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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 8ης Οκτωβρίου 1992 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.22 μ.μ.) 

(Αρ.2) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασι(ον της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 

Αντιπροσ(Οπων. Παρακαλούνται οι έντιμοι κύριοι Γραμματείς να διαπιστώσουν αν 

υπάρχει απαρτία. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το πρώτο θέμα στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία, είναι "Ο περί Λαχείου 

Προνοίας Νόμος του 1989". Παρακαλ(ο τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοι νοβουλευ
τικής Επιτροπής να αναγν(οσει την Έκθεση της Επιτροπής στη Βουλή. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡΟ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ 

ΛΑΧΕΙΟΥ ΠΡΟΝΟΙΑΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989" 

nαρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικ(ον και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

Πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 30 Σεπτεμβρίου 
1992. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουρ
γείων Οικονομικών και Εργασίας και Κοινωνικ(ον Ασφαλίσεων, της Παγκύπριας 

Οργάνωσης Αναπήρων και της Συντονιστικής Επιτροπής Αγώνα Αναπήρων. 

(105) 
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Σκοπός του προτεινόμενου νομοσχεδίου είναι η ίδρυση ειδικού ταμείου με τα 

χρήματα του οποίου θα ασκείται κρατική μέριμνα και θα παρέχεται βοήθεια, πέρα 

από την παρεχόμενη σύμφωνα με τους ισχύοντες νόμους, όχι μόνο σε αναπήρους 

αλλά και σε άτομα τα οποία έχουν άμεση ανάγκη ειδικής φροντίδας και βοήθειας. 

Το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, όπως αρχικά κατατέθηκε, προέβλεπε ότι το 

ειδικό αυτό ταμείο θα διαχειρίζεται ο Υπουργός Οικονομικών και σε αυτό θα κατα
τίθενται τα καθαρά ποσά από την πώληση ειδικού τύπου λαχείου προνοίας και άλλα 

χρηματικά ποσά από δωρεές και εισφορές. Στη συνέχεια και ως αποτέλεσμα 

σχετικής Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, σύμφωνα με την οποία η κρατική 

μέριμνα για τους αναπήρους θα ασκείται από ειδική υπηρεσία του Υπουργείου 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, στάληκε ανάλογη τροποποίηση, ώστε αρμό

διος για τη διαχείριση του πιο πάνω ειδικού ταμείου να είναι ο Υπουργός Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Οι εκπρόσωποι των οργανώσεων ΠΟΑ και ΣΕΑΑ τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης 

του νομοσχεδίου σε νόμο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού προηγουμένως περι

ληφθεί σε αυτό πρόνοια, ώστε η διαχείριση του ειδικού ταμείου να γίνεται από τον 

Υπουργό με βάση κριτήρια που θα καθοριστούν με Κανονισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, παρακαλούνται οι έντιμοι κύριοι Γραμματείς 

να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα γίνει δι' αναγνώ

σεως του αριθμού των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Ίδρυση και σκοπός του ταμείου. Άρθρο 3. 

Διαχείριση του ταμείου και Συμβουλευτική Επιτροπή. Άρθρο 4. 

Φύλαξη και λογαριασμοί του ταμείου. Άρθρο 5. 

Επενδύσεις. Άρθρο 6. 

Προϋπολογισμός του ταμείου. Άρθρο 7. 

Δραστηριότητες. Άρθρο 8. 

Έλεγχος του ταμείου. Άρθρο 9. 

Διάλυση του ταμείου. Άρθρο 10. 

Κανονισμοί. Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα από το πρι\nο μέχρι και το ενδέκατο εγκρι

θούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το ενδέκατο 

εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα γίνει δι' αναγνώ

σεως του τίτλου μόνο. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρ(ον Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Λαχείου Προνοίας Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο δεύτερο θέμα, που είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπο

λογισμού Νόμος (Αρ. 13) του 1992". Παρακαλ(ο τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινο
Βουλευτικής Επιτροπής να αναγνιοσει την Έκθεση στη Βουλή. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ-Υ.ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 13) ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 8 Απρι
λίου και στις 23 Σεπτεμβρίου 1992. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού f35.356 και η διάθεσή του στην 
εταιρεία λεωφορείων Λευκωσίας, επειδή αντιπροσωπεύει τη διαφορά στην αύξηση 

των εγκριμένων κομίστρων των απλιον διαδρομιον και των μηνιαίων δελτίων της 

εταιρείας λεωφορείων Λευκωσίας για την περίοδο από 1 η Οκτωβρίου 1990 μέχρι 
1η Απριλίου 1991. 

Η Επιτροπή στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου ζήτησε και 

πήρε από τους εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικιον πρόσθετα στοιχεία 

αναφορικά με τις σχετικές αποφάσεις για τις αυξήσεις των κομίστρων για τακτικούς 

και έκτακτους επιβάτες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικ(ον και Προϋπολογισμού υιοθετεί 

τους σκοπούς για τους οποίους πρόκειται να διατεθεί η ζητούμενη συμπληρωματική 

πίστωση, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Β,)υλή την ψήφιση του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ιοστε να αναφέρεται ως 

"Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 25) του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, παρακαλούνται οι έντιμοι κύριοι Γραμματείς 

να προΒούν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα γίνει δι' αναγνώ

σεως του αριθμού των άρθρων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού f35.356 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσιόν που θα δαπανηΘούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρΘρα από το πριότο μέχρι και το τρίτο, καθιός 

και ο Πίνακας, εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα από το πριότο μέχρι και το τρίτο, 

καΘιός και ο Πίνακας, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία Θα γίνει δι' αναγνιό

σεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ . 25) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β', που είναι η Κατάθεση Νομοσχεδίων και 

Εγγράφων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο Συμπληρωματικός (Αρ. 1) Νόμος του περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικιόν και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστιόσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 12) του 1992. 

ΚατατέΘηκε από το Υπουργείο Οικονομικιόν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικιόν και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Οι περί Ασυρμάτου Τηλεγραφίας (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί 
του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιιόν και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

4) Ο περί Κυπριακιον Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Καθορισμένα 
Πρότυπα - Αναθειορηση Τρίτης Σειράς) Κανονισμός του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην ΚοινοβουλευΤΙΚ11 ΕΠΙΤΡΟΠ11 Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί Υπουργείου Άμυνας - Θέση Λειτουργού Άμυνας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Άμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΝομικιΟν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί Επιτροπής Σιτηριον Κύπρου (Συμπληρωματική 
Ιατροφαρμακευτική Περίθαλψη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο ΟικονομικιΟν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικιον και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι περί Δικαστικής Υπηρεσίας - Θέσεις Πρωτοκολλητή Α' και 

Π ρωτοκολληηΊ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Π αραπέμπονται στην Κοι νοβουλευΤΙΚ11 Επιτροπή ΝομικιΟν. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

8) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 

υπηρεσία και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3(1 )(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 

Υ πηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο ΟικονομικιΟν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικιον και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Έγγραφα που αφορούν την πρόσληψη και παράταση των υπηρεσιιον 
έκτακτων υπαλλήλων από την Αρχή Λιμένων Κύπρου δυνάμει του 

άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την 

Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 
(Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1 Ο) Έκθεση όσον αφορά την παραχιορηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Παιδείας προς το ΘΟΚ, σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 
4 του περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμου 
του 1992 [Αρ. 55(11) του 1992]. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικιον και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Ετήσια κατάσταση των λογαριασμιον του Ταμείου για την Ίδρυση 

Κυπριακού Μουσείου και έκθεση του Γενικού Ελεγκτή επ' αυτής για το 

1991. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικιον και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

12) Ο περί Υιοθεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από τον κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη, Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας ΑμμοχιΟστου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) 
Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από τον κ. Χρίστο Πουργουρίδη εκ μέρους του ΔΗΣΥ, τον 

κ. Μάρκο Κυπριανού εκ μέρους του ΔΗ ΚΟ και τον κ. Ευστάθιο 

Ευσταθίου εκ μέρους του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλιο όπως η παρούσα πρόταση νόμου θεωρηθεί επεί

γουσα και παραπεμφθεί σήμερα στην Επιτροπή Παιδείας, ούτως ιοστε να θεσπιστεί 

σε νόμο σήμερα. Η τροποποίηση δε θα έχει καμιά σημασία, αν ψηφιστεί την επόμενη 
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Πέμπτη, δοθέντος ότι σκοπός των εισηγητιον της πρότασης νόμου είναι να τροπο

ποιηθεί ο νόμος, ώστε η θητεία των μελών της παρούσας Επιτροπής Εκπαιδευτικής 

Υπηρεσίας να θεωρηθεί όπως ακριβώς και εκείνη των μελών της Επιτροπής Δημό

σιας Υπηρεσίας, δηλαδή ο Πρόεδρος να μην έχει το δικαίωμα να τα παύσει παρά 

μόνο για τους λόγους που προνοούνται για τους δικαστές του Ανωτάτου Δικαστη

ρίου. Και επειδή η θητεία των παρόντων μελιον λήγει τη 15η Οκτωβρίου, εκτός αν 

τροποποιηθεί σήμερα ο νόμος, μετά θα είναι αργά για τους επιδιωκόμενους στόχους 

και σκοπούς εκείνων οι οποίοι κατέθεσαν ή και εκείνων που υποστηρίζουν την 

τροποποίηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση να κηρυχθεί το θέμα επειγούσης φύσεως; 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ : 

Εμείς διαφωνούμε, κύριε Πρόεδρε, και επί της ουσίας της πρότασης και με τον 

τρόπο με τον οποίο τίθεται αυτή η πρόταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ντίνος Μιχαηλίδης. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η Κοινοβουλευτική Ομάδα του Δημοκρατικού Κόμματος 

συμφωνεί με την πρόταση του κ. Αναστασιάδη να κηρυχθεί επείγουσα η σχετική 

πρόταση νόμου και να συζητηθεί, αν είναι δυνατό, σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ . ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Έχω υπογράψει αυτή την πρόταση νόμου και συμφωνώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επομένως, αν επιμένει το ΑΚΕΛ, θα είναι ανάγκη να διεξαχθεί ψηφοφορία. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του να κηρυχθεί η πρόταση νόμου επειγούσης φύσεως, 

να παραπεμφθεί στην Επιτροπή Παιδείας και να συζητηθεί σήμερα; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

27 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

14 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 27 ψήφους υπέρ και 14 εναντίον η πρόταση νόμου κηρύσσεται θέμα επει
γούσης φύσεως και παραπέμπεται στην Επιτροπή Παιδείας. Θα συνεχίσουμε με το 

Κεφάλαιο Δ' και, όταν περατιοσουμε την εργασία του Κεφαλαίου Δ', τότε θα επανέλ

θουμε, για να συζητήσουμε την πρόταση νόμου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) 
Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. Δεν υπάρχουν ερωτήσεις και απαντή-

σεις. 

Κύριοι Βουλευτές, στην ημερήσια διάταξη στο Κεφάλαιο Δ' υπάρχουν τα 

ακόλουθα θέματα: Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως 

Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που τιτλοφο

ρείται 'Ή αγορά δύο ελικοπτέρων από την Πολωνία το 1989". Αυτεπάγγελτη 

εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου στις 4.11.91. Α ντι
λαμβάνομαι ότι σ' αυτό το θέμα δεν είναι ομόφωνες οι απόψεις και θα διεξαχθεί ... 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, προηγούνται άλλα θέματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θέλω να επισημάνω πριι:nα ποια είναι τα θέματα για τα οποία υπάρχει 

ομοφωνία. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Πριν απ' αυτά, κύριε Προέδρε, υπάρχουν άλλα θέματα τα οποία προηγούνται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, αλλά θέλω τώρα να επισημάνω σε ποια θέματα υπάρχει ομοφωνία και 

άρα δε θα είναι ανάγκη να συζητηθούν και θα έρθω στα άλλα θέματα αργότερα. 

Υπάρχει ομοφωνία σ' αυτό το θέμα; 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι στο θέμα για τα ελικόπτερα δεν υπάρχει 

ομοφωνία. Παράκλησή μας είναι όπως αρχίσει σήμερα η συζήτηση με την ανάγνωση 

της Έκθεσης και όπως συνεχιστεί την ερχόμενη βδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: ... 

Θα έρθω σ' αυτά τα θέματα, διότι δεν προηγείται το θέμα αυτό. Είναι απλώς 

για να δω αν υπάρχει ομοφωνία. 

Το επόμενο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για 

το θέμα που τιτλοφορείται 'Ή έλλειψη διευκολύνσεων περίθαλψης στα κρατικά 

νοσοκομεία των ηλικιωμένων και των χρονίως πασχόντων που χρήζουν περί

θαλψης". Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των Βουλευτών κ. Ντ. Μιχαη

λίδη και Κ. Ηλιάδη στις 31.10.91. Είναι ομόφωνη η Έκθεση; 

Κ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Είναι ομόφωνη η Έκθεση, κύριε Πρόεδρε, αλλά θα παρακαλούσα η Έκθεση να 

παραπεμφθεί στο Υπουργείο Υγείας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Επομένως το θέμα αυτό δε χρειάζεται να συζητηΘεί. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ 

ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 'Ή ΕΛΛΕΙΨΗ ΔΙΕΥΚΟΛ ΥΝΣΕΩΝ ΠΕΡΙΘΑΛΨΗΣ 

ΣΤΑ ΚΡΑΤΙΚΑ ΝΟΣΟΚΟΜΕΙΑ ΤΩΝ ΗΛΙΚΙΩΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΤΩΝ ΧΡΟΝΙΩΣ 

ΠΑΣΧΟΝΤΩΝ ΠΟΥ ΧΡΗΖΟΥΝ ΠΕΡΙΘΑΛΨΗΣ" 

Παρόντες: 

Αλέκος Μαρκίδης, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Ττίμης ΕυΘυμίου 

Διορος Χριστοδουλίδης 

Λιορης Λ υσιιοτης 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κιοστας Ηλιάδης 

Ντίνος Μιχαηλίδης 

Διορος Θεοδιορου 

Η ΚοινοΒουλευτικι; Επιτροπι; Υγείας εξέτασε αυτεπάγγελτα το πιο πάνω Θέ~~α 

ύστερα από πρόταση των Βουλευτιον κ. Ντ. Μιχαηλίδη και Κ. Ηλιάδη. 

Η εξέταση του θέματος έγινε σε τέσσερις συνεδρίες της Επιτροπι;ς, που πραγ

ματοποιι;θηκαν στις 14 ΝοεμΒρίου 1991, στις 20 και 27 ΦεΒρουαρίου και στις 

25 Ιουνίου 1992. Στις συνεδριάσεις αυτές κλι;Θηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους 
εκπρόσωποι των Υπουργείων Υγείας και Εργασίας και Κοινωνικιον Ασφαλίσεων, 

της ΠΑΣΥ Δ Υ, του Παγκύπριου Συνδέσμου Νοσοκόμων (ΠΑΣΥΝΟ), του Παγκύ

πριου ΣυμΒουλίου Ευημερίας και του Παγκύπριου Συνδέσμου Ευημερίας Ηλικιω

μένων. 

Εισάγοντας το θέμα ο εκ των εισηγητιον του Βουλευτής κ. Κ. Ηλιάδης δήλωσε 

πως το πρόΒλημα συνίσταται στο γεγονός πως τα κρατικά νοσοκομεία δεν παρέχουν 

τις αναγκαίες διευκολύνσεις περίθαλψης στους ηλικιωμένους. Το πιο σημαντικό, 

τόνισε ο ίδιος Βουλευτής, είναι ότι σ' αυτούς δίνεται εξιτήριο από τα νοσοκομεία, 

χωρίς να έχουν αποΘεραπευθεί πλήρως, με αποτέλεσμα σε μερικές περιπτιοσεις 

χρονίως πασχόντων να επέρχεται ο Θάνατος σχεδόν αμέσως μετά την έξοδό τους 

από το νοσοκομείο. Ο κ. Ηλιάδης ζι;τησε να ληφθούν μέτρα για την αντιμετιοπιση 

των πΡοΒλημάτων αυτιΟν. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, ενημεριονοντας την Επιτροπή για το 

όλο θέμα, κατέθεσαν τα πιο κάτω: 

1) Η κρατική ιατροφαρμακευτική περίθαλψη παρέχεται αδιακρίτως και 
ανάλογα με κάθε ηλικία, από τη βρεφική μέχρι τη γεροντική. 

2) Δεν υπάρχουν ξεχωριστοί θάλαμοι για ηλικιωμένους, κι αυτό σύμφωνα 

με οδηγίες της Παγκόσμιας οργάνωσης Υγείας. 

3) Ανάλογα με την περίπτωση γίνονται ειδικές θεραπείες και χειρουργικές 

επεμΒάσεις χωρίς προκατάληψη σε βάρος των ηλικιωμένων, με 

αποτέλεσμα η θνησιμότητά τους να έχει περιοριστεί στο ελάχιστο. 
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4) Οι ηλικιωμένοι παραμένουν ως εσωτερικοί ασθενείς, μέχρις ότου 

παρέλθει η οξεία κατάσταση και δε χρειάζονται άλλη φροντίδα, όταν δε 

οι συγγενείς τους δεν έχουν τα οικονομικά μέσα, εισάγονται σε ιδρύματα 

κρατικά ή ιδιωτικά. 

5) Τόσο στα κρατικά όσο και στα ιδιωτικά ιδρύματα λαμβάνεται μέριμνα 

για δωρεάν εκτέλεση συνταγιόν για φάρμακα. 

6) Στους κρατικούς προϋπολογισμούς έγινε πρόνοια για ποσό Ε50.000 που 

θα διατεθεί ως βοήθεια σε ιδιωτικά ιδρύματα. 

7) Υπάρχει έλλειψη νοσηλευτικού προσωπικού τόσο στα κρατικά όσο και 

στα ιδιωτικά ιδρύματα-γηροκομεία. 

8) Ο θεσμός της κατ' οίκον περίθαλψης των ηλικιωμένων είναι 

ενδεδειγμένος, υπάρχει όμως έλλειψη προσωπικού και δεν μπορεί να 

εφαρμοστεί. 

Οι υπηρεσίες ή οι διευκολύνσεις που προσφέρουν οι κοινωνικές υπηρεσίες του 

κράτους στα ηλικιωμένα άτομα, όπως αυτές εκτέθηκαν από τους εκπροσώπους του 

Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικιόν Ασφαλίσεων, αφορούν: 

1) Μέριμνα για εισαγωγή σε κρατικά ή ιδιωτικά γηροκομεία ή άλλα 

ιδρύματα και επιδότηση της εκεί παραμονής τους. 

2) Κατ' οίκον φροντίδα, που παρέχεται από ειδικές φροντίστριες, ανάλογα 

με τις ανάγκες του καθενός. 

3) Δημόσια βοηθήματα συντήρησης και επιδόματα ειδικιί)ν αναγκιόν και 

αναπηρίας ή ασθενειών, ανάλογα με τις ανάγκες του καθι:νός. 

Οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν πως συναντούν προβλήματα στην παροχή των 

πιο πάνω διευκολύνσεων, κυρίως λόγω της έλλειψης προσωπικού με ειδικές και 

κυρίως με νοσηλευτικές γνιόσεις και λόγω του ότι μερικά ιδρύματα δεν έχουν το 

κατάλληλο προσωπικό. 

Η πρόεδρος του Παγκύπριου Συμβουλίου Ευημερίας δήλωσε στην Επιτροπή 

πως το Συμβούλιό τους περιλαμβάνει 27 οργανώσεις και 4 επαρχιακά συμβούλια 
που ασχολούνται πάνω σε εθελοντική βάση με ένα ευρύ φάσμα κοινωνικής 

πρόνοιας, περιλαμβανομένου και του ενδιαφέροντος για ηλικιωμένα άτομα. Μέσα 

στα πλαίσια αυτά το Παγκύπριο Συμβούλιο Ευημερίας συνεργάζεται στενά με τις 

κρατικές υπηρεσίες για την ίδρυση και λειτουργία γηροκομείων και άλλων ιδρυ

μάτων για ηλικιωμένα άτομα, για την κατ' οίκον περίθαλψή τους, την ετοιμασία 
φαγητού, την καθαριότητα και την πρoσφo~ά συντροφιάς. 

Οι θέσεις, εισηγήσεις και παρατηρήσεις του Παγκίlπριου Συνδέσμου Ευημε

ρίας Ηλικιωμένων, όπως αυτές εκτέθηκαν από τον πρόεδρο του Συνδέσμου, είναι οι 

πιο κάτω: 

1) Ο Σύνδεσμος λειτουργεί πάνω σε εθελοντική βάση και τα μέλη του 

προσφέρουν φροντίδα στα ηλικιωμένα άτομα, ανάλογα με τις ανάγκες 

και τις δυνατότητες που τους παρέχονται. 

2) Υπάρχει έλλειψη γηριατρικιόν μονάδων, με αποτέλεσμα οι ηλικιωμένοι 

να παίρνουν εξιτήριο από τα νοσοκομεία, αφού περάσει το οξύ στάδιο 

ασθένειας, ενιό χρειάζονται ακόμα ιατρική φροντίδα, οπότε η κατάστασή 

τους χειροτερεύει. 
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3) Τα εξωτερικά ιατρεία των νοσοκομείων πρέπει να δίνουν προτεραιότητα 
στα ηλικιωμένα άτομα, τα δε φάρμακα να τους παραχωρούνται δωρεάν. 

4) Τα κυβερνητικά φαρμακεία πρέπει να δέχονται απευθείας τις συνταγές 
των γιατρών του ιδιωτικού τομέα που επισκέπτονται τις ιδιωτικές 

στέγες, οι οποίες αφορούν τους άπορους ηλικιωμένους, καθώς και τις 

συνταγές για τους άπορους ηλικιωμένους που είναι εξαρτώμενοι του 

Γραφείου Ευημερίας. 

5) Το κράτος πρέπει να καλύψει με ιατροφαρμακευτική και νοσηλευτική 
περίθαλψη τόσο τις κοινοτικές στέγες όσο και τις στέγες του εθελοντικού 

τομέα και να συνδράμει και να υποβοηθήσει γενικά το έργο των 

εθελοντικών οργανώσεων. 

6) Ο θεσμός της κατ' οίκον φροντίδας πρέπει να επεκταθεί και να ενισχυθεί 
και σταδιακά να αντικαταστήσει την αυξανόμενη τάση ιδρυματοποίησης 

των ηλικιωμένων. 

7) Πρέπει να δημιουργηθούν επαρκή αγροτικά υγειονομικά κέντρα, πράγμα 

που θα αποβεί πολύ χρήσιμο για την ιατρική και νοσηλευτική περίθαλψη 

των ηλικιωμένων της υπαίθρου. 

8) Πρέπει να πραγματοποιούνται επισκέψεις κυβερνητικών γιατριόν στο 

σπίτι των άρρωστων ηλικιωμένων, όταν αυτοί δεν μπορούν να 

μετακινηθούν. 

Οι ίδιοι εκπρόσωποι μετέφεραν τέλος το γενικό παράπονο των ηλικιωμένων 

πως, όταν καταλήξουν στα νοσοκομεία, νιιόθουν πως δεν τους προσφέρεται η 

φροντίδα που αρμόζει στην ηλικία τους και πως απουσιάζει το στοιχείο της αγάπης 

και της στοργής που τόσο έχουν ανάγκη. 

Οι εκπρόσωποι του κλάδου γιατριόν της ΠΑΣγ Δ γ δήλωσαν πως η γηριατρική 

είναι σχεδόν ανύπαρκτη στον τόπο μας και πως η αντιμετιόπιση των χρόνιων 

προβλημάτων των ηλικιωμένων στα νοσοκομεία, όπως γίνεται τώρα, είναι πολυδά

πανη. Οι ίδιοι εκπρόσωποι υποστήριξαν επίσης ότι δεν υπάρχουν κοινοτικές γηρια

τρικές υπηρεσίες και ότι στα νοσοκομεία δεν υπάρχουν επαρκείς κλίνες ούτε γίνεται 

σωστή στελέχωση και σωστός προγραμματισμός. 

Οι θέσεις του Παγκύπριου Συνδέσμου Νοσοκόμων, όπως εκτέθηκαν από τους 

εκπροσιόπους του, συνοψίζονται στα πιο κάτω: 

Ι) Τα προβλήματα της τρίτης ηλικίας, που αποτελούν το σοβαρότερο 

κοινωνικό πρόβλημα στον τόπο μας, πρέπει να αντιμετωπίζονται 

προληπτικά, διαφορετικά το κόστος αντιμετώπισής τους αυξάνεται 

σημαντικά. 

2) Το ειδικευμένο προσωπικό πρέπει να αυξηθεί και οι ηλικιωμένοι πρέπει 
να παρακολουθούνται στους τόπους διαμονής τους, ιόστε να μην 

καταλήγουν στα νοσοκομεία σε κατάσταση που η υγεία τους να μην 

μπορεί πλέον να αποκατασταθεί. 

3) Κάθε νοσηλευτικό κρεβάτι στοιχίζει ί60 με ΠΟ την ημέρα. 

4) Χρειάζεται πολιτική απόφαση για την πρόσληψη επιπρόσθετου 

νοσηλευτικού προσωπικού. 
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Η Koινo~oυλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλα~ε υπόψη όλα τα στοιχεία και 

τις απόψεις που τέθηκαν εν(οπιόν της πάνω στο υπό συζήτηση θέμα και το γεγονός 

ότι το όλο πρόΒλημα αφορά μια μερίδα ανθρ(οπων απόμαχων της ζωής που 

πρόσφεραν στην κοινωνία ό,τι μπορούσαν και Βασίζονται nορα κυρίως σε ό,τι η 

κοινωνία θα τους ανταποδ(οσει, πιστεύει ότι η κρατική μέριμνα, φροντίδα και περί

θαλψη που προσφέρονται στους ηλικιωμένους δεν είναι επαρκείς, πράγμα που έχει 

ως αποτέλεσμα μια μεγάλη μερίδα της τρίτης ηλικίας να υποφέρει. 

Με Βάση τη YEVLXli auni θέση της η Επιτροπή, έχοντας υπόψη και τα όσα εκτέ
θηκαν αναφορικά με τις παρεχόμενες σήμερα διευκολύνσεις περίθαλψης στα 

κρατικά νοσοκομεία, που είναι και το αντικείμενο του υπό συζήτηση θέματος, είναι 

της άποψης ότι η Εκτελεστική Εξουσία θα πρέπει να πάρει όλα τα αναγκαία μέτρα 

για την αποτελεσματική αντιμεnοπιση των προΒλημάτων υγείας των ηλικιωμένων. 

Ιδιαίτερα η Επιτροπή πιστεύει πως η κυΒέρνηση πρέπει: 

1) Να περιθάλπει τους ηλικιωμένους στα νοσοκομεία μέχρι την πλήρη 

αποθεραπεία τους και όχι μέχρι να παρέλθει η οξεία κατάσταση, για δε 

τους χρονίως πάσχοντες να λαμΒό.νεται ιδιαίτερη μέριμνα και όχι απλ(ος 

να τους δίνεται εξιτήριο. 

2) Να εισαγάγει το θεσμό της κατ' οίκον εξέτασης και περίθαλψης, πράγμα 
που, όπως λέχθηκε στην Επιτροπή, θα προλαμΒάνει επικίνδυνες 

καταστάσεις και θα μειώνει το κόστος, αφού ένα ιατρικό κρεβάτι 

στοιχίζει Ε60 με ΠΟ την ημέρα. 

3) Να προσλάβει ή εξειδικεύσει προσωπικό για τις ανάγκες περίθαλψης των 
ηλικιωμένων και να ιδρύσει γηριατρικές μονάδες. 

4) Να δημιουργήσει επαρκή αγροτικά υγειονομικά κέντρα με τακτικές 

επισκέψεις γιατρών. 

5) Να παρέχει δωρεάν φάρμακα σ' όλους τους άπορους ηλικιωμένους, έστω 
κι αν η συνταγή προέρχεται από γιατρούς του ιδιωτικού τομέα. 

Τέλος, η Επιτροπή καλεί την κυ~έρνηση να συντονίσει τις δικές της υπηρεσίες 

με εκείνες που πρόθυμα προσφέρει ο οργανωμένος εθελοντικός τομέας, πράγμα που 

θα έχει ευεργετικά αποτελέσματα τόσο στην υγεία όσο και στην καλύτερη γενικά 

δια~ίωση των ηλικιωμένων του τόπου μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το έ~δoμo θέμα είναι η Έκθεση της Koινo~oυλευτικής Επιτροπής ΠεΡιΒάλλο

ντος για το θέμα που τιτλοφορείται "Το δάσος Αθαλάσσας, οι προγραμματισμοί και 

οι ενέργειες της κυβέρνησης". Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των 

Μελών της Βουλής κ. Ρ. Κατσελλή και κ. Δ. Ηλιάδη. 12.3.92. Είναι ομόφωνη η 
Έκθεση; 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Δεν είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. Θα παρακαλούσα η συζήτηση να αρχίσει 

την επόμενη βδομάδα, γιατί η κ. Κατσελλή, που είναι η εισηγήτρια του θέματος, 

απουσιάζει. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σ' αυτό το στάδιο δεν εξετάζω ποια θα συζητηθούν τώρα. εξετάζω ποια δε θα 

συζητηθούν, διότι είναι ομόφωνα. 

Το όγδοο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλο

ντος για το θέμα που τιτλοφορείται "Προβλήματα που δημιουργούνται από τα 
λύματα του Κεντρικού Σφαγείου αναφορικά με τον ποταμό της Αλαμινού". Αυτε

πάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Α. Μούσκου στις 18.2.92. 

Είναι ομόφωνο το πόρισμα της Έκθεσης; 

Εφόσον είναι ομόφωνο το πόρισμα, δε χρειάζεται να συζητηθεί. Θα σταλεί το 

πόρισμα στο αρμόδιο Υπουργείο. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΓΙΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ ΠΟΥ ΔΗΜΙΟΥΡΓΟΥΝΤΑΙ 

ΑΠΟ ΤΑ Λ ΥΜΑΤΑ ΤΟΥ ΚΕΝΤΡΙΚΟΥ ΣΦΑΓΕΙΟΥ ΑΝΑΦΟΡΙΚΑ ΜΕ ΤΟΝ 

ΠΟΤ ΑΜΟ ΤΗΣ ΑΛΑΜΙΝΟΥ" 

Παρόντες: 

Χρίστος Σολωμής, Πρόεδρος 

Ττίμης Ευθυμίου 

Λώρης Λ υσιώτης 

Διόφαντος Χρυσοστόμου 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος εξέτασε το πιο πάνω θέμα αυτε

πάγγελτα ύστερα από εισήγηση του Μέλους της Βουλευτή κ. Ανδρέα Μούσκου. 

Στα πλαίσια της εξέτασης του θέματος αυτού, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Περιβάλλοντος πραγματοποίησε επίσκεψη στο Κεντρικό Σφαγείο και στην περιοχή 

του ποταμού της Αλαμινού στις 19 Μα·ίου 1992 και συνήλθε σε δύο συνεδρίες που 
πραγματοποιήθηκαν στις 7 Απριλίου και 2 Ιουνίου 1992. Στις συνεδρίες αυτές 

κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουργείων Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων και Υγείας, ο Έπαρχος Λάρνακας, εκπρόσωποι του Κεντρικού 

Σφαγείου και ο κοινοτάρχης Αλαμινού. Στις συνεδρίες αυτές ήταν παρόντα και τα 

Μέλη της Βουλής κ. Κ. Κληρίδου και κ. Α. Μούσκος και Κ. Ηλιάδης. 

Εισάγοντας το όλο θέμα στην πριοτη συνεδρία της Επιτροπής, ο κ. Ανδρέας 

Μούσκος ανέφερε πως η υπερχείλιση των δεξαμενιον, στις οποίες διοχετεύονται τα 

λύματα του Κεντρικού Σφαγείου της Κοφίνου, δημιουργεί προβλήματα για τους 

κατοίκους και το περιβάλλον της περιοχής. Ειδικότερα, τονίστηκε από τον εισηγητή 

του θέματος, λόγω της υπερχείλισης των δεξαμενών αυτιον, τα λύματα του Σφαγείου 

καταλήγουν στον ποταμό Ξηροπόταμο της Αλαμινού μέσω του ρυακιού που 

βρίσκεται δίπλα από τις δεξαμενές με αποτέλεσμα τα λύματα να εισχωρούν στο νερό 

του ποταμού και να απειλείται με μόλυνση τόσο ο ποταμός όσο και τα υδροφόρα 

στριοματα της περιοχιiς. Επιπρόσθετα, δηλιοθηκε από τον ίδιο, προκαλείται δυσοσμία 

και γενικά ρύπανση της γύρω από τις δεξαμενές περιοχής σε ακτίνα 250-300 μέτρων 
λόγω αριθμού λιμνιον που έχουν τη μορφή ελών και δημιουργούνται από τη διοχέ

τευση των λυμάτων. Γι' αυτό, κατέληξε ο κ. Α. Μούσκος, πρέπει να εξεταστεί κατά 

πόσο υπάρχει ή όχι μόλυνση των υπόγειων υδάτων της περιοχής και κίνδυνος για τη 

δημόσια υγεία. 
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Όπως ισχυρίστηκε ενώπιον της Επιτροπής ο κοινοτάρχης Αλαμινού, το νερό 

του ποταμού Ξηροπόταμου κοκκίνισε λόγω της εισροής σΟ αυτό λυμάτων από το 

Σφαγείο. Ύστερα μάλιστα από αναλύσεις που έγιναν από τη Χωριτική Αρχή 

Αλαμινού διαπιστιοθηκε ότι στο νερό του ποταμού υπάρχει μεγάλη ποσότητα κολο

βακτηριδίων και αιμοσφαιρίνης. 

Με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή από τους εκπροσιοπους 

των κυβερνητικιον υπηρεσιιον προκύπτουν τα ακόλουθα: 

1) Το σύστημα επεξεργασίας των αποβλήτων του Σφαγείου σχεδιάστηκε 
από Άγγλους ειδικούς και κατά το σχεδιασμό του λήφθηκαν υπόψη οι 

προδιαγραφές της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας στον τομέα αυτό. Το όλο 

σύστημα χαρακτηρίζεται ως φυσική μέΘοδος επεξεργασίας λυμάτων και 

αποτελείται από τρεις ανοικτές δεξαμενές από τις οποίες οι δύο είναι 

αναερόβιες και είναι ενωμένες παράλληλα, ενιο η τρίτη είναι αερόβια

αναερόβια, για να δέχεται την υπερχείλιση των δύο πρώτων. Οι 

δεξαμενές αυτές, στις οποίες δε διοχετεύονται στερεά απόβλητα, κάθε 

τρία περίπου χρόνια αδειάζονται. αποξηραίνονται και καθαρίζονται από 

τη λάσπη που κατακαθίζει στον πυθμένα τους, η οποία στη συνέχεια 

μεταφέρεται σε δασική γη, όπου χρησιμοποιείται ως λίπασμα. 

2) Τα αρμόδια κυβερνητικά τμήματα και υπηρεσίες και κυρίως το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων, το Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, οι Ιατρικές 

Υπηρεσίες, οι Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας και η Επαρχιακή Διοίκηση 

Λάρνακας παρακολουθούν το θέμα των αποβλήτων του Σφαγείου και 

κατά καιρούς προβαίνουν σε δειγματοληψίες του νερού του ρυακιού που 

βρίσκεται δίπλα από τις δεξαμενές αερισμού του Σφαγείου, των 

παρακείμενων γεωτρήσεων και του ποταμού με σκοπό τον εντοπισμό 

τυχόν ρύπανσης των υδροφόρων στρωμάτων της περιοχής. Τα 

αποτελέσματα των αναλύσεων αυτών έχουν δείξει ότι: 

(ϊ) Ενιο οι προδιαγραφές που έχουν δοθεί στο Κεντρικό Σφαγείο προνοούν 

για 20 χιλιοστόγραμμα ΒΟΟ ανά λίτρο και 30 χιλιοστόγραμμα 55 
(αιωρούμενα στερεά) ανά λίτρο, το νερό που ρέει στο ρυάκι 

παρουσιάζει ΒΟD περίπου 300 χιλιοστόγραμμα ανά λίτρο και 55 γύρω 
στα 170 χιλιοστόγραμμα ανά λίτρο. 

(ϊϊ) Οι παρακείμενες γεωτρήσεις δεν έχουν αυξημένο οργανικό φορτίο, 

διότι, λόγω της φύσης των πετρωμάτων της περιοχής, κατά τη 

διείσδυση του νερού μέσω αυτών γίνεται διάσπαση και οξείδωση του 

οργανικού φορτίου και έτσι μέσα στα δείγματα νερού των 

γεωτρήσεων δεν έχουν παρατηρηθεί αυξημένα ΒΟD και 55. 

(ϊϊϊ) Στα νερά του ποταμού βρέθηκαν βακτηρίδια εντερικής προέλευσης. 

3) Η διοχέτευση αποβλήτων στον ποταμό έχει πρόσφατα τερματισθεί, με τα 
απόβλητα όμως αρδεύεται δασική περιοχή. 

4) Το Τμήμα Κτηνιατρικών Υπηρεσιιον έθεσε υπό παρακολούθηση 

συγκεκριμένο κοπάδι το οποίο για μεγάλο χρονικό διάστημα τρεφόταν 

με τριφύλλι που αρδευόταν με τα λύματα του Σφαγείου. Από την 

κτηνιατρική αυτή έρευνα δεν εντοπίστηκε κανένα πρόβλημα υγείας στα 

ζώα, το οποίο θα μπορούσε να αποδοθεί στη χρησιμοποίηση του 

συγκεκριμένου τριφυλλιού για τη διατροφή τους. Ωστόσο η 

παρακολούθηση συνεχίζεται. 
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5) Ύστερα από έκθεση-καταγγελία του Υγειονομικού Επιθεωρητή 

Λευκάρων σχετικά με τη διοχέτευση των λυμάτων του Κεντρικού 

Σφαγείου στον ποταμό Ξηροπόταμο, η Επιτροπή Δημόσιας Υγείας 

Κοφίνου ζήτησε τη λήψη δικαστικών μέτρων εναντίον του Συμβουλίου 

του Κεντρικού Σφαγείου, το δικαστήριο όμως δεν έχει ακόμα αποφανθεί 

σχετικά. 

6) Κοινή θέση όλων των κυβερνητικ(ον αρμοδίων είναι ότι, παρά το γεγονός 

ότι σήμερα δεν υπάρχει άμεσος κίνδυνος για τη δημόσια υγεία, πρέπει να 

βελτιωθεί το σύστημα επεξεργασίας των αποβλήτων του Κεντρικού 

Σφαγείου, ώστε να πληρούνται οι σχετικές προδιαγραφές, το νερό να 

είναι κατάλληλο για άρδευση και να ελαχιστοποιούνται οι κίνδυνοι και η 

προκαλούμενη οχληρία. 

Από την πλευρά των εκπροσώπων του Κεντρικού Σφαγείου υποστηρίχθηκαν 

τα πιο κάτω: 

1) Αναφορικά με την υπερχείλιση των δεξαμενών υπάρχει πράγματι 

πρόβλημα που οφείλεται στην πολυομβρία και στο φόρτο εργασίας του 

Σφαγείου. 

2) Το Σφαγείο σήμερα, εκτός από τις αστικές περιοχές, εξυπηρετεί και 75 
άλλες κοινότητες, εν(ο η Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας κάνει έκκληση 

για ένταξη και άλλων κοινοτήτων στις οποίες οι συνθήκες σφαγής ζώων 

είναι άθλιες και ανθυγιεινές. Επίσης το αποχετευτικό σύστημα του 

Σφαγείου είναι ιδιαίτερα βεβαρημένο λόγω της χρησιμοποίησής του από 

την παρακείμενη βιομηχανία κατασκευής ζωοτροφ(ον που χρησιμοποιεί 

τα υπολείμματα σφαγής. 

3) Το κόκκινο χρώμα που παρατηρείτάι στις δεξαμενές δεν οφείλεται στο 
αίμα αλλά σε χημικές ενώσεις (θειικά άλατα) οι οποίες δεν είναι τοξικές, 

γι' αυτό δεν ενέχουν κινδύνους για την υγεία των ανθρώπων και τα 

υπόγεια νερά. 

4) Η έλλειψη Κανονισμών που να ρυθμίζουν το θέμα των προδιαγραφ(ον 
δημιουργεί προβλήματα που πρέπει να διευκρινιστούν. Από την άλλη οι 

προδιαγραφές της τεχνικής επιτροπής για διάθεση εξαγνισμένων 

λυμάτων είναι πολύ ψηλές συγκριτικά με αυτές που προβλέπει η WHO 
και, όπως τις χαρακτήρισε σε σχετική έκθεσή του ο εμπειρογνώμονας 

R. F. Ward, είναι εξωπραγματικές. Συνεπώς για την επίτευξη τέτοιας 

ψηλής ποιότητας επεξεργασμένων αποβλήτων είναι απαραίτητος 

μηχανικός τρόπος επεξεργασίας που θα στοίχιζε περίπου fIOO.OOO. Η 
σημερινή οικονομική κατάσταση του Σφαγείου δεν επιτρέπει τέτοιες 

δαπάνες δεδομένου ότι η Βουλή ποτέ δεν ενέκρινε το αρχικό ύψος τελών 

σφαγής που ζητήθηκε από το Σφαγείο. 

5) Για να λυθεί το πρόβλημα της υπερχείλισης των δεξαμενών και της 

ρύπανσης που προκαλείται, πρέπει να γίνει επέκταση του συστήματος 

επεξεργασίας των αποβλήτων με τη δημιουργία νέων δεξαμεν(ον και την 

κάλυψη του ρυακιού που βρίσκεται δίπλα. 

Η ΚοινοβουλευΤΙΚ1i Επιτροπή Περιβάλλοντος, μετά τη διερεύνηση του όλου 

θέματος και με βάση την αντίληψη που συναποκόμισε η ίδια από την επίσκεψη που 

πραγματοποίησε, διαπιστώνει ότι το σύστημα επεξεργασίας των αποβλήτων του 
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Κεντρικού Σφαγείου λόγω της ανεπάρκειας των δεξαμενιον του δε λειτουργεί ικανο

ποιητικά με αποτέλεσμα τη ρύπανση της γύρω περιοχής. Η Επιτροπή δέχεται 

καταρχήν ότι οι λόγοι του προβλήματος εντοπίζονται κυρίως στην πολυομβρία και 

το φόρτο εργασίας του Σφαγείου, αλλά, επειδή θεωρεί ότι είναι αναρμόδια να υπει

σέλθει στις λεπτομέρειες των τεχνικών πτυχιον του προβλήματος, έκρινε σκόπιμο να 

παραθέσει γενικά μόνο συμπεράσματα και παρατηρήσεις που προκύπτουν αβίαστα 

από την όλη εξέταση του θέματος. 

Δεδομένης της γενικής αποδοχής της ύπαρξης προβλήματος, η Επιτροπή καλεί 

τους υπευθύνους του Σφαγείου και τους αρμόδιους κυβερνητικούς φορείς να συνερ

Ί'αστούν χάριν του δημόσιου συμφέροντος προβαίνοντας το συντομότερο δυνατό 

στη μελέτη ολοκληρωμένου σχεδίου επέκτασης και/ή βελτίωσης του συση;ματος 

επεξεργασίας των αποβλήτων του Σφαγείου, αφού προηγουμένως ληφθούν ενδιά

μεσα προσωρινά μέτρα αντιμετ<οπισης της κατάστασης, όπως για παράδειγμα η 

κάλυψη και η αλλαγή της ροής του ρυακιού δίπλα από τις δεξαμένες, ιοστε σε περί

πτωση υπερχείλισης τα λύματα να μη διοχετευτούν ξανά στον ποταμό μέσω του 

ρυακιού αυτού. Κατά τη μελέτη του Θέματος Θα πρέπει οπωσδ1;ποτε να ληφθεί 

υπόψη η στο μέλλον πιθανή ένταξη στο Κεντρικό Σφαγείο και άλλων κοινοη;των, 

ιοστε να τερματισθούν οι απαράδεκτες συνθήκες σφαγ1;ς που σl;μερα επικρατούν σε 

πολλές από αυτές, γιατί θέτουν σε κίνδυνο τη δημόσια υγεία. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, επαναλαμβάνοντας την πάγια 

θέση της ότι, για να προστατεύσουμε το περιβάλλον αποτελεσματικότερα, πρέπει να 

ενεργούμε προληπτικά και όχι εκ των υστέρων με διορΘωτικά μέτρα, υπογραμμίζει 

τη μέχρι τ<ορα αδράνεια των υπευθύνων, οι οποίοι, παρά το γεγονός ότι το 

πρόβλημα είχε διαφανεί πριν από καιρό και ειδικότερα ο φόρτος εργασίας του 

Σφαγείου, δεν ενήργησαν προληπτικά. Ιδιαίτερα επισημαίνεται η παράλειψη των 

εκπροσιοπων του Κεντρικού Σφαγείου να γνωστοποιήσουν και να αναλύσουν στη 

Βουλή την ανάΊ'κη επέκτασης του συση;ματος επεξεργασίας των αποβλήτων λόγω 

της υπερφόρτωσής του, όταν εσυζητείτο ενιοπιον της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής η τότε ζητούμενη αύξηση των τελιον σφαγής. Ταυτόχρονα όμως διευκρι

νίζεται ότι η αύξηση των τελιον σφαγής δεν αποτελεί τον ενδεδειΊ'μένο τρόπο χρημα

τοδότησης των ανα'(καίων έργων επέκτασης ή βελτίωσης για αντιμετcoπιση του υπό 

συζl;τηση προβλl;ματος. 

Η Επιτροπή Περιβάλλοντος καλεί επίσης την κυβέρνηση να ετοιμάσει Κανονι

σμούς που να ρυθμίζουν το θέμα των προδιαγραφιον ποιότητας των επεξεργα

σμένων αποβλήτων, επανεξετάζοντας και το θέμα του ύψους των τιμών των προδια

γραφιον αυτ<ον με κριτήρια πάντα τα όρια ασφάλειας για το περιβάλλον και τον 

άνθρωπο που θέτουν οι ειδικοί. 

Τέλος η Επιτροπή με την ευκαιρία αυτή επιθυμεί να εκφράσει την ευαρέσκειά 

της για την κατά τα άλλα άψογη λειτουργία του Κεντρικού Σφαγείου που με τη 

χρήση σύγχρονης τεχνολογίας εξασφαλίζει υγιεινές συνθήκες σφα'(ής και διάθεσης 

του κρέατος, πράγμα που διαπίστωσε και η ίδια κατά την εκεί επίσκεψή της. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Το ένατο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων, 

Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και Παθόντων για το θέμα που τιτλοφορείται 'Ή 
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ανάγκη παροχής από το κράτος οικονομικιiς βοήθειας στις οικογένειες και ιδιαίτερα 

στα παιδιά των αγνοουμένων μας για απόκτηση κατοικίας". Αυτεπάγγελτη εξέταση 

ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ανδρέα Γεωργίου στις 28. 1.92. 

Είναι ομόφωνο το πόρισμα της Έκθεσης; 

Εφόσον είναι ομόφωνο το πόρισμα, θα παραπεμφθεί στο αρμόδιο Υπουργείο. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ, ΕΓΚΛΩΒΙ

ΣΜΕΝΩΝ, ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕ

ΡΕΤΑΙ ΩΣ 'Ή ΑΝΑΓΚΗ ΠΑΡΟΧΗΣ ΑΠΟ ΤΟ ΚΡΑΤΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗΣ 

ΒΟΗΘΕΙΑΣ ΣΤΙΣ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΕΣ ΚΑΙ ΙΔΙΑΙΤΕΡΑ ΣΤΑ ΠΑΙΔΙΑ ΤΩΝ ΑΓΝΟ

ΟΥΜΕΝΩΝ ΜΑΣ ΓΙΑ ΑΠΟΚΤΗΣΗ ΚΑΤΟΙΚΙΑΣ" 

Παρόντες: 

Αριστοφάνης Γεωργίου, Πρόεδρος 

Κίκης Γιάγκου 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Κλαίρη Αγγελίδου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπιi Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και 

Παθόντων μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιή

θηκαν μεταξύ 19 Φεβρουαρίου και Ι 5 Απριλίου 1992. Στα πλαίσια της μελέτης του 
πιο πάνω θέματος κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων 

Εσωτερικιόν και Οικονομικών και της Παγκύπριας Επιτροπής Γονέων και 

Συγγενιόν Αδηλιότων Αιχμαλώτων και Αγνοουμένων. 

Το υπό αναφορά θέμα εξετάστηκε αυτεπάγγελτα από την Επιτροπή ύστερα από 

πρόταση του Βουλευτή κ. Ανδρέα Γεωργίου. Εισάγοντας στην Επιτροπή το θέμα 

αυτό, ο κ. Ανδρέας Γεωργίου αναφέρθηκε στα οικονομικά προβλήματα και στην 

αδυναμία των οικογενειιόν των αγνοουμένων για την απόκτηση κατοικίας και τόνισε 

ότι η τάξη αυτή των πολιτιόν, που συνιστά την τραγικότερη πτυχή του κυπριακού 

προβλήματος, πρέπει να βοηθηθεί για απόκτηση κατοικίας και αυτό ως ελάχιστο 

καθήκον της πολιτείας προς αυτούς. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής, ο Πρόεδρος της Παγκύπριας 

Επιτροπής Γονέων και Συγγενών Αδηλιότων Αιχμαλιότων και Αγνοουμένων υιοθέ

τησε τις πιο πάνω θέσεις και επιβεβαίωσε τα υπαρκτά οικονομικά προβλήματα που 

αντιμετωπίζουν οι συγγενείς των αγνοουμένων. 

Οι εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικιόν και Οικονομικών δήλωσαν ότι η 

ισχύουσα νομοθεσία για oLxovofLLXli βοήθεια προς τους παθόντες καλύπτει πλήρως 
και τους συγγενείς των αγνοουμένων. 

Από την Υπηρεσία Μερίμνης και Αποκαταστάσεως Εκτοπισθέντων δηλώθηκε 

ότι είκοσι μία αιτήσεις που υποβλήθηκαν από παιδιά και αδελφές αγνοουμένων για 

παροχή βοήθειας για απόκτηση κατοικίας βρίσκονται στο τελικό στάδιο της 

έγκρισιiς τους. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, Αγνοουμένων, Εγκλωβισμένων και 

Παθόντων, αφού έλαβε υπόψη τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της κατά το στάδιο 

της εξέτασης του υπό συζήτηση θέματος, ομόφωνα φρονεί ότι οι ανάγκες των 

συγγενών των αγνοουμένων για απόκτηση κατοικίας καλύπτονται από τα στεγα

στικά προγράμματα και τις σχετικές αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το δέκατο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων, 

Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και Παθόντων για το θέμα που τιτλοφορείται 
'Ή ανάγκη παροχής στα εργαζόμενα μέλη των οικογενειών των αγνοουμένων μας 
και στους εργαζόμενους κατοίκους των ακριτικιί:ιν μας περιοχιί:ιν των φορολογικών 

εκπτιί:ισεων και/ή απαλλαγιί:ιν που παρέχονται στους πρόσφυγές μας". Αυτεπάγγελτη 

εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ανδρέα Γεωργίου στις 28.1.92. 

Είναι ομόφωνο το πόρισμα της Έκθεσης; 

Εφόσον είναι ομόφωνο το πόρισμα, θα παραπεμφθεί στο αρμόδιο Υπουργείο. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ, ΕΓΚΛΩΒΙ

ΣΜΕΝΩΝ, ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ

ΦΟΡΕΙΤΑΙ 'Ή ΑΝΑΓΚΗ ΠΑΡΟΧΗΣ ΣΤΑ ΕΡΓΑΖΟΜΕΝΑ ΜΕΛΗ ΤΩΝ οικο
ΓΕΝΕΙΩΝ ΤΩΝ ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ ΜΑΣ ΚΑΙ ΣΤΟΥΣ ΕΡΓΑΖΟΜΕΝΟΥΣ 

ΚΑΤΟΙΚΟΥΣ ΤΩΝ ΑΚΡΙΤΙΚΩΝ ΜΑΣ ΠΕΡΙΟΧΩΝ ΤΩΝ ΦΟΡΟΛΟΓΙΚΩΝ 

ΕΚΠΤΩΣΕΩΝ ΚΑΙ/Η ΑΠΑΛΛΑΓΩΝ ΠΟΥ ΠΑΡΕΧΟΝΤΑΙ ΣΤΟΥΣ 
ΠΡΟΣΦΥΓΕΣ ΜΑΣ" 

Παρόντες: 

Αριστοφάνης Γεωργίου, Πρόεδρος 

Κίκης Γιάγκου 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Κλαίρη Αγγελίδου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και 

Παθόντων μελέτησε το πιο πάνω θέμα σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιή
θηκαν μεταξύ 19 Φεβρουαρίου και 15 Απριλίου 1992. Στα πλαίσια της μελέτης του 
υπό συζήτηση θέματος κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Δήμαρχος Αθηαίνου, εκπρό

σωποι των Υπουργείων Εσωτερικιί:ιν και Οικονομικών και εκπρόσωποι των Συντο

νιστικών Επιτροπών Κοινοταρχιί:ιν Λευκωσίας και Λάρνακας. 

Το υπό αναφορά θέμα εξετάστηκε αυτεπάγγελτα από την Επιτροπή ύστερα από 

πρόταση του Βουλευτή κ. Ανδρέα Γεωργίου. 

Υποστηρίζοντας τη μελέτη του θέματος από την Επιτροπή, ο εισηγητής του 
τόνισε ότι με την παροχή στα εργαζόμενα μέλη των οικογενειών των αγνοουμένων 

και στους εργαζόμενους κατοίκους των ακριτικών περιοχών των ίδιων φορολο
γικών εκπτώσεων και απαλλαγών που παρέχονται στους πρόσφυγες αναμένεται να 

επιτευχθούν: 

Ι) Η απάμβλυνση των οικονομικών προβλημάτων που αντιμετωπίζουν οι 

οικογένειες των αγνοουμένων. 

2) Η δραστηριοποίηση, η ανάπτυξη και η αναβάθμιση των ακριτικών 

περιοχών. 
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Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής, οι εκπρόσωποι της τοπικής αυτοδιοί
κησης υιοθέτησαν τις πιο πάνω θέσεις και δήλωσαν ότι η δραστηριοποίηση των 

ακριτικών περιοχιόν θεωρείται θέμα ύψιστης προτεραιότητας για την εθνική μας 
επιβίωση, ενώ οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικιόν δήλωσαν ότι η απαραί

τητη οικονομική βοήθεια προς τους δυσπραγούντες παρέχεται στα πλαίσια της ευρύ

τερης δημοσιονομικής πολιτικής της κυβέρνησης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και 
Παθόντων, αφού μελέτησε τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 

κατέληξε στο συμπέρασμα ότι οι φορολογικές εκπτώσεις που παραχωρούνται 

σήμερα στα πιο πάνω πρόσωπα δεν αποτελούν ισχυρά κίνητρα για την παραμονή 

των κατοίκων στις ακριτικές περιοχές, γι' αυτό και καλεί την κυβέρνηση να τις 

βελτιώσει, να τις διευρύνει και να τις αυξήσει με απώτερο στόχο τη δραστηριο
ποίηση και την αναβάθμιση των περιοχών αυτών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τώρα έρχομαι στη σειρά των θεμάτων. Το πρώτο θέμα είναι "Αγροτική πολι
τική της κυβέρνησης και τα μέτρα που επιβάλλεται να ληφθούν, για να σταματήσει η 

αστυφιλία της υπαίθρου". Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Ντ. Μιχαη

λίδη στις 20.2.92, συνέχιση της συζήτησης. 

Υπάρχουν ομιλητές επί αυτού του θέματος; 

Ωραία! Ένα λεπτό να καταγράψουμε τους ομιλητές. Παρακαλώ τους έντιμους 
Γραμματείς να καταγράψουν τους ομιλητές. Εν τω μεταξύ θα δώσω το λόγο στον 

κ. Πιττοκοπίτη. Οι άλλοι θα καταγραφούν και θα τους δοθεί ο λόγος. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Η αγροτική πολιτική της κυβέρνησης τα τελευταία χρόνια στοχεύει στο να 

εξαναγκάσει και να υποχρεώσει την αγροτική οικογένεια της χιόρας μας να εγκατα

λείψει την ύπαιθρο. Είναι για πρώτη φορά, κύριοι συνάδελφοι, που έχουμε ακούσει 

στη χώρα μας ότι έχει γίνει το "όγδοο θαύμα" και ακόμη ότι ο Κύπριος ψηφοφόρος 

ψηφίζει ανάλογα με το ποσό που αισθάνεται στην τσέπη του, όπως πρόσφατα έχει 

δηλώσει ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος κ. Φάντης. 

Φαίνεται ότι τόσο ο βοηθός Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Δημοκρα

τικού Κόμματος κ. Μιχαηλίδης όσο και οι άλλοι συνάδελφοι που μίλησαν προηγου

μένως, αλλά και εμείς που βρισκόμαστε εδώ, βρισκόμασταν δυστυχώς εκείνη τη 

νύχτα που έγινε το "όγδοο θαύμα" εκτός Κύπρου. Και θα προσπαθήσουμε να παρα

κολουθήσουμε αυτό το συλλογισμό, αλλά επίσης θα προσπαθήσω, όσο μπορώ και 

μου είναι δυνατό, να παρακολουθήσω και το συλλογισμό μερικιόν άλλων συνα
δέλφων, συναδέλφων οι οποίοι ειδικά προέρχονται από τις Νέες Δυνάμεις. Όχι από 

το ΑΚΕΛ-Αριστερά· από τις Νέες Δυνάμεις. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κ ύριε Πρόεδρε ... 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Παρακαλώ τον κ. Αγαπίου να μη με διακόπτει, εκτός αν διαμαρτύρεται γιατί 

είναι των Νέων Δυνάμεων, αλλά, απ' ό,τι ξέρω, είναι της Αριστεράς. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Να σας θυμίσω τον Κανονισμό, το άρθρο 30, κύριε Πρόεδρε, για επεξήγηση. 
Αυτή τη στιγμή στην κοινοβουλευτική ομάδα δεν υπάρχει κανείς των Νέων Δυνά

μεων, διότι ο κ. Πιττοκοπίτης αναφέρεται σ' αυτούς. 
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Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Να μας διοσετε την ταυτότητά σας, για να ξέρουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Φαίνεται ότι υπάρχει αδυναμία στις Νέες Δυνάμεις, αφού δεν είναι εδώ. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Έχουμε επίσης ακούσει απ' αυτό το βήμα, συνάδελφοι, Βουλευτή του ΑΚΕΛ, ο 

οποίος υπήρξε και Υπουργός της κυβέρνησης του κ. Κυπριανού, να κατηγορεί και 
να επιρρίπτει ευθύνες στην κυβέρνηση Κυπριανού για εγκατάλειψη τάχατες της 

υπαίθρου. Και πράγματι είχα εκπλαγεί, όταν είχα ακούσει αυτές τις θέσεις και αυτά 

τα επιχειρήματα από έναν πρώην Υπουργό, ο οποίος στις προεκλογικές ομιλίες του 

κ. Βασιλείου είχε δηλώσει ότι ναι, ο κ. Βασιλείου ήταν άπειρος και αυτός θα τον 

στήριζε με την πείρα του. Και διερωτιομαι πράγματι αν με αυτή την πείρα που 

διαθέτει, και που ασφαλώς τώρα μεγάλωσε, κάνοντας σύγκριση της αγροτικής πολι

τικής της προηγούμενης κυβέρνησης με τη σημερινή, διαπιστώνει η τελευταία να έχει 

οποιαδήποτε σχέση με την πραγματικότητα ή αν στην αγωνία τους κάποιοι 

άνθρωποι που βλέπουν το έδαφος να φεύγει κάτω από τα πόδια τους -και εννοώ την 

κυβέρνηση Βασιλείου και το ΑΚΕΛ που τη στηρίζει- έχουν αντίληψη του τι πράγ

ματι γίνεται σήμερα με την αγροτική πολιτική της κυβέρνησης και διερωτώμαι πόση 

σχέση έχουν με το τι πραγματικά υπάρχει στην τσέπη του Κύπριου αγρότη και αν 

επίσης έχει γίνει πράγματι το "όγδοο θαύμα" και οι κατοικούντες στην αγροτική 

περιοχή της χιορας μας δεν το έχουν αντιληφθεί. 

Θέλω πράγματι καλόπιστα να ρωτήσω και να μας απαντήσουν: Η κυβέρνηση 

του κ. Βασιλείου μετά το πρόγραμμα που εφάρμοσε για την εκρίζωση των αμπελιών 

τι είναι εκείνο που έχει εισηγηθεί σε αντικατάστασή τους; Θέλω να μας απαντήσουν: 

Τι έχουν κάμει για την αναμπέλωση και την παροχή νέων ποικιλιών; Θέλω να μας 

απαντήσουν: Ποιο είναι πράγματι το εισόδημα που απέμεινε στην τσέπη των 

αγροτιον μας, που θα τους βοηθήσει να κρατηθούν μετά την έκδοση αδειιον για εισα

γωγή φρούτων, λαχανικών και άλλων γεωργοκτηνοτροφικιον προ'ίόντων, που είχαν 

ως αποτέλεσμα την καταστροφή των γεωργιον μας και την εγκατάλειψη παντός 

είδους καλλιέργειας στα χωράφια; Θέλω να μας απαντήσουν αυτοί που εφαρμόζουν 

την αγροτική πολιτική του κ. Βασιλείου: Πότε υπήρξε προηγούμενο να εισάγονται 

μπανάνες από την Κόστα Ρίκα και μήλα από το Λίβανο με αποτέλεσμα να μην 

υπάρχει δυνατότητα διάθεσης των ντόπιων εποχιακιον φρούτων; 

Εδιο πράγματι, συνάδελφοι, διερωτιομαι διπλά, γιατί άκουσα προχθές έντι

μους συναδέλφους, οι οποίοι μάλιστα είναι και στην Επιτροπή Γεωργίας, να 

διαμαρτύρονται εντονότατα γι' αυτές τις άδειες, ότι δηλαδή ήταν καταστροφικές για 

την αγροτική μας οικογένεια, και από την άλλη προχθές επίσημα απ' αυτό το βήμα 

τους άκουσα να εξυμνούν τη "φιλοαγροτική" πολιτική της κυβέρνησης. Διερωτώμαι 

πράγματι ποιο είναι το σωστό: Η θέση που εξέφραζαν τότε στην Επιτροπή Γεωργίας 

ή η θέση την οποία εξέφραζαν προχθές, συζητιοντας αυτό το θέμα που συζητούμε 

σήμερα; 

Θέλω ακόμα να μας απαντήσουν ποια είναι η υποδομή, ποια μέτρα αναβάθ

μισης έχουν ληφθεί για περιορισμό των φυτικιον ασθενειών με την εισαγωγή 

διάφορων γεωργοκτηνοτροφικών προ'ίόντων από το εξωτερικό, όταν με τον πιο 

επίσημο τρόπο στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας η κυβέρνηση παραδέχτηκε 

ότι πράγματι δεν υπάρχει τόσο προσωπικό εξειδικευμένο ούτε και τα μέσα, ώστε να 

γίνεται αυτός ο απόλυτος έλεγχος, και έτσι πάντοτε θα υπάρχει αυτή η πιθανότητα 

να εισαχθούν φυτικές ασθένειες από το εξωτερικό. 
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Η κυΒέρνηση του κ. Βασιλείου με την τακτική της έχει χαράξει μια πολιτική 

που οδηγεί σε ένα μονόδρομο. Έχει οδηγήσει την οικονομία του τόπου σ' αυτό το 

μονόδρομο που ονομάζεται "τουριστική βιομηχανία" εις βάρος όλων των άλλων 

τομέων της οικονομίας. Φαίνεται όμως ότι δεν έχουμε τουλάχιστον προβληματιστεί 

από την κρίση η οποία προέκυψε πέρσι, το 1991, με τον πόλεμο στον Περσικό 
Κόλπο. Εξακολουθούμε να έχουμε την ίδια φιλοσοφία όσον αφορά την αντίκριση 

της οικονομικής πολιτικής και ειδικά αυτή που εφαρμόζει και προγραμματίζει η 

κυβέρνηση του κ. Βασιλείου. 

Αλλά, για να αποδείξω ότι πράγματι αυτή είναι η φιλοσοφία της κυβέρνησης 

του κ. Βασιλείου, αναφέρω το εξής περιστατικό το οποίο μιλά από μόνο του: Ο 

Πρόεδρος της Δημοκρατίας σε μια από τις επισκέψεις του στην Πάφο, στην αγρο

τική περιοχή, είχε υποσχεθεί ότι τους αγρότες μας θα τους κάμει όλους με γραβάτα. 

Δεν τους είχε όμως εξηγήσει ότι αυτή η γραβάτα θα ήταν παπιγιόν, πως θα τους 

ανάγκαζε όλους να απευθυνθούν και να εργοδοτηθούν ως τραπεζοκόμοι στην τουρι

στική βιομηχανία και ότι θα έπρεπε να εγκαταλεΙψουν το αγροτικό επάγγελμα το 

οποίο εξασκούσαν. 

Κ ύριοι συνάδελφοι, για να αποδείξω ακόμα την αστοργία της κυβέρνησης, 

όσον αφορά την ύπαιθρο, που υποχρειονει τη μετακίνηση του αγροτικού πληθυσμού 

προς τις αστικές περιοχές, έχουμε στα χέρια μας δύο εκθέσεις της ίδιας της κυβέρ

νησης οι οποίες αναφέρονται στα μελλοντικά υδατικά φράγματα που θα γίνουν το 

μεν πριοτο στον ποταμό Διαρίζο, το δε δεύτερο στον ποταμό της Αγυιάς. 

Θα πρέπει, κύριοι συνάδελφοι, να θυμάστε όλοι τον αγιονα που είχε κάμει όλη 

η επαρχία Πάφου, όταν ξεκίνησε η εκτροπή των νερών του Διαρίζου προς άλλες 

περιοχές. Πάγιο αίτημα της Πάφου ήταν ότι έπρεπε πρώτα να κατασκευαστούν τα 

αναγκαία υδατικά έργα και φράγματα, ιοστε να εξασφαλιστούν οι ανάγκες των 

παραποτάμιων κοινοτήτων της χαμηλής περιοχής Πάφου και της πόλης της Πάφου 

για σκοπούς ύδρευσης, ενώ επίσης, όσον αφορούσε το φράγμα της Αγυιάς, θα χρησι

μοποιούνταν τα νερά αυτού του ποταμού, για να καλύψουν πάλι τις παραποτάμιες 

περιοχές του ποταμού της Έζουσας, όπως επίσης της περιοχής Πολεμίου, Στρου

μπιού, Γιόλου και Λετύμπου. 

Σήμερα η κυβέρνηση, σύμφωνα με αυτές τις εκθέσεις, ενιο είχε δεσμευτεί και 

είχαμε συζητήσεις επί τέσσερις μήνες και ενιο είχαμε καλέσει εμπειρογνιομονες από 

την Ελλάδα και ενώ δέχτηκε τα αποτελέσματα της μελέτης αυτιον των εμπειρογνω

μόνων και είχε δεσμευτεί για την κατασκευή φράγματος στον ποταμό Διαρίζο της 

τάξης των ένδεκα με δεκατριιον εκατομμυρίων κυβικών μέτρων νερού, σήμερα, 

σύμφωνα με αυτές τις προτάσεις, η κυβέρνηση κατασκευάζει ένα μικρό φράγμα το 

οποίο θα είναι χωρητικότητας μόνο 4,2 εκατομμυρίων. Από την άλλη, ενώ υπήρχε το 
αίτημα όλων αυτών των κοινοτήτων, που θα ικανοποιείτο, για σκοπούς άρδευσης 

16 000 σκαλιον, η πρόταση σήμερα της κυβέρνησης είναι να αρδεύονται μόνο 

2 770 σκάλες. 

Όσον αφορά το φράγμα της Αγυιάς, θα βάλει αγωγό για να μεταφέρει το νερό 

στο φράγμα του Ασπρόκρεμμου και να ενισχύσει την υδατοπρομήθεια της πόλεως 

Πάφου εις βάρος των παραποτάμιων περιοχών της Έζουσας, του Πολεμίου, της 

Λετύμπου, της Χούλου, της Λεμώνας, του Στρουμπιού και της Γιόλου. Και δίδει 

σ' αυτούς τους ανθρώπους μόνο 2 500 σκάλες από τις 17 000 που ήταν η απαίτησή 
τους. 
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Ρωτισ, κύριοι συνάδελφοι, καλόπιστα: Προς τι όλος αυτός ο αγισνας της 

Πάφου για να μην εκτραπούν τα νερά της επαρχίας, αν δεν ικανοποιηθο:ύν οι 

ανάγκες της; Μας λένε σήμερα ότι οι ανάγκες της επαρχίας Πάφου ήταν μόνο για 

5 000 σκάλες. Επίσης λένε ότι οι μελέτες τους ασχολούνται μέχρι το 20 Ι Ο, γιατί το 
βράδυ αυτής της νύχτας -μη κακό μας!- θα πέσει κάποια ατομική βόμβα και δε θα 

κατοικούν πλέον άνθρωποι σ' αυτή την περιοχή και γι' αυτό το λόγο δε θα χρειάζο

νται και οποιεσδήποτε επιπρόσθετες ποσότητες νερού! 

Ένα άλλο σημαντικό στοιχείο, για να αποδείξω την αστοργία της κυβέρνησης 

ή, αν θέλετε, για να μπορέσω να την παρακολουθήσω -ή μάλλον πρέπει να μου 

εξηγήσουν, για να καταλάβω- είναι ότι αυτές οι εκθέσεις αναφέρονται και λαμβά

νουν σοβαρά υπόψη τους κατοικούντες σ' αυτές τις κοινότητες το 1989. Προχωρούν 
επίσης οι εκθέσεις και λαμβάνουν απόλυτα υπόψη, το τονίζω, απόλυτα υπόψη το 

μέσο όρο ηλικίας αυτών των ανθρισπων που ζουν σ' αυτές τις περιοχές που·, για να 

με παρακολουθήσετε, είναι 42 κοινότητες τον αριθμό. Και λέμε ότι ο μέσος όρος 
ηλικίας αυτισν των ανθρώπων είναι τα εξ11ντα χρόνια. Λέει η κυβέρνηση με την εξαγ

γελία του κυρίου Υπουργού προχθές, φυσικά για προεκλογικούς λόγους, ότι τα δύο 

φράγματα θα ξεκινήσουν να κατασκευάζονται το 1993 και θα τελέψουν σε πέντε 
χρόνια. Και επομένως μου δημιουργείται η εντύπωση ότι, εφόσον σε πέντε χρόνια 

θα αποπερατωθούν αυτά τα έργα και ο μέσος όρος ηλικίας αυτών των ανθρισπων 

είναι τα εξήντα χρόνια, αυτοί θα γίνουν εξήντα πέντε και έτσι αυτά τα φράγματα, 

βάσει της επιστημονικής μελέτης που καθορίζει το μέσο όρο ζωής στην Κύπρο, που 

είναι το εβδομηκοστό τέταρτο έτος, θα γίνουν για κάποιους ανθρισπους που θα 

έχουν ζωή μόνο εννέα χρόνια. 

Το άλλο, το πιο σημαντικό, είναι ότι η κυβέρνηση, όχι για να επιλύσει προβλή

ματα, όχι για να προωθήσει και να επιλύσει τα δυσβάστακτα προβλήματα και τα 

χρέη που αντιμετωπίζουν οι αγρότες μας, πηγαίνει στην αγροτική περιοχή και εξαγ

γέλλει ή δημοσιεύει σχέδια για επέκταση των οικιστικών ζωνών. Δηλαδή από τη μια 

"οι κατοικούντες σ' αυτή την περιοχή είναι τόσοι και η μέση ηλικία είναι τόση και 

νερό δε θέλετε", αλλά από την άλλη "επεκτείνουμε τις οικιστικές ζισνες, για να σας 

δισσουμε οικόπεδα". Και προχωρεί ακόμα και λέει: "Άλλα κίνητρα για νεαρά 

ζευγάρια, για να εγκατασταθούν σ' αυτές τις κοινότητες ή και άλλως πως, αλλά νερό 

δεν μπορείτε να έχετε ή το μόνο που θα δικαιούστε, επειδή θα πεθάνουν σύντομα 

αυτοί που είναι εξήντα χρονισν, είναι εκείνο που θα περισσεύει και θα το πίνετε". 

Αυτή είναι η "φιλοαγροτική" πολιτική της κυβέρνησης του κ. Βασιλείου. 

Κύριε Πρόεδρε, προσπάθησαν μερικοί συνάδελφοι, κυρίως από τις Νέες Δυνά

μεις του ΑΚΕΛ, να εξυμνήσουν τη "φιλοαγροτική" πολιτική της κυβέρνησης -όχι 

εσείς, κύριε Φιλίπ;του, εν πάση περι;ττισσει- και προσπάθησαν επίσης να μας ξεναγή

σουν στην ύπαιθρο και να εξυμνlΊσουν τη "φιλοαγροτική" πολιτική του κ. Βασι

λείου. Άκουσα πράγματι απ' αυτό το βήμα και ένιωσα για μια στιγμή ότι τισρα κατέ

βηκα σ' αυτό τον πλανήτη, σ' αυτή την κουκκίδα που ονομάζεται "Κύπρος" και 

άκουσα πράγματα για πριστη φορά. Έντιμα τους καλώ απ' αυτό το βήμα να μας 

δηλισσουν ξεκάθαρα ποια μέτρα η κυβέρνηση έλαβε, όταν ο αγροτικός μας κόσμος 

υπέφερε α;τό μια παρατεταμένη ανομβρία, φέτος ειδικά που υπέφερε και δέχτηκε 

μεγάλες ζημιές και άλλες αντίξοες συνθήκες, όπως παγετούς και άλλα. 

Ξέρετε ποια ήταν η οικονομική αρωγή και η μεγαλόπνοη "φιλοαγροτική" πολι

τική της κυβέρνησης Βασιλείου που αφορά την αγροτική μας περιοχή; Και θα σας 

προκπλέσω, κύριε Πρόεδρε της Επιτροπής Γεωργίας, να με διαψεύσετε σ' αυτό. Ο 
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κ. Νέμιτσας, ο Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας, ο οποίος αποφασίζει ετσιθε

λικά, το τονίζω, ετσιθελικά -και, αν λέω ψέματα, μπορεί να με διορθιόσει ο συνά

δελφος- για να στηρίξει τους αγρότες μας και για να ενισχύσει το εισόδημά τους, 

χωρίς καν να ακολουθήσει τις διαδικασίες και τους θεσμούς, χωρίς να περάσει από 

διυπουργική επιτροπή για το κατά πόσο έπρεπε να δοθούν αυτές οι άδειες για εισα

γωγή φρούτων, λαχανικών και πολλιόν άλλων γεωργοκτηνοτροφικών προ'ίόντων, 

προχιόρησε ετσιθελικά και μας έφερε τις μπανάνες από την Κόστα Ρίκα -και γι' αυτό 

ομόφωνα η Επιτροπή Γεωργίας καταδίκασε αυτή τη στάση του κ . Νέμιτσα- όπως και 

μήλα από το Λίβανο, που αρκετές πληροφορίες λένε -δυστυχιός δεν έχω στοιχεία

ότι η προέλευση αυτιόν των μήλων δεν αποκλείεται να ήταν και η Τουρκία. Ναι, και 

εσείς την καταγγείλατε (απευθύνεται στους Βουλευτές του ΑΚΕΛ), αλλά προχθές 

απ' αυτό το βήμα την εξυμνούσατε. Ποιο από τα δύο είναι σωστό; Όταν την κατηγο

ρούσατε τότε ή προχθές που την υπερασπίζεσθο; 

Οι εισαγωγές όλων αυτιόν των φρούτων και λαχανικών, όλων αυτών των 

γεωργικιόν προ'ίόντων είχαν ως αποτέλεσμα, αγαπητοί συνάδελφοι, να πιάσει το 

καλάθι, λένε στο χωριό μου, η αγροτική τάξη. Εισήχθησαν αυτά τα φρούτα και τα 

λαχανικά μέσα σε μια περίοδο που είχαμε πληθώρα εποχιακών φρούτων, είχαμε 

δηλαδή το σταφύλι, τη μαραπέλλα, τα πεπονοειδή, τα κεράσια, αλλά εμείς φέρναμε 

μπανάνες και μήλα για πριότη φορά, γιατί πράγματι σ' αυτό τον τόπο αυτά τα πέντε 

χρόνια ό,τι γίνεται από την κυβέρνηση Βασιλείου είναι για πριότη φορά, γιατί 

φυσικά έχει γίνει το "όγδοο θαύμα". Δεν μποριό να το αποδιόσω αλλού. Είναι και 

αυτά μέσα στο πακέτο του "όγδοου θαύματος". 

Οι έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, οι οποίοι με τόσο πάθος υποστήριξαν τη "φιλο

αγροτική" πολιτική της κυβέρνησης Βασιλείου, με όλο τον απαιτούμενο σεβασμό 

προς όλους, φαίνεται ότι ή κάπου ηθελημένα ξεχνούν ή φαίνεται ότι δεν τους βοηθά 

η μνήμη τους ή ότι μερικοί θέλουν να έχουν αμνησία πάνω σε μερικά πράγματα που 

γι' αυτούς είναι πολύ ενοχλητικά, ενώ ξεκίνησαν από προχθές την προεκλογική 

εκστρατεία υπέρ του κ. Βασιλείου. Όσοι κατηγορούσαν την κυβέρνηση του Δημο

κρατικού Κόμματος και του κ. Κυπριανού ότι τάχατες εγκαταλείφθηκε η ύπαιθρος 

και ο αγροτικός κόσμος φαίνεται ότι δε ζούσαν σ' αυτό τον τόπο ή ειλικρινά δεν 

έχουν το ανάστημα, δεν έχουν το θάρρος, καλόπιστα το λέω, να δεχθούν και τα καλά 

μιας κυβέρνησης, να αντιπολιτευτούν και να κρίνουν και τα κακά μιας κυβέρνησης, 

όπως εγιό είμαι έτοιμος να χειροκροτήσω και τη σημερινή κυβέρνηση και οποιαδή

ποτε μελλοντική κυβέρνηση για εκείνα τα έργα τα οποία θα κάμει και που θα είναι 

σωστά σ' αυτό τον τόπο, άσχετα αν αυτή η κυβέρνηση δεν προέρχεται από το κόμμα 

το δικό μου. 

Ξεχάσαμε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι, όταν ανέλαβε την εξουσία το Δημοκρα

τικό Κόμμα, παραλάβαμε μια καμένη γη; Ξεχάσαμε ότι αναλάβαμε το βάρος μαζί με 

όλο το λαό, με όλες τις τάξεις του λαού, να στεγάσουμε 200 000 πρόσφυγες; Ξεχά
σαμε την επαγγελματική αποκατάσταση 80 000 ανθρώπων; Ξεχάσαμε ότι είχαμε ένα 
αεροδρόμιο που καταλήφθηκε και δημιουργήσαμε άλλα δύο; Ξεχάσαμε ότι χάσαμε 

όλη την τουριστική μας υποδομή και αναγκαστήκαμε να ξανακάνουμε άλλη από την 

αρχή, από την Αγία Νάπα και τη Δερύνεια μέχρι τον Κάτω Πύργο; Ξεχάσαμε, συνά

δελφοι, ότι χάσαμε όλα τα υδατικά μας έργα; Ξεχάσαμε, συνάδελφοι, ότι χάσαμε όλα 

τα δίκτυα της Αρχής Ηλεκτρισμού και της CYT Α; Ξεχάσαμε ότι χάσαμε γενικότερα 
το 65% των πλουτοπαραγωγικών μας πόρων; Ξεχάσαμε ότι είχαμε ένα κύριο λιμάνι 
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στην Αμμόχωστο που αναγκασηiκαμε να το αντικαταστήσουμε με άλλες λιμενικές 

εγκαταστάσεις; Ξεχάσαμε ότι η Κύπρος μίκρανε με την εισβολή και ότι λόγω του ότι 

ο πληθυσμός συγκεντριοθηκε σε μικρότερο μέρος είχαμε κυκλοφοριακά προβλήματα 

και έτσι έπρεπε να διαμορφώσουμε, να βελ τιιοσουμε, να ευθυγραμμίσουμε το οδικό 

μας δίκτυο; 
;) 

Αλλά τότε τι μας έλεγαν; 'Ή κυβέρνηση του ΔΗΚΟ και ο Κυπριανού καταχρέ-

ωσαν τη χώρα μας με ένα δισεκατομμύριο και κάτι και να έχετε υπόψη σας ότι το 

κάθε παιδί που θα γεννιέται θα χρωστά προκαταβολικά ί200". Και να μας απαντή

σετε αύριο που θα βγείτε στα μπαλκόνια, αφού από τα τώρα έχετε διπλασιάσει και 

βάλε αυτό το χρέος. Και πρέπει να μας πείτε εσείς το κάθε παιδί που θα γεννιέται 

πόσα είναι που θα χρωστά, για να δούμε πόσοι κουκουμάδες πρέπει να μαζευτούν 

και πότε θα ξοφληθεί αυτό το χρέος για το κάθε παιδί που θα γεννιέται. 

Κύριοι συνάδελφοι, προέρχομαι από την επαρχία Πάφου, όπως είναι γνωστό, 

'laL επίσης όλοι σας πιστεύω ότι γνωρίζετε ποια είναι η έκταση που γεωγραφικά 
καλύπτει αυτή η επαρχία. Η επαρχία Πάφου ξεκινά από την Πέτρα του Ρωμιού, 

φτάνει μέχρι την κοινότητα του Πωμού, αναπτύσσεται νότια μέχρι το Σταυρό της 

Ψώκας και φτάνει μέχρι τον Άγιο Νικόλαο Πάφου. Θέλω έντιμα και καλόπιστα 

οποιοσδήποτε συνάδελφος να μου υποδείξει αυτά τα πέντε χρόνια ποιο έργο 

υποδομής έχει γίνει σ' αυτή την επαρχία. Και ειλικρινά θα απολογηθιο δημόσια, θα 

ζητήσω συγγνιομη, αν μου τα υποδείξει, γιατί, ενιο είμαι και Βουλευτής και έπρεπε 

να τα βλέπω πριοτος, δεν αντιλήφθηκα αυτά τα πράγματα. Εκτός αν είναι τόσο 

μικρά, που εν πάση περιπτιοσει ακόμα δε χρησιμοποιώ γυαλιά μυωπίας και δεν τα 

πρόσεξα. Ειλικρινά θα απολογηθώ δημόσια. 

Έγιναν όμως και κάποια άλλα έργα με τα οποία πρέπει σίγουρα να πιστιο

σουμε την κυβέρνηση του κ. Βασιλείου, γιατί εμείς είμαστε ειλικρινείς. Ποια είναι τα 

έργα που έγιναν; Έχουν δημιουργηθεί ζώνες οικιστικές, τουριστικές, λευκές, αλλά 

οι τουριστικές και οι οικιστικέ,:; ήταν κάπου προς την Πέγεια, κάπου προς κάποιες 

άλλες κατευθύνσεις για εξυπηρέτηση αποκλειστικά και μόνο κάποιων μεγαλό

σχημων ημετέρων. Αυτές οι ζώνες έχουν καταστρέΨει μόνιμα τις κοινότητες της 

περιοχής του Ακάμα, που ήταν το δεύτερο μεγάλο έργο της κυβέρνησης Βασιλείου. 

Και το τρίτο, το οποίο είναι προγραμματισμένο και για το οποίο αγωνίζονται νύχτα 

μέρα, είναι πιος το μεταλλείο της Λίμνης -ξέρετε σε ποιους ανήκει, να μη σας το 

αποκαλύψω, ξέρετε και μερικά- θα γίνει τουριστικό. Και επίσης, όπως και από την 

αρχή της διακυβέρνησής του, ο κ. Βασιλείου είχε προσπαθήσει πολύ πεισματικά και 

ιδροκόπησε πιος θα παραχωρούσε στον κ. Λανίτη ένα εκατομμύριο, δύο, κυβικά 

μέτρα νερού για το Ραντίδι για τουριστικούς σκοπούς και αυτές οι ποσότητες νερού 

είναι τόσες όσες προσφέρει σήμερα σε δεκαεννιά κοινότητες της Έζουσας. Αυτά 

φυσικά μέσα από τη φιλοαγροτική πολιτική του κ. Βασιλείου και μέσα από την 

πολιτική για να σταματήσουμε την αστυφιλία, να κρατήσουμε την ύπαιθρο και να 

κρατήσουμε αυτό τον κλάδο της οικονομίας μας που είναι βασικός, πολύ βασικός. 

Τελειιονοντας, αυτά όλα που έχουν υποστηριχθεί από έντιμους συναδέλφους 

απ' αυτό το βήμα, ότι δήθεν η κυβερνητική πολιτική του κ. Βασιλείου είναι φιλοα

γροτική, ενιο εμείς λέμε ότι είναι καταστροφική και εξοντωτική, θα τους παρακα

λέσω να τα συνεχίσουν με ομιλίες τους σε όλη την Κύπρο, γιατί θα μας βοηθήσουν 

πολύ κατά την προεκλογική περίοδο. Και όσον αφορά το "όγδοο θαύμα", που 

προέρχεται μέσα από την ίδια φιλοσοφία, και αυτό το πράγμα να συνεχιστεί, αλλά 

έχω να δηλώσω τούτο: Ο ψηφοφόρος σίγουρα, την ιορα που θα μπαίνει στο εκλογικό 



129 

κέντρο, θα έχει το νου του στην τσέπη του, θα έχει το μυαλό του στα νερά του, στα 

αμπέλια του, στις άδειες εισαγωγής φρούτων, λαχανικών και γεωργοκτηνοτροφικιον 

ΠΡΟ·ίόντων και θα έχει σίγουρα στο μυαλό του ότι μέσα σε πέντε χρόνια μέσα από 

μια ευφάνταστη οικονομική πολιτική, η οποία αναπτύχθηκε και εφαρμόστηκε από 

τον Πρόεδρό μας, ο οποίος είναι και οικονομολόγος, οδηγηθήκαμε μέσα σε πέντε 

χρόνια στο να διπλασιαστεί ακριβιος το χρέος μας. Σίγουρα θα το έχει και αυτό 

υπόψη του το εκλογικό σώμα. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, εμείς του Δημοκρατικού Κόμματος και από τη 

Βουλή και από οποιαδήποτε άλλη έπαλξη έχουμε δεσμευτεί και είμαστε δεσμευμένοι 

μόνιμα με το λαό ότι θα αγωνιζόμαστε καλόπιστα προς πάσαν κατεύθυνση, για να 

προωθήσουμε και να επιλύσουμε τα προβλήματα της αγροτικής μας τάξης, γιατί το 

βλέπουμε, αν θέλετε, ως εθνική ανάγκη το ότι η ύπαιθρος πρέπει να κρατηθεί στη 

ζωή. Διαφωνούμε κάθετα με την οικονομική πολιτική που ακολουθεί ο Πρόεδρος 

Βασιλείου και η κυβέρνησή του όσον αφορά την ενίσχυση μόνο του ενός τομέα της 

οικονομίας, που ονομάζεται "τουριστική βιομηχανία" και που τον ονομάζουμε 

μονόδρομο, και θα αγωνιζόμαστε για να υπάρχει ισοζύγιο στην ανάπτυξη και με 

τέτοιο τρόπο, που να κρατηθούν όλοι οι κλάδοι της οικονομίας εν ζωή, γιατί με 

αυτό τον τρόπο πιστεύουμε πράγματι ότι ο τόπος μας θα δει καλύτερες μέρες. 

ΕυχαριστιΟ. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Επειδή τέθηκε καθαρά προσωπικό θέμα ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

παρακαλιο από το βήμα της Βουλής. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, επειδή αναφέρθηκε σε προσωπικό θέμα 

ο συνάδελφος κ. Πιττοκοπίτης αλλά και επειδή μετά το πέρας της ομιλίας μου στην 

τελευταία συνεδρία ο Πρόεδρος της Βουλής έκαμε ένα σχόλιο το οποίο έγινε αντι

κείμενο κάποιου δημοσιεύματος σε εφημερίδα -κατά τη γνώμη μου κακόβουλου 

δημοσιεύματος- οφείλω για αποκατάσταση της αλήθειας να πω τα εξής ... 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Δεν υπάρχει προσωπικό θέμα. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Υπάρχει, αγαπητέ συνάδελφε. Αναφέρθηκε ότι ήμουν Υπουργός σε προηγού

μενη κυβέρνηση την οποία επέκρινα. Αυτό ανέφερε και ο συνάδελφος και ο Πρόε

δρος της Βουλής, όταν ήταν εδώ. Και συγκεκριμένα πρέπει να πω ότι η ομιλία μου 

είναι γραπτή, καταχωρημένη στα αρχεία της Βουλής. Έχω δώσει αντίγραφο στον 

αγαπητό συνάδελφο κ. Μιχαηλίδη, ο οποίος έγραψε το θέμα, και παρακαλώ να 

αναγνωσθεί, για να διαπιστωθεί αν κατηγόρησα οποιαδήποτε κυβέρνηση. Είπα ότι, 

αν υπάρχει πρόβλημα για την ύπαιθρο ... Συγκεκριμένα, η φράση η οποία έγινε η 
αιτία του σκανδάλου λέγει επί λέξει τα εξής: "Τα έργα υποδομής, για να κρατηθεί ο 

αγροτικός πληθυσμός στην ύπαιθρο, δεν είναι έργα που γίνονται σε λίγες μέρες, 

λίγους μήνες ή και λίγα χρόνια. είναι έργα που, για να γίνουν και να συμπληρω

θούν, χρειάζονται προγραμματισμό και οργάνωση τουλάχιστον μιας δεκαετίας. 

Συνεπώς, αν υπάρχει πρόβλημα -και είμαι βέβαιος ότι υπάρχει- είναι πρόβλημα για 



130 

το οποίο ευθύνη έχει όχι μόνο η σημερινή κυβέρνηση αλλά και η προηγούμενη κυβέρ

νηση" . Δεν ήμουν Υπουργός της προηγούμενης κυβέρνησης. ήμουν Υπουργός της 

κυβέρνησης της Δημοκρατικής Συνεργασίας και του μίνιμουμ προγράμματος και 

μετά την καταγγελία της Δημοκρατικής Συνεργασίας αποχώρησα από την κυβέρ

νηση. 

Κύριε Πρόεδρε, σε όλη την ομιλία μου δεν έχω κατηγορήσει και δεν είναι ίδιον 

του χαρακτήρα μου να κατηγορώ οποιονδήποτε ή οποιαδήποτε κυβέρνηση. Όχι 

μόνο δεν κατηγόρησα την κυβέρνηση του κ . Κυπριανού, αλλά την επαίνεσα για τα 

μεγάλα έργα τα οποία έκαμε, όπως όλες τις εκάστοτε κυβερνήσεις από την εισβολή 

και μετά, όπως και τη σημερινή κυβέρνηση, για μέτρα τα οποία πήρε για ανακούφιση 

της υπαίθρου . Αλλά δεν αναφέρθηκα ούτε κατηγόρησα κανέναν. Απλώς ανέφερα τα 

έργα που, κατά τη γνώμη μου, υπολείπονται να γίνουν, για να γίνει η ζωή του 

πληθυσμού της υπαίθρου πιο άνετη. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αγαπίου έχει το λόγο. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε ... Συγγνώμη, κύριε Αγαπίου. 

Στη δική μας την ομάδα υπάρχουν τρεις ομιλητές. Επίσης, όταν διακόπηκε η 

συζήτηση την προηγούμενη φορά, σειρά είχε η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα, και 

γι' αυτό θα παρακαλούσα, αν είναι δυνατό, να μας δοθεί ο λόγος. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούεται. ) 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Είναι για το θέμα αυτό; Α, συγγνώμη! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, είναι πάνω στο εγγεγραμμένο θέμα. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Πάνω στο εγγεγραμμένο θέμα, παρόλο, κύριε Πρόεδρε, που ασφαλώς θα 

αναφερθώ ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η διευθέτηση που έχω κάμει είναι ότι θα μιλά ένας από το κάθε κόμμα με τη 

σειρά του, για να μην είναι όλοι από το ίδιο κόμμα. Μετά θα δώσω το λόγο στον 

κ. Κωνσταντίνου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Είναι για το εγγραφέν θέμα που θα μιλήσω, κύριε Πρόεδρε, παρόλο που 

αναπόφευκτα θα αναφερθώ και στη "βαθυστόχαστη" ομιλία του συμπατριώτη μου 

και συντοπίτη μου κ. Πιττοκοπίτη. 

Την περασμένη Κυριακή διάβασα σε μια εφημερίδα ότι μετά την ομιλία 

κάποιου Βουλευτή από την Πάφο επρόκειτο να παιανίζουν οι φιλαρμονικές της 

Χλώρακας και της Γεροσκήπου έξω από τη Γεροσκήπου. Νομίζω ότι μετά την ομιλία 

του κ. Πιττοκοπίτη θα πρέπει να στηθούν αψίδες έξω από τη Γεροσκήπου και θα 

φροντίσω να παρευρεθώ κι εγώ σ' αυτή τη μεγαλειώδη υποδοχή που θα πρέπει να 

του γίνει για την τόσο "βαθυστόχαστη" και επιθετική ομιλία που έκαμε ενάντια στον 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας. 
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Η ομιλία μου βασικά αναφέρεται στις θέσεις του κ. Μιχαηλίδη, που έχει 

γράψει το θέμα, και ιδιαίτερα στον ισχυρισμό του πως η κυβέρνηση αυτή δεν έχει 

κάμει τίποτε για την ύπαιθρο. Όμως, για όσα είπε ο κ. Πιττοκοπίτης, που έχουν 

σχέση με τη θέση του κ. Μιχαηλίδη, θα ισχύουν ασφαλιός αυτά που θα πω για τον 

κ. Μιχαηλίδη mutatis mutandis, κατ' αναλογίαν, για να χρησιμοποιήσω την αγαπητή 
έκφραση του Προέδρου της Βουλής κ. Γαλανού. 

Κύριε Πρόεδρε, σίγουρα ο καθένας μας σ' αυτό το Σώμα έχει απόλυτο 

δικαίωμα να κρίνει και να επικρίνει το έργο της κυβέρνησης. Το να κάμνει όμως το 

μαύρο άσπρο ή το άσπρο μαύρο ή να μηδενίζει με μια μονοκοντυλιά ό,τι έχει 

πετύχει ή ό,τι έχει προσφέρει η κυβέρνηση, αυτό, κατά τη γνώμη μου, αποτελεί 

στείρα κριτική και στείρα αντιπολίτευση. 

Δε διαφωνιΙ> με τον εισηγητή του θέματος, το συνάδελφο Ντίνο Μιχαηλίδη, για 

τη σημασία που έχει για τον τόπο μας ο αγροτικός μας κόσμος ούτε διαφωνώ με τις 

διαπιστιόσεις του για τα πολλά και άλυτα προβλ11ματα που βασανίζουν ακόμα την 

ύπαιθρο ούτε και διαφωνιί> με πολλές από τις εισηγήσεις του για τη λύση των 

προβλημάτων αυτών. 

Θέλω όμως να αναφέρω πως ασφαλώς δεν πρωτοτυπεί, γιατί, πριν ο ίδιος 

εκφράσει τόσο ενδιαφέρον για τον αγροτικό κόσμο, που έχει κάθε δικαίωμα να το 

κάμει, και πριν ακόμα η κυβέρνηση στην οποία συμμετείχε προωθήσει τα αγροτικά 

προβλήματα με τη "σωστή και νοικοκυρεμένη πολιτική της", όπως μας είπε, υπήρξαν 

πρωτοπόρες οργανιόσεις και κόμματα και αγροτικοί παράγοντες που πάλεψαν, 

μόχθησαν, πόνεσαν και εξακολουθούν να δουλεύουν για τη λύση των προβλημάτων 

των αγροτιόν μας. Είναι βασικά χάρη σ' αυτούς τους αγώνες τους και στην καθοδή

γησή τους που η ζωή της υπαίθρου έγινε ανθρωπινότερη και ο αγρότης μας είδε 

καλ ύτερες μέρες. 

Δεν αρνούμαστε ούτε αποκρύπτουμε πως και από την προηγούμενη κυβέρνηση, 

και αυτό το είπαν όλοι οι ομιλητές της Αριστεράς και του ΑΚΕΛ που μίλησαν 

απ' αυτό το βΙ1μα, λύθηκαν 11 προωθήθηκαν προς λύση πολλά αγροτικά προβλ11ματα. 
Στο κάτω κάτω κάποια περίοδο αυτός ο στόχος αποτελούσε και μέρος ενός μίνι

μουμ προγράμματος, το οποίο και ο εισηγητής τάχθηκε να προωθήσει και να εφαρ

μόσει. Παρέμειναν όμως πολλά προβλήματα άλυτα, άλλα γιατί δε λύνονται και άλλα 

γιατί είναι δύσκολο να λυθούν μέσα σε τακτά χρονικά περιθιόρια. Και ας μη μας 

πουν, όπως μας είπε ο κ. Πιττοκοπίτης, πως αυτά τα προβλήματα δημιουργήθηκαν 

κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησης Βασιλείου ή πως δεν υπήρχαν προηγουμένως. 

Μια ματιά στην ομιλία του συναδέλφου Αυγερινού Παπαρέ το 1983 και άλλων 
Βουλευτιόν τότε και πριν θα μας πείσει πως όλα αυτά τα προβλήματα που αναφέρει 

σήμερα ο συνάδελφος Μιχαηλίδης υπήρχαν από τότε και όμως δεν τα έλυσε ούτε η 

κυβέρνηση της οποίας ήταν μέλος, παρόλο που ήταν στην εξουσία για μεγαλύτερη 

περίοδο από τη σημερινή, μα ούτε και καμιά προηγούμενη κυβέρνηση. 

Ας μη μας πουν ότι την αστυφιλία, την ερήμωση της υπαίθρου, τη μετανά

στευση, την ύπαιθρο γερόντων, όπως την ονόμασε ο κ. Μιχαηλίδης, το ψηλό κόστος 

παραγωγής των αγροτικών μας προ·ίόντων, την έλλειψη πολιτιστικών κέντρων, 

βιβλίων, μουσικής και θεάτρου, την εκμετάλλευση των αγροτών από τους μεσίτες τα 

δημιούργησε η διακυβέρνηση Βασιλείου. Το δικό μου το χωριό, για παράδειγμα, που 

είναι δίπλα από το χωριό του κ. Πιττοκοπίτη, οι Πάνω Αρόδες -του κ. Πιττοκοπίτη 

είναι η Δρούσια- είχε κάπου 700 κατοίκους και 69 μαθητές, όταν εγιΙ> τέλειωνα το 
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δημοτικό σχολείο στα μέσα της δεκαετίας του 1940. Το δημοτικό σχολείο καταργή
θηκε πριν 20 χρόνια, γιατί δεν υπήρχαν παιδιά. Οι κάτοικοι του χωριού ήταν 121 το 
1985, όλοι ψηφοφόροι, και σήμερα είναι περί τους Ι 00 και η ηλικία τους κυμαίνεται 
από τα εξήντα χρόνια και πάνω. Ο νεαρότερος κάτοικος του χωριού μου είναι 

εξήντα χρόνων. Το ίδιο φαινόμενο παρουσιάζουν τα περισσότερα χωριά της Πάφου 

και της Λεμεσού από πολλά χρόνια και εν πάση περιπτώσει πριν η κυβέρνηση Βασι

λείου ανέλθει στην εξουσία. 

Εκείνο που σίγουρα μπορεί να πει κανένας και να αποδείξει με στοιχεία είναι 

πως στη διάρκεια της διακυβέρνησης Βασιλείου περιορίστηκε τουλάχιστον η μετανά

στευση στο εξωτερικό στο χαμηλότερο επίπεδο από την εποχή του Δεύτερου Παγκό

σμιου Πολέμου και αυξήθηκε ο επαναπατρισμός των απόδημων Κυπρίων όσο ποτέ 

προηγουμένως. 

Θα ασχοληθώ σε συντομία με την ανακάλυψη του συναδέλφου Μιχαηλίδη πως 

"η σημερινή κυβέρνηση, παρά την ευφάνταστη πολιτική που υποσχόταν προεκλογικά 

για αναζωογόνηση της υπαίθρου, τίποτε δεν έχει κάμει", μια θέση που πιστά έχει 

αντιγράψει ο αγάπητός μου συντοπίτης κ. Πιττοκοπίτης. Δεν αναφέρει στην ομιλία 

του ο συνάδελφος Μιχαηλίδης ούτε ο συνάδελφος Πιττοκοπίτης ούτε ένα έργο ... 
Μάλιστα ο συνάδελφος Πιττοκοπίτης μας προκάλεσε να του πούμε ένα έργο που 

έγινε και θα απολογηθεί δημοσίως. Όταν θα είμαστε σε άλλο χ(ορο από το χώρο της 

Βουλής θα σας εξηγήσω τι σημαίνει "δημοσίως" μερικές φορές. 

(Γέλια) 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Επειδή εγιο το ανέφερα, εγιο θα το απαντήσω. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: · 

Δεν αναφέρει στην ομιλία του λοιπόν ο συνάδελφος Μιχαηλίδης ούτε ο συνά

δελφος Πιττοκοπίτης ούτε ένα έργο που έκαμε ούτε μια πρωτοβουλία που πήρε ούτε 

ένα χαλίκι που έβαλε η σημερινή κυβέρνηση, για να γίνει η ζωή της υπαίθρου και του 

αγρότη ανθρωπινότερη. Πλήρης μηδενισμός και πλήρης παραγνιοριση με μια μονο

κοντυλιά και ένα "τίποτε". 

Και όμως ατυχώς τόσο για τον κ. Μιχαηλίδη όσο και για τον κ. Πιττοκοπίτη 

και ευτυχώς για τον αγροτικό κόσμο και τον πληθυσμό της υπαίθρου τα έργα και τα 

στοιχεία μιλούν από μόνα τους. Και ακόμα περισσότερο, ο καλύτερος κριτής αυτής 

της πολιτικής είναι ο ίδιος ο αγρότης, για τον οποίο ο κ. Μιχαηλίδης και ο κ. Πιττο

κοπίτης τόσο νοιάζονται! 

Τι λένε τα στοιχεία για την πολιτική της κυβέρνησης σ' αυτό το θέμα; Το ένα 

τρίτο περίπου του Προϋπολογισμού Αναπτύξεως διατίθεται για τη γεωργική 

ανάπτυξη μέσω του Υπουργείου Γεωργίας, δηλαδή ουσιαστικά παρέχεται στην 

ύπαιθρο, πέρα από τα σημαντικά κοντύλια που δαπανώνται από άλλα Υπουργεία 

για έργα στην ύπαιθρο, όπως για δρόμους, σχολεία, αγροτικά ιατρεία κτλ. 

Παρά το γεγονός πως το πρόβλημα με το συγκοινωνιακό και οδικό δίκτυο της 

υπαίθρου δε λύθηκε ριζικά, κανένας δεν μπορεί να παραγνωρίσει τη σημαντική 

βελτίωση που επιτεύχθηκε τα τελευταία χρόνια. 

Όσον αφορά το αμπελουργικό, για το οποίο ο κ. Πιττοκοπίτης ιδιαίτερα έχει 

σπαταλήσει τόση μελάνη και τόση φαιά ουσία, έχω την εντύπωση πως καμιά κυβέρ

νηση πριν από τη σημερινή δεν είχε προωθήσει το πρόβλημα τόσο πολύ, που ουσια

στικά να έχει φτάσει στο στάδιο της τελικής λύσης. Η επιχορήγηση για τη διάθεση 
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των παλιών συσσωρευμένων αποθεμάτων κρασιών, ζιβανίας και σταφυλιών, κάτι 

που είναι η μοναδική κυβέρνηση που το έχει κάμει από την ίδρυση της Κυπριακής 

Δημοκρατίας μέχρι σήμερα, η στρεμματική επιχορήγηση για τα αμπέλια που φυτεύ

τηκαν μετά το 1968, η αύξηση της επιχορήγησης για τα αμπέλια που φυτεύτηκαν 
πριν το 1968 κατά 100%, η αύξηση των τιμών των σταφυλιών, η ποιοτική βελτίωση, 
η περίληψη του καύσωνα στις θεομηνίες που καλύπτονται από τον ΟΓΑ, η περίληψη 

δεκάδων νέων χωριών στη ζώνη εκλεκτών σταφυλιών και η λύση γενικά προβλη

μάτων του αμπελουργικού κόσμου που διαιωνίζονταν από χρόνια, μεταξύ των 

οποίων και η παράδοση των σταφυλιών στα εργοστάσια, ως αποτέλεσμα των 

δραστηριοτήτων της σημερινής κυβέρνησης έχουν οδηγήσει, όπως είπα και προηγού

μενως, το αμπελουργικό πρόβλημα σχεδόν στην πλήρη του λύση. 

Η παροχή αγροτικών επιδοτήσεων που ξεπερνούν τα τριάντα εκατομμύρια 

λίρες το χρόνο, το σχέδιο επιχορήγησης των δανείων για απόκτηση στέγης από τα 

νεαρά ζευγάρια, η μείωση και η επιχορήγηση των τηλεφωνικών τελών και της ηλεκ

τροδότησης, η βελτίωση της παρεχόμενης ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης, η προιο

θηση και η ανάπτυξη του αγροτουρισμού, οι μεγάλες παροχές προς τους σι τοπαρα

γωγούς, τους πατατοπαραγωγούς και άλλους καλλιεργητές αγροτικών προ'ίόντων, η 

σωστή υδατική πολιτική για την αντιμετώπιση της ανομβρίας και τα υδατικά έργα 

που εκτελέστηκαν, η αύξηση των κοινωνικών παροχών και πολλά άλλα δεν μπορούν 

να παραβλέπονται αβασάνιστα με τη φράση "τίποτε δεν έχει κάμει η σημερινή κυβέρ

νηση για την ύπαιθρο". 

Σημαντική όμως προσφορά της σημερινής κυβέρνησης, ίσως από τις πιο σημα

ντικές, είναι και η βοήθεια προς το Συνεργατικό Κίνημα με την παροχή μακροχρό

νιου και χαμηλότοκου δανείου ύψους εξήντα πέντε εκατομμυρίων λιρών προς την 

Κεντρική Συνεργατική Τράπεζα. Ο Συνεργατισμός, που κινδύνευε να καταρρεύσει 

πριν από τη διακυβέρνηση Βασιλείου, σώθηκε μ' αυτή τη σωτήρια χειρονομία της 

σημερινής κυβέρνησης και οι κάτοικοι της υπαίθρου πέτυχαν να γλιτώσουν από τη 

χρεοκοπία το μεγαλύτερο οικονομικό τους στήριγμα. Έτσι, ο Συνεργατισμός συνε

χίζει απρόσκοπτα να εξυπηρετεί το βασικότερό του σκοπό, τη βοήθεια και την 

ανύψωση του βιοτικού επιπέδου των αγροτών και των κατοίκων της υπαίθρου. 

Όπως είπα και προηγουμένως, συνάδελφοι, ο καλύτερος κριτής της πολιτικής 

κάθε κυβέρνησης σε ό,τι αφορά ένα συγκεκριμένο θέμα είναι εκείνος για τον οποίο 

αυτή η πολιτική προορίζεται. Δε θα αναφερθώ σε πολλά παραδείγματα παρά μόνο 

σ' ένα χθεσινό και συγκεκριμένα σε απόσπασμα της χθεσινής ομιλίας του προέδρου 

της κοινοτικής αρχής Ομόδους, όταν προσφωνούσε τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας 

στα εγκαίνια του οινοποιείου στο Όμοδος. Αυτή η ομιλία έγινε τη παρουσία του 

αρχηγού του μεγαλύτερου κοινοβουλευτικού κόμματος, του κ. Κληρίδη, και πολλών 

επισήμων, μεταξύ των οποίων ήταν πολλοί Βουλευτές, συμπεριλαμβανομένου του 

κ. Ντίνου Μιχαηλίδη και του ομιλούντος. Αφού ο κοινοτάρχης αναφέρθηκε στη 

βοήθεια που δόθηκε από τη σημερινή κυβέρνηση για την ανέγερση και λειτουργία του 

οινοποιείου στο Όμοδος, που θα διοσει, όπως είπε, καινούργια ώθηση στο χωριό, 

στα έργα υποδομής, όπως είναι η ολοκλήρωση του δρόμου Λεμεσού-Μανδριών

Πλατρών και η αναμόρφωση ζωτικών χώρων στην κοινότητα με ιδιαίτερη έμφαση 

στην παραδοσιακή πλατεία, που συνέβαλαν στην εκρηκτική, όπως τη χαρακτήρισε, 

ανάπτυξη του τουρισμού στο χωριό, είπε επί λέξει τα εξής: "Είναι φανερό από τη 

σύντομη αυτή αναφορά ότι το Όμοδος αποτελεί συγκεκριμένη και ουσιαστική 

έκφραση της ευεργετικής κυβερνητικής πολιτικής για αναζωογόνηση της υπαίθρου. 
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Η προσωπική παρουσία του προέδρου στην τελετή των εγκαινίων του 'Οινοποιείου 

Όλυμπος' μας δίνει έτσι την ευκαιρία να του εκφράσουμε άμεσα και πηγαία τα 

αισθήματα της μεγάλης εκτίμησης και ικανοποίησής μας για τον ίδιο προσωπικά και 

για την κυβέρνησή του για τα επιτελεσθέντα και τα επιτελούμενα έργα στην κοινό

τητά μας. Εκφράζοντας αυτά που είπα , κύριε Πρόεδρε, διερμηνεύω τα αισθήματα 

των απλ(ον ανθρώπων". 

Λοιπόν, αυτά είπε ο κοινοτάρχης του Ομόδους, ένας απλός άνθρωπος του 

λαού, αντιπροσωπεύοντας τους ανθρ(οπους του χωριού του και της υπαίθρου . Και 

για όσους δε γνωρίζουν ποιος είναι σας πληροφορώ πως δεν είναι ούτε του ΑΚΕΛ 

ούτε της Αριστεράς ούτε των Νέων Δυνάμεων. 

Δε χρειάζεται να πω περισσότερα ούτε να κάμω άλλα σχόλια για την ομιλία 

του κ. Μιχαηλίδη και του συντοπίτη μου κ. Πιττοκοπίτη, που είπαν πως η σημερινή 

κυβέρνηση δεν έκαμε τίποτε για την ύπαιθρο. Με το υπόλοιπο μέρος της ομιλίας του 

κ. Μιχαηλίδη, όπως και με μερικά από τα αποφθέγματα του κ. Πιττοκοπίτη, δε θα 

ασχοληθ(ο, γιατί ασχολήθηκαν ή θα ασχοληθούν άλλοι συνάδελφοι από την κοινο

βουλευτική μας ομάδα, που είμαι σίγουρος πως θα αναφερθούν στις κοινωνικοοικο

νομικές φιλοσοφίες του κ. Μιχαηλίδη και τις θέσεις του για την εκμετάλλευση του 

αγρότη από το ντόπιο μονοπωλιακό κεφάλαιο, στην εξυπηρέτηση του οποίου 

αποβλέπουν κατά κανόνα τα μέτρα που παίρνει η σημερινή κυβέρνηση -τούτα εγ(ο τα 

άκουα τον καιρό που προσπαθούσαν να με κάμουν μέλος στο ΑΚΕΛ ... 

(Γέλια) 

... και για τη μονοπωλιακή δομή της οικονομίας μας -τα ίδια πράγματα. Δε θα 
αναφερθιο, λέω, σ' αυτές τις κοσμοθεωρίες που αναπτύσσει ο κ. Μιχαηλίδης ... 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Έχεις καλό μνημονικό. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ : 

... και σε άλλες ανάμεικτες και συγχυσμένες οικονομικές έννοιες και θέσεις 
που δεν ξεφεύγουν από τα πλαίσια, κατά τη γνώμη μου -να μου επιτρέΨει- του 

λα'ίκισμού και της προεκλογικής δημαγωγίας. Ασφαλώς δεν ακούσατε από μένα ή 

από τους συναδέλφους μου οποιοδήποτε προεκλογικό σύνθημα τουλάχιστον απευ

θείας ή άμεσο. Οι έχοντες (οτα, και όλοι έχουμε ώτα, έχετε ακούσει τον προηγούμενο 

ομιλητή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η διαπίστωση ότι έχουμε (οτα με βρίσκει σύμφωνο. Το τι άλλο δεν έχουμε 

είναι που μας λείπει. 

(Γέλια) 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, οι προεδρικές εκλογές πλησιάζουν και μέχρι την ημέρα της 

εκλογής ασφαλώς θα ασχοληθούμε με πολλά ακόμα, κατά την κυπριακή, (διαγρά

φεται) και πολλούς θορύβους θα ακούσουμε από τους πιττοκόπους. 

Ευχαριστώ. 

(Γέλια) 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχετε το λόγο μόνο επί του πιττοκόπου. 

(Γέλια) 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε ... Κύριε Πρόεδρε, ευτυχιος που σ' αυτή τη Βουλή υπάρχουν 
μερικοί (διαγράφεται), για να μας κάμνουν να γελούμε. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Υπάρχει όχι μόνο θέμα τάξης ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να τελει{οσει ο κ. Πιττοκοπίτης και κατόπιν. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Θα τελειώσει ο κ. Πιττοκοπίτης μετά από αυτό τον εξευτελισμό και την 

εξύβριση που υφίσταται ένα Μέλος της Βουλής ενώπιον του πιο έμπειρου και του 

πιο ηλικιωμένου Βουλευτή της Κύπρου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να σας πω τι μου υπενθυμίζετε ... 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Αφήνω την υπόθεση στα στιβαρά σας χέρια, στην εντιμότητά σας, στην ειλικρί

νειά σας και στο ήθος σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πι ττοκοπί της. 

Παρακαλώ, κύριε Μιχαηλίδη. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Θα ασχοληθώ μόνο με τη μομφή την οποία κατ' επανάληψη διατύπωσε εις 

βάρος μου ο έντιμος και αξιαγάπητος συνάδελφος και συντοπίτης κ. Αγαπίου. 

Αναφέρθηκε σε κάποια εφημερίδα που ασχολείται μαζί μου και σε κάποιο 

δημοσίευμα. Ήταν γελοιογραφία και ήταν η εφημερίδα σου, κύριε συνάδελφε, η 

οποία ασχολείται μαζί μου κάθε Κυριακή και έγινα γνωστός, επειδή ασχολήθηκα 

μαζί σας. Όσον αφορά τις αψίδες που μου στήνουν ή θα μου στήσουν και το ότι θα 

υπάρχουν και φιλαρμονικές, έχω ένα μόνο να σας πω: Εγώ είμαι άνθρωπος του 

λαού και έχω σχέση με εκείνους που ασχολούνται με τα ξύλα και τα μυρσίνια και δε 

μου στήνουν αψίδες (διαγράφονται). Σίγουρα αντιλαμβάνεστε ότι οι αψίδες στήνο

νται ανάλογα από τους ανθρώπους με τους οποίους έχεις σχέση, με τους οποίους 

έχεις συνεργασία και με ανθρώπους ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Κύριε Πιττοκοπίτη, σας έδωσα το λόγο, διά να διαμαρτυρηθείτε διά μίαν 

απρεπή συμπεριφορά ή λέξη, την οποία εξέφρασε ο προηγούμενος ομιλητής αναφο

ρικά με το πιττοκόπημα. Το είπε απλώς, για να κάμει κάποια γελοιοποίησή σας. Δε 

σας έδωσα το λόγο σ' αυτό το στάδιο, για να απαντήσετε εφ' όλης της ύλης της 

ομιλίας του προηγούμενου ομιλητού, διότι υπάρχουν και άλλοι ομιλητές που έχουν 

σειρά. 
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Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Επομένως, παρακαλ(ο σταθείτε μόνο σ' αυτό το θέμα και παρακαλώ να αποσύ

ρετε οτιδήποτε έχετε πει για πανεθνικές επιχειρήσεις και εταιρείες. Δεν προτίθεμαι 

να επιτρέψω να κατέλθει το επίπεδο αυτής της Βουλής τόσο χαμηλά, που να ασχο

λούμεθα προσωπικά ο ένας με τον άλλο. Όπως θα πω και στον κ. Μιχαηλίδη ότι 

ήταν απρεπής η συμπεριφορά του με το να χαρακτηρίσει προηγούμενο ομιλητή 

(διαγράφεται), για να γελούμε. Θέλω να αντιληφθείτε απόλυτα ότι, όσο και αν είναι 
προεκλογική η περίοδος, αυτή η Βουλή δε θα χαμηλώσει τη στάθμη των συζητήσειον 

της απλ(ος για προεκλογικούς σκοπούς. Θέλω να μένετε στο θέμα το οποίο συζη

τούμε και όχι να παρασύρεστε σε αντεγκλήσεις. Ελπίζω να έγινα κατανοητός. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Μπορώ να συνεχίσω, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ναι, κύριε Μιχαηλίδη. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω να δηλώσω ότι δεν εννοούσα τον κ. Αγαπίου, όταν 

αναφέρθηκα σε (διαγράφεται). Αν ο ίδιος εννοεί ότι εννοούσα τον ίδιο, τότε το 

αποσύρω. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 
\ 

Μίλησαν τρεις ομιλητές: Ο πρ(οτος ήταν ο κ. Πιττοκοπίτης -και ασφαλώς δεν 

εννοούσατε τον κ. Πιττοκοπίτη- ο δεύτερος ήταν ο κ. Παπαγεωργίου, ο οποίος δεν 

ασχολήθηκε μαζί σας, και ο τρίτος ήταν ο κ. Αγαπίου. Λοιπόν, να το αποσύρετε, 

διότι δεν πρόκειται να επιτρέψω να παραμείνουν αυτά τα πράγματα στα πρακτικά 

της Βουλής. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα υπενθυμίσω όμως ότι και ο κ. Αγαπίου στην αρχή της 

ομιλίας του αναφέρθηκε σε πανηγυρισμούς στη Χλώρακα με φιλαρμονικές και στη 

Γεροσκήπου, καθώς επίσης και σε (διαγράφονται). 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Είπα και για τον κ. Αγαπίου ότι και η δική του φράση -χρησιμοποίησε το 

όνομα του κ. Πιττοκοπίτη, για να κάνει ειρωνεία- ήταν ατυχής. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Θέλω εν πάση περιπτώσει να επαναλάβω ... 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Και τα δύο θα απαλειφθούν από τα πρακτικά της Βουλής και το επίπεδο των 

συζητήσεων σ' αυτό το Σώμα θα παραμείνει όπως ήταν, ανεξαρτήτως αν η περίοδος 

αυτή είναι προεκλογική ή όχι. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Δεν έχω καμιά ένσταση να απαλειφθούν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Λοιπόν, κύριε Πιττοκοπίτη, μπορείτε να επανέλθετε στη θέση σας. Θα απαλει

φθούν από τα πρακτικά και τα δύο και θα συνεχίσουμε τη συζήτηση, η οποία θα 

κρατηθεί σε βουλευτικό επίπεδο. 
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Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, αλλά έχω μια απορία, την οποία θερμιος και ευσεβάστως 

υποβάλλω, για να επιλυθεί. Πιστεύω ότι οι πολυεθνικές εταιρείες στην Κύπρο είναι 

εγκαταστημένες και δρουν βάσει νόμου. Δεν υπάρχει τίποτε το επιλήψιμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έτσι όπως το είπατε δεν είναι αυτό που εννοούσατε, κύριε Πιττοκοπίτη. Και 

γνώση έχουμε και αυτιά μας είπατε ότι έχουμε, αλλά έχουμε και νου. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Και εν πάση περιπτιοσει, κύριε Πρόεδρε, αν πρέπει να αποσύρω αυτό το 

πράγμα, έχω τη γνώμη ότι ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και ο κ. Αγαπίου θα αποσύρει αυτά που είπε. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

... και ο κ. Αγαπίου θα πρέπει να αποσύρει ... 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, με όλο το θάρρος και όλη την ειλικρίνεια, εγιο ασχολήθηκα με 

ευφυολογίες. Όπως προσέξατε, κανένας από τους συναδέλφους δεν ... Τουναντίον, 
πιστεύω ότι δημιούργησα και ένα εύθυμο κλίμα στη Βουλή μετά τις τόσες επιθέσεις 

όλων μας, τις αλληλοεπιθέσεις κτλ. Δεν εννοούσα να προσβάλω ούτε το συνάδελφο 

Μιχαηλίδη ούτε το συνάδελφο Πιττοκόπο, με τους οποίους έχω, κατά τα άλλα, 

άριστες σχέσεις. Αν οι ίδιοι θέλησαν να εκλάβουν ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το όνομα του συναδέλφου σας δεν είναι Πιττοκόπος είναι Πιττοκοπίτης. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Αν θέλετε να κυριολεκτήσουμε, κύριε Πρόεδρε, η λέξη "πιττοκοπίτης" προέρ

χεται από τη λέξη "πιττοκόπος". Ο Πιττοκόπος είναι ένας μικρός συνοικισμός ... 

Ν. Π ΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Παρακαλιο, μπορώ να το εξηγήσω εγιο, όταν θα σας απαντήσω, κύριε ... 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Κύριοι, έληξε ... 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Δεν εννοούσα να προσβάλω κανέναν, κύριε Πρόεδρε, δεν είχα υπόψη μου να 

προσβάλω κανέναν. Αν έχει εκληφθεί ότι έχω προσβάλει οποιονδήποτε, απολο

γούμαι και δίνω το καλό παράδειγμα σ' εκείνους που δεν τόλμησαν να απολογη

θούν, όπως θα έπρεπε να απολογηθεί τόσο ο συνάδελφος Μιχαηλίδης όσο και ο 

συνάδελφος Πιττοκοπίτης, οι οποίοι εξεφράσθησαν με πολύ χειρότερα λόγια ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Αγαπίου, έληξε το θέμα. Ο κ. Μιχαηλίδης είπε ότι δεν εννοούσε κανέναν 

από τους ομιλητές. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Δεν απολογήθηκε όμως. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον δεν εννοούσε κανέναν από τους ομιλητές, δεν μπορούσε και να απολο

γηθεί. 

Έληξε το θέμα, κύριε Πιττοκοπίτη. Προχωρούμε με τον επόμενο ομιλητή. 

Ν. Π ΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Θα πω μόνο τι είναι ο Πιττοκόπος, κύριε Πρόεδρε, επειδή ο κ. Αγαπίου είναι 

συντοπίτης και έπρεπε τουλάχιστον να ξέρει γεωγραφία. Πιττοκόπος ήταν ο χώρος 

τον οποίο χρησιμοποιούσε ιερά μόνή, για να κόβουν τις πίτες των μελισσιών οι 

μοναχοί, τα οποία τους συντηρούσαν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Για όνομα του Θεού! 

(Γέλια) 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Και εν πάση περιπηοσει, κύριε Αγαπίου, το θεωρώ τιμή μου που ονομάζομαι 

Πιττοκοπίτης, όπως ο κάθε ανθρωπος θεωρεί τιμή του το όνομα το οποίο έχει. 

ΕυχαρισηΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προτού δ(οσω το λόγο στον επόμενο ομιλητή, προειδοποιώ για τελευταία φορά 

και παρακαλώ δώστε προσοχή: Ναι, είναι προεκλογΙΚ1i η περίοδος, συζητούμε 

θέματα που αφορούν τον τόπο μας, όμως δεν κάμνουμε εδώ προεκλογικές ομιλίες. 

Οι προεκλογικές ομιλίες θα γίνονται εκτός Βουλής. Εντός Βουλής θα γίνονται 

ομιλίες πάνω στα θέματα που συζητούμε με επιχειρήματα επί των θεμάτων που 

συζητούμε. 

Ο κ. Κωνσταντίνου έχει το λόγο. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, 

Μετά τα πολύ ωραία λόγια τα οποία έχουμε ακούσει από το συνάδελφο 

κ. Αγαπίου για τις λύσεις τις οποίες έχει δ(οσει η σημερινή κυβέρνηση αλλά και για 

τα τόσα ωφελήματα και τις παροχές προς τον αγροτικό μας κόσμο πραγματικά 

προβληματίζομαι αν πρέπει να σταματήσω το επάγγελμα του δικηγόρου και να γίνω 

γεωργός. 

Κύριε Πρόεδρε, τα σοβαρά προβλήματα που αντιμετωπίζει εδώ και πολλά 

χρόνια η κυπριακή ύπαιθρος, και πιο συγκεκριμένα τα χωριά που βρίσκονται στις 

απομακρυσμένες και ορεινές περιοχές, είναι, πιστεύω, πολύ γνωστά στους περισσό

τερους συναδέλφους. Γνωστό είναι επίσης και το γεγονός ότι δε λήφθηκαν μέχρι 

σήμερα τα αποτελεσματικά εκείνα μέτρα τα οποία θα επέλυαν τα δυσβάστακτα 

προβλήματα της υπαίθρου που την ταλαιπωρούν εδιο και αρκετά χρόνια. Η 

αδυναμία και ίσως η απροθυμία των διάφορων κυβερνήσεων, συμπεριλαμβανομένης 

και της τωρινής, να αντιμετωπίσουν με ορθολογιστικό τρόπο τα προβλήματα αυτά 

καταδίκασαν την ύπαιθρο σε οικονομικό και πληθυσμιακό μαρασμό και είχαν ως 

αποτέλεσμα το κοινωνικοοικονομικό φαινόμενο της αστυφιλίας. 

Σε αυτό το σημείο της ομιλίας μου θα αναφερθιο σε πολύ γενικές γραμμές και 

συνοπτικά στα διάφορα προβλήματα που καταταλαιπωρούν τον πληθυσμό της 
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κυπριακής υπαίθρου. Το σημαντικότερο από τα προβλήματα αυτά είναι η οικονο

μική παρακμή της υπαίθρου, που οφείλεται κατεξοχήν στους ακόλουθους τρεις 

λόγους: 

Ι) Στην αδυναμία εξεύρεσης οποιασδήποτε άλλης εργασίας στις ορεινές 

κυρίως περιοχές της υπαίθρου εκτός από τη γεωργία. 

2) Στα μειωμένα κέρδη από τη γεωργία στις ξηρές αυτές περιοχές και 

γενικότερα στις περιορισμένες δυνατότητες γεωργικής καλλιέργειας 

λόγω αυξημένου κόστους παραγωγής και έλλειψης υποδομής. 

3) Στην έλλειψη οποιουδήποτε κυβερνητικού προγραμματισμού για 

καλυτέρευση της υφιστάμενης κατάστασης. 

Είναι γνωστό ότι η οικονομική ανάπτυξη μιας χώρας βασίζεται και είναι 

ανάλογη του επιπέδου της υποδομής της. Στην κυπριακή περιφερειακή ύπαιθρο 

υπάρχουν τρομακτικές ελλείψεις στην υποδομή. Πολύ εύστοχα αναφέρθηκε σ' αυτά 

τα σημεία στην ομιλία του ο συνάδελφος Αυγερινός Παπαρές. 

Στις συγκοινωνίες και στο αγροτικό οδικό δίκτυο υπάρχουν φοβερές ελλείψεις 

που είχαν ως αποτέλεσμα την εγκατάλειψη της υπαίθρου και την εγκατάσταση των 

εργαζομένων στις πόλεις. Η Ι)ύσκολη πρόσβαση των κατοίκων λόγω του κακού 

οδικού δικτύου τόσο στο χώρο της εργασίας τους στις πόλεις όσο και στα γύρω 

χωριά, καθιος επίσης και στους χώρους εκπαίδευσης, στα νοσοκομεία και στα 

κοινωφελή ιδρύματα, ενθάρρυνε το φαινόμενο της αστυφιλίας. 

Ένα άλλο σοβαρό πρόβλημα που παρουσιάζει η υφιστάμενη υποδομή είναι η 

άρδευση των γεωργικών εκτάσεων. Είναι γνωστό ότι μόνο μία πολύ μικρή έκταση 

της κυπριακής γεωργικής γης είναι αρδευόμενη. Παρατηρείται μεγάλη ανισοκατα

νομή αρδευόμενης γης μεταξύ των διάφορων χωριιΟν. Με τον τρόπο αυτό καταδικά

ζεται η γεωργική καλλιέργεια σε ορισμένα χωριά σε αφανισμό. Το υδατικό μας 

σύστημα είναι πραγματικά καταστρεπτικό. Καθημερινιος αντλούμε τεράστιες ποσό

τητες νερού από τα υπόγεια στρώματα, οι οποίες δεν μπορούν να αναπληρωθούν. 

Ενώ για το υδατικό μας πρόβλημα έχει γίνει μελέτη από το Τμήμα Υδάτων για την 

οποία έχουμε πληρώσει αρκετά και μεγάλα ποσά, η μελέτη αυτή έμεινε ανεκμετάλ

λευτη και πεταμένη σε κάποιο συρτάρι. 

α πολυτεμαχισμός της γης στην κυπριακή ύπαιθρο δυσκολεύει αφάνταστα τη 

γεωργική καλλιέργεια και την κάνει ταυτόχρονα πολυδάπανη και μη παραγωγική. α 

αναδασμός πρόσφερε αρκετά καλές υπηρεσίες για την επίλυση του προβλήματος 

αυτού, αλλά δυστυχιος βαδίζει με χρονοβόρα διαδικασία και η κυβερνητική οικονο

μική συνεισφορά στην κατασκευή αγροτικιον δρόμων στα πλαίσια του θεσμού αυτού 

είναι απαράδεκτα χαμηλή. 

Αρκετές αδυναμίες παρουσιάζει επίσης και ο τομέας της ιατροφαρμακευτικής 

περίθαλψης. Υπάρχει έλλειψη νοσοκομειακών μονάδων, αγροτικών ιατρικών 

κέντρων και φαρμακείων. αι κάτοικοι αναγκάζονται να πηγαινοέρχονται στις 

πόλεις και να υφίστανται πολύωρη ταλαιπωρία τόσο στο δρόμο όσο και στα εξωτε

ρικά ιατρεία των επαρχιακιον νοσοκομείων. Πρέπει να σημειωθεί ότι ο μεγαλύτερος 

αριθμός των κατοίκων που ταλαιπωρούνται είναι οι υπερήλικες με τις γνωστές σε 

όλους μας ειδικές ανάγκες. 

Η παιδεία στις περιοχές αυτές έχει παραμεληθεί. Η έλλειψη σχολείων και διδα

κτικού προσωπικού σε συνδυασμό με το άσχημο οδικό δίκτυο ταλαιπωρούσε τους 

κατοίκους και τους ωθούσε στην εγκατάλειψη των περιοχών αυτών. Επίσης ο 
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εξοπλισμός των περιφερειακών σχολείων είναι και αυτός ελλιπής. Στα περιφε

ρειακά σχολεία στέλνονται συνήθως άπειροι, πρωτοδιόριστοι δάσκαλοι, οι οποίοι 

βρίσκονται αντιμέτωποι με αυτά τα προβλήματα και δεν έχουν τις δυνατότητες να 

αντεπεξέλθουν. Το 50% των κοινοτικών βιβλιοθηκών στην επαρχία Λευκωσίας δε 
λειτουργεί, ενώ νόμος για την κυπριακή βιβλιοθήκη του 1987, ο οποίος θα τις περι
λάμβανε κατά παράδοξο τρόπο δεν έχει ακόμα εφαρμοστεί. Το ίδιο επίσης ισχύει 

και για την επαρχία Πάφου. 

Οι προαναφερόμενες ελλείψεις στην υποδομή σε συνδυασμό και όντας 

απόλυτα αλληλένδετες με την οικονομική παρακμή της υπαίθρου δημιούργησαν το 

σοβαρό πρόβλημα της αστυφιλίας, το οποίο προσλαμβάνει τρομακτικές διαστάσεις. 

Αρκετά χωριά έχουν εγκαταλειφθεί εντελώς, ενώ η πλειοψηφία των ορεινών χωριών 

βρίσκεται σε συνεχή παρακμή. Ο αριθμός των κατοίκων τους μειώνεται συνεχώς, 

ενώ παραμένουν στα χωριά άτομα μεγάλης ηλικίας και υπερήλικες. Το φαινόμενο 

της αστυφιλίας δεν έχει μόνο οικονομικές και πληθυσμιακές επιπτώσεις, αλλά κατα

στρέφει επίσης τον κοινωνικοπολιτικό χαρακτήρα της υπαίθρου μας. Ο ζημιογόνος 

μαρασμός της υπαίθρου έχει ως συνέπεια μιι;:ι μακροπρόθεσμη εθνική ζημιά, που 

οφείλεται στην καταστροφή τόσο των κοινωνικών θεσμών της υπαίθρου όσο και 

των δεσμών των κατοίκων της με τη γη που τους ανέθρεψε. Εκτενέστερα θα 

αναφερθεί ο συνάδελφος Δημήτρης Συλλούρης, ο οποίος και θα ακολουθήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γιάγκου και εν συνεχεία ο κ. Συλλούρης. 

Κ. ΠΑΓΚΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Συζητούμε ένα πολύ σοβαρό θέμα, το θέμα της αστυφιλίας και την αγροτική 

πολιτική της κυβέρνησης. Το θέμα είναι ευρύ και θα μπορούσαμε να μιλούμε και να 

συζητούμε γι' αυτό με τις ώρες. Δεν έχω πρόθεση να μακρηγορήσω, αλλά απλώς να 

σκιαγραφήσω την υπάρχουσα κατάσταση και να αναφερθώ ενδεικτικά στα επιβαλλό

μενα μέτρα που εισηγείται η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά- Νέες 

Δυνάμεις να ληφθούν. 

Το πρόβλημα της αστυφιλίας δεν είναι ένα σημερινό φαινόμενο. Με τη στενή 

έννοια του όρου, δηλαδή της φυγής των κατοίκων της υπαίθρου προς τις πόλεις, η 

αστυφιλία βασικά έγινε αιτία μετακίνησης μεγάλου αριθμού κατοίκων, χωρίς να 

ισχυριζόμαστε ότι σε μερικές περιπτώσεις δεν υπάρχει ακόμα επιθυμία για κάτι 

τέτοιο. Έτσι σήμερα είμαστε μάρτυρες του γεγονότος ότι ολόκληρες περιοχές · στα 

ορεινά και ημιορεινά, καθώς και μια σειρά απομακρυσμένων χωριών, έχουν μετα

τραπεί σε ανοικτά γηροκομεία. Επισκεπτόμενος κάποιος τα χωριά των περιοχών 

αυτών, συναντά μόνο συνταξιούχους και άτομα προχωρημένης ηλικίας. Τα άτομα 

μέσης ηλικίας και πολύ περισσότερο η νεολαία αποτελούν εξαίρεση του κανόνα. Η 

κυπριακή ύπαιθρος φθίνει, εγκαταλείπεται και ερημώνει με όλες τις αρνητικές συνέ

πειες. 

Η αστυφιλία όμως τα τελευταία χρόνια έχει διαφοροποιηθεί. Σήμερα χρησιμο

ποιούμε τον όρο "αστυφιλία" με την ευρύτερη έννοια της λέξης, δηλαδή εννοούμέ 

την εγκατάλειψη των γεωργοκτηνο- τροφικών ασχολιών από τους κατοίκους της 

υπαίθρου και την απασχόλησή τους σε άλλους τομείς της εθνικής οικονομίας (βιομη

χανία, οικοδομές, τουρισμός, υπηρεσίες κ.ά.), με την παραμονή τους όμως στα 
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χωριά και τον καθημερινό πηγαινοερχομό τους στην πόλη. Από επίσημα στοιχεία 

βλέπουμε ότι ο αγροτικός πληθυσμός το 1976 ήταν το 47,3%, ενιο στις μέρες μας 
είναι κάτω του 35%. Ταυτόχρονα παρατηρείται επίσης μια πτωτική τάση στο 
ποσοστό των ατόμων που ασχολούνται με την αγροτική οικονομία. Έτσι, ενώ το 

1976 το 18,9% του οικονομικά ενεργού πληθυσμού της χώρας ασχολείτο με την 
αγροτική οικονομία, σήμερα το ποσοστό αυτό έπεσε στο 13,7%. 

Τα αίτια που προκαλούν την αστυφιλία με τη στενή και πλατιά έννοια του 

όρου είναι το αβέβαιο του αγροτικού εισοδήματος, η έλλειψη προγραμματισμού στο 

επίπεδο παραγωγής και συντονισμού στο επίπεδο της εμπορίας, η εξάρτηση της 

γεωργοκτηνοτροφίας από μια σειρά αστάθμητων παραγόντων, όπως οι δυσμενείς 

καιρικές συνθήκες, οι περιορισμένοι φυσικοί πόροι (νερό και γη), το ψηλό κόστος, 

τα εποχιακά πλεονάσματα που· παρατηρούνται κατά καιρούς σε ορισμένα αγροτικά 
προ·ίόντα, οι περιορισμένες δυνατότητες για εξωγεωργική απασχόληση στην 

ύπαιθρο κ.ά. 

Εκτός των βασικισν παραγόντων και των ειδικισν προβλημάτων που συντη

ρούν το ρεύμα της αστυφιλίας και έχουν άμεση σχέση με την παραγωγή, υπάρχει 

ακόμα ένα σύνολο προβλημάτων που επιδρούν άμεσα. Είναι τα προβλήματα που 

σχετίζονται με τις συνθήκες διαβίωσης και την ολοκληρωτική ανάπτυξη του αγρότη 

ως προσωπικότητας και ως ωφέλιμου πολίτη. Τα προβλήματα αυτά εμπίπτουν 

σ' αυτό που αποκαλούμε "διαφορά μεταξύ πόλης και χωριού", η οποία αντί να 

σμικρύνεται διευρύνεται. Υπάρχει άνιση παροχή αγαθών, ανέσεων και υπηρεσιών 

μεταξύ πόλης και χωριού σε βάρος του δεύτερου. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, δε μηδενίζουμε τις αλλαγές και βελτιώσεις 

που έχουν γίνει στην κυπριακή ύπαιθρο και την αγροτική οικονομία. Αυτές όμως δε 

συγκρίνονται με την πρόοδο που επιτεύχθηκε στα αστικά κέντρα και στους άλλους 

τομείς της εθνικής οικονομίας. Δε μηδενίζουμε ούτε τα έργα που έγιναν από κυβερ

νητικής πλευράς ούτε τις διάφορες διευκολύνσεις που παρέχονται. Επικροτούμε τα 

διάφορα σχέδια που έχουν εξαγγελθεί, τέτοια όπως είναι η ανάπτυξη του αγροτουρι

σμού, η ενθάρρυνση των νέων για παραμονή στην ύπαιθρο, η συνταξιοδότηση της 

αγρότισσας κ.ά. Επικροτούμε την εκτέλεση των μεγάλων υδατικών έργων και την 

καλυτέρευση του οδικού δικτύου στην ύπαιθρο. 

Είναι όμως πεποίθησή μας ότι η ποιοτική αναβάθμιση της υπαίθρου μπορεί να 

επιτευχθεί μέσω ριζικών αγροτικών μεταρρυθμίσεων, οι οποίες θα θέσουν νέες 

αρχές στην οικονομική ανάπτυξη της υπαίθρου και την αναβάθμιση της αγροτικής 

οικονομίας, που θα περιορίσουν και μακροπρόθεσμα θα τερματίσουν την αστυ

φιλία. Απαιτούνται θεαματικές αλλαγές στις δομές της αγροτικής οικονομίας. 

Χρειάζεται η αγαστή συνεργασία Εκτελεστικής και Νομοθετικής Εξουσίας, κυβέρ

νησης και Βουλής, για να γίνουν τολμηρά βήματα προς αυτή την κατεύθυνση. 

Αρχικά πρέπει να διαφοροποιηθούν οι κατευθύνσεις ανάπτυξης που επικρα

τούν, οι οποίες έδωσαν στην εθνική οικονομία μια στρεβλωτική δομή, εξαρτιοντας 

την από τον τριτογενή τομέα, τις υπηρεσίες και κυρίως τον τουρισμό. Η πορεία του 

παρελθόντος διδάσκει ότι πρέπει να τεθεί τέρμα σ' αυτή τη νοοτροπία και ότι θα 

πρέπει να αναπτύσσουμε ισομερώς τους τρεις τομείς της εθνικής οικονομίας. Ιδιαί

τερη φροντίδα πρέπει να δοθεί στον πρωτογενή τομέα, στην αγροτική οικονομία, οι 

ρυθμοί ανάπτυξης του οποίου υστερούν κατά πολύ από τους ρυθμούς ανάπτυξης 

του δευτερογενούς και τριτογενούς τομέα. Πρέπει να ληφθούν μέτρα για την αύξηση 
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του γεωργικού κλήρου, ο μέσος όρος του οποίου είναι ένας από τους χαμηλότερους 

στην Ευρώπη. Ταυτόχρονα πρέπει να δημιουργηθούν όλες οι προϋποθέσεις για την 

ενίσχυση εκείνων των κτηνοτροφικιον μονάδων που δεν είναι βιώσιμες. Τα προβλή

ματα προγραμματισμού και διάθεσης της παραγωγής θα τροχιοδρομηθούν προς 

λύση με τη νομοθετική θέσπιση συμβουλίων εμπορίας γεωργοκτηνοτροφικών προ'ίό

ντων, εκεί που δεν υφίστανται, ώστε να απλοποιηθούν οι δομές του εμπορίου και 

της μεσιτείας και να εξασφαλιστούν αμειπτικές τιμές για τον παραγωγό. Πρέπει να 

μειωθεί το κόστος παραγωγής. Αυτό θα επιτευχθεί με την αύξηση του μεγέθους του 

γεωργικού κλήρου και της κτηνοτροφικής μονάδας, πράγμα που θα επιτρέψει τον 

εκσυγχρονισμό της παραγωγής. Για να επιτευχθεί κάτι τέτοιο, πρέπει να παραχωρη

θούν, βάσει μακροπρόθεσμου ολοκληρωμένου σχεδίου, δάνεια και οι αναγκαίες 

πιστωτικές διευκολύνσεις προς τους αγρότες. Παράλληλα οι αρμόδιες υπηρεσίες 

του κράτους οφείλουν να συνεχίσουν, να αναβαθμίσουν και να αυξήσουν τα επιμορ

φωτικά μαθήματα προς τους αγρότες. Για τη μείωση του κόστους παραγωγής πρέπει 

να τεθεί αυστηρός έλεγχος στις τιμές των γεωργοκτηνοτροφικών μηχανημάτων και 

εξαρτημάτων, στα λιπάσματα και χημικά παρασκευάσματα, στα φυτοφάρμακα και 

ζωοφάρμακα. Αυτά και μια σειρά άλλων μέτρων θα βοηθήσουν στην αύξηση του 

αγροτικού εισοδήματος, που είναι από τα χαμηλότερα κατά κεφαλήν εισοδήματα 

στην Κύπρο. 

Η αύξηση όμως του εισοδήματος δεν αρκεί, για να συγκρατηθεί ο κόσμος στην 

ύπαιθρο και στις αγροτικές ασχολίες. Θα πρέπει να δοθούν προτεραιότητες στην 

κοινοτική ανάπτυξη, κατά τρόπο που να σμικρυνθεί το χάσμα μεταξύ πόλης και 

υπαίθρου. Πρέπει να δημιουργηθούν στο χωριό τέτοιες συνθήκες εργασίας και 

διαβίωσης, (οστε η παραμονή στην ύπαιθρο και η ενασχόληση με την αγροτική οικο

νομία να είναι ελκυστικές. Μόνο σε μια τέτοια περίπτωση θα μπορέσουμε να τερμα

τίσουμε την αστυφιλία και να προσελκύσουμε κόσμο στην ύπαιθρο. 

Το λόγο έχει τόσο η ΕκτελεσΤΙΚ11 Εξουσία όσο και η Νομοθετική. Η Κοινοβου

λευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά- Νέες Δυνάμεις είναι έτοιμη να συμβάλει προς 

αυτή την κατεύθυνση σε συνεργασία με τις άλλες πλευρές της Βουλής. Πρωταρχικός 

μας στόχος παραμένει η ποιοτική αναβάθμιση της κυπριακής υπαίθρου και η 

παροχή ουσιαστικής βοήθειας προς τους κατοίκους της. 

Ένα από τα βασικά στοιχεία της ομιλίας του κ. Ντίνου Μιχαηλίδη ήταν η 

αναφορά του στη μεσιτεμπορική μάστιγα που πλήττει τους αγρότες μας. Συμφω

νούμε απόλυτα με τη θέση του εισηγητή, γιατί, για να μπορεί ο αγρότης να απολαμ

βάνει αμειπτικές τιμές στη βάση του πραγματικού κόστους παραγωγής, θα πρέπει να 

γίνουν ριζικές αλλαγές στους θεσμούς εμπορίας με την απλοποίηση των δομ(ον τους 

προς όφελος του παραγωγού και του καταναλωτή. Κάτι τέτοιο μπορεί να επιτευχθεί 

με τη δημιουργία νέων και την ενίσχυση των υφιστάμενων συμβουλίων εμπορίας, 

κάτι που αποτελεί πάγιο αίτημα του αγροτικού κόσμου. Μόνο έτσι μπορούν να 

εκλείψουν οι αχρείαστοι παρασιτικοί κρίκοι που παρεμβαίνουν μεταξύ παραγωγού 

και καταναλωτή. 

Το ΑΚΕΛ στο παρελθόν κατέθεσε στη Βουλή διάφορα σχέδια νόμου για 

δημιουργία τέτοιων συμβουλίων. Η κυβέρνηση του κ. Βασιλείου κατέθεσε πρόταση 

νόμου για τη δημιουργία συμβουλίου εμπορίας επιτραΠέζιων σταφυλιών. Στην 

παρούσα Βουλή το ΑΚΕΛ κατέθεσε πρόταση νόμου για τη δημιουργία συμβουλίου 

εμπορίας φθαρηον και φρούτων και τροποποιητική πρόταση, ώστε ο Οργανισμός 
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Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας να εμπορεύεται και τα κρέατα. Η καταψή

φιση αυτών των προτάσεων νόμου επιτεύχθηκε και με την ψήφο της κοινοβουλευ

τικής ομάδας της οποίας ο κ. Ντίνος Μιχαηλίδης είναι μέλος. Εφόσον ο κ. Μιχαη

λίδης επιθυμεί, σύμφωνα με την ομιλία του ενώπιον του Σώματος της Βουλής, να 

απαλλάξει τον αγρότη "από την εκμετάλλευση του εμπορομεσιτικού μετατρεπτικού 

κεφαλαίου", ας βοηθήσει στην προιόθηση των συμβουλίων εμπορίας γεωργοκτηνο

τροφικών προ·ίόντων. Ας δώσει θετική ψήφο για τη δημιουργία τέτοιων συμβου

λίων. Εμείς απλώς θα χαιρετίσουμε μια τέτοια ενέργεια. Στην αντίθετη περίπτωση ο 

κύριος συνάδελφος θα παραμείνει στα βαρύγδουπα λόγια του από το βήμα της 

Βουλής για δημιουργία εντυπώσεων και εξυπηρέτηση μικροκομματικών επιδιιόξεων. 

Οι αγρότες δεν κρίνουν από τα λόγια και τη στείρα συνθηματολογία αλλά από 

συγκεκριμένα έργα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Συλλούρης έχει το λόγο και κατόπιν ο κ. Ομήρου. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η δική μου παρέμβαση έχει στόχο την παράθεση στοιχείων και εισηγήσεων, 

ώστε να προστεθούν στις εισηγήσεις των συναδέλφων παπαρέ και Κωνσταντίνου 

και, με τη συμπλήρωση που θα γίνει στη συνέχεια από την κ. Καίτη Κληρίδου, να 

δώσουν την ολοκληρωμένη μελέτη και πολιτική του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

Παραθέτω στοιχεία τα οποία μας δείχνουν τις βασικές, τις σοβαρές διαστάσεις 

που έχει πάρει το πρόβλημα της αστυφιλίας και της εγκατάλειψης της γεωργίας. Τα 

ακόλουθα επίσημα κρατικά στοιχεία αναφέρονται στον πληθυσμό που ασχολείται με 

τη γεωργία σε σχέση με το σύνολο του εν ενεργεία εργατικού πληθυσμού της 

Κύπρου: 

Από το 1960 ανά πενταετία μέχρι το 1990 υπάρχει μια πτώση από το 40,3% 
στο 12,8%. Τα υπόλοιπα στοιχεία μας δείχνουν τη συμβολή του γεωργικού ΠΡΟ·ίό
ντος στο σύνολο του εθνικού εγχώριου προ·ίόντος σε ποσοστιαίες μονάδες. Και 

πάλι η πτιόση είναι σημαντική με μια εξαίρεση αυξητική από το 1960 ως το 1965 με 
ποσοστό από το 16% στο 20,9%. Μετά το 1965 η πτώση είναι από το 20,9% στο 7,2% 
το 1990. Και η πτωτική τάση είναι συνεχής και σίγουρα για τη χρονιά που μιλούμε 
είμαστε κάτω του 7%. 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, η αναφορά στα προβλήματα της υπαίθρου και η παρά

θεση στοιχείων σκιαγραφούν τη σοβαρότητα του προβλήματος. Εκείνο όμως που 

επείγει είναι η αποτελεσματική επίλυσή του. Δεν αρκεί η συζήτηση του προβλήματος 

στη Βουλή και η άσκηση πιέσεων προς την κυβέρνηση. Εκείνο που πραγματικά 

χρειάζεται είναι προθυμία εκ μέρους της κυβέρνησης και ικανότητα να αντιμετω

πίσει τα προβλήματα αυτά. 

Τελειώνοντας την ομιλία μου, να μου επιτρέψετε να παραθέσω ορισμένες ειση

γήσεις που θα συντελούσαν στην αποτελεσματική και μακροπρόθεσμη επίλυση του 

προβλήματος: 

1) Δημιουργία περιφερειακών σχεδίων ανάπτυξης. 

Τα σχέδια αυτά προγραμματίζουν τη -γεωργική ανάπτυξη σε συνδυασμό με 

τον τουρισμό, τη βιομηχανία, τη δημογραφική ενδυνάμωση και την πολιτιστική 

και περιβαλλοντική βελτίωση ολόκληρης της περιφέρειας. Μέχρι σήμερα δεν 

έχει γίνει στην Κύπρο κανένα τέτοιο περιφερειακό σχέδιο ανάπτυξης. 
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2) Ενοποιημένα περιεκτικά σχέδια. 

Τα σχέδια αυτά προγραμματίζουν την κατασκευή φραγμάτων, οδικού 

δικτύου, νοσοκομείων και υγειονομικών έργων που θα εξυπηρετούν όλη την 

περιφέρεια, όπως π.χ. το υπάρχον σχέδιο Πιτσιλλιάς που έχει κατά κάποιο 

τρόπο ξεχαστεί. 

3) Δημιουργία οργανωμένων αγροτοπόλεων σε κατάλληλα σημεία γεωγρα
φικιον περιφερειών που θα προσφέρουν στον αγροτικό πληθυσμό των γύρω 

χωριών όλες τις διευκολύνσεις που προσφέρει μια πόλη. Με τον τρόπο αυτό 

αποθαρρύνεται και αντιμετωπίζεται πρακτικά η αστυφιλία. 

4) Αγροτική ανάπτυξη. 

Βελτίωση της αγροτικής ιδιοκτησιακής δομής μέσω του αναδασμού. Αύξηση 

της συνεισφοράς της κυβέρνησης στην κατασκευή αγροτικών δρόμων από το 

50% στο 75%. 

5) Αύξηση της αρδευόμενης έκτασης γης. 

Πιστεύουμε ότι τα θέματα υδατικής πολιτικής πρέπει να συγκεντρωθούν σε 

μια εθνική υδατική οντότητα ή αρχή υδάτων, η οποία θα συγκεντρώνει όλες τις 

εξουσίες στα θέματα αυτά. Μια τέτοια αρχή θα είναι πιο ευέλικτη και πιο 

αποτελεσματική στην ανάπτυξη και διαχείριση των υδάτινων πόρων της 

Κύπρου. Πρέπει επίσης να αυξηθούν οι επιφανειακές πηγές, για να σταματήσει 

η υπεράντληση των υπόγειων υδάτων και για να ενισχυθεί και εμπλουτισθεί το 

υπόγειο υδατόστρωμα. 

6) Βελτίωση του αγροτικού οδικού δικτύου. 

7) Βελτίωση των λεωφορειακών υπηρεσιών. 

8) Ανάπτυξη της αγροτικής βιομηχανίας και βιοτεχνίας. 

Με τον τρόπο αυτό θα προσφέρεται εργασία στους νέους της περιφέρειας, 

θα επιτευχθεί ctποκέντρωση και θα αναπνεύσει οικονομικά η περιφέρεια. 

Οφείλει η κυβέρνηση να δώσει τα κατάλληλα κίνητρα τόσο για τη δημιουργία 

των μονάδων αυτών όσο και για τη δημιουργία αγροτοπόλεων. 

9) Ανάπτυξη αγροτουρισμού. 

Με την ορθολογιστική εκμετάλλευση των φυσικών ομορφιών που διαθέτουν 

αρκετές από τις αγροτικές περιοχές, δίνοντας ιδιαίτερη σημασία στην 

προστασία του περιβάλλοντος, υπάρχουν αρκετές δυνατότητες ανάπτυξης του 

αγροτουρισμού. 

10) Αποκέντρωση της δημόσιας υπηρεσίας και μεταφορά τμημάτων της στην 
ύπαιθρο. 

11) Ιατροφαρμακευτικές διευκολύνσεις. 

12) Εκπαιδευτικές, πολιτιστικές, αθλητικές και ψυχαγωγικές διευκολύνσεις με 
τη δημιουργία της κατάλληλης υποδομής. 

13) Προστασία του περιβάλλοντος. 

14) Βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης. 

15) Σύσταση συντονιστικής επιτροπής ανάπτυξης της υπαίθρου. 
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Για την ουσιαστική προώθηση της επίλυσης των αγροτικιον προβλημάτων και 

για την υλοποίηση των διάφορων εισηγήσεων απαιτείται η σύσταση μιας συντονι

στικής επιτροπής ανάπτυξης της υπαίθρου. Στην επιτροπή αυτή θα συμμετέχουν 

π.χ. ο Γενικός Διευθυντής του Υπουργείου ΕσωτερικιΟν. ο Γενικός Διευθυντής του 

Τμήματος Υδάτων, λειτουργός του Υπουργείου Συγκοινωνιιον και Έργων, οι 

έπαρχοι και αντιπρόσωποι της Ένωσης Κοινοτήτων. 

Εάν και μόνο όταν ληφθούν όλα αυτά τα αναγκαία εκσυγχρονιστικά μέτρα, θα 

είμαστε σε θέση να ελπίζουμε ότι θα αναζωογονηθεί η ύπαιθρος και θα επανορθω

θούν τα τραγικά λάθη και οι ατέλειες του παρελθόντος. 

Αυτές είναι οι συγκεκριμένες θέσεις του Δημοκρατικού Συναγερμού που με 

ορθολογισμό τις παραθέτει μπροστά στη Βουλή με την πρόθεση να ζητήσει κατά το 

πέρας της συζήτησης σύσταση επιτροπής για προώθηση όλων αυτών των εισηγή

σεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Ομήρου. Μετά έχει το λόγο ο κ. Χρυσοστόμου, κατόπιν η Καίτη 

Κληρίδου και κατόπιν ο κ. Χρίστου και τελειιονει ο κατάλογος των ομιλητιον που 

έχω. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η Έκθεση της Επιτροπής Παιδείας είναι έτοιμη. Αν θέλετε να 

τελειώσουμε, δε θα πάρει χρόνο. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Μετά την ομιλία μου. Σε πέντε λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω θα ήταν ορθότερο -έχουμε ακόμα τρεις ομιλητές και να είναι σύντομοι 

οι ομιλητές- να τελειώσει το θέμα αυτό ... 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Του κ. Ομήρου είναι απεριόριστος ο χρόνος του. Από ό,τι καταλαβαίνω ... 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Δεν υπάρχουν περιορισμοί εν πάση περιπτώσει· τουλάχιστον σ' αυτή τη συζή

τηση. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θα καλύψει όλη την ύπαιθρο νοερά, αλλά είναι σαν να πηγαίνεις με το αυτοκί

νητο. Π όση ώρα θέλεις; 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Πάντως δε θα πάρω χωριό με χωριό της Κύπρου και ιδιαίτερα της Πάφου. 

(Γέλια) 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε διαφωνούμε με την πρόταση του κ. Αναστασιάδη η πρόταση 

νόμου να συζητηθεί τώρα, στο μεσοδιάστημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον δε διαφωνείτε, να ακούσουμε και τον κ. Ομήρου και ... 
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Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Νομίζω θα έχετε την ευγένεια να με ακούσετε, κύριοι συνάδελφοι, και στη 

συνέχ~ια θα ασχοληθούμε με τη νομοθεσία. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Πραγματικά το θέμα το οποίο συζητούμε σήμερα είναι εξαιρετικά σοβαρό. Η 

εγκατάλειψη της υπαίθρου σε συνδυασμό με τη μονόδρομη επενδυτική δραστηριό

τητα τα τελευταία χρόνια στον τομέα του τουρισμού έχει οδηγήσει σε μια τρομα

κτική κοινωνική διαφοροποίηση. Είναι κοινή διαπίστωση, όπως έχει προκύψει από 

αυτή τη συζήτηση, πως η κυπριακή ύπαιθρος πληρώνει σήμερα ακριβά το τίμημα της 

κυβερνητικής αδιαφορίας. Μια απαράδεκτη κυβερνητική πολιτική οδηγεί την 

ύπαιθρο στη φτώχεια, στο μαρασμό και σε πολλές περιπτώσεις στην πλήρη εγκατά

λειψη. Ο Κύπριος αγρότης είναι σήμερα ο πιο αδικημένος από άποψη κρατικού 

ενδιαφέροντος. Αποτέλεσμα αυτής της εξέλιξης είναι ότι η κυπριακή ύπαιθρος 

φθίνει. Πολλά χωριά δε διαθέτουν ούτε τον απαραίτητο για τη ζωή στο χωριό 

εξοπλισμό. Στα χωριά κάθε σημαντικό περιστατικό της καθημερινής ζωής επιβάλλει 
ταξίδι στην πόλη, γιατί δεν υπάρχει η αναγκαία αποκέντρωση των διάφορων υπηρε

σιών τουλάχιστον προς τα μεγάλα περιφερειακά κέντρα. 

Καίρια και βασικά αιτήματα του αγρότη εξακολουθούν να παραμένουν ανικα

νοποίητα, όπως το αίτημα για τιμές ασφάλειας για τα προ'ίόντα του, που να καλύ

πτουν το κόστος παραγωγής και να αφήνουν ένα λογικό περιθώριο κέρδους που θα 

του επιτρέπει να επιβιώνει. Γιατί στην πραγματικότητα αυτό είναι το μόνο που 

εγγυάται στον αγρότη ότι δε θα υποστεί μείωση το πραγματικό του εισόδημα και ότι 

θα συμμετάσχει και αυτός στην αύξηση του εθνικού εισοδήματος. Αλλά οι τιμές 

ασφάλειας, όπου υπάρχουν πολύ σπάνια και περιστασιακά, δεν καλύπτουν καν το 

κόστος παραγωγής. 

Παρά το γεγονός ότι η κυπριακή οικονομία υπέστη διαφοροποίηση σε ό,τι 

αφορά τη σύνθεση και τη μορφή της, ο αγροτικός τομέας εξακολουθεί να διαδραμα

τίζει πρωτεύοντα ρόλο. Έχουμε επανειλημμένα υπογραμμίσει μέσα και έξω από τη 

Βουλή ότι, αν αυτός ο τομέας καταρρεύσει, το σύνολο της εθνικής οικονομίας θα 

υπονομευθεί. Είμαστε υποχρεωμένοι να επισημάνουμε παραπέρα αρνητικές εξελί

ξεις στην ήδη επικίνδυνη αρνητική κατάσταση στον γεωργοκτηνοτροφικό τομέα. 

Ως αποτέλεσμα της περσινής ανομβρίας ο ευρύτερος γεωργικός τομέας υπέστη 

σοβαρό πλήγμα με συνέπεια να υπάρξει κάμψη της προστιθέμενης αξίας του σε 

ποσοστό 10%. Η παραγωγή των σιτηρών και των σταφυλιών μειώθηκε κατά 50% και 
20% αντίστοιχα το 1991 σε σύγκριση με το 1990. Οι εξαγωγές εσπεριδοειδών μειώ
θηκαν κατά 60% -μιλώ πάντα για το 1991- ενώ η κτηνοτροφική παραγωγή κατά 3%. 
Στην κτηνοτροφία υπάρχουν οξύτατα προβλήματα στη διάθεση του γάλακτος και 

του κρέατος, ενώ κανένα βήμα δε σημειώθηκε στην προώθηση της δημιουργίας 

μονάδων αγροτικών βιομηχανιών με προηγμένη τεχνολογία. Παράλληλα, η άνιση 

κατανομή της καλλιεργήσιμης γης επιτείνει την κρίση της γεωργίας. 

Είναι καλά γνωστό πως το μέσο εισόδημα του γεωργού εξακολουθεί να είναι 

καταθλιπτικά χαμηλό. Δεν αρκούν οι μεγαλόστομες διακηρύξεις και οι εξαγγελίες 

υποσχέσεων που παραμένουν ανεκπλήρωτες. Η πραγματικότητα μιλά από μόνη της. 

Η έλλειψη σωστής κρατικής στοργής, η απουσία κοινωνικής φροντίδας, η ανυπαρξία 

πολιτιστικής ζωής, η ανισόρροπη μεταχείριση πόλης και υπαίθρου οδηγούν την 

τελευταία σε εγκατάλειψη και μαρασμό. Χωριά, ιδιαίτερα στις ορεινές περιοχές, 

ερημώνουν και η στροφή προς αναζήτηση δουλειάς στα αστικά κέντρα είναι καθημε

ρινό πια φαινόμενο. 
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Στην αμπελουργία, η οποία εξασφάλιζε το εισόδημα χιλιάδων οικογενειών 

στην Κύπρο, η πολιτική αυτής της κυβέρνησης έχει κυριολεκτικά καταρρεύσει, Το 

μετέωρο και σπασμωδικό μέτρο της εκρίζωσης των αμπελιισν, το οποίο εμείς καταγ

γείλαμε ως Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ από το 1988 με τον πιο έντονο τρόπο -και 
θέλω να θυμίσω ότι καταψηφίσαμε και τις πιστώσεις που εισηγήθηκε η κυβέρνηση, 

για να τις δισσει ως αποζημιισσεις στους αμπελουργούς- αυτό το μέτρο λοιπόν με τη 

συνδρομή της ανομβίας τα τελευταία χρόνια οδήγησε τον αμπελουργικό κόσμο σε 

πραγματική οικονομική καταστροφή, Η Κύπρος του αμπελιού και του κρασιού ως 

αποτέλεσμα της απρογραμμάτιστης, της ανύπαρκτης πολιτικής της κυβέρνησης 

έφτασε στο σημείο να εισάγει πρώτες ύλες από το εξωτερικό για τις ανάγκες των 

οινοβιομηχανιισν ή να κάμνει σκέψεις για την εισαγωγή πριστων υλισν και θα παρα

καλούσα συναδέλφους οι οποίοι έχουν πείρα και γνώσεις σ' αυτά τα θέματα να 

ενημερισσουν το Σώμα, Οι κυβερνητικές επαγγελίες για την υιοθέτηση ενός ολοκλη

ρωμένου σχεδίου για την οριστική λύση του αμπελουργικού προβλήματος έμειναν 

λόγια που δε συνοδεύτηκαν από πρακτικά μέτρα και θυμάται αυτό το Σώμα ότι ήδη 

από το 1988 ο Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας κ, Νέμιτσας εξήγγειλε την 

πρόθεση της κυβέρνησης το αργότερο μέχρι το 1989 να καταθέσει στις αγροτικές 
οργανισσεις και σ' αυτό το Σώμα αυτό το ολοκληρωμένο σχέδιο το οποίο θα 

οδηγούσε στην οριστική λύση του αμπελουργικού προβλήματος, Ούτε σχέδιο είδαμε 

ούτε μέτρα είδαμε, Είδαμε πράγματι τον αμπελουργικό μας κόσμο να οδηγείται στην 

πλήρη οικονομική καταστροφή και αυτό προς δόξαν της κυβερνητικής ασυνέπειας, 

Είναι επιτέλους καιρός η κυβέρνηση να αναλάβει τις ευθύνες της απέναντι 

στον αμπελουργικό κόσμο, Να γίνουν τα περιφερειακά οινοποιεία σε ευρύτατη 

βάση, για να υπάρξει παραγωγή κρασιισν με ονομασία προέλευσης, Να αναθεωρηθεί 

το λεγόμενο "πωμέ", που συμπιέζει ακόμα πιο πολύ το ήδη χαμηλό εισόδημα του 

αμπελουργού, Εντατικές προσπάθειες πρέπει ακόμα να καταβληθούν για την εξεύ

ρεση νέων αγορισν για τη διάθεση των οινικών μας προ'ίόντων, Χρειάζεται μια 

εμπορική πολιτική που να καθιερώνει την αρχή της αμοιβαιότητας, για να εξασφαλί

ζεται έτσι και η απορρόφηση των αμπελουργικών μας προ'ίόντων, 

Στις εισαγωγές γεωργικών προ'ίόντων η λεγόμενη φιλελευθεροποίηση επιτείνει 

την κρίση της γεωργικής μας παραγωγής, Η φιλελευθεροποίηση στα τυροκομικά έχει 

τώρα, όπως είναι γνωστό, επεκταθεί και σε άλλα γεωργικά προ'ίόντα χωρίς την 

υιοθέτηση μηχανισμών στήριξης της εγχώριας παραγωγής, Κάτι τέτοιο αποτελεί 

άμεση υπονόμευση ενός κατεξοχήν παραγωγικού κλάδου της οικονομίας μας, Ο 

Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας και όχι μόνο αλλά και η κυβέρνηση ευρύτερα 

θα έλεγα ότι έχουν αναδειχθεί πρωταθλητές σε αυτή την πολιτική της φιλελευθερο

ποίησης, της πλήρους ασυδοσίας, σε ό,τι αφορά την εισαγωγή γεωργικών και κτηνο

τροφικών προ'ίόντων, που οδηγεί το γεωργικό μας κόσμο στην πλήρη, όπως είπα, 
οικονομική καταστροφή, 

Θα ήθελα να αναφέρω ότι ακόμα και στις χώρες της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας, 

ακόμα και στις Ηνωμένες Πολιτείες της Αμερικής, όπου πράγματι υιοθετείται η 

φιλελευθεροποίηση στις εισαγωγές, επιβάλλονται ταυτόχρονα άλλα μέτρα τα οποία 

στηρίζουν την εγχώρια παραγωγή, Εκτός από τους δασμούς επιβάλλουν ποσοτικούς 

και χρονικούς περιορισμούς αλλά και τις λεγόμενες αντισταθμιστικές εισφορές, 

δηλαδή χρηματικές ποινές για τιμές χαμηλότερες των εγχισριων προ'ίόντων, Αν 

δηλαδή υπάρχουν προ'ίόντα τα οποία είναι εισαγόμενα και πωλούνται σε τιμές 

χαμηλότερες από τα επιτοπίως παραγόμενα, επιβάλλονται πρόστιμα, επιβάλλονται 
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χρηματικές ποινές, για να υπάρξει μια αντισταθμιστική ακριβώς διαφοροποίηση 

των τιμιόν των εγχώριων προ·ίόντων. Τέτοια μέτρα είναι απαραίτητο να ληφθούν 

και στην Κύπρο, αν πρόκειται να αποτρέψουμε αυτό το καίριο πλήγμα που επιχει

ρείται σε βάρος της ντόπιας παραγωγής. 

Να λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, γιατί η θέση των αγροnόν μας συνεχιός χειροτε

ρεύει, να γιατί ολόκληρες αγροτικές κοινότητες, ιδιαίτερα οι ορεινές, κινδυνεύουν 

με αφανισμό, να γιατί ο αγρότης, όντας εκτεθειμένος σε χίλιους δυο κινδύνους 

καταστροφής της παραγωγής του και απροστάτευτος από το κράτος, σπεύδει στην 

πόλη, για να γίνει εργάτης με στόχο την επιβίωση. Και να γιατί είναι δίκαιος ο 

αγώνας των αγροτών μας να εξασφαλίσουν τιμές ασφάλειας που να καλύπτουν το 

κόστος παραγωγής, που να εγγυώνται δηλαδή ότι δε θα συρρικνωθεί το πραγματικό 

τους εισόδημα. Κι ακόμα να εξασφαλίσουν μια νομοθετική κατοχύρωση για αποζη

μιώσεις από όλους τους κινδύνους που πλήττουν τη γεωργική παραγωγή. 

Παράλληλα με αυτά υπάρχουν και τα αιτήματα για ένα ικανοποιητικό συγκοι

νωνιακό δίκτυο στην ύπαιθρο, για ιατρική, φαρμακευτική και νοσοκομειακή περί

θαλψη, για ουσιαστική αποκέντρωση των διάφορων υπηρεσιιόν, για δημιουργία 

ευκαιριών πολιτιστικής ανέλιξης, για σωστή ψυχαγωγία, για παροχή ίσων ευκαι

ριών μόρφωσης και δεν είναι μυστικό ότι σε πολλές περιπτιόσεις τα σχολεία της 

υπαίθρου δεν είναι του ίδιου επιπέδου με αυτά των αστικών κέντρων. 

Στον τομέα της οδικής σύνδεσης, ιδιαίτερα με τις ορεινές κοινότητες, η κατά

σταση δεν είναι απλώς απαράδεκτη· είναι ολότελα απελπιστική. Δε θα μπω σε συγκε

κριμένα παραδείγματα, για να επιβεβαιώσω τον ισχυρισμό μου. Αν έμπαινα, θα 

αναφερόμουν σε πάρα πολλούς δρόμους της επαρχίας Πάφου, αλλά θα αποφύγω να 

το πράξω. Όμως θα ήθελα να πω ότι αυτή η τακτική της κυβέρνησης να επαλείφει 

κάθε χρόνο τους δρόμους προς τις ορεινές κοινότητες και με τις πρώτες βροχές να 

μετατρέπονται σε λίμνες και να γίνονται παγίδες είναι εντελώς απαράδεκτη. Θα 

πρέπει να υπάρξει μια πολιτική για ουσιαστική επιδιόρθωση και βελτίωση αυτών 

των δρόμων. 

Εκτός από την ανάγκη διάσωσης της υπαίθρου μας, υπάρχουν και άλλοι λόγοι, 

που συνδέονται ευρύτερα με τις προοπτικές της εθνικής μας οικονομίας, που 

επιτάσσουν την ενίσχυση του Κύπριου αγρότη. 

Η γεωργία αποτελεί τον πιο σημαντικό οικονομικό τομέα τόσο από πλευράς 

συμβολής της στο ακαθάριστο εγχώριο προ·ίόν και το εξαγωγικό εμπορίο όσο και 

από πλευράς απασχόλησης. Πριν την εισβολή, όταν η γεωργία διατηρούσε όλους 

τους παραγωγικούς της πόρους, η ετήσια συμβολή της στο ακαθάριστο εγχιόριο 

προ·ίόν ανερχόταν στο 20% περίπου. Έδινε απασχόληση στο 1/3 και πλέον του εργα
τικού δυναμικού της Κύπρου. Οι εξαγωγές ΠΡΟ·ίόντων γεωργικής προέλευσης αντι

προσcόπευαν τα 2/3 των ολικιόν εγχώριων εξαγωγιόν. Ακόμα και σήμερα, που η 
γεωργία πλήγηκε σε μεγάλο βαθμό από την τουρκική εισβολή, συνεχίζει να είναι ο 

βασικός τομέας της οικονομίας μας. Παρόλο που η συμβολή της στο ακαθάριστο 

εγχώριο προ·ίόν μειιόθηκε κατά πολύ και κατήλθε στο 12-14% του συνόλου, εντού
τοις συνεχίζει να παρέχει απασχόληση σε πληθυσμό περισσότερο από το 1/5 του 
οικονομικά ενεργού πληθυσμού και να συμβάλλει σχεδόν κατά 50% στο εξαγωγικό 
εμπόριο της Κύπρου. 

Πέρα όμως από τους αριθμούς, που υπογραμμίζουν την πρωτεύουσα θέση της 

γεωργίας στην οικονομία μας, η ανάγκη για αύξηση της ντόπιας παραγωγής 
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τροφίμων και για μείωση της εξάρτησης της χώρας μας από την εισαγωγή βασικών 

ειδών διατροφής αποτελούν στοιχεία που επιτάσσουν τη συγκρότηση και την εφαρ

μογή μιας σωστής αγροτοοικονομικής πολιτικής. Κατά συνέπεια, η συγκράτηση του 

πληθυσμού στην ύπαιθρο μέσα στα πλαίσια μιας εύρωστης αγροτικής οικονομίας 

πρέπει να αποτελεί σήμερα κάτω από τις συνθήκες που περνά ο τόπος μας μια 

άμεση κυβερνητική προτεραιότητα. Είναι γι' αυτό που πιστεύουμε ότι για τη 

διάσωση των παραμελημένων χωριών της υπαίθρου χρειάζεται ένα γενικό και 

ολοκληρωμένο σχέδιο ανάπτυξης όλων των παραμελημένων περιοχιον της Κύπρου. 

Με τις συνθήκες κατοχής του 40% της πατρίδας μας, με την απιολεια πέραν των 
2/3 των γεωργικών πόρων και με την προσφυγοποίηση δεκάδων χιλιάδων γεωργο
κτηνοτρόφων, ο σωστός προγραμματισμός και η ανάπτυξη της γεωργίας αποτελούν, 

πέραν των άλλων, και εθνική ανάγκη και προτεραιότητα. 

Όπως όμως έχω ήδη αναφέρει, παρά την πρωτεύουσα θέση που κατέχει ο 

γεωργικός τομέας στην οικονομική ζωή του τόπου, είναι ένας τομέας γεμάτος 

πΡοΒλήματα και ανισότητες, που υποσκάπτουν τη θέση του αγρότη, μετατρέποντάς 

τον στον πιο αδικημένο Κύπριο εργαζόμενο. 

Ο γεωργικός κλήρος είναι μικρός και μη βιιοσιμος και η έκτασή του συνεχιος 

μειιονεται με βάση τα στατιστικά στοιχεία που διατηρεί η ίδια η κυβέρνηση. Ενιο το 

1960 αναλογούσαν 47 σκάλες σε κάθε γεωργικό κλήρο, σήμερα αναλογούν μόλις 
34 σκάλες. Παράλληλα, με την ελάττωση των μικρομεσαίων κλήρων οι μεγάλοι 
κλήροι απαιτούν ακόμα περισσότερη γη, επιφέροντας έτσι μια απαράδεκτη πόλωση 

στην έγγειο ιδιοκτησία. Για παράδειγμα, το 1960 στο 40% των κλήρων αναλογούσε 
μόλις το 8% της γης, ενιο στο 10% των μεγάλων κλήρων αναλογούσε το 43% της 
καλλιεργούμενης γης. Σήμερα τα στατιστικά στοιχεία δείχνουν ακόμη περισσότερη 

πόλωση στην κατοχή της γης. Για παράδειγμα, στο 13% των κλήρων αναλογεί το 
55% της καλλιεργήσιμης γης, ενιο στο 53% των μικρότερων κλήρων αναλογεί μόλις 
το 13% της καλλιεργήσιμης γης, και όλοι μπορούμε να εξαγάγουμε τα συμπερά
σματά μας αναφορικά με τη βιωσιμότητα τέτοιων κλήρων. 

Όσον αφορά τους υδάτινους πόρους, η κατάσταση είναι ανεπίτρεπτη. Η 

διακατοχή του νερού με την ύπαρξη απαρχαιωμένων προνομίων πάνω σε ποταμούς, 

πηγές, και άλλους υδάτινους πόρους δεν επιτρέπει την ορθολογιστική χρήση των 

υδάτινων πόρων της Κύπρου. Επίσης, έτσι όπως είναι κατάσπαρτη σε διάφορα 

Υπουργεία και τμήματα η ευθύνη για την εφαρμογή της σχετικής υδατικής νομοθε

σίας δεν προωθείται η συντονισμένη διαχείριση των υδάτινων πόρων με συνέπεια 

την αλληλοσυγκρουόμενη πολιτική και διαδικασία στην αξιοποίηση του πιο πολύ

τιμου για την Κύπρο φυσικού πόρου. 

Ο τομέας της κτηνοτροφίας χρειάζεται ειδική μέριμνα και φροντίδα. Το πολύ 

χαμηλό εισόδημα των χιλιάδων μικροκτηνοτρόφων, η ετήσια εισαγωγή κτηνοτρο

φικών προ'ίόντων αξίας εκατομμυρίων λιρών και τα προβλήματα στη διάθεση γάλα

κτος και στην εμπορία άλλων προ'ίόντων, όπως του κρέατος, αποτελούν αδυναμίες 

που πρέπει να αντιμετωπιστούν γρήγορα και αποτελεσματικά. 

Ο Κύπριος αγρότης βρίσκεται από αιώνες στο περιθώριο της οικονομικής και 

κοινωνικής ζωής του τόπου. Δε διαδραματίζει σημαντικό ρόλο στον καθορισμό των 

τιμών ούτε καν των τιμών των πρώτων υλών που χρησιμοποιεί, όπως των γεωργικών 
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φαρμάκων, μηχανημάτων, εξαρτημάτων, λιπασμάτων, σπόρων κτλ. Το αποτέλεσμα 

αυτής της δομής είναι ότι το εισόδημα του γεωργού συνέχεια μειιονεται και το εισοδη

ματικό χάσμα μεταξύ αγροτικής και αστικής τάξης διευρύνεται δραματικά. Το μέσο 

ετήσιο κατά κεφαλήν εισόδημα, με βάση και πάλι στατιστικά στοιχεία τα οποία 

διαθέτει η ίδια η κυβέρνηση, είναι χαμηλότερο από το μέσο ετήσιο εθνικό εισόδημα. 

Δεν είναι συνεπιος, κύριε Πρόεδρε, μόνο οικονομικοί και κοινωνικοί λόγοι 

που επιβάλλουν τη διαφοροποίηση των δομών που επικρατούν στη γεωργία και στην 

οικονομία αλλά επίσης και λόγοι ουσιαστικά κοινωνικοί και κυρίως εθνικοί. 

Για να σωθεί η ύπαιθρος, για να κρατηθεί ο αγροτικός πληθυσμός στη γη του, 

για να πάψει ο Κύπριος αγρότης να είναι ο πιο αδικημένος Κύπριος εργαζόμενος, 

για να σωθούν από την ερήμωση οι ορεινές μας κοινότητες, θα πρέπει να ληφθούν 

άμεσα και δραστικά μέτρα στα πλαίσια μιας περιφερειακής πολιτικής που θα 

αποβλέπει στην ισόρροπη ανάπτυξη της κυπριακής υπαίθρου και στη συγκράτηση 

του αγροτικού πληθυσμού στους τόπους κατοικίας του. 

Και βέβαια, επειδή γίνεται και μια ολόκληρη συζήτηση αναφορικά με την εναρ

μόνιση των θεσμιον και των διαδικασιών και των δραστηριοτήτων του γεωργικού 

τομέα με τις κοινοτικές προδιαγραφές στα πλαίσια ένταξης της Κύπρου στην Ευρω

πα·ίκή Κοινότητα, θα πρέπει ασφαλώς να επισημάνουμε ότι χρειαζόμαστε έναν 

ουσιαστικό εκσυγχρονισμό σε αυτό τον τομέα, ότι υπάρχει απόλυτη και επιτακτική 

ανάγκη εισαγωγής τέτοιων μέτρων, τέτοιων διαδικασιών και μιας τέτοιας περιφε

ρειακής πολιτικής, που να αναβαθμίσουν το κρατικό ενδιαφέρον για την αγροτική 

ανάπτυξη, που θα επιτρέψει στην Κύπρο μια ομαλή ένταξη στην Ευρωπα"ίκή Κοινό

τητα, όταν αυτό γίνει. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα και πολλά άλλα να πω, αλλά σέβομαι πράγματι την 

ανάγκη να προχωρήσει η διαδικασία σε ό,τι αφορά τη νομοθετική εργασία. Θα ήθελα 

λοιπόν συνοπτικά να τελειώσω, λέ"(οντας ότι θα πρέπει πράγματι να υπάρξει μια 

άλλη κυβερνητική πολιτική, η οποία θα αναβαθμίσει το ενδιαφέρον του κράτους για 

την ύπαιθρο, για τις ορεινές μας κοινότητες, ιδιαίτερα αυτές που κινδυνεύουν με 

πλήρη αφανισμό. Το θέμα με το οποίο ασχοληθήκαμε είναι ίσως το πιο βασανιστικό 

για τους εργαζομένους του τόπου μας. Αφορά μια τάξη ανθρώπων που για αιώνες 

αγωνίζονται με αυτοθυσία να κρατηθούν στη γη τους. Δυστυχώς είμαστε υποχρεω

μένοι να διαπιστώσουμε πως με τη συνεχιζόμενη αδιαφορία της κυβέρνησης για την 

τύχη του αγρότη και της υπαίθρου αντιμετωπίζουμε το ξεκλήρισμα της αγροτιάς και 

την πραγματική ερήμωση της υπαίθρου. Τώρα συνεπώς είναι η ιορα των μέτρων και 

όχι των εξαγγελιών που δεν έχουν αντίκρισμα, για να ανακοπεί η σημερινή κατα

στροφική πορεία, για να πάψει ο αγρότης μας να είναι δεύτερης κατηγορίας 

πολίτης, όπως είναι σήμερα, για να μη διαιωνίζονται οι σχέσεις εκμετάλλευσης που 

ουσιαστικά υπάρχουν και για να δοθεί δίκαιη ανταμοιβή στη βασανισμένη αγροτική 

μας τάξη για τους μόχθους και τους κόπους της. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Θα διακόψω τη συζήτηση στο σημείο αυτό, εφόσον δεν υπάρχει ένσταση από 

καμιά πλευρά, για να συζητήσουμε την πρόταση νόμου που έχει κηρυχθεί επειγούσης 

φύσεως. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΕΚΠΑΙ

ΔΕΥΤΙΚΗΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 6) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Κλαίρη Αγγελίδου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Ανδρέας Φιλίππου 

Λώρης Λ υσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε σήμερα · την πιο πάνω 

πρόταση νόμου, η οποία κηρύχθηκε επείγουσα κατά τη σημερινή συνεδρία του 

Σώματος. 

Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε εκ μέρους των 

κοινοβουλευτικών κομμάτων ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ και ΕΔΕΚ, είναι η τροποποίηση της 

βασικής νομοθεσίας με στόχο την ουσιαστική εφαρμογή και σε όλη της την έκταση 

βασικής πρόνοιας της υπό τροποποίηση νομοθεσίας, σύμφωνα με την οποία τα μέλη 

της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας δεν μπορούν να απολυθούν παρά μόνο 

για τους λόγους και με τον τρόπο που απολύονται οι δικαστές του Ανώτατου Δικα

στηρίου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού άκουσε τις απόψεις των ειση

γητών της εν λόγω πρότασης, κατέληξε κατά πλειοψηφία στην πιο κάτω θέση: 

Συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιιί>ξεις της υπό συζήτηση πρότασης 

νόμου, διότι ενεργοποιεί πλήρως τις πρόνοιες της βασικής νομοθεσίας καθόσον 

αφορά τους όρους υπηρεσίας των μελών του οργάνου αυτού. 

Γι' αυτό και η Επιτροπή κατά πλειοψηφία εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση 

της εν λόγω πρότασης νόμου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να 

αναφέρεται ως "Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 4) Νόμος του 1992". 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις κ. Α. 

Φιλίππου, Λ. Λυσιώτης και Θ. Μιχαηλίδης διαφώνησαν με την ψήφιση της 

πρότασης νόμου, γιατί, ανεξάρτητα από τον επιδιωκόμενο σκοπό της, η Βουλή δεν 

παύει με την ενέργειά της αυτή να ασκεί εκτελεστική εξουσία, πράγμα που με 

πρόσφατη απόφαση του Ανώτατου Δικαστηρίου έχει κριθεί ως ενέργεια εναντίον 

του Συντάγματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Φιλίππου. 
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Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Όπως αναφέρεται και στην Έκθεση της Επιτροπής, η Κοινοβουλευτική Ομάδα 

του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις πιστεύει ότι η πλειοψηφία της Επιτροπής με 

την προτεινόμενη πρόταση νόμου επιχειρεί πάλι να ασκήσει εκτελεστική εξουσία. 

Θα ήθελα όμως, πριν προχωρήσω, να πω δυο λόγια που θα μας θυμίσουν την όλη 

υπόθεση. 

Αρχικά το Υπουργείο Παιδείας ήρθε στη Βουλή με νομοσχέδιο της κυβέρνησης 

που είχε στόχο αυτό που σήμερα μας λέγει η πλειοψηφία της Επιτροπής Παιδείας 

ότι επιχειρεί να κάνει, να καταργήσει δηλαδή το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του νόμου, 
που λέγει ότι η θητεία της Επιτροπής είναι εξαετής. Η κυβέρνηση ήθελε να μπορεί να 

διορίζει άτομα με το δικό της νομοσχέδιο που θα ήταν και άνω των εξήντα ετών. 

Και ακριβ(ος με αυτή την πρόταση νόμου που φέρνει σήμερα η πλειοψηφία ουσια

στικά τα μέλη τα οποία θα διορίζονται δε θα μπορούν να απολυθούν πριν γίνουν 

εξήντα οκτώ επΟν. Και ταυτόχρονα τα μέλη της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρε

σίας που υπηρετούν τώρα δεν μπορούν να απολυθούν παρά μόνο με τον τρόπο που 

απολύονται τα μέλη του Ανωτάτου Δικαστηρίου. Δηλαδή σε απλά ελληνικά, αν 

ψηφίσουμε την πρόταση νόμου, αποφασίζουμε εν γνώσει μας ότι βρισκόμαστε εκτός 

Συντάγματος, ότι θα παρατείνουμε τη θητεία της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρε

σίας και θα την παρατείνουμε για τόσο χρόνο, ώστε καθένα από τα μέλη της να 

παύσει να είναι μέλος, όταν συμπληρ(οσει το εξηκοστό όγδοο έτος της ηλικίας του. 

Κύριοι συνάδελφοι, για μας το θέμα είναι θέμα αρχής. Για μας το θέμα ήταν 

πάντα θέμα αρχής. Τα μέλη της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας τα τιμούμε. 

Τιμούμε το έργο τους. Δεν είναι θέμα για μας αν τα μέλη αυτά θα υπηρετήσουν 

ακόμα δύο, τρία ή ακόμα και τέσσερα χρόνια ανάλογα με την ηλικία που έχει ο 

καθένας. Θα έπρεπε από την πρώτη στιγμή, νομίζω, να συμφωνήσουμε, γιατί 

κάποιος που είναι εξήντα ενός ετών σίγουρα δεν μπορούμε να πούμε ότι είναι γέρος 

και ότι δεν μπορεί να υπηρετήσει την πατρίδα. Θα έπρεπε να είχαμε συζητήσει το 

νομοσχέδιο της κυβέρνησης και να είχαμε πάρει θέση πάνω στο νομοσχέδιο. Αντί να 

το κάνουμε αυτό, το παραπέμψαμε στις ελληνικές καλένδες. 

Υπήρξε νέα πρόταση από έντιμους εξαίρετους, διακεκριμένους δικηγόρους 

στην Επιτροπή μας και έγινε πρόταση και ήρθε αυτή η πρόταση που είχε στόχο να 

εμποδίσει την κυβέρνηση να διορίσει νέα μέλη της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρε

σίας. Και η κυβέρνηση ανέπεμψε το νόμο, η πλειοψηφία επέμεινε και ο Πρόεδρος 

ανέφερε το νόμο στο Ανώτατο Δικαστήριο και δικαιώθηκε. Και αντί να αφήσουμε τα 

θέματα να ακολουθήσουν πλέον την πορεία τους, δηλαδή, ληγούσης της θητείας της 

Επιτροπής, ο Πρόεδρος να ασκήσει τα δικαιώματά του, ερχόμαστε πάλι σήμερα και 

λέμε εν γνώσει μας -το τονίζω αυτό, διότι γνωρίζουμε ότι είναι αντισυνταγματικό 

αυτό, αφού ακολουθήθηκε όλη η διαδικασία- αποφασίζουμε ξανά ότι εμείς, η Βουλή 

των Αντιπροσώπων, ψηφίζουμε νόμό που είναι αντισυνταγματικός και με τον οποίο 

νόμο τα μέλη της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας θα συνεχίσουν να αποτελούν 

μέλη της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας μέχρι το εξηκοστό όγδοο έτος της 

ηλικίας τους. 

Η παράκλησή μου, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, είναι να 

αποσυρθεί ή να καταψηφιστεί αυτή η πρόταση νόμου. Δε μας τιμά. Αυτές είναι οι 

δύο επιλογές. Εμείς θα καταψηφίσουμε την πρόταση νόμου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαρίστως, από τη θέση σας. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 
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Ακούσαμε μετά προσοχής την ανάλυση που έκαμε ο πρώην καθηγητής και νυν 

συνάδελφος ... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Και νυν καθηγητής. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Νυν και αεί μέχρι θανάτου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

τους. 

Ο πρώην καθηγητής εν ενεργεία και νυν πολιτευόμενος συνάδελφος. 

(Γέλια) 

... αλλά θα πρέπει, κύριε Πρόεδρε, να βάλουμε ορισμένα πράγματα στη θέση 

Είναι γνωστό ότι τα εκπαιδευτικά θέματα δυνάμει της συνταγματικής τάξεως, 

όπως προβλέπεται στο Σύνταγμα, ήταν θέματα που ενέπιπταν εντελώς στην αρμο

διότητα της ελληνικής Κοινοτικής Συνέλευσης. Διά νόμου όμως, ο οποίος κρίθηκε 

ότι είναι συνταγματικός, οι αρμοδιότητες της ελληνικής Κοινοτικής Συνέλευσης 

δόθηκαν και αναλ1jφθηκαν από τη Βουλή των ΑντιπροσιΟπων. Κατά συνέπεια, κάθε 

θέμα που αφορά τη δημόσια εκπαιδευτική υπηρεσία λειτουργεί δυνάμει νόμου που 

αυτή η Βουλή έχει θεσπίσει και που κατά καιρούς, σύμφωνα και με τις ανάγκες που 

ανεφύοντο, ετροποποιείτο. Ώστε ό,τι δόθηκε διά νόμου μπορεί να τροποποιηθεί διά 

νόμου. Αυτή είναι η πριοτη αρχή την οποία θα ήθελα με απλό τρόπο να εκθέσω στο 

Σώμα. 

Διά νόμου μπορεί να καταργηθεί εντελώς η Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρε

σίας, διότι δεν αποτελεί συνταγματικό όργανο. Είναι ένα δημιούργημα που έγινε 

κατ' απομίμηση της Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας, για να καλύψει τις ανάγκες 

της δημόσιας εκπαίδευσης. Ώστε δεν είναι θέμα αν μας τιμά ή αν δε μας τιμά αυτός 

ο νόμος, διότι είναι και εμπίπτει στην αρμοδιότητα της Νομοθετικής Εξουσίας η 

ψήφιση νόμου. Το Σύνταγμα με πολλή γενναιοδωρία έχει διατυπώσει ότι μπορεί η 

Βουλή να το κάμει, όπως λέγει, εν παντί θέματι, για όλα τα θέματα ανεξαιρέτως, 

μέχρι και να καταργήσουμε την Επιτροπή, όπως έχω πει. 

Εκείνο που κάναμε εμείς είναι ότι, εφόσον μέσα στο νομοθέτημα διαλαμβά

νεται ότι τα μέλη της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας προσφέρουν τις υπηρε

σίες τους και εργοδοτούνται, τρόπον τινά, υπό τους όρους υπό τους οποίους 

προσφέρουν τις υπηρεσίες τους και με την ανεξαρτησία με την οποία προσφέρουν 

τις υπηρεσίες τους τα μέλη του Ανωτάτου Δικαστηρίου, καταργήσαμε το σχετικό 

άρθρο που έθετε ένα χρονικό περιορισμό και παρέμεινε αυτούσιο το άρθρο 4 του 
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νόμου, το οποίο είναι ισχυρό. Δηλαδή, δεν έχουμε προσθέσει τίποτε. Καταργήσαμε 

άρθρο αυτή τη στιγμή, δυνάμει των προνοιών του οποίου ενεργοποιείται σε όλο του 

το εύρος το άρθρο 4 του νόμου, περιλαμβανομένης και της ηλικίας βεβαίως των 
μελών της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, που είναι το εξηκοστό όγδοο έτος. 

Και για τους ίδιους καλούς λόγους για τους οποίους προσφέρουν τις υπηρεσίες 

τους μέχρι το εξηκοστό όγδοο έτος οι δικαστές του Ανωτάτου Δικαστηρίου, οι 

οποίοι βρίσκονται σε πνευματική ακμή και έχουν την ικανότητα να το πράττουν, δε 

βλέπω κανένα λόγο για τον οποίο τα μέλη της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

να μην είναι σε θέση να κάνουν το ίδιο, επειδή η ηλικία τους θα ανέρχεται στο 

εξηκοστό όγδοο έτος. Αν βεβαίως το μέλλον αποδείξει ότι υπάρχει η αναγκαιότητα 

μιας άλλης αναπροσαρμογής, το Σώμα είναι έτοιμο να ακούσει και, αφού πάρει τις 

γν(όμες των επα·ίόντων, να αποφασίσει αναλόγως. 

Κύριε Πρόεδρε, η επιμονή πραγματικά της Εκτελεστικής Εξουσίας να αντι

δικεί συνεχώς με τη Βουλή επί του θέματος τούτου είναι κάτι το οποίο θα πρέπει να 

απασχολήσει τον καθένα από εμάς. Βρίσκεται αυτή τη στιγμή η χώρα σε παραμονές 

εκλογ(όν και οι μνηστήρες αυτών των θέσεων είναι πολλοί. Προσδοκούν πολλοί να 

προσφέρουν τις υπηρεσίες τους στη δημόσια εκπαίδευση, αλλά αυτός ο ζήλος με τον 

οποίο προαλείφονται πολλοί ως πατέρες της εκπαιδεύσεως αυτή την περίοδο ας μου 

επιτραπεί να πω ότι έχει δημιουργήσει στο μυαλό μας και μερικές μικροϋποψίες ή 

επιφυλάξεις τουλάχιστον. Εμείς θα ψηφίσουμε την πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 
\ 

Κύριε Πρόεδρε, 

Πιστεύω ότι η ομιλία του κ. Ευσταθίου με έχει καλύψει πλήρως. Απλώς θα την 

εξετάσω από την άλλη σκοπιά. Θα ξεκινήσω από το τελευταίο. Ο κ. Ευσταθίου είπε 

ότι ενόψει εκλογών είναι πολλοί οι μνηστήρες που εμφανίζονται ως πατέρες της 

εκπαίδευσης. Πιστεύω με ειλικρίνεια ότι στον τελευταίο που συμφέρει να κάμει 

επιλογή ανάμεσα στους μνηστήρες αυτή τη στιγμή είναι στον Πρόεδρο της Δημοκρα

τίας. Θα ικανοποιήσει πέντε και θα κακοφανίσει πολύ περισσότερους. Κατά συνέ

πεια, αυτό το θέμα δεν μπορεί να εξετάζεται από τη σκοπιά που είπε ο κ. Ευσταθίου. 

Αν θα εξεταστεί, θα πρέπει να εξεταστεί από την ανάποδη. 

Εκείνο που πιστεύω ότι πρέπει να μας ενδιαφέρει είναι ότι αυτή η Βουλή, 

όταν εκτελεί το κύριο έργο της, που είναι η νομοθεσία, δηλαδή η τοποθέτηση των 

πλαισίων μέσα στα οποία πρέπει να κινείται αυτή η κοινωνία, πρέπει και να είναι 

και να φαίνεται σοβαρή. Δεν έχω αμφιβολία ότι κανένας από τους πενήντα έξι 

Βουλευτές δε νιώθει πολύ καλά σε ό,τι αφορά αυτή την πτυχή του θέματος, δηλαδή 

το κατά πόσο η Βουλή φαίνεται σοβαρή, το κατά πόσο ανεβάζει το κύρος της από 

βδομάδα σε βδομάδα προ·ίόντος του χρόνου. 

Εδώ ο έντιμος κύριος συνάδελφος είπε ότι δεν υπάρχει αντισυνταγματικότητα. 

Δε θα συζητήσω, γιατί δεν είμαι νομικός, αυτή την πτυχή. Εν πάση περιπτώσει, 

υπάρχει μπροστά μας μια γνωμάτευση του Ανώτατου Δικαστηρίου, αλλά δε θα μπω 

σε αυτό το πράγμα. Θα πω το εξής όμως: Λέγει "δικαιούμαστε", επειδή δεν είναι 

μέσα στο Σύνταγμα αυτή η Επιτροπή, αλλά είναι με βάση νόμο που θέσπισε η Βουλή 
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που διορίζεται και κατ' επέκταση η Βουλή μπορεί να θεσπίσει και νόμο που και να 

την καταργεί εντελώς. Είπε ακόμη ότι μπορεί να δώσει το δικαίωμα να μείνουν 

μέχρι το εξηκοστό όγδοο έτος της ηλικίας τους και, αν μετά κρίνουμε ότι για άλλους 

λόγους και υπό άλλες συνθήκες και με κάποια άλλα δεδομένα χρειάζεται να κάνουμε 

αλλαγή, και πάλι μπορούμε να την κάνουμε. 

Π ιστεύω ότι, αν θέλουμε να τα πούμε έτσι απλά και κατανοητά, πρέπει να 

πούμε το εξής: Επειδή κρίνουμε, η πλειοψηφία της Βουλής, ότι υπάρχουν λόγοι που 

ο ίδιος ο συνάδελφος επισήμανε ότι ίσως να σχετίζονται με τις προεδρικές, θα 

φροντίσουμε να κάνουμε μια αλλαγή που, κατά τη γνώμη της πλειοψηφίας, θα παρε

μποδίσει το έργο της Εκτελεστικής Εξουσίας και μετά, όταν θα την έχουμε κάνει και 

όταν θα έχει τελειώσει αυτή η συγκεκριμένη χρονική περίοδος, τότε θα έρθουμε να 

κάνουμε ξανά αλλαγή. Διότι, αν πρόθεση ήταν να κρατήσουμε αυτή την Επιτροπή, 

γιατί την εκτιμούμε -και δηλώνω ότι εμείς την εκτιμούμε- και αν περνούσε η 

πρόταση που έκαμε η κυβέρνηση να μπορεί να διοριστεί μέλος της Επιτροπής 

Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας άτομο πέραν των εξήντα ετών, εμείς θα υποστηρίζαμε να 

επαναδιοριστούν αυτοί που είναι σήμερα. Αν λοιπόν η πλειοψηφία ορμάται από 

αυτή την εκτίμηση και αυτό το κίνητρο, θα έπρεπε να είχε δεχθεί την πρόταση της 

κυβέρνησης. 

Είναι γι' αυτό που λέγω ότι τελικά και πάλι δε θα φανούμε σοβαροί. Οκτώβριο 

του 1992 νομοθετούμε να δικαιούνται να μείνουν μέχρι τα εξήντα οκτιό και Απρίλιο 
ή Μάιο του 1993 θα έρθουμε εδώ και πάλι με πρόταση της πλειοψηφίας να νομοθε
τήσουμε να μη δικαιούνται. Νομίζω ότι είναι καλά να σκεφθούμε δυο φορές τι 

κάνουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Λυπούμαι που θα διαφωνήσω με τον κ. Φιλίππου και επιτρέπεται να διαφω

νήσω. Εγώ είμαι νομικός, εκείνος είναι καθηγητής. 

Δεν είναι αντισυνταγματική, κατά την άποψή μας, η πρόταση νόμου που 

τίθεται ενώπιόν μας για ψήφιση, διότι απλά ούτε παρατείνουμε ούτε καταργούμε. 

Όπως ορθά ανέφερε και ο κ. Ευσταθίου, επειδή πρόκειται περί νομοθεσίας, αν 

θέλαμε, θα μπορούσε να καταργηθεί διά μίας φράσεως, όπως "καταργείται η 

Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας και τα καθήκοντά της εκτελούν οι διάφοροι τμημα

τάρχες του Υπουργείου". Θα ήταν ορθό και δίκαιο και συνταγματικά επιτρεπτό. 

Ούτε επιχειρούμε να ασκήσουμε εκτελεστική εξουσία. 

Αλλά υπάρχει και η πολιτική πτυχή, διότι αναφερθήκαμε και πρέπει να 

αναφερθεί με εντιμότητα. Ναι, γιατί όχι; Δόθηκε ένα μήνυμα προς τον Πρόεδρο της 

Δημοκρατίας, ότι θα ήταν ωφέλιμο για όλες τις πλευρές, ότι, ληγούσης της θητείας 

του, ορθό θα ήταν να μην προέβαινε στο διορισμό των μελών μιας επιτροπής, της 

οποίας η θητεία είναι τόσο μακρά, ώστε να δεσμεύεται πιθανόν και ο επόμενος 

Πρόεδρος, ο οποίος πιθανότατα δε θα είναι ο κ. Βασιλείου. Και δε θα ήταν ορθό όχι 

για τίποτε άλλο, αλλά διότι ο νέος Πρόεδρος μπορεί να πρεσβεύει κάποιες άλλες 

αρχές και να πει ότι επιλέγει μέλη τα οποία δε θα έχουν καμιά σχέση με τις σχέσεις 
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που τα σημερινά μέλη επιδιώκουν να έχουν με τον Πρόεδρο, ιδιαίτερα σε προεκλο

γική περίοδο. Και γίνεται σαφέστατα κατανοητό ότι εκείνοι οι οποίοι θα διοριστούν 

σήμερα σίγουρα θα πρέπει να έχουν δηλιοσει ή, αν δεν έχουν δηλώσει, πιθανόν ο 

Πρόεδρος να πιστεύει ότι θα τον υπηρετήσουν στους προεκλογικούς του σκοπούς. 

Και ζητήθηκε από τον Πρόεδρο, αν ήταν δυνατό, να παρατείνει μέχρι τον 

Απρίλιο ο ίδιος, χωρίς να επέμβει με κανέναν τρόπο η Βουλή στη διακριτική ευχέ

ρεια του Προέδρου, μέχρι τουλάχιστον το Μάρτη ή Απρίλη τη θητεία της παρούσας 

Επι τροπής, η οποία, κύριοι συνάδελφοι, όπως ξέρετε, έχει διοριστεί από την προη

γούμενη κυβέρνηση του ΔΗΚΟ και όχι του ΔΗΣΥ. Μάλιστα, υπάρχουν άτομα στην 

Επιτροπή τα οποία πρόσκεινται προς την Αριστερά και κανένα πρόβλημα. Είναι 

άνθρωποι οι οποίοι έθεσαν και υποψηφιότητα μάλιστα ως δήμαρχοι στη Λεμεσό, 

αλλά και πάλι δε μας ενοχλεί και πάλι δεν έχουμε πρόΒλημα για το πόσο καλά ή 

κακά πιθανόν να διάκεινται και για το πού πρόσκεινται. Εν πάση περιπτώσει, δεν 
πρόσκεινται προς το Δημοκρατικό Συναγερμό. Εκείνο που είπαμε είναι πολιτική 

αρχή. Δέστε το ως θέμα αρχής και μόνο. Θα έπρεπε να γίνει σεβαστή, αν θέλετε, 

πέραν του νομοθετικού σώματος, το οποίο δε μειώνεται, κύριε Κατσουρίδη, αν 

στέλνει και κάποια πολιτικά μηνύματα. Εξάλλου νομοθετούμε και μεταφέρουμε την 

πολιτική βούληση, αν θέλετε, και του λαού. 

Και μια συμΒουλή προς τον Πρόεδρο στον οποίο λέμε: Κύριε, αφήστε τα 

παρόντα μέλη, τα οποία εν πάση περιπτώσει δεν πρόσκεινται προς όλους όσους 

εισηγούνται τροποποίηση της νομοθεσίας, μη δώσετε αφορμή να διαφανεί ότι επιχει

ρείτε προεκλογικά τεχνάσματα, τα οποία, εν πάση περιπτιοσει, θα σας προσπορί

σουν οφέλη -όταν μάλιστα, όπως ισχυρίζεται ο ίδιος, ακόμα δεν τον απασχόλησαν 

τα προεκλογικά ή η προεδρικιi θητεία. Αν όντως έτσι είχαν τα πράγματα, πιστεύω 

πως δε θα έπρεπε να ενοχλείται κατ' ουδένα λόγο, γιατί εν πάση περιπτώσει υπήρξε 

προσπάθεια διευθέτησης του θέματος μακράν της νομοθετικής ρύθμισης. 

Αλλά και επί της ουσίας. Αυτό το οποίο λέγει ο νόμος στο άρθρο 4, εδάφιο (7), 
είναι πως τα μέλη της Επιτροπής δεν μπορούν να α;τολυθούν παρά μόνο για τους 

λόγους και με τον τρόπο που απολύονται και οι δικαστές του Ανιοτατου Δικαστη

ρίου. Πάλι νομοθετική ρύθμιση. Φεύγει απλιος το θέμα της θητείας. Θα μπορούσαμε, 

αν θέλετε και αν συμφωνείτε, ομόφωνα να προχωρήσουμε και να πούμε ότι με τη 

λήξη της θητείας της παρούσας Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας η θητεία της 

νέας δε θα υπερβαίνει τους έξι μήνες, ούτως ιοστε να γίνει οριστική ρύθμιση μετά τις 

προεδρικές εκλογές, ανεξαρτήτως του ποιος θα είναι ο Πρόεδρος. Κατ' αυτό τον 

τρόπο θα υπάρξει και θα φαίνεται τίμια, διότι εκείνο ακριβώς που θέλουμε είναι και 

να είναι και να φαίνεται τίμια, ιδιαίτερα τέτοιες επιτροπές οι οποίες πρέπει να 

τυγχάνουν του σεβασμού του συνόλου των ενδιαφερομένων. Και στην προκείμενη 

περίπτωση ενδιαφερόμενοι είναι όλος ο εκπαιδευτικός κόσμος. Δηλαδή πρέπει να 

μην είναι χρωματισμένη, διότι ακούστηκαν και ονόματα τα οποία θορύβησαν και θα 

φέρουν αναστάτωση. Αν, για παράδειγμα, για λόγους προεκλογικούς ο Πρόεδρος 

επιλέγει τον άλφα, ο οποίος πιθανόν κατά την προηγούμενη θητεία, όταν υπηρέτησε 

κάπου ανάλογα στην παιδεία, να προκάλεσε σάλο, και αν πρόκειται να προκαλέσει 

σοβαρότερο σάλο τώρα στην παιδεία, νομίζω ότι είναι αχρείαστος και ο σάλος και η 

αναταραχή. Αν πιστεύει ο Πρόεδρος ότι μπορεί να του αποδώσουν ψήφους οι 

οπαδοί εκείνου του άλλοτε κυρίου ... Δεν ανέφερα όνομα. Λέγω απλά και υποθετικά. 

Ν. ΚΑ ΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Άλλοτε αξιωματούχου ή άλλοτε κυρίου; Κύριος είναι και τώρα ο οποιοσδή-

ποτε. 
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Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Άλλοτε αξιωματούχου και πάντοτε κυρίου. Δέχομαι τη διόρθωση. Δεν είναι 

πρόβλημα, κύριε Πρόεδρε. 

Συνεπώς, η εισήγηση που υποβάλλω προς τα μέλη του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

Δυνάμεις είναι να αντιληφθούν ότι κανένας, μα κανένας και ιδιαίτερα αυτή η Βουλή 

και πάντοτε η Βουλή, παρ' όλον ότι μπορεί να διαφωνεί πολιτικά με τον Πρόεδρο, 

δεν επιδιιοκει υπόσκαψη θεσμιΟν. Εκείνο που επιδιιοκει είναι τουλάχιστον η επικρά

τηση κάποιων αρχιον πολιτικής συμπεριφοράς. Και ορθή πολιτική συμπεριφορά 

είναι -αν γινόταν δεκτό, εν πάση περιπτώσει, κατά που ακούσαμε σε κάποιες δηλώ

σεις του Κυβερνητικού Εκπροσώπου, ότι στα σίγουρα θα είναι Πρόεδρος ο κ. Βασι

λείου- αν όντως έτσι πίστευε, να ανέμενε τουλάχιστον την επανεκλογή του. Εδώ 

δείχνει κάποια αβεβαιότητα και ορθά αισθάνεται αβέβαιος ο Πρόεδρος φυσικά, 

αλλά δε θα μπω στην προεδρολογία ή στα προεκλογικά. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούεται.) 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αποσύρομαι. Είπα "μπήκα", αλλά αποσύρομαι. 

Εκείνο το οποίο λέγω είναι ομόφωνα να στείλουμε ένα μήνυμα ότι ορθή πολι

τική συμπεριφορά είναι ο νέος Πρόεδρος, όποιος και αν είναι, να έχει το δικαίωμα 

της επιλογής των μελών της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας με βάση τις δικές 

του αρχές και τη δική του πίστη όσον αφορά την αξιοκρατία. Δεν μπορεί προεκλο

γικά να δίνονται ή να επιλέγονται άτομα ανάλογα με το πολιτικό τους εκτόπισμα, 

για να έχει πολιτικά οφέλη ο Πρόεδρος, και να μην αντιλαμβανόμαστε ότι ίσως να 

είμαστε σοβαρότεροι, όταν νομοθετούμε επί θεμάτων ιδιαίτερα πολιτικής αρχής ή 

ορθής πολιτικής συμπεριφοράς. 

Για τούτο και κάνω έκκληση προς τους συναδέλφους του ΑΚΕΛ-Αριστερά

Νέες Δυνάμεις εν ομοφωνία να περάσουμε την τροποποίηση και πιστεύω ακόμη, αν 

θέλετε, ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας θα δεχθεί το μήνυμα και θα αποφύγουμε 

περιπέτειες οι οποίες, εν πάση περιπτώσει, δε θα είναι, πιστεύω, προς όφελος των 

θεσμών είτε της Νομοθετικής είτε της Εκτελεστικής Εξουσίας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε, δυο τρία σημεία, γιατί 

έχουν ήδη λεχθεί αρκετά πράγματα επί του θέματος. 

Εκείνο από το οποίο θα ήθελα να αρχίσω είναι ότι τουλάχιστον η δική μας 

πλευρά δε δέχεται ούτε συμβουλές ούτε κατηχήσεις πάνω σε θέματα σοβαρότητας ή 

πάνω στο ποιες προτάσεις νόμου και ποιες νομοθετικές ενέργειες της ομάδας μας 

μας τιμούν ή όχι. Πιστεύουμε ότι το να διαφωνούμε σε αυτό το Σώμα είναι 

δικαίωμά μας, όπως είναι και όλων των ομάδων και όλων των πλευρών. Αλλά, όταν 

διαφωνούμε, δεν μπορούμε να χαρακτηρίζουμε την άλλη πλευρά, λέγοντας είτε ότι 

δεν την τιμά κάποια ενέργειά της είτε ότι έχει έλλειψη σοβαρότητας είτε ότι πρέπει 

να κριθεί με οποιοδήποτε άλλο τρόπο, διότι κρίνεται μόνο ως πολιτικό σώμα που 

νομοθετεί. 
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Τώρα. επί της ουσίας του θέματος θα ήθελα να αναφέρω ότι πρώτΟ απ' όλα. 

όσον αφορά το νομοσχέδιο που είχε προτείνει η κυβέρνηση για το όριο ηλικίας. 

αυτό διαφέρει από την πρόταση νόμου που είναι σήμερα ενιόπιον του Σώματος. 

διότι με εκείνο απλώς άλλαζε το όριο ηλικίας. ενιό σε αυτή την περίπτωση καταρ

γείται η διάρκεια της θητείας και υιοθετούνται τα όσα ισχύουν για το Ανιότατο 

Δικαστήριο. Επομένως. είναι δύο ξεχωριστά ζητήματα. 

Επίσης. όσον αφορά τη συνταγματικότητα. δε θα μπω σε λεπτομέρειες. Ήδη ο 

κ. Αναστασιάδης και ο κ. Ευσταθίου έχουν μπει σε μεγάλες λεπτομέρειες. Αυτό που 

θα πω είναι ότι δεν είναι της αρμοδιότητας της ολομέλειας να συζητήσει τα νομικά 

σημεία. Ήδη τα έχουμε δει και ως ομάδες και ως Βουλευτές και μέσα στην 

Επιτροπή. Η κάθε ομάδα έχει καταλήξει στα συμπεράσματά της και ανάλογα με 

αυτά τα συμπεράσματα ενεργεί. 

Πιστεύω ότι έχουν περιγραφεί με ακρίβεια τα κίνητρα της κάθε ομάδας. 

Έχουμε εξηγήσει ότι δεν έχει κανέναν απιοτερο σκοπό αυτή η πράξη παρά μόνο την 

εξυπηρέτηση τω~ εκπαιδευτικιον συμφερόντων του τόπου και γι' αυτό το λόγο 

προτείνουμε να υιοθετηθεί από το Σιόμα αυτή η πρόταση νόμου. Βεβαίως. αφού τα 

έχω πει όλα αυτά. οφείλω να πω. όσον αφορά το θέμα της ομοφωνίας. ότι εμείς 

είμαστε πρόθυμοι να ξεφύγουμε από αυτή την πρόταση νόμου και να υιοθετήσουμε 

την τροποποίηση. αν θέλετε. που έχει προτείνει ο κ. Αναστασιάδης. νοουμένου ότι 

θα φύγει από αυτό το Σιόμα μια ομόφωνη απόφαση. 

Ευχαριστιό. κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Δυο λόγια μόνο από τη θέση μου. κύριε Πρόεδρε. 

Εγιό θέλω να πω ότι ήταν καλύτερα να τοποθετηθούν οι ομιλητές και να μιλή

σουν όπως μίλησε ο κ. Αναστασιάδης. ο οποίος ευθαρσώς και απεριφράστως είπε: 

"Μάλιστα. κύριε. υπάρχει πολιτική σκοπιμότητα σε αυτή τη συγκεκριμένη ενέργεια 

και καθαρά ενεργούμε με αυτό το στόχο και με αυτό τον προσανατολισμό". 

Εγιο θα πω. κύριοι συνάδελφοι. ότι οι θεσμοί αυτοί υπάρχουν εδώ και τριάντα 

χρόνια . Και ουδέποτε. αν δε με απατά η μνήμη μου. δεν έχει επιχειρηθεί αυτού του 

ιibους η αλλαγή και αυτού του είδους η δαιδαλώδης προσπάθεια ουσιαστικά κατάρ

γησης. υποβάθμισης και αμφισβήτησης του θεσμού. Όχι των ατόμων' των θεσμών. 

Και ακόμη. κύριε Πρόεδρε. ένα σημείο. Έχω την άποψη ότι. κάθε φορά που 

αυτή η Βουλή για λόγους σκοπιμότητας είτε προεκλογικής είτε πολιτικής είτε άλλης 

ψηφίζει νόμο ο οποίος κατά πάσαν πιθανότητα. κατά τη δική μας άποψη. είναι αντι

συνταγματικός. αυτό που καταφέρνει. και πάλι κατά την άποψή μας. είναι να 

πληγ<ονει το κύρος της και να δημιουργεί εντυπώσεις σε βάρος της. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι οι οποίοι θέλουν να πρωτολογήσουν; 

Εφόσον δεν υπάρχουν πρωτολογίες. προχωρούμε στις δευτερολογίες. 

Ο κ. Αναστασιάδης. 
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Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα απλιος σε απάντηση του κ. Χρίστου περί της μειώ

σεως του κύρους της Βουλής να πω το εξής: Εδιο, από την εγκαθίδρυση της Δημο

κρατίας υπάρχει το Ανιοτατο Δικαστήριο, το οποίο επιλαμβάνεται των αντισυνταγ

ματικιον ενεργειιον του εκάστοτε Υπουργικού Συμβουλίου. Φανταστείτε με όλες τις 

προσφυγές που έχουν κερδηθεί πόση ζημιά θα πάθαινε η εκάστοτε κυβέρνηση, γιατί 

ή οσάκις ενεργεί αντισυνταγματικά. Και δεν είναι η πριοτη προσφυγή και η πριοτη 

απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου. Υπάρχει ολόκληρη σειρά από τόμους, που 

λέγεται "Cyprus Law Reports" ή "Αποφάσεις του Κυπριακού Ανωτάτου Δικαστη
ρίου", που αναφέρονται στις αντισυνταγματικές ενέργειες ή στην κατάχρηση ε~oυ

σίας από πλευράς είτε του Υπουργικού Συμβουλίου είτε του άλφα Υπουργού είτε 

του βήτα Υπουργού. Σημαίνει ότι μειώνεται το κύρος της, γιατί αντισυνταγματικά 

συμπεριφέρθηκε; Πέραν του ότι πιστεύουμε ότι ορθά και συνταγματικά ενεργούμε! 

Αλλά υπέβαλα κάποια πρόταση. Αν πρόκειται περί ομοφωνίας ή να ομοφωνή

σουμε, το άρθρο 3 μπορεί να τροποποιηθεί και αντί εξαετής να γίνει εξάμηνη. Κατ' 
αυτό τον τρόπο δε θα υπάρξει ούτε αντισυνταγματικότητα ούτε υπάρχει οποιοδή

ποτε πρόβλημα, πιστεύω, αν λήξει η θητεία της παρούσης Επιτροπής και η θητεία 

της νέας είναι απλώς εξάμηνη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Φιλίππου και κατόπιν ο κ. Ευσταθίου. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, μόνο δυο λόγια. Το γεγονός ότι η θητεία της Επιτροπής είναι 

εξαετής είναι απλώς για να μη συμπίπτει η θητεία της Επιτροπής με τη θητεία ενός 

Προέδρου. Έτσι βλέπουμε ότι, ενώ τη συγκεκριμένη Επιτροπή δεν τη διόρισε ο 

κ. Βασιλείου, η Βουλή μας με τις προτάσεις της, αν μπορούσε, θα απαγόρευε στον 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας να ασκήσει το δικαίωμα που έχει, ληγούσης της θητείας 

της Επιτροπής, να διορίσει νέα. Και όσο ωραία και αν εξηγούνται τα θέματα από 

νομικής πλευράς είτε από τον εκλεκτό συνάδελφο κ. Ευσταθίου είτε από τον εξίσου 

εκλεκτό συνάδελφο κ. Αναστασιάδη, το θέμα παραμένει πάντα ένα: Ότι η Βουλή 

επιχειρεί, όπως και την άλλη φορά που αποδείχθηκε εμπράκτως ότι είχε άδικο με 

την απόφαση του Ανωτάτου, και τώρα να ανανειοσει τη θητεία της παρούσης 

Επιτροπής. Ότι και να λέμε, δεν αλλάζει τίποτε, όπως λέμε "ένα κι ένα κάνουν δυο" 

ή "η οκά τετρακόσια'Ό Αυτή τη στιγμή η Βουλή των Αντιπροσώπων, όταν θα 

ψηφίσει, αν ψηφίσει, όπως φαίνεται ότι θα πράξει, υπέρ αυτής της πρότασης νόμου 

για να τη μετατρέψει, αν υπογραφόταν από τον Πρόεδρο, σε νόμο, δε θα κάνει 

τίποτε άλλο παρά να ασκήσει εκτελεστική εξουσία. Γι' αυτό το λόγο αυτό είναι 

σαφέστατα αντισυνταγματικό, γιατί στις 15 του μηνός λήγει η θητεία της παρούσης 
Επιτροπής, ο Πρόεδρος έχει το δικαίωμα να διορίσει όποιους θέλει στις 16 του 
μηνός και με αυτή την πρόταση νόμου, αν ψηφιζόταν και αν ο Πρόεδρος την 

υπέγραφε -που δε θα το πράξει βεβαίως, υποθέτω- η Βουλή των Αντιπροσώπων θα 

ασκούσε εκτελεστική εξουσία, όπερ αντισυνταγματικό. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 
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ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κ ύριε Πρόεδρε, θα επανέλθω στο θέμα της αντισυνταγματικότητας που 

προβάλλεται από τους συναδέλφους του ΑΚΕΛ κατά κόρον. Εδώ η Νομοθετική 

Εξουσία εκφράζει τη λα'ίκή βούληση και, αν η λα'ίκή βούληση συγκρούεται με 

ορισμένα άρθρα του Συντάγματος, αποφασίζει ένα άλλο σώμα, για να διορθιοσει 

αυτή τη σύγκρουση. Να σταματήσουμε επιτέλους όλοι μας να προσπαθούμε να μειώ

σουμε την εξουσία της λα'ίκής αντιπροσωπείας. Η αρχή της λα"ίκής κυριαρχίας 

ακριβώς υπεκατέστησε τον ηγεμόνα είτε αυτός λεγόταν βασιλέας είτε πρόεδρος. 

Σήμερα ο ηγεμόνας είναι ο λαός και εκφράζεται μέσω των αντιπροσώπων του. Αν 

έχουμε εκτραπεί, αν έχουμε συγκρουστεί με οποιοδήποτε συνταγματικό σημείο, ας 

έλθει το Ανώτατο Δικαστήριο να αποφανθεί. 

Αλλά, όπως είπα, πρόκειται περί νόμου που ρυθμίζει θέματα που ανήκαν στην 

ελληνική Κοινοτική Συνέλευση και αυτός ο νόμος έδωσε την εξουσία σ' αυτό το 

Σώμα κατά κυριαρχικό τρόπο να αποφασίζει. Και δεν είναι ο Πρόεδρος της Δημο

κρατίας που θα τη διορίσει -θέλω να διορθώσω τον αγαπητό συνάδελφο' είναι το 

Υπουργικό Συμβούλιο, γιατί η Βουλή προ ενός ή δύο μηνών του αφαίρεσε την 

εξουσία και το Ανιοτατο Δικαστήριο αποφάνθηκε ότι καλώς του την αφαίρεσε, γιατί 

είχε την εξουσία να του την αφαιρέσει. Εκείνο που δεν εδικαιούτο η Βουλή να κάμει 

ήταν να διορίσει συγκεκριμένα πρόσωπα. 

Διαφωνώ με τον κ. Χρίστου ότι με το νομοθέτημα τούτο είτε καταργούμε το 

θεσμό είτε υποβιβάζουμε το θεσμό. Ο θεσμός παραμένει απαράλλακτος όπως έχει 

και δεν τροποποιείται απολύτως τίποτε. Απλούστατα, ένα άρθρο από όλα τα άθρα 

του νόμου περί δημόσιας εκπαιδευτικής υπηρεσίας καταργείται, για να έχει ισχύ σε 

όλη του την έκταση ένα άλλο άρθρο το οποίο βρίσκεται εκεΙ Το άρθρο το οποίο 

παραμένει σήμερα λέγει ότι η προσφορά των υπηρεσιιον των μελών της Επιτροπής 

Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας διέπεται από τις ίδιες νομικές αρχές όπως και η 

προσφορά των υπηρεσιών των μελιον του Ανωτάτου Δικαστηρίου. Και η μόνη 

μείωση αυτού του άρθρου ήταν ότι η θητεία ήταν καθορισμένης διάρκειας. Φεύγει 

εκείνο και παραμένει ακριβώς αναλλοίωτο το άρθρο 4 του νόμου. 

Κατά συνέπεια, κύριε Πρόεδρε, δε μειούται ούτε υποβαθμίζεται ο θεσμός. 

Απλούστατα αφαιρούνται ορισμένες εξουσίες, που τις έδωσε τα Σώμα αυτό στο 

Υπουργικό Συμβούλιο, για να γίνεται η επιλογή και ο διορισμός αυτών των μελών 

με πιο αξιοκρατικό τρόπο. Δηλαδή, για να αισθάνεται εκείνος που μπαίνει εκεί ότι, 

όταν προσφέρει τις υπηρεσίες του όπως οι δικαστές του Ανωτάτου Δικαστηρίου, δεν 

έχει να φοβηθεί ούτε για απόλυση, δεν έχει να φοβηθεί ούτε για καμιά επέμβαση, 

αλλά ότι, όταν φθάσει στην ηλικία εκείνη που προβλέπεται ήδη από το νόμο, τότε η 

προσφορά των υπηρεσιών του θα τερματίζεται, γιατί ο πανδαμάτωρ χρόνος θα έχει 

θέσει τέρμα στην υπηρεσία, όπως προβλέπεται από το νόμο. 

Παρακαλώ τους συναδέλφους κι εγιο με τη σειρά μου να μη μας υποδεικνύουν 

τρόπους συμπεριφοράς. Τη συμπεριφορά μας τη ρυθμίζουμε σύμφωνα με τη λα"ίκή 

εντολή που πήραμε στις ελεύθερες εκλογές που έγιναν και εκφράζουμε ακριβώς το 

λαό που μας ψήφισε ως Κοινοβουλευτική Ομάδα του Σοσιαλιστικού Κόμματος της 

Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 
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Α. ΧΡΙΣΤΟΥ : 

Κύριε Πρόεδρε, η λα·ίκι1 εντολι1 δόθηκε προς όλους τους συναδέλφους 

Βουλευτές και δόθηκε και προς τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας. Επομένως, ουδείς 

την αναιρεί και ουδείς την αφαιρεί. 

Συμφωνιο με τον κ. Ευσταθίου ότι δεν καταργείται ο θεσμός, δεν υποβαθμί

ζεται ο θεσμός, αλλά ο θεσμός ρευστοποιείται, για να μορφοποιηθεί, κύριε Ευστα

θίου, σ' ένα καλούπι το οποίο έχουμε εκ των προτέρων προκατασκευάσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Βρισκόμαστε στο στάδιο των δευτεΡOλO~lιιOν. 

Ορίστε, ο κ. Ντίνος Μιχαηλίδης. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το θέμα έχει εξαντληθεί. Νομίζω ότι πρέπει να προχωρήσουμε 

στις επόμενες διαδικασίες. Θα ήθελα μόνο να προσθέσω το εξι1ς: Διερωηομαι γιατί 

τόση αγωνία για το ποιος θα διορίσει την επόμενη Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρε

σίας. Πρέπει όλοι να διευκολύνουμε τον Πρόεδρο να διορίσει σωστά, αλλά να 

διορίσει την κατάλληλη ιΟρα. Είναι, κύριοι συνάδελφοι, αντιληπτό ότι ενόψει 

εκλογιον πολλοί θα θέλουν να διοριστούν ή μπορεί να έχουν λάβει υποσχέσεις και 

να έχουν ήδη εκμαιεύσει και υποσχέσεις. Διερωτώμαι γιατί να πρέπει να κατευθύ

νουμε τη συζήτηση, ούτως ιοστε να αφήσουμε το σημερινό Πρόεδρο να διορίσει 

σήμερα, τέσσερις μήνες προ της λήξης της θητείας του, την Επιτροπή η οποία θα 

δεσμεύει ενδεχομένως τον επόμενο Πρόεδρο για έξι ολόκληρα χρόνια, ίσως και 

περισσότερα, οποιοσδήποτε κι αν είναι ο επόμενος Πρόεδρος. Αν είναι ο σημερινός, 

για παράδειγμα, αν επανεκλεγεί, θα τον διευκολύνουμε το σημερινό Πρόεδρο να 

διορίσει την Επιτροπή, χωρίς να παρεξηγηθεί, μετά από έξι μήνες. Γι' αυτό η άποψη 

του κ. Αναστασιάδη η θητεία της νέας Επιτροπής να διαρκέσει μόνο έξι μήνες 

νομίζω ότι δεν είναι η ενδεδειγμένη. Η ενδεδειγμένη είναι να αφήσουμε τη σημερινή 

Επιτροπή να λειτουργήσει μέχρι τις εκλογές, μια και τόσα χρόνια λειτούργησε και 

δεν έχει καθόλου διαπιστωθεί οποιαδήποτε παρατυπία, εκτός από τις τεχνικές, τις 

νομικές παρατυπίες που έχουν ήδη εκδικασθεί από το Ανώτατο Δικαστήριο, και να 

ψηφίσουμε την πρόταση και να ταχθούμε όλοι με την άποψη της πλειοψηφίας και 

τούτο, για να διευκολύνουμε τον Πρόεδρο να πάρει τη σωσΤ11 απόφαση αμέσως μετά 

τις εκλογές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΘεοδιΟρου. 

Ν. ΚΑ ΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συγγνιομη, είμαστε στο στάδιο των δευτερολογιών. Για τον 

κ. Μιχαηλίδη δε φέραμε ένσταση, γιατί είναι ο αναπληρωτής Κοινοβουλευτικός 

Εκπρόσωπος του ΔΗ κο. Ζητώ να δευτερολογήσω. Οι πρωτολογίες έχουν τελειώσει. 

Όταν ο Πρόεδρος ρώτησε για πρωτολογίες, δεν είχε κανέναν άλλο και περάσαμε 

στις δευτερολογίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μπορεί ένας να μη θέλει να πρωτολογήσει, αλλά μπορεί να θέλει να δευτερο

λογήσει. Δεν μπορούμε να του απαγορεύσουμε ... 
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Ν. ΚΑ ΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Εάν μίλησε. Δευτερολογώ, εφόσον έχω πρωτολογήσει. Η λέξη καθορίζει το 

περιεχόμενο. Δεν έχω ένσταση να μιλήσει, αλλά δημιουργείται ένα προηγούμενο που 
θα το έχουμε υπόψη μας και για το μέλλον. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούεται.) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Δεν είναι έτσι που αντικρίζονται τα θέματα· έχε το υπόψη σου, λυπούμαι. Εγώ 

θέλω να μου πει ο Πρόεδρος με την πείρα που έχει αν μπορεί να γίνει. Αν γίνεται, 
εγώ θα το σεβαστιί> και θα κάτσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Καθίστε, κύριε Θεοδώρου, καθίστε. 

Όσον αφορά τις πρωτολογίες και τις δευτερολογίες, δεν είναι ανάγκη, για να 

δευτερολογήσεις, να έχεις πρωτολογήσει. Οι πρωτολογίες γίνονται σ' ένα στάδιο. 
Ένας Βουλευτής έχει το δικαίωμα να επιλέξει αν θέλει να πάρει μέρος στις πρωτο

λογίες ή στις δευτερολογίες. Άλλωστε το Σύνταγμα είναι ξεκάθαρο: Όταν ένας 

Βουλευτής ζητήσει το λόγο και δεν καθορίζει αν θα μιλήσει είτε στις πρωτολογίες 

είτε στις δευτερολογίες, δεν έχει το δικαίωμα ο Πρόεδρος της Βουλής να αρνηθεί να 
του δώσει το λόγο. Αυτό είναι ξεκάθαρο στο Σύνταγμα. Και δεν υπάρχει κανονι
σμός ο οποίος να λέει ότι ο μη πρωτολογήσας δε δικαιούται να δευτερολογήσει. 

Επομένως, ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι φανερό ότι μια συγκυρία ατυχής, θα έλεγα, μας έχει 

φέρει στη σημερινή κατάσταση. Και η ατυχής συγκυρία είναι αφ' ενός μεν η εκπνοή 

της θητείας της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας και αφ' ετέρου οι επικείμενες 

προεδρικές εκλογές. Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι το ζητούμενο δεν είναι η παράταση 

της θητείας της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, των μελών της Επιτροπής, 

μέχρι το εξηκοστό όγδοο έτος της ηλικίας τους. Το ερώτημα και το ζητούμενο είναι 

κατά πόσο είναι ορθό παραμονές προεδρικών εκλογών ο Πρόεδρος της Δημοκρα

τίας, που προφανέστατα θα είναι και υποψήφιος Πρόεδρος στις επερχόμενες προε

δρικές εκλογές, να διορίζει σε τέτοια ανώτατα αξιώματα πολίτες από τους οποίους 

είναι δυνατό να αναμένει εξαργύρωση εκλογική ή αν είναι ορθότερο σε τέτοια 

ανώτατα, επαναλαμβάνω, αξιώματα να διορίζονται πολίτες ικανοί, κατάλληλοι, 

αμέσως μετά τις προεδρικές εκλογές, έτσι που να είναι και φορείς της συγκεκρι

μένης πολιτικής του Προέδρου και της κυβέρνησής του. 

Για μένα δεν υπάρχει αμφιβολία ότι η επιλογή η ορθή είναι η δεύτερη επιλογή. 

Δηλαδή η δεύτερη υπό την έννοια του διορισμού μετά τις εκλογές, αμέσως μετά τις 

εκλογές. Υπό αυτή την έννοια είμαι εναντίον του διορισμού νέας Επιτροπής Εκπαι

δευτικής Υπηρεσίας τώρα, που εκπνέει η θητεία της προηγούμενης και επίκεινται οι 

εκλογές. 

Όμως, κύριε Πρόεδρε -και είναι εδώ που ο κ. Κατσουρίδης, αν γνώριζε τι θα 

έλεγα, δε θα έφερε ένσταση, είμαι βέβαιος- δεν αισθάνομαι ευτυχής ούτε ικανο

ποιείται ο εαυτός μου στη σκέψη ότι θα μετέλθω τέχνασμα, για να εφαρμόσω μια 

πολύ ορθή άποψη και πολύ ορθή αρχή. Γιατί περί τεχνάσματος πρόκειται, τέχνασμα 

είναι αυτό το οποίο πάμε να κάνουμε. Και επειδή αισθάνομαι ότι δε με εκφράζει 

αυτό το τέχνασμα, εγώ δηλώνω, και δικαιολογώ με αυτό που κάνω την ψήφο μου, 

ότι θα απόσχω από την ψηφοφορία. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πιττοκοπίτης και εν συνεχεία ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. Π ΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, αν επιτρέπεται. 

Φαίνεται ότι δεν είμαστε διατεθειμένοι σ' αυτή την αίθουσα να λέμε τα πράγ

ματα με το όνομά τους. Ο κ. Αναστασιάδης, μιλώντας, πράγματι είπε τα πράγματα 

με το όνομά τους, αλλά η πλευρά των συναδέλφων του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνά

μεις προσπαθεί με διάφορα επιχειρήματα να μας πείσει ή για την αντισυνταγματικό

τητα του νόμου ή ακόμα και για τη φθορά των θεσμών. Ειλικρινά δεν είχα καμιά 

πρόθεση να μιλήσω, αλλά πρέπει να πούμε και μερικές αλήθειες. 

Ήταν εις γνώσιν σας, συνάδελφοι, όταν την πρώτη φορά είχε κατατεθεί 

εκ μέρους της Εκτελεστικής Εξουσίας η τροποποίηση του νόμου, για να μπορεί να 

διορίζει ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας και πρόσωπα πέραν των εξήντα χρόνων, 

ποιοι ήταν αυτοί που προορίζονταν γι' αυτές τις θέσεις; Και γνωρίζατε και ήταν εις 

γνιοσιν σας, γιατί πρόσκεινται προς εσάς, ότι γύριζαν τις διάφορες κοινοβουλευ

τικές ομάδες ή έπιαναν μεμονωμένα τους διάφορους Βουλευτές, για να εξασφαλι

στεί η ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου; 

Το δεύτερο: Είναι εις γνώσιν σας, αγαπητοί συνάδελφοι, και πρέπει να το 

ξέρετε πρώτοι, τι είχε συμβεί στη συνάντηση του Προέδρου της Δημοκρατίας και της 

Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας στο Προεδρικό Μέγαρο και τι φράση χρησιμο

ποίησε για -την Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας και συγκρούστηκαν; Ήταν εις 

γνώσιν σας και είναι εις γνώσιν σας, συνάδελφοι, ότι τους πρώτους στους οποίους 

είχε υποσχεθεί δεν μπόρεσε να τους ικανοποιήσει και με αυτούς που βρίσκονται 

σήμερα έχει έλθει σε σύγκρουση; Βρισκόταν ο Πρόεδρος στη Νέα Υόρκη και γνωρί

ζετε όλοι για κάποιο τηλεφώνημα πολύ επείγον, για το οποίο επείγετο, αφού έπρεπε 

να τελέψει η όλη διαδικασία, για να μJιορέσει από τις 15 του Οκτώβρη να διορίσει 
τους άλλους που είχε βρει και στους οποίους είχε δώσει υπόσχεση. 

Επομένως, αγαπητοί συνάδελφοι, με όλο το σεβασμό προς τις απόψεις σας, 

ποιοι είναι που φθείρουν τους θεσμούς; Εμείς, οι οποίοι έντιμα λέμε ότι θα πρέπει 

να ψηφιστεί αυτό το πράγμα, γιατί δεν πρέπει να είμαστε τίμιοι, αλλά πρέπει και να 

φαινόμαστε ότι είμαστε τίμιοι. Με αυτό τον τρόπο διευκολύνουμε και τον Πρόεδρο, 

ο οποίος θα προέλθει από τις εκλογές του Φεβρουαρίου, να διορίσει εκείνους που 

θέλει. Δεν το αποδέχεστε. Η πρόταση ως έχει, όπως είπε και ο συνάδελφος, ο 

κ. Ευσταθίου, πηγαίνει ακριβώς πάνω στην ίδια φόρμουλα που ακολουθείται για 

τους δικαστές του Ανωτάτου Δικαστηρίου. Γιατί, συνάδελφοι, έχετε τόσο άγχος και 

δε θέλετε ή ομόφωνα να περάσουμε αυτό το πράγμα ή όμορφα και ωραία το Φεβρου

άριο, εφόσον είστε και τόσο σίγουροι για εκείνα τα οποία ήδη αρχίσατε να υποστη

ρίζετε, να διορίσετε και πάλι τους δικούς σας ανθρώπους; 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, κάνω έκκληση στους συναδέλφους, γιατί πράγ

ματι έχουν δυο πολύ καλές επιλογές: Ή θα πρέπει να συμφωνήσουν να πάμε 

ομόφωνα βάσει της θέσης που εξέφρασε και κατέθεσε ως τροπολογία, ως εισήγηση, 

αν θέλετε, ο κ. Αναστασιάδης ή, συνάδελφοι, να ψηφίσουμε ομόφωνα αυτή την 

πρόταση, η οποία και τους θεσμούς θα στηρίξει και θα τους αξιοποιήσει, αφού 

γνωρίζετε όλο αυτό το σκηνικό, αλλά κανένας σ' αυτό το Σώμα δεν τόλμησε να πει 

τα πράγματα με το όνομά τους. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρίδης και νομίζω ότι εξαντλήθηκε η συζήτηση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, καταρχήν πρέπει να πω ότι είχα δηλώσει ότι δεν είχα ένσταση 

να μιλήσει ο κ. Θεοδώρου. Ήθελα να ξεκαθαρίσω αν δικαιούμαι κι εγώ στο μέλλον, 

χωρίς να έχω πρωτολογήσει, να πάρω το λόγο και αυτό ξεκαθαρίστηκε και θα το 

ασκήσω αυτό το δικαίωμα. 

Εγώ δεν μπορώ να καταλάβω πώς κάνοντας ένας επαφές, είτε ο Πρόεδρος 

είναι είτε Υπουργός, κατ' ιδίαν με Βουλευτές μειώνει το κύρος των θεσμών. Αν 

πρόκειται να αναφερθούμε στις μεταξύ μας, στις κατ' ιδίαν επαφές που γίνονται 

μεταξύ των κομμάτων και που καμιά φορά καθορίζουν και εσωτερικές εξελίξεις στα 

κόμματα, τότε τι πρέπει να πούμε; 

Το άλλο που γίνεται φανερό είναι ότι ενοχλούν τα πρόσωπα, ενώ μέχρι της 

στιγμής μιλούσαμε για πολιτική αρχή, και εδώ θα σταθώ. Το σύστημά μας είναι 

προεδρικό και όλοι το γνωρίζουν και, όπως είναι λα·ίκή αντιπροσωπεία η Βουλή, 

είναι και ο Πρόεδρος λα·ίκός εντολοδόχος. Και, όπως πρέπει να προστατεύεται ο 

θεσμός της Βουλής, πρέπει να προστατεύεται και ο θεσμός της προεδρίας και η τάξη 

η οποία υπάρχει για τριάντα χρόνια. Και ακριβώς το γεγονός ότι ο Πρόεδρος 

μπαίνει σε σύγκρουση με πρόσωπα, για να προστατέψει αυτή την τάξη και το θεσμό, 

δε νομίζω ότι τον συμφέρει προεκλογικά και το εξήγησα και στην πρωτολογία μου. 

Ο Πρόεδρος Βασιλείου σεβάστηκε την τάξη και το θεσμό, όταν ο ίδιος δεν έκανε 

καμιά ενέργεια ενάντια στην Επιτροπή την οποία έχει διορίσει ο προκάτοχός του. 

Και αν ήταν θέμα αρχής πολιτικής και αν ήταν θέμα να συνδυάσουμε την πρακτική 

μας εδώ στην Κύπρο με αυτή της Ευρώπης ή, δεν ξέρω κι εγώ, με τον κόσμο 

ολόκληρο, θα 'πρεπε να είχε τεθεί το θέμα από τους συναδέλφους και αμέσως μετά 

την εκλογή Βασιλείου. Αλλά εμείς ακριβώς διαφωνούμε και με οποιοδήποτε 

Πρόεδρο και με οποιαδήποτε Βουλή προσπαθήσει να εξαρτήσει άμεσα όλους τους 

θεσμούς από την προεδρία. Να υπάρχει μια ανεξαρτησία. Και οι διορισμοί που 

έγιναν αυτή την πενταετία δεν ήταν μονόπλευροι και κανένας δεν μπορεί να ισχυρι

στεί ότι οι διορισθέντες εδώ κι εκεί προέρχονταν από το χώρο του κόμματος που 

κυρίως υποστήριξε τον Πρόεδρο Βασιλείου. Κατά συνέπεια, ναι, υπάρχει θέμα πολι

τικής αρχής κι εμείς πιστεύουμε, και κλείνω, ότι θα παραβιαστεί, αν προχωρήσουμε 

και αν ενεργήσουμε έτσι όπως μπαίνει η πρόταση. Και πιστεύω ότι έχουμε και τρίτη 

επιλογή και δεν είναι τελεσιγραφικά που υπάρχει μπροστά μας το δίλημμα που μας 

τέθηκε από το συνάδελφο, δηλαδή είτε το ένα είτε το άλλο. Εμείς θα προστατέψουμε 

αυτό που θεωρούμε τάξη, πολιτική αρχή, όπως εμείς το κατανοούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επί θέματος διαδικασίας ή επί της ουσίας της συζήτησης; 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προηγούνται οι ζητήσαντες το λόγο για τη διαδικασία. Επομένως, θα ακού

σουμε τα περί διαδικασίας. 
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Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ό,τι είχε να λεχθεί λέχθηκε κατά κόρον. Δεν μπορεί να λεχθεί 

τίποτε παραπάνω από όσα λέχθηκαν. Το μόνο που μένει είναι να γίνει αναφορά σε 

ονόματα όσον αφορά τον ισχυρισμό, ας πούμε, του Πιττοκοπίτη. Εισηγούμαι να 

τερματιστεί εδώ η συζήτηση και να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

Πράγματι, όπως είπατε, όταν δώσατε το λόγο στον κ. Κατσουρίδη, ό,τι είχε να 

λεχθεί λέχθηκε. Τώρα μπορούμε, αν θέλουμε, να μιλούμε επί μέρες, αλλά, επειδή 

συζητήθηκε επαρκώς το θέμα, νομίζω, κύριε Πρόεδρε, πολύ καλά έχετε αποφασίσει. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Διαδικασία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ακόμα μια διαδικασία. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Εγώ βλέπω ότι αρχίσαμε να μπαίνουμε στη συζήτηση κατά πόσο η πολιτική 

συμπεριφορά του προέδρου Βασιλείου όσον αφορά διορισμούς ή έναντι θεσμών 

ήταν σωστή ή λανθασμένη. Αν θα μπούμε σ' αυτό το κεφάλαιο, εμείς έχουμε πάρα 

πολλά να πούμε, γι' αυτό ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα τα φυλάξετε, για να τα συζητήσετε, όταν γράψετε θέμα. Επομένως θεωρώ ... 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κάνω την εισήγηση, κύριε Πρόεδρε, για πέντε λεπτών διάλειμμα, ώστε να 

διαβουλευθούμε. Νομίζω ότι μπορεί να καταλήξουμε ομόφωνα. Αν γίνει κατορθωτό, 

έχει καλώς, διαφορετικά να προχωρήσουμε και να ψηφίσουμε, γιατί φαίνεται ότι 

από όλες τις πλευρές γίνεται δεκτό ότι έληξε η συζήιηση. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Ουδεμία ένσταση, κύριε Κληρίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν υπάρχει έδαφος, ασφαλώς θα δώσω πέντε λεπτά. Αν όμως δεν υπάρχει 

έδαφος, δε βλέπω το λόγο να μην προχωρήσουμε τιορα στην ψηφοφορία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, για να κριθεί τούτο, πρέπει να ξέρουμε την πρόταση. Πρέπει 

να γίνει ένα διάλειμμα, για να την ακούσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα δώσω δέκα λεπτά μόνο. Έπειτα θα μπούμε κατευθείαν στην ψηφοφορία. 

(Ώρα διακοπής: 7.35 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 7.46 μ.μ.) 

Αντιλαμβάνομαι ότι οι διαβουλεύσεις δεν απέδωσαν και επομένως θα προχω

ρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. Παρακαλούνται οι έντιμοι 

κύριοι Γραμματείς να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 
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ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων Ι - 3; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

23 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 23 ψήφους υπέρ, 13 ψήφους εναντίον και μία αποχή τα άρθρα από το 
πρώτο μέχρι το τρίτο εγκρίνονται. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου, η οποία θα γίνει 

δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της θεσπίσεως της πρότασης νόμου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

23 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μία αποχή. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 23 ψήφους υπέρ, 13 ψήφους εναντίον και μία αποχή η πρόταση νόμου 
θεσπίζεται σε νόμο. 

Για το Κεφάλαιο Δ' έχω εγγεγραμμένους ακόμα τέσσερις ομιλητές, γι' αυτό και 

θα αναβάλω τη συζήτηση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ένας συνάδελφος, ο κ. Καζαμίας, ο οποίος θα λείπει 

στην επόμενη συνεδρία και, αν είναι δυνατό, επειδή και η ομιλία του είναι μόνο 

τέσσερα με πέντε λεπτά, να τον ακούσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα απουσιάζει; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Θα απουσιάζει στο εξωτερικό. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ ζητώ να παραμείνει ανοιχτό και για την άλλη βδομάδα, 

γιατί θέλω να μελετήσω και να απαντήσω στην ομιλία του κ. Πιττοκοπίτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχω εγγεγραμμένους τους ακόλουθους ομιλητές: Άριστο Χρυσοστόμου, 

Ανδρέα Χρίστου, Καίτη Κληρίδου και Κίκη Καζαμία. Αντιλαμβάνομαι ότι ο 

κ. Καζαμίας θα απουσιάζει στο εξωτερικό και θέλει να μιλήσει τώρα. Νομίζω θα του 

δώσω το λόγο για να μιλήσει τώρα και θα αναβληθούν οι επόμενοι ομιλητές και οι 

δευτερολογίες για την προσεχή Πέμπτη. 

Ορίστε, κύριε Καζαμία. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Ακούγοντας με προσοχή την εισαγωγή του αγαπητού συναδέλφου κ. Μιχαη

λίδη, ο οποίος μίλησε με όλη τη σοβαρότητα που απαιτεί αυτό το βήμα, και ξέροντας 

την αντικειμενικότητά του σε πάρα πολλά θέματα, θορυβήθηκα από κάποιες τοποθε

τήσεις που έχει κάμει και συγκεκριμένα από τη φράση "αυτή η κυβέρνηση δεν έχει 

κάνει τίποτα για την πρόοδο του στρώματος των αγροτών". Θορυβημένος πραγμα

τικά, θεώρησα υποχρέωσή μου να ανατρέξω σε κάποιους αριθμούς, για να διαπι

στώσω αν πράγματι έτσι έχει αυτή η κατάσταση. Είναι με λύπη μου πραγματικά που 

λέω ότι δεν μπορώ να συμφωνήσω με τον κ. Μιχαηλίδη. Ας μου επιτραπεί να παρα

θέσω μόνο τέσσερις πέντε συγκριτικούς αριθμούς που πιστεύω ότι θα υποχρεώσουν 

όλους μας να μην αποδεχτούμε αυτή την απόλυτη θέση, όπως εκφράστηκε από αυτό 

το βήμα την περασμένη βδομάδα. 

Προηγουμένως όμως πρέπει να υπενθυμίσουμε πως κανένας συνάδελφος της 

δικής μας κοινοβουλευτικής ομάδας δεν έκαμε καμιά απόλυτη τοποθέτηση πως η 

προηγούμενη κυβέρνηση δεν έχει κάμει τίποτε. Αντίθετα, διαπιστώνουμε πως πράγ

ματι έγιναν αρκετά. Λαμβάνουμε υπόψη μας ότι είχαμε μια καμένη γη, όπως χαρα

κτηριστικά είπε ο κ. Πιττοκοπίτης. Ανάμεσα στις προτεραιότητες της τότε κυβέρ

νησης έπρεπε πράγματι να ήταν και η ανάπτυξη της αγροτικής οικονομίας και σε 
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κάποιο βαθμό υπήρξε αυτή η ανάπτυξη. Όμως, με το ίδιο σκεπτικό και με την ίδια 

σοβαρότητα πιστεύουμε ότι κανένας μας δεν έχει το δικαίωμα από τούτο τουλάχι

στον το πολύ σοβαρό βήμα, το οποίο δεν επιτρέπει προεκλογικές ή άλλες σκοπιμό

τητες, να κάνει απόλυτα αρνητικές τοποθετήσεις. Τουλάχιστον έτσι θέλουμε εμείς να 

είναι τα πράγματα. 

Προχωρώ με τους αριθμούς, κύριε Πρόεδρε. Το τέλος του 1987 ήταν προεκλο
γική περίοδος, παρόμοια, ας πούμε, με την περίοδο στην οποία είμαστε σήμερα, 

αφού βρισκόμαστε από τιορα για αρκετούς σε προεκλογική περίοδο μέχρι το 

ΦεΒρουάριο του 1993. Αυτή τη στιγμή έχουμε ήδη στα χέρια μας κάποιους προϋπο
λογισμούς που έχουν κατατεθεί σε τούτο το Σώμα και πολύ εύκολα μπορούμε να 

κάμουμε τις συγκρίσεις και να δούμε πως για τα σχέδια αγροτικής ανάπτυξης από 

5,2 ε~(πoμμύρια λίρες που προβλέπονταν στους προϋπολογισμούς του 1988 έχουμε 
για το 1993 9,5 εκατομμύρια λίρες, έχουμε δηλαδή σχεδόν διπλασιασμό αυτού του 
κονδυλίου. Έχοντας δε υπόψη πως ο πληθωρισμός αυτή την πενταετία δεν ξεπέρασε 

το 23%, σύμφωνα με επίσημα στοιχεία τα οποία δεν μπορούν να αμφισβητηθούν από 
κανέναν, τότε Βλέπουμε πως στο σχεδιασμό και στον προγραμματισμό -και η πραγ

ματικότητα δεν απέχει πολύ από τον προγραμματισμό- η διαφορά είναι αρκετά 

μεγάλη, είναι τουλάχιστον υπολογίσιμη. 

Με το ίδιο σκεπτικό μπορούμε να μιλήσουμε για το κονδύλι το οποίο προνοείται 

για το Ινστιτούτο Γεωργικιον Ερευνών που, όπως όλοι ξέρουμε, προσπαθεί να δώσει 

ώθηση και να προωθήσει νέα σχέδια για το καλό του αγροτικού μας κόσμου. Αυτό 

λοιπόν το κονδύλι από 1,6 εκατομμύρια λίρες το 1988 έγινε το 1993 2,4 εκατομμύρια 
λίρες, έχουμε μια αύξηση δηλαδή της τάξης του 50%. 

Επίσης, επειδή στις πολύ συγκεκριμένες προτάσεις που δόθηκαν από τον 

κ. Μιχαηλίδη την περασμένη βδομάδα αλλά και από άλλους συναδέλφους των 

άλλων κομμάτων σήμερα περιλαμβάνεται και ο Πυλύ Βασικός τομέας της οδικής 

ανάπτυξης, απλώς να υπενθυμίσω πως για τη βελτίωση του οδικού δικτύου το 1988 
προβλέπονταν 13 εκατομμύρια που θεωρούνταν αρκετά και διερωτόμαστε γιατί τα 
38 εκατομμύρια, που προβλέπονται για το 1993, δεν μπορούν να θεωρηθούν αρκετά. 
Και ξέρουμε όλοι πολύ καλά ότι το οδικό δίκτυο σε μεγάλο βαθμό εξυπηρετεί και 

τον αγροτικό κόσμο. 

Δε θα ήθελα να αναφερθώ στα κονδύλια για την παιδεία και την υγεία, που με 

τη σειρά τους και αυτά έμμεσα ή άμεσα έχουν τις σχέσεις τους με την ανάπτυξη της 

υπαίθρου. 

Γενικά στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως για τον τομέα της γεωργίας προβλέ

πονται συνολικά, πέραν των υδάτινων πόρων, 38 εκατομμύρια λίρες, που είναι 
περίπου το 25% του Προϋπολογισμού Αναπτύξεως. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, επειδή προηγούμενος συνάδελφος δήλωσε πως 

λανθασμένα η κυβέρνηση δεν έχει προβεί μέχρι τώρα σε ένα μακρόπνοο σχεδιασμό 

για το οδικό δίκτυο, θα ήθελα να υπενθυμίσω πως πριν από τέσσερις μόλις μήνες ο 

αρμόδιος Υπουργός Συγκοινωνιών σε ευρεία δημοσιογραφική διάσκεψη -και νομίζω 

ότι αυτό έπρεπε να το έχουμε όλοι υπόψη μας- έδωσε στη δημοσιότητα ένα μακρό

πνοο σχέδιο το οποίο εκφράζει τις προθέσεις για την ανάπτυξη του οδικού δικτύου 

πέραν του 2000, αν δε με απατά η μνήμη μου, μέχρι το 2010. 
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Τέλος λέχθηκε, αν δε με απατά η μνήμη μου, από τον κ. Ομήρου πως, ενιο από 

τη μια η ζωή του αγροτόκοσμου ;τροχωρεί από το κακό στο χειρότερο, θα πρέπει 

ταυτόχρονα με τις προτάσεις που έχουν γίνει να αναπροσαρμόσει η κυπριακή 

κυβέρνηση την πολιτική της σύμφωνα με τις απαιτήσεις της Κοινότητας, εννοώντας 

την Ευρωπα"ίκή Κοινότητα, με βάση τον προγραμματισμό μας για ένταξη στην 

Κοινότητα. Απλιος θα ήθελα να υπενθυμίσω πως ο τομέας της αγροτικής πολιτικής 

της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας είναι ο πιο πολυσυζητημένος στις ίδιες τις χώρες της 

Κοινότητας και εμείς ως χιορα η οποία θέλει να ενταχθεί στην Ευρωπα'ίκή Κοινό

τητα με τόσο ευάλωτο τον τομέα της αγροτικής οικονομίας θα πρέπει να προβλημα

τιστούμε διπλά και τριπλά και να αποφασίσουμε ποιες θα είναι τελικά οι επιλογές 

μας. Δε θα ήθελα να ανοίξω τώρα το θέμα της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας, αλλά δεν 

μπορούμε από τη μια να λέμε πως φθίνει η αγροτιά και η αγροτική ζωή στον τόπο 

μας και από την άλλη να απαιτούμε να αναπροσαρμοστούμε σήμερα, εδιο και τώρα, 

με βάση τις απαιτήσεις της Κοινότητας. Αν θέλουμε να είμαστε σωστοί μελετητές, 

τότε θα πρέπει να παραδεχτούμε ότι το ένα συγκρούεται με το άλλο και θα πρέπει 

σίγουρα κάπου να αναπροσαρμόσουμε τις τοποθετήσεις μας. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την Πέμπτη, 15 Οκτωβρίου 1992, 
στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 15) του 1992. 

2) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 28) του 1992. 

3) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 11) του 1992. 

4) Οι περί Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση 

Λειτουργού Βιομηχανικών Σχέσεων Α' (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 1992. 

5) Οι περί Ινστιτούτου Εκπαιδεύσεως Προσωπικού Ξενοδοχείων και 

Επισιτιστικής Βιομηχανίας - Θέσεις Καθηγητή (Αγγλικής/Γαλλικής) 

(Κλ. Α8) και Καθηγητή (Αγγλικής/Γαλλικής) (Κλ. Α5 και Α 7) (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

6) Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέση 

Ιατροφυσικού 1 ης και 2ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
1992. 

7) Οι περί Πολιτιστικών Υπηρεσιών - Θέσεις Βιβλιοθηκάριου/Οδηγού Α' 

και Βιβλιοθηκάριου/ Οδηγού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

8) Οι περί Τυπογραφείου - Θέση Πρώτου Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 1992. 

9) Οι περί Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων - Θέση Ανώτερου 

Λειτουργού Φυσικού Περιβάλλοντος (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 1992. 
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10) Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέση Τεχνικού Ελέγχου 2ης Τάξης 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

11) Οι περί Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας Κανονισμοί του 1992. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

Ι) 'Ά γροτική πολιτική της κυβέρνησης και τα μέτρα που επιβάλλεται να 

ληφθούν, για να σταματήσει η αστυφιλία της υπαίθρου". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Ντ. Μιχαηλίδη). (20.2.92). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) 'Ή ανάγκη αναβάθμισης και ανάπτυξης του θεσμού της τοπικής 

αυτοδιοίκησης στην Κύπρο ως σύγχρονου προοδευτικού θεσμού 

διοίκησης στην Ευρώπη". 

(Θέμα εγγραφέν από το Βουλευτή κ. Α. Κουκουμά εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 

(27.2.92). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής ΕΠΙΤΡΟΠΙ1ς Άμυνας για το θέμα που 

τιτλοφορείται 'Ή ανάγκη κατάλληλης συντήρησης και προστασίας του 

οπλισμού της Εθνικής Φρουράς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Σ. 

Χάσικου). (8.1.92). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 

Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που 

τιτλοφορείται 'Ή αγορά δύο ελικοπτέρων από την Πολωνία το 1989". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ά. 

Χρυσοστόμου). (4.11.91). 

5) 'Ή κατάσταση που επικρατεί στην Πύλα και η ανάγκη λήψης μέτρων για 
την ασφάλεια της περιοχής". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Α. Μούσκου). 

6) 'Ή υποβάθμιση της διεθνούς θέσεως της Κυπριακής Δημοκρατίας και η 

εξίσωσή της προς το τουρκοκυπριακό κατοχικό ψευδοκράτος από τον 

Υπουργό Εξωτερικών της Μεγάλης Βρετανίας κ. Ντάγκλας Χερντ και οι 

ενέργειες και τα μέτρα που πρέπει να ληφθούν, ώστε να προστατευτεί η 

νομιμότητα και η εγκυρότητα της χώρας". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Ευ. Ευσταθίου). (4.6.92). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που τιτλοφορείται "Το δάσος Αθαλάσσας, οι προγραμματισμοί και οι 

ενέργειες της κυβέρνησης". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των Μελών της Βουλής 

κ. Ρ. Κατσελλή και κ. Δ. Ηλιάδη). (12.3.92). 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της συνεδρίας αυτής. 

(Ώρα λήξης: 8.00 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβl1-

τικιί σειρά: 

Αγαπίου Γιαννάκης 

Α γγελίδου Κλαίρη 

Αναστασιάδης Νίκος 

Αντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γιάγκου Κίκης 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κ(οστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας Κίκης 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Λ υσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

Μουσιούττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαρές Αυγερινός 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Αντιπρόσωποι θρl)σκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Λαχείου Προνοίας Νόμος του 1989" 
και ψήφισή του σε νόμο. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 13) του 1992" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 25 του 1992). 

3) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

3α) Διεξαγωγή σύντομης συζήτησης (Ν. Αναστασιάδης, Α. Χρίστου, Ντ. 

Μιχαηλίδης, Ευ. Ευσταθίου) ύστερα από αίτημα του κ. Αναστασιάδη να 

κηρυχθεί επείγουσα και να εξεταστεί αυθημερόν η πρόταση νόμου ''Ο 

περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) 
Νόμος του 1992" και παραπομπή της για εξέταση στην αρμόδια 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

4) Έκθεση για το θέμα 'Ή έλλειψη διευκολύνσεων περίθαλψης στα κρατικά 
νοσοκομεία των ηλικιωμένων και των χρονίως πασχόντων που χρήζουν 

περίθαλψης" και λήξη αυτού. 
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5) Έκθεση για το θέμα "Προβλήματα που δημιουργούνται από τα λύματα 

του Κεντρικού Σφαγείου αναφορικά με τον ποταμό της Αλαμινού" και 

λήξη αυτού. 

6) Έκθεση για το θέμα 'Ή ανάγκη παροχής από το κράτος οικονομικής 
βοήθειας στις οικογένειες και ιδιαίτερα στα παιδιά των αγνοουμένων 

μας για απόκτηση κατοικίας" και λήξη αυτού. 

7) Έκθεση για το θέμα 'Ή ανάγκη παροχής στα εργαζόμενα μέλη των 
οικογενειών των αγνοουμένων μας και στους εργαζόμενους κατοίκους 

των ακρι τικ(ον μας περιοχών των φορολογικών εκπnοσεων και/ή 

απαλλαγ(ον που παρέχονται στους πρόσφυγές μας" και λήξη αυτού. 

8) Αγορεύσεις, παρατηρήσεις και συζήτηση [Ν. Πιττοκοπίτης, Γ. Αγαπίου, 

Π. Παπαγεωργίου, Σ. Χατζηγιάννης, Ντ. Μιχαηλίδης, Προεδρεύων (Γλ. 

Κληρίδης), Κ. Κωνσταντίνου, Κ. Γιάγκου, Δ. Συλλούρης, Γ. Ομήρου, Κ. 

Καζαμίας] πάνω στο θέμα "Αγροτική πολιτική της κυβέρνησης και τα 

μέτρα που επιβάλλεται να ληφθούν, για να σταματήσει η αστυφιλία της 

υπαίθρου" (συνέχιση της συζήτησης), του οποίου η συζήτηση συνεχίζεται. 

9) Έκθεση για την πρόταση νόμου "Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής 

Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 1992", οι αγορεύσεις και 
οι παρατηρήσεις που ακολούθησαν πάνω στο θέμα (Α. Φιλίππου, Ευ. 

Ευσταθίου, Ν. Κατσουρίδης, Ν. Αναστασιάδης, Μ. Κυπριανού, Α. 

Χρίστου, Ντ. Μιχαηλίδης, Δ. Θεοδ(ορου, Ν. Πιττοκοπίτης, Ν. 

Μουσιούττας) και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 4 του 1992). 

Τιμή: 75σ 

Τυ;τώθηκε στο Τυ;τογραφείο της Κυ;τριακιjς Δημοκρατίας, Λευκωσία. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΓ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 15ης Οκτωβρίου 1992 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.07 μ.μ.) 

(Αρ. 3) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας. Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν 
υπάρχει απαρτία. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ : 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το πρώτο θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι "Ο περί Συμπληρωματικού Προϋ
πολογισμού Νόμος (Αρ. 15) του 1992''. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Ν . ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη, πριν από οτιδήποτε, δώστε οδηγίες να βάλουν 
μπρος καμιά ψύξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ψύξη ; 

Ν . ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Θα "φυρτούμεν" εδώ μέσα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡΟ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 15) ΤΟΥ 1992" 
Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Π ρέντζας 

(173) 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογιομού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 6 Μα"ίου, 
στις 23 Σεπτεμβρίου και στις 7 Οκτωβρίου 1992. Στις συνεδρίες της Επιτροπής 

κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονο

μικών και Συγκοινωνιών και Έργων. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ;[50.000 και η διάθεσή του για 
κάλυψη των εξόδων για την ανάκτηση κλεμμένων κυπριακών αρχαιοτήτων που 

βρίσκονται στο εξωτερικό. 

Όπως ειδικότερα δηλώθηκε στην Επιτροπή, μετά τη θετική για την Κύπρο 

απόφαση του δικαστηρίου της Ινδιανάπολης στην υπόθεση της Κανακαριάς, η 

κυβέρνηση πιστεύει ότι ενδείκνυται η ανάληψη νέας εκστρατείας για την ανάκτηση 

των κλεμμένων κυπριακών αρχαιοτήτων. Για την προώθηση των αναγκαίων ενερ

γειών προς αυτή την κατεύθυνση θεωρείται αναγκαία η διάθεση του ποσού των 

;[50.000. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, 

αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 26) του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ;[50.000 · 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Πίνακας. 

Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τέταρτο καθώς 

και ο Πρώτος και ο Δεύτερος Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τέταρτο 

καθώς και ο Πρώτος και ο Δεύτερος Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 26) του 1992. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι "Ο περί Συμπληρωματικού προϋπο- · 
λογισμού Νόμος (Αρ. 28) του 1992'Ό Παρακαλιο τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινο
βουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 28) ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Οκτωβρίου 
1992. Στη συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών και της Αστυνομικής Δύναμης Κύπρου. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το Πάγιο 

Ταμείο της Δημοκρατίας ποσού f500.000 και η διάθεσή του για την κάλυψη των 
ολικών υπερωριακών αναγκών της Αστυνομικής Δύναμης Κύπρου για το 1992. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής από τους 

εκπροσώπους τόσο του Υπουργείου Οικονομικών όσο και της Αστυνομικής 

Δύναμης Κύπρου, η ανάγκη διάθεσης του ποσού των f500.000 για την αμοιβή 
υπερωριακής εργασίας προκύπτει από την έλλειψη προσωπικού, πρόβλημα που έχει 

οξυνθεί τον τελευταίο χρόνο λόγω της αύξησης των περιπτώσεων κατά τις οποίες 

απαιτείται η παρουσία μελών της Αστυνομικής Δύναμης. Ως αποτέλεσμα της κατά

στασης αυτής έχει αυξηθεί το καθημερινό ωράριο των αστυνομικών, ιδιαίτερα στη 

Λεμεσό και τη Λευκωσία, από έξι ώρες σε οκτιο ώρες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού προηγουμένως τροπο

ποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολο

γισμού Νόμος (Αρ. 27) του 1992'Ό 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ορίστε, ο κ. Σολωμής. 
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ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να αναφερθιο σε μια κατηγορία 

αστυνομικών οι οποίοι φαίνεται εξαιρούνται από το ευεργέτημα, το οποίο κατά τα 

άλλα σωστά παραχωρείται, της καταβολής των υπερωριών τους σε χρήμα. Και 

συγκεκριμένα θα ήθελα να αναφερθιο στην τάξη εκείνη των αστυνομικιον που υπηρε

τούν στο Τμήμα Μεταναστεύσεως και είναι αποσπασμένοι στο διεθνές αεροδρόμιο 

της Λάρνακας και στα λιμάνια μας. Από ό,τι τουλάχιστο μέχρι πριν 15 μέρες συνέ
βαινε, οι αστυνομικοί αυτοί εξαιρούνταν από την καταβολή οποιασδήποτε αποζη

μίωσης για τις υπερωρίες τους. Μπορεί μάλιστα εδώ να εντοπίσει κανένας χωρίς 

πολλή προσπάθεια, διότι έχουμε και τις προσωπικές μας εμπειρίες, κύριε Πρόεδρε, 

ότι ιδιαίτερα το Τμήμα τούτο, και προπαντός κατά τη διάρκεια της τουρισΤΙΚ11ς 

αιχμής, είναι απασχολημένο επί εικοσιτετραώρου βάσεως. Το φιλότιμο επίσης των 

υπηρετούντων σε εκείνη τη συγκεκριμένη υπηρεσία είναι γνωστό, ενιο δίνουν και την 

καλύτερη δυνατή εικόνα του νησιού μας κατά τον έλεγχο των τουριστών, όταν εισέρ

χονται στο νησί μας. Είναι ακριβιος εδιο που θα ήθελα να σημειωθεί ότι πραγματικά 

αν σωστά καταβάλλεται η υπερωρία σε όλους τους αστυνομικούς που υπηρετούν 

στα διάφορα τμήματα, κλιμάκια και λοιπά και εξαιρούνται οι αστυνομικοί οι οποίοι 

υπηρετούν στο Τμήμα Μεταναστεύσεως -και αναφέρθηκα συγκεκριμένα στο αερο

δρόμιο και στα λιμάνια- θα πρέπει σίγουρα, αν από σχετική έρευνα διαπιστωθεί η 

αλήθεια τουλάχιστον των ισχυρισμιον όπως και σε μένα τους έχουν προβάλει, να 

γίνει η κατάλληλη παράσταση, (οστε για σκοπούς σίγουρα ίσης μεταχείρισης, για 

σκοπούς αξιοκρατίας, αν θέλετε, και οι αστυνομικοί αυτοί, που μάλιστα απασχο

λούνται επαναλαμβάνω επί εικοσιτετραώρου βάσεως, να αποζημιώνονται για τις 

υπερωρίες τους. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μιχαηλίδης και μετά ο κ. Πρέντζας. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επί του θέματος θέλω να υποστηΡΙζω, στα όσα ανέφερε ο 

κ. Σολωμής, την άποψη ότι οι αστυνομικοί που εργάζονται υπερωρίες είναι δίκαιο, 

επιβεβλημένο, να αμείβονται όπως και οι άλλοι αστυνομικοί οι οποίοι αμείβονται, 

όταν εργάζονται υπερωρίες, για παράδειγμα στις εκλογές είτε αυτές είναι δημοτικές 

είτε βουλευτικές είτε ακόμα και προεδρικές εκλογές. Είναι πάρα πολλοί οι αστυνο

μικοί οι οποίοι εργάζονται υπερωρίες και δεν αμείβονται. Χαρακτηριστικά, ανέφερε 

ο κ. Σολωμής τους αστυνομικούς των αεροδρομίων και των λιμανιών, υπάρχουν 

όμως και άλλα πόστα και άλλοι τομείς που τα μέλη της αστυνομικής δύναμης εργά

ζονται υπερωρίες και δεν αμείβονται. Θα ήθελα να εισηγηθώ όπως το Σώμα 

υποβάλει εισήγηση προς την κυβέρνηση ή προς το αρμόδιο Υπουργείο, ώστε να 

λάβει υπόψη τις υπερωρίες αυτές και στη δεδομένη στιγμή να αποστείλει τη σχετική 

εισήγηση. Εκτός φυσικά και αν βρεθεί άλλος τρόπος να εργάζονται οι άνθρωποι 

αυτοί ανθρώπινα, χωρίς υπερωρίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ήθελα και εγώ να εγείρω το ίδιο θέμα, διότι πραγματικά 

διάφορα τμήματα της αστυνομίας και όχι μόνο το Τμήμα Μεταναστεύσεως εξαιρού

νται από το δικαίωμα καταβολής υπερωριών για την υπερωριακή τους απασχόληση. 
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Και η εισήγηση που θα ήθελα να κάμω είναι να διαβιβαστεί προς την κυβέρνηση η 

παράκληση να τυγχάνουν ίσης μεταχείρισης όλα τα μέλη του αστυνομικού σώματος 

ανεξαρτήτως τμήματος στο οποίο υπηρετούν, διότι δεν υπάρχουν εκλεκτότερα και 

λιγότερο εκλεκτά τμήματα της αστυνομίας, τμήματα που δικαιούνται καλύτερης 

μεταχείρισης από άλλα. Οι αστυνομικοί είναι στη διάθεση του αρχηγού της αστυνο

μίας για να τοποθετούνται εκεί που η ηγεσία της αστυνομίας κρίνει και συνεπώς 

πρέπει να έχουν, όπου και και αν τοποθετηθούν, την ίδια ακριβ(ί:ις μεταχείριση. 

Ευχαρισηί:ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εμείς συμφωνούμε με την ίση μεταχείριση ανθρώπων που 

εργάζονται σε παρόμοιο επάγγελμα με παρόμοια καθήκοντα. Και συμφων(ί:ι με τις 
διαπιστώσεις του κ . Σολωμή ότι όντως οι άνθρωποι που εργάζονται στο Τμήμα . 

Μεταναστεύσεως, οι αστυνομικοί συγκεκριμένα αλλά και το πολιτικό προσωπικό, 

πράγματι υπάρχουν περίοδοι του χρόνου που κυριολεκτικά αναλ(ί:ινονται στην 

υπηρεσία σε ώρες δύσκολες και απεριόριστες. Όμως για να μην είμαστε βιαστικοί, 

το καλύτερο πράγμα είναι η πρόταση του κ. Ντίνου Μιχαηλίδη να μελετηθεί και 

ολοκληρωμένη να έρθει μπροστά μας, για να είμαστε πράγματι σε θέση να κρίνουμε 
ποιες υπερωρίες είναι εκτός των ωρών υπηρεσίας, ποιες υπερωρίες είναι εντός των. 

ωρών υπηρεσίας και να αποφασίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού f500.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα τρία άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 27) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη .σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Αντιλαμβάνομαι ότι το τρίτο θέμα που είναι ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρω

ματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. Ι 1) του 1992", θα αναβληθεί. 
Για τα επόμενα θέματα, που είναι ''Ο περί Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
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Ασφαλίσεων - Θέση Λειτουργού Βιομηχανικιον Σχέσεων Α' (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 1992", "Οι περί Ινστιτούτου Εκπαιδεύσεως Προσωπικού Ξενοδο
χείων και Επισιτιστικής Βιομηχανίας - Θέσεις Καθηγητή (Αγγλικής/Γαλλικής) 

(Κλ. Α8) και Καθηγητή (Αγγλικής/Γαλλικής) (Κλ. Α5 και Α 7) (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 1992", "Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιιον Δημόσιας 
Υγείας - Θέση Ιατροφυσικού 1ης και 2ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
1992", "Οι περί Πολιτιστικών Υπηρεσιών - Θέσεις Βιβλιοθηκάριου/Οδηγού Α' και 

Βιβλιοθηκάριου/Οδηγού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992", "Οι περί Τυπο
γραφείου - Θέση Πρώτου Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992" 
και "Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέση Τεχνικού Ελέγχου 2ης Τάξης (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992", υπάρχει κοινή Έκθεση. Παρακαλώ τον Πρόεδρο 
ή οποιοδήποτε άλλο Μέλος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει 

την Έκθεση στο Σώμα. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ ΕΠΙΣΥΝΗΜΜΕΝΟ ΠΑΡΑΡ

ΤΗΜΑ 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Καίτη Κληρίδου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους Κανονισμούς που 

αναφέρονται στο επισυνημμένο Παράρτημα σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε 

στις 8 Οκτωβρίου 1992. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις 

τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της ΠΑΣΥ Δ Υ. 

Με τους υπό συζήτηση Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 

27 και 87 του νόμου για τη δημόσια υπηρεσία, καθορίζονται τα ακόλουθα σχέδια 
υπηρεσίας για αριθμό θέσεων στις πιο κάτω υπηρεσίες: 

(α) Το σχέδιο υπηρεσίας για τη νέα θέση Λειτουργού Βιομηχανικών Σχέσεων 

Α' στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

(β) Το σχέδιο υπηρεσίας για τη συνδυασμένη θέση Καθηγητή Αγγλικής/Γαλλικής 

(Κλ. Α8) και Καθηγητή Αγγλικής/Γαλλικής (Κλ. Α5-Α 7) στο Ινστιτούτο 

Εκπαιδεύσεως Προσωπικού Ξενοδοχείων και Επισιτιστικής Bιoμηχανία~ του 

Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

(γ) Τα σχέδια υπηρεσίας για τις θέσεις Ιατροφυσικού Ι ης Τάξης και 

Ιατροφυσικού 2ης Τάξης στις Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες 

Δημόσιας Υγείας του Υπουργείου Υγείας. 

(δ) Τα σχέδια υπηρεσίας για τη θέση Βιβλιοθηκάριου/Οδηγού Α' και 

Βιβλιοθηκάριου/Οδηγού στις Πολιτιστικές και άλλες Υπηρεσίες του 

Υπουργείου Παιδείας. 

(ε) Το σχέδιο υπηρεσίας για τη νέα θέση Πρώτου Επιθεωρητή στο 

Κυβερνητικό Τυπογραφείο του Υπουργείου Οικονομικών. 
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(στ) Το σχέδιο υπηρεσίας για τη θέση Τεχνικού Ελέγχου 2ης Τάξης στην 

Ελεγκτική Υπηρεσία του Υπουργείου Οικονομικών. 

Υιοθετώντας τις πρόνοιες των υπό συζήτηση Κανονισμών, η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν 

κατατεθεί από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

(α) Οι περί Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση 

Λειtουργού Βιομηχανικών Σχέσεων Α' (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 1992. 

(β) Οι περί Ινστιτούτου Εκπαιδεύσεως Προσωπικού Ξενοδοχείων και 

Επισιτιστικής Βιομηχανίας - Θέσεις Καθηγητή (Αγγλικής/Γαλλικής) 

(Κλ. Α8) και Καθηγητή (Αγγλικής/Γαλλικής) (Κλ. Α5 και Α 7) (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

(γ) Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέση 

Ιατροφυσικού 1ης και 2ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

1992. 

(δ) Οι περί Πολιτιστικών Υπηρεσιών - Θέσεις Βιβλιοθηκάριου/Οδηγού Α' 

και Βιβλιοθηκάριου/Οδηγού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

(ε) Οι περί Τυπογραφείου - Θέση Πρώτου Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 1992. 

(στ) Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέση Τεχνικού Ελέγχου 2ης Τάξης 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές για τα πιο πάνω θέματα; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, θέτω τους Κανονισμούς ξεχωριστά για 

έγκριση. 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών που αναφέρονται ως 

"Οι περί Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση Λειτουργού 

Βιομηχανικών Σχέσεων Α' (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992"; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών που αναφέρονται ως 

"Οι περί Ινστιτούτου Εκπαιδεύσεως Προσωπικού Ξενοδοχείων και Επισιτιστικής 

Βιομηχανίας - Θέσεις Καθηγητή (Αγγλικής/Γαλλικής) (Κλ. Α8) και Καθηγητή 

(Αγγλικής/Γαλλικής) (Κλ. Α5 και Α7) (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992"; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών που αναφέρονται ως 

"Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέση Ιατροφυ

σικρύ 1ης και 2ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992"; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 
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Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών που αναφέρονται ως 

"Οι περί Πολιτιστικών Υπηρεσιιον - Θέσεις Βιβλιοθηκάριου/Οδηγού Α' και Βιβλιο

θηκάριου/Οδηγού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992"; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών που αναφέρονται ως 

"Οι περί Τυπογραφείου - Θέση Πρώτου Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονι

σμοίτου 1992"; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών που αναφέρονται ως 

"Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέση Τεχνικού Ελέγχου 2ης Τάξης (Σχέδια Υπηρε
σίας) Κανονισμοί του 1992"; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα, που είναι "Οι περί Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας Κανονισμοί 

του 1992", αποσύρεται. 

Προχωρούμε στην Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

1) Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων 

Κύπρου Νόμου του 1991 Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιιον και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικιον και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ : 

2) Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων Νόμος του 
1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Οι περί Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως - Θέσεις Λειτουργού 

Πολεοδομίας lης Τάξης, Υπολογιστή Ποσοτήτων lης Τάξης και 

Υγειονομικού Μηχανικού 1 ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο ΕσωτερικιΟν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική ΕΠΙΤΡΟΠ1i ΝομικιΟν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί Τμήματος Κτηνιατρικών Υπηρεσιών - Θέση Διευθυντή (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικιον Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΝομικιΟν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί Βεβαιιοσεως και Εισπράξεως Φόρων (Καθίδρυση Εφοριακού 

Συμβουλίου) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικιον και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Οργανωμένα 

Διαμερίσματα και Τουριστικά Χωριά) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικιον Καταλυμάτων (Συγκροτήματα 

Τουριστικών Επαύλεων) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Παραδοσιακές 
Οικοδομές) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Εσωτερικών προς το ΚΥΠΕ σύμφωνα με το εδάφιο (3) του 
άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού του ΚΥΠΕ Νόμου του 1992 [Αρ. 37 
(11) του 1992]. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη και παράταση των υπηρεσιών 

έκτακτων υπαλλήλων από τον ΚΟΑ δυνάμει του άρθρου 3(I)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών 

Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

13) Ετήσια Έκθεση του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας για το έτος 1991. 

Κατατέθηκε από το Γενικό Ελεγκτή της Δημοκρατίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ελέγχου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

14) Ετήσια Έκθεση της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου για το έτος 1991. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Έγγραφο που αφορά τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων 
στη δημόσια υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3(I)(α) του περί Προσλήψεως 

Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμου 

του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Γ' που είναι οι ερωτήσεις και οι απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτησ1) με αρ. ΣΤ'Β' 45 που υποβλήθ1)κε από το Βουλευτή εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχα1)λίδ1) στις 4 Σεπτεμβρίου 1992. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι εργασίες σχεδιασμού/κατασκευής/διεύρυνσης: 

α) της λεωφόρου Συγγρού στη Λεμεσό, 

β) της οδού Αγίας Φυλάξεως στη Λεμεσό, 

γ) της προέκτασης της λεωφόρου Φραγκλίνου Ρούσβελτ από τη 

διασταύρωση του λιμένα Λεμεσού μέχρι το Τραχών ι και 

δ) του δρόμου που οδηγεί από τη διασταύρωση της λεωφόρου Μακαρίου 

(Αριέλ) προς τη Μέσα Γειτονιά. 

Επειδή αντιλαμβάνομαι ότι και τα τέσσερα έργα χαρακτηρίστηκαν από την 

κυβέρνηση ως πολεοδομικά, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει 

το Σώμα ποιο το ποσοστό συμμετοχής της κυβέρνησης σε κάθε έργο . " 

ΕρώΤ1)σ1) με αρ. ΣΤ'Β' 46 που υποβλ1ίθηκε από το Βουλευηί εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχα1)λίδη στις 4 Σεπτεμβρίου 1992. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

αν υπάρχουν συγκεκριμένες σκέψεις/αποφάσεις της κυβέρνησης για την κατασκευή 

μαρίνας στη Λεμεσό, σε ποιο σημείο θα κατασκευαστεί και πότε αναμένεται να 

ολοκληρωθεί η κατασκευή της." 

Ερώτησ1) με αρ. ΣΤ'Β' 47 που υποβλ1ίθηκε από το ΒουλευΤ1ί εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 8 Σεπτεμβρίου 1992. 

"Στην κοινότητα Αγίου Θεράποντος έγινε διαχωρισμός δέκα οικοπέδων για 

νεαρά ζευγάρια και φτωχές οικογένειες, που επιθυμούν να παραμείνουν στο χωριό. 

Παρόλο όμως που πέρασε αρκετός καιρός από την ημέρα του διαχωρισμού, εξακο

λουθεί να καθυστερεί η κατασκευή των δρόμων, η ηλεκτροδότηση κτλ. 

Αίτημα των κατοίκων είναι να παραχωρηθούν τα οικόπεδα όπως έχουν στους 

δικαιούχους, για να μπορέσουν να κτίσουν τα σπίτια τους, διότι με το ρυθμό που 

προχωρούν οι εργασίες θα περάσουν πολλά χρόνια ακόμα μέχρι να συμπληρωθούν 

οι εργασίες αυτές και οι ενδιαφερόμενοι θα έχουν ήδη εγκαταλείψει το χωριό. 

Τι λέει το αρμόδιο Υπουργείο;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 48 που υποβλήθ1)κε από το Βουλευηί εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 27 Αυγούστου 1992. 

"Κατά καιρούς η κυβέρνηση στην κοινότητα Πάνω Κυβίδες προβαίνει στο . 

διαχωρισμό οικοπέδων σε χαλίτικη γη, τα οποία παραχωρεί σε νέα ζευγάρια που 

επιθυμούν να παραμείνουν στο χωριό. Τα οικόπεδα αυτά πρέπει να εξοφληθούν 

μέσα σε δεκαπέντε χρόνια. Μέχρις ότου όμως εξοφληθούν, τιτλοποίηση δεν μπορεί 

να γίνει. Για να μπορέσουν όμως οι νέοι ιδιοκτήτες να κτίσουν, χρειάζονται δάνεια 

και για να εξασφαλιστούν τα δάνεια τα οικόπεδα θα πρέπει να μπουν υποθήκη. 

Επειδή όμως δεν υπάρχουν τίτλοι, ούτε τράπεζα μπορεί να βοηθήσει ούτε ο Οργανι

σμός Χρηματοδότησης Στέγης. 
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Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν μελέ

τησε τρόπους για ουσιαστική βοήθεια των νέων ζευγαριών, όπως παροχή κυβερνη

τικής εγγύησης για εξασφάλιση δανείου ή τιτλοποίηση του οικοπέδου πριν από την 

εξόφλησή του." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 49 που υποβλ1]θηκε από το Βουλευτ1] εκλογΙΚ1]ς περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Κασουλίδη στις 8 Σεπτεμβρίου 1992. 

"Καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή για τα ακόλουθα: 

1) Υπάρχουν λατομεία που λειτουργούν κατά παράβαση της ισχύουσας 
νομοθεσίας; 

2) Υπάρχουν λατομεία που συστηματικά δεν παράγουν σύμφωνα με τα 
πρότυπα, όπως δείχνουν οι αρμόδιες εκθέσεις; 

3) Με ποια κριτήρια η Πολεοδομία εγκρίνει ή απορρίπτει αιτήσεις για 
λειτουργία κάποιου λατομείου σε συσχετισμό με την απόσταση από 

τουριστικούς δρόμους; 

4) Υπάρχουν λατομεία που λειτουργούν χωρίς να έχει γίνει περιβαλλοντική 
μελέτη; 

5) Το Τμήμα Μεταλλείων εκδίδει προνόμια χρήσης λατομείων χωρίς 

προηγούμενη πολεοδομική άδεια;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 50 που υποβλ1]θηκε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο 
του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδ1)μ1)τρίου στις 15 Σεπτεμ
βρίου 1992. 

"Τρία γεγονότα δημιουργούν σοβαρά προβλήματα αναφορικά με το κύρος της 

Κύπρου στο διεθνή χώρο: 

1) Η καταγγελία ότι η κυπριακή σημαία αποτελεί σημαία ευκαιρίας και πως 
η ανεπαρκής νομοθεσία της Κύπρου γίνεται αιτία ναυτιλιακών 

ατυχημάτων. 

2) Η καταγγελία απάτης για $800.000 από ιδιοκτήτη υπεράκτιας εταιρείας 
στη Λεμεσό σε βάρος άλλης υπεράκτιας εταιρείας που λειτουργεί στην 

Κύπρο. 

3) 1;1 χρεοκοπία της εταιρείας CH. INTERNATIONAL OVERSEAS LIMI
ΤΕΟ, που έχει μάλιστα διεθνείς επιπτώσεις. 

Ποια είναι η πραγματική έκταση αυτών των προβλημάτων; Πώς σχολιάζει η 

κυβέρνηση την κάθε περίπτωση και πόσο βέβαιη εξακολουθεί να είναι για την πολι

τική της έναντι των υπεράκτιων εταιρειών και τον έλεγχο που είναι σε θέση να 

ασκήσει σε αυτές;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 51 που υποβλήθηκε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο 
του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδ1)μητρίου στις 15 Σεπτεμ
βρίου 1992. 

"Καλείται η κυβέρνηση να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν 

μελετά την απονομή ηθικών αμοιβών σε ανθρώπους που δείχνουν με τις πράξεις 

τους αλτρουισμό, ανθρωπιά και τιμιότητα, όπως εκείνη του οδηγού ταξί κ. Λαζάρου 

που έσπευσε να παραδώσει χρήματα και κοσμήματα που αλλοδαπός λησμόνησε στο 

αυτοκίνητό του." 
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Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 52 πο" "ποβλήθηκε από το Βο"λε"τή εκλογΙΚ1]ς περιφέρειας 
Πάφο" κ. ΓιαννάΚ1] Ομ1]ΡΟ" στις 22 Σεπτεμβρίο" 1992. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε θα ολοκλη

ρωθούν οι αναγκαίες τεχνικές διευθετήσεις, (ί:ιστε οι κάτοικοι του Πωμού και της 

γύρω περιοχής να έχουν λήψη του δεύτερου τηλεοπτικού καναλιού του ΡΙΚ." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 53 πο" "ποβλήθηκε από το Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφο" κ. Γιαννάκη Ομήρο" στις 22 Σεπτεμβρίο" 1992. 

'Ή κοινότητα Πωμού ζητά να γίνουν έργα ευθυγράμμισης του ποταμού που 

βρίσκεται κοντά στην κοινότητα, για να προστατευτούν οι παραποτάμιες περιου

σίες. Ποια η επί τούτου θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτησ1] με αρ. ΣΤ'Β' 54 πο" "ποβλ1]θηκε από το Βο"λε"τή εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας 
Πάφο" . κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 22 Σεπτεμβρίο" 1992. 

"Οι παραποτάμιες κοινότητες του ποταμού Διαρίζου, καθώς και οι περιοχές 

στην κοιλάδα του ποταμού της Έζουσας, είναι ανάστατες, γιατί προκαταρκτικοί 

πίνακες που αναγράφουν τις εκτάσεις που θα αρδευθούν στις πρώτες από το 

φράγμα που θα κατασκευαστεί στο Κιδάσι και στις δεύτερες από το φράγμα που θα 

κατασκευαστεί στην Κανναβιού δείχουν ότι δεν ικανοποιούνται οι ανάγκες τους. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων ποιες είναι οι προκαταρκτικές μελέτες για τα πιο πάνω υδατικά έργα και 

ειδικότερα τι εκτάσεις κατά κοινότητα θα αρδευθούν." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 55 πο" "ποβλ1ίθηκε από το Μέλος της Βο"λ1ίς εκλογΙΚ1ίς 
περιφέρειας Αμμοχώστο" κ. ΚλαίΡ1] Αγγελίδο" στις 22 Σεπτεμβρίο" 1992. 

"Πάρα πολλές πολυμελείς οικογένειες προσφύγων στις οποίες παραχωρείται 

οικία σε συνοικισμό με δυο υπνοδωμάτια αντιμετωπίζουν πρόβλημα, επειδή χρειά

ζονται και τρίτο υπνοδωμάτιο. 

Γιατί καθυστερεί ή δε δίνεται έγκριση για την κατασκευή του τρίτου αυτού 

υπνοδωματίου, με αποτέλεσμα να ταλαιπωρούνται οι ένοικοι; 

Πώς σκέφτεται να λύσει αυτό το πρόβλημα το αρμόδιο Υπουργείο;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 56 πο" "ποβλήθηκε από το Μέλος τt]ς Βο"λ1ίς εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστο" κ. Κλαίρη Αγγελίδο" στις 22 Σεπτεμβρίο" 1992. 

"Το Δημοτικό Σχολείο Κάτω Δρυ έχει κλείσει εδώ και πολλά χρόνια και οι 

μαθητές μεταβαίνουν στα Λεύκαρα. 

Σήμερα η κοινότητα έχει δέκα παιδιά που φοιτούν στο δημοτικό και πολύ 

περισσότερα που φοιτούν στην προδημοτική εκπαίδευση. 

Πώς σκέφτεται η κυβέρνηση να βοηθήσει την κοινότητα να επιβιώσει;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 57 πο" "ποβλήθηκε από το' Μέλος της Βο"λ1ίς εκλογΙΚ1ίς 
περιφέρειας Αμμοχώστο" κ. Κλαίρη Αγγελίδο" στις 22 Σεπτεμβρίο" 1992. 

'Ή εγκατάλειψη της υπαίθρου από τις αρχές έχει επιφέρει αλόγιστη αστυφιλία. 

Ποια μέτρα προτίθεται η κυβέρνηση να λάβει, για να ανακόψει το ρεύμα των 

νέων ιδίως ανθρώπων προς τις πόλεις;" 

Ερώτησ1] με αρ. ΣΤ'Β' 58 πο" "ποβλ1ίθ1]κε από το Bo"λε"τtί εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας 
Λεμεσού Κ. Α"γερινό Παπαρέ στις 22 Σεπτεμβρίο" 1992. 

"Το τουρκικό σχολείο και το τουρκικό καφενείο στο χωριό πραστειό 

Αυδήμου, που έχουν κάποια αρχαιολογική αξία, είναι ετοιμόρροπα και γρήγορα θα · 
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καταστραφούν. Αίτημα των κατοίκων είναι να κηρυχθούν διατηρητέα, να επιδιορ

θωθούν και να αξιοποιηθούν ανάλογα. 

Υπάρχουν τυχόν σχέδια ή μελέτες για τον πιο πάνω σκοπό; Τί λέει 10 αρμόδιο 

Υπουργείο;" 

Ερώτησl) με αρ. ΣΤ'Β' 59 που υποβλ1ίθηκε από το Βουλευτιί εκλογικιίς περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 22 Σεπτεμβρίου 1992. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν υπάρχουν 

σχέδια ή μελέτες για την κατασκευή αποχετευτικού συστήματος στο Φοινί. 

Αν υπάρχουν, ερωτάται πότε προβλέπεται η εκτέλεση του έργου, αφού η συνε

χιζόμενη καθυστέρηση δημιουργεί σοβαρό πρόβλημα υγείας στους κατοίκους." 

ΕρώΤI)σl) με αρ. ΣΤ'Β' 60 που υποβλlίθηκε από το Βουλευτιί εκλογικιίς περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 22 Σεπτεμβρίου 1992. 

"Οι Πάνω Πλάτρες αντιμετωπίζουν πρόβλημα με το αποχετευτικό τους 

σύστημα, γεγονός που προκαλεί οχληρία στους κατοίκους και στις χιλιάδες λαού 

που επισκέπτονται καθημερινά το θέρετρο. Παρ'όλα τα διαβήματα των τοπικών 

αρχών, το πρόβλημα εξακολουθεί να παραμένει άλυτο. 

Στο μεταξύ, η κοινότητα Πέρα Πεδίου καταγγέλλει ότι η διαρροή των λυμάτων 

στις Πλάτρες προκάλεί ρύπανση των νερ(ον των ποταμ(ον που χρησιμοποιεί για τις 
αρδευτικές της ανάγκες, πράγμα επικίνδυνο για την υγεία των κατοίκων. 

Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο: 

(Ι) Αν οι καταγγελίες των κατοίκων Πέρα Πεδίου είναι ορθές, τι μέτρα 

λαμβάνονται για την προστασία της υγείας τους; 

(2) Πότε προβλέπεται η κατασκευή του αποχετευτικού συστήματος των 

Πλατρών, για να πάψει η ασχήμια και η οχληρία που παρατηρούνται στο 

μεγαλύτερο θέρετρο της Κύπρου;" 

Ερώτι)σl) με αρ. ΣΤ'Β' 61 που υποβλlίθι)κε αη;ό το Βουλευτιί εκλογΙΚlίς περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομlίρου στις 22 Σεπτεμβρίου 1992. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε θα γίνουν 

οι αναγκαίες διευθετήσεις για την υδροδότηση της συνοικίας 'Περβόλια' στην κοινό

τητα Πωμού." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 62 που υποβλ1ίθηκε από το Βουλευτιί εκλογΙΚlίς περιφέρειας 
Πάφου κ. Λάκη Θεοδούλου στις 23 Σεπτεμβρίου 1992. 

"Το χωριό Μεσόγη της Πάφου με επιστολές του προς το Υπουργείο Παιδείας,η 

τελευταία από τις οποίες στάληκε στις 15.12.91, έχει ζητήσει την ανέγερση νέου 

δημοτικού σχολείου για την κάλυψη των αυξανόμενων και ήδη πιεστικών αναγκών 

του, χωρίς μέχρι τώρα να έχει πάρει απάντηση. Απ' ό,τι πληροφορούμαι, το Τμήμα 

Πολεοδομίας έχει υποδείξει και συγκεκριμένο χώρο. 

Παρακαλώ το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πώς αντιμετω

πίζει αυτό το δικαιολογημένο, κατά τη γνώμη μου, αίτημα." 

Ερώτι)ση με αρ. ΣΤ'Β' 63 που υποβλ1ίθηκε από το Βουλευτιί εκλογΙΚlίς περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Δημlίτρη Ηλιάδη στις 23 Σεπτεμβρίου 1992. 

"Όπως δηλώθηκε από αρμοδίους της ελληνικής τηλεόρασης, την Κυριακή 

20.9.92 ύστερα από παρέμβαση του ΡΙΚ η ΕΤΙ διέκοψε το πρόγραμμα που εξέπεμπε 
στην Κύπρο, στέλνοντας το σήμα της ΕΤ2, που μετέδιδε το φεστιβάλ τραγουδιού 

Ευρωπα·ίκής Κοινότητας- Κύπρου, ενώ το φεστιβάλ είχε εξασφαλίσει και μετέδιδε 

ήδη κατ' αποκλειστικότητα για την Κύπρο ο τηλεοπτικός σταθμός Ό Λόγος'. 
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Η συμπεριφορά αυτή του ΡΙΚ υπήρξε αντιδεοντολογική και αθέμιτη και ως 

τέτοια εισάγει απαράδεκτες μεθόδους ανταγωνισμού που υποβιβάζουν το επίπεδο 

στο οποίο θα πρέπει να λειτουργούν τα μέσα μαζικής επικοινωνίας σε μια πολιτι

σμένη κοινωνία. 

Καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή γιατί το ΡΙΚ ενήρ

γησε με αυτό τον τρόπο και αν η διεύθυνση του ιδρύματος έχει διαξαγάγει έρευνα, 

για να καταλογίσει ευθύνες για την απρέπεια και την πειρατεία που διαπράχθηκαν. " 

Ερώτησ1) με αρ. ΣΤ'Β' 64 που υποβλήθηκε από το Μέλος της Βουλής εκλογΙΚ1ίς 
περιφέρεια; Αμμοχώστου κ. Κλαίρη Αγγελίδου στις 23 Σεπτεμβρίου 1992. 

'Ή διορισθείσα από το Υπουργικό Συμβούλιο Μόνιμη Κυπριακή Επιτροπή 

Τυποποιήσεως Γεωγραφικών Ονομάτων αγωνίζεται, όπως πρόσφατα στην Έκτη 

Διάσκεψη των Ηνωμένων Εθνών για την Τυποποίηση Γεωγραφικών Ονομάτων, για 

την αποτροπή της τουρκοποίησης των ελληνικών τοπωνυμίων, πλην όμως στην 

Κύπρο εξακολουθούμε να κωλυσιεργούμε στην εφαρμογή της σχετικής απόφασης 

του ΟΗΕ του 1987 με αποτέλεσμα να εξακολουθεί να παρατηρείται είτε η αγγλο
ποίηση των τοπωνυμίων μας είτε η αναγραφή δύο τύπων. 

Πότε σκέφτονται επιτέλους τα αρμόδια Υπουργεία να επιληφθούν του θέματος 

αυτού, το οποίο είναι άκρως επείγον;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 65 που υποβλήθ1)κε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο 
του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. ΤάΚ1) Χατζηδ1)μητρίου στις 28 Σεπτεμ
βρίου 1992. 

"Ποιος λόγος υποχρεώνει την Αρχή Τηλεπικοινωνιών να εκδίδει κάθε χρόνο 

νέο τηλεφωνικό κατάλογο, με αχρήστευση του προηγούμενου, γεγονός που συνεπά

γεται τεράστια ετήσια δαπάνη; Δε θα ήταν προτιμότερο να εκδίδονται συμπληρωμα

τικοί κατάλογοι και η κυκλοφορία νέου καταλόγου να γίνεται σε αραιότερα χρονικά 

διαστήματα; 

Πόσο στοιχίζει κάθε χρόνο η έκδοση του καταλόγου και ποια σχέδια υπάρχουν 

και ποιες δυνατότητες για ανακύκλωση του χάρτη που κατασπαταλάται;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 66 που υποβλ1ίθηκε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο 
του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζ1)δ1)μητρίου στις 28 Σεπτεμ
βρίου 1992. 

"Καλούμε το αρμόδιο Υπουργείο να μας πληροφορήσει ποια τα σχέδια της 

κυβέρνησης για την αξιοποίηση του παλιού νοσοκομείου Λευκωσίας μετά την οικο

δόμηση του νέου; 

Σε άλλες χώρες, όπως στην Ελλάδα, Ισπανία και Βρετανία, τα παλιά νοσοκο

μεία διατηρήθηκαν για λόγους ιστορικούς και αξιοποιήθηκαν ιδιαίτερα για πολιτι

στικές δραστηριότητες και εκθεσιακούς σκοπούς. Το τελευταίο απόκτημα όχι μόνο 

της Μαδρίτης, αλλά και ολόκληρης της Ευρώπης είναι το 'Μουσείο Μοντέρνας 

Τέχνης Βασίλισσα Σοφία',που στεγάζεται στο παλιό νοσοκομείο της πόλης. 

Η κυβέρνηση μελέτησε τη διεθνή πείρα και πώς σκέφτεται να την αξιοποιήσει 

στην Κύπρο ιδιαίτερα ως προς τα παλιά νοσοκομεία που εγκαταλείπονται;" 
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Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 67 πο" "ποβλήθηκε από τον Κοινοβο"λε"τικό Εκπρόσωπο 
το" Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζl)δημητρίο" στις 28 Σεπτεμ
βρίο" 1992. 

"Παρακαλούμε το αρμόδιο Υπουργείο να μας πληροφορήσει σε ποιες ενέρ

γειες έχει προβεί η κυβέρνηση για τη στήριξη και την προιόθηση της αίτησης ένταξης 

της Κύπρου στην Ευρωπα"ίκή Κοινότητα μετά την απόφαση της Λισσαβόνας και 

ενόψει της συνόδου του Εδιμβούργου. 

Καλείται επίσης να μας πληροφορήσει για τις απόψεις της κυβέρνησης ως 

προς το πώς επηρεάζουν την αίτηση ένταξης οι διακοινοτικές συνομιλίες και ιδιαί

τερα οι σχετικές πρόνοιες του σχεδίου Γκάλι." 

Ερώτι)ση με αρ. ΣΤ'Β' 68 πο" "ποβλήθηκε από το Μέλος τι)ς Βο"λlίς εκλογΙΚlίς 
περιφέρειας Λε"κωσίας κ. Καίτη Κλlίριδο" στις 28 Σεπτεμβρίο" 1992. 

"Παρακαλώ το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή σε ποιο στάδιο 

βρίσκεται το νομοσχέδιο περί Ευημερίας των Ζώων και γιατί δεν έχει ακόμη κατα

τεθεί στη Βουλή για μελέτη και ψήφιση. 

Όπως είναι γνωστό, η σωστή επιτήρηση των ζώων επιβάλλεται, ώστε αυτά να 

μην αποτελούν κίνδυνο για τη δημόσια υγεία, αλλά επιβάλλεται και για το καλό των 

ίδιων των ζώων. 

Γι' αυτούς τους λόγους, καθώς και για να αποφευχθούν τα δυσμενή σχόλια 

των ξένων επισκεπτών που ακούγονται κατά καιρούς σχετικά με περιπτώσεις ζώων 

που βρίσκονται σε άθλια κατάσταση, πιστεύω ότι η εν λόγω νομοθεσία πρέπει να 

προχωρήσει το συντομότερο δυνατό και καλώ τα αρμόδια τμήματα να λάβουν όλα 

τα δέοντα μέτρα για τη σύντομη προιόθησή της." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 69 πο" "ποβλιίθηκε από το Μέλος τι)ς Βο"λιίς εκλογΙΚlίς 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Ρlίνα Κατσελλlί στις 28 Σεπτεμβρίο" 1992. 

''Ερωτώνται οι αρμόδιοι τι μέτρα πήραν ή θα πάρουν, για να σταματήσει η . 

οχληρία που προκαλείται από το κάψιμο των αχρήστων των μονάδων εκτροφής 

πουλερικών του κ. Π. Χ" Ιωάννου και 'Πίπης Φαρμ' στην περιοχή 'Καυκάλλες' στην 

Κοκκι νοτριμιθιά. 

Όπως είναι γνωστό, οι κάτοικοι της περιοχής όχι μόνο υποφέρουν, αλλά 
έχουν προβεί και σε έντονες παραστάσεις, διότι είναι ανθρώπινο δικαίωμά τους η 

εξασφάλιση ποιότητας ζωής." 

Ερώτι)σl) με αρ. ΣΤ'Β' 70 πο" "ποβλlίθηκε από το Βο"λε"τή εκλογικιίς περιφέρειας 
Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρ"σοστόμο" στις 30 Σεπτεμβρίο" 1992. 

''Ανακοίνωση του Συνδέσμου Διευθυντών Κλινικών Εργαστηρίων, που είδε 

πρόσφατα το φως της δημοσιότητας, μεταξύ άλλων αναφέρει: Ό Σύνδεσμος Διευθυ

ντών Κλινικών Εργαστηρίων προειδοποιεί το κοινό να είναι προσεκτικό σε οποιου

δήποτε είδους προσφορές οι οποίες πιθανόν να εξυπακούουν αναλύσεις χαμηλού 

επιπέδου με αμφίβολα αποτελέσματα'. 

Επειδή πρόκειται για μία πολύ σοβαρή προειδοποίηση που κλονίζει την εμπι

στοσύνη του κοινού σε θέματα υγείας και επειδή το κοινό δεν έχει τη δυνατότητα να 

γνωρίζει αν τα αποτελέσματα των αναλύσεων είναι χαμηλού επιπέδου και άρα αμφί

βολα, καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν έχει διερευ

νηθεί η προειδοποίηση-καταγγελία και ποια μέτρα λαμβάνονται για την προστασία 

του κοινού." 
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Απάντηση ημερομ1ινίας 9 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στιιν ερώτηση ΣΤ'Α' 44, 1ιμερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 1991, του Μέλους 
τιις Βουλ1ίς εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κλαίριις Αγγελίδου. 

"Σχετικά με την εκτέλεση οδικιον έργων στην Επαρχία Αμμοχιοστου που εμπί

πτουν στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

(α) Διαπλάτυνση του δρόμου Λιοπετρίου-Ποταμού Λιοπετρίου. 

Ο δρόμος εξυπηρετεί την κοινότητα Λιοπετρίου και τα χωριά της 

περιοχής σαν πρόσβαση προς την παραλιακή τουριστική περιοχή 

Λιοπετρίου-Σωτήρας και παρουσιάζει αυξημένη κυκλοφοριακή κίνηση, 

κυρίως κατά τη θερινή περίοδο. 

Η οριστική βελτίωση του δρόμου εξαρτάται χρονικά από το 

προγραμματιζόμενο έργο ανάπτυξης στην περιοχή του ποταμού 

Λιοπετρίου και την κατασκευή του νέου υπεραστικού δρόμου Δεκέλειας

Αμμοχώστου. Παράλληλα η Επαρχιακή Διοίκηση Αμμοχώστου κάθε 

χρόνο μεριμνά για τη συντήρηση του υφιστάμενου δρόμου από 

κυβερνητικές πιστώσεις που διατίθενται για τη συντήρηση του οδικού 

δικτύου. 

(β) Επιδιόρθωση και ασφαλτόστρωση των βασικών εσωτερικών δρόμων

κόμβων εντός των ΚοκκινοΧωριών. 

Για την επιδιόρθωση και ασφαλτόστρωση των εν λόγω δρόμων 

διετέθησαν από τον Τακτικό προυπολογισμό του 1991 πιστώσεις ί55.000 
οι οποίες αυξήθηκαν κατά το 1992 σε ί70.000. " 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτιισ1Ι ΣΤ'Α' 220, ημερομηνίας 23 Ιανουαρίου 1992, του 
Βουλευτιί εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχα1ιλίδη. 

"Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Πύργου για εγγραφή ως δημόσιων 

δρόμων των 'μονοπατιιον' που βρίσκονται μέσα στα όρια της κοινότητας, σας 

πληροφορώ ότι εκκρεμούν τρεις μόνο υποθέσεις για χωρομετρική εργασία και 

υπολογίζεται να συμπληρωθούν το Νοέμβριο." 

Απάντησ11 11μερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 302, ημερομ1ινίας 19 Φεβρουαρίου 1992, του 
Βουλευτιί εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Αγίου Θεράποντα για ασφαλτόστρωση του 

δρόμου που συνδέει την κοινότητα με το φράκτη Άλασσας, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

(α) Ο δρόμος αυτός, μήκους 11 χλμ. περίπου, είναι χωριτικός και 

συντηρείται κάθε χρόνο από την Επαρχιακή Διοίκηση. Για γενικές 

βελτιώσεις ·δαπανήθηκε τα τελευταία χρόνια ποσό ί3 Ι .000, ενιο στις 

προτάσεις του Υπουργείου για τον προυπολογισμό Αναπτύξεως του 

1993 συμπεριλήφθηκε πρόσθετο ποσό ί Ι 0.000. 

(β) Δεδομένου ότι το χωριό Άγιος Θεράπων συνδέεται με τη Λεμεσό με 

ασφαλτοστρωμένο δρόμο μέσω Αγίου Αμβροσίου και ο πιο πάνω δρόμος 

μόνο το χωριό Λόφου εξυπηρετεί σε κάποιο βαθμό, η ασφαλ τόστρωσή 

του, που συνεπάγεται δαπάνη ί600.000 περίπου, δεν έχει προτεραιότητα 

έναντι άλλων οδικών έργων." 



190 

Απάντησ1) ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤΆ' 303, 1)μερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχα1)λίδ1). 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Αγίου Θεράποντα για ευθυγράμμιση και 

διαπλάτυνση του δρόμου Αγίου Αμβροσίου - Αγίου Θεράποντα σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α) Ο δρόμος αυτός έχει μήκος 42 χλμ. και είναι ασφαλτοστρωμένος σε 

πλάτος 4.00 μ. Κατά τα τελευταία δύο χρόνια δαπανήθηκε ποσό ί6000 

για διαπλάτυνση ορισμένων στροφών και για τη συντήρηση του δρόμου. 

Η κατάστασή του είναι τώρα ικανοποιητική. 

(β) Δεδομένου ότι ο δρόμος εξυπηρετεί κυρίως τη μικρή κοινότητα Αγίου 

Θεράποντα και η τροχαία κίνηση που δέχεται είναι περιορισμένη, η 

παραπέρα ευθυγράμμιση και διαπλάτυνσή του δεν επείγει στο παρόν 

τουλάχιστο στάδιο. Η συντήρηση του δρόμου από την Επαρχιακή 

Διοίκηση θα συνεχιστεί." 

Απάντησ1) ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤΆ' 451, ημερομηνίας 9 Απριλίου 
1992, του Βουλευτή εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας Λευκωσίας κ. ΓιαννάΚ1) Κασουλίδ1). 

"Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων δε μελετά το ενδεχόμενο εξαίρεσης 

από την υποχρέωση έκδοσης άδειας κυκλοφορίας των γεωργών, ιδιοκτητών 

φορτηγών οχημάτων κατηγορίας 'Β', επειδή χρησιμοποιούν τα οχήματά τους μόνο 

εποχιακά για γεωργικούς σκοπούς. 

Συναφώς αναφέρεται ότι σύμφωνα με τις πρόνοιες της νομοθεσίας περί Μηχα

νοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως, οι άδειες κυκλοφορίας όλων γενικά 

των κατηγοριών μηχανοκινήτων οχημάτων εκδίδονται και ισχύουν για ένα χρόνο 

ή για έξι μήνες. Παρέχεται ωστόσο η ευχέρεια σε οποιοδήποτε ιδιοκτήτη μηχανοκί

νητου οχήματος να επιτύχει αναστολή της άδειας κυκλοφορίας του οχήματός του 

για όση περίοδο επιθυμεί με την υποβολή σχετικής αίτησης για ακινητοποίησή του, 

οπότε επιστρέφεται στον ενδιαφερόμενο το ανάλογο ποσό για την περίοδο που το 

όχημά του είναι ακινητοποιημένο. Οι διευθετήσεις αυτές ισχύουν ασφαλώς και για 

τα φορτηγά οχήματα των γεωργών που είναι εφοδιασμένα με άδεια μεταφορέα 'Β"Ό 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Αυγούστου 1992 του Υπουργού Οικονομικών κ. Γεώρ-
γιου Συρίμη στην ερώτηση ΣΤ 'Α' 454, ημερομηνίας 18 Απριλίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. ΓιαννάΚ1) Αγαπίου. 

"Αναφορικά με την παραχώρηση κυβερνητικής εγγύησης στην κοινότητα 

Σούνι-Ζανατζιάς για σύναψη δανείου προς εκτέλεση κυβερνητικού υδατικού έργου, 

αποφασίστηκε όπως παραχωρηθεί κυβερνητική εγγύηση στη Συνεργατική Κεντρική 

Τράπεζα για δάνειο ύψους ίl16.000. 

Η σχετική εγγύηση έχει υπογραφεί την 14η Αυγούστου και έχει διαβιβαστεί στο 

Υπουργείο Εσωτερικών για προώθηση του θέματος". 

Απάντηση ημερομηνίας 31 Αυγούστου 1992 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχα
νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΣΤΆ' 496, ημερομηνίας 5 Μα·ίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Χρυσοστόμου. 

"Το αίτημα για παροχή οικονομικής βοήθειας προς τους παραγωγούς επιτρα

πέζιων σταφυλιών λόγω της περσινής ανομβρίας δεν μπορεί να γίνει αποδεκτό, 

γιατί η σουλτανίνα σε σχέση με τις οινοποιήσιμες ποικιλίες απολαμβάνει ψηλότερης 

τιμής τόσο ως φρέσκο φρούτο όσο και υπό μορφή σταφίδας" . 
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Απάντηση 1)μερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Οικονομικών κ. Γεώρ
γιου Συρίμη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 499, ημερομηνίας 6 Μα'ίου 1992, του 

Βουλευτή εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μάρκου Κυπριανού. 

"Είναι γεγονός ότι στην απάντηση με ημερομηνία 7 Φεβρουαρίου 1992, που 
δόθηκε για την ερώτηση με αρ. 207, εκ παραδρομής δεν περιλήφθηκαν ο Γενικός 
Γραμματέας Νέας Γενιάς και ο εκπρόσωπος στη Διερευνητική Επιτροπή για τους 

Αγνοούμενους στον κατάλογο δικαιούχων κρατικών λειτουργών για χρήση υπηρε

σιακού οχήματος. 

Τα άλλα ερωτήματα πιστεύεται ότι έχουν δεόντως απαντηθεί στις άλλες παρα

γράφους της πιο πάνω απάντησης. 

Όπως υποδείχτηκε στη συνοδευτική επιστολή του Γενικού Διευθυντή του 

Υπουργείου Οικονομικών με αρ . 632/85/6 και ημερομηνία 7 Φεβρουαρίου 1992, η 
αρμοδιότητα στο θέμα παραχώρησης υπηρεσιακού οχήματος στα μέλη της Αστυνο

μικής Δύναμης, της Εθνικής Φρουράς και του Κυπριακού Στρατού, ανήκει στους 

Υπουργούς Εσωτερικών και Άμυνας, αντίστοιχα, προς τους οποίους είχε τότε 

διαβιβαστεί η ερώτηση για τη δική τους απάντηση". 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 552, 1)μερομηνίας 15 Μα'ίου 
1992, του Βουλευτή εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδ1). 

"Το αίτημα της κοινότητας Παλιόμυλου για επέκταση του δικτύου υδατοπρο

μήθειάς της εγείρεται για πρώτη φορά. Έδωσα ήδη οδηγίες στις αρμόδιες υπηρεσίες 

να το εξετάσουν, λαμβάνοντας υπόψη μεταξύ άλλων και τις προτεραιότητες που 

υπάρχουν για παρόμοια έργα σε άλλες κοινότητες, και να το υποβάλουν για μελέτη 

στα πλαίσια των ετήσιων προϋπολογισμών του κράτους. " 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ΔΌ Συνεχίζεται η συζήτηση για το θέμα 'Άγροτική 

πολιτική της κυβέρνησης και τα μέτρα που επιβάλλεται να ληφθούν, για να σταμα

τήσει η αστυφιλία της υπαίθρου". Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Ντ . 

Μιχαηλίδη στις 20.2.92. Εδώ είναι εγγεγραμμένοι ο κ. Χρυσοστόμου, ο κ . Χρίστου, 

η κ. Καίτη Κληρίδου, ο κ. Κατσουρίδης και ο κ. Ηλιάδης. 

Α. ΜΟΥΣΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάμω μια παράκληση προς το Σώμα. Έχω γραμ

μένο ένα θέμα για την Πύλα και επειδή οι Τούρκοι συνεχίζουν να δημιουργούν τετε- . 
λεσμένα στην Πύλα, θα ήθελα να παρακαλέσω όπως μπει το θέμα μου, αν είναι 

δυνατό, την άλλη βδομάδα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα θα μπει την άλλη βδομάδα. 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

ΑΡ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Προτού αναπτύξω τις απόψεις μου για το υπό συζήτηση θέμα, να μου επιτρέ

ψετε να σχολιάσω ομιλίες συναδέλφων μου. 

Ο κ. Αγαπίου, στην προσπάθειά του να υπερασπισθεί την κυβέρνηση Βασι

λείου, αναφέρθηκε βασικά σε δυο σημεία: Την παραχώρηση δανείου προς την 

Κεντρική Συνεργατική Τράπεζα και το αμπελουργικό . 
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Είναι γνωστό πως τα προβλήματα του Συνεργατικού Κινήματος απασχόλησαν 

υπεύθυνα τόσο τα κοινοβουλευτικά κόμματα όσο και την κυβέρνηση και μετά από 

σοβαρό προβληματισμό και διαβουλεύσεις η Βουλή ομόφωνα υποστήριξε την παρα

χώρηση του χαμηλότοκου δανείου. Η παραχώρηση του χαμηλότοκου δανείου ήταν 

αποτέλεσμα κοινής προσπάθειας Νομοθετικής και Εκτελεστικής Εξουσίας με σκοπό 

την ενίσχυση του Συνεργατικού Κινήματος, γι' αυτό δε δικαιούται και δεν πρέπει να . 

μονοπωλείται το θέμα από κανένα. 

Όσον αφορά το αμπελουργικό, η φετινή παραγωγΙ1 είναι μειωμένη σε σύγκριση 

με την κανονική, λόγω της παρατεταμένης ανομβρίας αλλά κυρίως ως αποτέλεσμα 

της αλόγιστης και απρογραμμάτιστης εκρίζωσης χιλιάδων σκαλών αμπελιΟνων. 

Έτσι η διάθεση της φετινής σοδιάς δεν αντιμετιοπισε πρόβλημα. Όμως το αμπελουρ

γικό πρόβλημα δεν περιορίζεται μόνο στη διάθεση των σταφυλιών σε μια μόνο 

χρονιά. Δυστυχώς το πρόβλημα της διάθεσης θα επανέλθει εντονότερο σε τρία με 

τέσσερα χρόνια, όταν οι νέες φυτείες θα βρίσκονται σε πλήρη απόδοση. 

Παρεμπιπτόντως αναφέρω ότι, ως αποτέλεσμα της αλόγιστης εκρίζωσης, 

υπάρχει πιθανότητα φέτος για πρώτη φορά να εισάξουμε σπίρτο, για να ικανοποιή

σουμε τις ανάγκες των οινοβιομηχανιών. 

Θέλω επίσης να αναφέρω ότι η εκρίζωση δημιούργησε άλλο μεγάλο πρόβλημα. 

Εφόσον η κυβέρνηση δεν προγραμμάτισε και δεν καθοδήγησε τους γεωργούς να 

αξιοποιήσουν τη γη τους με υπαλλακτικές καλλιέγειες, η γη παρέμεινε χέρσα, με 

σοβαρές επιπτώσεις στην αγροτική οικονομία. Ήδη και οι γεωργοί της απεγνωσμένα 

ζητούν αναμπέλωση, εφόσον δεν τους υποδείχθηκε οτιδήποτε καλύτερο. Μια 

επίσκεψη στα χωριά της Πάφου θα πείσει τους συναδέλφους του ΑΚΕΛ για το 

μέγεΌος του προβλήματος. Ταυτόχρονα, ως αποτέλεσμα της αλόγιστης και απρο

γραμμάτιστης ενέργεια της κυβέρνησης, οι γεωργοί θα υποχρεωθούν να εγκαταλεί

ψουν τα χωριά τους, για να βρουν δουλειά στην πόλη, ώστε να ζήσουν τις οικογέ

νειές τους. Ακόμα θεωρώ σκόπιμο να αναφέρω ότι οι αμπελουργοί της Πιτσιλιάς, 

της Μαραθάσας και των παραδοσιακών κρασοχωριών, που τα αμπέλια τους έχουν 

χαμηλή απόδοση , 200 με 600 κιλά τη σκάλα, αλλά παράγουν εξαιρετικής ποιότητας 
σταφύλια, διερωτώνται πώς θα επιβιώσουν. Ανέμενα να μας πει ο συνάδελφος ποιο 

πρακτικό μέτρο λήφθηκε για τη βελτίωση του εισοδήματος αυτών των αμπελουργών 

μια και, όπως δήλωσε, το πρόβλημα το αμπελουργικό έχει ήδη λυθεί. 

Στο σημείο αυτό θέλω να υπενθυμίσω ότι η κυβέρνηση Βασιλείου υποσχέθηκε 

ότι τον Μάρτη του 1989 θα υπέβαλλε ολοκληρωμένο σχέδιο για την ορθολογιστική 
επίλυση του αμπελουργικού προβήματος. Δυστυχώς η υπόσχεση παρέμεινε ανεκπλή

ρωτη, κάτι που δε μας εκπλήττει, γιατί η αθέτηση υποσχέσεων προς το λαό αποτελεί 

πάγια τακτική της κυβέρνησης της αλλαγής. 

Ο συνάδελφος κ. Καζαμίας αναφέρθηκε στους Προϋπολογισμούς Αναπτύξεως 

του 1993 σε σύγκριση με τους Προϋπολογισμούς του 1988 και η εξήγηση που έδωσε 
για τη χρησιμοποίηση στοιχείων για τους Προϋπολογισμούς του 1988 και 1993 είναι 
πως και οι δυο προϋπολογισμοί ετοιμάστηκαν σε προεκλογική περίοδο. Παρέλειψε 

όμως ο συνάδελφος να αναφέρει ότι και οι προϋπολογισμοί του 1987 που ετοιμά
στηκαν το 1986 σε μη προεκλογική περίοδο ελάχιστη διαφορά παρουσιάζουν από 
εκείνους το 1988, όπως και εκείνοι που ετοιμάστηκαν το 1985. Άρα η Κυβέρνηση 
Κυπριανού δεν ετοίμασε τότε προεκλογικούς προϋπολογισμούς. Ενώ η κυβέρνηση 

Βασιλείου -και αυτό το παραδέχεται έμμεσα ο συνάδελφος Καζαμίας- ετοίμασε 
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προεκλογικούς προϋπολογισμούς. Έτσι, από 24 εκατομμύρια για την ανάπτυξη του 
οδικού δικτύου για το 1992, εισηγείται 38 εκατομμύρια για το 1993. Στο σημείο αυτό 
θέλω να τονίσω ότι πλείστα οδικά έργα των οποίων η εκτέλεση άρχισε επί κυβερνή

σεως Κυπριανού έμειναν ημιτελή και, παρά το γεγονός ότι σε αρκετές περιπτώσεις 

υπήρχαν πιστώσεις στους προϋπολογισμούς, η εκτέλεση των έργων δεν προχώρησε 

καθόλου. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Το θέμα που συζητούμε αφορά την παραμονή του αγρότη στην ύπαιθρο και το 

ερώτημα που τίθεται από τους ίδιους τους αγρότες είναι αν η κυβέρνηση με την 

πολιτική της στοχεύει στην επιβίωση του αγρότη και στην ενίσχυση της γεωργaκτη

νοτροφίας ή απλώς επιδιώκει τη μετατροπή των γεωργών σε γκαρσόνια και εργάτες 

και των χωριών σε χώρους αναψυχής των εύπορων κατοίκων των πόλεων. 

Για να παραμείνει στην ύπαιθρο ο αγρότης πρέπει να εξασφαλίζει από το 

επάγγελμά του ικανοποιητικό εισόδημα. Βασικές προϋποθέσεις για να επιτευχθεί ο 

στόχος αυτός είναι: Βιώσιμος γεωργικός κλήρος, βιώσιμες κτηνοτροφικές μονάδες, 

αμειπτικές τιμές, έλεγχος των εξόδων παραγωγής, κατάλληλο οδικό δίκτυο και 

κατάλληλες συνθήκες διαβίωσης. 

Βιώσιμος γεωργικός κλήρος. 

Γνώριμο χαρακτηριστικό ο πολυτεμαχισμός της γης, το μικρό μέγεθος της 

αγροτικής ιδιοκτησίας και η συνεχής σμίκρυνση των κλήρων λόγω διανομής στους 

κληρονόμουs, στοιχεία που εμποδίζουν τη γεωργική ανάπτυξη, ενώ συμβάλλουν στη 

μείωση της παραγωγικότητας και στην αύξηση των κόστων παραγωγής. 

Μοναδικό σχέδιο που επιλύει τα πιο πάνω προβλήματα είναι εκείνο του 

αναδασμού. Θα ήταν πλεονασμός να αναφερθώ στα αδιαμφισβήτητα πλεονεκτήματα 

που προσφέρει ο αναδασμός. Εν τούτοις, παρά το γεγονός ότι αναγνωρίζεται από 

όλους η ουσιαστική συμβολή . του σχεδίου στην επίλυση των πολλαπλών και 

πιεστικών προβλημάτων της αγροτικής κτημοσύνης, δε λήφθηκαν μέτρα από την 

κυβέρνηση, όπως η ένταξη της χαλίτικης γης με σκοπό την αύξηση του γεωργικού 

κλήρου, η ενίσχυση του σχεδίου με πρόσθετα θεσμικά μέτρα στον ευρύ αγροτικό 

τομέα, και ούτε ενισχύθηκε για να μεγιστοποιήσει την απόδοσή του. Φαίνεται ότι η 

απόσταση μεταξύ λόγων και έργων για την κυβέρνηση του κ. Βασιλείου είναι απρο

σπέλαστη. 

Στις 3 Μα·ίου του 1989 ο Υπουργός Γεωργίας σε διάσκεψη τύπου ανέφερε: 
''Ο αναδασμός είναι το θεσμικό μέτρο με το οποίο επιδιώκεται η δημιουργία μεγαλύ

τερου αριθμού οικονομικά εκμεταλλεύσιμων κλήρων" και τόνισε ότι "βασική 

επιδίωξη στον τομέα αυτό είναι η επίσπευση των εργασιών του αναδασμού και η 

ταχύτερη επέκταση του θεσμού στην υπόλοιπη Κύπρο". Λήγει η θητεία της κυβέρ

νησης της αλλαγής και η βασική επιδίωξη έμεινε στα χαρτιά. Καμιά πρόοδος, και με 

τον τωρινό ρυθμό εργασίας διαπιστώνεται ότι θα χρειαστούν κάπου 80 χρόνια, για 
να καλυφθεί η υπόλοιπη Κύπρος. 

Εμπορία - αμειπτικές τιμές. 

Το πρόβλημα της διάθεσης της παραγωγής και η εξασφάλιση αμειπτικών τιμών 

αποτελεί μόνιμο βραχνά για τους αγρότες. Είναι αδιανόητο να φυτεύονται δένδρα 

και, όταν σε έξι-επτά χρόνια αρχίσουν να δίνουν καρπό, να αντιμετωπίζεται 

πρόβλημα διάθεσης της παραγωγής και να αρχίζει η εκρίζωση των δένδρων. 
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Οι αγρότες μας δεν έχουν τη δυνατότητα να παρακολουθούν τις εξελίξεις στις 

ανταγωνιστικές χώρες και τις αντιδράσειζ της αγοράς στις χώρες που εξάγουμε τα 

προ·ίόντα μας . Γι' αυτό η ευθύνη για τον προγραμματισμό και το συντονισμό της 

παραγωγής και της εμπορίας βαρύνει αποκλειστικά την κυβέρνηση. 

Η κυβέρνηση αντιμετωπίζει το σοβαρό τούτο θέμα με την εξαγγελία μεγαλό

στομων διακηρύξεων και τη δημιουργία πλειάδας επιτροπών. Το 1988 ανακοινώ
θηκε η ίδρυση μόνιμης επιτροπής για το συντονισμό της παραγωγής και εμπορίας. 

Η επιτροπή δημιουργήθηκε το τέλος του 1989 με σκοπό, όπως τονίστηκε, την 

υποβολή εισηγήσεων προς την κυβέρνηση για εναρμόνιση της παραγωγής σε συνάρ

τηση με τις προοπτικές εμπορίας στην ντόπια και διεθνή αγορά. Στην επιτροπή 

συμμετέχουν εκπρόσωποι των Υπουργείων Εμπορίου και Βιομηχανίας, Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων και του Γραφείου Προγραμματισμού. Λυπούμαι να σας πληρο

φορήσω, συνάδελφοι, ότι η επιτροπή αυτή συνήλθε σε τρεις συνεδρίες μόνο και 

συζητά ακόμα τους όρους εντολής. Τόσο ζωηρό είναι το ενδιαφέρον της κυβέρνησης 

για το επίμαχο και βασικό θέμα της παραγωγής και εμπορίας των γεωργοκτηνοτρο

φικών προ·ίόντων! 

Άλλες επιτροπές που έγιναν είναι ο μηχανισμός πρόβλεψης γεωργοκτηνοτρο

φικής παραγωγής, ειδική επιτροπή για τη διάθεση των εσπεριδοειδών σε αμειπτικές 

τιμές και τέλος μόνιμη διϋπουργική συμβουλευτική επιτροπή για τις εισαγωγές 

γεωργοκτηνοτροφικών προ·ίόντων. 

Δείγμα της αντιαγροτικής πολιτικής της κυβέρνησης και έργο των ποικιλώ

νυμων επιτροπών η απόφαση για εισαγωγή μήλων και μπανανών που τερματίστηκε 

μετά τις έντονες διαμαρτυρίες των παραγωγών και την παρέμβαση της Βουλής. 

Άλλο δείγμα αντιαγροτικής πολιτικής η εισαγωγή για το 1992 643 τόνων 
αμυγδαλόψιχας, ενώ οι ετήσιες ανάγκες της αγοράς είναι 500 με 600 τόνοι. Το τι θα 
γίνει η ντόπια παραγωγή αμυγδάλων δε φαίνεται να ενδιαφέρει την κυβέρνηση. 

Παρόμοια τακτική εφαρμόστηκε και για τα φασόλια -έτσι η φετινή παραγωγή των 

γεωργών μας μένει αδιάθετη- και για τόσα άλλα προ·ίόντα. Η πλήρης αδιαφορία της 

κυβέρνησης για τη χαρουποκαλλιέργεια, τα εσπεριδοειδή, τα επιτραπέζια σταφύλια 

και κάθε γεωργοκτηνοτροφικό προ·ίόν είναι αυταπόδεικτη . 

Έλεγχος εξόδων παραγωγής. 

Οι συνεχείς και ανεξέλεγκτες αυξήσεις των τιμών όλων των στοιχείων που 

συνθέτουν τα έξοδα παραγωγής καθιστούν αναποτελεσματική την προσπάθεια των 

γεωργών για τη μείωσή τους . Επιπλέον η κυβέρνηση ευθύνεται ουσιαστικά για την 

αύξηση των εξόδων παραγωγής, γιατί λόγω του πλημμελούς φυτοϋγειονομικού 

ελέγχου εισήχθηκαν έντομα και ασθένειες που καταστρέφουν καλλιέργειες και παρα

γωγή και η καταπολέμησή τους επιβάλλει τη διενέργεια επιπρόσθετων ψεκασμών. 

Έτσι τις παραλείψεις της κυβέρνησης τις πληρώνει ο γεωργός. 

Οδικό δίκτυο της υπαίθρου. 

Ογκώδεις φάκελλοι με αλληλογραφία, πρακτικά και ανεκπλήρωτες υποσχέσεις 

που μοίραζαν οι υπουργοί σε περιφερειακές συγκεντρώσεις μαρτυρούν την αδια

φορία της κυβέρνησης. Για να περιοριστώ στην επαρχία Λεμεσού, αναφέρω το 

Ληστόβουνο, το δρόμο Πλατρών-Προδρόμου, Τροόδους-Προδρόμου, Κακοπετριάς

Πάινγουτ, Κάτω Πλατρών-Καμιναριών, Άρσους-Αγίου Νικολάου, Μαντριών-Πάνω 
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Πλατρών, Ομόδους-ΜαντριιΟν. Για να αποδείξω τον ισχυρισμό μου σε ό,τι αφορά 

την αθέτηση κυβερνητικών υποσχέσεων, θα αναφερθώ σε δυο-τρία συγκεκριμένα 

παραδείγματα: 

Δρόμος Τροόδους-Προδρόμου. 

Στις 25/11/1988 πραγματοποιήθηκε σύσκεψη με τον Υπουργό Συγκοινωνιών 
και Έργων. Ο Υπουργός ανέφερε ότι το έργο θα ενταχθεί στο τέταρτο σχέδιο 

οδικής ανάπτυξης για σύντομη αποπεράτωση και ότι ανεμένετο να ζητηθούν 

προσφορές μέχρι το πρώτο εξάμηνο του 1989. 

Στις 2/12/1989 σε απάντησή του ο Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων 

αναφέρει ότι τα κατασκευαστικά σχέδια για το δρόμο αυτό αναμένεται να συμπλη

ρωθούν μέχρι το τέλος του 1989. Ενώ προηγουμένως ανέφερε ότι θα ζητούνταν 
προσφορές το πρώτο εξάμηνο. 

Στις 4/1//1991 ο Υπουργός σε άλλη απάντησή του αναφέρει ότι στον Προϋπο
λογισμό Αναπτύξεως του 1991 περιλήφθηκε πρόνοια ίΙΟΟ,ΟΟΟ για βελτίωση 

τμήματος του εν λόγω δρόμου. 

Καμιά πρόοδος ούτε το 1991 ούτε το 1992. 

Δρόμος Πλατρών-Προδρόμου. 

Στη σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στις 25/11/1988 ο Υπουργός ζήτησε 

εξηγήσεις γιατί αφαιρέθηκαν υπάρχοντα κονδύλια για το δρόμο αυτό και τόνισε ότι 

το έργο αυτό θα ενταχθεί σε ένα από τα μεγάλα σχέδια οδικής ανάπτυξης και ότι 

ανεμένετο μέσα στο 1989 να ζητηθούν προσφορές για το μισό τμήμα του. 

Στις 2/12/1989 ο Υπουργός απαντά με επιστολή του ότι το έργο αυτό θα 
υλοποιηθεί μετά τη συμπλήρωση άλλων έργων και ότι τα σχέδιά του υπολογίζεται 

ότι θα είναι έτοιμα περί το τέλος Μαρτίου 1990 και τονίστηκε πως το έργο ικανο
ποιεί τα τεχνικοοικονομικά κριτήρια της Διεθνούς Τράπεζας. 

Στις 4/1/1991 αναφέρει ότι για ένα μεγάλο μέρος του δρόμου (περίπου 4 χλμ.) 
υπάρχουν συμπληρωμένα σχέδια. Για το υπολειπόμενο τμήμα (ΙΟ περίπου χλμ.) θα 

ετοιμασθούν τα σχέδια μέσα στο 1991 και θα καταβληθεί προσπάθεια για προιοθηση 
της εκτέλεσής του με τη συμπερίληψή του στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 

1992. 

Τίποτε δεν έγινε ούτε το 1991 ούτε το 1992. 

Δρόμος Κακοπετριάς-Πάινγουτ. 

Στις 25/11/88 στη σύσκεψη ο Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων ανέφερε ότι 
μετά την έναρξη των προηγούμενων έργων θα ακολουθούσε η κατασκευή αυτού του 

δρόμου στα πλαίσια του τέταρτου σχεδίου οδικής ανάπτυξης ή του σχεδίου 

ανάπτυξης μεταφορών. 

Στις 2/12/1991 ο Υπουργός τόνισε ότι το έργο αυτό ικανοποιεί τα τεχνικοοικο
νομικά κριτήρια της Διεθνούς Τράπεζας και είναι υποψήφιο για ένταξη σε ένα από 

τα μεγάλα σχέδια οδικής ανάπτυξης. 

Στις 4/1/1991 αναφέρει ο Υπουργός πως ο δρόμος έχει μήκος 14.5 χλμ. Έχουν 
γίνει χωματουραγικά και τεχνικά έργα σε μήκος 8.5 χλμ, ενώ υπολείπεται η εκτέλεση 
χωματουργικών και τεχνικών έργων σε μήκος 6 χλμ. και η ασφαλτόστρωση 

ολόκληρου του δρόμου. Στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1991, λέει ο 

Υπουργός, υπάρχει πρόνοια ποσού ί200.000 που θα χρησιμοποιηθεί για την επανέ

ναρξη των εργασιών. 
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Και πάλι δεν έγινε τίποτε ούτε το 1991 ούτε το 1992 και σήμερα ψηφίσαμε 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό ύψους ί200.000 για τη συνέχιση του έργου μια και 

πλησιάζουν οι εκλογές. 

Στέγη και κατάλληλες συνθήκες διαβίωσης στην ύπαιθρο. 

Στα πλείστα χωριά υπάρχει σοβαρό πρόβλημα οικοπέδων. Τα κριτήρια για 

παραχώρηση οικοπέδων είναι τόσο περιοριστικά που υποχρεώνουν τα νεαρά 

ζευγάρια να εγκαταλείπουν τα χωριά τους και εμποδίζουν την επιστροφή εκείνων 

που μετοίκησαν στις πόλεις λόγω έλλειψης οικοπέδων. Αναφέρω χαρακτηριστικά 

ότι περίπου 70 νεαρά ζευγάρια από τον Άγιο Ιωάννη σχημάτισαν συνοικία στην 
Αγία Φύλα, όχι γιατί δεν ήθελαν να μείνουν στο χωριό τους, αλλά γιατί δεν είχαν 

οικόπεδο στο χωριό τους. 

Οι αγρότισσες αποτελούν το στυλοβάτη της αγροτικής οικονομίας. Εν τούτοις 

η κυβέρνηση δεν πήρε κανένα oυσιαστι~ό μέτρο για τη βελτίωση των συνθηκών 

διαβίωσής τους στην ύπαιθρο. Στις 12/5/1988 το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε 
την ίδρυση μόνιμου κεντρικού φορέα για τη γυναίκα που θα επιλαμβανόταν και των 

προβλημάτων της αγρότισσας. Ο φορέας της γυναίκας είχε στη διάθεσή του την 

εμπεριστατωμένη μελέτη που ετοίμασε το 1985/1986 η Παγκόσμια Οργάνωση 

Τροφίμων και Γεωργίας (F ΑΟ) σε συνεργασία με το Υπουργείο Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων σχετικά με το ρόλο της Κύπριας αγρότισσας στη γεωργία και αγρο

τική ανάπτυξη. Η εμπεριστατωμένη εκείνη μελέτη αναφερόταν στην αξιόλογη 

προσφορά της αγρότισσας στη γεωργική ανάπτυξη, στη βελτίωση της κτηνοτροφίας . 

και στη μεταποίηση τροφίμων. Παράλληλα εξέθετε τις διακρίσεις σε βάρος της αγρό

τισσας που προέρχονταν από συνήθειες, παραδόσεις και κοινωνικές αντιλήψεις, την 

απασχόληση και τις ευθύνες της στο αγροτικό νοικοκυριό, την περιορισμένη 

προσφορά υπηρεσιών και προγραμμάτων κ.α. 

Η μελέτη, στη συνέχεια, εισηγείτο θεσμικές και διαρθρωτικές αλλαγές και 

διατύπωνε συγκεκριμένες απόψεις και εισηγήσεις για την επίλυση των προβλη

μάτων. Ο φορέας της γυναίκας κατάφερε να ανατυπώσει τη μελέτη με κάποια νέα 

στατιστικά στοιχεία . Αυτή τη δουλειά πρόφτασε να ετοιμάσει για την αγρότισσα ο 

φορέας της γυναίκας από το 1988 μέχρι σήμερα! 

Ένα από τα μέτρα που θα ανακούφιζαν και θα διευκόλυναν σημαντικά τις 

αγρότισσες είναι η δημιουργία κρατικών νηπιαγωγείων και βρεφοκομικών σταθμών 

στα χωριά. Οι υφιστάμενες διευκολύνσεις με τα ανεπαρκή σε αριθμό νηπιαγωγεία 

και με το υφιστάμενο ωράριο 7.45 π.μ. - 12.15 μ. μ. , δεν εξυπηρετούν τις ανάγκες της 

αγρότισσας. Η ύπαρξη δημόσιων, κοινοτικών και ιδιωτικών νηπιαγωγείων παρουσιάζει 

σοβαρά προβλήματα. Τα δημόσια νηπιαγωγεία καλύπτουν ηλικίες 4.5 - 5.5 χρονών. 
Έτσι, η αγρότισσα είναι υποχρεωμένη να διακόπτει την εργασία της πριν τις 12.00 το 
μεσημέρι, ανάλογα με την απόσταση που εργάζεται, για να παραλάβει το παιδί της, 

περιορίζοντας το χρόνο εργασίας. Επίσης η αγρότισσα, με παιδί κάτω των 

4.5 χρόνων, υποχρεώνεται να το κουβαλά μαζί της στο χωράφι ή να περιορίζεται 
στο σπίτι. Η όλη διαδικασία είναι αντιπαραγωγική. Ας μας πει λοιπόν ο φορέας της 

γυναίκας ή η κυβέρνηση τι έπραξε σε τούτο το βασικό τομέα. 

Ο κλάδος της αγροτικής οικιακής οικονομίας διαδραματίζει σημαντικό ρόλο 

στην καθοδήγηση της αγρότισσας, γιατί οργανώνει προγράμματα που αποσκοπούν 

στην καθοδήγηση και εκπαίδευση της αγρότισσας σε θέματα της αγροτικής οικονο

μίας. 
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Ο τόσο σημαντικός κλάδος είναι υποβαθμισμένος και αδυνατεί να εκπληρώσει 

την αποστολή του. Το προσωπικό του κλάδου απαρτίζεται από οκτώ άτομα, την 

υπεύθυνη του κλάδου, τέσσερα άτομα για τη Λευκωσία, ένα άτομο για τη Λεμεσό, 

ένα για την Πάφο και ένα για την Αμμόχωστο. Στο σημείο αυτό αναφέρω ότι υπήρχε 

ένα άτομο για τον Αγρό, το οποίο μετατέθηκε πρόσφατα στη Λευκωσία, έτσι από 

τρία έγιναν τέσσερα άτομα στη Λευκωσία και κανένα άτομο στον Αγρό. Στην 

επαρχία Λάρνακας ούτε ένα άτομο! Ας το ακούσουν οι συνάδελφοι Βουλευτές από 

τη Λάρνακα. Στη Λάρνακα ούτε ένα άτομο! 

Η τόσο χρήσιμη υπηρεσία λόγω περιορισμένης αριθμητικά δύναμης προσεγ

γίζει μόνο το 15% των χωριών παγκύπρια! Είναι και αυτό δείγμα της αντιαγρο

τικής πολιτικής της κυβέρνησης Βασιλείου. 

Υδατικό. 

Στο προεκλογικό πρόγραμμα των εκατό ημερών, ο κ. Βασιλείου αναφέρει: 

"Θεωρούμε ότι είναι αδικαιολόγητη και επιζήμια η καθυστέρηση που παρατηρείται 

στη δημιουργία Αρχής Υδάτων". Αυτά έλεγε προεκλογικά ο κ. Βασιλείου. Έκτοτε, 

όποτε εγείρουμε το θέμα με το αρμόδιο Υπουργείο, στερεότυπη δίνεται η απάντηση 

πως "μελετάται". Και ας είναι το υδατικό το δεύτερο σοβαρό πρόβλημα της Κύπρου 

μετά το Εθνικό. 

Δάνεια προς τους γεωργούς. 

Θα επαναλάβω για πολλοστή φορά από το βήμα της Βουλής ότι είναι απαρά

δεκτο οι όροι για τα δάνεια που παραχωρούνται από τους δανειστικούς επιτρόπους 

στη γεωργία να είναι δυσμενέστεροι από άλλους τομείς. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Για να εκτιμηθεί σωστά το μέγεθος του προβλήματος που συζητούμε, αναφέρω 

ότι, σύμφωνα με στατιστικά στοιχεία, το 70% αυτών που μετακινούνται από την 
ύπαιθρο προς τα αστικά κέντρα είναι ηλικίας 14 μέχρι 34 χρόνων. Η προηγούμενη 
Βουλή ασχολήθηκε με το θέμα, αναφέρω δε χαρακτηριστικά το συμπέρασμα της 

αρμόδιας Επιτροπής: 

'Ή Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού μελέτησε 

το όλο θέμα σε βάθος και ολοκλήρωσε την ενημέρωσή της πάνω στις απόψεις και 

εισηγήσεις τόσο των εκπροσώπων της κυβερνητικής πλευράς όσο και των άλλων 

ενδιαφερόμενων οργανώσεων, και, αφού έλαβε σοβαρά υπόψη τα συγκλονιστικά 

στοιχεία που αφορούν την πληθυσμιακή αναλογία της υπαίθρου σε σχέση με τα 

αστικά κέντρα, διαπιστώνει πως βρίσκεται ενώπιον μιας κατάστασης που αγγίζει τα 

όρια. της τραγικότητας, βλέποντας τους κατοίκους της υπαίθρου, και κυρίως τους 

νέους, να εγκαταλείπουν την ύπαιθρο, αναζητώντας καλύτερη διαβίωση στα αστικά 

κέντρα". 

Κύριε Πρόεδρε, 

Το επάγγελμα του γεωργού είναι δημιουργικό αλλά επίπονο και επίμοχθο. 

Κάτω από τις πιο αντίξοες συνθήκες, χωρίς ωράριο, με στέρηση των αγαθών που 

απολαμβάνουν άλλες τάξεις και με αντίπαλο τη φύση, οι αγρότες με τα ροζιασμένα 

τους χέρια κάμνουν τα χώματα ψωμί, για να το τρων οι άλλοι με τη γλύκα και αυτοί 

πικράλμυρο, χολή. Έτσι χαρακτηριστικά αναφέρεται στο ρόλο του αγρότη ο ύμνος 

της ΠΕΚ. 
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Το πρόγραμμα του Δημοκρατικού Κόμματος για τα μέτρα που πρέπει να 

ληφθούν, για να σταματήσει η ερήμωση της υπαίθρου, ανέπτυξε ο συνάδελφος 

κ. Μιχαηλίδης, γι' αυτό δε θα τα επαναλάβω. Το θέμα είναι ευρύτατο. Αναφέρθηκα 

μόνο στις βασικές προϋποθέσεις που είναι αναγκαίες, για να παραμείνει ζωντανή η 

ύπαιθρος και να αναπτυχθεί ορθολογιστικά η γεωργοκτηνοτροφία. 

Τελειώνοντας θέλω να τονίσω και πάλι πως, για να ανακοπεί η αστυφιλία, η 

αγροτική :;τολιτική του κράτους πρέπει να στοχεύει στην αναδόμηση και ποιοτική 

ανάπτυξη της αγροτικής οικονομίας και την ουσιαστική βελτίωση των συνθηκών 

διαβίωσης του αγρότη. Για να επιτύχει αυτό, θα πρέπει η εκτέλεση οποιωνδήποτε 

έργων να συνοδεύεται με διαρθρωτικές αλλαγές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Βλέποντας αυτό το πολύ σοβαρό θέμα γραμμένο στην ημερήσια διάταξη θα 

ανέμενε κάποιος ότι εδώ οι ομιλητές με κριτικό, επικριτικό και αυτοκριτικό πνεύμα 

θα σχολίαζαν την όλη αγροτική πολιτική και θα προχωρούσαν σε συγκεκριμένες 

εισηγήσεις και προτάσεις για έναν τόσο ευαίσθητο και σημαντικό τομέα της εθνικής 

οικονομίας. Αντί τούτου έγινε μια προσπάθεια, από ορισμένους ευτυχώς, μηδενι

σμού, ισοπέδωσης, υποτίμησης και της αντίληψης ακόμη την οποία μπορεί να έχει 

ένας πολίτης της Κυπριακής Δημοκρατίας για τα όσα συμβαίνουν γύρω του. Έτσι 

από κοινοβουλευτική συζήτηση, από διαβούλευση για ένα τόσο σοβαρό θέμα, έχει 

μετατραπεί σε προεκλογική συζήτηση. 

Ταυτόχρονα όμως θέλω να εκτιμήσω και να σημειώσω ότι υπήρξαν ομιλίες 

ακριβώς μέσα στο πνεύμα που ανέφερα στην αρχή. Ομιλίες που ξεχώρισαν, μεταξύ 

άλλων, εγώ τουλάχιστον επισημαίνω την ομιλία του κ. Παπαρέ και την ομιλία 

του κ. Συλλούρη, γιατί περιείχαν συγκεκριμένες προτάσεις βασισμένες σε συγκεκρι- . 
μένα επιχειρήματα, για ένα χώρο που δε νομίζω να μπορεί να μονοπωληθεί από 

οποιονδήποτε. 

Δεν υπάρχουν, κύριοι συνάδελφοι, μέσα στον κυπριακό λαό, μέσα σε οποιεσ

δήποτε κυβερνήσεις αντιαγρότες που να παρέλασαν από την εξουσία . Και αυτό δε 

νομίζω να μπορεί κανένας να το αμφισβητήσει. Και οδηγούμαστε σε κάποιο αδιέ

ξοδο, κατά τη γνώμη μου, γιατί επιχειρηματολογούμε και προσπαθούμε να αποδεί

ξουμε πράγματα τα οποία απλά ο λαός δεν πιστεύει. Δεν πιστεύει, διότι ο ισχυρι

σμός μας πως δεν έγινε τίποτε αυτή την πενταετία καταρρίπτεται από το τι μας 

περιβάλλει, από τα γεγονότα και τα δεδομένα που μας περιβάλλουν στην καθημερινή 

μας ζωή. Ακόμα πως μπορεί να γίνει πιστευτός ένας τέτοιος ισχυρισμός, όταν στην 

πενταετία την οποία διανύουμε έχουν σίγουρα δαπανηθεί τα ίδια αν όχι και περισ

σότερα για την αγροτική ανάπτυξη και όταν η φιλοσοφία, η σχολή για την αγροτική 

ανάπτυξη που ακολουθείται, είναι αυτή που μας κληροδότησαν οι κυβερνήσεις 

Μακαρίου από το 1970 και στα θέματα υδατικής ανάπτυξης και στα θέματα 

ανάπτυξης γεωργικών καλλιεργειών, ανάπτυξης της κτηνοτροφίας και αλλού. Είναι 

η ίδια φιλοσοφία την οποία κανένας ούτε μπορεί ούτε θέλει να αλλάξει, πέραν 

επαναλαμβάνω από το γεγονός ότι είναι μια πολιτική που εδράζεται πάνω σε 

σωστές αρχές. 
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Επομένως, κύριοι συνάδελφοι, νομίζω ότι δε γινόμαστε πιστευτοί μηδενίζο

ντας εντελώς αυτό που έχει γίνει. Ακόμα περισσότερο, γιατί αυτή η Βουλή είναι 

γνωστό ότι εγκρίνει, παρακολουθεί, ελέγχει και την τελευταία λίρα των δαπανών. 

Αυτός είναι ο ρόλος της. Αυτός έπρεπε να ήταν ο ρόλος της. Πώς είναι δυνατό να 

γίνουμε πιστευτοί, όταν λέμε πως δεν έγινε τίποτε; Η δική μας ευθύνη, κύριοι συνά

δελφοι, σε τέτοια περίπτωση, πού βρίσκεται; Λοιπόν, αν θέλαμε αυτή η συζήτηση να 

είχε κάποια αξία, κατά τη γνώμη μου, θα έπρεπε να ήταν συζήτηση προτάσεων, συζή

τηση ριζοσπαστικών μέτρων, συζήτηση εισηγήσεων, για να κινηθεί αυτός ο τομέας 

πάρα κάτω. Και όχι δημιουργία εντυπώσεων, διότι δεν υπάρχουν σ' αυτό το χώρο 

δυνατότητες δημιουργίας εντυπώσεων, κύριοι συνάδελφοι. 

Η αγροτική πολιτική και το αγροτικό πρόβλημα σε όλες τις χώρες του κόσμου, 

και στις πιο ανεπτυγμένες της Ευρώπης, πάρτε οποιαδήποτε χώρα, αποτελεί τον πιο 

δύσκολο τομέα και την πιο ευαίσθητη πλευρά της δημοσιονομικής πολιτικής όλων 

των κυβερνήσεων. Τομέας ιδιόμορφος, δύσκαμπτος που δέχεται νεωτερισμούς με 

αρκετή καχυποψία, τομέας ο οποίος δεν μπορεί να αλλάξει από τη μια μέρα στην 

άλλη, διότι έχει να κάμει με μια ψυχολογία, με μια παράδοση, με παράγοντες αστάθ

μητους και ανεξάρτητους από τη δική μας θέληση. 

Ο συνάδελφος, ο κ. Μιχαηλίδης, μιλώντας -δευτερεύων θέμα, αλλά το 

σημειώνω και έχει σημασία νομίζω για μας ως Βουλευτές, ως λα'ίκή αντιπροσωπεία, 

όπως ο συνάδελφος, ο κ. Ευσταθίου, συνηθίζει να λέει- ονόμασε τους μεσάζοντες ως 

παρασιτική τάξη. Θεωρώ ότι είναι λίγο προσβλητική η φράση ανεξάρτητα για 

ποιους λέγεται, γιατί εκτιμούμε το ρόλο οποιασδήποτε ομάδας, διότι παντού υπάρ

χουν μεσάζοντες, ακόμα και στην πολιτική. Και νομίζω ότι δεν είναι παράνομη 

πράξη, δεν αποδίδει παρανομία το να είναι ένας μεσάζων. Ακόμα και για τους 

κτηματομεσίτες αυτή η Βουλή έχει θεσπίσει νόμο που καλύπτει τις πράξεις τους και 

προβλέπει και αμοιβή γι' αυτή την εργασία. Και είναι παράσιτο φερ' ειπείν όποιος 

έντιμα αξιοποιεί την ανάγκη αυτή της αγοράς, αξιοποιεί την ανάγκη της αγοράς για 

ύπαρξη ή για ανοχή μεσαζόντων και αποζεί από τα κέρδη της μεσιτείας; Είναι ένα 

επάγγελμα, επαναλαμβάνω, που θα εξαλειφθεί όταν εξαλειφθούν οι λόγοι και οι 

αιτίες που το επιβάλλουν και το δημιουργούν. Επομένως δεν μπορεί να είναι παρά

σιτο, κύριε Μιχαηλίδη, ένας δικηγόρος αν για παράδειγμα πάρει μια μεσιτεία για 

μια εμπορική πράξη για την οποία έχει συμβάλει στο να διεκπεραιωθεί. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Να διαβάσετε όλη την παράγραφο. Να τη διαβάσετε, να την ακούσουμε εν τη 

ρύμη του λόγου σας. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Βεβαίως, την έχω μπροστά μου, κύριε Μιχαηλίδη, και θα δευτερολογήσετε και 

διορθώστε με αν είπα έστω και ένα γιώτα διαφορετικό από τη φράση σας. 

Ίσως να ισχυριστεί κανένας, διότι τώρα μπαίνουμε στην ουσία, ότι οι χονδρέ

μποροι ή οι μεσιτέμποροι, διότι περί αυτών πρόκειται, μπορεί να παίρνουν πολλά 

για τη μεσιτεία τους. Αυτό είναι άλλο θέμα. Και εμείς έχουμε πρόταση, είχαμε 

πάντοτε πρόταση για να περιορίσουμε ή για να ρυθμίσουμε αυτό το θέμα, όχι για να . 

καταργήσουμε τη μεσιτεία. Έχουμε κάμει πρόταση για εμπορίας και ιδού, υπάρχουν 

δύο προτάσεις για συμβούλια εμπορίας, υπήρχε και μια παλαιότερα. Η θέση ενός 

εκάστου εξ' ημών αναφορικά με το ρόλο αυτών των μεσαζόντων θα κριθεί, κατά τη 

γνώμη μου, από τη στάση μας απέναντι σ' αυτά τα θέματα. 
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Μίλησε ο κ. Μιχαηλίδης για μάστιγα της αστυφιλίας, για σκλαβοπάζαρα του 

εξωτερικού, για ερήμωση της υπαίθρου. Κύριοι συνάδελφοι, η ερήμωση της υπαί

θρου έχει επέλθει τα τελευταία πέντε χρόνια; Η ερήμωση της υπαίθρου είναι φαινό

μενο κυπριακό; Η ερήμωση της υπαίθρου είναι φαινόμενο μόνο ευρωπα"ίκό; Είναι 

δυστυχώς ένας δρόμος που τον έχει καλύψει όλη η ανεπτυγμένη, αν μη τι άλλο, 

περιοχή του κόσμου. Η φυγή από τα χωριά για μια σειρά λόγους, που δεν είναι της 

στιγμής να τους εξηγήσουμε, είναι γεγονός. Ακόμα η φυγή από το χωριό συντελέ

στηκε, ενιο στην πόλη υπήρχε και ανεργία και δυστυχία και έλλειψη στέγης. Παρά 

ταύτα συντελέστηκε η φυγή από το χωριό. Και ίσως στην Κύπρο με τα 600 τόσα 
χωριά δε θα έπρεπε να μας εκπλήττει το γεγονός ότι από κάποια χωριά θα έφευγε 

κόσμος να κατέβει κάτω στην πόλη. Είναι οικονομικοί οι λόγοι, είναι πραγματικοί 

οι λόγοι τους οποίους καμιά δύναμη στο αρχικό στάδιο της μαζικής φυγής, που 

ήταν τα χρόνια από το 1950 μέχρι το 1970, δεν μπορούσε να την ανακόψει, έστω και 
αν γίνονταν τα αναπτυξιακά έργα που έγιναν σήμερα, έστω και αν το εισόδημα 

ανέβαινε, έστω και αν παρείχοντο εκείνες οι παροχές, οι πολιτιστικές ή άλλες υγειο

νομικές που σίγουρα σήμερα παρέχονται και αύριο θα παρέχονται καλύτερα. Άρα 

υπάρχει το πρόβλημα. Το πρόβλημα το οποίο αντιμετώπισαν, επαναλαμβάνω, πολύ 

πιο αναπτυγμένες χώρες. 

Να εκτιμήσουμε όμως τη σημερινή κατάσταση. Και η δική μας η εκτίμηση, η 

δική μου εκτίμηση είναι ότι η αστυφιλία έχει τεθεί υπό έλεγχο και η ερήμωση έχει 

σταματήσει. Και αυτή είναι μια διαπίστωση την οποία οποιοσδήποτε καλοπροαίρετος 

στην ύπαιθρο μπορεί σήμερα να διαπιστώσει. Για να μιλήσουμε με αριθμούς, ας μιλή

σουμε για τη Λεμεσό που μπορούμε να είμαστε πιο συγκεκριμένοι. Στην ύπαιθρο της 

Λεμεσού, σύμφωνα με στοιχεία του Τμήματος Στατιστικής και Ερευνών, το 1987 
κατοικούσαν 38 300 άνθρωποι, το 1991 κατοικούν 40 400 άνθρωποι. Η αύξηση είναι η 
αύξηση των πόλεων; Όχι, δεν είναι η αύξηση των πόλεων. Όμως έχουμε αύξηση. Και 

αυτό, παρά την υπογεννητικότητα και της υπαίθρου, παρά τους θανάτους στην 

ύπαιθρο που σίγουρα είναι περισσότεροι λόγω γενικού επιπέδου ορίου ηλικίας που 

είναι πιο ψηλό παρά στην πόλη. 

Πάρα κάτω ο συνάδελφος, ο κ. Μιχαηλίδης, μίλησε για μαρασμό, για ερήμωση, 

για εγκατάλειψη και ότι ο αγρότης, ο εργάτης, ο μικροεπαγγελματίας βρίσκεται στα 

πρόθυρα της πείνας και της δυστυχίας. Πώς κρίνεται το αγροτικό εισόδημα; Η 

αύξησή του, η τάση του, οι όγκοι του; Από το 1987 μέχρι το 1990 τα στοιχεία που 
έχω εγώ μιλούν για αύξηση σε τρέχουσες τιμές κατά 25%, από τα σαράντα τρία 
εκατομμύρια έφθασε στα εβδομήντα πέντε εκατομμύρια. Και το πιο σημαντικό, για 

να αφαιρέσουμε πληθωρισμό, για να αφαιρέσουμε άλλα στοιχεία, ο ρυθμός αύξησης, 

ετήσιας αύξησης προστιθέμενης αξίας από το 1988 μέχρι το 1990 ήταν 4,6%, ενώ αν · 

πάμε λίγο πιο πίσω στα χρόνια 1983-1988 το ίδιο δεδομένο, το ίδιο μέγεθος ήταν 
μόνο δύο κόμμα τοις εκατόν. Άρα είχαμε υπερδιπλάσια αύξηση του αγροτικού εισο

δήματος σε καθαρές τιμές στην τριετία, την οποία μπορούμε να έχουμε στοιχεία. 

Ακόμα και στην απασχόληση, στη γεωργία -ανέφερε κάποια στοιχεία ο κ. Ομήρου

δεν έχουμε μείωση των απασχολουμένων στη γεωργία, των κατά αποκλειστικότητα 

απασχολουμένων στη γεωργία, από το 1987 μέχρι το 1990. Αυτό το στοιχείο από 
μόνο του είναι στοιχείο θετικό ή αρνητικό; Αυτό είναι ένα άλλο θέμα και μπορούμε 

και αυτό να το συζητήσουμε. Διότι ένας δείκτης με τον οποίο για παράδειγμα η 

Ευρωπα·ίκή Κοινότητα κρίνει το επίπεδο ανάπτυξης της οικονομίας είναι και ο 

αριθμός των απασχολουμένων στη γεωργία, και το κρίνει αντιστρόφως ανάλογα. 



201 

Ταυτόχρονα όμως είχαμε αύξηση πολύ σημαντική στα μηχανικά. Μόνο τα τρακτέρ, 

που είναι ένα από τα μέσα τα μηχανικά, έχουν αυξηθεί κατά αυτή την περίοδο κατά 

26%. Οι εκτάσεις των αρδεύσιμων καλλιεργειών αυξήθηκαν κατά 15%, το σύνολο 
της γεωργικής παραγωγής αυξήθηκε επίσης κατά ένα μεγάλο ποσοστό. Οι επιδοτή

σεις που είναι ένα άλλο στοιχείο, γιατί και το ύψος τους θα μιλά για το μέγεθος της 

καλλιέργειας, έχουν αυξηθεί κατά 25%. 

Αναφερόμενος ακόμα ο κ. Ντίνος Μιχαηλίδης στα θέματα των κόστων είπε ότι 

τα κόστα του Κύπριου αγρότη είναι τριπλάσια από τα κόστα του αγρότη στην Ευρω

πα·ίκή Κοινότητα. Αυτό σωστά το απέδωσα, έτσι κύριε Μιχαηλίδη; 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Θα μιλούμε μεταξύ μας; Θα κάνουμε διαλογική συζήτηση; 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Επειδή βλέπω ότι δεν με παρακολουθείτε και επειδή αναφέρομαι σε σας, ήθελα 

να ερεθίσω την ακοή σας. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Ακούω από το ένα αυτί. Από το άλλο ακούω κάτι άλλο πιο ενδιαφέρον. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Τα στοιχεία της Κοινής Αγοράς, της Ευρωπα"ίκής Κοινότητας, όπως τα παρου

σίασε στη συνάντηση Κύπρου-ΕΟΚ η κ. Rothe, η Ευρωβουλευτής της Γερμανίας, 
διαψεύδουν τον κ. Ντίνο Μιχαηλίδη σ' αυτές του τις εκτιμήσεις. Και ενδεικτικά 

υπάρχουν αυτά τα έγγραφα στη Βουλή. Σε τιμές παραγωγού ο τόνος οι ντομάτες για 

τον Κύπριο παραγωγό είναι 424 ECU με παραγωγή 60 τόνους το εκτάριο, τη στιγμή 
που στην Ιταλία είναι 324 ECU, στην Ελλάδα 455 ECU και στην Ισπανία 338 ECU με 
μικρότερη παραγωγή ανά εκτάριο. Τα πορτοκάλια σε τιμές παραγωγού είναι 198 
ECU για τον Κύπριο παραγωγό με παραγωγή όμως 28,6 τόνους ανά εκτάριο, στην 
Ισπανία 330 ECU, στην Ελλάδα 337 ECU, στην Ιταλία 335 ECU με σαφώς μικρό
τερες παραγωγές. Και τα επιτραπέζια σταφύλια είναι 320 μονάδες ανά τόνο, όταν 
στην Ιταλία είναι 347 μονάδες, στην Ελλάδα 421 μονάδες με επίσης ψηλότερη παρα
γωγή από τις τρεις συγκρινόμενες, λόγω καιρικών συνθηκών, χώρες της ΕΚ. Ακόμη 

στις πατάτες, κύριοι συνάδελφοι, η απόδοση της Κύπρου κατά εκτάριο είναι 23,3 
τόνους, όταν στην Ιταλία είναι 16,6 τόνους και στη Γερμανία, που θεωρείται από τις 
πρωτοπόρες στη γεωργία, είναι 28,3 τόνους. Όμως οι Κύπριοι γεωργοί εισέπραξαν 
το 1990 302 ECU ανά τόνο πατάτας το οποίο έχει κατά πολύ ξεπεράσει αυτά που 
εισέπραξε ο παραγωγός της Δυτικής Γερμανίας που ήταν μόνο 190 ECU ανά τόνο. 

Αναφέρθηκε κάποιος συνάδελφος στο θέμα της εισαγωγής φρούτων και λαχα

νικών. Μια παρένθεση εδώ. Εξαιτίας των υποχρεώσεων μας απέναντι στην Ευρω

πα·ίκή Κοινότητα είναι γνωστό ότι μέχρι το 1997 οφείλουμε να χαλαρώσουμε τους 
περιορισμούς στην εισαγωγή κρεάτων, τυριών και σιτηριΟν. Στην υπόλοιπη περίοδο, 

από το 1997 μέχρι που να αποφασίσει η Ευρωπα"ίκή Κοινότητα, θα είμαστε δεσμευ
μένοι να κατοχυρώσουμε την ελεύθερη κυκλοφορία γεωργικών προ·ίόντων από την 

Ευρωπα·ίκή Κοινότητα καταργώντας τις επιδοτήσεις, τις κρατικές επιχορηγήσεις 

και συμμορφούμενοι με τους κανόνες ανταγωνισμού. Η κ. Rothe τα λέει στην ομιλία 
της πολύ γλαφυρά και πολύ σωστά. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Και μπανάνες και μήλα. 
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Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Και μπανάνες και μήλα και ότι ήθελε προκύψει, αν αυτό παράγεται στις χώρες 

της Ευρωπα"ίκής Κοινότητας. Σε σχέση με τις εισαγωγές όμως, εμείς, αγαπητοί 

συνάδελφοι, δεν είμαστε υπέρ των εισαγωγών. Με δύο όμως προϋποθέσεις: Ότι θα 

υπάρχει επάρκεια αγαθών για τον πληθυσμό και ότι εμείς, ως Βουλή των Αντιπρο

σώπων, εμείς ως εκπρόσωποι της Αριστεράς, δε θα ξεχάσουμε τα συμφέροντα, τα 

νόμιμα συμφέροντα των υπόλοιπων χιλιάδων των εργαζομένων της πόλης αναφο

ρικά με την επάρκεια, τις τιμές και την ποικιλία των αγαθιΟν. Τη δυνατότητα 

δηλαδή ο εργάτης της πόλης, ο εργαζόμενος στη βιομηχανία να μπορεί να προμηθεύ

εται σε λογικές τιμές και την περίοδο που τα χρειάζεται τα αγαθά αυτά για τα οποία 

θα υπάρχει περιορισμός ή απαγόρευση στην εισαγωγή. 

Αναφερόμενοι στη γενική εικόνα που παρουσιάζει ο γεωργικός τομέας, δεν 

μπορούμε, κύριοι συνάδελφοι, να παραγνωρίσουμε το γεγονός ότι το 1/3 του προϋ
πολογισμού όχι μόνο σ' αυτή την κυβέρνηση αλλά και σε προηγούμενες κυβερνήσεις 

χρησιμοποιείται για τον αγροτικό τομέα και για την ανάπτυξη της υπαίθρου. Αυτό 

το πράγμα είναι αδιαμφισβήτητο. Δεν μπορούμε να παραγνωρίσουμε ότι η κυβέρ

νηση, και στους πατατοπαραγωγούς και στους πληγέντες από την ξηρασία και την 

ανομβρία και στους πληγέντες από το χαλάζι έδωσε το 1988, με την έγκριση και την 
υποστήριξη της Βουλής, σημαντική βοήθεια. Δεν μπορούμε για παράδειγμα να ξεχά

σουμε ότι έχουν σημαντικά ωφεληθεί οι αγρότες και ότι ξεκίνησαν να ωφελούνται 

ήδη από μια σειρά σχέδια τα οποία αυτή η κυβέρνηση για πρώτη φορά έφερε 

μπροστά στη Βουλή και έφερε μπροστά στη δημόσια ζωή. Το σχέδιο για στέγαση 

πολυτέκνων και οικογενειών χαμηλών εισοδηματικών τάξεων σε αγροτικές 

περιοχές. Είναι νέο σχέδιο. Το σχέδιο για ενθάρρυνση νέων με στόχο να παραμεί

νουν στην ύπαιθρο. Το σχέδιο για αναζωογόνηση ακριτικών περιοχών το οποίο 

περιλαμβάνει και αγροτικές. Την πρόταση για τις κοινωνικές ασφαλίσεις με στόχο 

να συνταξιοδοτηθεί η αγρότισσα αλλά με δαπάνες του κράτους. Τα σχέδια του 

Οργανισμού Αναπτύξεως Γης σε συνεργασία με τοπικές αρχές σε αριθμό χωριών. Το 

πρόγραμμα για προώθηση του αγροτουρισμού και οι επιχορηγήσεις και οι επιδοτή

σεις των επιτοκίων και η τουριστική ανάπτυξη της υπαίθρου. Η νέα πολιτική για 

την επιχορήγηση των εξόδων ηλεκτροδότησης σπιτιών στην ύπαιθρο. Η παροχή 

δωρεάν οδικού φωτισμού στις κοινότητες. Η απαλλαγή που ολοκληρώνεται αυτές 

τις μέρες, η ολική απαλλαγή των κοινοτήτων από τη σχολική φορολογία, η ουσια

στικά πλήρης φορολογική απαλλαγή των γεωργοκτηνοτρόφων. 

Αναφέρθηκε και το θέμα της γης. Κάποιος ομιλητής είπε ότι μάλιστα η γη θα 

πρέπει ... Και αυτή η κυβέρνηση, κύριοι συνάδελφοι, μερικώς και παρά τις αντιδρά
σεις συγκεκριμένων πολιτικών ομάδων, προχώρησε και 300 σκάλες κυβερνητικού 
τσιφλικιού στην Πάφο τις μοίρασε σε 60 ακτήμονες γεωργούς πέντε περιοχών. Εμάς 
η θέση μας είναι καθαρή. Η γη και των μοναστηριών και της εκκλησίας και η χαλί

τικη να δοθεί στους παραγωγούς. Και καλούμε όλους να ταχθούν υπέρ αυτού του 

αιτήματος και να το συνυποστηρίξουμε. 

Μεγάλο θέμα το αμπελουργικό . Και εδώ υπάρχει χώρος άπλετος για τον 

καθένα να δώσει τις δικές του εκτιμήσεις. Παλιό πρόβλημα, κύριοι συνάδελφοι, και 

δύσκολο και στη σύλληψή του και στην επίλυσή του, γιατί και τούτο το πρόβλημα, 

το αμπελουργικό, έχει τις δικές του άδηλες και μη αναμενόμενες επιδράσεις από μια · 

σειρά παραγόντων. 
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Αναφέρθηκε από τον κ. Χρυσοστόμου ότι θα κάνουμε εισαγωγή οινοπνεύ

ματος. Ρωτώ, δεν ξανακάναμε εισαγωγή οινοπνεύματος; 'Εχουμε εδώ συναδέλφους 
οι οποίοι απασχολούνται στην οινοβιομηχανία. Βεβαίως κάναμε και βεβαίως θα 

ξανακάνουμε, όποτε έχει ξηρασία. Και τότε δεν υπήρχε ούτε ένα αμπέλι εκριζω

μένο, όταν έγινε η εισαγωγή το 1972, αν δεν κάμνω λάθος, ή το 1971. Η ξηρασία 

στοιχίζει στο αμπέλι τρεις συ:νεχείς χρονιές παραγωγής και πληρώνουμε την 

ξηρασία του προπερασμένου χρόνου. Υπάρχει η άποψη ότι λάθος έγινε η εκρίζωση. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Αλόγιστη και απρογραμμάτιστη. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Εγώ λέω ότι η συγκεκριμένη εκρίζωση στις συγκεκριμένες περιοχές έγινε 

κατ' αρχήν εθελοντικά, εντελ(ος εθελοντικά με τη συγκατάθεση και τη βούληση των 

αμπελουργών και, αν θέλετε, οδήγησε στο να βελτιωθεί συνολικά το παραγόμενο. 

προ·ίόν από την πλευρά των αμπελουργών ποιοτικά. Διότι υπήρχαν προβλήματα. 

Υπήρχαν σοβαρά προβλήματα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Υπήρξε άλλη άποψη ... 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Όχι, υπήρξε άποψη ότι εκριζώθηκαν αμπέλια και επειδή εκριζώθηκαν 

αμπέλια, δεν υπήρχε επαρκής ποσότητα σταφυλιού και άρα φέτος αναγκαζόμαστε να 

κάνουμε εισαγωγή. Λοιπόν, η εκρίζωση εκεί που έγινε εθελοντικά ήταν μια σωστή 

απόφαση, πιστεύω, και των αμπελουργ(ον και της ιδέας να προσφερθεί εθελοντικά. 

Διότι έχουμε πρόβλημα ποιότητας, κύριοι συνάδελφοι, και όσοι εργάστηκαν στην 

οινοβιομηχανία και όσοι ασχολήθηκαν με την εξαγωγή οινικών προ·ίόντων το γνωρί

ζουν πολύ καλύτερα αυτό το πράγμα και το έζησαν σε πολλές .:χγορές του εξωτε

ρικού. Υπάρχει πρόβλημα το οποίο πρόβλημα μπορεί να αντιμετωπιστεί και με την 

εκρίζωση. Διερωτάται ο κ. Χρυσοστόμου τι δόθηκε στους αμπελουργούς. Πρώτα 

πρώτα το γεγονός, και εμείς οι Λεμεσιανοί το γνωρίζουμε καλύτερα από τους 

άλλόυς, ότι με την επιχορήγηση της κυβέρνησης, η οποία στο οινόπνευμα, κύριε 
Χρυσοστόμου, έφθασε το 50%, έχουν πωληθεί στο εξωτερικό όλες οι ποσότητες, και 
αυτό έγινε το 1989, οι οποίες βρίσκονταν στις αποθήκες των οινοβιομηχανιών και οι 
οποίες κατακρατούσαν χώρους στο Συμβούλιο Αμπελουργικών Προ·ίόντων. Αυτή 

και μόνο η πράξη έχει διευκολύνει αφάνταστα και τις βιομηχανίες και τους παραγω

γούς. Το ότι έχουν βοηθηθεί οι εξαγωγές των άλλων οινικών προ·ίόντων και αυτή τη 

στιγμή στο Συμβούλιο Αμπελουργικών Προ·ίόντων δεν υπάρχουν αποθέματα, δεν 

είναι ένδειξη συγκεκριμένης προσπάθειας η οποία μπορεί μεν να γίνει αντικείμενο 

οποιασδήποτε κριτικής αλλά όχι μηδενισμού για βοήθεια προς τις οινοβιομηχανίες 

και τους αμπελουργούς; Η αύξηση της στρεμματικής επιχορήγησης από τις Π,50 

στις f: 13, ουσιαστικά σχεδόν διπλασιασμός, δεν εκφράζει συγκεκριμένη βοήθεια; Η 
διεύρυνση της στρεμματικής επιχορήγησης σε αμπέλια που φυτεύτηκαν από το 1968 
και εδώ, και μάλιστα η αύξησή της από 2,80 μέχρι και 5,75 τι είναι; Ακόμα τι εισπράττει 
σήμερα ο αμπελουργός; Θα πάρω μόνο το μαύρο σταφύλι. Ο αμπελουργός το 1987 εισέ
πραττε από το κάθε κοινό μαύρο συνηθισμένο σταφύλι 7,40 σεντ το κιλό. Σήμερα, μαζί 
με τις επιχορηγήσεις και μαζί με την προσθήκη που αναγκάστηκαν οι οινοβιομηχανίες 

να κάνουν, για να μπορέσουν να αγοράσουν σταφύλια από τους παραγωγούς, ο 
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αμπελουργός εισπράττει 10,40 ανά κιλό. Είναι 40% αύξηση. Αυτό το πράγμα οφεί
λεται μπορεί να πει κανένας μόνο στην πολιτική της συγκεκριμένης κυβέρνησης; 

Όχι, κύριοι συνάδελφοι, οφείλεται σε μια γενίκή αγροτική πολιτική η οποία 
ακολουθήθηκε για μια σειρά χρόνων. Άλλο όμως τούτο και άλλο να μηδενίζουμε 

και προπάντων να σβήνουμε εντελώς τη συνεισφορά της συγκεκριμένης κυβέρνησης. 

Ακόμα ένα παράδειγμα που εμείς στη Λεμεσό το ξέρουμε καλά. Μπήκαν 

αρκετές περιοχές στην περιοχή των λεγΙμενω'. coκλεκτών. Τι σημαίνει τούτο για τον 

παραγωγό; Σημαίνει αυτόματη αύξηση κα'; ';' J3% των εσόδων του από το συγκεκρι
μένο αμπέλι. Το θέμα το αμπελουργικό όμως είναι δύσκολο θέμα και δεν είναι 

εύκολο με μέτρα τα οποία έχουν διάρκεια τεσσάρων ή πέντε χρόνων να λυθεί. Αν 
μπορούσε να λυθεί, θα το έλυε η Ευρωπα'ίκή Κοινότητα η οποία αντιμετωπίζει το 

πρόβλημα με λίμνες ολόκληρες γεμάτες αδιάθετα κρασιά. Και εκείνοι έκαμαν εκρί

ζωση και εκείνοι επιχορηγούν και εκείνοι εξάγουν. Υπάρχει αστάθμητος παράγο
ντας που στο θέμα του αμπελουργικού πρέπει να λαμβάνεται υπόψη, όταν ασκείται 

κριτική. 

Ακόμη, κύριοι συνάδελφοι, δεν μπορώ να μην αναφέρω και μια σειρά άλλα 

προγράμματα τα οποία υπάρχουν και είμαι βέβαιος ότι άρχισαν να αποδίδουν. Το 

ειδικό σχέδιο για την ίδρυση βιομηχανικών και βιοτεχνικών κέντρων στην ύπαιθρο. 

Η επιδότηση των μηχανημάτων και των κτιρίων μέχρι 25%, η εγγύηση για τα δάνεια 
που οδήγησαν στο να έχουμε αυτή τη στιγμή στην ύπαιθρο 25 μεγάλα και μέτριου 
μεγέθους οινοποιεία και άλλα 30 - 40 πολύ μικρότερα. Μόνο στο Όμοδος αυτή τη 
στιγμή υπάρχουν πέντε μικρά οινοποιεία τα οποία παράγουν κρασί και το διαθέ

τουν με τη δική τους ετικέττα. Αυτό το πράγμα, αυτό το συγκεκριμένο πράγμα 

εκφράζει μια συγκεκριμένη τάση και όσον αφορά την ανάπτυξη της υπαίθρου και 

όσον αφορά τη διάθεση αμπελουργικών προ'ίόντων και όσον αφορά γενικά την πολι
τική η οποία εφαρμόζεται. Άρα, κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι δεν υπάρχει και 

δεν μπορεί να υπάρξει από καμιά κυβέρνηση, το επαναλαμβάνω αυτό συνεχώς, ούτε 

αντιαγροτική ούτε αντιλα'ίκή πολιτική. Έχουμε αυτή τη στιγμή στην ύπαιθρο ουσια

στική ανάκαμψη, Εχουμε επιστροφή στην ύπαιθρο, έστω και μεμονωμένων ατόμων, 

μεμονωμένων οικογενειών. Έχουμε φτιάξιμο και επιδιόρθωση πολλών σπιτιιον και 

έχουμε σε χωριά απομακρυσμένα και μεμονωμένα και ανέγερση νέων κατοικιών. 

Έχουμε βελτίωση του βιοτικού επιπέδου των αγροτών μας και λόγω της γενικότερης 

οικονομικής ανάπτυξης αλλά και λόγω της αύξησης του γεωργικού εισοδήματος. 

Γι' αυτό πιστεύω ότι οι υπερβολές και οι ακραίες θέσεις δεν μπορούν ούτε κατα
νοητές να γίνουν από το λαό ο οποίος μας παρακολουθεί ούτε πιστεύω εξυπηρετούν 

το στόχο αυτής της συζήτησης που θα πρέπει να είναι η περισσότερη φροντίδα, η 

περισσότερη έγνοια, ο περισσότερος προβληματισμός για τα προβλήματα των 

αγροτών. 

Τελειώνοντας, εμείς λέμε ότι όσα και αν έγιναν, πρέπει να γίνουν άλλα τόσα 

και αυτό θα είναι το σύνθημά μας για κάθε κυβέρνηση, για κάθε αγροτική πολιτική, 

Δεν τελειώνει το πρόβλημα του αγρότη. Ο αγρότης είναι ο πιο βασανισμένος 

πολίτης αυτού του τόπου, είναι το πιο δύσκολο και το πιο επίπονο επάγγελμα 

απ' όσα αυτή τη στιγμή έχουμε στην κυπριακή κοινωνία. Γι' αυτό εμείς θα είμαστε 

πάντα κοντά και δίπλα σε οποιαδήποτε πρόταση, τίμια και ειλικρινά, χωρίς προε

κλογικές ή άλλες δεσμεύσεις, η οποία θα εκφράζει αυτή την πρόθεση να βοηθηθεί ο 
αγρότης για να ανέβει ακόμα περισσότερο το πολιτιστικό του και το βιοτικό του 

επίπεδο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Χρίστου ο Προεδρεύων αποχώρησε και 

τη θέση του κατέλαβε ο κ. Αβραάμ Αντωνίου), 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

Η κ. Κληρίδου, παρακαλώ. 

Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ: 
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Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Μέσα στα πλαίσια αυτής της συζήτησης για την ύπαιθρο, και για να συμπλη

ρώσω τις εισηγήσεις μας για την πολιτική για την ύπαιθρο, εκ μέρους του Δημοκρα

τικού Συναγερμού θέλω να θίξω ορισμένα ιδιαίτερα προβλήματα που αντιμετωπίζει 

η γυναίκα της υπαίθρου. Νομίζω ότι δεν είναι υπερβολή, αν πούμε ότι η αγρότισσα 

αποτελεί την πιο παραμελημένη και αδικημένη ομάδα γυναικών στην Κύπρο. 

Η αγρότισσα είναι πράγματι ο στυλοβάτης της κυπριακής υπαίθρου, και εκτός 

από τις συνήθεις ευθύνες της συζύγου, μητέρας και οικοκυράς, επωμίζεται ακόμη 

και την πλήρη φροντίδα των χωραφιών και των ζώων, αφού, για να αντεπεξέλθει 

οικονομικά η αγροτική οικογένεια, ο σύζυγος αναγκάζεται συχνά να αναζητήσει 

δουλειά στην πόλη. 

Το πόσο σημαντική είναι η προσφορά της αγρότισσας στη γεωργία φαίνεται 

από τις ακόλουθες στατιστικές: Η αγρότισσα αποτελεί το 15% του συνόλου του 
οικονομικά ενεργού πληθυσμού και το 25% του εργατικού δυναμικού των γυναικών 
παγκύπρια. Ταυτόχρονα αποτελεί το 58% των απασχολούμενων στη γεωργία. 

Για να μη μιλούμε όμως μόνο θεωρητικά, ας δούμε λίγο τη ζωή της αγρό

τισσας. Η γυναίκα της υπαίθρου έχει πράγματι συνεχές ωράριο από τις πέντε το 

πρωί μέχρι τα μεσάνυχτα. Ξεκινά με το να ετοιμάσει το σύζυγό της για τη δουλειά 

του στην πόλη και τα παιδιά για το σχολείο, να ετοιμάσει το σπίτι της, να πάει στα 

χωράφια, να περιποιηθεί τα ζώα, να προσφέρει περιποίηση στους γέροντες γονείς, 

να μαγειρέΨει, για να έρθει η οικογένεια να φάει, να βοηθήσει τα παιδιά όπου και 

όταν χρειάζεται για το σχολείο, να φτιάξει τα πατροπαράδοτα φαγητά και γλυκά 

της υπαίθρου για την οικογένειά της και για να ενισχύσει το οικογενειακό εισόδημα 

και γενικά να θυσιάσει τον εαυτό της για τους άλλους. 

Και το κράτος, η κοινωνία τι προσφέρουν σ' αυτή τη γυναίκα; Ούτε σύστημα 

ασφάλειας στις κοινωνικές ασφαλίσεις ούτε παιδοκομικούς και νηπιοκομικούς 

σταθμούς ούτε γηροκομεία ούτε άλλα μέσα που να τη βοηθήσουν να ζει μια πιο 

ανθρώπινη ζωή. Αυτή την τάξη των γυναικών πιστεύω ότι έχουμε υποχρέωση να 

βοηθήσουμέ με αγάπη και στοργή, γιατί αυτή κρατεί τη ζωή στην ύπαιθρο. Πιστεύω 
ότι είναι καιρός να δοθεί η κατάλληλη προσοχή και σημασία στα προβλήματα της 

υπαίθρου. Δεν πρέπει να ξεχνούμε ότι οι ρίζες και οι παραδόσεις της κυπριακής 

κοινωνίας είναι στην ύπαιθρο και είναι η ύπαιθρος που κράτησε όρθιο τον τόπο μας 

όλους αυτούς τους αιώνες. Γι' αυτό έχουμε τεράστια υποχρέωση να υποστηρίξουμε 

την ύπαιθρο και τον κόσμο της. Και μέσα στα πλαίσια των προγραμμάτων για την 

υποστήριξη και ανάπτυξη της υπαίθρου θα πρέπει να δοθεί ιδιαίτερη έμφαση στην 

επίλυση των προβλημάτων της αγρότισσας. Τα πιο επείγοντα είναι η ένταξή της στο 

σύστημα κοινωνικών ασφαλίσεων, για να δικαιούται, όπως όλες οι άλλες εργαζό

μενες γυναίκες, επίδομα μητρότητας, ασθένειας και σύνταξη, η αναβάθμιση των 

ιατρικών υπηρεσιών στην ύπαιθρο και η επάνδρωση των ιατρικών μονάδων με ειδι

κούς γυναικολόγους και παιδίατρους και η δημιουργία περισσότερων νηπιοκομικών 

και βρεφοκομικών σταθμών. 
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Επίσης πολύ σημαντική είναι η συμμετοχή της σε εκπαιδευτικά προγράμματα 

πάνω σε γεωργικά θέματα και η παροχή νέων προγραμμάτων, που θα δώσουν την 

ευκαιρία στην αγροτική οικογένεια και ιδιαίτερα στη γυναίκα για αύξηση του εισο

δήματος της, όπως ο αγροτουρισμός και η δημιουργία βιομηχανικιον μονάδων στην 

ύπαιθρο. Και εδώ θα ήθελα να επισημάνω ότι ο αγροτουρισμός στην Κύπρο θα 

πρέπει να ακολουθήσει το ελληνικό πρότυπο. Και εξηγιΟ. Στην Ελλάδα οι γυναίκες 

της υπαίθρου που διοικούν τις αγροτικές μονάδες -είναι γυναίκες της υπαίθρου που 

διοικούν τις αγροτικές μονάδες- έχουν λόγο για τη διαχείριση των εσόδων και την 

όλη λειτουργία της μονάδας. Δεν πρέπει εισάγοντας τον αγροτουρισμό να φέρουμε 

μια τέτοια κατάσταση, κατά την οποία οι γυναίκες που θα ασχολούνται με τον αγρο

τουρισμό απλώς θα καταντήσουν να είναι υπηρέτες των ξένων. Θα πρέπει να έχουν 

την ευκαιρία να αναπτύξουν τις διοικητικές τους ικανότητες και πρωτοβουλίες και 

να κερδίσουν ένα ανεξάρτητο εισόδημα. Γι' αυτό έχει σημασία ο θεσμός του αγρο

τουρισμού στην Κύπρο να εισαχθεί πάνω σε σωστές βάσεις με συνεταιρισμούς 

γυναικών, όπως έχει γίνει στην Ελλάδα, όπου ο θεσμός δουλεύει θαυμάσια. 

Το τελευταίο σημείο που θα ήθελα να θίξω πριν κλείσω είναι η ανάγκη 

ενίσχυσης της παρουσίας της αγρότισσας στους φορείς των προγραμμάτων γεωρ

γικής ανάπτυξης, στα συνεργατικά ιδρύματα και στις αγροτικές οργανώσεις. Συγκε

κριμένα αναφέρομαι στα τοπικά συμβούλια γεωργικής ανάπτυξης, όπου σύμφωνα 

με τους κανονισμούς, θα πρέπει να γίνονται μέλη οι ιδιοκτήτες γεωργικής γης και 

δένδρων. Σε πολλές περιπτώσεις οι ιδιοκτήτες είναι γυναίκες. Όμως συνηθίζεται να 

δηλώνεται επίσημα το όνομα του συζύγου ως μέλος, ανεξάρτητα αν αυτός είναι 

ή όχι ο κάτοχος της γης. Επειδή η κατάσταση αυτή από μόνη της περιορίζει τις δυνα

τότητες για μια περαιτέρω ενεργό ανάμειξη των αγροτισσών στις δραστηριότητες 

τέτοιων συμβουλίων, θα πρέπει απαραίτητα να δοθούν οδηγίες στους λειτουργούς 

που σχετίζονται με το θέμα να τερματίσουν αυτή την τακτική και να δηλώνουν ως 

μέλη των συμβουλίων την πραγματική ιδιοκτήτρια. 

Τελειώνοντας θέλω να επισημάνω ότι η υποχρέωση του κράτους; για αναβάθ

μιση των συνθηκιον ζωής της αγρότισσας δεν είναι μόνο ηθική, αλλά απορρέει από 

το άρθρο 14 της σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών για την εξάλειψη κάθε μορφής 
διάκρισης σε βάρος της γυναίκας που κάνει ειδική αναφορά στην αγρότισσα, και η 

οποία έχει επικυρωθεί από την κυπριακή κυβέρνηση και αυτή τη Boυλ1l. 

Φέτος, όπως λέχθηκε και προηγουμένως, ο Μόνιμος Φορέας για τα Δικαιώ

ματα της Γυναίκας αφιέρωσε την Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας στην αγρότισσα. 

Αυτό το γεγονός μας έδωσε την ευκαιρία να δώσουμε φόρο τιμής στην Κυπρία αγρό

. τισσα. Τώρα όμως θα πρέπει να ακολουθήσουν και τα έμπρακτα μέτρα που θα τη 
βοηθήσουν να ζήσει μαζί με την οικογένειά της μια καλύτερη ζωή στην ύπαιθρο. 

Δίνω από αυτό το βήμα εκ μέρους του ΔΗΣΥ την υπόσχεση ότι εμείς θα συνεχίσουμε 

να αγωνιζόμαστε για την καλυτέρευση των συνθηκών στην ύπαιθρο και για τα ιδιαί

τερα δικαιώματα της αγρότισσας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είχα ζητήσει να εγγραφώ την περασμένη Πέμπτη, γιατί 

σκόπευα να σχολιάσω την ομιλία του συνάδελφου κ. Πιττοκοπίτη. Μετά την ομιλία 
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του συνάδελφου κ. Χρίστου, που πιστεύω ότι ήταν κάτι περισσότερο από πειστική, 

και επειδή ειλικρινά πιστεύω ότι στη βδομάδα που πέρασε διαπίστωσα πως η ομιλία 

του συνάδελφου κ. Πιττοκοπίτη δεν είχε κανένα αντίκτυπο μέσα στο κοινό, αποσύ

ρομαι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είμαι βέβαιος ότι δε θα δεχθεί αυτή τη διαπίστωση ο κ. Πιττοκοπίτης και θα 

ήθελε να απαντήσει. 

Ο κ. Χριστοδουλίδης, παρακαλιΟ. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ : 

Εγώ θα ήθελα να απολογηθώ, διότι δεν είχα την τύχη την περασμένη βδομάδα 

να παρακολουθήσω τις εργασίες της Βουλής. Μου δημιουργήθηκε μια αμυδρά εντύ

πωση από τις εφημερίδες τι περίπου συζητήθηκε, είχα δει και κάποιους διαξιφι

σμούς μεταξύ αγαπητών συναδέλφων και με ευχαρίστηση διαπίστωσα ότι στο τέλος 

αυτή η μικροπαρεξήγηση, την οποία δημιούργησε ο φίλτατος Γιαννάκης Αγαπίου 

στην προσπάθειά του να διοσει ένα κλίμα ευφορίας, έχει λήξει και έτσι δε θα συνε

χίσω και δε θα σχολιάσω απόψεις άλλων συναδέλφων, διότι δεν ήμουν ιδίοις ωσίν 

συμμέτοχος σε αυτή τη συνεδρία. 

Βέβαια δημιουργείται η εντύπωση σ' εμάς τους Κυπρίους, ανεξάρτητα πολι

τικής τοποθέτησης, σε πολλά θέματα μη εξαιρουμένου πρώτα του εθνικού, αλλά θα 

έλεγα οπωσδήποτε μη εξαιρουμένης και της κατάστασης στην ύπαιθρο, ότι είμαστε 

μια υπερδύναμη. Ότι η Κύπρος που έχει καταστραφεί το 1974, και να μην αναφέ
ρουμε το λόγο ακόμα μια φορά, έχει τις δυνατότητες ή είχε τις δυνατότητες να 

αποτελεί ένα επίγειο παράδεισο όχι μόνο για τους κατοίκους των πόλεων, αλλά 

ιδιαίτερα για τους κατοίκους της υπαίθρου. 

Ακούγοντας το φίλτατο Ανδρέα Χρίστου να παρουσιάζει στοιχεία και αριθ

μούς με εξαιρετική απλότητα, μου δημιουργήθηκε η επιθυμία να εγκαταλείψω την 

πόλη της Λάρνακας και να εγκατασταθώ σε κάποιο χωριό που συγκεντρώνει όλα 

εκείνα τα πλεονεκτήματα που έχει παρουσιάσει ο αγαπητός Ανδρέας. Επειδή έχω 

και κάποια συγγένεια με οινοποιητικό και σταφυλοπαραγωγό χωριό της Λεμεσού, 

το Κοιλάνι, από τη σύζυγό μου, έτσι θα ήθελα κι εγώ κάποια μέρα να πάω στο 

Κοιλάνι και να καλλιεργήσω αμπέλια, αν έμειναν, από τον πεθερό μου, για να . 

απολαμβάνω όλα εκείνα τα ωφελήματα. 

Θα μιλήσω για κάτι για το οποίο έχω προσωπική εμπειρία, για την κατάσταση 

στην ύπαιθρο της επαρχίας της Λάρνακας την οποία επαρχία, εμείς οι Βουλευτές 

του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις μπορώ να πω ότι έχουμε αλωνίσει κι έχουμε 

επισκεφθεί μέχρι και την τελευταία κοινότητα από μια μέχρι έξι φορές στο διάτημα 

από την εκλογή μας από τον περασμένο Μάιο μέχρι τώρα κι έχουμε ιδίαν αντίληψη. 

Τι δείχνει τις δυνατότητες μιας κοινότητας της υπαίθρου για εξέλιξη; Οπωσδή

ποτε δεν μπορεί να αρνηθεί κανένας ότι πρέπει βασικά να υπάρχουν έργα υποδομής 

τα οποία να προσφέρουν στο γεωργό, στον αγρότη, στον παραγωγό εκείνες τις δυνα

τότητες για να μπορέσει να ασχοληθεί επικερδώς με το επάγγελμά του. 

Τι έχει γίνει στην επαρχία της Λάρνακας η οποία ειρήσθω εν παρόδω ούτε 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας είχε ούτε υπουργούς εκτός από τρεις. Ένας ήταν ο 

αείμνηστος Νίκος Δημητρίου και οι δύο είναι της σημερινής κυβέρνησης της 

αλλαγής, ο κ. Χριστοφίδης και ο κ. Παπα·ίωάννου. Από την ανεξαρτησία μέχρι 
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σήμερα κανένας άλλος υπουργός δεν ήταν από τη Λάρνακα και κανένας πρόεδρος 

δεν καταγόταν από τη Λάρνακα. Πάντοτε εμείς οι Λαρνακείς είχαμε συνηθίσει να 

λέμε ότι η Λάρνακα ήταν η πιο παραμελημένη επαρχία της Κύπρου και όλες οι 

άλλες επαρχίες μας χειροκροτούσαν και μας έλεγαν ότι πραγματικά είχαμε δίκαιο 

πως είμαστε η πιο παραμελημένη επαρχία. 

Στην επαρχία αυτή την καθυστερημένη, την παραμελημένη, το τελευταίο 

διάστημα, με τη διακυβέρνηση του κ. Γιώργου Βασιλείου -δε θέλω να μηδενίσω προς 

Θεού την τεράστια προσφορά όλων των κυβερνήσεων πάνω στα θέματα της αγρο- · 
τικής πολιτικής και αυτό έχει τονιστεί κατά κόρο από το συνάδελφο κ. Χρίστου

έχουν τροχιοδρομηθεί, κατά την άποψή μας, έργα υποδομής τα οποία εξυπηρετούν 

πέρα από τις αστικές περιοχές ταυτόχρονα και την ύπαιθρο. Έχει τροχιοδρομηθεί η 

κατασκευή του νέου δρόμου Δεκέλειας-Αμμοχώστου ο οποίος θα συνδέει τη Δεκέ

λεια με την πόλη της Αμμοχώστου, όταν απελευθερωθεί, αλλά ταυτόχρονα θα 

προσφέρει τέτοια εξυπηρέτηση στις αγροτικές περιοχές, τουλάχιστο στις κοινότητες 

της Λάρνακας Πύλα, Ξυλοτύμπου, Ξυλοφάγου, Ορμήδεια που κανένας δεν μπορεί 

να αρνηθεί. Και μιλούμε για τις πατατοπαραγωγές περιοχές όχι μόνο της επαρχίας 

αλλά ολόκληρης της Κύπρου. Βέβαια φθάνει να μην παραγνωριστούν τα συμφέ

ροντα και οι απόψεις των κοινοτήτων που θα επηρεαστούν δυσμενιος σε κάποιο 

σημείο από την κατασκευή αυτού του δρόμου. 

Έχει επίσης τροχιοδρομηθεί ένα έργο για το οποίο εμείς ως Βουλευτές έχουμε 

διαφορετικές απόψεις. Ο παρακαμπτήριος δρόμος της Ριζοελιάς προς το διεθνές 

αεροδρόμιο θα εξυπηρετήσει συγκεκριμένο οδικό δίκτυο το οποίο θεωρούμε ως έργο 

βασικό για τους αγρότες μας. Για μια ολόκληρη περιοχή της επαρχίας της Λάρνακας 

με τεράστια τουριστική ανάπτυξη που δεν είχε την εύνοια προηγούμενων κυβερνή

σεων, έχει αποφασιστεί να θεωρηθεί πολεοδομικό έργο ο παραλιακός δρόμος 

Μενεού-Περβολιών προς Μαζωτό. Μπορεί σε ορισμένους συναδέλφους αυτά τα 

πράγματα να μη λένε τίποτε, αλλά για άλλους που γνωρίζουν την επαρχία 

Λάρνακας κάτι λένε. Έχει τροχιοδρομηθεί από αυτή την κυβέρνηση η ανακατασκευή 

του παραλιακού δρόμου της Λάρνακας προς τη Δεκέλεια που εξυπηρετεί κοινότητες 

πεδινές της Λάρνακας, τα Λειβάδια, την Ορόκλινη, την Πύλα μέχρι και την ελεύθερη 

περιοχή της Αμμοχώστου. 

Δε θα αναφερθώ σε άλλους δρόμους που ίσως επειδή είναι πεδινοί, μερικοί 

συνάδελφοι να λένε ότι δεν αφορούν τα χωριά. Θα αναφερθώ σε δύο έργα που η 

απόφαση για την κατασκευή τους αποκλειστικά τιμά την κυβέρνηση Βασιλείου. Ο 

περίφημος δρόμος Χοιροκοιτίας-Ορεινής Λάρνακας, πάγιο αίτημα 32 χρόνων από 
την ανεξαρτησία μέχρι σήμερα, για διάφορους λόγους δε γινόταν δεκτός ως αίτημα 

και είχε τα χάλια του ο δρόμος μέχρι και σήμερα. Αυτή η κυβέρνηση, μετά από 

αγώνες των κατοίκων της περιοχής και με τη συμπαράσταση των Βουλευτών της 

επαρχίας έχει πάρει την πολιτική απόφαση για την ανακατασκευή του, μια απόφαση 

που θα λύσει τεράστια προβλήματα για την Ορεινή της Λάρνακας. 

Ο δρόμος Οδού-Φαρμακά που θα ενώνει δύο επαρχίες από την περιοχή της 

Ορεινής και θα εξυπηρετεί τους αγρότες μιας μεγάλης περιοχής της Οδού έχει 

αποφασιστεί να γίνει από αυτή τψ κυβέρνηση. Ήδη οι κατασκευαστικές μελέτες 

έχουν αρχίσει. 

Βέβαια υπάρχουν προβλήματα και θέματα τα οποία ζητούμε κι εμείς ως 

Βουλευτές και τα οποία ζητούν και οι κάτοικοι των περιοχών. Κάπου όμως όλοι 

μας παραγνωρίζουμε και τις δυνατότητές μας ως κυπριακού κράτους, ως λαού 
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αγωνιζόμενου με προτεραιότητες, δυστυχώς, εξανάγκης άλλες. Και εννοώ την 

αμυντική θωράκιση και τα τεράστια κονδύλια που είμαστε υποχρεωμένοι να ξοδεύ

ουμε ως μια υπό ημικατοχή πατρίδα που αγωνίζεται. Να μην τα ξεχνούμε αυτά στην 

άσκηση της κριτικής μας. 

Ένας άλλος βασικός τομέας υποδομής που πρέπει να υπάρχει για να 

μπορούμε να μιλούμε για την ανάπτυξη της υπαίθρου, είναι πιστεύω όλα εκείνα τα 

οποία σχετίζονται με το υδατικό πρόβλημα, το αρδευτικό και το υδρευτικό. Η καθυ

στερημένη επαρχία της Λάρνακας έχει να παρουσιάσει τέτοια φράγματα συγκέ

ντρωσης νερών της περιοχής που πιστεύω ακράδαντα ότι σε αναλογία δεν υπάρχουν 

σε καμιά άλλη χώρα της Ευρώπης. Έχουμε να παρουσιάσουμε τα Λεύκαρα, το Διπό

ταμο, την Καλαβασό, το φράκτη της 'Άχνας. Δεν αναφέρω το Νότιο Αγωγό, το νερό 

του οποίου έχει παραχωρηθεί και για την άρδευση των διάφορων φυτειών στην 

επαρχία μας. 

Ο εξηλεκτρισμός της Κύπρου. Παρακολουθώντας πριν δυο περίπου μήνες ένα 

ντοκυμανταίρ από την τηλεόραση είδα ένα πανηγύρι που γινόταν σε μια πολύ 

γνωστή περιοχή της Ελλάδας. Γιατί; Επειδή, λέει, πήγε ρεύμα στο χωριό. Εν έτει 

1992, στην Ελλάδα της ΕΚ, στην Ελλάδα των διοδεκα προηγμένων χωρών της 
Ευρώπης! Στην Κύπρο ξεχάσαμε πότε είχε πάει ηλεκτρισμός στο τελευταίο σπίτι, 

πότε είχε πάει ηλεκτρισμός στο τελευταίο απομακρυσμένο χωριό μας. 

Παρακολουθώντας πρόσφατα το ραδιόφωνο είχα ακούσει για το τηλεφωνικό 

δίκτυο και πληροφορήθηκα ότι στην Κύπρο απόμεινε η σύνδεση με τηλεφωνική 

γραμμή ορισμένων χωριών της επαρχίας Πάφου. Δόθηκε μάλιστα η διαβεβαίωση 

από ραδιοφώνου από το διευθυντή της Αρχής Τηλεπικοινωνιών ότι εντός των 

ημερών εκείνων θα πήγαινε και το τηλέφωνο. Δεν ξέρω κ. Μιχαηλίδη αν πήγε στην 

Πάφο τελικά, αλλά αν δεν πήγε τώρα, θα πάει σέ ένα ή δύο μήνες. Επομένως έχουμε 

και τηλεφωνική σύνδεση με την ύπαιθρό μας και με τα πιο απομακρυσμένα χωριά, 

όταν προηγμένες χώρες της Ευρώπης μόνο ασύρματη σύνδεση έχουν με κέντρα τους. 

Αυτή η Κύπρος των 600,000 έχει τηλέφωνο και στο τελευταίο χωριό της ορεινής. 

Ένα άλλο έργο υποδομής που μπορεί να το παραγνωρίζουμε είναι η 

δημιουργία με επίσημη πολιτική από τις κυβερνήσεις της Κύπρου, και του Μακα

ρίου, και του κ. Κυπριανού και του κ. Βασιλείου, που έχει ενταθεί το τελευταίο 

διάστημα, βιοτεχνικών περιοχών στις κοινότητες που τις έχουν ανάγκη και που τις 

θέλουν. Μπορεί σήμερα να το θεωρούμε ως κάτι το δεδομένο, αλλά μιλούμε για 

χωριά των 500 και 600 κατοίκων που έχουν όμως τη βιοτεχνική τους περιοχή που 
δημιουργείται από το κράτος. Χωρίζονται τα βιοτεχνικά οικόπεδα, πηγαίνει το 

ρεύμα και το νερό κι εκεί καλούνται να εργαστούν εκείνοι που ασχολούνται με τη 

βιοτεχνία, όχι στις πόλεις αλλά στην ύπαιθρο. 

Οι κτηνοτροφικές περιοχές που συγκεντρώνουν τους κτηνοτρόφους και 

μεγάλο μέρος του πληθυσμού της Κύπρου και των πεδινών συμπεριλαμβανομένων, 

ελκύουν την κτηνοτροφία. Με επίσημη κυβερνητική πολιτική δημιουργούνται κτηνο

τροφικές περιοχές και σήμερα απαιτούμε να μπει και τηλέφωνο στις περιοχές αυτές. 

Το θεωρούμε λογικό και φυσικό. Ακόμα λίγο μπορεί να ζητήσουμε και φαξ. 

Πώς βοηθάται ο κάτοικος της υπαίθρου; Δεν ξέρω στην επαρχία της Λεμεσού, 

αλλά στην επαρχία της Λάρνακας σε κάθε χωριό έχουν χωριστεί τα λεγόμενα οικό- . 
πεδα για τις άπορες οίκογένειες της υπαίθρου. Τέσσερις κοινότητες της Λάρνακας 
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δεν καλύπτονται. Τα Κάτω Λεύκαρα από λάθος, τα Περβόλια λόγω έλλειψης χαλί

τικης γης, η Ξυλοφάγου και η Ξυλοτύμπου που είναι μέσα στις Βάσεις κι έχουμε 

πρόβλημα έλλειψης γης με τους Άγγλους. Όλες οι άλλες κοινότητες έχουν τις 

διάφορες φάσεις, από 12 μέχρι 24 οικόπεδα κάθε φάση που τα χωρίζει το κράτος και 
πληρώνεται μακροπρόθεσμα το κόστος της κατασκευής. Και μιλούμε για ί800 οι 

πρώτοι που πήραν τα οικόπεδα μέχρι κάπου ί 1.800 που συζητιέται σήμερα. Γιατί; 

Είναι έκφραση πολιτικής αντι-υπαίθρου ή μήπως αντι- αγροτικής πολιτικής; Όχι, 

φυσικά, γιατί θέλει το κράτος να τους κρατήσει τους αγρότες στην ύπαιθρο. 

Για το περιβάλλον και την προστασία του είναι μεγάλο το ενδιαφέρον. Εγώ θα 

ήθελα να αναφέρω μόνο ένα παράδειγμα της Λάρνακας. Από το 1968 αντιμετώπιζε 
η περιοχή της Καλαβασού τον κίνδυνο μόλυνσης των υπόγειων νερών της από το 

εγκαταλειμμένο μεταλλείο της ΕΜΕ. Έγιναν αγώνες και στις προηγούμενες κυβερ

νήσεις. Μόνο όμως με αυτή την κυβέρνηση και μετά, πάλι μετά από αγώνες των 

κατοίκων και τη συμπαράσταση των Βουλευτών, έγινε κατορθωτό να βγει το 

φιρμάνι και να βρεθεί τρόπος να σταματήσει αυτή η κατάσταση και να μπορούν οι 

κάτοικοι που ασχολούνται και με τη γεωργία να έχουν το νερό το κατάλληλο για να 

αρδεύονται οι φυτείες τους. Η περιοχή Καλαβασού επηρεάζει 17 κοινότητες. 

Εμείς ως Λάρνακα που έχουμε και παραλία, έχουμε μεγάλο συμφέρον και 

ενδιαφέρον για τους λεγόμενους λιμενίσκους, τα αλιευτικά καταφύγια, με πάγιο 

αίτημα από το 1960 για κατασκευή καταφυγίων. Κάπου υπάρχει πρόβλημα. Στην 
περιοχή Ζυγίου υπάρχει πρόβλημα έξω από τη θέληση της κυβέρνησης. Έχουμε 

πετύχει από αυτή την κυβέρνηση, και ήδη άρχισαν τα έργα, τη βελτίωση του καταφυ

γίου στην Ορμήδεια. Είναι ένα από τα τρία μικρά λιμανάκια τα οποία διευκολύνουν · 

τους ψαράδες. Είναι αυτό αντι-αγροτική πολιτική; 

Στη γεωργία, επειδή εμάς η περιοχής μας είναι βασικά πεδινή και ασχολού

μαστε με την πατάτα και τα λαχανικά, εκτός από την ημιορεινή μας, όλα τα προβλή

ματα που αντιμετωπίζουν οι υπόλοιποι κάτοικοι της υπαίθρου των άλλων επαρχιών 

τα αντιμετωπίζουμε κι εμείς. Αντικρίζονται με τον ίδιο φακό, κοινοί είναι οι 

αγώνες και δεν μπορώ να πω ότι σε μας η κατάσταση είναι καλύτερη ή χειρότερη 

από την κατάσταση των υπόλοιπων αγροτών μας. 

Όσον αφορά την παιδεία στην επαρχία μας, όλες οι κυβερνήσεις έχουν δείξει 
έμπρακτο ενδιαφέρον, όμως με τούτη την κυβέρνηση και με τούτο τον Υπουργό τον 

πρόσφατα διορισθέντα, ο οποίος κατάγεται από την επαρχία μας, σχεδόν η 

Λάρνακα, όπως είπε και ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας, 

δεν αντιμετωπίζει προβλήματα παιδείας σήμερα. Τα πλείστα των γυμνασίων, 
αγαπητοί συνάδελφοι, βρίσκονται στην ύπαιθρο της Λάρνακας και της ελεύθερης 

περιοχής Αμμοχώστου. Τα παιδιά των αγροτών μας δεν είναι αναγκασμένα πλέον 
να διανύουν μακρινές αποστάσεις και να έρχονται στην πόλη για να αποκτήσουν 

εκείνες τις βασικές γνώσεις. 

Δε θα αναφερθώ σε κάτι που υποτιμούμε πιθανώς, στα έργα υγειούς ενασχό

λησης της νεολαίας στην ύπαιθρο. Δεν υπάρχει σήμερα κοινότητα της υπαίθρου είτε 

ορεινής είτε πεδινής από τα Λεύκαρα και τους Αγίους Βαβατσινιάς που να μη 

διαθέτει το γήπεδό της. Όχι το γήπεδό της σε επίπεδο συλλόγων, αλλά το γήπεδο 

που η κατασκευή του έχει οικονομικά ενισχυθεί από εκείνο τον οργανισμό που 

λέγεται ΚΟΑ. Νομίζω το πρώτο "Κ" αφορά τον κρατικό οργανισμό. Όλες οι κυβερ

νήσεις έχουν συντελέσει, ιδιαίτερα ο σημερινός Πρόεδρος του ΚΟΑ, ο φίλτατος 

κ. Ιωαννίδης, ο οποίος αν δεν με απατά η μνήμη μου επί αυτής της κυβέρνησης ... 
χαμογελά ο κ. Μιχαηλίδης, επειδή είπα φίλτατος. Έχουμε τσακωθεί μαζί του το 

1968 σε κάποια συνέδρια φοιτητικά και έκτοτε είμαστε φίλοι. Τεράστιο το έργο που 
έγινε. 
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Όλα αυτά τα έργα, αγαπητοί συνάδελφοι, αποδεικνύουν, όπως το βλέπω στην 

επικεφαλίδα του θέματος, την έλλειψη βασικής υποδομής στην Κύπρο; Μίλησα μόνο 
για την επαρχία της Λάρνακας την οποία γνωρίζω σε κάποιο βαθμό. Πιστεύω το 

ίδιο, κάπου περισσότερο κάπου λιγότερο, συμβαίνει σε όλες τις επαρχίες της 

Κύπρου. Έχει τονίσει και ο κ. Χρίστου ότι θα θέλαμε να γίνουν περισσότερα. 

Οπωσδήποτε θέλουμε να γίνουν περισσότερα, αλλά από του να θέλουμε να γίνουν 

περισσότερα μέχρι του σημείου να μηδενίζω το έργο αυτής της κυβέρνησης, πάει 

πολύ. Κάποιοι άλλοι έχουν μηδενίσει το έργο της προηγούμενης κυβέρνησης του 

κ. Κυπριανού, κάποιοι άλλοι έχουν προσπαθήσει να μηδενίσουν το έργο των κυβερ

νήσεων του αείμνηστου Μακαρίου, πιθανώς εμείς ως Αριστερά κάποτε να προσπα

θήσουμε να υποβιβάσουμε το έργο κάποιας άλλης πιθανής κυβέρνησης, δεν είναι 

όμως αυτή η αλήθεια, δεν είναι η πραγματικότητα. 

Η ύπαιθρος πιστεύω ότι στη σκέψη του κράτους και της κυβέρνησης κατέχει 

μια πολύ σημαντική θέση, σε σημείο μάλιστα που πολλοί κάτοικοι και εργαζόμενοι 

στις πόλεις να το εκφράζουν πολλές φορές ως παράπονο: "Γιατί δεν κάνει η κυβέρ

νηση και σε μας ό,τι κάνει για την ύπαιθρο;" Αυτό δε σημαίνει ότι συμφωνώ ή 

διαφωνώ με αυτή την άποψη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Χριστοδουλίδη ο κ. Λυσσαρίδης 
επέστρεψε και κατέλαβε την έδρα του και ο κ. Αβραάμ κατήλθε στη θέση του). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, το θέμα θα παραμείνει απλώς για να το 

κλείσει ο εισηγητής στην ερχόμενη συνεδρία, δε θα δοθεί όμως ο λόγος σε άλλο 

ομιλητή πλην του εγγράψαντος το θέμα. 

Ο κ. Ντίνος Μιχαηλίδης. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, προτίθεμαι να κάμω εισήγηση και να κλείσω το θέμα. Δε 

σημαίνει ότι θα δευτερολογήσω, απλώς θα αναφερθώ σε ορισμένα σημεία. Δε θα 

θεωρηθεί δευτερολογία, εκτός αν πρoκύιj,ει οτιδηποτε άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δευτερολογία θα προκύψει μόνο για προσωπικές επιθέσεις, διότι αυτός είναι ο 

κανονισμός της Βουλής. Ο εγγράψας το θέμα κλείνει και τη συζήτηση, εκτός αν 

θίξει μέλος της Βουλής κατά τρόπο προσωπικό και τότε το μέλος δικαιούται φυσικά 

να απαντήσει. 

Νομίζω ότι τελειώσαμε σήμερα. 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 22 Οκτω
βρίου 1992, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

1) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 29) του 1992. 

2) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 30) του 1992. 

3) Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Εκπαίδευση Οδηγών) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1991. (Πρόταση νόμου). 

4) Ο περί περιφερειακών Σφαγείων (Εξουσίες Υπουργικού Συμβουλίου) 
Νόμος του 1992. 

5) Ο περί Επιτάξεως Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 
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6) Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 

Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

7) Ο περί Εφαρμογής της Γενικής Εκτίμησης για τους Σκοπούς των περί 
Αποχετεύσεων Παραλιμνίου Κανονισμών του 1992 Νόμος του 1992. 

8) Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992. 

9) Ο περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1992. 

10) Ο περί Δημόσιας Υγείας (Χωρίων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

11) Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 1992. 

12) Ο περί του Πρωτοκόλλου της Ευρωπα·ίκής Σύμβασης για την Ισοτιμία 
των Διπλωμάτων που οδηγούν στην Εισδοχή σε Πανεπιστήμια 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

13) Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου - Θέση Γενικού Διευθυντή 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

14) Οι περί Αποχετεύσεων Λάρνακας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1992. 

15) Οι περί Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1992. 

16) Οι περί Αποχετεύσεων Παραλιμνίου Κανονισμοί του 1992. 

17) Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Χορήγηση Αδειών) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1992. 

18) Οι περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης Κανονισμοί Προσφοριίιν 
του 1992. 

19) Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Διοικητικό Προσωπικό) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 1992. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απανηiσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) 'Άγροτική πολιτική της κυβέρνησης και τα μέτρα που επιβάλλεται να 
ληφθούν, για να σταματήσει η αστυφιλία της υπαίθρου". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Ντ. Μιχαηλίδη). (20.2.92). 

(Κλείσιμο της συζήτησης). 

2) 'Ή κατάσταση που επικρατεί στην Πύλα και η ανάγκη λήψης μέτρων για 

την ασφάλεια της περιοχής". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Α. Μούσκου). (4.6.92). 

3) 'Ή ανάγκη αναβάθμισης και ανάπτυξης του θεσμού της τοπικής 

αυτοδιοίκησης στην Κύπρο ως σύγχρονου προοδευτικού θεσμού 

διοίκησης στην Ευρώπη". 

(Θέμα εγγραφέν από το Βουλευτή κ. Α. Κουκουμά εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 

(27.2.92). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για το θέμα που 
τιτλοφορείται 'Ή ανάγκη κατάλληλης συντήρησης και προστασίας του 

οπλισμού της Εθνικής Φρουράς". 



213 

(Αυτεπάγγελτη ει;εταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Σ. 
Χάσικου). (8.1.92). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που 
τιτλοφορείται 'Ή αγορά δύο ελικοπτέρων από την Πολωνία το 1989". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ά. 

Χρυσοστόμου) . (4. 11.91). 

6) 'Ή υποβάθμιση της διεθνούς θέσεως της Κυπριακής Δημοκρατίας και η 

εξίσωσή της προς το τουρκοκυπριακό κατοχικό ψευδοκράτος από τον 
Υπουργό Εξωτερικιον της Μεγάλης Βρετανίας κ . Ντάγκλας Χερντ και οι · 

ενέργειες και τα μέτρα που πρέπει να ληφθούν, ιοστε να προστατευτεί η 
νομιμότητα και η εγκυρότητα της χιΟρας". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Ευ. Ευσταθίου). (4.6.92). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που τιτλοφορείται "Το δάσος Αθαλάσσας, οι προγραμματισμοί και οι 
ενέργειες της κυβέρνησης". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των Μελών της Βουλής 
κ . Ρ . Κατσελλή και κ . Δ. Ηλιάδη) . (12.3.92). 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 5.50 μ.μ . ) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβ1]-

ΤΙΚ1ί σειρά:-

Αγαπίου Γιαννάκης 

Α γγελίδου Κλαίρη 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γιάγκου Κίκης 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Eυστάθι~ς 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κ υπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσιώτης Λώρης 

Λυσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 
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Αντιπρόσωποι θριισκευτικών Ομάδων 

Πογιατζής Ιωάννης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 15) του 1992" και ψήφιση αυτού σε νόμο με αρ. 26 του 1992. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 28) του 1992" οι σύντομες αναφορές που έγιναν πάνω στο 
θέμα (Χρ. ΣΟλωμής, Ντ. Μιχαηλίδης, Ρ. Πρέντζας και Α. Χρίστου) και 

ψήφιση αυτού σε νόμο με αρ. 27 του 1992. 

3) Έκθεση για τους κανονισμούς: 

(α) Οι περί Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση 

Λειτουργού Βιομηχανικών Σχέσεων Α' (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 1992. 

(β) Οι περί Ινστιτούτου Εκπαιδεύσεως Προσωπικού Ξενοδοχείων και 

Επισιτιστικής Βιομηχανίας - Θέσεις Καθηγητή (Αγγλικής/Γαλλικής) 

(Κλ. Α8) και Καθηγητή (Αγγλικής/ Γαλλικής) (Κλ. Α5 και Α 7) 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

(γ) Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιιον και Υπηρεσιιον Δημόσιας Υγείας -
Θέση Ιατροφυσικού 1ης και 2ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 1992. 

(δ) Οι περί Πολιτιστικιον Υπηρεσιιον - Θέσεις Βιβλιοθηκαρίου/ Οδηγού 

ΟΑ' και Βιβλιοθηκαρίου/Οδηγού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
1992. 

(ε) Οι περί Τυπογραφείου - Θέση Πρώτου Επιθεωρητή (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

(στ) Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέση Τεχνικού Ελέγχου 2ης Τάξης 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992 και έγκριση αυτών. 

4) Κατάθεση νομοσχεδίων, εγγράφων και κανονισμών. 

5) Ερωτήσεις Βουλευτών (ΤΟ οδικό δίκτυο Λεμεσού - Η κατασκευή 

Μαρίνας στη Λεμεσό - Η κατασκευή δρόμων και η ηλεκτροδότηση 

οικοπέδων στην κοινότητα Αγίου Θεράποντα - Το οικιστικό πρόβλημα 
στις Π. Κυβίδες - Η λειτουργία λατομείου - Τα σοβαρά προβλήματα 

αναφορικά με το κύρος της Κύπρου στο διεθνή χώρο - Η απονομή 

ηθικών αμοιβών σε ανθρώπους που δείχνουν με τις πράξεις τους 

αλτρουισμό, ανθρωπιά και τιμιότητα - Η τηλεοπτική κάλυψη από το 

δεύτερο κανάλι του ΡΙΚ της κοινότητας Πωμού και της γύρω περιοχής -
Η ευθυγράμμιση του ποταμού που βρίσκεται κοντά στην κοινότητα 

Πωμού - Το αρδευτικό πρόβλημα στις παραποτάμιες κοινότητες του 

ποταμού Διαρίζου, καθώς και στις περιοχές της κοιλάδας του ποταμού 

της Έζουσας - Η κατασκευή και τρίτου υπνοδωματίου σε πολυμελείς 
οικογένειες προσφύγων που διαμένουν σε συνοικισμούς - Το σχολικό 
πρόβλημα στον Κάτω Δρυ - Η αστυφυλία στην ύπαιθρο - Το αίτημα των 
κατοίκων της Αυδήμου για επιδιόρθωση του τούρκικου σχολείου και 

καφενείου, η κήρυξή τους ως διατηρητέων οικοδομών και η αξιοποίησή 
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τους ανάλογα - Η κατασκευή αποχετευτικού συστήματος στο Φοινί - Το 
αποχετευτικό σύστημα στην κοινότητα Π. Πλατρών και η διαρροή των 

λυμάτων που προκαλεί ρύπανση των νερών του ποταμού ο οποίος 

χρησιμοποιείται για τις αρδευτικές ανάγκες της κοινότητας Πέρα Πεδίου 

- Η υδροδότηση της συνοικίας "Περβόλια" στην κοινότητα Πωμού - Η 
ανέγερση νέου δημοτικού σχολείου στο χωριό Μεσόγη της Πάφου - Η 
συμπεριφορά του ΡΙΚ έναντι του τηλεοπτικού σταθμού "Ο Λόγος" με 

αφορμή τη μετάδοση του φεστιβάλ τραγουδιού Ευρωπα'ίκής Κοινότητας

Κύπρου - Η αποτροπή της τουρκοποίησης των ελληνικών τοπωνυμίων -
Η τεράστια ετήσια δαπάνη που συνεπάγεται για την Αρχή 

Τηλεπικοινωνιών η έκδοση κάθε χρόνο νέου τηλεφωνικού καταλόγου - Η 
αξιοποίηση του παλιού νοσοκομείου Λευκωσίας μετά την οικοδόμηση 

του νέου νοσοκομείου - Οι ενέργειες της κυβέρνησης για τη στήριξη και 

την προώθηση της αίτησης ένταξης της Κύπρου στην ΕΚ μετά την 

απόφαση της Λυσσαβόνας και ενόψει της συνόδου του Εδιμβούργου και 

πώς οι διακοινοτικές συνομιλίες και ιδιαίτερα οι σχετικές πρόνοιες του 

σχεδίου Γκάλι επηρεάζουν την αίτηση ένταξής μας - Η προώθηση του 
νομοσχεδίου περί Ευημερίας των Ζώων - Η οχληρία που προκαλείται 
από το κάψιμο των αχρήστων των μονάδων εκτροφής πουλερικών στην 

Κοκκινοτριμιθιά - Η προειδοποίηση του Συνδέσμου Διευθυντών 

Κλινικών Εργαστηρίων σχετικά με προσφορές χαμηλού επιπέδου 

αναλύσεων με αμφίβολα αποτελέσματα). 

6) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η εκτέλεση οδικών 

έργων στην ελεύθερη επαρχία Αμμοχcοστου - Το αίτημα της κοινότητας 
Πύργου για εγγραφή ως δημόσιων δρόμων των "Μονοπατιών" που 

βρίσκονται μέσα στα όρια της - Το αίτημα της κοινότητας Αγίου 

Θεράποντα για ασφαλτόστρωση του δρόμου που συνδέει την κοινότητα 

με το φράκτη Άλασσας - Η ευθυγράμμιση και διαπλάτυνση του δρόμου 
Αγίου Αμβροσίου-Αγίου Θεράποντα - Η υποχρέωση να έχουν άδεια 

κυκλοφορίας οι γεωργοί, ιδιοκτήτες φορτηγών οχημάτων κατηγορίας Β' -
Η παραχώρηση κυβερνητικής εγγύησης στην κοινότητα Σούνι-Ζανατζιάς 

για σύναψη δανείου προς εκτέλεση κυβερνητικού υδατικού έργου - Η 

παροχή οικονομικής βοήθειας προς τους παραγωγούς επιτραπέζιων 

σταφυλιών - Η παραχώρηση υπηρεσιακού οχήματος σε κρατικούς 

λειτουργούς - Το αίτημα της κοινότητας Παλιόμυλου για επέκταση του 
δικτύου υδατοπρομήθειάς της) . 

7) Συνέχιση της συζήτησης (Α. Χρυσοστόμου, Α. Χρίστου, Κ. Κληρίδου 

και Δ. Χριστοδουλίδης) πάνω στο θέμα "Αγροτική πολιτική της 

κυβέρνησης και τα μέτρα που επιβάλλεται να ληφθούν για να σταματήσει 

η αστυφιλία της υπαίθρου". 

Τιμή: 75σ 

Τυ;τώθηκε στο Τυ;τογραφείο της Κυ;τριακιjς Δημοκρατίας. Λειr,(ωσία. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 22ας Οκτωβρίου 1992 

(Ώρα έναρξης: 4.21 μ.μ. ) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

(Αρ.4) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της συνεδρίας αυτής της Βουλής. Παρακα

λούνται οι έντιμοι κύριοι Γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΛ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το πρώτο θέμα στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία, είναι "0 περί Συμπλη
ρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 29) του 1992". Παρακαλώ να διαβαστεί η 
Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού στο 
Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
πρσΥ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ πρσΥ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 29) ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Νίκος Κατσουρίδης 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Οκτωβρίου 
1992. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ί1.183.000 και η διάθεσή του 
για την κάλυψη της ολικής γενικής κυβερνητικής εισφοράς στο Ταμείο Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων για το 1992. 

(217) 
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Το ποσό που αρχικά προβλέφθηκε στον Τακτικό Προϋπολογισμό για το σκοπό 

αυτό δεν αναμένεται να επαρκέσει για το 1992, γιατί το ύψος των ασφαλιστέων 
αποδοχών πάνω στο οποίο υπολογίστηκε η γενική κυβερνητική εισφορά στο Ταμείο 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων υπολογίζεται να ανέλθει σε μεγαλύτερο ποσό απ' ό,τι είχε 

αρχικά υπολογιστεί. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 
με τους σκοπούς για τους οποίους ζητείται η πιο πάνω συμπληρωματική πίστωση, 

γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχε

δίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; /' 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε 'στη δεύτερη ---
ανάγνωση, η οποία θα γίνει διά της αναγνώσεως του αριθμού των άρθρων και των 

πλαγιοτίτλων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ί1.183.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 - 3 και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 - 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση, διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 29) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπο

λογισμού Νόμος (Αρ. 30) του 1992". Παρακαλώ να διαβαστεί η Έκθεση της Κοινο
βουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 

"Ο ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 30) 
ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Νίκος Κατσουρίδης 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το . 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Οκτωβρίου 
1992. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού f:1.300.000 και η διάθεσή του 
για την ~άλυψη των αυξημένων δαπανών για την παροχή επιδόματος τέκνου μέσα 

στο 1992Ό 

Το ποσό των :Ε5.000.000 το οποίο είχε αρχικά προϋπολογιστεί για τον πιο 

πάνω σκοπό στον Τακτικό Προϋπολογισμό για το 1992 δεν αναμένεται να επαρ
κέσει, επειδή οι νέες περιπτώσεις δικαιούχων με βάση τη νέα νομοθεσία για την 

παροχή επιδόματος τέκνου έχουν ξεπεράσει κατά πολύ τον αριθμό που προϋπολογί

στηκε. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς για τους οποίους ζητείται η πιο πάνω WJμπληρωματική πίστωση, 
γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχε

δίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί 

Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 28) του 1992'" 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση, η οποία θα γίνει διά της αναγνώσεως του αριθμού των άρθρων και των 

πλαγιοτίτλων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού f:1.300.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 - 3 και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 - 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση, διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 28) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. ' 

Εχουμε δεκαεννέα θέματα προς συζήτηση, γι' αυτό πρέπει να κινούμαστε με 

κάποια ταχύτητα. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Μηχανοκίνητων Οχημάτων (Εκπαίδευση 

Οδηγών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991'" Είναι πρόταση νόμου. 

Ο κ. Ανδρέας Γεωργίου. 
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Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Αν μου επιτρέπετε, θα παρακαλούσαμε να δοθεί μιας βδομάδας αναβολή για 

την πρόταση αυτή νόμου, γιατί υπάρχουν ορισμένα θέματα τα οποία θα θέλαμε να 

εξετάσουμε ως Κοινοβουλευτική Ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το θέμα αναβληθεί για μια βδομάδα; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το θέμα αναβάλλεται για την προσεχή συνεδρία 

της Βουλής την ερχόμενη Πέμπτη. 

Προχωρούμε _στο επόμενο θέμα, που είναι ''Ο περί Περιφερειακών Σφαγείων 

(Εξουσίες Υπουργικού Συμβουλίου) Νόμος του 1992". Παρακαλώ να διαβαστεί η 
Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων στο Σώμα. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ ΦΥΣΙΚΩΝ 

ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤ ΛΟΦΟΡΕΙΤ ΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΠΕΡΙΦΕ

ΡΕΙΑΚΩΝ ΣΦΑΓΕΙΩΝ (ΕΞΟΥΣΙΕΣ ΥΠΟΥΡΓΙΚΟΥ ΣΥΜΒΟΥ ΛΙΟΥ) ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Χρίστος Μαυροκορδάτος, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κίκης Γιάγκου 

Αυγερινός Παπαρές 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το υπό 

αναφορά νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Οκτωβρίου 
1992. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Εσωτερικών και των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του Υπουργείου 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. Παρευρέθηκαν επίσης και εξέφρασαν τις απόψεις 

τους εκπρόσωποι του Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου, του Δημοτικού Σφαγείου 

Πάφου, των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Παναγροτικός, 

καθώς και εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Κρεοπωλών. Στην ίδια συνε

δρία παρευρέθηκε και ο Βουλευτής Πάφου κ. Λ. Θεοδούλου. 

Με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο παρέχεται στο Υπουργικό Συμβούλιο η 

εξουσία, στις περιπτώσεις που δεν εφαρμόζεται ο νόμος για τα σφαγεία, να · 

διατάσσει, ύστερα από συνεννόηση με την οικεία αρχή τοπικής διοίκησης, το κλεί

σιμο υφιστάμενου σφαγείου σε δήμο, περιοχή βελτιώσεως ή χωριό και να καθορίζει 

το σφαγείο το οποίο θα εξυπηρετεί τον επηρεαζόμενο δήμο, περιοχή βελτιώσεως ή 

χωριό. 

Απώτερος στόχος των προτεινόμενων νομοθετικών ρυθμίσεων είναι η 

επέκταση των υπηρεσιών του Δημοτικού Σφαγείου Πάφου σε ολόκληρη την επαρχία 

Πάφου, διευθέτηση που κρίνεται επιβεβλημένη για σκοπούς αναβάθμισης των υγειο

νομικών συνθηκών της σφαγής των ζώων στην εν λόγω επαρχία. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη τις διάφορες θέσεις που εκφράστηκαν από τους ενδιαφερόμενους φορείς, 

υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό 

και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού προηγουμένως 

διευκρινιστεί ότι η εξουσία του Υπουργικού Συμβουλίου σχετικά με το κλείσιμο 

υφιστάμενου σφαγείου δε θα εφαρμόζεται για το Κεντρικό Σφαγείο Κοφίνου και ότι 

η εξουσία αυτή θα ασκείται με τη σύμφωνη γνώμη της οικείας αρχής τοπικής διοί

κησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση, η οποία θα γίνει διά της αναγνώσεως του αριθμού των άρθρων και των 

πλαγιοτίτλων μόνο. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Κλείσιμο υφιστάμενων σφαγείων κ.λπ. Άρθρο 2. 

Έκταση εφαρμογής του παρόντος Νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 - 3 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 - 3 εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση, διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί περιφερειακών Σφαγείων (Εξουσίες 

Υπουργικού Συμβουλίου) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Επιτάξεως Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1992". Παρακαλώ να διαβαστεί η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Εσωτερικών στο Σώμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤ ΛΟΦΟΡΕΙΤ ΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΕΠΙΤ ΑΞΕΩΣ ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑΣ 

(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κίκης Γιάγκου 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το υπό αναφορά νομοσχέδιο 

σε συνεδρίασή της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Οκτωβρίου 1992. Στη συνεδρίαση 
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αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών, Συγκοινώ
νιών και Έργων και Άμυνας και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρα

τίας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εξαίρεση από τις διατάξεις της 

βασικής νομοθεσίας για τις επιτάξεις ιδιοκτησίας των πλοίων που ανήκουν σε 
Κύπριους πολίτες που είναι μόνιμοι κάτοικοι εξωτερικού. 

Σύμφωνα με όσα κατέθεσαν στην Επιτροπή οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Συγκοινωνιών και Έργων, η τροπολογία που προτείνεται είναι αναγκαία για να 

δημιουργηθεί ένα πρόσθετο κίνητρο για εγγραφή πλοίων ξένων συμφερόντων στο 
κυπριακό νηολόγιο, αφού το ενδεχόμενο επίταξης πλοίων δημιουργεί αντικίνητρο 

για την εγγραφή τους. Σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, όλες οι χώρες που 

έχουν ανοικτά νηολόγια δεν επιβάλλουν το μέτρο της επίταξης πλοίων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Αν μου επιτρέπετε -δεν είναι ομιλία επί θέματος αρχής- φαίνεται ότι έχει γίνει 

κάποια 'μικρή παρεξήγηση. Στη συνεδρίαση της Επιτροπής, όταν συζητείτο το περί 

ου ο λόγος νομοσχέδιο, είχα διατυπώσει μια σειρά ερωτήσεων και επιφυλάξεων 

προς τους εκπροσώπους του Υπουργείου και είχα επιφυλαχθεί ότι θα τοποθετού
μουν σε αυτό το ζήτημα αργότερα, για να συνεννοηθώ και με την κοινοβουλευτική 

μου ομάδα. Φαίνεται ότι δεν έγινε αντιληπτό αυτό το σημείο και βλέπω ότι στην 

Έκθεση αναφέρεται ότι ήταν ομόφωνα αποδεκτή η Έχθεση. Παρακαλώ να θεωρηθεί 

ότι δεν είναι ομόφωνα αποδεκτή η Έκθεση, διότι το κόμμα μας τοποθετείται διαφο
ρετικά σε αυτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δε ζητάτε αναβολή. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Όχι, δεν είναι θέμα αναβολής, διότι έχουν όλοι ήδη τοποθετηθεί, έχουν εκφρα

στεί όλες οι απόψεις. Απλώς έχει γίνει πdρεξήγηση σε ό,τι αφορά τη δική μας τοπο

θέτηση. Διευκρινίζω σήμερα ότι δεν είχαμε δηλώσει ναι υπέρ αυτού του νομοσχε

δίου. Είχαμε επιφυλαχθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Πολύ σύντομα θα ήθελα να πω ότι αυτό το νομοσχέδιο αστοχεί απελπιστικά, 

γιατί δηλώνεται ως στόχος του η παροχή ενός κινήτρου για την προσέλκυση πλοίων 

στο κυπριακό νηολόγιο και επιχειρείται μια εξαίρεση, η μοναδική στο νόμο περί 
Επιτάξεως, υπέρ πλοίων που, όπως ομολογήθηκε από τους αρμοδίους, δε βρίσκο

νται στην Κύπρο. Συνήθως είναι πολύ μακριά από την Κύπρο και είναι πολύ εξαιρε
τική η περίπτωση να βρεθούν σε τέτοιες περιστάσεις σε κυπριακό λιμάνι, ώστε να 

είναι δυνατή η επίταξή τους. 
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Η επίταξη σύμφωνα με το νόμο γίνεται για σκοπούς άμυνας ή ασφάλειας της 

Δημοκρατίας. Αυτός είναι ο πρώτος λόγος. Γίνεται για τη δημόσια ασφάλεια ή 

δημόσια τάξη ή δημόσια υγεία ή για τα δημόσια ήθη. Γίνεται για τη δημιουργία, 

συντήρηση ή ανάπτυξη των διά ξηράς, θαλάσσης, αέρος συγκοινωνιών, για τη συντή

ρηση και τον επισιτισμό του πληθυσμού. Αυτοί είναι μερικοί από τους βασικότερους 

λόγους. Και ο νόμος δε δίνει καμιά απολύτως εξαίρεση. Εξαιρούνται από τις διατά

ξεις του νόμου μόνο οι τόποι δημόσιας λατρείας. Έτσι μας φαίνεται παράξενο το 

ότι γίνεται αυτή η εξαίρεση, ενώ αντιμετωπίζουμε θέματα άμυνας και ασφάλειας. 

Αντιμετωπίζουμε την κατοχή. Αντιμετωπίζουμε απειλή. 

Και ενώ στην πραγματικότητα κανέναν ιδιοκτήτη πλοίου δε θα εξυπηρετήσει η 

εξαίρεση αυτή, απλά φοβούμαι ότι θα δώσει την εντύπωση ότι η κυπριακή σημαία 

προωθείται ακόμα περισσότερο προς την κατεύθυνση της σημαίας ευκαιρίας. Ότι, 

μαζί με τις πολύ υποτυπώδεις φορολογικές επιβαρύνσεις, μαζί με την ευκολία 

εγγραφής ή διαγραφής από το κυπριακό νηολόγιο, αποδυναμώνεται ακόμα περισσό

τερο η ισχνή κρατική εξουσία στον τομέα της εμπορικής ναυτιλίας με αυτή την εξαί

ρεση, που ουσιαστικά δίνει το μήνυμα ότι ο καθένας είναι εντελώς εκτός ελέγχου, . 

όταν έχει πλοίο γραμμένο στο κυπριακό νηολόγιο. 

Γι' αυτό, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θερμή μας έκκληση προς όλες τις 

πλευρές είναι να ξανασκεφτούν αυτό το θέμα, διότι οφείλουμε να διαφυλάξουμε 

λίγο τη σοβαρότητα του κράτους μας, να διαφυλάξουμε λίγο το κύρος του, να 

ενισχύσουμε ή να μην αποδυναμώσουμε τα ελάχιστα εκείνα μέτρα που υπάρχουν 

στον τομέα της ναυτιλίας, να μην τροφοδοτήσουμε ακόμη περισσότερο την έντονη, 

όπως ξέρετε όλοι, κριτική σε βάρος της κυπριακής σημαίας. Η εισήγησή μας είναι να 

απορριφθεί αυτό το νομοσχέδιο από όλους, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Μερικοί συνάδελφοι τα έχουν βάλει με την κυπριακή ναυτιλία και δεν υπάρχει 

περίπτωση, όταν συζητείται νομοσχέδιο που αφορά με οποιοδήποτε τρόπο την 

κυπριακή ναυτιλία, είτε αυτό αφορά τη φορολογία της είτε αφορά την ιδιοκτησία 

είτε αφορά σήμερα το δικαίωμα της κυβέρνησης να εξαιρεί από την επίταξη τα 

πλοία Κυπρίων κατοίκων του εξωτερικού, που να μην καταφέρονται εναντίον της. 

Η κυπριακή ναυτιλία αφήνει στην Κύπρο περί τα σαράντα εκατομμύρια 

ετησίως και είναι μια από τις βασικές υπηρεσίες που προσφέρει η χώρα μας στους 

ξένους πλοιοκτήτες. Άρχισε μπορώ να πω σχεδόν σαν σημαία ευκαιρίας και έχει 

αναχθεί σε μια από τις καλύτερες σημαίες του κόσμου. Δεν πληρώνεται φορολογία 

για τα έσοδα από τη ναυτιλία. Και αυτός είναι ένας από τους βασικούς λόγους που 

οι πλοιοκτήτες του εξωτερικού, είτε αυτοί είναι ξένοι είτε είναι Κύπριοι του εξωτε

ρικού, εγγράφουν τα πλοία τους υπό κυπριακή σημαία. 

Ας μην ξεχνούμε ότι η χώρα μας βρίσκεται σε εμπόλεμη κατάσταση. Η χώρα 

μας είναι κατεχόμενη. Η χώρα μας μπορεί να γίνει θύμα περαιτέρω εισβολής και 
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κατοχrlς. Γι' αυτό θα υπάρξουν περιπτώσεις ίσως που κυπριακές περιουσίες, συμπε

ριλαμβανομένων και πλοίων, θα είναι ανάγκη να επιταχθούν για την άμυνα της 

χώρας, για αξιοποίηση των πόρων της χώρας, για αντιμετώΠΙQη πιθανής εισβολής ή 

εχθρικών πράξεων εναντίον του κράτους μας. 

Υπάρχει εξαίρεση για τους ξένους. Οι Κύπριοι του εξωτερικού οικονομικά 

τουλάχιστον ίσως να θεωρούνται ξένοι για μας. Ίσως να μην ενδιαφέρονται τόσο 

πολύ να εγγράψουν τα πλοία τους υπό κυπριακή σημαία, αν γνωρίζουν ότι σε μια 

δεδομένη στιγμή μπορεί να επιταχθούν. Αφού τα πλοία αυτά ουσιαστικά δεν 

προσεγγίζουν τα κυπριακά λιμάνια και ίσως ακόμη να μην έρθουν ποτέ στην Κύπρο, 
γιατί να αφήνουμε έστω και την ελάχιστη αμφιβολία στους πλοιοκτήτες Κυπρίους 

του εξωτερικού να πιστεύουν ή να νομίζουν ότι το πλοίο τους υπόκειται σε επίταξη 
και γι' αυτό το λόγο να το εγγράψουν ή να προσφύγουν σε οποιοδήποτε άλλο 

νηολόγιο; Τι θα ωφεληθεί η Κύπρος αν τα 30,40,50, 100 πλοία των Κυπρίων του 
εξωτερικού υπόκεινται σε επίταξη; Ποτέ δε θα μπορέσουν να επιταχθούν. Απλώς 

ψηφίζουμε αυτό το νομοσχέδιο, για να αφαιρέσουμε από το νου οποιουδήποτε 

πλοιοκτήτη το φόβο ότι το πλοίο του μπορεί να επιταχθεί. Δε θα ζημιώσει τίποτε η 

Κύπρος, αν δεν επιταχθεί το πλοίο του Κύπριου του εξωτερικού. Και δε νομίζω ότι 

υποβαθμίζεται η σημαία μας ή η κρατική μας οντότητα, όπως είπε ο συνάδελφος 

κ. Πρέντζας, αν εξαιρέσουμε και τα πλοία των Κυπρίων του εξωτερικού από την 

υποχρεωτική επίταξη. 

Θα πρέπει να επαναλάβω εκείνο που είπα στην αρχή. Όταν θέλουμε να κτυπή

σουμε την κυπριακή ναυτιλία σε κάθε θέμα το οποίο συζητείται σε αυτή τη Βουλή, 

βρίσκουμε κάτι. Αν το ενδιαφέρον του συνάδελφου Πρέντζα για την κυπριακή 

ναυτιλία είναι τόσο μεγάλο, νομίζω πως αυτό το νομοσχέδιο που συζητούμε σήμερα 

ενοχλεί ή επηρεάζει το ολιγότερο την κυπριακή ναυτιλία και τη σημαία μας. Γι' αυτό 

εμείς θα ψηφίσουμε υπέρ του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Πράγματι εγείρεται ένα θέμα: Τι είναι αυτό που θέλουμε να υποστηρίξουμε; 

Την κυπριακή ναυτιλία, όπως είπε ο κύριος συνάδελφος, τις υπεράκτιες εταιρείες, 

κάποια συμφέροντα ή μήπως θα έπρεπε να βάλουμε μια άλλη προτεραιότητα; Να 

υπερασπιστούμε την Κύπρο και να δημιουργήσουμε τέτοιες αξίες και τέτοιες συσχε

τίσεις που να ενισχύουν την έννοια της Κυπριακής Δημοκρατίας. Διότι είναι δυνατό 

κάποιες δραστηριότητες να αποφέρουν κάποια έσοδα, αλλά ταυτόχρονα να συνοδεύ

ονται από υπόσκαψη του κυπριακού ονόματος ή της κυπριακής σημαίας. Και αν 

υπάρχει κάτι που πρέπει να μας ενδιαφέρει περισσότερο, είναι το κύρος και το 

όνομα της Κυπριακής Δημοκρατίας, που ούτε με εκατομμύρια δεν μπορεί να εξαγο

ραστεί, αν διαβληθεί. Και κάποτε θα πρέπει αυτή την έγνοια μας να τη συνειδητο

ποιήσουν όλοι όσοι συζητούν μαζί μας αυτό το θέμα. Γιατί εμείς δεν είμαστε 

εναντίον της εμπορικής ναυτιλίας. Έχουμε έγνοια, που πιστεύω ότι είναι κοινή 

μέσα σε αυτή την αίθουσα, για τον τόπο, για τη θέση της Κύπρου μέσα στο διεθνή 

χώρο. 

Αλλά έχω κάποιες συγκεκριμένες απορίες, κύριε Πρόεδρε. Λέμε ότι πρέπει να 

δώσουμε κίνητρο για εγγραφές. Μα, μέχρι τώρα, χωρίς να έχουμε δώσει αυτό το 

κίνητρο, καταντήσαμε η μεγαλύτερη υπερδύναμη εμπορικής ναυτιλίας στον κόσμο, 
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κάτι το δυσανάλογο και με την έκταση και με τις δυνατότητες και με τους μηχανι

σμούς μας και με την οργάνωση των υπηρεσιών μας, κάτι που κινείται πέραν των 

δυνατοτήτων μας. Αν λοιπόν με αυτό το κίνητρο πρόκειται να εγγραφούν και άλλα 

πλοία, τι θα γίνει τέλος πάντων; Πώς θα μπορέσουμε να ανταποκριθούμε σε αυτό το 

ρόλο; Εκτός αν δεν είναι απλώς κίνητρο. Αν είναι μια περαιτέρω δωρεά προς 

κάποιους οι οποίοι ούτε υποθετικά δεν μπορούν να φανταστούν ότι είναι δυνατό, 

αν η Κύπρος πάει να καταστραφεί, το πλοίο τους, που είναι δυνατό να βρεθεί σε 

κυπριακό λιμάνι, να κληθεί να προσφέρει κάποια υπηρεσία. Αλλά, αν η Κύπρος 

καταστραφεί, κύριοι συνάδελφοι, τι να το κάνουμε το νηολόγιο; Τι να την κάνουμε 

την εμπορική ναυτιλία και τα κέρδη από την εμπορική ναυτιλία; Διότι, πέραν των 

συγκεκριμένων νόμων, νομίζω ότι πρέπει να οικοδομούμε και κάποιες αξίες μέσα σε . 

αυτό τον τόπο, εκτός αν θέλουμε να πούμε του κόσμου ότι συμφέρει να ζει στο 

εξωτερικό και να είναι offshore στην Κύπρο. Είναι και αυτό μια λογική. Αλλά μια 
λογική προς την οποία δεν προσχωρούμε. 

Σε ό,τι αφορά, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, το ποια είναι η θέση πραγ

ματικά της Κύπρου, τουλάχιστο να δεχθούμε ότι είναι συζητήσιμη. Εμείς θέλουμε να 

λέμε ότι δεν είναι σημαία ευκαιρίας η Κύπρος. Υπάρχουν πολλοί άλλοι όμως που 

λένε ότι είμαστε σημαία ευκαιρίας. Και φαίνεται ότι δεν έχουμε δώσει εκείνα τα 

πειστικά παραδείγματα που να πείθουν προς αυτή την κατεύθυνση. 

Δε θα επιμείνω πάνω στο σημείο αυτό, γιατί δεν είναι το θέμα μας σήμερα. 

Αλλά σίγουρα με ενοχλεί, όταν στην Έκθεση λέγει ότι πρέπει να συγκρινόμαστε και 

να υπερτερούμε των άλλων ανοικτών νηολογίων, δηλαδή της Λιβερίας, της Αντί

γκουας, του Παναμά. Ε! Όχι, κύριοι συνάδελφοι. Είναι γι' αυτό το λόγο που θα 

καταψηφίσουμε το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το λόγο είχαν ζητήσει ο κ. Πιττοκοπίτης και ο κ. Ηλιάδης. Ο κ. Πιττοκοπίτης 

και εν συνεχεία ο κ. Ηλιάδης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Σε μια άλλη ομιλία μου είχα αναφέρει ότι, ενώ είμαστε "μύγα", προσπαθούμε 

να παρουσιαζόμαστε ότι είμαστε "αετοί". Ο έντιμος συνάδελφος κ. Αγαπίου, για να 

δικαιολογήσει και να υποστηρίξει την ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου που βρίσκεται 

μπροστά μας, κατηγορεί όχι μόνο σήμερα, αλλά και άλλες φορές, όσους κατά 

καιρούς ασχολούμαστε με την εμπορική ναυτιλία και παρουσιάζει ότι από την 

εγγραφή αυτών των πλοίων στο κυπριακό νηολόγιο η χώρα μας καρπώνεται το όχι 

ευκαταφρόνητο ποσό των σαράντα εκατομμυρίων λιρών και αμέσως προχωρεί και 

λέει ότι το νομοσχέδιο αφορά μόνο μερικούς Κυπρίους που ζουν στο εξωτερικό και 

μόνο 30 ή 40 ή 50 πλοία. Και αποφεύγει να μας πει ότι είναι το σύνολο των εσόδων 
που προέρχεται από την εγγραφή όλων αυτών των πλοίων στο κυπριακό νηολόγιο. 

Έχω όμως να θυμίσω -και πρέπει να το ξέρει ο έντιμος συνάδελφος- ότι πράγ

ματι έχουμε τεράστια προβλήματα. Πρέπει να παραδεχθούμε ότι η κυπριακή σημαία 

στο εξωτερικό είναι πασίγνωστη ως σημαία ευκαιρίας. Όσοι εγγράφουν τα πλοία 
τους στο κυπριακό νηολόγιο σίγουρα δεν τα εγγράφουν για φιλανθρωπικούς 

σκοπούς ή γιατί μας αγαπούν, αλλά εν πάση περιπτώσει γιατί εξυπηρετούνται 

πρώτα τα δικά τους συμφέροντα και ύστερα τα δικά μας. 
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Δε θα μακρηγορήσω. Θα πω μόνο τούτο, γιατί σε πολύ μικρό χρονικό 

διάστημα πιστεύω ότι θα έρθει ενώπιον του Σώματος να συζητηθεί. Ήδη ετοιμάζο

νται να μας βάλουν σε μαύρη λίστα οι διεθνείς των ναυτικών για τους όρους εργο

δότη σης και για συμβάσεις που δεν τηρούνται, ενώ έπρεπε αυτό το πράγμα να γίνει 

εδώ και αρκετό καιρό. Επομένως, για να μην ξεφύγω από το θέμα, θα είμαστε 

ενοχλητικοί και θα μιλούμε όσον αφορά το θέμα της εμπορικής ναυτιλίας και εν 

πάση περιπτώσει νοιαζόμαστε, όπως και ο κ. Αγαπίου, για το ότι πάση θυσία η 

κυπριακή σημαία πρέπει να κρατηθεί σε ψηλά επίπεδα και όχι καθημερινά να την 

υποβιβάζουμε και να δίνουμε εμείς οι ίδιοι την εντύπωση ότι πρόκειται περί 

σημαίας ευκαιρίας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Δημήτρης Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Θα .είμαι σύντομος. Είναι γεγονός ότι σε μια χώρα με το δικό μας γεωγραφικό 

στίγμα πρέπει να γίνεται αξιοποίηση της γεωγραφικής της θέσης προς όφελος της 

οικονομικής ανάπτυξης του τόπου. Και είναι κατανοητό και είναι ορθό να παρέχο

νται κίνητρα για την εγκατάσταση υπεράκτιων εταιρειών και να υπάρχει ένα 

ανοικτό νηολόγιο που να προσελκύει πλοία ξένης ιδιοκτησίας. Και αυτό είναι 

αναγκαίο να γίνεται, γιατί, αν συμφέρει στους ξένους, θα έρθουν στην Κύπρο. Αν 

δεν τους δώσουμε κίνητρα, απλούστατα δε θα έρθουν. Και εμείς και κίνητρα 

θέλουμε να δίνουμε και τους θέλουμε να έρχονται. Όμως σε κάθε θέμα υπάρχουν 

ορισμένα όρια και ορισμένα πλαίσια αρχών, μέσα στα οποία οφείλουμε να κινού

μαστε ως πολιτεία και ως κοινωνία, σεβόμενοι τις πραγματικότητες του τόπου μας 

και τις στιγμές τις ιστορικές που περνά ο λαός μας. 

Αν, κύριε Πρόεδρε, περάσει αυτή η διάταξη, αυτό τι σημαίνει; Ότι, αν 

ξεσπάσει ένας πόλεμος εναντίον της πατρίδας μας, αυτός ο λαός θα κινδυνεύσει να 

αφανιστεί, να χάσει τη ζωή του, τα παιδιά του, την οικογένειά του, την περιουσία 

του, τα πάντα. Των Κυπρίων πολιτών που τυγχάνει να ζουν στο εξωτερικό δε θα 

μπορεί αυτή η πολιτεία να επιτάξει για ένα σύντομο χρονικό διάστημα τα πλοία 

τους, αν τύχει να είναι στην Κύπρο, για να υπηρετήσει τι. Τις ανάγκες επιβίωσης 

του κυπριακού λαού και της Κυπριακής Δημοκρατίας μέσα σε πολεμικές συνθήκες. 

Αν αυτό δεν είναι μια επιβεβλημένη συνεισφορά του κάθε Κύπριου πολίτη που ζει 

στο εξωτερικό, όταν οι άλλοι θα δώσουν τη ζωή τους ενδεχομένως, τότε διερωτώ

μαστε ποια φιλοσοφία θα πρέπει να διέπει τις νομοθεσίες τις οποίες αυτή η Βουλή 

ψηφίζει. Τα ψίχουλα των επιπλέον κερδών των Κυπρίων μεγαλοεφοπλιστών του 

εξωτερικού, που είναι σύνολο ένας έως δύο, ή η αντίληψη ότι όλοι πρέπει να συνει

σφέρουμε, αν χρειαστεί, τα πάντα και εκείνοι τα ελάχιστα διά της επιτάξεως για 

μικρό χρονικό διάστημα του πλοίου τους; Αυτή είναι η ερώτηση την οποία πρέπει 

να απαντήσουμε και όχι τυφλά να λέμε, ναι, είναι ένα κίνητρο. Κίνητρο για ποιους; 

Για Κυπρίους. Και σε ποιες ώρες ζητούμε να λειτουργήσει αυτή η έννοια και ο 

θεσμός της επίταξης; Αυτό είναι το ερώτημα. 

Και ακόμα είναι και κάτι άλλο. Είναι και η έννοια της ίσης μεταχείρισης των 

πολιτών αυτού του τόπου. Και ένας πολίτης, είτε ζει στην Κύπρο είτε όχι, έχει και 

δικαιώματα, αλλά έχει και υποχρεώσεις απέναντι σε αυτό το ώριμο το κράτος που 
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έμεινε μισό και ονομάζεται Κυπριακή Δημοκρατία. Και αυτή είναι μια από τις 

υποχρεώσεις στις οποίες οφείλουν να υποβάλλονται και οι Κύπριοι πολίτες του 
εξωτερικού. Και ποιοι Κύπριοι πολίτες; Οι δύο έως τρεις που έχουν τα καράβια. 

Και υπάρχει και ένα τρίτο σημείο. Κάνουμε νόμους απρόσωπους και αντικει

μενικούς. Έτσι νομοθετεί αυτή η Βουλή. Σε αυτή την περίπτωση, όπως και σε 

ορισμένες άλλες, ίσως φωτογραφίζουμε ένα πρόσωπο. Αυτός, εκτός από όλα τα 

άλλα, είναι και διαβλητός νόμος, γιατί αποτελεί και προσωπικό ρουσφέτι για ένα 

συγκεκριμένο άτομο. Αν αυτούς τους νόμους, με αυτή τη φιλοσοφία και αυτή τη 

νοοτροπία, ψηφίζει αυτή η Βουλή, τότε πιστεύω ότι λανθασμένα νομοθετεί, αν έτσι 

θα νομοθετήσει φυσικά. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το λόγο είχε ζητήσει ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Παραχωρώ τη θέση μου στον κ. Κατσουρίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον παραχωρείτε τη θέση σας, ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Πρώτα απ' όλα θέλω να θεωρήσω την τελευταία αναφορά τυχαία και ατυχή, 

διαφορετικά αποτελεί προσβολή προς όλους μας, αν υπονοείται ότι η Επιτροπή και 

τα Μέλη της εν γνώσει τους έκαμναν προσωπικό ρουσφέτι προς οποιοδήποτε. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Αν μου επιτρέπει ο ομιλητής, κύριε ΠρόεδΡf:, και εσείς, θέλω να κάνω σαφές 

ότι δεν εννοώ την Επιτροπή, για να μην υπάρξει παρανόηση και λανθασμένη κατεύ

θυνση της συζήτησης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Εν πάση περιπτώσει πιστεύω ότι, αν ο συνάδελφος ή οι συνάδελφοι, εκπρό

σωποι του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ στην Επιτροπή, είχαν τέτοια στοιχεία, 

όφειλαν να τα θέσουν ενώπιον της Επιτροπής. Χθες την Τρίτη ακόμη συνεδριάζαμε. 

Επίσης θέλω να απορρίψω την αναφορά που έγινε από συνάδελφο ότι η 
Έκθεση υιοθετεί το ανοικτό νηολόγιο, που ανοικτό νηολόγιο σημαίνει σημαία ευκαι

ρίας. Δεν είμαι βέβαιος αν ανοικτό νηολόγιο σημαίνει σημαία ευκαιρίας ούτε θέλω 
να το συζητήσω αυτό το θέμα αυτή τη στιγμή. Ας εγγραφεί θέμα να συζητήσουμε αν 

είναι σημαία ευκαιρίας η κυπριακή. Αλλά η Έκθεση αναφέρει απλώς εκείνο το 

οποίο λέχθηκε, ότι δηλαδή στις χώρες που έχουν ανοικτό νηολόγιο ισχύουν αυτά τα 

πράγματα. 

Πιστεύω ότι ένα απλό θέμα έχει αναχθεί σε ένα σεμινάριο σχέσης πολιτικού 

αγώνα και οικονομικής ανάπτυξης. Εν καιρώ ειρήνης το μεγαλύτερό μας όπλο είναι 

η οικονομική μας ανάπτυξη. θα μπορούσαμε να διεξάγουμε --τον οποιοδήποτε 

αγώνα, αν δεν είχαμε την οικονομία που έχουμε; Για ποια αμυντική θωράκιση θα 

μιλούσαμε, αν δεν είχαμε λεφτά; 

Ούτε θεωρώ εγώ ότι είναι κατάντια το να είμαστε, όπως λέχθηκε, η πιο μεγάλη 

υπερδύναμη στην εμπορική ναυτιλία. Αυτό βέβαια λέχθηκε ίσως εν τη ρύμη του 

λόγου. Οπωσδήποτε, δε θεωρώ κατάντια το να είμαστε μια μεγάλη δύναμη στον 
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τομέα της εμπορικής ναυτιλίας. Εδώ εκείνο που μας ζητήθηκε και συμφώνησε η 

Επιτροπή ποιο ήταν; Ζητήθηκε αυτή την εξαίρεση που έχουν οι ξένοι πλοιοκτήτες . 

να την έχουν και οι Κύπριοι μόνιμοι κάτοικοι του εξωτερικού. Ο Κύπριος μόνιμος 

κάτοικος του εξωτερικού είναι πολίτης της χώρας στην οποία είναι κάτοικος . Δε 

γίνεται διάκριση σε βάρος Κυπρίων. Απλά, αφού έρχονται οι ξένοι και επειδή ένα 

κίνητρο τους φέρνει εδώ, αυτό το κίνητρο το επεκτείνουμε και στους Κυπρίους που 

είναι υπήκοοι Βρετανίας, υπήκοοι Ελβετίας, δεν ξέρω εγώ τι άλλο. Αν θα πρέπει να 

πληρώνουν περισσότερα και αν θεωρούνται ορισμένα πράγματα χαριστικά προς το 

κεφάλαιο που ασχολείται με την εμπορική ναυτιλία, εδώ είμαστε να τα αυξήσουμε. 

Και η δική μας η άποψη ως κόμμα ήταν ότι θα έπρεπε να πλήρωναν περισσότερα. 

Αλλά δεν είναι αυτό που συζητούμε αυτή τη στιγμή. 

Γι' αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, και επειδή ακριβώς το θέμα δεν είναι η 

σημαία ευκαιρίας, ο αγώνας και η οικονομική ανάπτυξη, οι παραχωρήσεις ή μη 

παραχωρήσεις προς το κεφάλαιο, εμείς υποστηρίζουμε να ψηφιστεί αυτό το νομο

σχέδιο. Δεν είναι διάκριση για κανέναν. Και εν τελευταία αναλύσει -δεν είμαι 

νομικός και, αν έχω λάθος, ας με διαψεύσουν οι νομικοί, που είναι πολλοί μέσα στη 

Βουλή- εν καιρώ πολέμου ισχύει οποιαδήποτε άλλη νομοθεσία εκτός από το δίκαιο 

της έκτακτης ανάγκης; Αν αποφασίσεις ότι θα επιτάξεις τα τρία πλοία του άλφα 

Κύπριου εφοπλιστή, μόνιμου κάτοικου του εξωτερικού την ώρα του πολέμου, θα 

σηκωστεί κάποιος και θα σου κινήσει αγωγή, γιατί αυτή η Βουλή ψήφισε τον άλφα 

νόμο κάποτε; Δεν ξέρω. Εξαρτάται τι Κύπρο θα έχουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος έχει το λόγο. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Η εισήγησή μου είναι να κηρύξετε τη συζήτηση εξαντληθείσα και να προχωρή

σετε στην ψήφιση του νόμου. Είναι μια απλή πρόνοια του νόμου, η οποία μπορεί να 

αναχθεί, άμα θέλουμε, σε θέμα ύψιστης αρχής άμυνας, σωτηρίας του τόπου, καθηκό

ντων των πολιτών, ίσης μεταχείρισης ημεδαπών και αλλοδαπών ή Κυπρίων που 

διαμένουν στο εξωτερικό. Αλλά δε νομίζω ότι αυτό ειδικά το θέμα προσφέρεται για 

τέτοια μεγάλη συζήτηση. Η Έκθεση της Επιτροπής αναφέρει κακώς, όπως μας 

εξηγήθηκε, ότι είναι ομόφωνη. Δεν είναι ομόφωνη η Έκθεση της Επιτροπής, όπως 

φαίνεται. Η ΕΔΕΚ έχει τις απόψεις της. Λέχθηκαν κατά τη γνώμη μου με αρκετή 

σαφήνεια ως θέματα αρχής και τις έχουν ακούσει οι Βουλευτές. Εκτός αν υπάρχει 

ενδεχόμενο αλλαγής των θέσεων που λήφθηκαν στην Επιτροπή, θεωρώ ότι τίποτε 
παραπάνω δεν πρόκειται να προσθέσει αυτή η συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Επειδή δεν υπήρξε ομιλητής από πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού, χωρίς 

να διαφωνώ με το ότι πράγματι έχει ίσως εξαντληθεί η συζήτηση του θέματος, θα 

ήθελα από τη θέση μου να αναφέρω, κύριε Πρόεδρε, ότι, όταν η κοινοβουλευτική 

μας ομάδα ενημερώθηκε από τους συναδέλφους που συμμετέχουν στην αρμόδια 

Επιτροπή, η Έκθεση της οποίας σήμερα βρίσκεται ενώπιον του Σώματος, είχαμε 

υπόψη μας ότι ήταν ομόφωνη. Και φυσικά δε μας λέχθηκε τίποτε περί φωτογραφίας 

συγκεκριμένου προσώπου ή εξυπηρέτησης οποιωνδήποτε προσωπικών συγκεκρι

μένων άλλων συμφερόντων. Αν ο συνάδελφος, ο κ. Ηλιάδης -στέκομαι στο σημείο 

τούτο- μπορεί πράγματι να δώσει κάποια στοιχεία να μας διαφωτίσει και να 
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επιμένει σε αυτή τη θέση, πράγματι μπορεί και εμείς να πειστούμε να εξετάσουμε 

ξανά το θέμα στην κοινοβουλευτική μας ομάδα. Αλλά άλλως πως δεν πρέπει να 
μείνει οποιαδήποτε εντύπωση σε αυτό το Σώμα ότι, ψηφίζοντας οι Βουλευτές θετικά 

γι' αυτό το νομοσχέδιο, έχουν μπροστά τους τη συγκεκριμένη φωτογραφία κάποιου 

ατόμου. 

Είναι αυτό το θέμα το οποίο ήθελα να διευκρινίσω, εκτός αν ο κ. Ηλιάδης 

δώσει οποιαδήποτε άλλη ερμηνεία σε αυτά που είχε αναφέρει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έκανα σαφές, όταν είχα παρέμβη, όταν μιλούσε ο Πρόεδρος 

της Επιτροπής Εσωτερικών, και το επαναλαμβάνω ότι η φωτογράφηση δεν έγινε 

από την Επιτροπή και από τους συνάδελφους Βουλευτές. Αυτό το νομοσχέδιο 

μπορεί στην πράξη να τύχει εφαρμογής σε μια ή το πολύ δύο περιπτώσεις, όχι 

περισσότερες. Και αυτό είναι γνωστό ... 
Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ; 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, θέμα διαδικασίας ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να έχετε λίγη υπομονή. Ακόμα μιλά. Όταν τελειώσει, είχε ζητήσει το λόγο ο 

κ. Μουσιούττας. Θα δώσω το λόγο στον κ. Μουσιούττα και σε οποιοδήποτε άλλο 
ζητήσει το λόγο. 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ψηφίζοντας ναι για τη ρύθμιση που έχει γίνει, δεν είχαμε 

καθόλου κατά νου όσα στην επιχειρηματολογία τους έχουν πει οι συνάδελφοι της 

ΕΔΕΚ και τα οποία θα μπορούσαν ίσως να δημιουργήσουν σε μερικούς Βουλευτές 

και συνειδησιακό πρόβλημα. Γι' αυτό το λόγο εμένα δε θα με πείραζε καθόλου να 

ξαναπάει στην Επιτροπή Εσωτερικών και εκεί να λεχθούν όσα μπορεί να πει 

κανένας. Όμως η εντύπωση που είχαμε αποκομίσει, για να πούμε το ναι, ήταν ότι 

αυτή η πρακτική εφαρμόζεται σε όλες τις χώρες του κόσμου με αξιοπρεπή σημαία 

και πως δεν πρωτοτυπούσαμε με αυτό που κάμναμε. Γι' αυτό και προχωρήσαμε. Αν 

όμως υπάρχει κάτι, ειλικρινά δε με ενοχλεί καθόλου προσωπικά να ξαναπάει στην 

Επιτροπή Εσωτερικών για περαιτέρω συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου και κατόπιν ο κ. Συλλούρης. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι σταθήκαμε πίσω από ένα στοιχείο το 

οποίο έδωσε ο κ. Ηλιάδης και το οποίο δυστυχώς απορρίπτεται από τα επίσημα 

δεδομένα τα οποία λένε ότι το 30% περίπου των εγγεγραμμένων πλοίων ανήκει σε 
Κυπρίους, οι οποίοι είναι άνω των είκοσι εν πάση περιπτώσει. Άρα δεν ευεργε

τείται ένας. Αυτό το στοιχείο δεν υπάρχει στην πραγματικότητα. Έτσι νομίζω ότι 
πρέπει να προχωρήσουμε στην ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου και δεν προκύπτει 

θέμα αναβολής κατά τη δική μας άποψη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Συλλούρης. 
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Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Εγώ περισσότερο είνq.ι πάνω στη διαδικασία πο.υ θα μιλήσω και θα εισηγηθώ, 

διότι φαίνεται ότι μετατρέπουμε την ολομέλεια της Βουλής σε Επιτροπή Εσωτε

ρικών της Βουλής και αρχίσαμε από την αρχή να ερευνούμε στοιχεία κ.λπ., αν υ~άρ
χουν κάποια στοιχεία τα οποία θα μας προβληματίσουν ξανά, να συζητήσουμε ξ~νά 
το θέμα στην Επιτροπή και να το επαναφέρουμε την άλλη βδομάδα. Να το συζητή

σουμε την Τρίτη στην Επιτροπή Εσωτερικών ξανά και να το επαναφέρoυ~ιε, για να 
σταματήσει και η συζήτηση εδώ και να κάνουμε τη δουλειά μας πιο σωστά στην 

Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, στη διάρκεια της συζήτησης τέθηκαν δύο κατηγορίες επιχειρη

μάτων. Τα μεν ήταν επί της ουσίας και ο καθένας έχει τις απόψεις του επί της 

ουσίας. Αναβολή απαιτείται, αν και εφόσον το νέο στοιχείο, το στοιχείο το οποίο 

έθεσε ο συνάδελφος Ηλιάδης, θα έρθει στην Επιτροπή να το υποστηρίξει με στοι

χεία. Αν δεν προκύπτει αυτό, δε βλέπω το λόγο να πάμε μετά από τρεις βδομάδες, 

διότι η Επιτροπή την άλλη Τρίτη έχει τη ραδιοφωνία. Δεν μπορεί να ασχοληθεί με το 

θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ενώπιον του Σώματος δύο εισηγήσεις. Η μια εισήγηση έγινε από τον 

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Δημοκρατικού Κόμματος. Ο κ. Τάσσος Παπαδό

πουλος εισηγείται να θεωρηθεί ότι η συζήτηση εξαντλήθηκε και να προχωρήσουμε σε 

ψηψοφορία. Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της εισήγησης αυτής; 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν η Βουλή θα αποφασίσει την αναβολή του θέματος, δεν έχω 

λόγο να επιμένω στην εισήγησή μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, αλλά υπάρχει πρώτη η εισήγησή σας και οφείλω να τη βάλω ... 
ι 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Μπορείτε να βάλετε τη δεύτερη και μετά να βάλετε τη ... 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να αντιστρέψω τους όρους. Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η αναβολή απορρίπτεται. Τώρα παραμένει η εισήγηση του κ. Παπαδόπουλου, 

η οποία δεν είναι ανάγκη να τεθεί σε ψηφοφορία, διότι είναι δικαίωμα του προέ

δρου της Βουλής να θεωρήσει κατά πόσο η συζήτηση εξαντλήθηκε ή όχι. Θεωρώ ότι 

η συζήτηση εξαντλήθηκε. Μπαίνουμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η 

οποία θα γίνει διά της αναγνώσεως του αριθμού των άρθρων και των πλαγιοτίτλων. 

\ 
\ 
\ 
\ 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 18Α του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 - 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

42 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον των άρθρων 1 - 3; 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τα άρθρα 1 - 3 εγκρίνονται με 42 ψήφους υπέρ, 6 εναντίον και καμιά αποχή. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση, η οποία θα γίνει διά της αναγνώσεως του τίτλου 

μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Επιτάξεως Ιδιοκτησίας (Τροποποιη

τικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

42 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με 42 ψήφους υπέρ, 6 εναντίον και καμιά 
αποχή. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος 

(Τέλη και Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο 
της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΚΟΥ ΚΑΙ 

ΧΩΡΟΜΕΤΡΙΚΟΥ ΤΜΗΜΑΤΟΣ (ΤΕΛΗ ΚΑΙ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κίκης Γιάγκου 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το υπό αναφορά νομο- . 

σχέδιο σε συνεδρίασή της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Οκτωβρίου 1992. Στη συνε
δρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών 

και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθε

σίας για τα τέλη και δικαιώματα που εισπράσσει το Κτηματολογικό και Χωρομε

τρικό Τμήμα για τις εγγραφές ακινήτων, ώστε να μην επιβάλλονται ή να μην 

εισπράσσονται τέλη για την εγγραφή συμβάσεων μισθώσεως κρατικής και τουρκοκυ

πριακής ιδιοκτησίας που χρησιμοποιείται για σκοπούς στέγασης ή αυτοστέγασης 

εκτοπισμένων προσώπων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, έχοντας υπόψη ότι η τροπολογία 

που προτείνεται αποτελεί συνέχεια και συνέπεια σχετικής νομοθεσίας που ψήφισε η 

Βουλή πολύ πρόσφατα, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό 

αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλούνται οι έντιμοι 

κύριοι Γραμματείς να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του Πίνακα του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει με 

την ανάγνωση του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 

Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει αντίρρηση, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι ''Ο περί Εφαρμογής της Γενικής 
Εκτίμησης για τους Σκοπούς των περί Αποχετεύσεων Παραλιμνίου Κανονισμών του 
1992 Νόμος του 1992''. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ ΤΗΣ 
ΓΕΝΙΚΗΣ ΕΚΤΙΜΗΣΗΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΣΚΟΠΟΥΣ ΤΩΝ ΠΕΡΙ ΑΠΟΧΕΤΕΥΣΕΩΝ 
ΠΑΡΑΛΙΜΝΙΟΥ ΚΑΝΟΝΙΣΜΩΝ ΤΟΥ 1992 ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κίκης Γιάγκου 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το υπό αναφορά νομο
σχέδιο σε δύο συνεδριάσεις της που πραγματοποιήθηκαν στις 2 και στις 13 Οκτω
βρίου 1992. Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρό
σωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εφαρμογή της γενικής εκτίμησης 
της ακίνητης ιδιοκτησίας, που έγινε με βάση τις διατάξεις του άρθρου 69 της 
βασικής νομοθεσίας για την ακίνητη ιδιοκτησία, για τους σκοπούς των Κανονισμών 

για το αποχετευτικό σύστημα του Δήμου Παραλιμνίου, θέμα που αποτελεί αντικεί
μενο άλλης Έκθεσης της Επιτροπής Εσωτερικών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη ότι παρόμοιες 
ρυθμίσεις έγιναν και για τα αποχετευτικά συστήματα άλλων περιοχών, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι Βουλευτές, 

Έχω να σας πληροφορήσω ότι σήμερα βρίσκεται μαζί μας ο Βουλευτής 

κ. Αλέξανδρος Παπαδόγγονας, αρχηγός της ελληνικής αντιπροσωπείας για τις 
σχέσεις με τη Βουλή των Αντιπροσώπων ... 

(Χειροκροτήματα) 

.. που πραγματοποιεί επίσκεψη στην Κύπρο έπειτα από πρόσκληση της Βουλής 
των Αντιπροσώπων. Ο κ. Παπαδόγγονας είναι επίσης αρχηγός της ελληνικής αντι
προσωπείας στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης και 
στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση της ΔΑΣΕ. 

Χαιρόμαστε ιδιαίτερα για την τιμή που μας κάνει ο κ. Παπαδόγγονας να 
παρακολουθεί συνεδρίαση της κυπριακής Βουλής και τον ευχαριστούμε τόσο για το 
ενδιαφέρον που επιδεικνύει για την προώθηση της αίτησής μας για ένταξη στην 
Ευρωπα·ίκή Κοινότητα όσο και γενικότερα για την υποστήριξη που δίδει για το 

εθνικό μας πρόβλημα. 

Παρακαλώ να συνεχίσουμε με τη νομοθετική μας εργασία. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Εφαρμογή της γενικής εκτίμησης. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει αντίρρηση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εφαρμογής της Γενικής Εκτίμησης 

για τους Σκοπούς των περί Αποχετεύσεων Παραλιμνίου Κανονισμών του 1992 
Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει αντίρρηση, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στα επόμενα τρία θέματα της ημερήσιας διάταξης, που είναι 

''Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992", ''Ο περί Χωρίων (Διοί
κηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992" και ''Ο περί Δημό
σιας Υγείας (Χωρίων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992", τα οποία έχουν κοινή 
Έκθεση. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να · 

διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΑ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ (1) ''Ο ΠΕΡΙ ΔΗΜΩΝ (ΤΡΟΠΟ

ΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 3) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992", (2) ''Ο ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΩΝ (ΔΙΟΙΚΗΣΗ 

ΚΑΙ ΒΕΛΤΙΩΣΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" ΚΑΙ 
(3) ''Ο ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΓΕΙΑΣ (ΧΩΡΙΩΝ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κίκης Γιάγκου 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε και τα τρία υπό αναφορά 

νομοσχέδια σε συνεδρίασή της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Οκτωβρίου 1992. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε

ρικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της Ένωσης Δήμων 

Κύπρου και της Παγκύπριας Ομοσπονδίας Ενώσεων Κοινοτήτων. 

Σκοπός των νόμων που προτείνονται είναι η παροχή εξουσίας στα δημοτικά 

συμβούλια, στα συμβούλια περιοχών βελτιώσεως και στις χωριτικές αρχές, ώστε να 

ιδρύουν στις περιοχές τους βιοτεχνικές περιοχές και να ρυθμίζουν όλα τα θέματα 

που αφορούν τη διοίκηση και τη λειτουργία τους. 
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Οι τροπολογίες που προτείνονται αποτελούν την υλοποίηση πρόσφατης 

απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου να αναλάβουν οι τοπικές αρχές την ευθύνη 

για τη δημιουργία βιοτεχνικών περιοχών μέσα στα όριά τους, ενώ αναμένεται και 

νέα απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για την ενίσχυση των τοπικών αρχών, 

ώστε να εκτελέσουν τα αναγκαία έργα υποδομής που θα απαιτηθούν μετά την εγκα

θίδρυση και λειτουργία των βιοτεχνικών αυτών ζωνών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό εξέταση νομοσχεδίων, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Με τη νομοθεσία που ομόφωνα θα θεσπίσουμε παρέχουμε εξουσία στις δημο

τικές αρχές, στα συμβούλια βελτίωσης, στις χωριτικές αρχές να εγκαθιδρύουν και να 

λειτουργούν βιοτεχνικές περιοχές. Βεβαίως το θέμα εκ πρώτης όψεως πιθανό να μη 
λέει πολλά πράγματα. Ήθελα όμως αφενός μεν να υπογραμμίσω το τι λέει αυτός ο 

νόμος που θα ψηφίσουμε και αφετέρου να υποδείξω προς την Εκτελεστική Εξουσία 

τι πρέπει ακόμα να κάμει προς αυτή την κατεύθυνση, έτσι ώστε τα ευεργετικά αποτε

λέσματα της υπό ψήφιση νομοθεσίας να έρθουν, γιατί μπορεί και να μην έρθουν, αν 

δεν υπάρξουν και κάποια άλλα μέτρα. 

Πρώτα απ' όλα με τη θέσπιση αυτής της νομοθεσίας θα διευκολύνουμε μια 

μεγάλη τάξη επαγγελματιών οι οποίοι αντιμετωπίζουν πρόβλημα στέγης για 

πολλούς και διάφορους λόγους, έλλειψη στέγης, ακαταλληλότητα υπάρχουσας 

στέγης, ακαταλληλότητα σε σχέση με το περιβάλον μέσα στο οποίο βρίσκονται, και 

προς αυτή την κατεύθυνση σίγουρα θα τους προσφέρουμε μια πολύ μεγάλη εξυπηρέ

τηση. Και είναι γνωστό ότι πρόκειται για μια πολύ μεγάλη τάξη, την τάξη των βιοτε

χνών. 

Δεύτερο, θα απαλλάξουμε τους κατοίκους των αστικών κυρίως περιοχών, 

αλλά και των χωριών από την οχληρία την οποία προκαλούν ορισμένα επαγγέλ

ματα. Το ότι δημιουργούμε τις προϋποθέσεις για ίδρυση αυτών των βιοτεχνικών 

περιοχών σημαίνει ότι αυτά τα επαγγέλματα θα τα απομακρύνουμε από ορισμένες 

κατοικημένες περιοχές κι έτσι θα εξασφαλίσουμε την αναγκαία ησυχία στους κατοί

κους των πόλεων. Θα εξυπηρετήσουμε επίσης πιστεύω τη δημόσια υγεία. 

Ειδικά για την ύπαιθρο αυτή η νομοθεσία που θα ψηφίσουμε έχει πιστεύω 

πολύ μεγάλη σημασία, αλλά όχι από μόνη της. Πρέπει εδώ τουλάχιστο να συνοδευτεί 
και από κάποια άλλα μέτρα. Είναι γνωστό ότι η ύπαιθρός μας έχει υποστεί μια 

τεράστια φθορά λόγω της αστυφιλίας και είναι γνωστό επίσης ότι πολλά επαγγέλ

ματα, πολλοί επαγγελματίες, πολλοί βιοτέχνες έχουν φυλλορροήσει προς τα αστικά 

κέντρα, με αποτέλεσμα εξαιτίας αυτού του φυλλορροήματος γενικά να φθίνει και η 

ύπαιθρος. 

Σήμερα · υπάρχει τάση επιστροφής αυτών των βιοτεχνών και πρέπει, κύριοι 

συνάδελφοι, αυτή η τάση να ενθαρρυνθεί. Θέλουν πολλά συμβούλια βελτίωσης και 

πολλές χωριτικές αρχές να δημιουργήσουν βιοτεχνικές περιοχές. Όμως αυτό 
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σημαίνει πρώτα απ' όλα έξοδα, τα οποία πιθανότατα να μην αντέχουν τα πολύ ισχνά 

ταμεία αυτών των περιοχών. Γι' αυτό πρέπει η κυβέρνηση να μελετήσει και με ποιο 

τρόπο θα βοηθήσει οικονομικά, για να δημιουργηθούν αυτές οι βιοτεχνικές 

περιοχές. Επίσης θα πρέπει να μελετηθούν κάποια κίνητρα προς εκείνους οι οποίοι 

τυχόν θα αποφάσιζαν να εγκατασταθούν σ' αυτές τις βιοτεχνικές περιοχές. 

Θέλουμε να ενισχύσουμε την ύπαιθρο. Πρέπει να δοθούν τα κίνητρα. Τη βιομηχανία 

ή άλλους παραγωγικούς κλάδους την ενισχύουμε συχνά πυκνά με διάφορα κίνητρα. 

Για άλλα πράττουμε καλώς, για άλλα ίσως να μην πράττουμε καλώς. Σ' αυτήν ειδικά 

την περίπτωση είμαστε πεπεισμένοι εμείς του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ ότι η 

παραχώρηση κινήτρων που να ενθαρρύνουν την εγκατάσταση βιοτεχνιών στην 

ύπαιθρο έχει τεράστια σημασία. Γι' αυτό ήθελα να κάμω μια έκκληση προς την Εκτε

λεστική Εξουσία να μελετήσει ειδικά αυτό το θέμα σε συνδυασμό με τη νομοθεσία 

που η ίδια μας πρότεινε -γιατί πρόκειται περί νομοσχεδίου, δεν πρόκειται περί 

προτάσεως νόμου- έτσι ώστε αυτή η δουλειά που αρχίζει να γίνει σωστή και να μη 

μείνει ημιτελής. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, θα προχωρήσουμε στην ψήφιση των 

τριών νομοσχεδίων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 85 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση, με την ανάγνωση του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο νομοσχέδιο. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση, με την ανάγνωση του τίτλου μόνο. 



237 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει αντίρρηση, το. νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο τρίτο νομοσχέδιο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος . Άρθρο 1. 
Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 
Εφόσον δεν υπάρχει αντίρρηση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 
Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δημόσιας Υγείας (Χωρίων) (Τροπο
ποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο ενδέκατο θέμα της ημερήσιας διάταξης, που είναι ''Ο περί 

Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίάς (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992". 
Παρακαλώ να αναγνωσθεί η Έκθεση στη Βουλή. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ
ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΗΣ 
ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 3) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Κλαίρη Α γγελίδου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Λώρης Λυσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Οκτωβρίου 1992. Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας 

και των εκπαιδευτικών οργανώσεων ΟΕΛΜΕΚ, ΟΛΤΕΚ και ΠΟΕΔ. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η αναστολή μέχρι την 31η Δεκεμ
βρίου 1993 της εφαρμογής σχετικής πρόνοιας στη βασική νομοθεσία για τη δημόσια 
εκπαιδευτική υπηρεσία, η οποία προβλέπει τη διαδικασία ετοιμασίας υπηρεσιακών 
εκθέσεων για τους εκπαιδευτικούς. 
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Η αναστολή αυτή κρίνεται αναγκαία, για να ξεπεραστούν τα προβλήματα που 
έχουν προκύψει από την εισαγωγή του νέου συστήματος αξιολόγησης των εκπαιδευ

τικών λειτουργών. 

Οι εκπρόσωποι των εκπαιδευτικών οργανώσεων υιοθετούν τους σκοπούς του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, λαμβάνοντας υπόψη τις απόψεις 

όλων των ενδιαφερομένων, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του 
σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Δημόσιας 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1992". 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο
σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Αναστολή εφαρμογής του άρθρου 36 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 
Εφόσον δεν υπάρχει αντίρρηση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. ./ 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1992. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε τώρα στο επόμενο νομοσχέδιο, που είναι ''Ο περί του Πρωτο
κόλλου της Ευρωπα·ίκής Σύμβασης για την Ισοτιμία των Διπλωμάτων που Οδηγούν 
στην Εισδοχή σε Πανεπιστήμια (Κυρωτικός) Νόμος του 1992". Παρακαλώ να 
αναγνωσθεί η Έκθεση στη Βουλή. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤ ΛΟΦΟΡΕΙΤ ΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΤΟΥ ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΟΥ ΤΗΣ ΕΥΡΩ

ΠΑΙΚΗΣ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΙΣΟΤΙΜΙΑ ΤΩΝ ΔΙΠΛΩΜΑΤΩΝ ΠΟΥ 
ΟΔΗΓΟΥΝ ΣΤΗΝ ΕΙΣΔΟΧΗ ΣΕ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΑ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1992" 
Παρόντες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Κλαίρη Αγγελίδου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Λώρης Λυσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Π ρέντζας 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Οκτωβρίου 1992. Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η νομοθετική κύρωση του πρωτο

κόλλου της Ευρωπα"ίκής Σύμβασης για την ισοτιμία των διπλωμάτων που οδηγούν 

στην εισδοχή σε πανεπιστήμια, την οποία κύρωσε ήδη η Βουλή με σχετικό νόμο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, επικροτώντας την απόφαση του 

Υπουργικού Συμβουλίου για την προσχώρηση της Κυπριακής Δημοκρατίας και στο 

πρωτόκολλο της πιο πάνω Ευρωπα"ίκής Σύμβασης, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

τη σε νόμο ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση του Πρωτοκόλλου και του Πιστοποιητικού. Πίνακας, Μέρος Ι, 

Μέρος ΙΙ. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1,2 και 3, καθώς και ο Πίνακας, Μέρος Ι 
και Μέρος Π, εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει αντίρρηση, εγκρίνονται. 

Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει με την ανάγνωση του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Πρωτοκόλλου της Ευρωπα·ίκής 

Σύμβασης για την Ισοτιμία των Διπλωμάτων που Οδηγούν στην Εισδοχή σε Πανεπι

στήμια (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Τα επόμενα επτά θέματα είναι Κανονισμοί. Αντιλαμβάνομαι ότι οι Εκθέσεις 

είναι ομόφωνες. 

Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Για το δέκατο τρίτο θέμα, κύριε Πρόεδρε, που είναι "Οι περί Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρού - Θέση Γενικού Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

1992" ζητούμε δεκαπέντε μέρες αναβολή, γιατί προέκυψαν κάποια νέα στοιχεία τα 
οποία θέλουμε να μελετήσουμε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως δοθεί η αναβολή; 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Πρέπει να είμαστε εν συνειδήσει ότι, σε περίπτωση που δώσουμε δεκαπέντε 

μέρες αναβολή για να επανέλθει στην Επιτροπή, δεν πρόκειται να υπάρξει Γενικός 

Διευθυντής του ΡΙΚ εντός του έτους. Διότι, από την ώρα που θα εγκριθεί από τη 

Βουλή, θα προκηρυχθεί η θέση, θα δημοσιευθεί, μίνιμουμ θα πρέπει να δώσεις ένα 

μήνα για να υποβληθούν οι αιτήσεις. Αποφασίζουμε ουσιαστικά ότι δε διορίζετάι 
Γενικός Διευθυντής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αυτή ήταν συμφυής αδυναμία από την προηγούμενη Σύνοδο 

της Βουλής, όταν οι κύριοι δεν ενέκριναν μερικές εισηγήσεις που είχαν υποβληθεί 

από μένα από το βήμα της Βουλής. Όμως, μια και έγινε αυτή η διευθέτηση και μια 

και η κυβέρνηση γνώριζε αυτές τις δυσκολίες και το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα ήθελη

μένα ανέβαλε και καθυστέρησε την υποβολή στη Βουλή αυτών των σχεδίων υπηρε

σίας, παρά το ότι προκλήθηκε και παρακλήθηκε επανειλημμένως, η αναβολή είτε 

μιας εβδομάδας είτε δεκαπέντε ημερών είτε ακόμα, εγώ λέω, ενός μηνός δεν 

πρόκειται να αλλάξει καθόλου την ήδη κακή κατάσταση. Τότε είχα πει στη Βουλή, 

απαντώντας σε συνάδελφο που είπε πως όσοι υποστήριζαν τότε τις εισηγήσεις μου 

έπρεπε να ξέρουν ότι ψηφίζουν για να μείνει ακέφαλο το Ίδρυμα μέχρι τον Οκτώ

βριο, πως όσοι θα ψήφιζαν για την τότε τροποποίηση της δικής μου εισήγησης 

έπρεπε να ξέρουν ότι ταυτόχρονα θα ψήφιζαν για την παράταση της υπηρεσίας του 

σημερινού κατόχου μέχρι τουλάχιστον την 9η Φεβρουαρίου 1993. 

Επομένως, ενώ μπορεί να υπάρχει κάποια βάση στο επιχείρημα ότι παρατεί

νεται ακόμα περισσότερο η διευθέτηση του θέματος, δε συμφωνώ ότι είναι αυτές οι 

δεκαπέντε μέρες που θα οδηγήσουν στην παράταση της υπηρεσίας του υπηρετούντος 

μέχρι τις 9 Φεβρουαρίου 1993. Γι' αυτό εμείς υποστηρίζουμε την εισήγηση του συνα
δέλφου για αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον δεν υπάρχει ομοφωνία επί του θέματος της αναβολής, πρέπει να 

διεξαχθεί ψηφοφορία. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποφασίζεται αναβολή για δεκαπέντε μέρες, όπως ήταν και η εισήγηση. 

Των επόμενων θεμάτ~ν, των υπ' αρ. 14, 15, 16, 17, 18 και 19, εισηγούμαι να 
θεωρηθούν οι Εκθέσεις αναγνωσθείσες. 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Εφόσον δεν υπάρχει αντίρρηση, οι Εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ (1) ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΠΟΧΕΤΕΥΣΕΩΝ 

ΛΑΡΝΑΚΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992", (2) ''ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΑΠΟΧΕΤΕΥΣΕΩΝ ΛΕΜΕΣΟΥ -ΑΜΑΘΟΥΝΤ ΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟ

ΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" ΚΑΙ (3) ''ΟΙ :ΠΕΡΙ ΑΠΟΧΕΤΕΥΣΕΩΝ ΠΑΡΑΛΙΜΝΙΟΥ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992". 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κίκης Γιάγκου 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους υπό αναφορά Κανο

νισμούς σε συνεδρίασή της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Οκτωβρίου 1992. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτε

ρικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

Οι υπό εξέταση Κανονισμοί εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του άρθρου 49 
της βασικής νομοθεσίας για τα αποχετευτικά συστήματα. 

Με τους πρώτους Κανονισμούς σκοπείται η τροποποίηση ορισμένων διατά

ξεων των βασικών κανονισμών που ψήφισε η Βουλή (Κ.Δ.Π. 350/91) για το αποχε
τευτικό σύστημα της Λάρνακας. 

Με τους δεύτερους Κανονισμούς σκοπείται η τροποποίηση των βασικών κανο

νισμών για το αποχετευτικό σύστημα Λεμεσού-Αμαθούντας (Κ.Δ.Π. 99/91), για να 
μπορεί το οικείο Συμβούλιο Αποχετεύσεων, με τη βοήθεια του οικείου Κτηματολο

γικού και Χωρομετρικού Τμήματος, να αναπροσαρμόζει τα τέλη στις περιπτώσεις 

οικοδομών που δε λήφθηκαν υπόψη όταν γινόταν η γενι)ιή εκτίμηση της ακίνησης 

ιδιοκτησίας. 

Σκοπός των τρίτων Κανονισμών είναι να ρυθμιστούν όλα τα θέματα για την 

εγκατάσταση και λειτουργία αποχετευτικού συστήματος στην περιοχή του Δήμου 

Παραλιμνίου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση στην" έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγκρίνονται. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥ

ΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ (ΧΟΡΗΓΗΣΗ ΑΔΕΙΩΝ) (ΤΡΟΠΟ

ΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Νίκος Κατσουρίδης 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 
τους πιο πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Οκτω
βρίου 1992. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών και της ΠΑΣΥ Δ Υ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδίδονται σύμφωνα με τα άρθρα 57 και 
87 των περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμων, σκοπείται η τροποποίηση των βασικών 
κανονισμών για τη δημόσια υπηρεσία, με στόχο τη βελτίωση και συμπλήρωση 

ορισμένων διατάξεων. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της ΠΑΣΥ Δ Υ συμφωνούν 

με τις τροποποιήσεις που προτείνονται, οι οποίες άλλωστε συμφωνήθηκαν στα 
πλαίσια της ΜΕΠ. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 
με τους σκοπούς για τους οποίους προτείνονται οι πιο πάνω Κανονισμοί, γι' αυτό 

και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν κατατεθεί από την 
Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγκρίνονται. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥ

ΝΤΑ Ι "01 ΠΕΡΙ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΕΩΣ ΣΤΕΓΗΣ ΚΑΝΟΝΙ
ΣΜΟΙ (ΠΡΟΣΦΟΡΩΝ) ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Νίκος Κατσουρίδης 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 
τους πιο πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Οκτω
βρίου 1992. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουρ
γείου Οικονομικών και του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης. 
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Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδίδονται σύμφωνα με το άρθρο 20 των 
περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης Νόμων, σκοπείται η θεσμοθέτηση για 

πρώτη φορά Κανονισμών που καθορίζουν τη διαδικασία προκήρυξης και κατακύ
ρωσης προσφορών από τον Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης με πρότυπο τη 
διαδικασία που ακολουθείται από την κυβέρνηση. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 
ως θέμα αρχής με την υιοθέτηση των πιο πάνω Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, αφού προηγουμένως τροποποιηθούν, ώστε 

να περιληφθεί σ' αυτούς ειδική πρόνοια με βάση την οποία να διασφαλίζεται ότι 
προσφορές που δεν ικανοποιούν πλήρως τους αρχικούς όρους των προσφορών θα 
απορρίπτονται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγκρίνονται. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟΥ · 

ΚΥΠΡΟΥ (ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΟ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Κλαίρη Α γγελίδου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Λώρης Λυσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Οκτωβρίου 1992. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Παιδείας, της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής του Πανεπιστημίου Κύπρου και 

του Διοικητικού Προσωπικού του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

Με τους Κανονισμούς που προτείνονται σκοπείται η συμπλήρωση ορισμένων 

κενών που παρατηρήθηκαν κατά τη διάρκεια της εφαρμογής των βασικών κανονι

σμών, οι οποίοι έτσι εξομοιώνονται πλήρως με τους αντίστοιχους Κανονισμούς που 

ισχύουν για τη δημόσια υπηρεσία. 

Οι εκπρόσωποι του Κλαδικού Συμβουλίου του Διοικητικού Προσωπικού 

συμφώνησαν με τις πρόνοιες των υπό συζήτηση Κανονισμών, εκτός από τον Κανο

νισμό που ρυθμίζει διαφορετικά το θέμα της παροχής αδειών στο διοικητικό προσω
πικό, για το οποίο ισχύει ό,τι και για τη δημόσια υπηρεσία. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού άκουσε τις απόψεις των ενδια

φερόμενων πλευρών, αποφάσισε να εισηγηθεί την απάλειψη του Κανονισμού 3 των 
υπό συζήτηση Κανονισμών, ο οποίος αναφέρεται στη διαδικασία παροχής αδειών 

στο διοικητικό προσωπικό, ώστε οι βασικοί κανονισμοί να εξακολουθήσουν να 
συνάδουν με τα ισχύοντα στη δημόσια υπηρεσία, και με βάση την εισήγηση αυτή 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των πιο πάνω Κανονισμών, όπως έχουν 
τελικά διαμορφωθεί. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των Κανονισμών. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β', που είναι η Κατάθεση Νομοσχεδίων και 
Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο Κυρωτικός της Συμφωνίας μεταξύ Κύπρου και Αιγύπτου για την 
παροχή Δικαστικής και Νομικής Συνδρομής Νόμος του 1992. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο Κυρωτικός της ΔΙΕθνούς Συμφωνίας για το Ελαιόλαδο και τις 

Επιτραπέζιες Ελιές του 1986 Νόμος του 1992. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Προϋπολογισμού του ΚΕντρικού Φορέα ΝΕολαίας Νόμος του 
1993. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Από το Υπουργείο Οικονομικών κατατέθηκαν τα ακόλουθα νομοσχέδια: 

4) Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 
5) Ο περί Συντάξεων Καθηγητών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος. του 

1992. 
6) Ο περί Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 

1992. 
7) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 31) του 1992. 
8) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 32) του 1992. 
9) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως 

Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 4) του 1992. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όλα τα πιο πάνω νομοσχέδια παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Οι περί Υπηρεσιών Εμπορίου και Βιομηχανίας - Θέσεις Ανώτερου 
Λειτουργού Εμπορίου και Βιομηχανίας, Λειτουργού Εμπορίου και 
Βιομηχανίας Α' και Λειτουργού Εμπορίου Α' (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 1992. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (Σχέδιον Συντάξεων και 
Χορηγημάτων εις Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 

και Εξαρτωμένους Αυτών Όμοιον προς το Σχέδιον Συντάξεων της 

Κυβερνήσεως) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Οι έξι επόμενοι Κανονισμοί κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και 

Βιομηχανίας. 

12) Οι περί Εξαγωγής Γεωργικών Προ·ίόντων (ΤΡΟΠΟΠΟΙη1ικοί) Κανονισμοί 
του 1992. 

13) Οι περί Νοθείας Γεωργικών Προ·ίόντων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 1992. 

14) Οι περί Μέτρων και Σταθμών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

15) Οι περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Τροποποιητικοί) 
(Άδεια για Πρότυπα Σήματα) Κανονισμοί του 1992. 

16) Ο περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Καθορισμένα 
Πρότυπα - Εικοστή Σειρά) Κανονισμός του 1992. 

17) Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται και οι έξι Κανονισμοί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπο

ρίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία. και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3(l)(a) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπο

λογισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:. 

19) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Εσωτερικών προς τον Κυπριακό Οργανισμό Αναπτύξεως Γης 

σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης Νόμου του 1992 [Αρ.30(1Ι) του 
1992]. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Ετήσια Έκθεση και Λογαριασμοί του Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών 

Πατατών του 1990/91. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου 

21) Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1992. 
Κατατέθηκε από τον κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη, Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22) Ο περί Αναγνωρίσεως του Απελευθερωτικού Αγώνα του Κυπριακού 
Λαού 1955-1959 και της Εθνικής Οργάνωσης Κυπρίων Αγωνιστών 

(ΕΟΚΑ) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από τον κ. Σοψοκλή Χατζηγιάννη, Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23) Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 1992. 

Κατατέθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινό 

Παπαρέ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 
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Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 71 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου στις 6 Οκτωβρίου 1992. 

"Κατά τις επισκέψεις μου σε χωριά που παράγουν αμύγδαλα εκφράστηκαν 

έντονα παράπονα, με ειδική αναφορά σε τρία θέματα: 

1) Οι παραγωγοί ορισμένων γεωργικών προ·ίόντων που πλήγηκαν από την 

παρατεταμένη ανομβρία έτυχαν οικονομικής βοήθειας, ενώ οι 

αμυγδαλοπαραγωγοί που έχουν υποστεί σοβαρές ζημιές αγνοήθηκαν. 

2) Οι ανάγκες της αγοράς σε αμυγδαλόψιχα υπολογίζονται σε 500-600 
τόνους ετησίως και για το 1992 έχουν εκδοθεί μέχρι τώρα άδειες 

εισαγωγής για 643 τόνους. Η πλήρης κάλυψη των αναγκών της αγοράς 
την εποχή της εσοδείας περιορίζει την τιμή σε χαμηλά επίπεδα, παρά το 

γεγονός ότι τα έξοδα παραγωγής, λόγω και της μειωμένης εσοδείας, είναι 

δυσανάλογα ψηλά. 

3) Οι άδειες εισαγωγής εκδόθηκαν με την προϋπόθεση ότι οι εισαγωγείς 

αμυγδαλόψιχας θα αγοράζουν αναλογικά την παραγωγή αμυγδάλων. 

Επειδή όμως οι ετήσιες ανάγκες της αγοράς καλύφθηκαν με εισαγόμενη 

αμυγδαλόψιχα, δεν επιδεικνύεται ενδιαφέρον για την αγορά των 

αμυγδάλων. 

Γι' αυτό καλούνται τα αρμόδια Υπουργεία να πληροφορήσουν τη Βουλή: 

1) Γιατί δεν έτυχαν ανάλογης οικονομικής βοήθειας οι αμυγδαλοπαραγωγοί 

για τις ζημιές που υπέστησαν από την ανομβρία; 

2) Πώς θα εξασφαλίσουν οι αμυγδαλοπαραγωγοί αμειπτική τιμή, όταν το 
κράτος με τις εισαγωγές υπερκαλύπτει τις ανάγκες της αγοράς; 

3) Με ποιο πρακτικό τρόπο θα εξασφαλιστεί η άμεση παραλαβή των 
αμυγδάλων φετινής παραγωγής;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 72 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου στις 6 Οκτωβρίου 1992. 

"Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή αναφορικά με 

το αίτημα της κοινότητας Αναρίτας για άρδευση καλλιεργήσιμης γης,η οποία συνο

ρεύει με το φράγμα Ασπρόκρεμμου." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 73 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Μάρκο Κυπριαν.ού στις 7 Οκτωβρίου 1992. 

"Παρακαλείται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων πόσο στοίχισε η εκτύπωση του βιβλίου - λευκώματος (σύνολο και κατά αντί
τυπο) 'Cyprus Copper and the Sea', που εκδόθηκε με την ευκαιρία της Παγκόσμιας 
Έκθεσης Σεβίλλης, πόσα αντίτυπα έχουν πουληθεί στην Κύπρο, πόσα στο εξωτε

ρικό, πόσα τα συνολικά έσοδα και πόσα έχουν διατεθεί δωρεάν." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 74 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Μάρκο Κυπριανού στις 7 Οκτωβρίου 1992. 

"Ενόψει της μεγάλης σημασίας που έχει η άθληση για το ευρύ κοινό και του 

γεγονότος ότι γίνονται μεγάλες προσπάθειες για την ενθάρρυνση του κοινού να 

σσχοληθεί με τον αθλητισμό, παρακαλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει 

τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποιες αθλητικές εγκαταστάσεις προσφέρονται για την 

άθληση των πολιτών και όχι μόνο των αθλητών ή των οργανωμένων αθλητικών 
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συνόλων, κατά πόσο αυτές είναι διαθέσιμες πέραν των κανονικών ωρών εργασίας, 
ώστε να μπορούν οι εργαζόμενοι να τις χρησιμοποιούν, κατά πόσο έχουν τον 
απαραίτητο φωτισμό, για να μπορούν να χρησιμοποιούνται και μετά τη δύση του 

ήλιου, και κατά πόσο κρίνονται επαρκείς. Η κυβέρνηση προτίθεται να παραχωρήσει . 
τέτοιους χώρους στο κοινό;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 7S που υποβλήθηκε από το Μέλος της Βουλής εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Καίτη Κλ11ρίδου στις 9 Οκτωβρίου 1992. 

"Έχει περιέλθει εις γνώσιν μου ότι ορισμένα άτομα που δικαιούνται σύνταξη 

χηρείας από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων αδικούνται λόγω των διατάξεων 

του άρθρου 36 του περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου. Και εξηγώ: 

Μια γυναίκα που χήρεψε στις 31.3.92 και την Ιη Απριλίου'92 έκλεισε τα 63 της 
χρόνια, οπότε δικαιούται κανονική σύνταξη, αδικείται με την έννοια ότι δικαιούται 

μόνο τη σύνταξη του συζύγου της, χωρίς να έχει οποιοδήποτε όφελος από τα ποσά 

που τα προηγούμενα χρόνια η ίδια εισέφερε στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 

νοουμένου ότι η σύνταξη χηρείας που τεκμηριώνεται από το σύζυγό της είναι η 

πλήρης βασική σύνταξη που προβλέπεται από το νόμο. Για να δικαιούται συμπλη

ρωματική σύνταξη, θα πρέπει να έχει μέσο ενιαίο εισόδημα που να υπερβαίνει τη 

βασική μονάδα, που σήμερα είναι ί1.976. Επομένως, ειδικά οι χαμηλόμισθες 

γυναίκες που γίνονται χήρες πριν από τη συνταξιοδότησή τους στα 63 τους χρόνια 
αδικούνται. 

Αντιθέτως, μια γυναίκα που χήρεψε στις 2.4.92, δηλαδή μια μέρα μετά τη 
συνταξιοδότησή της, παίρνει επιπρόσθετα ωφελήματα, ειδικότερα σε περίπτωση που 

τεκμηριώνει δικαίωμα για καταβολή εφάπαξ ποσού. 

Αν όντως έτσι έχουν τα πράγματα, πιστεύω ότι τουλάχιστον στην περίπτωση 

των χαμηλόμισθων που χηρεύουν πριν από την ημερομηνία της συνταξιοδότησής 

τους θα έπρεπε να υπολογίζεται ένα μέρος των εισφορών τους και γι' αυτό θα ήθελα 

τα σχόλια του αρμόδιου Υπουργείου πάνω στο όλο θέμα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 76 που υποβλήθηκε από το Μέλος της Βουλής εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Καί.τη Κληρίδου στις 9 Οκτωβρί.ου 1992. 

"Έχει περιέλθει εις γνώσιν μου ότι μια μικρή ομάδα ηλικιωμένων ανθρώπων 

παίρνει μειωμένες συντάξεις γήρατος, και συγκεκριμένα από Ε40 μέχρι Ε90 το μήνα, 

λόγω του γεγονότος ότι ούτε οι ίδιοι ούτε οι εργοδότες τους δεν πλήρωναν κανο

νικά τα ασφάλιστρά τους όταν εργάζονταν. 

Ενόψει του γεγονότος ότι οι κοινωνικές συνθήκες που επικρατούσαν στην 

Κύπρο, όταν αυτοί οι άνθρωποι ήταν εργαζόμενοι, ήταν πολύ διαφορετικές από τις 

σημερινές και ενόψει του γεγονότος ότι αυτοί αποτελούν ένα πολύ μικρό ποσοστό 

του συνόλου των συνταξιούχων, καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει 

τη Βουλή κατά πόσο μελετώνται τρόποι αύξησης των συντάξεων που τους παρέχο

νται." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 77 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη στις 12 Οκτωβρίου 1992. 

"Στο τουρκικό τμήμα του ΡΙΚ δεν προσλαμβάνονται ούτε καν ως συνεργάτες 

Ελληνοκύπριοι απόφοιτοι πανεπιστημίων στην τουρκολογία, παρόλο ότι είναι 

απολύτως αναγκαίοι στην υπηρεσία. Εξάλλου είναι χαρακτηριστικό ότι, εκτός από 

το διευθυντή του τουρκικού τμήματος που αφυπηρετεί σύντομα, κανένας άλλος 

Ελληνοκύπριος δεν εργάζεται στο τμήμα. 
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Με αυτά τα δεδομένα καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή 

ποιος είναι υπεύθυνος για τη σύναψη συμφωνίας με τους συνεργάτες του ΡΙΚ και με 

ποια κριτήρια απορρίπτονται οι πτυχιούχοι τουρκολόγοι". 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 78 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 13 Οκτωβρίου 1992. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων πότε αποφασίστηκε να διαχωριστούν τα οικόπεδα αυτοστέγασης Παραλι

μνίου και πότε θα δοθούν σε συγκεκριμένους πρόσφυγες". 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 79 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 13 Οκτωβρίου 1992. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε θα αρχίσει 

η ριζική επιδιόρθωση των οικιών αυτοστέγασης χαμηλού κόστους στη Λεμεσό". 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 80 που υποβλ1ίθηκε από τους Βουλευτές εκλογικών περιφε
ρειών Αμμοχώστου και Λάρνακας κ. Κίκη Γιάγκου και Θάσο Μιχαηλίδη στις 

13 Οκτωβρίου 1992, αντίστοιχα. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε θα μετα

φερθεί ηλεκτρικό ρεύμα και πότε θα αποπερατωθούν οι δρόμοι προς τις κτηνοτρο

φικές περιοχές Δρομολαξιάς". 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 81 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Ανδρέα Μούσκο στις 15 Οκτωβρίου 1992. 

"Παρακαλείται ο Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων να μας πληροφορήσει 

γιατί δεν έχουν συμπεριληφθεί στον προϋπολογισμό του 1993 αρκετές τηλεφωνικές 
γραμμές για την πόλη και επαρχία Λάρνακας, σε αντίθεση με τις άλλες πόλεις, με 

αποτέλεσμα πολλά χωριά και περιοχές της Λάρνακας να παραμένουν χωρίς τηλέ

φωνα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 82 που υποβλ1ίθηκε από το Βουλευτή εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 16 Οκτωβρίου 1992. 

"Με την έκδοση αδειών εισαγωγής φασολιών έχουν μείνει αδιάθετες, από το 

Νοέμβριο του 1991, τεράστιες ποσότητες φασολιών, δηλαδή γύρω στους 130 τόνους. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι

προσώπων τι προτίθεται να πράξει για την παραλαβή και διάθεση των πιο πάνω 

αδιάθετων ποσοτήτων φασολιών." 

Απάντησ1111μερομηνίας 18 Αυγούστου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν σΤ11ν ερώτηση ΣΤ'Α' 385, 11μερομηνίας 17 Μαρτίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομ1ίρου. 

"Αναφορικά με το αίτημα της κοινότητας Έμπας για κατασκευή και ασφαλτό

στρωση του δρόμου Έμπας-Χλώρακας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Πρόκειται για αγροτικό δρόμο, μήκους 500 μέτρων, που κατασκευάστηκε 
στα πλαίσια του αναδασμού Έμπας και που παράλληλα χρησιμοποιείται 

για τη σύνδεση των κοινοτήτων Έμπας και Χλώρακας. 

(β) Το αίτημα για ασφαλτόστρωσή του τέθηκε πρόσφατα. Η απαιτούμενη 

δαπάνη υπολογίζεται σε ;(11.700 και προγραμματίζεται να προταθεί το 
έργο για τον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του έτους 1994." 
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Απάντηση ημερομηνίας 18 Αυγούστου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 386, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Αναφορικά με την ασφαλτόστρωση του δρόμου Έμπας- Κισσόνεργας, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: ' 

(α) Πρόκειται για αγροτικό δρόμο, μήκους 855 μέτρων, που κατασκευάστηκε 
στα πλαίσια του αναδασμού Έμπας και παράλληλα χρησιμοποιείται για . 

τη σύνδεση των κοινοτήτων Έμπας και Χλώρακας. 

(β) Το αίτημα για ασφαλτόστρωσή του τέθηκε πρόσφατα. Η απαιτούμενη 

δαπάνη υπολογίζεται σε ί20.000 και προγραμματίζεται να προταθεί το 
έργο για τον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του έτους 1994." 

Απάντηση ημερομ11νίας 10 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώηιση ΣΤΆ' 396, 11μερομηνίας 19 Μαρτίου 1992, των ' 
Βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ και Ττίμη 

Ευθυμίου. 

"Σχετικά με το διαχωρισμό οικοπέδων σε δασική γη στην περιοχή Κάτω Αμιά

ντου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Από έρευνα που έγινε από τον Έπαρχο Λεμεσού σε συνεργασία με τη 

Χωριτική Αρχή Κάτω Αμιάντου διαφάνηκε ότι στο παρόν τουλάχιστο 

στάδιο δεν υπάρχει άμεση ανάγκη για διαχωρισμό οικοπέδων, γιατί στην 

κοινότητα δεν υπάρχουν οικογένειες που να μην έχουν ιδιόκτητη γη για 

ανέγερση της κατοικίας τους. 

(β) Η δασική γη είναι προέκταση του δάσους Τροόδους το οποίο έχει 

κηρυχθεί Εθνικό Δασικό Πάρκο και για το οποίο γίνεται ήδη μελέτη 

ανάπτυξής του. 

(γ) Τυχόν ικανοποίηση του αιτήματος για διαχωρισμό της γης αυτής σε 

οικόπεδα θα αποτελέσει κακό προηγούμενο με απρόβλεπτες συνέπειες. 

Σημειώνεται ότι ο Κάτω Αμίαντος συμπεριλαμβάνεται ανάμεσα στα χωριά 

που έχουν ενταχθεί στο σχέδιο δανειοδότησης χαμηλά αμειβομένων για απόκτηση 
στέγης σε αγροτικές περιοχές και πολύτεκνων οικογενειών παγκύπρια, πράγμα που 

συμβάλλει θετικά στην απόκτηση ιδιόκτητης κατοικίας στην κοινότητα. " 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Αυγούστου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 413, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιαννάκη Αγαπίου. 

''Αναφορικά με την ασφαλτόστρωση του δρόμου Συκόπετρας - Αγίου Κωνστα
ντίνου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο πιο πάνω δρόμος έχει μήκος 6,4 χμ. Κατασκευάστηκε από τις δύο 
κοινότητες ως αμπελουργικός από τις πιστώσεις που παραχωρούνται 

κάθε χρόνο για τη διάνοιξη και συντήρηση αμπελουργικών δρόμων και 

από το 1985 μετατράπηκε σε χωριτικό. 

(β) Κατά τα τελευταία χρόνια δαπανήθηκε ποσό ί31.000 για βελτιωτικά 

έργα. Η ολική δαπάνη που απαιτείται για τη συμπλήρωση της βελτίωσής 

του χωρίς ασφαλτόστρωση ανέρχεται στο ποσό των fl20.000, ενώ για 
την ασφαλτόστρωσή του απαιτείται δαπάνη ί360.000 περίπου. 

(γ) Δεδομένου ότι η τροχαία κίνηση που δέχεται ο υπό αναφορά δρόμος 

είναι περιορισμένη, δε μελετάται θέμα ασφαλ τόστρωσής του στο παρόν 

στάδιο." 
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Απάντηση ημερομηνίας 17 Αυγούστου 1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤΆ' 415, ημερομηνίας 2 Απριλίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Ασγάτας για επιδιόρθωση του δρόμου 

Ασγάτας-Βάσας, σας πληροφορώ ότι ο δρόμος αυτός έχει συντηρηθεί/διορθωθεί 

πρόσφατα μέσα στα πλαίσια του προγράμματος συνήθους συντήρησης του οδικού 

δικτύου. Συναφώς αναφέρεται ότι τμήμα μήκους 4 χμ. περίπου έχει επαλειφθεί με 
πρέμιξ εξ ολοκλήρου, η δε γενική κατάσταση του δρόμου θεωρείται αρκετά ικανο

ποιητική." 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Αυγούστου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤΆ' 421, ημερομηνίας 2 Απριλίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

''Αναφορικά με το αίτημα της κοινότητας Ασγάτας για ασφαλτόστρωση του 

δρόμου Ασγάτας-Καλαβασού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο δρόμος αυτός είναι χωμάτινος και έχει μήκος 6,5 χμ., από τα οποία τα 
3,85 χμ. βρίσκονται μέσα στα όρια της επαρχίας Λάρνακας και το 

υπόλοιπο τμήμα του μέσα στα όρια της επαρχίας Λεμεσού. Κάθε χρόνο 

διατίθενται πιστώσεις στους επάρχου ς Λεμεσού και Λάρνακας για 

συντήρηση και βελτίωσή του. Για την ασφαλτόστρωσή του απαιτείται 

δαπάνη ύψους ί455.000. 

(β) Λόγω της μεγάλης δαπάνης που απαιτείται και της περιορισμένης 

χρήσης του δρόμου, που εξυπηρετεί βασικά τους κατοίκους της Ασγάτας 

που εργάζονται στο Βασιλικό, η προώθηση της ασφαλτόστρωσης στο 

παρόν τουλάχιστο στάδιο δεν ενδείκνυται. 

(γ) Σημειώνεται πως ο πιο πάνω δρόμος δεν είναι γραμμένος ως δημόσιος 

και προωθείται η εγγραφή του με την απαλλοτρίωση της επηρεαζόμενης 

ιδιωτικής κτημοσύνης." 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤΆ' 422, ημερομηνίας 2 Απριλίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με την παραχώρηση των οικοπέδων για φτωχές οικογένειες του 

χωριού Ασγάτα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Από το 1983 και μετέπειτα έχουν διαχωριστεί σταδιακά συνολικά επτά 
οικόπεδα που παραχωρήθηκαν σε ισάριθμες φτωχές οικογένειες της 

κοινότητας. 

(β) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει εκπονήσει τώρα σχέδιο 

διαχωρισμού για άλλα τέσσερα πρόσθετα οικόπεδα σαν Β' Φάση του 

Σχεδίου το οποίο αναμένεται να υλοποιηθεί μέσα στο 1993, οπότε και θα 
μπορούν να διατεθούν και τα οικόπεδα αυτά στους δικαιούχους τους. 

Σημειώνεται ότι οι φετινές πιστώσεις που τέθηκαν στη διάθεση του επάρχου 

Λεμεσού για το διαχωρισμό οικοπέδων για φτωχές οικογένειες στην επαρχία του 

διατέθηκαν για τη συνέχιση/συμπλήρωση συνεχιζόμενων έργων σε οικόπεδα άλλων 

κοινοτήτων της επαρχίας που είχαν μεγαλύτερη ανάγκη." 
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Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 439, ημερομηνίας 6 Απριλίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου. 

"Σχετικά με την εγκατάσταση τηλεφώνων σε υποστατικά που έχουν ανεγερθεί 

σε οικόπεδα που έχουν διαχωρισθεί στην Κοφίνου για σκοπούς επαγγελματικής 

στέγης εκτοπισθέντων, σας πληροφορώ ότι η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 

προγραμματίζει έργα για επέκταση του δικτύου της στην περιοχή, όπως φαίνεται 

στο συνημμένο σχέδιο με κίτρινο χρώμα. Τα έργα αυτά τα οποία θα διευκολύνουν 

την εγκατάσταση τηλεφώνων στα υφιστάμενα κέντρα αναψυχής αναμένεται να 

συμπληρωθούν το πρώτο τρίμηνο του 1993." 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομη
χανίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΣΤ'Α' 455, ημερομηνίας 14 Απριλίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Νίκου Πιττοκοπίτη. 

"(α) Το αίτημα που εγείρει η κοινότητα Μηλιούς για συμπερίληψή της στις 

ζώνες αναμπέλωσης δεν είναι δυνατό στο παρόν τουλάχιστο στάδιο να 

γίνει αποδεκτό, επειδή η πιο πάνω κοινότητα δε συγκαταλέγεται στις εκ 

παραδόσεως αμπελουργικές περιοχές και συνεπώς, σύμφωνα με τα 

υφιστάμενα κριτήρια, η εφαρμογή οποιασδήποτε μορφής αναμπέλωσης 

δεν είναι δυνατό να επιτραπεί. 

(β) Στις μη παραδοσιακές αμπελουργικές περιοχές συμπεριλαμβάνεται 

επίσης και το χωριό Πάνω Ακουρδάλια. 

(γ) Σε περίπτωση που μελλοντικά υπάρξει οποιαδήποτε αναθεώρηση των 

παραδοσιακών περιοχών, θα ληφθεί υπόψη και το αίτημα της κοινότητας 

Μηλιούς'Ό 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ 'Α ' 462, ημερομηνίας 15 Απριλίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

"Το Τοπικό Σχέδιο Λεμεσού που ετοιμάστηκε από το Τμήμα Πολεοδομίας και 

Οικήσεως του Υπουργείου Εσωτερικών διαλαμβάνει τη χάραξη δρόμου πρωταρ

χικής σημασίας από τον κυκλοφοριακό κόμβο Αγίας Φύλας με κατεύθυνση προς 

Παλόδεια, ο οποίος θα παρακάμπτει την οδό 1 ης Απριλίου και γενικά την πυκνοκα
τοικημένη περιοχή Αγίας Φύλας. Ωστόσο τελική απόφαση για τη συμπερίληψη του 

έργου αυτού στο Σχέδιο Οδικής Ανάπτυξης μέχρι το έτος 2000, που ετοιμάστηκε 
από το Τμήμα Δημόσιων Έργων, θα ληφθεί υπό το πρίσμα των πορισμάτων και 

εισηγήσεων της κυκλοφοριακής μελέτης της ευρύτερης περιοχής Λεμεσού που έχει 

ανατεθεί πρόσφατα σε ξένο οίκο εμπειρογνωμόνων και αναμένεται να συμπληρωθεί 

κατά τα τέλη του 1993. Με βάση εξάλλου τα πορίσματα της ίδιας μελέτης θα αποφα
σιστεί και ο βαθμός προτεραιότητας στην υλοποίηση του έργου". 

Απάντηση ημερομηνίας 11)ς Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτ1)σ1) ΣΤ'Α' 463, 1)μερομηνίας 15 Απριλίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

"Σχετικά με την κατασκευή ανισόπεδων κυκλοφοριακών κόμβων στους κυκλο

τερείς κόμβους Αγίας Φύλας και Πολεμιδιών, σας πληροφορώ ως ακολούθως: 

(α) Είναι γεγονός ότι οι κυκλοτερείς κόμβοι της παρακαμπτήριας λεωφόρου 

Λεμεσού και ιδιαίτερα οι κόμβοι Αγίας Φύλας και Πολεμιδιών 

παρουσιάζουν σε ώρες αιχμής πρόβλημα συμφόρησης. Έτσι έχουν γίνει 
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διάφορες σκέψεις για αντιμετώπιση των προβλημάτων που 

παρουσιάζονται στους κόμβους αυτούς σε συνάρτηση και με την 

πιθανότητα κατασκευής δεύτερου παρακαμπτήριου βορειότερα. 

(β) Επειδή πρόκειται για σημαντικό έργο που θα συνεπάγεται ψηλές δαπάνες, το 

Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων έχει αναθέσει πρόσφατα σε ξένους 

συμβούλους μηχανικούς τη διεξαγωγή κυκλοφοριακής μελέτης για την 

ευρύτερη αστική περιοχή Λεμεσού, που αναμένεται να συμπληρωθεί κατά τα 

τέλη του 1993. Με βάση τα πορίσματα της εν λόγω μελέτης θα ληφθούν και οι 
ανάλογες αποφάσεις ως προς τα ενδεικνυόμενα μέτρα για ριζική 

αντιμετώπιση των προβλημάτων συμφόρησης στους κόμβους της 

παρακαμπτήριας λεωφόρου Λεμεσού". 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στις ερωτήσεις ΣΤ'Α' 474 και ΣΤ'Α' 495, ημερομηνιών 21 και 
30 Απριλίου 1992, των Βουλευτών εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας Πάφου κ. Νίκου Πιττο
κοπίτη και Γιαννάκη Ομήρου, αντίστοιχα. 

"Αναφορικά με την κάλυψη των περιοχών Πόλης Χρυσοχούς, Πωμού, Νέων 
Δημμάτων, Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς και Γιαλιάς από το δεύτερο κανάλι του ΡΙΚ, . 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Το δεύτερο κανάλι του ΡΙΚ άρχισε τη λειτουργία του τον περασμένο Μάρτιο 

και καλύπτει με πέντε μεγάλους αναμεταδοτικούς σταθμούς το 85% του πληθυσμού. 
Για την κάλυψη και του υπόλοιπου 15% πρέπει να εγκατασταθούν άλλοι 70 αναμε
ταδοτικοί σταθμοί. Ο εξοπλισμός για τους εν λόγω αναμεταδοτικούς σταθμούς 

αναμένεται να παραδοθεί στους πρώτους μήνες του 1993, οπότε θα αρχίσει η 
σταδιακή εγκατάστασή τους και θα καλύπτονται έτσι και οι υπόλοιπες περιοχές της 

Κύπρου". 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 490, ημερομηνίας 22 Απριλίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μάρκου Κυπριανού. 

"Σας πληροφορώ ότι στην κειμένη νομοθεσία δεν προβλέπεται θεσμός 

'επίτιμου πολίτη της Δημοκρατίας'. 

Λαμβανομένης υπόψη της πολιτικής κατάστασης και των συνθηκών που 

επικρατούν στην Κύπρο, η κυβέρνηση δεν προτίθεται να εισάξει το θεσμό του 

'επίτιμου πολίτη', γιατί αυτός δε θα εξυπηρετήσει πρακτικούς σκοπούς. Αντίθετα 

υπάρχει κίνδυνος εκμετάλλευσης μιας τέτοιας ενέργειας από το παράνομο καθεστώς 

Ντενκτάς. 

Η Δημοκρατία παρασημοφορεί ξένες προσωπικότητες, οργανισμούς, συνδέ

σμους κ.λπ. που πρόσφεραν υπηρεσίες στην Κύπρο ή για τις προσπάθειές τους για 

προβολή των δικαίων της Κύπρου, αποδίδοντας έτσι ανάλογη τιμητική διάκριση 

χωρίς να υπάρχει ανάγκη ανακήρυξής τους σε 'επίτιμο πολίτη"'. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 491, ημερομηνίας 23 Απριλίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη. 

"1. Η επιτήρηση της γραμμής αντιπαράταξης στη συγκεκριμένη περιοχή από 
Πύλα μέχρι Στροβίλια και Δερύνεια μέχρι περιοχή Κάππαρης 

Παραλιμνίου καλύπτει μήκος 30 χμ. περίπου και επιτυγχάνεται τόσο με 
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μηχανοκίνητες περιπόλους και παρακολουθήσεις στην περιοχή με 

αστυνομικούς εν στολή ή πολιτικά. Επίσης για την πάταξη του 

λαθρεμπορίου και αξιοποίηση πληροφοριών έχουν γίνει ειδικές ομάδες 

και εργάζονται με επιτυχία, για να φέρουν σε πέρας την αποστολή τους. 

2. Συναφώς, αναφέρεται ότι ειδικά για την πιο πάνω περιοχή, λόγω της 

ιδιομορφίας του εδάφους και της παρεμβολής του εδάφους των 

κυρίαρχων περιοχών των βρετανικών βάσεων Δεκέλειας, της 

εργοδότησης Τουρκοκυπρίων που έρχονται από τα κατεχόμενα 

καθημερινά και της ύπαρξης τουριστών, δεν είναι δυνατή η πλήρης και 

αποτελεσματική επιτήρηση. 

3. Είναι γνωστό ότι από τις 16 Μα'ίου 1992 μέχρι τώρα έχουν κλαπεί και 
οδηγηθεί στα κατεχόμενα πέντε μικρά ιδιωτικά αυτοκίνητα ιδιοκτησίας 

κατοίκων Φρενάρους και Δερύνειας. Μερικοί από τους ιδιοκτήτες των 

αυτοκινήτων είχαν αφήσει και τα κλειδιά στην υποδοχή εκκίνησης του 

οχήματος. Από τότε μέχρι σήμερα καταβάλλονται συνεχείς προσπάθειες 

σε όλα τα κυβερνητικά επίπεδα για επιστροφή των οχημάτων χωρίς όμως 

να υπάρχει θετική ανταπόκριση από τις κατεχόμενες δυνάμεις". 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Αvyούστο" 1992 το" Υπο"ργού Εμπορίο" και Βιομηχα
νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΣΤ'Α' 560, ημερομηνίας 15 Μα'ίο" 1992, 
το" Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνο" Μιχαηλίδη. 

"Το αίτημα που ήγειρε η κοινότητα Αγίου Μάμαντος για εξίσωση της στρεμμα

τικής επιχορήγησης των αμπελιών που φυτεύτηκαν πριν το 1968 με εκείνη των αμπε
λιών που φυτεύτηκαν μετά το 1968 αφορά όλα τα αμπελοχώρια. Ως γνωστό τα 
αμπέλια που είχαν φυτευτεί μετά το 1968 δεν έπαιρναν κανένα ποσό στρεμματικής 
επιχορήγησης και μόλις το 1988 άρχισε να καταβάλλεται τέτοια επιχορήγηση το 
ύψος της οποίας όμως ήταν συγκριτικά πολύ χαμηλότερο από την επιχορήγηση που 

καταβάλλετο στα παλαιά αμπέλια. 

ι Η εξίσωση της στρεμματικής επιχορήγησης αποτελεί θέμα γενικότερης αμπε

λουργικής πολιτικής που απασχολεί την κυβέρνηση. Μέσα στα πλαίσια της πολι

τικής αυτής το Συμβούλιο Αμπελουργικών Προ'ίόντων μελετά τη σταδιακή μετα

φορά της κατά κιλό επιχορήγησης στην κατά στρέμμα, ως και τη διαφοροποίηση της 

στρεμματικής επιχορήγησης ανάλογα με τις ζώνες ποιότητας. Το μέτρο αυτό 

θεωρείται δικαιότερο για τις διάφορες τάξεις των αμπελουργών και πρόσθετα 

συνάδει με την πολιτική που ακολουθεί η Ευρωπα'ίκή Κοινότητα σε θέματα επιχορη

γήσεων." 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμμρίο" 1992 το" Υπο"ργού Γεωργίας και 

Φ"σικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤΆ' 574, ημερομηνίας 
15 Μα'ίο" 1992, το" Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνο" Μιχαη
λίδη. 

"Στην κοινότητα Δωρού εκτελέσθηκε μόλις πρόσφατα αρδευτικό έργο και 

έχουν ικανοποιηθεί σε μεγάλο βαθμό οι αρδευτικές της ανάγκες. 

Η εκτέλεση και νέου αρδευτικού έργου στην κοινότητα έχει σχετικά χαμηλό

τερη προτεραιότητα σε σύγκριση με την εκτέλεση υδατικού έργου για τις γειτονικές 

κοινότητες Συλίκου, Μοναγρίου και Αγίου Γεωργίου. Γι' αυτό δεν μπορεί στο παρόν 

στάδιο να προωθηθεί μελέτη για κατασκευή ξεχωριστής δεξαμενής ή φράγματος για 

αποκλειστική χρήση από την κοινότητα Δωρού. 
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Όπως πληροφορούμαι η κοινότητα Δωρού έχει στο μεταξύ αποδεχθεί εισήγηση 
όπως εκτάσεις γης της αρδεύονται από τη σχεδιαζόμενη υδατοδεξαμενή Συλίκου -
Μοναγρίου." 

Απάντηση ημερομηνίας 31 Αυγούστου 1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤΑ' 606, ημερομηνίας Ιης Ιουνίου 1992, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Δώρου Θεοδώρου. 

"(α) Με βάση σχετική τεχνική μελέτη έχει επιλεγεί ο τύπος χολετρωτού 

μεταλλικού κιγκλιδώματος με πρόσθετα ειδικά παραπετάσματα για να 
αποτρέπεται η εκτύφλωση των οδηγών από τα φώτα των οχημάτων του 

αντίθετου ρεύματος κυκλοφορίας, έναντι υπολογιζόμενης δαπάνης 

±:3 εκατομμυρίων, 

(β) έχουν ήδη ζητηθεί προσφορές για την προμήθεια και εγκατάσταση του 

στηθαίου, οι οποίες βρίσκονται στο τελικό στάδιο της αξιολόγησης και 

(γ) η έναρξη των εργασιών προγραμματίζεται για το τελευταίο τρίμηνο του 

τρέχοντος έτους το όλο δε έργο αναμένεται να συμπληρωθεί γύρω στα 

μέσα του 1993." 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίο" 1992 το" Υπο"ργού Γεωργίας και 
Φ"σικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 810, 11μερομηνίας 
25 Ιο"νίο" 1992, το" Βο"λε"τή εκλογΙΚ1jς περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνο" 
Μιχαηλίδη. 

"Σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία, όλα τα υπόγεια και επιφανειακά νερά, 

που δεν αποτελούν νόμιμη ιδιωτική ιδιοκτησία, ανήκουν στο κράτος. Αυτό ισχύει 

και στην περίπτωση του νερού του ποταμού Κούρρη όπου τα ιδιωτικά δικαιώματα 

που υπήρχαν έχουν απαλλοτριωθεί έναντι καταβολής αποζημιώσεων στους κατό

χους τους. Συνεπώς, η κυβέρνηση δεν μπορεί να αποδεχθεί ευθύνη για τον επηρε

ασμό της απόδοσης γεωτρήσεων από τις οποίες αντλείται νερό ύστερα από άδεια ' 
και υπό όρους και που ενδεχόμενα οφείλεται στην κατασκευή υδατικών έργων που 

αποβλέπουν στην καλύτερη αξιοποίηση των υδάτινων πόρων και στη μεγιστοποίηση 
του οφέλους από τη χρήση τους. 

Αναφέρεται, συναφώς, ότι η κοινότητα της Ερήμης θα ωφεληθεί από το έργο 
του Νότιου Αγωγού από το οποίο θα αρδεύεται γη της κοινότητας συνολικής 
έκτασης 155 εκταρίων {l 163 σκαλών)." 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίο" 1992 το" Υπο"ργού Γεωργίας και 

Φ"σικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδ11 στην ερώτηση ΣΤ'Β' 8, ημερομηνίας 
20 Ιο"λίο" 1992, το" Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Πάφο" κ. Γιαννάκη 
Ομήρο". 

"Το θέμα του καθορισμού των εκτάσεων από την κάθε κοινότητα που θα περι
ληφθούν στο προγραμματιζόμενο φράγμα, που θα κατασκευαστεί στα πλαίσια της 

αξιοποίησης των νερών του ποταμού Διαρίζου, αποτελεί αντικείμενο μελέτης από 
τη Συμβουλευτική Επιτροπή του έργου που έχει συσταθεί για το σκοπό αυτό και η 

οποία άρχισε ήδη το έργο της. Στη Συμβουλευτική Επιτροπή συμμετέχουν και εκπρό

σωποι των αγροτικών οργανώσεων. 

Στο παρόν στάδιο διεξάγονται προκαταρκτικές μελέτες για τις εκτάσεις που 

θα περιληφθούν στο έργο με βάση ορισμένα κριτήρια και στο στάδιο αυτό δεν είναι 

δυνατό να προσδιορισθούν οι ακριβείς εκτάσεις της κάθε κοινότητας που θα αρδεύ

ονται από το φράγμα που θα κατασκευαστεί. 

Το αίτημα της κοινότητας Κουκλιών θα εξεταστεί από την προαναφερόμενη 

Επιτροπή στα πλαίσια των όρων εντολής της." 
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Απάντηση ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 1992 του YΠOυι;rtOύ Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 27, ημερομηνίας 30 Ιουλίου 1992, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Στον ποταμό Βρετσιών ανορύχθηκαν δύο γεωτρήσεις για την ενίσχυση της 

υδατροπρομήθειας των κοινοτήτων της περιοχής, περιλαμβανομένης και της κοινό

τητας Στατού - Αγίου Φωτίου. Για την αξιοποίηση των γεωτρήσεων αυτών ετοιμά

στηκε ήδη σχέδιο που προβλέπει δαπάνη f370.000. Στον προϋπολογισμό αναπτύ
ξεως για το 1993, που εγκρίθηκε πρόσφατα από το Υπουργικό Συμβούλιο, 

περιλήφθηκε πρόνοια ;[150.000 για την εκτέλεση της πρώτης φάσης του έργου το 
οποίο θα συμπληρωθεί το 1994. 

Στις 15.7.1992 είχα συνάντηση στο γραφείο μου με αντιπροσωπεία της κοινό
τητας Στατού - Αγίου Φωτίου, στην οποία εκπροσωπήθηκαν και οι αγροτικές οργα
νώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ και ΑΓΡΟΤΙΚΗ και συζητήθηκε εκτενώς το θέμα της αξιο- • 
ποίησης των δύο γεωτρήσεων και ειδικότερα το αίτημα της κοινότητας για 

χρησιμοποίηση της μιας για αρδευτικούς σκοπούς. Αναφέρθηκε στην αντιπροσωπεία 

ότι, εκτός του ότι το κόστος του νερού θα είναι, λόγω διπλής άντλησης, ασύμφορο 

για χρήση για αρδευτικούς σκοπούς, επιβάλλεται όπως οι δύο γεωτρήσεις αξιοποιη

θούν για σκοπούς ύδρευσης, που έχει μεγαλύτερη προτεραιότητα. Θα μπορεί όμως, 

αν υπάρξει πλεόνασμα και εφόσον οι ενδιαφερόμενοι το θελήσουν, να εξεταστεί η 

δυνατότητα διάθεσης του πλεονάσματος για άρδευση." 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μπαίνουμε στο Κεφάλαιο ΔΌΘα συνεχίσουμε με τη συζήτηση του θέματος 'Ή 

αγροτική πολιτική της κυβέρνησης και τα μέτρα που επιβάλλεται να ληφθούν, για να 

σταματήσει η αστυφιλία της υπαίθρου", που έχει εγγραφεί με εισήγηση του Βουλευτή 

κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. Αντιλαμβάνομαι ότι ο κ . Ντίνος Μιχαηλίδης απουσιάζει και 

παρακαλεί να παραμείνει το θέμα επί της ημερησίας διατάξεως. Εδώ υπάρχει μια 

σημείωση με τους ακόλουθους Βουλευτές που επιθυμούν να μιλήσουν πάνω στο 

θέμα: Χρυσοστόμου, Χρίστου, Καίτη Κληρίδου, Κατσουρίδης .. . 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι από την προηγούμενη συνεδρίαση η σημείωσή σας. 

Έχουμε μιλήσει όλοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχετε μιλήσει. Επομένως η σημείωση δεν έπρεπε να υπάρχει μέσα στο φάκελο. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Παραμένει να κλείσει το θέμα ο εγγράψας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ωραία! Θα μείνει στην ημερήσια διάταξη, για να το κλείσει ο κ. Μιχαηλίδης. 

Προχωρούμε στο δεύτερο θέμα, που είναι 'Ή κατάσταση που επικρατεί στην 

Πύλα και η ανάγκη λήψης μέτρων για την ασφάλεια της περιοχής". Είναι θέμα 

εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Ανδρέα Μούσκου, ο οποίος και πρέπει να το 

ανοίξει. Θα παρακαλούσα, αν είναι δυνατόν, για τα θέματα αυτά να μιλά μόνο ένας 

από το κάθε κόμμα, διότι έχουμε αρκετά τέτοια θέματα. 
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Α. ΜΟΥΣΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρά το γεγονός ότι κατά την περασμένη συνεδρίαση ζήτησα 

να συζητήσουμε το θέμα ως επείγον, μετά από διαβουλεύσεις με άλλους συναδέλ

φους των άλλων κομμάτων θεωρήσαμε σωστό να παραπέμψουμε αυτό το θέμα στις 

Επιτροπές Εσωτερικών και Άμυνας, ούτως ώστε να αποφύγουμε να λεχθούν εδώ 

στη Βουλή πράγματα τα οποία άπτονται της ασφάλειας του κράτους και της ασφά

λειας της περιοχής. Θα ήθελα όμως να παρακαλέσω τους Προέδρους των δύο 

Επιτροπών όπως προωθήσουν αυτό το θέμα, διότι θα ήθελα να έχουμε την Έκθεση 

εδώ το αργότερο σε ένα μήνα. Και αυτό γιατί η κατάσταση, όπως παρουσιάζεται 

σήμερα στην Πύλα, είναι πραγματικά τραγική. Οι κάτοικοι της Πύλας είναι τελείως 

αποκλεισμένοι. Πρέπει επιτέλους να ληφθούν δραστικά μέτρα, για να μπορέσει η 

Πύλα να αναζωογονηθεί και να συνεχίσει να θεωρείται ένα μικτό χωριό, όπου 

μπορούν Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι να ζουν μαζί. Αυτό θα είναι ένα παρά

δειγμα και για τον έξω κόσμο ότι όντως εμείς μπορούμε να ζήσουμε ειρηνικά με 

τους Τουρκοκύπριους, κάτι βέβαια το οποίο ο Ντενκτάς δεν επιθυμεί και συνεχώς 

προχωρεί σε τετελεσμένα γεγονότα και σε απαράδεκτες ενέργειες που παραβιάζουν 

τη Συμφωνία Κατάπαυσης του Πυρός του 1974. Γι' αυτό παράκλησή μου είναι όπως 
συζητηθεί το θέμα το συντομότερο δυνατό, για να έχουμε την Έκθεση της Επιτροπής 

και να ληφθούν επιτέλους μέτρα από την κυβέρνηση, τα οποία έπρεπε να είχαν 

ληφθεί πολύ πιο πριν. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, πέραν των όσων ανέφερε ο συνάδελφος ο κ. Μούσκος, με 

τα οποία συμφωνώ απόλυτα, θα ήθελα να φέρω εις γνώσιν του Σώματος ότι αυτό το 

θέμα συζητείται και απασχολεί την Επιτροπή Άμυνας της Βουλής τα τελευταία τρία 

τουλάχιστο χρόνια. Υπάρχουν ενδιάμεσες εκθέσεις και εμπιστευτικά σημειώματα 

προς τους Βουλευτές. Γι' αυτό θα ήθελα να πω ότι διερωτώμαι αν η περαιτέρω 

εξέταση του θέματος τούτου θα πρέπει να γίνει και στις δύο Επιτροπές, δηλαδή 

Άμυνας και Εσωτερικών, για λόγους καθαρά πρακτικούς ή ταχύτητας. Αν όμως το . 

Σώμα αποφασίσει ότι θα παραπεμφθεί και στις δύο Επιτροπές, τότε έτσι θα γίνει 

και εκεί μπορεί να ανταλλαγούν καλύτερα οι πληροφορίες, να δοθούν όλες οι επεξη

γήσεις που χρειάζονται και να καταλήξουν οι Επιτροπές στα ορθά συμπεράσματα. 

Δηλαδή, βασικά θα ήθελα ακριβώς να πληροφορήσω το Σώμα, κύριε Πρόεδρε, ότι η 

Επιτροπή Άμυνας έχει εντολή από το Σώμα και παρακολουθεί τα τελευταία τρία 

χρόνια την εξέλιξη του θέματος τούτου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μούσκος. 

Α. ΜΟΥΣΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μπορεί να συζητηθεί σε μια κοινή συνεδρίαση των δύο 

Επιτροπών, διότι το θέμα άπτεται και της ασφάλειας. 

1 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω ότι ορθή είναι η εισήγηση να το δουν από κοινού οι δύο Επιτροπές και 

παραπέμπεται και στις δύο Επιτροπές, με παράκληση όπως εντός τακτής προθε

σμίας εξετάσουν το θέμα. Εφόσον όμως λέμε ότι υπάρχουν θέματα τα οποία δε θα 

έπρεπε να συζητηθούν δημόσια, το θέμα το οποίο εγείρεται είναι κατά πόσο μετά την 
εξέταση η Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής πρέπει να κυκλοφο

ρήσει στο Σώμα και να γίνει αργότερα συζήτηση. Διότι, αν ο σκοπός της παραπο- . 

μπής είναι να αποφύγουμε τη δημόσια συζήτηση, τότε δεν πρέπει να επανέλθει στη 

Βουλή μαζί με την Έκθεση για συζήτηση. 

Α. ΜΟΥΣΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο σκοπός που έχω εγγράψει το θέμα είναι ακριβώς να επιση

μάνουμε ορισμένες δυσκολίες που παρουσιάζονται στην περιοχή. Εκείνο το οποίο 

ενδιαφέρει όλους μας, πιστεύω, είναι να σταματήσουν οι συνεχιζόμενες προκλήσεις 

από το καθεστώς Ντενκτάς και να δούμε και τους κατοίκους της Πύλας να ευημε

ρούν όπως και προηγουμένως. Διότι εκείνο το οποίο συμβαίνει σήμερα είναι ότι η 

Πύλα είναι τελείως αποκλεισμένη από τον έξω κόσμο και δημιουργούμε και ένα 

κακό προηγούμενο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επομένως, η σωστή τοποθέτηση, πιστεύω, είναι να εξεταστεί από τις 

Επιτροπές και να ετοιμαστεί Έκθεση η οποία να σταλεί στα αρμόδια Υπουργεία, 

χωρίς να επανέλθει για δημόσια συζήτηση. Αν αυτή είναι ... 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη στιγμή που θα παραπεμφθεί στις δύο Επιτροπές για να 

εξετάσουν το θέμα εκεί, από την εξέταση που θα κάνουν οι Επιτροπές θα φανεί αν 

είναι σκόπιμο να στείλουν την Έκθεση στην ολομέλεια ή αν είναι σκόπιμο να διαβι

βάσουν οποιεσδήποτε απόψεις στα αρμόδια Υπουργεία. Έτσι, καλύτερα να αφεθεί 

στις Επιτροπές, αφού ολοκληρώσουν την εξέταση και με βάση τα συμπεράσματά 

τους, να αποφασίσουν τι θα κάνουν παραπέρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όταν ένα θέμα παραπεμφθεί από την ολομέλεια στις Επιτροπές, δεν αποφασί

ζουν οι Επιτροπές αν θα επανέλθει στην ολομέλεια. Είναι η ολομέλεια που πρέπει 

να αποφασίσει αν θα το συζητήσει. Δεν μπορεί μια Επιτροπή, όταν της παραπέμψεις 

ένα θέμα, να πει "εγώ το εξετάζω, αλλά αποφασίζω ότι δεν πρέπει να πάει Έκθεση 

στην ολομέλεια". Είναι εμείς, ως ολομέλεια, που πρέπει να πάρουμε την απόφαση. 

Αν θέλετε όμως, μπορούμε να το διευθετήσουμε ως εξής: Να μην κυκλοφορήσει 

η Έκθεση αμέσως μόλις τελειώσει, αλλά να εξετάσουμε αν πρέπει να κυκλοφορήσει 

ή όχι. Διότι δεν μπορεί η Επιτροπή να αποφασίσει ότι δε βλέπει κανένα λόγο ή ότι 

δεν πρέπει να στείλει την Έκθεση, όταν έχει εντολή από την ολομέλεια να εξετάσει 

το θέμα και να υποβάλει Έκ'θεση. 

Ναι, ορίστε. 

Κ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα ήθελα να πω ότι, αν λόγω της φύσεως του θέματος 

κριθεί από την Επιτροπή και από την όλη συζήτηση ότι πρέπει να συζητήσουμε σε 

κλειστή συνεδρία της Βουλής το θέμα, μπορούμε να το κάνουμε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι μια άλλη άποψη. Μπορεί να αποφασίσουμε ότι πρέπει να συζητηθεί στην 

ολομέλεια σε κλειστή συνεδρία. Επομένως αποφασίζουμε τώρα να παραπεμφθεί στις 

Επιτροπές ... 

Ναι, ορίστε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το θέμα της Πύλας, εδώ και αρκετό καιρό, βρίσκεται καθημε

ρινά στον τύπο και προβάλλονται διάφορες πληροφορίες, διάφοροι ισχυρισμοί που 

προκαλούν εντυπώσεις. Γι' αυτό πιστεύω ότι ο συνάδελφος πολύ σωστά ενέγραψε το 

θέμα. Δε βλέπω εγώ προσωπικά κινδύνους από μια πιθανή συζήτηση του θέματος 

στην ολομέλεια της Βουλής. Θα μπορούσαμε να αποφύγουμε εκείνα τα σημεία που 

ξέρουμε ότι άπτονται σε κάποιο βαθμό της ασφάλειας του κράτους. Αλλά, αν 

απομονώσουμε το θέμα στην Επιτροπή, χωρίς κατόπιν να έρθουμε πίσω στην ολομέ

λεια και να γίνει συζήτηση και να γίνει αναφορά, πιστεύω δε θα εξυπηρετηθεί ο 

σκοπός μας, που είναι να δούμε τα προβλήματα της Πύλας και της περιοχής, αλλά 

να ενημερωθεί και ο υπόλοιπος κόσμος στην Κύπρο τι πράγματι συμβαίνει, αν 

συμβαίνει, και σε ποιο βαθμό συμβαίνει στην Πύλα. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι γιατί πρέπει να επανέλθω. Φαίνεται έχει αγνοηθεί 

αυτό το οποίο ανέφερα ή τουλάχιστο δεν έχουν αντιληφθεί μερικοί συνάδελφοι τη 

σημασία του. Ήδη η Επιτροπή Άμυνας έχει, επαναλαμβάνω, εντολή από το Σώμα να 

παρακολουθεί το θέμα τούτο. Και πληροφοριακά, αφού θέλετε, σας λέω τα εξής: Σε 

μια τέτοια συνεδρίαση, για να μπορέσει η Βουλή να μπει σε βάθος, θα πρέπει να 

ακουστούν οι απόψεις, οι θέσεις, οι πληροφορίες των γραφείων πληροφοριών της 

Εθνικής Φρουράς και της αστυνομίας. Θέλετε αυτά τα στοιχεία, αυτές τις πληροφο

ρίες, με λεπτομέρειες, με αριθμούς, με τοπογραφικά σχέδια, να τα συζητούμε σε 

ανοικτή συνεδρία; Αν θέλετε, είμαστε έτοιμοι ακόμα και τώρα -τουλάχιστον τα 

παλαιότερα μέλη της Επιτροπής Άμυνας- να τα συζητήσουμε. Αλλά, με όλο το 

σέβας, ζητώ να μη γίνει κάτι τέτοιο. Δεν μπορεί να γίνει. Δε θα εξυπηρετηθεί ο 

σκοπός. Και είμαστε σίγουροι ότι ο σκοπός του εγγράψαντος το θέμα είναι να 

εξυπηρετηθεί εκείνο το οποίο ανέφερε. Από τη στιγμή που θα μπούμε σ' αυτή τη 

συζήτηση, για να είμαστε λεπτομερείς και ουσιαστικοί, θα πρέπει να αναφερθούμε 

σε αριθμούς, σε στρατιωτικά στοιχεία, σε εκτάσεις, σε φρουρήσεις ή μη, σε ασφά

λειες. Πώς θα γίνει σε ανοικτή συνεδρία; Μήπως η Επιτροπή Άμυνας -λυπούμαι 

γιατί απουσιάζει ο Πρόεδρος της Επιτροπής Άμυνας- που για τέσσερα χρόνια 

παρακολουθεί το θέμα, ήταν άφωνη; Δεν μπορούσε, αν ήθελε, να πει αυτά τα πράγ

ματα δημόσια; Αποφασίσαμε όμως, με τη σύμφωνη γνώμη των πολιτικών αρχηγών, 

να μη γίνει κάτι τέτοιο. Είναι αυτό που ήθελα να αναφέρω. Να προσέξουμε να μην 

αγγίξουμε θέματα τα οποία δεν πρέπει. 

Έγινε μια σωστή εισήγηση. Ναι, μπορεί να συζητηθεί σε συνεδρία του 

Σώματος, αλλά κλειστή. Να μην αποφασιστεί από τώρα ανοικτή συνεδρία, πριν 
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ακούσουμε τι θα λεχθεί στην Επιτροπή, κύριε Πρόεδρε, γιατί, όπως σωστά είπατε, 

δεν μπορεί μετά να αποφασίσει η Επιτροπή να γίνει διαφορετικά, δηλαδή να μην 

κυκλοφορήσει η Έκθεση. Επαναλαμβάνω, τα έχω αυτά τα στοιχεία και μπορώ να τα 

δώσω στους συναδέλφους. Υπάρχουν ενδιάμεσα εμπιστευτικά σημειώματα, τα 

οποία έχουν κυκλοφορήσει από την Επιτροπή Άμυνας στους Βουλευτές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω την αίσθηση ότι ο εγγράψας το θέμα και οι ενδιαφερό
μενοι ιδιαίτερα Λαρνακείς συνάδελφοι θα πρέπει να έχουν πολλά να πουν για το 

θέμα της Πύλας. Δεν μπορεί να είναι μόνο θέματα ασφάλειας και άμυνας που 

θέλουν να θίξουν. Γι' αυτό το λόγο, για να μη χάσει τη σειρά του το θέμα από την , 

ημερήσια διάταξη, να μείνει, να θεωρηθεί γραμμένο στην ολομέλεια, να περάσει από 

τις Επιτροπές Άμυνας και Εσωτερικών, να υποστεί μια έρευνα το θέμα πάνω σε 

θέματα για τα οποία δεν πρέπει να γίνει ανοικτή συζήτηση στην ολομέλεια ή τουλά

χιστο χωρίς να είναι κλειστή η συνεδρία και όλα τα υπόλοιπα, κοινωνικά, οικονο
μικά και τα λειτουργικά της κοινότητας, μπορεί και πρέπει να αναφερθούν εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ με το πνεύμα της εισήγησης του κ. Μουσιούττα. 

Υπάρχει η πτυχή της ασφάλειας, που συνδέεται με θέματα άμυνας και άλλα, και 
υπάρχει και η πολιτική πτυχή. Εγώ νομίζω ότι εκείνο το μέρος που από τη συζήτηση 

της Επιτροπής θα προκύψει ότι αξίζει να συζητηθεί μπορεί να συζητηθεί. Άρα 

συμφωνούμε να περιμένουμε το πόρισμα της συζήτησης στις Επιτροπές και να 

επανέλθουμε με εκείνο το μέρος το οποίο μπορούμε να συζητήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τότε η εισήγηση που πρέπει να γίνει είναι να γίνει Έκθεση διπλή. Εμπιστευ

τική όσον αφορά τα θέματα που αφορούν άμυνα και ασφάλεια και ανοικτή Έκθεση. 
Η μεν ανοικτή Έκθεση να συζητηθεί σε ανοικτή συνεδρία της Βουλής, η δε άλλη 

Έκθεση σε κλειστή συνεδρία της Βουλής, αν χρειάζεται να συζητηθεί. Επομένως 

πρέπει να έχουν υπόψη τους οι δύο Επιτροπές αυτές τις κατευθυντήριες γραμμές. 

Ότι θα ετοιμάσουν μια Έκθεση όσον αφορά τα κοινωνικά και άλλα προβλήματα, η 

οποία θα είναι κανονική Έκθεση προς δημοσίευση, και άλλη, η οποία θα είναι εμπι

στευτική Έκθεση και η οποία θα κυκλοφορήσει στην κλειστή συνεδρία. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Θα μπορούσε να μη συγκληθεί κλειστή συνεδρία. Περίπου οι μισοί Βουλευτές 
θα είναι σ' αυτές τις Επιτροπές, όταν θα συζητείται ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν είναι ομόφωνη η Έκθεση, δε θα ... 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Μπορεί να πάει εκεί που πρέπει, κύριε Πρόεδρε, χωρίς να γίνει η συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν όμως δεν είναι ομόφωνη η Έκθεση, τότε θα γίνει κλειστή συνεδρίαση. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Σύμφωνοι. 



261 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στο τρίτο θέμα, που είναι 'Ή ανάγκη αναβάθμισης και ανάπτυξης 

του θεσμού της τοπικής αυτοδιοίκησης στην Κύπρο ως σύγχρονου προοδευτικού 

θεσμού διοίκησης στην Ευρώπη". Είναι θέμα εγγραφέν από το Βουλευτή κ. Ανδρέα 

Κουκουμά εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ - Αριστερά - Νέες 

Δυνάμεις. Το λόγο έχει επομένως ο κ. Κουκουμάς. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Αυτό το θέμα γράφτηκε από τον περασμένο Φεβράρη και από τότε μέχρι 

σήμερα έγιναν σημαντικές αλλαγές στο νόμο περί Δήμων και στην εισήγησή μου θα 

αναφερθώ και σ' αυτές τις αλλαγές. 

Ο θεσμός της τοπικής αυτοδιοίκησης είναι αρχαίος θεσμός, που εμφανίστηκε 
και αναπτύχθηκε στην αρχαία Ελλάδα και μετά διαδόθηκε στην αρχαία Ρώμη. Στην 

αρχαιότητα, ιδιαίτερα στη Ρώμη, οι δήμαρχοι και τα συμβούλιά τους είχαν μεγάλες 

εξουσίες, που ισοδυναμούσαν με εξουσίες σημερινού κράτους. Μπορούσαν να 

αποφασίσουν για ειρήνη ή για πόλεμο στις έκτακτες περιστάσεις. 

Στη μεσαιωνική Ευρώπη αρχίζουν να εμφανίζονται δήμαρχοι και δημοτικά 

συμβούλια στις πόλεις που αναπτύσσονται ως διοικητικά και εμπορικά κέντρα. Οι 
δήμαρχοι και τα δημοτικά συμβούλια στις μεσαιωνικές πόλεις διορίζονται 

κατ' αρχήν από τους βασιλείς και την κυβέρνηση, μετά όμως εκλέγονται από ένα 

μικρό σχετικά εκλογικό σώμα, που αποτελείται από ευγενείς και άλλους δημότες 

που κατέχουν σημαντική περιουσία. 

Με την ανάπτυξη της αστικής δημοκρατίας στην Ευρώπη, μετά τη μεγάλη αστι

κοδημοκρατική επανάσταση του 1789 στη Γαλλία, μαζί με τις βουλευτικές εκλογές 
καθιερώνονται και οι δημοτικές εκλογές. Εκλέγονται δήμαρχοι και δημοτικά 
συμβούλια από τον ανδρικό πληθυσμό. Όμως πάλι δεν έχουν δικαίωμα ψήφου όλοι 

οι άντρες. υπάρχουν οικονομικά κριτήρια και κριτήρια μόρφωσης. Στον αιώνα μας 

όμως στην Ευρώπη, και ιδιαίτερα μετά το Β' Παγκόσμιο Πόλεμο, τα δημοτικα 

συμβούλια και οι δήμαρχοι εκλέγονται από όλους τους ενήλικες δημότες, άντρες και 

γυναίκες. 

Στην Κύπρο επί αγγλοκρατίας οι γυναίκες δεν είχαν δικαίωμα ψήφου ούτε 

στις δημοτικές εκλογές ούτε στις βουλευτικές εκλογές, που γίνονταν πριν από το 

1931, πριν από τα οκτωβριανά γεγονότα. Οι γυναίκις της Κύπρου ψηφίζουν για 
πρώτη φορά με την εγκαθίδρυση της Κυπριακής Δημοκρατίας το 1959 στις προε
δρικές εκλογές, μετά στις βουλευτικές το 1960 και για πρώτη φορά δημάρχους και 
δημοτικά συμβούλια το 1986, με βάση το νόμο για τους δήμους (111/1985). 

Πρέπει να αναφέρουμε ότι δήμαρχοι και δημαρχεία στην Κύπρο υπήρχαν και 

επί τουρκοκρατίας. Λειτουργούσε διάταγμα του σουλτάνου για τους δήμους, με 

βάση το οποίο εκλέγονταν σε στενό κύκλο μεγαλοκτηματιών και άλλων πλουσίων, 
στην πλειοψηφία Τούρκων, δήμαρχοι και δημοτικοί σύμβουλοι, στην πλειοψηφία 

πάλι Τούρκοι. 

Ο δεύτερος Άγγλος Αρμοστής, Ρόμπερτ Βίδολφ, αρχηγός του αγγλικού 

στρατού στην Κύπρο, θεσπίζει το 1881 νέο νόμο περί Δημαρχείων, ο οποίος και 
προνοούσε τα πιο κάτω βασικά στοιχεία: 

- Ο πρόεδρος των δημαρχείων, που εκλεγόταν με βάση τον τούρκικο νόμο 

από τις εκτελεστικές αρχές και τους συμβούλους, θα εκλεγόταν μόνο από 

τους συμβούλους. 
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- Θα είχαν δικαίωμα ψήφου όσοι συνεισέφεραν για κάλυψη των εξόδων 

του δημαρχείου και όχι όλοι όσοι πλήρωναν κτηματικό φόρο προς την 

κυβέρνηση. 

- Ο νόμος έδινε το δικαίωμα σε όλες τις πόλεις, κωμοπόλεις και χωριά να 

μετατραπούν σε δημαρχούμενες περιοχές, αν το επιθυμούσαν 

"συλλήβδην" όλοι οι κάτοικοί τους και αν το ενέκρινε ο "Μέγας 

Αρμοστής". 

- Επέτρεπε επίσης την ενοποίηση συμπλεγμάτων χωριών και τη μετατροπή 

τους σε δήμους, κάτι που εμείς τελευταία εγκρίναμε με τροποποίηση του 

νόμου για τους δήμους. 

Οι Άγγλοι αποικιστές με το νέο νόμο για τα δημαρχεία παραχωρούσαν 

σημαντικές εξουσίες στην τοπική αυτοδιοίκηση, στα πλαίσια βέβαια της 

αποικιακής διακυβέρνησης. 

Σημαντική ήταν η προσφορά των δημοτικών συμβουλίων και δημάρχων με την 

επαναφορά των δημοτικών εκλογών από την αγγλική αποικιακή κυβέρνηση το 1941, 
μετά τα γεγονότα του 1931 και τη λεγόμενη παλμερική δικτατορία. Τα εκλεγόμενα 
δημοτικά συμβούλια και δήμαρχοι από το 1941 μέχρι το 1960 συνέβαλαν σημαντικά 
στους πολιτικούς και κοινωνικούς αγώνες του κυπριακού λαού και στην ανάπτυξη 

των κυπριακών πόλεων και κωμοπόλεων, στους τομείς της καθαριότητας, του πολι

τισμού, της δημιουργίας πρασίνου, πάρκων και κήπων. Ίδρυσαν τους πρώτους. 

παιδικούς στ~θμoύς και γηροκομεία και συνέβαλαν στη στέγαση των φτωχότερων 

στρωμάτων του λαού με την ανέγερση λα'ίκών πολυκατοικιών και άλλα. Οι 

δήμαρχοι και τ

3
ημΟΤΙΚά συμβούλια τα τελευταία χρόνια της αγγλοκρατίας υπερέ

βαιναν πολλές ορές τις εξουσίες που τους παραχωρούνταν με το νόμο, για να 

εξυπηρετήσουν τ ν αγώνα του κυπριακού λαού και τους δημότες τους και τιμωρού

νταν παραδειγμα κά από τους Άγγλους αποικιστές. Συνελήφθηκαν και φυλακί

στη~αν ή κλείστηκαν στα κρατητήρια ο Δήμαρχος Λεμεσού Κώστας Παρτασίδης, της 

Λάρνακας Χριστοδ υλίδης και άλλοι δήμαρχοι και δημστικοί σύμβουλοι. 

Αποφασιστικός σταθμός στην εξέλιξη της τοπικής αυτοδιοίκησης στην Κύπρο 

ήταν η θέσπιση ειδικ ύ νόμου περί Δήμων, του νόμου που θέσπισε η κυπριακή 

Βουλή (11/85), και οι ετέπειτα τροποποιήσεις που έγιναν στο νόμο. Με το νόμο 

αυτό η τοπική αυτοδιοί ηση στην Κύπρο αποκτά νομική και διοικητική αυτοτέλεια 

σε σημαντικό βαθμό. Σημαντικές είναι και οι τροποποιήσεις του νόμου που έγιναν 

πρόσφατα με εισηγήσεις του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Η μια από αυτές, που δίνει το δικαίωμα σε κοινότητες με πληθυσμό κάτω των 

πέντε χιλιάδων με ορισμένες προϋποθέσεις να ανακηρυχθούν δημαρχούμενες 

περιοχές, θα λύσει προβλήματα αρκετών περιοχών ΠQυ θέλουν να μετατραπούν σε 

δήμους. Και η τροποποίηση για μετακίνηση άχρηστων αντικειμένων από τις δημο

τικές αρχές είναι σημαντική. Σημαντικός επίσης είναι ο νόμος ο οποίος επιτρέπει 

στα δημοτικά συμβούλια να θεσπίζουν από μόνα τους κανονισμούς, χωρίς την 

έγκριση της εκτελεστικής και νομοθετικής εξουσίας. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Η θεαματική κοινωνικοοικονομική και επιστημονικο-τεχνολογική ανάπτυξη 

στην εποχή μας, ο εκδημοκρατισμός της διακυβέρνησης και διοίκησης αναβάθμισαν 

στην Ευρώπη και ιδιαίτερα στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα σε μεγάλο βαθμό την τοπική 
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αυτοδιοίκηση. Η αναβάθμιση αυτή συνδυάζεται με την αποκέντρωση και τον εκδημο

κρατισμό της εξουσίας. Σε πολλές χώρες της Ευρωπα"ίκής Κοινότητας παραχωρού

νται διά νόμου μια σειρά εξουσίες στην τοπική αυτοδιοίκηση, όπως ελέγχου 

σχολείων, νοσοκομείων, αστυνομίας, κυκλοφοριακού συστήματος, πολεοδομίας και 

άλλες. Έτσι η τοπική αυτοδιοίκηση αποκτά περισσότερες εξουσίες και περισσότερη 

αυτοτέλεια. 

Οι δημαρχούμενες περιοχές σε πολλές ευρωπα'ίκές χώρες τείνουν να μοιάζουν 

με μικρογραφίες κρατών, με εκτελεστική και νομοθετική εξουσία. Έτσι έχουν τη 

δυνατότητα τα δημοτικά συμβούλια να παρακάμπτουν την κυβερνητική γραφειο

κρατία, να αποφασίζουν και να εκτελούν από μόνα τους έργα στην περιοχή τους, να 

επιβάλλουν με δικά τους κριτήρια φορολογία στους δημότες τους. Με αυτό τον 

τρόπο η κυβέρνηση απελευθερώνεται από πολλές εξουσίες διοίκησης και της δίνεται 

περισσότερος χρόνος και περισσότερο δυναμικό, για να ασχοληθεί γενικά με τη 

διακυβέρνηση και τον προγραμματισμό. Πετυχαίνεται επίσης πλατύς εκδημοκρατι

σμός της εξουσίας, με τη συμμετοχή στη διοίκηση, με ενισχυμένη εξουσία, των 

αιρετών δημάρχων και δημοτικών συμβουλίων, που αποτελούνται από τοπικούς 

κοινωνικούς και πολιτικούς παράγοντες, επιστήμονες και άλλους ειδικούς. 

Αφού συνδεόμαστε με την Ευρώπη, την Ευρωπα'ίκή Κοινότητα, αφού θεωρού

μαστε Ευρωπαίοι, θα πρέπει να αναβαθμίσουμε ποιοτικά και ποσοτικά την τοπική 

αυτοδιοίκηση και στην Κύπρο. Κι αυτό είμαστε υπόχρεοι να το κάνουμε, γιατί η 

κυπριακή Βουλή επικύρωσε από το 1988 τον ευρωπα"ίκό χάρτη για την τοπική αυτο
διοίκηση, που περιλαμβάνει τα πιο πάνω που αναφέραμε. 

Κύριε Πρόεδρε, οι έντεκα νέοι δήμοι της Κύπρου, που ιδρύθηκαν και λειτούρ

γησαν με βάση το νόμο περί Δήμων (111/85), γνώρισαν θεαματική πρόοδο τα τελευ
ταία έξι χρόνια με τη λειτουργία των δημαρχείων τους. Ο νέος νόμος βοήθησε 

επίσης σε μεγάλο βαθμό τη λειτουργία και ανάπτυξη των παλιών δημαρχούμενων 

περιοχών και πόλεων. Όλοι οι δήμοι της Κύπρου είχαν μεγάλες επιτυχίες σε όλους 

τους τομείς δράσης τους και ιδιαίτερα οι νέοι δήμοι: στους τομείς της καθαριό

τητας, του περιορισμού της οχληρίας, της δημιουργίας πάρκων, πρασίνου, κήπων, 

στον τομέα του πολιτισμού, του περιβάλλοντος, της πολεοδομίας, της υδατοπρομή

θειας. Λύθηκαν προβλήματα σ' αυτές τις περιοχές που για δεκάδες χρόνια παρέ

μεναν άλυτα. Πέτυχαν όλα τα δημοτικά συμβούλια και οι δήμαρχοι, σε μεγάλο ή 

μικρό βαθμό το καθένα, συνεργασία, σύμπνοια και συνοχή των δημοτών τους, χωρίς 

να γίνεται εμπόδιο η πολιτική και ιδεολογική τοποθέτηση του καθενός. Οι κοινές 

εκδηλώσεις των δήμων -πολιτιστικές, αθλητικές, αιμοδοσίας και άλλες- συνέβαλαν 

και συμβάλλουν καθοριστικά στην ανάπτυξη της συνεργασίας και στη δημιουργία 

κλίματος ομόνοιας και σύμπνοιας μεταξύ των δημοτών. Αποδείχθηκε ότι ο δήμος 

είναι η ομπρέλα που ενώνει όλους τους δημότες, ανεξάρτητα από πολιτικά φρονή

ματα. Έτσι τα δημοτικά συμβούλια, τα δημαρχεία, οι δήμαρχοι μπορούν να γίνουν ο 

κρίκος ενότητας στην αντιμετώπιση όχι μόνο των κοινωνικών και οικονομικών 

προβλημάτων, αλλά ακόμα και πολλών πολιτικών προβλημάτων του λαού μας. 
ι 

Η κυβέρνηση Βασιλείου, με την έγκριση βέβαια της Βουλής, προσφέρει τα 

τελευταία τέσσερα χρόνια σημαντική οικονομική βοήθεια στους δήμους. Χρηματική 

βοήθεια, βοήθεια για αποπληρωμή χρεών, βοήθεια για δημοτικά έργα. Επίσης, με 

εισηγήσεις του Υπουργείου Εσωτερικών"και της Ένωσης Δήμων, έγιναν σημαντικές 

τροποποιήσεις του νόμου περί Δήμων, που βοήθησαν στην καλύτερη λειτουργία των 

δημαρχείων, δόθηκαν περισσότερες εξουσίες στα δημοτικά συμβούλια στον τομέα 
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της πολεοδομίας, της άρσης της οχληρίας και αλλού. Επίσης με προτάσεις νόμου 

πολλών Βουλευτών έγιναν αλλαγές και τροποποιήσεις του νόμου περί Δήμων, έτσι 

που ο νόμος έγινε περισσότερο λειτουργήσιμος και προοδευτικός. 

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνοντας εισηγούμαστε από μέρους της Κοινοβουλευτικής 

Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις το θέμα της αναβάθμισης της τοπικής 

αυτοδιοίκησης να συζητηθεί στην Επιτροπή Εσωτερικών της Βουλής με αρμοδίους 

του Υπουργείου Εσωτερικών και εκπροσώπους της Ένωσης Δήμων, για να εξετά

σουμε το θέμα περαιτέρω βελτίωσης και εκσυγχρονισμού του νόμου περί Δήμων και 

τη δυνατότητα, που υπάρχει, μεταβίβασης και άλλων εξουσιών από την κυβέρνηση 

στην τοπική αυτοδιοίκηση, για να εκσυγχρονίσουμε σταδιακά την τοπική αυτοδιοί

κηση στην Κύπρο, έτσι που να ανταποκρίνεται στα πρότυπα της τοπικής αυτοδιοί

κησης στην Ευρωπα"ίκή Κοινότητα. Επίσης θα πρέπει να επανεξεταστεί το θέμα των 

οικονομικών των δήμων, γιατί με τα έσοδα που έχουν, από τα διάφορα τέλη που 

εισπράττουν, δεν μπορούν να κάνουν μεγάλα έργα. Μόνο με την οικονομική 

ενίσχυση του κράτους μπορεί να γίνει αυτό. Εισηγούμαστε όπως απασχολήσει την 

Εκτελεστική Εξουσία και τη Βουλή το θέμα ενισχυμένης επιχορήγησης των δήμων 

από τον κρατικό προϋπολογισμό για εκτέλεση αναπτυξιακών έργων. 

Κάτι άλλο που χρειάζεται για τη γενική αναβάθμιση της τοπικής αυτοδιοί

κησης είναι και η αναβάθμιση του κύρους και της αξιοπρέπειας των δημοτικών 

αρχόντων, δημάρχων και δημοτικών συμβούλων, γιατί το έργο που επιτελούν είναι 

πολύ σπουδαίο στη διοίκηση και ανάπτυξη των περιοχών τους και τους αξίζει η 

ανάλογη συμπεριφορά και μεταχείριση από τα αρμόδια όργανα του κράτους και 

γενικά από την κοινωνία. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι αγορητές; 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Είναι πολύ ευχάριστο το γεγονός ότι σ' αυτή την περίοδο ενεγράφη και συζη

τείται το μεγάλο θέμα της τοπικής αυτοδιοίκησης. Γιατί; Διότι είναι η ώρα που 

επιχειρούνται από διάφορες κατευθυνσεις θεσμικές αλλαγές, οι οποίες τείνουν να 
αλλάξουν τη φυσιογνωμία της τοπικής αυτοδιοίκησης στην Κύπρο. 

Έχουν λεχθεί κατά καιρούς πολλά και έχουν δει το φως της δημοσιότητας 

σπουδαίες διακηρύξεις, κομματικές και άλλες. Τώρα έρχεται η ώρα της πράξης 

νομίζω. Απομακρυνόμαστε πλέον από τις θεωρητικές διακηρύξεις και προσεγγί

ζουμε τελεσίδικα το χώρο της έμπρακτης επιβεβαίωσης των θεωριών. Η ίδια η 

τοπική αυτοδιοίκηση ως θεσμός σπρώχνει προς αυτή την κατεύθυνση. Και το κάνει 

σύσσωμη, ανεξαρτήτως κομματικής προέλευσης των φορέων της. Αλλά και η ίδια η 

ζωή, ο εκσυγχρονισμός και ο εκδημοκρατισμός, οδηγούν προς την ίδια κατεύθυνση: 

την ενίσχυση της τοπικής αυτοδιοίκησης την ουσιαστικοποίησή της, την αποκέ

ντρωση των εξουσιών και την αυτοδιαχείριση. Έτσι λοιπόν είναι κατάλληλη η ώρα 

τόσο για μια επαναδιατύπωση των βασικών θέσεων του κάθε κόμματος για την 

τοπική αυτοδιοίκηση, όσο και για τη συγκεκριμένη απάντησή μας στις προκλήσεις 

της εποχής για αποκέντρωση και αυτοδιαχείριση. 
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Τόσο η εκλογή των τοπικών αρχών όσο και ο ρόλος της τοπικής αυτοδιοί

κησης πρέπει να εκφράζουν το σύνολο της πολιτικής και κοινωνικής ζωής ενός 

χώρου και με κανένα τρόπο δε θα πρέπει να αποτελούν έκφραση της κομματικής και 

μόνο πτυχής. 

Για να αποδώσει ο θεσμός της τοπικής αυτοδιοίκησης, θα πρέπει να δεθεί με 

τον κάθε πολίτη και με όλες τις οργανωμένες ομάδες που λειτουργούν στο χώρο της. 

Εργατικά, αγροτικά, αθλητικά, πολιτιστικά σωματεία, επιτροπές γονιών, σχολικές 

εφορείες θα πρέπει να έχουν τρόπους σύνδεσης με τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης 

και διασφαλισμένο τρόπο παρέμβασης και συνεργασίας. Η τοπική αυτοδιοίκηση θα 

πρέπει να συνδέεται άμεσα με το λαό, για να λύει προβλήματα και να ιεραρχεί 

στόχους. Να αποτελεί έκφραση της θέλησης του λαού της περιοχής και όχι του 

κράτους πάνω στο λαό. . 

Η τοπική αυτοδιοίκησ11 στη σοσιαλισΤΙΚ1] ιδεολογία 

Στη δική μας σοσιαλιστική αντίληψη η τοπική αυτοδιοίκηση είναι συνυφα

σμένη με βασικές έννοιες της ιδεολογίας μας, όπως την ποιότητα ζωής, την κοινω

νική πρόνοια, την ανέλιξη του ανθρώπου, την αποκέντρωση, την αυτοδιαχείριση, τη 

λα'ίκή συμμετοχή. Αποκτά έτσι η τοπική αυτοδιοίκηση όλως ιδιαίτερη σημασία για 

κάθε σοσιαλιστή, γιατί μέσα απ' αυτή είναι δυνατό να πραγματοποιήσει μέρος των 

οραματισμών του για τη νέα κοινωνία που επαγγέλλεται. 

Η τοπική αυτοδιοίκηση, ιδωμένη μέσα από το δικό μας πρίσμα, πρέπει να έχει 

τα πιο κάτω χαρακτηριστικά: 

1. Δημοκρατία 

Οι αρχές της τοπικής αυτοδιοίκησης πρέπει να εκλέγονται από τον ενδιαφερό

μενο λαό με καθολική ψηφοφορία, χωρίς απαράδεκτους περιορισμούς εκλογιμό

τητας, με αναλογικό σύστημα και με δικαίωμα επιλογής του ίδιου του ψηφοφόρου, 

μέσα από το συνδυασμό της προτίμησής του, εκείνων των υποψηφίων που θεωρεί 

καταλληλότερους. Πρέπει επίσης τα συμβούλια των τοπικών αρχών να είναι πολυ

μελή, κατά το δυνατό, για να διασφαλίζεται ο απαραίτητος πλουραλισμός. 

Κάνω την αναφορά αυτή, γιατί πρέπει Υα θυμηθούμε ότι σε. ό,τι αφορά τουλά

χιστον τις εκλογές των χωριτικών αρχών και των συμβουλίων βελτιώσεως δεν 

ισχύει ο σταυρός προτίμησης και έτσι περιορίζεται το δικαίωμα του ψηφοφόρου σε 

αυτή την περίπτωση. 

2. Αποκέντρωση 

Σειρά εξουσιών της κεντρικής κυβέρνησης, που έχουν άμεση σχέση με τοπικής 

φύσεως θέματα, πρέπει να αποδοθεί στις εκλεγμένες αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Η αποκέντρωση αυτή δεν είναι μόνο θέμα δημοκρατίας, αλλά και προσφοράς καλύ

τερων υπηρεσιών στους πολίτες. Είναι επίσης υπόθεση που διευκολύνει την 

ανάπτυξη και την πρόοδο, διότι αποδεσμεύει σειρά προβλημάτων από τα βραδυκί

νητα γρανάζια της κυβερνητικής γραφειοκρατίας, όπου ο όγκος είναι ασύγκριτα 

μεγαλύτερος και οι καθυστερήσεις αναπόφευκτες. Στα τοπικά πλαίσια οι τοπικές 

υποθέσεις αντιμετωπίζονται πολύ διαφορετικά και κυρίως με το πρίσμα του άμεσου 

ενδιαφέροντος, του προσωπικού, θα λέγαμε, ενδιαφέροντος. Έτσι, μέσα από την 

τοπική αυτοδιοίκηση, τα τοπικά ζητήματα και πιο γρήγορα και πιο καλά μπορούν 

να προωθηθούν. 
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3. Εξουσίες - αρμοδιότητες της τοπικής αυτοδιοίκησης 

Οι εξουσίες της τοπικής αυτοδιοίκησης και ιδιαίτερα των δήμων, που αποτε

λούν την πιο εξελιγμένη μορφή, πρέπει να είναι πολλές και ουσιαστικές. Πέρα από 

τις διοικητικές εξουσίες, που ρυθμίζουν τη ζωή στην οργανωμένη κοινότητα, θα 

πρέπει οι αρχές αυτές να έχουν τη δυνατότητα ποιοτικής ανέλιξης της ζωής των 

πολιτών και άσκησης κοινωνικής πολιτικής. Έτσι, οι αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης 

και ιδιαίτερα οι δήμοι πρέπει να έχουν αρμοδιότητες για: 

- τη λα'ίκή κατοικία 

- τους νηπιοκομικούς-παιδοκομικούς σταθμούς και τις παιδικές χαρές 

- τα γηροκομεία και τα κέντρα ευγηρίας 

- τα Κέντρα Νεότητας 

- τα γήπεδα και τον αθλητισμό 

- τα πολιτιστικά κέντρα, τις βιβλιοθήκες, τις αίθουσες θεάτρου, τις 

ορχήστρες, τις πινακοθήκες 

- τα μουσεία λα'ίκής τέχνης 

- τα πάρκα και το πράσινο 

- τη διατήρηση του φυσικού περιβάλλοντος 

- τη διατήρηση και τη συντήρηση της αρχιτεκτονικής μας κληρονομιάς 

- τον εξωρα'ίσμό 

- την πολεοδομία 

- τα δημοτικά ινστιτούτα ξένων γλωσσών και τα δημοτικά φροντιστήρια 

- τα λα'ίκά πανεπιστήμια 

- τη δημόσια υγεία Κ.ά. 

Αυτά τα θέματα είναι που απευθύνονται στο λαό και προορίζονται πραγματικά για 

το λαό. Που μπαίνουν στη ζωή του λαού και βελτιώνουν την ποιότητά της. Τα έργα 

βιτρίνας ωφελούν τους λίγους. Τα έργα κοινωνικού περιεχομένου όμως ωφελούν το 

σύνολο του λαού. 

4. Πόροι - αναδιανομή πόρων - κατανομή 

Για να ανταπo~ριθεί η τοπική αυτοδιοίκηση στην αποστολή της, χρειάζεται 

οικονομικούς πόρους. Είναι δε προφανές ότι ο βαθμός επιτυχίας της εξαρτάται σε 

μεγάλο βαθμό από τις οικονομικές δυνατότητες που έχει. 

Πέρα όμως από την επάρκεια των οικονομικών πόρων, υπάρχει και το θέμα 

της προέλευσής τους. Οι φορολογίες είναι οι συνήθεις πόροι των δήμων και των 

μονάδων τοπικής αυτοδιοίκησης γενικά. Αρχή στη φορολογική πολιτική των δήμων 

πρέπει να είναι η δίκαιη φορολογία, με την έννοια ότι οι φτωχοί επιβαρύνονται λίγο 

ή καθόλου και οι οικονομικά ισχυροί πολύ περισσότερο. Οι φορολογίες πρέπει να 

στρέφονται κατά κύριο λόγο στις επιχειρήσεις (εργοστάσια, ξενοδοχεία κ.λπ.), 

καθώς και στη μεγάλη ιδιοκτησία γης και στους πλούσιους και για λόγους κοινω

νικής δικαιοσύνης, αλλά και για λόγους αντικειμενικούς. Αυτές οι άμεσες φορολο

γίες από τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης δεν μπορούν κατά κανόνα να επαρκέσουν 

για την αντιμετώπιση των εξόδων και των δαπανών. Γι' αυτό είναι ανάγκη να 

υπάρξει μια ευρύτερη ανακατανομή των εισοδημάτων από φόρους ανάμεσα στην 
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κεντρική εξουσία και τις τοπικές αρχές. Για το σκοπό αυτό αρκετές από τις υπάρ- . 
χουσες ήδη έμμεσες φορολογίες πρέπει να ανακατανεμηθούν (π.χ. βενζίνη, τσιγάρα 

κ.λπ.). Με τον τρόπο αυτό θα υπάρξει σημαντική ενίσχυση των οικονομικών της 

τοπικής αυτοδιοίκησης και θα παρασχεθεί σΙ αυτή δυνατότητα υλοποίησης περισσό

τερων σχεδίων και προγραμμάτων προς όφελος των δημοτών. . \ 

Τέλος, επειδή υπάρχουν περιοχές με πολλούς πόρους και άλλες με πολύ λιγό-

τερους, επιβάλλεται η παροχή προς τους δήμους κυβερνητικής χορηγίας με σταθερά 

και αντικειμενικά κριτήρια. Ένα από τα πρώτα κριτήρια πρέπει να είναι η ανεπάρ

κεια πόρων ενός εκάστου δήμου, έτσι ώστε οι φτωχοί δήμοι να επιχορηγούνται 

περισσότερο. ΜΙ αυτό τον τρόπο θα εξασφαλιστεί μια κατά το δυνατό ομοιόμορφη 

ανάπτυξη, για να μην καταλήξουμε τελικά σε υπερανεπτυγμένες και σε καθυστερη

μένες περιοχές. Πρέπει, με άλλα λόγια, να επικρατήσουν κριτήρια κοινωνικά και όχι 

οικονομικά. 

5. Αυτοδιαχείριση 

Οι μονάδες τοπικής αυτοδιοίκησης και ιδιαίτερα οι δήμοι πρέπει να είναι 

αυτοδιαχειριζόμενοι. Με άλλα λόγια, να διαχειρίζονται τις δικές τους υποθέσεις 

όσο το δυνατόν αυτόνομα. Η αυτονομία αυτή δεν μπορεί ασφαλώς να είναι 

απόλυτη. Υπάρχουν κάποια όρια που καθορίζονται από τους νόμους και από τη 

γενική οικονομική πολιτική του κράτους. Μέσα σΙ αυτά τα όρια πρέπει να κινείται η 

τοπική αυτοδιοίκηση. Το θέμα είναι λοιπόν και θεσμικό και οικονομικό. 

Κατά συνέπεια η νομοθεσία που διέπει την τοπική αυτοδιοίκηση πρέπει να 

δίνει ευρύτατα περιθώρια αυτονομίας και να παρέχει δυνατότητες οικονομικής 

επάρκειας. Πρέπει να περιορίζει την κρατική παρέμβαση σε συγκεκριμένες περιπτώ

σεις γενικής πολιτικής και να διασφαλίζει και επαρκείς οικονομικούς πόρους και 

αυτοδιαχείριση αυτών των πόρων. Διαφορετικά, αν η κεντρική κυβέρνηση έχει 

δικαίωμα επέμβασης ή αν τα οικονομικά της τοπικής αυτοδιοίκησης εξαρτώνται από 

την υποκειμενική κρίση της εκάστοτε κυβέρνησης, τότε ασφαλώς δεν μπορούμε να 

μιλούμε ούτε για αυτοδιοίκηση ούτε για αυτοδιαχείριση. 

6. Λαϊκή συμμετοχή. 

Βασικό χαρακτηριστικό της ιδεολογίας του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 

είναι η δημοκρατική συμμετοχή του λαού στη λήψη των αποφάσεων και στη διαχεί

ριση των κοινών. 

Η τοπική αυτοδιοίκηση αποτελεί τον προσφορότερο χώρο για εφαρμογή αυτής 

της αρχής και λόγω της άμεσης σχέσης των προβλημάτων και των υποθέσεων με το 

λαό, αλλά και λόγω μεγέθους των οργανωμένων ομάδων, με την έννοια ότι το μικρό 

μέγεθος διευκολύνει την εφαρμογή της αρχής της λα'ίκής συμμετοχής. 

Κρίσεις και συμπεράσματα από την τελευταία εφταετία. 

Προτάσεις για αλλαγές - Βελτιώσεις 

Η πείρα, κύριε Πρόεδρε, που αποκτήθηκε κατά την τελευταία εφταετία στον 

τομέα της τοπικής αυτοδιοίκησης και ιδιαίτερα των δήμων είναι σημαντική. Έχουν 

εντοπιστεί αδυναμίες και σφάλματα και έχουν διαμορφωθεί παράλληλα νέες προτά

σεις για βελτίωση τόσο του θεσμού, όσο και της πρακτικής της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

1. Η πρώτη παρατήρηση αφορά το εκλογικό σύστημα. Οι πρόνοιές ταΥ, που 
αποτελούν αντιγραφή των αντίστοιχων προνοιών για τις βουλευτικές εκλογές, δεν 

ανταποκρίνονται -μερικές τουλάχιστο- στο στόχο της πολυφωνίας και της 
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καθολικής συμμετοχής, πράγμα που θεωρούμε απαραίτητο και ζωογόνο για την 

τοπική αυτοδιοίκηση. Ιδιαίτερα αναφερόμαστε στην πρόνοια για συμμετοχή στη 

δεύτερη κατανομή, με βάση την οποία απαιτείται ποσοστό ψήφων 10%. Ο όρος 
αυτός στην πράξη καθίσταται απαγορευτικός για τα μικρότερα κόμματα και πρέπει 

να διαγραφεί. Είμαστε υπέρ της εισαγωγής της απλής αναλογικής και προτιθέμεθα 

σύντομα να προτείνουμε με πρόταση νόμου τις αναγκαίες τροποποιήσεις. Στο ίδιο 

κεφάλαιο εμπίπτουν και πρόνοιες της εκλογικής νομοθεσίας για τα συμβούλια 

βελτίωσης και τις χωριτικές αρχές. 

Αναφέρομαι: 

(α) στους χωριστούς εκλογικούς καταλόγους και τη χωριστή ψηφοφορία 

προσφύγων και αυτοχθόνων, ένα θεσμό που δεν απαντά σε καμιά λογική 

και που πρέπει να καταργηθεί· και 

(β) στην κατάργηση του σταυρού προτίμησης στις πιο πάνω εκλογές, πράγμα 

που αποτελεί περιορισμό της λα·ίκής κυριαρχίας. Ο σταυρός προτίμησης 

υπάρχει στις βουλευτικές εκλογές, υπάρχει και στους δήμους και δεν 

υπάρχει στα χωριά και στα συμβούλια βελτίωσης, όπου οι άνθρωποι 

γνωρίζουν πολύ καλύτερα ο ένας τον άλλο. Αν υπάρχει ένας τόπος όπου 

είναι αναγκαίο να υπάρχει σταυρός προτίμησης, είναι αυτές οι μικρές 

περιοχές. 

2. Η δεύτερη παρατήρηση, που προέρχεται από την πείρα επτά χρόνων τοπικής 
αυτοδιοίκησης, αφορά τη σχέση κεντρικής εξουσίας-τοπικής αυτοδιοίκησης, ακόμα 

και Βουλής. Βουλής-τοπικής αυτοδιοίκησης εννοώ. Δεχόμαστε ότι η κυβέρνηση θα 

πρέπει να εποπτεύει την τοπική αυτοδιοίκηση και να συντονίζει τις δραστηριότητές 

της. Σχέση εποπτείας πρέπει να ασκεί και η Βουλή. Δυστυχώς όμως στην πράξη δεν 

έχουμε εποπτεία, αλλά κηδεμονία της τοπικής αυτοδιοίκησης που, σε μερικές περι

πτώσεις, καταντά εξωφρενική. Πρέπει δε να πούμε ότι ευθύνη φέρει και η Νομοθε

τική Εξουσία, η οποία με τροποποιήσεις του αρχικού νόμου έκανε ακόμα πιο ασφυ

κτική την κηδεμονία της τοπικής αυτοδιοίκησης από τη Βουλή και την Εκτελεστική 

Εξουσία. 

Πιστεύουμε ότι η αυτονομία της τοπικής αυτοδιοίκησης θα πρέπει να αποκα

τασταθεί στη σωστή βάση. Η νομοθεσία θα πρέπει να τροπΌποιηθεί, έτσι ώστε η 

τοπική αυτοδιοίκηση να μπορεί να συμπεριφέρεται ως αιρετή αρχή με πολιτική 

ευθύνη, να αυτοδιαχειρίζεται τα δικά της έσοδα και να θεσπίζει μόνη της τους κανο

νισμούς που αφορούν τα διοικητικά της θέματα. Ο ασφυκτικός έλεγχος της κυβέρ

νησης και της Βουλής θα πρέπει να σταματήσει. Η κοινοβουλευτική μας ομάδα έχει 

ήδη μελετήσει το θέμα και ετοιμάζει προτάσεις νόμου για τροποποίηση των 

προνοιών που καταργούν ουσιαστικά την αυτονομία της τοπικής αυτοδιοίκησης και 

την υποβιβάζουν σε όργανο της κυβέρνησης και της Βουλής. 

Στο σημείο αυτό το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ χαιρετίζει την πρωτοβουλία 

του Υπουργείου Εσωτερικών να καταθέσει νομοθεσία στη Βουλή, με την οποία . 

επιχειρείται ένα σοβαρό ποιοτικό βήμα προς τα εμπρός και κατοχυρώνεται στην 

πράξη και θεσμικά σε πολύ μεγάλο βαθμό η δυνατότητα των αιρετών τοπικών 

αρχών να αυτοδιαχειρίζονται τους δικούς τους -και το τονίζω- τους δικούς τους 

οικονομικούς πόρους. 

3. Οι πόροι της τοπικής αυτοδιοίκησης είναι σήμερα και ανεπαρκείς και κάτω 
από τον ασφυκτικό έλεγχο -απαγορευτικό θα πρέπει να πούμε- της κυβέρνησης και 

της Βουλής. Ταυτόχρονα, καμιά αναδιανομή πόρων μεταξύ Εκτελεστικής Εξουσίας 

και τοπικής αυτοδιοίκησης δεν έχει ακόμα διευθετηθεί. 
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Είναι άποψή μας ότι οι πόροι που σήμερα έχει η τοπική αυτοδιοίκηση θα 

πρέπει να αφεθούν πλήρως στη δικαιοδοσία της, χωρίς απαράδεκτους και παράλο

γους περιορισμούς. Αναφερόμαστε στην ανεξήγητη θέση της Βουλής για περιορισμό 

του μάξιμουμ της φορολογίας (τέλη σκυβάλων, επαγγελματικός φόρος κ.λπ.), 

πράγμα που εξόφθαλμα ευνοεί τους πλουσίους και δεν επιτρέπει στην τοπική αυτο

διοίκηση να εφαρμόσει κοινωνικά κριτήρια στη φορολογική της πολιτική, έτσι ώστε 

οι φτωχοί να φορολογούνται λίγο και οι πλούσιοι πολύ περισσότερο. 

Επίσης είναι καιρός ορισμένοι κυβερνητικοί πόροι, όπως οι φορολογίες 

τσιγάρων, οινοπνευματωδών ποτών, βενζίνης, οι άδειες οικοδομής και οι άδειες 

οδικής κυκλοφορίας των μηχανοκινήτων, να εκχωρηθούν τουλάχιστον εν μέρει στην 

τοπική αυτοδιοίκηση. 

Το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ θα προσπαθήσει να θεσπίσει νομοθεσία η. 

οποία να ικανοποιεί αυτούς τους δυο στόχους, αλλά ασφαλώς δεν είναι κάτι το 

οποίο εξαρτάται από τη Βουλή. Είναι κάτι το οποίο πρέπει να προέλθει από την 

Εκτελεστική Εξουσία, λόγω της φύσεως της νομοθεσίας για την οποία μιλούμε. Θα 

προσπαθήσουμε λοιπόν να θεσπιστεί μια νομοθεσία που να εξυπηρετήσει τους 

στόχους της αυτοδιαχείρισης των δημοτικών φορολογιών και εσόδων και της εκχώ

ρησης πόρων της κεντρικής κυβέρνησης προς τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης. 

4. Στον τομέα της λα·ίκής συμμετοχής η πείρα της πενταετίας είναι απογοητευ
τική. Σπάνια ή ελάχιστα λειτούργησαν οι παγκοινοτικές συνελεύσεις, συνοικιακές ή 

ενοριακές συγκεντρώσεις και ελάχιστα, εξ όσων γνωρίζουμε, λειτούργησαν θεσμοί 

συμμετοχής οργανωμένων φορέων στα δημοτικά πράγματα. Η αποτυχία αυτή 

ασφαλώς μπορεί σ' ένα βαθμό να αποδοθεί στις εκλεγμένες αρχές της πενταετίας. 

Όμως το θέμα δεν εξαντλείται εδώ. Φρονούμε ότι χρειάζεται και θεσμοθέτηση μέσα 

από κάποια νομοθεσία, η οποία να καθιερώνει ενοριακές και παγκοινοτικές συνε

λεύσεις σε τακτά χρονικά διαστήματα και ειδικά συμβούλια και επιτροπές με συμμε

τοχή των οργανωμένων φορέων ενός δήμου ή μιας κοινότητας. Και σ' αυτό τον 

τομέα σκοπεύουμε, εμείς του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ, να εισάξουμε την 

αναγκαία νομοθεσία. Η σκέψη αυτή βασίζεται στο συνδυασμό της έννοιας της 

αποκέντρωσης και της έννοιας της αυτοδιαχείρισης. Η θέσπιση των ενοριακών 

συμβουλίων με συγκεκριμένες από τη νομοθεσία αρμοδιότητες, μέσα στα πλαίσια 

της έννοιας και της οντότητας του δήμου, θα υπηρετήσει, πιστεύουμε, τόσο την 

αποκέντρωση, όσο και την αυτοδιαχείριση. 

5. Τέλος, υπήρξαν δυστυχώς περιπτώσεις, εκεί όπου ένα κόμμα είχε την 

απόλυτη πλειοψηφία στα δημοτικά συμβούλια ή στα συμβούλια βελτίωσης ή στις 

χωριτικές αρχές, που μετατράπηκαν οι αρχές αυτές σε προέκταση του κομματικού 

μηχανισμού. Αποφάσεις τέτοιων αρχών, που αφορούσαν προσλήψεις υπαλλήλων ή 

φορολογίες ή έργα ακόμη, λήφθηκαν πολλές φορές με καθαρά κομματικά κριτήρια, 

μετατρέποντας έτσι το δήμο σε όργανο της κομματικής σκοπιμότητας. Περιττό να 

πω ότι χειρότερη νοοτροπία και χειρότερη εξυπηρέτηση προς την τοπική αυτοδιοί

κηση από αυτή δεν μπορεί να υπάρξει. 

Οι αρχές της τοπικής αυτοδιοίκησης θα πρέπει να ενεργούν με γνώμονα το 

συμφέρον όλων των δημοτών τους και όχι των κομματικών φίλων. Οι αρχές τοπικής 

αυτοδιοίκησης πρέπει να πείθουν όλους τους δημότες ότι ενεργούν με αντικειμενι

κότητα και δικαιοσύνη. Πρέπει να εμπνέουν την αγάπη και το ενδιαφέρον όλων των 

δημοτών, διαφορετικά αποτυγχάνουν. Θέλουμε να ελπίζουμε ότι τέτοια φαινόμενα 

θα περιορίζονται και σταδιακά θα εξαφανιστούν. 
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Παρά τις αδυναμίες και τα λάθη της περιόδου την οποία ανασκοπώ, αισιοδο

ξούμε για το μέλλον του θεσμού της τοπικής αυτοδιοΙκησης. Όσο περνά ο καιρός, ο 

θεσμός ανδρώνεται και αποκτά αυτoσυνεf.δηση. Ταυτόχρονα, τόσο η κυβέρνηση όσο 

και η Βουλή αρχίζουν να καταλαβαίνουν ότι η κηδεμονία πρέπει να αντικατασταθεί 

με την εποπτεία και ότι η αυτονομία της τοπικής αυτοδιοίκησης θα πρέπει συνεχώς 

να αυξάνεται. 

Πιστεύουμε ότι η πενταετία 1991-1996 θα είναι πολύ καλύτερη από την προη
γούμενη και ότι η τοπική αυτοδιοίκηση θα ανελιχθεί και θα φτάσει εκεί όπου της 

αρμόζει. Για μια καλύτερη ποιότητα ζωής, για πιο ευτυχισμένους πολίτες, για το 

καλό του τόπου μας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο εισηγητής του θέματος είχε προτείνει να παραπεμφθεί το θέμα στην 

Επιτροπή Εσωτερικών, η οποία, αφού το μελετήσει, να υποβάλει Έκθεση και τότε 

φαντάζομαι θα συνεχιστεί η συζήτηση με βάση την Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβου

λευτικής Επιτροπής. Αν εγκριθεί αυτή η εισήγηση, τότε δε χρειάζεται να συνεχί

σουμε τώρα τη συζήτηση, αλλά να αναμένουμε να ολοκληρώσουμε τη συζήτηση μετά 

την παραπομπή του θέματος στην Επιτροπή Εσωτερικών. 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, πιστεύω ότι, μια και άρχισε η συζήτηση, θα 

ήταν λίγο πιο δίκαιο να γίνει έστω και μια πολύ σύντομη αναφορά απ' όλες τις 

πλευρές επί του θέματος. Επίσης, αν κατάλαβα καλά την εισήγηση του συναδέλφου, 

αν θα πάει πλέον το θέμα στην Επιτροπή, θα πάει για να μελετηθεί και θα επανέλθει 

με .συγκεκριμένες προτάσεις, προτάσεις νόμου και ούτω καθεξής. Αυτό θα πάρει 

πάρα πολύ χρόνο. Δεν είναι θέμα μιας, δυο, τριών εβδομάδων. Επομένως η εισήγησή 

μου είναι να επιτραπεί τουλάχιστο να γίνει μια σύντομη αναφορά και από τις 

υπόλοιπες πλευρές, μετά να πάει με όσα έχουν ακουστεί στην Επιτροπή Εσωτε

ρικών, να γίνει η μελέτη και, όταν αυτή είναι πλέον έτοιμη, να επανέλθει το θέμα 

στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν έχω ένσταση και φυσικά θα δώσω το λόγο σε όσους θέλουν. Αλλά βλέπω 

ότι η συζήτηση είναι και ολίγον ακαδημα·ίκή. Μας λέγουν για τα καλά της τοπικής 

αυτοδιοίκησης. Υπάρχουν συγγράμματα για το τι είναι τοπική αυτοδιοίκηση, πώς 

εξελίχθηκε, πού οδηγείται, πού φθάνει. Το πρόβλημα είναι να γίνει μια μελέτη του 

θεσμού της τοπικής αυτοδιοίκησης σε συσχετισμό με τα μεγέθη και τις οικονομικές 

δυνατότητες της κυπριακής πραγματικότητας. Δε νομίζω ότι θα βρεθεί έστω και ένα 

Μέλος της Βουλής που θα πει ότι δεν πρέπει να προωθηθεί ο θεσμός. Ποιες είναι 

όμως οι οικονομικές δυνατότητες μέσα στα πλαίσια των μεγεθών που έχουμε; Αυτό 

είναι που θα πρέπει να μας απασχολήσει. Όμως, αφού είχατε ζητήσει το λόγο, θα 

σας δώσω το λόγο. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θα είμαι πολύ σύντομος, ακριβώς για το 

λόγο που είπε ο κ. Πρόεδρος, ότι δηλαδή το θέμα της τοπικής αυτοδιοίκησης και της 

αναβάθμισής της είναι, πιστεύω, κάτι στο οποίο συμφωνούμε όλοι. Και ο λόγος που· 
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ήθελα να μου επιτραπεί να μιλήσω έστω και για λίγο είναι για να μπορέσουμε να 

πούμε και εμείς ως πλευρά ότι όντως συμφωνούμε με αυτό το θεσμό. Εφόσον 

λέχθηκαν ορισμένα πράγματα, να ακουστεί και η δική μας φωνή, να πάει πλέον με 
τις ευλογίες, αν θέλετε, όλων των πλευρών στην Επιτροπή Εσωτερικών, για να 

προχωρήσει στις μελέτες. 

Η ανάγκη αναβάθμισης της τοπικής αυτοδιοίκησης είναι κάτι που το δεχό

μαστε όλοι και το ζητούμε όλοι για δυο βασικούς λόγους: Ο πρώτος λόγος είναι η 

αποκέντρωση. Διότι, με το να γίνει ένας μεγαλύτερος καταμερισμός των αρμοδιο

τήτων, αυτομάτως η επίλυση των προβλημάτων ανατίθεται σ' ένα σώμα που 

βρίσκεται πολύ πιο κοντά στους δημότες, πολύ πιο κοντά στα προβλήματά τους και 

επομένως είναι καλύτερος γνώστης αυτών των προβλημάτων. Αλλά ταυτόχρονα 

αυτό το σώμα που θα αποφασίσει είναι δημοκρατικότερο, γιατί εκλέγεται ακριβώς 

από αυτούς τους ίδιους τους δημότες, για να αντιμετωπίζει συγκεκριμένα προβλή

ματα. Επομένως, αν τα όργανα της τοπικής αυτοδιοίκησης επιλαμβάνονται όσο το 

δυνατόν περισσότερων θεμάτων, τότε αυτομάτως πιστεύω θα είναι και αποτελεσμα

τικότερα. 

Το πρόβλημα είναι πώς θα επιτευχθεί αυτή η αναβάθμιση. Υπάρχουν δύο 

τρόποι: Ο ένας τρόπος είναι να αυξηθούν οι αρμοδιότητες της τοπικής αυτοδιοί

κησης και ο δεύτερος τρόπος, που είναι άμεσα συνδεδεμένος, είναι να ενισχυθεί και 

οικονομικά, ακριβώς για να μπορέσει ν' αντεπεξέλθει σ' αυτές τις καινούργιες αρμο

διότητες. Πιστεύω δεν τίθεται θέμα να καθίσουμε τώρα να απαριθμήσουμε όλες τις · 

αρμοδιότητες με τη σειρά. Ήδη έχουν ακουστεί μερικές, θα κάνω και εγώ μερικές 

εισηγήσεις αργότερα, αλλά το κυριότερο είναι να δοθεί η δυνατότητα στους δήμους 

και στις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης να αποφασίζουν μόνοι τους για τα δικά τους 

ζητήματα. Βέβαια το να αποφασίζουν μόνοι τους δε σημαίνει ότι θα είναι ανεξέλεγ

κτοι. Θα υπάρχει πάντα κάποιος νόμος πλαίσιο. Όπως ακριβώς η Βουλή διέπεται 

από το Σύνταγμα και έχει τους περιορισμούς της, το ίδιο θα ισχύει και για τους 

δήμους. Θα έχουν και εκείνοι κάποιους περιορισμούς με συγκεκριμένους νόμους, οι 

οποίοι όμως θα τους δίνουν την ελαστικότητα και τα πλαίσια, μέσα στα οποία θα 

μπορούν να διαχειρίζονται τα δικά τους ζητήματα και να επιλαμβάνονται των 

δικών τους θεμάτων. Τα περισσότερα ζητήματα που ήδη έρχονται στη Βουλή και 

αφορούν την τοπική αυτοδιοίκηση δε θα έπρεπε να έρχονται. Είναι ελάχιστα εκείνα 

που πρέπει να υπόκεινται στον έλεγχο της Νομοθετικής Εξουσίας. Και πιστεύω ότι 

ως Δημοκρατικό Κόμμα έχουμε συμβάλει σ' ένα βαθμό, έχουμε κάνει ένα βήμα, 

προτείνοντας πέρσι πριν από τα Χριστούγεννα πρόταση νόμου, η οποία ψηφίστηκε 

ομόφωνα από το Σώμα και με βάση την οποία πολλοί Κανονισμοί δεν είναι ανάγκη 

να έρχονται στη Βουλή, για να εγκριθούν. 

Το δεύτερο σημείο που έχει ίσως τη μεγαλύτερη σημασία είναι το οικονομικό 

θέμα. Και ως παράδειγμα δίνω το ακόλουθο: Το Δημοκρατικό Κόμμα από καιρό 

έχει αρχίσει ένα διάλογο με την Ένωση Δήμων για το θέμα των σχολικών εφορειών. 

Eμε~ς προτείνουμε να υπαχθούν οι αρμοδιότητες των σχολικών εφορειών στους 

δήμους. Η Ένωση Δήμων, παρόλο που στην ουσία δέχεται αυτή την εισήγηση και 

αυτή την πρόταση, διατηρεί επιφυλάξεις και δεν την αποδέχεται οριστικά, διότι 

φοβάται το οικονομικό βάρος. Και παρόλο που είπαμε ότι είμαστε διατεθειμένοι να 

συζητήσουμε διάφορες λύσεις, βλέπουμε ότι υπάρχει αυτό το κούμπωμα, υπάρχει 

αυτός ο δισταγμός. Βέβαια ο διάλογος συνεχίζεται και ελπίζω σύντομα να αντιμετω

πιστεί το θέμα. Αλλά αυτό που πρέπει να δούμε είναι το πώς θα μπορέσουν να 
\ 
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ενισχυθούν οικονομικά οι δήμοι. Και πιστεύω υπάρχουν δύο τρόποι: Ο πρώτος 

τρόπος και ο βασικός είναι οι ίδιοι οι δήμοι να γίνουν οικονομικά ανεξάρτητοι. 

Αλλά αυτό θα γίνει όχι μόνο έχοντας τη νομική, αν θέλετε, δυνατότητα να το 

κάνουμε, αλλά έχοντας και την πολιτική βούληση. Δεν πι.στεύω, τουλάχιστον εγώ 

προσωπικά, στις χορηγίες. Οι χορηγίες κάπου διδάσκουν "(ους δήμους να μη βασίζο

νται στον εαυτό τους, να μην κάνουν οικονομίες, να μην προσπαθούν να μειώσουν 

τα έξοδα και να μην προσπαθούν να αυξήσουν τα έσοδα. Η χορηγία πρέπει να είναι 

η τελευταία λύση, η λύση έκτακτης ανάγκης. Οι δήμοι πρέπει να αποκτήσουν οι ίδιοι 

την πολιτική βούληση και τη δυνατότητα βέβαια να κινηθούν μόνοι τους, για να 

αποκτήσουν τους δικούς τους πόρους, χωρίς αυτό να σημαίνει απαραίτητα ότι 

αυτοί οι πόροι θα είναι οι φορολογίt:ς. Οι χορηγίες θα μπορούν να δίνονται σε έκτα

κτες περιπτώσεις, σε ιδιαίτερες περιπτώσεις, σε δήμους που δεν μπορούν μόνοι τους 

να αντιμετωπίσουν αυτό το θέμα. Ως παράδειγμα αναφέρω το Δήμο Λευκωσίας. Αν 

αύριο ο Δήμος Λευκωσίας, που σχεδόν αποκλειστική πηγή εισοδήματός του είναι η 

επαγγελματική φορολογία, αναγκαστεί να κάνει μεγαλύτερους χώρους πρασίνου και 

να αφήσει υπουργεία να πάνε σε περιοχές άλλων δήμων, θα πρέπει να έχει τη δυνα

τότητα να το κάνει αυτό. Θα πρέπει να μπορέσει να γίνει αυτή η αποκέντρωση, να 

ενισχυθεί το πράσινο, να ενισχυθεί το περιβάλλον, αλλά ταυτόχρονα να μην υποστεί 

ο Δήμος Λευκωσίας την οικονομική απώλεια. Εκεί μάλιστα, θα πρέπει να έρθει το 

κράτος και να βρει τρόπους να αντισταθμίσει αυτή την οικονομική απώλεια με 

κάποια χορηγία. 

Απ' εκεί και πέρα το θέμα είναι πόσο διατεθειμένοι είμαστε -και δε θα τοποθε

τηθώ αυτή τη στιγμή, απλώς το θέτω για προβληματισμό- να χειραφετήσουμε τους 

δήμους. Θα αναφέρω πάλι για παράδειγμα τη συζήτηση που είχε γίνει πέρσι για το 

θέμα των δημόσιων συνεδριών των δήμων. Ακούστηκαν πολλές απόψεις, συγκρουό

μενες, με επιχειρήματα. Βέβαια εκείνο το σημείο που αφορά τις δημόσιες συνεδρίες 

είναι μέσα στις υποχρεώσεις που έχουν οι δήμοι. Δεν έχουν μόνο δικαιώματα. Και 

εδώ ειδικά θα ήθελα να σταθώ. Πάντα, όταν μιλούμε για αναβάθμιση των δήμων ή 

της τοπικής αυτοδιοίκησης, πάντα, όταν μιλούμε για ενίσχυση, δε σημαίνει ότι 

μιλούμε μόνο για δικαιώματα και αρμοδιότητες. Σημαίνει ότι μιλούμε και για 

αύξηση των υποχρεώσεών τους. Κάπου θα πρέπει να προσαρμόζεται και η τοπική 

αυτοδιοίκηση στις υποχρεώσεις που εγείρονται και που αυξάνονται παράλληλα με 

την αναβάθμισή της και την αύξηση των αρμοδιοτήτων της. Και λέχθηκαν πολλά 

τότε. Απλώς να αναφέρω ειδικά ότι το θέμα των δημόσιων συνεδριών, για το οποίο 

υπήρξε αντίδραση από την Ένωση Δήμων -γιατί δηλαδή να νομοθετήσει η Βουλή 

πάνω σε αυτό το θέμα- ήταν ένα ζήτημα υποχρέωσης των δήμων προς τους δημότες. 

Βέβαια, και πολύ σωστά, δόθηκε η δυνατότητα μέσα στα πλαίσια της ανεξαρτησίας 

των δήμων, αν και όταν το επιθυμούν, να κάνουν κλειστές συνεδρίες. Επομένως και 

αυτό το θέμα, παρόλο που η βασική αρχή των δημόσιων συνεδριών κατοχυρώθηκε 

νομοθετικά, αφέθηκε και πάλι στη δικαιοδοσία των δήμων να το αντιμετωπίσουν. 

Επίσης μπορούν να αναφερθούν πολλοί τομείς στους οποίους πρέπει να 

αναβαθμιστεί ο ρόλος της τοπικής αυτοδιοίκησης. Για τις σχολικές εφορείες μίλησα. 

Πιθανότατα θα αρχίσει να έχει αρμοδιότητα για ορισμένες βαθμίδες παιδείας, όπως 

την προδημοτική, θα πρέπει να αντιμετωπίσει ορισμένα προβλήματα περίθαλψης, 

υγείας, ειδικά όσον αφορά ηλικιωμένους σε ορισμένες περιοχές, όπου θα πρέπει να 

παρέχεται επί τόπου περίθαλψη. Αυτό είναι κάτι που το κράτος δεν είναι σε θέση να 

το κάνει αυτή τη στιγμή και θα μπορούσαν οι δήμοι πολύ πιο εύκολα να το κάνουν. 
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θα πρέπει να βρεθεί τρόπος να αντιμετωπίσουν καλύτερα τα θέματα τροχαίας -και 

εκεί θα πρέπει να ενισχυθούν οι αρμοδιότητές τους. Επίσης τα θέματα των νέων 

πιστεύω ότι οι δήμοι είναι σε καλύτερη θέση να τα αντιμετωπίσουν παρά το κράτος, 

ακριβώς γιατί, λόγω της άμεσης σχέσης που έχουν με τους νέους της κάθε περιοχής, 

μπορούν να προσαρμόζουν τις εισηγήσεις, τις λύσεις, τα προγράμματα ανάλογα με 

τις συγκεκριμένες ανάγκες. Θα μπορούσαν ακόμα να διοργανώσουν επιμορφωτικά 

προγράμματα για τον αθλητισμό, για θέματα πολιτιστικής δημιουργίας ή οτιδήποτε 

άλλο παρόμοιο. Αλλά σίγουρα θα πρέπει σ' αυτό το σημείο να μην υπάρξει παράλ

ληλη αντιμετώπιση των ίδιων θεμάτων και από το κράτος και από την τοπική αυτο

διοίκηση. Δηλαδή θα πρέπει να ξεκαθαριστεί ποιες αρμοδιότητες θα έχει η τοπική 

αυτοδιοίκηση και ποιες θα έχει το κράτος. Θα πρέπει επίσης να δοθεί εκ των 

προτέρων, πριν αναληφθεί κάποια αρμοδιότητα από τους δήμους, η οικονομική 

λύση. Να μη βρεθούν οι δήμοι να έχουν ανειλημμένες υποχρεώσεις, χωρίς να έχουν 

την οικονομική δυνατότητα ή κάποιο οικονομικό πρόγραμμα για να τις αντιμετωπί

σουν. Αλλά περισσότερο απ' όλα θα πρέπει οι ίδιοι οι δήμοι να αποφασίσουν 

πιστεύω από μόνοι τους μέχρι ποιου σημείου θέλουν να χειραφετηθούν και μέχρι 

ποιου σημείου θα πρέπει να αποκτήσουν αυτή την ανεξαρτησία και την αυτοδυ

ναμία, αν θέλετε, που ζητούν. Διότι, όπως είπα και προηγουμένως, αυξημένες αρμο

διότητες σημαίνουν και αυξημένες υποχρεώσεις. 

Τελειώνοντας -διότι πιστεύω και εγώ ότι, για να μπούμε σε πιο συγκεκριμένες 

εισηγήσεις, πέρα από τη γενική αρχή που συμφωνούμε όλοι, θα πρέπει να μελετηθεί 

το κάθε ζήτημα μαζί με την Ένωση Δήμων στην Επιτροπή Εσωτερικών- εκείνο που 

θα έλεγα ως τελευταία εισήγηση είναι ότι θα πρέπει να μελετηθούν τρόποι να 

απαγκιστρωθούν οι δήμοι και η τοπική αυτοδιοίκηση από το παράδειγμα της 

κρατικής μηχανής και της κυβερνητικής υπηρεσίας. Κάπου πιστεύω ότι, ακολουθώ

ντας το ίδιο παράδειγμα, έχουν βρεθεί με τα ίδια προβλήματα. Και προέρχομαι και 

εγώ από την τοπική αυτοδιοίκηση, όπως και πολλοί άλλοι συνάδελφοι σε αυτό το 

Σώμα. Υπάρχουν οι προϋπολογισμοί των δήμων, οι οποίοι καλύπτουν στην πλειο

ψηφία τους ή στα τρία τέταρτα τουλάχιστο μισθολόγια και άλλες λειτουργικές 

ανάγκες, με αποτέλεσμα να μην απομένει στον προϋπολογισμό κανένα απολύτως 

ποσό για αναπτυξιακά έργα. Και απ' εκεί αρχίζουν τα δάνεια και αρχίζουν οι 

διάφοροι τρόποι εξεύρεσης πόρων. Πιστεύω ότι οι αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης θα · 

πρέπει να μελετήσουν τρόπους, για να μειώσουν το προσωπικό τους ή, να το βάλω 

πιο σωστά, για να σταματήσει να αυξάνεται, να γίνει πιο αποδοτικό. Πρέπει να 

σταματήσουν να έχουν αυτού του είδους την κατανομή των προϋπολογισμών, για να 

μπορέσει να δοθεί περισσότερο βάρος στα αναπτυξιακά έργα, παρά στις λειτουρ

γικές ανάγκες και στα διαχειριστικά έξοδα. Δυστυχώς είναι λίγο αργά να το συζη

τούμε τώρα. Ήδη οι δήμοι έχουν μπει σε ένα ρυθμό και σε μια ρουτίνα και θα είναι 

πολύ δύσκολο να αντιστρέψουμε αυτή την πορεία που ακολουθούν. Αλλά, αν πραγ

ματικά θέλουν να αντιμετωπίσουν το οικονομικό πρόβλημα, θα πρέπει να γίνει αυτό 

το πράγμα. Είναι ένα πρόβλημα που το κράτος αντιμετωπίζει εδώ και τριάντα 

χρόνια. Είναι ένα ζήτημα που το συζητούμε πάντα στη Βουλή όσον αφορά το 

κράτος, χωρίς δυστυχώς να βρίσκουμε λύσεις μέχρι τώρα. Όμως οι δήμοι, όντας πιο 

μικροί, και οι αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης πιστεύω θα είναι πολύ πιο εύκολο να 

προσαρμοστούν και να λύσουν τα προβλήματά τους. Τέλος θα πρέπει να βρεθεί 

τρόπος να συνεργάζονται οι δήμοι, ούτως ώστε ορισμένες υπηρεσίες να είναι κοινές 

και να μην υπάρχει αυτή η ανάγκη της πολλαπλότητας των υπηρεσιών και στους 

μικρούς δήμους και στους μεγάλους δήμους, πράγμα το οποίο βέβαια αυξάνει τα 

έξοδά τους. 
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Αυτά είχα να πω ως θέματα αρχής εκ μέρους της ομάδας μας, τονίζοντας και 

πάλι ότι είναι τα θέματα αρχής που θα πούμε περισσότερο τώρα και πως οι συγκε

κριμένες εισηγήσεις θα πρέπει να αντιμετωπιστούν λεπτομερώς από την Επιτροπή 

Εσωτερικών. Και η δική μου εισήγηση είναι να μελετήσει πλέον συγκεκριμένες νομο

θετικές ρυθμίσεις, για να αντιμετωπιστεί αυτό το ζήτημα. 
ι 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η δική μας η πλευρά δε μίλησε. Είμαι έτοιμος να μιλήσω, δεν 

ξέρω όμως ... Να αποφασίσετε ως Προεδρείο, όχι ως πρόεδρος του κόμματος, κατά 
πόσο πρέπει να μιλήσω τώρα ή να το αφήσω μετά τη μελέτη της Επιτροπής Εσωτε

ρικών, διότι από τη μια θέλω να πω τις βασικές αρχές του κόμματός μας, αλλά από 

την άλλη νιώθω ότι μπορεί να έχετε άλλες δουλειές και θέλετε να φύγετε οι περισσό

τεροι. Ήδη οι μισοί έχουν φύγει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον το θέμα θα παραμείνει στην ημερήσια διάταξη και θα συνεχιστεί η 

συζήτηση μετά την ολοκλήρωση της μελέτης από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εσωτερικών, θα έχουν όλα τα κόμματα κάθε ευκαιρία να αναπτύξουν τις απόψεις 

τους, γι' αυτό και θα παραπέμψω το θέμα ... 

Η κ. Κατσελλή κάτι θέλει. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε διαφωνώ να παραπεμφθεί το θέμα, αλλά θα ήθελα, πριν 

παραπεμφθεί, να μου επιτρέψετε μια τρίλεπτη παρέμβαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, ορίστε, έχετε το λόγο. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν πρόκειται να δώσετε τώρα το λόγο, θα ήθελα και εγώ με τη 

σειρά μου μια, αν όχι τρίλεπτη, τετράλεπτη τουλάχιστο ... 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, διαδικαστικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, ορίστε. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Νομίζω ότι θα μπορούσε να συζητηθεί το θέμα, να μιλήσουν όσοι συνάδελφοι 

επιθυμούν και να ακολουθήσουμε τη συνήθη διαδικασία. Μετά την περάτωση της 

συζήτησης να παραπέμψουμε το θέμα στην Επιτροπή Εσωτερικών για τα περαιτέρω. 

Δε νομίζω ότι θα πρέπει να διακόψουμε τη συζήτηση στη μέση, εφόσον υπάρχουν 

συνάδελφοι που ε~ιθυμoύν να α.γορεύσουν, και να επιστρέψουμε μετά, όταν θα έρθει 
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η εισΙ1γηση της Επιτροπής Εσωτερικών. Η εισήγησή μου είναι να περατωθεί τιορα η 

συζήτηση, να σταλεί το θέμα στην Επιτροπή Εσωτερικών και, όταν έρθει η εισήγηση 

της Επιτροπής Εσωτερικ(ον, μπορούμε να ξανασχοληθούμε με αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εμένα προσωπικά δε με πειράζει αν θα παραπεμφθεί ή αν θα 

συζητηθεί στην ολομέλεια. Αν και εφόσον θα συζητηθεί, και επειδή προβαίνουν και 

σε συγκεκριμένες εισηγήσεις οι συνάδελφοι, δε βλέπω γιατί να έρθει στην Επιτροπή 

Εσωτερικών. Απλώς για να ασχοληθεί με το θέμα για κάμποσο χρόνο και η 

Επιτροπή Εσωτερικ(ον; Ας κλείσει στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, εν πάση περιπτιοσει υπάρχουν Βουλευτές οι οποίοι ζήτησαν το λόγο . 
ι 

Γι' αυτό θα παραμείνει το θέμα στην ημερήσια διάταξη για την προσεχή συνεδρία της 

Βουλής και θα δούμε τότε αν θα παραπεμφθεί ή αν δε θα παραπεμφθεί το θέμα. Δε 

θα ακούσω άλλους ομιλητές σήμερα, γιατί θα διακόψω τη συνεδρία της Βουλης. 

Θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται 

για την προσεχή Πέμπτη, 29 Οκτωβρίου 1992, αλλά στις 5.00 το απόγευμα, γιατί ο 

Πρόεδρος της Βουλής κ. Γαλανός θέλει να έχει μια κλειστή σύσκεψη -όχι συνεδρίαση 

της Βουλής- στις 4.00 μ.μ . με όλους τους Βουλευτές. Επίσης ζητά να έχετε υπόψη 

σας ότι μπορεί να οριστεί συνεδρία και για την Παρασκευή. Δεν ορίζω από τιορα, 

αλλά παράκλησή του είναι να έχετε υπόψη σας ότι πιθανό να ορίσει συνεδρία της 

Βουλής και για την Παρασκευή. 

Η ημερήσια διάταξη της ερχόμενης Πέμπτης έχει ως ακολούθως: 

Εγκριση ψηφίσματος της Μικτής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπα·ίκής 

Κοινότητας-Κύπρου. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

1) Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Εκπαίδευση Οδηγών) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1991. (Πρόταση νόμου). 

2) Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτρι(οσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1991. 

3) Ο περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

4) Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομ(ον (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 1990. 

5) Ο περί Ρυθμίσεως Οδ(ον και Οικοδομ(ον (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1992. 

6) Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 1992. (Πρόταση νόμου). 
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7) Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

8) Ο Κυρωτικός της Διεθνούς Συμφωνίας για το Ελαιόλαδο και τις 

Επιτραπέζιες Ελιές του 1986 Νόμος του 1992. 

9) Ο περί Καταργήσεως του περί Εταιρειών (Τροποποιητικού) Νόμου του 
1992 Νόμος του 1992. 

10) Οι περί Εταιρειών (Τέλη και Δικαιώματα) Κανονισμοί του 1992. 

11) Οι περί Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων - Θέσεις Ανώτερου 

Αρχιφοροθέτη, Προ·ίσταμένου για τις Εισπράξεις Φόρων και Λειτουργού 

για τις Εισπράξεις Φόρων Ιης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 1992. 

12) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κατηγορίες Θέσεων) Κανονισμοί 
του 1992. 

13) Οι περί Σχεδίου Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων του Προσωπικού του 
Συμβουλίου γδατοπρομήθειας Λεμεσού Κανονισμοί του 1992. 

14) Οι περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
1992. 

15) Οι περί Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων - Θέση Ανώτερου 

Λειτουργού Φυσικού Περιβάλλοντος (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 1992. 

16) Οι περί Δικαστικής Υπηρεσίας - Θέσεις Πρωτοκολλητή Α' και 

Πρωτοκολλητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

17) Οι περί Τροχαίας Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Λευκωσίας 
του 1992. 

18) Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων Κανονισμοί του Δήμου Λατσιών 
του 1992. 

19) Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων Κανονισμοί του Δήμου Αγίου 
Δομετίου του 1992. 

20) Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων Κανονισμοί του Δήμου Λύσης 
του 1992. 

21) Οι περί Ταμείου Προνοίας Δημοτικοί Κανονισμοί του Δήμου Μέσα 
Γειτονιάς του 1992. 

\ 22) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 'Εγκωμης του 1992. 

23) Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων Κανονισμοί του Δήμου 

Λακατάμιας του 1992. 

24) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Στροβόλου του 1992. 

25) Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων Κανονισμοί του Δήμου 

Στροβόλου του 1992. 

26) Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων Κανονισμοί του Δήμου 

Λαπήθου του 1992. 
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27) Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων Κανονισμοί του Δήμου Κυθρέας 
του 1992. 

28) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Πάφου του 1992. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις . 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) "Αγροτική πολιτική της κυβέρνησης και τα μέτρα που επιβάλλεται να 

ληφθούν, για να σταματήσει η αστυφιλία της υπαίθρου". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Ντ. Μιχαηλίδη). (20.2.92). 

(Κλείσιμο της συζήτησης). 

2) 'Ή ανάγκη αναβάθμισης και ανάπτυξης του θεσμού της τοπικής 

αυτοδιοίκησης στην Κ ύπρο ως σύγχρονου προοδευτικού θεσμού 

διοίκησης στην Ευρώπη". 

(Θέμα εγγραφέν από το Βουλευτή κ. Α. Κουκουμά εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις) 

(27.2.92). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για το θέμα που 
τιτλοφορείται 'Ή ανάγκη κατάλληλης συντήρησης και προστασίας του 

οπλισμού της Εθνικής Φρουράς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Σ. 

Χάσικου). (8.1 .92). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που 

τιτλοφορείται 'Ή αγορά δύο ελικοπτέρων από την Πολωνία το 1989". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ά. 

Χρυσοστόμου). (4.11.91). 

5) 'Ή υποβάθμιση της διεθνούς θέσεως της Κυπριακής Δημοκρατίας και η 

εξίσωσή της προς το τουρκοκυπριακό κατοχικό ψευδοκράτος από τον 

Υπουργό Εξωτερικών της Μεγάλης Βρετανίας κ. Ντάγκλας Χερντ και οι 

ενέργειες και τα μέτρα που πρέπει να ληφθούν, ώστε να προστατευτεί η 

νομιμότητα και η εγκυρότητα 'της χώρας". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Ευ. Ευσταθίου). (4.6.92). 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που τιτλοφορείται "Το δάσος Αθαλάσσας, οι προγραμματισμοί και οι 

ενέργειες της κυβέρνησης". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των Μελών της Βουλής 

κ. Ρ. Κατσελλή και κ. Δ. Ηλιάδη). (12.3.92). 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της συνεδρίας αυτής. 

(Ώρα λήξης: 6.37 μ.μ.) 
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Ο, ακόλονθο, Βονλεντές νπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαΙΙη

ηκή σε,ρά: 

Α γαπίου Γιαννάκης 

Α γγελίδου Κλαίρη 

Αναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας Κίκης 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσιώτης Λώρης 

Λυσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντ,πρόσωπο, θρησκενηκών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλα'ίτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 29) του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 30) του 1992" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 28 του 1992). 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Περιφερειακών Σφαγείων (Εξουσίες 
Υπουργικού Συμβουλίου) Νόμος του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

, 4) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Επιτάξεως Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1992", οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Δ. 

Θεοδώρου, Ρ. Πρέντζας, Γ. Αγαπίου, Τ. Χατζηδημητρίου, Ν. Πιττοκοπίτης, 
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Δ. Ηλιάδης, Ν. Κατσουρίδης, Τ. Παπαδόπουλος, Χρ. Σολωμής, Ν. 

Μουσιούττας, Α. Χρίστου, Δ. Συλλούρης) και ψήφισή του σε νόμο. 

5) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992" και 
ψήφισή του σε νόμο. 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Εφαρμογής της Γενικής Εκτίμησης 
για τους Σκοπούς των περί Αποχετεύσεων Παραλιμνίου Κανονισμών ' 

του 1992 Νόμος του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

7) Αναφορά του Προεδρεύοντος της Βουλής κ. Γλαύκου Κληρίδη στην 
παρουσία στην αίθουσα συνεδριάσεων του Βουλευτή κ. Αλέξανδρου 

Παπαδόγγονα, αρχηγού της ελληνικής αντιπροσωπείας για τις σχέσεις με 

τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

8) Έκθεση για τα νομοσχέδια (α) ''Ο περί Δήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 1992", (β) ''Ο περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992" και (γ) ''Ο περί Δήμόσιας 

Υγείας (Χωρίων) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992", οι 

σύντομες παρατηρήσεις του κ. Δ. Θεοδώρου πάνω στο θέμα και ψήφισή 

τους σε νόμους. 

9) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992" και ψήφισή του σε νόμο (με 
αρ. 4 του 1992). 

10) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί του Πρωτοκόλλου της Ευρωπα'ίκής 
Σύμβασης για την Ισοτιμία των Διπλωμάτων που Οδηγούν στην Εισδοχή 

σε Πανεπιστήμια (Κυρωτικός) Νόμος του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

11) Απόφαση του Σώματος έπειτα από σύντομη συζήτηση (Χρ. 

Πουργουρίδης, Ν. Κατσουρίδης, Τ. Παπαδόπουλος) για δεκαπενθήμερη 

αναβολή της συζήτησης των περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου -
Θέση Γενικού Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμών του 1992. 

12) Έκθεση για τους Κανονισμούς (α) "Οι περί Αποχετεύσεων Λάρνακας 
(Τρρποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992", (β) "Οι περί Αποχετεύσεων 

Λεμεσού-Αμαθούντας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992" και 

(γ) "Οι περί Αποχετεύσεων Παραλιμνίου Κανονισμοί του 1992" και 
έγκρισή τους. 

13) Έκθεση για τους Κανονισμούς " nL περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Χορήγηση 

Αδειών) (Τροποποιητικοί) Ku", σμοί του 1992" και έγκρισή τους . 

14) Έκθεση για τους Κανονισμούς Οι περί Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως 
Στέγης Κανονισμοί (Προσφορών) του 1992" και έγκρισή τους. 

15) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 

(Διοικητικό Προσωπικό) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992" και 
έγκρισή τους. 

16) Ερωτήσεις Βουλευτών (Προβλήματα αμυγδαλoπαραγωγ~ν - Η άρδευση 
καλλιεργήσιμης γης στην Αναρίτα - Το κόστος εκτύπωσης του βιβλίου 
"Cyprus Copper and the Sea" - Η πρόσβαση του κοινού στις αθλητικές 
εγκαταστάσεις - Οι συντάξεις χηρείας - Οι συντάξεις γήρατος - Οι 

προσλήψεις στο τουρκικό τμήμα του ΡΙΚ - Ο διαχωρισμός των 
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οικοπέδων αυτοστέγασης Παραλιμνίου - Οι επιδιορθώσεις των οικιών 

αυτοστέγασης στη Λεμεσό - Οι κτηνοτροφικές περιοχές Δρομολαξιάς -
Οι τηλεφωνικές γραμμές στην πόλη και επαρχία Λάρνακας - Η έκδοση 
αδειών εισαγωγής φασολιών). 

17) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Αίτημα για κατασκευή 
δρόμου Έμπας-Χλώρακας - Η ασφαλτόστρωση του δρόμου Έμπας

Κισσόνεργας - Το αίτημα για διαχωρισμό οικοπέδων σε δασική γη στον 
Κάτω Αμίαντο - Η ασφαλτόστρωση του δρόμου Συκόπετρας-Αγίου 

Κωνσταντίνου - Η επιδιόρθωση του δρόμου Ασγάτας-Βάσας - Η 

ασφαλτόστρωση του δρόμου Ασγάτας-Καλαβασού - Η παραχώρηση 

οικοπέδων σε φτωχές οικογένειες της Ασγάτας - Η εγκατάσταση 

τηλεφώνων σε υποστατικά στην Κοφίνου - Το αίτημα του χωριού 

Μηλιού για επέκτασή του - Η κυκλοφοριακή συμφόρηση στην Αγία Φύλα 
- Ο κυκλοφοριακός κόμβος Αγίας Φύλας-Πολεμιδιών - Η κάλυψη 

χωριών της Πάφου από το δεύτερο κανάλι του ΡΙΚ - Ο θεσμός του 
επίτιμου πολίτη της Δημοκρατίας - Η επιτήρηση της γραμμής 

αντιπαράταξη ς στην περιοχή από Πύλα μέχρι Στροβίλια και Δερύνεια -
Το αίτημα του Αγίου Μάμαντος για στρεμματική επιχορήγηση των 

αμπελιών - Το αίτημα της κοινότητας Δωρού για κατασκευή 

υδατοδεξαμενής - Ο υπεραστικός δρόμος Λευκωσίας-Λεμεσού - Το 

αίτημα της Ερήμης για αποζημιώσεις των ζημιών που υπέστη λόγω της 

κατασκευής φράγματος - Το αίτημα των Κουκλιών για άρδευση 2 000 
σκαλών από τον ποταμό Διαρίζο - Το υδρευτικό και αρδευτικό 

πρόβλημα του Στατού - Αγίου Φωτίου). 

18) Απόφαση του Σώματος έπειτα από συζήτηση (Α. Μούσκος, Χρ. Σολωμής, 
Προεδρεύων, Ρ. Πρέντζας, Κ. Ηλιάδης, Δ. Χριστοδουλίδης, Ν. 

Μουσιούττας, Α. Χρίστου) για παραπομπή του θέματος 'Ή κατάσταση 

που επικρατεί στην Πύλα και η ανάγκη λήψης μέτρων για την ασφάλεια 

της περιοχής" στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Άμυνας και 

Εσωτερικών. 

19) Αγορεύσεις Βουλευτών (Α. Κουκουμάς, Δ. Θεοδώρου, Μάρκος 

Κυπριανού) για το θέμα 'Ή ανάγκη αναβάθμισης και ανάπτυξης του 

θεσμού της τοπικής αυτοδιοίκησης στην Κύπρο ως σύγχρονου 

προοδευτικού θεσμού στην Ευρώπη". 

Τιμή: 75σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημοκρατίας, Λευκωσία. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 29ης Οκτωβρίου 1992 

(Ώρα έναρξης: 5.16 μ.μ.) 

(Αρ. 5) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της παρούσης συνεδρίας της Βουλής. 

Παρακαλώ τους έντιμους κυρίους Γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει 
απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εισερχόμαστε στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία. 

Το πρώτο θέμα στο Κεφάλαιο Α' στη σημερινή ημερήσια διάταξη είναι "Ο περί 

Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Εκπαίδευση Οδηγών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1991 ". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ 

ΜΗΧΑΝΟΚΙΝΗΤΩΝ ΟΧΗΜΑΤΩΝ (ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗ ΟΔΗΓΩΝ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

Παρόντες: 

Ντίνος Μιχαηλίδης, Πρόεδρος 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Ττίμης Ευθυμίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο 

πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από την ίδια, σε τέσσερις 

(281) 
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συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 21 Ιανουαρίου, στις 5 και 26 Μα"ίου, 
στις 30 Ιουνίου και στις 13 Οκτωβρίου 1992. Στο στάδιο της μελέτης της υπό συζή
τηση πρότασης νόμου κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

Δημοκρατίας, του Παγκύπριου Συνδέσμου Επαγγελματικών Σχολιον Οδηγών και 

του Συνδέσμου Ιδιοκτητών Σχολών Οδηγών Κύπρου. 

Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί 

Μηχανοκινήτων Οχημάτων (Εκπαίδευσις Οδηγών) Νόμου, ώστε κατά το στάδιο της 

εξέτασης αιτήσεων για παροχή άδειας λειτουργίας σχολής οδηγών πρώτοι οι επαγ

γελματικοί σύνδεσμοι να δtατυπώνουν τις απόψεις τους. Επίσης για τη χορήγηση 

άδειας εκπαιδευτή οδηγών τίθεται ως απαραίτητη προϋπόθεση ο αιτητής να είναι 

απόφοιτος εξατάξιας σχολής μέσης εκπαίδευσης, ενώ αυξάνονται από τρία σε πέντε 

τα έτη άσκησης του επαγγέλματος του εκπαιδευτή οδηγών τα οποία, σύμφωνα με την 

ισχύουσα νομοθεσία, αποτελούν απαραίτητη προϋπόθεση για τη χορήγηση άδειας 

λειτουργίας σχολής οδηγών. 

Κατά τη συζήτηση του όλου θέματος η Επιτροπή είχε την ευκαιρία να μελε

τήσει και διάφορα αιτήματα που τέθηκαν ενώπιόν της από τις ενδιαφερόμενες 

πλευρές είτε γραπτά είτε προφορικά με τα οποία ζητούνται τα ακόλουθα: 

,. 
ι 

1) Να εξαιρεθούν από τις εξετάσεις του εκπαιδευτή οδηγών τα πρόσωπα 
εκείνα τα οποία υπηρέτησαν για περίοδο μεγαλύτερη των δέκα ετών στη 

θέση Τεχνικού Πρώτης Τάξης και Τεχνικού Δεύτερης Τάξης στον Κλάδο 

Εξέτασης Οδηγών του Τμήματος Οδικών Μεταφορών και αφυπηρέτησαν 

είτε κανονικά είτε πρόωρα. 

2) Να θεσπιστεί με νομοθεσία η κλήρωση των προσώπων που διενεργούν 
την εξέταση μαθητευόμενων οδηγών για τη χορήγηση άδειας οδηγού. 

3) Να καταργηθούν τα σήματα με κίνηση του χεριού κατά τη διάρκεια της 
εξέτασης για την απόκτηση άδειας οδηγού και να χρησιμοποιούνται 

κατ' αυτή μόνο οχήματα με διπλά φρένα. 

4) Να τεθεί ως απαραίτητη προϋπόθεση για τη χορήγηση άδειας λειτουργίας 
σχολής εκπαιδευτή οδηγών η κατοχή από τον αιτητή για διάστημα πέντε 

ετών άδειας οδήγησης όλων των κατηγοριών μηχανοκίνητων οχημάτων. 

5) Να καθοριστεί στην υπό τροποποίηση νομοθεσία ότι η εκπαίδευση για 
την απόκτηση άδειας οδηγού πρέπει να παρέχεται υποχρεωτικά μόνο 

από εγκεκριμένες σχολές εκπαίδευσης οδηγών. 

6) Να μειωθεί το όριο ηλικίας για την απόκτηση άδειας εκπαίδευσης 

οδηγών από το εικοστό τέταρτο έτος, που ισχύει σήμερα, στο εικοστό 

πρώτο έτος. 

7) Να καθοριστεί σαφώς ότι οι εξετάσεις για την απόκτηση άδειας 

εκπαιδευτή οδηγών πρέπει να γίνονται με πρότυπο τις κυβερνητικές 

εξετάσεις σε ύλη που θα καθορίζεται από επιτροπή που θα ορίσει το 

Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

8) Να επιτραπεί διά νόμου η στέγαση στο ίδιο οίκημα δύο ή περισσότερων 
αδειούχων σχολών εκπαιδευτών οδηγών. 

9) Να καθοριστεί ότι, για να χορηγείται άδεια λειτουργίας σχολής 

εκπαιδεύσεως οδηγών ή άδεια εκπαιδευτή οδηγών, ο αιτητής δεν πρέπει 

να υπερβαίνει την ηλικία των πενήντα πέντε ετών. 
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Επιπρόσθετα από τα πιο πάνω αιτήματα, τέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής 

διάφορα άλλα αιτήματα τα οποία σχετίζονται με δασμολογικές απαλλαγές και τα 

οποία, όπως διευκρινίστηκε από την αρχή, δεν υπάγονται στη δικαιοδοσία της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων λόγω του οικονομικού 

τους περιεχομένου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 

το δίκαιο των αιτημάτων που υποβλήθηκαν, τις θέσεις του Υπουργείου Συγκοινω

νιών και Έργων στο καθένα από αυτά, το γεγονός ότι ορισμένα από αυτά καλύπτο

νται ήδη από την ισχύουσα νομοθεσία, καθώς και τη θέση του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της Δημοκρατίας ως προς τη συνταγματικότητά τους ή μη, αποφάσισε: 

1) Να περιληφθεί στην υπό συζήτηση πρόταση νόμου πρόνοια, σύμφωνα με 
την οποία, για να χορηγηθεί σε πρόσωπο άδεια εκπαιδευτή οδηγών, 

πρέπει το πρόσωπο αυτό να είναι απόφοιτος εξατάξιας σχολής μέσης 

ή τεχνικής εκπαίδευσης. 

2) Να δοθεί το δικαίωμα σε πρόσωπα που υπηρέτησαν ως Τεχνικοί στον 
Κλάδο Εξέτασης Οδηγών του Τμήματος Οδικών Μεταφορών και που 

αφυπηρέτησαν είτε κανονικά είτε πρόωρα να εξασφαλίζουν άδεια 

λειτουργίας σχολής οδηγών, χωρίς να υποβάλλονται στην καθορισμένη 

εξέταση του εκπαιδευτή οδηγών και χωρίς να έχουν ασκήσει το 

επάγγελμα του εκπαιδευτή οδηγών για τρία έτη. 

3) Να δοθεί το δικαίωμα της στέγασης δύο ή περισσότερων σχολών 

εκπαίδευσης οδηγών στο ίδιο οίκημα. 

Εκτός από τα πιο πάνω, η Επιτροπή αποφάσισε να περιλάβει στην προτεινό

μενη νομοθεσία διάταξη, σύμφωνα με την οποία οποιοδήποτε εκπαιδευτικό όχημα 

χρησιμοποιείται από σχολή εκπαιδευτή οδηγών πρέπει να φέρει απαραιτήτως 

διακριτικό σήμα καθορισμένου χρώματος, που να είναι ενσωματωμένο σ' αυτό με 

τέτοιο τρόπο, ώστε να είναι αδύνατο να αποσπαστεί. 

Τέλος η Επιτροπή αποφάσισε ότι πρέπει να καθοριστεί νομοθετικά ότι πριν 

από τη διενέργεια της εξέτασης μαθητευόμενων οδηγιον για την απόκτηση άδειας 

οδηγού πρέπει να γίνεται κλήρωση των εξεταστών. Επειδή όμως η σχετική νομοθε

τική ρύθμιση πρέπει να γίνει με την τροποποίηση άλλης βασικής νομοθεσίας, και πιο 

συγκεκριμένα του περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου, η 

Επιτροπή δεν περιέλαβε σχετική διάταξη στην υπό συζήτηση πρόταση νόμου, αλλά 

προτίθεται να καταθέσει στη Βουλή άλλη πρόταση νόμου με το πιο πάνω περιεχό

μενο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων με βάση όλα τα πιο 

πάνω έχει προβεί σε ανάλογη νομοτεχνική διαμόρφωση της υπό συζήτηση πρότασης 

νόμου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, αφού τροπο

ποιηθεί ο τίτλος της, ιοστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Μηχανοκίνητων Οχημάτων 

(Εκπαίδευση Οδηγών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλώ τον έντιμο 

κύριο Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου, η οποία θα 

γίνει δι' αναγνώσεως των πλαγιοτίτλων και των αριθμών των άρθρων μόνο. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι και 2 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα Ι και 2 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση της πρόταση νόμου. 

Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκίνητων Οχημάτων (Εκπαί

δευση Οδηγών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) . 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Παρακαλώ το Γραμματέα να αναγνώσει το ψήφισμα της Μεικτής Κοινοβου

λευτικής Επιτροπής Ευρωπα·ίκής Κοινότητας - Κύπρου, για να πληροφορηθεί η 

Βουλή το περιεχόμενο του ψηφίσματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

'Ή Μεικτή Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπα"ίκής Κοινότητας - Κύπρου: 

Ι) λαμβάνοντας υπόψη το ψήφισμα του Ευρωπα"ίκού Κοινοβουλίου της 

14ης Μα·ίου 1991 σχετικά με τη διεύρυνση της Ευρωπα·ίκής Κοινότητας 
και τις σχέσεις με άλλες ευρωπα·ίκές χ(ορες (έγγραφο Α3-0Ί7191), 

2) λαμβάνοντας υπόψη τη σταθερή πρόοδο των σχέσεων μεταξύ της 

Κυπριακής Δημοκρατίας και της Ευρωπα·ίκής Κοινότητας, καθώς και 

την ικανοποιητική εφαρμογή των διατάξεων της Συμφωνίας Συνδέσεως 

μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Ευρωπα"ίκής Κοινότητας, 

3) λαμβάνοντας υπόψη ότι στην Κυπριακή Δημοκρατία λειτουργεί 

πολυκομματικό, πλουραλιστικό σύστημα και εφαρμόζονται πλήρως οι 

δημοκρατικές αρχές και διαδικασίες, 

4) λαμβάνοντας υπόψη ότι η Κυπριακή Δημοκρατία είναι σταθερά 

προσηλωμένη στην επιδίωξη των στόχων και αντικειμενικών σκοπών της 

Ευρωπα"ίκής Κοινότητας, 

5) λαμβάνοντας υπόψη το υψηλό επίπεδο οικονομική'ς ανάπτυξης και 

κοινωνικής πρόνοιας της Κυπριακής Δημοκρατίας και σημειώνοντας τις 

συνεχείς προσπάθειες που καταβάλλει η Κυπριακή Δημοκρατία για 

εναρμόνιση της νομοθεσίας της με την αντίστοιχη κοινοτική, 

6) λαμβάνοντας υπόψη την ιδιαίτερη σημασία και το ρόλο της Κυπριακής 

Δημοκρατίας στις διεθνείς σχέσεις, ιδιαίτερα δε στη Μεσόγειο, μία 

περιοχή κοινοτικού ενδιαφέροντος και διεθνών εντάσεων, 

7) λαμβάνοντας υπόψη ότι η Κυπριακή Δημοκρατία, που έχει συνάψει 

σχέσεις με την Ευρωπα"ίκή Κοινότητα ήδη από το 1972, υπέβαλε αίτηση 
προσχώρησης στην Ευρωπα"ίκή Κοινότητα στις 4 Ιουλίου 1990 και ότι η 
Επιτροπή συνέστησε ειδική ομάδα εργασίας προκειμένου να 

γνωμοδοτήσει για το θέμα αυτό, 
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8) λαμβάνοντας υπόψη ότι η προσχιορηση της Κυπριακής Δημοκρατίας θα 
συμβάλει στη διαδικασία της ευρωπα·ίκής ολοκλήρωσης και στην 

ισόρροπη ανάπτυξη της Κοινότητας, καθιος και στην αναβάθμιση του 

ρόλου της Ευρωπα"ίκής Κοινότητας στην περιοχή της Ανατολικής 

Μεσογείου, 

9) λαμβάνοντας υπόψη ότι η πρόσφατη απόφαση του Ευρωπα"ίκού 

Συμβουλίου της Λισσαβόνας δεν ικανοποιεί τις επιθυμίες που τρέφει ο 

λαός της Κύπρου και δεν απεικονίζει την ευρωπα·ίκή ιστορία του και την 
ευρωπα·ίκή μοίρα του: 

α) Ζητεί την πλήρη υποστήριξη του Ευρωπα"ίκού Κοινοβουλίου, ώστε 

να δοθεί μεγαλύτερη προτεραιότητα στο θέμα της ένταξης της 

Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ευρωπα"ίκή Κοινότητα. 

β) Καλεί την Επιτροπή να εκδ(οσει θετική γνωμοδότηση σχετικά με την 

αίτηση προσχώρησης της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Ευρωπα·ίκή 

Κοινότητα. 

γ) Καλεί τα κράτη μέλη να αρχίσουν διαπραγματεύσεις με σκοπό να 

εξασφαλιστεί η ένταξη της Κυπριακής Δημοκρατίας στην 

Ευρωπα"ίκή Κοινότητα το συντομότερο δυνατό. 

δ) Καλεί την Ευρωπα·ίκή Κοινότητα να διαδραματίσει ενεργότερο ρόλο 

στην επίλυση του Κυπριακού και να λάβει πρακτικά μέτρα προς το 

σκοπό αυτό με βάση τις ευρωπα·ίκές αρχές και παραδόσεις, όπως 

απεικονίζονται μεταξύ άλλων στο ψήφισμα του Ευρωπα·ίκού 

Κοινοβουλίου της 12ης Σεπτεμβρίου 1991 (έγγραφο Β3-1367/91). 

ε) Καλεί το Ευρωπα·ίκό Κοινοβούλιο να λάβει τα αναγκαία μέτρα για 

την αποτελεσματική και έγκαιρη εφαρμογή της σύστασης αυτής. 

στ) Αναθέτει στους συμπροέδρους της να διαβιβάσουν την παρούσα 

σύσταση στο ευρωπα·ίκό και στο κυπριακό Κοινοβούλιο'Ό 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έγινε αυτή η διαβίβαση. Δε νομίζω ότι τίθεται θέμα συζήτησης. Θεωρώ ότι 

εγκρίνεται από το Κοινοβούλιο. 

Το δεύτερο θέμα είναι ''Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως (Τροποποιη

τικός) Νόμος του 1991 'Ό Π αρακαλιο τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση της Επιτροπής στο ΣιΟμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πριν διαβάσω την Έκθεση, έχω μια απορία. Δεν ξέρω αν 

επιτρέπεται να την πω από το βήμα της Βουλής. Θα την πω και διορθώστε με, αν 

κάνω λάθος. 

Οι Εκθέσεις της Επιτροπής Συγκοινωνιιον και Έργων είναι μεγάλες. Έχουν 

άραγε σχέση με το ύψος του προέδρου της; Με το μέγεθος των προβλημάτων; Είναι 

τετρασέλιδες, πεντασέλιδες ... 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν ... 

(Κτυπά τη σφύρα) 
, 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΑΝΑΓΚΑΣΤΙΚΗΣ ΑΠΑΛΛΟ

ΤΡΙΩΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Kατσoυρίδη~, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κίκης Γιάγκου 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικ(ον μελέτησε το υπό αναφορά νομο

σχέδιο σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Ιουνίου, 29 Σεπτεμ
βρίου και 20 Οκτωβρίου 1992. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικ(όν, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 

της Δημοκρατ.ίας και του Κυπριακού Συνδέσμου Ιδιοκτηnόν Ακινήτων. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθε
σίας για τις αναγκαστικές απαλλοτριώσεις, (όστε να αποφεύγονται δημοσιεύσεις 

ανάκλησης και νέες δημοσιεύσεις απαλλοτριώσεων στις περιπτιόσεις που είναι 

ανάγκη να αναπροσαρμοστεί το θέσμιο σχέδιο, δηλαδή το επίσημο σχέδιο που 

δείχνει την ιδιοκτησία που θα απαλλοτριωθεί, για να συνάδει με την πραγματική 

κατασκευή ενός έργου. Προνοείται ακόμα η δυνατότητα μεταβίβασης κινητής ιδιο

κτησίας στο όνομα της απαλλοτριούσας αρχής, όταν η τελευταία καταθέσει στο 

Γενικό Λογιστήριο της Δημοκρατίας το ανάλογο ποσό, νοουμένου ότι το ποσό αυτό 

δεν ξεπερνά τις χίλιες λίρες ή η αποζημίωση δεν ξεπερνά τις πεντακόσιες λίρες και 

αφού διαφυλαχθούν τα δικαιώματα του επηρεαζόμενου ιδιοκτήτη για ένσταση μέσα 

σε εβδομήντα πέντε μέρες από την είσπραξη του ποσού που κατατέθηκε. 

Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ο Παγκύπριος 

Σύνδεσμος Ιδιοκτητών Ακινήτων ισχυρίστηκε ότι το νομοσχέδιο είναι αντισυνταγ

ματικό και εισηγήθηκε ότι πρέπει να κ'αθοριστεί ο όρος "αναπροσαρμογή του 

θέσμιου σχεδίου", για να διαφυλαχθούν τα δικαιιόματα των ιδιοκτητιόν για αποζη

μιώσεις. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωrερικών, με βάση την ενημέρωση που της 

έγινε, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε 

νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί, ώστε να είναι ξεκάθαρο ότι δε θα γίνο

νται νέες δημοσιεύσεις απαλλοτριώσεων στις περιπτιόσεις που πρόκειται για 

προσαρμογή και όχι για τροποποίηση του θέσμιου σχεδίου, (όστε να συνάδει με την 

πραγματική κατασκευή του έργου, όπως το τελευταίο είχε αρχικά σχεδιαστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλώ το Γραμματέα 

να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα γίνει δι' αναγνώσεως 

των πλαγιοτίτλων και των αριθμών των άρθρων μόνο. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. , 

Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Αντικατάσταση του άρθρου 13Α του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το Ι μέχρι και το 3 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το Ι μέχρι και το 3 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση. 

Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παριον Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτριιοσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 
ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι "0 περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμησις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992''. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής 
στο Σώμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗ:Σ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 
ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ τιτΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΑΚΙΝΗΤΟΥ ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑΣ 
(ΔΙΑΚΑΤΟΧΗ, ΕΓΓΡΑΦΗ ΚΑΙ ΕΚΤΙΜΗΣΙΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κίκης Γιάγκου 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το υπό αναφορά νομο

σχέδιο σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 19 Μα·ίου, 29 Σεπτεμ
βρίου και 20 Οκτωβρίου 1992. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 

της Δημοκρατίας και του Κυπριακού Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθε

σίας για την ακίνητη ιδιοκτησία, ώστε στις περιπτιοσεις συμπλήρωσης εκτίμησης 

ή επανεκτίμησης ιδιοκτησίας σε μεγάλες περιοχές των πόλεων και των χωριών να 
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ειδοποιείται ο επηρεαζόμενος ιδιοκτήτης ή να κατατίθενται οι σχετικοί κατάλογοι 

στα γραφεία των οικείων κοινοταρχών και να δημοσιεύεται ειδοποίηση για την 

κατάθεσή τους, πρακτική που ακολουθείται ήδη στην περίπτωση της γενικής εκτί

μησης. 

Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου την Επιτροπή απασχό

λησε το θέμα της καλύτερης δυνατής και πρόσφορης πληροφόρησης των ιδιοκτητών 

που οι περιουσίες τους επανεκτιμισνται, για να μπορούν να ασκήσουν τα νόμιμα 

δικαιώματά τους. 

Εκ μέρους του Κυπριακού Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων έγινε εισήγηση το 

γεγονός της επανεκτίμησης να γνωστοποιείται στο κοινό με δημοσιεύσεις στον τύπο 

και το δικαίωμα της ένστασης εναντίον εκτίμησης ή επανεκτίμησης να ασκείται μέσα 

σε έξι μήνες από την ανάρτηση των σχετικισν καταλόγων στα γραφεία των κοινο

ταρχών αντί σε τριάντα ημέρες που προβλέπει το υπό εξέταση νομοσχέδιο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφιση σε νόμο του υπό αναφορά νομοσχεδίου, αφού τροποποιηθεί με τέτοιο 

τρόπο, ώστε το γεγονός της εκτίμησης ή επανεκτίμησης να δημοσιεύεται στην 

επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας και να μεταδίδεται από τα μέσα μαζικής ενημέ

ρωσης και η περίοδος άσκησης του δικαιισματος ένστασης να παραταθεί από 

τριάντα μέρες σε έξι μήνες από την ημερομηνία που αναρτάται η ειδοποίηση στο 

γραφείο του κοινοτάρχη ή γίνεται η δημόσίευση στην επίσημη Εφημερίδα της Δημο
κρατίας ή η μετάδοση από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλισ το Γραμματέα 

να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα γίνει δι' αναγν(σσεως 

των πλαγιοτίτλων και των αριθμών των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 71 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα Ι και 2 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση. 

Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει διά της αναγν(σσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, 

Εγγραφή και Εκτίμησις) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

"Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Τα υπ' αριθμό 4, 5, 6 και 7 θέματα, που είναι "Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και 
Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1990", "Ο περί Ρυθμίσεως Οδών 
και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992", ''Ο περί Ρυθμίσεως Οδ(σν και 
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Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992" (πρόταση νόμου) και ''Ο περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992", έχουν κοινή 
Έκθεση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι, επειδή η Έκθεση είναι ευμεγέθης -αφορά τέσσερα 

νομοσχέδια- και είναι ομόφωνη, να θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, να θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΑ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ (Ι) ''Ο ΠΕΡΙ ΡΥΘΜΙΣΕΩΣ ΟΔΩΝ ΚΑΙ 

ΟΙΚΟΔΟΜΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1990", (2) ''Ο ΠΕΡΙ 

ΡΥΘΜΙΣΕΩΣ ΟΔΩΝ ΚΑΙ ΟΙΚΟΔΟΜΩΝ (ΓΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 

1992" ΚΑΙ (3) ''Ο ΠΕΡΙ ΠΟΛΕΟΔΟΜΙΑΣ ΚΑΙ ΧΩΡΟΤΑΞΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992", ΚΑΘΩΣ ΚΑΙ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ 
ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΡΥΘΜΙΣΕΩΣ ΟΔΩΝ ΚΑΙ ΟΙΚΟΔΟΜΩΝ (ΤΡΟΠΟ

ΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Πα~όντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κίκης Γιάγκου 

Χρίστος Σολωμής 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κώστας Ηλιάδης 

Ντίνος Μιχαηλίδης 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πρώτο από τα πιο 

πάνω νομοσχέδια σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν. στις 14 Ιανουα
ρίου, στις 2 Ιουλίου και στις 12 Νοεμβρίου 1991 και στη συνέχεια μελέτησε και τα 
τρία νομοσχέδια μαζί σε συνεδριάσεις της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα 

από το Μάιο μέχρι και τον Οκτώβριο του 1992. Η υπό εξέταση πρόταση νόμου 
απασχόλησε την Επιτροπή σε συνεδρίασή της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Οκτω
βρίου 1992. Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρό
σωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

Δημοκρατίας, της Ένωσης Δήμων Κύπρου, του Συνδέσμου Πολιτικών Μηχανικών 

και Αρχιτεκτόνων Κύπρου, του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης 

Γης, του Κυπριακού Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων, της ΠΟΒΕΚ, του Συλλόγου 

Αρχιτεκτόνων Κύπρου και της Παγκύπριας Οργάνωσης Αποκαταστάσεως 

Αναπήρων. Η Επιτροπή είχε επίσης την ευκαιρία να μελετήσει αρκετά υπομνήματα 

που κατατέθηκαν ενώπιόν τη~. 

Με το πρώτο νομοσχέδιο σκοπεί ται η μετατροπή στο μετρικό σύστημα 

ορισμένων μεγεθών που προβλέπει η νομοθεσία περί Οδών και Οικοδομών, καθώς 

και η παράταση της ισχύος της εκδιδόμενης άδειας οικοδομής από ένα σε δύο 

χρόνια. Στο ίδιο νομοσχέδιο προβλέπεται ότι η αρμόδια αρχή ελέγχει αν έχουν 
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υποβληθεί στατικοί υπολογισμοί για μια οικοδομή και ότι την ευθύνη για το περιε

χόμενό τους φέρει το πρόσωπο που τους υπογράφει. Τέλος, προβλέπεται η λήψη 

μέτρων που να διασφαλίζουν την άνετη και ασφαλή διακίνηση των ανάπηρων 

προσώπων στα κτίρια που ανεγείρονται. 

Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η αντικατάσταση των προνοιών του 

πρώτου νομοσχεδίου που αφορούν τη διάρκεια ισχύος της άδειας οικοδομής, τροπο

λογία η οποία κρίθηκε αναγκαία, αφού από την 1η Δεκεμβρίου 1990 τέθηκε σε ισχύ η 
νομοθεσία για την πολεοδομία και χωροταξία. 

Ειδικότερα, το νομοσχέδιο αυτό προβλέπει ότι η άδεια οικοδομής ισχύει για 

τρία χρόνια, όπως και η πολεοδομική άδεια, και ότι μπορεί να ανανεώνεται για όσο 

χρόνο ανανεώθηκε και η πολεοδομική άδεια, αν άρχισαν ουσιαστικές εργασίες, αλλά 

δε συμπληρώθηκαν κατά τη λήξη της αρχικής ισχύος της. Προβλέπεται επίσης η 

δυνατότητα ανανέωσης της ισχύος της άδειας οικοδομής για λόγους επιείκειας σε 

περίπτωση που δεν άρχισε η εκτέλεση του έργου, είτε γιατί δεν οροθετήθηκε έγκαιρα 

το ακίνητο από το Κτηματολόγιο είτε γιατί εκκρεμεί στο Δικαστήριο Ελέγχου Ενοι

κιάσεων υπόθεση σχετικά με την ανάκτηση της κατοχής του. Το υπό αναφορά νομο

σχέδιο προβλέπει ότι η αρμόδια αρχή μπορεί να τροποποιεί τους όρους της αρχικής 

άδειας σε περίπτωση ανανέωσής της, αν οι τροποποιήσεις αφορούν το μέρος της 

οικοδομής που δεν έχει ακόμα κατασκευαστεί και αν δεν επηρεάζουν ουσιαστικά το 

μέρος που έχει ήδη κατασκευαστεί. 

Σκοπός του ·τρίτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 

για την πολεοδομία και χωροταξία, ώστε η αρχική τριετής ισχύς της πολεοδομικής 

άδειας να μπορεί να παρατείνεται, όταν αρχισε, αλλ,ά ουσιαστικά τελεί υπό εκτέλεση 
το έργο, καθώς και όταν δεν άρχισε η εκτέλεση του έργου λόγω τη-ς μη οροθέτησης 

του ακινήτου από το Κτηματολόγιο ή λόγω του γεγονότος ότι εκκρεμεί για το συγκε

κριμένο ακίνητο στο Δικαστήριο Ελέγχου Ενοικιάσεων υπόθεση αναφορικά με την 

ανάκτηση της κατοχής του. 

Η πρόταση νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από τους Βουλευτές κ. Γ. 

Κασουλίδη και Τ. Ευθυμίου, σκοπό έχει την τροποποίηση της νομοθεσίας περί Οδών 

και Οικοδομών, ώστε οι οικοδομές που ανεγείρονται και οι δρόμοι που διανοίγο

νται να διαμορφώνονται σύμφωνα με τους όρους που θέτει η αρμόδια αρχή, για να 

διευκολύνεται η άνετη και ασφαλής διακίνηση ανάπηρων προσώπων. 

Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά σχεδίων νόμου οι εκπρόσωποι του 

Συνδέσμου Πολιτικών Μηχανικών και Αρχιτεκτόνων Κύπρου τάχθηκαν ενάντια 

στην πρόνοια του πρώτου νομοσχεδίου που διαλαμβάνει ότι η αρμόδια αρχή ελέγχει 

μόνο αν υποβλήθηκαν στατικοί υπολογισμοί για συγκεκριμένη οικοδομή, χωρίς να 

φέρει ευθύνη για την ορθότητα των υπολογισμών αυτών, και εισηγήθηκαν η αρμόδια 

αρχή να έχει την υποχρέωση να ελέγχει από τη μια αν οι υπολογισμοί αυτοί συμφω

νούν με τα πρότυπα, τους κώδικες πρακτικής και τον αντισεισμικό κώδικα που 

ισχύουν, όταν υποβάλλεται η μελέτη, και από την άλλη αν το πρόγραμμα του ηλεκ

τρονικού υπολογιστή που χρησιμοποιήθηκε είναι πρόγραμμα εγκεκριμένο ή μη. 

Βασική θέση αρχής του συνδέσμου είναι ότι οι πολιτικοί μηχανικοί και αρχιτέ

κτονες έχουν μεν την ευθύνη για την ορθότητα της σύλληψης και για τους επιμέρους 

υπολογισμούς της στατικής μελέτης, αλλά και η αρμόδια αρχή δεν παύει να ευθύ

νεται ως προς το περιεχόμενο της μελέτης αυτής. 



291 

Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης υποστήριξαν 
τη θέση ότι η διαδικασία για την έκδοση πολεοδομικής άδειας και άδειας οικοδομής 
πρέπει να είναι ενιαία και ότι αυτές πρέπει να εκδίδονται από την ίδια αρχή. Επίσης 
υποστήριξαν ότι δεν είναι σωστό να αλλάζουν οι όροι άδειας μετά την έκδοσή της, 
ενώ τελεί υπό εκτέλεση το έργο, και πρότειναν στην περίπτωση αυτή την αυτόματη 
ανανέωση των δύο αδειών. Με τις απόψεις αυτές συμφώνησαν οι εκπρόσωποι του 
Συνδέσμου Πολιτικών Μηχανικών και Αρχιτεκτόνων Κύπρου και του Συλλόγου 
Αρχιτεκτόνων Κύπρου. 

Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων εισηγήθηκαν 
να θεσμοθετηθεί η δυνατότητα ανανέωσης της αρχικής άδειας οικοδομής για άλλα 
τρία χρόνια, ενώ για το μέρος της οικοδομής που έχει ήδη κατασκευαστεί εισηγή
θηκαν να καθιερωθεί η δυνατότητα εξασφάλισης πιστοποιητικού τελικής έγκρισης. 

Εκ μέρους της Παγκύπριας Οργάνωσης Αποκαταστάσεως Αναπήρων (ΠΟΑΑ) 
χαιρετίστηκαν οι πρόνοιες των υπό αναφορά σχεδίων νόμου όσον αφορά τις διευκο
λύνσεις που προβλέπονται για τη διακίνηση των αναπήρων και έγινε εισήγηση για 
την επίσπευση της ετοιμασίας των σχετικών Κανονισμών που θα επιτρέψουν την 
υλοποίησή τους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη τα όσα κατατέ
θηκαν ενώπιόν της και αφού ενσωμάτωσε τις πρόνοιες του πρώτου και του δεύτερου 
νομοσχεδίου, καθώς και της πρότασης νόμου, σε ενιαίο κείμενο με τον τίτλο ''Ο περί 
Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992", ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως επίσης εισηγείται στη Βουλή 
την ψήφιση σε νόμο και του τρίτου υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

Το ενοποιημένο σχέδιο νόμου στην ουσία υιοθετεί τις προτάσεις που έγιναν 
για την καθιέρωση της δυνατότητας ανανέωσης της άδειας οικοδομής και της πολεο
δομικής άδειας και επικροτεί τη θέση ότι την ευθύνη για την ορθότητα της στατικής 
μελέτης έχει μεν ο πολιτικός μηχανικός ή ο μηχανικός κατασκευών που την 
υπογράφει, αλλά και η αρμόδια αρχή έχει την ευθύνη να ελέγχει αν οι στατικοί 
υπολογισμοί που υποβάλλονται είναι σύμφωνοι με τα πρότυπα που ισχύουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλώ το Γραμματέα 
να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Τροποποίηση του άρθρου 4Α του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 
Αντικατάσταση του άρθρου 5 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 
Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 
Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου. Άρθρο 5. 
Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου. Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 6 εγκριθούν; 
Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 6 εγκρίνονται 

ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση. 

Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το σχέδιο νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το σχέδιο νόμου ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Παρακαλώ τώρα το Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του τρίτου 
νομοσχεδίου, που είναι ''Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1992". 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Τρ.οποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 
Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε

δίου, που θα γίνει διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Τα θέματα υπ' αριθμό 8, 9 και 10 της ημερήσιας διάταξης, που είναι ''Ο Κυρω
τικός της Διεθνούς Συμφωνίας για το Ελαιόλαδο και τις Επιτραπέζιες Ελιές του 

1986 Νόμος του 1992", ''Ο περί Καταργήσεως του περί Εταιρειών (Τροποποιητικού) 
Νόμου του 1992 Νόμος του 1992", "Οι περί Εταιρειών (Τέλη και Δικαιώματα) Κανο
νισμοί του 1992", δεν είναι έτοιμα και έτσι αναβάλλονται. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 11 θέμα, που είναι "Οι περί Τμήματος Εσωτε

ρικών Προσόδων - Θέσεις Ανώτερου Αρχιφοροθέτη, Προ·ίσταμένου για τις Εισπρά

ξεις Φόρων και Λειτουργού για τις Εισ:ι:ι:ράξεις Φόρων 1 ης Τάξης (Σχέδια υπηρε
σίας) Κανονισμοί του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής όπως αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής προς το 

Σώμα. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΤΜΗΜΑΤΟΣ ΕΣΩΤΕ

ΡΙΚΩΝ ΠΡΟΣΟΔΩΝ - ΘΕΣΕΙΣ ΑΝΩΤΕΡΟΥ ΑΡΧΙΦΟΡΟΘΕΤΗ, ΠΡΟΙΣΤ Α

ΜΕΝΟΥ ΓΙΑ ΤΙΣ ΕΙΣΠΡΑΞΕΙΣ ΦΟΡΩΝ ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ ΓΙΑ ΤΙΣ ΕΙΣΠΡΑ

ΞΕΙΣ ΦΟΡΩΝ ΙΗΣ ΤΑΞΗΣ (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 
ΠαQόντες: 

Γιαννάκης Ομήρου, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Καίτη Κληρίδου 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 
σε τρεις συνεδρίες της που πραγματdποιήθηκαν στις 8, 15 και 22 Οκτωβρίου 1992. 
Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της ΠΑΣΥ Δ Υ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 του νόμου για τη δημόσια υπηρεσία, σκοπείται ο καθορισμός των σχεδίων 
υπηρεσίας των θέσεων Προ'ίσταμένου για τις Εισπράξεις Φόρων και Λειτουργού για 
τις Εισπράξεις Φόρων 1ης Τάξης στο Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων του Υπουρ

γείου Οικονομικών. Με τους ίδιους Κανονισμούς σκοπείται επίσης η τροποποίηση 
του σχεδίου υπηρεσίας της θέσης Ανώτερου Αρχιφοροθέτη, ώστε οι κάτοχοι της 
θέσης αυτής να υπόκεινται σε μετάθεση και να μπορούν να αναλαμβάνουν καθή
κοντα υπευθύνου Επαρχιακού Γραφείου Φόρου Εισοδήματος. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα κατατέ
θηκαν ενώπιόν της σχετικά με τα υπό συζήτηση σχέδια υπηρεσίας, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

Επειδή τα υπό αναφορά σχέδια υπηρεσίας αποτέλεσαν αντικείμενο προσω

πικών ερμηνειών από ενδιαφερόμενους υπαλλήλους, η Επιτροπή θέλει να κατα
στήσει απόλυτα σαφές ότι, όταν συζητεί οποιαδήποτε σχέδια υπηρεσίας, σε καμιά 
περίπτωση δεν το πράττει πάνω σε προσωπικό επίπεδο και ότι κύριος γνώμονας 
των ενεργειών της είναι και πάντοτε θα είναι τα καλώς νοούμενα συμφέροντα της 

Υπηρεσίας γενικά και τίποτε λιγότερο ή περισσότερο" 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση να εγκρι
θούν οι Κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Τα θέματα υπ' αριθμό 12, 13 και 14 στην ημερήσια διάταξη, που είναι "Οι περί 
Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κατηγορίες Θέσεων) Κανονισμοί του 1992", "Οι περί 
Σχεδίου Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων του Προσωπικού του Συμβουλίου Υδατο
προμήθειας Λεμεσού Κανονισμοί του 1992" και "Οι περί Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1992", δεν είναι έτοιμα και αναβάλλονται. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 15 θέμα, που είναι "Οι περί Υπουργείου Γεωργίας 
και Φυσικών Πόρων - Θέση Ανώτερου Λειτουργού Φυσικού Περιβάλλοντος (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινο
βουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ "ΟΙ ΠΕΡΙ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΓΕΩΡ
ΓΙΑΣ ΚΑΙ ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ - ΘΕΣΗ ΑΝΩΤΕΡΟΥ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ ΦΥΣΙΚΟΥ 
ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Καίτη Κληρίδου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 
σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 8 Οκτωβρίου 1992. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικο

νομικών και της ΠΑΣΥ Δ Υ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, σκοπείται ο καθορισμός του σχεδίου 
υπηρεσίας της θέσης Ανιστερου Λειτουργού Φυσικού Περιβάλλοντος. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί τις επιδιώξεις των υπό συζή

τηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση να εγκρι

θούν οι Κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 16 θέμα, που είναι "Οι περί Δικαστικής Υπηρε
σίας - Θέσεις Πρωτοκολλητή Α' και Πρωτοκολλητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής προς το Σώμα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤ ΑΙ ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΔΙΚΑΣΤΙΚΗΣ ΥΠΗΡΕ

ΣΙΑΣ - ΘΕΣΕΙΣ ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΗΤΗ Α' ΚΑΙ ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΗΤΗ (ΣΧΕΔΙΑ 

ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992"· 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Μάρκος κυπριανΕ' ι 
Η Κοινοβουλευτική πι~ρoπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 15 Οκτωβρίου 1992. Στην 
πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους Φ Πρόε
δρος του Ανώτατου Δικαστηρίου, εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της 
ΠΑΣΥ Δ Υ και του Κλάδου Γενικού Γραμματειακού Προσωπικού. . 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 του νόμου για τη δημόσια υπηρεσία, σκοπείται ο καθορισμός των σχεδίων 
υπηρεσίας των θέσεων Πρωτοκολλητή Α' και Πρωτοκολλητή στη Δικαστική 
Υπηρεσία. 

Όπως είναι γνωστό, με τον περί Προϋπολογισμού Νόμο του 1992 επήλθε 
αναδιάρθρωση ορισμένων θέσεων στη Δικαστική Υπηρεσία, με αποτέλεσμα τη 
δημιουργία ή μετονομασία ορισμένων θέσεων Πρωτοκολλητή. Ως αποτέλεσμα της 

αναδιάρθρωσης αυτής κρίθηκε αναγκαίος ο καθορισμός νέων σχεδίων υπηρεσίας για 
τις θέσεις Πρωτοκολλητή Α' και Πρωτοκολλητή. 
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Κατά τη συζήτηση του όλου θέματος ενώπιον της Επιτροπής οι εκπρόσωποι 

του Κλάδου Γενικού Γραμματειακού Προσωπικού ζήτησαν να διαμορφωθεί το 

σχέδιο υπηρεσίας της θέσης Πρωτοκολλητή με τρόπο που να εξασφαλίζει στους 

υπαλλήλους-μέλη του Γενικού Γραμματειακού προσωπικού που υπηρετούν, κατά 

την ημερομηνία έγκρισής του, στη Δικαστική ΥπηΡfσία για 15 τουλάχιστον συνεχή 
έτη και δεν είναι κάτοχοι πανεπιστημιακού διπλώματος το δικαίωμα να είναι 

υποψήφιοι για τη θέση αυτή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικιον, υιοθετώντας τους σκοπούς των υπό 

συζήτηση Κανονισμών και λαμβάνοντας υπόψη το δικαιολογημένο του πιο πάνω 

αιτήματος, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, αφού περιληφθεί 

σΟ αυτούς σχετική διάταξη που να ικανοποιεί το αίτημα που υποβλήθηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση για την 

έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Τα θέματα της ημερήσιας διάταξης από το 17 μέχρι και το 28 αποσύρονται. 

Φτάσαμε στο τέλος της νομοθετικής εργασίας. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β', που είναι η Κατάθεση Νομοσχεδίων και 

Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου 

Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικιον Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

2) Ο περί της Ρύθμισης Θεμάτων Αναφορικά με την Αναγνώριση Τίτλων 
Σπουδών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 13) του 1992. 

Κατατέθηκε από το ΥΠbυργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση Λειτουργού 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί Καταδυτικού Επιδόματος των Υποβρύχιων Καταστροφέων του 

Ναυτικού του Στρατού της Δημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Άμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: . 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί Κέντρου Παραγωγικότητας - Θέση Διευθυντή (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Στροβόλου του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικ(Ον. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Οι Δημοτικοί (Tρoπoπo~ητικoί) Κανονισμοί Πάφου του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΧΡ. ΜΑ ΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Το θέμα του σφαγείου θα παρακαλούσα να εξεταστεί από την Κοινοβουλεύ

τική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποιο θέμα; 

ΧΡ. ΜΑ ΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Του σφαγείου, της Πάφου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Οι Δημοτικοί Κανονισμοί. .. 
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ΧΡ. ΜΑ ΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Επειδή όλα τα θέματα που αφορούν το σφαγείο εξετάζονται από την Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, παρακαλιό όπως εξεταστεί από 
αυτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: . Ι 

Είναι για το σφαγείο οι Κανονισμοί; 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει. Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 

υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Ι Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτου υπαλλήλου από τον ΚΟΤ 
δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 

εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 

1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικιόν και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

11) Ο περί Ετησίων Αδειών μετ' Απολαβιόν (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1992. 

Κατατέθηκε από τον κ. Χρίστο Πουργουρίδη, Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ : 

Η πρόταση νόμου που έχει κάνει ο κ. Πουργουρίδης με τον τίτλο ''Ο περί 

Ετησίων Αδειών μετ' Απολαβών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992" συζητήθηκε 
στην Επιτροπή Εργασίας και Κοινwνικών Ασφαλίσεων, όταν είχε κατατεθεί από 

άλλο Βουλευτή. Συνεπώς δεν ξέρω αν πρέπει να κατατεθεί τώρα ή όχι. Είναι θέμα 

του Προέδρου να αποφασίσει, διό1ίΙ κατόπιν συζητήσεως εκεί ο εισηγητής του 

θέματος το απέσυρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το θέμα σχετίζεται με την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. Αν όμως 
υπάρχει οποιαδήποτε εισήγηση για άλλη Επιτροπή, εγώ δεν έχω θέμα να ... 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Αποκλείεται, κύριε Πρόεδρε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Για το θέμα 11, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, για το θέμα 11. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Είναι ο νόμος που ρυθμίζει τις άδειες. Συνεπώς, αν θα επανασυζητηθεί το 

θέμα, θα πρέπει να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το θέμα της πρότασης νόμου που έχω καταθέσει είναι 

εξ ολοκλήρου νομικό. Βασικά σκοπός της τροποποιητικής πρότασης νόμου είναι να 

παραχωρηθεί το δικαίωμα στους διαδίκους που πάνε στο Δικαστήριο Εργατικών 

Διαφορών να ασκούν έφεση αντί της διαδικασίας που γίνεται σήμερα για παρα

πομπή νομικών σημείων στο Ανώτατο Δικαστήριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν αυτό είναι το περιεχόμενό της, τότε να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Νομικών. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Αυτό είναι το περιεχόμενό της. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επαναλαμβάνω ότι η ίδια ακριβώς πρόταση νόμου κατατέθηκε 

από άλλο Βουλευτή με τον ίδιο τίτλο και με το ίδιο περιεχόμενο. Συζητήθηκε στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, διότι αυτός ο 

νόμος είναι νόμος ο οποίος ουσιαστικά έχει εισαχθεί και θεσπιστεί κατόπιν προτά

σεων, μελετών του Υπουργείου Εργασίας. Συνεπώς, φοβούμαι ότι δεν είναι νομικό 

το θέμα. Περικλείει το στοιχείο ασφαλώς το νομικό, αλλά οπωσδήποτε είναι θέμα το 

οποίο σχετίζεται με τις διαδικασίες για τη ρύθμιση εργατικών διαφορών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου ... 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συγγνώμη, ο κ. Παπαδόπουλος. 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Η εισήγησή μου είναι, για να μη συζητούμε άσκοπα, να παραπεμφθεί και στις 

δυο Επιτροπές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Βέβαια αυτό είναι έξω από τη διαδικασία, αλλά ας παραπεμφθεί και στις δυο 

Κοινοβουλευτικές Επιτροπές ... 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Όχι, γίνεται. Έχει γίνει και άλλες φορές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συνήθως το παραπέμπουμε στη μια Επιτροπή με δικαίωμα της άλλης Κοινο

βουλευτικής Επιτροπής να παρακάθεται. Ας παραπεμφθεί και στις δυο Επιτροπές, 

για να μη συζητούμε άδικα για μΙΚΡf θέματα. 

Λ. ΘΕΟΔΟΥ ΛΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ εγείρω θέμα τάξης. Εφόσον κατατέθηκε το ίδιο θέμα στην 

παρούσα σύνοδο, είναι δυνατό να ξμνακατατεθεί; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν είναι το ίδιο θέμα, όχι, αλλά δεν είμαι σε θέση να γνωρίζω το περιεχόμενό 

του. 

Λ. ΘΕΟΔΟΥ ΛΟΥ: 

Θα παρακαλέσω να εξεταστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να εξεταστεί από τις Eπιτρo~~ς αν είναι το ίδιο θέμα και αν στην ίδια σύνοδο 

έχει απορριφθεί. Έχετε δίκαιο, αλλά δεν είμαι σε θέση αυτή τη στιγμή να ξέρω ... Να 
εξεταστεί και από την ... Δεν μπορούμε να δεχθούμε απλώς μια βεβαίωση, αφού δεν 
έχω υπόψη μου το κείμενο το οποίο έχει καταθέσει ο κύριος συνάδελφος. Γι' αυτό, 

να παραπεμφθεί στις δυο Επιτροπές και, αν οι δυο Επιτροπές βρουν, μετά που θα 

το εξετάσουν, ότι είναι θέμα με το οποίο έχουν ασχοληθεί σε αυτή τη σύνοδο, τότε 

πράγματι δεν μπορεί να συζητηθεί. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Εντούτοις, παραμένει το θέμα ότι πρόκειται περί τροποποιήσεως διαδικα

στικού θεσμού' που ισχύει στα δικαστήρια. Θέλω να ξεκαθαρίσω ορισμένα θέματα, 

γιατί πρέπει να συζητούμε ορθώς τα θέματα αυτά. Ας παραπεμφθεί και στις δυο 

Επιτροπές. Αλλά τα νομικά θέματα, τα θέματα των διαδικασιών στο Ανώτατο Δικα

στήριο και στα άλλα δικαστήρια. υπάγονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το παρέπεμψα ήδη και στην Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Ο περί Ενοικιοστασίου (fροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από τον κ. Κίκη Γιάγκου εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 

Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Νομίζω ότι είναι λάθος η διατύπωση. Δεν μπορεί να αφορά το ενοικιοστάσιο. 

Παρακαλώ τον εισηγητή να διευκρινίσει τι ήταν αυτό που κατέθεσε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγώ αυτό έχω μπροστά μου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Νομίζω ότι αφορά επιδ~ματα για τους πρόσφυγες και όχι το ενοικιοστάσιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Καλά, ο ίδιος πώς κατέθεσε την πρόταση νόμου; Υπό ποια ονομασία; 

Κ. ΓΙΑΓΚΟΥ: 

Με την ίδια ονομασία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όπως είναι εδώ; 

Κ. ΓΙΑΓΚΟΥ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγώ βλέπω περί ενοικιοστασίου πρόταση νόμου και την παραπέμπω αυτο

μάτως στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Κ. ΓΙΑΓΚΟΥ: 

Στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων 

και Παθόντων είναι που πρέπει να παραπεμφθεί, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, αλλά, όταν δε γνωρίζουμε το περιεχόμενο, θα παρακαλούσα να γίνεται 

μια μικρή παρένθεση στην οποία να υπάρχει κάτι από το περιεχόμενο, για να 

ξέρουμε πού θα παραπέμπεται. Δεν έχω ένσταση να παραπεμφθεί στην Κοινοβου

λευτική Επιτροπή Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και Παθόντων. 

Λ. ΘΕΟΔΟΥ ΛΟΥ: 

Ωραία! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είπα να παραπεμφθεί στην Επιτροπή Προσφύγων. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

13) Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 1992. 

Κατατέθηκε από τον κ. Ανδρέα Γεωργίου, Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

Έληξε η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 
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Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 83 που υποβλ1ίθηκε από το Βουλευηί εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. ΔημήΤΡ1) Ηλιάδη στις 20 Οκτωβρίου 1992. 

"Κατά την τελετή των εγκαινίων του Πανεπιστημίου της Κύπρου το Σάββατο, 

17 Οκτωβρίου 1992, η Προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή μείωσε και υποβάθμισε 
συνολικά και κατά προκλητικό τρόπο την επίσημη ελληνική παρουσία τόσο σε 
ακαδημα·ίκό όσο και σε κυβερνητικό επίπεδο. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι ο Έλληνας Υφυπουργός Παιδείας που τίμησε την 
εκδήλωση αγνοήθηκε πλήρως, χωρίς να αναφερθεί καν η παρουσία του. Παράλληλα 
το μήνυμα του Έλληνα Υπουργού Παιδείας ούτε καν αναφέρθηκε μεταξύ των 

πολλών άλλων μηνυμάτων. 

Η συμπεριφορά της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής υπήρξε προσβλητική 

προς τους επίσημους εκπροσώπους της Ελλάδας και ξένη προς τα ήθη και τις παρα

δόσεις του λαού μας. 

Επειδή η όλη στάση των αρχών του Πανεπιστη~ιίoυ της Κύπρου υπήρξε 
απαράδεκτη και προκάλεσε τα αισθήματα του κυπριακού ελληνισμού, καλείται ο 

αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή γιατί η Προσωρινή Διοικούσα 

Επιτροπή του Πανεπιστημίου και η Πρόεδρός της έλαβαν αυτές τις αποφάσεις και 

συμπεριφέρθηκαν με αυτό τον τρόπο." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 84 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου στις 22 Οκτωβρίου 1992. 

"Το Υγειονομικό Κέντρο Αγρού εξυπηρετείτο πάντοτε από μόνιμο γιατρό. 

Ύστερα από διαβήματα των κατοίκων διορίστηκε και δεύτερος γιατρός, ο οποίος 

όμως μετατέθηκε αλλού, παρά την άποψη των κατοίκων ότι ένας μόνο γιατρός δεν 

μπορεί να εξυπηρετήσει την κοινότητα ικανοποιητικά. Περαιτέρω, όταν ο γιατρός 

απουσιάζει με άδεια (πρόσφατα για δύο βδομάδες), δημιουργείται σοβαρό πρόβλημα 

που εγείρει διαμαρτυρίες από τους κατοίκους. 

Όπως είναι γνωστό, η κοινότητα Αγρού αναπτύσσεται ικανοποιητικά. 

Υπάρχει μόνιμο ρεύμα τουρισμού, εξωτερικού και εσωτερικού, το γυμνάσιο 

λειτουργεί με 500 μαθητές και το δημοτικό και το νηπιαγωγείο με 100 μαθητές. 
Γι' αυτό η καθημερινή παρουσία γιατρού θεωρείται απαραίτητη. 

Το αίτημα της κοινότητας είναι να διοριστεί και δεύτερος γιατρός και, όταν ο 

γιατρός φεύγει με άδεια, να αντικαθίσταται από άλλο γιατρό, για να μην υπάρχει 

κενό στην προσφορά υπηρεσιών. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή για τα μέτρα 

που θα πάρει για επίλυση του θέματος." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 85 που υποβλ1ίθηκε από το Βουλευτή εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Άριστο Χρυσοστόμου στις 22 Οκτωβρίου 1992. 

"Με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου συστάθηκε το 1990 ειδική 

επιτροπή, για να επιλαμβάνεται του θέματος της διάθεσης των εσπεριδοειδών, με 

απώτερο σκοπό οι παραγωγοί να εξασφαλίζουν ικανοποιητικές τιμές. 

Δεδομένου ότι φέτος οι έμποροι εσπεριδοειδών είτε δεν επιδεικνύουν ενδια

φέρον είτε προσφέρουν εξευτελιστικές τιμές, με αποτέλεσμα οι εσπεριδοκαλλιερ

γητές να έχουν κυριευθεί από απόγνωση, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να 

πληροφορήσει τη Βουλή: 

1) Η ειδική επιτροπή έχει επιληφθεί του προβλήματος; 

2) Τι μέτρα προτίθεται η κυβέρνηση να πάρεί για τη διάθεση των 
εσπεριδοειδών, εξασφαλίζοντας αμειπτικές τιμές στους παραγωγούς;" 
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Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 86 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου στις 22 Οκτωβρίου 1992. 

"Σε συνεδριάσεις της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων που είχαν γίνει στις 20 και στις 27 Φεβρουαρίου 1990 εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων είχαν καταθέσει στην Επιτροπή πως από 

την οικονομική βοήθεια των τριάντα τριών εκατομμυρίων λιρών του Τρίτου Χρημα

τοδοτικού Πρωτοκόλλου το 19% θα διετίθετο για τη γεωργία (αρ. φακ. 130). 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να καταθέσει στη Βουλή στοιχεία 

σχετικά με το πώς διατέθηκε το ποσό αυτό προς όφελος της γεωργίας." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 87 που υποβλήθηκε από τους Βουλευτές εκλογικής περιφέ
ρειας Λεμεσού κ. Νίκο Αναστασιάδη και Αυγερινό Παπαρέ στις 23 Οκτωβρίου 
1992. 

''Ο υδατοφράκτης Τριμήκληνης κατασκευάστηκε το 1957 επί αγγλοκρατίας με 
τα τεχνικά μέσα της εποχής εκείνης. 

Σήμερα, ύστερα από σαράντα πέντε χρόνια, η λειτουργία του είναι προβλημα

τική και ο κίνδυνος δυστυχήματος είναι άμεσος. Ας σημειωθεί ότι, για να ανοίξουν 

ή για να κλείσουν οι θύρες ροής του νερού, είναι υποχρεωμένος ο υπεύθυνος 

εργάτης να δένεται με σχοινί και να κρέμεται από τον πύργο του φράκτη, προκει

μένου να το επιτύχει, γεγονός το οποίο θέτει σε άμεσο κίνδυνο τη ζωή του. 

Επειδή έγιναν αρκετά διαβήματα για αλλαγή του συστήματος λειτουργίας του 

υδατοφράκτη χωρίς αποτέλεσμα, καλείται το αρμόδιο Υπουργείο. να πληροφορήσει 

τη Βουλή αν υπάρχουν μελέτες ή σχέδια για την πιο πάνω αλλαγή και τι μέτρα 

λαμβάνει για την προστασία των εργατών που εργάζονται στο φράκτη." 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 312, ημερομηνίας 19 Φεβρου
αρίου 1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Οι μέχρι τώρα μελέτες απέδειξαν ότι είναι δυνατή η κατασκευή φράγματος 

στην περιοχή Ομόδους για άρδευση στα χωριά 'Ομοδος, Μανδριά, Κάτω Πλάτρες 

και Βάσα. 

Με βάση τη διαπίστωση αυτή διεξάγεται τώρα έρευνα για την επιλογή κατάλ

ληλης γης στα πιο πάνω χωριά για άρδευση και συγκεντρώνονται τα αναγκαία στοι

χεία για την ετοιμασία της τεχνικοοικονομικής μελέτης. 

Η περαιτέρω προώθηση του έργου και το χρονοδιάγραμμα υλοποίησής του θα 

εξαρτηθούν από τα αποτελέσματα της πιο πάνω μελέτης η οποία αναμένεται να 

συμπληρωθεί περί το τέλος του τρέχοντος έτους." 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 358, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το θέμα της συνέχισης της κατασκευής αντιπλημμυρικών έργων 

στο Κοιλάνι και της καταβολής αποζημιώσεων στους κατοίκους της εν λόγω κοινό

τητας που έχουν υποστεί ζημιές από τις κατολισθήσεις, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

Το Τμήμα Γεωλογικής Επισκοπήσεως υπέβαλε προ διμήνου έκθεση στο Υπουρ

γείο Εσωτερικών και εισηγήσεις για τη λήψη διάφορων μέτρων για αντιμετώπιση 

των κατολισθήσεων, μεταξύ των οποίων ήταν και η συμπλήρωση των αντιπλημμυρικών 



303 

έργων, η μετακίνηση μικρού αριθμού κατοικιών και η επιδιόρθωση ορισμένων άλλων. Η 

υλοποίηση των εισηγήσεων αυτών θα γίνει σταδιακά, αφού προηγουμένως γίνουν οι 

αναγκαίες επιμέρους μελέτες και ετοιμαστούν κατασκευαστικά σχέδια, όπου χρειάζο

νται, με βάση τις προτεραιότητες. 

Φέτος θα διατεθούν πιστώσεις ύψους ;(35 .000 για συνέχιση των αντιπλημμυ
ρικών έργων." 

Απάντηση ημερομ11νίας 2 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 381, 11μερομηνίας 13 Μαρτίου 
1992, του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 
κ. Τάκη Χατζηδημητρίου και του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Δημήτρη Συλλούρη. 

"Σχετικά με την κατασκευή του παρακαμπτήριου δρόμου Πεδουλά και τη 

βελτίωση του υφιστάμενου δρόμου εντός του Πεδουλά, σας πληροφορώ ως 

ακολούθως: 

1) Η κατασκευή του παρακαμπτήριου Πεδουλά μέχρι το δρόμο Πεδουλά -
Κύκκου προγραμματίζεται για το 1993 έναντι υπολογιζόμενης δαπάνης 
ί9ΟΟ.0ΟΟ περίπου, εφόσον τελικά εγκριθούν οι πιστώσεις που έχουν 

προταθεί στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως. 

2) Η βελτίωση του δρόμου που περνά μέσα από τον Πεδουλά 

προγραμματίζεται να συμπληρωθεί μέχρι το τέλος του 1993 έναντι 

συνολικής δαπάνης ±:700.ΟΟΟ. Οι σχετικές εργασίες βελτιώσεως πρόκειται 

να αρχίσουν από φέτος με πιστώσεις ύψους ί84.0ΟΟ που υπάΡΧQυν 

διαθέσιμες . 

Συναφώς αναφέρεται ότι εγκρίθηκε πρόσφατα από το Υπουργικό Συμβούλιο η 

κατάθεση νομοσχεδίου συμπληρωματικού προϋπολογισμού για εξασφάλιση 

πρόσθετων πιστώσεων ύψους ίΙΟΟ.000, καθώς και η συμπερίληψη των υπολειπό

μενων πιστώσεων (ί516.ΟΟΟ) στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1993 για συνέ
χιση και συμπλήρωση του έργου." 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 428, ημερομηνίας 2 Απριλίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

''Αναφορικά με το γήπεδο Μονής, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1) Είναι γεγονός ότι κατά την κατασκευή του νέου δρόμου Μονής

Μοναγρουλλίου-Ασγάτας επηρεάστηκε μέρος του κοινοτικού γηπέδου 

Μονής και η περαιτέρω χρησιμοποίησή του κατέστη ουσιαστικά αδύνατη. 

Για τη δημιουργία νέου γηπέδου χρησιμοποιήθηκε από την κοινότητα 

κρατική γη και ήδη έγιναν ισοπεδώσεις και διαμόρφωση του χώρου με 

κυβερνητική βοήθεια ύψους ±:2 .ΟΟΟ. 

2) Η Χωριτική Αρχή Μονής υπέβαλε στις 12 Ιουνίου 1992 αίτηση στο 
Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για παραχώρηση της κρατικής 

γης πάνω στην οποία κατασκευάζεται το γήπεδο, διευθέτηση που είναι 

απαραίτητη, προκειμένου να μελετηθεί το ενδεχόμενο οικονομικής 
ενίσχυσης του χωριού από τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού. Η 

αίτηση εξετάζεται με βάση τους ισχύοντες κανονισμούς και πιστεύεται 

ότι θα εγκριθεί." 
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Απάντηση ημεQOμηνίας 11 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 436, 1)μερομηνίας 3 Απριλίου 1992, των · 

Βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ττίμη Ευθυμίου και ΑνΥερινού 

Παπαρέ. 

"Σχετικά με το διαχωρισμό οικοπέδων για φτωχές οικογένειες στα χωριά 

Διερώνα και Αρακαπάς, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1) Για το χωριό Διερώνα ετοιμάστηκε σχέδιο διαχωρισμού 7 οικοπέδων. 
Μέσα στο τρέχον έτος θα διατεθούν πιστώσεις συνολικού ύψους ί6.0ΟΟ 

(ίΙ.000 για χωματουργικές εργασίες και ί5.0ΟΟ για την υδροδότηση των 

οικοπέδων), η δε συμπλήρωση όλων των έργων αναμένεται να 

συμπληρωθεί μέσα στο 1993, οπότε και θα καταστεί δυνατή η διάθεση 
των οικοπέδων στα δικαιούχα πρόσωπα. 

2) Για το χωριό Αρακαπάς ετοιμάστηκε σχέδιο διαχωρισμού κρατικής γης σε 

25 οικόπεδα. Σε πρώτη φάση προωθήθηκε ο διαχωρισμός 12 οικοπέδων 
για τα οποία έχουν ήδη εκτελεστεί οι χωματουργικές εργασίες, ενώ φέτος 

αναμένεται να συμπληρωθΟ'υν η υδροδότηση και η ασφαλτόστρωσή τους 
με τη διάθεση για τους σκοπούς αυτούς συνολικού ποσού ί 12.900. Η 
ηλεκτροδότησή τους αναμένεται να γίνει μέσα στο 1993." 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤΆ' 450, ημερομηνίας 8 Απριλίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. ΑνΥερινού Παπαρέ. 

''Αναφορικά με την εργοδότη ση άνεργων Κυπρίων ναυτικών, σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα: 

1) Είναι γεγονός ότι για απάμβλυνση του προβλήματος της ανεργίας που 

παρατηρ~θηκε αμέσως μετά την τουρκική εισβολή ανάμεσα στα μέτρα 

που πήρε η κυβέρνηση ήταν και η εισαγωγή του συστήματος ταχύρυθμης 

εκπαίδευσης ναυτικών. Ωστόσο, με τη σταδιακή επαναδραστηριοποίηση 

της κυπριακής οικονομίας, το ενδιαφέρον των Κ υπρίων να 

ακολουθήσουν το ναυτικό επάγγελμα μειώθηκε στο ελάχιστο κι έτσι το 

σύστημα αυτό σταμάτησε να λει τουργεί. 

2) Σύμφωνα με υπολογισμούς, υπάρχουν περίπου 500 επαγγελματίες 

Κύπριοι ναυτικοί, οι περισσότεροι από τους οποίους είναι 

εγκαταστημένοι στο εξωτερικό, όπου και εργοδοτούνται. Στην Κύπρο 

ζουν και εργάζονται 200 άτομα, 160 περίπου από τα οποία είναι 

αξιωματικοί σε ελληνικά κυρίως πλοία. Οι υπόλοιποι 40 περίπου δεν 
έχουν μόνιμη απασχόληση, γιατί σε ορισμένες περιπτώσεις συμβαίνει να 

ναυτολογούνται ένας ή δύο Κύπριοι σε κάθε πλοίο, οι οποίοι τελικά δεν 

μπορούν να προσαρμοστούν στις συνθήκες διαβίωσης του υπόλοιπου 

πληρώματος, αν τούτο τυγχάνει να είναι ομοιογενές από κάποια ξένη 

χώρα με διαφορετικές συνήθειες και διαιτολόγιο. 

3) Συναφώς αναφέρεται ότι το κατώτερο ποσοστό των Κυπρίων ναυτικών 
που οφείλει να εργοδοτήσει ένας ιδιοκτήτης πλοίου με κυπριακή σημαία 

είναι 15% (και όχι 35%, όπως αναφέρεται στην ερώτηση). Εν πάση 
περιπτώσει, λόγω έλλειψης ενδιαφέροντος από μέρους Κυπρίων για το 

ναυτικό επάγγελμα το ποσοστό αυτό είναι εκ των πραγμάτων θεωρητικό. 

Αναφέρεται εξάλλου ότι, σύμφωνα με στοιχεία που τηρούνται στο 
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Επαρχιακό Γραφείο Εργασίας Λεμεσού, ο αριθμός των εγγεγραμμένων 

άνεργων ναυτικών είναι ελάχιστος. Για διευκόλυνση της εργοδότησης 

έστω και των ελάχιστων αυηόν άνεργων Κυπρίων ναυτικιόν, τα 

τελευταία χρόνια επιβάλλεται η υποχρέωση στα επιβατηγά πλοία 

ορισμένης κατηγορίας, που γράφονται στο κυπριακό νηολόγιο, να 

ναυτολογούν Κυπρίους ναυτικούς σε ποσοστό τουλάχιστον 25% του 

πληρώματος, νοουμένου φυσικά ότι υπάρχουν ενδιαφερόμενοι άνεργοι. " 

Απάντησ11 ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτ11ση ΣΤ'Α' 465, 11μερομηνίας 18 Απριλίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογΙΚ1)ς περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

"Μέσα στα πλαίσια της κυβερνητικής πολιτικής για την ταχύτερη δυνατή 

εξυπηρέτηση των πολιτών, το Υπουργείο Εσωτερικών δεν παραλείπει να πάρει τα 

αναγκαία και εφικτά μέτρα για την όσο το δυνατό μεγαλύτερη σύντμηση του χρόνου 

που απαιτείται για την έκδοση άδειας οικοδομής. Στα πλαίσια αυτά, πέρα από τον 

εκσυγχρονισμό των διάφορων εντύπων που σχετίζονται με το θέμα, έχει περιοριστεί 

στο ελάχιστο η διακίνηση φακέλων μεταξύ των διάφορων υπηρεσιιόν, με εξαίρεση 

βέβαια τις περιπτώσεις για μεγάλες αναπτύξεις. Επίσης στις απλές περιπτώσεις, 

που αποτελούν και την πλειοψηφία, τίθενται στερεότυποι όροι για υγειονομικά και 

άλλα θέματα με αποτέλεσμα να κερδίζεται σημαντικός χρόνος. 

Έχει διαπιστωθεί σημαντική πρόοδος και κατά κανόνα οι υποθέσεις διεκπε

ραιώνονται σε πολύ λιγότερο χρόνο παρά προηγουμένως. Με την εφαρμογή του 

περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου από την lη Δεκεμβρίου 1990, η διαδι
κασία έκδοσης άδειας οικοδομής, σύμφωνα με τον περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικο

δομών Νόμο, Κεφ. 96, έχει απλουστευθεί ακόμα περισσότερο, διότι προηγείται η 
έκδοση πολεοδομικής άδειας. " 

Απάντησ1) ημερομψίας 30 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτησ11 ΣΤ'Α' 503, 11μερομηνίας 11 Μα'ίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομ1)ρου. 

"Σχετικά με το διαχωρισμό από τον Κυπριακό Οργανισμό Αναπτύξεως Γης 

οικοπέδων στην κοινότητα Κανναβιούς, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ι) Η κοινότητα Κανναβιούς δεν έχει αποταθεί μέχρι τώρα στον Κυπριακό 

Οργανισμό Αναπτύξεως Γης για το διαχωρισμό οικοπέδων για τις 

ανάγκες της κοινότητας. Παρά ταύτα ο Κυπριακός Οργανισμός 

Αναπτύξεως Γης θα διερευνήσει σε συνεργασία με την οικεία χωριτική 

αρχή τις προοπτικές προώθησης ενός τέτοιου διαχωρισμού και, εφόσον 

διαπιστωθεί ότι υπάρχει τέτοια ανάγκη, θα προχωρήσει ανάλογα. 

2) Για αντιμετώπιση άμεσων αναγκών της κοινότητας σε οικόπεδα έχει 

εξουσιοδοτηθεί ο Έπαρχος Πάφου να διαπραγματευθεί την απόκτηση 

ενός κτήματος της Ιεράς Μονής Χρυσορρογιάτισσας που βρίσκεται στην 

κοινότητα και το οποίο μπορεί να διαχωριστεί σε 12 οικόπεδα, σύμφωνα 
με το σχέδιο διαχωρισμού οικοπέδων για φτωχές οικογένειες. Νοουμένου 

ότι θα επιτευχθεί η απόκτηση του εν λόγω κτήματος, οι εργασίες 

διαχωρισμού των οικοπέδων θα μπορούν να αρχίσουν αρχές του 1993 με 
πιστώσεις που έχουν προβλεφθεί για το σκοπό αυτό στον 

Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1993." 
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Απάντηση ημερομηνίας 27 Αυγούστου 1992 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχα
νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΣΤ'Α' 505, ημερομηνίας 11 Μα·ίου 1992, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

'Ή χορήγηση άδειας για αμπέλια τα οποία φυτεύτηκαν, χωρίς να εξασφαλιστεί 

προηγουμένως η έγκριση του ΣΑΠ, δεν μπορεί επί του παρόντος να εξεταστεί, 

εφόσον προσκρούει στις πρόνοιες των σχετικών Κανονισμών. 

Στη νέα καταγραφή αμπελιών όμως, η οποία διενεργείται από το Υπουργείο 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και αναμένεται να συμπληρωθεί κατά το τρέχον έτος, 

έχουν συμπεριληφθεί και τα αμπέλια αυτά, για να φανεί το μέγεθος του προβλή

ματος. 

Με τη συμπλήρωση της εν λόγω καταγραφής το Υπουργείο Εμπορίου και 

Βιομηχανίας και το ΣΑΠ προτίθενται να μελετήσουν ξανά το όλο θέμα." 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤΆ' 524, ημερομηνίας 15 Μα·ίου 

1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Προδρόμου για ασφαλτόστρωση του 

δρόμου Κακοπετριάς-Αγίου Νικολάου-Ρίnewοοd, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1) Η μελέτη και τα κατασκευαστικά σχέδια για την εκτέλεση του έργου 
έχουν ετοιμαστεί και προγραμματίζεται η ζήτηση προσφορών για 

συνέχιση των χωματουργικών εργασιών περί τα τέλη του τρέχοντος 

μηνός. 

2) Λόγω του μεγάλου κόστους των χωματουργικών εργασιών (ί850.000 
περίπου) και της ασφαλτόστρωσης του δρόμου (ί950.000 περίπου) η 

συνεπαγόμενη δαπάνη προγραμματίζεται να καλυφθεί στους 

προϋπολογισμούς των ετών 1992-1994." 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤΆ' 533, ημερομηνίας 
15 Μα·ίου 1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαη
λίδη. 

'Ή κυβερνητική γεώτρηση 119/78 που ανορύχθηκε πριν από πολλά χρόνια 
παρέμενε μέχρι το 1991 σε αδράνεια λόγω έλλειψης ενδιαφέροντος από μέρους του 
τοπικού αρδευτικού τμήματος. 

Με την ανομβρία του 1991 έγιναν διευθετήσεις και εγκαταστάθηκε στην εν 

λόγω γεώτρηση εφεδρική κυβερνητική μηχανή και έκτοτε λειτουργεί πάνω σε προσω

ρινή βάση για κάλυψη αρδευτικών αναγκών, αν και όταν υπάρχουν. 

Αναφορικά με το ποσό των ί600 που κατέθεσε η αρδευτική επιτροπή για 

λειτουργία της γεώτρησης, θα γίνουν διευθετήσεις για επιστροφή σ' αυτή ποσού ί375 

που αφορά την αγορά σωλήνων, αξόνων και σταυρών που τελικά δε χρησιμοποιή
θηκαν. Το υπόλοιπο ποσό των ί225 ξοδεύτηκε για εργατικά και μεταφορικά έξοδα." 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό-
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤΆ' 537, ημερομηνίας 15 Μα·ίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα " για παραχώρηση άδειας λειτουργίας καζίνου στο 

Συμβούλιο Βελτιώσεως Πάνω Πλατρών, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Η κυβέρνηση επεξεργάζεται νομοσχέδιο που θα διέπει τη λειτουργία καζίνων 

και τους όρους και προϋποθέσεις για παραχώρηση τέτοιων αδειών, το οποίο, αφού 
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ολοκληρωθεί και εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο, θα κατατεθεί στη Βουλή 

των Αντιπροσώπων για ψήφιση. Επομένως, προς το παρόν τουλάχιστον το αίτημα 

της κοινότητας Πάνω Πλατρών δεν μπορεί να εξεταστεί." 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 548, 11μερομηνίας 
15 Μα'ίου 1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαη
λίδη. 

"Για την ενίσχυση της υδατοπρομήθειας Προδρόμου έχει ανορυχθεί γεώτρηση, 

η οποία θα χρησιμοποιείται και για άρδευση. Η γεώτρηση θα δοκιμαστεί εντατικά 

και, αν η απόδοσή της κριθεί ικανοποιητική, θα ετοιμαστεί συνδυασμένο σχέδιο 

ύδρευσης- άρδευσης, το οποίο θα προωθηθεί για υλοποίηση μέσω των ετήσιων προϋ

πολογισμών του κράτους. Προς το παρόν η κατάσταση της υδατοπρομήθειας 

Προδρόμου κρίνεται ικανοποιητική. 

Η δυνατότητα παραπέρα ενίσχυσης της υδατοπρομήθειας προδρόμου με τη 

μεταφορά νερού από την περιοχή 'Καννούρες' θα μελετηθεί, αφού στο μεταξύ διαπι

στωθεί αν υπάρχουν ή όχι υδατικά δικαιώματα πάνω στο νερό αυτό." 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 550, 11μερομηνίας 15 Μα'ίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με τη διάθεση μεγάλων ποσοτήτων καυσόξυλων στους κατοίκους της 

κοινότητας Προδρόμου για θέρμανση των σπιτιών τους, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

Οι ποσότητες καυσόξυλων .που μπορούν να διατεθούν από τα δάση της 

περιοχής είναι πολύ περιορισμένες και κυμαίνονται μεταξύ 150 και 200 κυβικών 
μέτρων το χρόνο. Οι ποσότητες αυτές διανέμονται κατά δίκαιο τρόπο μεταξύ των 

κατοίκων όλων των χωριών της περιοχής που έχουν ανάγκη (Πρόδρομος, Πεδουλάς, 

Καλοπαναγιώτης, Μουτουλλάς και Γερακιές). 

Επειδή οι ποσότητες καυσόξυλων που αποδίδουν τα δάση της περιοχής είναι 

πολύ μικρές σε σύγκριση με τις συνολικές ανάγκες για θέρμανση, είναι εκ των πραγ

μάτων αδύνατο να ικανοποιηθούν οι ανάγκες αυτές με μόνη τη χρήση καυσόξυλων 

και συνεπώς θα πρέπει να χρησιμοποιηθούν και άλλες πηγές ενέργειας." 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 559, ημερομηνίας 15 Μα'ίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

'Ή κοινότητα Αγίου Μάμα υδροδοτείται από το συνδυασμένο σχέδιο υδατοπρο

μήθειας Αρκολαχανιάς-Φιλάγρων, από το οποίο υδροδοτούνται συνολικά 19 κοινό
τητες. 

Το παλαιό δίκτυο υδατοπρομήθειας του υπό αναφορά συνδυασμένου σχεδίου 

υδατοπρομήθειας αντικαταστάθηκε πρόσφατα με νέο μεγαλύτερης διαμέτρου. 

Επειδή στην περίπτωση της υδατοπρομήθειας του Αγίου Μάμα παρατηρού

νται, σε περιόδους ολιγομβρίας, κάποια προβλήματα στην ομαλή υδροδότηση της 

κοινότητας, ετοιμάζεται σχέδιο για την κατασκευή διαχωριστήρα σε στρατηγικό 

σημείο του κεντρικού αγωγού με σκοπό την επίλυση των προβλημάτων." 
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Απάντηση ημερομηνίας 22 Σεπτε~ρioυ 1992 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Γιώργου 
Ιακώβου στις ερωτήσεις Σf'A'599 και Σf'A' 601, ημερομηνιών 26 και 28 Μα·ίου 1992, 
των Βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη και κ. Κλαίρης 

Απελίδου αντίστοιχα. 

"Το Υπουργείο Εξωτερικών καταγγέλλει συστηματικά προς όλες τις κατευθύν

σεις κάθε νέα προσπάθεια των Τούρκων για αλλαγή των γεωγραφικών ονομάτων 

και τοπωνυμίων της Κύπρου. 

Σχετική αναφορά στις ενέργειες του Υπουργείου Εξωτερικών γίνεται στην 

επιστολή του Υπουργείου προς το Γενικό Διευθυντή της Βουλής των Αντιπρο

σώπων, ημερομηνίας 16 Ιανουαρίου 1992, η οποία περιέχει απάντηση στην ερώτηση 
ΣΤΑ' 171 που υπέβαλε το Μέλος της Βουλής κ. Κλαίρη Αγγελίδου στις 29 Οκτω
βρίου 1991 και η οποία αφορούσε το θέμα της παράνομης αλλαγής των ονομάτων 
και τοπωνυμίων των κατεχόμενων εδαφών μας από τους Τούρκους. 

Στη συγκεκριμένη περίπτωση της χρήσης, κατά τις εξετάσεις G.C.E. στην τουρ
κική γλώσσα, τοπωνυμίων που δόθηκαν παράνομα από το κατοχικό καθεστώς σε 

χωριά της κατεχόμενης Κύπρου και στον Πενταδάκτυλο, το Υπουργείο Εξωτερικών 

πρώτο αντελήφθη την παρανομία και κατάγγειλε το γεγονός προς τους αρμοδίους. 

Οι επίσημες διαμαρτυρίες έγιναν τόσο προς την εδώ Βρετανική Υπάτη Αρμο

στεία όσο και προς το βρετανικό Υπουργείο Εξωτερικών με ρηματική διακοίνωση 

που απέστειλε η Υπάτη Αρμοστεία της Δημοκρατίας στο Λονδίνο. Στις διαμαρτυ-

, ρίες αυτές του Υπουργείου Εξωτερικών έγινε αναφορά στην κατάφωρη παραβίαση 
του διεθνούς δικαίου και ιδιαίτερα της απόφασης 16 της Τρίτης Διεθνούς 

Διάσκεψης των Ηνωμένων Εθνών για την τυποποίηση των γεωγραφικών ονομάτων, 

βάσει της οποίας δεν αναγνωρίζονται οποιεσδήποτε αλλαγές ή μετονομασίες στα 

γεωγραφικά ονόματα οι οποίες γίνονται από μη αναγνωρισμένες από τα Ηνωμένα 

Έθνη αρχές. 

Στην περίπτωση της Κύπρου-, τονίστηκε, όλα τα γεωγραφικά ονόματα έχουν 

τυποποιηθεί από τη Μόνιμη Κυπριακή Επιτροπή για την Τυποποίηση των Γεωγρα

φικών Ονομάτων, η οποία είναι η μόνη αρμόδια αρχή στην Κυπριακή Δημοκρατία 

για την προσπάθεια αυτή. Τα γεωγραφικά αυτά ονόματα έχουν υποβληθεί και 

εγκριθεί από την Πέμπτη Διεθνή Διάσκεψη για την τυποποίηση των γεωγραφικών 

ονομάτων (1987), οποιαδήποτε δε αλλαγή είναι παράνομη και αντιτίθεται προς τις 
αρχές του διεθνούς δικαίου. 

Μια τέτοια ενέργεια, αναφέρθηκε, χρησιμεύει ως υπόβαθρο στις παρανομίες 

που γίνονται στις κατεχόμενες περιοχές της Κύπρου, οι οποίες έχουν καταδικαστεί 

ευρέως από τη διεθνή κοινότητα. 

Η απάντηση της Βρετανικής Υπάτη ς Αρμοστείας ήταν ότι πρόκειται για 

'regrettable mistake' από πλευράς της Επιτροπής Εξετάσεων, η οποία, όπως τονί
στηκε, είναι ανεξάρτητη από τη βρετανική κυβέρνηση και ως εκ τούτου η τελευταία 

δε φέρει ευθύνη για το περιεχόμενο των εξετάσεων. 

Το βρετανικό Υπουργείο Εξωτερικών με ρηματική διακοίνωση που απέστειλε 

προς την Υπάτη Αρμοστεία της Δημοκρατίας στο Λονδίνο ανέφερε ότι τα εκπαιδευ

τικά ιδρύματα στη Βρετανία είναι ανεξάρτητα και γι' αυτό η βρετανική κυβέρνηση 

δεν είχε σχέση με το περιεχόμενο των εξετάσεων. 

Γραπτή διαμαρτυρία για το ίδιο θέμα απευθύνθηκε και προς τον κ. Α. Smith, 
Chief Executive of the University οΥ London, του Εξεταστικού Συμβουλίου, το οποίο 
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είναι υπεύθυνο για θέματα εξετάσεων. Ο κ. Smith δεν έχει ακόμα δώσει τη γραπτή 
απάντησή του. Το Υπουργείο Εξωτερικών θα ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων, όταν θα έχει την απάντηση του κ. Α. Smith." 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Αυγούστου- 1992 του Υπουργού Υγείας κ. Πανίκου 
Παπαγεωργίου στην ερώτηση ΣΤ'Α' 611, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 1992, του 
Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη 

Χατζηδημητρίου. 

"1) Για την εφαρμογή της νομοθεσίας για το κάπνισμα υπεύθυνοι είναι, πέραν 
της Υγειονομικής Υπηρεσίας του Υπουργείου Υγείας, η Αστυνομία, η Αγορανομική 

Υπηρεσία, καθώς και οι λειτουργοί του Τμήματος Τελωνείων. 

Το Υπουργείο είναι σε μεγάλο βαθμό ικανοποιημένο από τον έλεγχο που ασκεί 

και που εμπίπτει στον τομέα των δραστηριοτήτων του, όπως ο έλεγχος των διαφημί

σεων σε περιοδικά, εφημερίδες και γενικά στον εγχώριο τύπο, καθώς επίσης ο 

έλεγχος των απαγορευτικών/προειδοποιητικών πινακίδων που πρέπει να αναρτώ
νται σε δημόσιους χώρους. 

2) Από τον Ιανουάριο του 1991 ανελήφθη ειδική' εκστρατεία από τις υγειονο
μικές υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας με σκοπό τον έλεγχο των κατόχων δημό

σιων ή άλλων χώρων για ανάρτηση προειδοποιητικών ή απαγορευτικών πινακίδων. 

Το αποτέλεσμα της εκστρατείας ήταν πολύ ικανοποιητικό και περιόρισε το φαινό

μενο της μη ανάρτησης από το 80% σε περίπου 5%. 

Όμως κατά την εφαρμογή της νομοθεσίας παρουσιάζονται αρκετά κενά όπως: 

1) Έλλειψη ξεχωριστών χώρων για τους καπνιστές με αποτέλεσμα να 

επηρεάζονται άμεσα οι μη καπνιστές και να υποβάλλουν συνεχώς 

παράπονα. 

2) Χρήση της έμμεσης διαφήμισης (διαφημιστικά τασάκια, ημερολόγια, 

πένες) ·από τους καπνοβιομήχανους, χωρίς να αναγράφεται σε αυτά η 

σχετική ένδειξη για το βλαβερό του καπνίσματος. 

3) Η μη απαγόρευση της μετάδοσης ή προβολής διαφήμισης σε ανοικτούς 
ή κλειστούς χώρους Π.χ. αθλητικούς που δε συμβαδίζει με την 

απαγόρευση της διαφήμισης. 

4) Η έλλειψη διατάξεων που να ποινικοποιούν τη μη ανάρτηση 

προειδοποιητικών πινακίδων σε καφενεία, εστιατόρια, καφεστιατόρια, 

που είχε αποτέλεσμα τη μη καταχώρηση σχετικών υποθέσεων στα 

δικαστήρια. 

5) Η απαλλαγή από την υποχρέωση της αναγραφής της προειδοποιητικής 
ένδειξης στα κουτιά καπνού που πωλούνται από τα καταστήματα 

αδασμολογήτων σε αναχωρούντες επιβάτες. 

Αυτά και . άλλα κενά της νομοθεσίας που δυσχεραίνουν την επίτευξη του 

στόχου της είναι αναγκαίο να καλυφθούν, έτσι ώστε να επιτύχουμε τα καλύτερα 

δυνατά αποτελέσματα προς όφελος της υγείας του κυπριακού πληθυσμού." 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχα-
νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΣΤ'Α' 800, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 1992, 
του Βουλευτή εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σας πληροφορώ ότι, κατόπιν συμφωνίας μεταξύ του Υπουργού Εμπορίου και 

Bιoμηχανί~ς και της Κυπριακής Εταιρείας Τσιμέντων Λτδ, η τελευταία άρχισε από 
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την Ιη Ιανουαρίου 1992 να καταβάλλει τα σχετικά τέλη τα οποία σύντομα θα κατα
νεμηθούν από τον οικείο έπαρχο. Σημειώνεται ότι η κοινότητα Μοναγρουλλίου 

περιλαμβάνεται μεταξύ των δικαιούχων." 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Δ'. Το πρώτο θέμα είναι ''Αγροτική πολιτική της 

κυβέρνησης και τα μέτρα που επιβάλλεται να ληφθούν, για να σταματήσει η αστυ

φιλία της υπαίθρου". Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Ντ. Μιχαηλίδη 

στις 20.2.92. Καλώ τον εισηγητή του θέματος να το κλείσει. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Φθάσαμε στο τέλος της συζήτησης του θέματος 'Ή αγροτική πολιτική της 

κυβέρνησης και τα μέτρα που επιβάλλεται να ληφθούν, για να σταματήσει η αστυ

φιλία -και η ερήμωση- της υπαίθρου". Μπορεί να πει κανείς ότι όλες ανεξάρτητα οι 

πλευρές της Βουλής είναι σύμφωνες σε βασικές γραμμές τόσο ως προς τις διαπιστώ

σεις όσο και ως προς τις παρατηρήσεις που αφορούν τον αγροτικό μας κόσμο. Ιδιαί

τερα είμαστε σύμφωνοι στη διαπίστωση ότι ο αγροτικός μας κόσμος περιμένει 

ακόμα πολλά να γίνουν, που δεν έγιναν μέχρι σήμερα και που θα μπορούσαν να 

έχουν γίνει. Είμαστε ακόμα σύμφωνοι, κύριε Πρόεδρε, στα περισσότερα από τα 

μέτρα που θα πρέπει να ληφθούν, για να σταματήσει η αστυφιλία, η μάστιγα αυτή 

της κυπριακής υπαίθρου, που πραγματικά την έχει καταντήσει, όπως έχει ήδη 

λεχθεί, ένα μεγάλο αγροτικό γηροκομείο. 

Το υπό συζήτηση θέμα έχει εγγραφεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όχι για 

αντιπολιτευτικούς σκοπούς, όπως ατυχώς συνάδελφος έχει υπαινιχθεί στην ομιλία 

του, αλλά για να μεταφερθούν εδώ στη Βουλή τα προβλήματα και οι ανησυχίες του 

αγροτικού μας κόσμου, για να έλθει στο επίκεντρο της προσοχής της Βουλής η 

κυπριακή ύπαιθρος που αργοπεθαίνει και για να καταθέσουν, όπως και έπραξαν 

άλλωστε, όσοι από τους συναδέλφους έλαβαν το λόγο τις δικές τους προτάσεις, 

απόψεις και εισηγήσεις, που ίσως να είναι το απόσταγμα των δικών τους εμπειριών 

που έχουν αποκομίσει από τις επισκέψεις και τις επαφές τους με την ύπαιθρο . Είμαι 

βέβαιος ότι τα προβλήματα και οι ανησυχίες των κοινοτήτων της υπαίθρου στις 

οποίες αναφέρεται η δική μου προσωπική εμπειρία, που είχα από τις επισκέψεις μου 

σε όλα τα χωριά της επαρχίας Λεμεσού, δε διαφέρουν από τα δεδομένα και τις 

συνθήκες των άλλων επαρχιών. Στόχοςμας να συμβάλει η Βουλή με αυτό τον τρόπο 

στην προώθηση των προβλημάτων της υπαίθρου και να ανταποκριθεί τέλος στις 

απαιτήσεις και στις προσδοκίες του αγροτικού μας κόσμου, αλλά και εμείς, οι 

Βουλευτές, να ανταποκριθούμε στις δικές μας υποσχέσεις ότι δε θα μείνουμε απλοί 
παρατηρητές της καταστροφικής πορείας και της παρακμής της κυπριακής υπαί

θρου. 

Δεν είναι από αντιπολιτευτική διάθεση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που το 

Δημοκρατικό Κόμμα έχει εγγράψει το θέμα. Ένα μεγάλο μέρος των εισηγήσεων και 

των προτάσεων που έχουν γίνει τόσο από εμένα όσο και από τους άλλους συναδέλ

φους του Δημοκρατικού Κόμματος έχει υιοθετηθεί από όλους τους Βουλευτές που 

έλαβαν το λόγο απ' όλες τις πλευρές και ακόμη και από τους συναδέλφους εκείνους 

που θέλησαν να πιστώσουν τη σημερινή κυβέρνηση με καλές προθέσεις και έργα 

ανάπτυξης. 
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Εκείνο όμως που τώρα έχει σημασία είναι να κάνουμε τα λόγια πράξεις. Να μη 

μείνουμε μόνο στις διαπιστώσεις. Η συζήτηση του θέματος στη Βουλή ας είναι η 

αρχή για τη χάραξη μιας νέας μακρόπνοης πολιτικής για την ύπαιθρο, μιας πολι

τικής επενδύσεων και προσδοκιών, μιας πολιτικής που θα εξασφαλίζει την. παρα

μονή των κατοίκων της υπαίθρου στα σπίτια και στις περιουσίες τους και την 

επιστροφή σ' αυτά όλων εκείνων που τα έχουν αναγκαστικά εγκαταλείψει. 

Δεν είχα καμιά αμφιβολία για την αναγκαιότητα και τη χρησιμότητα της συζή

τησης αυτού του θέματος στη Βουλή. Σήμερα, μετά την ολοκλήρωσή της και μετά τις 

ομιλίες των συναδέλφων όλων των κομμάτων, είμαι πεπεισμένος ότι στο μέλλον η 

ύπαιθρος και τα προβλήματά της θα τύχουν της μεγαλύτερης δυνατής προσοχής και 

προτεραιότητας και ότι θα υπάρξει η απαραίτητη πολιτική βούληση για βαθιές 

τομές, για ριζικές λύσεις και για συνετό και μακροπρόθεσμο προγραμματισμό. 

Πιστεύω ότι μετά τη συζήτηση που είχαμε η επόμενη πενταετία θα πρέπει να ανήκει 

στην ύπαιθρο και στον κόσμο της. Θέλω επίσης να πιστεύω ότι η κυβέρνηση της 

επόμενης πενταετίας θα μπορέσει να αναστήσει την ύπαιθρο. Όλες οι πλευρές της 

Βουλής έχουν ήδη τοποθετηθεί θετικά σε αυτή την προοπτική. 

Επειδή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά τη συζήτηση του θέματος ακού

στηκαν από όλους τους ομιλητές πολλές και χρήσιμες εισηγήσεις και συγκεκριμένες 

προτάσεις που στοχεύουν στην προώθηση και επίλυση των προβλημάτων της υπαί

θρου και επειδή θεωρώ ότι πρέπει να ακολουθήσουν και άλλα βήματα και άλλες 

διαδικασίες μέσα στη Βουλή, προτού το θέμα θεωρηθεί ότι έχει εξαντληθεί με τη 
συζήτηση που τελειώνει σήμερα στην ολομέλεια της Βουλής, εισηγούμαι όπως παρα

πεμφθεί για περαιτέρω συζήτηση και ανταλλαγή απόψεων στην Επιτροπή Γεωργίας 

ή και στην Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, για να αξιολογηθούν εκεί και να 

δρομολογηθούν ανάλογα και σωστά οι κατάλληλες ενέργειες και για να καταλή

ξουμε, πιστεύω, σε ομόφωνες εισηγήσεις προς την κυβέρνηση. 

Στις Επιτροπές θα έχουμε όλες οι πλευρές, με την παρουσία και της κυβερνη

τικής πλευράς, των εμπλεκόμενων Υπουργείων αλλά και του Τμήματος Προγραμμα

τισμού, την ευκαιρία να τοποθετηθούμε και να ασχοληθούμε παράλληλα με τις 

διαπιστώσεις συναδέλφων που κατά τις ομιλίες τους στο Σώμα έχουν επιρρίψει 

ευθύνη στην κυβέρνηση για το σημερινό κατάντημα του αγροτικού μας κόσμου, αλλά 

και με τις διαπιστώσεις εκείνων των συναδέλφων οι οποίοι, αφού συμφώνησαν με 

πολλές από τις απόψεις και αφού υμνολόγησαν την κυβέρνηση για την πολιτική της 

-κατανοητή, βέβαια, αυτή τους η ενέργεια- μας έχουν δώσει την εντύπωση ότι το 

θέμα που συζητούμε κατά λάθος έχει εγγραφεί, γιατί ούτε λίγο ούτε πολύ η σημερινή 

κυβέρνηση έχει επιλύσει όλα σχεδόν τα αγροτικά προβλήματα και το μόνο πρόβλημα 

που ίσως έμεινε να λυθεί είναι πώς και πότε θα τοποθετηθούν και στις τελευταίες 

αγροτικές κατοικίες τα φαξ και τα τηλέτυπα! 

Έχει λεχθεί μεταξύ άλλων ότι το αγροτικό εισόδημα το 1990 αυξήθηκε κατά 
σαράντα τρία εκατομμύρια σε σχέση με το 1987. Αυτό άραγε μήπως οφείλεται στη 
σωστή αγροτική πολιτική της κυβέρνησης Βασιλείου ή στο σωστό προγραμματισμό 
και στη σωστή αγροτική υποδομή της κυβέρνησης Κυπριανού; 

Έχει λεχθεί ακόμα το επιχείρημα ότι οι αρδεύσιμες εκτάσέις γης έχουν αυξηθεί 

από 32,4 χιλιάδες εκτάρια το 1987 σε 37,3 χιλιάδες εκτάρια το 1992 και ότι το 
σύνολο της γεωργικής παραγωγής από διακόσια είκοσι δύο εκατομμύρια το 1987 
αυξήθηκε σε τριακόσια το 1992 σε τιμές παραγωγού. Μήπως και αυτό οφείλεται στη 
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σωστή αγροτική πολιτική της σημερινής κυβέρνησης Βασιλείου ή άραγε αποτελεί 

αποκλειστική προσφορά της σταθερής αγροτικής υποδομής και του σωστού 

προγραμματισμού που θεμελίωσε η προηγούμενη κυβέρνηση για το δεύτερο εθνικό 

θέμα της Κύπρου, το υδατικό, που μπορεί να θεωρηθεί ότι έχει σχεδόν λυθεί 

οριστικά; 

Έγινε επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναφορά σε θέματα στα οποία 

αναγκαστικά εμπλέκεται η Ευρωπα·ίκή Κοινότητα και που κατά κύριο λόγο 

αφορούν την πρώτη και τη δεύτερη φάση της σύνδεσης σε συσχετισμό με την αγρο

τική πολιτική της Κοινότητας και έγινε προσπάθεια να εμφανισθεί δήθεν ως μη 

συμφέρουσα η σύνδεση της Κύπρου με την Κοινότητα. Θεωρούμε την περίπτωση 

τουλάχιστον ατυχή και πιστεύουμε ότι δεύτερες σκέψεις, που αναγκαστικά θα 

γίνουν αμέσως μετά τις προσεχείς προεδρικές εκλογές, θα υποχρεώσουν τους 

ομιλητές να αναθεωρήσουν δημόσια τη σημερινή τους θέση έναντι της Ευρωπα·ίκής 

Κοινότητας. 

Συμφώνησαν εξάλλου με τη δική μας εισήγηση για τη διάθεση όλης της χαλί

τικης γης στους αγρότες και τη δημιουργία διάφορων συμβουλίων εμπορίας 

κυπριακών προ·ίόντων. 

Τέλος, η αύξηση των επιδοτήσεων από εκατόν τριάντα εννέα εκατομμύρια την 

περίοδο 1983-1987 σε εκατόν πενήντα δύο εκατομμύρια την περίοδο 1988-1992 έχει 
επιχειρηθεί να εμφανισθεί ως προσφορά της σημερινής κυβέρνησης προς τον αγρο

τικό μας κόσμο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συμφωνείτε μαζί μου ότι όλα όσα έχουν 

γίνει και όλα όσα ίσως προγραμματίζεται να γίνουν δε φτάνουν, για να ικανοποιή

σουν το μεγάλο αίτημα του αγροτικού μας κόσμου για περισσότερη προσοχή της 

κυβέρνησης προς την ύπαιθρο. 

Θα πρέπει επίσης να γίνει δεκτό χωρίς πάθος ότι είναι μεγάλο λάθος να 

θεωρείται η κριτική για την αγροτική πολιτική της κυβέρνησης ή οποιαδήποτε άλλη 

κριτική για μηδαμινή ή ελάχιστη απόδοση στα χρόνια που πέρασαν ως δήθεν 

διάθεση για αντιπολιτευτική πολιτική και ότι τάχα οτιδήποτε λέγεται είναι για προε

κλογικούς σκοπούς και στόχους που λέγεται. Έχουμε το θάρρος και το ανάστημα να 

πούμε ότι θα καυτηριάζουμε πάντα τις ελλείψεις και τα λάθη της κυβέρνησης, όχι 

για να γίνουμε εμείς εξουσία, αλλά γιατί πιστεύουμε ότι έτσι συμβάλλουμε στην 

προώθηση της κοινής απαίτησης και της εντολής του λαού μας για έναν τόπο καλύ

τερο και πιο ανθρώπινο και για μια ζωή καλύτερη και πιο όμορφη για όλους μας. 

Θέλουμε όλοι όσοι διαφωνούν μαζί μας σε κάθε περίπτωση και για κάθε θέμα 

είτε αυτό αφορά την εσωτερική είτε την εξωτερική πολιτική της κυβέρνησης είτε το 

εθνικό μας θέμα να έχουν το ίδιο θάρρος και το ίδιο ανάστημα, ώστε να εκθέτουν τα 

δικά τους επιχειρήματα με παρρησία και χωρίς ευφυολογήματα ή ανυπόστατες και 

εκτός χώρου αναφορές για δήθεν υπαλλήλους κτλ., για να μπορούν έτσι να βγαίνουν 

χρήσιμα συμπεράσματα και να στέλνονται σωστά μηνύματα και χρήσιμες εισηγήσεις 

και εποικοδομητικές απόψεις της Βουλής τόσο προς την κυβέρνηση όσο και προς το 

λαό μας που μας παρακολουθεί. 

Θέλω με αυτή την ευκαιρία να δηλώσω ότι είμαι από τους τελευταίους που θα 

ήθελαν να μετατρέπεται η Βουλή σε πεδίο προσωπικών αντεγκλήσεων και 

προστριβών. Μπορεί να ασκείται από μέρους μου αυστηρή κριτική σε επιμέρους 

θέματα ή σε πολιτικές εκτιμήσεις, όμως πάντοτε παραμένω σε πολιτικά επιχειρή

ματα. 
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Η εισήΥτισή μου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να παραπεμφθεί το θέμα στις 

επιτροπές, πράγμα που θα το αποφασίσει η ολομέλεια, παρακαλώ όπως γίνει δεκτή, 

για να έχουμε έτσι την ευκαιρία να εξετάσουμε τι ακόμα χρειάζεται η ύπαιθρος, τι 

έγινε μέχρι σήμερα για την ύπαιθρο, τι προγραμματίζει η σημερινή κυβέρνηση να 

κάμει και τι θα πρέπει εμείς, οι Βουλευτές, να εισηγηθούμε στην κυβέρνηση, για να 

ενισχυθούν οι αγροτικές περιοχές με τα κατάλληλα έργα υποδομής, που είναι 

χρήσιμα για την επιβίωση κα~ την παραπέρα ανάπτυξη της υπαίθρου, αφού θα 

σταματήσει έτσι η διαρροή των κατοίκων της υπαίθρου προς τα αστικά κέντρα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει η εισήγηση το θέμα να παραπεμφθεί στις Επιτροπές, για να γίνει 

επεξεργασία των πορισμάτων. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μόνον επί αυτού. Δεν πρόκειται να δώσω το λόγο για απάντηση, διότι κλείνει 

το θέμα με τον εισηγητή. Αν όμως είναι επί αυτού ειδικά του θέματος, έχετε το λόγο. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω την άποψη ότι η ομιλία που έγινε δεν ήταν κλείσιμο της 

συζήτησης αλλά μάλλον δευτερολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό να μείνει στη δική μου κρίση. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Εν πάση όμως περιπτώσει, εμείς δε διαφωνούμε να παραπεμφθεί το θέμα στις 

Επιτροπές, έχοντας υπόψη και το χρόνο και σεβόμενοι και τους άλλους συναδέλ

φους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Α ν δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα παραπέμπεται στις Επιτροπές. 

Αντιλαμβάνομαι ότι για το δεύτερο θέμα, που είναι 'Ή ανάγκη αναβάθμισης 

και ανάπτυξης του θεσμού της τοπικής αυτοδιοίκησης στην Κύπρο ως σύγχρονου 

προοδευτικού θεσμού διοίκησης στην Ευρώπη", θέμα εγγραφέν από το Βουλευτή 

κ. Α. Κουκουμά εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

Δυνάμεις στις 27.2.92, άρχισε ήδη η συζήτηση. Θα ήθελα να ξέρω πόσοι Βουλευτές 
θα ήθελαν να πάρουν το λόγο. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η κ. Κατσελλή, ο κ. Ομήρου, ο κ. Κοντίδης και ο κ. Συλλούρης, που προη

γείται από την περασμένη φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Συλλούρης προηγείται. Έχω λοιπόν τέσσερις ομιλητές, γιατί θα κλείσω με 

αυτό και τα άλλα θέματα θα παραμείνουν, διότι η απόφαση είναι ότι την ερχόμενη 

βδομάδα θα γίνουν δύο συνεδρίες της Βουλής, για να κλείσουν όλα τα θέματα του 

Κεφαλαίου Δ'. 

Ο κ. Συλλούρης έχει το λόγο. 
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Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Βρισκόμαστε στο κατώφλι της νέας χιλιετηρίδας του 2000 και, αντιμετωπίζο
ντας το μέλλον, συνειδητοποιούμε τις τεράστιες αλλαγές που γίνονται γύρω μας. 

Φιλοδοξούμε η Κύπρος να βρει τη θέση της δίπλα στις προηγμένες κοινωνίες της 

Ευρώπης, διασφαλίζοντας για το λαό της συνθήκες προόδου, ευημερίας και ειρήνης. 

Όμως, δεν μπορούμε να μπούμε στην Ευρώπη με θεσμούς απαρχαιωμένους, με 

γραφεlιOκρατίες που αποτελούν τροχοπέδη στην ανάπτυξη, με νοοτροπία διόγκωσης 

της κρατικής μηχανής, όταν διεθνώς άλλες χώρες κινούνται προς μικρότερο κράτος, 

με ενίσχυση του συγκεντρωτισμού, όταν άλλοι προχωρούν σε περισσότερη αποκέ

ντρωση. Είναι ανάγκη να εκσυγχρονίσουμε θεσμούς, να εκμοντερνίσουμε νοοτρο

πίες και να γίνουμε δέκτες νέων ιδεών, για να εναρμονιστούμε με την Ευρώπη. 

Εμείς δεν μπορούμε να σύρουμε την Ευρώπη προς τα πίσω. Αντίθετα, είναι ανάγκη 

εμείς να πάμε μπροστά, για να φτάσουμε την Ευρώπη, χαράζοντας μια εξελικτική 

πορεία. Π ιστεύουμε πως η τοπική αυτοδιοίκηση πρέπει να καταστεί δυναμικός 

μοχλός προόδου και ανέλιξης τόσο στον οικονομικό όσο και στον κοινωνικό και 

τον πολιτιστικό τομέα. 

Χαράζοντας την πορεία μας κατά την τελευταία δεκαετία του αιώνα, συνειδη

τοποιούμε πως χρειάζεται μια στέρεη υποδομή η οικονομία μας . Είναι γεγονός πως 

παλιά είχαμε εμπιστοσύνη στην οικονομία μας, γιατί ήταν δυνατή, αφού άντεξε και 

αυτό ακόμα το πλήγμα της εισβολής. Σήμερα όμως διακατεχόμεθα από ανησυχία για 

την πορεία των οικονομικών μας πραγμάτων. Σύντομα οι δυσκολίες στην οικονομία 

μας θα γίνουν ακόμη πιο αισθητές στον καθένα, γιατί όλοι θα νιώσουν τις συνέπειές 

τους. Και αναφέρομαι στην οικονομία, γιατί πιστεύω ότι η αναβάθμιση της τοπικής 

αυτοδιοίκησης μπορεί να συμβάλει στο να βάλουμε φραγμό στις τεράστιες αυξήσεις 

των δαπανών του κυβερνητικού τομέα. 

Έχει τονιστεί από πολλούς ότι το εξωτερικό και το εσωτερικό δημόσιο χρέος 

έχουν φτάσει στα ύψη. Το εξωτερικό χρέος έχει διογκωθεί επικίνδυνα, που σημαίνει 

πως ουσιαστικά υποθηκεύουμε το μέλλον μας στον ξένο δανεισμό. και αν είναι ένας 
άλλος λόγος για τον οποίο αναφέρομαι στην οικονομία, αυτός είναι γιατί η τοπική 

αυτοδιοίκηση μπορεί να αποτελέσει ένα νέο και καλύτερο ξεκίνημα για το μερίδιο 

των οικονομικών που θα φύγει από το κέντρο προς την αυτοδιοίκηση, για να 

αποφύγουμε κακά παραδείγματα. 

Αποτελεί πλέον κοινή παραδοχή πως μεγάλο κράτος σημαίνει μη παραγωγικό 

και γραφειοκρατικό κράτος. Εξ ου και η διεθνής τάση περιορισμού του μεγέθους και 

της ευρύτητας των κρατικών εξουσιών και η έμφαση στην απλούστευση των διοικη

τικών διαδικασιών με στόχο την ταχύτερη εξυπηρέτηση των πολιτών. Οι προηγμένες 

χώρες εφαρμόζουν στη δημόσια διοίκηση μεθόδους που εφαρμόζονται στις επιχειρή

σεις με απώτερο σκοπό τον έλεγχο των κρατικών δαπανών και την κοστολόγηση 

κάθε προσφερόμενης υπηρεσίας. Έτσι η εκτέλεση και η προσφορά κάθε υπηρεσίας 

γίνονται σε ανταγωνιστικό κόστος . 

Εδώ τι κάνουμε; Δημιουργήσαμε μια τεράστια γραφειοκρατική κρατική 

μηχανή, οργανισμούς και αρχές, για να δώσουμε διοικητική αυτονομία σε χωριστές 

υπηρεσίες. Είναι λοιπόν καιρός να ασχοληθούμε με την όλη δομή του κράτους με 

γνώμονα την εξυπηρέτηση του πολίτη, την αποτελεσματική και κυρίως την οικονο

μική διοίκηση. 
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Σήμερα όλα τα θέματα παίρνουν το δρόμο τους μέσα σε ένα φάκελο για το 

κέντρο. Οι εξουσίες μεταφέρονται στο κέντρο. με μια διαδικασία χρονοβόρα και 
δαπανηρή, που μόνο κόστος και τεράστια καθυστέρηση προκαλεί. Γι' αυτό, ένα από 
τα πιο ουσιαστικά μέτρα που απαιτούνται, για να συμβάλουμε στη σταδιακή μείωση 

των δημόσιων δαπανών, είναι και η διοικητική αποκέντρωση ως μέρος της διοικη

τικής μεταρρύθμισης που χρειαζόμαστε επειγόντως. Η αποκέντρωση απαιτεί τον 

περιορισμό της κεντρικής διοίκησης σε εποπτικό και επιτελικό ρόλο, ενώ τα όργανα 

της περιφέρειας θα πρέπει να αντιμετωπίζουν τα θέματα που έχουν σχέση με την 

περιφέρεια. Με τη μεταφορά υπηρεσιών στην περιφέρεια θα δοθεί νέα ζωή στην 

επαρχία και πάνω από όλα θα υπάρχει άμεση εξυπηρέτηση του πολίτη και μάλιστα 

με σημαντικά μειωμένο κόστος. 

Ο βασικός φορέας της αποκέντρωσης είναι ο θεσμός της τοπικής αυτοδιοί

κησης. Για να μπορέσει όμως ο θεσμός να γίνει ουσιαστικός μοχλός στην αποκέ

ντρωση, θα πρέπει να αναβαθμιστεί. Αν πράγματι θέλουμε διοικητική αποκέντρωση, 

δε θα πρέπει να εξετάσουμε ποια εξουσία πρέπει να εκχωρηθεί στην τοπική αυτο

διοίκηση ή στην επαρχιακή διοίκηση, αλλά τι είναι απολύτως αναγκαίο να' παρα
μείνει στο κέντρο. Η αποκέντρωση θα πρέπει να επιδιωχθεί με την αναβάθμιση του 

ρόλου και των εξουσιών της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Να τονίσουμε εδώ πως ως μέρος της αποκέντρωσης πρέπει ασφαλώς να 

ενισχυθεί και ο ρόλος της επαρχιακής διοίκησης. Πρέπει όμως τέτοιες εξουσίες 

πράγματι να ασκούνται και να μην αποστέλλονται τα πάντα στο κέντρο για λήψη 

απόφασης με διάφορες αφορμές ή από το φόβο να πάρει κανείς απόφαση. 

Ασφαλώς η διεύρυνση του ρόλου της τοπικής αυτοδιοίκησης απαιτεί και το 

ανάλογο θεσμικό πλαίσιο το οποίο θα της εκχωρεί τις εξουσίες αυτές. Η τοπική 

αυτοδιοίκηση θα πρέπει να αναλάβει την κύρια ευθύνη για την άνοδο της ποιότητας 

ζωής των πολιτών, γιατί τη γνωρίζει καλύτερα, γιατί ζει κοντά στους ανθρώπους. 

Για ποιότητα ζωής μιλούμε, για να κάνουμε τις πόλεις και τα χωριά μας περισσό
τερο ανθρώπινα, να δημιουργήσουμε περισσότερους πνεύμονες πρασίνου στην 
πράξη και όχι στο χαρτί, για να διατηρήσουμε τις πόλεις και τα χωριά μας καθαρά, 

για να αντιμετωπίσουμε σοβαρά τα κυκλοφοριακά προβλήματα. Κάθε γειτονιά 

πρέπει να προσφέρει τον κατάλληλο και ασφαλή χιορο στα παιδιά. Πρέπει να διαφυ

λάξουμε το φυσικό περιβάλλον και τέλος να δώσουμε ένα πνευματικό νόημα στη 

ζωή μας με την ανάπτυξη της πολιτιστικής μας δραστηριότητας. 

Μιλώντας για διεύρυνση του ρόλου και των εξουσιών της τοπικής αυτοδιοί

κησης, πρέπει να πούμε πως, για να φέρει αποτέλεσμα, πρέπει να συνοδεύεται και 

από την εξασφάλιση των αναγκαίων οικονομικών πόρων. Οι φορείς της τοπικής 

αυτοδιοίκησης θέλουν ένα πιο πλατύ πλαίσιο αρμοδιοτήτων, αλλά θέλουν να έχουν 

και τη δυνατότητα για τα ανάλογα έσοδα, για να μπορούν να ασκούν τις διευρυ

μένες εξουσίες και τους ενισχυμένους ρόλους τους. 

Όσο οι δήμοι παραμένουν οικονομικά αδύναμοι και αισθάνονται πως δεν 

έχουν τα εφόδια να αντικρίσουν τις σημερινές αυξανόμενες ανάγκες των πολιτών, 

τόσο ο θεσμός καθίσταται τυπικός και καθόλου αποτελεσματικός. Από την ώρα που 

οι δήμοι εξαρτούν το έργο τους από την κατανόηση της εκάστοτε κυβέρνησης, μετα
τρέπονται σε εξαρτήματα της οποιασδήποτε κυβέρνησης. Μια τέτοια εξέλιξη 

βρίσκεται σε πλήρη αντίθεση με το όλο νόημα και τη φιλοσοφία της τοπικής αυτο

διοίκησης. Δεν υπάρχει καλύτερη έκφραση της λειτουργίας της δημοκρατίας από την 

τοπική αυτοδιοίκηση. Η αμεσότητα μεταξύ των οργάνων της τοπικής αυτοδιοίκησης 

και των ανθρώπων και η απευθείας γνώση των προβλημάτων δημιουργούν τις προϋ

ποθέσεις για την αναζήτηση και εξασφάλιση των καλύτερων λύσεων. 
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Συμπερασματικά, πιστεύουμε στην αναβάθμιση του θεσμού της τοπικής αυτο
διοίκησης, για να τον κάνουμε δυνατό και αποτελεσματικό, να τον καταστήσουμε 

διοικητικά αυτόνομο με εξουσίες που να απορρέουν από θεσμικό πλαίσιο και αυτο

δύναμο, ώστε να έχει τους αναγκαίους πόρους να προτείνει, αλλά και να υλοποιεί 

λύσεις. 

Νιώθω ότι έχω αφήσει κάτι πίσω το οποίο εκ πρώτης όψεως μπορεί να μην 

αρέσει. Εντούτοις και παρ' όλον τούτο προτίμησα να το αφήσω προς το τέλος της 

παρέμβασής μου, για να μην ξεχαστεί. Με όση δύναμη και σταθερότητα και αν 

υποστηρίξω την εκχώρηση εξουσιών στην τοπική αυτοδιοίκηση, με άλλη τόση 

δύναμη θα υποστηρίξω τη λειτουργία νομικών πλαισίων και μηχανισμών ελέγχου. Η 

κάθε εξουσία πρέπει να συνοδεύεται ταυτόχρονα και από μια πρόνοια για έλεγχο. 

Είναι αυτή η ανάγκη και υποχρέωση του ασκούντος την εξουσία για έλεγχο που 

δημιουργεί τη δημοκρατική λειτουργία και όχι η απλή παροχή εξουσιών. Και για να 

μην παρεξηγούμαι, όταν μιλώ για έλεγχο μετά τη δημιουργία του νομικού πλαισίου, 

δεν εννοώ έλεγχο από τη Βουλή αλλά με άλλους μηχανισμούς και σε τοπικό επίπεδο 

ταυτόχρονα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κ. Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Δεν ανέβηκα στο βήμα, για να αναλύσω λεπτομερώς τι μέτρα πρέπει να 

ληφθούν για την αναβάθμιση και ανάπτυξη του θεσμού της τοπικής αυτοδιοίκησης 

στην Κύπρο ως σύγχρονου προοδευτικού θεσμού διοίκησης στην Ευρώπη, γιατί τις 

θέσεις μας ως Δημοκρατικού Κόμματος τις εξέθεσε απ' αυτό το βήμα την περασμένη 

βδομάδα ο συνάδελφος κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Έχω όμως να κάμω μια συμπλήρωση στα όσα είπε. Επειδή η σύγχρονη αντί

ληψη για τη διατήρηση του φυσικού περιβάλλοντος αλλά και του ανθρωποποίητου 

μέσα στις πόλεις και στα χωριά μας έχει αλλάξει τα τελευταία χρόνια, επειδή έχουν 

μπει νέες περιβαλλοντικές προτάσεις, θα πρέπει η τοπική αυτοδιοίκηση να εναρμο

νιστεί με αυτές τις σύγχρονες προτάσεις και να ευαισθητοποιηθεί στο έπακρο, διότι 

σ' αυτές τις προτάσεις στηρίζεται η ποιότητα ζωής των πολιτών τόσο μέσα στις 

πόλεις όσο και μέσα στα χωριά. 

Επίσης, ορισμένες παραδοσιακές δραστηριότητες των δήμων δεν είναι τόσο 

σύμφωνες σήμερα με το περιβάλλον. Και αναφέρω δύο παραδείγματα: Το ξύσιμο 

των άδειων οικοπέδων με τρακτέρ και η εκρίζωση όλης ανεξαιρέτως της χλωρίδας 

έχουν ως αποτέλεσμα να σηκώνεται σκόνη και να χάνεται το πράσινο, το οποίο 

απορροφά τα καυσαέρια, έτσι που αντί να γίνεται καλό να γίνεται κακό και ζημιά 
στην ποιότητα της ζωής μας. 

Το δεύτερο είναι ο ψεκασμός των ελεύθερων χώρων με ζιζανιοκτόνα, για να μη 

βλαστά πράσινο. Έχει περάσει η εποχή που ήμασταν εναντίον του πρασίνου και το 

πράσινο στις πόλεις μας, ακόμα και το άγριο το μισιλλούδι την άνοιξη, είναι ένας 

στολισμός και ο άγριος ο κόνιζος είναι ένας στολισμός γύρω γύρω του χρόνου, 

χωρίς να θέλει ούτε νερό ούτε καμιά άλλη επιπρόσθετη περιποίηση. 

Επίσης η τοπική αυτοδιοίκηση πρέπει να φροντίσει, ώστε οι χώροι πρασίνου 

να διαμορφώνονται σύμφωνα με το περιβάλλον και όχι να τους ισοπεδώνει, να 

βάζει χαβάρα και να φυτεύει αφρικανικούς φίκους και δύσκολα αναπτυσσόμενα 
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εξωτερικά, εξωτικά φυτά. Ειδικά όσον αφορά τα συμβούλια βελτιώσεως, έχω ειδική 
πείρα από τα συμβούλια βελτιώσεως των χωριών της Πάφου, όπου υπάρχουν τόσα 

ωραία άγρια λουλούδια και δέντρα που εκριζώνονται, ισοπεδώνονται, μετά υπάρχει 

η οχληρία της σκόνης και μετά φυτεύονται λουλούδια που θέλουν και νερό και περι
ποίηση και περιττά έξοδα. Επίσης να λαμβάνεται υπόψη και η ιδιομορφία του 

τοπίου, δηλαδή αν είναι πλαγιά του βουνού, το πράσινο να μένει και στην πλαγιά 

του βουνού με το θρουμπίν, με το μαζίν, με το άγριο κυκλάμινο και την άγρια 

ανεμώνα. 

Αυτά ήταν τα θέματα που ήθελα να θίξω, γι~ να συμπληρώσω το συνάδελφό 

μου Μάρκο Κυπριανού. Αλλά ο κύριος λόγος που ανέβηκα στο βήμα είναι μια 

ειδική τάξη δήμων που έχουμε στην Κύπρο λόγω του εθνικού μας προβλήματος. Και 

μιλώ για τους εκτοπισμένους δήμους. Οι εκτοπισμένοι δήμοι μας είναι μια ειδική 

περίπτωση λόγω της έκρυθμης κατάστασης που δημιούργησε η τουρκική εισβολή και 

χρειάζονται ειδική στοργή. Έχουν ειδικές υποχρεώσεις προς τους πολίτες τους, οι 

οποίοι είναι σκορπισμένοι σε όλη την Κύπρο, και αντιμετωπίζουν τεράστιες δυσκο

λίες λειτουργίας. Το κύριο βάρος αυτών των δήμων και των δημοτικών συμβουλίων 
δεν είναι αν είναι καλά διατηρημένα τα πεζοδρόμια ή το πράσινο ή η παροχή νερού. 

Αυτά φροντίζονται στους μη εκτοπισμένους δήμους στους οποίους είναι οι εκτοπι

σμένοι. Αλλά οι εκτοπισμένοι δήμοι έχουν πάνω στους ώμους τους το βάρος να 

συγκρατήσουν τους πολίτες της κάθε πόλης σφιχτοδεμένους και ειδικά να συντηρή

σουν την πολιτιστική παράδοση. 

Η εισήγηση είναι, εφόσον είναι ειδική περίπτωση, και η κυβέρνηση να τους 

βλέπει διαφορετικά. Δηλαδή ο κάθε δήμος πρέπει να καταρτίζει το πρόγραμμά του 

με πολιτιστικές εκδηλώσεις, γιατί αυτές είναι οι μόνες τις οποίες μπορεί να κάμει 

για τους πολίτες, για τους δημότες του, και μετά όσες από τις εκδηλώσεις εγκρίνο

νται να χρηματοδοτούνται ανάλογα. Λυπούμαι να πω ότι μόνο τα τελευταία χρόνια 

δίδεται ένα μικρό ποσό στο Δήμο Κερύνειας και ακόμα δεν έχει εγκριθεί κανένα 

ποσό για τους άλλους εκτοπισμένους δήμους της επαρχίας Κερύνειας, όπως είναι 

αυτός του Καραβά και της Λαπήθου. Πρέπει από αυτή τη Βουλή να πάει το μήνυμα 

ότι πρέπει να ενισχυθούν. Δε λέω να γίνεται διασπάθιση χρήματος. Μετρημένα, με 

εκδηλώσεις που να πιάνουν τόπο, οι οποίες να προγραμματίζονται και να χρηματο

δοτούνται από την κυβέρνηση, ούτως ώστε και οι εκτοπισμένοι δήμοι να εκτελούν 

το καθήκον τους, που είναι πολύ βαρύ, και οι δημότες που ανήκουν σ' αυτούς τους 

δήμους να εξακολουθούν να νιώθουν δημότες της πόλης από την οποία εκτοπί

στηκαν. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κοντίδης και μετά ο κ. Ομήρου και τελειώνουμε. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Συζητούμε σήμερα, κατά τη γνώμη μου, ένα πολύ σοβαρό θέμα που σχετίζεται 

με το θεσμό της τοπικής αυτοδιοίκησης και έχει τίτλο 'Ή ανάγκη αναβάθμισης και 

ανάπτυξης του θεσμού της τοπικής αυτοδιοίκησης στην Κύπρο ως σύγχρονου,προο

δευτικού θεσμού διοίκησης στην Ευρώπη". 

Για το θεσμό αυτό μπορούμε σήμερα να πούμε ότι έχουμε αποκτήσει από τον 

καιρό που ίσχυσε στον τόπο μας μια σχετική πείρα. Αυτή την πείρα θα πρέπει να τη 

λάβουμε σοβαρά υπόψη, να δούμε τις ελλείψεις, ακόμα και τα λάθη, γιατί υπάρχουν 
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τόσο ελλείψεις όσο και λάθη στον ισχύοντα νόμο, και να κάνουμε τέτοιες τροπο

ποιήσεις, που να πετύχουμε στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό τους στόχους μας, που 

δεν είναι άλλοι από την αναβάθμιση και την ανάπτυξη της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Παράλληλα όμως, μελεηοντας τον, μπορούμε να στηριχτούμε και στην πείρα άλλων 

χωρών που έχουν πιο μεγάλη παράδοση στον τομέα αυτό. Το πρόβλημα λοιπόν 

μπορεί να μελετηθεί σφαιρικά και, αφού στηριχθούμε στα δεδομένα που έχουμε, να 

κάνουμε τέτοιες αλλαγές και βελτιώσεις, που να καταστήσουμε πράγματι το θεσμό 

της τοπικής αυτοδιοίκησης το βασικό κύτταρο της κοινωνικής ζωής στον τόπο μας. 

Είναι γεγονός, όπως αναφέρθηκε και από τους άλλους συναδέλφους, ότι ο 

θεσμός της τοπικής αυτοδιοίκησης ξεκίνησε στον τόπο μας πριν από την ίδρυση του 

κυπριακού κράτους, όταν ακόμη ήμασταν βρετανική αποικία. Η εξέλιξη του θεσμού 

πέρασε από διάφορα στάδια, για να καταλήξει σήμερα να είναι ένας θεσμός με 

σοβαρές προοπτικές, ένας θεσμός που, αν σωστά τον βοηθήσουμε να εξελιχθεί, 

μπορεί να αποτελέσει σοβαρό, σοβαρότατο παράγοντα στην κοινωνική και πολιτική 

εξέλιξη και ανέλιξη του τόπου μας. Η τοπική αυτοδΥοίκηση λοιπόν είναι ένας 

θεσμός που περικλείει πολλές δυνατότητες ανάπτυ]ξης και ικανοποίησης των . 

σύγχρονων κοινωνικών και πολιτιστικών αναγκών μ~ς και που παράλληλα μπορεί 

να παίξει σοβαρό ρόλο στον παραπέρα εκδημοκρατ(ισμό της δημόσιας ζωής στον 

τόπο μας. 

Αξίζει να σημειωθεί εδιο ότι ότι τον καιρό τ~ αποικιοκρατίας τα αιρετά δημο

τικά συμβούλια έπαιζαν καθοριστικό ρόλο στη συσπείρωση και στην πάλη του λαού 

μας για λευτεριά και εθνική αποκατάσταση. Αναφέρω ενδεικτικά το παράδειγμα του 

Δημοτικού Συμβουλίου Λεμεσού επί δημαρχίας του αείμνηστου Κώστα Παρτασίδη, 

που φυλακίστηκε από τους Άγγλους αποικιοκράτες για την εθνική του δράση. 

Το ΑΚΕΛ, έχοντας ακριβώς υπόψη του το ρόλο που μπορεί να διαδραματίσει 

η τοπική αυτοδιοίκηση, αγωνίστηκε και πρωτοστάτησε, για να παραχωρηθεί και να 

κατοχυρωθεί το δικαίωμα του λαού μας να εκλέγει τις τοπικές του αρχές. Η 

σημασία που αποδίδει το ΑΚΕΛ στην τοπική αυτοδιοίκηση φαίνεται και από το 

γεγονός της δημιουργίας τόσο κεντρικών όσο και επαρχιακών και τοπικών ακόμα 

σωμάτων για τη μελέτη και προώθηση των προβλημάτων που σχετίζονται με την 

τοπική αυτοδιοίκηση. Ως αποτέλεσμα λοιπόν της μελέτης και με βάση την πείρα που 

αποκτήσαμε τα τελευταία χρόνια στον τομέα αυτό έχουμε διαμορφώσει απόψεις 

πάνω σε όλα τα σοβαρά προβλήματα που απασχολούν την τοπική αυτοδιοίκηση. Τα 

προβλήματα αυτά είναι βέβαια πολλά και ποικίλα και δεν έχω την πρόθεση στη 

σύντομη αυτή παρέμβασή μου να καταπιαστώ με αυτά. Θα αναφερθώ μόνο συμπερα

σματικά στα εξής: 

Τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η τοπική αυτοδιοίκηση δεν είναι άσχετα 

ούτε ξεχωριστά από τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η κοινωνία μας στο σύνολό 

της, γι' αυτό και πρέπει να εντάσσονται στο γενικό πλαίσιο των προβλημάτων του 

τόπου μας. Ως πρώτο βήμα λοιπόν πρέπει, νομίζω, να καθορίσουμε τα πλαίσια μέσα 

στα οποία κινούνται όλες οι δραστηριότητες και προσπάθειές μας, για να μπορέ

σουμε να δώσουμε απαντήσεις στα καίρια ερωτήματα για το ρόλο που μπορεί και 

πρέπει να διαδραματίσει η τοπική αυτοδιοίκηση σε συνθήκες καπιταλιστικής 

ανάπτυξης και ιδιαίτερα, αν θέλετε, σε συνθήκες ημικατεχόμενης χώρας η οποία 

διεξάγει έναν τιτάνιο αγώνα για την επιβίωση του λαού της. 
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Τα προβλήματα λοιπόν που αντιμετωπίζει η τοπική αυτοδιοίκηση είναι 

προβλήματα αφ' ενός μεν κοινά για όλους τους κατοίκους της συγκεκριμένης 

περιοχής, αφ' ετέρου δε κοινά για ολόκληρη την κοινωνία. Τα κοινά λοιπόν προβλή
ματα, τα καθημερινά προβλήματα έχουν σχεδόν την ίδια επίπτωση στο σύνολο των 

κατοίκων μιας περιοχής. Άρα και η αντιμετώπισή τους πρέπει να είναι κοινή, καθο

λική, θα έλεγα, απ' όλους τους πολίτες, σε όποια κομματική πλευρά και αν βρίσκο

νται. Τα προβλήματα δεν είναι ούτε αριστερά ούτε κεντρώα ούτε δεξιά. Άρα ο κάθε 

πολίτης έχει καθήκον να τα αντιμετωπίσει ως τέτοια. 

Όμως παράλληλα και τα όργανα της τοπικής αυτοδιοίκησης πρέπει να 

ακολουθούν την τακτική της ίσης αντιμετώπισης των πολιτών στη βάση της αξιο

κρατίας και του δικαίου, ανεξάρτητα από πολιτική ή ιδεολογική τοποθέτηση, και να 
καταβάλλουν προσπάθεια για την ενότητα του λαού με τη λύση των κοινών προβλη
μάτων που αντιμετωπίζουν. Εφαρμόζοντας την πιο πάνω αρχή, τα όργανα της 

τοπικής αυτοδιοίκησης πετυχαίνουν τη διεύρυνση και το βάθεμα της λα'ίκής 

ενότητας, που είναι το μόνο αποτελεσματικό όπλο όχι μόνο για την αντιμετώπιση 

των προβλημάτων της τοπικής αυτοδιοίκησης αλλά και των ευρύτερων οικονο

μικών, κοινωνικών και εθνικών προβλημάτων που αντιμετωπίζει ο λαός μας στο 

σύνολό του. 

Συνδέοντας λοιπόν ορθά τη λύση των τοπικών προβλημάτων με τα γενικότερα 

προβλήματα που αντιμετωπίζει ο τόπος μας και ειδικότερα με το πρόβλημα της 

κατοχής και της ανάγκης εξεύρεσης μιας σωστής και βιώσιμης λύσης στο κυπριακό 

πρόβλημα και έχοντας σταθερούς προσανατολισμούς και στόχους, σφυρηλατούμε 

την ενότητα του λαού μας πάνω σε στέρεη και μόνιμη βάση. Αυτή είναι μια βασική 

αρχή για την οποία τα όργανα της τ~ικής αυτοδιοίκησης μπορούν να παίξουν 
σοβαρό και αποφασιστικό ρόλο, συμβάλλοντας έτσι στην όσο το δυνατό πιο πλατιά 

λα'ίκή ενότητα. 

Πέρα όμως από την ενότητα στη δράση, την ίση μεταχείριση των πολιτών και 

τη συμμετοχή του δημότη στην επίλυση των κοινωνικών προβλημάτων, είναι επιτα

κτικό για μας το καθήκον να βοηθήσουμε όσο μπορούμε στην αναβάθμιση του ρόλου 

των οργάνων της τοπικής αυτοδιοίκησης. Πρωταρχικό ρόλο σε αυτή την αναβάθμιση 

παίζει χωρίς αμφιβολία και η νομική κατοχύρωση των εξουσιών που παρέχονται 
στα όργανα της τοπικής αυτοδιοίκησης. Από τη σωστή και μελετημένη νομοθετική 

ρύθμιση θα εξαρτηθεί σε μεγάλο βαθμό και η εξέλιξη του θεσμού αυτού. Γι' αυτό το 

λόγο ο ρόλος της Βουλής ως νομοθετικού σώματος είναι αποφασιστικός παράγο

ντας στην εξέλιξη του θεσμού της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Στους ώμους μας λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, πέφτει βαρύ το καθήκον και 

θα πρέπει με κάθε σοβαρότητα να μελετήσουμε σε βάθος το όλο πρόβλημα και να 

κάνουμε τις σωστές ρυθμίσεις, έτσι που να βοηθήσουμε όσο μπορούμε στη γρηγορό

τερη ανέλιξη και α .. αβάθμιση του ρόλου της τοπικής αυτοδιοίκησης. Όταν μιλούμε 
για αναβάθμιση του ρόλου της τοπικής αυτοδιοίκησης, τουλάχιστον όπως εμείς τον 

αντιλαμβανόμαστε, δεν μπορούμε να εννούμε τίποτε άλλο παρά την όσο το δυνατό 

μεγαλύτερη παραχώρηση στα όργανα της τοπικής αυτοδιοίκησης τέτοιων εξουO'Lών, 

που ' να είναι σε θέση να εφαρμόζουν προγράμματα σε όλους τους τομείς, να 
μπορούν να ελέγχουν την πορεία τους και να ελέγχονται άμεσα από τους δημότες 

που τα έχουν εκλέξει. 

Προβλήματα όπως η οικονομική και κοινωνική καθυστέρηση κάποιων 

περιοχών, η μόλυνση του περιβάλλοντος, η αξιοποίηση ελεύθερων περιοχών για 

δημιουργία χώρων πρασίνου, το κυκλοφοριακό, η σωστή πολεοδομική πολιτική \ 
, \ 
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στον αντίστοιχο γεωγραφικό χώρο, η υγεία με την ευρύτερή της MOLCJ, η παιδeιo με 
την ευρύτερή της έννοια, η κοινωνική μέριμνα, το στεγαστικό, ο αθληtLCJμός X'fA. 
αποτελούν τομείς στους οποίους η τοπική αυτοδιοίκηση μπορεΙ να πα&ςει ΠQCιnClρ

χικό ρόλο. 

Για να μπορέσει όμως η τοπική αυτοδιοίκηση να διαδραματΙσει καθορLOtLκό 

ρόλο και να ανταποκριθεί στα νέα δεδομένα, θα πρέπει πρωτΙστως και ΚUΡιως να 
έχει τα οικονομικά μέσα και να μπορέσει να εξασφαλίσει επαρκεΙς οικονομικούς 

πόρους, για να δημιουργήσει την απαραίτητη υλικοτεχνική βάση, που της εΙναι 

αναγκαία γι' αυτό το σκοπό. Χωρίς αυτή την προυπόθεση δε θα εΙναι η τοπική αυτο

διοίκηση ποτέ σε θέση να παίξει το σωστό ρόλο που της επιφυλάσσει η κοινωνική 

πρόοδος. Άρα η αντιμετώπιση του οικονομικού προβλήματος είναι βασική προυπό

θεση για την ανέλιξη της τοπικής αυτοδιοίκησης. Όμως αυτή η αντιμετώπιση δεν 

μπορεί να γίνεται κυρίως προς την κατεύθυνση της επιβολής φορολογικών τελών 

στους δημότες ενός συγκεκριμένου δήμου. 

Ο κρατικός προϋπολογισμός, που η φιλοσοφία του πρέπει να αντιστοιχεί στις 
ανάγκες και στα νέα κριτήρια κοινωνικής και οικονομικής ανάπτυξης του τόπου, θα 

πρέπει να αποτελεί τη βασική πηγή εσόδων για την τοπική αυτοδιοίκηση. Παρά τη 
σοβαρή βελτίωση που παρατηρείται τα τελευταία τρία με τέσσερα χρόνια με τη 

σοβαρή αύξηση των κυβερνητικών κονδυλίων προς την τοπική αυτοδιοίκηση, αυτή 

δεν μπορεί να θεωρηθεί ακόμα ικανοποιητική . 

Επίσης, πέραν των κρατικών χορηγιών μέσω του προυπολογισμού, που θα 
πρέπει να αυξάνεται 'πάντοτε σε σχέση με τις εξουσίες που παραχωρούνται από την 
κυβέρνηση στα όργανα της τοπικής αυτοδιοίκησης, πρέπει μια σειρά οικονομικών 

πόρων που έχουν ως πηγή τους δημότες ενός συγκεκριμένου δήμου να παραχωρού

νται προς την τοπική αυτοδιοίκηση, έτσι που η εξάρτησή της από την κυβέρνηση να 

μειώνεται σταδιακά. 

Τέλος οι τοπικές αρχές θα πρέπει να αναπτύξουν τέτοιες πρωτοβουλίες, που 

με τη δημιουργία δημοτικών επιχειρήσεων με εξασφαλισμένη βιωσιμότητα να είναι 

σε θέση να συμβάλλουν από μόνες τους στην ενίσχυση του ταμείου του κάθε δήμου. 

Κύριε Πρόεδρε, η τοπική αυτοδιοίκηση ως πρωτοβάθμια λα'ίκή εξουσία και 

στοιχείο της δημοκρατικής έκφρασης του πολιτεύματός μας, ως βασικό κύτταρο της 

κοινωνίας μας πρέπει να τύχει της πιο μεγάλης προσοχής από την κυβέρνηση αλλά 

κυρίως από τη Βουλή, που είναι και το αρμόδιο σώμα που μπορεί με νομικές ρυθμί

σεις να παραχωρεί τις εξουσίες που της χρειάζονται, για να παίξει σωστά το ρόλο 

που της επιφυλάσσει η κοινωνική πρόοδος. Γι' αυτό, συμφωνώ με την εισήγηση που 

έγινε προς το Σώμα από τους άλλους συναδέλφους η Βουλή να μελετήσει σφαιρικά 

και σε βάθος τη νομοθεσία που σχετίζεται με την τοπική αυτοδιοίκηση και να γίνουν 

όλες οι απαραίτητες ρυθμίσεις, έτσι που να βοηθήσει στην όσο το δυνατό γρήγορη 

ανάπτυξη και ανέλιξη της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ομήρου. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Η συζήτηση αυτού του θέματος επαναφέρει στην επιφάνεια την άμεση ανάγκη 

δραστικών αλλαγών που το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ ήδη υποστήριξε από το 

1983. Θέλουμε να ελπίζουμε ότι τώρα υπάρχει στη Βουλή μια ευρύτερη κατανόηση 
της ανάγκης αυτών των αλλαγών για την αναβάθμιση, τον εκσυγχρονισμό και την 

ενδυνάμωση αυτού του κατεξοχήν δημοκρατικού θεσμού. 
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Πρέπει να πούμε πως η απουσία μιας μακράς δημοκρατικής παράδοσης, σε 

ό,τι αφορά το θεσμό της τοπικής αυτοδιοίκησης στην Κύπρο, ως αποτέλεσμα του 

διοριστικού συστήματος τόσο στα χρόνια της αποικιοκρατίας όσο και για ένα 
μεγάλο χρονικό διάστημα την περίοδο μετά την ανεξαρτησία καθήλωσε τις δυνατό

τητες ανάπτυξης του θεσμού και της αναγόρευσής του σε κύτταρο λα'ίκής κυριαρ

χίας και αποκεντρωμένης άσκησης εξουσίας. 

Δυστυχώς η κατάργηση του διοριστικού συστήματος δε συνοδεύτηκε από τον 

πραγματικό εκδημοκρατισμό του θεσμού της τοπικής αυτοδιοίκησης στο χώρο των 

δήμων, των συμβουλίων βελτιώσεως και των χωριτικών αρχών. Το στοιχείο που 
χαρακτηρίζει τη νομοθεσία μας ακόμα και σήμερα παρά τις κάποιες τροποποιήσεις 

που έχουν γίνει, ιδιαίτερα τα τελευταία χρόνια, είναι η υπερβολική συγκέντρωση 
εξουσίας στην πλευρά της κυβέρνησης, που στην πραγματικότητα ασκεί έναν ασφυ

κτικό έλεγχο πάνω στις αρχές της τοπικής αυτοδιοίκησης. Έτσι, η πρώτη βασική 

αρχή που θα έπρεπε να διέπει το θεσμό, δηλαδή εκείνη της αποκέντρωσης, εξακο

λουθεί να μην ικανοποιείται, αφού η Εκτελεστική Εξουσία εξακολουθεί να είναι ο 

τοποτηρητής των οργάνων της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Πρέπει να επισημάνουμε ότι αυτή η αντίληψη στην πραγματικότητα συγκρού

εται με τον Ευρωπα'ίκό Χάρτη Τοπικής Αυτοδιοίκησης που εγκρίθηκε από την 

εξ Υπουργών Επιτροπή του Συμβουλίου της Ευρώπης και τον οποίο η Κύπρος έχει 

προσυπογράψει. Ο χάρτης αυτός κατοχυρώνει στα άρθρα 2,3, 7 και 8 την πολιτική 
και οικονομική αυτοτέλεια των αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης, που τους επιτρέπουν 

να ρυθμίζουν και να διαχειρίζονται ένα σημαντικό μέρος των δημόσιων υποθέσεων 

υπό ιδίαν ευθύνην και προς το συμφέρον του τοπικού πληθυσμού. 

Το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ θα πρέπει να θυμίσουμε πως το 1983 αλλά και 
αργότερα, κατά την ψήφιση των διάφορων νόμων που αφορούσαν την τοπική αυτο

διοίκηση, διαφώνησε με πολλές αναχρονιστικές διατάξεις και πρότεινε σειρά τροπο

ποιήσεων για τον πραγματικό εκδημοκρατισμό του θεσμού. Δυστυχώς όμως αυτές οι 

εισηγήσεις και τροποποιήσεις δεν υιοθετήθηκαν από την αναγκαία πλειοψηφία. 

Έτσι θεωρούμε χρήσιμο να επαναλάβουμε τη δική μας αντίληψη για το θεσμό της 
τοπικής αυτοδιοίκησης και να τονίσουμε την ανάγκη δημοκρατικών αλλαγών που θα 

αναβαθμίσουν και θα εκσυγχρονίσουν αυτό τον κατεξοχήν θεσμό έκφρασης της 

λα"ίκής κυριαρχίας. 

Αποτελεί σταθερή και διακηρυγμένη μας άποψη πως η τοπική αυτοδιοίκηση 

είναι μια εξ ορισμού δημοκρατική εξουσία που πηγάζει άμεσα από το λαό και 
συνεπώς πρέπει να εκφράζει την απόλυτη εξουσία των κατοίκων ως προς τα 

προβλήματα που τους αφορούν και τις τοπικές τους υποθέσεις μακριά από κάθε 
έλεγχο και αυταρχική επέμβαση της κεντρικής διοίκησης . 

Αυτή η ενεργητική συμμετοχή του πολίτη στις υποθέσεις που τον αφορούν 

πρέπει να γίνεται στα πλαίσια της αποκέντρωσης του θεσμού που να οδηγεί σε 
πραγματική εμπέδωση της λα'ίκής κυριαρχίας, γιατί ακριβώς η τοπική αυτοδιοίκηση 

είναι το πρωτογενές κύτταρο και συνεπώς ένα ουσιαστικό στοιχείο της λειτουργίας 
της δημοκρατίας. Με βάση αυτή την αντίληψη είναι πεποίθησή μας πως, για να γίνει 

πραγματικότητα η ουσιαστική λειτουργία του θεσμού, θα πρέπει η νομοθεσία να 
είναι απαλλαγμένη από κάθε μορφής έλεγχο και κηδεμόνευση. 

Το δεύτερο που πρέπει να κατοχυρωθεί, για να μπορέσουν τα όργανα της 

τοπικής αυτοδιοίκησης να ανταποκριθούν στο ρόλο τους, είναι η οικονομική τους 

αυτοτέλεια. Η έλλειψη πηγών εσόδων είναι ένα από τα μέσα αποδυνάμωσης της 

τοπικής αυτοδιοίκησης που χρησιμοποιήθηκαν μέχρι σήμερα, ώστε η κεντρική διοί

κηση να μπορεί να ελέγχει και να ρυθμίζει τη δράση της. 

ι 
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Η άποψη του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ είναι ότι η τοπική αυτοδιοίκηση 
θα πρέπει να αποκτήσει αποκλειστικά δικούς της πόρους, ανεξάρτητους και αυτόνο
μους από την κεντρική διοίκηση, οι οποίοι θα της επιτρέπουν όχι μόνο να καλύπτει 
τις λειτουργικές της δαπάνες, αλλά και να ανταποκρίνεται στη διεύρυνση των 
ουσιαστικών της αρμοδιοτήτων ως οργάνου λα·ίκής συμμετοχής και προγραμματι
σμού στην οικονομική και κοινωνική ζωή του τόπου. Προς την κατεύθυνση αυτή θα 
πρέπει να εκχωρηθούν στην τοπική αυτοδιοίκηση ποσοστά πάνω σε υφιστάμενους 

φόρους του δημοσίου ή αποκλειστικά να παραχωρηθούν στην τοπική αυτοδιοίκηση 

φόροι του δημοσίου. Ακόμα θα πρέπει να υπάρξουν κίνητρα για τη δημιουργία 
δημοτικών επιχειρήσεων. 

Μόνο μ' αυτό τον τρόπο οι δήμοι και οι κοινότητες θα ξεφύγουν από τον περι

θωριακό τους ρόλο και θα αναγορευθούν σε πραγματικά κύτταρα λα·ίκής κυριαρ

χίας, αποκέντρωσης και προοδευτικής κοινωνικής εξέλιξης. Η διοικητική αυτοτέ

λεια, η αποκέντρωση και η οικονομική αυτοδυναμία αποτελούν τις απαραίτητες 

προϋποθέσεις, για να γίνουν οι αρχές της τοπικής αυτοδιοίκησης πραγματικά αυτο

δύναμα όργανα, και όχι να είναι διεκπεραιωτές και εντολοδόχοι μιας άλλης εξου
σίας. 

Κύριε Πρόεδρε, τονίζουμε ξανά την ανάγκη ενός ευρύτερου δημοκρατικού 

προβληματισμού πάνω στην ανάγκη μεταρρυθμίσεων, πάνω στην ανάγκη εκσυγχρο

νισμού του θεσμού. Ας υπάρξει ένας ουσιαστικός διάλογος με θέσεις και αντιθέσεις, 

που να αφορά τη στήριξη και ενδυνάμωση ενός από τους κατεξοχήν θεσμούς της 

αντιπροσωπευτικής δημοκρατίας με τελικό στόχο τη μεταλλαγή της λειτουργίας του. 

Εμείς του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ θα επιμείνουμε σε ένα θεσμό 

αποκεντρωμένης τοπικής αυτοδιοίκησης και σε βαθιές αλλαγές που θα εκδημοκρατί

σουν το θεσμό και θα του δώσουν το γνήσιο περιεχόμενό του. Θα επιμείνουμε στην 

ανάγκη αναβάθμισης του θεσμού, έτσι που οι δήμοι να πάψουν να είναι προεκτάσεις 

μιας αυταρχικής κεντρικής . διοίκησης και να αναγορευθούν σε κύτταρα λα·ίκής 

κυριαρχίας και όργανα αποκεντρωμένης δημοκρατικής εξουσίας. Ακόμα, θα εργα
στούμε για τη σύνδεση των δήμων με τους υπόλοιπους λα·ίκούς φορείς, τους πολιτι
στικούς συλλόγους, τα αθλητικά σωματεία, τους συνδέσμους γονέων, το μαθητικό 
κίνημα, τις συντεχνίες. Στόχος αυτής της σύνδεσης πρέπει να είναι η στράτευση και 

η σωστή στοίχιση όλων των λα·ίκών δυνάμεων για το καλό και την προκοπή των 

πόλεων. Κυρίαρχο στη σκέψη και τη θέλησή μας είναι να συναγείρουμε τον κάθε 
πολίτη σε ουσιαστική συμμετοχή στη διεκδίκηση μιας καλύτερης ποιότητας ζωής. 

Το μήνυμά μας είναι ότι πρέπει να πάψει η τοπική αυτοδιοίκηση να λειτουργεί 
και να αναπαρ$ίγεται σαν ένα απλό, ξερό διοικητικό σύστημα με συρρικνωμένες 

αρμοδιότητες και με αδυναμία εξόδου από έναν ασφυκτικό κλοιό συγκεντρωτικής 

εξουσίας. Πρέπει να γίνει η τοπική αυτοδιοίκηση όργανο πραγματικής λα·ίκής 

κυριαρχίας και βάθρο δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι ο εισηγητής έτοιμος να το κλείσει ή όχι; 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

Όχι, την επόμενη φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Στην επόμενη συνεδρία απλώς θα δώσει ο επόμενος Πρόεδρος το λόγο στον 

εισηγητή, για να το κλείσει, εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές. Και επειδή δεν 

πρέπει ένα θέμα να παραμένει εκκρεμές στην ημερήσια διάταξη, θα δοθεί ο λόγος 

μόνο στον εισηγητή. 
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Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 5 Νοεμ
βρίου Ι 992, στις 4.00 το απόγευμα με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

Ι) Ο Κυρωτικός της Διεθνούς Συμφωνίας για το Ελαιόλαδο και τις 
Επιτραπέζιες Ελιές του 1986 Νόμος του 1992. 

2) Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1992. 

3) Ο περί Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1992. . 

4) Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1992. (Πρόταση νόμου) 

5) Ο περί Κα-ι:αργήσεως του περί Εταιρειών (Τροποποιητικού) Νόμου του 
1992 Νόμος του 1992. . 

6) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 31) του 1992. 

7) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο 
Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 4) του 1992. 

8) Οι περί Εταιρειών (Τέλη και Δικαιιί:ιματα) Κανονισμοί του 1992. 

9) Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου - Θέση Γενικού Διευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

10) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κατηγορίες Θέσεων) Κανονισμοί 
του 1992. 

11) Οι περί Σχεδίου Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων του Προσωπικού του 
Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λεμεσού Κανονισμοί του 1992. 

12) Οι περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
1992: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) 'Ή ανάγκη αναβάθμισης και ανάπτυξης του θεσμού της τοπικής 
αυτοδιοίκησης στην Κύπρο ως σύγχρονου προοδευτικού θεσμού 
διοίκησης στην Ευρώπη". 

(Θέμα εγγραφέν από το Βουλευτή κ. Α. Κουκουμά εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 
(27.2.92). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για το θέμα που 
τιτλοφορείται 'Ή ανάγκη κατάλληλης συντήρησης και προστασίας του 
οπλισμού της Εθνικής Φρουράς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Σ. 
Χάσικου). (8. Ι .92). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που 
τιτλοφορείται 'Ή αγορά δύο ελικοπτέρων από την Πολωνία το 1989". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ά. 
Χρυσοστ.όμου). (4. 11.91). 

4) 'Ή υποβάθμιση της διεθνούς θέσεως της Κυπριακής Δημοκρατίας και η 
εξίσωσή της προς το τουρκοκυπριακό κατοχικό ψευδοκράτος από τον 
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Υπουργό Εξωτερικών της Μεγάλης Βρετανίας κ. Ντάγκλας Χερντ και οι 
ενέργειες και τα μέτρα που πρέπει να ληφθούν, (οστε να προστατευτεί η 
νομιμότητα και η εγκυρότητα της χώρας". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Ευ. Ευσταθίου). (4.6.92). 
5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που τιτλοφορείται "Το δάσος Αθαλάσσας, οι προγραμματισμοί και οι 
ενέργειες της κυβέρνησης". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των Μελών της Βουλής 
κ. Ρ. Κατσελλή και κ. Δ. Ηλιάδη). (12.3.92). 

Επίσης ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Σοσιαλιστικού Κόμματος 
ΕΔΕΚ κ. Τάκης Χατζηδημητρίου ζητά την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

"Τα προβλήματα των καλλιεργητών των εσπεριδοειδ(ον που προκύπτουν από 
τη συνεχή πτώση των τιμ(ον στη διεθνή αγορά και την αδυναμία της απορρόφησής 

τους από τις μονάδες χυμοποίησής τους". 

Υπάρχει ένσταση για την εγγραφή του θέματος; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης: 6.37 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβlΙ" 
ΤΙΚlί σειρά: 

Αναστασιάδης Νίκος 

Αντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας Κ ίκης 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Λυσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

Μουσιούττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 
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ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Ι) Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 

(Εκπαίδευση Οδηγών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1991" και ψήφισή 
της σε νόμο. 

2) Ανάγνωση ψηφίσματος της Μεικτής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Ευρωπα'ίκής Κοινότητας-Κύπρου το οποίο περιέχει σύσταση σχετικά με 

τις σχέσεις Ευρωπα'ίκής Κοινότητας-Κύπρου και έγκρισή του. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

4) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Δ ιακατοχή , 
Εγγραφή και Εκτίμησις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992" και ψήφισή 
του σε νόμο (με αρ. 2 του 1992). 

5) Έκθεση για τα νομοσχέδια (1) ''Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1990", (2) "Ο περί Ρυθμίσεως Οδ(ον 
και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992" και (3) ''Ο περί 

Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992", 
καθώς και για την πρόταση νόμου ''Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και 

Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992", ψήφιση σε 

νόμους των δύο πρώτων νομοσχεδίων μαζί με την πρόταση νόμου υπό 

μορφή ενιαίου κειμένου με τον τίτλο ''Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και 

Οικοδομ(ον (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992", καθώς και ψήφιση του 
τρίτου νομοσχεδίου αυτοτελώς . 

6) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Τμήματος Εσωτερικών 

Προσόδων - Θέσεις Ανώτερου Αρχιφοροθέτη, Προ'ίσταμένου για τις 

Εισπράξεις Φόρων και Λειτουργού για τις Εισπράξεις Φόρων lης Τάξης 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992" και έγκρισή τους. 

7) Έκθεση για τους Κανονισμούς ''Ο περί Υπουργείου Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων - Θέση Ανώτερου Λειτουργού Φυσικού Περιβάλλοντος 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992" και έγκρισή τους. 

8) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Δικαστικής Υπηρεσίας - Θέσεις 

Πρωτοκολλητή Α' και Πρωτοκολλητή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 1992" και έγκρισή τους. 

9) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

10) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η μεταχείριση των Ελλαδιτών προσκεκλημένων 

κατά την τελετή των εγκαινίων του Πανεπιστημίου Κύπρου - Αίτημα για 
διορισμό δεύτερου γιατρού στο Υγειονομικό Κέντρο Αγρού - Πρόβλημα 
διάθεσης των εσπεριδοειδών - Διάθεση στη γεωργία μέρους του ποσού 

του Τρίτου Χρηματοδοτικού Πρωτοκόλλου - Η λειτουργία του 
υδατοφράκτη Τριμήκληνης). 

11) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Κατασκευή φράγματος 

στο 'Ομοδος - Η εκτέλεση αντιπλημμυρικών έργων στο Κοιλάνι -
Παρακαμπτήριος δρόμος Πεδουλά και βελτίωση δρόμου εντός του 

χωριού - Κατασκευή νέου γηπέδου στη Μονή - Διαχωρισμός οικοπέδων , 
στα χωριά Διερώνα και Αρακαπάς - Η εργοδότηση Κυπρίων ναυτικών -
Η διαδικασία έκδοσης άδειας οικοδομής - Διαχωρισμός οικοπέδων στην 
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κοινότητα Κανναβιούς - Αίτημα για νομιμοποίηση αμπελιών - Αίτημα 

για ασφαλτόστρωση του δρόμου Κακοπετριάς-Αγίου Νικολάου

Pinewood - Η κυβερνητική γεώτρηση στο χωριό τρεις Ελιές - Παροχή 

άδειας λειτουργίας καζίνου στις Πάνω Πλάτρες - Η υδατοπρομήθεια της 
κοινότητας Προδρόμου - Αίτημα για διάθεση καυσόξυλων στους 

κατοίκους της κοινότητας Προδρόμου - Η υδροδότηση της κοινότητας 
Αγίου Μάμα - Τουρκικά τοπωνύμια για περιοχές της κατεχόμενης 

Κύπρου σε εξετάσεις G.C.E. και οι ενέργειες του Υπουργείου 

Εξωτερικών - Η εφαρμογή της νομοθεσίας κατά του καπνίσματος -
Συμμετοχή Μοναγρουλλίου στη διανομή τελιον που καταβάλλει η 

Κυπριακή Εταιρεία Τσιμέντων Λτδ). 

12) Αγόρευση του κ. Ντ. Μιχαηλίδη πάνω στο θέμα ''Αγροτική πολιτική της 
κυβέρνησης και τα μέτρα που επιβάλλεται να ληφθούν, για να 

σταματήσει η αστυφιλία της υπαίθρου" (συνέχιση της συζήτησης) και 

παραπομπή του θέματος στις αρμόδιες Κοινοβουλευτικές Επιτροπές για 

περαιτέρω εξέτασή του. 

13) Αγορεύσεις (Δ. Συλλούρης, Ρ. Κατσελλή, Δ. Κοντίδης, Γ. Ομήρου) πάνω 

στο θέμα 'Ή ανάγκη αναβάθμισης και ανάπτυξης του θεσμού της τοπικής 

αυτοδιοίκησης στην Κύπρο ως σύγχρονου προοδευτικού θεσμού 

διοίκησης στην Ευρώπη" (συνέχιση της συζήτησης), του οποίου η 

συζήτηση συνεχίζεται. 

14) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' για αυτεπάγγ~λτη εξέταση από την αρμόδια 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή του θέματος "Τα προβλήματα των 

καλλιεργητών των εσπεριδοειδών που προκύπτουν από τη συνεχή πτώση 

των τιμών στη διεθνή αγορά και την αδυναμία της απορρόφησή ς τους 

από τις μονάδες χυμοποίησής τους". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 

Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τ. Χατζηδημητρίου). 

Τιμή: 75σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακιjς Δημοκρατίας. Λευκωσία. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΓ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 5ης Νοεμβρίου 1992 

(Ώρα έναρξης: 4.15 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

(Αρ.6) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. Παρακαλούνται οι 

έντιμοι κύριοι Γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΛ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εισερχόμαστε στο Κεφάλαιο Α' που είναι η νομοθετική εργασία. Το πρώτο 

θέμα είναι "Ο Κυρωτικός της Διεθνούς Συμφωνίας για το Ελαιόλαδο και τις 

Επιτραπέζιες Ελιές του 1986 Νόμος του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδή
ποτε άλλο μέλος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την 

Έκθεση στη Βουλή. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤ ΛΟΦΟΡΕΙΤ ΑΙ "Ο ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ 

ΤΗΣ ΔΙΕΘΝΟΥΣ ΣΥΜΦΩΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΕΛΑΙΟΛΑΔΟ ΚΑΙ ΤΙΣ ΕΠΙΤΡΑΠΕ

ΖΙΕΣ ΕΛΙΕΣ ΤΟΥ 1986 ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Ανδρέας Μούσκος 

Δημήτρης Συλλούρης 

Κίκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το υπό 

εξέταση νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 22 και 

(327) 
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29 Οκτωβρίου 1992. Στην πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέ

θηκαν ο Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας μαζί με λειτουργούς του Υπουργείου 

του, καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικιον, του ΣΕΚΕΠ και του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση της Διεθνούς Συμφωνίας 

για το Ελαιόλαδο και τις Επιτραπέζιες Ελιές του 1986, ώστε να μπορέσει η Κύπρος 
να καταστεί μέρος της. Η υπό αναφορά συμφωνία έχει ήδη εγκριθεί από το Υπουρ

γικό Συμβούλιο με την υπ' αριθμό 32.886 Απόφασή του, ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 
1990. 

Ειδικότερα, με τη σύμβαση αυτή η ελαιοκαλλιέργεια προσαρμόζεται στις σημε

ρινές απαιτήσεις όσον αφορά την ποιότητα του ελαιόλαδου και των επιτραπέζιων 

ελιών, ενώ διευκολύνεται η τυποποίηση και εμπορία των προ'ίόντων αυτών. 

Σύμφωνα με όσα κατέθεσε στην Επιτροπή ο εκπρόσωπος του ΣΕΚΕΠ, η Κύπρος 

συμμετέχει ήδη στις εργασίες του Διεθνούς Συμβουλίου για το Ελαιόλαδο (I.O.O.C.) 
που γίνεται συνήθως στη Μαδρίτη της Ισπανίας. Στην τελευταία σύνοδο του 

Συμβουλίου, που έγινε από τις 22 μέχρι τις 29 Μα'ίου 1992, έγινε αποδεκτό το 

αίτημα της Κύπρου να γίνει μέρος της σύμβασης. Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, 

με τη συμμετοχή της σ' αυτή η Κύπρος θα ωφεληθεί πολιτικά και οικονομικά, αφού 

θα βοηθηθεί στην εξεύρεση νέων αγορών για την εμπορία των ελαιοκομικών της 

προ'ίόντων, κυρίως όμως θα ωφεληθεί σε θέματα τεχνολογίας, αφού θα εξασφαλίσει 

διεθνή τεχνολογική βοήθεια. 

Η επιψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου από το Σώμα απαιτείται για την κατά 

νόμο κύρωση της πιο πάνω σύμβασης. 

Μέρη της Διεθνούς Συμφωνίας για το Ελαιόλαδο και τις Επιτραπέζιες Ελιές 

έχουν ήδη καταστεί η Ευρωπα'ίκή Κοινότητα, η Αλγερία, η Αίγυπτος, η Λιβύη, το 

Μαρόκο, η Τυνησία, η Τουρκία, η Γιουγκοσλαβία, το Ισραήλ και ο Λίβανος. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, έχοντας υπόψη όλα 

όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της και αφού έλαβε υπόψη από τη μια το γεγονός ότι η 

Κύπρος είναι ελαιοπαραγωγός χώρα και από την άλλη, αφού συνυπολόγισε τα 

πολλαπλά οφέλη που θα προκύψουν από την κύρωση της υπό αναφορά σύμβασης, 

υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι' αυτό 

και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο 

κύρωση της σύμβασης. 

Με την ευκαιρία αυτή η Επιτροπή επιθυμεί να παρατηρήσει ότι δε θεωρεί ορθή 

την τακτική με καθυστέρηση να κατατίθενται στη Βουλή συμβάσεις και να ζητείται η 

επείγουσα κύρωσή τους, γιατί η τακτική αυτή στερεί από τα Μέλη της Βουλής τη 

δυνατότητα καλύτερης και διεξοδικότερης μελέτης τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλούνται οι έντιμοι 

κύριοι Γραμματείς να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα 

γίνει διά αναγνώσεως του αριθμού των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κύρωση της Συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το τρίτο άρθρο εγκρίνεται. 

προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα γίνει με την 

ανάγνωση του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Κυρωτικός της Διεθνούς Συμφωνίας για 

το Ελαιόλαδο και τις Επιτραπέζιες Ελιές του 1986 Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 2 που 
είναι ''Ο περί Δημόσιας ΕΚ1l:αιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1992''. Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε άλλο μέλος της αρμόδιας Κοινοβου
λευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΚΛ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΗΣ 

ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Ανδρέας Φιλίππου 

Λώρης Λ υσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

εννέα συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 28 Ιανουαρίου 
και 27 Οκτωβρίου 1992. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις 

απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, της Επιτροπής Εκπαιδευτικής 

Υπηρεσίας και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

.) 
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Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου 

για τη δημόσια εκπαιδευτική υπηρεσία, έτσι που να επιτρέπεται ο διορισμός στη 

θέση του μέλους της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας και ατόμων που έχουν 

συμπληρώσει το εξηκοστό έτος της ηλικίας τους και να θεωρείται επίσης ασυμβί

βαστη η ιδιότητα του μέλους της εν λόγω Επιτροπής με την ιδιότητα του Υπουργού 

ή του Βουλευτή ή του μέλους δημοτικού συμβουλίου ή της δημόσιας υπηρεσίας ή της 

δημόσιας εκπαιδευτικής υπηρεσίας ή νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου ή 

σχολικής εφορείας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού μελέτησε 10 όλο θέμα, αποφά

σισε να εισηγηθεί στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο με 

εξαίρεση την πρόνοια που αναφέρεται στο διορισμό στη θέση του μέλους της 

Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας ατόμων που έχουν συμπληρ(οσει το εξηκοστό 

έτος της ηλικίας τους. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

κ. Ανδρέας Φιλίππου, Λώρης Λυσιώτης και Θάσος Μιχαηλίδης δήλωσαν πως, 

παρόλο που επικροτούσαν στο σύνολό τους όλες τις πρόνοιες του υπό αναφορά 

νομοσχεδίου, εντούτοις δε θα καταψηφίσουν το αναθεωρημένο νομοσχέδιο που 

προτείνεται από τα υπόλοιπα Μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Φιλίππου. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Για το θέμα αυτό είχε γίνει επανειλημμένως συζήτηση. Για την ακρίβεια, όχι 

ακριβώς για το θέμα αυτό αλλά για άλλες προτάσεις που ήρθαν στη Βουλή και τις 

συζητήσαμε δύο φορές και δύο φορές ψηφίστηκε νόμος, ο οποίος κρίθηκε αντισυ

νταγματικός. Όλα αυτά έγιναν για να μη συζητήσουμε το νομοσχέδιο που υποβλή

θηκε από την Εκτελεστική Εξουσία και που θα επέτρεπε το διορισμό και ατόμων 

που θα ήταν άνω των εξήντα ετών. Το νομοσχέδιο αυτό, αν ψηφιζόταν, θα αποκαθι

στούσε και στην Εκπαιδευτική Υπηρεσία αυτό ακριβώς που γίνεται στη Δημόσια 

Υπηρεσία, στην οποία η Εκτελεστική Εξουσία δικαιούται να διορίσει και άτομα που 

είναι άνω των εξήντα ετών. 

Κατά συνέπεια, εμείς ως Κοινοβουλευτική Ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά- Νέες 

Δυνάμεις δεν είναι δυνατό να μην υποστηρίξουμε την πρόταση της κυβέρνησης να 

δικαιούται να διορίσει και άτομα που είναι άνω των εξήντα ετών. Κατά συνέπεια 

εμείς θα θέλαμε να είχε έρθει εδώ το νομοσχέδιο της κυβέρνησης, για να ψηφίσουμε 

και το πρώτο άρθρο που προνοούσε ακριβώς γι' αυτό το δικαίωμα και το δεύτερο 

άρθρο με το οποίο συμφωνούμε όλοι. Δηλαδή λέω ότι, εκτός των άλλων, η Έκθεση 

όπως έχει έρθει εδώ δεν εκφράζει ακριβώς τις θέσεις μας. Μπορούμε όμως να 

προσθέσουμε ένα τρίτο άρθρο που να λέει ακριβώς τούτο: 'Ή κυβέρνηση δικαιούται 

να διορίζει και άτομα που είναι άνω των εξήντα ετών". 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 
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Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου. Θα ήθελα να πληροφορήσω το συνάδελφο 

που μίλησε προηγουμένως επί του θέματος που ήγειρε, ότι δηλαδή ψηφίστηκε νόμος 

αντισυνταγματικός. Πληροφορώ το Σώμα ότι, κατόπιν και της υποστηρίξεως που 

δόθηκε στο νόμο στην Επιτροπή Νομικών από τους εμφανισθέντες δικηγόρους, ο 

νόμος κρίθηκε συνταγματικότατος και η Γενική Εισαγγελία δεν πέτυχε στην αίτησή 

της προς υποστήριξη των απόψεων του Προέδρου. 

Αυτό μόνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: · 

Ναι, από τη θέση μου, αν μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε. Θα ήθελα να διαφω

νήσω με το συνάδελφο πάνω στα όσα έχει πει πάνω στην ουσία του θέματος. Όταν 

γίνεται κάποια αλλαγή σε κάποια υφιστάμενη κατάσταση και κυρίως σε υφιστάμενη 

νομοθεσία, θα πρέπει να δοθούν από τον προτείνοντα την αλλαγή αυτή επαρκείς 

λόγοι και αιτιολογία γιατί θα πρέπει να αλλαχτεί μια κατάσταση, η οποία δουλεύει 

καλά εδώ και πολλά χρόνια. Και η θέση μας, της πλειοψηφίας τουλάχιστον της 

Επιτροπής, είναι ότι δε δόθηκαν αυτές οι εξηγήσεις. 

Επομένως το ένα σκέλος, για το οποίο ήταν ικανοποιητική η επεξήγηση για να 

γίνεται το ασυμβίβαστο με ορισμένες θέσεις και αξιώματα, έγινε αποδεκτό ομόφωνα. 

Όμως όσον αφορά το θέμα της ηλικίας δεν είδαμε καμιά απολύτως δικαιλογία που 

να δικαιολογεί την αλλαγή αυτή, όσον αφορά το όριο ηλικίας. Επομένως δεν τίθεται 

θέμα αν έπρεπε η Επιτροπή να ενεργήσει διαφορετικά ή όχι. Πιστεύουμε ότι δεν 

υπήρχε κανένας λόγος απολύτως να αλλάξει κάτι που ήδη δουλεύει ικανοποιητικά. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Φιλίππου. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ : 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είπα αυτά στην πρωτολογία μου, γιατί ακριβώς γνώριζα 

ότι μπορώ να τα πω στη δευτερολογία μου. Σίγουρα όλες οι άλλες οι πλευρές εκτός 

από την πλευρά τη δική μας ήδη είχαν ψηφίσει το δικαίωμα της Βουλής να αποφα

σίσει ότι και άτομα άνω των εξήντα μπορούσαν να υπηρετήσουν στην Επιτροπή 

Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας. Μάλιστα για να ακριβολογήσω, μέχρι το 680 έτος της 
ηλικίας τους. 

Κατά συνέπεια η παράκληση η δική μου είναι, όταν εμείς τώρα θα εισηγηθούμε 

να προστεθεί ένα τρίτο άρθρο που να λέει "να υπάρχει το δικαίωμα διορισμού και 

ατόμων που είναι άνω των εξήντα ετών", να συμφωνήσουν και οι συνάδελφοι. 

Διότι σ' αυτό το σημείο εμείς δε λέμε τίποτε άλλο από αυτό το οποίο έχουν πει οι 

συνάδελφοι πριν πολύ λίγο καιρό, λιγότερο από δύο μήνες. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 
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Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Με τη σειρά μου και εδώ πρέπει να διορθώσω κάτι. Ο νόμος που ψηφίστηκε 

από την Επιτροπή και κρίθηκε συνταγματικός από το δικαστήριο δεν αφορούσε το 

διορισμό. Τότε το 680 έτος αφορούσε τη λήξη της θητείας του μέλους . Επομένως 

είναι δύο διαφορετικά πράγματα. Άλλο η λήξη θητείας και άλλο όριο ηλικίας, για 

να διοριστεί κάποιος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. Νομίζω παίζουμε με τις λέξεις. Ο νόμος που 

ψήφισε η Βουλή με εισήγηση των συναδέλφων όλων των άλλων πλευριον εκτός της 

δικής μας υΠOχρεcoνει τα μέλη της Εκπαιδευτικής Επιτροπής να παύονται, όταν 

υπάρχουν οι λόγοι που παύονται τα μέλη του Ανωτάτου Δικαστηρίου. Δηλαδή, 

τουλάχιστον σε ό,ΤΙ αφορά την ηλικία, το 680 έτος της ηλικίας. Επομένως, αν διορι
στεί ένας ως μέλος της δημόσιας υπηρεσίας στο 59 1/2 έτος δικαιούται να παρα
μείνει στην υπηρεσία για ακόμα οκτώ χρόνια δηλαδή μέχρι τα 61, 62, 63, 64, 65, 66, 
67 και 68 του χρόνια. Δεν υπάρχει κανένας λόγος, όταν ο υποψήφιος έχει τα 
προσόντα και τις ικανότητες αλλά έχει κλείσει το 60ό έτος της ηλικίας του -να 

πούμε είναι 61- θα είναι αδιανόητο για οποιαδήποτε κυβέρνηση βρίσκεται στην 

εξουσία να μην μπορεί να διορίσει έναν αξιόλογο άνθρωπο στην Επιτροπή Εκπαιδευ

τικής Υπηρεσίας, διότι έκλεισε το 6Οό έτος της ηλικίας του, όταν εκείνος που διόρισε, 

πριν ένα μήνα ήταν 59 χρόνων και θα έχει το δικαίωμα να αφυπηρετήσει στα 68. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πάλι είμαι αναγκασμένος, παρά τη θέλησή μου, να επέμβω στη 

συζήτηση, διότι αυτό που ανέφερε ο συνάδελφος ο κ. Αγαπίου, δεν είναι έτσι. Ο 

νόμος που πέρασε η Βουλή αυτή και κρίθηκε συνταγματικός προβλέπει ότι τα μέλη 

της Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας παύονται 'κατά τον ίδιο τρόπο και για τους ίδιους 

λόγους που παύονται τα μέλη του Aνωτά~oυ Δικαστηρίου. Δεν αφυπηρετούν, παύο

νται. Αν δηλαδή διαπράξουν οποιοδήποτε πειθαρχικό αδίκημα ή οτιδήποτε για το 

οποίο κατά την κρίση του κατηγόρου πρέπει να παυθούν, πρέπει να οδηγηθούν στο 

Ανώτατο Δικαστήριο το οποίο θα ενεργήσει ως Πειθαρχικό Συμβούλιο και θα εφαρ

μόσει τη συνταγματική διάταξη. Δεν αφυπηρετούν στο 680 έτος της ηλικίας τους, 
αλλά διακόπτεται βιαίως ή σταματά η υπηρεσία τους, αν κριθεί ότι διέπραξαν τα 

πειθαρχικά αδικήματα που προβλέπονται στο Σύνταγμα. 

Κατά συνέπεια, ενώ όλη η λογική του επιχειρήματος του κ. Αγαπίου στέκει, 

λόγω του ότι δεν εγνώριζε αυτό το σημείο, ότι πρόκειται περί παύσεως και όχι περί 

αφυπηρετήσεως, ό,ΤΙ λέχθηκε δεν ισχύει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γεωργίου. 
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ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, η Επιτροπή Νομικών που είναι η αρμόδια Eπ~τρoπή για τα 

θέματα νομικής εναρμόνισης, και σήμερα ακόμα συζητώντας -και είχαν συμφωνήσει 

όλες οι πλευρές της Βουλής- κατέληξε στο συμπέρασμα ότι στα θέματα στα οποία 

υπάρχει κακή εφαρμογή ή κενά νομοθεσίας θα πρέπει να προσπαθούμε να τα εναρ

μονίζουμε, όταν αφορούν είτε σχέδια υπηρεσίας, είτε συγκεκριμένους υπαλλήλους ή 

κατηγορίες ανθρώπων που υπηρετούν στη δημόσια υπηρεσία. 

Και ενώ εδώ, στη συγκεκριμένη περίπτωση, τόσο για την Επιτροπή Δημόσιας 

Υπηρεσίας ισχύουν κάποιοι άλλοι Κανονισμοί όσο και για κάποιους άλλους 

χώρους, όπως είναι οι δικαστές του Ανωτάτου Δικαστηρίου κ.λπ., γι' αυτό και 

διερωτούμαστε πράγματι γιατί και στην Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας να μην 

ισχύσει το ίδιο πράγμα. Είναι αυτή η διαφωνία μας με τους συναδέλφους που είναι 

αντίθετοι με τους εαυτούς τους σε κάποια άλλα θέματα για το ίδιο στην ουσία θέμα. 

ΕυχαριστιΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα ήθελα να ρωτήσω αν προτίθεστε να τροποποιήσετε και τους νόμους που 

αφορούν την ένταξη στη δημόσια υπηρεσία ή στην αστυνομία. Διότι και εκεί 

υπάρχει όριο ηλικίας πέραν του οποίου δε δικαιούται να προσληφθεί κάποιος και 

αυτοί αφυπηρετούν στο 60ό ή στο 550 έτος. Θα πείτε ότι επειδή αφυπηρετούν στο 
550 έτος της ηλικίας τους μπορείς να τους προσλάβεις και στο 30ό έτος, ένω ο 
νόμος λέει στο 240. Αφού πέραν του 240υ δεν επιτρέπεται. Το ίδιο ισχύει για τη 

δημόσια υπηρεσία. 

Ναι ορίστε, ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μπορεί να το προτείνουμε αυτό που εισηγείστε, αν και εσείς, 

οι άλλες πλευρές, συμφωνήσετε ότι αν θα μπει όριο το εξήντα στην εκπαιδευτική 

υπηρεσία, θα μπει και για τους Βουλευτές και για τους Υπουργούς και για τον 

Πρόεδρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, μπαίνουμε στη δεύτερη ανάγνωση. Αν ο 

κ. Φιλίππου προτίθεται να κάνει τροποποιητική πρόταση, θα την κάνει μετά το 

άρθρο 2, για να προστεθεί και τρίτο άρθρο. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

Κύριε Φιλίππου, έχετε τροποποίηση; 



334 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε. Να προστεθεί τρίτο άρθρο το οποίο θα έχει ως εξής: "Σε 

εξαιρετικές περιπτώσεις επιτρέπεται ο διορισμός στην Επιτροπή Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας και ατόμων που είναι άνω των εξήντα ετών αλλά κάτω των εξήντα 

πέντε". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ αυτής της πρότασης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 17 ψήφους υπέρ και 28 εναντίον, η τροποποιητική εισήγηση απορρίπτεται . 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα γίνει με την 

ανάγνωση του τίτλου μόνο. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 3 που 
είναι ''Ο περί Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε άλλο μέλος της αρμόδιας Κοινοβου
λευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΚΑ. ΑΓΓΕΑΙΔΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΣΤΟΙΧΕΙΩΔΟΥΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΕΩΣ 

(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Ανδρέας Φιλίππου 

Λώρης Λ υσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας -

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το υπό αναφορά νομοσχέδιο 

σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 27 Οκτωβρίου 1992. Στις 

συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Παιδείας. 
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Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κατάργηση της σχολικής φορολο

γίας που επιβάλλεται στους κατοίκους της υπαίθρου για την κάλυψη των αναγκών 

της δημοτικής εκπαίδευσης και ο καθορισμός της χορηγίας που θα παρέχεται στις 

κοινότητες για την κάλυψη των σχολικών τους δαπανών για κάθε σχολικό έτος με 

βάση τον προυπολογισμό που εγκρίνεται από τον Υπουργό. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και εισηγείται στη Βουλή κατά 

πλειοψηφία την ψήφισή του σε νόμο. 

Το Μέλος της Επιτροπής-Βουλευτής του ΔΗ ΚΟ κ. Μάρκος Κυπριανού 

δήλωσε στην Επιτροπή πως θα εκφράσει τις απόψεις του πάνω στο υπό αναφορά 

νομοσχέδιο κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Αντικατάσταση του εδαφίου (4) του άρθρου 24 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κατάργηση του άρθρου 90 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το τρίτο άρθρο εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα γίνει με την 

ανάγνωση του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα .... 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Θέλω να ρωτήσω κάτι πληροφοριακά. Όταν ένας Βουλευτής διαφωνεί στην 

Επιτροπή και η διαφωνία του περιλαμβάνεται στην Έκθεση, στην ολομέλεια όμως 

που κατατίθεται το νομοσχέδιο ψηφίζει υπέρ, δεν πρέπει να διορθωθεί και η 

Έκθεση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε νομίζω ότι χρειάζεται, διότι μπορεί να έχει αλλάξει τη θέση του. Δικαιούται 

ένας Βουλευτής, αφού ακούσει επιχειρήματα στη Βουλή, να αλλάξει τη θέση του. 

Μπορεί να ακούσει κάποιο επιχείρημα που δε λέχθηκε στην Επιτροπή και ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Η Έκθεση μένει και θα φαίνεται ότι είχε διαφωνήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα φαίνεται από τα πρακτικά ότι το Μέλος άλλαξε τη γνιί:ιμη του. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 4 που 
είναι ''Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΕΛΕΓΧΟΥ ΤΗΣ 

ΡΥΠΑΝΣΗΣ ΤΗΣ ΑΤΜΟΣΦΑΙΡΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του 

Δημοκρατικού Κόμματος κ. Τάσσο Παπαδόπουλο και το Βουλευτή κ. Μάρκο 

Κυπριανού, σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 22 και 29 Οκτω
βρίου 1992. Στην πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκε και εξέφρασε τις 

απόψεις του εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου, σύμφωνα με την αιτιολογική 

έκθεση που τη συνοδεύει, είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας για τον 

έλεγχο της ρύπανσης της ατμόσφαιρας, ώστε να παρασχεθεί η εξουσία στο δικα

στήριο, ύστερα από μονομερή (ex parte) αίτηση και εφόσον ικανοποιηθεί, να 
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διατάσσει την αναστολή κάθε περαιτέρω ενέργειας ή λειτουργίας που σχετίζεται με 

παράνομη δραστηριότητα που προκαλεί ρύπανση στην ατμόσφαιρα. Σκοπείται 

επίσης η παροχή εξουσίας στο δικαστήριο, σε περίπτωση καταδίκης προσώπου για 

αδίκημα που διαπράττεται κατά παράβαση των διατάξεων της ίδιας νομοθεσίας, να 

διατάσσει είτε τον άμεσο τερματισμό είτε την αναστολή της λειτουργίας της συγκε

κριμένης επιχείρησης που προκαλεί τη ρύπανση. Τέλος, παρέχεται η εξουσία σε αρχή 

τοπικής διοίκησης, στα εδαφικά όρια της οποίας διαπράττεται αδίκημα κατά παρά
βαση των διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, να κινεί διαδικασία 
ποινικής δίωξης. 

Όπως είναι γνωστό, η Βουλή έχει πρόσφατα ψηφίσει παρόμοια νομοθεσία που 

παρέχει τις ίδιες πιο πάνω εξουσίες στις περιπτώσεις διάπραξης αδικημάτων που 

σχετίζονται με τη ρύπανση των νερών. 

Υιοθετώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό συζήτηση πρότασης 

νόμου και λαμβάνοντας υπόψη ότι αυτή θα αποτελέσει ένα ακόμη όπλο στα χέρια 

των επηρεαζομένων από τη ρύπανση του περιβάλλοντος, η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Α γαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επί ενός τυπικού θέματος. Επειδή αναφαίρεται η λέξη "ex 
parte" στην Έκθεση και ασφαλώς η λέξη "ex parte" θα γραφτεί με λατινικά γράμ
ματα, για να μη θυμώσει κάποια συνάδελφος από άλλη κοινοβουλευτική ομάδα, 

γιατί και στη Βουλή μας και όχι στα καταστήματά μας μόνο χρησιμοποιούμε λατινι

κούς χαρακτήρες, εισηγούμαι τουλάχιστον να μπει σε παρένθεση ο ελληνικός 

ορισμός που είναι "μονομερώς". Εχ parte σημαίνει μονομερώς. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Στη δημοτική πώς είναι το ex parte; 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Δεν ξέρω . Πάντως όταν στο χωριό μου ακούσουν ότι υποβάλλεται αίτηση ex 
parte ασφαλώς δε θα αντιληφθούν τι σημαίνει. Τουλάχιστον να μπει εντός παρέν
θεσης και το "μονομερώς". Τότε θα αποδίδεται και το νόημα στην ομιλούμενη 

γλώσσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Βεβαίως εμείς πρωταγωνιστούμε στο να εφαρμόζεται σε όλη της την έκταση η 

πιο πλούσια γλώσσα του κόσμου που και μόνο η γνώση της αποτελεί μόρφωση που 
θα την ζήλευαν πολλοί. 'Ενας που γνωρίζει ελληνικά κρίνεταί από τους επαίοντας 
ότι έχει τέτοιες γνώσεις που είναι του επιπέδου του πτυχιούχου εις μετεκπαίδευση 

πανεπιστημίου ευρωπα'ίκού επιπέδου. Είναι όμως και ορισμένοι διεθνείς όροι που 

επικράτησαν στη νομική επιστήμη που δεν μπορούμε να τους αγνοούμε. Εδώ είναι η 

μονομερής, η οποία, για να γίνει αντιληπτή στους δικαστές που θα εκδικάζουν 

αύριο, τέθηκε σε παρένθεση με το ex parte. Δε βλέπω ότι διαπράττουμε αμάρτημα 
καθοσιώσεως με το να αναφερθούμε σε μια νεκρή γλώσσα, τη λατινική. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κα Ρήνα Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ το συνάδελφο κ. Αγαπίου. Αυτό σημαίνει ότι οι 

αγώνες που καταβάλαμε επί χρόνια για την ελληνική γλώσσα έχουν ευαισθητο

ποιήσει αυτή τη Βουλή. Ελπίζω να ευαισθητοποιήσουν και το κυπριακό κοινό. Θα 

ήθελα να παρακαλέσω να χρησιμοποιηθεί και η ελληνική λέξη και στην παρένθση να 

μπει η λατινική. Δηλαδή να αντιστραφούν οι όροι. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Έτσι είπε. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Έτσι είπε; Τότε εντάξει. Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω ότι αναφορικά με ορισμένους νομικούς όρους οι οποίοι έχουν επικρα

τήσει διεθνώς, δε θα πρέπει να αλλοιώνουμε τους όρους αυτούς. Όπως είναι το ex 
parte, το prima facie και ούτω καθεξής, διότι χρησιμοποιούνται σε όλο τον κόσμο 
οποιαδήποτε και αν είναι η γλώσσα της χώρας εκείνης. Επομένως θα θεωρηθεί η 

συζήτηση ως λήξασα. 

Μπαίνουμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου η οποία θα γίνει με 

την ανάγνωση του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμό

σφαιρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως η πρόταση νόμου θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, η πρόταση νόμου θεσπίζεται σε νόμο. 

Το πέμπτο θέμα που είναι ''Ο περί Καταργήσεως του περί Εταιρειών τροπο

ποιητικού Νόμου 1992 Νόμος του 1992" δε θα συζητηθεί, διότι δεν έχει κυκλοφο
ρήσει η Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. 
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Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 6 που 
είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 31) του 1992". Παρα
καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την 

Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 

''Ο ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 31) 
ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 30 Οκτωβρίου 
1992. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ί 186.118 και η διάθεσή του για 
την κάλυψη αριθμού αυξημένων αναγκών που αφορούν ορισμένες κυβερνητικές 

υπηρεσίες. 

Ανάμεσα στις ζητούμενες συμπληρωματικές πιση\)σεις περιλαμβάνεται 

πίστωση ύψους ί35.000 για την κάλυψη αποστολών της Βουλής στο εξωτερικό ως το 

τέλος του χρόνου. 

Η Επιτροπή, αφού μελέτησε το όλο θέμα, στο παρόν στάδιο εισηγείται στη 
Βουλή την έγκριση της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης για τις ανάγκες της 

Βουλής διαδηλώνοντας συνάμα την πρόθεσή της να διερευνήσει περαιτέρω τις 
υπόλοιπες πιστώσεις που ζητούνται για τις άλλες υπηρεσίες, αφού στο μεταξύ της 

προσκομιστούν τα αναγκαία συμπληρωματικά στοιχεία. 

Με βάση τη θέση αυτή έχει διαμορφωθεί ανάλογα το κείμενο του υπό αναφορά 
συμπληρωματικού προϋπολογισμού που αφορά τη Βουλή και του οποίου η 
Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση του νομοσχεδίου η οποία θα γίνει διά αναγνώσεως του αριθμού των 
άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού BS.000 
Ί'ια τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση του ποσού που θα δαπανηθεί. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το τρίτο άρθρο εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα γίνει με την 

ανάγνωση του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 30) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 7 που 
είναι "Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως 

Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 4) του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο 

της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 

"Ο ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ 

ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣΘΕΝΤQΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 4) 
ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 30 Οκτωβρίου 
1992. 
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Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων ποσού ί28.705 
και η διάθεσή του για την κάλυψη της μισθοδοσίας του προσωπικού και των άλλων 

εξόδων λειτουργίας της Παγκύπριας Επιτροπής Προσφύγων για την περίοδο 

από 1 η Οκτωβρίου μέχρι 31 η Δεκεμβρίου 1992. 

Τα Μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής οικονομικών και Προϋπολογι

σμού, αφού μελέτησαν το όλο θέμα, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζή

τηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του Σώματος, αφού στο μεταξύ διαβουλευ

τού ν με τις κοινοβουλευτικές τους ομάδες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέμα τάξης, αν μου επιτρέπετε. 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή στην Έκθεση αντιλαμβάνομαι εκ παραδρομής και μόνο 

αναφαίρεται ότι τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών επιφυλά

χθηκαν να τοποθετηθούν στην ολομέλεια, θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι τα μέλη 

της δικής μας Κοινοβουλευτικής Ομάδας στην Επιτροπή Οικονομικών τάχθηκαν 

υπέρ αυτού του νομοσχεδίου κατά τη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Κασουλίδης. 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να πω ότι θα ψηφίσουμε υπέρ του νομοσχεδίου, όπως 

κατατίθεται, χωρίς αυτό να σημαίνει ότι έχουμε αλλάξει την τοποθέτησή μας 

απέναντι στη θέση ουσίας που έχουμε για την Παγκύπρια Επιτροπή Προσφύγων. 

Εκείνο το οποίο κάνουμε αυτή τη στιγμή, το κάνουμε μέχρις ότου λυθεί το θέμα στο 
Ανώτατο Δικαστήριο, για να μη θυματοποιηθούν οι υπάλληλοι, γι' αυτό και προχω

ρούμε στην ψήφισή του με την Κοινοβουλευτική μας Ομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλούνται οι έντιμοι κύριοι Γραμματείς να προβούν στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα γίνει διά αναγνώσεως του αριθμού των 

άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπι

σθέντων και Παθόντων ποσού ί28.705 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 

31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση του ποσού που θα δαπανηθεί. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 - 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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Με 28 ψήφους υπέρ, 6 εναντίον και 6 αποχές τα άρθρα Ι, 2 και 3 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα γίνει με την 

ανάγνωση του τίτλου μόνο. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 4) 
του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 28 ψήφόυς υπέρ, 6 εναντίον και 6 αποχές, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε 
νόμο. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, ορίστε, κύριε .... Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. Θα είμαι ευτυχισμένος, κύριε Πρόεδρε, την ημέρα που θα 

θυμηθείτε το όνομά μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, το όνομά σας το θυμούμαι. Έβλεπα όμως ότι δεν είχατε μικρόφωνο. 
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Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Είναι για να αιτιολογήσω την ψήφο μας, κύριε Πρόεδρε, προς άρσιν οποιων

δήποτε παρεξηγήσεων. Το Κόμμα μας καταψηφίζει αυτό το κονδύλι, όχι γιατί δε 
θέλει να πληρωθούν οι υπάλληλοι αλλά για λόγους αρχής. Όπως είναι γνωστό, 

έχουμε εναντιωθεί στο συγκεκριμένο νόμο που διέπει τη λειτουργία της οργάνωσης. 

Θεωρούμε ότι δεν είναι δημοκρατικός νόμος και η στάση μας έναντι της οργάνωσης 

θα είναι η σημερινή μέχρις ότου εκλεγεί διά καθολικής ψηφοφορίας, δημοκρατικά, η 

ηγεσία της οργάνωσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι "Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου - Θέση Γενικού Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992". 

Ο κ. Χρίστος Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Ενώ είχαμε ζητήσει την προηγούμενη φορά μια αναβολή για δεκαπέντε μέρες, 

για να τοποθετηθούμε πάνω στους Κανονισμούς που είχε στείλει η κυβέρνηση, στο 

μεταξύ υπέβαλε κάποιο σχέδιο ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Δημοκρατικού 

Κόμματος, ο κ . Παπαδόπουλος, το οποίο δεν είχαμε χρόνο να εξετάσουμε σε βάθος 

και γι' αυτό το λόγο είμαστε αναγκασμένοι και πάλι να ζητήσουμε αναβολή της 

συζήτησης των Κανονισμών και νομίζω ότι ενόψει της πρότασης που έγινε από τον 

κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ΔΗΚΟ, θα πρέπει να το ξαναδούμε στην 

Επιτροπή, γιατί η πρόταση του κ. Παπαδοπούλου υιοθετεί κάποια στοιχεία από την 

πρόταση της κυβέρνησης και κάποια όχι, για να δούμε τι μπορούμε να κάμουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρίδης: 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Εμείς διαφωνούμε με την αναστολή. Θα ήταν πολύ πιο εύκολο να τοποθετη

θούμε όλοι, αν ήταν πιο σαφής η τοποθέτηση των συναδέλφων. Το θέμα δεν είναι 

εκείνο που υπέβαλε ο κ. Παπαδόπουλος. Οι απόψεις του ακούστηκαν και πριν το 

καλοκαίρι. Ένα και μοναδικό ήταν το σημείο διαφοράς και ήταν επαρκέστατος ο 

χρόνος που υπήρχε μπροστά στην κάθε κοινοβουλευτική ομάδα να αποφασίσει, αν 

θα δικαιούται κάποιος χωρίς πτυχίο ή όχι να είναι υποψήφιος. 

Η πεποίθησή μας είναι ότι η αναβολή γίνεται χάριν της αναβολής για λόγους 

τους οποίους εκείνοι που την προτείνουν μόνο μπορεί να γνωρίζουν. Και προβλέπω 
ότι δεν πρόκειται να ψηφίσει αυτή η Βουλή πριν από τον επόμενο Μάρτη σχέδια 

υπηρεσίας του Γενικού Διευθ'!ντή του ΡΙΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου είχε ζητήσει το λόγο. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Επειδή πρόκειται περί Κανονισμών, επισύρω την προσοχή όλων των ενδιαφε

ρομένων, μήπως περάσουν μόνοι τους, όπως προβλέπεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος. 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Μια και αναφέρθηκε η πρόταση που έχω υποβάλει για τροποποίηση των Κανο

νισμών, θέλω να πω στο συνάδελφο κ. Κατσουρίδη ότι λανθάνεται ότι το μόνο 

σημείο είναι η ύπαρξη ή όχι πανεπιστημιακού ή άλλου ακαδημα"ίκού τίτλου. Ναι, 

είναι και αυτό ένα σημαντικό στοιχείο και δεν υποστηρίζω την άποψη ότι όλοι οι 

κάτοχοι ακαδημα'ίκών προσόντων αναγκαστικά είναι καλύτεροι από τους μη κατό

χους. Ξεχνούμε όμως ότι έχουμε ειδικές συνταγματικές πρόνοιες που ελέγχονται 

τέτοιες αποφάσεις διορισμού από το δικαστήριο και για να είναι δυνατός ο έλεγχος 

πρέπει να υπάρχουν όσο το δυνατό περισσότερα μετρήσιμα στοιχεία. Και ένα από 

τα μετρήσιμα στοιχεία είναι ο ακαδημα'ίκός τίτλος. 

Όμως πέρα απ' αυτό το σημείο υπάρχουν δυο άλλα σημαντικά στοιχεία στις 

τροποποιήσεις που έχω εισηγηθεί. Το πρώτο είναι το θέμα της ηλικίας, ότι δηλαδή 

δεν μπορεί να διοριστεί άτομο πάνω από τη συντάξιμη ηλικία. Είχαμε προηγου

μένως μια συζήτηση για το θέμα και δεν πρόκειται να την επαναλάβουμε. Εδώ 

υποβλήθηκε στις Επιτροπές ο ισχυρισμός ότι οι άλλοι ημικρατικοί οργανισμοί δεν 

έχουν τέτοια πρόνοια περί ηλικίας. Αυτό κατά τη δική μου άποψη, η οποία όμως 

αμφισβητείται από άλλους, και αν ερευνηθεί το θέμα, είναι σε όλους τους οργανι

σμούς που επικρατούν κατά παράδοση ή και με ρητή πρόνοια τα όρια συνταξιοδό

:εησης που υπάρχουν στη δημόσια υπηρεσία. Είναι ένα περίπλοκο θέμα ομολογώ, το 

οποίο σίγουρα χρήζει περαιτέρω μελέτης και συζήτησης και διαπίστωσης των γεγο

νότων. Όμως από δικής μας πλευράς τα πιο σημαντικά στοιχεία που εισηγούμαι να 

τροποποιηθούν δια της υιοθετήσεώς τους είναι αν θα παραμείνουν οι πρόνοιες που 

έχουν προταθεί από την κυβέρνηση όσον αφορά τα καθήκοντα και τις ευθύνες του 

Διευθυντή του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου -και είναι τα κομμάτια που 

υιοθετώ από την ' εισήγηση- οπότε θα πρέπει κάθε ένα απ' αυτά τα στοιχεία να 

τροποποιηθεί, ώστε να έχει ευθύνη και καθήκον ο Γενικός Διευθυντής να δίνει αντι

κειμενική και ίση μεταχείριση σε όλες τις πλευρές και να αποφεύγει προνομιούχο 

μεταχείριση οποιουδήποτε κόμματος -το πάρα κάτω είναι πιο σημαντικό- περιλαμ

βανομένης και της κυβερνήσεως, άμεσα ή έμμεσα. 

Αυτό τι σημαίνει. 

Σημαίνει ότι πρέπει να μελετηθεί, ιδιαίτερα σε προεκλογική περίοδο, πώς η 

λεγόμενη προβολή του συνήθους κυβερνητικού έργου μπορεί κατάλληλα προβαλλό
μενη και σε έκταση και σε μορφή να οδηγήσει ουσιαστικά σε προνομιούχο μεταχεί

ριση ενός από τους υποψηφίους στο μη βεβαιωμένο ενδεχόμενο κατά το οποίο που ο 

νυν Πρόεδρος της Δημοκρατίας θα είναι και υποψήφιος Πρόεδρος. Υπάρχουν 

τέτοιες φήμες. Δεν ξέρουμε αν αληθεύουν. 

Άρα, κύριε Πρόεδρε, σε κατάληξη, νομίζω ότι καθόλου δεν είναι προσχημα

τική η εισήγηση του κ. Πουργουρίδη. Αν εγώ που έχω υποβάλει τις εισηγήσεις μπορώ 

να πω, νομίζω ότι είναι εισηγήσεις που πράγματι χρειάζονται κάποια μελέτη. Αν 

αυτή η μελέτη οδηγήσει στο ενδεχόμενο να εμποδιστεί η κυβέρνηση να διορίσει 

άμεσα ή έμμεσα το δικό της ευνοούμενο, αυτό μπορεί να είναι θλιβερό για μερικές 

πλευρές, για μένα όμως ιδιαίτερα δεν είναι και πολύ θλιβερό. 
, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης είχε ζητήσει το λόγο . 
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Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Πέραν των όσων έχει αναφέρει ο κ. Παπαδόπουλος, κύριε Πρόεδρε, και 

υιοθετώ πλήρως το περιεχόμενό τους, έχω να προσθέσω ότι μια βασική πρόνοια της 

προτεινόμενης τροποποίησης είναι και τα δέκα έτη να μην είναι απλώς ως προσόν 
το οποίο θα λαμβάνεται υπόψη, αλλά να είναι προϋπόθεση για να προσληφθεί 
κάποιος στη θέση Διευθυντή του ΡΙΚ. Και είναι μια πολύ σημαντική τροποποίηση, 
η οποία χρήζει νομίζω περαιτέρω μελέτης από την αρμόδια Επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κασουλίδης. 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Επί του θέματος της ουσίας οι συνάδελφοι Παπαδόπουλος και Χατζηγιάννης 

έχουν μιλήσει. Όμως, επειδή ο συνάδελφος κ. Κατσουρίδης έχει κάμει ένα σχόλιο 
που εκφράζει ορισμένες υποψίες κατά πόσο θα ψηφιστούν αυτοί οι Κανονισμοί 
πριν από τις προεδρικές εκλογές -είναι δικαίωμά του φυσικά να έχει τις υποψίες 
του ο συνάδελφος- μοιραία οι δικές του υποψίες γεννούν δικές μας υποψίες για το 

τι είναι εκείνο που ενδιαφέρει τη δική του πλευρά, για να διοριστεί Διευθυντής του 
ΡΙΚ πριν από τις Προεδρικές εκλογές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλά ήθελα να πω ότι αυτά τα οποία είπε ο κ. Κατσουρίδης 

δεν έχουν βάση. Η Κοινοβουλευτική ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμού συνε
δριάζει κάθε Τρίτη. Όταν ζητήσαμε την αναβολή την περασμένη φορά, συνεδριάζαμε 
και πήραμε μια συγκεκριμένη απόφαση πάνω στο σχέδιο που έστειλε η κυβέρνηση. 

Στη συνέχεια τέθηκε μπροστά μας η πρόταση του κ. Τάσσου Παπαδόπουλου. Πρέπει 

να τη δούμε, είναι μια σοβαρή πρόταση κι έχει κάποιες πτυχές που είναι εντελώς 
αντίθετες μ' εκείνες που εξετάσαμε. Είναι γι' αυτό το λόγο που ζητούμε αυτή την 

αναβολή και ιδιαίτερα να πάει πίσω στην Επιτροπή Νομικών, γιατί εκεί είναι που 

γίνεται η εξέταση τέτοιων θεμάτων και όχι στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Αβραάμ. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πραγματικά έχουμε μπροστά μας ένα πολύ σοβαρό θέμα. 

Ο κ. Κασουλίδης διερωτήθηκε ποια είναι τα ελατήρια της Κοινοβουλευτικής ομάδας 

ΑΚΕΛ-Αριστερά, για να θέλουμε να διοριστεί Γενικός Διευθυντής στο Ίδρυμα αυτό 

προ των εκλογών. Ειλικρινά μας εκπλήττει αυτό το ερώτημα. Εκείνο που μας 
ανησυχεί είναι ότι για πρώτη φορά σ' ένα Ίδρυμα τόσο σημαντικό καθυστερεί η 

πλήρωση μιας τόσο σημαντικής θέσης και δεν ξέρω αν πράγματι αυτή η μεγάλη 

καθυστέρηση δεν προκαλεί ζημιά αφενός στο Ίδρυμα και αφετέρου δε δημιουργεί 

δυσφορία και προβλήματα μεταξύ των ίδιων των υπαλλήλων αυτού του Ιδρύματος. 

Συνεπώς, το δικό μας καθαρό ελατήριο είναι ότι αυτό το θέμα πρέπει να λυθεί το 

ταχύτερο δυνατό, ώστε αυτό το Ίδρυμα να μπορέσει να αποκτήσει Γενικό Διευ

θυντή, για να μπορέσει να διεκπεραιώσει όσο γίνεται καλύτερα τις υπηρεσίες που 
προσφέρει στον κυπριακό λαό. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεχόμενος ότι τα ελατήρια όλων των πλευρών είναι αγνά και αγαθά, δοθέντος 

ότι υπάρχει κάποια νέα εισήγηση η οποία πρέπει να εξεταστεί, θα δώσω την αναβολή 

για μια βδομάδα για να μελετηθεί. .. 

Ναι, ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Στην άποψη που εξέφρασα επιμένω. Οι θέσεις του κ. Παπαδόπουλου ήταν 

γνωστές, αναφέρθηκαν στην Επιτροπή, αναφέρθηκαν και στην ολομέλεια, τώρα 

έγινε μια κωδικοποίηση και επιμένω ότι είναι για να κερδηθεί χρόνος σε βάρος του 

διορισμού. Και η προκατάληψη ενισχύεται από το γεγονός ότι στην ομιλία του 

ο κ. Παπαδόπουλος είπε ότι "βιάζονται, για να διοριστεί ο ευνοούμενος της κυβέρ

νησης''. Κάτι συγκεκριμένο έχει στο μυαλό του, το οποίο, θέλει να παρεμποδίσει. 

Για το τι μας ενδιαφέρει, ανέφερε ο κ. Αβραάμ Αντωνίου. Η παράταση της 

θητείας του προηγούμενου αναπληρωτή Διευθυντή, του κ . Χαρίλαου Παπαδό

πουλου, είχε δοθεί για να μπορέσει αυτή η Βουλή να αντιμετωπίσει το θέμα των 

σχεδίων υπηρεσίες και όλες οι πλευρές είχαν διαφωνήσει τότε με την ιδέα να 

υπάρχει τριανδρία. Τώρα υπάρχει δυανδρία. Δε θα μπορεί να λειτουργεί το Ίδρυμα. 

Αλλά και όταν έλθει η ώρα ένας θεσμός να τοποθετήσει τον επικεφαλής του. Ως 

πότε θα προχωρεί αυτό το πράγμα; 

Εν πάση περιπτώσει, για να ξεδιαλύνουμε εμείς τις οποιεσδήποτε υποψίες για 

τη δική μας θέση, είμαστε έτοιμοι να ψηφίσουμε την πρόταση του κ . Παπαδόπουλου, 

αν ο ίδιος είναι έτοιμος να ψηφίσει την πρότασή του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Είμαι υποχρεωμένος να επέμβω πάλι και να πω στο Σώμα ότι υπάρχουν Κανο

νισμοί σε ισχύ με τους οποίους μπορούν να διοριστούν οποιοιδήποτε. Εδώ 

πρόκειται περί τροποποιημένων Κανονισμών, όπως αντιλαμβάνεστε. Δεν είναι 

αλήθεια, όπως είπε ο κ. Αβραάμ Αντωνίου, ο ευπαίδευτος συνάδελφος, ότι παρα

λύουμε τις εξελίξεις στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα της Κύπρου. Λειτουργεί από το '60 
και εδώ και υπάρχει ο Κανονισμός και τα σχέδια υπηρεσίας που καθιστούν το Διοι

κητικό Συμβούλιο ικανό να διορίζει όποιο θέλει. 

Εκείνο που λέχθηκε πολύ ορθά εκ μέρους του Προέδρου, υμών δηλαδή, να το 

αφήσουμε να το δούμε σε μια βδομάδα, πράγμα σύνηθες κατά την εξέταση θεμάτων 

για τα οποία υπάρχει κάποιος προβληματισμός, δεν είναι η πρώτη φορά που έχει 

γίνει αυτό το πράγμα. . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. πΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα σκοπό να μιλήσω ξανά, αλλά ο κ. Κατσουρίδης, όπως 

άλλωστε το έχει συνήθειο, αρέσκεται να ερμηνεύει και τα κίνητρά μου και τις λέξεις 

μου, όπως του αρέσει. Δικαίωμά του βέβαια, έστω και αν κατά κανόνα είναι λανθα

σμένα τα συ~εράσματά του. 
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Πρώτα απ' όλα η μια βδομάδα δε νομίζω ότι αποτελεί τέτοια σοβαρή εκτροπή 

από τη συνηθισμένη πορεία του διορισμού, ιδιαίτερα κι αυτό είναι κυρίως που 

ήθελα να πω, όταν το ίδιο το Συμβούλιο του Ιδρύματος έχει κωλυσιεργήσει κατά 

τρόπο απαράδεκτο στην έγκαιρη υποβολή των σχεδίων υπηρεσίας, όπως όλοι γνωρί

ζουν. Στο κάτω-κάτω εγώ, τουλάχιστον η δική μας πλευρά δικαιούται, γιατί εμείς 

είχαμε ένσταση και στην παράταση της υπηρεσίας του υπαλλήλου που εκτελούσε 

αναπληρωματικό διορισμό, όπως και στην αντικατάσταση της τριάδας. Επομένως 

είναι λανθασμένο και το υπόβαθρο γεγονότων πάνω στο οποίο βασίστηκε ο κύριος 

συνάδελφος, για να πει ότι όλες οι πλευρές δεν ήθελαν την τριανδρία. Η δική μας η 

πλευρά δε δέχτηκε ούτε επέκρινε την τριανδρία, αντίθετα επικρίναμε το Συμβούλιο 

το οποίο κατάργησε την τριανδρία στηριζόμενο στο γεγονός ότι υπήρξαν προβλή

ματα. Σε συνεδρία της Επιτροπής ερωτηθέντες "ποια προβλήματα και πότε τα είπετε 

σ' αυτούς τους ανθρ(ί:ιπους που συνιστούσαν την τριανδρία", ανακάλυψαν ότι τους 

τα είπαν μετά που τους έπαυσαν και έκαμαν την παράταση του διορισμού. 

Όμως γιατί να δίνεται περισσότερη σημασία απ' όση πρέπει σε μια απλή εισή

γηση; Εγώ νομίζω αυτή η Βουλή δεν έχει προηγούμενο, όταν μια πλευρά της Βουλής, 

όχι ευκαταφρόνητη αριθμητικά ή άλλως πως, λέει "θέλουμε καιρό να το μελετή

σουμε. Μια βδομάδα". Το γεγονός και μόνο ότι εγείρεται τέτοιο θέμα και μεγαλο

ποιείται από την πλευρά του κ. Κατσουρίδη, από αυτό είναι που ένας μπορεί να 

συναγάγει τα συμπεράσματά του για τα κίνητρα και τις επιθυμίες και όχι από αυτά 

που ο ίδιος έχει υπολογίσει. 

Όσον αφορά την παρατήρηση ότι παρέμειναν σε εκκρεμότητα οι ημικρατικοί 

οργανισμοί χωρίς Γενικό Διευθυντή, θα τους υπενθυμίσω ότι πάρα πάρα πολλές 

φορές έχει συμβεί αυτό το πράγμα και αναφέρω μόνο πληροφοριακά την Κεντρική 

Τράπεζα της Κύπρου. Οι άλλοι ημικρατικοί οργανισμοί έμειναν χωρίς ovσιασ-:ικό 

διορισμό, γιατί υπήρχαν κάποιοι λόγοι . Πραγματικά, κύριε Πρόεδρε, το γεγονός ότι 

τόση ώρα συζητούμε μια απλή παράκληση για αναβολή, νομίζω ότι θα δώσει σε 

κάποιους λαβή να πουν ότι άλλα κίνητρα κρύβονται γύρω από την ένσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Ζητείται κάτι το πολύ απλό. Επειδή εδώ ο ένας υποψιάζεται τον άλλο χωρίς 

κανένα ιδιαίτερο λόγο, νομίζω ότι πρέπει να τεθεί το θέμα σε ψηφοφορία, αν χρειά

ζεται, για να τελειώσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή με έπεισε ο κ. Παπαδόπουλος ότι είναι με αγνά 

ελατήρια και μόνο για μια βδομάδα, όπως ο ίδιος και η άλλη πλευρά έχουν πει, 

δεχόμαστε την αναβολή για μια βδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουργουρίδης. 
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ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ είχα πει και επιμένω στην άποψή μου ότι το θέμα πρέπει 

να πάει πίσω στην Επιτροπή Νομικών. Είναι εκεί που πρέπει να δούμε την πρόταση 

του κ. Παπαδοπούλου. Όπως είναι γνωστό στα Μέλη της Βουλής, η Επιτροπή 

Νομικών συνεδριάζει κάθε Πέμπτη. Αν ο Πρόεδρος βάλει το θέμα στην προσεχή 

συνεδρία, τουλάχιστο θέλουμε 15 μέρες να το δούμε. Δεν είναι πρακτικά εφικτό να 
το δούμε και να είμαστε έτοιμοι την ερχόμενη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί του θέματος; 

Νομίζω ότι πολλή φαιά ουσία καταναλώθηκε και · πολύς χρόνος για μια 

αναβολή, η οποία είτε είναι για μια βδομάδα είτε είναι για 15 μέρες δεν αλλάζει τα 
πράγματα. Επομένως θα αναβληθεί για 15 μέρες, τελευταία αναβολή. 

Θα το θέσω σε ψηφοφορία. 

Ποιοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής για 15 μέρες; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

33 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κατά; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μία αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

-. 

Το θέμα αναβάλλεται για 15 μέρες και παραπέμπεται στην Επιτροπή Νομικών. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, qτoυ είναι" Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού 

Κύπρου (Κατηγορίες Θέσεων) Κανονισμοί του 1992". 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ζητούμε μια αναβολή 15 ημερών, για να ξαναεξετάσουμε το 
θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως αναβάλλεται για 15 μέρες. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ θέλω να τονίσω ότι το θέμα είναι παρόμοιο, είναι για 

πλήρωση θέσεως. Δεν έχει ελατήρια εδώ; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Θεοδώρου. 
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Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς ήθελα να υπενθυμίσω ότι η αναβολή που γίνεται τώρα 

αφορά τη θέση του Διευθυντή Τεχνικών Υπηρεσιών ενός Οργανισμού κατά 95% 
τεχνικού, της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, η οποία χηρεύει από τον Ιανουάριο του 

1992 και για την οποία θέση υπάρχει έκθεση του Επιτρόπου Διοίκησης ότι κακώς 
αφέθηκε κενή για τόσο καιρό. Αν γι' αυτή την περίπτωση δίνουμε με τόση ευκολία 

αναβολή 15 ημερών, τότε διερωτώμαι για ποιο άλλο θέμα θα πρέπει να γίνεται συζή
τηση, αν πρέπει ή δεν πρέπει να δίνεται αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Πραγματικά διερωτούμαστε για την τοποθέτηση του συναδέλφου. Όπως είναι 

γνωστό, η αναβολή που ζητήθηκε για το θέμα της πλήρωσης της θέσης του Γενικού 

Διευθυντή του ΡΙΚ δεν ήταν η πρώτη, ήταν επαναλαμβανόμενη. Από κάποιο συνά

δελφο, πριν από τη συνεδρίαση της Βουλής, ζητήθηκε για πρώτη φορά η αναβολή της 

συζήτησης αυτού του θέματος. Αν είναι πρόκληση η προηγούμενη ερώτηση, τότε να 

διαφωνήσουμε και να επιμένουμε στο να συζητήσουμε να επιψήφίσουμε ή να κατα

ψηφίσουμε το νομοσχέδιο που είναι μπροστά μας. Νομίζω ότι δε χρειάζονται αυτού 

του είδους οι τοποθετήσεις για δυο διαφορετικά πράγματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου . 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως αν χρειάζονται ή δε χρειάζονται οι τοποθετήσεις κατά 

την κρίση εκάστου ισότιμου μέλους σ' αυτό το Σώμα είναι άλλη ιστορία. Δε νομίζω 

ότι είτε εγώ, είτε ο κ. Θεοδώρου είτε οποιοσδήποτε άλλος από την Κοινοβουλευτική 

μας ομάδα είναι υπό κηδεμονία ή υπό απαγόρευση στο να εκφράζονται ελεύθερα και 

να λέγουν εκείνα τα οποία κατά την αντίληψή τους απηχούν ένα αίσθημα και κάτι το 

οποίο αντιπροσωπεύουν. 

Κατά συνέπεια θα παρακαλούσα αυτές οι παραινέσεις να μείνουν ίσως σε 

άλλους χώρους, όχι εδώ. Αλλά όπως έχει τεθεί το θέμα, βεβαίως δε διαφωνούμε με 

την αναβολή. Επισημάνθηκε. Έγινε πολύς όμως λόγος και ψηφοφορία προ ολίγου 

για μια άλλη αίτηση αναβολής. Ανέμενα τουλάχιστον από την πλευρά η οποία τόσο 

πολύ επιχειρηματολόγησε και αντέδρασε στην αναβολή εκείνη να μην είναι τόσο 

λαύρη και τόσο αυqτηρή στο θέμα το οποίο τώρα εγείρεται, για μια άλλη αναβολή. 

Αυτά τα πράγματα οπωσδήποτε δημιουργούν μια αντιφατική εικόνα όσον αφορά τη 

φιλοσοφία η οποία επικρατεί στη σκέψη ορισμένων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, δημιουργείται θέμα διαδικασίας. Έληξε η συζήτηση αν θα δοθεί παρά

ταση ή όχι στο θέμα των προηγούμενων Κανονισμών. Επανερχόμαστε δι άλλης οδού 

στην ίδια συζήτηση. Πρέπει να θεωρηθεί κι αυτή η συζήτηση λήξασα. Ηδη δόθηκε η 

αναβολή για 15 μέρες και γι' αυτή την περίπτωση. Άρα νομίζω ότι πρέπει να σταμα
τήσει αυτή η συζήτηση. 

Ο κ. Χρίστου. 
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Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Με συγχωρείτε. Φαίνεται παρανοήθηκε η θέση μας και ο κ. Ευσταθίου νομίζω 

δεν αντιλήφθηκε καλά για ποιο πράγμα μιλούσε ο κ. Καζαμίας. Δεν τον παρεξηγώ. 

Εμείς δεν είμαστε υπέρ της αναβολής. Συμφωνούμε με τον κ. Θεοδώρου ότι αυτό το 

πράγμα είναι αρκετά ώριμο, για να ψηφιστεί σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εν πάση περιπτώσει, η αναβολή εδόθη και συζητείται εκ των υστέρων. 

Προχωρούμε στο ενδέκατο θέμα που είναι "Οι περί Σχεδίου Συντάξεων και 

Φιλοδωρημάτων του Προσωπικού του Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λεμεσού 

Κανονισμοί του 1992". παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στη Βουλή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥ Σ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΣΧΕΔΙΟΥ ΣΥΝΤΑ

ΞΕΩΝ ΚΑΙ ΦΙΛΟΔΩΡΗΜΑΤΩΝ ΤΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥ ΛΙΟΥ 

ΥΔΑΤΟΠΡΟΜΗΘΕΙΑΣ ΛΕΜΕΣΟΥ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κίκης Γιάγκου 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους Κανονισμούς 

αυτούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 20 Οκτωβρίου 1992. Στη συνε

δρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Εσωτερικών και του Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λεμεσού. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις 

πρόνοιες του άρθρου 14 της νομοθεσίας για την υδατοπρομήθεια των δημοτικών και 
άλλων περιοχών, σκοπείται η τροποποίηση των βασικών κανονισμών για τις συντά

ξεις κ~~ τα φιλοδωρήματα του προσωπικού του Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας 

Λεμεσού, για να καταστεί δυνατή η παροχή 13ης σύνταξης σε δύο συνταξιούχους 

υπαλλήλους του πιο πάνω Συμβουλίου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το δωδέκατο θέμα είναι "Οι περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) 

(Αρ. 2) Κανονισμοί του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευ
τικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στη Βουλή. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΟΔΩΝ ΚΑΙ ΟΙΚΟ

ΔΟΜΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) (ΑΡ. 2) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος ' 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κίκης Γιάγκου 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους Κανονισμούς 

αυτούς σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 6 και στις 20 Οκτωβρίου 
1992. Στην πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις 

τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγ

γελέα της Δημοκρατίας, της Ένωσης Δήμων Κύπρου και του Συνδέσμου Πολιτικών 

Μηχανικών και Αρχιτεκτόνων Κύπρου. 

Σκοπός των υπό αναφορά Κανονισμών, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες 

του άρθρου 19 της περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών νομοθεσίας, είναι η θεσμο
θέτηση του σεισμικού κώδικα για τις οικοδομές που κατασκευάζονται από οπλι-

σμένο σκυρόδεμα, αφού αυτός άρχισε να εφαρμόζεται μερικώς από το 1986 με .βάq11-- -+' 

διοικητικές οδηγίες. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς επιδιώκεται ειδικότερα η καθιέρωση της 

υποχρέωσης υποβολής αντισεισμικής μελέτης για όλες τις οικοδομές που κατασκευ

άζονται από οπλισμένο σκυρόδεμα, με εξαίρεση τις μικρές οικοδομές που έχουν 

χωρητικότητα μικρότερη των 200 κυβικών μέτρων, τις βοηθητικές οικοδομές, τις 
γεωργικές και κτηνοτροφικές οικοδομές και τις προσθήκες και μετατροπές σε 

υφιστάμενα κτίρια, εκτός από τα δημόσια κτίρια για τα οποία είναι υποχρεωτική η 

εφαρμογή του κώδικα. 

Σύμφωνα με όσα ανέφεραν συμπληρωματικά στην Επιτροπή οι εκπρόσωποι 

του Υπουργείου Εσωτερικών, στους υπό εξέταση Κανονισμούς, που ετοιμάστηκαν 

σε συνεργασία με το Σύνδεσμο Πολιτικών Μηχανικών και Αρχιτεκτόνων Κύπρου, 

περιέχονται διαφορετικές ρυθμίσεις για τις διάφορες περιοχές της Κύπρου ανάλογα 

με τη σεισμικότητά τους, ενώ ανάλογη θα είναι και η επιβάρυνση στο συνολικό 

κόστος της οικοδομής, το οποίο όμως σε καμιά περίπτωση δε θα είναι πολύ μεγάλο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκριση των υπό αναφορά Κανονισμών, όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί, 

ώστε να τεθούν σε ισχύ σε ημερομηνία που θα καθορίσει με διάταγμά του το Υπουρ

γικό Συμβούλιο ύστερα από υιοθέτηση ομόφωνης εισήγησης όλων των ενδιαφερό

μενων φορέων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Κύριοι συνάδελφοι, έληξε η νομοθετική εργασία. 

Κεφάλαιο Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί της Χορηγήσεως Ειδικής Αύξησης στη Σύνταξη Ορισμένων 

Συνταξιούχων Κρατικών Υπαλλήλων Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 33) του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Oικoνoμι~ών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Οι περί του Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση Πολιτικού Μηχανικού 

1ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Noμ~κΦν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Οι περί Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων - Θέση Λειτουργού 
Ελέγχου 1ης Τάξης, (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 

υπηρεσία. και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία, δυνάμει του άρθρου 3(l)(a) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 
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ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: ι. , 

6) Έκθεση προς τη Βουλή των Αντιπροσώπων πάνω στις επενδύσεις του 

Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την περίοδο 1.7.91-31.12.91. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

7) Ο περί Επιτροπής Υπηρεσίας Νομικών Προσώπων Δημόσιου Δικαίου 
Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από τον κ. Γιαννάκη Μάτση, Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Πλοίαρχοι και Ναυτικοί) . 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Βουλευτή κ., Κίκη Καζαμία εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Νηολόγησις, Πώλησις και Υποθήκευσις 
Πλοίων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Βουλευτή κ. Κίκη Καζαμία εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Ο περί Στρατού της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1992. 

Κατατέθηκε από τον κ. Δώρο Χριστοδουλίδη, Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας. 

Έληξε η Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

Κεφάλαιο Γ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 
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Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 88 που υποβλ1ίθηκε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο 
του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζ11δημητρίου στις 26 Οκτω
βρίου 1992. 

"Στο χωριό ορούντα παραμένει αδιάθετη ολόκληρη η παραγωγή ρεβυθιών και 

μικρές ποσότητες κουκιών, ενώ η αγορά έχει πλημμυρίσει από εισαγόμενα προ·ίόντα. 

Καλούμε τους αρμοδίους να μας πληροφορήσουν πώς σκοπεύει η κυβέρνηση 

να επιλύσει το σοβαρό αυτό πρόβλημα που αντιμετωπίζουν οι παραγωγοί." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 89 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 26 Οκτωβρίου 1992. 

"Επειδή από επίσημα στοιχεία του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων (Φόρος 

Εισοδήματος) αποδεικνύεται ότι σε αρκετούς πολίτες δεν έχουν ακόμη επιστραφεί 

ποσά τα οποία δικαιούνται και τα οποία εισπράχθηκαν από το 1988, καλούνται οι 
αρμόδιοι να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων για ποιους λόγους κατα

κρατούνται αυτά τα ποσά παράνομα για τρία ολόκληρα χρόνια και τι προτίθενται 

να πράξουν, για να επιστραφούν στους δικαιούχους." 

Ερώτησ11 με αρ. ΣΤ'Β' 90 που υποβλ1ίθ11κε από το Βουλευηί εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 29 Οκτωβρίου 1992. 

'Ή απάντηση του Υπουργού Υγείας ημερομηνίας 7 Μα'ίου 1992, που αφορά 
ερώτηση που κατέθεσα στη Βουλή με αριθμό ΣΤΑ' 255 σχετικά με το Χριστάκη 
Νικολα'ίδη από τα Αγρίδια Λεμεσού, δε διευκρινίζει ούτε και διαφωτίζει για τη θέση 

της κυβέρνησης απέναντι στους τυφλούς επιστήμονες-πολίτες της Δημοκρατίας. 

Αντίθετα η σχετική απάντηση στοχεύει στη συγκάλυψη των ουσιωδών πτυχών του 

θέματος. 

Σύμφωνα με πληροφορίες, ο κ. Νικολα'ίδης όχι μόνο δεν υστερεί, αλλά τουνα

ντίον υπερέχει κατά πολύ σε πανεπιστημιακά διπλώματα και άλλα προσόντα από το 

άτομο που έχει επιλεγεί για τη θέση του Κλινικού Ψυχολόγου στο Υπουργείο 

Υγείας. 

Συγκεκριμένα, ο κ. Νικολα'ίδης είναι απόφοιτος ενός από τα καλύτερα πανεπι

στήμια της Γερμανίας με βαθμό πτυχίου που τον κατατάσσει ανάμεσα στους καλύτε

ρους φοιτητές της χρονιάς. Επιπρόσθετα παρακολούθησε διετή ειδικό κύκλο 

σπουδών στην Ψυχολογική Διαγνωστική και ταυτόχρονα έκ.αμε πρακτική άσκηση σε 

διάφορες θεραπευτικές μεθόδους. 

Κατά συνέπεια ο κ. Νικολα'ίδης κατά τη διεκδίκηση της πιο πάνω θέσης, αντί 

να ευνοηθεί με βάση το άρθρο 44 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου (Νόμος 1/90), 
έτυχε λόγω προκατάληψης δυσμενούς μεταχείρισης. 

Ενόψει των πιο πάνω παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο ή οποιαδήποτε 

άλλη εμπλεκόμενη κυβερνητική υπηρεσία να ενημερώσει τη Βουλή για τη συγκεκρι

μένη περίπτωση και ιδιαίτερα να την πληροφορήσει για τους λόγους για τους 

οποίους δεν εφαρμόστηκε στην περίπτωση του τυφλού συμπατριώτη μας Χριστάκη 

Νικολα'ίδη το άρθρο 44 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου. 

Στην απάντηση του Υπουργού Υγείας στην υπό αναφορά ερώτηση ο Υπουργός 

δε σχολιάζει τη δήλωση η οποία έγινε προς τον τυφλό επιστήμονα από παράγοντα 

του Υπουργείου Υγείας, προτού ολοκληρωθεί η διαδικασία διορισμού στην πιο 

πάνω θέση. Η δήλωση ήταν: "Δε θα κοιμάμαι ήσυχος, αν ένας τυφλός διοριστεί. .. ". 
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Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 91 που υποβλ1]θηκε από το Βουλευτή εκλογΙΚ1]ς περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 29 Οκτωβρίου 1992. 

'Ή κοινότητα Τίμης ζητά να ανεγερθεί εμπορικό κέντρο στο συνοικισμό Τίμης 

και να γίνει πλατεία στο κέντρο του χωριού. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο τα αιτήματα αυτά;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 92 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 29 Οκτωβρίου 1992. 

"Πριν από δέκα χρόνια σε απόσταση μισού χιλιομέτρου από την κοινότητα 

Αγίας Μαρινούδας δημιουργήθηκε χώρος για την απόρριψη των σκυβάλων και 

λυμάτων της επαρχίας Πάφου. Τα τελευταία χρόνια, λόγω της πολυετούς χρήσης 

του χώρου και της αύξησης των ποσοτήτων των σκυβάλων και λυμάτων που απορρί

πτονται σ' αυτόν, έχουν δημιουργηθεί σοβαρά προβλήματα δυσοσμίας, οχληρίας, 

μόλυνσης των υπόγειων υδάτων και υποβάθμισης της ποιότητας ζωής τόσο των 

κατοίκων της Αγίας Μαρινούδας όσο και των κατοίκων άλλων γειτονικών χωριών. 

Ιδιαίτερα οι κάτοικοι της Αγίας Μαρινούδας παραπονούνται ότι ζουν μέσα σε 

ανυπόφορες συνθήκες δυσωδίας και γι' αυτό προβληματίζονται για το αν μπορούν 

να παραμείνουν στην κοινότητα κάτω από τέτοιες συνθήκες. 

Κατόπιν τούτων καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

(1) Γιατί δεν έχει προβεί μέχρι τώρα στις αναγκαίες ενέργειες για τη 

δημιουργία νέου χώρου απόρριψης σκυβάλων μακριά από κατοικημένες περιοχές; 

(2) Πότε προτίθεται να ενεργήσει με την αναγκαία ταχύτητα για τη σύντομη 
μετακίνηση του σκυβαλότοπου, αφού είναι διαπιστωμένο ότι η ύπαρξή του εκεί 

όπου βρίσκεται σήμερα θέτει σε κίνδυνο τη δημόσια υγεία;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 93 που υποβλ1]θηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 29 Ο?tτωβρίου 1992. 

'Ή κοινότητα Τίμης εγείρει αίτημα για αντικατάσταση του υδρευτικού 

δικτύου, το οποίο είναι πεπαλαιωμένο και φθαρμένο και συνεπώς επικίνδυνο για 

την υγεία των κατοίκων. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο το δικαιολογημένο αυτό αίτημα;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 94 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 29 Οκτωβρίου 1992. 

'Ή κοινότητα Τίμης εγείρει αίτημα για κατεδάφιση των ετοιμόρροπων τουρκο

κυπριακών σπιτιών που βρίσκονται στο κέντρο του χωριού και αποτελούν διαρκώς 

κίνδυνο για τη~ ασφάλεια των κατοίκων. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο το δικαιολογημένο αυτό αίτημα;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 95 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογΙΚ1]ς περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 29 Οκτωβρίου 1992. 

'ΙΣτην κοινότητα Αγίου Γεωργίου Πάφου παρατηρείται αυξημένο ενδιαφέρον 

για κτηνοτροφικές δραστηριότητες, με αποτέλεσμα να έχουν δημιουργηθεί πολλά 

κτηνοτροφικά υποστατικά πολύ κοντά στην κοινότητα, που θέτουν σε κίνδυνο τη 

δημόσια υγεία. Αίτημα της κοινότητας είναι να δημιουργηθεί κτηνοτροφική περιοχή, 

στην οποία να συγκεντρω~oύν οι κτηνοτροφικές μονάδες. 

Πώς αντιμετωπίζει το αίτημα αυτό το αρμόδιο Υπουργείο;" 
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Ερώτησ11 με αρ. ΣΤ'Β' 96 που υποβλ1ίθ11κε από το Βουλευηί εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 29 Οκτωβρίου 1992. 

'Ή κοινότητα Αγίου Γεωργίου Πάφου ζητά τη δημιουργία κοινοτικού πάρκου, 

κρεοπωλείου, γραφείου της χωριτικής αρχής και την ίδρυση αρδευτικού τμήματος. 

Πώς αντιμετωπίζει τα αιτήματα αυτά το αρμόδιο Υπουργείο;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 97 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 29 Οκτωβρίου 1992. 

'Ή κοινότητα Αγίου Γεωργίου Πάφου ζητά τη δημιουργία κοινοτικού γηπέδου 
για τη δημιουργική απασχόληση της νεολαίας. 

Πώς αντιμετωπίζει το λογικό αυτό αίτημα το αρμόδιο Υπουργείο;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 98 που υποβλ1ίθηκε από το Βουλευτή εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 29 Οκτωβρίου 1992. 

'Ή κοινότητα Αγίου Γεωργίου Πάφου ζητά τη βελτίωση και επέκταση του 

υφιστάμενου αρδευτικού τμήματος και την παραχώρηση κυβερνητικών κλήρων από 

το τσιφλίκι Μαμωνιιον σε νεαρές οικογένειες. 

Πώς αντιμετωπίζει αυτά τα αιτήματα το αρμόδιο Υπουργείο;" 

Ερώτησ11 με αρ. ΣΤ'Β' 99 που υποβλ1ίθηκε από το Βουλευτή εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας 
βάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 29 Οκτωβρίου 1992. 

"Στην κοινότητα Αγίου Γεωργίου Πάφου όπου διαμένουν πρόσφυγες υπάρχει 

οξύ στεγαστικό πρόβλημα, με αποτέλεσμα προσφυγικές οικογένειες να αναγκάζο
νται να μετοικήσουν. Αίτημα της κοινότητας είναι η επέκταση του προσφυγικού 

συνοικισμού, για να λυθεί το στεγαστικό πρόβλημα. 

Ποια η επί τούτου θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 100 που υποβλ1ίθηκε από το Μέλος της Βουλ1ίς εκλογΙΚ1ίς 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Ρήνα Κατσελ1ί στις 29 Οκτωβρίου 1992. 

'Ή ενσυνείδητη προστασία του περιβάλλοντος από τους πολίτες και η θεσμο

θέτηση ανάλογων νόμων είναι πολύ πρόσφατες. Παρακαλούνται οι αρμόδιοι να μας 
πληροφορήσουν τι προσπάθειες καταβάλλουν, ώστε το απλό μέλος της Αστυνομικής 

Δύναμης Κύπρου να ενημερώνεται λεπτομερώς για τις νέες διατάξεις που ισχύουν 

τώρα και με ποια μέσα καλλιεργείται η ευαισθητοποίηση των αστυνομικών στις 

παραβιάσεις των σχετικών νόμων που αφορούν την προστασία του περιβάλλοντος. 

Π.χ. έχουν γίνει ειδικά σεμινάρια για το περιβάλλον; 'Εχουν κυκλοφορήσει ειδικές 
εγκύκλιοι με τους σχετικούς πρόσφατους νόμους; 

Η ερώτηση γίνεται, γιατί ο απλός αστυνομικός είναι ο κατ' εξοχήν εκτελεστής 

των νόμων που θεσπίζει η Βουλή και στην Κύπρο είναι εμφανές ότι οι σχετικοί με 

το περιβάλλον νόμοι καταπατούνται σωρηδόν εις βάρος και του τόπου και της ποιό
τητας ζωής των πολιτών ως συνόλου." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 101 που υποβλ1ίθηκε από το Βουλευηί εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Παύλο Παπαγεωργίου στις 30 Οκτωβρίου 1992. 

"Επειδή παρατηρείται σοβαρή καθυστέρηση στη διενέργεια χειρουργικών επεμ

βάσεων στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, συμπεριλαμβανομένων έκτακτων περι

στατικών, είτε λόγω ελλείψεως στρωμάτων στο νοσοκομείο είτε λόγω πλήρους 

απασχόλησης των χειρουργικών θαλάμων είτε για άλλους λόγους, καλείται ο αρμό
διος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια μέτρα 

λήφθηκαν ή πρόκειται να ληφθούν για την αντιμετώπιση του σοβαρού αυτού 
προβλήματος, ούτως ώστε να σταματήσει η ταλαιπωρία των ασθενών που θα 

υποβληθούν σε χειρουργικές επεμβάσεις στο Γενικό Νοσοκομείο της Λευκωσίας." 
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Απάντηση ημερομ1ινίας 26 Αυγούστου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 87, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 1991, του Βουλευτι] 
εκλογΙΚ1]ς περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδ1Ι. 

"Σχετικά με τη μείωση της συνεισφοράς των κοινοτήτων, έναντι της δαπάνης 

για την εκτέλεση αναπτυξιακών έργων, μέσα στα πλαίσια του Ενιαίου Σχεδίου 

Αγροτικής Ανάπτυξης Πιτσιλιάς, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Οι συνεισφορές των κοινοτήτων έναντι της δαπάνης εκτέλεσης αναπτυξιακών 

έργων καθορίστηκαν με βάση ειδική μελέτη που εκπόνησε η κυβέρνηση και η οποία 

έλαβε υπόψη της όλα τα αντικειμενικά δεδομένα κάθε κοινότητας, όπως π.χ. τον 

πληθυσμό, τα εισοδήματα, το ύψος των κοινοτικών δανείων κτλ. Οι συνεισφορές 

όπως καθορίστηκαν το 1987 υιοθετήθηκαν στους ετήσιους Προϋπολογισμούς 

Ανάπτυξης των τελευταίων χρόνων. Σε εξαιρετικές μόνο περιπτισσεις γίνεται 

παρέκκλιση από τις καθορισμένες συνεισφορές, μετά από απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου, όταν συντρέχούν ειδικοί λόγοι, όπως για παράδειγμα για να βοηθηθεί η 

κοινότητα να εκτελέσει κάποιο πολύ δαπανηρό αναπτυξιακό έργο. 

2. Αναφορικά με τα αρδευτικά έργα, τα οποία έχουν εκτελεστεί σε διάφορες κοινό

τητες, μέσα στα πλαίσια του Ενιαίου Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης της Περιοχής 

Πιτσιλιάς, για τα οποία συνεισέφεραν διάφορα αρδευτικά τμήματα το 1/3 της 

δαπάνης, το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφασή του με αρ. 37.645 και ημερο
μηνία 26 Ιουνίου 1992 αποφάσισε να μειισσει τη συνεισφορά των Αρδευτικών 

Τμημάτων της εν λόγω πέριοχής από το 1/3 στο 1/4 της δαπάνης, με αποτέλωμα η 
κυβέρνηση να επωμισθεί για την αυξημένη συνεισφορά της πρόσθετη δαπάνη της 

τάξεως των ;[400.000. 

3. Η απάντηση η οποία αναφέρεται στην παρ. 2 πιο πάνω ισχύει και για τις ερωτή
σεις ΣΤΑ' 234, ΣΤΑ' 222, ΣΤΑ' 357 και ΣΤΑ' 520, οι οποίες υπεβλήθηκαν από το 
Βουλευτή Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 23.1.92,3.3.92 και 15.5.92 αντιστοίχως, 
και αφορούν μείωση συνεισφοράς για αναπτυξιακά έργα διαφόρων κοινοτήτων." 

ΑπάνΤ1ισ1Ι ημερομηνίας 21 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στιιν ερώτιισ1Ι ΣΤ'Α' 335, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 1992, του Βουλευτή 
εκλογΙΚ1jς περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδ1Ι. 

"Σχετικά με την ποσότητα νερού που παίρνουν τα Αρδευτικά Τμήματα 

Αυδήμου-Παραμαλιού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Σύμφωνα με στοιχεία που κρατά το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, για την 

περίοδο 1/1/92-31/3/92 τα Αρδευτικά Τμήματα Αυδήμου (στα οποία περιλαμβάνεται 
και το Αρδευτικό Τμήμα 'Κόννος" του οποίου μέτοχοι είναι κάτοικοι Πάχνας) έχουν 

πάρει ποσότητα νερού πέραν του 71 % που προνοεί η συμφωνία που έχει υπογραφτεί 

μεταξύ των πιο πάνω Αρδευτικών Τμημάτων. 

Όσον αφορά το θέμα της άρδευσης αμπελιών στην περιοχή 'Σιύλλες" οι ενδια

φερόμενοι ιδιοκτήτες έχουν πληροφορηθεί μέσω της Χωριτικής Αρχής Πάχνας ν' 

αποταθούν στον Έπαρχο Λεμεσού, δίδοντας πλήρη στοιχεία των αμπελιών τους που 

θέλουν να αρδεύσουν, για εξέταση του αιτήματος σε συνεργασία με το Τμήμα 

Αναπτύξεως Υδάτων και την Επιτροπή του Αρδευτικού Τμήματος." 
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Απάνηισ1ιημερομηνίας 20 Αυγούστου 1992 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Γεώργιου 
Ιακώβου σΤ1ιν ερώτηση ΣΤ'Α' 336, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 1992, του ΒουλευΤ1] 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδ1Ι. 

''Αναφορικά με το θέμα της υποχρέωσης απασχόλησης Κυπρίων πολιτών στις 

Βρετανικές Βάσεις και, ειδικότερα, με πληροφορίες για εργοδότηση Αγγλίδων σε 

αντικατάσταση Κυπρίων εργαζομένων, πληροφορείσθε ότι το Υπουργείο Εργασίας, 

από το οποίο ζητήσαμε να εξετάσει το θέμα, μας πληροφορεί ότι, σε πρόσφατες 

επαφές του με αρμόδιους των Βρετανικών Βάσεων, δόθηκε η διαβεβαίωση ότι σε 

καμιά απολύτως περίπτωση δεν απολύθηκε Κυπρία εργαζόμενη για να αντικατα

σταθεί από Αγγλίδα. Επιπλέον εδώ και αρκετά χρόνια, δεν κηρύχθηκε πλεονάζον 

προσωπικό, εκτός των περιπτώσεων που υπήρξε συμφωνία με τη συντεχνιακή 

πλευρά για κήρυξη πλεονάζοντος προσωπικού και η συμφωνία αυτή εφαρμόζεται 

μόνον, αν υπάρξουν εθελοντές για πλεονασμό και αποζημίωση. Σε αντίθετη περί

πτωση δεν πληρούνται οι κενούμενες θέσεις μέχρι να επιτευχθεί η μείωση στα 

συμφωνηθέντα επίπεδα. 

Για να δοθεί άδεια απασχόλησης εξαρτωμένων στρατιωτικών, πρέπει οπωσδή

ποτε να συντρέχει λόγος ασφάλειας ή χειρισμού εγγραφων τέτοιου περιεχομένου 
που κρίνεται άκρως εμπιστευτικό. Πράγματι, όμως, παρουσιάζεται τελευταία αριθ

μητική αύξηση των Αγγλίδων εξαρτωμένων που απασχολούνται στις Βάσεις, η 

οποία, εν τούτοις, δεν οφείλεται στην αύξηση των θέσεων που θεωρούνται σαν εμπι

στευτικές βάσει των σχετικών κριτηρίων, αλλά στο σύστημα 'job-sharing' που 
ακολουθείται για να απασχοληθούν περισσότερες, διότι υπάρχει μεγάλη προσφορά. 

Μειώνονται, δηλαδή, οι ώρες απασχόλησης με ανάλογες ~.ειωμένες απολαβές ή 

παρέχεται απασχόληση σε διαφορετικά πρόσωπα βδομάδα με βδομάδα." 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιουλίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 

Βενιαμίν σηιν ερώτηση ΣΤΆ' 351, 1ιμερομηνίας 3 Μαρτίου 1992, του Βουλευτή 
εκλογΙΚ1]ς περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχωιλίδη. 

. "Σχετικά με την εγγραφή του αγροτικού δρόμου στην περιοχή 'A~ιoλάδες' 
(ή 'Δεσποτικά') στην κοινότητα Βουνίου ως δημοσίου σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Έχουν ήδη εξασφαλιστεί οι συγκαταθέσεις αριθμού επηρεαζόμενων 

ιδιοκτητών, οι οποίες και διαβιβάστηκαν στο Τμήμα Κτηματολογίου και 

Χωρομετρίας για τα παραπέρα. 

(β) Για τα υπόλοιπα κτήματα προωθείται διαδικασία απαλλοτρίωσης." 

Απάντησ1Ι ημερομηνίας 19 Αυγούστου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτησ1Ι ΣΤ'Α' 356, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 
1992, του Βουλευτή εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με την παραχώρηση στην κοινότητα Κοιλανίου κυβερνητικού 

εκσκαφέα για εκρίζωση αμπελιών για σκοπούς αναμπέλωσης σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

Στην περιοχή 'Κρασοχωριών' Λεμεσού έχουν δοθεί, για το 1992 άδειες εκρί
ζωσης 740 κυβ. σκαλών παλιών αμπελιών για σκοπούς αναμπέλωσης από τις οποίες 
οι 70 κυβ. σκάλες βρίσκονται στην Κοινότητα Κοιλανίου. Για την εκρίζωση έχουν 

παραχωρηθεί τέσσερις κυβερνητικοί εκσκαφείς, ανά ένας στις ·κοινότητες Πάχνας, 

Δοράς, Ομόδους και Αγίου Αμβροσίου. Υπολογίζεται ότι θα καταστεί δυνατή η 

αποστολή εκσκαφέα και στην περιοχή Κοιλανίου περί τα μέσα Σεπτεμβρίου - αρχές 

Οκτωβρίου. 
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Στο μεταξύ οι ενδιαφερόμενοι αμπελοκαλλιεργητές θα μπορούσαν να χρησιμο

ποιήσουν ιδιωτικούς εκσκαφείς παίρνοντας κυβερνητική επιχορήγηση για τα εγγειο

βελτιωτικά έργα που θα κατασκευαστούν." 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 392, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 1992, του 

Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με τους τίτλους ιδιοκτησίας για την περιοχή της κοινότητας Έμπας 

στην οποία έχει διενεργηθεί αναδασμός, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Η χωρομετρική εργασία για την ετοιμασία του νέου κτηματικού σχεδίου, το 

οποίο θα αποτελέσει τη βάση της εγγραφής κι έκδοσης των τίτλων ιδιοκτησίας έχει 

συμπληρωθεί πρόσφατα. Η εργασία βρίσκεται στο σχεδιαστήριο για έλεγχο και 

ακολούθως τη σχεδίασή της κι ετοιμασία του σχετικού σχεδίου. 

Εκτός όμως από την ετοιμασία του πιο πάνω σχεδίου, απαραίτητη για την 

εγγραφή είναι, σύμφωνα με το άρθρο 32 του περί Ενοποιήσεως και Αναδιανομής 
Αγροτικών Κτημάτων Νόμου αρ. 24/69, και η έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου 
για την κατάργηση των δρόμων και 'αργακιών' που υποβλήθηκε στο Τμήμα από το 

Τμήμα Αναδασμού στις 4.6.1992 και αμέσως δόθηκαν οδηγίες στον Επαρχιακό 

Κτηματολογικό Λειτουργό Πάφου για την εξέτασή της. 

Η έκδοση των σχετικών τίτλων ιδιοκτησίας, νοουμένου ότι δεν θα υπάρξει 

οποιαδήποτε άλλη καθυστέρηση, δεν αναμένεται να γίνει πριν από την πάροδο 

8 μηνών." 

Απάντηση ημερομηνίας 21 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών 

κ. Χρ. Βενιαμί.ν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 476, ημερομηνίας 21 Απριλίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογΙΚ1ί; περιφέρειας Πάφου κ. Νίκου Πιττοκοπίτη. 

"Σχετικά με την επέκταση του αρδευτικού δικτύου και τη διάνοιξη και επιδιόρ

θωση αγροτικών δρόμων στο χωριό Αγία Μαρίνα Χρυσοχούς, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

"(α) Σύνδεση της κοινότητας Αγ. Μαρίνας Χρυσοχούς με το Υδατικό Έργο Χρυσοχούς 

Το Κυβερνητικό Υδατικό Έργο Χρυσοχούς έχει προγραμματισθεί να καλύψει 

την κοινότητα Αγ. Μαρίνας Χρυσοχούς μέσα στα πλαίσια της εκτέλεσης της Β' 

φάσης του σχεδίου, οι εργασίες του οποίου προγραμματίζεται να αρχίσουν περί το 

τέλος του χρόνου ή αρχές του προσεχούς έτους 1993. 

Το ποσό που θα απαιτηθεί για το έργο αυτό υπολογίσθηκε σε ί3 εκ. και θα 

συμπληρωθεί σταδιακά και ανάλογα με τις πιστώσεις που θα εξασφαλίζονται κάθε 

χρόνο για το σκοπό αυτό. 

Στο φετινό Προϋπολογισμό Αναπτύξεως υπάρχει πρόνοια για τη δαπάνη του 

ποσού των ί700.000 για τη συνέχιση των εργασιών της Β' φάσης του όλου έργου. 

Ήδη άρχισε η παραλαβή των υλικών που θα χρησιμοποιηθούν για το έργο. 

Όπως είναι γνωστό, το αρδευτικό δίκτυο του υδατοφράκτη Αγ. Μαρίνας 

Χρυσοχούς συνδέθηκε προσωρινά με το Κυβερνητικό Υδατικό Έργο Χρυσοχούς με 

δαπάνη που εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη διάρκεια του έτους 

1990. 
(β) Διάνοιξη και βελτίωση αγροτικών δρόμων 

Είναι γεγονός ότι στην κοινότητα Αγ. Μαρίνας Χρυσοχούς υπάρχει πρόβλημα 

έλλειψης αγροτικών δρόμων. 
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Για την απάμβλυνση του προβλήματος η Χωριτική Επιτροπή Αγ. Μαρίνας 

Χρυσοχούς έχει εξασφαλίσει τις έγγραφες συγκαταθέσεις των ιδιοκτητών των τεμα

χίων που θα επηρεασθούν από τη διάνοιξη των αγροτικών αυτών δρόμων, παράλ

ληλα δε προωθείται και η διαδικασία της απαλλοτρίωσης του αναγκαίου μέρους των 

τεμαχίων εκείνων των οποίων οι ιδιοκτήτες αρνούνται να παραχωρήσουν την 

έγγραφη συγκατάθεσή τους. 

Με τη συμπλήρωση των προβλεπομένων υπό του Νόμου πιο πάνω διαδικα

σιών η Χωριτική Επιτροπή Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς θα προχωρήσει στη διάνοιξη 

ή βελτίωση των προτεινόμενων αγροτικών δρόμων." 

Απάντησ11 ημερομηνίας 28 Α"γούστο" 1992 το" Υπο"ργού Εμπορίο" και Βιομηχα
νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΣΤ'Α' 502, ημερομηνίας 11 Μα'ίο" 1992, 
το" Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Πάφο" κ. Γιαννάκη Ομήρο". 

"Σχετικά με υπόσχεση του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοβιομηχανίας για 

δημιουργία πρατηρίου παραλαβής γάλακτος στην κοινότητα Κανναβιού Πάφου για 

εξυπηρέτηση των κτηνοτρόφων της περιοχής, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Σύμφωνα με διαβεβαίωση που πήραμε από τον ΟΚΓΒ έχουν γίνει όλες οι 

αναγκαίες διευθετήσεις για την εγκατάσταση των ψυκτικών συσκευών σε υποστα

τικό το οποίο υπέδειξε ο κοινοτάρχης Κανναβιού κ. Γιάννος Δημητρίου, ο οποίος 

θα είναι και ο αντιπρόσωπος του Οργανισμού. 

Οι ψυκτικές συσκευές θα εγκατασταθούν το συντομότερο δυνατό και θα 

τεθούν σε λειτουργία, μόλις η ΑΗΚ προβεί στην απαραίτητη ενίσχυση του υφιστά

μενου ηλεκτρικού φορτίου στο υποστατικό. 

Αναμένεται ότι το κέντρο θα είναι έτοιμο για λειτουργία τη νέα γαλακτική 

περίοδο, δηλαδή από τον ερχόμενο Σεπτέμβρη. 

Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε τυχόν επεξηγήσεις ή επιπρόσθετες 

πληροφορίες. " 

Απάντηση ημερομηνίας 31 Α"γούστο" 1992 το" Υπο"ργού Γεωργίας και Φ"σικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 516, ημερομηνίας 15 Μα'ίο" 
1992, το" Βο"λε"ηί εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνο" Μιχαηλίδη. 

'Ή γεώτρηση για την οποία γίνεται λόγος (αρ. 20/92) ανορύχθηκε, για να 
ενισχύσει το Αρδευτικό Τμήμα 'Άγιος Βασίλειος' Καμιναριών, στο οποίο περιλαμ

βάνεται γη που βρίσκεται στα χωριτικά όρια τόσο των Καμιναριών όσο και των 

Τριών Ελιών και ανήκει σε γεωργούς των δύο κοινοτήτων. Η πλησιέστερη γεώτρηση 

απέχει πάνω από 1.000 πόδια και δεν αναμένεται να επηρεαστεί." 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίο" 1992 το" Υπο"ργού Εμπορίο" και Βιομη
χανίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΣΤ'Α' 542, ημερομηνίας 15 Μα'ίο" 1992, 

. το" Βο"λε"ηί εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνο" Μιχα1)λίδ11. 

"(α) Ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού, μέσα στα πλαίσια του 

προγράμματος του Αγροτουρισμού, έχει προβεί στην ανάθεση 

αρχιτεκτονικών μελετών και σχεδίων σε ιδιώτες Αρχιτέκτονες με σκοπό 

την εκτέλεση ενός έργου στα χωριά της Α' Κατηγορίας, στην οποία έχει 

ενταχθεί το χωριό Λεμύθου, με σκοπό την αναβάθμιση του δομημένου 

παραδοσιακού χαρακτήρα των χωριών. Στην περίπτωση της Λεμύθου 

έχει εντοπισθεί το Λεβέντειο Δημοτικό Σχολείο σαν ένας από τους 

πιθανούς χώρους επέμβασης. Τη μελέτη και την υλοποίηση του έργου 

που θα προκύψει θα χρηματοδοτήσει ο Κ.Ο.Τ., με ποσό μέχρι t:1O.000. 
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(β) Παράλληλα, το έργο αυτό θα μπορούσε να εξεταστεί μέσα στα πλαίσια 

του Σχεδίου Κινήτρων που εφαρμόζει ο Κ.Ο.Τ., που προνοεί, μεταξύ 

άλλων, για μετατροπή υφιστάμενων οικοδομών σε τουριστικά 

καταλύματα/ξενώνες. Σημειώνεται ότι ο Κ.Ο.Τ. δίδει προτεραιότητα σε 

αιτήσεις που προέρχονται από κοινότητες ή από συνδέσμους/ 

οργανώσεις/εταιρείες των κατοίκων ή αποδήμων των χωριών. 

(γ) Εσωκλείονται για π~ηρέστερη ενημέρωσή σας πληροφοριακό φυλλάδιο 

που περιλαμβάνει τις κυριότερες πρόνοιες του Προγράμματος για τα 

χωριά της Α' Κατηγορίας, Σχέδιο Δανειοδότησης Οικοδομών 

Παραδοσιακής Αρχιτεκτονικής και έντυπο αίτησης για παροχή δανείου 

με επιδοτημένο επιτόκιο." 

Απάντηση 1)μερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χριστόδουλου Βενιαμίν στην ερώτησ1) ΣΤΆ' 603, 1)μερομηνίας 28 Μαίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Δώρου Θεοδώρου. 

"(α) Είναι παραδεκτό ότι το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας δεν είναι 

επανδρωμένο σε ικανοποιητικό βαθμό. Τούτο βασικά οφείλεται στο 

μεγάλο αριθμό των κενών θέσεων, η πλήρωση των οποίων καθυστερεί για 

περισσότερο από δύο χρόνια. Η' δυσκινησία στην πλήρωση των θέσεων 
επιβραδύνθηκε ακόμη περισσότερο μετά την εισαγωγή του θεσμού της 

ομαδοποίησης. Ομαδοποιημένες θέσεις του τμήματος παραμένουν κενές 

από το 1990 και η διαδικασία πλήρωσής τους που συνεχίζεται για δύο 
χρόνια, δυστυχώς, θα οδηγήσει στη μερική μόνο κάλυψη των κενών 

θέσεων, γιατί οι θέσεις που θα πληρωθούν θα κατανεμηθούν αναλογικά 

και σε άλλες υπηρεσίες. Βέβαια ο συσσωρευμένος όγκος εργασίας 

οφείλεται και σε άλλους εσωγενείς παράγοντες (όπως είναι για 

παράδειγμα η ακαταλληλότητα των κτιριακών εγκαταστάσεων) αλλά και 

στην αλματώδη αύξηση με ρυθμό γεωμετρικής προόδου, των ζητούμενων 

υπηρεσίων τόσο από το κοινό όσο και από το δημόσιο. 

(β) Ένα από τα ριζικά μέτρα, που έχει αποφασιστεί και τροχιοδρομεί ται, 

είναι η εισαγωγή της σύγχρονης τεχνολογίας με τη μηχανογράφηση των 

αρχείων και μεθόδων του τμήματος. Η πρόοδος του έργου βρίσκεται μέσα 

στα προγραμματισθέντα χρονικά πλαίσια και στο άμεσο μέλλον 

αναμένεται η λειτουργία του συστήματος στην πρώτη υπό μηχανογράφηση 

περιοχή της Λευκωσίας. Επί του παρόντος ομάδα από λειτουργούς του 

τμήματος και των μηχανογραφικών υπηρεσιών, πλαισιούμενη από 

Αυστραλούς εμπειρογνώμονες, βρίσκεται στο τελικό στάδιο της 

αξιολόγησης των προσφορών για την προμήθεια του μηχανικού 

εξοπλισμού. Παράλληλα, εκτελούνται όλες οι αναγκαίες 

προπαρασκευαστικές εργασίες που έχουν κρίνει οι ξένοι εμπειρογνώμονες 

ως απαραίτητες, ενώ έχουν σχεδιαστεί τα προγράμματα για τη συλλογή 

πληροφοριών από τα μητρώα του τμήματος. 

(γ) Αναφορικά με τη χωρομέτρηση και εγγραφή των αγροτικών δρόμων, το 

τμήμα καταβάλλει κάθε · δυνατή προσπάθεια, μέσα στα πλαίσια των 

δυνατοτήτων του, αξιολογώντας το έργο τούτο ως επείγον και 

τοποθετώντας το στις πρώτες προτεραιότητές του. Εξάλλου δέχεται 

πιεστικές εκκλήσεις από τις χωριτικές αρχές, γιατί από την εγγραφή τους 
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επηρεάζονται αναπτυξιακά, κυρίως οικιστικά, προγράμματα της 

υπαίθρου. Θα ήθελα όμως να τονίσω ότι πρόκειται για τεράστιο έργο, η 
διεκπεραίωση . του οποίου θα απαιτήσει πολύ χρόνο. Παρά ταύτα όμως, 

έχουν δοθεί οδηγίες και το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 

προβαίνει στις δέουσες ενέργειες ούτως ώστε η συστηματική και επί 

παγκυπρίου κλίμακας εγγραφή των δρόμων, να αρχίσει το συντομότερο 

δυνατό." 

Απάντησ11 11μερομηνίας 9 Οκτωβρίου 1992, του Υπουργού Εμπορίου και Βιομ1ιχα
νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτησ11 ΣΤΆ' 799, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 1992, 
του Βουλευτή εκλογΙΚ11ς περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Στο χώρο του λατομείου όσο και στον κύριο δρόμο Μοναγρουλλίου-Ασγάτας 

μέχρι το λατομείο υπήρχε πρόβλημα σκόνης. Μετά από υποδείξεις της Υπηρεσίας 

Μεταλλείων η ενδιαφερόμενη εταιρεία προχώρησε πρόσφατα στην ασφαλτόστρωση 

του δρόμου από τον κύριο δρόμο Μοναγρουλλίου-Ασγάτας μέχρι το λατομείο και 

περιπλέον ραντίζει τους δρόμους του λατομείου. Επιπρόσθετα η εταιρεία έχει εγκα

ταστήσει σύστημα κατάβρεξης των υλικών με νερό στα διάφορα στάδια θραύσης. 

Παρόλο που η σκόνη έχει περιοριστεί σε σημαντικό βαθμό εξακολουθούν να υπάρ

χουν ακόμα προβλήματα τα οποία η εταιρεία προσπαθεί με τη βοήθεια της Υπηρε

σίας Μεταλλείων να αντιμετωπίσει." 

Απάντηση 11μερομηνίας 6 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώΤ11ση ΣΤΆ' 805, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδ11. 

''Ο λόγος για τον οποίο ορισμένοι ιδιοκτήτες κτημάτων στο Κολόσσι 

πλήρωσαν :ΕΙ68 για την εγκατάσταση παροχής νερού από το έργο του Νότιου 

Αγωγού, αντί :Ε43 που πλήρωσαν άλλοι γεωργοί, είναι ότι η περιοχή στην οποία 

περιλαμβάνονται τα τεμάχιά τους, παρόλον ότι αρχικά περιλαμβανόταν στα σχέδια 

των αρδευτικών δικτύων Ακρωτηρίου, εν τούτοις αφαιρέθηκαν σε μεταγενέστερο 

στάδιο για το λόγο ότι η εν λόγω περιοχή περιλήφθηκε στην οικιστική ζώνη. Δεδο

μένου, όμως, ότι οι επηρεαζόμενοι ιδιοκτήτες ζήτησαν άρδευση της περιοχής αυτής 

μέχρι την οικοπεδοποίησή της, το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

ενέκρινε την τοποθέτηση προσωρινών παροχών, σε όσους το επιθυμούσαν, για την 
άρδευση των τεμαχίων τους μέχρι την οικοπεδοποίησή τους, υπό την προϋπόθεση 

ότι οι ενδιαφερόμενοι γεωργοί θα κατέβαλλαν τα σχετικά έξοδα σύνδεσης. 

Το ποσό των :ΕΙ68, που κατεβλήθη στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων για την 

τοποθέτηση των προσωρινών παροχών, αντιπροσωπεύει τα πραγματικά έξοδα 
αγοράς και εγκατάστασης της σύνδεσης και, συνεπώς, δεν μπορεί να επιστραφεί 

οποιοδήποτε μέρος του ποσού αυτού. 

Το ποσό των :Ε43 που καταβλήθηκε από ορισμένους γεωργούς της κοινότητας 

Κολοσσίου αφορά μόνιμες παροχές σε γεωργική ζώνη και όχι σε οικιστική, για τις 

οποίες υπάρχει επιχορήγηση." 

Απάντηση 11μερομηνίας 5 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και ΦυΟ'\κών 
Πόρων κ. Ανδρέα ΓαβΡΙ11λίδη στην ερώτηση ΣΤΆ' 817, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

'Ή πρόσφατη αύξηση της τιμής του νερού, που παραχωρείται από τα Κυβερνη

τικά Υδατικά Έργα για αρδευτικούς σκοπούς, υπαγορεύτηκε από τις σχετικές 

πρόνοιες της συμφωνίας δανείου μεταξύ της κυβέρνησης και της Διεθνούς Τράπεζας 

η οποία έχει χρηματοδοτήσει διάφορα υδατικά αναπτυξιακά έργα, περιλαμβανο

μένου και του έργου του Νότιου Αγωγού. 
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Με βάση την πιο πάνω συμφωνία, η οποία κατά τη γνωμάτευση του Γενικού 

Εισαγγελέα υπέχει θέση Νόμου, η κυβέρνηση έπρεπε από το 1990 να είχε επιβάλει 
τέτοια τέλη άρδευσης, ώστε να ανακτάται το 38% του μέσου σταθμικού κόστους του 
νερού από όλα τα Κυβερνητικά Υδατικά Έργα. Για δ~άφoρoυς λόγους ο όρος αυτός 

της συμφωνίας δανείου δεν έχει εφαρμοσθεί, με αποτέλεσμα και με την πρόσφατη 

αύξηση της τιμής του νερού να ανακτάται μόλις το 34% του μέσου σταθμικού 
κόστους του νερού. 

Ενόψει των πιο πάνω, η πρόσφατη αύξηση της τιμής του νερού, η οποία 

κατέστη επιβεβλημένη λόγω συμβατικών υποχρεώσεων, δεν μπορεί να διαφορο

ποιηθεί . " 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχα
νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΣΤ'Β' 41, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 1992, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστου Χρυσοστόμου. 

'Ή απόφαση για εισαγωγή περιορισμένης ποσότητας παγωτού λήφθηκε από το 

Υπουργείο, για να ικανοποιηθεί η ζήτηση που υπήρχε από το αυξημένο τουριστικό 

ρεύμα και τις Αγγλικές Βάσεις. 

Η περιορισμένη ποσότητα παγωτού που θα εισαχθεί το 1992 δεν αναμένεται να 
επηρεάσει την ντόπια βιομηχανία παγωτού και την αγελαδοτροφία, γιατί τα είδη 

παγωτού για τα οποία παραχωρήθηκαν άδειες, δεν κατασκευάζονται στην Κύπρο 

και οι ποσότητες που παραχωρήθηκαν (περίπου 50 τόνοι) αποτελούν πολύ μικρό 
ποσοστό της κατανάλωσης παγωτού, η οποία υπολογίζεται σε 3.500 τόνους. 

Με την παραχώρηση αδειών για εισαγωγή περιορισμένων ποσοτήτων παγωτού 

που δεν παράγει η ντόπια βιομηχανία αναμένεται να αποτελέσει κίνητρο στις βιομη

χανίες για παραγωγή του στην Κύπρο. 

Τα είδη παγωτού για τα οποία παραχωρήθηκε άδεια επιβαρύνονται με πολύ 

ψηλό δασμό (60% δασμό και 5,1 % προσφυγικό) και αναμένεται ότι το κράτος έχει 
έσοδα γύρω στο ποσό των ΛΚ. 11 Ο χιλιάδων λιρών". . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κεφάλαιο Δ'. Το πρώτο θέμα είναι 'Ή ανάγκη αναβάθμισης και ανάπτυξης 

του θεσμού της τοπικής αυτοδιοίκησης στην Κύπρο ως σύγχρονου προοδευτικού 

θεσμού διοίκησης στην Ευρώπη". Η συζήτηση του θέματος άρχισε στις 22.10.92 και 
συνεχίστηκε στις 29.10.92. 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί του θέματος; Ορίστε. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Έντιμε Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Βρισκόμαστε σχεδόν στο τέλος της δεκαετίας του '90 και αντιμετωπίζοντας το 
μέλλον συνειδητοποιούμε τις τεράστιες αλλαγές που γίνονται γύρω μας. Φιλοδο

ξούμε η Κύπρος να βρει τη θέση της δίπλα στις προηγμένες κοινωνίες της Ευρώπης, 

διασφαλίζοντας για το λαό μας συνθήκες προόδου, ευημερίας και ειρήνης. Όμως 

δεν μπορούμε να μπούμε στην Ευρώπη με θεσμούς απαρχαιωμένους με γραφειοκρα

τίες που αποτελούν τροχοπέδη στην ανάπτυξη, με νοοτροπία διόγκωσης της 

κρατικής μηχανής, όταν διεθνώς κινούνται προς μικρότερη κρατική μηχανή με 

ενίσχυση του αποκεντρωτισμού. Είναι ανάγκη να εκσυγχρονίσουμε θεσμούς και να 

εκμοντερνίσουμε νοοτροπίες, να γίνουμε δέκτες νέων ιδεών, για να εναρμονιστούμε 

με την Ευρώπη. Εμείς δεν μπορούμε να σύρου με την Ευρώπη προς τα πίσω. Αντί

θετα είναι ανάγκη εμείς να πάμε μπροστά, για να φτάσουμε την Ευρώπη. 

ι 
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Στοχεύουμε να ετοιμάσουμε τη δική μας πρόταση γύρω από την αναβάθμιση 

και τον εκσυγχρονισμό ενός από τους πιο βασικούς θεσμούς προόδου και 

ανάπτυξης. Επιδιώκουμε και πρέπει να αρχίσουμε ένα διάλογο με όλα τα κόμματα 

και τους άλλους αρμόδιους φορείς, για να χαράξουμε μαζί την εξελικτική πορεία 

του τομέα. Επειδή ο συνάδελφος Δημήτρης Συλλούρης πολύ εμπεριστατωμένα και 

εν εκτάσει κάλυψε το φάσμα του οικονομικού τομέα και του τρόπου λειτουργίας της 
τοπικής αυτοδιοίκησης, θα ασχοληθώ περισσότερο με το θέμα που αφορά καλύτερη 

ποιότητα ζωής και εναρμόνιση με τις σύγχρονες απαιτήσεις και δεδομένα. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός, επιδιώκοντας την αναβάθμιση του θεσμού της 

τοπικής αυτοδιοίκησης, υποστηρίζει την περαιτέρω ενδυνάμωση και επέκτασή του, 

ώστε να καλύψει όλους τους τομείς που του αρμόζουν. Βασική επιδίωξή μας είναι η 

παραχώρηση μεγαλύτερης διοικητικής αυτονομίας και η οικονομική ενίσχυση της 

τοπικής αυτοδιοίκησης. Για την επίτευξη των στόχων αυτών εισηγούμαστε τα 

ακόλουθα: 

(α) Εκσυγχρονισμό της νομοθεσίας που διέπει την τοπική αυτοδιοίκηση, έτσι 

ώστε να ανταποκριθεί στις ευρωπα'ίκές αντιλήψεις και απαιτήσεις. 

Ιδιαίτερα θεωρείται απαραίτητος ο εκδημοκρατισμός και η απλούστευση 

των προνοιών εκείνων του περί Δήμων Νόμου που σχετίζονται με την 

αναθεώρηση των προβλεπόμενων φόρων και ανταποδοτικών τελών και 

δικαιωμάτων, ούτως ώστε οι δήμοι να απαλλαγούν από τις σημερινές 
γραφειοκρατικές και χρονοβόρες διαδικασίες. 

(β) Ενίσχυση των οικονομικών πόρων και ουσιαστική αύξηση της ετήσιας 

κρατικής χορηγίας ή παραχώρηση στους δήμους ολόκληρου του φόρου 

ακίνητης ιδιοκτησίας, όπως συμβαίνει τόσο στην Ελλάδα όσο και σε 

άλλες ευρωπα'ίκές χώρες. 

(γ) Ίδρυση συντονιστικής επιτροπής μεταξύ των μεγάλων και γειτονικών 

δήμων με σκοπό το συντονισμό των σημαντικών υπηρεσιών για καλύτερη 
εξυπηρέτηση του κοινού και για αναπτυξιακά έργα. Η εισήγηση γίνεται 

με βάση τις πρόνοιες του περί Δήμων Νόμου, ο οποίος παρέχει τη 

δυνατότητα στους δήμους για την από κοινού εκτέλεση έργων κοινής 

ωφέλειας, καθώς και την από κοινού παροχή υπηρεσιών. 

Τα μέσα μαζικής μεταφοράς επιβατών αδυνατούν να προσφέρουν επαρκείς 

υπηρεσίες, με αποτέλεσμα οι επιβάτες να στρέφονται στο ιδιωτικό αυτοκίνητο. 

Αυτό όσον αφορά τις συγκοινωνίες και μεταφορές. Η συγκέντρωση υπηρεσιών στις 

πόλεις παραμένει πρόβλημα χωρίς λύση. Η αστυφιλία αποψιλώνει την ύπαιθρο, η 

ρύπανση του περιβάλλοντος από τα αυτοκίνητα άρχισε να δημιουργεί προβλήματα. 

Τα οδικά δυστυχήματα έχουν καταστεί κοινωνική μάστιγα. Η κυκλοφοριακή συμφό

ρηση επιδεινώνεται. Ύψιστος στόχος της τοπικής αυτοδιοίκησης είναι η προώθηση 

μέτρων για τη βελτίωση του οδικού δικτύου και απάμβλυνση του κυκλοφοριακού 

προβλήματος. 

Οι προτάσεις του Δημοκρατικού Συναγερμού περιλαμβάνουν μια σειρά 
μέτρων που στοχεύουν συνοπτικά στα ακόλουθα: 

(α) Ορθολογική συντήρηση, βελτίωση και ανάπτυξη του οδικού δικτύου και 

εισαγωγή ολοκληρωμένων σχεδίων κυκλοφοριακής διακίνησης που να 

περιλαμβάνει μονοδρομήσεις, πεζοδρομήσεις, στάσεις λεωφορείων. 

(β) Εισαγωγή ισορροπημένης πολιτικής στάθμευσης οχημάτων που να 

περιλαμβάνει δημιουργία νέων χώρων στάθμευσης και βελτίωση των 

υφισταμένων. 
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(γ) Συνεργασία με όλες τις αρμόδιες αρχές για επίλυση του προβλήματος της 

ρύπανσης από τα καυσαέρια των αυτοκινήτων. 

(δ) Συνεργασία με όλες τις αρμόδιες αρχές για την πρόληψη των 

δυστυχημάτων. 

Σοβαρά προβλήματα στο φυσικό και ανθρωποποίητο περιβάλλον προέκυψαν 

τις τελευταίες δεκαετίες. Για την αποτελεσματική αντιμετώπιση της απαράδεκτης 

υφιστάμενης κατάστασης ο Δημοκρατικός Συναγερμός εισηγείται τα ακόλουθα: 

Ίδρυση κεντρικού περιβαλλοντικού τμήματος από την Ένωση Δήμων, το 

οποίο να παρέχει τις αναγκαίες επιστημονικές και τεχνικές μελέτες. 

Το κυκλοφοριακό πρόβλημα δε λύνεται μόνο με τη διαπλάτυνση των υφιστά

μενων δρόμων. Θα πρέπει να μελετηθούν εναλλακτικές ρυθμίσεις που αφενός θα 

έχουν χαμηλό κόστος και αφετέρου θα προστατεύουν το περιβάλλον και θα βελ τιώ

νουν την ποιότητα ζωής των κατοίκων. 

Άμεση προώθηση κατασκευής πεζοδρομίων. Ο πεζός εκτίθεται συνεχώς σε 

κίνδυνο λόγω έλλειψης στοιχειώδους χώρου διακίνησης στους περισσότερους 

δρόμους των αστικών κέντρων. 

Επείγει η προιοθηση μελέτης για την κατασκευή ειδικιον ποδηλατόδρομων από 

την περιοχή των προαστίων προς το κέντρο ή εξασφάλιση αποκλειστικών λωρίδων 

κίνησης των ποδηλάτων. Είναι αδιανόητο για αποστάσεις μερικών χιλιομέτρων να 

μην είναι δυνατό να χρησιμοποιηθούν ποδήλατα. 

Άμεση κατασκευή χώρων στάθμευσης στα κέντρα των πόλεων. 

Εκπόνηση ειδικών προγραμμάτων για αύξηση του πρασίνου και προώθηση 

δημιουργίας αστικών και περιαστικών πάρκων. 

Ανάπτυξη πρασίνου γύρω από βιομηχανικές περιοχές. 

Εκστρατεία αισθητικής αναβάθμισης των πόλεων με τη συνεργασία του καλλι

τεχνικού δυναμικού (αρχιτεκτόνων, γλυπτών, ζωγράφων και άλλων, οι οποίοι έχουν 

σχέση με αυτό το θέμα). 

Ανάδειξη κάθε αξιόλογου ιστορικού μνημείου ή αρχιτεκτονικού έργου, ούτως 

ώστε να υπάρξει ανακαίνιση των προσόψεων κτιρίων με αρχιτεκτονικό ενδιαφέρον 

και για να δοθούν τα απαραίτητα και αναγκαία κίνητρα. 

Αντιμετώπιση του προβλήματος των διαφημιστικών και εμπορικών πινα

κίδων, ούτως ώστε να συνάδουν με το περιβάλλον και την πολιτιστική μας κληρο

νομιά. 

Μελέτη και ενίσχυση του οδικού φωτισμού τόσο για αισθητικούς όσο και για 

πρακτικούς λόγους. 

Όλα τα αντικείμενα στους δρόμους και στα πάρκα των πόλεων, όπως είναι 

πάγκοι, κάλαθοι αχρήστων, τηλεφωνικοί θάλαμοι, ανθώνες να γίνονται αντικείμενο 

καλλιτεχνικής μελέτης. 

Δημιουργία κεντρικού σταθμού επεξεργασίας-κατεργασίας σκυβάλων από τους 

δήμους με στόχο την ανακύκλωση ανανεώσιμων υλικών, όπως χαρτιού, γυαλιού, 

λαστίχου και άλλων αντικειμένων. 

Α νάπτυξη κεντρικών συστημάτων αποχετεύσεως σε , όλες τις πόλεις και αξιο

ποίηση του νερού που προέρχεται από την επεξεργασία λυμάτων και βιομηχανικών 

αποβλήτων. 
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Δημιουργία δημοτικών βρεφοκομικών και παιδοκομικών σταθμών, παιδό

τοπων, αθλητικών κέντρων και γυμναστηρίων, κέντρων ευημερίας και φροντίδας 

ατόμων της τρίτης ηλικίας. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός τάσσεται υπέρ της πολιτιστικής αποκέντρωσης, 

γιατί μόνο έτσι η συμμετοχή του λαού γίνεται ευκολότερη και γνησιότερη. Η τοπική 

αυτοδιοίκηση έχει το καθήκον αλλά και τις δυνατότητες να διαδραματίζει πρωταρ

χικό ρόλο στην πολιτιστική ζωή των πόλεων και στη διαφύλαξη της πολιτιστικής 

μας κληρονομιάς. Παράλληλα με τη διοργάνωση πολιτιστικών εκδηλώσεων οφείλει 

να ενθαρρύνει την ενεργό συμμετοχή των πολιτών στην πολιτιστική δημιουργία με 

τη διοργάνωση εργαστηρίων τέχνης, θεάτρου, χορού, σε συνεργασία με τους αρμό

διους φορείς. Βασικό μέλημα των δήμων μας πρέπει να είναι και η δημιουργία των 

απαραίτητων προϋποθέσεων για τη δημιουργική απασχόληση και ψυχαγωγία των 

νέων μας. 

Με βάση τα πιο πάνω ο Δημοκρατικός Συναγερμός εισηγείται: 

(α) Την ενίσχυση και επέκταση των δραστηριοτήτων των πολιτιστικών 

κέντρων των δήμων. 

(β) Τη δημιουργία δημοτικών βιβλιοθηκών κατάλληλα στελεχωμένων, οι 

οποίες να αποτελούν εστίες πολιτιστικής κίνησης με τη διοργάνωση 

διαλέξων από συγγραφείς, συζητήσεων, παρουσιάσεων και αναλύσεων 

του έργου Κυπρίων, Ελλαδιτών και ξένων λογοτεχνών. 

(γ) Την ενθάρρυνση δημιουργίας παραδοσιακών γειτονιών, μουσείων λα'ίκής 

τέχνης και συνεχή εμπλουτισμό των εκθεμάτων των ήδη υφισταμένων, 

ούτως ώστε να υπάρχουν και κίνητρα για δωρεές. 

(δ) Την ανάπτυξη κέντρων χειροτεχνίας και οικοτεχνίας, τα οποία 

παράλληλα με τη διατήρηση της τοπικής παράδοσης να συνεχίζουν και τη 

λα'ίκή τέχνη και οικοτεχνία των κατεχομένων μας στην πιο αυθεντική 

μορφή τους. 

(ε) Την προώθηση σύστασης ομάδων πρωτοβουλίας με στόχο τόσο τη 

συγκέν~ρωση χρημάτων για τη συντήρηση ή αναπαλαίωση παραδοσιακών 

κτιρίων όσο και για εθελοντική εργασία καθαρισμού και εξωρα"ίσμού 

χώρων που περιβάλλουν ιστορικά μνημεία ή παραδοσιακά κτίρια. 

Αυτή είναι η δική μας πρόταση στον τομέα αυτό για το πλαίσιο της τοπικής 

αυτοδιοίκησης που θα αναλυθεί και θα συζητηθεί σίγουρα στις διάφορες πτυχές της 

με τη συνεργασία όλων των κομματικών παραγόντων και όλων των κυβερνητικών 

φορέων που έχουν σχέση με το θεσμό, για να σχεδιάσουμε μαζί μια δυναμική, 

αναβαθμισμένη τοπική αυτοδιοίκηση, η οποία σίγουρα θα είναι εναρμονισμένη με τα 

ευρωπα'ίκά δεδομένα, και την οποία οφείλουμε να επιδιώξουμε, για να φτάσουμε σε 

επίπεδα ζηλευτά, όπως αυτά που επικρατούν τη στιγμή αυτή στον ευρωπα"ίκό χώρο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαγεωργίου έχει το λόγο. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, δεν έχω γραμμένη ομιλία. Απλώς 

ορισμένες παρατηρήσεις και, κατ' εμένα, παραλείψεις. Λέχθησαν αρκετά για τους 

δήμους και έχουμε μια αρκετά μεγάλη πείρα αναφορικά με τα δημοτικά συμβούλια 
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και τους δήμους. Όμως δε λέχθηκε οτιδήποτε αναφορικά με τα συμβούλια βελτιώ

σεως, τα οποία αποτελούν βασικό τομέα της τοπικής αυτοδιοίκησης. Χρειάζεται και 

σ' αυτά αναβάθμιση και μάλιστα σε πολύ μεγάλο βαθμό, όπως και στις κοινοτικές 

αρχές. 

Ένα άλλο βασικό σημείο αναβάθμισης της τοπικής αυτοδιοίκησης είναι η 

παραχώρηση με νομικές διατάξεις εξουσιών στην τοπική αυτοδιοίκηση, για να 

μπορέσει να εκτελέσει καθήκοντα τα οποία σήμερα εκτελούν οι κυβερνητικές υπηρε

σίες. Μέχρι ποιου σημείου όμως θα δοθούν αυτές οι εξουσίες και ποιος θα είναι ο 

έλεγχος που θα ασκείται στα δημοτικά συμβούλια, στις κοινοτικές αρχές, στα 

συμβούλια βελτιώσεως; Ποιος θα είναι και ως ποιο βαθμό θα φτάνει ο κυβερνη

τικός έλεγχος ή ο έλεγχος της Βουλής ή οποιουδήποτε άλλου σώματος; Αυτά είναι 

ερωτήματα που πρέπει να απαντηθούν. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να θίξω και ένα άλλο σημείο. Τα δημοτικά 

συμβούλια, αλλά προπάντων οι κοινοτικές αρχές και τα συμβούλια βελτιώσεως 

έχουν ένα σοβαρό ρόλο να διαδραματίσουν στο μορφωτικό τομέα, αν θέλετε, της 

κοινότητας, του χωριού ή και του δήμου και όπως ξέρουμε τα οικονομικά των 

κοινοτικών αρχών και των συμβουλίων βελτιώσεως είναι πολύ περιορισμένα. 

Συνεπώς, όταν θα μελετηθεί αυτό το θέμα, θέτω απλώς ως σκέψη για προβληματισμό 

το γεγονός ότι θα πρέπει να βρεθεί τρόπος να ενισχυθούν τα οικονομικά αυτών των 

θεσμών της τοπικής αυτοδιοίκησης, για να μπορούν και πάρκα να κάνουν και άλλες 

πολιτιστικές εκδηλώσεις να διοργανώνουν με δικά τους οικονομικά μέσα. 

Ένα άλλο σημείο το οποίο θέτω για προβληματισμό σε εκείνους που θά μελε

τήσουν το θέμα της αναβάθμισης της τοπικής αυτοδιοίκησης είναι το εξής: Σε πολλά 

χωριά, σε πολλές κοινότητες, ακόμα και σε δήμους, υπάρχει χαλίτικη γη και τη χαλί

τικη γη σήμερα τη διαχειρίζεται η Εκτελεστική Εξουσία. Μήπως πρέπει να δοθεί 

κάποιος ρόλος στα συμβούλια βελτιώσεως, στις κοινοτικές αρχές, για τη διαχείριση 

της χαλίτικης γής; Το θέτω και αυτό το σημείο για προβληματισμό, γιατί πιστεύω 

ότι η γη αυτή που ανήκει στη χωριτική αρχή των συμβουλίων βελτιώσεως ή των 

χωριτικών αρχών, κατά πρώτιστο λόγο θα πρέπει να εξυπηρετεί τους κατοίκους που 

μένουν σ' αυτή την κοινότητα και πιστεύω ότι ουσιαστικό ρόλο για τον τρόπο της 

διάθεσης ή της διαχείρισης αυτής της γης πρέπει να έχουν τα συμβούλια αυτά. 

Κύριε Πρόεδρε, τα πιο πάνω είναι απλώς σκέψεις και προβληματισμοί που 

πρέπει να τεθούν ενώπιον εκείνων που θα μελετήσουν την ανάγκη αναβάθμισης του 

θεσμού της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, θα καλέσω, αν θέλει, αν πιστεύει ότι υπάρχει 

ανάγκη, τον εγγράψαντα το θέμα, για να κλείσει το θέμα. Το θέμα ενεγράφη από τον 

κ. Κουκουμά. 

Ναι, ορίστε. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Κλείνοντας αυτό το θέμα θα ήθελα να αναφέρω ότι από όλους τους ομιλητές 

που έλαβαν μέρος στη συζήτηση εκφράστηκαν πολύ εποικοδομητικές απόψεις για τη 

βελτίωσt1 της νομοθεσίας και γενικά της τοπικής αυτοδιοίκησης στην Κύπρο. 
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Εκφράστηκαν επίσης διάφορες άλλες σημαντικές απόψεις και προτάσεις για 

τα οικονομικά των δήμων, το περιβάλλον, τον πολιτισμό και τις πολιτιστικές εκδη

λώσεις. Εκτιμήθηκε επίσης ως πολύ καλή η δραστηριότητα και το έργο των δήμων 

και των δημοτικών συμβουλίων σε όλους τους τομείς της δραστηριότητά τους. 

Έγινε αναφορά στους προσφυγικούς δήμους και στον πολιτικό ρόλο που διαδραμα

τίζουν στον αγώνα των προσφύγων για επιστροφή στις εστίες και γενικά στον 

αγώνα που διεξάγουμε για δίκαιη και ειρηνική λύση του πολιτικού μας προβλή

ματος. 

Διαπιστώθηκε από όλους τους ομιλητές ότι η τοπική αυτοδιοίκηση στην 

Κ ύπρο γνώρισε ραγδαία ποιοτική και ποσοτική ανέλιξη τα τελευταία 6 χρόνια με τη 
θέσπιση της ειδικής νομοθεσίας για τους δήμους, το Νόμο 111 του 1985, και μιας 
σειράς άλλων νόμων και τροποποιήσεων νόμων και κανονισμών για τις οικοδομές, 

την πολεοδομία, το περιβάλλον, την υδατοπρομήθεια καθώς και με τη θέσπιση 

άλλων συναφών νόμων που έχουν σχέση με την τοπική αυτοδιοίκηση. 

Στις αναφορές όλων των ομιλητών υπάρχει επίσης η κοινή διαπίστωση ότι οι 

11 νέοι δήμοι της Κύπρου που δημιουργήθηκαν με βάση το νόμο 111 του 1985 και οι 
παλιοί δήμοι των πόλεων και οι παλιές δημαρχούμενες περιοχές, εφαρμόζοντας το 

νόμο περί δήμων και τους συναφείς άλλους νόμους που αναφέραμε, με την αδιά

κοπη δραστηριότητά τους πέτυχαν θεαματικές αλλαγές στις περιοχές τους. Άλλαξε 

η όψη και βελτιώθηκε σημαντικά η ποιότητα ζωής πολλών δημαρχούμενων 

περιοχών, αν όχι όλων. Στους τομείς καθαριότητας περιβάλλοντος, πολιτισμού, 

περιορισμού της οχληρίας, υδατοπρομήθειας, πολεοδομίας και άλλους είναι 

μεγάλες οι επιτεύξεις των δημοτικών συμβουλίων και γενικά των δήμων. 

Μπορούμε να πούμε ότι είναι σημαντική η οικονομική βοήθεια της κυβέρνησης 

προς τους δήμους τα τελευταία χρόνια. Μια βοήθεια που χρησιμοποιείται για 

αναπτυξιακά και άλλα έργα. Σημαντική επίσης είναι η βοήθεια του Υπουργείου 

Εσωτερικών και της Ένωσης Δήμων στη βελτίωση του νόμου για τους δήμους και 

της άλλης νομοθεσίας που αφορά τους δήμους. 

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνοντας, εισηγούμαστε ως Κοινοβουλευτική Ομάδα 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις όπως το θέμα παραπεμφθεί στην Επιτροπή Εσωτε

ρικών της Βουλής και συζητηθεί με συμμετοχή στη συζήτηση εκπροσώπων της 

Ένωσης Δήμων και του Υπουργείου Εσωτερικών, για να εξετάσουμε τις δυνατό

τητες που υπάρχουν για περαιτέρω βελτίωση και εκσυγχρονισμό του νόμου περί 

δήμων και τα περιθώρια που υπάρχουν για εκχώρηση περισσότερων εξουσιών και 

ευθυνών από την κυβέρνηση προς τις δημοτικές αρχές, έτσι που να πλησιάσουμε τα 

πρότυπα της τοπικής αυτοδιοίκησης στην Ευρώπη. 

Θα πρέπει να επανεξεταστεί από την κυβέρνηση και τη Βουλή το θέμα των 

οικονομικών των δήμων, γιατί με τα έσοδα που έχουν σήμερα δεν μπορούν να 

κάνουν μεγάλα έργα. Τα μεγάλα έργα γίνονται μόνο με οικονομική ενίσχυση του 

κράτους και με δάνεια. Θα πρέπει να μελετήσουμε τρόπους και πηγές οικονομικών 

πόρων για τους δήμους. Το τελευταίο που πρέπει να εξετάσουμε είναι η αναβάθμιση 
του κύρους των δημάρχων και των δημοτικών συμβούλων. Πιστεύουμε ότι τους 

αξίζει καλύτερη μεταχείριση, καλύτερη συμπεριφορά και περ~σσότερη αναβάθμιση 

του κύρους τους, γιατί είναι εκλεγμένοι από το λαό εκπρόσωποί του και εκτελούν 

σπουδαίο έργο στις περιοχές τους. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω ότι η συζήτηση έκλεισε. Τα πορίσματα θα διαβιβαστούν προς το 

αρμόδιο Υπουργείο που είναι το Υπουργείο Εσωτερικών. 

Το δεύτερο θέμα που είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Άμυνας για το θέμα που τιτλοφορείται 'Ή ανάγκη κατάλληλης συντήρησης και 

προστασίας του οπλισμού της Εθνικής Φρουράς" δε θα συζητηθεί σήμερα. 

Μπαίνουμε στο τρίτο θέμα που είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων 

Δαπανών για το θέμα που τιτλοφορείται 'Ή αγορά δύο ελικοπτέρων από την 

Πολωνία το 1989". (Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ά. 
Χρυσοστόμου στις 4.11.91). Η Έκθεση είναι 26 σελίδες, αλλά είχαν ζητήσει οι 

κύριοι Βουλευτές να διαβαστεί, διότι υπάρχει διαφωνία. 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπήt; να 

διαβάσει την Έκθεση. 

Γ. ΜΑΤΣΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΡΑΚΟΛΟΥΘΗΣΕΩΣ 

ΣΧΕΔΙΩΝ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ Κf).ι ΕΛΕΓΧΟΥ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΔΑΠΑΝΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤ ΛΟΦΟΡΕΙΤ ΑΙ 'Ή ΑΓΟΡ Α ΔΥΟ ΕΛΙΚΟΠΤΕΡΩΝ ΑΠΟ ΤΗΝ 

ΠΟΛΩΝΙΑ ΤΟ 1989" 

Παρόντες:-

Ιωάννης Μάτσης, Πρόεδρος 

Σωκράτης Χάσικος 

Μιχαήλ Θεοδούλου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 

Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών εξέτασε το υπό αναφορά θέμα αυτεπάγγελτα ύστερα 

από εισήγηση του Μέλους της Βουλής κ. Άριστου Χρυσοστόμου σε πέντε συνεδρίες 

της που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και 28 Φεβρουαρίου, στις 13 Μαρτίου και στις 
2 και 9 Ιουνίου 1992. Στα πλαίσια της εξέτασης του θέματος αυτού κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών, Εμπο

ρίου και Βιομηχανίας και Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, του Γραφείου Προγραμ

ματισμού καθώς και της Ελεγκτικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

Εισάγοντας το όλο θέμα στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής ο κ. Άριστος 

Χρυσοστόμου ανέφερε πως η κυβέρνηση στα πλαίσια του αντισταθμιστικού εμπο

ρίου και με σκοπό τη διάθεση προβληματικών οινικών προ·ίόντων αγόρασε από την 

Πολωνία δύο ελικόπτερα τα οποία προορίζονταν να προσφέρουν βοήθεια σε 

ορισμένες υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και ειδικότερα 

για αεροψεκασμούς, για δασοπυροσβέσεις και για παρακολούθηση της ρύπανσης της 

θάλασσας. Τα εν λόγω ελικόπτερα, τονίστηκε από τον κ. Ά. Χρυσοστόμου, αγορά

στηκαν χωρίς να προηγηθεί οποιαδήποτε τεχνικοοικονομική μελέτη και χωρίς να 

γίνει ολοκληρωμένη έρευνα για την κατασκευάστρια εταιρεία η οποία διέθεσε μόνο 

έξι τέτοια ελικόπτερα παγκόσμια. Το γεγονός ότι τα ελικόπτερα αυτά δεν αξιοποιή

θηκαν για τους σκοπούς που αγοράστηκαν (οι ώρες π'cήσεις τους είναι ελάχιστες, ο 



370 

ψεκαστικός €ξOπλισμός τους δεν έχει ακόμη χρησιμοποιηθεί και είναι διαπιστωμένο 

ότι τα αεροπλάνα που διαθέτει το Υπουργείο Γεωργίας είναι συμφερότερα από 

οικονομική άποψη για αεροψεκασμούς), εγείρει σοβαρά ερωτήματα τα οποία η 

Επιτροπή θα πρέπει να διερευνήσει στα πλαίσια των εξουσιών και του ρόλου που 

έχει να διαδραματίσει στην παρακολούθηση των αναπτυξιακών έργων και του 

ελέγχου των δαπαν(ον που εγκρίνονται από τη νομοθετική εξουσία. 

Η Επιτροπή, στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω θέματος και ύστερα από 

τη γενική ενημέρωση που της έγινε προφορικά από τους εκπροσώπους των κυβερνη

τικών τμημάτων που παρευρέθηκαν στις πρώτες συνεδρίες της, θεώρησε σκόπιμο να 

ζητήσει γραπτώς αριθμό στοιχείων και πληροφοριών για τα οποία έγινε αναφορά 

από τον εισηγητή του θέματος, έτσι που να μπορέσει να σχηματίσει ολοκληρωμένη 

εικόνα για το ιστορικό και τα επιμέρους στοιχεία που συνθέτουν το υπό συζήτηση 

θέμα. 

Με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της προφορικώς ή γραπτώς η 

Επιτροπή παραθέτει για σκοπούς γενικής διαφώτισης της Βουλής το ιστορικό της 

αγοράς των υπό αναφορά ελικοπτέρων, καθώς και τις θέσεις όλων των εμπλεκό

μενων υπηρεσιών, χωρίς ιεράρχησή τους κατά σπουδαιότητα, οι οποίες θεωρήθηκε 

ότι μπορεί να βοηθήσουν στην εξαγωγή των ορθών συμπερασμάτων για το όλο θέμα. 

Ιστορικό της λήψης απόφασης για αγορά ελικοπτέρων από την Πολωνία: 

Το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας στα πλαίσια των προσπαθειών του 

για διάθεση προβληματικών ΠΡΟ·ίόντων (οινικών) υπέβαλε τον Ιούλιο του 1988 
πρόταση στο Υπουργικό Συμβούλιο για την αγορά δύο αεροπλάνων από την 

Πολωνία με σκοπό τη χρησιμοποίησή τους για την αποτελεσματική καταπολέμηση 

του περονόσπορου και την κατάσβεση πυρκαγιών. 

Το Υπουργικό Συμβούλιο τον Ιούλιο επίσης του 1988, ύστερα από εισήγηση 
του Υπουργού Γεωργίας ότι λόγω της ιδιομορφίας του κυπριακού εδάφους και της 

φύσης των αναγκών που πρόκειται να καλυφθούν με την αγορά των δύο αερο

πλάνων είναι προτιμότερη η αγορά ελικοπτέρων, αποφάσισε (Αρ. Απόφασης 30.446) 
να εξουσιοδοτήσει Υπουργική Επιτροπή αποτελούμενη από τους Υπουργούς Εμπο

ρίου και Βιομηχανίας, Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και Οικονομικών, για να 

διερευνήσει τη δυνατότητα αγοράς από την Πολωνία μέσα στα πλαίσια του αντι

σταθμιστικού εμπορίου δύο ελικοπτέρων ή και αεροπλάνων και να αποφασίσει 

χωρίς επαναφορά στο Υπουργικό Συμβούλιο, αν υπάρξει ομοφωνία μεταξύ των 

μελών της. 

Η πιο πάνω Υπουργική Επιτροπή συνήλθε το Νοέμβριο του 1988 και ενημερώ
θηκε για το γεγονός ότι η Πολωνία αποδέχθηκε την πώληση στην Κυπριακή Κυβέρ

νηση αεροσκαφών με πληρωμή κατά 20% σε μετρητά, κατά 70% με κυπριακά οινικά 
προ·ίόντα και κατά 10% με άλλα προ·ίόντα. Η Υπουργική Επιτροπή στην ίδια 

σύσκεψη μελέτησε την έκθεση της κυπριακής αποστολής που μετέβη στην Πολωνία 

το Σεπτέμβριο του 1988, για να εξετάσει επί τόπου τα αεροπλάνα και τα ελικόπτερα 
και αποφάσισε την αγορά δύο ελικοπτέρων και δύο αεροπλάνων από την Πολωνία 

έναντι ποσού ύψους $1.5 εκ. δολαρίων. Επίσης αποφασίστηκε με τη σύμφωνη γνώμη 
και του Υπουργού Άμυνας να αναληφθεί η διαχείριση και η λειτουργία των ελικο

πτέρων και των αεροπλάνων από το Υπουργείο Άμυνας μέσω της Εθνικής 

Φρουράς. 
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Σε νέα σύσκεψη της Υπουργικής Επιτροπής στις 15 Μα'ίου του 1989 και με 
βάση τα πορίσματα των εκθέσεων των διάφορων υπηρεσιών ότι τα πολωνικά ελικό

πτερα μπορούν να ικανοποιήσουν τις ανάγκες του Υπουργείου Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων για επιθεώρηση θαλασσών, μεταφορά προσωπικού για δασοπυρό

σβεση και αεροψεκασμούς, αποφασίστηκε η αγορά δύο ελικοπτέρων έναντι ποσού 

$820.000 δολαρίων το καθένα, ενώ παράλληλα θα καταβάλλονταν και $290.000 για 
τον εξοπλισμό τους. Στην ίδια σύσκεψη αναφέρθηκε ότι οι όροι πληρωμής διαφορο

ποιήθηκαν και αυτή θα γινόταν με την καταβολή του 44% της αξίας τους σε μετρητά 
και του 56% σε κρασί χύμα από τη ΣΟΔΑΠ. 

Στις 18 Μα'ίου 1989 το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε να υιοθετήσει την 
πιο πάνω εισήγηση της Υπουργικής Επιτροπής για αγορά δύο ελικοπτέρων από την 

Πολωνία μέσα στα πλαίσια του αντισταθμιστικού εμπορίου έναντι συνολικής 

δαπάνης $1.930.000 δολαρίων, γι' αυτό και εξουσιοδότησε τον Υπουργό Οικονο
μικών να καταθέσει στη Βουλή σχετικό νομοσχέδιο για την εξασφάλιση των 

αναγκαίων πιστώσεων. 

Στις 15 Ιουνίου 1989 η Βουλή των Αντιπροσ<ί:ιπων ενέκρινε νομοσχέδιο 

συμπληρωματικής πίστωσης ύψους ί965.ΟΟ0 για τη διευθέτηση της πληρωμής των 

δύο πολωνικών ελικοπτέρων. 

Στο σημείο αυτό η Επιτροπή θεωρεί σκόπιμο να παραθέσει σε γενικές γραμμές 

τις απόψεις/εισηγήσεις των διάφορων υπηρεσιών που εκτέθηκαν στα πλαίσια των 

συσκέψεων που πραγματοποιήθηκαν πριν καθώς και μετά από την τελική απόφαση 

για την αγορά των δύο ελικοπτέρων από την Πολωνία. 

α') Κυπριακές Αερογραμμές: 

Σε έκθεση των Κυπριακών Αερογραμμών που στάληκε στο Υπουργείο 

Εμπορίου και Βιομηχανίας στις 11 Μα'ίου 1989 εντοπίζονται τα πιο 
κάτω σημεία: 

- Θα έπρεπε να κληθούν να διαγωνιστούν κι άλλοι κατασκευαστές 

ελικοπτέρων. 

- Η έλλειψη επακριβών στοιχείων για τις ανάγκες των Τμημάτων που θα 

χρησιμοποιούσαν τα ελικόπτερα υπήρξε ένα από τα σοβαρά προβλήματα 

που αντιμετωπίστηκαν. 

- Δεν υπήρξε ικανοποιητικός χρόνος για μελέτη του θέματος μια και τα 

σχετικά έγγραφα που περιείχαν τεχνικές και λογιστικές πληροφορίες 

δόθηκαν πολύ καθυστερημένα. 

- Η απευθείας επαφή με τους προμηθευτές ήταν διάρκειας τριών μόνο 
ωρών. Τέτοια επαφή θα έπρεπε να ήταν πολύ μεγαλύτερη σε χρονική 

διάρκεια. 

- Η χρησιμοποίηση των ελικοπτέρων για πυρόσβεση πρέπει να 

αποκλειστεί, αφού η απόδοσή τους πέραν των 400C δεν είναι εγγυημένη 
και όπως υπολογίζεται η θερμοκρασία πάνω από πυρκαγιές είναι πολύ 

ψηλότερη από 400C. 

- Όπως φαίνεται τουλάχιστο στο χαρτί, τα ελικόπτερα μπορούν να 

χρησιμοποιηθούν για αεροψεκασμούς. 

- Μόνο προφορικές και όχι γραπτές διαβεβαιώσεις των κατασκευαστών 

δόθηκαν ότι ο σχεδιασμός και τα επίπεδα αεροκαταλληλότητας συνάδουν 

με διεθνείς προδιαγραφές. 



372 

- Για να εξακριβωθεί αν το κόστος των ελικοπτέρων είναι λογικό και αν 

η ποιότητά τους συνάδει με αποδεκτά πρότυπα, θα ήταν σκόπιμο να 

κληθεί κάποιος οργανισμός επιθεωρήσεων όπως το Bureau Veritas για να 
τα ελέγξει προσεκτικά. 

- Χωρίς τις γραπτές διαβεβαιώσεις των κατασκευαστών οι Κυπριακές 

Αερογραμμές, οι οποίες έχουν γνώση των δυτικών προτύπων, δεν ήταν 

σε θέση να κρίνουν για την ασφάλεια των πολωνικών ελικοπτέρων. 

β') Γενικό Επιτελείο Εθνικής Φρουράς - Διοίκηση Αεροπορίας: 

Σε έκθεση της Διοίκησης Αεροπορίας του Οκτωβρίου του 1988 
αναφέρεται ότι στη διάρκεια της παραμονής της αποστολής στην 

Πολωνία, στην οποία συμμετείχαν και δύο εκπρόσωποι της Διοίκησης 

Αεροπορίας, έγινε ξενάγηση σε διαφορετικό εργοστάσιο από εκείνο στο 

οποίο κατασκευάζονται τα ελικόπτερα που τελικά αγοράστηκαν και 

μάλιστα η ενημέρωση κράτησε μόνο είκοσι λεπτά. Από την ενημέρωση 

που έγινε διατυπώνονται τα πιο κάτω σχόλια και για τα αεροπλάνα και 

για τα ελικόπτερα:-

- Το αεροπλάνο κατασκευάζεται για την εκτέλεση κυρίως αεροψεκασμού 
και αερολιπάνσεων και είναι πετυχεμένο στο είδος του για αεροψεκασμό 

και αερολίπανση σε μεγάλες και ανοικτές πεδιάδες. Σε ορεινές περιοχές 

παρουσιάζει δυσκολίες λόγω της βαριάς κατασκευής του. Για 

αεροπυροσβέσεις η αποτελεσματικότητά του είναι περιορισμένη. Για 

κάθε ώρα πτήσης υπολογίστηκε κόστος $360 δολαρίων περίπου. 

- Το ελικόπτερο ΜΙ-Ζ, που δεν είναι του τύπου των ελικοπτέρων που 
τελικά αγοράστηκαν, μπορεί να χρησιμοποιηθεί για αεροψεκασμούς και 

αερολιπάνσεις, όπως και το αεροπλάνο, και επιπλέον μπορεί να 

χρησιμοποιηθεί και σε περιοχές στις οποίες δεν μπορεί να προσεγγίσει 

το αεροπλάνο. Επίσης μπορεί να χρησιμοποιηθεί και σε άλλες αποστολές 

παροχής κοινωνικών υπηρεσιών. Για την αντιμετώπιση πυρκαγιών 

μπορεί να μεταφέρει προσωπικό δασικών και πυροσβεστικών δυνάμεων 

σε κύρια σημεία της πυρκαγιάς. 

- Επισημαίνεται ότι η αγορά δύο διαφορετικών τύπων πτητικών μέσων 

παρουσιάζει μειονεκτήματα όπως αυξημένα έξοδα και περισσότερο 

χρόνο για αρχική εκπαίδευση προσωπικού, μεγαλύτερο κόστος 

συντήρησης, χαμηλό βαθμό εκμετάλλευσης διαθεσιμότητας κτλ. 

γ') Τμήμα Δασών: 

Οι απόψεις του εν λόγω Τμήματος για τη χρησιμοποίηση των 

πολωνικών αεροπλάνων/ελικοπτέρων στη δασική πυροπροστασία 

συνοψίζονται στα πιο κάτω:-

- Το αεροπλάνο μπορεί να χρησιμοποιηθεί για περιπολίες με σκοπό την 

επισήμανση πυρκαγιών καθώς και για την καταπολέμηση πυρκαγιών με 

νερό. Όσον αφορά τις περιπολίες από υπολογισμούς που έγιναν για το 

κόστος πτήσης του αεροπλάνου συμπεραίνεται ότι το σύστημα που 

λειτουργεί με τα πυροφυλάκια είναι πιο οικονομικό και πιο αποδοτικό. 
Όσον αφορά τη χρησιμοποίηση του αεροπλάνου για την καταπολέμηση 

πυρκαγιών με νερό, ειδικός εμπειρογνώμονας της F ΑΟ για το θέμα δε 
συστήνει για τις κυπριακές συνθήκες κάτι τέτοιο. 
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- Τα ελικόπτερα μπορούν να χρησιμοποιηθούν βασικά στη μεταφορά 
προσωπικού, για καταπολέμηση πυρκαγιών με νερό και σαν ιπτάμενο 

αρχηγείο νοουμένου ότι -

ί) πληρούν τις προδιαγραφές που περιλαμβάνονται στην έκθεση του 

εμπειρογνώμονα της Οργάνωσης Τροφίμων και Γεωργίας των 

Ηνωμένων Εθνών και μπορούν να προσγειωθούν, να απογειωθούν 

και να χρησιμοποιηθούν στην πυρόσβεση σε υΨόμετρα πάνω από 

1500 μέτρα, 

ίi) μπορούν να μεταφέρουν τουλάχιστο 5 δασοπυροσβέστες με τον 

εξοπλισμό τους, 

iiϊ) μπορούν να αναρροφούν νερό εν πτήσει για καταπολέμηση 

πυρκαγιών είτε με καθαρό νερό είτε με νερό αναμειγμένο σε 

διάφορες αναλογίες με άλλες χημικές ουσίες κατά τη διάρκεια της 

πτήσης και φυσικά αν διαθέτουν εξοπλισμό ρίψεως νερού . 

δ') Τμήμα Αλιείας: 

Οι θέσεις του Τμήματος Αλιείας για την αποδοτικότητα των πολωνικών 

αεροσκαφιδν και ελικοπτέρων για τις δραστηριότητές του συνοψίζονται 

στα πιο κάτω: -

- Για την εκτέλεση περιπολιών για πρόληψη της ρύπανσης της θάλασσας 

τα αεροπλάνα μειονεκτούν, γιατί είναι μονοθέσια και δεν παρέχουν την 

ευχέρεια της μεταφοράς παρατηρητή που να εντοπίζει ρύπανση στη 

θάλασσα. Αντίθετα τα ελικόπτερα σύμφωνα με τις προδιαγραφές δεν 

παρουσιάζουν κανένα πρόβλημα για την εκτέλεση τέτοιων περιπολιών. 

Για την καταπολέμηση της ρύπανσης της θάλασσας τα πολωνικά 

αεροπλάνα βάσει των προδιαγραφών είναι κατάλληλα για ψεκασμό και 

διάλυση των κηλίδων πετρελαίου και υπερτερούν των αεροσκαφών πσυ 

διαθέτει το Τμήμα Γεωργίας για τέτοιους αεροψεκασμούς διαλυτικών. 

Τα ελικόπτερα με βάση τις προδιαγραφές μπορούν επίσης να 

χρησιμοποιηθούν για ψεκασμό διαλυτικών για διάλυση κηλίδων 

πετρελαίου στη θάλασσα καθώς και για την άμεση μεταφορά εξοπλισμού 

για καταπολέμηση της ρύπανσης της θάλασσας σε πολύ επείγοντα 

περιστατικά. 

ε') Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων: 

Στα πλαίσια των διάφορων συσκέψεων που πραγματοποιήθηκαν στο 

Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων στη διάρκεια του 1989 
διαπιστώθηκαν ή και αποφασίστηκαν τα πιο κάτω: 

- Τα δύο πολωνικά ελικόπτερα να αγοραστούν νοουμένου ότι πληρούν 
τις προδιαγραφές και τα άλλα στοιχεία που θα συμφωνηθούν μεταξύ 

Πολωνών και Κυπρίων ειδικών και η εκπαίδευση των πιλότων να γίνει 

στην Πολωνία. 

Το κόστος χρήσης των ελικοπτέρων υπολογίστηκε ότι θα είναι 

μεγαλύτερο από το κόστος χρήσης των αεροπλάνων. 

- Για τη μηχανική κατάσταση των ελικοπτέρων να γίνουν διαβουλεύσεις 

μεταξύ των Πολωνών τεχνικών και εκπροσώπων των Κυπριακών 

Αερογραμμιδν. 



374 

- Οι Πολωνοί αντιπρόσωποι διαβεβαίωσαν ότι: 

(i) στα ελικόπτερα μπορούν να τοποθετηθούν συστήματα 
αεροψεκασμών για ψεκασμό αμπελιών, πατατών κτλ., καθώς και 

για την καταπολέμηση κηλίδων πετρελαίου στη θάλασσα, 

(ii) μπορούν να μεταφέρουν εννέα άτομα συν τον πιλότο, 

(iii) μπορούν να μεταφέρουν νερό για δασοπυρόσβεση, δεν μπορούν 

όμως να κάνουν αναρρόφηση νερού από φράγματα ούτε 

διαθέτουν σύστημα ανάμιξης νερού με χημικές ουσίες κατά την 

πτήση, 

(iv) δε διαθέτουν ηλεκτρονικό σύστημα επισήμανσης των πυρκαγιών, 

(ν) παρόμοια ελικόπτερα πωλήθηκαν στη Σιέρρα Λεόνε, Σουδάν, 

Αίγυπτο, Αλγερία και Κολομβία. 

Σε άλλες συσκέψεις του ίδιου πιο πάνω Υπουργείου συζητήθηκε το 

θέμα της χρήσης των πολωνικών ελικοπτέρων και: 

- Διαπιστώθηκε ότι τα δύο αεροπλάνα που διαθέτει το Υπουργείο 

Γεωργίας καλύπτουν τις ανάγκες για αεροψεκασμούς, γι' αυτό δε 

δικαιολογείται να γίνουν έξοδα υποδομής και σύσταση υπηρεσίας για τη 

διενέργεια αεροψεκασμών με τα πολωνικά ελικόπτερα, γι' αυτό είναι 

προς το συμφέρον της οικονομίας να διατηρηθεί η υφιστάμενη 

διευθέτηση διενέργειας αεροψεκασμών με τα αεροπλάνα. 

- Αποφασίστηκε να διαχειρίζεται η Εθνική Φρουρά τα δύο ελικόπτερα 

που θα αγοραστούν και να χρησιμοποιούνται από το Υπουργείο 
Γεωργίας για την επισήμανση θαλάσσιας ρύπανσης και για τη μεταφορά 

προσωπικού για κατάσβεση πυρκαγιών. 

στ') Υπουργείο Άμυνας: 

Σε επιστολή του Υπουργού Άμυνας προς τον Υπουργό Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων το Σεπτέμβριο του 1990 επισημαίνονται τα πιο κάτω:-
- Το Υπουργείο Άμυνας ουδέποτε είχε πρόθεση αλλ' ούτε και μπορούσε 
να αναλάβει πλήρη ευθύνη και εκμετάλλευση των δύο ελικοπτέρων ΡΕ

ΖΕΤΕΙ που αγοράστηκαν από την Πολωνία για αεροψεκασμούς, γιατί 

εκτός του ότι αυτά δεν μπορούν να καλύψουν οποιεσδήποτε 

στρατιωτικές ανάγκες δημιουργούν επιπρόσθετα και τα πιο κάτω 

προβλήματα:-

(i) σε περίπτωση ανάληψης της ευθύνης αυτής η Διοίκηση Αεροπορίας 

θα εκτραπεί από την κύρια αποστολή της, 

(ii) υπάρχει έλλειψη σε ιπτάμενο και τεχνικό προσωπικό, 

(iii) κάτω από τις ιδιάζουσες συνθήκες που λειτουργεί η Εθνική Φρουρά, 
η ενοποίηση κάτω από ένα φορέα oμoειδιi:ιν εργασιών είναι ανέφικτη 

και με την πολυτυπία των πτητικών μέσων θα προκληθούν μοιραία 
παραλείψεις τόσο από το ιπτάμενο όσο και από το τεχνικό 

προσωπικό με άμεσες επιπτώσεις στο βαθμό ασφάλειας των 
πτήσεων, 

(iv) σε περίπτωση που το Υπουργείο Γεωργίας αποφασίσει να 

χρησιμοποιήσει τα δύο πολωνικά ελικόπτερα για σκοπούς 

αεροψεκασμών το Υπουργείο Άμυνας παραμένει πιστό στη 

δέσμευσή του για την παροχή ιπτάμενου προσωπικού για το 

χειρισμό τους. 
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ζ') Υπουργείο Οικονομικών: 

Σε σύσκεψη στο Υπουργείο Οικονομικών που πραγματοποιήθηκε τον 
Ιούνιο του 1990 σχετικά με τη χρήση, συντήρηση και διαχείριση των 
πολωνικών ελικοπτέρων στην οποία παρίστατο και ο Υπουργός 
Εσωτερικών διαπιστώθηκαν ή και αποφασίστηκαν τα πιο κάτω:-

- τα ελικόπτερα να δοθούν στην Εθνική Φρουρά και να τα χειρίζονται οι 
πιλότοι της. Η συντήρηση και υποστήριξή τους θα γίνεται επίσης από 
την Εθνική Φρουρά, 

- τα έξοδα διαχείρισής τους θα αναληφθούν από το Υπουργείο Γεωργίας 
και Φυσικών Πόρων, 

- να εγκαθιδρυθούν μηχανισμοί συντονισμού ενεργειών μεταξύ των 

Υπουργείων Άμυνας και Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για την 

καλύτερη και αποδοτικότερη χρήση των ελικοπτέρων. 

Στην ίδια πιο πάνω σύσκεψη ο Υπουργός Εσωτερικών δήλωσε ότι τα 
ελικόπτερα δε θα χρησιμοποιούνται για σκοπούς δίωξης ναρκωτικών και 
επισήμανσης τυχόν ρύπανσης της θάλασσας, γιατί η αστυνομία έχει ήδη 

αποκτήσει τα δικά της μέσα για τους σκοπούς αυτούς. 

η') Γραφείο Προγραμματισμού: 

Σε σύσκεψη που πραγματοποίήθηκε στο Γραφείο Προγραμματισμού το 
Σεπτέμβριο του 1990 συζητήθηκε το θέμα διάθεσης και χρήσης των δύο 
πολωνικών ελικοπτέρων και διαπιστώθηκαν τα πιο κάτω:-

- Όχι μόνο δεν υπάρχει ενιαίος φορέας για τα πτητικά μέσα που διαθέτει 
η κυβέρνηση, αλλά υπάρχει και μια προβληματική πολυμορφία πτητικών 

μέσων που διεθνώς δεν είναι αποδεκτή. 

- Η Αστυνομία καλύπτει τις ανάγκες της με τα μέσα που ήδη εξασφάλισε 
και η Εθνική Φρουρά συνεχίζει το εξοπλιστικό πρόγραμμά της. 

- Παραμένει η ικανοποίηση των αναγκών του Υπουργείου Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων που όμως σε επιστολή του ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 
1990 αναφέρει ότι δε χρειάζεται τα δύο ελικόπτερα τύπου ΡΕΖΕΤΕΙ για 
τους αεροψεκασμούς για τους οποίους αγοράστηκαν. Το Υπουργείο 

αυτό ενδιαφέρεται για τη χρησιμοποίηση των ελικοπτέρων μόνο για τις 

ανάγκες του Τμήματος Δασών (πυρκαγιές) και του Τμήματος Αλιείας 

(επισήμανση και καταπολέμηση κηλίδων στη θάλα~σα) δηλαδή για τις 
μισές περίπου ώρες από όσες αρχικά υπολογίστηκε. 

- Το Υπουργείο Άμυνας ουδέποτε είχε πρόθεση ούτε και μπορούσε να 
αναλάβει πλήρη ευθύνη και εκμετάλλευση των δύο πολωνικών 

ελικοπτέρων που αγοράστηκαν για αεροψεκασμούς, γιατί αυτά δεν 

μπορούν να καλύψουν οποιεσδήποτε στρατιωτικές ανάγκες, ενώ υπάρχει 

έλλειψη σε ιπτάμενο και τεχνικό προσωπικό. Τέτοια ανάληψη θα είχε ως 

αποτέλεσμα την εκτροπή της Διοίκησης Αεροπορίας από τον προορισμό 
της. 

- Για την αγορά των δύο ελικοπτέρων δεν έγινε οποιαδήποτε 

τεχνικοοικονομική μελέτη ούτε υπολογίστηκαν τα έξοδα για τη 

συντήρηση και λειτουργία τους. Επισημάνθηκε επίσης ότι η συντήρησή 

τους είναι πολύ πιο ψηλή και δύσκολη από τα άλλα πτητικά μέσα, γιατί 

απαιτείται πρόσληψη τεχνικών και άλλου προσωπικού για 

αεροψεκασμούς καθώς και πρόσθετη δαπάνη της τάξης των ί187.000 από 
τις οποίες f50.oo0 θα επαναλαμβάνονται κάθε χρόνο. 
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- Το 95% των αναγκών (χωρίς τους αεροψεκασμούς) καλυπτόταν 

προηγουμένως από τα υφιστάμενα πτητικά μέσα της Εθνικής Φρουράς 

και καμιά δυσκολία δεν υπάρχει να συνεχιστεί η τακτική αυτή, χωρίς 

δηλαδή τα δύο νέα ελικόπτερα. 

- Η καταπολέμηση κηλίδων στη θάλασσα μπορεί να γίνει με τα δύο 

αεροπλάνα που διαθέτει το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

- Η μεταφορά προσωπικού (δασοπυροσβέστες) για κατάσβεση πυρκαγιών 
σε απόκρημνες περιοχές μπορεί να γίνει με τα υφιστάμενα πτητικά μέσα. 

- Υπάρχουν προβλήματα και δυσκολίες στη χρήση των δύο νέων 

ελικοπτέρων, η διατήρησή τους είναι αντιοικονομική (νέο προσωπικό, 

πρόσθετος εξοπλισμός, πολύ περιορισμένη χρήση κτλ.), ενώ τίθεται θέμα 

ποιος θα τα αναλάβει. 

Το Γραφείο Προγραμματισμού σε άλλο σχετικό σημείωμά του που 

κατατέθηκε στην Επιτροπή εισηγείται την εξέταση του ενδεχομtνου 
μεταπώλησης των δύο ελικοπτέρων ή και ανταλλαγής τους με άλλα 

πτητικά μέσα του ίδιου τύπου με εκείνα που διαθέτει η Εθνική Φρουρά, 

έστω και με κάποιο πρόσθετο κόστος, για σκοπούς περιορισμού της 

πολυμορφίας. 

θ') Ελεγκτική Υπηρεσία της Δημοκρατίας: 

Σε έκθεση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας σχετικά με την 

αγορά των δύο πολωνικών ελικοπτέρων διαπιστώνονται τα πιο κάτω 

γενικά συμπεράσματα: 

- Αντί να -αγοραστούν δύο αεροπλάνα προς $169.980 δολάρια το ένα που 
θα χρησιμοποιούσε το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 

τους αεροψεκασμούς, τελικά αγοράστηκαν δύο ελικόπτερα συνολικής 

δαπάνης $1.930.000 δολαρίων μαζί με τα σχετικά μηχανήματα και τον 
ανάλογο εξοπλισμό. 

- Τα δύο ελικόπτερα δεν αξιοποιήθηκαν για το σκοπό που αγοράστηκαν 
δηλαδή για αεροψεκασμούς, κατάσβεση πυρκαγιών κτλ. . 

- Για την αγορά τους δεν έγινε οποιαδήποτε τεχνικοοικονομική μελέτη. 

- Ενώ η αρχική συμφωνία για την πληρωμή των ελικοπτέρων πρόβλεπε 

ότι το 80% της αξίας τους θα εξοφλείτο με οινικά και άλλα προ'ίόντα και 
το 20% σε μετρητά, τελικά η συμφωνία τροποποιήθηκε με απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου και η πληρωμή έγινε κατά 44% σε μετρητά και 
κατά 56% μέ οινικά προ·ίόντα. 

Συμπεράσματα της Επιτροπής: 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ελέγχου με βάση όλα τα πιο πάνω στοιχεία που 

κατατέθηκαν ενώπιόν της και τη συζήτηση J1jou διεξήχθη κατά την εξέταση του όλου 
θέματος έχει καταλήξει, με τη διαφωνία των Μελών της-Βουλευτών της Κοινοβου

λευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, στα πιο κάτω γενικά συμπε

ράσματα: 

α') Το γεγονός ότι τα δύο πολωνικά ελικόπτερα αγοράστηκαν από την 

κυβέρνηση με σκοπό τη διάθεση προβληματικών προ'ίόντων που δεν 

μπορούσαν να διατεθούν με άλλο τρόπο δεν αποτελεί επαρκή 
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δικαιολογία, ότι "θέμα ζήτησης προσφορών και διεξαγωγής 

τεχνικοοικονομικής μελέτης δεν μπορούσε να προκύψει", όπως 

αναφέρεται στα επίσημα κυβερνητικά ανακοινωθέντα, ιδιαίτερα αν 

ληφθούν υπόψη τα τεράστια προβλήματα που στη συνέχεια δημιούργησε η 

αγορά αυτή, η οποία έγινε χωρίς την αναγκαία και νενομισμένη 

διαδικασία. 

β') Οι επίσημες κυβερνητικές δηλώσεις πάνω στο όλο θέμα, ότι η Επιτροπή 

Οικονομικών και Προϋπολογισμού ενέκρινε το σχετικό κονδύλι για την 

αγορά των δύο ελικοπτέρων τον Ιούνιο του 1989 "ύστερα από πλήρη 
ενημέρωση που της παρασχέθηκε" δεν ευσταθούν, αφού σύμφωνα με τα 

πρακτικά των τότε συνεδριάσεων της Επιτροπής Οικονομικών που 

πραγματοποιήθηκαν στις 31 Μα'ίου και 5 Ιουνίου του 1989 προκύπτει 
ότι η ενημέρωση αυτή κάθε άλλο παρά πλήρης ήταν, γιατί δεν έγινε καμιά 

αναφορά στις διαφωνίες ή τις επιφυλάξεις που διατυπώθηκαν από 

ορισμένες υπηρεσίες κατά τη διάρκεια των μελετών για την αγορά των 

ελικοπτέρων. Από την άλλη η τότε Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Οικονομικών δεν ήταν σε θέση να γνωρίζει, αφού δεν της είχε λεχθεί, ότι 

προηγήθηκαν μελέτες με ενδεχόμενο την αγορά αεροπλάνων αντί 

ελικοπτέρων, που θα ήταν και συμφερότερα και πιο αποδοτικά, ούτε και 

σε θέση να γνωρίζει τα διάφορα προβλήματα που στο μεταξύ εγέρθηκαν 

αναφορικά με τη χρήση, διαχείριση και αξιοποίηση των δύο 

ελικοπτέρων. Η Επιτροπή ενέκρινε το σχετικό κονδύλι για την αγορά 

των δύο ελικοπτέρων (;(965.000), το οποίο τελικά εγκρίθηκε και από τη 
Βουλή, βασιζόμενη στα όσα στοιχεία κατατέθηκαν ενώπιόν της και 

λαμβάνοντας ιδιαίτερα υπόψη ότι αυτά θα ανταλλάσσονταν σε 

σημαντικό μέρος με προβληματικά οινικά προ'ίόντα και ότι, όπως 

αναφέρεται στη σχετική εισηγητική έκθεση του Υπουργείου Οικονομικών 

που συνόδευε το σχετικό νομοσχέδιο συμπληρωματικής πίστωσης, "τα 

ελικόπτερα αυτά μπορούν να ανταποκριθούν ικανοποιητικά στις 

ανάγκες του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων". 

γ') Από τα στοιχεία που έχουν κατατεθεί προκύπτει ότι, ενώ αρχικά υπήρχε 

εισήγηση όπως στα πλαίσια των προσπαθειών για διάθεση των οινικών 

προ'ίόντων αγοραστούν δύο αεροπλάνα από την Πολωνία στην τιμή των 

$169.980 δολαρίων το ένα με σκοπό τη χρήση τους για την 

αποτελεσματική καταπολέμηση του περονόσπορου και την κατάσβεση 

πυρκαγιιόν, τελικά αποφασίστηκε χωρίς πολύ προβληματισμό και 

σχετικές μελέτες η αγορά δύο ελικοπτέρων μαζί με τα ανάλογα 

εξαρτήματα και τον εξοπλισμό τους έναντι συνολικής δαπάνης 

$1.930.000 δολαρίων. Τροποποίηση επίσης επήλθε στην αρχική 

συμφωνία για την πληρωμή των ελικοπτέρων που πρόβλεπε ότι το 80% 
της αξίας τους θα εξοφλείτο με οινικά και άλλα προ'ίόντα και το 20% σε 
μετρητά, με αποτέλεσμα η πληρωμή να γίνει κατά 44% σε μετρητά και 
κατά 56% με οινικά προ·ίόντα. Οι αλλαγές αυτές στις αρχικές αποφάσεις 
τόσο για το είδος των πτητικών μέσων που θα αγοράζονταν (ελικόπτερα 

αντί αεροπλάνα) όσο και για τον τρόπο πληρωμής τους (διαφοροποίηση 

του ποσοστού του αντισταθμιστικού εμπορίου) καθώς επίσης και η 

διαφορά στην τιμή τους ($1.5 εκατομμύριο δολάρια περίπου διαφορά) 
εγείρουν σοβαρά ερωτηματικά, ιδιαίτερα αν ληφθούν υπόψη τα μετέπειτα 

προβλήματα που δημιούργησε η αγορά των δύο πολωνικών ελικοπτέρων. 
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δ') Είναι φανερό ότι, όταν πάρθηκε η τελική απόφαση για την αγορά των 

δύο ελικοπτέρων, δε λήφθηκαν υπόψη τα διάφορα προβλήματα που 

εντοπίστηκαν από τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες και ειδικότερα τα εξής: 

(i) Θέμα ασφάλειας: 

Για το θέμα ασφάλειας των ελικοπτέρων δόθηκαν μόνο προφορικές 

διαβεβαιώσεις των κατασκευαστών, γι' αυτό και οι Κυπριακές 

Αερογραμμές δήλωσαν ότι δεν ήταν σε θέση να κρίνουν για την 

ασφάλειά τους χωρίς έγγραφες διαβεβαιώσεις. 

(iϊ) Πυρόσβεση: 

Οι Κυπριακές Αερογραμμές επισημαίνουν ότι η χρήση των 

ελικοπτέρων για πυρόσβεση πρέπει να αποκλειστεί, αφού η απόδοσή 

τους πέραν των 400C δεν είναι εγγυημένη και όπως υπολογίζεται η 
θερμοκρασία πάνω από πυρκαγιά είναι πολύ ψηλότερη από 400C. 

Εξάλλου το Τμήμα Δασών αναφέρει ότι τα εν λόγω ελικόπτερα 

θα μπορούσαν να χρησιμοποιηθούν για πυρόσβεση νοουμένου ότι 

μπορούν να αναρροφούν νερό εν πτήσει, πράγμα όμως που δεν 

μπορεί να γίνει σύμφωνα με τους κατασκευαστές. 

(iii) Αεροψεκασμοί: 

Διαπιστώθηκε ότι τα αεροπλάνα που διαθέτει το Υπουργείο 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων καλύπτουν τις ανάγκες για 

αεροψεκασμούς με πιο οικονομικό τρόπο, γι' αυτό και δε 

δικαιολογείται η σύσταση υπηρεσίας για αεροψεκασμούς με τα 

ελικόπτερα. Από την άλλη, το Υπουργείο Άμυνας δήλωσε ότι δεν 

αναλαμβάνει πλήρη ευθύνη και εκμετάλλευση των πολωνικών 

ελικοπτέρων που αγοράστηκαν για αεροψεκασμού ς για τους λόγους 

που αναφέρονται πιο πάνω (εκτροπή της Διοίκησης Αεροπορίας από 

τον προορισμό της, έλλειψη ιπτάμενου και τεχνικού προσωπικού 

κτλ.). 

(ϊv) Επισήμανση κηλίδων πετρελαίου στη θάλασσα και καταπολέμησή 

τους: 

Διαπιστώθηκε ότι η επισήμανση ρύπανσης της θάλασσας γίνεται ήδη 

από τα αεροπλάνα που διαθέτει η αστυνομία και ότι η καταπολέμησή 

τους μπορεί να γίνει με τα δύο αεροπλάνα που διαθέτει το 

Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Από τα πιο πάνω στοιχεία προκύπτει αβίαστα το συμπέρασμα 

ότι, ενώ τα ελικόπτερα αγοράστηκαν για να χρησιμοποιούνται για 

κατάσβεση πυρκαγιών, για αεροψεκασμούς και για καταπολέμηση 

της ρύπανσης της θάλασσας, τελικά έχει διαπιστωθεί ότι κανένας 

από τους πιο πάνω σκοπούς δεν μπορεί να εξυπηρετηθεί ουσιαστικά 

τόσο για λόγους ασφάλειας όσο και για λόγους οικονομικούς. Στο 

σημείο αυτό η Επιτροπή θεωρεί σκόπιμο να αναφέρει ότι με βάση 
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την ενημέρωση που της έγινε έχει διαπιστωθεί ότι τα δύο ελικόπτερα 

από τις αρχές του 1990 μέχρι και το Φεβράρη του τρέχοντος χρόνου 
χρησιμοποιήθηκαν μόνο για 203 ώρες ως εξής: 

Έλεγχος θαλάσσιας ρύπανσης: 84 ώρες 

Ασκήσεις/παρελάσεις: 38ώρες 

Δοκιμές Αέρος: 8 ώρες 

Τμήμα Δασών: 

Συντήρηση: 

Σύνολο: 

5 ώρες 

68 ώρες 

203 ώρες 

ε') Από τα επίσημα πρακτικά σύσκεψης της Υπουργικής Επιτροπής που 

ορίστηκε για τη μελέτη του θέματος αγοράς αεροσκαφών από την 

Πολωνία προκύπτει ότι η εν λόγω Υπουργική Επιτροπή αποφάσισε 

αρχικά να αγοράσει δύο αεροπλάνα και δύο ελικόπτερα "αφού έλαβε 

υπόψη" την έκθεση των ειδικών που είχαν μεταβεί στην Πολωνία το 

Σεπτέμβριο του 1988. Όπως όμως προκύπτει από άλλα έγγραφα στοιχεία 
που κατατέθηκαν στην Επιτροπή, η συνάντηση της κυπριακής 

αντιπροσωπείας με αρμόδιους Πολωνούς τεχνικούς δεν κατέστη δυνατή, 

ώστε να απαντηθούν οι ερωτήσεις πάνω στα τεχνικά θέματα οι οποίες 

σχετίζονταν με τα ελικόπτερα που τελικά αγοράστηκαν. Το μόνο που 

έγινε στη διάρκεια της παραμονής της αποστολής στην Πολωνία ήταν μια 

σύντομη ξενάγηση σε εργοστάσιο και μάλιστα διαφορετικό από αυτό που 

κατασκευάζει τα ελικόπτερα. Κατά τη διάρκεια της ξενάγησης δόθηκαν 

μερικά διαφημιστικά φυλλάδια Ί'ια τον τύπο του ελικοπτέρου που 

αγοράστηκε και έγινε πρόχειρη ενημέρωση διάρκειας είκοσι λεπτών για 

άλλα πτητικά μέσα και όχι γι' αυτά που τελικά αγοράστηκαν. Χωρίς η 

Επιτροπή να επιρρίπτει οποιαδήποτε ευθύνη στα μέλη της κυπριακής 

αντιπροσωπείας που συμμετείχαν στην εν λόγω αποστολή έχει 

διαπιστώσει ότι η αποστολή αυτή δεν κατέστη δυνατό να επιτελέσει 

ουσιαστικά το ρόλο που είχε να διαδραματίσει για τη διερεύνηση όλων 

των πτυχών του θέματος, αφού σύμφωνα με τα στοιχεία που 

κατατέθηκαν η αποστολή ούτε είδε τα ελικόπτερα αλλ' ούτε και θα ήταν 

σε θέση, αν τα έβλεπε, να αποφανθεί για την καταλληλότητά τους. 

στ') Εκτός του ότι τα ελικόπτερα που αγοράστηκαν από την Πολωνία δεν 

μπορούν τελικά να χρησιμοποιηθούν για τους σκοπούς της αγοράς τους 

για τους λόγους που εκτέθηκαν προηγουμένως, επιτείνουν ταυτόχρονα 

το πρόβλημα της πολυμορφίας που παρουσιάζουν τα πτητικά μας μέσα 

και που διεθνώς δεν είναι αποδεκτή. 

Γενικές παρατηρήσεις/σχόλια της Επιτροπής: 

Με βάση όλα τα πιο πάνω η Επιτροπή, με τη διαφωνία των Μελών της

Βουλευτών της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, 

επιθυμεί να προβεί στις ακόλουθες γενικές παρατηρήσεις/σχόλια:-

Έχει αποδειχθεί πέρα από κάθε αμφιβολία ότι η κυβέρνηση στην προσπάθειά 

της να διαθέσει στα πλαίσια του αντισταθμιστικού εμπορίου προβληματικά οινικά 

προ·ίόντα προχώρησε χωρίς τεχνικοοικονομική μελέτη και χωρίς πολύ προβλημα

τισμό στη λήψη απόφασης για αγορά δύο ελικοπτέρων από την Πολωνία. Τα ελικό

πτερα αυτά μετά την αγορά τους αποδείχθηκε ότι για οικονομικούς και άλλους 



380 

λόγους δεν μπορούν να χρησιμοποιηθούν για τους σκοπούς για τους οποίους προο

ρίζονταν. Χαρακτηριστικό θεωρείται το γεγονός ότι ο ψεκαστικός εξοπλισμός και 

τα εξαρτήματα που αγοράστηκαν μαζί με τα ελικόπτερα είναι αχρησιμοποίητα και 

βρίσκονται ακόμη στα κιβώτια, όπως παραλήφθηκαν. Η Επιτροπή δεν μπορεί να μη 

σχολιάσει την προχειρότητα με την οποία λήφθηκε τέτοια απόφαση που στοίχισε στο 

δημόσιο ένα σχεδόν εκατομμύριο λίρες, ενέργεια που όπως αποδείχθηκε είναι ξένη 

προς τις αρχές της ορθής διαχείρισης του δημόσιου χρήματος, της χρηστής διοί

κησης και του δημόσιου συμφέροντος γενικότερα, αρχές που πρέπει να διαφυλάσσο

νται από κάθε άποψη και σε κάθε περίπτωση. 

Παρά το γεγονός ότι μετά την αγορά των ελικοπτέρων διαπιστώθηκε η ύπαρξη 

προβλημάτων και δυσκολιών στη χρήση τους που αποδείχθηκε αντιοικονομική και 

μη' αποδοτική και έγινε εισήγηση για μελέτη του ενδεχομένου μεταπώλησής τους 
ή/και ανταλλαγής τους με παρόμοια πτητικά μέσα που διαθέτει η Εθνική Φρουρά, 

έστω και με κάποιο πρόσθετο κόστος, πράγμα που αναφέρθηκε και ενώπιον της 

Επιτροπής, δε δόθηκαν στις αρμόδιες υπηρεσίες οποιεσδήποτε οδηγίες για διερεύ

νηση της εισήγησης αυτής. Η Επιτροπή θεωρεί απαράδεκτη την τακτική αυτή, γι' 

αυτό και καλεί την κυβέρνηση να διερευνήσει το συντομότερο δυνατό, έστω και 

τώρα, τις όποιες δυνατότητες προσφέρονται για διάθεση των αχρείαστων ελικο

πτέρων με τον πιο συμφέροντα τρόπο. 

Η Επιτροπή επιθυμεί να σχολιάσει επίσης το γεγονός ότι παρά το ότι πριν 

από τη λήψη της τελικής απόφασης για αγορά των ελικοπτέρων ζητήθηκαν οι 

απόψεις των αρμόδιων υπηρεσιιον, οι απόψεις αυτές, όπως προκύπτει από όλα τα 

εκτεθέντα στοιχεία, ουσιαστικά δε λήφθηκαν υπόψη με αποτέλεσμα να εγερθούν 

εκ των υστέρων σοβαρά προβλήματα χρήσης, συντήρησης, αξιοποίησης, ασφάλειας 

κτλ. των ελικοπτέρων που αγοράστηκαν. 

Η Επιτροπή δεν μπορεί να αφήσει απαρατήρητο το γεγονός ότι σε επίσημο 

κυβερνητικό ανακοινωθέν ημερομηνίας 14ης Μαρτίου 1992 αναφέρεται επί λέξει: 
"Προκύπτει, τέλος, εύλογα το ερώτημα γιατί επιλέγηκε αυτή ειδικά η περίοδος για 

την ανακίνηση του θέματος, μετά παρέλευση τριών σχεδόν χρόνων από τη λήψη της 

απόφασης για την αγορά των ελικοπτέρων και ύστερα από τη διάθεση των 

αναγκαίων πιστώσεων από την ίδια τη Βουλή στην οποία είχαν παρασχεθεί όλες οι 

πληροφορίες και διευκρινίσεις που είχε ζητήσει γύρω από το όλο θέμα". Για το θέμα 

αυτό η Επιτροπή είναι εκ των πραγμάτων υποχρεωμένη να δηλιοσει ότι κύριο έργο 

της, όπως σαφώς προκύπτει από τους όρους εντολής της, είναι η παρακολούθηση 

των διάφορων αναπτυξιακών έργων της κυβέρνησης και ο έλεγχος των δαπανών 

που εγκρίνονται από τη Νομοθετική Εξουσία. Μέσα σ' αυτά ακριβώς τα πλαίσια η 

Επιτροπή εξετάζει και διερευνά κάθε θέμα που παραπέμπεται ενώπιόν της ή που 

αυτεπάγγελτα η ίδια θεωρεί σκόπιμο να εξετάσει, πάντοτε όμως με αντικειμενικό

τητα και καλόπιστη διάθεση και πέρα από οποιεσδήποτε πολιτικές, οικονομικές ή 

άλλες σκοπιμότητες, έχοντας ως γνώμονα τη διασφάλιση της ορθής διαχείρισης των 

δημόσιων οικονομικών της Δημοκρατίας, τη χρηστή διοίκηση και το δημόσιο 

συμφέρον γενικότερα. Στο πνεύμα αυτό της λειτουργίας της η Επιτροπή είναι 

υποχρεωμένη, όπως άλλωστε είναι και οι όροι εντολής της, να διερευνά, να παρακο

λουθεί και ασκεί κριτική εκεί όπου παρατηρεί και διαπιστιονει παρατυπίες της διοί

κησης ή τη μη συμμόρφωσή της προς τις νενομισμένες διαδικασίες. Επομένως η 

Επιτροπή δεν μπορεί να δεχθεί τις πιο πάνω άστοχες αιχμές εναντίον της ή εναντίον 

του εισηγητή του θέματος, η εξέταση του οποίου γίνεται πάντοτε στα πλαίσια της 
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άσκησης του κοινοβουλευτικού ελέγχου. Εξάλλου η "ανακίνηση", όπως αποκαλείται, 

του όλου θέματος της αγοράς των ελικοπτέρων είναι αυτονόητο ότι δεν ήταν δυνατό 
να γίνει αμέσως μετά την αγορά τους, αφού τα προβλήματα που ανέκυψαν, εντοπί

στηκαν και διαπιστcoθηκαν από τις υπηρεσίες που είχαν εμπλακεί στο όλο θέμα 
πολύ αργότερα από την αγορά τους. Μάλιστα οι υπηρεσίες αυτές έφθασαν μέχρι 
του σημείου να υποβάλουν εισήγηση για μεταπώληση ή ανταλλαγή τους με άλλα 

πτητικά μέσα που θα μπορούσαν να αξιοποιηθούν σωστά και αποδοτικά. 

Η Επιτροπή αισθάνεται, τέλος, την ανάγκη να διαπιστώσει ότι η οποιαδήποτε 

κριτική που ασκεί είναι πάντοτε καλόπιστη και δεν πρέπει να ερμηνεύεται ως αρνη
τική προσφορά στο όλο κυβερνητικό έργο. Στόχος της Επιτροπής είναι και θα είναι 

πάντοτε η δημιουργία των προϋποθέσεων εκείνων που είναι αναγκαίες για την ορθή 

διαχείριση των δημόσιων οικονομικών του κράτους και τη διάθεσή τους σύμφωνα 

με την ισχύουσα νομοθεσία και τις νενομισμένες διαδικασίες. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις διαφώνησαν με τα συμπεράσματα και τις διαπιστώσεις της 

πλειοψηφίας της Επιτροπής και διατύπωσαν τις πιο κάτω θέσεις: 

'Ή Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιθυμεί να 

τονίσει τη διαφωνία της με τα περισσότερα σημεία της Έκθεσης από τις σελίδες 4 
έως 23 και συνοπτικά να θέσει τα ακόλουθα: 

Είναι πολύ γνωστό ότι τα τελευταία χρόνια συναντούμε σοβαρά και υπέρ
μετρα προβλήματα στη διάθεση των οινικών μας προ·ίόντων και ιδιαίτερα του 

κρασιού. Κατά την περίοδο του 1988 είχαμε αρκετό κρασί αδιάθετο και γι' αυτό το 
Υπουργείο Εμπορίου αποφάσισε να διερευνήσει τη διεθνή αγορά για να εξεύρει 

χώρα που θα το δεχόταν με βάση το αντισταθμιστικό εμπόριο και θα έδινε προς 

πώληση στην Κύπρο δικά της προ·ίόντα και εμπορεύματα. Αποτέλεσμα όλων αυτών 

των ενεργειών ήταν να διαφανεί ότι μόνο η Πολωνία δεχόταν να πάρει το αδιάθετο 

και σε προχωρημένο κίνδυνο να καταστραφεί κρασί μας με αντάλλαγμα την πώληση 
σε μας μικρών αεροπλάνων ή ελικοπτέρων. 

Με βάση τα πιο πάνω το Υπουργικό Συμβούλιο σταθμίζοντας διάφορους 

παράγοντες αποφάσισε να δεχθεί να συζητήσει στα πλαίσια του αντισταθμιστικού 

εμπορίου την αγορά δύο αεροπλάνων και δύο ελικοπτέρων των οποίων η μερική 

πληρωμή θα γινόταν με παροχή του αδιάθετου κρασιού μας. 

Μετά τη λήψη αυτής της απόφασης το Υπουργικό Συμβούλιο ενεργώντας ορθά 

όρισε Υπουργική Επιτροπή για να μελετήσει το θέμα και να φέρει εισηγήσεις για 

λήψη τελικής απόφασης. Η Επιτροπή αυτή ενεργώντας στα πλαίσια της εντολής της 

απέστειλε αντιπροσωπεία πλαισιωμένη από ειδικούς στην Πολωνία με ρητή εντολή 

να ερευνήσουν την τεχνική ποιοτική και λειτουργική κατάσταση των ως άνω αναφε

ρόμενων υπό αγορά ελικοπτέρων και αεροπλάνων. Η αποστολή αυτή στην Πολωνία 
τελικά σύστησε την αγορά δύο ελικοπτέρων παρά το ότι δεν μπόρεσε να ερευνήσει 

επαρκώς το θέμα. 

Ζητήθηκαν επίσης και λήφθηκαν οι γνώμες διάφορων Τμημάτων και υπηρε

σιών όπως των Κυπριακών Αερογραμμών, του Υπουργείου Άμυνας μέσω του Διοι

κητική Αεροπορίας, των Υπουργείων Εμπορίου και Εσωτερικών, του Τμήματος 

Γεωργίας, του Τμήματος Δασών, Αλιείας και άλλων. 

Η Υπουργική Επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλες τις απόψεις που λήφθηκαν, 

εισηγήθηκε τελικά στο Υπουργικό Συμβούλιο την αγορά δύο μεγάλων ελικοπτέρων 

για ικανοποίηση των αναγκών κατάσβεσης πυρκαγιών, διοίκησης από αέρος στις 

περιπτώσεις πυρκαγιιον, αεροψεκασμών, πρόληψης της ρύπανσης της θάλασσας ή 

διάλυσης με ψεκασμούς κηλίδων και για άλλους αυτονόητους σκοπούς. 
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Η Υπουργική Επιτροπή για να προχωρήσει στην τελική σύναψη της συμφω

νίας έθεσε τους όρους της οι οποίοι τελικά ικανοποιήθηκαν από τους Πολωνούς 

στην κοινή σύσκεψη που έγινε στις 17 Απριλίου 1989, γι' αυτό και αποφάσισε να 
προχωρήσει στην αγορά των δύο ελικοπτέρων. Η διαδικασία μελέτης και απόφασης 

κράτησε πέραν του ενός έτους και τελικά έτυχε και της έγκρισης του ποσού προς 

πληρωμή από τη Βουλή. 

Η πληρωμή έγινε με την καταβολή του 44% της αξίας τους σε μετρητά, ήτοι 
περίπου $800 χιλ. δολάρια και του 56% σε είδος, ήτοι κρασί αξίας $1.130.000.- ενώ 

η αρχική πρόθεση ήταν να πληρωθεί 20% σε μετρητά και 80% σε είδος. Με την 

αλλαγή του τρόπου πληρωμής καθώς και του είδους που εμείς θα αγοράζαμε 

κατέστη δυνατή η πώληση πολύ μεγαλύτερης ποσότητας κρασιού. 

Από της παραλαβής των ελικοπτέρων το 1989 και εντεύθεν είναι γεγονός ότι η 
χρήση που τους έγινε δεν ήταν η αναμενόμενη και δε χρησιμοποιήθηκε επαρκώς ή/ 

και καθόλου το επιπλέον υλικό που αγοράστηκε, πράγμα το οποίο μπορεί να λυθεί 

με ορθό συντονισμό των Υπουργείων Γεωργίας, Άμυνας και 1Ξσωτερικών. 

Το γεγονός ότι τα αγορασθέντα ελικόπτερα χρειάζονται, φαίνεται και από την 

επιστολή του Υπουργού Άμυνας προς τον Υπουργό Γεωργίας που τα χαρακτηρίζει 

ως τα καλύτερα που διαθέτει η Εθνική Φρουρά για εκπαίδευση των ειδικών 

μονάδων του στρατού και για μεταφορά προσωπικού, επειδή μεταφέρουν συνολικά 

9 πρόσωπα με τον εξοπλισμό τους. 

Με βάση όλα τα πιο πάνω και με βάση όλα τα στη διάθεσή μας πρακτικά, 

πιστεύουμε ότι η κυβέρνηση ενήργησε στα πλαίσια της λογικής, της νομιμότητας και 

με βάση τις αρχές της χρηστής διοίκησης μέσα στα καλώς νοούμενα πλαίσια του 

αντισταθμιστικού εμπορίου, γι' αυτό και δε ζήτησε να κάνει διαγωνισμό ή τεχνικοοι

κονομική μελέτη ή να ζητήσει προσφορές από διαφόρους. 

Το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις με τη θέση του αυτή δε θεωρεί ότι στην όλη 

διαδικασία μελέτης του θέματος δεν υπήρξαν παραλείψεις ή αδυναμίες, οι οποίες 

όμως δεν επηρέασαν την ουσία του θέματος. 

Τελευταίο θέμα που επιθυμούμε να θέσουμε είναι το ότι δε χρειάζεται η Βουλή 

ως Σώμα να δίδει απαντήσεις μέσα από Εκθέσεις Επιτροπών της σε ανακοινώσεις 

Υπουργείων και να δημιουργεί κλίμα έντασης μεταξύ Εκτελεστικής και Νομοθετικής 

Εξουσίας. 

Οι πλήρεις απόψεις της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

Δυνάμεις πάνω σε όλα τα σημεία θα κατατεθούν στην ολομέλεια της Βουλής κατά τη 

συζήτηση του θέματος." 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω ότι θα ήταν χρήσιμο να διακόψουμε τη σημερινή συνεδρία και να ετοι

μαστούν όσοι θα αγορεύσουν πάνω στο θέμα στην προσεχή συνεδρία της Βουλής. 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 12 Νοεμ
βρίου 1992, στις 5.00 το απόγευμα -διότι στις 4.00 με 5.00 το απόγευμα θα συνέλ
θουν οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών σε μια κλειστή συνεδρία με 

τον Πρόεδρο της Βουλής- με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

1) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 11) του 1992. 

2) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 13) του 1992. 

3) Ο περί Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής 

Ανεπάρκειας (ΣΕΑΑ) Νόμος του 1992. 

4) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Στροβόλου του 1992. 

5) Οι περί Υπουργείου Άμυνας - Θέση Λειτουργού Άμυνας (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

6) Οι περί Τμήματος Κτηνιατρικών Υπηρεσιών . - Θέση Διευθυντή (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

7) Οι περί Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως - Θέσεις Λειτουργού 

Πολεοδομίας Ιης Τάξης, Υπολογιστή Ποσοτήτων Ιης Τάξης και 

Υγειονομικού Μηχανικού Ιης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 1992. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑλλΙΟ Γ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για το θέμα που 

τιτλοφορείται 'Ή ανάγκη κατάλληλης συντήρησης και προστασίας του 

οπλισμού της Εθνικής Φρουράς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Σ. 

Χάσικου). (8.1.92). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που 

τιτλοφορείται 'Ή αγορά δύο ελικοπτέρων από την Πολωνία το 1989". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ά. 

Χρυσοστόμου). (4.11.91). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

3) 'Ή υποβάθμιση της διεθνούς θέσεως της Κυπριακής Δημοκρατίας και η 

εξίσωσή της προς το τουρκοκυπριακό κατοχικό ψευδοκράτος από τον 

Υπουργό Εξωτερικών της Μεγάλης Βρετανίας κ. Ντάγκλας Χερντ και οι 

ενέργειες και τα μέτρα που πρέπει να ληφθούν, ώστε να προστατευτεί η 

νομιμότητα και η εγκυρότητα της χώρας". . 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Ευ. Ευσταθίου). (4.6.92). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που τιτλοφορείται "Το δάσος Αθαλάσσας, οι προγραμματισμοί και οι 

ενέργειες της κυβέρνησης". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των Μελών της Βουλής 

κ. Ρ. Κατσελλή και κ. Δ. Ηλιάδη). (11.3.92). 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της συνεδρίας αυτής. 

(Ώρα λήξης: 6.18 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

τική σειρά:-

Αγαπίου Γιαννάκης 

Αγγελίδου Κλαίρη 

Αναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας Κίκης 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσιώτης Λώρης 

Λυσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης.Δ ημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι Θρησκευτικών Ομάδων 

Πογιατζής Ιωάννης 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο Κυρωτικός της Διεθνούς Συμφωνίας για 

το Ελαιόλαδο και τις Επιτραπέζιες Ελιές του 1986 Νόμος του 1992" και 
ψήφισή του σε νόμο. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992", οι σύντομες αναφορές που έγιναν 
πάνω στο θέμα [Α. Φιλίππου, Ευ. Ευσταθίου, Μάρκος Κυπριανού, Γ. 

Αγαπίου, Αρ. Γεωργίου, Προεδρεύων (Γλ. Κληρίδης) και Ν. 

Κατσουρίδης] και ψήφισή του σε νόμο. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 



385 

4) Έκθεση για την πρόταση νόμου "Ο περί Ελέγχου της Ρύπανσης της 

Ατμόσφαιρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992", οι σύντομες αναφορές 
που έγιναν πάνω στο θέμα (Γ. Αγαπίου, Ευ. Ευσταθίου και Ρ. Κατσελλή) 

και ψήφισή της σε νόμο. 

5) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 31) του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) 

Νόμος (Αρ. 4) του 1992", οι σύντομες αναφορές που έγιναν πάνω στο 
θέμα (Κ. Καζαμίας, Γ. Κασουλίδης και Δ. Θεοδώρου) και ψήφισή του σε 

νόμο. 

7) Αναβολή ύστερα από συζήτηση (Χρ. Πουργουρίδης, Ν. Κατσουρίδης, Ευ. 
Ευσταθίου, τ. Παπαδόπουλος, Σ. Χατζηγιάννης, Γ. Κασουλίδης, Α. 

Αντωνίου, Ν. Κατσουρίδης και Δ. Συλλούρης) του θέματος "Οι περί 

ΡαδΙΌφωνικού Ιδρύματος Κύπρου - Θέση Γενικού Διευθυντή (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992". 

8) Αναβολή ύστερα από συζήτηση (Μιχ. Κυπριανού, Δ. Θεοδώρου, Κ. 

Καζαμίας, Ευ. Ευσταθίου, Προεδρεύων και Α. Χρίστου) του θέματος "Οι 

περί Αρχής Ηλεκτρισμού (Κατηγορίες Θέσεων) Κανονισμοί του 1992". 

9) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Σχεδίου Συντάξεων και 

Φιλοδωρημάτων του Προσωπικού του Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας 

Λεμεσού Κανονισμοί του 1992" και έγκρισή τους. 

10) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Οδών και Οικοδομών 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1992" και έγκρισή τους. 

11) Κατάθεση Νομοσχεδίων, Εγγράφων και Κανονισμών. 

12) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η αδιάθετη παραγωγή ρεβυθιών και κουκιών στο 

χωριό Ορούντα - Η επιστροφή φόρου εισοδήματος σε δικαιούχα 

πρόσωπα - Ο μη διορισμός του τυφλού Χριστάκη Νικολα·ίδη στη θέση 
του Κλινικού Ψυχολόγου στο Υπουργείο Υγείας - Η ανέγερση 

εμπορικού κέντρου στο συνοικισμό Τίμης - Η δημιουργία νέου χώρου 
για την απόρριψη των σκυβάλων και λυμάτων στην κοινότητα Αγίας 

Μαρινούδας - Το αίτημα της κοινότητας Τίμης για αντικατάσταση του 
υδρευτικού της δικτύου - Το αίτημα της κοινότητας Τίμης για 

κατεδάφιση των ετοιμόρροπων τουρκοκυπριακών σπιτιών που 

βρίσκονται στο κέντρο του χωριού - Η δημιουργία κτηνοτροφικής 

περιοχής στην κοινότητα Αγίου Γεωργίου Πάφου - Το αίτημα της 

κοινότητας Αγίου Γεωργίου Πάφου για δημιουργία κοινοτικού πάρκου, 

κρεοπωλείου, γραφείου της χωριτικής αρχής και ίδρυση αρδευτικού 

τμήματος - Η δημιουργία κοινοτικού γηπέδου στην κοινότητα Αγίου 

Γεωργίου Πάφου - Το αίτημα της κοινότητας Αγίου Γεωργίου Πάφου για 
βελτίωση και επέκταση του υφιστάμενου αρδευτικού της τμήματος και 

για παραχώρηση κυβερνητικών κλήρων από το τσιφλίκι Μαμωνιών σε 

νεαρές οικογένειες - Η επέκταση του προσφυγικού συνοικισμού στην 

κοινότητα Αγίου Γεωργίου Πάφου - Η ενημέρωση του απλού μέλους της 
Αστυνομικής Δύναμης Κύπρου σχετικά με τις νέες διατάξεις που 

ισχύουν για την προστασία του φυσικού περιβάλλοντος - Η σοβαρή 
καθυστέρηση που παρατηρείται στη διενέργ'εια χειρουργικών επεμβάσεων 

στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας). 
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13) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η μείωση της 

συνεισφοράς των κοινοτήτων, έναντι της δαπάνης για την εκτέλεση 

αναπτυξιακών έργων, μέσα στα πλαίσια του Ενιαίου Σχεδίου Αγροτικής 

Α νάπτυξης Πιτσιλιάς - Η ποσότητα νερού που παίρνουν τα Αρδευτικά 
Τμήματα Αυδήμου-Παραμαλιού - Η υποχρέωση απασχόλησης Κυπρίων 
πολιτών στις Βρετανικές Βάσεις - Η εγγραφή του αγροτικού δρόμου 
στην περιοχή Ά~ιoλάδες' στην κοινότητα Βουνίου ως δημοσίου - Η 

παραχώρηση κυβερνητικού εκσκαφέα για εκρίζωση αμπελιών για 

σκοπούς αναμπέλωσης - Η παραχώρηση τίτλων ιδιοκτησίας για την 

περιοχή Έμπας στην οποία έχει διενεργηθεί αναδασμός - Η επέκταση του 
αρδευτικού δικτύου και η επιδιόρθωση αγροτικών δρόμων στο χωριό 

Αγία Μαρίνα Χρυσοχούς - Η δημιουργία πρατηρίου παραλαβής 

γάλακτος στην κοινότητα Κανναβιού Πάφου - Το αρδευτικό πρόβλημα 
Κανιμαριών - Η ετοιμασία προγράμματος του αγροτουρισμού - Η 

επάνδρωση του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας - Το 

πρόβλημα της σκόνης που υπάρχει στο χώρο του λατομείου και στον 

κύριο δρόμο Μοναγρουλλίου-Ασγάτας - Η καταβολή του ποσού των 

f168 από τους ιδιοκτήτες κτημάτων στο Κολόσσι για την εγκατάσταση 
παροχής νερού από το Νότιο Αγωγό - Η αύξηση της τιμής του νερού που 
παραχωρείται από τα Κυβερνητικά Υδατικά Έργα για αρδευτικούς 

σκοπούς - Η εισαγωγή περιορισμένης ποσότητας παγωτού). 

14) Αγορεύσεις Βουλευτών (Κ. Κωνσταντίνου, Π. Παπαγεωργίου και Α. 

Κουκουμάς) πάνω στο θέμα 'Ή ανάγκη αναβάθμισης και ανάπτυξης του 

θεσμού της τοπικής αυτοδιοίκησης στην Κύπρο ως σύγχρονου 

προοδευτικού θεσμού διοίκησης στην Ευρώπη" και κλείσιμο του 

θέματος. 

15) Έκθεση για το θέμα 'Ή αγορά δύο ελικοπτέρων από την Πολωνία το 
1989" και αναβολή της συζήτησης για την επόμενη συνεδρία της Βουλής. 

Τιμή: 75σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημοκρατίας, Λw,ιωσία. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 12ης Νοεμβρίου 1992 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.35 μ.μ.) 

(Αρ.7) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της συνεδρίας αυτής. Παρακαλούνται οι 

έντιμοι κύριοι Γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προτού εισέλθουμε στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία, δεν είναι ανάγκη 

να υπενθυμίσω το Σώμα ότι σήμερα είναι η θλιβερή "επέτειος της ανακήρυξης του 

ψευδοκράτους του βόρειου τμήματος της Κύπρου. Μια πράξη την οποία ομόφωνα 

το Συμβούλιο Ασφαλείας καταδίκασε και ομόφωνα κάλεσε τα μέλη του διεθνούς 

οργανισμού να μην την αναγνωρίσουν. Σήμερα πιστεύω ότι εκφράζω το σύνολο της 

Βουλής, λέγοντας ότι θα συνεχίσουμε να αγωνιζόμαστε, για να συνενώσουμε την 

ιδιαίτερή μας πατρίδα, για τα δίκαια των προσφύγων μας, για την ανεύρεση των 

αγνοουμένων μας, για μια λύση που θα βασίζεται σε ένα λειτουργήσιμο σύνταγμα, 

που θα μας απαλλάσσει από την παρουσία των κατοχικών στρατευμάτων και των 

εποίκων και από το δικαίωμα μονομερούς επέμβασης. 

Π ιστεύω ότι το μήνυμα που θέλουμε να στείλουμε και στους συμπατριώτες 

μας Τουρκοκυπρίους είναι ότι θέλουμε να ζήσουμε σε αυτό τον τόπο ειρηνικά μαζί 

τους για την πρόοδο ολόκληρου του κυπριακού λαού, Ελληνοκυπρίων και Τουρκο

κυπρίων, αλλά και ταυτόχρονα ότι δε θα δεχθούμε μια διαιρεμένη πατρίδα. 

Μπαίνουμε τώρα στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία. Το πρώτο θέμα στην 

ημερήσια διάταξη είναι "Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο 

Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. Ι Ι) του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

(387) 
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Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 

''Ο ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ 

ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 11) ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Οκτωβρίου 
1992. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουρ
γείων Οικονομικών και Συγκοινωνιών και Έργων. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού ±:l.470.oo0 και η διάθεσή του για την έναρξη 

ή τη συνέχιση των εργασιών για την εκτέλεση ορισμένων έργων που αφορούν την 

ανάπτυξη του οδικού δικτύου. 

Ειδικότερα το πιο πάνω ποσό πρόκειται να διατεθεί ως ακολούθως: 

(1) ί300.000 για τη συνέχιση των εργασιών συντήρησης και ενδυνάμωσης 

του τμήματος του αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Λεμεσού που αρχίζει 

από τον κόμβο Αγίας Βαρβάρας και φτάνει μέχρι τον κόμβο 

Παρεκκλησιάς. 

(2) ί 120.000 για τη συνέχιση των χωματουργικών εργασιών στο δρόμο 

Κακοπετριάς-Α γίου Ν ικολάου-Ρίnewοοd. 

(3) fI.OOO.OOO για την κατασκευή του κόμβου Ριζοελιάς και προσβάσεων, 
καθώς και για την κατασκευή του κόμβου Καλού Χωριού και 

προσβάσεων του παρακαμπτηρίου Λάρνακας-Τμήμα Αραδίππου και 

Αερολιμένα Λάρνακας. 

(4) ί20.ΟΟ0 για την έναρξη των εργασιών κατασκευής νέας γέφυρας στην 

είσοδο του χωριού Μένοικο. 

(5) ί30.ΟΟ0 για την έναρξη των εργασιών ασφαλτόστρωσης υφιστάμενου 

χωματόδρομου από την Αλάμπρα μέχρι τη συμβολή του με το δρόμο 

Δαλιού-Λυμπιών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς διάθεσης των πιο πάνω ποσών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί 

ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 9) του 1992". 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές ε;τ:ί θέματος αρχής, ;τ:ροχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση, η οποία θα Ίίνει με την ανάΊνωση του αριθμού των άρθρων και των 
πλαγιοτίτλων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο . Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 
ί 1.4 70.000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσιόν που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 - 3 και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 - 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 
Τρίτη ανάγνωση, με την ανάγνωση του τίτλου μόνο . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 9) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υ;ταρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστιόσεως 

(Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 13) του 1992''. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμό
διας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 

''Ο ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ 
ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 13) ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Ε;τιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 9 
Νοεμβρίου 1992. 

Σκοπός του νόμου που ;τροτείνεται είναι η έγκριση ;τ:ληρωμής από το λογα

ριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού ί517.4ΟΟ και η διάθεσή του Ίια την κάλυψη 

της ολικής δαπάνης για επιδότηση της ποσότητας των 43 200 τόνων σανού που 
παράχθηκε και καταμετρήθηκε μέσα στα πλαίσια εφαρμογής του σχεδίου για την 

ενθάρρυνση παραγωγής και διατήρησης κτηνοτροφικών φυτών και σανοποίησης. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προίlπολογισμού υιοθετεί 
τους σκοπούς για τους οποίους ζητείται η διάθεση της συμπληρωματικής αυτής 
πίστωσης, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου σε νόμο. αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του ιοστε να αναφέρεται ως 

''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος 
(Αρ. 10) του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση, η οποία θα γίνει με την ανάγνωση του αριθμού των άρθρων και των 
πλαγιοτίτλων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 
ί517.400 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσcον που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα Ι - 3 και ο Πίνακας εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα Ι - 3 και ο Πίνακας εγκρίνονται. 
Τρίτη ανάγνωση, με την ανάγνωση του τίτλου μόνο. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 10) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι "Ο περί Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσο
ποιητικής Ανεπάρκειας (ΣΕΑΑ) Νόμος του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή οποιο
δήποτε άλλο Μέλος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την 
Έκθεση στο Σώμα. 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ
ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΤΑΜΕΙΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΣΥΝΔΡΟΜΟ 

ΕΠΙΚΤΗΤΗΣ ΑΝΟΣΟΠΟΙΗΤΙΚΗΣ ΑΝΕΠΑΡΚΕΙΑΣ (ΣΕΑΑ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 

1992" 

Παρόντες: 

Αλέκος Μαρκίδης, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Ττίμης Ευθυμίου 

Δημήτρης Κοντίδης 

Δώρος Χριστοδουλίδης 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος Θεοδιορου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 5 Νοεμβρίου 1992. Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας. 
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Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η ίδρυση Ταμείου για το σύνδρομο 

επίκτητης ανοσοποιητικής ανεπάρκειας, ιοστε να εξασφαλιστούν και να διατεθούν 

τα αναγκαία χρηματικά ποσά για διοργάνωση και χρηματοδότηση προγραμμάτων 

και υλοποίηση άλλων μέτρων για τον έλεγχο και την πρόληψη του συνδρόμου 

επίκτητης ανοσοποιητικής ανεπάρκειας (Aids) και την παροχή οικονομικής βοήθειας 
σε φορείς ή ασθενείς του συνδρόμου αυτού. 

Οι πόροι του υπό ίδρυση Ταμείου θα προέρχονται από δωρεές και εισφορές, 

από δραστηριότητες της Επιτροπής του Ταμείου, από τόκους καταθέσεων ή έσοδα 
επενδύσεων και από κάθε άλλο ποσό που διατίθεται υπέρ του Ταμείου ή εισπράσ

σεται από αυτό. Για τη διαχείριση του Ταμείου εγκαθιδρύεται ανεξάρτητη διαχειρι

στική επιτροπή και παράλληλα ρυθμίζονται τόσο τα θέματα της επένδυσης των 

χρημάτων του Ταμείου όσο και ο τρόπος τήρησης και ελέγχου των λογαριασμιον και 

η κατάρτιση του προϋπολογισμού του. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας επικροτεί στο σύνολό τους τις πρόνοιες 

του υπό αναφορά νομοσχεδίου με εξαίρεση την πρόνοια για τη σύνθεση της 

Επιτροπής Διαχείρισης του Ταμείου στην οποία προτείνεται η συμμετοχή και εκπρο

σώπου του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου. Διαμορφώνοντας, λοιπόν, ανάλογα το 

νομοσχέδιο αυτό, η Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε 

νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; \ 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση, η οποία θα γίνει με την ανάγνωση του αριθμού των άρθρων, μετά που 

κάποιος γιατρός θα μας πει ποια είναι αυτή η αρριΟστια. Η ανοσοποιητική ανεπάρ

κεια τι είδους ανεπάρκεια είναι; 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Είναι το γνωστό Aids, κύριε Πρόεδρε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Ίδρυση και σκοπός του Ταμείου. Άρθρο 3. 

Επιτροπή διαχείρισης. Άρθρο 4. 

Φύλαξη και λογαριασμοί του Ταμείου. Άρθρο 5. 

Επενδύσεις. Άρθρο 6. 

Προϋπολογισμός του Ταμείου. Άρθρο 7. 

Δραστηριότητες της Επιτροπής. Άρθρο 8. 

Έλεγχος του Ταμείου. Άρθρο 9. 

Διάλυση του Ταμείου. Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 - 10 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 - 10 εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση, με την ανάγνωση του τίτλου μόνο. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ταμείου ,/ια το Σύνδρομο Επίκτητης 

Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας (ΣΕΑΑ) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Στρο

βόλου του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο ΣιΟμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΔΗΜΟΤΙΚΟΙ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΣΤΡΟΒΟΛΟΥ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Κίκης Γιάγκου 

Χρίστος Πουρ,/ουρίδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικιον μελέτησε τους υπό αναφορά Κανο

νισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Νοεμβρίου 1992. Στη συνε
δρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικιον, 

του Δήμου Στροβόλου και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

Με τους υπό εξέταση Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των 

άρθρων 4, 84 και 87 της νομοθεσίας για τους δήμους, σκοπείται η αναθειορηση των 
ανώτατων ορίων των τελιον για την απομάκρυνση των σκυβάλων από σπίτια και 

υποστατικά εργασίας στο δήμο Στροβόλου, επειδή τα τέλη για την αποκομιδή τους 

καθορίστηκαν για τελευταία φορά το 1981. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς προτείνεται η αύξηση των ανιοτατων 

ορίων των τελιον για αποκομιδή σκυβάλων για κατοικίες, γραφεία κ.λπ. από ΠΟ 

που είναι σήμερα σε Ε50 και για ξενοδοχεία, ξενιονες κ.λπ. από f 150 που είναι 
σήμερα σε f500. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικιον έχοντας υπόψη όσα κατατέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά Κανονι

σμών, όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί, ιοστε το ανιοτατο ύψος τελιον για 

κατοικίες να μειωθεί από τις Ε50 στις Ε40 με την ταυτόχρονη όμως προσθήκη επιφύ

λαξης ότι η ETliata αύξηση των τελών δε θα ξεπερνά ποσοστό 15% σε σχέση με τα 
τέλη που πληριονει ο δημότης τον αμέσως προηγούμενο χρόνο. Οι τροποποιήσεις 

αυτές έγιναν, για να συνάδουν με ανάλογες ρυθμίσεις που ισχύουν ήδη σε άλλους 

δήμους. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει αντίρρηση όπως 

οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στα θέματα με αριθμό 5, 6 και 7, που είναι "Οι περί Υπουργείου 
Άμυνας - Θέση Λειτουργού Άμυνας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992", 
"Οι περί Τμήματος Κτηνιατρικών Υπηρεσιιον - Θέση Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 1992" και "Οι περί Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως - Θέσεις 

Λειτουργού Πολεοδομίας lης Τάξης, Υπολογιστή Ποσοτήτων lης Τάξης και Υγειο

νομικού Μηχανικού lης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992". Και για 
τους τρεις Κανονισμούς υπάρχει κοινή Έκθεση και παρακαλιο τον Πρόεδρο της 

Κοινοβουλευτικιjς Επιτροπής Νομικιον να τη διαβάσει στο ΣιΟμα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ ΕΠΙΣΥΝΗΜΜΕΝΟ ΠΑΡΑΡ

ΤΗΜΑ 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Καίτη Κληρίδου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικιον μελέτησε τους Κανονισμούς που 

αναφέρονται στο επισυνημμένο Παράρτημα σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε 

στις 29 Οκτωβρίου 1992. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και εξέφρασε τις απόψεις 
του εκπρόσωπος του Υπουργείου ΟικονομικιΟν. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 

27 και 87 του Νόμου για τη δημόσια υπηρεσία, σκοπείται ο καθορισμός ή η τροπο
ποίηση των σχεδίων υπηρεσίας των πιο κάτω θέσεων: 

(Ι) Λειτουργού Άμυνας στο Υπουργείο Άμυνας. 

(2) Διευθυντή Τμήματος Κτηνιατρικιον Υπηρεσιών στο Υπουργείο Γεωργίας 

και Φυσικιον Πόρων. 

(3) Λειτουργού Πολεοδομίας lης Τάξης, Υπολογιστή Ποσοτήτων lης Τάξης, 

καθώς και Υγειονομικού Μηχανικού lης Τάξης στο Υπουργείο 

ΕσωτερικιΟν. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικιον υιοθετεί τους υπό συζήτηση Κανονι

σμούς, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους όπως κατατέ

θηκαν από την Εκτελεστική Εξουσία. 
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ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

Ι. Οι περί Υπουργείου Άμυνας - Θέση Λειτουργού Άμυνας (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

2. Οι περί Τμήματος Κτηνιατρικιον Υπηρεσιών - Θέση Διευθυντή (Σχέδια 

Υ πηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

3. Οι περί Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως - Θέσεις Λειτουργού 

Πολεοδομίας lης Τάξης, Υπολογιστή Ποσοτήτων lης Τάξης και 

Υγειονομικού Μηχανικού lης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει αντίρρηση όπως 

οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι) Ο περί Εκλογής Μελιον της Βουλής των Αντιπροσιοπων 

(Τροπο;τοιητικός) Νόμος του 1992. 

2) Ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕσωτερικιΟν. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 34) του 1992. 

4) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 35) του 1992. 

5) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστιοσεως (Ταμείο 

Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 5) του 1992. 

6) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστιοσεώς (Ταμείο 
Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 6) του 1992. 

7) Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικιον Κερδιον (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1992. 

8) Οι περί Φόρου ΠροστιΘέμενης Αξίας (Διεθνείς Οργανισμοί και 

Διπλωματικές Αποστολές) (Απαλλαγή) Κανονισμοί του 1992. 

9) Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου (Διάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας 

Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

10) Έγγραφα αποσταλέντα από το Υπουργείο Οικονομικιον στις 5.11.92 
σύμφωνα με το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού 
Νόμου του 1992 (Αρ. Ι του 1992), το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του περί 
Ειδικεύσεως Πιστιοσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμου του 1992 (Αρ. 2 
του 1992) και τΌ εδάφιο (2) του άρΘρου 4 του περί Ειδικεύσεως 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) 

Νόμου του 1992 {Αρ. 3 του 1992). 
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11) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιιον έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 

και εκπαιδευτική υπηρεσία. και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3(I)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 

Υ πηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Όλα τα πιο πάνω κατατέθηκαν από το Υπουργείο ΟικονομικιΟν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται όλα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋ

πολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Ετήσια Έκθεση της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου για το έτος 1991. 

Κατατέθηκε από την Αρχή Τηλεπικοινωνιιον Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

Ι 3) Ο περί Κατιοτατου Μισθού Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από τον κ. Ρένο Πρέντζα, Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας, και τον κ. Νίκο Πιττοκοπίτη, Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από τον κ. Ανδρέα Χρίστου για την Κοινοβουλευτική Ομάδα 

του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικιον και Προϋπολο

γισμού. 

Έληξε η Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

Κεφάλαιο Γ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώηlσl1 με αρ. ΣΤ'Β' 102 που υποβλ1ίθ1)κε από το Βουλευηί εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Παύλο Παπαγεωργίου στις 30 Οκτωβρίου 1992. 

"Ενόψει του γεγονότος ότι ο λιμενίσκος Κάτω Πύργου παρουσιάζει σοβαρά 

προβλήματα και από τη λειτουργία του προκαλείται έντονη δυσοσμία στην περιοχή 

και ενόψει του γεγονότος ότι έχει γεμίσει με φύκια, με αποτέλεσμα να καθίσταται 
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προβληματική η λειτουργία του, ενιό δεν υπάρχει δημόσια πρόσβαση προς αυτόν, 

καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσιόπων 

ποια μέτρα προτίθεται να πάρει, ιόστε να σταματήσει η δυσοσμία η οποία επηρεάζει 

άμεσα τη γειτονική περιοχή η οποία αναπτύσσεται τουριστικά, ποια μέτρα θα 

ληφθούν, για να μπορεί να γίνεται διύλιση των νερών του λιμανιού, καθιός και αν 

θα λύσει το πρόβλημα της έλλειψης πρόσβασης προς αυτό με τη δημιουργία δημό

σιου δρόμου." 

Ερώτησιι με αρ. ΣΤ'Β' 103 που υποβλlίθηκε από το Βουλευτιί εκλογΙΚlίς περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Άριστο Χρυσοστόμου στις 4 Νοεμβρίου 1992. 

"Μετά την εισβολή παραχωρήθηκαν από την κυβέρνηση δάνεια σε εκτοπισμέ

νους ψαράδες με σκοπό την επαναδραστηριοποίησή τους. 

Όπως ισχυρίζονται οι ψαράδες, η κυβέρνηση επανειλημμένα υποσχέθηκε ότι 

τα δάνεια θα μετατρέπονταν σε οικονομική βοήθεια και θα διαγράφονταν. 

Δυστυχιός δεκαοχτιό χρόνια μετά την εισβολή οι εκτοπισμένοι ψαράδες σύρο

νται τιόρα στα δικαστήρια, με την κατηγορία ότι δεν απ οπλή ρω σαν το χρέος που 
μαζί με τους τόκους διπλασιάστηκε και με την απειλή για έκδοση διατάγματος για 

πώληση του αλιευτικού σκάφους. 

Δεδομένου ότι οι υποθέσεις έχουν αχθεί ενιόπιον του δικαστηρίου και οι εκτο
πισμένοι ψαράδες απειλούνται με ξεκλήρισμα, καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να 

πληροφορήσει τη Βουλή αν τα ποσά που χορηγήθηκαν στους εκτοπισμένους 

ψαράδες για επαναδραστηριοποίηση θα διαγραφούν." 

ΕQώτησΙΙ~4Q. ΣΤ'Β' 104 που υποβλιίθηκε από το Βουλευτή εκλογΙΚlίς περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Μάρκο Κυπριανού στις 4 Νοεμβρίου 1992. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων πόσες μελέτες έχουν ανατεθεί από το κράτος σε εμπειρογνώμονες εκτός των 

κρατικών υπηρεσιιόν τα τελευταία τέσσερα χρόνια, πόσες από αυτές δόθηκαν στην 

Τράπεζα Αναπτύξεως και τι ποσά δαπανήθηκαν συνολικά, συμπεριλαμβανομένων 

και αυτιόν που δόθηκαν στην Τράπεζα Αναπτύξεως, για τα οποία δέον όπως 

υποβληθεί ξεχωριστή κατάσταση." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 105 που υποβλlίθlικε από το Βουλευτή εκλογΙΚlίς περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Μάρκο Κυπριανού στις 4 Νοεμβρίου 1992. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων πότε θα κατασκευαστούν συστήματα αποχέτευσης για όλες τις αστικές 

περιοχές της ευρύτερης Λευκωσίας. Αν το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας δεν 
μπορεί να καλύψει τις ανάγκες τους, ερωτάται κατά πόσο προγραμματίζεται η 

δημιουργία άλλου οργανισμού αποχετεύσεων, ιόστε να αντιμετωπιστεί το πρόβλημα 

αυτό." 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στις ερωτήσεις ΣΤ'Α' 237 και ΣΤ'Α' 409, ημερομηνιών 
2~ Ιανουαρίου και 30 Μαρτίου 1992, των Βουλευτών εκλογικής περιψέρειας 
Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαlιλίδη και Γιαννάκη Αγαπίου, αντίστοιχα. 

'Άναφορικά με την αποπεράτωση του κοινοτικού γηπέδου στην κοινότητα 

Αγίου Παύλου, σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Στο χωριό Άγιος Παύλος παραχωρήθηκε κατά το 1987 από το 

Υπουργείο Εσωτερικών ποσό ί400 για έναρξη των εργασιών ισοπέδωσης 

χώρου για την κατασκευή κοινοτικού γηπέδου. Ο χιόρος αποτελείται από 

εκκλησιαστική, κρατική και ιδιωτική γη. 



397 

(β) Ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού, του οποίου ζητήθηκαν οι 
απόψεις σχετικά, από τη μια θεωρεί ότι η επιλεγείσα γη είναι 

αχατάλληλη και από την άλλη ότι η περίπτωση δεν αποτελεί 

προτεραιότητα για παραχ(l>ρηση οικονομικής βοήθειας γιατί δεν υπάρχει 

ΟΡΎανωμένη ομάδα ποδοσφαίρου στο χωριό. 

(Ύ) Κατά τη συνάντηση που είχα με τη χωριτική αρχή Αγίου Παύλου στις 

24 Απριλίου 1991, υποσχέθηκα περαιτέρω οικονομική βοήθεια ύψους 
ίlΟΟΟ για ισοπεδ(l>σεις (iJotE να δημιουργηθεί στοιχειιl>δης επίπεδος 

χώρος Ίια να παίζουν τα παιδιά του χωριού. Το πιο πάνω ποσό θα 

παραχωρείτο μέσα στο 1992. Επειδή όμως τα σχετικά κονδύλια που 

περιλήφθηκαν στον Προϋπολογισμό του 1992 και που θα 

χρησιμοποιούνταν για το σκοπό αυτό δεν εγκρίθηκαν τελικά, η υπόσχεση 

δεν κατέστη δυνατό να υλοποιηθεί ακόμη και ο πρόεδρος της χωριτικής 

αρχής Αγίου Παύλου ενημερ(l>θηκε σχετικά με επιστολή του Υπουργείου 

Εσωτερικ(l>ν ημερομηνίας 6 Μαρτίου 1992. Το πιο πάνω ποσό θα 
παραχωρηθεί όταν θα υπάρχουν πισnl>σεις." 

Απάντησιι ημεQομιινίας 5 ΟκτωΙSQίοv 1992 του YπoυιrY0ν Εσωτερικών κ. Χριστό-
6ο"λου Βενιαμίν στην ερώτιιση ΣΤ'Α' 325, ιιμερομιινίας 26 Φεβρουαρίου 1992, 
το" Βο"λε"τή εκλΟΥικιίς περιqιέρειας Πάqιo" κ. Λάκιι θεοδο"λο". 

"Σχετικά με το θέμα της αντικατάστασης/μετακίνησης του αγωγού υδατοπρο

μήθειας Φύτης που βρίσκεται στο δρόμο Φύτης-Αγ. Δημητριανού, σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα: 

Το σχέδιο αντικατάστασης των αγωγ(l>ν υδατοπρομήθειας, που τροφοδοτούν 

με πόσιμο νερό εννέα χωριά από το σχέδιο Άππηδες και βρίσκονται στο δρόμο 

Φύτης-Αγ. Δημητριανού, ετοιμάστηκε το 1991, αλλά δεν κατέστη δυνατό να περιλη
φθεί το έργο στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως 1992, λόγω άλλων προτεραιοτήτων. 

Το έργο προτάθηκε για τον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως 1993 και αναμένεται 
ότι τούτο θα εγκριθεί, οπότε η εργασία θα διεξαχθεί τον επόμενο χρόνο". 

Απάντησιι ημερομιινίας 19 Οκτωβρίο" 1992 το" Υπουργο" Εσωτερικών κ. Χριστό
δονλον Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α'347, ιιμερομιινίας 3 Μαρτίον 1992, του 
Βονλευτή εκλογικιίς περιqιέρειας Λεμεσο" κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Βουνίου για κυβερνητική βοήθεια έναντι 

της δαπάνης για την επέκταση του κοιμητηρίου του χωριού, σας πληροφορ(1) τα 

ακόλουθα: 

Το αίτημα δεν μπορεί να ικανοποιηθεί, γιατί τα σχετικά κονδύλια που περιέ

λαβε η κυβέρνηση στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως 1992, τα οποία θα χρησιμο
ποιούνταν για τον πιο πάνω σκοπό, δεν εγκρίθηκαν από τη Βουλή των Αντιπρο

σ(l>πων." 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Οκτωβρίον 1992 του Υπονργο" Εσωτερικών κ. Χριστό
δονλον Βενιαμίν στην ερώτιισιι ΣΤ'Α'377, ημερομηνίας 12 Μαρτίον 1992, τον 
Βουλευτιί εκλογικής περιqιέρειας Λεμεσο" κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με τη διαφωνία της κοινότητας Πεντακ(l>μου για τη διατήρηση της 

βιομηχανικής ζώνης στην περιοχή του χωριού, σας πληροφορ(1) τα ακόλουθα: 

Η Επαρχιακή Συμβουλευτική Επιτροπή Λεμεσού, η οποία συστάθηκε με 

απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, για να μελετήσει τις ενστάσεις που υποβλή

θηκαν για την επαρχία Λεμεσού εναντίον των προνοι(l>ν της Δήλωσης Πολιτικής και 

Ι 
ι 
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να υποβάλει σχετικές εισηγήσεις, μετά από συνεννόηση και με την κάθε αρχή 

τοπικής διοίκησης της επαρχίας Λεμεσού, αποφάσισε να εισηγηθεί την κατάργηση 

του μέρους εκείνου της βιομηχανικής ζώνης που βρίσκεται στα χωριτικά όρια 

Πεντακώμου. 

Στις επαρχιακές συμβουλευτικές επιτροπές μετέχουν ο οικείος Έπαρχος, ο 
Επαρχιακός Λειτουργός Πολεοδομίας, ο Επαρχιακός Κτηματολογικός Λειτουργός ή 

εκπρόσωπός τους και η οικεία τοπική αρχή. Οι εισηγήσεις τους αξιολογούνται και 

θα τεθούν ενώπιον του Υπουργού Εσωτερικών, ο οποίος, σύμφωνα με τις πρόνοιες 

του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, θα υποβάλει το όλο θέμα στο 

Υπουργικό Συμβούλιο για απόφαση πάνω στις υποβληθείσες ενστάσεις και οριστι

κοποίηση των προνοιών της Δήλωσης Πολιτικής με τις τροποποιήσεις που το 

Υπουργικό Συμβούλιο θα κρίνει δικαιολογημένες." 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Οκτωβρίο" 1992 το" Υπο"ργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δο"λο" Βενιαμίν στις ερωη]σξις ΣΤ'Α' 399 και ΣΤ'Α'403, ημερομηνίας 

23 Μαρτίο" 1992, το" Βο"λε"τ1ί εκλογικψ; περιφέρειας Πάφο" κ. Νίκο" Πιττο
κοπίηι· 

"Σχετικά με τις οικιστικές ζώνες και το όριο υδατοπρομήθειας των χωρι(ον 

Σκούλλι, Γουδί και Πωμός, σας πληροφορώ τα ακόλουθα-

(α) Σκούλλι: 

Το αίτημα της χωριτικής αρχής για ένταξη καθορισμένης περιοχής στα 

όρια υδατοπρομήθειας έχει ικανοποιηθεί με απόφαση που λήφθηκε σε 

σύσκεψη που έγινε στις 19 Σεπτεμβρίου 1991 και η οποία διαλάμβανε ότι 
όση από την περιοχή καλύπτεται υψομετρικά από την υφιστάμενη 

υδατοδεξαμενή του χωριού θα ενταχθεί μέσα στα όρια υδατοπρομήθειας. 

Η υλοποίηση της απόφασης θα γίνει σύντομα, με την οριστικοποίηση της 

Δήλωσης Πολιτικής για όλη την ύπαιθρο. 

(β) Γο"δί: 

Η έκταση που έχει ζητηθεί από τη χωριτική αρχή να ενταχθεί στο όριο 

υδατοπρομήθειας έχει θεωρηθεί υπερβολική. Η περισσότερη από αυτή 

είναι αρδευόμενη, ενώ ένα άλλο μεγάλο μέρος της δεν καλύπτεται από 

την υφιστάμενη υδατοδεξαμενή. Σε σύσκεψη που έγινε στις 7 Ιουλίου 
1992 αποφασίστηκε όπως η περιοχή που καλύπτεται υψομετρικά από την 
υδατοδεξαμενή και προσφέρεται για οικιστική ανάπτυξη ενταχθεί μέσα 

στο όριο υδατοπρομήθειας. Με την απόφαση αυτή ικανοποιείται στο 

παρόν στάδιο το αίτημα της χωριτικής αρχής. Και στην περίπτωση αυτή 

η υλοποίηση της απόφασης θα γίνει με την οριστικοποίηση της Δήλωσης 

Πολιτικής. 

(γ) Πωμός: 

Οι περιοχές που έχουν ζητηθεί από τη χωριτική αρχή Πωμού να 

ενταχθούν στο όριο υδατοπρομήθειας είναι πολύ μεγάλες σε έκταση και 

δε συνάδουν με τις πραγματικές ανάγκες της κοινότητας και με το 

πνεύμα της ορθολογιστικής ανάπτυξης, όπως τούτο καθορίζεται και 

εκφράζεται με τις πολεοδομικές ζώνες που έχουν εγκριθεί για την 

περιοχή του χωριού Πωμός. 
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Μετά από σχετική μελέτη και ανταλλαγή απόψεων και με τη χωριτική αρχή, 

λήφθηκε στη συνεδρία που έγινε στις 8 Αυγούστου 1991 απόφαση όπως οι περιοχές 
που καθορίζονται ως Πολεοδομικές Ζώνες Γ και ΓΙ περιληφθούν μέσα στο όριο 

υδατοπρομήθειας του χωριού. Η υπόλοιπη όμως έκταση, η οποία βρίσκεται σε ζώνη 

με χαμηλό συντελεστή δόμησης, δεν μπορεί στο παρόν στάδιο να ενταχθεί στο όριο 

υδατοπρομήθειας" . 

Απάντιισιl ιιμερομηνίας 20 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Οικονομικών κ. Γεώρ
γιου Συρίμιl στην ερώτηση ΣΤ'Α' 444, ημερομηνίας 7 Απριλίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικιίς περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομιίρου. 

" Μέσα στα πλαίσια της ετοιμασίας των Προϋπολογισμών για τα έτη 1989, 
1990, 1991, 1992, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων υπέβαλε προτάσεις για τη 

δημιουργία αριθμοί! νέων μόνιμων θέσεων Επιτηρητή Φραγμάτων και Αρδευτικών 

Δικτύων με κλίμακα Α2 - Α5 - Α 7 για τις ανάγκες των διαφόρων έργων του 
Τμήματος. Στις σχετικές προτάσεις αναφερόταν ότι με τη συμπλήρωση και άλλων 

έργων ο αριθμός τους θα αυξανόταν ανάλογα. Με βάση τα κριτήρια για τη 

δημιουργία νέων/πρόσθετων θέσεων στους Προϋπολογισμούς για τα έτη 1989, 1990, 
1991 που καθορίστηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών θεωρήθηκε ότι το αίτημα 
του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων δεν μπορούσε να ικανοποιηθεί. Επίσης μέσα 

στα πλαίσια της διακηρυγμένης κυβερνητικής πολιτικής για αυστηρή εφαρμογή του 

μορατόριουμ για μη δημιουργία νέων θέσεων και για προσλήψεις στη δημόσια 

υπηρεσία για τα έτη 1992 και 1993 το αίτημα του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων 
δεν μπορούσε να ικανοποιηθεί. 

Τέλος η υπηρεσία μας πιστεύει πως ο υφιστάμενος θεσμός των ωρομισθίων 

Επιθεωρητιον Νερού/Νεροφόρων εξυπηρετεί καλύτερα τις απαιτήσεις/ανάγκες των 

διαφόρων υδατικών έργων και ως εκ τούτου δε συμφωνεί στη μετατροπή τους σε 

μόνιμες οργανικές θέσεις." 

Απάντησιl ημερομιινίας 5 Οκτωβρίου 1992 του Υ.πουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στιιν ερώτιισιl ΣΤ'Α' 464, ημερομηνίας 18 Απριλίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

"Σχετικά με το θέμα της ενίσχυσης της υδατοπρομήθειας τών χωριών Παλό
δεια, Παραμύθα, Σπιτάλλι και Φασούλα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Τα χωριά Παλόδεια, Παραμύθα και Σπιτάλλι υδροδοτούνται βασικά από την 

πηγή 'Μαραμμένου'. Κατά την καλοκαιρινή περίοδο, λόγω αυξημένων αναγκών, η 

υδατοπρομήθεια των χωριιον αυτών ενισχύεται από γεωτρήσεις. Το χωριό Παλόδεια 

παίρνει επιπρόσθετο νερό από το Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας Λεμεσού, ενώ το 

χωριό Φασούλα υδροδοτείται από πηγή που βρίσκεται στην περιοχή 'Κακομάλλη', 

της οποίας η απόδοση μειώθηκε το 1991 λόγω της ανομβρίας. 

Για οριστική επίλυση του προβλήματος της υδατοπρομήθειας και των 

τεσσάρων αυτών χωριών, καθώς και του χωριού Γεράσα, το Τμήμα Αναπτύξεως 

Υδάτων ετοιμάζει σχέδιο αξιοποίησης της γεώτρησης αρ. 106/90, που βρίσκεται στην 
περιοχή Καλού Χωριού. 

Σημειώνεται ότι ποσό ;[26.100 που όφειλαν στην κυβέρνηση οι κοινότητες 
Παλόδειας, Παραμύθας και Σπιταλλιού για τα έργα υδατοπρομήθειάς τους έχει 

διαγραφεί". 
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Απάντησι) ι)μερομηνίας 26 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών κ<ιι 

Έργων κ. Ρένου ΣταυράΚI) στην ερώτησι) ΣΤ'Α' 547, ημερομι)νίας 15 Μα'ίου 
1992, του Βουλευτιί εκλογικιίς περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαι)λίδι). 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Προδρόμου για καθc(ρισμα του δρόμου 

Προδρόμου - Πλατριόν λόγω κατολισθήσεων στην περιοχή 'Χάρτζιης', σας πληρο

φορώ ότι ολόκληρος ο δρόμος έχει καθαριστεί και συντηρηθεί πρόσφατα και 

βρίσκεται σε πολύ καλή κατάσταση. 

Συναφώς αναφέρεται ότι το πρόβλημα των κατολισθήσεων στον πιο πάνω 
δρόμο αποτελεί σύνηθες φαινόμενο κατά τη χειμερινή περίοδο, λαμβάνονται δε όλα 

τα αναγκαία μέτρα για να καθαρίζεται συχνά, ώστε να διασφαλίζεται απρόσκοπτη 

και ασφαλής διακίνηση σ' αυτό." 

Απάντησι) l)μερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομι)χα
νίας κ. Τάκι) Νέμιτσα στην ερώτι)σι) ΣΤΆ' 561, ι)μερομι)νίας 15 Μα'ίου 1992, 
του Βουλευτή ε,\λογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου, Μιχαι)λίδι). 

"Σας αναφέρω πως όπως με πληροφορεί ο Προ'ίστάμενος της Υπηρεσίας 

Μεταλλείων το Προνόμιο της Εταιρείας ΈΣΚΑΛ ΛΤΔ' λήγει τον προσεχή Οκτιό

βριο. Με την ανανέωση του εν λόγω Προνομίου θα περιληφθεί σ' αυτό όρος για τη 

σύντομη ασφαλτόστρωση του δρόμου που οδηγεί από τον κύριο δρόμο στο λατομείο 

της εταιρείας." 

ΑπάνΤI)σι) ι)μερομι)νίας 13 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομιιχα
νίας κ. Τάκι) Νέμιτσα στι)ν ερώτησι) ΣΤΆ' 577, ημερομι)νίας 15 Μα'ίου 1992, 
του Βουλευτή εκλογικιίς περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχ«l)λίδl). 

"Το αίτημα για παροχή οικονομικής βοήθειας προς τους παραγωγούς επιτρα

πέζιων σταφυλιών λόγω της περσινής ανομβρίας δεν μπορεί να γίνει αποδεκτό, 
γιατί η σουλτανίνα σε σχέση με τις οινοποιήσιμες ποικιλίες απολαμβάνει ψηλότερης 

τιμής τόσο ως φρέσκο φρούτο όσο και υπό μορφή σταφίδας." 

Απάντι)ση ημερομι)νίας 16 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στι)ν ερώτι)σι) ΣΤΆ'602, l)μερομηνίας 28 Μαϊου 1992, του 
Μέλους τι)ς Βουλιίς εκλογικιίς περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κλαίρι)ς Αγγελίδου. 

"Σχετικά με τη δημοσίευση στον ημερήσιο και περιοδίκό τύπο άρθρων ή φωτο
γραφιιόν σεξ, σας πληροφοριΙ> τα ακόλουθα: 

Όπως είναι γνωστό ο περί Τύπου Νόμος δεν προνοεί για οποιαδήποτε λογο

κρισία του τύπου. Προβλέπει εντούτοις το θεσμό του Συμβουλίου Τύπου, το οποίο 

μπορεί να ρυθμίζει θέματα παραπόνων αυτεπάγγελτα ή ύστερα από καταγγελία. 

Δυστυχιός το Συμβούλιο Τύπου έχει καταστεί ανενεργό λόγω μη συμμετοχής των 

εκπροσώπων της Ένωσης Συνταχτιόν σ' αυτό, διεξάγονται όμως διαβουλεύσεις για 

επίλυση του προβλήματος αυτού. 

Παράλληλα τυγχάνει εφαρμογής ο περί Δημοσιεύσεως Αισχρών Θεμάτων 

Νόμος, με βάση τον οποίο η Αστυνομία διιόκει ποινικά περιπτώσεις δημοσίευσης 

φωτογραφιιόν ή άρθρων που θεωρούνται αισχρά με την έννοια του νόμου." 

Απάντι)σι) ι)μερομι)νίας 9 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριι)λίδι) στι)ν ερώτι)σι) ΣΤ'Α' 613, l)μερομηνίας 3 Ιουνίου 
1992, του Μέλους τι)ς Βουλlίς εκλογικιίς περιφέρειας Λευκωσίας κ. Καίτι)ς 

Κλι)ρίδου. 

"(α) Οι ~oινότητες Πάνω και Κάτω Δευτεράς υδροδοτούνται από τη 

γεώ-r\?ηση 45/81 . Λόγω όμως μείωσης της απόδοσής της, οι δύο 

κοινότητες συμπληριόνουν τις ανάγκες τους σε πόσιμο νερό από δυο 

ιδιωτικές γεωτρήσεις στην περιοχή . 
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(β) Οι αναλύσεις που έγιναν πρόσφατα στα πλαίσια του προγράμματος 

συστηματικού ελέγχου της ποιότητας του πόσιμου νερού έδειξαν ότι το 
νερό του συστήματος υδατοπρομήθειας παρουσιάζει αυξημένη 

συγκέντρωση χλωριούχων και θειικών αλάτων και νιτρωδών, η οποία 

οφείλεται στην αυξημένη παρουσία αυτών των αλάτων στο νερό της 
γεώτρησης αρ. 45/81. Λαμβάνονται μέτρα για τη μείωση των αλάτων του 
νερού της γεώτρησης αυτής με την απομόνωσή του από τα αλμυρά 

στρώματα. 

(γ) Για τη βελτίωση της ποιότητας του νερού, υποδείχθηκε στην τοπική αρχή 

υδατοπρομήθειας να διοχετεύει στο κοινό σύστημα υδατοπρομήθειας 

των δυο κοινοτήτων μεγαλύτερες ποσότητες νερού από τις δυο ιδιωτικές 

γεωτρήσεις που η ποιότητά τους είναι ικανοποιητική. 

(δ) Αναφέρεται συναφώς ότι οι πιθανότητες να ανευρεθεί κατάλληλο 

υπόγειο νερό με νέες γεωτρήσεις στην περιοχή για ύδρευση είναι 

ελάχιστες. Το υδρευτικό πρόβλημα της Δευτεράς και άλλων κοινοτήτων 
δυτικά της Λευκωσίας θα επιλυθεί οριστικά στα πλαίσια των σχεδίων για 

την αύξηση του πόσιμου νερού της περιοχής της Λευκωσίας που 
περιλαμβάνουν και τη μεταφορά νερού από το προγραμματιζόμενο έργο 
του Καρκ(στη." 

Απάντιισ1Ι ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 1992 του ΥπουΡΎΟ" Οικονομικών κ. Γεώρ
Ύιου Συρίμη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 638, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλο-Υικής περιφέρειας ΛευΚC9σίας κ. Γιαννάκη Κασουλίδη. 

"Μετά από μελέτη των πρακτικών δυσκολιών που αναμένετο να αντιμετωπί

σουν ορισμένες κατηγορίες καταστημάτων λιανικής πώλησης, κρίθηκε σκόπιμο 

όπως τα παντοπωλεία, οι υπεραγορές και τα περίπτερα εξαιρεθούν από τις 

πρόνοιες του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Υποχρεώσεις Λιανοπωλητών) 
Διατάγματος του 1992 (ΚΔΠ 125/92). Για το λόγο αυτό, η γνωστοποίηση του 
Εφόρου Φόρου Προστιθέμενης Αξίας που δημοσιεύτηκε στην επίσημJ] Εφημερίδα 

της Δημοκρατίας με αρ. 2724 και ημερομηνία 10.7.92 γνωστοποίησε τα πιο κάτω: 

Έγγεγραμένος Λιανοπωλητής, που ασκεί επιχείρηση υπεραγοράς, παντοπω

λείου ή περιπτέρου, δεν είναι υποχρεωμένος στην απόδειξη που εκδίδει αναφο
ρικά με τις παραδόσεις αγαθών που πραγματοποιεί στους καταναλωτές να 

δεικνύει το ποσό του Φόρου Προστιθέμενης Αξίας χωριστά'. 

Ως αποτέλεσμα οι περιπτεριούχοι και τα καταστήματα αποικιακ(σν ενσωμαnσ

νουν το Φόρο Προστιθέμενης Αξίας στις τιμές τους από την Ιη Ιουλίου 1992, ημερο
μηνία εφαρμογής του πιο πάνω φόρου." 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Οκτωβρίου 1992 του ΥπουΡΎΟ" Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτιιση ΣΤ'Α' 764, ημερομηνίας 2S Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλΟΎικής πε@ιφέ@ειας Λεμεσο" κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με τη δημιουργία απαγορευτικής ζώνης γύρω από την κοινότητα 

Ακρωτηρίου από τις αρχές των Βρετανικών Βάσεων, που είχε σαν αποτέλεσμα να 

αποκλειστεί η οικιστική περιοχή του χωριού, σας πληροφορώ ότι στις 13/11/1991 οι 
αρχές των Βάσεων προέβησαν σε περιορισμένη αναθε(σρηση της πολεοδομικής 

ζώνης προς τα νότια του χωριού, δίνοντας έτσι τη δυνατότητα στην κοινότητα να 

επεκταθεί οικιστικά προς την περιοχή αυτή. 

Αν η προτεινόμενη επέκταση της οικιστικής ζώνης αποδειχθεί ανεπαρκής τότε 
θα ζητηθεί εκ νέου από τη Διοίκηση των Βάσεων, να ξαναμελετήσει το θέμα για 

πρόσθετη επέκταση . " 
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ΑπάνΤl1σΙ111μερομl1νίας 9 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Οικονομικών κ. Γεώργιου 
Συρίμ1] σΤ1]ν ερώτιισl1 ΣΤ'Α' 793, Ι1μερομl1νίας 25 Ιουνίου 1992, του Βουλευτιί 
εκλογικιίς περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου ΜΙΧα11λίδ1]. 

"Το Υπουργείο Οικονομικών δεν ευνοεί την επιχορήγηση της θέρμανσης των 

κατοικιών της κοινότητας Κάτω Αμιάντου, γιατί αυτό θα αποτελέσει προηγούμενο 

και για άλλα χωριά της περιοχής. 

παρακαλώ σημειιόστε ότι για ικανοποίηση δυσπραγούντων κατοίκων ορεινιόν 

και άλλων κοινοτήτων παρέχεται από το Τμήμα Κοινωνικής Ευημερίας επίδομα 

θέρμανσης σύμφωνα με σχετική νομοθεσία." 

ΑπάνΤl1σ1]1]μερομ1]νίας 15 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στιιν ερώτιισ11 ΣΤ'Α' 795, 1]μερομl1νίας 25 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτιί εκλογικιίς περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου ΜΙΧα11λίδ1]. 

"Όπως ανέφερα και στο παρελθόν απαντώντας σε ερωτήσεις άλλων 

Βουλευτών, ανάλογου περιεχομένου, η κυβέρνηση σε συνεργασία με το Συμβούλιο 

του Κεντρικού Σφαγείου, μελετά την κάλυψη από το Κεντρικό Σφαγείο Κοφίνου 

ολόκληρης της υπαίθρου πλην της επαρχίας Πάφου. Όμως, η περαιτέρω προιόθηση 

του θέματος συναρτάται με τα έσοδα του Σφαγείου, για τα οποία εκκρεμούν κανονι

σμοί ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων που προνοούν αύξηση των δικαιω

μάτων σφαγής των ζιόων. 

Με την ευκαιρία, θα παρακαλούσα όπως οι πιο πάνω κανονισμοί προωθηθούν 

το ταχύτερο, για να μπορέσει το Κεντρικό Σφαγείο να θέσει σ' εφαρμογή το 

πρόγραμμά του για κάλυψη και των αγροτικιόν περιοχών." 

Απάντιισ1] Ι1μερομψίας 5 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα ΓαβΡΙ1]λίδΙ1 σΤ1]ν ερώΤ1]σΙ1 ΣΤ'Β' 17, 1]μερομl1νίας 23 Ιουλίου 
1992, του Βουλευτιί εκλογικιίς περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαl)λίδι). 

"Οι υδάτινοι πόροι του έργου του Νότιου Αγωγού είναι δεσμευμένοι για την 

άρδευση των περιοχιόν που είναι ήδη ενταγμένες στο Σχέδιο και στο παρόν στάδιο 

δεν υπάρχουν περιθιόρια για επεκτάσεις. 

Το αίτημα της κοινότητας Σουνίου-Ζανατζιάς θα επανεξετασθεί μετά από την 

ολοκλήρωση και λειτουργία του έργου του Νότιου Αγωγού στο σύνολό του μαζί με 

άλλα παρόμοια αιτήματα, εφόσον προκύψουν πλεονάσματα νερού." 

ΑπάνΤ1]σι) Ι1μερομψίας 13 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριι)λίδl1 στιιν ερώτιισl) ΣΤ'Β' 24, 1]μερομ1]νίας 27 Ιουλίου 
1992, που υποβλιίθΙ1κε από το Βουλευτιί εκλογικιίς περιφέρειας Πάφου κ. Γιαν
νάκιι Ομιίρου. 

"Το αίτημα για διαμόρφωση του αρδευτικού έργου Δρούσιας με σκοπό την 

κάλυψη περισσότερης έκτασης από εκείνη των 350 σκαλών, που ήδη περιλαμβάνεται 
στο σχέδιο, δεν μπορεί να ικανοποιηθεί για το λόγο ότι υπάρχουν σοβαροί περιορι

στικοί παράγοντες . 

Οι περισσότεροι υδάτινοι πόροι του αρδευτικού έργου Χρυσοχούς από τη μια 

και η έλλειψη πρόσθετης κατάλληλης γης στην περιοχή από την άλλη δεν επιτρέπουν 

επέκταση του σχεδίου. Ένας πρόσθετος απαγορευτικός λόγος είναι η έλλειψη επαρ

κούς εργατικού δυναμικού που χρειάζεται για την αξιοποίηση πρόσθετης έκτασης, 

(αν υπήρχε), όπως διαφάνηκε από σχετική έρευνα που διεξήγαγαν αρμόδιες υπηρε

σίες του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικιόν Πόρων. " 
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Απάντησι) ημερομι)νίας 21 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτι)ση ΣΤ'Β' 25, ημερομηνίας 21 Ιουλίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Κατά τη σχεδίαση του φράγματος Κούρρη και των άλλων φραγμάτων, καθώς 

και στο στάδιο της κατασκευής των έργων, λήφθηκαν όλα τα αναγκαία μέτρα που 

διασφαλίζουν πλήρως την ασφάλειά τους και συνεπώς δεν πρέπει να υπάρχει 
ανησυχία στις κοινότητες κατάντι του φράγματος. 

Περαιτέρω, θα πρέπει να αναφερθεί ότι έχουν ληφθεί όλα τα δυνατά μέτρα για 

πρόληψη της πρόκλησης βλάβης στο φράγμα του Κούρρη από κακόβουλη ενέργεια. 

Πρόσθετα μέτρα θα ληφθούν αν και όταν κριθεί αναγκαίο." 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 32, ημερομηνίας 
30 Ιουλίου 1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη 

Ομήρου. 

"Σύμφωνα με την προκαταρκτική τεχνοοικονομική μελέτη που έχει γίνει 

σχετικά με το προγραμματιζόμενο φράγμα στον ποταμό Έζουσας δεν είναι δυνατή, 

λόγω του υψόμετρου, η μεταφορά" νερού με βαρύτητα στην περιοχή Παναγιάς για 

άρδευση. Εξετάζεται όμως η δυνατότητα άντλησης νερού από το φράγμα προς την 

περιοχή Παναγιάς, ιόστε να μπορούν να αρδεύονται επαρκέστερα οι υφιστάμενες 

μόνιμες καλλιέργειες." 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχα
νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στι)ν ερώτησι) ΣΤ'Β' 33, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 1992, 
του Βουλευηί εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Αναφορικά με το αίτημα της κοινότητας Σαλαμιούς να ενταχθεί στο 

πρόγραμμα αγροτουρισμού σας πληροφορώ ότι η Σαλαμιού περιλαμβάνεται στη Γ' 

κατηγορία των χωριών του αγροτουρισμού. 

Επισυνάπτεται για πληρέστερη ενημέρωσή σας πληροφοριακό φυλλάδιο που 

περιλαμβάνει τις κυριότερες πρόνοιες του προγράμματος για τα χωριά της Γ' κατη

γορίας, σχέδιο δανειοδότησης οικοδομών παραδοσιακής αρχιτεκτονικής και έντυπο 

αίτησης για παροχή δανείου με επιδοτημένο επιτόκιο." 

Απάντηση l)μερομηνίας 7 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 36, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. ΓιαννάΚI) Ομήρου. 

"Στην κοινότητα Κελοκεδάρων ανορύχθηκε επιτυχής γεώτρηση και ετοιμά

σθηκε σχέδιο που προβλέπει δαπάνη f52.000 για την αξιοποίησή της προς όφελος 
του τοπικού Αρδευτικού Τμήματος 'Ζιριπιλλής" Στο φετινό Προϋπολογισμό 

Αναπτύξεως περιλαμβάνεται πρόνοια ύψους f30.000 για την έναρξη του έργου, το 
οποίο θα ολοκληρωθεί μέσα στο 1993 με πιστώσεις ύψους f22.000 που περιλή
φθηκαν στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1993, που εγκρίθηκε πρόσφατα από 
το Υπουργικό Συμβούλιο. 

Η ανόρυξη γεωτρήσεων για την ικανοποίηση αρδευτικών ή υδρευτικών 

αναγκών αποφασίζεται από την Επιτροπή Γεωτρήσεων με βάση όλα τα σχετικά δεδο

μένα της κάθε περίπτωσης. Το θέμα της ανόρυξης νέας γεώτρησης στα Κελοκέδαρα 

μπορεί να εξεταστεί από την Επιτροπή αν και όταν οι ενδιαφερόμενοι υποβάλουν 

αίτημα με συγκεκριμένες εισηγήσεις ως προς τις ανάγκες που θα ικανοποιηθούν και 

για χρήση του νερού." 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Στο Κεφάλαιο Δ' η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθή

σεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανιον για το θέμα που τιτλο

φορείται 'Ή αγορά δύο ελικοπτέρων από την Πολωνία το 1989" διαβάστηκε. 

Το λόγο έχει ο εγγράψας το θέμα, κ. Άριστος Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Επειδή η ομιλία μου βασίζεται αποκλειστικά και μόνο σε πλειάδα επίσημων 

εγγράφων, προς επιβεβαίωση των όσων θα πω παρακαλώ να μου επιτρέψετε να 

καταθέσω στη Γραμματεία αντίγραφα για σκοπούς πρακτικών, αλλά και για να τα 

διεξέλθουν συνάδελφοι, αν το επιθυμούν. 

Κύριε Πρόεδρε, συζητούμε ένα πολύ σοβαρό θΕμα, η μελέτη του οποίου 

αποδεικνύει το βαθμό της προχειρότητας με τον οποίο Υπουργοί και κατ' επέκταση 

η κυβέρνηση παίρνει αποφάσεις. Πρόκειται για κλασικό παράδειγμα ανευθυνότητας, 

έλλειψης συντονισμού, παραγνιορισης δεδομένων και ασέβειας προς τις αρχές της 

χρηστής διοίκησης. 

Ο ΣΟΔΑΠ αποτελεί τον οργανισμό στον οποίο οι εκάστοτε κυβερνήσεις 

προστρέχουν και ασκούν πίεση, για να παραλαμβάνει πλεονάσματα σταφυλιών. 

Και, όπως είναι γνωστό, τις χρονιές που η παραγωγή ήταν αυξημένη παραλάμβανε 

μεγάλες ποσότητες μαύρων σταφυλιών ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Παρακαλώ όχι τόσο θόρυβο, για να παρακολουθούμε τον ομιλητή. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

... με αποτέλεσμα το 1988 να βρεθεί με αποθέματα ερυθρών κρασιών, των 
οποίων η διάθεση παρουσίαζε προβλήματα. 

Η επιτροπή του ΣΟΔΑΠ ζήτησε τη βοήθεια του Υπουργείου Εμπορίου και 

Βιομηχανίας για τη διάθεση των αποθεμάτων. Το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομη

χανίας, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή, 

εξασφάλισε τη διάθεση ποσότητας κρασιών με βάση το αντισταθμιστικό εμπόριο. 

Προς ενημέρωση αναφέρω ότι το αντισταθμιστικό εμπόριο καθιερώθηκε από την 

κυβέρνηση Κυπριανού, με σκοπό την εξαγωγή προβληματικών προ'ίόντων, τα οποία 

θα αποπληρώνονται με αγορές που θα πραγματοποιούν κρατικοί ή ημικρατικοί 

οργανισμοί ή με την εκτέλεση έργων. Στο σημείο αυτό θέλω να τονίσώ ότι τόσο η 
επιτροπή του ΣΟΔΑΠ όσο και οι υπηρεσίες του Υπουργείου ενήργησαν ορθά και 

μέσα στα πλαίσια των καθηκόντων τους, για να διαθέσουν οινικά προ'ίόντα με τη 

μέθοδο της ανταλλαγής προ·ίόντων. 

Το πρόβλημα άρχισε να δημιουργείται αμέσως μετά. Θα παραθέσω στοιχεία 

που αποδεικνύουν πέραν πάσης αμφιβολίας το μέγεθος της ανευθυνότητας με την 

οποία χειρίστηκαν το υπό συζήτηση θέμα οι αρμόδιοι Υπουργοί. Οι Υπουργοί 

Εμπορίου και Βιομηχανίας και Γεωργίας και Φυσικών Πόρων με την πρόταση 818/88, 
ημερομηνίας 6/7/1988, προς το Υπουργικό Συμβούλιο τόνιζαν ότι: 'Ή Πολωνία μας 
πληροφόρησε, μέσω του εδώ Εμπορικού της Συμβούλου, ότι είναι διατεθειμένη να 
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δεχτεί πληρωμή για ορισμένα είδη της που θα αγοράσει η Κύπρος με οινικά προ'ί

όντα. Μεταξύ των ειδ(ον που προσφέρει είναι και αεροπλάνα για ψεκασμούς και 

κατάσβεση πυρκαγιών και, επειδή πρόσφατα έχουν παρουσιαστεί κρούσματα περο
νόσπορου στα αμπέλια μας και έχουν προκληθεί στα δάση μας πυρκαγιές, η αγορά 

δυο αεροπλάνων, αξίας F.O.B. 169.980 δολαρίων, θα συμβάλει στη γρήγορη και 
αποτελεσματική καταπολέμηση του περονόσπορου και στην κατάσβεση πυρκαγιών 

και θα βοηθήσει στη διάθεση κάποιας ποσότητας των οινικών μας προ·ίόντων." 

Το Υπουργικό Συμβούλιο, ύστερα από εισήγηση του Υπουργού Γεωργίας, με 
την Αρ. 30.446 απόφασή του, ημερομηνίας 7/7/1988, εξουσιοδότησε επιτροπή, από 
τους Υπουργούς Εμπορίου και Βιομηχανίας, Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και 

Οικονομικών, να διερευνήσει τη δυνατότητα αγοράς από την Πολωνία, στα πλαίσια 

του αντισταθμιστικού εμπορίου, αεροπλάνων ή και ελικοπτέρων και να αποφασίσει 

χωρίς επαναφορά του θέματος στο Υπουργικό Συμβούλιο, αν υπάρξει ομοφωνία 

μεταξύ των μελών της επιτροπής. 

Από το περιεχόμενο της πρότασης προς το Υπουργικό Συμβούλιο προκύπτουν 

και τα πρώτα στοιχεία προχειρότητας: 

Ι. Η Πολωνία διέθετε για ανταλλαγή ορισμένα είδη της, μεταξύ των οποίων 

και αεροπλάνα. Όχι μόνο αεροπλάνα. Και, όπως προκύπτει, δε 

διερευνήθηκε ποια άλλα είδη προσφέρονταν. 

2. Η απόφαση για την αγορά αεροπλάνων ή ελικοπτέρων βασίστηκε στον 
αστείο ισχυρισμό ότι, επειδή είχαν πρόσφατα, τονίζω τη λέξη πρόσφατα, 

παρουσιαστεί κρούσματα περονόσπορου στα αμπέλια και προκλήθηκαν 

πυρκαγιές στα δάση, η αγορά των αεροπλάνων θα συνέβαλλε σ-ι:η 

γρήγορη και αποτελεσματική καταπολέμηση του περονόσπορου και στην 

κατάσβεση των πυρκαγιών. Όμως πρόβλημα περονόσπορου στα αμπέλια 

παρουσιάζεται κάθε χρόνο, με εξάρσεις ανάλογα με τις καιρικές 

συνθήκες, γι' αυτό οι αμπελουργοί ψεκάζουν προληπτικά, για να 

προλάβουν την προσβολή ή να τη σταματήσουν. Η αναφορά σε 

κρούσματα περονόσπορου που παρουσιάστηκαν τάχα πρόσφατα στα 

αμπέλια μας και πρέπει να φέρουμε αεροπλάνα χθες για τη γρήγορη 

καταπολέμησή του καταντά αστείο. Το μεμπτό στην προκειμένη 

περίπτωση είναι η έκδηλη προσπάθεια να δημιουργηθεί η εντύπωση ότι 

υπάρχει νέος σοβαρός κίνδυνος για τα αμπέλια, με σκοπό τον επηρεασμό 

για τη λήψη ευνο'ίκής απόφασης. Σχετικά με τον άλλο ισχυρισμό, ότι 

δηλαδή προκλήθηκαν πυρκαγιές στα δάση και ήταν ανάγκη να φέρουμε 

αεροπλάνα χθες για την καταπολέμησή τους, αναφέρω ότι από τότε που 

φέραμε τα ελικόπτερα και όχι τα αεροπλάνα δεν τα χρησιμοποιήσαμε για 

κατάσβεση πυρκαγιών. Ο ψεκαστικός εξοπλισμός παραμένει 

συσκευασμένος στα κιβώτια και τα ελικόπτερα είναι ακατάλληλα για 
δασοπυρόσβεση. Σε ό,τι αφορά την επισήμανση πυρκαγιών, το Τμήμα 

Δασών σε επιστολή του αναφέρει ότι το σύστημα που εφαρμόζει, με την 

επάνδρωση 13 πυροφυλακίων πάνω σε 24ωρη βάση, για ένα μήνα 

στοιχίζει περίπου f 16.000, ενώ το κόστος περιπολίας ενός αεροπλάνου 
για το ίδιο χρονικό διάστημα ξεπερνά τις f 120.000 (και ενός 

ελικοπτέρου, όπως τονίζουν, πολύ περισσότερα) και το εφαρμοζόμενο 
σύστημα εκτός από οικονομικότερο είναι και αποδοτικότερο. 

Με αυτά τα δεδομένα προκύπτει ότι οι Υπουργοί που υπέβαλαν τη σχετική 

πρόταση παραπληροφόρησαν το Υπουργικό Συμβούλιο και η απόφαση που λήφθηκε 

βασίστηκε σε εσφαλμένη ή πλημμελή πληροφόρηση. 
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Μετά την απόφαση για διερεύνηση της δυνατότητας αγοράς αεροπλάνων ή και 

ελικοπτέρων από την Πολωνία, πενταμελής αποστολή πραγματοποίησε επίσκεψη 
στην Πολωνία μεταξύ 28ης Σεπτεμβρίου και 1 ης Οκτωβρίου 1988. Θα παραθέσω 
συνοπτικά στοιχεία από τις εκθέσεις που υπέβαλαν μέλη της αποστολής. Έκθεση 

του κ. Α. Πετρώνδα, Διευθυντή Εμπορίου, Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας: 

"Συνάντηση με την εταιρεία ΡΕΖΕΤΕΙ: Τα μέλη της αποστολής επισκέφθηκαν 
στην πόλη Mielec το εργοστάσιο της ΡΕΖΕΤΕΙ, όπου κατασκευάζονται τα αερο
πλάνα. Οι εκπρόσωποι της εταιρείας ανέφεραν ότι υπάρχει απόφαση της πολωνικής 
κυβέρνησης σε περίπτωση αγοράς 2 αεροπλάνων η αξία τους να αποπληρωθεί κατά 
70% με ερυθρό ξηρό κρασί, 10% με άλλα προ'ίόντα και 20% με μετρητά. 

Κατά την επίσκεψη έγινε επίδειξη των αεροπλάνων, καθώς και ενός ελικο

πτέρου. Για τα αεροπλάνα δόθηκαν όλες οι τεχνικές και άλλες πληροφορίες. Για τα 
ελικόπτερα διαφάνηκε ότι δεν είχαν όλες τις τεχνικές πληροφορίες και ανέλαβαν να 
τις διαβιβάσουν το συντομότερο." 

Έκθεση κ. Λο'ι"ζου Παπαδάμου - Τμήμα Γεωργίας: 
Η έκθεση του κ. Παπαδάμου αναφέρεται στο σύνολό της στα αεροπλάνα και σε 

ελικόπτερα διαφορετικού τύπου από αυτά που τελικά αγοράσαμε. Για τα ελικό
πτερα ο κ. Παπαδάμου αναφέρει ότι, λόγω του περιορισμένου χρόνου, δε συνά
ντησαν τους αρμ~διoυς τεχνικούς, για να απαντήσουν στις τεχνικές ερωτήσεις, 
όπως έγινε με τα αεροπλάνα, και εισηγείται, προτού ληφθεί απόφαση για αγορά 

ελικοπτέρων, να απαντηθούν όλες οι ερωτήσεις τεχνικής φύσης. Έκθεση Σμηναγού 
Πετρουλάκη και Υποσμηναγού Σαμαρά: Παροχή πληροφοριών για το ελικόπτερο 

Μί-2: 

Η όλη ενημέρωση για το ελικόπτερο ήταν εντελώς απογραμμάτιστη, τονίζουν 
οι σμηναγοί. Τα ελικόπτερα δεν κατασκευάζονται στο εργοστάσιο που έγινε η 

επίσκεψη. Για σκοπούς ενημέρωσης έφεραν ένα ελικόπτερο, στο οποίο επέβαινε και 

ένας μηχανικός, ο οποίος απάντησε σε μερικές ερωτήσεις επί τεχνικών θεμάτων και 

έδωσε μερικά διαφημιστικά φυλλάδια του ελικοπτέρου. Στη συνέχεια το ελικόπτερο 

αναχώρησε, αφού εκτέλεσε πτήση επίδειξης 3-4 λεπτών. Η ενημέρωση έγινε στο 
σημείο προσγείωσης, εκ του προχείρου και διάρκεσε περίπου 20 λεπτά. 

Στις 12 Νοεμβρίου 1988 συνήλθε η Υπουργική Επιτροπή, την οποία απάρτιζαν 
ο κ. Νέμιτσας, ο κ. Συρίμης και ο κ. Γαβριηλίδης. Στην αρχή της συνεδρίας έγινε 

αναφορά στην απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με Αρ. 30.446 και στο ότι η 
Πολωνία αποδέχθηκε όπως η αγορά αεροπλάνων αποπληρωθεί κατά 70% με οινικά 
προ'ίόντα, κατά 10% με άλλα προ'ίόντα και κατά 20% με μετρητά. Στη συνέχεια η 
επιτροπή μελέτησε την έκθεση μελών της αποστολής που μετέβησαν στην Πολωνία 

στις 28 Σεπτεμβρίου 1988, για να εξετάσουν επί τόπου τα αεροπλάνα και τα ελικό
πτερα και, αφού έλαβε υπόψη το περιεχόμενο της έκθεσης των ειδικών και το ότι δεν 

υπήρχαν αρνητικά σχόλια, αποφάσισε να προχωρήσει στην αγορά δυο ελικοπτέρων 

και δυο αεροπλάνων, έναντι ποσού ύψους 1,5 εκατομμυρίων δολαρίων. 
Ποιο ήταν συνάδελφοι το περιεχόμενο της έκθεσης των ειδικών που επηρέασε 

την Υπουργική Επιτροπή και αποφάσισε την αγορά δυο ελικοπτέρων και δυο αερο

πλάνων; Η δήλωση του εκπρόσωπου του Υπουργείου Γεωργίας που συμμετείχε στην 
αποστολή, που τονίζει ότι δε συνάντησαν τους τεχνικούς για να πάρουν τα τεχνικά 

στοιχεία που ήθελαν και που εισηγείται ότι, προτού ληφθεί απόφαση για αγορά 

ελικοπτέρων, πρέπει να απαντηθούν ερωτήσεις τεχνικής φύσης; Ή η αναφορά των 
εκπροσώπων της Διοίκησης Αεροπορίας ότι ,για σκοπούς ενημέρωσης έφεραν ένα 

ελικόπτερο και ο μηχανικός απάντησε σε μερι'ιές ερωτήσεις, έδωσε μερικά διαφημι
στικά φυλλάδια του ελικοπτέρου και αναχώρησε, αφού εκτέλεσε πτήση επίδειξης 

3-4 λεπτών; 
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Από τα γεγονότα που παρέθεσα προκύπτει ότι η Υπουργική Επιτροπή αδικαι

ολόγητα ή σκόπιμα παραγνώρισε το περιεχόμενο της έκθεσης των ειδικών και επιπό
λαια πήρε την απόφαση για αγορά δυο αεροπλάνων και δυο ελικοπτέρων που θα 
στοίχιζαν 1,5 εκατομ. δολάρια. Από τα έγγραφα που κατατέθηκαν στην Κοινοβου
λευτική Επιτροπή φαίνεται ότι τόσο τα αεροπλάνα όσο και ο τύπος των ελικο
πτέρων στα οποία γινόταν αναφορά και τα οποία η Υπουργική Επιτροπή αποφά

σισε να αγοράσει ξεχάστηκαν. Έτσι, απ' εδώ και πέρα, συνάδελφοι, γίνεται αναφορά 

σε δυο ελικόπτερα διαφορετικά από εκείνα που είδε έστω για λίγα λεπτά η πεντα
μελής αποστολή που στάλθηκε ειδικά για το σκοπό αυτό στην Πολωνία. Τα ελικό

πτερα που τελικά αγοράσαμε δε στάλθηκε κανένας να τα δει. Το μόνο που είδαν 
ήταν οι φωτογραφίες τους στα διαφημιστικά φυλλάδια. 

Στις 23 Μαρτίου 1989 πραγματοποιήθηκε σύσκεψη στο Υπουργείο Γεωργίας 
υπό την προεδρία του κ. Νέμιτσα, Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχανίας και 

αναπληρωτή Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, σχετικά με το θέμα της 
αγοράς ελικοπτέρων από την Πολωνία. Στη σύσκεψη πήραν μέρος τμηματάρχες του 
Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. Όπως αναφέρεται σε σχετικό σημείωμα, 

το θέμα συζητήθηκε σε έκταση -συμφωνούντος και του Υπουργού Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων, που απουσίαζε στο εξωτερικό, αλλά είχε τηλεφωνική συνομιλία με 

τον κ. Νέμιτσα κατά τη σύσκεψη- και αποφάσισαν όπως δοθεί καταφατική απάντηση 

στην Πολωνία για την αγορά των δυο ελικοπτέρων, νοουμένου ότι θα πληρούν 

ορισμένες προδιαγραφές. Στο σημείωμα δεν αναφέρονται οι λόγοι που επέβαλαν την 

αλλαγή της απόφασης για αγορά δυο αεροπλάνων και δυο ελικοπτέρων ούτε γιατί 

αποφάσισαν την αγορά δυο διαφορετικού τύπου ελικοπτέρων. 

Στις 7 Απριλίου 1989 έγινε σύσκεψη στο γραφείο του κ. Σάββα, Πρώτου Διοι
κητικού Λειτουργού στο Υπουργείο Γεωργίας, σχετικά με το θέμα της αγοράς των 

δυο ελικοπτέρων. Το Τμήμα Γεωργίας δήλωσε ότι, εφόσον τα ελικόπτερα διαθέτουν 

συσκευές για ψεκασμούς και σκόνισμα, μπορούν να ανταποκριθούν στις χρήσεις 

που τα προορίζει το τμήμα. Το Τμήμα Αλιείας δήλωσε πως, αν γίνουν μικρές μετα

τροπές, θα καλύπτουν τις ανάγκες του τμήματος. Το Τμήμα Δασών δήλωσε πως 

καλύπτουν τις ανάγκες για μεταφορά προσωπικού, τόνισε όμως ότι πρέπει να διευ

κρινιστεί αν μπορούν να μετατραπούν σε πυροσβεστικά ελικόπτερα και, αν όχι, τι 

μπορούν να κάνουν. 

Στις 17 Απριλίου 1989 πραγματοποιήθηκε νέα σύσκεψη στο Υπουργείο Γεωρ
γίας και Φυσικών Πόρων, υπό την προεδρία του τέως Γενικού Διευθυντή 

κ. Σιακαλλή, στην οποία παρευρίσκονταν τμηματάρχες των δυό Υπουργείων και 
τριμελής πολωνική αντιπροσωπεία. Αναφέρθηκε ότι η πολωνική αντιπροσωπεία 

ήρθε στην Κύπρο για να απαντήσει στα διάφορα ερωτήματα σχετικά με τα ελικό

πτερα. Μετά την αποχώρηση της αντιπροσωπείας οι υπηρεσιακοί παράγοντες κατέ

ληξαν ότι από τεχνικής πλευράς και χρήσης τα ελικόπτερα ανταποκρίνονται στις 

ανάγκες για τις οποίες προορίζονται, δεν μπορούν όμως να εκφράσουν γνώμη για 

τη μηχανική τους κατάσταση οντε να κάμουν σύγκριση του κόστους. Τόνισαν όμως 

ότι το κόστος της χρήσης των ελικοπτέρων θα είναι ψηλότερο από το κόστος των 

αεροπλάνων. Στο σημείο αυτό θέλω να τονίσω ότι στη σύσκεψη πήραν μέρος τμημα

τάρχες των Υπουργείων που δεν έχουν τεχνικές γνώσεις σε ό,τι αφορά την κατα

σκευή, ασφάλεια κ.λπ. των ελικοπτέρων και ότι οι ερωτήσεις περιορίστηκαν μόνο 
στη χρήση των ελικοπτέρων. Από τις απαντήσεις που δόθηκαν προέκυψε ότι τα 

ελικόπτερα αυτά δεν μπορούν να κάνουν απορρόφηση νερού από φράγματα ούτε 

διαθέτουν σύστημα ανάμιξης του νερού με χημικές ουσίες κατά την πτήση,όρους 

τους οποίους γραπτώς έθετε το Τμήμα Δασών, για να τα θεωρήσει κατάλληλα για 

δασοπυρόσβεση. 

\ 
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. Στη συνέχεια αποφασίστηκε όπως εκπρόσωπος των κυπριακών Αερογραμμών 

έχει διαβουλεύσεις με την αντιπροσωπεία πάνω σε τεχνικά θέματα την 21 η Απριλίου 
1989. Πραγματοποιήθηκε η συνάντηση των τεχνικών των Κυπριακών Αερογραμμών 
με την πολωνική αντιπροσωπεία και αναφέρω μερικά σημεία από την έκθεση που 

υποβλήθηκε από τους τεχνικούς των Κυπριακών Αερογραμμών στις 11 Μα'ίου 1989: 

1. Ένα από τα προβλήματα που αντιμετcoπισαν ήταν η έλλειψη επακριβών 
λεπτομερειών για τις ανάγκες των τμημάτων που θα χρησιμοποιούν τα 

ελικόπτερα. 

2. Δυο σχετικά συμβόλαια που περιλάμβαναν πλήθος τεχνικών και 

τεχνικών υπολογιστικών βοηθημάτων (technical and technical and logistic 
support) δόθηκαν μετά τη συνάντηση, στις 27 Απριλίου και 5 Μα'ίου 
1989, κι έτσι δεν παρείχετο χρόνος για τη μελέτη τους. Να σημειωθεί ότι 
η απευθείας επαφή με τους προμηθευτές, την 21η Απριλίου 1989, ήταν 
διάρκειας τριών ωρών μόνο. Περισσότερες πληροφορίες λήφθηκαν με 

τέλεξ αργότερα. 

Για να ανταποκριθούμε, τονίζουν οι εκπρόσωποι των Κυπριακών Αερο

γραμμών, στην παράκληση του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας και να εκτι

μήσουμε το ελικόπτερο Kania Kitty Hawk, ζητήσαμε από αριθμό κατασκευαστών 
ελικοπτέρων να μας βοηθήσουν να ετοιμάσουμε στοιχεία που πολύ γενικά θα ικανο

ποιούσαν τις ανάγκες του Υπουργείου Γεωργίας, με το να μας στείλουν στοιχεία 

των δικών τους ελικοπτέρων. Μερικοί κατασκευαστές ανταποκρίθηκαν. Εντούτοις, 

περισσότερη εργασία και απευθείας επαφή με όλους τους κατασκευαστές ήταν 

αναγκαία, αλλά υπό τις περιστάσεις αυτά μόνο μπορέσαμε να πάρουμε, ήτοι 

σύγκριση από πληροφορίες πωλήσεων που βρήκαμε σε φυλλάδια. 

Το θέμα που σχετίζεται με το πιστοποιητικό σε συμμόρφωση με το Federal 
Aviation Regulation 29 αφορά το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας. Στο σημείο αυτό 
αναφέρω ότι επιστολή του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 
1989, που απευθύνεται στο Γενικό Διευθυντή του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομη
χανίας, τον πληροφορεί ότι, λαμβάνοντας υπόψη το τέλεξ του CAA και την 

αδυναμία να προβούν σε εκτίμηση σχεδιασμού και πτήσης, αδυνατούν να δεχτούν 

ευθύνη για το πιστοποιητικό για το ελικότερο ΚΑΝΙΑ. 

Οι τεχνικοί των Κυπριακών Αερογραμμών ζήτησαν στοιχεία σε σχέση με την 

αξιοπιστία των συστημάτων και η πολωνική αντιπροσωπεία αρνήθηκε να δώσει τις 

σχετικές πληροφορίες σε τούτο το στάδιο και είΠ&-QΤΙ θα τις δώσει στην αντιπροσω

πεία των αγοραστών στην Πολωνία. Οι τεχνικοί των Κυπριακών Αερογραμμών σε 

μια ύστατη προσπάθεια να πάρουν πληροφορίες σε ό,ΤΙ αφορά την αξιοπιστία των 

ελικοπτέρων ζήτησαν από τους κατασκευαστές να τους δώσουν τα ονόματα και τις 

διευθύνσεις των αγοραστών του ελικοπτέρου Kania Kitty Hawk στο Σουδάν και 
στην Αίγυπτο όπου, όπως δήλωσαν, είχαν πωλήσει αυτό τον τύπο ελικοπτέρου. 

Δυστυχώς όμως και πάλι αρνήθηκαν να ανταποκριθούν και οι τεχνικοί των 

Κυπριακών Αερογραμμών τονίζουν πως, σε ό,τι αφορά την αξιοπιστία των ελικο

πτέρων και τα συστήματά τους, δεν είναι σε θέση να πουν οτιδήποτε. Η έκθεση των 

Κυπριακών Αερογραμμών περιέχει και πολλά άλλα αρνητικά στοιχεία (σελίδα 22 -
Τεχνικές Υπηρεσίες και Άλλα) που έπρεπε να προβληματίσουν σοβαρά εκείνους 

που πήραν την τελική απόφαση. 
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Για την αγορά των ελικοπτέρων ζητήθηκε και η άποψη της Διοίκησης Αεροπο

ρίας. Παραθέτω απόσπασμα από επιστολή της Διοίκησης, ημερομηνίας 11 Μα·ίου 
1989: 

'Ή Διοίκηση Αεροπορίας εξέτασε τους όρους αγοράς των δυο ελικοπτέρων 

μόνο με επιχειρησιακά και τεχνικά κριτήρια, που αφορούν την εκμετάλλευση και 

συντήρηση των ελικοπτέρων. Τα στοιχεία της εξέτασης αντλήθηκαν από ελικόπτερα 

παρόμοιου τύπου, από αντίγραφο του προς υπογραφή συμβολαίου και από διαφημι

στικά φυλλάδια. 

Αν και η εξέταση του υπό προμήθεια ελικοπτέρου με εκτέλεση δοκιμαστικής 

πτήσης ή φυσικό έλεγχο δεν ήταν δυνατή, διαπιστώθηκε ότι η συμπλήρωση 

ορισμένων άρθρων της συμφωνίας θα βελτίωνε τους όρους αγοράς και θα καθι

στούσε τα ελικόπτερα πλέον αποτελεσματικά για την αποστολή τους." 

Παρά τις εκφρασθείσες αμφιβολίες και την έλλειψη επαρκών στοιχείων, η 

Υπουργική Επιτροπή, Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. Νέμιτσας, Υπουργός 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων κ. Γαβριηλίδης και Υπουργός Οικονομικών 

κ. Συρίμης, σε σύσκεψη που έγινε στο Υπουργείο Οικονομικών στις 15 Μα·ίου 1989, 
αφού ενημερώθηκε για τις εκθέσεις των ειδικών, ικανοποιήθηκε από τα πορίσματα 

των εκθέσεων ότι τα ελικόπτερα ικανοποιούν τις ανάγκες του Υπουργείου Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων για επιθεώρηση θαλασσών, αεροψεκασμούς και μεταφορά 

προσωπικού για δασοπυρόσβεση (δεν αναφέρεται εδώ η δασοπυρόσβεση, αλλά μόνο 

η μεταφορά προσωπικού για δασοπυρόσβεση) και ενέκρινε την αγορά των δυο ελικο

πτέρων προς 820.000 δολάρια το ένα. 

Θα ήθελα να πω ότι ο αρχικός σκοπός για τον οποίο αποφασίστηκε η αγορά 

αρχικά δυο αεροπλάνων, μετά δυο αεροπλάνων και δυο ελικοπτέρων και στη συνέ

χεια δυο ελικοπτέρων διαφορετικού τύπου αφορούσε την καταπολέμηση του περο

νόσπορου και τη δασοπυρόσβεση. 

Στη σύσκεψη αυτή οι τρεις Υπουργοί αποφάσισαν να τροποποιήσουν προη

γούμενη συμφωνία, που προνοούσε την πληρωμή του 80% της αξίας των ελικο
πτέρων σε είδος και του 20% σε μετρητά. Με την τροποποίηση αυτή το 56% της 
αξίας των ελικοπτέρων θα αποπληρωνόταν με κρασιά χύμα και το 44% με μετρητά. 
Στα πρακτικά δεν αναφέρεται ο λόγος που έγινε αυτή η τροποποίηση της συμφω

νίας. 

Στις 18 Μα·ίου 1989 το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας υπέβαλε 

πρόταση με Αρ. 634/89 προς το Υπουργικό Συμβούλιο για την αγορά δυο ελικο
πτέρων αξίας 1.640.000 δολαρίων και επιπλέον για καταβολή 290.000 δολαρίων για 
προσθήκες ανταλλακτικών και μεταφοράς. Το Υπουργικό Συμβούλιο με την 

απόφασή του με Αρ. 31.796 ενέκρινε την πρόταση του Υπουργείου Εμπορίου και 
Βιομηχανίας. Μετά τη λήψη της απόφασης από το Υπουργικό Συμβούλιο παρουσιά

στηκε σωρεία από προβλήματα. Το πρώτο και σοβαρό πρόβλημα που δημιουργήθηκε 

αφορούσε τη χρήση τους, γιατί όλες οι υπηρεσίες με τη σειρά τους δεν τα ήθελαν. 

Σε σύσκεψη στις 27 Ιουνίου 1990 που πραγματοποιήθηκε στο Υπουργείο Οικο
νομικών στην παρουσία του Υπουργού Οικονομικών, του Υπουργού Εσωτερικών 

και του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και πλειάδας υπηρεσιακών παρα

γόντων, μεταξύ άλλων ο Υπουργός Εσωτερικών δήλωσε ότι τα πολωνικά ελικό

πτερα δε θα χρησιμοποιούνται για σκοπούς δίωξης ναρκωτικών ούτε για επισή

μανση τυχόν ρύπανσης στη θάλασσα, γιατί η Αστυνομία έχει ήδη αποκτήσει δικά της 

μέσα για τους σκοπούς αυτούς. 
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Στη συνέχεια σημείωμα του Υπουργείου Γεωργίας, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 
1990, που αναφέρεται σε σύσκεψη που έγινε στο γραφείο του Γενικού Διευθυντή του 
Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων στις 10 Αυγούστου 1990 στην παρουσία 
υπηρεσιακών παραγόντων, τονίζει: "Μετά από διεξοδική συζήτηση και ανταλλαγή 

απόψεων η σύσκεψη κατέληξε στα ακόλουθα: 

α) Το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων διαθέτει δυο ελικόπτερα, 

τα οποία καλύπτουν τις βασικές μας ανάγκες όσον αφορά τους 

αεροψεκασμούς. Ένα πολύ μικρό ποσοστό αεροψεκασμών των 

αμπελιών, περίπου 100-130 ώρες το χρόνο, γίνεται από τον ιδιωτικό 
τομέα με χαμηλό κόστος, περίπου ίI5.000. Είναι γι' αυτό το σκοπό που 

αγοράστηκαν τα ελικόπτερα. Έτσι δε δικαιολογείται να γίνουν έξοδα 

υποδομής και να συσταθεί υπηρεσία για τη διενέργεια αεροψεκασμών με 

τα πολωνικά ελικόπτερα. (Στο σημείο αυτό θέλω να υπενθυμίσω ότι ο 

ένας από τους δυο βασικούς λόγους για τους οποίους αγοράστηκαν τα 

ελικόπτερα ήταν η καταπολέμηση του περονόσπορου, που επιτυγχάνεται 

με αεροψεκασμού ς των αμπελιών). 

β) Δεδομένου ότι τα υπάρχοντα δυο αεροπλάνα μπορούν να διεξάγουν 

αεροψεκασμούς για πολλά χρόνια ακόμα, με ετήσια έξοδα σχετικά 

χαμηλά, του ύψους των ίΙ00.000, το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων πιστεύει ότι είναι προς το συμφέρον της οικονομίας να 

διατηρηθεί η υφιστάμενη διευθέτηση διενέργειας των αεροψεκασμών με 

τα αεροπλάνα που διαθέτει το Υπουργείο Γε<bργίας. 

γ) Γίνεται εισήγηση όπως τα δυο ελικόπτερα που αγοράστηκαν από την 

Πολωνία τεθούν κάτω από την ευθύνη και ιδιοκτησία της Εθνικής 

Φρουράς και διατίθενται στο Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

για περιπολίες ή για έκτακτη μεταφορά προσωπικού για κατάσβεση των 

πυρκαγιών. Η Εθνική Φρουρά θα πρέπει να εξετάσει άλλους τρόπους 

χρησιμοποίησης των ελικοπτέρων, όπως διάσωση ζωών Κ.λπ." 

Έκδηλη διαφαίνεται η προσπάθεια να εξευρεθούν τρόποι χρησιμοποίησης των 

δυο τούτων ελικοπτέρων. Ναι, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, προσέξτε το 

σημείο αυτό: Αφού είναι αντιοικονομικά για αεροψεκασμούς, κάτι που ανακαλύ

φθηκε καθυστερημένα, ας χρησιμοποιούνται για τη διάσωση ζωών! 

Στις 5 Σεπτεμβρίου 1990 το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων με 
επιστολή του πληροφόρησε τα Υπουργεία Οικονομικών, Εσωτερικών και Άμυνας, 

καθώς και το Γραφείο Προγραμματισμού ότι θεωρεί οικονομικότερη τη συνέχιση 

της διεξαγωγής αεροψεκασμών με τα υφιστάμενα αεροπλάνα, επειδή η χρησιμο

ποίηση των ελικοπτέρων για σκοπούς φυτοπροστασίας θα απαιτούσε πρόσθετο 

προσωπικό και άλλα έξοδα, ύψους ί187.000. Από τα έξοδα αυτά ένα ποσό ύψους 

ί50.000 θα είναι επαναλαμβανόμενο. Αυτό βέβαια διαφάνηκε, όπως αναφέρει η 

επιστολή, μετά από επανεξέταση του θέματος σε βάθος. 

Άλλο πρόβλημα που δημιουργήθηκε αφορούσε τη λειτουργία και διαχείριση 

των ελικοπτέρων. Σπαταλήθηκε αρκετό χαρτι.- και χρόνος σε αλληλογραφία και 

συσκέψεις μεταξύ των Υπουργείων Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και Άμυνας και 

υπήρξαν μέχρι και χειρόγραφα πικρόχολα σχόλια σε επίσημες επιστολές, όπως: "Να 

μας λείπει η βοήθεια του Υπουργείου Άμυνας. Μας υποχρέωσε!! Να κληθεί αμέσως 

η Υπουργική Επιτροπή." Κ.ά. Αυτό αναφέρεται σε/επισΤΟλή με ημερομηνία 25 Μα"ίου 
1990 και συμπεριλαμβάνεται μεταξύ των εγγρ&φων που έχω ήδη καταθέσει . 



411 

Για το πρόβλημα αυτό παρενέβη έγκαιρα ο Στρατηγός Μαρκόπουλος, πολύ 

πριν από την αγορά των ελικοπτέρων, και προειδοποίησε, μα δε λήφθηκε υπόψη. Ο 

Στρατηγός στην επιστολή του αναφέρει: "Πληροφορηθήκαμε ότι με απόφαση αρμό

διας Υπουργικής Επιτροπής τη διαχείριση και τη λειτουργία αεροσκαφών

ελικοπτέρων που πρόκειται να αγοραστούν από την Πολωνία ανέλαβε το Υπουργείο 

Άμυνας μέσω της Εθνικής Φρουράς. Η παραπάνω απόφαση θα μπορούσε να 

υλοποιηθεί, εφόσον γινόταν αποστρατικοποίηση στο νησί. Με τις σημερινές 

συνθήκες αυτή δε θα είναι υλοποιήσιμη." 

Στη συνέχεια ο Στρατηγός παραθέτει με σαφήνεια τους πραγματικά πολύ 

σοβαρούς λόγους για τους οποίους η Εθνική Φρουρά δεν πρέπει να αναλάβει τη 

λειτουργία και διαχείριση των ελικοπτέρων αυτών, όπως το ότι θα εκτραπεί η Διοί

κηση Αεροπορίας από την κύρια αποστολή της, θα αυξηθεί ο χρόνος επιχειρησιακής 

αξιοποίησης των άλλων τύπων ελικοπτέρων, θα δημιουργηθούν ευνο·ίκές συνθήκες 

για παραλείψεις τόσο των τεχνικών όσο και των χειριστών, με αποτέλεσμα να μην 

εξασφαλίζεται η ασφάλεια των πτήσεων και πολλά άλλα, και εισηγείται την αναθεώ

ρηση της απόφασης της Υπουργικής Επιτροπής. Μάταια όμως. Εκείνοι που αποφα

σίζουν γνωρίζουν καλύτερα από το Στρατηγό για τη λειτουργία και τη διαχείριση 

των ελικοπτέρων. Έτσι το Υπουργείο Άμυνας, με επιστολή του τότε Γενικού του 

Διευθυντή, πληροφορεί το ΓΕΕΦ/Διοίκηση Αεροπορίας ότι το Υπουργείο Άμυνας 

δε συμφωνεί με το Στρατηγό και έτσι δε θα ζητήσει αναθειορηση της απόφασης της 

Υπουργικής Επιτροπής. 

Στο σημείο αυτό οφείλω να αναφέρω ότι μεταγενέστερα, και συγκεκριμένα 
στις 22 Σεπτεμβρίου 1990, ο Υπουργός Άμυνας έγραψε στον Υπουργό Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων και του τόνιζε τα εξής: "Όπως γνωρίζετε, το Υπουργείο Άμυνας 

ουδέποτε είχε πρόθεση, αλλά και ούτε μπορεί να αναλάβει πλήρη ευθύνη και εκμε

τάλλευση των δυο ελικοπτέρων ΡΕΖΕΤΕΙ, γιατί, εκτός του ότι τα ελικόπτερα αυτά 

δεν μπορούν να καλύψουν οποιεσδήποτε στρατιωτικές μας ανάγκες, αντιμετωπίζο

νται επιπρόσθετα και τα πιο κάτω προβλήματα." Προς ενημέρωση, συνάδελφοι, σας 

πληροφορώ ότι αναφέρεται στα ίδια ακριβώς σοβαρά προβλήματα που τόνιζε στην 

επιστολή του ο Στρατηγός Μαρκόπουλος και που δε λήφθηκαν τότε υπόψη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα παρακαλούσα τον αγορητή να μου δώσει μια μικρή ευκαιρία, για να 

αναφέρω στο Σώμα ότι βρίσκονται αυτή τη στιγμή εντός της αίθουσας της Βουλής 

των Αντιπροσώπων δυο Βουλευτίνες, η μια από την Ολλανδία και η άλλη από τη 

Νορβηγία, οι οποίες είναι φιλοξενούμενες της Βουλής μας. Δεν είμαι σε θέση να πω 

αν θα προφέρω τα ονόματά τους με τη σωστή προφορά, αλλά είναι οι κυρίες lnger 
Lise Gjoerv, Ι hope I'm not misreading your name, και Elisabeth Baarveld-Schlaman, 
Ι hope again I'm not misreading the name. 

(Χειροκροτήματα από τους Βουλευτές) 

Μπορείτε να συνεχίσετε. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Βέβαια το κωμικό της όλης υπόθεσης είναι ότι, μετά το θόρυβο που δημιουργή

θηκε και την κριτική που ασκήθηκε από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, το Υπουργείο 

Άμυνας ένα χρόνο αργότερα, και συγκεκριμένα στις 31 Οκτωβρίου 1991, ανακάλυψε 
ότι μπορεί να χρησιμοποιεί τα ελικόπτερα αυτά! Έτσι σε επιστολή του προς το 
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Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικιον Πόρων αναφέρει: "Όπως είναι γνωστό, στη Διοί

κηση Αεροπορίας έχουν διατεθεί και τα ελικόπτερα ΡΕΖΕΤΕΙ ΚΑΝΙΑ, τα οποία 

χρησιμοποιούνται μόνο ~ιια αποστολές επ' ωφελεία του Υπουργείου σας. Επειδή τα 
εν λόγω ελικόπτερα είναι μεγαλύτερων δυνατοτήτων, γιατί διαθέτουν δυο κινητήρες 
και μεγαλύτερους εσωτερικούς χιορους (μεταφορά οκτιο ανδριον), κρίνονται καταλ

ληλότερα έναντι των ελικοπτέρων ΒΕΙΙ 206 για θέματα εκπαίδευσης ανδριον των 
ειδικιον δυνάμεων. 

Κατόπιν των παραπάνω παρακαλούμε όπως έχουμε τη σύμφωνη γνιομη σας 

για συμπληρωματική χρησιμοποίηση των ελικοπτέρων ΡΕΖΕΤΕΙ επ' ωφελεία της 

Εθνικής Φρουράς." 

Μετά το "σαντάνωμα" και τη σύγχυση που δημιουργήθηκε και αφού η Υπουρ

γική Επιτροπή ή καλύτερα το μισό Υπουργικό Συμβούλιο (ασχολήθηκαν με το θέμα 

πέντε Υπουργοί) τα μπέρδεψε, κλήθηκε εκ των υστέρων το Γραφείο Προγραμματι

σμού να λύσει το πρόβλημα. Έτσι έγινε η μεγάλη σύναξη στο Γραφείο Προγραμματι

σμού στις 29 Σεπτεμβρίου 1990, στην οποία συμμετείχαν δεκαπέντε ανιοτεροι δημό
σιοι υπάλληλοι, με Θέμα "ΔιάΘεση και χρήση των κυβερνητικιον ελικοπτέρων και 

αεροπλάνων". Από τούτη τη σύναξη απουσίαζαν βέβαια οι υπαίτιοι, οι Yπoυρ~loί. 

Από τα πρακτικά αυτής της σύσκεψης αβίαστα βγαίνει στην επιφάνεια το χάος 

που δημιουργήθηκε και η προσπάθεια από κάποιους να εφευρεθούν δικαιολογίες. 

Παραθέτω μερικά χαρακτηριστικά σημεία από τα πρακτικά: 

Δεν υπάρχει ένας φορέας για τα πτητικά μέσα που διαθέτουμε. 

Η πολυμορφία πτητικιον μέσων είναι προβλημφΙΚ1i και διεθνιος 

θεωρείται απαράδεκτη και επικίνδυνη για τους χειριστές, με άμεσες 

επιπτιοσεις στο βαθμό ασφάλειας των πτήσεων. 

Δεν έγινε οποιαδήποτε τεχνοοικονομική μελέτη. 

Δεν έγιναν υπολογισμοί των εξόδων για τη συντήρηση και λειτουργία 

τους. 

Η συντήρησή τους είναι πολύ ψηλή και πιο δύσκολη από τα άλλα 

πτητικά μέσα. 

Και πριν από την αγορά των δυο αυτιον ελικοπτέρων η Εθνική Φρουρά 
παρείχε κάθε δυνατή βοήθεια με τα πτητικά μέσα που διέθετε και, όπως 

χαρακτηριστικά σημειιοΘηκε, δεν αμφισβητήθηκε ότι το 95% των 

αναγκιον (εξαιρουμένων βεβαίως των αεροψεκασμιον) καλυπτόταν από 

τα υφιστάμενα πτητικά μέσα της Εθνικής Φρουράς και καμιά δυσκολία 

δεν υπήρχε στο να συνεχιστεί αυτή η τακτική χωρίς τα δυο νέα 

ελικόπτερα. 

Τα δυο πολωνικά ελικόπτερα δε θα χρησιμοποιούνται για 

αεροψεκασμούς, σκοπό για τον οποίο αγοράστηκαν μαζί με ψεκαστικό 

εξοπλισμό αξίας f200.000 περίπου, που τώρα αδρανοποιείται. 

Αυτά και πολλά άλλα που προκαλούν αγανάκτηση, για να μη χρησιμοποιήσω 
βαρύτερο χαρακτηρισμό, αναφέρονται στα πρακτικά, που καταλήγουν ως 

ακολούθως: "Όπως φαίνεται υπάρχουν προβλήματα και δυσκολίες στη χρήση των 

δυο νέων ελικοπτέρων. Φανερό είναι από τη μια ότι η διατήρησή τους είναι αντιοι

κονομική (νέο προσωπικό, πρόσθετος εξοπλισμός, πολύ περιορισμένη χρήση) και 

από την άλλη τίθεται θέμα ποιος θα τα αναλάβει. Θα θέσουμε την όλη κατάσταση 
υπόψη του Υπουργού Οικονομικιον και θα προχωρήσουμε με βάση τις οδηγίες του. 

Θα ετοιμαστεί έστω και εκ των υστέρων οικονομική μελέτη." Θυμήθηκαν τώρα την 

οικονομική μελέτη! 

,11 
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Μετά τη σύσκεψη ετοιμάστηκε σχετικό σημείωμα, που περιγράφει την τραγική 

εικόνα και συνεχίζει "για να μη γίνουν και άλλα έξοδα και τελικά να μην αξιοποιού

νται έστω και σε υποφερτό βαθμό, γίνεται εισήγηση όπως το ταχύτερο δυνατό συνεν

νοηθούν οι Υπουργοί Οικονομικιί>ν και Άμυνας για την πώλησή τους". 

Όπως ανακοινιόθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ελέγχου, η Υπουργική 

Επιτροπή παραμένει αδρανής από τότε για ένα τόσο σοβαρό θέμα και το μόνο που 

κάνει από καιρού εις καιρόν είναι να εκδίδει ανακοινωθέντα και να προσπαθεί να 

δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα. 

Θα αναφερθώ σε τρία βασικά σημεία τα οποία θίγονται στα ανακοινωθέντα. 

1) "Κάτω από τις περιστάσεις που αγοράστηκαν τα ελικόπτερα 

(αντισταθμιστικό εμπόριο και σκοπούμενες χρήσεις) δεν μπορούσε να 

προκύψει θέμα προσφοριόν και διεξαγωγής τεχνοοικονομικής μελέτης." 

Λόγω του αντισταθμιστικού εμπορίου μπορούσε να αποφευχθούν οι 

προσφορές, όχι όμως η τεχνοοικονομική μελέτη, γιατί, όπως αναφέρεται 

στην ίδια ανακοίνωση, "μετά την παραλαβή των ελικοπτέρων μελετήθηκε 

και διαφάνηκε ότι θα ήταν οικονομικά συμφερότερο να συνεχίσουν να 

χρησιμοποιούνται τα δυο αεροπλάνα που έχει το Υπουργείο." Από το 

κείμενο φαίνεται ότι, αν η μελέτη γινόταν προτού ληφθεί η απόφαση, 

ίσως να αγοράζαμε άλλα εμπορεύματα από την Πολωνία και όχι τα 

ελικόπτερα, άρα η μη εκπόνηση τεχνοοικονομικής μελέτης οδήγησε σε 

εσφαλμένη απόφαση, με επακόλουθο τη διασπάθιση δημόσιου χρήματος. 

2) Σε άλλο ανακοινωθέν τονίζεται ότι η αγορά των ελικοπτέρων έγινε με 

πιστώσεις που εγκρίθηκαν από τη Βουλή και ότι για το θέμα αυτό 

παρασχέθηκε πλήρης ενημέρωση στην Επιτροπή Οικονομικών και 

προυπολογισμού το 1989. Εμφανής είναι η πρόθεση των συντακτιόν του 
ανακοινωθέντος να μεταβιβάσουν την ευθύνη τους στη Βουλή. Από τα 

πρακτικά των συνεδριάσεων της Επιτροπής Οικονομικιόν, προκύπτει ότι 

δεν έγινε πλήρης ενημέρωση και ότι δεν ενημεριί>θηκε η Επιτροπή για τις 

διαφωνίες ή επιφυλάξεις των ειδικιόν και των άλλων υπηρεσιακών 

παραγόντων. Αντίθετα, το σημείωμα που κατατέθηκε στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικιόν τονίζει ότι η Υπουργική 

Επιτροπή, αφού ενημεριί>θηκε για τα πορίσματα των εκθέσεων, 

βεβαιιί>θηκε ότι τα ελικόπτερα μπορούν να ανταποκριθούν 

ικανοποιητικά στις ανάγκες του Υπουργείου Γεωργίας, γι' αυτό 

αποφάσισε την αγορά τους. Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή και στη 

συνέχεια η ολομέλεια της Βουλής ενήργησαν με βάση τα στοιχεία που 

κατατέθηκαν ενώπιόν τους. Και ασφαλώς η μόνη πηγή πληροφόρησης 

ήταν τα Υπουργεία και οι αρμόδιες υπηρεσίες. Έτσι προκύπτει σαφώς 

θέμα πλημμελούς πληροφόρησης της Βουλής, κάτι που πρέπει να 

διερευνηθεί και να αποδοθούν ευθύνες, σύμφωνα με τον περί 

Καταθέσεων Στοιχείων και Πληροφοριών στη Βουλή των 

Αντιπροσώπων και τις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Νόμο του 1985. 

3) Το τελευταίο ανακοινωθέν καταλήγει με το ερώτημα: "Γιατί τάχα 

επιλέγηκε αυτή ειδικά η περίοδος για την ανακίνηση του θέματος, μετά 

την παρέλευση τριών χρόνων από τότε που αποφασίστηκε η αγορά τους;" 

Και από αυτή την αναφορά διαφαίνεται ότι οι συντάκτες του 
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ανακοινωθέντος επιδιώκουν να προσδιοσουν στον εγγράψαντα το θέμα 

προθέσεις αντιπολι τευτικές, λες και η αντιπολίτευση αποτελεί μίασμα, ή 

προθέσεις προεκλογικές και ότι πιστεύουν πως δεν πρέπει να θίγονται 

τα κακώς έχοντα σε προεκλογική περίοδο. Φαίνεται να διαφεύγει της 

προσοχής των συντακτών του ανακοινωθέντος το γεγονός ότι η 

αντιπολίτευση αποτελεί υγιές στοιχείο της δημοκρατίας και πως 

καθήκον και υποχρέωση της αντιπολίτευσης είναι να ασκεί κριτική και 

έλεγχο της Εκτελεστικής Εξουσίας. Και αυτό πράττει το Δημοκρατικό 

Κόμμα. 

Όσον αφορά την ανακίνηση του θέματος έπειτα από παρέλευση τριών χρόνων 

από τότε που αποφασίστηκε η αγορά των ελικοπτέρων, η απάντηση που δίνω είναι 

ότι δεν υπήρχε πρόθεση να εγερθεί τέτοιο θέμα, αφού η ύπαρξη και οι διαστάσεις 

του προβλήματος ήταν άγνωστες. Έναυσμα για τη διερεύνηση του θέματος ήταν η 

έκθεση του Γενικού Ελεγκτή. Ως Βουλευτής και μέλος της αρμόδιας Κοινοβουλευ

τικής Επιτροπής είχα καθήκον και υποχρέωση να διερευνήσω το θέμα με καλή πίστη 

και αντικειμενικότητα. Και αυτό έπραξα. Έτσι τα υπονοούμενα είναι εκ του 

πονηρού και επιδιι\)κουν να εκτρέψουν την προσοχή του λαού από την ουσία του 

θέματος, γι' αυτό και τα αντιπαρέρχομαι. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Όσα έχω αναφέρει δεν αποτελούν αποκυήματα της φαντασίας κάποιου δεινού 

μυθιστοριογράφου ούτε πρόκειται για παραμύθι. Είναι γεγονότα. Είναι στοιχεία 

που προέρχονται από όγκο επίσημων εγγράφων, εκθέσεων, σημειωμάτων, αλληλο

γραφίας, προτάσεων προς το Υπουργικό Συμβούλιο και αποφάσεων του Υπουρ

γικού Συμβουλίου, που κατατέθηκαν ενώπιόν σας πριν από λίγο. 

Η προχειρότητα και η ανευθυνότητα με την οποία χειρίστηκαν το όλο θέμα 

αρμόδιοι ΥπουΡΎοί και η κυβέρνηση της αλλαγής είναι πασιφανείς . . Η έλλειψη 
συντονισμού είναι οφθαλμοφανής. Η παραγνώριση στοιχείων και δεδομένων είναι 

αδιαμφισβήτητη. Η περιφρόνηση προς τις αρχές της χρηστής διοίκησης αναντίλεκτη. 

Η διασπάθιση δημόσιου χρήματος αυταπόδεικτη. Και το αμείλικτο ερώτημα που 

απασχολεί κάθε νομοταγή πολίτη είναι τι γίνεται στις περιπτώσεις που Υπουργοί με 

τις πράξεις τους ή τις παραλείψεις τους επιφέρουν ζημιά στο δημόσιο. Επαφίεται 

μόνο στη δική τους ευθιξία; Και αν δε διαθέτουν ευθιξία, ο λαός πληρώνει και οι 

υπαίτιοι μένουν ατιμώρητοι; 

Κύριε Πρόεδρε, 

Προτού αφήσω το βήμα, θέλω να εγείρω θέμα ηθικής ευθύνης, τάξης και 

χρηστής διοίκησης, όσον αφορά τον Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. Τάκη 

Νέμιτσα. Κατά τη συζήτηση του θέματος κατατέθηκε στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Ελέγχου έγγραφο το οποίο παρουσιάζει τις "Βιομηχανίες Νέμιτσας" να 

αντιπροσωπεύουν την εταιρεία ΡΕΖΕΤΕΙ που προμήθευσε τα ελικόπτερα. Οι 

"Βιομηχανίες Νέμιτσας", σε απάντηση των κατηγοριών για ύπαρξη συμφέροντος 

στην όλη συναλλαγή, μεταξύ άλλων ανέφεραν ότι αντιπροσωπεύουν μόνο ένα μέρος 

των προ·ίόντων που παράγει ή διαθέτει η ΡΕΖΕΤΕΙ και ισχυρίστηκαν πως αυτό δεν 

περιλαμβάνει τα ελικόπτερα και πως την αντιπροσωπεία την ανέλαβαν μετά την 

αγορά των ελικοπτέρων. Δεν είναι αναιτιολόγητα ούτε κακόβουλα που εγείρω θέμα 

ηθικής τάξης για τον Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα όσον 

αφορά την αντιπροσώπευση στην Κύπρο της ΡΕΖΕΤΕΙ και όλων των προ·ίόντων 
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της από τις "Βιομηχανίες Νέμιτσας", γιατί υπάρχει τηλετυπικό μήνυμα της 

ΡΕΖΕΤΕΙ, ημερομηνίας 27.3.1992, απευθυνόμενο σε άλλο Κύπριο εμπορευόμενο, 
που αναφέρει κατά λέξη και σε μετάφραση από την αγγλική: 'Έπιθυμιο να σας 

πληροφορήσω ότι ήδη αντιπροσωπευόμαστε στην Κύπρο από τους κ.κ. "Βιομηχα

νίες Νέμιτσας Λτδ", Λεμεσού. 

Χαιρετισμούς, 

ΡΕΖΕΤΕΙ 

KLIMASZEWSKI/CHARON". (Υπογραφή). 

Φωτοτυπία αυτού του τηλετυπικού μηνύματος καταθέτω στη Γραμματεία της 

Βουλής, από την οποία μπορεί να το πάρει οποιοσδήποτε ενδιαφερόμενος. 

Όπως θα παρατηρήσατε, το τηλετυπικό μήνυμα δεν εξαιρεί οποιοδήποτε 

προ·ίόν από το πλαίσιο προ·ίόντων που παράγει ή διαθέτει η ΡΕΖΕΤΕΙ και που τα 

αντιπροσωπεύουν στην Κύπρο οι "Βιομηχανίες Νέμιτσας". 

Έχω την άποψη ότι ο Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας είχε το ολιγότερο 

την υποχρέωση να αποκαλύψει στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή, όταν συζητούσε το 

θέμα, ότι οι επιχειρήσεις των οποίων ο ίδιος έχει τον οικονομικό έλεγχο αντιπροσω

πεύουν στην Κύπρο την εταιρεία που προμήθευσε τα ελικόπτερα. 

Ο καθένας ας συναγάγει τα συμπεράσματά του και τις υποψίες του. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είχε ζητήσει το λόγο ακόμα ένας Βουλευτής. Το θέμα όμως είναι αν θα συνεχί

σουμε σήμερα. Το θέμα θα μείνει επί της ημερησίας διατάξεως για την προσεχή συνε

δρία, αλλά πιστεύω ότι έχουμε χρόνο για ακόμα μια ομιλία και θα διακόψουμε στις 

5 μ.μ. Επομένως θα δώσω το λόγο στον κ. Σωκράτη Χάσικο ο οποίος ζήτησε να 
αγορεύσει επί του θέματος αυτού. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ : 

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

Θα φροντίσω να είμαι πολύ σύντομος, έτσι ώστε μέχρι τις 5 μ.μ. να τελειώσω. 

Το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας στα πλαίσια των προσπαθειών του 

για διάθεση προβληματικών προ·ίόντων, κυρίως οινικών προ·ίόντων, υπέβαλε τον 

Ιούλιο του 1988 πρόταση στο Υπουργικό Συμβούλιο για την αγορά δυο αεροπλάνων 
από την Πολωνία, με σκοπό τη χρησιμοποίησή τους για την αποτελεσματική καταπο

λέμηση του περονόσπορου και την κατάσβεση πυρκαγιών. Το Υπουργικό Συμβούλιο 

τον Ιούλιο επίσης του 1988, ύστερα από εισήγηση του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων αποφάσισε ότι, λόγω της μορφολογίας του κυπριακού εδάφους και 

της φύσης των αναγκών που πρόκειται να καλυφθούν με την αγορά των δυο αερο

πλάνων είναι προτιμότερη η αγορά ελικοπτέρων (απόφαση 30/4/4/6). Σε νέα 

σύσκεψη της Υπουργικής Επιτροπής στις 15 Μα·ίου 1989 και με βάση τα πορίσματα 
των εκθέσεων των διάφορων υπηρεσιών ότι τα πολωνικά ελικόπτερα μπορούν να 

ικανοποιήσουν τις ανάγκες του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, για 

επιθεώρηση θαλασσών, μεταφορά προσωπικού, δασοπυρόσβεση και αεροψεκασμούς 

αποφασίστηκε η αγορά δυο ελικοπτέρων έναντι του ποσού των 820.000 δολαρίων το 
καθένα, ενώ παράλληλα θα καταβάλλονταν και 290.000 δολάρια για τον εξοπλισμό 
τους. 



416 

Ανέφερα τα πιο πάνω, γιατί πιο κάτω, με τα σχόλια που θα κάνω πάνω στην 

Έκθεση της Επιτροπής Ελέγχου, θα φανεί ότι η Επιτροπή σε πάρα πολλά σημεLα. 

κατ' εμένα, παραπλανήθηκε, αλλά κυρίως εκείνο που περίτρανα αποδεικνύεται είναι 

το μέγεθος της αποδιοργάνωση ς και της παντελούς έλλειψης συντονισμού χαι 

προγραμματισμού που φαίνεται να μαστίζει σήμερα τη δημόσια υπηρεσία. θα έλεγα 

επίσης ότι η έλλειψη σεβασμού των χρημάτων και της περιουσίας του δημοσίου 

αγγίζει τα όρια του σκανδάλου. Ακόμα στη συνέχεια και μέσα από δικές μου ΠOQCI

τηρήσεις θα αποδειχθεί ο αντιφατικός τρόπος με τον οποίο οι εμπλεκόμενες υπιρ

σίες και υπουργεία αντιμεnοπισαν και αντιμετωπίζουν το όλο θέμα μέχρι σιίιιιQcι. 

Ούτε λίγο ούτε πολύ φαίνεται ότι αγοράσαμε δυο ελικόπτερα αξίας μεριχών θuπOΙΙ

μυρίων δολαρίων - δεν εξετάζω αν ήταν πράξη κατά το ήμισυ aVTιmcιβιuAnucov 

εμπορίου- τα οποία σήμερα κρίνουμε άχρηστα. Πετάξαμε δηλαδή δυο ΘUΠOΙΙΙΙVQια 

δολάρια κι ενώ στην αρχή όλοι συμφωνούσαμε -Υπουργείο E~ιπoρίoυ ΧΟ& Ikoμιιxu

νίας, Υπουργείο Άμυνας, Υπουργείο ΓεωρyLας και Φυσικιον Πόρων. ~1IQO το 

Υπουργικό Συμβούλιο με απόφασή του και η Βουλή η oπoLα ωto6ίαμιυσε το 

σχετικό κονδύλι- και αποφασίσαμε τότε ότι χρειαζόμαστε τα EALXόo"'tΠQC1, σήμερα θα 
πρέπει να δούμε κατά πόσο κάναμε τότε λάθος που η Βουλή φαΙvπαι ότι ΠOQCIΠλα

νήθηκε από την κυβέρνηση και ενέκρινε το ποσό αυτό ή κατά πόσο χάνουμε λάθος 

σήμερα που όλοι μας, κυρίως η Βουλή. λέμε ότι είναι άχρηστα. 

Μας είπαν ότι είναι συμφερότερα τα αεροπλάνα. Ουδείς 6ιαφωνεί, ουδείς 

αμφιβάλλει ότι τα αεροπλάνα είναι συμφερότερα στο να χάνουν αεροψεκασμούς. 

Εκείνο το οποίο θα πρέπει να δούμε είναι το κατά πόσο τα αεQOΠλάνα μπορούν να 

προβούν σε αεροψεκασμούς σε ολόκληρη την Κύπρο. Όπως πολύ καλά γνωρίζετε. 

πάρα πολλές περιοχές είναι ημιορεινές και σε ημιορεινές περιοχές δεν μπορεί το 

αεροπλάνο να προβεί σε αεροψεκασμούς. Και ο λόγος εΙναι πολύ απλός. Λόγω του 

βάρους του και λόγω της μορφολογίας του εδάφους δεν ~ιπoρεί να κάνει εκείνους 

τους ελιγμούς που μπορεί να κάνει ένα ελικόπτερο, για να έχει αποτελεσματικότερο 

ψεκασμό. 

Ο σκοπός της αποστολής στην Πολωνία ήταν να μελετήσει τα αεροπλάνα που 

θα αγοράζονταν και όχι οποιαδήποτε αεροπλάνα. Εκεί, επικεντρώθηκε το ενδια

φέρον και η μελέτη της αποστολής. Τα ελικόπτερα δε μελετήθηκαν καθόλου. Απλώς 

επιδείχθηκε με πτήση και ελιγμούς μπροστά στα μέλη της επιτροπής ένα ελικόπτερο 

ΜΙΖ που τελικά δεν επιλέγηκε αυτό για αγορά. Μας είπαν ότι τα αεροπλάνα καλύ

πτουν κατά 95% τις ανάγκες μας. Και, όταν λέω ανάγκες, εννοώ πάντοτε ανάγκες 
αερoψεκασ~ίoύ. Αντίθετα, διαπιστώθηκε ότι δεν καλύπτουν τις ανάγκες για αεροψε
κασμούς και γι' αυτό ακριβιος σήμερα ενοικιάζονται με κρατική επιχορήγηση ιδιω

τικά ελικόπτερα είτε από κυπριακή είτε από ξένη εταιρεία. Εδώ θα πρέπει να πούμε 

ότι έχω μπροστά μου στοιχεία διάφορων συνδέσμων - ίσως αυτά να ανέφερε και ο 

συνάδελφος κ. Άριστος Χρυσοστόμου· δεν το πρόσεξα. Εν πάση περιπτώσει τα 

στοιχεία αυτά αναφέρονται σε διάφορους συνδέσμους, όπως ο Σύνδεσμος Προστα

σίας Φυτών, οι οποίοι φαίνεται να πληρώνουν μερικές χιλιάδες λίρες σε ιδιωτικές 

εταιρείες, για να κάνουν αεροψεκασμούς. Συγκεκριμένα, επιστολή του Υπουργείου 

Γεωργίας και Φυσικιον Πόρων προς τον Επαρχιακό Γεωργικό Λειτουργό αναφέρει 

ότι δόθηκε για το 1991 επιχορήγηση στο Σύνδεσμο Προστασίας Φυnον Λεμεσού 
ύψους 1:2.614 και στο Σύνδεσμο Προστασίας Αμπελιού Ύψωνα επιχορήγηση ύψους 
1:604. Εν πάση περιπnοσει είναι δύσκολο nορα να σας αναφέρω επακριβώς τους 
αριθμούς -είναι μερικές χιλιάδες λίρες- αλλά μποριο να καταθέσω τα στοιχεία εδιο 

στη Γραμματεία και να τα δει όποιος ενδιαφέρεται. 



417 

Φαίνεται ότι η υποδομή υπάρχει και χρειάζονται ελάχιστα χρήματα για να 

λειτουργήσουν τα ελικόπτερα. Δεν είναι σε καμιά περίπτωση προς το συμφέρον της 

οικονομίας να διατηρηθεί η υφιστάμενη διευθέτηση διενέργειας αεροψεκασμιόν. 

Αυτή είναι η δική μου ά:cοψη. Φαίνεται ότι οι διάφοροι αντι:cρόσωποι των υπουρ

γείων και κυρίως του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικ(όν Πόρων, όταν ήρθαν στην 

Επιτροπή Ελέγχου, μας εί:cαν ότι είναι αδύνατο και ασύμφορο για την κυπριακή 

οικονομία να χρησιμοποιήσουμε τα υφιστάμενα ελικό:cτερα. 

Όπως εί:cα και :CQtv, ελικόπτερα υπάρχουν, χειριστές υπάρχουν, διότι το 
Υπουργείο Άμυνας είναι σε θέση να :cαρέχει τους χειριστές των ελικοπτέρων, 

φυτείες υπάρχουν, ασΘένειες δυστυχιός υπάρχουν. Άρα εκείνο το οποίο απομένει 
είναι το ενδιαφέρον από το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικιόν Πόρων. Το Υπουρ

γείο Γεωργίας και Φυσικ(όν Πόρων, σύμφωνα :cάντοτε με όσα μας ανέφερε στην 

Επι τροπή Ελέγχου, το 1988 ήθελε τα ελικόπτερα και προτού αγοραστούν έβαζε 
μάλιστα και κάποιες προϋποθέσεις για τη χρήση τους. Αυτές όλες οι προϋποθέσεις 

εξασφαλίστηκαν. Και ξαφνικά τον Οκnόβρη του 1990 α:cοφαίνεται ότι δε χρειάζο
νται τα ελικόπτερα και πως όλες οι ανάγκες της Κύπρου καλύ:cτονται από τα αερο
πλάνα. Τα ελικόπτερα όμως αγοράστηκαν κυρίως για τις ανάγκες του Υπουργείου 

Γεωργίας. Την ίδια χρονιά, το 1990, όπως είπα και :cριν, είχαν ενοικιαστεί ελικό
πτερα από τον ιδιωτικό τομέα με χιλιάδες λίρες για αεροψεκασμούς και επιπλέον 
καταβλήθηκε από την κυβέρνηση και ένα ποσοστό 7,5% περίπου ως επιχορήγηση. 
Πολλά από αυτά που έχω μπροστά μου τα έχει αναφέρει ο κ. Χρυσοστόμου και έτσι 

δεν είναι ανάγκη να τα επαναλάβω. Εισηγείται το Γραφείο Προγραμματισμού, αν 

δεν απατώμαι, ότι θα πρέπει ίσως αυτά τα ελικόπτερα να πουληθούν. Γίνεται εν 

πάση περιπτώσει μια εισήγηση για πιόληση των ελικοπτέρων. Αντιλαμβάνεστε ότι η 

πιο εύκολη λύση για να ξεφύγουμε από ένα αδιέξοδο είναι να απαλλαχτούμε από 

τον "μπελά". Έχουμε τα δυο ελικόπτερα, ξοδέψαμε δυο εκατομμύρια δολάρια 

γι' αυτά και ούτε καν μπήκαμε στον κόπο να βάλουμε τον εξοπλισμό για να ψεκά

σουμε. Δηλαδή ουδέποτε ανοίξαμε αυτά τα κιβ(ότια των 290.000 δολαρίων να δούμε 
αν μη τι άλλο τι έχουν μέσα αυτά τα κιβ(ότια. Είναι ή δεν είναι εξοπλισμός τέλος 

πάντων για ψεκασμό ή είναι τούβλα; Τι υπάρχει μέσα σ' αυτά τα κιβιότια; Ουδέποτε 

μπήκαμε στον κόπο να δούμε τι υπάρχει μέσα σε αυτά τα κιβώτια. Και σήμερα ειση

γούμαστε: "Ξέρετε αυτά τα ελικόπτερα είναι εντελώς άχρηστα και πρέπει να απαλ

λαγούμε απ' αυτά". Οπωσδήποτε αυτή είναι η εύκολη λύση, παρά να γίνει μια 

εργασία αεροψεκασμού ή άλλες δραστηριότητες που συνεπάγονται κάποια δουλειά, 

κίνητρα αν μη τι άλλο γι' αυτούς που θα κάνουν τη δουλειά και εν πάση περιπτώσει 

συνεπάγονται κάποιον προγραμματισμό. Φαίνεται ότι τίποτε από αυτά δεν έγινε, 

κανένα ενδιαφέρον δεν επεδείχθη. 

Η αγορά των αεροπλάνων αντί των ελικοπτέρων δε θα ήταν ούτε συμφερότερη 

και ούτε θα ήταν και πιο αποδοτική. Ο λόγος είναι ότι εξαιτίας του τεράστιου μεγέ

θους των αεροπλάνων, όπως είπα και πριν, δεν μπορούσαν να χρησιμοποιηθούν 

στην Κύπρο λόγω της μορφολογίας του εδάφους. Επιπρόσθετα, σε καμιά περίπτωση 

καθ όλη αυτή τη διαδικασία της αγοράς δε λήφθηκαν υπόψη οι απόψεις των ειδικών 

του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικιόν Πόρων. Δηλαδή των δυο αεροψεκασnόν που 

χειρίζονται αυτά τα πτητικά μέσα ουδέποτε λήφθηκαν υπόψη οι απόψεις τους. Μου 

φαίνεται ότι δε θα ήταν υπερβολή να πει κανείς ότι σε κάποιο βαθμό έγινε προσπά

θεια από τους λειτουργούς του κράτους να παραπλανήσουν την Επιτροπή, διότι 

μέχρι να έρθουν τα ελικόπτερα από την Πολωνία είχαν ήδη αγοραστεί ελικόπτερα 
από την αστυνομία και το στρατό. Δηλαδή το ελικόπτερο που έχει σήμερα η αστυ

νομία, το Bell, τότε δεν υπήρχε, γι' αυτό και υπήρχε και η θέση ότι: "Ναι, είναι 
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καλά". Τότε ήταν καλά τα ΡΕΖΕΤΕΙ. Το ίδιο υπήρχε και η θέση του Υπουργείου 

Άμυνας ότι: "Ναι, μπορούμε να παρέχουμε τους χειριστές των ελικοπτέρων 

ΡΕΖΕΤΕΙ, διότι ούτε κι εμείς τότε, ως Υπουργείο Άμυνας, είχαμε τα δικά μας 

πτητικά μέσα". 

Εν πάση περιπτιόσει, εδώ θα μπορούσε να πει κάποιος ότι, όταν κάποιος μάθει 

να οδηγεί ένα αυτοκίνητο μερσεντές ή κάποιο τέλος πάντων αυτοκίνητο δυτικού 

τύπου, είναι τρομερά δύσκολο μετά από το δυτικής τεχνολογίας αυτοκίνητο να 

οδηγήσει ένα αυτοκίνητο Μόσκοβιτς ας πούμε. Κυρίως λόγω της ανωτερότητας των 

ελικοπτέρων δυτικής παραγωγής, των αμερικάνικων που έχουμε ή άλλων δυτικών, 

οπωσδήποτε οι υπηρεσίες, είτε αυτές ονομάζονται στρατός είτε αστυνομία είτε αερο

ψεκαστές του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, είναι φυσικό να λένε πως 

αυτό το ελικόπτερο δεν είναι καλό. Γιατί, όπως μας είπε κάποιος χαρακτηριστικά, 

"είναι νεκροφόρα"· ξέρω 'γω πώς το αποκάλεσε. Αντιλαμβάνεστε ότι αυτό είναι 

πολύ υπερβολικό για ένα ελικόπτερο, όπως είναι το ΡΕΖΕΤΕΙ, που χρησιμοποιούν 

πάρα πολλές χώρες, με επιτυχία μπορώ να πω τουλάχιστο για τους αεροψεκα

σμούς ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Οι λέξεις που ζητούσατε ήταν "ιπτάμενα φέρετρα". 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

"Ιπτάμενα φέρετρα". Αυτές είναι οι σωστές λέξεις. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Ακόμη και το ίδιο το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, για το οποίο 

έγινε κυρίως η αγορά των ελικοπτέρων, δε θέλει να τα χρησιμοποιήσει και επικα

λείται διάφορους λόγους, που ένας που κατέχει τα θέματα αυτά βλέπει ότι 

πρόκειται απλά περί προφάσεων. Τέλος, ατράνταχτη απόδειξη θα μπορούσε να πει 

κάποιος της επιπολαιότητας με την οποία χειρίστηκε η κυβέρνηση Βασιλείου το όλο 

θέμα είναι το γεγονός ότι ο ψεκαστικός εξοπλισμός, όπως είπα και πριν, και τα 

εξαρτήματα που αγοράστηκαν μαζί με τα ελικόπτερα είναι ακόμη μέχρι σήμερα, 

μέχρι τώρα που μιλούμε, αχρησιμοποίητα στα κιβώτια, όπως ακριβώς παραλή

φθηκαν. 

Τίποτα άλλο, αγαπητοί συνάδελφοι. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε θα καλέσω άλλο ομιλητή, αλλά θα ήθελα το θέμα να παραμείνει στην 

ημερήσια διάταξη για την προσεχή συνεδρία της Βουλής. 

Θα ήθελα όμως να επισύρω την προσοχή του Σώματος σε κάτι το πολύ 

σοβαρό. Ο πρώτος αγορητής, ο οποίος είναι και ο εισηγητής του θέματος, ανέφερε 

ότι ο Υπουργός ο οποίος έκανε τη διαπραγμάτευση εκ μέρους της Κυπριακής Δημο

κρατίας είχε την αντιπροσωπεία της εταιρείας από την οποία αγοράστηκαν τα 

ελικόπτερα και κατέθεσε ένα σχετικό έγγραφο ενώπιον του Σώματος αυτού. 

Πιστεύω ότι πρέπει και αυτή η πτυχή του θέματος να εξεταστεί με κάθε σοβαρότητα, 

διότι γεννά τεράστιο θέμα. Και θέλω να υπενθυμίσω ότι υπήρξε κάποιο παρόμοιο 

σφάλμα του ίδιου Υπουργού, που η Βουλή το ξέχασε. Δεν μπορεί έψς Υπουργός να 

εκπροσωπεί την Κυπριακή Δημοκρατία και να διαπραγματεύεται ~γoρά από εται
ρείες των οποίων είναι ο ίδιος αντιπρόσωπος. Αυτό το θέμα νομίζω πρέπει να 

απασχολήσει ξανά την Επιτροπή Ελέγχου, ενόψει των νέων στοιχείων που κατατέ

θηκαν. 

Ο κ. Άριστος Χρυσοστόμου. 



419 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Η αντιπροσωπεία εξασφαλίστηκε μετά την αγορά των ελικοπτέρων, κύριε 

Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ανδρέας Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Επιχειρείται μια προσπάθεια δημιουργίας εντυπιοσεων, κύριε Πρόεδρε, και 

νομίζω ότι δεν είναι σωστό να γίνεται αυτό το πράγμα, είτε πρόκειται περί απλιον 
ανθρώπων είτε πρόκειται περί δημόσιων προσιΟπων. 

Η αντιπροσωπεία της ΡΕΖΕΤΕΙ για τις μηχανές ντίζελ -και λόγω του επαγ

γέλματός μου είμαι σε θέση να γνωρίζω πολύ καλύτερα από οποιοδήποτε άλλο 
συνάδελφο- κατά το χρόνο για τον οποίο γίνεται η συζήτηση, το 1989, ανήκε σε 
Λευκωσιάτη επιχειρηματία και εισαγωγέα και αφορούσε μόνο τις μηχανές ντίζελ 
εκείνες οι οποίες χρησιμοποιούνται για παρόμοιες χρήσεις. Ακόμα θα καταθέσω, 

κύριε Πρόεδρε, ότι το τηλεγράφημα το οποίο έχει στα χέρια του ο κ. Άριστος 
Χρυσοστόμου του έχει δοθεί από αντίζηλο και αντίπαλο της εταιρείας του 

κ. Νέμιτσα, ο οποίος είχε στείλει τηλεγράφημα στην ΡΕΖΕΤΕΙ και πήρε αυτή την 
απάντηση. Και είναι η ιστορία του ραβίνου που, ανάλογα με το τι θα τον ρωτήσεις, 

σου δίνει την ανάλογη α;τάντηση. Η εταιρεία PEZETEL, κύριε Πρόεδρε, είναι πολύ 
μεγάλη εταιρεία στην Πολωνία και είναι πολύ γνωστή στις δυτικές χιορες για τα 
αεροπλάνα και τα ελικόπτερά της, όπως είπε και ο κ. Χάσικος. Όταν θα μιλήσω, θα 
καταθέσω πάρα πολλά στοιχεία για το τι σημαίνει PEZETEL. Ο κλάδος των 
μηχαν(ον ντίζελ είναι ένας πολύ μικρός κλάδος, ο οποίος όμως από χρόνια εξάγει 
ΠΡΟ·ίόντα και στην Κύπρο και στις αραβικές χ(Ορες. Και είναι αυτή η αντιπροσω

πεία που από χρόνια ~ρίσκεται στην Κύπρο και το 1991 ή 1992 έχει δοθεί στην εται
ρεία Νέμιτσα, ο οποίος ήταν ο κύριος αγοραστής αυτών των μηχαν(ον, ανεξάρτητα 

από τον εισαγωγέα. Έτσι πιστεύω ότι επιχειρηματολογώντας πρέπει να στεκόμαστε 
σε πραγματικά γεγονότα, για να μη δημιουργούμε εντυπώσεις πρώτα πρ(οτα σε 

βάρος μας και έπειτα σε ~άρoς κάπ-οιων άλλων, οι οποίοι δεν είναι εδώ και δεν 

μπορούν να υπερασπιστούν τον εαυτό τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εξακολουθώ να πιστεύω ότι υπάρχει θέμα τα:;εως, διότι δεν μπορει ενας 

Υπουργός ο οποίος έλαβε μέρος σε μια διαπραγμάτευση εκατομμυρίων δολαρίων 
αργότερα να δέχεται αντιπροσωπεία. Η γυναίκα του Καίσαρα δεν πρέπει μόνο να 

/Είναι τίμια, αλλά πρέπει και να φαίνεται τίμια. Και κανείς άνθρωπος δεν μπορεί να 
καταλήξει στο συμπέρασμα ότι ήταν κάποια αμοιβή για ιΡ(ηρεσία προσφερθείσα. 
Γι' αυτό ζητιο η Επιτροπή Ελέγχου να εξετάσει και αυτή την πτυχή του θέματος, 

διότι αυτή η Βουλή, η οποία θέτει ψηλά επίπεδα συμπεριφοράς για τον εαυτό της, 

πρέπει να απαιτεί τα ίδια ψηλά επίπεδα συμπεριφοράς από τους Υπουργούς μιας 

κυβέρνησης. 

Ο κ. Αγαπίου. Γ 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ~ρoσωπικά δεν έχω καμιά ένσταση να εξεταστεί αυτό το θέμα, 
όπως το έχετε τοποθετήσει. Όμως, επειδή έχετε τοποθετηθεί, δηλ(ονοντας ότι είναι 
ανεπίτρεπτο για έναν Υπουργό να δέχεται αντιπροσωπείες μετά από κάποια παραγ
γελία, πιστεύω ότι τόσο εσείς όσο και μερικοί εξ ημών που είμαστε δικηγόροι 

μπορούμε να διαχωρίζουμε την προσωπική υπόσταση ενός Υπουργού ή οποιουδήποτε 
άλλου ανθρώπου από μια εταιρεία που παρεμπιπτόντως μπορεί να είναι συνώνυμη. 

Δεν έχουμε καν εξετάσει τη συμμετοχή του κ. Νέμιτσα στην εταιρεία Νέμιτσα και 
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κανείς εδώ αυτή τη στιγμή δεν μ;τορεί να πει με βεβαιότητα ότι εκτός από τη συνω

νυμία ο κ. Νέμιτσας ή κατά τον ουσιιοδη χρόνο είχε προσωπικό συμφέρον ή προσω

πική συμμετοχή σε αυτή την εταιρεία. Γι' αυτό, με κάθε ε;τιφύλαξη για τα πραγματικά 

γεγονότα της υπόθεσης, ας περιμένουμε να εξεταστεί το θέμα, χωρίς να τοποθετού
μαστε και να λέμε ότι ο κ. Νέμιτσας είχε προσωπικό συμφέρον ή ήταν μέτοχος 
κάποιας εταιρείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν ετοποθετούμεθα, δε θα ζητούσαμε να γίνει έρευνα. Τοποθετηθήκαμε επί της 

αρχής ότι είναι ανεπίτρεπτο ένας Υπουργός που έλαβε μέρος σε διαπραγματεύσεις 

κατόπιν να φαίνεται αντιπρόσωπος της εταιρείας με την ο;τοία διαπραγματεύθηκε. 

Αν ο κ. Νέμιτσας δεν έχει σχέση με την εταιρεία Νέμιτσα, είναι ένα θέμα που θα το 

εξετάσει η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ελέγχου. 

Ο κ. Μάτσης. 

Γ. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, τα θέματα αρχής, όπως τα έχετε αναφέρει, υ;τάρχουν. Εναπό

κειται στην Επιτρο;τή σε επόμενη συνεδρία της να διερευνήσει κατά πόσο ευσταθεί 

ό,τι μπορεί κανείς να εξάξει από τη συζήτηση και από τα γεγονότα, όπως εξετέ

θησαν. Γι' αυτό νομίζω να μείνει το θέμα σε αυτό το σημείο, μέχρις ότου η Επιτροπή 

Ελέγχου διερευνήσει το σύνολο της υπόθεσης και με το πνεύμα που ανέφερε και 

ο κ. Αγαπίου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, τα γε'{ονότα δεν εξετέθησαν. Τα γεγονότα εκτί

θενται και θα εκτεθούν και την επόμενη, ίσως και τη μεθεπόμενη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. Η επόμενη συνεδρία 

ορίζεται για την προσεχή Πέμπτη, 19 Νοεμβρίου 1992, την πέμπτη απογευματινή 
ιορα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

Ι) Ο ;τερί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροπο;τοιητικός) Νόμος του 

1992. (Αναπομπή). 

2) Ο Κυρωτικός της Συμφωνίας μεταξύ Κύπρου και Αιγύπτου για την 
παροχή Δικαστικής και Νομικής Συνδρομής Νόμος του 1992. 

3) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 33) του 1992. 

4) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστιοσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 12) του 1992. 

5) Ο περί Καταργήσεως του περί Εταιρειών (Τροποποιητικού) Νόμου του 
1992 Νόμος του 1992. 

6) Οι περί Εταιρειών (Τέλη και Δικαιιοματα) Κανονισμοί του 1992. 

7) Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου - Θέση Γενικού Διευθυντή 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

8) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κατηγορίες Θέσεων) Κανονισμοί 

του 1992. 

9) Οι περί Κέντρου Παραγωγικότητας - Θέση Διευθυντή (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

10) Οι περί Τουριστικιον Επαγγελμάτων και Σωματείων (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1992. 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απανηiσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για το θέμα που 

τιτλοφορείται 'Ή ανάγκη κατάλληλης συντήρησης και προστασίας του 

οπλισμού της Εθνικής Φρουράς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Σ. 

Χάσικου). (8.1.92). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανιον για το θέμα που 

τιτλοφορείται 'Ή αγορά δύο ελικοπτέρων από την Πολωνία το 1989". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ά. 

Χρυσοστόμου). (4.11.91). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

3) 'Ή υποβάθμιση της διεθνοί1ς θέσεως-της ΚυΠ!1tακής Δημοκρατίας και η 

εξίσωσή της προς το τουρκοκυπριακό κατοχικό ψευδοκράτος από τον 

Υπουργό Εξωτερικών της Μεγάλης Βρετανίας κ. Ντάγκλας Χερντ και οι 

ενέργειες και τα μέτρα που πρέπει να ληφθούν, ιοστε να προστατευτεί η 

νομιμότητα και η εγκυρότητα της ϊ.ιΟρας". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήΊηση του Βουλευτή κ. Ευ. Ευσταθίου). (4.6.92). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος Ίια το θέμα 
που τιτλοφορείται "Το δάσος Αθαλάσσας, οι προγραμματισμοί και οι 

ενέργειες της κυβέρνησης". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των Μελιον της Βουλής 

κ. Ρ. Κατσελλή και κ. Δ. Ηλιάδη). (12.3.92). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας Ί'ια τα θέματα που 
τιτλοφορούνται -

(α) "Το πρόβλημα που δημιουΡΊ'ήθηκε κατά την τελετή των εΊ'καινίων 

του Πανεπιστημίου Κύπρου με την υποβάθμιση της παρουσίας της 

Ελληνικής Πολιτείας και Ανιοτατων Πνευματικιον Ιδρυμάτων της 

Ελλάδας". (Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). 

(15.\0.92). 

(β) 'Ή απουσία της Προέδρου της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής 

του Πανεπιστημίου Κύπρου κας Τσουγιοπούλου από τη συνεδρία 

της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας που έγινε στις 

22 Οκτωβρίου 1992 με θέμα 'Το πρόβλημα που δημιουργήθηκε κατά 
την τελετή των εγκαινίων του Πανεπιστημίου Κύπρου με την 

υποβάθμιση της παρουσίας της Ελληνικής Πολιτείας και 

Ανώτατων Πνευματικών Ιδρυμάτων της Ελλάδας' και σαν 

αποτέλεσμα της συμπεριφοράς η πιθανή περιφρόνηση του 

Νομοθετικού Σώματος". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (22. \0.92). 

6) 'Ή επείγουσα και καθολικά διαπιστωμένη ανάγκη δημιουργίας μαρίνας 

στην επαρχία Πάφου". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). (14.5.92). 
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7) 'Ή εκπαιδευτική ψυχολογία και ο ρόλος της στην πρόληψη σχετικών 

προβλημάτων των μαθητών". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Βουλευnόν κ. Α. Φιλίππου και Α. 

Κουκουμά εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). (14.5.92). 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβll

ΤΙΚ1] σειρά: 

Αγαπίου Γιαννάκης 

Αγγελίδου Κλαίρη 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κ(όστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Διόρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας Κ ίκης 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κ υπριανού Μάρκος 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσιώτης Λ(όρης 

Λυσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Πι ττοκοπί της Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλα·ίτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Αναφορά του Προεδρεύοντος κ. Γλαύκου Κληρίδη στη θλιβερή επέτειο 
της παράνομης ανακήρυξης του τουρκοκυπριακού ψευδοκράτους. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 11) του 1992" και ψήφισή 
του σε νόμο (με αρ. 9 του 1992). 
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3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Ειδικεύσεως ΣυμπληρωματικιΊς 

Πιστcoσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 13) του 1992" και ψήφισή 
του σε νόμο (με αρ. 10 του 1992). 

4) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης 
Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας (ΣΕΑΑ) Νόμος του 1992" και ψήφισή του 
σε νόμο. 

5) ΈκΟεση για τους Κανονισμούς "Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί Στροβόλου του 1992" και έ~'κρισή τους. 

6) Έκθεση για τους Κανονισμούς (α) "Οι περί Υπουργείου Άμυνας - Θέση 
Λειτουργού Άμυνας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992", (β) "Οι 
περί Τμήματος Κτηνιατρικιον Υπηρεσιιον - Θέση Διευθυντή (Σχέδια 

Υ πηρεσίας) Κανονισμοί του 1992" και (γ) "Οι περί Τμήματος 

Πολεοδομίας και Οικήσεως - Θέσεις Λειτουργού Πολεοδομίας Ιης 

Τάξης, Υπολογιστή Ποσοηlτων 1 ης Τάξης και Υγειονομικού Μηχανικού 
Ι ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992" και έγκρισή τους. 

7) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

8) Ερωτήσεις Boυλευτcoν (Προβλήματα λειτουργίας στο λιμενίσκο Κάτω 

Πύργου Δάνεια προς εκτοπισμένους ψαράδες για 

επαναδραστηριοποίησή τους- Η ανάθεση από το κράτος μελετcoν σε 

εμπειρογνιομονες- Σύστημα αποχέτευσης στην ευρύτερη Λευκωσία). 

9) Απαντήσεις Υπουργιον σε ερωτήσεις Boυλευτcoν (Το ',ιήπεδο της 

κοινότητας Αγίου Παύλου- Η αντικατάσταση/μετακίνηση αγωγού 

υδατοπρομήθειας στη Φύτη- Η επέκταση του κοιμητηρίου του χωριού 

Βουνί- Η διαφωνία της κοινότητας Πεντακιομου για διατήρηση της 

βιομηχανικής περιοχής στην περιοχή του χωριού-Οι οικιστικές ζιονες και 

το όριο υδατοπρομήθειας των χωριών Σκούλλι, Γουδί και Πωμός- Το 

αίτημα για μονιμοποίηση των Eπιθεωρητcoν Ύδατος Πάφου- Η 

υδατοπρομήθεια των χωριιον Παλόδεια, Παραμύθα, Σπιτάλλι και 

Φασούλα- Το αίτημα της κοινότητας Προδρόμου για καθάρισμα του 

δρόμου Πλατριον - Προδρόμου- Η ασφαλτόστρωση δρόμου ;τρος τα 

λατομεία στην κοινότητα Αγίου Μάμα- Το αίτημα για παροχή 

οικονομικής βοιΊθειας στους πληγέντες από την ανομβρία παραγωγούς 

επιτραπέζιων σταφυλιιον- Η δημοσίευση άσεμνων φωτογραφιιον και 

άρθρων στον περιοδικό και ημερήσιο τύπο- Η ακαταλληλότητα του 

πόσιμου νερού της Δευτεράς- Η εφαρμογή του Φ.Π.Α. στα προ'ίόντα με 

χαμηλή τιμή- Η δημιουργία απαγορευτικής ζιονης γύρω από την 

κοινότητα Ακρωτηρίου από τις αρχές των βρετανικιον βάσεων- Το 

αίτημα για επιχορήγηση της θέρμανσης των κατοικιών στον Κάτω 

Αμίαντο- Η κάλυψη της υπαίθρου από το Κεντρικό Σφαγείο Κοφίνου

Το αίτημα του χωριού Σούνι - Ζανατζιά για παραχιορηση νερού από το 

φράκτη του Κούρρη- Το αίτημα της Δρούσιας για διαμόρφωση του υπό 

μελέτη αντλιοστασίου- Η ασφάλεια του φράγματος Κούρρη- Το αίτημα 

της Παναγιάς για άρδευση από το προγραμματιζόμενο φράγμα της 

Αγυιάς- Το αίτημα της Σαλαμιούς για ένταξή της στο σχέδιο 

αγροτουρισμού- Η γειοτρηση στην περιοχή Κελοκεδάρων). 
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10) Αγορεύσεις (Ά. Χρυσοστόμου, Σ. Χάσικος) '{ια το Θέμα 'Ή αγορά δυο 

ελικο;ττέρων α;τό την Π ολωνία το 1989" και απόφαση του Σ(οματος 

έπειτα από συζιiτηση (Προεδρεύων, Α. Χρίστου, Γ. Α'{α;τίου, Γ. Μάτσης) 

όπως η ΚοινοΒουλευτική Επιτρο;τή Ελέ,/χου εξετάσει το θέμα της 

αντι;τροσ(ο;τευσης στην Κύπρο της εταιρείας ΡΕΖΕΤΕΙ από τις 

"Βιομηχανίες Νέμιτσας". 

11) Αναφορά του Προεδρεύοντος της Βουλής στην ;ταρουσία στην αίΘουσα 
συνεδριάσεων των Βουλευτίνων κ. Inger Lίse Gjoerv και Elisabeth Baar
νeld-Schlaman. 

Τιμή: 7Sσ 

Τυ;niJθφ~ε στο ΤΙΙ;ΤΟΊρω(είο τη; Κ ι';τριακιί; Δηj.10r.lκιτίας. Λευκωσία. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 19ης Νοεμβρίου 1992 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης: 5.22 μ.μ.) 

(Αρ.8) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

Παρακαλώ τους κυρίους Γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, πριν μπούμε στη Νομοθετική Εργασία, θέλω να αναφέρω 

ότι συμπληρώνονται φέτος δεκαεννιά χρόνια από την ηρωική εξέγερση των 

φοιτητών, από το αιματοκύλισμα ~f τη βεβήλωση του ιερού χώρου του Πολυτε

χνείου. Με συγκίνηση στρέφουμε και φέτος τη μνήμη και τιμούμε αυτούς που με τη 

θυσία και τους αγώνες τους κράτησαν ψηλά το λάβαρο της δημοκρατίας και της 

εθνικής αξιοπρέπειας απέναντι στην ξενοκίνητη χούντα. 

Κατά μια τραγική συγκυρία το Πολυτεχνείο συνδέθηκε με το δράμα της 

Κύπρου. Αυτοί που ματοκύλισαν τους φοιτητές στην Αθήνα πρόδωσαν και ματοκύ

λισαν και το δικό μας λαό. Η χούντα άρχισε να κλονίζεται κάτω από το βάρος της 

προδοσίας της στην Κύπρο. Τα παιδιά του Πoλυτε~νείoυ έπεσαν αγωνιζόμενα και 

για την Κύπρο, για την αποτροπή του εγκλήματος σε βάρος της, γιατί όλοι έβλεπαν 

αυτό που μεθοδευόταν από τους συνταγματάρχες και τα εδώ όργανά τους. Η θυσία 

του Πολυτεχνείου υπενθύμισε σ' όλο τον κόσμο πόσο πολύτιμο είναι το αγαθό της 

ελευθερίας και της δημοκρατίας. Έμελλε, κύριοι συνάδελφοι, να χαθεί η μισή 

Κύπρος από την προδοσία της χούντας, για να ολοκληρωθεί η πορεία προς την 

επάνοδο της δημοκρατίας στην Ελλάδα, που ξεκίνησε με τη θυσία των παιδιών του 

Πολυτεχνείου. 

Πρέπει.επίσης σήμερα να τιμήσουμε και την επέτειο του ηρωικού θανάτου, της 

αυτοθυσίας του Κυριάκου Μάτση. Ο Κυριάκος Μάτσης, που αγωνίστηκε για την aπαλ

λαγή της Κύπρου aπό τα aπoικιακά δεσμά, διακρινόταν για τις βαθιά ανθρωπιστικές 
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του ιδέες, για την αγάπη του προς την Κύπρο και ολόκληρο το λαό της. Η θυσία του 
είναι πράξη που αξίζει κάθε εκτίμησης και σεβασμού και υπογραμμίζει προς κάθε 

Κύπριο το χρέος του να αγωνιστεί για μια λεύτερη και ενωμένη Κύπρο, απαλλαγ
μένη από την κατοχή και τη διαίρεση. 

Στη μνήμη των ηρώων του Πολυτεχνείου, στη μνήμη όλων όσων έπεσαν για 

την Κύπρο και τη δημοκρατία, στη μνήμη του Κυριάκου Μάτση σας καλώ να εγερ

θούμε και να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή. 

(Τηρείται μονόλεπτη σιγή) 

Αιωνία τους η μνήμη. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία. Το πρώτο θέμα είναι 

"Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992". 
Πρόκειται για αναπομπή. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΝ 

ΑΝΑΠΕΜΦΘΕΝΤΑ ΝΟΜΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΡΥΘΜΙΣΕΩΣ 

ΟΔΩΝ ΚΑΙ ΟΙΚΟΔΟΜΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης Κοντίδης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Νίκος Μουσιούττας 

Ντίνος Μιχαηλίδης 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών συνήλθε στις 19 Νοεμβρίου 1992 
και επανεξέτασε τον πιο πάνω νόμο, που ψήφισε η Βουλή στις 29 Οκτωβρίου 1992, 
ύστερα από την αναπομπή του από τον Προεδρεύοντα της Δημοκρατίας 
κατ' επίκληση του άρθρου 51.1 του Συντάγματος. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Εσωτερικών και ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημο

κρατίας, οι οποίοι και ανέλυσαν εκτενέστερα τους λόγους της αναπομπής. 

Οι προτασσόμενοι λόγοι αναπομπής, όπως αναφέρονται σε σχετική επιστολή 
του Προεδρεύοντος της Δημοκρατίας, με ημερομηνία 9 Νοεμβρίου 1992, συνοψίζο
νται στα πιο κάτω: 

1) Ζητείται να διευκρινιστεί: 

(α) αν η αρμόδια αρχή θα ελέγχει κάθε λεπτομέρεια των προτύπων, των 

κωδίκων πρακτικής και του αντισεισμικού κώδικα που 
υποβάλλονται από τον αι τητή για τη χορήγηση άδειας, σύμφωνα με 

τις διατάξεις της νομοθεσίας περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών, 

(β) αν τα πρότυπα, οι κώδικες πρακτικής και ο αντισεισμικός κώδικας 
που θα ελέγχονται από την αρμόδια αρχή είναι αυτά που ισχύουν 
σήμερα ή θα ισχύουν στην Κύπρο, 

(γ) αν οι ίδιοι οι μελετητές έχουν ευθύνη για ό,τι θα ελέγχει η αρμόδια 

αρχή, 



427 

(δ) αν η αρμόδια αρχή έχει ευθύνη να ελέγχει αν στη μελέτη 

ακολουθήθηκαν τα πρότυπα, οι κώδικες πρακτικής και ο 

αντισεισμικός κώδικας και 

(ε) αν το πρόγραμμα του ηλεκτρονικού υπολογιστή που ακολουθήθηκε 

έχει εγκριθεί από το Επιστημονικό Τεχνικό Επιμελητήριο. 

2) Ζητείται επίσης να συνυπολογιστεί το γεγονός ότι οι αρμόδιες αρχές θα 

υποχρεωθούν να προσλάβουν πρόσθετο προσωπικό, για να 

ανταποκριθούν στις πρόσθετες ευθύνες τους, και γι' αυτό είναι δυνατό η 

διάταξη αυτή να αντιβαίνει προς το άρθρο 80.2 του Συντάγματος, γιατί η 
πρόσληψη νέου προσωπικού θα συνεπάγεται αύξηση των εξόδων του 

κρατικού προυπολογισμού. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, επανεξετάζοντας τον αναπεμ

φθέντα νόμο και τους λόγους στους οποίους στηρίχθηκε η αναπομπή, ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή να εμμείνει στην αρχική της απόφαση. Με την ευκαιρία αυτή η 

Επιτροπή επέφερε ορισμένες φραστικές αναδιατυπώσεις στο κείμενο του νόμου που 

ψήφισε η Βουλή, ώστε να διασκεδαστούν οι φόβοι του Υπουργείου Εσωτερικών και 

των τοπικών αρχών και να αποφευχθούν τυχόν παρερμηνείες του περιεχομένου του 

νόμου. Η Επιτροπή καλεί επίσης την Εκτελεστική Εξουσία να επισπεύσει την ετοι

μασία κυπριακού κώδικα πρακτικής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, ρωτώ αν υπάρχει ένσταση 

να εγκριθεί το νομοσχέδιο, όπως έχει επαναδιατυπωθεί. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο Κυρωτικός της Συμφωνίας μεταξύ Κύπρου και 

Αιγύπτου για την παροχή Δικαστικής και Νομικής Συνδρομής Νόμος του 1992". 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει 

την Έκθεση στο Σ~μα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 
1. ι 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ-

ΣΧΕΔΙΟ ΠbY ΤΙΤ ΛΟΦΟΡΕΙΤ ΑΙ "0 ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ ΤΗΣ ΣΥΜΦΩΝΙΑΣ 
ΜΕΤ ΑΞΥ ΚΥΠΡΟΥ ΚΑΙ ΑΙΓΥΠΤΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΑΡΟΧΗ ΔΙΚΑΣΤΙΚΗΣ ΚΑΙ 

ΝΟΜΙΚΗΣ ΣΥΝΔΡΟΜΗΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόντες: . 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 5 Νοεμβρίου 1992. Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκε και εξέφρασε απόψεις εκπρόσωπος του Υπουργείου Δικαιοσύνης. 
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Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ της 

Κυπριακής και της Αραβικής Δημοκρατίας της Αιγύπτου για την παροχή δικαστικής 

και νομικής συνδρόμής σε θέματα αστικού και ποινικού δικαίου. 

Η επιψήφιση του σχετικού νομοσχεδίου από το Σώμα απαιτείται για την κατά 

νόμο κύρωση της πιο πάνω Συμφωνίας, σύμφωνα με το άρθρο lQ9(2) του Συντάγ
ματος της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Με την πιο πάνω Συμφωνία προβλέπονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1) Οι πολίτες του ενός συμβαλλόμενου μέρους απολαμβάνουν στο έδαφος 

του άλλου συμβαλλόμενου μέρους τα ίδια δικαιώματα αναφορικά με τη 

νομική προστασία του προσώπου ή της περιουσίας του, όπως και οι 

πολίτες του εγχώριου συμβαλλόμενου μέρους. 

2) Οι πολίτες του ενός συμβαλλόμενου μέρους απαλλάσσονται στο έδαφος 

του άλλου συμβαλλόμενου μέρους από την πληρωμή τελών και εξόδων 
και παρέχεται σ' αυτούς δωρεάν νομική αρωγή με τους ίδιους όρους και 

στην ίδια έκταση, όπως και στους πολίτες του εγχώριου μέρους. 

3) Η νομική συνδρομή περιλαμβάνει αποστολή και επίδοση εγγράφων, λήψη 
μαρτυρίας, εμφάνιση μαρτύρων ή εμπειρογνωμόνων από το ένα 

συμβαλλόμενο μέρος ενώπιον των δικαστικών αρχών του άλλου 

συμβαλλόμενου μέρους, ανταλλαγή πληροφοριών, μεταφορά 

καταδικασθέντων προσώπων, καθώς και οποιοδήποτε άλλο θέμα 
προβλέπεται από τη Συμφωνία. 

4) Για την εκτέλεση της αίτησης νομικής συνδρομής η καλούμενη να 

συνδράμει αρχή εφαρμόζει το δίκαιο του κράτους της, αλλά μπορεί να 

χρησιμοποιήσει τη μέθοδο που αναφέρεται στην αίτηση, εφόσον δεν είναι 
ασυμβίβαστη με το δίκαιο του κράτους της. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της σχετικής Συμφωνίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της Συμφωνίας. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

νται. 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1,2 και 3 μαζί με τον Πίνακα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1,2 και 3 μαζί με τον Πίνακα εγκρίνο-

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

. Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Κυρωτικός της Συμφωνίας μεταξύ 
Κύπρου και Αιγύπτου για την παροχή Δικαστικής και Νομικής Συνδρομής Νόμος 
του 1992. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νόμοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και η σχετική 

Συμφωνία κυρούται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι ''Ο περί 

Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 33) του 1992". Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο 

Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 

"Ο ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 33) 
ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόvτες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένυς Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο στη συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 11 Νοεμβρίου 
1992. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ί354.020 και η διάθεσή του για 

την κάλυψη των αυξήσεων στα καταβαλλόμενα δυνάμει των εν ισχύι Κανονισμών 

επιδόματα σε δικαιούχα μέλη της Αστυνομίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς για τους οποίους πρόκειται να διατεθεί η ζητούμενη συμπληρωμα

τική πίστωση, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφίση του υπό συζή

τηση νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως 

"Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 31) του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ί354.020 

για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 



430 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

νται. 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1,2 και 3 μαζί με τον Πίνακα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1,2 και 3 μαζί με τον Πίνακα εγκρίνο-

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 31) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναL ''Ο περί ΕLδLκεύσεως Συμπληρωμαηκής ΠLστώσεως 

(Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 12) του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμό
διας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 

''Ο ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑ ΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (Τ ΑΜΕΙΟ 

ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 12) ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 11 Νοεμβρίου 
1992. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως της Δημοκρατίας ποσού 1:48.000 και η διάθεσή του 
για την κάλυψη της δαπάνης που απαιτείται για την παροχή οικονομικής βοήθειας 

στους καλλιεργητές που θα εκριζώσουν τα δέντρα τους τα οποία ξεράθηκαν λόγω 

της ανομβρίας στα πλαίσια σχετικού σχεδίου. 

Όπως ειδικότερα αναφέρεται στην έκθεση που συνοδεύει το υπό συζήτηση 

νομοσχέδιο, ύστερα από προκαταρκτικές εκτιμήσεις που έγιναν από τις αρμόδιες 

υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων υπολογίζεται ότι έχουν 

ξεραθεί έντεκα χιλιάδες περίπου αρδευόμενα φυλλοβόλα δέντρα ως αποτέλεσμα των 

ασυνήθιστων συνθηκών ξηρασίας που επικρατούσαν κατά την περίοδο 1990-1991. 
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Το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, στα πλαίσια της πολιτικής της 

κυβέρνησης για αναζωογόνηση των ορεινών περιοχών, καθώς και για ενθάρρυνση 

των κατοίκων, ώστε να παραμείνουν στην ύπαιθρο, ετοίμασε σχέδιο για την παροχή 

στους επηρεαζόμενους καλλιεργητές οικονομικής βοήθειας από το κράτος, ώστε 

αυτοί να μπορέσουν να εκριζώσουν τα ξεραμένα δέντρα τους και να φυτέψουν 

εκ νέου άλλα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επικροτεί 

τους σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, 

αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Ειδικεύσεως 

Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 11) του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 

ί48.000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Πίνακας. 

Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1,2,3 μαζί με τον Πρώτο Πίνακα και 4 μαζί 
με το Δεύτερο Πίνακα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1,2,3 μαζί με τον Πρώτο Πίνακα και 
4 μαζί με το Δεύτερο Πίνακα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 11) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Για τα επόμενα δύο θέματα, που είναι ''Ο περί Καταργήσεως του περί Εται

ρειών (Τροποποιητικού) Νόμου του 1992 Νόμος του 1992" και "Οι περί Εταιρειών 
(Τέλη και Δικαιώματα) Κανονισμοί του 1992", υπάρχει κοινή Έκθεση και παρακαλώ 
τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να την αναγνώσει στο 

Σώμα. 



432 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΚΑΤΑΡΓΗΣΕΩΣ ΤΟΥ ΠΕΡΙ ΕΤΑΙ

ΡΕΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΥ) ΝΟΜΟΥ ΤΟΥ 1992 ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" ΚΑΙ 
ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤ ΑΙ ΩΣ ''ΟΙ· ΠΕΡΙ ΕΤ ΑΙΡΕΙΩΝ 

(ΤΕΛΗ ΚΑΙ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αβραάμ Αντωνίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο και 

τους Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Οκτωβρίου 1992. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους η Έφορος Εται

ρειών, εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και ο 

Πρόεδρος του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κατάργηση του περί Εταιρειών 

(Τροποποιητικού) Νόμου του 1992 [Αριθμός Νόμου 46(1) του 1992] που πρόσφατα 
ψηφίστηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων με σκοπό τη μείωση ορισμένων τελών 

και δικαιωμάτων που προβλέπονταν στους περί Εταιρειών (Πληρωτέα Τέλη και 

Δικαιώματα) Κανονισμούς, οι οποίοι περιείχαν επίσης διατάξεις για την υπηρεσία 

ταχείας εξυπηρέτησης που πρόσφερε το Γραφείο του Επίσημου Παραλήπτη και 

Εφόρου. 

Σκοπός των νέων Κανονισμών είναι η επαναφορά σε ισχύ της διάταξης για 

ταχεία εξυπηρέτηση που προσφερόταν στο Γραφείο του Επίσημου Παραλήπτη και 

Εφόρου μαζί με την ταυτόχρονη ενσωμάτωση στους Κανονισμούς αυτούς των τελών 

και δικαιωμάτων που προβλέπονται στον υπό κατάργηση νόμο. Η διαδικασία αυτή 

κρίνεται νομοτεχνικά πιο πρόσφορη. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής από την 

Έφορο Εταιρειών, η επαναφορά σε ισχύ της διάταξης που καταργήθηκε είναι 

αναγκαία, για να δίδεται η δυνατότητα σε κάθε ενδιαφερόμενο να εξυπηρετείται με 

την καταβολή αυξημένων τελών εκτός της κανονικής,σειράς προτεραιότητας. Η 

προσφορά ταχείας εξυπηρέτησης σ' όσους το επιθυμούν συνάδει με τη σύγχρονη 

πραγματικότητα και τα συναλλακτικά ήθη και θεωρείται πολλές φορές άμεσα 

αναγκαία στον επιχειρηματικό κόσμο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα κατατέ

θηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του πιο 

πάνω νομοσχεδίου, καθώς και την έγκριση των υπό αναφορά Κανονισμών. 
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Με την ευκαιρία αυτή η Επιτροπή θέλει να δηλώσει ότι αναμένει πως η επανα

λειτουργία της πιο πάνω υπηρεσίας θα γίνει μέσα σε πλαίσια πλήρους αντικειμενι

κότητας και με γνώμονα την ίση μεταχείριση όλων των πολιτών. Ταυτόχρονα η 

Επιτροπή εκφράζει την πρόθεσή της να παρακολουθεί από κοντά το όλο θέμα και 

δηλώνει ότι δε θα διστάσει να το επαναφέρει, αν διαπιστωθεί ότι η εν λόγω 

υπηρεσία δε λειτουργεί με βάση τις αρχές της χρηστής διοίκησης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Α γαπίου . 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Νομίζω ότι η Έκθεση παραλείπει ένα σημείο το οποίο εθίγη στην Επιτροπή 

Νομικών, δηλαδή την απαίτηση της Επιτροπής Νομικών αυτό το σώμα που θα 

λειτουργήσει για επειγούσης φύσεως υποθέσεις να μη λειτουργεί σε βάρος της κανο

νικής λειτουργίας του Γραφείου του Εφόρου Εταιρειών. Αυτό τονίστηκε επανειλημ

μένα και είχαμε την υπόσχεση της Εφόρου Εταιρειών πως αυτή η επιτροπή θα είναι 

ανεξάρτητη, αυτό το σώμα θα είναι ανεξάρτητο και με κανέναν τρόπο δε θα επηρεά

ζεται η κανονική λειτουργία, η κανονική διεξαγωγή των εργασιών του Γραφείου του 

Εφόρου Εταιρειών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει οποιοδήποτε σχόλιο από τον Πρόεδρο της Επιτροπής; Υπάρχει πράγ

ματι η παράλειψη την οποία ανέφερε ο κ. Αγαπίου; 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πράγματι είχε λεχθεί αυτό που είπε ο κ. Αγαπίου και η διαβε

βαίωση ήταν ότι θα υπάρξει μέριμνα από το προσωπικό το οποίο υπάρχει ή από 

μερικούς υπαλλήλους που επρόκειτο να προσληφθούν εκείνη την εποχή, ώστε να 

στελεχωθεί αυτή η υπηρεσία με τέτοιο τρόπο, που να μην αποτελεί κώλυμα στην 

ομαλή διεξαγωγή της εργασίας στον τομέα αυτό της διακίνησης των χρημάτων για 

εγγραφή εταιρειών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Κατάργηση. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση . 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Καταργήσεως του περί Εταιρειών 

(Τροποποιητικού) Νόμου του 1992 Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε τώρα στους Κανονισμούς και ρωτώ αν υπάρχει ένσταση να 

εγκριθούν. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι "Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου - Θέση Γενικού Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992". 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει 

την Έκθεση στο Σώμα. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κ ύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Θα ζητήσω αναβολή του θέματος για μια εβδομάδα. Προτού ακουστούν 

διαμαρτυρίες, θέλω να πω το λόγο για τον οποίο ζητείται αυτή η τρίτη αναβολή του 

θέματος. Είναι η άποψή μας ότι η θέση του Γενικού Διευθυντή του ΡΙΚ, λόγω της 

φύσεως της υπηρεσίας και της θέσης, δεν πρέπει να πληρωθεί στη διάρκεια της προε

κλογικής περιόδου. Για το σκοπό αυτό έχω υποβάλει στο Συμβούλιο του ΡΙΚ την 

πρόταση να υπάρξει κάποιου είδους δέσμευση, χωρίς να .έχουν υποχρέωση, αν και 

εκείνοι συμφωνούν, ότι η θέση δε θα πληρωθεί μέχρι μετά τις προεδρικές εκλογές. 

Στην παρατήρηση ότι είναι δυνατό να δημιουργηθούν λειτουργικές δυσκολίες 

η αντιπρόταση είναι ο προσωρινός διορισμός προσώπου εκτός υπηρεσίας, που να 

μην είναι δυνατό να έχει βλέψεις για τη θέση, με κύριους όρους εντολής να διασφα

λίζει ότι στη διάρκεια της προεκλογικής περιόδου δε θα υπάρξουν οποιεσδήποτε 

παρεμβάσεις με προσπάθεια επηρεασμού της προεκλογικής εκστρατείας υπέρ ή 

εναντίον· οποιουδήποτε από τους υποψηφίους. 

Όπως είναι φυσικό, το Συμβούλιο δεν μπορούσε να απαντήσει, προτού θέσει 

και εξετάσει αυτή την εισήγηση σε συνεδρία. Γι' αυτό η παράκλησή μου είναι το θέμα 

να αναβληθεί, αν είναι δυνατό και αν όλοι οι συνάδελφοι συμφωνούν. Και θέλω να 

. πω ότι, αν το Συμβούλιο του ΡΙΚ δε δεχτεί ότι αυτή η εισήγηση είναι υπό τις περι
στάσεις η λυσιτελέστερη, εμείς θα καταθέσουμε τέτοια πρόταση νόμου στη Βουλή, 

ώστε να μην είναι δυνατή η πλήρωση της θέσης μέχρι την εκπνοή της προεκλογικής 

περιόδου. Επομένως, για να καταλήξω, η εισήγησή μου είναι να αναβληθεί το θέμα, 

ώστε να δούμε ποια θα είναι η θέση του Συμβουλίου στην εισήγηση που έχω 

υποβάλει. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχετε ακούσει το σκεπτικό του κ. Παπαδόπουλου. Ρωτώ αν υπάρχει οποιαδή

ποτε δια~ωνία ή ένσταση στην εισήγηση για αναβολή. 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Υπάρχει ένσταση, κύριε Πρόεδρε. Ακόμα και αν εγκριθεί από τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων το σχέδιο υπηρεσίας, ο χρόνος ο οποίος θα απαιτηθεί για την 

πλήρωση της θέσης σίγουρα θα μας πάρει μετά τις προεδρικές εκλογές. Λυπούμαι να 

παρατηρήσω, με όλο το σεβασμό, ότι, αν η πρόταση του κ. Παπαδόπουλου, η οποία 

έγινε προς το ΡΙΚ, τελικά γίνει αποδεχτή από τη Βουλή, φοβούμαι ότι αυτή η Βουλή 

θα ασκήσει καθήκοντα τα οποία υπερβαίνουν τις αρμοδιότητές της. Όταν πούμε 

"ξέρετε, να διορίσετε κάποιον ο οποίος να μην είναι υπηρεσιακός για τους λόγους 

που έχει αναφέρει ο κ. Παπαδόπουλος", είναι σαν να διορίζουμε σε τελευταία 

ανάλυση και Διευθυντή του ΡΙΚ. Το μόνο που μένει είναι να πούμε και το όνομά 

του. Νομίζω ότι πρέπει να αποφύγουμε μια τέτοια παρέμβαση. Επαναλαμβάνω ότι η 

δική μας κοινοβουλευτική ομάδα δε συμφωνεί με αυτό το σκεπτικό, αλλά, ακόμα κι 

αν συμφωνούσε με τον κ. Παπαδόπουλο ότι πριν από τις εκλογές δεν πρέπει να 

διοριστεί Διευθυντής του ΡΙΚ, το Διοικητικό Συμβούλιο του ΡΙΚ, και να ήθελε, δε 

θα είχε το χρόνο να το πράξει. Κατά συνέπεια, κατά τη γνώμη μου, ο φόβος του 

κ. Παπαδόπουλου εκμηδενίζεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλες απόψεις; 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Λυπούμαι, αν δεν έκανα σαφή τη θέση μας. Η θέση η δική μας ήταν το 

Συμβούλιο να δεσμευτεί αναφορικά με αυτά τα οποία έχει πει ο κ. Χριστόφιας, ότι 

δηλαδή λόγω χρόνου και λόγω άλλων συνθηκών δε θα γίνει η πλήρωση της θέσης 

στη διάρκεια της προεκλογικής περιόδου. Η εισήγηση για διορισμό ανθρώπου που 

να μην έχει βλέψεις αργότερα για το διορισμό δεν είναι εισήγηση δική μας. Έγινε για 

το ενδεχόμενο που θα προκύψουν λειτουργικά προβλήματα στο ίδρυμα. Είναι μία 

εισήγηση προς το Συμβούλιο, για να την εξετάσει. δεν είναι δική μας απαίτηση. 

Εν πάση περιπτώσει, οι Κανονισμοί οι οποίοι έχουν υποβληθεί από την κυβέρ

νηση προνοούν για ένα σχέδιο υπηρεσίας, το οποίο τουλάχιστον η δική μας πλευρά -
και αντιλαμβάνομαι και άλλα Μέλη της Βουλής- δε δέχεται. Επομένως σήμερα έτσι 

και αλλιώς, αν δεν είναι έτοιμη η Βουλή να δεχτεί την εισήγησή μου να συζητήσει το 

άλλο σχέδιο υπηρεσίας που έχει υποβληθεί, το διαζευκτικό, θα πρέπει να ψηφίσει 

και ή να εγκρίνει τους κυβερνητικούς Κανονισμούς ή να τους καταψηφίσει, διότι 
εκπνέουν. Δηλαδή λήγει η προθεσμία. Την επόμενη Πέμπτη λήγει η περίοδος των 

21 ημερών. 

Εν πάση περιπτώσει, δέχομαι ότι τα διαζευκτικά σχέδια υπηρεσίας, τα οποία 

έχουν υποβληθεί, είναι δυνατό να έχουν προεκτάσεις όσον αφορά την επιλογή του 

υποψηφίου. Επομένως, αν ζητούσαμε από τη Βουλή σήμερα να εγκρίνει τα διαζευ

κτικά σχέδια υπηρεσίας που έχουν κατατεθεί -το προσχέδιο που έχω υποβάλει εγώ 

εκ μέρους του ΔΗ ΚΟ και το ίtΡOσχέδιo που έχει υποβάλει ο ΔΗΣΥ - πάλι θα γινόταν 
η καταγγελία ότι έχουν διατυπωθεί τα σχέδια υπηρεσίας με τέτοιο τρόπο, ώστε να 
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ευνοούν κάποιους ή να αποκλείουν άλλους. Εξακολουθώ να πιστεύω ότι η εισήγηση 

που έχω κάνει είναι εισήγηση που διασφαλίζει αντικειμενικότητα στο διορισμό και 

δεν παραβλάπτει ούτε τη χρηστή διοίκηση ούτε την ανεξαρτησία του ιδρύματος ούτε 
την επιθυμία -που πιστεύω ότι πρέπει να είναι επιθυμία όλων μας- διά του διορι

σμού κάποιου υποψηφίου σε προεκλογική περίοδο να μην προσαφθούν κατηγορίες 

για εύνοια υπέρ μιας υποψηφιότητας ή υπέρ άλλης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, να ακούσω απόψεις και από τις δύο άλλες πλευρές, για να 

γνωρίζω πού στέκει η εισήγηση του κ. Παπαδόπουλου. 

Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο Δημοκρατικός Συναγερμός υποστηρίζει την πρόταση του 

κ. Τάσσου Παπαδόπουλου. Θα ψηφίσουμε υπέρ, αν υπάρξει ενδεχόμενο ψηφοφο

ρίας, γιατί πιστεύουμε και εμείς -αυτή άλλωστε ήταν η πάγια θέση του Δημοκρα

τικού Συναγερμού- ότι σε προεκλογικές περιόδους δεν πρέπει να γίνονται πληρώ

σεις νευραλγικών θέσεων. Με συνέπεια προς τη θέση που υποστηρίξαμε, όταν τέθηκε 

το θέμα της πλήρωσης των θέσεων των μελών της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρε

σίας, και σήμερα είμεθα υποχρεωμένοι -και πιστεύουμε ότι πρέπει να δημιουργηθεί 

στην Κύπρο ένα είδος θεσμικού-εθιμικού δικαίου που να πληρώνει το νομοθετικό 

κενό και έτσι, όταν κενώνονται θέσεις σε προεκλογικές περιόδους, να μη γίνονται 

ουσιώδεις διορισμοί, κάτι που συμβαίνει σε άλλες πολιτισμένες χώρες- να ταχθούμε 

υπέρ της άποψης και εισήγησης του κ. Τάσσου Παπαδόπουλου, ελπίζοντας ότι το 

Διοικητικό Συμβούλιο του ΡΙΚ θα υιοθετήσει την εισήγηση και θα έρθει το ίδιο να 

δεσμευθεί -και έχει εκ του νόμου την εξουσία να κάνει κάτι τέτοιο- γιατί σίγουρα ως 

Βουλή ουδέποτε θα επιχειρήσουμε να μπούμε σε τομείς στους οποίους δε μας 

επιτρέπει το Σύνταγμα και δε θα επιχειρήσουμε σε κανένα στάδιο να μπούμε σε εκτε

λεστικά καθήκοντα. Αλλά σίγουρα το Διοικητικό Συμβούλιο του ΡΙΚ μπορεί να 

εξετάσει την εισήγηση του κ. Τάσσου Παπαδόπουλου και να απαντήσει ανάλογα. 

Γι' αυτό το λόγο υποστηρίζουμε τη θέση αυτή. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πράγματι, αν πρόκειται να λειτουργήσει σωστά το Διοικητικό 

Συμβούλιο του ΡΙΚ, δεν έχει χρόνο, για να πληρώσει τη θέση του Γενικού Διευθυντή. 

Είναι μια διαδικασfα που θα χρειαστεί και χρόνο, θα χρειαστεί και προσεκτική 
διερεύνηση όλων των προσώπων, για να βρεθεί το κατάλληλο πρόσωπο για αυτή την 

πολύ σημαντική θέση. Αλλά πάντα υπάρχει η έγνοια για εσπευσμένο διορισμό, που 

είναι δυνατό να οδηγήσει και σε κάποια σφάλματα, και είναι από αυτό το ενδεχό
μενο που θα θέλαμε κι εμείς να προστατέψουμε το ΡΙΚ, κάτι που, αν γίνει, είναι 

δυνατό να εκληφθεί τελικά ως ολίσθημα. 

Συμφωνούμε και εμείς με την άποψη ότι, αν αντιμετωπιστούν πρακτικά 
προβλήματα, θα έχει.και τη δική μας συμπαράσταση, ώστε από κοινού να βοηθή
σουμε στην αντιμετώπιση των πρακτικών δυσκολιών που είναι δυνατό να προκύ
ψουν από την έλλειψη διορισμένου Γενικού Διευθυντή και η προθεσμία μιας εβδο

μάδας που ζητείται νομίζω ότι είναι κάτι που θα πρέπει να το αποδεχτεί το Σώμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα δεχτώ την αναβολή. Σημειώνεται η ένσταση ... Ο κ. Χριστόφιας. 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο έντιμος συνάδελφος έχει αναφερθεί σε θεσμούς και μάλιστα 
στη σκοπιμότητα του να μη διοριστεί Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας. Επειδή η 
δική μας κοινοβουλευτική ομάδα θεωρεί ότι εκείνη η τοποθέτηση ήταν τοποθέτηση 

σκοπιμότητας ακριβώς -και τάχθηκε ενάντια σε εκείνη την τοποθέτηση- και επειδή 

θεωρούμε ότι και τώρα αυτή είναι τοποθέτηση σκοπιμότητας για ευνόητους λόγους, 

τους οποίους ο κυπριακός λαός γνωρίζει πολύ καλά, και τώρα θα ταχθούμε ενάντια 

στη θέση την οποία ζητείται να πάρει η Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε θα δεχτώ να γίνει συζήτηση πάνω σε θέματα άλλα από το θέμα που συζη

τούμε, το οποίο είναι και διαδικαστικό. Παρακαλώ, έγινε κάποια αναφορά, απαντή

θηκε, δε θα γίνει συζήτηση. Τώρα, αν είναι επί του θέματος, κύριε Ευσταθίου, θα σας 

δώσω το λόγο. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Επί του θέματος, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Πρόεδρε, η εισήγηση του κ. Παπαδόπουλου είναι να αναβληθεί η συζή
τηση του θέματος για μια εβδομάδα. Δεν εξετάζουμε τη σκοπιμότητα. Ο κ. Παπαδό

πουλος λέει "επικοινώνησα με τον Πρόεδρο του Διοικητικού Συμβουλίου και μου 

είπε ότι θα θέσει το θέμα στο Συμβούλιο" και ζητά μιας εβδομάδας αναβολή, για να 

πληροφορηθεί ποιο θα είναι το αποτέλεσμα των επαφών του Προέδρου με τα μέλη 

του Συμβουλίου. Δηλαδή είναι η αναβολή που συζητείται τώρα και όχι η ... Διότι ο 
κ. Χριστόφιας έθεσε θέμα αν είναι συνταγματικώς ορθό ή όχι. Εκείνο το θέμα είναι 

σοβαρό και πρέπει να εξεταστεί. Αλλά η αναβολή που ζητείται είναι εντελώς άλλο 

θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Κύριοι, το μόνο το οποίο μένει είναι να γίνει ψηφοφορία, αν ο 

κ. Χριστόφιας επιμένει, όσον αφορά την ένστασή του, ή αν θέλει απλώς να τη 
σημειώσει. ΕπιμένεΊε να γίνει ψηφοφορία; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Επιμένω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει, κύριε Χριστόφια. Απλώς ρώτησα, για να ξεκαθαρίσουμε τη διαδι

κασία. 

Πόσοι υποστηρίζουν την εισήγηση του κ. Παπαδόπουλου για αναβολή μιας 

εβδομάδας για τους λόγους που έχει αναφέρει; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η πρόταση για αναβολή εγκρίνεται και αναμένουμε την επόμενη Πέμπτη, 

οπότε θα γνωρίζουμε την οριστική θέση του Διοικητικού Συμβουλίου του ΡΙΚ, για 

να προχωρήσουμε ανάλογα. 
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Το επόμενο θέμα, το υπ' αριθμό 8 στην ημερήσια διάταξη, είναι "Οι περί Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου . (Κατηγορίες Θέσεων) Κανονισμοί του 1992". Αντιλαμβά
νομαι ότι υπάρχουν δύο Εκθέσεις γι' αυτό το θέμα και παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει τόσο την κανονική Έκθεση όσο 

και τη συμπληρωματική στο Σώμα. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ (ΚΑΤΗΓΟΡΙΕΣ ΘΕΣΕΩΝ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Ανδρέας Μούσκος 

Δημήτρης Συλλούρης 

Κίκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους υπό 

αναφορά Κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 
στις 22 Οκτωβρίου 1992. Στην πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας, του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της Αρχής Ηλεκτρισμού 

Κύπρου και των συντεχνιών του προσωπικού της. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 4 του 
περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Σχέδια Υπηρεσίας και Κατηγορίες Θέσεων) 

Νόμου (Αρ. 157 του 1990), σκοπείται ο καθορισμός της κατηγορίας της θέσης του 
Διευθυντή Τεχνικών Υπηρεσιών και Αναπληρωτή Γενικού Διευθυντή και του 

Λειτουργού Ασφάλειας. 

Όπως είναι γνωστό, στον υπό αναφορά νόμο προβλέπεται ότι, σε περίπτωση 

που δεν επέρχεται συμφωνία μεταξύ της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και των 

συντεχνιών του προσωπικού της όσον αφορά τον καθορισμό της κατηγορίας μιας 

θέσης, η κατηγορία αυτή καθορίζεται με Κανονισμούς που εγκρίνει η Βουλή των 

Αντιπροσώπων. 

Ο προτεινόμενος καθορισμός της κατηγορίας των θέσεων αυτών αποτελεί 

αναγκαία προϋπόθεση για την πλήρωσή τους, που κρίνεται επιβεβλημένη για την 

ομαλή λειτουργία της ΑΗΚ. 

Σύμφωνα με τις πρόνοιες των υπό αναφορά Κανονισμών, η θέση του Διευ

θυντή Τεχνικών Υπηρεσιών και Αναπληρωτή Γενικού Διευθυντή προτείνεται να 

είναι θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής και η θέση του Λειτουργού Ασφάλειας 

προτείνεται να είναι θέση πρώτου διορισμού. 

Όπως ανέφεραν στην Επιτροπή οι εκπρόσωποι της Αρχής Ηλεκτρισμού 

Κύπρου, δεν επήλθε συμφωνία μεταξύ της Αρχής και όλων των συντεχνιών του 

προσωπικού της όσον αφορά τον καθορισμό της κατηγορίας των δύο αυτών θέσεων 
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και το αν οι θέσεις αυτές έπρεπε να πληρωθούν αμέσως ή μετά την εφαρμογή των 
εισηγήσεων των εμπειρογνωμόνων που μετακάλεσε η Αρχή για την αναδιοργάνωση 

των ανώτερων διευθυντικών θέσεων του οργανισμού, με αποτέλεσμα να καθυστερεί 

η πλήρωση των πιο πάνω θέσεων και η θέση του Αναπληρωτή Γενικού Διευθυντή να 
χηρεύει από την 1η Ιανουαρίου 1992. Σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώΠQυς, οι 
εμπειρογνώμονες είχαν εισηγηθεί ανάμεσα σ' άλλα και την κατάργηση της θέσης του 

Διευθυντή Τεχνικών Υπηρεσιών και Αναπληρωτή Γενικού Διευθυντή και το Διοικη

τικό Συμβούλιο της Αρχής είχε καταρχήν υιοθετήσει τις εισηγήσεις των εμπειρογνω

μόνων στις βασικές τους αρχές. Όσον αφορά τη θέση του Λειτουργού Ασφάλειας, 
αναφέρθηκε ότι αυτή είναι νέα κατηγορία θέσης και πως εκκρεμούν για πλήρωση 
τρεις κενές θέσεις. 

Οι εκπρόσωποι των συντεχνιών του προσωπικού της Αρχής Ηλεκτρισμού 

Κύπρου δεν είχαν ομόφωνη τοποθέτηση όσον αφορά τις κατηγορίες των θέσεων που 

προτείνονται και το χρόνο πλήρωσης της θέσης του Διευθυντή Τεχνικών Υπηρεσιών 

και Αναπληρωτή Γενικού Διευθυντή, αν δηλαδή αυτή θα πρέπει να προωθηθεί 
αμέσως ή μετά την υλοποίηση των εισηγήσεων των ξένων εμπειρογνωμόνων. 

Υπενθυμίζεται ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων νομοθέτησε δύο φορές στο 

παρελθόν για τον καθορισμό των κατηγοριών των θέσεων του προσωπικού της 
ΑΗΚ για τις οποίες δεν υπήρχε ομόφωνη τοποθέτηση. Στην πρώτη περίπτωση η 

Βουλή ενέκρινε Κανονισμούς για τον καθορισμό των κατηγοριών μεγάλου αριθμού 

θέσεων της Αρχής (Κ.Δ.Π 68/91) που αφορούσαν την πρώτη πλήρωση των θέσεων 
μετά την έγκριση των Κανονισμών. Στη δεύτερη περίπτωση ενέκρινε Κανονισμούς 

(Κ.Δ.Π 83/91), σύμφωνα με τους οποίους η θέση του Διευθυντή Τεχνικών. . Υπηρε
σιών και Αναπληρωτή Γενικού Διευθυντή θα ήταν θέση προαγωγής μόνο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 

όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, εισηγείται κατά πλειοψηφία την έγκριση των υπό 
αναφορά Κανονισμών, όπως αυτοί έχουν τελικά νομοτεχνικά διαμορφωθεί και 

αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως "Οι περί Αρχής Ηλεκ

τρι~μoύ Κύπρου (Κατηγορίες Θέσεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992". 
Οι Βουλευτές-Μέλη της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Δημοκρατικού Συνα

γερμού, κ. Α. Μούσκος και Δ. Συλλούρης, δήλωσαν στην Επιτροπή ότι η κοινοβου

λευτική τους ομάδα θα τοποθετηθεί για τους Κανονισμούς αυτούς στην ολομέλεια 

του Σώματος. 

Με την ευκαιρία αυτή η Επιτροπή επιθυμεί να παρατηρήσει ότι θεωρεί άστοχο 

και συνάμα αδόκιμο να χρησιμοποιούνται στα υπό εξέταση σχέδια υπηρεσίας και ως 

σημεία αναφοράς τα αγγλικά πρότυπα μόνο. Η Επιτροπή εκφράζει ακόμα την 
πρόθεσή της να ασχοληθεί με το γενικότερο θέμα της αναδιοργάνωσης της Αρχής σε 

ευθετότερο χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, προχωρήστε και στην ανάγνωση της Συμπληρωματικής Έκθεσης, 

κύριε Κυπριανού. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Μάλιστα. Και παρακαλώ τους συναδέλφους να δείξουν λίγη υπομονή, άλλως 
πιστεύω ότι η ΑΗΚ θά μας κόψει το ρεύμα, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα παρακαλέσω τους συναδέλφους να υπάρξει κάποια ησυχία. Διότι και από 

τη δική μου πείρα παλαιόθεν ξέρω ότι δεν είναι ευχάριστο να διαβάζει κάποιος την 

Έκθεση και να μην προσέχει κανένας. 
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ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την προστασία. 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 

ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥ Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤ ΛΟΦΟ

ΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ (ΚΑΤΗΓΟΡΙΕΣ 

ΘΕΣΕΩΝ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Άριστος Χρυσοστόμου, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Ανδρέας Μούσκος 

Δημήτρης Συλλούρης 

Κίκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους υπό 

αναφορά Κανονισμούς σε νέα συνεδρίασή της που πραγματοποιήθηκε στις 12 Νοεμ
βρίου 1992 με στόχο να απαντηθεί από τους αρμοδίους το ερώτημα αν η πλήρωση 
της θέσης του Διευθυντή Τεχνικών Υπηρεσιών και Αναπληρωτή Γενικού Διευθυντή, 

μεΊά την έγκριση από τη Βουλή των υπό εξέταση Κανονισμών, θα επηρεάσει την 

υλοποίηση της μελέτης των εμπειρογνωμόνων που μετακάλεσε η Αρχή Ηλεκτρισμού 

Κύπρου στην οποία εισηγούνται τη δημιουργία τριών νέων θέσεων βοηθών γενικών 

διευθυντών και πώς η πλήρωση της θέσης του Αναπληρωτή Γενικού Διευθυντή θα 

ενταχθεί στο νέο οργανόγραμμα της Αρχής χωρίς να προκαταλαμβάνεται η μελλο

ντική πλήρωση της θέσης του Γενικού Διευθυντή του οργανισμού. Την Επιτροπή 

απασχόλησε ακόμα το συναφές ερώτημα πώς και πότε θα αξιολογηθεί η έκθεση των 

εμπειρογνωμόνων με στόχο την υλοποίησή της. 

Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω ερωτήματος η Επιτροπή είχε την 

ευκαιρία να ακούσει τις απόψεις εκπροσώπων του Υπουργείου Εμπορίου και 

Βιομηχανίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου, καθώς και των συντεχνιών του προσωπικού της. 

Οι εκπρόσωποι της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου δήλωσαν στην Επιτροπή ότι 

η θέση του Διευθυντή Τεχνικών Υπηρεσιών και Αναπληρωτή Γενικού Διευθυντή θα 

ενταχθεί στο οργανόγραμμα της νέας δομής της Αρχής, χωρίς αυτό να σημαίνει ότι ο 

υποψήφιος για τη θέση θα είναι ο επόμενος Γενικός Διευθυντής. Όσον αφορά το 

χρονοδιάγραμμα υλοποίησης της μελέτης των εμπειρογνωμόνων, οι ίδιοι εκπρό

σωποι δήλωσαν στην Επιτροπή ότι θα αρχίσουν οι διαβουλεύσεις με τις συντεχνίες 

με στόχο την υλοποίησή της τον ερχόμενο χρόνο. Τόνισαν επίσης την ανάγκη επεί

γουσας έγκρισης των υπό αναφορά Κανονισμών, γιατί η θέση του Αναπληρωτή 

Γενικού Διευθυντή και Διευθυντή Τεχνικών Υπηρεσιών αποτελεί θέση-κλειδί στη 
λειτουργία της Αρχής. Με τις πιο πάνω θέσεις συμφώνησε και ο εκπρόσωπος του 

Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

Οι εκπρόσωποι των συντεχνιών του προσωπικού της Αρχής Ηλεκτρισμού 

Κύπρου δεν είχαν ομόφωνη τοποθέτηση για την ανάγκη άμεσης πλήρωσης της θέσης 

του Διευθυντή Τεχνικών Υπηρεσιών και Αναπληρωτή Γενικού Διευθυντή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, λαμβάνοντας 

υπόψη όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκριση των υπό αναφορά Κανονισμών, όπως έχουν νομοτεχνικά διαμορφωθεί. Με 
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την ευκαιρία αυτή καλεί επίσης την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και τις συντεχνίες 

του προσωπικού της ν!1 επισπεύσουν τις διαδικασίες για την έναρξη της αξιολό
γησης και υλοποίησης της έκθεσης των εμπειρογνωμόνων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επειδή βλέπω ότι η Συμπληρωματική Έκθεση είναι ομόφωνη, θα ήθελα να 
ερωτήσω κατά πόσο οι ενστάσεις ή οι απόψεις που θα εξέφραζαν στην ολομέλεια οι 
Βουλευτές κ. Μούσκος και Συλλούρης, αν είχαν ενστάσεις, αίρονται με τη Συμπλη
ρωματική Έκθεση ή κατά πόσο διατηρούν επιμέρους απόψεις που θα ήθελαν να 
εκφράσουν. 

Α. ΜΟΥΣΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εμείς δεν είχαμε καμιά ένσταση. Απλώς θέλαμε ορισμένες διευ
κρινίσεις από πλευράς Αρχής, διότι οι απαιτήσεις των συντεχνιών είναι ότι η Αρχή 
πρέπει να προχωρήσει στην αναδιοργάνωση και την αναδιάρθρωσή της βάσει 

κάποιας μελέτης, την οποία είχαν ετοιμάσει κάποιοι εμπειρογνώμονες και για την 
οποία είχαν πληρωθεί ί120.000. Και έχει χρόνια τώρα που εκκρεμεί. Αναγκαστή
καμε να τους φέρουμε στην Επιτροπι'ι, ακριβώς για να μας διαβεβαιώσουν ότι θα 
προχωρήσουν, οπότε τώρα δεν έχουμε καμιά ένσταση. Θα αναμένουμε όμως να 
προχωρήσουν. Διαφορετικά έχουμε υπόψη μας να βάλουμε το θέμα να εξεταστεί 

αυτεπάγγελτα και να τους αναγκάσουμε εκ των υστέρων να κάνουν αυτό το οποίο 

έπρεπε να είχαν κάνει μέχρι σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με άλλα λόγια, με τη Συμπληρωματική Έκθεση και τις συμπληρωματικές 

πληροφορίες που πήρατε διατηρείται η ομοφωνία και δεν υπάρχουν οπωσδήποτε 
ομιλητές επί θέματος αρχής. ' 

Κατά συνέπεια, ερωτώ αν υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι Κανονισμοί. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Εγώ θα τηρήσω αποχή για τους λόγους που έχω εξηγήσει στην Επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Οι Κανονισμοί εγκρίνονται με μια αποχή. 

Το επόμενο θέμα είναι "Οι περί Κέντρου Παραγωγικότητας - Θέση Διευθυντή 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. Ο κ. Ομήρου. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΚΕΝΤΡΟΥ ΠΑΡΑΓΩΓΙ

ΚΟΤΗΤ ΑΣ - ΘΕΣΗ ΔΙΕΥΘΥΝΤΗ (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 
1992" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Μάρκος Κυπριανού 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 12 Νοεμβρίου 1992. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικο

νομικών, Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς και της ΠΑΣΥ Δ Υ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 του νόμου για τη δημόσια υπηρεσία, σκοπείται η τροποποίηση του σχεδίου 
υπηρεσίας της θέσης του Διευθυντή του Κέντρου Παραγωγικότητας στο Υπουργείο 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί τους σκοπούς των υπό συζή

τηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, ερωτώ: Υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί 

εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο τελευταίο θέμα της σημερινής ημερήσιας διάταξης, όσον 

αφορά τη νομοθετική εργασία, που είναι "Οι περί Τουριστικών Επαγγελμάτων και 

Σωματείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ "ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΩΝ ΕΠΑΓΓΕΛΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΣΩΜΑΤΕΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Άριστος Χρυσοστόμου, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Ανδρέας Μούσκος 

Δημήτρης Συλλούρης 

Κίκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 12 Νοεμβρίου 
1992. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Κυπριακού Οργανισμού Τουρι

σμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και του Συνδέσμου 

Ταξιδιωτικών Πρακτόρων Κύπρου. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδίδοντqι με βάση τις πρόνοιες του 

άρθρου 21 της βασικής νομοθεσίας για τα τουριστικά επαγγέλματα και σωματεία, 
σκοπείται η αναθεώρηση των τελών που ισχύουν για την έκδοση άδειας ίδρυσης και 

λειτουργίας γραφείου και υποκαταστήματος γραφείου τουρισμού και ταξιδίων. Τα 
τέλη που ισχύουν σήμερα καθορίστηκαν για τελευταία φορά το 1980. Τα υπό 
αναφορά τέλη αποτελούν και τα μόνα έσοδα του ΚΟΤ από τη λειτουργία των τουρι
στικών γραφείων. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, λαμβάνοντας 

υπόψη τα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, εισηγείται στη Βουλή τη μείωση των τελών 

που προτείνονται με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, με εξαίρεση το εφάπαξ τέλος 

για την έκδοση πρώτης άδειας λειτουργίας γραφείου, το οποίο προτείνεται να 

αυξηθεί από τις ;(120 στις ±:150, με στόχο τον περιορισμό της ανεξέλεγκτης λειτουρ
γίας νέων γραφείων. 

Όσον αφορά τα υπόλοιπα τέλη, η Επιτροπή εισηγείται τα τέλη για ανανέωση 

άδειας λειτουργίας γραφείου να αυξηθούν από τις ;(40 στις ;(80 αντί στις ;(100 που 
προτείνει η κυβέρνηση, τα τέλη για έκδοση πρώτης άδειας λειτουργίας υποκαταστή

ματος γραφείου να αυξηθούν από τις Ω5 στις ;(50 αντί στις ;(60 που προτείνει η 
κυβέρνηση και τα τέλη για ανανέωση άδειας λειτουργίας υποκαταστήματος 

γραφείου να αυξηθούν από τις ΩΟ στις ;(40 αντί στις ;(50 που προτείνει η κυβέρ
νηση. Η Επιτροπή τέλος εισηγείται τα τέλη για έκδοση ή ανανέωση άδειας ξεναγού 

και για αντίγραφα αδειών να παραμείνουν τα ίδια, δηλαδή ±:3 και ±:1 αντίστοιχα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά Κανονισμών, όπως έχουν τελικά διαμορ

φωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, ρωτώ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης οποιασδήποτε ενστάσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται 

ομόφωνα. 

Πριν μπούμε στο Κεφάλαιο Β', Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων, θα 

ήθελα να παρατηρήσω ότι και πάλι είναι πολύ μικρός ο αριθμός των Βουλευτών 

που παραμένουν στην αίθουσα. Εκτός από το ΑΚΕΛ, όπου βλέπω ότι υπάρχουν 

12 με 13 Βουλευτές, βλέπω στα άλλα κόμματα πολύ πενιχρή παρουσία και γίνεται 
μία παράκληση δική μου να δίδεται μεγαλύτερη σημασία στο να βρισκόμαστε στην 

αίθουσα, ιδιαίτερα όταν προχωρούμε από το ένα κεφάλαιο στο άλλο. 

Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Β', Παρακαλώ το Γραμματέα να προβεί στην 

κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί του Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου της Ευρωπα'ίκής Σύμβασης 
για την Προστασία Ζώων που Προορίζονται για· Κτηνοτροφικούς 

Σκοπούς (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εξωτερικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τα ακόλουθα κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών: 

3) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 36) του 1992. 

4) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 37) του 1992. 

5) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 38) του 1992. 

6) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 39) του 1992. 

7) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 40) του 1992. 

8) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 41) του 1992. 

9) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ.42) του 1992. 

10) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 43) του 1992. 

11) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 44) του 1992. 

12) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 45) του 1992. 

13) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 14) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Οι περί Χορηγημάτων και Απολαβών της Εθνικής Φρουράς της 

Δημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Άμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Οι περί Οδοντιατρικών Υπηρεσιών Θέση Ειδικού 

Στοματογναθοπροσωποχειρούργου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί (Αρ. 2) του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Αύξηση Συμπληρωματικών Παροχών) 
Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Παροχές) Κανονισμοί του 1992. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πρόταση νόμου: 

19) Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από τον κ. Χρίστο Πουργουρίδη, Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Γ, Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 106 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Μάρκο Κυπριανού στις 6 Νοεμβρίου 1992. 

"Παρακαλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι

προσώπων: 

1) Ποια είναι τα κριτήρια και ο ορισμός του όρου 'δυσμενής θέση' στη 
δημόσια εκπαιδευτική υπηρεσία; 

2) Σε ποιες περιπτώσεις παρακάμπτεται η σειρά του καταλόγου 

διοριστέων;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 107 που υποβλήθηκε από το Μέλος της Βουλής εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κλαίρη Αγγελίδου στις 6 Νοεμβρίου 1992. 

"Πότε επιτέλους το Γραφείο Προγραμματισμού θα σταματήσει να εκδίδει 
'Statistics' και θα εκδώσει ΣΤ Α ΤΙΣΤΙΚΕΣ, όπως έπρεπε να είχε κάμει εδώ και δεκαε
τίες; 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα για τα ακόλουθα: 

1) Ποιες ενέργειες έγιναν ή γίνονται για την έκδοση των στατιστικών του 

Γραφείου Προγραμματισμού στην ελληνική γλώσσα; 

2) Έχει διοριστεί προσωπικό για την απόδοση στην ελληνική 
προηγούμενων στατιστικών από το 1960, έτος αναγνώρισης και 

λειτουργίας της Κυπριακής Δημοκρατίας; 

3) Αφού επίσημες γλώσσες του κράτους είναι η ελληνική και η τουρκική, 
γιατί δεν εφαρμόζεται η νομοθεσία και συνεχίζεται η παρανομία όλα 

αυτά τα χρόνια;" 
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E~ώτηση με α~. ΣΤ'Β' 108 που υποβλήθηκε από το Μέλος της Βουλής εκλογικής 
πε~ιφέ~ειας Αμμοχώστου κ. Kλαί~η Αγγελίδου στις 6 Noεμβ~ίoυ 1992. 

"Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει το Σώμα για τα 

ακόλουθα: 

1) Σε ποιο στάδιο ευρίσκεται η απόδοση της νομοθεσίας στην ελληνική 

γλώσσα; 

2) Πότε θα ολοκληρωθεί η όλη εργασία;" 

E~ώτηση με α~. ΣΤ'Β' 109 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πε~ιφέ~ειας 
Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Κασουλίδη στις 10 Noεμβ~ίoυ 1992. 

"Καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι προσπάθειες για την αξιολόγηση των πτυχίων 

του Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου με στόχο την ορθότερη αξιοποίηση των 

αποφοίτων του Ινστιτούτου και την αναβάθμιση της κλίμακας των θέσεων πρώτου 

διορισμού τους στη δημόσια υπηρεσία και στους ημικρατικούς οργανισμούς." 

E~ώτηση με α~. ΣΤ'Β' 110 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πε~ιφέ~ειας 
Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου στις 10 Noεμβ~ίoυ 1992. 

'Ή κοινότητα Χούλου δικαιολογημένα ζητεί τη συνέχιση του νέου αυτοκινητό

δρομου Τσάδας-Χούλου, ώστε να λυθεί το σοβαρό κυκλοφοριακό πρόβλημα που 

αντιμετωπίζει και να υποβοηθηθεί η περαιτέρω ανάπτυξή της. 

Πώς αντιμετωπίζει το αρμόδιο Υπουργείο το πιο πάνω αίτημα και πότε 

σκοπεύει να επιλύσει το πιο πάνω πρόβλημα για την εξυπηρέτηση της ευρύτερης 

περιοχής;" 

E~ώτηση με α~. ΣΤ'Β' 111 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πε~ιφέ~ειας 
Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου στις 10 Noεμβ~ίoυ 1992. 

'Ή κοινότητα Καλλέπειας αντιμετωπίζει σοβαρό πρόβλημα ύδρευσης, το 

οποίο και αποτελεί ανασταλτικό παράγοντα για την ανάπτυξή της. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πώς αντιμε

τωπίζει και πότε θα επιλύσει αυτό το σοβαρό πρόβλημα της κοινότητας Καλλέ

πειας." 

E~ώτηση με α~. ΣΤ'Β' 112 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πε~ιφέ~ειας 
Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου στις 10 Noεμβ~ίoυ 1992. 

'Ή κοινότητα Χούλου υποστηρίζει ότι εδώ και αρκετά χρόνια υδρεύεται με 

νερό το οποίο είναι σκληρό και ακατάλληλο. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να μας ενημερώσει τόσο για την ποιό

τητα του νερού όσο και για τα μέτρα που παίρνονται για την αντιμετώπιση και 

επίλυση του πιο πάνω προβλήματος." 

E~ώτηση με α~. ΣΤ'Β' 113 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πε~ιφέ~ειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Oμή~oυ στις 11 Noεμβ~ίoυ 1992. 

"Από νεαρά ζευγάρια της κοινότητας Μαμωνιών έχουν υποβληθεί είκοσι μία 

αιτήσεις για διαχωρισμό και παραχώρηση σ' αυτά οικοπέδων. 

Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία εξέτασης των αιτήσεων για την ικανο

ποίηση του πιο πάνω αιτήματος;" 
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E~ώτηση με α~. ΣΤ'Β' 114 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πε~ιφέ~ειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Oμή~oυ στις 11 Noεμβ~ίoυ 1992. 

'Ή κοινότητα Μαμωνιών ζητά να κατασκευαστεί φράγμα για εμπλουτισμό των 

υπόγειων νερών και για την άρδευση των 1 088 σκαλών που προσφέρονται για γεωρ" 
γική αξιοποίηση. 

Ποια η επί τούτου θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

E~ώτηση με α~. ΣΤ'Β' 115 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πε~ιφέ~ειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Oμή~oυ στις 11 Noεμβ~ίoυ 1992. 

'Ή κοινότητα Πραιτωρίου εγείρει αίτημα για επιδιόρθωση- επάλειψη του 

δρόμου Αγίου Νικολάου-Μανδριών και Αγίου Νικολάου- Άρσους. Επίσης εγείρει 
αίτημα για επιδιόρθωση-επάλειψη του δρόμου που περνά μέσα από την κοινότητα. 

Ποια η θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

E~ώτηση με α~. ΣΤ'Β' 116 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πε~ιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Oμή~oυ στις 11 Νοεμβρίου 1992. 

'Ή κοινότητα Φιλούσας Κελοκεδάρων ζητά την οικονομική επιχορήγηση της 

διασωλήνωσης του αρδευτικού τμήματος Γέροντα και την επάλειψη του δρόμου που 

περνά μέσα από το χωριό. 

Πώς αντιμετωπίζει τα δίκαια αυτά αιτήματα το αρμόδιο Υπουργείο;" 

Ερώτηση με α~. ΣΤ'Β' 117 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πε~ιφέ~ειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 11 Noεμβ~ίoυ 1992. 

"Οι απόδημοι της κοινότητας Μαμωνιών ζητούν δικαίωμα παραχώρησης 

κλήρων από το κυβερνητικό τσιφλίκι. Το αίτημα υποστηρίζει και η χωριτική αρχή. 

Πώς τοποθετείται το αρμόδιο Υπουργείο;" 

Ερώτηση με α~. ΣΤ'Β' 118 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέ~ειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Oμή~oυ στις 11 Νοεμβρίου 1992. 

'Ή κοινότητα Μαμωνιών ζητά την ανόρυξη διάτρησης για άρδευση 

800 σκαλών γεωργικής γης στην τοποθεσία 'Κάλαμος'. 

Ποια η θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

E~ώτηση αρ. ΣΤ'Β' 119 που υποβλ1ίθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέ~ειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 11 Νοεμβρίου 1992. 

"Οι κάτοικοι των παραποτάμιων κοινοτήτων της κοιλάδας Διαρίζου επαναφέ

ρουν για πολλοστή φορά το αίτημα για την κατασκευή ενός σύγχρονου αυτοκινητό

δρομου που να ενώνει την Πάφο με τα ορεινά μας θέρετρα, δηλαδή από τον Ξερό 

στο Τρόοδος. 

Όπως είναι γνωστό, ο δρόμος αυτός θα χρησιμοποιείται τόσο από Κύπριους 

όσο και από ξένους περιηγητές και θα εξυπηρετεί και τους κατοίκους της περιοχής. 

Καλείται κατόπιν τούτων το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα 

για το ακριβές χρονοδιάγραμμα κατασκευής του πιο πάνω δρόμου." 

Ερώτηση με α~. ΣΤ'Β' 120 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής πε~ιφέ~ειας 
Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Κασουλίδη στις 11 Νοεμβρίου 1992. 

"Καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή κατά πόσο 

αληθεύει πληροφορία που δημοσιεύτηκε σε διεθνές περιοδικό ότι η γαλλική εταιρεία 

τηλεπικοινωνιών ALCATEL, με την οποία διαπραγματεύεται σήμερα η Αρχή Τηλε
πικοινωνιών Κύπρου την κατακύρωση συμβολαίου για την προμήθεια ψηφιακών 
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τηλεφωνικών κέντρων αξίας άνω των τριάντα εκατομμυρίων δολαρίων, έχει ήδη 

αναλάβει μαζί με την αμερικάνικη εταιρεία ΑΤ + Τ και την ιταλική εταιρεία 
MARISTEL και PIRELLI την παράνομη υποβρύχια σύνδεση της κατεχόμενης 

Κύπρου με την Τουρκία μέχρι και την Κωνσταντινούπολη. 

Παρακαλείται ιδιαίτερα ο κύριος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή αν η 

πληροφορία αυτή αληθεύει και κατά πόσο μπορεί η Α.ΤΗ.Κ. να προχωρήσει σε 

κατακύρωση του συμβολαίου με την εταιρεία ALCATEL για λόγους τάξεως, αλλά 
και για λόγους που άπτονται της ασφάλειας της Κυπριακής Δημοκρατίας." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 121 που υποβλήθηκε από το Μέλος της Βουλής εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κλαίρη ΑΥγελίδου στις 11 Νοεμβρίου 1992. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων: 

1) Με ποιο τρόπο προτίθεται η κυβέρνηση να εξακριβώσει αν άρχισε η 
εφαρμογή της ισομισθίας ανδρών και γυναικών όπως έπρεπε να είχε ήδη 

γίνει μετά την τριετή πίστωση χρόνου που δόθηκε; 

2) Ποια μέτρα θα ληφθούν κατά των απειθαρχούντων εργοδοτών που 
αρνούνται να εφαρμόσουν τη σχετική νομοθεσία;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 122 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Λώρη Λυσιώτη στις 11 Νοεμβρίου 1992. 

"Το παρεχόμενο από το κράτος επίδομα στους πτυχιούχους της φαρμακευ

τικής κατά τη διάρκεια της πρακτικής τους εξάσκησης στα κρατικά νοσοκομεία 

παραμένει αναλλοίωτο εδώ και τριάντα χρόνια. Συγκεκριμένα ανέρχεται στο ύψος 

των ΒΟ το μήνα. 

Σε αντίθεση όμως με ό,τι συμβαίνει με τους νέους φαρμακοποιούς, το επίδομα 

που παρέχεται στους πτυχιούχους άλλων επιστημονικών κλάδων που και αυτοί 

κάνουν την πρακτική τους εξάσκηση στα κρατικά νοσοκομεία έχει κατ' επανάληψιν 

αναθεωρηθεί, ώστε να ανταποκρίνεται κάθε φορά στο κόστος ζωής. 

Ενόψει των πιο πάνω καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη 

Βουλή πότε προτίθεται η κυβέρνηση να αναθεωρήσει το ύψος τού επιδόματος που 
παρέχεται στους ασκούμενους φαρμακοποιούς, αφού σήμερα αυτό δεν καλύπτει 

ούτε τις πισ στοιχειώδεις ανάγκες τους." 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Χριστόδουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 25, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 
1991, των Βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Μούσκου και 
Ανδρέα Γεωργίου. 

''Αναφορικά (1) με την αντιμετώπιση του προβλήματος των χρονοβόρων διαδι
κασιών του Τμήματος Χωρομετρίας, (2) με την αλλαγή του υφιστάμενου καθε

στώτος, ώστε το Κτηματολόγιο να εξυπηρετεί το κοινό και ιδιαίτερα τους κατοίκους 

της υπαίθρου τα απογεύματα της Πέμπτης, μετά την κατάργηση της εργασίας του 

Σαββάτου, και (3) με την απλοποίηση και/ή συντόμευση των διαδικασιών έκδοσης 
αδειών οικοδομής και αδειών ανόρυξης διατρήσεων, σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

Σχετικά με το πρώτο ερώτημα, αναφέρεται ότι η καθυστέρηση οφείλεται 

κυρίως στην ελλιπή επάνδρωση του κλάδου, η οποία, σε συνδυασμό με το γεγονός 

ότι η υφιστάμενη Χωρομετρία στις πιο πολλές περιοχές της Κύπρου είναι ακατάλ

ληλη για οροθετήσεις, καθιστά την εργασία χρονοβόρα. Για την αντιμετώπιση του 
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προβλήματος στο άμεσο μέλλον έχει προσληφθεί αριθμός έκτακτων υπαλλήλων, 

καταβάλλονται προσπάθειες για πλήρωση όλων των κενών θέσεων του κλάδου που 

παραμένουν κενές για μεγάλο χρονικό διάστημα και τέλος ορισμένες χωρομετρικές 

εργασίες έχουν ανατεθεί στον ιδιωτικό τομέα. Όμως η ριζική λύση του προβλήματος 

θα επιτευχθεί με την επαναχωρομέτρηση των περιοχών που νοσούν από χωρομε

τρικής άποψης. Το θέμα της επαναχωρομέτρησης μελετάται ήδη με Αυστραλούς 

εμπειρογνώμονες και ελπίζεται ότι η εργασία αυτή θα αρχίσει σύντομα. 

Σχετικά με το δεύτερο ερώτημα, αναφέρεται ότι το θέμα εξετάστηκε και προη

γουμένως και διαπιστώθηκε ότι είναι πρακτικά ανεφάρμοστο να παραμένουν 

ανοικτά τα επαρχιακά κτηματολογικά γραφεία τα απογεύματα της Πέμπτης για 

δικαιοπραξίες του κοινού για διάφορους λόγους. Συναφώς αναφέρεται ότι: 

1) Σύμφωνα με τους υφιστάμενους θεσμούς των δικαστηρίων, το απόγευμα 
της Πέμπτης δεν εκδίδονται προσωρινά διατάγματα, τα οποία 

εμποδίζουν την αποξένωση και/ή υποθήκευση ακίνητης ιδιοκτησίας. Η 

αποδοχή δηλώσεων μεταβιβάσεων και υποθηκών θα επηρέαζε τα 

συμφέροντα των εξ αποφάσεως πιστωτών και εναγόντων σε αγωγές. 

2) Θα υπάρξει πρόβλημα ως προς τη χρονική περίοδο εξυπηρέτησης του 
κοινού, γιατί, λόγω του περιορισμένου χρόνου, θα προκύψει θέμα 

σχετικά με την ώρα αποχώρησης του προσωπικού. Το φαινόμενο αυτό 

παρατηρείται καθημερινά, καθώς, ενώ το κοινό εξυπηρετείται μέχρι τις 

12.30 μ. μ., το προσωπικό παραμένει στα γραφεία για εξυπηρέτηση του 

κοινού και πέραν των 2.30 μ.μ. " 

3) Θα υπάρξει πρόβλημα φύλαξης των χρημάτων που εισπράττονται. 

Καθημερινά κατατίθενται γύρω στις 12 το μεσημέρι στην Κεντρική 

Τράπεζα και/ή στις εμπορικές τράπεζες. 

4) Το απόγευμα της Πέμπτης το προσωπικό ασχολείται με την εξέταση και 
διεκπεραίωση της όλης εργασίας και, σε περίπτωση που τα γραφεία 

παραμένουν ανοικτά για το κοινό και το απόγευμα της Πέμπτης, 

οπωσδήποτε θα υπάρξει καθυστέρηση της γραφειακής εργασίας και ο 

όγκος των καθυστερημένων υποθέσεων θα πολλαπλασιαστεί. 

5) Σε περίπτωση που κάποιος δυσκολεύεται να παρουσιαστεί προσωπικά 

τα πρωινά, τότε μπορεί για οποιαδήποτε δικαιοπραξία εκ μέρους του να 

παρουσιαστεί πληρεξούσιος αντιπρόσωπος. 

6) Πολλές δικαιοπραξίες έχουν σχέση με εμπορικές τράπεζες οι οποίες, ως 
γνωστόν, είναι κλειστές το απόγευμα της Πέμπτης. 

7) Μετά την κατάργηση της εργασίας του Σαββάτου οι ώρες εργασίας του 
κοινού έχουν κατανεμηθεί στις υπόλοιπες εργάσιμες μέρες. 

Προηγουμένως το κοινό εξυπηρετείτο από τις 8.30 π.μ. μέχρι τις 12.00 το 
μεσημέρι, ενώ τώρα εξυπηρετείται από τις 8.15 π.μ. μέχρι τις 12.30 μ.μ. 

8) Παλιά, όταν το Τμήμα εργαζόταν τα απογεύματα, ουδέποτε δέχτηκε 
κοινό για εξυπηρέτηση. 

Σχετικά με το τρίτο ερώτημα, αναφέρεται ότι: 

1) Με την εφαρμογή από την 1η Δεκεμβρίου 1990 του περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας Νόμου για τις πλείστες αιτήσεις για άδεια οικοδομής 

απαιτείται προσκόμιση πολεοδομικής άδειας. Τόσο για τις περιπτώσεις 
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αυτές όσο και για τις περιπτώσεις για τις οποίες δεν απαιτείται 

πολεοδομική άδεια (μικρές · επεκτάσεις/προσθήκες σε αδειούχες 

οικοδομές, αναπτύξεις σε βιομηχανίες ή κτηνοτροφικές περιοχές, μικρές 

μη βιομηχανικές ή τουριστικές αναπτύξεις σε 19 χωριά της επαρχίας 
Λάρνακας που αναφέρονται στο Ειδικό Διάταγμα Αναπτύξεως του 1990) 
κάθε αίτηση για άδεια οικοδομής εξετάζεται μόνο από τα κυβερνητικά 

τμήματα τα οποία είναι εντελώς απαραίτητο να λάβουν γνώση και να 

επιβάλουν όρους. Ως εκ τούτου οι διαδικασίες για έκδοση αδειών 

οικοδομής έχουν συντομευθεί. 

2) Η διαδικασία για έκδοση αδειών ανόρυξης διατρήσεων έχει συντομευθεί, 
γιατί στις πλείστες περιπτώσεις οι αιτήσεις εξετάζονται μόνο από το 

Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων και στη συνέχεια η αίτηση εγκρίνεται ή 

απορρίπτεται. 

Όσον αφορά τις άδειες που εκδίδονται σύμφωνα με τον περί 

Υδατοπρομήθειας (Ειδικά Μέτρα) Νόμο, η διαδικασία έχει συντομευθεί, 

γιατί το κλιμάκιο που απαρτίζεται από εκπροσώπους του επάρχου, του 

Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων και του Τμήματος Γεωργίας δίδει 

προτεραιότητα στην εξέταση των αιτήσεων αυτών και η επιτροπή που 

αποφασίζει συνέρχεται υπό την προεδρία του επάρχου πολύ τακτικά. 

Αναφέρεται συμπληρωματικά ότι το 1991 λόγω της ανομβρίας ο αριθμός 
των αιτήσεων που υποβλήθηκαν για άδεια ανόρυξης διάτρησης 

τετραπλασιάστηκε συγκριτικά με το 1990, με αποτέλεσμα να 

δημιουργηθεί τεράστιος όγκος εργασίας." 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Οκτωβρίο" 1992 το" Υπο"ργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δο"λο" Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α'81, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίο" 1991, το" 
Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνο" Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το κοινοτικό γήπεδο Καλού Χωριού, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

1) Το γήπεδο του χωριού έχει κατασκευαστεί πάνω σε χαλίτικη γη κοντά 

στο περιφερειακό σχολείο και εξυπηρετεί: 

(α) τις δυο ομάδες του Θ.Ο.1. και του Κέντρου Νεότητας στα αγροτικά 

πρωταθλήματα, 

(β) την ποδοσφαιρική ομάδα του Κέντρου Νεότητας Ζωοπηγής και 

(γ) το περιφερειακό δημοτικό σχολείο για αγώνες και με πρόβλεψη όπως 

το γήπεδο χρησιμοποιείται από όλα τα χωριά του συμπλέγματος 

Καλού Χωριού. 

2) Μέχρι σήμερα έχει διαμορφωθεί ο χώρος του γηπέδου (100 μ. Χ 60 μ.) 
και ανεγέρθηκε μέρος της περίφραξης με δαπάνη ί14.50Ο που 

παραχώρησε ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού υπό μορφή χορηγίας. 

3) Πρόσφατα το γήπεδο έχει ηλεκτροφωτιστεί και άρχισε η ανέγερση των 
αποδυτηρίων/ντους, η οποία βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο, με 

δαπάνες της χωριτικής αρχής και των δύο σωματείων του χωριού. 

4) Αίτημα της κοινότητας για επιπρόσθετη βοήθεια από τον Κυπριακό 
Οργανισμό Αθλητισμού για τη συμπλήρωση του γηπέδου απορρίφθηκε. 
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5) Τό αίτημα για οικονομική βοήθεια τέθηκε ξανά στον Κ.Ο.Α. με εισήγηση 
όπως κατ' εξαίρεση παραχωρηθεί επιπρόσθετη βοήθεια ύψους ί12.000 

για ανέγερση κερκίδων και μέρος του τοίχου αντιστήριξης. Σε περίπτωση 

που η απάντηση του Κ.Ο.Α. θα είναι και πάλι αρνητική, τότε θα 

εξεταστεί το ενδεχόμενο κυβερνητικής συνεισφοράς." 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Noε~ρίoυ 1992 του YπoυQΎoύ Εσωτερικών κ. ΧQιστό
δουλου Βενιαμίν στην εQώτηση ΣΤ'Α' 362, ημεQομηνίας 3 ΜαQτίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής πεQιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το θέμα της παροχής οικονομικής βοήθειας από την κυβέρνηση για 

αποπεράτωση του κοινοτικού γηπέδου Κοιλανίου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Όλες οι αναγκαίες εργασίες έχουν αποπερατωθεί και το γήπεδο αξιοποιείται 

ήδη από τους κατοίκους της κοινότητας." 

Απάντηση ημεQομηνίας 26 Οκτωl'Qίου 1992 του ΥπουQγού ΕσωτεQικών κ. ΧQιστό
δουλου Βενιαμίν στην εQώτηση ΣΤΆ' 471, ημεQομηνίας 20 ΑΠQιλίου 1992, του 
Βουλευτή εκλOΎική~ πεQιφέQεια~ Πάφου κ. Νίκου Πιττοκοπίτη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Αργάκας για επίστρωση με πρέμιξ του 

δρόμου που ενώνει την Πάνω και Κάτω Αργάκα και για επιδιόρθωση των κοινο

τικών γραφείων, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1) Δρόμος Πάνω και Κάτω Αργάκας 

Ο δρόμος αυτός υπάγεται στην αρμοδιότητα της Επαρχιακής 

Διοίκησης, έχει μήκος 2,5 χμ. και για την επίστρωσή του με πρέμιξ θα 
απαιτηθεί το ποσό των ί35.000. Στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 

1993 έχει περιληφθεί πρόνοια για το ποσό των ί15.000 και 

προγραμματίζεται να χρησιμοποιηθεί για τη βελτίωση επικίνδυνης 

στροφής, την ανύψωση μέρους του ασφαλτικού οδοστρώματος και την 

επίστρωση μέρους του δρόμου με πρέμιξ. 

2) Επιδιόρθωση κοινοτικών κτιρίων 

Το αίτημα είναι παλιό και αφορά την επιδιόρθωση της πρώην 

διδασκαλικής κατοικίας, με σκοπό την ενοικίασή της. Για την 

επιδιόρθωση και την επέκταση της οικίας με την προσθήκη δυο 

πρόσθετων δωματίων θα απαιτείτο δαπάνη ί35.000, που κρίθηκε πολύ 

ψηλή και ασύμφορη για την κοινότητα. Γι' αυτό, το αίτημα απορρίφθηκε. 

Η οικία έχει στο μεταξύ καταρρεύσει. 

Η χωριτική αρχή επαναφέρει το αίτημα και ζητά την αξιοποίηση του κοινο

τικού τεμαχίου μέσα στο οποίο υπήρχε η κατοικία, χωρίς όμως να υποδεικνύει 

συγκεκριμένο σκοπό για τη χρήση του. Το αίτημα θα μελετηθεί περαιτέρω σε συνερ

γασία με τη χωριτική αρχή και με άλλα αρμόδια κυβερνητικά τμήματα για την εξεύ

ρεση του καλύτερου δυνατού τρόπου αξιοποίησης του τεμαχίου προς όφελος της 

κοινότητας. " 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Αυγούστου 1992 του Υπουργού Οικονομικών κ. Γεώρ
γιου ΣυQίμη στην ερώτηση ΣΤΆ'485, ημεQομηνίας 22 ΑΠQιλίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής πεQιφέρειας Λευκωσίας κ. ΜάQκου ΚυΠQιανού. 

"Για να καταστεί δυνατή η σύγκριση του κόστους ζωής μιας χώρας με μια 

άλλη, η μόνη μέθοδος που προσφέρεται είναι να γίνει επιτόπια έρευνα στις δυο 

χώρες με βάση κοινό basket που να καλύπτει έναν ικανοποιητικό αριθμό αγαθών και 



452 

υπηρεσιών συγκεκριμένης ποιότητας. Η έρευνα αυτή πρέπει να γίνει την ίδια 

περίοδο και να χρησιμοποιηθούν για σκοπούς σύγκρισης οι ισοτιμίες των νομι

σμάτων των δύο χωρών της ίδιας περιόδου. 

Επειδή είναι εντελώς αδύνατο για την Κύπρο να προβαίνει σε επιτόπια έρευνα 

στην κάθε χώρα, όπου λειτουργεί διπλωματική ή άλλη αποστολή, για εξακρίβωση 

του εκεί κόστους ζωής με βάση basket προσαρμοσμένο μάλιστα στις απαιt1jσεις και 
συνήθειες της χώρας μας [πράγμα που αντικατοπτρίζεται στο ποια αγαθά θα λαμβά

νονται υπόψη σε συνάρτηση με το βάρος (weight) που πρέπει να δίνεται στον 
καθένα], αποφασίστηκε να γίνεται χρήση των στατιστικών δεικτών που εκδίδουν 

προς το σκοπό αυτό τα Ηνωμένα ~Eθνη, οι οποίοι βασίζονται σε τέτοια επιτόπια 

έρευνα. 

Οι πιο πάνω δείκτες (consumer price index numbers), που εκδίδονται ανά 
εξαμηνία και δείχνουν τη διαφορά κόστους ζωής μεταξύ της Νέας Υόρκης, βάσης 

των Ηνωμένων Εθνών, και όλων των άλλων χωρών, είναι στην ουσία οι ίδιοι που 

χρησιμοποιούνται για σκοπούς εξαγωγής των απολαβών εξωτερικού και των αξιω

ματούχων των Ηνωμένων Εθνών που υπηρετούν στις διάφορες χώρες. Γι' αυτό το 

λόγο θεωρούνται αξιόπιστοι και δεν μπορούν να συγκριθούν με άλλους που εκδί

δουν διάφορες χώρες ' ή οργανισμοί. Το κατά πόσο και σε ποιο βαθμό οι δείκτες των 

Ηνωμένων Εθνών επηρεάζονται από τα στοιχεία που παρέχονται από τις αρμόδιες 

κρατικές υπηρεσίες κάθε χώρας είναι κάτι που δεν μπορεί να επιβεβαιωθεί ούτε 

βέβαια και να αποκλειστεί. Είναι ωστόσο γνωστό ότι τα Ηνωμένα Έθνη βασίζονται 

σε δικές τους έρευνες και κατά συνέπεια ο βαθμός ενός τέτοιου επηρεασμού, αν 

υπάρχει, δεν μπορεί παρά να είναι μικρός. Εν πάση όμως περιπτώσει δεν μπορεί 

κανένας να ισχυριστεί ότι υπάρχουν απολύτως ορθοί δείκτες του κόστους ζωής, 

αλλά, αν υπάρχουν κάποιοι που πρέπει να είναι πιο κοντά στην πραγματικότητα, 

αυτοί πρέπει να είναι εκείνοι των Ηνωμένων Εθνών που προέρχονται από το μεγα

λύτερο διεθνή οργανισμό, ο οποίος διαθέτει τους πιο πολλούς μηχανισμούς και 

προσωπικό κατάλληλα καταρτισμένο για διεξαγωγή επιτόπιων ερευνών, και οι 

οποίοι επηρεάζουν έναν πολύ μεγάλο αριθμό υπαλλήλων. Ας μην παραγνωρίζεται 

το γεγονός ότι σε διάφορα στάδια διεξαγωγής της επιτόπιας έρευνας συμμετέχουν 

και οι ίδιοι οι επηρεαζόμενοι υπάλληλοι που υπηρετούν στην κάθε χώρα. 

Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, έχουν γίνει στο παρελθόν αλλά και πρόσφατα 

προσπάθειες διαφοροποίησης της φόρμουλας εξαγωγής των επιδομάτων εξωτερικού 

είτε με συγκερασμό των στοιχείων που εκδίδουν τα Ηνωμένα Έθνη με άλλους οργα

νισμούς είτε με άλλους τρόπους και έχει διαπιστωθεί ότι κάτι τέτοιο δεν είναι 

καθόλου εύκολο για διάφορους λόγους, τεχνικούς και άλλους. Ωστόσο έχουν 

επέλθει σταδιακίχ μερικές διαφοροποιήσεις, τώρα δε βρισκόμαστε στο στάδιο μιας 
νέας προσπάθειας, η οποία, χωρίς να παρεκκλίνει ουσιαστικά από τη σημερινή 

βάση, ελπίζεται ότι θα οδηγήσει στην υιοθέτηση μιας ακόμη πιο ορθολογιστικής 

αντιμετώπισης του θέματος. 

Ευχαριστούμε τον αξιότιμο Βουλευτή για το ενδιαφέρον και την όλη συμβολή 

του στην αντιμετώπιση του πιο πάνω θέματος και διαβεβαιώνουμε ότι το Υπουργείο 

αυτό καταβάλλει κάθε προσπάθεια για την όσο το δυνατό πιο δίκαιη αντιμετώπιση 

του προσωπικού που υπηρετεί στις διάφορες χώρες στις οποίες λειτουργούν διπλω

ματικές ή άλλες αποστολές της Δημοκρατίας." 
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Απάντηση ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 600, ημερομηνίας 28 Μα'ίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρένου Πρέντζα. 

''Αναφορικά με τις ναυτιλιακές συμβάσεις της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1) Ανάμεσα στις προτεραιότητες του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας είναι 
και η υιοθέτηση των κυριότερων ναυτιλιακών συμβάσεων της Διεθνούς 

Οργάνωσης Εργασίας. Ωστόσο επισημαίνεται ότι η προεργασία για 

επικύρωση των συμβάσεων αυτών είναι χρονοβόρα λόγω κυρίως της 

ανάγκης εκσυγχρονισμού της σχετικής νομοθεσίας. Παρά ταύτα και παρά 

την έλλειψη προσωπικού που αντιμετωπίζει, το Τμήμα έχει αρχίσει πά"ω 

σε συστηματική βάση μελέτη των συμβάσεων που αναφέρονται στο 

παράρτημα της Σύμβασης με αρ. 147 (περί Κατωτάτων Επιπέδων για 
Εμπορικά Πλοία), με στόχο την υιοθέτησή τους όσο το δυνατό πιο 

σύντομα. 

2) Ήδη έχει περατωθεί η προεργασία για τις Συμβάσεις με αρ. 55 [περί 

Ευθύνης Πλοιοκτητών (Ασθενείς και Τραυματίες Ναυτικοί)] και 58 [περί 
Κατωτάτου Ορίου Ηλικίας Εισδοχής Παιδιών σε Απασχόληση στη 

Θάλασσα (Αναθεωρητική)] και έχουν σταλεί στις . ενδιαφερόμενες 

υπηρεσίες για σχόλια. Τώρα μελετώνται οι Συμβάσεις με αρ. 23 (περί 
Επαναπατρισμού των Ναυτικών) και 73 [περί Ιατρικής Εξέτασης 

(Ναυτικοί)]. 

3) Στο μεταξύ για επίσπευση της όλης διαδικασίας έχουμε ζητήσει τη 
μετάκληση ειδικού με τη βοήθεια του Διεθνούς Γραφείου Εργασίας. 

Μετά την υιοθέτηση της Σύμβασης με αρ. 147 θα γίνει αξιολόγηση των 
υπόλοιπων συμβάσεων και θα προχωρήσει σταδιακά η μελέτη και προώθηση εκείνων 

που θα πρέπει να επικυρωθούν." ι. 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 688, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Για την άρδευση γης στα χωριά Πισσούρι και Αλέκτορα κατασκευάστηκε πριν 

αρκετά χρόνια αρδευτικό έργο που χρησιμοποιεί νερό που εκτρέπεται από τον 

ποταμό Χα-Ποτάμι. Το έργο αρδεύει αμπέλια 6 000 περίπου σκαλών. Η ανάγκη για 
την κατασκευή και μιας χωμάτινης δεξαμενής για την αύξηση των διαθέσιμων για 

άρδευση υδάτινων πόρων εξετάστηκε σε βάθος, αλλά το έργο δεν προωθήθηκε, δεδο

μένου ότι το 1989 εγκαταστάθηκε και δεύτερος παροχετευτικός αγωγός στο αρχικό 
έργο, που αύξησε σημαντικά τους υδάτινους πόρους, ώστε να ικανοποιούνται οι 

υφιστάμενες αρδευτικές ανάγκες των δύο κοινοτήτων. 

Ανεξάρτητα από το πιο πάνω, το θέμα της κατασκευής της υδατοδεξαμενής θα 

επανεξεταστεί στα πλαίσια των μελετών που γίνονται για την πληρέστερη αξιο

ποίηση του νερού του ποταμού Χα-Ποτάμι, λαμβάνοντας υπόψη τις αρδευτικές 

ανάγκες ολόκληρης της περιοχής, όπως έχουν διαμορφωθεί στο μεταξύ." 
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Απάντηση ημερομηνίας 26 Oκτω~ρίoυ 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γα~ριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 796, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1993, που εγκρίθηκε πρόC!φατα από το 
Υπουργικό Συμβούλιο, περιλήφθηκε πρόνοια ύψους ί30.000 για την κατασκευή νέας 

υδατοδεξαμενής σε ψηλότερο σημείο στον Κάτω Αμίαντο, η οποία θα επιτρέψει την 

απρόσκοπτη παροχή νερού σε όλες τις περιοχές της κοινότητας." 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Oκτω~ρίoυ 1992 του Υπουργού Εμπορίου και Βιο,ιηχα
νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΣΤ'Α'818, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το μεταλλείο Αμιάντου, σας πληροφορώ ότι το Υπουργικό 

Συμβούλιο στη συνεδρία του της 3Οής Απριλίου 1992 (απόφαση αρ. 37.315) αποφά
σισε να εγκρίνει: 

'1) Τον τερματισμό της μεταλλευτικής άδειας της εταιρείας 'Cyprus Asbestos 
Mines Ltd', γιατί, σύμφωνα με το άρθρο 32 του περί Ρυθμίσεως 

Μεταλλείων και Λατομείων Νόμου, Κεφ. 270 (Νόμος Αρ. 5 του 1965), 
διέκοψε τελείως τις μεταλλευτικές εργασίες κατά τη διάρκεια συνεχούς 

περιόδου έξι μηνών. Η μεταλλευτική άδεια εκδόθηκε την 9η Αυγούστου 

1934 για περίοδο 99 χρόνων. 

2) Τον επαναδιορισμό της υπουργικής επιτροπής (Υπουργοί Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, Οικονομικών, Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Άμυνας), η οποία με τη βοήθεια 

τεχνικής επιτροπής να μελετήσει και να υποβάλει προς το Συμβούλιο 

προτάσεις-για τα πιο κάτω: 

α) τους τρόπους και το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης των έργων 

σταθεροποίησης, διαμόρφωσης και δενδροφύτευσης των στείρων 

υλικών του μεταλλείου, 

β) την περίληψη στους προϋπολογισμούς του 1993 ποσού ύψους 

ί250.000 για έναρξη της εκτέλεσης των πιο πάνω έργων, 

γ) την επανεξέταση πιθανών προτάσεων για· επαναλειτουργία του 

μεταλλείου και 

δ) σε περίπτωση μη υποβολής ικανοποιητικών προτάσεων για 

επαναλειτουργία του μεταλλείου, η υπουργική επιτροπή να 

μελετήσει τρόπους αξιοποίησης της περιουσίας της υπό πτώχευση 

εταιρείας, όπως του εργοστασίου εμπλουτισμού, των γραφείων, 

κατοικιών και άλλων υποστατικών που βρίσκονται εντός δασικής 

γης, καθώς επίσης του χώρου του μεταλλείου'. 

Συναφώς αναφέρεται πως η εξ Υπουργών επιτροπή συνήλθε σε δυο συνεδρίες 

και εξέτασε το θέμα της διαμόρφωσης των μπάζων του μεταλλείου. Επίσης όρισε 

τεχνική επιτροπή η οποία ετοίμασε όρους για την πιθανή επαναλειτουργία του αμια

ντωρυχείου. Η υπουργική επιτροπή έχει κληθεί σε συνεδρία στις 4 Νοεμβρίου 1992, 
για να μελετήσει τους όρους και να επισκοπήσει την πρόοδο που έχει επιτελεσθεΙ" 
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Απάντηση ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Υγείας κ. Πανίκου Παπα
γεωργίου στην ερώτηση ΣΤ'Β'20, ημερομηνίας 28 Ιουλίου 1992, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Το νέο Νοσοκομείο Λεμεσού αναμένεται να λειτουργήσει σε 3 - 4 μήνες και 
σ' αυτό θα μεταφερθούν όλα τα τμήματα που λειτουργούν στο παλιό νοσοκομείο, 
εκτός από τα πιο κάτω: 

1) Ακτινολογικό 

2) Εξωτερικά Ιατρεία Γενικής Ιατρικής και Ειδικοτήτων 

3) Υγειονομικές Υπηρεσίες 

4) Σχολιατρική Υπηρεσία και Μητρότητα 
5) Κλινική Στηθικών Νοσημάτων 
6) Ψυχιατρική Κλινική (μέρος) 
7) Νοσηλευτική Σχολή 

Επίσης γίνονται σκέψεις ένα τμήμα του κτιρίου του παλιού νοσοκομείου να 
χρησιμοποιηθεί ως γηριατρείο, ούτως ώστε να βελτιωθούν οι υπηρεσίες που προσφέ

ρονται τώρα στο. νοσοκομείο της πρώην τουρκικής συνοικίας. 

Επειδή και άλλα κυβερνητικά τμήματα, φιλανθρωπικά ιδρύματα και οργανώ

σεις εξέφρασαν την επιθυμία να χρησιμοποιήσουν χώρους του παλιού νοσοκομείου, 
το Υπουργείο Υγείας ανέλαβε να ετοιμάσει γενική μελέτη για την καλύτερη δυνατή 

χρησιμοποίηση του κτιρίου με σκοπό να ικανοποιηθούν πρώτα οι ανάγκες των 

υπηρεσιών του και σε συνεργασία με τις υπηρεσίες του Υπουργείου Συγκοινωνιών 

και Έργων να ετοιμάσει σχέδιο και εκτίμηση της απαιτούμενης δαπάνης για τη 

βελτίωση των κτιριακών και των ηλεκτρολογικών εγκαταστάσεων. 

Έχοντας υπόψη τα πιο πάνω, το αίτημα των οργανώσεων των αναπήρων δεν 

μπορεί να μελετηθεί στο στάδιο αυτό, αλλά θα ληφθεί υπόψη ανάλογα με τους διαθέ

σιμους χώρους και τις ανάγκες των άλλων κυβερνητικών τμημάτων, φιλανθρω

πικών ιδρυμάτων και οργανώσεων. " 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Και μπαίνουμε στο Κεφάλαιο ΔΌ Το πρώτο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινο

βουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για το θέμα που τιτλοφορείται 'Ή ανάγκη κατάλ

ληλης συντήρησης και προστασίας του οπλισμού της Εθνικής Φρουράς". Αυτεπάγ

γελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Σ. Χάσικου στις 8.1.92. Θα 
ήθελα να ρωτήσω αν είναι έτοιμος ο εγγράψας το θέμα να ανοίξει τη συζήτηση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Δεν είναι παρών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν είναι παρών. Θα ήθελα να πληροφορηθώ, διότι το θέμα αυτό θέλω να 

υπενθυμίσω ότι είχε αποφασιστεί να ανοίξει, μόλις θα επέστρεφε ο Πρόεδρος της 

Δημοκρατίας από το εξωτερικό. Δε θα μπω σε περισσότερες λεπτομέρειες . Έχουμε 

βάλει κάποια χρονοδιαγράμματα. Έχει επιστρέψει σ κ. Χάσικος και θα μπορούσε να 

μας πληροφορήσει. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ : 

Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Μάλιστα. 
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Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Όπως θα ξέρετε, εκκρεμεί μία απόφαση αυτού του Σώματος κατά πόσο η συζή

τηση θα γίνει σε ανοικτή ή σε κλειστή συνεδρία. Άρα, προτού αποφασιστεί· αυτό το 

στοιχείο, νομίζω ότι δεν μπορεί να ανοίξει το θέμα. Και επειδή το δεύτερο θέμα που 

είναι στο Κεφάλαιο Δ' της ημερήσιας διάταξης είναι ήδη υπό συζήτηση, εισηγούμαι 

να συνεχίσουμε με το δεύτερο θέμα και στο μεταξύ τόσο ο εισηγητής του θέματος 
όσο και η ίδια η Βουλή να τοποθετηθούν στο πρώτο ερώτημα, το οποίο αμφιβάλω 

σήμερα αν είμαστε έτοιμοι να συζητήσουμε ώστε να αποφασίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχω την εντύπωση ότι το κατά πόσο θα συζητηθεί σε ανοικτή ή σε κλειστή 

συνεδρία εξαρτάται από τον εγγράψαντα το θέμα. Βεβαίως, το θέμα είχε τεθεί υπό 

την αίρεση της διατύπωσης της άποψης και των κομμάτων, αλλά σε τελευταία 

ανάλυση και βάσει του Συντάγματος ο εγγράψας το θέμα έχει το δικαίωμα, αν 

επιθυμεί, να ανοίξει το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Πάντως, κύριε Πρόεδρε, επειδή υποστηρίξαμε την ανάγκη συζήτησής του σε 

κλειστή συνεδρίαση, εγώ θα θέσω το θέμα σε ψηφοφορία στη Βουλή και ότι θέλει η 

Βουλή θα αποφασίσει. Δεν είναι υπόθεση τέλος πάντων τόσο εύκολη, που να μπορεί 

να αποφασιστεί με αυτό τον τρόπο, δηλαδή θέλει ένας Βουλευτής και προχωρεί και 

"γαία πυρί μειχθήτω". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πιστεύω ότι χρειάζεται ειδική πλειοψηφία, για να ληφθεί μια τέτοια απόφαση. 

Αλλά θα ήταν καλύτερα να ακούσουμε την άποψη του ίδιου του έγγράψαντος το 
θέμα, πριν μπούμε σε διαδικαστικά και σε ψηφοφορίες. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι μπορώ να επικαλεστώ την κλειστή σύσκεψη που 

κάναμε όλα τα Μέλη της Boυλ~ς. Αν δε με απατά η μνήμη μου, αποφασίστηκε εκεί 
ότι, αν θα συζητηθεί το θέμα, τελεσίδικα θα είναι ανοικτή η συνεδρία. Αυτό είναι το 

πρώτο που θυμούμαι. 

Όσον αφορά το δεύτερο, δηλαδή το κατά πόσο θα συζητηθεί ή όχι, αν πάλι δε 

με απατά η μνήμη μο\!, αλλά και εσάς η δική σας, είπα εκεί συγκεκριμένα ότι θα ήταν 
καλύτερα να αναμένουμε τα αποτελέσματα της Νέας Υόρκης, διότι σε καμιά περί

πτωση δε θα ήταν σωστό εμείς εδώ στη Βουλή της Κύπρου να συζητούμε για .ην 

άμυνα της Κύπρου, καθ' ην στιγμήν ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας διαπραγματεύεται 

στη Νέα Υόρκη. Συνεπώς, τώρα που επέστρεψε ο Πρόεδρος -και είναι πολύ λίγες οι; 
μέρες που ήρθε- δεν είχαμε το χρόνο, εν πάση περιπτώσει, με την κοινοβουλευτική 

μου ομάδα να διαβουλευθούμε για το κατά πόσο θα το συζητήσουμε ή όχι. Γι' αυτό 

θα παρακαλούσα να μου εδίδετο . ο χρόνος να διαβουλευθώ με την κοινοβουλευτική 

μου ομάδα και θα σας απαντήσουμε εντός των ημερών, σε μία βδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα σας δώσω ;:co λόγο, κύριοι, αλλά, αν θα δοθεί αναβολή, επειδή το θέμα έχει 
αναβληθεί πάρα πολλές φορές μέχρι τώρα, η ςχναβολή τήν οποία είμαι διατεθειμένος 
να δώσω είναι μόνο μία βδομάδα. Γι' αυτό, αν θα συμφωνήσουμε στην αναβολή, 

αυτή δεν μπορεί να είναι περισσότερη της μιας βδομάδας. 

Ζήτησε το λόγο ο κ. Μουσιούττας και μετά ο κ. Μακρίδης. 
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Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να υποβάλω στον κ. Χάσικο, παίρνοντας το θέμα στην 

κοινοβουλευτική του· ομάδα, να έχει κατά νου ότι τα θετικά αποτελέσματα της 

εγγραφής και μόνο του θέματος έχουν ήδη αποδειχθεί. Έγινε τόσο θόρυβος, οι 

έγνοιες και οι ανησυχίες του εγγράψαντος το θέμα έχουν γνωστοποιηθεί σε όλη την 

ηγεσία της Εθνικής Φρουράς και, αν υπήρχαν κάποιες αδυναμίες, που πάντοτε 

υπάρχουν, είμαι βέβαιος ότι και μόνο με την εγγραφή ο σκοπός, ας πούμε, επιτεύ

χθηκε. Επομένως, συζητώντας το θέμα στην κοινοβουλευτική τους ομάδα, θα ήθελα 

να έχουν υπόψη τους και αυτή τη διαπίστωση, τη δική μου προσωπική διαπίστωση 

έστω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είμαι σίγουρος ότι θα ληφθεί αυτό υπόψη, αλλά θα σας παρακαλέσω να μην 

μπούμε σε οτιδήποτε άλλο πέραν της διαδικασίας. Και αυτό το οποίο συζητείται 

τώρα είναι το κατά πόσο συμφωνούμε να δώσουμε αναβολή μιας βδομάδας, για να 

αποφασιστεί τελικά κατά πόσο θα συζητηθεί ή όχι το θέμα, και αν θα εμμείνουμε, ο 

εγγράψας ιδίως το θέμα, να συζητηθεί -αν θα συζητηθεί- σε ανοικτή συνεδρία. 

Ο κ. Μακρίδης ήθελε να αναφέρει κάτι, παρακαλώ. 

Ι. ΜΑΚΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Χάσικος έκαμε μια ορθή παρατήρηση η οποία αποτέλεσε 

και το θέμα της συζήτησης. Μετά την παρατήρησή του έχει πράγματι λυθεί το 

πρόβλημα, έχουν συμπληρωθεί οι ελλείψεις οι οποίες υπήρχαν και σε γενικές 

γραμμές ο κ. Μουσιούττας έχει καλύψει το θέμα. Σ' αυτή την περίπτωση κάνω 

πρόταση στον κ. Χάσικο, αν αισθάνεται ικανοποιημένος μετά την παράτήρησή του 

και τη διόρθωση των αδυναμιών, να αποσυρθεί και να θεωρηθεί το θέμα κλειστό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, νομίζω ότι είναι περιττή η συζήτηση, διότι δόθηκε μία βδομάδα, για να 

γίνουν διαβουλεύσεις. Αν πρόκειται όλοι να σηκωθούμε και να κάνουμε μία έκκληση 

και να λέμε ότι το θέμα έχει καλυφθεί και τα λοιπά, νομίζω ότι δε μας καλύπτει η 

διαδικασία. Γι' αυτό, αν είναι για κάτι άλλο, ορίστε, κύριε Χριστοδουλίδη. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Είναι κάτι το διευκρινιστικό, κύριε Πρόεδρε. Έχει ήδη αποφασιστεί και στη 

σύσκεψη που έγινε υπό την προεδρία σας ότι, αν ο κ. Χάσικος θέλει να μιλήσει επί 

του θέματος, τότε θα γίνει συζήτηση ανοικτή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αναφέρθηκε αυτό. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Αναφέρθηκε, αλλά στην τοποθέτησή σας, κύριε Πρόεδρε, αφήσατε το υπονοού

μενο ότι εναπόκειται στον κ. Χάσικο το αν θα είναι κλειστή ή ανοικτή η συνεδρία. 

Αυτό πιστεύω ότι είναι πλήρως διευκρινισμένο: άπαξ και αρχίσει η συζήτηση, θα 

είναι ανοικτή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χριστοδουλίδη, αναφέρθηκε αυτό από άλλο ομιλητή ήδη. Μπορεί να 

μην το έχετε προσέξει. 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Όχι, το πρόσεξα, κύριε Πρόεδρε. 

Και το δεύτερο, η οποιαδήποτε έκκληση, κατά τη γνώμη μου, δεν αποτελεί 

ένδειξη ορθότητας ή μη των καταγγελιών του κ. Χάσικου. Υπάρχει η Έκθεση, η 
ομόφωνη Έκθεση της αρμόδιας Επιτροπής που συζήτησε το θέμα τρεις μήνες και 

αυτή την Έκθεση εμείς οφείλουμε, πιστεύω, να ακολουθήσουμε. Δεν είναι ένδειξη. 

Είναι λανθασμένη η εντύπωση ότι είναι ένδειξη της ορθότητας των όσων κατήγγειλε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κακώς, κύριοι, εισήλθαμε στο στάδιο των εκκλήσεων. Ζητήθηκε μία αναβολή. 

Γι' αυτή συμφωνήσατε όλοι. Νομίζω ότι οτιδήποτε άλλο περιττεύει. Διαδικαστικά 

θέματα ή θέματα ουσίας θα συζητηθούν στην επόμενη συνεδρία, όταν θα αποφασί

σουμε αν θα γίνει η συζήτηση. 

Το επόμενο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής παρακο

λουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που 

τιτλοφορείται 'Ή αγορά δύο ελικοπτέρων από την Πολωνία το 1989". Αυτεπάγγελτη 
εξέταση ύστερα από πρόταση του Βόυλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου στις 4.11.91. 
Προχωρούμε στη συνέχιση της συζήτησης. 

Ο κ. Μάτσης. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω ένσταση να προχωρήσουμε στη συνέχιση της συζή

τησης, αλλά διερωτώμαι κατά πόσο θα ήταν σκοπιμότερο να αναβληθεί η συζήτηση 

ενόψει και της αυριανής παρουσίας του Υπουργού Εμπορίου στην Επιτροπή για 

αναφορά στο συγκεκριμένο θέμα των ελικοπτέρων. Νομίζω ότι πιθανόν να δημιουρ

γηθούν κάποια ερωτήματα τα οποία θα πρέπει να συμπεριληφθούν μέσα στη γενικό

τερη συζήτηση του θέματος και νομίζω ότι είναι σκοπιμότερο να αναβληθεί αυτή η 

συζήτηση για την ερχόμενη Πέμπτη, αφού ακούσουμε και τον Υπουργό Εμπορίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ : 

Κύριε Πρόεδρε, η συζήτηση έχει αρχίσει. Όλα τα θέματα είναι επί τάπητος. 

Ακούστηκαν ήδη δύο ομιλητές. Νομίζω ότι είναι και σκόπιμο και δίκαιο και ενισχυ

τικό της προσπάθειας που θα γίνει αύριο η συζήτηση να συνεχιστεί. Και εγώ ζητώ το 

λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θεωρώ ότι, εφόσον έστω και μία πλευρά ή έστω και ένας Βουλευτής επιθυμεί 

τη συνέχιση της συζήτησης, για λόγους δικαιοσύνης και ισοζυγίου στις συζητήσεις 

μας δεν μπορούμε να διακόψουμε τη συζήτηση, αλλά πρέπει να δοθεί η ευκαιρία να 

απαντηθούν κάποια θέματα τα οποία ηγέρθησαν στην προηγούμενη συζήτηση. 

Γι' αυτό, έχετε το λόγο, κύριε Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Επειδή, κύριε Πρόεδρε, το θέμα που συζητούμε έχει άμεση σχέση και προέκυψε 

ως αποτέλεσμα της προσπάθειας που έγινε να εξαχθούν στο εξωτερικό μεγάλες 

ποσότητες οινικών προ·ίόντων, θα ήθελα να ξεκινήσω απ' αυτό το σημείο, για να 

αναλύσω την κατάσταση όπως ακριβώς είχε, καθώς και το πώς εμφανιζόταν η 

ανάγκη για άμεσες και συγκεκριμένες ενέργειες. 
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Με την ανάληψη της διακυβέρνησης το 1988 από τον κ; Βασιλείου στις 

αποθήκες των εργοστασίων, των μεγάλων εργοστασίων στη Λεμεσό, και στις 

αποθήκες του Συμβουλίου Αμπελουργικών Προ·ίόντων υπήρχαν μεγάλες ποσότητες 

κρασιού, ερυθρού ξηρού ιδιαίτερα κρασιού, σιέρρυ και οινοπνεύματος διάφορων 

εσοδειών. Αυτές οι ποσότητες κρατούσαν χώρο και δυσκόλευαν κάθε χρόνο την 

κανονική παραλαβή των σταφυλιών. Αποτελούσαν ακίνητο κεφάλαιο-περιουσία είτε 

των εταιριών είτε των τραπεζών, οι οποίες όμως χρησιμοποιούσαν κυβερνητική 

εγγύηση. Και υπήρχαν καθημερινές απώλειες λόγω εξάτμισης του οινοπνεύματος 

και λόγω συνεχούς χειροτέρευσης της ποιότητας με την πάροδο του χρόνου. 

Ο ΣΟΔΑΠ τότε αντιμετώπιζε σοβαρά προβλήματα λόγω της κρίσης που διερ

χόταν το Συνεργατικό Κίνημα, λόγω της αδυναμίας της Συνεργατικής Κεντρικής 

Τράπεζας να χρηματοδοτεί τον οργανισμό και λόγω κατοχής των μεγαλύτερων από 

όλες τις εταιρείες ίσως αποθεμάτων. 

Μέσα σ' αυτές τις συνθήκες η νέα διεύθυνση του οργανισμού κατέβαλλε φιλό

τιμες προσπάθειες, για να αναδιοργανώσει ο οργανισμός τη δραστηριότητά του, να 

αποκτήσει την απαιτούμενη ρευστότητα, να προχωρήσει σε νέες επενδύσεις και να 

εκσυγχρονίσει το σύστημα πωλήσεων. Ήταν ακριβώς μέσα σ' αυτές τις συνθήκες που 

η κυβέρνηση τότε επιχορήγησε με $800 ανά τόνο το αποθηκευμένο οινόπνευμα, ώστε 
να εξαχθεί και να κλείσει σε μεγάλο βαθμό το πρόβλημα των αποθεμάτων. Το ποσό 

που τότε ενέκρινε η Βουλή, αν δεν κάμνω λάθος, ήταν της τάξης του $1.500.000. Σε 
βοήθεια λοιπόν και του ΣΟΔΑΠ προσέτρεξε τότε η κυβέρνηση και με την υπογραφή 

του συμβολαίου για τα ελικόπτερα, συνολικής αξίας $1.872.728, ο ΣΟΔΑΠ εξήγαγε 
στην Πολωνία τα εξής προ·ίόντα: 46 050 εκατόλιτρα ερυθρό ξηρό κρασί αξίας 
$751.996, 7 939 εκατόλιτρα ημίγλυκο σιέρρυ αξίας $265.956 και αυτά έναντι του 
συμβολαίου για τα ελικόπτερα. Όμως ο ΣΟΔΑΠ εξήγαγε και επιπρόσθετη ποσότητα 

24498 εκατόλιτρων ερυθρού ξηρού κρασιού και εισέπραξε $400.052. Σύνολο δηλαδή 
πωλήσεων-εισπράξεων για το ΣΟΔΑΠ: $1.418.004. 

Ποιες ήταν οι θετικές επιπτώσεις, κύριε Πρόεδρε, της πώλησης αυτών των 

κρασιών και ιδιαίτερα της εξαγωγής τους την περίοδο Αυγούστου 1989 και Μα·ίου 
1990; Όσοι έχουν σχέση με κρασιά και με σταφύλια αντιλαμβάνονται τι σημαίνουν 
αυτές οι ημερομηνίες. Πρώτο, απέκτησε ο ΣΟΔΑΠ αξιόλογη ρευστότητα και 

ανέπνευσε ταμιακά. Δεύτερο, αποδεσμεύτηκαν χώροι ακριβώς προ της εσοδείας, 

ώστε να μπορεί να παραλάβει σταφύλια από τους παραγωγούς. Και οι χώροι για 

τους οποίους μιλούμε, κύριοι συνάδελφοι, αντιστοιχούν σε 10 000 000 κιλά 

σταφύλια, ποσότητα η οποία είναι περίπου το 10% της παγκύπριας παραλαβής 
αυτών των σταφυλιών και που ίσως αντιστοιχεί γύρω στο 30% της χωρητικότητας 
του ΣΟΔΑΠ, η οποία ποσότητα δε θα επαραλαμβάνετο εκείνη τη χρονιά, το 1989, αν 
δεν επραγματοποιείτο η πώληση για την οποία γίνεται λόγος. Τρίτο, τερματίστηκε η 

απώλεια οινοπνεύματος και αποσοβήθηκε ο κίνδυνος που απειλούσε την ποιότητα 

των κρασιών. Και έγινε δυνατή, κύριοι συνάδελφοι, η διάθεση κρασιών εσοδείας 

1985 έως 1987 και σιέρρυ εσοδείας 1986. Υπενθυμίζω ότι οι εξαγωγές έγιναν το 
1989 και το 1990 και ότι κρασιά τα οποία φυλάσσονται υπό συνήθεις συνθήκες για 
περίοδο 4-5 ετών δεν ελκύουν κανέναν αγοραστή. 

Ιδιαίτερα τα σιέρρυ τη χρονιά που μιλούμε αντιμετώπιζαν ανυπέρβλητα 

εμπόδια διάθεσης στις παραδοσιακές για μας αγορές λόγω της εμπορικής αντεπί

θεσης των Ισπανών και της απώλειας του δικαιώματος χρήσης από τους Κύπριους 

οινοβιομήχανους της ονομασίας σιέρρυ στην αγγλική αγορά. 
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Η άλλη πτυχή του θέματος, κύριε Πρόεδρε, είναι η, κατά τον εισηγητή, ανεύ

θυνη και επιπόλαιη ενέργεια της κυβέρνησης να πουλήσει κρασιά και να αγοράσει 

ελικόπτερα. Διότι θέλω από την αρχή να υπογραμμίσω ότι αυτά τα δύο πράγματα 

πηγαίνουν μαζί και είναι η πιεστική ανάγκη να πουλήσουμε αυτά τα κρασιά που μας 

οδήγησε στην αγορά των ελικοπτέρων. Όποιος τα διαχωρίζει απλώς παραπλανεί 

και συσκοτίζει τα γεγονότα. 

Αυτή λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, η "ανεύθυνη" και "χωρίς συντονισμό" ενέρ

γεια των Υπουργείων Εμπορίου και Γεωργίας έσωσε το δημόσιο από ί458.0ΟΟ που 

θα δίνονταν είτε ως επιδοτήσεις είτε ως έξοδα. Και εξηγούμαι: 

Το κρασί για το οποίο μιλούμε, κύριοι συνάδελφοι, δεν είχε άλλο αγοραστή, 

δεν μπορούσε να διατεθεί στην ελεύθερη αγορά για πολλούς και διάφορους λόγους. 

Ο ΣΟΔΑΠ είτε θα το έχυνε στη θάλασσα είτε θα το απέσταζε σε οινόπνευμα, όχι για 

να το πουλήσει, αλλά απλώς για να το συμμαζέψει σε λιγότερους χώρους και για να 

αποτρέψει περαιτέρω απώλειες. Από τις δύο παρτίδες κρασί που πουλήθηκαν, 

ερυθρό ξηρό και σιέρρυ -δε λαμβάνω υπόψη αυτό που εξήγαγε κατευθείαν ο 

ΣΟΔΑΠ- θα παίρναμε 8 466 εκατόλιτρα άνυδρο οινόπνεύμα. Για να πουληθεί αυτό 
το προ·ίόν στο εξωτερικό, θα έπρεπε η κυβέρνηση, ο φορολογούμενος, να πληρώσει 

ως επιδότηση, κατά το πρότυπο του 1990, $80 το εκατόλιτρο, δηλαδή $677.280 ή 
ί308.000. Σ' αυτό το ποσό πρέπει να προσθέσουμε και έξοδα και απώλειες 

απόσταξης που είναι της τάξης των ί22.0ΟΟ και ενός τουλάχιστον χρόνου τόκους 

είτε για να αποπληρωθεί η αξία του εξαγώγιμου προ·ίόντος είτε για την περίοδο 

αναμονής, που είναι άλλες ί33.ΟΟΟ. 

Πρέπει εδώ να σημειώσουμε ότι λόγω του χαρακτήρα της πράξης, που είχε ως 

βάση την ανταλλαγή, το κρασί μας αυτό για το οποίο μιλούμε διατέθηκε σε πολύ 

καλή τιμή πάνω από την τρέχουσα εκείνη την περίοδο. Το ερυθρό ξηρό από $14 που 
διετίθετο στην αγορά πουλήθηκε από το ΣΟΔΑΠ · στα $16,33 και υπήρχαν άλλες 
ί49.ΟΟ0 ως επιπλέον έσοδο. Το σιέρρυ από $28 που ήταν περίπου η τιμή της αγοράς 
διατέθηκε στα $33,50 με επιπλέον έσοδο ακόμα ί20.0ΟΟ. Και επιπρόσθετα, λόγω της 
πράξης της ανταλλαγής του κρασιού με τα ελικόπτερα, είχε την ευχέρεια ο ΣΟΔΑΠ 

να πουλήσει το κρασί ξέχωρα για το οποίο . μιλούσαμε, το οποίο του απέφερε 

καθαρό επιπλέον έσοδο πάνω από την τρέχουσα τιμή ί26.ΟΟ0. Συνολικά, η συγκεκρι

μένη πράξη έσωσε το δημόσιο ή/και απέφερε επιπρόσθετα έσοδα που συμποσούνται, 

όπως είπα και στην αρχή, σε ί458.ΟΟ0. Θεωρώ ότι η ισοτιμία της λίρας προς το 

δολάριο τότε, εκείνη την περίοδο, ήταν ίΙ προς $2,2. Αυτό είναι το ποσό, επαναλαμ
βάνω, το οποίο είτε θα πλήρωνε είτε θα έχανε ο φορολογούμενος, αν δε γινόταν 

αυτή η ''επιπόλαιη'' και "ανεύθυνη" πράξη. 

Και εδώ, κύριοι συνάδελφοι, δεν έχω υπολογίσει τι θα γίνονταν τα 10 000 000 
κιλά σταφύλια, τα οποία δε θα μπορούσαν να παραληφθούν από το ΣΟΔΑΠ, και τι 

θα γινόταν, αν η κυβέρνηση αποζημίωνε τους παραγωγούς με την καταστροφή της 

εσοδείας των σταφυλιών τους, ή τι θα γινόταν αν τους καθοδηγούσε, όπως γίνεται 

συνήθως, να τα μετατρέψουν σε ζιβανία ή σταφίδα, οπότε και πάλι θα χρειαζόμα

σταν την ίδια επιδότηση του μισού εκατομμυρίου λιρών για να εξαχθούν. Και για να 

μη νομισθεί από μερικούς, οι οποίοι ίσως δεν είναι γνώριμοι μ' αυτά τα πράγματα, 

ότι μιλούμε για υπέρογκα ποσά, μιλούμε για 7 σεντ ανά κιλό σταφυλιού. 

Αυτή η εμπορική πράξη, κύριε Πρόεδρε, δεν μπορούσε να γίνει με καμιά άλλη 

ίσως χώρα παρά μόνο με την Πολωνία για το λόγο ότι ήταν η μοναδική χώρα η 

οποία απάντησε σαφώς σε επιστολή του Υπουργού Εμπορίου που στάληκε σε 
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πολλές χώρες με πρότασή μας όπως ανταλλαγούν κυπριακά κρασιά και οινόπνευμα 

με δικά τους προ·ίόντα. Και στην απάντηση των Πολωνών αναφέρονταν σαφώς επτά 

ομάδες βιομηχανικού εξοπλισμού που προσφέρονταν για ανταλλαγή. Ήταν ηλεκτρο

σταθμοί, τρακτέρ, γερανοί, εκσκαφείς, μηχανές ντίζελ, μεταλλικά ντεπόζιτα, εξοπλι

σμός για ναυπηγεία και τέλος αεροπλάνα και ελικόπτερα. Άρα, έγινε αξιολόγηση 

των προσφερόμενων ειδών και ορθά, κατά τη γνώμη μου, επιλέχθηκαν τα αερο

πλάνα ή ελικόπτερα, γιατί είναι είδος στο οποίο η Πολωνία έχει μακρά παράδοση 

και το οποίο θα μπορούσε να αποκτήσει και να αξιοποιήσει το κρά:rος χωρίς να 

αναμένει την απόφαση ή την παρεμβολή του ιδιωτικού τομέα. 

Ακόμα ένας λόγος για τον οποίο η Πολωνία ήταν ο μοναδικός αγοραστής των 

κρασιών μας ήταν το γεγονός ότι αυτή η χώρα είναι παραδοσιακός μας πελάτης. 

Και μάλιστα δε διέθετε τα εμπορεύματα που αγόραζε από εμάς χύμα ή σε ανάμειξη 

με άλλα προ'ίόντα, αλλά τα εμφιάλωνε σε δικά της εργοστάσια και τα διέθετε με 

κυπριακές ετικέτες με το εμπορικό όνομα του κρασιού και του Κύπριου προμη

θευτή. Και από τούτη την πλευρά είχαμε σοβαρό εμπορικό όφελος, που στη δοσμένη 

περίπτωση ειδικά του σιέρρυ και τώρα επαναλήφθηκε, δηλαδή μαζί με το κρασί 

στάληκαν και ετικέτες του ΣΟΔΑΠ και έγινε εκεί η εμφιάλωση και η πώλησή του 

πλέον ως κυπριακού προ·ίόντος. 

Ακόμα, το γεγονός ότι το κρασί ήμαστε βέβαιοι ότι θα καταναλωνόταν επί 

τόπου ήταν σημαντικό και από μιας άλλης πλευράς: Δεν υπήρχε κίνδυνος μεταπώ

λησης σε τρίτη χώρα σε, κατά κανόνα, εξευτελιστική τιμή. Και ο συνάδελφος, ο 

κ. Παναγίδης, ο οποίος δυστυχώς απουσιάζει τώρα, θα θυμάται το περιστατικό που 

ζήσαμε μαζί το 1985, αν δεν κάμνω λάθος. Τότε έγινε μια πράξη με αυστριακό οίκο 
για αγορά τουρμπίνων για την Αρχή Ηλεκτρισμού. Αυτός ο οίκος δέχθηκε να 

πληρωθεί ένα μέρος της αξίας των τουρμπίνων σε ερυθρό ξηρό κρασί. Σε κάποια 

στιγμή όμως που δύο κυπριακές οινοβιομηχανίες διαπραγματεύονταν με τσεχοσλο

βάκικες εταιρείες την πώληση κρασιού, οι Τσεχοσλοβάκοι τις πληροφόρησαν ότι 

"ξέρετε, στη μισή τιμή από τη δική σας οι Αυστριακοί προσφέρουν κυπριακό κρασί". 

Είναι πρόδηλο ότι η αξία του κρασιού προστέθηκε στην τιμή πώλησης των τουρ

μπίνων και ό,τι εισπραττόταν επιπλέον ήταν όχι κέρδος αλλά υπερκέρδος. Η ανταλ

λαγή λοιπόν με την Πολωνία, που εισάγει και καταναλώνει μεγάλες ποσότητες 

οινικών προ'ίόντων, μας απάλλασσε από τέτοιες εκπλήξεις. 

Αν λοιπόν, λόγω της φύσης και της κατάστασης του προ'ίόντος μας, η 

Πολωνία ήταν ο μόνος αγοραστής και αν από τον κατάλογο των προσφερόμενων 

ειδών το επικρατέστερο ήταν το ελικόπτερο, για ποια τεχνικοοικονομική μελέτη και 

ποιες προσφορές γίνεται λόγος; Αυτοί που ατυχώς διατύπωσαν την ιδέα και αυτοί 

που την αναμασούν ακόμα δεν κατάλαβαν τη δύσκολη θέση στην οποία ήταν η 

πλευρά μας ούτε ότι δεν είχαμε για πώληση χρυσάφι αλλά ένα συνηθισμένο κρασί, 

ταλαιπωρημένο από το χρόνο. Αντιμετωπίζουν προφανώς πολύ θεωρητικά και 

εκ του μακρόθεν το περιεχόμενο του όρου "αντισταθμιστικό εμπόριο". 

Και μια και ο λόγος, οφείλω να υποδείξω στον κ. Χρυσοστόμου ότι το ανταλ

λακτικό εμπόριο ή αντισταθμιστικό εμπόριο δεν άρχισε επί διακυβέρνησης του 

κ. Κυπριανού. είναι από το 1957, επαναλαμβάνω, από το 1957 που κυπριακές εται
ρείες άρχισαν να διεξάγουν αυτό το εμπόριο και μάλιστα πάνω στη βάση της 

πλήρους ανταλλαγής προ'ίόντων, χωρίς δηλαδή συμπληρωματική πληρωμή. 
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Η τεχνικοοικονομική μελέτη λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, γίνεται, όταν έχουμε 

να αποφασίσουμε ποια είναι η συμφερότερη μεταξύ δύο όμοιων λύσεων λύση ή όταν 

με άνεση επιλογής έχουμε να καταλήξουμε σε κάποια επένδυση και θέλουμε να 

δούμε το βιώσιμο ή όχι της απόφασής μας. Αυτά όμως ανήκουν στο ορθόδοξο 

εμπόριο, όπου ο αγοραστής είναι κυρίαρχος της κατάστασης. Αντίθετα, εμείς 

ήμασταν σε δεινή θέση και αναζητούσαμε τη λιγότερο επιζήμια λύση, έχοντας κατά 

νου ότι η κάθε μέρα που περνούσε ήταν ζημιά για το ΣΟΔΑΠ, το κράτος, το φορολο

γούμενο, τη βιομηχανία και τον αμπελουργό. 

Την άποψη ότι έπρεπε μάλιστα να ζητηθούν και πρσφορές προτιμώ να μην τη 

σχολιάσω, διότι είναι εκτός θέματος. 'Ισως να έχει ξεχάσει ο κ. Χρυσοστόμου, αλλά 

θα του το θυμίσω, ότι επί διακυβέρνησης του κ. Κυπριανού το 1985, όταν έπρεπε να 
πουλήσουμε σταφίδα και οινόπνευμα στη Σοβιετική Ένωση, αγοράσαμε μπουλ

ντόζες χωρίς προσφορές και χωρίς τεχνικοοικονομική μελέτη. Και δεν υπήρχε και 

άλλη λύση, αφού το Συμβούλιο Αμπελουργικών Προ'ίόντων δεν είχε χώρο για να 

παραλάβει άλλη σταφίδα. 

Ως εδώ λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, έχουμε δύο αδιαμφισβήτητα δεδομένα: 

Πρώτο, το εμπόρευμα, που έχει περιγραφεί σε όλες του τις παραμέτρους και, 

δεύτερο, το μοναδικό χωρίς περιπέτειες αποδέκτη του, την Πολωνία, η οποία από 

τον Απρίλιο του 1988 είχε πληροφορήσει για το ενδιαφέρον της για ανταλλαγή 

κρασιού με συγκεκριμένα προ·ίόντα. 

Τον Ιούλιο λοιπόν του 1988 λαμβάνεται η πολιτική απόφαση του Υπουργικού 
για αγορά αεροπλάνων ή ελικοπτέρων και σημειώνεται στην απόφαση η εισήγηση 

του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για προτίμηση των ελΙΚOίtτέρων 

"λόγω της ιδιομορφίας του κυπριακού εδάφους και της φύσης των αναγκών που 

πρόκειται να καλυφθούν". 

Και ποιες ήταν αυτές οι ανάγκες; Αεροψεκασμοί σε ορεινές περιοχές, επισή
μανση και καταπολέμηση κηλίδων στη θάλασσα, μεταφορά δασοπυροσβεστών και 

εφοδίων, επιτήρηση πυρκαγιών και οποιαδήποτε άλλη χρήση ανάλογη των δυνατο

τήτων του ελικοπτέρου. 

Αυτή λοιπόν η "ανεύθυνη" κυβέρνηση από τον Ιούλιο του 1988 που πήρε την 
πολιτική απόφαση μέχρι το Μάιο του 1989 που υπέγραψε το συμβόλαιο έκαμε 
εξαντλητική διερεύνηση του θέματος και είχε μακρά σειρά διαπραγματεύσεων, πριν 

καταλήξει τελικά στην αγορά τους. 

Ποια ήταν τα πορίσματα των διερευνήσεων που έγιναν και τι απέδειξαν; Θα 

ξεκινήσω χρονολογικά με πρώτη την εκτίμηση της Διοίκησης Αεροπορίας της 

Εθνικής Φρουράς, η οποία λέγει μεταξύ άλλων: 

"Το 'Kania Kitty Hawk' -είναι η ονομασία του συγκεκριμένου μοντέλου ελικο
πτέρου- είναι ελικόπτερο πολλαπλού ρόλου με μεγάλη αξιοπιστία, χαμηλό κόστος 

αγοράς και λειτουργίας και απλότητα χειρισμού και συντήρησης. Μπορεί να χρησι

μοποιηθεί στις πιο κάτω αποστολές: Μεταφορά εννέα επιβατών, έρευνα-διάσωση, 

μεταφορά ασθενών, αεροψεκασμός, αερολίπανση κ.λπ. Είναι εφοδιασμένο με δύο 

κινητήρες Allison 420 ίππων ο καθένας. Σημειώνεται ότι τα Bell της Εθνικής 

Φρουράς έχουν παρόμοιους κινητήρες Allison. Το υπόψη ελικόπτερο είναι πολλα
πλού ρόλου. Μπορεί να χρησιμοποιηθεί, για να καλύψει πολλές δραστηριότητες. 

Γι' αυτό, συνεχίζει η Διοίκηση Αεροπορίας, προτείνουμε όπως αγοραστούν τρία έως 

πέντε ελικόπτερα, για να καλύψουν τις ανάγκες των διαφόρων υπηρεσιών της Δημο

κρατίας. Υπογραφή: Σμήναρχος Πετρουλάκης, Διοικητής." 
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Κατά παράκληση όμως του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας, η Διοί

κηση Αεροπορίας, αφού της δόθηκαν για μελέτη οι όροι αγοράς και τα σχετικά 

συμβόλαια, επανέρχεται με δεύτερη έκθεση με την οποία εισηγείται προσθήκες και 

βελτιώσεις και ειδικότερα θέση συγκυβερνήτη με τηλεχειριστήριο, εφοδιασμό με 

εξοπλισμό για ψεκασμό, λίπανση, πυρόσβεση, μεταφορά ασθενών και φορτίων, 

εγκατάσταση πλωτήρων για πτήση πάνω από τη θάλασσα και βαρούλκου για επιχει

ρήσεις διάσωσης και τέλος τοποθέτηση επιπρόσθετου εξοπλισμού. Σημειώνω ότι με 

βάση τις παρατηρήσεις της Διοίκησης Αεροπορίας αυτός ο εξοπλισμός έχει περιλη

φθεί στο σκάφος το οποίο αγοράσαμε. 

Δεν αρκέστηκαν όμως οι "ανεύθυνοι" της κυβέρνησης σ'αυτές τις εκτιμήσεις 

και ζήτησαν τεχνική μελέτη από τους μηχανικούς των Κυπριακών Αερογραμμών. 

Διαβάζω από την έκθεσή τους: 

"Το ελικόπτερο 'Kania Kitty Hawk' μπορεί να διεκπεραιώνει επιτήρηση και 
μεταφορά προσωπικού στις συνθήκες της Κύπρου. Είναι ικανοποιητικά τα χαρακτη

ριστικά του για παρακολούθηση . δασικών πυρκαγιών. Μπορεί να πραγματοποιεί 

αποδοτικά και ικανοποιητικά ψεκασμούς καλλιεργειών". Και σημειώνουν οι μελε

τητές την παράδοση της Πολωνίας στον τομέα των αεροψεκασμών. 

Παρακάτω: "Το κόστος των αεροψεκασμών είναι το ίδιο με το γαλλικό 

ανάλογο ελικόπτερο της Aerospatiale (με συγχωρείτε για την προφορά, είναι 

γαλλικό ελικόπτερο, προφανώς γνωστής εταιρείας). Το περί ου ο λόγος ελικόπτερο, 

το πολωνικό, είναι ελάχιστα λιγότερο άνετο και ευκίνητο από τα αντίστοιχα δυτικά. 

Δε φτάνει τα επίπεδα της τελευταίας τεχνολογίας, όμως διαθέτει όλες τις σημα

ντικές λειτουργίες και τα συστήματα των ελικοπτέρων που είναι σε χρήση σήμερα". 

Και συνεχίζουν: "Το 'Kania Kitty Hawk' συγκρίνεται ευνο'ίκά με το γερμανικό 
παρόμοιό του ελικόπτερο, το ΜΒΒ/ΒΟ-1Ο5, καθόσον, έχοντας λιγότερη ακτίνα 

δράσης κατά 10% και λιγότερη ταχύτητα κατά 15%, μεταφέρει διπλάσιο ωφέλιμο 
φορτίο". 

Τα "ανεύθυνα" Υπουργεία όμως δεν αρκέστηκαν ούτε στην πολυσέλιδη μελέτη 

των Κυπριακών Αερογραμμών και ζήτησαν ακόμα μια γνώμη από Έλληνες ειδι

κούς, οι οποίοι είπαν: 

"Το περί ου ο λόγος ελικόπτερο είναι εφοδιασμένο με στοιχεία σύγχρονης 

τεχνολογίας και με δυο κινητήρες αποδεδειγμένα αξιόπιστους, δεδομένου ότι χρησι

μοποιούνται στα ελικόπτερα του ελληνικού στρατού ξηράς. Το υπόψη ελικόπτερο 

έχει σχεδιαστεί, ώστε να τροποποιείται σε ελάχιστο χρόνο και με λίγες εργατοώρες 

στις κατωτέρω διαμορφώσεις: Πρώτο, μεταφορά προσωπικού (9 επιβάτες), δεύτερο, 
μεταφορά σημαντικών προσώπων (5 επιβάτες), τρίτο, μεταφορά φορτίου (1 200 κιλά 
εσωτερικά ή 800 εξωτερικά με βαρούλκο), τέταρτο, μεταφορά ασθενών (2 φορεία και 
2 επιβάτες), πέμπτο, αγροτικές καλλιέργειες (αεροψεκασμοί, σπορά, σκόνισμα), 

έκτο, αεροναυαγοσωστικό με βαρούλκο και, έβδομο, μεταφορά εξωτερικών 

φορτίων". 

Και συνεχίζουν: "Οι επιχειρησιακές του δυνατότητες κρίνονται ικανοποιη

τικές, οι απαιτήσεις συντήρησης είναι παρόμοιες με αυτές των ελικοπτέρων της 

Πολιτικής Αεροπορίας και εκτιμάται ότι δε θα αντιμετωπισθούν ιδιαίτερα προβλή

ματα. Υπογραφή: Γενικό Επιτελείο Αεροπορίας της Ελλάδας, Υποπτέραρχος Σταυ

ρακάκης, Υπαρχηγός ΓΕΝ. 
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Συνεχίστηκε όμως η διερεύνηση και πάρθηκαν οι απόψεις των διάφορων 

τμημάτων που εμπλέκονταν σ' αυτή την αγορά. Το Τμήμα Αλιείας με επιστολή του 

το Νοέμβριο του 1988 λέγ.ει ότι τα ελικόπτερα . δεν παρουσιάζουν κανένα πρόβλημα 
για την εκτέλεση περιπολιών και ότι μπορούν να χρησιμοποιηθούν για ψεκασμό με 

διαλυτικά κατά κηλίδων πετρελαίου στη θάλασσα και για άμεση μεταφορά εξοπλι

σμού για καταπολέμηση της ρύπανσης της θάλασσας σε πολύ επείγοντα περιστα

τικά. Όμως, το Τμήμα Αλιείας δεν αρκέστηκε στις δικές του γνώσεις στο θέμα. Με 

τέλεξ που έστειλε στην Υπηρεσία Προγραμμάτων των Ηνωμένων Εθνών για το 

Περιβάλλον (UNEP) ζήτησε και πήρε στοιχεία για τις δυνατότητες του ελικοπτέρου 
και για τον εξοπλισμό που έπρεπε να εξασφαλιστεί και ο οποίος περιλήφθηκε στην 

παραγγελία. 

Το Τμήμα Δασών με επιστολή του πάλι το Νοέμβριο του 1988 αναφέρει ότι, σε 
περιπτώσεις που η πυρκαγιά είναι σε σημεία μη προσπελάσιμα, η μεταφορά δασοπυ
ροσβεστών με το ελικόπτερο είναι πολύ χρήσιμη. Ακόμα, σε περίπτωση που μια 

πυρκαγιά δεν προληφθεί και πάρει διαστάσεις, ο υπεύθυνος συντονιστής δεν μπορεί 

να έχει προσωπική γνώμη της πυρκαγιάς, για να κατευθύνει τις δυνάμεις ανάλογα 

με τις ανάγκες. Στις περιπτώσεις αυτές η χρήση ελικοπτέρου ως ιπτάμενου αρχη

γείου λύνει το πρόβλημα σε μεγάλο βαθμό. 

Ο κ. Michael Hancock, εμπειρογνώμονας της F ΑΟ σε θέματα πυροπροστασίας, 
σε έκθεσή του που έκαμε για το Τμήμα Δασών το 1987, όταν επισκέφθηκε την 
Κύπρο, εισηγείται την αγορά ελικοπτέρου ως συμπληρωματικού μέσου για τις 

επιχειρήσεις δασοπυρόσβεσης και δίνει τα βασικά χαρακτηριστικά του, τα οποία 

ανταποκρίνονται βασικά στα δεδομένα του πολωνικού ελικοπτέρου. 

"Ακόμα, συνεχίζει το Τμήμα Δασών, το ελικόπτερο μπορεί να χρησιμοποιηθεί 

για την καταπολέμηση της πιτυοκάμπης και της γυφτοκάμπης των δασών". Και 
καταλήγει: "Για καλύτερη αξιοποίηση του ελικοπτέρου εισηγούμαι όπως τεθεί κάτω 

από τη διοικητική ευθύνη του Υπουργείου Γεωργίας και όπως παραχωρείται 

ανάλογα με τις προτεραιότητες στα διάφορα τμήματα. Κατά τη γνώμη μου, λέει ο 

λειτουργός, πρώτη προτεραιότητα έχει η πυροπροστασία και δεύτερη η καταπολέ

μηση των κηλίδων πετρελαίου" . 

Θέματα ασφάλειας και απόδοσης του ε~ικoπτέρoυ 

Οι τεχνικοί των Κυπριακών Αερογραμμών γι' αυτό το θέμα λέγουν: "Το ελικό

πτερο είναι σχεδιασμένο, ώστε να πιστοποιείται ότι ανταποκρίνεται στο Far 29, 
δηλαδή στις απαιτήσεις των Ομοσπονδιακών Αρχών Αεροπορίας των ΗΠΑ, μέρος 

29, που καθορίζει τα επίπεδα καταλληλότητας πτήσεων στην κατηγορία των μεταφο
ρικών ελικοπτέρων". 

Και συνεχίζει ο μηχανικός των Κυπριακών Αερογραμμών: "Γνωρίζοντας την 

Πολωνία ως παλαιό μέλος του Διεθνούς Οργανισμού Πολιτικής Αεροπορίας και την 

ιστορία της αεροναυπηγικής βιομηχανίας της χώρας, δεν έχω καμιά αμφιβολία ότι ο 

σχεδιασμός ανταποκρίνεται στο Far 29". 

Παρ' όλον ' τούτο τα "ανεύθυνα" Υπουργεία και οι Υπουργοί ζήτησαν και 
πήραν επίσημο πιστοποιητικό από την Πολωνία που βεβαιώνει την αντιστοιχία του 

Kania με το Far 29. 

Όσους κόπτονται για την ασφάλεια και την απόδοση τους παρακαλώ να αντι

ληφθούν ότι το ίδιο το σκάφος είναι εφοδιασμένο με δυο μηχανές που του επιτρέ
πουν, έστω και αν η μια πάθει βλάβη και σταματήσει εντελώς, να μπορεί να κινείται 

μόνο με τη μια και να φτάνει ασφαλές στον προορισμό του. Αυτό δίνει το μέτρο της 

ασφάλειας σε σύγκριση με τα ελικόπτερα που έχουν μόνο μία μηχανή. 
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Και τις γενικές εκτιμήσεις, που ανέφερα προηγουμένως, των Κυπριακών 

Αερογραμμών έρχεται να επιβεβαιώσει ένα έγκυρο τεχνικό περιοδικό, το "Flight 
International", το οποίο στην έκδοσή του του Αυγούστου του 1991, όπου γίνεται μια 
ανασκόπηση της τρέχουσας παραγωγής αεροπλάνων και ελικοπτέρων σΙ όλο τον 

κόσμο, αναφέρει τα εξής: 

"Το Kania έχει αναπτυχθεί στη βάση του ΜΙ-2. Το ΜΙ-2 είναι ένα πασίγνωστο, 
μέσου τύπου σοβιετικό στρατιωτικό ελικόπτερο. Σε συνεργασία με την Allison των 
Ηνωμένων Πολιτειών έγινε νέος σχεδιασμός του χώρου του πιλότου και εγκαταστά

θηκαν βελτιωμένα συστήματα ελέγχου. Κατασκευάζεται σε διάφορους τύπους και ο 
στρατιωτικός τύπος του Kania έχει εξαχθεί σε μεγάλους αριθμούς, περί τα 
1 000 τεμάχια, σε χώρες της Ανατολικής Ευρώπης". Αυτά λέει το "Flight 
International" . 

Η τιμή αγοράς των ελικοπτέρων 

Η τιμή αγοράς ανά τεμάχιο, και αυτό σε συνθήκες αντισταθμιστικού εμπορίου, 

είναι μόνο $820.000, τη στιγμή που η τιμή του αντίστοιχου γερμανικού ΒΟ-1Ο5 με το 
οποίο το Kania συγκρίνεται ευνο'ίκά είναι, σύμφωνα με τους τεχνικούς των 
Κυπριακών Αερογραμμών, $1,2 εκ., δηλαδή 50% πιο ακριβό από το πολωνικό και 
αυτό χωρίς τη διάθεση οποιωνδήποτε κρασιών. 

Στα θέματα της αξίας του ψεκαστικού εξοπλισμού το λιγότερο που μπορεί να 

πει κανένας είναι ότι ο κ. Χρυσοστόμου δε μελέτησε καλά τους αριθμούς και μιλά 
για εξοπλισμό αξίας ;(200.000 που είναι αδρανής. Αυτό, αν δε λέγεται από λάθος, 
είναι παραπλάνηση. Ο εξοπλισμός για αεροψεκασμούς, καταπολέμηση κηλίδων και 

λίπανση είναι αξίας μόνο ί35.0ΟΟ. Επαναλαμβάνω ότι το δολάριο λαμβάνεται σε 
ισοτιμία $2,2 προς ±:1. 

Υπάρχουν όμως όργανα, καθώς και εξοπλισμός, που αγοράστηκαν με 

υπόδειξη των τεχνικών και των στρατιωτικών με το ακόλουθο κόστος: Δύο ρανταρ
altimeters ±:11.ΟΟΟ, εξοπλισμός για επιβάτες Π.5ΟΟ, δύο έξτρα χειριστήρια ;[9.500 
(και όσοι μπορεί να μελετήσουν το θέμα αντιλαμβάνονται τι σημαίνει δύο έξτρα 
χειριστήρια, για ποιο σκοπό είναι), σειρά ανταλλακτικών και εξαρτημάτων ;(21 .000 
και εξοπλισμός εδάφους άλλες ;[21.000. Όσο απρόσεχτα και αν ενήργησε κάποιος, 
ώστε να έχει προσθέσει ακόμα και την αξία όλων αυτών των ανόμοιων πραγμάτων, 
και πάλι με δυσκολία φτάνει τις ;[105.000. Οι ;[200.000 πού βρέθηκαν; 

Σε σχέση με την πληρωμή, η αρχική συμφωνία ήταν το 70% της αξίας να 
πληρωθεί με κρασιά, το 10% με άλλα κυπριακά προ'ίόντα και το 20% τοις μετρητοίς. 
Τελικά διαμορφώθηκε ως εξής: 54,5% με κρασιά, 7% με άλλα εμπορεύματα και 

38,5% τοις μετρητοίς. Αυτό το ποσό το οποίο πληρώθηκε τοις μετρητοίς αντιστοιχεί 
σε $720.000 ή ί327.ΟΟΟ. 

Ο κ. Χρυσοστόμου διερωτάται γιατί έγινε αυτή η αλλαγή και επιμελώς 
αποφεύγει την εξήγηση, ενώ τη γνωρίζει. Και έγινε για δυο λόγους αυτή η αλλαγή: 

Πρώτο, επειδή άλλαξε η αξία των ελικοπτέρων, όταν από τα μικρά σκάφη πήγαμε 
στα μεσαίου τύπου Kania. Και δεύτερο, όταν προσφέρθηκε ο τύπος ή ζητήθηκε ο 
τύπος με τις δυο αμερικάνικες μηχανές που αγοράζονται από την Πολωνία σε 
σκληρό συνάλλαγμα. Αναπόφευκτα και δικαιολογημένα άλλαξε ο συσχετισμός 
κρασιού και ποσού που θα πληρωνόταν τοις μετρητοίς. 

Θα έρθουμε τώρα σε ένα άλλο σημείο, αρκετά ενδιαφέρον. Ποια είναι η εται

ρεία PEZETEL και ποια σχέση έχει η εταιρεία Νέμιτσα μαζί της; Η PEZETEL, 
κύριοι συνάδελφοι, ή συγκεκομμένα η PZL είναι ένας μεγάλος οργανισμός εξωτε
ρικού εμπορίου, όπως αναφέρουν και τα φυλλάδια και οι κατάλογοί της, που συντο
νίζει και οργανώνει την εξαγωγική δραστηριότητα πολλών εργοστασίων σ' ολόκληρη 
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την Πολωνία. Αυτό ήταν κάτι το πολύ διαδεδομένο σ' όλες τις χώρες της Ανατο

λικής Ευρώπης, επειδή οι εξαγωγές των εργοστασίων ήταν περιορισμένες και συχνά 

απουσίαζε η πείρα του διεθνούς εμπορίου. Γι' αυτό, οργάνωναν ή συνέπρατταν σε 

κοινούς εισαγωγικούς-εξαγωγικούς οργανισμούς που εκπλήρωναν αυτό τον προο

ρισμό. Τέτοιος είναι η ΡΕΖΕΤΕΙ, όπως καθαρά βγαίνει ακόμα και για τον πιο αδαή 

από τα φυλλάδια και την αυτοπαρουσίαση της εταιρείας. Η ΡΕΖΕΤΕΙ εξάγΈι μια 
μεγάλη σειρά εμπορευμάτων, όπως αεροπλάνα, ελικόπτερα, ηλεκτρικά οχήματα, 

ηλεκτρογεννήτριες, μηχανές ντίζελ, εξοπλισμό για υδραυλικά συστήματα, εξαρτή

ματα γενικής χρήσης και άλλα. 

Το κάθε εργοστάσιο, ακόμα και ο κάθε ξέχωρος τομέας παραγωγής στο ίδιο 

εργοστάσιο, ως συνήθως -μιλούμε για μεγάλης κλίμακας παραγωγή- αναζητεί και 

ορίζει το δικό του αντιπρόσωπο στο εξωτερικό. Και αυτό είναι πολύ διαδεδομένο 

στο εμπόριο λόγω του διαφορετικού χαρακτήρα των προ'ίόντων που συχνά παράγει 

αυτό το εργοστάσιο και της γνωστής εμπορικής πρακτικής "να μη βάζεις ποτέ τα 

αυγά σου σ' ένα καλάθι". 

Αυτό είναι επίσης διεθνής πρακτική των μεγάλων συγκροτημάτων και αρκεί να 

αναφέρω ότι στη μικρή μας Κύπρο η ιαπωνική εταιρεία TOSHIBA έχει τέσσερις 
διαφορετικούς αντιπροσώπους. Έναν για τα ιατρικά μηχανήματα, άλλον για τις 

μηχανές γραφείου, τρίτο για τις ηλεκτρικές οικιακές συσκευές και τέταρτο για τον 

ηλεκτρονικό εξοπλισμό. Πιθανόν ακόμα να υπάρχουν και άλλοι τους οποίους να 

μην έχω υπόψη μου. Και όλοι αυτοί χρησιμοποιούν το ίδιο εμπορικό όνομα και 

έχουν να κάμουν με την ίδια εταιρεία αλλά με άλλο τμήμα. 

Πώς λοιπόν συνδέεται η εταιρεία Νέμιτσα με την ΡΕΖΕΤΕΙ; Η εταιρεία 

Νέμιτσα είναι μία πρωτοπόρος βιομηχανία στην παραγωγή και εξαγωγή αντλητικών 

συγκροτημάτων. Και προς πίστιν της επισήμανε ότι στο Σουδάν οι πολωνικές υδρό

ψυκτες μηχανές των 15 έως 18 αλόγων είναι πολύ δημοφιλείς, γιατί είναι χαμηλού 
κόστους και απλές στη συντήρηση. Ο συνδυασμός λοιπόν αυτών των μηχανών με τις 

κυπριακές αντλίες έδινε τη δυνατότητα να κερδηθούν πιο εύκολα προσφορές στο 

Σουδάν, το οποίο αποτελεί σημαντικό εξαγωγικό προορισμό για τις κυπριακές 

βιομηχανίες αντλιών. Αναζητήθηκε λοιπόν ο αντιπρόσωπος των πολωνικών 

μηχανών στην Κύπρο και στα χρόνια 1987-1991 γινόταν η εισαγωγή μέσω αυτού. 
Συγκεκριμένα στοιχεία, που μπορούν να παράσχουν στον κάθε ενδιαφερόμενο τα 

αρμόδια τμήματα, λένε τα εξής: Το 1987 αγοράστηκαν 70 μηχανές αξίας $58.000, 
το 1988 ουδεμία, το 1989 αγοράστηκαν 271 μηχανές αξίας $202.000, το 1991 
100 μηχανές αξίας $82.500 και το 1992 μόνο 5 μηχανές αξίας $4.000. 

Όπως βλέπετε, ήταν μικρός ο αριθμός των μηχανών που εισάγονταν, γινόταν 

εδώ στην Κύπρο η εφαρμογή με την αντλία και επανεξάγονταν στο Σουδάν. Και η 

αξία της μηχανής ανά τεμάχιο είναι της τάξης των $800. 

Αυτές οι μηχανές, κύριοι συνάδελφοι, δεν έγινε ποτέ κατορθωτό να διατεθούν 

στην Κύπρο, γιατί είναι υδρόψυκτες, άρα ασυνήθιστες για τον Κύπριο αγρότη, και 

επιπλέον γιατί ο καταναλωτής εδώ είναι από χρόνια προσανατολισμένος στα 

αγγλικά προ'ίόντα και πρόσφατα στα ιαπωνικά σ' αυτό το χώρο των μηχανών. 

Επομένως, αυτή η μηχανή δεν πρόκειται ίσως ποτέ να πουληθεί στην Κύπρο 

και η μόνη χρήση της συνδέεται με τις εκάστοτε προσφορές που μπορεί να κερδίζο

νται για εξαγωγές αντλιών στο Σουδάν. Επομένως, η αντιπροσωπεία για την οποία 

τόσος θόρυβος γίνεται αποτελεί άνθρακα και όχι θησαυρό. 
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Πώς όμως κατέληξε το 1992 να αντιπροσωπεύεται από την εταιρεία Νέμιτσα; 
Αυτό, κύριοι συνάδελφοι, είναι το νομοτελειακό, το φυσιολογικό αποτέλεσμα του 

γεγονότος ότι η εταιρεία αυτή, δηλαδή η εταιρεία Νέμιτσα, από το 1987 μέχρι τώρα 
που μιλούμε ήταν ο μοναδικός, και το υπογραμμίζω, ο μοναδικός αγοραστής στην 

Κύπρο αυτών των μηχανών. Και όσοι ασχολήθηκαν έστω και λίγο με το εμπόριο 

γνωρίζουν πολύ καλά ότι, όταν υπάρχει μόνο ένας πελάτης, ούτε το εργοστάσιο 

ούτε ο ίδιος ο πελάτης είναι διατεθειμένοι επί μακρόν να πληρώνουν προμήθεια σε 

κάποιον που συχνά δεν δχει ανάμειξη ή και ενδιαφέρον για ένα εμπόρευμα. 

Όλα αυτά ήταν και είναι πολύ γνωστά στους ανθρώπους που ασχολούνται 

στον κλάδο των αντλιών και μηχανών και, όταν τον Ιούνιο αυτού του χρόνου ο 

κ. Άριστος Χρυσοστόμου παρουσίασε το αντίγραφο του τέλεξ στην Επιτροπή 

Ελέγχου, σε ανύποπτο χρόνο εξήγησα στην Επιτροπή την κατάσταση και συνέστησα 

λίγη προσοχή. Ο κ. Χάσικος με έλαβε υπόψη και δε δημοσίευσε στην εφημερίδα του 

εκείνο το τέλεξ το οποίο αποκτήθηκε επί σκοπώ. Οι άλλοι ήθελαν να κάμουν τον 

παλικαρά ή τον πολύξερο, γι' αυτό και θα εξηγήσουν στο δικαστήριο τι ξέρουν για 

εκείνο το τέλεξ. 

Σε όσους, επαναλαμβάνω, ξέρουν πρόσωπα και πράγματα είναι γνωστός και ο 

παραλήπτης του τέλεξ, είναι γνωστή και η προσωπική και η επαγγελματική του αντι

παράθεση με την εταιρεία Νέμιτσα και είναι πλήρως κατανοητή η σκοπιμότητα που 

κρύβεται πίσω από την εκμαίευση του τέλεξ αυτού, το οποίο, αν θέλετε τη γνώμη 

μου, δεν είναι τίποτε άλλο παρά ένα κομμάτι χαρτί. Και θα παραμείνει ένα κομμάτι 

χαρτί, εφόσον είναι άγνωστο το τέλεξ το οποίο αρχικά απεστάλη στην ΡΕΖΕΤΕΙ, 

είναι άγνωστο το ερώτημα που υπεβλήθη, για να ληφθεί αυτή η απάντηση. 

Και δεν εξετάζω, κύριοι συνάδελφοι, βεβαίως την πιθανότητα να είναι εντελώς 

πλαστό, καθότι όλοι γνωρίζουν ότι πάνω στη συσκευή του τέλεξ μπορεί να αναπα
ραχθεί οτιδήποτε που στη φωτοτυπία να ξεγελάσει τον καθένα από εμάς. Αυτή την 

πιθανότητα, επαναλαμβάνω, δεν την εξετάζω, διότι θεωρώ ότι το τέλεξ δεν έχει 

καμιά αξία. 

Το μόνο αξιόπιστο έγγραφο είναι η λεγόμενη συμφωνία αντιπροσώπευσης, την 

οποία εγώ τουλάχιστον, εκμεταλλευόμενος τη χθεσινή δημόσια δήλωση της εταιρείας 

Νέμιτσα ότι είναι στη διάθεση κάθε ενδιαφερομένου, ζήτησα και πήρα και την οποία 

καταθέτω στην Βουλή. Μ' αυτό το έγγραφο, για την αυθεντικότητα του οποίου 

μπορεί να ζητηθεί και η επιβεβαίωση του εμπορικού αντιπροσώπου της Πολωνίας 

στην Κύπρο, γίνεται ξεκάθαρο για ποια αντιπροσωπεία μιλούμε, με ημερομηνία 

υπογραφής το Μάρτιο του 1992. 

πριν ανέβω στο βήμα, κύριοι συνάδελφοι, πληροφορήθηκα ότι η πολωνική 

πρεσβεία έχει εκδώσει ανακοίνωση, την οποία επίσης πήρα και την οποία θα κατα

θέσω, που επιβεβαιώνει αυτά τα οποία και αρχικά ισχυριζόμουν και τα οποία 

αποδεικνύονται τώρα με συμπληρωμένα έγγραφα. 

Ο κ. Κληρίδης στην περασμένη συνεδρία, κάμνοντας κακώς, κατά τη γνώμη 

μου, σχόλια από τη θέση του Προεδρεύοντος, είπε ότι μπορεί αυτή η αντιπροσωπεία 

να είναι η ανταμοιβή του κ. Νέμιτσα για τη συμβολή του στην αγορά των ελικο

πτέρων και μας ξαναείπε την κουβέντα για τη γυναίκα του Καίσαρα που πρέπει να 

είναι, αλλά και να φαίνεται τίμια. 
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Καταρχήν, την ιστορία με τον Καίσαρα ο κ. Κληρίδης δεν πρέπει να τη λέγει. 

Κατά δεύτερο λόγο θεωρώ ότι μόνο αν ήταν όλοι χαζοί και ανόητοι, και οι Πολωνοί 

και η εταιρεία Νέμιτσα, θα ίσχυε αυτό που είπε ο κ. Κληρίδης, ότι δηλαδή δόθηκε ως 

ανταμοιβή μια αντιπροσωπεία που δεν πουλά τίποτα στην Κύπρο και μόνο ευκαι

ριακά δίνει κάποιες πενταροδεκάρες στο εξωτερικό. Αυτά λοιπόν για τη σοβαρότητα 

του αντικειμένου με το οποίο ασχολούμαστε όλοι εμείς. 

Όμως υπάρχει και ένα θέμα για τον κ. Χρυσοστόμου. Πώς είναι δυνατό ένας 

Βουλευτής που σέβεται τον εαυτό του να εμπλέκεται σε επαγγελματικές διαφορές 

δύο εταιρειών και να χρησιμοποιεί τέλεξ που στέλνονται και παράγονται έντεχνα 

και τεχνητά, για να πλήξει ο ένας τον άλλον; Εκτός και αν υπάρχει κάτι πέρα από 

αυτό, στο οποίο θα επανέλθω. 

Σ' αυτή την υπόθεση λοιπόν υπάρχει ακόμα κάτι το παράδοξο και το ανεξή

γητο. Είναι οι απόψεις-εισηγήσεις και τα συμπεράσματα ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Τίθεται θέμα σοβαρό, δε θα διακόψω όμως το συνάδελφο. θα τον αφήσω να πει 

ό,τι θέλει και θα πάρει την απάντησή του ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επειδή δε θα ήθελα ούτε να δίνονται χαρακτηρισμοί σκληροί ούτε και να μη 

δίδονται και απαντήσεις, θα παρακαλέσω να κρίνουμε τις πράξεις, αν θέλουμε, 

αλλά να μη γίνονται χαρακτηρισμοί. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Δεν είναι χαρακτηρισμοί, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

"Ένας Βουλευτής που σέβεται τον εαυτό του", είπατε, κύριε Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Βεβαίως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κάπου εκεί σημαίνει πως δεν υπάρχει αυτοσεβασμός και το θεωρώ χαρακτη

ρισμό. Αν θέλετε, να διατηρήσουμε τη συζήτηση σ' ένα επίπεδο και να πούμε ότι 

μένουμε σ' αυτό το επίπεδο, αλλά να μην το ξεπεράσουμε. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Σ' αυτή την υπόθεση, κύριοι σύνάδελφοι, υπάρχει ακόμα κάτι το παράδοξο και 
το ανεξήγητο. Είναι οι απόψεις, οι εισηγήσεις και τα εν πολλοίς αυθαίρετα συμπερά

σματα τα οποία ακούστηκαν στην σύσκεψη που συγκλήθηκε στις 29/9/90 στο 

Γραφείο Προγραμματισμού. Στα αμφισβητούμενα λοιπόν πορίσματα αυτής της 

σύσκεψης στηρίζεται και ο κ. Χρυσοστόμου. 

Οι κατά τα άλλα αξιόλογοι λειτουργοί του τμήματος προέβαλαν ως κύριο 

λόγο σύγκλησης της σύσκεψης την αδυναμία δημιουργίας ενιαίου φορέα για τη 

συντήρηση και λειτουργία των κυβερνητικών πτητικών μέσων. 
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Παράξενη προσέγγιση πραγματικά, διότι, απ' ό,τι ξέρω, πουθενά στον κόσμο 

δεν υπάρχει ενιαίος φορέας που να καλύπτει τόσο ανόμοιες και ανεξάρτητες υπηρε

σίες, όπως ο στρατός, η αεροπορία, η αστυνομία, το Υπουργείο Γεωργίας, το 

Υπουργείο Περιβάλλοντος, αν υπάρχει, αφού η καθεμιά έχει την αποστολή της και 

οφείλει στο δευτερόλεπτο να μπορεί να βρεθεί σε κίνηση και δράση. Παράδοξη ειλι

κρινά προσέγγιση να αναμειγνύουμε τα στρατιωτικά ελικόπτερα, που είναι σχεδόν 

μόνιμα εξοπλισμένα για την άμεση απόκρουση οποιασδήποτε επιβουλής, με τους 

ψεκαστήρες του Υπουργείου Γεωργίας. Δεν μπορεί να υπάρξει ούτε χρειάζtται 

ενιαίος φορέας για υπηρεσίες που είναι και λειτουργούν αυτόνομα και ανεξάρτητα 

λόγω της φύσης και του προορισμού τους. 

Και διερωτώμαι γιατί δεν οργανώνουμε ενιαίο φορέα για πιο απλά πράγματα, 

για παράδειγμα για τον τομέα των μεταφορών. Γιατί να έχουμε τα 500 τόσα 
φορτηγά της Εθνικής Φρουράς να κάθονται στα στρατόπεδα και να μην τα επιστρα

τεύουμε για να κουβαλούν τούβλα και πέτρες για τα δημόσια έργα, να χρησιμο

ποιούνται στην Ηλεκτρομηχανολογική Υπηρεσία ή να μεταφέρουν τους κορμούς 

του δασονομείου και δαπανούμε χιλιάδες λίρες για ενοικιάσεις από τον ιδιωτικό 

τομέα; 

Υπάρχει και θα υπάρχει πολυμορφία και στα πτητικά και στα τεχνικά μέσα 

και σε άλλα μέσα της Δημοκρατίας. Όπως υπάρχει παντού σ' όλες τις χώρες που δεν 

παράγουν οι ίδιες εξοπλισμό και που τον αποκτούν με αγορές από το εξωτερικό. 

Απόλυτες όμως και ατεκμηρίωτες θέσεις εκφράστηκαν σ' αυτή τη σύσκεψη και 

από άλλες πλευρές. "Τα ελικόπτερα αυτά δεν μπορούν να καλύψουν οποιεσδήποτε 

στρατιωτικές ανάγκες της Εθνικής Φρουράς" είπε ο εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Άμυνας. 

Σ' ένα χρόνο όμως ο ίδιος εκπρόσωπος υπογράφει επιστολή η οποία λέγει ότι 
τα Kania της ΡΕΖΕΤΕΙ παρουσιάζουν ορισμένα πλεονεκτήματα, όπως η δυνατό
τητα μεταφοράς οκτώ ανδρών, καθώς και το ότι διαθέτουν δύο μηχανές και 

πλωτήρες ανάγκης και είναι κατάλληλα για αποστολές πάνω από τη θάλασσα. "Και 

επομένως, καταλήγει η επιστολή, κρίνονται καταλληλότερα έναντι των ελικοπτέρων 

BelJ της Εθνικής Φρουράς σε θέματα εκπαίδευσης ανδρών των ειδικών δυνάμεων" 
και διατυπώνεται η παράκληση για συμπληρωματική χρησιμοποίηση των ελικο

πτέρων ΡΕΖΕΤΕΙ επ' ωφελεία της Εθνικής Φρουράς. 

Με αυτή τη θέση από την πλευρά του Υπουργείου Άμυνας αναιρούνται και οι 

προηγούμενες απόψεις και επιφυλάξεις τόσο του στρατηγού Μαρκόπουλου όσο και 

άλλων που εν πάση περιπτώσει διαφωνούσαν με τους κατεξοχήν ειδικούς, τους 

αξιωματικούς της Αεροπορίας, οι οποίοι έλεγαν ότι τα σκάφη μπορούσαν να χρησι

μοποιηθούν και να εξυπηρετηθούν από την Εθνική Φρουρά, εφόσον το κύριό τους 

στοιχείο, η μηχανή, ήταν η μηχανή Allison η οποία είναι γνωστή στην Εθνική 

Φρουρά και έτσι δε θα υπήρχε σοβαρό πρόβλημα συντήρησης. 

Γράφτηκε ακόμα στις εφημερίδες υπό μορφή "αποκάλυψης" ότι η κυβέρνηση 

επιχορηγεί αεροψεκασμούς με ιδιωτικά ελικόπτερα, ενώ τα κρατικά δε χρησιμο

ποιούνται. Και ο συντάκτης μάλιστα περίμενε και διάψευση. Είναι γνωστό, κύριοι 

συνάδελφοι -σε όσους δεν είναι γνωστό, ας το μάθουν- ότι τους αεροψεκασμούς των 

φυτειών δεν τους κάμνει η κυβέρνηση αλλά τα συμβούλια προστασίας που απαρτίζο

νται από τον ιδιοκτήτη των καλλιεργειών. Αυτά λοιπόν τα συμβούλια προκηρύσ

σουν προσφορές ή αποφασίζουν και αναθέτουν στον έναν ή άλλο ιδιώτη ή στις 

\ 
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υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας την εργασία. Ανεξάρτητα όμως από το ποιος 

θα κάμει τελικά τον αεροψεκασμό, το Υπουργείο επιχορηγεί και τον εαυτό του και 

τους ιδιώτες με ποσοστό 10% επί των εξόδων και είναι αυτά τα κονδύλια που 
φαίνονται στους προϋπολογισμούς, οι επιχορηγήσεις δηλαδή και όχι δαπάνες. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, απ' όσα έχω αναφέρει και από πάρα 

πολλά άλλα που υπάρχουν στα έγγραφα που αφορούν την υπόθεση αυτή βγαίνουν 

αβίαστα ορισμένα συμπεράσματα, γιατί έχουμε μια περίπτωση που όλες της οι 

παράμετροι είναι γνωστές και διάφανες. Δηλαδή: 

1) Είχαμε εμπόρευμα (κρασί) παλιών εσοδειών που δεν μπορούσε να πουληθεί 
στην ελεύθερη αγορά. 

2) Είχαμε τον κίνδυνο καταστροφής του ή την ανάγκη για μεταποίηση και 
εξαγωγή του με επιπρόσθετη μεγάλη δαπάνη. 

3) Είχαμε ένα συνεργατικό οργανισμό που αντιμετώπιζε πρόβλημα αποθε
μάτων και ρευστότητας και δυσκολίες στην παραλαβή νέας εσοδείας σταφυλιών. 

4) Είχαμε μια χώρα, την Πολωνία, που ήταν έτοιμη να αγοράσει το εμπόρευμα 
με ανταλλαγή κατά το 50% με χρήσιμα μηχανήματα. 

5) Είχαμε θετικές γνωματεύσεις για την τεχνική κατάσταση και ικανότητα των 
ελικοπτέρων, καθώς και αξιόπιστες εγγυήσεις. 

6) Υπήρχε και υπάρχει ευρύς τομέας χρήσης και αξιοποίησης των ελικο
πτέρων. 

7) Είχαμε την υπογραφή του συμβολαίου και ολοκληρώθηκε με αυτό η εμπο
ρική πράξη στην εντέλεια και όλο αυτό το πράγμα, όλη αυτή την εργασία εμείς την 

ονομάζουμε "επιπολαιότητα" και "ανευθυνότητα". 

Είναι για να συγκρίνω και να υπενθυμίσω τους χαρακτηρισμούς για τους 

οποίους γίνεται διαμαρτυρία. 

Πουλήσαμε τα κρασιά μας, αδειάσαμε τις στέρνες μας, παραλάβαμε νέα 

εσοδεία σταφυλιών, ο ΣΟΔΑΠ πληρώθηκε με το παραπάνω τα κρασιά του, ο φορο

λογούμενος και το κράτος γλίτωσαν 458.000, πληρώσαμε σε συνάλλαγμα μόνο 
323.000, αποκτήσαμε δυο αξιόπιστα ελικόπτερα και αυτό χωρίς συστολή το ονομά
ζουμε "σκάνδαλο". Αντί να εκφράσουμε την ικανοποίησή μας γι' αυτή την επιτυχη

μένη προσπάθεια μαζί με όλες τις παρατηρήσεις και κρίσεις μας για τυχόν λάθη και 

αδυναμίες, προσπαθούμε να αμαυρώσουμε όχι μόνο την ίδια την προσπάθεια αλλά 

και την εντιμότητα και την αξιοπρέπεια κάποιων ανθρώπων. 

Αυτό όμως που ίσως η πλειοψηφία της Βουλής δε θα βρει τη δύναμη να το 

κάμει το έχει ήδη επιτελέσει ο απουσιάζων αυτή τη στιγμή συνάδελφος κ. Κίμων 

Παναγίδης, διευθυντής του ΣΟΔΑΠ, που σε επιστολή του προς το Υπουργείο Εμπο

ρίου, ημερομηνίας 25/8/89, λέγει κατά λέξη: 

"Θέλουμε να εκφράσουμε τις θερμές μας ευχαριστίες προς τον Υπουργό Εμπο

ρίου και Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα και τους λειτουργούς του Υπουργείου του 

για τη σημαντική βοήθεια ώστε να υπογραφεί η συμφωνία της αγοράς των δυο ελικο

πτέρων με αποτέλεσμα να υπογράψουμε με την AGROS Πολωνίας τη συμφωνία 
πώλησης των κρασιών, επιλύοντας έτσι το σοβαρό πρόβλημα της διάθεσης των 

ερυθρών ξηρών παλαιών εσοδειών". 
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Είναι ακριβώς, κύριοι συνάδελφοι, σε τέτοιες στιγμές που, ενώ μια υπόθεση 

είναι καθαρή, ξεσηκώνει κάποιος τέτοιο κύμα παραπληροφόρησης, θορύβου και 

προσωπικής επίθεσης, ώστε να διερωτάται κάποιος μήπως υπάρχουν άλλα κίνητρα 

πέρα από το περιλάλητο πάθος για χρηστή διοίκηση και έλεγχο των δαπανών. 

Μήπως υπάρχουν άγνωστες σ' εμάς αντιπαραθέσεις και ανταγωνισμοί που 

ξεκαθαρίζονται με αυτό τον τρόπο; 

Μήπως για παράδειγμα ο κ. Χρυσοστόμου έχει στο στομάχι τον Υπουργό 

Εμπορίου για καταγγελίες που έγιναν, ενάντια στην εταιρεία "Γ.Ε.Ε. ΜΕΡΡΑΣ Λτδ", ' 
στην οποία είναι μέτοχος και διευθυντής, για παράνομη λατόμηση αμμοχάλικων στο 

Μερρά Ακρωτηρίου; 

Μήπως ο κ. Χρυσοστόμου θέλει να ανταποδώσει τα ίσα στον κ. Νέμιτσα, 

επειδή το Υπουργείο Εμπορίου δεν παραχωρούσε άδεια στην εταιρεία του για 

προνόμιο λατομείου στην κοίτη του ποταμού Κούρρη; 

Εγώ δε γνωρίζω. Όμως ρωτώ και θα δεχθώ την απάντηση του κ. Άριστου 

Χρυσοστόμου, όποια και αν είναι. Κατά τα άλλα, δε συζητούμε, κύριοι συνάδελφοι, 

για σκάνδαλο ή για ανεύθυνη ενέργεια αλλά για μια εκ των πραγμάτων αναπό

φευκτη αλλά συνετή και σωτήρια πολιτική απόφαση και εμπορική πράξη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: ' 

Κύριε Χρίστου, δε θεώρησα σωστό κι εγώ να σας διακόψω, αλλά έχω την εντύ

πωση πως μπορούμε να κάμνουμε κριτική σ' ένα συνάδελφο διαφωνώντας με τις 

θέσεις του και με τον τρόπο που θέτει ένα πράγμα. Αλλά το να του αποδίδουμε 

κίνητρα τα οποία να προέρχονται από δικές του δραστηριότητες νομίζω ότι ίσως 

είναι κάπως άδικο. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε. Από αυτό εδώ το βήμα με την ίδια συλλογι

στική, με την ίδια προσέγγιση έχουν προσαφθεί σοβαρότατες κατηγορίες εναντίον 

ενός Υπουργού με ανάμειξη της ιδιότητάς του ως δημόσιου προσώπου με την επαγ

γελματική του ιδιότητα. Παρακαλώ, βρέστε μου πού δεν υπάρχει αντιστοιχία του 

ενός με το άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χρίστου, κι εγώ θα έλεγα ότι, αν υπήρχε αυτή η καταγγελία εναντίον 

του κυρίου Υπουργού, έπρεπε να είχε στοιχειοθετηθεί, αν εγώ προήδρευα. Λέγω 

όμως ότι και ,μεταξύ συναδέλφων, ανεξάρτητα από οτιδήποτε άλλο, κάποιοι χαρα

κτηρισμοί είναι καλύτερα να λείπουν, για να κρατούμε εμείς ως Βουλή ένα επίπεδο. 

Δεν είμαι ευτυχής αν έγιναν κάποιοι άλλοι χαρακτηρισμοί που δεν έχουν στοιχειο

θετηθεί. Εκείνο το οποίο λέγω -θα σας δώσω το λόγο, κύριε Χρυσοστόμου- είναι το 

εξής: Σ' αυτό το σύστημα το οποίο έχουμε εδώ ο καθένας είναι αθώος μέχρις αποδεί

ξεως του εναντίου. Κατά συνέπεια, δεν μπορεί να αφήνονται υπονοούμενα από 

καμιά πλευρά, εκτός αν υπάρχουν αποδείξεις. Μπορεί να γίνεται έρευνα, αλλά, και 

αν έγιναν υπονοούμενα και για τον Υπουργό ή για οποιονδήποτε άλλο χωρίς να 

υπάρχουν αποδείξεις, και αυτό είναι λάθος. Δεν είναι ειδικά εσάς που θέλω να 

ψέξω, αλλά θέλω να ψέξω γενικότερα μιά τάση να προσάπτονται κατηγορίες χωρίς 
να υπάρχουν αποδείξεις. 
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Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε. Εδώ έχουν μαζευτεί όχι απλώς υπονοούμενα 

αλλά βαριές κατηγορίες. Βαριές κατηγορίες οι οποίες τοποθετούνται όχι υποθετικά, 

όχι με ερώτημα. Εγώ δεν έδωσα μόνο το ευεργέτημα της αμφιβολίας στον κ. Χρυσο

στόμου. εγώ του είπα: "Είμαι έτοιμος να δεχτώ τη δική σας απάντηση". Έχουν 

συσσωρευθεί και ουδείς ούτε στην αίθουσα της ολομέλειας ούτε στις αίθουσες των 

Επιτροπών ούτε εκεί που συζητούνται μπροστά στον τύπο σηκώθηκε για να υπερα

σπιστεί τουλάχιστον τα θέματα τάξης, τα θέματα διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Οπωσδήποτε, εγώ λέω από τώρα και στο εξής να κοιτάξουμε ορισμένα πράγ

ματα να μπαίνουν πάνω στη βάση, η οποία βάση κατοχυρώνεται στην ίδια τη νομο

θεσία μας, ότι ο καθένας εδώ είναι αθώος μέχρις αποδείξεως του εναντίου. 

Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, σίγουρα θα διαφωνήσω έντονα με τις απόψεις του κ. Χρίστου 

και τα υπονοούμενά του για το συνάδελφο Άριστο Χρυσοστόμου. 

Συμφωνώ πλήρως με τις παρατηρήσεις της έδρας ότι κάποιοι θεσμοί πρέπει να 

προστατεύονται και έχω την άποψη ότι αν κάποιοι συνάδελφοι στις ομιλίες τους 

άφησαν υπονοούμενα -χωρίς να εκφέρω γνώμη για το αν έγινε η όχι το το πράγμα

επειδή παρακολούθησα τις ομιλίες, πιστεύω ότι ούτε ο κ. Άριστος Χρυσοστόμου 

ούτε ο κ. Σωκράτης Χάσικος άφησαν υπονοούμενα σε βάρος του Υπουργού της 

μορφής των υπονοουμένων που αφέθησαν αυτή τη στιγμή σε βάρος ενός έντιμου 

συναδέλφου. Νομίζω ότι κάπου το κολάνιν έπιασε και τον κ. Κληρίδη . Δηλαδή μας 

είπε ο κ. Χρίστου ότι ο κ. Κληρίδης δεν πρέπει να μιλά για τη γυναίκα του Καίσαρα. 

Αν υπάρχει κάποιος που δικαιούται να μιλά για τη γυναίκα του Καίσαρα, αυτός 

είναι ο Κληρίδης, εναντίον του οποίου μπορούμε να προσάψουμε πολιτικά σφάλ

ματα παντός είδους, αλλά στον τομέα της εντιμότητας κατά τη διάρκεια του πολι

τικού του βίου δεν υπάρχει κανένας σ' αυτό τον τόπο που να αμφισβητεί ότι ο 

άνδρας υπήρξε πρότυπο εντίμου συμπεριφοράς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

θέλω να πιστεύω ότι στην Κύπρο δεν έχουμε Καίσαρες οπωσδήποτε. 

Ο κ. Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι πάρα πολύ να πω πως δυστυχώς στο Σώμα αυτό δε 

δίνονται οι ίδιες ευκαιρίες και δε συμπεριφερόμαστε σε όλους τους ομιλητές με τον 

ίδιο τρόπο. 

Ήμαστε μάρτυρες στην περασμένη συνεδρία της Βουλής στην οποία εσείς δεν 

ήσαστε παρών, ήταν ο κ. Κληρίδης που προήδρευε, και προκαλώ την προεδρία να 

δώσει εντολή να διαβαστεί επί λέξει το πρακτικό της ομιλίας του συναδέλφου 

Χρυσοστόμου ο οποίος είπε: ''Ο κ. Νέμιτσας έδωσε την αντιπροσωπεία στην πολω

νική εταιρεία διότι ήταν αντιπρόσωπός της στην Κύπρο". Γεγονός που δεν ήταν καν 

αληθές, διότι, όταν έκατσε κάτω ο κ. Χρυσοστόμου, αναγκάστηκε να δεχτεί ότι η 

αντιπροσωπεία στην εταιρεία Νέμιτσα δόθηκε το 1992 και όχι το 1989 που αγορά
στηκαν τα ελικόπτερα. 
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Συνεπώς, όταν από το βήμα αυτό της Βουλής εξυβρίζεται και όχι απλώς 
αφήνονται υπονοούμενα, αλλά εξυβρίζεται οποιοσδήποτε πολίτης και ιδιαίτερα 

ένας Υπουργός αυτής της χώρας, νομίζω ότι δεν είναι ορθό να επιρρίπτουμε 
ευθύνες σε οποιοδήποτε ομιλητή προσπαθεί να υπερασπίσει είτε τον Υπουργό είτε 
οποιαδήποτε άλλη προσωπικότητα έχει εξυβριστεί από αυτό το βήμα της Βουλής. 

Ο κ. Χρίστου πολύ ευθαρσώς δεν άφησε υπονοούμενα. Ανέφερε ότι συζητού
νται αυτά τα θέματα της διαφοράς του κ. Χρυσοστόμου με τον Υπουργό και δήλωσε 

ευθαρσώς ότι είναι έτοιμος να δεχτεί ασυζητητί την απάντηση και τις απόψεις 
του κ. Χρυσοστόμου. Δε βλέπω για ποιο το λόγο συνεπώς ο κ. Χρίστου έχει ξεπε
ράσει τα όρια παρά τα όσα έχουν αναφερθεί εναντίον κάποιου Υπουργού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, να μου επιτρέψετε. Βεβαίως, όπως σωστά αναφέρθηκε, εγώ δεν προή

δρευα, αλλά θα ήθελα εγώ τουλάχιστον ως Πρόεδρος της Βουλής να βάλω κάποιες 
θέσεις. 

πρώτα πρώτα εγώ ο ίδιος δε δέχομαι να υπάρχουν δύο μέτρα και δύο σταθμά. 
Δηλαδή, με άλλα λόγια, δεν επιτρέπεται σε κάποιον να προβαίνει σε κατηγορίες που 

να μη στοιχειοθετούνται και μετά να μη δικαιούται κάποιος να απαντήσει τουλάχι
στον με τον ίδιο τρόπο. Γι' αυτό, λέγω, κρατούμε αυτό το ένα επίπεδο. 

Το δεύτερο επίπεδο είναι ότι δεν μπορούμε να προβαίνουμε σε χαρακτηρι
σμο:ύς και να καταγγέλλουμε κάτι χωρίς να υπάρχει επαρκής απόδειξη. Αυτές είναι 

δύο αρχές που τουλάχιστον εγώ θα προσπαθήσω να κρατήσω στη συζήτηση. 

Ίσως, κατά την άποψή μου, βλέποντας την τροπή της συζήτησης, θα ήταν καλύ

τερα να είχε εξαντληθεί το θέμα στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή, όπου θα 

προσκομίζονταν όλα τα στοιχεία. Ίσως θα ήταν και καλύτερο να γινόταν κλειστή 

συνεδρία, αν χρειαζόταν, και μετά να βγαίναμε στην ολομέλεια, για να λέγονταν 

διάφορα πράγματα από τη μια ή την άλλη πλευρά. 

Το λόγο έχει ο κ. Χρυσοστόμου. Ο κ. Μάτσης ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό
σωπος έχει προτεραιότητα. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είμαι ένθερμος θιασώτης του έντιμου διαλόγου πάνω σε όλα 

τα επίπεδα. Και γνωρίζω ποιος είναι ο ρόλος της Εκτελεστικής Εξουσίας και ποιος 

είναι ο εξειδικευμένος ρόλος της Νομοθετικής. Εδώ, από το βήμα της Βουλής ο 

Προεδρεύων, όταν επισημάνθηκε ότι ένας Υπουργός -και δεν εξετάζω ποιος είναι ο 

Υπουργός- αντιπροσώπευε εταιρεία για την οποία η πλειοψηφία των Μελών της 

Επιτροπής που διερεύνησε το θέμα είχε κρίνει ότι ήταν πολύ λανθασμένη και πολύ 
ανεπαρκής η απόφαση αγοράς, ζήτησε να ερευνηθεί το θέμα. Πού είναι τα υπονοού
μενα και ποιος ο ρόλος της Βουλής, κύριε Πρόεδρε; Δηλαδή η Εκτελεστική Εξουσία 

με τη συλλογιστική του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΑΚΕΛ είναι έξω από 

οποιαδήποτε κριτική ή διερεύνηση θεμάτων; Για όνομα του Θεού! Αν αυτός είναι ο 

ρόλος μας, τότε να κλείσουμε τη Βουλή. Και αν αυτά τα οποία είπε ο κ. Χρίστου για 

το συνάδελφο κ. Χρυσοστόμου δεν είχαν υπονοούμενα, τότε δεν ξέρω τι σημαίνει 

υπονοούμενα. 

Λυπούμαι, κύριε Πρόεδρε, αλλά αυτή η συζήτηση με τον τρόπο που εξελίχθηκε 

και με το πάθος -και θέλω να τονίσω τη λέξη- που παρουσιάζεται από τους συναδέλ

φους του ΑΚΕΛ οδηγεί το Σώμα σε εκτροπή από το ρόλο του. Και τουλάχιστον 

ελπίζω το Σώμα να μη δεχτεί αυτή την εξέλιξη, διότι είναι ο ρόλος μας, πέραν της 

νομοθετικής εξουσίας, να ασκούμε έλεγχο προς πάσαν κατεύθυνση και για τους 

εαυτούς μας, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Ο κ. Χρυσοστόμου, ο κ. Χρίστου και ο κ. Χατζηδημητρίου, για να υπάρξει μια . 
σειρά στα διάφορα κόμματα. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρώτα για όσα έχει πει ο συνάδελφος κ. Αγαπίου, θα τον 

παρακαλούσα να ξαναδιαβάσει την ομιλία μου, για να διαπιστώσει ότι τώρα είπε 

πολλές ανακρίβειες. Δεν είναι αυτά που είχα πει. Έτσι, άμα διαβάσει με προσοχή τα 

πρακτικά της Βουλής και την ομιλία μου, τότε θα διαπιστώσει ότι αυτά που είπα 

δεν ήταν έτσι. 

Όσον αφορά την πρόκληση από το συνάδελφο κ. Χρίστου, την αποδέχομαι και 

θα απαντήσω. Δε ζήτησα να τον διακόψω, διότι δεν υπάρχει τίποτε που να μην αντι

μετωπίζεται με τον καλύτερο τρόπο. Γι' αυτό δε διαμαρτύρομαι για τον τρόπο που 

έχει μιλήσει. Δέχομαι την πρόκληση και θα πάρει την απάντησή του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Ο κ. Χρίστου και ο κ. Χατζηδημητρίου . 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ : 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή πριν από λίγη ώρα διανεμήθηκε το πρακτικό της περα

σμένης συνεδρίας, διαβάζω αυτούσια τα λόγια του κ. Κληρίδη από το πρακτικό. 

Μάλιστα, του κ. Κληρίδη ο οποίος ήταν Προεδρεύων: "Δεν μπορεί ένας Υπουργός 

να εκπροσωπεί την Κυπριακή Δημοκρατία και να διαπραγματεύεται αγορά από 

εταιρείες των οποίων είναι ο ίδιος αντιπρόσωπος". Αυτή είναι δήλωση, κύριε 

Πρόεδρε. Αυτό δεν είναι ούτε καν υπονοούμενο. Αυτό είναι αποδοχή, είναι 

statement. Αυτό δείχνει ότι ο ομιλών αποδέχεται το γεγονός ως τέτοιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χρίστου, έχω την εντύπωση ότι ο κ. Κληρίδης το έθεσε με τον εξής 

τρόπο: Έγινε μια καταγγελία. Αν αληθεύει αυτή η καταγγελία, ως θέμα αρχής, τότε 

είναι σοβαρό το θέμα και πρέπει να εξεταστεί. Δεν ήταν παραδοχή ότι γίνεται κάτι 

τέτοιο. Έβαλε την αρχή ότι, αν δεν εμπεριέχεται πραγματικότητα σε αυτή την καταγ

γελία, τότε πράγματι δεν ευσταθεί. Έτσι πιστεύω ότι είχε τεθεί, γνωρίζοντας τον 

κ. Κληρίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Ο κ. Χατζηδημητρίου, παρακαλώ. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Αν μου επιτρέπετε, επί του σημείου αυτού, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν συμφωνεί ο κ. Χατζηδημητρίου που έχει σειρά ... 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου συμφωνεί. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Θέλοντας και μη. 

(Γέλια) 
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Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αυτό που είπε ο κ. Χρίστου είναι σωστό. Υπεδείχθη στον 

κ. Ά. Χρυσοστόμου και στον κ. Γλ. Κληρίδη ακολούθως ότι η αντιπροσωπεία 

λήφθηκε μετά την πράξη εκείνη. Και πρόσθεσε ο κ. Κληρίδης: "Να εξετάσουμε 

μήπως ελήφθη διά προσφερθείσες υπηρεσίες και η γυναίκα του Καίσαρος δεν αρκεί 

... " κτλ. Ανασκεύασε πολύ ορθώς ο κ. Κληρίδης με αυτό το οποίο είπε και παρακαλώ 
να το διαβάσει και αυτό ο κ. Χρίστου, για να έχουμε μια ολοκληρωμένη εικόνα και 

για να είμαστε σαφείς. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Ευχαρίστως. Να το διαβάσουμε. Ουδέν πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν είναι έτσι, δε χρειάζεται να το επαναλάβουμε. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Να το διαβάσω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Διαβάστε το, κύριε Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Συνεχίζει ο κ. Κληρίδης και λέγει:" διότι δεν μπορεί ένας Υπουργός ο 

οποίος έλαβε μέρος σε μια διαπραγμάτευση εκατομμυρίων δολαρίων αργότερα να 

δέχεται αντιπροσωπεία. Η γυναίκα του Καίσαρα δεν πρέπει μόνο να είναι τίμια, 

αλλά πρέπει και να φαίνεται τίμια. Και κανείς άνθρωπος δεν μπορεί να καταλήξει 

στο συμπέρασμα ότι ήταν κάποια αμοιβή για υπηρεσία προσφερθείσα". Άλλη κατά

ληξη μετά βεβαιότητος. "Γι' αυτό ζητώ η Επιτροπή Ελέγχου να εξετάσει αυτή την 

πτυχή ... " κτλ. Όμως έχουμε δύο όχι υποθέσεις, όχι υπονοούμενα, αλλά δύο δηλώ
σεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χρίστου, θα ήθελα να πω κάτι : Εφόσον γίνεται αυτή η συζήτηση -και το 

λέγω με όλη την επίγνωση της σοβαρότητας- εγώ θεωρώ ότι ο κ. Νέμιτσας είναι 
αθώος αυτών των κατηγοριών μέχρις αποδείξεως του εναντίου. Θέλω όμως να 

τονίσω ότι, αν υπάρχει κάτι προηγούμενο σε αυτό το Σώμα, δημιουργεί μια προδιά

θεση τουλάχιστον μελέτης και εξέτασης. Και θέλω να πω ότι υπήρξε προηγούμενο σε 

αυτό το Σώμα και ότι ο ίδιος ο κ. Κληρίδης τότε έδειξε μια μεγάλη μεγαλοψυχία επί 

του θέματος. Και νομίζω ότι, ακριβώς επί τη βάσει των όσων λέχθηκαν τότε και της 

ευαισθησίας που πρέπει να υπάρχει ένεκα του προηγούμενου, η επιθυμία του ήταν 

τουλάχιστον να εξεταστεί. Λοιπόν, είναι πάνω σε αυτή τη βάση. 

Αλλά πιστεύω ότι έχει κλείσει η συζήτηση σε αυτό το σημείο. Θα συνεχιστεί 

την επόμενη βδομάδα. Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν συνάδελφοι έτοιμοι και η 

συζήτηση θα συνεχιστεί. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου είναι έτοιμος να αγορεύσει; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Όχι, να κάμω μια παρατήρηση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Βεβαίως. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ως τώρα ήμουν συνηθισμένος να μου κάνουν παρατηρήσεις. Δε μου έτυχε 
ακόμα περίπτωση να κάνω παρατήρηση. Τέλος πάντων, θα δυσκολευτώ. 

Πάντως, κύριε Πρόεδρε, γίνεται μια πολύ σημαντική συζήτηση Και είναι 
γεγονός ότι και η ομιλία του κ. Ά. Χρυσοστόμου και του κ. Χρίστου ήταν πράγματι 
μελετημένες ομιλίες που παρουσίασαν δύο όψεις ενός κρίσιμου θέματος που 

βοηθούν στον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Υπάρχει φυσικά η αναφορά στον Υπουργό. 
Ο Υπουργός είναι ένα πολιτικό πρόσωπο. Υπήρξε μια αναφορά μπορώ να πω 
αυστηρή, μπορώ να πω που δημιουργούσε προβλήματα, αλλά δίνεται η ευκαιρία και 
στον ίδιο τον κύριο Υπουργό να θελήσει να έρθει και από το βήμα της Βουλής να 

υπερασπιστεί την υπόθεσή του και να υποστηρίξει και την πολιτική του Υπουργείου 

του. 

Θέλω και εγώ να συμφωνήσω ότι αυτό είναι ένα σημείο και είναι πολύ διαφο
ρετικό από την προσωπική επίθεση και την απόδοση ελατηρίων. Γιατί αλίμονο αν 

αποδίδουμε ελατήρια μεταξύ μας! Και μπορώ να πω ότι περίσσευαν πραγματικά 
στην ομιλία του κ. Χρίστου, που ήταν πολύ σημαντική ομιλία με πληθώρα στοι
χείων. Και σίγουρα θα μπορούσε, καταλήγοντας, να έχει και διαφορετικό αντίκτυπο 

και απήχηση και μέσα στο Σώμα και εκτός Σώματος, αν έλειπε η τελευταία παρά

γραφος. 

Και θα ήθελα να προσθέσω κάτι . Ακριβώς για να διαφυλαχθούμε μεταξύ μας 
από ελατήρια -άλλωστε το δήλωσε και ο ίδιος ο κ. Χρίστου ότι είναι πρόθυμος να 

δεχτεί οποιαδήποτε αναφορά από τον κ . Χρυσοστόμου- και για να λήξει αυτό το 
θέμα, να διαγραφεί και από τα πρακτικά η απόδοση ιδιοτελών ελατηρίων μεταξύ 

συναδέλφων και να αποφεύγεται, όταν συζητείται ένα θέμα, ώστε να διαφυλάξουμε 

κατά κάποιο τρόπο το Σώμα και την τιμή των Βουλευτών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χατζηδημητρίου, εγώ τουλάχιστον, γνωρίζοντας πολύ καλά τον 

κ. Χρίστου και γνωρίζοντας πόσο ψηλό ήθος και επίπεδο κρατά στις συζητήσεις 

-και δεν έχω κανένα λόγο να κάνω φιλοφρόνηση σε κανέναν εδώ- πιστεύω ότι δεν 
ήταν πρόθεσή του να θίξει πραγματικά το συνάδελφο. Ήταν περισσότερο θέμα 
διαλεκτικής αντιμετώπισης του θέματος παρά πρόθεση, διότι τέλειωσε λέγοντας: 

"Εγώ είμαι σίγουρος, λέγει, ότι ο συνάδελφος ό,τι εξήγηση δώσει για εμένα θα είναι 
πλήρως ικανοποιητική''. Γι' αυτό, εγώ τουλάχιστον δε θα ήθελα να πιστέψω ότι ήταν 

πρόθεση του κ. Χρίστου να προσβάλει το συνάδελφο κ. Χρυσοστόμου. 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν με ένα τέλεξ το οποίο εκμαιεύθηκε διατυπώσαμε κατηγορία 

κατά ενός Υπουργού, αυτά που είπα στο Σώμα -και τα είπα εν πλήρη συνειδήσει
λέγονται στην αγορά, λέγονται έξω και είχα υποχρέωση να τα φέρω στο Σώμα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Μα, θα μετατρέψουμε τη Βουλή σε παζάρι; Για όνομα του Θεού! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κύριε Πουργουρίδη, μην τον διακόπτετε, σας παρακαλώ! 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πουργουρίδη, νομίζω ότι οι όροι και οι λέξεις έχουν τη σημασία τους 

και, όπως είπε για τη γλώσσα ο Ψυχάρης "η γλώσσα μπορεί να είναι χυδαία και 
μπορεί να μην είναι χυδαία ανάλογα με το πόση χυδαιότητα έχει αυτός που τη 

χρησιμοποιεί" . 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κύριοι, είναι το ίδιο που λέγουμε ότι δεν υπάρχουν νόθα παιδιά, 
αλλά υπάρχουν νόθοι γονείς. 

Λοιπόν, παρακαλώ έχει τελειώσει η συζήτηση επί του παρόντος. Προχωρούμε. 

Ναι, κύριε Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, διαφωνώ με το να διαγραφούν από τα πρακτικά. Πιστεύω ότι 
η αρχή να διαγράφουμε από τα πρακτικά οτιδήποτε λέγεται σε αυτή την αίθουσα 
παραμορφώνει αυτό που κάνουμε. Γι' αυτό, η άποψή μου είναι ότι ό,τι λέγεται στη 
Βουλή όχι μόνο σε αυτή την περίπτωση αλλά σε κάθε περίπτωση πρέπει να 
γράφεται, για να αποδίδεται και το επίπεδο του καθενός που μιλά. Γι' αυτό η παρά
κλησή μου είναι να παραμείνουν στα πρακτικά και θα δοθούν απαντήσεις, οι οποίες 
και εκείνες θα γραφτούν στα πρακτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λυπούμαι, κύριε Χρυσοστόμου, αλλά την απόφαση κατά πόσο κάτι παραμένει 
ή όχι στα πρακτικά την παίρνω εγώ. Και την απόφαση επίσης κατά πόσο χρησιμο
ποιούνται άλλοι χαρακτηρισμοί εις αντιμετώπισιν των προηγούμενων χαρακτηρι

σμών την παίρνει ο Πρόεδρος της Βουλής, όπως και το κατά πόσο θα επιτρέψει το 

άλφα ή βήτα επίπεδο. Γι' αυτό το λόγο θα αποφασίσω εγώ αν υπάρχει κάτι το οποίο 
θα μείνει ή όχι στα πρακτικά. 

Και προειδοποιώ από τώρα ότι δε θα δεχθώ να συνεχιστούν χαρακτηρισμοί ή 
προσωπικές επιθέσεις, επειδή πρέπει να κρατήσουμε ένα επίπεδο σε αυτή τη Βουλή. 

Και επαναλαμβάνω ότι ο καθένας είναι αθώος μέχρις αποδείξεως του εναντίου. Και 
είναι καλό να αποφεύγονται οποιοιδήποτε υπαινιγμοί θίγουν oπoιoνδή~oτε από 
τους συναδέλφους. Το λέγω και το τονίζω και δεν πρόκειται να επανέλθουμε επί 
αυτού του θέματος . Ο κάθε Πρόεδρος της Βουλής κρατά το επίπεδο που αυτός 

θεωρεί σωστό. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ; 

Είναι επί προσωπικού επιπέδου, κύριε Πρόεδρε, και εγώ θέλω να μείνουν στα 

πρακτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν θέλετε να μείνουν, κύριε Χρυσοστόμου, είναι δικαίωμά σας. Αλλά είναι και 

εμένα δικαίωμά μου να κοιτάξω τα πρακτικά και το τι λέχθηκε προηγουμένως και 

να δω αν υπάρχει η αναλογία εκείνη την οποία ισχυρίζεται ο κ. Χρίστου. Θα το 

αφήσετε κοντά μου το θέμα. Θεωρώ ότι έληξε η συζήτηση και προχωρούμε. Το θέμα 

παραμένει στην ημερήσια διάταξη και όσοι θέλουν να μιλήσουν θα έχουν την 

ευκαιρία να αγορεύσουν την επόμενη Πέμπτη. 

Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 26 Νοεμβρίου 1992, 
στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α' : ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

1) Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποπόιητικός) Νόμος του 1992. 

2) Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 
(Πρόταση νόμου). 

3) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ.35) του 1992. 
4) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο 

Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 6) του 1992. 

• 
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5) Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου - Θέση Γενικού Διευθυντή 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

6) Οι περί Συντάξεων και Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους του 

Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Ελαιοκομικών Προ·ίόντων 

Κανονισμοί του 1992. 

7) Οι περί του Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Ελαιοκομικών 

Προ·ίόντων (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 1992. 

8) Οι περί Ενδείξεων Τιμής (Συγκρίσεις) Κανονισμοί του 1992. 

9) Οι περί Καταδυτικού Επιδόματος των Υποβρύχιων Καταστροφέων του 

Ναυτικού του Στρατού της Δημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1992. 

10) Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

11) Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
1992. 

12) Οι περί Ρυθμίσεως της Μαρίνας "LIMASSOL SHERATON MARINA" 
(Καταβλητέα Δικαιώματα) Κανονισμοί του 1992. 

13) Οι περί Γεωργικών Φαρμάκων Κανονισμοί του 1992. 

14) Οι περί του Κεντρικού Σφαγείου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
1992. 

15) Οι περί Πολιτικής Άμυνας (Γενικοί) Κανονισμοί του 1992. 

16) Οι περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

17) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Γενικές Διατάξεις και 

Πειθαρχία) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

18) Οι περί Ραδιοφωνικών Σταθμών Κανονισμοί του 1992. 

19) Οι περί Τηλεοπτικών Σταθμών Κανονισμοί του 1992. 

20) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Πάφου του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κ. Κατσελλή. Αν είναι για το θέμα που θέλετε να εγγράψετε, είναι στη 

συνέχεια. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Δεν είναι για το θέμα που θέλω να εγγράψω, κύριε Πρόεδρε. Είναι για τρεις 

προτάσεις νόμου οι οποίες καθυστερούν και έτσι δίνεται η εντύπωση ότι έχουν πάει 

στις ελληνικές καλένδες. Η μία είναι μια πρόταση νόμου την οποία είχατε καταθέσει 

εσείς, κύριε Πρόεδρε. Είναι ο περί Καταχωρήσεως Γεννήσεων και Θανάτων (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1991 και ακριβώς τώρα με ορισμένα νέα μέτρα που παίρνει η 
κυβέρνηση για τα τέκνα των εκτοπισθέντων φαίνεται βασικά η δυσμενής διάκριση 

και η ανισότητα μεταξύ των παιδιών από μητέρες πρόσφυγες και πατέρες 

πρόσφυγες και θα ήθελα να σημειώσω ότι καθυστερεί η ολοκλήρωση αυτής της 

πρότασης νόμου και δεν ξέρουμε κατά πόσο θα πάρει η Βουλή θέση ή όχι. 

Οι άλλες δύο προτάσεις νόμου είναι ο περί Εκθέσεως Διαφημίσεων (Έλεγχος) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1991 και ο περί της Υποχρεωτικής Αναγραφής σε μία 
από τις Επίσημες Γλώσσες της Δημοκρατίας των Επωνυμιών, Διαφημίσεων και 

Άλλων Ενδείξεων που Τοποθετούνται σε Δημόσιους Χώρους Νόμος του 1991. Είναι 
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δύο προτάσεις νόμου σχετικά με τις επιγραφές και είναι πολύ γνωστό το θέμα και 
έχει σταματήσει η εξέταση αυτού του θέματος, μόνο και μόνο επειδή ο Γενικός 

Εισαγγελέας έχει γνωμοδοτήσει αρνητικά. Η πρακτική της Βουλής είναι αντίθετη. Δε 
σταματά η ολοκλήρωση της μελέτης ενός θέματος μόνο και μόνο επειδή πήραμε μια 

γνωμοδότηση από τη Γενική Εισαγγελία. Και παρακαλώ αυτά τα τρία θέματα να 
τεθούν για εξέταση επειγόντως από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, να 
μελετηθούν και να ολοκληρωθεί η μελέτη τους, διότι τα θεωρώ πάρα πολύ σοβαρά. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα παρακαλέσω τον Πρόεδgο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών 
να ζητήσει από τα κόμματα να τοποθετηθούν και, αν μεν υπάρχει υποστήριξη, προω
θούνται, αν δεν υπάρχει, τότε θα γίνει Έκθεση, για να απορριφθούν. 

Όσον αφορά το θέμα της πολιτογράφησης των παιδιιον των προσφύγων, πράγ

ματι είναι πάρα πολύ σημαντικό. Πρέπει να το αντιλαμβάνονται οι πρόσφυγες ότι, 

αν δεν πολιτογραφηθούν στις επαρχίες από όπου προέρχονται οι γονείς τους ή ο 
ένας γονέας τους, τότε υπάρχει ο κίνδυνος μετά από μερικά χρόνια, ιδιαίτερα όταν 

περάσει η πρώτη γενιά των προσφύγων, να διαγραφούν οριστικά οι προσφυγικές 

επαρχίες, πράγμα που είμαι σίγουρος ότι κανένας από εμάς δεν επιθυμεί. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή είδαμε το ζήτημα αυτό σήμερα, είπαμε ότι θα μπορού

σαμε να τοποθετηθούμε. Όμως το Δημοκρατικό Κόμμα ζήτησε πίστωση χρόνου, για 

να διαβουλευθεί και να φέρει τη θέση του και έτσι το αφήσαμε για πιο κάτω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα παρακαλέσω τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Δημοκρατικού 

Κόμματος να το δει με την κοινοβουλευτική του ομάδα, αν πρόκειται περί αυτού 

του θέματος. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για το θέμα που 
τιτλοφορείται 'Ή ανάγκη κατάλληλης συντήρησης και προστασίας του 

οπλισμού της Εθνικής Φρουράς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση . ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Σ. 

Χάσικου). (8.1.92). 
2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 

Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που 

τιτλοφορείται 'Ή αγορά δύο ελικοπτέρων από την Πολωνία το 1989". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ά. 

Χρυσοστόμου). (4.11.91). 
(Συνέχιση .της συζήτησης). 

3) 'Ή υποβάθμιση της διεθνούς θέσεως της Κυπριακής Δημοκρατίας και η 
εξίσωσή της προς το τουρκοκυπριακό κατοχικό ψευδοκράτος από τον 

Υπουργό Εξωτερικών της Μεγάλης Βρετανίας κ. Ντάγκλας Χερντ και οι 

ενέργειες και τα μέτρα που πρέπει να ληφθούν, ώστε να προστατευτεί η 
νομιμότητα και η εγκυρότητα της χώρας". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Ευ. Ευσταθίου). (4.6.92). 
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4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που τιτλοφορείται "Το δάσος Αθαλάσσας, οι προγραμματισμοί και οι 

ενέργειες της κυβέρνησης". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των Μελών της Βουλής 

κ. Ρ. Κατσελλή και κ. Δ. Ηλιάδη). (12.3.92). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τα θέματα που 
τιτλοφορούνται: 

(α) "Το πρόβλημα που δημιουργήθηκε κατά την τελετή των εγκαινίων 

του Πανεπιστημίου Κύπρου με την υποβάθμιση της παρουσίας της 

Ελληνικής Πολιτείας και ανώτατων πνευματικών ιδρυμάτων της 
Ελλάδας". (Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). 
(15.10.92). 

(β) 'Ή απουσία της Προέδρου της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής 

του Πανεπιστημίου Κύπρου κ. Τσουγιοπούλου από τη συνεδρία της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας που έγινε στις 22 Οκτωβρίου 
1992 με θέμα 'Το πρόβλημα που δημιουργήθηκε κατά την τελετή των 
εγκαινίων του Πανεπιστημίου Κύπρου με την υποβάθμιση της 

παρουσίας της Ελληνικής Πολιτείας και ανώτατων πνευματικών 

ιδρυμάτων της Ελλάδας' και ως αποτέλεσμα της συμπεριφοράς η 

πιθανή περιφρόνηση του Νομοθετικού Σώματος". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (22.10.92). 
6) 'Ή επείγουσα και καθολικά διαπιστωμένη ανάγκη δημιουργίας μι:χρίνας 

στην επαρχία Πάφου". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). (14.5.92). 
7) 'Ή εκπαιδευτική ψυχολογία και ο ρόλος της στην πρόληψη σχετικών 

προβλημάτων των μαθητών". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Βουλευτών κ. Α. Φιλίππου και Α. 

Κουκουμά εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). (14.5.92). 
Ο Βουλευτής κ. Ευστάθιος Ευσταθίου ζητά την εγγραφή του πιο κάτω 

θέματος: 

'Ή ανάγκη όπως η υπηρεσία Κυπρίων εκπαιδευτικών που προσφέρθηκε στην 

Ελλάδα εξομειωθεί επί ισότιμης βάσης προς την υπηρεσία των Κυπρίων εκπαιδευ

τικών που υπηρετούν σε εκπαιδευτήρια της Κυπριακής Δημοκρατίας". 

Εισηγούμαι να εγγραφεί και να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Παιδείας. 

Υπάρχει ένσταση όπως εγγραφεί και παραπεμφθεί; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγγράφεται και παραπέμπεται. 

Τα Μέλη της Βουλής κ. Ρήνα Κατσελλή και κ. Μιχαλάκης Κυπριανού ζητούν 

την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

'Ή επείγουσα και επιτακτική ανάγκη υλοποίησης των σκοπών του Κεντρικού 

Φορέα Ίσης Κατανομής Βαρών που εγκαθιδρύθηκε με το Νόμο Αρ. 16 του 1988'Ό 

Και αυτό το θέμα, πιστεύω, μπορεί να παραπεμφθεί στην αρμόδια Κοινοβου

λευτική Επιτροπή. Εισηγούμαι να παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και Παθόντων. 

Ναι, κύριε Κυπριανού. Θα θέλατε να συζητηθεί κατευθείαν στην ολομέλεια; 
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ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Ναι, θα θέλαμε να συζητηθεί στην ολομέλεια, κύριε Πρόεδρε. Ήδη έχει συζη
τηθεί στην Επιτροπή και πιστεύουμε ότι ο μόνος τρόπος να ευαισθητοποιήσουμε 
κάπως την κυβέρνηση, για να θέσει σε εφαρμογή επιτέλους το νόμο που ψηφίσαμε 
πριν τέσσερα χρόνια, είναι να συζητηθεί στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επειδή βλέπω ότι σχεδόν δεν υπάρχει απαρτία και υπάρχει πρόθεση ψηφοφο
ρίας, θα το θέσω στην επόμενη συνεδρία για ψηφοφορία. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης: 7.33 μ.μ.) 
Ο, ακόλονθο, Βονλεντές νπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη-

τ,κή σε,ρά: 

Αγαπίου Γιαννάκης 

Α γγελίδου Κλαίρη 

Αναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας Κίκης 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσιώτης Λώρης 

Λ υσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγι;ωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντ,πρόσωπο, θρησκεντ,κών Ομάδων: 

Καλα'ίτζιάν Αράμ 
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Αναφορά του προέδρου της Βουλής κ. Α. Γαλανού στην επέτειο της 
εξέγερσης των φοιτητών του Πολυτεχνείου κατά της χούντας στην 

Ελλάδα, καθώς και στην επέτειο του θανάτου του ήρωα Κυριάκου 

Μάτση, και τήρηση στη μνήμη των ηρώων μονόλεπτης σιγής. 

2) Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο ''Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και 

Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992" και απόρριψη της 

αναπομπής. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο Κυρωτικός της Συμφωνίας μεταξύ 

Κύπρου και Αιγύπτου για την Παροχή Δικαστικής και Νομικής 

Συνδρομής Νόμος του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

4) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού προυπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 33) του 1992" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 31 του 1992). 

5) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 12) του 1992" και ψήφισή 
του σε νόμο (με αρ. 11 του 1992). 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο και για τους Κανονισμούς ''Ο περί 

Καταργήσεως του περί Εταιρειών (Τροποποιητικού) Νόμου του 1992 
Νόμος του 1992" και "Οι περί Εταιρειών (Τέλη και Δικαιώματα) 

Κανονισμοί του 1992", οι σύντομες παρατηρήσεις των κ. Γ. Αγαπίου και 
Ευ. Ευσταθίου που ακολούθησαν πάνω στο θέμα, ψήφιση του 

νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των Κανονισμών. 

7) Διεξαγωγή συζήτησης (Τ. Παπαδόπουλος, Δ. Χριστόφιας, Χρ. 

Πουργουρίδης, Τ. Χατζηδημητρίου, Ευ. Ευσταθίου) ύστερα από αίτημα 

του κ. Παπαδόπουλου να αναβληθεί η συζήτηση του θέματος "Οι περί 

Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου - Θέση Γενικού Διευθυντή (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992" και λήψη απόφασης για αναβολή του 
θέματος. 

8) Έκθεση και Συμπληρωματική Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί 
Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κατηγορίες Θέσεων) Κανονισμοί του 

1992", οι σύντομες παρατηρήσεις των κ. Α. Μούσκου και Δ. Συλλούρη 
που ακολούθησαν πάνω στο θέμα και έγκριση των Κανονισμών. 

9) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Κέντρου Παραγωγικότητας -
Θέση Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992" και έγκρισή 
τους. 

10) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Τουριστικών Επαγγελμάτων και 
Σωματείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992" ·και έγκρισή τους. 

11) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

12) Ερωτήσεις Βουλευτών (Ο όρος "δυσμενής θέση" στη δημόσια 

εκπαιδευτική υπηρεσία - Η έκδοση στην αγγλική στατιστικών του 

Γραφείου Προγραμματισμού - Η απόδοση της νομοθεσίας στην ελληνική 
γλώσσα - Η αξιολόγηση των πτυχίων του Ανώτερου Τεχνολογικού 

Ινστιτούτου Αίτημα κοινότητας Χούλου για συνέχιση- tOlL 

αυτοκινητόδρομου Τσάδας-Χούλου Πρόβλημα ύδρευσης στην 

κοινότητα Καλλέπειας - Ύδρευση κοινότητας Χούλου με ακατάλληλο 
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νερό - Διαχωρισμός και παραχώρηση οικοπέδων σε νεαρά ζευγάρια στα 
Μαμώνια - Αίτημα κοινότητας Μαμωνιών για κατασκευή φράγματος -
Αίτημα κοινότητας πραιτωρίου για επιδιόρθωση δρόμων - Αίτημα 

Φιλούσας Κελοκεδάρων για επιχορήγηση διασωλήνωσης και 
επιδιόρθωση του δρόμου του χωριού - Αίτημα αποδήμων Μαμωνιών για 
παραχώρηση κλήρων - Αίτημα Μαμωνιών για ανόρυξη διάτρησης -
Αίτημα των κοινοτήτων της κοιλάδας του Διαρίζου για κατασκευή 

αυτοκινητόδρομου - Πληροφορίες για σύνδεση της κατεχόμενης Κύπρου 
με την Τουρκία από τη γαλλική εταιρεία τηλεπικοινωνιών ALCATEL -
Εφαρμογή του νόμου για την ισομισθία ανδρών και γυναικών -
Αναθεώρηση του επιδόματος των ασκούμενων φαρμακοποιών). 

13) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Θέματα σχετικά με το 
Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας - Το κοινοτικό γήπεδο Καλού 
Χωριού - Το κοινοτικό γήπεδο Κοιλανίου - Επιδιόρθωση του δρόμου 

Πάνω και Κάτω Αργάκας, καθώς και κοινοτικών κτιρίων - Ο τρόπος 
καθορισμού των επιδομάτων που παρέχονται στα μέλη της διπλωματικής 

υπηρεσίας - Η επικύρωση ναυτιλιακών συμβάσεων της Διεθνούς 

Οργάνωσης Εργασίας - Η άρδευση γης στα χωριά Πισσούρι και 

Αλέκτορα - Η κατασκευή υδατοδεξαμενής στον Κάτω Αμίαντο - Το 

μεταλλείο Κάτω Αμιάντου - Νέο Νοσοκομείο Λεμεσού και αίτημα 

οργανώσεων αναπήρων). 

14) Διεξαγωγή σύντομης συζήτησης (Α. Χρίστου, Πρόεδρος, Τ. Χατζηδημητρίου, 
Σ. Χάσικος, Ν. Μουσιούττας, Ι. Μακρίδης, Δ. Χριστοδουλίδης) αναφορικά 
με τη συζήτηση του θέματος 'Ή ανάγκη κατάλληλης συντήρησης και 

προστασίας του οπλισμού της Εθνικής Φρουράς" και αναβολή του θέματος. 

15) Αγόρευση και συζήτηση (Α. Χρίστου, Πρόεδρος, Χρ. Πουργουρίδης, Γ. 
Αγαπίου, Ι. Μάτσης, Ά. Χρυσοστόμου, Δ. Ηλιάδης, Τ. Χατζηδημητρίου) 

πάνω στο 'θέμα "Η αγορά δύο ελικοπτέρων από την Πολωνία το 1989" 
(συνέχιση της συζήτησης), του οποίου η συζήτηση συνεχίζεται. 

16) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' για αυτεπάγγελτη εξέταση από την αρμόδια 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή του θέματος 'Ή ανάγκη όπως η υπηρεσία 

κυπρίων εκπαιδευτικών που προσφέρθηκε στην Ελλάδα εξομοιωθεί επί 

ισότιμης βάσης προς την υπηρεσία των Κυπρίων εκπαιδευτικών που 

υπηρετούν σε εκπαιδευτήρια της Κυπριακής Δημοκρατίας". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Ευ. Ευσταθίου). 

Τιμή: 75σ 

Τυπώθηκε στο TmOYQ<lφεio της Κυπριακής ΔημΟΚQ<lτίας, Λευκωσία. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 26ης Νοεμβρίου 1992 

(Ώρα έναρξης: 4.10 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

(Αρ.9) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

Παρακαλώ τον Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Α: Νομοθετική Εργασίa. 

Τα δυο πρώτα θέματα στην ημερήσια διάταξη ''Ο περί Κοινωνικών Ασφαλί
σεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992 και ''Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992 (Πρόταση νόμου) αποσύρθηκαν από την Εκτελε
στική Εξουσία. 

Το επόμενο θέμα είναι "0 περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 35) του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβολευτικής 
Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤ ΛΟΦΟΡΕΙΤ ΑΙ 
''Ο ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 35) 
ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

. Τάσσος Παπαδόπουλος 
Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος πρέντζας 

(485) 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 Νοεμβρίου 
1992. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ύψους f19.151 και η διάθεσή 
του για την κάλυψη της δαπάνης που απαιτείται για την αμοιβή πενήντα ωρομί

σθιων υπαλλήλων που θα εργοδοτηθούν από την Ιη Δεκεμβρίου 1992 για περίοδο 
έξι μηνών. 

Η απασχόληση των πιο πάνω ωρομίσθιων υπαλλήλων σχετίζεται με τη 

συμπλήρωση μεγάλου όγκου εργασίας καθαρά εποχιακής φύσης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή ΤΎjV ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, 

αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως "0 περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 32) του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού f19.151 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. 'Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 32) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι "Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 

(Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 6) του 1992". 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει 

την Έκθεση. 
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Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 

''Ο ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ 

ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 6) 
ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου 

Ανδρέας Γεωργίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 Νοεμβρίου 
1992. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων ποσού ύψους 
ί400.000 και η διάθεσή του για την έναρξη της εφαρμογής του στεγαστικού σχεδίου 

για την αναζωογόνηση των περιοχών της Πράσινης Γραμμής στη Λευκωσία. 

Το πιο πάνω στεγαστικό σχέδιο αποβλέπει στην ενθάρρυνση ζευγαριών ή οικο

γενειών να ανεγείρουν κατοικίες ή να αγοράσουν ή να επιδιορθώσουν υφιστάμενες 

κατοικίες στις περιοχές που βρίσκονται κοντά στην Πράσινη Γραμμή στη Λευκωσία 

στις οποίες μόνιμα να εγκατασταθούν, ώστε να αναζωογονηθούν οι περιοχές αυτές 

και να διαφοροποιηθεί η κοινωνική δομή που υφίσταται σήμερα σ' αυτές. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή οικονομικών και Προϋπολογισμού επικροτεί 

τους λόγους για τους οποίους ζητείται η διάθεση της ζητούμενης συμπληρωματικής 

πίστωσης, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως 

''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπι

σθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 5) του 1992'Ό 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπι

σθέντων και Παθόντων ποσού ί400.000 για ~η χρήση του έτους που λήγει στις 

31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Πίνακας. 

Άρθρο 4. 



488 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Έφόσον δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα και οι Πίνακες εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο · Νόμος αυτός θα αν~φέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 5) 
του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι "Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου- Θέση 

Γενικού Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992". Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

Ε. ΕΥΣΤ ΑΘΙΟΥ : 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ "ΟΙ ΠΕΡΙ ΡΑΔΙΟΦΩΝΙΚΟΥ ΙΔΡΥ

ΜΑΤΟΣ ΚΥΠΡΟΥ - ΘΕΣΗ ΓΕΝΙΚΟΥ ΔΙΕΥΘΥΝΤΗ (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 15 Οκτωβρίου 1992. Στην 
πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρό

σωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

Δημοκρατίας, ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συμβουλίου του Ραδιοφωνικού Ιδρύ

ματος Κύπρου και εκπρόσωποι των συντεχνιών ΕΥΡΙΚ, ΣΥΤΥΡΙΚ και ΣΥΔΙΠΡΟ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 4 του 
περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Διορισμός Γενικών Διευθυντών) 
Νόμου, σκοπείται ο καθορισμός του σχεδίου υπηρεσίας της θέσης του Γενικού Διευ

θυντή στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής από τον 

Πρόεδρο του Διοικητικού Συμβουλίου του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, ο 

καταρτισμός του σχεδίου υπηρεσίας της θέσης του Γενικού Διευθυντή του Ιδρύ

ματος βασίστηκε σε ευρωπα·ίκά πρότυπα και παρέχει στο Διοικητικό Συμβούλιο 
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διευρυμένες εξουσίες, για να μπορεί να επιλέγει το καταλληλότερο πρόσωπο για τη 

νευραλγική αυτή θέση. Όπως και σε άλλα ανάλογα σχέδια υπηρεσίας που ισχύουν 

στο εξωτερικό, δεν τίθενται περιορισμοί στην ηλικία πρόσληψης ούτε απαιτείται 

πανεπιστημιακό δίπλωμα ως απαραίτητο προσόν, ενώ αντίθετα δίνεται έμφαση στη 

μακρά και ευδόκιμη υπηρεσία στη ραδιοφωνία/τηλεόραση ή σε συναφείς τομείς. 

Οι εκπρόσωποι των συντεχνιών ΕΥΡΙΚ, ΣΥΤΥΡΙΚ και ΣΥ ΔΙΠΡΟ αντιτά

χθηκαν στην έγκριση σχεδίου υπηρεσίας για την πιο πάνω θέση, στο οποίο να μην 

τίθεται όριο ηλικίας πρόσληψης και το πανεπιστημιακό δίπλωμα να μη θεωρείται 

απαραίτητο προσόν. Η έγκριση, κατά τη γνώμη τους, ενός τέτοιου σχεδίου υπηρε

σίας αποτελεί δυσμενή διάκριση σε βάρος του υπόλοιπου προσωπικού του Ιδρύ

ματος, ενώ ταυτόχρονα υποβιβάζει τις προϋποθέσεις πρόσληψης στη θέση αυτή. 

Τα Μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη τα 

όσα κατατέθηκαν ενώπιόν τους, έχουν διαμορφώσει τις πιο κάτω θέσεις, οι οποίες 

και υποβάλλονται στην ολομέλεια του Σώματος για λήψη τελικής απόφασης: 

(α) Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 

Δημοκρατικού Συναγερμού εισηγούνται την έγκριση των υπό αναφορά 

Κανονισμών, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί στη Βουλή, με την επιφύλαξη 

όμως ότι η σημείωση που περιλαμβάνεται σ' αυτούς και σύμφωνα με την 

οποία σε περίπτωση που δεν υπάρχουν κατάλληλοι για επιλογή 

υποψήφιοι με πανεπιστημιακό δίπλωμα θα μπορούν να λαμβάνονται 

υπόψη και υποψήφιοι με μακρά και ευδόκιμη υπηρεσία στη 

ραδιοφωνία/τηλεόραση ή σε συναφείς τομείς, νοουμένου ότι κατέχουν 

όλα τα άλλα απαιτούμενα προσόντα, θα ισχύει μόνο για την πρώτη 

πλήρωση της θέσης και ύστερα θα καταργηθεί. 

(β) Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις εισηγούνται στη Βουλή την έγκριση των 

υπό αναφορά Κανονισμών, όπως έχουν κατατεθεί στη Βουλή. 

(γ) .Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 

Δημοκρατικού Κόμματος εισηγούνται στη Βουλή την έγκριση των υπό 

αναφορά Κανονισμών, αφού απαλειφθεί η σχετική σημείωση και 

προστεθεί νέα, στην οποία να αναφέρεται ότι οι υποψήφιοι πρέπει να 

έχουν τα προσόντα ηλικίας και υγείας που ισχύουν στη δημόσια 

υπηρεσία της Δημοκρατίας, ότι κανένας διορισμός ή ανάθεση 

καθηκόντων με συμβόλαιο θα είναι δυνατός ή θα ισχύει κατά παράβαση 

της πρόνοιας αυτής και ότι ο κάτοχος της θέσης αυτής θ' αφυπηρετεί 

στην ίδια ηλικία, όπως και τα μέλη της δημόσιας υπηρεσίας. Τα ίδια 

Μέλη εισηγούνται επίσης το σαφέστερο καθορισμό των καθηκόντων και 

ευθυνών της υπό αναφορά θέσης, με στόχο την παραΠέρα διασφάλιση της 

αντικειμενικότητας και αμεροληΨίας του Γενικού Διευθυντή του 

Ιδρύματος κατά την άσκηση του ρόλου του. 

(δ) Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 

Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ εισηγούνται στη Βουλή την έγκριση των 

υπό αναφορά Κανονισμών, αφού όμως απαλειφθεί η σχετική σημείωσ.η 

που περιλαμβάνεται σ' αυτούς και για την οποία γίνεται μνεία στην 

Έκθεση αυτή. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η αναφορά στην τοποθέτηση του Δημοκρατικού Συναγερμού 

στην Έκθεση, όπως έχει αναγνωσθεί, αναφέρεται στην πριοτη συνεδρία κατά την 

οποία υπήρξε πράγματι τοποθέτηση. Μετά όμως από την υποβολή νέων στοιχείων 

και προτάσεων από τον κ. Παπαδόπουλο έχει διαμορφωθεί νέα θέση του Δημοκρα

τικού Συναγερμού, η οποία θα εκφρασθεί σήμερα, για κάποιες τροποποιήσεις οι 

οποίες θα υποβληθούν στα προτεινόμενα σχέδια υπηρεσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επομένως αναμένουμε ότι θα υπάρξει συγκεκριμένη πρόταση από την πλευρά 

του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

Δε θα έβγαινα στο βήμα για να μιλήσω, αν σε πρόγραμμα ιδιωτικού ραδιοφω

νικού σταθμού ψες, αγαπητός συνάδελφος δεν απέδιδε αλλότρια κίνητρα στην 

πρόταση του Δημοκρατικού Κόμματος και την υποστήριξη της πρότασης από άλλα 

μέλη της Βουλής για την τροποποίηση των σχεδίων υπηρεσίας. 

Κατά την αναφορά του συναδέλφου από το ιδιωτικό ραδιόφωνο, λέχθηκε ότι η 

προσπάθεια αυτή έχει καθαρά προεκλογικά κίνητρα και συνιστά, κατά τη γνώμη του 

συναδέλφου, ανεπίτρεπτη επέμβαση στα καθήκοντα της Εκτελεστικής Εξουσίας. 

Νομίζω ότι το θέμα της πλήρωσης της θέσης του Γενικού Διευθυντή του ΡΙΚ 

είχε αρχίσει από πολύ καιρό και σίγουρα προτού αναζωπηρωθεί η προεκλογική 

περίοδος την οποία διανύουμε τώρα. Θέλω να διαβεβαιώσω τα μέλη και το λαό που 

ακούει ότι η πρόθεσή μας δεν ήταν η δική μας επέμβαση στα καθήκοντα της Εκτελε

στικής Εξουσίας, αλλά η παρεμπόδιση της Εκτελεστικής Εξουσίας από την κατά

χρηση των εξουσιών της για εξυπηρέτηση των δικών της σκοπιμοτήτων. 

Οι συνάδελφοι που δεν έχουν επιλεκτική μνήμη μπορεί να θυμούνται ότι 

ακόμα από την εποχή που συζητούσε αυτή η Βουλή, δώδεκα μήνες και πιο πριν, την 

αύξηση των τελών του ΡΙΚ, από αυτό το βήμα είχα προειδοποιήσει ότι εμεθοδεύετο 

διαδικασία και προσπάθεια για διορισμό συγκεκριμένου προσώπου. Η φράση που 

χρησιμοποίησα από αυτό το βήμα της Βουλής ήταν ότι μεθοδεύεται η θέσπιση 

σχεδίων υπηρεσίας και διορισμός προσώπου με τρόπο ώστε ουσιαστικά να φωτο

γραφίζεται το πρόσωπο. Κατά τη γνώμη μου, κανένας σ' αυτή την αίθουσα και 

κανένας πολίτης της Δημοκρατίας δεν μπορεί να υποστηρίξει ότι δεν είναι δικαιο

λογημένες οι υποψίες για ύπαρξη αλλότριων κινήτρων από μέρους της Εκτελεστικής 

Εξουσίας, όταν για πρώτη φορά σε ημικρατικό οργανισμό, το ΡΙΚ, επιδιώκεται ο 

διορισμός συνταξιούχου προσώπου για την ανανέωσή του. Συνταξιούχου προσώπου 

που ανάλωσε τον εργάσιμο βίο του στην υπηρεσία του ιδρύματος με τα αποτελέ

σματα που όλοι γνωρίζουμε και με εφαρμογή των μεθόδων που για μεγάλο αριθμό 

προσώπων είναι είτε απαράδεκτες είτε τουλάχιστο χρήζουν αναμόρφωσης και 

σίγουρα ανανέωσης. 
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Επειδή, όπως πάλι λέχθηκε από το ίδιο ραδιοφωνικό ίδρυμα, η Κύπρος είναι 

μικρή, ζούμε στην Κύπρο και ξέρουμε τι γίνεται, όλοι ξέρουμε για ποιον εμεθο

δεύετο αυτός ο διορισμός. Άρα η παρέμβαση της Βουλής δεν έγινε για λόγους 

κομματικής σκοπιμότητας μελών της Βουλής και κομμάτων της Βουλής που αντιμά

χονται την πιθανή, δεν είμαστε βέβαι<:>ι ακόμα, υποψηφιότητα του Προέδρου Βασι

λείου. Η παρέμβαση των μελών της Βουλής και σίγουρα η δική μου παρέμβαση 

έγιναν για να παρεμποδιστεί η μεθόδευση διορισμού για κομματικές σκοπιμότητες 

προσώπου που κρίθηκε ότι θα εξυπηρετούσε μερικές υποψηφιότητες. Άρα, για να 

πω την κυπριακή φράση, "αντί να τρίζει η άμαξα, τρίζει ο αμαξηλάτης". Η δική μας 

είναι ανασταλτική προσπάθεια παρεμπόδισης κομματικής σκοπιμότητας και όχι το 

αντίθετο και δε δέχομαι ότι η παρέμβασή μας είχε αυτή την πρόθεση. 

Ακριβώς για τους ίδιους λόγους και στα ίδια πλαίσια, κύριε Προεδρεύοντα 

της Βουλής, θέλω να είμαι σαφής στο τι μπαίνει μπροστά στη Βουλή για ψήφιση. 

Έχω την εντύπωση ότι το σχέδιο υπηρεσίας που τίθεται για ψήφιση είναι το σχέδιο 

το οποίο φέρει τον τίτλο: "Δεύτερη πρόταση για τα σχέδια υπηρεσίας''. Το σχέδιο 

αυτό, εκτός από τις δυο τροποποιήσεις που θα αναφέρω, ουσιαστικά έχει ως βασική 

πρόνοια τον καθορισμό των καθηκόντων του γενικού διευθυντή, ώστε να έχει ο 

ίδιος ευθύνη να διασφαλίζει τη δίκαιη και αντικειμενική προβολή των θέσεων όλων 

των κομμάτων και την αποφυγή της ευνοιοκρατικής προβολής των απόψεων 

οποιουδήποτε κόμματος, υποψηφίου ή παράταξης περιλαμβανομένης και της κυβέρ

νησης. 

Πιστεύω ότι δε θα βρεθεί μέλος της Βουλής που να μπορεί να έχει ένσταση για 

μια τέτοια πρόνοια, γιατί όσοι είμαστε μιας κάποιας ηλικίας γνωρίζουμε ότι σε 

προηγούμενες προεκλογικές εκστρατείες η δήθεν προβολή του κυβερνητικού έργου 

γινόταν βάθρο για προβολή υποψηφίων. Θέλουμε αυτή η τακτική να τερματιστεί με 

πρόνοιες στα σχέδια υπηρεσίας, αν μη τι άλλο, για να αποτραπεί η συκοφαντία ότι 

έτσι γίνεται. Νομίζω ακόμα πως και οι υποψήφιοι θα ήθελαν να αποτραπούν τα 

κακόβουλα σχέδια μας, επειδή κατηγορούμαστε ότι όλα από τώρα μέχρι τις εκλογές 

τα ανάγουμε σε προεκλογική σκοπιμότητα και αντικυβερνητική προπαγάνδα, 

τάχατες για να εξυπηρετήσουμε προεκλογικές σκοπιμότητες. Νομίζουμε ότι ακόμα 

κι αυτοί θα υποστηρίξουν την πρότασή μας, για να αποκλείεται η προβολή κατά 

ευνοιοκρατικό τρόπο του κυβερνητικού έργου, μπας και παρεξηγηθεί ο υποψήφιος, 

αν τύχει ο υποψήφιος να είναι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, ότι η προβολή του 

κυβερνητικού έργου γίνεται για πολιτική σκοπιμότητα. 

Δεν υπάρχουν άλλες σοβαρές αλλαγές στην πρόταση που έχουμε καταθέσει. 

Όμως είναι δυο τροποποιήσεις που θα προτείνουμε κατά την ανάγνωση των Κανο

νισμών για τροποποίηση. 

Η μια τροποποίηση είναι για να γίνει σαφές ότι τα ίδια όρια ηλικίας που 

επικρατούν για το διορισμό γενικών διευθυντών άλλων ημικρατικών οργανισμών, 

δηλαδή όχι ο διορισμός συνταξιούχων, θα ισχύουν και σ' αυτή την περίπτωση. 

Μια δεύτερη τροποποίηση την οποία θέλω να εξηγήσω είναι: Για την πρώτη 

πλήρωση αυτής της θέσης θα μεσολαβεί χρονική διάρκεια όχι μικρότερη από τρεις 

μήνες μεταξύ της δημοσίευσης της προκήρυξης της θέσης για πλήρωση και του 

ορισμού των πρώτων συνεντεύξεων των υποψηφίων για την επιλογή του κατάλ

ληλου υποψηφίου. 
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Όπως λέχθηκε στη διάρκεια της εξέτασης των σχεδίων υπηρεσίας στις αρμό

διες επιτροπές, αναμένεται ότι ενδιαφέρον για την πλήρωση των θέσεων είναι 

δυνατό να επιδείξουν Κύπριοι πολίτες οι οποίοι προσωρινά κατοικούν ή έστω 
ασχολούνται σε ραδιοφωνικά ιδρύματα εκτός της Κύπρου. Πιστεύουμε ότι η 

σημασία της θέσης είναι τέτοια και ότι η δυνατότητα κομματικών σκοπιμοτήτων να 
παρέμβουν από τώρα μέχρι τις προεδρικές εκλογές είναι τόσο μεγάλη και ακόμα αν 

θέλετε η δυνατότητα να παρανοηθεί ότι η πλήρωση θέσης οφείλεται σε τέτοιες 

κομματικές σκοπιμότητες είναι τόσο μεγάλη, ώστε για δυο λόγους, γίνεται η εισή

γηση για την παρεμβολή περιόδου τριών μηνών μεταξύ της προκήρυξης της θέσης 

και της έναρξης των συνεντεύξεων για διορισμούς. 

Πρώτο για να δοθεί η ευκαιρία σε όσους Έλληνες Κύπριους είναι εκτός 

Κύπρου και ενδιαφέρονται να κάμουν τις διευθετήσεις τους, για να παρουσιαστούν 

στις συνεντεύξεις και δεύτερο για να προστατευθεί η κυβέρνηση από τις συκοφα

ντικές κατηγορίες ότι είναι δυνατό να προχωρήσει σε ευνοιοκρατικό διορισμό. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, προτού δώσω το λόγο σε άλλο ομιλητή, θα ήθελα να 

πληροφορήσω το Σώμα ότι ανάμεσά μας βρίσκεται ο Νεοζηλανδός Βουλευτής 
κ. Graemes Reeves, ο οποίος επισκέπτεται την Κύπρο ως προσκεκλημένος της 
Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, τις απόψεις των διαφόρων πλευρών της Βουλής τις έχουμε 

ακούσει αρκετές φορές και δεν προτίθεμαι να τις σχολιάσω, καθώς και τις απόψεις 

του κ. Παπαδόπουλου τις οποίες κατ' επανάληψη σχολιάσαμε. Ούτε πριν ούτε και 

σήμερα βλέπουμε την ανάγκη περαιτέρω αναβολής. Οι θέσεις των πλευρών είναι 

καθαρές και θα μπορούσαμε να προχωρήσουμε σήμερα και να ψηφίσουμε. Ελπίζω 

ότι η ψηφοφορία θα δώσει τη δυνατότητα στο ίδρυμα να αποκτήσει μια διευθυντική 

κεφαλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Εμείς δε θα εντοπίσουμε τη διαφορά μας στο πρόσωπο που λέχθηκε ότι θα 

ήταν υποψήφιος, αλλά απρόσωπα εξετάζοντας την υπόθεση, είναι ορθό και δίκαιο 

και για ομοιομορφία στο δημόσιο τομέα, να υπάρχει ένα ομοιογενές σχέδιο που θα 

καθορίζει την ηλικία εξόδου από την υπηρεσία και τα απαιτούμενα προσόντα. 

Λέχθηκε ότι κάποιος που αναλαμβάνει διευθυντική θέση είναι απαραίτητο να 

έχει δίπλωμα πανεπιστημίου και πάντοτε λαμβάνεται μέριμνα, ώστε η αφυπηρέτηση 

σε όλο το δημόσιο τομέα να είναι το εξηκοστό έτος της ηλικίας. Αυτό αποτελεί 

άλλωστε και υποχρέωση, γιατί αν λάβουμε υπόψη ότι το Σύνταγμα δεν επιτρέπει 
διαφοροποίηση μεταχείρισης αλλά επιβάλλει ως ανθρώπινο δικαίωμα την ισοτιμία 
της μεταχείρισης και όχι τη δυσμενή διάκριση σε βάρος διαφόρων, τότε δεν κάνουμε 

τίποτε άλλο από το να συμμορφωνόμαστε προς τη συνταγματική επιταγή. 
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Ταυτόχρονα, το ότι είναι αναγκαίο να δοθεί η ευκαιρία σε όσο το δυνατό 

περισσότερους υποψηφίους να διεκδικήσουν τη θέση του Γενικού Διευθυντή του 

ΡΙΚ, είναι κι αυτό μια αναγκαιότητα. Και επειδή τέτοιοι προσοντούχοι δε βρίσκο

νται μόνο στην Κύπρο αλλά υπάρχουν και στο εξωτερικό, η πρόσκληση απευθύνεται 

και προς τους ευρισκόμενους στο εξωτερικό, γι' αυτό και δικαιολογείται η χρονική 

περίοδος για την οποία γίνεται εισήγηση από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του 

Δημοκρατικού Κόμματος. Έτσι θα μπορέσουν οι διάφοροι αφενός μεν να υποβά
λουν τις αιτήσεις τους και αφετέρου θα τους δοθεί η ευκαιρία να έρθουν για να 

έχουν προσωπικές συνεντεύξεις. 

Για τους λόγους αυτούς εμείς υποστηρίζουμε τις εισηγήσεις αυτές και δε θα 

ψηφίσουμε το κυβερνητικό νομοσχέδιο το οποίο λέει ότι ναι μεν το δίπλωμα είναι 

απαραίτητο αλλά και αν δεν έχει δίπλωμα κάποιος υποψήφιος μπορεί να διεκδι

κήσει τη θέση. Δηλαδή κάτι που δίδεται σε μια παράγραφο ματαιώνεται στην πιο 

κάτω παράγραφο. 

Για τους λόγους αυτούς θα καταψηφίσουμε τους κανονισμούς που ήρθαν από 
την κυβέρνηση και θα υποστηρίξουμε τους κανονισμούς, όπως προτάθηκαν από το 

Δημοκρατικό Κόμμα. . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πληροφορήσω το Σώμα ότι και η δική μας Κοινοβου

λευτική Ομάδα θα υποστηρίξει τις τροποποιήσεις που έχουν αναφερθεί από τον 

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΔΗΚΟ κ. Παπαδόπουλο. Δηλαδή θα πρέπει να 

γίνει σαφές ότι δε θα μπορεί να διοριστεί άτομο πέραν της ηλικίας των 60 ετών και 
'επίσης θα υπάρξει μια τρίμηνη προθεσμία εντός της οποίας θα πρέπει να υποβλη-

θούν οι αιτήσεις από τους ενδιαφερομένους, ώστε να δοθεί η ευκαιρία και σε 

πρόσωπα που κατοικούν στο εξωτερικό να υποβάλουν αιτήσεις, αλλά και παράλ

ληλα να κατοχυρωθεί ότι κατά την κρίσιμη περίοδο των εκλογών δεν πρέπει να 

γίνονται διορισμοί σε τόσο σημαντικές θέσεις. Επιπλέον θα εισηγηθούμε την αφαί

ρεση της σημείωσης, ώστε ο διορισμός προσώπου που δεν κατέχει πανεπιστημιακό 

δίπλωμα να αποκλείεται. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Θα ήθελα εδώ σ' αυτή τη συνεδρία να διαπιστώσω ορισμένα πράγματα. Όλοι 

εδώ φαίνεται ότι συμφωνούμε σ'ένα σημείο. Ότι δηλαδή ο κάθε οργανισμός πρέπει 

να έχει τη δική του διεύθυνση και διοίκηση. Και όλοι εδώ συμφωνούμε ότι η 

ανάδειξη κάποιου σ' αυτή τη θέση θα πρέπει να γίνεται με αξιοκρατικά κριτήρια. 

Γι' αυτό το λόγο δεχθήκαμε και ψηφίσαμε ειδική νομοθεσία με την οποία θα πρέπει 

τα σχέδια των διευθυντών του ΡΙΚ να έρχονται στη Βουλή, για να ελέγχει η ίδια η 

Βουλή αν αυτά τα κριτήρια τα οποία πρέπει να τηρούνται βρίσκονται σ' αυτά τα 
σχέδια υπηρεσίας. Όλοι τότε, πριν τον Ιούνιο, λέγαμε ότι θα έπρεπε να επιταχυν
θούν οι διαδικασίες, για να προλάβουμε να γίνει διορισμός. Και μάλιστα μιλούσαμε 
και για έκτακτη συνεδρία της Βουλής κατά τις θερινές διακοπές, ώστε να προωθηθεί 

και να ψηφιστεί αυτό το σχέδιο. 
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Αυτό το οποίο βλέπω να γίνεται εδώ είναι ότι έχουμε εξαντλήσει τους δυο 

μήνες από την ημέρα που κατατέθηκε αυτό το νομοσχέδιο με συνεχείς αναβολές. 

Κάποιοι συνάδελφοι θέλουν αυτό να θεωρείται ότι είναι γρήγορη αντιμετώπιση 

εξέτασης αυτού του ζητήματος και προώθηση της σωστής και αξιοκρατικής διαδικα

σίας ανάδειξης κάποιου στη θέση του Γενικού Διευθυντή του ΡΙΚ. 

Πέραν τούτου το σχέδιο υπηρεσίας, όπως έχει προταθεί, είναι δική μου πεποί

θηση, δεν ευνοεί την ανάδειξη οποιουδήποτε συγκεκριμένου προσώπου, διότι δεν 

είναι τίποτε άλλο από μια επανάληψη σχεδίων υπηρεσίας ανάλογων θέσεων με αυτή 

τη θέση. Και επειδή κάποιοι συνάδελφοι, σε σχέση με τη σημείωση έχουν αναφέρει 

ότι με αυτό τον τρόπο επιδιώκεται να εξανεμιστεί το πρώτο προσόν που ζητείται, 
δηλαδή το πανεπιστημιακό δίπλωμα, θα ήθελα να αναφέρω ότι πανεπιστημιακό 

δίπλωμα απαιτείται ως βασική αρχή. Όμως σε εκείνη την περίπτωση που υπάρχει η 

μεγάλη αδυναμία της μη πλήρωσης της θέσης, τότε σ' αυτή την εξαιρετική περί

πτωση, θα μπορούσε κάποιος που καλύπτει όλα τα άλλα κριτήρια και αφού έχει την 

πολυμερή μόρφωση, την ακεραιότητα χαρακτήρα, την άριστη γνώση σε όλα αυτά που 

αναφέρετε, και έχει τη μεγάλη πείρα στα θέματα ραδιοφωνίας και τηλεόρασης, θα 

μπορούσε εκείνη η επιτροπή που θα διόριζε να επιλέξει κι αυ-τ;ό το πρόσωπο. Ποιο 

θα ήταν το κακό σ' αυτή την περίπτωση, αφού την προτεραιότητα των διπλωμα

τούχων τη δίνουμε; Εν πάση περιπτώσει, πρέπει να πούμε ότι είναι δική μας πεποί

θηση ότι δεν είναι απόλυτα αναγκαίο κάποιος να έχει δίπλωμα για να έχει ικανό

τητες. 

Πράγματι λέχθηκε μια σοφή κουβέντα εδώ. Ότι όλοι ζούμε στην Κύπρο και 

όλοι ξέρουμε τι γίνεται. Ναι, κι αυτό το οποίο ξέρουμε πως γίνεται τώρα είναι η 

παρεμπόδιση διορισμού Γενικού Διευθυντή στο ΡΙΚ. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Α γαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι σύντομος, γι' αυτό και ζητώ την άδειά σας να μιλήσω 

από τη θέση μου. Είχε γίνει φανερό από την πρώτη φορά που συζητήθηκαν αυτοί οι 

Κανονισμοί στη Βουλή ότι η πρόθεση των συναδέλφων που έκαναν τροποποιήσεις 

ήταν η αναβολή της ψήφισης των Κανονισμών μέχρι και μετά τις εκλογές. Αυτό μας 

το είπαν καθαρά έμμεσα και άμεσα. Εδώ σκοπεύει και η εισήγηση για το διορισμό 

του Διευθυντή του ΡΙΚ, τρεις μήνες μετά την ψήφιση των Κανονισμών. Άλλωστε οι 

τρεις μήνες συμπίπτουν ακριβώς μετά την εκλογή του Προέδρου της Δημοκρατίας, 

όποιος και αν είναι αυτός ... 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Είσαι καλός στα μαθηματικά ... ! 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Ναι, κύριε Πιττοκοπίτη, ήμουν καλός μαθητής στα μαθηματικά, γι' αυτό πήγα 

και τριτοβάθμια εκπαίδευση, διότι εκάμναν εξετάσεις στα μαθηματικά τότε ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Είσαστε της ανώτερης ή της ανώτατης εκπαίδευσης; 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Είμαι της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης, κύ.ριε Αναστασιάδη! 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Εδώ ο φόβος είναι μήπως ο διευθυντής ο οποίος θα διοριστεί σήμερα θα είναι 

υποστηρικτής και θα προβάλει την πολιτική του σημερινού προέδρου. Μήπως 

εκείνος που θα διοριστεί ύστερα από τρεις μήνες, κύριε Παπαδόπουλε, δε θα είναι ο 

διευθυντής που θα προβάλει την πολιτική του εκλεχθησόμενου προέδρου όποιος και 

να είναι αυτός; Μήπως αν είναι διαφορετικός από το σημερινό πρόεδρο και θα είναι 

κάποιος άλλος ο υποψήφιος που θα βρείτε, όταν τον βρείτε, εσείς για παράδειγμα 

θα μας πείτε ότι δε θα γίνει διορισμός, διότι θα προβάλει την πολιτική του προέ

δρου; 

Αναπόφευκτα ο Διευθυντής του ΡΙΚ θα διοριστεί όταν κάποτε υπάρχει πρόε

δρος σ' αυτή τη χώρα και συνεπώς μη μου πείτε, όταν και εφόσον θα κερδίσει ο 

δικός σας υποψήφιος, όταν θα τον βρείτε, θα είναι τόσο αμερόληπτος που δε θα 

φροντίσει .. . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, κύριε Αγαπίου, εντός του θέματος. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Εκείνο το οποίο θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι ενόσω χηρεύει μια θέση, 

ενόσω υπάρχει μια θέση κενή σε μια σημαντική υπηρεσία του κράτους, θα πρέπει να 

πληρώνεται ανεξάρτητα του ποιος είναι ο πρόεδρος που βρίσκεται στην εξουσία, 

γιατί κάποτε αυτή η θέση θα πληρωθεί με οποιοδήποτε πρόεδρο στην εξουσία. Ευχα

ριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ένα μικρό σχόλιο, θα είμαι πολύ σύντομος. 

Θα ήθελα να ευχαριστήσω τον κ. Χατζηγιάννη, διότι πράγματι μετά την παρέμ

βασή του κατόρθωσα να καταλάβω ότι έχει προταθεί από τον κ. Παπαδόπουλο η 

προκήρυξη της θέσης, ώστε να δίνει το χρονικό διάστημα των τριών μηνών μέχρι 

την πλήρωσή της. Δεν το είχα αντιληφθεί και γι' αυτό απολογούμαι προς τον 

κ. Παπαδόπουλο. Με την παρέμβαση όμως του συναδέλφου κ. Ευσταθίου της ΕΔΕΚ, 

με ένα σκέλος της οποίας συμφωνώ απόλυτα, ότι πρέπει και η διευθυντική θέση του 

ΡΙΚ κατά κάποιο τρόπο να συνταυτίζεται με τις υπόλοιπες θέσεις της δημόσιας 

υπηρεσίας αναφορικά με το χρόνο αφυπηρέτησης που πρέπει να είναι το εξηκοστό 

έτος της ηλικίας, εγώ δε θα είχα καμιά αντίθεση με αυτή την τοποθέτηση. Ταυτό

χρονα όμως και εξόσων γνωρίζω, πουθενά για καμιά θέση στη δημόσια υπηρεσία, 

και προκηρύσσονται δεκάδες και εκαντοτάδες θέσεις κάθε χρόνο, δε γίνεται πρόνοια 

ότι για την πλήρωσή της δίνεται αυτό το τεράστιο χρονικό διάστημα των τριών 

μηνών, για να μπορέσει κάποιος Κύπριος από την αλλοδαπή, δε ξέρω από το 

Βόρειο Πόλο ίσως, να παρευρεθεί. Γνωρίζω όμως ότι σήμερα, με τα σύγχρονα μέσα 

επικοινωνίας και μεταφοράς, πέραν των δέκα ή δώδεκα ωρών δε χρειάζεται, για να 

έλθει κάποιος από οπουδήποτε. Άρα με όλες τις ευγενείς προθέσεις των συνα

δέλφων των υπόλοιπων κομμάτων της Βουλής να συγκαλύψουν αυτό το σημείο, 



496 

πάλι αυτό επανέρχεται. Δεν έχει να κάμει, κύριε Παπαδόπουλε, κύριοι συνάδελφοι, 

δεν έχει το χρονικό όριο των τριών μηνών καμιά σχέση ούτε με την αξιοκρατία ούτε 

με τη συνταύτιση της διευθυντικής θέσης του Γενικού Διευθυντή με την υπόλοιπη 

δημόσια υπηρεσία. Στην επιχειρηματολογία μας πιστεύω ότι πρέπει να είμαστε πιο 

σαφείς και πιο ... δε θα χρησιμοποιήσω τη λέξη "σοβαροί", αλλά τουλάχιστον πιο 
σαφείς πρέπει να είμαστε. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πολύ πολύ απλά οι τρεις μήνες δε χρειάζονται για το ταξίδι, 

αλλά υποθέτω ένας που έχει αξία κάπου είναι διορισμένος στο εξωτερικό και 

σίγουρα χρειάζεται κάποιο χρόνο, για να δώσει προειδοποίηση σε περίπτωση διορι

σμού του και για να κάμει τις διευθετήσεις του όσον αφορά την τριμηνιαία προθε

σμία. 

Εμείς δεν έχουμε αποκρύψει ούτε χρειάζεται να εξυπονοήσει κανένας άμεσα ή 

έμμεσα ή από τα συμφραζόμενα ποια είναι η πρόθεσή μας, ούτε έχει σχέση με τον 

ισχυρισμό ότι κάποιος πρόεδρος θα υπάρχει όταν θα πληρωθεί η θέση. Σίγουρα η 

πρόθεσή μας ήταν, σε προεκλογική περίοδο όπου τα μέσα μαζικής ενημέρωσης και 

ιδιαίτερα το κρατικό ραδιοφωνικό ίδρυμα και η τηλεόραση διαδραματίζουν πρωτεύ

οντα ρόλο, δοθείσης και της ακροαματικότητας που διατυμπανίστηκε από το ίδιο το 

ίδρυμα ότι έχουν. Εμείς θέλουμε να προστατέψουμε τον Πρόεδρο από τις συκοφα

ντίες κακόβουλων όπως εμείς, ότι είναι δυνατό να επιδιώξει ευνο·ίκή μεταχείριση 

μερικών υποψηφίων, και επομένως αυτό που λέγεται -έτσι λένε οι φήμες- ότι είναι 

δυνατό να υποστηρίξουν την υποψηφιότητα του Προέδρου. Πρέπει να μας ευχαρι

στήσουν και όχι να μας επικρίνουν, επειδή θέλουμε να τον προστατέψουμε. 

Μιλούμε, τονίζω σοβαρολογώντας, για προεκλογική περίοδο όχι για την πλήρωση 

μιας οποιασδήποτε θέσης. 

Όσον αφορά το εξηκοστό έτος της ηλικίας, υπάρχει νομοθετημένο σε όλη τη 

δημόσια υπηρεσία, μπορεί να μην είναι στο νόμο περί δημόσιας υπηρεσίας αλλά στο 

νόμο περί συντάξεων, ότι έτος αφυπηρέτησης είναι το εξηκοστό. Θέλω να πω δυο 

λέξεις μόνο για το συνάδελφο που είπε "τι το κακό υπάρχει στο κυβερνητικό σχέδιο 

υπηρεσίας, αφού δίνει προτεραιότητα σε όσους έχούν τα προσόντα και μόνο κατ' 
εξαίρεση είναι δυνατό να διοριστεί πρόσωπο μη κατέχων το πρώτο προσόν;" Η 

απλή μου απάντηση είναι: Δεν υπάρχει ευχερέστερος τρόπος για καταπάτηση του 

κανόνα από τις εξαιρέσεις, ιδιαίτερα όταν οι εξαιρέσεις γίνονται ηθελημένα και εκ 

των υστέρων, για να βολέψουν συγκεκριμένη υποψηφιότητα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστος Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέμα διαδικασίας. Νομίζω ότι συμφωνούν όλοι ότι έχει συζη

τηθεί και εξαντληθεί το θέμα. Είχαμε μάλιστα ακούσει τον κ. Κατσουρίδη ξεκινώντας 

από την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες-Δυνάμεις και ήδη είναι 

γνωστές οι θέσεις των ομάδων και σίγουρα και του ΑΚΕΛ. Αν πρόκειται να μιλή

σουν έξι Βουλευτές από κάθε Κοινοβουλευτική Ομάδα, για να θεωρηθεί ότι έληξε το 

θέμα και πάλι, τότε θα πάρουν σειρά όλοι οι Βουλευτές του Δημοκρατικού Συνα

γερμού. Διότι, κάπου έχει συζητηθεί το θέμα και πρέπει να θεωρηθεί ότι έχει λήξει. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, επειδή τίθεται πρόταση για να τερματιστεί η συζήτηση, θα 

παρακαλούσα αυτοί που ζήτησαν το Μγο και είναι τρεις να είναι πάρα πολύ 

σύντομοι και νομίζω ότι κάπου το θέμα εξαντλήθηκε. 

Ο κ. Δημήτρης Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Δε θα εξετάσω τη σκοπιμότητα των διατάξεων του κυβερνητικού σχεδίου, αν 

υπάρχει σκοπιμότητα εναπόκειται στον καθένα να το κρίνει. Θα εξετάσω την ορθό

τητα των δυο βασικών εξαιρέσεων τις οποίες επιχείρησε να εισάξει η κυβερνητική 

πρόταση. 

Η πρώτη ήταν η κατ' εξαίρεση παράβαση του κανόνα για το διορισμό συντα

ξιούχων πέραν του εξηκοστού έτούς της ηλικίας στη θέση του Γενικού Διευθυντή 

του ΡΙΚ. Μιλούμε για μια κοινωνία που τα ηγετικά της επίπεδα χρειάζονται 

ανανέωση και δυσκολεύομαι να πιστέψω ότι δεν υπάρχει ένας άνθρωπος κάτω των 

εξήντα ετών ο οποίος να μπορεί να ασκήσει διευθυντικά καθήκοντα σε έναν ημικρα

τικό οργανισμό όπως το ΡΙΚ και θα καταφύγουμε στους αιώνιους, στους νυν και 

αεί, οι οποίοι θέλουν με τον ένα ή τον άλλο τρόπο να κηδεμονεύουν τη ζωή της 

κοινωνίας ή των κρατικών ή ημικρατικών οργανισμών σε αυτό τον τόπο. Άρα η 

ανανέωση πρέπει θεσμικά να κατοχυρώνεται και ένας βασικός τρόπος είναι να 

πούμε: "Κύριε, έχεις συμπληρώσει το εξηκοστό έτος της ηλικίας σου, να ψάξεις να 

βρεις κάποιον άλλο τρόπο να προσφέρεις σ' αυτή την κοινωνία και πρέπει οι 

νεότεροι άνθρωποι να έχουν την ευκαιρία να προσφέρουν και να αποδώσουν σε 

αυτή την κοινωνία." Αυτό είναι το πρώτο του οποίου η ορθότητα είναι για μένα 

πέρα για πέρα αδιαμφισβήτητη. 

Το δεύτερο, η εξαίρεση που εισάγεται να μην είναι αναγκαίο να είσαι 

πτυχιούχος. Σωστά έχει λεχθεί ότι, αν δεν υπάρχει κανένας και αν είναι απόλυτη 

ανάγκη, τότε μόνο. Βεβαίως. Ποιος θα κρίνει όμως ότι δεν υπάρχει άλλος; Κανένα 

τρίτο αντικειμενικό σώμα; Όχι φυσικά. Θα είναι το ίδιο το συμβούλιο το οποίο 

ασκεί την εκτελεστική εξουσία, το οποίο θα κρίνει μέσα στα πλαίσια της υποκειμενι

κότητας με την οποία έχει ήδη εισηγηθεί την κατ' εξαίρεση εισαγωγή και πρόσληψη 

σε αυτή τη θέση ατόμων μη πτυχιούχων. 

Υπάρχει και ένα άλλο ερώτημα. Είναι δυνατό κάποιος μη πτυχιούχος να είναι 

καλύτερος από έναν πτυχιούχο; Εγώ λέω ανεπιφύλακτα ότι είναι δυνατό ένας μη 

πτυχιούχος να είναι καλύτερος από ένα πτυχιούχο. Όμως αυτός δεν είναι ο 

κανόνας, είναι η σπανιότατη εξαίρεση του ενός στα εκατό ή του ενός στα χίλια και 

γνωρίζουμε πολύ καλά ότι όταν νομοθετούμε σ' αυτή τη Βουλή λαμβάνουμε υπόψη 

μας τον κανόνα, την πλειοψηφία, το σύνηθες συμβαίνον σε μια κοινωνία, και όχι να 

ψάχνουμε με το μικροσκόπιο, για να επινοήσουμε την εξαίρεση των εξαιρέσεων για 

να δίνουμε ευκαιρίες σε παρεκτροπές. 

Γι' αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, έχω τη γνώμη ότι, επειδή οι εξουσίες είναι 

πονηρές -όλες οι εξουσίες- είναι σωστό να τους θέτουμε τροχοπέδες και να θεσμοθε

τούμε και την ανανέωση σε αυτή την κοινωνία με θεσμικές πρόνοιες, όπως είναι 

αυτές που εισάγει η Βουλή μας, όπως επίσης και κάποιο μίνιμουμ αξιοκρατίας που 

είναι η κατάληψη θέσεων από εκείνους οι οποίοι έχουν τα απαιτούμενα όχι μόνο 
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ουσιαστικά αλλά και τυπικά προσόντα. Επίσης θα πρέπει να απαντηθεί και το 

ερώτημα: Αφού σε άλλες θέσεις ισχύει αυτό, γιατί να μην ισχύσει και στο ΡΙΚ; Αυτό 

είναι ψευδές. Δεν υπάρχει κανένας ημικρατικός οργανισμός στον οποίο η διευθυ

ντική του θέση να επιτρέπεται να καταληφθεί από μη πτυχιούχο. Αν υπάρχει ακόμα 

ένας, εγώ θα δεχόμουν το ΡΙΚ να είναι ο δεύτερος, αλλά επειδή δεν υπάρχει 

κανένας, με κανένα τρόπο εμείς δε θα ψηφίζαμε να ξεκινήσουμε ένα κακό, για να 

δώσουμε ευκαιρία να ακολουθήσουν ενδεχομένως και άλλα στο μέλλον. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πιττοκοπίτης. Ισχύει η παράκλησή μου να είσαστε σύντομοι, κύριοι συνά

δελφοι. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Ειλικρινά δεν είχα καμιά πρόθεση να μιλήσω, αλλά ίσως να μην αντιλήφθηκα 

καλά και θέλω να επαναληφθεί η θέση του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις που 

πιστεύω ότι εκφράστηκε εκ μέρους του κ. Αγαπίου ... 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

... Κύριε Πρόεδρε, είναι από την Αριστερά που μίλησα εγώ ... 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

... Από την Αριστερά. 

Δηλαδή, έχετε αποφασίσει ότι από τούδε και στο εξής θα υποστηρίζεται σχέδια 

υπηρεσίας στα οποία θα προάγονται ή θα διορίζονται και συνταξιούχοι, δηλαδή 

πέραν των εξήντα χρονών; 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο Κανονισμός 30 των Κανονισμών της Βουλής νοουμένου ότι 
θα δεχόταν ο ομιλητής να το διακόψω θα μπορούσατε ... 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

... Πόσες φορές με διακόψετε; Άλλη φορά, κύριε συνάδελφε, όταν μιλάς, θα σε 
διακόπτω εφτά φορές! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

... Κύριε Αγαπίου, παρακαλώ! 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

... Κατηγορούμαστε ότι είναι φανερές οι προθέσεις μας. Ευτυχώς που δε μας 
είπατε ότι είναι κρυφές! Πρέπει να το καταλάβετε, κύριοι, και νομίζω ότι τα ελλη

νικά μας είναι πολύ καλά. Δεν υπάρχει καμιά περίπτωση να συγκατατεθούμε ή να 

συμφωνήσουμε σε προαποφάσεις τις οποίες παίρνετε όσον αφορά το διορισμό ή και 

τις υποσχέσεις ακόμη που έχετε δώσει σε συγκεκριμένο πρόσωπο ότι θα το διορί

σετε. Εκείνο όμως που διερωτούμαι είναι το εξής: Αν δεν ήσασταν συγκυβέρνηση, θα 

είχατε αυτές τις θέσεις που έχετε σήμερα; Και αυτά τα πράγματα να τα θυμάστε, 

γιατί είναι ιστορία και θα σας τα υπενθυμίσουμε μετά το Φεβράρη που δε θα ήσαστε 

σίγουρα στην εξουσία! Όσον αφορά το κατά πόσο έχουμε εξεύρει πρόεδρο ή όχι, 

πάψετε να αγωνιάτε, γιατί έχουμε υποψήφιο πρόεδρο ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Πιττοκοπίτη, παρακαλώ εντός του θέματος. 
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Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 
/ 

Έπρεπε να διακόψετε με όλο το σεβασμό, κύριε Πρόεδρε... ~ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

... Τον διέκοψα, αγαπητέ συνάδελφε. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Τελειώνοντας, πράγματι η τόσο πολλή επιμονή σας για να περάσΈι το κυβερνη
τικό νομοσχέδιο όπως έχει, απλώς αποκαλύπτει ότι οι προθ_έσεις σας είναι μόνο 

προεκλογικές και τίποτε άλλο! 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κύριος Κοντίδης είναι ο τελευταίος. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ σύντομος. Θέλω από την αρχή να πω ότι 

αυτή όλη η ιστορία του διορισμού του Γενικού Διευθυντή του ΡΙΚ δημιουργεί σ' 

εμένα και σε αρκετό κόσμο το εξής ερώτημα: Το ΡΙΚ είναι ένας οργανισμός ο 

οποίος ουσιαστικά ελέγχεται από τη Βουλή, ελέγχεται από το κράτος, είναι 

επίσημος, αν θέλετε, φορέας της πολιτικής του δικού μας κράτους. Γι' αυτό θα 

πρέπει να το στηρίξουμε. Τους προϋπολογισμούς τους οποίους μας καταθέτει τους 

ελέγχουμε και γενικά προσπαθούμε ούτως ώστε αυτό το ίδρυμα να μπορέσει να 

σταθεί στο ύψος του και να διαδραματίσει το ρόλο που εμείς ως πολιτεία και ως 

Βουλή θέλουμε. Εγώ περίμενα από τη στιγμή που θα χήρευε η κεφαλή αυτού του 

ιδρύματος, αυτή η Βουλή να ήταν η πρώτη που θα έτρεχε το γρηγορότερο, αν ήταν 

δυνατό, να καλύψει αυτό το κενό, για να μπορέσει αυτό το ίδρυμα να σταθεί εκεί 
που το θέλουμε να σταθεί. Δυστυχώς από την αρχή υπήρχε μια κωλυσιεργία, 

αναβολή πάνω στην αναβολή, και δεν μπορώ να καταλάβω ότι ένα σχέδιο υπηρεσίας 

σχετικά με το Γενικό Διευθυντή του ΡΙΚ θα μπορούσε να πάρει τόσους μήνες να 

ολοκληρωθεί και τελικά να φτάσουμε εδώ που φτάσαμε και ακόμη να λέμε: "Ξέρετε 

θέλουμε άλλους τρεις μήνες, γιατί υπάρχουν εκλογές." Αν θέλαμε πράγματι να μη 

φτάσουμε στην προεκλογική περίοδο, θα μπορούσαμε αυτό το ζήτημα να το λύαμε 

πολύ πιο νωρίς. 

Θα ήθελα επίσης να εκφράσω την απορία μου μήπως σε κάποιους κύκλους -δε 

λέω Βουλευτές- οι οποίοι παρουσιάζονται ανταγωνιστές του ΡΙΚ αυτό το πράγμα 

να συμφέρει, δηλαδή το ΡΙΚ να βρίσκεται ακέφαλο, για να μπορούν κάποιοι άλλοι 

αν θέλετε ραδιοσταθμοί ή οτιδήποτε, να μπορούν να κάμνουν τη δουλειά τους καλύ

τερα από το ΡΙΚ. για να αποκτήσουν περισσότερη ακροαματικότητα. Αυτό το 

ερώτημα για μένα στέκει, γιατί πιστεύω ότι πάρα πολλοί ραδιοσταθμοί, για να μην 

αναφέρω ονόματα, δεν μπορεί να είναι τόσο αντικειμενικοί όσο είναι το ΡΙΚ. Αυτά, 

κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, νομίζω ότι η συζήτηση έχει εξαντληθεί και τώρα θα 

προχωρήσουμε στην ψηφοφορία. Επειδή τα τρία κόμματα ... 

Ο κ. Κατσουρίδης. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Επειδή τα σημεία τα οποία εντοπίστηκαν από τους κυρίους συνάδελφους που 
ανήλθαν στο βήμα και διαφωνούν με τους κυβερνητικούς Κανονισμούς ισχυριζό

μενοι ότι δεν μπορούν να γίνουν αποδεχτά από της πλευράς τους, δηλαδή το όριο 

ηλικίας και το δίπλωμα, εμείς είμαστε έτοιμοι, αν είναι έτοιμοι, να ψηφίσουμε τους 

Κανονισμούς χωρίς αυτές τις δύο πρόνοιες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Όχι, έχει άδικο ο συνάδελφος. Οι διαφωνίες μας δεν είναι μόνο όσον αφορά 

το έτος αφυπηρέτησης, το δίπλωμα και την τρίμηνη προθεσμία μεταξύ δημοσίευσης 

και διορισμού. Έχουμε επιφέρει σημαντικές αλλαγές στα καθήκοντα του Διευθυντή, 

ώστε να είναι προσωπική του υποχρέωση και καθήκον η διασφάλιση της αντικειμε

νικότητας και ανεξαρτησίας του. Γι' αυτό εμείς θα επιμένουμε, επειδή πιστεύουμε 

ότι είναι ισοζυγισμένη η πρόταση που έχουμε υποβάλει, -το σύνολο της πρότασης 

που έχουμε υποβάλει με τις τροποποιήσεις που έχουν επέλθει από τους συναδέλ

φους των άλλων κομμάτων- να τεθεί ως πρώτη πρόταση για ψήφιση, διότι είναι 

τροποποιητική των κυβερνητικών, και μετά το κυβερνητικό σχέδιο να εγκριθεί ή να 

καταψηφιστεί, αν δεν εγκριθεί το δικό μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Παπαδόπουλε, στο σχέδιο που έχετε υποβάλει υπάρχουν βασικά 

τέσσερα σημεία τα οπ-σία ουσιωδώς διαφέρουν από τις πρόνοιες της κυβερνητικής 

πρότασης. Αναφέρομαι στο δικό σας κείμενο στην υποπαράγραφο (ε), διότι όλες οι 

άλλες υποπαράγραφοι από την (α) μέχρι τη (δ) είναι σύμφωνες με αυτές που περι

λαμβάνονται στην κυβερνητική πρόταση. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η υποπαράγραφος (ε) είναι προσθήκη. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όπως είναι προσθήκη και η υποπαράγραφος (ζ). 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μετά οι παράγραφοι (2), (3) και (4) επίσης είναι σύμφωνες με αυτές που 

διαλαμβάνονται στην κυβερνητική πρόταση. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Όχι, στην παράγραφο (2) έχουν προστεθεί δύο λέξεις. Οι λέξεις "ανεξάρτητο 
αντικειμενικό". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μιλούσα για ... 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Μήπως το συγχύσουμε και κατά λάθος εγκριθεί το κυβερνητι~ό, που είναι 
όπως οι ιδέες Γκάλι. 

(Γέλια) 

Θα βάλουμε το δικό μας ως έχει, κύριε Πρόεδρε, αντί για τροποποιήσεις ... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, είναι για να δώσω πλήρη εικόνα ... 
Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Μάλιστα, έχετε δίκαιο. Η παράγραφος (2) έχει τις δύο λέξεις ... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι για να δώσω σαφή εικόνα σε όλα τα Μέλη του Σώματος περί τίνος 
πρόκειται, σε ό,τι αφορά τις διαφορές. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Οι παράγραφοι (3) και (4) είναι οι ίδιες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η παράγραφος 6 στην τρίτη σελίδα "Τα απαιτούμενα για δημόσιους υπαλλή
λους στοιχεία σχετικά με ηλικία και υγεία" επίσης είναι προσθήκη, δεν περιλαμβά
νεται σ' αυτό και είνίί~ ~~'~ιώδης, όπως επίσης και η σημείωση που επίσης είναι νέο 
στοιχείο. Τώρα μάλιστα προστίθεται κα~ t1λλο σημείο ότι η πλήρωση της θέσης θα 
γίνει τρεις μήνες μετά από την έγκριση των ΚανονισμU;;,'. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛO~: 

Κύριε Πρόεδρε, το έχtb πει. Υποθέτω σι στενογράφοι το έχουν καταγράψει. Θα 
τβ επαναλάβω: ''Για τον πρώτο διορισμό περίοδος ουχί μικρότερη από τρεις μήνες 
θα μεσολαβεί μεταξύ της ημερομηνίας πρoκήρυξη~ της θέσης για πλήρωση και των 
πρώτων συνεντεύξεων υποψηφίων για επιλογή του κατάλληλου για διορισμό". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εξυπακούεται. Εφόσον μιλούμε για το σχέδιο το οποίο θα εγκριθεί τώρα, ... 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, μια ερώτηση, με συγχωρείτε, για να διευκολυνθούμε και εμείς 

στην ψηφοφορία: Αν ο δεύτερος διορισμός, αν η δεύτερη αφυπηρέτηση ή οποιαδή

ποτε αφυπηρέτηση ή διορισμός από τούδε και στο εξής συμπέσει με προεδρικές 

εκλογές, θα ισχύουν οι Κανονισμοί αυτοί; Δε θα υπάρχει σημείωση; 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 
Σύμφωνα με τη χρονική αριθμητική που γνωρίζω, εμείς δε θα είμαστε 

Βουλεuτές ή μερικοί από εμάς. Ας το αποφασίσουν εκείνοι που θα είναι εδώ. 
\ 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ, Κατσουρίδης. Αντιλαμβάνομαι επί διαδικαστικού θέματος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, και πριν δεκαπέντε ημέρες, όταν για πρώτη φορά ο κ. Παπα

δόπουλος υπέβαλε το σχέδιό του, είχαμε πει ότι, επειδή εμάς έγνοια μας είναι η 
καλύτερη δυνατή λειτουργία του ιδρύματος και τίποτε άλλο, ήμαστε έτοιμοι εκείνη 

την ημέρα να ψηφίσουμε την πρψασή του: Ο ίδιος όμως δεν ήταν έτοιμος τότε να 

την ψηφίσει και ζήτησε να γίνουν διαβουλεύσεις. Και αυτή τη στιγμή ... 
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ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, τερματίστηκε η συζήτηση και γίνεται η πρόταση για την ψηφο

φορία της τροποποίησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Ευσταθίου, παρακαλώ. Είμαστε στο θέμα διαδικασίας της ψηφοφορίας 

και πιθανό να υπάρχει πρόταση, όσον αφορά το θέμα της ψηφοφορίας. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ακριβώς. Και σήμερα, κύριε Πρόεδρε, είμαστε έτοιμοι · να ψηφίσουμε τις 
αλλαγές του κ. Παπαδόπουλου στη βάση της αρχικής μας θέσης, διότι ο σκοπός 
είναι να εξυπηρετηθεί η εύρυθμη λειτουργία του ιδρύματος. Γι' αυτό ψηφίζουμε όλες 

τις πρόνοιες του κ. Παπαδόπουλου εκτός από το τρίμηνο, διότι έτσι και αλλιώς δεν 
προλαβαίνει να διοριστεί Γενικός Διευθυντής με την προκήρυξη δύο μηνών -τόσο 

προνοείται- και να υποβληθούν οι υποψηφιότητες και ούτω καθεξής. Εκτός του 
θέματος της τρίμηνης αναβολής του διορισμού από την ώρα που ψηφίζεται, τα άλλα 
είμαστε έτοιμοι να τα δεχτούμε. Αν όμως δε γίνεται αποδεχτή η πρότασή μας χάριν 

ομοφωνίας, θα μείνουμε στην πρωταρχική μας θέση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δηλαδή, αν αυτή η συμβιβαστική πρόταση, η οποία καταλαβαίνω ότι γίνεται 

τώρα, δε γίνεται αποδεχτή από τους εκπροσώπους των άλλων κομμάτων, τότε η 
θέση του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις μένει στην κυβερνητική πρόταση. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Δεν είμαι εντεταλμένος εκπρόσωπος όλων των Βουλευτών που υποστηρίζουν 
τη δική μου πρόταση. Όμως για πληροφόρηση θέλω να πω ότι μόλις σήμερα το πρωί 

είχα επικοινωνήσει με τον Πρόεδρο του Συμβουλίου και του ζήτησα να υποβάλει 
γραπτή δήλωση ότι δεν είναι πρόθεση του Συμβουλίου να πληρώσει τη θέση, αν και 

συμφωνώ με το συνάδελφο ότι πρακτικά δεν μπορεί να γίνει. Όμως μου δημιουργεί 
ανησυχία και υποψία το γεγονός ότι κατηγορηματικά μου δήλωσε ότι δε σκοπεύει να 
δώσει τέτοια διαβεβαίωση. Γι' αυτό λυπούμαι, οι ανησυχίες μου επιτείνονται και 
παρά το ότι βλέπω ότι είναι δύσκολο στην πράξη να πληρωθεί η θέση, δε θέλω να 
έχουν την ευχέρεια να κρατούν μπροστά στο πρόσωπο πιθανών υποψηφίων που 
πιθανό να δουλεύουν στο ΡΙΚ την ελπίδα ότι είναι δυνατό προεκλογικά να διορι
στούν. Γι' αυτό θα επιμείνω στην πρότασή μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συνεπώς προχωρούμε σε ψηφοφορία και εγώ προσωπικά θα θεωρούσα πιο 
πρακτικό, αν μπορούσαμε, να θέσουμε πρώτα σε ψηφοφορία την κυβερνητική 
πρόταση και, εφόσον απορρίπτεται ή εγκρίνεται, στη συνέχεια θα μπορούσαμε να 
προσθέτουμε μία μία τις τροποποιήσεις τις οποίες προτείνει ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Διαδικαστικά πρέπει να μπουν οι τροποποιήσεις πρώτα, σας παρακαλώ, μία 
μία, διότι αν τυχόν οι κυβερνητικοί Κανονισμοί καταψηφιστούν, τότε δε θα υπάρ
χουν Κανονισμοί ενώπιόν μας προς τροποποίηση και μπορεί να δημιουργηθεί μια 

περίπλοκη κατάσταση που θα χρειάζεται κάποια περίπλοκη νομική γνωμοδότηση 

και δε γνωρίζουμε τι θα γίνει. Άρα εγώ εισηγούμαι να ακολουθήσετε την ορθόδοξη 
διαδικασία, η οποία λέει να βάλετε τις τροποποιήσεις προς ψήφιση πρώτα και μετά 
τα υπόλοιπα. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εν τοιαύτη περιπτώσει ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Ουσιαστικά, αν απορριφθεί το νομοσχέδιο, σταματούν όλα. Τι τροποποιείς; 

Τροποποιείς κάτι που δεν υπάρχει; Είναι αυτό που είπε ο κ. Μαρκίδης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, δε διεκδικώ γνώσεις νομικού ή συνταγματολόγου. Δέχομαι την 

εξήγηση την οποία έχει δώσει ο κ. Μαρκίδης και εν τοιαύτη περιπτώσει προτείνω να 

ακολουθήσουμε τους Κανονισμούς της κυβέρνησης με την εξής σειρά: Θα βάλουμε 

σε ψηφοφορία τις προτάσεις εκείνες οι οποίες μπορούν να εγκριθούν μία μία ή δύο 

δύο ή εκεί που δεν υπάρχει διαφωνία και στη συνέχεια θα βάλουμε τις προσθήκες, 

διότι βασικά περί προσθηκών πρόκειται, οι οποίες γίνονται με την πρόταση του 

κ. Παπαδόπουλου. Έτσι αρχίζουμε με βάση το σχέδιο υπηρεσίας της κυβέρνησης. 

Παράγραφος (1), υποπαράγραφοι (α), (β), (γ) και (δ). Αυτές συμπίπτουν με αυτά 

που έχει πει ο κ. Παπαδόπουλος. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των υποπαραγράφων (α) μέχρι (δ) του κυβερνητικού 

σχεδίου; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

42, κύριε Πρόεδρε. Ψηφίζεται ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επομένως οι υποπαράγραφοι από την (α) μέχρι και τη (δ) εγκρίνονται 

ομόφωνα. 

Εδώ ακριβώς προστίθεται η υποπαράγραφος του κ. Παπαδόπουλου, η (ε), η 

οποία λέει: "Την τήρηση πλήρους αντικειμενικότητας ανεξαρτησίας στα προγράμ

ματα του ιδρύματος και τον αποκλεισμό προνομιούχας μεταχείρισης ή προβολής 

θέσεων ή πολιτικής οποιουδήποτε κόμματος ή της κυβέρνησης ή του κυβερνητικού 

έργου, αλλά ισότιμης παρουσίασης των θέσεων και του έργου των κοινοβουλευ

τικών κομμάτων, περιλαμβανομένου του εκάστοτε Προέδρου της Δημοκρατίας και 

της εκάστοτε κυβέρνησης". 

Αυτή είναι μία από τις προσθήκες που κάνει ο κ. Παπαδόπουλος. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κάνένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι απέχουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επομένως η υποπαράγραφος (ε), όπως διατυπώνεται στην πρόταση του 

κ. Παπαδόπουλου, γίνεται αποδεχτή και περιλαμβάνεται στο σχέδιο. 

Προχωρούμε στην υποπαράγραφο (ζ) την οποία διαβάζω και έχει ως εξής: 

"Αυστηρή τήρηση του εκάστοτε συμφωνουμένου κώδικα για την παρουσίαση οποιου

δήποτε προεκλογικού αγώνα". 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης αυτής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι απέχουν; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μετά είναι η παράγραφος (2). Εδώ ακριβώς υπάρχει μια φραστική διαφορά η 
οποία περιλαμβάνεται στην πρόταση του κ. Παπαδόπουλου και είναι καλύτερα να 

τη διαβάσουμε: "Συμβουλεύει το Διοικητικό Συμβούλιο σε θέματα πολιτικής του 

ιδρύματος στα πλαίσια της αποστολής του, σύμφωνα με το σχετικό νόμο, και ιδιαί

τερα στην ανάπτυξη τούτου σε αποδοτικό και οικονομικά αυτόνομο και ανεξάρτητο 

αντικειμενικό ραδιοτηλεοπτικό οργανισμό". 

Αυτό υπάρχει και στην κυβερνητική πρόταση. Δεν μπορώ να αντιληφθώ πού 

είναι η διαφορά. Κύριε Παπαδόπουλε, σε παρακαλώ ... 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Είναι η προσθήκη των δύο λέξεων: "ανεξάρτητο αντικειμενικό". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Αυτή είναι η διαφορά από την κυβερνητική πρόταση. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροποποίησης αυτής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι απέχουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Οι παράγραφοι (3) και (4) είναι οι ίδιες με αυτές που υπάρχουν στο κυβερνη
τικό σχέδιο. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των παραγράφων (3) και (4); 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

42, κύριε Πρόεδρε. Ψηφίζονται ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μετά όλες οι άλλες παράγραφοι, όσον αφορά τα απαιτούμενα προσόντα, από 

την (1) μέχρι και την (5) είναι ακριβώς αυτές που υπάρχουν και στην πρόταση 

του κ. Παπαδόπουλου. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των παραγράφων (1) μέχρι (5); 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

42, κύριε Πρόεδρε. Ψηφίζονται ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μετά είναι η παράγραφος (6). Προστίθεται εδώ η πρόταση του κ. Παπαδό
πουλου, που λέει ότι : "Τα απαιτούμενα για δημόσιους υπαλλήλους στοιχεία σχετικά 

με ηλικία και υγεία" . Δηλαδή αποκλείει τους συνταξιούχους. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης αυτής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι απέχουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μετά είναι η σημείωση η οποία προτείνεται από τον κ. Παπαδόπουλο και έχει 

ως εξής: "Οι υποψήφιοι πρέπει να έχουν τα πιο πάνω προσόντα και κανένας διορι

σμός δεν μπορεί να γίνει ή σε περίπτωση υφιστάμενου διορισμού επιτρέπεται η 

παράτασή του ή με σύμβαση ή άλλως πως ανάθεση καθηκόντων ή προσωρινός διορι

σμός σε πρόσωπο που δε διαθέτει τα πιο πάνω προσόντα''. 

Η σημείωση αυτή δεν υπάρχει στο κυβερνητικό σχέδιο. Είναι τροποποίηση 

γενομένη από τον κ. Παπαδόπουλο. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροποποίησης αυτής; 

Γ~MMAΤEAΣ: 

28, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 



ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι απέχουν; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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Επομένως και αυτή η τροποποίηση γίνεται αποδεχτή. 

Μετά προστίθεται το εξής, δεν υπάρχει γραπτώς, αλλά θα εξηγήσω ποια είναι 

η έννοια: Θα υπάρξει πρόνοια, ώστε πλήρωση της θέσης του Γενικού Διευθυντή 

κατά τον πρώτο διορισμό δε θα γίνει, προτού περάσουν το λιγότερο τρεις μήνες από 

την ημερομηνία δημοσίευσης του σχεδίου υπηρεσίας. Το έχω αποδώσει σωστά, κύριε 

Παπαδόπουλε; 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Το είχα υπαγορεύσει προηγουμένως, πιστεύω ότι είναι σαφές. Θέλετε να το 

ξαναπώ; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ τους Γραμματείς να το ετοιμάσουν. 

Ναι, παρακαλώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Για τον πρώτο διορισμό περίοδος ουχί μικρότερη από τρεις μήνες θα μεσο

λαβεί μεταξύ της προκήρυξης της θέσης και της διεξαγωγής των συνεντεύξεων για 

επιλογή κατάλληλου υποψηφίου για διορισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης αυτής; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι απέχουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επομένως οι Κανονισμοί αυτοί εγκρίνονται με τις τροποποιήσεις οι οποίες 

έχουν επέλθει . 

Παρακαλώ. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Δικαιολογία ψήφου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Η αιτία που σε ορισμένα σημεία, με τα οποία δηλώσαμε ότι θα ήμαστε έτοιμοι 

να συμφωνήσουμε, τηρήσαμε αποχή δεν έχει σχέση με την ουσία, δηλαδή την αντικει

μενικότητα, την αυστηρότητα της εφαρμογής του κώδικα και ούτω καθεξής, αλλά μέ 
το γεγονός ότι από τη στιγμή που περιλαμβάνεται η τρίμηνη αναβολή ουσιαστικά το 

ίδρυμα παραμένει ακέφαλο και παρεμποδίζεται η εύρυθμη λειτουργία του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, κύριε Κασουλίδη. 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν επιτρέπεται σε Βουλευτή που ψήφισε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, κύριε, παρακαλώ, κύριε, ... 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Θέμα διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

... δεν ακούσαμε τι θα πει. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Αν είναι δικαιολογία ψήφου ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν ακούσαμε. Παρακαλώ, κύριε Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

... δεν επιτρέπεται η δικαιολογία ψήφου σε Βουλευτή που ψήφισε υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, κύριε Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Ο Κανονισμός 60, κύριε Πρόεδρε, είναι καθαρός. Δικαιολογία ψήφου επιτρέ
πεται μόνο σε Βουλευτή που διαφεΟνησε ή απέσχε. Δεν επιτρέπεται δικαιολογία 

ψήφου σε ... 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

ψήφισα εναντίον του νομοσχεδίου, όπως προτάθηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, κύριε Αγαπίου. 

Κύριε Κασουλίδη, ορίστε. 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να δικαιολογήσω την ψήφο μου. 
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Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Διαδικαστικά δεν τη δικαιολογείς την ψήφο σου. Το νομοσχέδιο δεν τέθηκε σε 

ψηφοφορία εν το συνόλω του, κύριε Πρόεδρε. Δεν τέθηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, παρακαλώ. Εδώ δεν είναι νομοσχέδιο, είναι Κανονισμοί και οι Κανο

νισμοί εγκρίνονται. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Ναι, αλλά τέθηκε σε ψηφοφορία η έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Είπαμε ότι το νομοσχέδιο εγκρίνεται κ.λπ. Δεν είναι νομοσχέδιο 

αυτό, είναι Κανονισμοί και για τους Κανονισμούς δεν είναι αναγκαίο να γίνει 

ψήφιση ολόκληρου του κειμένου ή κατά παράγραφο. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Η εν τω συνόλω έγκριση δεν έγινε, κύριε Πρόεδρε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχει δίκαιο ο κ. Ηλιάδης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε νομίζω ότι έχει δίκαιο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έχει δίκαιο . 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς πρέπει να ερωτηθεί το Σώμα αν εγκρίνονται οι Κανονι

σμοί ως έχουν τροποποιηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό είπα: Ότι οι Κανονισμοί εγκρίνονται ως έχουν. Δεν υπήρξε ένσταση. 

Παρακαλώ, εφόσον ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Εμείς δηλώσαμε ότι κάναμε αποχή και εξηγήσαμε τους λόγους σε κάποια σημεία. 

Με το σύνολο -από τη στιγμή που μπήκε η τρίμηνη αναβολή- δηλώσαμε ότι διαφω

νούμε. Θέλουμε τώρα σ' ό,τι αφορά το σύνολο, το δηλώνω, να καταψηφίσουμε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, εφόσον αυτή είναι η επιθυμία του Σώματος, θα το θέσω σε ψηφοφορία. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των Κανονισμών, όπως έχουν τροποποιηθεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

15, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Οι Κανονισμοί εγκρίνονται ως έχουν τροποποιηθεί. Το θέμα έχει λήξει. 

Ο κ. Κασουλίδης. 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μόνο πολύ σύντομα θέλω να πω ότι προβληματίστηκα, προτού 

ψηφίσω υπέρ των τροποποιήσεων, κατόπιν του επιχειρήματος ότι το ίδρυμα θα 

παραμείνει ακέφαλο. Όμως, επειδή το ίδρυμα από την εποχή που είναι ακέφαλο 

λειτούργησε καλύτερα από οποιαδήποτε άλλη εποχή, ψήφισα με τον τρόπο που 

ψήφισα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, το θέμα θεωρείται λήξαν. 

Το υπ' αρ. 6 θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη, που είναι "Οι περί Συντά
ξεων και Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους του Συμβουλίου Εμπορίας κυπριακών 

Ελαιοκομικών Προ'ίόντων Κανονισμοί του 1992", αποσύρονται από την Εκτελε
στική Εξουσία. 

Το επόμενο έτοιμο θέμα για σήμερα είναι "Οι περί του Συμβουλίου Εμπορίας 

Κυπριακών Ελαιοκομικών Προ'ίόντων (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Κανονι

σμοί) του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε Μέλος της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την :Εκθεση στο Σώμα. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤ ΛΟΦΟΡΟΥΝΤ ΑΙ "01 ΠΕΡΙ 
ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥ ΛΙΟΥ ΕΜΠΟΡΙΑΣ ΚΥΠΡΙΑΚΩΝ ΕΛΑΙΟΚΟΜΙΚΩΝ ΠΡΟΙΟ

ΝΤΩΝ (ΟΡΟΙ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Ανδρέας Μούσκος 

Δημήτρης Συλλούρης 

Κίκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους υπό 

αναφορά Κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 15 Οκτω
βρίου και στις 19 Νοεμβρίου 1992. Στην πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν 
και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομη

χανίας, του ΣΕΚΕΠ και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

Με τους υπό εξέταση Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του 

άρθρου 81Α της βασικής νομοθεσίας για την εμπορία κυπριακών ελαιοκομικών 

προ'ίόντων, σκοπείται η ρύθμιση των όρων υπηρεσίας του προσωπικού του ΣΕΚΕΠ. 

Ως πρότυπο για τους Κανονισμούς αυτούς λήφθηκε υπόψη ο νέος νόμος για τη 

δημόσια υπηρεσία της Δημοκρατίας. 
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Σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 25 των περί Εμπορίας Κυπριακών Ελαι
οκομικών Προ·ίόντων Νόμων του 1968 μέχρι 1992, οι όροι υπηρεσίας του Γενικού 
Διευθυντή και των υπαλλήλων του ΣΕΚΕΠ θα συνάδουν, όσο αυτό είναι πρακτικά 

δυνατό, με τη γενική πολιτική της κυβέρνησης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 

όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των 

υπό αναφορά Κανονισμών, όπως έχουν τελικά νομοτεχνικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, ρωτώ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των Κανονισμών αυτών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, οι Κανονισμοί αυτοί εγκρίνονται 

ομόφωνα. 

Το υπ' αρ. 8 θέμα στην ημερήσια διάταξη, που είναι "Οι περί Ενδείξεων Τιμής 
(Συγκρίσεις) Κανονισμοί του 1992" αποσύρεται από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Το επόμενο έτοιμο θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη είναι "Οι περί Κατα

δυτικού Επιδόματος των Υποβρύχιων Καταστροφέων του Ναυτικού του Στρατού 

της Δημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. Παρακαλώ τον Πρόεδρο 
της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση της 

Επιτροπής στο Σώμα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΑΜΥΝΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΚΑΤΑΔΥΤΙΚΟΥ 

ΕΠΙΔΟΜΑΤΟΣ ΤΩΝ ΥΠΟΒΡΥΧΙΩΝ ΚΑΤΑΣΤΡΟΦΕΩΝ ΤΟΥ ΝΑΥΤΙΚΟΥ 

ΤΟΥ ΣΤΡΑΤΟΥ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟΥ 1992" . 

Παρόντες: 

Τάκης Χατζηδημητρίου, Πρόεδρος 

Χρίστος Σολωμής 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Δώρος Χριστοδουλίδης 

Λώρης Λυσιώτης 

Κίμων Παναγίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 19 Νοεμβρίου 1992. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Άμυνας. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 27 
της νομοθεσίας για το στρατό της Δημοκρατίας, τροποποιούνται οι βασικοί κανονι

σμοί για τα καταδυτικά επιδόματα των υποβρύχιων καταστροφέων του ναυτικού, 

ώστε και οι εθελοντές υπαξιωματικοί που εκτελούν τις προβλεπόμενες καταδύσεις 

και υποβρύχιες πορείες να δικαιούνται να παίρνουν το καταδυτικό επίδομα το 

οποίο λαμβάνει και το μόνιμο προσωπικό της σχετικής μονάδας. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας υιοθετεί τους σκοπούς για τους 

οποίους προτείνεται η πιο πάνω τροποποίηση, γι' αυτό και ομόφωνα είσηγείται στη 

Βουλή την έγκριση των υπό συζήτηση Κανονισμών όπως έχουν τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, ρωτώ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των παρόντων Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Οι Κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα, μη υπαρχούσης οποιασδήποτε ενστάσεως. 

Οι Κανονισμοίυπ'αριθμό 10, 11, 12,13, 14, 15, 16, 17, 18, 19και20αποσύρο
νται από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έληξε η Νομοθετική Εργασία. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β: Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. Παρα

καλώ το Γραμματέα να καταθέσει τα Νομοσχέδια και τα Έγγραφα που υπάρχουν. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί της Σύμβασης για τη Διεθνή Οδική Μεταφορά Εμπορευμάτων 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Χωριτικών Αρχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 1992. Και 

4) Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1992. 

Κατατέθηκαν και τα δ'ίJo από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται και τα δυο στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

προυπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί Χρωστικών Ουσιών στα Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας. 
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ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Γενικές Διατάξεις και 

Πειθαρχία) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι περί Ραδιοφωνικών Σταθμών Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να σταλούν και στις δυο Επιτροπές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Συγκοινωνιών και Έργων 

και Εσωτερικών. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ως Κοσμήτορας, είναι απαράδεκτο αυτό το οποίο γίνεται. 

Πρέπει να κάθονται οι Βουλευτές στις θέσεις τους και δεν μπορούν να υποβάλλουν 

εισηγήσεις εκτός των εδράνων τους. Με όλο το σεβασμό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΝαΙ Παρακαλούνται οι Βουλευτές να πάρουν τις θέσεις τους. Δεν πρέπει να 

υποβάλλουν εισηγήσεις εκτός των εδράνων τους. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Μα δε θα υποβάλω, κύριε Πρόεδρε. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Μα υποβλήθηκε και πέρασε ήδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Αλλά θα θυμίζουμε την τήρηση της τάξης. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Οι περί Πολιτικής Άμυνας (Γενικοί) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Οι περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 
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ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
1992. Και 

11) Οι περί Ενδείξεων Τιμής (Συγκρίσεις) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν και οι δυο από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται και οι δυο στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 

Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Οι περί Γεωργικών Φαρμάκων Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Οι περί Τηλεοπτικών Σταθμών Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Οι περί Ρυθμίσεως της Μαρίνας "LlMASSOL SHERATON MARINA" 
(Καταβλητέα Δικαιώματα) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Έγγραφα που αφορούν την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από τον 
ΚΟΤ δυνάμει του άρθρου 3(l)(a) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 

Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προϋπο

λογισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Έγγραφα που αφορούν την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 

υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημόσια και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Ετήσια Έκθεση του Κυπριακού Οργανισμού Προτύπων και Ελέγχου 

Ποιότητας για το έτος 1991. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου. 

19) Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνο 

Μιχαηλίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 

κ. Κώστα Ηλιάδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

Έχουμε εξαντλήσει το Κεφάλαιο Β', Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΙΒ Ι 123 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 17 Νοεμβρί.ου 1992. 

'Ή κοινότητα Φοίτης.εγείρει αίτημα για επέκταση των ορίων υδατοπρομήθειας. 

Πώς τοποθετείται το αρμόδιο Υπουργείο;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β ' 124 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 17 Νοεμβρί.ου 1992. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα ποιο το χρονο

διάγραμμα ολοκλήρωσης του δρόμου Φοίτης-Αγίου Δημητριανού (Ασπρόκρεμμος). " 
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Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 125 που υπo~λήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 17 Noε~ρίoυ 1992. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πώς αντιμετω

πίζει το αίτημα της κοινότητας Σίμου για ασφαλτρόστρωση του δρόμου Σίμου -
Σκάρφας, που θα ενώνει το χωριό με τις κοινότητες Φιλούσας, Λυσού και Περιστε

ρώνας." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 126 που υπo~λήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 17 Noεμ~ρίoυ 1992. -

'Ή κοινότητα Σίμου εγείρει αίτημα για παράταση του χρονικού ορίου αποπλη-

ρωμής του κοινοτικού δανείου προς την κυβέρνηση από 10 σε 15 χρόνια. . 

Πώς αντιμετωπίζει το δίκαιο αυτό αίτημα το αρμόδιο Υπουργείο, λαμβανο

μένου υπόψη ότι πρόκειται για φτωχή κοινότητα;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 127 που υπo~λήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 17 Noεμ~ρίoυ 1992. 

"ΚαλεLται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πώς αντιμετω

πίζει το αίτημα της κοινότητας Σίμου για αναμπέλωση, λαμβανομένου υπόψη του 

γεγονότος ότι η ανομβρία έχει καταστρέψει σχεδόν ολοκληρωτικά τους αμπελώνες 

του χωριού αυτού." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β'128 που υπo~λήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 17 Noεμ~ρίoυ 1992. 

'Ή κοινότητα Φοίτης ζητά η προσφερόμενη για άρδευση γεωργική έκταση που 

βρίσκεται κοντά στο χωριό να αρδευθεί από το υπό σχεδιασμό φράγμα της Αγυιάς. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 129 που υπo~λήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 17 Noεμ~ρίoυ 1992. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε θα αρδευ

θούν τα 560 δεκάρια γης της κοινότητας Σίμου από το φράγμα Χρυσοχούς, λαμβα
νομένου υπόψη του γεγονότος ότι η όλη υποδομή έχει ήδη συμπληρωθεί." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 130 που υπo~λήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 17 Noεμ~ρίoυ 1992. 

'Ή κοινότητα Φοίτης ζητά την ανόρυξη διατρήσεων στη δασική περιοχή Άναδ

κιούς" ώστε να επιλυθεί το πρόβλημα έλλειψης πόσιμου νερού. 

Ποια είναι η θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 131 που υπo~λήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Χρίστο Πουργουρίδη στις 19 Noεμ~ρίoυ 1992. 

"Καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων αν αληθεύουν οι δημοσιογραφικές πληροφορίες σύμφωνα με τις οποίες ο 

τρόφιμος του Ψυχιατρείου Αθαλάσσας Χριστάκης Αντωνίου Προκοπίου από τον 

Ύψωνα Λεμεσού πέθανε στο Ψυχιατρείο και τάφηκε την επομένη, χωρίς να ειδο

ποιηθεί η μητέρα του και η αδελφή του. 

Αν οι πληροφορίες είναι βάσιμες, τι μέτρα προτίθεται να πάρει το Υπουργείο 

κατά των υπευθύνων του Ψυχιατρείου για την αχαρακτήριστη αυτή συμπεριφορά; 

Επίσης, τι μέτρα προτίθεται να πάρει, ώστε να μην επαναληφθεί παρόμοια ενέργεια 

στο μέλλον; 
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Τέλος ερωτάται ο αρμόδιος Υπουργός αν ο εν λόγω αποβιώσας έπασχε ψυχικά 
ή ήταν απλώς πνευματικά καθυστερημένος. Αν ήταν απλώς πνευματικά καθυστερη

μένος, γιατί βρισκόταν στο Ψυχιατρείο; " 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 132 που υποβλήθηκε από το Μέλος της Βουλής εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Ρήνα Κατσελλή στις 19 Νοεμβρίου 1992. 

"Είναι γνωστό ότι τα παιδιά των ανδρών που είναι πολίτες της Κυπριακής 

Δημοκρατίας και παντρεύονται αλλοδαπές αποκτούν αυτοδικαίως την κυπριακή 
υπηκοότητα. Δυστυχώς δε συμβαίνει το ίδιο και με τα παιδιά των γυναικών που 

είναι πολίτες της Κυπριακής Δημοκρατίας και παντρεύονται αλλοδαπούς. Αυτό, 

εκτός από τα προβλήματα που προκαλεί τόσο στις μητέρες όσο και στα παιδιά τους, 

αποτελεί κατάφωρη παραβίαση του δικαιώματος ίσης μεταχείρισης ανδρών και 

γυναικών. 

Ενόψει των πιο πάνω ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο αν σκέφτεται και πότε 

να άρει αυτή την αδικία σε βάρος των Κυπρίων γυναικών που ο πατέρας των 
παιδιών τους είναι αλλοδαπός." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 133 που υποβλήθηκε από το Μέλος της Βουλής εκλογικής 
περιφέρειας Κερέυνειας κ. Ρήνας Κατσελλή στις 19 Νοεμβρίου 1992. 

''Ερωτάται η κυβέρνηση πότε θα πάψει να διαχωρίζει τα παιδιά μας σε αυτά 
που γεννιούνται από πατέρα εκτοπισμένο και μητέρα μη εκτοπισμένη (πατρογονία), 

στα οποία παρέχεται η προσφυγική ιδιότητα με όλα τα επακόλουθά της, και σε αυτά 

που γεννιούνται από μητέρα εκτοπισμένη και πατέρα μη εκτοπισμένο (μητρογονία), 

τα οποία αδικούνται κατάφωρα τόσο όσον αφορά θέματα ουσίας (τόπος καταγωγής) 

όσο και όσον αφορά επιμέρους ωφελήματα κατά παράβαση της αρχής της ισότητας 

που ισχύει για όλους τους πολίτες της Δημοκρατίας." 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 'Εργων 
κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 323, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 1992, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη. 

"Σχετικά με το Γερμανό αρχαιολόγο καθηγητή Franz-Georg Maier, σας πληρο
φορώ ότι σύμφωνα με το άρθρο 15 του περί Αρχαιοτήτων Νόμου (Κεφ. 31), άδεια 
ανασκαφής παραχωρείται από το Διευθυντή του Τμήματος Αρχαιοτήτων κάτω από 

τις ακόλουθες προϋποθέσεις: 

(ι) Αν ο αιτητής ικανοποιήσει το Διευθυντή ότι είναι ικανός λόγω 

μορφώσεως και πείρας να διεξάγει ανασκαφές σύμφωνα με τις 

σύγχρονες επιστημονικές μεθόδους, 

(ιι) αν έχει τύχει κατάλληλης σύστασης από αρχαιολογικό Οργανισμό ή 

Ίδρυμα καλής φήμης, 

(ιιι) αν έχει γίνει επαρκής πρόνοια για την επιστημονική δημοσίευση των 

αποτελεσμάτων προηγούμενης ανασκαφής με την οποία ο ' αιτητής έχει 

ασχοληθεί, 

(ιν) αν ο αιτητής ή το πρόσωπο ή το Ίδρυμα ή ο Οργανισμός, εκ μέρους του 

οποίου αυτός ενεργεί, είναι έτοιμος να δαπανήσει για τις σκοπούμενες 

ανασκαφές χρηματικό ποσό, το οποίο κατά τη γνώμη του Διευθυντή 

επαρκεί για τη λήψη ικανοποιητικών αποτελεσμάτων, και 

(ν) αν οι σκοπούμενες ανασκαφές δε θα προξενήσουν οποιαδήποτε ζημιά ή 

ενόχληση στους κατοίκους του τόπου όπου θα διεξαχθούν ή σε 
οποιοδήποτε θρησκευτικό χώρο ή δημόσιο κτίριο ή χώρο ή έργο, ενώ αν 
ενδέχεται να προξενηθεί κάποια ζημιά να έχει γίνει επαρκής πρόνοια για 

την πληρωμή αποζημίωσης. 
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Συναφώς αναφέρεται ότι ο καθηγητής Maier ικανοποιεί τις πιο πάνω προϋπο
θέσεις, είναι δε ένας από τους βασικούς συντελεστές στην πρόοδο των αρχαιολο

γικών ερευνών στην Κύπρο και ιδιαίτερα της περιοχής των Κουκλιών, όπου εργά

ζεται από το 1952. Ωστόσο, όπως αναφέρθηκε και κατά την πρόσφατη συνεδρία της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας (13.10.92), σε περίπτωση αίτησης του 

κ. Maier για ανανέωση της ανασκαφικής του άδειας, θα ληφθούν σοβαρά υπόψη οι 
ανησυχίες που προκλήθηκαν από το βιβλίο του με τίτλο 'Zypern, Insel am Kreuzweg 
der Geschichte' (Έκδοση 1964), και θα μελετηθεί το όλο θέμα, στην ανάγκη, και με 
άλλες εμπλεκόμενες κρατικές υπηρεσίες. 

Σ' ό,τι αφορά το θέμα του διορισμού του κ. Maier ως εκλέκτορα στο Πανεπι
στήμιο Κύπρου, αυτό εμπίπτει στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Παιδείας." 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 'Εργων 
κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 354, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Βουνίου για ευθυγράμμιση και διαπλά

τυνση του δρόμου Βουνίου-Αγίου Αμβροσίου σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο δρόμος Βουνίου-Αγίου Αμβροσίου, μήκους 6 χλμ περίπου, 

συντηρείται από το Τμήμα Δημοσίων Έργων μέσα στα πλαίσια της 

συντήρησης του οδικού δικτύου. Συγκεκριμένα έχουν αρχίσει φέτος οι 

εργασίες συντήρησης που περιλαμβάνουν επάλειψη του ασφαλτικού 

οδοστρώματος πλάτους 3 μ. με εμποτισμένη άσφαλτο και επιδιόρθωση 
των χωμάτινων παγκέττων, πλάτους 1 μ., εκατέρωθεν. 

(β) Δεν προγραμματίζεται, επί του παρόντος τουλάχιστο, ευθυγράμμιση/ 

διαπλάτυνση του δρόμου αυτού λόγω άλλων πιο πιεστικών οδικών 

έργων με ψηλότερο βαθμό προτεραιότητας." 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 473, ημερομηνίας 21 Απριλίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφo~ κ. Νίκου Πιττοκοπίτη. 

"Αναφορικά με την επίστρωση με πρέμιξ του κύριου δρόμου που ενώνει την 

κοινότητα Κοίλης με τον κύριο δρόμο Τσάδας - Πόλεως σας πληροφορώ τα πιο 

κάτω: 

(α) Πρόκειται για δρόμο μήκους 4.000 μέτρων, του οποίου έχει συμπληρωθεί 
η διεύρυνση του ασφαλτικού οδοστρώματος από 3,50 μέτρα σε 

5,50 μέτρα. 

(β) Για την επίστρωση του δρόμου με πρέμιξ θα απαιτηθεί δαπάνη ύψους 

Ε44.000. Στο φετινό Προϋπολογισμό Αναπτύξεως υπάρχει πρόνοια 

ποσού Ε15.000 και έχει προγραμματισθεί να επιστρωθεί με πρέμιξ τμήμα 

του δρόμου μήκους 1.500 μ. περίπου. 

(γ) Για τη συνέχιση των εργασιών έχει περιληφθεί πρόνοια ύψους Ε20.000 

στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως 1993. 

(δ) Ο δρόμος διατηρείται σε πολύ καλή κατάσταση και δεν υπάρχει κανένα 

πρόβλημα στη χρησιμοποίησή του." 
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Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμl,ρίου 1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 'Εργων 
κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 545, ημερομηνίας 15 Μα'ίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Προδρόμου για διαπλάτυνση και βελτίωση 

του δρόμου Προδρόμου - Πλατρών σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Αναγνωρίζεται η αναγκαιότητα βελτίωσης του πιο πάνω δρόμου ο 

οποίος έχει ενταχθεί στο 'Σχέδιο Οδικής Ανάπτυξης μέχρι.το 2000' που 
δημοσιεύτηκε πρόσφατα. Ωστόσο, ο χρόνος βελτίωσής του δεν μπορεί να 

καθοριστεί προς το παρόν, γιατί συναρτάται με την εκτέλεση άλλων 

έργων στην περιοχή που έχουν μεγαλύτερη προτεραιότητα. 

(β) Στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1993 που κατατέθηκε στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων για έγκριση, έχουν περιληφθεί κονδύλια για έναρξη 

εκτέλεσης των έργων Προδρόμου - Τροόδους (Ε200.000) και 

Κακοπετριάς - Αγίου Νικολάου - Πάινγουτ (f300.000) που αποτελούν 
παλιά αιτήματα της κοινότητας Προδρόμου και άλλων χωριών της 

περιοχής." 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωl,ρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 551, ημερομηνίας 15 Μα'ίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Παλιομύλου για ασφαλτόστρωση του 

δρόμου Παλιομύλου - Προδρόμου σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο δρόμος αυτός μήκους 4 χλμ. περίπου κατασκευάστηκε σταδιακά τα 
τελευταία χρόνια και είναι χωμάτινος. Για την ασφαλτόστρωσή του 

απαιτείται δαπάνη ύψους f200.000 περίπου. 

(β) Σύμφωνα με την υφιστάμενη κυβερνητική πολιτική, δίνεται 

προτεραιότητα στη βελτίωση και ευθυγράμμιση του κεντρικού οδικού 

δικτύου που εξυπηρετεί την ύπαιθρο και κατά συνέπεια οι 

δευτερεύουσας σημασίας δρόμοι θα βελτιωθούν σε μεταγενέστερο στάδιο. 

Ο δρόμος Παλιομύλου - Προδρόμου δεν έχει προτεραιότητα. 

(γ) Το μέρος του δρόμου που είναι μέσα στην κατοικημένη περιοχή του 

χωριού Παλιόμυλος, μήκους 250 μέτρων, ασφαλτοστρώθηκε φέτος 
έναντι δαπάνης flO.000. Το υπόλοιπο μέρος του δρόμου συντηρείται 
κανονικά από τα συνεργεία της Επαρχιακής Διοίκησης." 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμl,ρίου 1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 'Εργων 
κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 558, ημερομηνίας 15 Μα'ίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Το Τμήμα Δημοσίων Έργων έχει ως αρχή του να λαμβάνει πάντοτε υπόψη την 

ιδιαίτερη αρχιτεκτονική και το χαρακτήρα κάθε περιοχής κατά την εκτέλεση των 

διαφόρων έργων. 

Στη συγκεκριμένη περίπτωση του τοίχου αντιστήριξης στο χωριό Λεμύθου, 

ύψους 3,50 μ., η επιδιόρθωσή του έγινε σε πρώτο στάδιο με μπετόν, γιατί η λιθοδομή 

που υπήρχε είχε καταρρεύσει ξαφνικά και δημιούργησε άμεσο πρόβλημα οδικής 

κυκλοφορίας. Εν πάση περιπτώσει, για λόγους διατήρησης της αρχιτεκτονικής και 

του χαρακτήρα της περιοχής, ο τοίχος αυτός θα επενδυθεί με πέτρα μέσα στο 1993." 
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Απάντηση ημερομηνίας 23 Οκτωβρίο" 1992 τού Υπο"ργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ρένο" Στα"ράκη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 563, ημερομηνίας 15 Μαϊο" 
1992, το" Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνο" Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Αγίου Μάμα για διαπλάτυνση και ευθυ

γράμμιση του δρόμου Αγίας Ειρήνης - Κορφής - Αγίου Μάμα - Τριμίκλινης σας 

πληροφορώ ως ακολούθως: 

(α) Τμήμα του πιο πάνω δρόμου από το Καπηλειό μέχρι τον Άγιο Μάμα, 

μήκους 4 χλμ., έχει βελτιωθεί σύμφωνα με τα καθορισμένα πρότυπα που 
προβλl\lCουν πλάτος οδοστρώματος 5,5 μ. και καταστρώματος 7,5 μ. Το 

υπόλοιπο τμήμα του δρόμου, μήκους 14 χλμ. έχει πλάτος οδοστρώματος 
3,5 μ. και καταστρώματος 5,5 μ., η δε βελτίωση/ευθυγράμμισή του δεν 

κρίνεται, επί του παρόντος τουλάχιστον, απαραίτητη. Έχει ωστόσο 

περιληφθεί στο 'Σχέδιο Οδικής Ανάπτυξης μέχρι το 2000' που 

δημοσιεύτηκε πρόσφατα και θα βελτιωθεί σε μεταγενέστερο στάδιο 
ανάλογα με τις προτεραιότητες που θα καθοριστούν. 

(β) Ο δρόμος θα συνεχίσει στο μεταξύ να συντηρείται κανονικά από το 

Τμήμα Δημοσίων Έργων μέσα στα πλαίσια συντήρησης του οδικού 

δικτύου." 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤΆ' 570, ημερομηνίας 15 Μα·ίο" 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

'Ή πηγή στην περιοχή Άθκιές' της κοινότητας Κουκάς δεν μπορεί να αξιο

ποιηθεί για υδρευτικούς σκοπούς, γιατί είναι πολύ χαμηλής απόδοσης και βρίσκεται 

μέσα στην κατοικημένη περιοχή με κίνδυνο να μολυνθεί." 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 1992 το" Υπο"ργού Γεωργίας και Φ"σικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 576, ημερομηνίας 15 Μα·ίου 
1992, το" Βο"λευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνο" Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Δωρού όπως μειωθεί η συνεισφορά της 

στο κόστος της εφαρμογής αναδασμού στην κοινότητα από το 1/2 που είναι σήμερα 
στο 1/3 σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Σύμφωνα με την υφιστάμενη πολιτική το κόστος για τη διενέργεια αναδασμού 

επιμερίζεται εξίσου μεταξύ των ενδιαφερόμενων γεωκτημόνων και της κυβέρνησης 

σε όλες τις περιπτώσεις. Συνεπώς δεν μπορεί να γίνει εξαίρεση στην περίπτωση της 

κοινότητας Δωρού." 

Σ"μπληρωματική απάντηση ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Εξωτε
ρικών κ. Γεώργιο" Ιακώβο" στις ερωτήσεις ΣΤ'Α' 599 και ΣΤΆ' 601, ημερομη
νιών 26 Μα·ίου και 28 Μα·ίου 1992, των Βουλευτών εκλογικής πεQιφέQειας 
Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη και Κλαίρης Αγγελίδο". 

''Ο κ. Antony Smith, Chief Executive of the University of London, σε επιστολή 
του προς την Υπάτη Αρμοστεία της Δημοκρατίας στο Λονδίνο, εξέφρασε τη βαθιά 

λύπη του Συμβουλίου του για την ατυχή, όπως τη χαρακτήρισε, αναφορά που έγινε 

σε γεωγραφικά ονόματα κατά τις εξετάσεις 'Ο' level στην τουρκική και παρατήρησε 
ότι η ουδέτερη στάση που οφείλουν να τηρούν, σε περιπτώσεις όπου υπάρχουν 

εδαφικές διαφορές, δεν τηρήθηκε στις συγκεκριμένες εξετάσεις. Οι διαδικασίες που 

ακολουθούμε, συνέχισε, θα έπρεπε να είχαν επισημάνει το πρόβλημα και να μας 

είχαν καταστήσει ενήμερους για τις ευαισθησίες που υπήρχαν. 
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Τέλος, ο κ. Smith διαβεβαίωσε ότι δε θα επαναληφθούν παρόμοια λάθη στο 
μέλλον και ότι θα διαβιβάσουν τις επεξηγήσεις μας για το θέμα στους αρμόδιους για 

την ετοιμασία των φύλλων εξετάσεων για το επόμενο έτος. 

Στην επιστολή του ο κ. Smith αναφέρει επίσης ότι το Πανεπιστήμιο Εξετάσεων 
του Λονδίνου τοποθέτησε πρόσφατα τον κ. Μίκη Ζεβλάρη ως τον αντιπρόσωπό του 

στην Κύπρο, με σκοπό να βοηθήσει στην καλυτέρευση των σχέσεων και την προώ

θηση των εργασιών των εξετάσεων του Λονδίνου στην Κύπρο." 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤΆ' 696, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με την αίτηση του Συνεργατικού Παντοπωλείου Αψιούς ΛΤΔ για 

έκδοση πολεοδομικής άδειας για την ανέγερση υγειονομικού και πολιτιστικού 

κέντρου, κατά παρέκκλιση των προνοιών της Δήλωσης Πολιτικής όσον αφορά το 

ποσοστό κάλυψης και το συντελεστή δόμησης της οικοδομής, σας πληροφορώ ότι η 

εν λόγω αίτηση εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 7 Ιουλίου 1992." 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 745, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Το αίτημα για επιστροφή των κτημάτων που απαλλοτριώθη"καν για την κατα
σκευή του φράγματος της Γερμασόγειας και που δεν καλύφθηκαν από το φράγμα, 

εξετάστηκε και στο παρελθόν και αποφασίστηκε ότι αυτό δεν μπορεί να ικανο

ποιηθεί δεδομένου ότι τα κτήματα αυτά αποτελούν μέρος της ζώνης ασφάλειας του 

φράγματος για τη δημιουργία της οποίας απαλλοτριώθηκαν." 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Παιδείας κ. Χριστό
φορου Χριστοφίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 13, ημερομηνίας 20 Ιουλίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

''Οι μαθητές Δημοτικής Εκπαίδευσης Νικόκλειας ανέρχονται φέτος σε επτά. 

Οι πέντε μεταφέρονται με το αγροτικό ταξί του χωριού στο Δημοτικό Σχολείο 

Κουκλιών και οι δύο από τον πατέρα τους στο Β' Δημοτικό Σχολείο Γεροσκήπου. 

Επομένως, κανένα πρόβλημα δεν αντιμετωπίζουν οι μαθητές Δημοτικής 

Εκπαίδευσης Νικόκλειας στη μεταφορά τους στα σχολεία τους." 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Δ: 

Α. ΜΟΥΣΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, προτού προχωρήσετε στο Κεφάλαιο Δ, είμαι υποχρεωμένος να 

αναφερθώ στο θέμα το οποίο είχα εγγράψει από το Μάιο, για την κατάσταση δηλαδή 

που επικρατεί στην Πύλα. Στις 22 του περασμένου μηνός, όταν με κάλεσε ο Πρόε
δρος για να ανοίξω το θέμα, ζήτησα όπως παραπεμφθεί για εξέταση στις Επιτροπές 

Εσωτερικών και Άμυνας, σεβόμενος την επιθυμία των άλλων συναδέλφων οι οποίοι 

θεώρησαν σωστό να μη γίνει ανοικτή συζήτηση στην ολομέλεια. Έκτοτε αυτό το 

θέμα δεν ξέρω πού βρίσκεται. Δεν ξέρω τι απόφαση έχουν πάρει οι δυο Επιτροπές. 

Προσπαθώ να μάθω, κανείς δε γνωρίζει. Γι' αυτό θα ήθελα, αν είναι δυνατό, να 

πληροφορηθώ τώρα από τους Προέδρους των δυο Επιτροπών, τι προτίθενται να 

κάμουν με αυτό το θέμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου, παρακαλώ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Αν επρόκειτο να μείνουν απερίσπαστοι οι Πρόεδροι των δυο Επιτροπών να 

προχωρήσουν στο έργο το οποίο τους ανετέθη, θα είχαν και αποτελέσματα. Όμως 

από τη στιγμή που ανετέθη η ευθύνη σε εκπροσώπους των δυο Επιτροπών, άρχισαν 

οι πρόσθετες απαιτήσεις, ώστε να συμμετάσχουν μέσα στην όλη διαδικασία και άλλα 

Μέλη της Βουλής, πράγμα που άλλαζε και το ρόλο και την αποστολή και την ευθύνη 
που ανέλαβαν οι δυο Επιτροπές, πράγμα το οποίο παρέλυσε την προσπάθεια. 

Έτσι αν από το Σώμα σήμερα έχουμε μια επιβεβαίωση της αρμοδιότητας των 

δυο Προέδρων των Επιτροπών να αναλάβουν τις ευθύνες τους και να διεκπεραιώ

σουν το έργο το οποίο ανέλαβαν, να είστε βέβαιοι ότι αυτό θα διεκπεραιωθεί το 

ταχύτερο. 

Α. ΜΟΥΣΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. 

Α. ΜΟΥΣΚΟΣ: 

Νομίζω ότι υπάρχει μια παρεξήγηση, κύριε Πρόεδρε. Η απόφαση η οποία 

ελήφθη ήταν το θέμα τούτο να παραπεμφθεί στις δυο Επιτροπές. Λοιπόν, τώρα θα 

θέλαμε να γνωρίζουμε, ας μας πει ο κ. Χατζηδημητρίου, τι άλλα σχέδια έχει. Δηλαδή 

το να συζητηθεί στην Επιτροπή του ή στην Επιτροπή Εσωτερικών υπάρχει κάτι το 

επιλήψιμο; Υπάρχει κάτι το οποίο θα εμποδίσει στο να τη διαλευκάνουμε ή να 

προχωρήσουμε με αυτή την υπόθεση; Δηλαδή δεν μπορώ να αντιληφθώ εγώ γιατί δεν 
έχουν καλέσει και τις δυο Επιτροπές. Αυτή είναι απόφαση από τα πρακτικά της 

Βουλής, κύριε Πρόεδρε. Η απόφαση ήταν να παραπεμφθεί στις Επιτροπές τούτες. 

Και μάλιστα εκείνη την ημέρα αποφασίσαμε ότι σε ένα μήνα από τις 22.10.92 θα 
έπρεπε να έχουμε έτοιμη Έκθεση στην ολομέλεια, για να συζητήσουμε το θέμα 

ανοιχτά. Και πέρασαν πέντε εβδομάδες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Μούσκο, αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Χατζηδημητρίου εδώ έχει πει ότι στην 

προσπάθειά τους να συζητήσουν αυτό το θέμα οι δυο Επιτροπές, προεκλήθη 

πρόβλημα όσον αφορά το ποιοι συμμετέχουν και πόσοι. Έτσι κατάλαβα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Να αναφερθούμε στο ιστορικό, κύριε Πρόεδρε. 

Υπήρξε πρόταση από την πλευρά του κ. Πρέντζα και εμού να δώσει την 

παρουσία της η ολομέλεια της Βουλής στην Πύλα λόγω της κρισιμότητας της κατά

στασης, και να δώσει το παρόν της η Κυπριακή Δημοκρατία με τους εκπροσώπους 

του λαού και να εκδηλώσει την αλληλεγγύη της στους ανθρώπους εκεί που βρίσκο

νται κάτω από αρκετή πίεση και κάτω από τις παρενοχλήσεις του Ντεκτασικού 

καθεστώτος. Τούτο εθεωρήθη ότι δε συνάδει με τα θέσμια της Βουλής, ότι η Βουλή 

δε συνεδριάζει εκτός του οικήματός της, και αυτό είναι σωστό. Και επροτάθη να 

πάνε οι δυο Επιτροπές. Και εκρίθη ότι το να πάνε οι δυο Επιτροπές, με μια ολομέ

λεια συμμετοχής, θα δημιουργούσε άλλα προβλήματα και θα χρειαζόταν αντιμετώ-



522 

πιση άλλων πιθανώς προβλημάτων, που πιθανώς να μην είναι του παρόντος να 

αναφέρουμε με λεπτομέρειες. Και εκρίθη ότι θα ήταν καλύτερο να πραγματοποιή

σουν επίσκεψη ενημερωτική οι Πρόεδροι των δυο Επιτροπών στην Πύλα και να 

μεταφέρουν στις Επιτροπές και στη συνέχεια στην ολομέλεια, τα συμπεράσματα, την 

πληροφόρηση την οποία θα είχαν. Σε τούτο το έργο φαίνεται ότι παρουσιάστηκαν 

διάφορα εμπόδια που ανέστειλαν αυτή την προσπάθεια και την προώθηση της 

πρωτοβουλίας αυτής. 

Έτσι, θα παρακαλέσουμε τη σημερινή ολομέλεια να εξουσιοδοτήσει τους δυο 

Προέδρους να επισκεφθούν την Πύλα, να συγκεντρώσουν όλα τα στοιχεία επί 

τόπου, να τα μεταφέρουν αμέσως στις Επιτροπές τους, και να' ναι βέβαιος ο κύριος 

συνάδελφος ότι συντομότατα θα διεκπεραιωθεί το όλο έργο. Εκτός εάν η Βουλή 

ήθελεν αποφασίσει διαφορετικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι το επιχείρημα, αλλά αν σε μικρότερες κοινό

τητες ή μάλλον, με συγχωρείτε, σε κοινότητες με μικρότερα ή καθόλου προβλήματα 

από αυτό που αντιμετωπίζει η Πύλα πάνε διακομματικές, αν θέλετε, αποστολές, 

εκείνο το οποίο εισηγούμαι, -δοθέντος μάλιστα ότι ένας των συναδέλφων έχει 

εγγράψει το θέμα- είναι να εκπροσωπηθεί και το κόμμα το οποίο πιθανόν να μην 

εκπροσωπούν οι δυο Πρόεδροι έτσι που να φανεί ότι, αν θέλετε ' και τυπικά, 

σύσσωμη η Βουλή παρευρίσκεται. Ακριβώς έτσι σχηματίζεται μια διακομματική των 

δυο Προέδρων που ενισχύονται από δυο εκπροσώπους ανά έναν από κάθε κόμμα 

και λύεται το πρόβλημα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

θα πάρω το λόγο και πάλιν, κ. Πρόεδρε, να πω το εξής: Ποίον πρόβλημα 

δημιουργείται; Ή θα πάνε οι δυο Πρόεδροι και θα εκπροσωπούν όλα τα Μέλη της 

Βουλής και όλα τα κόμματα ή, από τη στιγμή που θα προστεθεί ακόμα ένας 

Βουλευτής, πρέπει να πάνε οι ολομέλειες των Επιτροπών Εσωτερικών και Άμυνας

εμείς δεν έχουμε αντίρρηση- αλλά θα παρακαλούσα, επειδή τα ζητήματα είναι 

κρίσιμα και ευαίσθητα, και όταν μιλούμε για όλα αυτά τα θέματα μπορεί να συνδέο

νται με ευρύτερα θέματα χειρισμού, θα παρακαλούσα να τερματίσουμε σ' αυτό το 

σημείο αυτή τη συζήτηση και να τη συνεχίσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, 

για να πάρουμε σ' εκείνο το επίπεδο απόφαση, διότι φοβούμαι ότι αυτή η διελκυ

στίνδα μέσα στην ολομέλεια δε θα μας βοηθήσει να βγάλουμε τα σωστά συμπερά

σματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ, ως ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή συμφωνώ με το τελευταίο επιχείρημα του κ. Χατζηδη

μητρίου, προτείνω το εξής. Να ορίσουμε συνεδρία των δυο Επιτροπών, να αρχί

σουμε την εξέταση και να ρυθμίσουμε όχι εδώ δημόσια, σε διαβούλευση στις 

Επιτροπές, το θέμα της επίσκεψης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μια εισήγηση. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να την ακούσω, Νίκο. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αν οι δυο Πρόεδροι συνοδευθούν από τους Βουλευτές της Λάρνακας δε βοηθά 

το θέμα; Μα για το όνομα του ~εoύ! Μην το κάνετε θέμα χωρίς λόγο. Διότι ειλι

κρινά αρχίζω να αγωνιώ για το πόσο θα μας πάρουν στα σοβαρά. Αν οι δυο Πρόε

δροι, συνοδευόμενοι από τους Βουλευτές Λάρνακας, που είναι της περιφέρειάς 
τους, τι ενοχλεί; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Αναστασιάδη, θα σας παρακαλέσω μην επεκταθείτε, διότι μπορεί να 

υπάρχουν λόγοι που δεν μπορούμε να τους εκφράσουμε. Και μην εκμεταλλεύεσθε 

την αδυναμία που έχουμε να πούμε όλα όσα συμβαίνουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επαναλαμβάνω την πρόταση. Κύριε Αναστασιάδη, το να μην 

πάμε εκεί μαζικά, δεν ήταν απλά απόφαση των δυο Προέδρων. Δε θέλω να επεκταθώ 

περισσότερο ούτε εγώ. Προτείνω να αρχίσει η εξέταση στις δυο Επιτροπές και σε 

κλειστή συνεδρία των Επιτροπών να αποφασιστεί το θέμα της επίσκεψης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγώ νομίζω ότι μπορεί να γίνει δεκτή η πρόταση αυτή, να αρχίσει η εξέταση 

του θέματος, και απ' εκεί να λυθούν τα προβλήματα. Πιστεύω ότι θα μπορέσουν να 

λυθούν. 

Α. ΜΟΥΣΚΟΣ: 

Ως εισηγητής του θέματος συμφωνώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κοντίδης. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Είναι για μένα ζήτημα αρχής, κύριε Πρόεδρε, και ζήτημα αν θέλετε σοβαρό

τητας. Συνέβη το εξής. Είχαμε συνεδρίαση η ώρα 9.00 π.μ. Τηλεφώνησα η ώρα 
8.00 π.μ. αν η συνεδρίαση είναι η ώρα 9.00 π.μ. και μου είπαν εντάξει. Ξεκίνησα από 
τη Λεμεσό να έλθω και μέχρι να φθάσω η συνεδρία ανεβλήθη. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Αυτό δεν είναι θέμα του παρόντος. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Δεν είναι θέμα του παρόντος; Είναι θέμα που μας αφορά όλους, αγαπητέ 

συνάδελφε. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει διαδικασία. Αν μετατρέψουμε τη 

Βουλή σε χώρο όπου ο καθένας ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Ομήρου, δεν έχω αντιληφθεί τι θέλει να εξηγήσει ο κ. Κοντίδης. 
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Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Εκείνο που θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι όταν αναβάλλονται συνε

δρίες των Επιτροπών της Βουλής, πρέπει να αναβάλλονται στον κανονισμένο 

χρόνο. Όχι την τελευταία στιγμή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, όχι, παρακαλώ. Παρακαλώ να μην το συζητήσουμε εδώ. Δεν είναι θέμα. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Πού πρέπει να το θέσουμε τούτο, για να ξέρω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω ότι υπάρχουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, υπάρχουν οι συνε

δρίες των Αρχηγών των Κομμάτων με τον Πρόεδρο και νομίζω ότι εκεί πρέπει να το 

θέσετε. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Καλά. Επιφυλάσσομαι τότε να το θέσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σίγουρα. Κύριοι συνάδελφοι, προτείνω όπως οι δυο Επιτροπές αρχίσουν την 

εξέταση του θέματος το ταχύτερο, κύριε Χατζηδημητρίου, και εκεί αν υπάρξουν 

οποιαδήποτε προβλήματα ή οποιεσδήποτε ρυθμίσεις που πρέπει να γίνουν, θα 

βρούμε τον τρόπο να γίνουν, με συνεννόηση και με τον Πρόεδρο της Βουλής και με 

τους Αρχηγούς και Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους των Κομμάτων. 

Θεωρώ ότι το θέμα έχει λήξει, κύριε Μούσκο. 

Παρακαλώ! Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Δ. Η συζήτηση επί του θέματος που 

είχε εγγράψει ο κ. Χρυσοστόμου έχει διεξαχθεί σε δυο συνεδρίες της Βουλής και 
αντιλαμβάνομαι ότι έχουν κλείσει η πρωτολογίες. Δεν έχουν κλείσει; 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, προηγείται νομίζω στην ημερήσια διάταξη το θέμα 'Ή ανάγκη 

κατάλληλης συντήρησης και προστασίας του οπλισμού της Εθνικής Φρουράς", το 

οποίο ενέγραψα εγώ. Ζητώ την άδειά σας αν μπορούμε να το κλείσουμε σήμερα. 

Ενδεχομένως ή μάλλον το πιο πιθανό θα απουσιάζω την επόμενη εβδομάδα. Με την 

άδειά σας, αν μπορούσαμε να το κλείσουμε σήμερα, πριν να μπούμε στο άλλο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, παρακαλώ. Έχω την εντύπωση ότι δεν μπορούμε να αφήνουμε 

ημιτελές ένα θέμα και να μπαίνουμε σε άλλο. Διότι στο τέλος της ημέρας δεν θα 

ξέρουμε πού ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το θέμα είναι πρώτο στην ημερήσια διάταξη. Και αν η πρόθεση 

του συναδέλφου είναι με μια δήλωση να το κλείσει και όχι να μπούμε σε συζήτηση, 

νομίζω να' ΤΟ δεχθούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κ ύριε Χάσικε, να καταλάβω ότι δεν επιμένεις στη συζήτηση του θέματος; 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

Όχι, κύριε Πρόεδρε. Είναι απλά μια δήλωση με την οποία πιστεύω ότι το θέμα 

κλείει. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ να την ακούσουμε. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Εκκρεμεί η ανάγνωση της Έκθεσης, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα, για τους λόγους που είναι ευνόητοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Χάσικε, ελπίζω η δήλωσή σου να μην ανοίξει συζήτηση. 

(Γέλια) 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

Θα είναι πολύ σύντομη, κύριε Πρόεδρε. Και θα κλείσει το θέμα οριστικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, κύριε Χριστοδουλίδη. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να δηλώσω ότι αν η δήλωση του κ. Χάσικου ξεφεύγει 

από τα πλαίσια της συμφωνίας που έγινε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, 

επιφυλάσσω το δικαίωμά μου να μιλήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Άς την ακούσουμε. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

Η ανάγκη κατάλληλης συντήρησης και προστασίας του οπλισμού της Εθνικής 

Φρουράς -εδώ θα έπρεπε να προσθέσουμε και το όνομα του πυραυλικού συστήματος 

MISTRAL αξίας σαράντα και πλέον εκατομμυρίων λιρών για το οποίο υπήρχε, κατά 
την άποψή μου πάντοτε, το πρόβλημα- είναι πρόβλημα για το οποίο υπήρχαν τα 

στοιχεία που το τεκμηριώνουν σαν πρόβλημα και τέλος υπήρξε και η αιτία να τεθεί 

η χείρ επί τον τύπον των ήλων που ονομάζεται άμυνα και αμυντική πολιτική. Με 

υπευθυνότητα και πλήρη επίγνωση του τι σημαίνει άμυνα γι' αυτό τον τόπο, αλλά 

και με σεβασμό προς τον Κύπριο φορολογούμενο που αγόγγυστα προς τιμήν του 

καταβάλλει εκατομμύρια λίρες για σκοπούς εξοπλισμών και μετά από απόλυτα 

τεκμηριωμένες καταγγελίες και διαπιστώσεις, πάντοτε κατά την άποψή μου, ότι το 

πυραυλικό σύστημα ΜΙΣΤΡ ΑΛ διέτρεχε κίνδυνο λόγω έλλειψης συντήρησης, 

ενέγραψα θέμα εξαιρετικά επείγον στην Επιτροπή Άμυνας της Βουλής. 

Ζητούσα τη λήψη μέτρων άμεσης προστασίας, συντήρησης και εκπαίδευσης 

χειριστών. Με την εγγραφή του θέματος στη Βουλή και έπειτα από καθυστέρηση 

τριών χρόνων, που πισεύω ότι αν δεν προηγείτο εγγραφή θέματος στη Βουλή ίσως 

και να ήταν περισσότερα, δηλαδή αργά για τη διάσωση του πυραυλικού συστήματος 

ΜΙΣΤΡ ΑΛ, αλλά κύρια με την απειλή συζήτησης του όλου θέματος ενώπιον της 

ολομέλειας του Σώματος να επικρέμμαται σαν δαμόκλειος σπάθη επί των κεφαλών 

των ιθυνόντων του Υπουργείου Άμυνας της κυβέρνησης Βασιλείου, επιτέλους 

ολοκληρώθηκε μόλις προ μιας εβδομάδας η υποδομή για σωστή και ολοκληρωμένη 

συντήρηση του πυραυλικού συστήματος MISTRAL. 
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Μετά από αυτό, και επειδή πρόθεση και σκοπός μου ήταν και είναι μέσω του 

κοινοβουλευτικού ελέγχου η παρακολούθηση και ο έλεγχος κατά πόσο η κυβέρνηση 

σέβεται και δε διασπαθίζει τα εκατομμύρια του κυπριακού λαού, δημιουργεί άρτιες 

συνθήκες υποδομής των όπλων που αγοράζει για σκοπούς άμυνας και δεν προβαίνει 

σε αγορές χάριν των αγορών και επειδή για το συγκεκριμένο οπλικό σύστημα 

MISTRAL δεν έχω καμιά απολύτως αμφιβολία ότι έστω και τώρα έγιναν τα όσα 
όφειλαν, ενώ θα έπρεπε χωρίς την πίεση της Βουλής να είχαν γίνει πριν από χρόνια, 

παρόλες τις επιφυλάξεις και διαφωνίες που έχω πάνω στην έκθεση της Επιτροπής 

Άμυνας, πιστεύω ότι οποιαδήποτε συζήτηση για το ειδικό θέμα MISTRAL είναι 
παρελκυστική. 

Με αυτό δε σημαίνει σε καμιά περίπτωση ότι ο έλεγχος της Βουλής για θέματα 

εξοπλισμών σταματά εδώ. Αντίθετα εντείνεται και διευρύνεται ανεξάρτητα του ποια 

είναι σήμερα ή θα είναι αύριο η κυβέρνηση. Αυτό γίνεται· με τη στενή παρακολού

θηση των διαδικασιών αγοράς εξοπλισμών, με αποκλειστικό στόχο τη διαφύλαξη 

του δημόσιου χρήματος για σκοπούς περαιτέρω ενίσχυσης της άμυνας, με καλύτερες 

αγορές πιο αξιόμαχων όπλων, αλλά κύρια με την πάταξη και τον εξοστρακισμό των 

πάσης φύσεως μεσαζόντων, είτε παρουσιάζονται με το μανδύα του συμβούλου είτε 

παρουσιάζονται με το μανδύα του αντιπροσώπου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι φυσικά την προσπάθεια του συναδέλφου να 

θέλει να κάνει μια δήλωση ώστε να δικαιολογήσει τον τρόπο που παρουσίασε το 

θέμα. Όμως η δήλωση του κ. συναδέλφου έρχεται σε σύγκρουση με την έκθεση της 

Επιτροπής. Νομίζω ότι για να έχει το Σώμα μια σαφέστερη εικόνα, πρέπει να 

αναγνωσθεί η Έκθεση, για να σχηματίσει ο λαός τη σωστή άποψη γύρω από το θέμα, 

όσο κοπιαστικό και αν είναι για τη Βουλή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να συμφωνήσω με τον κ. Χατζηδημητρίου, διότι η 

δήλωση δεν ήταν απλά δήλωση κλεισίματος. Υπεισήλθε, πολύ σύντομα μεν, στην 

ούσία της διαφοράς απόψεων στην Επιτροπή, οπότε πρέπει να διαβαστεί και η 

Έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παναγίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ με τους προηγούμενους ομιλιτές ότι η Έκθεση 

πρέπει να διαβαστεί, διότι υπάρχει σύγκρουση των απόψεων του συναδέλφου με την 

Έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Γι' αυτό είπα ότι ήλπιζα ότι η δήλωση δε θα άνοιγε τη συζήτηση. Αντιλαμβά

νομαι ότι τίθεται θέμα κατάθεσης της Έκθεσης. Υπάρχει ένσταση; 
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Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Να θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

ΒΟΥ ΛΕΥΤΕΣ-ΜΕΛΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΑΜΥΝΑΣ: 

Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΑΜΥΝΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ 

ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 'Ή ΑΝΑΓΚΗ ΚΑΤΑΛΛΗΛΗΣ ΣΥΝΤΗΡΗΣΗΣ ΚΑΙ 

ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΟΥ ΟΠΛΙΣΜΟΥ ΤΗΣ ΕΘΝΙΚΗΣ ΦΡΟΥΡΑΣ" 

Παρόντες: 

Τάκης Χατζηδημητρίου, Πρόεδρος 

Χρίστος Σολωμής 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νίκος Κατσουρίδης 

Δώρος Χριστοδουλίδης 

Λώρης Λυσιώτης 

Κίμων Παναγίδης 

Νίκος Μουσιούττας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας συνήλθε σε τέσσερις συνεδρίες που 

πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 28 Ιανουαρίου, στις 13 Φεβρουαρίου και στις 
26 Μαρτίου 1992 και μελέτησε το πιο πάνω θέμα. Το εν λόγω θέμα εξετάστηκε από 
την Επιτροπή αυτεπάγγελτα, μετά από εισήγηση του Βουλευτή κ. Σ. Χάσικου. Στις 

δύο πρώτες συνεδρίες της Επιτροπής παρευρέθηκαν ο Υπουργός Άμυνας, ο Υπαρ

χηγός του ΓΕΕΦ και εκπρόσωποι του Υπουργείου Άμυνας, ενώ στην τρίτη συνεδρία 

της Επιτροπής ήταν παρόντες ο Υπαρχηγός του ΓΕΕΦ, εκπρόσωποι του Υπουρ

γείου Άμυνας, τεχνικοί του Υπουργείου Άμυνας με ειδικές γνώσεις στο υπό 

εξέταση θέμα, καθώς και δύο Γάλλοι τεχνικοί που κλήθηκαν ειδικά για να καταθέ

σουν στην Επιτροπή ως εμπειρογνώμονες. Στις συνεδρίες της Επιτροπής ήταν 

επίσης παρών και ο Βουλευτής κ. Σ. Χάσικος. 

Κατά την έναρξη της εξέτασης του θέματος από την Επιτροπή ο Πρόεδρός της 

πρότεινε τη διαδικασία που θα ακολουθείτο κατά την εξέταση του θέματος, η οποία 

και έγινε δεκτή, και κάλεσε την Επιτροπή να επιδείξει κατά την εξέτασή του τη 

δέουσα υπευθυνότητα, ειλικρίνεια και διεισδυτικότητα. 

Ο εισηγητής του θέματος κ. Σ. Χάσικος ανέφερε ότι το εξεταζόμενο θέμα 

κρίνεται εξαιρετικά επείγον και σοβαρό, γι' αυτό και θα πρέπει να εξεταστεί στην 

ουσία του. Ειδικότερα το θέμα αφορά την αποθήκευση και τεχνική συντήρηση του 

πυραυλικού συστήματος Mistral. Το όλο θέμα, όπως ο ίδιος είπε, περιήλθε σε γνώση 
του, όταν του διαβιβάστηκε απόρρητο έγγραφο του Γενικού Επιτελείου Εθνικής 

Φρουράς, στο οποίο επισημαίνεται ότι για λόγους που δεν εμπίπτουν στις αρμοδιό

τητες του ΓΕΕΦ καθυστέρησε και συνεχίζει να καθυστερεί η ανέγερση του κτιρίου 

συντήρησης των πυραύλων MISTRAL, που θα 'πρεπε να ολοκληρωθεί πριν από το 
Σεπτέμβριο του 1990. Ως εκ τούτου είναι αδύνατη η χρησιμοποίηση του εξοπλισμού 
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συντήρησης των πυραύλων MISTRAL (ο εξοπλισμός αυτός παραμένει εναποθηκευ
μένος στις αποθήκες της Α ΥΠ, σε συνθήκες που δεν κρίνονται ικανοποιητικές), 

καθώς και η διενέργεια της συντήρησης που προβλέπεται ότι θα πρέπει να υποστούν 

οι πύραυλοι 24 μήνες μετά την παραλαβή τους και είναι επίσης αδύνατη η έναρξη 
της προβλεπόμενης στη σύμβαση τεχνικής υποστήριξης διάρκειας ενός χρόνου από 

τεχνικό της εταιρείας MATRA. 

Στο ίδιο έγγραφο γίνεται εισήγηση για επίσπευση της ανέγερσης του κτιρίου 

συντήρησης των πυραύλων. Επίσης γίνεται εισήγηση να ζητηθεί από την εταιρεία η 

χρονική μετατόπιση για 12 μήνες της έναρξης της συντήρησής τους. Τέλος γίνεται 
εισήγηση να ζητηθεί από την εταιρεία να παράσχει τις τεχνικές εμπειρίες και εισηγή

σεις της για την αντιμετώπιση του θέματος. 

Το πιο πάνω έγγραφο κατατέθηκε τελικά στην Επιτροπή και βρίσκεται κατα

χωρημένο στο σχετικό φάκελο του αρχείου της Βουλής. 

Το όλο θέμα, σύμφωνα πάντα με τον εισηγητή του, συνθέτουν τρεις πτυχές: (α) 

Η χρήση του συστήματος, αν δηλαδή υπάρχουν τα πρόσωπα εκείνα που είναι κατάλ

ληλα εκπαιδευμένα για να χειρίζονται το σύστημα και αν αριθμητικά είναι όσα θα 

έπρεπε. (β) Η αποθήκευση και συντήρηση του υλικού, αν δηλαδή φυλάσσεται σε 
κατάλληλες συνθήκες, όπως προβλέπεται στις οδηγίες της εταιρείας, και αν υπάρχει 

η δυνατότητα και αν εφαρμόζεται στην πράξη ο έλεγχος και η συντήρηση που με 

βάση τις προδιαγραφές της εταιρείας πρέπει να γίνονται στο πυραυλικό σύστημα. 

(γ) Η τεχνική πτυχή, αν δηλαδή υπάρχει το κατάλληλα εκπαιδευμένο προσωπικό 

που θα συντηρεί το σύστημα. Έργο της Επιτροπής, κατά την άποψη του πιο πάνω 

Βουλευτή, είναι να διερευνήσει αν από πλευράς του Υπουργείου Άμυνας έγιναν 

όλες οι ενέργειες που έπρεπε να γίνουν για τη σωστή αποθήκευση και συντήρηση του 

συστήματος. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας κάλεσε σε πρώτο στάδιο τον Υπουργό 

Άμυνας και την ηγεσία του ΓΕΕΦ, για να ενημερωθεί για τις απόψεις τους γύρω 

από το θέμα. Πιο κάτω εκτίθενται τα στοιχεία όπως παρουσιάστηκαν στην 

Επιτροπή είτε προφορικά από τον Υπουργό Άμυνας είτε με τη μορφή γραπτών 

υπομνημάτων. Στο σημείο αυτό θα πρέπει να αναφερθεί ότι τα στοιχεία αυτά τεκμη

ριώθηκαν από μια σειρά εγγράφων (όπως π.χ. η αλληλογραφία με την εταιρεία, τον 

εργολάβο, το ΓΕΕΦ κ.λπ.), αρκετά από τα οποία βρίσκονται καταχωρημένα στο 

αρχείο της Βουλής. Έγγραφα που κρίθηκε ότι δεν ήταν ορθό να κατατεθούν στη 

Βουλή λόγω σχετικής γνωμάτευσης του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημο

κρατίας βρίσκονται στα αρχεία του Υπουργείου Άμυνας και έχουν τεθεί στη 

διάθεση των Μελών της Επιτροπής και του εισηγητή του θέματος για επιτόπου 

εξέταση. Παρόλο που για κάθε περίπτωση έχουν δοθεί οι σχετικοί αριθμοί αναφο
ρικά με τα επιμέρους στοιχεία του οπλικού αυτού συστήματος, εντούτοις για ευνόη

τους λόγους έχουν παραλειφθεί από τις αναφορές που γίνονται στην παρούσα 

Έκθεση. 

Πιο κάτω παρατίθενται ταξινομημένες για σκοπούς καλύτερης μελέτης τους οι 

απόψεις-θέσεις του Υπουργείου Άμυνας και του ΓΕΕΦ στις διάφορες πτυχές του 

θέματος: 

Α.ΙΣΤΟΡΙΚΟ 

(α) Με δύο διαφορετικές συ~άσεις προβλέφθηκε η προμήθεια: 

- αριθμού φορητών Α/Α εκτοξε_υτών MISTRAL 

- αριθμού δίδυμων - αυτοκινούμενων (επί οχημάτων PINZGAUER) Α/Α 
εκτοξευτώ ν MISTRAL - ATLAS 
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- αριθμού δίδυμων Α/Α εκτοξευτών MISTRAL SIMBAD για 

εγκατάσταση επί του πολεμικού πλοίου ΣΑΛΑΜΙΣ 

- αριθμού πυραύλων τύπου MISTRAL. 

(β) Με την πρώτη σύμβαση προβλέφθηκε, μεταξύ άλλων,ειδικός τεχνικός 

εξοπλισμός για συντήρηση του συστήματος και κατ' επέκταση προέκυψε 

θέμα ανέγερσης ειδικού για το σκοπό αυτό εργαστηρίου. 

Ο πρώτος περιοδικός έλεγχος έπρεπε να γίνει 24 μήνες μετά την 
πρώτη παραλαβή του υλικού, δηλαδή το μήνα Σεπτέμβριο του 1991. 

(γ) Λόγω χρονοβόρων διαδικασιών (επεξηγούνται αναλυτικά σε άλλο σημείο 

της παρούσας Έκθεσης) εντοπίστηκε αδυναμία έγκαιρης ανέγερσης του 

εργαστηρίου. Για αντιμετώπιση της κατάστασης το Υπουργείο Άμυνας 

προέβη στις ακόλουθες ενέργειες: 

Ι Ζήτησε από την κατασκευάστρια εταιρεία MATRA Γαλλίας να το 

ενημερώσει κατά πόσο θα αντιμετωπίζονταν οποιαδήποτε 

προβλήματα τεχνικής φύσεως σε περίπτωση αναβολής του πρώτου 

24μηνου περιοδικού ελέγχου. 

ΙΙ. Ζήτησε από την εταιρεία που ανέλαβε την κατασκευή του έργου 

(C & Α TOUMAZIS) επίσπευση του χρόνου ανέγερσης και παράδοσής 
του. 

Σαν αποτέλεσμα των πιο πάνω ενεργειών: 

Ι Η εταιρεία MATRA ενημέρωσε το Υπουργείο ότι έχει ήδη 

αναθεωρήσει τις σχετικές πρόνοιες για τους περιοδικούς ελέγχους και 

αντί να γίνεται ο πρώτος έλεγχος στους 24 μήνες θα γίνεται στους 36. 
Η τροποποίηση αυτή στηρίχθηκε στην εμπειρία που στο μεταξύ 

αποκτήθηκε από το γαλλικό στρατό στο οπλικό αυτό σύστημα. 

π. Η εταιρεία που ανέλαβε την κατασκευή του εργαστηρίου έδωσε γραπτή 

διαβεβαίωση ότι θα καταβάλει κάθε προσπάθεια για ολοκλήρωση του 

έργου μέχρι τον προσεχή Σεπτέμβριο. 

πι Παράλληλα και για άρση οποιωνδήποτε αμφιβολιών όσον αφορά τη 

σημερινή κατάσταση και αξιοπιστία του συστήματος ζητήθηκε έκτακτα 

από τη MATRA και το γαλλικό Υπουργείο Άμυνας τεχνικός έλεγχος 
του υλικού. Από το πόρισμα του ελέγχου αυτού αποδεικνύεται ότι δεν 

υπάρχει σήμερα οποιοδήποτε πρόβλημα αναφορικά με την αξιοπιστία 

και επιχειρησιακή ετοιμότητα του υλικού. 

Β. ΑΠΟΘΗΚΕΥΣΗ - ΣΥΝΤΗΡΗΣΗ ΠΥΡΑΥΛΙΚΟΥ ΣΥΣΤΗΜΑΤΟΣ 

Το υλικό βρίσκεται κατανεμημένο σ' όλα τα μέρη της Κύπρου. Στο επίπεδο 

των μονάδων έχει εξασφαλιστεί κατάλληλος αποθηκευτικός χώρος και έχουν χορη

γηθεί τα απαραίτητα εργαλεία για τους προβλεπόμενους περιοδικούς ελέγχους. 

Πέρα από τον 24μηνο και στη συνέχεια 36μηνο περιοδικό έλεγχο, όπως αναφέρθηκε 

πιο πάνω, προβλέπονται και πραγματοποιούνται παράλληλα και χωρίς οποιαδή

ποτε προβλήματα ημερήσιος, μηνιαίος και εξαμηνιαίος έλεγχος. 

Από τις επιθεωρήσεις που κατά καιρούς πραγματοποιούνται, αλλά και από 

τον έκτακτο τεχνικό έλεγχο των ξένων εμπειρογνωμόνων έχει επιβεβαιωθεί ότι η 

κατάσταση του υλικού είναι από πολύ καλή μέχρι άριστη και ότι αυτό βρίσκεται σε 

πλήρη επιχειρησιακή ετοιμότητα. 
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Οι περιοδικοί έλεγχοι επιπέδου εργαστηρίου συντήρησης προβλέπεται να αρχί

σουν το Σεπτέμβριο ή Οκτώβριο του 1992, χρόνο κατά τον οποίο θα έχει ανεγερθεί 
και το προβλεπόμενο εργαστήριο. Στο μεταξύ, ο τεχνικός εξοπλισμός φυλάσσεται σε 

κατάλληλη αποθήκη φύλαξης εξοπλισμού (Α ΥΠ), όπου η κατάσταση είναι απόλυτα 

ικανοποιητική. Εξάλλου το υλικό φυλάσσεται σε ειδική συσκευασία της εταιρείας 

που περιορίζει ή και αποκλείει την περίπτωση βλαβών στον τεχνικό εξοπλισμό. Εκεί 

με γραπτές οδηγίες του ΓΕΕΦ υφίσταται περιοδικό έλεγχο. 

Γ. ΧΕΙΡΙΣΤΕΣ - ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΕΣ ΤΟΥ ΣΥΣΤΗΜΑΤΟΣ 

(α) Οι απαιτούμενες ενέργειες για εκπαίδευση του προσωπικού (τεχνικών 

και χειριστών), όπως και η ανέγερση των εγκαταστάσεων φύλαξης και 

συντήρησης του Α/Α συστήματος MISTRAL άρχισαν να δρομολογούνται 
αμέσως μετά την υπογραφή της σχετικής σύμβασης. 

(β) Με την οργάνωση Ειδικού Κέντρου Εκπαίδευσης στην 419 ΜΠΑ, 
ε~oπλισμένoυ με όλο το απαραίτητο υλικό και με τη χρησιμοποίηση 

gτελεχών που είχαν στο μεταξύ εκπαιδευτεί στίς εγκαταστάσεις της 
κατασκευάστριας εταιρείας MATRA στη Γαλλία, εκπαιδεύτηκε μέχρι τις 
18 Ιανουαρίου 1992 υπερδιπλάσιος αριθμός χειριστών, αξιωματικών και 
οπλιτών, από ό,τι απαιτούν οι ανάγκε..ς του συστήματος. Πρόσθετα 

ικανός αριθμός εκπαιδευμένων χειριστών βρίσκεται στην εφεδρία. Η 

λειτουργία του Κέντρου συνεχίζεται με την εκπαίδευση νέου 

προσωπικού και τη συντήρηση της εκπαίδευσης των ήδη εκπαιδευθέντων. 

(γ) Σύμφωνα με τις επιθεωρήσεις που πραγματοποιούνται στις μονάδες, 

επιβεβαιώνεται ότι όλοι οι εκτοξευτές είναι επανδρωμένοι με το 

προβλεπόμενο προσωπικό το οποίο είναι επαρκώς εκπαιδευμένο, ενώ 

προσωπικό και υλικό βρίσκονται σε πλήρη επιχειρησιακή ετοιμότητα. 

Δ. ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΑ ΓΙΑ ΣΧΕΔΙΑΣΜΟ ΚΑΙ ΑΝΕΓΕΡΣΗ ΤΟΥ ΕΡΓ ΑΣΤΗΡΙΟΥ 

ΣΥΝΤΗΡΗΣΗΣ 

Γενικά 

(α) Η διαδικασία για το σχεδιασμό και την ανέγερση χώρου για την 

εξυπηρέτηση ενός οπλικού συστήματος διαλαμβάνει συνοπτικά τα 

ακόλουθα στάδια: 

Ι. Εξειδίκευση των συγκεκριμένων αναγκών σε συνάρτηση με τις 

συμβατικές πρόνοιες. 

11. Εξασφάλιση του απαιτούμενου χώρου. 

ΠΙ Κατάρτιση των αρχιτεκτονικών σχεδίων. 

ιν. Προκήρυξη προσφορών. 

ν. Κατακύρωση του έργου σε συγκεκριμένο προσφοροδότη. 

νι Ανέγερσή του σε ελάχιστα χρονικά περιθώρια. 

(β) Οι προσΠάθειες που καταβάλλονται στοχεύουν στην έγκαιρη ανέγερση 

των απαιτούμενων εγκαταστάσεων, ούτως ώστε οι εγκαταστάσεις 

αποθήκευσης να είναι έτοιμες πριν από την παραλαβή του υλικού και οι 

εγκαταστάσεις συντήρησης πριν από την έναρξη των περιοδικών ελέγχων 

και της συντήρησής του. 
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Επειδή η υλοποίηση των έργων αυτών ανατίθεται στο Τμήμα 

Δημόσιων Έργων που, λόγω του μεγάλου αριθμού έργων που του 

ανατίθεται, δεν είναι σε θέση να τα διεκπεραιώσει έγκαιρα, το 

Υπουργικό Συμβούλιο (Ιούνιος 1989) αποφάσισε τη συγκρότηση 

"Ειδικής Επιτροπής Ανάθεσης Έργων" και "Μόνιμης Τεχνικής 

Επιτροπής" που θα επιλαμβάνονται του θέματος και θα αναθέτουν με 

βάση συγκεκριμένες διαδικασίες τα έργα αυτά στον ιδιωτικό τομέα. 

Ειδικά για το κτίριο του τεχνικού εξοπλισμού του MISTRAL: 

(α) Σε στάδιο που οι πιο πάνω διαδικασίες δεν είχαν ακόμα 

συγκεκριμενοποιηθεί, με αποτέλεσμα να καΘυστερεί η με βάση την πιο 

πάνω Απόφαση προώθηση των μελετών και έργων της Εθνικής Φρουράς, 

αποφασίστηκε, σε σύσκεψη που συγκάλεσε ο Υπουργός Άμυνας στις 

11 Δεκεμβρίου 1989, όπως το Τμήμα Δημόσιων Έργων προωθήσει το 
συντομότερο και με απόλυτη προτεραιότητα την αρχιτεκτονική μελέτη 

και προκήρυξη των σχετικιον προσφορών για την ανέγερση του κτιρίου 

στέγασης του τεχνικού εξοπλισμού του συστ·ήματος MISTRAL. 
Παράλληλα ζητήθηκε από το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολ.ογικών Υπηρεσιών 

(8.1.1990) να αναλάβει με απόλυτη προτεραιότητα τη μελέτη των 

ηλεκτρομηχανολογικών απαιτήσεων του κτιρίου. 

(β) Το Σεπτέμβριο του 1990 ο αρχιτέκτονας του έργου στο Τμήμα Δημόσιων 
Έργων πληροφόρησε το ΓΕΕΦ ότι λόγω φόρτου εργασίας δεν ήταν σε 

θέση να προχωρήσει με τη σχετική μελέτη και στη συνέχεια με επιστολή 

του πρόσθεσε ότι θα μπορούσε να ολοκληρώσει τη μελέτη ύστερα 

από 12 εβδομάδες. 

(γ) Για αποφυγή νέων καθυστερήσεων και δεδομένου ότι είχε ήδη αρχίσει η 

ανάθεση έργων της Εθνικής Φρουράς σε ιδιώτες, το Υπουργείο 'Αμυνας 

προχώρησε με την ανάθεση του έργου σε ιδιώτη. Συγκεκριμένα, για 

εξοικονόμηση χρόνου το έργο ανατέθηκε κατ' εξαίρεση χωρίς προσφορές 

στον ιδιωτικό οίκο Ντ. Φλωρίδη, ο οποίος είχε ήδη αναλάβει έργο στην 

ίδια περιοχή με το αναφερόμενο. 

Ο ιδιώτης μελετητής σύμφωνα με το συμβόλαιό του ανέλαβε υποχρέωση 

αποΠtρ.:1Τ~ι.)σης της σχετικής μελέτης μέχρι την 31 η Ιανουαρίου 1991. Η 
μελέτη συμπληρd:ιθii"Ε τελικά στις αρχές Ιουνίου 1991, λόγω των 
ιδιαίτερων αναγκών του έργου και των αλλεπάλληλων επαφών που 

χρειάστηκε να γίνουν με την εταιρεία. 

(δ) Στο μεταξύ κατά τις αλλεπάλληλες επαφές τους οι τεχνικοί της εταιρείας 
ανέφεραν σtους εκπροσώπους του ΓΕΕΦ ότι δε συνέτρεχε λόγος 
ανησυχίας για τη λήξη της 24μηνης περιόδου περί το τέλος του χρόνου, 

γιατί επρόκειτο η περίοδος αυτή να επεκταθεί σε 36 μήνες. 

(ε) Στις 28 Ιουνίου 1991 η Μόνιμη Τεχνική Επιτροπή ζήτησε από 
εργοληπτικούς οίκους προσφορές κατασκευής του έργου. Μετά την 
αξιολόγηση των προσφορών η Ειδική Επιτροπή κατακύρωσε τη 
χαμηλότερη προσφορά που ήταν της εργοληπτικής εταιρείας C. & Α. 

TOUMAZIS CO LTD. 
(στ) Η πιο πάνω εταιρεία υπέγραψε στις 12 Νοεμβρίου 1991 σχετικό 

συμβόλαιο, σύμφωνα με το οποίο η κατασκευή του κτιρίου θα 
συμπληρωνόταν σε 12 μήνες έναντι του ποσού των ί224.394,ΟΟ και με 
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ημερομηνία παράδοσης τις 11 Νοεμβρίου 1992. Σύμφωνα με νεότερη 
επιστολή της εργοληπτικής εταιρείας θα καταβληθεί προσπάθεια για 

σύντμηση του χρόνου κατασκευής του έργου, ώστε να παραδοθεί στις 

30 Σεπτεμβρίου 1992. 

(ζ) Το Υπουργείο Άμυνας πιστεύει ότι μετά τα πιο πάνω το εργαστήριο 

αναμένεται να είναι έτοιμο για τη διεξαγωγή των αναγκαίων εργασιών 

συντήρησης στα χρονικά πλαίσια που καθόρισε η MATRA (επιστολή 
ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 1992). 

Ε. ΔΙΑΡΡΟΗ ΑΠΟΡΡΗΤΟΥ ΕΓΓΡΑΦΟΥ - ΔΗΜΟΣΙΕΥΣΗ 

(α) Οι πληροφορίες πάνω στο υπό συζήτηση θέμα που δημοσιεύτηκαν στον 

τύπο προέρχονται από απόρρητο έγγραφο της Διεύθυνσης Τεχνικού του 

ΓΕΕΦ. ΤΟ γεγονός αυτό καθάπτεται της εθνικής ασφάλειας και με την 

έννοια αυτή έχει διαταχθεί πλήρης διερεύνηση του θέματος της διαρρo~ς 
απόρρητων πληροφοριών και στοιχείων από το ΓΕΕΦ. Παράλληλα ο 

Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας έχει αναλάβει το έργο της 

δΙfcρεύνησης του θέματος της ποινικής και αστικής ευθύνης. 

(β) Όσον αφορά το ίδιο το περιεχόμενο του εγγράφου, κρίνεται από τον 

Υπουργό Άμυνας ότι υπάρχει στη διατύπωσή του κάποιος βαθμός 

υπερβολής. Τέτοια υπερβολή εντοπίζεται, για παράδειγμα, στο σημείο 

όπου χαρακτηρίζονται οι αποθήκες φύλαξης του εξοπλισμού συντήρησης 

"μη ικανοποιητικές''. Από τη διερεύνηση που έγινε διαπιστώθηκε ότι η 

διατύπωση αυτή οφείλεται στο γεγονός ότι στην αποθήκη φύλαξης του 

εξοπλισμού συντήρησης υπάρχει μεγάλος αριθμός και άλλων υλικών, 

λόγω του μεγάλου μεγέθους της αποθήκης. Το θέμα της αδυναμίας 

ύπαρξης της προβλεπόμενης στη σύμβαση τεχνικής υποστήριξης λόγω 

της καθυστέρησης στην ανέγερση του κτιρίου στέγασης του τεχνικού 

εξοπλισμού, πράγμα που επισημαίνεται στο εν λόγω έγγραφο, είχε 

εντοπιστεί και αντιμετωπιστεί πολύ έγκαιρα, όπως αποδεικνύεται με το 

έγγραφο του ΓΕΕΦ, ημερομηνίας 11.12.1990, και τις ενέργειες που 

αναφέρθηκαν ήδη πιο πάνω. 

(γ) Το Υnoυργείο Άμυνας και το ΓΕΕΦ δεν Ι~';:~~!ιςoνται ότι αποτελούν 
έναν τέλ~Ιo μηχανισμό . . Aντίθ~:':ι η Εθνική Φρουρά, σαν ζωντανός 
οργανισμο? με δυνι:!.~~Ί:ΙΙό 1 Ο 000 περίπου ανθρώπων. αναμένεται να 
αντιμεΤΙΙ}~~άει φυσιολογικά -και πράγματι αντιμετωπίζει~ αριθμό 
Προβλημάτων που ενδεικτικά προέρχονται από το ΠθΜ χαμηλό ποσοστό 
~πάνδρωσης των μονάδων της, από την E~t'tI)'tfjt1tj της από μεγάλd αριθμό 
αλλων κρατικών φορέων κ.ά. Εντούτοις υπάρχουν και λειτουργούν 
αποτελεσματικά μηχανιqμ.ΌL προληπτικού ελέγχου και εντοπισμού των 
~ενών ή και διαδικασιών που χρήζουν βελτίωσης και το πιο πάνω 
εγγραφο αποτελεί κλασικό παράδειγμα. 

(δ) Το Υπουργείο 'Αμυνας ανέμενε ότι, πριν γίνει όjί;o!,!1δήπoτε 
δημoσΙO~Oί~ση του ~πόρρητoυ εγγράφου, θα ενημερωνόταν έγκαιρα 'ίΟ 
Υπουργειο Αμυνας η η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 'Αμυνας. 

Στη συνεδ~ίαση της Επιτροπής κλήθηκε επίσης και κατέθεσε ο κ., Ν. Αργύρης, 
μηχανικός με συμβαση στο Υπουργείο 'Αμυνας, ο οποίος τελι;Ι σε διαθεσιμότητα. Ο 
κ. Ν. Αργύρης ζήτησε ο ίδιος με επιστολή του να παραστεί ενώπιον της Επιτροπής 
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και να καταθέσει πάνω στο υπό εξέταση θέμα. Η παρουσία του κ. Αργύρη στην 

Επιτροπή συνδυάστηκε με την παρουσία και των δύο Γάλλων τεχνικών που 

κλήθηκαν από το Υπουργείο Άμυνας για να βοηθήσουν στο έργο της Επιτροπής. 

Ο κ. Αργύρης κλήθηκε από τον Πρόεδρο της Επιτροπής να μιλήσει ελεύθερα, 

χωρίς να αισθάνεται ότι δεσμεύεται ή ότι η παρουσία του στην Επιτροπή συνδέεται 

με οποιοδήποτε άλλο θεμα. 

Πιο κάτω παρατίθενται οι θέσεις του κ. Αργύρη, όπως προκύπτουν από τις 

δηλώσεις του στην Επιτροπή ή τις απαντήσεις του σε ερωτήσεις Βουλευτών: 

Α. ΤΑ ΓΕΓΟΝΟΤΑ ΜΕ ΧΡΟΝΟΛΟΓΙΚΗ ΣΕΙΡΑ, ΟΠΩΣ ΕΚΤΕΘΗΚΑΝ ΑΠΟ ΤΟΝ 

Κ. Ν.ΑΡΓΥΡΗ 

(α) Πριν από οποιαδήποτε αναφορά του, ο κ. Ν. Αργύρης κατέθεσε επιστολή 

στην Επιτροπή, με την οποία δήλωσε ότι το "επίμαχο έγγραφο" το 

επέδωσε στο Βουλευτή κ. Χάσικο και όχι στην εφημερίδα "Αλήθεια". 

Ουδέποτε επιδίωξε τη δημοσιοποίηση του θέματος και σκοπός του ήταν 

να βοηθήσει και όχι να βλάψει το συμφέρον και την άμυνα της χώρας 

του. Στο Υπουργείο υπηgετεί με σύμβαση και δεν κατέστη ακόμα δυνατό 

να μονιμοποιηθεί. Για το σκοπό της μονιμοποίησής του είχε υποβάλει 
σχετική αίτηση. 

(β) Δεν έχει στρατιωτική κατάρτιση, αλλά είναι ηλεκτρονικός μηχανικός. 

Εκπαιδεύτηκε στη Γαλλία για το οπλικό σύστημα MISTRAL, αρχικά ως 
εκπαιδευτής/χειριστής και ύστερα ως συντηρητής. Από το Μάρτιο του 

1990 άρχισε να εκφράζει στην υπηρεσία τις ανησυχίες του για τη 

συντήρηση του οπλικού συστήματος. 

Το Μάιο του 1990 μετά την επιστροφή του από τη Γαλλία σε σύσκεψη 
στο ΓΕΕΦ και σε διάφορες άλλες αναφορές του εξέφρασε τις απόψεις 

του. 

Το Σεπτέμβριο του 1990 ξαναπήγε στη Γαλλία για να εκπαιδευτεί ως 
συντηρητής αυτή τη φορά μαζί με τους κ. Σπύρου και Ιντζιέγιαννη. 

Με την επάνοδό του τόνιζε στους προ'ίσταμένους του ότι θα 

παρουσιαζόταν πρόβλημα στη φύλαξη των μηχανημάτων συντήρησης 

που θα έφταναν σε δύο μήνες από το πέρας της εκπαίδευσής τους. 

(γ) Παρά το γεγονός ότι από το 1988 τονιζόταν ότι έπρεπε να εξευρεθεί 
χώρος για τη φύλαξη των μηχανημάτων συντήρησης, ο χώρος αυτός δεν 

υπάρχει. Τα μηχανήματα αυτά, αντί να εγκατασταθούν σε κατάλληλο 

συγκρότημα, αποθηκεύτηκαν στην Α ΥΠ (Αποθήκη Υλικού Πολέμου). 

Κατά τη γνώμη του αυτή η αποθήκευση είναι άκρως ακατάλληλη. 

Παρατήρησε επίσης ότι σε ορισμένα σημεία της οροφής της αποθήκης 

έλειπαν οι "τσίγκοι". 

(δ) Την Ιη Ιουλίου 1991 συνέταξε έκθεση, κατόπιν έκκλησης του κ. 

Κανακάκη, Τεχνικού Συμβούλου του Υπουργού Άμυνας, για τον τρόπο 

παραγγελίας και παραλαβής ανταλλακτικών για τις τηλεπικοινωνίες. Με 

την ευκαιρία αυτή στο ίδιο έγγραφο τόνιζε και το πρόβλημα 

αποθήκευσης των μηχανημάτων συντήρησης του συστήματος MISTRAL. 
Η απάντηση του Τεχνικού Συμβούλου ήταν αποκαρδιωτική. 

Στη συνέχεια, περί το τέλος Αυγούστου το έγγραφο αυτό το προώθησε 
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ιεραρχικά προς "(ην Υπηρεσία. Η Υπηρεσία αντέδρασε θετικά και 

εξέδωσε (τον Οκτώβριο του 1991) το επίμαχο απόρρητο έγγραφο, που σε 
μεταγενέστερο στάδιο δόθηκε στον κ. Χάσικο. 

(ε) Μετά την έκδοση του απόρρητου εγγράφου διατάχθηκε ο κ. Ν. Αργύρης 

και οι συνάδελφοί του να επιθεωρήσουν τις τριάντα μονάδες της Εθνικής 

Φρουράς στις οποίες υπήρχαν πύραυλοι αναφορικά με θέματα 

συντήρησης και αποθήκευσή ς τους. 

(στ) Από τον έλεγχο αυτό διαπιστωθηκε ότι πέντε από το συνολικό αριθμό 

μονάδων παρουσίαζαν πρόβλημα στην αποθήκευση, συντήρηση ή στους 

χειριστές του πυραυλικού συστήματος. Οι υπόλοιπες δεν είχαν 

προβλήματα ή είχαν, αλλά όχι σε βαθμό ανησυχητικό. Τις πληροφορίες 

του τις έπαιρνε είτε από το διαχειριστή είτε από το διοικητή ή τον 

υποδιοικητή της μονάδας. 

Οι όροι εντολής που τους δόθηκαν για την επιθεώρηση ήταν "να 

επιθεωρηθούν όλες οι μονάδες που διαθέτουν αυτά τα πυραυλικά 

συστήματα, ενόψει των διάφορων προβλημάτων που παρουσιάζονται 

στα διάφορα καλύμματα που έχουν οι πύραυλοι και να δουν αν και 

άλλες μονάδες έχουν πρόβλημα". Η κατάσταση γενικά των πυραύλων 

που επιθεώρησαν από πλευράς συντήρησης μπορεί να χαρακτηριστεί 

καλή. Στις μονάδες δεν έμεινε γενικά ικανοποιημένος από τους 

χειριστές. Πιστεύει ότι δεν μπορούν να ανταποκριθούν, γιατί δεν είναι 

αρκετοί. 

(ζ) Οι ανησυχίες του διαβιβάστηκαν μέσω τρίτου προσώπου στον Πρόεδρο 

της Δημοκρατίας. Επίσης το επίμαχο έγγραφο το παρουσίασε στον 

κ. Χριστόφια ο οποίος του είπε ότι θα φρόντιζε να τον δει. Θεώρησε 

ακόμα καλό να συζητήσει τις ανησυχίες του με τον κ. Χάσικο. Τέλος 

ζήτησε να καταθέσει τις απόψεις του και στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Άμυνας. 

Β. ΕΚΤιΜΗΣΕΙΣ ΚΑΙ ΑΠΟΨΕΙΣ ΤΟΥ Κ. Ν. ΑΡΓΥΡΗ ΣΕ ΔΙΑΦΟΡΑ ΣΗΜΕΙΑ 

ΠΟΥ ΑΦΟΡΟΥΝ ΤΟ ΘΕΜΑ 

(α) Πιστεύει ότι δεν μπορεί να εκφράσει κάποιος γνώμη αυτή τη στιγμή για 

το αν πράγματι τα μηχανήματα του τεχνικού εξοπλισμού λειτουργούν. 

Θέλει να πιστεύει ότι λειτουργούν. Δεν μπορεί επίσης να κρίνει ποια θα 

είναι η κατάστασή τους μέχρι να εγκατασταθούν και να δουλέψουν. 

(β) Εκτός από τον ενεργό πύραυλο υπάρχουν και τα εκπαιδευτικά 

συστήματα που βοηθούν τους χειριστές να δουλέψουν το πυραυλικό 

σύστημα. Τα συστήματα αυτά χρειάζονται επίσης συντήρηση. 

Λειτουργούν από το Μάιο του 1990. Δε γνωρίζει αν λειτουργούν με την 
κατάλληλη ακρίβεια, αλλά για σκοπούς εκπαίδευσης είναι 

ικανοποιητικά. Αυτά δεν εκπαιδεύουν λανθασμένα το μαθητευόμενο 

λόγω της μη συντήρησής τους, αλλά ίσως να περιορίζεται το όριο της 

ζωής των ίδιων των συστημάτων. 

(γ) Για να λεχθεί με βεβαιότητα ότι ο πύραυλος δουλεύει, πρέπει να ελεγχθεί 

πάνω σε TRTB (έναν ειδικό πάγκο), ενώ ο εξωτερικός έλεγχος του 

σωλήνα, το αν δηλαδή είναι καθαρός και καλός, δεν είναι ενδεικτικός της 

καλής του κατάστασης. 
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(δ) Το πρόβλημα που μπορεί να υπάρξει δεν αφορά τον εκτοξευτή, ο οποίος 

ελέγχεται κανονικά και συντηρείται, αλλά τον πύραυλο. Λόγω της 

έλλειψης του εργαστηρίου δεν ήταν δυνατό να γίνει ο έλεγχος στους 

24 μήνες. Εκείνο που μπορεί να γίνει είναι ο έλεγχος θερμοκρασίας, 

υγρασίας που είναι σε γενικές γραμμές εντάξει, εκτός από ορισμένες 

περιπτώσεις που έχουν υπερβεί το όριο υγρασίας. 

(ε) Από τη στιγμή που θα ολοκληρωθεί το κτίσιμο του εργαστηρίου, η 

εγκατάσταση σ' αυτό του μηχανισμού συντήρησης απαιτεί ένα μήνα. 

(στ) Είναι δυνατό το Τμήμα Τεχνικών, προς τη διεύθυνση του οποίου 

υπέβαλλε τις αναφορές του, να επιλήφθηκε των προβλημάτων που 

θίγονται σ' αυτές, αλλά ο ίδιος να μην το γνωρίζει. Πιστεύει ότι θα 

έπρεπε να ενημερωνόταν. 

(ζ) Όταν ρωτήθηκε αν πιστεύει ότι θα υπάρχει πλέον πρόβλημα στην 

περίπτωση που το εργοστάσιο εγγυηθεί ότι θα αντικαταστήσει τους 

πυραύλους που δυνατό στους 36 μήνες να μη λειτουργούν κανονικά, 
άσχετα αν δεν έγινε ο έλεγχος στους 24 μήνες, ο κ. Αργύρης απάντησε ότι 
η εταιρεία είναι σε θέση να γνωρίζει και εφόσον αναλαμβάνει την ευθύνη 

δεν υπάρχει πρόβλημα. 

Στην Επιτροπή προσήλθαν επίσης και κατέθεσαν τις απόψεις τους οι δύο 

τεχνικοί μηχανικοί με σύμβαση του Υπουργείου Άμυνας κ. Σπύρου και Ιντζιέ

γιαννης, οι οποίοι είχαν εκπαιδευτεί μαζί με τον κ. Ν. Αργύρη στη Γαλλία για τη 

συντήρηση του συστήματος και μαζί διενήργησαν την προαναφερθείσα επιθεώρηση 

στις μονάδες. Από τις δηλώσεις των κ. Σπύρου και Ιντζιέγιαννη επισημαίνονται τα 

ακόλουθα: 

(α) Η συνεργασία των δύο τεχνικών με τον κ. Ν. Αργύρη ήταν περισσότερο 

σχέση προ'ίσταμένου με υφισταμένους παρά ισότιμων συνεργατών. Οι 

δύο τεχνικοί δεν ενημερώνονταν πλήρως για τις αναφορές που γίνονταν 

από τον κ. Ν. Αργύρη ούτε και συνεργάστηκαν ποτέ μαζί του για την 

υποβολή των αναφορών αυτών. 

(β) Όταν επρόκειτο να πραγματοποιηθεί η επιθεώρηση των μονάδων, ο 

κ. Αργύρης τους δήλωσε ότι είχε ρητές οδηγίες να είναι ιδιαίτερα 

αυστηροί στις επιθεωρήσεις τους. Ειδικότερα, όπως τους είπε, θα έπρεπε 

να ελέγξουν τις μονάδες και αν δεν έβρισκαν τέλειες συνθήκες υγρασίας 
και θερμοκρασίας που να ανταποκρίνονται στις οδηγίες της εταιρείας 

τότε θα έκριναν την κατάσταση ως κακή. Και αυτό, όπως τους είπε, για 

να παρθούν κάποια μέτρα από τους αρμοδίους. 

(γ) Όταν κατά την πραγματοποίηση της επιθεώρησης ο κ. Αργύρης ρωτούσε 

γία την ύπαρξη και τον αριθμό των χειριστών, οι ίδιοι του ανέφεραν ότι 
ως τεχνικοί δεν έχουν αρμοδιότητα να ρωτούν γι' αυτό το θέμα. Ο ίδιος 

είχε αντίθετη άποψη. Τις απαντήσεις για τους χειριστές τις έπαιρναν από 

τους διαχειριστές ή από στρατιώτες. 

(δ) Κατά τη γνώμη τους η αποθήκευση ήταν καλή. Όχι τέλεια, ήταν στριμωγμένη, 

αλλά ήταν αρκετά καλή. Υπήρχαν ένα-δύο αποθήκες όπου συγκεκριμένοι 

σωλήνες παρουσίαζαν κάποιο πρόβλημα, αλλά αυτό αποκαταστάθηκε 

αμέσως. Τα προβλήματα αυτά δεν παρουσιάστηκαν εξαιτίας της 

αποθήκευσης, αλλά γιατί ήταν προβληματικοί οι συγκεκριμένοι σωλήνες. 

Μετά από επέμβασή τους αντικαταστάθηκαν. 
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(ε) Τα μηχανήματα συντήρησης που βρίσκονται στις αποθήκες της Α ΥΠ 

τυγχάνουν τα ίδια συντήρησης και είναι η ίδια συντήρηση που θα 

γινόταν σΙ αυτά, αν βρίσκονταν μέσα στο εργαστήριο. 

Δε διαπίστωσαν τρύπες ή τσίγκους στην οροφή της αποθήκης. 

Στα πλαίσια της εξέτασης του θέματος και κατά τη συνεδρίαση της 

13ης Φεβρουαρίου, στην οποία ήταν επίσης παρόντες οι κ. Ν. Αργύρης, Σπύρου και 

Ιντζιέγιαννης, προσήλθαν επίσης στην Επιτροπή και εξέφρασαν τις απόψεις τους ο 

κ. Serge Auzanneau, πρώην Διευθυντής των Τεχνικών Υπηρεσιών του Γαλλικού 
Στρατού και τώρα Διευθυντής πωλήσεων της εταιρείας SOFMA, και ο κ. Andre 
Sellerin, υπεύθυνος ανά τον κόσμο για τις Τεχνικές Υπηρεσίες της εταιρείας 

MATRA. 

Στους δύο ξένους μεταφράζονταν τα όσα λέγονταν κατά τη διάρκεια της συνε

δρίασης από εκπρόσωπο του ΓΕΕΦ, ο οποίος μετέφραζε επίσης για την Επιτροπή 

τις δηλώσεις των Γάλλων εμπειρογνωμόνων. 

Πιο κάτω παρατίθενται οι απόψεις των κ. Auzanneau και Sellerin: 

Α. Sellerin 

(α) Υπάρχει σύμφωνα με τη σύμβαση πρόνοια για τεχνική υποστήριξη 

δώδεκα μηνών. Αυτή την τεχνική υποστήριξη η εταιρεία είναι έτοιμη να 

την παράσχει. Υπάρχει ανάγκη εργαστηρίου και μόλις αυτό είναι έτοιμο 

δεν τίθεται θέμα να χαθεί η τεχνική υποστήριξη. Οπωσδήποτε η εταιρεία 

θα την παράσχει μόλις είναι έτοιμο το εργαστήριο και εγκατασταθεί ο 

εξοπλισμός. 

(β) Η πραγματική συντήρηση του συστήματος γίνεται όταν από τον έλεγχο 

διαπιστωθεί κάποιο πρόβλημα. 

(γ) Το σύστημα εξοπλισμού του εργαστηρίου συντήρησης χρειάζεται μια 

περίπου μέρα για να εγκατασταθεί και ίσως και δεύτερη μέρα για 

σκοπούς ελέγχου. 

(δ) Έχει επιβεβαιωθεί από την εταιρεία και το γαλλικό στρατό ότι στους 

36 μήνες που ισχύουν τώρα για τον πρώτο εργαστηριακό έλεγχο δεν 
υπάρχει πρόβλημα. Ακόμα γίνονται δοκιμές και για πιο μεγάλα 

διαστήματα. 

(ε) Επιβεβαιώνεται ότι ο πρώτος έλεγχος προβλέπεται συμβατικά να γίνει 

από την ίδια την εταιρεία μέσα στα πλαίσια της τεχνικής υποστήριξης, 

δηλαδή στους 36 μήνες και τότε θα είναι σε θέση ο ίδιος να αποδείξει την 
επιχειρησιακή ετοιμότητα του συστήματος αυτού. 

(στ) Σε ερώτηση που του υποβλήθηκε αν η εταιρεία είναι διατεθειμένη, στην 

περίπτωση που διαπιστωθεί οποιοδήποτε πρόβλημα σΙ αυτούς τους 

36 μήνες σΙ οποιοδήποτε από τους πυραύλους, να αποκαταστήσει εκείνο 
τον πύραυλο, απάντησε ότι η εμπειρία, η θέση και η φήμη της εταιρείας 

του δεν αφήνουν περιθώρια να μην αντιμετωπιστεί κάποιο πρόβλημα. 

S. Auzanneau: 

(α) Σύμφωνα με τα στοιχεία που έχει πάρει από τους τεχνικούς της 

εταιρείας του, τα οποία και αξιολογεί, η κατάσταση εναποθήκευσης του 

συστήματος θεωρείται αρκετά καλή. 
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(β) Σ' ό,τι αφορά τη συντήρηση, για σκοπούς σύγκρισης ανέφερε ότι 

υπάρχουν κάποιες διαφορές μεταξύ αυτής που σύστηνε η εταιρεία και 

αυτής που εφαρμόζεται στο γαλλικό στρατό. Όπως εξήγησε, στο γαλλικό 

στρατό ύστερα από τρία χρόνια εναποθήκευσης, κατά τη διάρκεια των 

οποίων γίνεται για έξι φορές εξωτερικός οπτικός έλεγχος, οι πύραυλοι 

εξάγονται από τα containers και τότε ελέγχεται το υγρομετρικό στοιχείο. 
Όταν το στοιχείο αυτό έχει χρώμα μπλε, είναι καθ' όλα εντάξει. Όταν 

μετατραπεί σε λευκό, δεν έχει χαλάσει το στοιχείο, αλλά αρχίζει να 

περιορίζεται η δυνατότητα απορρόφησης υγρασίας και όταν μετατραπεί 

σε κόκκινο, έχει απορροφήσει επαρκή υγρασία και θα πρέπει να 

αντικατασταθεί. Η αντικατάσταση είναι μια ενέργεια συντήρησης που 

δεν είναι πολύπλοκη και γίνεται και εκτός εργαστηρίου. 

(γ) Είναι ορθό ότι για το χειρισμό απαιτούνται δύο άνθρωποι, αλλά 

διευκρίνισε ότι ο χειριστής είναι ο ένας και ο άλλος έχει ως αποστολή 

την επιτήρηση του εναέριου χώρου και δεν απαιτείται σε καμιά 

περίπτωση να είναι εκπαιδευμένος. Το σύστημα μπορεί να δουλέψει και 

μόνο με τον ένα. 

(δ) Με βάση τα όσα ο ίδιος είδε όταν κλήθηκε προηγουμένως, με βάση τις 

προηγούμενες αναφορές τεχνικών από την Κύπρο και το εξωτερικό και 

με βάση την εμπειρία που είχε από τη γένεση του συστήματος βρίσκει ότι 

το δικό μας σύστημα και οι πύραυλοι βρίσκονται σε πολύ καλή 

κατάσταση και οπωσδήποτε δε μειονεκτούν έναντι αυτών του γαλλικού 

στρατού. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού συγκέντρωσε τα γεγονότα και 

όλα τα στοιχεία που συνθέτουν τις διάφορες πτυχές του θέματος και αφού άκουσε 

τις απόψεις των προσώπων που λόγω της εμπειρίας και των ειδικών γνώσεών τους 

στο θέμα ήταν σε θέση να τη διαφωτίσουν καλύτερα πάνω σε ειδικά/τεχνικά θέματα 

που η ίδια ασφαλώς δεν είναι σε θέση να γνωρίζει, έχοντας πλέον ενώπιόν της μια 

σφαιρική εικόνα του όλου θέματος προχώρησε στις ακόλουθες διαπιστώσεις: 

Α. Θέματα για τα οποία υπήρξαν αντιφατικές ή συγκρουόμενες απόψεις ή 

διαφορετικές εκτιμήσεις από τις διάφορες πλευρές που κατέθεσαν στην 

Επιτροπή: 

(α) Χειριστές: 

Ο κ. Αργύρης ισχυρίστηκε στην Επιτροπή ότι από την επιθεώρηση που 

διενήργησε στις μονάδες στο τέλος Αυγούστου 1991 διαπίστωσε ότι δεν 
υπήρχε ικανοποιητικός αριθμός χειριστών. 

Αντίθετα το Υπουργείο και το ΓΕΕΦ διαβεβαιώνουν, καταθέτοντας 

συγκεκριμένους αριθμούς και στοιχεία, ότι για κάθε εκτοξευτή που 

διαθέτουμε υπάρχουν δύο τουλάχιστον εκπαιδευμένοι χειριστές. 

Η Επιτροπή δεν έχει λόγο να αμφιβάλλει για τη διαβεβαίωση του 

Υπουργείου και του ΓΕΕΦ για τον αριθμό των εκπαιδευμένων 

χειριστών, ενώ έχει την άποψη ότι ο κ. Αργύρης δεν είχε αρμοδιότητα να 

επιθεωρήσει από αυτή τη σκοπιά τις μονάδες και ως εκ τούτου δεν πήρε 

τις πληροφορίες του από τα πιο αρμόδια για το σκοπό αυτό πρόσωπα, 

που είναι οι διοικητές των μονάδων. 
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(β) Αποθήκη Φύλαξης Τεχνικού Εξοπλισμού: 

Από :rov κ. Αργύρη έχει χαρακτηριστεί η πιο πάνω αποθήκη άκρως 

ακατάλληλη για τη φύλαξη του τεχνικού εξοπλίσμού συντήρησης του 
συστήματος. Επίσης κατά τον κ. Αργύρη δεν είναι δυνατό να εκφράσει 

κανείς γνώμη αν έχει επηρεαστεί η αποτελεσματικότητα των εργαλείων 

που φυλάσσονται στην αποθήκη αυτή. 

Από την άλλη το Υπουργείο και το ΓΕΕΦ διαβεβαίωσαν ότι ο 

εξοπλισμός αυτός φυλάσσεται σε κατάλληλη αποθήκη φύλαξης, όπου η 

κατάσταση είναι απόλυτα ικανοποιητική. Εκεί το υλικό βρίσκεται σε 

ειδική συσκευασία της εταιρείας, όπου υφίσταται περιοδικό έλεγχο. 

Με την ευκαιρία της πιο πάνω διαφοράς απόψεων δόθηκαν 

περισσότερες διευκρινίσεις και επεξηγήθηκε ότι η αποθήκη είναι 

μεταλλική, αγγλικής κατασκευής. Στα πλάγια της οροφής της υπάρχουν 

ένας ή δύο πλαστικοί τσίγκοι για επιπλέον φωτισμό. Μια ή δύο φορές 

παρουσιάστηκε περίπτωση να φύγει ο τσίγκος, διότι είναι πλαστικός και 

όταν περάσει λίγος καιρός φεύγει, αλλά η αποκατάσταση ήταν άμεση. Η 

ίδια αποθήκη κρίθηκε από Ελβετούς ειδικούς κατάλληλη για φύλαξη 

άλλου, εξίσου ευαίσθητου και σημαντικού οπλικού συστήματος. 

Τέλος υπάρχει και η δήλωση του Γάλλου ειδικού κ. Α. Sellerin σχετικά 
με την κατάσταση του υλικού που φυλάσσεται στην αποθήκη αυτή, ότι 

από τις αναφορές που πήρε από τους τεχνικούς που πέρασαν κατά 

καιρούς βρίσκει ότι η κατάσταση του υλικού κρίνεται πολύ καλή. 

(γ) Κατάσταση Πυραύλων: 

Ο κ. Αργύρης υποστήριξε την άποψη ότι, ενώ οι εκτοξευτές ελέγχονται 

κανονικά και είναι σε καλή κατάσταση, όσον αφορά τους πυραύλους δεν 

μπορούμε να πούμε με βεβαιότητα ότι είναι σε καλή κατάσταση και αυτό 

γιατί δεν υπάρχει η δυνατότητα να γίνει ο εργαστηριακός έλεγχος στους 

24 μήνες από την παραλαβή τους που θα είναι αποδεικτικός της 

κατάστασης των πυραύλων. Ο εξωτερικός έλεγχος που γίνεται σήμερα 

δεν είναι ενδεικτικός της καλής κατάστασης των πυραύλων. 

Από την άλλη το Υπουργείο Άμυνας και το ΓΕΕΦ έχουν δηλώσει στην 

Επιτροπή ότι από την επιθεώρηση που κατά καιρούς πραγματοποιούν, 

αλλά και από τον έκτακτο τεχνικό έλεγχο των ξένων εμπειρογνωμόνων 

έχει επιβεβαιωθεί ότι η κατάσταση του υλικού είναι από πολύ καλή μέχρι 

άριστη και ότι αυτό βρίσκεται σε πλήρη επιχειρησιακή ετοιμότητα. Την 

ίδια άποψη εξέφρασαν στην Επιτροπή και οι Γάλλοι εμπειρογνώμονες. 

(δ) Εργαστηριακός Έλεγχος: 

Ο κ. Αργύρης εξέφρασε μεγάλη ανησυχία για την αδυναμία της 

πραγματοποίησης του 24μηνου εργαστηριακού ελέγχου του συστήματος 

και για τον κίνδυνο απώλειας της τεχνικής υποστήριξης ενός έτους από 

την εταιρεία. Οι ανησυχίες αυτές του κ. Αργύρη φαίνεται να 

διασκεδάζονται, ενόψει των διευθετήσεων τις οποίες ο κ. Αργύρης 

προφανώς αγνοούσε και προς τις οποίες είχε προβεί το Υπουργείο 

Άμυνας με την εταιρεία, προκειμένου να διενεργηθεί ο έλεγχος αυτός 

στους 36 μήνες. Αυτό αποτελεί άλλωστε τακτική που έχει υιοθετηθεί από 
την εταιρεία. 
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(ε) Εργαστήριο Ελέγχου - Χρόνος Εγκατάστασης: 

Ο κ. Αργύρης έχει επίσης υποστηρίξει την άποψη ότι είναι δυνατό να 

προκύψει περαιτέρω καθυστέρηση στη διενέργεια του πρώτου ελέγχου 

μετά το κτίσιμο του εργαστηρίου, γιατί η εγκατάσταση του εξοπλισμού 

απαιτεί έναν περίπου μήνα. Ο Γάλλος ειδικός έχει την άποψη ότι το 

στήσιμο του εργαστηρίου θα απαιτήσει μια με δυο μέρες. Εν πάση 

περιπτώσει ο Υπουργός έχει επίσης δηλώσει στην Επιτροπή πως, αν για 

οποιοδήποτε λόγο υπάρξει καθυστέρηση κάποιων ημερών, το Υπουργείο 

θα αποταθεί έγκαιρα στην εταιρεία, για να μην επηρεαστεί ούτε η 

εγγύηση ούτε η επιχειρησιακή ετοιμότητα του πυραύλου. 

(στ) Εκπαιδευτικός Πύραυλος: 

Ο Υπουργός Άμυνας εξέφρασε την άποψη ότι ο εκπαιδευτικός 

πύραυλος δε χρειάζεται συντήρηση. Ο κ. Αργύρης αντίθετα είπε ότι η 

συντήρηση είναι απαραίτητη και στον εκπαιδευτικό πύραυλο. Εντούτοις 

η μη συντήρησή του δεν έχει, όπως είπε, ως αποτέλεσμα τη λανθασμένη 

εκπαίδευση του χειριστή, αλλά ίσως μείωση της διάρκειας της ζωής του 

πυραύλου αυτού. 

(ζ) Ενημέρωση του Βουλευτή κ. Χριστόφια: 

Επειδή σε κάποιο σημείο της δήλωσής του ο κ. Αργύρης ανέφερε ότι, 

όταν έδειξε σε κάποια συγκέντρωση στο Βουλευτή κ. Χριστόφια το 

επίμαχο απόρρητο έγγραφο, εκείνος του απάντησε "είναι κακό αυτό 

και πρέπει να λύσουμε αυτό το πρόβλημα. Θα φροντίσω να σε δω", 

είναι ορθό και δίκαιο να αναφερθεί και η εκδοχή του ίδιου του 

Βουλευτή κ. Χριστόφια ο οποίος δεν παρέστη στη συνεδρίαση, αλλά 

τη διαβίβασε με το Μέλος της Επιτροπής-Βουλευτή κ. Δ. 

Χριστοδουλίδη. Ο κ. Χριστοδουλίδης δήλωσε ότι από τον κ. Χριστόφια 

λέχθηκε "Κύριε Αργύρη, αυτά τα πράγματα είναι σοβαρά και σε παρακαλώ 

φέρε μου μια έκθεση ή μια αναφορά να πάμε στον Υπουργό Άμυνας να 

του το παρουσιάσουμε". Έκτοτε δεν υπήρξαν νεότερα για τον 

κ. Χριστόφια και στη συνέχεια επακολούθησε η δημοσίευση του 

εγγράφου. 

Β. Θέματα για τα οποία δεν υπήρξε διαφωνία από καμιά πλευρά: 

Σε καμιά περίπτωση δεν αμφισβητήθηκε από τις διάφορες πλευρές ότι 

η κατάσταση αποθήκευσης των ίδιων των πυραύλων στις διάφορες 

μονάδες δεν ήταν καλή. Υπήρξαν διάφορες διαβαθμίσεις στους 

χαρακτηρισμούς, όπως "ικανοποιητική" ή "καλή, αλλά κάπως 

στριμωγμένη" ή "καλή μέχρι άριστη", αλλά σε καμιά περίπτωση και από 

κανένα δε χαρακτηρίστηκε "κακή". 

Επίσης δεν αμφισβητήθηκε από κανένα ότι διενεργείται ο εξωτερικός 

ημερήσιος, μηνιαίος και εξαμηνιαίος έλεγχος στο σύστημα. 

Οι πιο πάνω διιστάμενες ή ομόφωνες απόψεις ή εκτιμήσεις που διαπίστωσε η 

Επιτροπή δεν έχουν όλες την ίδια σημασία για σκοπούς διαμόρφωσης κάποιων 

συμπερασμάτων πάνω στο υπό εξέταση θέμα. Εντούτοις η Επιτροπή θεώρησε 
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καθήκον της να τις εκθέσει, μια και επισημάνθηκαν στα πλαίσια της εξέτασης του 

θέματος τόσο για λόγους τυπικούς, όσο και για να γνωρίζουν οι ενδιαφερόμενοι 

που δυνατό να αποδίδουν σ' αυτές κάποια βαρύτητα ότι σημειώθηκαν και είναι σε 

γνώση της Επιτροπής. 

Επίσκεψη Επιτροπής: 

Η Επιτροπή, για να αποκτήσει δική της εμπειρία για τους χώρους φύλαξης του 

πυραυλικού συστήματος, πραγματοποίησε στις 6 Φεβρουαρίου 1992, με απόφασή 
της που λήφθηκε την ίδια μέρα, επίσκεψη σε μονάδα όπου φυλάσσεται πύραυλος 

Mistral. 

Όπως υποδείχτηκε στην Επιτροπή από τους ίδιους τους εκπροσώπους του 

ΓΕΕΦ που τη συνόδευσαν, η αποθήκη αυτή δε θεωρείται πολύ καλή σε σύγκριση με 

άλλους χώρους σ' άλλες μονάδες. 

Στην Επιτροπή επιδείχτηκε ο πύραυλος ο οποίος βρισκόταν ερμητικά κλειστός 

σε container. Επίσης επιδείχτηκαν τα διάφορα όργανα μέτρησης, με τα οποία ελέγχο
νται καθημερινά οι συνθήκες πίεσης, αζώτου, υγρασίας και θερμοκρασίας κάτω από 

τις οποίες βρίσκεται ο πύραυλος. Η ίδια η Επιτροπή διαπίστωσε ότι οι συνθήκες 

αυτές βρίσκονταν στα πλαίσια που, όπως της λέχθηκε, συστήνονται από την κατα

σκευάστρια εταιρεία. Η Επιτροπή είδε επίσης τον εκτοξευτήρα του συστήματος. Ο 

χώρος διαθέτει και σύστημα συναγερμού. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, μετά τη διεξοδική μελέτη όλων των γεγο

νότων και στοιχείων που συνθέτουν το θέμα, καθώς και των δικών της διαπιστώσεων που 

προέκυψαν από την ενημέρωση που της έγινε, αφού άσκησε τον κοινοβουλευτικό της 

έλεγχο με όλη τη διεισδυτικότητα, τη σοβαρότητα και την υπευθυνότητα που αρμόζουν 

στο υπό εξέταση θέμα, χωρίς καμιά προκατάληψη και έχοντας ως μοναδικό της γνώμονα 

το δημόσιο συμφέρον; προχώρησε στα ακόλουθα συμπεράσματα: 

(α) Αποθήκευση-Συντήρηση Πυραυλικού Συστήματος: 

Η Επιτροπή έχει τη γνώμη ότι το πυραυλικό σύστημα Mistra! 
βρίσκεται αποθηκευμένο σε συνθήκες κατάλληλες, υποβάλλεται σε 

ημερήσιο, εβδομαδιαίο και εξαμηνιαίο έλεγχο και ως εκ τούτου δεν 

αντιμετωπίζει κανένα πρόβλημα η αξιοπιστία και η επιχειρησιακή του 

ετοιμότητα. 

Οι συνθήκες αποθήκευσης του συστήματος, και αυτό περιλαμβάνει 

και τα μηχανήματα συντήρησής του, μπορεί να μην είναι ιδανικές, αλλά 

είναι τέτοιες που δεν επηρεάζουν σε καμιά περίπτωση την αξιοπιστία και 

επιχειρησιακή ετοιμότητα του συστήματος, όπως προκύπτει και από τις 

απόψεις των ειδικών. Θα ήταν ευχής έργο αν υπήρχαν οι δυνατότητες 

στην Εθνική Φρουρά για καλύτερους χώρους αποθήκευσης τόσο του 

συστήματος αυτού όσο και άλλων ίσως οπλικών συστημάτων ή 

μηχανημάτων ή ακόμα για καλύτερες συνθήκες διαβίωσης και για τους 

ίδιους τους στρατιώτες. Όμως δεν μπορούν να παραγνωριστούν οι 

αδυναμίες της Εθνικής Φρουράς για τις οποίες υπάρχει η παραδοχή της 

ηγεσίας του ΓΕΕΦ σε σύγκριση με το τεράστιο έργο που έχει να 

επιτελέσει. Βέβαια το επιχείρημα αυτό δε θα ήταν σε καμιά περίπτωση 

ικανό δικαιολογητικό, αν εξαιτίας της αδυναμίας αυτής της Εθνικής 

Φρουράς κινδύνευε το πυραυλικό σύστημα. Όμως κάτι τέτοιο φαίνεται 

να μη συμβαίνει και έτσι οποιαδήποτε κριτική στο σημείο αυτό θα ήταν 

άδικη. 
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(β) Αποθήκευση Τεχνικού Εξοπλισμού του Συστήματος: 

Η Επιτροπή έχει διαπιστώσει, και αυτό άλλωστε αποτελεί παραδοχή 

του Υπουργείου Άμυνας, ότι υπήρξε πολύ μεγάλη καθυστέρηση στην 

ανέγερση του κτιρίου όπου πρόκειται να στεγαστεί και να εγκατασταθεί 

ο τεχνικός εξοπλισμός για τον εργαστηριακό έλεγχο του πυραυλικού 

συστήματος. Το κτίριο αυτό θα έπρεπε να ήταν έτοιμο το Σε·πτέμβριο του 
1991, ώστε το πυραυλικό σύστημα να δεχτεί τον πρώτο εργαστηριακό 
έλεγχο μετά την παρέλευση 24 μηνών από την πρώτη παραλαβή των 
πυραύλων, όπως αρχικά ήταν οι οδηγίες της εταιρείας. Το θέμα αυτό έχει 

κατά την άποψη της Επιτροπής δύο πτυχές. Η μια αφορά την 

καθυστέρηση στην ανέγερση του εργαστηρίου, τις χρονοβόρες 

διαδικασίες από τις οποίες διήλθε το θέμα και τις ευθύνες που θα πρέπει 

να αποδοθούν για την όλη κατάσταση. Η άλλη πτυχή αφορά τις ενέργειες 

που έπρεπε να γίνουν, ώστε, έχοντας ως δεδομένο την καθυστέρηση της 

ανέγερσης του κτιρίου, να μην υπάρξει εκτροπή από τις οδηγίες της 

εταιρείας και να μην κινδυνεύσει να χαθεί οποιαδήποτε εγγύηση από 

μέρους της εταιρείας ή η τεχνική υποστήριξη από την εταιρεία για ένα 

χρόνο μετά τον έλεγχο. 

Όσον αφορά τις διαδικασίες ανέγερσης του κτιρίου, η Επιτροπή 

διαπίστωσε ότι υπήρξε τεράστιο πρόβλημα. Το πρόβλημα δεν εντοπίζεται 

μόνο στο συγκεκριμένο έργο, αλλά είναι γενικότερο, με αποτέλεσμα να 

καθυστερεί η κατασκευή μεγάλου αριθμού έργων της Εθνικής Φρουράς. 

Αυτό οφείλεται κυρίως στην αδυναμία του Τμήματος Δημόσιων Έργων 

και της Ηλεκτρομηχανολογικής Υπηρεσίας να προγραμματίσουν και να 

υλοποιήσουν το μεγάλο αριθμό έργων που τους ανατίθεται. Στη 

συγκεκριμένη περίπτωση όχι μόνο υπήρξε καθυστέρηση, αλλά το Τμήμα 

Δημόσιων Έργων πληροφόρησε το ΓΕΕΦ εννέα μήνες μετά την ανάθεση 

σ' αυτό του έργου ότι δε θα ήταν σε θέση να προχωρήσει σε σχετικές 

μελέτες έγκαιρα. Ο μηχανισμός αυτός χρήζει αναμφισβήτητα και χωρίς 

καθυστέρηση βελτίωσης, ιδιαίτερα όταν τα έργα που προγραμματίζονται 

προορίζονται να στεγάσουν δαπανηρά και πολύτιμα για την άμυνά μας 

συστήματα. Η Επιτροπή σημείωσε τις θετικές προσπάθειες που γίνονται 

τώρα για την ανάθεση τέτοιων έργων στον ιδιωτικό τομέα. 

Όσον αφορά την άλλη πτυχή του θέματος, η Επιτροπή έχει πεισθεί ότι 

αφενός λειτούργησαν οι μηχανισμοί προληπτικού ελέγχου στο ΓΕΕΦ και 

στο Υπουργείο, ώστε να εντοπιστεί έγκαιρα η καθυστέρηση και οι 
πιθανοί κίνδυνοι από αυτή, και από την άλλη έγιναν όλες εκείνες οι 

ενέργειες από πλευράς Υπουργείου σε χρόνο πολύ προηγούμενο από την 

εγγραφή του θέματος ή τη δημοσίευση του "επίμαχου εγγράφου", με 

στόχο και αποτέλεσμα να μην υπάρξουν δυσμενείς συνέπειες για το 

σύστημα από την καθυστέρηση αυτή. Τα μέτρα που λήφθηκαν είχαν σαν 

τελικό αποτέλεσμα η εταιρεία να αναθεωρήσει την αρχική της πρόνοια, 

ώστε ο τακτικός έλεγχος που θα γινόταν στους 24 μήνες να γίνει στους 
36, όπως γίνεται και στο γαλλικό στρατό και η κυπριακή εταιρεία που 
ανέλαβε την κατασκευή του εργαστηρίου να διαβεβαιώσει ότι θα 

προσπαθήσει να ολοκληρώσει το έργο μέχρι τον προσεχή Σεπτέμβριο. 

Η Επιτροπή ελπίζει ότι έπειτα από όλες τις πιο πάνω διευθετήσεις ο 

έλεγχος επιπέδου εργαστηρίου θα πραγματοποιηθεί χωρίς πρόβλημα το 

Σεπτέμβριο ή Οκτώβριο του 1992. 

J 
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(γ) Χειριστές: 

Η Επιτροπή είναι ικανοποιημένη με τη διαβεβαίωση του Υπουργού 

Άμυνας και του ΓΕΕΦ για την επιχειρησιακή ετοιμότητα του 

συστήματος από την άποψη της επάνδρωσή ς του με προσωπικό 

κατάλληλα εκπαιδευμένο και αριθμητικά επαρκές. Η Επιτροπή σημείωσε 

ιδιαίτερα τη δήλωση του Υπαρχηγού της Εθνικής Φρουράς ότι "το υλικό 

είναι επιχειρησιακά αξιοποιημένο και ότι προορισμός του είναι να 

χρησιμοποιηθεί σε καιρό πολέμου και τότε υπάρχουν σχέδια που ξέρει ο 

καθένας, έφεδρος ή κληρωτός, που να πάει να το υπηρετήσει". 

(δ) Το Απόρρητο Έγγραφο: 

Η Επιτροπή θεωρεί ότι με τη διαρροή και δημοσίευση του εγγράφου 

αυτού εγείρεται σοβαρότατο θέμα που καθάπτεται της εθνικής 

ασφάλειας. Η Επιτροπή αναμένει από τους αρμοδίους ότι θα πάρουν 

τέτοια μέτρα που να αποκλείουν στο μέλλον παρόμοια διαρροή. 

Το περιεχόμενο εντούτοις του εγγράφου και η ύπαρξή του κάθε άλλο 

παρά θα πρέπει να θεωρούνται κατακριτέα. Είναι έγγραφο του ίδιου του 

ΓΕΕΦ και όχι κάποιων τρίτων, στο οποίο διαπιστώνονται αδυναμίες και 

κενά, με κάποιο βέβαια υπερβολικό τρόπο. Αυτό ίσως να οφείλεται στον 

υπερβολικό ζήλο του προσώπου που το συνέταξε, αφού, όπως 

αποδείχτηκε, οι αδυναμίες αυτές δεν είναι η πρώτη φορά που 

εντοπίστηκαν από το ΓΕΕΦ, ενώ είχαν ήδη αρχίσει να λαμβάνονται 

μέτρα για την αντιμετώπιση του θέματος . Η ύπαρξη του εγγράφου 

αποδεικνύει ότι λειτουργούν πράγματι στο ΓΕΕΦ μηχανισμοί 

εντοπισμού κενών και αδυναμιών, ώστε να μπορούν να λαμβάνονται τα 

σωστά μέτρα. Η ανυπαρξία αυτού του εγγράφου και όλων των άλλων 

που προηγήθηκαν αυτού και στα οποία το ίδιο παραπέμπει θα 

αποτελούσε σίγουρα παράλειψη. 

(ε) Η Δημοσιοποίηση του Εγγράφου: 

Εκεί που δημιουργήθηκε τεράστιο, κατά την άποψη της Επιτροπής, 

πρόβλημα ήταν στη δημοσιοποίηση του εγγράφου. Και το πρόβλημα που 

γεννιέται είναι διττό και πλήττει σε τελευταία ανάλυση την υπόθεση της 

αμυντικής θωράκισης της Δημοκρατίας. Από τη μια, γιατί μέσω του 

τύπου διοχετεύτηκαν πληροφορίες, στοιχεία και "σχόλια" για την άμυνα 

προς τις δυνάμεις κατοχής και, από την άλλη, γιατί μαζί με όλα εκείνα 

τα σχόλια του τύπου μεταφέρθηκαν στον κυπριακό λαό μηνύματα που 

πλήττουν το αγωνιστικό του φρόνημα και την υπόθεση της άμυνας. Η 

Επιτροπή πιστεύει ότι ο λαός πρέπει να τηρείται ενήμερος για τα θέματα 

που τον αφορούν άμεσα, όμως σίγουρα στην περίπτωση αυτή υπήρχαν 

άλλες εναλλακτικές λύσεις για τη διερεύνηση ενός τόσο σοβαρού θέματος 

που καθάπτεται της εθνικής ασφάλειας. Το έγγραφο θα μπορούσε να 

τεθεί υπόψη του Υπουργού Άμυνας και να ζητηθούν για το θέμα 

διευκρινίσεις ή ακόμα θα μπορούσε να τεθεί ενώπιον της Επιτροπής 

Άμυνας, ενώπιον των εκλελεγμένων Αντιπροσώπων του .λαού. Και η 

Επιτροπή Άμυνας έχει στη διάθεσή της όλους εκείνους τους 

μηχανισμούς που της προσφέρει το Σύνταγμα και η νομοθεσία, για να 

εξετάσει ένα τόσο σοβαρό θέμα και να καταλήξει στα συμπεράσματά της. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας ολοκληρώνοντας τη μελέτη του πιο 

πάνω θέματος επισημαίνει ότι είναι μεγάλη η ευθύνη όλων για τη σωστή αξιοποίηση 

των οπλικών συστημάτων που η Δημοκρατία εξασφαλίζει με τη συνδρομή του κάθε 

φορολογούμενου πολίτη. Από τη δική της πλευρά η Επιτροπή και μέσα στα πλαίσια 

των αρμοδιοτήτων της που πηγάζουν από τη νομοθεσία και τους όρους εντολής που 

έχει από το Σώμα φροντίζει να συμβάλλει σ' αυτή την κατεύθυνση. Μεγάλο ρόλο 

έχουν να επμελέσουν στο έργο αυτό το Υπουργείο Άμυνας και η Εθνική Φρουρά 

που θα πρέπει να επαγρυπνούν, ώστε τα οπλικά συστήματά μας να αξιοποιούνται 

στο έπακρο. Προβλήματα και αδυναμίες σίγουρα υπάρχουν, αλλά αυτό που έχει 

σημασία είναι να εντοπίζονται και να αντιμετωπίζονται έγκαιρα, ώστε σε καμιά 

περίπτωση να μη μειώνουν ή να επηρεάζουν την επιχειρησιακή ετοιμότητα των 

συστημάτων που διαθέτει το στράτευμα. Στην αντίθετη περίπτωση η προμήθεια ενός 

συστήματος όχι μόνο κρίνεται αχρείαστη, αλλά αποτελεί και διασπάθιση του δημό

σιου χρήματος. Η Επιτροπή, από την ως τώρα εμπειρία της πιστεύει ότι όσα γίνο

νται προς αυτή την κατεύθυνση είναι προγραμματισμένα και καλά αξιοποιημένα. 

Παράλληλα δηλώνει και διαβεβαιώνει ότι παρακολουθεί την εξέλιξη υλοποίησης 

των εξοπλιστικών προγραμμάτων και πάντοτε ζητά να ενημερώνεται γι' αυτά, ενώ 

δεν παραλείπει να υπενθυμίζει σε κάθε ευκαιρία στο αρμόδιο Υπουργείο το ρόλο 

και την τεράστια ευθύνη που φέρει για το έργο αυτό. 

Το μόνο που θα ήθελα να προσθέσω, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι η 'Εκθεση 

αποτελεί μια πολύ αμυδρή περίληψη, πολύ γενική περίληψη μακρότατων συνεδριά

σεων, στενογραφημένα πρακτικά των οποίων υπάρχουν στα αρχεία της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, έχω την εντύπωση ότι μετά την κατάθεση της Έκθεσης η 

οποία είναι τόσο διαφωτιστική, ίσως το θέμα να θεωρείται ότι εξαντλήθηκε και 

διερωτώμαι αν θα πρέπει να υπάρξει περαιτέρω συζήτηση. Έχω την εντύπωση ότι 

δεν πρέπει να υπάρξει περαιτέρω συζήτηση, γι' αυτό θα ήθελα να ακούσω από το 
Σώμα πώς αισθάνεται. Θεωρείτε ότι με την Έκθεση κλείνει η συζήτηση; 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Δε θεωρούμε, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι άξιο λόγου να εισέλθουμε σε συζήτηση 

του θέματος. Οι θέσεις έχουν καταστεί γνωστές και κοινοποιήθηκαν. Η Έκθεση 

είναι πολυσέλιδη και άλλωστε ήταν και η προηγουμένη θέση του Σώματος και των 

Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων ότι έπρεπε να αποφευχθεί δημόσια συζήτηση πάνω 

στο πολύ ευάίσθητο αυτό θέμα της άμυνας της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δεν έχω παρά να χαιρετήσω τη δήλωση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου 

του Δημοκρατικού Συναγερμού, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παναγίδης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, και εμείς χαιρετίζουμε τη δήλωση του κ. Μάτση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστοδουλίδης. 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η θέση της Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ- Αριστερά-Νέες 

Δυνάμεις, εκφράζεται πλήρως με την ομόφωνη Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Άμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με αυτές τις δηλώσεις που προέρχονται και από τις τέσσερις πλευρές της 
Βουλής, θεωρώ ότι το θέμα λήγει και συνεπώς δεν υπάρχει περαιτέρω συζήτηση. 

Έχω τη γνώμη ότι δεν είναι δυνατό να προχωρήσουμε στο επόμενο θέμα. 

Βεβαίως είναι η τρίτη συνεδρία που βρίσκεται σε εκκρεμότητα το θέμα που έχει 
εγγραφεί από τον κ. Χρυσοστόμου, αλλά εκ των πραγμάτων είμαστε υποχρεωμένοι 

να αναβάλουμε περαιτέρω τη συζήτηση. Έτσι θα είναι στην προσεχή συνεδρία. 

Θεωρώ λοιπόν ότι η συνεδρίαση της Βουλής λήγει. 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την Πέμπτη, 3 Δεκεμβρίου 1992 
στις 4.00 το απόγευμα με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

1) Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

2) Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 
(Πρόταση νόμου). 

3) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 31) του 1992. 

4) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως 
Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 5) του 1992. 

5) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 34) του 1992. 

6) Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου (Συμπληρωματική Ιατροφαρμακευτική 

Περίθαλψη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 
7) Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου (Διάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας 

Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

8) Οι περί Ασυρμάτου Τηλεγραφίας (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
1992. 

9) Ο περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Καθορισμένα 
Πρότυπα - Αναθεώρηση Τρίτης Σειράς) Κανονισμός του 1992. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που 

τιτλοφορείται 'Ή αγορά δύο ελικοπτέρων από την Πολωνία το 1989'Ό 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ά. 

Χρυσοστόμου). (4.11.91). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) 'Ή υποβάθμιση της διεθνούς θέσεως της Κυπριακής Δημοκρατίας και η 
εξίσωσή της προς το τουρκοκυπριακό κατοχικό ψευδοκράτος από τον 
Υπουργό Εξωτερικών της Μεγάλης Βρετανίας κ. Ντάγκλας Χερντ και οι 

ενέργειες και τα μέτρα που πρέπει να ληφθούν, ώστε να προστατευτεί η 

νομιμότητα και η εγκυρότητα της χώρας". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Ευ. Ευσταθίου). (4.6.92). 
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3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που τιτλοφορείται "Το δάσος Αθαλάσσας, οι προγραμματισμοί και οι 
ενέργειες της κυβέρνησης". 

(Αυτεπάγγελ τη εξέταση ύστερα από πρόταση των Μελών της Βουλής 

κ. Ρ. Κατσελλή και κ. Δ. Ηλιάδη). (12.3.92). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τα θέματα που 
τιτλοφορούνται : 

(α) "Το πρόβλημα που δημιουργήθηκε κατά την τελετή των εγκαινίων 

του Πανεπιστημίου Κύπρου με την υποβάθμιση της παρουσίας της 

Ελληνικής Πολιτείας και Ανώτατων Πνευματικών Ιδρυμάτων της 

Ελλάδας". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (15.10.92). 
(β) 'Ή απουσία της Προέδρου της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής 

του Πανεπιστημίου Κύπρου κ. Τσουγιοπούλου από τη συνεδρία της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας που έγινε στις 22 Οκτωβρίου 
1992 με θέμα 'Το πρόβλημα που δημιουργήθηκε κατά την τελετή των 
εγκαινίων του Πανεπιστημίου Κύπρου με την υποβάθμιση της 

παρουσίας της Ελληνικής Πολιτείας και Ανώτατων Πνευματικών 

Ιδρυμάτων της Ελλάδας' και ως αποτέλεσμα της συμπεριφοράς η 

πιθανή περιφρόνηση του Νομοθετικού Σώματος". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (22.10.92). 

5) 'Ή επείγουσα και καθολικά διαπιστωμένη ανάγκη δημιουργίας μαρίνας 
στην επαρχία Πάφου". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ . Γ. Ομήρου). (14.5.92). 

6) 'Ή εκπαιδευτική ψυχολογία και ο ρόλος της στην πρόληψη σχετικών 
προβλημάτων των μαθητών". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Βουλευτών κ. Α. Φιλίππου και Α. 

Κουκουμά εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). (14.5.92). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που τιτλοφορείται "Προβλήματα ρύπανσης στις περιοχές 'Βατί' και 

υδατοφράκτη Πολεμιδιών" . 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ά. 

Χρυσοστόμου). (17.3.92). 

Τα μέλη της Βουλής κα Ρήνα Κατσελλή και κ . Μιχαλάκης Κυπριανού ζητούν 

την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

'Ή επείγουσα και επιτακτική ανάγκη υλοποίησης των σκοπών του Κεντρικού 

Φορέα Ίσης Κατανομής Βαρών που εγκαθιδρύθηκε με το Νόμο αρ. 16 του 1988". 

Υπάρχει ένσταση για την εγγραφή του θέματος; 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Θεωρώ ότι το θέμα αυτό έχει εξαντληθεί ήδη στην αρμόδια επιτροπή γι' αυτά 
τα θέματα, την Επιτροπή Προσφύγων, η οποία τόσο χθες την Τετάρτη όσο και σε 

προηγούμενη συνεδρία της εξέτασε διεξοδικά το θέμα και βρίσκεται ενόψει τελικών 

αποφάσεων μετά από τις εισηγήσεις της Επιτροπής και τις ομόφωνες θέσεις και του 

Διοικητικού Συμβουλίου του Φορέα Ίσης Κατανομής Βαρών. Συνεπώς πιστεύω ότι 
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το θέμα είναι αχρείαστο, διότι εντός δεκαπέντε ημερών θα υπάρχει η τελική Έκθεση 

της Επιτροπής η οποία θα έρθει εδώ στο Σώμα για να συζητηθεί, αν υπάρχει λόγος 

για συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε γνωρίζω αλλά εφόσον απουσιάζουν η κα Ρήνα Κατσελλή και ο κ. Κυπριανού 

θα ήταν δίκαιο να μην αποφασίσουμε αυτή τη στιγμή οριστικά αν απορρίπτεται ή 

όχι η εγγραφή του θέματος. Συνεπώς θα το αφήσω για να αποφασισθεί την προσεχή 

Πέμπτη. Είναι δίκαιο οι εγγράψαντες το θέμα να είναι παρόντες, για να εξηγήσουν 

την άποψή τους. 

Με αυτά φθάνουμε στο τέλος. Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της 

Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 6.45) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβ11-

τική σειρά:-

Α γαπίου Γιαννάκης 

Αναστασιάδης Νίκος 

Αντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας Κίκης 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Ομάδων 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλα"ίτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 
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ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 35) του 1992" και ψήφισή του σε νόμο (με 
αρ. 32 του 1992). 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) 

Νόμος (Αρ. 6) του 1992" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 5 του 1992). 

3) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου - Θέση Γενικού Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

1992", οι αγορεύσεις και η συζήτηση που έγιναν πάνω στο Θέμα [Σ. 

Χατζηγιάννης, Τ. Παπαδόπουλος, Ν. Κατσουρίδης, Ευ. Ευσταθίου, Αρ. 

Γεωργίου, Γ. Αγαπίου, Δ. Χριστοδουλίδης, Χρ. Σολωμής, Δ. Ηλιάδης, Ν. 

Πιττοκοπίτης, Δ. Κοντίδης, Προεδρεύων (Α. Αντωνίου) και Α. 

Μαρκίδης] και έγκρισή τους. 

4) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί του Συμβουλίου Εμπορίου 
Κυπριακών Ελαιοκομικών Προ'ίόντων (Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 

Κανονισμοί του 1992" και έγκρισή τους. 

5) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Καταδυτικού Επιδόματος των 
Υποβρυχίων Καταστροφέων του Ναυτικού του Στρατού της 

Δημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992" και έγκρισή τους. 

6) Κατάθεση Νομοσχεδίων, Εγγράφων και Κανονισμών. 

7) Ερωτήσεις Βουλευτών (Το αίτημα της κοινότητας Φοίτης για επέκταση 

των ορίων υδατοπρομήθειας - Το χρονοδιάγραμμα ολοκλήρωσης του 

δρόμου Φοίτης - Αγίου Δημητριανού (Ασπρόκρεμμος) - Το αίτημα της 

κοινότητας Σίμου για ασφαλτόστρωση του δρόμου Σίμου - Σκάρφας, που 
θα ενώνει το χωριό με τις κοινότητες Φιλούσας, Λυσού και 

περιστερώνας - Το αίτημα της κοινότητας Σίμου για περάτωση του 

χρονικού ορίου αποπληρωμής του κοινοτικού δανείου προς την 

κυβέρνηση από 10 σε 15 χρόνια - Η αναμπέλωση στην κοινότητα Σίμου -
Το αρδευτικό πρόβλημα της κοινότητας Σίμου - Το αρδευτικό πρόβλημα 
της κοινότητας Φοίτης - Η ανόρυξη διατρήσεων στην κοινότητα Φοίτης -
Ο θάνατος του τροφίμου του Ψυχιατρείου Αθαλάσσας Χριστάκη Α. 

Προκοπίου από τον Ύψωνα Λεμεσού - Η απόκτηση της κυπριακής 

υπηκοότητας και σε παιδιά γυναικών που είναι πολίτες της Κυπριακής 

Δημοκρατίας και παντρεύονται αλλοδαπούς Η αδικία που 

διαπράττεται σε παιδιά που γεννιούνται από μητέρα εκτοπισμένη και 

πατέρα μη εκτοπισμένο). 

8) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η παραχώρηση άδειας 

ανασκαφής στο Γερμανό Αρχαιολόγο καθηγητή Franz-Georg Maiezetten 
και ο διορισμός του ως εκλέκτορα στο Πανεπιστήμιο Κύπρου - Η 

ευθυγράμμιση του δρόμου Βουνίου - Αγίου Αμβροσίου - Η επίστρωση με 
πρέμιξ του κύριου δρόμου που ενώνει την κοινότητα Κοίλης με τον 

κύριο δρόμο Τσάδας - Πόλεως - Η διαπλάτυνση του δρόμου Προδρόμου 
- Πλατρών - Η ασφαλτόστρωση του δρόμου Παλιόμυλου - Προδρόμου -
Η επιδιόρθωση του τοίχου αντιστήριξης στο χωριό Λεμύθου - Η 

διαπλάτυνση και ευθυγράμμιση του δρόμου Αγίας Ειρήνης - Κορφής -
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Αγίου Μάμα - Τριμίκλινης - Η αξιοποίηση της πηγής στην περιοχή 

Άθκιές' της κοινότητας Κουκάς - Το αίτημα της κοινότητας Δωρού όπως 
μειωθεί η συνεισφορά της στο κόστος της εφαρμογής αναδασμού στην 

κοινότητα από το 1/2 που είναι σήμερα στο 1/3 - Η αναφορά που έγινε σε 
γεωγραφικά ονόματα κατά τις εξετάσεις 'Ο' Leve\ στην τουρκική στο 

Πανεπιστήμιο Εξετάσεων του Λονδίνου - Η αίτηση του Συνεργατικού 
Παντοπωλείου Αψιούς ΛΤΔ για έκδοση πολεοδομικής άδειας για την 

ανέγερση υγειονομικού και πολιτιστικού κέντρου - Το αίτημα για 

επιστροφή των κτημάτων που απαλλοτριώθηκαν για την κατασκευή του 

φράγματος Γερμασόγειας και που δεν καλύφθηκαν από το φράγμα - Η 
μεταφορά των μαθητών Δημοτικής Εκπαίδευσης Νικόκλειας στα σχολεία 

τους). 

9) Συζήτηση που έγινε σ' αναφορά του Βουλευτή κ. Α. Μούσκου σχετικά με 

την κατάσταση που επικρατεί στην Πύλα (Τ. Χατζηδημητρίου, Ν. 

Αναστασιάδης, Ν. Κατσουρίδης, Δ. Κοντίδης, Γ. Ομήρου και 

Προεδρεύων) και ομόφωνη απόφαση όπως οι αρμόδιες 

Κοινοβουλευτικές Επιτροπές το εξετάσουν το ταχύτερο δυνατό. 

10) Σύντομη δήλωση του Βουλευτή κ. Σ. Χάσικου πάνω στο θέμα 'Ή ανάγκη 
κατάλληλης συντήρησης και προστασίας του οπλισμού της Εθνικής 

Φρουράς'Ό Ομόφωνη απόφαση όπως η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής αναγνωστεί με αφορμή τη δήλωση του κ. Σ. χασικου πάνω 

στο θέμα. 

Τιμή: 75σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημοκρατίας, Λευκωσία. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 3ης Δεκεμβρίου 1992 

(Ώρα έναρξης: 4.19 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

(Αρ. 10) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινι1ς συνεδρίας της Βουλής. Παρακαλιο τους 

έντιμους Γραμματείς να διαπισποσουν αν υπάρχει απαρτία . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

(ΚΛ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το πρώτο θέμα στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία, είναι ''Ο περί Κοινω
νικιον Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992" και το δεύτερο θέμα είναι η 
πρόταση νόμου με τον ίδιο τίτλο. Για αμφότερα τα θέματα υπάρχει κοινή Έκθεση. 

Παρακαλώ τον κ. Κουκουμά να καταθέσει την Έκθεση της Επιτροπής. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩ

ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 

''Ο ΠΕΡΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 

1992" ΚΑΙ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΚΟΙΝΩ
ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Αβραάμ Αντωνίου, Πρόεδρος 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Ανδρέας Μούσκος 

Καίτη Κληρίδου 

Δημήτρης Συλλούρης 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Κίμων ΠαναΥίδης 

Ρένος Π ρέντζας 

(549) 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικ(ον Ασφαλίσεων μελέ

τησε από κοινού τα υπό αναφορά σχέδια νόμου σε επτά συνολικά συνεδρίες της που 

πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 17 Σεπτεμβρίου και 26 Νοεμβρίου 1992. 
Στα πλαίσια της εξέτασης των εν λόγω θεμάτων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην 

ΕΠΙΤΡΟΠΙ1 οι Υπουργοί Οικονομικ(ον και Εργασίας και Κοινωνικ(ον Ασφαλίσεων, ο 

Διευθυντής και ανιοτεροι λειτουργοί του Τμήματος Κοινωνικιον Ασφαλίσεων, 

εκπρόσωποι εργοδοτικών, συνδικαλιστικών και αγροτικών οργανώσεων, καθώς και 

εκπρόσωποι συνδέσμων αυτοεργοδοτουμένων. Στους εκπροσιοπους αυτούς περιλαμ

βάνονται εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ, της Ομοσπονδίας Εργοδοτών και Βιομηχάνων, 

του Συνδέσμου Πολιτικιον Μηχανικών και Αρχιτεκτόνων Κύπρου, της ΠΟΒΕΚ, της 

ΠΑΣΥΔΥ, της ΠΟΑΣ, της ΠΕΟ, της ΣΕΚ, της ΔΕΟΚ, της ΕΚΑ και της Αγροτικής. 

Παρευρέθηκαν επίσης και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του ΑΔΗΣΟΚ. 

Σε ορισμένες από τις συνεδρίες της Επιτροπής παρευρέθηκε και ο εισηγητής της υπό 

αναφορά πρότασης νόμου Βουλευτής κ. Ανδρέας Γεωργίου. 

Με το κυβερνητικό νομοσχέδιο επιφέρεται αριθμός βελτι(οσεων στο Σχέδιο 

Κοινωνικιον Ασφαλίσεων, οι κυριότερες από τις οποίες συνοψίζονται στις πιο 

κάτω: 

(α) Μειιονεται η συντάξιμη ηλικία στο 630 έτος για όλους τους 

ασφαλισμένους οι οποίοι συμπλήρωσαν περίοδο ασφάλισης ίση προς το 

85% τουλάχιστον του χρόνου που υπολογίζεται για τον καθορισμό του 
δικαιώματος σε σύνταξη. 

(β) Παρέχεται το δικαίωμα αναβολής της συνταξιοδότησης πέρα από το 630 
έτος και μέχρι το 680 έτος, με ανάλογη αύξηση του ύψους της σύνταξης. 

(γ) Αυξάνεται η περίοδος καταβολής του επιδόματος μητρότητας από 

δώδεκα σε δεκαέξι εβδομάδες. Το επίδομα αυτό θα καταβάλλεται και σε 

θετές μητέρες, κάτω από ορισμένες προϋποθέσεις. 

(δ) Προβλέπεται χαλάρωση των προϋποθέσεων που απαιτούνται για τη 

χορήγηση σύνταξης ανικανότητας και επιδόματος ανεργίας σε 

ασφαλισμένους ηλικίας πέραν των εξήντα εηΟν. 

(ε) Για σκοπούς υπολογισμού της περιόδου ασφάλισης των γυναικιον, 

περίοδος διακοπής της ασφάλισης λόγω μητρότητας μέχρι και δύο 

χρόνια κατά τα πρώτα έξι χρόνια της ηλικίας κάθε παιδιού θα θεωρείται 

περίοδος ασφάλισης. 

(στ) Προβλέπεται τιμαριθμική αναπροσαρμογή των συντάξεων τον Ιούλιο 

κάθε χρόνου. 

(ζ) Τέλος, για σκοπούς κάλυψης της πρόσθετης δαπάνης που συνεπάγονται 

οι προτεινόμενες βελτιώσεις, αυξάνονται οι εισφορές των 

ασφαλισμένων, των εργοδοτών και του κράτους. 

Με την υπό αναφορά πρόταση νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από το 

Βουλευτή κ. Ανδρέα Γεωργίου πριν από την κατάθεση του κυβερνητικού νομοσχε

δίου, σκοπείται: 

(α) Η παροχή ευχέρειας για συνταξιοδότηση στο 60ό έτος όσων ασχολούνται 

σε ιδιαίτερα βαριά ή ανθυγιεινά επαγγέλματα. 
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(β) Η παροχή δικαιώματος σύνταξης σε χήρους/χήρες των οποίων ο/η 

σύζυγος δεν πληρούσε τις προϋποθέσεις εισφοράς στο σχέδιο συντάξεων. 

(γ) Η παροχή ευχέρειας σε πρόσωπα που δε συμπλήρωσαν τις προϋποθέσεις 

εισφοράς για πλήρη σύνταξη να το πράξουν μετά τη συμπλήρωση της 

συντάξιμης ηλικίας. 

Η εξέταση της πρότασης νόμου άρχισε από την Επιτροπή το Μάρτιο του 1992. 
Ύστερα όμως από σχετική εισήγηση των εκπροσώπων του Υπουργείου Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, επειδή οι πρόνοιές της πραγματεύονται ζητήματα που 

συναρτώνται με τροπολογίες που μελετούνταν τότε για ευρύτερης έκτασης τροπο

ποιήσεις στη νομοθεσία για τις κοινωνικές ασφαλίσεις, αποφασίστηκε να αφεθεί να 

συζητηθεί από κοινού με το κυβερνητικό νομοσχέδιο που αναμενόταν και που στο 
μεταξύ κατατέθηκε στη Βουλή. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή από το Υπουργείο 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, οι προτεινόμενες με το υπό αναφορά νομο

σχέδιο βελτιώσεις του Σχεδίου Κοινωνικών Ασφαλίσεων ήταν το αποτέλεσμα 

μακροχρόνιων διαβουλεύσεων στα πλαίσια του Συμβουλίου Κοινωνικών Ασφαλί

σεων και του Εργατικού Συμβουλευτικού Σώματος. Οι τροποποιήσεις αυτές συνεπά

γονται σε απόλυτα ποσά, με βάση τα δεδομένα του 1992, πρόσθετη επιβάρυνση του 
Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων ύψους Ε13,3 εκ. Με βάση τις εκτιμήσεις του 

Αναλογιστή του Ταμείου, για την κάλυψη της πρόσθετης αυτής δαπάνης απαιτείται 

πρόσθετη εισφορά ίση με 1,2% των ασφαλιστέων αποδοχών, έτσι που να διατηρηθεί 
η βιωσιμότητα του Ταμείου . Η πρόσθετη εισφορά προτείνεται να αναληφθεί εξίσου 

από τα τρία εισφέροντα μέρη. 

Οι εκπρόσωποι των οργανώσεων που παρευρέθηκαν στην Επιτροπή στη 

συντριπτική τους πλειοψηφία υποστήριξαν τις προτεινόμενες βελτιώσεις στο Σχέδιο 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Μερικές από τις οργανώσεις αυτές εξέφρασαν κάποιες 

επιφυλάξεις, οι κυριότερες από τις οποίες επικεντρώνονται στον τρόπο κατανομής 
της πρόσθετης επιβάρυνσης του Ταμείου, στη μείωση της συντάξιμης ηλικίας και 

στην επέκταση της περιόδου καταβολής του επιδόματος μητρότητας. 

Με βάση τις θέσεις που εκφράστηκαν πάνω στα υπό συζήτηση σχέδια νόμου 

και τις επιφυλάξεις που εκφράστηκαν για επιμέρους διατάξεις τους, η Επιτροπή 

επικέντρωσε τη συζήτησή της σε ορισμένα βασικά θέματα που αποτέλεσαν και το 

αντικείμενο ιδιαίτερης διαβούλευσης τόσο με τους Υπουργούς Οικονομικών και 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων όσο και με το Διευθυντή του Τμήματος 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Τα βασικά θέματα που απασχόλησαν ιδιαίτερα την Επιτροπή συνοψίζονται 

στα πιο κάτω: 

(α) Μείωση της συντάξιμης ηλικίας 

Οι εργοδοτικές οργανώσεις αντιτάχθηκαν στη μείωση της συντάξιμης 
ηλικίας των ανδρών στο 630 έτος, προβάλλοντας το επιχείρημα ότι αυτό 
αντενδείκνυται κάτω από τις σημερινές συνθήκες πλήρους απασχόλησης 

και οξείας έλλειψης εργατικού δυναμικού, καθώς και το επιχείρημα των 

σημερινών οικονομικών δυνατοτήτων του Ταμείου. Αντίθετα οι 

συνδικαλιστικές και οι άλλες οργανώσεις συμφώνησαν με τη μείωση της 

συντάξιμης ηλικίας, εξέφρασαν όμως επιφυλάξεις για την απαιτούμενη 

ασφάλιση του 85%, το οποίο θεωρούν πολύ ψηλό ποσοστό, καθώς και 
για την προτεινόμενη σταδιακή εξίσωση των όρων συνταξιοδότησης των 

γυναικών με εκείνους των ανδρών. 
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Η θέση του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικιον Ασφαλίσεων, 

όπως αναλύθηκε από το Διευθυντή του Τμήματος Κοινωνικιον 

Ασφαλίσεων, είναι ότι η τροπολογία που π~oτείνεται για μείωση της 

συντάξιμης ηλικίας στο 630 έτος αποσκοπεί στην ικανοποίηση 

παλαιότερου έντονου αιτήματος για μείωση του ορίου συνταξιοδότησης 

των ασχολουμένων σε f)αριά και ανθυγιεινά επαγγέλματα, επειδή όμως 

δεν υπc(ρχει τρόπος να καθοριστούν με συγκεκριμένα κριτήρια τα 

επαγγέλματα αυτά, το αίτημα υιοθετήθηκε για όλους τους 

ασφαλισμένους. Με την πρόταση αυτή εξαλείφεται παράλληλα και η 

υφιστάμενη ανισότητα μεταξύ ανδριον και γυναικιΟν. 

Σε ό,τι αφορά την προϋπόθεση για συμπλι1ρωση περιόδου ασφάλισης 

ίσης προς το 85% τουλάχιστον του υπολογιζόμενου για το δικαίωμα σε 
σύνταξη χρόνου, αυτή δικαιολογείται από το γε,!ονός ότι με το χρόνο 

αυτό εξασφαλίζεται σύνταξη ίση με το κατιοτερο δημόσιο βοήθημα. 

Εντούτοις. ενόψει των Θέσεων που εκφράστηκαν για μείωση του 

ποσοστού αυτού, το Υπουργείο αποδέχεται κάποια μείωσή του, όχι όμως 

κάτω από το 70%. 

(β) Επέκταση της περιόδου καταβολής του επιδόματος μητρότητας 

Οι εργοδοτικές οργανιοσεις αντιτάχθηκαν στην επέκταση της εν λόγω 

περιόδου, προβάλλοντας το επιχείρημα ότι αυτό δε συνάδει με τις 

αντίστοιχες ρυθμίσεις που προβλέπονται σε συλλογικές συμβάσεις 

εργασίας και ότι ενδεχομένως να αποτελέσει αντικίνητρο πρόσληψης 

γυναικών στις διάφορες υπηρεσίες. Οι υπόλοιπες οργανιοσεις 

αποδέχθηκαν την πρόταση για επέκταση της περιόδου καταβολής του 

επιδόματος μητρότητας από διοδεκα σε δεκαέξι εβδομάδες. 

Από το αρμόδιο Υπουργείο υποστηρίχΘηκε ότι η επέκταση της υπό 

αναφορά περιόδου στοχεύει στην περαιτέρω προστασία της μητρότητας 

και ότι το επίδομα μητρότητας θα καταβάλλεται υπό την προϋπόθεση ότι 

η ενδιαφερόμενη δε θα εργάζεται κατά την περίοδο που αυτό θα 

παρέχεται. Επίσης υποστηρίχθηκε ότι η επέκταση της περιόδου 

καταβολής του εν λόγω επιδόματος δε συναρτάται με ανάλογη 

τροποποίηση του σχετικού νόμου για την προστασία της μητρότητας, 

αφού το επίδομα αυτό παρέχεται από το Σχέδιο πολύ πριν από τη 

θέσπιση της εν λόγω νομοθεσίας. 

(γ) Κάλυψη της πρόσθετης επιβάρυνσης του Ταμείου 

Όλες οι οργανώσεις που παρευρέθηκαν στην Επιτροπή αντιτάχθηκαν 

έντονα στην πρόταση του Υπουργείου για ανάληψη της πρόσθετης 

εισφοράς, ίσης προς το 1,2% των ασφαλιστέων αποδοχιον, που 

απαιτείται για τις προτεινόμενες βελτιιοσεις εξίσου από την κυβέρνηση, 

τους εργοδότες και τους εργοδοτο·υμένους. Οι οργανώσεις υποστήριξαν 

ότι η επιβάρυνση αυτή θα πρέπει να αναληφθεί εξ ολοκλι1ρου από το 

κράτος και αυτό στα πλαίσια της πάγιας θέσης του συνδικαλιστικού 

κινήματος για επίτευξη ισομερούς εισφοράς στο Σχέδιο. 

Το θέμα αυτό αποτέλεσε αντικείμενο ειδικής συνεδρίας της Επιτροπής 

στην παρουσία των Υπουργών Οικονομικών και Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σε μια προσπάθεια εξεύρεσης κοινιος 
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αποδεΚΤ11ς συμβιβαστικής λύσης. Η Επιτροπι1 έθεσε υπόψη των αρμόδιων 

Υπουργ(ίJν εισήγηση για αύξηση της συνεισφοράς της κυβέρνησης και 

μείωση της συνεισφοράς των εργοδοτών και εργοδοτουμένων, καθ(ος και 

για αύξηση του δανειστικού επιτοκίου πάνω στα χρήματα που δανείζεται 

η κυβέρνηση από το Ταμείο Κοινωνικιον Ασφαλίσεων, ώστε να κα,λυφθεί / 
μέρος της πρόσθετης δαπάνης που συνεπά.','ονται οι /προτεινόμενες 

βελ τι(οσεις του Σχεδίου. 

Οι Μο Υπουργοί, εκφρά.ζοντας τις κατ' αρχήψθέσεις τους πάνω στο 

ειδικό αυτό θέμα, ανέφεραν ότι η υιοθέτηση των διάφορων εισηγήσεων 

που υποβλήθηκαν για περαιτέρω αύξηση της συνεισφοράς της 

κυβέρνησης και περαιτέρω αύξηση του δανειστικού επιτοκίου δεν 

ενδείκνυται, ιδιαίτερα αν ληφθεί υπόψη το σοβαρό δημοσιονομικό 

έλλειμμα, η ανάγκη για διατήρηση της βιωσιμότητας του Σχεδίου, καθ(ος 

και η ήδη ψηλή συνεισφορά της κυβέρνησης στο Ταμείο σε σύγκριση με τα 

ευρωπα"ίκά δεδομένα. Ενόψει των έντονων θέσεων που εκφράστηκαν γία 

το θέμα αυτό, οι δύο Υπουργοί ανέλαβαν να θέσουν τις διάφορες 

εισηγήσεις εν(οπιον του Υπουργικού Συμβουλίου για λήψη απόφασης. 

Η θέση της κυβέρνησης όπως διαμηνύθηκε στη συνέχεια στην Επιτροπή 

από τους πιο πάνω Υπουργούς είναι ότι η κυβέρνηση είναι διατεθειμένη 

να επωμιστεί το 50% της πρόσθετης επιβάρυνσης του 1,2% επί των 

ασφαλιστέων αποδοχιον και το υπόλοιπο να αναληφθεί εξίσου από τους 

εργοδότες και τους εργοδοτουμένους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικιον Ασφαλίσεων, λαμβά

νοντας υπόψη όλα τα πιο πάνω, καθώς και τα πρόσθετα στοιχεία που κατατέθηκαν 

εν(οπιόν της όσον αφορά τις αναλογιστικές εκτιμήσεις για τις δαπάνες που συνεπά

γεται καθεμιά από τις προτεινόμενες βελτιώσεις του Σχεδίου, όπως επίσης και την 

κατάσταση των επενδύσεων του Ταμείου, έχει καταλ1lξει ομόφωνα ή κατά πλειο

ψηφία στα πιο κάτω: 

(α) Μείωση της συντάξιμης ηλικίας 

Η Επιτροπή ως θέμα αρχής υποστηρίζει τη μείωση της συντάξιμης 

ηλικίας για την κατηγορία των ασφαλισμένων που ασχολούνται σε βαριά 

και ανθυγιεινά επαγγέλματα. Ενόψει όμως των πρακτικών δυσκολιών 

που διαπιστώθηκαν για το σαφή διαχωρισμό των επαγγελμάτων αυτών, 

αποφάσισε εκ των πραγμάτων να αποδεκτεί τη μείωση της συντάξιμης 

ηλικίας στο 630 έτος και για τους άνδρες, όπως ισχύει για τις γυναίκες 
από το 1990, έτσι (οστε να εξαλειφθεί και η σημερινή διάκριση μεταξύ 
των δύο φύλων. Η Επιτροπή πιστεύει ότι η πρόταση αυτή, σε συνδυασμό 

με τις προτεινόμενες στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο χαλαριοσεις των 

προϋποθέσεων για παροχή σύνταξης ανικανότητας και επιδόματος 
ανεργίας ικανοποιούν σε μεγάλο βαθμό το αίτημα των συνδικαλιστικών 

οργανώσεων, το οποίο περιλαμβάνεται και στην υπό συζήτηση πρόταση 

νόμου, για μείωση της συντάξιμης ηλικίας όσων ασχολούνται σε βαριά 

και ανθυγιεινά επαγγέλματα. 

(β) Προϋποθέσεις που προτείνονται για μείωση της συντάξιμης ηλικίας 

Το ποσοστό του 85% του χρόνου ασφάλισης που προτείνεται από την 
κυβέρνηση θεωρήθ'qJ:'ε από την Επιτροπή πολύ ψηλό, γι' αυτό και 
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αποφάσισε, με τη σύμφωνη γνιομη του Υπουργείου Εργασίας και 

Κοινωνικιον Ασφαλίσεων, να εισηγηθεί τη μείωσή του στο 70%, 
προϋπόθεση που θα εφαρμοστεί και για τις γυναίκες στη μεταΒατική 

~ερίoδo των πέντε αντί των τριιον ετιον που προτείνεται, στη διάρκεια 

της οποίας θα ισχύει γι' αυτές η σημερινή χωρίς όρους συνταξιοδότηση 

στo~~~oς. 
ΤαυτόΧΡΟΥα η ΕΠΙΤΡΟΠ11, στοχεύοντας στη Βελτίωση των προϋποθέσεων 

που προτείνονται για τις γυναίκες όσον αφορά τη διακοπή της 

ασφάλισης λόγω μητρότητας, εισηγείται για τον υπολογισμό της 

περιόδου ασφάλισής τους η περίοδος διακοπής της ασφάλισης λόγω 

μητρότητας, που θα θεωρείται περίοδος ασφάλισης, να είναι μέχρι και τα 

τρία αντί τα δύο χρόνια κατά τα πρώτα διοδεκα, αντί τα πριοτα έξι 

χρόνια της ηλικίας κάθε παιδιού. 

(γ) Τρόπος κάλίJψης της πρόσθετης επιβάρυνσης του Ταμείου Κοινωνικιον 

Ασφαλίσεων 

Η Επιτροπή, ύστερα από σοβαρό προβληματισμό πάνω στο θέμα του 

τρόπου κάλυψης της πρόσθετης δαπάνης που συνεπάγονται οι 

προτεινόμενες Βελτιιοσεις του Σχεδίου, αποφάσισε με πλειοψηφία των 

Μελών της να αποδεχθεί ως συμβιβαστική λύση την εισήγηση που τελικά Ί 

έγινε αποδεκτή από την κυβέρνηση. Σύμφωνα με την εισήγηση αυτή η 

κυβέρνηση αναλαμβάνει να καλύψει το 50% της πρόσθετης επιβάρυνσης 
του 1,2% των ασφαλιστέων αποδοχιον με αύξηση της εισφοράς της από 
3,5% σε 4% και του επιτοκίου που καταβάλλει για δανεισμό χρημάτων 
από το Ταμείο από 6,75% σε 7%. Το υπόλοιπο 50% της αύξησης θα 
αναληφθεί εξίσου από τους εργοδότες και τους εργοδοτουμένους με 

αύξηση της εισφοράς τους από 6% σε 6,3% και στην περίπτωση των 
αυτοτελώς εργαζομένων από 11 % σε 1 1,6%. 

Οι επιμέρους θέσεις των Μελιον της Επιτροπής πάνω στο θέμα αυτό 

συνοψίζονται ειδικότερα στα πιο κάτω: 

(i) Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας 

του Δημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν ότι η κοινοβουλευτική τους 

ομάδα, ως θέμα αρχής, τάσσεται υπέρ της αρχικής πρότασης της 

κυβέρνησης για ανάληψη της πρόσθετης επιβάρυνσης του 1,2% των 
ασφαλιστέων αποδοχών εξίσου από την κυβέρνηση, τους εργοδότες 

και τους εργοδοτουμένους χωρίς οποιαδήποτε περαιτέρω αύξηση της 

εισφοράς της κυβέρνησης, η οποία σε τελευταία αν(ιλυση αναμένεται 

να επιβαρύνει τους φορολογουμένους. Εντούτοις, δήλωσαν οι ίδιοι 

Βουλευτές, η κοινοβουλευτική τους ομάδα, σε ένδειξη καλής 

διάθεσης και με στόχο την προώθηση της θέσπισης σε νόμο της 

προτεινόμενης νομοθεσίας για την υλοποίηση των βελτιώσεων του 

Σχεδίου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αποδέχεται εκ των πραγμάτων 

και ως συμβιβαστική λύση την τελευταία πιο πάνω εισήγηση της 

κυβέρνησης. 

(ii) Ο Πρόεδρος και τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

δήλωσαν ότι η κοινοβουλευτική τους ομάδα, στα πλαίσια της 

" 
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επιθυμίας της για επίτευξη ισομεροίις εισφορά.ς στο Σχέδιο 

Κοινωνικιον Ασφαλίσεων, υποστηρίζει την εξ ολοκλήρου ανάληψη 

της ίσης προς το 1,2% πρόσθετης επιβάρυνσης του Ταμείου από την 
κυβέρνηση, της οποίας η σημερινή εισφορά ανέρχεται στο μισό 
περίπου της εισφοράς των άλλων εισφορέων. Εντούτοις, δήλωσαν O~J 
ίδιοι Βουλευτές, η κοινοβουλευτική τους ομάδα, προ του κινδίινου 

να ματαιωθεί η Ψι1φιση των βελτιώσεων του Σχεδίου, είναι εκ των 

πραγμάτων υποχρεωμένη να αποδεχτεί ως συμβιβαστική λύση την 

τελευταία πιο πάνω θέση της κυβέρνησης, χωρίς αυτό να προδικάζει 

τυχόν μελλοντική εισήγησή της για περαιτέρω αύξηση του 

δανειστικού επιτοκίου των χρημάτων που δανείζεται η κυβέρνηση 

από το Ταμείο. 

(iii) Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας 
του Δημοκρατικού Κόμματος επιθυμούν να διαδηλcοσουν για μια 

ακόμη φορά την προσήλωση του Δημοκρατικού Κόμματος στην αρχή 

της ισομερούς τριμερούς συνεισφοράς κυβέρνησης, εργοδοτιον και 

εργοδοτουμένων, στη δαπάνη για κάθε πρόσθετο ωφέλημα από Τ9 

Ταμείο Κοινωνικιον Ασφαλίσεων, που δεν μπορεί να 

χρηματοδοτηθεί από τους πόρους του Ταμείου μόνο ή τα εισοδήματα 

του Ταμείου από εισφορές, τόκους και επενδύσεις. Αυτή η αρχή, 

κατά την άποψη των Βουλευτιον του ΔΗΚΟ, συνιστά τη μόνη 

ασφαλιστική δικλίδα για τη διασφcιλιση της οικονομική'ς 

φερεγγυότητας του Ταμείου για τις μελλούμενες γενιές 

ασφαλισμένων. Κατ' εξαίρεση και χωρίς αυτό να συνιστά 

προηγούμενο για επανάληψη, η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΔΗ ΚΟ 

θα δεχθεί την απόκλιση από αυτή την αρχή, λόγω του σοβαρού 

κοινωνικού αποτελέσματος της προτεινόμενης πρόνοιας. Μια και 

έγινε όμως δεκτή η απόκλιση, η κοινοβουλευτική τους ομάδα 

υποστηρίζει κατ' αρχήν ότι η συνεισφορά της κυβέρνησης στην 

πρόσθετη ' επιβάρυνση του 1,2% των ασφαλιστέων αποδοχών θα 
έπρεπε να ήταν τουλάχιστον της τάξης του 0,8% και το υπόλοιπο 
0,4% να αναληφθεί εξίσου από τους εργοδότες και τους 

εργοδοτουμένους. Εντούτοις η κοινοβουλευτική τους ομάδα, 

δήλωσαν οι ίδιοι Βουλευτές, στην επιθυμία της να συμβάλει θετικό. 
στην υλοποίηση των βελτιώσεων του Σχεδίου, που αποτελούν 

μακροχρόνια αιτήματα των εργαζομένων, αποφάσισε να αποδεκτεί 

την πρόταση για την κατά 50% έστω επιβάρυνση της κυβέρνησης με 
την αύξηση μόνο της συνεισφοράς της κατά 0,6% και όχι με την εν 
μέρει αύξηση της συνεισφοράς της και την εν μέρει αύξηση του 

επιτοκίου. Το ύψος της συνεισφοράς της κυβέρνησης στο Σχέδιο δεν' 
πρέπει με κανένα τρόπο, δήλωσαν οι ίδιοι Βουλευτές, να 

συνδυάζεται με το ύψος του επιτοκίου που καταβάλλει η κυβέρνηση 

για τα χρήματα που δανείζεται από το Ταμείο, η αύξηση του οποίου 

για την κοινοβουλευτική τους ομάδα αποτελεί επιτακτική ανάγκη, 

ώστε να εξασφαλίζεται η αγοραστική δύναμη των παρεχόμενων 

συντάξεων . . 

(iv) Το Μέλος της Επιτροπής-Βουλευτής της Κοινοβουλευτικής Ομάδας 
του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ δήλωσε ότι η κοινοβουλευτική 

του ομάδα υποστηρίζει την εξ ολοκλήρου ανάληψη της πρόσθετης 
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επιβάρυνσης του 1,2 % από την κυβέρνηση και αυτό στα πλαίσια της 
θέσης της για σταδιακή επίτευξη ισομερούς εισφοράς στο Σχέδιο 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Εξάλλου, δήλωσε ο ίδιος Βουλευτής, η 

κυβέρνηση, όταν κατέθεσε νομοθεσία για το Φόρο Προστιθέμενης 

Αξίας, υποσχέθηκε ότι τα πρόσθετα έσοδά της θα διετίθεντο για την 

εισαγωγή/βελτίωση μέτρων κοινωνικού χαρακτήρα, στα πλαίσια των 

οποίων η κοινοβουλευτική του ομάδα θεωρεί ότι εντάσσονται οι 

προτεινόμενες με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο βελτιώσεις του 

Σχεδίου Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

(δ) Προτεινόμενες στην υπό συζήτηση πρόταση νόμου τροπολογίες 

Η Επιτροπή, παρόλο που θεωρεί σημαντικές τις προτεινόμενες με την 

υπό συζήτηση πρόταση νόμου βελ τι(οσεις του Σχεδίου, πιστεύει ότι η 

υιοθέτησή τους στη μορφή που προτείνονται χωρίς τις αναγκαίες 

αναλογιστικές μελέτες είναι πιθανόν να οδηγήσει σε αρνητικά 

αποτελέσματα όσον αφορά τη βιωσιμότητα του Σχεδίου. Σε ό,τι αφορά 

ειδικότερα την εισήγηση που προτείνεται για μείωση της συντάξιμης 

ηλικίας όσων ασχολούνται σε βαριά και ανθυγιεινά επαγγέλματα, η 

Επιτροπή θεωρεί ότι το θέμα αυτό καλύφθηκε ήδη από σχετική πρόνοια 

του κυβερνητικού νομοσχεδίου. 

(ε) Οι υπόλοιπες διατάξεις του κυβερνητικού νομοσχεδίου υιοθετούνται 

ομόφωνα από την Επιτροπή στη μορφή που προτείνονται από την 

Εκτελεστική Εξουσία. 

Με βάση όλες τις πιο πάνω ομόφωνες ή κατά πλειοψηφία θέσεις της η 

Επιτροπή έχει επαναδιατυπώσει, σε συνεργασία με το αρμόδιο Υπουργείο, τις 

διατάξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, του οποίου και εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφιση σε νόμο, όπως έχει τελικά διαμορφωθεί. Ταυτόχρονα η Επιτροπή για τους 

λόγους που έχουν εκτεθεί πιο πάνω εισηγείται στη Βουλή την απόρριψη της υπό 

συζήτηση πρότασης νόμου. 

Προβαίνοντας η Επιτροπή στις πιο πάνω εισηγήσεις της δηλώνει συνάμα ότι 

οι γενικές ή επιμέρους θέσεις των Μελών της πάνω στα υπό συζήτηση σχέδια νόμου 

θα αναλυθούν εκτενέστερα κατά τη συζήτηση του όλου θέματος ενώπιον της ολομέ

λειας του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή από το Υπουργείο 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, οι προτεινόμενες βελτιώσεις του Σχεδίου 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων με το υπό συζήτηση σήμερα νομοσχέδιο ήταν το αποτέ

λεσμα μακροχρόνιων διαβουλεύσεων στα πλαίσια του Συμβουλίου Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων και του Εργατικού Συμβουλευτικού Σώματος. 

Με τα πιο πάνω που έχω αναφέρει και που είναι απόσπασμα από την Έκθεση 

που βρίσκεται στα χέρια σας, αγαπητοί συνάδελφοι, αποδεικνύεται ότι καμιά σχέση 

μ' αυτές τις βελτιώσεις δεν έχει η κυβέρνηση, η οποία προσπάθησε και προσπαθεί να 

εκμεταλλευτεί προεκλογικά τις βελτιώσεις του σχεδίου. 
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Πριν από μήνες και χωρίς οι βελτιώσεις αυτές να οριστικοποιηθούν και να 

συζητηθούν στο Εργατικό Συμβουλευτικό Σώμα και πριν κατατεθούν στη Βουλή, η 

κυβέρνηση πανηγύριζε για τη συνταξιοδότηση και των ανδρών στο 630 έτος, χωρίς 
να έχει την τόλμη να πει ότι ο λόγος είναι η αντισυνταγματικότητα του νόμου που 

είχε ψηφίσει, πάλι μέσα σε προεκλογική περίοδο, με Βάση τον οποίο οι γυναίκες 

αφυπηρετούν στο 630 έτος της ηλικίας τους. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα θα ψηφίσει τις τροποποιήσεις για βελτίωση του νόμου 

περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εκτός από το μέρος εκείνο που αφορά την εισφορά 

της κυβέρνησης. Θέλω όμως, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, να δηλώσω 

ακόμα το εξής: Για να καλυφθεί η πρόσθετη δαπάνη που επιφέρουν οι βελτιώσεις 

αυτές, λέγεται ότι απαιτείται πρόσθετη εισφορά, ίση με Ι ,2% των ασφαλιστέων 
αποδοχών. Αυτό για μας δεν είναι πραγματικό. Και θα φανεί αν αυτό το ποσό είναι 

πραγματικό ή όχι μετά την παρέλευση ενός χρόνου και εφόσον διαπιστωθεί πόσοι 

άνθρωποι στη χώρα μας θα κάμουν χρήση αυτού του δικαιώματος. Γιατί η μελέτη 

του Αναλογιστή στηρίζεται στο ότι οποιοσδήποτε άνθρωπος φθάσει στο 630 έτος 
της ηλικίας του θα αφυπηρετεί και επομένως θα υπάρχει αυτό το κόστος. 

Ένα τρίτο σημείο το οποίο θέλω να τονίσω είναι η συνεισφορά. Μιλούμε όλοι 

για τριμερή ισομερή συνεισφορά, αλλά η κυβέρνηση όχι μόνο σήμερα, αλλά πάντοτε, 

στην ουσία, στην ουσία, το τονίζω αυτό το πράγμα, δεν είχε καμιά απολύτως συνει

σφορά στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Γιατί δεν πρέπει να μας διαφεύγει το 

γεγονός ότι τα εκατομμύρια λίρες αυτού του Ταμείου τα δανειζόταν η κυβέρνηση με 

επιτόκιο 4%, 4 1/4%,4 1/2%,4 3/4%,5% και ούτω καθεξής, ενώ, αν λάβουμε υπόψη 
μας τα επιτόκια τα οποία επικρατούν στη χώρα μας από εσωτερικό δανεισμό, δεν 

υπάρχει κανένας άνθρωπος που να μπορεί να ισχυριστεί ότι δανείζεται χρήματα με 

επιτόκιο κάτω από 9%. Επομένως, όταν η συνεισφορά της κυβέρνησης ήταν 3%, 
στην ουσία απλώς ήταν θεωρητική και όχι πρακτική. Μπορώ μάλιστα να ισχυριστώ 

ότι η κυβέρνηση εξασφάλιζε και κέρδος από το χαμηλό επιτόκιο που κατέβαλλε με 

το δανεισμό. 

Ένα άλλο σοβαρό σημείο το οποίο δυστυχώς η κυβέρνηση δεν έχει αγγίξει και 

προσπαθεί τώρα, και πρέπει όλοι να το γνωρίζουμε, είναι ότι, ενώ όλος ο κόσμος 

καταβάλλει τις εισφορές του στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σήμερα οι 

συντάξεις οι οποίες παραχωρούνται είναι μειωμένες κατά 7% έως 8%. Και έχει 
υποχρέωση η κυβέρνηση προς τους ανθρώπους που πλήρωσαν να τους καταβάλλει 

τις πραγματικές συντάξεις. Δυστυχώς, παρόλο που για μας δεν τακτοποιούσε 

πλήρως την εκκρεμότητα η οποία υπάρχει, δεν μπόρεσε να περάσει κάποια σχετική 

τροποποίηση του νόμου. Αλλά, εν πάση περιπτώσει, εμείς, το Δημοκρατικό Κόμμα, 

επειδή θεωρούμε πρώτο επίτευγμα σ' αυτό τον τόπο την ανεξαρτησία της Κύπρου 

και δεύτερο το Σχέδιο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, πάντοτε θα είμαστε θετικοί και θα 

συμβάλλουμε με όλες μας τις δυνάμεις, για να διαφυλαχθεί αυτός ο θεσμός που 

εξασφαλίζει το λαό μας. 

Μια άλλη σοβαρή διαφορά που έχουμε με το προτεινόμενο νομοσχέδιο είναι 

στο ότι η κυβέρνηση θα αυξήσει το επιτόκιο που καταβάλλει σήμερα για δανεισμό 

χρημάτων από το Ταμείο από 6,75% σε 7%, για να κάμει το χουβαρντά και να επιχο
ρηγήσει το Ο, Ι %. Το Δημοκρατικό Κόμμα διαφωνεί κάθετα με αυτή τη θέση, γιατί 
εμείς επιμένουμε να αυξηθεί το επιτόκιο σε 8,5% και τα χρήματα αυτά να παραμέ
νουν στο Ταμείο, για να εξασφαλίζουν την αγοραστική δύναμη των συηάξεων. 
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Με αυτά, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, έχουμε εκφράσει τις θέσεις 

του Δημοκρατικού Κόμματος και, όπως είχα δηλιοσει και στην αρχή, θα ψηφίσουμε 

τις προτεινόμενες ~ελτιιoσεις, εκτός από το μέρος εκείνο που αφορά την εισφορά 

της κυβέρνησης. 

ΕυχαρισnΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κ ύριε Πρόεδρε, 

Με το συζητοίψενο νομοσχέδιο πραγματοποιούνται κάποιες σημαντικές 

βελτιιοσεις στο Σχέδιο Κοινωνικιον Ασφαλίσεων, που θα μπορο'ύσε να πει κανένας 

ότι σε μεγάλο βαθμό ικανοποιούν μερικά από τα πιο βασικά αιτήματα του συνδικα

λιστικού κινήματος. Ιδιαίτερα συνδέονται με ένα αίτημα μακρόχρονο: το αίτημα για 

τη συνταξιοδότηση στα 60 χρόνια για τις γυναίκες και τους εργαζόμενους στα ~αριά 
και ανθυγιεινά επαγγέλματα. Στόχος αυτού του αιτήματος ήταν να υπάρξει μια 

έμπρακτη αναγνιοριση της συνεισφοράς της γυναίκας στην κοινωνία και στην οικο

νομία. Της αθέατης συνεισφοράς της γυναίκας ως μητέρας, ως εργαζόμενης, ως 

νοικοκυράς. Επίσης στόχος 1iTav να δοθεί μια ανακούφιση σε ανθριοπους που σε 
προχωρημένη ηλικία παθαίνουν αναπηρίες ή ανικανότητα ως προς την απόδοσή 

τους στην εργασία τους ή μένουν άνεργοι για μακρό χρονικό διάστημα, μεγαλύτερο 

από αυτό για το οποίο έχουν δικαίωμα σε ανεργιακό επίδομα. Η επιδίωξη λοι;τόν 

ήταν να δοθούν ικανοποιητικές λύσεις για τους ανθριοπους αυτούς. 

Πριν από μερικά χρόνια η κοινωνία μας πραγματοποίησε μια θετική διάκριση, 

την πρώτη θετική διάκριση υπέρ της γυναίκας. Παραχιορησε στις γυναίκες το 

δικαίωμα να συνταξιοδοτούνται νωρίτερα κατά δύο χρόνια, όχι κατά πέντε, όπως 

ήταν το συνδικαλιστικό αίτημα, αλλά κατά δύο χρόνια, έτσι που να δείχνει κάποιου 

είδους αναγνώριση για την εργασία, την αθέατη την εργασία της γυναίκας, που 

εκφράζεται με τη συντήρηση του σπιτιού, με τη στοργή στα παιδιά, με το χάδι 1i με 
το δάκρυ για τους ανθρώπους που μεγάλωσε και παρέδωσε στην κοινωνία. 

Σήμερα, εντελώς προσχηματικά, με επίκληση της αντισυνταγματικότητας τάχα 

του νόμου, ερχόμαστε να καταργήσουμε αυτή τη θετική διάκριση για τις γυναίκες, 

κάμνοντας βέβαια κάτι που είναι επαινετό, μειιονοντας τη συντάξιμη ηλικία και για 

τους άνδρες. Αλλά είναι λάθος να λέμε ότι αυτή η μείωση για τους άνδρες γίνεται 

για να επιτευχθεί η ισότητα. Αν συνδέεται με οποιοδήποτε τρόπο με τη συντάξιμη 

ηλικία για τις γυναίκες, είναι μια αδικία που γίνεται σε βάρος της γυναίκας ως 

εργαζόμενης, ως μητέρας, ως μάνας, ως νοικοκυράς. Και είναι φαλλοκρατική η 

αντίληψη που εκφράζεται από όσους επικαλούνται αντισυνταγματικότητα του 

νόμου. 

Εν πάση περιπτώσει, τουλάχιστο με τις τροποποιήσεις που έγιναν στην 

Επιτροπή, η άρση της θετικής διάκρισης υπέρ των γυναικών κάπως αμβλύνεται, 

διότι περίοδος διακοπής της ασφάλισης λόγω μητρότητας μέχρι και δύο χρόνια θα 

θεωρείται περίοδος ασφάλισης και έτσι τουλάχιστον υπάρχει κάποιο θετικό. Ελπίζω 

να μη μας πουν ότι και αυτό είναι αντισυνταγματικό, για να μη χρειαστεί να 

ψάχνουμε να βρούμε εγκυμονούντες άνδρες ή ευρισκόμενους σε λοχεία, για να διεκ

δικηθεί και για τους άνδρες ισότητα. Αλλά πρέπει να καταλάβουν ότι η θετική 

διάκριση για τη γυναίκα είναι κάτι που πρέπει να γίνει σεβαστό ... 



559 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Διερωτιομαι ;τ:οιος θα ψάξει, κύριε Πρέντζα, να τους ~ρει. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ : 

Ελπίζω να μην είναι κανένας τόσο αφελι1ς, (οστε να ψάξει. 

Οι τροποποιήσεις εξάλλου σε σχέση με τους εργαζόμενους σε ~αριά και ανθυ

γιεινά επαγγέλματα ΒεΒαίως δεν ικανοποιούν το συνδικαλιστικό αίτημα. Αλλά και 

εκεί αμβλύνεται το πρό~λημα, διότι δίνεται το δικαίωμα ανεργιακού επιδόματος με 

πιο χαλαρούς όρους, με 13 Βδομάδες εργασίας . Δίνεται επίσης μια χαλάρωση σε 

σχέση με τα κριτήρια Ίια την παραχ(ορηση σύνταξης ανικανότητας. Περιορίζεται η 

αναπηρία στο 50% και αυτό είναι μια θετική εξέλιξη . 

Έτσι συνολικά μπορεί να πει κανείς ότι οι τροποποιήσεις που προτείνονται 

και που αναμένεται ότι θα ψηφίσει αυτό το Σώμα είναι θετικές εξελίξεις υπέρ των 

ασφαλισμένων του Ταμείου Κοινωνικ(ον Ασφαλίσεων. 

Είναι όμως και το θέμα της αύξησης των εισφοριΟν. Κοστολόγησε η κυβέρνηση 

σε i: 13.000.000 το βάρος και η αρχική τοποΘέτηση της κυβέρνησης 11ταν ότι θα πρέπει 
αυτό το βάρος να το αναλάβουν οι εργαζόμενοι και οι εΡΊοδότες. Οι ασφαλισμένοι 

και οι ασφαλίζοντες τους ασφαλισμένους. Όχι η κυβέρνηση. Στη συνέχεια υπήρξε 

μια υποχιορηση της κυβέρνησης, για να δεχθεί την εξίσου συνεισφορά. Δηλαδή 0,4% 
η κυβέρνηση, 0,4% οι εργοδότες και 0,4% οι εργοδοτούμενοι. Όμως αυτό προσέ
κρουε στην αντίθεση ολόκληρου του συνδικαλιστικού κινήματος, που υποστήριζε 

ότι αυτό το βά.ρος θα έπρεπε να το αναλάβει η κυΒέρνηση. Και θα έπρεπε να το 

αναλάβει, γιατί όπως θυμάστε, όταν παρουσίαζε τις προτάσεις της για τη φορολο

γική μεταρρύθμιση, το μόνιμο ρεφραίν-σε όλες τις παρουσιάσεις αυτής της φορολο

γικής μεταρρύθμισης ήταν ότι με την ψήφιση της φορολογικής μεταρρύθμισης, από 

τους πόρους που θα δημιουργηθούν η κυβέρνηση θα προχωρήσει σε κοινωνικές 

παροχές. Είναι η πρ(οτη κοινωνική παροχή που έρχεται για ψήφιση. Και αυτή την 

πρώτη κοινωνική παροχή η κυβέρνηση προσπάθησε να τη φορτιοσει σε άλλους 

αρχικά, στη συνέχεια δέχτηκε να τη μοιραστεί με άλλους και τελικά δέχτηκε να 

πάρει κάπως μεγαλύτερο μέρος αυτής της επιβάρυνσης. Και ήταν πρόταση του συνά

δελφου του Πιττοκοπίτη και δική μου να έχει μεγαλύτερο μερίδιο η κύβέρνηση. 

Όμως δεν έφθασε στο σημείο να δεχτεί ότι πράγματι όφειλε μια ανταπόδοση σ' 

όλους αυτούς που πληρώνουν το Φόρο Προστιθέμενης Αξίας, σ' ολόκληρη την 

κοινωνία μας, από την οποία εισπράττει όχι ευκαταφρόνητα ποσά. 

Έχοντας υπόψη αυτή την υπόσχεση, που την ακούσαμε και σε κομματικά 

γραφεία όπου ήρθε ο Πρόεδρος να εξηγήσει τη θέση του και σε συνδικαλιστικά 

γραφεία όπου είχε την καλοσύνη να έρθει να εξηγήσει και να υποσχεθεί, πρέπει να 

πούμε ότι fιας είναι αδύνατο να ψηφίσουμε αύξηση των εισφοριΟν. Βεβαίως δεν 

πρόκειται να καταψηφίσουμε το νομοσχέδιο ούτε να καταψηφίσουμε τη σχετική 

πρόνοια, διότι δε θέλουμε να διοσουμε τη δυνατότητα οποιασδήποτε δημαγωγικής 

επίκρισης σε βάρος μας για δήθεν δημαγωγία, αλλά θα αφήσουμε να ψηφιστεί η 

αύξηση των εισφορών από όσους συμμερίζονται την κυβερνητική θέση. 

Ταυτόχρονα πρέπει να πω ότι η αύξηση του επιτοκίου είναι μια εκσυγχρονι

στική αναπροσαρμογή σε σχέση με τα οικονομικά δεδομένα και τον πληθωρισμό. 

Είναι το αποτέλεσμα μιας διαπραγμάτευσης που έγινε στην Επιτροπή με την κυβέρ

νηση. Αλλά βεβαίως δεν μπορεί να σημαίνει ότι αυξάνοντας τώρα το επιτόκιο έχει 

ξοφλήσει με οποιαδήποτε συναφή υποχρέωση η κυβέρνηση, αν αύριο παρ' ελπίδα 
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συμβεί να έχουμε ακόμα ψηλότερους ρυθμούς πληθωρισμού, ακόμα ψηλότερα 

επίπεδα πληθωρισμού. Αλλά βεβαίως για τα θέματα αυτά πιστεύω ότι όλες οι 

πλευρές της Βουλής θα επαγρυπνούν και ολόκληρο το συνδικαλιστικό κίνημα, εν 

πάση περιπτιοσει, θα επαγρυπνεί. 

Σε ό,ΤΙ αφορά το γενικότερο θέμα που έθιξε ο συνάδελφος Πιττοκοπίτης, τις 

βελτιώσεις που θα ακολουθήσουν, νομίζω ότι είναι καλύτερα να επιφυλαχτούμε να 

τοποθετηθούμε, όταν θα έχουμε σε δύο ίσως βδομάδες ενώπιόν μας το νομοσχέδιο 

για την αύξηση, την ετήσια, εισφορών και παροχών του Ταμείου Κοινωνικών Ασφα

λίσεων και το θέμα των αυτοτελώς εργαζομένων. Τότε θα τεθεί το θέμα κάπως 

καυτά ενώπιόν μας. Αλλά για να συνοψίσω και τη δική μας τοποθέτηση στο θέμα 

εκείνο, η θέση μας είχε εκφραστεί πέρσι και θα επαναληφθεί και φέτος, ότι δηλαδή 

οι εισφορές στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων από όλους τους ασφαλισμένους 

πρέπει να είναι με βάση τις πραγματικές τους απολαβές μέχρι το ανώτατο όριο 

ασφαλιστέων αποδοχών. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Και για να διευκολύνω τη Γραμματεία, ίσως πρέπει να πω ότι η αποχή που θα 

κάνουμε αφορά το άρθρο 3 και το άρθρο 5. Έτσι ας θεωρηθεί ότι ήδη έχουμε 
ψηφίσει για τη δεύτερη και την τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ τον κ. Χρυσοστόμου να με αντικαταστήσει για μερικά λεπτά. 

(Ο κ. Άριστος Χρυσοστόμου αντικατέστησε τον κ. Αβραάμ Αντωνίου στην 

έδρα και ο κ. Αβραάμ Αντωνίου κατέβηκε στο βήμα). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

Ο κ. Αβραάμ Αντωνίου. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Εγώ δεν έχω αμφιβολία ότι το υπό συζήτηση νομοσχέδιο είναι ένα από τα πιο 

σημαντικά νομοθετήματα. Πρόκειται για ένα νομοθέτημα που αφορά χιλιάδες εργα

ζομένους. Ιδιαίτερα αφορά και ανακουφίζει, θα έλεγα, χιλιάδες εργαζομένους στα 

δύσκολα και ανθυγιεινά επαγγέλματα, όπως είναι αυτοί στα οικοδομικά και δομικά 

έργα, στις γεωργικές εργασίες, στις φορτοεκφορτώσεις και γενικά όλοι εκείνοι που 

απασχολούνται σε εργασίες υπό συνθήκες που κρίνονται ανθυγιεινές. 

Ποιες είναι οι βασικές πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου; Η πρώτη και 

η σημαντικότερη βελτίωση είναι αυτή που επιτρέπει τη συνταξιοδότηση από το 

630 έτος της ηλικίας. Είπα επιτρέπει τη συνταξιοδότηση και πρέπει εδώ να διευκρι
νίσω ότι με τις πρόνοιες του νoμoσχε~ίoυ κανένας εργαζόμενος δεν υποχρεώνεται 

να αφυπηρετήσει στο 630 έτος. Εναπόκειται στον κάθε εργαζόμενο ξεχωριστά να 
επιλέξει ο ίδιος αν θα συνταξιοδοτηθεί στο 630 έτος ή στο 650. Ακόμα ο νόμος δίνει 
το δικαίωμα σε κάθε εργαζόμενο να αναβάλει τη συνταξιοδότησή του μέχρι και το 

680 έτος. Υπογραμμίζω την πρόνοια στο νόμο ότι η σύνταξη θα αυξάνεται κατά 7% 
περίπου για κάθε χρόνο αναβολής της συνταξιοδότησης πέρα από το 630 έτος. 
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Συναφείς με τη μείωση του ορίου ηλικίας για συνταξιοδότηση είναι οι χαλαρώ

σεις που αφορούν το δικαίωμα για πλήρη σύνταξη για λόγους ανικανότητας, 

σύμφωνα με τις οποίες ένας με ηλικία 60 επον και πλέον συνταξιοδοτείται, εφόσον 
παρουσιάζει ανικανότητα για εργασία έστω και 50%, αντί του 67% που ισχύει πορα 
και που θα ισχύει και στο μέλλον για όσους είναι κάτω των 60 ετών. Κατά τον ίδιο 
τρόπο οι έχοντες ηλικία πέραν των 60 επον επανακτούν το δικαίωμα για επίδομα 
ανεργίας, εφόσον πραγματοποιήσουν 13 εβδομαδιαίες εισφορές στο Ταμείο, αντί 26 
που ισχύει πορα και που θα συνεχίσει να ισχύει γι' αυτούς που, επαναλαμβάνω, θα 

είναι κάτω των 60 επΟν. 

Μια άλλη σημαντική βελτίωση είναι αυτή που αφορά την τιμαριθμική αναπρο

σαρμογή των συντάξεων ανά εξάμηνο αντί ανά έτος, όπως ισχύει πί:ιρα. Πολύ σημα

ντική είναι επίσης η αύξηση του επιδόματος μητρότητας από 12 σε 16 βδομάδες. 
Υπάρχουν ακόμα 2-3 ίσως μικρότερης σημασίας αλλαγές, τις οποίες δεν κρίνω 

απαραίτητο να αναφέρω. Αυτές είναι σε γενικές γραμμές, αγαπητοί συνάδελφοι, οι 

υπό συζήτηση διαφοροποιήσεις στον περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμο.· 

Εμείς της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

θεωρούμε αυτές τις βελτιώσεις εξαιρετικής σημασίας και πάρα πολύ μεγάλης αξίας 

για τις χιλιάδες εργαζόμενους, άνδρες και γυναίκες. Πολύ μεγάλης αξίας είναι η 

μείωση της ηλικίας για συνταξιοδότηση, ιδιαίτερα για τις χιλιάδες των απασχολου

μένων στα σκληρά και ανθυγιεινά επαγγέλματα, όπως αυτά των δομικιον έργων, των 

οδικών και γενικά των κατασκευαστικιον έργων. Είναι γι' αυτό που εμείς από την 

αρχή, χωρίς δισταγμό και αμφιταλαντεύσεις, ταχθήκαμε σταθερά υπέρ της άμεσης 

θέσπισης του παρόντος νομοσχεδίου σε νόμο. 

Το πρώτο το οποίο θα ήθελα να σχολιάσω είναι η θέση των εργοδοτικών οργα

νώσεων, της Ομοσπονδίας Εργοδοπί:ιν και Βιομηχάνων και του Εμπορικού και 

Βιομηχανικού Επιμελητηρίου, έναντι αυτών των τροποποιήσεων. Και οι δύο αυτές 

οργανώσεις, ως οι βασικοί εκπρόσωποι των εργοδοπί:ιν και βιομηχάνων, αντιτά

χθηκαν και αντιτάσσονται έντονα σ' αυτές τις διαφοροποιήσεις, ιδιαίτερα σ' αυτή 

που αφορά τη μείωση της ηλικίας για συνταξιοδότηση και την · επέκταση της 

περιόδου μητρότητας από 12 σε 16 εβδομάδες. 

Ποιο είναι το βασικό επιχείρημα των εργοδοπον εναντίον της μείωσης του 

ορίου ηλικίας για συνταξιοδότηση; Το βασικό τους επιχείρημα είναι ότι μέσα στις 

κυπριακές συνθήκες της πλήρους απασχόλησης και της μερικής έλλειψης εργατικού 

δυναμικού δεν ενδείκνυται η μείωση του ορίου ηλικίας για συνταξιοδότηση. 

Πρόσθετα, οι ίδιες οργανώσεις υποστηρίζουν ότι με βάση την τάση που παρατη

ρείται τόσο διεθνώς όσο και τοπικά, δηλαδή την αύξηση του μέσου όρου ζωής, δε 

δικαιολογείται η διαφοροποίηση αυτή. 

Το συνδικαλιστικό κίνημα -και μιλώ ιδιαίτερα για την ΠΕΟ, της οποίας προ'ί

σταμαι- δεν αποδέχεται και δε συμφωνεί με αυτά τα επιχειρήματα και τις προσεγγί

σεις των εργοδοτικών οργανώσεων. Το πρώτο που πρέπει να λεχθεί είναι ότι το 

συνδικαλιστικό κίνημα, σταθμίζοντας και αυτά τα δεδομένα, αλλά και τις δύσκολες 

συνθήκες απασχόλησης χιλιάδων εργαζομένων σε σκληρά και ανθυγιεινά επαγγέλ

ματα, καθώς επίσης και τις ιδιαίτερες δυσκολίες που αντιμετωπίζει η εργαζόμενη 

γυναίκα από το 1980, ζήτησε τη μείωση του ορίου ηλικίας για συνταξιοδότηση για 
τους εργαζόμενους σ' αυτά τα επαγγέλματα και για τις γυναίκες, ώστε να μειωθεί 

από το 650 στο 60ό έτος. Δυστυχώς για δέκα χρόνια αυτά τα εργατικά αιτήματα δε 
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βρήκαν την ανάλογη ανταπόκριση. Σε όλο αυτό το διάστημα το συνδικαλιστικό 

κίνημα και ιδιαίτερα οι εργαζόμενοι στα οικοδομικά επαγγέλματα, καθώς και οι 

εργαζόμενες γυναίκες βρίσκονταν σε μια διαρκή κινητοποίηση. Με συγκεντρώσεις, 

ψηφίσματα και άλλες εκδηλώσεις απαιτούσαν έντονα την αποδοχή αυτιον των 

αλλαγών. Και είναι μόλις πριν από δυο-τρία χρόνια που η κυβέρνηση, κατανοώντας 

το δίκαιο αυτών των αιτημάτων, άρχισε σε συνεργασία με τις συνδικαλιστικές και 

εργοδοτικές οργανώσεις τη συστηματική μελέτη και συζήτηση του όλου θέματος. 

Σαν πρώτο μέτρο είχαμε πριν ενάμιση, σχεδόν δύο χρόνια τη μείωση του ορίου 

ηλικίας για συνταξιοδότηση των γυναικών στο 630 έτος. Για εμάς ήταν μια θετική 
ενέργεια. Παράλληλα, από όλες τις αναλυτικές και άλλες μελέτες και με βάση τη 

γνωμοδότηση ειδικών εμπειρογνωμόνων και πάντοτε με βάση την πείρα άλλων 

χωρών, διαπιστώθηκε ότι δεν ήταν πρακτικά δυνατός ο διαχωρισμός των σκληρών 

και ανθυγιεινών επαγγελμάτων. Έτσι, η μόνη επιλογή που απέμενε ήταν η γενική 

μείωση του ορίου ηλικίας για συνταξιοδότηση. Όμως, λαμβανομένου υπόψη του 

γεγονότος ότι για μερικά επαγγέλματα ήταν δυνατή και πολλές φορές επιθυμητή 

από τους ίδιους τους εργαζόμενους η επωφελής απασχόληση και σε ηλικία πέραν 

του 630υ έτους, εισήχθη στο παρόν νομοσχέδιο ο θεσμός της εθελοντικής αναβολής 

της συνταξιοδότησης όχι μόνο μέχρι του 650υ, αλλά και μέχρι το 680υ έτους. 

Κατά τη γνώμη μου αυτή η ρύθμιση, καθιος και οι χαλαρώσεις για συνταξιοδό

τηση λόγω μειωμένης ικανότητας για εργασία και η επανάκτηση του δικαιώματος 

ανεργιακού επιδόματος διασφαλίζουν επιτυχώς μια ισορροπία μεταξύ αυτών που 

λόγω δύσκολου και ανθυγιεινού επαγγέλματος θέλουν να συνταξιοδοτηθούν στο 630 
έτος ή και πιο κάτω και αυτών που μπορούν και επιθυμούν να παρατείνουν την 

απασχόλησή τους στο επάγγελμα ή την ειδικότητά τους. Θα ήθελα εδώ να διευκρι

νίσω ξανά ότι το αποκλειστικό δικαίωμα επιλογής για συνταξιοδότηση πριν από το 

650 έτος μένει στον ίδιο τον εργαζόμενο. Πρόσθετα, πρέπει να λεχθεί ότι για κάθε 
χρόνο αναβολής της συνταξιοδότησης πέραν του 630υ έτους η σύνταξη αυξάνεται 

γύρω στο 7%. Αυτό αποτελεί, κατά τη δική μου εκτίμηση, ένα ισχυρό κίνητρο για 
όσους μπορούν και θα ήθελαν να συνεχίσουν την απασχόλησή τους να αναβάλουν τη 

συνταξιοδότησή τους. Κατ' αυτό τον τρόπο δημιουργούνται όλες οι προϋποθέσεις 

μεγάλος αριθμός εργαζομένων να παρατείνει την απασχόλησή του και συνεπώς κατ' 

αυτό τον τρόπο απαντάται σε μεγάλο βαθμό το επιχείρημα περί επιδείνωσης του 

προβλήματος έλλειψης εργατικού δυναμικού. 

Κατά την εξέταση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου στην Επιτροπή Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αλλά και κατά τη συζήτηση στο Εργατικό Συμβουλευ

τικό Σώμα λέχθηκε ότι η κυβέρνηση βιάστηκε να υποβάλει το παρόν νομοσχέδιο, 

χωρίς αυτό να τύχει πλήρους και διεξοδικής συζήτησης και επεξεργασίας. Και 

πέραν αυτού ότι το κύριο και μοναδικό ελατήριο της κυβέρνησης ήταν η προεκλο

γική σκοπιμότητα. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, αρχίζοντας την ομιλία μου έκρινα 

χρήσιμο να κάνω μια σύντομη αναδρομή στο ιστορικό όλων αυτών των αλλαγών 

που περιλαμβάνονται στο παρόν νομοσχέδιο. Σας είπα προ ολίγου ότι οι βασικό

τερες αλλαγές και ιδιαίτερα αυτή που αφορά τη μείωση του ορίου ηλικίας για 

συνταξιοδότηση ήταν το αίτημα χιλιάδων εργαζομένων από τις αρχές του 1980. Από 
τότε και μέχρι σήμερα, υπό την ιδιότητά μου ως Γενικού Γραμματέα της ΠΕΟ, είμαι 

σε θέση να βεβαιώσω το Σώμα ότι η οργάνωσή μου θεωρούσε και θεωρεί αυτές τις 

αλλαγές απαραίτητο συμπλήρωμα, ώστε ο νόμος περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων να 
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καταστει οσο γίνεται πιο σύγχρονος και πιο κοντά στα διεθνή επίπεδα. Είναι γι' 

αυτό που δε διστά.ζω να πω ότι η Π ΕΟ όλα αυτά τα χρόνια έπαιξε πρωταρχικό ρόλο 

γι' αυτές τις βελτι(ί)σεις. Και είναι εξίσου σημαντικό το ότι και η Κοινοβουλευτική 

Ομά.δα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις από την αρχή τάχθηκε σταθερά και 

αταλάντευτα υπέρ όλων αυΗον των τροποποιήσεων. Συνεπ(ος, εμείς δε δεχόμαστε 

την άποψη ότι αυτές οι βελτι(οσεις είναι απλιος προ'ίόν ;τροεκλογικής σκοπιμότητας 

της κυβέρνησης. Αυτές οι βελ τιιοσεις αποτελούν αναμφισβήτητα προ'ίόν της δράσης 

και των αγιονων της εργατικής τάξης και του συνδικαλιστικοί, κινήματος. Την ίδια 

στιγμή όμως δε διστάζουμε να ανα~lνωρίσoυμε τη θετική αντίκριση αυτ<ον των αιτη

μάτων από μέρους της κυβέρνησης. Εκφράζουμε ταυτόΖρονα την ικανοποίησή μας 

για την πολύ σημαντική και θετική συμβολή του έντιμου Υπουργού Εργασίας και 

Κοινωνικιον Ασφαλίσεων, καθ(ος και όλων των άλλων αρμόδιων λειτουργιον του 

ίδιου Υπουργείου. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, το τελευταίο σημείο το οποίο χρήζει 

σχετικής αναφοράς είναι αυτό που αφορά τη δαπάνη γι' αυτές τις βελ τιιΟσεις. Στη 

διάρκεια της συζήτησης γύρω από αυτό το ζήτημα μερικοί ισχυρίστηκαν ότι οι 

προτεινόμενες αλλαγές θέτουν σε κίνδυνο τη βιωσιμότητα του Κρατικού Σχεδίου 

Κοινωνικιον Ασφαλίσεων. Αυτός ο ισχυρισμός είναι κατά τη γν(ομη μου εντελιος 

ατεκμηρίωτος και εκτός πραγματικότητας. Με βάση αξιόπιστη αναλογιστική μελέτη 

έχει υπολογιστεί ότι το συνολικό κόστος όλων αυΗον των βελτιιοσεων ανέρχεται στα 

;[J 3 εκ. ετησίως. Το ποσό τούτο αντιστοιχεί προς το 1,2% επί των ασφαλιστέων 

αποδοχιΟν . 

Ο ισχυρισμός περί κινδύνου της βιωσιμότητας του Ταμείου θα ήταν ορθός, αν 

επρόκειτο να μην υπάρξει ανάλογη αύξηση των εσόδων του Ταμείου. Από την αρχή 

όμως όλες οι πλευρές, κυβέρνηση- συνδικάτα-εργοδότες, υποστήριζαν και υποστηρί

ζουν ότι για την κάλυψη της δαπάνης θα έπρεπε να υπάρξει ανάλογη αύξηση των 

εισφοριΟν. Εκεί που υπήρξε διαφωνία ήταν ως προς το ποια πλευρά ή ποιες πλε,υρές 

αναλαμβάνουν το βάρος της χρηματοδότησης αυτής. Οι συνδικαλιστικές οργανιο

σεις, ακόμα και οι εργοδοτικές υποστήριξαν ότι την όλη δαπάνη των f-13 εκ. θά 

έπρεπε να την αναλάβει ο κρατικός προϋπολογισμός. Αυτή η απαίτηση στηριζόταν 

στο επιχείρημα ότι, εφόσον η υφιστάμενη εισφορά του κράτους είναι σημαντικά 

χαμηλότερη από εκείνη των εργοδοτουμένων και των εργοδοτών, όφειλε το κράτος 

να αναλάβει όλη τη δαπάνη. Αντίθετα, η κυβέρνηση υποστήριξε ότι τη δαπάνη θα 

έπρεπε να την αναλάβουν εξίσου οι εργαζόμενοι και οι εργοδότες μόνο. Η κυβερνη

τική πρόταση στηριζόταν στη θεωρία ότι στις πλείστες αναπτυγμένες χώρες είτε δεν 

υπάρχει εισφορά του κράτους στο Σχέδιο Κοινωνικών Ασφαλίσεων είτε, εκεί που 

υπάρχει, είναι πολύ χαμηλή συγκριτικά προς εκείνη των εργαζομένων και τ.ων εργο

δΟΗΟν. Τελικά, η κυβέρνηση μετέβαλε τη στάση της και στο κατατεθέν νομοσχέδιο 

προτεινόταν η κατανομή της όλης δαπάνης ανά ένα τρίτο στα τρία ενδιαφερόμενα 

μέρη. 

Κατά την εξέταση του όλου θέματος στην Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικιον 

Ασφαλίqεων επιχειρήθηκε -και κατά τη γνιομη μου ορθά επιχειρήθηκε- μια συμβιβα

στική ρυθμιση. Πράγματι, κατόπιν διαβουλεύσεων της Επιτροπής με τους Υπουρ

γούς Οικονομικών και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, επήλθε ένας συμβι

βασμός. Αυτός ο συ~ιβιβασμός ουσιαστικά προνοεί όπως το 50% αναλαμβάνεται από 
το κράτος και το υπόλοιπο 50% κατανέμεται εξίσου στα δύο μέρη, εργαζόμενους και 
εργοδότες. 
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Παρόλον ότι εμείς της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ- Αριστερά-Νέες 

Δυνάμεις θεωρούμε δικαιολογημένη την απαίτηση όπως ο κρατικός προϋπολογισμός 

αναλάβει εξ ολοκλήρου τη δαπάνη των Ε 13 εκ., εντούτοις -και το υπογραμμίζω 

αυτό- ενόψει των σοβαρών δημοσιονομικών ελλειμμάτων και ενόψει του κινδύνου 

αυτές οι βελτιώσεις να ματαιωθούν ή να αναβληθούν, υποστηρίξαμε στην Επιτροπή 

και θα υποστηρίξουμε και εδισ το συμβιβασμό που έγινε ως μια καλή υπό τις περι

στάσεις διευθέτηση. Για την κοινοβουλευτική μας ομάδα η ουσία του θέματος που 

συζητούμε έγκειται στη σημαντική αξία που έχουν αυτές οι αλλαγές για τις χιλιάδες 

των εργαζομένων και όχι στο αν η επιβάρυνση για τους εργαζομένους θα είναι 

μερικά σεντ το μήνα λιγότερο ή περισσότερο. Συγκεκριμένα, η τελική διευθέτηση 

προνοεί αύξηση των εισφορών των εργαζομένων και των εργοδοτών κατά 0,3%, ενώ 
υπάρχει και άλλη πρόταση οι εισφορές αυτές να αυξηθούν μόνο κατά 0,2%. Δηλαδή, 
αγαπητοί συνάδελφοι, για ένα μισθό 000 το μήνα, 0,3% σημαίνει 90 σεντ το μήνα, 
ενισ το 0,2% σημαίνει 60 σεντ. Υπάρχει μια διαφορά 30 σεντ το μήνα. Πιστεύουμε 
λοιπόν ότι μια διαφορά 20, 30 ή και 40 σεντ το μήνα λιγότερο ή περισσότερο είναι 
τόσο μικρή και επουσιώδης, που πραγματικά δε θα άξιζε να διακινδυνεύσει ένας 

πιθανή ματαίωση ή αναβολή των πολύ σημαντικών βελτιισσεων που επιτυγχάνονται. 

Έτσι, με όλη τη συναίσθηση της ευθύνης μας έναντι των χιλιάδων εργαζο

μένων, αλλά και με πλήρη επίγνωση των δυσκολιών στα δημόσια οικονομικά, η 

Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις θα υπερψηφίσει το 

νομοσχέδιο στο σύνολό του. 

Υπερψηφίζοντας αυτό το νομοσχέδιο, είμαστε σίγουροι ότι προσφέρουμε μια 

σημαντική υπηρεσία στο σύνολο των Κυπρίων εργαζομένων. Προσφέρουμε μια 

σημαντική υπηρεσία και στους συνταξιούχους και στις εργαζόμενες γυναίκες. 

Θέλουμε να ελπίζουμε -και είναι έκκλησή μας- πως όλες οι πλευρές της Βουλής θα 

υπερψηφίσουν το νομοσχέδιο, ισστε να μπορέσουν να τεθούν σε εφαρμογή το συντο

μότερο οι προνοούμενες βελτιώσεις . 

Ευχαριστώ. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Αβραάμ Αντωνίου επανακατέλαβε την έδρα του Προέ

δρου και ο κ. Άριστος Χρυσοστόμου κατήλθε στη θέση του.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

Ο κ. Ρολάνδης παρακαλώ. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Από τη θέση μου, αν μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, γιατί είναι λίγα λόγια 

που θα πω. Απλώς ήθελα να εκφράσω και εγώ εκ μέρους του Κόμματος των Φιλε

λευθέρων την υποστήριξή μας προς το νομοσχέδιο αυτό, το οποίο βελτιώνει τις 

κοινωνικές παροχές. Αναμφίβολα είναι μέσα στα πλαίσια της οικονομικής και 

κοινωνικής πολιτικής μας αυτή η βελτίωση, νοουμένου ότι η κυπριακή οικονομία 

μπορεί να αντέξει το βάρος μιας τέτοιας βελτίωσης. Και πιστεύω ότι μπορεί να 

αντέξει το βάρος αυτό. Κατά συνέπεια αυτός ο νόμος είναι ο σωστός νόμος στην 

κατάλληλη στιγμή. 

Σχετικά με τα διάφορα επιχειρήματα που έχουμε ακούσει για το ποιος έπρεπε 

να φορτωθεί αυτό το βάρος, παρόλο που αυτά που λέχθηκαν είναι σωστά, δηλαδή 

είναι ορθότερη η ισομερής κατανομή, και είναι επΙσης σωστό το επιχείρημα του 
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κ. Πιττοκοπίτη ότι το κόστος του χρήματος σήμερα είναι 9% αναμφίβολα, εντούτοις 
διερωτώμαι πόση ουσία υπάρχει σε αυτό το σημείο, αν λάβει κανείς υπόψη το 

γεγονός ότι, αν είναι μεγαλύτερη η κυβερνητική συνεισφορά είτε υπό μορφή τόκων 

είτε υπό μορφή συνεισφοράς προς αυτό το Ταμείο, αυτά τα χρήματα πρέπει να 

εισπραχθούν με κάποιο άλλο τρόπο από την κυβέρνηση. Διότι η κυβέρνηση δεν έχει 

άλλη εισοδηματική πηγή εκτός από τη φορολογία. Δηλαδή ή θα περικόψει κάποια 

έργα ή κάποιες άλλες δαπάνες ή θα αυξήσει τη φορολογία. Κατά συνέπεια, εφόσον 

αυτή είναι η ουσία του πράγματος, προσωπικά πιστεύω ότι η διευθέτηση που έγινε 

είναι η σωστή διευθέτηση και προσωπικά θα υποστηρίξω το νομοσχέδιο στην 

ολότητά του . 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ανδρέας Γεωργίου παρακαλώ. 

Α . ΓΕΩΡΓΙΟΥ : 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Και ο Δημοκρατικός Συναγερμός θα ψηφίσει το υπό συζήτηση νομοσχέδιο. Οι 

θέσεις μας πάνω στο κυβερνητικό νομοσχέδιο φαίνονται σαφώς στην Έκθεση. 

Γι' αυτό και χαιρετίζουμε σήμερα την ψήφισή του. Αν ανήλθα στο βήμα, είναι για να 

υποστηρίξω την πρόταση νόμου την οποία έχω προσωπικά καταθέσει, κύριε 

Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι. 

Από την προηγούμενη Βουλή έχω καταθέσει την πρόταση νόμου για συνταξιο

δότηση στο εξηκοστό έτος της ηλικίας όσων ασχολούνται στα βαριά και ανθυγιεινά 

επαγγέλματα και έχω κατονομάσει στην αιτιολογική μου έκθεση τους γεωργούς, 

τους κτηνοτρόφους, τον αγροτικό δηλαδή κόσμο της Κύπρου, καθώς και τους οικο

δόμους. Επίσης σκοπός της πρότασης νόμου ήταν να παρασχεθεί η ευκαιρία σε 

πρόσωπα που δε συμπλήρωσαν τις προϋποθέσεις εισφοράς για πλήρη σύνταξη να 

μπορούν να το πράξουν μετά τη συμπλήρωση της συντάξιμης ηλικίας και ακόμα να 

παρασχεθεί δικαίωμα σύνταξης σε χήρους ή χήρες, των οποίων ο αποβιώσας 

σύζυγος δεν πληρούσε τις προϋποθέσεις εισφοράς στο σχέδιο συντάξεων, είτε γιατί 

αποβίωσε πριν από την εφαρμογή του νόμου είτε για οποιοδήποτε άλλο λόγο . 

Και στην προηγούμενη Βουλή και σ' αυτή τη Βουλή η κυβέρνηση αρνήθηκε 

σθεναρά την ψήφιση της πρότασης νόμου. Και δεν ισχυρίζομαι ότι το κυβερνητικό 

νομοσχέδιο αποτελεί προ'ίόν προεκλογικής εκμετάλλευσης, αλλά ισχυρίζομαι ότι το 

κυβερνητικό νομοσχέδιο είναι προ'ίόν της δικής μου πρότασης νόμου. 

Ασφαλώς και η ΠΕΟ και η ΣΕΚ και οι άλλες συνδικαλιστικές οργανώσεις και 

οι εργαζόμενοι στα βαριά και ανθυγιεινά επαγγέλματα έχουν αγωνιστεί για χρόνια 

για να πετύχουν αυτό το πράγμα, αλλά στη Βουλή για πρώτη φορά έχει τεθεί με 

πρόταση νόμου του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

Πιστεύω ότι, όταν η Επιτροπή ομόφωνα υιοθετεί τις αρχές και τις επιδιώξεις 

της πρότασης νόμου την οποία έχουμε καταθέσει, όταν λέει ότι εισηγούμαστε σημα

ντικότατες αλλαγές, δε νοείται να καταψηφίζει από την άλλη αυτή την πρόταση 

νόμQυ. Ο μοναδικός λόγος για τον οποίο αντετάχθη η κυβέρνηση στην υπό συζήτηση 

πρόταση νόμου είναι το κόστος το οποίο υποτίθεται ότι συνεπάγεται. Αλλά από την 

άλλη και μετά από επίμονες πιέσεις και πολύχρονες συζητήσεις στο Εργατικό 

Συμβουλευτικό Σώμα ήρθε στη Βουλή για να καθιερώσει για ολόκληρο τον 
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πληθυσμό της Κύπρου, πολύ σωστά λέω, τη συνταξιοδότηση, υπό τις προϋποθέσεις 

που αναφέρονται στο νομοσχέδιο, στο εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας. Όμως ισχυ

ρίζομαι και επιμένω ότι υπάρχει μια διαφορά για όσους ασχολούνται στα βαριά ή 

ανθυγιεινά επαγγέλματα και ιδίως για τους γεωργούς, τους κτηνοτρόφους και τους 

οικοδ6μους. Είναι άνθρωποι οι οποίοι, χωρίς να πληρούν τις προϋποθέσεις για να 
πάρουν σύνταξη ανικανότητας προηγουμένως, διότι μπορούν να εργαστούν, αδυνα

τούν να ασκήσουν πλήρως το επάγγελμά τους, είτε λόγω του ότι έχουν πάθει κάποια 

ασθένεια εν τω _ μεταξύ λόγω του ανθυγιεινού επαγγέλματός τους είτε λόγω της 

κόπωσης που συνεπήγετο ο κάματος της ζωής από τη χειρωνακτική και σκληρή 

δουλειά την οποία έκαμναν και κάμνουν μέχρι αυτή τη στιγμή. Αλλά η πρόταση 

νόμου αποσκοπεί και στο να κρατήσει αυτούς τους ανθριοπους στα επαγγέλματά 

τους. Διότι υποχρεωτικά θα πρέπει, για να συνταξιοδοτηθούν στο εξηκοστό έτος της 

ηλικίας τους, να εργαστούν συνεχιος για είκοσι πέντε τουλάχιστο χρόνια. Κάτι 
ανάλογο συμβαίνει και με τους μεταλλωρύχους. Και για κάθε πέντε χρόνια που θα 

εργάζονται στο βαρύ ή ανθυγιεινό επάγγελμά τους, θα τους αφαιρείται ένας συντά

ξιμος χρόνος. Αυτό σημαίνει ότι θα μένει ο κόσμος στις δουλειές του και θα 
αποφεύγεται ακόμα και η εισαγωγή ξένων εργατικιον χειριΟν. 

Γι' αυτό, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, εμμένω στην πρόταση νόμου 

και ζητώ από τη Βουλή να την ψηφίσει, επισημαίνοντας ταυτόχρονα ότι έχει εξαγ
γελθεί η ούτω καλούμενη λα·ίκή σύνταξη από την κυβέρνηση Βασιλείου. Αλλά οι 

πρόνοιες της λα"ίκής σύνταξης περιέχονται στην από πενταετίας και πλέον εκκρε

μούσα δίκή μου πρόταση νόμου και διερωτιομαι κατά πόσο η Βουλή θα έρθει εκ των 
υστέρων και ίσως πριν από τις εκλογές να ψηφίσει αυτή την πρόταση της κυβέρ

νησης, ενώ σήμερα θα έχει καταψηφίσει τη δική μου πρόταση, η οποία προηγείται 

και η οποία λέει ακριβώς τα ίδια πράγματα. Γι' αυτό επαναλαμβάνω ότι εμμένω 

στην ψήφισή της και ζητώ να τεθεί σε ψηφοφορία. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κουκουμάς. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το θέμα των ανθυγιεινών επαγγελμάτων και των λεγόμενων βαριών επαγγελ

μάτων συζητήθηκε για πολλά χρόνια στο Εργατικό Συμβουλευτικό Σώμα και δεν 

εξευρέθη ο τρόπος διαχωρισμού αυτών των επαγγελμάτων. Όταν λέμε ανθυγιεινά 

επαγγέλματα, ο κ. Γεωργίου μας είπε εδώ ότι είναι οι κτηνοτρόφοι, οι γεωργοί, οι 

οικοδόμοι. Όμως έχουμε στην Κύπρο και χημική βιομηχανία, έχουμε και τσιμεντο

ποιία και ίσως οι απασχολούμενοι σ' αυτές να είναι οι μισοί από τους εργαζόμενους 

σε ανθυγιεινά επαγγέλματα. 

Εξ όσων γνωρίζω, στην Ελλάδα και οι μάγειρες θεωρείται ότι απασχολούνται 

σε ανθυγιεινό επάγγελμα και οι κουρείς και άnοι. Δηλαδή, αν πάμε να κάνουμε ένα 

διαχωρισμό σ' αυτό το θέμα, φαίνεται ότι δε θα λειτουργήσει. Συμφωνούμε να μπαί

νουν στη σύνταξη στα εξήντα αυτοί που εργάζονται σε βαριά ή ανθυγιεινά επαγγέλ

ματα, οι οικοδόμοι, οι κτηνοτρόφοι και άλλοι. Αλλά, αν εφαρμόσουμε αυτό το 

μέτρο, το οικονομικό κόστος θα είναι μεγάλο. Θα είναι γύρω στο 3%, όπως είπε ο 
Αναλογιστής. Γι' αυτό πιστεύουμε ότι η συνταξιοδότηση στα εξήντα τρία, ως μια 

ευκαιρία που θα δίνεται σε όλους τους εργαζόμενους, θα λύσει σε μεγάλο βαθμό τα 

προβλήματα των οικοδόμων και των άλλων που εργάζονται σε ανθυγιεινά ή βαριά 

επαγγέλματα. 

\ 



567 

Τώρα, όσον αφορά το Σχέδιο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, πιστεύω ότι δεν 

πρέπει να γίνει αντικείμενο δημαγωγίας. Οι κοινωνικές ασφαλίσεις ξεκίνησαν από 

την αγγλοκρατία στην Κύπρο, από το 1956. Επί κυβέρνησης Μακαρίου είχαμε σημα
ντικές αλλαγές το 1964, με τροποποίηση του νόμου, με βάση την οποία μπαίνουν 
όλοι οι εργαζόμενοι και οι αυτοτελιος εργαζόμενοι στο Σχέδιο. Το 1980, επί κυβέρ
νησης Κυπριανού, έχουμε το Αναλογικό Σχέδιο Κοινωνικιον Ασφαλίσεων. Δηλαδή 

όλες οι κυβερνήσεις και όλο το συνδικαλιστικό κίνημα και όλοι οι εργαζόμενοι 

αγωνίστηκαν γι' αυτές τις αλλαγές. Και έχουμε αυτές τις αλλαγές που γίνονται 

σήμερα και που είναι πολύ σημαντικές, γιατί θα λύσουν μια σειρά από προβλήματα 

που εξήγησε ο κ. Αβραάμ Αντωνίου εδώ. 

Τώρα έγινε αναφορά στο επιτόκιο. Το επιτόκιο που υπάρχει σήμερα, 6,75%, το 
καθόρισε η κυβέρνηση Κυπριανού. Η κυβέρνηση Βασιλείου το αυξάνει κατά 0,25 και 
γίνεται 7%. 

Αυτά και ευχαριστιο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πριοτα ένα ερέθισμα που μου έδωσε ο συνάδελφος κ. Κουκουμάς 

σε σχέση με τη συμβολή των κυβερνήσεων στα έργα τα σχετιζόμενα με την κοινωνική 

ασφάλιση και την εργατική νομοθεσία. Σ' αυτό τον τόπο συνηθίσαμε να θεωρούμε 

ότι όσα σχετίζονται με την εργατική και την κοινωνική νομοθεσία είναι έργα 

ολόκληρης της κοινωνίας μας, διότι προέρχονται από τους τριμερείς θεσμούς, που 

ευτυχώς δεν έχουν κομματικό χρώμα και που εκφράζουν την όσο γίνεται πιο πλατιά 

συναίνεση των παραγόντων των τριμερών σωμάτων. Ως εκ τούτου, αποτελούν 

κοινωνικές κατακτήσεις πέρα και έξω από οποιαδήποτε κυβέρνηση, οποιαδήποτε 

στιγμή και αν βρίσκεται στην εξουσία. 

Σε ό,τι αφορά την πρόταση νόμου του συνάδελφου Γεωργίου, πρέπει να πω ότι 

δεν είμαστε αντίθετοι με την πρόταση. Το πρόβλημα βρίσκεται στο ότι θα πρέπει να 

γίνουν Κανονισμοί και τους Κανονισμούς πρέπει να τους κάμει η κυβέρνηση, η 

οποία δηλώνει ότι αδυνατεί να επιλέξει πρώτο ποια επαγγέλματα είναι βαριά και 

ανθυγιεινά και δεύτερο να τα ορίσει και να τα περιγράψει κατά τρόπο σαφή, ώστε 

να μην υπάρχουν αμφισβητήσεις και να μην υποδαυλίζονται περαιτέρω αιτήματα 

από αυτούς που συνορεύουν με τα επαγγέλματα που θα θεωρηθούν βαριά και ανθυ

γιεινά. Έτσι, αν δεν ψηφίζουμε την πρόταση, δεν είναι διότι αδιαφορούμε για τους 

εργαζόμενους σε βαριά ή ανθυγιεινά επαγγέλματα. Αντίθετα, από τις βελτιώσεις που 

έχει επιφέρει η Βουλή στο νομοσχέδιο που προήλθε από τα τριμερή σώματα, 

φαίνεται ακριβώς το ενδιαφέρον μας. Και πρέπει να πω ότι συνέβαλε και η πρόταση 

νόμου του συνάδελφου Γεωργίου. Αλλά δεν είναι σκόπιμο αυτή τη στιγμή να ψηφι

στεί, από τη στιγμή που η κυβέρνηση ή το αρμόδιο Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

θα έρχεται να λέει ότι "δεν μπορώ να σας φέρω Κανονισμούς". Θα είναι ένας νόμος 

κενός που δε θα υλοποιηθεί ποτέ. Ως εκ τούτου είναι προτιμότερο να συνεχίσουμε 

με την άλλη μέθοδο, των βελτιώσεων στα ωφελήματα. Ήδη το γεγονός ότι από 

65-66% η αναπηρία πέφτει στο 50%, σημαίνει ότι δίνεται πολύ μεγάλη δυνατότητα 
σε πάρα πολλούς που εργάζονται σε βαριά ή ανθυγιεινά επαγγέλματα και που έχουν 

σωματικά προβλήματα, προβλήματα υγείας, να επωφεληθούν. Ποιους εξαιρεί; 

Αυτούς που δεν έχουν πρόβλημα υγείας και οι οποίοι ούτως ή άλλως θα επιδίωκαν 
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να εργαστούν παραπέρα. Γι' αυτό άλλωστε και η συνταξιοδότηση στα εξήντα τρία 

δεν είναι υποχρέωση, αλλά δικαίωμα. Έτσι, αν μείνουμε σ' αυτή την πορεία της 

σταδιακής βελτίωσης, ίσως πετύχουμε περισσότερα και πιο αποτελεσματικά για το 

σύνολο τ~ν εργαζομένων και ιδιαίτερα γι' αυτούς που εργάζονται στα βαριά ή ανθυ

γιει νά επαγγέλματα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παναγίδης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Ήθελα ν' αναφερθώ στο θέμα της πρότασης νόμου του συνάδελφου Γεωργίου. 

Κανένας δεν είναι εναντίον του να ψηφιστεί ή να υποστηριχθεί το εξηκοστό έτος ως 

έτος συνταξιοδότησης για τους απασχολούμενους στα βαριά επαγγέλματα. Όμως 

ελέχθη από τους αρμοδίους ότι δεν έχουν γίνει μελέτες, αναλογιστικές μελέτες, και 

αυτό ενέχει κίνδυνο για το ίδιο το Ταμείο. Δεν μπορεί να ψηφίσει η Βουλή να 

αφυπηρετούν στο εξηκοστό έτος οι ασχολούμενοι στα βαριά επαγγέλματα, γιατί με 

τον τρόπο αυτό επιφέρουμε αρνητικά αποτελέσματα. 

Το άλλο θέμα είναι ότι οι πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε κάποιο 

βαθμό -και νομίζω σε ~tεγάλο βαθμό- καλύπτουν και τα βαριά επαγγέλματα. Και 

πολύ ορθά ανέφερε ο συνάδελφος ότι υπάρχει χρόνος να εξεταστεί με σοβαρότητα 

το όλο θέμα και να φέρει Κανονισμούς η κυβέρνηση, για να τοποθετηθούμε. 

Το άλλο θέμα ήθελα να το θέσω στο συνάδελφο κ. Κουκουμά. Ελέχθη ότι το 

επιτόκιο το καθόρισε η κυβέρνηση Κυπριανού στο 6,75%. Εμείς δεν είπαμε τίποτε 
για το επιτόκιο. Εμείς είπαμε ότι δεν πρέπει να χρησιμοποιηθεί η αύξηση του επιτο

κίου, για να καλύψει η κυβέρνηση την εισφορά της, το μέρος της εισφοράς της. Και 

είπαμε η διαφορά του επιτοκίου που θα καταβάλλει η κυβέρνηση να χρησιμοποιηθεί 

για το ίδιο Ταμείο, για να διευρυνθεί η αγοραστική δύναμη των συντάξεων. Δεν 

είπαμε αν θα το ορίσει η κυβέρνηση Βασιλείου ή η κυβέρνηση Κυπριανού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, διότι δε θα μακρηγορήσω. 

Βέβαια με το σημερινό νομοθέτημα κερδίζουν οπωσδήποτε οι εργαζόμενοι: οι 

εργαζόμενες μητέρες, οι άνθρωποι που έχουν ανικανότητα, ο εργαζόμενος 

άνθρωπος. κερδίζει βέβαια περισσότερο αυτό που λέμε κοινωνική δικαιοσύνη, που 

για μένα και για μας που δεν πιστεύουμε στο νεοφιλελευθερισμό ή το φιλελευθε

ρισμό είναι η κύρια αποστολή του κράτους. Το κράτος έχει αποστολή να κοιτάζει να 

εφαρμόζεται η δικαιοσύνη εκεί που αυτή η δ.ικαιοσύνη χρειάζεται. Και τη δικαιο

σύνη τη χρειάζονται πρώτα από όλα οι χιλιάδες των εργαζόμενων ανθρώπων που, 
για να μπορέσουν να επιβιώσουν, πρέπει νά αναλίσκουν καθημερινά τον εαυτό τους 
μακροχρόνια, μέχρι το γήρας τους, για να βγάζουν ένα μεροκάματο. Αυτοί οι 

άνθρωποι πρέπει να τύχουν μέριμνας από το κράτος, διότι αυτή είναι η αποστολή 
ι 

του κρατικού φορέα. 

Χαιρετίζουμε, κατά συνέπεια, αυτό το νομοθέτημα ως νομοθέτημα σημαντικό, 

όπως είπατε. Και είναι εις πίστιν του κράτους -και στο κράτος περιλαμβάνεται και 

η Νομοθετική Εξουσία- το ότι με τόσο ενθουσιασμό το περιβάλλει. 
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Η αρχή της κοινωνικής δικαιοσύνης έχει υπόβαθρο πάντοτε το ότι είναι όλοι 

ίσοι και πρέπει να τυγχάνουν ισότιμης μεταχείρισης. Και αυτή η ισοτιμία, κύριε 

Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι ναι μεν διακηρύττεται και περιβάλλεται με ενθουσιασμό 

από πολλούς, αλλά δεν παρατηρείται να γίνεται πραγματικότητα στον καθημερινό 
μας βίο. Το ότι υπήρξε ανισότης ως προς την αφυπηρέτηση ανάμεσα στους εργαζό

μενους στο δημόσιο τομέα και εκείνους που εργάζονται στον ιδιωτικό τομέα ήταν 

εμφανές. Οι μεν αφυπηρετούσαν στο εξηκοστό έτος, οι άλλοι στο εξηκοστό πέμπτο. 

Γι' αυτό το λόγο η μείωση έστω των δυο ετών αποτελεί ένα θετικό βήμα. 

Ταυτόχρονα όμως, όπως επεσημάνθη και υπάρχει στο νομοθέτημα, καθορί

ζεται και η αρχή ότι η εργασία είναι και δικαίωμα του ανθρώπου. Για όποιον θέλει 

να εργάζεται και μπορεί να εργάζεται και πέραν του εξηκοστού τρίτου έτους, μπορεί 

να επεκταθεί η εργασία και μέχρι το εξηκοστό πέμπτο και το εξηκοστό όγδοο έτος. 

Ώστε ο ικανός άνθρωπος, ο άνθρωπος που αισθάνεται πως δεν είναι απόμαχος 

ακόμη και πως μπορεί να συνεχίσει να προσφέρει τη συνεισφορά του στην ευημερία 

του κοινωνικού συνόλου, μπορεί να το κάμει. 

Τώρα όμως αυτή η ρύθμιση φέρνει στο προσκήνιο και μια άλλη ανάγκη. Θα 

πρέπει και ίσως επέστη ο χρόνος να το δούμε ότι και στο δημόσιο τομέα οι δημόσιοι 

υπάλληλοι πρέπει να έχουν αυτό το δικαίωμα, χωρίς να θ~γoνται τα κεκτημένα τους 

δικαιώματα, αν θέλουν δηλαδή να μπορούν και αυτοί να προσφέρουν την υπηρεσία 

τους μέχρι το εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας τους. Αυτό είναι θέμα το οποίο θα 

πρέπει να απασχολήσει τους αρμοδίους, διότι αν αισθάνεται κάποιος ότι είναι 

ικανός να εργαστεί και μετά το εξηκοστό έτος της ηλικίας του, γιατί να μην του το 

επιτρέψουμε, διά νομοθετικής ρυθμίσεως, εφόσον πλέον έχουμε ως σταθερό σημείο 

το εξηκοσ:ι:ό τρίτο έτος της ηλικίας. 

Επίσης πρέπει να χαιρετιστεί το γεγονός ότι περίοδος διακοπής της ασφά

λισης λόγω μητρότητας μέχρι και δυο χρόνια κατά τα πρώτα έξι χρόνια της ηλικίας 

κάθε παιδιού θα θεωρείται περίοδος ασφάλισης. Αλλά θα έλθει ίσως η ώρα που θα 

πρέπει να εισηγηθούμε στην κυβέρνηση και όταν αυτή η μητέρα που έχει τα παιδιά 

εργάζεται ταυτόχρονα, να έρχεται το κράτος να καταβάλλει τις δικές της τις 

εισφορές, ως αναγνώριση της δικής της ειδικής συνεισφοράς στην κοινωνία. 

Πρέπει επίσης να μνημονευθεί και να αναφερθεί και το γεγονός ότι δυο φορές 

το χρόνο θα γίνεται τιμαριθμική αναπροσαρμογή των συντάξεων. Είναι κάτι το 

οποίο αξίζει να μνημονευθεί εις έπαινον των συντακτών του νομοθετήματος, διότι 

εξανεμίζεται η πενιχρά σύνταξη, όταν επακολουθεί το βάρος που δημιουργεί ο τιμά

ριθμος στο πενιχρό εισόδημα του συνταξιούχου. Παραμένει όμως, κύριε Πρόεδρε, 

σίγουρα προς επίλυση -και θα το αναφέρω μόνο επιγραμματικά- το ότι οι συντάξεις 

που δίδονται σήμερα είναι συντάξεις ανεπαρκείς. Δεν είναι του παρόντος να εξαντ

λήσουμε το θέμα αυτό, αλλά θα το επισημάνουμε, ούτως ώστε ο κυβερνητικός 

φορέας, η κυβερνητική εξουσία, η οποία μόνο έχει το δικαίωμα δυνάμει του συντάγ

ματος με νομοσχέδια να προβαίνει σε τέτοιες αναπροσαρμογες, να το έχει υπόψη ότι 
δεν είμεθα ικανοποιημένοι από το ύψος των συντάξεων. 

Η κάλυψη της οικοκυράς επίσης πρέπει να τύχει μερίμνης. Πληροφορούμαι με 

πολλή ε1Jχαρίστηση ότι υπάρχει έτοιμο νομοσχέδιο για το σκόπό αυτό. Ακόμα θα 
πρέπει ν& δοθεί μεγαλύτερη μέριμνα για τα πρόσωπα με ει~ικές ανάγκες. 

Όσον αφορά τ,ο νομοθέτημα του συνάδελφου κ. Γεωργίου, εγώ δε, θα είχα 

κανένα δισταγμό να το ψηφίσω, αλλά δε δικαιούμεθα να το ψηφίσουμε. Είναι νομο
θέτημα, είναι πρόταση νόμου, που γίνεται κατά παράβαση του άρθρου 89 του 
συντάγματος και έτσι παραμένει μόνο θεωρητική η ενασχόλησή μας εδώ με το θέμα 
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τούτο, εφόσον μόνο οι Υπουργοί ή η κυβέρνηση, το Υπουργικό Συμβούλιο, μπορούν 

να καταθέσουν νομοθετήματα τέτοιου είδους. Σίγουρα όμως επέστη ο χρόνος αυτή η 

ευημερία η οποία παρουσιάζεται στον τόπο αυτό, με τα δέκα χιλιάδες δολάρια κατά 

κεφαλή εισόδημα, να επεκταθεί σ' εκείνους που έχουν ανάγκη. Πρέπει να γίνει μια 

δικαιότερη κατανομή αυτού του πλούτου μεταξύ εκείνων που δεν έχουν και εκείνων 

που έχουν τόσα πολλά, cοστε να μην ξέρουν πόσα έχουν. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κ ύριε Ευσταθίου, επειδή εγείρατε ένα θέμα που αφορά τους δημόσιους υπαλ

λήλους, το να έχουν δηλαδή και αυτοί το δικαίωμα να παρατείνουν την εργασία 

τους μέχρι το εξηκοστό τρίτο έτος, βεβαίως δεν περιλαμβάνεται αυτό στο παρόν 

νομοσχέδιο . Εκείνο που μπορcο να πληροφορήσω το Σcομα είναι ότι κατά τη συζή

τηση στο Εργατικό Συμβουλευτικό Σcομα εξεφράσθη και ετέθη η ιδέα να υπάρξουν 

διαδικασίες με την αρμόδια συνδικαλιστική οργάνωση και το κράτος προς αυτή την 

κατεύθυνση. 

Τιορα , ποιες θα είναι τελικά οι ρυθμίσεις, είναι κάτι που αφορά τις αρμό

διες ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Ευχαριστcο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αναφορικά με την ουσία της πρότασης του κ. Γεωργίου, 

ανεξάρτητα από το αν είναι συνταγματική ή αν δεν είναι, το θέμα της συνταξιοδό-

_ τησης στα εξήντα χρόνια για τους εργαζόμενους κάτω από βαριές ή ανθυγιεινές 
συνθήκες χρονολογείται. Ίσως να έχει δέκα χρόνια που εκκρεμεί αυτό το αίτημα. 

Τοποθετείται κατ' επανάληψη. Και εμείς δε θα είχαμε καμιά ένσταση και στην ουσία 

του θέματος να συμφωνήσουμε και στους τύπους, ώστε να βρεθεί η κατάλληλη οδός 

για να ψηφιστεί. Πλην όμως υπάρχουν δυο προβλήματα τα οποία μας αναγκάζουν 

να αναζητήσουμε, όπως είπε ο συνάδελφος ο κ. Πρέντζας, μια άλλη οδό, για να 

ικανοποιήσουμε αυτό το αίτημα. Το ένα, που είναι πολύ ουσιαστικό, είναι ο καθορι

σμός των επαγγελμάτων, τα οποία μπορούν να μπουν κάτω από τον τίτλο "ανθυ

γιεινά" ή "βαριά". Αναφέρατε εσείς τέσσερα-πέντε επαγγέλματα. Ανέφερε κάποιος 

άλλος συνάδελφος μερικά άλλα. Εδώ μπορούν να υπαχθούν και οι λιμενεργάτες και 

ας μη μας σοκάρει ίσως το ψηλό εισόδημα που απολαμβάνουν αυτοί οι άνθρωποι. 

Μπορούν να μπουν και οι οδηγοί φορτηγών ή υπεραστικών ταξί και πολλά άλλα 

επαγγέλματα ... 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Και οι Βουλευτές, κύριε συνάδελφε. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Τούτο το είπατε εσείς. 

(Γέλια) 

Ιδιαίτερα όμως ελλοχεύει ο κίνδυνος αυτοί που είναι στις παραμεθόριες 

περιοχές των βαριών επαγγελμάτων συνεχώς να προβάλλουν το αίτημα για εισδοχή 

τους κάτω από αυτό τον τίτλο. 

) Ι 
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Το δεύτερο είναι το κόστος, το οποίο είναι αυτή τη στιγμή όχι ίσως απαγορευ

τικό, αλλά αρκετά σημαντικό, για να μπορέσει πράγματι το σύστημα να δουλέψει 

και η ωφέλεια που θα προσφέρει να μην εξανεμίζεται, αν θέλετε, με το επιπλέον 

κόστος που θα έχουν οι υπόλοιποι εργαζόμενοι, για να απολαύσουν αυτοί οι 

άνθρωποι σύνταξη από τα εξήντα τους. 

Γι' αυτό εμείς πιστεύουμε ότι η λύση που προτείνεται σήμερα με έναν τρόπο 

λύει μια σειρά από προβλήματα. Όχι μόνο το πρόβλημα της ηλικίας, αλλά και μια 

σειρά από άλλα παρεμφερή προβλήματα, τα οποία προσθέτουν ουσιαστικά στην 

ηλικία. Εμείς θεωρούμε αυτή τη σημερινή ρύθμιση το πρώτο βήμα, με στόχο τα 

εξήντα χρόνια να είναι το όριο, το δικαίωμα συνταξιοδότησης για όλους τους εργα

ζόμενους, με περιθ(οριο να μένει κάποιος στην εργασία του, αν το θέλει, ως τα 

εξήντα πέντε ή ως τα εξήντα οκτιο. 

Άρα υπ' αυτή την έννοια σήμερα ψηφίζουμε αυτό το νομοσχέδιο και υπ' αυτή 

την έννοια βλέπουμε αυτή την πολύ σημαντική πρόοδο που συντελείται στο χ(ορο 

του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Γι' αυτό, κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι η 

σημερινή μέρα είναι πολύ σημαντική για τη Βουλή των Αντιπροσώπων και θεωρώ 

ότι αυτή η Βουλή πρέπει να νιώθει περήφανη που ψηφίζει σήμερα αυτό το νομο

σχέδιο. Είναι πολύ σημαντικός σταθμός στη βελτίωση των ωφελημάτων για τους 

ασφαλιζόμενους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ανδρέας Γεωργίου παρακαλ(Ο. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, το θέμα το οποίο τίθεται είναι ότι αυτή η πρόταση νόμου 

εκκρεμούσε από την προηγούμενη Βουλή. Και επειδή υπήρχε καθολικότατη αντίθ.εση 

στην ψήφισή της από πλευράς κυβέρνησης και η Βουλή δεν προχώρησε στο να την 

εξετάσει και να την ψηφίσει, διότι συνεπήγετο κάποιο κόστος, όχι ψηλό, έμεινε και 

φθάσαμε ως εδώ σήμερα, με αποτέλεσμα αντί της πρότασης νόμου να έχουμε 

ενώπιόν μας κάτι το οποίο συνεπάγεται πολύ μεγαλύτερο κόσfQς. Δηλαδή ο λόγος 
για τον οποίο δεν επροωθείτο ήταν το κόστος και τώρα έχουμε ενώπιόν μας κάτι 

που συνεπάγεται πολύ μεγαλύτερο κόστος! 

Πρέπει να πούμε ότι η πολιτική του Δημοκρατικού Συναγερμού έίναι πράγ
ματι η συνταξιοδότηση όλου του πληθυσμού στο εξηκοστό έτος της ηλικίας του. 

Όσον αφορά το 3% που ανεφέρθη από τον κ. Κουκουμά, αυτό, vgL, είναι 

πραγματικότητα, αν μιλούμε για σύνταξη στο εξηκοστό έτος όλου του πληθυσμού. 

Δε μιλούμε για τα βαριά και ανθυγιεινά επαγγέλματα,. Είναι ελάχιστο το κόστος το 

οποίο συνεπάγεται. Και το θέμα της αντισυνταγματικότητας, σε εισαγωγικά, το 

έχουμε υπόψη μας, αλλά αυτό, όπως είπα και στην αρμόδια Επιτροπή, ήμουν 

έτοιμος να το συζητήσω. Επίσης μΠbρούσαν οι ίδιοι οι εργαζόμενοι, τους οποίους 

αφορά η πρόταση νόμου, να πληρώνουν από μόνοι τους το εκατό τοις εκατό της 

επιπρόσθετης εισφοράς, για να καλυφθεί το όλο κόστος. 

Ε;τικαλούμαστε σήμερα το ότι δεν έγινε σχετική μελέτη. Όμως είναι διότι 

ακριβώς υπήρχε αντίδραση στην ψήφιση της πρότασης νόμου που δεν επροωθείτο 

οποιαδήποτε μελέττι ή αυτή η πρόταση νόμου στη Βουλή. 

Επομένως επαναλαμβάνω ότι, τουλάχιστον προσωπικά, εμμένω σ' αυτή την 

πρόταση νόμου και θέλω να τεθεί σε ψηφοφορία. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Με όλο το θάρρος, κύριε Πρόεδρε, και εκφράζοντας την ανησυχία πιστεύω του 

συνόλου, αν συνεχίσουμε να συζητούμε το θέμα, θα φθάσουμε στο όριο της 

συνταξης! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μερικοί τουλάχιστον θα φθάσουν το όριο! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Γι' αυτό θα παρακαλούσα να θεωρηθεί εξαντληθέν το θέμα. Να γίνει η ψηφο

φορία, κύριε Πρόεδρε, και ό,τι ήθελε προκύψει από την ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω ότι έχουμε φθάσει στο τέλος της συζήτησης. Επειδή ο κ. Γεωργίου 

αισθάνεται πολύ έντονα στο θέμα που ήγειρε, θα ήθελα να μου επιτραπεί να πω δυο 

λόγια. 

Υπήρξε αντίδραση, λέει, στο αίτημα το οποίο υπέβαλε ο ίδιος για συνταξιοδό

τηση στο εξηκοστό έτος για τα σκληρά επαγγέλματα. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Από την κυβέρνηση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Από την κυβέρνηση, εντάξει. Θα πω ότι η όλη συζήτηση πριν από τρία χρόνια 

περίπου, με βάση τα αιτήματα των συνδικαλιστικισν οργανισσεων, ξεκίνησε ακριβώς 

με βάση το θέμα των ανθυγιεινών και σκληρισν επαγγελμάτων και των γυναικισν. 

Στην πορεία απεδείχθη ότι αυτό το πράγμα δεν μπορούσε να γίνει. Συνεπώς δεν 

είναι θέμα αντίστασης ή απόρριψης. Είναι τα ίδια τα πράγματα που έδωσαν αυτό το 

αποτέλεσμα. 

Εν πάση περιπτώσει, νομίζω ότι εδώ που είμαστε θεωρείται ότι έχει εξαντ

ληθεί το θέμα. Θα προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου και θα 

φροντίσω να θέσω ξεχωριστά υπό έγκριση εκείνα τα άρθρα τα οποία σχετίζονται με 

το ύψος της εισφοράς. Και δεν είναι μόνο το 3 και το 5. Είναι και το 4 και το 6. 
Όλα αυτά έχουν κάποια σχέση, έμμεση ή άμεση, με το θέμα της αύξησης των 

εισφορών. Συνεπώς θα φροντίσουμε ώστε αυτά τα άρθρα να τεθούν μαζί για 

ψήφιση. 

Παρακαλώ το Γραμματέα να προχωρήσει στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχε

δίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

πρωΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου . Άρθρο 4. 

Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου . Άρθρο 5. 

Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου . Άρθρο 6. 
ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Αυτά τα άρθρα, επαναλαμβάνω, σχετίζονται με το θέμα της αύξησης των 

εισφορών. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ για τα άρθρα από το 3 μέχρι και το 6; 
ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1 Ο αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Τα άρθρα από το 3 μέχρι και το 6 εγκρίνονται με 27 ψήφους υπέρ, καμιά 
εναντίον και 10 αποχές. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου. Άρθρο 7. 

Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου. Άρθρο 8. 

Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου. Άρθρο 9. 

Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου. Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 7 μέχρι και το 10 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα από το 7 μέχρι και το 10 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου. Άρθρο 11. 

Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου. Άρθρο 12. 

Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου. Άρθρο 13. 

Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου. Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

. Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 11 μέχρι και το 14 εγκριθούν; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει ένσταση. Απλώς θέλω να ρωτήσω αν θα τεθεί σε 

ξεχωριστή ψηφοφορία η πρόταση νόμου. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Βεβαίως. 

Αφού δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 11 μέχρι και το 14 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 36Α του βασικού νόμου. Άρθρο 15. 

Τροποποίηση του άρθρo~ 37 του βασικού νόμου. Άρθρο 16. 

Τροποποίηση του άρθρου 38 του βασικού νόμου. Άρθρο 17. 

Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου. Άρθρο 18. 

Τροποποίηση του άρθρου 56 του βασικού νόμου. Άρθρο 19: 

Τροποποίηση του άρθρου 61 του βασικού νόμου. Άρθρο 20. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 15 μέχρι και το 20 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα από το 15 μέχρι και το 20 εγκρίνονται. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 72 του βασικού νόμου. Άρθρο 21. 

Τροποποίηση του Τέταρτου Πίνακα του βασικού νόμου. 'Αρθρο 22. 

Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 23. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 21 μέχρι και το 23 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα από το 21 μέχρι και το 23 εγκρίνονται. 

Παρακαλώ τη Γραμματέα να προβεί στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροπο-

ποιητικός) Νόμος του 1992. . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Υπάρχει ομοφωνία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Τιόρα θα θέσουμε σε ψηφοφορία την πρόταση νόμου, η οποία έχει κατατεθεί 

από τον κ. Ανδρέα Γεωργίου και, ό}tως έχει εξηγηθεί μέχρι τώρα ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέμα διαδικασίας. Διερωτώμαι μήπως δεν μπορούμε να εξετά

σουμε αυτή την πρόταση νόμου, διότι ήδη ψηφίσαμε νόμο περί Κοινωνικών Ασφαλί

σεων. Θα τον τροποποιήσουμε σε πέντε λεπτά; Υπάρχει ήδη στον Κανονισμό 

σχετική πρόνοια. Νομίζω ο έντιμος Πρόεδρος της Επιτροπής ξέρει. Τι λέει, κύριε 

Πρόεδρε; Νομίζω ότι υπάρχει κάποιο κώλυμα. 
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Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Υπάρχει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Ευσταθίου, επειδή αυτή η πρόταση νόμου έχει εξεταστεί ταυτόχρονα με 

το νομοσχέδιο και η Έκθεση της Επιτροπής είναι κοινή, έχω την εντύπωση ότι και 

τα δυο σχέδια νόμου πρέπει να τεθούν σε ψηφοφορία. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Αίρω την ένστασή μου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Για να ξέρουμε, κύριε Πρόεδρε, τι ψηφίζουμε. Η μελέτη η οποία έγινε και περι

λήφθηκε στην εισηγητική. έκθεση σχετικά με το κόστος, τα 13 εκατομμύρια δηλαδή, 
περιλαμβάνει και αυτό που είναι στην πρόταση νόμου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δεν το περιλαμβάνει. Άρα δεν ξέρουμε τι ψηφίζουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι. Εν πάση περιπτώσει, νομίζω ότι επί του θέματος υπήρξε αρκετή συζή

τηση. Θα δ(οσω την ευκαιρία στον κ. Ανδρέα Γεωργίου να πει ό,τι θέλει, προτού το 

θέσω σε ψηφοφορία. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Όχι, είναι εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επομένως τίθεται σε ψηφοφορία η πρόταση νόμου, η οποία επαναλαμβάνω 

πως έχει εξεταστεί σε συνάρτηση με το νομοσχέδιο. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης αυτής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

22 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Η πρόταση νόμου απορρίπτεται με 22 ψήφους εναντίον, 11 ψήφους υπέρ 
και 5 αποχές. 

Το υπ' αριθμό 3 θέμα στην ημερήσια διάταξη, που είναι ''Ο περί Συμπληρωμα
τικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 31) του 1992", αποσύρεται από την Εκτελεστική 
Εξουσία. 

Προχωρούμε στα επόμενα θέματα, τα υπ' αριθμό 4 και 5, που έχουν κοινή 
Έκθεση και που είναι "Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστcoσεως (Ταμείο 

Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 5) του 1992" και "Ο περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 34) του 1992". Παρακαλ(ο τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση της 

Επιτροπής στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΡΟΥ

ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 1. ''Ο ΠΕΡΙ 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 34) ΤΟΥ 1992" 
ΚΑΙ 2. "Ο ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ 

(Τ ΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ) ΝΟΜΟΣ 

(ΑΡ. 5) ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών 'και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 
πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 Νοεμβρίου 
1992. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ
γείου Οικονομικών. 

Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του πάγιου ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ί250.000 και η διάθεσή του για 

την κάλυψη του μέρους της πρόσθετης δαπάνης για μεταφορικά μαθητών που κατα

βάλλονται από πιστώσεις του Τακτικού Προϋπολογισμού του 1992. 

Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων ποσού fl60.000 
και η διάθεσή του για την κάλυψη του μέρουξ της πρόσθετης δαπάνης για μεταφο

ρικά μαθητών που καταβάλλονται 'από πιστώσεις του Προϋπολογισμού του Ταμείου 

Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων. 

Σύμφωνα με το Σχέδιο Μεταφοράς Μαθητών, ορισμένες κατηγορίες μαθητών, 

όπως είναι οι πρόσφυγες, τα παιδιά αγνooυ~ίένων, τα παιδιά πολύτεκνων οικογε
νειών, οι μαθητές εκπαιδευτικών περιφερειών που κατοικούν σε ακτίνα πέραν των 

δύο μιλίων από τα σχολεία τους κ.ά., δικαιούνται δωρεάν μεταφορά. 
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Οι δαπάνες για την κάλυψη των μεταφορικιόν των μαθητιόν καλύπονται 

ανάλογα με την περίπτωση από πιστιόσεις του Τακτικού Προϋπολογισμού ή του 

προϋπολογισμού του ΤΑΕΠ. Επειδή οι πιστιόσεις που εγκρίθηκαν στους προϋπολο

γισμούς του 1992 δε θα επαρκέσουν για την κάλυψη των πραγματικιόν αναγκιόν 
λόγω της αύξησης των κομίστρων και του αριθμού των δικαιούχων μαθητών, παρί

σταται ανάγκη έγκρισης των πιο πάνω ζητούμενων συμπληρωματικών πιστιόσεων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού θεωρεί ότι 

το όλο σχέδιο μεταφοράς μαθητών χρειάζεται ριζική επανεξέταση, γι' αυτό και όλες 

οι ενδιαφερόμενες υπηρεσίες θα πρέπει να συνεργαστούν και να καταλήξουν σε ένα 

πιο ορθολογιστικό σχέδιο μεταφοράς μαθητών, το οποίο κυρίως να αποφεύγει την 

άσκοπη πολυμεταφορά μαθητιόν εκεί που μπορεί να γίνουν πιο πρακτικές και περισ

σότερο οικονομικές διευθετήσεις. 

Η Κοινοβουλέυτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, παρά το 
γεγονός ότι θεωρεί επιβεβλημένη την επανεξέταση του όλου Σχεδίου από την κυβέρ

νηση σύμφωνα με την πιο πάνω εισήγησή της, προτίθεται εντούτοις στο στάδιο αυτό 

να εισηγηθεί την ψήφιση και των δύο υπό συζήτηση νομοσχεδίων, για να μην επηρεα

στεί η διακίνηση των μαθητών, μέχρις ότου αναθεωρηθεί το πιο πάνω Σχέδιο. 

Με βάση τα πιο πάνω, η Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση 

και των δύο υπό συζήτηση νομοσχεδίων σε νόμους, αφού προηγουμένως τροποποιη

θούν οι τίτλοι τους, ώστε να αναφέρονται ως ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολο

γισμού Νόμος (Αρ. 33) του 1992" και "Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστιόσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 6) 
του 1992'Ό 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλώ τη Γραμματέα 

να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του πρώτου νομοσχεδίου, η οποία θα γίνει με την 

ανάγνωση των πλαγιοτίτλων και των αριθμών των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού f250.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 3, μαζί με τον Πίνακα, 
εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 3, μαζί με τον 
Πίνακα, εγ~ρίνoνται. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει με 

την ανάγνωση του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 33) του 1992. 

J 
ι 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στην ψήφιση του δεύτερου νομοσχεδίου . Παρακαλιο τη Γραμ

ματέα να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα γίνει με την 

ανάγνωση των πλαγιοτίτλων και των αριθμιον των άρθρων μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπι

σθέντων και Παθόντων ποσού ί 160.000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 
31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας . Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 3, μαζί με τον Πίνακα, 
εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 3, μαζί με τον 
Πίνακα, εγκρίνονται. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει με 

την ανάγνωση του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 6) 
του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Προτού προχωρήσουμε στο επόμενο θέμα, έχει κατατεθεί μια πρόταση νόμου 

από τρία κόμματα, το Δημοκρατικό Συναγερμό, το Δημοκρατικό Κόμμα και την 

ΕΔΕΚ. Πρόκειται για πρόταση νόμου που τροποποιεί τον περί Τουρκοκυπριακιον 

Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμο του 199Ι. 

Η παρούσα πρόταση νόμου κατατέθηκε και ζητείται να κηρυχθεί επείγουσα, 

για να συζητηθεί στη σημερινή συνεδρία. Δεν ξέρω αν έχει κυκλοφορήσει σε όλους 

τους Βουλευτές η παρούσα πρόταση νόμου ή αν πρέπει να αναγνωσθεί. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

ΒΟΥ ΛΕΥΤΕΣ ΑΚΕΛ : 

Δεν επιτρέπεται να κυκλοφορήσει. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι να παραπέμψετε το θέμα στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Εσωτερικών η οποία να συνέλθει τώρα, διαρκούσης της συνεδρίας της 

ολομέλειας, για να ετοιμάσει την Έκθεση προς το Σώμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: . 
Διερωτιομαι αν πρέπει να διαβαστεί απλώς απ' εδώ η πρόταση νόμου. Είναι 

λογικό να διαβαστεί, για να ξέρουμε περί τίνος πρόκειται. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Να αναγνωστεί ο τίτλος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι, κύριε Ιεροδιακόνου, ότι θα υπάρξει ψηφοφορία -πιθανό να 

υπάρξει ψηφοφορία- κατά πόσο είναι επείγον το θέμα ή όχι. Συνεπιος, για να μπορεί 

ο καθένας να ψηφίσει, θα πρέπει να ξέρει περί τίνος πρόκειται. Αυτή είναι η γνώμη 

μου. Συνεπώς, θα ήθελα να διαβάσω την πρόταση νόμου. 

ΝΟΜΟΣ ΠΟΥ ΤΡΟΠΟΠΟΙΕΙ ΤΟΝ ΠΕΡΙ ΤΟΥΡΚΟΚΥΠΡΙΑΚΩΝ ΠΕΡΙΟΥΣΙΩΝ 

(ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΚΑΙ ΑΛΛΑ ΘΕΜΑΤΑ) (ΠΡΟΣΩΡΙΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ) ΝΟΜΟ 

ΤΟΥ 1991. 

Συνο;ττικός 

τ(τλος. 

139 του 1991. 

Τροποπο(ηση 

του άρθρου 6 

του βασικού 

νόμου. 

1. Ο παριον Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τουρκοκυπριακών Περιου
σιών (Διαχείριση και Άλλα θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1992 και θα διαβάζεται μαζί με τον περί τουρκο
κυπριακιον Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές 

Διατάξεις) Νόμο του 1991 (που στο εξής θα αναφέρεται ως "ο βασικός 
νόμος") και ο βασικός νόμος και ο παρών Νόμος θα αναφέρονται μαζί 

ως οι περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα θέματα) 

(Προσωρινές Διατάξεις) Νόμοι του 1991 και 1992. 

2. Το άρθρο 6 του βασικού νόμου τροποποιείται με τη διαγραφή από 

την πριοτη παράγραφο αυτού των λέξεων "υπεύθυνων προσώπων που 

διορίζονται από τον ίδιο και είναι υπόλογα σε αυτόν" (δεύτερη και τρίτη 

γραμμή) και την αντικατάστασή τους με τις λέξεις "δημόσιων υπαλ

λήλων-". 

Αυτή είναι η τροποποίηση που προτείνεται και ζητείται να κηρυχθεί το θέμα 

επείγον. 

Υπάρχει ένσταση το θέμα να κηρυχθεί επείγον; 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εμείς, χωρίς να έχουμε οτιδήποτε στο χέρι μας, χωρίς να 

ξέρουμε περί τίνος πρόκειται, χωρίς να ξέρουμε για ποιο νόμο γίνεται λόγος, 

μπορούμε να δεχτούμε αυτό το πράγμα να κηρυχθεί επείγον; Νομίζουμε ότι δεν 

είναι αρκούντως επαρκείς οι δικαιολογίες για να κηρυχθεί το θέμα επείγον, γι'αυτό 

εμείς δε δεχόμαστε να κηρυχθεί επείγον. Ευχαρίστως να συζητηθεί στην Επιτροπή 

και, αν έχει το χαρακτήρα του επείγοντος, να αξιολογηθεί στην Επιτροπή και να 

έρθει την επόμενη Πέμπτη να το δούμε. 

Αλλά, έτσι δε νομίζω ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Διερωτώμαι ' αν μπορεί να σταλεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτε

ρικών και να επανέλθει στην επόμενη συνεδρία της Βουλής. 

Ναι, ο κ. Μιχαηλίδης. 
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ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η εισήγηση του κ. Πουργουρίδη να συνέλθει η Κοινοβουλευ

τική Επιτροπή Εσωτερικών και να συζητήσει το θέμα τιόρα προϋποθέτει ότι η 

πρόταση νόμου που κατατέθηκε πρέπει να χαρακτηριστεί επείγουσα από την πλειο

ψηφία των παρόντων Βουλευτών. Γι' αυτό νομίζω διαδικαστικά θα πρέπει να γίνει 

ψηφοφορία, να κηρυχθεί η πρόταση νόμου επείγουσα, να συνέλθει στη συνέχεια η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικιόν, να επανέλθουμε στο Σώμα και να το συζη

τήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Μιχαηλίδη, ασφαλιός αυτή είναι η διαδικασία. Απλώς διερωτήθηκα 

κατά πόσο θα μπορούσαμε να αντιμετωπίσουμε το θέμα μ' αυτό τον τρόπο και να 

επανέλθει για συζήτηση την προσεχή Πέμπτη. Επομένως, εφόσον υπάρχει επιμονή 

από τους Βουλευτές των τριών κομμάτων, θα θέσω το θέμα σε ψηφοφορία. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του να κηρυχθεί επείγουσα η παρούσα πρόταση νόμου; 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέμα διαδικασίας. Το άρθρο του Συντάγματος είναι καθαρό 

και μιλά περί νομοσχεδίων ή προτάσεων νόμου εισαγομένων στη Βουλή. Αν 

θεωρείται η διά του στόματος και διά του ψιθύρου μεταβιβαζόμενη πρόταση προς το 

Προεδρείο ότι αποτελεί πρόταση νόμου, αυτό το πράγμα είναι άνευ προηγουμένου. 

Η κανονική διαδικασία είναι να κατατεθεί η πρόταση νόμου στη Βουλή. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Ήδη κατατέθηκε. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Την καταθέσατε και τη βάλετε στην τσέπη σας, συνάδελφοι! Κανείς εκ των 

Βουλευτών απέναντί σας δεν είναι γνώστης αυτής της πρότασης και νομίζω ότι 

μετατρέπουμε τη Βουλή σε οτιδήποτε άλλο εκτός από Νομοθετικό Σώμα! 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέμα διαδικασίας. Εμείς δε θεωρούμε την αναφορά από τον 

Πρόεδρο της Βουλής ψίθυρο από τον ένα στον άλλο, αλλά θεωρούμε ότι σωστά ο 

Προεδρεύων σήμερα του Σώματος έχει αντιληφθεί ότι υπήρξε κατάθεση και ζήτησε 

την άποψη του Σώματος. Όντως κατατέθηκε η πρόταση νόμου, έχει υπογραφεί από 

τους Βουλευτές των τριών κομμάτων και αυτή τη στιγμή τίθεται σε ψηφοφορία με 

βάση τη διαδικασία, σύμφωνα με τον Κανονισμό και το Σύνταγμα, το επείγον του 

θέματος. Αν ο κ. Αγαπίου θέλει να τη δει και εγγράφως ενώπιόν του, είναι θέμα 

κλητήρων και κυκλοφορίας. Αλλά ούτε διά ψιθύρου κατατέθηκε ούτε από τον ένα 

στον άλλο. Κατατέθηκε στη Γραμματεία της Βουλής, η οποία στη συνέχεια την έδωσε 

στον Πρόεδρο του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Λάκης Θεοδούλου. 

Λ. ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

Θεμα διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. Εγώ δε θέτω θέμα σεβασμού έναντί μας, 
αλλά θέτω θέμα σεβασμού και τάξης έναντι της Βουλής. Εμείς, κύριοι συνάδελφοι, 

δεν έχουμε πάρει αυτό το κείμενο. Παρακαλούμε τουλάχιστο να το πάρουμε, να το 

διαβάσουμε, να δούμε τι προνοεί, διότι δε νομίζω ότι μπορεί να υποστηριχτεί από 
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οποιοδήποτε ότι μια ανάγνωση από τον Προεδρεύοντα της Βουλής είναι επαρκής, 

για να μπορέσουμε να δούμε πραγματικά το νόημα και το περιεχόμενο. Δεν έχουμε 

ένσταση να το συζητήσουμε, αν η πλειοψηφία θέλει, αλλά εν πάση περιπτώσει πρέπει 

να έχουμε γνώση του τι αποφασίζουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ακριβώς αυτή είναι η διαφορά του κατεπείγοντος από ένα νομοσχέδιο που 

ακολουθεί τη συνηθισμένη διαδικασία. Παρά ταύτα και το κατεπείγον παραπέμπεται 

στην Επιτροπή, στην οποία φυσικότατα και θα εκπροσωπηθείτε. Θα έχετε την 

ευκαιρία να πληροφορηθείτε, να τοποθετηθείτε και θα γίνει επίσης Έκθεση και φυσι

κότατα μπορείτε, προτού τοποθετηθείτε, να ενημερώσετε τα μέλη της κοινοβουλευ

τικής σας ομάδας. Αυτή είναι η διαδικασία του κατεπείγοντος. Έτσι είναι. 

Α. XPI~ΤOY: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι λογικά αυτά που λέει ο κ. Αναστασιάδης, αλλά, για να 

έχεις μια άποψη για το αν ένα πράγμα είναι επείγον ή δεν είναι επείγον, πρέπει να 

ξέρεις περί τίνος πρόκειται, τουλάχιστο στοιχειωδώς. Αυτή τη στιγμή κανένας από 

εμάς δεν ξέρει καν το αντικείμενο, για να πει, ναι, είναι επείγον ή δεν είναι επείγον. 

Λέω ότι, έστω για σκοπούς ολίγου σεβασμού, πιθανό θα έπρεπε να το έχουμε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε. Έχει δίκαιο ο κ. Χρίστου. Νομίζω να γίνει 

ένα διάλειμμα, δοθέντος του ότι η πλειοψηφία θεωρεί ότι είναι επείγον. Ένα 

διάλειμμα δεκαπέντε λεπτών ή μισής ώρας, όποιος αναγκαίος χρόνος απαιτείται να 

δοθεί. Βεβαίως αυτό είναι σωστό και δίκαιο, όπως θίγεται από τον κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Να συνεχίσει η διαδικασία. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δηλαδή να δοθεί το κείμενο στους συναδέλφους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

Δυνάμεις, για να κρίνουν κατά πόσο σ' αυτό το σημείο είναι απόλυτα δικαιολογη

μένη η θέση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤ ΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, γνωρίζουμε τη διαδικασία του κατεπείγοντος και δεν είναι η 

πρώτη φορά που έχει παρουσιαστεί τέτοιο νομοθέτημα. Έχει δίκαιο ο κ. Χρίστου να 

λέει ότι πρέπει να διανεμηθεί το κείμενο αυτό. Να κάνετε μια αναπροσαρμογή της 

κατάθεσης των διάφορων προτάσεων, όπως γίνεται συνήθως, να διανεμηθεί σε όλα 

τα μέλη, να συνέλθει έκτακτα η Επιτροπή Εσωτερικών κατά τη διάρκεια της διαδι

κασίας, για να μη χάνουμε και χρόνο, και στο τέλος να γίνει ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, από ώρα είναι που ζητώ το λόγο, αλλά φαίνεται ότι δε με 

είχατε δει. Εδώ ακριβώς υπάρχουν δυο σημεία: Το πρώτο είναι ότι αυτό είναι θέμα 

της Επιτροπής Προσφύγων και 'κακώς αγνοείται αυτή η Επιτροπή. Ήδη στην 
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ημερήσια διάταξή της υπάρχει θέμα που αφορά τα τουρκοκυπριακά και θα συζη

τηθεί την ερχόμενη Τετάρτη στην Επιτροπή. Συνεπώς, αυτό είναι το πρώτο το οποίο 

ήθελα να εγείρω. Το δεύτερο είναι ότι μέσα σε δεκαπέντε λεπτά δεν υπάρχει η δυνα

τότητα να προστρέξεις στη βασική νομοθεσία, της οποίας κάποιες λέξεις χρειάζεται 

να αλλαχθούν και οι οποίες ενδεχομένως να αλλοιώνουν την ουσία και τη σημασία 

ολόκληρου του περιεχομένου του θέματος της ένταξης νέων προσώπων σ' αυτή την 

υπηρεσία. Και πρέπει να τονίσω εδώ το εξής: Αν το θέμα είναι όπως το έχω αντιλη

φθεί από τη σύντομή σας ανάγνωση, θα έλεγα ότι τείνει -και αυτό θα πρέπει να ελεγ

χθεί και θα πρέπει να δοθεί ο αναγκαίος γι' αυτό χρόνος- να αποκλείσει αυτό το 

φορέα των τουρκοκυπριακών περιουσιιον από του να δουλέψει, γιατί ήδη είναι εκτι

μημένο ότι αυτός ο φορέας δεν έχει σωστό προσωπικό. Συνεπώς, γι' αυτό το λόγο 

πιστεύω ότι πρέπει να μας δοθεί ο αναγκαίος χρόνος για μελέτη αυτού του θέματος 

και για τοποθέτηση στο αν είναι επείγον η όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Η κ. Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σέβας, αυτό το θέμα δεν είναι της Επιτροπής 

Προσφύγων. Είναι της Επιτροπής Εσωτερικών, παρόλο που τα τουρκοκυπριακά 

είναι στην Επιτροπή Προσφύγων, γιατί είναι θέμα προσωπικού. Δεύτερο, η 

πρακτική αυτή ακολουθήθηκε και άλλες φορές. Όταν ένα θέμα είναι επείγον, διακό

πτει τη λειτουργία της η Βουλή, ενημερώνονται όλοι οι Βουλευτές και ταυτόχρονα 

συνεδριάζει η αρμόδια Επιτροπή, ετοιμάζεται η Έκθεση και ψηφίζεται ή καταψηφί

ζεται το επείγον νομοσχέδιο. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αυτό που έχουμε μπροστά μας είναι αν κρίνουμε επείγον ή όχι 

,το νομοσχέδιο. Μόνο γι' αυτό το λόγο είναι που γίνεται η εισήγηση για διακοπή και 

όχι για να δούμε αν είναι καλό ή κακό το προτεινόμενο νομοθέτημα. Ως εκ τούτου 

παρακαλώ να θεωρηθεί η συζήτηση τερματισθείσα, να δώσουμε δέκα λεπτά ή ένα 

τέταρτο καιρό στην Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ να κάμει τις διαβουλεύσεις 

της και να αποφασίσει αν το θεωρεί και εκείνη επείγον ή όχι, για να προχωρήσουμε 
στην ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Νομίζω, κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να κάνουμε διακοπή δεκαπέντε λεπτών και 

θα επανέλθουμε επί του θέματος. .. 

ΒΟΎΛΕΎΤΗΣ: 

Πρώτα να μας διανεμηθεί η Έκθεση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Εν τοιαύτη περιπτώσει να συνεχίσουμε με τα άλλα θέματα, να ετοιμαστεί και 

να κυκλοφορήσει η Έκθεση και, όταν κυκλοφορήσει, θα διακόψουμε για δεκαπέντε 

λεπτά. 
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Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 6, που 
είναι "Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου (Συμπληρωματική Ιατροφαρμακευτική 

Περίθαλψη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992". Παρακαλώ να κατατεθεί η 
Έκθεση, αν υπάρχει. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 

''ΟΙ ΠΕΡΙ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΙΤΗΡΩΝ ΚΥΠΡΟΥ (ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗ ΙΑΤΡΟ

ΦΑΡΜΑΚΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΘΑΛΨΗ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 

1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

τους πιο πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 Νοεμ
βρίου 1992. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρό-
σωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου. . 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς που εκδίδονται με βάση το άρθρο 21 του περί 
Ελέγχου Σιτηρών Νόμου τροποποιούνται οι Κανονισμοί του Σχεδίου συμπληρωμα

τικής ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης με την κατάργηση της συνεισφοράς των 

μελών/υπαλλήλων της Επιτροπής Σιτηρών που ήταν 1 % και την αύξηση της συνει

σφοράς της Επιτροπής από 2% σε 3%. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 

υπόψη της τη διαβεβαίωση των αρμοδίων ότι ανάλογη πρόνοια υπάρχει και σε παρό

μοια σχέδια άλλων οργανισμών δημόσιου δικαίου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την έγκριση των υπό συζήτηση Κανονισμών, όπως έχουν κατατεθεί από την Εκτελε

στική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση όπως οι εν λόγω Κανονι

σμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι εν λόγω Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι "Οι περί Επιτροπής Σιτηρών 

Κύπρου (Διάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονι

σμοί του 1992". Παρακαλώ να αναγνωσθεί η Έκθεση. 
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟΥ Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 

''ΟΙ ΠΕΡΙ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΙΤΗΡΩΝ ΚΥΠΡΟΥ (ΔΙΑΡΘΡΩΣΗ ΚΑΙ ΟΡΟΙ ΥΠΗΡΕ

ΣΙΑΣ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικιί:ιν και Προϋπολογισμού μελέτησε 
τους πιο πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 Νοεμ
βρίου 1992. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρό
σωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς που εκδίδονται με βάση το άρθρο 21 του περί 
Ελέγχου Σιτηρών Νόμου τροποποιούνται οι Κανονισμοί για τη διάρθρωση και τους 
όρους υπηρεσίας των υπαλλήλων της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου, ιί:ιστε στα θέματα 

των υπηρεσιακών εκθέσεων και αδειών τους να ακολουθούνται, τηρουμένων των 

αναλογιών, οι αντίστοιχες πρόνοιες που ισχύουν για τους δημόσιους υπαλλήλους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικιί:ιν και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκριση των υπό συζήτηση Κανονισμιον, όπως έχουν κατατεθεί από την Εκτελεστική 

Εξουρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, ερωτώ αν υπάρχει ένσταση όπως οι εν λόγω 

Κανονισμοί εγκριθούν. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. Το επόμενο θέμα 
είναι "Οι περί Ασυρμάτου Τηλεγραφίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992". 
Παρακαλώ να διαβαστεί η Έκθεση. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ 

ΓΙΑ ΤΟΥ Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΣΥΡΜΑΤΟΥ 

ΤΗΛΕΓΡΑΦΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Πρόεδρος: 

Ντίνος Μιχαηλίδης, Πρόεδρος 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Ανδρέας Μούσκος 

Ττίμης Ευθυμίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Καζαμίας 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 1 η Δεκεμβρίου 
1992. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, 

των Κυπριακών Αερογραμμών και του Συνδέσμου Εισαγωγέων Τηλεπικοινωνιακού 

Εξοπλισμού. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 6 του 
περί Ασυρμάτου Τηλεγραφίας Νόμου, σκοπείται η αύξηση των τελών που επιβάλλο

νται για την έκδοση οποιασδήποτε άδειας ίδρυσης, εγκατάστασης και λειτουργίας 

σταθμού ασυρμάτου τηλεγραφίας. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής από τους 

κυβερνητικούς αρμοδίους η τελευταία αύξηση στα εν λόγω τέλη έγινε το 1987 και οι 
προτεινόμενες αυξήσεις αναμένεται να αποφέρουν στην κυβέρνηση πρόσθετα έσοδα 

ύψους ί47.000 περίπου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, υιοθετώντας τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμισν και λαμβάνοντας υπόψη 

τη σύμφωνη γνώμη όλων όσων παρευρέθηκαν στη συνεδρία της, ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως κατατέθηκαν από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, ερωτώ αν οι Κανονισμοί αυτοί εγκρίνονται. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα, που είναι ''Ο περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιό

τητας (Καθορισμένα Πρότυπα - Αναθεώρηση Τρίτης Σειράς) Κανονισμός του 1992", 
αποσύρεται από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Αντιλαμβάνομαι ότι έχει κυκλοφορήσει η πρόταση νόμου που έχει κατατεθεί. 

Θα διακόψουμε για δεκεπέντε λεπτά, και εννοώ να είναι δεκαπέντε τα λεπτά, και θα 

επανέλθουμε για να συνεχίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Ώρα διακοπής: 6.18 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 6.51 μ.μ.) 

Συνεχίζουμε τις εργασίες της Βουλής. Έχει κυκλοφορήσει η πρόταση νόμου 

που έχει κατατεθεί προηγουμένως, η οποία προτείνεται να κηρυχθεί επείγουσα. 

Υπάρχουν ομιλητές επί του θέματος αυτού; 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Υπάρχουν αντίθετες απόψεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου, παρακαλώ. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρόλο που είναι διαδικαστικό το θέμα που τίθεται από εσάς, 
εντούτοις αναπόφευκτα, για να μιλήσει κανένας και να τεκμηριώσει τη θέση του, θα 

αναφερθεί και στην ουσία του θέματος. Και αντιλαμβάνομαι ότι ... 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όσο λιγότερο μπορούμε, κύριε Χρίστου. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Δεν είναι θέμα ουσίας, αλλά το αν θα κηρυχθεί επείγον ή όχι. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Για να κηρυχθεί ένα θέμα επείγον, υπάρχει πίσω από τους προτείνοντες μια 

σκέψη, μια προσέγγιση. Για να τεκμηριώσει κανένας την άλλη άποψη, πρέπει κάπως ... 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επί θέματος διαδικασίας, κυρία Κατσελλή; 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, για το αν είναι επείγον ή όχι θα γίνει ψηφοφορία. Στο ζήτημα 

ουσίας θα μιλήσουμε μετά, όταν έρθει η Έκθεση από την Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κυρία Κατσελλή, αντιλαμβάνομαι ότι εδιο το επίμαχο σημείο είναι κατά πόσο 

αυτή η πρόταση νόμου θεωρείται ή δε θεωρείται από μερικούς Βουλευτές επείγουσα 

και επομένως έχουν δικαίωμα να εξηγήσουν την άποψή τους. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι από ομάδες κοινοβουλευτικές εκφράζεται 

η ανησυχία ότι με τους διορισμούς που είναι δυνατόν να γίνουν τις επόμενες λίγες 

μέρες, με βάση την πρόνοια 6 του νόμου περί Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών Περιου
σιών κ.λπ., ο οποίος είναι μπροστά μας, θα δημιουργηθούν στη δημόσια υπηρεσία 

και στους δημόσιους υπαλλήλους προβλήματα, αναταραχή, πιθανόν απεργίες, είπε 

κάποιος συνάδελφος. Γι' αυτό γίνεται αυτή η πρόταση, σύμφωνα με όσα έχουμε 

αντιληφθεί, για να μη γίνουν οποιοιδήποτε διορισμοί από τον Υπουργό Εσωτε

ρικών. Και αν θα γίνουν, να γίνουν τοποθετήσεις υφιστάμενων δημόσιων υπαλ

λήλων. Αυτή είναι η ουσία της πρότασης και θεωρείται επείγουσα, επειδή υπάρχει η 

έγνοια ότι μπορεί αύριο να γίνουν διορισμοί. Εμείς λέμε ότι η ουσία του θέματος 

είναι σοβαρή και θέλουμε πραγματικά να εμβαθύνουμε, γιατί με αυτούς τους διορι

σμούς είτε αδικούνται δημόσιοι υπάλληλοι είτε επηρεάζονται συμφέροντα υπαλ

λήλων σ' αυτή την υπηρεσία. Γιατί, απ' ό,τι ξέρω, ένα μεγάλο μέρος αυτών των 

υπαλλήλων είναι προσωρινοί και ανέμεναν τώρα να διοριστούν σ' αυτές τις θέσεις 

που προκηρύχθηκαν. Εγώ λέω να συζητήσουμε την ουσία του θέματος. Σ' αυτό δεν 

έχουμε καμιά ένσταση. 

Ακόμα προτείνουμε, για να διασκεδαστεί η ανησυχία, η έγνοια των συνα

δέλφων ότι μπορεί αύριο να γίνουν διορισμοί και θα είμαστε κατόπιν εορτής, να 

γίνει μια επιστολή από τον Προεδρεύοντα της Βουλής προς τον Υπουργό Εσωτε

ρικών, με την οποία να τον καλεί -εξαιτίας ακριβώς αυτών των ανησυχιών, οι 

οποίες, απ' ό,τι αντιλαμβάνομαι, έχουν διαβιβαστεί και στον Πρόεδρο της Βουλής, 

είτε προσωπικώς είτε γραπτώς, από αντιπροσωπεία αυτών των υπαλλήλων- και να 

τον παρακαλεί να μην προχωρήσει -εγώ δεν ξέρω αν προτίθεται να προχωρήσει- σε 

οποιουσδήποτε διορισμούς. Να συνέλθει η Επιτροπή Εσωτερικών την Τρίτη, να 

καλέσει και την ΠΑΣΥΔΥ, να καλέσει και τον Υπουργό Εσωτερικών, να συζητηθεί 
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το θέμα και εκεί να βρεθεί η καλύτερη λύση, η οποία θα λαμβάνει υπόψη όλα τα 

συμφέροντα και των υπαλλήλων οι οποίοι είναι μόνιμοι, είναι στη δημόσια 

υπηρεσία και ενδιαφέρονται, αντιλαμβάνομαι, να τοποθετηθούν εκεί και να προα

χθούν, αλλά και εκείνων οι οποίοι είναι προσωρινοί αυτή τη στιγμή και ενδιαφέρο

νται να διοριστούν στις θέσεις οι οποίες έχουν προκηρυχθεί. 

Επομένως, κατ' αυτό τον τρόπο, κατά την άποψή μου, και στο θέμα το ουσια

στικό θα εγκύψουμε με τον απαραίτητο χρόνο και την απαραίτητη σοβαρότητα. Και 

εκείνο το οποίο θέλουν οι συνάδελφοι να αποφευχθεί, νομίζω ότι με μια επιστολή 

του Προεδρεύοντα θα αποφευχθεί. Αυτή είναι η πρότασή μας, κύριε Πρόεδρε. 

Γι' αυτό θεωρώ ότι κατ' αυτόν τον τρόπο λύονται και οι δυο πτυχές του προβλή

ματος. Εξ ου και θεωρούμε ότι δεν είναι επείγον και δεχόμαστε να συζητηθεί την 

Τρίτη. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, σεβόμαστε τις απόψεις που εκφράζει ο Κοινοβουλευτικός 

Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ. Όμως οι πληροφορίες των εισηγητών της πρότασης είναι 

πως ήδη έχουν ετοιμαστεί τα συμβόλαια και ανά πάσα στιγμή μπορεί να γίνει πρόσ

ληψη. Υπάρχει ακόμα αυτή η πληροφορία, αλλά και η διαμαρτυρία, αν θέλετε, και 

από πλευράς ηγεσίας της ΠΑΣΥ Δ Υ και υπαλλήλων που επηρεάζονται, όπως πολύ 

ορθά αναφέρθηκε από τον κ. Χρίστου. Συνεπώς, απειλείται ακόμα και εργατική 

αναταραχή -εργατική, αν θέλετε, με την ευρύτερη του όρου έννοια- αν αφήσουμε ή 

δεχθούμε να γίνει οποιαδήποτε αναβολή, ώστε να δοθεί η ευχέρεια να γίνουν διορι

σμοί με βάση τον υφιστάμενο νόμο. Και θα είναι καθόλα νόμιμο αυτό, γιατί δεν 

είναι υπόχρεος ο Υπουργός να εισακούσει έκκληση. Δε μιλούμε για την Επιτροπή 

που είναι πολλά τα μέλη. Κάπου είναι ενός ανδρός αρχή οι διορισμοί και συνεπώς 

είναι δυνατόν, αν θέλει, να εισακούσει την έκκληση. Διαφορετικά θα προχωρήσει. 

Και εκφράζοντας πιστεύω τις ανησυχίες των εισηγητών, υποψιάζομαι πως είναι 

εκ των επειγόντων θεμάτων και πρέπει να κηρυχθεί επείγον και δε νομίζω να επηρε

άζεται καθόλου η λειτουργία της όλης υπηρεσίας, δοθέντος του ότι μέχρι τώρα και 

αυτή ακόμα τη στιγμή που μιλούμε κάποιοι επιτελούν τα καθήκοντα για τα οποία 

έχουν προκηρυχθεί οι θέσεις ή έχουν ετοιμαστεί τα σχετικά συμβόλαια για πρόσ

ληψη νέων συγκεκριμένων ατόμων. Με αυτό το σκεπτικό ο Δημοκρατικός Συνα

γερμός τάσσεται υπέρ του κατεπείγοντος. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αυτή η υπηρεσία δεν είναι νεοσύστατη. Υπάρχει και 

λειτουργεί και όσοι έχουν ενδιαφερθεί και γνωρίζουν πρόσωπα και πράγματα 

γνωρίζουν πως υπάρχουν έξι υπάλληλοι, οι οποίοι μάλιστα κατέχουν πανεπιστη

μιακά διπλώματα. Οι κλίμακες αυτών των υπαλλήλων είναι Α6. Οι κλίμακες οι 

οποίες έχουν δημιουργηθεί τώρα γι' αυτό το σκοπό είναι κλίμακες Α14, Α13 και 

Α12. Πέραν αυτών, πέραν των πληροφοριών, και αν θέλετε και των στοιχείων που 

κάποιοι έχουμε, που λένε ότι ανά πάσα στιγμή υπογράφονται οι συμβάσεις και οι 

προσλήψεις και έχουν γίνει οι επιλογές των ατόμων που θα τοποθετηθούν σ' αυτές 

τις θέσεις, για να είμαστε και πιο αποκαλυπτικοί, ήδη τους έχει γίνει και τριήμερο 

training για τον τρόπο που θα εργαστούν ... 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ελληνικά, κύριε Πιττοκοπίτη. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Εκπαίδευση. Τους έχει γίνει και σχετική εκπαίδευση και τους έχουν δοθεί και 

σχετικές οδηγίες για το πώς θα δράσουν άμα τη αναλήψει των καθηκόντων τους. 

Και επειδή δεν υπάρχει κανένα απολύτως πρόβλημα όσον αφορά την υπηρεσία αυτή 

και μπορούσαν, αν ήθελαν, να προσλάβουν προσωπικό -που γέμισαν τη δημόσια 

υπηρεσία με έκτακτους και που καθημερινά έρχονται προτάσεις στη Βουλή για 

παράταση υπηρεσιών ή και πρόσληψη άλλων- γι' αυτούς τους λόγους το Δημοκρα

τικό Κόμμα σε καμιά περίπτωση δεν εμπιστεύεται και επιμένει στο επείγον της 

πρότασης. Γι' αυτό καλούμε και τις άλλες πολιτικές δυνάμεις όπως ψηφίσουν υπέρ 

του επείγοντος της πρότασης νόμου, για να θέσουμε τέρμα σ' αυτές τις πρωτοβου

λίες και σ' αυτές τις φιλοσοφίες . 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, επομένως το θέμα θα τεθεί 
σε ψηφοφορία. 

Πόσοι είναι υπέρ της άποψης ότι η πρόταση νόμου που έχει κατατεθεί πρέπει 

να κηρυχθεί επείγουσα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι είναι εναντίον της πρότασης αυτής; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Δεκατρείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το θέμα κηρύσσεται επείγον και παραπέμπεται αμέσως στην αρμόδια Επιτροπή, η 

οποία πρέπει να συνέλθει και να ετοιμάσει Έκθεση προς το Σώμα. Παρακαλώ την 

Επιτροπή Εσωτερικών να αποσυρθεί και να επανέλθει το συντομότερο. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β', Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί της Ίδρυσης Κτηνοτροφικών Συνδέσμων και Εγκατάστασης 
Κτηνοτροφικών Περιοχών Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 46) του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικιον και Προϋπολο
γισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 47) του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστιοσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 15) του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Αναδιάρθρωση Ορισμένων 
Θέσεων και Ρύθμιση Άλλων Επιμέρους Συναφών Θεμάτων) Νόμος του 

1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο ΟικονομικιΟν. 
ι 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική ΕΠιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι περί Αποχετεύσεων Αγίας Νρπας Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργε{ο Εσωτερικών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

8) Οι πεeί Κυπριακών Πρ6τύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Καθορισμένα 
Πρότυπα - Aναθεώρησ~Tρίτης Σειράς) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Ι)όινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτου υπαλλήλου από τον ΚΟΤ 
δυνάμει του άρθρου 3(l)(a) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 
εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 

1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ι Ο) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 

υπαλλήλων από το Συμβούλιο Αμπελουργικιον Προ·ίόντων δυνάμει του 

άρθρου 3(l)(a) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την 

Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 
(Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1 1) Έγγραφα που αφορούν την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 

υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3(I)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικιον και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Πρόταση νόμου: 

12) Ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από τον κ. Ρένο Πρέντζα, Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. Κεφάλαιο Γ: 

Ερωτήσεις - Απαντήσεις 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 134 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 20 Νοεμβρίου 1992. 

"Με πρόσφατη τροποποίηση της σχετικής νομοθεσίας κατέστη εφικτή η ανακή

ρυξη σε δήμους περιοχών που έχουν πληθυσμό κάτω των πέντε χιλιάδων κατοίκων. 

Για την εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας θα πρέπει να διεξαχθούν δημοψηφί

σματα για τη διακρίβωση της βούλησης των κατοίκων. 

Επειδή παρήλθαν αρκετοί μήνες από την ψήφιση της νομοθεσίας που αναφέ

ρεται πιο πάνω και επειδή υπάρχουν περιοχές των οποίων οι κάτοικοι και/ή οι 

εκλεγμένες αρχές έχουν εκδηλώσει την επιθυμία να μετατραπούν σε δήμους, 

καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε προτίθεται να 

θέσει σε εφαρμογή τις σχετικές διαδικασίες." 
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Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤΆ' 500, ημερομ1ινίας 6 Μα·ίου 
1992, του Βουλευηί εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Χρυσοστόμου. 

"Σχετικά με το ακριβές ύψος της επιχορήγησης του σανού, σας πληροφοριο ότι 

το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε (αρ. Απόφασης 37.397) να εγκρίνει, για την 
παραγωγή του 1992, αύξηση της επιδότησης του σανού από f 17 σε Ω2 τον τόνο." 

Απάνηιση 1ιμερομηνίας 11 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχα-
νίας κ. ΤάΚ1Ι Νέμιτσα στην ερώηισ1Ι ΣΤΆ' 584, 1ιμερομ1ινίας 15 Μα·ίου 1992, 
του ΒουλευΤlί εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σας πληροφοριο ότι το αίτημα για παροχή οικονομικής ~oήθειας προς τους 

παραγωγούς επιτραπέζιων σταφυλιών, λόγω της περσινής ανομβρίας, δεν μπορεί να 

ικανοποιηθεί, γιατί η σουλτανίνα σε σχέση με τις οινοποιήσιμες ποικιλίες πωλήθηκε 

σε ψηλότερες τιμές τόσο ως φρέσκο φρούτο όσο και υπό μορφή σταφίδας." 

ΑπάνηισlΙ ημερομlινίας 10 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη σηιν ερώΤlισ1) ΣΤ'Α' 590, ημερομψίας 15 Μα·ίου 
1992, του Βουλευηί εκλογΙΚlίς περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχα1ιλίδ1). 

"Σχετικά με τα έντυπα που αποστέλλει ο Οργανισμός Γεωργικής Ασφάλισης 

στους παραγωγούς για πληρωμή ασφαλίστρων, σας πληροφοριο τα ακόλουθα: 

Η διαδικασία που ακολουθείτο μέχρι τώρα, με βάση την οποία ο Οργανισμός 

Γεωργικής Ασφάλισης ετοιμάζει και αποστέλλει στις ΣΠΕ, με αντίγραφο στους 

παραγωγούς, συγκεντρωτικές καταστάσεις για τα πληρωτέα ασφάλιστρα, είχε κριθεί 

η πλέον ενδεδειγμένη για σκοπούς αποφυγής πρόσθετων δαπανιον από τη χρησιμο

ποίηση μεγάλου αριθμού προσωπικού. Ας σημειωθεί ότι για τη διαδικασία αυτή δεν 

υπήρξαν οποιαδήποτε παράπονα. 

Παρόλα τα πιο πάνω, ο Οργανισμός Γεωργικής Ασφάλισης, με την εξασφάλιση 

δικού του ηλεκτρονικού υπολογιστή, θα μελετήσει εκ νέου το όλο θέμα και στην 

περίπτωση που αποδειχθεί ότι είναι δυνατή η εφαρμογή του χωρίς μεγάλο κόστος θα 

προχωρήσει στην ετοιμασία σχετικού προγράμματος." 

Απάνηισ1Ι ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα ΓαβΡΙ1ιλίδη στην ερώΤlισlΙ ΣΤΆ' 624, ημερομηνίας 16 Ιουνίου 
1992, του Βουλευηί εκλογΙΚlίς περιφέρειας Λάρνακας κ. Θάσου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Ορμήδειας για επιδιόρθωση και επέκταση 

του αλιευτικού της καταφυγίου, σας πληροφορώ ότι οι συναφείς εργασίες έχουν ήδη 

αρχίσει και συνεχίζονται κανονικά, ενώ η αποπεράτωσή τους και η παραλαβή του 

έργου αναμένονται πριν από το τέλος του τρέχοντος έτους." 

Απάνηισ1Ι ημερομlινίας 11 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Παιδείας κ. Χριστό
φορου Χριστοφίδη στην ερώηισ1Ι ΣΤΆ' 669, 1ιμερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευηί εκλογΙΚlίς περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου ΜιχαηλίδlΙ. 

"Τα σχολικά κτίρια, μικρών κυρίως χωριών, που έπαυσαν να λειτουργοίJ\' 

λόγω της φοίτησης του μικρού αριθμού μαθητών τους σε Δημοτικά Σχολεία γειτο

νικών τους μεγαλύτερων χωριιον ή σε Περιφερειακά Δημοτικά Σχολεία είναι πολλά 

και επομένως δύσκολο να αναληφθεί από το κράτος η επιδιόρθωση ή συντήρηση 

όλων αμέσως. 

Αυτό που γίνεται συνήθως είναι να παραχωρείται η χρήση του κτιρίου για 

άλλους κοινωφελείς σκοπούς, αφού βέβαια επιδιορθωθούν από την υπηρεσία ή το 

φορέα ο οποίος θα το χρησιμοποιεί ή, σε αρκετές περιπτώσεις τα τελευταία χρόνια, 

στους αποδήμους των χωριών οι οποίοι αναλαμβάνουν τη δαπάνη για τη συντή

ρηση/βελτίωση των κτιρίων. 



592 

Στην περίπτωση του σχολικού κτιρίου του Καπηλειού θα επιδιωχθεί επαφή με 

τους αποδήμους του χωριού σε μια προσπάθεια συνεργασίας για την επιδιόρθωση 

του κτιρίου με πιθανότητα παραχώρησης από το Υπουργείο Παιδείας, εκτός της 

τεχνικής και μικρής χρηματικής βοήθειας." 

Απάντ1)σ1) 1)μερομ1]νίας 9 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα ΓαβΡΙ1]λίδ1] στην ερώτησ1) ΣΤ'Α' 733, 1)μερομηνίας 18 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογΙΚ1)ς περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Για την αντικατάσταση του κεντρικού αγωγού που μεταφέρει πόσιμο νερό 

στην κοινότητα Άρσους από την πηγή 'Τσαγγαρόπουλος', καθώς επίσης και για την 

κατασκευή νέας υδατοδεξαμενής σε ψηλότερο σημείο της κοινότητας ετοιμάστηκε 

σχέδιο που προβλέπει δαπάνη της τάξης των ±:130.000. Στον Προϋπολογισμό 

Αναπτύξεως για το 1933, που εγκρίθηκε πρόσφατα από το Υπουργικό Συμβούλιο, 
περιλαμβάνεται πρόνοια L73.333 για την εκτέλεση της Α' Φάσης του έργου μέσα στο 
1993. Η Β' Φάση αναμένεται να συμπληρωθεί μέσα στο 1994." 

Απάντησ1]1]μερομηνίας 9 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτησ1) ΣΤ'Α' 743, 11μερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτ1) εκλογΙΚ1)ς περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου ΜΙΧα1)λίδ1]. 

"(α) Το αίτημα της κοινότητας Επισκοπής που αφορά τη μετακίνηση του 

αυτοκινητόδρομου Λεμεσού-Πάφου κατά ένα χιλιόμετρο βορειότερα 

τέθηκε υπόψη των Συμβούλων Μηχανικών οι οποίοι αποφάνθηκαν ότι 

αυτή θα επηρεάσει δυσμενώς μεγάλο μήκος του δρόμου που γειτνιάζει με 

τις κοινότητες Καντού και Ερήμης και θα απαιτήσει την κατασκευή 

τριών κοιλαδογεφυρών, συνολικού μήκους 870 μέτρων, καθώς και την 
εκσκαφή ενός περίπου εκατομμυρίου κυβικών μέτρων εδάφους, έναΥΤΙ 

πολύ ψηλής δαπάνης. Παράλληλα θα απαιτηθεί κατασκευή πρόσθετων 

τριών έως τεσσάρων (3-4) δρόμων προσπέλασης προς τα χωριά Καντού 
και Επισκοπή. 

(β) Το Υπουργικό Συμβούλιο, το οποίο ενημερώθηκε για το όλο θέμα στις 

7.7.92, έκρινε ότι, υπό τις περιστάσεις, δεν ενδείκνυται μετακίνηση του 
άξονα του αυτοκινητόδρομου, συμφώνησε όμως όπως ληφθούν τα πιο 

κάτω μέτρα για απάμβλυνση των προβλημάτων των επηρεαζόμενων 

κοινοτήτων (Επισκοπής και Ερήμης): 

(ϊ) Να προωθηθεί η σχεδίαση κόμβου στην περιοχή Ερήμης και να γίνει 

πρόνοια για τη δημιουργία κατάλληλης πρόσβασης, ώστε η βόρεια 

περιοχή να μπορεί να ενταχθεί σε ζώνη οικιστικής ανάπτυξης. 

(iί) Να προωθηθεί η σχεδίαση ανισόπεδου κόμβου για να συνδεθεί η 

κοινότητα Επισκοπής και να δημιουργηθεί πρόσβαση προς τη βόρεια 

περιοχή του αυτοκινητόδρομόυ σε ζώνη οικιστικής ανάπτυξης. 

(iii) Να μετακινηθεί ο ζυγιστικός σταθμός από τη θέση που έχει 

τοποθετηθεί στα σχέδια, ώστε να μην επηρεάζει πευκόφυτη περιοχή. 

(iv) Να αντικατασταθεί η πευκόφυτη περιοχή, η οποία θα επηρεαστεί από 
την κατασκευή του δρόμου, με αναδάσωση άλλης κρατικής γης στην 

περιοχή. 

Συναφώς αναφέρεται ότι οι επηρεαζόμενες κοινότητες, που έχουν ήδη ενημε

ρωθεί σχετικά, εξέφρασαν την ικανοποίησή τους για τα πιο πάνω μέτρα, παρόλο 

. που τα αιτήματά τους δεν ικανοποιούνται πλήρως." 

/ 
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Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤΆ' 747, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Οι υδρευτικές ανάγκες των κατοίκων της κοινότητας Φασούλας καλύπτονται 

προς το παρόν ικανοποιητικά από την πηγή υδροδότησης της κοινότητας που η 

απόδοσή της φέτος αυξήθηκε λόγω της σχετικά καλής βροχόπτωσης του περασμένου 

χρόνου. 

Παραπέρα ενίσχυση σε μακροπρόθεσμη βάση τόσο της υδατοπρομήθειας 

Φασούλας όσο και εκείνης των γειτονικών κοινοτήτων Παλόδειας, Παραμύθας, 

Σπιταλλιού και Γεράσας θα επιτευχθεί με την αξιοποίηση της κυβερνητικής 

γεώτρησης 106/90 (περιοχή Αγ. Παρασκευής). Προς τούτο μελετούνται ήδη τα στοι
χεία της εν λόγω γεώτρησης για να επιβεβαιωθεί η ασφαλής απόδοσή της και στη 

συνέχεια θα ετοιμασθεί σχέδιο που θα προταθεί για περίληψη στον ετήσιο Προϋπο

λογισμό . " 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτησ1) ΣΤΆ' 773, ιlμερομηνίας 25 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχα1)λίδη. 

"Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Ακρωτηρίου για δημιουργία κτηνοτρο

φικής περιοχής στο δάσος Ακρωτηρίου, σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο, μετά από 

σχετική διερεύνηση, διαπίστωσε ότι στην εν λόγω περιοχή εκτρέφεται μικρός 

αριθμός αιγοπροβάτων και συνεπώς δεν ενδείκνυται προς το παρόν η δημιουργία 

κτηνοτροφικής περιοχής." 

Απάντηση 1)μερομηνίας 12 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχα
νίας κ. Τάκη Νέμιστα στην ερώτηση ΣΤΆ' 783, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 1992, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σας πληροφορώ ότι η Υπηρεσία Μεταλλείων έχει ζητήσει από το Τμήμα 

Γεωργίας να προβεί σε εκτίμηση τυχόν ζημιών σε φυτείες και δένδρα της περιοχής 

από την εκπομπή σκόνης. 

Μετά από υποδείξεις της Υπηρεσίας Μεταλλείων η ενδιαφερόμενη εταιρεία 

έχει προχωρήσει στην ασφαλτόστρωση του δρόμου που οδηγεί στο λατομείο της και 

περιπλέον ραντίζει τακτικά. Επιπρόσθετα η εταιρεία έχει εγκαταστήσει σύστημα 

κατάβρεξης των υλικών με νερό στα διάφορα στάδια θραύσης. Παρόλο που η σκόνη 

έχει περιορισθεί σε σημαντικό βαθμό εξακολουθούν να υπάρχουν ακόμα προβλή

ματα τα οποία η εταιρεία προσπαθεί με τη βοήθεια της Υπηρεσίας Μεταλλείων να 

αντιμετωπίσει. " 

Απάντηση 1)μερομηνίας 11 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Εργασίας και Κοινω
νικών Ασφαλίσεων κ. Ιάκω~-uυ Αριστείδου στην ερώτηση ΣΤ'Α' 788, ημερομη
νίας 25 Ιουνίου 1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη. 

"Το αίτημα της κοινότητας Κάτω Αμιάντου εξετάζεται από το Επαρχιακό 

Γραφείο Ευημερίας Λεμεσού το οποίο θα παράσχει όλη την αναγκαία τεχνική 

βοήθεια για" μελέτη των αναγκών και μεθόδευση των υπηρεσιών που χρειάζονται . 

Συγκεκριμένα σε τέτοιες περιπτώσεις το Τμήμα Υπηρεσιων Κοινωνικής 

Ευημερίας διεξάγει πρώτα έρευνα για τη διαπίστωση των αναγκών των ηλικιω

μένων, του είδους των υπηρεσιών που χρειάζονται και της βιωσιμότητας του έργου. 
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Στη συνέχεια, και αφού διαπιστωθούν οι ανάγκες, το Τμήμα προωθεί σε συνερ

γασία με τις ενδιαφερόμενες κοινότητες τα σχετικά προγράμματα τα οποία ενισχύει 

οικονομικά μέσω του Σχεδίου κρατικών Χορηγιών." 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στις ερωτήσεις ΣΤ'Α' 654 και ΣΤ'Α' 809, ημερομη
νίας 18 και 25 Ιουνίου 1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού 
κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με την παροχή οικονομικής βοήθειας στους χαρουποκαλλιεργητές για 

αντιμετώπιση των συνεπειών της περσινής ανομβρίας, σας πληροφορώ ότι 

δυστυχώς δεν υπάρχει σχέδιο με βάση το οποίο να μπορεί να δοθεί οποιαδήποτε 

επιχορήγηση/αποζημίωση στους χαρουποκαλλιεργητές για το σκοπό αυτό. 

Ανεξάρτητα όμως από τα πιο πάνω, το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων, σε συνεργασία και με άλλες αρμόδιες υπηρεσίες, προωθεί σειρά μέτρων για 

προστασία της χαρουποκαλλιέργειας, όπως είναι η αυστηρή εφαρμογή της νομοθε

σίας που αφορά την παράνομη υλοτόμηση των χαρουπόδενδρων, η καταπολέμηση 

της ποντίκας κ.ά." 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 814, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Ύψωνα για απομάκρυνση του χοιροστα

σίου που βρίσκεται στην τοποθεσία 'Λάκκα', σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Στην υπό αναφοράν περιοχή λειτουργούν τρία αδειούχα χοιροστάσια, από τα 

οποία τη μεγαλύτερη οχληρία δημιουργεί εκείνο της κας Ξένιας Μιχαηλίδου. Στο 

χοιροστάσιο αυτό, για το οποίο ενδεχόμενα υποβλήθηκε και η ερώτηση, υπάρχουν 

συνολικά γύρω στα 800 ζώα. 

Η μετακίνηση του εν λόγω χοιροστασίου θα μελετηθεί μέσα στα πλαίσια 

σχεδίου, του οποίου η τελική διαμόρφωση και έγκριση προωθείται, για τη μετακί

νηση των κτηνοτροφικών υποστατικών που βρίσκονται σε κατοικημένες ή τουρι

στικές περιοχές και υπεραστικούς δρόμους. 

Στο μεταξύ σε συνεννόηση με τις άλλες αρμόδιες υπηρεσίες έχουν γίνει διευθε

τήσεις για την εντατικοποίηση της εφαρμογής των αναγκαίων υγειονομικών 

μέτρων." 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 816, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Ύψωνα για απομάκρυνση των υποστα

τικών που χρησιμοποιούνται ως μάντρες στην περιοχή Μερρά Κολοσσίου, γιατί 

δημιουργείται σοβαρό πρόβλημα δυσοσμίας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Το αίτημα αφορά τη μετακίνηση της Κτηνοτροφικής Περιοχής Κολοσσίου στην 

οποία έχουν ανεγερθεί 60 κτηνοτροφικά υποστατικά. 

Η δυσοσμία επηρεάζει τις παρακείμενες νεοανεγερθείσες κατοικίες και προκα

λείται κατά κύριο λόγο από την απόρριψη ψόφιων ζώων ή και εντόσθιων ζώων στην 

υπό αναφοράν περιοχή όχι μόνο από κτηνοτρόφους, αλλά και από κρεοπώλες και 
άλλους. 
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Το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων κρίνει ότι με τη λήψη των κατάλ

ληλων μέτρων καθαριότητας των κτηνοτροφικών υποστατικών και την απαγόρευση 

της απόρριψης ψόφιων ζώων και εντόσθιων ζώων στην περιοχή το πρόβλημα θα 

εκλείψει και δ€ θα χρειαστεί να μετακινηθεί η κτηνοτροφική περιοχή. Έχουν ήδη 

ενημερωθεί σχετικά η Επαρχιακή Διοίκηση Λεμεσού και οι Υγειονομικές Υπηρεσίες 

και παρακλήθηκαν να λάβουν κατάλληλα μέτρα για την αντιμετώπιση του προβλή

ματος." 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 'Εργων 
κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 824, ημερομηνίας 1η Ιουλίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Δώρου θεοδώρου. 

"Σχετικά με τους Κανονισμούς που αφορούν τη χρήση υγραερίου για εμπορι

κούς κυρίως σκοπούς και τον έλεγχο εφαρμογής τους, σας πληροφορώ ως 

ακολούθως : 

(α) Οι υφιστάμενοι Κανονισμοί διέπουν την αποθήκευση υγραερίου μόνο 

και δεν αναφέρονται στη διακλάδωση και χρήση υγραερίου σε δημόσια 

υποστατικά. 

(β) Οι τοπικές αρχές που εκδίδουν άδεια λειτουργίας των υποστατικών 

έχουν την ευθύνη να βεβαιώνονται ότι οι εγκαταστάσεις σ' αυτά είναι 

κατάλληλες και ασφαλείς για το σκοπό που προορίζονται να 

χρησιμοποιηθούν. 

(γ) Οι υφιστάμενοι Κανονισμοί επιδέχονται βελτιώσεις, καταβάλλονται δε 

προσπάθειες να μετακληθούν εμπειρογνώμονες για εναρμόνιση της 

νομοθεσίας και των κανονισμών με εκείνη των χωρών της Ευρωπα"ίκής 

Κοινότητας. 

(δ) Αιτήσεις για αποθήκευση υγραερίου υποβάλλονται στους οικείους 

επάρχους, ο δε Διευθυντής του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών 

Υπηρεσιών τους συμβουλεύει ανάλογα, αφού προηγηθεί εξέταση της 

κάθε περίπτωσης. Μετά από την έκδοση της άδειας αποθήκευσης το 

Τμήμα αυτό προβαίνει σε έλεγχο, αφού του το ζητήσουν οι έπαρχοι. 

Οι δυο πρόσφατες εκρήξεις στη Λευκωσία και Λεμεσό δεν οφείλονταν σε μη 

τήρηση των Κανονισμών που διέπουν την αποθήκευση, αλλά σε διαρροή υγραερίου 

μέσα σε εργασιακό χώρο που σχετίζεται άμεσα με τη διακλάδωση, εγκατάσταση και 

χρήση υγραερίου μέσα στα υποστατικά." 

Απάντηση ημερομηνίας 21 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Γεώργιου 
Ιακώβου στην ερώτηση ΣΤΆ' 826, ημερομηνίας 10 Ιουλίου 1992, του Κοινοβου
λευτικού Εκπροσώπου του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημη

τρίου και του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μάρκου 

Κυπριανού. 

"Το 1984 ο πρέσβης της Δημοκρατίας στο Παρίσι, που είναι και διαπιστευ
μένος στη Λισσαβώνα, εισηγήθηκε τη σύναψη συμφωνίας για κατάργηση θεωρήσεων 

εισόδου μεταξύ Κύπρου και Πορτογαλίας. Η εισήγηση είχε γίνει αποδεκτή από 

πλευράς Υπουργείου Εξωτερικών. 

Ετοιμάστηκε και απεστάλη στην πρεσβεία μας στο Παρίσι το κείμενο προσχε

δίου συμφωνίας για να ζητηθούν οι απόψεις των αρμόδιων αρχών της Πορτογαλίας. 

Η κυβέρνηση της Πορτογαλίας στις αρχές του 1986 απάντησε ότι δεν έκρινε σκόπιμο 

'ι 
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σε εκείνο το στάδιο τη σύναψη της προτεινόμενης συμφωνίας. Σύμφωνα με τις εκτι

μήσεις και πληροφορίες της πρεσβείας μας στο Παρίσι πιθανώς τούτο να οφείλετο 

στο ότι η Πορτογαλία, την περίοδο εκείνη, αντιμεΗοπιζε διάφορα εσωτερικά 

προβλήματα και η ανασχηματισθείσα κυβέρνηση επικέντρωσε το ενδιαφέρον 

της σ' αυτά τα θέματα. 

Στα μέσα του 1988 ζητήθηκε από την πρεσβεία μας στο Παρίσι να βολιδοσκο
πήσει και πάλι την πορτογαλική πλευρά σχετικά με τη σύναψη της συμφωνίας. Τον 

Απρίλιο 1989 με την επίσκεψη του τότε πρέσβη μας στο Παρίσι κ. Γ. Λυκούργου, 

ηγέρθη και πάλι το θέμα με τις αρμόδιες αρχές της Πορτογαλίας. Οι Πορτογάλοι 

επίσημοι ζήτησαν να υποβληθεί προσχέδιο συμφωνίας για μελέτη από τις αρμόδιες 

υπηρεσίες της χώρας πράγμα το οποίο και έγινε. 

Κατά τη διάρκεια της επίσημης επίσκεψης του Προέδρου της Δημοκρατίας στη 

Λισσαβώνα το Μάιο 1990, μεταξύ άλλων θεμάτων αποφασίσθηκε και η υπογραφή 
συμφωνίας κατάργησης θεωρήσεων διαβατηρίων . Τον Απρίλιο 1991 δόθηκαν και 
πάλιν οδηγίες στον πρέσβη μας στο Παρίσι να επανεγείρει το θέμα με την εκεί 

πρεσβεία της Πορτογαλίας, τονίζοντας ότι η υπογραφή της συμφωνίας είχε αποφα

σισθεί κατά τη συνάντηση του Προέδρου της Δημοκρατίας με τον Πορτογάλο 

Πρωθυπουργό. 

Στις αρχές Μα'ίου 1992 η πρεσβεία της Δημοκρατίας στο Παρίσι μας πληροφό
ρησε ότι οι πορτογαλικές αρχές τελικά απεδέχθησαν την πρότασή μας για υπογραφή 

συμφωνίας για κατάργηση των θεωρήσεων διαβατηρίων. 

Η κυβέρνηση της Πορτογαλίας υπέβαλε προς τη δική μας πλευρά μέσω της 

πρεσβείας της χώρας στο Παρίσι το δικό της προσχέδιο της συμφωνίας. Αφού ζητή

θηκαν και οι απόψεις των αρμόδιων Τμημάτων της Δημοκρατίας συμφωνήθηκε το 

κείμενο της συμφωνίας που είχαν υποβάλει προς τη δική μας πλευράς οι Πορτο

γάλοι. 

Η πρεσβεία μας στο Παρίσι στις αρχές Ιουλίου 1992 ανακοίνωσε γραπτώς 
στην εκεί πρεσβεία της Πορτογαλίας την αποδοχή του κειμένου της συμφωνίας 

εκ μέρους της κυπριακής κυβέρνησης. 

Η πρεσβεία της Πορτογαλίας στο Παρίσι ενημέρωσε την εκεί πρεσβεία μας ότι 

το κείμενο της συμφωνίας υπεβλήθη στην κυβέρνηση της Πορτογαλίας και ότι θα 

προχωρήσουν στη διαδικασία για επικύρωση, αφού διεκπεραιωθούν οι δικές τους 

εσωτερικές διαδικασίες. 

Συγκεκριμένα, η εκεί πορτογαλική πρεσβεία ανέφερε ότι η συμφωνία θα τεθεί 

το συντομότερο δυνατό ενώπιον της πορτογαλικής εθνοσυνέλευσης προς επικύ

ρωση." 

Aπάντtισ1Ι ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό-
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 828, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 1992, του 

\ Boυλευτt] εκλογΙΚ1jς περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Πωtαρέ. 

~ "Σχετικά με την τοποθέτηση ηλιακών θερμοσίφωνων στις κατοικίες του κυβερ
\νητικού οικισμού Αγίου Μάμα στη Λακατάμια, σας πληροφορώ ότι έχει αρχίσει η 
τοποθέτησή τους στον εν λόγω οικισμό, η οποία και αναμένεται να συμπληρωθεί το 

J 

αργΌτερο μέχρι το τέλος Ιανουαρίου 1993." 
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Απάντησ11 ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτtlση ΣΤ'Β' 29, 11μερομηνίας 30 Ιουλίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. ΓιαννάΚ11 Ομ1)ρου. 

"Σχετικά με την ανέγερση κτηνιατρικής κλινικής στην κοινότητα Παναγιάς, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Οι ιδιοκτήτες των δυο από τα τρία κτήματα που έχουν απαλλο,ριωθεί για την 

ανέγερση της κτηνιατρικής κλινικής δεν έχουν αποδεχθεί την προσφορά αποζη

μίωσης και ετοιμάζεται από το Επαρχιακό Κτηματολογικό Γραφείο Πάφου σχετική 

έκθεση με σκοπό την παραπομπή της υπόθεσης στο Δικαστήριο, σύμφωνα με τη 

νενομισμένη διαδικασία." 

Απάντησ11 11μερομηνίας 9 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα ΓαβΡΙ11λίδ11 στtlν ερώτtιση ΣΤ'Β' 53, 11μερομ11νίας 22 Σεπτεμ
βρίου 1992, του Βουλευτή εκλογΙΚ1)ς περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομ1)ρου. 

"Στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως για το 1993, που εγκρίθηκε πρόσφατα από 
το Υπουργικό Συμβούλιο, περιλαμβάνεται πρόνοια f 1 0.000 για ευθυγράμμιση 

μέρους της κοίτης του ποταμού που βρίσκεται κοντά στην κοινότητα Πωμού. " 

Aπάντtlση 11μερομ11νίας 5 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα ΓαβΡΙ11λίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 72, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 
1992, του Boυλευτt) εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. ΛάΚ11 θεοδούλου. 

"Από τη σχετική μελέτη του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων που υποβλήθηκε 

πρόσφατα, αναφορικά με τη μέχρι τώρα αξιοποίηση των υδάτινων πόρων του 

Αρδευτικού Έργου Πάφου, προκύπτει ότι μόνο περιορισμένες ποσότητες νερού από 

το έργο θα μπορούσαν να διατεθούν για την άρδευση νέων εκτάσεων. 

Μετά από τη διαπίστωση αυτή, θα εξεταστούν όλα τα αιτήματα που υποβλή

θηκαν κατά καιρούς από διάφορες κοινότητες, με σκοπό να αποφασιστεί ποιες νέες 

εκτάσεις θα μπορούσαν να ενταχθούν στο έργο για άρδευση από το διαθέσιμο νερό. 

Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχει κληθεί να υποβάλει σχετική έκθεση. 

Μέσα στα πλαίσια αυτά θα εξετασθεί και το αίτημα της κοινότητας Αναρίτας. " 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Γεώργιου 
Ιακώβου στην ερώτησ11 ΣΤ'Β' 73, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 1992, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μάρκου Κυπριανού. 

"Σχετικά με την εκτύπωση του Βιβλίου/Λευκώματος "Cyprus, Copper and the 
Sea" που εκδόθηκε με την ευκαιρία της Παγκόσμιας Έκθεσης της Σεβίλλης, σας 
πληροφορώ ότι αντίγραφο της επιστολής σας και της επερώτησης παρεδόθη σήμερα 

στο Υπουργείο Εξωτερικών για τις ενέργειές του. 

Διεβεβαιούμε ότι θα καταβληθεί προσπάθεια να σταλούν τα σχετικά στοιχεία 

που θα απαντούν στην ερώτηση που έθεσε ο κ . Βουλευτής το συντομότερο δυνατό." 

Aπάντt1σ1111μεΡOμηνίας 13 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχα
νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτtlση ΣΤ'Β' 82, ημερομηνίας 16 Οκτωβρίου 1992, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Νίκου ΠιττoΚOπίτtl. 

"Σχετικά με τις εισαγωγές και τη διάθεση της ντόπιας παραγωγής φασολιών, 

σας πληροφορώ ότι οι εισαγωγές γεωργικών προ'ίόντων στοχεύουν πάντοτε στη 

συμπλήρωση των αναγκών της εγχώριας αγοράς όταν η ντόπια παραγωγή είναι 

ανεπαρκής. Οι ανάγκες μας σε φασόλια είναι γύρω στους 1700 τόνους το χρόνο και 
επειδή η περσινή παραγωγή (Νοέμβριος του 1991) μειώθηκε στους 700 τόνους, 
παρέστη ανάγκη να γίνουν εισαγωγές φασολιών για τη συμπλήρωση των αναγκών 

της αγοράς. 
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Τα φασόλια αποτελούν για τον Κύπριο καταναλωτή βασικό αγαθό και οι εισα

γωγές είχαν σαν στόχο την πλήρη ικανοποίηση των αναγκών της εγχώριας αγοράς 

αφενός και αφετέρου τη συγκράτηση των τιμών σε λογικά επίπεδα. 

Σημειώνεται ότι καταβάλλονται προσπάθειες τόσο προς την πλευρά των 

εμπόρων οσπρίων όσο και προς το Υπουργείο Άμυνας και το Σύνδεσμο Ξενοδόχων 

Κύπρου για την απορρόφηση των πολύ περιορισμένων αποθεμάτων που έχουν στα 

χέρια τους οι παραγωγοί και τα οποία αναμένεται να καταναλωθούν εντός των 

προσεχών ολίγων ημεριΟν." , 
Ρ. ΚΑ ΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, κυρία Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, σ' αυτό το στάδιο θα ήθελα να κάνω μια παρατήρηση ως 

Αναπληρωτής Πρόεδρος της Επιτροπής Εξωτερικών. παρατηρείται μια μόνιμη 

δυσλειτουργία στις συνεδρίες της Επιτροπής Εξωτερικιον, με το φαινόμενο να 

συγκαλείται η Επιτροπή Εξωτερικών, να έρχονται όλοι οι υπηρεσιακοί παράγοντες 

και να μην έρχονται οι Βουλευτές. Είναι ένα φαινόμενο το οποίο παρατηρήθηκε 

κατ' επανάληψη και θα παρακαλέσω να μελετηθεί αυτό το φαινόμενο το οποίο 

υποβιβάζει τη Βουλή και είτε να βρεθεί ευθετότερος χρόνος για τις συνεδρίες είτε οι 

Βουλευτές οι οποίοι είναι Μέλη της Επιτροπής Εξωτερικών να προσέρχονται στις 

συνεδρίες, για να είναι απρόσκοπτη η λειτουργία της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Δεν ξέρω σε ποια περίπτωση αναφέρεται η συνάδελφος. Αν αναφέρεται στη 

σημερινή περίπτωση -μιλώ για τη σημερινή, η οποία αντιλαμβάνομαι είναι και λίγο 

φρέσκια στη μνήμη μας- όσον αφορά τη δική μας κοινοβουλευτική ομάδα, κύριε 

Πρόεδρε, ο Δώρος ο Χριστοδουλίδης απουσιάζει σε αποστολή στο εξωτερικό και ο 

κ. Αγαπίου και εγώ, μαζί με άλλους έξι συνάδελφους Βουλευτές παρευρεθήκαμε 

στην κηδεία της μητέρας του Παύλου του Παπαγεωργίου, η οποία έγινε σήμερα στις 

12.00 η ώρα στο συνοικισμό των Λατσιών. Και ήμαστε εκεΙ Η ώρα 12.45 μαζί με τον 
κ. Μάρκο Κυπριανού και τον κ. Αγαπίου τηλεφωνήσαμε εδιο, αλλά μας είπαν ότι 

λόγω της μη προσέλευσης και των υπόλοιπων Βουλευτών -οι οποίοι δεν ξέρω 

ποιους λόγους είχαν- η συνεδρίαση δεν έγινε. Άρα τα έκτακτα περιστατικά πάντοτε 

θα υπάρχουν. Εκείνοι που δεν τα έχουν, ας φροντίσουν να προσέρχονται. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αγαπίου . 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Όπως γνωρίζετε, είμαι ο Πρόεδρος της Επιτροπής Κανονισμού, η οποία έχει 

εντολή να προετοιμάσει Κανονισμούς τόσο για τις συνεδρίες των Επιτροπών όσο 

και για τις συνεδρίες της ολομέλειας της Βουλής. Είχαμε αναλάβει ευθύνη έναντι 
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του Προέδρου της Βουλής και των αρχηγιον των κοινοβουλευτικών κομμάτων όπως 

μέχρι τις αρχές Δεκεμβρίου παρουσιάσουμε τους Κανονισμούς στη Βουλή. Θέλω να 

σας πληροφορήσω ότι για τρεις συνεχείς συνεδρίες η Επιτροπή Κανονισμού, και 

μετά από κανονική προειδοποίηση των Μελιον της, δεν κατόρθωσε να έΧΗ απαρτία. 

Συνεπώς, το πρόβλημα δεν υπάρχει μόνο στην Επιτροπή Εξωτερικών και δεν αφορά 

μόνο τους Βουλευτές ενός κόμματος. Στην Επιτροπή Κανονισμού για παράδειγμα 

έρχονται μόνο οι Βουλευτές αυτής της πτέρυγας, του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνά

μεις. Συνεπώς, είναι γενικότερο το θέμα της μη προσέλευσης στις Κοινοβουλευτικές 

Επιτροπές, ιδιαίτερα σε εκείνες οι οποίες δεν έχουν ενδιαφέροντα θέματα για το 

κοινό και για τους δημοσιογράφους. Γι' αυτό εγώ έχω στείλει επιστολή στον 

Πρόεδρο της Βουλής και επισύρω την προσοχή του και ζητιο τη βοήθεια τόσο του 

προέδρου της Βουλής όσο και των αρχηγών των κοινοβουλευτικών κομμάτων και 

των υπεύθυνων των κοινοβουλευτικών ομάδων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν έτυχε ορισμένες Επιτροπές είτε λόγω των ωρών είτε λόγω 

των ημερών ... Δηλαδή, για τ' όνομα του Θεού, κύριοι συνάδελφοι, ας μην αυτοεξευ
τελιζόμεθα χωρίς λόγο! Εδώ παράγεται έργο. Και παράγεται σε όσες τουλάχιστον 

Επιτροπές υπάρχουν θέματα προς συζήτηση και δε νομίζω να μη λειτουργεί η 

Βουλή. Απλά έτυχε πιθανό μία ή δύο Επιτροπές, λόγω των ημερών ή των ωρών που 

ορίζονται για συνεδρία ή λόγω των άλλων ασχολιών των Μελών τους, να μην έχουν 

απαρτία. Έχω την εντύπωση ότι αυτό το θέμα δε θα ~πρεπε να συζητείται κατ' αυτό 

τον τρόπο στο Σώμα. Θα μπορούσε να μας απασχολήσει αλλού. Πρώτα πρώτα ο 

χρόνος εδώ είναι για όσα θέματα είναι στην ημερήσια διάταξη και όχι για την 

πιθανή δυσλειτουργία ορισμένων Επιτροπών. Δε νομίζω να παρουσιάζει άλλη 

Επιτροπή το φαινόμενο αυτό. Είναι όντως ένα φαινόμενο που παρατηρείται στην 

Επιτροπή Εξωτερικών και ίσως στην Επιτροπή Κανονισμού. Αλλά αυτό συμβαίνει 

είτε λόγω των ημερών είτε λόγω των ωρών που ορίζονται είτε λόγω των άλλων 

υποχρεώσεων που έχουν οι Βουλευτές. Ως εκ τούτου παρακαλώ να διακοπεί η συζή

τηση του θέματος, διότι δεν είναι και δίκαιο, όσον αφορά τουλάχιστον το ρόλο που 

διαδραματίζουν οι Βουλευτές. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ειλικρινά δε θα ήθελα να συνεχιστεί η συζήτηση επί του θέματος αυτού. 

ΕΥ. ΕΥ ΣΤ ΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, για να μη μένουν εντυπώσεις, συμφωνώ με τον κ. Αναστα

σιάδη. Εδώ υπάρχουν Επιτροπές των οποίων τα Μέλη πραγματικά συντρίβονται 

από υπερφόρτωση ευθυνών και εργασίας. Δε διακόπτουν ούτε το μεσημέρι πολλές 

φορές και συνεδριάζουν συνέχεια από το πρωί μέχρι το βράδυ. Δεν πρέπει να γενι

κεύουμε, διότι παρατηρήθηκε αυτό το φαινόμενο σήμερα στην Επιτροπή Εξωτε

ρικών, επειδή υπήρχε μια κηδεία, ή στην Επιτροπή του αγαπητού συνάδελφου, του 

Προέδρου της Επιτροπής Κανονισμού, του κ. Αγαπίου, τον οποίο υπερεκτιμώ. 

Όμως πάντοτε ορίζει τις συνεδρίες μετά μεσημβρίαν. Πάντοτε, να το πω και αυτό. 

Ουδέποτε έβαλε συνεδρία Επιτροπής προ της δωδεκάτης μεσημβρινής. Ε! καλά, όταν 

/ 



600 

επιλέγεις τέτοιο χρόνο, αγαπητέ μου και σεβαστέ μου συνάδελφε, θα πρέπει να περι

μένεις ότι κάποιος άλλος δεν έχει τελειώσει από μια άλλη Επιτροπή, η οποία συνε

χίζει τις εργασίες της. Γι' αυτό το λόγο θα παρακαλούσα πραγματικά να μη γενικεύ

ουμε, για να μην παρουσιάζεται μια ανακριβής εικόνα για το πώς εργάζεται αυτό το 

Σώμα. Αυτό το Σώμα πράγματι υπεραπασχολείται υπό τις δυσμενέστερες συνθήκες, 

σε λυόμενα, σε χώρους οι οποίοι δεν είναι κατάλληλοι, όπως στην αίθουσα δημοσιο

γράφων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ας αφήσουμε τις δυσκολίες, κύριε ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Νομίζω ότι είναι θέματα interna corporis αυτά και να μη λέγονται έξω. Δεν 
είναι ορθό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θεωρώ ότι το θέμα πρέπει να λήξει εδώ. Πιστεύω και εγω οτι όλοι οι 

Βουλευτές και οι Επιτροπές επιτελούν αξιόλογο έργο. Βεβαίως, εκεί που υπήρξαν 

και πιθανό να υπάρξουν και στο μέλλον προβλήματα, αυτά θα πρέπει να εξετα

στούν. Γι' αυτό το θέμα που ήγειρε η κ. Κατσελλή πιθανό να συζητηθεί με τον 

Πρόεδρο της Βουλής και με τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. Επομένως 

θεωρείται ότι λήγει εδώ η συζήτηση. 

Εφόσον η Επιτροπή Εσωτερικών ακόμα δεν είναι έτοιμη, νομίζω ότι μπορούμε 

να εγκρίνουμε την ημερήσια διάταξη της επόμενης συνεδρίας. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Να μπούμε στο Κεφάλαιο Δ'. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, ο λόγος που δε θα ήθελα να μπούμε στο Κεφάλαιο Δ' είναι 

το ότι έχω παρακληθεί από μερικούς Βουλευτές, αν είναι δυνατό, να κλείσουμε στις 

7.00 μ.μ. Είναι 7.15 μ.μ. σχεδόν. Αν μπούμε στο Κεφάλαιο Δ', αντιλαμβάνεστε ότι θα 
μας πάρει πολύ χρόνο, έστω και αν πρόκειται να μιλήσουν ένας ή δύο. Εγώ δεν έχω 

καμιά δυσκολία να μείνω και μέχρι τις 9.00 μ.μ. Απλώς εξηγώ στο Σώμα ότι μου 
έγινε αυτή η παράκληση, την οποία πρέπει να σεβαστώ. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είμαστε σε μια περίοδο που πρέπει να δείχνουμε κατανόηση ο 

ένας προς τις υποχρεώσεις , του άλλου. Αν είναι πρόβλημα κοινοβουλευτικής 

ομάδας, το αντιλαμβανόμεθα. Αν είναι πρόβλημα Βουλευτών κατ' ιδίαν ή ατόμων, 

δε νομίζω να επιτρέπεται η αναβολή. Αν όμως είναι θέμα κοινοβουλευτικής ομάδας, 

βεβαιότατα το σεβόμεθα, διότι αυτό συμβαίνει σε κάποιους σήμερα, σε άλλους αύριο 

και ούτώ καθεξής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα αφήσω τον κ. Χρίστου να εξηγήσει την παράκληση που μου έχει υποβληθεί. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Η παράκληση ήταν από έξι Βουλευτές της ομάδας μας, οι οποίοι τυχαίνει να 

είναι και παρόντες. Έχουν μια κομματική υποχρέωση και είπαμε στις 7.00 η ώρα, αν 
ήταν δυνατό, να αποχωρούσαμε. Λοιπόν, αυτή ήταν η παράκληση προς τον Προε

δρεύοντα. Νομίζουμε ότι δε θα ήταν έντιμο και ορθό απέναντι στους υπόλοιπους να 

φύγουμε έξι και να μείνουν δύο εδώ. Αυτή είναι η υπόθεση. 
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Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θα αναμένουμε την Επιτροπή Εσωτερικιον για την πρόταση 

νόμου; Η ομιλία η δική μου θα πάρει δεκαπέντε-είκοσι λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν πρόκειται περί δεκαπέντε λεπτιον ομιλίας, θα την ακούσουμε. 

Επομένως μπαίνουμε στο Κεφάλαιο Δ' και συνεχίζουμε τη συζήτηση του 

θέματος 'Ή αγορά δύο ελικοπτέρων από την Πολωνία το 1989". 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, φαίνεται ότι για το μεγάλο σκάνδαλο που 

υπάρχει και συντηρείται με την αγορά των πολωνικών ελικοπτέρων ο έντιμος συνά

δελφος κ. Ανδρέας Χρίστου, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστερά

Νέες Δυνάμεις, έχει αναλάβει το ρόλο του δικηγόρου του Υπουργού Εμπορίου και 

Βιομηχανίας, κ. Νέμιτσα. Μιλώντας στην περασμένη συνεδρία της Βουλής ο 

κ. Χρίστου -ειλικρινά τον παρακολούθησα με πολλή προσοχή- παρουσίασε τα γεγο

νότα κατά επιλεκτικό τρόπο, κατά την άποψή μου, και προσπάθησε εναγωνίως να 
υπερασπιστεί τον Υπουργό. Ακόμα, ούτε λίγο ούτε πολύ προσπάθησε να παρου

σιάσει αυτό το σκάνδαλο που μας απασχολεί σή.μερα σαν μεγάλο επίτευγμα του 

κ. Νέμιτσα και της κυβέρνησης του κ. Βασιλείου και ανέφερε ότι σε καμιά περί

πτωση δε θα έπρεπε ούτε να τον κρίνουμε, αλλά ούτε και να τους ελέγχουμε. 

Θέλω ειλικρινά, αγαπητέ συνάδελφε, να μας πείτε με ποια φιλοσοφία και ποιο 

συλλογισμό λέτε ότι είναι αυθαίρετα τα συμπεράσματα της σύσκεψης του Γραφείου 

Προγραμματισμού. Μήπως δεν είναι καλά συμπεράσματα ή σοφά συμπεράσματα, 

επειδή έντιμοι υπάλληλοι και άλλοι κυβερνητικοί φορείς δεν υπέκυψαν στις πιέσεις 

του κυρίου Νέμιτσα και άλλων παραγόντων, για να αλλάξουν τις εκθέσεις τους, να 

αλλάξουν τις απόψεις τους, ώστε να τύχει απόλυτης κάλυψης ο κ. Νέμιτσας; 

Φαίνεται ότι μας διαφεύγει το γεγονός ότι και παλαιότερα ο κ. Νέμιτσας είχε βρεθεί 

μπλεγμένος με γαλλική εταιρεία. Είμαι νέος Βουλευτής και όχι παλιός, αλλά εσείς 

οι παλιοί μας είπατε να ανατρέξουμε στην έκθεση στην οποία φαίνεται ότι ο κ. Νέμι

τσας απολογήθηκε και του χαρίστηκε εκείνο το μπλέξιμό του με τη γαλλική εταιρεία. 

Ο έντιμος συνάδελφος έχει αναφερθεί στην ομιλία του σε αντιφάσεις της 

Εθνικής Φρουράς. Δε μας παρουσίασε όμως κανένα απολύτως στοιχείο, πειστικό 

στοιχείο, για τις θέσεις του τότε Αρχηγού της Εθνικής Φρουράς και του Υπουργού 

κ. Αλωνεύτη. 

Έχει εξυμνήσει τα πολωνικά ελικόπτερα ο συνάδελφος, που αγοράσαμε από 

την Πολωνία. Αλλά σε καμιά περίπτωση δεν ασχολήθηκε με την έκθεση του κ. Παπα

δάμου, σύμφωνα με την οποία άλλα ήταν τα ελικόπτερα που είχαμε δει και άλλα 

είναι αυτά που αγοράσαμε. Με πολλή μαεστρία ο έντιμος συνάδελφος, ο κ. Χρίστου, 

ανέφερε ότι ήταν πολύ θετικές οι επιπτώσεις από την αγορά των πολωνικών ελικο

πτέρων και μας παρέθεσε ένα σωρό πράγματα για τα οποία αυτά τα ελικόπτερα 

μπορούσαν να χρησιμοποιηθούν, μπορούσαν να ανταποκριθούν. Αλλά πολύ 

έντεχνα, λέω, και με αρκετή μαεστρία απέφυγε να ασχοληθεί με ένα μέρος της 

έκθεσης του κ. Θεοφάνους. Στον ισχυρισμό του ο συνάδελφος Χρίστου ανέφερε ότι 

μια από τις κύριες αποστολές ή και σκέψεις που υπήρχαν για αυτά τα αεροπλάνα 

ήταν η επόπτευση για δασικές πυρκαγιές. Αλλά ο κ. Θεοφάνους αναφέρει στην 

έκθεσή του: ''Υπάρχουν 13 πυροφυλάκια σε όλη την Κύπρο, πλήρως επανδρωμένα 
. \ 
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επί εικοσιτετραιορου Βάσεως και αυτά τα πράγματα στοιχίζουν f16.000 το μήνα. Αν 
χρησιμοποιηθούν τα πολωνικά ελικόπτερα, το κόστος για το δημόσιο θα είναι 
f 120.000". Αυτά τα πράγματα δεν τα λέμε εμείς που είμαστε αντιπολίτευση, αλλά τα 
λέει η ίδια η κυβέρνηση μέσω των διάφορων λειτουργιiJν της. 

Προσπάθησε ακόμη ο έντιμος συνάδελφος να επιρρίψει και ευθύνες στον τότε 

Διοικητή της Αεροπορίας, κ. Πετρουλάκη. Χρησιμοποίησε όμως μόνο μερικά 

αποσπάσματα από την έκθεση, παραλείποντας το μέρος εκείνο που αναφέρει 

ο κ. Πετρουλάκης τα εξής: "Δόθηκαν όλα τα στοιχεία για τα αεροπλάνα, όπως έχω 

αναφέρει και στην έκθεσή μου, αλλά για τα ελικόπτερα δε μας δόθηκαν οποιαδήποτε 

στοιχεία, εκτός από κάποιες πληροφορίες στο πόδι και κάποια φυλλάδια τα οποία 

μας προμήθευσαν". Φαίνεται όμως ότι, όταν αναλαμΒάνουμε να υπερασπίσουμε 

κάποιους και ειδικότερα αυτούς που είναι μπλεγμένοι σε σκάνδαλα, ξεχνούμε και 

κάποιες συσκέψεις και κάποια πρακτικά και τη σοφία ή, αν θέλετε, τη νοημοσύνη 

κάποιων ανθρώπων που παρευρέθηκαν σ' αυτές τις συσκέψεις. 

Στις 12.11.88, σε σύσκεψη του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας, για 
σκοπούς οικονομίας και για αποδοτική χρήση των ελικοπτέρων οι Υπουργοί Εμπο

ρίου και Γεωργίας συμφώνησαν να αναλάβει τη διαχείριση κrιι λειτουργία τους το 

Υπουργείο Άμυνας μέσω της Εθνικής Φρουράς, πράγμα που, όπως είναι γνωστό, 

ποτέ δεν έγινε. Και ποτέ τόσο ο κ. Νέμιτσας όσο και ο κ. Χρίστου, που ανέλαβε την 

υπεράσπισή τους, δε μας έχουν διοσει οποιαδήποτε λογική εξήγηση γι' αυτό. 

Συνεχίζοντας την ομιλία και την αγόρευσή του ο έντιμος συνάδελφος του 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις προσπάθησε με διάφορα επιχειρήματα να μας 

πείσει για την καταλληλότητα των πολωνικών ελικοπτέρων. Απέφυγε όμως και πάλι 

με διάφορους ελιγμούς, που πίστευε ότι θα τον βοηθούσαν να παρουσιάσει την όλη 

υπόθεση με λογική και πειστικότητα, να αναφέρει ότι στην προκειμένη περίπτωση 

προϋπήρχαν κάποια έγγραφα που αποδεικνύουν ακριβιος το αντίθετο στην υπερά

σπιση του κ. Νέμιτσα. 

Στις 17.4.89 σε σύσκεψη στο Υπουργείο Γεωργίας αναφέρεται -και αυτό 

φαίνεται από τα πρακτικά της σύσκεψης- ότι τα αγορασθέντα πολωνικά ελικόπτερα 

δεν μπορούν να απορροφήσουν νερό από φράγματα ούτε διαθέτουν σύστημα 

ανάμιξης του νερού με χημικές ουσίες κατά την. πτήση. Επίσης, όπως αναφέρεται 

στα πρακτικά, το Υπουργείο Γεωργίας δεν μπορεί σε καμιά απολύτως περίπτωση να 

εκφράσει έγκυρη άποψη για τη μηχανική κατάσταση αυτιον των ελικοπτέρων και δεν 

είναι σε θέση και δεν μπορεί να κάνει σύγκριση των πολωνικών ελικοπτέρων με 

άλλα ελικόπτερα ή και αεροπλάνα. Πιστεύεται όμως ότι το κόστος των ελικοπτέρων 

θα είναι κατά πολύ ψηλότερο από το κόστος των αεροπλάνων. 

Ένα όμως από τα πιο σημαντικά σημεία της ομιλίας του έντιμου συνάδελφου, 

για το οποίο ειλικρινά δεν μπορώ να δώσω καμιά εξήγηση στο δικό μου μυαλό, ήταν 

το εξής χαρακτηριστικό: Για να πείσει αυτό το Σώμα, ανέφερε ότι οι λίμνες του 

ΣΟΔΑΠ ήταν γεμάτες από κρασιά, μάλιστα κάποια κρασιά πέντε-έξι χρόνων για τα 

οποία ο ΣΟΔΑΠ προβληματιζόταν, γιατί είχε και την ανάγκη των χώρων για τη νέα 

εσοδεία. Εφόσον λοιπόν κανένας δεν τα ζητούσε, είχαν φθάσει, ανέφερε ο συνά

δελφος ο Χρίστου, να προβληματίζονται κατά πόσο θα τα έχυναν ακόμα και στη 

θάλασσα. Με την αγορά όμως αυτών των ελικοπτέρων δημιουργήθηκε η αναγκαία 

ρευστότητα, έλυσε προβλήματα ο ΣΟΔΑΠ -παρακολουθήστε, συνάδελφοι, και μελε

τήστε την ομιλία του συνάδελφου του Χρίστου-και, ενώ ήταν έτοιμοι να τα χύσουν 
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αυτά τα παλιοκρασιά, πώλησαν και άλλες, αρκετές ποσότητες στην Πολωνία σε 

διπλάσια σχεδόν τιμή. Τα κρασιά αυτά ήταν άχρηστα, δηλαδή πεταμένα πράγματα, 

και έπρεπε να χυθούν στη θάλασσα και γι' αυτό το λόγο τους τα δώσαμε και εμείς 

αγοράσαμε ελικόπτερα. Όμως από την άλλη λέει στην ομιλία του ο κ. Χρίστου ότι 

πωλήσαμε αρκετές επιπρόσθετες ποσότητες κρασιιί:ιν στην Πολωνία σχεδόν σε 

διπλάσια τιμή. Τώρα, αν έχει ανθρώπους που αγοράζουν παλιοκρασιά που τα 

έχουμε εμείς για πέταμα και τα δοκιμάζουν και ύστερα τα αγοράζουν και μάλιστα σε 

διπλάσια τιμή, αυτό το φαινόμενο θα πρέπει να μας το εξηγήσει ο συνάδελφος ο 

Χρίστου, ο οποίος απ' ό,τι ξέρω και το λέω με επιφύλαξη υπήρξε και διευθυντής της 

ΛΟΕΛ και επομένως πρέπει, είναι σίγουρο, να καταλαβαίνει ο άνθρωπος πολύ 

περισσότερα απ' ό,τι καταλαβαίνω και για εμπορία κρασιιί:ιν και για ποιότητες 

κρασιών. 

Κατανοούμε -και εγώ προσωπικά- όλη την αγωνία και το άγχος που έχουν 

καταλάβει τον Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας, τον κ. Νέμιτσα, όπως και το 

ΑΚΕΛ. Ειλικρινά με πολύ αριστοτεχνικό τρόπο ο έντιμος συνάδελφος, για να μας 

πείσει, έφερε ένα συμβόλαιο της εταιρείας "Νέμιτσας" το οποίο πήγε και προμηθεύ

τηκε, όταν η εταιρεία "Νέμιτσας" ανακοίνωσε στον τύπο ότι είναι στη διάθεση του 

κοινού τα συμβόλαια τα οποία υπέγραψε. Ο κ. Χρίστου πήγε εκεί και τους είπε: 

"Ξέρετε, είδα την ανακοίνωση στον τύπο και σας παρακαλιί:ι διί:ιστε μου ένα συμβό

λαιο και θα πάω στη Βουλή να το πάρω, για να πείσω και τους άλλους για την ειλι

κρίνειά σας". Αυτά, συνάδελφε, είναι μέσα από την ομιλία σας και μέσα από το 

έγγραφο το οποίο έχετε καταθέσει. 

Εν πάση περιπτώσει αναλάβατε να υποστηρίξετε και να αθωώσετε τον 

Υπουργό από το συγκεκριμένο σκάνδαλο. Αλλά λυπούμαι, γιατί, ενώ είμαστε οι 

εκπρόσωποι του λαού και έχουμε την ευθύνη που απορρέει από το Σύνταγμα να 

εξασκούμε αυστηρό κοινοβουλευτικό έλεγχο για τη διάθεση του δημόσιου χρήματος 

και για χρηστή διοίκηση, παρουσιαζόμαστε εδώ στη Βουλή, για να υπερασπιστούμε 

Υπουργούς ή την κυβέρνηση -την όποια κυβέρνηση, το τονίζω, και τους οποιουσδή

ποτε Υπουργούς- για τα λάθη και τις παραλείψεις τους. Σ' αυτό το σημείο πρέπει να 

τονίσω το εξής: Σήμερα είμαστε αντιπολίτευση. Το Φεβράρη θα είμαστε κυβέρνηση ή 

το λιγότερο συγκυβέρνηση, αλλά σε καμιά περίπτωση δε θα ανεχθούμε ούτε σκάν

δαλα ούτε παραλείψεις και θα χειροκροτήσουμε οποιοδήποτε συνάδελφο και από το 

ΑΚΕΛ, όταν θα φέρει στη Βουλή και θα εγγράψει θέματα για χρηστή διοίκηση και 

για σκάνδαλα. Σε καμιά περίπτωση δε θα αρχίσουμε να λασπολογούμε συνάδελφους 

και να παίρνουμε τα θέματα προσωπικά και να τα υποβιβάζουμε σε προσωπικό 

επίπεδο και να εξασκούμε ψυχολογική πίεση, για να σταματούν αυτοί οι έλεγχοι, 

σ' οποιοδήποτε συνάδελφο, από όποια πολιτική δύναμη κι αν προέρχεται αυτός ο 

συνάδελφος. 

Είναι αναφαίρετο δικαίωμα φυσικά του κάθε έντιμου συνάδελφου να εκφρά

ζεται και να τοποθετείται. Αλλά πιστεύω ότι το λιγότερο είναι ατυχές να αποδί

δουμε προσωπικά ελατήρια ή προσωπικά συμφέροντα, όταν έρχονται θέματα προς 

συζήτηση ενώπιον του Σώματος, όπως έπραξε και ο έντιμος συνάδελφος κ. Χρίστου 

για το πρόσωπο του συνάδελφου του Άριστου Χρυσοστόμου. Ότι δήθεν είχε στο 

στομάχι τον Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. Νέμιτσα, γιατί δεν του παραχώ

ρησε κάποιες άδειες επαγγελματικού χαρακτήρα. Και προχώρησε μάλιστα να 

δηλώσει ο κ. Χρίστου προς τον κ. Χρυσοστόμου ότι θα δεχτεί τις οποιεσδήποτε 

απαντήσεις δώσει ο κ. Χρυσοστόμου και δεν πιστεύει όλα αυτά τα οποία λέγονται ή 

και ακούγονται. 
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Νομίζω όμως ότι και εγώ με τη σειρά μου έχω ακριβ(ος τόσα δικαιιοματα όσα 

έχει και ο συνάδελφος ο Χρίστου. Και πιστεύω ακόμα ότι έχω και εγώ το δικαίωμα 

και μάλιστα εγώ θα δηλώσω κατηγορηματικότατα ότι για αυτά τα οποία αναφέρο

νται, για όλα αυτά τα οποία λέγονται εγώ θα δεχτώ και την εκδοχή και τη διάψευση 

και την οποιαδήποτε απάντηση δώσει ο συνάδελφος ο Χρίστου. Αλλά έχω δικαίωμα 

και εγώ να ρωτήσω: Λέγεται, συνάδελφε, ότι τα κόκκινα δολάρια που έρχονταν από 

το Κομμουνιστικό Κόμμα της Σοβιετικής Ένωσης έρχονταν μέσω των διάφορων 

εμπορικών οργανισμ(ον που ελέγχει το ΑΚΕΛ. Λέγεται, εγώ δεν το πιστεύω, αλλά 

λέγεται, ότι συντονιστής όλης αυτής της υποδοχής των κόκκινων δολαρίων ήσαστε 

εσείς. Και ο Γέλτσιν τα ψάχνει τώρα και προσπαθεί μέσω της δικαστικής εξουσίας 

να τα επανακτήσει τόσο από την Ελλάδα όσο και από την Κ ύπρο. Λέγεται ότι ένας 

από τους σκοπούς του κ. Νέμιτσα με δύο αποστολές στη Σοβιετική Ένωση ήταν να 

κλείσει και το θέμα επανάκτησης αυτών των κόκκινων δολαρίων που έρχονταν στο 

ΑΚΕΛ. Λέγεται. Εγώ απλώς ακούω και δεν πιστεύω, γιατί θα δεχτώ οτιδήποτε 

απαντήσετε εσείς, συνάδελφε. Επίσης λέγεται, συνάδελφε, ότι κατά την προεκλογική 

εκστρατεία στις βουλευτικές εκλογές του 1991 ο κ. Νέμι τσας πήρε μεταγραφή στο 
χώρο των Νέων Δυνάμεων του ΑΚΕΛ-Αριστερά κι εργαζόταν νυχθημερόν γι' αυτό 

το πράγμα. Αλλά, επειδή ορμώμαι εκ Πάφου, είμαι εκ Πάφου, και επειδή στη 

Λεμεσό, κύριε Αγαπίου, κάθονται κάποιες χιλιάδες Παφίτες, με έχουν πληροφο

ρήσει ότι η προσπάθεια του κ. Νέμιτσα προς το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

ήταν το ένα σκέλος. Το άλλο ήταν σταυρός προτίμησης στον έντιμο συνάδελφο, τον 

κ. Χρίστου. Και λέγεται ακόμα ότι το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και ο Κοινο

βουλευτικός Εκπρόσωπος ανέλαβαν ... 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Αν μου επιτρέπετε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Αγαπίου, παρακαλώ. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ζητώ την προστασία σας, ίνα εξασκήσω τα δικαιώματά μου. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Την έχετε, κύριε Πιττοκοπίτη, αλλά είναι αδύνατο να σταματήσω όλο το γέλιο! 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Οπότε λέγεται, συνάδελφε, ότι η υπεράσπιση που προσπαθείτε να κάνετε και 

προωθείτε, για να αθωώσετε τον κ. Νέμιτσα, είναι το αντάλλαγμα της προσφοράς 

υπηρεσιών προς το ΑΚΕΛ για τα κόκκινα δολάρια και για την προσπάθειά του κατά 

τις βουλευτικές του 1991. Λέγεται, συνάδελφε. Εγώ όμως, όπως εί.ίτα στην αρχή, θα 
δεχτώ την οποιαδήποτε εκδοχή, την οποιαδήποτε διάψευση ή ακόμα και την οποια

δήποτε απάντηση. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να δηλώσω το εξής: Πιστεύω ότι είναι 

υποχρέωση όλων μας, παρά τις πολιτικές διαφορές που μας χωρίζουν, αν θέλουμε 

να αναβαθμίσουμε την πολιτική ζωή αυτού του τόπου, αν θέλουμε να υπάρξει 

χρηστή διοίκηση σ' αυτό τον τόπο, να βγάζουμε στην επιφάνεια όλα τα σκάνδαλα και 

τα παρασκάνδαλα και τις κλεψιές αλά Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών -που ήταν 

όλοι αθώοι και ήταν όλα αυθαίρετα συμπεράσματα' που εύχομαι να είναι. Λέω, 
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συνάδελφοι, ότι είναι υποχρέωση όλων μας να τα φέρνουμε στην επιφάνεια, διαφο

ρετικά πιστεύω ότι δε θα είμαστε άξιοι της αποστολής μας. Γιατί δεν μπορούμε να 

κοπτόμεθα ότι αγωνιζόμαστε για μια κατεχόμενη πατρίδα και να υπάρχουν κάποια 

ροκάνια μέσα Οϊην κυβέρνηση, τα οποία να ροκανίζουν το δημόσιο χρήμα και τον 

ιδρώτα αυτού του λαού. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω ότι δε θα προχωρήσουμε περαιτέρω στη συζήτηση ... 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κ ύριε Π ρόεδρε, απλώς θα ήθελα να πω μόνο δυο κουβέντες. Θεωρώ τα όσα 

έχουν ακουστεί εδώ ανάξια οποιασδήποτε απάντησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η συζήτηση επί του θέματος θα συνεχιστεί στην προσεχή συνεδρία. Τώρα θα 

επανέλθουμε στην πρόταση νόμου που έχει κατατεθεί. Αντιλαμβάνομαι ότι η 

Επιτροπή Εσωτερικών έχει ετοιμάσει σχετική Έκθεση. Παρακαλώ να κατατεθεί η 

Έκθεση. Δεν είναι έτοιμη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Είναι δουλειά του κ. Αναστασιάδη πάντως. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπέθεσα ότι ήταν έτοιμη από την ώρα που ήρθε η Επιτροπή εδώ. Εν τοιαύτη 

περιπτώσει μπορούμε να προχωρήσουμε, για να κερδίσουμε λίγο χρόνο, να εγκρί

νουμε την ημερήσια διάταξη της επόμενης συνεδρίας. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να τελειώσετε με τη νομοθετική εργασία πρώτα και 

μετά να προχωρήσετε στα επόμενα θέματα. Αν δεν είναι έτοιμο το Προεδρείο, θα 

πρέπει να διακόψει. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Εισηγούμαι να γίνει ένα διάλειμμα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι πρόκειται για μερικά λεπτά, δυο-τρία λεπτά. Αν είναι 

θέμα δέκα λεπτών ... 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αν είναι θέμα δέκα λεπτών, πιθανό να μπορεί να μιλήσει και άλλος ομιλητής 

επί του θέματος. Οπότε κατ' αυτό τον τρόπο ολοκληρώνεται η συζήτηση ενός 

θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, υπάρχει κανένας που μπορεί να μιλήσει για δέκα λεπτά; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Εν πάση περιπτώσει μία παράγραφος είναι η Έκθεση. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Η ομιλία του κ. Πουργουρίδη αντιλαμβάνομαι είναι διάρκειας δέκα-δεκαπέντε 

λεπτών περίπου. 
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Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Αν θα μιλήσουμε για το θέμα αυτό, θα μιλήσω από τη θέση μου για μισό λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Για ποιο θέμα; 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Αν θα συνεχίσουμε τη συζήτηση επί του θέματος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Πρώτα να δούμε αν είναι έτοιμη η Έκθεση. Να διοσουμε λίγα λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλιο, μήπως οι Γραμματείς μπορούν να μας πληροφορήσουν σε πόση 

ώρα θα είναι έτοιμη η Έκθεση; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Φαίνεται ότι η ομιλία του κ. Πουργουρίδη είναι πιο μακροσκελής απ' ό,τι 

υπολόγιζα. Ως εκ τούτου, από σεβασμό προς τους συνάδελφους που έχουν κάτι πιο 

επείγον ... ~ 

ΒΟΥ ΛΕΥΤΕΣ: "" 
Δέκα λεπτά διάλειμμα, κύριε ΊΊρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: ~ 
Δέκα λεπτά διάλειμμα και θα επανέ~υμε. 

(Ώρα διακo~:~.37 μ.μ.) 
(Ώρα επανέναρξης. 7.48 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: \ -

Κύριοι συνάδελφοι συνεχίζουμε με την ΠΡό\~η νόμου που έχει κατατεθεί από 
τα τρία κόμματα: "Ο περί Τουρκοκυπριακών π~ρ~υσιών (Διαχείριση και 'Αλλα 
Θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) (Tρoπoπoιητικός~ Νόμος του 1992". Παρακαλώ 
τον Πρόεδρο της Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΤΟΥΡΚΟΚΥΠΡΙΑΚΩΝ 

ΠΕΡΙΟΥΣΙΩΝ (ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΚΑΙ ΑΛΛΑ ΘΕΜΑΤΑ) (ΠΡΟΣΩΡΙΝΕΣ ΔΙΑΤΑ

ΞΕΙΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κίκης Γιάγκου 

Χρίστος Σολωμής 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Ντίνος Μιχαηλίδης 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Δώρος Θεοδώρου 

Ί \ 

\ 
\ 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την υπό αναφορά 

πρόταση νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από τις Κοινοβουλευτικές Ομάδες του 



607 

Δημοκρατικού Συναγερμού, του Δημοκρατικού Κόμματος και του Σοσιαλιστικού 

Κόμματος ΕΔΕΚ, σε έκτακτη συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Δεκεμ
βρίου 1992, ύστερα από την κήρυξή της από την ολομέλεια της Βουλής ως επει
γούσης φύσεως. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του νόμου για τη 

διαχείριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών, με τρόπο ιοστε ο Κηδεμόνας των 

περιουσιών αυτών να ασκεί τις αρμοδιότητες που του αναθέτει ο πιο πάνω νόμος με 

τη βοήθεια δημόσιων υπαλλήλων αντί με τη βοήθεια προσ<οπων που διορίζονται από 

τον Κηδεμόνα και είναι υπόλογα σ' αυτόν. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού εξέτασε το όλο θέμα, στην 

πλειοψηφία της επικροτεί τους σκοπούς της τροπολογίας που προτείνεται, γι' αυτό 

και εισηγείται την ψήφιση της υπό αναφορά πρότασης νόμου σε νόμο. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις δε 

συμμερίζονται τους λόγους για τους οποίους προτείνεται η τροποποίηση της 

βασικής νομοθεσίας για τις τουρκοκυπριακές περιουσίες, δηλώνοντας ότι θα τοπο

θετηθούν κατά τη συζήτηση του όλου θέματος στην ολομέλεια του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Παρόλο που στο διαδικαστικό μέρος έχουμε πει τις απόψεις μας, εντούτοις 

μερικές σκέψεις ακόμα, κύριε Πρόεδρε. 

Οι θέσεις για τις οποίες γίνεται λόγος δεν είναι ούτε πρωτοβουλίες ούτε φιλο

σοφίες του αρμόδιου λειτουργού. Όπως είναι γνωστό, τα δικαιώματα για να πληρω

θούν αυτές οι θέσεις δίνονται από το νόμο που ψήφισε η Βουλή το 1991. Ο νόμος 
είναι πρόσφατος και πολλοί συνάδελφοι πιθανό να ήταν στο Σώμα όταν ψηφίστηκε. 

Ψηφίστηκε μάλιστα μέσα από κάμποσες δυσκολίες και διαδικασίες. Το πρώτο 

σημείο είναι αυτό. 

Το δεύτερο σημείο είναι πως οι θέσεις ή οι κλίμακες που μπορεί να παρουσιά

στηκαν και για λόγους εντυπωσιασμού ως υπερβολικές προβλέπονται στον Προϋπο

λογισμό. Ήταν γνωστή η δαπάνη και ήταν γνωστές οι θέσεις για τις οποίες θα προσ

λαμβάνετο αυτό το προσωπικό. Άρα κι εδώ καμιά έκπληξη δεν πρέπει να 

δημιουργείται. 

Αυτό το οποίο εμείς έχουμε πει, κύριε Πρόεδρε, και επαναλαμβάνουμε είναι 

ότι είμαστε έτοιμοι να συζητήσουμε την ουσία του προβλήματος και να συναντή

σουμε τις ανησυχίες και τον προβληματισμό οποιωνδήποτε υπαλλήλων επηρεάζο

νται είτε από τη μέχρι τώρα ισχύουσα διατύπωση στο νόμο είτε και από τη διατύ

πωση η οποία τώρα προστίθεται. Διότι θέλω να προειδοποιήσω ότι με την αλλαγή 

που κάνουμε και πάλι επηρεάζεται μια σημαντική ομάδα υπαλλήλων, οι οποίοι είτε 

είναι έκτακτοι στην υπηρεσία είτε είναι σε άλλες υπηρεσίες, είναι πτυχιούχοι και 

έχουν κλίμακα Α5 ή Α 7 και προσδοκούσαν να καταλάβουν αυτές τις θέσεις, που 
είναι Α8 και Α 10. 

Επομένως η θέση μας, κύριε Πρόεδρε, θα είναι θέση αποχής, ως επαναβε

βαίωση της άποψής μας ότι το θέμα δεν είναι τόσο επείγον όσο χαρακτηρίζεται και 

θα μπορούσε να αντιμετωπιστεί με περισσότερη προσοχή και περισσότερη ορθότητα 

κρίσης. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Ντίνος Μιχαηλίδης. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 
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Κύριε Πρόεδρε, εμείς του Δημοκρατικού Κόμματος υποστηρίζουμε την τροπο

ποίηση όχι διότι έχουμε να πούμε οτιδήποτε που άπτεται της ακεραιότητας του 

σημερινού Κηδεμόνα των Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, αλλά διότι υιοθετούμε 

πλήρως τις ανησυχίες τις οποίες εξέφρασε προς εμάς η συντεχνία των δημόσιων 

υπαλλήλων. Και είναι αυτός ο λόγος που υποστηρίζουμε την τροποποίηση, όπως 

τέθηκε στη σχετική πρόταση νόμου. 

Σε ό,τι αφορά την αναφορά του κ. Χρίστου στους σημερινούς προσωρινούς 

υπαλλήλους που. επανδρώνουν την υπηρεσία, θα ήθελα απλώς να υπενθυμίσω πως, 

όταν ψηφιζόταν αυτός ο νόμος, δεν έγινε καμιά σκέψη που να καλύπτει αυτούς τους 

υπαλλήλους, παρά μόνο αφέθηκαν αυτοί οι υπάλληλοι στο έλεος του Θεού, διότι 

από πουθενά δεν εκαλύπτοντο. Ο Κηδεμόνας είναι ελεύθερος να προσλαμβάνει 

άτομα από τον ιδιωτικό τομέα και να παραγνωρίζει πρόσωπα τα οποία έχουν 

τριετή, πενταετή, δεκαπενταετή, ακόμα και τριακονταετή υπηρεσία στη δημόσια 

υπηρεσία. Έτσι έρχονται όλοι οι άλλοι οι οποίοι μπορεί και να μην έχουν ούτε τη 

σχετική πείρα του δημόσιου υπαλλήλου. 

Γι' αυτό το λόγο θα υπερψηφίσουμε την τροποποίηση και ελπίζω ότι με την 

τροποποίηση αυτή θα επανέλθει η ηρεμία στις τάξεις των δημόσιων υπαλλήλων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα. 

Σίγουρα η ορθότερη θέση είναι η τροποποίηση που γίνεται με τη σύμφωνη 

γνώμη των τριών κομμάτων. Μιλούμε για το προσφυγικό ταμείο, μιλούμε για τη 

διαχείριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών, τα δε έξοδα βαρύνουν ουσιαστικά το 

ταμείο των προσφύγων. Όσες οικονομικές περισυλλογές μπορούμε να κανουμε τόσο 
το καλύτερο σε πίστη του προσφυγικού ταμείου. 

Να πούμε ακόμα ότι πραγματικά, όπως λέχθηκε από τον κ. Μιχαηλίδη, όταν 

εσυζητείτο το νομοσχέδιο, όπως είχε κατατεθεί αρχικά, ένα σημείο έντονης αντιπα

ράθεσης ήταν και τούτο, το να προσληφθεί δηλαδή σωρεία ή κάποιος αριθμός υπαλ-

. λήλων με κλίμακες Α4 μέχρι Α14. Μιλούμε για δεκάδες και εκατοντάδες χιλιάδες 
λίρες ετήσια. Επομένως, αν μπορεί αυτό το προσωπικό να προέλθει από τη δημόσια 

υπηρεσία, που σε πολλούς τομείς επανειλημμένα αυτό το Σώμα έχει υποδείξει ότι 

έχει υπεράριθμους υπαλλήλους, τι το καλύτερο για το κράτος γενικότερα και ειδικό

τερα για το συγκεκριμένο ταμείο, που θα διαχειρίζεται ο εκάστοτε Υπουργός Εσωτε

ρικών; 

Είναι με αυτά ακριβώς τα δεδομένα -αφού λάβαμε υπόψη και τη δίκαιη 

διαμαρτυρία της δημοσιουπαλληλικής οργάνωσης, η οποία σίγουρα επηρεάζεται 

αρνητικά από την πρόθεση που είχε ο Κηδεμόνας, ο Υπουργός Εσωτερικών- που 

σωστά έχουμε τοποθετηθεί σήμερα ~ιε αυτή την πρόταση νόμου. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κι εγώ με τη σειρά μου θέλω να πω ότι, υπερψηφίζοντας αυτή 
την πρόταση νόμου, δεν υπονοούμε καθόλου ότι ο Κηδεμόνας των τουρκοκυ

πριακών περιουσιών έχει ενεργήσει κατά τρόπο επιλήψιμο κατά την εκτέλεση των 
καθηκόντων του. Αντίθετα εγώ λέω, με όλη τη συναίσθηση των λόγων μου, ότι 
υπήρξε χρηστότητα στη διαχείριση των τουρκοκυπριακών περιουσιών από την 

ψήφιση του νόμου μέχρι σήμερα. Και αυτό είναι σε πίστη του Κηδεμόνα, που είναι ο 
σημερινός Υπουργός Εσωτερικών. 

Εντούτοις, το νομοθέτημα καθίστατο αναγκαίο και για τους λόγους που 
ανέφερε ο κ. Μιχαηλίδης εκ μέρους του Δημοκρατικού Κόμματος, αλλά και για έναν 

άλλο λόγο, που θα πω τώρα. Πρόκειται περί προσλήψεως δημόσιων υπαλλήλων. 

Και το άρθρο 122 του Συντάγματος και ο Νόμος 1/90 σαφώς λένε ότι οι προσλήψεις 
δημόσιων υπαλλήλων ρυθμίζονται και διέπονται από το νόμο και ότι το μόνο 
αρμόδιο όργανο να προσλαμβάνει, προάγει και μεταθέτει υπαλλήλους είναι η 

Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας, η οποία αποτελεί συνταγματικό όργανο του 

κράτους και ενεργεί δυνάμει των προνοιών του Συντάγματος. Κατά συνέπεια η 
τροποποίηση του νόμου που παρουσιάζεται στη Βουλή είναι αναγκαία και για 10 

λόγο τούτο, διότι οποιοσδήποτε θα μπορούσε να προσφύγει στο αρμόδιο συνταγμα
τικό δικαστήριο και να ζητήσει ακύρωση των διορισμών, επειδή παραβιάζεται 

ευθέως το άρθρο 122 και τα άλλα σχετικά άρθρα του Συντάγματος. 

Γι' αυτό το λόγο εμείς υποστηρίζουμε την τροποποίηση και θα ψηφίσουμε αυτό 

το νομοθέτημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κατ' αρχήν θέλω να συμμεριστώ την εμπιστοσύνη που 

εξέφρασαν όλες οι πλευρές στο πρόσωπο του σημερινού Υπουργού Εσωτερικών, 

του κ. Βενιαμίν . Στην Επιτροπή Εσωτερικών εκφράστηκε από όλους. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Δεν είναι από όλους, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Το δεύτερο που θα ήθελα να πω είναι ότι υπάρχει μια λανθασμένη εντύπωση, 

όταν μιλάμε για δημόσιους υπαλλήλους. Η Υπηρεσία Διαχείρισης Τουρκοκυ

πριακών Περιουσιών είναι οργανισμός δημόσιου δικαίου, άρα το καθεστώς δεν 

είναι το ίδιο ακριβώς με των δημόσιων υπαλλήλων. 

Για το επόμενο σημείο, δηλαδή το κατά πόσο, όταν ψήφιζε η προηγούμενη 

Βουλή, προστάτευσε ή δεν προστάτευσε αυτούς που υπηρετούν τώρα, πρέπει να 

πούμε ότι και η πρακτική, αλλά και η ίδια η ουσία υποδεικνύουν ότι αυτοί που 

βρίσκονται για κάποια χρόνια σε μια υπηρεσία ευνοούνται, διότι υπερτερούν σε 

πείρα. Και ήταν φυσιολογικό επακόλουθο στη συντριπτική πλειοψηφία να κέρδιζαν 

με το σπαθί τους τις θέσεις. 

Το τελευταίο σημείο που θα ήθελα να επισημάνω είναι μια παράλειψη από 
πλευράς της οργάνωσης των δημόσιων υπαλλήλων και είμαι βέβαιος ότι δεν υπήρχε 

πρόθεση: Δεν έγινε επικοινωνία με την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όταν υπογράφαμε αυτή την πρόταση νόμου, τα κριτήρια ή οι 

σκέψεις μας δεν πήγαν στον Υπουργό Εσωτερικών, τον κ. Βενιαμίν. Στόχος και 

επιδίωξή μας ήταν να θεραπεύσουμε μια κατάσταση, σύμφωνα με τα όσα εξήγησε ο 

αγαπητός συνάδελφος κ. Ντίνος Μιχαηλίδης. Αυτό όμως σίγουρα δε σημαίνει ότι η 

Κοινοβουλευτική Ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμού τρέφει οποιαδήποτε εμπι

στοσύνη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, όπως ο κ. Κατσουρίδης θέλησε να εμφα

νίσει. Αν χρειάζεται να πούμε κάτι, είναι ότι η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΔΗΣΥ 
δεν τρέφει οποιαδήποτε εμπιστοσύνη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, τον 
κ. Βενιαμίν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Απλώς μόνο για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, για να μη δημιουργηθούν λανθα
σμένες εντυπώσεις. Τα μέλη του προσωπικού τα οποία υπηρετούν σήμερα στην 

Υπηρεσία Διαχείρισης τουρκοκυπριακών Περιουσιιον είναι απόφοιτοι πανεπιστη

μίου με διάφορα διπλώματα. Όμως τα ζητούμενα σήμερα διπλώματα είναι τέτοια, 

ώστε δεν καλύπτουν αυτούς που είναι ήδη στην υπηρεσία. Γι' αυτό να μη δημιουρ

γηθεί η λανθασμένη εντύπωση ότι θα είχαν και το προβάδισμα αυτοί οι άνθρωποι 

για σκοπούς πρόσληψης ή συνομολόγησης οποιασδήποτε σύμβασης. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Για να μη δημιουργούνται εντυπώσεις, κύριε Πρόεδρε, τα προσόντα που απαι

τούν τα σχέδια υπηρεσίας επιτρέπουν σε όλους τους πτυχιούχους, περιλαμβανο

μένων κι εκείνων που είναι απόφοιτοι ανθρωπιστικών σπουδών, μέχρι και σε 

γεωπόνους και σε κτηνίατρους, να διεκδικήσουν τις θέσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. Λυπούμαι που απουσιάζει ο συνάδελφος 
κ. Παπαγεωργίου ο οποίος μάλιστα έχει και πολύ στενό συγγενικό του πρόσωπο 

που υπηρετεί εκεί επί αρκετά χρόνια. Είναι και πτυχιούχος και παρά τις προσπά

θειες που έγιναν δεν καλύπτεται από τα σημερινά σχέδια υπηρεσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή διανύουμε προεκλογική περίοδο και επειδή έχουν 
λεχθεί και υπέρ και κατά για το σημερινό Υπουργό Εσωτερικών, θέλω να δηλώσω 

ότι από πλευράς μας η ψηφοφορία δεν έχει τη σημασία της επίδειξης ή όχι εμπιστο

σύνης στο πρόσωπο του Υπουργού. Η δική μας Κοινοβουλευτική Ομάδα τοποθε
τείται με βάση αντικειμενική άποψη την οποία έχει ως προς την ορθότητα της 

τροποποίησης αυτής. Πέραν αυτού τίποτε άλλο. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι σαφές. Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

22 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Δεν υπάρχουν εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 22 ψήφους υπέρ και 12 αποχές, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 

(Διαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Δεν υπάρχουν εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12 <Χποχές. 

r 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 22 ψήφους υπέρ και 12 αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

Έχουμε φτάσει στο τέλος της σημερινής συνεδρίας. Η επόμενη συνεδρία της 

Βουλής ορίζεται για την Πέμπτη, 10 Δεκεμβρίου 1992, στις 4.00 το απόγευμα, με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

Ι) Ο περί" Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

2) Οι περί Υπουργείου Εσωτερικών - Θέση Πολιτικού Μηχανικού 
1 ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

3) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

4) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Οργανωμένα 

Διαμερίσματα και Τουριστικά Χωριά) Κανονισμοί του 1992. 

5) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Συγκροτήματα 

Τουριστικών Επαύλεων) Κανονισμοί του 1992. 

6) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικιον Καταλυμάτων (Παραδοσιακές 

Οικοδομές) Κανονισμοί του 1992. 

7) Οι περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Καθίδρυση Εφοριακού 

Συμβουλίου) Κανονισμοί του 1992. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 

Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που 

τιτλοφορείται 'Ή αγορά δύο ελικοπτέρων από την Πολωνία το 1989". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ά. 

Χρυσοστόμου). (4.11.91). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) 'Ή υποβάθμιση της διεθνούς θέσεως της Κυπριακής Δημοκρατίας και η 

εξίσωσή της προς το τουρκοκυπριακό κατοχικό ψευδοκράτος από τον 

Υπουργό Εξωτερικών της Μεγάλης Βρετανίας κ. Ντάγκλας Χερντ και οι 

ενέργειες και τα μέτρα που πρέπει να ληφθούν, ώστε να προστατευτεί η 

νομιμότητα και η εγκυρότητα της χώρας". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Ευ. Ευσταθίου). (4.6.92). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που τιτλοφορείται "Το δάσος Αθαλάσσας, οι προγραμματισμοί και οι 

ενέργειες της κυβέρνησης". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των Μελών της Βουλής κ. 
/ 
Ρ. Κατσελλή και κ. Δ. Ηλιάδη). (12.3.92). 
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4) Έκθεση της Κοινοβουλευτική; Επιτροπής Παιδείας για τα θέματα που 

τιτλοφορούνται: 

(α) "Το πρόβλημα που δημιουργήθηκε κατά την τελετή των εγκαινίων 

του Πανεπιστημίου Κύπρου με την υποβάθμιση της παρουσίας της 

Ελληνικής Πολιτείας και Ανώτατων Πνευματικιον Ιδρυμάτων της 

Ελλάδας". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (15.10.92). 

(β) 'Ή απουσία της Προέδρου της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής 

του Πανεπιστημίου Κύπρου κ. Τσουγιοπούλου από τη συνεδρία της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας που έγινε στις 22 Οκτωβρίου 
1992 με θέμα 'Το πρόβλημα που δημιουργήθηκε κατά την τελετή των 
εγκαινίων του Πανεπιστημίου Κύπρου με την υποβάθμιση της 

παρουσίας της Ελληνικής Πολιτείας και Ανώτατων Πνευματικών 

Ιδρυμάτων της Ελλάδας' και ως αποτέλεσμα της συμπεριφοράς η 

πιθανή περιφρόνηση του Νομοθετικού Σώματος". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (22.10.92). 

5) 'Ή επείγουσα και καθολικά διαπιστωμένη ανάγκη δημιουργίας μαρίνας 
στην επαρχία Πάφου". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). (14.5.92). 

6) 'Ή εκπαιδευτική ψυχολογία και ο ρόλος της στην πρόληψη σχετικών 

προβλημάτων των μαθητών". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Βουλευτών κ. Α. Φιλίππου και Α. 

Κουκουμά εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). (14.5.92). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που τιτλοφορείται "Προβλήματα ρύπανσης στις περιοχές 'Βατί' και 

υδατοφράκτη Πολεμιδιών". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ά. 

Χρυσοστόμου). (17.3.92). 

Τα μέλη της Βουλής κ. Ρήνα Κατσελλή και κ. Μιχαλάκης Κυπριανού ζητούν 

την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

'Ή επείγουσα και επιτακτική ανάγκη υλοποίησης των σκοπών του Κεντρικού 

Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, που εγκαθιδρύθηκε με το Νόμο αριθμός 16 του 
1988". 

Υπάρχει ένσταση για την εγγραφή του θέματος; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το θέμα εγγράφεται. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Θα ήθελα να με πληροφορήσετε για κάτι. Απ' ό,τι έχουμε υπόψη μας, ως μέλη 

της Επιτροπής Οικονομικών, έγινε ένας προγραμματισμός και είχε λεχθεί ότι την 

ερχόμενη Πέμπτη θα κληθεί ο Υπουργός Οικονομικών να έρθει εδώ και να μας 
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εκθέσει τις απόψεις του αναφορικά με τους προϋπολογισμούς. Δεν έγινε οποιαδή

ποτε διαφοροποίηση αυτής της διευθέτησης και διερωτώμαι γιατί δεν έχει μπει στην 

ημερήσια διάταξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν υπάρχει στην ημερήσια διάταξη αυτό το θέμα. Δεν έχει ετοιμαστεί από τη 

Γραμματεία ... 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Αυτή είναι η διευθέτηση που είχε γίνει κατ' αρχήν και απ' ό,τι γνωρίζω έχει 

ειδοποιηθεί και ο Υπουργός Οικονομικών να έρθει στη Βουλή στις 10 Δεκεμβρίου, 
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θα πρέπει να ομολογήσω πως αγνοώ την οποιαδήποτε διευθέτηση και δεν 
μπορώ να δεσμεύσω την κοινοβουλευτική μας ομάδα. Αν πράγματι υπάρχει συνεν

νόηση μεταξύ Κοινοβουλευτικών Εκπροσιόπων, αυτό πιθανόν να το γνωρίζει ο 

Πρόεδρος. Αλλά η Επιτροπή Οικονομικών δε ρυθμίζει τις εργασίες της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, εισηγούμαι το εξής: Να γίνει συνεννόηση με τη Γραμμα

τεία και τον Πρόεδρο της Βουλής, να συσκεφθούν και με τον Πρόεδρο της 

Επιτροπής Οικονομικών σε σχέση με τους προϋπολογισμούς και, αν τα θέματα είναι 

έτοιμα προς συζήτηση, νομίζω ότι θα διευθετηθεί και θα κληθεί ο Υπουργός την 

προσεχή βδομάδα. Δηλαδή θα διαφοροποιηθεί μερικώς η ημερήσια διάταξη. 

Ναι, ο κ . Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εμείς είμαστε νέοι στη Βουλή και θέλω να μαθαίνω κάθε 
βδομάδα που περνά. Ποιος είναι ο αρμόδιος να καταρτίζει την ημερήσια διάταξη; 

Θέλω να το ξέρω αυτή τη στιγμή. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ο Πρόεδρος του Σώματος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ο Πρόεδρος της Βουλής είναι ο μόνος που ξέρει για την ημερήσια διάταξη; Με 

ποιον συνεννοείται ο Πρόεδρος της Βουλής; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Μα, αποφασίζεται στη σύσκεψη των αρχηγών . 

. Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Δεν είχε σύσκεψη αρχηγών. Εγώ δεν ξέρω για καμιά σύσκεψη. Λέχθηκε αυτό 

στην Επιτροπή Οικονομικών και πρέπει να δοθεί μια ερμηνεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ντίνος Μιχαηλίδης. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η υπόθεση έχει ως εξής: Μάλιστα, λέχθηκε κάτι στην 

Επιτροπή, αλλά προκαταρκτικό. Αναφέρθηκε ότι μπορεί να έρθει ο Υπουργός Οικο

νομικών, για να προσφωνήσει το Σώμα. Προκαταρκτικά. Εφόσον δεν έχει γίνει 

J 
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τίποτα το θετικό, εφόσον εμείς δε γνωρίζουμε τίποτα μέχρι αυτή τη στιγμή που 

καταρτίζετε εσείς, ο καθ' ύλην αρμόδιος, την ημερήσια διάταξη, πιστεύω ότι δεν 

υπάρχει θέμα. Συζητούμε για κάτι ανύπαρκτο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχετε διαβάσει την ημερήσια διάταξη. Στις ΙΟ του μηνός θα 

γίνει αυτό που γράφει η ημερήσια διάταξη, την οποία μας έχετε διαβάσει. Τι θα γίνει 

στο μεταξύ, αν θα συναποφασιστεί από τους αρχηγούς των κομμάτων κάτι άλλο, 

είναι κάτι το οποίο μόνο διά συναινέσεως πλέον μπορεί να γίνει. Η ημερήσια 

διάταξη είναι αυτή που μας είπατε. Αυτά θα έχουμε στις 10 του μηνός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ; 

Κύριε Πρόεδρε, είναι απλό το θέμα και δεν ξέρω γιατί έχει περιπλακεί τόσο 

πολύ. Είχε αποφασιστεί ανεπίσημα και μάλιστα είχαμε πει ότι θα απευθύναμε 

προφορικά μια πρόσκληση προς τον Υπουργό Οικονομικών ότι θα πρέπει να 

αρχίσει να ετοιμάζεται για εκείνη την ημερομηνία. Ακόμα και αυτή τη στιγμή που 

μιλούμε δεν ξέρουμε καν αν θα γίνει η συζήτηση και πότε για τον προϋπολογισμό. 

Επομένως δεν μπορεί να περιληφθεί τώρα στην ημερήσια διάταξη. 

Παράλληλα, ούτε η πρώτη ούτε η τελευταία φορά είναι που γίνεται συμπληρω

ματική ημερήσια διάταξη και δεν πιστεύω ότι θα υπάρξει κανένα πρόβλημα. 

Επομένως νομίζω να το αφήσουμε εδώ το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή πάρα πολλές φορές ως Βουλευτές, και δικαιολογημένα, 

θιγόμαστε για το κύρος της Βουλής, θα ήθελα να υπενθυμίσω ότι τα τελευταία 

χρόνια αυτή η Βουλή ανταποκρίνεται θετικότατα και μέσα στα χρονικά πλαίσια που 

της τίθενται στην υποχρέωσή της να συζητά τους προϋπολογισμούς του κράτους. 

Έχει γίνει μια προσυνεννόηση. Για να μην προχωρήσουμε περισσότερο στη συζή

τηση, θα ήθελα να παρακαλέσω τον Προεδρεύοντα να εξετάσει αυτό το θέμα αύριο. 

Να ετοιμαστεί, αν είναι, επιπρόσθετη ημερήσια διάταξη και να ενημερωθούν οι 

συνάδελφοι όλοι έγκαιρα, για να έρθουμε προετοιμασμένοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ να τελειώσει η συζήτηση εδώ. Επαναλαμβάνω 

ότι η ημερήσια διάταξη έχει κατ' αρχήν κατατεθεί. Αν υπάρξει διαφοροποίηση, θα 

συνεννοηθεί ο Πρόεδρος ή ο Προεδρεύων με τη Γραμματεία και τη Γενική Διεύθυνση 

και θα προχωρήσουμε, σε συνεννόηση ασφαλώς και με τα κοινοβουλευτικά κόμματα. 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της συνεδρίας αυτής. 

(Ώρα λήξης: 8.15 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβ1)

ΤΙΚ1ί σειρά: 

Α γαπίου Γιαννάκης 

Α γγελίδου Κλαίρη 

Αναστασιάδης Νίκος 

Αντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας Κίκης 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιιοτης Λώρης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Παναγίδης Κίμων 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χρίστου Ανδρέας 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλα·ίτζιάν Αράμ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992" και για την πρόταση νόμου ''Ο περί 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992", οι 

αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν [Ν. Πιττοκοπίτης, Ρ. 

Πρέντζας, Προεδρεύων (Α. Αντωνίου), Ν. Ρολάνδης, Ανδρέας Γεωργίου, 

Α. Κουκουμάς, Κ. Παναγίδης, Ευ. Ευσταθίου, Α. Χρίστου], ψήφιση του 

νομοσχεδίου σε νόμο και απόρριψη της πρότασης νόμου. 

2) Έκθεση για τα νομοσχέδια Ι. ''Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 34) του 1992" και 2. ''Ο περί Ειδικεύσεως 

Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων 

και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 5) του 1992" και ψήφισή τους σε νόμους (με 
αρ. 33 και 6 του 1992 αντίστοιχα). 

3) Διεξαγωγή συζήτησης (Χρ. Πουργουρίδης, Προεδρεύων, Α. Χρίστου, Ντ. 

Μιχαηλίδης, Γ. Αγαπίου, Χρ. Σολωμής, Λ. Θεοδούλου, Ν. Αναστασιάδης, 

Ευ. Ευσταθίου, Αριστοφάνης Γεωργίου, Ρ. Κατσελλή, Ρ. Πρέντζας), 
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έπειτα από αίτηση του Δημοκρατικού Συναγερμού, του Δημοκρατικού 

Κόμματος και του Σ.Κ. ΕΔΕΚ να κηρυχθεί επείγουσα πρόταση νόμου 

που κατέθεσαν με το τίτλο ''Ο περί Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 

(Διαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 

1992". 

4) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου 

(Συμπληρωματική Ιατροφαρμακευτική Περίθαλψη) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1992" και έγκρισή τους. 

5) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου 
(Διάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1992" και έγκρισή τους. 

6) Εκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Ασυρμάτου Τηλεγραφίας 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992" και έγκρισή τους (ως 

Τροποποιητικοί με αριθμό 2 του 1992). 

7) Απόφαση του Σώματος έπειτα από συζήτηση (Α. Χρίστου, Ντ. 

Μιχαηλίδης, Ρ. Κατσελλή, Προεδρεύων, Ν. Αναστασιάδης, Ν. 

Πιττοκοπίτης) όπως η πρόταση νόμου ''Ο περί Τουρκοκυπριακών 

Περιουσιών (Διαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992" κηρυχθεί επείγουσα και παραπεμφθεί 
στην αρμόδια Επιτροπή για μελέτη και ετοιμασία σχετικής Έκθεσης προς 

το Σώμα. 

8) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

9) Ερωτήσεις Βουλευτών (Μετατροπή σε δήμους περιοχών με πληθυσμό 

κάτω των 5 ΟΟΟ κατοίκων). 

10) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η επιδότηση του 

σανού- Το αίτημα των αμπελουργών Λάνιας για αποζημιώσεις- Τα 

έντυπα που αποστέλλει ο ΟΓΑ στους παραγωγούς για πληρωμή 

ασφαλίστρου- Το αλιευτικό καταφύγιο Ορμήδειας- Η επιδιόρθωση του 

Δημοτικού Σχολείου Καπηλειού- Η αντικατάσταση του κεντρικού 

αγωγού πόσιμου νερού στο Άρσος- Το αίτημα της Επισκοπής για 

μετατόπιση βορειότερα του αυτοκινητόδρομου Λεμεσού-Πάφου- Η 

μεταφορά πόσιμου νερού από την πηγή Αγίας Παρασκευής στη Φασούλα

Το αίτημα για δημιουργία κτηνοτροφικής περιοχής στο Μσος 
Ακρωτηρίου- Οι ζημιές σε φυτείες από τη λειτουργία σκυροποιείων στη 

Βάσα- Το αίτημα του Κάτω Αμιάντου για δημιουργία περιφερειακού 

γηροκομείου- Το αίτημα για επιχορήγηση των χαρουποκαλλιεργητών 

Απαισιάς και Ερήμης- Το αίτημα του Ύψωνα για απομάκρυνση 

χοιροστασίου από την περιοχή "Λάκκα"- Το πρόβλημα δυσοσμίας από 

μάντρες στην περιοχή Μερρά Κολοσσίου- Οι εκρήξεις από διαρροή 

υγραερίου- Οι θεωρήσεις εισόδου μεταξύ Κύπρου και Πορτογαλίας- Η 

τοποθέτηση ηλιακών θερμοσιφώνων στον κυβερνητικό οικισμό Αγίου 

Μάμα Λακατάμιας- Η ανέγερση κτηνιατρικής κλινικής στην Παναγιά- Το 

αίτημα Πωμού για ευθυγράμμιση του ποταμού που βρίσκεται κοντά στην 

κοινότητα- Η άρδευση καλλιεργήσιμης γης στην Αναρίτα- Το κόστος 

εκτύπωσης του βιβλίου/λευκώματος "Cyprus Copper and the Sea"- Η 

διάθεση της ντόπιας παραγωγής φασολιών). 
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11) Διεξαγωγή συζήτησης (Ρ. Κατσελλή, Α. Χρίστου, Γ. Αγαπίου, Ν. 

Αναστασιάδης, Ευ. Ευσταθίου) όσον αφορά την παρουσία των 

Βουλευτιον στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές. 

12) Αγόρευση του κ. Νίκου Πιττοκοπίτη για το θέμα 'Ή αγορά δυο 

ελικοπτέρων από την Πολωνία το 1989". 

13) Έκθεση για την πρόταση νόμου "Ο περί Τουρκοκυπριακιον Περιουσιών 
(Διαχείριση και Άλλα Θέματα) (Προσωρινές Διατάξεις) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992", οι αγορεύσεις και η συζήτηση που 
ακολούθησαν (Α. Χρίστου, Ντ. Μιχαηλίδης, Χρ. Σολωμής, Ευ. 

Ευσταθίου, Ν. Κατσουρίδης, Χρ. Πουργουρίδης, Ν. Πιττοκοπίτης, Δ. 

Θεοδιορου) και ψήφισή της σε νόμο. 

14) Εγγραφή και παραπομπή στην ολομέλεια για συζήτηση του θέματος 'Ή 

επείγουσα και επιτακτική ανάγκη υλοποίησης των σκοπών του 

Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαριον, που εγκαθιδρύθηκε με το 

Νόμο Αριθμός 16 του 1988". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της κ. Ρ. Κατσελλή και του κ. Μιχαλάκη 

Κυπριανού). 

15) Διεξαγωγή σύντομης συζήτησης (Κ. Καζαμίας, Προεδρεύων, Ν. 

Αναστασιάδης, Ν. Κατσουρίδης, Ντ. Μιχαηλίδης, Ευ. Ευσταθίου, 

Μάρκος Κυπριανού), έπειτα από παρατήρηση του κ. Κίκη Καζαμία ότι 

δεν περιλαμβάνεται στην ημερήσια διάταξη της συνεδρίας του Σώματος 

της lOης Δεκεμβρίου η ομιλία του Υπουργού Οικονομικών για τους 

προϋπολογισμούς, ενώ είχε προγραμματιστεί να μιλήσει στη 

συγκεκριμένη συνεδρία. 

Τιμή: 75σ 

Τυ:τώt!ηκε στο Τυ:τογραφείο της Κυ:τριακιiς Δημοκρατίας, Λευκωσία. 













































































































Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 17ης Δεκεμβρίου 1992 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.09 μ.μ.) 

(Αρ.12) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της συνεδρίας αυτής. Παρακαλούνται οι 

έντιμοι κύριοι Γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π . ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Επιλογής σε σημερινή συνεδρία της αποφάσισε 

τις πιο κάτω τροποποιήσεις στη σύνθεση των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών: 

Η κ. Κλαίρη Αγγελίδου μετακινείται από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Περιβάλλοντος στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και η Καίτη Κληρίδου 

μετακινείται από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών στην Κοινοβουλευ

τική Επιτροπή Περιβάλλοντος. Επίσης ο κ. Ανδρέας Κουκουμάς αποχωρεί από την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών και τη θέση του παίρνει ο Βουλευτής 

κ. Παύλος Παπαγεωργίου. Ο κ. Λάκης Θεοδούλου μετακινείται από την Κοινοβου

λευτική Επιτροπή Ελέγχου στην Κόινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων και τη θέση του στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ελέγχου παίρνει ο 

Βουλευτής κ. Ανδρέας Χρίστου. Επίσης ο κ . Κίκης Καζαμίας αποχωρεί από την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων και τη θέση του παίρνει ο 

κ. Δημήτρης Κοντίδης, ο οποίος αποχωρεί από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Προτού μπούμε στο Κεφάλαιο Α', θα ήθελα να θέσω το εξής θέμα ενώπιον της 

Βουλής: Οι Εκθέσεις τόσο στη Νομοθετική Εργασία όσο και στο Κεφάλαιο Δ', που 

είναι ομόφωνες, να θεωρηθούν αναγνωσθείσες, για να έχουμε χρόνο να τελειώσουμε 

τη δουλειά μας. 

Το πρώτο θέμα στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία, είναι ''Ο περί Δικαστη

ρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1992'Ό Η Έκθεση αντιλαμβάνομαι είναι 
ομόφωνη. 

(673) 



674 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 
ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΩΝ 
(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 4) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου 
σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Οκτωβρίου, στις 
5 Νοεμβρίου και στις 3 Δεκεμβρίου 1992. Στο στάδιο της μελέτης της υπό συζήτηση 

πρότασης νόμου κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους ο Πρόεδρος του 
Ανώτατου Δικαστηρίου, καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και 

του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή . από 
τον κ. Σ . Χατζηγιάννη, Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, είναι η 

τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας για τα Δικαστήρια, ώστε σε περιπτώσεις 

διαφοράς που σχετίζεται με ακίνητο, έστω κι αν η διαφορά αυτή δεν αναφέρεται σε 
εμπράγματο δικαίωμα, αλλά σε απλό ενοχικό δικαίωμα μεταξύ δύο προσώπων που 

είναι κάτοικοι επαρχίας άλλης από την επαρχία στην οποία βρίσκεται το ακίνητο, η 

δικαιοδοσία του ακινήτου να μην είναι αποκλειστική, αλλά συντρέχουσα. 

Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την υπό συζήτηση πρόταση 

νόμου, η ισχύουσα σήμερα νομοθεσία, σύμφωνα με την οποία, όταν η αγωγή αφορά 

διανομή ή πώληση οποιασδήποτε ακίνητης ιδιοκτησίας ή οποιοδήποτε άλλο θέμα 

που αφορά ακίνητη ιδιοκτησία, αυτή εισάγεται στο Επαι?χιακό Δικαστήριο της επαρ

χίας στην οποία κείται η ιδιοκτησία αυτή, κρίνεται αναχρονιστική, προκαλεί μόνο 

δυσκολίι::ς και προφανώς θεσπίστηκε προς διευκόλυνση των μαρτύρων και άλλων 

παραγόντων της δίκης σε καιρούς που οι συγκοινωνίες μεταξύ δύο πόλεων ήταν 

δύσκολες. 

Κατά τη διάρκεια της συζήτησης του όλου θέματος η Επιτροπή ζήτησε και 

πήρε τις απόψεις αρμόδιων παραγόντων, οι οποίοι τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης της 

υπό αναφορά πρότασης νόμου σε νόμο, υπό την προϋπόθεση ότι αυτή θα διατυ

πωθεί σαφέστερα, ώστε να μην είναι δυνατό να υπάρξει παρερμηνεία ως προς το σε 

ποιες περιπτώσεις ενοχικής διαφοράς η δικαιοδοσία του ακινήτου δε θα είναι 

αποκλειστική. 

Υπό το φως των πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών προχώρησε 

σε αναδιαμόρφωση του κειμένου της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, με βάση το 

οποίο προνοούνται οι ακόλουθες περιπτώσεις ενοχικής διαφοράς οι οποίες είναι 

δυνατό να εισαχθούν και σε Δικαστήριο άλλο από το Επαρχιακό Δικαστήριο της 

επαρχίας στην οποία κείται το ακίνητο: 

(α) Απαίτηση για απόδοση καθυστερημένων μισθωμάτων που προκύπτει από 

σύμβαση μισθώσεως ακινήτου. 

(β) Απαίτηση για καταβολή αποζημιώσεως ένεκα αθέτησης πωλητηρίου ή 

ενοικιαστηρίου εγγράφου ή άλλης σύμβασης που αφορά την ακίνητη 

ιδιοκτησία. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή της σε νόμο, όπως αυτή έχει τελικά διαμορφωθεί και αφού τροποποιηθεί ο 
τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (ΑΡ. 3) 
Νόμος του 1992''. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση της πρότασης νόμου, η οποία θα γίνει διά της αναγνώσεως του αριθμού 
των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 
Εφόσον δεν υπάρχει αντίρρηση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 3) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως η πρόταση νόμου θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, η πρόταση νόμου θεσπίζεται σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στα επόμενα δύο θέματα, που είναι "Ο περί Επιστημονικού 

Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992" και ''Ο περί 
Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1992''. (Πρόταση νόμου), τα οποία έχουν κοινή Έκθεση. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΕΠΙΣΤΗΜΟ

ΝΙΚΟΥ ΤΕΧΝΙΚΟΥ ΕΠΙΜΕΛΗΤΗΡΙΟΥ ΚΥΠΡΟΥ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" ΚΑΙ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 
''Ο ΠΕΡΙ ΕΠΙΣΤΗΜΟΝΙΚΟΥ ΤΕΧΝΙΚΟΥ ΕΠΙΜΕΛΗΤΗΡΙΟΥ ΚΥΠΡΟΥ 

(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Ντίνος Μιχαηλίδης, Πρόεδρος 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Ττίμης Ευθυμίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Καζαμίας 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο και την πρόταση νόμου σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε 
στις 8 Δεκεμβρίου 1992. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις 
τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, ο Διευθυντής του 

Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου 

του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητη

ρίου Κύπρου, του Συνδέσμου των εξ επαγγέλματος Εκτιμητών Ακινήτων, του 

Συνδέσμου Κτηματομεσιτών Επιχειρηματιών Κύπρου και του Συνδέσμου των 

εξ επαγγέλματος Τοπογράφων. 

Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του νόμου για το Επιστημονικό 

Τεχνικό Επιμελητήριο, ώστε να δοθεί η δυνατότητα σε πρόσωπα που ασκούν το 

επάγγελμα του επιμετρητή ή εκτιμητή γης και τα οποία λόγω έλλειψης ακαδημα·ίκών 

προσόντων δεν μπορούν να εγγραφούν στο Επιμελητήριο να συνεχίσουν να ασκούν 

το επάγγελμά τους. Με το ίδιο νομοσχέδιο σκοπείται επίσης η παροχή δικαιώματος 

σε μέλη της δημόσιας υπηρεσίας να προβαίνουν σε εκτιμήσεις γης για σκοπούς των 

καθηκόντων tovs;. 

Σκοπός της πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον κ. Κώστα 

Ηλιάδη, Βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας, είναι επίσης η τροπο

ποίηση της νομοθεσίας για το Επιστημονικό Τεχνικό Επιμελητήριο, ώστε να δοθεί 

το δικαίωμα σε εκτιμητές ακινήτων, ανεξάρτητα από οποιουσδήποτε όρους άσκησης 

επαγγέλματος που τίθενται από το βασικό νόμο, να συνεχίσουν να ασκούν το επάγ

γελμά τους κατά τον τρόπο που το ασκούσαν πάντοτε και μετά την πλήρη εφαρμογή 

της νομοθεσίας αυτής. 

Η Επιτροπή, αφού άκουσε τις απόψεις των κυβερνητικών αρμόδιων και όλων 

των ενδιαφερόμενων πλευρών που παρευρέθηκαν στη συνεδρία, προχώρησε στη 

διαμόρφωση νέου κειμένου του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, θεωρώντας ότι το περιε

χόμενο της σχετικής πρότασης νόμου υπερκαλύπτεται από τις πρόνοιες του κυβερ

νητικού νομοσχεδίου. Στο νέο αυτό κείμενο ενσωματώνονται οι ακόλουθες τροπο

ποιήσεις: 

(α) Παρέχεται το δικαίωμα στους εξ επαγγέλματος επιμετρητές και εκτιμητές 

γης, καθώς επίσης και στους εξ επαγγέλματος τοπογράφους, εφόσον 

πληρούν ορισμένες προϋποθέσεις, να συνεχίσουν να ασκούν το 

επάγγελμά τους. 

(β) Το ίδιο πιο 1tάνω δικαίωμα προνοείται και για τους υπαλλήλους που 

κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του υπό ψήφιση νόμου 

εργάζονται στη δημόσια υπηρεσία ή σε ημικρατικό οργανισμό, εφόσον τα 

κύρια καθήκοντά τους υπάγονται στους κλάδους επιμέτρησης, εκτίμησης 

γης ή τοπογραφίας. 

(γ) Όλα τα πιο πάνω πρόσωπα θα πρέπει να έχουν συμπληρώσει περίοδο 

εργασίας τουλάχιστον τριών χρόνων πριν από την ημερομηνία έναρξης 

της ισχύος της βασικής νομοθεσίας για το Επιμελητήριο, αντί τεσσάρων 

χρόνων, όπως προνοείται από το σχετικό νομοσχέδιο. 

(δ) Όλοι οι εξ επαγγέλματος επιμετρητές, εκτιμητές γης και τοπογράφοι θα 

εγγράφονται, μέσα σε προθεσμία έξι μηνών από την ψήφιση του υπό 

συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, σε ειδικό κατάλογο που θα τηρείται από 

το Επιμελητήριο. 
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(ε) Με σκοπό την παράκαμψη της ισχύουσας στη βασική νομοθεσία 

απαγορευτικής διάταξης, σύμφωνα με την οποία κανένας δε θα 

δικαιούται να ασκεί επάγγελμα σε οποιοδήποτε κλάδο της μηχανικής 

επιστήμης, αν δεν είναι μέλος του Επιμελητηρίου, δίνεται το δικαίωμα 

στους εξ επαγγέλματος επιμετρητές, εκτιμητές γης και τοπογράφους να 

συνεχίσουν να ασκούν το επάγγελμά τους μέχρι τις 30 Απριλίου 1992, 
ώστε να δοθεί χρόνος οριστικής διευθέτησης όλων των θεμάτων που τους 

αφορούν και που επηρεάζονται από την πλήρη εφαρμογή του σχετικού 

νόμου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, επισυνάπτοντας το 

ενοποιημένο σχέδιο νόμου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση, η οποία θα γίνει διά της αναγνώσεως του αριθμού των άρθρων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. Τρίτη ανάγνωση 
διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητη

ρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Δεύτερη ανάγνωση του δεύτερου νομοσχεδίου που έχουν κοινή Έκθεση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Δεν έχει άλλο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο δεύτερος Νόμος είναι ''Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 

Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992'" Ο πρώτος είναι ''Ο περί Επιστημο
νικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος" . (Πρόταση 

νόμου). 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ : 

Κύριε Πρόεδρε, δεν το έχουμε ενώπιόν μας σήμερα εδώ. Ναι, η Έκθεση είναι 
για τα δύο. Είναι κοινή Έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, αλλά πρέπει και τα δύο νομοσχέδια να ψηφιστούν, εκτός αν έχουν 

συγχωνευθεί. 
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ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έχουν συγχωνευθεί, κύριε Πρόεδρε, και είναι μαζί. Υπάρχει μάλιστα Συμπλη

ρωματική Έκθεση στην οποία γίνεται αναφορά στο ενοποιημένο κείμενο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ωραία! Αν έχουν συγχωνευθεί, τότε δε χρειάζεται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι ''Ο περί Συνδέσμων Γονέων Νόμος 

του 1992". (Πρόταση νόμου). 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΣΥΝΔΕΣΜΩΝ ΓΟΝΕΩΝ 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Κλαίρη Αγγελίδου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Ανδρέας Φιλίππου 

Λώρης Λυσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου που κατέθεσε ο Βουλευτής κ. Άριστος Χρυσοστόμου σε πέντε συνεδρίες της 

που πραγματοποιήθηκαν μεταξύ 20 Μαρτίου και 8 Δεκεμβρίου 1992. Στις συνεδριά
σεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουργείων 

Παιδείας και Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας 

και των Συνομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων Μέσης και Δημοτικής Εκπαίδευσης. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η νομική κατοχύρωση των συνδέ

σμων γονέων μαθητών σχολείων μέσης και δημοτικής εκπαίδευσης. 

Με την υπό αναφορά πρόταση νόμου προβλέπονται οι διαδικασίες ίδρυσης, 

εγγραφής, διοίκησης, λειτουργίας και διάλυσης των συνδέσμων γονέων, των 

ομοσπονδιών συνδέσμων γονέων και των συνομοσπονδιών ομοσπονδιών συνδέ

σμων γονέων, καθώς και η επιβολή ποινών σε περίπτωση παράβασης του Νόμου. 

Προβλέπεται επίσης η έκδ.οση Κανονισμών που θα ρυθμίζουν οποιοδήποτε θέμα 

αφορά την καλύτερη εφαρμογή του Νόμου, τις αρμοδιότητες των διάφορων 

οργάνων των συνδέσμων και τα θέματα συμμετοχής στους συνδέσμους των γονέων 

μαθητών που προέρχονται από τις κατεχόμενες περιοχές. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, ως θέμα αρχής, επικροτεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου και με βάση τις 

απόψεις που εκφράστηκαν έχει διαφοροποιήσει ανάλογα το κείμενό της του οποίου 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση. 



ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 
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Ίδρυση συνδέσμου γονέων. Άρθρο 3. 

Έκταση της ικανότητας του συνδέσμου γονέων. Άρθρο 4. 

Εγγραφή συνδέσμου, ομοσπονδίας ή συνομοσπονδίας γονέων. Άρθρο 5. 

Απόκτηση νομικής προσωπικότητας. Άρθρο 6. 

Καταστατικό συνδέσμου, ομοσπονδίας συνδέσμων, συνομοσπονδίας ομοσπον
διών συνδέσμων γονέων. Άρθρο 7. 

Τροποποίηση του καταστατικού. Άρθρο 8. 
Καταχώρηση διάλυσης του συνδέσμου, της ομοσπονδίας ή της συνομοσπον

δίας γονέων στο Μητρώο. Άρθρο 9. 

Είσοδος νέων μελών, αποχώρηση και αποβολή μελών. Άρθρο 10 . 
• Ισοτιμία μελών. Άρθρο 11. 

Δικαιώματα και υποχρεώσεις μελών που αποχώρησαν. Άρθρο 12. 
Διοίκηση συνδέσμου, ομοσπονδίας ή συνομοσπονδίας. Άρθρο 13. 

Στέρηση ψήφου από μέλος της διοίκησης. Άρθρο 14. 

Καθήκοντα και εξουσία διοίκησης καθώς και ευθύνη των μελών της διοίκησης. 
Άρθρο 15. 

Συνέλευση των μελών. Άρθρο 16. 

Εξουσίες της συνέλευσης. Άρθρο 17. 

Σύγκληση συνέλευσης. Άρθρο 18. 

Αποφάσεις της συνέλευσης. Άρθρο 19. 

Απόφαση για τροποποίηση καταστατικού ή για τη διάλυση του συνδέσμου ή 

για τη μεταβολή σκοπού του . Άρθρο 20. 

Ακυρότητα των αποφάσεων της συνέλευσης και αναστολή της εκτέλεσής τους. 

Άρθρο 21. 

Διάλυση συνδέσμου, ομοσπονδίας ή συνομοσπονδίας γονέων. Άρθρο 22. 

Εκκαθάριση συνδέσμου, ομοσπονδίας ή συνομοσπονδίας γονέων που διαλύ-
θηκε. Άρθρο 23. 

Διανομή περιουσίας. Άρθρο 24. 

Απόκτηση περιουσίας ατελώς. Άρθρο 25. 

Δωρεά προς σύνδεσμο, ομοσπονδία ή συνομοσπονδία γονέων. Άρθρο 26. 

Επιφύλαξη για υφιστάμενο σύνδεσμο, ομοσπονδία ή συνομοσπονδία γονέων. 

Άρθρο 27. 

Αδίκημα. Άρθρο 28. 

Κανονισμοί. Άρθρο 29. 

Ειδικές διατάξεις. Άρθρο 30. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 30 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 30 εγκρίνονται. Τρίτη 

ανάγνωση διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συνδέσμων Γονέων Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως η πρόταση νόμου θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, η πρόταση νόμου θεσπίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι ''Ο περί Κυπριακού Οργανισμού 

Αθλητισμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992". 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ 

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Κλαίρη Αγγελίδου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Ανδρέας Φιλίππου 

Λώρης Λυσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

έξι συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν μεταξύ 2 Ιουνίου και 8 Δεκεμβρίου 1992. 
Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Παιδείας, του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού και των αθλητικών 

ομοσπονδιών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η διεύρυνση των αρμοδιοτήτων του 

ΚΟΑ και ο καθορισμός του ασυμβίβαστου της ιδιότητας του προέδρου ή του μέλους 

διοικητικού συμβουλίου ή επιτροπής αθλητικού σωματείου ομαδικού αθλήματος με 

την ιδιότητα του μέλους ή οργάνου ή επιτροπής του Οργανισμού. 

Οι εκπρόσωποι όλων των ομοσπονδιών που κλήθηκαν ενώπιον της Επιτροπής 

συμφώνησαν με τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου και ζήτησαν την υπερ

ψήφισή του. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας επικροτεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφέ

ρεται ως "ο περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση. 
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ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. Τρίτη 

ανάγνωση διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Τα επόμενα τρία θέματα, που είναι ''Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992", ''Ο περί Εκλογής Μελών της 

Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992 και ''Ο περί 
Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας) (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1992", δεν είναι έτοιμα προς συζήτηση. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι ''Ο περί Εφαρμογής της Γενικής 

Εκτίμησης για τους Σκοπούς των περί Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας Κανονισμών του 

1992 Νόμος του 1992". 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ ΤΗΣ 

ΓΕΝΙΚΗΣ ΕΚΤιΜΗΣΗΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΣΚΟΠΟΥΣ ΤΩΝ ΠΕΡΙ ΑΠΟΧΕΤΕΥΣΕΩΝ 

ΑΓΙΑΣ ΝΑΠΑΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΩΝ ΤΟΥ 1992 ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Κίκης Γιάγκου 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το υπό αναφορά νομο

σχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 8 Δεκεμβρίου 1992. Στη συνε
δρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εσωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εφαρμογή της γενικής εκτίμησης 

της ακίνητης ιδιοκτησίας, που έγινε με βάση τις διατάξεις του άρθρου 69 της 

βασικής νομοθεσίας για την ακίνητη ιδιοκτησία, για τους σκοπούς των Κανονισμών 
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που αναφέρονται στο αποχετευτικό σύστημα του Συμβουλίου Βελτιώσεως Αγίας 
Νάπας, θέμα που αποτελεί το περιεχόμενο άλλης Έκθεσης της Επιτροπής 
Εσωτερικών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη ότι παρόμοιες 
ρυθμίσεις έγιναν και για τα αποχετευτικά συστήματα άλλων περιοχών, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό εξέταση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Εφαρμογή της γενικής εκτίμησης. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 
Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. Τρίτη ανάγνωση 

διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εφαρμογής της Γενικής Εκτίμησης 
για τους Σκοπούς των περί Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας Κανονισμών του 1992 
Νόμος του 1992. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 1992". (Πρόταση νόμου) . 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 
JlΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΗΣ 
ΠΑΡΑΛΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 4) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κίκης Γιάγκου 

Χρίστος Σολωμής 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από την ίδια, σε συνεδρία της που πραγματοποιή
θηκε στις 10 Δεκεμβρίου 1992. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η παράταση μέχρι το τέλος του 
Μάρτη του 1993 του νομικού καθεστώτος που ισχύει για τις παραλίες, εκτός αν στο 
μεταξύ η Βουλή νομοθετήσει για το ίδιο θέμα, αφού οι άδειες που ισχύουν σήμερα 
λήγουν στο τέλος του φετινού χρόνου. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε σε έκταση το καθεστώς 
που ισχύει σήμερα για τις παραλίες σε διαδοχικές συνεδρίες της και κατέληξε σε 
ορισμένες κατ' αρχήν θέσεις, τις οποίες διαβίβασε προς την Εκτελεστική Εξουσία 

/ για ετοιμασία από την τελευταία της αναγκαίας ολοκληρωμένης νομοθεσίας. Η 
fνομοθεσία αυτή δεν έχει ακόμα κατατεθεί ενώπιον της Βουλής. 

) Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις της υπό αναφορά πρότασης νόμου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Τροποποίηση του άρθρου 2 του Νόμου 61(1) του 1992. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 
Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. Τρίτη ανάγνωση 

διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροπο
ποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1992. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως η πρόταση νόμου θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, η πρόταση νόμου θεσπίζεται σε νόμο. 

Το θέμα υπ' αριθμό 11 στην ημερήσια διάταξη, που είναι "Ο περί Μηχανοκι
νήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1992", δεν είναι έτοιμο για σήμερα. 

Προχωρούμε στα επόμενα θέματα υπ' αριθμό 12, 13, 14, 15, 16, 17, 18 και 19, 
τα οποία έχουν κοινή Έκθεση. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ ΠΟΥ ΕΠΙΣΥΝΑΠΤΕΤΑΙ 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 
νομοσχέδια αυτά σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Δεκεμβρίου 1992. 
Στη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκε και εξέφρασε τις απόψεις του εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Οικονομικών. 
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Σκοπός των τεσσάρων πρώτων υπό συζήτηση νομοσχεδίων είναι η έγκριση 

από τη Βουλή των εγγυήσεων ΠQiJ η Κυβέρνηση της Δημοκρατίας θα παράσχει στις 

οινοβιομηχανίες ΣΟΔΑΠ, ΚΕΟ, ΛΟΕΛ και ΕΤΚΟ για τραπεζικές διευκολύνσεις 

συνολικού ύψους ;[8.605.000 που οι εταιρείες αυτές έχουν εξασφαλίσει από τραπε
ζικά ιδρύματα του εσωτερικού. Με τα υπόλοιπα τέσσερα νομοσχέδια σκοπείται η 

παράταση των εγγυήσεων που έχουν ήδη εγκριθεί από τη Βουλή και οι οποίες παρα

χωρήθηκαν από τη Δημοκρατία στις πιο πάνω οινοβιομηχανίες για τραπεζικές διευ

κολύνσεις συνολικού ύψους ;[4.405.000 που έχουν ήδη εξασφαλίσει. 

Η επικύρωση από τη Βουλή των πιο πάνω κυβερνητικών εγγυήσεων και παρα

τάσεων εγγυήσεων είναι αναγκαία με βάση την ισχύουσα νομοθεσία για την άσκηση 

των δημοσιονομικών εξουσιών της Βουλής, σύμφωνα με την οποία απαιτείται η 

συγκατάθεσή της για την παραχώρηση από την κυβέρνηση τέτοιας μορφής εγγυή

σεων. 

Η Επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη ότι με την παροχή των τραπεζικών αυτών 

διευκολύνσεων στις οινοβιομηχανίες αυτές καθίσταται δυνατή η πληρωμή των αμπε

λουργών, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμους των υπό συζήτηση 
νομοσχεδίων για την κατά νόμο κύρωση των συμφωνιών που αναφέρονται σ' αυτά. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΣΟΔΑΠ Λτδ 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

2. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΕΤΚΟ Λτδ 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

3. Ο περί Εγγυήσεως της χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΛΟΕΛ Λτδ 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

4. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΚΕΟ Λτδ 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

5. Ο περί Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας 
ΣΟΔΑΠ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

6. Ο περί Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας 
ΕΤΚΟ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

7. Ο περί Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας 
ΛΟΕΛ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

8. Ο περί Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της Εταιρείας 
ΚΕΟ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αρχίζουμε με την ψήφιση των νομοσχεδίων ξεχωριστά. Το πρώτο είναι 
''Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεwς της Εταιρείας ΛΟΕΛ Λτδ (Κυρωτικός) 

Νόμος του 1992'Ό 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφωνίας. Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. Προχωρούμε 
στην τρίτη ανάγνωση διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 

της Εταιρείας ΛΟΕΛ Λτδ (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο, που είναι ''Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτή

σεως της Εταιρείας ΚΕΟ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1992". 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία . Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. Τρίτη 

ανάγνωση διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 

της Εταιρείας ΚΕΟ Λτδ (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εται

ρείας ΕΤΚΟ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1992". 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφωνίας. Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. Τρίτη 

ανάγνωση διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 

της Εταιρείας ΕΤΚΟ Λτδ (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εται

ρείας ΣΟΔΑΠ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1992". 
Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. Τρίτη 

ανάγνωση διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 

της Εταιρείας ΣΟΔΑΠ Λτδ (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης 

της Εταιρείας ΛΟΕΛ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1992". 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφωνίας. Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 
Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. Τρίτη 

ανάγνωση διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παράτασης της Εγγύησης της 
Χρηματοδότησης της Εταιρείας ΛΟΕΛ Λτδ (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης 
της Εταιρείας ΚΕΟ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1992". 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;. 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Ερμηνεία. Άρθρο 2. 
Κ ύρωση της συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 
Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. Τρίτη 

ανάγνωση διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παράτασης της Εγγύησης της 
Χρηματοδότησης της Εταιρείας ΚΕΟ Λτδ (Κυρωτικός). (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι "0 περί Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης 
της Εταιρείας ΕΤΚΟ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1992". 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Ερμηνεία. Άρθρο 2. 
Κύρωση της συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 
Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. Τρίτη 

ανάγνωση διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παράτασης της Εγγύησης της 
Χρηματοδότησης της Εταιρείας ΕΤΚΟ Λτδ (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι "Ο περί Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης 

της Εταιρείας ΣΟΔΑΠ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1992'Ό 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 
ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Ερμηνεία. Άρθρο 2. 
Κύρωση της συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. Τρίτη 

ανάγνωση διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παράτασης της Εγγύησης της 
Χρηματοδότησης της Εταιρείας ΣΟΔΑΠ Λτδ (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι "Οι περί Αποχετεύσεων Αγίας 

Νάπας Κανονισμοί του 1992'Ό 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΠΟΧΕΤΕΥΣΕΩΝ 

ΑΓΙΑΣ ΝΑΠΑΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Κίκης Γιάγκου 

Χρίστος πσυργουρίδης 
Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους υπό αναφορά Κανο

νισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 8 Δεκεμβρίου 1992. Στη συνεδρίαση 
της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών 

και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 



689 

Σκοπός των υπό αναφορά Κανονισμών, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες 

του άρθρου 49 της βασικής νομοθεσίας για τα αποχετευτικά συστήματα, είναι η 
ρύθμιση όλων των θεμάτων που απαιτείται να ρυθμιστούν για την εγκατάσταση και 
λειτουργία αποχετευτικού συστήματος στην περιοχή του Συμβουλίου Βελτιώσεως 
Αγίας Νάπας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη ότι παρόμοιες 

ρυθμίσεις έγιναν και για τα αποχετευτικά συστήματα άλλων περιοχών, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό συζήτηση Κανονισμών, όπως έχουν 

τελικά διαμορφωθεί, με τη μείωση των ετήσιων τελών που θα μπορεί να εισπράττει 

το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας από όσους θα εξυπηρετούνται από το 

σύστημα από το ανώτατο ποσοστό του πέντε τοις εκατόν πάνω στην εκτιμημένη 

αξία της ακίνητης ιδιοκτησίας στο ποσοστό του πέντε τοις χιλίοις πάνω στην ίδια 
αξία, αφού κρίθηκε ότι τα τέλη που προτείνονται είναι πολύ ψηλά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει αντίρρηση όπως οι 

Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα, που είναι "Οι περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 1992", δεν είναι έτοιμο για σήμερα. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι "Οι περί Χορηγημάτων και 

Απολαβών της Εθνικής Φρουράς της Δημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1992'Ό 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΑΜΥΝΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΧΟΡΗΓΗΜΑΤΩΝ ΚΑΙ 

ΑΠΟΛΑΒΩΝ ΤΗΣ ΕΘΝΙΚΗΣ ΦΡΟΥΡΑΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Τάκης Χατζηδημητρίου, Πρόεδρος 

Χρίστος Σολωμής 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Δώρος Χριστοδουλίδης 

Λώρης Λυσιώτης 

Κίμων Παναγίδης 

Νίκος Μουσιούττας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 10 Δεκεμβρίου 1992. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τα άρθρα 23 και 28 
της νομοθεσίας για την Εθνική Φρουρά, αυξάνονται από την 1η Ιανουαρίου 1993 τα 
χορηγήματα που παρέχονται στους εθνοφρουρούς και τα εξαρτώμενά τους 

πρόσωπα. Η τελευταία αύξηση που δόθηκε στα χορηγήματα αυτά ήταν το 1987. 

Ειδικότερα, με τους Κανονισμούς που προτείνονται αυξάνεται το βασικό 
χορήγημα για τους οπλίτες από ί15 σε Ω5 το μήνα και για τους δόκιμους αξιωματι

κούς από ί42 σε ί55 το μήνα με ανάλογη αύξηση των χορηγημάτων που παρέχονται 

στα εξαρτώμενά τους πρόσωπα. Η δαπάνη που απαιτείται για τις αυξήσεις αυτές 

αναμένεται να ανέλθει από fl.583.100 σε ί2.512.440 το χρόνο. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, επικροτώντας τους σκοπούς των υπό 

συζήτηση Κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως 
έχουν κατατεθεί από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού, χωρίς να 
διαφωνήσουν με τις αυξήσεις που προτείνονται, παρατήρησαν ότι τέτοιες αναθεω
ρήσεις δεν πρέπει να αφήνονται να συμπίπτουν με προεκλογικές περιόδους, γιατί 
μπορεί να προκαλέσουν διάφορες ερμηνείες σχετικά με αιτήματα που κατά τα άλλα 

είναι απόλυτα δίκαια και δικαιολογημένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Η Έκθεση αφορά Κανονισμούς για αύξηση των χορηγημάτων και απολαβών 
της Εθνικής Φρουράς. Συγκεκριμένα, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, αυξάνο
νται τα χορηγήματα σε οπλίτες της Εθνικής Φρουράς από ί15 σε ί25 και στους δόκι
μους αξιωματικούς από ί42 σε ί55. Η έκθεση είναι ομόφωνη, αλλά θα ήθελα να 
επισημάνω και να δικαιολογήσω την τελευταία παράγραφο όπου αναφέρεται -αφού 
δεν έχει αναγνωστεί- ότι τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του Δημοκρατικού 

Συναγερμού, χωρίς να διαφωνήσουν με τις αυξήσεις που προτείνονται, παρατή
ρησαν ότι τέτοιες αναθεωρήσεις δεν πρέπει να αφήνονται να συμπίπτουν με προε
κλογικές περιόδους, γιατί μπορεί να προκαλέσουν διάφορες ερμηνείες σχετικά με 
αιτήματα που κατά τα άλλα είναι απόλυτα δίκαια και δικαιολογημένα. Γιατί οι 
Βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού ένιωσαν την ανάγκη σίγουρα αυτή η 
επισήμανση να μπει στην Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. 

Γιατί, κύριε Πρόεδρε, η τελευταία αύξηση που δόθηκε στα χορηγήματα των 

εθνοφρουρών ήταν το 1987. πριν πέντε χρόνια. Και θυμήθηκε η κυβέρνηση δύο 
μήνες πριν από τις εκλογές ότι οι φαντάροι μας πρέπει να περνούν καλύτερα. 
Σίγουρα είναι απόλυτα δικαιολογημένο το αίτημα. Εξ ου και η ομόφωνη Έκθεση. 
Υπερθεματίζουμε ως Δημοκρατικός Συναγερμός, αλλά αυτό θα θέλαμε να το επιση
μάνουμε, με αφορμή και άλλα παρόμοια νομοθετήματα και άλλες αυξήσεις χορηγη

μάτων. Έχουμε ενθυμηθεί να μειώσουμε το όριο το συντάξιμο. Έχουμε ενθυμηθεί 
να αυξήσουμε κάποια χορηγήματα που δίνουμε σε παθόντες, ταφέντες και αναστά

ντες! Έχουμε ενθυμηθεί τώρα ότι οι εθνοφρουροί μας δεν μπορούν να ζήσουν με 
ί15 το μήνα αλλά με ί25. Και είναι εδώ που η επισήμανση αναφέρεται στην τελευ
ταία της πολύ πετυχαιμένη φράση, κύριε Χριστόφια, με όλο το θάρρος, γιατί μπορεί 
να προκληθούν λέμε διάφορες παρερμηνείες σχετικά με αιτήματα που κατά τα άλλα 
είναι απόλυτα δίκαια και δικαιολογημένα. 

Ναι, έχουν περάσει πέντε χρόνια με τα ίδια χορηγήματα. Άραγε θα έπρεπε να 
είχαν προηγηθεί και οι αυξήσεις των χορηγημάτων τούτων ή θα έπρεπε να αναμέ
νουμε σίγουρα τη νέα κυβέρνηση η οποία μπορούσε να καθορίσει τα νέα χορηγή
ματα; Ελπίζουμε να μην είμαστε μάρτυρες και άλλων τέτοιων ίσως προεκλογικών 
τοποθετήσεων, γιατί δε θα ήταν ορθό σε θέσεις απόλυτα ομόφωνες και σύμφωνες να 

παρεισφρέουν. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. Ορίστε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ούτε πρόθεση ούτε διάθεση είχα να σχολιάσω την ομόφωνη 
απόφαση της Επιτροπής Άμυνας, αλλά λόγω της παρέμβασης του αγαπητότατου 
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συναδέλφου, του κ. Σολωμή, νομίζω οφείλω να πω και εγώ λίγα λόγια. Είναι μια 
ομόφωνη απόφαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας όπως όλες οι άλλες 
αποφάσεις αυτής της Επιτροπής από τον καιρό που συστάθηκε αυτή η Κοινοβουλευ

τική Επιτροπή. 

Η έγνοια ορισμένων συναδέλφων είναι μήπως και δοθεί το μήνυμα της 

υλοποίησης αυτού του πάγιου αιτήματος ολόκληρου του λαού της Κύπρου, ιδιαί

τερα της ΠΕΜΣΕ και των ίδιων των εθνοφρουρών, με το να να δοθεί μια μικρή, 

συμβολική εγώ θα έλεγα, αύξηση στο επίδομα των εθνοφρουρών μας. Πιστεύω ότι, 

εφόσον η θητεία μιας κυβέρνησης, οποιασδήποτε κυβέρνησης, εκπνέει την τελευταία 

μέρα για την οποία την εκλέγει ο λαός, δεν πρέπει νομίζω οι συνάδελφοι να εκφρά

ζουν αυτή την ανησυχία. Εξάλλου πιστεύω ότι η κυβέρνηση Βασιλείου που δέχτηκε 

αυτά τα μηνύματα δεν έχει ούτε έγνοια ούτε ενδοιασμούς ότι θα είναι και η επόμενη 

κυβέρνηση. Επομένως, θα παρακαλούσα να μη θεωρηθεί αυτό το πράγμα ως προε

κλογική ενέργεια αλλ' απλώς μια ικανοποίηση ενός πάγιου δίκαιου αιτήματος των 

εθνοφρουρών μας. Παρόλο που διαφωνεί ένας υποψήφιος Υπουργός Άμυνας, 

εντούτοις εγώ δε θα έλεγα ότι πρέπει να κριθεί έτσι η ενέργεια. Θα έρθουν και πολλά 
άλλα αντιλαμβάνομαι. Και το τελευταίο διάστημα ήρθαν πολλά νομοσχέδια που 

προνοούν κάποιες βελτιώσεις. Δεν πρέπει να τα κρίνουμε. Θα έρθει σύντομα και 

άλλο νομοσχέδιο πάλι που αφορά την άμυνα, κύριε Πουργουρίδη, και θα παρακα

λούσα να μην κριθεί και αυτό ως προεκλογικό, διότι συζητείται στην Επιτροπή 

Άμυνας εδώ και έξι μήνες. Τώρα πάει να ολοκληρωθεί. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επειδή είμαι ένας εκ των υποψηφίων δεν έχω καμιά έγνοια και γι' αυτό δε 

δίνω σαν νέο ... 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Απολογούμαι, κύριε Πρόεδρε. Υποψηφίων Υπουργών Άμυνας είπα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν εννοούσατε για την προεδρία, είμαι και εγώ σίγουρος ότι θα επανεκλεγώ. 

Γι' αυτό δε λέω ότι είναι νέο, ότι τηλεφώνησα στον Πρωθυπουργό της Ελλάδας. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κάνατε ένα μικρό λάθος στην έκφρασή σας, κύριε Πρόεδρε. Είπατε ότι θα 

επανεκλεγείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα εκλεγώ. Ευχαριστώ για τη διόρθωση. Θα ήθελα σε κάποιο στάδιο αυτό το 
Σώμα όμως να συζητήσει με σοβαρότητα πώς συμπεριφέρονται οι υποψήφιοι. Είναι 

ένα ευρύτατο θέμα το οποίο θα εγγράψω στη Βουλή μετά τις γιορτές, για να μη 

χαλάσουμε το γιορταστικό μας κλίμα και να το συζητήσουμε σε βάθος και σε 

πλάτος. 

Υπάρχουν άλλοι ' ομιλητές; 

Επειδή δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, ρωτώ αν υπάρχει αντίρρηση όπως οι 

Κανονισμοί εγκριθούν. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει αντίρρηση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. Προχωρούμε στο 
θέμα που είναι "Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση Λειτουργού 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992". 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥ Σ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤ ΑΙ ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ ΚΟΙΝΩ

ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ - ΘΕΣΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ 
(ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 12 και 26 Νοεμβρίου και 
στις 3 και 10 Δεκεμβρίου 1992. Στο στάδιο της μελέτης των υπό συζήτηση Κανονι
σμών κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουργείων 

Οικονομικών και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς και εκπρόσωποι 

της ΠΑΣΥΔΥ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 του νόμου για τη δημόσια υπηρεσία, σκοπείται ο καθορισμός του σχεδίου 
υπηρεσίας της θέσης Λειτουργού Κοινωνικών Ασφαλίσεων στο Υπουργείο Εργα

σίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Κατά τη συζήτηση του όλου θέματος ενώπιον της Επιτροπής, οι εκπρόσωποι 

της ΠΑΣΥ Δ Υ υποστήριξαν ότι η υπό αναφορά θέση πρέπει να γίνει θέση πρώτου 

διορισμού και προαγωγής αντί μόνο θέση πρώτου διορισμού, και αυτό γιατί είναι 

απαραίτητο να δοθεί η δυνατότητα σε πρόσωπα που υπηρετούν πολλά χρόνια στο 

Υπουργείο σε θέσεις με χαμηλότερες μισθολογικές κλίμακες να διεκδικήσουν την 

πιο πάνω θέση ως θέση προαγωγής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας τους σκοπούς των υπό 
συζήτηση Κανονισμών και λαμβάνοντας υπόψη τη γνώμη της ΠΑΣΥ Δ Υ πάνω 

σ' αυτούς, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως διαμορφώθηκαν 

μετά την αποδοχή της εισήγησης της ΠΑΣΥ Δ Υ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: . 

Κύριε Πρόεδρε, προτείνεται μια ομόφωνη τροποποίηση στο στοιχείο 4 των 
απαιτούμενων προσόντων, ώστε να λάβει την ακόλουθη μορφή: Πείρα σχετική με τα 

καθήκοντα της θέσης που αποκτήθηκε στις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 

διαγράφεται το "σε δημόσια θέση" και αντικαθίσταται με το "στη δημόσια υπηρεσία" 

θα αποτελεί πλεονέκτημα. Αυτό ήθελα να πω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Αν δεν υπάρχει αντίρρηση .. . 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Δεν το έχουμε μπροστά μας, για να δούμε ακριβώς τι εννοεί ο συνάδελφος. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν είναι ομόφωνο ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤ ΑΘΙΟΥ: 

Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται με την τροποποίηση 

η οποία μόλις έγινε. 

Το επόμενο θέμα είναι "Οι περί Υπηρεσιών Εμπορίου και Βιομηχανίας -
Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού Εμπορίου και Βιομηχανίας, Λειτουργού Εμπορίου 

και Βιομηχανίας Α' και Λειτουργού Εμπορίου Α' (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 1992". 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ ΕΜΠΟ

ΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ - ΘΕΣΕΙΣ ΑΝΩΤΕΡΟΥ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ ΕΜΠΟ

ΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ, ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ 

Α' ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ ΕΜΠΟΡΙΟΥ Α' (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε πέντε συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 5, 12 και 26 Νοεμβρίου και 
στις 3 και 1 Ο Δεκεμβρίου 1992. Στο στάδιο της μελέτης των υπό συζήτηση Κανονι

σμών κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουργείων 
Οικονομικιον και Εμπορίου και Βιομηχανίας, καθώς και εκπρόσωποι της ΠΑΣΥ Δ Υ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 του νόμου για τη δημόσια υπηρεσία, σκοπείται η τροποποίηση των σχεδίων 
υπηρεσίας των θέσεων Ανώτερου Λειτουργού Εμπορίου και Βιομηχανίας, 

Λειτουργού Εμπορίου και Βιομηχανίας Α' και Λειτουργού Εμπορίου Α' στο Υπουρ

γείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της Επιτροπής από τους 

κυβερνητικούς αρμοδίους, η τροποποίηση των υπό αναφορά σχεδίων υπηρεσίας 

είναι αναγκαία, ώστε αυτά να συνάδουν με τα σχέδια υπηρεσίας των αντίστοιχων 

θέσεων της Υπηρεσίας Εμπορίου και της Υπηρεσίας Βιομηχανίας του ίδιου Υπουρ

γείου, καθώς και με τα καθήκοντα που σήμερα εκτελούν οι κάτοχοι των υπό 

αναφορά θέσεων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι "Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 

Τουρισμού (Σχέδιον Συντάξεων και Χορηγημάτων εις Υπαλλήλους του Κυπριακού 

Οργανισμού Τουρισμού και Εξαρτωμένους αυτών όμοιον προς το Σχέδιον Συντά

ξεων της Κυβερνήσεως) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992". 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓ ΑΝΙΣΜΟΥ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ (ΣΧΕΔΙΟΝ ΣΥΝΤ ΑΞΕΩΝ ΚΑΙ 

ΧΟΡΗΓΗΜΑΤΩΝ ΕΙΣ ΥΠΑΛΛΗΛΟΥΣ ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ 

ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΕΞΑΡΤΩΜΕΝΟΥΣ Α ΥΤΩΝ ΟΜΟΙΟΝ ΠΡΟΣ ΤΟ ΣΧΕΔΙΟΝ 

ΣΥΝΤΑΞΕΩΝ ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΕΩΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Ανδρέας Μούσκος 

Δημήτρης Συλλούρης 

Κίκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 5 και 
12 Νοεμβρίου και στις 3 και 9 Δεκεμβρίου 1992. Στις πιο πάνω συνεδριάσεις της 
Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού και της · συντε

χνίας του προσωπικού του και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημο

κρατίας. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες της 

βασικής νομοθεσίας για τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού, σκοπείται η εναρμό

νιση των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων των υπαλλήλων του ΚΟΤ με ανάλογες 

ρυθμίσεις που έγιναν πρόσφατα (Νόμος Αρ. 61 του 1990) στο Κυβερνητικό Σχέδιο 
Συντάξεων. Σύμφωνα με τις πρόνοιες της Συλλογικής Σύμβασης που υπέγραψε ο 

ΚΟΤ με τη συντεχνία του προσωπικού του οποιεσδήποτε βελτιώσεις ή τροποποιή

σεις στο Κυβερνητικό Σχέδιο Συντάξεων θα ισχύουν αυτόματα για το ανάλογο 

Σχέδιο του Οργανισμού για το προσωπικό του. 

Σύμφωνα με γραπτή επιστολή του Οργανισμού, η προϋπολογιζόμενη πρόσθετη 

ετήσια δαπάνη για τον Οργανισμό από την εφαρμογή του σχεδίου αυτού θα είναι της 

τάξης των f:15.000 κατά προσέγγιση, με βάση τα σημερινά δεδομένα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 

της όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των 

υπό αναφορά Κανονισμών, όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας 

(Καθορισμένα Πρότυπα - Εικοστή Σειρά) Κανονισμός του 1992'Ό 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΚΥΠΡΙΑΚΩΝ ΠΡΟΤΥΠΩΝ ΚΑΙ ΕΛΕΓΧΟΥ ΠΟΙΟΤΗΤΑΣ (ΚΑΘΟΡΙΣΜΕΝΑ 

ΠΡΟΤΥΠΑ - ΕΙΚΟΣΤΗ ΣΕΙΡΑ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Μούσκος 

Δημήτρης Συλλούρης 

Κίκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τον πιο 

πάνω Κανονισμό σε πέντε συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 2 Ιουλίου, 
στις 19 και 25 Νοεμβρίου και στις 3 και 9 Δεκεμβρίου 1992. Στις συνεδριάσεις 

αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουργείων 

Εμπορίου και Βιομηχανίας και Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Συνδέσμου Κατασκευαστών Έτοιμου 

Σκυροδέματος, του Συνδέσμου Βιομηχάνων Θραυστών Σκύρων και Άμμου, του 

Παγκύπριου Συνδέσμου Σκυροποιών, του Συνδέσμου Εργολάβων Οικοδομών 

Κύπρου, του ΚΕΒΕ, του Συνδέσμου Πολιτικών Μηχανικών και Αρχιτεκτόνων 

Κύπρου και του Κυπριακού Συνδέσμου Προστασίας Καταναλωτών. 

Με τον υπό εξέταση Κανονισμό, που εκδίδεται με βάση τις πρόνοιες της 

βασικής νομοθεσίας για τα κυπριακά πρότυπα και τον έλεγχο ποιότητας, καθορί

ζεται το κυπριακό πρότυπο για το έτοιμο σκυρόδεμα, του οποίου η εφαρμογή θα 

είναι υποχρεωτική στη Δημοκρατία. 

Το πρότυπο για το έτοιμο σκυρόδεμα, όπως έχει καθοριστεί, ετοιμάστηκε από 

την αρμόδια Τεχνική Επιτροπή Προτύπων για το Τσιμέντο και τα Προ·ίόντα Σκυρο

δέματος στην οποία εκπροσωπήθηκαν όλες οι ενδιαφερόμενες πλευρές, καθώς και 

τα αρμόδια κυβερνητικά τμήματα. Για την ετοιμασία του προτύπου αυτού 

λήφθηκαν υπόψη διεθνώς αποδεκτά πρότυπα, το ελληνικό πρότυπο και οι συνθήκες 

της κυπριακής αγοράς. 

Στο υπό εξέταση πρότυπο καθορίζονται ανάμεσα σ' 6λλα: 

(1) Οι απαραίτητες εγκαταστάσεις και ο απαραίτητος εξοπλισμός για τη 

λειτουργία βιομηχανίας παραγωγής σκυροδέματος. 
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(2) Το είδος των οχημάτων για τη μεταφορά του έτοιμου σκυροδέματος, οι 
συνθήκες μεταφοράς του και ο τρόπος εκφόρτωσής του. 

(3) Ο ποιοτικός έλεγχος του προ'ίόντος στο στάδιο της ανάμειξής του, 

καθώς και ο έλεγχος του τελικού προ·ίόντος. 

(4) Η τήρηση στατιστικών και άλλων στοιχείων από τα εργοστάσια 

παραγωγής σκυροδέματος. 

(5) Ο τρόπος ανάμειξης και ο έλεγχος των υλικών, ώστε να παράγεται 
ομοιόμορφο σκυρόδεμα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, υιοθετώντας το 

πρότυπο για το έτοιμο σκυρόδεμα και υπερθεματίζοντας για την ανάγκη προστασίας 

του καταναλωτή και εξασφάλισης υψηλής ποιότητας οικοδομών, ομόφωνα ειση

γείται στη Βουλή την έγκρισή του υπό συζήτηση Κανονισμού όπως έχει τελικά 

διαμορφωθεί, ώστε τα εργοστάσια παραγωγής έτοιμου σκυροδέματος να λειτουρ

γούν υπό την εποπτεία εγγεγραμμένου πολιτικού μηχανικού με πείρα στην τεχνο

λογία του σκυροδέματος, ο οποίος να είναι συνυπεύθυνος με τον ιδιοκτήτη του 

εργοστασίου για την ποιότητα των υλικών που θα χρησιμοποιούνται, όπως και για 

την ποιότητα του σκυροδέματος που τελικά θα παραδίδεται. Η Επιτροπή εισηγείται 

επίσης ο υπό εξέταση Κανονισμός να τεθεί σε ισχύ από την 1η Οκτωβρίου 1993, 
ώστε να δοθεί η δυνατότητα σε όλους τους ιδιοκτήτες εργοστασίων να τα αναβαθμί

σουν, για να ανταποκρίνονται στις απαιτήσεις του προτύπου για το έτοιμο σκυρό

δεμα. 

Με την ευκαιρία αυτή η Επιτροπή καλεί το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 

να υποδείξει σε όσους βιομήχανους ενδιαφέρονται για την παραγωγή έτοιμου 

σκυροδέματος κατάλληλους χώρους στους οποίους να εγκαταστήσουν τις μονάδες 

τους, λαμβάνοντας υπόψη το γεγονός ότι ο κλάδος αντιμετωπίζει δυσκολίες στην 

εξεύρεση κατάλληλων χώρων για το σκοπό αυτό λόγω και της ιδιομορφίας του 

είδους που παράγεται, δηλαδή λόγω του ότι το σκυρόδεμα πρέπει να φτάνει στον 

προορισμό του το αργότερο μέσα σε σαράντα πέντε λεπτά από τη στιγμή της 

ανάμειξής του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Τα επόμενα θέματα, που είναι "Οι περί Εξαγωγής Γεωργικών Προ'ίόντων 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992", "Οι περί Νοθείας Γεωργικών Προ'ίόντων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992", ''Οι περί Μέτρων και Σταθμών (Τροπο

ποιητικοί) Κανονισμοί του 1992", "Οι περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου 

Ποιότητας (Τροποποιητικοί) (Άδεια για Πρότυπα Σήματα) Κανονισμοί του 1992", 
"Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
1992" και "Οι περί Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων - Θέση Λειτουργού 

Ελέγχου 1ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992", αποσύρονται από 
την Εκτελεστική Εξουσία. Θα κατατεθούν σε ευθετότερο χρόνο. 

Προχωρούμε στο θέμα "Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Διεθνείς οργα

νισμοί και Διπλωματικές Αποστολές) (Απαλλαγή) Κανονισμοί του 1992". 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 

''ΟΙ ΠΕΡΙ ΦΟΡΟΥ ΠΡΟΣΤΙΘΕΜΕΝΗΣ ΑΞΙΑΣ (ΔΙΕΘΝΕΙΣ ΟΡΓ ΑΝΙΣΜΟΙ ΚΑΙ 

ΔΙΠΛΩΜΑΤΙΚΕΣ ΑΠΟΣΤΟΛΕΣ) (ΑΠΑΛΛΑΓΗ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

τους πιο πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Δεκεμ
βρίου 1992. Στη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκε και εξέφρασε τις απόψεις του 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 30 της 
νομοθεσίας περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας, σκοπείται η απαλλαγή από το φόρο 

αυτό των διεθνών οργανισμών και των διπλωματικών αποστολών. 

Όπως είναι γνωστό, βασικό προνόμιο των πιο πάνω οργανισμών είναι η 

απαλλαγή από την καταβολή φόρου κατά την εισαγωγή προ·ίόντων στη Δημοκρατία 

για επίσημη χρήση από αυτούς. Με τους προτεινόμενους Κανονισμούς σκοπείται 

ακριβώς η επέκταση του προνομίου αυτού, ώστε να καλύπτει και το Φόρο προστιθέ

μενης Αξίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν κατατεθεί από την 

Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει αντίρρηση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης αντιρρήσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το τελευταίο θέμα στην ημερήσια διάταξη, που είναι "Οι περί Οδοντιατρικών 

Υπηρεσιών - Θέση Στοματογναθοπροσωποχειρούργου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονι
σμοί του 1992, αποσύρεται από την Εκτελεστική Εξουσία. Έληξε η Νομοθετική 
Εργασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β', που είναι η Κατάθεση Νομοσχεδίων και 

Εγγράφων. Παρακαλώ τους έντιμους Γραμματείς να προβούν στην κατάθεση των 

νομοσχεδίων και των εγγράφων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων - Εγκλωβισμένων 
- Αγνοουμένων - Παθόντων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως Νόμος του 
1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο
γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Κεντρικού Σφαγείου 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο
γισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο
γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου του Χώρου Απόρριψης και 
Επεξεργασίας Λυμάτων στο "ΒΑΤΙ" Λεμεσού (Έλεγχος, Διαχείριση και 

Χορήγηση Δικαιώματος για Απόρριψη Λυμάτων) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί Επιτρόπου Διοικήσεως (Προσόντα και Όροι Υπηρεσίας 

Προσωπικού του Γραφείου) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι περί Γενικού Γραμματειακού Προσωπικού - Θέση Στενογράφου 
2ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Οι περί Σχεδίων Υπηρεσίας (Γενικοί) (Ειδική Γραπτή Εξέταση) 

Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Οι περί Σχολής Τυφλών - Θέσεις Εκπαιδευτή Α' και Εκπαιδευτή (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Υπηρεσίες Σφαγείων και 

Μεταφορές Κρεάτων) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προϋπο

λογισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία. και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία, δυνάμει του άρθρου 3(1) (α) του περί 

προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημόσια και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Εσωτερικών προς τον Κυπριακό Οργανισμό Αναπτύξεως Γης 

σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης Νόμου του 1992 [Αρ. 30 (Π) 
του 1992]. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο
γισμού . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου. 

14) Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού Καταλόγου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1992. 
Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Ο περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών 
Έργων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο κ. Ανδρέα Χρίστου, 

για την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Ο περί Προστασίας της Μητρότητας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

Κατατέθηκε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο κ. Ανδρέα Χρίστου, 

για την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

Έληξε η Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

Κεφάλαιο Γ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 145 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Δώρο θεοδώρου στις 4 Δεκεμβρίου 1992. 

"Ενώ για ολόκληρη την Κύπρο οι βροχές είναι ευλογία, για την πόλη της 

Λεμεσού έχουν καταντήσει να είναι ταλαιπωρία και δοκιμασία. 

Είναι πλέον συνηθισμένο φαινόμενο, κάθε φορά που βρέχει στη Λεμεσό, να 
μετατρέπονται οι δρόμοι σε ορμητικούς χειμάρρους, να ακινητοποιούνται αυτοκί

νητα, να πλημμυρίζουν υπόγεια και μερικά ισόγεια και να κινδυνεύουν περιουσίες, 
ενώ σε μερικές περιπτώσεις ακόμη και ανθρώπινες ζωές. Αυτή η κατάσταση συνεχί

ζεται χρόνια τώρα και όσο η πόλη επεκτείνεται τόσο το πρόβλημα χειροτερεύει. 



701 

Πέρα όμως από τις άμεσες επιπτώσεις στη ζωή των ανθρώπων (ταλαιπωρίες, 

ζημιές σε περιουσιακά στοιχεία και κίνδυνοι για την υγεία και τη ζωή καμιά φορά 
των πολιτών) υπάρχει και το ολοένα μεγεθυνόμενο πρόβλημα της καταστροφής των 

δρόμων της πόλης από τα ορμητικά νερά και τις αμέτρητες πέτρες που αυτά παρα

σύρουν μαζί τους, καθώς και της μεγάλης δαπάνης που απαιτείται κάθε τόσο για την 

επισκευή τους. 

Είναι πλέον από όλους παραδεκτό ότι η απαράδεκτη αυτή κατάσταση μόνο με 

την κατασκευή συστήματος αποχέτευσης των όμβριων υδάτων που να καλύπτει τη 

μείζονα πόλη της Λεμεσού μπορεί να αντιμετωπιστεί. 

Δεδομένων των ζημιών που προκαλούνται κάθε χρόνο αλλά και της συνεχούς 

αύξησης του κόστους κατασκευής, καλείται η κυβέρνηση να πληροφορήσει τη Βουλή: 

1) Έγιναν ή γίνονται μελέτες για την εκτέλεση του έργου αυτού και σε ποιο 
στάδιο βρίσκονται; 

2) Έχει αποφασιστεί η κατασκευή συστήματος αποχέτευσης των όμβριων 

υδάτων και πότε προγραμματίζεται να αρχίσει η εκτέλεση του έργου;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 146 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Ντίνο Μιχαηλίδη στις 4 Δεκεμβρίου 1992. 

"Με αίτημά τους 24 ειδικοί αστυφύλακες που τώρα υπηρετούν ως φύλακες 
στην Κεντρική Τράπεζα και 26 άλλοι που υπηρετούν στο Τμήμα Αρχαιοτήτων 
ζητούν να ενταχθούν στη μόνιμη Δύναμη του Αστυνομικού Σώματος, όπως ο διορι

σμός τους προβλέπει. Έχουν προσληφθεί από την Αστυνομία ως ειδικοί αστυφύ

λακες και έκτοτε αναλαμβάνουν διάφορα αστυνομικά καθήκοντα και ευθύνες που 

τους ανατίθενται από την Αστυνομία, ως φρουρά και ασφάλεια δημόσιων κτιρίων 

και περιουσίας . 

Εντούτοις σήμερα υπηρεσιακά βρίσκονται μετέωροι, αφού η Κεντρική 

Τράπεζα και το Τμήμα Αρχαιοτήτων που επιβαρύνονται με τη μισθοδοσία τους δεν 

τους θεωρούν υπαλλήλους τους, αλλά ούτε και η Αστυνομική Δύναμη τους θεωρεί 

με οποιαδήποτε σχέση μέλη της. 

Με βάση τα δεδομένα αυτά και την αβεβαιότητα που δικαιολογημένα αισθάνο
νται οι πιο πάνω ειδικοί αστυφύλακες, καλείται η κυβέρνηση να ενημερώσει τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων κατά ποιο τρόπο προτίθεται να αντιμετωπίσει το 

πρόβλημα. Επισημαίνεται το γεγονός ότι οι εν λόγω ειδικοί αστυφύλακες έχουν 

διοριστεί με βάση τον περί Αστυνομίας Νόμο και φέρουν κατά την εκτέλεση των 

καθηκόντων τους την αστυνομική στολή και το σχετικό οπλισμό της Αστυνομίας." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 147 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Ανδρέα Μούσκο στις 8 Δεκεμβρίου 1992. 

"Καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή γιατί, ενώ ο περί 

Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα Νόμος 

(179/91) έχει εγκριθεί από τις 18/10/91 και ενώ υπάρχει απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου για την ανέγερση του Εργαστηρίου Σήμανσης στη Λάρνακα από τον 

οργανισμό, το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας συμβούλευσε ιδιώτη να 

προχωρήσει στη δημιουργία εργαστηρίου σήμανσης. " 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 148 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Ανδρέα Μούσκο στις 8 Δεκεμβρίου 1992. 

"Παρακαλείται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει το Σώμα σε ποιο στάδιο 
βρίσκονται οι μελέτες για τα ακραία κτίρια του Αεροδρομίου Λάρνακας." 
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Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 149 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 8 Δεκεμβρίου 1992. 

"Από πολλούς πολίτες-δημόσιους υπαλλήλους μου έχει υποβληθεί το παρά
πονο ότι το Γενικό Λογιστήριο του κράτους αποστέλλει σ'αυτούς έντυπα σχετικά με 
τη μισθοδοτική τους κατάσταση με στοιχεία για αποκοπέντες και οφειλόμενους 
φόρους και άλλα συναφή που όλα είναι διατυπωμένα στην αγγλική γλώσσα. 

Επειδή, όπως είναι γνωστό, η χρησιμοποίηση της αγγλικής γλώσσας από το 

κράτος είναι ενέργεια αντισυνταγματική και παράνομη, καλείται το αρμόδιο Υπουρ

γείο να πληροφορήσει τη Βουλή γιατί επιτρέπει κάτι τέτοιο και τι μέτρα λαμβάνει 
για συμμόρφωση προς το Σύνταγμα και τους νόμους." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 150 που υποβλήθηκε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο 
του Σοσιαλιστικόύ Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίου στις 9 Δεκεμβρίου 
1992. 

"Παρακαλώ το αρμόδιο Υπουργείο να με ενημερώσει για τα ακόλουθα: 

Ποιοι λόγοι υποχρέωσαν το Υπουργείο Παιδείας να επαναφέρει τη διδα
σκαλία των Αρχαίων Ελληνικών στα Γυμνάσια και να εγκαταλείψει μια από τις πιο 

βασικές πρόνοιες της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης που αφορά τη διδασκαλία των 

αρχαίων συγγραφέων από μετάφραση; Πόσο τούτο έχει μελετηθεί, πού βασίστηκε το 

Υπουργείο και ποιους σκοπούς εξυπηρετεί η απόφασή του αυτή;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 151 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 9 Δεκεμβρίου 1992. 

"Επειδή έχει λεχθεί ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών 

και Έργων ότι το Υπουργείο Άμυνας καταβάλλει μεγάλα ποσά για τη μεταφορά 

των στρατιωτών, χωρίς να έχει διεξαχθεί προηγουμένως οποιοσδήποτε διαγωνισμός 

ή να έχει ακολουθηθεί η νενομισμένη διαδικασία για την επιλογή των μεταφορέων, 

καλείται το Υπουργείο Άμυνας να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε 
ποιους έχει ανατεθεί η μεταφορά των στρατιωτών, με ποια διαδικασία έγινε η 

επιλογή και πότε, καθώς και ποιο είναι το ύψος του ποσού που καταβάλλεται για το 

σκοπό αυτό. 

Επίσης καλείται το Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή κατά πόσο γίνεται 
διάκριση, όσον αφορά τη μεταφορά, σε βάρος των στρατιωτών που προέρχονται 
από την ύπαιθρο σε σύγκριση με τους εθνοφρουρούς που προέρχονται από τις 

αστικές περιοχές." 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 29, ημερομηνίας 19 Αυγούστου 1991, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μάρκου Κυπριανού . 

. "Σχετικά με τα προβλήματα που παρουσιάζει ο ποταμός Κλήμος στον Άγιο 
Δομέτίο σας πληροφορώ τα εξής: 

(α) Από επιτόπια έρευνα που έχει κάμει το Τμήμα Δημοσίων Έργων 

διαπιστώθηκε ότι σε μέρος του ποταμού που έχει επενδυθεί και 
στεγανοποιηθεί υπάρχει συνεχής ροή μικρής ποσότητας νερού που 

λιμνάζει, επειδή ο πυθμένας του ποταμού που έχει κατασκευαστεί από το 

Δήμο Αγίου Δομετίου είναι επίπεδος, με αποτέλεσμα το νερό να 

απλώνεται σΙ όλο το πλάτος της κοίτης του ποταμού. Για την 

αντιμετώπιση του προβλήματος αυτού ο Δήμος Αγίου Δομετίου 
προτίθεται να τροποποιήσει τα σχέδια και να προχωρήσει στην εκτέλεση 

βελτιωτικών έργων με την τοποθέτηση σκυροδέματος πάχους 5-10 εκ. για 
να οδηγούνται τα νερά στο κέντρο της κοίτης του ποταμού. 
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(β) Αναφορικά με το υπόλοιπο τμήμα του ποταμού που δεν έχει επενδυθεί 
και βρίσκεται στη νεκρή ζώνη · και εκτείνεται μέσα στην 
τουρκοκρατούμενη περιοχή, η κυβέρνηση έχει προωθήσει την εκτέλεση 

του έργου ως δικοινοτικού και ήδη υπέγραψε πρόσφατα σχετική 

συμφωνία για την παραχώρηση πιστώσεων ύψους ί132.000 από το 

Ταμείο της Υπάτη ς Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών για τους 
πρόσφυγες, για να συνεχιστεί η επένδυση του ποταμού από την οδό 

Γρηγόρη Αυξεντίου και σε μήκος 700 μέτρων μέσα στη νεκρή ζώνη. 

Με την εκτέλεση των πιο πάνω έργων αναμένεται ότι τα περιβαλλοντικά και 
άλλα προβλήματα οχληρίας που δημιουργούνται από τα λιμνάζοντα νερά θα 
εκλείψουν." 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 292, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Επισκοπής για την κατασκευή δρόμου, ο 
οποίος θα επιτρέπει την προσπέλαση προς τις αγροτικές περιουσίες που βρίσκονται 
κοντά στον ποταμό, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Το συγκεκριμένο αίτημα τέθηκε από τη Χωριτική Αρχή Επισκοπής 

πρόσφατα, αφορά δε την κατασκευή αγροτικού δρόμου, που θα επιτρέπει 

την προσπέλαση των κατοίκων προς τους αγρούς που βρίσκονται κοντά 
στον ποταμό Έζουσας. 

β) Για την υλοποίηση του έργου έγιναν επανειλημμένες συσκέψεις και 
επιτόπιες έρευνες για τη χάραξη του δρόμου, με στόχο την κατασκευή 

του το συντομότερο δυνατό. Στις 16 Απριλίου 1992, κλιμάκιο της 
Επαρχιακής Διοίκησης Πάφου διενήργησε νέα επιτόπια έρευνα στην 

παρουσία της Χωριτικής Αρχής, καθώς και άλλων ατόμων που 

ενδεχόμενα τα κτήματά τους θα επηρεασθούν από τη διάνοιξη του 

δρόμου. Όλοι οι επηρεαζόμενοι ιδιοκτήτες συγκατατέθηκαν στην άμεση 

προώθηση του έργου και αποφασίστηκε όπως η κατασκευή του δρόμου 

αναληφθεί από συνεργείο της Επαρχιακής Διοίκησης Πάφου." 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών χ. Χρ. 

Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 325, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου. 

"Σχετικά με την επιδιόρθωση του δρόμου Φοίτης - Αγίου Δημητριανού σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(1) Επιδιόρθωση του δρόμου 

Ο δρόμος αυτός έχει μήκος 2.8 χλμ. και μέρος του, μήκους 700 μ. 

περίπου, ήδη βελτιώθηκε. Για τη διεύρυνση και ανακατασκευή του 
υπόλοιπου τμήματός του απαιτείται δαπάνη ί60.000. Ποσό ί15.000 θα 

δαπανηθεί φέτος από τον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως, ενώ ποσό 

ί20.000 περιλήφθηκε για τον ίδιο σκοπό στον Προϋπολογισμό του 1993. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 

Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 343, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 1992, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Πέρα Πεδίου για ασφαλτόστρωση του 

δρόμου Πέρα Πεδίου - Πλατρών σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ο δρόμος Πέρα Πεδίου - Πλατρών μήκους 5 χλμ. περίπου, ανοίχθηκε ως αγρο
τικός πριν από 30 χρόνια. Από το 1974 αναβαθμίστηκε σε χωριτικό και συντηρείται 
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από καθαρά κυβερνητικές πιστώσεις. Για την αποπεράτωσή του ως χωμάτινου 
δρόμου απαιτείται ποσό f40.000 και για την ασφαλτόστρωσή του ποσό f200.000 
περίπου. Φέτος δαπανήθηκε ποσό f5.000. 

Η ασφαλτόστρωση του δρόμου τούτου δεν συνιστάται στο παρόν στάδιο λόγω 
της πολύ μικρής κυκλοφορίας που δέχεται και της πολύ ψηλής δαπάνης που απαι
τείται." 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίο" 1992 το" Υπο"ργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 363, ημερομηνίας 3 Μαρτίο" 1992, το" Βο"λε"τή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνο" Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Κοιλανίου για ευθυγράμμιση και ασφαλτό

στρωση του δρόμου Συλίκου - Λόφου - Αγίας Μαύρης σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α) Ο πιο πάνω δρόμος κατασκευάστηκε ως αγροτικός από τη Χωριτική 

Αρχή Συλίκου πριν 3 χρόνια περίπου και είναι μήκους 3 χλμ. Πρόσφατα 
αναβαθμίστηκε σε συγκοινωνιακό και συντηρείται/βελτιώνεται από την 

Επαρχιακή Διοίκηση. Στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως 1993 
περιλήφθηκε πρόνοια ποσού f1O.000 για τη διαπλάτυνση, κατασκευή 

γεφυριών/οχετών κλπ. 

(β) Το έργο της ευθυγράμμισης ασφαλτόστρωσης του πιο πάνω δρόμου 

συνεπάγεται δαπάνη f220.000 περίπου. Ενόψει του γεγονότος ότι η 

χρήση του δρόμου αυτού είναι πολύ περιορισμένη δεν συστήνεται η 

ασφαλτόστρωσή του." 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίο" 1992 το" Υπο"ργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην Ερώτηση ΣΤ'Α' 407, ημερομηνίας 26 Μαρτίο" 1992, το" Μέλο"ς 
της Βο"λής εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστο" κ. Κλαίρης Αγγελίδο". 

"Κατασκευή πεζοδρομίων και κόλπων για στάθμευση οχημάτων. 

1. Η κατασκευή πεζοδρομίων και κόλπων εξαρτάται από το δρόμο που 
ανακατασκευάζεται, την προτεραιότητά του και την εμπορική και άλλη 

κίνηση που παρουσιάζει. 

2. Στα σχέδια διεύρυνσης και ρυμοτομίας στην περιοχή Δερύνειας 

προνοείται η διαμόρφωση κόλπου στάσης λεωφορείων στους δρόμους 

πρωταρχικής σημασίας, όπου θεωρείται απαραίτητη για τη βελτίωση των 

κυκλοφοριακών δεδομένων και για την αναβάθμιση της οδικής 

ασφάλειας. Δεν προβλέπεται η δημιουργία κόλπων στάθμευσης 

αυτοκινήτων ιδιωτικής χρήσης. Τα προβλεπόμενα πεζοδρόμια έχουν 

πλάτος από 6' - Ο" έως 9' - Ο" ανάλογα με την ιεράρχηση του δρόμου. 

3. Στην περιοχή της Δερύνειας δε βρίσκεται υπό εκτέλεση κανένα 

πολεοδομικό έργο." 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίο" 1992 το" Υπο"ργού Εργασίας και Κοινω
νικών Ασφαλίσεων κ. Ιάκωβο" Αριστείδο" στην ερώτηση ΣΤ'Α' 427, ημερομη
νίας 2 Απριλίο" 1992, το" Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνο" 
Μιχαηλίδη. 

"1. Αρμόδιοι λειτουργοί των Υπουργείων Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων και του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

διερεύνησαν το θέμα με επί τόπου επισκέψεις τον Αύγουστο και 

Οκτώβριο 1992. 
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2. Από τη διερεύνηση προέκυψε ότι το εργοστάσιο ALAMANOS LAUN
DRIES ΙΤΟ που βρίσκεται στην είσοδο του χωριού Μοναγρούλλι δεν 

είναι βαφείο αλλά πλυντήριο ρούχων. Η εντύπωση ότι το πιο πάνω 

αναφερόμενο εργοστάσιο ήταν βαφείο δημιουργήθηκε από το γεγονός ότι 

παλαιότερα διεξήγετο στις εγκαταστάσεις του η διεργασία μερικού 

αποχρωματισμού ρούχων (stone washing) που είχε ως αποτέλεσμα τα 
υγρά απόβλητα να έχουν χρώμα (μπλε). Η διεργασία όμως αυτή έχει 
σταματήσει πριν από περίπου ένα χρόνο. 

3. Το εργοστάσιο τώρα λειτουργεί ως πλυντήριο ρούχων κυρίως για 

εξυπηρέτηση της ξενοδοχειακής βιομηχανίας και τα υγρά απόβλητά του 

περιέχουν κυρίως απορρυπαντικά. Τα απόβλητα αυτά των οποίων η 

απορριπτόμενη ποσότητα ανέρχεται σε 100 κυβικά μέτρα περίπου την 
εβδομάδα δεν θεωρούνται τοξικά. 

4. Τα απόβλητα του εργοστασίου απορρίπτονται σε παρακείμενη ξηρή 

κοίτη ποταμού και απορροφούνται πλήρως σε απόσταση 350 μέτρων. 
Δεν επηρεάζονται γεωργικές καλλιέργειες και δεν διαπιστώθηκε 

πρόβλημα οχληρίας λόγω οσμών από τα απόβλητα. 

5. Μετά την εγκατάσταση του κεντρικού σταθμού επεξεργασίας λυμάτων 
στα πλαίσια του έργου για το qποχετευτικό Λεμεσού τα απόβλητα του 

εργοστασίου θα διοχετεύονται στον κεντρικό σταθμό για επεξεργασία. 

6. Με βάση τα πιο πάνω δεδομένα δεν δικαιολογείται μετακίνηση του 
εν λόγω εργοστασίου." 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίο" 1992 το" Υπο"ργού Εσωτερικών κ. Χρ. 

Βανιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 468, ημερομηνίας 20 Απριλίο" 1992, το" 

Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Πάφο" κ. Νίκο" Πιττοκοπίτη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Αργάκας για τη δημιουργία παραθαλάσ

σιου πάρκου σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Μετά από ληφθείσα απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ . 28.651 
και ημερομηνία 3 Ιουνίου 1987 υπογράφτηκε σύμβαση για μίσθωση ενός 
τμήματος του παραλιακού κρατικού δάσους στην τοποθεσία 

'Μαυραφήδες' μεταξύ του Διευθυντή Τμήματος Δασών και της Χωριτικής 

Αρχής Αργάκας με σκοπό τη δημιουργία κοινοτικού πάρκου. 

2. Πρόθεση της Χωριτικής Αρχής Αργάκας ήταν να επιδιορθώσει/ 

συμπληρώσει το υφιστάμενο στη δασική αυτή γη υποστατικό με σκοπό τη 

λειτουργία του ως εστιατορίου. Σε σύσκεψη που έγινε στις 6.2.91 στα 
κεντρικά γραφεία του Τμήματος Δασών αποφασίστηκε ότι το σχέδιο, που 

ετοιμάστηκε και υποβλήθηκε από τη Χωριτική Αρχή Αργάκας, δεν μπορεί 

να εγκριθεί με βάση τους κανονισμούς του Κυπριακού Οργανισμού 

Τουρισμού ως κέντρο/εστιατόριο, επειδή η εκμισθωθείσα δασική γη 

βρίσκεται μέσα στη Ζώνη Προστασίας της Παραλίας όπου δεν 

επιτρέπονται κατασκευές. Το υφιστάμενο υποστατικό με βάση τις 

πρόνοιες της σύμβασης μισθώσεως θα πρέπει να βελτιωθεί και να 

λειτουργήσει μόνο ως περίπτερο, αφού εξασφαλισθεί προηγουμένως 

πολεοδομική άδεια από την Πολεοδομική Αρχή. 

3. Με βάση τα πιο πάνω η Χωριτική Αρχή Αργάκας συμβουλεύτηκε να 
αποταθεί στην αρμόδια αρχή, υποβάλλοντας σχέδια για εξασφάλιση 
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Πολεοδομικής Άδειας. Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τις πρόνοιες της 

'Σύμβασης Μίσθωσης' της δασικής γης ημερομηνίας 22.7.1988, θα πρέπει 
μετά την εξασφάλιση πολεοδομικής άδειας, τα σχέδια επιδιόρθωσης του 

υποστατικού να εγκριθούν από το Διευθυντή Τμήματος Δασών. 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Οικονομικών κ. Γεώρ
γιου Συρίμη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 676, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Την Ιη Ιανουαρίου 1992 τέθηκε σε ισχύ το άρθρο 3 του περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων (Ασφάλεια Υπέρ Τρίτου) (Τροποποιητικού) Νόμου του 1987 (Ν. 158/1987) 
σύμφωνα με το οποίο η υποχρεωτική ασφάλιση της ευθύνης προσώπων που χρησιμο

ποιούν οχήματα για κινδύνους έναντι τρίτων επεκτάθηκε, ώστε εκτός από τις σωματικές 
βλάβες και το θάνατο που προκαλείται σε τρίτα πρόσωπα, να καλύπτονται και οι 
επιβάτες του ασφαλισμένου οχήματος, (περιλαμβανομένων των μελών της οικογέ
νειας του ασφαλισμένου) καθώς και οι ζημιές ξένης περιουσίας μέχρι ποσού 

i50.000. Τα ασφάλιστρα για τη νέα πιο περιεκτική υποχρεωτική κάλυψη καθορί
σθηκαν με Κανονισμούς (Κ.Δ.Π. 1/1991) που έχουν βέβαια εγκριθεί από τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων. 

Η εισήγηση του αξιότιμου Βουλευτή για καθορισμό μειωμένων ασφαλίστρων 
για οχήματα Land-Rover που χρησιμοποιούνται από γεωργούς ορισμένες μέρες του 
χρόνου δεν κρίνεται πρακτικά εφαρμόσιμη, δεδομένου ότι ο έλεγχος όσον αφορά 
την περιορισμένη χρήση του οχήματος αποκλειστικά για γεωργικούς σκοπούς και 

μάλιστα για ορισμένες μέρες είναι πρακτικά αδύνατος και θα δημιουργούνται ανεπι
θύμητες καταστάσεις, αν τα υπό συζήτηση οχήματα κυκλοφορούσαν ακάλυπτα, 

ιδιαίτερα αν ληφθεί υπόψη η εκτενής υποχρεωτική κάλυψη που προσφέρεται 

σήμερα. 

Επισημαίνεται πάντως ότι σύμφωνα με τους προαναφερθέντες Κανονισμούς 

υπάρχει δυνατότητα εξασφάλισης ασφαλιστηρίου για περίοδο μικρότερη των 

δώδεκα μηνών με ανάλογη μείωση των ασφαλίστρων, δυνατότητα η οποία μπορεί να 

επιλύσει σε κάποιο βαθμό το πρόβλημα που εγείρει ο αξιότιμος Βουλευτής. Επίσης 

όπως αντιλαμβανόμαστε οι ασφαλιστικές εταιρείες εφαρμόζουν συγκεκριμένη διαδι
κασία σύμφωνα με την οποία κάθε φορά που ο ιδιοκτήτης οχήματος δηλώσει ότι 
ακινητοποιεί το όχημά του το ασφαλιστήριο διακόπτεται και τα ασφάλιστρα μειώ

νονται." 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχα
νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΣΤ'Α' 712, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

Ι "Σχετικά με τις εισαγωγές αρνίσιου κρέατος και την προστασία της ντόπιας 

παραγωγής σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

ι. Πάγια πολιτική της κυβέρνησης είναι η προστασία της ντόπιας 

γεωργοκτηνοτροφικής παραγωγής και οι εισαγωγές αποτελούν 
συμπλήρωμα των αναγκών της αγοράς, όταν η ντόπια παραγωγή είναι 

ανεπαρκής. 

ιι. Σημειώνεται ότι από τις αρχές Μα'ίου 1992 λειτουργεί με επιτυχία 

σχέδιο διάθεσης αμνοεριφίων μέσω του Οργανισμού Κυπριακής 

Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας, σε συνδυασμό με τις εισαγωγές. Το σχέδιο 

έγινε σε συνεργασία με τους παραγωγούς και τις αγροτικές οργανώσεις 

και διασφαλίζει τη διάθεση των εποχιακών πλεονασμάτων σε 

προκαθορισμένες τιμές. 
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ιιι. Μέσα στα πλαίσια του σχεδίου διάθεσης αμνοεριφίων, ο παραγωγός 

μπορεί να διαθέσει, αν το επιθυμεί, τα αμνοερίφιά του με ένα 

τηλεφώνημα στον Οργανισμό Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας 

(Τηλ. 475697). 

ιν. Μέχρι τώρα, με βάση το Σχέδιο αυτό, έχουν σφαγεί και διατεθεί 1336 
αρνιά συνολικού βάρους 40 τόνων. Έχουν επίσης διατεθεί στους 

εισαγωγείς 105 τόνοι κατεψυγμένου αγελαδινού κρέατος χωρίς κόκκαλα, 
σε συνδυασμό με τις εισαγωγές αρνίσιου κρέατος σε αναλογία 1:6 (ένα 
μέρος ντόπιου αρνίσιου ή αγελαδινού κρέατος προς 6 μέρη εισαγόμενου 
αρνίσιου κρέατος). Οι καθαρές τιμές παραγωγού για ζώα βάρους μέχρι 

25 κιλών είναι i2.35 το κιλό και για ζώα βάρους πέραν των 25 κιλών 
i2.- το κιλό. 

ν. Το Υπουργείο πιστεύει ότι με τη λειτουργία του σχεδίου αυτού 

προστατεύονται αποτελεσματικά τα συμφέροντα των παραγωγών, γιατί 

είναι ήδη διασφαλισμένη η διάθεση της ντόπιας παραγωγής. Αν 

υπάρχουν προβλήματα, αυτά οφείλονται περισσότερο σε άγνοια των 

κτηνοτρόφων για την ύπαρξη και λειτουργία του σχεδίου διάθεσης 

αμνοεριφίων. " 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ει1ώτηση ΣΤΆ' 744, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Μέσα στα πλαίσια των μέτρων που λήφθηκαν από το Υπουργείο Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων για την αντιμετώπιση των συνεπειών της ανομβρίας των τελευ

ταίων χρόνων, αποφασίστηκε όπως το 1992 η παροχή νερού για την άρδευση 

μόνιμων και εποχιακών φυτειών περιορισθεί γενικά στο 90% των κανονικών 
αναγκών. Οι ποσότητες αυτές κρίνονται ικανοποιητικές από απόψεως παραγωγής 

και ποιότητας, νοουμένου ότι οι καταναλωτές θα χρησιμοποιούν το νερό κατά 

τρόπο ορθολογιστικό. 

Παρά τα πιο πάνω, η Επιτροπή του Κυβερνητικού Υδατικού Έργου Γερμασό

γειας είναι έτοιμη να εξετάσει αιτήσεις για παροχή πρόσθετης ποσότητας νερού σε 

περιπτώσεις στις οποίες υπάρχουν ειδικές συνθήκες που επιβάλλουν την αύξηση με 

σκοπό την πρόληψη ζημιών στις δενδρώδεις καλλιέργειες . Μέχρι σήμερα, δεν έχει 

παρουσιαστεί τέτοιος κίνδυνος στην περιοχή Φοινικαριών και δεν έχουν υποβληθεί 

οποιεσδήποτε αιτήσεις. 

Σε ότι αφορά το αίτημα για άρδευση περισσότερης γης στα Φοινικάρια, αναφέ

ρεται ότι εναπόκειται στους ιδιοκτήτες των τεμαχίων που καλύπτονται από το 

αρδευτικό έργο να υποβάλουν αίτηση στην Επιτροπή του έργου για την παροχή του 

νερού που χρειάζονται για την αξιοποίηση των κτημάτων τους." 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤΆ' 765, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

''Αναφορικά με αίτημα της κοινότητας Ακρωτηρίου για επίσπευση των εργα-

σιών για τη διενέργεια αναδασμού σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα Αναδασμού κατέβαλε και καταβάλλει συνεχώς προσπάθειες 
για την έγκαιρη συμπλήρωση των εργασιών αναδασμού στο Ακρωτήρι. 
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2. Συναφώς αναφέρεται ότι η δεύτερη φάση κατασκευής του οδικού δικτύου 
της περιοχής έχει τώρα συμπληρωθεί και είναι δυνατό να προωθηθεί η 

τελική χωρομέτρηση των νέων τεμαχίων, η εξαγωγή των τελικών 

εμβαδών και ο καταρτισμός των καταλόγων τελικών αυξομειώσεων. 

Μετά το στάδιο αυτό θα αρχίσει η διαδικασία έκδοσης τίτλων των νέων 

τεμαχίων από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

3. Τέλος πληροφορείσθε ότι η καταβολή αποζημιώσεων σε τέσσερις 

δικαιούχους ιδιοκτήτες, στους οποίους δεν παραχωρήθηκε γη μέσω του 

σχεδίου, έγινε μέσα στο 1991, ενώ η αποπληρωμή για τις μειώσεις 

ιδοκτησιών στους δικαιούχους ιδιοκτήτες θα γίνει μετά την 

οριστικοποίηση των εργασιών τελικής χωρομέτρησης των νέων 

τεμαχίων." 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδοέα Γαβοιηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 802, ημεοομηνίας 25 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων του Υπουργείου μου ετοίμασε σχέδιο τόσο 

για την κατασκευή νέας υδατοδεξαμενής σε ψηλότερο σημείο στο χωριό Μονα

γρούλλι όσο και για την αντικατάσταση και βελτίωση του υδρευτικού δικτύου της 

κοινότητας. 

Το σχέδιο αυτό που προβλέπει δαπάνη της τάξης των ;[129.786 θα προταθεί 
για περίληψη στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1994". 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 14, ημερομηνίας 20 Ιουλίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"α) Στην κοινότητα Νικόκλειας εκτελέστηκε, μεταξύ των ετών 1989-1991, 
συνδυασμένο σχέδιο ύδρευσης/άρδευσης με βάση επιτυχή γεώτρηση. Το 

έργο κόστισε ;(52.500 και χρηματοδοτήθηκε με κυβερνητική και κοινοτική 
συνεισφορά. Στα αρχικά στάδια της λειτουργίας του αντλητικού του 

συγκροτήματος προκλήθηκαν σε τρεις ξεχωριστές περιπτώσεις, λόγω 

αυξομειωμένων πιέσεων, μικρές βλάβες στον αγωγό άντλησης του νερού 

προς τη δεξαμενή. Οι βλάβες αυτές αποκαταστάθηκαν αμέσως με κόστος 

ί553 και το έργο συνεχίζει να λειτουργεί ομαλά. 

β) Η εμφάνιση μικροβλαβών στα πρώτα στάδια λειτουργίας των νέων 

έργων είναι φυσιολογικό φαινόμενο. 

γ) Τα λειτουργικά έξοδα όλων των υδατικών έργων, στα οποία 

περιλαμβάνονται και τα έξοδα αποκατάστασης ζημιών, αποτελούν 

ευθύνη των οικείων Επιτροπών Υδατοπρομήθειας ή Αρδευτικών 

Τμημάτων στα οποία ανήκουν τα έργα." 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κεφάλαιο Δ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κεφάλαιο Δ. Έχει διαβαστεί η Έκθεση του πρώτου θέματος, κύριε Πρόεδρε, 

και συζητήθηκε το θέμα στις 12/11/92, στις 19/11/92,3/12/92 και 10/12/92. 



709 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγιο έχω μια λίστα εγγεγραμμένων ομιλητών οι ο;τοίοι είναι οι ακόλουθοι: 

κ. Αριστοφάνης Γεωργίου, Σοφοκλή:; Xατζη~ιιάννης, Γιανν{ικης Μάτσης, Σωκράτης 

Χάσικος, Αντρέας Χρίστου και Άριστος Χρυσοστόμου. Υ;τι"ι.gχουν δευτερολογίες; 

Α. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Ο κ. Χρίστου είναι δευτερολογία. Το όνομά μου δεν το άκουσα, κύριε 

Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου είναι πρωτολΟΥία. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

... Και ο κ. Γιαννάκης Αγαπίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχετε το λόγο κύριε Γεωργίου. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το θέμα το οποίο συζητούμε σε πυνέχειε:; είναι ένcι. ()έμrι το οποίο στην ουσία 

θα έπρεπε να απασχολήσει τη Βουλή υπό κά;τοια άλλη μορψή αντί υπό τη μορφή την 

οποία έρχεται ηορα στη Βουλή. Μέσα από την όλη διαδικcιπία η οποία ακολουθή

Αηκε και μέσα από το τι στην πράξη έχει γίνει θα πρέπει ο κάθε ανεξάρτητος μελε

τητής του θέματος να διαπισηοσει ότι η συνέϊ.ιση των διαπραγματεύσεων από την 

κυβέρνηση Βασιλείου που άρχισε η κυΒέρνηση Κυπριανοίl . πιινεχίστηκε προς όφελος 

τόσο του δημόσιου συμφέροντος όσο και προ:; όφελος τ(ι)ν πυμφερόντων της γεωρ

γίας και της άμυνας, αλλά και της εξοικονόμησης οικονομικιίιν πόρων. 

Όμως εδώ θα πρέπει να διαπισηίισουμε ότι υπήρξε η ;τcι.ρoυσία κατά τις συνε

δρίες της Επιτροπής των τριιον κομμάτων και η ΕΔΕΚ ':ια δικούς της λόγους 

δυστυχώς απουσίαζε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κ τυπά τη σφύρα) 

... Δεν είναι για να διακόψω τον ομιλητή αλλά θα πcι.ψικαλέσω τους Βουλευτές 
οι οποίοι θέλουν να ανταλλάξουν απόψεις να πράττουν ((\ιτό το πράγμα εκτός της 

αίθουσας της συνεδρίας της Βουλής. για νά μποροίιν να παρακολουθούν τον 
ομιλητή εκείνοι οι οποίοι θέλουν να παρακολουθήσουν την ομιλία του. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Η πλειοψηφία της Επιτροπής που αποτελείτο από τοι':; Αουλευτές του ΔΗΣΥ 

και του ΔΗ ΚΟ αποφάσισε ότι κάπου είχε παραΒιαστεί 11 νενομισμένη διαδικασία 
και ως αποτέλεσμα τούτου υπήρξε στην ουσία και διασπcι(1ωη δημόσιου χρήματος. 

Με βάση αυτή την τοποθέτηση ετοιμάστηκε μια έκ()εΠI1 11 οποία έχει αναγνω
στεί στο Σώμα, είναι μακροσκελής και στην οποία θα ανcι(['ερθιo, και η οποία δεν 

απέδωσε ακριβιος, επειδή είχε αυτή τη Βάση, αντικειμενικι'ι την ;τραγματικότητα. 

Θα ξεκινήσω από τη σελίδα τέσσερα, όπου αναφέρoντrιι ανακρίβειες σε σχέση 

με την αγορά δύο ελικοπτέρων ή αεροπλάνων, ενώ η το;τοΑέτηση και η τελική , 
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απόφαση ήταν περί αγοράς δυο ελικοπτέρων, αφού τα αεροπλάνα απορρίφθηκαν 

για διάφορους λόγους. Στη σελίδα πέντε, στις παρατηρήσεις των Κυπριακών Αερο

γραμμών και αλλού είναι γνώμη μας ότι αναφέρονται επιλεκτικά εκείνα τα οποία 

κατά την άποψη της πλειοψηφίας στοιχειοθετούσαν τη θέση τους και όχι όλες οι 

αντικειμενικές απόψεις οι οποίες, για να μην επανέρχομαι στο θέμα, θα έπρεπε να 

εξαχθούν από την εικοσιπεντασέλιδη τοποθέτηση των Κυπριακών Αερογραμμών η 

οποία ως βασικό της άξονα έχει το γεγονός ότί οι Κυπριακές Αερογραμμές και οι 

τεχνικοί των Κυπριακών Αερογραμμών κρίνουν τους εαυτούς τους αναρμόδιους να 

τοποθετηθούν στο θέμα, γιατί όπως οι ίδιοι λένε, δε γνωρίζουν τα πτητικά μέσα τα 

οποία χρησιμοποιούν οι ανατολικές χώρες. Και αυτό αναφέρεται, για να μην ισχυ

ριστεί οποιοσδήποτε ότι το έχω βρει από μόνος μου, στη σελίδα 59 των πρακτικών 
που μας δόθηκε και στη σελίδα δώδεκα της έκθεσης των Κυπριακών Αερογραμμών 

όπου επί λέξει λένε: "Δεν είμαστε οι αρμόδιοι να αποφασίσουμε, γιατί δεν έχουμε 

γνώση των ανατολικών standards και είμαστε γνώστες των δυτικών standards". 
Συνεπώς αυτή είναι μια βασική αρχή η οποία έπρεπε να ληφθεί υπόψη από την 

Επιτροπή Ελέγχου η οποία ανεξάρτητα και πρόσθετα προς την υπηρεσία του 

Ελεγκτή της Κυπριακής Δημοκρατίας έρχεται να αναλύσει, να ερευνήσει και να 

διαφωτίσει τον κυπριακό λαό για το πώς οι διοικούντες διαχειρίζονται τόσο το 

δημόσιο χρήμα αλλά και τις υποθέσεις οι οποίες αφορούν το καθένα από εμάς και 

τον κάθε πολίτη. Παράλληλα όμως, παρά τη γενική αυτή διαπίστωση των 

Κυπριακών Αερογραμμών, προχωρούν οι ίδιες οι Κυπριακές Αερογραμμές και λένε 

ότι αυτά τα ελικόπτερα τα οποία έχουν αγοραστεί έχουν όλα τα συστήματα για 

λειτουργία καθώς και ανάλογους μηχανισμούς όπως τα σύγχρονα δυτικά ελικό

πτερα. Αυτό τι άλλο είναι στην ουσία από μια παραδοχή ότι εξαιτίας της αδυναμίας 

τους να ελέγξουν τεχνικά με τα στοιχεία τα οποία είχαν ενώπιόν τους, και είναι εδώ 

που απαντάται και το σημείο ότι δε δόθηκε η ευκαιρία στους τεχνικούς μας να έχουν 

τις αναγκαίες πληροφορίες, τις τεχνικές πληροφορίες, δεν μπορούσαν να κάμουν 

τις σωστές διαπιστώσεις και να δώσουν τη σωστή καθοδήγηση προς την Εκτελεστική 

Εξουσία, για να πάρει τις σωστές αποφάσεις; Στη σελίδα 58, σελίδα έντεκα της 
έκθεσης των Κυπριακών Αερογραμμών, γίνεται αναφορά στα κόστα και λέει ότι 

έχουν τα ίδια κόστα όπως τα ελικόπτερα AS350B τα οποία είναι δυτικού τύπου 
Κ.λπ. Επίσης γίνεται η σύγκριση με τα ελικόπτερα της Δυτικής Γερμανίας ΜΒΒ τα 

οποία όμως είναι δυναμικότητας μεταφοράς πέντε προσώπων αντί εννέα των ΒΖΙ 

και τα οποία δυτικογερμανικά είναι 1,2 εκατομμύρια το καθένα. Τα συγκρίνουν και 
τα θεωρούν ισόβαθμα, ενώ αυτά τα ελικόπτερα τα οποία είναι εννέα θέσεων είναι 

μόνο 800.000 δολάρια, δηλαδή κατά 1/3 πιο φθηνά και είναι εδώ που φαίνεται το 
πλεονέκτημα της μεγαλύτερης δυναμικότητας αλλά του μικρότερου κόστους. Άρα, ο 

κάθε αντικειμενικός κριτής του θέματος διαπιστώνει εξοικονόμηση για το δημόσιο 

ταμείο. Συνεπώς αυτά δε λήφθηκαν υπόψη, όταν εγίνοντο αυτές οι εκθέσεις. 

Στη σελίδα έξι του ίδιου εγγράφου όπου αναφέρονται οι θέσεις του Γενικού 

Επιτελείου Εθνικής Φρουράς και Διοίκησης Αεροπορίας είναι η δική μας άποψη ότι 
οι θέσεις και τοποθετήσεις και εισηγήσεις του ταξίαρχου Πετρουλάκη δε λήφθηκαν 

υπόψη, διότι ακριβώς ο ταξίαρχος Πετρουλάκης στην εισήγησή του, η οποία είναι 

κατατεθημένη στην ολομέλεια και βρίσκεται στο Σώμα -και δεν υπάρχει λόγος να 

σπαταλούμε το χρόνο για να την αναλύσουμε- αφού κάμνει τις τεχνικές του εισηγή

σεις και προτάσεις, καταλήγει με θετική στάση έναντι των ελικοπτέρων BZL. Αυτή η 
θέση δε βρίσκει αντανάκλαση qE κανένα σημείο στο Κεφάλαιο Β της σελίδας έξι και 
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στις επόμενες της έκθεσης που έχει ετοιμαστεί. Επίσης θα ήθελα να αναφέρω ότι στη 

σελίδα δέκα της ίδιας έκθεσης όπου αναφέρονται οι θέσεις του Υπουργείου Άμυνας 

-και οι θέσεις αυτές, όπως μπήκαν στην έκθεση, ήταν πριν λάβουμε το αποδεικτικό 

στοιχείο της επιστολής του Υπουργείου Άμυνας ημερομηνίας 31/10/1991- αυτές 

είναι ακριβώς αντίθετες με αυτά τα οποία περιέχονται στην επιστολή του Υπουρ

γείου Άμυνας ημερομηνίας 31/10/91, στην οποία αξιολογούνται αυτά τα ελικόπτερα 
ως τα καλύτερα που διαθέτει η Εθνική Φρουρά για σκοπούς εκπαίδευσης και μετα
φοράς προσωπικού και εδώ υπάρχουν συγκεκριμένα παραδείγματα χρησιμοποίησης 
από την Εθνική Φρουρά . αυτών των ελικοπτέρων τόσο για την εκπαίδευση των 
ειδικών μονάδων για τη μεταφορά προσωπικού όσο και για τις διάφορες επιδείξεις 

και παρελάσεις, οι οποίες έχουν γίνει και γίνονται στη διαδικασία. Άρα, είναι 

ουσιαστικός ο ρόλος αυτών των ελικοπτέρων στην όλη διαδικασία χρήσης των 

πτητικών μέσων. 

Βρισκόμενοι στο κεφάλαιο Εθνική Φρουρά όμως, θα πρέπει να πούμε ότι είναι 

κατά προτροπή των ειδικών της Εθνικής Φρουράς που τοποθετήθηκαν τα διάφορα 

συστήματα δυτικού τύπου επ' αυτών των ελικοπτέρων, λαμβανομένου υπόψη και 

του τι μηχανές -τις Alison- έχουν αυτά τα ελικόπτερα. Συνεπώς οι ενδοιασμοί και οι 

επιφυλάξεις των κάποιων ειδικών για τη μεγάλη ποικιλία των πτητικών μέσων 

εξανεμίζονται και στην ουσία αυτά τα ελικόπτερα δεν προσθέτουν οποιαδήποτε 

διαφοροποίηση στα πτητικά μέσα τα οποία έχουμε, διότι τα Bells και άλλα ελικό
πτερα τα οποία έχει η Εθνική Φρουρά διαθέτουν τα ίδια συστήματα και μηχανές, 

όπως αυτά τα οποία αγοράσαμε. Συνεπώς, πώς έγινε αύξηση του αριθμού των ειδών 

των πτητικών μέσων; Ή μήπως η αύξηση ήταν μόνο στην ονομασία, και η ονομασία 

αυτή και η καταγωγή αυτών των ελικοπτέρων είναι που δεν άρεσε σε κάποιους; Και 

η απάντηση είναι προς αυτή την κατεύθυνση που πρέπει να αναζητηθεί, ότι η μόνη 

διαφορά είναι ο τόπος προέλευσης, δηλαδή η Πολωνία που ήταν μια ανατολική 

χώρα. Σε θέματα μηχανισμού, λειτουργίας κ.λπ . δεν υπήρχαν οποιαδήποτε μειονε

κτήματα ή αδυναμίες ή άλλα στοιχεία τα οποία να μας εμπόδιζαν να προχωρήσουμε 

στην αγορά αυτών των ελικοπτέρων. 

Έχει αναφερθεί στη σελίδα δεκαπέντε της έκθεσης ότι λάβαμε γνώση ως 

Επιτροπή των πρακτικών της Βουλής, όταν ενέκρινε το κονδύλι για αγορά αυτών 

των ελικοπτέρων. Θα έλεγα ότι ουδέν αναληθέστερο. Εδώ ακριβώς εκείνο το οποίο 

έγινε είναι η δική ~ιou απαίτηση εκ μέρους της δικής μας κοινοβουλευτικής ομάδας 

να κατατεθούν στην Επιτροπή τα πρακτικά της συνεδρίας της Επιτροπής Οικονο

μικών, καθώς και η έκθεση η οποία ετοιμάστηκε και ήρθε στην ολομέλεια, με βάση 

την οποία ενεκρίθη το κονδύλι για αγορά. Αυτά όμως τα πρακτικά μας λέχθηκε ότι 

δεν τηρήθηκαν και ουδέποτε μας διαβάστηκαν ή κατατέθηκαν στην Επιτροπή και 

άρα εδώ δεν ανταποκρίνεται η έκθεση στην πραγματικότητα. Διότι, αν αυτά τα 

πρακτικά υπήρχαν στη διάθεση αυτού του Σώματος, τότε δε θα υπήρχε θέμα προς 

συζήτηση, διότι αυτή η Βουλή θα είχε αποφασίσει και εγκρίνει τόσο το κονδύλι όσο 

και τις υπουργικές αποφάσεις μετά από συζήτηση και ενημέρωση επί του θέματος, 

όταν το θέμα ήταν τότε στην ημερήσια διάταξη. Επίσης, στην ίδια σελίδα της 

έκθεσης, στη δεκαπέντε προχωρούμε προς τη δεκαέξι σελίδα, δε γίνεται καθόλου 

εκτίμηση ούτε λαμβάνεται υπόψη το γεγονός ότι με την αλλαγή από δυο αεροπλάνα 

σε δυο ελικόπτερα αυξήθηκε το ποσό το οποίο θα επωφελούμασταν δίνοντας τα 

κρασιά του ΣΟΔΑΠ. Και ενώ τότε το 20% επί του αρχικού ποσού ήταν 

33.000 δολάρια και το 80% που θα δινόταν σε είδος , δηλαδή σε μη επιχορηγημένα 
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κρασιά, ήταν 300.000 δολάρια, το 44% που θα πληρωνόταν μετά ήταν 

800.000 δολάρια και το 56% το οποίο θα δίδαμε σε προ'ίόντα τα οποία ήταν δύσκολο 
να τοποθετηθούν στην αγορά ήταν 1.130.000 δολάρια. Αυτό δε σημαίνει σωστή και 
νοικοκυρεμένη πολιτική, να φροντίσεις δηλαδή να διαθέσεις κα~ά 800.000 περίπου 
περισσότερα προ'ίόντα σου, ενώ παράλληλα δε θα χρειαστεί η επιχορήγηση από το 

κράτος, η οποία προσθέτει ακόμα κάποιο ποσό στην ωφέλεια που θα έχουμε; Δε θα 

προχωρήσω περισσότερο στην ανάλυση των αριθμών, διότι ο κ. Χρίστου εκ μέρους 

της ομάδας μας τα έχει αναλύσει σε βάθος. Αυτά τα λέω, για να καταδειχθεί προς το 

Σώμα αλλά και προς κάθε ερευνητή ότι υπήρξε περίσκεψη και νοικοκυροσύνη στην 

προώθηση και τη διαδικασία του όλου θέματος. 

Υπάρχουν επίσης σ' αυτή την έκθεση τέτοιες απόλυτες διατυπώσεις που ακόμα 

και ποινικά δικαστήρια στις αποφάσεις τους δύσκολα διατυπώνουν, όπως πέραν 

πάσης λογικής αμφιβολίας δεν χρησιμοποιήθηκαν το άλφα ή το βήτα σωστά. Νοου

μένου ότι ένα κόμμα απουσίαζε, νοουμένου ότι ένα κόμμα διαφωνούσε με αυτά τα 

στοιχεία και έδινε διαφορετική εξήγηση και θέση στο Σώμα, δεν μπορούσε να 

υπάρχει η πέραν πάσης λογικής αμφιβολίας πεποίθηση ότι υπήρξε οποιαδήποτε 

λανθασμένη διαδικασία ή παραβίαση. Αυτό όμως αποδεικνύει τις προθέσεις της 

πλειοψηφίας, τις απόλυτες προθέσεις, να μη δουν πίσω από κάθε πράξη το όφελος 

για την Κυπριακή Δημοκρατία και τους επηρεαζόμενους. 

Έχει λεχθεί τόσο μέσα από την έκθεση όσο και από τον εισηγητή απ' αυτό το 

βήμα ότι η παρούσα περίπτωση αποτελεί κλασικό παράδειγμα ανευθυνότητας και 

ασέβειας προς το λαό. Και θα ήθελα να δείξω, αν πράγματι υπήρξε αυτή η ανευθυνό

τητα στη συζήτηση αυτού όλου του θέματος, η οποία ξεκίνησε από το 1986 και 
αποπερατώθηκε το 1989. Είχαν εμπλακεί δυο Υπουργεία και όλες οι υπηρεσίες των 
δυο Υπουργείων. Είχε εμπλακεί η Νομική Υπηρεσία του κράτους δηλαδή η Γενική 

Εισαγγελία, είχαν εμπλακεί οι Κυπριακές Αερογραμμές, είχε εμπλακεί το Υπουρ

γείο Άμυνας και η Εθνική Φρουρά, είχε εμπλακεί ο διοικητής αεροπορίας και οι 

πέριξ αυτού. Ενώ το Υπουργικό Συμβούλιο είχε κατ' αρχήν αποφασίσει ότι το θέμα 

δε θα επανερχόταν στο Υπουργικό Συμβούλιο, λόγω των εξελίξεων και των απαιτή

σεων που εμείς θέσαμε, το θέμα πήγε στο Υπουργικό Συμβούλιο τρεις φορές, για να 

αποφασιστεί. Συγκεκριμένα πήγε στις 23/6/1988, στις 7/7/1988 και στις 18/5/1989, 
οπόταν λήφθηκε και η τελική απόφαση. Επίσης υπήρξαν διάφορες υπουργικές 

επιτροπές οι οποίες συζήτησαν το θέμα, πέραν από τις συγκεκριμένες ενέργειες και 

επαφές των ειδικών. Ήταν η Υπουργική Επιτροπή ημερομηνίας 12/1/1988, η 

σύσκεψη των Υπουργών 23/3/1989 και η σύσκεψη στις 7/4/1989 κατά την οποία 
λήφθηκαν και οι τελικές γνώμες των αρμοδίων, ώστε να δοθεί η πρόταση στο 

Υπουργικό Συμβούλιο, για να ληφθεί η απόφαση. και είναι χαρακτηριστικό αν 

προστρέξουμε στη σύσκεψη ημερομηνίας 7/4, που ήταν η προπαρασκευαστική για τη 
σύνταξη της πρότασης προς το Υπουργικό Συμβούλιο, ότι σε αυτή τη σύσκεψη αυτοί 

οι οποίοι παρευρίσκοντο θα προσέξουμε ότι ήταν μόνο διοικητικοί. Και θα ήθελα 

να διαβάσω ποιοι ήταν: Λ. Σιακαλής, Γενικός Διευθυντής Υπουργείου Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων, Α. Σάββα Πρώτος Διοικητικός Λειτουργός Υπουργείου Γεωργίας 
και Φυσικών Πόρων, Σ. Βασιλείου του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας, 

Ι. Ζήγκας εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας, Γ. Θεοφάνους του Τμήματος 

Δασών, Λο"ι"ζίδης του Τμήματος Αλιείας και Ν. Λο'ι"ζου Διοικητικός λειτουργός 

Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. Σ' αυτήν παρουσιάστηκε και τριμερής 

εξειδικευμένη πολωνική αντιπροσωπεία, η οποία έδωσε τις τελευταίες εξηγήσεις και 
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τεχνικές λεπτομέρειες που είχαν ζητηθεί προς αυτή την κατεύθυνση. Και ακριβώς 

από αυτή την έκθεση θα μπορούσε ο καθένας μας να δει ακριβώς τις διαπιστώσεις οι 

οποίες δίνουν τις απαραίτητες προϋποθέσεις για την εισήγηση προς το Υπουργικό 

Συμβούλιο. Επειδή ακριβώς αυτή η εισήγηση προς το Υπουργικό Συμβούλιο έχει 

διαστρεβλωθεί, θα ήθελα να θέσω εδώ στο Σώμα το ακριβές λεκτικό αυτής της 

πρότασης, διότι εδώ λέχθηκε ότι εκείνη την περίοδο υπήρξε κάποια αύξηση κρου

σμάτων κρουσμάτων περονόσπορου και θα έλεγα πως αν υπήρχε το Μα'ίο του 1989 
το θέμα του περονόσπορου υπήρχε και το 1986 που ξεκίνησε η διαδικασία του αντι
σταθμιστικού εμπορίου. Αυτό δε μας το έχουν διευκρινίσει. Όμως η ίδια η πρόταση 

προς το Υπουργικό Συμβούλιο δεν αναφέρεται σε αυτό το θέμα και λέει επί λέξει: 

" ... Δηλαδή την επιθεώρηση θαλασσών επιθεώρηση θαλασσών για κηλίδες, μεταφορά 
προσωπικού, για δασοπυροσβέσεις, αεροψεκασμούς Κ.λπ." Για το λόγο αυτό ζητή

θηκαν οι απόψεις των Κυπριακών Αερογραμμών, της Διοίκησης της Αεροπορίας, 

της Εθνικής Φρουράς, του Υπουργείου Άμυνας, της Ελλάδας και της ΦΑΟ. Πιο 

κάτω θέτει και τους όρους που το Υπουργικό Συμβούλιο έθεσε προκειμένου να 

αποφασιστεί τελικά η αγορά αυτών των δυο ελικοπτέρων με τους όρους εκείνους. 

Παράλληλα στην όλη διαδικασία θα πρέπει να δούμε, αν αυτοί οι οποίοι χειρίζο

νταν τα θέματα ενήργησαν προς το συμφέρον του κράτους και του λαού. Θα δούμε 

ότι στις 23/3, αφού λήφθηκαν υπόψη οι διάφορες επιφυλάξεις και παρατηρήσεις των 
ειδικών, η δική μας πλευρά έθεσε προς την πολωνική πλευρά έξι όρους τους 

οποίους θα ήθελα να θέσω προς το Σώμα: Πρώτο, να δοθεί καταφατική απάντηση 

στην Πολωνία όσον αφορά την αγορά των δυο ελικοπτέρων. Δεύτερο, να δοθεί 

προκαταβολικά το κρασί, τα δε υπόλοιπα χρήματα να πληρωθούν σε έξι μήνες ή ένα 

χρόνο από την παράδοση των ελικοπτέρων. Τρίτο, η αγορά των ελικοπτέρων θα 

γίνει νοουμένου ότι θα πληρούν ορισμένες προδιαγραφές και άλλα στοιχεία τα 

οποία θα συμφωνηθούν από ειδικούς που θα έρθουν από την Πολωνία μαζί με 

όλους τους αρμόδιους της Κύπρου, έτσι ώστε να εξασφαλίζεται η λειτουργικότητα 

των ελικοπτέρων, αυτό δηλαδή το οποίο έγινε στην προηγούμενη σύσκεψη την οποία 

ανέφερα. Τέταρτο, να υπάρξει δέσμευση για εφοδιασμό εξαρτημάτων για δέκα 

χρόνια. Εδώ θα ήθελα να ρωτήσω: Πόσες αγορές έχουμε κάνει και έχουμε πάρει 
εξαρτήματα για δέκα χρόνια, ενώ ορισμένα απαραίτητα εξαρτήματα θα έρθουν μαζί 

με τα ελικόπτερα; Πέμπτο, να γίνει εκπαίδευση των πιλότων στην Πολωνία και μετά 

να έρθουν ειδικοί για ένα διάστημα στην Κύπρο για καθοδήγηση και έκτο, να βεβαι

ωθεί ότι το οικονομικό κόστος της λειτουργίας τους δεν είναι πιο ψηλό από άλλα, 

και υπάρχει η διαπίστωση των Κυπριακών Αερογραμμών που αναφέρει ότι το 

κόστος είναι το ίδιο με αυτό των δυτικογερμανικών ελικοπτέρων και τα πρότυπα 

εκείνων των ελικοπτέρων. Συνεπώς αυτή η όλη περίσκεψη, η συζήτηση για τρία 

χρόνια του θέματος, η απασχόληση του Υπουργικού Συμβουλίου για τρείς φορές, οι 

διάφορες Επιτροπές που έγιναν καθώς και οι ειδικοί για πολλές φορές συμμετείχαν 

σ' αυτές θεωρείται από κάποιους συναδέλφους ως ανευθυνότητα και ως κλασικό 

παράδειγμα-πρόκληση και έλλειψη σεβασμού προς τον κυπριακό λαό. Τότε οι 

αποφάσεις της στιγμής και οι κάποιες προτάσεις για ψήφιση εδώ και τώρα που 

έρχονται στη Βουλή από συναδέλφους, τι είναι συνάδελφοι αν αυτό που για τρία 

χρόνια εσυζητείτο είναι ανευθυνότητα; Όμως θα πρέπει να ερευνηθεί αυτό το 

πράγμα και από μια άλλη πτυχή. Αυτά όλα τα οποία αποφάσισαν τόσο η Διυπουρ

γική Επιτροπή όσο και οι άλλες εξειδικευμένες επιτροπές από διοικητικούς εμπεριέ

χονται σε αυτό το συμβόλαιο το οποίο υπέγραψε η Κυπριακή Δημοκρατία με την 
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πολωνική αυτή εταιρεία; Αφού, κάποιος μελετήσει αυτό το συμβόλαιο θα διαπι

στώσει ότι υπάρχουν σ' αυτό όλες οι απαραίτητες προϋποθέσεις, έχουν ικανοποιηθεί 

οι τροποποιήσεις οι οποίες έγιναν από τη Γενική Εισαγγελία, καλύπτουν την ικανό

τητα των ελικοπτέρων, πληρούν τις προϋποθέσεις που τέθηκαν για την τιμή 

πώλησης και τον τρόπο πληρωμής, καλύπτουν τα θέματα εγγύησης, πέτυχαν καλύτε

ρους όρους από τους όρους που έθεσε το Υπουργικό Συμβούλιο και η Υπουργική 

Επιτροπή για την προμήθεια εξαρτημάτων -αντί δέκα χρόνια- και παρέχουν υποχρε

ώσεις για παροχή τεχνικών πληροφοριών και άλλων συμβουλών και λύσεων 

προβλημάτων μέσα από το συμβόλαιο το οποίο έχουμε υπογράψει. Συνεπώς και εδώ 

υπήρξε μια πολύ συνεπής και προγραμματισμένη και πολύ καλή νομικά εργασία για 

διασφάλιση των συμφερόντων της Κυπριακής Δημοκρατίας μαζί με τους άλλους οι 

οποίοι απασχολούνταν με το θέμα καθώς και με την άλλη πλευρά με την οποία 

είχαμε να διαπραγματευτούμε. 

Έρχομαι τώρα να δω αν αυτή η πρόταση που έγινε προς το Υπουργικό 

Συμβούλιο ήταν εντελώς αστήρικτη, όπως κάποιοι έχουν αναφέρει εδώ, αβάσιμη, 

προκλητικά αναιτιολόγητη κ.λπ . Αναφέρεται στην πρόταση εκείνη ότι τα ελικόπτερα 

θα αγοράζονταν για σκοπούς του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και 

ήθελα να παρακαλέσω όλους μας να διαβάσουμε την έκθεση Παπαδάμου, ο οποίος 

συστήνει τα ελικόπτερα, την έκθεση Πετρώνδα 7/10/88 και επίσης να δούμε όλες τις 
θέσεις που εκφράστηκαν κατά τις συσκέψεις που έγιναν από τα αρμόδια Τμήματα 

Γεωργίας, Αλιείας, Δασών κ.λπ. Άρα, και στηριγμένη ήταν και αιτιολογημένη ήταν 

και τις ανάγκες τις οποίες εκείνη την περίοδο είχαμε κάλυπταν αυτές οι προδια

γραφές των ελικοπτέρων. Τι έλεγε ο κ. Πετρώνδας καταλήγοντας στην έκΘεσή του, 

"Ενόψει των ανωτέρω και υπό το φώς της τεχνικής έκθεσης των μελών της 

αποστολής, θα πρέπει να αποφασιστεί το συντομότερο κατά πόσο θα αγοραστούν 

από την Πολωνία αεροπλάνα ή ελικόπτερα ή και συνδυασμός των δύο". Δηλαδή εδώ 

ο κ. Πετρώνδας εισηγείτο και δεχόταν να αγοράσουμε και αεροπλάνα και ελικό

πτερα. Συνεπώς υπάρχει η στήριξη απ' αυτή την πλευρά. Τι έλεγε και ο κ. Παπα

δάμου; Στην τέταρτη σελίδα στο μέσο λέει: "Ανταποκρίνονται στα διεθνώς αναγνω

ρισμένα επίπεδα και η απόκτησή του θα έχει μεγάλες δυνατότητες αξιοποίησης στην 

Κύπρο". Αναφέρει οκτώ είδη εργασιών που μπορούν να κάνουν αυτά τα ελικόπτερα 

και προχωρεί: "Είναι φανερό ότι παρόλο το ψηλό κόστος που απαιτείται για την 

προμήθεια ελικοπτέρων οι δυνατότητες για πλήρη αξιοποίησή τους είναι πολύ 

μεγάλες και θα έχουν ως αποτέλεσμα τη γρήγορη απόσβεση του κεφαλαίου που θα 

επενδυθεί." Αυτά έλεγε ο κ. Παπαδάμου και αυτά είναι που είχε υπόψη του και το 

Υπουργικό Συμβούλιο για να αποφασίσει. Επίσης ο κ. Πετρουλάκης, μαζί με τις 

εισηγήσεις του και τις απαιτήσεις του για κάποιες βελτιώσεις οι οποίες έγιναν στο 

τέλος, παρόμοια πράγματα συμβουλεύει και προχωρεί και δέχεται την αγορά αυτών 

των ελικοπτέρων. 

Εδώ έχει συζητηθεί στην ολομέλεια και το θέμα της πρότασης του Γραφείου 

Προγραμματισμού για μεταπώληση αυτών των ελικοπτέρων. Και θα ήθελα πραγμα

τικά ο καθένας μας να ρίξει μια ματιά σ' αυτή την πρόταση του Γραφείου Προγραμ

ματισμού. Κάμνει κάποιες διαπιστώσεις το Γραφείο Προγραμματισμού, όμως 

κάμνει την εισήγηση στο τέλος για το ενδεχόμενο διερεύνησης της πιθανότητας για 

μεταπώληση, χωρίς όμως να ξέρει πόσο θα πωληθούν αυτά τα ελικόπτερα και χωρίς 

να έχει κάμει έρευνα για το πώς μπορούν να πωληθούν και ένα σωρό άλλα στοιχεία 

τα οποία έπρεπε να έχει υπόψη του το Γραφείο Προγραμματισμού. Συνεπώς αυτή 
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δεν είναι ορθή εισήγηση και ορθά δεν απαντήθηκε από τη Διυπουργική Επιτροπή, 
διότι απλά ήταν μια θεωρητική άποψη κάποιου χωρίς τεκμηρίωση. Όταν ρωτήθηκαν 

από εμένα στην Επιτροπή να πουν αν προέβηκαν σε αυτές τις ενέργειες και 

γνώριζαν ποια θα ήταν η αξία αυτών των ελικοπτέρων, απάντησαν ότι δεν προχώ

ρησαν σε αυτή τη μελέτη και άρα δεν ήταν σε θέση να απαντήσουν. Υπολόγιζαν 

όμως οι ίδιοι, χωρίς να είναι οι ειδικοί στις πωλήσεις ελικοπτέρων ή άλλων 

πτητικών μέσων, ότι αυτά τα δυο ελικόπτερα σήμερα είναι αξίας τεσσάρων εκατομ

μυρίων δολαρίων, δηλαδή τιμή πολύ ψηλότερη απ' αυτή που τα αγοράσαμε και άρα, 

αν δεχτούμε και αυτή τη θέση, το κυπριακό κράτος είναι πολύ κερδισμένο απ' αυτή 
την πράξη την οποία έχει κάνει και υπάρχει ένα πραγματικό όφελος περίπου της 

τάξης, με βάση τη δική τους θέση, των 2.4 εκατομμυρίων δολαρίων. Συνεπώς πού 
υπάρχει εδώ ανευθυνότητα και έλλειψη νοικοκυροσύνης από πλευράς των δυο 

Υπουργείων; 

Θα ήθελα όμως, προτού φύγω από το βήμα, να σχολιάσω και κάποια θέματα 

που προέκυψαν από τοποθετήσεις συναδέλφων εδώ στην ολομέλεια, και πρώτα το 

θέμα του ότι δε διερευνήθηκαν άλλα προ·ίόντα. Ήδη έχει απαντηθεί και έχει γίνει 

ξακάθαρο εδώ, ότι από τα οκτώ προ'ίόντα τα οποία μας είχαν προσφερθεί δε χρεια

ζόταν για την κυπριακή κοινωνία τα υπόλοιπα πλην αυτού το οποίο αποφασίστηκε 
μετά από αυτές όλες τις μελέτες. Ηγέρθη όμως ένα πολύ σοβαρό θέμα εδώ στην 

ολομέλεια, το οποίο πρέπει να απασχολήσει πιστεύω και την ολομέλεια αλλά και 

κάθε πολίτη, διότι σχετίζεται με την αντικειμενικότητα και τον τρόπο προώθησης 

κάποιων ζητημάτων. Υπάρχουν τα πρακτικά της συνεδρίας της ολομέλειας 12/11/92 
και η τοποθέτηση, όπως έγινε από τον κ. Άριστο Χρυσοστόμου. 

Κύριε Πρόεδρε, διαβάζω το τι είχε πει ο κ. Χρυσοστόμου:"Προτού αφήσω το 

βήμα θέλω να εγείρω θέμα ηθικής ευθύνης, τάξης και χρηστής διοίκησης όσον αφορά 

τον Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα ... " Προχώρησε και είπε 
κάτι για τις βιομηχανίες Τάκη Νέμιτσα όσον αφορά την αντιπροσώπευση στην 

Κύπρο της PZL και όλων των προ'ίόντων της και παρουσίασε μετά εκείνο το φωτοα
ντίγραφο με τα σβησίματα που υπήρχαν πάνω, τα οποία για κάθε νομικό δεν 

μπορούν να αποτελούν έγγραφο που μπορεί να αποδείξει οτιδήποτε. Πρώτο, διότι 

είναι φωτοτυπία, δεύτερο διότι έχει σβησίματα χωρίς υπογραφές και τρίτο, διότι δε 

δίνει την πραγματική εικόνα. Ούτε ως προφορική μαρτυρία δεν μπορεί να θεωρηθεί 

εκείνο το τηλεμήνυμα το οποίο κατατέθηκε εδώ στη Βουλή. Αλλά το πιο χαρακτηρι

στικό είναι ότι αυτό το τηλεμήνυμα βρισκόταν στα χέρια κάποιου άλλου συνα

δέλφου Μέλους της Επιτροπής, ο οποίος το έδειξε στην Επιτροπή και αφού έλαβε 

κάποιες διευκρινίσεις προς τιμή του δεν το κατέθεσε, και αυτός ήταν ο κ. Χάσικος. 

Εντούτοις όμως ήρθε εδώ ο κ. Χρυσοστόμου, το παρουσίασε και όταν ήταν η ώρα 

δεν είπε ότι αυτό το τηλεμήνυμα εννοούσε ότι η αντιπροσώπευση από τις βιομηχα

νίες Νέμιτσας έγινε πολύ πολύ μεταγενέστερα από τότε που γίνονταν οι διαπραγμα

τεύσεις. Αυτό ο κ. Χρυσοστόμου το ανέφερε, όταν ο Προεδρεύων του Σώματος 

προχώρησε σε τοποθέτηση και έλαβε ως δεδομένο ότι ήταν αντιπρόσωπος οι βιομη

χανίες Νέμιτσας ταυτόχρονα με τις διαπραγματεύσεις που γίνονταν για την αγορά 

των PZL και τότε ηγέρθη εκ της θέσεώς του ο κ. Χρυσοστόμου και είπε το εξής: 'Ή 
αντιπροσωπεία εξασφαλίστηκε μετά την αγορά των ελικοπτέρων, κύριε Πρόεδρε". 

Τα πραγματικά γεγονότα, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν τίθενται ενώπιον του 

Σώματος και ενώπιον του λαού σε μεταγενέστερο στάδιο και κυρίως η ουσία των 

ζητημάτων τίθεται την ώρα που θέτεις το θέμα, αν θέλεις να δώσεις την πραγματική 

εικόνα και προς το Σώμα αλλά και προς τον κυπριακό λαό. Αυτό ακριβώς είναι που 
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ήθελα να τονίσω, ότι, αν όχι σκόπιμη αν όχι οτιδήποτε άλλο τουλάχιστον ήταν μια 

προσπάθεια δημιουργίας εντυπώσεων τόσο προς το Σώμα όσο και προς τους δημο

σιογράφους και τον κόσμο που θα διάβαζε την επομένη τις εφημερίδες. Και ήταν 

πολύ εύκολος ο τρόπος με τον οποίο συνδέθηκε το θέμα, για να δημιουργηθούν 

αυτές οι εντυπώσεις και ας μην πει κανείς ότι δεν υπήρχε αυτό το θέμα της δημιουρ

γίας εντυπώσεων. Εξάλλου, γι' αυτό και ο Προεδρεύων του Σώματος, αμέσως μόλις 

έφυγε από το βήμα ο κ. Χρυσοστόμου, μίλησε και είπε ότι: "Γεννάται τεράστιο 

θέμα ... -αυτά ήτάν λόγια του Προεδρεύοντος, του κ. Κληρίδη και προχώρησε ο 
κ. Κληρίδης και έκανε και συμπεράσματα - επειδή είναι ο ίδιος αντιπρόσωπος Κ.λπ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

... Δε θα ήθελα να διακόψω τον έντιμο ομιλητή, αλλά εκείνο το οποίο είπε ο 
Προεδρεύων, ο οποίος ήμουν εγώ, ήτο ότι, αν τα πράγματα έτσι έχουν, υπάρχει θέμα 

το οποίο πρέπει να παραπεμφθεί σε Επιτροπή προς έρευνα και θέλω να τονίσω ότι 

δι' εμένα δεν έχει καμιά σημασία πότε δέχθηκες, αν είσαι υπουργός στην εταιρεία 

σου αντιπροσωπεία, αλλά και αυτό θα το απαντήσουμε ... 
Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

... Θα το απαντήσουμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

... Το θέμα είναι ότι ένας υπουργός δε δέχεται αντιπροσωπείες από εκείνες τις 
εταιρείες από τις οποίες αγόρασε καθ' οιονδήποτε χρόνο, προ·ίόντα ... 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ακριβώς έκανα αυτή την εισαγωγή χρησιμοποιώντας τα δικά 

σας λόγια από τα πρακτικά, ότι λόγω του τρόπου που κατατέθηκε αυτό το θέμα, 

εσείς διαπιστώσατε ως Προεδρεύων ότι υπάρχει σοβαρό θέμα το οποίο παραπέμ

ψατε στην Επιτροπή για να επανεξεταστεί και η Επιτροπή πραγματικά το επανεξέ

τασε και υπάρχουν τα πρακτικά της Επιτροπής και ήθελα εδώ ακριβώς να πω ότι 

διαπιστώθηκε μετά από τις εξηγήσεις και τα έγγραφα τα οποία δόθηκαν προς την 

Επιτροπή ότι δεν υπήρχε οτιδήποτε μεμπτό στην όλη διαδικασία ή που να δημιουρ

γούσε ... αυτές είναι οι δικές μας διαπιστώσεις, κύριε Χρυσοστόμου και δεν 

επιτρέπω ... 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

... Κύριε Πρόεδρε, θέμα διαδικασίας. Το θέμα δεν ολοκληρώθηκε στην 

Επιτροπή Ελέγχου. Βρίσκεται ενώπιόν της και συζητείται, άρα δεν μπορούμε να 

εξάξουμε συμπεράσματα εκ των προτέρων ... 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

... Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι πρέπει να υπάρξει τάξη. Δεν είχε δικαίωμα να 
με διακόψει ο συνάδελφος και εν πάση περιπτώσει ο κάθε Βουλευτής ο οποίος 

παρευρίσκεται στις συνεδρίες των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών έχει δικαίωμα να 

βγάζει τα συμπεράσματά του από τα όσα λέγονται σ' αυτές τις συνεδρίες και από τα 

έγγραφα τα οποία κατατίθενται σε αυτές και αυτή τη στιγμή έχω το δικαίωμα να 

δώσω τη δική μου εξήγηση σε σχέση με τα όσα έχουν λεχθεί ενώπιον της Επιτροπής 

κατ' εκείνη τη συνεδρία. Συνεπώς πιστεύω ότι κακώς ο συνάδελφος με διέκοψε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο συνάδελφος κακώς σας διέκοψε. Θα έπρεπε να ανεμένει τη σειρά του. 

Νόμισα ότι ήταν θέμα διαδικασίας που θα ήγειρε, αλλά και εσείς, όταν είστε Μέλος 
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μιας ερευνητικής επιτροπής, δεν εξάγετε συμπεράσματα τα οποία λέγετε, προτού η 

Επιτροπή στην οποία παρακάθεστε αποφασίσει, Έχετε όμως το δικαίωμα να διαφω

νήσετε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Αυτό το οποίο θέλω να τονίσω, κύριε Πρόεδρε, ως Βουλευτής και ως νομικός 

είναι ότι γνωρίζουμε πολύ καλά ότι κάθε δημόσιο πρόσωπο το οποίο αναλαμβάνει 

ένα δημόσιο αξίωμα, ένας πολιτικός που παίρνει υπουργικό αξίωμα, παίρνει και τις 

ανάλογες συμβουλές από τους νομικούς του συμβούλους να παραιτείται των 

οποιωνδήποτε δικαιωμάτων είχε σε ιδιωτικές επιχειρήσεις ή εταιρείες, ούτως ώστε 

κατά την εκτέλεση των καθηκόντων του ως δημόσιου προσώπου και ως εκ της θέσης 

του από το αξίωμα που κατέχει, να μην υπάρχει σύγκρουση συμφερόντων, και αυτό 

είναι που λέχθηκε ενώπιόν μας, και αυτό είναι που έχουμε διαπιστώσει. Συνεπώς 

εδώ δεν υπήρξε σύγκρουση και αυτό είναι που ήθελα σε αυτό το σημείο να θέσω 

προς το Σώμα. 

Θα ήθελα και δυο πρόσθετα λόγια να πω για τις τοποθετήσεις του κ. Πουργου

ρίδη. Ο κ. Πουργουρίδης προχώρησε και συζητώντας αυτό το θέμα θέλησε να ασχο

ληθεί με οτιδήποτε άλλο εκτός από τα θέματα της αγοράς των δυο ελικοπτέρων. Και 

είπε ότι το μαύρο βαφτίζεται άσπρο, το σκάνδαλο γίνεται ενάρετη πράξη κ.λπ. 

Ακόμα και αυτή η αρνητική Έκθεση της πλειοψηφίας της Επιτροπής Ελέγχου που 

κατατέθηκε στο Σώμα διαψεύδει τον κ. Πουργουρίδη, διότι και το τι προϋποθέσεις 

πρέπει να υπήρχαν για να γίνει η αγορά υπήρχαν μέσα και για το πού θα χρησιμο

ποιόταν τα ελικόπτερα υπήρχε μέσα, ενώ ο κ. Πουργουρίδης ανέφερε ότι μόλις μας 

είπαν ότι υπάρχουν αυτά τα ελικόπτερα τους είπαμε ναι. Ακόμα και αυτή η Έκθεση 

η οποία είναι αρνητική, επαναλαμβάνω, δε λέει αυτά τα πράγματα. Ακριβώς απαντά 

συγκεκριμένα σ' αυτά τα θέματα. Είναι γι' αυτό το λόγο που θα έλεγα ότι δεν 

είμαστε εμείς που κάνουμε το μαύρο άσπρο, αλλά είναι άλλοι που κάνουν το μαύρο 

άσπρο προκειμένου να εξυπηρετήσουν κάποια συμφέροντα ενόψει κάποιων εκλογών 

οι οποίες έρχονται σε λίγο καιρό. Και θα ήθελα εδώ να πω ότι δεν είναι δικό μας 

χαρακτηριστικό να ρίχνουμε λάσπη. Εμείς αυτό το οποίο λέμε εδώ και το οποίο 

διακηρύσσουμε και προς τα έξω, και είναι αυτό το οποίο διαπίστωσε και ο 

κυπριακός λαός και μας έδωσε αυτή τη δύναμη που μας έδωσε στις τελευταίες 

βουλευτικές εκλογές, είναι ότι εμείς από θέση αρχής είμαστε υπέρ του ξεκαθαρί

σματος κάθε περίπτωσης. Και αν υπάρχουν ευθύνες αυτοί οι οποίοι ευθύνονται να 

πληρώνουν για τα λάθη, τις παραλείψεις ή τη διασπάθιση του δημόσιου χρήματος. 

Αυτή ήταν η θέση την οποία βάλαμε τότε και σήμερα από εδώ, από αυτό το επίσημο 

βήμα της Βουλής. 

Η θέση μας, κύριε Πρόεδρε, για το θέμα που συζητούμε είναι ξεκάθαρη. 

Σ' αυτή εδώ την περίπτωση δεν υπήρξε διασπάθιση δημόσιου χρήματος, υπήρξε 

όφελος προς την κυπριακή κοινωνία και το κυπριακός κράτος. Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάτσης έχει το λόγο. 

Επειδή είστε Κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος προηγείστε. Αν όμως θέλετε να 

μιλήσει ο κ. Χάσικος ... 

Ι. ΜΑΚΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέπετε από τη θέση μου να πω κάτι; 
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Ως βουλευτής και ως απλός πολίτης μετά από όσα ακούστηκαν θέτω τα απλά 

αυτά ερωτήματα. Έχουν χρησιμοποιηθεί πουθενά αυτά τα ελικόπτερα; Πρόκειται να 

χρησιμοποιηθούν; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν θα το πείτε αυτό το πράγμα, θα ζητήσετε το λόγο και θα σας δοθεί, όταν 

έλθει η σειρά σας. Δεν μπορεί να γίνει τώρα παρέμβαση. Δεν είστε εγγεγραμμένος 

στον κατάλογο των ομιλητών. 

Ο κ. Χάσικος. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Σε προηγούμενη ομιλία μου απ' αυτό το βήμα για το θέμα της αγοράς των δύο 

πολωνικών ελικοπτέρων, πέραν της άποψης που εξέφρασα για το μέγεθος της 

αποδιοργάνωσης και της παντελούς έλλειψης συντονισμού και προγραμματισμού 

που μαστίζει σήμερα τη δημόσια υπηρεσία και που ο τρόπος αγοράς των πολωνικών 

ελικοπτέρων ήταν μια τρανή ' απόδειξη, είχα μιλήσει για παραπλάνηση της 
Επιτροπής Ελέγχου της Βουλής. Επίσης αναφέρθηκα και για παραπλάνηση της 

Βουλής τότε που αποφασίστηκε η αγορά των δυο ελικοπτέρων από την Πολωνία. 

Κύριε Πρόεδρε, αν έχω ζητήσει να ξαναμιλήσω πάνω στο ίδιο θέμα, είναι γιατί 

έχουν περιέλθει σε γνώση μου γεγονότα και πληροφορίες που ενισχύουν τις απόψεις 

αλλά προπαντός δεν αποκλείουν την ύπαρξη μιας εσκεμμένης προσπάθειας τα δυο 

ελικόπτερα PELKANIA να περιπέσουν σε πλήρη αχρησία και ακινησία, να θεωρη
θούν έτσι άχρηστα, ώστε να εκποιηθούν και στη θέση τους να αγοραστούν κάποια 

άλλα. Το γιατί θα το δούμε στη συνέχεια. 

Ας πάρουμε όμως τα πράγματα από την αρχή, για να διαπιστώσουμε την 

ύπαρξη κάποιων πρόσθετων ερωτημάτων που προκύπτουν για το θέμα. Το 1988 ο 
Πολωνός εμπορικός ακόλουθος πληροφόρησε την κυπριακή κυβέρνηση ότι η 

Πολωνία ήταν έτοιμη να δεχτεί πληρωμή σε οινικά προ'ίόντα για ορισμένα είδη της 

που θα μπορούσε να αγοράσει η Κύπρος, προ'ίόντα, μεταξύ των οποίων και αερο

πλάνα για ψεκασμούς. Η κυβέρνηση πληροφορήθηκε ότι η τιμή των πιο πάνωαερο

πλάνων τύπου PZL ήταν 169.980 και μαζί με αυτά προσφέρονταν και διάφορα εξαρ
τήματα. (Αντίγραφο αυτών έχω και θα καταθέσω). 

Ο κ. Πετρώνδας, διευθυντής Εμπορίου του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομη

χανίας, σε έκθεσή του μετά την επίσκεψη κυπριακής αντιπροσωπείας στην Πολωνία, 

της οποίας ήταν μέλος, μαζί με τους κ. Πετρουλάκη, σμήναρχο Εθνικής Φρουράς, 

Σαμαρά, υποσμηναγό Εθνικής Φρουράς, Βράχα, αρχισμηναγό Κυπριακών Αερο

γραμμών και Λουκή Παπαδάμου, Επιθεωρητή στο Υπουργείο Γεωργίας, αναφέρει 

για πρώτη φορά ότι υπάρχει πιθανότητα αγοράς δύο αεροπλάνων ή δύο ελικο

πτέρων ή συνδυασμός και των δύο. Σημειώστε αυτό το "ή συνδυασμός και των δύο" 

γιατί έχει μεγάλη σημασία κατ' εμένα. 

Λίγες μέρες προηγουμένως, στις 4 Οκτωβρίου 1988, υπόβαλε την έκθεσή του 
και ο κ. Παπαδάμου, του Υπουργείου Γεωργίας, που πήρε μέρος στην αποστολή υπό 

την ιδιότητα του χειριστή γεωργικών αεροπλάνων. 

Ο κ. Παπαδάμου δίνει τις απόψεις του για τα αεροπλάνα που είδε στην 

Πολωνία τύπου PZL-M-18 και για το ελικόπτερο ΜΙ-2 που σημειώστε ότι δεν είναι 
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το ίδιο με αυτό που αγοράσαμε. Ο κ. Παπαδάμου συστήνει ως κατάλληλα τα αερο

πλάνα, και με επιφύλαξη, λόγω έλλειψης αρκετών στοιχείων, τα ελικόπτερα. Ανοίγω 

μια παρένθεση για να ξαναυπενθυμίσω ότι η αγορά είτε των ελικοπτέρων είτε των 

αεροπλάνων θα γινόταν, για να καλυφθούν οι εξής ανάγκες: 

Αεροψεκασμοί, περιπολίες, επιτήρηση θαλασσών, δασοπυρόσβεση, μεταφορά 

προσώπων. 

Στις 6 Οκτωβρίου 1988 υποβάλλουν την έκθεσή τους και οι κύριοι Πετρου
λάκης και Σαμαράς, αξιωματικοί της Διοίκησης Αεροπορίας της Εθνικής Φρουράς. 

Δίνονται θετικά σχόλια τόσο για τα αεροσκάφη όσο και για τα ελικόπτερα, αλλά 

πάντα μέχρι στιγμής μιλούμε για διαφορετικό τύπο απ' αυτά που αγοράσαμε. 

Κ ύριε Πρόεδρε, 

Εδώ ανοίγουμε ένα άλλο κεφάλαιο που δημιουργεί αρκετά ερωτηματικά που 

χρήζουν απάντησης. Διαβάζω από πρακτικά σύσκεψης Υπουργικής Επιτροπής, 

ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 1988: 

"Αφού η Υπουργική Επιτροπή έλαβε υπόψη της το περιεχόμενο της έκθεσης 

των ειδικών και ότι δεν υπήρχαν αρνητικά σχόλια, η Υπουργική Επιτροπή αποφά

σισε να προχωρήσει στην αγορά δυο ελικοπτέρων και δύο αεροπλάνων από την 

Πολωνία έναντι ποσού ύψους 1.5 εκ. δολαρίων". Προσέξτε κύριοι, η αρχική 

απόφαση ήταν να αγοράσουμε δύο ελικόπτερα και δύο αεροπλάνα προς 15 εκ. 

δολάρια και όχι δυο ελικόπτερα για ποσό 1.900.000 τόσων δολαρίων. (Αντίγραφο 
αυτού έχω και θα το καταθέσω). 

Είχαμε λοιπόν σκοπό να αγοράσουμε δυο ελικόπτερα και δυο αεροπλάνα. 

Εκείνο που δεν μπορώ να απαντήσω είναι γιατί αγοράσαμε δυο μόνο ελικόπτερα 

που μας στοίχισαν 800.000 δολάρια περισσότερα, αν από το 1.5 εκ. αφαιρέσει κανείς 
τις 400.000 που ήταν για την αγορά των δυο αεροπλάνων. Γα τα αεροπλάνα είμαι 
σίγουρος, γιατί αποφάσισε η Υπουργική Επιτροπή να τα αγοράσει, για τα ελικό

πτερα όμως θα κάμω κάποιες εκτιμήσεις. Τα PZL-18M, τα αεροπλάνα δηλαδή, τα 
DROMADER, ήταν αναγκαίο να αγοραστούν αφού θα αντικαθιστούσαν τα σημερινά 
παλιά που διαθέτει το Υπουργείο Γεωργίας. Το 1988, τότε δηλαδή, τα δυο ψεκα
στικά αεροπλάνα του Υπουργείου ήταν το ένα ηλικίας 17 χρόνων και το άλλο 
22 χρόνων. Σήμερα πληρώνονται αρκετές χιλιάδες λίρες το χρόνο για συντήρησή 
τους και αν ρωτήσει κανείς ειδικούς θα διαπιστώσει ότι η συντήρηση στοιχίζει 

περισσότερο από την αξία τους. Μάλιστα αξίζει να σημειωθεί ότι αυτού του τύπου 

τα αεροπλάνα χρησιμοποιούνται για αεροψεκασμούς και έχουν εξασφαλίσει πιστο

ποιητικό πλοιμότητας και στις ΗΠΑ και στον Καναδά, ενώ έχουν εισαχθεί και 

χρησιμοποιούνται πέραν των πιο πάνω χωρών και σε αρκετές άλλες χώρες όπως η 

Γαλλία, η Ελλάδα κ.λπ. Τέτοια πιστοποιητικά δε διαθέτουν τα δυο ελικόπτερα που 

αγοράσαμε. Παρά ταύτα, κύριοι, δεν αγοράσαμε τα δυο αεροπλάνα ή έστω και τα 

δυο ελικόπτερα και καταλήξαμε στα δυο ελικόπτερα που δεν είναι αυτού του τύπου 

που είδε η κυπριακή αποστολή στην Πολωνία. Φυσιολογικά λοιπόν μπορεί κανείς 

να διερωτήθεί, και πρέπει οι αρμόδιοι εδώ να απαντήσουν, γιατί η αγορά δυο αερο

πλάνων και δυο ελικοπτέρων θα στοίχιζε 1.5 εκ. δολάρια, ενώ η αγορά δυο μόνο 

ελικοπτέρων, αυτών που πήραμε, στοίχισε 1.9 εκ. δολάρια; Μήπως γινόταν σκέψη 
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για πιο μικρά ελικόπτερα έτσι που να ήταν οικονομικά ανεκτή, για να μην πω 

συμφέρουσα, η χρησιμοποίησή τους για αεροψεκασμούς, κάτι που δε γίνεται σήμερα, 

όπως λένε, λόγω του ψηλού κόστους; 

Κύριε Πρόεδρε, 

Τα ελικόπτερα που έχουμε εμείς αγοράσει δεν έχουν εξασφαλίσει πιστοποιη
τικά πλοιμότητας σε δυτικές χώρες. Αυτό δε σημαίνει ότι δεν μπορούν να πετούν. 

Μπορούν με πιλότους οι οποίοι κατέχουν πολωνικές άδειες και όταν νοικιάζονται 

σέ μια δυτική χώρα μαζί με τα πληρώματα και τους μηχανικούς τους. Το Μάιο του 

1989 αποφασίστηκε κατά περίεργο τρόπο η αγορά των δυο ελικοπτέρων με τις 
αμερικάνικες μηχανές ALISON που χρησιμοποιούν και τα ελικόπτερα της Εθνικής 
Φρουράς BELL. 

Λίγο πρωτύτερα, ίσως μερικές βδομάδες, η Πολωνία επιχειρεί για δεύτερη 

φορά να εξασφαλίσει πιστοποιητικό πλοιμότητας του ελικοπτέρου της με τις 

μηχανές ALISON στη Βρετανία και στις ΗΠΑ, για να μπορέσει να ανοίξει πόρτες σε 
αγορές δυτικών χωρών, αλλά αποτυγχάνει και πάλι. 

Όμως εμείς αγοράζουμε τα δυο ελικόπτερα -είναι ίσως τα μόνα με τις μηχανές 

ALISON- αυτές είναι οι πληροφορίες μου, δεν μπορώ όμως να ξέρω αν έχουν 

πωληθεί και μερικά απ' αυτά σε τριτοκοσμικές χώρες. Επαναλαμβάνω, εμείς αγορά

ζουμε τα ελικόπτερα και είτε ενσυνείδητα είτε χωρίς να το γνωρίζουμε -αυτό είναι 

χειρότερο από το πρώτο- γινόμαστε το "πειραματόζωο", η πρώτη δηλαδή ευρωπα'ίκή 

χώρα με τα ελικόπτερα αυτού του τύπου. Η αγορά των ελικοπτέρων, κύριοι, έγινε 

και δυστυχώς μας έχουν μείνει. Όμως τα πράγματα απ' εδώ και μπρος δημιουργούν 

πολύ περισσότερα ερωτηματικά. 

Μέχρι να παραληφθούν τα δυο ελικόπτερα και ως τα μέσα του 1990, αυτά 
ήταν ικανά να ικανοποιήσουν στο μέγιστο τους σκοπούς για τους οποίους αγορά

στηκαν: Αεροψεκασμούς, πετρελαιοκηλίδες, δασοπυρόσβεση. Τα πιο πάνω αποδει

κνύονται με σωρεία εγγράφων που είναι κατατεθειμένα στην Επιτροπή Ελέγχου. 

Από τα μέσα όμως του 1990 και μετά γίνεται μια προσπάθεια να θεωρηθούν εντελώς 
άχρηστα. Και φτάνουμε στην περιβόητη εισήγηση του Γραφείου Προγραμματισμού, 

την οποία υιοθέτησε και ο Γενικός Ελεγκτής -προφανώς παραπλανήθηκε όπως και η 

Βουλή- για πώλησή τους. Το Υπουργείο Γεωργίας δηλώνει ότι δε χρειάζεται τα 

ελικόπτερα για αεροψεκασμούς και το Υπουργείο Άμυνας δηλώνει ότι ουδέποτε 

είχε πρόθεση αλλά ούτε και μπορεί να αναλάβει πλήρη ευθύνη για εκμετάλλευση των 

δυο ελικοπτέρων. (Αντίγραφα των πρακτικών έχω και θα κατατεθούν). 

Την ίδια περίοδο το Υπουργείο Εσωτερικών δηλώνει ότι έχει αποκτήσει ένα 

ΒΕLL που μεταφέρει 15 άτομα και δεν τα έχει ανάγκη και το Γραφείο Προγραμματι
σμού με τη σειρά του εισηγείται όπως το ταχύτερο δυνατό συνεννοηθούν οι 

Υπουργοί Οικονομικών και Άμυνας, για να εξεταστεί σε πρώτο στάδιο το ενδεχό
μενο όπως οι υφιστάμενοι προμηθευτές πτητικών μέσων της Εθνικής Φρουράς 

αναλάβουν τη μεταπώληση των δυο αυτών ελικοπτέρων έναντι υφιστάμενων λογα

ριασμών τους ή και με ανταλλαγή με παρόμοια μέσα που διαθέτει η Εθνική Φρουρά. 
(Αντίγραφο του σημειώματος αυτού θα κατατεθεί). 

Κύριε Πρόεδρε, 

Υπάρχουν πληροφορίες ότι την εν λόγω περίοδο αλλά και αργότερα, αντιπρό

σωποι ελικοπτέρων του τύπου αυτού που διαθέτει η Εθνική Φρουρά έκαμαν προφο
ρική προσφορά για αγορά των ελικοπτέρων έναντι ί80.000 το ένα και ανταλλαγή 

τους με άλλα που θα στοίχιζαν πέραν του ενός εκατομμυρίου λιρών το ένα. 
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Μάλιστα ο ίδιος οίκος σήμερα προβαίνει σε αεροψεκασμούς στην Κύπρο με ελικό
πτερα και θα χρησιμοποιούσε αυτά τα οποία για την κυβέρνηση είναι ασύμφορα για 
αεροψεκασμούς. 

Εύλογα λοιπόν διερωτάται κανείς, γιατί μέχρι το 1990 τα ελικόπτερα ήταν 
καλά και ικανά για τους σκοπούς που αγοράστηκαν και μετά στα μέσα του 1990 δε 
θέλει να τα δει κανένας; Μήπως η προσφορά για αγορά τους συνδέεται με μια 
προσπάθεια να θεωρηθούν άχρηστα, και να αγοράσουμε άλλα; Είναι ερωτήματα που 

πρέπει να απαντ,ήσει η κυβέρνηση. 

Όμως υπάρχει και κάτι άλλο. Το Υπουργείο Εσωτερικών προσπαθεί να 
αγοράσει ένα ακόμα ελικόπτερο σαν αυτό που διαθέτει, του οποίου η αξία σήμερα 

νομίζω είναι γύρω στα 3 εκ. δολάρια χωρίς προσφορές. Το παραδέχτηκε εξάλλου 
αυτό επισήμως ο κ. Συρίμης ο οποίος μας είπε ότι είναι μια συνετή και νούσιμη 

πράξη. Αν είναι δυνατό τώρα χωρίς προσφορές να είναι συνετή και νούσιμη πράξη! 

Όμως, κύριοι, έχουμε δυο πολωνικά ελικόπτερα αχρησιμοποίητα, με μηχανές 

ALISON παρόμοιες με εκείνες που διαθέτουν τα BELL της Εθνικής Φρουράς. 
Μπορούν να μεταφέρουν εννέα άτομα έναντι δεκαπέντε που μεταφέρει το ένα της 
αστυνομίας, έχουν δυο μηχανές και όντως, όπως και το Υπουργείο Άμυνας αποφαί
νεται, είναι ασφαλέστερα για αποστολές πάνω από τη θάλασσα ή και αλλού, γιατί 

αν η μια πάθει βλάβη μπορεί να επιστρέψει στη βάση του με την άλλη και πιστεύω 

ότι με μικρές βελτιώσεις μπορούν να χρησιμοποιηθούν και από την αστυνομία. 

Καταλήγοντας, κυρίες και κύριοι, θέλω να σημειώσω τα εξής: 

Ναι, έγινε η επιλογή τους χωρίς την απαραίτητη μελέτη για αξιοποίησή τους. 

Ναι, διαφάνηκε η σύγχυση και η έλλειψη συντονισμού και προγραμματισμού που 

μαστίζει τη Δημόσια Υπηρεσία. Ναι, υπάρχει ακόμα έλλειψη σεβασμού του δημόσιου 

χρήματος που αγγίζει τα όρια σκανδάλου. Υπάρχουν όμως -και αυτό είναι το πιο 

σοβαρό απ' όλα- και δυο αχρησιμοποίητα ελικόπτερα, που μας έμειναν. 

Τα ερωτήματα, κύριε Πρόεδρε, είναι πολλά. Όμως θα βρεθούμε μπροστά σε 

ένα μεγαλύτερο σκάνδαλο, αν προχωρήσουμε στην αγορά άλλων ελικοπτέρων τη 

στιγμή ακριβώς που έχουμε σε αχρησία άλλα δύο. Γι' αυτό, κύριε Πρόεδρε, ζητώ 
όπως το θέμα επανέλθει στην Επιτροπή Ελέγχου, για να αναλυθούν τα όσα ερωτημα

τικά προκύπτουν από τα πιο πάνω. Είμαι σίγουρος, κύριε Πρόεδρε, ότι πρώτον, η 

τύχη των ελικοπτέρων αυτών σίγουρα δεν είναι αυτή που η κυβέρνηση τους όρισε, 

δηλαδή καταδίκη τους σε αχρησία, και δεύτερον, ότι μπορούν και πρέπει να αξιο
ποιηθούν είτε από το Υπουργείο Γεωργίας είτε από την αστυνομία είτε από το 
Υπουργείο Άμυνας είτε από όλους μαζί. Επίσης η Βουλή δεν πρέπει, και θα ήταν 

μεγάλο λάθος, να εγκρίνει κονδύλια για αγορές ελικοπτέρων σ' οποιονδήποτε από 
τους πιο πάνω φορείς, πριν ανέκκλητα και με νέα έρευνά της η Επιτροπή Ελέγχου 
αποφανθεί για την ορθότητα του τρόπου αξιοποίησης των υπαρχόντων αλλά 

πλήρως αδρανοποιημένων δύο ελικοπτέρων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Έχω την εντύπωση ότι το θέμα αυτό συζητείται από πολιτικούς χωρίς να 

έχουμε στην πραγματικότητα εξειδικευμένες απόψεις από τεχνικούς οι οποίοι θα 
έλυαν το θέμα τουλάχιστον της χρησιμότητας αυτών των ελικοπτέρων ή του τρόπου 
που μπορεί να χρησιμοποιηθούν. 

) 
/ 
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Το θέμα αυτό γράφτηκε σε μια περίοδο που πολλά άλλα θέματα εγγράφονται 

για προεκλογικούς λόγους κατά τη γνώμη μου. Άλλωστε οι ομιλίες εκείνων που 

υποστήριξαν τον εισηγητή και το θέμα όπως έχει γραφτεί, εκεί τείνουν και δεν 

μπορούμε να φτάσουμε σε αντικειμενικές αποφάσεις και απόψεις, όταν το κάθε 

θέμα το κρίνουμε ανάλογα με το πότε είναι οι εκλογές ή ποιος είναι ο υποψήφιος. 

Κατά τη διάρκεια της συζήτησης έγιναν προσωπικές επιθέσεις και είχαμε 

υποστηρικτές για εκείνους που υπέστησαν την επίθεση, όπως ήταν η ομιλία του 

συνάδελφου Πιττοκοπίτη, η ομιλία του συνάδελφου Πουργουρίδη και μερικές από 

τις ομιλίες των συναδέλφων της δικής μου Κοινοβουλευτικής Ομάδας. 

Δε θα ασχοληθώ με την ομιλία του συνάδελφου Πιττοκοπίτη, γιατί ο ίδιος 

έδωσε την απάντηση, όταν έκαμε προσωπική επίθεση στον Κοινοβουλευτικό Εκπρό

σωπο της δικής μας ομάδας. Σέβομαι την απόφασή του στην οποία λέγει ότι είναι 

έτοιμος να δεχτεί ό,τι του πει ο κ. Χρίστου για την ομιλία του. Και ο κ. Χρίστου του 

είπε ότι η ομιλία του κ. Πιττοκοπίτη είναι ανάξια απαντήσεως για ό,τι είπε για τον 

κ. Χρίστου. Συνεπώς δε χρειάζεται εγώ να κάμω το δικηγόρο του κ. Χρίστου, αφού 

ο ίδιος ο κ. Πιττοκοπίτης για την ομιλία του βρήκε τη λύση. 

Εκείνο όμως το οποίο με έχει πραγματικά εκπλήξει είναι η ομιλία του συνά

δελφου Πουργουρίδη, ο οποίος φαίνεται από τη θέση που κάθεται ότι τοποθέτησή 

του πήρε και προαγωγή, γιατί βλέπω έγινε front bencher από back bencher. 

(Γέλια) 

Εγώ δέχομαι ότι ο κάθε Βουλευτής έχει και πρέπει να έχει το δικαίωμα να 

υποστηρίζει και τους φίλους του και τους υποστηρικτές του και εκείνους με τους 

οποίους συμφωνεί και χαίρομαι, γιατί προσπάθησε να υποστηρίξει το συνάδελφο 

Χρυσοστόμου. Όμως έθεσε και ορισμένες αρχές ο συνάδελφος Πουργουρίδης με τις 

οποίες πάλι συμφωνώ εν μέρει, αρχές που λένε πως, όταν συζητούμε στη Βουλή ως 

Βουλευτές, δεν πρέπει να γινόμαστε θύματα προσωπικών επιθέσεων και γι' αυτό 

υποστήριξε με σθένος το συνάδελφο Χρυσοστόμου, ο οποίος όντως υπέστη προσω

πική επίθεση από το συνάδελφο Χρίστου. Ανέμενα όμως από το συνάδελφο Πουρ

γουρίδη ότι με το ίδιο πάθος, με την ίδια τόλμη και με το ίδιο κριτήριο θα έπρεπε να 

υποστηρίξει και όλους τους άλλους Βουλευτές που υπέστησαν προσωπική και άδικη 

επίθεση κατά τη διάρκεια της συζήτησης αυτής. 

Ο συνάδελφος κ. Πιττοκοπίτης ζει 70 μίλια μακρυά από τη Λεμεσό και φυσικά 
δεν ανεμένετο να γνωρίζει το συνάδελφο κ. Χρίστου. Η Δρούσια απέχει περίπου 

70 μίλια από τη Λεμεσό. 

ΠΡΟΕΔρΕΥΩΝ: 

Κύριε Αγαπίου, δεν είναι τον κ. Πιττοκοπίτη που συζητούμε , αλλά τα ελικό

πτερα. 

(Γέλια) 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Μάλιστα. Έχετε δίκαιο, κύριε Πρόεδρε, στο εξής: Μήπως επειδή είδετε τον 

κ. Πιττοκοπίτη που φάνηκε από την πόρτα και με διακόψατε; 

(Γέλια) 

Ασφαλώς όταν εσυζητείτο το θέμα στη Βουλή, δε θυμούμαι αν είσαστε εσείς 

στην προεδρία της Βουλής εκείνη την ημέρα ... 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όταν λέχθηκαν πιττοκοπήματα ήμουν. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Όχι, όχι για τα πιττοκοπήματα, ύστερα. Όταν μιλούσε ο κ. Χρίστου. Μετά 

από την ομιλία του κ. Χρίστου μίλησε ο κ. Πιττοκοπίτης με τη γνωστή ομιλία η 

οποία περιείχε περί τα 37 "λέγεται" και κατά τη γνώμη μου έπρεπε να διακοπεί, 
γιατί ήταν εκτός θέματος. Όμως είτε εσείς είτε οποιοσδήποτε προήδρευε εκείνη την 

ημέρα, δε θυμούμαι αν ήταν ο Πρόεδρος ή ο κ. Αντωνίου, άφησε τον κ. Πιττοκοπίτη 

να εκσφενδονίσει μύδρους και μεγάλα λόγια εναντίον του ΚοινοβΟ11λευτικού μας 

Εκπροσώπου κ. Χρίστου, αλλά εξήγησα ότι δέχτηκα τη θέση την οποία πήρε, διότι 

ό,τι θα του απαντούσε ο κ. Χρίστου αργότερα θα ήταν αποδεκτό, και ο κ. Χρίστου 

είπε ότι όλα ήταν ανάξια απαντήσεως κτλ. 

Όμως ο κ. Πουργουρίδης χρησιμοποίησε την ίδια ευκαιρία της προσωπικής 

επίθεσης του κ. Χρίστου εναντίον του κ. Χρυσοστόμου, για να βγει έξω από το θέμα. 

Δεν τον διέκοψε κανένας, χρησιμοποίησε και επίθετα και έκαμε προσωπικές επιθέ

σεις εναντίον του κ. Χρίστου και εναντίον της δικής μας παράταξης, γι' αυτό το 

λόγο παίρνω κι εγώ το θάρρος να πω δυο λόγια για την προσέγγιση του συνάδελφου 

Πουργουρίδη πάνω στο θέμα των προσωπικών επιθέσεων εναντίον των Βουλευτών. 

Ανέμενα ότι, όταν άκουσε τον κ. Πιττοκοπίτη να λέει ότι ο κ. Χρίστου, 

"λέγεται" ότι υποστηρίζει τον κ. Νέμιτσα στη διένεξη αυτή η οποία συζητείται στη 

Βουλή για τα ελικόπτερα, γιατί ο κ. Νέμιτσας έκαμνε προεκλογική καμπάνια υπέρ 

του κ. Χρίστου, "λέγεται", ανέμενα από τον κ. Πουργουρίδη, όχι για τα "κοκκινο

δόλλαρα", φαντάζομαι ότι εκείνο και ο ίδιος ο κ. Πουργουρίδης το πήρε για αστείο 

αλλά τουλάχιστο για την πριμοδότηση του κ. Χρίστου από τον κ. Νέμιτσα, ανέμενα, 

λέγω, από τον κ. Πουργουρίδη που ζει εντός της πόλης που ζει και ο κ. Χρίστου και 

όχι 70 μίλια μακρυά που ζει ο κ. Πιττοκοπίτης να πει στον κ. Πιττοκοπίτη: "Κύριε 
Πιττοκοπίτη, και σεις εκάμετε λάθος, εκάμετε προσωπική και άδικη επίθεση 

εναντίον του κ. Χρίστου, διότι ο κ. Χρίστου δε χρειάζεται την πριμοδότηση του 

κ. Νέμιτσα, είναι το πρώτο στέλεχος του ΑΚΕΛ στην επαρχία, είναι πιστός στις 

απόψεις του, είναι αφοσιωμένος στο καθήκον του, είναι ικανός άνθρωπος, εγκατέ

λειψε μια διευθυντική θέση όπου βρισκόταν, για να υπηρετήσει το κόμμα στο οποίο 

πιστεύει με λιγότερο μισθό από αυτό που έπαιρνε και με λιγότερες αυξήσεις από 

αυτές που θα έπαιρνε από τις διευθυντικές θέσεις που θα είχε και γι' αυτούς τους 

λόγους, κύριε Πιττοκοπίτη, όπως με τον ίδιο τρόπο υ11j€ρασπίζω τον κ. Χρυσο

στόμου από προσωπικές επιθέσεις, το ίδιο υπερασπίζω και τον κ. Χρίστου με τις 

ίδιες αρχές ενάντια σ' αυτά τα οποία είπετε. 

Επομένως καταλήγω στο συμπέρασμα, συνάδελφοι και κύριε Πρόεδρε, ότι 

αυτή η Βουλή όντως αν πρόκειται να χρησιμοποιείται σαν βήμα για να εκτίθενται ή 

παρατίθενται αρχές, οι αρχές θα ισχύουν για όλους. Δεν άκουσα τον κ. Πουργου

ρίδη, όταν ο κ. Χρυσοστόμου κατηγορείτο κακώς κατά τη δική μου άποψη, γιατί 

ξέρω τον κ. Χρυσοστόμου και για την εντιμότητά του και για την ακεραιότητά του, 

ούτε τον είδα να δείχνει την ίδια ευθιξία, όταν εφημερίδα της δικής του παράταξης 

πριν έξι μήνες κατηγορούσε τον κ. Χρυσοστόμου για τη συμμετοχή του στον αγώνα 
της ΕΟΚΑ και για σοβαρά θέματα τα οποία άπτονται κακουργήματος. 
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Κακώς και με διαστρέβλωση της αλήθειας κατά τη γνώμη μου αναφερόταν η 

εφημερίδα στον κ. Άριστο Χρυσοστόμου με αυτούς τους χαρακτηρισμούς. Ο 

κ. Πουργουρίδης όμως δε θίγηκε να γράψει επιστολή στην εφημερίδα της παράταξής 

του και να τους κατηγορήσει για τη συμπεριφορά τους έναντι του συνάδελφου 

Άριστου Χρυσοστόμου. 

Επομένως όχι δυο μέτρα και δυο σταθμά. Αν πρόκειται να υπερασπίζουμε 

αρχές, θα πρέπει να τις υπερασπίζουμε είτε θύμα είναι ο συνάδελφος Χρυσοστόμου 

είτε είναι ο συνάδελφος Ανδρέας Χρίστου. 

Τελειώνοντας, συνάδελφοι και κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι δέχομαι ότι ό,τι 

αφορά τα ελικόπτερα, σ' ό,τι αφορά την εμπορική αυτή πράξη που έγινε μεταξύ 

Κύπρου και Πολωνίας και σε ό,τι αφορά τη χρησιμότητα των ελικοπτέρων ότι ο 

κ. Χρίστου έχει δώσει αναλυτικά στοιχεία, έχει δώσει επιστημονική ανάλυση κατά 

τη γνώμη μου γι' αυτά τα θέματα και δε χρειάζεται να τα επαναλάβω. 

Ευχαριστώ. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μια παρέμβαση, αν επιτρέπεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουργουρίδης. Άν είναι επί θέματος τάξεως ... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Τάξεως. 

Πράγματι, καθόσον αφορά τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ, τον 
κ. Χρίστου, ουδέποτε διανοήθηκα να συζητήσω την ακεραιότητα και την εντιμότητά 

του και συμφωνώ απόλυτα με αυτά τα οποία είπε ο κ. Αγαπίου, ότι είχα υποχρέωση 

με τον ίδιο τρόπο που υπεραμύνθηκα του κ. Άριστου Χρυσοστόμου να υπεραμυνό

μουν και του κ. Χρίστου. Αυτή την υποχρέωση την αισθάνομαι έναντι οποιουδήποτε 

Βουλευτή, όταν δέχεται προσωπικές επιθέσεις. Συνεπώς αν δεν περιέλαβα και τον 

κ. Χρίστου που δέχτηκε επιθέσεις, αυτό δεν οφείλετο στο ότι δεν ήθελα να υπ ερα

μυνθώ και αυτού -θα το έκαμνα ευχαρίστως, αλλά ανέπτυξα την επιχειρηματολογία 

μου γύρω από το πρόσωπο του κ. Άριστου Χρυσοστόμου, για να δώσω ένα μήνυμα. 

Καθόσον αφορά τώρα το πρόσωπο του κ. Άριστου Χρυσοστόμου και τα όσα 

ανέφερε ο κ . Αγαπίου, παρόλο που το κόμμα μας δεν έχει δικές του εφημερίδες, -δεν 

έχει ο Δημοκρατικός Συναγερμός καμιά εφημερίδα που να την ελέγχει, υπάρχουν 

εφημερίδες που πρόσκεινται στο Δημοκρατικό Συναγερμό αλλά δεν μπορεί να 

θεωρηθεί οποιαδήποτε εφημερίδα ότι βρίσκεται στην ίδια μοίρα που βρίσκεται η 

Χαραυγή με το ΑΚΕΛ-εντούτοις προς πληροφορία σας, όταν εγέρθηκε το συγκεκρι

μένο θέμα πήρα μέτρα, για να υπεραμυνθώ του Άριστου Χρυσοστόμου αλλά δεν 

είναι του παρόντος, γιατί είναι εξωκοινοβουλευτικά και δεν αφορούν καθόλου τα 

θέματα της Βουλής . . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ να περιοριστούμε στο υπό συζήτηση θέμα, διότι έχουμε αρκετή 

δουλειά νά κάμουμε, υπάρχουν πολλοί ακόμα ομιλητές και τα θέματα τάξεως είχαν 

εγερθεί όταν γινόταν η συζήτηση, λήφθηκαν αποφάσεις και πρέπει να θεωρούνται 

κλειστά και να ασχολούμαστε με την ουσία του θέματος. 

Κύριε Πιττοκοπίτη, δε χρειάζεται παρέμβαση. 
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Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Μόνο ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν είναι απλώς για να απαντήσετε στα όσα ο κ. Αγαπίου είπε, κρίνω ότι δε 

χρειάζεται, γιατί ο κ. Αγαπίου ήταν εκτός θέματος. Συζητούμε ελικόπτερα και όχι 
Πιττοκοπίτη κτλ. 

Θα δώσω το λόγο στον επόμενο ομιλητή, ο οποίος είναι ο κ. Σοφοκλής Χατζη

γιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θα επιμείνω να μιλήσω, διότι θα μιλήσει ο κ. Μάτσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα μιλήσετε αργότερα; 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τότε ο κ. Μάτσης έχει το λόγο. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ευθύς εξαρχής δεν είχα πρόθεση να μιλήσω πάνω στο υπό 

συζήτηση θέμα, διότι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ελέγχου είναι 

εκτεταμένη, λεπτομερής και σαφέστατη. Δεν μπορώ όμως να παραγνωρίσω το 

γεγονός ότι το θέμα, όπως ενεγράφη, και η σοβαρότητά του έχει μετατοπιστεί και 

ουσιαστικά εξευτελίζεται από τις αγορεJσεις μερικών συναδέλφων Βουλευτών. Εδώ 
συζητούμε θέμα ύψιστης σημασίας, υλοποίησης στην πράξη της χρηστής διοίκησης 

και του σεβασμού των αρχών της ορθής συμπεριφοράς και της σωστής διαχείρισης 

του δημόσιου χρήματος. 

Παίρνω αφορμή από την αναφορά του τελευταίου συνάδελφου ομιλητή, του 

κ. Αγαπίου. Δεν έχουμε, λέει, εξειδικευμένη άποψη από ειδικούς πάνω στο υπό συζή

τηση θέμα. Λυπούμαι πάρα πολύ, αλλά ο κύριος συνάδελφος έχει παντελώς λησμο

νήσει ή δεν ενδιέτριψε στο περιεχόμενο της πολυσέλιδης Έκθεσης της Επιτροπής 

Ελέγχου. Εάν τη διάβαζε, θα παρακολουθούσε σελίδα προς σελίδα τη μεγάλη 

δυσφορία και δυσκολία στην οποία βρέθηκαν όλοι οι κυβερνητικοί εκπρόσωποι 

όλων των τμημάτων και όσοι Υπουργοί παρέλασαν ενώπιον της Επιτροπής, ευρι

σκόμενοι σε φοβερή αδυναμία να υπερασπιστούν την εμφανή παραβίαση των αρχών 

της χρηστής διοίκησης και την εμφανέστατη διασπάθιση του δημόσιου χρήματος. 

Και δε θα ήθελα να ενδιατρίψω πάνω στη μακροσκελέστατη αυτή Έκθεση της 

Επιτροπής ούτε στα πορίσματα της Επιτροπής Ελέγχου ούτε στην Έκθεση του 

Γενικού Ελεγκτή και τα πορίσματά του. Θα διάβαζα απλώς, κύριε Πρόεδρε, από τη 

μεγάλη αυτή έκθεση τι λέει το Γραφείο Προγραμματισμού -και δεν τα λέει όλα- αλλά 

αναφέρει πως σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στο Γραφείο Προγραμματισμού 

το Σεπτέμβρη του 1990 συζητήθηκε το θέμα διάθεσης και χρήσης των δύο πολωνικών 
ελικοπτέρων, οπότε και διαπιστώθηκε ότι όχι μόνο δεν υπάρχει ενιαίος φορέας για 

τα πτητικά μέσα που διαθέτει η κυβέρνηση, αλλά υπάρχει και μια προβληματική 

πολυμορφία πτητικών μέσων που διεθνώς δεν είναι παραδεχτή. Δεύτερο, η Αστυ

νομία καλύπτει τις ανάγκες της με τα μέσα που ήδη εξασφάλισε, και η Εθνική 
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Φρουρά συνεχίζει το εξοπλιστικό πρόγραμμά της. Τρίτο, παραμένει η ικανοποίηση 

των αναγκών του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, το οποίο σε επιστολή 

του ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 1990 αναφέρει ότι δε χρειάζεται τα δύο ελικόπτερα 
τύπου "Πεζετέλ" για τους αεροψεκασμούς για τους οποίους αγοράστηκαν. Το 

Γραφείο αυτό ενδιαφέρεται για τη χρησιμοποίηση των ελικοπτέρων για τις ανάγκες 

του Τμήματος Δασών -πυρκαγιές- και του Τμήματος Αλιείας -επισήμανση και κατα

πολέμηση κηλίδων στη θάλασσα-, δηλαδή για τις μισές περίπου ώρες απ' ό,τι αρχικά 

υπολογίστηκε. Περιττό να αναφέρω ότι άλλα τμήματα λέγουν ότι αυτά τα ελικό

πτερα δεν μπορούν να χρησιμοποιηθούν για την κατάσβεση πυρκαγιών, διότι δεν 

αντέχουν στο ύψος των σαράντα βαθμών θερμοκρασίας που υφίσταται στην 

περιοχή, όταν η πυρκαγιά μαίνεται στα δάση μας. 

Το Υπουργείο Άμυνας ουδέποτε είχε πρόθεση ούτε και μπορεί να αναλάβει 

πλήρη ευθύνη και εκμετάλλευση των δύο πολωνικών ελικοπτέρων που αγοράστηκαν 
για αεροψεκασμούς, γιατί αυτά δεν μπορούν να καλύψουν οποιεσδήποτε στρατιω

τικές ανάγκες. Υπάρχει έλλειψη σε ιπτάμενο και τεχνικό προσωπικό και τέτοια 

ανάληψη έχει ως αποτέλεσμα την εκτροπή της Διοίκησης Αεροπορίας από τον προο

ρισμό της. Περαιτέρω διαπιστώθηκε ότι για την αγορά των δύο ελικοπτέρων δεν 

έγινε οποιαδήποτε τεχνικοοικονομική μελέτη ούτε και υπολογίστηκαν τα έξοδα για 

τη συντήρηση και λειτουργία τους. Επισημάνθηκε επίσης ότι η συντήρησή τους είναι 

πολύ πιο ψηλή και δύσκολη από τα άλλα πτητικά μέσα, γιατί απαιτείται πρόσληψη 

τεχνικών και άλλου προσωπικού και ούτω καθεξής. Τα 95% των αναγκών χωρίς 
τους αεροψεκασμούς καλύπτονται και πάλι, όπως και πριν, από τα υφιστάμενα 

πτητικά μέσα της Εθνικής Φρουράς και καμιά δυσκολία δεν υπάρχει να συνεχιστεί η 

τακτική αυτή, χωρίς δηλαδή τα δύο νέα ελικόπτερα. Η καταπολέμηση κηλίδων στη 

θάλασσα μπορεί να γίνει με τα δύο αεροπλάνα που διαθέτει το Υπουργείο Γεωργίας. 

Η μεταφορά προσωπικού για δασοπυροσβέσεις και για κατάσβεση των πυρκαγιών 

σε απόκρημνες περιοχές μπορεί να γίνει με τα υφιστάμενα πτητικά μέσα. Με βάση 

όλα τα πιο πάνω διαπιστώθηκε ότι υπάρχουν προβλήματα και δυσκολίες στη χρήση 

των δύο νέων ελικοπτέρων, η συντήρησή τους είναι αντιοικονομική και ούτω 

καθεξής. 

Τίθεται επίσης θέμα ποιος θα τα αναλάβει. Διότι για μας που παρακολουθού

σαμε τη συζήτηση στην Επιτροπή, κανένα Υπουργείο δε θέλει να αναλάβει αυτά τα 

ελικόπτερα. Όλοι αποποιούνται αυτών των εκτρωμάτων που λέγονται δύο ελικό

πτερα, τα οποία ο προηγούμενος ομιλητής του ΑΚΕΛ μας παρουσίασε ως προ'ίόν 

περίσκεψης και νοικοκυρεμένης εκτίμησης και απόφασης της Εκτελεστικής Εξου

σίας. Το Γραφείο Προγραμματισμού καταλήγοντας, με βάση τα στοιχεία που κατατέ

θηκαν στην Επιτροπή, εισηγείται την εξέταση του ενδεχόμενου μεταπώλησης των 

δύο ελικοπτέρων. Συνάδελφος, προηγούμενος ομιλητής του ΑΚΕΛ, είπε ότι τώρα 

είναι διπλάσια η αξία τους. Έγινε εισήγηση από την Επιτροπή να μεταπωληθούν τα 

δύο ελικόπτερα, ενόψει του γεγονότος ότι είναι παντελώς άχρηστα. Και είναι 

άχρηστα, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, διότι η χρήση που έγινε των ελικο

πτέρων αυτών είναι για λίγες ώρες, για να πετούν λίγο πάνω από τη θάλασσα και 

ούτω καθεξής. Καμιά ουσιαστική χρησιμοποίηση των ελικοπτέρων δεν έγινε. Και το 

ακέραιο τετραγωνικό ερώτημα που υποβάλλουμε ενώπιον του Σώματος και ενώπιον 

του λαού είναι: Γιατί αγοράστηκαν τα δύο ελικόπτερα; Γιατί δόθηκε ±:1 εκ. λίρες για 
δύο μέσα μεταφοράς τα οποία κρίνονται απ' όλα τα τμήματα, απ' όλα τα υπουργεία 

ως άχρηστα και εντελώς εκτός ουσιαστικής ανάγκης για τον τόπο μας; Εάν αυτό 
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αποτελεί χρηστή διοίκηση και ορθή συμπεριφορά και δεν αποτελεί αποκορύφωμα 

ανεπάρκειας κυβερνητικής απόφασης, τότε διερωτώμαι τι άλλο μπορούσε να αποτε

λέσει ανεπάρκεια και έλλειψη χρηστής διοίκησης και διασπάθιση του δημόσιου 

χρήματος. Δεν ξέρω ποιος Υπουργός παρέσυρε τους άλλους στην αγορά των δύο 

ελικοπτέρων ή αν αλληλοπαρασύρθηκαν οι ενδιαφερόμενοι Υπουργοί, αλλά η 

ευθύνη είναι καθολική, είναι συνολική των τριών ή τεσσάρων Υπουργών που ασχο

λήθηκαν με το θέμα και είναι ευθύνη του Υπουργικού Συμβουλίου στο σύνολό του. 

Ανεύθυνα πήραν αυτή την απόφαση και έχουν πράγματι να δώσουν λόγο ενώπιον 

του λαού για παρόμοιας φύσης αποφάσεις. Είναι κατά την άποψή μου, κύριε 

Πρόεδρε, το κλασικότερο, όχι κλασικό, όπως λέχθηκε, παράδειγμα ανεπάρκειας. Το 

κλασικότερο παράδειγμα ανεπάρκειας στις αποφάσεις Εκτελεστικής Εξουσίας. 

Γνωρίζετε και γνωρίζουμε όλοι πόσα έργα θα μπορούσαν να γίνουν με το 

;ΕΙ εκ. και αναφέρομαι σε έργα περιορισμένης δαπάνης, όπως η διαπλάτυνση και 

ευθυγράμμιση δρόμων στις ορεινές περωχές, περιοχές στις οποίες ακόμη ζούμε και 

διακινούμαστε με τους δρόμους που μας άφησε η αποικιοκρατία. Είμαι Πίτσιλλος 

και ξέρω για τι ομιλώ. Και είμαι σίγουρος και ξέρω ότι η ίδια κατάσταση υφίσταται 

στην ορεινή της Λάρνακας, στα ορεινά χωριά της Πάφου, της Λεμεσού και ούτω 

καθεξής. Αναφέρω απλώς ένα παράδειγμα για το οποίο θα μπορούσαν αυτά τα ποσά 

των χρημάτων να διατεθούν και να είναι ευγνώμονες οι δύστυχοι κάτοικοι αυτών 

των αποκλεισμένων χωριών που τα εγκαταλείπουν συνεχώς, μετακινούμενοι προς 

τις πόλεις. 

Το δημοσιονομικό έλλειμμα, κύριε Πρόεδρε, πήρε διαστάσεις πραγματικά 

εκρηκτικές γιά την οικονομική υπόσταση όλων μας. Και αναφέρομαι σε πρόσφατη 

συνεδρία της Επιτροπής Ελέγχου, κατά την οποία εξετάζαμε το θέμα της διαδικα
σίας των προσφορών. Δεν είναι ασφαλώς του παρόντος, αλλά δεν είναι άστοχο να 

αναφέρω ότι, εάν το δημοσιονομικό έλλειμμα αλλάσει και μεταφέρθηκε στα πέραν 

των δύο δισεκατομμυρίων επίπεδα, είναι διότι είναι διάτρητες και αυτές οι διαδικα

σίες των προσφορών σε τομείς που καλύπτουν πέραν του ενός τετάρτου του ετήσιου 

προϋπολογισμού του κράτους. Και είναι ορθό να τα αναφέρομε αυτά τα πράγματα. 

Και δεν τα αναφέρομε, κύριοι, για προεκλογική προπαγάνδα οποιασδήποτε μορφής. 

Οι Εκθέσεις της Επιτροπής Ελέγχου έπρεπε και πρέπει να είναι ομόφωνες, διότι 

αυτή η Επιτροπή εξετάζει θέματα που άπτονται της σωστής, χρηστής διοίκησης και 

οι διαπιστώσεις της Επιτροπής δεν πρέπει να επηρεάζονται από κομματικές τοποθε

τήσεις οποιασδήποτε μορφής. Εάν θέλουμε να προάγουμε και να προάξουμε σωστά 

το δημόσιο συμφέρον, πρέπει να είμαστε έτοιμοι να αντιμετωπίζουμε τα πράγματα 

με αυτό το φακό. Λυπούμαι, διότι δεν το πράττουμε. Και θα καταλήξω, κύριε 

Πρόεδρε, -μπορώ να μιλώ για πολλή ώρα πάνω σ' αυτό το θέμα- με την εξής διαπί

στωση: 

Εάν η κυβέρνηση η σημερινή ήταν κυβέρνηση του Δημοκρατικού Συναγερμού, 

εάν Πρόεδρος της Δημοκρατίας ήταν ο Γλαύκος Κληρίδης και τρεις Υπουργοί του 

διέπρατταν αυτό το έγκλημα -είναι έγκλημα έναντι του δημόσιου συμφέροντος η 

αγορά αυτών των δύο άχρηστων ελικοπτέρων- εγώ πρώτος ως Κοινοβουλευτικός 
Εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Συναγερμού θα έκανα άμεση μομφή και θα ζητούσα 

και την παραίτηση ακόμη ορισμένων από αυτούς τους Υπουργούς. Δεν τη ζητώ 

σήμερα, διότι δεν είναι κυβέρνηση του Δημοκρατικού Συναγερμού, αλλά δεν μπορώ 

να παραλείψω να κάνω τη μομφή γι' αυτή την ανεπάρκεια στην απόφαση που έχει 

ληφθεί. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το λόγο έχει ο κ. Χριστοδουλίδης. 

Θα παρακαλέσω τον πρεσβύτερο στην ηλικία να με αντικαταστήσει δι' ολίγον. 

(Στο σημείο αυτό ο Προεδρεύων κ. Γλαύκος Κληρίδης αντικαταστάθηκε στην 

έδρα από τον κ. Αβραάμ Αντωνίου). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

Άρχισε ο διάλογος, κύριε Χριστοδουλίδη; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Ερωτώ, κύριε Πρόεδρε, αν μπορώ να αρχίσω παρόντων δύο Προέδρων στην 

αίθουσα και αν σωστότερο είναι να προσφωνήσω "κύριοι Πρόεδροι". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ειναι ειδικό πλεονέκτημα για σας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Και ως γηραιότερος και αρχαιότερος ο κ. Αναστασιάδης μου είπε ότι θα με 

καθοδηγήσει, έτσι τον ευχαριστώ. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ζητούσα να μου επιτραπεί να διευκρινίσω μόνο ένα σημείο 

της προηγούμενής μου παρεμβολής στο προηγούμενο θέμα. Δεν αφορούσε η 

αναφορά μου τον κ. Χρίστο Σολωμή, χωρίς συζήτηση. Ήταν υπό μορφή αστε'ίσμού 

προς άλλο συνάδελφο ο οποίος, κατά την ώρα που μιλούσα πάνω στο νομοσχέδιο 

για έγκριση της αύξησης της επιδότησης των εθνοφρουρών, κάτι μου είχε αναφέρει 

και γι' αυτό τον θεώρησα ως ένα εκ των υποψήφιων Υπουργών της Άμυνας. 

Επομένως ζητώ από το συνάδελφο Σολωμή να δεχτεί αυτή την ερμηνεία που του 

δίνω. 

(Γέλια) 

Αν δε τη δεχτεί, δε θα το σχολιάσω. 

Κύριε Πρόεδρε, και εγώ θα μείνω αυστηρά εκτός προεκλογικής καμπάνιας, 

όπως έμεινε ιδιαίτερα ο προηγούμενος συνάδελφος, ο κ. Γιαννάκης Μάτσης. Και 

εγώ θα περιοριστώ αυστηρά στο θέμα που ονομάζεται "ελικόπτερα", αν και στις δύο 

τελευταίες ομιλίες πραγματικά τη λέξη ελικόπτερα την ακούσαμε με τον σταγονόηχο 

-να μην το πω σταγονόμετρο- δηλαδή μόλις και την ακούσαμε. 

Μου έκανε εντύπωση η έναρξη της αγόρευσης του κ. Μάτση, ότι οι προηγού

μενοι ομιλητές και πιο συγκεκριμένα ο προηγούμενος ομιλητής του ΑΚΕΛ, δηλαδή 

ο κ. Αγαπίου, εξευτέλισαν το θέμα. Έτσι ανέφερε ο κ. Γιαννάκης Μάτσης. Πιστεύω 

ότι ο κ. Αγαπίου αντίθετα τοποθετήθηκε σε θέμα αρχών γι' αυτή τη Βουλή. Καταδί

κασε την προσωπική επίθεση εναντίον οποιουδήποτε συναδέλφου. Είχε μεγάλη 

σημασία πιστεύω αυτή η τοποθέτηση του κ. Αγαπίου και δεν ξέρω αν πάντοτε, όταν 

παίρνουμε το λόγο για οποιοδήποτε υπό συζήτηση θέμα, οφείλουμε να μιλούμε από 
γραπτό κείμενο. Δηλαδή, αν έκατσα και έγραψα μια ομιλία πριν δεκαπέντε μέρες για 

τα ελικόπτερα και σήμερα οι άλλοι μιλούν περί υποβρυχίων, όπως γίνεται εδώ, εγώ 

έπεται ότι πρέπει να μιλώ περί ελικοπτέρων και δε θα ασχοληθώ και με τα 

υποβρύχια; Είμαι υπόχρεος, όπως και όλοι οι άλλοι συνάδελφοι Βουλευτές, να 

ασχοληθώ και με τα υποβρύχια. Όταν ορισμένοι συνάδελφοι "νεκατώνουν" τα δύο 

ελικόπτερα τα οποία αγοράστηκαν, για να σωθεί η σταφυλοπαραγωγή και η σταφι

δοπαραγωγή της Κύπρου στις δεδομένες εκείνες συνθήκες, με το εξευτελιστικό ποσό 
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των οκτακόσιων τόσων χιλιάδων αντί της αποζημίωσης η οποία θα υπερέβαινε αυτό 

το ποσό, τα οποία ούτε άχρηστα είναι -αν δεν αξιοποιούνται σωστά εκεί να καταλο
γίσουμε ευθύνες- ούτε και μπορούμε να πούμε ότι ήταν εγκληματική ενέργεια, ότι 
ήταν διασπάθιση του δημόσιου χρήματος, ότι είναι κλασικό παράδειγμα της συνεχι
ζόμενης ανεπάρκειας της Εκτελεστικής Εξουσίας, γιατί διέθεσε $800.000, για να τα 
φέρει, τη στιγμή που κυκλοφορούν στην Κύπρο αυτοκίνητα Mercedes της αξίας των 
ί150.00Ο. Φέραμε δύο ελικόπτερα της αξίας των $800.000 τα οποία μπορούν ανά 
πάσα στιγμή -έχουμε διαβεβαιώσεις και από την Εθνική Φρουρά και από την Αστυ

νομία .. . 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

... (Κάτι λέει που δεν ακούγεται). 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Μιλώ για φορολογούμενα αυτοκίνητα Mercedes της αξίας των i150.0oo. Δεν 
εννοώ αφορολόγητα, δεν εννοώ κανένα που δικαιούται να έχει αφορολόγητο όχημα, 

κύριε Αναστασιάδη, σας παρακαλώ. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

... (Κάτι λέει που δεν ακούγεται). 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Δεν ξέρω τι αυτοκίνητο έχει ο κ. Αγαπίου ούτε τι αυτοκίνητο έχετε εσείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι διάλογο, παρακαλώ. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Ξέρω τι αυτοκίνητο έχω εγώ, όμως και έτσι δεν μπορώ να σχολιάσω τους 

άλλους συναδέλφους. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Πόσα αυτοκίνητα να πείτε, διότι εγώ ξέρω πόσα έχω . 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Έχω τρία αυτοκίνητα, κύριε Αναστασιάδη ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Χριστοδουλίδη, παρακαλώ εντός του θέματος. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

... ένα BMW GJ830, δεκαεννέα χρονών .. . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Χριστοδουλίδη, παρακαλώ. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ερωτήθηκα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, δε γίνεται διάλογος στη Βουλή. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Μάλιστα. Απολογούμαι, κύριε Πρόεδρε, αν εκτρέπομαι και παρεκτρέπομαι. 

Έγινε αναφορά στη σωστή διαχείριση δημόσιου χρήματος και στη διασπάθιση 
δημόσιου χρήματος εξαιτίας των $800.000 το οποίο χαρακτηρίστηκε ως το κλασικό
τερο παράδειγμα ανεπάρκειας της Εκτελεστικής Εξουσίας. Λέχθηκε πως με αυτά τα 



ι 

730 

χρήματα θα μπορούσαμε να κατασκευάσουμε δρόμους όχι μόνο στην Πιτσιλλιά από 

την οποία κατάγεται ο κ. Μάτσης αλλά και στην ορεινή της Λάρνακας. Δεχτό ότι με 

τις $800.000 κάτι θα μπορούσαμε να κατασκευάσουμε στην Κύπρο, αλλά δεν ξέρω 
ποια θα ήταν η τύχη του ΣΟΔΑΠ, της ΛΟΕΛ, της ΕΤΚΟ για τις οποίες αναφέρθηκε 

ο κ. Χρίστου εμπεριστατωμένα στην ολοκληρωμένη ομιλία την οποία έκανε πριν 

δεκαπέντε μέρες. Αλλά, αν εξυπακούεται ότι οι δρόμοι της κυπριακής υπαίθρου, 
όπως άφησε καθαρά να εννοηθεί ο κ. Μάτσης, είναι εγκαταλειμμένο ι και υπάρχει 

τεράστιο πρόβλημα, πιστεύω ότι ο κ. Γιαννάκης Μάτσης κάνει τεράστιο λάθος. Θα 

έλεγα μακάρι οι πιο προηγμένες χώρες της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας των Δώδεκα, 

να είχαν τους δρόμους τους οποίους διαθέτει η αγροτική ύπαιθρος της Κύπρου 

σήμερα. Το ανέφερα ξανά σε αυτή τη Βουλή. Μακάρι οι πιο προηγμένες χώρες της 

Ευρώπης, της ΕΚ, στην οποία θέλουμε να μπούμε και θα μπούμε το 2010, μακάρι να 
είχαν τηλεφωνικό δίκτυο στο τελευταίο χωριό, μακάρι να είχαν ρεύμα στο τελευταίο 

χωριό. Η Κύπρος έχει και ρεύμα και τηλέφωνο. Ως και το τελευταίο χωριό της ακρι

τικής Πάφου πριν δύο μήνες συνδέθηκε με τηλεφωνικό δίκτυο τη στιγμή που η 

Γαλλία, η Ελβετία, προηγμένες χώρες της Ευρώπης, και άλλες τόσες δεν το πέτυχαν, 

για να μην πω για την Ελλάδα που κάμνουν "παναϋρι", άμα γίνει άσφαλτος σε μια 

ορεινή περιοχή. Και όμως τα $800.000 τα οποία έσωσαν το ΣΟΔΑΠ, αν μη τι άλλο, 
αποτέλεσαν το κλασικότερο παράδειγμα ανεπάρκειας της κυβέρνησης Βασιλείου. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Τούτα ούλα πού τα εκάμετε όμως εν τα είδα καμιά φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Πιττοκοπίτη, παρακαλώ. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θα είχα κανένα πρόβλημα να απαντούσα στον κ. Πιττοκο-

πίτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, παρακαλώ. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Αλλά ακριβώς θα ήμουν τότε εκτός τάξεως εγώ, παρόλο που νομίζω ότι είναι 

ο κ. Πιττοκοπίτης που είναι εκτός τάξεως, 'κύριε Πρόεδρε, με όλο το σέβας και προς 
εσάς και προς τον κ. Πιττοκοπίτη. Ι 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Απολογούμαι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεχτή η απολογία. 

(Γέλια) 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Και λυπούμαι να παρατηρήσω ότι ο κ. Γιαννάκης Μάτσης, ο αγαπητότατός 

μου, ο φίλτατος, κάνοντας αναφορά στην Έκθεση της Επιτροπής του, επαναλαμ

βάνει εκείνο το οποίο είχε πει το Γραφείο Προγραμματισμού, στο οποίο επί λέξει 

απάντησε ο Κοινοβουλευτικός μας Εκπρόσωπος με στοιχεία σε κάθε σημείο. Ή ο 

κ. Μάτσης απουσίαζε από την αίθουσα κατά τη διάρκεια εκείνης της συζήτησης, 
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διότι κάτι θα σχολίαζε από τη στοιχειοθέτηση που έκαμε ο κ. Χρίστου ή δεν τα έλαβε 

υπόψη ή εσκεμμένα τα παραγνωρίζει, διότι, αν δεν τα άκουε, θα μπορούσε από τα 

πρακτικά να τα διαβάσει, αν πράγματι δεν είχε σκοπό να κάνει εκείνο που λέει πως 

δε το κάνει στο φινάλε της ομιλίας του, ότι δηλαδή δεν κάνει προεκλογική προπα
γάνδα. Πιστεύω ότι ου περί ελικοπτέρων ο λόγος στην παρέμβαση του κ. Γιαννάκη 

Μάτση, αλλά περί εκλογών. Και ορθά κάνει. Έχουμε εκλογές. Το κάθε τι το συνδέ
ουμε με τις εκλογές είτε το δεχόμαστε είτε δεν το δεχόμαστε. 

Επειδή έγινε αναφορά στις διαδικασίες προσφορών, υπάρχουν αυτές οι διαδι

κασίες. Αν κάπου είναι ελλιπείς, να κάτσουμε όλοι να τις δούμε. Δε θέλει κανένας 

τους κλέφτες να νέμονται το δημόσιο χρήμα, κανένα κόμμα. Ούτε ο Συναγερμός 

ούτε το ΑΚΕΛ ούτε το ΔΗΚΟ ούτε η ΕΔΕΚ. Μιλώ για τα κοινοβουλευτικά και τα 

εξωκοινοβουλευτικά κόμματα. Δεν ανέχεται κανένας μας κλέφτες να διασπαθίζουν 

το δημόσιο χρήμα, διότι όλοι μας είμαστε.;. Αν υπάρχουν -και δυστυχώς δεν 

υπάρχει εξουσία σε καμιά περιοχή του κόσμου που. δυνητικά να μην έχει αυτή τη 

δυνατότητα- κάποιοι που διασπαθίζουν πράγματι το δημόσιο χρήμα, αυτούς όλους 

να τους κάτσουμε στο σκαμνί, κύριοι συνάδελφοι, αφού έντιμα αποδειχτεί η ενοχή 

οποιουδήποτε . 

Τώρα δε θα σχολιάσω το αν ήταν ο Δημοκρατικός Συναγερμός στην κυβέρ

νηση, παρόλο που έτσι ήταν λίγο προκλητικό αυτό που είπε ο φίλτατος κ. Μάτσης. 

Θα είναι ο Δημοκρατικός Συναγερμός σε τρεις μήνες πιθανό στην κυβέρνηση, κατά 

την εκτίμηση των Συναγερμικών. Εγώ θα έλεγα πιθανό σε τρία τέρμινα. Αλλά δεν 

πειράζει. Όμως, κύριε Μάτση, δε θα παραιτούσατε και εσείς από υπουργός της 

κυβέρνησης Κληρίδη, διότι εγώ σας θεωρώ και σας θεωρούσα έναν εκ των ανώτατων 

υπουργών μιας μελλοντικής κυβέρνησης Συναγερμού. Αν ζούμε όλοι βέβαια, τότε 

που θα πάρει ο Συναγερμός την εξουσία. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

... (Κάτι λέει που δεν ακούγεται). 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πιττοκοπίτη! Κύριε Πρόεδρε, προστάτευσέ με από τα σχόλια του 

κ. Πιττοκοπίτη, για να μη σχολιάσω και εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Πιττοκοπίτη, παρακαλώ. 

Κύριε Χριστοδουλίδη, φρόντισε να επανέλθεις στο θέμα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Πού, σε ποιο θέμα; Περί ελικοπτέρων; Αλλά τα ανέφερα περισσότερες φορές 

απ' ό,ΤΙ προηγούμενοι ομιλητές τα ελικόπτερα. 

Και ολίγα περί ελικοπτέρων. Ο συνάδελφος του Δημοκρατικού Συναγερμού, ο 

κ. Χάσικος -λυπούμαι, απουσιάζει, είναι εκτός της αίθουσας- μόλις προ ολίγου 

προσπάθησε να κάνει ένα συσχετισμό αξίας και τιμής των υπό συζήτηση ελικο

πτέρων με τα ελικόπτερα ΜΠΕΛ. Μάλιστα, πάντοτε πολύ ορθά κατατοπισμένος ο 

κ. Χάσικος, ορθά πάντοτε κατατοπισμένος και για άκρως απόρρητα θέματα, μια 

άκρως απόρρητη στιχομυθία του ύψους των ί80.ΟΟ0 μας τη δημοσιοποίησε σ' αυτή 

τη Βουλή. Έτσι δεν έχω ούτε και εγώ κανένα ενδοιασμό και κανένα περιορισμό να 

πω: Πράγματι, υπάρχει εταιρεία που πωλεί ελικόπτερα, η οποία έκανε επίσημη 

προφορική πρόταση να αγοράσει τα ελικόπτερά μας τα δύο, τούτα τα πολωνικά, για 
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ί80.000 και τα δύο, για να μας πουλήσει -είναι το ένα μέρος της πρότασης της 
πράξης- τα ελικόπτερά της όχι για ί 1 εκ. Όταν βγάζουμε στη δημοσιότητα απόρ
ρητες πληροφορίες, να τις λέμε ορθά. Η μισή αλήθεια είναι χειρότερη από το ψέμα. 

Όχι για ένα εκατομμύριο η-πρόταση. Πολύ πολύ πέραν του ενός εκατομμυρίου θα 

είναι το κόστος ενός εκάστου ελικοπτέρου της εταιρείας που έκανε αυτή την 

πρόταση. Ε! γιατί να πουλήσουμε τα ελικόπτερά μας για ί80.000 και τα δύο -λέω 

εγώ ως Κύπριος πολίτης- και να μην τα βάλουμε ένα στο δημόσιο κήπο της Λεμεσού 

και ένα στο δημόσιο κήπο της Λευκωσίας, αφού είναι αχρείαστα, να πηγαίνουν και 

τα μωρά μας να κάθονται και να λένε ότι μπήκαν και μέσα στα ελικότερα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Είναι επικίνδυνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Είναι επικίνδυνα. Είναι ιπτάμενα φέρετρα, αλλά πιστεύω όχι standeding, όταν 
στέκουν τα φέρετρα δεν είναι επικίνδυνα, κύριε ... 

Να τα δώσουμε ί80.000 και τα δύο, για να αγοράσουμε ένα ή δύο εκατομμύρια 

λίρες το κάθε άλλο ελικόπτερο; Δεν είναι ορθή εμπορική πράξη. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Ποιος είναι ο αντιπρόσωπος της ΜΠΕΛ; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Δεν ανέφερα την ΜΠΕΛ, ο κ. Χάσικος ανέφερε την ΜΠΕΛ. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

... (Κάτι λέει που δεν ακούγεται) . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Μιχαηλίδη. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Εμένα ρωτάτε; Εγώ θα έλεγα να ρωτούσαμε τους Υπουργούς Άμυνας και τον 

νυν και τους προηγούμενους, κύριε Μιχαηλίδη, και τους Υπουργούς Εσωτερικών 

και τον νυν και τον προηγούμενο. Θα ξέρουν καλύτερα από εμένα ποιοι είναι οι 

αντιπρόσωποι, πιστεύω. Αν δεν τους ξέρουν, αυτό είναι άλλου παπά ευαγγέλιο. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, διότι μακρηγόρησα, υπάρχει ένα σημείο το 

οποίο θέλω να σχολιάσω. 

Είμαι πολύ ικανοποιημένος που είναι ζωντανά αυτά τα τελευταία δέκα λεπτά 

και η συζήτηση γίνεται και διαλογικά με όλο το καλό πνεύμα, με όλη την καλή 

χριστουγεννιάτικη διάθεση. Και υπάρχουν και αρκετοί παρόντες. Εκπληκτικό! 

Επειδή συνεχώς γίνεται αναφορά και από του βήματος και από τον προεδρικό 

θώκο ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

... (Κάτι λέει που δεν ακούγεται) . 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Δεν ξέρω πώς ονομάζεται, κύριε Αναστασιάδη, η έδρα, το έδρανο του προέ

δρου της Βουλής. 



Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν είναι θώκος πάντως. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Ούτε θώκος, ούτε προεδρικός; 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

... (Κάτι λέει που δεν ακούγεται). 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 
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... από το προεδρικό έδρανο περί του Καίσαρος και της γυναίκας του. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Είναι για τον κ. Αντωνίου που μιλάς; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Ποιος είναι ο Αντωνίου πάλι; 

(Γέλια) 

Και όλοι μας στις δύο προηγούμενες συνεδριάσεις ασχοληθήκαμε με το κατά 

πόσο η γυναίκα του Καίσαρα πρέπει να είναι όχι μόνο τιμία ή τίμια, αλλά και να 

φαίνεται τιμία ή τίμια. Πιστεύω, και αυτό μέσα στο πνεύμα της άσκησης του 'κοινο

βουλευτικού ελέγχου, ότι ο λαός απαιτεί όχι από τη γυναίκα του Καίσαρα να είναι 

και να φαίνεται τίμια. Ο λαός εκλέγει όχι τη γυναίκα του Καίσαρα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Σας παρακαλώ, κύριε. Ο Πρόεδρος είπε: 'Ή Αντρούλα κι εγώ". 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Θα φτάσω και στο "εγώ", κύριε Αναστασιάδη. 

Και πιστεύω ότι ο Καίσαρας ο οποίος εκλέγεται από το λαό ή επιλέγεται ή 

εκλέγεται από τη σύγκλητο δε φέρει τεράστια ευθύνη, αν η γυναίκα του δεν είναι 

τίμια. Ούτε ο πρώτος θα ήταν εκείνος ο Καίσαρας ούτε ο τελευταίος στην ιστορία. 

Δε φέρει ευθύνη, αν η γυναίκα του δε φαίνεται να είναι τίμια. Συμβαίνει. Όμως ο 

Καίσαρας που εκλέγεται από το λαό, που είναι υπόλογος στο λαό, οφείλει να είναι 
τίμιος, οφείλει και να φαίνεται ότι είναι τίμιος. Επομένως, θέλοντας πολλές φορές 

να κτυπήσουμε κάτι, ας κτυπούμε εκείνο το κάτι και όχι να προφασιζόμεθα ή να 

ρίχνουμε ευθύνες στο κάτι ή στον Καίσαρα για το ότι ή η γυναίκα του ή οι φίλοι του 

ή κάποιος ή κάποιοι συγγενείς του όχι μόνο δεν είναι τίμιοι αλλά δε φαίνονται. 

Απολογούμαι,αν κράτησα περισσότερη από την ώρα που μου είχε διαθέσει ο 

κ. Αναστασιάδης, αλλά τι να κάνω; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, η ομιλία μου είναι πέραν της μιας ώρας και θα εισηγούμουν, 

αν δεν υπάρχει ένσταση, να μιλήσω την άλλη φορά. Θέλω να κάνω και μια γενικό

τερη πρόταση να διακόψουμε, διότι είναι τώρα 6.35 μ.μ. και στις 7.00 μ. μ. είναι η 

δεξίωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 



734 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επιμένω να μιλήσω σήμερα, διότι έχουν αφεθεί για ένα μήνα 
αιχμές, ακόμα και προσωπικές, και θέλω να απαντήσω. Δε συμφωνώ να διακοπεί η 

συνεδρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Στον κατάλογο υπάρχουν μόνο δυο ομιλητές, ο κ. Χρίστου και ο κ. Χρυσο
στόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα δευτερολογήσω κι έχω το δικαίωμα να το κάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κανονικά, επειδή είσαστε ο εγγράψας το θέμα, μένετε τελευταίος. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω το δικαίωμα να κλείσω το θέμα, όταν έρθει η ώρα. Εδώ θα 

δευτερολογήσω κι έχω το δικαίωμα να το κάνω. Δεν μπορεί κανένας να μου 

στερήσει αυτό το δικαίωμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Αν θα μιλήσει ο κ. Άριστος, τότε θα μιλήσω εγώ πρώτα για δυο λόγους: 

Πρώτο, έχουν ακουστεί πολλά και διάφορα για το όνομά μου και δε ζήτησα σε 

καμιά στιγμή το λόγο, για να διορθώσω ή να επανορθώσω οτιδήποτε σεβόμενος τη 

σειρά των ομιλητών και επιφυλασσόμενος να μιλήσω στο τέλος. Δεύτερο, έχω την 

εντύπωση ότι προηγούμαι ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Αν κάποιος έκανε προσωπική επίθεση, ήταν πρώτος ο κ. Χρίστου για το άτομό 

μου και δε μου δόθηκε η ευκαιρία να απαντήσω κι έχει ένα μήνα τώρα που εκκρεμεί 

το θέμα. Όταν μίλησε ο κ. Χρίστου είπα ότι δε διαφωνώ, δέχομαι να πει ό,τι θέλει, 

αλλά να μου δοθεί το δικαίωμα να απαντήσω. 

Λυπούμαι να πω ότι αυτή τη στιγμή καταβάλλεται προσπάθεια να φιμωθώ και 

δεν το δέχομαι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μιχαηλίδης. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε, Πρόεδρε, όπως εξελίσσεται το θέμα που έχουμε μπροστά μας και με την 

πίεση του χρόνου, έχω την εισήγηση -εφόσον ο κ. Χρίστου έχει μιας ώρας ομιλία, 

αντιλαμβάνομαι ότι θα δευτερολογήσει ο κ. Πιττοκοπίτης και υπάρχει και η άποψη 

του κ. Χρυσοστόμου την οποία υποστηρίζουμε- να δοθεί ο λόγος στον κ. Χρυσο

στόμου να δευτερολογήσει, να κλείσει η συνεδρία και να δοθεί η ευκαιρία σε όλους 

τους ομιλητές να εκφράσουν την άποψή τους και παράλληλα στον κ. Χρυσοστόμου 

να κλείσει το θέμα ως ο εγγράψας το θέμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο Χ. Χρίστου. 

Α. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ζήτησα το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Προηγείται ο κ. Χρίστου. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Όταν μιλά κάποιος και σηκώνει το χέρι ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος 
πρέπει να συνεχίζει να γίνεται διάλογος μεταξύ τους; Εξάλλου εκτελώ χρέη αναπλη

ρωτή. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΎ: 

Δεν έγινε διάλογος κ. Αναστασιάδη. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Δεν τέλειωσα ακόμα, κύριε Πρόεδρε, συνεχίζω. 

Η τελευταία εισήγηση είναι να δοθεί ο λόγος στον κ. Χρυσοστόμου, να κλείσει 

η αποψινή συνεδρία και να συνεχίσουμε την άλλη βδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης, εφόσον δεν επιμένει ο κ. Χρίστου. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από την ώρα που μπαίνουμε στις δευτερολογίες, πιθανό να 

τηρείται η σειρά των κοινοβουλευτικών εκπροσώπων, αλλά αν ένας κοινοβουλευ

τικός εκπρόσωπος λέει πως δε θέλει να μιλήσει, δε σημαίνει πως αποστερεί το 

δικαίωμα από τους υπόλοιπους των βουλευτών να δευτερολογήσουν. 

Συνεπώς υποστηρίζουμε την άποψη ότι μπορεί να δευτερολογήσει σήμερα ο 

κ. Χρυσοστόμου, θα έχει την ευκαιρία ο κ. Χρίστου να του απαντήσει, αλλά δεν 

αποστερείται, και ποτέ, του δικαιώματος ο εγγράψας το θέμα να το κλείσει. 

Έχω την άποψη πως αντί να συζητούμε θέματα διαδικασίας, να απαντήσει 

ο κ. Χρυσοστόμου και στην άλλη συνεδρία συνεχίζουμε με τη δευτερολογία του 

.κ. Χρίστου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΎ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν έχω κανένα πρόβλημα να μιλήσω τώρα. Απλώς 

εξέφρασα κάποιο σεβασμό προς το πρόγραμμα που ετοιμάστηκε από δεκάδες υπαλ
λήλους, συναδέλφους και άλλους που έχουν προετοιμαστεί και διατύπωσα την 

άποψη ότι πιθανό η συζήτηση αυτή να μετατεθεί άλλη μέρα. Όμως, εφόσον είμαι στη 

σειρά του καταλόγου και εφόσον υπάρχει η διάθεση να συνεχιστεί η συζήτηση, θα 

πάρω το λόγο. 

Επαναλαμβάνω όμως ότι θα δημιουργήσουμε τη χειρίστη εντύπωση στην όλη 

εικόνα που αναμένεται γιορταστικά να διαμορφωθεί και γι' αυτό εισηγούμαι να 

διακοπεί η συζήτηση. Αν όχι, θα πάρω το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Μάτσης. 
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Γ. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να αποφασίσετε αν η συζήτηση αυτή θα συνεχιστεί, 

διότι αν συνεχιστεί είναι φανερό ότι θα τελειώσουμε μετά από δύο ή τρεις ώρες. Αν 

παρέχετε η ευχέρεια -και παρέχετε η ευχέρεια- για μια τουλάχιστον ομιλία, χωρίς να 

έχω καμιά ένσταση να μιλήσει ο κ. Χρίστου, θεωρώ πιο σωστό όπως ο εγγράψας το 
θέμα, ο οποίος και υπέστη πολλές επιθέσεις πάσης μορφής, έχει την ευκαιρία να 

αγορεύσει σήμερα από το βήμα της Βουλής και να παραμείνει το θέμα ανοικτό για 

περαιτέρω συζήτηση σε επόμενη συνεδρία της Βουλής. Διαφορετικά, αν θα ασκηθούν 

τα δικαιώματα που παρέχονται, ασφαλέστατα η συνεδρία αυτή θα λήξει γύρω στις 

9.00 ή 10.00 το βράδυ ή δεν ξέρω πότε. Διότι, αν θα υπάρξουν δευτερολογίες και η 
συζήτηση πάρει οποιασδήποτε άλλης μορφής πορεία, θα αναμειχθούμε όλοι και 

αυτό που περιμένουμε για μια γιορταστική εκδήλωση θα πρέπει να ακυρωθεί. 

Επομένως, κύριε Πρόεδρε, αν ο κ. Χρίστου συγκατατίθεται, να δοθεί η 

ευκαιρία στον κ. Χρυσοστόμου να μιλήσει λόγω της ιδιαιτερότητας των λόγων οι 

οποίοι αντανακλούν στο πρόσωπο του κ. Χρυσοστόμου ως εγγράψαντος το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επειδή αντιλαμβάνομαι ότι η κα Κατσελλή έχει αρκετή ώρα που έχει ζητήσει 

το λόγο και επειδή οι κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι έχουν μιλήσει, θα δώσω το 

λόγο στην κα Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Είναι φανερό ότι η συζήτηση δεν εξαντλείται σήμερα, αλλά υπάρχει χρόνος, 

για να συνεχίσουμε ακόμα λίγο. Νοουμένου ότι από το ΑΚΕΛ έχουν μιλήσει αρκετοί 

απόψε, νομίζω είναι δίκαιο, για να υπάρχει ένα ισοζύγιο ομιλιών, να δοθεί ο λόγος 

σε έναν από το κόμμα μας για να μιλήσει πριν τερματιστεί η συζήτηση και πριν 

ανοιχθεί το θέμα ξανά στην επόμενη συνεδρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέμα ισοζυγίου δεν τίθεται. Αν θέλουν και άλλοι συνάδελφοι 

του ΔΗ ΚΟ ας εγγραφούν, να εγγραφούμε κι εμείς αλλά δε θα εξασφαλιστεί ποτέ το 

ισοζύγιο, έστω κι αν μιλήσουμε και οι 56 Βουλευτές, διότι έχει ένα Βουλευτή περισ
σότερο ο Δημοκρατικός Συναγερμός από εμάς κ.ο.κ. 

Για το θέμα το προσωπικό, αν κάποιος εδώ θίχτηκε, αυτός είναι ο συνάδελφος 

Ανδρέας Χρίστου. Αν για τους άλλους έγιναν αναφορές ότι για προσωπικούς 
λόγους αντάλλαξαν κάποιες φραστικές επιθέσεις, εδώ έμειναν φοβερά υπονοούμενα 

ή μάλλον έγιναν ευθείες κατηγορίες για κόκκινα δολάρια και δεν ξέρω τι άλλο. 

Κατά συνέπεια όποίος θίγηκε έχει κάθε δικαίωμα, όπως απαιτεί ο κ. Χρυσο

στόμου, να μιλήσει. Η επιλογή μπροστά στο Σώμα είναι απλή. Ή διακόπτουμε εδώ 

και θα συνεχίσει η συζήτηση την άλλη φορά ή θα μιλήσουν και οι δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω έχει εξαντληθεί το θέμα και πρέπει να αποφασίσουμε. 

Ο κ. Μάτσης. 
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Γ. ΜΑΤΣΗΣ: 

Υπάρχει εμφανής δυσκολία και σε σας και στο Σώμα. Γίνεται εισήγηση όπως 

οι δύο ομιλίες γίνουν την ερχόμενη συνεδρία, την Τρίτη το πρωί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Εγώ ευχαρίστως θα δεχόμουν την εισήγηση του κ . Μάτση και θέλω να επανα

λάβω πως δεν ξέρω τι συμφέρει σε οποιοδήποτε. Συμφέρει σ' αυτό το Σώμα, 

πιστεύω, αυτή τη στιγμή, λίγα λεπτά πριν πάμε να χαμογελάσουμε ο ένας στον άλλο 

και να του ευχηθούμε καλά Χριστούγεννα, να μην πάμε "αγκαρωμένοι". Γνωρίζουμε 

πολύ καλά την τροπή που πήρε το θέμα. Η θερμή μου παράκληση είναι να διακό

ψουμε τώρα και να μιλήσουν και οι δυο συνάδελφοι στην επόμενη συνεδρία χωρίς 

κανένα ιδιαίτερο πρόβλημα. Μέχρι τώρα νομίζω ότι καλά συζητήσαμε. Να πάμε και 

να χαμογελάσουμε ο ένας στον άλλο, να ξεχάσουμε τη βουλευτική μας ιδιότητα και 

να θυμηθούμε την ανθρώπινή μας ιδιότητα σε μια γιορταστική ατμόσφαιρα. Αυτή 

είναι η παράκλησή μου και συμφωνώ με τον κ. Μάτση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Θα πρέπει να καθοριστεί απόψε από το Σώμα ότι το θέμα θα προηγηθεί της 

άλλης συζήτησης στην ολομέλεια την ερχόμενη Τρίτη. Να μιλήσει ο κ. Χρίστου, να 

μιλήσω κι εγώ και όσοι άλλοι θέλουν. Να καθοριστεί από τώρα και να είναι ξεκά

θαρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επαναλαμβάνω ότι στον κατάλογο υπάρχουν μόνο δύο ομιλητές, ο κ. Χρίστου 

και ο κ. Χρυσοστόμου. Τέθηκε θέμα από εκπροσώπους δύο κομμάτων για τερμα

τισμό της συζήτησης εδώ, ενόψει της γιορταστικής εκδήλωσης που θα έχουμε, και 

νομίζω ότι γι' αυτό θα πρέπει να αποφασίσει το Σώμα. 

Προτείνω όπως διακοπεί η αποψινή συνεδρία και δέχομαι την εισήγηση όπως 

στην προσεχή συνεδρία το θέμα αυτό συζητηθεί με τους δυο ομιλητές που είναι· στον 

κατάλογο. 

Υπάρχει ένσταση να διακοπεί η συνεδρία; 

Ο κ. Μιχαηλίδης. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Καμιά ένσταση, κύριε Πρόεδρε, μόνο θέλω να υπενθυμίσω ότι στην ερχόμενη 

συνεδρία της Βουλής θα μας απασχολήσουν οι Προϋπολογισμοί, γι' αυτό πρέπει να 

αποφασιστεί ότι πριν από τη συζήτηση των Προϋπολογισμών θα γίνει η συζήτηση 

για το ειδικό αυτό θέμα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το πρωί δε θα γίνει συζήτηση των Προϋπολογισμών. Η ημερήσια 

διάταξη το πρωί διαλαμβάνει Νομοθετική Εργασία, επομένως θα βάλουμε και το 

Κεφάλαιο Δ' το πρωί και το απόγευμα θα γίνει η συζήτηση των Προϋπολογισμών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επομένως συμφωνούμε ότι η συνεδρία τερματίζεται εδώ, για να πάμε με άνεση 

να γιορτάσουμε. 

Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Τρίτη, 22 Δεκεμβρίου 1992, 
στις 10.00 το πρωί, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

1) Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

2) Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

3) Ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

4) Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού Καταλόγου 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. (Πρόταση νόμου). 

5) Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 1992. 

6) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως Νόμος του 
1993. 

7) Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 1991. 

8) Ο περί Φορολογίας των Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1992. 

9) Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

10) Ο περί Συντάξεων Καθηγητών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1992. 

11) Ο περί Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
1992. 

12) Ο περί της Χορηγήσεως Ειδικής Αύξησης στη Σύνταξη Ορισμένων 

Συνταξιούχων Κρατικών Υπαλλήλων Νόμος του 1992. 

13) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Κυπριακού οργανισμού 
Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 1992. 

14) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 2) του 1992. 

15) Ο Συμπληρωματικός (Αρ. 1) Νόμος του περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος του 1992. 

16) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 32) του 1992. 

17) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 36) του 1992. 

18) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 37) του 1992. 

19) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 38) του 1992. 

20) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 39) του 1992. 

21) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 40) του 1992. 
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22) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 41) του 1992. 

23) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 42) του 1992. 

24) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 43) του 1992. 

25) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 44) του 1992. 

26) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 46) του 1992. 

27) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 47) του 1992. 

28) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 14) του 1992. 

29) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 15) του 1992. 

30) Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Αναδιάρθρωση Ορισμένων 
Θέσεων και Ρύθμιση Άλλων Επιμέρους Συναφών Θεμάτων) Νόμος του 

1992. 
31) Οι περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοι) Κανονισμοί του 1992. 

32) Οι περί Δημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Ανώτατο Ποσό για την 
Κάλυψη Βασικών Αναγκών) Κανονισμοί του 1992. 

33) Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 1992. 

34) Οι πεΡb Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Αύξηση Συμπληρωματικών Παροχών) 
Κανονισμοί του 1992. 

35) Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Παροχές) Κανονισμοί του 1992. 

36) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Γενικές Διατάξεις και 
Πειθαρχία) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

37) Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων Εξουσιοδοτούσα τη 

Διενέργεια Δαπάνης από Νομικά Πρόσωπα Δημόσιου Δικαίου για το 

Μήνα Ιανουάριο του 1992. 

38) Ο περί Προϋπολογισμού Νόμος του 1993. 

39) Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος του 1993. 

40) Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων 
και Παθόντων) Νόμος του 1993. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ' : 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 

Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών για το θέμα που τιτλοφορείται 'Ή 

αγορά δύο ελικοπτέρων από την Πολωνία το 1989'Ό 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ά. Χρυσο

στόμου). (4.11 .91). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

Κηρύσσω τη λήξη της συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 6.50 μ.μ.) 

1 
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Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

τική σειρά:-

Α γαπίου Γιαννάκης 

Α γγελίδου Κλαίρη 

Αναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δωρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας Κίκης 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσιώτης Λώρης 

Λυσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλα'ίτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Απόφαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Επιλογής για τροποποιήσεις 
στη σύνθεση των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών. 

2) Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 1992" και ψήφιση αυτής σε νόμο. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού 

Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992" και για την 
πρόταση νόμου ''Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 

Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992" και ψήφιση αυτών σε νόμο. 
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4) Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Συνδέσμων Γονέων Νόμος του 
1992" και ψήφιση αυτής σε νόμο. 

5) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992" και ψήφιση αυτού σε νόμο. 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Εφαρμογής της Γενικής Εκτίμησης 
για τους Σκοπούς των περί Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας Κανονισμών 

του 1992 Νόμος του 1992" και ψήφιση αυτού σε νόμο. 

7) Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Προστασίας της Παραλίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1992" και ψήφιση αυτού σε νόμο. 
8) Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

(α) ''Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΣΟΔΑΠ 

Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1992". 
(β) ''Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΕΤΚΟ Λτδ 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1992". 

(γ) ''Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΛΟΕΛ Λτδ 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1992". 

(δ) ''Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Εταιρείας ΚΕΟ Λτδ 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1992". 

(ε) ''Ο περί Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της 

Εταιρείας ΣΟΔΑΠ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1992". 

(στ) ''Ο περί Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της 

Εταιρείας ΕΤΚΟ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1992". 

(ζ) ''Ο περί Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της 

Εταιρείας ΛΟΕΛ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1992". 
(η) ''Ο περί Παράτασης της Εγγύησης της Χρηματοδότησης της 

Εταιρείας ΚΕΟ Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1992" και ψήφιση 

αυτών σε νόμους. 

9) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας 
Κανονισμοί του 1992" και έγκριση αυτών. 

10) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Χορηγημάτων και Απολαβών 
της Εθνικής Φρουράς της Δημοκρατίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1992" οι αγορεύσεις που έγιναν πάνω στο θέμα (Χρ. Σολωμής και Δ. 
Χριστοδουλίδης) και έγκριση αυτών. 

11) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων - Θέση Λειτουργού Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992" η σύντομη αναφορά που έγινε από 
τον Βουλευτή Ε. Ευσταθίου και έγκριση αυτών. 

12) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Υπηρεσιών Εμπορίου και 

Βιομηχανίας - Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού Εμπορίου και Βιομηχανίας, 

Λειτουργού Εμπορίου και Βιομηχανίας Α' και Λειτουργού Εμπορίου Α' 

(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992" και έγκριση αυτών. 

13) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού (Σχέδιον Συντάξεων και Χορηγημάτων εις Υπαλλήλους του 
Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού και Εξαρτωμένους αυτών Όμοιον 
προς το Σχέδιον Συντάξεων της Κυβερνήσεως (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1992" και έγκριση αυτών. 
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14) Έκθεση για τους Κανονισμούς ''Ο περί Κυπριακών Προτύπων και 
Ελέγχου Ποιότητας (Καθορισμένα Πρότυπα Εικοστή Σειρά) 
(Κανονισμοί του 1992" και έγκριση αυτών. 

15) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Διεθνείς Οργανισμοί και Διπλωματικές Αποστολές) (Απαλλαγή) 

Κανονισμοί του 1992" και έγκριση αυτών. 

16) Κατάθεση Νομοσχεδίων, Εγγράφων και Κανονισμών. 

17) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η κατασκευή συστήματος αποχέτευσης και 
όμβριων υδάτων στη Λεμεσό - Το αίτημα των ειδικών αστυφυλάκων που 
υπηρετούν ως φύλακες στην Κεντρική Τράπεζα και στο Τμήμα 

Αρχαιοτήτων να ενταχθούν στη μόνιμη Δύναμη του Αστυνομικού 

Σώματος - Η δημιουργία εργαστηρίου σήμανσης - Οι μελέτες για τα 
ακραία κτίρια του αεροδρομίου Λάρνακας - Η χρησιμοποίηση της 

αγγλικής γλώσσας από το Γενικό Λογιστήριο - Η επαναφορά της 
διδασκαλίας των Αρχαίων Ελληνικών στα Γυμνάσια - Η καταβολή 
μεγάλων ποσών για τη μεταφορά των στρατιωτών, χωρίς να έχει 
διεξαχθεί προηγουμένως οποιοσδήποτε διαγωνισμός). Απαντήσεις 

Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Τα προβλήματα που αντιμετωπίζει 
ο ποταμός Κλημός στον Άγιο Δομέτιο - Το αίτημα της κοινότητας 

Επισκοπής για την κατασκευή δρόμου ο οποίος θα επιτρέπει την 

προσπέλαση προς τις αγροτικές περιoυσί~ς που βρίσκονται κοντά στον 

ποταμό - Η επιδιόρθωση του δρόμου Φοίτης-Αγίου Δημητριανού - Η 
επιδιόρθωση και ασφαλτόστρωση του δρόμου Πέρα Πεδιού-Πλατρών -
Το αίτημα της κοινότητας Κοιλανίου για ευθυγράμμιση και 

ασφαλτόστρωση του δρόμου Συλίκου-Λόφου-Αγίας Μαίρης - Η 

κατασκευή πεζοδρομίων και κόλπων για στάθμευση οχημάτων στη 

Δερύνεια - Η μετακίνηση του εργοστασίου Alamanes Laundries Ltd στο 
Μοναγρούλι - Η δημιουργία παραθαλάσσιου πάρκου στην Αργάκα - Ο 
καθορισμός μειωμένων ασφαλίστρων για οχήματα Land Rover - Οι 

εισαγωγές αρνήσιου κρέατος και η προστασία της ντόπιας παραγωγής -
Η άρδευση περισσότερης γης στα Φοινικάρια - Ο αναδασμός στην 
κοινότητα Ακρωτηρίου - Η κατασκευή νέας υδατοδεξαμενής στο χωριό 
Μοναγρούλι - Το σχέδιο ύδρευσης και άρδευσης στην Νικόκλεια Πάφου). 

18) Οι αγορεύσεις και η συζήτηση που έγιναν (Αρ. Γεωργίου, Ι. Μακρίδης, Σ. 
Χάσικος, Γ. Αγαπίου, Χρ. Πουργουρίδης, Ι. Μάτσης, Δ. Χριστοδουλίδης, 

Ν. Αναστασιάδης, Ν. Πιττοκοπίτης, Α. Χρίστου, Αρ. Χρυσοστόμου, Ντ. 

Μιχαηλίδης, Ρ. Κατσελλή, Ν. Κατσουρίδης και Δ. Χριστόφιας) πάνω στο 

θέμα 'Ή αγορά δύο ελικοπτέρων από την Πολωνία το 1989" (συνέχιση 
της συζήτησης). 

Τιμή: 75σ 

Τυπώθηκε στο ΤυπογραφεΙΟ της Κυπριακής Δημοκρατίας, ΛευκωσΙα. 



" 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 22ας Δεκεμβρίου 1992 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης: 10.37 π.μ.) 

(Αρ.13) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής 

Παρακαλώ το Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αρχίζουμε με τη Νομοθετική Εργασία. Έχουμε περίπου 35 νομοσχέδια τα 

οποία, εκτός από δύο, είναι ομόφωνα. Εισηγούμαι για τα νομοσχέδια που είναι 

ομόφωνα να θεωρούνται οι εκθέσεις αναγνωσθείσες, για να προχωρήσουμε. 'Εχουμε 
και το θέμα των ελικοπτέρων στο Κεφάλαιο Δ', που ενέγραψε ο Βουλευτής κ. Χρυσο

στόμου και υπάρχει δέσμευση να κλείσει κι αυτό το θέμα σήμερα το πρωί. 

Αρχίζουμε με τα υπ' αριθμό 2 και 3 θέματα της ημερήσιας διάταξης, που είναι 
''Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (ΑΡ. 2) 
Νόμος του 1992" και" Ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Δημοκρα
τίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992", για τα οποία υπάρχει κοινή Έκθεση και 
είναι ομόφωνη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, τα επίμαχα θέματα, της εκλογής Μελών της Βουλής, προέ

δρου κ.λπ., μένουν για μετά. Τώρα είναι μόνο τα θέματα που αφορούν διευκολύν

σεις σε τυφλούς και ανάπηρους. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Και μια παράταση για εγγραφή των ενηλικιούμενων ψηφοφόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζετε ότι χρειάζεται να πούμε τώρα αν τα επίμαχα θέματα είναι για μετά; 

Εφόσον είναι ομόφωνα, σημαίνει πως τα επίμαχα δε συζητούνται σήμερα. 

(743) 

/ 
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(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα.) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΑ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ (1) ''Ο ΠΕΡΙ ΕΚΛΟΓΗΣ ΜΕΛΩΝ 

ΤΗΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ 
ΤΟΥ 1992" ΚΑΙ (2) ''Ο ΠΕΡΙ ΕΚΛΟΓΗΣ (ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΠΡΟΕΔΡΟΣ 

ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κίκης Γιάγκου 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών εξέτασε τα πιο πάνω νομοσχέδια 

σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν την 1 η, 8η και 16η Δεκεμβρίου 1992. 
Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρό

σωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

Δημοκρατίας, της Παγκύπριας Οργάνωσης Τυφλών και της Παγκύπριας Οργάνωσης 

Αποκαταστάσεως Αναπήρων (Π.Ο.Α.Α.). Στην πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής 

ήταν επίσης παρών και ο Βουλευτής κ. Γ. Κασουλίδης. 

Σκοπός των δύο νομοσχεδίων είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 

για την εκλογή Βουλευτών και για την εκλογή προέδρου και Αντιπροέδρου της 

Δημοκρατίας, ώστε οι τυφλοί και ανάπηροι εκλογείς να μπορούν να ζητούν τη 

βοήθεια προσώπου της απόλυτης εμπιστοσύνης τους, Ύια να ασκούν το εκλογικό 

τους δικαίωμα, επιπρόσθετα με τη βοήθεια που μπορούν να ζητήσουν από τον προε

δρεύοντα του εκλογικού κέντρου τη παρουσία ενός από τους βοηθούς του. 

Στα πλαίσια της εξέτασης των υπό αναφορά νομοσχεδίων οι εκπρόσωποι της 

Παγκύπριας Οργάνωσης Τυφλών και της Παγκύπριας Οργάνωσης Αποκαταστάσεως 

Αναπήρων εισηγήθηκαν την τροποποίηση των δύο νομοσχεδίων, ώστε να παρα

σχεθεί στους τυφλούς ή ανίκανους εκλογείς η δυνατότητα να ψηφίζουν μόνοι τους, 

αν το επιθυμούν, αφού δηλώσουν ότι μπορούν να το πράξουν. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε σοβαρά υπόψη όσα 

κατατέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμους 

των υπό αναφορά νομοσχεδίων, όπως αυτά έχουν τελικά διαμορφωθεί. 

.. 

• 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: .. 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

πρώτου νομοσχεδίου: ''Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων • 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992". 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των δύο άρθρων; 

• Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρθρα εγκρίνονται . 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

• Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής . Μελών της Βουλής των 

• 

Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του δεύτερου νομοσχεδίου: ''Ο περί 
Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Δημοκρατίας) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1992". 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Εφαρμογή των διατάξεων του περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπρο
σώπων (Τροποποιητικού) Νόμου του 1992. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των δύο άρθρων; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόε
δρος της Δημοκρατίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού Κατα
λόγου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992". Είναι πρόταση νόμου. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η Έκθεση είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

(Η Έκθεση θεωρήθηκε αναγνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΕΓΓΡΑΦΗΣ ΕΚΛΟΓΕΩΝ 

ΚΑΙ ΕΚΛΟΓΙΚΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 
Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κίκης Γιάγκου 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος Θεοδώρου 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από την ίδια, σε συνεδρία της που πραγματοποιή
θηκε στις 17 Δεκεμβρίου 1992. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 
για την εγγραφή εκλογέων και εκλογικού καταλόγου, ώστε να παραταθεί μέχρι τις 
31 Ιανουαρίου 1993 η περίοδος κατά την οποία θα μποροίιν να εγγράφονται στον 
εκλογικό κατάλογο, για να μπορούν να ψηφίζουν στις προσεχείς Προεδρικές • 
εκλογές, όσοι συμπληρώνουν το 210 έτος της ηλικίας τους ή περίοδο διαμονής έξι 
μηνών μέχρι την ημερομηνία αυτή, νοουμένου ότι θα υποβάλουν στον οικείο έπαρχο 
τη σχετική αίτηση για εγγραφή στον εκλογικό κατάλογο μέχρι το τέλος του φετινού 
χρόνου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις της υπό αναφορά πρότασης νόμου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Ειδικές διατάξεις. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των δύο άρθρων; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Εκλογέων και Εκλογικού 
Καταλόγου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι "Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιη
τικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992". 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η Έκθεση είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ 
ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ ΤΟΥ ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ 
ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 
Γιαννάκης Κασουλίδης 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος πρέντζας 

• 



• 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Δεκεμβρίου 
1992. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η παράταση του υφιστάμενου συστή

ματος φορολογίας των ασφαλιστικών εταιρειών για ακόμη δύο χρόνια, με μόνη 

διαφοροποίηση τη μείωση από 3% σε 2% του ποσοστού που πληρώνεται από τις 
ασφαλιστικές εταιρείες ως προκαταβολή φόρου, στις περιπτώσεις όπου ο φόρος που 

καταβλήθηκε πάνω στα κέρδη από εργασίες μακροπρόθεσμων κλάδων των εταιρειών 
αυτών δεν υπερβαίνει το 2% του ακαθάριστου ποσού των ασφαλίστρων. 

Σύμφωνα με την υπό τροποποίηση νομοθεσία, η υφιστάμενη μέθοδος φορολο

γίας των ασφαλιστικών εταιρειών αφέθηκε να ισχύσει για μια πενταετία, από το 

1987 μέχρι το 1991, ιόστε να δοθεί η δυνατότητα επανεξέτασης του όλου θέματος στη 
λήξη της πενταετίας αυτής. Επειδή η μελέτη αυτή δεν έχει ακόμη συμπληρωθεί, 

κρίνεται από το Υπουργείο Οικονομικών σκόπιμο να παρασχεθεί πίστωση χρόνου 

για δύο ακόμη χρόνια χωρίς οποιεσδήποτε άλλες αλλαγές στη μέθοδο αυτή της 

φορολογίας με μόνη τη διαφοροποίηση του ποσοστού προκαταβολής του φόρου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επικροτεί τη 
ζητούμενη παράταση, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 

υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, όπως έχει νομοτεχνικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ίσως δικαιολογημένα, δεν έχουμε μπροστά μάς τις Εκθέσεις. 
Εδώ υπάρχουν διιστάμενες απόψεις και δεν μπορούμε να θυμούμαστε απ' έξω αν 
είναι ομόφωνες οι Εκθέσεις ή όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο Γραμματέας της Βουλής έχει μπροστά του τις Εκθέσεις και είναι υπεύθυνος 
να πει αν είναι ομόφωνες ή όχι. Νομίζω ότι, έστω κι αν δεν έχετε μπροστά σας τις 

Εκθέσεις, εφόσον δεν έχετε αποφασίσει ως κοινοβουλευτικές ομάδες να εγείρετε 

κάποιο σημείο, μπορούμε να προχωρήσουμε με αυτή τη διαδικασία. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 16 του Νόμου 163 του 1987. Άρθρο 3. 

Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Φορολογίας των Υπηρεσιών (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 1992" και καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση, διότι δεν είναι ομόφωνη. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ ΤΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 
1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Δεκεμβρίου 
1992. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου 

Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η παράταση της ισχύος της βασικής 

νομοθεσίας για τη φορολογία υπηρεσιών, η οποία κανονικά εκπνέει στις 31 Δεκεμ
βρίου 1992. 

Υπενθυμίζεται ότι ο περί Φορολογίας Υπηρεσιών Νόμος του 1984 (Νόμος 
Αριθμός 11 του 1984) ψηφίστηκε και τέθηκε σε εφαρμογή το Μάρτιο του 1984. Με 
βάση τις πρόνοιες του νόμου αυτού, σε κάθε υπηρεσία που προσφέρει η Αρχή Τηλε

πικοινωνιών και για την οποία καταβάλλονται τέλη επιβάλλεται φόρος ανάλογα με 

το ύψος του σχετικού λογαριασμού. 

Στις 9 Ιουλίου 1992 η Βουλή των Αντιπροσώπων ψήφισε τον Ακυρωτικό του 
περί Φορολογίας Υπηρεσιών Νόμου Νόμο του 1992, ο οποίος, αφού αναπέμφθηκε 
στη Βουλή, αποφασίστηκε τελικά να παραμείνει σε ισχύ μέχρι το τέλος του τρέχο

ντος έτους αλλά με μειωμένους φορολογικούς συντελεστές. Με το νομοσχέδιο που 

υποβλήθηκε τώρα από την κυβέρνηση στην ουσία ο εν λόγω φόρος επαναφέρεται 

χωρίς χρονικά περιθώρια εκπνοής του και με μειωμένους συντελεστές, ώστε να 

εξασφαλιστεί ένα μέρος των κρατικών εσόδων που διαφορετικά θα απολεσθεί . 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνο

ντας υπόψη τους λόγους για τους οποίους προτείνεται η συνέχιση της ισχύος της εν 

λόγω φορολογίας, εξακολουθεί στην πλειοψηφία της να πιστεύει ότι από τη στιγμή 

, 
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που τέθηκε σε ισχύ η νομοθεσία για το φόρο προστιθέμενης αξίας δεν εδικαιολο

γείτο η παράταση της ισχύος του προαναφερθέντος ειδικού φόρου. Γι' αυτό και η 

Επιτροπή κατά πλειοψηφία εισηγείται στη Βουλή την απόρριψη του υπό αναφορά 

νομοσχεδίου . 

Το Μέλος της Επιτροπής-Βουλευτής του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνά
μεις κ. Κίκης Καζαμίας, διαφωνώντας με την πιο πάνω θέση της πλειοψηφίας, 

υποστήριξε την παράταση της ισχύος της πιο πάνω φορολογίας αλλά με περαιτέρω 
ουσιαστική μείωση των φορολογικών συντελεστών. 

Ο εκ των Μελών της Επιτροπής-Βουλευτής κ. Ρένος Πρέντζας δήλωσε ότι θα 
υποβάλει τις θέσεις της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Σοσιαλιστικού Κόμματος 

ΕΔΕΚ κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εισηγούμαι, εφόσον η κάθε πλευρά εκτός από την ΕΔΕΚ είναι τοποθετημένη 

στην Έκθεση, να γίνουν κάποιες σύντομες τοποθετήσεις από τη θέση σας, για να 

προχωρήσουμε με γρήγορο ρυθμό και χωρίς να είναι σε βάρος της ουσίας. Διαφορε

τικά να θεωρηθεί ότι οι θέσεις των κομμάτων περιέχονται στην Έκθεση. 

Αν θέλει ο κ. Πρέντζας να εκφράσει τη θέση του Σ.Κ. ΕΔΕΚ, σε συντομία 

παρακαλώ. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Καζαμίας έχει να υποβάλει τροπο

ποιητική πρόταση και ως εκ τούτου εισηγούμαι να προηγηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεκτή η απόφασή σας να μιλήσουμε από τη θέση μας. 

Αυτή η νομοθεσία θέλουμε να υπενθυμίσουμε ότι ισχύει από το 1984. Προβλή
θηκε ο ισχυρισμός, κατά τη συζήτηση στην Επιτροπή Οικονομικών, ότι υπήρξε μια 

προδέσμευση των κομμάτων κατά τη συζήτηση της φορολογικής μεταρρύθμισης πριν 

από δύο χρόνια. Ψάξαμε στα πρακτικά της κοινοβουλευτικής ομάδας, αλλά και του 

κόμματός μας και δε βρήκαμε καμιά δέσμευση από δικής μας πλευράς. 

Υπενθυμίζοντας πως με αυτή τη φορολογία η κυβέρνηση εισέπραξε το ποσό 

των ί:9 εκατομμυρίων περίπου, από στοιχεία που μας δόθηκαν για το 1991, δε 
θεωρούμε πως είναι σωστό, με την εισαγωγή του Φ.Π.Α., που είναι της τάξης του 5% 
και από τον οποίο το κράτος εισπράττει μόνο γύρω στα ί:2 εκατομμύρια, να απαλ

λάξουμε από αυτή τη φορολογία και μια σειρά άλλων φορολογουμένων, στους 

οποίους θα αναφερθούμε πιο κάτω. 

Οι συντελεστές φορολογίας ήταν για λογαριασμούς τηλεφώνων από ί:5 μέχρι 

ί:1Ο 5%, από ί:1Ο μέχρι ΠΟ 10% και από ΠΟ και άνω 20%. Με το 5% του Φ.Π.Α. 
είναι πάρα πολύ άδικο, κατά την άποψη της δικής μας ομάδας, να στερήσουμε από . 

το κράτος επιπλέον εισοδήματα της τάξης των ί:7 εκατομμυρίων, τα οποία προέρχο

νται κυρίως από τις μεγάλες εταιρείες, από τις ξένες εταιρείες και από τους μεγά

λους οικονομικούς οργανισμούς του τόπου. 

Με αυτό το σκεπτικό υποβάλλουμε τη συγκεκριμένη τροποποίηση, να διευ

ρυνθεί δηλαδή η τάξη των συνδρομητών που δε θα καταβάλλουν τέλος και το μίνι

μουμ των ί:1Ο να γίνει ΠΟ. Με αυτό τον τρόπο προσθέτουμε στις εκατόν είκοσι 

χιλιάδες μη φορολογούμενους συνδρομητές της Αρχής Τηλεπικοινωνιών άλλες 
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εκατόν πέντε χιλιάδες κι έτσι καλύπτουμε, κατά την άποψή μας, το κάθε απλό νοικο

κυριό, αλλά και τους μικρούς επιχειρηματίες, αυτοεργοδοτούμενους και καταστημα

τάρχες, οι οποίοι κατά τεκμήριο έχουν λογαριασμό τηλεφώνου κάτω των ί30. 

Ταυτόχρονα δεν απαλλάσσουμε από αυτή τη φορολογία τις μεγάλες οικονομικές 

μονάδες και τις ξένες υπεράκτιες εταιρείες. 

Πιστεύουμε ότι με τον τρόπο αυτό γίνεται πιο σωστός καταμερισμός της φορο

λογίας και τον θεωρούμε έναν από τους δικαιότερους τρόπους φορολογίας του 

κυπριακού κοινού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ να καταθέσετε γραπτώς την τροπολογία. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Την τροπολογία μας την έχουμε καταθέσει στην Επιτροπή. Δεν είπαμε ότι θα 

την καταθέσουμε στην ολομέλεια. Αν χρειάζεται όμως, μπορώ να την επαναλάβω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο Δημοκρατικός Συναγερμός ακόμα και την προηγούμενη 

φορά που αναφέρθηκε αυτό το θέμα ήταν υπέρ της κατάργησης αυτής της φορολο

γίας. Υπήρχε συμφωνία όλων των πλευρών στην προηγούμενη Βουλή ότι με την 

έναρξη της ισχύος του Φ.Π.Α. στην πράξη αυτή η φορολογία, όπως και η φορολογία 

της έκτακτης εισφοράς θα τερματίζονταν. 

Όταν το είδαμε ως ολομέλεια σε προηγούμενη συνεδρία της Βουλής, η θέση 

μας ήταν να τερματισθεί με βάση τη συμφωνία που είχαμε κάμει. Όμως είχε γίνει 

μια εισήγηση από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Δημοκρατικού Κόμματος 

ότι πιθανό να μην είναι σωστό στο μέσο του χρόνου να τερματίζουμε φορολογία και 

δεχθήκαμε να παραταθεί αυτή η φορολογία μέχρι το τέλος του χρόνου, έτσι ώστε 

προγραμματίζοντας τους ΠρσUπολογισμούς του 1993 να έχει υπόψη της η κυβέρ
νηση ότι αυτή η φορολογία πιθανό να μην υπάρχει. 

Η θέση μας παραμένει η ίδια και θα ταχθούμε εναντίον της συνέχισης της 

ισχύος της φορολογίας πάνω στις υπηρεσίες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αναφέρθηκε ότι όλες οι πλευρές συμφώνησαν πως με την 

εφαρμογή του Φόρου Προστιθέμενης Αξίας αυτός ο φόρος των τηλεφώνων που 

συζητούμε σήμερα, όπως επίσης και η έκτακτη εισφορά θα καταργούνταν. 

Εμείς ουδέποτε δώσαμε τη συγκατάθεσή μας, γιατί θεωρούσαμε ότι οι δυο 

αυτές φορολογίες επιβάρυναν τα μεγάλα εισοδήματα και έτσι κατά κάποιο τρόπο 

συνέβαλλαν στη δικαιότερη κατανομή των βαρών σ' αυτό τον τόπο. 

Ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά το θέμα που συζητούμε σήμερα, και όπως διαφορο

ποιείται με την τροποποίηση του κ. συναδέλφου, επιβαρύνονται κατά κύριο λόγο οι 

υπεράκτιες εταιρείες. Κι εκείνο που έχω να αναφέρω, πέραν των αριθμών που 
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έχουν κατατεθεί σ' αυτή τη Βουλή για το πόσο επιβαρύνονται οι υπεράκτιες εται

ρείες, νομίζω γύρω στα f2 ή ί3 εκατομμύρια, είναι πως αυτές οι εταιρείες πληρώ
νουν φόρο μόνο 4%. Πραγματικά αισθάνομαι ντροπή, όταν διαβάζω στο διεθνή 
τύπο αναφορές για την κυπριακή νομοθεσία γύρω από τις υπεράκτιες εταιρείες και 

αναφέρεται η φορολογία που επιβάλλεται σ' αυτές τις εταιρείες με θαυμαστικό. 

Ακόμα και από χώρες και από τόπους που επωφελούνται από αυτή τη νομοθεσία. 

Όταν λοιπόν υπάρχει αυτή η δωρεά, δε βλέπω γιατί πρέπει να κάνουμε 

πρόσθετη δωρεά και να τους χαρίσουμε κι αυτή την υπόθεση της φορολογίας των 

υπηρεσιών που απολαμβάνουν στην Κύπρο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρώτα θέλω να πω ότι η εισήγηση για την κατάργηση της 

φορολογίας δε γίνεται για τις υπεράκτιες εταιρείες και γι' αυτό δε νομίζω ότι είναι 

θέμα προς συζήτηση, γιατί διαφωνώ με τις απόψεις που έχει εκφράσει ο συνάδελφος 

κ. Χατζηδημητρίου. Το θέμα δεν είναι ότι έχουν οικονομικά πλεονεκτήματα εδώ 

και αφού έχουν τόσα πολλά, γιατί να μην πληρώσουν και λίγα. Το θέμα που 

γεννάται είναι αν θα φύγουν, αν δεν τα έχουν. Και είναι εμείς που τις θέλουμε. δεν 

είνάι εκείνες που έχουν ανάγκη την Κύπρο. 

Όσον αφορά τώρα τα τέλη για τα οποία συζητούμε, εμείς ομολογούμε ότι η 

πρόταση που έχει υποβάλει ο κ. Καζαμίας δεν είναι παράλογη, δεν είναι κάτι που δε 

θα μπορούσαμε να δεχθούμε. Όμως μας έχουν πληροφορήσει οι συνάδελφοι που 

ήταν στην τότε Βουλή -μερικοί από μας δεν ήταν τότε- ότι αυτή η πρόταση είναι 

απότοκο συμφωνίας που είχε γίνει κατά την εισαγωγή του Φόρου Προστιθέμενης 

Αξίας. 

Επομένως, θα υποστηρίξουμε τις απόψεις του Δημοκρατικού Συναγερμού, 

επαναλαμβάνω όχι γιατί βρίσκουμε παράλογη την εισήγηση του κ. Καζαμία, αλλά 

γιατί είναι μέρος συμφωνίας που, όπως μας διαβεβαιώνουν, είχε γίνει με την κυβέρ

νηση, όταν για πρώτη φορά συζητήθηκε το θέμα του Φόρου Προστιθέμενης Αξίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω ότι οι απόψεις όλων των πλευρών έχουν γίνει αρκούντως κατανοητές, 

γι' αυτό να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία. Θα τεθεί πρώτα προς ψήφιση η τροπο
ποίηση. 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή εδώ έχει γίνει λόγος για συμφωνία, εμείς, αν είχαμε 

συμφωνία, θα την τηρούσαμε. Λέμε όμως και δηλώνουμε ότι, στο βαθμό που είμαστε 

ενήμεροι από την απελθούσα κοινοβουλευτική μας ομάδα, εμείς δεν είμαστε γνώστες 

ούτε δεσμευμένοι με οποιαδήποτε τέτοια συμφωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 
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Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

'Κύριε Πρόεδρε, θέλω να διευκρινίσω ένα πράγμα. Μπορεί το ΑΚΕΛ και η 

ΕΔΕΚ τότε να ήθελαν να συνεχιστεί αυτή η φορολογία, όπως και η έκτακτη εισφορά. 

Όμως ποια ήταν η συμφωνία; Δεν αφορούσε αυτές τις δύο φορολογίες. Ήταν γενική 

τροποποίηση του φορολογικού συστήματος κι έγινε μια ανταλλαγή θέσεων και είχε 

συμφωνηθεί, μπορεί να μην το ήθελαν, αλλά το δέχθηκαν, διότι κάναμε εμείς παρα

χωρήσεις σε άλλα θέματα και είχε συμφωνηθεί αυτές οι δύο φορολογίες να καταργη

θούν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ήταν πακέτο, όταν συζητείτο το θέμα του Φόρου Προστιθέμενης Αξίας. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Αυtό ήταν. Μπορεί και τότε τα κόμματα αυτά να ήθελαν να μείνει αυτή η 
φορολογία, αλλά ήταν γενική συμφωνία στην Επιτροπή Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω ότι εξαντλήθηκε το θέμα, κύριε Ιεροδιακόνου. Παρακαλώ τον κ. Καζαμία 

να διαβάσει ακόμα μια φορά την τροποποίησή του. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Η τροποποίησή μας, κύριε Πρόεδρε, είναι η εξής: Για μηνιαίους λογαριασμούς 

τηλεφώνου ύψους μέχρι ΒΟ κανένα επιπρόσθετο τέλος. Για λογαριασμούς τηλε

φώνου από ΒΟ μέχρι Ε60 τέλος 10% και για λογαριασμούς τηλεφώνου από Ε60 και 
άνω τέλος 15%. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
\ \ Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροποποίησης που υποβλήθηκε από το ΑΚΕΛ-

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η τροπολογία απορρίπτεται. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 3 του τροποποιητικού Νόμου 77(1)/92. Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Επειδή αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων, 
θέτω σε ψηφοφορία το νομοσχέδιο, για το οποίο υπάρχει εισήγηση από το Δημοκρα
τικό Συναγερμό να απορριφθεί. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 21 ψήφους εναντίον, καμιά ψήφο υπέρ και 19 αποχές, το νομοσχέδιο απορ
ρίπτεται. 

Για τα επόμενα τρία θέματα υπάρχει κοινή Έκθεση. Τα θέματα είναι: ''Ο περί 

Συντάξεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992", ''Ο περί Συντάξεων Καθη
γητών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992" και ''Ο περί Στοιχειώδους Εκπαι
δεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992'Ό 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είναι ομόφωνη η Έκθεση, κύριε Πρόεδρε. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΡΟΥ

ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 1. ''Ο ΠΕΡΙ 

ΣΥΝΤΑΞΕΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (Αρ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992", 2. ''Ο ΠΕΡΙ 

ΣΥΝΤΑΞΕΩΝ ΚΑΘΗΓΗΤΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (Αρ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 
ΚΑΙ 3. ''Ο ΠΕΡΙ ΣΤΟΙΧΕΙΩΔΟΥΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) 

(Αρ. 3) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 

πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Δεκεμβρίου 1992. 
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Σκοπός και των τριών υπό συζήτηση νομοσχεδίων που προτείνονται είναι η 

τροποποίηση των αντίστοιχων βασικών νομοθεσιών που αφορούν τις συντάξεις 
δημόσιων υπαλλήλων, καθηγητών και δασκάλων, για να ρυθμιστεί πλήρως και 

αποτελεσματικά το θέμα της υπηρεσίας των δημόσιων υπαλλήλων που μεταπηδούν 

στον ημικρατικό τομέα και αντίστροφα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετώ

ντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις και των τριών υπό συζήτηση νομοσχεδιών, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

πρώτου νομοσχεδίου, που είναι ''Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 1992". 
ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Αντικατάσταση του άρθρου 7Β του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 
Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 7ΒΒ. 

Άρθρο 3. . 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 7Δ. Άρθρο 4. 

Τροποποίηση του εδαφίου (2) του άρθρου 8 του βασικού νόμου. Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη αναγνωση του δεύτερου νομοσχεδίου, που είναι 

"Ο περί Συντάξεων Καθηγητών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Αντικατάσταση του άρθρου 8Β του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 8ΒΒ. 

Άρθρο 3. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 8Δ. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

• 



• 

• 
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ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συντάξεων Καθηγητών (Τροποποιη
τικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του τρίτου νομοσχεδίου, που είναι 
''Ο περί Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992". 
ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Αντικατάσταση του άρθρου 51Β του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 51ΒΒ. 
Άρθρο 3. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 51Δ. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 12, που 
είναι "Ο περί της Χορηγήσεως Ειδικής Αύξησης στη Σύνταξη Ορισμένων Συντα

ξιούχων Κρατικών Υπαλλήλων Νόμος του 1992". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η Έκθεση είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΡΟΥ

ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΤΗΣ ΧΟΡΗΓΗΣΕΩΣ ΕΙΔΙΚΗΣ Α ΥΞΗΣΗΣ ΣΤΗ ΣΥΝΤ ΑΞΗ ΟΡΙΣΜΕΝΩΝ 

ΣΥΝΤΑΞΙΟΥΧΩΝ ΚΡΑΤΙΚΩΝ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Δεκεμβρίου 
1992. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η αναπροσαρμογή ή/και αύξηση των 

συντάξεων εκείνων των κρατικών υπαλλήλων που αφυπηρέτησαν πριν από την 

1η Ιανουαρίου 1981, ώστε να καλυφθεί η διαφορά που υπάρχει στις συντάξεις των 
συνταξιούχων αυτών και των συνταξ~oύχων που αφυπηρέτησαν μετά την 1 η Ιανουα-

, ι 

ρίου 1981 λόγω των γενικών αυξήσεων μισθών που ακολούθησαν. Το ύψος της 
προτεινόμενης ειδικής αύξησης στις συντάξεις αυτές διαφέρει ανάλογα με το χρόνο 

αφυπηρέτησης κάθε συνταξιούχου και χορηγείται κάτά στάδια. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τις προτεινόμενες ειδικές αυξήσεις στις συντάξεις, γι' αυτό και ομόφωνα ειση

γείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Προϋποθέσεις προς χορήγηση ειδικής αύξησης. Άρθρο 3. 

Η ειδική αύξηση αναπόσπαστο μέρος της συντάξεως. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί της Χορηγήσεως Ειδικής Αύξησης 

στη Σύνταξη Ορισμένων Συνταξιούχων Κρατικών Υπαλλήλων Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στα επόμενα θέματα στην ημερήσια διάταξη, τα υπ' αριθμό 13 και 
14, που είναι 'Ό περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανι
σμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 1992" και 'Ό περί Συμπληρωματικού προϋπο
λογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 2) του 1992", για τα 
οποία υπάρχει κοινή Έκθεση. 

• 

• 



• 

• 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η Έκθεση είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΡΟΥ

ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 1. ''Ο ΠΕΡΙ 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΚΥΠΡIΑΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙ

ΣΜΟΥ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 1) ΤΟΥ 1992" ΚΑΙ 2. ''Ο ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩ
ΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΑΘΛΗΤΙ

ΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 2) ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 

πιο πάνω νομοσχέδια σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Δεκεμβρίου 
1992. 

Σκοπός του πρώτου νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού ποσού ±:15.000 και η διάθεσή του 

για την κάλυψη της δαπάνης λειτουργίας των προγραμμάτων 'Άθλητισμός Για 

Όλους" και "Παιδί και Κολύμπι" στην ύπαιθρο. Από τα δικαιώματα της συμμετοχής 

στα πιο πάνω προγράμματα του ΚΟΑ αναμένεται να προκύψουν έσQδα ύψους 

±:15.000. 

Σκοπός του δεύτερου νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 

ταμείο του ΚΟΑ ποσού ί5.800 και η διάθεσή του για την κάλυψη της δαπάνης 

λειτουργίας του κοινοτικού κέντρου Λάρνακας. 

Η αίθουσα αθλοπαιδιών του κοινοτικού κέντρου Λάρνακας χρησιμοποιείται 

από τα σωματεία της Λάρνακας και από εκτοπισθέντα σωματεία της Αμμοχώστου 

για τη διεξαγωγή πρωταθλημάτων και προπονήσεων. Τέλος, το κολυμβητήριο του 

κέντρου χρησιμοποιείται από τους ναυτικούς ομίλους Λάρνακας και Αμμοχώστου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επικροτεί 

τους σκοπούς διάθεσης και των δυο συμπληρωματικών πιστώσεων, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση των υπό συζήτηση νομοσχεδίων σε 

νόμους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του πρώτου νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
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Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 

ποσού :Ε15.000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Συμπλήρωμα. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε τώρα στην ψήφιση του δεύτερου νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 

ποσού :Ε5.800 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Συμπλήρωμα. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 2) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 16, που 
είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 32) του 1992". Η 
Έκθεση δεν είναι ομόφωνη και παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευ

τικής Επιτροπής να την καταθέσει στο Σώμα. 

• 

• 

• 

.. 
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Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 32) ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Δεκεμβρίου 
1992. Στη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκε και εξέφρασε τις απόψεις του εκπρό

σωπος του Υπουργείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ί21.450 και η διάθεσή του για 

την κάλυψη των ολικών δαπανών λειτουργίας των Γραφείων Ενδοκυπριακών Συνο

μιλιών και Μελετών του Κυπριακού μέσα στο 1992. 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων κατά τη συζήτηση του Τακτικού Προϋπολογι

σμού του 1992 μείωσε από ί80.000 σε ί50.000 το κονδύλι που περιλαμβανόταν 
σ' αυτόν για τα έξοδα των εν λόγω γραφείων, ζητώντας ταυτόχρονα από τους αρμο

δίους, αφού προβληματιστούν για την αποτελεσματικότητα των γραφείων αυτών, να 

επανέλθουν στη Βουλή με συγκεκριμένο πρόγραμμα δράσης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού μελέ

τησε τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της, έχει κατά πλειοψηφία καταλήξει 

στην απόφαση να εισηγηθεί στο παρόν στάδιο την έγκριση των απολύτως αναγκαίων 

λειτουργικών εξόδων των εν λόγω γραφείων, που ανέρχονται στο ποσό των ί11.375. 

Ταυτόχρονα η πλειοψηφία της Επιτροπής καλεί την Εκτελεστική Εξουσία να μελε-

τήσει εξ υπαρχής το θεσμό αυτό με βάση και την πείρα που έχει μέχρι τώρα 

αποκτηθεί και να επανέλθει με πλήρη και ολοκληρωμένη πρόταση. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, διαφωνώντας με την πιο πάνω θέση της πλειοψηφίας της 

Επιτροπής, δήλωσαν ότι θα υποστηρίξουν στο σύνολό της τη συμπληρωματική 

πίστωση που ζητείται. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, διαμορφώ-

νοντας ανάλογα το πιο πάνω νομοσχέδιο, εισηγείται κατά πλειοψηφία στη Βουλή 

την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να αντιληφθώ ότι οι θέσεις των κομμάτων βρίσκονται στην Έκθεση και δε 

χρειάζονται ομιλίες; 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Όχι. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν θα γίνουν ομιλίες, να είναι σύντομες παρακαλώ. Από τη θέση σας, όπως 

έχουμε καθιερώσει για σήμερα τουλάχιστον. 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, σεβαστός ο χρόνος όλων μας, αλλά επειδή τέθηκε προηγου

μένως σαν το κύριο επιχείρημα των συναδέλφων του Δημοκρατικού Συναγερμού και 

του Δημοκρατικού Κόμματος το ότι είχε γίνει συμφωνία με την κυβέρνηση και 

ήθελαν να την τηρήσουν τη συμφωνία, θα ήθελα να υπενθυμίσω τώρα με τη σειρά 

μου πως κατά την εξέταση των προϋπολογισμών του προηγούμενου χρόνου υπήρχε 

πρόταση για έγκριση κονδυλίου ί80.000 για το συγκεκριμένο θέμα της διατήρησης 

και λειτουργίας του Γραφείου Μελετών για το Κυπριακό και το κονδύλι είχε 

μειωθεί από ί80.000 σε ί50.000. Η μείωση αυτή συνοδευόταν από την παρατήρηση 

ότι η Επιτροπή εισηγείται κατά πλειοψηφία μερική αποκοπή του σχετίκού κονδυ

λίου, για να επανέλθουν οι αρμόδιοι και να παρουσιάσουν στη Βουλή συγκροτημένο 

πρόγραμμα δράσης. Αυτή ήταν η απόφαση κατά την εξέταση των προηγούμενων 

προϋπολογισμών. 

Πρέπει να πούμε ότι, έστω και κάπως αργοπορημένα, έχουν κατατεθεί στην 

Επιτροπή κάποια συγκεκριμένα στοιχεία και θα ήθελα να μου επιτρέψετε να ασχο

ληθώ κάπως με αυτά τα στοιχεία. Παρενθετικά να υπενθυμίσω ότι ο συμπληρωμα

τικός προϋπολογισμός ζητά την έγκριση κονδυλίου ύψους Ω1.450 σαν συμπληρω

ματικό των ί50.000 που εγκρίθηκε πέρσι. Το συνολικό ποσό των ί70.000 είναι κατά 

ίlΟ.000 χαμηλότερο από εκείνο που είχε εγκριθεί πέρσι στους προϋπολογισμούς. 

Πρέπει να πούμε, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτό το Γραφείο ενήργησε βασικά, όπως 

έχει κατατεθεί στην Επιτροπή, ως ένα συντονιστικό σώμα. Περισυνέλεξε οποιεσδή

ποτε μελέτες γίνονταν για όλες τις πτυχές που αφορούν την πολιτική κατάσταση 

στην Κύπρο, στην Τουρκία, τις εξελίξεις στα κατεχόμενα, τον εποικισμό, τις σχέσεις 

Κύπρου - ΕΟΚ, τα ομοσπονδιακά συστήματα και άλλα θέματα που εγείρονται στις 
συνομιλίες με την άλλη πλευρά. Επίσης σ' αυτές περιλαμβάνονται και εμπιστευτικές 

μελέτες της συνταγματολόγου με την οποία προέβη σε συμφωνία η κυπριακή κυβέρ

νηση για βοήθεια της δικής μας πλευράς στις συνομιλίες. Οι μελέτες του Γραφείου 

δε δημοσιεύτηκαν, όμως η μη δημοσίευση αυτών των μελετών του Γραφείου γίνεται 

YLr ευνόητους λόγους. 
Έγιναν δεκαεπτά συνολικά μελέτες από αυτό το Γραφείο l'aL από το ποσό των 

ί70.000 που προτείνεται να εγκριθεί πέρα από το μισό ποσό είναι η αντιμισθία της 

συνταγματολόγου. Η αντιμισθία αυτή, πρέπει να πούμε, είναι πολύ ευνο'ίκή, 

συγκρινόμενη με τη μισθοδοσία την οποία ζητούν συνταγματολόγοι του κύρους της 

συγκεκριμένης συνεργάτιδας της κυπριακής κυβέρνησης. Μεταξύ των μελετών που 

έχουν ετοιμαστεί και συντονιστεί από αυτό το Γραφείο, είναι και η γνωστή έκθεση 

που ξεκίνησε από τη δική μας πλευρά και η οποία ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ελπίζω, κύριε Καζαμία, με τα στοιχεία -θα σας αφήσω να προχωρήσετε- που 

δίνετε να μην ανοίξει συζήτηση στο Σώμα κατά πόσο έχουμε σωστές συνταγματικές 

γνωματεύσεις ή όχι, διότι, αν ανοίξει αυτό το παράθυρο, δεν τελειώνουμε ούτε ως 

αύριο. 

, 

• 
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Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Έχω την εντύπωση, κύριε Πρόεδρε, ότι εγώ δεν άνοιξα τέτοιο παράθυρο. Αν 

θέλει άλλος συνάδελφος να το ανοίξει ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν το λέω για σας, αλλά θέλω κάπου να το προλάβω αυτό το πράγμα, διότι 

βλέπω τον κίνδυνο. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι η παρατήρηση ισχύει για πιθανή προσπάθεια ανοίγματος 

του παραθύρου. 

Επανέρχομαι και λέω ότι μεταξύ αυτών των μελετών είναι και μελέτες οι 

οποίες τίθενται υπόψη και της Βουλής των Αντιπροσώπων. Και αντιλαμβάνομαι 

ότι προσφιλής συνάδελφος χρησιμοποίησε κάποια τουλάχιστον από αυτές τις 

μελέτες, για να πάρουμε και τη γνωστή γνωμάτευση Cuco για το θέμα του εποικι
σμού. Ο κ. Μάτσης σίγουρα είναι καλύτερος γνώστης αυτής της κατάστασης και 

κατά πόσο υπάρχει ωφέλεια ή όχι. 

Έτσι, κύριε Πρόεδρε, ως θέμα αρχής, αλλά και για να μην αθετήσουμε την 

υπόσχεση που δώσαμε πέρσι προς την Εκτελεστική Εξουσία, εμείς εισηγούμαστε την 

ψήφιση ολόκληρου του συμπληρωματικού προϋπολογισμού, όπως προτείνεται με το 

συμπληρωματικό ποσό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Απλώς προς αποφυγή παρεξηγήσεων, θέλω να υποδείξω ότι δεν απορρίπτο

νται τα υπόλοιπα κονδύλια. Η Επιτροπή ζητά περισσότερα στοιχεία, για να δοθεί 

μια πιο πλήρης και ολοκληρωμένη πρόταση. Κατά συνέπεια το ποσό αυτό δεν είναι 

το τελειωτικό. Είναι το τελειωτικό για το παρόν στάδιο. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Θέλω να αναφερθώ σε δύο σημεία από όσα έχει πει ο κ. Καζαμίας. Ο προϋπο

λογισμός ήρθε για ;(80.000. Είναι με δική μου παρατήρηση, λόγω της ποιότητας της 

εργασίας αυτής της υπηρεσίας, που αποκόπηκαν από τη Βουλή οι ±:30.000 και μειώ
θηκε το ποσό σε ;(50.000. Ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός ουσιαστικά έρχεται 
να ανατρέψει την απόφαση της Επιτροπής να περικόψει το ποσό σε ;(50.000. 

Για να αντιληφθεί η Βουλή τι είχε αποφασίσει η Επιτροπή, η Έκθεση τότε 

έλεγε: "Παρόλο που η Επιτροπή επιδοκιμάζει πλήρως τη χρησιμότητα αυτού του 

θεσμού, εντούτοις ο τρόπος που έχει ως τώρα λειτουργήσει δημιουργεί αμφιβολίες ή 

και ερωτηματικά για την αποτελεσματικότητά του. Η Επιτροπή εισηγείται κατά 

πλειοψηφία μερική περικοπή του σχετικού κονδυλίου, για να προβληματιστούν οι 

αρμόδιοι και να επανέλθουν στη Βουλή με συγκροτημένο πρόγραμμα δράσης". Αυτό 

δε σημαίνει ότι, όταν φέρουν το πρόγραμμα δράσης, θα πάρουν και τα υπόλοιπα. 

• Για να πάρουν έστω και τις ;(50.000, έπρεπε να φέρουν το πρόγραμμα δράσης. 

Δε θα αναφερθώ στην προσφορά της συνταγματολόγου ή των συνταγματο

λόγων. Αναφέρομαι όμως στις μελέτες. Δεν ξέρω αν έχουν κυκλοφορήσει, όπως έχει 

πει ο συνάδελφος. Εγώ όμως έχω πάρει επτά από αυτές τις μελέτες. Σας διαβεβαιώ 

ότι και οι επτά είναι εντελώς άχρηστες. Είναι ένα συνονθύλευμα διάφορων δημοσιε

υμάτων, διάφορων αποσπασμάτων από περιοδικά, χωρίς ουσιαστικά να έχουν 
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αφετηρία ή άμεση σχέση με τις εξελίξεις του Κυπριακού. Δε θα πω πολλά παραδείγ

ματα. Αρκεί να αναφερθώ σε μια πολυσέλιδη μελέτη για την εξέλιξη των τουρκικών 

κομμάτων της Τουρκίας. Δεν ξέρω πόσες χιλιάδες λίρες πρέπει να έχει στοιχίσει. 
Αυτό όμως αποτελεί απλή αντιγραφή από τα προγράμματα των κομμάτων που 

λειτουργούν στην Τουρκία. Ούτε σχέση έχουν με το Κυπριακό ούτε ο συντάξας 

αυτή τη μελέτη μπήκε τουλάχιστο στον κόπο να μας πει ότι η άλφα ή η βήτα ή η άλλη 
τοποθέτηση του ενός ή του άλλου κόμματος είναι δυνατό να επηρεάσει την πολιτική 

θέση της Τουρκίας ή ότι πρέπει να γίνει από μας αντικείμενο κάποιας μελέτης. 

Δε θέλω να πω παραπάνω για τις άλλες μελέτες πρώτο για να μη θιγούν οι 
συγγράψαντες και δεύτερο γιατί όντως ο τρόπος που τις συντάσσουν μπορεί να 
δημιουργήσει ζημιά, αν δημοσιοποιηθούν αυτά τα επιπόλαια και αβάσιμα τα οποία 
γράφουν. 

Θέλω να τελειώσω λέγοντας ότι εγώ θα ήθελα να δω ένα Γραφείο Μελετών για 

το Κυπριακό πολυμελές, που να αποτελεί τον πόλο προσέλκυσης όλων των ικανών 
να προσφέρουν μελέτες και όχι τον τόπο αγρανάπαυσης αυτών που δεν έχουν άλλη 

εργασία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, τα στοιχεία τα οποία έχουμε ζητήσει ως Επιτροπή Οικονο

μικών κατατέθηκαν πολύ πρόσφατα και η Επιτροπή δεν μπορούσε να αφιερώσει 
συνεδρία στη μελέτη αυτών των στοιχείων. Πέρσι είχαμε αποκόψει από τις i80.000 
τις i30.000 και τις κάναμε i50.000. Όταν μελετούσαμε τώρα τους προϋπολογι
σμούς, αφήσαμε μικρό ποσό μέσα στους προϋπολογισμούς και η Επιτροπή έχει 

πρόθεση να καλέσει τους αρμόδιους και να ζητήσει περισσότερες πληροφορίες. 

Στην Έκθεσή μας δεν εισηγούμαστε ούτε κατάργηση ούτε οτιδήποτε άλλο 

αυτού του θεσμού. Εξ ου και λέμε ότι "η Επιτροπή εισηγείται στο παρόν στάδιο ... ". 
Άρα πρόθεσή μας είναι να μελετήσουμε περισσότερο αυτό το θεσμό. Αλλά εκείνο το 

οποίο φαίνεται -δεν είναι τυχαίο που κάνουμε περικοπές- είναι ότι, ενώ αυτός ο 

θεσμός έδωσε την εντύπωση ότι θα ξεκινούσε με κάποια σοβαρότητα, ούτε επανδρω

μένος σωστά είναι ούτε λειτουργεί σωστά. 

Αναφέρθηκε ο κ. Παπαδόπουλος στο περιεχόμενο των μελετών, τις οποίες εγώ 

δεν τις έχω υπόψη μου. Όμως, γενικά κάτι δε φαίνεται εντάξει με αυτό το θεσμό. 

Το τι θέλουμε είναι να έρθουν να μας πουν αν θα αναβαθμίσουν αυτό το θεσμό, 

ώστε να διαδραματίσει πράγματι το ρόλο τον οποίο αρχικά μας είπαν ότι θα 

διαδραματίσει. Διαφορετικά, αν θα συνεχίσουν με αυτό το σκοπό, μπορεί να 

φθάσουμε στο σημείο να τους εισηγηθούμε ότι είναι καλύτερα να το διαλύσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εμείς δε γνωρίζουμε ούτε τις μελέτες ούτε τις εκθέσεις που 

έγιναν από αυτό το Γραφείο. Ξέρουμε ότι το Γραφείο αυτό ως ιδέα είναι χρήσιμο. 

Πρέπει να υπάρχει και πρέπει να αποδώσει έργο. Στην προηγούμενη χρονιά, κατά 

την εξέταση των προϋπολογισμών, είχε δοθεί προς την κυβέρνηση ένα σαφές μήνυμα 

και ταυτόχρονα μια έκκληση. Η ανταπόκριση στην έκκληση ήρθε δώδεκα μήνες μετά 

.. 
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την εξέταση των προϋπολογισμών και μετά που είχε δοθεί το μήνυμα και η έκκληση, 

σε μια εποχή που κατατίθεται σωρεία συμπληρωματικών προϋπολογισμών και είναι 

εκ των πραγμάτων αδύνατο να εξεταστούν σε βάθος. Και όμως το αίτημα ήταν να 

δοθούν στοιχεία, για να εξεταστούν σε βάθος. Έτσι, αν κάποιος ευθύνεται για το 

ότι ψηφίζεται μειωμένο κονδύλι -και πρέπει βεβαίως να είναι και ευτυχείς, διότι 

έστω και μειωμένο κονδύλι ψηφίζεται- είναι η κυβέρνηση, η οποία αμέλησε επί έναν 

ολόκληρο χρόνο να δώσει τις πληροφορίες εκείνες που θα βοηθούσαν την Επιτροπή 

να υιοθετήσει τις εισηγήσεις της . 

Έτσι με αυτή τη σκέψη είναι που τοποθετούμαστε, χωρίς να εισερχόμαστε ούτε 

στις μελέτες ούτε στην όλη εργασία αυτού του Γραφείου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα δώσω το λόγο στον κ. Ρολάνδη, αλλά θα παρακαλέσω να θεωρηθεί ότι 

ολοκληρώνεται η συζήτηση μετά τον κ. Ρολάνδη, διότι το θέμα το ποιοτικό δεν 

πρόκειται να το λύσουμε εμείς σήμερα εδώ. Θα συζητηθεί στην αρμόδια Επιτροπή 

κατά πόσο είναι δυνατή η αναβάθμιση ή που πρέπει να γίνει αναβάθμιση ή αν πρέπει 

να γίνει αναβάθμιση του Γραφείου αυτού. 

Γι' αυτό μετά τον κ. Ρολάνδη προτίθεμαι να θέσω σε ψηφοφορία τον προϋπο

λογισμό, όπως έχει διαμορφωθεί, διότι έχει διαμορφωθεί ο προϋπολογισμός στο 

κονδύλι των fll.OOO. Δεν απορρίπτουμε. ψηφίζουμε πλέον διαμορφωμένο τον προϋ
πολογισμό. 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι αυτή η υπηρεσία ήταν από τον καιρό που 

δημιουργήθηκε αμφιλεγόμενη υπηρεσία. Και ο βασικός λόγος ήταν το ότι γίνεται μια 

παράλληλη και διπλή εργασία προς το αντίστοιχο αρμόδιο τμήμα του Υπουργείου 

Εξωτερικών. Όπως ίσως γνωρίζετε, στο Υπουργείο Εξωτερικών λειτουργεί Τμήμα 

Κυπριακού, το οποίο είναι επιφορτισμένο ακριβώς με τη διεξαγωγή μελετών και 

αναλύσεων πάνω στο κυπριακό πρόβλημα. Και όχι μόνο αυτή η υπηρεσία είναι 

παράλληλη, αλλά δημιουργήθηκε μια διελκυστίνδα μεταξύ του Τμήματος Κυπριακού 

του Υπουργείου Εξωτερικών και αυτής της υπηρεσίας. Δεν είχε επαρκή ενημέρωση 

αυτή η υπηρεσία πάνω στις εξελίξεις. Διάφορα τέλεξ τα οποία έφθαναν στο Υπουρ

γείο δεν ετίθεντο υπόψη της υπηρεσίας και έτσι η πληροφόρησή της ήταν ελλιπής 

και τα αποτελέσματα κάπως ανεπαρκή. 

Τώρα, αφού τα έχω πει αυτά, πρέπει να πω ότι έχω και εγώ υπόψη μου τις 

μελέτες που έχουν γίνει. Δε συμφωνώ με τον κ. Παπαδόπουλο για την ποιότητα 

αυτών των μελετών. Υπάρχουν αρκετά χρήσιμα στοιχεία. Το ότι γίνεται συνά

θροιση στοιχείων από άλλα δημοσιεύματα, δε σημαίνει πως δεν είναι χρήσιμα τα 

στοιχεία που συλλέγονται και τίθενται υπόψη της πολιτικής ηγεσίας. Θα ήθελα 

επίσης να πω ότι ειδικά οι υπηρεσίες της συνταγματολόγου που χρησιμοποιείται 

στο Γραφείο αυτό είναι εξαιρετικές. Πρόκειται πράγματι για μια εξαίρετη συνταγ

ματολόγο, η οποία πολλές φορές έχει βοηθήσει την Κυπριακή Δημοκρατία και ιδιαί

τερα στις συνομιλίες που έχουν γίνει στη Νέα Υόρκη και στους τρεις γύρους. Ήταν 

πάντοτε εκεί, μαζί με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και την πολιτική ηγεσία και 

πιστεύω ότι προσέφερε υπηρεσίες που δεν μπορούν εύκολα να αντικατασταθούν, 

λόγω των γνώσεων που έχει πάνω σε διεθνή θέματα και πάνω στο κυπριακό 

πρόβλημα ιδιαίτερα. 
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Κατά συνέπεια και εγώ θα ακολουθήσω τη θέση ότι, προτού γίνει επιπρόσθετη 

πληροφόρηση, δε θα μπορούσα να ψηφίσω για την ύπαρξη αυτού του Γραφείου, με 
τις επιφυλάξεις που έχω αναφέρει σχετικά με τη συνταγματολόγο και επίσης με την 
ποιότητα των μελετών που έχουν ήδη κυκλοφορήσει. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού i11.375 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1,2 και 3; 
ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Δεν έχουμε εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15 αποχές. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με 25 ψήφους υπέρ και 15 αποχές, τα άρθρα 1,2 και 3 εγκρίνονται. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 34) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Δεν έχουμε εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15 αποχές. 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 25 ψήφους υπέρ και 15 αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Θέλω να σας πω ότι, από μια σύντομη μελέτη την οποία κάναμε με τον 

κ. Γραμματέα, είδαμε ότι οι Εκθέσεις από τον αριθμό 17 μέχρι και τον αριθμό 29 
αφορούν συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς και είναι όλες ομόφωνες. Γι' αυτό, 

"" αν δεν υπάρχει ένσταση, θα θεωρήσω ότι οι Εκθέσεις όλων αυτών των θεμάτων είναι 

ομόφωνες και θα προχωρήσουμε στα γρήγορα. 

... 

Το θέμα υπ' αριθμό 17 είναι "Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 36) του 1992". 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ TITΛOΦOPEIT~I ''Ο ΠΕΡΙ 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 36) ΤΟΥ 1992" 
Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Δεκεμβρίου 
1992. Στη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκε κcJ. εξέφρασε τις απόψεις του εκπρό
σωπος του Υπουργείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού :Ε42 .500 το οποίο θα διατεθεί 

ως συνεισφορά της Δημοκρατίας σε διάφορους διεθνείς οργανισμούς και ιδρύματα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί 

τους σκοπούς για τους οποίους πρόκειται να διατεθεί η ζητούμενη συμπληρωματική 

πίστωση, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού :Ε42.500 

για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2 . 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 
Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 36) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 18, που 
είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 37) του 1992". 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 37) ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Δεκεμβρίου 
1992. Στη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκε και εξέφρασε τις απόψεις του εκπρό

σωπος του Υπουργείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ί31.842 και η διάθεσή του για 

την κάλυψη των συμβατικών υποχρεώσεων του Τμήματος Κτηματολογίου και 

Χωρομετρίας σε ενοίκια κατά τη διάρκεια του 1992. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς για τους οποίους πρόκειται να διατεθεί η ζητούμενη συμπληρωμα

τική πίστωση, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζή

τηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πλιιρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ί31.842 

για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

.. 



• 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου . 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 37) του 1992 . 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 19, που 
είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 38) του 1992". 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 38) ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: Ι 

Λεόντιος tεροδιακόνου, Πρόεδρος 
Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νoμoσχ~διo σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Δεκεμβρίου 
1992. Στη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκε και εξέφρασε τις απόψεις του εκπρό

σωπος του Υπουργείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ±:7.200 και η διάθεσή του για 
την κάλυψη των συμβατικών υποχρεώσεων του Τμήματος Τελωνείων σε ενοίκια 

κατά τη διάρκεια του 1992. 
Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς για τους οποίους πρόκειται να διατεθεί η ζητούμενη συμπληρωμα
τική πίστωση, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζή
τηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ±:7.200 για 
τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 



768 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 
Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 38) του 1992. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 20, που 
είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 39) του 1992". 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΏΝ ΚΑΙ 
ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 39) ΤΟΥ 1992" 
Παρσντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Δεκεμβρίου 
1992. Στη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκε και εξέφρασε τις απόψεις του εκπρό

σωπος του Υπουργείου οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού f9.011 και η διάθεσή του για 
την κάλυψη των συμβατικών υποχρεώσεων του Τμήματος ~σωτερικών Προσόδων σε 

ενοίκια κατά τη διάρκεια του 1992. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 
με τους σκοπούς για τους οποίους πρόκειται να διατεθεί η ζηΤΘύμενη συμπληρωμα

τική πίστωση, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζή

τηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού f9.011 για 

τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 
Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται . 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 39) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 40) του 1992". 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 40) ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Δεκεμβρίου 
1992. Στη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκε και εξέφρασε τις απόψεις του εκπρό

σωπος του Υπουργείου οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα
ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ί13.485 και η διάθεσή τι υ για 
την κάλυψη της αυξημένης δαπάνης για συντάξεις και φιλοδωρήματα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού σ' '~νεί 

με τους σκοπούς για τους οποίους πρόκειται να διατεθεί η ζητούμενη συμπι ~-
τική πίστωση, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπ, , "ή
τηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ί13.485 

για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας, Άρθρο 3, 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς και ο 

Πίνακας, εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς 

και ο Πίνακας, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 40) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο πιιρί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 41) του 1992". 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 41) ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Δεκεμβρίου 
1992. Στη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκε και εξέφρασε τις απόψεις του εκπρό

σωπος του Υπουργείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού f32.000 και η διάθεσή του για 
την κάλυψη των αυξημένων δαπανών για οδοιπορικά στο Τμήμα Πολιτικής Αεροπο

ρίας, καθώς και για την κάλυψη του ενοικίου των γραφείων που στεγάζουν το πιο 

πάνω Τμήμα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς για τους οποίους πρόκειται να διατεθεί η ζητούμενη συμπληρωμα

τική πίστωση, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζή

τηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού f:32.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς και ο 
Πίνακας, εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς 
και ο Πίνακας, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 41) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπο

λογισμού Νόμος (Αρ. 42) του 1992". 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 42) ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Δεκεμβρίου 
1992. Στη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκε και εξέφρασε τις απόψεις του εκπρό

σωπος του Υπουργείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσου ί17.500 και η διάθεσή του για 

την κάλυψη των αυξημένων δαπανών της υπηρεσίας του Τμήματος Οδικών Μετα

φορών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς για τους οποίους πρόκειται να διατεθεί η ζητούμενη συμπληρωμα

τική πίστωση, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζή

τηση νομοσχεδίου σε νόμο. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ί17.500 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς και ο 

Πίνακας, εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς 

και ο Πίνακας, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 42) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 43) του 199211. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 43) ΤΟΥ 199211 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Δεκεμβρίου 
1992. Στη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκε και εξέφρασε τις απόψεις του εκπρό

σωπος του Υπουργείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού f:79.095 και η διάθεσή του για 
την παροχή κατά χάριν οικονομικής βοήθειας σε διάφορα πρόσωπα και για την 

κάλυψη της δαπάνης παραχώρησης προς το λαό της Βοσνίας-Ερζεγοβίνης πατατών 

από τα αδιάθετα αποθέματα του Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς για τους οποίους πρόκειται να διατεθεί η ζητούμενη συμπληρωμα

τική πίστωση, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζή

τηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

• Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ±:79.095 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς και ο 

Πίνακας, εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς 

και ο Πίνακας, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 43) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 44) του 1992". 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 44) ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Δεκεμβρίου 
1992. Στη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκε και εξέφρασε τις απόψεις του εκπρό

σωπος του Υπουργείου Οικονομικών. 
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Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού f:52.000 και η διάθεσή του για 
την κάλυψη των εξόδων επαναπατρισμού των Κυπρίων που εκδιώχθηκαν από το 

Ζα'ίρ. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 
με τους σκοπούς για τους οποίους πρόκειται να διατεθεί η ζητούμενη συμπληρωμα

τική πίστωση, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζή
τηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού f:52.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς και ο 
Πίνακας, εγκριθούν; , 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς 

και ο Πίνακας, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 44) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι "Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 46) του 1992". 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 46) ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αβραάμ Αντωνίου 

Kίκη~ Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Δεκεμβρίου 

• 
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1992. Στη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκε και εξέφρασε τις απόψεις του εκπρό
σωπος του Υπουργείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα
ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού Β7.400 και η διάθεσή του για 
την κάλυψη της ολικής συνεισφοράς του κράτους έναντι των εξόδων λειτουργίας 
του Ιδρύματος Χρίστου Στέλιου Ιωάννου για το 1992. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 
με τους σκοπούς για τους οποίους πρόκειται να διατεθεί η πιο πάνω ζητούμενη 
συμπληρωματική πίστωση, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση 
του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος 
του ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 35) του 1992". 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο
σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμω. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ί37.400 

για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 
Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς και ο 
Πίνακας, εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς 
και ο Πίνακας, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 35) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 47) του 1992". 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 47) ΤΟΥ 1992" 

ΠαQόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Δεκεμβρίου 
1992. Στη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκε και εξέφρασε τις απόψεις του εκπρό
σωπος του Υπουργείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού Β15.000 και η διάθεσή του για 

την κάλυψη όλων των ημερομισθίων του ωρομίσθιου κυβερνητικού προσωπικού που 

απασχολείται στους διεθνείς αερολιμένες Λάρνακας και Πάφου για το 1993. Για τον 
αερολιμένα Λάρνακας θα διατεθούν οι i195.000, ενώ για τον αερολιμένα Πάφου οι 
f.120.000. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς για τους οποίους πρόκειται να διατεθεί η πιο πάνω ζητούμενη 

συμπληρωματική πίστωση, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση 

του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος 

του ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 45) του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού f.315.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς και ο 

Πίνακας, εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς 

και ο Πίνακας, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 45) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το υπ' αριθμό 28 θέμα, που είναι ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 14) του 1992", δεν είναι έτοιμο για 
σήμερα. Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρω

ματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 15) του 1992". 



777 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η Έκθεση είναι ομόφωνη. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥ

ΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 15) ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Δεκεμβρίου 
1992. Στη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκε και εξέφρασε τις απόψεις του εκπρό

σωπος του Υπουργείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού ί126.600 και η διάθεσή του για την παραχώ

ρηση πρόσθετης οικονομικής βοήθειας σε διάφορα ιδρύματα νοητικά καθυστερη

μένων ατόμων μέσα στο 1992. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς διάθεσης του πιο πάνω ποσού, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, αφού προηγουμένως 

τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρω

ματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 12) του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 

i126.600 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1992. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς και ο 

Πίνακας, εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς 

και ο Πίνακας, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 12) του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Αναδιάρ

θρωση Ορισμένων Θέσεων και Ρύθμιση Άλλων Επιμέρους Συναφών Θεμάτων) 
Νόμος του 1992". 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είναι ομόφωνη η Έκθεση, κύριε Πρόεδρε. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΙΚΗΣ 

ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ (ΑΝΑΔΙΑΡΘΡΩΣΗ ΟΡΙΣΜΕΝΩΝ ΘΕΣΕΩΝ ΚΑΙ ΡΥΘΜΙΣΗ 

ΑΛΛΩΝ ΕΠΙΜΕΡΟΥΣ ΣΥΝΑΦΩΝ ΘΕΜΑΤΩΝ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Πα~όντει;: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Κλαίρη Α γγελίδου 

Λώρης Λυσιώτης 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Δεκεμβρίου 1992. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου εκπρό

σωποι των Υπουργείων Οικονομικών και Παιδείας. Στη συνεδρίαση ήταν παρόν 
και το Μέλος της Βουλής κ. Καίτη Κληρίδου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η αναβάθμιση των θέσεων δασκάλου 
και νηπιαγωγού με την ένταξή τους στις κλίμακες Α8 και ΑlΟ, που είναι οι κλίμακες 
εισδοχής επιστημονικού προσωπικού στη δημόσια εκπαιδευτική υπηρεσία, καθώς 
και η αναπροσαρμογή της μισθοδοσίας των επηρεαζόμενων εκπαιδευτικών που θα 
μεταπηδήσουν από τις παλαιές κλίμακες Α8, Α5 και Α 7 στις νέες κλίμακες. 

Με το ίδιο νομοσχέδιο σκοπείται επίσης η αναβάθμιση της θέσης βοηθού διευ
θυντή σχολείων δημοτικής εκπαίδευσης. Συγκεκριμένα, η θέση από την κλίμακα Α9, 
επεκτεινόμενη κατά δύο προσαυξήσεις, αναβαθμίζεται στην κλίμακα Α 10, επεκτεινό
μενη κατά δύο προσαυξήσεις. 

Η αναδιάρθρωση των θέσεων που προβλέπει το υπό συζήτηση νομοσχέδιο 
είναι το αποτέλεσμα διαπραγματεύσεων μεταξύ της κυβέρνησης και της ΠΟΕΔ που 

κατέληξαν το 1986 στη σύναψη συμφωνίας η οποία επικυρώθηκε με απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου στις 29 Δεκεμβρίου 1986. 

Η κυριότερη πρόνοια της συμφωνίας είναι εκείνη η οποία διαλαμβάνει την 
τοποθέτηση στις κλίμακες Α8 και ΑlΟ όσων δασκάλων κατέχουν ή θα αποκτήσουν 
πανεπιστημιακό δίπλωμα σχετικό με την εκπαίδευση ή όσων θα παρακολουθήσουν 
επιτυχώς ειδικό πρόγραμμα επιμόρφωσης. Η τοποθέτηση αυτή αρχίζει αναδρομικά 
το Σεπτέμβριο του 1992, ενώ στις ίδιες κλίμακες θα τοποθετούνται και οι νεοπροσ
λαμβανόμενοι πτυχιούχοι δάσκαλοι. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Πίνακας. Άρθρο 2. 

Αναδιάρθρωση θέσεων. Ανακατάταξη θέσης Βοηθού Διευθυντή Σχολείων 

Δημοτικής Εκπαίδευσης. Άρθρο 3. 

Αναπροσαρμογή μισθών εκπαιδευτικών λειτουργών. Παράρτημα. Άρθρο 4. 

Επέκταση εφαρμογής του Νόμου σε ορισμένες περιπτώσεις. Παράρτημα. 

Άρθρο 5. 

Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το έκτο, καθώς και ο 

Πίνακας και τα Παραρτήματα, εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το έκτο, καθώς 

και ο Πίνακας και τα Παραρτήματα, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 

(Αναδιάρθρωση Ορισμένων Θέσεων και Ρύθμιση Άλλων Επιμέρους Συναφών 

Θεμάτων) Νόμος του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι "Οι περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) Κανο

νισμοί του 1992". 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η Έκθεση δεν αναφέρει αν είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο Πρόεδρος της αρμόδιας Επιτροπής τι έχει να μας πει; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Είναι μέρος μόνο των Κανονισμών που κατατέθηκαν. Υπάρχει θέμα να εκδί

δονται οι άδειες οικοδομής και πρέπει να πληρώνονται κάποια τέλη. Να το πω έτσι, 

για να συντομεύουμε: Αντί;[20 που προτείνει η κυβέρνηση, το περικόψαμε στις ΠΟ 

και εισηγούμαστε να εγκριθεί. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Και είναι ομόφωνο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Δεν υπάρχει διαφωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εφόσον η Έκθεση είναι ομόφωνη, θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΟΔΩΝ ΚΑΙ ΟΙΚΟ

ΔΟΜΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κίκης Γιάγκου 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Κώστας Ηλιάδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους υπό αναφορά Κανο

νισμούς μαζί με τρία άλλα νομοσχέδια, από τα οποία τα δύο πρώτα στόχο είχαν να 

τροποποιήσουν τη βασική νομοθεσία για τη ρύθμιση οδών και οικοδομών και το 

τρίτο τη νομοθεσία για την πολεοδομία και χωροταξία, σε συνεδριάσεις της που 

πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από το Νοέμβρη του 1991 μέχρι και το Δεκέμβρη 
του 1992. Τα πιο πάνω νομοσχέδια ψηφίστηκαν πρόσφατα σε νόμους από τη Βουλή. 

Στα πλαίσια της εξέτασης των πιο πάνω Κανονισμών η Επιτροπή είχε την 

ευκαιρία να ακούσει τις απόψεις εκπροσώπων του Υπουργείου Εσωτερικών, του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της Ένωσης Δήμων Κύπρου, 

του Συνδέσμου Πολιτικών Μηχανικών και Αρχιτεκτόνων Κύπρου, του Παγκύπριου 

Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης, του Κυπριακού Συνδέσμου Ιδιοκτητών 

. Ακινήτων, της ΠΟΒΕΚ, του Συλλόγου Αρχιτεκτόνων Κύπρου, της Παγκύπριας 
Οργάνωσης Αποκαταστάσεως Αναπήρων (Π.Ο.Α.Α.) και της Παγκύπριας Οργά

νωσης Ελεύθερων Επαγγελματιών Μελετητών Αρχιτεκτόνων και Πολιτικών Μηχα

νικών (Π.Ο.Ε.Ε.Μ.). 

Με τους Κανονισμούς αυτούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες της 

βασικής νομοθεσίας για τη ρύθμιση οδών και οικοδομών, σκοπείται η αναθεώρηση 

των δικαιωμάτων που εισπράττονται από την αρμόδια αρχή για την έκδοση αδειών 

για εκτέλεση διάφορων εργασιών με βάση τις πρόνοιες της υπό τροποποίηση 

βασικής νομοθεσίας. Στους Κανονισμούς γίνεται επίσης εισήγηση για υιοθέτηση του 

μετρικού συστήματος ως προς τα διάφορα μεγέθη που χρησιμοποιούνται για τους 

σκοπούς της οικοδομικής νομοθεσίας. Προτείνεται ακόμα η καθιέρωση της υποχρέ

ωσης για υποβολή και του τύπου εξουσιοδότησης για ανάθεση έργου σε τεχνικό, 

υπογραμμένου από τον αιτητή, μαζί με τα άλλα έγγραφα που υποβάλλονται με την 

αίτηση για άδεια διάνοιξης ή κατασκευής οδού και για διαμόρφωση ή διαχωρισμό 

γης σε οικόπεδα για οικοδομικούς σκοπούς που συνεπάγονται την κατασκευή έργων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους υπό αναφορά Κανο

νισμούς σε αρκετές συνεδριάσεις της, αλλά δεν ολοκλήρωσε τη μελέτη τους, γι' αυτό 

έκρινε σκόπιμο στο παρόν στάδιο να εισηγηθεί στη Βουλή την έγκριση μόνο του 
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δικαιώματος για την ανανέωση άδειας οικοδομής. Η Επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη 
της ότι οι άδειες οικοδομής ανανεώνονται για τρία χρόνια ύστερα από πρόσφατη 

τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας για τη ρύθμιση οδών και οικοδομών και για 

την πολεοδομία και χωροταξία, εισηγείται την αύξηση του δικαιώματος αυτού στο 
ποσό των ίlΟ. Τα τέλη που ισχύουν σήμερα είναι ί2 για την πρώτη ετήσια ανανέωση 

της άδειας και ίlΟ στην περίπτωση που εκκρεμεί για το ακίνητο διαδικασία για την 

ανάκτηση της κατοχής του στο Δικαστήριο Ελέγχου Ενοικιάσεων. Η κυβέρνηση είχε 

προτείνει στους υπό αναφορά Κανονισμούς το τέλος αυτό να καθοριστεί στις ΩΟ ή 

στο ποσό έκδοσης της αρχικής άδειας, οποιοδήποτε από αυτά είναι το μικρότερο. Η 

αύξηση μόνο των δικαιωμάτων για ανανέωση των αδειών οικοδομής κρίθηκε 

αναγκαία, για να καλυφθεί σχετικό νομοθετικό κενό. 

Η Επιτροπή δηλώνει με την ευκαιρία αυτή ότι θα συνεχίσει στο μεταξύ τη 

μελέτη και των υπόλοιπων προνοιών των υπό αναφορά Κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονι

σμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι "Οι περί Δημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 

(Αν(ί:ιτατο Ποσό για την Κάλυψη Βασικών Αναγκών) Κανονισμοί του 1992''-

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είναι ομόφωνη η Έκθεση, κύριε Πρόεδρε. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓ ΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩ

ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥ Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ 

''ΟΙ ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΒΟΗΘΗΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ (ΑΝΩΤΑΤΟ ΠΟΣΟ 

ΓΙΑ ΤΗΝ ΚΑΛ ΥΨΗ ΒΑΣΙΚΩΝ ΑΝΑΓΚΩΝ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Αβραάμ Αντωνίου, Πρόεδρος 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Ανδρέας Μούσκος 

Καίτη Κληρίδου 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Κίμων Παναγίδης 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ

τησε τους υπό αναφορά Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 

17 Δεκεμβρίου 1992. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις 

τους εκπρόσωποι του Τμήματος Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινω

νικών Ασφαλίσεων. 

Με τους υπό εξέταση Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 11 
της νομοθεσίας για τα δημόσια βοηθήματα, αναθεωρούνται από την Ι η Ιανουαρίου 

1993 κατά δώδεκα περίπου τοις εκατόν τα δημόσια βοηθήματα. Ειδικότερα το 
δημόσιο βοήθημα για το λήπτη αυξάνεται από ΠΙ σε ί80 το μήνα και για κάθε εξαρ

τώμενο από ί31 ,50 σε ί35 μηνιαία. 
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Για τον καθορισμό των αυξήσεων που προτείνονται λήφθηκαν υπόψη ο 

πληθωρισμός, οι πραγματικές αυξήσεις τιμών και εισοδημάτων και ο μέσος όρος 

των ασφαλιστέων αποδοχών των ασφαλισμένων του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλί

σεων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, υιοθε

τώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως κατατέθηκαν από την Εκτελεστική 

Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονι

σμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Τα επόμενα τρία θέματα, που είναι "Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

(Εισφορές) (Τροποποιητικοί) (Αρ . 2) Κανονισμοί του 1992", ''Οι περί Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων (Αύξηση Συμπληρωματικών Παροχών) Κανονισμοί του 1992" και "Οι 
περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Παροχές) Κανονισμοί του 1992", έχουν κοινή 

Έκθεση και είναι ομόφωνη. 

ΕΚΘΕΣΗ. ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓ ΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩ

ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥ Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 

(1) ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ (ΕΙΣΦΟΡΕΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚΟΙ) (ΑΡ. 2) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992", (2) ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑ
ΛΙΣΕΩΝ (Α ΥΞΗΣΗ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΩΝ ΠΑΡΟΧΩΝ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 

1992" ΚΑΙ (3) ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ (ΠΑΡΟΧΕΣ) ΚΑΝΟΝΙ
ΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Αβραάμ Αντωνίου, Πρόεδρος 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Ανδρέας Μούσκος 

Καίτη Κληρίδου 

Δημήτρης Συλλούρης 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Κίμων Παναγίδης 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή . Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ

τησε τους πιο πάνω Κανονισμούς σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιή

θηκαν στις 26 Νοεμβρίου και στις 3, 10 και 17 Δεκεμβρίου 1992. Στα πλαίσια της 

εξέτασης των Κανονισμών αυτών κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιές τους εκπρό

σωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Παρέστησαν επίσης 

και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων 

ΣΕΚ και ΠΕΟ, των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Παναγρο

τικός, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, της ΠΑΣΥΔΥ, του Παγκύπριου Δικηγορικού, του 
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Ιατρικού, του Οδοντιατρικού, του Φαρμακευτικού και του Αρχιτεκτονικού 

Συλλόγου, του Συνδέσμου Πολιτικών Μηχανικών και Αρχιτεκτόνων Κύπρου και 

της Παγκύπριας Οργάνωσης Ελεύθερων Επαγγελματιών Μελετητών Αρχιτεκτόνων 

και Πολιτικών Μηχανικών. 

Με τους πρώτους Κανονισμούς, που αναφέρονται στις εισφορές στο Ταμείο 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αυξάνονται από το Γενάρη του 1993 οι βασικές ασφαλι
στέες αποδοχές από Β8 σε ;[41,20 την εβδομάδα, το ανώτατο όριο των ασφαλιστέων 
αποδοχών από Ω28 σε Ω47 την εβδομάδα ή από ;[988 σε i1.070 το μήνα και η 
κυβερνητική εισφορά για τους εθνοφρουρούς από ;[48 σε ;[52 την εβδομάδα. παράλ
ληλα προτείνεται η αναδιάρθρωση των κατηγοριών των αυτοτελώς εργαζομένων και 

ο καθορισμός νέου τεκμαρτού εισοδήματος για κάθε επαγγελματική κατηγορία, με 

αυξήσεις που κυμαίνονται από 13% μέχρι 32%. 

Με τους δεύτερους Κανονισμούς αυξάνονται οι βασικές συντάξεις και τα 

εφάπαξ βοηθήματα από την Ιη Ιανουαρίου 1993 κατά 8,4%, ενώ οι συμπληρωμα
τικές συντάξεις αυξάνονται κατά 6,64%. 

Με τους τρίτους Κανονισμούς ενοποιούνται οι ισχύοντες Κανονισμοί που 

διέπουν τη διαδικασία καταβολής των διάφορων παροχών από το Ταμείο Κοινω

νικών Ασφαλίσεων και αυξάνονται παράλληλα οι προθεσμίες για υποβολή αίτησης 

για τα εφάπαξ βοηθήματα. Επίσης αυξάνεται από έξι σε δώδεκα μήνες η προθεσμία 

για εξαργύρωση των επιταγών που εκδίδονται από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλί

σεων. 

Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τις διατάξεις της υφιστάμενης νομοθεσίας 

για τις κo~νωνικές ασφαλίσεις, το ποσό των βασικών ασφαλιστέων αποδοχών και το 

ανώτατο όριο των ασφαλιστέων αποδοχών αναπροσαρμόζονται ανάλογα ετησίως, 

αν από τη διεξαγόμενη έρευνα σχετικά με το ύψος των μισθών και ημερομισθίων ή, 

όπου είναι δυνατό, και των άλλων εισοδημάτων αποδειχθεί αύξηση των ασφαλι

στέων αποδοχών κατά 5% τουλάχιστο σε σχέση με τον προηγούμενο χρόνο. Στην 
ίδια νομοθεσία προβλέπεται επίσης η αυτόματη αναπροσαρμογή των βασικών 

παροχών και των εφάπαξ βοηθημάτων κατά το ποσοστό και από την ημερομηνία της 

αναπροσαρμογής του ποσού των βασικών ασφαλιστέων αποδοχών, καθώς και η 

αναπροσαρμογή των συμπληρωματικών παροχών με βάση το δείκτη τιμών λιανικής 

πώλησης, τις οικονομικές δυνατότητες του Ταμείου, την οικονομική πολιτική της 

κυβέρνησης και τη γενικι

ι 
οικονομική κατάσταση. 

Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων, στα πλαίσια των πιο πάνω νομοθετικών προνοιών το Τμήμα Κοινω

νικών Ασφαλίσεων, σε συνεργασία με τον αναλογιστή-σύμβουλο του Ταμείου 

Κοινωνικών Ασφαλίσε<δν, διεξήγαγε έρευνα, από την οποία διαπιστώθηκε ότι οι 
ασφαλιστέες αποδοχές του 1991 σε σύγκριση με το 1990 αυξήθηκαν κατά 8,4%, 
ποσοστό κατά το οποίο προτείνεται η αύξηση των βασικών συντάξεων και των 

εφάπαξ βοηθημάτων. Όπως επίσης ανέφεραν στην Επιτροπή οι εκπρόσωποι του 

ίδιου Υπουργείου, η προτεινόμενη αναδιάρθρωση των επαγγελματικών κατηγοριών 

των αυτοτελώς εργαζομένων και η αύξηση του τεκμαρτού εισοδήματος για κάθε 

επαγγελματική κατηγορία στοχεύουν στη σταδιακή αύξηση του μέσου εισοδήματος 

των αυτοτελώς εργαζομένων, για να φθάσει αυτό των μισθωτών. Με τον τρόπο αυτό 

αναμένεται στα προσεχή τρία χρόνια να καλυφθεί η διαφορά του 7%-8% στο 
επίπεδο των συντάξεων, που οφείλεται στο γεγονός ότι το μέσο ασφαλιστέο εισό

δημα των αυτοτελώς εργαζομένων, που το 1991 ήταν ;[2.919, υπολείπεται κατά 72% 
του μέσου εισοδήματος των μισθωτών, που κατά το ίδιο έτος ήταν ;[5.015. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ύστερα 

από μελέτη όλων των τροποποιήσεων του Σχεδίου Κοινωνικών Ασφαλίσεων που 

προτείνονται και αφού έλαβε υπόψη τις εκφρασμένες θέσεις όλων των ενδιαφερό
μενων οργανώσεων, έχει καταλήξει στα εξής: 

(α) Προτείνει την υιοθέτηση των προνοιών των προτεινόμενων Κανονισμών 

για αύξηση από την 1η Ιανουαρίου 1993 των βασικών συντάξεων και των 
εφάπαξ βοηθημάτων, καθώς και των συμπληρωματικών παροχών, κατά 

τα ποσοστά που προτείνονται από την Εκτελεστική Εξουσία, δηλαδή 

κατά 8,4% και κατά 6,64% αντίστοιχα. 

(β) Προτείνει την υιοθέτηση των προνοιών που αφορούν αύξηση των 

βασικών ασφαλιστέων αποδοχών, του ανώτατου ορίου ασφαλιστέων 

αποδοχών και της κυβερνητικής εισφοράς για τους εθνοφρουρούς. 

(γ) Προτείνει την υιοθέτηση των προνοιών των αναθεωρημένων 

Κανονισμών που διέπουν τη διαδικασία καταβολής των διάφορων 

παροχών. 

(δ) Όσον αφορά την προτεινόμενη εισήγηση για αναδιάρθρωση των 

κατηγοριών των αυτοτελώς εργαζομένων και για αυξήσεις μεταξύ 13% 
και 32% στα τεκμαρτά εισοδήματα κάθε επαγγελματικής κατηγορίας, η 
Επιτροπή αποφάσισε να μην την αποδεχτεί στο παρόν στάδιο και να 

εισηγηθεί τη διατήρηση των κατηγοριών των αυτοτελώς εργαζομένων 

που ισχύουν σήμερα, με αύξηση των τεκμαρτών εισοδημάτων τους κατά 

8,4% μόνο, όση και η προτεινόμενη αύξηση στις βασικές συντάξεις. 

Παράλληλα με τη θέση της αυτή η Επιτροπή δηλώνει ότι είναι έτοιμη να 

επανεξετάσει το όλο θέμα, όταν το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων, σε συνεργασία με όλες τις επηρεαζόμενες τάξεις των 

αυτοτελώς εργαζομένων, μελετήσει ενδελεχώς το θέμα και επανέλθει στη 

Βουλή με νέες εισηγήσεις. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών Ομάδων του Δημο

κρατικού Κόμματος και του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ δήλωσαν ότι σε 

ένδειξη καλής διάθεσης θα αποδεχτούν για το 1993 την εισήγηση, ·όπως διαμορφώ
θηκε από την Επιτροπή, για διατήρηση των σημερινών κατηγοριών των αυτοτελώς 

εργαζομένων και αύξηση των τεκμαρτών εισοδημάτων τους κατά 8,4%, χωρίς αυτό 
να εξυπακούει ότι εγκαταλείπουν την πάγια θέση τους ότι ο μόνος τρόπος για 

μόνιμη, δίκαιη και ορθόδοξη λύση του προβλήματος είναι η διαφοροποίηση του 

συστήματος υπολογισμού των ασφαλιστέων εισοδημάτων των αυτοτελώς εργαζο

μένων στη βάση της σύνδεσής τους με το εισόδημά τους, όπως εξακριβώνεται από 

τον Έφορο Φόρου Εισοδήματος, σύστημα με το οποίο, όπως πιστεύουν, αίρεται η 

σημερινή αδικία και καλύπτονται από την άλλη τα ελλείμματα που παρουσιάζει το 

Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Υπό το φως των πιο πάνω η Επιτροπή εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των 

πρώτων υπό συζήτηση Κανονισμών, όπως τελικά έχουν διαμορφωθεί με την αντικα

τάσταση του Πίνακά τους, και των δύο άλλων Κανονισμών, όπως προτείνονται από 

την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Πρέντζας. 
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Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κατ' ακρίβειαν, κύριε Πρόεδρε, οι Κανονισμοί για τις κοινωνικές ασφαλίσεις, 

για τις εισφορές, δεν είναι ομόφωνοι, διότι τόσο το δικό μας το κόμμα όσο και το 

Δημοκρατικό Κόμμα είχαν ταχθεί υπέρ της άποψης ότι οι εισφορές όλων των ασφα

λισμένων θα πρέπει να είναι επί τη βάσει των πραγματικών τους αποδοχών μέχρι το 

ανώτατο όριο ασφαλιστέων αποδοχών. Είναι δηλαδή επαναφορά του νομοσχεδίου 

που είχε κατατεθεί πέρσι και το οποίο δυστυχώς είχε καταψηφιστεί παρά την 

υποστήριξή του από το ΔΗΚΟ και την ΕΔΕΚ. Έτσι η θέση αυτή παραμένει. Αν 

τώρα συμβιβαζόμαστε στο ελάχιστο και κατώτατο, είναι απλά διότι δεν έχουμε τη 

δύναμη αριθμητικά να περάσουμε αυτό που θεωρούμε, τα δύο κόμματα, ως το πιο 

σωστό. Η έκκληση προς την Εκτελεστική Εξουσία είναι μέχρι το Μάρτιο να έρθει 

ξανά στη Βουλή έτοιμη, για να δοθεί οριστική και δίκαιη ρύθμιση στο θέμα των 

εισφορών των αυτοτελώς εργαζομένων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Πρέντζα, για να είμαστε σαφείς. Η Έκθεση είναι ομόφωνη. Τώρα, αν 

εσείς κάνετε αυτές τις διευκρινίσεις και έχετε αυτές τις έντονες απόψεις, αλλά ψηφί

ζετε για τους λόγους που είπατε, πολύ καλά, λήφθηκε υπόψη. Αλλά εκείνο το οποίο 

λέχθηκε από πλευράς δικής μας είναι ότι πρόκειται για ομόφωνες Εκθέσεις και κατά 

συνέπεια προχωρούμε στην έγκριση των Κανονισμών. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τα ίδια που είπατε αφορούν και το Δημοκρατικό Κόμμα αντιλαμβάνομαι και 

είναι αυτό που θέλει να πει ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Δεν ήταν ομόφωνη και πράγματι ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όπως σωστά το ανέφερε ο κ. Πρέντζας. 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι "Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Γενικές 

Διατάξεις και Πειθαρχία) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992". 

Ναι, κύριε Αναστασιάδη . 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα, αν είναι δυνατό, να αναβληθεί η συζήτηση 

των παρόντων Κανονισμών, διότι προέκυψαν ορισμένα στοιχεία τα οποία θα πρέπει 

να επανεξεταστούν. Ως εκ τούτου θα παρακαλούσα να μείνει μετά τις διακοπές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, ο κ. Αναστασιάδης ζητά αναβολή, γιατί προέκυψαν κάποια προβλή

ματα και θέλουν να ξαναδούν τους Κανονισμούς. Ήθελα όμως να ρωτήσω αν οι 

\ 
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Κανονισμοί πρέπει να αποσυρθούν κανονικά, διότι η επόμενη συνεδρία θα είναι 

στις 13 του μηνός. Αν δεν τίθεται τέτοιο πρόβλημα, τότε μπορούμε να προχωρή
σουμε στην αναβολή, αν δεν υπάρχει ένσταση. 

Εφόσον δεν υπ~ρχει ένσταση, οι Κανονισμοί αναβάλλονται. 

Το επόμενο θέμα είναι "Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων Εξουσιοδο

τούσα τη Διενέργεια Δαπάνης από Νομικά Πρόσωπα Δημόσιου Δικαίου για το Μήνα 
Ιανουάριο του 1993". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είναι ομόφωνη η Έκθεση, κύριε Πρόεδρε. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ 'ΆΠΟΦΑΣΗ 

ΤΗΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΕΙ ΤΗ ΔΙΕΝΕΡ

ΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΟΡΙΣΜΕΝΑ ΝΟΜΙΚΑ ΠΡΟΣΩΠΑ ΔΗΜΟΣΙΟΥ 

ΔΙΚΑΙΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΙΑΝΟΥ ΑΡΙΟ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

την πιο πάνω Απόφαση σε συνεδρία της ,που πραγματοποιήθηκε στις 21 Δεκεμβρίου 
1992. 

Με την πιο πάνω Απόφαση της Βουλής παρέχεται σε ορισμένα νομικά 

πρόσωπα δημόσιου δικαίου η εξουσιοδότηση για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα 

Ιανουάριο του 1993 ποσού που δεν υπερβαίνει εκείνο το τμήμα του ολικού ποσού 
που προβλέπεται στον προϋπολογισμό κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου 

για το 1992 και που αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή στο μήνα Ιανου
άριο του 1992. Σημειώνεται ότι οι προϋπολογισμοί των νομικών αυτών προσώπων 
για το 1993 δεν έχουν ακόμα εγκριθεί από τη Βουλή, 

Με την πιο πάνω Απόφαση δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για 

νέες υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωθεί οποιαδήποτε νέα θέση στα 

νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου, μέχρις ότου εγκριθούν από τη Βουλή και 

πάρουν την τελική τους μορφή οι προϋπολογισμοί τους για το 1993. 

Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με την περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου 

Δικαίου (Ψήφισις Προϋπολογισμών) νομοθεσία, οι προϋπολογισμοί των νομικών 

προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη Βουλή για έγκριση μέσα στα ίδια 
χρονικά περιθώρια στα οποία πρέπει να υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογι
σμός. Ωστόσο, οι προϋπολογισμοί των περισσότερων νομικών προσώπων δεν έχουν 
ακόμα κατατεθεί στη Βουλή ή δεν κατατέθηκαν έγκαιρα, γι' αυτό και η Επιτροπή 

Οικονομικών και Προϋπολογισμού δεν ήταν σε θέση να ολοκληρώσει την εξέτασή 

τους και να ετοιμάσει σχετικές Εκθέσεις, γεγονός που κατέστησε στο μεταξύ 
αναγκαία την παροχή εξουσιοδότησης για τη διενέργεια δαπανών, όπως προβλέ

πεται στην πιο πάνω Απόφαση της Βουλής. 
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Ειδικότερα, η προτεινόμενη παροχή εξουσιοδότησης από τη Βουλή των Αντι

προσώπων για τη διενέργεια δαπανών είναι αναγκαία για τη συνέχιση της παροχής 

των διάφορων υπηρεσιών των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου για τις οποίες 

περιλαμβάνεται πρόνοια στους προϋπολογισμούς τους για το 1993, μέχρι να κατα
στεί δυνατή η ψήφιση των προϋπολογισμών αυτών από τη Βουλή των Αντιπρο
σώπων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με βάση τα 
πιο πάνω και χωρίς να δεσμεύεται ως προς τις τελικές θέσεις που θα πάρει κατά τη 

μελέτη κάθε προϋπολογισμού ξεχωριστά, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκριση της υπό συζήτηση Απόφασης με την ταυτόχρονη όμως παρατήρηση ότι στο 

μέλλον θα αρνηθεί να εξετάσει τους προϋπολογισμούς νομικών προσώπων τα 

οποία, κατά παράβαση της ισχύουσας νομοθεσίας, αδικαιολόγητα καθυστερούν να 

τους καταθέσουν στη Βουλή για έγκριση. 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΕΙ ΤΗ 

ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΟΡΙΣΜΕΝΑ ΝΟΜΙΚΑ ΠΡΟΣΩΠΑ ΔΗΜΟΣΙΟΥ 

ΔΙΚΑΙΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΙΑΝΟΥ ΑΡΙΟ ΤΟΥ 1993 
ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 

(ψήφισις Προϋπολογισμών) Νόμους, οι προϋπολογισμοί των νομικών αυτών 

προσώπων κατατίθενται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφιση των δαπανών 
που περιλαμβάνονται σ' αυτούς. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση των προϋπολογισμών 

ορισμένων νομικών προσώπων για μελέτη και ψήφιση από τη Βουλή των Αντιπρο
σώπων πριν από τις 31 Δεκεμβρίου 1992. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα 

πιο πάνω νομικά πρόσωπα. 

ΓΙ' ΑΥΤΟΥΣ τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο 

κάτω: 

(1) Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα 

Ιανουάριο του 1993 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού 
ποσού που προβλέπεται στον οικείο προϋπολογισμό του 1992 κάθε 
νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου και που αναλογεί στο ίδιο χρονικό 

διάστημα. 

(2) Η εξουσιοδότηση αυτή δίδεται με τον όρο ότι δε θα διενεργηθεί 

οποιαδήποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς και ότι δε θα 

πληρωθεί καμιά νέα θέση μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων του προϋπολογισμού κάθε νομικού προσώπου δημόσιου 

δικαίου για το νέο οικονομικό έτος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση της Απόφασης; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η Απόφαση εγκρίνεται. 

Τα τελευταία τρία θέματα, που είναι "Ο περί Προϋπολογισμού Νόμος του 

1993", "Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος του 1993" και 
''Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθό
ντων) Νόμος του 1993", θα τα δούμε αργότερα. 

Έχουμε τελειώσει με τη Νομοθετική Εργασία. Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β', 

Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Αμιάντου (Ασφάλεια και Υγεία Προσώπων στην Εργασία) Νόμος 
του 1992. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 

Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
και Εξαρτώμενούς τους Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 

Κανονισμοί του 1992. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Οι περί Παροχής Επιδομάτων σε Εκτοπισθέντες και Παθόντες 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί Οδοντιατρικών Υπηρεσιών Θέση Ειδικού 
Στοματογναθοπροσωποχειρούργου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πρόταση νόμου: 

6) Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
1992. 
Κατατέθηκε από τον κ. Ττίμη Ευθυμίου, Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 
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Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις και Απαντήσεις. Δεν υπάρχουν. 

Εισερχόμαστε στο Κεφάλαιο Δ'. Το θέμα που έχουμε τιτλοφορείται 'Ή αγορά 

δύο ελικοπτέρων από την Πολωνία το 1989". Συνεχίζεται η συζήτηση. Υποδεικνύω 
ότι έχει συζητηθεί σε πέντε συνεδρίες και αυτή είναι η έκτη, κατά παράβαση των 

όσων αποφασίσαμε εδώ, ότι δηλαδή δεν πρέπει οποιοδήποτε θέμα να συζητείται 

πέραν των δύο συνεδριάσεων της Βουλής. Σήμερα οπωσδήποτε θα κλείσει. Θα δώσω 

το λόγο στον κ. Χρίστου και μετά ο κ. Χρυσοστόμου, που είναι ο εισηγητής, θα 

επιλέξει κατά πόσο θα το κλείσει ή θα δευτερολογήσει. Ένα από τα δύο μπορεί να 

γίνει' δεν μπορούν να γίνουν και τα δύο. 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Συζητούμε αυτό το θέμα για αρκετές τώρα μέρες και συνεδρίες και μέσα από 

τις ομιλίες που έχουν κατατεθεί, κατά τη γνώμη μου, παρόλες τις απόψεις που έχουν 

διατυπωθεί, ορισμένα πράγματα δεν έχουν αμφισβητηθεί. Και αυτά είναι τα 

ακόλουθα: Πρcοτο, δεν έχει αμφισβητηθεί το γεγονός ότι από την πράξη που έγινε 

το δημόσιο εξοικονόμησε $1.000.000 για επιχορηγήσεις που θα έπρεπε να δοθούν, 
ούτως (οστε τα κρασιά της εταιρείας ΣΟΔΑΠ να μπορέσουν να εξαχθούν στο εξωτε

ρικό με τη μορφή οινοπνεύματος. Δεύτερο, ουδείς αμφισβήτησε ότι αυτή η πράξη 

ήταν σανίδα σωτηρίας για το ΣΟΔΑΠ και το Συνεργατικό Κίνημα. Τρίτο, κανένας 

δεν αμφισβήτησε ότι χωρίς τη διάθεση των κρασιών με την αγορά των ελικοπτέρων -
γιατί πάνε μαζί αυτά τα πράγματα- δε θα μπορούσε ο ΣΟΔΑΠ να παραλάβει 

1 Ο 000 000 κιλά σταφύλια, που αποτελούν το 40% των υπoχρεcoσεών του έναντι των 
αμπελουργιον μετόχων του. Κανένας δεν αμφισβήτησε την ποιότητα και την ικανό

τητα των πολωνικών ελικοπτέρων. Κανένας δεν αμφισβήτησε την εγκυρότητα των 

τεσσάρων, επαναλαμβάνω τεσσάρων, ξέχωρων τεχνικών γνωματεύσεων για τα 

ελικόπτερα. Ουδείς αμφισβήτησε ότι στην πραγματικότητα πληρώσαμε μόνο 

$870.000, δηλαδή περίπου f400.000, και πήραμε δύο ελικόπτερα πολλαπλής 

χρήσεως, όπως τα χαρακτήρισε ο πτέραρχος Σταυρακάκης. 

Υπήρξε όμως παραβίαση των λεχθέντων από εμένα, είτε γιατί δε διαβάστηκε η 

ομιλία μου είτε για άλλους λόγους. Και να μου επιτρέψετε να σταθώ σ' αυτά τα 

σημεία. Είπε ο συνάδελφος Πιττοκοπίτης μιλώντας ότι δεν έδωσα κανένα στοιχείο, 

για να τεκμηριώσω τη θέση μου ότι υπήρξαν αντιφάσεις στις τοποθετήσεις της 

Εθνικής Φρουράς. Αναφέρω ξανά το σημείο. Στις 22.9.90 η Εθνική Φρουρά είπε ότι 
τα ελικόπτερα αυτά δεν μπορούν να καλύψουν οποιεσδήποτε στρατιωτικές ανάγκες. 

Στις 8.11.91, δηλαδή κάπου δεκατέσσερις μήνες μετά, η Εθνική Φρουρά γράφει 
επιστολή η οποία λέει ότι τα ελικόπτερα αυτά τα πολωνικά παρουσιάζουν ορισμένα 

πλεονεκτήματα, όπως δυνατότητα μεταφοράς οκτώ ανδρών, διαθέτουν δύο μηχανές 

και πλωτήρες ανάγκης και είναι άρα κατάλληλα για αποστολές πάνω από τη 

θάλασσα. Επομένως, περαίνει η επιστολή, κρίνονται καταλληλότερα έναντι των 

ελικοπτέρων ΒΕΙΙ που διαθέτει η Εθνική Φρουρά σε θέματα εκπαίδευσης ανδρών 

των ειδικιον δυνάμεων και διατυπώνεται η παράκληση για συμπληρωματική χρησι

μοποίηση αυτών των ελικοπτέρων επ' ωφελεία της Εθνικής Φρουράς. 

Το δεύτερο σημείο το οποίο, κατά τη γνώμη μου, τέθηκε εντελcος διαφορετικά 

είναι η έκθεση του κ. Θεοφάνους του Τμήματος Δασών. Σε κανένα σημείο της 

έκθεσης του κ. Θεοφάνους, είτε της πρώτης είτε της δεύτερης, δεν αναφέρθηκε ούτε 
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υπήρξε ο ισχυρισμός ποτε οτι τα ελικόπτερα μπορούν να χρησιμοποιηθούν για 

δασοπυρόσβεση ούτε αγοράστηκαν γι' αυτό το σκοπό. Τα ελικόπτερα μπορούσαν 

και μπορούν να χρησιμοποιηθούν σαν ιπτάμενο αρχηγείο, για σκοπούς παρακολού-

θησης της πυρκα·ίάς και συντονισμού των δραστηριοτήτων των διάφορων μέσων για • 
την κατάσβεσή της. Και αυτό ακριβώς το σημείο περιέχεται στην εισήγηση του 

εμπειρογνώμονα της F ΑΟ, του κ. Michael Hancock, τον οποίο μετακάλεσε η κυβέρ-
νηση το 1987 και ο οποίος ακριβώς τότε με την έκθεσή του εισηγήθηκε την αγορά 
ελικοπτέρου, για να βελτιωθεί το σύστημα παρακολούθησης και κατάσβεσης των 

πυρκα·ίών και για τη μεταφορά των πυροσβεστών σε δύσβατα σημεία των δασών. 

Το άλλο σημείο το ΟΠ,οίο ανέφερε ο συνάδελφος Πιττοκοπίτης ήταν ότι εγώ, 

λέει, τάχατες προσπάθησα να επιρρίψω ευθύνη στο Διοικητή της Αεροπορίας, τον 

κ. Πετρουλάκη. Κάθε άλλο, εντελώς το αντίθετο. Συμφωνώ απόλυτα με τις εκτιμή

σεις του κ . Πετρουλάκη και εκτιμώ τις απόψεις του, οι οποίες σε πρώτο στάδιο 

προήλθαν από συνήθη τεχνικά φυλλάδια, στην εξέλιξη όμως και στη δεύτερη έκθεση 

προήλθαν από την τεχνική βιβλιογραφία, μαζί με την οικονομική μελέτη η οποία του 

δόθηκε μερικούς μήνες προ της υπογραφής των συμβολαίων για την αγορά αυτών 

των ελικοπτέρων. Και ακριβώς ο κ. Πετρουλάκης, ολοκληρώνοντας τα σχόλιά του 

και την αξιολόγησή του, εισηγήθηκε να τοποθετηθεί στα ελικόπτερα θέση συγκυβερ

νήτη, δηλαδή με δύο σημεία πλοήγησης, να τοποθετηθεί βοηθητικό ραντάρ, να μπει 

βαρούλκο, πλωτήρες και άλλος εξοπλισμός, ώστε να διευρυνθεί η δυνατότητα 

χρήσεώς τους. Σε κανένα σημείο της έκθεσής του ο κ. Πετρουλάκης, παρόλο που δεν 

είχε τη δυνατότητα να πετάξει ο ίδιος το ελικόπτερο, δεν έκαμε αναφορά ότι λόγω 

αυτής της δυσκολίας δεν εισηγούμαι ή δεν μπορώ να συστήσω ή δεν μπορώ να κάμω 

πρόταση για παρακάτω ενέργειες σε σχέση με τα ελικόπτερα. Αντίθετα, περαίνει την 

πρώτη του έκθεση εισηγούμενος την αγορά τριών έως πέντε ελικοπτέρων για τις 

ανάγκες της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Ακόμα λέει ο κ. Πιττοκοπίτης ότι η Εθνική Φρουρά ποτέ δεν ανέλαβε τη 

διαχείριση αυτών των ελικοπτέρων. Και αυτό είναι λάθος και ανακρίβεια. Η 

Εθνική Φρουρά από το τέλος του 1990 ανέλαβε και τη διαχείριση και τη συντήρηση 
και τη χρησιμοποίηση αυτών των ελικοπτέρων. 

Παρακάτω υπάρχει ένα ενδιαφέρον σημείο, το οποίο θα παραθέσω αυτούσιο. 

Λέει ο κ. Πιττοκοπίτης και το διαβάζω κατά λέξη: 

"Παρακολουθήστε, συνάδελφοι, και μελετήστε την ομιλία του συνάδελφου του 

Χρίστου. Λέει ότι, ενώ ήταν έτοιμοι να τα χύσουν στη θάλασσα τα παλιοκρασιά, τα 

πούλησαν σε διπλάσια σχεδόν τιμή!" 

Ποιος είπε για παλιοκρασιά; Εγώ είπα για κρασιά παλαιών εσοδειών. Ποιος 

είπε για διπλάσια τιμή; Ανέφερα ότι η τιμή τότε η τρέχουσα ήταν $14 το εκατόλιτρο 
και ότι ο ΣΟΔΑΠ κατάφερε να τα πουλήσει σε τιμή $16,33. Η τιμή των σιέρρυ ήταν 
τότε περίπου $28 το εκατόλιτρο και πουλήθηκαν σε τιμή $33,5 το εκατόλιτρο. 
Δηλαδή υπήρχε μια πιο ψηλή τιμή κατά 15% σε σχέση με τις τρέχουσες τιμές. 

Και συνεχίζει ο συνάδελφος Πιττοκοπίτης και λέει: "Αν έχει ανθρώπους που 

αγοράζουν παλιοκρασιά που τα έχουμε εμείς για πέταμα και τα δοκιμάζουν και 

ύστερα τα αγοράζουν και μάλιστα σε διπλάσια τιμή, αυτό το φαινόμενο θα πρέπει 

να μας το εξηγήσει ο Χρίστου, που υπήρξε και διευθυντής της ΛΟΕΛ". 

Κατ' αρχήν δεν ήμουν διευθυντής της ΛΟΕΛ. Ήμουν ανώτερος υπάλληλος, 

αλλά όχι διευθυντής. Και απαντώ: Αν έχει ανθρώπους οι οποίοι ακούουν για 
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κρασιά παλαιών εσοδειών και καταλαβαίνουν παλιοκρασιά για πέταμα και αν έχει 

ανθρώπους που ακούουν αύξηση της τιμής κατά 15% και καταλαβαίνουν διπλάσια 
τιμή, τότε πράγματι αυτό το φαινόμενο είναι δυσνόητο και ανεξήγητο. 

Ο συνάδελφος ο Πουργουρίδης διερωτήθηκε: "Όταν αγοράζαμε τα ελικό

πτερα, ξέραμε τι θα τα κάνουμε;" Ναι, κύριοι συνάδελφοι, στην αναφορά που έγινε 

από τους πρώτοtJς μήνες αυτής της συζήτησης καταγράφηκαν σαφώς οι χρήσεις 

αυτών των ελικοπτέρων. Μιλούσαν για αεροψεκασμούς, για επισήμανση και κατα

πολέμηση κηλίδων στη θάλασσα, για μεταφορά δασοπυροσβεστών και εφοδίων, για 

επιτήρηση πυρκα·ίών. Και οι στρατιωτικοί τόσο εδώ στις υπηρεσίες της Εθνικής 

Φρουράς, αλλά και στο Γενικό Επιτελείο Αεροπορίας προσέθεσαν με τη σειρά τους 

ότι είναι καλά το ελικόπτερο να προσαρμοστεί, αφού τύχει της κατάλληλης μετα

τροπής, για να μπορεί να μεταφέρει ασθενείς και εξωτερικά φορτία, δηλαδή να 

μπορεί να μεταφέρει ή να τοποθετήσει διάφορα φορτία, κρεμώντας τα από το 

βαρούλκο σαν αεροναυαγοσωστικό, και για να μπορεί να μεταφέρει εσωτερικό 

φορτίο. Και έγιναν αυτές οι μετατροπές και είναι σε θέση τα ελικόπτερα να κάμουν 

αυτές τις δουλειές. 

(Στο σημείο αυτό έγινε διακοπή ηλεκτρικού ρεύματος και η Βουλή διέκοψε τις 

εργασίες της). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Ώρα διακοπής: 11.40 π.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 3.44 μ.μ.) 

Κύριοι συνάδελφοι, επειδή φαίνεται ότι το ηλεκτρικό ρεύμα δε σέβεται ούτε 

θεσμούς ούτε τις διαδικασίες της Βουλής, διακόψαμε το πρωί στην αρχή της ομιλίας 

του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΑΚΕΛ κ. Χρίστου. Τώρα επανέκαμψαν τα 

φώτα και έτσι, εφόσον εγένετο φως, παρακαλούμε τον κ. Χρίστου να συνεχίσει, για 

να μας φωτίσει ακόμα περισσότερο. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Παρακάτω ο συνάδελφος ο Πουργουρίδης λέει: "Μα δεν ξέρουμε οι Πολωνοί 

τι ήταν έτοιμοι να μας δώσουν σε ανταλλαγή των κρασιών μας." Και αυτό είναι 

ανακρίβεια. Και αυτό είναι λάθος. Διότι οι Πολωνοί από το 1988 απάντησαν 
επίσημα. Και η επιστολή αυτή βρίσκεται στα υλικά τα οποία όλοι οι ενδιαφερό

μενοι είχαν τη δυνατότητα, αν επιθυμούσαν, να μελετήσουν. Οι Πολωνοί λοιπόν 

απάντησαν -και ήταν από τις λίγες φορές που απάντησαν στην πρόσκλησή μας για 

ανταλλαγή των κρασιών μας με άλλα εμπορεύματα- ότι είναι έτοιμοι να εμπορευ

θούν μαζί μας στη βάση του ανταλλακτικού εμπορίου για έξι είδη μηχανημάτων, 

τρακτέρ, γερανούς, ηλεκτροσταθμούς, μηχανές, ντεπόζιτα, εξοπλισμό για ναυπηγεία, -
αεροπλάνα και ελικόπτερα. Να φέρουμε, λέει ο συνάδl,λφος, σίδηρο οικοδομικό, 

αντί να πάρουμε μηχανήματα. Συνάδελφοι, ο σίδηρος ο οικοδομικός πρώτα πρώτα 
είναι χρηματιστηριακό αγαθό και σε καμιά περίπτωση καμία χώρα δεν είναι διατε

θειμένη να αγοράζει εμπόρευμα το οποίο βρίσκεται σε πληθώρα στην αγορά, για να 

δώσει εμπόρευμα το οποίο είναι πρώτης ζήτησης και εξασφαλίζει άμεσο σκληρό 

συνάλλαγμα για τη χώρα. Το ίδιο ακριβώς ισχύει και για τα λιπάσματα, λαμβάνο

ντας υπόψη την ιδιομορφία της Πολωνίας ως μιας καθαρώς αγροτικής χώρας. Άρα 

η καλύτερη επιλογή, η κάλλιστη επιλογή ήταν να πάρουμε κάτι μεταξύ αυτών των 

έξι κατηγοριών, όπερ και εγένετο. 
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Ακόμα όμως ποια θα ήταν η αντίδραση, αν κατορθώναμε να φέρουμε στην 

αγορά οικοδομικό σίδηρο αξίας $1.500.000; Ποια θα ήταν η αντίδραση από τους 
εμποροβιομήχανους, από τους άλλους εισαγωγείς για το ότι η κυβέρνηση καθίσταται 

ένας ανταγωνιστής τους σε ένα εμπόρευμα το οποίο έχει την αγορά του, τους εισα

γωγείς του, τους αποδέκτες του; Άρα, εδώ μιλούμε για ανταλλαγή με εκείνο τον 

εξοπλισμό ο οποίος ως γνωστό εν έτει 1989-90 έχασε τις αγορές του στο ανατολικό 
μπλοκ, στη Ρωσία, στη Σοβιετική Ένωση, σε άλλες χώρες και έμενε στα εργοστάσια 

κάτω από συνθήκες δύσκολης διάθεσης. Αυτή ήταν η φιλοσοφία της ανταλλαγής και 

αυτή ήταν η βάση πάνω στην οποία μπορούσαμε να ανταλλάξουμε. 

Όμως η κύρια προσοχή εστιάστηκε στο πρακτικό το οποίο ετοίμασε το 

Γραφείο Προγραμματισμού μετά από μία σύσκεψη που έγινε και στην οποία έγινε 

προσπάθεια να ανταλλαγούν απόψεις για το θέμα των πτητικών μέσων της κυβέρ

νησης. Κατά τη γνώμη μου πολύ επιλεκτικά μερικοί συνάδελφοι στάθηκαν σ' αυτό 

το θέμα και πιστεύω ότι η έκθεση από μόνη της έχει μια σειρά αντιφάσεις και μια 

σειρά ανακρίβειες, στις οποίες θα αναφερθώ. Κατ' αρχήν αυτό καθαυτό το 

πρακτικό -διότι πρόκειται περί πρακτικού- αμφισβητήθηκε από το Υπουργείο Γεωρ

γίας. Και με επιστολή του ο Γενικός Διευθυντής λέει ότι οι απόψεις οι οποίες κατα

γράφονται δεν εκφράζουν το Υπουργείο ούτε λέχθηκαν από το Υπουργείο με τον 

τρόπο που διατυπώθηκαν μέσα στο πρακτικό. Άρα, άμα ένα πρακτικό αμφισβη

τείται, διερωτώμαι πόσο σοβαρά μπορεί να το εκτιμήσει κάποιος. 

Όμως το πιο ουσιαστικό είναι ότι οι κατά τα άλλα αξιόλογοι λειτουργοί του 

Γραφείου πρόβαλαν ως κύριο λόγο σύγκλησης αυτής της σύσκεψης την αδυναμία 

δημιουργίας ενιαίου φορέα για τη συντήρηση και λειτουργία των κυβερνητικών 

πτητικών μέσων. Αυτή η προσέγγιση για μένα, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι παρά

ξενη. Γιατί δε γνωρίζω πουθενά στο.ν κόσμο να υπάρχει ενιαίος φορέας ο οποίος να 

καλύπτει τόσον ανόμοιες και ανεξάρτητες υπηρεσίες, όπως ο στρατός, η αεροπορία, 

η αστυνομία, το Υπουργείο Γεωργίας, η Υπηρεσία Περιβάλλοντος, που η καθεμιά 

έχει την αποστολή της και οφείλει στο δευτερόλεπτο να βρεθεί σε κίνηση και δράση. 

Παράδοξη πραγματικά προσέγγιση να αναμειγνύουμε τα στρατιωτικά ελικό

πτερα, τα οποία είναι σχεδόν μόνιμα εξοπλισμένα για άμεση αντιμετώπιση οποιασ

δήποτε έκτακτης ανάγκης, με τους ψεκαστήρες, λόγου χάριν, του Υπουργείου Γεωρ

γίας. Δεν μπορεί να υπάρξει, κατά τη γνώμη μας, και ούτε χρειάζεται ενιαίος 

φορέας για υπηρεσίες που είναι και λειτουργούν αυτόνομα και ανεξάρτητα λόγω της 

φύσης τους, του προορισμού τους και της ανάγκης για γρήγορη κινητοποίηση . 

Διερωτώμαι, για παράδειγμα, γιατί δεν οργανώνουμε ενιαίο φορέα, πάνω 

σ' αυτή τη βάση, για πιο απλά πράγματα, όπως για τον τομέα των μεταφορών. Και 

έχουμε πεντακόσια ή δεν ξέρω πόσα άλλα φορτηγά του στρατού να είναι ακινητο

ποιημένα στα στρατόπεδα και αντίθετα ενοικιάζουμε από την αγορά οχήματα, για 

να διεκπεραιώνουν τις εργασίες του κυβερνητικού τομέα. Είναι γι' αυτό το λόγο 

άλλωστε που και η Εθνική Φρουρά απορρίπτει αυτή την εισήγηση για ενοποίηση 

κάτω από ένα φορέα ομοειδών εργασιών και τη θεωρεί ανεφάρμοστη. 

Ναι, υπάρχει και θα υπάρχει πολυμορφία στα πτητικά μέσα και στα τεχνικά 

μέσα γενικά. Και θα υπάρχει, όπως υπάρχει παντού, σ' όλες τις χώρες οι οποίες δεν 

έχουν δική τους παραγωγή και αναγκάζονται να τα αγοράζουν με προσφορές από το 

εξωτερικό. 

• 
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Το τρίτο σημείο σε σχέση με την έκθεση του Γραφείου Προγραμματισμού είναι 

αυτό που διατυπώθηκε για τεχνοοικονομική μελέτη. Κύριοι συνάδελφοι, εμείς 

είχαμε ένα συγκεκριμένο προ·ίόν, με συγκεκριμένη φύση και κατάσταση. Και είχαμε 

από την άλλη το μοναδικό ίσως αποδέκτη, την Πολωνία, η οποία είχε ένα κατάλογο 

προσφερόμενων ειδών. Για ποια τεχνοοικονομική μελέτη γίνεται λόγος και για 

ποιες προσφορές; Αυτοί που διατύπωσαν την ιδέα και αυτοί που την επαναλαμβά

νουν δεν έχουν αντιληφθεί φαίνεται τη δύσκολη θέση στην οποία ήταν η κυπριακή 

πλευρά και το ότι δεν είχαμε εμπόρευμα χρυσάφι να διαθέσουμε στην αγορά. Η 
τεχνοοικονομική μελέτη γίνεται, όταν έχουμε να αποφασίσουμε τη συμφερότερη 

μεταξύ δύο όμοιων λύσεων ή όταν με άνεση δικής μας επιλογής έχουμε να καταλή

ξουμε για κάποια επένδυση και θέλουμε να δούμε το βιώσιμο ή όχι αυτής μας της 

απόφασης. Αυτά όμως ισχύουν στο ορθόδοξο εμπόριο, όπου ο αγοραστής είναι ο 

κυρίαρχος της κατάστασης. Εμείς αντίθετα ήμαστε σε δεινή θέση και αναζητούσαμε 

τη λιγότερο επιζήμια λύση, έχοντας κατά νου ότι κάθε μέρα που περνούσε ήταν 

ζημιά για το ΣΟΔΑΠ, το κράτος, το φορολογούμενο, τη βιομηχανία και τον αμπε

λουργό. 

Αναφέρεται συνεχώς μέσα στις ομιλίες προηγούμενων συναδέλφων η λέξη 

αεροψεκασμός και προβάλλεται ως ο μοναδικός τάχατες σκοπός -αναφέρεται και 

στο πρακτικό του Γραφείου Προγραμματισμού- για τον οποίο αγοράστηκαν τα 

ελικόπτερα. Και παραγνωρίζεται όλη η άλλη γκάμα, όλο το άλλο φάσμα των 

χρήσεων, το οποίο αναφέραμε προηγουμένως. Προστίθεται μάλιστα ότι -είπε ο 

συνάδελφος ο Χάσικος- είδαμε άλλο ελικόπτερο και αγοράσαμε άλλο .. Και ανέφερε 
συγκεκριμένα το ελικόπτερο Μl-2. Το είπα και στην ομιλία μου την πρώτη φορά. 

Το ελικόπτερο Μl-2 είναι το ίδιο με αυτό που αγοράσαμε, αν πρόκειται περί αυτής 

της σύγχυσης και της ανομοιότητας. Ποια είναι η διαφορά; Ότι το ελικόπτερο 

ΚΑΝΙΑ ΚΙΤΤΥ ΗΑ WK που αγοράσαμε είναι το βελτιωμένο μοντέλο, το οποίο η 
ALLISON σε συνεργασία με τους Πολωνούς ανέπτυξε, αλλάσσοντας τα ηλεκτρονικά 
και τοποθετώντας δύο αμερικανικές μηχανές . 

Είναι επίσης ανακρίβεια να λέμε ότι δεν υπάρχει πιστοποιητικό καταλληλό

τητας. Οι Πολωνοί μάς παρουσίασαν πιστοποιητικό, το FAR 29, το αμερικάνικο 
δηλαδή πιστοποιητικό των αρχών αεροπορίας, το οποίο καλύπτει την καταλληλό

τητα των πτήσεων επιβατηγών και φορτηγών ελικοπτέρων σε όλη την επικράτεια 

των Ηνωμένων Πολιτειών και το οποίο θεωρείται πιστοποιητικό που ισχύει σε όλο 

τον κόσμο. 

Έγινε σχόλιο επίσης για το θέμα της χρήσης τους . Κύριοι συνάδελφοι, το 

ελικόπτερο ή το αεροπλάνο δεν είναι μηχάνημα που βρίσκεται στη γραμμή παρα

γωγής και το μέτρο της χρήσης και της χρησιμότητάς τους δεν είναι οι ώρες που 

εργάστηκαν. Το ελικόπτερο είναι μηχάνημα έκτακτης ανάγκης, που θα βρεθεί δίπλα 

σ' αυτόν που το χρειάζεται, όταν κανένα μέσο δεν μπορεί να χρησιμοποιηθεί. 

Ας εξετάσουμε τα στοιχεία, τους αριθμούς, παρόλο που είναι καθαρά τεχνικό 

θέμα. Πόσες ώρες εργασίας έχουν τα πυροσβεστικά οχήματα, παλαιά και νέα, που 

έχουμε στην υπηρεσία μας; Έχουν κατά μέσο όρο, κύριοι συνάδελφοι, 200 ώρες, από 
τις οποίες το 1/3 είναι για συντήρηση και παρελάσεις. Πόσες ώρες πτήσεις έχει το 
ελικόπτερο της αστυνομίας, το ένα και μοναδικό; Έχει 500 ώρες, διότι είναι ένα. Οι 
τεχνικοί όμως το θεωρούν αυτό υπερβολικό και εισηγούνται την αγορά δεύτερου, 

διότι, κατά την άποψή τους, για να είναι αυτό το όχημα σε πλήρη ετοιμότητα δεν 

μπορεί να εργάζεται πέραν των 300 ωρών ετησίως. 
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Λέχθηκε ότι τα ελικόπτερα δε χρησιμοποιούνται. Και αυτό είναι ανακρίβεια. 
Τα ελικόπτερα χρησιμοποιούνται ήδη από το Τμήμα Αλιείας εντατικά και σε έκταση. 

Συγκεκριμένα, για επτά μήνες το χρόνο γίνονται δύο φορές τη βδομάδα περιπολίες 

πάνω από τη θάλασσα, ξεκινώντας από την Αγία Νάπα και φτάνοντας μέχρι τον 
Πύργο της Τηλλυρίας, για επισήμανση κηλίδων, για παρακολούθηση της αλιείας, για 

επιτήρηση των ακτών. Πέραν τούτου τα χρησιμοποιεί η . Εθνική Φρουρά για τις 

ασκήσεις που αναφέραμε προηγουμένως. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συχάδελφοι, νομίζω ότι απ' αυτά και από πολλά άλλα 

στοιχεία τα οποία υπάρχουν μέσα στα έγγραφα που κρατούμε στα χέρια μας βγαί

νουν αβίαστα ορισμένα συμπεράσματα: Πουλήσαμε τα κρασιά μας, αδειάσαμε τις 

στέρνες μας, μπορέσαμε να παραλάβουμε νέα εσοδεία, ο ΣΟΔΑΠ πληρώθηκε τα 

χρήματά του, ο φορολογούμενος και το κράτος γλίτωσαν f460.000, πληρώσαμε 
συνάλλαγμα μόνο ί323.000 και αποκτήσαμε δύο ελικόπτερα αξιόπιστα για πάρα 

πολλές χρήσεις. Έχω την άποψη ότι γι' αυτή την πράξη έπρεπε να εκφράσουμε την 

εκτίμησή μας μαζί με όλες τις παρατηρήσεις για τυχόν λάθη ή αδυναμίες και να μην 

προσπαθούμε να αμαυρώσουμε ούτε την προσπάθεια ούτε την αξιοπρέπεια κάποιων 

ανθρώπων που βρέθηκαν αναμεμειγμένοι σ' αυτό το θέμα. 

Το έχω πει και την άλλη φορά και θα το ξαναπώ. Αυτό που ίσως η πλειο

ψηφία της Βουλής δε θα βρει τη δύναμη να κάμει ως προς το τι έχει γίνει προς αυτή 

την κατεύθυνση, το έχει ήδη επιτελέσει ο συνάδελφος ο Κίμωνας Παναγίδης, υπό 

την ιδιότητά του ως Διευθυντής του ΣΟΔΑΠ, που στην επιστολή του προς το 

Υπουργείο Εμπορίου στις 25.8.89 λέει κατά λέξη τα ακόλουθα: 

"Θέλουμε να εκφράσουμε τις θερμές μας ευχαριστίες προς τον Υπουργό Εμπο

ρίου και Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα και τους λειτουργούς του Υπουργείου του 

για τη σημαντική βοήθεια, ώστε να υπογραφεί η συμφωνία της αγοράς των δύο 

ελικοπτέρων, με αποτέλεσμα να υπογράψουμε με την AGROS Πολωνίας τη 

συμφωνία της πώλησης των κρασιών, επιλύοντας έτσι το σοβαρό πρόβλημα της 

διάθεσης των ερυθρών ξηρών παλαιών εσοδειών". 

Ο συνάδελφος ο κ. Μάτσης μιλώντας εδώ είπε ότι "ξέρετε, αυτά τα θέματα θα 

πρέπει να συζητούνται στην Επιτροπή Ελέγχου και να λαμβάνονται ομόφωνες 

αποφάσεις". Γιατί όχι, συνάδελφοι; Αλλά και γιατί όχι μη ομόφωνες αποφάσεις; 

Εμείς είμαστε έτοιμοι για ομόφωνες αποφάσεις πάνω σε όλα τα θέματα που έρχο

νται στην Επιτροπή Ελέγχου, με δύο όμως προϋποθέσεις: Ότι όλες οι συζητήσεις 

θα βασίζονται πάνω σε αντικειμενικές κρίσεις και γεγονότα και ότι θα είναι απαλ
λαγμένες από οποιαδήποτε προεκλογική ή άλλη σκοπιμότητα. 

Λέχθηκε και το εξής: Τι θα μπορούσαμε άραγε να κάνουμε με το ί1.000.000 το 

οποίο δόθηκε; Δεν είναι ί1.000.000. είναι ;[500.000, είναι ;[400.000. Εγώ ρωτώ τι θα 
μπορούσαμε να κάνουμε με τα Ω.ΟΟΟ.ΟΟΟ που το πρωί, κατά τη γνώμη μου, όχι • 
σοφά αποκόψαμε από τη φορολογία η οποία θα πήγαινε στα κρατικά ταμεία. Και τι 

θα λέγαμε στους αμπελουργούς, αν δεν κάμναμε αυτή την πράξη; Τι θα έλεγε η διεύ-

θυνση του ΣΟΔΑΠ στο 40% των αμπελουργών, όταν θα δήλωνε αδύναμη να παρα-
λάβει τα σταφύλια τους, αν σε δύο μήνες από τις ημερομηνίες που αναφέραμε δεν 

άδειαζαν οι στέρνες και δεν άδειαζαν οι χώροι, για να μπορέσουν να παραληφθούν 

τα σταφύλια τους; Και πόση άλλη επιχορήγηση το κράτος, άλλες ;[500.000, θα ήταν 
υποχρεωμένο να καταβάλει, για να μετατρέψει αυτό το ΠΡΟ·ίόν σε ζιβανία, σε οινό

πνευμα, για να το εξάξει στο εξωτερικό, επιδοτώντας το με $80 κατά εκατόλιτρο, 
$800 κατά τόνο; 
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Ο συνάδελφος ο κ. Πουργουρίδης όμως στην ομιλία του θέλησε να επεκταθεί 

σε βάθος για τον Ανδρέα Χρίστου, για το ΑΚΕΛ, για την πολιτική του κόμματος και 

πήγε πίσω στο παρελθόν στο 1959 και σε δρόμους και ατραπούς, κατά τη γνώμη 
μου, επικίνδυνους. Λυπούμαι, δεν ήταν ούτε η πρόθεσή μου ούτε η επιθυμία μου να 

πάω και εγώ λίγο στο παρελθόν και να σχολιάσω ορισμένα σημεία απ' αυτή την 

ομιλία, αλλά θα το κάμω, διότι νιώθω υποχρεωμένος και τον εαυτό μου να υπερα

σπιστώ λίγο -παρόλο που δε νιώθω ότι χρειάζομαι οποιαδήποτε τέτοια υπεράσπιση

αλλά κυρίως να υπερασπιστώ μια πολιτική που ασκήσαμε εμείς τουλάχιστον ως 

αριστερά. 

Ο κ. Πουργουρίδης είπε ότι αυτά που ανέφερα εγώ για παράνομες λατομεύσεις 

και για άρνηση παραχώρησης νέου προνομίου πρώτη φορά τα ακούει, παρόλο που 

ως Επαρχιακός Γραμματέας έχει καλό δίκτυο πληροφόρησης. Ο κ. Πουργουρίδης 

είπε ακόμα ότι, διαβάζω κατά λέξη: "Δεν υπάρχει καμιά αμφιβολία ότι ο Κοινοβου

λευτικός Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ κατέφυγε στη γνωστή κομμουνιστική μέθοδο της 

λάσπης και των υπονοουμένων, με στόχο να πλήξει Βουλευτές. Αν εγίνοντο τέτοιες 

συζητήσεις -εννοεί αυτά που ανέφερα προηγουμένως για τις λατομεύσεις και λοιπά

αυτό οφείλετο σε ανθρώπους που έβαλε το ΑΚΕΛ, για να πλήξουν τον κ. Άριστο 

Χρυσοστόμου". Ατυχώς όμως για το συνάδελφο τον κ. Πουργουρίδη ο κ. Χρυσο

στόμου, σε συνέντευξή του στην εφημερίδα "ΜΑΧΗ" με ημερομηνία 3 Δεκεμβρίου, 
δε διαψεύδει αυτά που είχα πει εγώ στη συζήτηση στη Βουλή. Ο κ. Χρυσοστόμου 

λέει ότι πράγματι ζήτησε άδεια λατομείου στην περιοχή του Κούρρη, αλλά τοποθετεί 

το γεγονός στο 1987. Εγώ ισχυρίζομαι ή έχω πληροφορίες ή ... 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Λέγεται. 

(Γέλια) 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Λέγεται ότι αυτό το πράγμα είτε επανήλθε είτε έλαβε χώρα το 1989 επί προε
δρίας Βασιλείου και επί υπουργίας του Τάκη Νέμιτσα. Όσο δε για τα προνόμια στο 

Μερρά Ακρωτηρίου, πράγματι είναι το 1987 επί προεδρίας Κυπριανού που τερματί
στηκαν. Όμως είναι επίσης γνωστό ότι, ενώ τερματίστηκαν τα προνόμια, συνέχισε η 

παράνομη λατόμευση και εντός του 1987 και εντός του 1988 και γι' αυτό το γεγονός 
έγιναν καταγγελίες. Και αυτό είναι επίσης γνωστό. Συνεχίζει ο κ. Χρυσοστόμου 

όμως και λέει ότι αυτά τα πράγματα δεν τον επηρεάζουν στην άσκηση των βουλευ

τικών του καθηκόντων. Εγώ τη δέχομαι αυτή τη δήλωση, η οποία ήδη υπάρχει στην 

εφημερίδα ως απάντηση. Όμως τα γεγονότα, τα σημεία τα οποία ανέφερα στην 

ομιλία μου δε δέχονται αμφισβήτηση. Άρα τη λάσπη, συνάδελφε Πoυργoυρ~, την 

απορρίπτω και ας τη χρησιμοποιήσετε κάπου αλλού. Και, εν πάση περιπτ~~;' ειση
γούμαι στο συνάδελφο είτε να αλλάξει το δίκτυό του των πληρoφoρι~'είτε να 
αποτείνεται κοντά μας άμα θέλει κάτι αξιόπιστο να μάθει! 

Σε σχέση με αυτό το θέμα, κύριοι συνάδελφοι, και με αφορμή το τέλεξ εκείνο 

το μισοσβησμένο το οποίο ο κ. Χρυσοστόμου παρουσίασε πριν από μερικές 

βδομάδες στη Βουλή, έχω την εντύπωση, έχω την άποψη ότι αυτή η Βουλή βρέθηκε 

μπλεγμένη σε μια διελκυστίνδα, σε μια βεντέτα μεταξύ δύο εταιρειών. Ο ιδιοκτήτης 

της μιας τροφοδοτεί αυτή τη Βουλή ή ορισμένους με πληροφορίες και χαρτιά, με 

στόχο είτε να πλήξει την άλλ~ εταιρεία, η οποία έχει το όνομα "Βιομηχανίες Νέμι

τσας", είτε να πλήξει τον ίδιο, τον τέως Διευθυντή και τώρα Υπουργό Εμπορίου. 



796 

Και θα πω εδώ μια πρόσφατη πληροφορία που ήρθε σε μένα. Είτε το ίδιο πρόσωπο 

το οποίο έδωσε στον κ. Άριστο Χρυσοστόμου αυτό το τέλεξ -και εγώ είπα την 

περασμένη φορά ποιο είναι αυτό το πρόσωπο- είτε δικός του άνθρωπος, εκπρό

σωπός του πλησίασε γνωστό Λευκωσιάτη εμπορευόμενο, ο οποίος είναι ο αντιπρό

σωπος των 'Άντόρια", των μηχανών των ντίζελ -αυτών που λέγαμε την περασμένη 

φορά- ήταν μάλλον μέχρι πρόσφατα ο αντιπρόσωπος και προσπάθησε να του 

αποσπάσει δήλωση ότι η εταιρεία "Νέμιτσας" του "έκλεψε" την αντιπροσωπεία. Ο 

ίδιος αρνήθηκε κατηγορηματικά και δήλωσε στον περί ου ο λόγος εκπρόσωπο ή 

πρόσωπο ότι εγκατέλειψε τη συνεργασία του με τους Πολωνούς. Λοιπόν, αυτό το 

τέλεξ, το οποίο παρουσιάστηκε εδώ και το οποίο προέρχεται από εμπορικό, επαγ

γελματικό αντίζηλο άλλης εταιρείας, αποτέλεσε σημείο αναφοράς και ακούστηκαν 

πολύ σοβαρά πράγματα. 

Λέχθηκε: "Γεννάται τεράστιο θέμα. Δεν μπορεί Υπο,\!ργός να εκπροσωπεί την 

Κυπριακή Δημοκρατία και να διαπραγματεύεται αγορά από εταιρείες που είναι ο 

ίδιος αντιπρόσωπος". Δύο ανακρίβειες εδώ. Ουδείς διαπραγματεύτηκε από τους 

Υπουργούς και ουδείς ήταν αντιπρόσωπος, όταν πιθανό να διαπραγματευόταν. 

Ακούστηκε και το τελευταίο: 'Ή γυναίκα του Καίσαρα δεν πρέπει να είναι μόνο 

τίμια, αλλά πρέπει και να φαίνεται τίμια και κανείς άνθρωπος δεν μπορεί να μην 

καταλήξει στο συμπέρασμα ότι ήταν (η αντιπροσωπεία που παραχωρήθηκε) κάποια 

αμοιβή για υπηρεσίες προσφερθείσες". Πολύ σοβαρές κατηγορίες από το βήμα της 

Βουλής. Σοβαρές μεν, αστήρικτες δε. 

Και εγώ απάντησα στην ομιλία μου ότι ο κ. Κληρίδης -διότι είναι ο 

κ. Κληρίδης που προήδρευε εκείνη τη φορά- είπε ότι μπορεί αυτή η αντιπροσωπεία 

να είναι η ανταμοιβή του κ. Νέμιτσα για τη συμβολή του στην αγορά των ελικο

πτέρων. Όμως την ιστορία με τον Καίσαρα δεν πρέπει να τη λέει, διότι, συνέχισα, 

μόνο αν ήταν όλοι χαζοί και ανόητοι και οι Πολωνοί και η εταιρεία "Νέμιτσας" θα 

ίσχυε αυτό που λέει ο κ. Κληρίδης. Δηλαδή, να δοθεί σαν ανταμοιβή στον 

κ. Νέμιτσα μια αντιπροσωπεία η οποία τίποτε δεν πουλά στην Κύπρο. 

Ο κ. Πουργουρίδης είτε από λάθος είτε επειδή δε βρήκε το χρόνο να διαβάσει 

την ομιλία μου, το "πρέπει" το μετέτρεψε σε "μπορεί" και έκτισε ολόκληρο μύθο: 

Ότι παρέχω στον εαυτό μου το δικαίωμα να λογοκρίνω τους πολιτικούς μου αντι

πάλους ή να τους αρνούμαι το δικαίωμα της έκφρασης ή ότι θεωρώ ότι δεν έχει ο 

κ. Κληρίδης το ηθικό ανάστημα να λέγει τι είναι το σωστό και τι είναι το λάθος. 

Ακόμα είπε ότι ο κ. Κληρίδης υπήρξε ένας από τους πιο ακέραιους πολιτικούς και 

όσοι τον κατηγόρησαν στο παρελθόν, παρόλο τούτο, σεβάστηκαν την ακεραιότητά 

του. 

Βεβαίως ο τόπος μας είναι πολύ μικρός και ο καθένας είναι γνωστός και για 

τον πολιτικό του βίο και για το ήθος του και για την αρετή του και για τη συνέπειά 

του και για τις δημοκρατικές του rtεποιθήσεις και εγώ προσωπικά θα ήμουν ο τελευ

ταίος που θα έκρινα οποιοδήποτε βετεράνο πολιτικό και ιδιαίτερα τον κ. Κληρίδη. 

Άλλοι είπαν, όχι εμείς, τον κ. Κληρίδη επίορκο, προδότη, πράκτορα. Εμείς 

κατηγορούμαστε από τους αντίπαλούς μας ότι οι χαρακτηρισμοί μας για τον 

κ. Κληρίδη αποτελούσαν σημείο αναφοράς που μας έφερνε συμμάχους του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τον είπατε καλό καραβοκύρη. 
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Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κατανοώ όμως τις τύψεις και τις ενοχές του συνάδελφου του κ. Πουργουρίδη, 

ο οποίος δυστυχώς λείπει αυτή τη στιγμή, διότι οι μεγαλύτεροι υβριστές του 

κ. Κληρίδη προέρχονται από την παράταξη στην οποία ανήκε ο ίδιος και από τον 

ίδιο προσωπικά και από τις εφημερίδες που ο ίδιος ενυπόγραφα αρθρογραφούσε. 

Θα διαβάσω, συνάδελφοι, τι έγραψε ο κ. Πουργουρίδης, κατά λέξη: 

"Εις την κατηγορίαν των σΊ!νωμοτών κατά της δημοκρατίας περιλαμβάνονται 

οι πλείστοι εκ των εκλεγέντων μέχρι σήμερα Βουλευταί. Ονομαστική αναφορά θα 

πρέπει να γίνει εις τον Πρόεδρον της Βουλής". Ήταν ο κ. Κληρίδης τότε. "Πολλά 

ηδύνατο να πράξει ο κύριος αυτός διά την εφαρμογήν και ομαλήν λειτουργίαν των 

δημοκρατικών θεσμών. Αλλά ανακόλουθος υπήρξε πάντοτε εις την πολιτικήν 

γραμμήν την οποία ακολουθεί αφ' ότου εξελέγη Πρόεδρος της Βουλής και άκρως 

καιροσκοπική δύναται να χαρακτηρισθεί η όλη τακτική του." 

(Εφημερίδα "Εθνική", 12/9/73). 

Δε θα πω, κύριοι συνάδελφοι, τι γράφτηκε ενάντια στον κ. Κληρίδη, όταν 

αγανακτισμένος και οργισμένος από τη στάση των χουντικών αξιωματικών που 

συνωμοτούσαν κατά της Κυπριακής Δημοκρατίας και είχαν ενοχές για τη δολο

φονία στελεχών του Ενιαίου ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χρίστου, κάπου ως Πρόεδρος της Βουλής εγώ τώρα θέλω να πω ότι 

πρέπει να περιορίσουμε την αναφορά στο χαρακτήρα του οποιουδήποτε. Αν έγινε 

μια αναφορά, μπορεί να απαντηθεί η αναφορά σε ένα σημείο. Αλλά δεν μπορούμε να 

συζητήσουμε το βίο και την πολιτεία κάποιου σε μακρά συνέχεια. Είναι κάποιο θέμα 

αναλογιών. Γι' αυτό θα σας παρακαλέσω να προχωρήσουμε στο θέμα των ελικο

πτέρων. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εδώ λέχθηκαν βαριά και ανεπίτρεπτα πράγματα και για το 

ΑΚΕΛ και για τους Βουλευτές του και για μένα προσωπικά. Νομίζω έχω το 

ελάχιστο δικαίωμα να δώσω και την άλλη πλευρά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το έχετε και το επιτρέπω απόλυτα. Αλλά από την άλλη πλευρά δε νομίζω ότι 

απαντάτε, με το να συζητούμε επί μακρόν για κάποιον ο οποίος έκαμε μια απλή 

αναφορά. Γι' αυτό μιλώ περί αναλογιών. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Όχι απλή αναφορά, κύριε Πρόεδρε. Όχι απλή αναφορά. Να η ομιλία του 

κ. Πουργουρίδη, η οποία αποτελείται από δεκαεπτά σελίδες στενογραφημένες και 

τα 9/10 της ομιλίας του δεν αναφέρονται στο θέμα' αναφέρονται στο άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Την παρακολούθησα. Και άφησα και απαντήθηκε αυτή η αναφορά του 

κ. Πουργουρίδη. Αλλά δεν μπορούμε να προχωρήσουμε σε πολύ μεγαλύτερη έκταση 

από την ίδια την ομιλία του. 

(Γέλια) 
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Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω, επί θέματος διαδικασίας, μη διακόπτετε το συνή

γορο του κ . Κληρίδη. Δε μας ενοχλεί, διότι ο κ. Χρίστου υπερασπίζεται τον 
κ. Κληρίδη. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ : 

Μπράβο. Από τον κ. Πουργουρίδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κάποτε πρέπει να λέγεται η αλήθεια. 

επιβαλλόμενο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ας λεχθεί και από τον κ. Χρίστου. Είναι 

Κύριε Αναστασιάδη, λυπούμαι. Δε θέλω να διακόψω κανέναν και δε θα πάρω 

την πλευρά κανενός. Απλώς προσπαθώ να κρατήσω τη συζήτηση σε ορισμένα σωστά 

πλαίσια. 

Συνεχίστε, κύριε Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Ο συνάδελφος κ. Πουργουρίδης είπε ότι μια αρχή που πρέπει να διέπει τις 
σχέσεις μας είναι ο σεβασμός και η τιμή προς Βουλευτές συναδέλφους. Συμφωνώ 

απόλυτα. Αυτές είναι οι αρχές και ο τρόπος συμπεριφοράς που θα πρέπει να 

επικρατούν μέσα στη Βουλή και έξω από τη Βουλή στις σχέσεις μεταξύ ανθρώπων. 

Όμως, αν πίσω από τον όρο "αγάπη και σύμπνοια" -άλλη διατύπωση που επίσης 

χρησιμοποιεί ο κ. Πουργουρίδης- εννοεί κάπου την αμοιβαία ανοχή στη βάση του 

ότι είμαστε όλοι Βουλευτές και πότε εσύ πότε εγώ πάμε στα ίσια, τότε διαφωνούμε. 

Η εκτίμηση ακριβώς και το ήθος και η παρρησία επιβάλλουν, αν κάτι περιέλθει σε 

γνώση σου που κατά τη γνώμη σου επηρεάζει τη θέση οποιουδήποτε συναδέλφου στο 

άλφα ή στο βήτα θέμα που συζητείται, να το πεις καθαρά και δημόσια. Ο ίδιος ο 

κ. Κληρίδης από αυτό το βήμα είχε πει ότι όποιος βγαίνει εδώ πρέπει να ξεκαθαρίζει 

ανοικτά ότι δεν έχει προσωπικό ενδιαφέρον ή συμφέρον για το θέμα που πραγματεύ

εται ή ερευνά ή υποστηρίζει. Αν ήθελα να ενεργήσω διαφορετικά, κύριοι συνά

δελφοι, απρόσωπα, αλλά ανέντιμα, δε θα είχα κανένα πρόβλημα να διοχετεύσω 

αυτές τις πληροφορίες σε μια εφημερίδα, να είμαι ήσυχος και να μην υπάρχει αυτή η 

συζήτηση. Αλλά δεν το έκαμα, γιατί ό,τι έμαθα ήθελα να το πω εδώ για λόγους 

τάξης. Αγάπη λοιπόν και σύμπνοια, κατά τη γνώμη μου, δε σημαίνει ότι οι 

Βουλευτές αλληλοκαλύπτονται και δημιουργούν την εντύπωση ότι είναι οι μόνοι 

λογικοί, οι μόνοι σοφοί, οι μόνοι έντιμοι, οι μόνοι πατριώτες, οι μόνοι ανιδιοτε

λείς. Αγάπη και σύμπνοια δε σημαίνει ότι ξαφνιαζόμαστε, αν κάποιος συνάδελφος ή 

κάποιος άλλος μας κάνει κριτική και την ίδια στιγμή εμείς διατηρούμε το δικαίωμα 

να λέμε όχι μόνο υπονοούμενα, αλλά και να φορτώνουμε κατηγορίες, να στιγματί

ζουμε ενόχους, να ταπεινώνουμε κάποιους ανθρώπους, να αμφισβητούμε την επαγ

γελματική τους αξιοπρέπεια. 

Πώς προστατεύονται οι δημόσιοι υπάλληλοι και τα δημόσια πρόσωπα, 

κατ' αναλογία με τους Βουλευτές, από επιθέσεις, ώστε να μπορούν να κάμνουν το 

καθήκον τους με αποτελεσματικότητα; Πώς η αγάπη και η σύμπνοια, χωρίς διαζύγιο 

από την κριτική και τον έλεγχο, δε μένουν στο κτίριο της Βουλής και επεκτείνονται 

προς όλες τις κατευθύνσεις των λειτουργιών της; Πώς εκφράζεται αυτό που ζητούμε 

για τους εαυτούς μας, ο ένας από τον άλλο και όλοι μας από τους έξω, όταν εμείς 
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λέμε συχνά χωρίς καμιά ένδειξη, πολύ συχνά χωρίς απόδειξη, ότι ο τάδε πίεσε τους 
κυβερνητικούς φορείς να αλλάξουν τις εκθέσεις, άρα εκβιάζει και αυθαιρετεί; Ο 
τάδε είναι ένοχος σκανδάλου και εσείς προσπαθείτε να τον αθωώσετε, όπως λέχθηκε 

για μας. Ο τάδε πήρε την αντιπροσωπεία, επειδή διαπραγματεύτηκε και αγόρασε τα 

πολωνικά ελικόπτερα. 

Δόθηκε εδώ το παράδειγμα της Υφυπουργού της κ. Ταμπόσι, της παύσης της 

από τον Πρόεδρο Μπους, που δε νομίζω ότι αποτελεί επιχείρημα για το συνάδελφο 
τον Πουργουρίδη, για να υποστηρίξει αυτό τουλάχιστον_το μέρος των πολιτικών 

ηθών στις ΗΠΆ. Διότι η Υφυπουργός απολύθηκε κατόπιν εορτής, σαν αποδιοπο

μπαίος τράγος, αφού ξεφυλλίστηκε ο φάκελος του Κλίντον, αφού πάρθηκαν και 

αξιοποιήθηκαν όλα τα στοιχεία, αφού έγιναν έρευνες και σε άλλες χώρες. Και, 

ανεξάρτητα από το τι έγινε με την άμοιρη Υφυπουργό, στο τέλος ο κ. Μπους στις 

ομιλίες του και στις τηλεοπτικές του συζητήσεις χρησιμοποίησε αυτά τα στοιχεία, 

για τη μη υπηρεσία του Κλίντον στο στρατό, για την παρουσία του σε κάποιο σεμι

νάριο στη Μόσχα, για τις εξωσυζυγικές του σχέσεις, για τις αντιπολεμικές του 

απόψεις σε σχέση με το Βιετνάμ και άλλα παρόμοια. Άρα δεν υπήρξε καμιά 

αναστολή στο να χρησιμοποιηθούν τα στοιχεία από το φάκελο του Κλίντον, που 

αποκτήθηκαν προφανώς παράνομα. Απλώς, για να συμπληρωθεί η εικόνα και αφού 

παρόλ' αυτά εξελέγη ο Κλίντον, έδιωξαν την Υφυπουργό Ταμπόσι, για να της 

φορτώσουν την ευθύνη και να κλείσει το θέμα "αξιοπρεπώς''. Είμαι βέβαιος ότι 

αυτού του είδους την ηθική δεν την υιοθετεί ο συνάδελφος ο Πουργουρίδης. 

Όμως μίλησε ο κ. συνάδελφος και για το θέμα των ανθρώπινων σχέσεων 

μεταξύ Βουλευτών, που πρέπει να είναι αγαθές. Και ότι οι Βουλευτές και οι πολι

τικοί πρέπει να προστατεύονται από προσωπικές επιθέσεις μέσα και έξω από τη 

Βουλή. Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι αυτό τον κανόνα ο ίδιος δεν τον τήρησε και 

όταν ήταν έξω από τη Βουλή με βαριές κατηγορίες αναφέρθηκε στους Βουλευτές και 

τους ονόμασε συνωμότες κατά της Δημοκρατίας, τους ονόμασε ερασιτέχνες 

Βουλευτές, τους ονόμασε πολιτικάντηδες της Βουλής. Και έτσι να αναφέρω μερικά 

ονόματα από αυτούς τους πολιτικάντηδες και τους ερασιτέχνες: Γλαύκος Κληρίδης, 

Τάσσος Παπαδόπουλος -είναι η Βουλή του 1970- Νίκος Κόσιης, Ξάνθος Κληρίδης, 

Βάσος Λυσσαρίδης, Λέανδρος Ζαχαριάδης, Παναγιώτης Δημητρίου, Κώστας Χατζη

κακού, Ηρακλής Χατζηρακλέους, Κώστας Χριστοδουλίδης, Αιμίλιος Φράγκος, 

Αιμίλιος Μιχαηλίδης και άλλοι πολλοί αξιόλογοι συνάδελφοι που μέρος τους είναι 

τώρα στη Βουλή, άλλοι είναι στον πολιτικό στίβο, αρκούντως ενεργοί και δραστή

ριοι. Πού βρίσκεται η συνέπεια των λόγων όταν είμαστε εντός και όταν είμαστε 

εκτός; 

Είπε όμως ο κ. Πουργουρίδης κατά λέξη ότι: "Αν ένας διαφωνεί με τις 

απόψεις που υποστηρίζει το ΑΚΕΛ, πρέπει να εξαφανιστεί από προσώπου της γης 

και πρέπει πολιτικά να του γίνει τέτοια επίθεση με όλα τα μέσα, ώστε να χάσει την 

αξιοπιστία του". Αυτά λέχθηκαν για το ΑΚΕΛ εν έτει 1992. Θα σας διαβάσω τι 
έλεγε ο κ. Πουργουρίδης, όταν διαφωνούσε με τον Πρόεδρο Μακάριο (Εφημερίδα 

"Πατρίς", 11/11Π1): 

"Ας παύσουν λοιπόν να αποκαλούν τον Πρόεδρον Μακάριον ως Εθνάρχην και 

να διακηρύττουν πως θα συνεχίσουν να συνεργάζονται στενώτατα μαζί του. Έπαυσε 

προ πολλού να είναι Εθνάρχης. Σήμερον είναι επίορκος και προδότης της πατρίδας 

του. Σήμερον είναι ο μεγαλύτερος καταχραστής της λα·ίκής εμπιστοσύνης που έχει 

να επιδείξη η νεωτέρα Ελληνική Ιστορία. Σήμερον είναι απαράδεκτος και πρέπει να 

εξαφανιστεί από το πολιτικόν προσκήνιον το ταχύτερον δυνατό". 
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Και επιχείρησαν, είναι γνωστό, κάποιοι να τον εξαφανίσουν το Μακάριο όχι 

μόνο από την πολιτική, αλλά και από την επίγεια ζωή. Εμείς, κύριοι συνάδελφοι, 

μπορεί να διαφωνούμε έντονα και με πάθος με ορισμένα πράγματα. Μπορεί να 

πούμε και κουβέντες αχρείαστες κάποτε για τους αντιπάλους μας. Όμως θα υπερα

σπιστούμε μ' όλη μας τη δύναμη και με όλο μας το πάθος το δικαίωμα του κάθε 

αντιπάλου μας και να διαφωνεί μαζί μας και να μας αντιπαλεύεται έντιμα. 

Αυτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε fIρόεδρε, ενδιαφέρομαι να μάθω ποιο είναι το θέμα που συζητούμε. Τα 

ελικόπτερα ~ το τι είπε ο άλφα ή ο βήτα. Αν θέλει ο αγαπητός συνάδελφος να 
γνωρίζει τι είπε.το ΑΚΕΛ για το Μακάριο τις πρώτες εκλογές -που ήταν ανθυποψή

φιός του ο αείμνηστος πατέρας μου- του είπε ότι ήταν φασίστας. Κατόπιν μετε

τράπη σε δημοκράτη. Αυτού του είδους η συζήτηση δεν εξυπηρετεί σε οτιδήποτε. 

Εμείς ήρθαμε να συζητήσουμε αν έπρεπε να αγοραστούν τα ελικόπτερα τα οποία 

αγοράστηκαν και δε χρησιμοποιήθηκαν. Γιατί φαίνεται ο περονόσπορος, όταν 

έμαθε ότι αγοράσαμε ελικόπτερα για να τον καταπολεμήσουμε, απεδήμησε από την 

Κύπρο. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Κληρίδη, εκτός από το χιούμορ το οποίο είναι ωραίο, θέλω να σας πω 

ότι έχετε άδικο. Διότι υπάρχει μια καθιερωμένη αρχή στον κοινοβουλευτισμό, όταν 

ένας συνάδελφος ανοίξει ένα θέμα και συζητήσει επ' αυτού του θέματος, αυτόματα 

δίνεται δικαίωμα στο συνάδελφο που θα του απαντήσει να μιλήσει επί του ιδίου 

θέματος. Κατά συνέπεια, εφόσον άνοιξε αυτό το παράθυρο και έγιναν αναφορές 

και σε αυτά τα οποία είπατε εσείς και σε ορισμένα άλλα πράγματα, είχε το δικαίωμα 

ο κ. Χρίστου να απαντήσει πάνω στο ίδιο μοτίβο. Τώρα, αν σε κάποια σημεία 

υπερέβη κάποια πράγματα και προχώρησε περισσότερο, τον διέκοψα, όπως έπραξα 

και με τον κ. Πουργουρίδη. 

Κατά συνέπεια υπάρχει θέμα αναλογιών, επαναλαμβάνω. Και το κακό είναι 

να μη γίνεται μια αρχή. Αλλά η αρχή έγινε, όταν άρχισε η συζήτηση. Δε θέλω να 

συνεχίσω επί του θέματος, αλλά εν τω δικαίω του ο κ. Χρίστου απαντά σε θέματα τα 

οποία ήδη ήγειραν άλλοι συνάδελφοι. 

Αν είναι επί προσωπικού θέματος, κύριε Πουργουρίδη και κύριε Πιττοκοπίτη, 

θα σας δώσω το λόγο στο τέλος, μετά που θα δευτερολογήσει ο κ. Άριστος Χρυσο

στόμου. Παρακαλώ. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Επί προσωπικού ο λόγος δίνεται αμέσως μετά που το πρόσωπο θίγεται, κύριε 

Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει, κύριε Αναστασιάδη. Θεώρησα ότι θα ήταν καλύτερο, επειδή μπορεί να 

υπάρχουν περισσότεροι επί προσωπικού θέματος, να μη γίνει συζήτηση πάνω σε 
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προσωπικό θέμα. Παρά ταύτα όμως, θα δώσω το λόγο πρώτα στον κ. Πουργουρίδη 

και μετά στον κ. Πιττοκοπίτη. Εντάξει, κύριε Πιττοκοπίτη, ο κ. Πουργουρίδης και 
μετά εσείς. Δεν πειράζει. 

Από τη θέση σας, κύριε Πουργουρίδη, επειδή πρόκειται περί προσωπικού 
θέματος. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είμαι υποχρεωμένος να πάρω το λόγο και να απαντήσω επί 

προσωπικών θεμάτων τα οποία ήγειρε ο συνάδελφος Χρίστου. Το πρώτο που θέλω 

να απαντήσω είναι το σημείο που έθιξε για τα άρθρα που έγραψα για το Γλαύκο 

Κληρίδη. Είναι γεγονός ότι έγραψα άρθρα εναντίον του Γλαύκου Κληρίδη που θα 

χρειάζονταν ποταμοί μελάνης για να τα γράψει ένας. Αναγνώρισα όμως ότι, όταν 

έγραφα αυτά που έγραφα για το Γλαύκο Κληρίδη την εποχή που τα έγραφα, είχα 

άδικο. Και αντιλήφθηκα ότι, όταν κατηγορούσα το Γλαύκο Κληρίδη πως δεν είναι 

πατριώτης, είχα άδικο. Γι' αυτό και σήμερα βρίσκομαι στο κόμμα του, γιατί αναγνω

ρίζω ότι και πατριωτισμό διαθέτει και σωφροσύνη διαθέτει και αξιοσύνη διαθέτει, 

για να οδηγήσει τον τόπο και το κόμμα στο οποίο ανήκω στο επίπεδο εκείνο που 

ονειρεύομαι. 

Το δεύτερο είναι οι ύβρεις που επεκαλέστη ότι έλεγα εγώ για κάποιους από 

τους πολιτικούς και ιδιαίτερα για τον αείμνηστο Αρχιεπίσκοπο Μακάριο. Δε 

νομίζω να είναι ο Πουργουρίδης ο πρώτος διδάξας. Εγώ εκείνα τα οποία έγραφα 

είναι από τη "Χαραυγή" του 1959 και του '60 που τα πήρα και τα αντέγραφα. 

(Γέλια) 

Συνεπώς, όταν έγραφα ότι ο Μακάριος αρνήθηκε τον όρκο του, είναι από τη 

"Χαραυγή" που το πήρα, που έλεγε το '59 "Μαύρο στο Μακάριο, γιατί εγκατέλειψε 
τα όνειρα του λαού μας για ένωση". Είναι από τη "Χαραυγή" που πήρα το ''ο Μακά

ριος είναι φασίστας''. Και αν υπάρχει αμφιβολία περί τούτου, σε πέντε λεπτά να 

φέρουμε τη "Χαραυγή", τη συγκεκριμένη έκδοση, να την καταθέσουμε, να είναι και 

στα πρακτικά για σκοπούς ιστορίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε χρειάζεται, κύριε Πουργουρίδη. Προχωρήστε. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Αναφέρθηκε και σε ορισμένα πρόσωπα, από τα οποία τα μοναδικά που είναι 

σήμερα εντός της Βουλής είναι ο Τάσσος Παπαδόπουλος και ο γιατρός ο Λυσσα

ρίδης. Δε θυμούμαι αν έγραψα επώνυμα για τον Τάσσο τον Παπαδόπουλο. Ίσως να 

το έκαμα. Δηλώνω όμως δημόσια ότι, αν έγραψα την εποχή εκείνη κάποια πράγματα 

για τον Τάσσο τον Παπαδόπουλο, ήταν μέσα στο κλίμα των πολιτικών παθών που 

επικρατούσαν την εποχή εκείνη. Αναγνωρίζω ότι ο Τάσσος ο Παπαδόπουλος είναι 

ένας από τους πλέον αγνούς πατριώτες που διαθέτει αυτός ο τόπος. Συνεπώς, αν 

είπα κάτι σε μια εποχή, επαναλαμβάνω, πολιτικών παθών και όξυνσης πριν από 

είκοσι, τριάντα χρόνια, δε θυμούμαι. Τα άρθρα στα οποία αναφέρεται ο κ. Χρίστου 

δημοσιεύτηκαν πριν από τριάντα χρόνια. Ήταν μια εποχή που όλοι γνωρίζουμε τι 

πάθη επικρατούσαν στην Κύπρο. Και ασφαλώς, όταν υπάρχουν τα πολιτικά πάθη, 

δε σου επιτρέπουν πολλά πράγματα να τα κρίνεις με αντικειμενικότητα και με νηφα

λιότητα. 
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Είπα για τον αείμνηστο Αρχιεπίσκοπο Μακάριο τότε πράγματα που σήμερα με 

κανένα τρόπο δε θα τα έλεγα. Και αναγνωρίζω ότι την εποχή εκείνη που λέγονταν, 

τα κίνητρα ήταν το πολιτικό κλίμα της εποχής εκείνης. Θα με κρίνει q κ. Χρίστου, 
όπως συνήθως κάμνει, ο φασίστας ο Πουργουρίδης, όπως και το ΑΚΕΛ και κατ' 

επανάληψη η "Χαραυγή". Ο φασίστας ο Πουργουρίδης όμως δούλεψε για τα ανθρώ

πινα δικαιιοματα, για τη Διεθνή Αμνηστία, για τη Διεθνή Επιτροπή Νομικών, που 

εδρεύει στη Γενεύη, για το ]ustice στην Αγγλία όσο κανένας άλλος που ανήκει στο 
ΑΚΕΛ. Με ποια κριτήρια κρίνουμε επομένως; Την εποχή εκείνη, που στην Κύπρο 

επικρατούσαν τα γνωστά πάθη, και εγώ ομολογώ ότι έκαμα κάποιες ενέργειες λόγω 

των παθών της εποχής εκείνης που δεν έπρεπε να κάμω. Άλλωστε σε μια νεαρά 

ηλικία, όταν είσαι είτε φοιτητής είτε στην ηλικία εκείνη, είναι γνωστό ότι ο ενθου

σιασμός και ο ιδεαλισμός είναι εκείνα που σε κατευθύνουν. 

Θέλω να καταλήξω με τούτα: Εγώ προσωπικές επιθέσεις ως Βουλευτής -και 

όταν μιλούσα, είναι από αυτό το βήμα της Βουλής που μιλούσα και υπό την ιδιό

τητα του Βουλευτή- ουδέποτε έκαμα, ουδέποτε θα διανοηθcο να κάνω. Και το θεωρώ 

ανεπίτρεπτο να γίνονται προσωπικές επιθέσεις σε βάρος Βουλευτcσν. Αν τώρα ο 

κ. Χρίστου δεν είχε άλλα επιχειρήματα, παρά να καταφύγει σε άρθρα μου ;ι:ου 

έγραψα πριν από είκοσι, τριάντα, σαράντα χρόνια, δικαίωμά του να το κάμει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, εντάξει, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να επαναλάβω κάτι που είπα στην ομιλία 

μου και να μου επιτρέψετε να το πω. Δεν είναι με προσωπικές επιθέσεις που το 

ΑΚΕΛ θα προσπαθήσει να υπεραμυνθεί των κυβερνώντων, που αποφάσισαν τόσο 

άγαρμπα να ρίξουν μέσα σ' ένα καλάθι που δεν είχε πάτο δύο εκατομμύρια δολάρια. 

Είναι με επιχειρήματα που θα το πράξει. Και ο κ. Χρίστου, αν είχε επιχειρήματα, 

δε θα σπαταλούσε ώρες, βδομάδες να μελετά άρθρα που έγραψα πριν από τριάντα 

και σαράντα χρόνια. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να προσέξουμε τι λέμε σήμερα, για να μην τα αποσύρουμε ύστερα από είκοσι 

χρόνια. Ο κ. Χριστόφιας ως αρχηγός κόμματος έχει δικαίωμα να προηγηθεί και 

μετά ο κ. Χατζηδημητρίου, πριν δώσω το λόγο στον κ. Πιττοκοπίτη. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, καταλήγουμε τελικά σε μια συζήτηση την οποία εκ των 

υστέρων όλοι θα απεύχονταν. Αυτή είναι η κατάληξη της συζήτησης. Και εγώ 

δέχομαι τα όσα είπε ο κ. Πουργουρίδης για το παρελθόν ή και για το αν έσφαλε 

Κ.λπ. Τα δέχομαι. Καταλήγουμε όμως εκεί που δεν έπρεπε. Διότι έχει διερωτηθεί και 

ο κ. Κληρίδης κατά πόσο είναι για τα ελικόπτερα που συζητούμε. 

Για να φθάσουμε όμως, συζητώντας για τα ελικόπτερα, να δίνονται οι απαντή

σεις από τον Ανδρέα Χρίστου που δίνονται σήμερα, κάποιοι ήγειραν το θέμα και 

έχετε απόλυτο δίκαιο. Και θέλω να πιστεύω ακριβώς ότι ούτε και από το βήμα της 

Βουλής στην πορεία -και έχουμε χρόνο ακόμη και θα εγερθούν αρκετά θέματα- δε θα 

θυμάται κανένας από εμάς θέματα τα οποία δεν έχουν σχέση με το υπό συζήτηση 

θέμα. Δεν είναι γιατί έπιασε αμόκ τον κ. Χρίστου που ξεκίνησε να μιλά για τον 
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κ. Πουργουρίδη. Δέχθηκε μια επίθεση ο κ. Χρίστου, αγαπητοί συνάδελφοι, αγαπητέ 
κύριε Πρόεδρε. Δέχθηκε μια επίθεση, η οποία μάλιστα είχε ως επίκεντρο τον 

κ. Κληρίδη, για πράγμα το οποίο ο κ. Χρίστου δεν έχει πει. Συνεπώς πρέπει, ναι, 
όλοι να είμαστε προσεκτικοί. Θέλω να πιστεύω ότι θα επικεντρώσουμε την προσοχή 
μας στο υπό συζήτηση θέμα από εδώ και πέρα τουλάχιστο. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Φοβούνται τα ελικόπτερα, μήπως πάθουν ζημιά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Αναστασιάδη, παρακαλώ. Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι υπάρχει εκτροπή από τη συζήτηση από 

όλους τους ομιλητές, που εξετράπησαν σε προσωπικές επιθέσεις. Ιδιαίτερα μάλιστα 
σε ό,τι αφορά τις ευθύνες του καθενός μας και την ιστορία του καθενός μας, 

μπορούμε να μιλούμε για ώρες και να αναφερόμαστε σε πολλές λεπτομέρειες. 

Είμαστε σίγουρα όλοι υπεύθυνοι για ό,τι είπαμε, για ό,τι πράξαμε ή για ό,τι παρα
λείψαμε να πράξουμε. 

Ζούμε σε ένα μικρό τόπο. Είναι εν γνώσει της κοινωνίας που μας τοποθετεί 

μέσα σε αυτό εδώ το χώρο. Σημασία έχει ως εκπρόσωποι του λαού να επικεντρω
θούμε στα άμεσα προβλήματα που αντιμετωπίζουμε, στο μέλλον του τόπου μας. Και 

σίγουρα θα κριθούμε περισσότερο από το πώς θα συνεισφέρουμε για την προώθηση 

των τωρινών προβλημάτων, για τη δημιουργία και την προοπτική ενός μέλλοντος 

γι' αυτό τον τόπο που βρίσκεται υπό αμφισβήτηση, παρά καταλήγοντας σε συμπερά

σματα μόνο από τη δράση του καθενός μας στο παρελθόν. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα πρόθεση ειλικρινά να μιλήσω σήμερα, αλλά πιστεύω 

ότι έχει δημιουργηθεί προσωπικό θέμα. Γιατί την προηγούμενη φορά που είχα 

μιλήσει για το θέμα που συζητούμε, τα πολωνικά ελικόπτερα, ο κ. Χρίστου, όταν 

τέλειωσα την ομιλία μου, είχε δηλώσει "απαξιώ να απαντήσω ή να ασχοληθώ με 

αυτά τα οποία έχει αναφέρει ο συνάδελφος Πιττοκοπίτης για μένα". Σήμερα και το 

πρωί και τώρα είχε τη δυνατότητα, γιατί λόγω διακοπής του ρεύματος μάς διάβασε 
δύο φορές μέρος της ομιλίας του ο κ. Χρίστου, 1:'αι έχει αναφέρει το όνομά μου στην 

ομιλία του έντεκα φορές. Στην ουσία, στην πράξη έχει αναφερθεί σε μένα δεκατρείς 

φορές, γιατί λέγω ότι έχει διαβάσει δύο φορές την ομιλία του. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έκαμέ σου διαφήμιση. 

(Γέλια) 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Θα σας ξαναπροειδοποιήσω, κύριε Αγαπίου, ότι, αν την ώρα που μιλώ, με 

διακόψετε, αν δεν τύχω της προστασίας του Προέδρου, θα προστατέψω τον εαυτό 
μου χρησιμοποιώντας τα νόμιμα δικαιώματά μου. 

(Γέλια) 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Συνεχίστε, κύριε Πιττοκοπίτη. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Πιστεύω ότι έχει δημιουργηθεί προσωπικό θέμα, κύριε Πρόεδρε, γιατί μιλώ

ντας ο κ. Χρίστου και αναφέροντας συνέχεια πάλι επιλεκτικά τα διάφορα αποσπά

σματα της ομιλίας μου -που δεν ήταν δικά μου, αλλά αντιγραφή από επίσημα 

έγγραφα- προσπάθησε να περάσει μια νέα τακτική στο υπό συζήτηση θέμα, υπονοώ

ντας ότι το λιγότερο δεν ήταν πραγματικά αυτά τα πράγματα τα οποία είχα 

αναφέρει, αλλά ήταν κατασκευάσματα, για να δώσουμε κατεύθυνση, λαβή στο να 

κατηγορηθεί ο Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας για τις ελλείψεις και τις παρα

λείψεις του. 

Πιστεύω, κύριε Χρίστου, ότι σήμερα και πάλι δε διαφωτίσατε. Χρησιμοποιή

σατε την ίδια τακτική ως συνήγορος του κ. Νέμιτσα, χρησιμοποιώντας και πάλι 

επιλεκτικά μερικά πράγματα τα οποία σας βολεύουν. Και πάλι σήμερα επιλεκτικά, 

αντί να αναφέρετε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Πιττοκοπίτη, παρακαλώ μην απευθύνεστε κατευθείαν στο συνάδελφο. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, λέγω ότι ο συνάδελφος δεν μπήκε κατευθείαν στο θέμα 

που είχε αναφέρει και προηγουμένως, ότι τα πρακτικά του Γραφείου Προγραμματι

σμού είναι αυθαίρετα και δεν εξήγησε σε καμιά περίπτωση γιατί ήταν αυθαίρετα. 

Και επαναλαμβάνω και σήμερα πως τα πρακτικά του Γραφείου Προγραμματισμού 

και γνήσια και σωστά ήταν, αλλά διαμορφώθηκαν διαφορετικά μετά, με την επέμ

βαση αξιωματούχων της κυβέρνησης, για να δοθεί ανάλογη κάλυψη στον κ. Νέμιτσα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Πιττοκοπίτη, επειδή παρακολουθούσα προσεκτικά τις αναφορές, βλέπω 

ότι μπορεί να απάντησε σε επιχε.ιρήμαΤά σας, αλλά δεν υπήρξε οποιαδήποτε προσω
πική επίθεση , εκτός από εκείνο που αναφέρατε αρχικά ότι απαξιεί να απαντήσει σε 

κάποιq. πράγματα. Αυτό με κάποια επέκταση δέχομαι πως ήταν προσωπικό και το 

απαντήσατε . Αλλά πρόκειται περί δευτερολογίας, διότι δεν υπάρχει άλλο προσω

πικό εκτός από εκείνο το στοιχείο. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, αλλά με τον τρόπο που παρουσίασε, λέγω, αυτά που 

ανέφερε στη δευτερολογία του ο κ. Χρίστου άφησε αιχμές ' και υπονοούμενα ότι ό,τι 

είχα αναφέρει στην πρωτολογία μου δεν ήταν ειλικρινή και αυτούσια από τα ίδια τα 

πρακτικά των κυβερνητικών υπηρεσιών, αλλά ήταν κατασκευάσματα. Και μένει 

αυτή η εντύπωση. Αυτό και μόνο δημιουργεί προσωπικό θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το απαντήσατε αυτό. Δε νομίζω πως είναι προσωπικό, αλλά το έχετε 

απαντήσει ήδη. Αν υπάρχει άλλο προσωπικό, να το αναφέρετε. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Δεν απαντήθηκε, κύριε Πρόεδρε, διότι, στην επιμονή μου στην προηγούμενή 

μου ομιλία και αναφέροντας πρακτικά των κυβερνητικών υπηρεσιών, επανήλθε 

σήμερα ο κ. Χρίστου παρουσιάζοντας γεγονότα τα οποία δεν έχουν καμιά σχέση με 
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την πραγματικότητα. Δηλαδή, δασοπυρόσβεση, λέγει, και αρχηγείο για τα ελικό

πτερα. Όμως κάηκε στην Πάφο έκταση είκοσι τετραγωνικών χιλιομέτρων και δεν 

είχαν κανένα μέσο να μεταφέρουν προσωπικό και δε μας είπε πού είναι τα πολω

νικά ελικόπτερα . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Πιττοκοπίτη, με όλο το σέβας, δεν είναι προσωπικό θέμα η δευτερο

λογία. Μπορεί να διαφωνείτε με αυτά που λέχθηκαν, αλλά δεν πρόκειται περί 
προσωπικού θέματος. Μάλιστα, ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συγνώμη, είναι θέμα διαδικασίας. Ο κ. Πιττοκοπίτης είναι 

μέλος της κοινοβουλευτικής μου ομάδας και νομίζω, πρέπει να πω ότι έχει και 

δικαίωμα να δευτερολογήσει, αν θέλει, εκτός αν η Βουλή αποφασίσει άλλως πως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Παπαδόπουλε, έχει δικαίωμα σίγουρα. Αλλά έχει σειρά ο κ. Χρυσο

στόμου και μετά να του δώσω την ευκαιρία να δευτερολογήσει, αν θέλει. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Παρακαλώ, επειδή αντιλαμβάνομαι θα είναι πολύ σύντομος ο κ. Πιττοκο

πίτης, θα εξοικονομήσουμε όλοι χρόνο, αν του επιτραπεί να τελειώσει την παρέμ

βασή του. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Είχα δηλιί:ισει, κύριε Πρόεδρε, ότι θα χρησιμοποιήσω μόνο πέντε λεπτά και αν 

δε με διακόπτατε, εγώ ήδη θα ήμουν τελειωμένος. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει, κύριε Πιττοκοπίτη, λυπούμαι που σας διέκοψα. Προχωρήστε. 

(Γέλια) 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Το δεύτερο που θέλω να αναφέρω είναι ότι με πολύ ειρωνικό τρόπο ο έντιμος 

συνάδελφος κ. Χρίστου ανέφερε ότι τον παρουσίασα ότι ήταν διευθυντής της 

ΛΟΕΛ. Απολογούμαι γιατί, όπως πληροφορήθηκα, είνάι ο Λένιν. Και γι' αυτό 

απολογούμαι. Ήταν λάθος μου. Γι' αυτό είπα απολογούμαι. Ήταν λάθος που σας 

είχα ονομάσει διευθυντή της ΛΟΕΛ. Έχω μάθει ότι είναι ο κ. Λένιν. 

Το πιο σημαντικό, το οποίο πιστεύω ότι δημιουργεί τεράστιο πρόβλημα και 

έχει άμεση σχέση με το υπό συζήτηση θέμα, είναι το εξής: Αναφέρθηκε ότι, αν 

φέρναμε στην Κύπρο σίδερο, θα ξεσηκωνόταν ο εμπορικός κόσμος και θα δημιουρ

γούσε πρόβλημα. Όμως δεν ξεσηκώθηκε ο εμπορικός κόσμος και να δημιουργήσει 

πρόβλημα, όταν φέραμε 250 τόνους παγωτό, ο συνέταιρος του κ. Νέμιτσα, στην 
Κύπρο. Εκεί δεν υπάρχει πρόβλημα. Οπότε, συνάδελφοι, η τακτική που ακολου

θείται είναι δικαίωμά σας εσείς την επιλέγετε. Αλλά δεν μπορείτε να κάνετε αυτή 

την επιλογή, για να στηρίξετε την υπόθεσή σας ότι δήθεν θα δημιουργείτο και 

πρόβλημα, αν φέρναμε σίδερα, γιατί την ιί:ιρα που φέρνουμε άλλα ΠΡΟ·ίόντα και 

εξασφαλίζουμε τα συμφέροντα τα δικά μας και εκείνων που κυβερνούν έχετε ταχθεί 

να τα υπερασπίζεστε. 
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Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, με το εξής: Το είπα και την προηγούμενη φορά, το 

λέγω και σήμερα. Θα υπερασπιστώ οποιοδήποτε συνάδελφο γράψει οποιοδήποτε 

θέμα και θέλει να κάνει κοινοβουλευτικό έλεγχο, γιατί αυτό είναι το καθήκον μας. 

Και αν ακόμα κατηγορηθεί συνάδελφος από το κόμμα μου ή αξιωματούχος στο 

κόμμα μου ότι έχει προβεί, το τονίζω, σε οποιαδήποτε ενέργεια που ζήμιωσε το 

δημόσιο, είμαι ο πρώτος που θα μιλήσω εναντίον του. Αλλά σε καμιά περίπτωση, 

πιστεύω, δεν πρέπει να φιμώνονται οι Βουλευτές ή να εκβιάζονται οι Βουλευτές, 

όταν εγγράφουν οποιοδήποτε θέμα ή όταν αποφασίσουν να το ερευνήσουν σε βάθος. 

Και επαναλαμβάνω ότι το μαχαίρι πρέπει να μπει βαθιά για τα ροκάνια, όπως τα 

ονόμασα, που βρίσκονται στο δημόσιο και ροκανίζουν το δημόσιο χρήμα, που είναι 

ο ιδρώτας αυτού του λαού. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χρυσοστόμου. Ελπίζω να μην τεθεί θέμα προσωπικό για την αναφορά 

στο Λένιν. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρά τις εκτροπές μερικών συναδέλφων, θα επαναφέρω το 

θέμα στην ουσία του. 

Λαμβάνοντας το βήμα για να δευτερολογήσω, θέλω και πάλι και από την αρχή 
της ομιλίας μου να εγείρω θέμα ηθικής ευθύνης, τάξης και χρηστής διοίκησης όσον 

αφορά τον Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα. Ο κ. Υπουργός, 

τόσο δημόσια όσο και ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών, δήλωσε ότι σύμφωνα με τα 

θέσμια και τους νόμους έχει παραιτηθεί από οποιοδήποτε αξίωμα, ανάμειξη ή ενδια

φέρον σε όλες τις επιχειρήσεις του συγκροτήματος εταιρειών "Νέμιτσας" και σε 

όλους τους οργανισμούς που τύγχανε να έχει τη διεύθυνση ή κατά οποιοδήποτε 

τρόπο ενδιαφέρον. 

Κύριε Πρόεδρε, δηλώνω από το επίσημο βήμα της Βουλής ότι ο κ. Υπουργός 

εψεύσθη τόσο δημόσια όσο και ενώπιον της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. 

Και γι' αυτή ειδικά τη δήλωσή μου είμαι έτοιμος να εγκαταλείψω τη βουλευτική μου 

ασυλία για δυσφήμιση, αν ο κ. Νέμιτσας τολμήσει να με ενάξει και να με φέρει 

ενώπιον της δικαιοσύνης. Ο κ. Τάκης Νέμιτσας, Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχα

νίας, σύμφωψ με τα έγγραφα που είναι κατατεθειμένα στην Έφορο Εταιρειών, 

μέχρι τις 20/6/'i991 εξακολούθησε να παραμένει, ήταν και είναι διευθυντής της εται
ρείας "Takis N~ψlitsas Inνestments Ltd", στην οποία έχει τον οικονομικό έλεγχο. Η 
εταιρεία "Takisi Nemitsas Inνestments Ltd", στην οποία είναι διευθυντής, έχει τον 
οικονομικό έλεγχο της "Nemitsas Holdings Ltd". Και η "Nemitsas Holdings Ltd" έχει 
τον οικονομικό έλεγχο της εταιρείας "Βιομηχανίες Νέμιτσας Λτδ", η οποία αντιπρο

σωπεύει την PEZETEL που προμήθευσε τα πολωνικά ελικόπτερα. Έτσι και κατά 

συνέπεια, ο ίδιος ο κ. Υπουργός σε τελευταία ανάλυση ελέγχει πλήρως οικονομικά 

και έχει άμεσο προσωπικό συμφέρον στην αντιπροσώπευση της εταιρείας PEZETEL 
στην Κύπρο. 

Ο κ. Υπουργός εψεύσθη δημόσια και ενώπιον της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής. Δεν τήρησε τους ηθικούς κανόνες που αυτόματα επιβάλλονται σε 

Υπουργούς του κράτους, δεν ενήργησε σύμφωνα με τα θέσμια και τους νόμους, 

όπως δήλωσε και όπως όφειλε. Έχει ψευσθεί μπροστά στη Βουλή και γι' αυτό 

αναμένω από τον κ. Υπουργό να υποβάλει την παραίτησή του κι αν ο ίδιος δεν το 

πράξει, καλώ τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας να τον παύσει .. 

• 

• 



• 

.. 

.. 
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Κύριε Πρόεδρε, είναι με fερισσή θλίψη που θα αναφερθώ στην αήθη και 

εμπαθή προσωπική επίθεση εναντίον μου που επιχείρησε ο έντιμος συνάδελφος 

κ. Χρίστου, με έκδηλη την πρόθεση να παρακαμφθεί η ουσία του θέ~~ατoς που αφορά 
τη διασπάθιση δημόσιου χρήματος, με σκοπό να προστατευθεί η κηδεμονευόμενη 

από το ΑΚΕΛ κυβέρνηση Βασιλείου. Πρόκειται για τη γνωστή γκαιμπελική ή σταλι

νική μέθοδο, που επαναφέρεται στα πολιτικά πράγματα του τόπου. Στόχος να 

πληγεί όποιος διαφωνεί μαζί τους ή αποτελεί εμπόδιο στις επιδιώξεις τους. Το 

ΑΚΕΛ, με τους μηχανισμούς που διαθέτει, η επαγρύπνηση εν δράσει, αλλά και με τη 

βοήθεια που του παρέχει η Κρατική Υπηρεσία Πληροφοριών, πληροφορήθηκε για 

τις έντονες αντιδράσεις της κοινής γνώμης για το υπό συζήτηση θέμα και ανησύ

χησε. Γι' αυτό έπρεπε να πληγεί ο αίτιος. Δηλαδή εγώ. Γνωρίζω τις προσπάθειες που 

καταβλήθηκαν, και από τον κ. Υπουργό ακόμα, να βρουν οτιδήποτε για να με κατη

γορήσουν, με σκοπό να παρουσιάσουν το σοβαρό θέμα της ασέβειας των κυβερνώ

ντων προς τις αρχές της χρηστής διοίκησης ως προσωπική τάχα αντιδικία που εδρά

ζεται δήθεν σε δικά μου προσωπικά επιχειρησιακά συμφέροντα. 

Από την ενδελεχή έρευνα που διεξήγαγαν διέλαθε της προσοχής τους ότι πριν 

από μερικά χρόνια, επί κυβερνήσεως Κυπριανού, στο δρόμο Λεμεσού-Λευκωσίας 

καταγγέλθηκα και πλήρωσα πρόστιμο σαράντα λιρών, επειδή υπερέβην το όριο 

ταχύτητας. Πρέπει στ' αλήθεια να προβληματιστεί ο κάθε υγιώς σκεπτόμενος 

πολίτης για την ποιότητα του πολιτικού ήθους που εισάγει η κυβέρνηση Βασιλείου 
και το ΑΚΕΛ που την κηδεμονεύει. Ναι, ξεπέρασα το όριο ταχύτητας, παραδέχτηκα 

το αδίκημά μου και πλήρωσα το τίμημα των σαράντα λιρών. Μήπως αυτό το 

αδίκημα, έστω και κατά φαντασία, υποσκάπτει την εγκυρότητα των όσων τεκμηριω

μένα έχω καταγγείλει με έγγραφα για το σκάνδαλο -γιατί για σκάνδαλο πρόκειται

της αγοράς δυο άχρηστων ελικοπτέρων, ως αποτέλεσμα της οποίας συμπτωματικά 

και τυχαία οι εταιρείες του κ. Νέμιτσα βρέθηκαν μετά την αγορά τους να είναι οι 

αποκλειστικοί αντιπρόσωποι της ΡΕΖΕΤΕΙ στην Κύπρο; 

Ο έντιμος συνάδελφος στο τέλος της ομιλίας του με μένος και υπέρμετρο 

πάθος (θα ήταν ωφέλιμο για σκοπούς αυτοκριτικής να ακούσει από κασέτα την 

ομιλία του, γιατί άλλο να σου τα λέγουν και άλλο να τα ακούεις) καταφέρθηκε 

αρχικά εναντίον του κ. Κληρίδη. Διαβάζω επί λέξει αυτά που είναι γραμμένα στα 

πρακτικά: ''Ο κ. Κληρίδης ξαναείπε την κουβέντα για τη γυναίκα του Καίσαρα που 

πρέπει να είναι και να φαίνεται τίμια". Και τόνισε: "Κατ' αρχήν την ιστορία με τον 

Καίσαρα ο κ. Κληρίδης δεν πρέπει να τη λέει", εκστομίζοντας έτσι ατεκμηρίωτα 

βαριά κατηγορία εναντίον του κ. Κληρίδη, ο οποίος δεν ήταν παρών. Αποστομωτική 

απάντηση έδωσε ο συνάδελφος κ. Πουργουρίδης, τον οποίο και ευχαριστώ, γι' αυτό 

δε θα προσθέσω οτιδήποτε. Το αναφέρω όμως, για να θυμίσω στους συναδέλφους το 

ύφος και το πολιτικό ήθος του κ. Χρίστου . 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, όταν αναφέρεται κάτι αποσπασματικά, απλώς διαστρεβλώνει 

τα λεχθέντα. Παρακαλώ να διαβαστεί ολόκληρη η παράγραφος και τότε θα βγει 

ακριβώς αυτό που ανέφερα εγώ και στην ομιλία μου και σήμερα. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θέλω να υπενθυμίσω ότι, όταν έγινε η αναφορά, ήταν και πάλι αποσπασμα

τικά που έγινε η αναφορά, γι' αυτό και το επέτρεψα. Οι αναφορές στον κ. Κληρίδη 

έγιναν όλες αποσπασματικά, γι' αυτό το άφησα να προχωρήσει. 

Προχωρήστε, κύριε Χρυσοστόμου, όμως υπό την εξής αίρεση: Είπαμε να 

κρατηθούν κάποιες αναλογίες. Δυστυχώς επιτράπηκε να εκτραπεί η συζήτηση, όμως 

ελπίζω ότι θα την κρατήσουμε, όπως είπατε κι εσείς ο ίδιος, μέσα σε κάποια 

πλαίσια. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω έχω το δικαίωμα να απαντήσω στις κατηγορίες που 

έχουν εκστομιστεί εναντίον μου. Αυτό θα πράξω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχετε δικαίωμα να απαντήσετε, σίγουρα. Να απαντήσετε όμως μέσα στα 

πλαίσια υπεράσπισης του εαυτού σας, αν είναι δυνατό. Διότι έγινε μια έκκληση από 

όλες τις πλευρές να παραμείνουμε σε κάποια επίπεδα. Συνεχίστε. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Στη συνέχεια ο κ. Χρίστου εκτράπηκε εντελώς και είπε αναφερόμενος στο 

άτομό μου. "Πώς είναι δυνατόν ένας Βουλευτής που σέβεται τον εαυτό του να 

εμπλέκεται σε επαγγελματικές διαφορές δυο εταιρειών και να χρησιμοποιεί τέλεξ 

που στέλνονται και παράγονται έντεχνα και τεχνητά, για να πλήξει ο ένας τον 

άλλον;" Και κατέληξε σε εμπαθή και αήθη προσωπική επίθεση. Επαναλαμβάνω επί 

λέξει αυτά που είπε ο κ. Χρίστου: "Μήπως υπάρχουν άγνωστες σ' εμάς αντιθέσεις 

και ανταγωνισμοί που ξεκαθαρίζονται με αυτό τον τρόπο; Μήπως για παράδειγμα ο 

κ. Χρυσοστόμου έχει στο στομάχι τον Υπουργό Εμπορίου για καταγγελίες που 

έγιναν ενάντια στην εταιρεία στην οποία είναι μέτοχος και διευθυντής για παράνομη 

λατόμηση αμμοχάλικων στο Μερρά Ακρωτηρίου; Μήπως θέλει να ανταποδώσει τα 

ίσα στον κ. Νέμιτσα, επειδή το Υπουργείο Εμπορίου δεν παραχώρησε στην εταιρεία 

του προνόμιο λατομείου στην κοίτη του ποταμού Κούρρη;" Και με προσποιητή 

αφέλεια ο κ. Χρίστου είπε πως ο ίδιος δε γνωρίζει, αλλά θα δεχθεί την απάντησή 

μου, όποια κι αν είναι. Τα ίδια προσωπικά ελατήρια μου απέδωσε και ο Υπουργός 

κ. Τάκης Νέμιτσας, μιλώντας στα μέσα μαζικής ενημέρωσης μετά τη συνεδρίαση της 

Επιτροπής Ελέγχου που εξέταζε το θέμα του. Έτσι αδιαμφισβήτητα διαπιστώνεται 

ότι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ, έντιμος συνάδελφος κ. Αντρέας 

Χρίστου, ενήργησε ως φερέφωνο του κ. Υπουργού. Πρόκειται ειλικρινά για θλιβερό 

κατάντημα. Επιχείρησε ο κ. Χρίστου να μου προσδώσει εμπάθεια και μνησικακία, 

χαρακτηριστικά που συγκρούονται κάθετα με το χαρακτήρα και τις αρχές μου και 

το πιστεύω μου στο Θεό της αγάπης. Προς απογοήτευση όσων επεξεργάστηκαν την 

αήθη και εμπαθή προσωπική επίθεση, οι χαρακτηρισμοί έπεσαν στο κενό, γιατί στο 

μικρό χώρο που ζούμε γνωρίζει ο ένας τον άλλο και δεν είμαι άγνωστος στο ευρύ 

κοινό της Κύπρου. 

Θέλω όμως να ευχαριστήσω το συνάδελφο κ. Χρίστου, γιατί είχε την καλοσύνη 

να προβεί και σε ιατρική εξέταση του στομάχου μου. Θέλω να διαβεβαιώσω ότι στα 

64 χρόνια της ζωής μου μεγάλωσα και έζησα στα χρόνια της φτώχειας και παρά τις 
πολλές κακουχίες, στερήσεις, εμπειρίες, αλλά και βασανιστήρια που υπέστην στα 
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πλαίσια του απελευθερωτικού αγώνα της πατρίδας μας, το στομάχι μου δεν παρου

σίασε κανένα πρόβλημα και μαζί με την τροφή χώνεψε και έμαθε να χωνεύει πικρίες, 

προδοσίες και αχαριστίες. Γι' αυτό αναρωτιέμαι γιατί να μη χωνέψει και τον 

• κ. Νέμιτσα που προσωπικά δε μου έφταιξε σε τίποτε. Είναι γνωστό ότι οι σχέσεις 

μου με τον κ. Τάκη Νέμιτσα ήταν φιλικές και ποτέ δεν παρουσιάστηκε οτιδήποτε 

που να τις σκιάσει. Υπάρχει όμως μια βασική διαφορά και αφορά τον τρόπο που 

σκέφτομαι και ενεργώ, που ίσως είναι δυσνόητος σε ορισμένους λόγω διαφοράς 

κρίσης όσον αφορά το ηθικό χρέος ενός Βουλευτή να περιφρουρεί τη διάθεση του 

δημόσιου χρήματος και να ελέγχει το ήθος των Υπουργών. Δε συγχύζω και ούτε 

συνδέω τις φιλικές ή τις συγγενικές μου σχέσεις με το καθήκον που πηγάζει από το 

αξίωμα του Βουλευτή, στο οποίο με ανέδειξε ο λαός με την ψήφο του. Έταξα σκοπό 

μου να υπερασπίζω το δίκαιο και να υπηρετώ το λαό με πίστη και αφοσίωση και 

εκπληρώνω τις υποχρεώσεις μου στο ακέραιο, έστω κι αν τα αληθινά και σωστά που 

λέω είναι δυσάρεστα για μερικούς που έχουν οικονομικά ή πολιτικά συμφέροντα. Κι 

αν δε λέω πράγματα ευχάριστα, λυπούμαι. Πάντα όμως, χωρίς φόβο ή πάθος, λέγω 

αυτό που θεωρώ σωστό. "Ει δε μη λέγω φίλα ουχ ήδομαι. το δΙ ορθόν εξείρηχΙ όμως". 

(Από τα σοφά λόγια του Σοφοκλή). 

Είπε ο κ. Χρίστου και αναφέρω κατά λέξη: "Πώς είναι δυνατόν ένας 

Βουλευτής που σέβεται τον εαυτό του να εμπλέκεται σε επαγγελματικές διαφορές 

δυο εταιρειών και να χρησιμοποιεί τέλεξ που στέλνονται και παράγονται έντεχνα 

και τεχνητά, για να πλήξει ο ένας τον άλλον;" Ο ισχυρισμός του κ. Χρίστου για 

εμπλοκή μου σε επαγγελματικές διαφορές άσχετων με μένα εταιρειών είναι το λιγό

τερο ανεδαφικός, γιατί το θέμα που διερευνούσα δεν ήταν οι διαφορές δυο εται

ρειών, αλλά η ισχυριζόμενη ανάμειξη του Υπουργού προς όφελος των "Βιομηχα

νιών Νέμιτσας". Σχετικά έγγραφα πέντε βιομηχανιών αντλιών υπέβαλα στην 

Επιτροπή Ελέγχου για διερεύνηση. Αν επέτρεπα στον εαυτό μου να επηρεαστεί από 

τις προσωπικές μου σχέσεις, θα έπρεπε να παρασιωπήσω ή να αντιπαρέλθω τον 

ισχυρισμό των άλλων βιομηχάνων με τους οποίους δεν είχ<:ι καμιά απολύτως σχέση, 

για να καλύψω τον κ. Υπουργό, με τον οποίο διατηρώ φιλικές σχέσεις, όπως και 

διατηρούσα επαγγελματικές σχέσεις για όσο χρόνο λειτουργούσε το λατομείο. 

Τέτοια όμως ενέργεια είναι αντίθετη με τις αρχές μου. Και επειδή σέβομαι τον εαυτό 

μου και το αξίωμα που κατέχω, έκανα ό,τι μου επέβαλλε η συνείδησή μου, εν γνώσει 

μου ότι θα δυσαρεστούσα τον κ. Υπουργό και τους "νονούς" του. 

Θα αναφερθώ και στο λατομείο. Στο Μερρά Ακρωτηρίου παραχωρήθηκαν 

προνόμια και κατά διαστήματα λειτουργούσαν λατομεία εξόρυξης αμμοχάλικων. 

Μεταξύ αυτών που είχαν προνόμιο ήταν και η εταιρεία "Μερράς". Η λατόμηση στο 

Μερρά Ακρωτηρίου διακόπηκε προτού εκλεγώ Βουλευτής, τόσο επί κυβερνήσεως 

Μακαρίου όσο και επί κυβερνήσεως Κυπριανού. Μετά από διαβήματα των ενδιαφε

ρόμενων βιομηχανιών σκύρων τα προνόμια είχαν ανανεωθεί, για να τερματιστούν 

οριστικά στις 8/8/1987 επί κυβερνήσεως Κυπριανού, όχι επί κυβερνήσεως Βασι
λείου. Επιτράπηκε όμως στις βιομηχανίες να αξιοποιήσουν τα αποθέματα αμμοχά-

.. λικων και να αποκαταστήσουν τους χώρους λατόμησης. Παράλληλα κατεβάλλετο 

προσπάθεια σε συνεργασία με τις αρμόδιες υπηρεσίες να εξευρεθούν άλλοι κατάλ

ληλοι χώροι για επαναδραστηριοποίηση των βιομηχανιών. Οι χώροι συνήθως 

υποδεικνύονταν από τις υπηρεσίες, χωρίς καμιά δέσμευση βέβαια, και υποβάλλο

νταν αιτήσεις για εξέταση. Υποδείχτηκαν αρκετοί χώροι τόσο στο βουνό όσο και σε 

ποταμούς ακόμα και στην επαρχία Πάφου, οι οποίοι τελικά απορρίφθηκαν επί 
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κυβερνήσεως Κυπριανού. Παρόμοια αίτηση υποβλήθηκε από την εταιρεία μου για 
συγκεκριμένο χώρο στον ποταμό Κούρρη με υπόδειξη αρμόδιου τμήματος που ήθελε 
να διαμορφώσει το σημείο εκείνο του ποταμού. Για να είμαι δίκαιος ο κ. Υπουργός 
προσπάθησε να βοηθήσει. Υπάρχει σχετική αλληλογραφία για το θέμα αυτό. Τα 
άλλα τμήματα διαφώνησαν και η αίτηση απορρίφθηκε, όταν Υπουργός Εμπορίου 
και Βιομηχανίας ήταν ο κ. Νέμιτσας. Οι τεκμηριωμένες εξηγήσεις που δόθηκαν 

έγιναν αποδεκτές και δεν υπήρξε κανένα πρόβλημα ούτε παράπονο. Δεν έχω παρά
πονο και τονίζω από το βήμα της Βουλής ότι στην περίπτωση εκείνη και με βάση τις 

απόψεις των αρμόδιων υπηρεσιακών παραγόντων σωστά ενήργησε ο κ. Υπουργός. 

Αναφέρθηκε ο κ. Χρίστου σε καταγγελίες για παράνομες λατομήσεις. Οι 
καταγγελίες εκδικάζονται από το δικαστήριο των βάσεων, όχι από τα δικαστήρια 

της Δημοκρατίας και οι ένοχοι τιμωρούνται με πρόστιμο, γιατί τα λατομεία βρίσκο

νταν στην περιοχή των βάσεων. Έγινε καταγγελία και εναντίον της εταιρείας 

"Μερράς" και ο επιστάτης απέδειξε ότι τα υλικά δεν προέρχονταν από λατόμηση, 

αλλά από επεξεργασία αποθεμάτων και οι καταγγελίες είχαν απορριφθεί, όπως μου 
δήλωσε. Αγνοούσα αυτό το περιστατικό, αλλά με πληροφόρησε σχετικά ο επιστάτης 
της εταιρείας, που ήταν υπεύθυνος για το λατομείο. Αναφέρω ότι οι καταγγελίες για 

όλα τα λατομεία γινόντουσαν από το προσωπικό του Τμήματος Μεταλλείων ή από 
την αστυνομία των βάσεων και αναμφίβολα ο Υπουργός δεν είχε καν γνώση των 

καταγγελιών. Αναφέρω επίσης ότι καταγγελίες για παράνομη λατόμευση ή και 

άλλες παρατυπίες γινόντουσαν και επί κυβερνήσεως Κυπριανού και ακολουθείτο 
πάντοτε η κανονική διαδικασία. 

Αυτά είναι τα γεγονότα γύρω από τις καταγγελίες τις οποίες με τόσο στόμφο, 

αλλά και ίση ανακρίβεια και κακεντρέχεια πρόβαλε ο έντιμος συνάδελφος. Και το 

ερώτημα είναι: Αν, όπως με χαρακτήρισε ο κ. Χρίστου, εγώ είμαι εμπαθής και μνησί

κακος, γιατί να μην έχω στο στομάχι -χρησιμοποιώ τη δική του φρασεολογία- τον κ. 

Κυπριανού ή τον κ. Μιχαηλίδη, τέως Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας (παρε

μπιπτόντως οι σχέσεις μου και με τους δυο είναι πολύ φιλικές) που επί εποχής τους 

τερματίστηκαν οριστικά τα προνόμια και απορρίφθηκαν αιτήσεις για προνόμια σε 

άλλες περιοχές; Γιατί να έχω στο στομάχι τον κ. Νέμιτσα με τον οποίο, όπως αρχικά 

ανέφερα, οι σχέσεις μου ήταν και είναι φιλικές; Είναι, κύριε Πρόεδρε, το λιγότερο 

ντροπή να ασχολείται η ολομέλεια της Βουλής με τέτοιο θέμα και με τέτοιους αβάσι

μους και κακεντρεχείς ισχυρισμούς. 

Κύριε Πρόεδρε, την πρωτολογία μου προς το Σώμα στις 12 του Νοέμβρη τη 
βάσισα αποκλειστικά και μόνο σε όγκο επίσημων εγγράφων, αντίγραφα των οποίων 

κατέθεσα στη Γραμματεία προς επιβεβαίωση των όσων είπα, αλλά και ως βοήθημα 

σε οποιοδήποτε συνάδελφο που τυχόν θα ήθελε να τα διεξέλθει. Εντούτοις ο συνά

δελφος κ. Χρίστου κατέβαλε σοβαρή, αλλά εκ των προτέρων καταδικασμένη 
προσπάθεια να μετατρέψει το μαύρο σε άσπρο. Στην προσπάθειά του να θεμελιώσει 

την υπεράσπιση της κυβέρνησης Βασιλείου και να συγκαλύψει την αλήθεια, εφάρ

μοσε τη μέθοδο της παραπληροφόρησης. Απομόνωσε κάποιο έγγραφο από το 

σύνολο των εγγράφων ή αποσπασματικά χρησιμοποίησε σκόρπιες παραγράφους, 

κατασκευάζοντας έτσι μια επίπλαστη εικόνα. Πάγια πολιτική του ΑΚΕΛ και των 

συνοδοιπόρων (Αριστερά-Νέες Δυνάμεις) είναι η υποστήριξη με τυφλό φανατισμό 

των οποιωνδήποτε αποφάσεων ή πράξεων της κυβέρνησης Βασιλείου, με το 

αζημίωτο βέβαια. 

(Ακούονται ομιλίες στην αίθουσα) 

• 



• 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ησυχία, παρακαλώ. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Και στην προκειμένη περίπτωση αυτό έπραξαν. Ψιθυριστά ο συνάδελφος 

κ. Χρίστου αναφέρθηκε σε τυχόν λάθη και αδυναμίες, τις οποίες όμως περίτεχνα 

απέφυγε να ηεριγράψει. Aπό~τις 24 σελίδες της ομιλίας του οι πρώτες 7 σελίδες 
αναφέρονται στο αντισταθμιστικό εμπόριο και στην ανάγκη να διατεθούν οινικά 

προ·ίόντα. Αποσιώπησε ο κ. Χρίστ.ου το ότι την ανάγκη διάθεσης οινικών προ'ίό

ντων όχι μόνο δεν την αμφισβήτησα, αλλά τουναντίον την είχα τονίσει στην ομιλία 

μου. Για να φρεσκάρω τη μνήμη όσων επιλεκτικά θυμούνται μόνο ό,τι τους εξυπη

ρετεί, είπα: "Ο ΣΟΔΑΠ αποτελεί τον οργανισμό στον οποίο οι εκάστοτε κυβερνή

σεις προστρέχουν και ασκούν πίεση, για να παραλαμβάνει πλεονάσματα σταφυλιών 

και, όπως είναι γνωστό, τις χρονιές που η παραγωγή ήταν αυξημένη παραλάμβανε 

μεγάλες ποσότητες μαύρων σταφυλιών, με αποτέλεσμα το 1988 να βρεθεί με αποθέ
ματα ερυθρών κρασιών των οποίων η διάθεση παρουσίαζε πρόβλημα. Η Επιτροπή 

του ΣΟΔΑΠ ζήτησε τη βοήθεια του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας για τη 

διάθεση των αποθεμάτων. Το Υπουργείο εξασφάλισε τη διάθεση ποσότητας κρασιών 

στην Πολωνία με βάση το αντισταθμιστικό εμπόριο." Τόνισα επίσης ότι τόσο η 

Επιτροπή του ΣΟΔΑΠ όσο και οι υπηρεσίες του Υπουργείου ενήργησαν ορθά και 

μέσα στα πλαίσια των καθηκόντων τους, για να διαθέσουν οινικά προ'ίόντα με 

ανταλλαγή προ·ίόντων. 

Κατά συνέπεια όχι μόνο δεν αμφισβήτησα την ανάγκη διάθεσης των οινικών 

προ'ίόντων, αλλά τουναντίον επαίνεσα τόσο την Επιτροπή του ΣΟΔΑΠ όσο και τις 

υπηρεσίες του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας για την ενέργειά τους. Αυτό 

το γεγονός το αποσιώπησε ο κ. Χρίστου. Στο σημείο αυτό θέλω να τονίσω ότι ορθά 

ο κ. Παναγίδης, διευθυντής του ΣΟΔΑΠ, ευχαρίστησε για τη διάθεση των οινικών 

προ·ίόντων. Πρέπει όμως να διευκρινιστεί ότι ούτε ο ίδιος ούτε ο ΣΟΔΑΠ είχαν 

ανάμειξη, και σωστά, στο είδος του εμπορεύματος που θα έπαιρνε η Κύπρος ως 

αντάλλαγ'μα. Αυτό αποτελούσε αποκλειστική ευθύνη των Υπουργών που χειρί

στηκαν το θέμα. 

Και δε θα υπήρχε, κύριε Πρόεδρε, κανένα πρόβλημα, αν τα ελικόπτερα που 

αγοράσαμε ήταν κατάλληλα ή χρησιμοποιούνταν για το σκοπό για τον οποίο αγορά

στηκαν. Η Πολωνία διέθετε διάφορα είδη και θα μπορούσαμε να προσθέσουμε στον 

κατάλογο και άλλα χρήσιμα είδη. Εντούτοις οι Υπουργοί Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων και Εμπορίου και Βιομηχανίας επέλεξαν αρχικά αεροπλάνα, μετά αερο

πλάνα και ελικόπτερα και τελικά μόνο ελικόπτερα για καταπολέμηση με ψεκασμό 

του περονόσπορου και κατάσβεση πυρκαγιών, όπως αιτιολόγησαν την επιλογή τους. 

Αυτοί ήταν οι σκοποί για τους οποίους αποφασίστηκε η αγορά τους. Η πρόταση με 

αριθμό 818/88 και ημερομηνία 6/7/88 προς το Υπουργικό Συμβούλιο είναι σαφέ
στατη και η παράγραφος 5 αναφέρει επί λέξει τα ακόλουθα: "Πρόσφατα έχουν 
παρουσιασθεί κρούσματα περονόσπορου στα αμπέλια μας και έχουν προκληθεί στα 

δάση μας πυρκαγιές. Γι' αυτό η αγορά δυο από τα πιο πάνω αεροπλάνα θα συμβάλει 

στη γρήγορη και αποτελεσματική καταπολέμηση του περονόσπορου και στην κατά

σβεση πυρκαγιών." Γι' αυτό το σκοπό αγοράστηκαν και όχι, όπως ισχυρίστηκε ο 

κ. Χρίστου, για αεροψεκασμούς σε ορεινές περιοχές, επισήμανση και καταπολέμηση 
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κηλίδων στη θάλασσα, μεταφορά δασοπυροσβεστών και επιτήρηση πυρκαγιών. 
Αυτοί είναι σκοποί που εφευρέθηκαν αργότερα, για να δικαιολογήσουν την αγορά 

των ελικοπτέρων, αλλά που δεν τους είχε υπόψη του -γιατί δεν προβλήθηκαν τότε
το Υπουργικό Συμβούλιο, όταν αποφάσιζε την αγορά. 

Ο κ. Χρίστου σκόπιμα παρασιώπησε την επίσκεψη πενταμελούς αποστολής 

στην Πολωνία, που πραγματοποιήθηκε μεταξύ 28/9/88 και 1/10/88, και εσκεμμένα 
απέφυγε να αναφερθεί στις εκθέσεις που υπέβαλαν τα μέλη της αποστολής. 

(Ακούονται ομιλίες μέσα στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ ησυχία. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Παραθέτω σε συντομία τις απόψεις των μελών της αποστολής. Ο 

κ. Πετρώνδας, Διευθυντής Εμπορίου, στην έκθεσή του αναφέρεται βασικά στα αερο

πλάνα. Για τα ελικόπτερα τονίζει πως από τη συζήτηση διαφάνηκε ότι τα μέλη της 

αποστολής δεν είχαν όλες τις τεχνικές πληροφορίες που τους ζήτησαν και οι 

Πολωνοί αρμόδιοι ανέλαβαν να τις διαβιβάσουν. Ο κ. Παπαδάμου του Υπουργείου 

Γεωργίας, χειριστής γεωργικών αεροσκαφών, στη δική του έκθεση αναφέρεται και 

αυτός βασικά στα αεροπλάνα. Για τα ελικόπτερα δηλώνει ότι δυστυχώς δεν ήταν 

δυνατή η διευθέτηση συνάντησης με τους τεχνικούς για να απαντήσουν στις ερωτή

σεις τεχνικής φύσης της αποστολής και μελέτη των δυνατοτήτων του ελικοπτέρου, 

όπως έγινε στην περίπτωση των αεροπλάνων. Εντούτοις παραθέτει κάποιες λεπτο

μέρειες που προήλθαν από προφορικές πληροφορίες που πήρε από τους αρμοδίους. 

Ο κ. Παπαδάμου στη δική του έκθεση προτρέπει, προτού αποφασιστεί η αγορά τους, 

να ληφθούν όλες οι απαντήσεις στα ερωτήματα τεχνικής φύσης που είχαν υποβληθεί. 

Στην αποστολή συμμετείχαν ο Σμήναρχος Πετρουλάκης και ο Υποσμηναγός 

Σαμαράς. Στην έκθεση αναφέρουν: "Για σκοπούς ενημέρωσης έφεραν ένα ελικό

πτερο, στο οποίο επέβαινε και ένας μηχανικός που απάντησε σε ερωτήσεις επί 

τεχνικών θεμάτων, έδωσε διαφημιστικά φυλλάδια και αφού εκτέλεσε πτήση 

επίδειξης 3-4 λεπτών αναχώρησε". Δίνουν στη συνέχεια στοιχεία που προήλθαν, 
όπως τονίζουν, από την ολιγόλεπτη συζήτηση και τα διαφημιστικά φυλλάδια. 

Η αποστολή συγκέντρωσε όλα τα στοιχεία που αφορούσαν τα αεροπλάνα, ενώ 

για τα ελικόπτερα, όπως διαπιστώνεται από τις εκθέσεις των μελών της, δεν είχε την 

ευκαιρία να συγκεντρώσει τα αναγκαία στοιχεία, εκτός από το περιεχόμενο των 

διαφημιστικών φυλλαδίων και προτρέπει να μην αποφασιστεί η αγορά τους, προτού 

δοθούν όλα τα τεχνικής φύσεως στοιχεία. Στο σημείο αυτό επιθυμώ να διευκρινίσω 

ότι τα ελικόπτερα στα οποία αναφέρεται η αποστολή είναι διαφορετικού τύπου από 

αυτά που τελικά αγοράσαμε. 

Κύριε Πρόεδρε, επιθυμώ να επισύρω την προσοχή σας και εκείνη των συνα

δέλφων στο τι επακολούθησε. Διαβάζω από τα πρακτικά σύσκεψης Υπουργικής 

Επιτροπής που πραγματοποιήθηκε στις 12/11/1988: 

Παρόντες: Τάκης Νέμιτσας, Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας, Γεώργιος 

Συρίμης, Υπουργός Οικονομικών, Ανδρέας Γαβριηλίδης, Υπουργός Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων. 

Παρακαθήμενοι: Ανδρέας Αλωνεύτης, Υπουργός Άμυνας, Γεώργιος Αναστασιάδης, 

Γενικός Διευθυντής Υπουργείου Άμυνας, και Α. Πετρώνδας, Διευθυντής Εμπορίου. 
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Στην αρχή η επιτροπή πληροφορήθηκε ότι η Πολωνία αποδέχτηκε όπως τα 

αεροσκάφη αποπληρωθούν κατά 70% με οινικά προ·ίόντα, κατά 10% με άλλα προ·ί
όντα και κατά 20% με μετρητά . Στη συνέχεια μελέτησε την έκθεση της αποστολής 

• που πήγε στην Πολωνία, για να εξετάσει επί τόπου τα αεροπλάνα και τα ελικόπτερα 

και, αφού έλαβε υπόψη ότι δεν υπήρχαν αρνητικά σχόλια στην έκθεση των ειδικών, 

αποφάσισε να προχωρήσει στην αγορά δυο ελικοπτέρων και δυο αεροπλάνων έναντι 

δαπάνης 1,5 εκατομμυρίου δολαρίων. 

Και το αδυσώπητο και αναπάντητο ερώτημα που αβίαστα προβάλλει είναι: 
Αφού δεν υπήρχαν αρνητικά σχόλια, τότε ποιο ήταν το θετικό στοιχείο στις εκθέσεις 

των ειδικών που συνηγορούσε για την αγορά των ελικοπτέρων; Κάτω από αυτά τα 

δεδομένα αν, κύριε Πρόεδρε, η απόφαση για αγορά δυο αεροπλάνων και δυο ελικο

πτέρων αξίας 1,5 εκατομμυρίου δολαρίων, που λήφθηκε από τρεις παρόντες Υπουρ
γούς και έναν παρακαθήμενο και που βασίστηκε στις εκθέσεις της πενταμελούς 

αποστολής στην Πολωνία, δεν ήταν ανεύθυνη και επιπόλαιη πράξη, αφού κανένα 

θετικό στοιχείο δεν προβάλλεται, παρακαλώ τον κ. Χρίστου να τη χαρακτηρίσει 

διαφορετικά. Ειλικρινά αναρωτιέμαι ποιο ήταν το θετικό στοιχείο για τα ελικό

πτερα που ενθάρρυνε τους Υπουργούς να πάρουν τέτοια απόφαση, που ο κ. Χρίστου 

παρουσιάζει συνετή και σωτήρια. 

Ο κ. Χρίστου στη σελίδα 8 της ομιλίας του αναφέρεται στην περιγραφή του 
ελικοπτέρου από τη Διοίκηση Αεροπορίας της Εθνικής Φρουράς. Σκόπιμα όμως ο 

συνάδελφος αποσιωπά το γεγονός ότι ο Σμήναρχος κ. Πετρουλάκης στην έκθεσή του 

τονίζει ότι όλα τα στοιχεία πάρθηκαν από τις τεχνικές περιγραφές του ελικοπτέρου 

που προμήθευσε το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. Ο κ. Χρίστου αποσιώ

πησε επίσης άλλη παράγραφο που αναφέρει ότι η Διοίκηση Αεροπορίας εξέτασε 

τους όρους αγοράς των δυο ελικοπτέρων μόνο με επιχειρησιακά και τεχνικά 

κριτήρια, που αφορούν την εκμετάλλευση και συντήρηση των ελικοπτέρων και ότι 

τα στοιχεία της εξέτασης αντλήθηκαν από ελικόπτερα παρόμοιου τύπου, από αντί

γραφο του προς υπογραφή συμβολαίου και από διαφημιστικά φυλλάδια. Ο 

κ. Χρίστου αποσιώπησε και άλλη ουσιαστική παράγραφο από την έκθεση της Διοί
κησης Αεροπορίας, που τονίζει: "Αν και η εξέταση του υπό προμήθεια ελικοπτέρου 

με εκτέλεση δοκιμαστικής πτήσης ή φυσικό έλεγχο δεν ήταν δυνατή, διαπιστώθηκε 

ότι η συμπλήρωση ορισμένων άρθρων της συμφωνίας θα βελτίωνε τους όρους 

αγοράς." 

Έτσι ο κ. Χρίστου, για να παραπλανήσει, σκόπιμα αποφεύγει να αναφερθεί σε 

ουσιαστικής σημασίας παραγράφους της έκθεσης της Διοίκησης Αεροπορίας που 

περιέχουν αρνητικά στοιχεία και εσκεμμένα αποσιωπά το γεγονός ότι η μόνη πηγή 

πληροφόρησης που είχε η Διοίκηση Αεροπορίας ήταν τα φυλλάδια τεχνικής περι

γραφής και το προς υπογραφή συμβόλαιο. 

Ο κ. Χρίστου σκόπιμα και πάλι παρασιώπησε το γεγονός ότι ο Σμήναρχος 

κ. Πετρουλάκης συμμετείχε ως ειδικός στην αποστολή που επισκέφθηκε την 

Πολωνία. Η συμμετοχή του Σμήναρχου σίγουρα δεν είχε τουριστικό χαρακτήρα. 

Ασφαλώς αποσκοπούσε στη λεπτομερή ενημέρωση για την κατασκευή, ασφάλεια, 

οικονομία κ.ά. των ελικοπτέρων. Ποιο ήταν όμως το αποτέλεσμα; Ο κ. Πετρουλάκης 

αναφέρει στην έκθεσή του για τα ελικόπτερα (άλλα από αυτά που αγοράσαμε) ότι η 

όλη ενημέρωση ήταν εντελώς απρογραμμάτιστη, αναφέρεται σε διαφημιστικά 

φυλλάδια που του δόθηκαν και λέει ότι το ελικόπτερο εκτέλεσε πτήση επίδειξης 

3-4 λεπτών και ότι η ενημέρωση έγινε στο σημείο προσγείωσης εκ του προχείρου. 
Αυτά λέει στην έκθεσή του ο κ. Πετρουλάκης. 
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Και το ερώτημα που εύλογα προκύπτει είναι: Η απόφαση της Υπουργικής 

Επιτροπής να αγοράσει τα δυο ελικόπτερα, που βασίστηκε στο διάβασμα των 

φυλλαδίων τεχνικής περιγραφής των ελικοπτέρων και σε στοιχεία που αντλήθηκαν 

σχετικά με ελικόπτερα παρόμοιου τύπου, αλλά όχι αυτού που αγοράσαμε, χωρίς 

εκτέλεση δοκιμαστικής πτήσης και φυσικό έλεγχο, όπως υποδείκνυαν οι ειδικοί, 

είναι ή όχι ανεύθυνη και επιπόλαιη πράξη; Αν όχι, τότε τι είναι; Αναρωτιέμαι ειλι

κρινά γιατί δεν εισακούστηκαν οι εισηγήσεις των ειδικών να επισκεφθούν την 

Πολωνία, να εκτελέσουν δοκιμαστική πτήση, να προβούν σε φυσικό έλεγχο και να 

τύχουν λεπτομερούς ενημέρωσης, προτού ληφθεί η απόφαση για την αγορά των 

ελικοπτέρων. Δε νομίζω να υπάρχει προηγούμενο στον κόσμο ολόκληρο, εκτός σε 

υπανάπτυκτες χώρες, που να αγοράστηκαν ελικόπτερα με βάση διαφημιστικά 

φυλλάδια και ανεπαρκή πληροφόρηση. 

Στις σελίδες 9, 11 και 12 της ομιλίας του ο κ. Χρίστου αναφέρεται στην πολυ
σέλιδη έκθεση των Κυπριακών Αερογραμμών (24 σελίδες). Στη σελίδα 10 της 

έκθεσης των Κυπριακών Αερογραμμών γίνεται αναφορά στους ψεκασμούς καλλιερ

γειών. Τι λέει όμως συμπερασματικά η έκθεση; Λέγει: "Φαίνεται, στο χαρτί τουλά

χιστον, ότι το ελικόπτερο μπορεί να πραγματοποιήσει αποδοτικά και ικανοποιητικά 

ψεκασμούς καλλιεργειών. Πρέπει όμως να δοκιμαστεί από έμπειρους πιλότους, ειδι

κούς στο ψέκασμα καλλιεργειών. Πρέπει να πούμε, καταλήγει η αναφορά, ότι ο 

Πολωνοί έχουν παράδοση σε ψεκαστικά αεροσκάφη." Ο κ. Χρίστου σκόπιμα 

διέγραψε τα 2/3 της παραγράφου. Απέφυγε να αναφέρει ότι και τα συμπεράσματα 
των τεχνικών των Κυπριακών Αερογραμμών επίσης βασίστηκαν στα διαφημιστικά 

φυλλάδια. "Φαίνεται, στο χαρτί τουλάχιστον", έτσι λέει η έκθεση. Και επειδή δεν 

είχαν άλλη πηγή πληροφοριών, οι ειδικοί των Κυπριακών Αερογραμμών, τόνισαν 

στην ίδια παράγραφο ότι πρέπει να γίνουν δοκιμές από έμπειρους χειριστές, που 

δεν έγιναν. Αυτά όλα για τον κ. Χρίστου είναι άνευ σημασίας. Από τα συμπερά

σματα της έκθεσης, που αναφέρονται στους ψεκασμούς, ο κ. Χρίστου επιλεκτικά 

χρησιμοποίησε δέκα λέξεις και διέγραψε την ουσία των συμπερασμάτων, για να 

παραπλανήσει όσους δεν έχουν υπόψη τους το πλήρες κείμενο . 

Στις σελίδες 11 και 12 η έκθεση των Κυπριακών Αερογραμμών σε ό,τι αφορά 
την ασφάλεια και απόδοση αναφέρει: "Το ελικόπτερο είναι σχεδιασμένο και εγκε

κριμένο από τις Αρχές της Πολωνικής Πολιτικής Αεροπορίας, για να συνάδει με το 

Federa\ Aviation Authority των Ηνωμένων Πολιτειών." Αυτό, όπως τονίζει η έκθεση, 
δηλώθηκε μόνο προφορικά από τους αντιπροσώπους των κατασκευαστών και γι' 

αυτό οι εμπειρογνώμονες τονίζουν ότι το θέμα της ασφάλειας και απόδοσης αφορά 

το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας της Κύπρου. Τελικά εισηγούνται οι τεχνικοί των 

Κυπριακών Αερογραμμών να ζητηθεί η άποψη ειδικού οργανισμού επιθεώρησης 

αεροσκαφών, όπως η "ΒΕΡΙΤΑΣ" . Και σε τούτη την περίπτωση ο κ. Χρίστου επιλε

κτικά χρησιμοποίησε στην επιχειρηματολογία του λίγες μόνο λέξεις από την παρά

γραφο για την ασφάλεια και απόδοση και σκόπιμα αποσιώπησε την ουσία του 

θέματος. Πασιφανής και πάλι η πρόθεση της παραπλάνησης. Στο σημείο αυτό 

αναφέρω ότι το Τμήμα Εμπορίου και Βιομηχανίας, με επιστολή του προς το Γενικό 

Διευθυντή του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας, τον πληροφόρησε ότι, 

λαμβάνοντας υπόψη το τέλεξ του . CAA και την αδυναμία να προβούν σε εκτίμηση 
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σχεδιασμού και πτήσης, αδυνατούν να αναλάβουν ευθύνη για το πιστοποιητικό του 

ελικοπτέρου Kania. Ούτε αυτό δεν έχει σημασία για τον κ. Χρίστου και γι' αυτό 
σκόπιμα αποφεύγει να το αναφέρει. Σκόπιμα επίσης ο κ. Χρίστου απέφυγε να 

αναφέρει στην ομιλία του ότι στην έκθεσή τους οι τεχνικοί των Κυπριακών Αερο
γραμμών τόνιζαν και τα ακόλουθα: 

1) Ένα από τα προβλήματα που αντιμετώπισαν ήταν η έλλειψη επακριβών 
λεπτομερειών για τις ανάγκες των τμημάτων που θα τα χρησιμοποιούσαν. 

2) Δε δόθηκε ικανοποιητικός χρόνος να ασχοληθούν επισταμένα με το θέμα, 
εφόσον δυο σχετικά συμβόλαια που περιλάμβαναν πλήθος τεχνικών και 

υπολογιστικών βοηθημάτων δόθηκαν μετά τη συνάντηση στις 27/4/89 και 
5/5/89 κι έτσι δεν υπήρχε χρόνος για τη μελέτη τους. Να σημειωθεί ότι η 
απευθείας επαφή με τους προμηθευτές ήταν διάρκειας τριών ωρών μόνο 

στις 21/4/89. Περισσότερες πληροφορίες λήφθηκαν με τέλεξ αργότερα. 

3) Οι τεχνικοί των κυπριακών Αερογραμμών ζήτησαν στοιχεία σε σχέση με 

την αξιοπιστία των συστημάτων και η πολωνική αντιπροσωπεία 

αρνήθηκε να δώσει τις σχετικές πληροφορίες και είπε ότι θα τις δώσει 

στην αντιπροσωπεία των αγοραστών στην Πολωνία. 

4) Οι τεχνικοί των Κυπριακών Αερογραμμών, σε μια ύστατη προσπάθεια 

να πάρουν πληροφορίες σε ό,τι αφορά την αξιοπιστία των ελικοπτέρων, 

ζήτησαν από τους κατασκευαστές να τους δώσουν τα ονόματα και τις 

διευθύνσεις αγοραστών του ελικοπτέρου Kania Kitty Hawk στο Σουδάν 
και στην Αίγυπτο που, όπως δήλωσαν, είχαν πωλήσει αυτό τον τύπο 

ελικοπτέρου. Δυστυχώς όμως και πάλι αρνήθηκαν να ανταποκριθούν 

και οι τεχνικοί των Κυπριακών Αερογραμμών τονίζουν πως, σε ό,τι 

αφορά την αξιοπιστία των ελικοπτέρων και των συστημάτων τους, δεν 

ήταν σε θέση να πουν οτιδήποτε. 

5) Η έκθεση των Κυπριακών Αερογραμμών περιέχει και πολλά άλλα 

αρνητικά στοιχεία (σελίδα 22 - Τεχνικές Υπηρεσίες και Άλλα) που 

έπρεπε να προβληματίσουν σοβαρά εκείνους που πήραν την τελική 

απόφαση. 

Όλα τούτα δεν έχουν καμιά σημασία για τον κ. Χρίστου, γι' αυτό επέλεξε να 

τα αποσιωπήσει. Ίσως, λέω ίσως, αυτές οι παραλείψεις να καλύπτονται από την 

αναφορά του συναδέλφου στα τυχόν λάθη και αδυναμίες, τα οποία όμως με περισσή 

τέχνη απέφυγε να περιγράψει. 

Ο κ. Χρίστου αναφέρθηκε και στίς απόψεις των διάφορων τμημάτων που 

ενεπλάκησαν στην αγορά των ελικοπτέρων, με ειδική αναφορά στο Τμήμα Αλιείας 

και στο Τμήμα Δασών. Έντεχνα όμως απέφυγε να αναφερθεί στο Τμήμα Γεωργίας. 

Και σε τούτη την περίπτωση ο κ. Χρίστου αναφέρεται επιλεκτικά σε σκόρπιες παρα

γράφους και εσκεμμένα παραλείπει να αναφερθεί σε παραγράφους ουσιαστικής 

σημασίας. Ας δούμε όμως με λίγη προσοχή τις ανάγκες των διάφορων υπηρεσιών 

και το τι λέχθηκε σε κάθε περίπτωση με βάση τα επίσημα έγγραφα. 

Τμήμα Δασών: Το Τμήμα Δασών είναι, όπως προκύπτει από τα έγγραφα, το 

μόνο Τμήμα που ήταν προσεκτικό στην έκφραση απόψεων σχετικά με την αγορά των 

ελικοπτέρων. Το Τμήμα Δασών θα μπορούσε να χρησιμοποιήσει τα ελικόπτερα για 

δυο βασικά σκοπούς: την επισήμανση πυρκαγιών και τη δασοπυρόσβεση. 
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ο κ. Χρίστου επιλεκτικά αναφέρεται σε παραγράφους επιστολής του Τμήματος 

Δασών, ημερομηνίας 7/11/1988, και εσκεμμένα παρασιωπά άλλα σημεία της ίδιας 
επιστολής, που δυσχεραίνουν τον άχαρο ρόλο που ανέλαβε, να δικαιολογήσει δηλαδή 

τα αδικαιολόγητα. Η επιστολή αναφέρεται σε αεροπλάνα και ελικόπτερα διαφορε

τικού τύπου από αυτά που αγοράσαμε. Εφόσον όμως ο συνάδελφος αναφέρθηκε σε 
αυτή την επιστολή, θα παραθέσω μερικές Όυσιαστικές παρατηρήσεις ή σχόλια της 

ίδιας επιστολής. 

Περιπολία για επισήμανση πυρκαγιών: "Στις ελεύθερες περιοχές λειτουργούν 

13 πυροφυλάκια, τα οποία είναι επανδρωμένα καθ' όλο το 24ωρο για την επισή
μανση δασικών πυρκαγιών. Το δίκτυο αυτό των πυροφυλακίων, σε συνδυασμό με 

περιπολίες δασικού προσωπικού, κρίνεται πολύ ικανοποιητικό σύστημα επισή

μανσης δασικών πυρκαγιών. 

Η επάνδρωση των 13 πυροφυλακίων πάνω σε 24ωρη βάση για ένα μήνα στοι
χίζει περίπου ί16.000, ενώ το κόστος περιπολίας ενός αεροπλάνου, πάλι πάνω σε 

24ωρη βάση, για ένα μήνα ξεπερνά τις ί120.000. 

Από τα πιο πάνω συμπεραίνεται ότι το σύστημα που λειτουργεί σήμερα είναι 

πιο οικονομικό και πιστεύουμε πιο αποδοτικό." 

Αυτά αναφέρει η επιστολή του Τμήματος Δασών. Στο σημείο αυτό θέλω να 

τονίσω ότι στα πρακτικά σύσκεψης, που πραγματοποιήθηκε στις 17/4/89 στο Υπουρ
γείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και στην οποία συμμετείχε και η πολωνική αντι

προσωπεία, τονίζεται ότι το κόστος χρήσης των ελικοπτέρων θα είναι ψηλότερο από 
το κόστος χρήσης των αεροπλάνων. 

Καταπολέμηση πυρκαγιών με νερό: 'Ή καταπολέμηση των πυρκαγιών με 

καθαρό νερό ή με νερό αναμεμειγμένο και με άλλες χημικές ουσίες είναι πολύ αποτε

λεσματική, όταν η πυρκαγιά βρίσκεται στα πρώτα της στάδια και σε απομακρυσμένη 

περιοχή. Το ελικόπτερο αναμένεται να έχει την ευχέρεια να εφοδιασθεί με νερό από 

τη θάλασσα, από υδατοφράκτες, από υδατοδεξαμενές, ακόμη και από πισίνες". Σε 

επιστολή, ημερομηνίας 10/12/88, το Τμήμα Δασών θέτει ως προϋπόθεση ότι το ελικό
πτερο πρέπει να μπορεί να απορροφά νερό εν πτήσει για την καταπολέμηση πυρκα

γιών με καθαρό νερό ή αναμειγνυόμενο, κατά τη διάρκεια της πτήσης, με χημικές 

ουσίες και πως πρέπει να λειτουργεί μηχανισμός ρίψεως νερού. Σε άλλο σημείωμα 

σύσκεψης, που έγινε στις 7/4/89, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Δασών τονίζει: "Θα 
πρέπει να διευκρινισθεί αν το ελικόπτερο μπορεί να γίνει πυροσβεστικό και αν όχι 

τι μπορεί να κάνει." Όλες αυτές τις παρατηρήσεις του Τμήματος Δασών σκόπιμα τις 

αποσιωπά ο κ. Χρίστου. 

Ο έντιμος συνάδελφος εσκεμμένα αποφεύγει να αναφερθεί και στα πρακτικά 

σύσκεψης που πραγματοποιήθηκε στο Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

στις 17/4/1989, με τη συμμετοχή και της πολωνικής αντιπροσωπείας. Σε ό,τι αφορά 
τη δασοπυρόσβεση, αναφέρουν τα πρακτικά: 

"Με την προσθήκη φορητών ντεποζίτων μπορούν να μεταφέρουν 400-700 γαλόνια 
νερό για δασοπυρόσβεση, δεν μπορούν όμως να κάνουν απορρόφηση νερού από φράγ

ματα ούτε διαθέτουν σύστημα ανάμειξης νερού με χημικές ουσίες εν πτήσει... δεν 

υπάρχει σύστημα διοχέτευσης νερού σε πλαστική υδατοδεξαμενή στο έδαφος ... δε 
διαθέτουν ηλεκτρονικό σύστημα επισήμανσης των πυρκαγιών." Άρα οι προϋποθέ

σεις που έθετε ο εκπρόσωπος του Τμήματος Δασών δεν πληρούνται. Έτσι τα ελικό

πτερα κρίνονται από το Τμήμα Δασών στην ουσία άχρηστα για τους σκοπούς του. 
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Κύριε Πρόεδρε, επειδή είμαι υπεύθυνος των λόγων και των πράξεών μου, 

έκρινα σκόπιμο να ελέγξω πόσο αξιοποιήθηκαν τα δυο ελικόπτερα, που στοίχισαν 
στο δημόσιο ένα εκατομμύριο κυπριακές λίρες, το 1992 που είχαμε σχετικά μεγάλο 
αριθμό πυρκαγιών. Σε κρατικά δάση σημειώθηκαν 18 πυρκαγιές. Με την έγκαιρη 
και αποτελεσματική επέμβαση του Τμήματος Δασών και χωρίς τη χρήση των ελικο

πτέρων η κατq.στροφή των δασών περιορίστηκε περίπου σε 60 με 70 σκάλες. Σημειώ
θηκαν επίσης 41 πυρκαγιές σε ιδιωτικές περιουσίες και κρατική γη. Αναφέρω μόνο 
τις μεγάλες πυρκαγιές, που κατέστρεψαν περίπου 40 000 σκάλες. 

Θέλω να υπενθυμίσω ότι απειλήθηκαν χωριά από αυτές τις πυρκαγιές. Και 

εύλογα θα αναρωτηθεί ο κάθε πολίτης αυτού του τόπου πόσες ώρες χρησιμοποιή

θηκαν και πόσο αποτελεσματικά αποδείχτηκαν τα δυο ελικόπτερα είτε στην εΠΙQή

μανση των πυρκαγιών είτε για τη μεταφορά προσωπικού για σκοπούς δασοπυρό

σβεσης ή για την επιτήρηση των πυρκαγιών. Η απάντηση, κύριε Πρόεδρε, στο 

εύλογο τούτο ερώτημα είναι ότι αυτά τα πολωνικά ελικόπτερα δε χρησιμοποιήθηκαν 

καθόλου. Ας συναγάγει ο καθένας τα δικά του συμπεράσματα. 

Τμήμα Αλιείας: Ανάμεσα στους σκοπούς που αργότερα εφευρέθηκαν ήταν και 

η χρήση τους από το Τμήμα Αλιείας για την επισήμανση και την καταπολέμηση 

κηλίδων στη θάλασσα. Ο κ. Χρίστου ορθά είπε ότι το Τμήμα Αλιείας τόνισε ότι τα 

ελικόπτερα μπορούν να χρησιμοποιηθούν για ψεκασμό με διαλυτικά κατά κηλίδων 

πετρελαίου στη θάλασσα και για επισήμανση κηλίδων. Αυτό ανέμενε το Τμήμα 

Αλιείας. Ποια όμως είναι η πραγματικότητα; Ο ψεκαστικός εξοπλισμός παραμένει 

συσκευασμένος στα κιβώτια, όπως παραλήφθηκε. Άρα τα ελικόπτερα δεν μπορούν 

να χρησιμοποιηθούν για την καταπολέμηση κηλίδων. Τα αεροπλάνα που διαθέτει το 

Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μπορούν να χρησιμοποιηθούν για την 

καταπολέμηση κηλίδων στη θάλασσα. Αυτό αναφέρεται στα πρακτικά σύσκεψης 

που έγινε στις 29/9/90. Για την επισήμανση τυχόν ρύπανσης στη θάλασσα, ο 

Υπουργός Εσωτερικών, σε σύσκεψη στις 27/6/1990, στην οποία συμμετείχαν οι 
Υπουργοί Οικονομικών και Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, καθώς και υπηρεσιακοί 

παράγοντες, δήλωσε πως η αστυνομία διαθέτει δικά της μέσα κι έτσι δε θα χρησιμο

ποιούνται τα δυο πολωνικά ελικόπτερα για το σκοπό αυτό. Άρα και για τους 

σκοπούς του Τμήματος Αλιείας δε χρειάζονται. 

Άκουσα πριν από λίγο τον κ. Χρίστου να αναφέρει ότι χρησιμοποιήθηκαν 

μερικές ώρες τα ελικόπτερα αυτά, πηγαίνοντας από τον Ακάμα προς τη Δεκέλεια, 

για να επισημάνουν κηλίδες στη θάλασσα. Όταν συζητείτο το θέμα στην Κοινοβου

λευτική Επιτροπή Ελέγχου, ρώτησα αν την ίδια ώρα ελικόπτερα της αστυνομίας 

περιπολούν από τη Δεκέλεια προς τον Ακάμα για να επισημάνου' σκάφη για ναρκω

τικά και η απάντηση ήταν ναι. Και ρώτησα αν τα ίδια ελικόπτ α δεν μπορούσαν 

να κάνουν και τις δυο δουλειές και η απάντηση ήταν ναι. Έτσι 1 ,)ρα, για να παρου

σιάσουν ότι γίνεται κάποια χρήση αυτών των πολωνικών ελικοπτέρων, χρησιμο

ποιούν ελικόπτερα να πετούν από τον Ακάμα προς τη Δεκέλεια και από τη Δεκέλεια 

προς τον Ακάμα. Αυτή είναι η πραγματικότητα, κύριε Πρόεδρε. 

Τμήμα Γεωργίας: Ο έντιμος συνάδελφος στην ομιλία του (24 σελίδες) έντεχνα 
απέφυγε να αναφερθεί στις απόψεις του Τμήματος Γεωργίας. Πασιφανής η σκοπι

μότητα, γιατί οι απόψεις του Τμήματος Γεωργίας εκθέτουν ανεπανόρθωτα το 

Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και ασφαλώς ο έντιμος συνάδελφος είχε 

κάθε λόγο να προστατεύσει τον αρμόδιο Υπουργό. Ας δούμε όμως τι λέει το Τμήμα 

Γεωργίας σχετικά με τη διενέργεια 'αεροψεκασμών για σκοπούς φυτοπροστασίας. 
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Επιστολή του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, ημερομηνίας 5/9/1990, 
προς τους Γενικούς Διευθυν-τές των Υπουργείων Οικονομικών, Εσωτερικών, 

Άμυνας και Γραφείου Προγραμματισμού αναφέρει: "Μετά από επανεξέταση σε 

βάθος", τονίζω τη φράση, συνάδελφοι, "μετά από επανεξέταση σε βάθος από το c 

Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων του τρόπου διεξαγωγής των αεροψεκα-

σμών, μiβάση τα μέσα που διαθέτει και υπό το φως όλων των τεχνικών και οικονο-

μικών δ δομένων, κατέληξε στα ακόλουθα: Οι βασικές ανάγκες του Υπουργείου 

Γεωργία και Φυσικών Πόρων σε ό,τι αφορά τους αεροψεκασμούς θα μπορούσαν να 

καλυφθούν, μεσοπρόθεσμα τουλάχιστον, από τα υπάρχοντα δυο αεροπλάνα, παρά~-
ληλα με τη χρήση ιδιωτικών ελικοπτέρων για τον αεροψεκασμό περιορισμένης 

έκτασης αμπελιών. Τα υφιστάμενα δυο αεροπλάνα μπορούν με κατάλληλη συντή-

ρηση να βρίσκονται σε ενεργό υπηρεσία για αρκετά ακόμα χρόνια." Αυτά λέει η 

επιστολή του Υπουργείου Γεωργίας και συνεχίζει: "Τα ετήσια έξοδα συντήρησης, 

ύψους f 1 0.000 περίπου, θεωρούνται σχετικά χαμηλά σε σύγκριση με τη δαπάνη 
λειτουργίας των δυο ελικοπτέρων. Με βάση τα δεδομένα αυτά, το Υπουργείο Γεωρ-

γίας και Φυσικών Πόρων θεωρεί οικονομικότερη τη συνέχιση της διεξαγωγής αερο

ψεκασμιον με τα δικά του αεροπλάνα. Αντίθετα, η χρησιμοποίηση των ελικοπτέρων 

για σκοπούς φυτοπροστασίας θα απαιτούσε πρόσθετο προσωπικό και άλλα έξοδα 

της τάξης των fI87.000, από τα οποία ποσό f50.000 θα είναι επαναλαμβανόμενο." 

Εξάλλου σε σημείωμα του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, ημερο

μηνίας 13/8/90, τονίζονται τα .ακόλουθα: "Ένα πολύ μικρό ποσοστό αεροψεκασμών 

των αμπελι<ον, περίπου 100-130 ώρες το χρόνο, φαίνεται να γίνεται από τον ιδιω
τικό τομέα με χαμηλό κόστος, περίπου fI5.000. Έτσι δε δικαιολογείται να γίνουν 
έξοδα υποδομής και να συσταθεί υπηρεσία για τη διενέργεια αεροψεκασμών με τα 

πολωνικά ελικόπτερα." 

Στο σημείο αυτό θέλω να υπενθυμίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι τα ελικόπτερα, που 

στοίχισαν ένα εκατομμύριο κυπριακές λίρες, αγοράστηκαν βασικά για την καταπο

λέμηση του περονόσπορου στα αμπέλια. Όμως η ανάγκη τούτη, όπως φαίνεται πιο 

πάνω, καλύπτεται σύμφωνα με το Υπουργείο Γεωργίας με εκμίσθωση ιδιωτικών 

ελικοπτέρων, με το χαμηλό κόστος των f15.000 το χρόνο. Έτσι, κύριε Πρόεδρε, 
φθάσαμε στο σημείο μετά από επανεξέταση σε βάθος, έτσι λέει η επιστολή, να κατα

λήξει το αρμόδιο Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων ότι δεν τα χρειάζεται 

για σκοπούς αεροψεκασμών. Και το αδυσώπητο ερώτημα που προκύπτει είναι: Δεν 

μπορούσε και δεν ήταν λογικό ο φορολογούμενος λαός να ανέμενε ότι το Υπουργείο 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων θα μελετούσε σε βάθος το θέμα, προτού ληφθεί η 

απόφαση για τη διασπάθιση ενός εκατομμυρίου κυπριακών λιρών; 

Κύριε Πρόεδρε, φαίνεται πως από την πολλή αδράνεια, μια και καμιά 

υπηρεσία δε θέλει να χρησιμοποιεί τούτα τα ελικόπτερα, έπαθαν ρωγμές στα 

πτερύγιά τους και ακόμα πως από έλλειψη ανταλλακτικών έμειναν καθηλωμένα στο 

έδαφος για δυο με τρεις μήνες περίπου. Διορθώθηκαν όμως, για να λάβουν μέρος 

στην παρέλαση! 

Άλλο σοβαρό θέμα που προκύπτει είναι οι εναλλασσόμενες θέσεις του Υπουρ

γείου Άμυνας. Και στην περίπτωση αυτή ο κ. Χρίστου απομονώνει το θέμα του 

ενιαίου φορέα και παρουσιάζεται σαν εμπειρογνώμονας και αφ' υψηλού δίνει μαθή

ματα στο Στρατηγό Μαρκόπουλο και στον Υπουργό Άμυνας και, αφού παρακάμ

πτει την ουσία, στην οποία αναφέρονται ο Στρατηγός και ο Υπουργός, μιλά για τη 

χρήση και συσχετίζει τα ελικόπτερα με τα φορτηγά της Εθνικής Φρουράς. Ειλικρινά 
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χρειαζόταν περισσή φαντασία, για να προβάλει ένα τέτοιο επιχείρημα ο κ. Χρίστου. 
Νιώθω την ανάγκη να ανασκευάσω και αυτή την ανακρίβεια και παραπλάνηση, που 
με μαεστρία επιδίωξε ο έντιμος συνάδελφος. 

• Η επιστολή του Στρατηγού Μαρκόπουλου, ημερομηνίας 14/12/1988, αναφέρει: 
"Σύμφωνα με απόφαση αρμόδιας Υπουργικής Επιτροπής, ημερομηνίας 12/11/1988, 
τη διαχείριση και τη λειτουργία των αεροσκαφών/ελικοπτέρων που θα αγορασθούν 
ανέλαβε το Υπουργείο Άμυνας μέσω της Εθνικής Φρουράς. 

Η παραπάνω απόφαση θα μπορούσε να υλοποιηθεί, εφόσον γινόταν αποστρα
τικοποίηση στο νησί. Με τις σημερινές όμως συνθήκες αυτή δεν είναι υλοποιήσιμη 
για τους παρακάτω λόγους: 

α) Θα εκτραπεί η Διοίκηση Αεροπορίας από την κύρια αποστολή της. 

β) Θα αυξηθεί ο χρόνος επιχειρησιακής αξιοποίησης των ελικοπτέρων CA
ZELLE και BELL. 

γ) Θα δημιουργηθούν ευνο'ίκές συνθήκες για παραλείψεις τόσο των 

τεχνικών όσο και των χειριστών, με αποτέλεσμα να μην εξασφαλίζεται η 
ασφάλεια των πτήσεων. Οι παραλείψεις αυτές αναμένονται, γιατί το 
αναφερόμενο προσωπικό θα είναι υποχρεωμένο να συντηρεί ή να 

χειρίζεται τον ίδιο χρόνο τρεις ή τέσσερις τύπους αεροσκαφών και 
ελικοπτέρων. 

δ) Δε διατίθενται οι εγκαταστάσεις, συνεργεία, υπόστεγα που απαιτούνται. 
Η υπάρχουσα σήμερα υποδομή δεν επαρκεί ούτε για τη συντήρηση, 
εξυπηρέτηση των μέσων που ήδη διαθέτουμε." 

Ο Γενικός Διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας στις 5/11/1989 απάντησε πως 
δε συμφωνεί με τις απόψεις του Στρατηγού και γι' αυτό δε θα αναθεωρηθεί η 

απόφαση της Υπουργικής Επιτροπής. Στη συνέχεια, επειδή το θέμα ανακινείτο 

πιεστικά ο Υπουργός Άμυνας, και όχι υπηρεσιακός λειτουργός, με επιστολή του, 

ημερομηνίας 22/9/90, προς τον Υπουργό Γεωργίας και Φυσικών Πόρων αναφέρει: 

"Όπως γνωρίζεις, αγαπητέ συνάδελφε, το Υπουργείο Άμυνας ουδέποτε είχε 

πρόθεση, αλλά ούτε και μπορεί να αναλάβει πλήρη ευθύνη και εκμετάλλευση των 

δυο ελικοπτέρων PEZETEL που αγοράστηκαν από την Πολωνία για σκοπούς αερο
ψεκασμών, γιατί, εκτός του ότι τα ελικόπτερα αυτά δεν μπορούν να καλύψουν 

οποιεσδήποτε στρατιωτικές μας ανάγκες, αντιμετωπίζονται επιπρόσθετα και τα πιο 

κάτω προβλήματα: 

α) Σε περίπτωση ανάληψης των ελικοπτέρων αυτών η Διοίκηση Αεροπορίας 

θα εκτραπεί από την κύρια αποστολή της. 

β) Υπάρχει έλλειψη σε ιπτάμενο και τεχνικό προσωπικό που θα 

δυσχεραίνει ακόμα πιο πολύ το έργο της. Εξάλλου, σύμφωνα με το 

εξοπλιστικό πρόγραμμα προβλέπεται σύντομα η προμήθεια και άλλων 

ελικοπτέρων για την Εθνική Φρουρά, η επάνδρωση των οποίων 

αντιμετωπίζεται με δυσχέρεια. 

γ) Η εισήγηση για ενοποίηση κάτω από ένα φορέα ομοειδών εργασιών είναι 

ανέφικτη στην προκειμένη περίπτωση, κάτω από τι'ς ιδιάζουσες συνθήκες 
που λειτουργεί η Εθνική Φρουρά. Με την πολυτυπία των πτητικών 

μέσων θα προκληθούν μοιραία παραλείψεις, τόσο από το ιπτάμενο όσο 
και από το τεχνικό προσωπικό, με άμεσες επιπτώσεις στο βαθμό 

ασφάλειας των πτήσεων, αφού το προσωπικό αυτό θα είναι 

υποχρεωμένο να χειρίζεται και να συντηρεί ταυτόχρονα πέντε τύπους 

αεροσκαφών/ελικοπτέρων έναντι των δυο διεθνώς παραδεκτών." 
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Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ προσέξτε το σημείο αυτό. Ο Υπουργός στην 

επιστολή του, ημερομηνίας 22/9/90, τονίζει ότι τα ελικόπτερα αυτά δεν μπορούν να 
καλύψουν οποιεσδήποτε στρατιωτικές ανάγκες. Δε νομίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι ο 

Υπουργός Άμυνας, χωρίς να διαβουλευθεί με τους στρατιωτικούς συμβούλους του, • 
έτσι ανεύθυνα και επιπόλαια δήλωσε πως τούτα τα ελικόπτερα δεν μπορούσαν να 

καλύψουν οποιεσδήποτε στρατιωτικές ανάγκες. Τονίζω τη φράση "οποιεσδήποτε 

στρατιωτικές ανάγκες". Το κωμικό της υπόθεσης, γιατί στ' αλήθεια πρόκειται για 

κωμωδία, είναι πως, μετά το θόρυβο που δημιουργήθηκε και την κριτική που ασκή-

θηκε από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, το Υπουργείο Άμυνας, για να καλύψει το 

σοβαρό θέμα που απασχολούσε την κοινή γνώμη, ένα χρόνο ((ργότερα και συγκεκρι-

μένα στις 31/10/91 ανακάλυψε την ανωτερότητα των ΡΕΖΕΤΕΙ, κρίνοντας πως 
είναι καταλληλότερα έναντι των ΒΕΙΙ 206 σε θέματα εκπαίδευσης ανδρών των 
ειδικών δυνάμεων. Σίγουρα ξέχασε το Υπουργείο της Άμυνας τι έλεγε ένα χρόνο 

πριν. Ο κ. Χρίστου στην ομιλία του, σελίδα 20, νιώθει, όπως φαίνεται, πολύ 
άσχημα να επικρίνει τον Υπουργό Άμυνας, γι' αυτό αποδίδει τις αλλοπρόσαλλες 

θέσεις που περιοδικά διατυπώθηκαν σε εκπρόσωπο του Υπουργείου Άμυνας. 

Έντιμε κύριε συνάδελφε, την επιστολή προς τον Υπουργό Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων, στις 22/9/90, που τόνιζε ότι αυτά τα ελικόπτερα δεν μπορούν να καλύψουν 
οποιεσδήποτε ανάγκες της Εθνικής Φρουράς, τονίζω ξανά τη λέξη ''οποιεσδήποτε'', 

την υπέγραψε ο ίδιος ο Υπουργός Άμυνας και όχι κάποιος ανεύθυνος τάχα υπηρε-

σιακός, στον οποίο ο συνάδελφος κ. Χρίστου θέλησε να επιρρίψει την ευθύνη. 

Γι' αυτό σίγουρα στο όλο θέμα έχει σοβαρή ευθύνη και ο Υπουργός Άμυνας. 

Ο κ. Χρίστου στην ομιλία του, σελίδα 19, διαπιστώνει, όπως ο ίδιος τα χαρα
κτηρίζει, "παράδοξα και ανεξήγητα για τον ίδιο πράγματα" και, όπως τονίζει, οι 

κατά τα άλλα αξιόλογοι λειτουργοί του Γραφείου Προγραμματισμού καταλήγουν σε 

αυθαίρετα και αμφισβητούμενα συμπεράσματα. Στην πραγματικότητα αποδει

κνύεται ότι αυθαίρετα και αμφισβητούμενα ήταν τα όσα είπε στην ομιλία του ο 

έντιμος συνάδελφος και όχι τα συμπεράσματα της σύσκεψης που πραγματοποιήθηκε 

στις 29/9/1990 με τη συμμετοχή δεκαπέντε ανώτερων αξιόλογων δημόσιων υπαλ
λήλων. Αν τώρα τα συμπεράσματα αυτής της σύσκεψης δε βοηθούν τον έντιμο συνά

δελφο στην υπεράσπιση που εργολαβικώς ανέλαβε, λυπούμαι γιατί δεν μπορώ να 

τον βοηθήσω. 

Θα αναφερθώ τώρα στη σύσκεψη, για να καταδείξω τα αυθαίρετα συμπερά

σματα του κ. Χρίστου. "Πήρε το λόγο ο κ. Λαμπρινός, ο οποίος ανέφερε ότι η 

σύγκληση της συνεδρίας κατέστη αναγκαία, γιατί όχι μόνο δεν έγινε κατορθωτό να 

δη~ιoυργηθεί ένας ενιαίος φορέας για τη συντήρηση, λειτουργία και χρήση των 

υφιστάμενων και των νέων κυβερνητικών πτητικών μέσων, αλλά φαίνεται να παρου

σιάζονται τώρα προβλήματα και στην ικανοποιητική αξιοποίηση των δυο πρόσφατα 

παραληφθέντων πολωνικών ελικοπτέρων, μια και το Υπουργείο Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων με επιστολή του πήρε θέση ότι δε θα τα χρησιμοποιεί για αεροψεκα

σμούς. 

Όπως είναι γνωστό, συνέχισε, τα πτητικά μέσα που τώρα διαθέτουμε παρου

σιάζουν μεγάλη πολυμορφία και αποτελούνται από μικρά αεροπλάνα και ελικό-

πτερα ... " 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε συνάδελφε, θα σας παρακαλέσω, αν είναι δυνατό, να συντομεύσουμε την 

ομιλία. 

" 
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Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ. 

Τελειώνω. Ακόμα δυο-τρεις σελίδες και τελειώνω. 

Θα ήθελα όμως να τονίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι άλλοι συνάδελφοι χρησιμο-

• ποίησαν περίπου δυόμισι ώρες σχολιάζοντας τη δική μου ομιλία. 

"α) Αναφέρθηκε στον αριθμό ελικοπτέρων Gajelle και ΒΕΙΙ και στον αριθμό 
και τύπο των αεροσκαφών. 

β) Τα δυο ελικόπτερα τύπου ΡΕΖΕΤΕΙ αγοράστηκαν βασικά για 

αεροψεκασμούς και άλλες ανάγκες υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων, που διαθέτει επίσης και δυο μικρά αεροπλάνα, που 

χρησιμοποιούνται για αεροψεκασμούς με δικό του προσωπικό. 

γ) Ένα μεγάλο ελικόπτερο τύπου ΒΕΙΙ, που μπορεί να μεταφέρει μέχρι 

15 άτομα, και ένα αεροπλάνο τύπου ISLANDER για τις ανάγκες της 
αστυνομίας, που σταδιακά εξασφαλίζει και εκπαιδεύει προσωπικό. 

Από τα πιο πάνω είναι φανερό ότι όχι μόνο δεν υπάρχει ένας φορέας, αλλά 

και μια, όπως πολλές φορές αναφέρθηκε από τους χειριστές τους, προβληματική 

πολυμορφία πτητικών μέσων, που διεθνώς δεν είναι παραδεκτή. Είναι επίσης 

φανερό ότι η αστυνομία προχώρησε και καλύπτει τις ανάγκες της με τα μέσα που 

εξασφάλισε και η Εθνική Φρουρά συνεχίζει το εξοπλιστικό της πρόγραμμα. Παρα

μένει έτσι η ικανοποίηση των αναγκών του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων, που με την επιστολή του, με αρ. 132/90 και ημερομηνία 5 Σεπτεμβρίου 1990 
(Παράρτημα 1), δηλώνει ότι δε χρειάζεται τα δυο ελικόπτερα τύπου ΡΕΖΕΤΕΙ για 
τους αεροψεκασμούς, για τους οποίους και αγοράστηκαν." 

Ακολούθησε συζήτηση, στην οποία πήραν μέρος όλοι οι παρευρισκόμενοι. 

Κοινή υπήρξε η διαπίστωση ότι για την αγορά των δυο ελικοπτέρων δεν έγινε 

οποιαδήποτε τεχνοοικονομική μελέτη ούτε και είχαν υπολογιστεί τα έξοδα για τη 

συντήρηση και λειτουργία τους. Οι εκπρόσωποι μάλιστα της Αεροπορίας δήλωσαν 

ότι η συντήρηση των ελικοπτέρων είναι πολύ ψηλή και πιο δύσκολη από τα άλλα 

πτητικά μέσα. Αναφορά έγινε επίσης στο ότι για τα δυο αυτά ελικόπτερα χρειάζεται 

να προσληφθούν τεχνικοί (τρεις μηχανικοί και ένας ηλεκτρολόγος) που θα ανήκουν 

στην Εθνική Φρουρά και στο ότι, σε περίπτωση που θα γίνονται αεροψεκασμοί, 

απαιτείται η πρόσληψη και άλλου προσωπικού από το Τμήμα Γεωργίας και άλλα 

έξοδα της τάξης των f187.000, από τις οποίες οι :Ε50.000 θα επαναλαμβάνονται κάθε 
χρόνο. 

Κατά τη συζήτηση διαπιστώθηκε ακόμη ότι και πριν από την αγορά των δυο 

αυτών ελικοπτέρων η Εθνική Φρουρά παρείχε κάθε δυνατή βοήθεια, με τα πτητικά 

μέσα που διέθετε, για την κάλυψη έκτακτων περιστατικών (μεταφορά ασθενών, 

τραυματιών δυστυχημάτων κ.λπ.), καθώς και για από αέρος περιπολίες με το Τμήμα 

Αλιείας για εντοπισμό κηλίδων στη θάλασσα και για από αέρος μεταφορά 

λειτουργών του Τμήματος Δασών για συντονισμό στην κατάσβεση πυρκαγιών. 

Γινόταν επίσης χρήση ελικοπτέρων για αεροφωτογραφίες και για άλλες από αέρος 

αναγκαίες παρατηρήσεις και εργασίες διάφορων κυβερνητικών υπηρεσιών. Δηλαδή, 

όπως χαρακτηριστικά σημειώθηκε από τον κ. Χατζηπαύλου και δεν αμφισβητήθηκε, 

το 95% των αναγκών (χωρίς βέβαια τους αεροψεκασμούς) εκαλύπτετο από πριν με 
τα υφιστάμενα πτητικά μέσα της Εθνικής Φρουράς και καμιά δυσκολία δεν υπάρχει 

να συνεχιστεί η τακτική αυτή, χωρίς δηλαδή τα δυο νέα ελικόπτερα. Όπως τονί

στηκε, θα ενημερωνόταν ο Υπουργός Οικονομικών για την όλη κατάσταση. 
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Στη συνέχεια σημείωμα του Γραφείου Προγραμματισμού καταλήγει: "Για να 

μη γίνουν και άλλα έξοδα και τελικά τα ελικόπτερα να μην αξιοποιούνται έστω και 

σε υποφερτό βαθμό, να καταβληθεί προσπάθεια εκποίησής τ~ν, έστω και με 
πρόσθετο κόστος." 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι και συναδέλφισσες, από όλα τα τόσο 
σοβαρά που αναφέρονται στα πρακτικά και στο σημείωμα του Γραφείου Προγραμ

ματισμού επιλεκτικά αναφέρθηκε μόνο στον ενιαίο φορέα ο κ. Χρίστου. Τα άλλα 

όλα ούτε τα είδε ούτε τα διάβασε και όταν μόνος του οδηγείται σε αδιέξοδα λόγω 
κατηγορηματικών δηλώσεων αρμοδίων για την αδικαιολόγητη αγορά των ελικο

πτέρων, τότε λόγω έλλειψης επιχειρημάτων, για να ξεφύγει από τα αδιέξοδα 

λογικής, καταφεύγει στον αφορισμό ότι κρίνει αυτά τα συμπεράσματα "παράδοξα, 
ανεξήγητα και αυθαίρετα". 

Κύριε Πρόεδρε, ο έντιμος συνάδελφος στην ομιλία του, στις σελίδες 14, 1S και 
16, ανέλαβε να εξηγήσει στη Βουλή τι είναι η εταιρεία PEZETEL, πώς αυτή συνδέ
εται με τις "Βιομηχανίες Νέμιτσας" και πώς οι "Βιομηχανίες Νέμιτσας" απέκτησαν 

την αντιπροσωπεία της εταιρείας στην Κύπρο. Και συνήγαγε μόνος του τα συμπε
ράσματα που ήθελε. "Γιάννης κερνά, Γιάννης πίνει." Έτσι έκαμε ο συνάδελφος! 

Αναφέρω τι είπε στην ομιλία του ο κ. Χρίστου: "Πώς κατέληξε το 1992 να 
πάρουν την αντιπροσωπεία οι "Βιομηχανίες Νέμιτσας" για την οποία τόσος θόρυβος 
γίνεται και που αποτελεί άνθρακα και όχι θησαυρό;" Πρόκειται, σύμφωνα με τον 

κ. Χρίστου, για νομοτελειακό, φυσιολογικό αποτέλεσμα του γεγονότος ότι η εται

ρεία "Νέμιτσας" από το 1987 )λέχρι τώρα ήταν ο μοναδικός αγοραστής στην Κύπρο 
των υδρόψυκτων μηχανών νμζε~, που λόγω πλεονεκτημάτων τις χρησιμοποιούσε, 

σε συνδυασμό με τις κυπριακές ~ντλίες, για να κερδηθούν πιο εύκολα προσφορές 
στο Σουδάν. Είναι γνωστή η περίπτωση προσφοράς "τουρμπίνων Νέμιτσας" στη 

Ζαμβία και οι επικρίσεις που γράφτηκαν στον τύπο για τον κ. Νέμιτσα. Όμως δε 

θα επεκταθώ στο θέμα, επειδή αυτό βρίσκεται στην Επιτροπή Ελέγχου Δημόσιων 

Δαπανών της Βουλής και εξετάζεται από αυτή την Επιτροπή. 

(Ακούονται ομιλίες στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ ησυχία. Νομίζω έμεινε ακόμα μιάμιση σελίδα. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Αυτές τις μηχανές οι "Βιομηχανίες Νέμιτσας" τις προμηθεύονταν από τον 

αντιπρόσωπο των πολωνικών μηχανών στην Κύπρο. Και όσοι ασχολήθηκαν με το 

εμπόριο, τονίζει ο κ. Χρίστου, γνωρίζουν ότι, όταν υπάρχει μόνο ένας πελάτης, ούτε 

το εργοστάσιο ούτε ο ίδιος ο πελάτης είναι διατεθειμένοι να πληρώνουν επί μακρόν 

προμήθεια σε κάποιον που συχνά δεν έχει ανάμειξη ή και ενδιαφέρον για ένα εμπό

ρευμα. Ακόμα και αν αυτό ήταν ο γενικός κανόνας, που σίγουρα δεν είναι, αυτός ο 

κανόνας όχι μόνο δεν ισχύει, αλλά πολύ προσεκτικά πρέπει να αποφεύγεται όταν ο 

"πελάτης" είναι υπουργός κυβέρνησης που έχει ανάμειξη . σε διακρατικό εμπόριο. 

Παρά το γεγονός ότι ο ισχυρισμός του κ. Χρίστου δεν ευσταθεί και υπάρχουν πλεί

στες περιπτώσεις που αντικρούουν αυτό τον ισχυρισμό, εντούτοις, και αν ακόμα η 

• 

πρακτική που παρέθεσε ο συνάδελφος γίνει αποδεκτή, θα πρέπει να απαντηθεί άλλο • 
ένα ερώτημα: Γιατί η ανάληψη της αντιπροσωπείας από τις "Βιομηχανίες Νέμι-

τσας" δεν έγινε πριν από την αγορά των ελικοπτέρων, στα χρόνια που προηγήθηκαν, 

αφού και τότε, όπως ο ίδιος ο συνάδελφος ανέφερε, οι μοναδικοί αγοραστές αυτών 

των μηχανών ήταν οι "Βιομηχανίες Νέμιτσας"; Πρόκειται για απλή απορία και θα 

δεχτώ την όποια απάντηση μου δώσει ο συνάδιλφος κ. Χρίστου. 
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Οπωσδήποτε πρέπει να αναφερθεί ότι η συμφωνία αντιπροσώπευσης που 

κατατέθηκε στη Βουλή είναι μεταξύ του οίκου ΡΕΖΕΤΕΙ και των "Βιομηχανιών 

Νέμιτσας'Ό Και αυτή έγινε μετά που η εταιρεία ΡΕΖΕΤΕΙ ήταν ευγνώμων που 

βρέθηκε αγοραστής δυο άχρηστων ελικοπτέρων, με πρωταγωνιστή στη συναλλαγή 

τον Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. Νέμιτσα. Αν ο κ. Χρίστου μου εξηγήσει 

αυτή τη "σύμπτωση", είμαι έτοιμος να δεχτώ την εξήγησή του. 

Σε ό,τι αφορά το μισοσβησμένο τέλεξ, θέλω να δηλώσω ότι απλώς διαγράφηκε 

το όνομα του παραλήπτη, μόνο και μόνο για να αποφύγει τη μήνιν του Υπουργού. 

Το θέμα όμως αυτό βρίσκεται ενώπιον της Επιτροπής Ελέγχου, γι' αυτό δε θα προβώ 

σε περισσότερα σχόλια. 

Κύριε Πρόεδρε, από τη συζήτηση του θέματος αποδείχτηκε περίτρανα ότι η 

εξ Υπουργιον Επιτροπή (Υπουργός Γεωργίας και Φυσικιον Πόρwν, Υπουργός 

Εμπορίου και Βιομηχανίας και Υπουργός Οικονομικών) και κατ' επέκταση η κυβέρ

νηση Βασιλείου ενήργησαν με προχειρότητα και με παντελή έλλειψη ευθύνης. Παρα

γνώρισαν όλα τα αρνητικά στοιχεία και δεδομένα που οι αρμόδιοι είχαν θέσει 

υπόψη τους και όταν ακόμα διαπιστώθηκε η πλάνη, αυτοί οι αναρμόδιοι αρμόδιοι 

επέδειξαν ανεπίτρεπτη ακηδία και δεν πήραν, ως όφειλαν, τα αναγκαία μέτρα, για 

να περιοριστεί η ζημιά ή και για να αποφευχθούν περιπλέον δαπάνες. Αναντίλεκτα 

σε αυτή την περίπτωση η περιφρόνηση προς τις αρχές της χρηστής διοίκησης από 

την κυβέρνηση Βασιλείου παρουσιάστηκε σε όλη της τη μεγαλοπρέπεια. Ακόμα και ο 

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ, έστω και ψιθυριστά, μίλησε για τυχόν 

λάθη και παραλείψεις. Λάθη και παραλείψεις, κύριε Πρόεδρε, που είχαν σαν αποτέ

λεσμα τη διασπάθιση δημόσιου χρήματος ύψους ενός εκατομμυρίου λιρών! 

Κύριε Πρόεδρε, θα επαναλάβω το αδυσώπητο ερώτημα που μου υποβάλλουν 

οι απλοί νομοταγείς πολίτες που συναντώ: Τι γίνεται στις περιπτώσεις που 

Υπουργοί με τις πράξεις τους ή τις παραλείψεις τους επιφέρουν ζημιά στο δημόσιο; 

Επαφίεται μόνο στη δική τους ευθιξία; Και αν αυτοί δε διαθέτουν την ευθιξία να 

υποβάλουν παραίτηση, πρέπει ο λαός να πληρώνει και οι υπαίτιοι να μένουν ατιμώ

ρητοι; Είναι καιρός, κύριε Πρόεδρε, να αντιμετωπίσουμε και στην Κύπρο θέμα 

προσωπικής και αστικής ευθύνης των Υπουργών. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κληρίδης, που προήδρευσε για λίγα λεπτά, άκουε για ελικόπτερα και 

γέμισε το γραφείο μου με σκίτσα από αεροπλάνα. 

(Γέλια) 

.. Εισηγούμαι, κύριοι, ότι έχει εξαντληθεί η συζήτηση. Αν επιμένετε για δευτερο-

λογίες ή τριτολογίες, θα το βάλω σε ψηφοφορία, αλλά ελπίζω να μην επιμένετε, 

διότι είναι το μόνο θέμα σ' αυτή την περίοδο της Βουλής που συζητήθηκε σε 

έξι συνεδρίες, γι' αυτό και νομίζω πως ό,τι ήταν να λεχθεί έχει λεχθεί. Αν υπάρχει 

επί προσωπικού θέματος, θα δώσω το λόγο, ειδάλλως θα θέσω το θέμα σε ψηφο

φορία. 

Τώρα, εφόσον είναι το ·θέμα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ελέγχου και 

επειδή μένουν κάποια ερωτηματικά αναπάντητα και έχει γίνει μια πολύ σοβαρή 

κατηγορία από τον κ. Χρυσοστόμου -το έχω σημειώσει- πως ο κ. Νέμιτσας, παρόλο 
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που είναι Υπουργός, παραμένει διευθυντής σε μια επιχείρηση, είναι θέμα να διερευ

νηθεί αυτή η καταγγελία, διότι αντιλαμβάνομαι βάσει του Συντάγματος δεν μπορεί 

κανένας αξιωματούχος πολιτείας, τουλάχιστον Υπουργός, να συνεχίσει να είναι 

διευθυντής σε οποιαδήποτε εταιρεία. Όμως είναι κάτι που θα διερευνηθεί. Αυτή η 

καταγγελία εισηγούμαι να διερευνηθεί από την αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή, 

σίγουρα και μέσω της Εφόρου Εταιρειών. Κύριε Παπαδόπουλε, να δώσουμε το 

λόγο στον κ. Χρίστου επί προσωπικού θέματος και μετά να σας δώσω το λόγο. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Μόνο μια φράση, κύριε Πρόεδρε. Δεν είναι σωστό ότι ... 

Οι Υπουργοί δικαιούνται να έχουν μετοχές σε εταιρείες. Περιέργως το 

Σύνταγμα δεν απαγορεύει καν να έχουν και άλλη εργοδότηση, αν έτσι επιθυμούν. 

Είναι θέμα πολιτικής ευθύνης το πρώτο και το δεύτερο είναι αν ο Υπουργός, κατα

θέτοντας επίσημα ενώπιον μιας Επιτροπής, είπε, εγώ δε θα πω τη λέξη, είπε ανακρι

βείς πληροφορίες. Απλώς τούτη την παρατήρηση ήθελα να κάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μετοχές σε εταιρείες μάλιστα, αλλά να είναι διευθυντές σε εταιρείες ... 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Μάλιστα, επιτρέπεται, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επιτρέπεται; 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Δεν υπάρχει καμιά απαγόρευση. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Εχάσαμεν τζιαι πουδαμέ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εχάσαμεν τζιαι πουδαμέ α! 

Ο κύριος Χρίστου. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Επιτρέπεται, αλλά απαγορεύεται. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα μπορούσα ένα προς ένα τα σημεία στα οποία αναφέρθηκε 

προσωπικά σε μένα ο κ. Χρυσοστόμου να τα απαντήσω με την ίδια έκταση και με 

την ίδια άνεση που το έκανε ο ίδιος. Δε θα το κάνω, σεβόμενος επιτέλους και το 

χρόνο και τους συναδέλφους. Θέλω μόνο να πω για το θέμα του ήθους ενός εκάστου 

εξ ημών, το είπα και προηγουμένως, ότι είμαστε όλοι στον πολιτικό στίβο, είμαστε 

όλοι πολίτες αυτού του τόπου και ο λαός μας κρίνει καθημερινά. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Αποδεκτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κύριος Μάτσης. 
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Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μια σύντομη δήλωση πάνω στο θέμα, όπως ανεφύη από την 

ομιλία του συνάδελφου κ. Χρυσοστόμου, σε σχέση με τη συμμετοχή ή μη του 
Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχανίας σε εταιρείες είτε ως διευθυντή είτε ως 

μετόχου. Θα διαβάσω μόνο τέσσερις γραμμές από την αναφορά του κυρίου 
Υπουργού στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ελέγχου προ ενός μηνός, όταν είπε ότι: 

"Από την ημέρα που ανέλαβα ως Υπουργός σύμφωνα με τα θέσμια και τους νόμους 

και ύστερα από διευθετήσεις που έχουν κάνει οι νομικοί μου σύμβουλοι έχω παραι
τηθεί από οποιοδήποτε αξίωμα, ανάμειξη ή ενδιαφέρον σε όλες τις επιχειρήσεις και 
σε όλους τους οργανισμούς που τύγχανε να έχω ή διεύθυνση ή κατά οποιοδήποτε 

τρόπο ενδιαφέρον". Δε θα ενδιατρίψω πάνω στα πορίσματα της έρευνας του έντιμου 
συναδέλφου. Απλώς η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ελέγχου, με βάση τη δήλωση του 

κυρίου Υπουργού και σε συνδυασμό με το πολύ ενδιαφέρον θέμα της αγοράς των 
δυο ελικοπτέρων, διερευνά το θέμα μέσω της Εφόρου Εταιρειών και στην επόμενη 

συνεδρία της θα διαλευκανθεί αυτό το θέμα, σύμφωνα με τα γεγονότα και με τη 

δήλωση του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έκλεισε η συζήτηση του θέματος. Επανερχόμαστε στο Κεφάλαιο Α'. Δε θα 
γίνει διάλειμμα, διότι μπορούμε να επανέρθουμε στο Κεφάλαιο Α' και στα θέματα 

υπ' αριθμό 38, 39 και 40, που είναι οι προϋπολογισμοί. 
Ο κύριος Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω να κάνω μια πρόταση - εισήγηση προς το Σώμα διαδικα

στικής ~ιoρφής. Αν μου επιτρέπετε από τη θέση μου, γιατί δε θα πάρω πολύ χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Από τη θέση σας. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Είναι εισήγησή μας ότι πρέπει να αναβληθεί η ψήφιση των προϋπολογισμών 

και κατά ακολουθία και η συζήτηση πάνω στους προϋπολογισμούς. Αυτή η εισή

γηση βασίζεται πάνω στην πάγια θέση που υποστήριζα, δηλαδή ότι, προτού συζητη

θούν οι προϋπολογισμοί, έπρεπε να συζητηθεί η πρόταση νόμου που έχω καταθέσει 

για νομοθετική ρύθμιση του δημοσιονομικού ελλείμματος. Αυτά τα οποία τώρα 

λέγω είναι η ομόφωνη άποψη της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗΚΟ. Η έκθεση 

που έχει κυκλοφορήσει επικεντρώνει τις παρατηρήσεις, για να μην πω επικρίσεις, 

της Επιτροπής, όσον αφορά την οικονομική πολιτική της κυβέρνησης πάνω στο 

μεγάλο δημοσιονομικό έλλειμμα το οποίο υπάρχει και κατά ακολουθία και στην 
αύξηση του δημόσιου χρέους. Μιλώ για τον τελευταίο χρόνο. 

Ο συνάδελφος κ. Κυπριανού και εγώ είχαμε υποβάλει τον περασμένο Ιούνιο 

πρόταση νόμου που -δε θα πω τις λεπτομέρειες- αν εγκρινόταν, θα είχε ως αποτέ

λεσμα νομική υποχρέωση της Βουλής και κατά ακολουθία του Υπουργού Οικονο

μικών να προσπαθήσει να μειώνει ετήσια το δημοσιονομικό έλλειμμα, κατά μια 

αναλογία που ήταν αντικείμενο διαπραγμάτευσης και συζήτησης μεταξύ της Βουλής 
και της κυβέρνησης, λόγω ακριβώς της σοβαρότητας που αποδίδουμε εμείς στην 

ύπαρξη και τη συνεχή διεύρυνση του δημόσιου χρέους και του δημοσιονομικού 

ελλείμματος, διότι μπορεί φέτος η αύξηση του δημοσιονομικού ελλείμματος να είναι 
μικρότερη απ' ό,τι ήταν στα προηγούμενα χρόνια, αλλά στην αντίστοιχη αύξηση του 

δημόσιου χρέους κατά τετρακόσια περίπου εκατομμύρια, αν δεν κάνω λάθος, 
βρίσκεται η εξήγηση αυτής της μείωσης. 
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Εκείνη η πρόταση νόμου υποβλήθηκε στο Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας 

όσον αφορά τη συνταγματικότητά της, παρόλο που κατά τη γνώμη μου αφορά κανο

νισμό διαδικασίας της Βουλής και δεν έχει σχέσή με την κυβέρνηση. 'Εχουμε 
υποβάλει με το συνάδελφο Κυπριανού τις παρατηρήσεις μας στο Γενικό Εισαγγελέα, 

ο οποίος απάντησε ότι κατά τη γνώμη του η πρόταση νόμου αντίκειται στην αρχή 

του διαχωρισμού της Εκτελεστικής και της Νομοθετικής Εξουσίας. Δεν πρόκειται 
να συζητήσω τώρα τη συνταγματική πτυχή ούτε να πω γιατί είναι εντελώς λανθα

σμένη αυτή η άποψη. Στηρίζεται ακριβώς σε άλλη θεώρηση του θέματος, στη 

θεώρησή του ως νόμου και όχι, επαναλαμβάνω, ως κανονισμού διαδικασίας της 
Βουλής. Ανεξάρτητα από αυτά η ερώτησή μας προς τον Υπουργό Οικονομικών 

εγγράφως ήταν αν, ανεξαρτήτως του νόμου, το Υπουργείο Οικονομικών είναι διατε

θειμένο να δεσμευτεί ως θέμα πολιτικής για ετήσια μείωση του δημοσιονομικού 

ελλείμματος. Σε επιστολή που έχει απευθύνει σε μας, δεν ξέρω ίσως και σε άλλους 

Βουλευτές, ο κ. Υπουργός Οικονομικών προ ενός μηνός, προ μερικών εβδομάδων, 

είπι: ό'tι το YΠOιJργείC το" δΕν υ:rιΌστηρίζει αυτή την πρόταση νόμου και τους 

σκοπούς τους οποίους επιδιώκει. Μετά τη συμπλήρωση της μελέτης των προϋπολο

γισμών από την Επιτροπή Οικονομικών και τις διαπιστώσεις της -αν δεν κάνω 

λάθος, είναι ομόφωνες οι διαπιστώσεις της Επιτροπής- όσον αφορά τη σοβαρή 

επίκριση για το διευρυνόμενο δημοσιονομικό έλλειμμα και το δημόσιο χρέος, δεν 

έχω πρόθεση να μπω στις λεπτομέρειες της έκθεσης, εκτός αν προκύψει συζήτηση. 

Νομίζω ότι είναι σωστό να εξασφαλιστεί συνεργασία μεταξύ Βουλής και 

κυβέρνησης σ' ένα θέμα όπως είναι οι προϋπολογισμοί, που απαιτεί τη συναίνεση 
και των δυο εξουσιών, αφού είναι ένα από τα λίγα πράγματα που το σύνταγμα 

δημιουργεί αδιέξοδο. Η μεν κυβέρνηση καταρτίζει προϋπολογισμούς, αλλά καμιά 

δαπάνη δεν μπορεί να κάνει κάτω από μερικές προϋποθέσεις, εκτός από τους δυο 

πρώτους μήνες με δωδεκατημόρια, εκτός αν η Βουλή τους εγκρίνει. Γι' αυτό η εισή

γησή μου εδράζεται πάνω στην έκκληση προς την κυβέρνηση αν είναι δυνατό να 

θεωρήσει αποδεκτή και σωστή πολιτική τη μείωση των δημόσιων δαπανών κατά ένα 

ποσοστό, εγώ λέω 10%, που περιλαμβάνονται στον προϋπολογισμό. Επειδή παράλ
ληλα πρέπει η Βουλή να είναι μνήμων της ανάγκης για λειτουργία του κράτους, η 

πρόσθετη εισήγησή μου, αν αυτή η πρώτη εισήγηση γίνει αποδεκτή, είναι η Βουλή να 

προχωρήσει στην ψήφιση ενός δωδεκατημορίου, για να δοθεί αυτή η πρόσθετη 

χρονική περίοδος του ενός μηνός κάτω από το φως των πορισμάτων της Έκθεσης 

της Επιτροπής, για να δοθεί απάντηση στη Βουλή από το Υπουργείο Οικονομικών 

και κατ' επέκταση από την κυβέρνηση. Αν στην περίοδο αυτή η Βουλή κρίνει ότι δεν 

έχει ικανοποιηθεί από τις παραστάσεις ή τις απαντήσεις που θα δώσει η κυβέρνηση, 
νομίζω ότι η Βουλή θα έχει το χρόνο να συζητήσει σε έκταση τους προϋπολογισμούς 

και να αποφασίσει. 

Αυτή είναι η εισήγησή μου, κύριε Πρόεδρε, που τη θέτω ενώπιον του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θέλω να επιβεβαιώσω ότι υπάρχει επιστολή του Υπουργού Οικονομικών, η 

οποία απευθύνεται προς εμένα. Κοινοποίηση στάλθηκε στον Πρόεδρο της 

Επιτροπής Οικονομικών και είναι αντίγραφο της κοινοποίησης που πρέπει να έχει 

ο κ. Παπαδόπουλος, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου. Η επιστολή αυτή λέει στο τέλος: 
"Ενόψει των πιο πάνω και ιδιαίτερα της γνωμάτευσης του Γενικού Εισαγγελέα, σας 

πληροφορώ -είναι προς εμένα που απευθύνεται- ότι δε συμφωνώ με την υιοθέτηση 
της υπό αναφορά πρότασης νόμου". Παρά ταύτα, εδώ γίνεται, αντιλαμβάνομαι από 
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την πλευρά του ΔΗΚΟ, μια έκκληση η κυβέρνηση να επανεξετάσει αυτή την εισή

γηση. Θα ακούσω απόψεις και από άλλες πλευρές. Απλώς εγώ επιβεβαιώνω ότι 

υπάρχει αυτή η απάντηση και γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα. Θα δω αν 

συμφωνούμε να προχωρήσουμε σε δωδεκατημόριο ή να προχωρήσουμε στη συζήτηση 

των προϋπολογισμών. 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε πρόεδρε, για θέμα τάξης. Επειδή λέχθηκε αμέσως προηγουμένως από 

τον αξιότιμο συνάδελφο κ. Παπαδόπουλο πως οι εισηγήσεις και οι διαπιστώσεις της 

Έκθεσης της Επιτροπής Οικονομικών είναι ομόφωνες, θα ήθελα να ενημερώσω την 

ολομέλεια του Σώματος ότι αυτό δεν ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα. Πρέπει 

να πούμε ότι την τελευταία φορά που συζητήθηκε το θέμα στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Οικονομικών και έγιναν κάποιες επαναδιατυπώσεις από την πλευρά 

βασικά του Δημοκρατικού Συναγερμού, την αμέσως επόμενη μέρα που μας στάλθηκε 

το τελικό κείμενο της Έκθεσης επικοινώνησα με το Γραμματέα της Κοινοβουλευ

τικής Επιτροπής Οικονομικών, αλλά και με τον υπεύθυνο των Γραμματέων των 

Κοινοβουλευτικών Επιτροπών της Βουλής, με την παράκληση να ενσωματωθεί στην 

Έκθεση το ακόλουθο κείμενο, το οποίο δεν είναι πέραν της μιας παραγράφου και 

επειδή για τεχνικούς ή άλλους λόγους αυτό δεν έχει γίνει, επιτρέψτε μου να το 

διαβάσω: 

"Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, 

διαφωνώντας με τα βασικά συμπεράσματα της πλειοψηφίας της Επιτροπής, διαπι

στώνουν ότι οι επιλεκτικές επιλογές σχολιασμού μεμονωμένων οικονομικών 

μεγεθών δεν οδηγούν στα σωστά συμπεράσματα για την πραγματική κατάσταση της 

κυπριακής οικονομίας. Ταυτόχρονα οι διαπιστώσεις της πλειοψηφίας αναφορικά 

με τα μεγέθη των εσόδων και εξόδων των προϋπολογισμών είναι ατεκμηρίωτες, ενώ 

οι αυστηρές επικρίσεις για το βαθμό και ρυθμό υλοποίησης των προϋπολογισμών 

είναι υπερβολικές, μια και το ποσοστό υλοποίησής τους βρίσκεται στα ίδια περίπου 

επίπεδα των τελευταίων δέκα τουλάχιστο χρόνων. Τα ίδια Μέλη της Επιτροπής θα 

τεκμηριώσουν τις πιο πάνω θέσεις τους κατά τη συζήτηση στην ολομέλεια του 

Σώματος". 

Κατά συνέπεια, κύριε Πρόεδρε, τα πορίσματα, οι διαπιστώσεις και πιθανά 

πυρά, κατ' άλλους, της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών, όπως εκφράζο

νται στην Έκθεση, δεν είναι ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προτίθεμαι να θέσω σε ψηφοφορία την εισήγηση του κ. Παπαδόπουλου, διότι 

αντιλαμβάνομαι πως υποβλήθηκε γι' αυτό το σκοπό. 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρολίγο να γίνει συνοπτική η διαδικασία και να μην προλά

βουμε να πούμε και την άποψή μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν υπήρξε τέτοια πρόθεση, κύριε Χριστόφια. 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Θέλω να εκφράσω την απογοήτευσή μου ευθύς εξαρχής για τον τρόπο που 

λειτούργησε για το θέμα των προϋπολογισμών αυτό το Σώμα. Πλήρης απογοή

τευση! Έμεινα το μεσημέρι εμβρόντητος, όταν άκουσα από το ραδιόφωνο ότι η 

Βουλή των Αντιπροσώπων θα ψηφίσει δωδεκατημόρια. Επί ογδόντα ώρες και σε 

δεκαεπτά συνεδρίες η Επιτροπή Οικονομικών της Βουλής συζήτησε τους προϋπολο

γισμούς του κράτους, οι οποίοι τα τελευταία τέσσερα χρόνια, είναι ο πέμπτος 

χρόνος αυτός, αισίως έρχονται επιτέλους, μετά από αρκετά χρόνια, έγκαιρα και 

ψηφίζονται το Δεκέμβρη μήνα, προτού αρχίσει ο επόμενος χρόνος. Μέσα στα ίδια 

πλαίσια η κυβέρνηση και το Υπουργείο Οικονομικών έχουν υποβάλει έγκαιρα τους 

προϋπολογισμούς του κράτους και φέτος. 

Όπως είπα, η Επιτροπή Οικονομικών συζήτησε για ογδόντα ώρες σε δεκαεπτά 

συνεδρίες και κατέληξε σε συμπεράσματα και σε αποφάσεις οι οποίες διατυπώνο

νται στην Έκθεση. Προ εικοσαημέρου συνήλθε σύσκεψη υπό την προεδρία σας, 

κύριε Πρόεδρε, για να ανταλλαγούν απόψεις για το πότε συζητούνται και πότε 

ψηφίζονται οι προϋπολογισμοί. Επικεντρώσαμε την προσοχή μας στη διαδικασία 

του πώς συζητούνται οι προϋπολογισμοί, διότι όλοι ανεξαίρετα, όλες οι πλευρές, 

συμφώνησαν ότι θα συζητηθούν και θα ψηφιστούν οι προϋπολογισμοί. Θα ψηφι

στούν με την έννοια της ψήφισης ή απόρριψής τους, ανάλογα με την πλειοψηφία η 

οποία θα διαμορφωθεί στη Βουλή και όπως αυτή είχε ήδη διαμορφωθεί με τις 

αλλαγές που έγιναν στην Επιτροπή Οικονομικών της Βουλής. Είχε συμφωνηθεί ότι 

οι ηγέτες των κομμάτων θα διαβουλεύονταν με τις κοινοβουλευτικές τους ομάδες 

για το αν θα αφιερώναμε δεκαοκτώ τόσες ώρες ή είκοσι δύο ώρες σε πλήρη συζήτηση 

του θέματος από όλους τους Βουλευτές, με πολλές ώρες για το κάθε κόμμα ή αν θα 

περιοριζόμαστε στη συζήτηση του θέματος επί επιπέδου κοινοβουλευτικών εκπρο

σώπων ή αρχηγών κομμάτων. Διαβουλεύτηκαν οι αρχηγοί των κομμάτων, οι κοινο

βουλευτικοί εκπρόσωποι, επανήλθαμε σε νέα σύσκεψη και όλοι συναποφασίσαμε ότι 

θα γίνει η συζήτηση επί επιπέδου κοινοβουλευτικών εκπροσώπων και αρχηγών 

κομμάτων. 

Στον καθορισμό της ημερομηνίας υπήρξε επίσης συζήτηση και μάλιστα ο Δημο

κρατικός Συναγερμός είχε ζητήσει κάποιο χρόνο, για να προετοιμαστεί ο αρχηγός 

του κόμματος. Και δόθηκε αυτός ο χρόνος. Και καθορίστηκε η σημερινή ημέρα αντί 

της χθεσινής, γιατί ο Δημοκρατικός Συναγερμός είχε συγκαλέσει ήδη το Ανώτατο 

Συμβούλιό του. Μέχρι προ ολίγου, προσωπικά τουλάχιστο, ως επικεφαλής ενός 

κόμματος που εκπροσωπεί το 1/3 των Βουλευτών, δε γνώριζα περί καμιάς αλλαγής. 
Το μόνο που γνώριζα είναι πως, όταν επέστρεψε από το εξωτερικό ο κ. Τάσσος 

Παπαδόπουλος, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΔΗΚΟ, στην τελευταία 

σύσκεψη της περασμένης βδομάδας δήλωσε ότι "εγώ έχω αυτή την άποψη", την 

οποία δεν ανέλυσε με τον τρόπο που αναλύει εδώ. Είπε ότι "εγώ θα εισηγηθώ να 

ψηφιστούν δωδεκατημόρια". Όλες οι άλλες πλευρές ενώπιόν σας, κύριε Πρόεδρε, 

δήλωσαν ότι δεν αποδέχονταν εκείνη τη θέση. Και πληροφορούμαι ότι ήταν προσω

πική θέση του κ. Παπαδόπουλου. Είναι δικαίωμά του βέβαια να πείσει την κοινο

βουλευτική του ομάδα. 

Ολόκληρη τη βδομάδα ομάδα από έξι ανθρώπους στο ΑΚΕΛ εργαζόταν, για να 

προετοιμαστούμε για τη συζήτηση των προϋπολογισμών. 
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Θέτω τεράστιο θέμα τάξης. Νιώθω, πολύ ειλικρινά μιλώντας, και ως 

άνθρωπος και ως πολιτικό πρόσωπο να έχω εμπαιχθεί. Ποια είναι η αξιοπιστία 

επιτέλους σ' αυτό το Σώμα και μεταξύ μας, όταν συναποφασίζονται ορισμένα πράγ-

• ματα κατά πολύ συγκεκριμένο τρόπο και μετά από πολλές διαβουλεύσεις και ερχό

μαστε την τελευταία στιγμή και πληροφορείται ένα κόμμα με δεκαοκτώ βουλευτές 

ότι, ξέρετε, κύριοι, τα άλλα τρία κόμματα έχουν αποφασίσει να ψηφίσουν δωδεκατη

μόριο; Ούτε καν δωδεκατημόρια! Δωδεκατημόριο! Και έχουν αποφασίσει να συζη

τήσουν το Γενάρη τους προϋπολογισμούς. Νομίζω ο στόχος είναι εμφανής. Εμφανέ

στατος. Δε χρειάζεται καν να τον αναφέρω. Θα ήταν πολύ πιο έντιμο, αγαπητοί 

κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, ευθύς εξαρχής να λεχθεί ότι, ξέρετε, για τους 

όποιους δικούς μας λόγους δε θα ψηφίσουμε προϋπολογισμούς την τάδε περίοδο. 

θέλουμε εκείνη την περίοδο. Δικαίωμα των κομμάτων να κάμουν κάτι τέτοιο και να 

κριθεί ο καθένας μας. Όμως το να ερχόμαστε εδώ την τελευταία στιγμή -εγώ ήρθα 

εδώ με το φάιλ μου, με την ομιλία μου για τους προϋπολογισμούς- και να μας 

ανακοινώνεται, ερήμην μας και ενώ είχε συμφωνηθεί προηγούμενα στη δική μας 

παρουσία ότι θα γίνει συζήτηση, ότι δε θα γίνει συζήτηση, νομίζω ότι δημιουργεί 

πελώριο θέμα τάξης γι' αυτή τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

Εμείς το 1988, παραμονές επίσης τότε των εκλογών, με Πρόεδρο τον κ. Σπύρο 
Κυπριανού, ψηφίσαμε τους προϋπολογισμούς, τη στιγμή που ήμαστε σε αντιπαρά

θεση και υποστηρίζαμε άλλον υποψήφιο, γιατί κρίναμε ότι αυτό ήταν προς το 

συμφέρον του κράτους και της εύρυθμης λειτουργίας της κρατικής μηχανής και της 

συνέχισης του αναπτυξιακού έργου, για το καλό του λαού ολόκληρου και γιατί 

διεξάγουμε έναν αγώνα επιβίωσης σ' αυτό τον τόπο. 

Θυμούμαι τότε παρακολουθούσα τη συζήτηση και ο κ. Μαυρέλλης, ο τότε 

Υπουργός Οικονομικών, εγέρθηκε μετά το τέλος της συνεδρίας και προσέγγισε τον 

αείμνηστο Εζεκία Παπα·ίωάννου, για να τον συγχαρεί για την υπευθυνότητα την 

οποία είχαμε τηρήσει, γιατί, παρά τη μεγάλη αντιπαράθεση την προεκλογική που 

είχαμε τότε, το ΑΚΕΛ συμπεριφέρθηκε μ' εκείνο τον τρόπο. 

Για λόγους αρχής, κύριε Πρόεδρε, η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις δεν μπορεί ούτε καν να παραμείνει στα έδρανά της την 

ώρα που θα ψηφίζεται το δωδεκατημόριο, διότι, επαναλαμβάνω, θεωρούμε αυτή τη 

διαδικασία και αυτή την πράξη εμπαιγμό προς εμάς και την ομάδα μας, εμπαιγμό 

προς τα πρόσωπά μας ως ανθρώπων. Επιμένω σ' αυτό το πράγμα. Και καλώ έστω 

και την υστάτη να τηρηθούν τα συμφωνηθέντα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Στις συζητήσεις που αναφέρθηκε ο κ. Χριστόφιας και η δική μας η πλευρά είχε 

τοποθετηθεί υπέρ της συζήτησης των προϋπολογισμών. Θεωρούσαμε ότι εξαντλή

θηκε η προεργασία στην Επιτροπή, ότι η Έκθεση ήταν έτοιμη και ότι θα μπορούσε 

να γίνει η συζήτηση και μπορώ να πω ότι και σήμερα δεν είμαστε πεπεισμένοι για 

την ανάγκη αναβολής της συζήτησης. Όμως εκείνο που έχω να προτείνω είναι να 
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οριστεί το ταχύτερο δυνατό η ημερομηνία, ώστε και η απαίτηση του κ. Παπαδό

πουλου να τύχει μιας απαντήσεως και η συζήτηση των προϋπολογισμών να πραγμα

τοποιηθεί και να τοποθετηθεί ο καθένας αναφορικά με τα οικονομικά προβλήματα. 

Είμαστε ήδη βαθιά στην προεκλογική περίοδο, έτσι δεν έχει τόσο μεγάλη σημασία αν 

διεξαχθεί σήμερα η συζήτηση ή αν διεξαχθεί σε δεκαπέντε μέρες η συζήτηση ή σε 

δέκα μέρες, ανάλογα με το τι εσείς θα προτείνεται. Πιστεύω ότι, αν απλώς το θέμα 

αναβληθεί, δεν παίρνει τις τεράστιες πολιτικές διαστάσεις που ο κ. Χριστόφιας 

προηγουμένως θέλησε να πει, παρόλο που σίγουρα, αν τηρούνταν οι υποχρεώσεις 

μας σύμφωνα με τις αποφάσεις μας για τις χρονικές προθεσμίες, θα ήταν καλύτερα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θέλω να βάλω κάποια πράγματα στη θέση τους, κύριε Κληρίδη, γιατί η συνε

δρία έγινε υπό την προεδρία μου και οφείλω να πω μερικά πράγματα. 

Πράγματι υπήρξε απόφαση για τη συζήτηση, καθορισμός ημερομηνίας και 

καθορισμός ωρών για το κάθε κόμμα και μάλιστα απόφαση η συζήτηση να γίνει επί 

επιπέδου κοινοβουλευτικών εκπροσώπων ή αρχηγών κομμάτων. Όμως, για να είμαι 

και πάλι δίκαιος, ο κ. Παπαδόπουλος, όσον αφορά το Δημοκρατικό Κόμμα, το 

τόνισε πριν από μια βδομάδα ότι το Δημοκρατικό Κόμμα -και είναι ο εκπρόσωπός 

του- θα εισηγείτο ψήφιση δωδεκατημορίου. Δηλαδή δόθηκε μια προειδοποίηση ότι 

από δικής του πλευράς και από πλευράς Δημοκρατικού Κόμματος θα γινόταν εισή

γηση για ψήφιση δωδεκατημορίου. Και παρεμπιπτόντως δεν υπάρχει θέμα δωδεκα

τημορίων. Μπορεί να ψηφιστεί ακόμα ένα δωδεκατημόριο, αλλά και τα δυο μαζί δεν 

μπορούν να ψηφιστούν βάσει του συντάγματος. Ψηφίζεται πρώτα το ένα και μετά 

το άλλο. Κι εγώ σήμερα πληροφορήθηκα ότι υπάρχει μια γενικότερη άποψη γι' αυτό 

το πράγμα. Για να βάζουμε τα πράγματα στη θέση τους και να τα συζητούμε μέσα 

στα σωστά πλαίσια. Ταυτόχρονα θέλω να πω ότι δεν ήταν πρόθεσή μου να γίνει 

συνοπτική διαδικασία. Δεν είδα κανένα να ζητά το λόγο μετά τον κ. Παπαδόπουλο 

και θεώρησα ότι δεν υπήρχε οποιαδήποτε άλλη εισήγηση. Γι' αυτό δε δέχομαι τον 

υπαινιγμό ότι προσπάθησα να κλείσω το θέμα με ταχύτητα. 

Ο κ. Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έντιμοι συνάδελφοι, 

Παρακολούθησα με πολλή ψυχραιμία και πολλή προσοχή τα παράπονα του 

έντιμου συναδέλφου κ. Χριστόφια. Δεν αρνούμεθα ότι έγινε μια συζήτηση, όπως 

συνήθως γίνεται, μεταξύ των κοινοβουλευτικών εκπροσώπων και των αρχηγών των 
εν τη Βουλή κομμάτων για το πώς θα διεξαχθεί η συζήτηση και TCως συμφωνήθηκε . ~ 
και η ημερομηνια. 

Ο κ. Χριστόφιας μας λέει ότι εργάστηκε μια ομάδα από έξι πρόσωπα .ου 

κόμματός του, για να ετοιμάσει την ομιλία του. Αυτή η ομιλία θα του είναι χρήσιμη 

και σε δεκαπέντε μέρες, όταν θα συζητηθεί το θέμα. Εμείς δε ζητo~με VC} μη συζη

τηθεί το θέμα. Ποιο όμως είναι εκείνο το οποίο συγκεντρώνε~ Ί;η ' !-4'γαλύτερη 

ανάγκη για την προσοχή μας; Το αν θα γίνουν σήμερα οι ομιλίες, διότι ετοιμάσαμε 

ομιλίες ή αν θα πρέπει να εξεταστεί με πολλή προσοχή το αν υπάρχει κάποιος 

τρόπος Βουλή και κυβέρνηση να συνεννοηθούν, για να γίνει μια συντονισμένη 

προσπάθειά να μειώσουμε το δημοσιονομικό έλλειμμα, που όλους μας ανησυχεί και 

όλους μας απασχολεί. 
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Εγώ δεν είμαι βέβαιος αν η πρόταση η οποία κατατέθηκε από τον έντιμο συνά

δελφο κ. Παπαδόπουλο πρέπει να θεσπιστεί σε νόμο. Γι' αυτό επ' αυτού δεν τοποθε

τούμαστε ως κόμμα αυτή τη στιγμή. Δεν είμαι ακόμα βέβαιος αν έπρεπε να κατατεθεί 

μια τέτοια πρόταση νόμου. Αλλά είμαι βέβαιος πως το θέμα που έχει εγείρει ο 

έντιμος συνάδελφος εκ μέρους του ΔΗΚΟ πρέπει να εξεταστεί. Και δε νομίζω ότι το 

να ψηφίσουμε ένα δωδεκατημόριο, για να μας δοθεί η ευκαιρία αναβολής δεκαπέντε 

ή δεκαέξι ή είκοσι ημερών, είναι θανάσιμο σφάλμα και έγκλημα, ενόψει της σημα

σίας που έχει το θέμα, πώς δηλαδή θα συνεργαστούμε Εκτελεστική Εξουσία και 

Βουλή, για να δούμε πώς θα περιορίσουμε αυτό το φοβερό δημοσιονομικό έλλειμμα 

που μας ανησυχεί και μας απασχολεί. Εμείς του Δημοκρατικού Συναγερμού θα 

ψηφίσουμε υπέρ του δωδεκατημορίου, νοουμένου ότι θα καθοριστεί από τώρα 

ημερομηνία συζήτησης των προϋπολογισμών. Και πιστεύουμε ότι μια τέτοια ημερο

μηνία πρέπει να είναι εντός του μηνός Ιανουαρίου. 

Ο κ. Χριστόφιας έκαμε και έναν υπαινιγμό ότι κάποιοι άλλοι είναι οι λόγοι. 

Δεν υπάρχουν άλλοι λόγοι, κύριε Χριστόφια. Εκείνα τα οποία θα λέγαμε σήμερα 

προς επίκριση της πολιτικής του κ. Βασιλείου θα τα πούμε έπειτα από δεκατέσσερις 

μέρες. Άρα καμιά άλλη σκοπιμότητα δεν υπάρχει, παρά να δοθεί ευκαιρία για μια 

πραγματική συνεννόηση. Κι εγώ θα εισηγούμουν ακόμα να γίνει και μια συνάντηση 

μεταξύ του αρμόδιου Υπουργού και των αρχηγών των κομμάτων, για να δούμε πώς 

μπορούμε να αντιμετωπίσουμε το θέμα του δημοσιονομικού ελλείμματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος και μετά ο κ. Χριστόφιας. Όμως ήθελα να πω δυο λόγια 

εδώ. Είναι μαζί μας ο φίλος Βουλευτής από την Ολλανδία, προσκεκλημένος της 

Βουλής, ο κ. Eisma, ο οποίος πραγματοποιεί επίσκεψη στην Κύπρο. Το αναφέρω στη 
μέση της συζήτησης, γιατί βιάζεται να αποχωρήσει, φαντάζομαι, και θα ήθελα να 

χαιρετίσω την επίσκεψή του στη Βουλή των Αντιπροσώπων, όπου βλέπει εξ ιδίων 

πόσο ζωντανές είναι οι συζητήσεις και η δημοκρατία στην Κύπρο. 

(Χειροκροτήματα) 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Διερωτώμαι γιατί η άσκηση του δικαιώματος που έχει ο κάθε Βουλευτής να 

διαμορφώσει τη γνώμη του επί τη βάσει δεδομένων ανάγεται από τον κ. Χριστόφια 

σε θέμα τάξης και θέμα υπευθυνότητας της Βουλής, αναφέροντάς μας ως προηγού

μενο τη στάση του ΑΚΕΛ, όταν Πρόεδρος ήταν ο κ. Κυπριανού και όταν ψήφισαν 

τον προϋπολογισμό, παρά την αντιπαράθεση και παρά το γεγονός ότι υποστήριζαν 

άλλον υποψήφιο. Δέχομαι ότι ίσως θα ήταν λυσιτελέστερο και πιο σωστό αν και οι 

συνάδελφοι του ΑΚΕΛ γνώριζαν από την ώρα που εμείς γνωρίζαμε, δηλαδή το 
περασμένο Σάββατο, ότι αυτή η πρόταση θα γινόταν επίσημα. Δέχομαι και την 

ταλαιπωρία της ετοιμασίας της ομιλίας. Αν δεν πρόκειται η ομιλία να χρησιμο

ποιηθεί, δικαιούται ο κ. Χριστόφιας να έχει παράπονα όσον αφορά τις σχέσεις 

μεταξύ συναδέλφων. 

Διερωτώμαι όμως αν οι ανησυχίες μιας μερίδας της Βουλής, οι δικές μας και 

άλλων συναδέλφων, για τα δυο αυτά αδελφά κακά, δηλαδή το δημοσιονομικό 

έλλειμμα και την αύξηση του δημόσιου χρέους, για να παρουσιαστεί ίσως, 

βοηθούσης και της εποχής που διάγουμε τώρα, ως σμικρυνθέν το δημοσιονομικό 
έλλειμμα, διερωτώμαι, λέω, αν αυτές οι ανησυχίες οδηγήσουν την πλειοψηφία αυτής 

• 
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της Βουλής να καταψηφίσει τους προϋπολογισμούς, για τους λόγους που εξήγησε ο 

κ. Κληρίδης, γιατί θέλουμε να γνωρίζει η κυβέρνηση ότι πάρα πάρα πολύ ανησυ
χούμε για τη συνέχιση αυτού του δημοσιονομικού ελλείμματος. Και διερωτώμαι αν 

δεν είναι πλέον υπεύθυνη θέση και για τη Βουλή και για την κυβέρνηση, όπως 

άλλωστε γίνεται σε όλα τα προεδρικά συστήματα για τη λύση αυτή των αδιεξόδων, η 

συνεννόηση και η συναίνεση, όχι με την έννοια του ότι θα πουν διάφορα στη Βουλή, 

θα επικρίνουν την κυβερνητική οικονομική πολιτική, θα επικρίνουν τα κονδύλια, 
αλλά στο τέλος τι θα κάμουν, θα ψηφίσουν τον προϋπολογισμό, για να μην παρα

λύσει το κράτος. Και διερωτώμαι αν έστω και την υστάτη ώρα θα κληθεί η κυβέρ

νηση να ειδοποιήσει τη Βουλή αν είναι διατεθειμένη να εμμείνει στις δαπάνες που 

έχει προδιαγράψει στον προϋπολογισμό ή κατά πόσο είναι διατεθειμένη να προέλθει 

σε συνεννόηση με τη Βουλή, πράγμα που, επαναλαμβάνω, γίνεται σε όλα τα προε

δρικά συστήματα για τη γεφύρωση των διιστάμενων απόψεων, αν είναι διιστάμενες. 

Εδώ η κυβέρνηση ούτε καν ενδιαφέρτηκε να συζητήσει αυτό το ενδεχόμενο. Δε μιλώ 

για ψήφιση νόμου, για να μην εμπλακούμε, επαναλαμβάνω, στη συνταγματικότητα 

του νόμου και για να μη δώσω λαβή σε άλλη συζήτηση αν έπρεπε να κατατεθεί η 

πρόταση νόμου ή όχι. Ανεξαρτήτως νόμου είναι θέμα πολιτικής, γιατί η κυβέρνηση 

θεωρεί ότι ως θέμα κυβερνητικής πολιτικής είναι απαράδεκτο αυτή η βούληση για 

υποχρεωτική μείωση των δαπανών να μην εκφραστεί με έμπρακτες αποφάσεις. Δεν 

είναι εξάλλου η πρώτη φορά που η Κύπρος επέφερε υποχρεωτική μείωση των 

δαπανών. Και το 1964 έγινε και το 1965, όταν όλα τα κονδύλια του προϋπολογι
σμού με απόφαση κυβερνητική, απόφαση πολιτικής βούλησης μειώθηκαν, όλα 

ανεξαίρετα, κατά 10%. 

Επομένως δε θεωρώ ότι υπάρχει οτιδήποτε το επιλήψιμο στην υποβολή αυτής 

της προτάσεως. Και δεν αναφέρομαι μόνο στον εαυτό μου, που στο κάτω κάτω είχα 

υποστηρίξει ευθύς εξαρχής αυτή τη θέση. Αντιλαμβάνομαι ότι και οι συνάδελφοι 

που ήταν στην Επιτροπή Οικονομικών, οι κύριοι Κυπριανού και Μουσιούττας, 

επανειλημμένα εξέφρασαν στη συνεδρία της Επιτροπής την άποψη ότι είναι δυνατό 

να ακολουθηθεί η πορεία του δωδεκατημορίου. 

Δυο λεπτά, κύριε Μουσιούττα, παρακαλώ. 

Όσον αφορά το πότε θα γίνει η συνεδρία για συζήτηση των προϋπολογισμών, 

εμείς δεν έχουμε ένσταση να γίνει η συνεδρία οποτεδήποτε εντός του Ιανουαρίου, 

αλλά δεν είναι από μας που εξαρτάται. Εξαρτάται από την κυβέρνηση να μας δώσει 

ενδείξεις αν είναι διατεθειμένη να ανταποκριθεί, γνωρίζοντας ότι είναι ενδεχόμενο 

να αντιμετωπίσει και καταψήφιση των προϋπολογισμών. 

Θέλω να πω, για λόγους τάξης, όχι για τίποτε άλλο, παρόλο που δεν εναπό

κειται σε μένα να κρίνω την υπευθυνότητα και να εκφράσω την εκτίμησή μου για τη 

στάση του ΑΚΕΛ, όταν ενέκρινε και ψήφισε υπέρ των προϋπολογισμών παρά την 

αντιπαράθεσή του με τον τότε Πρόεδρο της Δημοκρατίας, τον κ. Κυπριανού, και 

παρά το ότι υποστήριζαν άλλον υποψήφιο το 1988 ... 

(Ορισμένοι Βουλευτές ψιθυρίζουν από τα έδρανά τους προς τον κ. Παπαδό
πουλο, αλλά δεν ακούγεται τι λένε.) 

Το 1988 οι προϋπολογισμοί ψηφίστηκαν.;; Θα με υποχρεώσετε, αν με αφήσετε 
να τα πω. Ανάγνωση τουλάχιστο γνωρίζω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ δε χρειάζεται ο κ. Παπαδόπουλος υποβολείς. 

Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 



833 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Οι προϋπολογισμοί για το 1988 κατατέθηκαν στις 19 ΝοεμΒρίου 1987 και 
ψηφίστηκαν από τη Βουλή στις 25 Φεβρουαρίου 1988, δηλαδή, αν δεν κάμνω λάθος, 
δεκαεπτά μέρες μετά τη διεξαγωγή των προεδρικών εκλογών και την ανάδειξη στην 

προεδρία του υποψηφίου τον οποίο σε αντιπαράθεση προς τον κ. Κυπριανού 

υποστήριζε το ΑΚΕΛ. Δεν προσπαθώ με τούτο να μειώσω καθ' οιονδήποτε τρόπο 

την υπευθυνότητα της ενέργειας των συναδέλφων. Είναι απλώς για λόγους τάξης 

που ανέφερα τα γεγονότα, όπως τουλάχιστον μου λέχθηκαν, γιατί εγώ δεν ήμουν 

Βουλευτής τότε. Εκείνο το οποίο θέλω να πω σε σχέση με αυτή την υπεύθυνη, όπως 

περιγράφτηκε, θέση του ΑΚΕΛ είναι ότι κανένας, μα κανένας δεν είπε σ' αυτή τη 

Βουλή ότι τώρα εισηγούμαστε είτε να μη γίνει συζήτηση για τους προϋπολογισμούς 

είτε να μη διεξαχθεί διεξοδική συζήτηση. Αντίθετα τόσο εγώ όσο και ο κ. Κληρίδης, 

είμαι σίγουρος και ο κ. Χατζηδημητρίου απ' αυτά που είπε, και επειγόμαστε και 

θέλουμε διεξοδική συζήτηση για τους προϋπολογισμούς. Αλλά ταυτόχρονα ζητούμε 

κατάλληλη ανταπόκριση από την κυβέρνηση, αναγνωρίζουσα ότι η λειτουργία της 

έγκρισης των ετήσιων προϋπολογισμών θέλει δυο συνεταίρους και θέλει συμβιβασμό 

στις στάσεις και των δυο. Ας πει η κυβέρνηση ότι είναι έτοιμη να αντιδράσει θετικά 

και υπάρχει μέχρι τις προεδρικές εκλογές αρκετός χρόνος και οι Βουλευτές να 

αποφασίσουν τη στάση που θα τηρήσουν και η κυβέρνηση να δείξει αν λογαριάζει τη 

βούληση της Βουλής στο βαθμό που το σύνταγμα και η πολιτική τάξη της επιβάλ

λουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα ήθελα να επιβεβαιώσω πέραν πάσης αμφιβολίας ότι οι προϋπολογισμοί του 

~88 ψηφίστηκαν μετά τις εκλογές. Την ομιλία εκ μέρους του Δημοκρατικού 

Κόμματος την έκαμα τότε προσωπικά εγώ, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του 

κόμματος εκείνη την εποχή . Γι' αυτό μην το συζητάτε. Μάλιστα είχα τονίσει πως θα 

ακούγεται πιο δυνατή πάντοτε η φωνή του ΔΗ ΚΟ από τα έδρανα της αντιπολί

τευσης. 

Ο κ. Χριστόφιας, ο κ. Ιεροδιακόνου και ο κ. Μουσιούττας ζήτησαν το λόγο. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, προσπαθούμε με διάφορα πράγματα να δικαιολογήσουμε 

εαυτούς και αλλήλους. Δεν είναι οι προϋπολογισμοί του 1988' είναι οι προϋπολογι
σμοί του 1987. Τίποτα δεν αλλάζει, απολύτως τίποτα. Και ήμασταν σε αντιπαρά

θεση και τότε. Είναι άλλο το μήνυμα που ήθελα να δώσω και ας μη γυρεύουμε 

ημερομηνίες, για να αποφύγουμε το μήνυμα. Αυτό είναι το ένα που ήθελα να πω. 

Το δεύτερο που ήθελα να πω είναι ότι η πρόταση νόμου του κ. Παπαδόπουλου για 

το δημοσιονομικό έλλειμμα κατατέθηκε και επί ένα εξάμηνο ασχολήθηκαν μ' αυτή 

πολλοί και διάφοροι, μαζί και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών της 

Βουλής. Όμως από την Επιτροπή Οικονομικών δεν πέρασε ' τέτοια θέση. Συζητή

θηκε στην Επιτροπή Οικονομικών της Βουλής, κύριε Παπαδόπουλε, και δεν τοποθε

τήθηκε ούτε ο Δημοκρατικός Συναγερμός ούτε άλλοι υπέρ της πρότασης εκείνης για 

το δημοσιονομικό έλλειμμα. Αυτό είναι το δεύτερο. 

Τώρα, αν θυμούμαστε αυτή τη στιγμή, ενώ έχει συναποφασιστεί να γίνει συζή

τηση των προϋπολογισμών σήμερα, απ' όλους μαζί έχει συναποφασιστεί, ότι υπάρ

χουν δυο συνεταίροι σε προεδρικά συστήματα, αυτό είναι άλλο θέμα και μπορεί να 

μας κρίνει ο κόσμος. Και εμμένω σε αυτό, ότι μπορεί να μας κρίνει ο κόσμος. Έγινε 
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και προσπάθεια να εκφράσουμε και τη συμπάθειά μας προς τον κ. Χριστόφια: 

"Κουράστηκε ο άνθρωπος και έγραψε ομιλία και θα του δώσουμε καλέ τη δυνατό

τητα του ανθρώπου να εκφωνήσει την ομιλία του! 'Ιντα κάμνει παράπονο; Τι είναι 

τώρα, τι σε δεκαπέντε μέρες;"! 

Φεύγουμε από την ουσία, κύριε Πρόεδρε. Η ουσία των όσων έχω πει και τα 

επαναλαμβάνω είναι ότι τα πολιτικά κόμματα, στα πλαίσια του τρόπου λειτουργίας 
της Βουλής των Αντιπροσώπων, έχουν συναποφασίσει να γίνει συζήτηση σήμερα 

Τρίτη, 22 του Δεκέμβρη, σε επίπεδο αρχηγών και εκπροσώπων των κομμάτων. Ένα 
από αυτά τα κόμματα, το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, δεν έτυχε του αναγκαίου 

σεβασμού από τα άλλα κόμματα και ακούει σήμερα ακριβώς ότι υπάρχει εισήγηση, 

την οποία αποδέχεται και άλλο ή άλλα κόμματα, περί αναβολής της συζήτησης, γιατί 

η κυβέρνηση τάχατες αρνείται να συζητήσει με τη Βουλή θέμα μείωσης του δημοσιο

νομικού ελλείμματος. Δεν έχω υπόψη μου ο Υπουργός Οικονομικών να αρνήθηκε 

καμιά φορά να συζητήσει οποιοδήποτε θέμα με τη Βουλή. Μπορεί η κυβέρνηση να 

αρνήθηκε να ψηφιστεί νόμος περί του δημοσιονομικού ελλείμματος, γιατί, όπως 

είπε και ο έντιμος κ. Παπαδόπουλος, ο Γενικός Εισαγγελέας γνωμάτευσε ότι 
υπάρχει πρόβλημα συνταγματικό. 

Το θέμα λοιπόν το οποίο θέτει η δική μας η ομάδα, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι 

αν έχει δικαίωμα ένας Βουλευτής και στην ολομέλεια της Βουλής να εγερθεί και να 

θέσει οποιοδήποτε θέμα. Είναι θέμα αξιοπιστίας για τήρηση των όσων συμφωνούμε 

μεταξύ μας. Προς τι τότε οι διαβουλεύσεις, προς τι οι συζητήσεις ενώπιον του 

Προέδρου της Βουλής, προς τι οι συμφωνίες ενώπιον του Προέδρου της Βουλής, 

προς τι οι ανακοινώσεις μέχρι σήμερα το πρωί ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων θα 

συζητήσει τους προϋπολογισμούς του κράτους και θα ψηφίσει για τους προϋπολογι

σμούς του κράτους; Αυτό είναι το θέμα και κάθε προσπάθεια υπεκφυγής πιστεύω 

ότι είναι μάταιη. Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει σοβαρότατο θέμα τάξης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, θα ήθελα να δώσω δυο στοιχεία τα οποία ίσως μας βοηθήσουν στη 

συζήτηση. Εμένα με πληροφόρησε σήμερα το πρωί ο κ. Κληρίδης ότι υπάρχει αυτή 

η άποψη για δωδεκατημόριο. Δηλαδή, σήμερα το πρωί λήφθηκε η απόφαση και από 

το άλλο κόμμα και κατόπιν αυτού κάλεσα συνεδρία -απουσίαζε ο κ. Χριστόφιας, 

ήταν όμως παρών ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

Δυνάμεις- στο γραφείο μου, όταν έγινε η διακοπή της Βουλής, η ώρα 11.30 Π.μ., και 
συζητήθηκε το θέμα ενώπιον όλων των κομμάτων. Απλώς το αναφέρω ότι συζητή

θηκε στη συνεδρία που ήταν παρόντες οι κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι όλων των 

κομμάτων. 

Μάλιστα, ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Παπαδόπουλος προ δύο λεπτών μας είπε ότι άλλαξε το 

Σάββατο αυτή η ιστορία. Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χριστόφια, μπορεί να άλλαξε ο κ. Παπαδόπουλος. Εμένα σήμερα με 

πληροφόρησε ο κ. Κληρίδης. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Με συγχωρείτε πάρα πολύ. Εγώ άκουσα από το ραδιόφωνο την εξέλιξη, κύριε 
Πρόεδρε, και δε δέχομαι και το θεωρώ προσβλητικό για τον εαυτό μου να μου λέτε 

ότι άλλαξε σήμερα και δε βρήκατε τρόπο να με ειδοποιήσετε. Λυπούμαι πάρα πολύ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λυπούμαι, κύριε Χριστόφια, αλλά επαναλαμβάνω ότι ο κ. Κληρίδης σήμερα 

μου ανακοίνωσε από το τηλέφωνο -αυτό το λέω όσον αφορά τον κ. Κληρίδη- την 

απόφαση τη δική τους ότι το θέμα αυτό το βλέπουν σε αυτή τη βάση. Και μάλιστα, 

επειδή κάτι άκουσα, τον ρώτησα σήμερα αν θα πρέπει να ετοιμαστεί σημείωμα για 

το θέμα των δωδεκατημορίων και μου το επιβεβαίωσε και μετά από αυτό συναντηθή
καμε. Το τι αποφάσισε ο κ. Παπαδόπουλος και το ΔΗΚΟ είναι άλλο θέμα. Δεν είναι 

αυτό το οποίο ανέφερα. Εγώ ανέφερα τη θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού. Το 

λόγο έχει ο κ. Κληρίδης και μετά ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, σήμερα το πρωί επληροφορήθην ότι η Κοινοβουλευτική 

Ομάδα του ΔΗΚΟ είχε πάρει απόφαση -δεν ξέρω πότε, μπορεί το Σάββατο- για 

δωδεκατημόριο και μου ελέχθην ότι ο λόγος ήταν να δοθεί ευκαιρία να γίνει ανταλ

λαγή απόψεων μεταξύ Βουλής και κυβερνήσεως για το δημοσιονομικό έλλειμμα. 

Σας πήρα στο τηλέφωνο και σας είπα ότι αυτό θα κάνει η Κοινοβουλευτική Ομάδα 

του ΔΗΚΟ και εμείς είμεθα υπέρ αυτής. Τώρα, αν έπρεπε να λεχθεί και στις άλλες 

ομάδες, η ώρα 11 π.μ. σήμερα, όταν ήρθα στη Βουλή, μας καλέσατε στο γραφείο σας. 
Και λέχθηκε ξανά ότι πράγματι θα γίνει αυτό το πράγμα στις 12.30 μ.μ. σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, το ότι υπάρχει μια διαφορά στις εκτιμήσεις, στις τοποθετήσεις 

είναι πασιφανές. Δεν πρόκειται ούτε να γεφυρωθούν οι διαφορές ούτε να αλλάξουν 

οι τοποθετήσεις ή εκτιμήσεις πάνω σε ό,τι αναφέρθηκε. Όμως, εκείνο που θα ήθελα 

να τονίσω είναι, ναι, κατανοούμε τις ανησυχίες του κ. Χριστόφια, όμως δεν υπάρχει 

ούτε συνταγματική επιτροπή ούτε πολιτική επιτροπή. Μάλιστα υπάρχει η πρόνοια 

του νομοθέτη για δωδεκατημόριο, για να λύνονται τέτοιες περιπτώσεις και να 

λειτουργεί το κράτος κανονικά. Έχω την εντύπωση ότι, αν προχωρήσετε στον 

ορισμό ημερομηνίας, κατά κάποιο τρόπο θα βρεθεί διέξοδος για το πρόβλημα που 

συζητούμε και για την πραγματοποίηση της συζήτησης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα ήθελα να εξαντληθεί η συζήτηση, πριν εισηγηθώ ημερομηνία. Ο κ. ιεροδια

κόνου. 

(Ζητά το λόγο ο κ. Συρίμης, Υπουργός Οικονομικών) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λυπούμαι, αλλά δεν ... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Δικαιούται, δικαιούται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δικαιούστε, κύριε Συρίμη, μια σύντομη δήλωση. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Από το βήμα, από το βήμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μπορείτε μάλιστα από το βήμα. 



ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ: 

(Γ. ΣΥΡΙΜΗΣ) 
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Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί κύριοι Βουλευτές, απλώς ήθελα να αναφέρω ότι 

εγώ, ως Υπουργός Οικονομικών, ουδέποτε αρνήθηκα να συζητήσω με τη Βουλή 

οτιδήποτε έχει σχέση με προϋπολογισμό ή οποιοδήποτε άλλο θέμα της αρμοδιότητας 

του Υπουργείου μου. Έτσι και τώρα, οποτεδήποτε θέλετε, είμαι στη διάθεσή σας να 

συζητήσουμε και θέμα μείωσης των δαπανών και αύξησης των εσόδων και οτιδήποτε 

άλλο μπορεί να βοηθήσει το κράτος, ώστε να βελτιώσουμε τα οικονομικά μας, να 

μειώσουμε το δημοσιονομικό έλλειμμα και κατ' επέκταση και το χρέος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Για να μην υπάρχει καμιά παρεξήγηση, δε νομίζω να εισηγήθηκε κανένας 

αύξηση των εσόδων, δηλαδή αύξηση των φορολογιών. Δεν το εισηγήθηκε απ' ό,τι 

αντιλαμβάνομαι κανένας. 

Ο κ. Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μετά τη δήλωση του Υπουργού ότι ουδέποτε αρνήθηκε και δεν 

αρνείται και τώρα να συζητήσει με τη Βουλή το θέμα αυτό της μείωσης του δημοσιο

νομικού ελλείμματος, επιβάλλεται διπλά να γίνει μια αναβολή της συζήτησης για 

δεκατέσσερις ή δεκαπέντε μέρες, για να δοθεί η ευκαιρία αυτού του διαλόγου. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Να κάμουμε και τις γιορτές, συνάδελφοι. Να μη συγκρουστούμε απόψε. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Το ερώτημα που αιωρείται είναι και πάλι γιατί για έξι μήνες ο κ. Υπουργός 

δεν κλήθηκε, για να συζητήσει για το δημοσιονομικό έλλειμμα. Πιστεύω ειλικρινά 

ότι ουδεμία σχέση έχει ο διάλογος που είναι έτοιμος να κάνει ο Υπουργός με τη 

Βουλή για το δημοσιονομικό έλλειμμα με την ουσία των προϋπολογισμών και με 

τους ίδιους τους προϋπολογισμούς. Είναι πεποίθησή μου αυτό και επιμένω, κύριε 

Πρόεδρε, ότι δυστυχώς υπάρχουν οι γνωστές σκοπιμότητες. Και δεν μπορείτε να με 

πείσετε περί του αντιθέτου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω, για να είναι ξεκάθαρα τα πράγματα, ότι ο 

κ. Υπουργός ούτε κατηγορήθηκε ούτε ποτέ αρνήθηκε να συζητήσει μείωση του δημο

σιονομικού ελλείμματος. Άλλο όμως το να το συζητούμε και να λέει "δεν μπορώ να 

το μειώσω, εκτός αν εσείς θέλετε να εγκρίνετε φορολογία" και άλλο αυτό που θέλω 

εγώ να ακούσω από την κυβέρνηση, δηλαδή να απαντήσει ότι έχει την πολιτική 

βούληση η κυβέρνηση να επιβάλει στα υπουργεία καθολική μείωση των δαπανών, 

ώστε να μειωθεί το δημοσιονομικό έλλειμμα. Ως τώρα συζητούμε, για να μας πει 

.. 
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γιατί δεν μπορεί να το μειώσει. Δε χρειάζεται τέτοια συζήτηση. Ούτε παρέλειψε 
ούτε αρνήθηκε ποτέ ο κ. Υπουργός να συζητήσει. Το λέω αυτό για λόγσυς τάξης και 

επαναλαμβάνω ότι από το Σεπτέμβριο τουλάχιστο μέχρι σήμερα η θέση του ΔΗΚΟ 
ήταν πάντα η ίδια, αυτή που λέω τώρα. 

Συζητώντας όμως αυτό το πράγμα τώρα, δεν πρόκειται να μετακινηθούμε από 

τις θέσεις μας. Γι' αυτό θέλω να εισηγηθώ διαδικαστικά -βέβαια ίσως να είμαι ο 

τελευταίος που μπορεί να το κάνει, επειδή εγώ έκανα την εισήγηση για αναβολή- αν 

φυσικά και οι συνάδελφοι δέχονται, να, προχωρήσουμε είτε σε πλήρη συζήτηση είτε 

σε αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δίνω το λόγο στον κ. Ιεροδιακόνου και μετά στον κ. Αγαπίου, και, αν δεν 

υπάρχουν άλλες απόψεις, θα προχωρήσω σε ψηφοφορία. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΑκριΒώς, κύριε Πρόεδρε, όπως έχει πει ο κ. Παπαδόπουλος, η κυβέρνηση και 
προσωπικά ο κ. Συρίμης ουδέποτε αρνήθηκαν να συζητήσουν. Όμως πιστεύω ότι η 

εισήγηση που κάνει ο κ. Παπαδόπουλος δεν είναι να συζητήσουμε' είναι να υπάρξει 

επιτέλους σοβαρή υπόσχεση πως θα μειώσουμε το δημοσιονομικό έλλειμμα. Και 

άκουσα πρόσφατα να επικρίνεται η Βουλή με το σκεπτικό: "Μα, εφόσον τα εγκρίνει 

και η Βουλή αυτά τα έξοδα, επιτέλους τι θέλει η Βουλή;"Δεν είναι η Βουλή που 

προγραμματίζει τα οικονομικά της κυβέρνησης. Το 96% των εξόδων του Τακτικού 
Προϋπολογισμού είναι συμβατικές υποχρεώσεις της κυβέρνησης και η Βουλή έχει να 

παίξει μόνο με το 4% των εξόδων, όταν έρχονται οι προϋπολογισμοΙ Δεν μπορεί να 
προγραμματίζει μακροπρόθεσμα η Βουλή. Μας λένε: "Δώστε μας εισηγήσεις πώς να 

μειώσουμε το δημοσιονομικό έλλειμμα". Αν μελετήσει ένας το πρόγραμμα του κ. 

Βασιλείου, θα δει ότι υπάρχουν εκεί μέσα όλες οι εισηγήσεις. Το θέμα είναι ότι δεν 

τις εφαρμόζει ή ότι δεν μπορεί να τις εφαρμόσει. Θέλω να το υπογραμμίσω αυτό. 

Συζήτηση με τον κ. Υπουργό βεβαίως να έχουμε είτε εμείς, ως Επιτροπή Οικονο

μικ(ον, είτε, αν θέλετε, οι αρχηγοί των κομμάτων. Το θέμα είναι αν υπάρχουν 

σοβαρές και υπεύθυνες επιτέλους εισηγήσεις. Και επανερχόμενος στο θέμα του 

δωδεκατημορίου, θα έλεγα, σε συνέχεια αυτών που είπε ο κ. Παπαδόπουλος και 

εσείς, ότι το '87 ήταν πολιτική απόφαση της πλειοψηφίας της Βουλής ότι, ένεκα του 
ότι πηγαίναμε σε προεδρικές εκλογές, θα ψηφίζαμε τους προϋπολογισμούς μετά τις 

προεδρικές εκλογές. Ήταν πολιτική απόφαση με διαφωνία μόνο του Δημοκρατικού 

Κόμματος. Και σ' αυτή την πολιτική απόφαση συμμετείχε και το ΑΚΕΛ. Σήμερα 
δεν έχω ακούσει από καμιά πλευρά να κάνει αυτή την εισήγηση. Απλώς σήμερα 

γίνεται συζήτηση για μια μικρή αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Αγαπίου. 

Κύριε Μουσιούττα, λυπούμαι. Θα σας δώσω το λόγο αμέσως μετά. Είναι 

καλύτερα εξάλλου να μιλήσετε τελευταίος. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Παπαδόπουλος είπε καθαρά ότι οι θέσεις του Δημοκρα
τικού Κόμματος ήταν γνωστές από το Σεπτέμβρη, όταν άρχισε ή συνεχιζόταν η συζή

τηση των προϋπολογισμών. Συνεπώς συμφωνώ με τον κ. Χριστόφια ότι για οποια

δήποτε θέματα χρειάζονταν περισσότερες διευκρινίσεις, συζήτηση ή μελέτη όφειλε η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών ή τα Μέλη που την απαρτίζουν να καλέ

σουν τον Υπουργό Οικονομικών και να συζητήσουν μαζί του. 
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Είναι γεγονός ότι το άρθρο 168(3) του Συντάγματος προβλέπει για ψήφιση 
δωδεκατημορίων. Όμως είναι εξίσου καθαρό ότι το άρθρο 81, το οποίο μιλά για 
τους προϋπολογισμούς του κράτους, καθορίζει και ημερομηνία ψήφισής τους, που 

είναι ο Δεκέμβριος ή ο αμέσως προηγούμενος μήνας από την έναρξη του νέου έτους 

που αφορά τους προϋπολογισμούς. Και έχω την εντύπωση ότι οι μοναδικές περι

πτώσεις κατά τις οποίες μπορεί η Βουλή να συζητεί τους προϋπολογισμούς μετά το 

τέλος του Δεκεμβρίου είναι είτε όταν η κυβέρνηση δεν έχει καταθέσει έγκαιρα τους 

προϋπολογισμούς είτε όταν δεν έχει συμπληρωθεί έγκαιρα στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή η συζήτησή τους. Στην περίπτωση τη δική μας και έγκαιρα έχουν κατα

τεθεί οι προϋπολογισμοί και έγκαιρα έχουν συζητηθεί από την Επιτροπή Οικονο

μικών και έγκαιρα έχει κατατεθεί η Έκθεση της Επιτροπής στη Βουλή. Συνεπώς 

είναι όντως θέμα αρχής η αναβολή της σημερινής συζήτησης ή όχι και ας είναι ειλι

κρινείς οι συνάδελφοι που συμφωνούν με την άποψη της αναβολής. Ας μας πουν 

καθαρά ότι ''ο λόγος που ζητούμε την αναβολή είναι για να καθυστερήσουμε τους 

προϋπολογισμούς και να τους ψηφίσουμε μετά τις εκλογές". Θα το θεωρούσα πιο 

σωστό και πιο έντιμο, αν μας έλεγαν καθαρά: "Δεν ψηφίζουμε τους προϋπολογι

σμούς. Θα ψηφίσουμε δύο δωδεκατημόρια πριν από τις εκλογές και θα επανέλθουμε 

μετά τις εκλογές, για να ψηφίσουμε τους προϋπολογισμούς". Συνεπώς η θέση στην 

οποία η κοινοβουλευτική μας ομάδα ... 

(Ακούεται σχόλιο από Βουλευτή) 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Δεν έχω τελειώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, να τελειώσει ο κ. Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Συνεπώς είναι όντως θέμα αρχής και ιδιαίτερα όταν έχει συμφωνηθεί η διαδι

κασία και ο χρόνος συζήτησης των προϋπολογισμών στη Βουλή; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Για να προχωρούμε, δεν μπορούμε πιστεύω να δώσουμε τέτοια ερμηνεία στο 

Σύνταγμα, διότι είναι καθαρό το άρθρο 168(3). 

Ο κ. Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι, γιατί ο κ. Αγαπίου με πολλή αφέλεια ή με μαντικές 

ικανότητες προσπαθεί να μάθει τι αποφάσισαν οι διάφορες κοινοβουλευτικές 

ομάδες. Η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα, σε σύσκεψη που είχε, αποφάσισε να 

ψηφίσει τους προϋπολογισμούς. Άρα το επιχείρημα ότι αναζητούμε ευκαιρία για να 

μην ψηφίσουμε τους προϋπολογισμούς δεν ευσταθεί. Και σήμερα θα ήμαστε έτοιμοι 

να συζητήσουμε, αν δε μας έπειθε ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος ότι υπάρχει κάποιο 

θέμα για το οποίο θα πρέπει να δώσουμε μια σύντομη πίστωση χρόνου, για να εξετα

στεί. Αυτό είναι το όλο θέμα για το οποίο συζητούμε για ώρες ολόκληρες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι τρομερή η πειθώ του Τάσσου. 

(Γέλια) 

Ο κ. Μουσιούττας. 



839 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ συμφωνώ με τον, κ. Αγαπίου ότι οι προϋπολογισμοί κατα

τέθηκαν έγκαιρα, όπως κατατέθηκαν και το '87. Όμως στην περίπτωση . αυτή δεν 

είμαστε εμείς οι πρώτοι διδάξαντες δεν είναι το Δημοκρατικό Κόμμα. Άλλωστε δεν 

είναι σε ανταπόδοση του '87 που παίρνουμε τη θέση που παίρνουμε. Aπ~καιρό είχε 
κατατεθεί η πρόταση του κ. Παπαδόπουλου και του συνάδελφο{; , Μάρκου 

,~. ~ - .. - '" 
Κυπριανού. Ο κ. Παπαδόπουλος έφερε και σχετική παράλληλη νoμo»~σkx ;του 

ισχύει για το ίδιο θέμα σε άλλες χώρες. Ήταν παρών ο κ. Συρίμης, όταν συζητή

θηκε, και βρήκε θετική την προσπάθεια. Και το θέμα έμεινε ως εκεΙ Όταν πλησίαζε 

ο καιρός να συμπληρωθεί η μελέτη των προϋπολογισμών, σε ερώτηση του Προέδρου 

της Επιτροπής Οικονομικών επανειλημμένα είχαμε τοποθετηθεί, λιγοντας πως, 

εφόσον δε λήφθηκε σοβαρά υπόψη η πρόταση του κόμματός μας, η άποψη της κοινο

βουλευτικής μας ομάδας ήταν ή να απόσχουμε ή να τους καταψηφίσουμε, γιατί 

ακριβώς αισθανόμαστε ότι περιφρονήθηκε μια πρότσση που ήταν για το γενικότερο 

καλό του τόπου. 

Όσον αφορά τη συμφωνία μας για συζήτηση των προϋπολογισμών στις 22 του 
μηνός, θέλω να πω ότι ο κ. Παπαδόπουλος απουσίαζε τις μέρες εκείνες από την 

Κύπρο. Είχα παρευρεθεί σε εκείνη τη σύσκεψη. Ναι, είχαν πει τα κόμματα να συζη

τηθεί στις 22 του μηνός. Αν συζητείτο, θα μπα~ναμε και εμείς στο χορό. Αλλά την 
άποψή μας για αποχή ή καταψήφιση για τους λόγους που ανέφερε και ο Κοινοβου

λευτικός μας Εκπρόσωπος ουδέποτε την εγκαταλείψαμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα δώσω το λόγο στον κ. Κασουλίδη, αν τελειώσατε, και μετά στον 

κ. Καζαμία και νομίζω ότι, αν συνεχιστεί η συζήτηση, θα επαναλαμβανόμαστε. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είχα ζητήσει και εγώ το λόγο, όμως δε θα επιμείνω. Αν θα 

δώσετε όμως αλλού το λόγο, θέλω και εγώ να μιλήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν θέλετε να επαναλαμβάνουμε τα ίδια πράγματα, να δώσω το λόγο σε όσους 

θέλετε. 

Ο κ. Κασουλίδης. 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εμένα απλούστατα μου γεννήθηκε ένα ερ~ημα. Επειδή 

λέχθηκε ότι η συζήτηση θα αναβληθεί, για να γίνει ενωρίς το Γενάρη, έχει λεχθεί από 

τους συναδέλφους του ΑΚΕΛ ότι είναι γνωστές οι σκοπιμότητες, ίσως διότι η συζή

τηση των προϋπολογισμών θα γίνει πιο κοντά στις προεδρικές εκλογές. Διερωτώμαι 

λοιπόν: Η συζήτηση για τους προϋπολογισμούς θα είναι τόσο καταπέλτης εναντίον 

της οικονομικής πολιτικής της κυβέρνησης που θορυβούμεθα, διότι θα γίνει πιο 

κοντά στις προεδρικές εκλογές παρά πιο μακριά; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Καζαμίας δεν επιμένει. 
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Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν επιμένω, για να σας βοηθήσω να τερματίσετε τη συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, τερματίζω τη συζήτηση και παρακαλώ τον κ. Γραμματέα να 

αναγνώσει την απόφαση για το θέμα των δωδεκατημορίων. 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Θα θέσετε το θέμα σε ψηφοφορία τώρα, δεν είν' έτσι; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

πριν από την ψηφοφορία, θέλω να κάνω μια δήλωση. Συγχαίρω τον κ. Παπα

δόπουλο, γιατί μπορεί και πείθει. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Είναι γνωστό τούτο. 

(Γέλια) 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Το πρόβλημα το δικό μας, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι ουδείς προσπάθησε να μας 

πείσει και αυτό είναι το θέμα τάξης το οποίο εγείραμε και όλα τα άλλα δεν έχουν 

σημασία, κατά την άποψή μου, δηλαδή τα όσα λέγονται περί είπαμε, κάναμε κ.λπ., 

Κ.λπ. Αυτό είναι το θέμα το δικό μας. Ο όλος χειρισμός του θέματος και ο χειρι

σμός της κοινοβουλευτικής μας ομάδας για μας τουλάχιστον, όπως εμείς τον φμη

νεύουμε, εγείρει ένα σοβαρότατο θέμα τάξης. Γι' αυτό πρέπει να δηλώσω με λύπη 

μου ότι δεν μπορούμε εμείς να είμαστε παρόντες την ώρα που θα ψηφίζεται το θέμα 

και να μας επιτρέψετε να αποχωρήσουμε. 

(Στο σημείο αυτό οι Βουλευτές του AKEΛ~Aριστερά-Nέες Δυνάμεις αποχω

ρούν από την αίθουσα). 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Θέλω να δηλώσω ότι και εμείς σήμερα το πληροφορηθήκαμε και ο πρόεδρος 

του κόμματός μας παρενέβη το μεσημέρι, για να διατυπώσει την άποψή του γύρω 

από το θέμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, παρακαλώ την κ. Αγγελίδου, επειδή αποχώρησε και ο Γραμματέας με 

την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ, να διαβάσει τις τρεις Αποφάσεις. 

• 



ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΛ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΥ) 
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• ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΕΙ ΤΗ 
ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΤΟ ΠΑΠΟ Τ ΑΜΕΙΟ ΠΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΙΑΝΟΥ

ΑΡΙΟ ΤΟΥ 1993 

.. ΕΠΕΙΔfl'δε γίνεται κατορθωτή η μελέτη και ψήφιση του περί Προϋπολογισμού 
Νόμου του 1993 από τη Βουλή των Αντιπροσώπων Τι:ριν από την έναρξη του οικονο
μικού έτους 1993. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ επιπρόσθετα με το ποσό που πρέπει να βαρύνει το Πάγιο 
Ταμείο, όπως προνοείται από το Σύνταγμα ή Νόμο, είναι αναγκαία η συνέχιση 

υπηρεσιών για τις οποίες γίνεται πρόνοια στον Τακτικό ΠρoίJπoλoγισμό του 1992. 
Π' Α ΥΤΟΥΣ τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα 

ακόλουθα:- ' 

(α) Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα 

Ιανουάριο του 1993 ποσού που δε θα υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού 
ποσού που προβλέπεται στον Τακτικό Προϋπολογισμό του 1992 και που 
αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα σε σχέση με κάθε Κεφάλαιο 

Δαπάνης, όπως φαίνεται στον Πίνακα που επισυνάπτεται. 

Νοείται όμως ότι το ποσό που θα δαπανηθεί κάτω από οποιοδήποτε 
Άρθρο δεν μπορεί να υπερβεί το ποσό που προνοείται στον Τακτικό 
Προϋπολογισμό του 1993 σε σχέση με το Άρθρο αυτό. 

(β) Δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή 

σκοπούς και δεν μπορεί να πληρωθεί καμιά νέα θέση μέχρι την τελική 

έγκριση του Τακτικού Προϋπολογισμού του 1993 από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. 

(γ) Δεν μπορεί να διενεργηθεί δαπάνη από Άρθρα που είναι σημειωμένα με 

σταυρό (+), μέχρι να παρασχεθούν πλήρεις λεπτομέρειες του σχεδίου και 
να ληφθεί η εξουσιοδότηση του Υπουργού Οικονομικών με μορφή 

''Εξουσιοδοτήσεως για Διενέργεια Δαπανών" . 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΕΙ ΤΗ 

ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΤΟ ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ ΠΑ ΤΟ ΜΗΝΑ 

ΙΑΝΟΥ ΑΡΙΟ ΤΟΥ 1993 

ΕΠΕΙΔΗ δε γίνεται κατορθωτή η μελέτη και ψήφιση του περί , Ειδικεύσεως 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμου του 1993 από τη Βουλή των Αντιπρο
σώπων πριν από την έναρξη του οικονομικού έτους 1993. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ είναι αναγκαία η συνέχιση υπηρεσιών για τις οποίες γίνεται 

πρόνοια στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1992. 
Π' Α ΥΤΟΥΣ τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα 

ακόλουθα:-

(α) Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα 

Ιανουάριο του 1993 ποσού που δε θα υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού 
ποσού που προβλέπεται στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1992 και 
που αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα σε σχέση με κάθε Κεφάλαιο 

Δαπάνης, όπως φαίνεται στον Πίνακα που επισυνάπτεται. 

Νοείται όμως ότι το ποσό που θα δαπανηθεί κάτω από οποιοδήποτε 
Άρθρο δεν μπορεί να υπερβεί το ποσό που προνοείται στον 

Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του [993 σε σχέση με το Άρθρο αυτό . 
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(β) Δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή 
σκοπούς και δεν μπορεί να πληρωθεί καμιά νέα θέση μέχρι την τελική 
έγκριση του Προϋπολογισμού Αναπτύξεως του 1993 από τη Βουλή των • 
Αντιπροσώπων. 

(γ) Δεν μπορεί να διενεργηθεί δαπάνη από Άρθρα που είναι σημειωμένα με 
σταυρό (+), μέχρι να παρασχεθούν πλήρεις λεπτομέρειες του σχεδίου και 
να ληφθεί η εξουσιοδότηση του Υπουργού Οικονομικών με μορφή 
''Εξουσιοδοτήσεως για Διενέργεια Δαπανών". 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΕΙ ΤΗ 
ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΤΟ Τ ΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣΘΕ

ΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΙΑΝΟΥ ΑΡΙΟ ΤΟΥ 1993 
ΕΠΕΙΔΗ δε γίνεται κατορθωτή η μελέτη και ψήφιση του περί Ειδικεύσεως 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμου του 1993 
από τη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν από την έναρξη του οικονομικού έτους 
1993. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ είναι αναγκαία η συνέχιση υπηρεσιών για τις οποίες γίνεται 

πρόνοια στον Προϋπολογισμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και 
Παθόντων του 1992. 

ΓΙ' Α ΥΤΟΥΣ τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα 

ακόλουθα:-

(α) Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα 

Ιανουάριο του 1993 ποσού που δε θα υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού 
ποσού που προβλέπεται στον Προϋπολογισμό του Ταμείου 
Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων του 1992 και που αναλογεί 
στο ίδιο χρονικό διάστημα σε σχέση με κάθε Κεφάλαιο Δαπάνης, όπως 

φαίνεται στον Πίνακα που επισυνάπτεται. 

Νοείται όμως ότι το ποσό που θα δαπανηθεί κάτω από οποιοδήποτε 

Άρθρο δεν μπορεί να υπερβεί το ποσό που προνοείται στον 

Προϋπολογισμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και 

Παθόντων του 1993 σε σχέση με το Άρθρο αυτό. 
(β) Δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή 

σκοπούς μέχρι την τελική έγκριση του Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων του 1993 από τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων. 

(γ) Δεν μπορεί να διενεργηθεί δαπάνη από Άρθρα που είναι σημειωμένα με 
σταυρό (+), μέχρι να παρασχεθούν πλήρεις λεπτομέρειες του σχεδίου και 
να ληφθεί η εξουσιοδότηση · του Υπουργού Οικονομικών με μορφή 

''Εξουσιοδοτήσεως για Διενέργεια Δαπανών". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Εγκρίνονται ομόφωνα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Και οι τρεις πιο πάνω Αποφάσεις εγκρίνονται ομόφωνα. 

Εισηγούμαι οι προϋπολογισμοί να συζητηθούν στις 14 Ιανουαρίου. Πιστεύω 
ότι δίδεται αρκετός χρόνος για συζήτηση του θέματος iFου ετεθη με τον Υπουργό 
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Οικονομικών. Δε θα εισηγηθώ πιο μακρινή ημερομηνία, για να μην υπάρξει το 
επιχείρημα πως φέρνουμε τη συζήτηση πολύ κοντά στις εκλογές. Εφόσον θα 

επανέλθει η Βουλή στις 14 Ιανουαρίου, θα ορίσω τη συζήτηση των προϋπολογισμών 
για τις 14 και στις 15 Ιανουαρίου θα προχωρήσουμε στα διάφορα νομοσχέδια. Θα 
υπάρξει δεύτερη συνεδρίαση, τακτική συνεδρία στις 15 Ιανουαρίου για την κανονική 
νομοθετική εργασία. 

Ο κ. Κληρίδης. 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ηγέρθην, για να ευχηθώ σ' όλους τους συναδέλφους καλές 

γιορτές. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Και στους απόντες; 

ΓΛ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

Και στους απόντες. Αλλά και για να ψέξω αυτή την πράξη που έκανε το 

ΑΚΕΛ. Επειδή, λέει, δεν πληροφορήθηκαν από σήμερα το πρωί που πληροφορηθή

καμε εμείς ή από την ώρα που πληροφορήθηκε η ΕΔΕΚ ότι υπήρχε πρόθεση να 

ψηφιστεί δωδεκατημόριο, εγκατέλειψαν τη Βουλή. Αν λοιπόν όλοι, όταν δεν πληρο

φορούμεθα κάτι εγκαίρως, εγκαταλείπουμε τη Βουλή, τότε ασφαλώς θα ήταν μια 

Βουλή στην οποία θα μπαίναμε και θα βγαίναμε. 

(Γέλια) 

Και νομίζω ότι, όταν ο λαός μάς εξέλεξε, μας εξέλεξε, για να μπαίνουμε και να 

μένουμε και όχι για να μπαίνουμε και να βγαίνουμε. 

Θέλω επίσης να παρατηρήσω ότι δεν υπάρχει προηγούμενο από τη μακρά μου 

πείρα και γνώση όχι μόνο των κοινοβουλευτικών θεσμίων της Κύπρου, αλλά και 

άλλων Βουλών, επειδή έγινε μια συμφωνία για το πότε θα συζητηθεί ένα θέμα και 

μετά ανεβλήθη, να εγκαταλείπονται τα έδρανα της Βουλής. Και ελπίζω αυτό να μη 

θεωρηθεί προηγούμενο που δημιουργεί κοινοβουλευτικό θέσμιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σημειώθηκε, κύριε Κληρίδη, αλλά δε θα ήθελα να συνεχιστεί η συζήτηση κατά 

τη διάρκεια της απουσίας του ΑΚΕΛ. Ταυτόχρονα -θα σας δώσω το λόγο, κύριε 

πρέντζα- είναι ευτύχημα που έγινε η γιορτή της Βουλής την περασμένη εβδομάδα, 

ειδάλλως θα χάναμε τον Άγιο Βασίλη σήμερα. 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, σχετικά μόνο με την ημερομηνία που έχετε ορίσει για τη συζή

τηση τών προϋπολογισμών, φοβούμαι ότι το πρόγραμμα της Επιτροπής Οικονο

μικών είναι τέτοιο, ώστε ενδεχομένως να μην είναι επαρκής ο χρόνος, για να γίνουν 

οι διαβουλεύσεις με τον Υπουργό Οικονομικών, ώστε να είμαστε έτοιμοι. Γι' αυτό η 

παράκληση είναι να αφεθεί η ακριβής ημερομηνία να καθοριστεί ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λυπούμαι, κύριε Πρέντζα, δε νομίζω ότι μία εβδομάδα, αν τυχόν την ορίσουμε 

για τις 21 του μηνός, θα παίξει τόση διαφορά. Είναι θέμα πολιτικής απόφασης από 

το Υπουργείο, από την κυβέρνηση και όχι οποιωνδήποτε άλλων λεπτομερειών. 

Πιστεύω ότι είναι η πιο κατάλληλη ημερομηνία από κάθε πλευρά η 14η Ιανουαρίου 

και ορίζεται η 14η Ιανουαρίου. 
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Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι του Δημοκρατικού Κόμματος και της 

ΕΔΕΚ κ. Παπαδόπουλος και Χατζηδημητρίου έχουν εισηγηθεί την εγγραφή του 

κάτωθι θέματος. Μου έχουν απευθύνει την κάτωθι επιστολή: 

"Παρακαλούμε όπως εγγραφεί για συζήτηση στο Κεφάλαιο Δ' της ημερήσιας 

διάταξης της Βουλής το θέμα: 'Οι εξελίξεις του Κυπριακού μετά την αποτυχία των 

συνομιλιών του Νοεμβρίου και τις πρωτοβουλίες που αναλαμβάνονται για την 

εφαρμογή του ψηφίσματος 789, που προνοεί δεσμεύσεις της ελληνοκυπριακής 

πλευράς προ των συνομιλιών του προσεχούς Μαρτίου'. 

Κρίνουμε ότι η συζήτηση του θέματος το ταχύτερο δυνατό επιβάλλεται, για να 

ληφθούν οι αναγκαίες αποφάσεις από τη Βουλή, δεδομένου ότι κατά την προεκλο

γική περίοδο δε δύναται να λειτουργήσει το Εθνικό Συμβούλιο." 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση να εγγραφεί το θέμα; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγγράφεται και θα αποφασίσουμε κατά τη διάρ

κεια της σύσκεψης με τους αρχηγούς και τους κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους την 

ημερομηνία συζήτησης κατά προτεραιότητα. 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την Πέμπτη, 14 Ιανουαρίου 1993, 
στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) .0 περί Προϋπολογισμού Νόμος του 1993. 

2) Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος του 1993. 

3) Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων 
και Παθόντων) Νόμος του 1993. 

4) Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ.3) Νόμος 
του 1991. 

5) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 14) του 1992. 

6) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Γενικές Διατάξεις και 

Πειθαρχία) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) 'Ή υποβάθμιση της διεθνούς θέσεως της Κυπριακής Δημοκρατίας και η 

εξίσωσή της προς το τουρκοκυπριακό κατοχικό ψευδοκράτος από τον 

Υπουργό Εξωτερικών της Μεγάλης Βρετανίας κ. Ντάγκλας Χερντ και οι 

ενέργειες και τα μέτρα που πρέπει να ληφθούν, ώστε να προστατευθεί η • 
νομιμότητα και η εγκυρότητα της χώρας". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ . Ευ. Ευσταθίου). (4.6.1992). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που τιτλοφορείται "Το δάσος Αθαλάσσας, οι προγραμματισμοί και οι 

ενέργειες της κυβέρνησης" . 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των Μελών της Βουλής κ. 

Ρ . Κατσελλή και κ. Δ. Ηλιάδη). (12.3.1992). 



.. 

,. 
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3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τα θέματα που 
τιτλοφορούνται: 

(α) "Το πρόβλημα που δημιουργήθηκε κατά την τελετή των εγκαινίων 

του Πανεπιστημίου Κύπρου με την υποβάθμιση της παρουσίας της 

Ελληνικής Πολιτείας και Ανώτατων Πνευματικών Ιδρυμάτων της 
Ελλάδας". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (15.10.1992). 

(β) 'Ή απουσία της Προέδρου της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής 

του Πανεπιστημίου Κύπρου κ. Τσουγιοπούλου από τη συνεδρία της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας που έγινε στις 22 Οκτωβρίου 
1992 με θέμα 'Το πρόβλημα που δημιουργήθηκε κατά την τελετή των 
εγκαινίων του Πανεπιστημίου Κύπρου με την υποβάθμιση της 

παρουσίας της Ελληνικής Πολιτείας και Ανώτατων Πνευματικών 

Ιδρυμάτων της Ελλάδας' και ως αποτέλεσμα της συμπεριφοράς η 

πιθανή περιφρόνηση του Νομοθετικού Σώματος". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (22.10.1992). 

4) 'Ή επείγουσα και καθολικά διαπιστωμένη ανάγκη δημιουργίας μαρίνας 

στην επαρχία Πάφου". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). (14.5.1992). 

5) 'Ή εκπαιδευτική ψυχολογία και ο ρόλος της στην πρόληψη σχετικών 
προβλημάτων των μαθητών". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Βουλευτών κ. Α. Φιλίππου και Α. 

Κουκουμά εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ

Αριστερά - Νέες Δυνάμεις). (14.5.1992). 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που τιτλοφορείται "Προβλήματα ρύπανσης στις περιοχές Έατί' και 

υδατοφράκτη Πολεμιδιών". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ά. 

Χρυσοστόμου). (17.3.1992). 

7) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τα θέματα που 
τιτλοφορούνται: 

(α) "Οι συνθήκες εργασίας στους ηλεκτροπαραγωγούς σταθμούς της 

Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και η επίδραση ορισμένων επιβλαβών 

παραγόντων στην υγεία των εργαζομένων σε αυτούς τους σταθμούς". 

(Α υτεπάγγελ τη εξέταση ύστερα από πρόταση των Βουλευτών κ. Δ. 

Χριστοδουλίδη, Δ. Χρυσοστόμου και Θ. Μιχαηλίδη). (12.12.1991). 

(β) 'Ή προστασία της υγείας των εργαζομένων στην Αρχή Ηλεκτρισμού 

Κύπρου". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ρ. 

Πρέντζα). (30.1.1992). 

Σας εύχομαι καλές γιορτές και ευτυχές το νέο έτος. Κηρύσσω τη λήξη της 

σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης: 7.10 μ.μ.) 



846 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

τική σειρά: 

Α γαπίου Γιαννάκης 

Α γγελίδου Κλαίρη 

Αναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας Κίκης 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδης Γλαύκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσιώτης Λώρης 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για τα νομοσχέδια 1) ''Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992" και 2) ''Ο 

περί Εκλογής (Πρόεδρος και Αντιπρόεδρος της Δημοκqατίας) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992" και ψήφισή τους σε νόμους, αφού 
τροποποιήθηκε ο τίτλος του πρώτου ως ''Ο περί Εκλογής Μελών της 

Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992". 

2) Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Εγγραφής Εκλογέων και 

Εκλογικού Καταλόγου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992" και ψήφισή 
της σε νόμο. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

.. 
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4) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Φορολογίας των Υπηρεσιών 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992", η συζήτηση που ακολούθησε 
(Κ. Καζαμίας, Λ. Ιεροδιακόνου, Τ. Χατζηδημητρίου, Τ. Παπαδόπουλος, 
Α. Χρίστου) και απόρριψή του. 

5) Έκθεση για τα νομοσχέδια 1) " Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 1992", 2) Ο περί Συντάξεων Καθηγητών 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992" και 3) "Ο περί Στοιχειώδους 
Εκπαιδεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992" και ψήφισή 
τους σε νόμους. 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο" Ο περί της Χορηγήσεως Ειδικής Αύξησης 
στη Σύνταξη Ορισμένων Συνταξιούχων Κρατικών Υπαλλήλων Νόμος 

του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

7) Έκθεση για τα νομοσχέδια 1) "Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 

1) του 1992" και 2) " Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 2) του 1992" και 

ψήφισή τους σε νόμους. 

8) Έκθεση για το νομοσχέδιο" Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 32) του 1992", η συζήτηση που ακολούθησε (Κ. Καζαμίας, 
Πρόεδρος, Τ. Παπαδόπουλος, Λ. Iερ~ς>ιακόνoυ, Ρ. Πρέντζας, Ν. 

Ρολάνδης) και ψήφισή του σε νόμο (με αριθμό 34 του 1992). 

9) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 36) του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

10) Έκθεση για το νομοσχέδιο" Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 37) του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

11) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 38) του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

12) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 39) του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

13) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 40) του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

14) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 41) του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

15) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 42) του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

16) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 43) του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

17) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 44) του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

18) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 46) του 1992" και ψήφισή του σε νόμο (με αριθμό 35 του 
1992). 

19) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 47) του 1992" και ψήφισή του σε νόμο (με αριθμό 45 του 
1992). 
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20) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 15) του 1992" και ψήφισή 
του σε νόμο (με αριθμό 12 του 1992). 

21) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Αναδιάρθρωση Ορισμένων Θέσεων και Ρύθμιση Άλλων Επιμέρους 

Συναφών Θεμάτων) Νόμος του 1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

22) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Οδών και Οικοδομών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992" και έγκρισή τους. 

23) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Δημόσιων Βοηθημάτων και 
Υπηρεσιών (Ανώτατο Ποσό για την Κάλυψη Βασικών Αναγκών) 

Κανονισμοί του 1992" και έγκρισή τους. 

24) Έκθεση για τους Κανονισμούς 1) "Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Εισφορές) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1992",2) "Οι περί 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Αύξηση Συμπληρωματικών Παροχών) 

Κανονισμοί του 1992" και 3) "Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

(Παροχές) Κανονισμοί του 1992", οι παρατηρήσεις του κ. Ρ. Πρέντζα 
πάνω στο θέμα και έγκρισή τους. 

25) Απόφαση του Σώματος για αναβολή της συζήτησης των Κανονισμών "Οι 
περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Γενικές Διατάξεις και 

Πειθαρχία) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992", έπειτα από 

εισήγηση του κ. Νίκου Αναστασιάδη. 

26) Έκθεση για το θέμα "Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Εξουσιοδοτούσα τη Διενέργεια Δαπάνης από Νομικά Πρόσωπα 

Δημόσιου Δικαίου για το Μήνα Ιανουάριο του 1993", ανάγνωση της 
Απόφασης και έγκρισή της. 

27) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

28) Αγορεύσεις και συζήτηση (Α. Χρίστου, Πρόεδρος, Γλ. Κληρίδης, Χρ. 

Πουργουρίδης, Δ. Χριστόφιας, Τ. Χατζηδημητρίου, Ν. Πιττοκοπίτης, Τ. 

Παπαδόπουλος, Ά. Χρυσοστόμου, Ι Μάτσης) για το θέμα 'Ή αγορά δύο 

ελικοπτέρων από την Πολωνία το 1989" και λήξη αυτού. 

29) Διεξαγωγή συζήτησης (Τ. Παπαδόπουλος, Πρόεδρος, Κ. Καζαμίας, Δ. 

Χριστόφιας, Τ. Χατζηδημητρίου, Γλ. Κληρίδης, Γ. Αγαπίου, Ν. 

Μουσιούττας, Γ. Κασουλίδης) έπειτα από εισήγηση του κ. Παπαδόπουλου 

για αναβολή της ψήφισής των προϋπολογισμών και ψήφιση 

δωδεκατημορίων, ούτως ώστε να δοθεί χρόνος στην κυβέρνηση να 

μελετήσει σε συνεργασία με τη Βουλή τρόπους μείωσης του 

δημοσιονομικού ελλείμματος. 

30) Διαβεβαίωση του Υπουργού Οικονομικών κ. Γεώργιου Συρίμη ότι είναι 
στη διάθεση της Βουλής για συζήτηση του δημοσιονομικού ελλείμματος 

και για εξεύρεση τρόπων μείωσής του. 

31) Ανάγνωση των Αποφάσεων της Βουλής των Αντιπροσώπων που 

εξουσιοδοτούν (α) τη διενέργεια δαπάνης από το Πάγιο Ταμείο για το 

μήνα Ιανουάριο του 1993, (β) τη διενέργεια δαπάνης από το Ταμείο 

Αναπτύξεως για το μήνα Ιανουάριο του 1993 και (γ) τη διενέργεια 

δαπάνης από το Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων 

για το μήνα Ιανουάριο του 1993 και έγκρισή τους. 

. 

:ι 
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32) Αναφορά του προέδρου της Βουλής κ. Αλέξη Γαλανού στην παρουσία 
στην αίθουσα συνεδριάσεων του Σώματος του Ολλανδού Βουλευτή 

κ. Eisma. 

33) Εγγραφή και παραπομπή στην ολομέλεια του Σώματος για συζήτηση του 
θέματος "Οι εξελίξεις του Κυπριακού μετά την αποτυχία των 

συνομιλιών του Νοεμβρίου και τις πρωτοβουλίες που αναλαμβάνονται 

για την εφαρμογή του ψηφίσματος 789, που προνοεί δεσμεύσεις της 
ελληνοκυπριακής πλευράς προ των συνομιλιών του προσεχούς 

Μαρτίου". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων του 

ΔΗΚΟ και του Σ.Κ. ΕΔΕΚ κυρίων Τ. Παπαδόπουλου και Τ. 

ΧατζηδημητρΙου). 

Τιμή: 75σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημοκρατίας, Λευκωσία. 



























































































































































































































































































































































Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 21 ης Ιανουαρίου 1993 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.10 μ.μ.) 

(Αρ.15) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. Παρακαλώ τον 

κ. Γραμματέα να διαπιστώσει εάν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, με βαθιά οδύνη πληροφορηθήκαμε τον τραγικό και αναπά

ντεχο θάνατο σε αυτοκινητικό δυστύχημα ενός μέλους της ευρύτερης οικογένειας 

της Βουλής των Αντιπροσώπων. Το θάνατο του κοινοβουλευτικού συντάκτη του 

ΡΙΚ Μιχάλη Μιχαηλίδη. 

Όλοι εμείς που γνωρίσαμε το Μιχάλη Μιχαηλίδη είχαμε την τύχη να έχουμε 

έναν άνθρωπο από τους πολύ σπάνιους στις μέρες μας για το ήθος του, τις γνώσεις, 

την αντικειμενικότητα, την αξιοπ!?έπεια και την ευσυνείδητη εκτέλεση του καθήκο

ντος. Η μεγάλη οικογένεια της βουλής αλλά και ο δημοσιογραφικός και πνευμα

τικός κόσμος έχασε ένα λαμπρό μέλος που πρόσθετε με την παρουσία και τη δράση 

του. Ο Μιχάλης Μιχαηλίδης, διδάκτωρ ιστορικών επιστημών, με έντονη ανάμειξη 

στα κοινά και ιδιαίτερη αφρσίωση στα περιβαλλοντικά προβλήματα του τόπου μας, 

έφυγε άδικα και απρόσμενα στα 47 του χρόνια. 

Το Σώμα της Βουλής των Αντιπροσώπων εκφράζει τη βαθιά και ειλικρινή 

λύπη του και τα ειλικρινή συλλυπητήριά του στους οικείους του εκλιπόντος. 

Σας καλώ σε ενός λεπτού σιγή στη μνήμη του αδικοχαμένου μας Μιχάλη 

Μιχαηλίδη. 

(Τηρείται μονόλεπτη σιγή) 

Αιωνία του η μνήμη. 

Κύριοι συνάδελφοι, πριν μπούμε στη νομοθετική εργασία, θα δώσω το λόγο 

στον πρόεδρο "):ου Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ για ένα έκτακτο και ειδικό θέμα, 

(1023) 
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το οποίο έχει εγερθεί, για να καταθέσει ένα ψήφισμα και να μας πει μερικά λόγια. 
Θα προσθέσω και εγώ μερικά πράγματα, αφού όμως μιλήσουν οι κοινοβουλευτικοί 
εκπρόσωποι των κομμάτων από τη θέση τους, για να συνοψίσω τις θέσεις όλων των 
κομμάτων. 

Έχετε το λόγο, κύριε Λυσσαρίδη. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Πρώτα θα ήθελα να ευχαριστήσω όλες τις πλευρές της Βουλής που χωρίς 
δισταγμό απεδέχθησαν την εγγραφή αυτού του θέματος και τη συζήτησή του προ 
ημερησίας διατάξεως. 

Δε νομίζω πως χρειάζεται να πω σ' εσάς ότι υπάρχουν εγκλήματα τα οποία 

προκαλούν την οργή και τη διαμαρτυρία ακόμα και των παραδοσιακών φίλων των 
εγκληματούντων. Ένα τέτοιο έγκλημα είναι η απέλαση από την κατοχική δύναμη του 
Ισραήλ εκατοντάδων Παλαιστινίων και η εγκατάλειψή τους σε μια άγονη, χιονι

σμένη περιοχή εν γνώσει της κατοχικής διοίκησης ότι αυτό θέτει σε κίνδυνο ακόμα 
και τη βιολογική ύπαρξη αυτών των ατόμων. Δεν είναι στόχος αυτής της σύντομης 

παρέμβασής μου να μιλήσω για τη συνεχή καταπάτηση των ανθρώπινων δικαιω
μάτων των Παλαιστινίων από τον Ισραήλ, τους καθημερινούς φόνους -που έγιναν 
πράγματι καθημερινό φαινόμενο- ακόμα και μικρών παιδιών και την πλήρη παρα
γνώριση επανειλημμένων ψηφισμάτων του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών που απαι
τούν την αποκατάσταση των εθνικών δικαίων των Παλαιστινίων. Αυτό το έγκλημα 

έχει μια άλλη μορφή, η οποία αγγίζει και από ανθρωπιστικής πλευράς τη συνείδηση 

της ανθρωπότητας, γι' αυτό και υπήρξαν διαμαρτυρίες σχεδόν απ' όλες τις πλευρές, 

και από το Διεθνή Οργανισμό και από το Ευρωκοινοβούλιο, αλλά και από κόμματα, 

κοινοβούλια και κυβερνήσεις πολλών χωρών, για να μην πω όλων σχεδόν των 

χωρών του κόσμου. 

Νομίζω πως και εμείς θα πρέπει να ενώσουμε τη φωνή μας στην απαίτηση να 

τεθεί ένα τέρμα στο δράμα αυτών των Παλαιστινίων που βρίσκονται ακόμα στη 
νεκρή ζώνη χωρίς πατρίδα για πολλοστή φορά, αλλά κάι χωρίς τα στοιχειώδη μέσα, 
για να διαφυλάξουν ακόμα και την ύπαρξή τους. Θα πρέπει επίσης να τονίσω ότι, 

παρά το γεγονός ότι αυτή η ειδική αναφορά είναι για να απαιτήσουμε τον επαναπα

τρισμό των απελαθέντων Παλαιστινίων, νομίζω πως ταυτόχρονα δεν μπoρo~με να 

παρασιωπήσουμε το γεγονός ότι τόσο ο Ισραήλ όσο και η κατοχική δύναμη στις 

κατεχόμενες περιοχές της Κύπρου παραβιάζουν σειρά ψηφισμάτων του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών. Και ενώ υπάρχει άμεση αντίδραση εναντίον του Ιράκ με το 

πρόσχημα της παραβίασης ή το πρόσχημα της μη συμμόρφωσης πλήρως προς τα 

ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, υπάρχει αδράνεια και απάθεια για 
την εφαρμογή ανάλογων ψηφισμάτων για την Παλαιστίνη και για την Κύπρο. Και 

είναι καιρός επιτέλους αυτή η πολιτική των δύο μέτρων και των δύο σταθμών να 
τερματιστεί, γιατί οπωσδήποτε οδηγεί σε μια ανωμαλία η οποία θα αγγίξει ακόμα 

και τα συμφέροντα αυτών που σήμερα ουσιαστικά κατευθύνουν τις τύχες του 

κόσμου. 

Όμως, όπως είπα, αυτή η περίπτωση αναφέρεται ειδικά για τους Παλαιστι

νίους που έχουν απελαθεί, γι' αυτό και ελπίζω πως το ψήφισμα που θα κατατεθεί εκ 
μέρους όλων των κομμάτων, θα τύχει και της ομόφωνης έγκρισης της Βουλής. Μετά 
θα πρέπει να αποσταλεί παντού, με την απαίτηση να ληφθούν μέτρα εναντίον του 

Ισραήλ, για να επιτρέψει τον επαναπατρισμό των Παλαιστινίων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χρίστου. 
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Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 415 άνθρωποι ζουν εδώ και 40 μέρες στη 
"γη του πουθενά" κάτω από απάνθρωπες συνθήκες, καταδικασμένοι σε αργό θάνατο, 

αλλά στο φως της παγκόσμιας δημοσιότητας . Και όλα αυτά συμβαίνουν, ενώ οι 

διακηρύξεις για τα ανθρώπινα δικαιώματα ~ίνoυν και παίρνουν. Σε μια επίδειξη της 

σιδερένιας πυγμής της, η ισραηλινή κυβέρνηση επέλεξε τη μέθοδο της μαζικής τιμω
ρίας, όχι τόσο για να εκδικηθεί το θάνατο ενός στρατιώτη, αλλά για να καθησυχάσει 

κάποιες δυνάμεις μέσα στη χώρα, ότι τάχα δεν υποχωρεί. Η πράξη αυτή της κυβέρ
νησης Ραμπίν παραβιάζει για άλλη μια φορά τα ψηφίσματα και τις αρχές του Οργα

νισμού Ηνωμένων Εθνών, αλλά και κάθε έννοια ανθρώπινων δικαιωμάτων. Δεν 

έρχεται μόνο σε αντίθεση με τις προεκλογικές και μετεκλογικές δηλώσεις του 

κ. Ραμπίν για επίτευξη ειρήνης στην περιοχή, αλλά τορπιλίζει ταυτόχρονα και τις 

ειρηνευτικές προσπάθειες για επίλυση του μεσανατολικού προβλήματος. Η παρά

νομη απέλαση των 415 απειλεί με νέα κρίση την περιοχή και μπορεί να προσλάβει 
άγνωστες και επικίνδυνες διαστάσεις. Αυτή η ενέργεια έρχεται σε αντίθεση με τη 

θέληση της διεθνούς κοινότητας, αλλά πρώτα και κύρια με τη διακηρυγμένη μέσω 

των εκλογών θέληση του λαού του Ισραήλ για επίτευξη ειρήνης στη χώρα και στη 

γύρω περιοχή. 

Ο ΟΗΕ, με την απόφαση 799 του Συμβουλίου Ασφαλείας, τοποθετήθηκε ξεκά
θαρα έναντι της απέλασης των 415 Παλαιστινίων, κηρύσσοντας αυτή την ενέργεια 
ως παράνομη και απαιτώντας την επιστροφή των απελαθέντων στα σπίτια και στις 

οικογένειές τους. Έχει όμως περάσει ένας μήνας και ο Ισραήλ δε συμμορφώθηκε, 

αξιοποιώντας την ανοχή του ισχυρού του συμμάχου. Το γεγονός αυτό αποτελεί 
ακόμα μια περίπτωση που αποκαλύπτει τα διαφορετικά μέτρα και σταθμά που 

χρησιμοποιούνται από κάποιες δυνάμεις κατά την εφαρμογή των αποφάσεων του 

Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. Στη μια περίπτωση παίρνονται αυστηρότατα μέτρα, 

εάν δε συμμορφώνεται ο παραβάτης, ενώ στην άλλη η ανοχή τους δεν έχει όρια. 

Καταδικάζουμε απερίφραστα την παράνομη απέλαση των 415, τη στιγματί
ζουμε ως πράξη απάνθρωπη που αποτελεί ντροπή για ολόκληρη την ανθρωπότητα, η 

οποία θέλει να ονομάζεται πολιτισμένη. Εκφράζουμε την αγανάκτησή μας και απαι

τούμε χωρίς περαιτέρω χρονοτριβή εφαρμογή της απόφασης 799 και σεβασμό των 
δικαιωμάτων των Παλαιστινίων. Θέλουμε να ελπίζουμε ότι η κυβέρνηση Κλίντον, 

που μόλις χτες εγκαθιδρύθηκε, θα τιμήσει τις προεκλογικές της διακηρύξεις περι

λαμβανομένης και της εφαρμογής των ανθρώπινων δικαιωμάτων σε ολόκληρο τον 

κόσμο και φυσικά στην Κύπρο και την Παλαιστίνη. Η νέα τάξη πραγμάτων οφείλει 

να στηρίζεται στη δικαιοσύνη, γιατί διαφορετικά δε θα είναι νέα. Επαναλαμβάνουμε 

τη θέση μας για ειρηνική λύση του Παλαιστινιακού και Μεσανατολικού προβλή

ματος με την εφαρμογή των αποφάσεων του ΟΗΕ περιλαμβανομένων των ψηφι

σμάτων 242 και 338 για απελευθέρωση.των κατεχόμενων εδαφών. Είμαστε υπέρ της 
δημιουργίας ανεξάρτητου παλαιστινιακού κράτους σε παλαιστινιακό έδαφος με την 

απόδοση και την κατοχύρωση στους Παλαιστινίους όλων των εθνικών και ανθρώ

πινων δικαιωμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟ.Σ: 

Ο κ. Μάτσης. Λυπούμαι, κύριε Μάτση, κανονικά με βάση την ισχύ των 

κομμάτων έπρεπε να σας είχα καλέσει πρώτο, αλλά δεν ήταν εκ προθέσεως το λάθος. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Δεν υπάρχει πρόβλημα, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το γνωρίζω. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όταν προ καιρού είχαν επαναρχίσει οι συνομιλίες για διευθέ
τηση τού Μεσανατολικού, οι προσδοκίες όλων μας είχαν αναπτερωθεί, διότι 
αποβλέπαμε σε σύντομη διευθέτηση της πολύχρονης εκκρεμότητας αυτού του 
σοβαρού προβλήματος στην περιοχή μας, πράγμα που θα συνέβαλλε στην αποκατά
σταση της ειρήνης και της ασφάλειας στην ευαίσθητη μεσανατολική αυτή περιοχή. 

Χαιρετίζουμε με ιδιαίτερη ικανοποίηση τη χτεσινή σημαντική απόφαση της 

ισραηλινής Βουλής να άρει τον περιορισμό που δεν επέτρεπε τις συνομιλίες με την 
Οργάνωση για την Απελευθέρωση της Παλαιστίνης. Παρ' όλα ταύτα, δεν μπορούμε 

παρά να εκφράσουμε την απογοήτευσή μας για παραβιάσεις ανθρώπινων δικαιω

μάτων, όπως η σαφής αυτή παραβίαση με τόν εκτοπισμό των 415 Παλαιστινίων από 
τα σπίτια και τις περιουσίες τους. Πιστεύουμε ότι ενέργειες όπως αυτή δυσκολεύουν 
αντί να διευκολύνουν την πορεία προς την ειρήνη στη Μέση Ανατολή. 

Γι' αυτό και ο Δημοκρατικός Συναγερμός, σεβόμενος τα ανθρώπινα δικαιώ

ματα όλων των πολιτών σε όλα τα μήκη και πλάτη της υφηλίου, υποστηρίζει το 

ψήφισμα του Συμβουλίου Ασφαλείας, το 799, που τοποθετείται σαφέστατα επί του 
σημαντικού αυτού θέματος και υποστηρίζει τις σχετικές αποφάσεις του Ευρωκοινο

βουλίου και υποστηρίζει το ψήφισμα το οποίο κατατέθηκε εκ μέρους όλων των 

κομμάτων της Βουλής για το θέμα αυτό των 415 εκτοπισθέντων από τα σπίτια τους 
Παλαιστινίων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ενώνουμε και εμείς τη φωνή μας μαζί με 

τα άλλα κοινοβουλευτικά κόμματα στην καταδίκη αυτού του εγκλήμ_ατος της κυβέρ

νησης του Ισραήλ εναντίον των 415 Παλαιστινίων που συνιστά κατάφωρη παρα
βίαση των ανθρώπινων δικαιωμάτων. 

Μετά από το δεύτερο παγκόσμιο πόλεμο, η Τέταρτη Σύμβαση της Γενεύης 

απαγορεύει ρητά την εξορία πολιτών μιας χώρας από κατοχική δύναμη, μια μέθοδο 

που είχε εφαρμόσει η ναζιστική Γερμανία στις χώρες που κατα~άμβανε. Αυτή η 

παραβίαση των ανθρώπινων δικαιωμάτων είναι τόσο σοβαρή, ώστε στα περισσότερα 

από τα συντάγματα των πολιτισμένων χωρών ρητά απαγορεύεται όχι μόνο η εξορία 

των πολιτών της αντίστοίχης χώρας, αλλά ακόμα και η έκδοσή τους για τιμωρία για 

ποινικό παράπτωμα. Μια τέτοια πρόνοια έχει και το Σύνταγμα της Κυπριακής 

Δημοκρατίας. Αυτό και μόνο δείχνει πόσο φοβερό είναι το έγκλημα της εξορίας από 

τον τόπο που γεννήθηκαν, από την κατεχόμενη πατρίδα τους, των 415 Παλαιστι
νίων. Από την άλλη, αυτή η απάνθρωπη μεταχείριση αυτών των ανθρώπων, με 

απαγόρευση μάλιστα πρόσβασης σ' αυτούς από τη χώρα του Ισραήλ για την παροχή 

ανθρωπιστικής βοήθειας και υποστήριξης, είναι μια ακόμα απόδειξη των διπλών 

επιπέδων συμπεριφοράς που εφαρμόζουν αυτοί που σήμερα διοικούν τις τύχες του 

κόσμου, αυτοί που κόπτονται για τα ανθρώπινα δικαιώματα. Τα ανθρώπινα δικαιώ

ματα και η καταπάτησή τους δεν μπορούν να εξετάζονται μεμονωμένα κατά χώρα, 
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γιατί είναι μια συλλογική ανθρώπινη ελευθερία και δικαίωμα, και απειλή και κατα
πάτηση των ανθρώπινων δικαιωμάτων και του τελευταίου ανθρώπου αποτελεί 

απειλή κατά των ανθρώπινων δικαιωμάτων όλης της ανθρωπότητας. Γι' αυτό, με 
όλη τη δύναμη του λόγου που μπορούμε να έχουμε, καταδικάζουμε αυτή την ανίερη 

καταπάτηση των ανθρώπινων δικαιωμάτων και ζητούμε άμεση και επείγουσα 

αποκατάσταση του δι-καιώματος επιστροφής αυτών των εξορίστων στα σπίτια και 
στην πατρίδα τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, πριν ζητήσω από το Γραμματέα να αναγνώσει το 

ψήφισμα, επιθυμώ να τονίσω σε συντομία τα ακόλουθα που πιστεύω ότι εκφράζουν 

τη θέληση ολόκληρου του Σώματος: 

Το Συμβούλιο Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών με το ψήφισμά του 799 κατα
δικάζει έντονα τον Ισραήλ και απαιτεί όπως η κατοχική δύναμη διασφαλίσει την 
άμεση και ασφαλή επιστροφή των εκδιωχθέντων Παλαιστινίων στα κατεχόμενα 
εδάφη. Φυσικά, ολόκληρος ο κυπριακός λαός, ο οποίος είναι θύμα ξένης εισβολής 
και κατοχής, ενώνει τη φωνή του με τη διεθνή κοινότητα και ταυτόχρονα επαναβε

βαιώνει την αλληλεγγύη του στον αγώνα του παλαιστινιακού λαού για αποκατά
σταση των αναφαίρετων δικαιωμάτων του. 

Ο αγώνας των Παλαιστινίων μπορεί να δικαιωθεί μόνο με την εφαρμογή του 

Καταστατικού Χάρτη και των σχετικών -ψηφισμάτων των Ηνωμένων Εθνών. Τα 
μέρη που είναι αναμεμειγμένα στην παλαιστινιακή υπόθεση πρέπει να σεβαστούν 
πλήρως τις σχετικές αποφάσεις των Ηνωμένων Εθνών και να επιδείξουν την 
αναγκαία καλή θέληση, έτσι που οι ειρηνευτικές συνομιλίες για τη Μέση Ανατολή να 

στεφθούν τελικά με επιτυχία. 

Ταυτόχρονα, οφείλουμε να υπογραμμίσουμε ότι, για να εδραιωθεί μια νέα 

παγκόσμια τάξη πραγμάτων που να βασίζεται στο σεβασμό των ανθρώπινων δικαιω
μάτων, είναι απαραίτητο όπως η διεθνής κοινότητα και ειδικότερα το Συμβούλιο 
Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών ενεργεί με την ίδια αποφασιστικότητα για αποκα

τάσταση του διεθνούς δικαίου σε όλες ανεξαίρετα τις περιπτώσεις που παραβιά
ζεται και όχι να συνεχίζεται η υποκριτική τακτική των δύο μέτρων και δύο σταθμών 
που ακολουθείται από τους ισχυρούς της γης, τους μεγαλόστομους και βαρύγδου

πους σε διακηρύξεις δυνατούς αυτού του κόσμου. 

Παρακαλώ τον κ. Γραμματέα να προχωρήσει στην ανάγνωση του ψηφίσματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΨΗΦΙΣΜΑ ΒΟΥ ΛΗΣ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων, αφού συζήτησε ως επείγον το θέμα της 
απέλασης των Παλαιστινίων από τον Ισραήλ, ομόφωνα αποφασίζει: 

1. Καταδικάζει ανεπιφύλακτα την παράνομη απόφαση του Ισραήλ, 
κατοχικής δύναμης, να εκδιώξει εκατοντ.άδες Παλαιστινίων πολιτών από 
τα κατεχόμενα αραβικά εδάφη. 

2. Θεωρεί ως απαράδεκτη, προκλητική και απάνθρωπη την απόφαση της 

κατοχικής δύναμης να εκδιώξει τους Παλαιστινίους κατά παραβίαση της 

Τέταρτης Σύμβασης της Γενεύης του 1949. 
3. Εκτιμά ότι η απέλαση των Παλαιστινίων αποτελεί σοβαρό εμπόδιο στη 

συνέχιση της ειρηνευτικής διαδικασίας για επίλυση του μεσανατολικού 
προβλήματος. 

4. Εκφράζει την αλληλεγγύη και συμπαράστασή της προς τον αγωνιζόμενο 

παλαιστινιακό λαό. 
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5. Καταγγέλλει τη συμπεριφορά της κατοχικής δύναμης σε βάρος του 

παλαιστινιακού λαού και καλεί τη διεθνή κοινότητα να 
δραστηριοποιηθεί για ανατροπή της εν λόγω ενέργειας που αποτελεί 
κατάφωρη παραβίαση των βασικών ανθρώπινων δικαιωμάτων και των 

κανόνων του διεθνούς δικαίου. 

6. Καλεί το Συμβούλιο Ασφαλείας και το Γενικό Γραμματέα του 

Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών να εφαρμόσουν όλα τα σχετικά με το 

Παλαιστινιακό ψηφίσματά τους, ιδιαίτερα το ψήφισμα 799(1992), και να 
λάβουν όλα τα αναγκαία πρακτικά μέτρα για προστασία του 
παλαιστινιακού λαού, εφαρμογή των ανθρώπινων δικαιωμάτων και των 

διεθνών συμβάσεων και άμεση επιστροφή των απελαθέντων 
Παλαιστινίων στις εστίες τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μια λεκτική διόρθωση, κύριε Πρόεδρε. Στην πρώτη παράγραφο να διορθωθεί 

η φράση "κατεχόμενα αραβικά εδάφη" και να γίνει είτε "κατεχόμενα εδάφη" είτε 

"κατεχόμενα παλαιστινιακά εδάφη", διότι είναι ευρύτερα αραβικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Δεν έχει κανένας ένσταση. 

Εγκρίνεται το ψήφισμα, κύριοι συνάδελφοι; 

Θεωρώ ότι εγκρίνεται ομόφωνα και θεωρώ επίσης ότι εξουσιοδοτούμαι από 

εσάς να ζητήσω από το Υπουργείο Εξωτερικών της Κυπριακής Δημοκρατίας να 

κοινοποιήσει το ψήφισμα στη Γραμματεία των Ηνωμένων Εθνών και ταυτόχρονα να 

κοινοποιηθεί σε όλα τα κοινοβούλια με τα οποία η Βουλή των Αντιπροσώπων της 

Κύπρου έχει σχέσεις. Αν είμεθα σύμφωνοί, προχωρούμε με αυτή τη διαδικασία. 

Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο ΑΙ, Νομοθετική Εργασία, και το πρώτο θέμα 

που βρίσκεται εγγεγραμμένο είναι "Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώ

σεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 14) του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού να αναγνώσει την 

Έκθεση. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ 

ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 14) ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 14 και 
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21 Δεκεμβρίου 1992. Στις συνεδρίες της Επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρό
σωπος του Υπουργείου Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού ί600.000 και η διάθεσή του για την κάλυψη 

μέρους της δαπάνης για την αγορά και εγκατάσταση του συστήματος περιφερειακού 

ελέγχου κυκλοφορίας SCOOT. 

Στον προυπολογισμό του 1992 έχει προβλεφθεί κονδύλι ύψους ί545.158,87 για 
την αγορά και εγκατάσταση του συστήματος SCOOT. Επειδή η έναρξη των εργασιών 
πολιτικής μηχανικής έγινε τον Ιούνιο του 1992 αντί το Σεπτέμβριο του 1992, όπως 
προβλέπεται στο συμβόλαιο, το συνολικό ποσό που θα απαιτηθεί μέσα στο 1992 για 
τον πιο πάνω σκοπό υπολογίζεται να ανέλθει τελικά στο ί1,2 εκ. Γι' αυτόν ακριβώς 

το λόγο υπάρχει ανάγκη έγκρισης συμπληρωματικής πίστωσης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, χωρίς να 

τοποθετείται πάνω στο θέμα της διαδικασίας που ακολουθήθηκε για τις προσφορές 

του έργου αυτού, θέμα το οποίο εξετάζεται άλλωστε από την αρμόδια Κοινοβουλευ

τική Επιτροπή, συμφωνεί με την έγκριση της ζητούμενης συμπληρωματικής 

πίστωσης που αναμένεται να διατεθεί για την πληρωμή υπεργολάβων για εργασίες 

που έχουν εκτελέσει στα πλαίσια συμβατικών υποχρεώσεων που έχουν αναληφθεί. 

Επειδή η προώθηση της έγκρισης της ζητούμενης πίστωσης γίνεται μέσα στο 

νέο οικονομικό έτος 1993, από την άποψη του προυπολογισμού, θα πρέπει η 
πίστωση αυτή να πάρει τη μορφή τροποποιητικού νόμου του περί προυπολογισμού 

Νόμου του 1992. Επισυνάπτοντας η Επιτροπή το κείμενο του νέου νομοσχεδίου, 
όπως έχει διαμορφωθεί, εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού μειωθεί 

η ζητούμενη πίστωση σε ί200.000 μόνο, που τώρα απαιτούνται με βάση την τελική 

επανεκτίμηση των αναγκών του αρμόδιου Τμήματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Συλλούρης. Επ' ευκαιρία να συγχαρούμε το συνάδελφο και για το τρίτο 

τέκνο του. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Ευχαριστώ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Είναι και υιός. 

':'lΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ε, είπα τέκνο. Υιός είναι. Είναι λογική αναλογία δύο κόρες και ένας γιος. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εγκρίνεται η αναλογία από το Σώμα. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Ομόφωνα. Και εις ανώτερα. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Ευχαριστώ. Το "εις ανώτερα" τι είναι; Να κάνω δίδυμα ύστερα; , 
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ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Δίδυμα. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Να γίνεις πολύτεκνος να παίρνεις ί80 σύνταξη. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, το θέμα το οποίο συζητούμε, όπως ακούσατε, αφορά το 

σύστημα SCOOT. Η κυβέρνηση αρχικά ζήτησε ί600.000. Ο λόγος για τον οποίο ζητά 
τις ί600.000 είναι διότι ο προυπολογισμός της δαπάνης ήταν λανθασμένος και 

υπάρχουν κάποιοι συγκεκριμένοι λόγοι, γιατί ο προυπολογισμός της δαπάνης ήταν 

λανθασμένος. Οι λόγοι, φυσικά, αφορούν την Επιτροπή Ελέγχου που θα εξετάσει το 
θέμα, γιατί το "περίπου ί60(ωοο", για το οποίο μιλούμε ως συμπληρωματικό πρου
πολογισμό είναι το ποσό io οποίο πιθανό να έχει χαθεί από μια προσφορά της 
τάξης των ί2 εκατομμυρίων. 

Κατ' ακρίβεια δεν έπρεπε να ψηφίσουμε αυτό το συμπληρωματικό προυπολο

γισμό, αλλά επειδή υπάρχουν συμβατικές υποχρεώσεις και μπορεί η Βουλή να 

θεωρηθεί υπεύθυνη και ο εργολάβος να έχει δικαιώματα συμβατικά για την καθυστέ

ρηση πληρωμών, ψηφίζουμε σήμερα τις ί200.000, αλλά περιμένουμε από την κυβέρ

νηση, περιμένουμε από τους αρμοδίους -μια και το θέμα έχει πάει στα χέρια του 

Γενικού Ελεγκτή και απ' ό,τι μαθαίνω η κυβέρνηση έχει φέρει και τους συμβούλους 

της από το εξωτερικό αυτή την εβδομάδα- να εξετάσουν το θέμα με τέτοιο τρόπο, να 

το χειριστούν με τέτοιο τρόπο, ούτως ώστε να μην χρειαστούν οι άλλες ί400.000. 

Πραγματικά πιστεύουμε ότι με σωστούς χειρισμούς θα μπορέσει το δημόσιο να εξοι

κονομήσει τις άλλες ί400.000. Δεν είναι πρόβλημα της Βουλής να επέμβει και να 

εξηγήσει τους τρόπους. Αυτό το οποίο εμείς λέμε σε μια περίοδο προεκλογική και σε 

μια περίοδο που κατηγορούμαστε για σκανδαλοθηρία είναι το εξής: Εμείς αφήνουμε 

αυτό το θέμα να το εξετάσουμε μετά από τις προεδρικές εχλογές, αλλά μέχρι τότε τα 

αρμόδια τμήματα του Υπουργείου θα πρέπει να χειριστούν το θέμα, ούτως ώστε να 

μη χρειαστούν ούτε μια λίρα περισσότερη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 827 στο Κεφάλαιο 62Δ του βασικού νόμου. Πίνακας. 
Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

νται. 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2, μαζί με τον Πίνακα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2, μαζί με τον Πίνακα, εγκρίνο-

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο Τροποποιητικός του περί Ειδικεύσεως 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμου του 1992 Νόμος του 1993. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι "Ο περί Μεταδοτικών Νόσων των Ζώων (Τροποποιη

τικός) Νόμος του 1992". Είναι πρόταση νόμου και παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΧΡ. ΜΑ ΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ ΦΥΣΙΚΩΝ 

ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΜΕΤΑΔΟΤΙΚΩΝ ΝΟΣΩΝ ΤΩΝ ΖΩΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 

1992" 
Παρόντες: 

Χρίστος Μαυροκορδάτος, Πρόεδρος 

Λάκης Θεοδούλου 

Κίκης Γιάγκου 

Αυγερινός Παπαρές 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε την πιο 

πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το Βουλευτή κ. Άριστο 

Χρυσοστόμου, σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 18 Οκτωβρίου 
και 26 Νοεμβρίου 1992 και στις 14 Ιανουαρίου 1993. Στα πλαίσια της συζήτησης του 
όλου θέματος κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουρ

γείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 

Δημοκρατίας και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Παναγρο

τικός . 

Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η δραστική αύξηση των 

ποινών της νομοθεσίας που διέπει την προστασία της εμπορίας και της υγείας των 

ζώων, με απώτερο στόχο την παρεμπόδιση του λαθρεμπορίου ζώων από τις τουρκο

κρατούμενες περιοχές, που έχει καταντήσει μάστιγα κατά τα τελευταία χρόνια με 

όλες τις δυσμενείς για τον τόπο συνέπειες. 

Ειδικότερα, με την προτεινόμενη νομοθεσία αυξάνονται σημαντικά οι ποινές 

της φυλάκισης και οι χρηματικές ποινές που προβλέπονται για παράβαση των 

διατάξεων της υπό τροποποίηση νομοθεσίας, ενώ παράλληλα παρέχεται στο δικα

στήριο η εξουσία να διατάσσει τη δήμευση των ζώων, των μεταφορικών μέσων και 

άλλων αντικειμένων με τα οποία ή αναφορικά προς τα οποία διαπράχθηκε τέτοιο 

αδίκημα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, έχοντας υπόψη 

τους άμεσους κινδύνους που υπάρχουν σήμερα για μετάδοση ασθενειών των ζώων 
λόγω της παράνομης μετακίνησης ζώων από τις τουρκοκρατούμενες περιοχές, 

υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της προτεινόμενης νομοθεσίας με την 
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οποία αναμένεται να δημιουργηθούν οι προϋποθέσεις για αποτροπή τέτοιων παρά

νομων ενεργειών. Με βάση τη θέση αυτή η Επιτροπή έχει επαναδιατυπώσει τις 
πρόνοιες της προτεινόμενης νομοθεσίας, έτσι που οι διατάξεις της να περιορίζονται 

μόνο στο λαθρεμπόριο ζώων από περιοχές που δεν ελέγχονται από την Κυπριακή 

Δημοκρατία και να μην καλύπτουν άλλα αδικήματα που προβλέπονται στην υπό 
τροποποίηση νομοθεσία. 

Υπό το φως των πιο πάνω η Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφιση της υπό αναφορά πρότασης νόμου, όπως έχει τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΚΊJΡL~ Πρόεδρε, η παρατήρησή μου είναι ότι ο παράτιτλος δεν αποδίδει το 

κείμενο του άρθρου II.Α(I), το οποίο λέει: 

11.Α(1) Επιπρόσθετα από τις υπόλοιπες διατάξεις του παρόντος Νόμου, η 

μεταφορά ή μετακίνηση ζώων κλπ." Εκεί που λέει "Λαθρεμπόριο ζώων 
κ.λπ.", να βάλουμε "μεταφορά ή μετακίνηση ζώων" απλούστατα για να 

μην αναζητούμε λαθρεμπόριο εκεί που η απλή κατοχή ή μεταφορά 

τιμωρείται με αυστηρές ποινές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση; 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς ήθελα να χαιρετίσω την πρόταση νόμου του συνά
δελφου Άριστου Χρυσοστόμου, γιατί η Βουλή μας με αυτό το νομοθέτημα στιγμα

τίζει εκείνους τους ασυνείδητους οι οποίοι συναλλάσονται και κάνουν λαθρεμπόριο 
με τα κατεχόμενα, χρηματοδοτώντας άμεσα το κατοχικό καθεστώς του Ντενκτάς. Με 

αυτό το νόμο το Κοινοβούλιό μας οπλίζει τα δικαστήρια της Κυπριακής Δημοκρα

τίας, ώστε να επιβάλουν αυστηρές ποινές, όπως ταιριάζει σε εκείνους οι οποίοι 

ξεπουλούν την πατρίδα τους χρηματοδοτώντας το καθεστώς του κατακτητή, για να 

κερδίσουν μέσα από το βρώμικο λαθρεμπόριο ορισμένα αργύρια της προδοσίας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θέλω να ελπίζω ότι οι πρόνοιες θα εφαρμοστούν αυστηρά από πλευράς κυβέρ

νησης, οποιασδήποτε κυβέρνησης. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, όπως έχει τροποποιηθεί 

ο πλαγιότιτλος από τον κ. Ευσταθίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Προσθήκη στο βασικό νόμο νέου άρθρου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης οποιασδήποτε ενστάσεως τα άρθρα 1 και 2 ψηφίζονται 
ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μεταδοτικών Νόσων των Ζώων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη είναι ''Ο περί Ενοικιοστα

σίου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμό
διας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ, ΕΓΚΛΩΒΙ

ΣΜΕΝΩΝ, ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ 

ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΕΝΟΙΚΙΟΣΤΑΣΙΟΥ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) 
ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Κίκης Γιάγκου, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Ρήνα Κατσελλή 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και 

Παθόντων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιή

θηκε στις 13 Ιανουαρίου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι των Υπουργείων Δικαιοσύνης και Οικονομικών. 

Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση της βασικής περί 

ενοικιοστασίου νομοθεσίας, ώστε να θεωρούνται δικαιούχοι επιδόματος ενοικίου 

και οι εξ αρρενογονίας απόγονοι των προσώπων τα οποία κατά τον αμέσως πριν 

από την τουρκική εισβολή χρόνο είχαν τη μόνιμη κατοικία τους σε περιοχή η οποία 

λόγω της εισβολής κατέστη απροσπέλαστη. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και 

Παθόντων υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, 

γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. Παράλληλα η 

Επιτροπή καλεί την κυβέρνηση να επεκτείνει την παροχή του επιδόματος ενοικίου 

και στους εκ μητρογονίας απογόνους των δικαιούχων προσώπων, σύμφωνα με την 

περί ενοικιοστασίου νομοθεσία. Η επέκταση της παροχής του επιδόματος αυτού θα 

εξαλείψει την υπάρχουσα δυσμενή διάκριση σε βάρος των εκ μητρογονίας απογόνων 

των προσφύγων και θα εμπεδώσει την αρχή της ίσης μεταχείρισης των πολιτών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αντιλαμβάνομαι η εισήγηση που γίνεται είναι ακόμα ένα βήμα, για να καταρ

γηθεί η πατριαρχία σ' αυτό τον τόπο. 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ηλιάδης. 
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Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ασφαλώς θα ψηφίσουμε το προτεινόμενο νομοσχέδιο με ισχυ
ρότατες αντιρρήσεις όσον αφορά τη μιζέρια με την οποία η κυβέρνηση αντιμετω

πίζει αυτό το προσφυγικό πρόβλημα. Επεκτείνεται το δικαίωμα επιδόματος στα 
παιδιά των προσφύγων, όταν ο πατέρας είναι πρόσφυγας. Όταν η μητέρα είναι 
πρόσφυγας, τότε δεν υπάρχει αυτό το δικαίωμα. Είναι μια δυσμενής διάκριση σε 

κατηγορίες των προσφύγων και γίνεται δυο φορές πιο απαράδεκτη, γιατί πηγάζει 

από μια λανθασμένη αντίκριση του ισότιμου παράγοντα σ' αυτή την κοινωνία που 
ονομάζεται γυναίκα. Δεν είναι δυνατό να δεχόμαστε να καθιερώνουμε με νομοθεσίες 
σήμερα διατάξεις, οι οποίες θέτουν σε δυσμενή θέση τη γυναίκα και τους απογόνους 
της γυναίκας. Και αν το ψηφίζουμε, είναι μόνο γιατί δεν μπορούμε να ολοκληρώ

σουμε το βήμα, γιατί αυτό συνεπάγεται αύξηση δαπανών, για τις οποίες συνταγμα
τικά δεν έχουμε αυτό το δικαίωμα. Όμως η παρατήρησή μας είναι η εξής: Όταν 

συζητούνται -και μάλιστα και τις τελευταίες μέρες- προβλήματα τάξεων του λαού 

και βιομηχάνων, και γίνεται λόγος για επιδοτήσεις πολλών εκατομμυρίων λιρών, 
και εμείς δε λέμε όχι αν αυτό είναι χρήσιμο για την οικονομία του τόπου, θεωρούμε 
απαράδεκτο την ίδια στιγμή η κυβέρνηση να θυμάται τις περιορισμένες οικονομικές 

δυνατότητες των ταμείων της Κυπριακής Δημοκρατίας, όταν πρόκειται για ψίχουλα 
τα οποία θα διατεθούν για τους πρόσφυγες που έχουν χάσει τα πάντα και για τα 

παιδιά τους, τα οποία διακρίνονται σε παιδιά προσφύγων ανδρών και σε παιδιά 
προσφύγων γυναικών. Είναι μια μικρόψυχη, απαράδεκτη, καταδικαστέα αντίληψη, 
την οποία οφείλουμε να επισημάνουμε, κύριε Πρόεδρε, και να δώσουμε μήνυμα στην 

εκτελεστική εξουσία, στην οποιαδήποτε εκτελεστική εξουσία, ότι παρόμοιες προσεγ
γίσεις προσφυγικών θεμάτων δεν μπορούν να τύχουν της συγκαταθέσεώς μας. 

Ευχαριστώ, κ. Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, και από τη δική μας Κοινοβουλευτική Ομάδα δυο λόγια, σας 

παρακαλώ. 

Πράγματι είναι απαράδεκτη αυτή η διάκριση που γίνεται στον προσφυγικό 
κόσμο χωρίζοντάς τον σε δικαιούχους, όταν υπάρχει η γραμμή της αρρενογονίας 

και σε μη δικαιούχους -και κατ' επέκταση μη πρόσφυγες- όταν προέρχονται από 

μητέρα πρόσφυγα. Είναι καιρός η κυβέρνηση να εγκύψει σ' αυτό το σοβαρό θέμα, 

γιατί στο μέλλον θα βρεθούμε με πληθυσμό μη προσφυγικό. Διότι σε κάποιο στάδιο 

θα αρχίσει ο αριθμός των προσφύγων να μειώνεται. 

Σίγουρα εξ ανάγκης ψηφίζουμε αυτό το νομοσχέδιο, διότι διαφορετικά η 

αδικία θα επεκτείνετο και στην περίπτωση εκείνη των τέκνων που έχουν γεννηθεί 

αμέσως μετά τον πόλεμο από γονείς οι οποίοι ήταν πρόσφυγες πριν το 1974. Αλλά 
στέλλουμε ένα μήνυμα στην εκτελεστική εξουσία ότι η αγωνία αυτού του Σώματος 

είναι να συμπεριληφθούν όλοι οι κατιόντες, ανεξάρτητα αν προέρχονται από μητέρα 

πρόσφυγα ή από πατέρα. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χατζηγιάννη, επ' ευκαιρία, θέλω να πω το εξής: Ότι αυτό πρέπει να 

επεκταθεί και στην πολιτογράφηση των προσφύγων. Και αν δεν προλάβει να γίνει 
εντός των δυο ή τριών χρόνων που συμπληρώνονται 21 χρόνια, είναι ως να καταρ
γούμε σιγά σιγά τις προσφυγικές επαρχίες. 
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Γι' αυτό, επειδή υπάρχει και κάποια πρόταση νόμου που κατετέθη από εμένα 

και κάποιοι από σας το παρακολουθούν, λάβετε υπόψη σας ότι το θέμα της πολιτο

γράφησης των προσφύγων είναι σημαντικότατο και πρέπει να βρεθεί ένας τρόπος, 

ώστε να διατηρηθούν εν ζωή οι προσφυγικές επαρχίες. Δηλαδή δεν καλύπτει μόνο 

θέματα ενοικιοστασίου. Πρέπει να δούμε γενικότερα το θέμα της πολιτογράφησης 

των προσφύγων. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Σίγουρα, κύριε Πρόεδρε, είναι ένα θέμα το οποίο ξέρουμε ότι στο παρελθόν 

έχετε υποστηρίξει με φανατισμό. Το προσυπογράφουμε και πρέπει όλες οι πλευρές 

να δούμε πώς μεθοδεύεται η επίλυση αυτού του σοβαρού προβλήματος. Διότι στο 

μέλλον θα μείνουμε χωρίς πρόσφυγες. Είναι τεράστιες οι πολιτικές ευθύνες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν συμπληρωθούν τα πρώτα είκοσι ένα χρόνια μετά από την εισβολή χωρίς να 

γίνει τίποτε, πλέον χάνεται η επόμενη γενιά των προσφύγων. Οπωσδήποτε όμως δεν 
είναι της παρούσης. Θα ήθελα όμως, αφού δώσω το λόγο και στον κ. Αριστοφάνη 

Γεωργίου, σε κάποιο στάδιο να το δει και η Επιτροπή Προσφύγων αυτό το θέμα. 

Ο κ. Γεωργίου. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Το πρώτο το οποίο θα πρέπει να γίνει ως διόρθωση είναι ότι αυτή η πρόταση 

την οποία έχουμε μπροστά μας δεν είναι τίποτε άλλο παρά η πρόταση νόμου την 

οποία κατέθεσε προς τροποποίηση ο Βουλευτής του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

κ. Κίκης Γιάγκου. Και ακριβώς η πρόθεση αυτής της πρότασης ήταν να καλύψει ένα 

κενό το οποίο δεν επέτρεπε στους απογόνου ς των ήδη δικαιούχων να πάρουν 

επίδομα ενοικίου, οσάκις είχαν γεννηθεί μετά το 1974 και έχουν τώρα την ανάγκη 
αυτού του επιδόματος λόγω σπουδών τους σε κάποια διαφορετική πόλη από την 

πόλη στην οποία προσωρινά τώρα διαμένουν οι γονείς τους. Συνεπώς η σκοπιμό

τητα αυτής της πρότασης νόμου ήταν αυτή η συγκεκριμένη, της κάλυψης ενός κενού 

της υφιστάμενης νομοθεσίας. 

Στο γενικότερο ζήτημα το οποίο τίθεται, ήδη η Επιτροπή ομόφωνα, σε σχέση 

με το Νόμο αυτό, τον περί Ενοικιοστασίου, έχει τοποθετηθεί και έχει απευθύνει την 

έκκληση που η ίδια πιστεύει ότι είναι ορθή, προς την αρμόδια αρχή, και η οποία 

καλείται να αναλάβει να φέρει σχετική :ροποποίηση. 

Όμως πρόκειται περί ενός γενικότερου ζητήματος το οποίο έχει να κάμει και 

με τις συνταγματικές αρχές, οι οποίες υπάρχουν στην Κύπρο και διέπουν την 

πατρογονία, και άλλους θεσμούς, οι οποίοι υφίστανται μέχρι σήμερα. 

Συνεπώς, θα πρέπει αυτό το ευρύτερο θέμα να απασχολήσει σύντομα τη 

Βουλή, για να λύσουμε το θεσμικό πρόβλημα που υπάρχει και όχι να ασχοληθούμε 

τώρα ευκαιριακά με το ζήτημα. Σίγουρα με αυτό δε θέλω να αντιληφθεί οποιοσδή

ποτε συνάδελφος ότι η αναφορά του στο θέμα είναι ευκαιριακή. Ξέρω ότι όλοι οι 

συνάδελφοι έχουν επανειλημμένα σταθεί στο ζήτημα τούτο. 

Όσον αφορά τα θέματα των επιδομάτων, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να αναφέρω 

ότι είναι τα επιδόματα τα οποία εγκρίνουμε μέσα από τους προϋπολογισμούς μας. 

Συνεπώς δεν μπορούμε τώρα, με αυτή την τροποποίηση, την οποία έρχεται να κάμει 

κάποιος Βουλευτής, να επιφέρουμε και αύξηση των επιδομάτων. 
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Εν πάση περιπτώσει, σε σχέση με τα υπόλοιπα στεγαστικά σχέδια τα οποία 

υπάρχουν, το σχέδιο αυτό της κάλυψης των ενοικίων είναι ένα από τα καλύτερα 

ίσως σχέδια. Αδικία υπάρχει σε κάποια άλλα, όταν μια οικογένεια με ί300 εισόδημα 

δε δικαιούται να μπει σε συνοικισμό. Και εκεί είναι που έχουμε και πάλι εγγράψει 

ως ΑΚΕΛ-Αριστερά θέμα, για να αυξηθούν τα κριτήρια παροχής στέγης στους 

κυβερνητικούς οικισμούς. 

Συνεπώς, κ. Πρόεδρε, πιστεύω ότι θα πρέπει να μας βρει ομόφωνους αυτή η 

πρόταση, την οποία έχουμ.ε μπροστά μας σήμερα, και για τα ευρύτερα και γενικό

τερα ζητήματα θα πρέπει, τόσο η αρμόδια Επιτροπή όσο καί η ολομέλεια, να ασχο

ληθεί στο εγγύς μέλλον με το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η κ. Αγγελίδου. 

ΚΛ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το θέμα της πολιτογράφησης των προσφύγων είναι ένα θέμα που μας 

απασχολεί και πιστεύω πως θα πρέπει η ολομέλεια της Βουλής αλλά και οι αρμόδιες 

Επιτροπές να το δουν με πολλή σοβαρότητα, γιατί πραγματικά είναι ένα τρομακτικό 

θέμα, το οποίο σε δυο-τρία χρόνια θα δημιουργήσει τεράστια προβλήματα για τον 

προσφυγικό κόσμο και γενικά για το πρόβλημα το εθνικό της Κύπρου. Πιστεύω ότι 

είναι ένα θέμα που πρέπει να μας απασχολήσει όλους. Δεν ξέρω, ίσως η Επιτροπή 

Νομικών να το έχει εξετάσει μετά από την πρόταση νόμου του Προέδρου της 

Βουλής, αλλά θα πρέπει και οι άλλες αρμόδιες Επιτροπές, Εσωτερικών και 

Προσφύγων, να το μελετήσουμε με πολλή σοβαρότητα, γιατί πιστεύω ότι είναι 

υποχρέωσή μας να αγωνιστούμε όλοι για τη διατήρηση των κατεχομένων, για τη 

διατήρηση αυτών των ανθρώπων που αγωνίζονται, και σίγουρα θα πρέπει να είναι 

θέμα της ολομέλειας. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η κ. Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. Πραγματικά και το Δημοκρατικό Κόμμα 

ψηφίζει αυτό το νόμο, όχι όμως με όλη του την καρδιά, διότι ήδη με αυτό το νόμο η 

ανισοσκέλεια που υπάρχει ~\εταξύ προσφύγων και μη προσφύγων τώρα μεταφέρεται 

και μεταξύ προσφύγων και προσφύγων. Επίσης αυτός ο νόμος, όπως υπάρχει, είναι 

μια από τις επιπτώσεις της άρνησης της κυβέρνησης να δώσει ίσα δικαιώματα στα 

παιδιά εξ αρρενογονίας και μητρογονίας. Έχουμε ήδη επισημάνει το θέμα από 

αρκετά χρόνια. Είχα καταθέσει νομοσχέδιο προηγουμένως και τώρα εκκρεμεί ήδη 

νομοσχέδιο δικό σας και οπωσδήποτε είναι ανεπίτρεπτο η κυβέρνηση να αρνείται 

και να μη δίνει ίσα δικαιώματα με βάση το φύλο, διότι αυτό είναι και εναντίον των 

διεθνών συμβάσεων που έχουμε προσυπογράψει και θα ήθελα να δω πολλούς νέους 

και νέες από μητρογονία να προσέρχονται στο συνταγματικό δικαστήριο, για να 

προσβάλουν αυτή τη στάση της κυβέρνησης. Θέλουμε να πιστεύουμε ότι θα λυθεί 

αυτό το πρόβλημα, διότι εκτός από αυτές τις επιμέρους οικονομικές επιπτώσεις 

υπάρχουν ευρύτερες επιπτώσεις πάνω στην ταυτότητα των προσώπων. Με λίγα 

./ 
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λόγια, για να πω δυο απτά παραδείγματα, εδώ δυο αδέλφια που έχουν οικογένειες, 

του αγοριού η οικογένεια θα επιδοτείται, ενώ του κοριτσιού, της αδελφής του, δε θα 
επιδοτείται, διότι θα είναι από μητρογονία. Και κάτι άλλο. Βάσει αυτής της άνισης 

μεταχείρισης και άδικης διάκρισης σε βάρος των γυναικών, των μητέρων και των 

κοριτσιών θα χαθεί η ρίζα. Τα δικά μου εγγόνια κινδυνεύουν, διότι μόνο δυο κόρες 

έχω. Κινδυνεύουν τα εγγόνια μου να μην αναφέρεται πουθενά ότι κατάγονται από 

την Κερύνεια, ενώ, αν η Κερύνεια ήταν μη κατεχόμενη, οπωσδήποτε θα ζούσαν στην 

Κερύνεια. Και όπως τη δική μου περίπτωση υπάρχουν ένα σωρό κοπέλες που κινδυ

νεύουν να χάσουν την ταυτότητά τους από το επίσημο κράτος που είναι υπεύθυνο 

να διασφαλίζει την ταυτότητα, τα δικαιώματα και τον τόπο καταγωγής τους. 

Παρόλο που συμφωνούμε, επισημαίνουμε και εμείς του ΔΗ ΚΟ αυτή την ανισότητα, 

ελπίζοντας ότι θα βρεθούν αρκετές κοπέλες που θα προσφύγουν στο συνταγματικό 

δικαστήριο, για να καμφθεί η άρνηση της κυβέρνησης και να θεραπεύσει αυτό το 

πράγμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κύριος Ανδρέας Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, το πρόβλημα έχει διευρυνθεί και θέλω να παρατηρήσω ότι οι 

υποχρεώσεις και τα δικαιώματα παιδιών από πατρογονία ή μητρογονία κακώς 

περιορίζονται μόνο στο χώρο των προσφύγων. Είναι ένα πολύ μεγάλο πρόβλημα 

που δεν απασχολεί ίσως τη δική μας πατρίδα αλλά και άλλες χώρες. Και είναι 

προφανώς ένα κατάλοιπο το οποίο θα ξεπερνιέται στο βαθμό που η κοινωνία θα 

αναπτύσσεται και τα ίσα δικαιώματα, πραγματικά, ανδρών και γυναικών, θα αποκα

θίστανται. Άρα ας μην το επεκτείνουμε πέραν από εκεί που εξετάζεται, πέρα από 

αυτή την τροποποίηση που γίνεται, η οποία τροποποίηση προσθέτει ένα βοήθημα σε 

ακόμα μια ομάδα προσφύγων. Έτσι πρέπει να το αντιμετωπίσουμε και ευχαρίστως 

να συζητήσουμε το όλο θέμα στο σύνολό του . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα δώσω το λόγο στους κ. Παπαγεωργίου, Χατζηγιάννη, Κατσελλή. Ο 

κ Παπαγεωργίου, ο οποίος δεν έχει πρωτολογίσει. 

Για να είμαστε δίκαιοι, πρόκειται για ένα θετικό βήμα και πρέπει να το χαιρε

τίσουμε. Τώρα αν υπάρχουν και άλλα σοβαρά κενά -και αναφέρθηκαν- αυτά θα τα 

δούμε συν τω χρόνω. Δε νομίζω να υπάρχει οποιαδήποτε πλευρά που να διαφωνεί. 

Δίνω το λόγο στον κ. Παύλο Παπαγεωργίου. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, αν επιτρέπουν οι συνάδελφοι. Εκείνο το 

οποίο θέλω να πω είναι αναφορικά με την ερμηνεία του όρου ''εκτοπισθείς'' . Όπως 

είναι σε αυτό το νομοσχέδιο δημιουργεί ακριβώς ευθύνη και στην κυβέρνηση και σε 

μας να δούμε τα άλλα νομοσχέδια αναφορικά με την ερμηνεία του όρου "εκτοπι

σθείς". Και ακριβώς με την ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου δίνεται η αφορμή να 

έρθουμε να βελτιώσουμε άλλα κενά που υπάρχουν σε άλλα ωφελήματα των 

προσφύγων και τα οποία έπρεπε να γίνουν προηγουμένως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Σοφοκλής Χατζηγιάννης και μετά η κ. Κατσελλή. 
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Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κατανοώ την προσπάθεια του Προέδρου της Κοινοβουλευ
τικής Επιτροπής Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και Παθόντων να 

απαλλάξει την κυβέρνηση από την τεράστια ευθύνη που έχει για την αντιμετώπιση 

αυτού του θέματος, και για να την απαλλάξει μας έχει πει ότι είναι πρόταση νόμου 

που έγινε από το συνάδελφο Βουλευτή κ. Γιάγκου. Δεν είναι έτσι δυστυχώς τα πράγ

ματα. Πρόκειται περί νομοσχεδίου και εδώ είναι νομοσχέδιο που ήρθε από την 

κυβέρνηση. Διότι, αν ήταν από πρόταση νόμου, τότε είμαστε εμείς υπεύθυνοι που 

δεν επεκτείνουμε την πρόταση νόμου, για να καλύψουμε και τους κατιόντες από 

προσφυγοπούλες. Εδώ είναι νομοσχέδιο. Δεν μπορούσε να ήταν διαφορετικά, διότι 

είναι επιβάρυνση του προϋπολογισμού. Δεν μπορούσε αυτό το πράγμα να ρυθμιστεί 

με πρόταση νόμου. Είναι νομοσχέδιο που προήλθε από την κυβέρνηση και η κυβέρ

νηση έχει τεράστια ευθύνη, γιατί δεν έχει συμπεριλάβει και τους κατιόντες, επανα

λαμβάνω, από προσφυγοπούλες. Αυτή είναι η πραγματικότητα και φαίνεται και από 

την Έκθεση. 

Ο κ. Γιάγκου, για να είμαι πιο ειλικρινής, έχει εγγράψει πράγματι σχετικό 

θέμα στο Κεφάλαιο Δ· ... 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Όχι, όχι ... 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Έτσι πληροφορούμαι, κύριε Χρίστου. 

Η ρύθμιση που γίνεται σήμερα, η ψήφιση που κάνουμε, είναι νομοσχέδιο το 

οποίο η Βουλή υιοθετεί και απλούστατα δεν επεκτείνεται και στους κατιόντες των 

προσφυγοπούλων. Γιατί, αν το επεκτείνουμε ως Βουλή, θα έχει επιβάρυνση ο προϋ

πολογισμός και δεν μπορούμε να το κάνουμε. Γι' αυτό η κυβέρνηση να αναλάβει τις 

πολιτικές της ευθύνες πάνω στο τεράστιο αυτό και σοβαρό θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, για να μη χάνουμε άδικα χρόνο, εγώ θεωρώ ότι το σημα

ντικό στοιχείο είναι ότι ψηφίζεται από όλες τις πλευρές και δεν είναι θέμα πατρό

τητας. Σημασία έχει ότι ομόφωνα προχωρούμε να ψηφίσουμε κάτι το οποίο 

θεωρούμε θετικό για τους πρόσφυγες. 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Μια διόρθωση, κύριε Πρόεδρε. Ναι, αυτό που έχουμε στα χέρια μας είναι 

νομοσχέδιο. Αυτό το νομοσχέδιο όμως προήλθε μετά από πρόταση νόμου που κατέ

θεσε ο κ. Κίκης Γιάγκου και επειδή προέβλεπε δαπάνες από τον προϋπολογισμό, 

έπρεπε από πρόταση νόμου να μετατραπεί .σε νομοσχέδιο, για να καλύπτει αυτή τη 

συγκεκριμένη προσπάθεια. Το γενικότερο, το θεσμικό δεν μπορούσε να προκύψει 

από αφορμή τούτο το συγκεκριμένο νομοσχέδιο. Είναι ένα ευρύτερο θέμα που 

πρέπει να αντιμετωπιστεί στη βάση που είπε ο κ. Παπαγεωργίου, των όρων και των 

εννοιών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Νομίζω ότι είναι άσκοπη η συζήτηση αν είναι πρόταση νόμου ή νομοσχέδιο. 

Σημασία έχει ότι ομόφωνα ψηφίζουμε αυτά τα πράγματα. 

Ο κ. Α γαπίου. 
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Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ομόφωνα ψηφίζουμε αυτά τα πράγματα, αλλά ομόφωνα 

έπρεπε να προβούμε κατά τη γνώμη μου και στις διαπιστώσεις γι' αυτό το νομο

σχέδιο. Η διαπίστωση είναι αυτή που κάνατε εσείς από την έδρα, ότι είναι μια 

πρόοδος στα δικαιώματα, μια καινούργια παροχή στα δικαιώματα των προσφύγων 

έστω και κατά 50%, εγώ λέω. Δεν πρέπει να χρησιμοποιούμε το βήμα της Βουλής 
κάθε φορά που έρχεται ένα νομοσχέδιο από την Εκτελεστική Εξουσία, επειδή 

βρισκόμαστε στις παραμονές των εκλογών, για να καυτηριάσουμε την κυβέρνηση 

Βασιλείου, η οποία στο κάτω κάτω είναι η πρώτη κυβέρνηση που έφερε αυτό το 

νομοσχέδιο, για να δώσει επιπρόσθετα δικαιώματα στους πρόσφυγες. Γιατί όλες οι 

προηγούμενες κυβερνήσεις δεν έλυσαν αυτό το θέμα, και πάντοτε, όποτε έχουμε ένα 

νομοσχέδιο από την κυβέρνηση, πρέπει να βρίσκουμε και το ελάττωμά του; Είναι 

ευχή όλων μας αντιλαμβάνομαι, αντί να είναι κριτική όλων μας, είναι ευχή όλων 

μας, αυτό το νομοθέτημα να επεκταθεί, να καλύψει και τα παιδιά που προέρχονται 

από μητρογονία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα δώσω το λόγο στον κ. Ηλιάδη και στην κα. Κατσελλή. 

Κυρία Κατσελλή, ο κ. Ηλιάδης δε μίλησε και μετά νομίζω ότι εξαντλήθηκε η 

συζήτηση. Δε νομίζω ότι χρειάζεται να λεχθούν περισσότερα απ' όσα λέχθηκαν. Ο 

κύριος Δημήτρης Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εδώ δε συζητούμε κανένα θεσμικό πλαίσιο και δεν υπάρχει 

λόγος διεύρυνσης της συζήτησης. Πρώτο, μιλούμε για ένα συγκεκριμένο θέμα, μια 

πρόνοια ενός νομοσχεδίου. Άρα, η δ~εύ~υνση του θέματος δεν ωφελεί, γιατί δίνει 

ευκαιρία για υπεκφυγές, είναι αυτό ~o~ συζητούμε. Δεύτερο, ορθά, και είναι εις 
πίστην του κυρίου Γιάγκου και της ~oινoβ6υλευτικής του ομάδας, έχει καταθέσει 
μια παρόμοια πρόταση η οποία δεν μπορούσε να προχωρήσει για προφανείς συνταγ

ματικούς λόγους. Τρίτο, είναι γεγονός ότι η κυβέρνηση φέρνει δικό της νομοσχέδιο 

και δε δέχομαι με κανένα τρόπο και για κανένα λόγο ότι η διατύπωση των απόψεών 
μας και η κρίτική μας σε σημεία διαφωνίας έχουν προεκλογικό χαρακτήρα. Ο 

αγαπητός συνάδελφος θα έπρεπε να είχε προσέξει ότι σε κάθε περίπτωση η γνώμη 

μας, ιδιαίτερα πάνω στα θέματα των προσφύγων, είναι ιδιαίτερα ευαίσθητη και θα 

παρακαλούσα παρόμοιες αιχμές από συναδέλφους εναντίον συναδέλφων να 

αποφεύγονται και θα ήταν καλύτερα για το κλίμα σ' αυτό το Κοινοβούλιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η κυρία Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, οπωσδήποτε η ανισοσκέλεια ή αδικία σε βάρος ορισμένων 

πολιτών με βάση το φύλο δεν είναι προεκλογικό φαινόμενο αλλά είναι διαχρονικό 

και αγωνιζόμαστε για χρόνια εναντίον του. Ήθελα να επισημάνω ένα πράγμα. 

Ειπώθηκε ότι 1) ανισοσκέλεια μεταξύ ανδρών και γυναικών θεραπεύεται σταδιακά, 
όποτε το επιτρ~πει η κοινωνία. Ήθελα να σημειώσω ότι η Κύπρος έχει επικυρώσει 
διεθνείς συμβάσεις που καταργούν τη διάκριση με βάση το φύλο ειδικά σε βάρος της 

γυναίκας και έτσι θεωρητικά δεν υπάρχει καμιά διάκριση ούτε καμιά αδικία σε 

βάρος της γυναίκας, γι' αυτό έχουμε επισημάνει ότι αυτός ο νόμος αντίκειται στις 

διεθνείς συμβάσεις τις οποίες έχουμε επικυρώσει. Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρούμε ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ευσταθίου, νομίζω εξαντλήθηκε η συζήτηση. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Επειδή δε μίλησα καθόλου σήμερα. 

(Γέλια) 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Δεν είναι υποχρεωτικό, κύριε Ευσταθίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν και άλλοι συνάδελφοι που δε μίλησαν καθόλου. 

Ναι, κύριε Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Έχουν ακουστεί ενδιαφέρουσες απόψεις για την κάλυψη των αναγκών των 

προσφύγων όσον αφορά τη στέγαση και πράγματι τέτοια νομοσχέδια είναι ευχαρί

στως αποδεκτά. Από την πλευρά μου η Εκτελεστική Εξουσία έχει όλο τον έπαινο 

που αρμόζει υπό τις περιστάσεις. Θα ήθελα όμως και εγώ με τη σειρά μου λόγω μιας 

συγκεκριμένης ιδεολογικής τοποθέτησης που έχω, ανήκοντας στη σοσιαλιστική 

παράταξη, να κάνω έκκληση στην Εκτελεστική Εξουσία και να πω ότι με τον ίδιο 

τρόπο που υπάρχουν άστεγοι άνθρωποι προερχόμενοι από την προσφυγιά, υπάρ

χουν και άστεγοι άνθρωποι οι οποίοι προέρχονται από τις ελεύθερες περιοχές και 

θα ήταν ευχής έργο και σκόπιμο να κάμναμε ένα σχέδιο στέγασης τέτοιων 

ανθρώπων, οι οποίοι πραγματικά βρίσκονται σε μια φοβερή θέση. Μάλιστα θα πω 

και στο Σώμα τι μου είπε τελευταία κάποιος: "Τα ευλοημένα, μου είπε, εν εμπο

ρούσα να ήμουν τζιαί εγώ λίον πιο πίσω που τη γραμμή, για να έχω τζιαι εγώ έναν 

ωφέλημα!". Να μη φτάνουμε στο σημείο αυτό να φέρνουμε τους ανθρώπους, όταν 

πλέον βρίσκονται σε απόγνωση και δε βρίσκουν στέγη και δεν έχουν τον τρόπο τους 

να στεγαστούν, να κάμνουν τέτοιες καταστροφικές ευχές εναντίον της οικογένειάς 

τους και του εαυτού τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να αντιληφθώ αυτή η εισήγη σας, κύριε Ευσταθίου, βρίσκεται στο προεκλογικό 

πρόγραμμα του Μετώπου; 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Βεβαιότατα. Αυτό, όπως ξέρετε, υπάρχει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Εσείς δεν το ξέρετε, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κύριος Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Κύριε Γεωργίου, είσαστε ο τελευταίος και σύντομα παρακαλώ ... 
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Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ; 

Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Διότι νομίζω ότι εξαντλήθηκε η συζήτηση και κάπου το θέμα το οποίο συζη

τούμε δεν αξίζει το κόπο άλλων προεκτάσεων. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Αυτό το οποίο θέλω να πω είναι ότι ο νόμος στον οποίο σήμερα γίνεται 

τροποποίηση δεν είναι σημερινό φαινόμενο. Είναι νόμος του 1983. Συνεπώς, αυτό 
το οποίο γίνεται σήμερα είναι απλά βελτίωση σε ένα σημαντικό σημείο και επέκταση 

σε μια κατηγορία προσώπων και σήμερα δεν επιφέρεται τροποποίηση μεταξύ 

προσφύγων και προσφύγων, όπως ανέφερε η συνάδελφος κα. Κατσελλή. 

Συμφωνούμε με την πρόταση του κ. Ευσταθίου, αλλά θα τον παρακαλούσα να 

έβλεπε και τα προγράμματα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις που για δεκαετίες 

τώρα το έχουν μέσα αυτό το ζήτημα το οποίο έχει αναφέρει. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, υπενθυμίζω ότι συζητούμε εδώ και μισή ώρα ομόφωνο νομοσχέδιο. 

Για όνομα του Θεού! Να κρατήσουμε και κάποιο επίπεδο συζήτησης. Δε θέλω να 

θίξω κανένα. Δεν είναι για σας που το λέω, κύριε Γεωργίου, είναι γενικά, για να μη 

συνεχιστεί η συζήτηση. 

Προχωρούμε στην ψήφιση. Παρακαλώ το Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα γίνει δι' αναγνώσεως των πλαγιοτίτλων και 

των αριθμών των άρθρων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθα 1 και 2 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο τέταρτο θέμα της ημερήσιας διάταξης, που είναι ''Ο περί 

Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Κυρωτικός) Νόμος 

του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 
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Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΕΠΥΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗΣ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΛΙΜΕΝΩΝ 

ΚΥΠΡΟΥ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Πα~όντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Ιανουαρίου 
1993. 

Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η έγκριση από τη Βουλή των 

εγγυήσεων που η κυβέρνηση της Δημοκρατίας θα παράσχει στην Αρχή Λιμένων 

Κύπρου για τραπεζικές διευκολύνσεις ύψους εννέα εκατομμυρίων οκτακοσίων 

χιλιάδων δολαρίων Ηνωμένων Πολιτειών που η Αρχή ΛΙμένων εξασφάλισε από 

τραπεζικό ίδρυμα του εξωτερικού. 

Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το πιο πάνω νομο

σχέδιο, το δάνειο θα διατεθεί από την Αρχή Λιμένων Κύπρου για την αγορά δύο 

ρυμουλκών μέσα στα πλαίσια της ανάπτυξης του λιμανιού της Λεμεσού που προω

θεί ται με βάση συγκεκριμένο ρυθμιστικό σχέδιο. 

Η επικύρωση από τη Βουλή των πιο πάνω κυβερνητικών εγγυήσεων είναι 

αναγκαία με βάση την ισχύουσα νομοθεσία για την άσκηση των δημοσιονομικών 

εξουσιών της Βουλής, σύμφωνα με την οποία απαιτείται η συγκατάθεσή της για την 

παραχώρηση από την κυβέρνηση τέτοιας μορφής εγγυήσεων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνο

ντας υπόψη ότι με την παροχή των τραπεζικών αυτών διευκολύνσεων στην Αρχή 

Λιμένων Κύπρου προωθείται η ανάπτυξη του λιμανιού της Λεμεσού, ομόφωνα ειση

γείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου για την κατά 

νόμο κύρωση της συμφωνίας που αναφέρεται σ' αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλούνται οι έντιμοι 

κύριοι Γραμματείς να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα 

γίνει δι' αναγνώσεως των πλαγιοτίτλων και των αριθμών των άρθρων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφωνίας. Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 3 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 3 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

Η τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου θα γίνει δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών,Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της 

Αρχής Λιμένων Κύπρου (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Τα υπ' αριθμό 5 και 6 θέματα της ημερήσιας διάταξης, που είναι "Ο περί Γεωρ
γικών Φαρμάκων Νόμος του 1992" και "Οι περί Γεωργικών Φαρμάκων Κανονισμοί 
του 1992" έχουν κοινή Έκθεση. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευ
τικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση, εκτός, αν συμφωνείτε να θεωρηθεί 

αναγνωσθείσα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Ναι, ναι. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ ΦΥΣΙΚΩΝ 

ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΓΕΩΡΓΙΚΩΝ 

ΦΑΡΜΑΚΩΝ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" ΚΑΙ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ
ΦΟΡΟΥΝΤΑΙ "01 ΠΕΡΙ ΓΕΩΡΓΙΚΩΝ ΦΑΡΜΑΚΩΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Χρίστος Μαυροκορδάτος, Πρόεδρος 

Λάκης Θεοδούλου 

Κίκης Γιάγκου 

Αυγερινός παπαρές 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το υπό 

αναφορά νομοσχέδιο και τους υπό αναφορά Κανονισμούς σε πέντε συνεδρίες της 

που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Οκτωβρίου, 19 .Νοεμβρίου και 3 και 12 Δεκεμβρίου 
1992 και στις 14 Ιανουαρίου 1993. Στα πλαίσια της μελέτης των θεμάτων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων, καθώς και εκπρόσωποι του Συνδέσμου Εισαγωγέων

Διανομέων Γεωργικών Φυτοφαρμάκων και Λιπασμάτων, της Παγκύπριας Ένωσης 

Γεωπόνων και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Παναγρο-

τικός. . 
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Σκοπός της προτεινόμενης νομοθεσίας είναι η ενοποίηση και ο εκσ:υγχρονι
σμός της υφιστάμενης νομοθεσία'ς για τα γεωργικά φάρμακα, με απώτερο στόχο οι 
διατάξεις της να συνάδουν προς τις νέες τάσεις και δεδομένα στον τομέα του 

ελέγχου των γεωργικών φαρμάκων. 

Οι βασικότερες καινοτομίες που εισάγονται με το προτεινόμενο νομοσχέδιο 
στον τομέα του ελέγχου των γεωργικών φαρμάκων είναι οι ακόλουθες: 

(α) Εισάγονται νέα τεχνικά στοιχεία που συνάδουν με τα ισχύοντα διεθνή 

πρότυπα, τα οποία θα είναι απαραίτητα για την εγγραφή των γεωργικών 

φαρμάκων. 

(β) Καθορίζονται σαφώς τα στοιχεία που απαιτούνται για την εγγραφή 

ή ανανέωση της εγγραφής ενός γεωργικού φαρμάκου, πράγμα που οδηγεί 

στην απλούστευση της όλης διαδικασίας τέτοιας εγγραφής ή ανανέωσης 

εγγραφής. 

(γ) Διευρύνονται τα θέματα που μπορούν να καθορίζονται με Κανονισμούς, 

ανάμεσα στα οποία περιλαμβάνονται οι πληροφορίες και τα στοιχεία 

που θα αναγράφονται στην ετικέτα των γεωργικών φαρμάκων, έτσι ώστε 

ο έλεγχός τους να είναι πιο αποτελεσματικός. 

(δ) Διευρύνονται οι εξουσίες των επιθεωρητών ελέγχου των γεωργικών 

φαρμάκων σΙ ό,τι αφορά το δειγματοληπτικό έλεγχο των γεωργικών 

προ'ίόντων που διατίθενται στην αγορά, με στόχο τον έλεγχο των 

υπολειμμάτων των γεωργικών φαρμάκων που χρησιμοποιούνται. 

(ε) Διευρύνεται το Συμβούλιο Ελέγχου Γεωργικών Φαρμάκων, ώστε να 

αντιπροσωπεύεται σΙ αυτό και το Συνεργατικό Κίνημα. 

Με τους προτεινόμενους Κανονισμούς, που αντικαθιστούν τους ισχύοντες 

σχετικούς Κανονισμούς, αυξάνονται από ;(40 σε f100 τα τέλη εγγραφής για κάθε 
γεωργικό φάρμακο, εισάγεται τέλος ;(10 για κάθε ανανέωση εγγραφής και καθορί
ζεται πενταετής ισχύς κάθε τέτοιας εγγραφής ή ανανέωσής της. Παράλληλα στους 

ίδιους Κανονισμούς προβλέπεται ότι στην ετικέτα κάθε γεωργικού φαρμάκου 

μεταξύ άλλων στοιχείων θα αναγράφεται η ημερομηνία κατασκευής και λήξης του 

γεωργικού φαρμάκου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, υιοθετώντας 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων νομοθετημάτων και λαμβάνο

ντας υπόψη τις θέσεις που εκφράστηκαν ενώπιόν της, προχώρησε στην επιμέρους 

εξέταση των διατάξεών τους, αποτέλεσμα της οποίας ήταν η απόφασή της να 

επιφέρει σΙ αυτά αριθμό τροπολογιών, οι κυριότερες από τις οποίες είναι οι 

ακόλουθες: 

ΝομοσΧέδιο: 

(α) Κρίθηκε σκόπιμη η διεύρυνση του Συμβουλίου Ελέγχου Γεωργικών 

Φαρμάκων, ώστε σΙ αυτό να εκπροσωπούνται και η Παγκύπρια Ένωση 

Γεωπόνων και οι αγροτικές οργανώσεις. 

(β) Διαγράφονται οι διατάξεις του νομοσχεδίου (άρθρο 22) που 

αναφέρονται στα γεγονότα που θα αποτελούν υπεράσπιση για τον 

κατηγορούμενο για παράβαση των διατάξεων του προτεινόμενου νόμου, 
γιατί κρίθηκε ότι η διατήρηση και εφαρμογή των εν λόγω προνοιών, 

όπως είναι διατυπωμένες, θα οδηγούσαν ουσιαστικά σε καταστρατήγηση 

των στόχων που επιδιώκονται με την προτεινόμενη νομοθεσία. 
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Κανονισμοί: 

(α) Η Επιτροπή, στοχεύοντας στον περιορισμό της αλόγιστης εγγραφής 

γεωργικών φαρμάκων, η χρήση των οποίων επηρεάζει άμεσα την υγεία 

και το περιβάλλον, και λαμβάνοντας υπόψη την πενταετή ισχύ της 

εγγραφής τους, έκρινε σκόπιμη την αύξηση των προτεινόμενων τελών 

εγγραφής γεωργικού φαρμάκου από ί100 σε Ω00 και ανανέωσης της 

εγγραφής του από %:10 σε %:50. 

(β) Διαγράφεται η διάταξη για καταβολή τέλους L2 για έκδοση αντιγράφου 
του πιστοποιητικού εγγραφής γεωργικού φαρμάκου, ύστερα από σχετική 

εισήγηση του αρμόδιου Υπουργείου. 

(γ) Γίνεται εισήγηση να αναγράφονται στην ετικέτα που θα επικολλάται σε 
κάθε γεωργικό φάρμακο, εκτός από τα άλλα στοιχεία, ο μήνας και ο 

χρόνος κατασκευής του, η χρονική σταθερότητά του, καθώς και το 

συγκεκριμένο είδος καλλιέργειας στην οποία χρησιμοποιείται. 

Με βάση τις πιο πάνω τροπολογίες, καθώς και αριθμό νομοτεχνικών τροπολο
γιών, η Επιτροπή επαναδιατύπωσε τις σχετικές πρόνοιες του νομοσχεδίου και των 

Κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου και 

την έγκριση των Κανονισμών στη μορφή που αυτά έχουν τελικά διαμορφωθεί, 

πιστεύοντας ότι η εφαρμογή τους θα συμβάλει θετικά στον αποτελεσματικό έλεγχο 

και την ορθολογιστική χρήση των γεωργικών φαρμάκων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλούνται οι έντιμοι 

κύριοι Γραμματείς να προβούν στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, η οποία θα 

γίνει διά της αναγνώσεως των πλαγιοτίτλων και των αριθμών των άρθρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Συμβούλιο Ελέγχου Γεωργικών Φαρμάκων. Άρθρο 3. 

Απαγορεύεται η εισαγωγή, κατασκευή κ.λπ. μη εγγεγραμμένου γεωργικού 

φαρμάκου. Άρθρο 4. 

Αίτηση για εγγραφή ή ανανέωση εγγραφής. Άρθρο 5. 

Εξέταση αιτήσεων. Άρθρο 6. 

Εγγραφή ή άρνηση εγγραφής. Άρθρο 7. 

Διάρκεια και ανανέωση εγγραφής. Άρθρο 8. 

Ευθύνη του εγγράψαντος γεωργικό φάρμακο. Άρθρο 9. 

Ανάκληση ή αναστολή εγγραφής. Άρθρο 10. 

Πώληση γεωργικών φαρμάκων σε σφραγισμένη συσκευασία. Άρθρο 11. 

Σήμανση συσκευασίας. Άρθρο 12. 

Απαγόρευση ορισμένων πράξεων. Άρθρο 13. 

Διορισμός, αρμοδιότητες και εξουσίες Επιθεωρητών. Άρθρο 14. 

Έλεγχος της ποιότητας γεωργικών φαρμάκων και των υπολειμμάτων αυτών σε 

γεωργικά προ·ίόντα. Άρθρο 15. 

Δικαίωμα ανάλυσης γεωργικών φαρμάκων από ιδιώτες. Άρθρο 16. 
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Απαγορεύεται η διαφήμιση αποτελεσμάτων του ελέγχου ποιότητας. Άρθρο 17. 

Περιορισμός στις διαφημίσεις. Άρθρο 18. 

Αποθήκευση γεωργικών φαρμάκων. Άρθρο 19. 

Εξουσία έκδοσης Κανονισμών. Άρθρο 20. 

Αδικήματα και ποινές. Άρθρο 21. 

Προσωρινή απαγόρευση διάθεσης Κ.λπ. γεωργικών φαρμάκων. Άρθρο 22. 

Πιστοποιητικό Γεωργικού Χημικού εκ πρώτης όψεως μαρτυρία. Άρθρο 23. 
Εξαίρεση. Άρθρο 24. 

Καταργήσεις και επιφυλάξεις. Άρθρο 25. 

Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 26. 
ΠΡQΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι το 26 εγκριθούν; 
Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 26 εγκρίνονται 

ομόφωνα. 

Η τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου θα γίνει δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Γεωργικών Φαρμάκων Νόμος του 

1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στους Κανονισμούς, που είναι "Οι περί Γεωργικών Φαρμάκων 

Κανονισμοί του 1992". 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι Κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι "Οι περί Παροχής Επιδομάτων σε Εκτοπισθέντες και 

Παθόντες (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΡΟΣΦΥΓΩΝ, ΕΓΚΛΩΒΙ

ΣΜΕΝΩΝ, ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ 

ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ "01 ΠΕΡΙ ΠΑΡΟΧΗΣ ΕΠΙΔΟΜΑΤΩΝ ΣΕ ΕΚΤΟΠΙ
ΣΘΕΝΤΕΣ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΕΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Κίκης Γιάγκου, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Σωκράτης Χάσικος 

Ρήνα Κατσελλή 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και 

Παθόντων μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματο

ποιήθηκε στις 13 Ιανουαρίου 1993. Στα πλαίσια της μελέτης των Κανονισμών αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή εκπρόσωποι των Υπουργείων Δικαιο
σύνης και Οικονομικών. 

Με τους Κανονισμούς που προτείνονται και που εκδίδονται σύμφωνα με την 

περί ενοικιοστασίου νομοθεσία σκοπεί ται η αύξηση κατά 10% από την 1 η Ιανουα
ρίου 1993 του επιδόματος ενοικίου το οποίο παρέχεται στους δικαιούχους εκτοπι
σθέντες και παθόντες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων και 

Παθόντων υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονι

σμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους όπως αυτοί 

κατατέθηκαν από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονι

σμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι "Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια και Λοιποί 

Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 1993'Ό 

Παρακαλώ να διαβαστεί η Έκθεση στο Σώμα. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥ Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΑΡΧΗΣ ΛΙΜΕΝΩΝ ΚΥΠΡΟΥ (ΣΧΕΔΙΑ ΚΑΙ ΛΟΙΠΟΙ ΟΡΟΙ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ 

ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) (ΑΡ. 3) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Ντίνος Μιχαηλίδης, Πρόεδρος 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Δημήτρης Κοντίδης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 12 Ιανουαρίου 
1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και της Αρχής Λιμένων Κύπρου. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 19(2) 
της νομοθεσίας για την Αρχή Λιμένων Κύπρου, σκοπείται ο καθορισμός των 

σχεδίων υπηρεσίας των θέσεων Βοηθού Λειτουργού Μηχανογράφησης 1ης και 2ης 

Τάξης και Πολιτικού Μηχανικού 1ης και 2ης Τάξης στην Αρχή Λιμένων Κύπρου. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να 

αναφέρονται ως "Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια και Λοιποί Όροι Υπηρε

σίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονι

σμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο είναι "Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Γενικές 

Διατάξεις και Πειθαρχία) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992". Παρακαλώ να 
διαβαστεί ~ 'Εκθεση στο Σώμα. 
ΚΛ. ΑΓΓΕ,\ΙΔΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ tΗΣ KOINdBOY ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ndy ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ "ΟΙ ΠΕΡΙ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙ
ΣΜΟΥ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ (ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΚΑΙ ΠΕΙΘΑΡΧΙΑ) (ΤΡΟΠΟ

ΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Κλαίρη Αγγελίδου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Ανδρέας Φιλίππου 

Λώρης Λυσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε έξι συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 2 Ιουνίου και 
8 Δεκεμβρίου 1992. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις 
τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητι

σμού και των αθλητικών ομοσπονδιών. 

Με τους Κανονισμούς που προτείνονται και που εκδίδονται με βάση το άρθρο 

25(2)(α) των περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμων του 1969 έως 1992 
ρυθμίζονται οι προϋποθέσεις αναγνώρισης και εγγραφής αθλητικού σωματείου, 

αθλητικής ομοσπονδίας και αθλητικής συνομοσπονδίας. 

Στους ίδιους Κανονισμούς περιλαμβάνεται ειδική πρόνοια για την Κυπριακή 

Ολυμπιακή Επιτροπή (ΚΟΕ), ώστε, σ' ό,τι αφορά την υπόσταση και τη λειτουργία 

της, να δεσμεύεται μόνο από το καταστατικό της, που εγκρίνεται από τη Διεθνή 

Ολυμπιακή Επιτροπή (ΔΟΕ). 

Οι εκπρόσωποι των αθλητικών ομοσπονδιών που παρευρέθηκαν στην 

Επιτροπή διαφώνησαν με τους υπό έγκριση Κανονισμούς και υποστήριξαν ότι οι 

διατάξεις τους συνιστούν επέμβαση στην ανεξαρτησία των ομοσπονδιών τους, αφού 
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δε λαμβάνουν υπόψη τα καταστατικά τους, ιδιαίτερα όσον αφορά τον τρόπο 

ένταξης νέων σωματείων στη δύναμή τους. Οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγήθηκαν οι υπό 

έγκριση Κανονισμοί να τροποποιηθούν, κατά τρόπο που να λαμβάνονται υπόψη τα 

καταστατικά των ομοσπονδιών τους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία 

και τις απόψεις που τέθηκαν ενώπιόν της, είναι της γνώμης πως με την έγκριση των 

υπό συζήτηση Κανονισμών εφαρμόζεται ενιαία πολιτική και ομοιόμορφα κριτήρια 

στην αντίκριση των αθλητικών θεμάτων, πράγμα που δε θα επιτυγχανόταν, αν η 

ρύθμιση ορισμένων από αυτά αφηνόταν στα καταστατικά των επιμέρους ομοσπον

διών. 

Για τους πιο πάνω λόγους, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας συμφωνεί 

με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη.Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν νομοτεχνικά διαμορ

φωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονι

σμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Τα θέματα στην ημερήσια διάταξη με αριθμό 10 μέχρι 17 αποσύρθηκαν από την 
Εκτελεστική Εξουσία. 

Πηγαίνουμε στο τελευταίο θέμα που είναι "Απόφαση της Βουλής των Αντιπρο

σώπων Εξουσιοδοτούσα τη Διενέργεια Δαπάνης από Νομικά Πρόσωπα Δημόσιου 

Δικαίου για το Μήνα Φεβρουάριο του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρ'? της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤ ΑΙ ΩΣ 'ΆΠΟΦΑΣΗ 

ΤΗΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΕΙ ΤΗ ΔΙΕΝΕΡ

ΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΟΡΙΣΜΕΝΑ ΝΟΜΙΚΑ ΠΡΟΣΩΠΑ ΔΗΜΟΣΙΟΥ 

ΔΙΚΑΙΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΦΕΒΡΟΥ ΑΡΙΟ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

την πιο πάνω Απόφαση σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Ιανουαρίου 
1993. 
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Με την πιο πάνω Απόφαση της Βουλής παρέχεται σε ορισμένα νομικά 

πρόσωπα δημόσιου δικαίου η εξουσιοδότηση για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα 

Φεβρουάριο του 1993 ποσού που δεν υπερβαίνει εκείνο το τμήμα του ολικού ποσού 
που προβλέπεται στον προϋπολογισμό κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου 
για το 1992 και που αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή στο' μήνα Φεβρου
άριο του 1992. 

Με την πιο πάνω Απόφαση δεν μπορεί να διενεργηθεί οπσιαδήποτε δαπάνη για 

νέες υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωθεί οποιαδήποτε νέα θέση στα 

νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου, μέχρις ότου εγκριθούν από τη Βουλή και 

πάρουν την τελική τους μορφή οι προϋπολογισμοί τους για το 1'9.~. 

Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με την περί Νομικών ΠΡΌσώπωνΔημοσίου 
Δικαίου (Ψήφισις Προϋπολογισμών) νομοθεσία, οι προϋπολογισμοί των νομικών 

προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη Βουλή για έγκριση μέσα στα ίδια 

χρονικά περιθώρια στα οποία πρέπει να υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογι

σμός. Ωστόσο, οι προϋπολογισμοί των περισσότερων νομικών προσώπων δεν έχουν 

ακόμα κατατεθεί στη Βουλή ή δεν κατατέθηκαν έγκαιρα, γι' αυτό και η Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού δεν ήταν σε θέση να ολοκληρώσει την εξέτασή 

τους και να ετοιμάσει σχετικές Εκθέσεις, γεγονός που κατέστησε στο μεταξύ 

αναγκαία την παροχή εξουσιοδότησης για τη διενέργεια δαπανών, όπως προβλέ

πεται στην πιο πάνω Απόφαση της Βουλής. 

Η προτεινόμενη παροχή εξουσιοδότησης από τη Βουλή των Αντιπροσώπων 

για τη διενέργεια δαπανών είναι αναγκαία για τη συνέχιση της παροχής των 

διάφορων υπηρεσιών των νομικών προσώπων δημό<J}ΟΊ\ δικαίου για τις οποίες περι

λαμβάνεται πρόνοια στους προϋπολογισμούς τους για το 1993, μέχρι να καταστεί 
δυνατή η ψήφιση των προϋπολογισμών αυτών από τη Βουλή των ,Αντιπροσώπων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπόλογισμού, με βάση τα 
πιο πάνω και χωρίς να δεσμεύεται ως προς τις τελικές θέσεις που θα πάρει κατά τη 

μελέτη κάθε προϋπολογισμού ξεχωριστά, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισιη της υπό συζήτηση Απόφασης, με την ταυτόχρονη όμως παρατήρηση ότι στο 

μέλλον θα αρνηθεί να εξετάσει τους προϋπολογισμούς νομικών προσώπων τα 

οποία, κατά παράβαση της ισχύουσας νομοθεσίας, αδικαιολόγητα καθυστερούν να 

τους καταθέσουν στη Βουλή για έγκριση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, παρακαλώ το Γραμματέα να διαβάσει την 

Απόφαση. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΕΙ ΤΗ 

ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΟΡΙΣΜΕΝΑ ΝΟΜΙΚΑ ΠΡΟΣΩΠΑ ΔΗΜΟΣΙΟΥ 

ΔΙΚΑΙΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΦΕΒΡΟΥ ΑΡΙΟ ΤΟΥ 1993 

ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 

(Ψήφισις Προϋπολογισμών) Νόμους, οι προϋπολογισμοί των νομικών αυτών 
προσώπων κατατίθενται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφιση των δαπανών 

που περιλαμβάνονται σ' αυτούς. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση των προϋπολογισμών 
ορισμένων νομικών προσώπων για μελέτη και ψήφιση από τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων πριν από τις 31 Δεκεμβρίου 1992. 
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ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα 

πιο πάνω νομικά πρόσωπα. 

ΓΙ' Α ΥΤΟΥΣ τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο 

κάτω: 

(1) Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργΕια δαπάνης για το μήνα 

Φεβρουάριο του 1993 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού 
ποσού που προβλέπεται στον προϋπολογισμό του 1992 κάθε νομικού 
προσώπου δημόσιου δικαίου και που αναλογεί στο ίδιο χρονικό 

διάστημα. 

(2) Η εξουσιοδότηση αυτή δίδεται με τον όρο ότι δε θα διενεργηθεί 

οποιαδήποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς και ότι δε θα 

πληρωθεί καμιά νέα θέση μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων του προϋπολογισμού κάθε νομικού προσώπου δημόσιου 

δικαίου για το νέο οικονομικό έτος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει tνσταση για την έγκριση της Απόφασης; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η Απόφαση εγκρίνεται. 
Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. Παρα

καλώ το Γραμματέα να προβεί στην Κατάθεση των Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Συλλογικών Στοιχημάτων (Ρύθμιση και Φόρος) νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί του Ευρωπα'ίκού Κοινωνικού Χάρτη (Τροποποιητικό 

Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί της Δεύτερης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Οι περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1993. 

5) Οι περί Ραδιοφωνικών Σταθμών Κανονισμοί του 1993. ~ 

6) Οι περί Τηλεοπτικών Σταθμών Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται όλοι στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι περί Πολιτικής Άμυνας (Γενικοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Γροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 1993. 

9) Οι περί Ενδείξεων Τιμής (Συγκρίσεις) Κανονισμοί του 1993. 

10) Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

11) Οι περί Ρυθμίσεως της Μαρίνας "LIMASSOL SHERATON MARINA" 
(Καταβλητέα Δικαιώματα) Κανονισμοί του 1993. 

Όλοι κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Οι περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Καθίδρυση Εφοριακού 

Συμβουλίου) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

13) Ο περί Προστασίας της Μητρότητας (Γροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από τον κ. Δημήτρη Συλλούρη, Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Ο περί Συνεργατικών Εταιρειών (Γροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από τον κ. Αυγερινό Παπαρέ, )30υλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από τον κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη, εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Δεκεμ6ρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 180, ημερομηνίας 12 Νοεμ6ρίου 1991, του Μέλους 
της Βουλής εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Ρήνας Κατσελλή. 

"Σχετικά με το θέμα της διατήρησης του κτιρίου της Αρχιγραμματείας σας 

πληροφορώ ότι οι κυβερνητικές απόψεις πάνω στο θέμα έχουν εκτεθεί λεπτομερώς 

μέσα στα πλαίσια της συνεδρίας της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, 

που έγινε στις 22 Οκτωβρίου 1991 και 5 Νοεμβρίου 1991. Η Έκθεση της εν λόγω 
Επιτροπής μας έχει κοινοποιηθεί με την επιστολή σας με αριθμό Φακ. 30/91 και 
ημερ. 14.2.92. 

Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, το 

οποίο συντονίζει το σχεδιασμό και την πρόοδο των εργασιών για νέα κτίρια της 

Αρχιγραμματείας, έχει παρακληθεί να ενημερώσει την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Περιβάλλοντος για τις μέχρι τώρα εξελίξεις γύρω από το όλο θέμα." 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Δεκεμ6ρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γα6ριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 419, ημερομηνίας 2 Απριλίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα σαρανταοκτώ κατοίκων της Κοινότητας Ασγάτας για 

επίσπευση της έκδοσης των τίλων ιδιοκτησίας τους από την εφαρμογή του αναδα

σμού, σας πληροφορώ ότι μετά από δ.ιερεύνηση του θέματος με τα Τμήματα Αναδα

σμού και Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, προκύπτει ότι αν όλες οι απαιτούμενες 

διαδικασίες διεξαχθούν ομαλά και δεν προκύψουν οποιεσδήποτε επιπλοκές, οι 

τίτλοι θα εκδοθούν περί το Μάρτιο του 1993". 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 

Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤΆ' 543, ημερομηνίας 15 Μα·ίου 1992, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα για διάνοιξη των μονοπατιών που οδηγούν στα κτήματα 

στη Λεμύθου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Τόσο η κοινότητα Λεμύθου όσο και κοινότητες ολόκληρης της περιοχής 
Νότιας Μαραθάσας αντιμετωπίζουν το σοβαρό πρόβλημα της αύξησης 

κατά μονάδα της απαιτούμενης δαπάνης για έργα αναπτύξεως και 

ιδιαίτερα για την κατασκευή δρόμων εξαιτίας της μορφολογίας του 

εδάφους και της μεγάλης απόστασης. 

2. Είναι γι' αυτό το λόγο που κυβερνητική συνεισφορά καθορίστηκε στην 

αναλογία των j/4:1/4 αντί 2/3:1/3 ή ακόμα και 1/2:1/2, όπως συμβαίνει με 
τις κοινότητες της χαμηλής περιοχής. Επιπρόσθετα, παρά το γεγονός ότι 

τα χωριά αυτά διαθέτουν αμπέλια περιορισμένης έκτασης, ωστόσο κάθε 

χρόνο τυγχάνουν επιδότησης για κατασκευή αμπελουργικών δρόμων. 

Στην περίπτωση της Λεμύθου κατά τα τελευταία 3 χρόνια παραχωρήθηκε 
ποσό f4.100 πράγμα που σημαίνει ότι οι αγροτικοί/αμπελουργικοί αυτοί 
δρόμοι βελτιώνονται και συντηρούνται εξ ολοκλήρου από την 

κυβέρνηση. 
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3. Πέραν των ανωτέρω, αν κάποιο έργο δικαιολογεί αύξηση της 

κυβερνητικής συνεισφοράς, η ανάληψη της δαπάνης εξ ολοκλήρου από 

την κυβέρνηση μελετάται ανάλογα. Ένα παράδειγμα είναι η διάνοιξη του 
αγροτικού δρόμου από το σφαγείο Λεμύθου μέχρι τα σύνορα Πεδουλά 
έναντι δαπάνης ί20.000." 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργου Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 588, ημερομηνίας 15 Μα·ίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσου κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"(α) Οι ημερήσιες ανάγκες σε νερό των 300 περίπου μόνιμων κατοίκων της 
Τριμήκληνης ανέρχονται με βάση τα 150 λίτρα κατά κεφαλή, στα 45 κ.μ. 

(β) Η κοινότητα Τριμήκληνης υδροδοτείται από τα συστήματα 

υδατοπρομήθειας 'Πασιά-Φύλαγρα' και Άρκολαχανιά' από τα οποία 

εξασφαλίζει συνολικά 256 κ.μ. νερού την ημέρα. Η ποσότητα αυτή είναι 
πολλαπλάσια των αναγκών τόσο των μόνιμων κατοίκων όσο και των 

επισκεπτών της κοινότητας και επομένως δεν εγείρεται θέμα ενίσχυσης 
της κοινοτικής υδατοπρομήθειας." 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργου Εμπορίου και Βιομηχα
νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΣΤΆ' 598, ημερομηνίας 21 Μα·ίου 1992, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Μουσκου. 

"Όσον αφορά τη δημιουργία Βιομηχανικής Περιοχής στο Κολόσσι, σας πληρο

φορώ τα ακόλουθα: 

(α) Για τη δημιουργία Βιομηχανικής Περιοχής βόρεια του Κολοσσιού το 

Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας έχει δαπανήσει το συνολικό ποσό 

των ί455.580,ΟΟ ως εξής:-

(ι) ί298.000,ΟΟ περίπου για την καταβολή αποζημιώσεων για την 

ιδιωτική ακίνητη ιδιοκτησία που απαλλοτριώθηκε για το σκοπό 

αυτό. 

(ιι) ί120.000,ΟΟ για το δίκτυο ηλεκτροδότησής της. 

(ιιι) ί37.580,ΟΟ για το δίκτυο τηλεφωνοδότησής της. 

(β) Εκείνο το οποίο διεδραμάτισε αποφασιστικό ρόλο στο να προκληθούν οι 

αντιδράσεις που οδήγησαν στην αλλαγή της τοποθεσίας που είχε επιλεγεί 

ήταν η ραγδαία ανάπτυξη της γύρω περιοχής για οικιστικούς σκοπούς 

κυρίως όμως το γεγονός ότι στο τοπικό Σχέδιο Λεμεσού υπήρχε πρόνοια 

σύμφωνα με την οποία στο βορειότατο άκρο της Βιομηχανικής Περιοχής 

Κολοσσίου θα εγκαθίσταντο βιομηχανίες αυξημένου βαθμού οχληρίας. 

(γ) Καθ' όσον αφορά τώρα την πιο πάνω δαπάνη των ί455.580,ΟΟ που έγινε 

πληροφορείσθε πως -

(ι) Σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Αναγκαστικής Απαλλοτριώσεως 

Νόμου το ποσό των ί298 .000,ΟΟ, δύναται να επανακτηθεί από την 

κυβέρνηση με την επιστροφή των ιδιοκτησιών στους πρώην 

ιδιοκτήτες τους. 

(ιι) Το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας έχει ήδη ζητήσει από την 

Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου να επιστρέψει το ποσό των ί120.000,ΟΟ 

που της έχει καταβάλει έναντι της δαπάνης ηλεκτροδότησης της 

περιοχής. Το ποσό αυτό μπορεί επίσης να χρησιμοποιηθεί και έναντι 
της δαπάνης για ηλεκτροδότηση της νέας Βιομηχανικής Περιοχής 

στον Ύψωνα. 
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(ιιι) Το ποσό των Β7.580,ΟΟ που καταβλήθηκε στην Α.ΤΗ.Κ. έναντι της 

δαπάνης τηλεφωνοδότησης της περιοχής θα χρησιμοποιηθεί για το 

δίκτυο τηλεφωνοδότησης της νέας Βιομηχανικής Περιοχής βόρεια 

του Ύψωνα. 

Από τα πιο πάνω είναι φανερό ότι το δημόσιο δεν θα επιβαρυνθεί με κανένα 

κόστος ή έξοδο, εφόσον όλα τα ποσά που δαπανήθηκαν δύνανται να επανακτηθούν. 

Τέλος, εκφράζουμε τη λύπη μας για το χρονικό διάστημα που χρειάσθηκε για να 

απαντήσουμε στην πιο πάνω ερώτηση του έντιμου Βουλευτή, τούτο όμως έγινε στην 
προσπάθειά μας να συγκεντρώσουμε όλες τις πληροφορίες από τα διάφορα Κυβερ

νητικά Τμήματα και τους Ημικρατικούς Οργανισμούς." 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 619, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 1992, του Μέλους 
της Βουλής εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Καίτης Κληρίδου. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Καπέδων για ασφαλτόστρωση του χωματό

δρομου από τους Καπέδες μέχρι τον Καταλυόντα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο δρόμος Καπέδων - Αναλυόντα είναι χωμάτινος, μήκους 4,8 χλμ. και 
συντηρείται κάθε χρόνο από την Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας. Φέτος 

χρησιμοποιήθηκε για το σκοπό αυτό ποσό Β.ΟΟΟ το ίδιο δε ποσό 

αναμένεται να χρησιμοποιηθεί και κατά το 1993. 

(β) Η ολική δαπάνη για την ασφαλτόστρωση του δρόμου θα ανέλθει στις 

ί150.000 περίπου. Λόγω της χαμηλής προτεραιότητας του δρόμου και 

της ψηλής δαπάνης δεν περιλήφθηκε στον Προϋπολογισμό του 1993. Θα 
μελετηθεί όμως το ενδεχόμενο έναρξης σταδιακής ασφαλτόστρωσης από 

το 1994." 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Παιδείας κ. Χριστό
φορου Χριστοφίδη στην ερώτηση ΣΤΆ' 622, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 1992, του 
Μέλους της Βουλής εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Ρήνας Κατσελλή. 

"Το Υπουργείο Παιδείας και ο Θεατρικός Οργανισμός Κύπρου αποδίδουν 

ιδιαίτερη σημασία στη στήριξη του Ελεύθερου Θεάτρου. Η πολιτική αυτή θα συνεχι

στεί σταθερά και στο μέλλον. 

Σε ό,τι αφορά τα ερωτήματα που έχουν τεθεί, παρατίθενται τα πιο κάτω: 

(α) Το ύψος του ισοσκελισμένου Προϋπολογισμού της Εταιρείας Θεατρικής 

Ανάπτυξης Λεμεσού κατά το έτος 1991 έχει ως ακολούθως: 

Έσοδα ;[ 56.000 

Έξοδα α) Αποδοχές Προσωπικού 

β) Έξοδα Παραγωγής 

γ) Έξοδα Περιοδειών 

δ) Διοικητικά Έξοδα 

Επιχορήγηση ΘΟΚ 

;[ 66.300 

22.000 

7.000 

14.000 

;[ 53.500 

Για το 1992 ο Προϋπολογισμός δαπανών της ΕΘΑΛ (Θέατρο 'Πράξις') 
ανήλθε στις ί147.000 (;[83.000 αναμένεται να καλυφθούν από έσοδα του 
θεάτρου και ;[64.000 από επιχορήγηση του ΘΟΚ). Οι προϋπολογισμοί 
των επιχορηγουμένων θεάτρων καλύπτουν την περίοδο 1.1 μέχρι 31.12 
εκάστου έτους. 
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(β) Η ΕΘΑΛ κατά την περίοδο 1.1.91 μέχρι 31.12.91 ανέβασε 6 έργα με 
σύνολο θεατών 26.520. 

(γ) Κατά την περίοδο 1.1.91 μέχρι 31.12.1991 η ΕΘΑΛ έδωσε συνολικά 

95 παραστάσεις. 

Σημειώνεται ότι τα επιχορηγούμενα θέατρα είναι υποχρεωμένα να στέλλουν 

στο τέλος κάθε τριμηνίας όλα τα στοιχεία της δουλειάς τους, δηλαδή αριθμό παρα

στάσεων, θεατών, εισπράξεων κ.λπ. καθώς και την έκθεση προόδου του προϋπολογι

σμού τους. Ο Οργανισμός με β"άση τα πιο πάνω στοιχεία ετοιμάζει την ανάλυση των 
εργασιών των θιάσων στο τέλος του οικονομικού έτους, δηλαδή στις 31 Δεκεμ
βρίου." 

Απάντηση ημερομηνίας 15 ΔεκεμjJρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα ΓαjJριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 675, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Το αίτημα για κατασκευή νέας υδατοδεξαμενής για την υδατοπρομήθεια 

Σπιταλίου σε πιο ψηλό σημείο της κοινότητας εγείρεται για πρώτη φορά και θα 

μελετηθεί. Αναφέρεται συναφώς ότι η κοινοτική υδατοπρομήθεια Σπιταλίου θα 

ενισχυθεί με νερό της γεώτρησης 106/90, που βρίσκεται στην περιοχή 'Αγία παρα
σκευή' του Καλού Χωριού (η οποία θα ενισχύσει παράλληλα και τις υδατοπρομή

θειες των γειτονικών κοινοτήτων Παραμύθας και Παλώδιας)." 

Απάντηση ημερομηνίας 29 ΔεκεμjJρίου 1992, του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤΆ' 686, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Πισσουρίου για πεζοδρόμηση και 

εξωρα·ίσμό του δρόμου που ενώνει τον κύριο δρόμο Λεμεσού - Πάφου με την κοινό
τητα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ο πιο πάνω δρόμος, που είναι ασφαλτοστρωμένος, έχει μήκος 800 μέτρα. Σε 
σημαντικό τμήμα του δρόμου έχουν ανεγερθεί κατοικίες και στις δυο πλευρές του. 

Επειδή, ο δρόμος αυτός έχει μεγάλη κίνηση και εξυπηρετεί εκτός από τους κατοί

κους του χωριού και σημαντικό αριθμό ξένων τουριστών, το Τμήμα Πολεοδομίας 

και Οικήσεως ετοιμάζει ρυθμιστικό σχέδιο για την κατάλληλη διαπλάτυνση και 

βελτίωση του δρόμου. Αφού συμπληρωθούν τα σχέδια, θα επιδιωχθεί η εξασφάλιση 

πιστώσεων για την εκτέλεση του έργου στα πλαίσια του Προϋπολογισμού Αναπτύ

ξεως του 1994." 

Απάντηση ημερομηνίας 15 ΔεκεμjJρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 690, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Πάνω Κυβίδων για ολοκλήρωση των 

σχεδίων για πάρκο που να περιλαμβάνουν και την κατασκευή της βάσης της 

προτομής του ήρωα της κοινότητας Οδυσσέα Κλεάνθους, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

(α) Η κατασκευή του πάρκου, που συνεπάγεται συνολική δαπάνη f80.0oo 
περίπου, άρχισε το 1988 και μέχρι τώρα έχει δαπανηθεί ποσό f40.000 
περίπου. Στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως 1993 έχει περιληφθεί 

πρόνοια ύψους f1O.000 για συνέχιση των εργασιών του πάρκου. 
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(β) Κατάλληλα σχέδια, που να περιλαμβάνουν τη βάση της προτομής του 
ήρωα, έχουν ετοιμαστεί πρόσφατα από ιδιώτη αρχιτέκτονα και έχουν 
υποβληθεί στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για απόψεις. 

(γ) Θα καταβληθεί προσπάθεια ώστε να συμπληρωθεί σύντομα η αναγκαία 
προεργασία, για να καταστεί δυνατή η κατασκευή της βάσης του 
ανδριάντα κατά την εκτέλεση των έργων του 1993". 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 694, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Για την αντικατάσταση του δικτύου υδατοπρομήθειας Πάνω Κυβίδων ετοιμά
σθηκε σχέδιο (που προβλέπει δαπάνη της τάξης των ;(98.000) το οποίο θα προταθεί 
για περίληψη στον προυπολογισμό Αναπτύξεως του 1994". 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Δεκεμμρίου ·1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 734, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Άρσους για βελτίωση' του δρόμου Μαλιάς

Άρσους - Αγίου Νικολάου σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο δρόμος Μαλιάς - Άρσους - Αγίου Νίκολάου έχει μήκος 11 χλμ. 
περίπου και μέχρι τώρα έχουν βελτιωθεί τα 4 χλμ. μεταξύ Μαλιάς και 
Άρσους. 

(β) Στον προυπολογισμό Αναπτύξεως του 1993 που κατατέθηκε στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων για έγκριση, προτείνονται πιστώσεις f:100.000 που 
θα διατεθούν για συνέχιση της βελτίωσης του δρόμου αυτού σε τμήμα 

1 χλμ. περίπου μέσα στο Άρσος για το οποίο έχουν ετοιμαστεί 
κατασκευαστικά σχέδια. Συναφώς αναφέρεται ότι η βελτίωση του δρόμου 

αυτού έχει περιληφθεί στο Σχέδιο Οδικής Ανάπτυξης μέχρι το 2000, αλλά 
ο χρόνος συμπλήρωσης ολόκληρου του έργου θα εξαρτηθεί από τις 

πιστώσεις που θα εγκριθούν στους προυπολογισμούς των επόμενων 

χρόνων." 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 739, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη . 

. "Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Επισκοπής για εγγραφή ως δημόσιων των 
δρόμων που βρίσκονται σ' αυτή, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(1) Το θέμα γενικά της εγγραφής αγροτικών δρόμων σΌλόκληρη την Κύπρο 
είναι αρκετά γωνστό. Οι περισσότεροι από τους αγροτικούς δρόμους 

που κατασκευάστηκαν τα τελευταία 20-25 χρόνια δεν έχουν εγγραφεί ως 
δημόσιοι, πράγμα που προκαλεί πράγμαn κάποια προβλήματα στις 

κοινότητες και κυρίως εκεί όπου οι ιδιοκτήτες της επηρεαζόμενης γης 

δεν έδωσαν τη συγκατάθεσή τους ή απέσυραν τη συγκατάθεση που 

έδωσαν κάποτε. 

(2) Για την επίλυση του σοβαρού αυτού προβλήματος χρειάζεται καταρχήν η 

χωρομέτρηση των δρόμων και ο προσδιορισμός σε χάρτη της έκτασης 

που καταλήφθηκε από την κάθε ιδιοκτησία, καθώς και η ετοιμασία 

καταλόγου με τα ονόματα των επηρεαζόμενων ιδιοκτητών. Μετά τη 

συμπλήρωση της εργασίας αυτής θα πρέπει να εξασφαλιστούν οι 

συγκαταθέσεις των επηρεαζόμενων ιδιοκτητών και όπου δεν 
παραχωρούνται να προωθηθεί η διαδικασία της απαλλοτρίωσης. 
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(3) Η εκτέλεση της αναγκαίας εργασίας από το Τμήμα Κτηματολογίού και 
Χωρομετρίας δυστυχώς καθυστερεί εξαιτίας του τεράστιου όγκου 
εργασίας τον οποίο έχει να αντιμετωπίσει το Τμήμα και ιδιαίτερα ο 
κλάδος Χωρομετρίας. 

(4) Για επίσπευση της διαδικασίας εγγραφής όλων των υφιστάμενων 

αγροτικών δρόμων, προωθείται νέα πολιτική με τη χρησιμοποίηση, όπου 

τούτο είναι πρακτικά δυνατό, ιδιωτών χωρομετρών και εκτιμητών. Σε 

πρώτο στάδιο έχει ζητηθεί από όλους τους κοινοτάρχες να υποβάλουν 

κατάσταση των υφιστάμενων αγροτικών δρόμων της κοινότητάς τους 

που δεν είναι γραμμένοι. Επειδή όμως ο αριθμός των δρόμων αυτών 

είναι πολύ μεγάλος και η απαιτούμενη εργασία τεράστια, είναι αδύνατο 

να γίνεται λόγος για ταυτόχρονη ή έστω σύντομη εγγραφή όλων των 

δρόμων μιας κοινότητας. Γι' αυτό, επί του παρόντος η διαδικασία 

εγγραφής προωθείται με βάση κατάλογο προτεραιοτήτων που 

ετοιμάζεται σε συνεργασία με τις Τοπικές Αρχές. 

Σ' ότι αφορά την Επισκοπή ειδικά, αναφέρεται πως δυο περιπτώσεις δρόμων, 

για τους οποίους εξασφαλίστηκαν οι συγκαταθέσεις επηρεαζόμενων ιδιοκτητών και 

υπήρχε απόφαση του Συμβουλίου Βελτιώσεως για απόκτηση με απαλλοτρίωση της 

επηρεαζόμενης γης για την οποία δεν δόθηκαν συγκαταθέσεις, έχουν διαβιβασθεί στο 

Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για περαιτέρω προώθηση της όλης διαδικα

σίας. 

Απάντηση ημε~oμηνία; 7 Δεκεμfl~ίo" 1992 το" ΥΠΟ"Qγο,; Γεω~γία; και Φ"σικών 
Πό~ν κ. ΑνδQέα Γαβ~ιηλίδη στην ε~ώτηση ΣΤ'Α' 775, ημε~oμηνίας 25 Ιο"νίο" 
1992, το" Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσο'; κ. Ντίνο" Μιχαηλίδη. 

"Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ετοίμασε ήδη σχέδιο για την αντικατάσταση 

του πεπαλαιωμένου υδρευτικού δικτύου της κοινότητας Τραχωνίου, που προβλέπει 

δαπάνη της τάξης των ;(58.000. Μετά την έγκριση του εν λόγω σχεδίου από την 
Επιτροπή Υδατοπρομήθειας Τραχωνίου, θα προωθηθεί η υλοποίησή του μέσω των 

ετήσιων Προϋπολογισμών. 

Με τη συστηματική παρακολούθηση και χλωρίωση που γίνεται, η ποιότητα του 

νερού της υδατοπρομήθειας Τραχωνίου βρίσκεται σε ικανοποιητικά επίπεδα." 

Απάντηση ημε~oμηνίας 7 ΔεκεμflQίο" 1992 το" Υπο"ργού Εσωτερικών κ. Χρ. 

Βενιαμίν στις ερωτήσεις ΣΤ'Α' 779, ημε~oμηνίας 25 Ιο"νίο" 1992, το" Βο"λε"τή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνο" Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Σανίδας για ασφαλτόστρωση του δρόμου 

από την Παναγία του Γλωσσά μέχρι τη Σανίδα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Μέρος του δρόμου από την Παναγία του Γλωσσά μέχρι τη Σανίδα (Σανίδα

Κελλάκι) έχει ήδη ασφαλτοστρωθεί. Φέτος δαπανήθηκε ποσό ί11.50Ο. Η συμπλή
ρωση της ασφαλτόστρωσης του δρόμου αναμένεται να γίνει μέσα στο 1993." 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Δεκεμβρίο" 1992 το" Υπο"ργού Εσωτερικών κ. Χρ. 

Βενιαμίν στην ε~ώτηση ΣΤ 'Α' 786, ημερομηνίας 25 Ιο"νίο" 1992, το" Βο"λε"τή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνο" Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Κάτω Αμιάντου για αναπαλαίωση του 

παλιού Δημοτικού Σχολείου σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Δημοσίων Έργων έχει προβεί στην ετοιμασία σχεδίων που 

προβλέπουν τη βελτίωση και μετατροπή του παλιού Δημοτικού Σχολείου 

σε Βιβλιοθήκη και Πολιτιστικό Κέντρο και της αυλής του σε πάρκο. 
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(β) Στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως 1993 έχει περιληφθεί πρόνοια ύψους 
;[9000 για την υλοποίηση των πιο πάνω σχεδίων." 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Δεκεμβρίο" 1992 το" Υπο"ργο\ι Σ"γκοινωνιών και 
'EQΎων κ. Ρένο" Στα"ράκη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 31, ημερομηνίας 30 Ιο"λίο" 
1992, το" Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Πάφο" κ. Γιαννάκη Ομήρο". 

"Σχετικά με τη βελτίωση του δρόμου Αξύλου-Παναγιάς, σας πληροφορώ ότι η 

βελτίωση του δρόμου αυτού, μήκους 19.3 χλμ., υπολογίζεται ότι θα απαιτήσει 

δαπάνη πέραν του ί1,5 εκ. Αν και καταβλήθηκε προσπάθεια για ένταξη του έργου σε 

ένα από τα μεγάλα σχέδια οδικής ανάπτυξης που δανειοδοτούνται από ξένους 

Χρηματοδοτικούς Οργανισμούς, ωστόσο αυτό δεν κατέστη δυνατό λόγω του 

χαμηλού συντελεστή απόδοσής του. 

Ενόψει των ανωτέρω, η βελτίωση του δρόμου αυτού θα γίνει σταδιακά με 

πιστώσεις που θα εγκρίνονται στους Προϋπολογισμούς Αναπτύξεως. Συναφώς 

αναφέρεται ότι στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1993, που κατατέθηκε στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση, περιλήφθηκαν πιστώσεις ;[200.000 για το 
δρόμο Τίμης - Νατάς - Αξύλου - Πενταλιάς - Παναγιάς για έναρξη εργασιών σε 

τμήματα του δρόμου μεταξύ Αμαργέτης και Πενταλιάς και παρά το Στατό-Άγιο 

Φώτιο." 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Δεκεμβρίο" 1992 το" Υπο"ργο\ι Εμπορίου και Βιομηχα
νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΣΤ'Β' 46, ημερομηνίας 4 Σεπτεμβρίο" 1992, 
το" Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσο\ι κ. Ντίνο" Μιχαηλίδη. 

"(α) Η κατασκευή μαρίνας ή άλλων εγκαταστάσεων ελλιμενισμού σκαφών στο 

χώρο του παλιού λιμανιού της Λεμεσού δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες 

του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού. Το θέμα αφορά την Αρχή 

Λιμένων Κύπρου, η οποία είναι ο ιδιοκτήτης του εν λόγω χώρου. Εξ' 

όσων γνωρίζουμε, η Αρχή Λιμένων Κύπρου προχωρεί στην εκπόνηση 

μελετών για αξιοποίηση της εν λόγω περιουσίας της με τη δημιουργία 

εγκαταστάσεων που θα περιλαμβάνουν και λιμάνι για σκάφη αναψυχής. 

(β) Σ' ό,ΤΙ αφορά τη γενικότερη στρατηγική για την ανάπτυξη του ναυτικού 

τουρισμού στην Κύπρο, ο ΚΟΤ έχει αναθέσει την εκπόνηση σχετικής 

μελέτης, η οποία συμπληρώνεται εντός των ημερών και η οποία θα 

εντοπίσει τις ανάγκες της Κύπρου σε χώρους ελλιμενισμού σκαφών 

αναψυχής για τα επόμενα 10-20 χρόνια. Τα πορίσματα και οι εισηγήσεις 
της μελέτης θα τεθούν υπόψη της κυβέρνησης στις αρχές του 1993 μετά 
την υποβολή της τελικής Έκθεσης της εν λόγω μελέτης." 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Δεκεμβρίο" 1992 το" Υπο"ργο\ι Γεωl1Ύίας και Φ"σικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 80, ημερομηνίας 13 Οκτω
βρίο" 1992, των Βο"λε"τών εκλογικών περιφερειών Αμμοχώστο" και Λάρνακας 
κ. Κίκη Τιάγκο" και θάσο" Μιχαηλίδη αντίστοιχα. 

"Όσον αφορά τη μεταφορά ηλεκτρικού ρεύματος και την αποπεράτωση των 

δρόμων προς τις Κτηνοτροφικές Περιοχές Δρομολαξιάς, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

1. Η ηλεκτροδότηση της Κτηνοτροφικής Περιοχής Δρομολαξιάς Α' 

προγραμμματίστηκε να γίνει μέσα στο 1992. Για το σκοπό αυτό έχει 
κατατεθεί από κυβερνητικής πλευράς το 50% της απαιτούμενης δαπάνης 
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που ανέρχεται στις ί6,ΟΟΟ, ενώ οι κτηνοτρόφοι δεν έχουν ακόμη 

καταβάλει το αντίστοιχο υπολειπόμενο ποσό. Η ηλεκτροδότηση της υπό 
αναφοράν κτηνοτροφικής περιοχής θα καταστεί δυνατή, αφού 

καταβληθεί και το ποσό που αναλογεί στους κτηνοτρόφους. 

2. Η ηλεκτροδότηση της Κτηνοτροφικής Περιοχής Δρομολαξιάς Β' 
προγραμματίζεται να γίνει μέσα στο 1993, νοουμένου ότι οι 
επηρεαζόμενοι κτηνοτρόφοι θα καταβάλουν το 50% της απαιτούμενης 
δαπάνης. 

3. Η κατασκευή αγροτικών δρόμων εμπίπτει στην αρμοδιότητα του 
Υπουργείου Εσωτερικών προς το οποίο η 'ερώτηση' διαβιβάστηκε με τηιν 
παράκληση να απαντηθεί." 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 1992 του Υπουργού Παιδείας κ. Χριστό
φορου Χριστοφίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 83, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 1992, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη. 

"Τόσο ο Υπουργός Παιδείας όσο και η Προσωρινή Διοικούσα Επιτροπή του 
Πανεπιστημίου Κύπρου κλήθηκαν στην Επιτροπή Παιδείας της Βουλής και 

εξέφρασαν τις απόψεις τους πάνω στο περιεχόμενο της πιο πάνω ερώτησης." 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχα-
νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΣΤ'Β' 85, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 1992, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστου Χρυσοστόμου. 

"Σας πληροφορώ ότι η ειδική επιτροπή στην οποία αναφέρεται το σημείο (1) 
της πιο πάνω ερώτησης διορίσθηκε με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερο

μηνίας 18.1.90, για να μελετήσει το πρόβλημα που τότε υπήρχε και να υποβάλει 
σχετικές εισηγήσεις, όπως και έγινε. Το πρόβλημα που παρουσιάζεται στη διάθεση 

των εσπεριδοειδών για την περίοδο 1992/93 δεν έχει μελετηθεί από την επιτροπή 
εκείνη, επειδή η επιτροπή δεν υφίσταται πλέον. 

2. Όσον αφορά το σημείο (2) της πιο πάνω ερώτησης, αναφέρεται ότι το θέμα 
της διάθεσης των εσπεριδοειδών εσοδείας 1992/93 απασχόλησε ευρείες συσκέψεις 
που έγιναν με τη συμμετοχή εκπροσώπων όλων των ενδιαφερόμενων μερων στο 
Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. Κατά τις συσκέψεις αυτές οι εκπρόσωποι 

των βιομηχανιών ανέλαβαν να καταβάλουν προσπάθειες να αγοράσουν τη φετινή 

παραγωγή εσπεριδοειδών που προορίζεται για κονσερβοποίηση/ χυμοποίηση σε 

λογικές τιμές. 

3. Άλλα μέτρα που το Υπουργείο σκοπεύει να πάρει για την άμβλυνση του 
προβλήματος είναι η μη παραχώρηση αδειών εισαγωγής για πορτοκαλοχυμούς και η 

εντατικοποίηση της διαφήμισης/προώθησης των εξαγωγών τόσο φρέσκων όσο και 

εγκυτιωμένων εσπεριδοειδών σε συνεργασία με τους εξαγωγείς και τα εμπορικά μας 

κέντρα. 

4. Το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας θα παρακολουθεί στενά και πάνω 
σε συνεχή βάση τις σχετικές εξελίξεις, πάντοτε σε συνεργασία και διαρκή επαφή με 
άλλα αρμόδια κυβερνητικά τμήματα, τους παραγωγούς, τους εξαγωγείς, τις βιομηχα

νίες και τα Εμπορικά μας Κέντρα στο 6ξωτερικό." 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 128, ημερομηνίας 17 Νοεμ
βρίου 1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Το αίτημα της κοινότητας Φύτης, όπως και τα αιτήματα άλλων κοινοτήτων, 
θα εξετασθούν με βάση τα καθορισμένα κριτήρια γενικής εφαρμογής, έχοντας υπόψη 

και τους υδάτινους πόρους του Έργου." 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού παρακαλεί όπως εγγραφεί για συζήτηση στο Κεφά
λαιο Δ', εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, το 
ακόλουθο θέμα: 'Ή ευθύνη του Υπουργείου Εξωτερικών των Ηνωμένων Πολιτειών 
για τα ανθρώπινα δικαιώματα στην Κύπρο, οι απαράδεκτες θέσεις που περιέχονται 
σ' αυτήν, οι επιπτώσεις της στο εθνικό μας θέμα και τρόποι αντιμετώπισής τους". 

Θέλω να προβώ σε κάποια εισήγηση για τροποποίηση του τίτλου. Θα εισηγού

μουν, για λόγους που μπορείτε να αντιληφθείτε εύκολα, να υπάρξει η εξής αλλαγή: 
'Ή ευθύνη του Υπουργείου Εξωτερικών των Ηνωμένων Πολιτειών της απελθούσας 
κυβέρνησης του κ. Μπους ... ". 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Υπάρχει λάθος στη διατύπωση. Δε μιλώ για την ευθύνη, αλλά για την Έκθεση 
του Υπουργείου Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έστω κι αν είναι για την Έκθεση, να τονιστεί ότι είναι για την προηγούμενη 
κυβέρνηση για λόγους προσέγγισης προς τη νέα κυβέρνηση. Όπως γνωρίζετε, στην 

Αμερική όταν αλλάζει η κυβέρνηση, αλλάζουν σχεδόν όλοι οι αξιωματούχοι ενός 
υπουργείου . Γι' αυτό, αν θέλετε, να μπει η τροποποίηση που προτείνω. Θα είναι πιο 

σωστό. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Μπορεί να μπει ημερομηνία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν πρόκειται για την Ετήσια Έκθεση του Υπουργείου Εξωτε

ρικών προς το Κογκρέσσο, είναι αυτό που κάθε χρόνο έχουμε την τιμή σ' αυτή τη 

Βουλή να συζητούμε, εδώ και 15 χρόνια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Είναι γι' αυτή την Έκθεση. Μπορεί να εγγραφεί το θέμα, αλλά πρέπει να ξεκα

θαρίσουμε ότι μιλούμε για την προηγούμενη κυβέρνηση, για να μη δημιουργήσουμε 

χωρίς λόγο και αιτία μια αντιπαράθεση με μια νέα κυβέρνηση, η οποία σήμερα μιλά 

για κατοχικά στρατεύματα. 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Μια διόρθωση πρώτα. Η συζήτηση της Έκθεσης του Υπουργείου Εξωτερικών 

έγινε για πρώτη φορά πέρσι με δική μου εισήγηση και δε συζητήθηκε προηγουμένως. 

Είχα κι εγώ πρόθεση να εγγράψω αυτό το θέμα με κάπως διαφορετικό τίτλο, 
δηλαδή: "Οι ευθύνες της Κυπριακής Κυβέρνησης για την έλλειψη αντικειμενικό

τητας στην Έκθεση του Αμερικανικού Υπουργείου Εξωτερικών", αλλά επειδή η 

ουσία είναι η ίδια, υποστηρίζω την εγγραφή του θέματος με τον τίτλο που έχει 

δοθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Λοιπόν, εγκρίνεται η εγγραφή του θέματος και συμφωνούμε ότι πρέπει να 

τονιστεί πως πρόκειται για την κυβέρνηση Μπους, για λόγους σκοπιμότητας που 

μπορείτε να αντιληφθείτε. Το θέμα, λοιπόν, διαμορφώνεται ως εξής: 'Ή Έκθεση του 
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Υπουργείου Εξωτερικών των Ηνωμένων Πολιτειών της απελθούσας κυβέρνησης του 

κ. Μπους για τα ανθρώπινα δικαιώματα στην Κύπρο, οι απαράδεκτες θέσεις που 

περιέχονται σ' αυτήν, οι επιπτώσεις της στο εθνικό μας θέμα και τρόποι αντιμετώ

πισής τους". 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την προσεχή Τετάρτη, 27 Ιανουα-
ρίου 1993, στις 4.00 το απόγευμα με μοναδικό θέμα στην ημερήσια διάταξη το εξής: 

"Οι εξελίξεις του Κυπριακού μετά την αποτυχία των συνομιλιών του 

Νοεμβρίου και τις πρωτοβουλίες που (ι.ναλαμβάνονται για την εφαρμογή 

του Ψηφίσματος 789 που προνοεί οεσμεύεις της ελληνοκυπριακής 

πλευράς προ των συνομιλιών του προσεχούς Μαρτίου." 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των )30υλευτών κ . Τ. Παπαδόπουλου και 
Τ. Χατζηδημητρίου). (22.12.92). 

ι 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

ι 
(Ώρα λήξης: 5.30 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγQαψαν τον κατάλογο τωνπαQόντων με αλφαβη-
τική σεΙQά:-

Αγαπίου Γιαννάκης 

Α γγελίδου Κλαίρη 

Αντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Λυσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

ΑνΤΙΠQόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλα'ίτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 
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ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στο θάνατο του δημοσιογράφου 
Μιχάλη Μιχαηλίδη και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη του. 

2) Δηλώσεις που έγιναν (Β. Λυσσαρίδης, Α. Χρίστου, Ι. Μάτσης, Τ. 

Παπαδόπουλος και Πρόεδρος) πάνω στο ειδικό θέμα 'Ή παράνομη 

απόφαση του Ισραήλ να εκδιώξει εκατοντάδες Παλαιστινίων πολιτών 

από τα κατεχόμενα αραβικά εδάφη" και έγκριση ομόφωνου ψηφίσματος 

για το ειδικό αυτό θέμα. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 14) του 1992", η σύντομη 
αναφορά του Βουλευτή Δ. Συλλούρη και ψήφισή του σε νόμο. 

4) Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Μεταδοτικών Νόσων των Ζώων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992", οι σύντομες παρατηρήσεις που 

έγιναν (Ευ. Ευσταθίου και Δ. Ηλιάδης) και ψήφισή της σε νόμο. 

5) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) 

(Αρ.2) Νόμος του 1992", οι αγορεύσεις και η συζήτηση που έγιναν 

(Δ. Ηλιάδης, Σ. Χατζηγιάννης, Αρ. Γεωργίου, Κλ. Αγγελίδου, Ρ. 

Κατσελλή, Α. Χρίστου, Πρόεδρος, Π. Παπαγεωργίου, Γ. Αγαπίου και Ευ. 

Ευσταθίου) και ψήφισή του σε νόμο. 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου (Κυρωτικός) Νόμος του 1992" και ψήφισή του 
σε νόμο. 

7) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Γεωργικών Φαρμάκων Νόμος του 

1992" και για τους Κανονισμούς "Οι περί Γεωργικών Φαρμάκων 

Κανονισμοί του 1992", ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των 
Κανονισμών. 

8) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Παροχής Επιδομάτων σε 

Εκτοπισθέντες και Παθόντες (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992" 
και έγκρισή τους. 

9) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπροιι (Σχέδια 
και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) 
Κανονισμοί του 1992" και έγκρισή τους . 

10) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 

Αθλητισμού (Γενικές Διατάξεις και Πειθαρχία) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1992" και έγκρισή τους. 

11) Έκθεση για το θέμα "Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 
εξουσιοδοτεί τη Διενέργεια Δαπάνης από Ορισμένα Νομικά Πρόσωπα 

Δημόσιου Δικαίου για το μήνα Φεβρουάριο του 1993" και έγκρισή της. 

12) Κατάθεση νομοσχεδίων, εγγράφων και κανονισμών. 

13) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η διατήρηση του 

κτιρίου της Αρχιγραμματείας - Το αίτημα σαράντα οκτώ κατοίκων της 
κοινότητας Ασγάτας για επίσπευση της έκδοσης των τίτλων ιδιοκτησίας 

τους από την εφαρμογή του αναδασμού - Η διάνοιξη μονοπατιών στη 
Λεμύθου - Η ενίσχυση της υδατοπρομήθειας στην Τριμήκληνη - Η 
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δημιουργία βιομηχανικής περιοχής στο Κολόσσι - Η ασφαλτόστρωση του 
δρόμου Καπέδων-Καταλυόντα - Η στήριξη του ελεύθερου θεάτρου - Η 
κατασκευή νέας υδατοδεξαμενής για την υδατοπρομήθεια Σπιταλλίου -
Το αίτημα της κοινότητας Πισσουρίου για πεζοδρομοποίηση και 

εξωρα'ίσμό του δρόμου που ενώνει τον κύριο δρόμο Λεμεσού-Πάφου -
Το αίτημα της κοινότητας Πάνω Κυβίδων για ολοκλήρωση των σχεδίων 

για πάρκο που να περιλαμβάνουν και την κατασκευή της βάσης της 

προτομής του ήρωα της κοινότητας Οδυσσέα Κλεάνθους - Η 

αντικατάσταση του δικτύου υδατοπρομήθειας Πάνω Κυβίδων - Το 

αίτημα της κοινότητας Άρσους για βελτίωση του δρόμου Μαλιάς

Άρσους-Αγίου Νικολάου - Το αίτημα της κοινότητας Επισκοπής για 

εγγραφή ως δημόσιων δρόμων των αγροτικών της δρόμων - Η 

αντικατάσταση του υδρευτικού δικτύου της κοινότητας Τραχωνίου - Η 
ασφαλτόστρωση του δρόμου από την Παναγία του Γλωσσά μέχρι τη 

Σανίδα - Το αίτημα της κοινότητας Κάτω Αμιάντου για αναπαλαίωση 
του παλιού της δημοτικού σχολείου - Η βελτίωση του δρόμου Αξύλου
Παναγιάς - Η κατασκευή μαρίνας ή άλλων εγκαταστάσεων ελλιμενισμού 
σκαφών στο χώρο του παλιού λιμανιού Λεμεσού - Η μεταφορά 

ηλεκτρικού ρεύματος και η αποπεράτωση των δρόμων προς τις 

κτηνοτροφικές περιοχές Δρομολαξιάς - Τα εγκαίνια του Πανεπιστημίου 
Κύπρου - Η διάθεση των εσπεριδοειδών - Το αρδευτικό πρόβλημα της 
κοινότητας Φύτης). 

14) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' του θέματος 'Ή Έκθεση του Υπουργείου 
Εξωτερικών των Ηνωμένων Πολιτειών της απελθούσας κυβέρνησης του 

κ. Μπους για τα ανθρώπινα δικαιώματα στην Κύπρο, οι απαράδεκτες 

θέσεις που περιέχονται σ' αυτήν, οι επιπτώσεις της στο εθνικό μας θέμα 

και τρόποι ανιμετώπισής τους". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Μάρκου Κυπριανού εκ 

μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος). 

Τιμή: 75σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημοκρατίας. Λευκωσία. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 27ης Ιανουαρίου 1993 

(Ώρα έναρξης: 4.08 μ.μ.) 

(Αρ.16) 

.: ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπρο

σώπων. Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προτού προχώρήσουμε στο μοναδικό μας θέμα, θα ήθελα να διαβάσω την πιο 
κάτω δήλωση: 

'Ή Βουλή των Αντιπροσώπων καταδικάζει τις απροκάλυπτα απειλητικές 

δηλώσεις του Τούρκου Πρωθυπουργού κ. Σουλε'ίμάν Ντεμιρέλ και καταγγέλλει 

διεθνώς τον αναχρονιστικό τους χαρακτήρα και το βίαιο και απειλητικό τους περιε

χόμενο. 

Θεωρεί ότι οι δηλώσεις Ντεμιρέλ, που αποτελούν γενικότερη απειλή σε βάρος 

της ειρήνης και της σταθερότητας στην περιοχή, επιβεβαιώνουν τις επιθετικές διαθέ

σεις της Τουρκίας έναντι της Κυπριακής Δημοκρατίας και αποτελούν την πιο εμφα

ντική απόδειξη της έλλειψης, από μέρους της Τουρκίας, στοιχειώδους πολιτικής 

βούλησης να συμβάλει στην επίλυση του κυπριακού προβλήματος." 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων με επιστολές μου προέβη ήδη σε διαβήματα προς 

τους Προέδρους του Ευρωπα'ίκού Κοινοβουλίου, των Κοινοβουλευτικών Συνελεύ

σεων του Συμβουλίου της Ευρώπης και της ΔΑΣΕ και του Συμβουλίου της Διακοι

νοβουλευτικής Ένωσης, ζητώντας να τύχει άμεσης καταδίκης από αυ.ούς τους 

οργανισμούς η απειλή του κ. Ντεμιρέλ. 

Το μοναδικό θέμα στην ημερήσια διάταξη αυτής της συνεδρίας της Βουλής 

είναι "Οι εξελίξεις του Κυπριακού μετά την αποτυχία των συνομιλιών του Νοεμ

βρίου και τις πρωτοβουλίες που αναλαμβάνονται για την εφαρμογή του ψηφίσματος 

789, που προνοεί δεσμεύσεις της ελληνοκυπριακής πλευράς προ των συνομιλιών του 
προσεχούς Μαρτίου". 

(1065) 
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Το θέμα έχει εγγραφεί με εισήγηση των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων του 

Δημοκρατικού Κόμματος και του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κυρίων Τάσσου 

Παπαδόπουλου και Τάκη Χατζηδημητρίου. 

Ο κ. Παπαδόπουλος έχει το λόγο. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

Το θέμα που ο συνάδελφος κ. Χατζηδημητρίου και εγώ έχουμε εγγράψει για 
συζήτηση στη Βουλή είναι, όπως αναφέρθηκε από τον Πρόεδρο και το διαβάζω, ''Οι 

εξελίξεις του Κυπριακού μετά την αποτυχία των συνομιλιών του Νοεμβρίου και τις 

πρωτοβουλίες που αναλαμβάνονται για την εφαρμογή του ψηφίσματος 789, που 
προνοεί δεσμεύσεις της ελληνοκυπριακής πλευράς προ των συνομιλιών του προσε

χούς Μαρτίου" . 

Η βασική θέση και ο λόγος που έχει εγγραφεί το θέμα είναι ότι η δική μας εκτί

μηση είναι πως με το ψήφισμα 789 το Συμβούλιο Ασφαλείας καλεί τις δύο πλευρές 
να δεσμευτούν για εφαρμογή μιας σειράς μέτρων. Και ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας 

έχει ήδη με επιστολή του και με επανειλημμένες δημόσιες δηλώσεις του δεσμεύσει 

τον κυπριακό ελληνισμό ότι θα εφαρμόσει αυτά τα μέτρα. Και όχι μόνο έχει 

δεσμεύσει τον κυπριακό ελληνισμό σε αυτά τα μέτρα, αλλά αποστέλλει και τον 

Υπουργό Εξωτερικών, κυνηγώντας το Γενικό Γραμματέα από την πρωτεύουσα της 

Γαλλίας, το Παρίσι, μέχρι τα Ηνωμένα Έθνη και προχθές τη Γερμανία, να προω

θήσει περαιτέρω δέσμευση για υλοποίηση αυτών των μέτρων. 

Επειδή εμείς θεωρούμε ότι αυτά τα μέτρα δημιουργούν δεσμεύσεις για τον 

ελληνισμό της Κύπρου -δεσμεύσεις που προκαθορίζουν την πορεία της λύσης του 

Κυπριακού, όπως αυτή διαγράφεται στο ψήφισμα 789 και στη δέσμη ιδεών- και 

επειδή από την άλλη πιστεύουμε ότι αυτά τα μέτρα, που αποκαλούνται "μέτρα οικο

δόμησης εμπιστοσύνης", είναι καταστροφικά και αποφασιστικά για τις μελλοντικές 

εξελίξεις του Κυπριακού ή, για να χρησιμοποιήσω πιο ήπιο όρο, είναι επικίνδυνα, 

θεωρούμε ότι τουλάχιστον αυτό που δικαιούται ο κυπριακός ελληνισμός είναι, 

προτού ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας αναλάβει αυτές τις δεσμεύσεις, να συζητήσει 

τα μέτρα μαζί με τα μέλη του Εθνικού Συμβουλίου. Πιστεύουμε ότι δημιουργούνται 

θέματα νομικής δέσμευσης του κράτους, του ελληνισμού της Κύπρου και γενικότερα 

δέσμευση όσον αφορά τις εξελίξεις του Κυπριακού από έναν Πρόεδρο που -για να 

πούμε το ελάχιστο- ελάχιστες μέρες απομένουν για τη λήξη της θητείας του και που 

όφειλε τουλάχιστο να ζητήσει τη γνώμη των εκπροσώπων του κυπριακού ελληνι

σμού, προτού αναλάβει αυτές τις δεσμεύσεις. Ειδικότερα, όταν από τη διατύπωση 

και την υφή αυτών των μέτρων δημιουργούνται, κατά τη γνώμη μας, σοβαρά πολι

τειακά προβλήματα, όταν είναι δυνατό να πλήξουν την οντότητα του κράτους και 

όταν, όπως είπα, προδιαγράφουν λύση του Κυπριακού με βάση τη δέσμη ιδεών. 

Κατά τη δική μας γνώμη, εφόσον το Εθνικό Συμβούλιο δεν έχει κληθεί και 

εφόσον δεν υπάρχει άλλη ευχέρεια για συζήτηση αυτών των μέτρων προτού είναι 

αργά, προτού αρχίσει η εφαρμογή τους και αφού μια και υπήρξε η δέσμευση είναι 

πολύ επικίνδυνο και προβληματικό YLq τον ελληνισμό της Κύπρου να αναστρέψει, να 

ακυρώσει και να ανατρέψει αυτά τα μέτρα, το μόνο βήμα που προσφέρεται για ενημέ

ρωση του κυπριακού λαού και για έκφραση της βούλησης του κυπριακού ελληνισμού 

εναντίον της εφαρμογής αυτών των μέτρων είναι η Βουλή των Αντιπροσώπων. Αυτό 
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δεν είναι υποκατάστατο των ενεργειών και των αποφάσεων του Προέδρου της Δημο

κρατίας. Είναι όμως ένα βήμα που έχει αυτός ο λαός μέσω των εκλελεγμένων αντι
προσώπων του να εκφράσει την αντίδρασή του -όσοι αντιδρούν- ή να δεσμευτεί 

έναντι της ιστορίας και του κυπριακού ελληνισμού για ό,τι θα επακολουθήσει. 

Από την απλή ανάγνωση των μέτρων πρέπει να είναι φανερό στον καθένα ότι 
αυτά εντάσσονται μέσα στα πλαίσια της δέσμης ιδεών. Εμείς θα ισχυριστούμε ότι 

αυτά τα μέτρα είναι μέρος της λύσης. Έτσι λέει ο Γενικός Γραμματέας. Είναι η 

διαζευκτική μορφή πορείας που ο Γενικός Γραμματέας εισηγείται στο Συμβούλιο 

Ασφαλείας και που το Συμβούλιο Ασφαλείας υιοθετεί για λύση του Κυπριακού. 
Εγείρονται όμως τα ακόλουθα σοβαρά και επείγοντα θέματα: 

Πρώτο, είχε ή έχει εξουσία ή εξουσιοδότηση ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας να 

δεσμεύσει την ελληνοκυπριακή κοινότητα στα αποκαλούμενα "μέτρα οικοδόμησης 

εμπιστοσύνης", χωρίς προηγούμενη διαβούλευση, συζήτηση ή έστω απόφαση του 

Εθνικού Συμβουλίου; 

Δεύτερο. ποια είναι αυτά τα μέτρα, ποιο χαρακτήρα έχουν και σε ποιο βαθμό 
προδικάζουν την κατάληξη των συνομιλιών που θα ακολουθήσουν; 

Τρίτο, είναι αυτά τα μέτρα σε όφελος του κυπριακού ελληνισμού ή μήπως η 

ενδιάμεση λήψη αυτών των μέτρων πριν από την κατάληξη σε συμφωνία για λύση 

του Κυπριακού, ειδικότερα στο ενδεχόμενο, το απευχόμενο ενδεχόμενο που δε θα 

καταλήξουν σε λύση, θα υποσκάψει την κρατική μας οντότητα, τη διεθνή μας 

αναγνώριση, θα αναβαθμίσει το χαρακτήρα του ψευδοκράτους και θα παραβλάΨει 

σημαντικά τα μακροπρόθεσμα συμφέροντα του ελληνισμού της Κύπρου και ειδικό

τερα την οικονομία του κυπριακού ελληνισμού; 

Οι προτάσεις για τα λεγόμενα "μέτρα αποκατάστασης εμπιστοσύνης" είναι, 

όπως είπα, αναπόσπαστο τμήμα, είναι άμεσα συνδεδεμένες με την ολότητα της 

έκθεσης Γκάλι του Νοεμβρίου του 1992. Είναι συνδεδεμένες με το ψήφισμα 789 του 
1992, αφού αυτές οι προτάσεις, αυτά τα μέτρα και συγκεκριμένα η παράγραφος 
οκτώ ενσωματώνονται στο ψήφισμα του Συμβουλίου Ασφαλείας, όπου αναφέρεται: 

Παράγραφος οκτώ: "Το Συμβούλιο Ασφαλείας προτρέπει όλα τα ενδιαφερό

μενα μέρη να δεσμευτούν για την εφαρμογή των ακόλουθων μέτρων οικοδόμησης 

εμπιστοσύνης ... " 

Βέβαια είναι γνωστό ότι το Εθνικό Συμβούλιο θεωρητικά μόνο συμβουλευτική 

εξουσία έχει, μόνο συμβουλευτική ιδιότητα έχει προς τον Πρόεδρο της Δημοκρα

τίας. Όμως ο ίδιος ο Πρόεδρος Βασιλείου, όταν αποφάσιζε την τωρινή σύνθεση, τη 

διαδικασία λειτουργίας και τον τρόπο λήψης των αποφάσεων του Εθνικού Συμβου

λίου, αυτοδεσμεύτηκε ο ίδιος ότι σε όλες τις πτυχές του Κυπριακού που συζητού

νται στο Εθνικό Συμβούλιο θα δεσμεύεται από την απόφαση της πλειοψηφίας. 

Ακόμα και αν η ομόφωνη απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου είναι αντίθετη με τη 

δική του θέληση, δε θα επιβάλλει τη δική του απόφαση και κρίση, αλλά θα κατα

φεύγει σε δημοψήφισμα για λύση του πολιτικού προβλήματος που εγείρεται. Ο ίδιος 

δεσμεύτηκε σε αυτή τη μορφή λειτουργίας του Εθνικού Συμβουλίου και ο ίδιος, κατά 

τη γνώμη μας, έχει καθήκον να σέβεται την υπόσχεση που έδωσε στον κυπριακό 

ελληνισμό, βάσει της οποίας οι εκπρόσωποι των κοινοβουλευτικών κομμάτων μιτέ

χουν στο Εθνικό Συμβούλιο. 

Είναι με βάση αυτές τις αρχές που από το 1990 μέχρι σήμερα ο Πρόεδρος 
Βασιλείου ακολούθησε την πολιτική της εθνικής κατολίσθησης, που μας οδήγησε 

στην απαράδεκτη δέσμη ιδεών του κ. Γκάλι. Είναι με βάση αυτή την αρχή, το ότι 
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δηλαδή υιοθετεί, όπως ο ίδιος λέγει, τη γνώμη, την απόφαση, τις απόψεις της πλειο

ψηφίας, που ο ίδιος, επικαλούμενος αυτή την πλειοψηφία, μας οδήγησε αρχικά στην 

αποδοχή των ιδεών Κουεγιάρ που στη συνέχεια μετατράπηκαν στη δέσμη ιδεών 
Γκάλι και που οδηγήθηκε στη δέσμευσή του -χρησιμοποιώ τη δική του ορολογία, όχι 

τη δική μας ερμηνεία, που είναι αντίθετη- σε "διαπραγματεύσεις με βάση αυτή τη 

δέσμη ιδεών". Το έπραξε αυτό επικαλούμενος την πλειοψηφία του Εθνικού Συμβου
λίου, τόσο αριθμητικά, όσον αφορά τα μέλη του, δηλαδή το ΔΗΣΥ και το ΑΚΕΛ, 

όσο και όσον αφορά τη δύναμη αυτών των κομμάτων σε ψήφους, με βάση τις 

ψήφους που έχουν πάρει σε προηγούμενες εκλογές, παρά την αντίθεση των άλλων 
δυο κομμάτων, που είναι το ΔΗΚΟ και η ΕΔΕΚ. 

Τώρα βρισκόμαστε όμως μπροστά σε μια εν.τελώς νέα κατάσταση, που από 

πλευράς διαδικασίας είναι αντίθετη με τον καθιερωμένο τρόπο λειτουργίας του 

Εθνικού Συμβουλίου. Τώρα παρουσιάζεται μπροστά μας η προτροπή του Συμβου

λίου Ασφαλείας για δέσμευσή μας για εφαρμογή μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης. 

Και προσέξτε τον όρο που χρησιμοποιεί το Συμβούλιο Ασφαλείας, που "καλεί τις 

ρύο πλευρές να δεσμευτούν για την εφαρμογή αυτών των μέτρων". Το ψήφισμα 789 
εκδόθηκε στις 24 Νοεμβρίου 1992 ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Στις 25 Νοεμβρίου. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

24 είναι η ημερομηνία που αναφέρεται στην επικεφαλίδα του ψηφίσματος. Και 
είναι γνωστό ότι αυτό το ψήφισμα δεν έγινε δεκτό από τα τρία τουλάχιστον κοινο

βουλευτικά κόμματα από τα τέσσερα που μετέχουν στο Εθνικό Συμβούλιο. Το 

ψήφισμα 789 και δημόσια και επίσημα και από το βήμα της Βουλής και με δηλώσεις 
και με ομιλίες έχει απορριφθεί από το ΔΗΣΥ, από το ΔΗ ΚΟ και από την ΕΔΕΚ. 

Ανεξάρτητα από τις διαφωνίες που υπάρχουν μεταξύ αυτών των κομμάτων όσον 

αφορά το πραγματικό νόημα και κυρίως όσον αφορά τη δεσμευτικότητα αυτού του 

ψηφίσματος, σε ένα σημείο αυτά τα τρία κόμματα ομοφωνούν. Στο ότι η δέσμη 

μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης, που είναι ενσωματωμένη στο ψήφισμα 789, δεν 
είναι αποδεκτή απ' αυτά τα τρία κόμματα. Μπορεί για διαφορετικούς λόγους το 

κάθε κόμμα, αλλά παρόλα αυτά και τα τρία κόμματα αντιδρούν και ανθίστανται στη 

δέσμευση του κυπριακού ελληνισμού από τον απερχόμενο Πρόεδρο όσον αφορά τη 

μελλοντική εφαρμογή αυτών των μέτρων. Τόσο για λόγους ουσίας δηλαδή που 

αφορούν το νόημα, το περιεχόμενο και το αποτέλεσμα της εφαρμογής αυτών των 

μέτρων εμπιστοσύνης, όσο και για λόγους ηθικής τάξης, κατά πόσο τις παραμονές 

προεδρικών εκλογών, όταν είναι αμφισβητούμενη η ανανέωση της εμπιστοσύνης 

προς το νυν Πρόεδρο της Δημοκρατίας, είναι λογικό για τον Πρόεδρο της Δημοκρα

τίας, χωρίς να ρωτήσει κανένα, χωρίς να πάρει την έγκριση του Εθνικού Συμβου

λίου, να δεσμεύσει μόνιμα τον κυπριακό ελληνισμό για την εφαρμογή αυτών των 

μέτρων που, ανεξάρτητα από το άμεσο αποτέλεσμα που έχουν, έχουν και θα έχουν 

μόνιμο αποτέλεσμα στο ενδεχόμενο που το Μάρτιο του 1993 δε θα καταλήξουμε σε 
λύση; 

Θέλω να επισημάνω αυτό το θέμα ηθικής τάξης που πιστεύω είναι ενδεικτικό 

της νοοτροπίας που έχει ακολουθηθεί στην πενταετία της διακυβέρνησης του 

κ. Βασιλείου. Πρέπει να παρακολουθήσουμε και λίγο τα γεγονότα. Ενώ η πλειο

ψηφία των μελών του Εθνικού Συμβουλίου διακηρύσσει ότι δεν αποδέχεται το 
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ψήφισμα 789 και σίγουρα δεν αποδέχεται τη δέσμη μέτρων οικοδόμησης εμπιστο
σύνης, ο Πρόεδρος Βασιλείου μπορεί να επικαλεστεί ότι κατά πάγια πολιτική του 

αποδέχεται όλα τα ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας. Δεν έχει τέτοια εξουσιο

δότηση, αλλά είναι ένα επιχείρημα το οποίο μπορεί να προβάλει. 

Υπενθυμίζω όμως ότι η επιστολή του προέδρου Βασιλείου, με την οποία 

κοινοποιούσε στο Γενικό Γραμματέα την αποδοχή αυτών των μέτρων οικοδόμησης 

εμπιστοσύνης, στάλθηκε στο Γενικό Γραμματέα δυο μέρες πριν από την έγκριση του 

ψηφίσματος 789. Δηλαδή ο Πρόεδρος Βασιλείου δεν αποφάσισε να δεσμευτεί ότι θα 
εφαρμόσει τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης γιατί αυτά περιέχονται στο 

ψήφισμα 789, αλλά μόνος του, χωρίς να ρωτήσει τα άλλα μέλη του Εθνικού Συμβου
λίου -αν ρώτησε κάποιο ευνοούμενο μέλος του Εθνικού Συμβουλίου, εμείς δεν 

έχουμε τρόπο να το ξέρουμε- αποφάσισε, προτού το Συμβούλιο Ασφαλείας αποφα

σίσει. 

Ο Πρόεδρος Βασιλείου ούτε πριν ούτε μετά τη δέσμευσή του για αποδοχή 

αυτών των μέτρων ενδιαφέρθηκε να ζητήσει ή πήρε τις απόψεις ή την έγκριση των 

κοινοβουλευτικών κομμάτων. Εν πάση περιπτώσει, όσον αφορά τουλάχιστον το 

Δημοκρατικό Κόμμα, ούτε τη γνώμη μας ζήτησε, ούτε πριν ούτε μετά, ούτε τις 

απόψεις μας ούτε τις παρατηρήσεις μας. Γι' αυτό και θέλω να δηλώσω από αυτό το 

βήμα της Βουλής ότι το Δημοκρατικό Κόμμα δεν αποδέχεται τη δέσμευση που μόνος 

του ανέλαβε ο κ. Πρόεδρος, δε δεσμεύεται από αυτή τη δέσμευση και δεν ανέχεται 

και δε δέχεται τη συνολική εφαρμογή αυτών των μέτρων. Και δηλώνω ότι με όλες 

τις δυνάμεις που έχει, εντός και εκτός Βουλής, εντός και εκτός της εξουσίας, θα 

αγωνιστεί για την αποδέσμευση του ελληνισμού της Κύπρου από αυτή τη δέσμευση 

που μόνος του έχει αναλάβει ο Πρόεδρος Βασιλείου. Θεωρούμε ότι αναρμόδια και 

χωρίς εξουσιοδότηση ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας ανέλαβε δέσμευση για συνολική 

εφαρμογή αυτών των μέτρων και θεωρούμε ότι η συνολική εφαρμογή τους είναι 

επικίνδυνη για τον ελληνισμό της Κύπρου και πλήττει την κρατική οντότητα της 

Κυπριακής Δημοκρατίας, ενώ ταυτόχρονα αναβαθμίζει τη νομιμότητα του ψευδο

κράτους. 

Καταρχήν δεν είναι καθόλου βέβαιο ότι αυτά τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστο

σύνης είναι απλώς μέτρα επαναπροσέγγισης ή μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης, για 

να δημ~oυργήσoυν δηλαδή το κατάλληλο κλίμα, ώστε να ευοδωθεί ο νέος γύρος 

συνομιλιών που θα γίνει το Μάρτη του 1993 με επίτευξη συνολικής λύσης του 

Κυπριακού. Υπενθυμίζω σχετικά ότι αυτά τα μέτρα προτείνονται από το Γενικό 

Γραμματέα κατ' ακολουθία και σε εφαρμογή της παραγράφου 10 του ψηφίσματος 
774 του 1992 που προνοεί τα ακόλουθα: 

Παράγραφος 10: ''Επαναβεβαιώνει'' -το Συμβούλιο Ασφαλείας δηλαδή- "ότι, 

σύμφωνα με προηγούμενο ψήφισμα του Συμβουλίου Ασφαλείας, το παρόν status quo 
δεν είναι αποδεκτό και σε περίπτωση μη επίτευξης συμφωνίας στις συνομιλίες που 

θα επαναληφθούν τον Οκτώβριο του 1992 καλεί το Γενικό Γραμματέα να προσδιο
ρίσει τους λόγους αποτυχίας και" -τονίζω τις παρακάτω λέξεις- "να εισηγηθεί στο 

Συμβούλιο Ασφαλείας εναλλακτικούς τρόπους δράσης για την επίλυση του 

Κυπριακού. " 

Είναι μήπως αυτά τα μέτρα ο εναλλακτικός τρόπος δράσης για την επίλυση 

του Κυπριακού που προνοεί η παράγραφος 10 του ψηφίσματος 774 του 1992; Είναι 
μήπως αυτά τα μέτρα μέρος της "λύσης" του Κυπριακού; 
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Όπως αναφέρθηκε σε άλλη συνεδρίαση αυτού του Σώματος, από άλλον 

ομιλητή, όχι από μένα, που είχα υποσχεθεί να μην αναφέρω το θέμα, το status quo, 
το οποίο δεν είναι αποδεκτό σύμφωνα με το ψήφισμα, δεν περιλαμβάνει και δεν 
αναφέρεται μόνο ή κατά αποκλειστικότητα στην παραμονή των τουρκικών στρατευ
μάτων στην Κύπρο. Δεν αναφέρεται μόνο στην τουρκική κατοχή. Το status quo περι
λαμβάνει και την αναγνώριση της μόνης νόμιμης κυβέρνησης, της κυβέρνησης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, και τη διεθνή μας αναγνώριση ως κράτος. 

Όταν επομένως μιλούν για τη μη αναγνώριση του status quo και ότι αυτό το 
status quo δεν είναι αποδεκτό, να μην παραγνωρίζουμε ότι κάποιοι θα ισχυριστούν 
ότι η μη αποδεκτή κατάσταση του status quo περιλαμβάνει ως μη αποδεκτό το 
γεγονός ότι μόνο η κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας αναγνωρίζεται διεθνώς. 

Ότι μόνο η δική μας κρατική οντότητα είναι αυτή που αναγνωρίζεται, ότι εμείς 

έχουμε το μονοπώλιο της νόμιμης κρατικής οντότητας και της διεθνούς αναγνώ

ρισης. Στην έκταση λοιπόν που αυτά τα μέτρα θίγουν και επηρεάζουν την αποκλει

στική κρατική οντότητα της Κυπριακής Δημοκρατίας και την αποκλειστική διεθνή 

μας αναγνώριση, δικαιούμαι να ισχυριστώ ότι αυτά τα μέτρα είναι μέρος της εισή

γησης ότι αυτό το status quo, όπως το περιέγραψα, δεν είναι αποδεκτό από το 
ψήφισμα 774 ή από το ψήφισμα 789 ή από μερικά τουλάχιστο, για να μην πω όλα τα 
μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας. 

Μήπως λοιπόν τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης, όπως διατυπώνονται, και 

αυτά που προνοούν είναι το πρώτο μέρος για να πληγεί αυτή η αποκλειστικότητα 

στην αναγνώρισή μας; Μήπως είναι το πρώτο σοβαρό μέτρο για να καταρρεύσει η 

διεθνής αναγνώριση της νομιμότητας της κρατικής μας οντότητας ή για να παρα

σχεθεί παράλληλη, ίση, ισότιμη αναγνώριση de facto της κρατικής οντότητας του 
ψευδοκράτους; 

Ο ίδιος ο Γενικός Γραμματέας του ΟΗΕ στην πρώτη παράγραφο της έκθεσής 

του προς το Συμβούλιο Ασφαλείας του Νοέμβρη του 1992. μετά τις συνομιλίες του 
Οκτώβρη του 1992, επικαλείται την παράγραφο 10 του ψηφίσματος 774 του 1992 και 
υπενθυμίζει ότι έχει υποχρέωση -και αναφέρω κατά λέξη- "να συστήσει στο 
Συμβούλιο Ασφαλείας διαζευκτική πορεία δράσης για λύση του Κυπριακού". 

Στη σελίδα δύο της ίδιας έκθεσής του υπενθυμίζει ότι το Συμβούλιο Ασφα

λείας ανέλαβε "να απασχοληθεί σοβαρά με διαζευκτικές πορείες δράσης για επίλυση 

του Κυπριακού". Επίσης στη σελίδα 21, στην παράγραφο 60 της έκθεσης του 

Γενικού Γραμματέα αναφέρεται: 

"Είναι συνεπώς πρέπον να εξετάσουμε τις συνισταμένες της τωρινής προσπά

θειας όσο και τη δυνατότητα ενίσχυσης των πιθανοτήτων επιτυχίας -της προσπά
θειας- μέσω των μέτρων που η κάθε πλευρά θα μπορούσε να πάρει επί του εδάφους". 

Αναφερόμενος στην παράγραφο 63 σε αυτές τις προεκτάσεις και τις δυνατό
τητες, σε αυτές τις παραμέτρους για περαιτέρω δράση επί του εδάφους, λέει ο 
Γενικός Γραμματέας: 

''Ο σκοπός αυτών των μέτρων", αναφερόμενος στα μέτρα οικοδόμησης εμπι

στοσύνης, "όταν ληφθούν με καλή πίστη από κάθε πλευρά, είναι να προωθήσουν το 

στόχο των επόμενων κοινών συναντήσεων, δηλαδή να συμπληρωθεί μια συνολική 

συμφωνία στη βάση της συνολικής δέσμης ιδεών που έχει επικυρωθεί από το 
Συμβούλιο Ασφαλείας". 

Είναι σωστό όμως να πω ότι στην ίδια παράγραφο και στις παρακάτω τρεις 

γραμμές ο Γενικός Γραμματέας παρουσιάζει τα μέτρα για τη δημιουργία κλίματος 
εμπιστοσύνης, που θα συμβάλει στην επιτυχία της διαδικασίας της διαπραγμά

τευσης. 



1071 

Ισχυρίζομαι όμως πως η όλη φρασεολογία της έκθεσης και η όλη φρασεολογία 

των προνοιών που προηγούνται της πρότασης των μέτρων εμπιστοσύνης δίνουν μια 

νέα διάσταση στο όλο θέμα. Για να μην πω πάρα πολύ έντονα την άποψή μου, 

τουλάχιστον αυτή η διατύπωση, αυτές οι προεκτάσεις, αυτά τα προηγηθέντα της 
υποβολής αυτής της δέσμης ιδεών, αν μη τι άλλο, εγείρουν ερωτηματικά που έπρεπε 

να είχαν γίνει το αντικείμενο εκτίμησης και συζήτησης στο Εθνικό Συμβούλιο, όταν 

μάλιστα ρητά το ψήφισμα 789 ζητά από την πλευρά μας να δεσμευτεί για την εφαρ
μογή των μέτρων. 

Η δέσμευση για εφαρμογή αυτών των μέτρων, πριν από τη νέα συνάντηση 
μάλιστα, είναι σαφής και είναι κατηγορηματική και για λογαριασμό μας την έχει 

αναλάβει ο Πρόεδρος Βασιλείου παρά την ένσταση των τριών κομμάτων. Και αν 

μεν, όπως ευχόμαστε, το Μάρτη του 1993 βρεθεί συμφωνία για συνολική λύση, αυτά 
τα μέτρα ενσωματώνονται μέσα στα νέα πλαίσια της συνάφειας και συνεργασίας 

των δύο κοινοτήτων. Στο απευχόμενο όμως ενδεχόμενο που δε θα επέλθει συμφωνία 

το Μάρτη του 1993, η δέσμευσή μας για οριστική εφαρμογή αυτών των μέ-ι;ρων 
παραμένει, όπως αυτή ενισχύεται από το κυνηγητό του Γενικού Γραμματέα και 

άλλων μελών του Συμβουλίου Ασφαλείας, για να προσπαθήσουν να προωθήσουν 

την πρακτική εφαρμογή αυτών τα μέτρων. Τα μέτρα θα παραμείνουν, θα ισχύουν και 

θα εφαρμόζονται μέχρι την εξεύρεση λύσης. Δηλαδή θα είναι ευκολότερη -αναφέρω 

κάποια μέτρα- η ελεύθερη διακίνηση ξένων επισκεπτών και τουριστών προς τα κατε

χόμενα, από τη μια περιοχή στην άλλη, θα ισχύει η αναστολή των προγραμμάτων για 

εξοπλισμό της Εθνικής Φρουράς, θα παραμείνει η Αμμόχωστος μια νεκρή πολιτεία 

μέσα στη νεκρή ζώνη. Και ας μη μας λεχθεί ότι τότε, στο ενδεχόμενο δηλαδή μη εξεύ

ρεσης λύσης, μονομερώς τάχατες θα μπορέσουμε να ακυρώσουμε αυτά τα μέτρα. 

Ούτε το ψήφισμα 789 μας δίνει τέτοιο δικαίωμα ούτε στην πράξη θα υπάρχει η πολι
τική βούληση και η πολιτική δυνατότητα, χωρίς απομόνωση και επίκρισή μας, μονο

μερώς να ακυρώσουμε μέτρα που εθελούσια έχουμε αναλάβει να πάρουμε. Και αν 

μεν τα μέτρα ήταν ανώδυνα ή ευνο'ίκά για την πλευρά μας, γιατί όχι; Πρόοδος θα 

ήταν. 

Ας εξετάσουμε λοιπόν ένα ένα τα προτεινόμενα μέτρα, με κύριο κριτήριο αν 

κάποιο απ' αυτά -αυτό πρέπει να είναι το κριτήριο, η δοκιμασία της καταλληλό

τητας αυτών των μέτρων- ενισχύει ή υποσκάπτει τη δική μας κρατική οντότητα, αν 

αποδυναμώνει τη Δημοκρατία της Κύπρου, αν αποπροσανατολίζει το διεθνές ενδια

φέρον από τον κεντρικό άξονα της υπόθεσής μας, που πάντα, με συνέπεια και σταθε

ρότητα πρέπει να είναι και να προβάλλεται ως εξής: Το Κυπριακό είναι θέμα 

εισβολής και κατοχής μέρους της Κύπρου από την Τουρκία και όχι θέμα έλλειψης 

εμπιστοσύνης μεταξύ δυο κοινοτήτων που δεν μπορούν να λύσουν τις δικοινοτικές 

τους διαφορές. 

Σίγουρα κλίμα εμπιστοσύνης. Το προ'ίόν και το αποτέλεσμα μέτρων επανα

προσέγγισης δημιουργεί ευνο'ίκό κλίμα και είναι χρήσιμο. Θα ήταν αποτελεσματικό, 

αν ο αντίδικός μας ήταν οι τουρκοκύπριοι. Θα ήταν αποτελεσματικό, αν ο λόγος 

για τη μη επίλυση του Κυπριακού ήταν η έλλειψη εμπιστοσύνης μεταξύ των δύο 

πλευρών. Όσοι τα λένε αυτά νομίζω ότι υπερβάλλουν ως προς τη σημασία του 

κλίματος εμπιστοσύνης και παραγνωρίζουν ότι ο αντίπαλός μας και εκείνος που 

είναι ο κύριος, ο κυρίαρχος του παιγνιδιού είναι η Άγκυρα και τα σχέδια τα οποία 

έχει. 

Ας δούμε το πρώτο μέτρο, το μέτρο που αναφέρεται στη μείωση των στρατευ

μάτων, αλλά με παράλληλη και ταυτόχρονη αναστολή των εξοπλισμών. Δε νομίζω 
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να υπάρχει κανένας σ' αυτή την αίθουσα που να μη χαιρετίζει το ενδεχόμενο 

μείωσης, έστω απλής μείωσης, των τουρκικών στρατευμάτων κατοχής στην Κύπρο. 

Άλλωστε, τουλάχιστο λεκτικά, φαίνεται να είναι κοινό έδαφος πολιτικής όλων των 
κοινοβουλευτικών κομμάτων η απομάκρυνση όλων των τουρκικών στρατευμάτων 

από την Κύπρο και ως τελικός στόχος η αποστρατικοποίηση της Κύπρου. 

Βέβαια υπάρχουν διαφορές. Και η διαφορά έγκειται στο ότι μερικά κόμματα 

φαίνεται να διαχωρίζουν τα τουρκικά στρατεύματα σε "κατοχικά" και σε άλλα. Για 

μας του Δημοκρατικού Κόμματος τέτοιος διαχωρισμός ούτε υπάρχει ούτε ισχύει. 

Εμείς απαιτούμε την αποχώρηση όλων των τουρκικών στρατευμάτων, άσχετα από 
το αν βαφτίζονται κατοχικά ή συμμαχικά, κάτω από την ανύπαρκτη Συνθήκη 

Συμμαχίας με την Τουρκία. Τώρα, όσο υπάρχει συμμαχία με την Τουρκία, άλλο τόσο 

μπορούμε να μιλούμε και για συμμαχικά στρατεύματα. Βλέπετε, τα στρατεύματα και 

οι βολές των όπλων δε φέρουν ταυτότητα, όταν μας πυροβολούν, αν πρόκειται 

δηλαδή για κατοχικά ή για συμμαχικά! Άλλωστε αμφιβάλλω αν τα μέλη αυτών που 

ήταν συμμαχικά στρατεύματα κάτω από τη Συνθήκη Συμμαχίας του 1960 επιζούν ή 
συνιστούν ακόμα μέλη αυτών των δυνάμεων. Ποιος θα δώσει τις ταυτότητες; Πόσοι 

από τους Τούρκους στρατιώτες που θα είναι στον τόπο μας έχουν ταυτότητα συμμα

χικών στρατευμάτων με βάση τη Συνθήκη Συμμαχίας ή ταυτότητα κατοχικών στρα

τευμάτων; 

Νομίζω ότι όλοι συμφωνούν ότι ο αριθμός των τουρκικών στρατευμάτων που 

κατά περιόδους μπορεί να βρίσκονται στην Κύπρο δεν έχει τόση σημασία, όση έχει 

το δικαίωμα ή η ανοχή της παραμονής οποιωνδήποτε στρατευμάτων στον τόπο μας. 

Άλλωστε η απειλή της τουρκικής στρατιωτικής παρουσίας εναντίον του ελληνισμού 

της Κύπρου είναι εξίσου φοβερή είτε υπάρχουν δέκα χιλιάδες ή πέντε χιλιάδες 

Τούρκων στρατιωτών ή είκοσι πέντε χιλιάδες, όπως θα καταλήξουν με τη μείωση με 

βάση το πρώτο μέτρο της δέσμης μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης, ενισχυμένα 

μάλιστα με τα άρματα μάχης και με το πυροβολικό που διαθέτουν. Δεν ξεχνούμε, 

πιστεύω ότι δε δικαιούται κανένας να ξεχνά, ότι η Τουρκία έχει και τα μέσα και τη 

δυνατότητα και την πολιτική βούληση και τις ισχυρές πλάτες να φέρνει στην Κύπρο, 

μέσω του αεροδρομίου του Λευκόνοικού, μια ταςιαρχία με τα άρματα μάχης και τα 
κανόνια της κάθε δεκαέξι ώρες. 

Άρα η μείωση σαν μείωση -όχι στον αριθμό που ήταν τα στρατεύματα προ 

δεκαετίας, εγώ σας λέω στο ένα τρίτο- ελάχιστη πρακτική σημασία έχει, όταν η 

Τουρκία έχει αυτή την ευχέρεια για ενίσχυση των στρατευμάτων της οποτεδήποτε το 

θελήσει και μάλιστα ανώδυνα. 

Όμως δεν είναι και τόσο ανώδυνη η μείωση, μικρή ή μεγάλη, που προνοείται 

από τη δέσμη μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης. Διότι αυτή η μείωση δε γίνεται 

χωριστά και αυτόνομα. Αυτή η μείωση συνδυάζεται άμεσα και ταυτόχρονα και 

χρονικά και ουσιαστικά με την ανάλογη και παράλληλη αναστολή των δαπανών και 

των εξοπλιστικών προγραμμάτων για την Εθνική Φρουρά. 

Όπως όλοι γνωρίζουμε, οι εξοπλισμοί -ιδιαίτερα όταν αγοράζεις από τη 

διεθνή αγορά και δεν παράγεις- δεν είναι όπως τις καταναλωτικές προμήθειες, που 

τις παίρνεις, ας πούμε, από την υπεραγορά Ορφανίδη, που τώρα έχει και χώρο 

στάθμευσης. Για να μπορέσει ένας να εφαρμόσει πρόγραμμα εξοπλισμών, χρειάζο

νται μακρόχρονες και κοπιαστικές διαπραγματεύσεις και πολλές πολιτικές διασυν

δέσεις, για να εξασφαλίσει τη θέληση για πώληση. Και όταν ακόμα γίνουν τα συμβό

λαια, πάλι εξακολουθούν αυτές οι πιέσεις για την ακύρωση της παράδοσης. Έτσι, αν 
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σήμερα ακυρώσουμε τις παραγγελίες ή αναστείλουμε τα εξοπλιστικά προγράμματα, 

χρόνια και χρόνια θα απαιτηθούν, για να μπορέσουμε να αναπληρώσουμε αυτή τη 

μείωση των εξοπλιστικών προγραμμάτων. Είναι επομένως ανώδυνη η μείωση στρα

τευμάτων, όσον αφορά την τουρκική πλευρά, όμως επώδυνη και δυσαναπλήρωτη η 

αναστολή των δικών μας εξοπλιστικών προγραμμάτων. 

Προχωρούμε στο μέτρο για την απαγκίστρωση. Δεν είναι πολύ σαφές σε ποια 

έκταση θα εφαρμοστεί αυτό το μέτρο της απαγκίστρωσης. Ο Γενικός Γραμματέας 

αναφέρει μόνο ότι πρέπει να γίνει απαγκίστρωση από εκείνες τις περιοχές όπου 

υπάρχει συνάφεια και αντιπαράθεση των στρατευμάτων των δύο πλευρών. Μπορεί 

να είναι μικρή, μπορεί να είναι μεγάλη. Ξέρουμε όμως, ο κυπριακός ελληνισμός έχει 

γνώση και πείρα από μια προηγούμενη απαγκίστρωση και όλοι μας γνωρίζουμε τα 

σοβαρά προβλήματα ουσίας, άμυνας, αλλά και τα σημαντικότατα προβλήματα πολι

τικής, τα οποία είναι ενσωματωμένα σε κάθε μέτρο απαγκίστρωσης. Και με ποιον 

γίνεται η συμφωνία; Όταν οι τουρκοκυπριακές δυνάμεις ελέγχονται, επανδρώνο

νται και σε μεγάλο βαθμό αποτελούνται από τούρκικα στρατεύματα. Όταν η ηγεσία 

και η διακίνηση αυτών των στρατευμάτων εξαρτώνται απόλυτα από Τούρκους στρα

τιωτικούς και από κατοχικά στρατεύματα. 

Για να είναι έγκυρη μια συμφωνία απαγκίστρωσης, για να μπορούμε να έχουμε 

τη βεβαιότητα της εφαρμογής της και της τήρησής της, με ποιον θα υπογραφεί αυτή η 

συμφωνία; Θα υπογραφεί με τη διοίκηση των στρατευμάτων κατοχής; Θα αναγνωρί

σουμε εμείς ότι τα στρατεύματα κατοχής νόμιμα βρίσκονται στην Κύπρο ή έστω 

δικαιούνται να υπογράφουν συμφωνίες απαγκίστρωσης και εΚf"χειρίας; Θα υπογρα

φούν για λογαριασμό των τουρκικών στρατιωτικών αρχών από κάποιο φερέφωνο 

που θα παρουσιαστεί ότι είναι ηγέτης των τουρκοκυπριακών δυνάμεων, ενώ όλοι 

μας, και εμείς και οι ξένοι, θα γνωρίζουμε ότι η συμφωνία έχει γίνει με τα τουρκικι:.: 

κατοχικά στρατεύματα; 

Είναι γνωστές, επαναλαμβάνω, αυτές οι ενστάσεις που στην προηγούμενη, 

περιορισμένης κλίμακας απαγκίστρωση εγέρθηκαν ανάμεσα σε μεγάλα στρώματα 

του κυπριακού ελληνισμού. Θα σας υπενθυμίσω ότι το επιχείρημα που επενέργησε 

τότε, κακά κατά τη γνώμη μου, για να κατασιγάσουν αυτές οι ενστάσεις στην τότε 

απαγκίστρωση, ήταν ότι με την απαγκίστρωση τουλάχιστον τέσσερις χιλιάδες εκτο

πισμένοι θα μπορούσαν να επιστρέψουν στα σπίτια τους και στις περιουσίες τους 

στη γραμμή αντιπαράταξης και πως η κυβέρνηση θα βελτίωνε και θα επιδιόρθωνε 

αυτές τις οικοδομές. Αν αυτή η δικαιολογία, αν αυτή η επικάλυψη των σοβαρών 

πολιτικών αδυναμιών που είχε εκείνη η απαγκίστρωση έχει υλοποιηθεί ή όχι, ας το 

κρίνει ο λαός. Πόσοι επέστρεψαν; Πόσα σπίτια έχουν επιδιορθωθεί; Πόσο έχουν 

αναζωογονηθεί αυτές οι περιοχές και πόσο έχει επιστρέψει η ομαλότητα και το 

αίσθημα ασφάλειας στις περιοχές της απαγκίστρωσης; 

Το τρίτο μέτρο είναι το πολύ λεπτό, πολύ ευαίσθητο και πολύ ταλαιπωρημένο 

θέμα της επιστροφής της Αμμοχώστου. Το λέω αυτό, γιατί τουλάχιστο σε τρεις 

εκλογές το θέμα της επιστροφής της Αμμοχώστου έγινε κριτήριο και, σωστά 

υποθέτω από πλευράς του, το εκλογικό επιτελείο του κ. Βασιλείου δεν παραλείπει 

να τονίζει, στην επικεφαλίδα μάλιστα, ότι ως αποτέλεσμα της πολιτικής του η Αμμό

χωστος ήρθε πιο κοντά. Η Αμμόχωστος ποτέ δεν ήρθε πιο κοντά από το ψήφισμα 

550. Ούτε ήρθε κοντά η Αμμόχωστος με το αμερικανο-καναδο-βρετανικό σχέδιο. 
Γιατί, άμα λέμε το πρόβλημα, πρέπει να το λέμε σε όλες τις διαστάσεις του. Εκείνο 
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το πρόγραμμα, εκείνο το σχέδιο, που κατά τη γνώμη μου είναι η πηγή των σημε

ρινών δεινών της δέσμης ιδεών, δηλαδή του διχασμού της κυριαρχίας και της 

δημιουργίας εθνικά αμιγών περιοχών, πρώτη και μόνη φορά παρουσιάστηκε σε 

εκείνο το σχέδιο. Αυτό έγινε με αντάλλαγμα την υπόσχεση, το όραμα της επιστροφής 

της Αμμοχώστου, πbυ είχε επικεφαλίδα 'Ή επιστροφή θα εφαρμόζεται κατά φάσεις 

και ανάλογα με την πρόοδο των συνομιλιών". Η αγγλική διατύπωση ήταν " ... in face 
with the progress of the talks". Δηλαδή, επειδή εκείνες οι συνομιλίες με εκείνο το 
απαράδεκτο σχέδιο δε θα διαρκούσαν πάνω από 24 ώρες, δε θα προλάβαινε κανείς 
να πάει. 

Όμως, πέρα από εκείνη την περίπτωση, η Αμμόχωστος ήρθε πιο κοντά με το 

ψήφισμα 550, το οποίο ρητά και κατηγορηματικά ζητούσε την επιστροφή της Αμμο
χώστου στους νόμιμους κατοίκους της και την επιστροφή των κατοίκων στην Αμμό

χωστο. Αύτό είναι δεδομένο. Είναι ψήφισμα του Συμβουλίου Ασφαλείας. Μάλιστα η 

πρόνοια για την επιστροφή των κατοίκων της Αμμοχώστου είναι στο διατακτικό και 

όχι στο διακηρυκτικό μέρος. Με αυτή την πρόνοια και επειδή είναι μεταγεΥέστερο 

το ψήφισμα 789, αποδυναμώνεται το ψήφισμα 550, αφαιρείται από αυτό το ψήφισμα 
η αυτόματη επιστροφή της Αμμοχώστου στους κατοίκους της και η αυτόματη 

επιστροφή των κατοίκων στην Αμμόχωστο. Και εμείς το δεχόμαστε! Εμείς !;;ητούμε, 

αντί άμεση επιστροφή της νεκρής πόλης της Αμμοχώστου, την επισημοποίηση της ως 
νεκρής πόλης στη νεκρή περιοχή και τη νεκροποίησή της, όσον αφορά την εγκατά

σταση των κατοίκων της! 

Βέβαια, το ψήφισμα λέει ότι στην πορεία της εφαρμογής του ψηφίσματος 550 
γίνεται η επέκταση της νεκρής ζώνης, ώστε να περιλαμβάνει την Αμμόχωστο. Αυτός 

όμως δεν είναι λόγος χαροποίησης. Αυτός είναι λόγος θλίψης, γιατί έρχεται η δέσμη 

μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης να επεξηγήσει και να εφαρμόσει το αδέσμευτο 

ψήφισμα 550 με την πρόσθετη δέσμευση της νεκροποίησης της πόλης και της εγκατά
λειψης της απαίτησης για άμεση επιστροφή των κατοίκων στην πόλη. Άρα, κατά τη 

γνώμη μου, απομακρύνθηκε η επιστροφή των κατοίκων στην Αμμόχωστο και ήρθε 

πιο κοντά η μόνιμη νεκροποίηση της Αμμοχώστου, που ασφαλώς θα παραμείνει 

νεκρή για όσο καιρό συνεχίζεται το αδιέξοδο στις συνομιλίες. 

Το τέταρτο και πέμπτο μέτρο αποκατάστασης εμπιστοσύνης είναι η ελευθεροε

πικοινωνία. Το θέμα της απονέκρωση ς της Αμμοχώστου στη νεκρή ζώνη δεν είναι 

χωριστό και δεν είναι αυτόνομο γιατί, όπως λέει το ψήφισμα 789 και η έκθεση του 
κ. Γκάλι, όλα τα μέτρα προβάλλονται και προτείνονται ως πακέτο καθολικής συνο

λικής εφαρμογής. Κατά συνέπεια το "πλεονέκτημα" και το ''επίτευγμα'' -και οι δυο 

λέξεις σε εισαγωγικά- της απονέκρωση ς της Αμμοχώστου, συνδέεται με την παράλ

ληλη εφαρμογή του μέτρου οικοδόμησης εμπιστοσύνης που περιγραφικά εγώ το 

αναφέρω ως ελευθεροεπικοινωνία. Ελευθεροεπικοινωνία μεταξύ των εκπροσώπων 

των κοινοτήτων, αλλά και ελευθεροεπικοινωνία των επισκεπτών, των ξένων επισκε

πτών και άρα των τουριστών από τα κατεχόμενα στις ελεύθερες περιοχές και από 

τις ελεύθερες περιοχές στα κατεχόμενα. Αυτό είναι μέτρο που δεσμευόμαστε να 

πάρουμε. Και ποιο θα είναι το αποτέλεσμα αυτής της ελευθεροεπικοινωνίας; Οι 

τουρίστες θα μπορούν ελεύθερα να πηγαίνουν απευθείας στα κατεχόμενα ή οι τουρί

στες που έρχονται με τις νόμιμες αεροπορικές γραμμές στις ελεύθερες περιοχές θα 

δικαιούνται ελεύθερα να διακινούνται και να πηγαίνουν ως τουρίστες στα κατεχό

μενα. Δηλαδή το τουριστικό μας ρεύμα θα διοχετεύεται προς τα κατεχόμενα. Γιατί 

θα διοχετεύεται; Για τον απλούστατο λόγο ότι ο Κύπριος ξενοδόχος, όταν ορίζει τις 
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τιμές του, έχει να λάβει υπόψη την κεφαλαιουχική του επένδυση, την ανάγκη για 

απόσβεση της επένδυσής του, των ξενοδοχείων του και τα ψηλότερα ηtιερομίσθια 
που επικρατούν στις ελεύθερες περιοχές. Όταν όμως στην όμορφη κατεχόμενη 

περιοχή της Κερύνειας, που δεν υστερεί ούτε σε ομορφιά ούτε σε ποιότητα ξενοδο

χείων -κλεμμένων, που τα βρήκαν δωρεάν, που δεν έχουν κεφαλαιουχική επένδυση, 
που δε χρειάζεται να κάμουν αποσβέσεις, που δε χρειάζεται να λάβουν υπόψη την 

κεφαλαιουχική επένδυση που έχουν κάμει και το κόστος της χρηματοδότησης- θα 

μπορούν να προσφέρουν ίσης ποιότητας υπηρεσίες στους τουρίστες (κάποιος μου 

έχει πει στο ένα πέμπτο της τιμής, όμως δεν είμαι αρμόδιος, γιατί εγώ δεν έχω πάει 

σε ξενοδοχεία στα κατεχόμενα, για να ξέρω ούτε το επίπεδο των υπηρεσίων ούτε τις 

τιμές που εφαρμόζουν) διερωτώμαι αν οι ξενοδόχοι στις ελεύθερες περιοχές έχουν 

κατανοήσει σοβαρά τι σημαίνει αυτό για τη δική τους βιομηχανία. 

Είμαι επίσης βέβαιος ότι οι πιο πολλοί εμπορευόμενοι της Κύπρου, οι αντι

πρόσωποι προ·ίόντων στην Κύπρο δεν έχουν διαβάσει μέσα στην έκθεση ιδεών ότι 

εκείνο που απαιτείται για λόγους διεθνούς εμπορίου και αντιπροσωπειών των προ·ί

όντων είναι να υπάρχουν δυο χωριστές οντότητες. Και αυτοί που αντιπροσωπεύουν 

προ·ίόντα θα δεχθούν να υπάρχει χωριστή αντιπροσωπεία των προ·ίόντων που εισά

γουν για τις κατεχόμενες περιοχές από Τούρκο; Αυτά για όσους λογαριάζουν μια 

λύση, οποιαδήποτε λύση και αν είναι, για να αυξήσουν τις εμπορικές τους δραστη

ριότητες και την πώληση των προ·ίόντων που εισάγουν. 

Όμως, ας φύγουμε από τα οικονομικά και τα ακαδημα·ίκά μέτρα του τι 

σημαίνει αυτή η επαναπροσέγγιση. Η επαναπροσέγγιση και η διακίνηση μεταξύ των 

περιοχών, η υιοθέτηση αυτών των μέτρων στην πράξη, επιβάλλει ότι αυτοί που θα 

πηγαίνουν εκεί θα υπογράφουν τα έντυπα του ψευδοκράτους, όπως τώρα ζητούν και 

όπως γίνεται ακόμα και από Ελληνοκύπριους -λυπούμαι να το πω- για να εισέλθουν 

στα κατεχόμενα. Είναι αυτό αναβάθμιση της νομιμότητας και της εγκυρότητας των 

συνόρων και των αρχών του ψευδοκράτους ή όχι; Είναι αυτό υπόσκαψη της δικής 

μας κρατικής οντότητας ή όχι; Θέλουμε πράγματι στη μεσοπερίοδο μέχρι τον 

ποθητό χρόνο επίτευξης συμφωνίας να δώσουμε πρακτική διέξοδο στο οικονομικό 

πρόβλημα που έχουν τα κατεχόμενα, όσον αφορά το τουριστικό τους ρεύμα; 

Θέλουμε σε αυτή τη μεσοπερίοδο, κοντά στα άλλα στοιχεία αναγνώρισης του ψευδο

κράτους, να τους δώσουμε πρώτοι και καλύτεροι εμείς αναγνώριση της νομιμότητας 

των αρχών τους και να διαφημίσουμε στους ξένους τουρίστες που έρχονται εδώ ότι 

υπάρχουν στην Κύπρο δύο ισότιμα και χωριστά κράτη, με παρόμοια έγγραφα διακί

νησης των επισκεπτών; 

Δε θα αναφέρω τα υπόλοιπα μέτρα, αλλά δεν μπορώ να αντέξω στον πειρασμό 

και να μην αναφερθώ σε ένα μέτρο, για το μόνο λόγο ότι έγινε αντικείμενο ανίερης 

προεκλογικής εκμετάλλευσης. Και αυτό είναι το θέμα της απογραφής. Άφησα αυτό 

το μέτρο τελευταίο, γιατί ο Πρόεδρος Βασιλείου επιχειρεί την πιο άγρια και 

προκλητική παραποίηση του τι προνοείται στη δέσμη ιδεών σχετικά με αυτό το 

μέτρο. Μου είπαν ότι ο κ. Βασιλείου -δεν είχα την τύχη να ακούσω το ψεσινό 

πρόγραμμα λόγω προεκλογικής μου ομιλίας την ίδια ώρα-ακόμα και ψες ισχυρί

στηκε ότι η απογραφή πληθυσμού που προνοείται στο έβδομο μέτρο της δέσμης 

ιδεών θα γίνει -οι παρακάτω λέξεις είναι δικές του- "με σκοπό τη διαπίστωση του 

αριθμού των εποίκων, με σκοπό να διαπιστωθεί πόσοι από τους κατοίκους των 

κατεχόμενων περιοχών βρίσκονται στα κατεχόμενα κατά παράβαση του παραρτή

ματος Δ' της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης της Κυπριακής Δημοκρατίας''. 
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Όπως είμαι σίγουρος ότι όλοι ξέρετε, το Παράρτημα Δ' λέει ποιοι μη Κύπριοι 
ή κυπριακής καταγωγής δικαιούνται αυτόματα να ζητήσουν και να πάρουν 
κυπριακή υπηκοότητα. Απόδημοι της Αγγλίας και απόδημοι κυπριακής καταγωγής 

στην Τουρκία. Όμως πού βρίσκει αυτές τις λέξεις ο Πρόεδρος Βασιλείου στη διατύ

πωση ότι θα γίνει απογραφή, για να διαπιστωθεί ποιοι είναι στο Κεφάλαιο Δ'; .πού 

το βρίσκει; Η διατύπωση της παραγράφου είναι ότι οι δύο πλευρές δεσμεύονται να 
διεξαγάγουν καταγραφή του πληθυσμού κάτω από την αιγίδα των Ηνωμένων 

Εθνών. Μόνο αυτό. Ούτε για Κεφάλαιο Δ' μιλά -όχι της Βουλής, του Παραρτήματος 

Δ' της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης-ούτε για εντοπισμό του πόσοι βρίσκονται εδώ παρά

νομα ούτε για καταγραφή ποιοι είναι έποικοι και ποιοι είναι νόμιμοι κάτοικοι. 

Είναι αλήθεια ότι στην κωδικοποίηση ο κ. Βασιλείου λέγοντας τις δικές του 
θέσεις αναφέρθηκε, κακώς κατά τη γνώμη μου, στην απαίτησή του για εφαρμογή του 
Παραρτήματος ΔΌ Ο ίδιος το ανέφερε. Και είναι εκπληκτικό ότι, σε συνάντησή του 

με τον τύπο από την τηλεόραση, ο Πρόεδρος Βασιλείου διάβαζε ότι "η δέσμη ιδεών 

προνοεί" τάχατες "ότι η καταγραφή θα γίνει, για να διαπιστωθεί η παράβαση του 
Παραρτήματος Δ' της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης". Αυτά είναι δικά του λόγια. Δεν 

περιέχονται στη δέσμη ιδεών ούτε υιοθετήθηκαν από το Γενικό Γραμματέα. Και 

είναι ακριβώς το αντίθετο που προκύπτει. Όταν εγώ υποβάλω ένα επιχείρημα και η 

διατύπωση της άποψης των Ηνωμένων Εθνών είναι σιωπή πάνω στο επιχείρημα που 

έχω υποβάλει, δηλαδή απόρριψη της εισήγησής μου, είναι φανερό ότι η δέσμη ιδεών 

δεν προνοεί τέτοιο πράγμα. 

Και για να έχουμε και καλό ρώτημα για το Παράρτημα Δ' της Συνθήκης Εγκα

θίδρυσης, είναι τουρκοκυπριακή θέση που έχει υποβληθεί επίσημα στις συνομιλίες 

της Βιέννης το 1977 ότι υπάρχουν τρια~όσιες χιλιάδες Τούρκοι ΤΟΗρκοκυπριακής 
καταγωγής που κατοικούν στην Τουρκία. Ψευδέστατο βεβαίως, όπως τότε είχα πει 

στις συζητήσεις της Βιέννης. Λένε ότι αυτοί είναι οι απόγονοι των Τούρκων που το 

1916, όταν έγινε η προσάρτηση της Κύπρου στην Αγγλία, έφυγαν με τη βοήθεια της 
αγγλικής αποικιακής κυβέρνησης και πήγαν στην Τουρκία. Όμως, αν έχουν κάτι 

καλό οι Άγγλοι, είναι η τήρηση καλών και ακριβών αρχείων. Και πηγαίνοντας στη 

Βιέννη είχα ονομαστικά τις δεκαέξι χιλιάδες Τούρκους που πήραν οικονομική 

βοήθεια και έγγραφα διακίνησης, για να πάνε τότε στην Τουρκία. Και όπως είπα 
τότε στη Βιέννη -θα σας το πω και εσάς- αν όλες οι δεκαέξι χιλιάδες που έφυγαν το 

1916 ήταν σε ηλικία τεκνοποίησης και αν άλλη δουλειά δεν έκαναν από τότε μέχρι 
σήμερα παρά να παράγουν παιδιά, είναι βιολογικό θαύμα πώς οι δεκαέξι χιλιάδες 
σε περίοδο πενήντα χρόνων μετατράπηκαν σε τριακόσιες χιλιάδες εύσωμους, υγιείς 

Τούρκους της Τουρκίας, έτοιμους να έρθουν κάτω από τις πρόνοιες του Παραρτή

ματος Δ' να εγκατασταθούν στην Κύπρο. 

Εμένα, παρά το Παράρτημα Δ' της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης, αυτή η πρόνοια 

μου θυμίζει κάτι άλλο. Μου θυμίζει τις δηλώσεις του κ. Λέτσκι -δεν πιστεύω 

κανένας να αμφισβητεί ότι, αν δεν είναι ο νονός, είναι ο συν-συγγραφέας αυτών των 

ιδεών Γκάλι- σε μια συνάντηση το 1991 του κ. Λέτσκι με ·τον πρώην Πρόεδρο της 

Δημοκρατίας κ. Κυπριανού, στην παρουσία του κ. Μουσιούττα, του κ. Στάθη Κιττή 
και εμένα. Τότε, όταν εγείραμε το θέμα των εποίκων και την απαίτησή μας για 
αποχώρηση όλων των εποίκων, ο κ. Λέτσκι με οργίλο ύφος -συνήθως δεν οργίζεται 
μέσα στη βεβαιότητα της ισχύος που έχει πίσω του- είπε: "Μη μου μιλάτε εμένα για 

εποίκους. Ολόκληρο το αμερικανικό έθνος έχει κτιστεί από εποίκους και μετανά
στες. Και δε θα βρείτε ποτέ συμπάθεια στο θέμα των εποίκων. Το ανώτατο όριο που 

μπορείτε να απαιτήσετε είναι να καταγραφεί ο αριθμός εκείνων που ήδη βρίσκονται 

εδώ ως εποχιακοί εργάτες ή μετανάστες και να μείνουν και να μην έρθουν άλλοι." 
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Για μένα η καταγραφή αυτό το σκοπό έχει. Είναι μέση λύση . Ό,τι έγινε, έγινε 
για τους εποίκους -είναι εξήντα πέντε χιλιάδες, ειρήσθω εν παρόδω- και αυτό είναι 

όλο. 

Λέγω ότι στο έβδομο σημείο των μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης, που 

αναφέρεται στην καταγραφή, ούτε αναφορά σε εποίκους γίνεται ούτε αναφορά σε 
μετανάστες γίνεται ούτε στο Παράρτημα Δ' ούτε σχέση έχει αυτό το μέτρο εμπιστο

σύνης. Αν έχει κάποια σχέση, σίγουρα πρέπει να έχει σχέση με την ερμηνεία που μας 

έδωσε ο κ. Λέτσκι. 

Μήπως η παραμονή αυτών των εποχιακών εργατών ή των μεταναστών ή των 
εποίκων ή όπως θέλετε πέστε τους, που θα καταγραφούν στην Χ καθορισμένη ημερο

μηνία, είναι μέρος της τελικής λύσης που προδιαγράφουν η δέσμη ιδεών και η 

έκθεση του Γενικού Γραμματέα για την Κύπρο; Εγώ αδιαμφισβήτητα λέω ότι αυτή 

είναι η εντύπωση που μου δημιουργείται. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, έχουμε καθορισμένο χρόνο για να μιλήσουμε. Μιλώ 

πρώτος, άρα θέλω να φυλάξω λίγο χρόνο για δευτερολογία, αν χρειαστεί. Εκείνο 

που θέλω να πω είναι ότι αυτά τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης δεν είναι αυτό 

που φαίνονται. Τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης δεν είναι τόσο ανώδυνα και 

αθώα όσο φαίνονται από μια πρώτη ανάγνωση. Για να το πω όσο πιο ήπια μπορώ, 

έχουν προοπτικές και δημιουργούν διαστάσεις που χρειάζονταν και χρειάζονται το 
λιγότερο και μελέτη και ανάλυση και συζήτηση και εκτίμηση. 

Και όμως για ένα τόσο σοβαρό θέμα, τόσο ανέκκλητα και δεσμευτικά ο Πρόε
δρος Βασιλείου, χωρίς να το συζητήσει, χωρίς να το συνεκτιμήσει, χωρίς να ζητήσει 

τις γνώμες των κοινοβουλευτικών κομμάτων, χωρίς, αν θέλετε, να ενημερώσει τους 

ανθυποψήφιούς του στις προεδρικές εκλογές, επέλεξε μόνος του να δεσμεύσει τον 

κυπριακό ελληνισμό. Για μας αυτή η δέσμευση είναι απαράδεκτη και αυτή η 

δέσμευση από μόνη της πρέπει να καταργηθεί. Ο μόνος πρακτικός τρόπος που εμείς 

ξέρουμε, για να αποδεσμευτούμε από τη δέσμευση, είναι με την ψήφο μας να στεί

λουμε σπίτι του αυτόν που ανέλαβε τέτοιες δεσμεύσεις, χωρίς να μας ρωτήσει. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει πράγματι μια χρονική δέσμευση για κάθε κόμμα, που είναι εβδομήντα 

λεπτά, πρωτολογία και δευτερολογία. Ο κ. Παπαδόπουλος έχει μιλήσει μια ώρα. 

Κατά συνέπεια δικαιούται δέκα λεπτά δευτερολογία, αν χρειαστεί, όπως ανέφερε. 

Επειδή είπαμε να γίνεται κάπως εναλλάξ η συζήτηση, δε θα δώσω το λόγο στον 

κ. Χατζηδημητρίου. Θα δώσω το λόγο στον κ. Μάτση και ο κ. Χατζηδημητρίου θα 

μιλήσει μετά τον κ. Μάτση. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

59 λεπτά μίλησε ο κ. Παπαδόπουλος. Για να μη φάμε το λεπτό του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Πιττοκοπίτη, δε μιλούμε για λεπτά και δευτερόλεπτα μπροστά στην 

αιωνιότητα. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Δικαιολογημένα κατά την άποψή μας απασχόλησαν σε έκταση πρόσφατα τη 

Βουλή των Αντιπροσώπων οι εξελίξεις του Κυπριακού, όπως έχουν διαμορφωθεί με 
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τα τελευταία ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας και ιδιαίτερα με το ψήφισμα 

789, που καθόρισε το πλαίσιο λύσης του Κυπριακού, με περιεχόμενο και προοπτικές 
απελπιστικά επικίνδυνες για την ιστορική ανέλιξη και τη φυσική επιβίωσή μας στην 
πατρογονική γη. 

Κύριε Πρόεδρε, ο Δημοκρατικός Συναγερμός ήταν από την ίδρυσή του και 

παραμένει ένθερμος υποστηριχτής της χωρίς καθυστέρηση διευθέτησης του 

κυπριακού προβλήματος. Διότι ο χρόνος διαρρέει μετά την τουρκική εισβολή εις 

βάρος μας και η Τουρκία με τον εποικισμό και την τουρκοποίηση των πάντων στα 

κατεχόμενα εδάφη μας επεκτείνει σταθερά τις κατακτητικές της διαθέσεις στο 

έδαφος της Κυπριακής Δημοκρατίας. Εμείς επιδιώκουμε μια ειρηνική λύση, βασι

σμένη στις αρχές του διεθνούς και του ευρωπα·ίκού δικαίου, όπως εκφράζεται από 

τον Καταστατικό Χάρτη και τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών και την Ευρω

πα·ίκή Σύμβαση Ανθρώπινων Δικαιωμάτων. Οι συμφωνίες κορυφής και οι ομόφωνα 
εγκριθείσες, από το σύνολο της πολιτικής ηγεσίας στο Εθνικό Συμβούλιο, θέσεις μας 

του Γενάρη του 1989 αποτέλεσαν τα ορόσημα της υποχωρητικότητας και της καλο
πιστίας μας. Και έπρεπε να προβληθούν αποφασιστικά και να εξηγηθούν εμπεριστα

τωμένα και πειστικά τόσο προς το Γενικό Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών και τα 

μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας και γενικά τη διεθνή και την ευρωπα·ίκή κοινότητα 

όσο και προς τους συμπατριώτες μας τουρκοκύπριους. Έπρεπε με υπομονή, αλλά 

και επιμονή να διευκρινίσουμε έγκαιρα προς κάθε κατεύθυνση ότι περαιτέρω 

υποχωρήσεις σε ζωτικής σημασίας θέματα θα οδηγούσαν σε εξευτελισμό της ιδέας 

του ομόσπονδου κράτους που αναλάβαμε όλοι να δημιουργήσουμε. 

Η διεκπεραίωση αυτής της ιστορικής αποστολής αποτελεί ουσιαστικά το βαρύ 

έργο του εκάστοτε Προέδρου της Κυπριακής Δημοκρατίας ως εκλελεγμένου εντολο

δόχου και εκφραστή του λαού. Είναι με πολλή θλίψη που διαπιστώνουμε από το 

επίσημο αυτό βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων ότι ο Πρόεδρος της Κυπριακής 

Δημοκρατίας, του οποίου η θητεία λήγει στις 14 Φεβρουαρίου, απέτυχε σΙ αυτή την 
ιστορική του αποστολή. Και η αποτυχία του πληρώνεται με το σκληρό τίμημα της 

ιστορικής και εθνικής αβεβαιότητας στο δύσκολο και επικίνδυνο σήμερα γεωγρα

φικό μας χώρο. 

Θα αισθανόμουν πολύ ευτυχής, κύριε Πρόεδρε, αν η πραγματικότητα ήταν 

διαφορετική. Οι σημερινές όμως εξελίξεις του Κυπριακού επιμαρτυρούν ακριβώς το 

αντίθετο. Παρά τις πολυετείς επαφές του με τους εκπροσώπους των Ηνωμένων 

Εθνών, τους εκάστοτε Αμερικανούς συντονιστές, προέδρους και πρωθυπουργούς 

διάφορων χωρών, καθώς και με τα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας και το Γενικό 

Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών τον ίδιο, ο κ. Βασιλείου απέτυχε να πείσει ότι η 

αποκατάστασΤ] της ομαλότητας και της ειρήνης προς όφελος όλων των Κυπρίων 

επιβάλλει λύση του Κυπριακού βιώσιμη και δίκαιη που θα απαλλάξει την Κύπρο 

από τα τρωτά του παρελθόντος και θα ανοίξει το δρόμο προς την ειρήνη και την 

πρόοδο όλων των κατοίκων της. 

Θα ήταν εφικτό, κύριε Πρόεδρε, η Κύπρος να αποτελούσε με μια σωστή διευθέ

τηση του Κυπριακού παράδειγμα προς μίμηση και όχι παράδειγμα προς αποφυγή 

στο σημερινό ανήσυχο περίγυρό μας. Όμως με τις προτάσεις Γκάλι και το ψήφισμα 

789 που τις περιέχει επιτεύχθηκε ακριβώς το αντίθετο. Δεν προτίθεμαι, κύριοι συνά
δελφοι, να ασχοληθώ με το σύνολο των ιδεών Γκάλι, όπως συμπεριλήφθηκαν στα 

ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών, διότι οι απόψεις μας εκτέθηκαν με κάθε λεπτομέ

ρεια εντός και εκτός της Βουλής από όλους μας, από τον Πρόεδρο του κόμματος 
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κ. Κληρίδη και τους αξιωματούχους του. Αδρά και περιληπτικά όμως θέλω με 

πολλή έμφαση να τονίσω ότι, για να επιτύχουμε λύση, εν τω μέτρω του δυνατού υπό 

τις σημερινές δύσκολες συνθήκες, δίκαιη, δυνάμενη να αντέξει στο πέρασμα του 

χρόνου και λειτουργικά εφαρμόσιμη, επιβάλλεται να πείσουμε κάθε ενδιαφερόμενο 

ότι τα σημαντικά αρνητικά στοιχεία που περιέχονται στη δέσμη ιδεών και στο 

ψήφισμα 789 πρέπει να αφαιρεθούν. Αυτό επιβάλλει το καλώς νοούμενο συμφέρον 
των Ελληνοκυπρίων και των τουρκοκυπρίων που θα την εφαρμόσουν. Αυτή θα 

είναι και η ουσιαστική λαϊκή εντολή JΊϊρoς το νέο Πρόεδρο που ο λαός θα αναδείξει 

διά της ψήφου του στο προεδρικό αξίωμα. 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός, αναλύοντας με πολλή υπευθυνότητα τις δυσκο

λίες στις οποίες έχει περιαχθεί το κυπριακό πρόβλημα μετά την έγκριση από το 

Συμβούλιο Ασφαλείας του ψηφίσματος 789, πιστεύει ότι χρειάζονται πολύ ευαί
σθητοι χειρισ~ίoί στην αντιμετώπιση του προβλήματος. Σύγκρουση με το Συμβούλιο 
Ασφαλείας ή με το Γενικό Γραμματέα δεν επιτρέπεται. Έντονες όμως προσπάθειες 

για απεγκλωβισμό μας από τα αρνητικά στοιχεία, με επιχειρηματολογία βασισμένη 

στις διεθνώς αποδεχτές αρχές δικαίου και στην ανάγκη εξεύρεσης λειτουργικής και 

βιώσιμης λύσης του Κυπριακού πρέπει όλοι να αναλάβουμε. Αφετηρία αυτής της 

προσπάθειας αποτελούν οι ομόφωνες προτάσεις του Εθνικού Συμβουλίου του 1989. 

Είναι όμως ταυτόχρονα αυτονόητο ότι η σημαντική αυτή ιστορική αποστολή 

δεν μπορεί να αναληφθεί με ελπίδα επιτυχίας από το σημερινό Πρόεδρο της Δημο

κρατίας. Και ο λόγος είναι πολύ απλός. Ο κ. Βασιλείου δέχθηκε -δυστυχώς για 

όλους μας- το πλαίσιο λύσης που απαρτίζουν οι ιδέες Γκάλι ως βάση για λύση του 

κυπριακού προβλήματος. Και θα βρίσκεται σε μόνιμη αδυναμία να επιφέρει οποιεσ

δήποτε αξιόλογες διαφοροποιήσεις. Δέσμευσε το λαό αυτό με το περιεχόμενο του 

ψηφίσματος 789 ως έχει και περιφέρεται ανά το παγκόσμιο απαιτώντας την 

αποδοχή του ψηφίσματος στο σύνολό του και του χάρτη από την Τουρκία. Και 

ρωτώ: Πού οδηγούμαστε, αν η Τουρκία και ο κ. Ντενκτάς αποδεχθούν και το 

ψήφισμα 789 ως έχει και το χάρτη Γκάλι; Έχει επιμετρήσει ο Πρόεδρος της Δημο
κρατίας τη σοβαρότητα των επιπτώσεων για το μέλλον αυτού του τόπου; Και πανη

γυρίζει, διότι και λόγω της δικής του συμπεριφοράς το ψήφισμα 789 συμπεριλή
φθηκε στην τελευταία απόφαση του Ευρωκοινοβουλίου. Δε θα ήταν άστοχο, κύριοι 

συνάδελφοι, να υποδείξω προς το Σώμα ότι τα σημαντικά άρθρα του πρόσφατου 

ψηφίσματος του Ευρωκοινοβουλίου, που αφορούν την αποχώρηση των τουρκικών 

στρατευμάτων και που ζητούν θετική γνωμοδότηση για την ένταξη της Κύπρου στην 

Ευρωπα'ίκή Κοινότητα, όπως και άλλα, ήταν αποτέλεσμα εισήγησης και επιμονής 

της δικής μας αντιπροσωπείας στη Μικτή Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κύπρου -
Ευρωκοινοβουλίου που συνήλθε πρόσφατα στις Βρυξέλλες. 

Κύριε Πρόεδρε, δεν μπορώ να μην αναφέρω ενώπιον του Σώματος όσα εκπλη

κτικά άκουσα από στόματος του κ. Βασιλείου κατά την ψεσινή τηλεοπτική του εμφά

νιση. Είπε ο κ. Πρόεδρος ότι τα μέτρα επαναπροσέγγισης που προνοούνται στο 789 
και στη δέσμη ιδεών πρέπει να εφαρμοστούν πριν από την έναρξη του επόμενου 

γύρου των συνομιλιών. Μέσα σε αυτό το πνεύμα, κύριοι συνάδελφοι, ήταν απ~υτα 

σωστή η εγγραφή του θέματος που συζητούμε από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπρο

σώπους του ΔΗΚΟ και της ΕΔΕΚ κυρίους Παπαδόπουλο και Χατζηδημητρίου. 

Διότι αναφέρονται σε πρωτοβουλίες που αναλαμβάνονται για την εφαρμογή του 

ψηφίσματος 789 και της δέσμης ιδεών που προνοεί δεσμεύσεις της ελληνοκυπριακής 
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πλευράς προ των συνομιλιών του προσεχούς Μαρτίου. Αυτό επιβεβαίωσε ψες από 
τηλεοράσεως ο Πρόεδρος κ. Βασιλείου. Ποια όμως είναι τα θέματα τα οποία ελαφρά 
τη καρδία αποδέχθηκε να εφαρμόσει ο κ. Βασιλείου, δεσμεύοντας τον κυπριακό 
ελληνισμό με την αποδοχή τους, ελάχιστες μόνο ημέρες προ της εκπνοής της θητείας 
του και χωρίς καμιά έγκριση του Εθνικού Συμβουλίου; Είναι τα περίφημα μέτρα 

εδραίωσης εμπιστοσύνης μεταξύ των δυο κοινοτήτων, για τα οποία περιληπτικά 
αναφέρω τα κάτωθι: 

Ζητείται όπως υπάρξει μείωση στις δαπάνες για την άμυνα της Κυπριακής 

Δημοκρατίας και αναστολή των νέων αγορών, με αντάλλαγμα τη σημαντική μείωση 
του αριθμού των ξένων στρατευμάτων. Εξισώνονται με αυτόν τον τρόπο τα παρά

νομα κατοχικά στρατεύματα με τις νόμιμες δυνάμεις της Κυπριακής Δημοκρατίας 

και δεσμευόμαστε για περιορισμό των αμυντικών μας δαπανών. Αγνοείται το 
γεγονός ότι η Τουρκία, με τα έργα υποδομής που πραγματοποίησε στα κατεχόμενα 

εδάφη μας, μπορεί, εντός ελάχιστων ημερών, να επαναφέρει στο πολλαπλάσιο τους 

στρατιώτες που δυνατό να αποσύρει. Μόλις πρόσφατα ο Τούρκος Πρωθυπουργός 

κ. Ντεμιρέλ με προκλητικό και απροκάλυπτο τρόπο μας υπέδειξε ότι η Κύπρος 

απέχει μόνο έξι λεπτά από τα Άδανα. 

Η ξεκάθαρη υπόθεση της επιστροφής της Αμμοχώστου σύμφωνα με τις 

πρόνοιες του ψηφίσματος 550 του Συμβουλίου Ασφαλείας έχει σήμερα με τις 

πρόνοιες του 789 περιπλακεί και η εφαρμογή του 550 εξαρτάται πλέον από τη συνο
λική υιοθέτηση της δέσμης μέτρων αμοιβαίας εμπιστοσύνης. Στην ουσία το 789 
τροποποίησε κατά τρόπο αρνητικό και ουσιαστικά ανεφάρμοστο το ψήφισμα 550 
και καθιστά την επιστροφή των Βαρωσιωτών πολύ δυσκολότερη από προηγου

μένως. Στην πράξη προβλέπεται επέκταση της υφιστάμενης νεκρής ζώνης και συμπε

ρίληψη της πόλης σε αυτή. 

Μια από τις ουσιαστικές παρεμβαλλόμενες νέες δυσκολίες είναι η εισήγηση για 

άρση των περιορισμών για τους ξένους επισκέπτες που διασχίζουν τη νεκρή ζώνη. 

Ζητείται κατ' ουσίαν η νομιμοποίηση της παράνομης εισόδου των ξένων τουριστών 

και άλλων στο κατεχόμενο έδαφος της Δημοκρατίας και αναγνωρίζεται το γεγονός 

της ύπαρξης και του ελέγχου που εξασκεί επ· . αυτών το παράνομο ψευδοκράτος. 

Αυτή είναι ίσως και η οδυνηρότερη από τις πρόνοιες για μέτρα εμπιστοσύνης, διότι 

κατ' ουσίαν νομιμοποιεί κατά έμμεσο, αλλά ουσιαστικό τρόπο το ψευδοκράτος. 

Επιπρόσθετα ζητείται η δέσμευση και των δυο κοινοτήτων-για απογραφή του πληθυ

σμού σε ολόκληρη την Κύπρο υπό την αιγίδα των Ηνωμένων Εθνών. Όχι μόνο δεν 

αναφέρονται στην πρόνοια αυτή οι έποικοι, αλλά αντίθετα προσδιορίζονται οι 

εκ Τουρκίας έποικοι ως απλοί μετανάστες. Η διαφορά στις έννοιες μεταξύ των δυο 

περιγραφών είναι ουσιαστική και πολύ πολύ επικίνδυνη. Δεν ακολουθήθηκε η εκτε

ταμένη ανάλυση και ο προσδιορισμός των εκ Τουρκίας κατοίκων ως εποίκων, όπως 

ακριβώς έγινε με ειδική πρόνοια στην έκθεση που ενέκρινε το Συμβούλιο της 

Ευρώπης κατόπιν εισήγησης του Ισπανού Γερουσιαστή κ. Cuco. Με την επιχειρημα
τολογία που αναπτύξαμε κατά τη συζήτηση της έκθεσης αυτής τόσο η επιτροπή όσο 

και η ολομέλεια δέχθηκαν ότι η αντικατάσταση διά της δυνάμεως των όπλων του 

νόμιμου πληθυσμού κατεχόμενης γης ανεξάρτητου κράτους από πολίτες της κατε

χούσης δυνάμεως αποτελεί, σύμφωνα με τη Συνθήκη της Γενεύης, έγκλημα πολέμου 

σε βάρος της Κύπρου από την Τουρκία. Δέχθηκε η επιτροπή και η ολομέλεια ότι οι 

Τούρκοι μετανάστες, οι Τούρκοι κάτοικοι ευθύς ως εισέλθουν στο έδαφος της 

Κυπριακής Δημοκρατίας, στο κατεχόμενο τμήμα, πρέπει να θεωρούνται έποικοι, με 
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τις ανάλογες επιπτώσεις. Στην ίδια έκθεση υιοθετήθηκε ομόφωνα ότι η παρουσία 
των εποίκων αποτελεί το ουσιαστικότερο εμπόδιο στην ειρηνική διευθέτηση του 
Κυπριακού και ότι η παρουσία τους αποτελεί κατάφωρη παραβίαση των ανθρώ
πινων δικαιωμάτων όχι μόνο των Ελληνοκυπρίων, των οποίων τις περιουσίες και 
τα σπίτια νέμονται, αλλά και των ίδιων των Τουρκοκυπρίων. Και για να επιβε
βαιώσω τα όσα ανέφερε ο κ. Παπαδόπουλος προηγουμένως αριθμητικά επί το χειρό
τερο, θα πρέπει να υπογραμμίσω ότι στα έγγραφα που κατέθεσαν στην επιτροπή οι 
Τούρκοι συνάδελφοι υπογράμμισαν ότι οι στην Τουρκία διαβιούντες τουρκοκύ
πριοι ανέρχονται σε 750 α>ο. Η εισήγηση αυτή συνδυάζεται με άλλη πρόνοια της 
δέσμης ιδεών, σύμφωνα με την οποία η ιθαγένεια προστέθηκε στα θέματα που εμπί
πτουν στις πρόνοιες των χωριστών πλειοψηφιών στο νομοθετικό σώμα του υπό 

ίδρυση ομόσπονδου κράτους. Τούτο μπορεί εύκολα να ερμηνευθεί ότι όλοι οι 
απογραφησόμενοι κάτοικοι στο κατεχόμενο τμήμα θα πολιτογραφηθούν ως Κύπριοι 

πολίτες, ανεξάρτητα από το αν είναι Τουρκοκύπριοι ή έποικοι, με την εφαρμογή της 
νομοθετικής πρόνοιας των χωριστών πλειοψηφιών στο θέμα της ιθαγένειας. 

Είναι επομένως απεριόριστοι οι κίνδυνοι που προδιαγράφονται με την 
υλοποίηση των μέτρων αμοιβαίας εμπιστοσύνης, τα οποία χωρίς περίσκεψη και εις 

βάθος μελέτη ανέλαβε και δέχθηκε μόνος του να υλοποιήσει ο κ. Βασιλείου. Την 

ευθύνη του αυτή την περιγράφει ξεκάθαρα ο ίδιος στην επιστολή του με ημερομηνία 

24 Νοεμβρίου 1992, όταν αναφέρει και τα κάτωθι. η επιστολή απευθύνεται προς το 
Γενικό Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών: 

"Λαμβάνοντας υπόψη -λέει στην επιστολή ο κ. Πρόεδρος- το στόχο των επικεί

μενων κοινών συναντήσεων, που είναι η συνομολόγηση συνολικής συμφωνίας με 

βάση το σύνολο της δέσμης ιδεών που εγκρίθηκαν από το Συμβούλιο Ασφαλείας, και 

πιστεύοντας, όπως και εσείς, ότι οι προοπτικές για πρόοδο θα μπορούσαν να 

βελτιωθούν σημαντικά, αν αριθμός μέτρων αποκαταστάσεως της εμπιστοσύνης 

υιοθετείτο, θεωρώ υψίστης σημασίας τα συγκεκριμένα μέτρα που πρότεινε η εξοχό

τητά σας, για να βοηθήσουν να δημιουργηθεί κλίμα εμπιστοσύνης που θα συμβάλει 

στην επιτυχία της επικείμενης διαπραγματευτικής διαδικασίας. Είναι μέσα σε αυτό 

το πνεύμα καλής διάθεσης που επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι αποδεχόμαστε τα 

προτεινόμενα μέτρα. Φυσικά αναμένεται ότι η Τουρκία και η τουρκοκυπριακή 

πλευρά θα τα αποδεχτούν επίσης και θα είναι πρόθυμοι να προχωρήσουν στην εφαρ

μογή τους. Από δικής μας πλευράς θα κάμουμε το παν για να συνεργαστούμε με την 

εξοχότητά σας για την επιτυχία των προσπαθειών σας". 

Θέλω να υπογραμμίσω ότι τα προτεινόμενα μέτρα εμπιστοσύνης αποτελούν 

μέρος μιας βασικά απαράδεκτης και διαιρετικής φιλοσοφίας, η οποία απορρέει από 

το σύνολο των ιδεών Γκάλι ως έχουν σήμερα και δεν εντάσσονται ποσώς στην 

αποδεχτή φιλοσοφία των καλώς νοουμένων μέτρων επαναπροσέγγισης, που θα ήταν 

πολύ ευπρόσδεκτα και πολύ επιθυμητά. Η υλοποίηση των μέτρων αυτών ως έχουν, 

με τη σημερινή τους φιλοσοφία μπορεί να οδηγήσει σε άκρως επικίνδυνες εξελίξεις 
που πρέπει Υα ωτοφευχθούν. Τονίζω το γεγονός αυτό με πολλή έμφαση, κύριε 

Πρόεδρε, διότι και προσωπικά και ως κόμμα υποστηρίζουμε έντονα την εφαρμογή 

σωστών και ενδεδειγμένων μέτρων επαναπροσέγγισης και αμοιβαίας εμπιγrτoσύνης 

μεταξύ των δυο κοινοτήτων, μέτρων που προάγουν το κοινό συμφέρον των δυο 

κοινοτήτων μέσα στο σημερινό ευρωπα·ίκό πνεύμα συμβίωσης, σεβασμού και συνύ

παρξης μεταξύ ανθρώπων διαφορετικής γλώσσας, θρησκείας και παραδόσεων. Αυτή 

την προσέγγιση έχουμε ανάγκη να προάξου με σήμερα, έστω και με καθυστέρηση, σε 

ολόκληρη την Κύπρο. 
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Ήταν επομένως, κύριοι συνάδελφοι, επιβεβλημένη η σημερινή σύντομη συζή

τηση, για να εκφράσουμε από το βήμα της Βουλής την έντονη αντίθεσή μας στlTV 

ανάληψη ευθυνών καθοριστικής σημασίας για την έκβαση των συνομιλιών από τον 

Πρόεδρο Βασιλείου, χωρίς τη γνώση και την έγκριση του Εθνικού Συμβουλίου, στην 

εκπνοή μάλιστα της προεδρικής του θητείας. Θα πρέπει να αντιληφθεί ο Πρόεδρος 

Βασιλείου ότι η πολιτική του και η συμπεριφορά του βρίσκεται σε πλήρη αντίθεση 

με τη θέληση της συντριπτικής πλειοψηφίας του λαού μας. 

Κύριε Πρόεδρε, ο κυπριακός ελληνισμός στη μακραίωνα ιστορία του διήλθε 
δοκιμασίες και καταστροφές και γνώρισε επιδρομές και κατοχές. Κατόρθωσε όμως 

να επιβιώσει και να παραμείνει κυρίαρχος στη γη των πατέρων του. Την πρόσφατη 

καταιγίδα της συνεχιζόμενης τουρκικής κατοχής θα πρέπει ενωμένος και αποφασι

στικός ο λαός μας να αντιμετωπίσει, με τα πλούσια ψυχικά, θρησκευτικά και εθνικά 

του αποθέματα. Είναι με αυτή την αισιοδοξία που αντιμετωπίζουμε και το μέλλον. 

Διότι γνωρίζουμε ότι λαοί που έχουν τη δυνατότητα να συγκεράζουν σε δύσκολους 
ιστορικούς χρόνους το όραμα μe το ρεαλισμό έχουν και τη δυνατότητα να διασπούν 

τα αδιέξο{)α, όσο ασφυκτικά και επικίνδυνα και αν είναι, και να προχωρούν με 
ειάρρος προς το μέλλον. Αυτές τις αρετές επιβάλλεται να επιστρατεύσουμε όλοι μας, 

για να μπορέσουμε να ανταποκριθούμε επάξια στις σημερινές ιστορικές βαριές μας 

ευθύνες και στις προσδοκίες των σημερινών και των μελλούμενων γενιών. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου έχει το λόγο. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Από τον περασμένο Νιόμβρη μέχρι σήμερα το Κυπριακό διαφοροποιείται και 
μεταβάλλεται με έναν εντυπωσιακό τρόπο. Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, χωρίς να 

συμβουλευτεί ή να ρωτήσει τους άλλους πολιτικούς ηγέτες, πήρε αποφάσεις και 
ανέλαβε δεσμεύσεις που έχουν ουσιαστικά αλλάξει την ίδια tην ουσία του 
κυπριακού ζητήματος. Έκανε επαινετικές δηλώσεις για την έκθεση του Γενικού 

Γραμματέα στο σύνολό της, αποδέχτηκε το ψήφισμα 789 και ζήτησε μάλιστα από το 
Γενικό Γραμματέα την άμεση και πλήρη εφαρμογή του. 

Η στάση αυτή του Προέδρου έχει ανατρέψει κάθε έννοια συλλογικής προσέγ
γισης και έχει ουσιαστικά πλήξει καίρια τον ίδιο το θεσμό του Εθνικού Συμβουλίου. 

Τι ρόλο πια μπορεί να διαδραματίσει το Εθνικό Συμβούλιο, όΤιΙν συγκαλείται για τα 
τρέχοντα θέματα, αλλά παρακάμπτεται, όταν πρόκειται να ληφθούν καίριες αποφά

σεις; Τι να υποθέσουμε; Ότι ο πρόεδρος φοβόταν τη φορά αυτή πως δε θα περνούσε 

η πολιτική του και παρέκαμψε κάθε έννοια συλλογικής προσέγγισης; Ή μήπως 

βιαζόταν για δικούς του λόγους να δημιουργήσει κάποιες νέες πολιτικές καταστά

σεις; Είτε το ένα συνέβαινε είτε το άλλο, ο Πρόεδρος ανέλαβε τεράστια ευθύνη, 

παίρνοντας αποφάσεις που είναι δυνατό να οδηγήσουν μέχρι τη διάσπαση του 

εσωτερικού μετώπου πάνω στην ίδια την ουσία του κυπριακού ζητήματος. Θα 

μπορούσε ενόψει των εκλογών να ανέβαλλε οποιαδήποτε δέσμευση, για να δώσει την 

ευκαιρία στο λαό να εκφράσει την άποψή του και να τοποθετηθεί απερίσπαστος 

έναντι των εξελίξεων. Αντίθετα, σήμερα αισθανόμαστε ότι πηγαίνουμε στις εκλογές 

κάτω από εκβιαστικά διλήμματα. Ή πρέπει να δεχτούμε την πολιτική Βασιλείου, για 

να συνεχίσουμε τη συνεργασία με το Συμβούλιο Ασφαλείας και το Γενικό Γραμ

ματέα ή να την απορρίψουμε, οπότε δημιουργείται η προοπτική της σύγκρουσης με 

το διεθνή παράγοντα, με τελικό αποτέλεσμα την εξασθένιση της Κύπρου. 
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Είναι πιθανό ο κ. Βασιλείου να επικαλεστεί το επιχείρημα ότι δεν ήταν δυνατή 
η σύγκληση του Εθνικού Συμβουλίου λίγο καιρό πριν από τις εκλογές. Όμως οι 

εξελίξεις για τις οποίες μιλούμε συνέβησαν τέλη Οκτωβρίου και αρχές Νοεμβρίου. 

Στις 11 Νοεμβρίου ήταν γνωστή η περίληψη των θέσεων των δύο πλευρών. Η έκθεση 
του Γενικού Γραμματέα υποβλήθηκε στις 23 Νοεμβρίου και το ψήφισμα κυκλοφό
ρησε στις 24 Νοεμβρίου. Ο Πρόεδρος αυτή την περίοδο ισχυριζόταν ότι δεν έκανε 
εκλογές και έδινε συνέντευξη τύπου στα τέλη του Δεκέμβρη υπό την ιδιότητα όχι του 

υποψηφίου, αλλά του Προέδρου. Αν ο Πρόεδρος μπορούσε να διακρίνει την ιδιό

τητα του Προέδρου από την ιδιότητα του υποψηφίου, οι άλλες πολιτικές δυνάμεις 

δε θα μπορούσαν άραγε να κάνουν το ίδιο; Ίσως ακόμη να μας πει ο Πρόεδρος ότι η 

αναστολή της λειτουργίας του Εθνικού Συμβουλίου γινόταν και σε προηγούμενες 

προεκλογικές περιόδους. Όμως στις περιπτώσεις εκείνες δε συνέπιπταν τόσο 

δραματικές εξελίξεις με την προεκλογική περίοδο και ούτε αναλαμβάνονταν δεσμεύ

σεις με πρωτοβουλία του πρΟέδρου σε συναντήσεις με τον ίδιο το Γενικό Γραμ

ματέα. 

Αν οι εκλογές λοιπόν είναι ακατάλληλες για επαφές, για ανταλλαγή απόψεων 

και για συλλογική λήψτι αποφάσεων, είναι εξίσου ακατάλληλες για μονοπωλιακές 

πρωτοβουλίες του Προέδρου. Ο κ. Βασιλείου στην πιο κρίσιμη ώρα των εξελίξεων 

έκρινε ότι έχει το δικαίωμα να διαχειρίζεται μονοπωλιακά το εθνικό θέμα. Ταυτό

χρονα όμως ανέλαβε φυσικά και το μονοπώλιο των ευθυνών. Γι' αυτό δεν πρέπει 

ούτε να ενοχλεί ούτε να παραξενεύει κανέναν η κριτική που σήμερα συσσωρεύει 

γύρω από το πρόσωπό του και την πολιτική του. Δημιουργείται πια η εντύπωση ότι 

η μονοπώληση του Κυπριακού τους τελευταίους μήνες δεν έχει άλλη σκοπιμότητα 

παρά την εκμετάλλευση του εθνικού θέματος για ψηφοθηρικούς λόγους. Σε αυτό 

άλλωστε προσβλέπει και η ωραιοποίηση της κατάστασης, όπως και η συνθηματολό

γηση ότι έφερε πιο κοντά διάφορες περιοχές της Κύπρου και ότι διασφάλισε το 

δικαίωμα περιουσίας και το δικαίωμα επιστροφής των προσφύγων. Παρεμπιπτό

ντως, από ό,τι πληροφορήθηκα χθες το βράδυ, παραδέχθηκε ότι δεν τα διασφάλισε 

και έδωσε υποσχέσεις για μελλοντικούς αγώνες. Ακόμα μας είπε ότι έφερε πιο κοντά 

τη λύση, ενώ σύμφωνα με τα δεδομένα αυτή έχει απομακρυνθεί ακόμα περισσότερο. 

Παραπλανητικό προεκλογικό πυροτέχνημα είναι επίσης ο κατάλογος των κατεχό

μενων χωριών που δημοσιεύεται σε διαφήμιση του κ. Βασιλείου. Αυτό, κατά τη 

γνώμη μας, είναι ένα άλλο ανεπίτρεπτο και ζημιογόνο σημείο, γιατί μειώνει τις 

διαπραγματευτικές μας δυνατότητες και γιατί δημιουργεί παραπλανητικές εντυπώ

σεις ακόμα και στο διεθνή χώρο. 

Ο λαός θα πρέπει να ενημερωθεί, ιδιαίτερα αυτή την κρίσιμη στιγμή. Θα 

πρέπει να πάρει τις αποφάσεις του με ψυχραιμία και γνώση των δεδομένων και όχι 

κάτω από πίεση, πράγμα που φαίνεται να προωθούν συστηματικά εσωτερικοί και 

εξωτερικοί παράγοντες. Εκείνο που θέλουμε να διαβιβάσουμε προς κάθε κατεύθυνση 

είναι ότι επέλεξαν λάθος χρόνο για μεθόδευση πορείας λύσης του Κυπριακού και 

κάνουν μέγα λάθος να φορτίζουν την προεκλογική ατμόσφαιρα με τόσο καίρια 

ερωτήματα και διλήμματα. Αν έχει διαφυλαχτεί ένα ήρεμο προεκλογικό κλίμα, 

παρόλη την κρισιμότητα της στιγμής και τα φορτισμένα στοιχεία που προστίθενται, 

αυτό οφείλεται σίγουρα στην ωριμότητα του λαού μας, στην ιστορία, την παράδοσή 

του, τη βαθιά αγάπη του για τον τόπο και το συνάνθρωπό του. Αλλά δεν πρέπει οι 

ηγεσίες να βασίζονται μόνο στη μεγαλοψυχία του λαού. Πρέπει και οι ίδιες να 

δίνουν το μέτρο της δικής τους ποιότητας. 
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Οι εξελίξεις από τον περασμένο Απρίλη, με έναν επιταχυνόμενο μέχρι σήμερα 

ρυθμό, έχουν καταστήσει λοιπόν τις προσεχείς εκλογές οριακές. Δεν εκλέγουμε απλά 

και μόνο έναν Πρόεδρο, αλλά τοποθετούμαστε έναντι του ίδιου του μέλλοντος του 

τόπου μας. Δε λείπει μάλιστα από μέσα μας η έγνοια ότι αυτές υπάρχει ο κίνδυνος 

να είναι οι τελευταίες εκλογές της Κυπριακής Δημοκρατίας. Αν αφήσουμε να γίνει 

αυτό σύμφωνα με τα σημερινά δεδομένα, οτιδήποτε ακολουθήσει, οτιδήποτε διαδε

χθεί την Κυπριακή Δημοκρατία θα σημαίνει μικρότερο ρόλο για τους Έλληνες της 

Κύπρου, μεγαλύτερο ρόλο για την τουρκική πλευρά και έντονη τη σκιά της συνεχούς 

τουρκικής παρέμβασης στη διαμόρφωση του κυπριακού μέλλοντος. 

Αν υπήρχε η επιβεβλημένη ευαισθησία, έπρεπε να είχαν τεθεί υπό συζήτηση 

πολλά και καίρια ζητήματα. Αυτά ήταν οι ίδιες οι συνομιλίες του Οκτώβρη

Νοέμβρη. Η στάση και η συμπεριφορά του Ντενκτάς. Η αφόρητα προκλητική και 

προσβλητική στάση του, όταν αρνιόταν να παρευρεθεί σε συναντήσεις, γιατί ονομα

ζόταν ο κ. Βασιλείου Πρόεδρος ή ακόμα όταν τον έσπρωχνε, για να σταθεί ο ίδιος 

στα δεξιά του Γενικού Γραμματέα. Λεπτομέρειες; Όχι. Ενδεικτικά μιας αντίληψης 

γύρω από το Κυπριακό. 

Αντικείμενο για συζήτηση ήταν η περίληψη θέσεων και η αναφορά για αποδοχή 

από μέρους μας της δέσμης ιδεών ως βάσης για επίτευξη συνολικής συμφωνίας. 

Έχουν επίσης διατυπωθεί απόψεις, με συγκεκριμένες αναφορές, ότι διαπιστώνεται 

μετακίνηση χωρίς προηγούμενη απόφαση από τις προτάσεις μας του 1989. Όλα 
αυτά έχουν μείνει μετέωρα και προκαλούν αγωνία και σύγχυση για το μέλλον. Αντι

κείμενο για συζήτηση θα έπρεπε να γινόταν το ψήφισμα 789. Αντικείμενο για συζή
τηση ήταν η ίδια η έκθεση του Γενικού Γραμματέα, με πρώτο και καίριο θέμα τις 

ακραίες τουρκικές θέσεις, όπως αυτές καταγράφηκαν και συνοψίστηκαν τελικά σε 

παράλληλη τοποθέτηση μαζί με τις δικές μας και σε σχέση με το πλαίσιο ιδεών. 

Π ιστεύουμε ότι αυτό το σημείο, οι τουρκικές θέσεις, θα έπρεπε να ήταν στο επίκε

ντρο των συζητήσεων και του προβληματισμού μας. 

Για να φτάσουμε σε λύση, χρειαζόμαστε αξιόπιστους συνομιλητές και ουσια

στική συνδρομή στις συνομιλίες. Αυτό είναι φανερό ότι δεν υπάρχει. Δεν είναι αξιό

πιστος ούτε ο κ. Ντενκτάς ούτε ο κ. Ντεμιρέλ ούτε όσα εισηγούνται για τη λύση του 

Κυπριακού εποικοδομητικά. Με το να αποσιωπούμε αυτή την πραγματικότητα δε 

φέρνουμε τη λύση πιο κοντά. Αντίθετα αποθρασύνουμε την αντίθετη πλευρά. Χαρα

κτηριστικές είναι οι πρόσφατες δηλώσεις του Πρωθυπουργού της Τουρκίας 

κ. Ντεμιρέλ. Οι απειλές του ότι η Λευκωσία απέχει έξι λεπτά από τα Άδανα, ότι θα 

μας κάνει να μετανιώσουμε την ώρα που μας γέννησε η μάνα μας, αν κάνουμε κάτι 

που δεν αρέσει στην Τουρκία, ότι το Κυπριακό είναι θέμα τιμής και περηφάνιας για 

την Τουρκία. Από τις δηλώσεις του Τούρκου Πρωθυπουργού βγαίνουν μερικά 

χρήσιμα συμπεράσματα: 

1. Ο Ντενκτάς ενεργεί ως εκπρόσωπος της Άγκυρας και είναι πλήρως 
ταυτισμένος με την πολιτική τής. Γι' αυτό οποιαδήποτε άλλη εκτίμηση 

περί διαφορετικών τοποθετήσεων· Άγκυρας και Ντενκτάς είναι φανερά 

εκτός πραγματικότητας. Εδώ υπάρχει μια σκυταλοδρομία εξτρεμισμού 

και επιθετικότητας εναντίον των Ελλήνων μεταξύ Ντενκτάς και 

Ντεμιρέλ. Οι αδιάλλακτες θέσεις του εκφράζουν τη στρατηγική και τους 

στόχους της Τουρκίας. 

2. Η λύση που η Τουρκία επιδιώκει αποσκοπεί στη νομιμοποίηση της 
εισβολής και της κατοχής, γιατί, όπως λέγει, το Κυπριακό είναι θέμα 
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τιμής και περηφάνιας. Και αυτό φανερώνουν οι θέσεις, όπως τις έχει 

εκθέσει. Έτσι, όσοι αναμένουν απομάκρυνση του κατοχικού στρατού, 

φαίνεται να μην αντιλαμΒάνονται αυτά που οι Τοίιρκοι μας λέγουν. 

3. Οποιαδήποτε λύση πρέπει. μας τονίζουν ιδιαίτερα, να σημαίνει υπαγωγή 

της Κύπρου κάτω από τον τουρκικό έλεγχο, (οστε να είναι βέβαιοι ότι δε 

θα κάνει κάτι που δε θα αρέσει στην Τουρκία. 

Τέτοιου είδους απειλές δε θα περιόριζαν άλλους τόπους και άλλες χ(ορες σε 

απλές διαμαρτυρίες. Θα οδηγούσαν κατ' ευθείαν σε προσφυγή στο ίδιο το Συμβοίιλιο 

Ασφαλείας. Έχουν συσσωρευτεί τόσα πολλά τους τελευταίους καιρούς από τις 

ακραίες και απειλητικές θέσεις των Τοίιρκων, που δε μας επιτρέπεται να κάνουμε 

πως δεν καταλαβαίνουμε, όπως κάνει ο Πρόεδρος Βασιλείου. Θα ήταν λάθος ακόμα 

να περιμέναμε, αυτή ιδιαίτερα την εποχή, να έρχονταν τρίτοι και ιδιαίτερα οι Αμερι

κάνοι, για να επιπλήξουν την Τουρκία για τις θέσεις της στο Κυπριακό. Εδ(b οι 
Ηνωμένες Πολιτείες καταπίνουν την άρνηση της Τουρκίας να δεχθεί εκπρόσωπο του 

Υπουργείου Εξωτερικών τους. · Εδώ οι Ηνωμένες Πολιτείες διαστρεβλώνουν το 

Κυπριακό, για να συγκαλύψουν τις τουρκικές ευθύνες. Με το έγγραφο του αμερικα

νικού Υπουργείου Εξωτερικών για την κατάσταση των ανθρ(οπινων δικαιωμάτων 

στην Κύπρο παραΒιάζεται κάθε έννοια ιστορικής ακρίΒειας και αποτολμάται 

εξίσωση της Κυπριακής Δημοκρατίας με το ψευδοκράτος. Υπάρχει βέβαια η ενθαρ

ρυντική δΙ1λωση του νέου Υπουργού Εξωτερικ(ον, όμως δεν έχει ακόμα μετατραπεί 

σε πολιτική πράξη. 

Αν η κυβέρνηση και ο Πρόεδρος αποφάσιζαν με βάση τις απειλές που μας 

έκαμε η τουρκία να προσφύγουν στο Συμβούλιο Ασφαλείας και να καταγγείλουν τις 

συνεχιζόμενες παραβιάσεις ανθρώπινων δικαιωμάτων μαζί με τις τουρκικές 

απειλές, θα είχαν και την ομόθυμη συμπαράσταση του λαού και της ηγεσίας. Η 

τακτική όμως της ανοχής από τον κ. Βασιλείου των ακραίων και εξτρεμιστικών 

θέσεων του Ντενκτάς και του Έρογλου, που καταγγέλλει μάλιστα συστηματικά την 

έννοια της ομοσπονδίας, όπως και η συγκρατημένη αντίδραση έναντι της Τουρκίας 

αφήνουν ελεύθερο το έδαφος για δημιουργία νέων, πιο ανεπιθύμητων καταστάσεων: 

Παραγνωρίζουμε ακόμη ότι η τουρκική διπλωματία είναι πλήρως δραστηριοποιη

μένη και ότι το τουρκικό Υπουργείο Εξωτερικών προχωρεί σε αναθεώρηση της 

πολιτικής του στο Κ υπριακό, στα πλαίσια φυσικά της διακηρυγμένης πολιτικής της 

Τουρκίας. 

Το Φεβρουάριο, όταν δηλαδή εμείς θα βρισκόμαστε στο αποκορύφωμα των 

εκλογικών διαδικασιών, θα πραγματοποιηθεί στην Άγκυρα ευρεία σύσκεψη, με 

συμμεΤΟΧΙ1 των Ντεμιρέλ, Τσιετίν, Ντενκτάς και Έρογλου. Πρόσθετα η τουρκική 

πλευρά ετοιμάζεται για μια διεθνή εξόρμηση υποστήριξης των θέσεών της, με πρώτο 

στόχο τα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας και ιδιαίτερα τα μόνιμα μέλη. Βρισκό

μαστε δηλαδή μπροστά στο ενδεχόμενο μιας νέας τουρκικής επιθετικής πολιτικής, 

τη στιγμή που εμείς σιωπούμε, τη στιγμή που εμείς αναλαμβάνουμε δεσμεύσεις 

χωρίς καμιά προοπτική ή ασφάλεια για το μέλλον του τόπου. Έχουμε μια στατική 

πολιτική έναντι της Τουρκίας και στηριζόμαστε όχι στο τι εμείς επιδιώκουμε, αλλά 

στο τι η τουρκική πλευρά απορρίπτει. Φερόμαστε ικανοποιημένοι από το γεγονός 

ότι η Άγκυρα και ο Ντενκτάς έχουν απορρίψει βασικές πτυχές του σχεδίου Γκάλι 

και ιδιαίτερα το ψήφισμα 789. Και θα υποκύψω στον πειρασμό να κάνω μια παρα
τήρηση. Σήμερα στο Δελτίο Ειδήσεων, μετά την ανακοίνωση της είδησης ότι θα γίνει 

συζήτηση στη Βουλή έπειτα από αίτηση δύο κομμάτων που καταδικάζουν το 789, 
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είχε και πληροφορία ότι ο κ. Ντενκτάς καταδικάζει το 789. Φανερή η διασύνδεση 
των δύο αναφορών. Περίπου για να μας πουν ότι είτε είμαστε εκτός κλίματος και 

λογικής ή ότι έχουμε χαι παράλληλη πολιτική με τον κ. Ντενκτάς. Και είναι με 

τέτοια τεχνάσματα που επιδιώκεται ο εγκλωβισμός και του πολιτικού κόσμου και 
του εθνικού θέματος. 

Αλλά γιατί η τουρκική πλευρά δε δέχεται το 789; Αυτό μας το εξηγεί ο ίδιος ο 
κ. Ντενκτάς. Δεν επιχειρηματολογεί, για να αντικρούσει συγκεκριμένες αναφορές. 

Ουδ' επί στιγμή έκαμε κάτι τέτοιο ούτε ο κ. Ντενκτάς ούτε ο κ. Ντεμιρέλ ούτε ο 

κ. Τσιετίν ούτε ο Έρογλου. Ούτε σε ένα σημείο του 789 αναφέρθηκαν, για να πουν 
ότι διαφωνούν με αυτό το σημείο. Πιθανό να τους έχει ενοχλήσει κάπως η πολύ 

ήπια αναφορά ότι διαφωνούν κάπως με τη δέσμη. Αλλά με τα μέτρα επαναπροσέγ

γισης ουδ' επί στιγμή και σε κανένα σημείο δεν έχουν εκφράσει οποιαδήποτε άποψη. 

Πρέπει να κοπιάσει κανείς πολύ, για να βρει τους λόγους. Υπάρχουν πρόσφατες 

δηλώσεις του Ντενκτάς που λέγει γιατί διαφωνεί, γιατί το απορρίπτει. Και μας λέει 

ότι το απορρίπτει, γιατί δεν αναγνωρίζει τη χωριστή κυριαρχία. Γιατί δε ζητά τον 

τερματισμό της απαγόρευσης των παράνομων λιμανιών και αεροδρομίων. Γιατί δε 

σταματά το περιλάλητο, χωρίς στην πραγματικότητα ουσιαστικό νόημα, εμπάργκο. 

Γιατί δεν καλεί μονόπλευρα τον τερματισμό της ενίσχυσης της αμυντικής μας θωρά

κισης. Και καλεί στο τέλος τον κ. Βασιλείου να συνομιλήσουν επί "ίσοις όροις" για 

την εξουδετέρωση αυτών των ανωμαλιών, δηλαδή των εξουσιών της Κυπριακής 

Δημοκρατίας, που παρουσιάστηκαν, όπως λέει, με το ψήφισμα 789. Έτσι, όταν 
μιλούμε για τοποθετήσεις, θα πρέπει να αναφερόμαστε και στο περιεχόμενο των 

τοποθετήσεων και να συλλαμβάνουμε την έκταση των πραγμάτων. 

Όλα λοιπόν όσα συμβαίνουν τον τελευταίο καιρό θα πρέπει να ανησυχήσουν 

εμάς, αλλά πρέπει να ανησυχήσουν και τους Τουρκοκύπριους. Τουλάχιστον εκεί

νους που θέλουν μια ειρηνική λύση για την Κύπρο. Εμείς έχουμε απλωμένο το χέρι 

για μια τίμια και ειλικρινή συνεργασία. Αυτή όμως πια παρεμποδίζεται φανερά από 

τον Ντενκτάς, την Άγκυρα, τον Έρογλου. Περιμένουμε τη δική τους στάση σε όλα 

αυτά τα εξαιρετικά γεγονότα που συμβαίνουν αυτό τον καιρό γύρω μας. Μια σωστή 

στάση από πλευράς μερίδας έστω Τουρκοκυπρίων ή τουρκοκυπριακής ηγεσίας είναι 

δυνατό να δώσει κάποια ελπιδοφόρα μηνύματα, γιατί όλα γύρω μας είναι αυτή τη 

στιγμή απαισιόδοξα. 

Πέραν όμως της τουρκικής πολιτικής, στην έκθεση του Γενικού Γραμματέα 

περιλαμβάνονται και ορισμένα άλλα βασικά θέματα που θα έπρεπε να είχαν συζη

τηθεί διεξοδικά στο Εθνικό Συμβούλιο, όπως το ότι "η συνέχιση του status quo δεν 
αποτελεί βιώσιμη λύση". Σ' αυτό το θέμα έκανε προηγουμένως αναφορά και ο 
κ. Παπαδόπουλος. Αν η έννοια της φράσης σημαίνει τερματισμό της εισβολής και 

κατοχής, τότε είναι καλοδεχούμενη η θέση. Αν όμως ήταν αυτό το περιεχόμενό της, 

γιατί δε διευκρινίστηκε ποτέ; Γιατί δε συμπεριελήφθη στην έκθεση του Γενικού 

Γραμματέα; Όμως τούτο δε συμβαίνει, γιατί συνιστά μια γενική διατύπωση για 

ευρύτερη κατανάλωση που είτε δε σημαίνει τίποτε είτε στρέφεται εξίσου προς την 

τουρκική πλευρά και την Κυπριακή Δημοκρατία. Και αυτός δεν είναι αυθαίρετος 

συλλογισμός. Υπάρχει η δήλωση του Ρώσου πρέσβη στην Κωνσταντινούπολη, 

πρόσφατη, προχθεσινή, στην οποία αναφέρει ότι τα μέτρα είναι ισορροπημένα, γιατί 

στρέφονται και προς τις δύο πλευρές και ζητούν μεν κάποιες εδαφικές παραχωρή

σεις από τους Τούρκους, αλλά ζητούν ταυτόχρονα παραχωρήσεις στο συνταγματικό 

από τους Ελληνοκυπρίους. 
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Αυτό λοιπόν είναι η έννοια του τερματισμού του status quo. Και είτε θα 
δεχθούμε να το προσυπογράψουμε σε κάποιες συνομιλίες είτε θα μας το επιβάλουν. 
Και αυτό πάλι δεν είναι αυθαίρετος συλλογισμός. Γιατί υπάρχει και η άλλη διατύ
πωση ότι "θα υπάρξουν εναλλακτικοί τρόποι δράσης για επίλυση του κυπριακού 

προβλήματος". Τι στ' αλήθεια σημαίνουν εναλλακτικοί τρόποι δράσης; Ποια γνώση 

έχουμε γι' αυτούς τους εναλλακτικούς τρόπους δράσης και ποιες νέες πρωτοβουλίες 

του Συμβουλίου Ασφαλείας πρόκειται να αναληφθούν; Όλα αυτά παραμένουν 
μετέωρα, ενώ οδηγούμαστε σε εξελίξεις με καταληκτική πορεία στο προσεχές 
μέλλον. Παραμένει ακόμα για συζήτηση και η μετονομασία των εποίκων σε μετανά

στες και τι τούτο σημαίνει και ποιες συνέπειες μπορεί να έχει στις κυπριακές εξελί

ξεις. 

Υπάρχει ακόμα το θέμα της ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπα·ίκή Κοινότητα 

και η πρόνοια για χωριστά δημοψηφίσματα. Λέγει ο Πρόεδρος ότι τα χωριστά δημο

ψηφίσματα αφορούν τη λύση και μέσα σε αυτά τα πλαίσια εντάσσεται και η ένταξη. 

Όμως η τουρκική πλευρά έχει αντίθετη άποψη και ενίσταται έντονα. Και υπάρχουν 

δυστυχώς και οι αναφορές του Γενικού Γραμματέα που τουλάχιστον σε κάποια 
φάση ανακόπηκαν από τη γαλλική αντιπροσωπεία. Ποια θα είναι η πορεία της 

ένταξης, όταν δίνεται η ευκαιρία στον Ντενκτάς να υποστηρίζει και να βρίσκει 

επιχειρήματα στα κείμενα του Γενικού Γραμματέα για χωριστά δημοψηφίσματα, 

είναι αυτονόητο. Και αυτό φυσικά, αν το σύνολο της δέσμης δε δημιουργεί μελλο

ντικά ανυπέρβλητα εμπόδια για την ίδια την ένταξη, όπως φαίνεται να πιστεύουν 

συνταγματολόγοι και άνθρωποι οικείοι προς το ευρωπα·ίκό δίκαιο. 

Επικαλούνται οι υπερασπιστές της πολιτικής του Προέδρου το πρόσφατο 

ψήφισμα του Ευρωκοινοβουλίου. Τι μπορεί όμως να κάνει το ψήφισμα, όταν καρα

δοκεί η ματαίωση της ένταξης με τα χωριστά δημοψηφίσματα και τα αρνητικά στοι

χεία της δέσμης ιδεών; Μέσα όμως στο ψήφισμα αντικατοπτρίζεται η συγχυσμένη 

εικόνα που έχουμε δημιουργήσει γύρω από το Κυπριακό, που μιλά για την ανάγκη 

αποχώρησης των στρατευμάτων κατοχής και ταυτόχρονα υποστηρίζει το 789 που 
θέλει την παραμονή των τουρκικών στρατευμάτων κατοχής. Είναι γι' αυτό που, όταν 

ζητήθηκε η γνώμη μου -και το αναφέρω τούτο, για να έχω πλήρως διευκρινισμένη 

την τοποθέτησή μου σε ό,τι αφορά το θέμα αυτό- τόνισα ότι "το ψήφισμα αποτελεί 

μια θετική εξέλιξη σε ό,τι αφορά την καταγγελία της Τουρκίας για την παρουσία 

κατοχικών στρατευμάτων. Το ψήφισμα ταυτόχρονα δίνει το μέτρο των νομικών 

πλαισίων μέσα στα οποία μπορούμε να κινηθούμε, εφόσον δίνουμε τα σωστά μηνύ

ματα γύρω από το Κυπριακό". Και φυσικά με το 789 δε δίνουμε τα σωστά μηνύ
ματα. Ο αυτοεγκλωβισμός μας μέσα σε ένα σχέδιο που ευνοεί την τουρκική πλευρά 

και σε νέες πιο ακραίες τουρκικές θέσεις δεν ήταν προ·ίόν των τελευταίων μηνών. 

Όσα λάθη και να διαπράχθηκαν, όσες παραλείψεις και να σημειώθηκαν, σίγουρα δεν 

είναι υπόθεση όλα των τελευταίων μηνών. 

Ο κ. Βασιλείου βασίστηκε στην πολιτική υποστήριξη που δύο ισχυρά κόμματα 

του πρόσφεραν, ο Δημοκρατικός Συναγερμός και το ΑΚΕΛ. Δεν υπάρχει βήμα του 

κ. Βασιλείου που να έγινε χωρίς τη συμπόρευση του ΑΚΕΛ και της ηγεσίας του 

Δημοκρατικού Συναγερμού. Όλα τα χρόνια της λειτουργίας του Εθνικού Συμβου

λίου κατά τη διάρκεια της προεδρίας του κ. Βασιλείου οι αποφάσεις λαμβάνονταν 

με τη σύμφωνη γνώμη των ηγεσιών του ΑΚΕΛ, του ΔΗΣΥ και του Προέδρου της 

Δημοκρατίας. Υπήρχε συμφωνία γιά τον τρόπο που γίνονταν οι συνομιλίες, για τον 
παραμερισμό της πρόταξης, για τη συνέχιση των συνομιλιών και μετά τους νέους 

τουρκικούς όρους, για το 649, που ήταν μια καμπή στις κυπριακές εξελίξεις και μας 
οδήγησε στα σημερινά δεδομένα. 
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Δε θα αναφερθώ στα παλαιότερα πολυσυζητημένα ατοπήματα του κ. Κληρίδη. 

Θα παραμείνω σε ό,τι συν<)έεται με τη σημερινή πραγματικότητα. Ο κ. Κληρίδης 

υπήρξε συνεργός και θεμελιωτής της έννοιας της μυστικής διπλωματίας και αρνητής 

της ανοικτής διεκδίκησης των δικαίων μας με συνεχείς προσφυγές στον Οργανισμό 

Ηνωμένων Εθνών. Όσες φορές προτάθηκε προσφυγή στη Γενική Συνέλευση για να 

καταγγελθεί η τουρκική αδιαλλαξία, ο κ. Κληρίδης συντάχτηκε με τους αρνητές της 

προσφυγής. Άλλωστε είναι γνωστές οι θέσεις του γύρω από την αξία των ψηφι

σμάτων του διεθνούς οργανισμού. Είναι ταυτόσημες με εκείνες του ση~ιερινoύ συνε

ταίρου του στην εκλογική μάχη, που τα θεωρεί επιταγές χωρίς αντίκρισμα. Ο συνε
ταίρος του όμως προχωρεί στη διαπίστωση ότι ελάχιστες ή καθόλου αλλαγές χωρεί 

το σχέδιο Γκάλι. Και ο κ. Κληρίδης στέλλει επιστολή με την οποία εκφράζει 

αποδοχή των θέσεων του κ. Ρολάνδη. Και είναι γνωστή η δήλωση του κ. Κληρίδη ότι 

ο κ. Βασιλείου εφάρμοσε στην πραγματικότητα τη δική του πολιτική. Παράλληλα 

και εκ των υστέρων εκφράζονται ορισμένες αντιδράσεις στο σχέδιο. Διατυπώθηκαν 

αυτές οι αντιρρήσεις, αλλά στο μεταξύ αλλεπάλληλα ψηφίσματα του Συμβουλίου 

Ασφαλείας έχουν δημιουργήσει αναΠότρεπτες καταστάσεις. Τώρα μας λέει ότι έχει 

δεκατέσσερα σημεία διαφωνίας με τις προτάσεις και τις ιδέες και ότι προτίθεται να 

τα διαπραγματευτεί, χωρίς να αντιτάσσεται στη λογική των ιδεών. Δε μας λέει όμως 

πού στηρίζει τις ελπίδες για τη βελτίωση, με δεδομένες τις τουρκικές αξιώσεις. 

Ακούγονται κιόλας φωνές μέσα από το στρατόπεδο των υποστηριχτών του που δεν 

ενθαρρύνουν μια ρήξη, αντίθετα προσανατολίζονται προς τη συνθηκολόγηση. 

---.j, ' Δε θα δίναμε όμως σωστή εικόνα, αν περιορίζαμε τις ευθύνες για το σημερινό 
' - , 

κατάντημα του Κυπριακού μόνο στα εσωτερικά δεδομένα. Ευθύνες φέρει και η 

Αθήνα, που δεν μπόρεσε να ανταποκριθεί ως όφειλε στις υποχρεώσεις της έναντι 

της Κύπρου. Γι' αυτό και η διακηρυσσόμενη από τον Πρόεδρο σύμπτωση απόψεων 

δεν αποτελεί άλλοθι για την ελληνική ηγεσία. Δε συνέλαβε σωστά τον κίνδυνο του 

τουρκικού επεκτατισμού η Αθήνα και το συνεχώς αναβαθμιζόμενο ρόλο της Τουρ

κίας. Οι παραλείψεις της στην Κύπρο επέτρεψαν την ανεμπόδιστη δραστηριότητα 

της Τουρκίας όχι μόνο στην Κεντρική Ασία και τη Μαύρη Θάλασσα, αλλά και στα 

Βαλκάνια, όταν δεν την παρενοχλεί επικίνδυνα στη Θράκη και στο Αιγαίο. Δε συνει

δητοποιήθηκε η έκταση των κινδύνων που ο τούρκικος επεκτατισμός εγκυμονούσε 

και αυτό επηρέασε αρνητικά την έννοια των εθνικών προτεραιοτήτων. Μια σωστή 

και δυναμική συμπαράσταση της Ελλάδας προς την Κύπρο θα όριζε άλλεζ προτεραι

ότητες στην εξωτερική της πολιτική και στους στρατηγικούς της στόχους. Θα άνοιγε 

τις προοπτικές της στην Ανατολική Μεσόγειο και θα διασφάλιζε έναν εποικοδομη
τικό ρόλο στα Βαλκάνια. Αν στο επίκεντρο της πολιτικής της ήταν η αντιμετώπιση 

του τουρκικού επεκτατισμού, θα λαμβάνονταν προληπτικά μέτρα, για να μην εμφα

νιστεί απειλητικός--ο τουρκικός επεκτατισμός στα βόρειά της σύνορα με διάφορες 

επικίνδυνες συμμαχίες. 

Σήμερα είναι τραγική διαπίστωση, αλλά είναι η πραγματικότητα πως παρα

μένει το έθνος απομονωμένο και εξασθενημένο στους χώρους που όφειλε να ήταν 

ισχυρό, έγκυρο και αποτελεσματικό. Πολλές φορές ακούστηκε η φράση: Μα τι 

περισσότερο μπορεί να κάνει η Ελλάδα για την Κύπρο; Δείγμα του τι θα μπορούσε 

να κάνει και για την Κύπρο φανερώνει η δραστηριοποίησή της για τη Μακεδονία 
και τα Σκόπια. Εμείς σήμερα δεν αντιδικούμε με την Αθήνα. Απλά σχολιάζουμε με 

συναίσθηση ευρύτερης εθνικής ευθύνης. Σε ό,ΤΙ αφορά τις εθνικές προτεραιότητες, 

αυτές δεν τις ορίζει καμιά κυβέρνηση, αλλά οι ίδιες οι ιστορικές πραγματικότητες. 
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Και ορίζει το έθνος ως πρώτες προτεραιότητες εκείνες που αφορούν τους αγώνες 

ενάντια στην κατοχή και τη σκλαβιά, τους αγώνες ελευθερίας. Και στην Κύπρο 

υπάρχει το χαράκωμα της αναμέτρησης του έθνους με τη σκλαβιά κάτω από τον 

Πενταδάκτυλο, στη μοιρασμένη Λευκωσία, λίγα μέτρα από τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων. Τώρα, με την κρίση των Σκοπίων αναζητήθηκε η κυπριακή εμπειρία στα 

Ηνωμένα Έθνη, όπως και οι δυνατότητες που η μικρή Κύπρος έχει μέσα στον ευρύ 

χώρο των κρατών λόγω της θέσης της στο Κίνημα των Αδεσμεύτων. Αυτό είναι ένα 

πολύτιμο δίδαγμα για όσους υποτιμούν τον Οργανισμό Ηνωμενων Εθνών, τη Γενική 
Συνέλευση και τα πλεονεκτήματα που έχει η Κύπρος και κατά προέκταση ο ελληνι

σμός λόγω των σχέσεων και της συμμετοχής της στο Κίνημα των Αδεσμεύτων. 

Ο Έλληνας Πρωθυπουργός κ. Μητσοτάκης αναφέρθηκε σε πρόσφατες δραμα

τικές του δηλώσεις στο ρόλο που η Κύπρος μπορεί να διαδραματίσει στο πλευρό της 

Ελλάδας. Και αυτό είναι ένα μήνυμα που πρέπει να εδραιωθεί βαθιά μέσα στη συνεί

δηση των Ελλήνων, όπου και να βρίσκονται, ότι δηλαδή είναι ύψιστης εθνικής σημα

σίας η διάσωση της Κυπριακής Δημοκρατίας και ότι, όταν αναζητείται λύση, θα 

πρέπει να είναι τέτοια που να κατοχυρώνονται τα ανθρώπινα και τα πολιτικά δικαι

ώματα των Κυπρίων, όλων των Κυπρίων, των Τουρκοκυπρίων, αλλά και των Ελλη

νοκυπρίων. Η μελλοντική λύση δε θα πρέπει χάριν οποιασδήποτε σκοπιμότητας να 

σημαίνει εξουδετέρωση, πολιτική και διπλωματική, της πλειοψηφίας του κυπριακού 

λαού. Αυτό θα είναι αντίθετο με κάθε έννοια εθνικού συμφέροντος, των ίδιων των 

προοπτικών και δυνατοτήτων μας, αλλά και της ίδιας της επιβίωσής μας. 

Στην τωρινή πολύ προχωρημένη βάση των διαπραγματεύσεων μπροστά σε ένα 

σχέδιο του Γενικού Γραμματέα που ευνοεί καταφανώς την τουρκική πλευρά, έρχεται 

ο Ντενκτάς και η Άγκυρα να θέσουν νέους όρους, καταγραμμένους μέσα στο σχέδιο 

το συγκριτικό, όπως: 

(α) εμμονή στη χωριστή κυριαρχία, 

(β) εναλλαγή στην :ι:ροεδρία, 

(γ) σχηματισμό μεταβατικής κυβέρνησης και διάλυση της Κυπριακής 

Δημοκρατίας, 

(δ) νομιμοποίηση όλων των αποφάσεων του ψευδοκράτους, 

(ε) παρεμπόδιση της επιστροφής των προσφύγων, παραμονή των εποίκων 

και αποξένωσή μας από τις περιουσίες μας, 

(στ) εδραίωση του επεμβατικού δικαιώματος της Τουρκίας, 

(ζ) άρνηση της ομοσπονδίας -ακούγεται όλο και περισσότερο από τον 

Έρογλου, από τον Ντενκτάς και από παράγοντες της ίδιας της 

Τουρκίας- και εγκαθίδρυση μιας χαλαρού τύπου συνομοσπονδίας, με 

όλα τα στοιχεία της συνεχούς αντιπαράθεσης θεσμοθετημένα, 

(η) κατηγορηματική άρνηση ένταξης στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα, 

(θ) άρνηση ουσιαστικών εδαφικών ρυθμίσεων και 

(ι) απειλές για νέα στρατιωτική επέμβαση. 

Είναι με αυτά τα δεδομένα που προχωρούμε σε διαπραγματεύσεις για λύση 

του Κυπριακού. Και εμείς στο εσωτερικό μας μέτωπο αναλισκόμαστε στο αν η 

δέσμη ιδεών είναι βάση για συζήτηση ή βάση για λύση. Στεκόμαστε μπροστά στο 

σχέδιο είτε με διάθεση ωραιοποίησής του είτε με πρόθεση κριτικής επιμέρους 
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σημείων. Παραγνωρίζουμε την πραγματικότητα, ότι, από τη στιγμή που δεχόμαστε 

τη λογική του, το αποτέλεσμα θα είναι η τελική αποδοχή του με ελάχιστες δυνατό

τητες περιθωριακών αλλαγών ή διαφοροποιήσεων. Όσοι δυσπιστούν για το αν αυτή 

είναι η πραγματικότητα δεν έχουν παρά να δουν τα ψηφίσματα του Οργανισμού 

Ηνωμένων Εθνών, όπως τελικά συνοψίζονται στο 789. 

Οι συνομιλίες του Οκτωβρίου-Νοεμβρίου δεν είχαν καμιά άλλη σκοπιμότητα 

παρά μόνο τη συγκάλυψη της τουρκικής ευθύνης για το αδιέξοδο του Αυγούστου. 

Και ο ορισμός νέας ημερομηνίας τον προσεχή Μάρτη, μετά το φιάσκο του φθινό

πωρου, δεν έχει άλλη σημασία παρά την υποβάθμιση της τουρκικής ευθύνης. Με τον 

ορισμό νέας ημερομηνίας για το Μάρτη εξουδετερώνεται και η αναφορά σε ευθύνη 

της τουρκοκυπριακής πλευράς για τη μη επίτευξη του επιδιωκόμενου στόχου, της 

αποδοχής δηλαδή της δέσμης ιδεών. Ο Γενικός Γραμματέας, παρόλο που ο ίδιος 

υπήρξε θύμα προσβλητικής συμπεριφοράς του κ. Ντενκτάς και σε προέκταση της 

Άγκυρας, αντί να ανακαλέσει σε τάξη τον εκφραστή της βίας και εκπρόσωπο της 

κατάφωρης παραβίασης των ανθρώπινων δικαιωμάτων σε ένα κράτος μέλος του 
ΟΗΕ, διαπιστώνει τελικά με την έκθεσή του και με το ψήφισμα 789 ότι εκείνο που 
συμβαίνει στην Κύπρο είναι έλλειψη εμπιστοσύνης μεταξύ των δύο κοινοτήτων. Και 

αυτό είναι το μεγαλύτερο δώρο που θα μπορούσε να προσφερθεί στον Ντενκτάς και 

την Άγκυρα. Το αποκορύφωμα της αποτυχίας μας ως μιας κατεχόμενης χώρας, ενός 

λαού που αντιμετωπίζει τον κίνδυνο του αφανισμού. 

Τόσο λίγη συνείδηση των δυσκολιών έχει ο κ. Βασιλείου που δηλώνει σε 

αυθόρμητη έκρηξη ότι θα πανηγύριζε με πυροτεχνήματα, αν το σχέδιο γινόταν δεκτό 

από τον κ. Ντενκτάς. Όταν εμείς τοποθετούμαστε αρνητικά έναντι του σχεδίου, μας 

λένε: "Και ποια η εναλλακτική σας πρόταση;" Μέσα στα πλαίσια της πολιτικής που 

διαμόρφωσε η πλειοψηφία ΔΗΣγ -ΑΚΕΛ μέσα στο Εθνικό Συμβούλιο με εκφραστή 

τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, δεν μπορεί να γίνει κατανοητή η εναλλακτική μας 

πρόταση. Γι' αυτό σήμερα απευθυνόμαστε και προς το λαό. Όταν άρχισαν να 

διαμορφώνονται τα αρνητικά για μας σχέδια λύσης, απορρίφθηκε εισήγησή μας για 

υποβολή προτάσεων που θα μπορούσαν να αποτελέσουν προϋποθέσεις λύσης. Αν 

επροωθείτο στον κατάλληλο χρόνο, ίσως να είχαμε εγκεκριμένες από τη Γενική 

Συνέλευση τις προϋποθέσεις λύσης, στις οποίες θα έπρεπε να προσαρμοστούν οι 

προτάσεις του Γενικού Γραμματέα. 

Η διαφωνία μας με τα σχέδια δεν είναι άρνηση, αλλά μια διαφορετική πρόταση 

για το συνολικό χειρισμό του Κυπριακού. Η τελευταία πιθανώς ευκαιρία που 

έχουμε είναι να τοποθετηθούμε με σαφήνεια ' έναντι των τουρκικών προτάσεων, Να 

καταγγείλουμε ανοιχτά τις τουρκικές θέσεις στο διεθνή οργανισμό. Να προβάλουμε 

προϋποθέσεις λύσης που να ανταποκρίνονται στις πρόνοιες του Καταστατικού 

Χάρτη και στα ψηφίσματα. Να προβάλουμε στο διεθνές προσκήνιο την αντιπαρά

θεση μεταξύ των τουρκικών θέσεων και των δικών μας, με ταυτόχρονη φυσικά 

προβολή των κύριων σημείων, όπως είναι η επιστροφή των προσφύγων, η αποχώ

ρηση του κατοχικού στρατού, η μεταφορά των εγγυήσεων στο Συμβούλιο Ασφα

λείας. Και όταν γίνει τούτο με πειστικότητα και συνέπεια, τότε μόνο θα μπορούμε 

να υπερκεράσουμε το σχέδιο που συνέταξε η δική μας αδυναμία και οι διεθνείς 

υπολογισμοί και να επαναφέρουμε το Κυπριακό στις πραγματικές του διαστάσεις, 

στις ρίζες του, ως πρόβλημα παραβίασης του διεθνούς δικαίου και των ανθρώπινων 

δικαιωμάτων. Πιθανώς τώρα να διανύουμε την τελευταία περίοδο που μπορούμε να 

παρέμβουμε, για να διαφοροποιήσουμε τις εξελίξεις. Και αυτό πρέπει να γίνει πριν 
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από την εφαρμογή του 789. Γιατί, αν προχωρήσει σε εφαρμογή και μάλιστα πριν από 
τον προσεχή Μάρτη μαζί με μια ταυτόχρονη, όπως εκβιαστικά μας αναφέρουν, 

αποχώρηση της ειρηνευτικής δύναμης, σίγουρα τα πράγματα θα περιπλακούν και θα 

δημιουργηθούν καταστάσεις που θα είναι πολύ δύσκολο να ανατραπούν. 

Μας περιμένει ακόμα μια νέα παρέμβαση εντός των ημερών του ίδιου του 

Συμβουλίου Ασφαλείας, όπως δήλωσε χθες ο Υπουργός Εξωτερικών. Και η παρέμ

βαση σίγουρα θα στρέφεται και αυτή προς την εφαρμογή του 789. Ο Πρόεδρος και οι 
υποστηριχτές του βλέπουν μόνο θετικά στοιχεία σε τέτοιες ενέργειες. Όμως δεν 

είναι μόνοι στην Κύπρο. Υπάρχουν και όλοι οι άλλοι που ανησυχούν και είναι 

πολλοί. Το 789 παρουσιάζεται ως μεγάλη νίκη, γιατί αναφέρεται, μας λέγουν, στα 
άλλα ψηφίσματα του διεθνούς οργανισμού, όπως το 541 και 550. Αυτό δεν το υποτι
μούμε. Όμως αναφέρεται και στο 774. Και μέσα στο 789 υπάρχει ειδική αναφορά 
που ορίζει τη δέσμη ιδεών ως πλαίσιο των συνομιλιών και της λύσης. Όσοι θεωρούν 

κατάκτηση το 789, αναφέρονται στην παράγραφο -που λέει ότι δεν επετεύχθη ο 
επιδιωκόμενος στόχος, ιδιαίτερα διότι ορισμένες θέσεις που -υιοθετήθηκαν από την 

τουρκοκυπριακή πλευρά παρεξέκλιναν θεμελιωδώς όχι από τις αρχές του οργανι

σμού Ηνωμένων Εθνών, όχι από ψηφίσματα, αλλά από τη δέσμη ιδεών. Είναι 

φυσικά ευχάριστο το γεγονός ότι έστω και με αυτό τον ήπιο τρόπο κατονομάζεται η 

τουρκοκυπριακή πλευρά. Όμως τούτο γίνεται όχι σε σχέση με το 541 ή 550 ή άλλο 
ευρύτερης πολιτικής σημασίας ψήφισμα, αλλά με τη δέσμη ιδεών. Εμείς για να πανη

γυρίζουμε γι' αυτή τη δήλωση, τι θα πρέπει να υποθέσουμε; Ότι έχουμε αποδεχθεί τη 

δέσμη ιδεών; Και δε διευκρινίζεται ταυτόχρονα πώς γίνεται να υιοθετείται το 789, 
ενώ ταυτόχρονα προβάλλεται ο ισχυρισμός ότι οι ιδέες Γκάλι δεν έχουν γίνει δεκτές 

ως βάση για λύση. 

Οι υπερασπιστές του 789, που το θεωρούν μεγάλη επιτυχία της πλευράς μας, 
επικαλούνται επιμέρους αναφορές στα χαρακτηριζόμενα ως "μέτρα εμπιστοσύνης". 

Λέγουν όμως τη μισή αλήθεια. Γιατί αναφέρουν μόνο τη μείωση των στρατευμάτων. 

Γιατί μιλούν μόνο για τη δήθεν επιστροφή της Αμμοχώστου. Γιατί τονίζουν μόνο 

την απογραφή. Όμως τι σημαίνει εφαρμογή του 789, που με τόση αυτοπεποίθηση 
προωθεί ο κ. Βασιλείου, φαίνεται από τις ίδιες τις πρόνοιές του. Εισηγείται έναν 

αριθμό μέτρων που χαρακτηρίζει "μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης". Και όλα αυτά 

πριν από την επίτευξη συμφωνίας. Όμως αυτά που αναφέρονται ως "μέτρα οικοδό

μησης εμπιστοσύνης" είναι στην πραγματικότητα η εφαρμογή των βασικών στοι

χείων του σχεδίου Γκάλι. Όσοι βλέπουν το σχέδιο Γκάλι ως ευκαιρία σίγουρα δεν 

πρέπει να έχουν επιφυλάξεις και για το 789. 

Στα μέτρα εμπιστοσύνης υπάρχει η μείωση των κατοχικών δυνάμεων, που 

αναφέρεται σε συνάρτηση με τη μείωση των ' εξοπλιστικών μας προγραμμάτων. 

Πάνω σε αυτό το σημείο έγινε εκτεταμένη αναφορά από προηγούμενους ομιλητές 

και από τον κ. Παπαδόπουλο. Έτσι θα αναφέρω μόνο συνοπτικά τη θέση μας. Το 

ότι προωθείται εφαρμογή πρόνοιας που θα σημαίνει τερματισμό της αμυντικής μας 

προσΠάθειας και κάποια μείωση, που θα είναι περιθωριακή, των τουρκικών κατο

χικών στρατευμάτων, αυτό σημαίνει δύο πράγματα. Το ένα ότι η Κυπριακή Δημο

κρατία και η κυπριακή κυβέρνηση δε θα δικαιούται να οργανώνει την άμυνά της. 

Και το δεύτερο ότι τα τουρκικά στρατεύματα δε θα είναι κατοχικά. Και δε θα 

μπορούμε να τα καταγγείλουμε ως κατοχικά. Και επειδή δε θα υπάρχει συνολική 

συμφωνία, δε θα ξέρουμε πότε και πώς και αν ποτέ θα φύγουν τα τουρκικά κατο

χικά στρατεύματα από την Κύπρο. Δε θα ξέρουμε, διότι δε θα ξέρουμε αν ποτέ 
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φτάσουμε σε οποιαδήποτε συμφωνία. Ναι, σύμφωνοι, δε θα ξέρουμε. Και υπάρχει 

και η αναφορά στην απαγκίστρωση. Στην απαγκίστρωση που όντως μείωσε τις δυνα

τότητες και τον έλεγχό μας στα σημεία που έγινε, ενώ εξαγγελλόταν η απελευθέρωση 

ή η χρησιμοποίηση πολλών περιοχών. Και μια ανώμαλη κατάσταση θα συγκαλύ

πτεται κάτω από πέπλο ομαλότητας, χωρίς να υπάρχει αντιπαράθεση, χωρίς να 

υπάρχει η δυνατότητα αντιμετώπισης του ίδιου του κατοχικού στρατού. 

Αλλά το 789 μας έφερε και ένα άλλο μήνυμα. Το εμπάργκο των όπλων από τις 
Ηνωμένες Πολιτείες. Και το εμπάργκο των όπλων από τις Ηνωμένες Πολιτείες το 

χαιρέτισε η κυβέρνηση και μας είπε "ξέρετε, αυτά αφορούν την Τουρκία, διότι εμείς 

δεν παίρνουμε όπλα από τις Ηνωμένες Πολιτείες". Μακάρι να ήταν έτσι τα πράγ

ματα. Το νόημά τους είναι διαφορετικό και το έχει δώσει ο Λέτσκι, με τις έντονες 

παρεμβάσεις του προς τη Γαλλία, για να εμποδίσει τη διοχέτευση οπλικών συστη

μάτων προς την Κύπρο. Είναι ένα μήνυμα των Ηνωμένων Πολιτειών προς τις 

προμηθεύτριες χώρες, για να τερματίσουν τις υποχρεώσεις που έχουν αναλάβει 

έναντί μας για την αμυντική μας θωράκιση. Τυχόν επιτυχία του αμερικανικού διαβή

ματος θα πλήξει όχι μόνο την άμυνα, αλλά και την ίδια την οντότητα της Κυπριακής 

Δημοκρατίας. Γιατί η προμήθεια όπλων δεν είναι μόνο μια εμπορική πράξη, αλλά 

δημιουργεί ένα ολόκληρο πλέγμα πολιτικών και διπλωματικών σχέσεων. Το γεγονός 

και μόνο ότι οι κυριότεροι προμηθευτές μας είναι βασικές ευρωπα'ίκές χώρες, όπως 

η Γαλλία, η Ιταλία, το Βέλγιο, η Ελβετία, η Ισπανία, ακόμα και η Βρετανία, στηρίζει 

όχι μόνο την αμυντική μας προσπάθεια, αλλά και την πολιτική μας θέση. Βέβαια 

κάπου μας θέλουν για πελάτες, αλλά κάνουν επιλογή των συστημάτων που θα μας 

πουλήσουν, για να πάρουν τα χρήματά μας, αλλά να μην πολυεκτίθενται κιόλας. 

Αλλά παρόλ' αυτά το γεγονός αυτό δημιουργεί ένα ολόκληρο πολιτικοδιπλωματικό 

σύστημα. Και είναι γνωστές οι τοποθετήσεις των Γάλλων επισήμων. Όταν επισκέ

πτονται την τουρκία και κάνουν διαβήματα προς αυτούς οι Τούρκοι, οι Γάλλοι 

απαντούν ότι προσφέρουν αμυντικά όπλα στην Κύπρο, γιατί αναγνωρίζουν ότι στην 

Κύπρο υπάρχει κατοχή και ότι δικαιούται η Κύπρος να στήνει την άμυνά της. Έτσι 

ακόμα και γι' αυτούς τους λόγους η υπόθεση της οργάνωσης της άμυνας είναι 

υπόθεση πολιτικοδιπλωματικής μάχης. Και είναι αυτή που υποσκάπτεται από το 

789. 

Τα θέματα της υπαγωγής των Βαρωσίων στην Ειρηνευτική Δύναμη και της 

διακίνησης πολιτών και τουριστών έχουν αναλυθεί προηγουμένως και πραγματικά 

δε θα προχωρήσω και εγώ σε περαιτέρω ανάλυση. Το μόνο που έχω να πω είναι ότι 

η προώθηση τέτοιων μέτρων σημαίνει νομιμοποίηση του παράνομου καθεστώτος, 

της παράνομης άσκησης εξουσίας και του σφετερισμού των ελληνικών περιουσιών. 

Και σε ό,ΤΙ αφορά την απογραφή, σίγουρα παραμένουν πολλά ερωτηματικά και 

προσθέτω ότι δε διευκρινίζεται τι γίνεται με τους μετανάστες, όπως ονομάζονται 

στην έκθεση οι έποικοι. 

Όταν λοιπόν υποστηρίζουμε τα μέτρα αυτά, θα πρέπει να γνωρίζουμε τι 

ακριβώς σημαίνουν και πού οδηγούν. Εφαρμογή του 789 δε συνιστά εφαρμογή 

μέτρων επαναπροσέγγισης ή, όπως λέει το ψήφισμα, μέτρων εμπιστοσύνης. Μας 

μεταφέρει απευθείας στη μεταβατική περίοδο, με υποβάθμιση της Κυπριακής Δημο

κρατίας, με αναβάθμιση και νομιμοποίηση του ψευδοκράτους. Μετά το 789 το 
Κυπριακό θα παύσει να είναι ένα ανοικτό πρόβλημα στη διεθνή κοινωνία. Αν 

υπάρχει κάποιο περιθώριο αντίδρασης, είναι τώρα. Να δώσουμε το μήνυμα ότι δε 

δεχόμαστε δεσμεύσεις καίά τη διάρκεια της προεκλογικής περιόδου. Να κάνουμε 
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σαφές ότι το σχέδιο Γκάλι δεν μπορεί να αποτελέσει βάση λύσης και να πείσουμε 

γι' αυτό τον ίδιο το Γενικό Γραμματέα και το Συμβούλιο Ασφαλείας. Να καταθέ

σουμε έστω και τώρα απόψεις που να ορίζουν τις βασικές προϋποθέσεις λύσης και 
να τις διεθνοποιήσουμε. Να κάνουμε μια δημόσια διεθνή καταγγελία των τουρκικών 

θέσεων, τις οποίες ακόμη και ο ίδιος ο Γενικός Γραμματέας θεωρεί συγκρουόμενες 
με απόψεις του ΟΗΕ. 

Αν δεν πετύχουμε να κάνουμε επίκεντρο της συζήτησης κάποιες δικές μας 

προτάσεις, θα γίνουμε μάρτυρες προώθησης των τουρκικών θέσεων. Αν νομίζουμε 
ότι θα μας διασώσει το 789 ή το σχέδιο Γκάλι, τούτο θα αποδειχθεί νέα αυταπάτη. 
Είναι φανερό ότι το ψήφισμα 789 δεν ήταν ένα τυχαίο γεγονός. Ήταν εν γνώσει μας 
και είχε την εκ των προτέρων συγκατάθεση της δικής μας πλευράς. Κι υπάρχει μια 
περίεργη σύμπτωση ημερομηνιών. Μια πολύ συγχυσμένη σύμπτωση ημερομηνιών. 
Το προσχέδιο του ψηφίσματος που έχουμε στα χέρια μας φέρει ημερομηνία 24 Νοεμ
βρίου. Και ημερομηνία 24 Νοεμβρίου φέρει και η επιστολή του Προέδρου με την 
οποία αποδέχεται το ψήφισμα. Και υπάρχει και η ένδειξη -και θα έπρεπε να μας 
διαφωτίσει γι' αυτό το Υπουργείο Εξωτερικών- ότι το ψήφισμα ενεκρίθη από το 
Συμβούλιο Ασφαλείας στις 25 Νοεμβρίου. Είναι ένα κρίσιμο και καίριο σημείο του 
τι συνέβη γύρω από το 789. Πώς μαγειρεύτηκε, πώς προωθείται και ποιες δεσμεύ
σεις είναι που προσπαθεί να δημιουργήσει, ώστε να μην υπάρχει δυνατότητα μετακί

νησης προς οποιαδήποτε άλλη κατεύθυνση τώρα στις εκλογές ή την επομένη των 

εκλογών. 

Οι ευθύνες λοιπόν γι' αυτή την ανεπιθύμητη εξέλιξη που δημιουργεί ασφυ

κτικά πλαίσια γύρω από το εθνικό μας θέμα και λειτουργεί παραμορφωτικά για την 

ουσία του κυπριακού ζητήματος είναι βαρύτατες. Το Κυπριακό δεν μπορεί να αντι

μετωπιστεί ούτε με τη δέσμη των ιδεών ούτε με το ψήφισμα 789. Αυτή την κληρο
νομιά αφήνει πίσω του ο κ. Βασιλείου. Το έργο αντιμετώπισης αυτής της κατά

στασης είναι δύσκολο, αλλά όχι ακατόρθωτο. 

Αυτή την ύστατη στιγμή, πέραν της ψήφου του λαού, που θα αποδειχθεί καθο

ριστική για την περαιτέρω πορεία, θα πρέπει ως Βουλή να δώσουμε ορισμένα μηνύ

ματα: Ότι η λύση σημαίνει διασφάλιση των ανθρώπινων και πολιτικών δικαιω

μάτων του λαού μας. Ότι δεν είμαστε διατεθειμένοι να εμπλακούμε σε νέες 

περιπέτειες και νέα τουρκικά τεχνάσματα. Μπορούμε να το κάνουμε αυτό; Είναι η 
μόνη διέξοδος. Θα πρέπει ακόμη ως Βουλή να δώσουμε μια απάντηση στον 
Ντεμιρέλ: Ότι η Κύπρος δεν είναι τουρκικό τσιφλίκι, για να κάνει ό,τι θέλει ο 

κ. Ντεμιρέλ. Ότι θα ακολουθήσει τη δική της μοίρα σύμφωνα με την ιστορία και την 
παράδοσή της, τη θέληση του λαού της και τις διεθνώς καθιερωμένες αρχές. Δε θα 

ρωτήσουμε τον κ. Ντεμιρέλ τι θα κάνουμε. Μπορεί να κρατεί τη γη μας κατεχόμενη, 

αλλά οι άνθρωποί της είναι ελεύθεροι και στις απειλές του για εξόντωση του λέμε 

καθαρά πως θα συναντήσει την αντίστασή μας. Οι απειλές της Τουρκίας και οι 

προτάσεις του Ντενκτάς εξουδετερώνουν κάθε σχέδιο και κάθε ψήφισμα, ακόμα και 

το ίδιο το ψήφισμα 789. Και διερωτάται κανείς: Τι συζητούμε και με ποιους και 
γιατί; 

Το επόμενο βήμα μας θα πρέπει να είναι μια αποφασιστική αντιμετώπιση των 

τουρκικών προκλήσεων και των νέων αδιάλλακτων και αυξανόμενων όρων της 
τουρκικής πλευράς στο Συμβούλιο Ασφαλείας. Να καταγγελθούν και στη Γενική 
Συνέλευση και στους άλλους διεθνείς οργανισμούς. Μια τέτοια πολιτική υποστή
ριξης των θέσεών μας και καταγγελίας των τουρκικών θέσεων θα μας έβγαζε από τα 
σημερινά διαδικαστικά αδιέξοδα που συγκαλύπτουν τις τουρκικές ευθύνες και θα 
άνοιγε προοπτικές για την Κύπρο, που και υπαρκτές είναι και δυνατές. Φτάνει να 

υπάρχει θέληση. Και υπάρχει. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μάτσης μίλησε μόνο είκοσι τρία λεπτά. Κατά συνέπεια, αν θέλει να δι;υτε
ρολογήσει, έχει αρκετό χρόνο. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ο κ. Χριστόφιας δε μίλησε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Συγγνώμη, θα μιλήσει ο κ. Χριστόφιας, αλλά, επειδή έλειπα μερικά λεπτά, 

θέλω να σας δώσω τους χρόνους. Κύριε Χατζηδημητρίου, αν είναι αυτό που 
προσπαθήσατε να αποφύγετε, μιλήσατε πενήντα λεπτά. Σημαίνει ότι έχετε είκοσι 

λεπτά δευτερολογίας, αν θέλετε. Και τώρα είναι η σειρά του κ. Χριστόφια. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: . 
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Είναι νωρίς να μας ξεχνάτε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χριστόφια, δε σας ξέχασα καθόλου. Απλώς ήθελα να κάμω τον απολο-

γισμό, πριν μιλήσετε. . 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 

Για πολλοστή φορά μέσα στον τελευταίο χρόνο συζητούμε από το βήμα της 

Βουλής το Κυπριακό. Το ΑΚΕΛ δεν έχει καμιά αναστολή να συζητήσει το εθνικό 

μας θέμα σ' οποιοδήποτε βήμα, όσες φορές κι αν χρειαστεί. Έχουμε θέσεις ξεκά

θαρες, πατριωτικές, αγωνιστικές και υπεύθυνες. Θέσεις που εκτιμούνται από το λαό 

και γι' αυτό και πάντα είμαστε πρόθυμοι και έτοιμοι να τις προβάλουμε και να τις 

υπερασπιστούμε. Έχουμε εκτιμήσεις, κατά τη γνώμη μας, σωστές και επιχειρηματο

λογία που πείθει. Δε μας φοβίζει λοιπόν η συζήτηση. 

Μας προβλημάτιζε όμως και μας προβληματίζει, και η πορεία της συζήτησης 

νομίζω ότι το επαληθεύει ατράνταχτα, και θα 'πρεπε όλους να μας προβληματίζει η 

εικόνα που δίνουμε με τις απανωτές αυτές προεκλογικές συζητήσεις του 

Κυπριακού. Μας προβληματίζουν και θα 'πρεπε να προβληματίζουν όλους μας τα 

μηνύματα προς το λαό και προς τα έξω που φεύγουν απ' αυτή την αίθουσα και 

απ' αυτές τις συζητήσεις. 

Προωθούμε άραγε την υπόθεση της Κύπρου, επαναλαμβάνοντας κάθε ένα-δυο 

μήνες τους εαυτούς μας; Συμβάλλουμε άραγε στην οικοδόμηση ενός ισχυρού εσωτε

ρικού μετώπου; Πολύ φοβούμαστε ότι ούτε το ένα ούτε το άλλο επιτυγχάνουμε. Και 

όταν μάλιστα ληφθεί υπόψη ότι διανύουμε προεκλογική περίοδο -και δυστυχώς 

είναι εμφανές ότι ορισμένοι υποτάσσουν τα πάντα στις εκλογικές σκοπιμότητες- δεν 

είναι δύσκολο να αντιληφθεί κανένας πως μάλλον ζημιά παρά όφελος πρoκύπτει~ 

Λέχθηκε ότι στάλθηκε η επιστολή τόσες του Νοέμβρη και δε συγκλήθηκε το 

Εθνικό Συμβούλιο. Απ' ό,τι έχω υπόψη μου, κανένα μέλος του Εθνικού Συμβουλίου 

δε ζήτησε από τον Πρόεδρο σύγκληση του Εθνικού Συμβουλίου. Και αιωρείται ένα 

μεγάλο ερωτηματικό. Ενάμιση μήνα δεσμεύτηκε ο Πρόεδρος για τα μέτρα εμπιστο

σύνης. Ενάμιση μήνα δεν εγγράφηκε το θέμα στην ημερήσια διάταξη της Βουλής. 

Επιλέγηκε να γίνει η εγγραφή του θέματος δεκαπέντε μέρες πριν από τις εκλογές. 

Από μόνο του αυτό λέει πολλά, κατά την άποψή μου. 
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Κύριοι συνάδελφοι, σε μια περίοδο τόσο κρίσιμη για την παραπέρα πορεία 
του Κυπριακού, μήπως μέσα από αυτές τις συζητήσεις στέλλεται το μήνυμα προς τα 

έξω, προς το Γενικό Γραμματέα του ΟΗΕ, προς το Συμβούλιο Ασφαλείας και γενικά 

προς τη διεθνή κοινότητα ότι θα προτιμούσαμε να σταματήσει να ασχολείται ο 

κόσμος με το κυπριακό; Προς τα μέσα, προς τον κυπριακό λαό, μήπως απευθύ

νουμε το μήνυμα ότι η πολιτική ηγεσία ενδιαφέρεται περισσότερο για το πώς να 

τονίσει και πώς να διογκώσει τις διαφορές, παρά για το πώς να πετύχει την 

ομογνωμία και τη συναίνεση χάριν της επιβίωσης της πατρίδας μας; 

Οι απανωτές αυτές συζητήσεις με τελειωτική κατάληξη να φύγει ο Βασιλείου 

από την εξουσία παρακολουθούνται και κρίνονται από το εξωτερικό. παρακολου

θούνται και κρίνονται από φίλους και εχθρούς. Οι φίλοι μας σίγουρα δυσφορούν. 

Και οι εχθροί μας, όπως είπε και ο Τούρκος Πρόεδρος Οζάλ, περιμένουν να χαλά

σουμε εμείς το παιγνίδι, για να προωθήσουν τα σχέδιά τους. Ας μην εκληφθούν 

αυτές μας οι παρατηρήσεις σαν προσπάθεια να αποτρέψουμε δημόσιες συζητήσεις. 

Δόξα σοι ο Θεός από δημόσιες συζητήσεις τίποτε άλλο. Ας αντικριστούν, όπως 

πραγματικά είναι, ως προβληματισμοί για τις ευθύνες που έχει η πολιτική ηγεσία 

απέναντι σ' αυτό το λαό, απέναντι σ' αυτό τον τόπο και ως έγνοιες για το πού είναι 

δυνατό να οδηγηθούμε. 

Το θέμα, κύριε Πρόεδρε, της σημερινής συζήτησης έχει εγγραφεί με τον τίτλο 

"Οι εξελίξεις του Κυπριακού μετά την αποτυχία των συνομιλιών του Νοεμβρίου και 

τις πρωτοβουλίες που αναλαμβάνονται για την εφαρμογή του ψηφίσματος 789 που 
προνοεί δεσμεύσεις της ελληνοκυπριακής πλευράς προ των συνομιλιών του προσε

χούς Μαρτίου". Έχω διαβάσει το θέμα, όπως έχει εγγραφεί από τους αγαπητούς 

συναδέλφους. Είναι, κατά τη γνώμη μου, πρόδηλος ο στόχος της εγγραφής του 

θέματος. Και αυτός είναι να δοθεί μια συγκεκριμένη κατεύθυνση στη συζήτηση και 

να δημιουργηθούν οι ανάλογες εντυπώσεις. Εμείς από την αρχή δηλώνουμε -είναι 

άλλωστε γνωστές οι θέσεις μας- ότι οι συνομιλίες του Νοεμβρίου δεν πέτυχαν το 

στόχο τους, που είναι η λύση του κυπριακού προβλήματος. Όμως δεν υπήρξαν 

αποτυχία για τη δική μας την πλευρά. Αντίθετα εκτιμούμε ότι μέσα από εκείνες τις 

συνομιλίες η δική μας πλευρά πέτυχε πολλά. Επιπρόσθετα, εμείς δε θεωρούμε ότι το 

789 δεσμεύει κατά απαράδεκτο τρόπο την πλευρά μας. Εκτιμούμε ότι το 789 είναι 
επιτυχία της ελληνοκυπριακής πλευράς. Και είναι η τουρκική πλευρά που τίθεται 

προ του διλήμματος να αποδεχτεί το 789 ή να έρθει σε αντιπαράθεση με το 

Συμβούλιο Ασφαλείας. Και είναι σε αντιπαράθεση με το Συμβούλιο Ασφαλείας, 

γιατί δεν αποδέχεται το 789 και τα μέτρα εμπιστοσύνης. Εμείς θεωρούμε ότι το 789, 
όπως άλλωστε και όλα τα ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας, πρέπει να τύχει 

σεβασμού και να εφαρμοστεί, προκειμένου να ανοίξει ο δρόμος για δίκαιη και 

βιώσιμη λύση του Κυπριακού. Επιπρόσθετα, όπως τα ίδια τα γεγονότα αποδει

κνύουν, το 789 πυροδότησε μια σειρά από θετικές εξελίξεις, στις οποίες θα 

αναφερθώ πιο κάτω. 

Εδώ και έναν περίπου χρόνο, κύριε Πρόεδρε, το Κυπριακό βρίσκεται στο 

επίκεντρο του διεθνούς ενδιαφέροντος. Το Κυπριακό βρίσκεται στις πρώτες θέσεις 

της διεθνούς ημερήσιας διάταξης και δε φεύγει από εκεί, όπως ενοχλημένος αναγκά

στηκε να παραδεχθεί ο Τούρκος Υπουργός Εξωτερικών κ. Τσιετίν. Το διεθνές ενδια

φέρον για το Κυπριακό έχει αναβαθμιστεί, σε μια περίοδο που χαρακτηρίζεται από 

όξυνση τοπικών και περιφερειακών προβλημάτων, συγκρούσεις, αιματοχυσία. 

Κρίση και νέα ανάφλεξη στον Κόλπο, αιματοχυσία στη Βοσνία και κίνδυνος 
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εξάπλωσης του πολέμου σε όλες τις περιοχές της πρώην Γιουγκοσλαβίας και έξω 

απ' αυτή, εμφύλιος σπαραγμός σε πολλές περιοχές της πρώην Σοβιετικής Ένωσης, 

λιμός στη Σομαλία, κρίση στις αραβο·ίσραηλινές σχέσεις. Και ενώ αυτή είναι η 

εικόνα του σύγχρονου κόσμου και παρόλο που η Τουρκία διαδραματίζει, κατά κοινή 

παραδοχή, έναν αναβαθμισμένο ρόλο, εντούτοις ο Γενικός Γραμματέας του ΟΗΕ 

και το Συμβούλιο Ασφαλείας αφιερώνουν πολύ χρόνο στο Κυπριακό, καταβάλλουν 

επίμονες προσπάθειες για επίτευξη λύσης, εγκρίνουν σε λιγότερο από ένα χρόνο 

τρία ψηφίσματα για την Κύπρο. 

Όλη αιπή η κινητικότητα δεν είναι βέβαια τυχαία και δεν υπάρχει, όπως 

θεωρούν μερικοί ή δίνουν την εντύπωση, γιατί η Κύπρος είναι ο ομφαλός της γης. 

Προκλήθηκε αυτή η κινητικότητα και οφείλεται στην ορθή πολιτική που ακολούθησε 

τα τελευταία πέντε χρόνια ο Πρόεδρος Βασιλείου, με τη συμπαράσταση, συμφωνώ, 

του κ. Γλαύκου Κληρίδη και του ΑΚΕΛ βέβαια. Οφείλεται στην ακούραστη δουλειά 

και τις συνεχείς προσπάθειες που καταβάλλουν ο Πρόεδρος και η κυβέρνηση. Οφεί

λεται στην ορθή τακτική και στους χειρισμούς που έγιναν. Έχουμε πείσει ότι 

θέλουμε λύση του Κυπριακού και οι προτάσεις μας του 1989 πείθουν για την καλή 
μας θέληση να εργαστούμε για λύση σύμφωνη με τα ψηφίσματα του ΟΗΕ, τις 

συμφωνίες κορυφής καt το διεθνές δίκαιο. Έχουμε πείσει ότι έχει ωριμάσει επιτέ

λους ο καιρός για λύση στο Κυπριακό και μάλιστα λύση στη σωστή βάση και στα 

σωστά πλαίσια. Έχουμε πείσει με ορθά, λογικά και τεκμηριωμένα επιχειρήματα, 

αλλά και με τη συνέπεια που επιδεικνύουμε σε συμφωνίες που φέρουν την υπογραφή 

μας. Και εννοώ τις συμφωνίες του 1977 και του 1979. 

Όπως τόνισα και πιο πάνω, το ΑΚΕΛ δε θεωρεί την παρούσα πρωτοβουλία 

των Ηνωμένων Εθνών και ιδιαίτερα τις συνομιλίες του Νοεμβρίου και το ψήφισμα 

789 που τις ακολούθησε αποτυχία της πλευράς μας. Αντίθετα πιστεύουμε ότι στα 
πλαίσια αυτής της πρωτοβουλίας πετύχαμε αρκετά, που για χρόνια παρέμεναν 

στόχος ανεκπλήρωτος. Μέσα από επίμονες και συνεπείς προσπάθειες κατορθώσαμε 

να εμπλέξουμε σε μεγαλύτερο βαθμό το Συμβούλιο Ασφαλείας στην πορεία των 

προσπαθειών για επίλυση του Κυπριακού. Στο εδαφικό πετύχαμε να συζητείται 

χάρτης ο οποίος προβλέπει την υπαγωγή σημαντικού ποσοστού εδάφους στην υπό 

ελληνοκυπριακή διοίκηση περιοχή. Και, το σημαντικότερο, σ' αυτή την περιοχή περι
λαμβάνονται η Μόρφου και το Βαρώσι, ενώ για την Καρπασία προβλέπεται ειδικό 

καθεστώς. Και θέλω εδώ να υπογραμμίσω ότι τον Αύγουστο όλη ανεξαίρετα η πολι

τική ηγεσία επέμενε να συζητηθεί κατά προτεραιότητα το εδαφικό με βάση το χάρτη 

του Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών. Συζητείται λοιπόν τέτοια διευθέτηση 

της εδαφικής πτυχής -και τα Ηνωμένα Έθνη επιμένουν σ' αυτή τη διευθέτηση- που 

θα επιτρέπει σε ογδόντα πέντε τόσες χιλιάδες πρόσφυγες να επιστρέψουν υπό ελλη

νοκυπριακή διοίκηση. Με μικρές ακόμα βελτιώσεις που μπορούμε να πετύχουμε 

είναι δυνατό αυτός ο αριθμός να αυξηθεί. Με αυτή την έννοια, ναι, φέραμε πιο 

κοντά το Βαρώσι, τη Μόρφου, την Καρπασία και μια σειρά χωριά. 

Στη Νέα Υόρκη ο Πρόεδρος Βασιλείου αγωνίστηκε για τη διασφάλιση του 

δικαιώματος όλων των προσφύγων να επιστρέψουν στα σπίτια και στις περιουσίες 

τους, είτε υπό ελληνοκυπριακή είτε υπό τουρκοκυπριακή διοίκηση. Η ανταπόκριση 

από πλευράς των Ηνωμένων Εθνών είναι θετική. Το δικαίωμα επιστροφής και το 

δικαίωμα περιουσίας αναγνωρίζεται. Θα συνεχίσουμε να δίνουμε τη μάχη για την 

καλύτερη δυνατή κατοχύρωσή του. Και τη μάχη δεν τη δίνεις με αναβολή των συνο

μιλιών, όπως προτείνει ο κ. Κληρίδης, ούτε με φυγή από τις συνομιλίες, όπως 
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πρo~υν άλλοι. Τη μάχη τη δίνεις και την κερδίζεις στις συνομιλίες υπό την 
αιγίδα του Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών και με βάση τα ψηφίσματα 

των Ηνωμένων Εθνών και το 789, που είναι το τελευταίο ψήφισμα. Με αυτή την 
έννοια, ναι, φέραμε τη μέρα της επιστροφής και στην Κερύνεια και στη Λάπηθο και 

στον Καραβά πιο κοντά. 

Για χρόνια πολλά η τουρκική πλευρά κατόρθωνε με υπεκφυγές να μην τοποθε

τείται συγκεκριμένα επί των διάφορων πτυχών του Κυπριακού. Στις συνομιλίες του 

Νοέμβρη η τουρκική πλευρά εξαναγκάστηκε να τοποθετηθεί. Οι θέσεις της καταγρά

φτηκαν και μπροστά στη διεθνή κοινότητα αποκαλύφθηκε πόσο παράλογες είναι και 

πόσο συγκρούονται με το διεθνές δίκαιο, τα ανθρώπινα δικαιώματα, τα ψηφίσματα 

του ΟΗΕ και τις συμφωνίες κορυφής. 

Ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών ρητά και κατηγορηματικά απέρριψε τις τουρ

κικές θέσεις, τονίζοντας και μέσα στην έκθεση του Γενικού Γραμματέα και μέσα στο 

789 ότι αυτές διαφέρουν ουσιωδώς από τις θέσεις του Διεθνούς Οργανισμού, ιδιαί
τερα στα κεφαλαιώδη ζητήματα της αντίληψης περί ομοσπονδίας, των εκτοπισμένων 

και των εδαφικών προσαρμογών. Ο Οργανισμός Ηνωμένων. Εθνών κάλεσε την τουρ

κοκυ ριακή πλευρά να αλλάξει ριζικά αυτές της τις θέσεις. Και για να μην υπάρχει 
παρεξ γηση, διαβάζω το σημείο (5) του ψηφίσματος 789: 

" ημειώνει ότι με τις πρόσφατες κοινές συναντήσεις δεν επιτεύχθηκε ο επιδιω
κόμενο στόχος, ιδιαίτερα διότι ορισμένες θέσεις που υιοθετήθηκαν από την τουρκο

κυπρια 'πλευρά παρεξέκλιναν θεμελιωδώς από τη δέσμη ιδεών". 

Κα τό σημείο (6) λέει καθαρά: "Καλεί την τουρκοκυπριακή πλευρά να υιοθε- . 
τήσει θέσεις που να συνάδουν με τη δέσμη ιδεών στα θέματα εκείνα που καθορίζει ο 

Γενικός Γραμματέας στην έκθεσή του" -και είναι γνωστά αυτά τα θέματα. είναι η 

έννοια της ομοσπονδίας, οι εδαφικές αναπροσαρμογές και το ζήτημα των εκτοπι

σμένων- "και όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη να είναι έτοιμα κατά τον επόμενο γύρο 

των συνομιλιών να πάρουν αποφάσεις που θα οδηγήσουν σύντομα σε συμφωνίι;ς". 

Καθαρή και ξάστερη θέση. . f • 

Προβάλλεται βέβαια ο ισχυρισμός ότι παρόμοια έκκληση απευθύνεται και 

προς την ελληνοκυπριακή πλευρά. ΠΟΥΘΕΝΑ στο ψήφισμα 789 δε γίνεται τέτοια 
έκκληση προς τη δική μας πλευρά. Και αυτό όχι γιατί οι δικές μας θέσεις ταυτίζο

νται πλήρως με την κάθε πρόνοια της δέσμης των ιδεών, αλλά γιατί οι θέσεις που 

αναπτύξαμε βρίσκονται μέσα στα πλαίσια της φιλοσοφίας της λύσης που τα 

Ηνωμένα Έθνη βλέπουν για το Κυπριακό. 

Για χρόνια επιδιώκαμε να καταλογιστούν ευθύνες στην τουρκική πλευρά, 

γνωρίζοντας ότι ο καταλογισμός ευθυνών είναι απαραίτητη προϋπόθεση για να 

υπάρξουν σε κατοπινό στάδιο μέτρα και κυρώσεις. Και αυτό το πετύχαμε. Ξεκάθαρα 
το ψήφισμα 789 λέει ότι "δεν επιτεύχθηκε ο επιδιωκόμενος στόχος, ιδιαίτερα διότι 
ορισμένες θέσεις που υιοθετήθηκαν από την τουρκοκυπριακή πλευρά παρεξέκλιναν 

θεμελιωδώς από τη δέσμη ιδεών". 

Προβάλλεται και εδώ ο ισχυρισμός ότι για τη μη ύπαρξη προόδου ευθύνες 

καταλογίστηκαν δήθεν και στη δική μας πλευρά. Ούτε όμως στην έκθεση του Γενικού 

Γραμματέα ούτε στο 789, πουθενά δε γίνεται αναφορά, έμμεση ή άμεση, σε ευθύνες 
της ελληνοκυπριακής πλευράς. 

Στη Νέα Υόρκη πετύχαμε ακόμα με το 789 τη ρητή επαναβεβαίωση όλων 
εκείνων των πολύ σημαντικών ψηφισμάτων του Συμβουλίου Ασφαλείας πάνω στα 

οποία στηρίζουμε τον αγώνα μας. Επί Βασιλείου όχι μόνο δεν ξεχάστηκαν αυτά τα 
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ψηφίσματα, όπως ισχυρίζονται μερικοί, αλλά επαναβεβαιώθηκαν με τον πιο ρητό 

και κατηγορηματικό τρόπο. Και στη λεγόμενη κωδικοποίηση οι θέσεις των δυο 

πλευρών συγκρίνονται όχι μόνο με τη δέσμη ιδεών, αλλά και με τα ψηφίσματα του 
Συμβουλίου Ασφαλείας, ακόμα και με τις αποφάσεις της Γενικής Συνέλευσης, όπως 

είναι η απόφαση 3212, που αποτελεί τον ακρογωνιαίο λίθο πάνω στον οποίο στηρί
ζουμε τον αγώνα μας. Με δυο λόγια στη Νέα Υόρκη κατορθώσαμε να διευρύνουμε 

το πλαίσιο πάνω στο οποίο αναζητείται η λύση του Κυπριακού. Έχουμε τη δυνατό

τητα εκεί που κρίνουμε ότι η δέσμη ιδεών δε μας ικανοποιεί ή δε συνάδει με τα 

ψηφίσματα του ΟΗΕ να επικαλεστούμε ακριβώς αυτά τα ψηφίσματα, όπως τα 

επικαλέστηκε στην κωδικοποίηση ο Γενικός Γραμματέας και όπως τα επαναβεβαι

ώνει ρητά το ψήφισμα 789. 

Επιτυχία της πλευράς μας θεωρούμε και τις παραγράφους (10) και (11) του 
ψηφίσματος 789. Τις παραγράφους εκείνες που και πάλι ορισμένοι θέλουν να 

ξεχνούν. Καλείται ο Γενικός Γραμματέας "να εισηγηθεί στο Συμβούλιο Ασφαλείας 

αναθεωρήσεις στον τρόπο διεξαγωγής των διαπραγματεύσεων, για να γίνει πιο 

αποτελεσματικός". Καλείται ακόμα το Μάρτη να προβαίνει με το Συμβούλιο Ασφα

λείας σε εκτίμηση των εξελίξεων πάνω σε τακτική βάση "με στόχο την εξέταση περαι

τέρω ενεργειών που πιθανόν να χρειαστεί να αναληφθούν από το Συμβούλιο". Είναι 

ολοφάνερο ότι με τα πιο πάνω όχι μόνο δεν αχρηστεύεται η παράγραφος (10) του 
774, όπως ισχυρίζεται τώρα ο Δημοκρατικός Συναγερμός, αλλά αντίθετα επαναφέ
ρεται και ενισχύεται το περιεχόμενό της. 

Πολύ ουσιαστικό στοιχείο του ψηφίσματος 789 είναι, κατά τη δική μας εκτί
μηση, τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης που προτείνονται, με στόχο πάντα τη 

διευκόλυνση της διαπραγματευτικής διαδικασίας. Και επειδή ακριβώς είναι πολύ 

ουσιαστικό αυτό το μέρος του 789, συγκεντρώνει και τις επιθέσεις των επικριτών 
του κ. Βασιλείου. Υποδεικνύουμε όμως ότι τα προτεινόμενα μέτρα εμπιστοσύνης 

έχουν συγκεντρώσει και θύελλα επικρίσεων από τουρκικής πλευράς. Εκείνος που δε 

δέχεται τα μέτρα εμπιστοσύνης είναι η τουρκική πλευρά. Και αν έχουν όλες αυτές 
τις αδυναμίες για τη δική μας πλευρά, οι οποίες παρελαύνουν καθημερινά μέσα από 

ομιλίες και τοποθετήσεις, είναι ένα μεγάλο ερώτημα γιατί η τουρκική διπλωματία, η 

τόσο ευέλικτη, η τόσο έμπειρη και η τόσο έξυπνη δεν τα δέχτηκε από την πρώτη 

στιγμή αυτά τα μέτρα. 

Μελετήσαμε με προσοχή τα μέτρα που εισηγείται το Συμβούλιο Ασφαλείας και 

ειλικρινά δεν μπορούμε να κατανοήσουμε γιατί επικρίνονται με τον τρόπο που 

επικρίνονται από ορισμένες πλευρές. Τι είναι αυτό που δε μας αρέσει ή δε μας 

συμφέρει, δε συμφέρει στην Κύπρο ως σύνολο; Μήπως η αποχώρηση των μισών 
κατοχικών στρατευμάτων "σαν πρώτο βήμα" -και το τονίζω αυτό- "για την αποχώ

ρηση των μη κυπριακών δυνάμεων"; Δε μας συμφέρει αυτό το πράγμα; Μήπως η 

επέκταση της συμφωνίας απαγκίστρωσης, όταν εκεί που τέθηκε σε ισχύ είχε μόνο 
θετικά αποτελέσματα; Μήπως η πρόνοια για επιστροφή του Βαρωσιού μέχρι το 

Μάρτη, που ήταν πάγιο αίτημά μας; 

Και κάμνω μία παρένθεση εδώ. Με εκπλήττει η τοποθέτηση ότι τάχατες το 

Βαρώσι ήρθε πιο κοντά με το 550, το οποίο δεν υλοποιείται από το 1984 που έχει 
εγκριθεί από τα Ηνωμένα Έθνη, και πάει πιο μακριά με το 789. Γιατί, όπως λέχθηκε, 
με το 789 μετάτρέπεται σε νεκρή ζώνη το Βαρώσι. Διαβάζω και πάλι από το ίδιο το 
ψήφισμα 789. "Με σκοπό την εφαρμογή του ψηφίσματος 550 του 1984 η περιοχή που 
σήμερα βρίσκεται υπό τον έλεγχο της Ειρηνευτικής Δύναμης των Ηνωμένων Εθνών 
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να επεκταθεί και να συμπεριλαμβάνει τα Βαρώσια". Το 550 ζητά την επιστροφή του 
Βαρωσιού στα Ηνωμένα Έθνη. Το 550 δε ζήτησε την επιστροφή του Βαρωσιού στην 
ελληνοκυπριακή πλευρά. Ζήτησε την επιστροφή του Βαρωσιού στα Ηνωμένα Έθνη, 

για να μπορέσουν οι κάτοικοι του Βαρωσιού να επιστρέψουν. Τώρα το 789 ζητά την 
επιστροφή του Βαρωσιού και πάλι στα Ηνωμένα Έθνη, επικαλούμενο το 550, το 
οποίο επαναβεβαιώνει ρητά, μαζί και τα άλλα ψηφίσματα, σε προηγούμενη παρά

γραφό του. Πείτε μου τη διαφορά, για να καταλάβω. Βέβαια ο απλός άνθρωπος 

καταλαβαίνει ότι δεν υπάρχει διαφορά. Ο απλός άνθρωπος καταλαβαίνει ότι τα 

Ηνωμένα Έθνη ζητούν μέχρι το Μάρτιο, που θα επαναρχίσουν οι συνομιλίες, το 
Βαρώσι να επιστραφεί από την Τουρκία στα Ηνωμένα Έθνη και να γίνουν όλα τα 

αναγκαία -επιδιορθώσεις, μελέτες, κ.λπ.- για να επιστρέψουν οι κάτοικοι του Βαρω
σιού στα σπίτια τους. Και βέβαια αυτό το μήνυμα μπορεί προεκλογικά να μη 

συμφέρει σε ορισμένους, γιατί είναι επιτυχία του Βασιλείου. Ας αναλογιστούμε 

όμως όλοι ότι εδώ πρόκειται για την τύχη 30 000 μέχρι και 40 000 ανθρώπων. 
Μήπως οι πρόνοιες για μέτρα επαναπροσέγγισης και ανθρώπινης επαφής, που είναι 

η διακηρυγμένη πολιτική όλων μας, δε μας συμφέρουν; Μήπως η πρόνοια για την 

απογραφή πληθυσμού δε μας συμφέρει, που κατά την άποψή μου -και είναι έντονη η 

άποψή μου- θέτει, ναι, το θέμα των εποίκων; 

Δόθηκαν κάποιες εξηγήσεις εδώ, με 'τις οποίες να μου επιτρέψετε να διαφω

νήσω ριζικά. Ο Γκάλι ζητά απογραφή πληθυσμού και ορθά το ερμηνεύει ο Γιώργος 

Βασιλείου. Ας ερωτηθούν εκείνοι οι οποίοι πήραν μέρος απευθείας στις συνομιλίες 

κάτω από ποιες προϋποθέσεις συζητήθηκε εκεί και ζητήθηκε από το Γενικό Γραμ

ματέα αυτό το μέτρο. Και ούτε δέχομαι την ερμηνεία του Κεφαλαίου 4, όπως έχει 
δοθεί από το βήμα εδώ. Εγώ συνδέω το θέμα της απογραφής με θέση του Γενικού 

Γραμματέα. Είναι η πρώτη φορά που γίνεται λόγος στην έκθεσή του ότι το 82% του 
πληθυσμού είναι Ελληνοκύπριοι και το 18% είναι Τουρκοκύπριοι. Και είναι στη νέα 
έκθεση του Γενικού Γραμματέα. Το συνδέω με τη θέση του Γενικού Γραμματέα ότι δε 

δέχεται την ιθαγένεια που έδωσε ο Ντενκτάς. Και την ιθαγένεια την έχει στα εισαγω

γικά ο Γενικός Γραμματέας. Ούτε δέχεται να δοθούν αποζημιώσεις, όπως ήθελε ο 

Ντενκτάς να γίνει, σε πρόσωπα που δεν κατοικούσαν πριν από το 1974 μόνιμα στην 
περιοχή που θα είναι υπό τη διοίκηση της μιας ή της άλλης πλευράς και δε θα επιλέ

ξουν να επιστρέψουν στα σπίτια και τις περιουσίες τους. Είναι σαφές ότι η 

απογραφή του πληθυσμού με βάση το Index D υπονοεί, ναι, τους εποίκους. Και αυτό 
ήταν το περιεχόμενο της συζήτησης στις συνομιλίες. Και αν πήγαιναν όλοι τον 

Οκτώβριο στις συνομιλίες, θα είχαν από πρώτο χέρι την ενημέρωση από τα μέλη της 

ομάδας εργασίας, όχι από τον ίδιο τον Πρόεδρο, για το τι σ~ζητήθηκε και πώς συζη

τήθηκε και υπό ποια έννοια έκαμε την πρόταση στις συνομιλίες ο Γενικός Γραμμα

τέας των Ηνωμένων Εθνών. Μήπως δε μας συμφέρει η πρόνοια για διεξαγωγή 

μελετών σκοπιμότητας για την αποκατάσταση εκείνων που θα επηρεαστούν από τις 

εδαφικές αναπροσαρμογές, τη στιγμή που ο Πρόεδρος Βασιλείου πήγε στη Νέα 

Υ όρκη με έτοιμες προτάσεις γι' αυτό το θέμα; 

Στ.ο μέτρο για την αποχώρηση των μισών κατοχικών στρατευμάτων αντιδρούν 

μερικοί, γιατί προτείνεται παράλληλα μείωση των δικών μας εξοπλιστικών 

δαπανών. Φαίνεται ξεχνούμε ότι η αμυντική θωράκιση δεν ήταν, δεν είναι και δεν 

μπορεί να είναι αυτοσκοπός. Ούτε μπορεί δυστυχώς να είναι το μέσο λύσης του 

Κυπριακού. Και αν είναι μέσω των μέτρων εμπιστοσύνης να προωθηθεί λύση του 

Κυπριακού με την κάμψη της τουρκικής αδιαλλαξίας, γιατί να αντιδρούμε στη 

μείωση των εξοπλιστικών δαπανών; 
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Με τα μέτρα εμπιστοσύνης ζητείται η υπαγωγή της Αμμοχώστου στη δικαιο

δοσία των Ηνωμένων Εθνών, ώστε να καταστεί δυνατή η επιστροφή των νόμιμων 

κατοίκων της. Θα έπρεπε, κατά τη γνώμη μου, να είχαμε χαιρετίσει όλοι αυτό το 
μέτρο, που επαναφέρει στην άμεση επικαιρότητα το θέμα της Αμμοχώστου. Αντί 

τούτου με διάφορες αιτιάσεις επιχειρείται και εδώ η διαστρέβλωση της αλήθειας και 

ο μηδενισμός της σημασίας αυτής της πρόνοιας του 789. Αρκεί να υπενθυμίσω την 
απαίτηση του κ. Κληρίδη για επιστροφή της Αμμοχώστου, την οποία πρόβαλε μετά 

τις συνομιλίες του Αυγούστου στη Νέα Υόρκη. Τώρα που ο Πρόεδρος το πέτυχε, 

ισχυρίζονται ορισμένοι ότι με το να συγκαταλεγεί η επιστροφή της Αμμοχώστου 
σ' έναν κατάλογο άλλων μέτρων το θέμα περιπλέκεται και χάνει την προτεραιότητα 

που του έδινε το 550. Πουθενά όμως στο 789 τα μέτρα που προτείνονται δεν προτεί
νονται σαν πακέτο. Έτσι, αν υπάρξει η πολιτική βούληση από πλευράς της Τουρ

κίας να αποδώσει την Αμμόχωστο, αυτό δεν εμποδίζεται από την υλοποίηση ή μη 

οποιουδήποτε άλλου μέτρου. 

Ύστερα οι επικριτές του Προέδρου ξεχνούν ότι η απόδοση της Αμμοχώστου δε 

ζητείται γενικά και αόριστα. Το ίδιο το 789 λέει ξεκάθαρα ότι το μέτρο προτείνεται, 
όπως τόνισα και προηγούμενα, "με σκοπό την εφαρμογή του ψηφίσματος 550". Όσοι 
κόπτονται για την ξεχασμένη δήθεν προτεραιότητα της Αμμοχώστου θέλουν 

φαίνεται να ξεχνούν ότι όλων των μέτρων, περιλαμβανομένου και αυτού για την 

Αμμόχωστο, ζητείται η εφαρμογή πριν από το Μάρτη και ανεξάρτητα από την 

περαιτέρω πορεία του Κυπριακού. Αλήθεια για ποια άλλη προτεραιότητα θα 

μπορούσαμε να μιλούμε; Με αυτή την έννοια έχει απόλυτο δίκαιο ο Πρόεδρος Βασι

λείου, όταν λέει ότι φέραμε την Αμμόχωστο πιο κοντά. 

Τα πυρά επικεντρώνονται επίσης στην πρόνοια εκείνη των μέτρων που έχει 

σχέση με τη διακίνηση των ξένων επισκεπτών. Ανάγεται αυτή η παράγραφος από 

μερικούς σε έμμεση αναγνώριση του ψευδοκράτους. Πώς είναι όμως δυνατό στα 

έγγραφα στα οποία ο ΟΗΕ επαναλαμβάνει τη θέση του ότι το ψευδοκράτος είναι 

παράνομο και νομικά άκυρο να προτείνει έμμεση αναγνd>ρισή 'του; 
Πέρα όμως απ' αυτό ας διαβάσουμε προσεχτικά τη σχετική παράγραφο: "Να 

μειωθούν, λέει το Συμβούλιο Ασφαλείας, οι περιορισμοί για τους ξένους επισκέπτες 

που διασχίζουν τη νεκρή ζώνη". Να μειωθούν οι περιορισμοί, όχι να καταργηθούν. 

Να μελετήσουμε λοιπόν τρόπους μείωσης των πέριορισμών που δε θα συνεπάγονται 
καμιά αναγνώριση ούτε των παράνομων σφραγίδων εισόδου τους στο ψευδοκράτος 

ούτε οτιδήποτε άλλο. Αν δεν απατώμαι, εδώ και αρκετά χρόνια τουρίστες διασχί

ζουν τη νεκρή ζώνη και πάνε για μια μέρα στα κατεχόμενα. Και δεν άρχισε επί Βασι

λείου αυτό το μέτρο, αλλά επί προηγούμενης κυβέρνησης. Μήπως αυτούς τους 

σφραγίζουν τα διαβατήρια; Μήπως αυτοί υπογράφουν; 

Λέχθηκε ότι είναι πιο φθηνά εκεί, πιο ακριβά εδώ. Μα, αν ήταν έτσι -και είναι 

αρνητικό αυτό- υπό κανονικές συνθήκες οι ξένοι επισκέπτες έπρεπε να πηγαίνουν 

ολόισια στην κατεχόμενη περιοχή για πιο φθηνό τουρισμό. Γιατί να έρχονται εδώ 

στα ακριβά και να χρειάζεται να πηγαίνουν δυο μέρες ή τρεις μέρες και να επιστρέ

φουν πίσω; Είναι γιατί ακριβώς δεν αναγνωρίζεται το ψευδοκράτος και έχει 

προβλήματα. Και βέβαια επαναλαμβάνω και επιμένω ότι και αυτό το μέτρο της 

μείωσης των περιορισμών για τους ξένους επισκέπτες πρέπει να τύχει της 

αναγκαίας μελέτης και της αναγκαίας συζήτησης και των αναγκαίων διασφαλίσεων 

με την εφαρμογή του, ώστε σε καμιά περίπτωση ούτε άμεσα ούτε έμμεσα να αναγνω

ριστεί το ψευδοκράτος. Και τρόποι υπάρχουν. Υπάρχουν πολλοί τρόποι. 
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Οι προεκλογικές όμως σκοπιμότητες δε μας αφήνουν ακόμα να εκτιμήσουμε 

εκείνο το μέτρο που καλεί σε δέσμευση για τη διενέργεια απογραφής πληθυσμού 

σ' ολόκληρη την Κύπρο. Αν ορισμένες πολιτικές ηγεσίες είχαν συνοδεύσει τον 

Πρόεδρο Βασιλείου στη Νέα Υόρκη, το είπα προηγούμενα και το επαναλαμβάνω, θα 

γνώριζαν ότι η ιδέα για την απογραφή του πληθυσμού προέκυψε και προτάθηκε από 
το Γενικό Γραμματέα σαν απάντηση στους ισχυρισμούς του Ντενκτάς για τον 

αριθμό των Τουρκοκυπρίων, στους οποίους αυθαίρετα συνυπολογίζει και τους εποί

κους. Αυτή είναι η στυγνή πραγματικότητα. Το πολύ σοβαρό θέμα των εποίκων μάς 

δίνεται η δυνατότητα να το θέσουμε επί τάπητος στην πορεία με αυτό το μέτρο 
ακριβώς. Συμπληρώνεται ένα σοβαρό κενό της δέσμης των ιδεών και γίνεται ένα 

πρώτο βήμα προς την κατεύθυνση της δουλειάς για την αποχώρηση των εποίκων. 

Με δυο λόγια δε βλέπουμε λόγους γιατί να νιώθουμε δυστυχείς από τα μέτρα 

εμπιστοσύνης που έχει προτείνει το Συμβούλιο Ασφαλείας. Πολύ σωστά έπραξε ο 

Πρόεδρος της Δημοκρατίας που δήλωσε ότι η πλευρά μας τα αποδέχεται. Βέβαια 

βλέπω λόγους να νιώθουν κάποιοι δυστυχείς, γιατί ένεκα του 789, ένεκα των μέτρων 
εμπιστοσύνης κερδίζει ακόμα παραπάνω την εμπιστοσύνη και των προσφύγων και 

των μη προσφύγων ο Γιώργος Βασιλείου. Αυτό το βλέπουμε. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Δε βλέπετε καλά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κύριοι, αν θέλετε να απαντήσετε, έχετε τα λεπτά σας. Εξάλλου 

πρόκειται περι ρητορικών ερωτήσεων. Δεν είναι για να απαντώνται από τα έδρανα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Δε ρώτησα καν. Απλώς διαπίστωσα ότι δε βλέπω το λόγο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μιλώ για προηγουμένως, κύριε Χριστόφια. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κανένα δε ρώτησα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, αλλά δεν πρέπει να σας διακόπτουν. Αυτή είναι η προσπάθειά μου, κύριε 

Χριστόφια. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Όσο η Τουρκία αρνείται να δεχτεί αυτά τα μέτρα, θέτει τον εαυτό της σε αντι

παράθεση με τα Ηνωμένα Έθνη. Αν τα αποδεχτεί, τότε θα έχουμε μια έμπρακτη 

ένδειξη ότι η Άγκυρα πήρε την πολιτική απόφαση για λύση του Κυπριακού. Αυτός 

είναι ο σκοπός μας, να λύσουμε το πρόβλημα. Γι' αυτό αγωνιζόμαστε τόσα χρόνια. 

Και ας μην ξεχνούμε ότι κοινή θέση όλων μας ήταν ότι η Τουρκία πρέπει έμπρακτα 

να αποδείξει πως οι διακηρύξεις της ότι είναι έτοιμη να εργαστεί για λύση δεν είναι 

κενά λόγια. 
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Μπαίνω στον πειρασμό και πάλι με πολλή ειλικρινά λύπη να σχολιάσω τα 

περί του status quo. Αν έχουμε ένα όπλο -το είπα ξανά από το βήμα αυτής της 
Βουλής και το επαναλαμβάνω- αυτό είναι η Κυπριακή Δημοκρατία, η οποία συνε

χίζει να αναγνωρίζεται από τα Ηνωμένα Έθνη και η κυπριακή κυβέρνηση, η οποία 

συνεχίζει να αναγνωρίζεται ως η μόνη κυβέρνηση σ' αυτή τη Δημοκρατία. Απ' αυτό 

το βήμα, όταν ασκήθηκε κριτική για ερμηνείες που έδωσε ο κ. Κληρίδης, όμοιες με 

αυτές που δόθηκαν σήμερα, εκείνοι που τις έδωσαν σήμερα τις ερμηνείες τόνισαν ότι 

δεν πρέπει να δίνονται τέτοιες ερμηνείες ούτε και μας συμφέρει να δίνουμε τέτοιες 

ερμηνείες. Δυστυχώς μπήκαν στον πειρασμό σήμερα να δώσουν αυτές τις ίδιες ερμη

νείες. Το status quo δημιουργήθηκε μετά την κατοχή. Περιλαμβάνει, ναι, την κατοχή. 
Ακόμα το status quo περιλαμβάνει και το παράνομο ψευδοκράτος και τη διχοτό
μηση. Το παράνομο ψευδοκράτος το οποίο κήρυξαν τα Ηνωμένα Έθνη παράνομο με 

το 541 και το 550. Ποιου υποδεικνύουμε δηλαδή τώρα ότι στο status quo είναι και η 
νόμιμη κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας και γιατί το κάνουμε; Απλά 

εκφράζω τη λύπη μου, τίποτε περισσότερο. 

Ο κ. Κληρίδης ζητά να αναβληθεί η συνάντηση του Μαρτίου. Η Τουρκία 

βρίσκεται σε δυσχερή θέση, γιατί πρέπει να απαντήσει άμεσα στο δίλημμα και είτε 

να αποδεχτεί τα μέτρα εμπιστοσύνης είτε το Μάρτη να συγκρουστεί με το Συμβούλιο 

Ασφαλείας, με το ενδεχόμενο, αν εμείς δουλέψουμε σωστά και ενωμένοι, να αντιμε

τωπίσει πιο σκληρό ψήφισμα. Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι με την πρότασή του ο 

κ. Κληρίδης, αν υλοποιηθεί, βγάζει την Τουρκία από τη δύσκολη θέση. Της χαρίζει 

πολύτιμο χρόνο να ελιχθεί. Και βέβαια παρατείνει την καταληκτική ημερομηνία για 

υλοποίηση των μέτρων εμπιστοσύνης. Υπό αυτή την έννοια η θέση του κ. Κληρίδη 

παίρνει πιο μακριά οπωσδήποτε την Αμμόχωστο, αλλά και τη λύση του Κυπριακού. 

Κύριε Πρόεδρε, είναι ολοφάνερο ότι η ακολουθούμενη από τον Πρόεδρο Βασι

λείου πολιτική, που βρίσκεται πλήρως στα πλαίσια των ομόφωνων αποφάσεων του 

Εθνικού Συμβοuλίου και στοχεύει στην υλοποίησή τους, άρχισε να αποδίδει 

καρπούς. Όλοι το βλέπουν αυτό, εκτός και εντός της Κύπρου, πλην ορισμένων. 

Εμείς εξηγούμε τους λόγους αυτής της αβλεψίας. Δεν μπορούμε όμως και να δικαιο

λογήσουμε τέτοια αβλεψία. 

Υπάρχει πρωτοφανής κινητικότητα στο Κυπριακό και μάλιστα προς την 

κατεύθυνση επιτέλους της υλοποίησης των ψηφισμάτων των Ηνωμένων Εθνών. Ο 

Γενικός Γραμματέας, παρά τα τόσα προβλήματα που έχει να αντιμετωπίσει, δηλώνει 

έτοιμος και εργάζεται για λύση του Κυπριακού και για υλοποίηση του ψηφίσματος 

789. Στην προσπάθειά του αυτή έχει τη στήριξη του Συμβουλίου Ασφαλείας και του 
συνόλου του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. 

Ο διεθνής οργανισμός δε φαίνεται διατεθειμένος να συμβιβαστεί με την αρνη

τική στάση της τουρκικής πλευράς ούτε και να επιδείξει ανοχή σε τυχόν νέες 

προσπάθειες της Άγκυρας να ακολουθήσει την προσφιλή κωλυσιεργό τακτική της, 

δηλαδή απλά να ροκανίζει το χρόνο. Τουλάχιστον αυτή πρέπει να είναι η προσπά
θειά μας, να μη φανεί διατεθειμένος ο διεθνής οργανισμός για κάτι τέτοιο. Ενδει
κτική επί του προκειμένου είναι η κατηγορηματική δήλωση του Ρώσου αντιπρο

σώπου στο Συμβούλιο Ασφαλείας ότι δεν μπορεί να γίνεται επ' άπειρον ανεκτή η 

αρνητική στάση της τουρκικής πλευράς. . 

Αλλά και η Ευρωπα·ίκή Κοινότητα εμπλέκεται όλο και πιο ενεργά στις 

προσπάθειες για λύση του Κυπριακού. Από πλευράς Κοινότητας είχαμε την πολύ 

σημαντική εξέλιξη της υιοθέτησης από το Ευρωπα·ίκό Κοινοβούλιο του πολύ 
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θετικού ψηφίσματος για την Κύπρο. Αυτή και μόνη η εξέλιξη καταρρίπτει τους ισχυ

ρισμούς των ανθυποψηφίων του Προέδρου Βασιλείου ότι τάχα έχει απομακρύνει 

την Κύπρο από την Κοινότητα. 

Θα ήθελα να σταθούμε, κύριε Πρόεδρε, λίγο εκτενέστερα στο ψήφισμα του 

Ευρωκοινοβουλίου, γιατί δυστυχώς, και πάλι λόγω εκλογικών σκοπιμοτήτων, δεν 

του δόθηκε η σημασία και η προβολή που αξίζει. Προκειμένου να μην αναγνωριστεί 

ακόμα μια υπηρεσία του Γιώργου Βασιλείου προς την Κύπρο, το ψήφισμα παραγνω

ρίστηκε από κόμματα και πέρασε στα "ψιλά" μερίδας του τύπου. Και το παράδοξο, 

αλλά όχι ανεξήγητο είναι ότι αυτή η παραγνώριση και ο εύσχημος ενταφιασμός του 

ψηφίσματος του Ευρωκοινοβουλίου έγινε από εκείνους οι οποίοι κόπτονται για τον 

ευρωπα·ίκό τους προσανατολισμό και την ανάγκη ένταξης της Κύπρου στην Κοινό

τητα. 

Εξετάζοντας το ψήφισμα του Ευρωπα·ίΚού Κοινοβουλίου, το πρώτο που 
πρέπει να υπογραμμιστεί είναι η άμεση σχέση και η σύνδεσή του με το 789 και την 
πολιτική που οδήγησε στο 789. Αν δεν υπήρχε η πολιτική συνεργασίας με τα 
Ηνωμένα Έθνη και καλής θέλησης, για να φτάσουμε σε δίκαιη και βιώσιμη λύση, 

που ακολουθεί ο Πρόεδρος Βασιλείου, δε θα φτάναμε στο 789 και σίγουρα δε θα 
είχαμε το ψήφισμα της Ευρωβουλής. Ας σημειωθεί εδώ ότι το ψήφισμα αυτό προτά

θηκε και υποστηρίχθηκε απ' όλες τις ομάδες του Ευρωπα"ίκού Κοινοβουλίου. 

Σαν απάντηση προς τους επικριτές του 789 και της πολιτικής Βασιλείου υπεν
θυμίζουμε ότι το Ευρωπα·ίκό Κοινοβούλιο στο ψήφισμά του χαιρετίζει το 789, 
υποστηρίζει πλήρως τα μέτρα δημιουργίας κλίματος εμπιστοσύνης και χαιρετίζει 

την προθυμία της κυπριακής κυβέρνησης για συνεργασία με τον ΟΗΕ προς άμεση 

υλοποίηση αυτών των μέτρων. Το ψήφισμα του Ευρωπα·ίκού Κοινοβουλίου, πέρα 

από τα πιο πάνω, αποτελεί σημαντική επιτυχία της Κύπρου, γιατί ζητά να φύγουν 

τα τουρκικά κατοχικά στρατεύματα -τα οποία κατονομάζει ως κατοχικά- και ζητά 

επίσης την αντικατάστασή τους με δύναμη του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. 

Ζητώντας άμεση υλοποίηση των μέτρων που προβλέπει το 789, κάνει ιδιαίτερη 
ονομαστική αναφορά στην επιστροφή του Βαρωσιού. Δηλώνει ότι θεωρεί απαρά

δεχτο το σημερινό status quo. Επαναβεβαιώνει υποστήριξη σ' όλες τις αποφάσεις του 
ΟΗΕ. Καταλογίζει ευθύνες στην τουρκική πλευρά για τη μη ύπαρξη προόδου και 

την καλεί να πάει στις συνομιλίες του Μάρτη με θέσεις σύμφωνες με τα ψηφίσματα 

του Συμβουλίου Ασφαλείας και τις προτάσεις του. Είναι εμφανέστατη η σχέση του 

ψηφίσματος της Ευρωβουλής με το 789. Θα λέγαμε ότι το 789 του Συμβουλίου 
Ασφαλείας πυροδότησε την κίνηση της Ευρωβουλής και προκάλεσε το ψήφισμα του 

Ευρωκοινοβουλίου. 

Πολύ σημαντική είναι επίσης εκείνη η διάταξη του ψηφίσματος της Ευρω

βουλής που εκφράζει την ευχή η γνωμοδότηση της Επιτροπής και η απόφαση του 

Συμβουλίου για την αίτηση ένταξης της Κύπρου στην Κοινότητα να είναι θετική. 

Υπογραμμίζει μάλιστα ότι η προώθηση της ένταξης θα έχει θετικά απoτελέσμ~τα 

στις προσπάθειες για επίλυση του Κυπριακού. 

Επαναλαμβάνουμε ότι το ψήφισμα του Ευρωπα"ίκού Κοινοβουλίου είναι μια 

πολύ θετική και σημαντική εξέλιξη στην πορεία του Κυπριακού προς τη λύση του. 

Αποτελεί επιτυχία της Κύπρου. Δικαιώνει τους αγώνες του λαού μας. Δικαιώνει τις 

προσπάθειες της Βουλής των Αντιπροσώπων. Δικαιώνει ταυτόχρονα την πολιτική 

του Π\]οέδρου Βασιλείου και την πάλη του να περάσει τα σωστά μηνύματα για την 
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Κύπρο στην Ευρωπα·ίκή Κοινότητα. Αναμένουμε, αν όχι τώρα, τουλάχιστο μετά τις 
εκλογές, όλες οι πολιτικές δυνάμεις να εκτιμήσουν σωστά το ψήφισμα του Ευρω
πα·ίκού Κοινοβουλίου και να εργαστούν για την υλοποίησή του, όσο και για την 
υλοποίηση του 789. 

Δικαιολογημένα για χρόνια τώρα δυσανασχετούσαμε γιατί τα περί Κύπρου 
ψηφίσματα του ΟΗΕ δεν εφαρμόζονταν. Τώρα, που καταβάλλονται προσπάθειες να 

υλοποιηθεί το 789, που επαναβεβαιώνει όλα τα ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφα
λείας, και πάλι ορισμένοι δυστυχώς δυσανασχετούν. Επαναλαμβάνουμε ότι είναι, 
κατά την άποψή μας, καθήκον όλων να θέσουμε το συμφέρον της Κύπρου πάνω από 
εκλογικές σκοπιμότητες. 

Η Τόυρκία για πρώτη φορά βρίσκεται σε δύσκολη θέση. Η περιλάλητη εθνική 

πολιτική της στο Κυπριακό παρουσιάζει ρωγμές. Δεν πρόκειται για το γνωστό 
παιχνίδι της "καλής" Άγκυρας και του "κακού" Ντενκτάς. Πρόκειται για διαφωνίες 

στην ίδια την Άγκυρα, για το πώς χειρίζονται το Κυπριακό. Οι δηλώσεις Οζάλ, 

Ντεμιρέλ, Γιλμάζ, Τσιετίν μ' όλες τις αντιφάσεις τους δείχνουν του λόγου το αληθές. 
Δείχνουν ακόμα ότι το κόστος της κατοχής άρχισε να μετρά στην Άγκυρα. Ακόμα 

και οι πρόσφατες, οι απαράδεκτες από κάθε άποψη δηλώσεις Ντεμιρέλ ότι τα 

Άδανα βρίσκονται μόνο έξι λεπτά από την Κύπρο και τα άλλα γνωστά δεν είναι 
τίποτε περισσότερο, παρά ένδειξη της σύγχυσης η οποία επικρατεί στην Τουρκία και 

της δυσχερούς θέσης στην οποία βρίσκεται η Άγκυρα από την έγκριση του 789 και 
ύστερα. 

Θέλουμε, κύριε Πρόεδρε, μ' αυτή την ευκαιρία να καταδικάσουμε και από το 

βήμα της Βουλής τις δηλώσεις Ντεμιρέλ, τις οποίες θεωρούμε απαράδεχτες, προκλη

τικές και απειλητικές. Δηλώσεις που θυμίζουν άλλες εποχές και που απηχούν ξεπε

ρασμένες νοοτροπίες. Οι δηλώσεις του Τούρκου Πρωθυπουργού δεν κάμπτουν τον 

κυπριακό λαό. Πολύ περισσότερο δεν μπορούν να μας αποπροσανατολίσουν από 

τους στόχους του αγώνα μας ούτε και να κάμψουν τη θέληση και την αποφασιστικό

τητά μας να πετύχουμε αυτούς τους στόχους. 

Σε αντίθεση με την Άγκυρα που απομονώνεται, οι δικές μας θέσεις γίνονται 

όλο και περιόσότερο κατανοητές και αποδεχτές. Η αναφορά του Γουώρρεν 

Κρίστοφερ σε τουρκικά κατοχικά στρατεύματα που πρέπει να αποχωρήσουν για να 

αποκατασταθεί η ανεξαρτησία της Κύπρου είναι μια σημαντική εξέλιξη που θέλουμε 

να πιστεύουμε ότι θα έχει συνέχεια και συνέπεια από τη νέα αμερικάνικη κυβέρνηση. 

Δικαιολογημένα ο κ. Τσιετίν δε νιώθει ευτυχής για τις δηλώσεις του νέου Αμερι

κανού Υπουργού Εξωτερικών. 

Ο Πρόεδρος Βασιλείου έχει φέρει, κύριε Πρόεδρε, τον αγώνα του κυπριακού 

λαού σ' ένα σημείο που μπορούμε να αναμένουμε με τον αγώνα μας περαιτέρω ελπι

δοφόρες εξελίξεις. Δεν ισχυριζόμαστε ότι τα πράγματα είναι εύκολα και ότι η λύση 

του Κυπριακού βρίσκεται επί θύραις. Η Τουρκία όμως θα πρέπει να επιλέξει είτε να 

συνεργαστεί με το Συμβούλιο Ασφαλείας, πράγμα που θα μπορούσε να ανοίξει το 

δρόμο π~oς τη λύση, είτε να έρθει σε αντιπαράθεση με το Συμβούλιο Ασφαλείας και 
να δεχτ ί ένα πιο σκληρό ψήφισμα την άνοιξη που μας έρχεται. Βήμα βήμα το 

κόστος ης κατοχής αυξάνεται για την Άγκυρα. Οι ιθύνοντες στην Τουρκία γίνονται 

δέκτες μ νυμάτων που δεν μπορούν απλά να τα αγνοούν. 

Βρισκόμαστε σε μια ορθή πορεία που πρέπει να έχει συνέχεια, για να μπορέ

σουμε να φτάσουμε στη δικαίωση του λαού μας. Όποιος κι αν θα είναι ο Πρόεδρος 

της Δημοκρατίας το Φλεβάρη, και η δική μας η ακράδαντη πεποίθηση είναι ότι θα 



1105 

επανεκλεγεί ο Γιώργος Βασιλείου, θα πρέπει να συνεχίσει να βαδίζει τον ίδιο δρόμο, 

αν θέλουμε να φτάσουμε στο ποθητό τέρμα. Τόσο ο κ. Κληρίδης όσο και το Μέτωπο 
επαγγέλλονται ο καθένας με τον τρόπο του αλλαγή πορείας. Η δική μας εκτίμηση 

είναι ότι η όποια αλλαγή πορείας επιχειρηθεί θα μας φέρει σε αντιπαράθεση με τα 
Ηνωμένα Έθνη. Θα μας οδηγήσει σε διεθνή απομόνωση, από την οποία ο μόνος που 

θα ωφεληθεί θα είναι η Τουρκία και το κατοχικό καθεστώς. Θα αντιμετωπίσουμε 
κρίση, το βαρύ τίμημα της οποίας θα πληρώσει ο τόπος και ο λαός. 

Σε εποχή έξαρσης των αποσχιστικών κινημάτων, όπως δήλωσε κάποτε και ο 
κ. Μαρκίδης, ο διεθνής οργανισμός αρνείται να δεχτεί τη διχοτόμηση της Κύπρου 

και εργάζεται για την επανένωσή της και την αποκατάσταση της ανεξαρτησίας της. 

Αν επιχειρήσουμε να έρθουμε σε αντιπαράθεση με τον ΟΗΕ, η μοίρα της Κύπρου δε 

θα είναι καλύτερη από τη μοίρα άλλων χωρών, που μπροστά στα μάτια μας διαμελί

ζονται με τη μεγαλύτερη ευκολία. Αντίθετα, παραμένοντας με συνέπεια στην πορεία 

που ακολουθείται σήμερα, συνδυάζοντας τη σταθερότητα στις αρχές με τη σοβαρό

τητα, την υπευθυνότητα και τους συλλογικούς, νουνεχείς χειρισμούς, μπορούμε να 

διαπραγματευτούμε με επιτυχία όλα εκείνα τα αρνητικά και μη ικανοποιητικά στοι
χεία της δέσμης ιδεών, για να καταλήξουμε σε περίγραμμα λύσης που να βρίσκεται 

όσο γίνεται πιο κοντά στις προτάσεις μας του 1989. Αυτό ακριβώς έπραξε ο Πρόε
δρος Βασιλείου το καλοκαίρι και το Νοέμβρη. Αυτό θα πράξει και το Μάρτη. 

Οι στόχοι του αγώνα μας παραμένουν αναλλοίωτοι. Αγωνιζόμαστε για ειρη

νική, δίκαιη λύση στα πλαίσια του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και στη βάση του 

διεθνούς δικαίου, του σεβασμού των ανθρώπινων δικαιωμάτων, των ψηφισμάτων 

και των αρχών του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και των συμφωνιών κορυφής του 

1977 και του 1979. Αγωνιζόμαστε για λύση που θα αποκαθιστά την ανεξαρτησία, την 
κυριαρχία, την εδαφική ακεραιότητα και την ενότητα της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Λύση που θα απαλλάσσει την Κύπρο από τα κατοχικά στρατεύματα και τους εποί

κους και θα προνοεί αξιόπιστες διεθνείς εγγυήσεις, χωρίς μονομερή επεμβατικά 

δικαιώματα. Λύση που θα διασφαλίζει τα ανθρώπινα δικαιώματα του λαού μας, 

περιλαμβανομένου του δικαιώματος όλων των προσφύγων για επιστροφή στα 

σπίτια και στις περιουσίες τους. Λύση που στα πλαίσια μιας λειτουργήσιμης 

ομοσπονδίας θα επανενώσει την πατρίδα και το λαό μας, Ελληνοκύπριους και 

Τουρκοκύπριους, και θα δημιουργήσει συνθήκες φιλίας και συνεργασίας ανάμεσα 

στις δυο κοινότητες, για το καλό όλων μας, για το καλό της κοινής μας πατρίδας. 

Αναλλοίωτος και πρωταρχικός στόχος μας παραμένει η διακρίβωση της τύχης των 

αγνοουμένων μας το ταχύτερο δυνατό, ώστε να τεθεί τέρμα στη δοκιμασία των 

συγγενών τους. 

Κύριε Πρόεδρε, δυστυχώς η κρίσιμη φάση από την οποία διέρχεται το 

Κυπριακό συνέπεσε με την προεκλογική περίοδο. Γι' αυτό και τα πάντα, λόγω προε

κλογικών σκο·πιμοτήτων, από πλευράς των αντιπάλων του Προέδρου Βασιλείου 
χρωματίζονται με τα πιο μελανά χρώματα. Από τον κανόνα δεν κατόρθωσε να 

ξεφύγει και το εθνικό μας θέμα, του οποίου ακόμα και οι πιο θετικές εξελίξεις 
παρουσιάζονται σαν αρνητικές. Όχι μόνο δε βλέπουμε τις θετικές εξελίξεις και τις 

προοπτικές που διανοίγονται, αλλά δεν υπάρχει ούτε η διάθεση συνεργασίας για 

αξιοποίηση αυτών των προοπτικών. 

Ήταν από την αρχή η θέση του ΑΚΕΛ ότι θα έπρεπε παρά την προεκλογική 

περίοδο να επιδιωχθεί και να επιτευχθεί ομογνωμία, τουλάχιστο στους πιο άμεσους 

και πιο επείγοντες χειρισμούς. Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι οι εκλογικές σκοπιμό

τητες δεν επέτρεψαν κάτι τέτοιο. Απευθύνουμε έκκληση, έστω και τώρα να αρθούμε 

) 
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όλοι στο ύψος των περιστάσεων. Να δούμε, έστω και τώρα, νηφάλια και αντικειμε

νικά την πραγματικότητα. Να δούμε τις προοπτικές που διανοίγονται και να τις 

αξιοποιήσουμε. Να καταβάλουμε προσπάθεια αξιοποίησης του χρόνου και των ερει
σμάτων που μας δίδει το 789. 

Αν αυτό δεν είναι κατορθωτό, ας έχουμε όλοι υπόψη ότι οι εκλογές θα έρθουν 
και θα παρέλθουν, ενώ το Κυπριακό θα είναι εκεί, απαιτώντας απ' όλους μας σοβα

ρότητα, υπευθυνότητα, συλλογικότητα και καταβολή κάθε προσπάθειας για προώ

θηση δίκαιης και βιώσιμης λύσης. Ας μη βλάψουμε προεκλογικά τις δυνατότητες 

συλλογικών χειρισμών και ενιαίας δράσης, που είναι απαραίτητη, προκειμένου να 

πετύχουμε τους κοινούς μας στόχους. Αμέσως μετά τις εκλογές η πολιτική ηγεσία θα 

πρέπει να συνέλθει στα πλαίσια του Εθνικού Συμβουλίου και απαλλαγμένη πια από 

εκλογικές σκοπιμότητες να συζητήσει και να καταλήξει στους καλύτερους τρόπους 

αξιοποίησης και εφαρμογής του ψηφίσματος 789 του Συμβουλίου Ασφαλείας. Και 
από το βήμα της Βουλής καλώ τον Πρόεδρο Βασιλείου αμέσως μετά τις εκλογές να 

συγκαλέσει το Εθνικό Συμβούλιο γι' αυτό το σκοπό. 

(Γέλια) 

Από την πλευρά μας δε θα παρεκκλίνουμε από την πάγια θέση μας ότι το 

ΑΚΕΛ θέτει πάνω απ' όλα το στόχο για απαλλαγή από την κατοχή και επανένωση 

της πατρίδας μας. Συνειδητοποιούμε τη σημασία που έχει η ενότητα, προκειμένου να 

επιτευχθεί αυτός ο στόχος, γι' αυτό και θα συνεχίσουμε να καταβάλλουμε κάθε 

προσπάθεια για οικοδόμηση και εμπέδωση της ενότητας στο εσωτερικό μας μέτωπο. 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή οι αγαπητοί φίλοι αγορητές έχουν τελειώσει με μια 

επωδό, θέλω να πω ότι είμαστε πεπεισμένοι ότι στην αναζήτηση λύσης του 

Κυπριακού βρισκόμαστε στο σωστό δρόμο. Το ίδιο πιστεύουμε ότι αισθάνεται και ο 

λαός μας. Για να μπορέσουμε να φτάσουμε στο τέλος αυτού του δρόμου και να 

χαρούμε την ανεξαρτησία, την ενότητα και την πρόοδο της Κύπρου, επιβάλλεται να 

επανεκλεγεί και θα επανεκλεγεί στο πηδάλιο του κυπριακού σκάφους ο Γιώργος 

Βασιλείου. Ο άνθρωπος που έχει συμβάλει τα μέγιστα, για να φτάσουμε στο ε~ιδo

φόρο σημείο που βρισκόμαστε σήμερα. Ο λαός μας βλέπει αυτή την ανάγκη, γι' αυτό 

και θα τιμήσει με την ψήφο του το Γιώργο Βασιλείου αναδεικνύοντάς τον και πάλι 

στο προεδρικό αξίωμα. Ο λαός μας θα αφήσει το Γιώργο Βασιλείου στο Προεδρικό 

Μέγαρο και θα στείλει κάποιους, που ένεκα ηλικίας και πολλής πείρας είναι κουρα

σμένοι, να πάνε να ξεκουραστούν. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα σας δώσω το λόγο, κύριε Παπαδόπουλε, αλλά έχω να πω δυο λόγια μόνο. 

Κύριε Χριστόφια, έχετε μιλήσει εξήντα λεπτά και έχετε επομένως δέκα λεπτά 

για δευτερολογία. Οφείλω όμως, πριν δώσω τα λεπτά που δικαιούται κάθε πλευρά, 

με βάση την εξήγηση που έγινε, να βάλω δυο πράγματα στη θέση τους. Πρώτα πρώτα 

το θέμα αυτό δε γράφτηκε δεκαπέντε μέρες πριν από τις εκλογές. Το θέμα, βάσει της 

επιστολής την οποία έχω από τον κ. Παπαδόπουλο και τον κ. Χατζηδημητρίου, 

γράφτηκε στις 22 Δεκεμβρίου 1992. Κατά συνέπεια γράφτηκε πριν από σαράντα 
επτά μέρες και όχι πριν από δεκαπέντε. Δηλαδή τριπλάσιες στον αριθμό ημέρεςαπό 

εκείνες που λέχθηκqν. Το λέω, για να ακριβολογούμε. Να μου επιτρέψετε, επειδή 

αναφέρθηκαν δεκαπέντε μέρες. 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να κάμω ένα σχόλιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα, ν'} κάνετε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Αν γράφτηκε τότε, γιατί δεν ήρθε στην ολομέλεια aπό τότε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ήρθε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Δεν ήρθε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Γράφτηκε στις 22 Δεκεμβρίου, κύριε Χριστόφια. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, γράφτηκε aπό τότε, κρατήθηκε τότε στα συρτάρια ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν κρατήθηκε στα συρτάρια. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

... και συζητείται τώρα. Και λυπούμαι γι' αυτό το πράγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, δεν κρατήθηκε στα συρτάρια. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Και διερωτώμαι ποιος ο λόγος της καθυστέρησης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν κρατήθηκε σε κανένα συρτάρι. Αν ανατρέξετε στα πρακτικά, κύριε 

Χριστόφια, γιατί είμαι σίγουρος ότι δεν κάνατε οποιοδήποτε άλλο υπαινιγμό, θα 

βρείτε ότι γράφτηκε την ίδια μέρα που στάλθηκε η επιστολή από τους κυρίους 

Παπαδόπουλο και Χατζηδημητρίου. Σας παρακαλώ να ανατρέξετε στα πρακτικά, 

tριν κάνετε οποιοδήποτε σχόλιο. Αν εγώ έχω λάθος, θα aπoλoγηθώ. Αν όμως εσείς 

~χετε λάθος, τότε αναμένω το ίδιο. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε χρειάζεται να απολογηθεί κανείς νομίζω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κοιτάξτε, κύριε Χριστόφια, υπάρχουν κάποιοι σ' αυτό τον τόπο που πρέπει 

πάντοτε, όταν κάνουν λάθη, να απολογούνται. Είμαστε άνθρωποι. Η συνήθεια του 

να μην απολογείται κανένας ποτέ είναι λανθασμένη. 

Το δεύτερο σημείο που θέλω να αναφέρω και θα το πω με πολλή ψυχραιμία 

και με υπομονή -γιατί ως Πρόεδρος της Βουλής πάντοτε μιλώ με ψυχραιμία, 

υπομονή και νηφαλιότητα- είναι ότι είναι κρίμα εμείς οι ίδιοι ως Βουλή να υποτι

μούμε το ρόλο τον οποίο έχει διαδραματίσει αυτό το Σώμα στην επίτευξη αυτού του 

ψηφίσματος του Ευρωκοινοβουλίου. Δεν πυροδοτήθηκε από καμιά τελευταία 
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εξέλιξη αυτό το ψήφισμα. Πυροδοτήθηκε από τις προσπάθειες της Μικτής 

Επιτροπής Κύπρου-ΕΟΚ. Και έχουμε συμβάλει πάρα πολύ στην έγκριση αυτού του 

ψηφίσματος. Είναι από το Μάρτιο του 1992 που εργαζόμαστε για ένα ψήφισμα. 
Τώρα, αν σ' αυτό το ψήφισμα συμπεριλήφθηκε το 789, σίγουρα ήθελαν οι φίλοι μας 
της Μικτής Επιτροπής- και είναι όλοι οι φίλοι μας της Μικτής Επιτροπής που κατέ

θεσαν το ψήφισμα και μίλησαν- να υιοθετήσουν τις θέσεις της κυβέρνησης, αλλά και 

κάποια άλλα πράγματα. Εμένα δε μου αρέσει να θριαμβολογώ εκ μέρους της 

Βουλής, αλλά στο πλήρωμα του χρόνου τα επιτεύγματα οποιωνδήποτε από μας, και 

ιδιαίτερα του Σώματος, γιατί για μένα είναι επίτευγμα αυτού του ίδιου του 
Σώματος, θα κριθούν. Για μένα το ψήφισμα του Ευρωκοινοβουλίου είναι επίτευγμα 

της Κύπρου. Γι' αυτό το λόγο, για όνομα του Θεού, εμείς ως Βουλή να μην υποτι

μούμε το δικό μας ρόλο. Σ' αυτή τη Μικτή Επιτροπή διαδραματίζετε και εσείς ως 

ΑΚΕΛ πολύ βασικό ρόλο. Ευχαριστώ. 

Έχετε το λόγο, κύριε Χριστόφια. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, διερωτώμαι γιατί όλη αυτή η παρεμβολή από πλευράς της 

έδρας. Θα δευτερολογήσουν οι συνάδελφοι και μπορούν κάλλιστα να απαντήσουν 

στο Χριστόφια και στις θέσεις που έχει βάλει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Απαντώ ως Πρόεδρος της Βουλής. Είμαι Συμπρόεδρος της Μικτής Επιτροπής, 

κύριε Χριστόφια, και κάπου αντανακλά και πάνω μου αυτό το πράγμα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν έχετε προσέξει, στην ομιλία μου ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Είναι έργο του κ. Γαλανού το ψήφισμα του Ευρωκοινοβουλίου. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Με συγχωρείτε πολύ. Κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Μαρκίδη, παρακαλώ. Δεν είναι ώρα για χιούμορ. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν έχετε προσέξει, στην ομιλία μου έχω αποδώσει στη Βουλή 

έπαινο και είπα ότι είναι επιτυχία αυτής της Βουλής το ψήφισμα του Ευρωκοινο

βουλίου. Έτσι διερωτώμαι προς τι το σχόλιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το σχόλιο έγινε για να τεθεί αυτό το ψήφισμα στις σωστές του διαστάσεις. 

Πολύ σωστά αναφέρατε ότι είναι προεκλογική περίοδος και πρέπει όλοι να είμαστε 

προσεκτικοί. Μέσα σ' αυτό το κλίμα έθεσα και το θέμα του ψηφίσματος στις σωστές 

του διαστάσεις. 

Ο κ. Παπαδόπουλος έχει δέκα λεπτά για δευτερολογία. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Ευχαριστώ πρώτα απ' όλα για τις διευκρινίσεις όσον αφορά την εγγραφή του 

θέματος. Αν μου επιτρέπετε, να προσθέσω ότι θα είχε εγγραφεί πολύ νωρίτΈρα, 
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κύριε Χριστόφια. Απλώς ο κ. Χατζηδημητρίου, με τον οποίο είχαμε συμφωνήσει να 
το εγγράψουμε, έφυγε από την Κύπρο για δουλειά της Βουλής και γι' αυτό ενεγράφη 
στις 22 Δεκεμβρίου. 

Όσον αφορά τις αντιδικίες για το ψήφισμα του Ευρωκοινοβουλίου, εγώ θέλω 

να σας πω ότι δεν το θεωρώ επίτευγμα, αλλά το θεωρώ κακή εξέλιξη, εφόσον 
υιοθετεί και υποστηρίζει το ψήφισμα 789. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Αυτό έρχεται σε σύγκρουση με τον κ. Γαλανό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Αγαπίου, σας παρακαλώ. Εγώ έθεσα κάτι εδώ. Ούτε τον κ. Παπαδό

πουλο υποστηρίζω ούτε tov κ. Χριστόφια. Ως Πρόεδρος της Βουλής έβαλα κάποια 
θέση και μη διακόπτετε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Ο κ. Γαλανός έχει δίκαιο. Η προσπάθεια για έγκριση ενός ψηφίσματος από το 
Ευρωκοινοβούλιο ήταν κατά κύριο λόγο πρωτοβουλία της Βουλής. Αν τώρα στην 

εξέλιξη δεν πήραμε το ψήφισμα που θέλαμε, αλλά πήραμε ψήφισμα που υποστηρίζει 

το 789, ούτε στον έλεγχό μας ήταν ούτε πρέπει να ανταγωνιζόμαστε μεταξύ · μας 

ποιος έχει την τιμή. Ήταν μια αποτυχία. 

Και θέλω να πω στον κ. Χριστόφια ότι αυτή είναι η βασική μας διαφορά. Ο 

κ. Χριστόφιας και όσοι συμφωνούν ότι το 789 είναι ευλογία βεβαίως πρέπει να 
επιχαίρουν και να επαινούν τον Πρόεδρο Βασιλείου ή οποιοδήποτε άλλο συνήργησε 

στην επικύρωση αυτού του ψηφίσματος. Εμείς, που θεωρούμε το 789 καταστροφή 
για την Κύπρο, θεωρούμε ότι όσο πιο ισχυρό είναι τόσο πιο καταστροφικό είναι για 

την Κύπρο και πως όσοι ενήργησαν και οδήγησαν στην κατολίσθηση του 789 είναι 
ένοχοι. Και δεν αντιλαμβάνομαι τον υπαινιγμό που έγινε από τον κ. Χριστόφια ότι 

ενεγράφη το θέμα για προεκλογικούς σκοπούς, γιατί έχει την κατάληξη πώς να 

φύγει ο Βασιλείου -που την είχε τουλάχιστον η δική μου η ομιλία- και δεν είναι 

προεκλογική η δική του κατάληξη ότι το Μάρτιο θα συγκαλέσει το Εθνικό 

Συμβούλιο ο κ. Βασιλείου, αν είναι εκεί βέβαια, και ότι για να σωθούμε πρέπει να 

συνεχίσει την ίδια πορεία ο ίδιος ο κ. Βασιλείου. Όσο προεκλογική ήταν η δική μας 

προσπάθεια τόσο είναι και η προσπάθεια της άλλης πλευράς. Γι' αυτό νομίζω ότι 

δεν είχαν τη θέση τους οι επικλήσεις του ΑΚΕΛ για σωφροσύνη και για πατριω

τισμό και για άρση υπεράνω προεκλογικών σκοπιμοτήτων που έγιναν προς αυτούς 

οι οποίοι επέκριναν την πορεία του κ. Βασιλείου. Δεν αρέσκομαι εγώ σε τέτοιους 

χαρακτηρισμούς, αλλά ανταποδίδω τους ίδιους χαρακτηρισμούς στους ίδιους. Και 

λέγω ότι η σωφροσύνη και η σωστή εκτίμηση για το τι είναι το εθνικό συμφέρον του 

ελληνισμού της Κύπρου επιβάλλουν στον καθένα να καταδικάσει το ψήφισμα 789. 
Αυτή η σωφροσύνη, ο πατριωτισμός, η άρση υπεράνω προεκλογικών σκοπιμοτήτων 

επιβάλλουν σε όλους να προσπαθήσουμε με όλα τα νόμιμα μέσα που διαθέτουμε να 

απεγκλωβιστούμε από αυτό το ψήφισμα και να απαλλαγούμε από εκείνον που μας 

εγκλώβισε στις εθνοφθόρες τανάλιες του ψηφίσματος, από αυτόν που έχει την κύρια 

ευθύνη. Αυτά δεν είναι προεκλογικές σκοπιμότητες. Αυτές είναι σωστές, ρεαλιστικές 

εκτιμήσεις. 

Λέχθηκε από το βήμα της Βουλής ότι αυτό το ψήφισμα δήθεν αναγνωρίζει το 

δικαίωμα ιδιοκτησίας και το δικαίωμα επιστροφής των προσφύγων. Έχουμε συζη

τήσει αυτό το θέμα σε άλλη συζήτηση στη Βουλή. Εγώ λέγω κατηγορηματικά ότι 
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αυτό το ψήφισμα καταπατά και αποκλείει το δικαίωμα ιδιοκτησίας και το υποκα

θιστά με αποζημιώσεις, που μάλιστα εμείς θα τις πληρώσουμε, και πρόσθετα 
αποκλείει την επιστροφή και του τελευταίου πρόσφυγα. Αν αυτό είναι το πραγμα
τικό αποτέλεσμα και η αξία του ψηφίσματος, τότε ο καθένας ας αναλύσει τις 

πρόνοιές του και θα το διαπιστώσει και μόνος του. 

Υποβάλλεται το ερώτημα: Τότε, γιατί δεν το δέχεται ο κ. Ντενκτάς; Να μην 

πάμε μακριά, για να αναζητήσουμε την απάντηση. Διότι μας το λέει ο ίδιος ο 

Γενικός Γραμματέας στην έκθεσή του, σελίδα 3, παράγραφος 9. Ο κ. Ντενκτάς, λέει ο 
Γενικός Γραμματέας, δέχθηκε τις ενενήντα μια από τις παραγράφους της δέσμης 

ιδεών και δε δέχθηκε τις υπόλοιπες εννιά. Η διαφωνία του για τις εννιά παραγρά

φους, λέει ο Γενικός Γραμματέας, και για το ψήφισμα και για την έκθεση επικεντρώ

νεται στα πιο κάτω θέματα τα οποία, λέει ο Γενικός Γραμματέας, τα θεωρεί κλειδιά 

και βασικά. Την εκ περιτροπής Προεδρία, την Εκτελεστική Εξουσία, την κυριαρχία, 

που ναι μεν η δέσμη έμμεσα αναγνωρίζει ότι ανήκει στα δυο κυρίαρχα κράτη, αλλά ο 

κ. Ντενκτάς θέλει να δηλωθεί ρητά αυτό το γεγονός, την αριθμητική συμμετοχή στο 

Υπουργικό Συμβούλιο, την εκ περιτροπής κατοχή των Υπουργείων, τη βασική απαί

τηση και αρχή του κ. Ντενκτάς ότι όλες οι αποφάσεις κυβέρνησης, Βουλής, δικαστη

ρίων θα λαμβάνονται με συναίνεση και όχι με πλειοψηφία και τελικά την αμιγή 

τούρκικη σύνθεση της περιοχής που θα μείνει κάτω από τις εξουσίες του. Μας το 

λένε οι ίδιοι οΙ Τούρκοι γιατί δε δέχονται τη δέσμη και το ψήφισμα που την υιοθετεί. 

Και επειδή οσφραίνονται την τάση της κατολίσθησης που επικρατεί σε μια μερίδα 

της δικής μας πλευράς, επειδή εκτιμούν ότι είναι στα πρόθυρα να πάρουν και αυτά 

τα υπόλοιπα που ακόμα δεν τους παραχωρεί η δέσμη, γι' αυτό σε αυτό το στάδιο δε 

δέχονται τη δέσμη. Όμως, με την πολιτική που ακολουθεί ο Πρόεδρος, με τους 

χαιρετισμούς υπέρ της δέσμης που ακούγονται από την πλευρά μας, με τις διακηρύ

ξεις υπέρ της δέσμης ιδεών Γκάλι και του ψηφίσματος 789, θα ήταν τουλάχιστον 
άσοφος και απολίτικος ο κ. Ντενκτάς να μη ζητήσει και τα ρέστα. Απορρίπτει αυτά 

που του προσφέρονται, πριν πάρει και για να πάρει και τα υπόλοιπα. Η Τουρκία δε 

δέχεται το 789 για τους ίδιους λόγους. Αυτό δηλώνεται στην έκθεση. 

Με πληροφορεί ο Πρόεδρος ότι δ~ν έχω χρόνο πάνω από δυο λεπτά και 

γι' αυτό όσον αφορά τον πιο φθηνό τουρισμό στο Βορρά θα πω επιγραμματικά λίγα 

λόγια. Για να πάνε τώρα τουρίστες από το εξωτερικό στο Βορρά, πρέπει να κάνουν 

σταθμό στην Κωνσταντινούπολη ή σε μια άλλη από τις πόλεις της Τουρκίας. Όταν 

εφαρμοστεί η ελεύθερη διακίνηση τουριστών, όπως προβλέπουν τα μέτρα οικοδό

~tησης εμπιστοσύνης, οι τουρίστες θα έρχονται εδώ, στη νόμιμη περιοχή, και θα 

πηγαίνουν περπατητοί ή με ταξί. 

Όσον αφορά την έννοια που έχει η αναφορά στην έκθεση του status quo, 
λυπούμαι γιατί το αναφέρει ο κ. Χριστόφιας. Είμαι ο πρώτος που το ανέφερα -
ελπίζω να το επιβεβαιώσει ο κ. Χριστόφιας- στο Εθνικό Συμβούλιο. Είχα πει στο 

Εθνικό Συμβούλιο πως καλά κάνουμε να μην αναφέρουμε το θέμα σαν επιτυχία μας, 

γιατί η αναφορά στο status quo σημαίνει κάτι άλλο. Όμως δεν είμαι εγώ πρώτος που 
το ανέφερα ούτε εγώ πανηγύρισα γιατί δήθεν τα ψηφίσματα απορρίπτουν το σημε

ρινό status quo. Προειδοποιήσαμε συναδέλφους και άλλους να μην το επαναλαμβά
νουν ότι η απόρριψη του status quo είναι επίτευγμα και εξηγήσαμε ότι εκείνο που 
εννοεί το ψήφισμα είναι άλλο. Και δεν είμαι εγώ πρώτος που το είπα από το βήμα 

της Βουλής ούτε εγώ πρώτος που το είπα δημόσια. Είμαι ο πρώτος που το επισή

μανα και ο πρώτος που σύστησα να μη λέμε δημόσια ότι είναι επίτευγμα η απόρριψη 
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του status quo που, στην πραγματικότητα σημαίνει απόρριψη της νομιμότητας της 
κρατικής μας οντότητας και αναγνώριση της ύπαρξης του ψευδοκράτους. Έτσι δεν 

μπορούν από τη μια να καυχώνται, γιατί δήθεν γίνεται μη παραδεκτό το status quo 
και απq την άλλη να παραπονιούνται, όταν τους υποδεικνύουμε ότι είναι άλλα που 

εννοεί από αυτά που εσείς επικαλείστε. 

Μακάρι να ήταν σωστά αυτά που είπε ο κ. Χριστόφιας, ότι δηλαδή η δέσμη 

ιδεών Γκάλι μας δίνει την ευκαιρία να διαπραγματευτούμε και να βελτιώσουμε όλα 

εκείνα τα αρνητικά σημεία τα οποία κάνουν τη δέσμη απαράδεκτη. Δυστυχώς δεν 

είναι έτσι η πραγματικότητα. Δυστυχώς το ίδιο το έγγραφο Γκάλι, η έκθεση του 

Γκάλι μας καθορίζει τα στενότατα πλαίσια στα οποία μπορούμε να κινηθούμε -να 

εναρμονίσουμε δηλαδή τις απαιτήσεις μας με τις ρητές πρόνοιες της δέσμης Γκάλι

και επικρίνει τον κ. Ντενκτάς όχι γιατί αυτά που ζητά είναι παράλογα -δεν τα χαρα

κτηρίζει καν εξωφρενικά και παράλογα και αντιδημοκρατικά και σωβινιστικά, όχι

αλλά γιατί ξεφεύγουν από τις πρόνοιες των ιδεών Γκάλι. Όταν εκείνος δεχθεί τις 

πρόνοιες των ιδε~ν Γκάλι, όπως ήδη τις έχουμε δεχθεί εμείς, ναι, τότε θα χαιρετί

ζουμε τη "λύση" και οι σώφρονες θα θρηνούν την τραγωδία και τον ενταφιασμό της 

εθνικής μας υπόθεσης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: Ι 

Ο κ. Μάτσης θέλει να δευτερολογήσει; Έχεις μέχρι σαράντα επτά λεπτά και 

παίρνουμε τη σειρά των πρωτολογιών. Δεν είστε, επαναλαμβάνω, υποχρεωμένος να 

χρησιμοποιήσετε και τα σαράντα επτά λεπτά. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Θα είμαι σύντομος. Λυπούμαι για τις παρατηρήσεις του κ. Χριστόφια και για 

τον τρόπο που εκράστηκαν, γιατί στην πραγματικότητα παραποιούν την ουσία του 

θέματος του 789 και της δέσμης ιδεών Γκάλι. Αποφύγαμε στη συνεδρία αυτή της 
Βουλής να αναφερθούμε στο σύνολο των ιδεών Γκάλι και δεν προτίθεμαι να το 

πράξω αυτή τη στιγμή. Ήδη ο κ. Παπαδόπουλος ανέφερε ορισμένες σημαντικές 

επιφυλάξεις ως προς τη λειτουργικότητα του κράτους, το οποίο ομολογουμένως 

τίθεται υπό αμφισβήτηση, αν οι ιδέες Γκάλι υιοθετηθούν χωρίς ουσιαστικές τροπο

ποιήσεις. 

Επιτρέψτε μου, κύριε πρ~εδρε, να αναφέρω ακόμα μερικές φοβερές επιφυλά
ξεις μας για τις πρόνοιες αυτών των ιδεών. Και θα αναφερθώ ιδιαίτερα στις μετα

βατικές διατάξεις των ιδεών Γκάλι. Δε θα πρέπει να διαφεύγει της προσοχής 

κανενός μας, κύριε Πρόεδρε, ότι από τις πολλές διακοινοτικές επιτροπές που 

προβλέπει να συσταθούν η δέσμη ιδεών δυο έχουν ιδιαίτερη σημασία. Μια επιτροπή, 

κύριε Πρόεδρε, θα λειτουργήσει για δεκαοχτώ μήνες και θα απαρτίζεται από τον 

εκπρόσωπο της ελληνοκυπριακής κοινότητας, τον εκπρόσωπο της τουρκοκυπριακής 

κοινότητας και τον εκπρόσωπο των Ηνωμένων Εθνών. Ερμηνεύοντας ονομαστικά 

θα μπορούσαμε να πούμε ότι ο κ. Βασιλείου, αν λυνόταν τώρα το πρόβλημα, ο 

κ. Ντενκτάς και ο κ. Καμιλιόν θα απήρτιζαν αυτή την επιτροπή, της οποίας στόχος 

θα ήταν η λειτουργία και η διεκπεραίωση των εξωτερικών υποθέσεων της Κύπρου, 

χωρίς να παραγνωρίζεται ή να διαχωρίζεται η Κυπριακή Δημοκρατία από το παρά

νομο καθεστώς. Κατ' επέκταση οι αποφάσεις για τις εξωτερικές υποθέσεις θα έπρεπε 

να λαμβάνονται εκ συμφώνου, κύριε Πρόεδρε. Να μην παραγνωρίζουμε το γεγονός 

ότι με την υλοποίηση και χωρίς διαφοροποίηση αυτών των προνοιών δε θα 
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μπορούσε πλέον ο Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας να μπει σε οποιοδήποτε 

αεροπλάνο για να μεταβεί είτε στα Ηνωμένα Έθνη είτε στις Βρυξέλλες ούτε ο 

κ. Γαλανός να πράξει το ίδιο ως Πρόεδρος της Βουλής, αν δεν παρευρίσκετο μαζί 

του και Τουρκοκύπριος εκπρόσωπος ή μέλος της λεγόμενης νομοθετικής συνέλευσης 

της άλλης πλευράς. Τι σημαίνουν, κύριε Πρόεδρε, αυτά τα πράγματα στην πράξη; 

Σημαίνουν κατ' επέκταση εξαφάνιση από το προσκήνιο του μόνου σημαντικού 

οχυρού το οποίο διαθέτει ο λαός μας ως άμυνα εναντίον της ξένης παρουσίας και 

κατοχής, του οχυρού της Κυπριακής Δημοκρατίας. Αν αυτά τα πράγματα δεν 

ενοχλούν ορισμένους και δε ζητούν τη βασική τροποποίησή τους, λυπούμαι να 

παρατηρήσω, κύριε Πρόεδρε, ότι θα παραδίδαμε εν τη εξελίξει των γεγονότων τον 

τόπο αυτό και τον κυπριακό ελληνισμό όχι ως ανήκοντα σε νόμιμη" διεθνώς 

αναγνωρισμένη κοινότητα, αλλά ως σκέτη κοινότητα. 

Και ποιος θα μας εξασφάλιζε, κύριοι συνάδελφοι, ότι στο τέλος των δεκαοχτώ 

αυτών μηνών θα συμφωνούσαμε με την Άγκυρα και τους Τουρκοκύπριους πάνω 

στην τελική κατάληξη του κυπριακού προβλήματος; Και αν δε συμφωνούσαμε ποια 

θα ήταν η υπόσταση η δική μας; Θα ήμαστε ήδη μια απλή κοινότητα χωρίς την οντό

τητα της Κυπριακής Δημοκρατίας. Και ο κίνδυνος αυτός δεν μπορεί να περάσει 

απαρατήρητος ~πό κανένα μας. 

Δε θα ήθελα να υπεισέλθω σε πολλές άλλες λεπτομέρειες των ιδεών Γκάλι, 

γιατί δεν είναι η ώρα για συζήτηση αυτού του θέματος. Αλλά δε δέχομαι την ευκολία 

της αποδοχής τους, την οποία ο κ. Χριστόφιας παρουσιάζεται από το βήμα της 

Βουλής να υπερασπίζεται. 

Αναφέρθηκε στα μέτρα κοινής εμπιστοσύνης, κύριε Πρόεδρε, ο κ. Χριστόφιας 

και απομόνωσε ένα προς ένα τα μέτρα αυτά και απομόνωσε το θέμα της Αμμοχώ

στου, για να παρουσιάσει όλα αυτά τα μέτρα σαν πολύ ουσιαστικά και πολύ 

ωφέλιμα. Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι και πάλι δεν είναι αυτή η πραγματικότητα. 

Ομολογουμένως με τη νέα τροποποίηση διαφοροποιείται το νόημα του 550 και 
εντάσσεται πλέον η υλοποίηση των προνοιών του 550 για την Αμμόχωστο στο 
σύνολο της αποδοχής όλων των προνοιών των μέτρων επαναπροσέγγισης και αμοι

βαίας εμπιστοσύνης. 

Και τι να πούμε για' την απογραφή του πληθυσμού, κύριε Πρόεδρε, και για το 

θέμα των εποίκων και για την ελεύθερη διακίνηση των τουριστών, οι οποίοι θα 

εισέρχονται στο παράνομο καθεστώς, θα σφραγίζονται τα διαβατήριά τους με τη 

σφραγίδα του ψευδοκράτους και ελεύθεροι θα διακινούνται στις ελεύθερες περιοχές, 

οπότε κατ' επέκταση θα νομιμοποιήσουμε με την ίδια τη συγκατάθεσή μας το παρά

νομο δημιούργημα; Δε διαφωνώ με τον κ. Χριστόφια ότι οι προθέσεις όλων μας 

πρέπει να είναι έντιμες και ο στόχος πρέπει να είναι η κατά το δυνατόν ομόφωνη 

τοποθέτηση έξω από πολιτικές σκοπιμότητες, έστω και αν βρισκόμαστε σε προεκλο

γική περίοδο. Αλλά δεν μπορούμε και να παραγνωρίσουμε τις σκληρές πραγματικό

τητες που έχουμε μπροστά μας. Πρέπει να προσπαθήσουμε να τις διαφοροποιή

σουμε, διαφορετικά θα είμαστε εμείς οι ένοχοι, γιατί θα είμαστε οι τελευταίοι 

επίσημοι εκπρόσωποι του κυπριακού ελληνισμού σ' αυτό το Σώμα και σ' αυτό το 

χώρο. Αν δεχθούμε να παρασυρθούμε από το σύνολο των υφιστάμενων προνοιών 

της δέσμης ιδεών Γκάλι, η ευθύνη η ιστορική για όλους ~ας θα είναι ομολογουμένως 
ασήκωτη. \ 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε χρησιμοποιήσατε όλα τα λεπτά σας, κύριε Μάτση, και είναι λάθος κατά την 

προεκλογική περίοδο να μη χρησιμοποιείτε τις ρεζέρβες σας! 

Ο έπόμενος είναι ο κ. Χατζηδημητρίου, ο οποίος έχει είκοσι λεπτά. Θα πάμε με 
την ίδια σειρά, όπως προηγουμένως, με δίκαιο τρόπο. Αυτή ήταν η σειρά, με αυτή τη 
σειρά θα προχωρήσουμε. Έχετε είκοσι λεπτά, κύριε Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρ~, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Ζούμε πράγματι σε μια παραδοσιακή κοινωνία, μια πατριαρχική κοινωνία, με 

ισχυρούς τους δεσμούς της οικογένειας και κάποια δείγματα είχαμε και απόψε 

σ' αυτή τη Βουλή. Με μία πατερναλιστική διάθεση ο κ. Χριστόφιας μας επέπληξε για 

τον τρόπο που μιλήσαμε, μας συμβούλευσε πώς πρέπει να μιλούμε και μας καθόρισε 

και ποια είναι τα εθνικά πλαίσια μέσα στα οποία θα πρέπει να δραστηριοποιού

μαστε! Τον ευχαριστούμε πάρα πολύ! Όμως, ζούμε και σε μία κοινωνία των 

πολιτών, ζούμε σε μία Βουλή. Και έχουν σημασία οι απόψεις του κάθε ανθρώπου, 

όπως διατυπώνονται, και όσο πατριωτισμό και όση υπευθυνότητα έχει ο ένας από 

μας έχει και ο άλλος. Εκείνο που πρέπει να κρίνεται είναι οι απόψεις που προτείνει, 

όταν μάλιστα δοκιμάζεται από τη βάσανο του διαλόγου. Αυτό είναι το σημαντικό 

που γίνεται απόψε εδώ. Στην προεκλογική περίοδο υπάρχουν οι ομιλίες των 

αρχηγών, υπάρχουν οι ανακοινώσεις των κομμάτων, υπάρχουν οι μονόλογοι. Εκεί 

είναι ανεξέλεγκτοι. λέει ο καθένας ό,τι θέλει. Εδώ, σ' αυτό το χώρο, αντιπαρατάσ

σεται η μία άποψη με την άλλη άποψη. Και είναι αυτό που έχει σημασία. Είναι 

διάλογος, είναι αναμέτρηση απόψεων, σύγκρουση απόψεων. Και μέσα απ' αυτό 

βγαίνει το επίτευγμα της δημοκρατίας: Η διασαφήνιση κάποιων απόψεων, η υποβοή

θηση της διαλεκτικής προσέγγισης από πλευράς του λαού. 

Τέθηκε θέμα ενότητας. Δεν υπάρχει άλλος στόχος για όλες τις πολιτικές δυνά

μεις από την ενότητα. Πότε όμως επιτυγχάνεται η ενότητα; Η ενότητα επιτυγχά

νεται, όταν υπάρχει μία γραμμή η οποία εμπνέει και καθοδηγεί. Και αυτή τη στιγμή 

δεν υπάρχει γραμμή που να εμπνέει και να καθοδηγεί. Υπάρχει, ναι, εθνική κρίση. 

Και πρέπει να λέμε τα πράγματα με τ' όνομά τους. Υπάρχει διαφορά απόψεων, 

τραγική διαφορά απόψεων, συγκλονιστική, που θα έπρεπε να είχε προληφθεί. Πώς 

θα έπρεπε να είχε προληφθεί όμως; Αν παρεμποδιζόταν η μονοπωλιακή διαχείριση 

του θέματος και αν αναζητείτο η κοινή προσέγγιση και η διαλεκτική αντίληψη. Δεν 

αναζητήθηκε. Παραγνωρίστηκε ο πολιτικός κόσμος. 

Λέχθηκε ότι έπρεπε να είχαμε πάει στη Νέα Υόρκη. Όμως, κάΘε φορά που 

τυγχάνει να ακούω τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας να λέει "και όλη η πολιτική 

ηγεσία μου είπε", "και όλη η πολιτική ηγεσία συμφώνησε", σκέφτομαι πραγματικά 

πόσο παραμορφωμένη και παρεξηγημένη εικόνα δίνεται στο λαό για το τι κάνει και 

τι λέει η πολιτική ηγεσία. Κανονικά θα έπρεπε να συγκαλεί το Εθνικό Συμβούλιο. 

Κανονικά θα έπρεπε να συμμετέχουν σε διάφορες συνόδους οι πολιτικοί αρχηγοί, 

αλλά κανένας να μην καπηλεύεται αυτό το γεγονός. Να το σέβεται, να σέβεται τους 

άλλους ανθρώπους, διότι όλοι γνωρίζουμε τι γίνεται μέσα στο Εθνικό Συμβούλιο, 

πόσες απόψεις εκτίθενται, πόσες διαφορές απόψεων υπάρχουν. Έτσι, η παραμόρ

φωση αυτή του Εθνικού Συμβουλίου το χρεοκόπησε και το αχρήστεψε στο τέλος και 

στη λα·ίκή συνείδηση. Διότι σίγουρα δεν είναι Βουλή, για να βγει έξω και να πει τι 
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λέχθηκε από τον καθένα. Και το σεβόμαστε αυτό, προπαντός εμείς που μειοψη
φούμε. Είμαστε τα θύματα αυτής της υπόθεσης. Κάποιο σεβασμό λοιπόν και προς 

τις πολιτικές δυνάμεις και προς τους ηγέτες και προς τις απόψεις που λέγονται. 

Διότι συμβαίνει και το άλλο: Ναι, είμαστε γνήσια δημοκρατικοί και, αν αντιδρούμε 

σήμερα εδώ, είναι για να προλάβουμε τετελεσμένα. Διότι, αν υπάρξουν, θα μας 

δεσμεύσουν και εμάς που διαφωνούμε και δε θα μπορούμε να τα ανατρέψουμε. Και 

σήμερα μπορούμε να πολεμήσουμε για την αλλαγή της κατάστασης, γιατί είμαστε σε 

δημοκρατικό τόπο. Αύριο δε θα μπορούμε. 

Λέχθηκέ ότι ποτέ το Κυπριακό δεν ήταν τόσο πολύ στο διεθνές προσκήνιο και 

ότι αυτό είναι επίτευγμα του κ. Βασιλείου. Αυτή η μεγάλη σύνδεση της πορείας του 

Κυπριακού με τον κ. Βασιλείου πραγματικά μειώνει το θέμα. Αν βρίσκεται στο 

προσκήνιο το Κυπριακό, είναι γιατί το Κυπριακό έχει το ίδιο μια δυναμική 

σημασία. Αν το Κυπριακό βρίσκεται στο προσκήνιο, είναι γιατί η Κύπρος έχει στρα

τηγική αξία. Αν το Κυπριακό βρίσκεται στο προσκήνιο όχι τώρα, αλλά για χιλιάδες 

χρόνια ιστορίας ... Η ιστορία της Κύπρου είναι ιστορία της Μέσης Ανατολής. Η 
ιστορία του Χιλλ -τέσσερις τόμοι κλασικής ιστορίας- τελειώνει με την εξής φράση: 

"Όποιος θέλει να κατέχει την Ανατολή, πρέπει να κατέχει την Κύπρο". Είναι 

γι' αυτό το λόγο που το Κυπριακό βρίσκεται στην επικαιρότητα: για τη δυναμική 

σημασία του. Όλοι υπήρξαμε κατώτεροι αυτού του γεγονότος. Δε συλλάβαμε τη 

μεγαλοσύνη του Κυπριακού. Ούτε η ελληνική ηγεσία και πολλές φορές ούτε και 

εμείς εδώ. Πολύ περισσότερο, όταν λέμε ότι είναι υπόθεση είτε του ενός είτε του 

άλλου. Όχι, είναι ένα μέγα θέμα, έναντι του οποίου δεν μπορέσαμε να ανταποκρι

θούμε και κοντεύουμε να χάσουμε την πατρίδα μας. Αν ανταποκρινόμαστε, θα ήταν 

διαφορετική η κατάσταση. Είπαμε λοιπόν ότι βρίσκεται στο προσκήνιο το Κυπριακό 

και ότι είναι επιτυχία αυτό που έγινε και αυτά που γίνονται. Όμως επιτυχία δεν 

είναι η φασαρία. δεν είναι οι κοινωνικές προσεγγίσεις και συναντήσεις. Η επιτυχία 

κρίνεται, κατά το Θουκυδίδη, από το τελευταίο συμβάν, από το αποτέλεσμα. Και 

δυστυχώς εδώ το αποτέλεσμα ... 

Τουλάχιστον ας γίνει σεβαστή η αγωνία μας, που δεν είναι προεκλογική. Εάν 

αποκτά μεγαλύτερη σημασία, είναι ακριβώς γιατί αυτή την ώρα, την προεκλογική, 

καταβάλλεται προσπάθεια να επιβληθεί πάνω στο λαό ένας εκβιασμός, για να 

στραφεί προς ορισμένες κατευθύνσεις στην εκλογική αναμέτρηση. Και είναι ακριβώς 

αυτή την ώρα, την καθοριστική, τη δραματική ώρα για την Κύπρο, ναι, που θα 

πρέπει να πούμε αυτή την έγνοια μας. Διότι, αν δεν την πούμε τώρα, δε θα υπάρξει 

άλλη ώρα να την πούμε. 

Άγκυρα και Τουρκία και διάσπαση του μετώπου κτλ. Γιατί τσακώνεται ο 

Οζάλ με το Γιλμάζ; Τσακώνεται ο Οζάλ με το Γιλμάζ, γιατί θέλει ο Οζάλ να ελέγχει 

το Κόμμα της Μητέρας Πατρίδας και γιατί βρίσκεται σε αναμέτρηση με το Γιλμάζ. 

Και ναι, σ' αυτό το σημείο υπάρχει διαφορά απόψεων. Διότι ο Γιλμάζ θεωρείται για 

το Κόμμα της Μητέρας Πατρίδας φιλελεύθερος και διότι η Τουρκία είναι συντηρη

τική και διότι ο Οζάλ πρόσκειται στους συντηρητικούς του Κόμματος της Μητέρας 

Πατρίδας. Και συγκρούεται ο Γιλμάζ με τον Οζάλ. Να λέμε λοιπόν πού οφείλονται 

αυτές οι συγκρούσεις. Δεύτερο, γιατί η Τουρκία απορρίπτει το σχέδιο Γκάλι, τη 

δέσμη ιδεών; Εδώ που τα λέμε, δεν την απορρίπτει. Διαφωνεί και δεν την υιοθετεί 

και ζητά περισσότερα. Γιατί; Παίρνει ό,τι επιτυγχάνει με το σχέδιο, με τη δέσμη 

ιδεών και ζητά περισσότερα. Μα σκεφτήκατε τι θα γίνει τη στιγμή που η Τουρκία θα 

μας πει ότι δέχεται το σχέδιο Γκάλι και το ψήφισμα 789; Έληξε το Κυπριακό. Δε θα 
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είναι η λύση, θα είναι αυτό το σχέδιο. Αφού όμως το σχέδιο δεν είναι αρεστό, όπως 
διακηρύσσεται από όλους, όπως διακηρύσσεται από τον κ. Βασιλείου ότι δεν είναι 

καλό σχέδιο και ότι πρέπει να αγωνιστούμε, για να το διορθώσουμε -αυτό τουλά

χιστο λέει στις κομματικές ανακοινώσεις του- αν γίνει δεχτό, δε θα έχει το περι

θώριο να το διορθώσει, γιατί είναι σαφής ο Γενικός Γραμματέας. 

Συμβούλιο Ασφαλείας. Αυτή είναι η τραγωδία: Ότι το Συμβούλιο Ασφαλείας 

αποφασίζει εν τη απουσία μας. Εις ουδεμίαν περίπτωση υποστηρίξαμε το θέμα μας 

όλα τα τελευταία χρόνια ενώπιον του Συμβουλίου Ασφαλείας. Δεν κάναμε μία 

προσφυγή, δεν παρευρέθηκε αντιπρόσωπός μας, δεν πολιτικοποιήθηκε μια συζή

τηση. Αντιμετωπίζεται το θέμα της προσφυγής σύμφωνα με τα συμφέροντα τρίτων. 

Όσες φορές το προτείναμε απορρίφθηκε. Απορρίφθηκε, κύριοι, μια τέτοια πρόταση. 

Και το είπαμε στο Εθνικό Συμβούλιο ότι ανοίγει ένας δρόμος που στο τέλος του θα 

έρθει το Συμβούλιο Ασφαλείας, όπως διαφάνηκε από το ψήφισμα 649, να μας 
επιβάλει τη δική του λύση, όπως έγινε στην Καμποτία. Διαφωνούν και στην 

Καμποτία οι Khmer Rouge, αλλά προχωρεί το σχέδιο. Και εδώ θα μας πουν ότι 
διαφωνούν μεν οι Ελληνοκύπριοι και οι Τουρκοκύπριοι, όμως το σχέδιο θα συνεχι

στεί. Και είναι αυτή η έγνοια και η αγωνία μας: Ποια η δική μας συμμετοχή στην 

απόκρουση των κινδύνων που αντιμετωπίζουμε; 

Φυσικά πάμε στο θέμα του στρατού, της άμυνας κτλ. επιγραμματικά, γιατί 

είναι γνωστές οι απόψεις μας. Ουδείς λέει ότι η άμυνα είναι αυτοσκοπός. Αλλά 

πρέπει ο τούρκικος κατοχικός στρατός να παραμείνει τούρκικος κατοχικός 

στρατός, παράνομος, χωρίς διεθνή αναγνώριση. Και θα πρέπει η Κυπριακή Δημο

κρατία να είναι σε θέση και να έχει την εξουσία -διότι αυτή πάει να της αφαιρεθεί με 

διεθνή πράξη- να οργανώνει την άμυνά της. Είναι πολιτική πράξη με πολιτικές και 

διπλωματικές προεκτάσεις, όχι πολεμικές ή στρατιωτικές. 

Κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν φυσικά επιμέρους θέματα που θα μπορούσαμε 

να συζητήσουμε. Αλλά αυτή η συζήτηση θα παραμείνει μία ιστορική συζήτηση για 

την κυπριακή Βουλή, γιατί διεξάγεται, ενώ εξελίσσονται γεγονότα και γιατί είναι 

κρίσιμη η ώρα στην ιστορία της πατρίδας μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα δώσω το λόγο στον κ. Χριστόφια, αλλά είμαι σίγουρος ότι δεν υπήρξε 

καμιά πρόθεση να γίνει σύγκριση της δικής μας πλευράς με τους Khmer Rouge του 
Ροl Ρο!. 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, διερωτώμαι, μετά την επίθεση που έχω υποστεί, αν έχω 

δικαίωμα να εγερθώ και να έρθω στο βήμα της Βουλής, στα πλαίσια της δημοκρα

τίας. Και να εξηγήσω γιατί το λέω αυτό. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούγεται καθαρά). 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Αισθάνομαι περίφημα. δεν είναι τούτο το θέμα. Το θέμα είναι, αγαπητοί συνά

δελφοι, κύριε Πρόεδρε, ότι ο καθένας έχει δικαίωμα ακριβώς να πει την άποψή του. 

Αν με κάποια άποψη δε συμφωνώ και τεκμηριώνω γιατί δε συμφωνώ, αυτό δε 
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σημαίνει ότι θέλω να φιμώσω τον οποιοδήποτε. Και διερωτώμαι γιατί λέγονται 
αυτά τα πράγματα από το βήμα της Βουλής. Πέραν τούτου, όταν ακούονται φωνές 
και χαρακτηρισμοί ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας οδηγεί την Κύπρο στην τουρκο

ποίηση, στα πλαίσια της δημοκρατίας ακούονται στωικά από κάποιους τούτες οι 
φωνές και δεν προσπαθούν να φιμώσουν αυτούς που λένε αυτές τις βαριές, τις 

βαρύτατες κατηγορίες. Συνεπώς, ναι, είχα κάθε δικαίωμα -έτσι το αισθάνομαι- και 

θα συνεχίσω να καλώ σε ενό'τητα από το βήμα της Βουλής υπεράνω προεκλογικών 
σκοπιμοτήτων και κομματικών συμφερόντων. Αυτά είναι τα πραγματικά μου αισθή

ματα. Και δεν υπάρχει καμιά κομματική σκοπιμότητα. Έτσι αισθάνομαι. 

Λυπούμαι, αλλά έγινε και μια διαστρέβλωση της θέσης μου και πρέΠΗ να το 

αναφέρω. Εγώ ουδέποτε διανοήθηκα να υπερασπιστώ τις ιδέες Γκάλι. Είπα και στην 
ομιλία μου ότι είναι γνωστή η θέση μας ότι εμπεριέχουν αρνητικά στοιχεία οι ιδέες -
το εξήγησα τρεις φορές από το βήμα της Βουλής- και ότι πρέπει να αγωνιστούμε 

όλοι μαζί, ώστε αυτά τα αρνητικά των ιδεών να απαλειφθούν, για να γίνει βιώσιμη η 

λύση. Και το επαναλαμβάνω αυτό με πολλή πολλή έμφαση. Αλλά έχω δικαίωμα να 
μη θεωρώ ότι το ψήφισμα 789 είναι καταστροφικό και έχω δικαίωμα να θεωρώ ότι 
είναι και επιτυχία της πλευράς μας και έχω και δικαίωμα να πω ότι η σύγκρουσή 

μας με τα Ηνωμένα Έθνη είναι που θα μας καταστήσει στο τέλος ίσως την τελευταία 

γενιά των εκπροσώπων του λαού σ' αυτή τη Βουλή. Ο Γενικός Γραμματέας αναγνω

ρίζει το δικαίωμα ιδιοκτησίας και το δικαίωμα επιστροφής των προσφύγων. Από 

αυτό το βήμα τόνισα -και καταθέσαμε και στο Εθνικό Συμβούλιο σχετικό έγγραφό 

μας- τις αδυναμίες στο θέμα ακριβώς που αφορά την επιστροφή των προσφύγων, 

όπως περιέχεται στις ιδέες του Γενικού Γραμματέα. Και έχουμε συναποφασίσει στο 

Εθνικό Συμβούλιο και ποιες θέσεις θα υποστηρίξουμε, για να αντιμετωπιστούν 

αυτές οι αδυναμίες των ιδεών. Όλοι μαζί το αποφασίσαμε. Αλλά διαφωνώ, με όλο 

το σεβασμό, με τη θέση ότι ο Γενικός Γραμματέας στις ιδέες του ουσιαστικά δεν 

αποδέχεται ή δεν επιτρέπει την επιστροφή των προσφύγων και δεν αναγνωρίζει 

ουσιαστικά στην πράξη το δικαίωμα ιδιοκτησίας. Πώς είναι δυνατόν ο Γενικός 

Γραμματέας που κάνει αυτό το πράγμα να επικρίνει στην έκθεσή του τον Ντενκτάς 

ότι, με τις δυσκολίες που προβάλλει και που επικαλείται, αποκλείει ουσιαστικά την 

επιστροφή οποιουδήποτε πρόσφυγα; Και επίσης ο κ. Γκάλι λέει στην έκθεσή του ότι 

με τις θέσεις του ο κ. Ντενκτάς οδηγεί στη δημιουργία δύο εθνικά αμιγών περιοχών, 

τις οποίες με σαφήνεια τα Ηνωμένα Έθνη δε δέχονται. 

Θέλω να επαναλάβω για το Βαρώσι πως αυτό που επιτεύχθηκε έχω την εντύ

πωση ότι είναι η απαίτηση του Δημοκρατικού Συναγερμού με την απόφαση της 

Αγίας Νάπας. Έχει αποφασίσει ο Δημοκρατικός Συναγερμός εκεί στην Αγία Νάπα 

να ζητηθεί η απόδοση της Αμμοχώστου στα Ηνωμένα Έθνη ως μέτρο δημιουργίας 

καλής θέλησης. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Παραποιείται η πραγματικότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Σολωμή, παρακαλώ. Είχατε την ευκαιρία να απαντήσετε. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Συγνώμη, απολογούμαι. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Επαναλαμβάνω και θα επιμείνω ότι εγώ ακούω πολλά πράγματα που δε μου 

αρέσουν από αυτό το βήμα, αλλά τα ακούω πολύ στωικά και με πολλή υπομονή. 
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Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Πάω να "σάσω" τη βαλίτσα μου, κύριε Χριστόφια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χατζηγιάννη, παρακαλώ μη διακόπτετε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Δηλαδή προκλήθηκε αυτή η συζήτηση εδώ και φαίνεται μερικοί είχαν την εντύ

πωση ότι θα έρθουν να μιλήσουν μόνοι τους, θα ακούσουν τον εαυτό τους, θα 
χαρούν γι' αυτά που θα πουν και δε θα ακούσουν την αντίθετη άποψη. Με συγχω
ρείτε, δεν είναι διάλογος αυτός και δεν είναι δημοκρατία τούτη. 

Τελειώνω με τούτο, κύριε Πρόεδρε. Ακριβώς, σεβόμενος και τις απόψεις των 
συναδέλφων και των πολιτικών κομμάτων, διαπιστώνω σοβαρές διαφορές απόψεων 
ως προς το χειρισμό των θεμάτων και τις εξελίξεις στο κυπριακό πρόβλημα. Και 

αυτό είναι θεμιτό. Θα τελειώσω, λέγοντας ότι η δική μου η ρήση να καλέσει ο Πρόε
δρος της Δημοκρατίας, ο κ. Βασιλείου, το Εθνικό Συμβούλιο πριν από το Μάρτη 
προκλήθηκε από ομιλίες συναδέλφων και δεν είναι στο γραπτό κείμενό μου. Το είπα 
μάλιστα χαριτολογώντας. Ε! τώρα επαναβεβαιώνω ότι θα του πω να το καλέσει. Θα 
του ζητήσω να το καλέσει! 

(Γέλια) 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούγεται). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, παρακαλώ. Παρακαλώ, κύριε Πιττοκοπίτη. Είστε και Κοσμήτορας! 

Κάποιος θα το συγκαλέσει οπωσδήποτε. ΟΨόμεθα. 

(Γέλια) 

Θέλω να πω ότι η συζήτηση και ζωντανή ήταν και δημοκρατική ήταν και, αν 

ήταν προεκλογική, μακάρι να έχουμε προεκλογικές περιόδους, για να έχουμε τόσο 
ζωντανές συζητήσεις. Φτάσαμε λοιπόν σε αίσιο πέρας της συζήτησης. 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για αύριο Πέμπτη, 28 Ιανουαρίου 
1993, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

1) Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 1991. 

2) Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1992. 

3) Ο Συμπληρωματικός (Αρ. 1) Νόμος του περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 1992. 

4) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

5) Ο περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμησις) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1988. 
6) Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992. (Πρόταση νόμου). 

7) Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 1992. 
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8) Οι περί Αξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, 

Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 1993. . 

9) Οι περί Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών - Θέσεις Βοηθού Τύπου Α', 
Βοηθού Τύπου, Γραφίστα Α' και Γραφίστα (Σχέδια Υπηρεσίας) 
κανονισμοί του 1993. 

10) Οι περί Γενικού Γραμματειακού Προσωπικού - Θέση Στενογράφου 2ης 

Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

11) Οι περί Υπηρεσιών Εμπορίου και Βιομηχανίας - Θέσεις Βοηθού 
Εκπαιδευτή Οικοτεχνίας/ Χειροτεχνίας Α' και Βοηθού Εκπαιδευτή 
ΟικοτεχνίαςΙΧειροτεχνίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

12) Οι περί Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων - Θέση Λειτουργού 
Ελέγχου Ιης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

13) Οι περί Σχολής Τυφλών - Θέσεις Εκπαιδευτή Α' και Εκπαιδευτή (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

14) Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1992. 

15) Ο περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Καθορισμένα 
Πρότυπα - Αναθεώρηση Τρίτης Σειράς) Κανονισμός του 1992. 

16) Οι περί Κτηνοτροφικών Συνδέσμων Κανονισμοί του 1992. 

17) Οι περί ΞενοΟΟχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 

18) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Οργανωμένα 

Διαμερίσματα και Τουριστικά Χωριά) Κανονισμοί του 1992. 

19) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Συγκροτήματα 
Τουριστικών Επαύλεων) Κανονισμοί του 1992. 

20) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Παραδοσιακές 
Οικοδομές) Κανονισμοί του 1992. 

21) Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου του Χώρου Απόρριψης και 
Επεξεργασίας Λυμάτων στο "ΒΑΤΙ" Λεμεσού (Έλεγχος, Διαχείριση και 

Χορήγηση Δικαιώματος για Απόρριψη Λυμάτων) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1992. 
22) Οι περί Επιτρόπου Διοικήσεως (Προσόντα και Όροι Υπηρεσίας 

Προσωπικού του Γραφείου) Κανονισμοί του 1992. 
23) Οι περί Σχεδίων Υπηρεσίας (Γενικοί) (Ειδική Γραπτή Εξέταση) 

Κανονισμοί του 1992. 

24) Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Υπηρεσίες Σφαγείων και 

Μεταφορές Κρεάτων) Κανονισμοί του 1992. 

25) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 

Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 

και Εξαρτωμένους τους) (Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της 

Κυβέρνησης) Κανονισμοί του 1992. 

26) Οι περί Οδοντιατρικών Υπηρεσιών Θέση Ειδικού 

Στοματογναθοπροσωποχειρούργου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
1992. 

27) Οι περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992. 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού για το θέμα που τιτλοφορείται "Διαχείριση Πιστώσεων 

κάτω από το Κεφάλαιο 49Α 'Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών' και 
Άρθρο 344 Έκδόσεις και Δημοσιότητα"'. 

(Α υτεπάγγελ τη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Λ. 

Ιεροδιακόνου). (11.11.1992). 
2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπή-ς Εμπορίου και Βιομηχανίας 

για το θέμα που αναφέρεται "Τα προβλήματα και το μέλλον της 

κυπριακής βιομηχανίας μεταποίησης, υπό το φως της όλης οικονομικής 

κυβερνητικής πολιτικής και ιδιαίτερα μέσα στα πλαίσια της Ευρωπα·ίκής 

Κοινότητας". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των Βουλευτών κυρίων Δ. 
Συλλούρη, Α. Μούσκου και Δ. Θεοδώρου). (21.5.1992) 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης: 8.02 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

τική σειρά: 

Αγαπίου Γιαννάκης 

Αγγελίδου Κλαίρη 

Αναστασιάδης Νίκος 

Αντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας Κίκης 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κ υπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Λυσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

παπαρές Αυγερινός 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

πρέντζας Ρένος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 
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Aντιπ~όσωπoι θ~ησκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιώάννης 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Ανάγνωση από τον πρόεδρο του Σώματος δήλωσης της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με την οποία καταδικάζονται οι απροκάλυπτα 

απειλητικές δηλώσεις του Τούρκου Πρωθυπουργού κ. Σουλε·ίμάν 

Ντεμιρέλ. 

2) Αγορεύσεις και συζήτηση (Τ. Παπαδόπουλος, Ι. Μάτσης, Τ. 

Χατζηδημητρίου, Δ. Χριστόφιας, Πρόεδρος) πάνω στο θέμα ''Οι 

εξελίξεις του Κυπριακού μετά την αποτυχία των συνομιλιών του 

Νοεμβρίου και τις πρωτοβουλίες που αναλαμβάνονται για την εφαρμογή 

του ψηφίσματος 789, που προνοεί δεσμεύσεις της ελληνοκυπριακής 
πλευράς προ των συνομιλιών του προσεχούς Μαρτίου". 

Τιμή: 7Sσ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημοκρατίας, Λευκωσία. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 28ης Ιανουαρίου 1993 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. ΓΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.09 μ.μ.) 

(Αρ.17) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας. Παρακαλώ τον κύριο Γραμ

ματέα να διακριβώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ τους κυρίους Βουλευτές -έχουν χτυπήσει επανειλημμένα τα 

κουδούνια- να πάρουν τις θέσεις τους. 

Το δεύτερο θέμα του Κεφαλαίου Α' στην ημερήσια διάταξη είναι ''Ο περί 

Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ . 2) Νόμος του 1992". Το προη
γούμενο θέμα δεν είναι έτοιμο, γι' αυτό εισερχόμεθα αμέσως στο υπ' αριθμό 2 θέμα. 
Καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την 

Έκθεση στη Βουλή. Επειδή σχεδόν όλες οι Εκθέσεις είναι ομόφωνες, προτίθεμαι να 

προχωρήσω με γρήγορο ρυθμό. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ. ''Ο 

ΠΕΡΙ ΦΟΡΟΥ ΠΡΟΣΤΙΘΕΜΕΝΗΣ ΑΞΙΑΣ(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) 
ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

(1121) 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 22 Ιανουαρίου 
1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ
γείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας 

για το φόρο προστιθέμενης αξίας, έτσι ώστε η χρηματική επιβάρυνση για την καθυ
στέρηση υποβολής της φορολογικής δήλωσης στον Έφορο Φόρου Προστιθέμενης 

Αξίας να μπορεί να είναι και μικρότερη από τις ί50 για κάθε μήνα ή μέρος του μήνα 

που διαρκεί η καθυστέρηση. 

Το άρθρο 25 της πιο πάνω νομοθεσίας προβλέπει ότι, σε περίπτωση μη 
έγκαιρης υποβολής της φορολογικής δήλωσης στον Έφορο Φόρου Προστιθέμενης 

Αξίας, επιβάλλεται χρηματική επιβάρυνση ύψους ί50 για κάθε μήνα ή μέρος του 
μήνα που καθυστερεί η υποβολή. Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση του 

Υπουργείου Οικονομικών που συνοδεύει το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, στις 
10 Νοεμβρίου και 10 Δεκεμβρίου 1992 έληξαν οι περίοδοι υποβολής των φορολο
γικών δηλώσεων της πρώτης φορολογικής περιόδου, που για ορισμένους φορολο
γουμένους έληγε στις 30 Σεπτεμβρίου και για άλλους στις 30 Οκτωβρίου 1992. 

Σε πολλές περιπτώσεις, παρόλο που η πληρωμή του φόρου έγινε έγκαιρα, η 
φορολογική δήλωση υποβλήθηκε στον Έφορο εκπρόθεσμα, μερικές μέρες αργότερα 

από τις 10 Νοεμβρίου ή τις 10 Δεκεμβρίου. Στις περιπτώσεις αυτές η καθυστέρηση 
συνεπάγεται αυτόματη επιβάρυνση ί50. Επειδή στις περισσότερες από τις περιπτώ

σεις αυτές η αργοπορία στην υποβολή της φορολογικής δήλωσης οφειλόταν σε 

άγνοια του φορολογουμένου αναφορικά με τις πρόνοιες της νέας αυτής νομοθεσίας 
ή ακόμη και σε καθυστέρηση στην αποστολή τους μέσω των ταχυδρομικών υπηρε

σιών και επειδή η πληρωμή του φόρου στις πλείστες των περιπτώσεων έγινε εμπρό

θεσμα, κρίθηκε άδικη η επιβάρυνση των ί50, γι' αυτό και ζητείται η εν λόγω τροπο

ποίηση. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
προβληματίστηκε εκ νέου για το ύψος του προστίμου αλλά και για την προτεινόμενη 
εισήγηση για επιβολή του κατά την κρίση του Εφόρου μέχρι του ποσού των ί50, 

έκρινε σκόπιμο να προβεί στις ακόλουθες τροποποιήσεις: 

(1) Η Επιτροπή κατανοεί τις εξηγήσεις που δόθηκαν από το Υπουργείο 
οικονομικών, με τις οποίες δικαιολογείται η επιεικής μεταχείριση των 

προσώπων που εκπρόθεσμα υπέβαλαν τη φορολογική δήλωσή τους, 

ιδιαίτερα επειδή πρόκειται για τον πρώτο χρόνο εφαρμογής του φόρου 
προστιθέμενης αξίας, γι' αυτό και εισηγείται τη μετάθεση της 

ημερομηνίας εφαρμογής της σχετικής πρόνοιας που προβλέπει την 
επιβολή προστίμου, ώστε αυτή να τεθεί σε εφαρμογή από τις 10 
Φεβρουαρίου 1993. 

(2) Η Επιτροπή, κρίνοντας εν πάση περιπτώσει ότι είναι ψηλό το πρόστιμο 
των δΟ, θεωρεί δικαιότερο αυτό να καθοριστεΙ στις ΒΟ. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
τροποποίησε στη βάση των πιο πάνω εισηγήσεών της το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως έχει τελικά διαμορ

φωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Μεταβατική διάταξη. Άρθρο 3. 

Έναρξη ισχύος του άρθρου 2 του παρόντος Νόμου. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

δίου. 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1,2,3 και 4 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1,2,3 και 4 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση. Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε-

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο νομοσχέδιο είναι ''Ο Συμπληρωματικός (Αρ. 1) Νόμος του περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 1992". 

Εισηγούμαι, όταν είναι ομόφωνες οι Εκθέσεις, να θεωρούνται αναγνωσθείσες, 

εκτός αν υπάρχει ένσταση για οποιοδήποτε νομοσχέδιο. Υπάρχει οποιαδήποτε 

ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΣ (ΑΡ. 1) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ ΠΕΡΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 
ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΥ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Δεκεμβρίου 
1992. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ποσού ±:1.666.700 και η διάθεσή του για την 
κάλυψη πρόσθετων αναγκών της Αρχής που αφορούν αποδοχές προσωπικού, 
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δαπάνες λειτουργίας και κεφαλαιουχικές δαπάνες. Ειδικότερα, στις κεφαλαιουχικές 

δαπάνες περιλαμβάνονται κονδύλια που αφορούν την επέκταση του νέου σταθμού 

Δεκέλειας (φάσεις β' και γ'), καθcος και τη βελτίωση του σταflμού Μονής. 

Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο ;rάνω νομοσχεδίου από την Επιτροπή, οι 

εκπρόσωποι της Αρχής ζήτησαν να απαλωΓ()ούν τρία κονδύλια ύψους f300.000, 
f233.000 και f25.000, τα οποία αφορούν την τρίτη φcωη επέκτασης του νέου 

σταθμού Δεκέλειας, την εγκατάσταση νέας μονάδας αφαλάτωση ς θαλάσσιου νερού 

και αμοιβές τρίτων αντίστοιχα, γιατί τcι έργcι αυτά ή η παροχή υπηρεσιών πρόκειται 

να προωθηθούν μέσα στο 1993. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτρο;rή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς για τους οποίους ζητείται η διάθεση της πιο πάνω συμπληρωμα

τικής πίστωσης, αφού προηγουμένως μειωθεί κατά ;[558.000. σύμφωνα με όσα 
αναφέρονται πιο πάνω, γι' αυτό και ομό(rωνα εισηγείται στη Βοllf.ή την ψήφιση του 

υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να 

αναφέρεται ως ''Ο Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρι

σμού Κύπρου Νόμος του 1992". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος ηρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση των Κεφαλαίων 1, 2 και 4 του Δελτίου Δαπανών του Πρcοτου 
Πίνακα του βασικού νόμου. Πίνακας. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθα 1 και 2. μαζί με τον Πίνακα, εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υ;rάρχει ένσταση, τα άρθρα Ι και 2, μαζί με τον Πίνακα, εγκρίνο
νται ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση. Προχωροίlμε στην τρίτη ανάΊνωση του νομοσΖε

δίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Τροποποιητικι'>ς του περί Προϋπολογι

σμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 1992 Νι'>μος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσΖέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσΖέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο νομοσχέδιο είναι ''Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της 

Αρχής Λιμένων Κύπρου (Κυρωτικός) Νόμος του 1993". Υπάρχει ένσταση όπως η 
Έκθεση θεωρηθεί αναγνωσθείσα; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "0 
ΠΕΡΙ ΕΓΓΥΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗΣ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΛΙΜΕΝΩΝ 

ΚΥΠΡΟΥ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Αβραάμ Αν!ωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικ(ον και Πρoίi;τoλoγισμoύ μελέτησε το 

. . πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήΘηκε στις 22 Ιανουαρίου 
1993. 

Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η έγκριση από τη Βουλή των 

εγγυήσεων που η κυβέρνηση της Δημοκρατίας θα παράσχει στην Αρχή Λιμένων 

Κύπρου για τραπεζικές διευκολύνσεις ύψους δώδεκα εκατομμυρίωντρίακοσίων 

χιλιάδων δολαρίων Ηνωμένων Πολιτει(ον, που η Αρχή Λιμένων εξασφάλισε από 

τραπεζικό ίδρυμα του εξωτερικού. 

Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το πιο πάνω νομο

σχέδιο, το δάνειο θα διατεθεί από την ΑΡΧ11 Λιμένων Κύ;τρου για την αγορά δύο 

γερανογεφυρών "Post-Panamax", μέσα στα πλαίσια της ανάπτυξης του λιμανιού της 
Λεμεσού που προωθείται με βάση συγκεκριμένο αναπτυξιακό σχέδιο. 

Η επικύρωση από τη Βουλή των πιο πάνω κυβερνητικών εγγυήσεων είναι 

αναγκαία με βάση την ισχύουσα νομοθεσία για την άσκηση των δημοσιονομικ(ον 

εξουσιών της Βουλής, σύμφωνα με την οποία απαιτείται η συγκατάθεσή της για την 

παραχώρηση από την κυβέρνηση τέτοιας μορφής εγγυήσεων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Πρoίiπoλoγισμoύ, λαμβάνο

ντας υπόψη ότι με την παροχή των τραπεζικ(ον αυτιον διευκολύνσεων στην Αρχή 

Λιμένων Κύπρου προωθείται η ανάπτυξη του λιμανιού της Λεμεσού, ομόφωνα ειση

γείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου για την κατά 

νόμο κύρωση της συμφωνίας που αναφέρεται σ' αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. ;τροχωρούμε στη δεί1τερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1,2 και 3 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1,2 και 3 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση. Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της 

Αρχής Λιμένων Κύπρου (Κυρωτικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 5 θέμα, που είναι ''Ο περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας 

(Διακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμησις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1988''. Αντιλαμ
βάνομαι ότι υπάρχει ένσταση και επομένως' θα αναγνωσθΕί η 'Εκθεση από τον 
κ . Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Δεν είναι θέμα ενστάσεως. Πρόκειται περί σημαντικού νομοθετήματος και 

γι' αυτό πρέπει να λάβουν γνώση -ι;αι τα έντιμα Μέλη περί του περιεχομένου του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νοείται αυτό, κύριε Ευσταθίου, εφόσον θα το διαβάσετε. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΑΚΙΝΗΤΟΥ ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑΣ 

(ΔΙΑΚΑΤΟΧΗ, ΕΓΓΡΑΦΗ ΚΑΙ ΕΚΤΙΜΗΣΙΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 198811 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

οκτώ συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από τις 6 Φεβρουαρίου 
1992 μέχρι τις 21 Ιανουαρίου 1993. Στο στάδιο της μελέτης του υπό συζήτηση νομο
σχεδίου κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουργείων 

Εσωτερικών και Δικαιοσύνης, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρα

τίας, της Ένωσης Δήμων Κύπρου, του Συνδέσμου Κτηματομεσιτών Επιχειρηματιών 

Κύπρου, του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Αναπτύξεως Γης και του 

Κυπριακού Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων. 

Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω νομοσχέδιο είχε εξεταστεί και από την προη

γούμενη Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών σε πολλές συνεδρίες της, οι οποίες 

πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από τις 16 Μαρτίου 1989 μέχρι τις 26 Μαρτίου 
1991 και στις οποίες είχε κληθεί και εκφράσει τις απόψεις του ένας πολύ μεγάλος 
αριθμός ενδιαφερομένων. Ως αποτέλεσμα της πιο πάνω μελέτης η προηγούμενη 
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Επιτροπή Νομικών είχε καταλήξει στη διατύπωση ενός νέου σχεδίου νόμου, το 

οποίο είχε φροντίσει να μεταγλωττίσει από την καθαρεύουσα στη δημοτική, με την 

περίληψη σ' αυτό και των αποφάσεών της σε πολλά θέματα για τα οποία γίνεται 

αναφορά στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο. 

Η παρουσα Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, θεωρώντας πολύ σημαντική 

τη μελέτη που έγινε από την προηγούμενη Επιτροπή και υιοθετώντας πάρα πολλά 

σημεία του διατυπωμένου από αυτή νέου κειμένου, αποφάσισε να συνεχίσει τη 

μελέτη του υπό συζήτηση νομοσχεδίου με βάση αυτό το νέο σχέδιο νόμου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθε

σίας για την ακίνητη ιδιοκτησία, ώστε να ρυθμιστούν νομοθετικά ορισμένα σοβαρά 

θέματα που σχετίζονται με την οριζόντια ιδιοκτησία. 

Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο καθορίζονται τα δικαιώματα των 

ιδιοκτητών διαμερισμάτων όσον αφορά μετατροπές, προσθήκες και επιδιορθώσεις 

στα διαμερίσματα ή σε ολόκληρη την πολυκατοικία, τα δικαιώματα και το μερίδιό 

τους στους κοινόκτητους χώρους, η υποχρέωσή τους για ασφάλιση και καταβολή 

των δαπανών συντήρησης κτλ. της πολυκατοικίας, ο τρόπος υπολογισμού του μερι

δίου τους στις δαπάνες αυτές, τα δικαιώματα και οι υποχρεώσεις τους σε περίπτωση 

ολικής ή μερικής καταστροφής της πολυκατοικίας, ο τρόπος λήψης αποφάσεων από 

τους ιδιοκτήτες για θέματα που αφορούν την πολυκατοικία και η υποχρέωση 

σύνταξης και εγγραφής κανονισμού για τη λειτουργία του κοινόκτητου υποστα

τικού. Το υπό συζήτηση νομοσχέδιο συνοδεύεται εξάλλου από παράρτημα στο οποίο 

περιλαμβάνεται πρότυπο Κανονισμών, οι οποίοι θα εφαρμόζονται στην περίπτωση 

που οι ιδιοκτήτες διαμερισμάτων πολυκατοικίας παραλείψουν να εγγράψουν κανο

νισμό σχετικά με τη λειτουργία της. Οι Κανονισμοί αυτοί περιέχουν διατάξεις οι 

οποίες ρυθμίζουν με ολοκληρωμένο τρόπο τις σχέσεις μεταξύ ιδιοκτητών και 

κατόχων διαμερισμάτω\', τις αμοιβαίες υποχρεώσεις και τα δικαιώματά τους, καθώς 

και τον τρόπο συγκρότησης, τις εξουσίες και τα καθήκοντα της Διαχειριστικής 

Επιτροπής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας ως θέμα αρχής τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, προχώρησε στην κατ' 

άρθρο μελέτη του και αποφάσισε να επιφέρει σ' αυτό ορισμένες τροποποιήσεις τις 

οποίες θεώρησε αναγκαίες, η κυριότερη από τις οποίες είναι η ακόλουθη: 

Το μερίδιο κυρίου μονάδας στην κοινόκτητη ιδιοκτησία το οποίο αναλογεί και 

ανήκει στη μονάδα θα ορίζεται από τον κύριο του ακινήτου πάνω στο οποίο ανεγεί

ρεται κοινόκτητη οικοδομή και θα είναι αντίστοιχο προς την αναλογία της μονάδας 

αυτής σε σχέση με τη συνολική αξία όλων των μονάδων της κοινόκτητης οικοδομής 

αντί προς την αναλογία την οποία έχει η έκταση της σχετικής μονάδας, κάτι που 

προέβλεπε το νομοσχέδιο που είχε καταθέσει η κυβέρνηση. Επιπρόσθετα, ο Διευθυ

ντής του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας θα μπορεί να καθορίζει για τη 

μονάδα αξία άλλη από την αξία που ορίστηκε από τον κύριο του ακινήτου, αν κρίνει 

ότι υπάρχει δυσαρμονία μεταξύ αυτής και της πραγματικής αξίας της μονάδας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών με βάση όλα τα πιο πάνω ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο όπως έχει 

τελικά διαμορφωθεί από νομοτεχνικής πλευράς, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, 

ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή και 

Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993". 
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Ταυτόχρονα η Επιτροπή θέλει με την ευκαιρία αυτή να ευχαριστήσει δημόσια 

όλους τους αρμοδίους για την πολύτιμη συμβολή τους, καθ' όλη τη διάρκεια της 

μελέτης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, στην επεξεργασία του και την τελική 

διαμόρφωσή του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, δύο λέξεις μόνο. 

Κύριοι συνάδελφοι, το νομοθέτημα το οποίο σήμερα θα ψηφιστεί και θα δοθεί 

στον κυπριακό λαό είναι ένα νομοθέτημα πολύ σημαντικό, διότι ουσιαστικά 

ρυθμίζει τις σχέσεις συγκατοίκησης ενός σημαντικότατου μέρους του κυπριακού 

πληθυσμού, διά να μην πω της πλειοψηφίας. 

Η ενοίκηση σε πολυκατοικίες αποτελεί πλέον τον κανόνα στη ζωή μας και 

κατά συνέπεια επέστη ο χρόνος -θα έλεγα μάλι·στα ότι είναι αργά που νομοθετούμε 
για το θέμα τούτο- να ρυθμιστούν οι σχέσεις των συνοίκων και των ενοίκων πολυ

κατοικιών κατά τρόπο που να αίρονται και οι προστριβές, αλλά οπωσδήποτε να 

αναβαθμίζεται και να προάγεται και η ομαλή συνοίκηση των διαφόρων ενοίκων των 

διαμερισμάτων. Γι' αυτό το λόγο θεωρώ το νομοθέτημα αυτό πάρα πολύ σοβαρό, 

αλλά πρόκειται περί μίας νομοθεσίας η οποία δεν πρόκειται να γίνει αντιληπτή στο 

ευρύ κοινό, εάν ο κυβερνητικός παράγων -και προς τούτο το αρμόδιο τμήμα είναι το 

Τμήμα Κτηματολογίου- δεν ετοιμάσει ένα συνοπτικό φυλλάδιο το οποίο να δημοσιε

ύσει στις εφημερίδες ή να διανείμει στο κοινό, να κοινοποιήσει στο κοινό με τους 

πρόσφορους τρόπους που υπάρχουν σήμερα, ώστε να αντιληφθούν οι άνθρωποι και 

τα δικαιώματα αλλά και τις υποχρεώσεις τους για τη νέα περίοδο που θα αρχίσει 

πλέον στη ζωή ενός μεγάλου μέρους του πληθυσμού, όπως είπα. 

Θεωρώ επίσης καθήκον μου, συνεχίζοντας την αναφορά της τελευταίας παρα

γράφου της Εκθέσεως, να εκφράσω και δημόσια τις ευχαριστίες της Επιτροπής τόσο 

προς τον κ. Ανδρέα Κοτσώνη, Διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου, για τη 

βοήθεια που προσέφερε ο ίδιος και οι συνεργάτες του στην εκπόνηση αυτού του 

νομοθετήματος, για το οποίο ηναλώθησαν τουλάχιστον πενήντα ή εξήντα συνεδριά

σεις της Επιτροπής Νομικών και της προηγούμενης και της παρούσης Βουλής, όσο 

και τον κ. Πέτρο Κληρίδη του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέως για τη μεγάλη 

συμβολή που είχε στη διαμόρφωση του νομοθετήματος, καθώς και την κ. Τασούλα 

Ιερωνυμίδου, η οποία πραγματικά ηργάσθη με πολύ ζήλο, διά να καταστεί δυνατή 

σήμερα η επιψήφιση ενός ογκώδους και περίπλοκου νομοθετήματος με ρυθμίσεις 

ειδικές, οι οποίες gj,vaL πρωτοφανείς και πρωτοφανήσιμες στην ιστορία της κοινο

κτημοσύνης στην Κύπρο. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Παπαγεωργίου. 
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Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς από τη θέση μου. 

Επειδή είναι σοβαρό νομοσχέδιο και έχει καθυστερήσει αρκετά χρόνια και 

επειδή το νομοσχέδιο το οποίο βρίσκεται ενώπιόν μου είναι γεμάτο μουντζούρες, 

σβησίματα και άλλα, δε νομίζω ότι είναι ορθό η Βουλή να περάσει ένα νομοσχέδιο 

γεμάτο διαγραφές. Πιστεύω ότι θα ήταν ορθότερο να ετοιμαστεί ένα κανονικό νομο

σχέδιο. Είναι πολύ σοβαρό νομοσχέδιο. Αφορά την ακίνητη ιδιοκτησία, την οριζό

ντια ιδιοκτησία, και πιστεύω ότι είναι ορθό να διανεμηθεί το νομοσχέδιο στους 

συναδέλφους όπως πραγματικά έχει συμφωνηθεί και όπως έχει ετοιμαστεί από το 

Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα. Δεν μπορεί η Βουλή των Αντιπροσώπων να 

περάσει ένα νομοσχέδιο που κάθε σελίδα του έχει διορθώσεις και διαγραφές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι υπήρχε πολύ μεγάλος φόρτος εργασίας, διότι η Βουλή θα 

κλείσει τον προσεχή μήνα, και πρόκειται περί μίας εξαίρεσης. Δε νομίζω ότι αυτό το 

πράγμα είναι ο κανών. Πρόκειται περί μίας εξαίρεσης που συνέβη μία φορά. Αλλά, 

εάν υπάρχει εισήγηση να αναβληθεί η ψήφιση και νοουμένου ότι πρόκειται περί 

ομόφωνης νομοθεσίας, τότε εγώ θα δεχτώ την εισήγηση. 

Ο κ. Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, το νομοσχέδιο αυτό εκκρεμεί ενώπιον της Βουλής πολλά 

χρόνια. Είναι μια αδήριτη ανάγκη η ψήφισή του, γιατί με την αύξηση των πολυκα

τοικιών στη χώρά μας έχουν αυξηθεί τα προβλήματα κοινής ιδιοκτησίας και 
συνεπώς δεν μπορούμε να δεχτούμε άλλη αναβολή στην ψήφισή του. Είναι γεγονός 

ότι υπάρχουν ορισμένες διορθώσεις. Μάλιστα υπάρχει και μία σελίδα γραμμένη με 

το χέρι. Όμως, όλα τα Μέλη της Επιτροπής Νομικών έχουν αντίγραφο του νομοσχε

δίου το οποίο ψηφίζουμε σήμερα. Εγώ προσωπικά θα εισηγούμουν να ψηφιστεί το 

νομοσχέδιο όπως έχει και να παρακαλέσουμε τη Γραμματεία της Βουλής κατά τη 

δακτυλογράφησή του, προτού δημοσιευτεί, να το επιμεληθεί, έτσι που να μην υπάρ

χουν ούτε τυπογραφικά ούτε άλλα λάθη. 

Όμως εκείνο που ήθελα να πω, εκτός από αυτά που είπε ο συνάδελφος Ευστα

θίου, είναι ότι πρέπει να ψηφίσουμε αυτό το νομοσχέδιο, για να δημιουργηθεί η 

αρχή. Θα αντιμετωπίσουμε προβλήματα στην εφαρμογή του, δεν υπάρχει καμιά 

αμφιβολία, γιατί είναι νομοσχέδιο το οποίο ψηφίζεται για πρώτη φορά στη χώρα 

μας. Θα αντιμετωπίσουμε πρακτικές δυσκολίες, μέχρις ότου ο Διευθυντής του 

Τμήματος Κτηματολογίου ετοιμάσει τις σχετικές φόρμες και πάρει τα πρακτικά 

μέτρα τα οποία πρέπει να πάρει για την εφαρμογή του. Γι' αυτό, θα πρέπεΙ να 

είμαστε έτοιμοι, γιατί οπωσδήποτε θα χρειαστούν μετατροπές στο μέλλον, στο 

σύντομο, θα έλεγα, μέλλον. 

Αλλά, σε ό,τι αφορά την ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου, νομίζω ας παραγνω

ρίσουμε μερικές ανορθόδοξες μεθόδους με τις οποίες παρουσιάστηκε τουλάχιστον 

τυπογραφικώς στη Βουλή και ας το ψηφίσουμε, για να μην καθυστερήσει άλλο, διότι 

πραγματικά αποτελεί ένα κοινωνικό πρόβλημα η μη ρύθμιση των σχέσεων μεταξύ 

των ιδιοκτητών διαμερισμάτων και, αν καθυστερήσουμε περισσότερο, θα σταλεί στις 

ελληνικές καλένδες, όπως εστέλλετο μέχρι σήμερα, και τότε αυτό το νομοσχέδιο, το 

οποίο είναι προς το συμφέρον του ενός τρίτου τουλάχιστον του πληθυσμού αυτής 

της χώρας, θα μείνει εκεί, στις ελληνικές καλένδες. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, σίγουρα θα καθαρογραφεί το νομοσχέδιο, πριν προχωρήσουμε στα περαι

τέρω και πριν πάει στο Κυβερνητικό Τυπογραφείο. Νοείται αυτό το πράγμα και 

νομίζω ότι, αν δεν υπάρχει άποψη περί του εναντίου, να προχωρήσουμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Κατάργηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου μέρους. Άρθρο 3. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη παραρτήματος. Πίνακας. 

Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1,2,3 και 4, μαζί με τον ΠΙνακα, εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1, 2, 3 και 4, μαζΙ με τον Πίνακα, 
εγκρίνονται ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση. Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε

δίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, 

Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο νομοσχέδιο είναι ''Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 

Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992". Είναι πρόταση 
νόμου. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. Αν βέβαια δεν υπάρχει ένσταση να θεωρηθεί 

αναγνωσθείσα, τότε ... 

Ναι, κύριε Μιχαηλίδη. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η Έκθεση είναι ομόφωνη, αλλά υπάρχει μία τροποποίηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να αναγνώσουμε την Έκθεση. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Τότε, αν προκύπτει το θέμα να αναγνωσθεί ολόκληρη η Έκθεση, να την 

αναγνώσουμε, αν όμως δεν προκύπτει, να αναγνώσουμε την τροποποίηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχω την εντύπωση ότι, εφόσον υπάρχει έστω και μία τροποποίηση, πρέπει να 

αναγνωσθεί ολόκληρη η Έκθεση. 
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ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ 

ΜΗΧΑΝΟΚΙΝΗΤΩΝ ΟΧΗΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΤΡΟΧΑΙΑΣ ΚΙΝΗΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟ

ΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 3) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Ντίνος Μιχαηλίδης, Πρόεδρος 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Ττίμης Ευθυμίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Δημήτρης Κοντίδης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο 

πάνω πρόταση νόμου, την οποία κατέθεσε στη Βουλή η ίδια, σε δύο συνεδρίες της 

που πραγματοποιήθηκαν στις 19 και 26 Ιανουαρίου 1993. Στο στάδιο της μελέτης 
της υπό συζήτηση πρότασης νόμου κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους 

εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών και Συγκοινωνιών και Έργων, ο Διευ

θυντής του Τμήματος Τελωνείων και εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγ

γελέα της Δημοκρατίας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθε

σίας για τα μηχανοκίνητα οχήματα και την τροχαία κίνηση, ώστε να επιτρέπεται η 

εισαγωγή στη Δημοκρατία και η εγγραφή ιδιωτικών μηχανοκίνητων οχημάτων ή 

φορτηγών μηχανοκίνητων οχημάτων μεικτού βάρους μέχρι τριών τόνων, εφόσον 

κατά την ημερομηνία της εισαγωγής τους έχουν ηλικία όχι μεγαλύτερη των πέντε 

ετών. Σκοπείται επίσης η τροποποίηση της ίδιας νομοθεσίας, έτσι που να επιτρέ

πεται η εισαγωγή και εγγραφή μεταχειρισμένων οχημάτων από επαναπατριζομένους 

χωρίς οποιουσδήποτε περιορισμούς στην ηλικία τους, ανεξάρτητα από το αν ένα 

τέτοιο όχημα ανήκει κατά κυριότητα στο πρόσωπο που το εισάγει για διάστημα έξι 

τουλάχιστον μηνών πριν από την εισαγωγή του στη Δημοκρατία και ανεξάρτητα από 

το αν η εισαγωγή του οχήματος αυτού γίνεται τρείς το νωρίτερο μήνες πριν από την 
άφιξη του κυρίου του οχήματος για μόνιμη εγκατάσταση στη Δημοκρατία ή τρεις 

μήνες μετά. 

Κατά τη διάρκεια της μελέτης της υπό συζήτηση πρότασης νόμου ενώπιον της 

Επιτροπής, οι εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών και Συγκοινωνιών και 

Έργων και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας τάχθηκαν 

ενάντια στις προτεινόμενες τροποποιήσεις, δηλώνοντας σχετικά τα ακόλουθα: 

(1) Η αύξηση στο όριο ηλικίας εισαγόμενων μεταχειρισμένων οχημάτων από 
δύο σε πέντε χρόνια πιθανόν να δημιουργήσει προβλήματα ασφάλειας 

εξαιτίας της διακίνησης μεγάλου αριθμού υπερήλικων οχημάτων. 

(2) Η πλήρης άρση των υφιστάμενων χρονικών και άλλων περιορισμών και 
προϋποθέσεων στην εγγραφή εισαγόμενων μεταχειρισμένων οχημάτων 

από επαναπατριζομένους θα δημιουργήσει προβλήματα στη διαπίστωση 
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από τους αρμοδίους των γνήσιων περιπτώσεων αυτών που δικαιούνται 

σε εισαγωγή τέτοιων οχημάτων. Θα οδηγήσει επίσης σε αύξηση των 

περιπτώσεων καταστρατήγησης του νόμου και εκμετάλλευσης από 

επιτήδειους των επαναπατριζομένων που ασκούν το πιο πάνω δικαίωμα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, λαμβάνοντας υπόψη 

όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, προχώρησε 

στη διαμόρφωση νέου κειμένου για την υπό συζήτηση πρόταση νόμου, στο οποίο 

έχει ενσωματώσει τις αποφάσεις της. Οι κυριότερες από αυτές συνοψίζονται στα 
ακόλουθα: 

(1) Αύξηση της ηλικίας εισαγωγής μεταχειρισμένων οχημάτων από το 

εξωτερικό από δύο σε πέντε χρόνια. 

(2) Άρση της απαγόρευσης εγγραφής εισαγόμενου μεταχειρισμένου 

αυτοκινήτου από επαναπατριζόμενο, αν αυτό δεν έχει εισαχθεί τρεις το 

νωρίτερο μήνες πριν από την άφιξή του στην Κύπρο ή τρεις το αργότερο 

μήνες μετά. 

(3) Δικαίωμα υποβολής αίτησης για εγγραφή εισαγόμενου οχήματος από 
επαναπατριζόμενο μέσα σε ένα χρόνο από την άφιξή του στην Κύπρο. 

(4) Δικαίωμα επαναπατριζομένου για εγγραφή οχήματος σύμφωνα με τα πιο 
πάνω, εφόσον τούτο του ανήκει κατά κυριότητα για περίοδο τριών 

μηνών πριν από την εισαγωγή του στη Δημοκρατία. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, επισυνάπτοντας νέο 

κείμενο σχεδίου νόμου, όπως έχει τελικά διαμορφωθεί από νομοτεχνικής πλευράς, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο 

τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 

Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει τροποποίηση, κύριε Μιχαηλίδη. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Λοιπόν, η προτεινόμενη τροποποίηση, κύριε Πρόεδρε, αφορά την παράγραφο 

(γ) του άρθρου 2 και είναι η ακόλουθη: 

'Ή υποπαράγραφος (δ) (ί) της παραγράφου (2) του Κανονισμού 4 των 
βασικών κανονισμών τροποποιείται με τη διαγραφή της φράσης 'και εφόσον ανήκε 
κατά κυριότητα στο ίδιο πρόσωπο για διάστημα τριών τουλάχιστον μηνών πριν από 

την εισαγωγή του στη Δημοκρατία'''. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κανονικά η τροποποίηση θα έπρεπε να είχε κυκλοφορήσει γραπτώς. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κυκλοφόρησε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχει κυκλοφορήσει σε όλες τις πλευρές; 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κ υκλοφόρησε γραπτώς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Ο κ. Μούσκος. 



1133 

Α. ΜΟΥΣΚΟΣ: 

Θα ήθελα να αναφέρω, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν είχαμε καταλήξει στην 

Επιτροπή όσον αφορά το χρονικό όριο κατά το οποίο το όχημα πρέπει να είναι στην 

ιδιοκτησία των επαναπατριζομένων, εκείνων που έρχονται στην Κύπρο. Αφήσαμε 

το θέμα, για να το δούμε σε μια άλλη σύσκεψη. Και πραγματικά σήμερα εκπλήττομαι 

που βρίσκω αυτή την τροποποίηση από κάποιο συνάδελφο ειδικά. Διότι και εμείς ως 

Δημοκρατικός Συναγερμός δεν είχαμε τοποθετηθεί. είχαμε εκφράσει κάποιες 

καταρχήν απόψεις και εισηγήσεις και ανέλαβε η Επιτροπή να μας καλέσει και πάλι, 

έστω και για μισή ώρα, έστω και για λίγο χρόνο, για να ξαναδούμε το θέμα. 

Εμάς η τοποθέτησή μας είναι ότι συμφωνούμε με την πρόταση του συναδέλφου 

και την τροποποίηση, αλλά νομίζω ότι έπρεπε να είχε προέλθει μέσω κάποιας 

σύσκεψης που θα είχαμε ως Επιτροπή και όχι να παρουσιάζεται ότι γίνεται από ένα 

συνάδελφο αυτή η ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Μούσκο, εισηγείστε αναβολή της ψηφοφορίας ή απλώς κάμνετε μια 

διαδικαστική εισήγηση ... 

Α. ΜΟΥΣΚΟΣ: 

Κάμνω μια διαδικαστική εισήγηση ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

... για διαδικαστικούς σκοπούς; 

Α. ΜΟΥΣΚΟΣ: 

Μάλιστα, διότι η τροποποίηση θα μπορούσε να ήταν και δική μα.ς τροπο

ποίηση . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ : 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κοντίδης. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Εμείς δεν είχαμε ισχυρές διαφωνίες, αλλά ως κοινοβουλευτική ομάδα δεν 

είχαμε τοποθετηθεί και την Έκθεση την πήραμε σήμερα. Έτσι, δεν μπορέσαμε να την 

περάσουμε από την κοινοβουλευτική μας ομάδα, για να μπορέσουμε να τοποθετη

θούμε επ' αυτού του ζητήματος. Γι' αυτό, ζητώ, αν είναι δυνατό, να αναβληθεί. Μιλώ 

για την τροποποίηση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κοιτάξετε: Εφόσον ζητείτε να αναβληθεί η τροποποίηση, θα αναβληθεί και η 

ψηφοφορία. Δεν μπορεί να αναβληθεί η τροποποίηση ... 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, γιατί να αναβληθεί η ψηφοφορία; 

· ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δηλαδή, θα αποσύρετε την τροποποίηση σήμερα και θα την επανακαταθέσετε 

σε προσεχή συνεδρία; 
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ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Εναπόκειται στο συνάδελφο ο οποίος έχει υποβάλει την τροποποίηση να μας 
πει την άποψή του ενόψει των όσων έχει ακούσει. Πλην όμως, η ψηφοφορία επί της 

πρότασης πρέπει να διεξαχθεί, νομίζω, και, αν θα γίνει η τροποποίηση σε άλλο 
στάδιο, να γίνει. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Εάν ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι ακριβώς αυτό το οποίο ... 

Παρακαλώ, κύριε Κοντίδη. Να σας δώσω το λόγο. 

Παρακαλώ, είναι απλό το θέμα. Αν δεν είστε έτοιμοι να ψηφίσετε την τροπο
ποίηση, τότε εισηγείστε να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία και να επαναφέρουμε 

την τροποποίηση σε προσεχή συνεδρία. Είναι καθαρό το θέμα. 

Ο κ. Πιττοκοπίτης. Επί του διαδικαστικού θέματος, κύριε Πιττοκοπίτη. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Με όλο το σεβασμό προς όλους τους συναδέλφους, φαίνεται ότι όλοι συμφω

νούμε, αλλά και κάπου διαφωνούμε, γιατί φαίνεται ότι έχει υπάρξει κάποια παρα
νόηση. 

Το πρόβλημα αυτό το αντιμετωπίζουν αποκλειστικά και μόνο εκείνοι οι 

οποίοι επαναπατρίζονται. Και ο νόμος τους καλεί να είναι ιδιοκτήτες, να έχουν 

τίτλο τρεις μήνες πριν από την ημερομηνία που αφίχθηκαν για σκοπούς επαναπα

τρισμού. Και δημιουργείται σ' αυτούς τους ανθρώπους το εξής πρόβλημα: Είναι 

γνωστό σε όλους ότι αυτοί που επαναπατρίζονται, και ειδικότερα αυτοί που έρχο

νται από τη Νότια Αφρική λόγω της έκτακτης κατάστασης που υπάρχει εκεί, δε 

δύνανται να βγάλουν τα χρήματά τους και αγοράζουν ένα αυτοκίνητο τον τελευταίο 

μήνα που θα έρθουν. Αν τώρα τους πούμε "κάτσετε ακόμα δύο μήνες εκεί, για να 

πληροίτε τις προϋποθέσεις του νόμου, για να είστε τρεις μήνες ιδιοκτήτες", ποιο 

πρόβλημα επιλύουμε; Επομένως, ταλαιπωρούμε αποκλειστικά και μόνο τους επανα

πατριζομένους και σκοπός της τροποποίησης είναι να αποφευχθεί αυτό αποκλει

στικά και μόνο και θα ήθελα να παρακαλέσω και τους συναδέλφους των άλλων 

πλευρών που έχουν κάποιες επιφυλάξεις όπως τις άρουν, για να μπορέσει να 

περάσει και η πρόταση νόμου και η τροποποίηση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, η δικαιολογία που έδωσε ο συνάδελφος Πιττοκοπίτης είναι 

τέτοια, που κανονικά πρέπει να καταψηφιστεί η τροπολογία. Διότι, αν πράγματι ο 

σκοπός του εισηγητή είναι να βοηθήσουμε τους εξ Αφρικής συμπατριώτες μας να 

μεταφέρουν αυτοκίνητα, επειδή δεν μπορούν να βγάλουν τα λεφτά τους έξω, 

ασφαλώς δεν είναι μια "κραγκάσια" που θα βγάλουν έξω, ένα παλιοαυτοκίνητο. 

Εκείνος που θέλει να βγάλει λεφτά έξω θα αγοράσει ένα καινούριο αυτοκίνητο. Με 

αυτό τον τρόπο δίνουμε την ευκαιρία σε οποιουσδήποτε, όχι τους εκ Νοτίου 
Αφρικής, να αγοράζουν παλιοαυτοκίνητα, να τα φέρνουν στην Κύπρο και ή να τα 

μεταπωλούν ή όχι. 
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Επειδή δε θα τοποθετηθούμε, επειδή δεν μπορούμε να τοποθετηθούμε εμείς 

σήμερα, χωρίς να μελετήσουμε τη φιλοσοφία του κ. Πιττοκοπίτη που είναι πίσω από 

αυτή την τροπολογία, και επειδή επείγει το νομοθέτημα, εμείς είμαστε έτοιμοι να 

ψηφίσουμε την πρόταση νόμου όπως έχει και είμαστε επίσης έτοιμοι να δούμε 

ευνο·ίκά την εισήγηση του κ. Πιττοκοπίτη, όταν μας δοθεί η ευκαιρία να τη μελετή

σουμε. Σήμερα δεν μπορούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, η επόμενη συνεδρία της Βουλής, όπως γνωρίζετε, θα είναι στις 

18 Φεβρουαρίου 1993 και έτσι προσφέρεται αρκετός χρόνος, ανεξάρτητα από το 
θέμα των προεδρικών εκλογών. Έχετε μπροστά σας αρκετό χρόνο, για να μελετήσετε 

αυτή την τροπολογία. Γι' αυτό, αν αναλαμβάνετε την υποχρέωση στις 18 Φεβρουα
ρίου να τοποθετηθείτε στην τροπολογία, νομίζω να μη χάνουμε περισσότερο χρόνο, 

να προχωρήσουμε και να ψηφίσουμε την πρόταση νόμου ως έχει άνευ της τροπολο

γίας και στις 18 του επόμενου μηνός ελπίζω να βρεθεί λύση. Αν συμφωνούμε με 
αυτή την εισήγηση ... 

Ναι, κύριε Χατζηγιάννη. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είχα την εντύπωση ότι θα αναβαλλόταν όλη η πρόταση νόμου. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Από τη στιγμή που δε θα αναβληθεί, είμαι υποχρεωμένος να υποδείξω κάτι 

απλώς για μελέτη. Αντιλαμβάνομαι ότι το θέμα που απασχολεί το Σώμα είναι η 

τριμηνία κατά την οποία πρέπει να είναι κάποιος ιδιοκτήτης του οχήματος στο 

εξωτερικό. Και παίρνοντας αντικειμενικά κάποιος το πρόβλημα, μπορεί και οι δυο 
πλευρές να έχουν δίκαιο, διότι έχει παρατηρηθεί πράγματι στο παρελθόν να γίνεται 

εκμετάλλευση και να εγγράφονται αυτά τα αυτοκίνητα πάνω σε φοιτητές κτλ. Από 

την άλλη όμως οδήγησε αυτή η κατάσταση σε εμπόδιο για τους επαναπατριζομένους 

να αποκτήσουν αυτοκίνητο. Πιστεύω ότι μπορεί να μελετηθεί και η εξής περαιτέρω 

τροποποίηση: Εκεί που είναι το δέλτα, που υποτίθεται ότι θα υπάρχει η τριμηνία, να 

προστεθεί: " ... ή να είναι μόνιμος κάτοικος στο εξωτερικό τουλάχιστον δέκα 

χρόνια". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, να θέσω θέμα διαδικασίας. Εφόσον θα συνεδριάσετε, για να δείτε την 

τροποποίηση αυτή, να δείτε και άλλες τροποποιήσεις και να επανέλθουμε, παρά να 

συζητούμε από τώρα τι τροποποποιήσεις θα δούμε στην επόμενη συνεδρία. 

Να συμπληρώσετε, κύριε Χατζηγιάννη. Δε θα αφήσω όμως να συνεχιστεί η 

συζήτηση πάνω σε υποτιθέμενες τροποποιήσεις, τις οποίες μπορείτε να κάνετε κατά 

τη διάρκεια της συνεδρίας της Επιτροπής. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο λόγος που το αναφέρω είναι γιατί πρόσφατα είχα μια πολύ 

χτυπητή περίπτωση αδικίας: Κύπριος, κάτοικος εξωτερικού για είκοσι με είκοσι 

πέντε χρόνια, ο οποίος δικαιούται αφορολόγητο αυτοκίνητο, προτίμησε να φέρει 
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μεταχειρισμένο αυτοκίνητο το οποίο αγόρασε από την Αγγλία ηλικίας δύο χρονών, 

καινούριο, αλλά, επειδή δεν το κρατούσε στα χέρια του ο άνθρωπος, έξι μήνες 

εταλαιπωρείτο ... 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Θέμα τάξης, κύριε Πρόεδρε. Δε χρειάζονται τα δυο χρόνια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Αγαπίου, πρώτα πρώτα ... 

Κύριοι, λυπούμαι. Θέμα διαδικασίας. Δεν πρόκειται να συζητήσουμε εδώ 

ποιοι είναι οι αδικηθέντες και ποιοι όχι. Θα γνωρίζουν ότι ενδιαφερόμαστε εμείς 
γι' αυτούς τους αδικηθέντες και θα βρούμε τρόπο να τους βοηθήσουμε. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Με διέκοψε ο συνάδελφος, ενόσω μιλούσα. Εσείς έπρεπε να με διακόψετε, αν 

ήμουν εκτός θέματος. Μου δώσατε το λόγο, μου επιτρέψατε να συμπληρώσω και ο 

κύριος συνάδελφος πετάχτηκε στη μέση ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει, κύριε Χατζηγιάννη, συμπληρώστε. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Να με αφήσετε να ολοκληρώσω. 

Με το ισχύον νομικό σύστημα προνοείται εξαμηνία κατά την οποία πρέπει να 

έχεις ιδιοκτησία στα χέρια σου, διαφορετικά δεν εγγράφεται. Αν δηλαδή το 

κκοτσάνιν δεν εκδοθεί έξι μήνες πριν από την άφιξη του αυτοκινήτου στην Κύπρο, 

δεν εγγράφεται και τώρα η Επιτροπή θέλει να το κάνει τρεις μήνες. Και εγώ θέλω να 

πω με το παράδειγμα που ανέφερα ότι, αν κάποιος άνθρωπος, ο οποίος είναι είκοσι 

χρόνια στο εξωτερικό, το αγοράσει και την επόμενη μέρα έρθει στην Κύπρο, γιατί να 

μην μπορεί να το εγγράψει; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, κύριε Χατζηγιάννη, θα δούμε ... 

Παρακαλώ, θέτω θέμα πλέον διαδικασίας. Προχωρούμε, αν δεν υπάρχουν 

άλλοι ομιλητές πάνω σε θέματα ουσίας. Προχωρούμε στην ψήφιση της πρότασης 

νόμου. 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓιΑΝΝΗΣ: 

Εγώ εισηγούμαι να αναβληθεί ολόκληρη. 

ΕΥ. ΕΥ ΣΤ ΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εισηγηθήκατε, αν αντελήφθην καλώς, να μείνει, ώστε να μελε

τηθεί αυτό το θέμα εις προσεχήν συνεδρίαν, και είπατε ότι μέχρι τις 18 Φεβρουαρίου 
έχουμε χρόνο κτλ. Και συμφωνώ μαζί σας. Δεν είναι έτσι που είπατε; Μή;τως αντε

λήφθην διαφορετικά; Πέστε μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ευσταθίου, νομίζω ότι ήμουν ξεκάθαρος. Εκείνο το οποίο εισηγήθηκα 

ήταν να προχωρήσουμε στην ψήφιση της πρότασης νόμου ως έχει άνευ της τροπολο

γίας. 
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Επαναλαμβάνω τα ίδια λόγια τα οποία είπα και τα οποία ήταν καθαρά: Μέχρι 

τις 18 Φεβρουαρίου θα έχει συνεδριάσει προηγουμένως η αρμόδια Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή, για να δει και αυτή την τροποπολογία και τυχόν άλλες τροπολογίες, 

όπως αυτή που εισηγείται ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Εντάξει, πολύ ωραία. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Εγώ φέρω ένσταση. Επειδή σήμερα κυκλοφόρησε η Έκθεση, παρακαλώ να 

μείνει για την επόμενη συνεδρία ολόκληρη η πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χατζηγιάννη, για να είμαστε δίκαιοι, σχεδόν όλες οι Εκθέσεις έχουν 

κυκλοφορήσει αργοπορημένα. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Εγώ έχω ένσταση να προχωρήσει το Σώμα, διότι πιστεύω ότι θα πάει στις 

ελληνικές καλένδες η τροποποίηση και είναι εκείνη που ενδιαφέρει τον κόσμο 

σήμερα. Γι' αυτό φέρω ένσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κίκης Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Ή σήμερα ή ποτέ. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Τώρα, αυτό το "ή σήμερα ή ποτέ" νομίζω ότι δεν αξίζει σχολιασμού. Αλλά 

πιστεύω ότι διερμηνεύω τα αισθήματα όλης της Επιτροπής, αν μου επιτρέπει ο 

αγαπητός Πρόεδρος, λέγοντας πως δεν υπήρξε καμιά ανωμαλία στη συζήτηση αυτού 

του θέματος και στην ομόφωνη κατάληξη στην πρόταση νόμου όπως παρουσιάζεται 

προς ψήφιση. Γι' αυτό, η φρονιμότερη πρόταση, κύριε Πρόεδρε, είναι αυτή που εσείς 

κάνατε στην αρχή και αντιλαμβάνομαι ότι ο συνάδελφος Πιττοκοπίτης την έχει 

αποδεχτεί. Γι' αυτό, θα παρακαλούσα και το συνάδελφο Χατζηγιάννη τις οποιεσδή

ποτε προτάσεις του για τροποποιήσεις να τις κάνει στην πρώτη συνεδρίαση κατά 

την οποία θα εξετάσουμε την τροπολογία του κ. Πιττοκοπίτη και νομίζω ότι, το 

λιγότερο, είναι προσβλητικό για τα Μέλη της Επιτροπής να εκφράζουμε εδώ 

δημόσια την πρόθεσή μας το θέμα να το εξετάσουμε στην πρώτη συνεδρίαση και να 

αποφαίνεται ένας συνάδελφος ότι η πρόθεσή μας είναι να το παραπέμψουμε στις 

ελληνικές καλένδες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Καζαμία, για να είμαστε και πάλι δίκαιοι προς το συνάδελφο, διαδικα

στικά, αν πράγματι η Έκθεση αυτή δεν κυκλοφόρησε έγκαιρα και αν εσείς πιστεύετε 
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ότι δεν είναι επείγον το θέμα, θα πρέπει να αναβληθεί. Διότι, αν κάποιος εισηγηθεί 

πως είναι επείγουσα αυτή η πρόταση νόμου, τότε θα το βάλω προς ψηφοφορία. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Είναι επείγουσα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εφόσον λοιπόν θεωρείτε πως είναι επείγουσα και εφόσον δεν έχει αποσύρει ο 

κ. Χατζηγιάννης την ένστασή του, θα το βάλω σε ψηφοφορία. 

Ο κ. Μιχαηλίδης. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα και εγώ με τη σειρά μου τον κ. Χατζηγιάννη 

να αποσύρει την ένστασή του για το γεγονός ότι κυκλοφόρησε σήμερα η Έκθεση, 

ώστε να προχωρήσουμε στην ψήφιση της πρότασης νόμου, και οπωσδήποτε θα έχει 

την ευκαιρία στην πρώτη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών 

και Έργων, η οποία θα πραγματοποιηθεί στις 16 Φεβρουαρίου 1993, να έρθει 
ενώπιον της Επιτροπής και μαζί με τον κ. Πιττοκοπίτη, ο οποίος είναι ο εισηγητής 

της τροποποίησης, να διαμορφώσουμε μια νέα πρόταση την οποία θα φέρουμε με 

την πρώτη ευκαιρία ως επείγουσα στην ολομέλεια προς ψήφιση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πάντως, όταν ο Πρόεδρος της Βουλής ορίζει πως αυτό το θέμα θα επανέλθει 

στις 18 Φεβρουαρίου και ζητά να γίνει συνεδρία, για να δούμε τις τροποποιήσεις, 
δεν τίθεται θέμα ότι παραπέμπεται στις ελληνικές καλένδες, διότι επιτέλους υπάρ

χουν εδώ κάποια πράγματα τα οποία γίνονται σεβαστά. 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; Πιστεύω ότι ο κ. Χατζηγιάννης επιδεικνύει κατα

νόηση και προχωρούμε στην ψηφοφορία. 

Λοιπόν, παρακαλώ το Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση της 

πρότασης νόμου, η οποία θα γίνει δι' αναγνώσεως των πλαγιοτίτλων και των 

αριθμών των άρθρων μόνο. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Ενόψει της παράκλησης του Μετώπου, κύριε Πρόεδρε, θα υποχωρήσω. 

(Γέλια) 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

'Οι να θυμώσουν τωρά ποδά! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Υποχρεώσεις προς εγγραφή μηχανοκίνητων οχημάτων. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 

Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου μη τροποποιημένη ψηφίζεται 

σε νόμο. 

Το υπ' αριθμό 7 θέμα, που είναι "Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1992", αποσύρθηκε από την Εκτελε
στική Εξουσία. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 8 θέμα, που είναι "Οι περί Αξιωματικών του 
Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφ'Uπηρετήσεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΑΜΥΝΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΞΙΩΜΑΤΙΚΩΝ ΤΟΥ 

ΣΤΡΑΤΟΥ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΔΙΟΡΙΣΜΟΙ, ΙΕΡΑΡΧΙΑ, ΠΡΟΑΓΩΓΕΣ ΚΑΙ 

ΑΦΥΠΗΡΕΤΗΣΕΙΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" 
Παρόντες: 

Τάκης Χατζηδημητρίου, Πρόεδρος 

Χρίστος Σολωμής 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Νίκος Κατσουρίδης 

Δώρος Χριστοδουλίδης 

Λώρης Λυσιώτης 

Κίμων Παναγίδης 

Νίκος Μουσιούττας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Ιανουαρίου 1993. Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Άμυνας. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 27 της 
νομοθεσίας περί Στρατού της Δημοκρατίας, αντικαθίσταται με νέο μέρος το Μέρος 

ΥΠ των βασικών κανονισμών, το οποίο αφορά τις προϋποθέσεις και τη διαδικασία 

αξιολόγησης υπαξιωματικών για σκοπούς προαγωγής τους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού μελέτησε τις τροπολογίες που 
προτείνονται, τις υιοθετεί στην πλειοψηφία τους με εξαίρεση την πρόνοια που 

αφορά τον αριθμό των υπαξιωματικών που θα προάγονται κάθε χρόνο, μετά την 

αξιολόγησή τους, στη θέση του ανθυπολοχαγού. 

Υπενθυμίζεται ότι για την ειδική αυτή κατηγορία υπαξιωματικών περιλήφθηκε 

στους Κανονισμούς του 1990 ειδική διάταξη, σύμφωνα με την οποία ο αριθμός των 
υπαξιωματικών που μπορούν να προαχθούν στη θέση του ανθυπολοχαγού τα πρώτα 

τέσσερα χρόνια της εφαρμογής των Κανονισμών είναι ίσος προς το 50% των ανθυ
πολοχαγών που αποφοιτούν από τις ανώτατες στρατιωτικές σχολές και διορίζονται 
μέσα στον ίδιο χρόνο. Σύμφωνα με την κυβερνητική τώρα πρόταση, το ποσοστό 

αυτό μειώνεται στο 33% και αρχίζει να ισχύει από το 1993. 
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Η Επιτροπή, διαφωνώντας με τη διαφοροποίηση ' αυτή, αντιπροτείνει το 

ποσοστό του 33% να αυξηθεί σε ποσοστό 100% για τις αξιολογήσεις του 1992, σε 
ποσοστό 50% για τις αξιολογήσεις του 1993 και για τα επόμενα χρόνια να ισχύει το 
33% που προτείνεται στους τροποποιητικούς Κανονισμούς. Με την πρόταση αυτή 
συμφώνησε το αρμόδιο Υπουργείο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, τροποποιώντας ανάλογα τους υπό 

συζήτηση Κανονισμούς, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως 
έχουν τελικά διαμορφωθεί και από νομοτεχνικής άποψης. 

Στη διάρκεια της μελέτης των Κανονισμών αυτών υποβλήθηκαν στην 
Επιτροπή τα προβλήματα ανέλιξης μιας σειράς μόνιμων υπαξιωματικών που προσ

λήφθηκαν στο Στρατό της Δημοκρατίας στις 2 Ιανουαρίου 1985 με το βαθμό του 
μόνιμου δεκανέα, βαθμός που στη συνέχεια καταργήθηκε. Η Επιτροπή Άμυνας, 
λαμβάνοντας υπόψη ότι το θέμα αυτό σχετίζεται και μπορεί να ρυθμιστεί με τους 
Κανονισμούς για τους υπαξιωματικούς, ζήτησε και πήρε από τους αρμοδίους τη 

διαβεβαίωση ότι η απόφασή τους είναι να καταθέσουν σύντομα στη Βουλή σχετικούς 
τροποποιητικούς Κανονισμούς για τη ρύθμιση και του ειδικού αυτού θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση να εγκρι
θούν οι Κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση και σημειώνοντας την εισήγηση της Επιτροπής 

για τη μελέτη του θέματος που εκκρεμεί, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 9 θέμα, που είναι "Οι περί Γραφείου Τύπου και 

Πληροφοριών - Θέσεις Βοηθού Τύπου Α', Βοηθού Τύπου, Γραφίστα Α' και Γραφίστα 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής προς το 

Σώμα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤ ΑΘΙΟΥ: 

Δε χρειάζεται. είναι ομόφωνη η Έκθεση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Και τυπική. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟ

ΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΓΡΑΦΕΙΟΥ ΤΥΠΟΥ ΚΑΙ ΠΛΗΡΟ

ΦΟΡΙΩΝ - ΘΕΣΕΙΣ ΒΟΗΘΟΥ ΤΥΠΟΥ Α', ΒΟΗΘΟΥ ΤΥΠΟΥ, ΓΡΑΦΙΣΤΑ Α' ΚΑΙ 
ΓΡΑΦΙΣΤΑ (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Ιανουαρίου 1993. Στη συνεδρίαση 
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αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικο

νομικών και Εσωτερικών και της ΠΑΣΥ Δ Υ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, σκοπείται ο καθορισμός των σχεδίων 
υπηρεσίας των θέσεων Βοηθού Τύπου Α', Βοηθού Τύπου, Γραφίστα Α' και Γραφίστα 

στο Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί τους σκοπούς των υπό συζή

τηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση να εγκρι

θούν οι Κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Τα θέματα υπ' αριθμό 10 μέχρι και 13 έχουν κοινή Έκθεση. Οι Κανονισμοί 
είναι ομόφωνοι και δε χρειάζεται η Έκθεση να αναγνωσθεί. Εισηγούμαι να ψηφι

στούν και οι τέσσερις Κανονισμοί μαζί. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ ΕΠΙΣΥΝΗΜΜΕΝΟ ΠΑΡΑΡ

ΤΗΜΑ 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους Κανονισμούς που 

αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε 

στις 14 Ιανουαρίου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις 
τους εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών, Εμπορίου και Βιομηχανίας, 

Συγκοινωνιών και Έργων και Παιδείας, καθώς και της ΠΑΣΥ Δ Υ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 της νομοθεσίας για τη δημόσια υπηρεσία, σκοπείται ο καθορισμός ή η τροπο
ποίηση των σχεδίων υπηρεσίας των ακόλουθων θέσεων: 

(α) Στενογράφου 2ης Τάξης στο Γενικό Γραμματειακό Προσωπικό. 

(β) Βοηθού Εκπαιδευτή ΟικοτεχνίαςΙΧειροτεχνίας Α' και Βοηθού 

Εκπαιδευτή ΟικοτεχνίαςΙΧειροτεχνίας στο Υπουργείο Εμπορίου και 

Βιομηχανίας. 

(γ) Λειτουργού Ελέγχου 1ης Τάξης στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και 

Έργων. 

(δ) Εκπαιδευτή Α' και Εκπαιδευτή στη Σχολή Τυφλών. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδώ

ξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
έγκρισή τους, όπως έχουν νομοτεχνικά διαμορφωθεί. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1) Οι περί Γενικού Γραμματειακού Προσωπικού - Θέση Στενογράφου 

2ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

2) Οι περί Υπηρεσιών Εμπορίου και Βιομηχανίας - Θέσεις Βοηθού 

Εκπαιδευτή Οικοτεχνίαςιχειροτεχνίας Α' και Βοηθού Εκπαιδευτή 

ΟικοτεχνίαςΙΧειροτεχνίας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

3) Οι περί Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων - Θέση Λειτουργού 
Ελέγχου 1ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

4) Οι περί Σχολής Τυφλών - Θέσεις Εκπαιδευτή Α' και Εκπαιδευτή (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1992. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση να εγκρι

θούν οι Κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 14 θέμα, που είναι "Οι περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1992". 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤ ΑΙ ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΜΗΧΑΝΟΚΙΝΗΤΩΝ ΟΧΗΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΤΡΟΧΑΙΑΣ ΚΙΝΗΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟ

ΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) (ΑΡ. 2) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Ντίνος Μιχαηλίδης, Πρόεδρος 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Δημήτρης Κοντίδης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 12 Ιανουαρίου 
1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 5 του 
περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου, σκοπείται ο εκσυγ

χρονισμός και η πλήρωση ορισμένων κενών που διαπιστώθηκαν στους βασικούς 

κανονισμούς για τα μηχανοκίνητα οχήματα και την τροχαία κίνηση . 



1143 

Ειδικότερα, στους προτεινόμενους Κανονισμούς προβλέπονται μεταξύ άλλων 

τα ακόλουθα: 

1) Η εξαίρεση των ρυμουλκούμενων οχημάτων από την απαγόρευση 

εγγραφής φορτηγών μηχανοκίνητων οχημάτων βάρους πέραν των τριών 

τόνων που είναι μεταχειρισμένα και εισάγονται από το εξωτερικό, 

εφόσον είναι ηλικίας μεγαλύτερης των τεσσάρων χρόνων. 

2) Η υποχρέωση τοποθέτησης προστατευτικής σχάρας πίσω από τα 

καθίσματα του οδηγού και του συνοδηγού όλων των ελαφρών φορτηγών 

μηχανοκίνητων οχημάτων τύπου πικ-απ και βαν για αποτροπή του 

ενδεχομένου βίαιης μετακίνησης των μεταφερόμενων εμπορευμάτων. 

3) Η απαγόρευση εγγραφής μηχανοκίνητου οχήματος του οποίου το 

αμάξωμα έχει αλλάξει, αν το νέο αυτό αμάξωμα, συνδυασμένο με το 

πλαίσιο, δεν είναι της ίδιας κατασκευής, του ίδιου τύπου και μοντέλου 

και των ίδιων διαστάσεων με το αρχικό, η δε ηλικία του αμαξώματος 

υπερβαίνει την ηλικία που προβλέπεται στους σχετικούς Κανονισμούς 

αναφορικά με την εγγραφή μεταχειρισμένων οχημάτων μεικτού βάρους 

μέχρι τριών τόνων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, υιοθετώντας τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως 

"Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση να εγκρι

θούν οι Κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Τα θέματα της ημερήσιας διάταξης από το 15 μέχρι και το 22 αποσύρονται. 

Το υπ' αριθμό 23 θέμα είναι "Οι περί Σχεδίων Υπηρεσίας (Γενικοί) (Ειδική 
Γραπτή Εξέταση) Κανονισμοί του 1992". 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥ Σ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΣΧΕΔΙΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ 

(ΓΕΝΙΚΟΙ) (ΕΙΔΙΚΗ ΓΡΑΠΤΗ ΕΞΕΤΑΣΗ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 14 και 21 Ιανουαρίου 1993. Στο 
στάδιο της μελέτης των υπό συζήτηση Κανονισμών κλήθηκαν και εξέφρασαν τις 

απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της ΠΑΣΥ Δ Υ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 του νόμου για τη δημόσια υπηρεσία, σκοπείται η τροποποίηση των σχεδίων 
υπηρεσίας των θέσεων Αποθηκάριου 2ης Τάξης στο Τμήμα Κρατικών Αγορών και 

Προμηθειών και Βιβλιοθ'Υ1κάριου Οδηγού στο Υπουργείο Παιδείας, έτσι που η προϋ

πόθεση της επιτυχίας στην κυβερνητική εξέταση για απόκτηση δικαιώματος υποψη

φιότητας να αντικατασταθεί με επιτυχία σε ειδική γραπτή εξέταση, τα αποτελέσματα 

της οποίας θα λαμβάνονται υπόψη κατά την επιλογή. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατέθεσαν ενώπιον της Επιτροπής οι εκπρό

σωποι του Υπουργείου Οικονομικών, η κυβερνητική εξέταση δε διεξάγεται πλέον 

από την Υπηρεσία Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού και έχει αντικατασταθεί 

από ειδική γραπτή εξέταση, γι' αυτό και θεωρήθηκε αναγκαία η προτεινόμενη τροπο

ποίηση. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώ

ξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους. 

Με την ευκαιρία αυτή η Επιτροπή επιθυμεί να δηλώσει πως είναι πλέον καιρός 

να καταργηθούν όλες οι πιο πάνω ειδικές εξετάσεις και να καθιερωθεί το κυπριακό 

πιστοποιητικό εκπαίδευσης ως βάση για την επιλογή υποψηφίων για θέσεις στη 

δημόσια υπηρεσία, θέμα στο οποίο καλείται η κυβέρνηση να δώσει ανάλογη προτε

ραιότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση για την 

έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Τα θέματα της ημερήσιας διάταξης από το 24 μέχρι και το 27 αποσύρονται. 

Έρχομαι τώρα στην κυβερνητική αναπομπή του νόμου ''Ο περί Προϋπολογι-

σμού Νόμος του 1993''. Πρόκειται για κυβερνητική αναπομπή και παρακαλώ τον 
Πρόεδρο της Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 

Πριν την αναγνώσει, κύριοι συνάδελφοι, έχω μια εισήγηση. Πρόκειται περί 

αναπομπής και αντιλαμβάνομαι ότι πιθανόν να είναι ενιαία τουλάχιστον η ψήφιση, 

αλλά μπορεί να υπάρχουν κάποιες διαφορετικές τοποθετήσεις για τους λόγους της 

. ψήφισης. Δε νομίζω ότι προσφέρεται για μεγάλη συζήτηση, αλλά η εισήγηση που 
κάνω είναι ότι μπορεί κάθε πλευρά, κατά την άποψή μου, να κάνέι μια δήλωση για 

τους λόγους που ψηφίζει ή δεν ψηφίζει, παρόλο που αντιλαμβάνομαι ότι θα ψηφι

στεί η σχετική νομοθεσία. 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 
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Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Οι θέσεις της κάθε πλευράς είναι στην Έκθεση, κύριε Πρόεδρε. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟΝ ΑΝΑΠΕΜΦΘΕΝΤΑ ΝΟΜΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟ
ΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συνήλθε σε 

έκτακτη συνεδρία της στις 27 Ιανουαρίου 1993 και επανεξέτασε τον πιο πάνω νόμο, 
τον οποίο η Βουλή ψήφισε στις 14 Ιανουαρίου 1993 και τον οποίο ο Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας ανέπεμψε για επανεξέταση κατ' επίκληση των παραγράφων 1 και 2 του 
άρθρου 51 του Συντάγματος. Στη συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέ
θηκαν ο Υπουργός Οικονομικών και ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας 

Οι λόγοι της αναπομπής αναφέρονται στη σχετική επιστολή του Προέδρου της 

Δημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Βουλής, ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 1993. 

Η πλειοψηφία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού, λαμβάνοντας υπόψη ότι οι περικοπές που είχαν γίνει στον προϋπολογισμό 

του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας συνιστούσαν κατεξοχήν πολιτική πράξη 

την οποία επέβαλαν πολιτικοί λόγοι που τώρα εξέλιπαν, δεν ενίσταται στην επανα

φορά των κονδυλίων που είχαν περικοπεί. Η πλειοψηφία επίσης της Επιτροπής δε 

συμμερίζεται και δεν επικροτεί τους λόγους πάνω στους οποίους στηρίχθηκε η 

αναπομπή, υπογραμμίζοντας ότι αποτελεί αναφαίρετο συνταγματικό δικαίωμα της 

Βουλής η έγκριση ή η απόρριψη κάθε δαπάνης που καταβάλλεται από το λογαριασμό 

του Πάγιου Ταμείου, εφόσον δε χρεώνεται σε βάρος του. 

Το Μέλος της Επιτροπής-Βουλευτής του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

κ. Κίκης Καζαμίας δήλωσε στην Επιτροπή ότι η κοινοβουλευτική του ομάδα 

συμφωνεί τόσο με τους προτασσόμενους από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας λόγους 

αναπομπής όσο και με την αναγκαιότητα ψήφισης των κονδυλίων τα οποία, 

παρ' όλες τις ενστάσεις της, η πλειοψηφία της Βουλής περιέκοψε κατά την ψήφιση 

του προϋπολογισμού. 

Το Μέλος της Επιτροπής-Βουλευτής της ΕΔΕΚ κ. Ρένος πρέντζας επιφυλά

χθηκε να τοποθετηθεί στην ολομέλεια του Σώματος κατά τη συζήτηση της υπό 

αναφορά αναπομπής. 

Οι προαναφερθείσες θέσεις των Μελών της Επιτροπής δε διαφοροποιούν τις 

απόψεις των κοινοβουλευτικών τους ομάδων καθόσον αφορά τα γενικά ή ειδικά 

θέματα πολιτικής, όπως απορρέουν από τους προϋπολογισμούς, στο βαθμό και στην 

έκταση που αναλύθηκαν από κάθε πλευρά. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχω την εντύπωση ότι, εκτός από τον κ. πρέντζα, που έχει επιφυλαχθεί να 

τοποθετηθεί σήμερα στο Σώμα όσον αφορά τη θέση του Σοσιαλιστικού Κόμματος 
ΕΔΕΚ, τα άλλα κόμματα έχουν τοποθετηθεί ξεκάθαρα πάνω σε αυτό το θέμα και δε 

χρειάζεται, νομίζω, συζήτηση επί συνταγματικών θεμάτων ή συνταγματικών σεμινα
ρίων. Βεβαίως, αυτή είναι η άποψή μου και δεν πρόκειται να στερήσω το λόγο από 
κανέναν, αν πρόκειται να τεθούν κάποια συνταγματικά θέματα, αλλά νομίζω ότι 

είνάι αρκετά καθαρές οι θέσεις που έχουν τεθεί. 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ, κατά τη συζήτηση του θέματος 
των προϋπολογισμίσν και ειδικά της τροπολογίας σε σχέση με τους μισθούς του 
Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχανίας, όπως είναι γνωστό, είχε τηρήσει στάση μη 

συμμετοχής στην ψηφοφορία. Έτσι, για λόγους συνέπειας προς εκείνη την τοποθέ

τηση και πάλι το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ δε συμμετέχει σ' αυτή την ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Εμείς, κύριε Πρόεδρε, καταψηφίζουμε, για τους λόγους που εξηγήσαμε την 

άλλη φορά, όλα τα κονδύλια του προϋπολογισμού. Άρα και αυτή τη φορά θα τα 

καταψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Μη υπαρχόντων άλλων ομιλητών, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Δε μας έχουν φέρει το νομοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν έχει κυκλοφορήσει; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Όχι, έχει κυκλοφορήσει μόνο η αναπομπή του Προέδρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νοείται, ότι, εφόσον πρόκειται περί αναπομπής, μιλούμε για το ίδιο νομο
σχέδιο το οποίο καταψηφίστηκε την προηγούμενη φορά. Κατά συνέπεια, νομίζω ότι 
μπορώ να προχωρήσω και να ρωτήσω ποιοι υποστηρίζουν την ψήφιση του νομοσχε

δίου ως έχει. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πώς πέρασε; Δεν έγινε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Συγγνώμη, απολογούμαι. Θεώρησα ότι ήδη είχαν τοποθετηθεί. Θεώρησα ότι 
ήταν ίδια η κατανομή των ψήφων όπως την προηγούμενη φορά. 

Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 



ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

. Αποχές; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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Καμιά αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Ο αναπεμφθείς νόμος ψηφίζεται σε νόμο με 22 ψήφους υπέρ, 6 εναντίον και 
καμιά αποχή. 

Φτάσαμε στο τέλος της νομοθετικής εργασίας. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β', Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί της Ευρωπα'ίκής Σύμβασης για την Προστασία Κατοικιδίων 
Ζώων (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Γεωργίας και ΦυσικώνΠόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί της Ευρωπα'ίκής Σύμβασης για την Προστασία των Σπονδυλωτών 
Ζώων που Χρησιμοποιούνται για Πειραματικούς και Άλλους 

Επιστημονικούς Σκοπούς (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕ4ΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 1) του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Υπηρεσίες Σφαγείων και 

Μεταφορές Κρεάτων) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προϋπο

λογισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Ο περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Καθορισμένα 
Πρότυπα - Αναθεώρηση Τρίτης Σειράς) Κανονισμός του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Οι περί Χρωστικών Ουσιών στα Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου του Χώρου Απόρριψης και 

Επεξεργασίας Λυμάτων στο Βατί Λεμεσού (Έλεγχος, Διαχείριση και 

Χορήγηση Δικαιώματος για Απόρριψη Λυμάτων) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 

Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 

και Εξαρτωμένους τους Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 

Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Οργανωμένα 

Διαμερίσματα και Τουριστικά Χωριά) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Συγκροτήματα 
Τουριστικών Επαύλεων) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Παραδοσιακές 
Οικοδομές) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Παιδείας προς το ΘΟΚ, σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 
4 του περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμου 
του 1992 [Αρ. 55(11) του 1992]. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προϋπολο

γισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Εγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από τον ΚΟΤ 
δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 

εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 

1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προϋπολο
γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Έγγραφα που αφορούν την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 

υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσiα δυνάμει του άρθρου 3(l)(a) του περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Δημοσιονομική έκθεση για το 1991. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προϋπολο

γισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

19) Ο περί της Καταθέσεως Στοιχείων και Πληροφοριών στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων και τις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από τον κ. Μάρκο Κυπριανού, Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 1993. 

Κατατέθηκε από τον κ. Μάρκο Κυπριανού, Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

Έληξε η κατάθεση των νομοσχεδίων και εγγράφων. 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 169 που υποβλήθηκε από το Μέλος της Βουλής εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κλαίρη Αγγελίδου στις 14 Ιανουαρίου 1993. 

''Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο γιατί δεν έχει ανακληθεί η άδεια του χοιρο

στασίου που υπάρχει στο δρόμο Βρυσούλλων προς το Φρέναρος, η οποία είχε δοθεί 
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πριν από το 1974 και όταν δεν υπήρχε ο προσφυγικός συνοικισμός Βρυσούλλων. Οι 
άδειες ισχύουν επ' αόριστον ή για ένα χρόνο και ανανεώνονται, εφόσον δε συντρέ

χουν λόγοι ανάκλησης; 

Οι πρόσφυγες των Βρυσούλλων δεινοπαθούν από τις φοβερές οσμές και από 

τη ρύπανση." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 170 που υποβλήθηκε από το Μέλος της Βουλής εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κλαίρη Αγγελίδου στις 14 Ιανουαρίου 1993. 

'Ή εθνική αντίληψη του εκλεκτού Έλληνα τραγουδιστή Γιώργου Νταλάρα 

οδήγησε στην πραγματοποίηση συναυλιών στην Κύπρο, την Ελλάδα και την Αγγλία 

με τον τίτλο 'Τραγουδώ για την Άμυνα'. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να αναφέρει στο Σώμα, πρώτο, τον αριθμό 

του ποσού που έχει περισυλλεγεί από κάθε συναυλία χωριστά και, δεύτερο, το ποσό 

που έχει κατατεθεί στο Ταμείο Άμυνας ως προ·ίόν των προαναφερθεισών συναυ

λιών." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 171 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 14 Ιανουαρίου 1993. 

"Εκατοντάδες εμπορευόμενοι και άλλοι πολίτες της Δημοκρατίας καλούνται 

τις τελευταίες μέρες να καταβάλουν στην κυβέρνηση, σύμφωνα με το νόμο, το 

πρόσθετο τέλος των ;(50, επειδή καθυστέρησαν μία ή περισσότερες μέρες να πληρώ
σουν το φόρο προστιθέμενης αξίας μετά τη λήξη της πρώτης τριμηνίας από την 

εφαρμογή του σχετικού νόμου. 

Επειδή ο νόμος για το φόρο προστιθέμενης αξίας είναι πολύ πρόσφατος και 

επειδή την πρώτη τριμηνία είναι φυσικό να υπήρξε άγνοια και δυσκολίες για την 

ετοιμασία και συμπλήρωση των λογαριασμών για το ΦΠΑ, καλείται το αρμόδιο 

Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν προτίθεται να ενεργήσει, ώστε για πρώτη 

φορά να απαλλαγούν αυτοί οι άνθρωποι από την υποχρέωση πληρωμής του ποσού 

των ;(50." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 172 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 18 Ιανουαρίου 1993. 

"Επειδή μεταξύ των μελών της Συνεργατικής Πιστωτικής Εταιρείας Μέσα 

Γειτονιάς επικρατεί μεγάλος αναβρασμός σχετικά με την πιθανή διάπραξη ατασθα

λιών και επειδή υπάρχει η πληροφορία ότι αυτές έχουν διαπιστωθεί τόσο από το 

γραφείο του Διοικητή Συνεργατικής Αναπτύξεως όσο και από την Ελεγκτική 

Υπηρεσία του Συνεργατισμού, καλούνται οι αρμόδιοι να ενημερώσουν τη Βουλή 

των Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1) Έχει γίνει έλεγχος και έχει διαπιστωθεί οποιαδήποτε παραποίηση 

λογαριασμού στην πιο πάνω συνεργατική πιστωτική εταιρεία και από 

ποιον; 

2) Έχουν ληφθεί οποιαδήποτε μέτρα από την Επιτροπή της πιο πάνω 
συνεργατικής εταιρείας και εναντίον ποιου; 

3) Αν έχουν ληφθεί μέτρα από την Επιτροπή, είναι αυτά τα μέτρα 

ικανοποιητικά και αποτρεπτικά για το μέλλον;" 
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Απάντηση ημερομηνίας 21 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 349, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Βουνίου όπως- αποζημιωθούν επηρεασθέ

ντες ιδιοκτήτες από ζημιές που προκλήθηκαν στις κατοικίες τους, σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

1) Περί το τέλος Δεκεμβρίου 1991 και αρχές Ιανουαρίου 1992 λόγω των 
πολλών βροχών και της απορροφητικότητας του εδάφους κατέρρευσε 

ένας τοίχος αντιστήριξης (ξηρολιθοδομή) στο χωριό Βουνί. Οι ζημιές δεν 

προέκυψαν από κακή κατασκευή του τοίχου, που, σημειώνεται, κανείς δε 

γνωρίζει από ποιον και πότε κατασκευάστηκε. 

2) Ύστερα από γραπτό παράπονο των ιδιοκτητών των παρακείμενων 

οικιών, αρμόδιοι υπάλληλοι της Επαρχιακής Διοίκησης Λεμεσού 

επισκέφθηκαν το χωριό και διαπίστωσαν τις ζημιές. Στη συνέχεια και σε 

συνεργασία με τη χωρι τική αρχή συνεργείο της Επαρχιακής Διοίκησης 

ανακατασκεύασε τον τοίχο με οπλισμένο σκυρόδεμα και επιδιόρθωσε και 

ορισμένες οικίες. Οι ενδιαφερόμενοι έχουν ικανοποιηθεί πλήρως." 

Απάντηση ημερομηνίας 21 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 361, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Κοιλανίου για ασφαλτόστρωση του δρόμου 

Κοιλανίου-Μανδριών, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο δρόμος αυτός είναι χωμάτινος, στενός και έχει μήκος 5 χμ. περίπου. Η 
ολική δαπάνη για τη διαπλάτυνσή του υπολογίζεται στις :ε75.ΟΟΟ. 

(β) Μέχρι και το 1992 δαπανήθηκε για τη διαπλάτυνσή του ποσό 01.000, 
ενώ στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1993 συμπεριλήφθηκε 

πρόνοια για ί1Ο.000 για συνέχιση της διαπλάτυνσης. 

(γ) Η ασφαλτόστρωση του δρόμου αυτού συνεπάγεται δαπάνη ί130.ΟΟ0 

περίπου. Στο παρόν στάδιο δε συστήνεται λόγω άλλων προτεραιοτήτων." 

Απάντηση ημερομηνίας 21 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου . Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 387, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 1992, του 
Βουλευτιί εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με αίτημα για διαπλάτυνση και επίστρωση με πρέμιξ του κύριου 

δρόμου Έμπας-Τάλας από την περιοχή 'Διπλαρκατζιά' μέχρι τα 'Μερσινούθκια', σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το μέρος του πιο πάνω δρόμου που διέρχεται μέσα από το χωριό Έμπα, 

μήκους 350 χμ.περίπου, υπάγεται στην αρμοδιότητα της Επαρχιακής 
Διοίκησης Πάφου. Για την επίστρωσή του με πρέμιξ δαπανήθηκε ποσό 

ί6.000 κατά το 1991 και :ε7.ΟΟΟ κατά το 1992 (δρόμος δημοτικού 

σχολείου και κοινοτικού γηπέδου). 

(β) Το υπόλοιπο μέρος του δρόμου, μήκους 6 χμ.περίπου, υπάγεται στην 
αρμοδιότητα του Τμήματος Δημοσίων Έργων. Με αντίγραφο της 

επιστολής αυτής και της πιο πάνω αναφερόμενης ερώτησης ο Γενικός 

Διευθυντής του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων παρακαλείται 

όπως απαντήσει απευθείας λόγω αρμοδιότητας." 
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Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 517, ημερομηνίας 15 Μα'ίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Καμιναριών για διαπλάτυνση και ευθυ

γράμμιση του δρόμου Καμιναριών-Αγίου Νικολάου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο πιο πάνω δρόμος έχει μήκος 15 χμ., από τα οποία 9 στην Επαρχία 
Λεμεσού και 6 στην Επαρχία Πάφου. Κατά τα έτη 1990-1991, 
δαπανήθηκε ποσό ί25.000 και κατά το 1992 ποσό ί26.000 για βελτιώσεις. 
Στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1993 περιλήφθηκε πρόνοια ύψους 
f30.000 για τον ίδιο σκοπό. 

(β) Για το θέμα τις αναβάθμισής του σε έναν καλό συγκοινωνιακό δρόμο 

υπολογίζεται πρόχειρα ότι η δαπάνη θα υπερβεί το ποσό του i1.500.000. 
Το θέμα της αναβάθμισης αφορά το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 

Έργων. Με αντίγραφο της παρούσας επιστολής παρακαλείται ο Γενικός 

Διευθυντής του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων όπως απαντήσει 

απευθείας λόγω αρμοδιότητας." 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 521, ημερομηνίας 15 Μα'ίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Καμιναριών για ασφαλτόστρωση του 

χωματόδρομου που τη συνδέει μέσω του δάσους με το Φοινί, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

(α) Ο υπό αναφορά δρόμος Καμιναριών-Φοινίου είναι χωριτικός, έχει 

μήκος 10 χμ. περίπου και μεγάλο μέρος του διέρχεται από δάσος. Ο 
δρόμος είναι χωμάτινος και συντηρείται κάθε χρόνο από την Επαρχιακή 

Διοίκηση Λεμεσού. 

(β) Είναι γεγονός ότι η απόσταση Φοινίου-Καμιναριών με το δρόμο αυτό 

ελαττώνεται κατά το ήμισυ. Όμως δε συστήνεται η περαιτέρω βελτίωση 

και ασφαλτόστρωσή του, γιατί βρίσκεται σε εξέλιξη η βελτίωση και 

ασφαλτόστρωση του χωματόδρομου Καμιναριών-Τριών Ελιών-Αγίου 

Δημητρίου για τον οποίο μέχρι σήμερα δαπανήθηκε ποσό i45.000 με 
σκοπό τη μείωση της απόστασης." 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 579, ημερομηνίας 15 Μα'ίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σας πληροφορώ ότι οι χειροκίνητοι γεωργικοί ελκυστήρες δεν πληρούν τις 

αναγκαίες προϋποθέσεις, ώστε να μπορούν να θεωρηθούν μηχανοκίνητα οχήματα, 

σύμφωνα με τις πρόνοιες της περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινή

σεως νομοθεσίας, και κατά συνέπεια δεν επιτρέπεται να εγγράφονται και να κυκλο

φορούν σε δημόσιους δρόμους. Σημειώνεται ότι το θέμα απασχόλησε στο παρελθόν 

και την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας (η Έκθεση της Επιτροπής, ημερομη

νίας 14.10.89, είναι σχετική). Για πληρέστερη ενημέρωσή σας παραπέμπεσθε στο 
σχετικό σημείωμα του Τμήματος Οδικών Μεταφορών, το οποίο υποβλήθηκε στον 

Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας με την επιστολή του Διευθυντή 

του αρμόδιου τμήματος με αριθμό 452/2 και ημερομηνία 17.5.89." 
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Απάντηση ημερομηνίας 9 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 614, ημερορομηνίας 3 Ιουνίου 
1992, του Μέλους της Βουλής εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Καίτης 
Κληρίδου. 

"Σας πληροφορώ ότι η ταλαιπωρία που υφίσταται το κοινό λόγω της ταυτό

χρονης κατασκευής του δρόμου Λευκωσίας - Ανθούπολης - Κοκκινοτριμιθιάς και 

της διαπλάτυνσης της Λεωφόρου Μακαρίου Γ' στη Λακατάμια είναι αναπόφευκτη, 

όπως συμβαίνει άλλωστε και με όλα τα έργα που βρίσκονται υπό κατασκευή. 

Ωστόσο λαμβάνονται όλα τα απαραίτητα μέτρα για την όσο το δυνατό μεγαλύτερη 
μείωση των προβλημάτων που δημιουργούνται. 

Όσον αφορά τη Λεωφόρο Μακαρίου Γ' στη Λακατάμια, έχουν ήδη συμπλη

ρωθεί ουσιαστικά όι εργασίες ασφαλτόστρωσης και ο δρόμος δόθηκε στην κυκλο

φορία, η οποία τώρα διεξάγεται απρόσκοπτα. Απομένει η πλακόστρωση των πεζο

δρομίων, η οποία θα γίνει σε μεταγενέστερο στάδιο σε συνδυασμό με τις εργασίες 

της ΑΗΚ για ηλεκτροφωτισμό της λεωφόρου. Σχετικά με το εναπομείναν αβελτίωτο 

τμήμα της λεωφόρου στην πυκνοκατοικημένη περιοχή, η διαπλάτυνσή του θα προω

θηθεί, όταν συμπληρωθεί η διαδικασία των απαλλοτριώσεων των επηρεαζόμενων 
κατοικιών για τις οποίες υπάρχουν πολλές ενστάσεις. Σημειώνεται ότι στην περιοχή 

του δημοτικού σχολείου έχει ήδη λειτουργήσει διάβαση πεζών η οποία εξυπηρετείται 

από σχολικό τροχονόμο. 

Εξάλλου, για την αντιμετώπιση των προβλημάτων κυκλοφορίας λόγω και της 

κατασκευής του δρόμου Λευκωσίας - Ανθούπολης - Κοκκινοτριμιθιάς, έχουν 

δημιουργηθεί δυο παρακάμψεις από Ανθούπολη προς Λευκωσία για διοχέτευση της 

κυκλοφορίας από και προς Λευκωσία. Με τον τρόπο αυτό απ αμβλύνθηκε σε μεγάλο 

βαθμό η κυκλοφοριακή συμφόρηση που παρετηρείτο προηγουμένως στην περιοχή. 

Οι κατασκευαστικές εργασίες για το έργο συνεχίζονται και με βάση το σχετικό 

πρόγραμμα η συμπλήρωση του έργου θα γίνει σε δυο φάσεις ως ακολούθως: 

(α) Το τμήμα από την Κοκκινοτριμιθιά μέχρι και τον κόμβο της Ανθούπολης 

κατά το τέλος Μα·ίου 1993. 

(β) Το τμήμα από τα φώτα του Μακάρειου Σταδίου μέχρι τον κόμβο 

Ανθούπολης κατά το τέλος Νοεμβρίου 1993". 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εμπορίου και 

Βιομηχανίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΣΤΆ' 643, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 
19·92, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με την παροχή ηλεκτρικού ρεύματος στη διάτρηση πόσιμου νερού της 

κοινότητας Τάλας, σας πληροφορώ ότι το έργο για το οποίο γίνεται λόγος κατα

σκευάστηκε στις 28.7.1992, ενώ η σύνδεση της ηλεκτρικής εγκατάστασης με το ηλεκ
τρικό δίκτυο πραγματοποιήθηκε στις 5.8.1992." 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχα
νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΣΤΆ' 658, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με την επέκταση του ηλεκτρικού δικτύου δυτικά της κοινότητας 

Λιμνάτη, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Φαίνεται ότι η ερώτηση αφορά την ηλεκτροδότηση συγκεκριμένης οικίας. Ο 

ιδιοκτήτης της αποδέχτηκε στις 16.9.1992 τους όρους της ΑΗΚ. Η υλοποίηση του 
έργου αναμένεται να ολοκληρωθεί μέχρι τον Ιανουάριο του 1993." 
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Απάντηση ημερομηνίας IS Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
ΠόQων κ. ΑνδQέα ΓαβQιηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 667, ημεQομηνίας 18 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής πεQιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Για την κατασκευή νέας υδαταποθήκη ς για την υδατοπρομήθεια Παλώδιας σε 

ψηλότερο σημείο της κοινότητας ετοιμάζεται ήδη σχέδιο. Μετά την ολοκλήρωση και 
έγκρισή του από την Επιτροπή γδατοπρομήθειας Παλώδιας θα προωθηθεί για 

υλοποίηση μέσω των ετήσιων προϋπολογισμών του κράτους. 

Η ενίσχυση της υδατοπρομήθειας Παλώδιας προγραμματίζεται να γίνει με την 

αξιοποίηση της γεώτρησης 106/90, που θα ενισχύσει και τις υδατοπρομήθειες των 
γειτονικών κοινοτήτων Παραμύθας και Σπιταλιού . " 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 1992 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχα
νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΣΤ'Α' 730, ημεQομηνίας 18 Ιουνίου 1992, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Άρσους για περαιτέρω επέκταση του 

ηλεκτρικού δικτύου σε περιοχές που προσφέρονται για οικιστική ανάπτυξη, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Στην κοινότητα Άρσους επεκτάθηκε το δίκτυο οδικού φωτισμού σε δυο 

περιοχές ύστερα από αίτηση του Επάρχου Λεμεσού. Στη μία περιοχή έχουν 

ανεγερθεί τελευταία δυο νέες κατοικίες, στους δε ιδιοκτήτες τους δόθηκε η συμβουλή 

μέσω του κοινοτάρχη να αποταθούν στην ΑΗΚ για παροχή ηλεκτρισμού. Όταν οι 

ιδιοκτήτες αποταθούν στην ΑΗΚ, οι αιτήσεις τους θα εξεταστούν με βάση την 

υφιστάμενη πολιτική." 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχα
νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΣΤ'Α' 749, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 1992, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με τα προβλήματα που παρουσιάζονται λόγω έλλειψης οδικού φωτι

σμού στην κοινότητα Φασούλας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Στην ΑΗΚ δεν εκκρεμεί καμιά αίτηση για επέκταση του οδικού φωτισμού. 

Εφόσον υποβληθεί σχετική αίτηση, η ΑΗΚ θα προχωρήσει σε εκπόνηση τεχνικοοικο

νομικής μελέτης και σε υλοποίηση του έργου, εφόσον γίνουν αποδεκτοί οι όροι της 

από τη χωριτική αρχή" . 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχα
νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΣΤ'Α' 778, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 1992, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με την ηλεκτροδότηση 27 κτηνοτροφικών μονάδων που βρίσκονται 
στην περιοχή Τραχωνίου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Το 1986 εκδηλώθηκε ενδιαφέρον από 26 αιτητές για ηλεκτροδότηση των 

μονάδων τους, αλλά οι όροι της ΑΗΚ δεν έγιναν αποδεκτοί και έτσι το έργο δεν 

προωθήθηκε. 

Το 1990 το Τμήμα Γεωργίας αποτάθηκε στην ΑΗΚ ζητώντας μία καθ' υπολο
γισμό εκτίμηση της κεφαλαιουχικής συνεισφοράς για ηλεκτροδότηση της κτηνοτρο

φικής περιοχής, αλλά οι προκαταρκτικοί όροι της ΑΗΚ δεν έγιναν αποδεκτοί. 

Το 1991 αποτάθηκαν 28 αιτητές για ηλεκτροδότηση της περιοχής και η ΑΗΚ 
προχώρησε στην εκπόνηση νέας τεχνικοοικονομικής μελέτης . Λόγω του μεγέθους 

του έργου χρειάζεται να γίνει χωρομέτρηση της γραμμής που θα εγκατασταθεί, 
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πράγμα που γίνεται τώρα. Αναμένεται ότι η χωρομέτρηση θα συμπληρωθεί εντός 

των ημερών, οπότε θα γνωστοποιηθούν οι όροι της ΑΗΚ στους ενδιαφερόμενους 

αιτητές. Όταν γίνουν αποδεκτοί οι όροι αυτοί, θα προγραμματιστεί η υλοποίηση 
του έργου." 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 86, 1ιμερομηνίας 22 Οκτω
βρίου 1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστου Χρυσο
στόμου. 

"Σχετικά με την αξιοποίηση του Τρίτου Χρηματοδοτικού Πρωτοκόλλου 

'Κύπρου-Ευρωπα'ίκής Κοινότητας στον τομέα της γεωργίας, παραθέτω τα ακόλουθα: 

1) Για την αξιοποίηση των χορηγιών του Τρίτου Χρηματοδοτικού 

Πρωτοκόλλου Κύπρου-Ευρωπα'ίκής Κοινότητας (Ε.Κ.) το Υπουργείο 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων ετοίμασε τα πιο κάτω σχέδια που 

υποβλήθηκαν στην Επιτροπή της Ε.Κ. για έγκριση: 

Σχέδιο Επέκτασης Αποθηκευτικών Χώρων Πιστοποιημένου Σπόρου Σιτηρών. 

Το σχέδιο αποβλέπει στην επέκταση των αποθηκευτικών χώρων του Σποροπα

ραγωγικού Κέντρου του Τμήματος Γεωργίας και στην εξασφάλιση σύγχρονου τεχνο

λογικού εξοπλισμού για τη συγκέντρωση, επεξεργασία και αποθήκευση πιστοποιη

μένου σπόρου σιτηρών. Προωθείται η εξασφάλιση ποσού 540.000 ECU από την Ε.Κ. 
σε μορφή χορηγίας για κάλυψη μέρους της σχετικής δαπάνης του Σχεδίου, που θα 

ανέλθει στα 3,9 εκ. ECU. 

Σχέδιο Παραγωγής Υγιούς Πολλαπλασιαστικού Υλικού 

Το Σχέδιο αποβλέπει στη δημιουργία κατάλληλου εργαστηρίου στο Ινστιτούτο 

Γεωργικών Ερευνών και στην εξασφάλιση σύγχρονου επιστημονικού και τεχνολο
γικού εξοπλισμού για την παραγωγή υψηλής ποιότητας μητρικών φυτών και 

δενδρυλλίων και την αναπαραγωγή και διάθεσή τους στους γεωργούς. Προωθείται η 

εξασφάλιση ποσού ύψους 265,000 ECU από την Ε.Κ. σε μορφή χορηγίας για την 
πλήρη χρηματοδότηση του Σχεδίου. 

Το συνολικό ύψος της χρηματοδότησης των πιο πάνω Σχεδίων ανέρχεται στις 

805.000 ECU, που αντιπροσωπεύουν ποσοστό 17,8% των συνολικών χορηγιών που 
προνοούνται για σχέδια και έργα από το πιο πάνω Πρωτόκολλο (4,5 εκ. ECU 
περίπου). 

2) Όσον αφορά τα δάνεια από την Ευρωπα'ίκή Τράπεζα Επενδύσεων, η 
πρώτη δόση πιστώσεων ύψους 15 εκ. ECU, που παραχωρήθηκε στην 
Κυπριακή Τράπεζα Αναπτύξεως, προορίζεται να αξιοποιηθεί για τη 

δανειοδότηση παραγωγικών κλάδων της κυπριακής οικονομίας, 

περιλαμβανομένης της γεωργίας. Μέχρι το στάδιο αυτό δεν έχουν 

υποβληθεί από τον ιδιωτικό τομέα γεωργικά σχέδια για δανειοδότηση 

από τους πόρους του Πρωτοκόλλου." 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Παιδείας κ. Χριστό
φορου Χριστοφίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 106, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μάρκου Κυπριανού. 

"Τα κριτήρια καθορισμού της δυσμένειας μιας θέσης διαγράφονται στον Κανο

νισμό 12 των περί. Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Τοποθετήσεις, Μετακινήσεις και 
Μεταθέσεις) Κανονισμών του 1987 (ΚΔΠ 212/87). Αυτά είναι: 

(α) Η απόσταση του τόπου εργασίας από την έδρα. 

(β) Η χρονκή περίοδος υπηρεσίας σε σχολεία εντός ή εκτός έδρας. 
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(γ) Ο τύπος του σχολείου προκειμένου για εκπαιδευτικούς λειτουργούς 

δημοτικής εκπαίδευσης. 

(δ) Το αν ο τόπος εργασίας βρίσκεται σε αστική ή αγροτική περιοχή, όπως 

επίσης οι κλιματολογικές συνθήκες του τόπου εργασίας και οι συνθήκες 

συγκοινωνίας του τόπου εργασίας με την έδρα. 

Η βαρύτητα των πιο πάνω κριτηρίων αποφασίζεται εκ των προτέρων από την 

Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας με απόφασή της. Αφού ληφθούν υπόψη και τα 

υπόλοιπα κριτήρια που καθορίζονται στους Κανονισμούς, μετατρέπονται όλα τα 

κριτήρια σε μονάδες και εξάγεται ο κατάλογος που καθορίζει τη σειρά όλων των 

εκπαιδευτικών για σκοπούς μετάθεσης. 

Η σειρά που έχουν οι υποψήφιοι εκπαιδευτικοί στους πίνακες διοριστέων 

όλων των κατηγοριών είναι απαραβίαστη. Εκτός σειράς και μετά από σχετική 

απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, σύμφωνα με την επιφύλαξη στο άρθρο 28 
των περί Δημοσίας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμων, διορίζονται μόνο πρόσωπα 

που δεν είναι πολίτες της Κυπριακής Δημοκρατίας με σύμβαση για ορισμένο · 

χρονικό διάστημα. Οι διορισμοί της κατηγορίας αυτής περιορίζονται στις συζύγους 

των Ελλήνων αξιωματικών που υπηρετούν στην Κύπρο. Άλλοι, μη πολίτες της 

Δημοκρατίας διορίζονται, εφόσον έχουν σειρά στους πίνακες διοριστέων. Για 

διορισμό μικρής διάρκειας, π.χ. ως αντικαταστάτες, τηρείται και πάλι η σειρά στους 

οικείους πίνακες μεταξύ των προσώπων που εκδήλωσαν ενδιαφέρον για τέτοια 

απασχόληση. " 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Δ'. Το θέμα που έχουμε ενώπιόν μας για συζήτηση 

είναι η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογι

σμού για το θέμα που τιτλοφορείται "Διαχείριση Πιστώσεων κάτω από το Κεφάλαιο 

49Α 'Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών' και άρθρο 344 Έκδόσεις και Δημοσιότητα"'. 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει 

την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι όπως θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχω την εντύπωση ότι, επειδή υπάρχουν οι τοποθετήσεις των κομμάτων και 

υπάρχουν πολλά στοιχεία τα οποία είναι καλό να ακουστούν, είναι καλύτερα να 

αναγνωσθεί, διότι αυτό πιθανώς να συντομεύσει τη συζήτηση. Αν δεν αναγνωσθεί, 

θα έχουμε πολύ μεγαλύτερη συζήτηση, κύριε Μιχαηλίδη. Αλλά είναι θέμα το οποίο 

θα αποφασίσετε εσείς. Αν έστω και μια πλευρά επιθυμεί να αναγνωσθεί, θα αναγνω

σθεί. 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Εμείς, κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε ένσταση να θεωρηθεί αναγνωσθείσθα, 

παρόλο που η άποψή μας είναι διαφορετική σε ένα ορισμένο σημείο, αλλά σεβό

μαστε την ολομέλεια η οποία την έχει στα χέρια της εδώ και μέρες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Σολωμής. 
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ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωσή ότι καλύτερα θα είναι να αναγνωσθεί, διότι 

πραγματικά θα βοηθήσει στη συνέχεια το έργο της Βουλής. Ίσως να είναι περιορι

σμένος ο χρόνος της συζήτησης που θα γίνει, αφού αναγνωσθεί προηγουμένως η 

Έκθεση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Δημήτρης Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι πολύ σοβαρό το θέμα με αμφιλεγόμενα σημεία και 

διαφορετικές τοποθετήσεις, γι' αυτό και είναι πιο σωστό, κατά την άποψή μας, να 

αναγνωσθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, το θέμα είναι απλό. Αν έστω και ένας Βουλευτής επιθυμεί 

να αναγνωσθεί, δεν μπορούμε να έχουμε αντίρρηση. 

Ο κ. Μιχαηλίδης. 

ΝΤ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Η εισήγησή μου να θεωρηθεί αναγνωσθείσα δε σημαίνει ότι δεν είναι σοβαρό 

το θέμα, κύριε Πρόεδρε. Το θεωρώ και εγώ με τη σειρά μου πάρα πολύ σοβαρό το 

θέμα. Αν η ολομέλεια αποφασίσει να αναγνωσθεί, ας αναγνωσθεί. Θέλω μόνο να 

επισημάνω ότι είναι σαράντα σελίδες και σημαίνει ότι θα διαβάζεται αυτή η Έκθεση 

επί δυόμισι τουλάχιστον ώρες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν ετέθη θέμα σοβαρότητας ή όχι του θέματος. Η άποψη 

είναι ότι κάποωι συνάδελφοι θέλουν να αναγνωσθεί, γιατί πιστεύουν ότι θα 

υποβοηθηθεί η μετέπειτα συζήτηση. 
v 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε νομίζουμε ότι θα υπ~βoηθήσει με οποιοδήποτε τρόπο τη 
συζήτηση~ ανάγνωση ή οχι "tης Έκθεσης. Η δική μας διαφωνία βρίσκεται σε δυο 

σελίδες προς το τέλος ... 

ΒΟΥ ΛΕΥΤΗΣ ΑΚΕΛ: 

Στις δυο τελευταίες παραγράφους. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Μάλιστα, στις δυο παραγράφους προς το τέλος. Δεν έχουμε κανένα πρόβλημα, 

επαναλαμβάνω, να μην αναγνωσθεί. Συμφωνούμε, εν πάση περιπτώσει, με τον 

κ. Μιχαηλίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Αν, κύριε Ιεροδιακόνου, για να συντομεύουμε, 

επιμένετε να αναγνωσθεί, θα αναγνωσθεί. 
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Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι θέμα δικό μου. το θέμα είναι ότι με ρώτησαν μερικοί 

Βουλευτές, οι οποίοι έχουν πρόθεση να μιλήσουν, αν θα αναγνωσθεί η Έκθεση, διότι 

δε θα ήθελαν να επαναλαμβάνουν πράγματα τα οποία αναφέρονται στην Έκθεση, 

και η εντύπωση που υπήρχε ήταν να αναγνωσθεί και είναι, πιστεύω, δίκαιο και 

έναντι των συναδέλφων αυτών να αναγνωσθεί η Έκθεση, διότι προτίθενται να μην 

κάνουν επαναλήψεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εγώ το 'βάζω απλά και διαδικαστικά: Επιμένετε να αναγνωσθεί; Αν επιμένετε, 
θα αναγνωσθεί. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Αν πράγματι η ανάγνωση θα οδηγήσει στο να περιοριστούμε ένας από κάθε 

πλευρά μετά να πει κάποιες απόψεις, σίγουρα θα ευκολύνει τη συζήτηση. Αν είναι 

να αναγνωσθεί ολόκληρη και μετά να έχουμε και έξι εφτά ομιλίες, θα μιλούμε προ 

κενών εδράνων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θεωρώ ότι έληξε η συζήτηση. Θα αναγνωσθεί η Έκθεση και το πώς θα γίνει η 

συζήτηση είναι θέμα που θα πάρει την πορεία του κατά τη διάρκεια της συζήτησης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε. Θέλουμε να κάνουμε σαφές ότι δε δεχόμαστε 

κανέναν περιορισμό ούτε στη συζήτηση ούτε στον αριθμό των ομιλητών. Οποιοσδή

ποτε Βουλευτής θέλει δικαιούται και πρέπει να μιλήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, έχουμε ξεφύγει από το διαδικαστικό που είναι αν θα αναγνωσθεί η 
Έκθεση ή όχι. Διαδικαστικά, αν μια πλευρά ή ένας Βουλευτής επιμένει να αναγνω

σθεί, θα αναγνωσθεί, έστω και αν κάποιοι από εμάς αισθάνονται ότι θα υπάρξει 

ταλαιπωρία. Πέραν αυτού, το ΙΠώς θα γίνει η συζήτηση, εφόσον δεν έγινε καμιά άλλη 
προσυνεννόηση, θα το δούμε στην πορεία της. Αν εγώ αισθανθώ σε κάποιο σημείο 

πως εξαντλήθηκε η συζήτηση, τότε θα εισηγηθώ και, αν συμφωνείτε, θα γίνει ψηφο

φορία πάνω σε αυτό το σημείο ή θα αποφασίσουμε ομόφωνα. 

Ναι, κύριε Ιεροδιακόνου, σας ακούμε. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Α. Γαλανός αντικαθίσταται στην 

έδρα από το Βουλευτή κ. Α. Αντωνίου.) 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ : 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ ~' 
ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ 

ΠΙΣΤΩΣΕΩΝ ΚΑΤΩ ΑΠΟ ΤΟ ΚΕΦΑΛΑΙΟ 49Α 'ΓΡΑΦΕΙΟ ΤΥΠΟΥ ΚΑΙ 

ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΩΝ' ΚΑΙ ΑΡΘΡΟ 344 ΈΚΔΟΣΕΙΣ ΚΑΙ ΔΗΜΟΣΙΟΤΗΤΑ'" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Γιαννάκης Κασουλίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω θέμα σε οκτώ συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 11, 16, 18 και 
30 Νοεμβρίου, στις 2 και 9 Δεκεμβρίου 1992 και στις 11 και 20 Ιανουαρίου 1993. 

Στα πλαίσια της εξέτασης του θέματος αυτού κλήθηκαν και παρευρέθηκαν σε 

μια ή περισσότερες από τις συνεδρίες της Επιτροπής ο Υπουργός Άμυνας, ο 

κ. Άκης Φάντης, τέως Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, ο Διευθυντής του Γραφείου 

Τύπου και Πληροφοριών, ο Γενικός Ελεγκτής της Δημοκρατίας, ο Γενικός Λογιστής 

της Δημοκρατίας, ο πρώην Κυβερνητικός Εκπρόσωπος κ. Α. Χριστοφίδης και ο 

κ. Κ. Ψυλλίδης, τέως Διευθυντής του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών. Επίσης 

στις συνεδρίες της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν πολλά άλλα πρόσωπα τα 

οποία σχετίζονται με το υπό εξέταση θέμα. Τα ονόματα των προσώπων αυτών και η 

ιδιότητα με την οποία παρέστησαν στην Επιτροπή αναφέρονται σε σχετικό κατά

λογο που επισυνάπτεται ως Παράρτημα Α' στην παρούσα Έκθεση. 

Α. Ιστορικό το\) θέματος - Αναφορά σε σημαντικά γεγονότα 

(1) Το πιο πάνω θέμα εξετάστηκε από την Επιτροπή αυτεπάγγελτα έπειτα 
από εισήγηση του Προέδρου της κ. Λεόντιου Ιεροδιακόνου . Αφορμή για 

την έναρξη της συζήτησης του θέματος έδωσε η εξέταση του 

προϋπολογισμού του Γ.Τ.Π., η οποία έγινε μέσα στα πλαίσια της 

γενικότερης εξέτασης των προϋπολογισμών του κράτους για το 1993 την 
ημέρα της συζήτησης των προϋπολογισμών που αφορούσαν το 

Υπουργείο Εσωτερικών. 

Ειδικότερα, ο Πρόεδρος της Επιτροπής έπειτα από πληροφορίες που, 

όπως είπε, πήρε από δύο δημοσιεύματα, το ένα της παροικιακής 

εφημερίδας του Ηνωμένου Βασιλείου "Νέα", έκδοσης 22.10.1992, και το 
άλλο του κυπριακού περιοδικού "Σελίδες", έκρινε σκόπιμο να υποβάλει 
μερικές ερωτήσεις που αφορούσαν κάποιες εκδόσεις του Γ.Τ.Π., καθώς 

και τη χρηματοδότηση και δραστηριότητα της εταιρείας L.G.R. (Cyprus) 
Ltd. Επειδή ο Διευθυντής του Γ.Τ.Π. δεν ήταν σε θέση στο στάδιο εκείνο 

να δώσει τα στοιχεία που του ζητήθηκαν από την Επιτροπή, 

αποφασίστηκε να συνεχιστεί η εξέταση του θέματος σε επόμενη συνεδρία. 

Παράλληλα, ο Διευθυντής του Γ.Τ.Π. ανέλαβε την υποχρέωση να 

αποστείλει τα στοιχεία που ζητήθηκαν από την Επιτροπή, ενώ ο 

Υπουργός Εσωτερικών, που ήταν παρών κατά τη συζήτηση των 

προϋπολογισμών του Υπουργείου του, ζήτησε να του αποσταλούν τα 

πρακτικά, ώστε να γίνουν, όπως διαβεβαίωσε την Επιτροπή, οι 

κατάλληλες έρευνες, για να ενημερωθεί σωστά και πλήρως η Επιτροπή 

πάνω στα θέματα που είχαν εγερθεί. Τα πρακτικά των συνεδριών 

στάλθηκαν στον Υπουργό στις 13.11.1992. 

(2) Η Επιτροπή στη δεύτερη συνεδρίασή της (16.11.1992) κάλεσε τον τότε 
Κυβερνητικό Εκπρόσωπο κ. Άκη Φάντη και το Διευθυντή του Γ.Τ.Π. για 

συνέχιση της εξέτασης του θέματος. Στο μεταξύ είχε προηγηθεί επιστολή, 

με ημερομηνία 14.11.1992, από τον Υπουργό Οικονομικών ο οποίος, 
απευθυνόμενος προς τον Πρόεδρο του Σώματος, εισηγείτο να μην 

προχωρήσει η Επιτροπή στην εξέταση του θέματος λόγω αναρμοδιότητας 

και το θέμα να ερευνήσει ο Γενικός Ελεγκτής της Δημοκρατίας. Την 

εισήγηση αυτή επικρότησε και ο κ. Φάντης, ο οποίος δήλωσε στην 
Επιτροπή ότι δεν είχε καμιά ένσταση να τεθούν όλα τα στοιχεία στη 

διάθεση του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας. 
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Η Επιτροπή, θεωρώντας ότι η έρευνα του Γενικού Ελεγκτή της 

Δημοκρατίας, η οποία γίνεται μέσα στα καθορισμένα από το Σύνταγμα 

πλαίσια των αρμοδιοτήτων του, δεν υποκαθιστά, αλλά ούτε και 

εμποδίζει τη συνέχιση του έργου του κοινοβουλευτικού ελέγχου από την 
Επιτροπή, δεν έκρινε σκόπιμο να σταματήσει ή να αναβάλει την εξέταση 
του θέματος αυτού. Η Επιτροπή στο σημείο αυτό περιορίζεται να 

παρατηρήσει ότι το έργο του κοινοβουλευτικού ελέγχου αποτελεί 

συνταγματική υποχρέωσή της και μια από τις βασικές λειτουργίες της 

Νομοθετικής Εξουσίας. ΤΟ έργο αυτό δεν μπορούν σε καμιά περίπτωση 
να αναπληρώσουν λειτουργίες άλλων οργάνων ή εξουσιών του κράτους. 

Εν πάση περιπτώσει, η Επιτροπή σχολιάζει εκτενέστερα τα θέματα αρχής 

που προέκυψαν κάτω από το κεφάλαιο των γενικών παρατηρήσεών της 

σε θέματα αρχής. Μετά την απόφαση της Επιτροπής να συνεχίσει την 

εξέταση του θέματος στη δεύτερη αυτή συνεδρία της ο Διευθυντής του 

Γ.Τ.Π. δήλωσε ότι πήρε οδηγίες από τον πολιτικό προ'ίστάμενό του, τον 

Υπουργό Εσωτερικών, να μην καταθέσει οποιαδήποτε στοιχεία στη 

Βουλή και να τα καταθέσει στον ίδιο, ο οποίος στη συνέχεια θα 
αποφασίσει πότε θα τα καταθέσει στη Βουλή. 

Στη συνέχεια ο κ. Φάντης, όταν του ζητήθηκε να καταθέσει στοιχεία που 

αφορούσαν την εταιρεία L.G.R. (Cyprus), δήλωσε ότι θεωρεί σκόπιμο να 
απαντήσει, αφού προηγουμένως διαβουλευθεί με τους αρχηγούς των 

κομμάτων και τον Πρόεδρο της Βουλής, γιατί, όπως ισχυρίστηκε, το 

θέμα περιέχει κάποια ευαίσθητα σημεία. 

(3) Ο Πρόεδρος του Σώματος με επιστολή του, με ημερομηνία 14.11.1992, 
προς τον Υπουργό Οικονομικών γνωστοποιούσε σ' αυτόν ότι ο 

κοινοβουλευτικός έλεγχος για το θέμα θα συνεχιζόταν και ότι η 

Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού ενεργούσε καθ' όλα μέσα 

στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων και εξουσιών της. 

(4) Στις 17.11.1992 ο Γενικός Ελεγκτής της Δημοκρατίας άρχισε τη 

διεξαγωγή έρευνας έπειτα από εισήγηση του Προέδρου της Δημοκρατίας 

και του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(5) Στην τρίτη συνεδρία της Επιτροπής (18.11.1992), ο Διευθυντής του 

Γ.Τ.Π. δήλωσε στην Επιτροπή ότι, κατόπιν νομικής συμβουλής που πήρε 

από το Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, ήταν έτοιμος να καταθέσει -
στην Επιτροπή όλα τα στοιχεία που είχε στη διάθεσή του, παρά τις 
αντίθετες οδηγίες του πολιτικού προ'ίσταμένου του. 

Στην ίδια συνεδρία της Επιτροπής δόθηκε στον κ. Φάντη η ευκαιρία να 

περιγράψει σε κλειστό μέρος της τα ευαίσθητα σημεία που αφορούσαν 

τις δραστηριότητες της εταιρείας L.G.R. (Cyprus). Εντούτοις, όταν του 
ζητήθηκε να καταθέσει στην Επιτροπή συγκεκριμένες διευκρινίσεις για 

το θέμα αυτό, αρνήθηκε, δηλώνοντας παράλληλα ότι θα μπορούσε να το 

κάνει σε κάποιο συγκεκριμένο πρόσωπο κοινής εμπιστοσύνης και 

αποδοχής. 

(6) Στις 19.11.1992 και στα πλαίσια της έρευνας του Γενικού Ελεγκτή της 
Δημοκρατίας διαπιστώθηκε ότι επτά φάκελοι από το εμπιστευτικό 
αρχείο του Γ.Τ.Π. δεν μπορούσαν να εντοπιστούν. Στη συνέχεια 

εκδόθηκε σχετική ανακοίνωση από το Γ.Τ.Π. και ο Υπουργός 

Εσωτερικών διέταξε τη διεξαγωγή αστυνομικής έρευνας, τα 

αποτελέσματα της οποίας εξακολουθούν να αναμένονται. 



1162 

(7) Ο Υπουργός Εσωτερικών στις 20.11.1992 σε ανακοίνωσή του δήλωσε ότι 
ουδέποτε έδωσε εντολή να μην κατατεθούν τα στοιχεία που αφορούσαν 

την εξεταζόμενη από την Επιτροπή υπόθεση και ότι η υπόδειξη που 

έκανε στις 16.11 .1992 στο Διευθυντή του Γ.Τ.Π. ήταν να ενημερωθεί από 
την Επιτροπή για τα συμπληρωματικά στοιχεία που επιθυμούσε να έχει, 

να τα συγκεντρώσει το ταχύτερο και να τα καταθέσει στη Βουλή. 

(8) Μετά την πιο πάνω δήλωση του Υπουργού Εσωτερικών, την ίδια 

ημερομηνία ο Διευθυντής του Γ.Τ.Π. σε δική του δημόσια δήλωση 

ανέφερε . ότι, όπως ο ίδιος αντιλήφθηκε τις οδηγίες του Υπουργού στις 

16.11.1992, δε θα κατέθετε στοιχεία την ημέρα εκείνη, αλλά θα 

περιοριζόταν να ενημερωθεί για τα συμπληρωματικά στοιχεία που ήθελε 

η Επιτροπή. 

(9) Στις 23.11.1992 ο κ . Ά. Φάντης παραιτήθηκε από τη θέση του 

Κυβερνητικού Εκπροσώπου. 

(10) Στις 29.12.1992 ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας έδωσε οδηγίες 
στον Αρχηγό της Αστυνομίας να αρχίσει έρευνα για ποινική δίωξη σε 

σχέση με το θέμα της διαχείρισης των κονδυλίων της διαφώτισης. 

(11) Στην έβδομη συνεδρία της Επιτροπής (11.1.1993) ο κ. Φάντης κατέθεσε 

επιστολή του δικηγόρου του, με την οποία του δινόταν νομική συμβουλή 

να μην παραστεί στη συνεδρία της Επιτροπής, επειδή στο μεταξύ είχε 

αρχίσει ανακριτική έρευνα σύμφωνα με οδηγίες του Γενικού Εισαγγελέα 

της Δημοκρατίας. Στη συνέχεια ο κ. Ά. Φάντης αποχώρησε από τη 

συνεδρία, χρησιμοποιώντας ανοίκειες φράσεις σε βάρος της Επιτροπής 

και του Σώματος της Βουλής. Παρόμοιες ενστάσεις κατέθεσαν στην 

Επιτροπή οι δικηγόροι του κ. Α. Κωνσταντινίδη και της κ. Πόπης 

Δανιήλ που, παρά το γεγονός ότι κλήθηκαν να παραστούν, δεν 

παρέστησαν στην εν λόγω συνεδρία: 

Τη στάση αυτή η Επιτροπή σχολιάζει πιο κάτω στο κεφάλαιο των 

γενικών παρατηρήσεών της στα ανακύψαντα θέματα αρχής. 

Β. Γενικές παρατηρήσεις σε θέματα αρχής 

Η Επιτροπή, πριν αναφερθεί στις διάφορες πτυχές που συνθέτουν το διερευ

νώμενο θέμα, θεωρεί σκόπιμο να ενδιατρίψει σε συντομία σε ορισμένα θέματα αρχής 

τα οποία συνδέονται άμεσα με τις καθ' ύλην αρμοδιότητες του Σώματος αλλά και με 

λανθασμένες αντιλήψεις γύρω από τα ίδια ζητήματα. 

(α) Κοινοβουλευτικός έλεγχος στην Κύπρο 

Η Επιτροπή σ' όλα τα στάδια της διερεύνησης του θέματος της 

διαφώτισης κατέστησε απόλυτα σαφές ότι η δική της διαδικασία δεν 

υποκαθιστούσε τις αρμοδιότητες ή το ρόλο οποιουδήποτε άλλου 

κρατικού οργάνου. Αντίθετα, υπέδειξε ότι η άσκηση κοινοβουλευτικού 

ελέγχου είναι και πρέπει να είναι ανεξάρτητη από την ελεγκτική 
διαδικασία του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας ή ακόμα 

από την κίνηση του μηχανισμού ποινικής δίωξης από το Γενικό 

Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

Αποτελεί αναντίλεκτο γεγονός αλλά και βασική συνταγματική αρχή ότι η 

θεώρηση της νομοθετικής λειτουργίας του κυπριακού κοινοβουλίου και 

μάλιστα υπό την ουσιαστική της έννοια δεν περιλαμβάνει μόνο τη θέση, 
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τροποποίηση ή κατάργηση κανόνων δικαίου αλλά και την αυστηρή 

επιτήρηση της εφαρμογής τους, ζητώντας πολιτικές ευθύνες από εκεί και 

όπου υπάρχουν. 

Δυστυχώς η Επιτροπή δεν αφέθηκε απερίσπαστη να ενασκήσει τη 

νομοθετική αυτή λειτουργία της. Αντ.ίθετα, από κυβερνητικής πλευράς 

υιοθετήθηκε τακτική κωλυσιεργίας που, όπως προκύπτει και από τα πιο 

κάτω, επέδρασε αρνητικά στην ομαλή και απρόσκοπτη διεκπεραίωση 

ενός σημαντικού ρόλου του κοινοβουλίου. 

Η Επιτροπή κατά την έναρξη της διαδικασίας της έγινε μάρτυρας 

αφόρητης πίεσης και προσπάθειας αποπροσανατολισμού των 

διαδικασιών της με το πρόσχημα ότι είναι αναρμόδια να εξετάσει τα υπό 

αναφορά ζητήματα και ότι επαφίεται σε άλλα κρατικά όργανα να το 

κάμουν. Η επιστολή του Υπουργού Οικονομικών, με ημερομηνία 

14.11.1992, προς τον Πρόεδρο της Βουλής είναι σχετική και μιλά από 
μόνη της. Φυσικά είναι σε πίστη τόσο του Προέδρου του Σώματος όσο 

και των κοινοβουλευτικών κομμάτων το γεγονός ότι απέρριψαν την 

εισήγηση του Υπουργού Οικονομικών και κατ' επέκταση της κυβέρνησης 

για μη διερεύνηση του θέματος από την Επιτροπή, γιατί, αν οι εισηγήσεις 

του Υπουργού Οικονομικών γίνονταν δεκτές, θα εξουδετερωνόταν 

πράγματι ο ρόλος όχι μόνο της Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού αλλά και κάθε άλλης Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. 

(β) Ο περί Καταθέσεως Στοιχείων και Πληροφοριών στη Βουλή των 

Αντιπροσώπων και τις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Νόμος του 1985 

Όπως και σε άλλα κοινοβούλια, για την ενδυνάμωση του 

κοινοβουλευτικού έργου του Σώματος θεσπίστηκε από το 1985 ειδική 

νομοθεσία, η οποία ρυθμίζει τα θέματα της λήψης πληροφοριών από τις 

Κοινοβουλευτικές Επιτροπές κατά την άσκηση των εργασιών τους στα 

πλαίσια των κατά νόμο αρμοδιοτήτων τους. Με την ίδια νομοθεσία 

υποχρεώνονται δημόσιοι υπάλληλοι ή ιδιώτες να προσέρχονται, όταν 

καλούνται, στις Επιτροπές, να καταθέτουν τα αληθή και να μην 

αρνούνται ή να αποκρύπτουν οτιδήποτε είναι σε γνώση τους, υπό τον 

έλεγχο ή την κατοχή τους, υποβοηθώντας έτσι την αρμόδια Επιτροπή 

στην εκτέλεση του έργου της. Πρόσθετα, ο εμφανιζόμενος ενώπιον μιας 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής δικαιούται να αρνηθεί σε ορισμένες 

περιπτώσεις μαρτυρία ή την προσαγωγή εγγράφου, δημόσιου ή 

ιδιωτικού. 

Παρόλο που η Επιτροπή δεν έκαμε εκτεταμένη χρήση των δικαιωμάτων 

που της παρέχει η εν λόγ<ρ νομοθεσία, εντούτοις υπήρξαν περιπτώσεις 

που υποχρεώθηκε να επιστήσει την προσοχή ορισμένων προσώπων στις 

διατάξεις και τις υποχρεώσεις τους που απορρέουν από τη νομοθεσία 

αυτή. Η Επιτροπή με λύπη της παρατηρεί ότι αναγκάστηκε να επιστήσει 

την προσοχή στη νομοθεσία αυτή όχι των απλών προσώπων, που με 

προθυμία προσήλθαν ενώπιόν της και καταθέτοντας την υποβοήθησαν 

στο έργο της, αλλά φορέων κρατικής εξουσίας που θα 'πρεπε αυτόβουλα 

και χωρίς ιδιαίτερη πρόσκληση να προσέλθουν και να βοηθήσουν το έργο 

της Επιτροπής. 



1164 

Συναφώς, η Επιτροπή δεν μπορεί παρά να εκφράσει τη δυσαρέσκεια των 

Μελών της και κατ' επέκταση του Σώματος για την ασύγγνωστη 

συμπεριφορά που επέδειξε απέναντί της ο τέως Κυβερνητικός 

Εκπρόσωπος. Ο τελευταίος όχι μόνο δε συνεργάστηκε με την ΕΠΙΤΡΟJJ;ή, 

αλλά συστηματικά και παντοιοτρόπως προσπάθησε να παρεμποδίσει την 
Επιτροπή στο έργο της, άλλοτε επικαλούμενος ανύπαρκτα θέματα 

ύψιστης ασφάλειας και άλλοτε υποσχόμενος πλήρη συνεργασία, την 

οποία στη συνέχεια αρνείτο, προβαίνοντας σε απρεπείς χαρακτηρισμούς 

σε βάρος του Σώματος και της Επιτροπής. Οι ενέργειες του εν λόγω 

προσώπου συνήθως έπαιρναν αρχικά τη μορφή κωλυσιεργίας, που 

βαθμιαία εξελισσόταν σε κατάχρηση της απόλυτης ανοχής που επέδειξε 

προς αυτό η Επιτροπή. Αψευδή μάρτυρα αποτελούν τα πρακτικά των 

συνεδριάσεων της Επιτροπής που βρίσκονται στη διάθεση κάθε Μέλους 

του Σώματος. Ενδεικτικά αναφέρεται ότι αρχικά ο κ. Ά. Φάντης 

αρνήθηκε να ενημερώσει την Επιτροπή για το όλο θέμα της διαφώτισης, 

που η Επιτροπή διερευνούσε και που στην ουσία ήταν υπό την απόλυτη 
πολιτική ευθύνη του ενεργώντας κατ' εντολήν και εξ ονόματος της 

κυβέρνησης. Ακολούθως επικαλέστηκε λόγους ύψιστης εθνικής 

ασφάλειας, τους οποίους στη συνέχεια απέσυρε, ζητώντας κλειστές 

συνεδρίες της Επιτροπής, οι οποίες έγιναν μεν για χάρη του, αλλά χωρίς 

να δώσει οτιδήποτε το βοηθητικό, αρνούμενος να καταθέσει, 

προβάλλοντας αστήρικτες δικαιολογίες και χαρακτηρίζοντας τις 

διαδικασίες της Επιτροπής ένα παιχνίδι εντυπώσεων. Στη συνέχεια 

ζήτησε, προσβάλλοντας θεσμούς και πρόσωπα, να καταθέσει οτιδήποτε 

γνωρίζει μόνο σε άλλο ανεξάρτητο πρόσωπο και όχι στην Επιτροπή. 

Αξιολόγηση των όσων κατέθεσε ο κ. Φάντης στην Επιτροπή ακολουθεί 

στις επιμέρους παρατηρήσεις της Επιτροπής. 

(1) Νομικές ενστάσεις ως προς τη διαδικασία της Επιτροπής 

Επειδή η Επιτροπή είχε να εξετάσει ένα ιδιαίτερα σοβαρό και ευαίσθητο 

θέμα με πολλαπΗς επιπτώσεις σε έναν τομέα που, κανονικώς εχόντων 

των πραγμάτων, θα 'πρεπε να αποτελούσε την αιχμή του δόρατος του 

αγώνα που ο λαός μας διεξάγει, ήταν ιδιαίτερα προσεκτική στη 

διαδικασία της, πιστεύοντας ότι οικοδομούσε παράλληλα 

κοινοβουλευτική πρακτική που θα 'πρεπε να έχει το τεκμήριο της γενικής 

αποδοχής και επικρότησης. Δυστυχώς υπήρξαν περιπτώσεις που 

αδικαιολόγητα, κατά τη γνώμη των Μελών της Επιτροπής, καταβλήθηκε 

προσπάθεια να πληγεί ή/και να αμφισβητηθεί η νομιμότητα της 

διαδικασίας της Επιτροπής. 

Σημειώνεται ότι απάντηση στις ενστάσεις αυτές έδωσε ο ίδιος ο Γενικός 

Εισαγγελέας με τη γνωμάτευσή του προς τους ενδιαφερομένους, προς 

τους οποίους έκαμε σαφές ότι δεν είχε το δικαίωμα να τους απαλλάξει 

από τη νομική υποχρέωσή τους να εμφανιστούν ενώπιον της Επιτροπής 

σχετικά με το θέμα του Ταμείου Διαφώτισης. 

Εξάλλου η Επιτροπή σε όλα τα στάδια της διαδικασίας της, για να 

διασκεδαστούν οποιεσδήποτε λανθασμένες εντυπώσεις, υπενθύμιζε προς 

όλους τις προαναφερθείσες υποχρεώσεις τους, αλλά συνάμα 

υπογράμμιζε ότι καθένας που εμφανιζόταν ενώπιον της Επιτροπής είχε 

ορισμένα δικαιώματα σύμφωνα με τη νομοθεσία του 1985 και σ' αυτόν 
εναπέκειτο να τα επικαλεστεί, αν το επιθυμούσε. 



1165 

(δ) Στάση Υπουργο" Εσωτερικών έναντι της διαδικασίας της Επιτροπής 

Ο Υπουργός Εσωτερικών είχε την ευκαιρία να εκτιμήσει τη σοβαρότητα 

του διερευνώμενου θέματος, εφόσον ήταν ο ίδιος παρών στη συνεδρία 

της Επιτροπής, όταν το θέμα είχε εγερθεί κατά πρώτον, και πρόθυμα 

ανέλαβε να βοηθήσει την Επιτροπή στο έργο της. Δυστυχώς δεν επέδειξε 

την ίδια προθυμία και επιμέλεια στη συνέχεια. Παράνομα και 

ανορθόδοξα απαγόρευσε σε κατά νόμο αρμόδιο κρατικό λειτουργό να 

συνδράμει το έργο της Επιτροπής, ενώ η ολιγωρία που στη συνέχεια 

επέδειξε συνέτεινε στο να χαθεί πολύτιμος χρόνος μαζί με πολύτιμο 

υλικό που βρισκόταν στους επτά φακέλους που εξαφανίστηκαν από το 

εμπιστευτικό αρχείο του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών. Το γεγονός 

ότι ο Υπουργός Εσωτερικών προέβη στις 20.11.1992 στη δήλωση ότι 
ουδέποτε έδωσε εντολή να μην κατατεθούν τα στοιχεία στην Επιτροπή δε 

συνέβαλε στο έργο της Επιτροπής, αλλά ούτε και απαλλάσσει τον 

Υπουργό από τις ευθύνες του. Η δήλωση έγινε, κατά την άποψη της 

Επιτροπής, πολύ καθυστερημένα και εν πάση περιπτώσει τρεις μέρες 

μετά που ο κ. Σοφοκλέους είχε δηλώσει στην Επιτροπή ότι ήταν πλέον 

έτοιμος να καταθέσει τα στοιχεία ύστερα από συμβουλή του Γενικού 

Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και παρά τις αντίθετες οδηγίες του 

Υπουργού Εσωτερικών. 

Χωρίς αμφιβολία η συνδρομή των μελών της κυβέρνησης προς ένα 

πολιτικό όργανο, τη Βουλή, όταν ασκεί τον κοινοβουλευτικό της έλεγχο, 

είναι περισσότερο από καθιερωμένη κάτω από το κράτος οποιουδήποτε 

συστήματος διακυβέρνησης. Η πολιτική ευθύνη που εξυπακούεται 

προσδίδει ακόμα πιο αποφασιστικό χαρακτήρα και προτεραιότητα στο 

ελεγκτικό αυτό έργο της Επιτροπής. 

Γ. Η διαδικασία στην Επιτροπή - Έργο και έκταση της μελέτης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, 

κατανοώντας τη σοβαρότητα του θέματος που άπτεται του τόσο 

σημαντικού τομέα της διαχείρισης των κονδυλίων για τη διαφώτιση και 

με μοναδικό της γνώμονα το δημόσιο συμφέρον, πραγματοποίησε οκτώ 

πολύωρες και κοπιαστικές συνεδρίες, στις οποίες κλήθηκαν και 

κατέθεσαν πολλά πρόσωπα τα οποία η Επιτροπή επιθυμεί να 

ευχαριστήσει για τη συνεργασία τους. Σε όλα τα πρόσωπα που κλήθηκαν 

στις συνεδρίες της Επιτροπής και απάντησαν στις ερωτήσεις των 

Βουλευτών γνωστοποιήθηκαν από τον Πρόεδρο της Επιτροπής τα 

δικαιώματα και οι υποχρεώσεις τους με βάση το Νόμο 21 του 1985 περί 
Καταθέσεως Στοιχείων και Πληροφοριών στη Βουλή των Αντιπροσώπων 

και τις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές. 

Στη διάρκεια των επτά πρώτων συνεδριάσεων της Επιτροπής τηρήθηκαν 

στενογραφημένα πρακτικά, τα οποία έχουν αποστενογραφηθεί και 

βρίσκονται στο αρχείο της Βουλής και στη διάθεση κάθε Μέλους του 

Σώματος. 

Επίσης στα πλαίσια της εξέτασης του θέματος κατατέθηκε σωρεία 

εγγράφων, κυρίως από το Γ.Τ.Π. αλλά και από ιδιώτες, τα οποία είναι 

επίσης κατατεθειμένα στο αρχείο της Βουλής και στη διάθεση κάθε 
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Μέλους του Σώματος. Κατάλογος του μεγαλύτερου μέρους των 

εγγράφων που κατατέθηκαν στην Επιτροπή κατά θέμα και με σύντομη 

αναφορά στο περιεχόμενό τους επισυνάπτεται στην παρούσα Έκθεση ως 

Παράρτημα ΒΌ Στο αρχείο της Βουλής υπάρχουν επίσης και ογδόντα 

κασέτες, καθώς και 6 βιντεοκασέτες, που κατατέθηκαν από το Γ.Τ.Π. 
αναφορικά με το υπό εξέταση θέμα. 

Στις 22.12.1992 ολοκληρώθηκε η έκθεση του Γενικού Ελεγκτή της 

Δημοκρατίας πάνω στο θέμα, αντίγραφο της οποίας δόθηκε στον 

Πρόεδρο του Σώματος και στα Μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

Για την Επιτροπή ιδιαίτερα σημαντική υπήρξε η κατάθεση τόσο των 

προφορικών όσο και των γραπτών στοιχείων από το Διευθυντή του 

Γ.Τ.Π. ο οποίος, σύμφωνα με το νόμο, είναι ο λειτουργός που ασκεί 

έλεγχο στα κονδύλια που διερευνήθηκαν. Σημαντικά ήταν επίσης τα 

πρακτικά των αποφάσεων της Υπηρεσιακής Ομάδας Διαφώτισης, η 

οποία, σύμφωνα με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 
30.112 και ημερομηνΙα 12.5.1988, ήταν αρμόδια να αποφασίζει για τη 

διάθεση των χρημάτων των κονδυλίων αυτών. Ήταν επίσης σημαντικές 

οι απαντήσεις και δηλώσεις του κ. Ά. Φάντη, εκεί που ανταποκρίθηκε 

στα ερωτήματα των Μελών της Επιτροπής. Τέλος, και στο στάδιο που 

κατατέθηκε, πολύ χρήσιμη και κατατοπιστική για την Επιτροπή υπήρξε η 

έκθεση του Γενικού Ελεγκτή για το θέμα. 

Η Επιτροπή με την εξέταση του θέματος αυτού δε θεωρεί ότι έχει 

εξαντλήσει όλες τις πτυχές του και όλα τα σημείά που χρειάζονται 

διερεύνηση. Εντούτοις πιστεύει ότι ο έλεγχός της έγινε σε αρκετό βάθος, 

ώστε τα πορίσματά της να μπορέσουν να οδηγήσουν σε ασφαλή γενικΙΧ 
συμπεράσματα γύρω από τον τρόπο που γινόταν η διαχείριση των υπό 

εξέταση κονδυλίων στην περίοδο που διερευνήθηκε. 

Δ. Τα υπό εξέταση θέματα 

Λόγω του πραγματικά τεράστιου όγκου των στοιχείων και αναφορών σε γεγο

νότα τα οποία κατατέθηκαν στην Επιτροπή και τα οποία την οδήγηdαν στην 

εξαγωγή των συμπερασμάτων της, είναι πρακτικά αδύνατο να γίνει στην παρούσα 

Έκθεση η κλασική αναφορά όλων των στοιχείων και γεγονότων, πρακτική που 

ακολουθείται συνήθως στις Εκθέσεις των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών. 

Πιο κάτω παρατίθενται κατά ενότητα τα βασικότερα θέματα τα οποία απασχό

λησαν την Επιτροπή: 

(α) Οι δραστηριότητες της εταιρείας S.P.C. Publications Ltd και όλες οι 
εκδόσεις και ταινίες που ανέλαβε για το Γ.Τ.Π. 

(β) Η χρηματοδότηση και οι δραστηριότητες της εταιρείας L.G.R. (Cyprus). 
Η σχέση της με την Π.Σ.Ε.Κ.Α. 

(γ) Η χρηματοδότηση και οι δραστηριότητες της εταιρείας Α&Ζ. 

(δ) Η έκδοση "Cyprus Album" από την εταιρεία Gremona Advertising. 

(ε) Η έκδοση του περιοδικού "Cyprus View''. 

(στ) Καταχωρήσεις σε εφημερίδες του εξωτερικού της εταιρείας Action Publi
cations Ltd για το Γ.Τ.Π. 



1167 

(ζ) Η έκδοση "Remember Cyprus" της εταιρείας "Κυπριακά Θέματα". 

(η) Οι δραστηριότητες της εταιρείας Equator. 

(θ) Οι δραστηριότητες της εταιρείας Ribello Publishing Co. Ltd. 

Η Επιτροπή στο σημείο αυτό επιθυμεί να παρατηρήσει ότι οποιαδήποτε 

αναφορά της σε ιδιωτικές εταιρείες και φυσικά πρόσωπα γίνεται μόνο σε συνάρτηση 

με εκείνες τις δραστηριότητές τους οι οποίες αφορούσαν ανάθεση έργων ή άλλων 

δραστηριοτήτων από το Γ.Τ.Π., την γ.Ο.Δ. ή πολιτικά πρόσωπα και για τις οποίες 

διαπιστώθηκαν μεγαλύτερες ή μικρότερες παρατυπίες που βαρύνουν την κυβέρνηση. 

Η ανάμειξή τους στη διαδικασία της Επιτροπής και η αναφορά στα πρόσωπα αυτά 

γίνεται με στόχο τη διερεύνηση των πραγματικών γεγονότων, για να αποδοθούν οι 

πολιτικές ευθύνες σε πολιτικά πρόσωπα και όχι για να αποδοθούν ευθύνες σε 

ιδιώτες, οι οποίοι εν πάση περιπτώσει δε φέρουν πολιτική ευθύνη αλλά και καμιά 

άλλη ευθύνη, εκτός αν μέσω των καθιερωμένων διαδικασιών αποδειχθεί το αντίθετο. 

Ε. ΕιδΙΚ11 αναφορά σε ορισμένα από τα θέματα που απασχόλησαν 

ιδιαίτερα την ΕΠΙΤΡΟΠ11 

Πιο κάτω παρατίθενται οι διαπιστώσεις της Επιτροπής, με σύντομη αναφορά 

στα γεγονότα που οδηγούν σ' αυτές, για τα θέματα που απασχόλησαν ειδικότερα την 

Επιτροπή. 

(1) Η εταιρεία S.P.C. Publications Ltd 

Η εταιρεία S.P.C. συστάθηκε στις 4.8.1989. Από την ημέρα της σύστασής της 
μέχρι σήμερα δεν έχει ασχοληθεί με καμιά άλλη δραστηριότητα παρά μόνο με αυτές 

που της ανατέθηκαν από το Γ.Τ.Π. Ένας από τους δύο μετόχους και διευθυντής της 

εταιρείας αυτής είναι ο κ. Πάμπος Χαραλάμπους Σωκράτους, ο οποίος ήταν επίσης 

μέτοχος στις εταιρείες EquatoI και Ribello Publishing Co. Ltd. Από τα στοιχεία που 
κατατέθηκαν στην Επιτροπή προκύπτει ότι η εταιρεία αυτή έχει διεξαγάγει τις 

ακόλουθες εργασίες για την γ.ο.Δ. και έχει πάρει τα αντίστοιχα ποσά: 

Έκδοση Ε 

Διαφωτιστικά τρίπτυχα 

Συγγραφή και έρευνα για το βιβλίο 

"Cyprus Almanac" 

Συγγραφή και έκδοση του βιβλίου 

"Κύπρος Νυν και Αεί" 

Ταινία με θέμα "Επαναπροσέγγιση" 

Ταινία "Σύγχρονη Κύπρος" στα αγγλικά, 

Ταινία "Σύγχρονη Κύπρος" στα ελληνικά, 

γαλλικά και ισπανικά 

Ταινία "Maritime Cyprus" 

"Κύπρος Νυν και Αεί" 

Πρόσθετα οι εταιρείες 

Equator και 

Ribello Publishing Co. Ltd 

64.000 

5.000 

10.000 

8.000 

9.925 

4.500 

8.800 

17.500 

6.000 

9.530 

143.255 
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Η Επιτροπή σε όλες τις πιο πάνω περιπτώσεις διαπίστωσε μεγάλο αριθμό 

παρατυπιών, μη τήρηση των διαδικασιών, ανάθεση των εργασιών χωρίς προσφορές, 

χωρίς συμβόλαια και σημαντική διαφορά της εκτίμησης του πραγματικού κόστους 

εργασίας, συμπεριλαμβανομένου και λογικού κέρδους, σε σύγκριση με το τι κατέ

βαλλε στην πραγματικότητα το Γ.Τ.Π. 

(α) Ενδεικτικά αναφέρονται, όσον αφορά την υπόθεση της έκδοσης των 

11 διαφωτιστικών τριπτύχων, τα ακόλουθα: 

(Ι) Η ανάθεση της εργασίας της έκδοσης των τριπτύχων αυτών έγινε 

χωρίς να υπάρχει σχετική απόφαση της Υ.Ο.Δ. για επιλογή της 

εταιρείας που τα εξέδωσε. 

(Π) Παρά το γεγονός ότι η σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, 

με αριθμό 32.543 και ημερομηνία 2.11.1989, προβλέπει ότι πρέπει να 
ζητούνται δημόσιες προσφορές για αγορές πέραν των flO.000, 
εντούτοις το ποσό των f64.000 τεμαχίστηκε σε οκτώ διαφορετικές 
εργασίες, για να ξεπεραστεί το κώλυμα αυτό. 

(ΠΙ) Τυπικά η έκδοση των πιο πάνω τριπτύχων ανατέθηκε σε οκτώ 

οργανώσεις, όπως Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων κ.λπ., οι οποίες 

στην ουσία δεν έπαιξαν κανένα ρόλο στην έκδοση. Οι πληρωμές 

έγιναν από το Γ.Τ.Π. προς τις οργανώσεις αυτές, οι οποίες κλήθηκαν 

στη συνέχεια να επιστρέψουν τα ποσά στο Γ.Τ .Π. 

(ιν) Δεν κατέστη δυνατό να διακριβωθεί πώς καθορίστηκε το ποσό των 

f64.000 για την εργασία αυτή και δεν υπάρχουν έγγραφα, κοστολόγια 
Κ.λπ. Από τα λεχθέντα στην Επιτροπή προκύπτει ότι η ανάθεση της 

εργασίας συμφωνήθηκε με τον κ. Φάντη προφορικά. 

(ν) Το ποσό που κατέβαλε το Γ.Τ.Π. εκτιμάται υπερβολικό για το 

πραγματικό κόστος αυτών των τριπτύχων και στην έκθεση του 

Γενικού Ελεγκτή αναφέρεται ότι είναι συγκριτικά ψηλότερο κατά 

f23.000-f24.000. 

(νι) Παρά το γεγονός ότι στην πραγματικότητα η παραλαβή των 

τριπτύχων άρχισε στις 9.1.1990 και συμπληρώθηκε στις 27.8.1990, 
υπάρχουν τιμολόγια που βεβαιώνουν εικονικά ότι η παραλαβή 

συμπληρώθηκε στο τέλος του 1989. 

(νπ) Αμφισβητήθηκε η ποιότητα της εργασίας, του χαρτιού που 

χρησιμοποιήθηκε, καθώς και η ορθότητα ορισμένων μεταφράσεων. 

Ακόμα φαίνεται να υπάρχει μεγάλος αριθμός αδιάθετων τριπτύχων. 

(νιιι) Αξίζει εδώ να αναφερθεί ότι η κ. Άννα Μαραγκού, η οποία είχε 

αναλάβει τη σχεδίαση των τριπτύχων, με δήλωσή της στην Επιτροπή 

ανέφερε ότι η ανάθεση της εργασίας στην ίδια είχε γίνει από τον κ. Ά. 

Φάντη, που της εξήγησε ότι "την όλη εργασία είχε αναλάβει κάποιος 

άλλος που χρειαζόταν τη βοήθεια κάποιου άλλου για το σχεδιασμό" 

και της έδωσε τα τηλέφωνα του κ. Α. Κωνσταντινίδη, για να 

επικοινωνήσει μαζί του και να της εξηγήσει. Στη συνέχεια η 

κ. Μαραγκού ανέφερε στην Επιτροπή ότι σε κάποιο στάδιο μετά την 

έναρξη της εξέτασης του θέματος από την Επιτροπή την προσέγγισε ο 

κ. Φάντης, ο οποίος της είπε "να αναλάβει να πει ότι αυτή βρήκε τον 

κύριο S.P.C.", πράγμα που η ίδια αρνήθηκε να κάνει. 
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(ΙΧ) Η ανάμειξη της εταιρείας S.P.C. στην έκδοση των τριπτύχων κρίνεται 
αχρείαστη και επιζήμιά. Στην πραγματικότητα η εταιρεία αυτή δεν 

έπαιξε κανένα ρόλο στην έκδοση. Η σχεδίαση (layout) των τριπτύχων 
έγινε από άλλο πρόσωπο, που πήρε το ποσό των f:3.350, και η 

εκτύπωση από το Τυπογραφείο Printco. Το Γ.Τ.Π. θα μπορούσε 

κάλλιστα να αποταθεί άμεσα στους πιο πάνω και να κάνει καλύτερα 
την εργασία αυτή. Το γεγονός αυτό σε συνδυασμό με όλα τα πιο πάνω, 
καθώς και τις παρατυπίες που διαπιστώθηκαν στην όλη διαδικασία, 

δημιουργεί σοβαρές υπόνοιες στην Επιτροπή ότι όλα αυτά δεν ήταν 
τυχαία. 

(β) Για το βιβλίο "Κύπρος Νυν και Αεί" η Επιτροπή παρατηρεί τα ακόλουθα: 

(Ι) Η Υ.Ο.Δ. ενέκρινε στις 30.11 .1989 εισήγηση υπεπιτροπής της για 
συγγραφή βιβλίων για την Κύπρο, τα οποία θα προορίζονταν για τον 

ελλαδικό χώρο. Με την ίδια απόφαση εγκρίθηκε δαπάνη :Ε1Ο.000, ενώ 

αποφασίστηκε να προταθεί στον Κύπριο δημοσιογράφο Νίκο 
Χασαπόπουλο, που ζει στην Αθήνα, να αναλάβει τη συγγραφή 

σχετικού έργου. Στις 9.2.1990 ο Πρέσβης της Κύπρου στην Αθήνα 
πληροφόρησε τον κ. Ά. Φάντη ότι ο δημοσιογράφος Νίκος 

Χασαπόπουλος είναι πρόθυμος να αναλάβει το έργο. 

(Π) Στις 7.7.1990 σε συνάντηση του Κυβερνητικού Εκπροσώπου με τη 
διευθυντική ομάδα του Γ.Τ.Π. αποφασίστηκε να εξεταστεί το 

ενδεχόμενο να αναλάβει ο κ. Πανίκος Παιονίδης τη συγγραφή του 

βιβλίου, επειδή ο κ. Χασαπόπουλος δεν μπορούσε να το αναλάβΗ 

λόγω άλλων ασχολιών. 

(ΠΙ) Ο Διευθυντής του Γ.Τ.Π. με επιστολή του ημερομηνίας 25.7.1990 
πληροφόρησε την εταιρεία S.P.C. Publications Ltd ότι η Υ.Ο.Δ. 

ενέκρινε την ανάθεση σ' αυτήν της συγγραφής του βιβλίου από τον 

κ. Π. Παιονίδη έναντι ποσού :Ε1Ο.000. Η απόφαση της Υ.Ο.Δ. για την 

ανάθεση αυτή λήφθηκε στις 7.8.1990, χωρίς να αναφέρεται ότι 

επρόκειτο για καλυπτική έγκριση. Στα πρακτικά αναφέρεται ότι ο 

κ. Χασαπόπουλος δε συγκατατέθηκε να αναλάβει τη συγγραφή του 

βιβλίου. 

(Ιν) Ο κ. Ν. Χασαπόπουλος με επιστολή του, ημερομηνίας 10.9.1990, προς 
τον κ. Ά. Φάντη απέστειλε περίγραμμα του βιβλίου, όπως είχαν 

συμφωνήσει, και ο κ. Φάντης με επιστολή του πληροφόρησε τον κ. Ν. 

Χασαπόπουλο ότι το πήρε και τον κάλεσε να συνεχίσει την εργασία 

του. 

(ν) Η S.P.C. πήρε για τη συγγραφή και ετοιμασία του τελικού κειμένου 
no.ooo σε τρεις δόσεις. Στη συνέχεια η Υ.Ο.Δ. ενέκρινε τη διάθεση 
ποσού no.ooo για την αγορά 5 000 αντιτύπων του βιβλίου, εκδότης 
του οποίου, όπως αναφέρεται στα πρακτικά, είναι η Ομοσπονδία 

Κυπριακών Οργανώσεων Ελλάδας (Ο.Κ.Ο.Ε.). Στην απόφαση αυτή 

αναφερόταν ότι η αγορά θα γινόταν μέσω του κ. Πάμπου 

Χαραλάμπους, αντιπροσώπου της Ο.Κ.Ο.Ε. Η αγορά έγινε τελικά από 
τον κ. Πάμπο Χαραλάμπους, ο οποίος δεν ήταν αντιπρόσωπος της 

Ο.Κ.Ο.Ε., και χωρίς η Ο.Κ.Ο.Ε. να γνωρίζει οτιδήποτε. Πρόσθετα, με 

απόφαση ημερομηνίας 20.3.1991 αγοράστηκαν ακόμα 10 000 αντίτυπα 
έναντι του ποσού των Π.500 από την Ο.Κ.Ο.Ε., για τα οποία 

πληρώθηκε ο κ. Πάμπος Χαραλάμπους. 
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Παρά το γεγονός ότι η απλή παράθεση των πιο πάνω γεγονότων δε χρειάζεται 

περαιτέρω ερμηνεία, για να οδηγήσει σε συμπεράσματα, η Επιτροπή επισημαίνει και 

πάλι τις ανακρίβειες και τις αντιφάσεις των αποφάσεων, καθιος και την κατά τρόπο 

ανορθόδοξο ανάθεση του έργου στην S.P.C., προτού ακόμη ληφθεί σχετική απόφαση 
από την Υ.Ο.Δ. 

Επίσης επισημαίνεται πόσο αχρείαστη και επιζήμια ήταν η μεσολάβηση της 

εταιρείας, αφού θα μπορούσε η εργασία αυτή να ανατεθεί στον κ. Παιονίδη, του 

οποίου στην πραγματικότητα η αμοιβή ήταν f5.000, και να δοθεί στη συνέχεια για 
εκτύπωση σε τυπογραφείο με τη διαδικασία των προσφοριΟν. 

(γ) Παραγωγή ταινιών από S.P.C. 

(1) Αναφορικά με την ταινία για την επαναπροσέγγιση, η Επιτροπή έχει 

διαπιστώσει ότι, ενώ η απόφαση της Υ.ο.Δ. την Ιη Αυγούστου 1989 
μιλά για ανάθεση της κινηματογράφησης της ταινίας στον 

κ. Βατυλιώτη, παρουσιάζεται στις 8.8.1989 πρόταση της S.P.C. προς 
τον κ. Ά. Φάντη να αναλάβει η ίδια την ταινία. Η πρόταση γίνεται 

αποδεχτή με επιστολή του Γραμματέα της Υ.Ο.Δ., ημερομηνίας 

13.9.1989. Αξίζει να σημειωθεί ότι η εταιρεία S.P.C. Pub1ications Ltd 
είχε μόλις συσταθεί στις 4.8.1989. Η έ'ικριση της Υ.Ο.Δ. δόθηκε 

αργότερα, στις 23.9.1989. 

Με παρόμοιο τρόπο και παρατυπία έγινε και η ανάθεση των δύο 

άλλων ταινιών "Σύγχρονη Κύπρος" και "Maritime Cyprus". 

(ΙΙ) Εκείνο που για την Επιτροπή αποτελεί αξιοπερίεργο γεγονός είναι το 

πώς έγινε τελικά η επιλογή της S.P.C. για την παραγωγή αυτών των 
ταινιιον, μιας εταιρείας που μόλις είχε συσταθεί, χωρίς αυτή να έχει 

οποιαδήποτε πείρα στην παραγωγή ταινι(ον και χωρίς να έχει να 

επιδείξει κανένα παρόμοιο έργο. Μετά από όλες τις προαναφερθείσες 

παρατυπίες και σε ορισμένες περιπτώσεις μετά από δικές της 

προτάσεις, η S.P.C. ανέλαβε την παραγωγή των ταινιών. Στην 

πραγματικότητα η S.P.C. δεν έπαιξε κανένα ρόλο στην παραγωγή των 
ταινιιον αυτών. Από τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή 

προκύπτει ότι απλώς αποτάθηκε σε άλλους επαγγελματίες, οι οποίοι 

ανέλαβαν την εκτέλεση του έργου. Η πιο κάτω παράθεση των ποσιον 

τα οποία έλαβε η S.P.C. σε σύγκριση με το πραγματικό κόστος 

παραγωγής που χρέωσε η εταιρεία Transvideo που ανέλαβε την 

παραγωγή και των τριιον ταινιιον είναι μια ένδειξη του τι ποσά 

χάνονταν από τη διαμεσολάβηση της S.P.C. 

"Επαναπροσέγγιση" 

"Σύγχρονη Κύπρος" 

(στα αγγλικά) 

"Maritime Cyprus" 

Χρέωση S.P.C. Πραγματικό 

κόστος 

(Τιμολόγιο 

Transvideo) 

f f 

8.000 3.965 

9.925 3.756 

8.800 1.618 
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Στο πραγματικό κόστος θα πρέπει να προστεθεί και το κόστος των 

σεναρίων τα οποία είχαν δοθεί στην Transvideo, η αμοιβή των 

παρουσιαστών και κάποιες από τις κινηματογραφήσεις, τα οποία 

εκτιμάται ότι δεν μπορεί να ανεβάζουν το κόστος πέραν των ί 1.500 
κατά ταινία. 

Στο σημείο αυτό η Επιτροπή επιθυμεί να κάνει αναφορά στη στενή σχέση 

παλιάς φιλίας του μετόχου και διευθυντή της εταιρείας S.P.C. Publications Ltd με 
τον κ. Ά. Φάντη. Τίποτα το επιλήψιμο δεν υπάρχει στο να ανατίθεται από την 

Υ.Ο.Δ. μια ή περισσότερες εργασίες σε πρόσωπο φιλικό προς τον Κυβερνητικό 

Εκπρόσωπο, Πρόεδρό της. Όταν όμως η ανάθεση αυτή γίνεται σε συνδυασμό με 

επανειλημμένες παρατυπίες, με έντεχνες ή και κακότεχνες παραποιήσεις της πραγ

ματικότητας χωρίς την υπογραφή συμβολαίων και με αναμφισβήτητη ζημιά για το 

δημόσιο, αυτό πλέον αποτελεί συμπεριφορά φοβερά επιλήψιμη και κατακριτέα για 

το πρόσωπο και τη θέση του Κυβερνητικού Εκπροσώπου, Προέδρου της πιο πάνω 

επιτροπής. Πρόσθετο επιβαρυντικό στοιχείο ήταν η συστηματική προσπάθεια που 

κατέβαλε ο κ. Φάντης στις πρώτες συνεδρίες της Επιτροπής να αποκρύψει όχι μόνο 
τη σχέση φιλίας που τον συνδέει με τον κ. Χαραλάμπους αλλά και την ύπαρξη 

απλής γνωριμίας μαζί του. Τελικά φάνηκε ότι ο κ. Φάντης είναι και ο ανάδοχος του 

γιου του κ. Χαραλάμπους! 

(2) Οι εταιρείες London Greek Radio (Cyprus) Ltd - (L.G.R) και Α&Ζ Me
diterranean Publίshing Co. 

(α) Πιο κάτω επιχειρείται μια όσο το δυνατό πιο σύντομη αναφορά στα 

γεγονότα που αφορούν τις δύο αυτές εταιρείες: 

(Ι) Η εταιρεία L.G.R. (Cyprus) συστάθηκε στις 27.11.1989 με οκτώ 
μετόχους Ελληνοκύπριους, κατοίκους Λονδίνου. Η σύστασή της 

έγινε σε συνεννόηση με τον κ. Φάντη. Οι κύριες δραστηριότητες 

της εταιρείας αυτής θα αφορούσαν την παραγωγή και αποστολή 

προγραμμάτων και εκπομπών στην εταιρεία L.G.R. Λονδίνου 
και σε άλλους ομογενειακούς ραδιοτηλεοπτικούς σταθμούς. 

(Π) Σύμφωνα με απόφαση της Υ.Ο.Δ., ημερομηνίας 7.8.1990, από 
1.6.1990 η Π.Σ.Ε.Κ.Α. (Παγκόσμια Συντονιστική Επιτροπή 

Κυπριακού Αγώνα) θα κατέβαλλε στην L.G.R. (Cyprus) ί5.000 το 
μήνα για παραγωγή και διανομή προγραμμάτων και εκπομπών 

στους πιο πάνω σταθμούς. Οι εργασίες που θα πρόσφερε η 

εταιρεία και οι όροι πληρωμής δεν έγιναν ποτέ γραπτώς μεταξύ 

L.G.R. και Υ.Ο.Δ. ή Π.Σ.Ε.Κ.Α. 

(ΠΙ) Στην L.G.R. (Cyprus) πληρώθηκε από την Π.Σ.Ε.Κ.Α. μέχρι τις 
31.8.1991 που διακόπηκε η συνεργασία ποσό ί70.000. 

Επίσης στην L.G.R. (Cyprus) δόθηκε μέχρι την ημερομηνία αυτή 
ποσό ί19.349 απευθείας από το Γ.Τ.Π., ώστε το συνολικό ποσό 

που πήρε η εταιρεία να ανέρχεται σε ί89.349. 

(ιΥ) Σύμφωνα με την κατάθεση του κ. Ά. Φάντη στην Επιτροπή, οι 

δραστηριότητες της L.G.R. (Cyprus) πέρα από τους πιο πάνω 
τομείς επεκτείνονταν και σε κάποιες υπηρεσίες που αφορούσαν 

ευαίσθητους τομείς στους οποίους ο κ. Φάντης αναφέρθηκε πολύ 

ενδεικτικά σε κλειστή συνεδρία της Επιτροπής, αρνούμενος να 

κάμει περισσότερες διευκρινίσεις στην Επιτροπή. 
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(ν) Το μόνιμο προσωπικό της L.G.R. (Cyprus) αποτελούσαν μια 
υπάλληλος γραμματέας, καθώς και ο λογιστής και συντονιστής 

της εταιρείας κ. Αντρέας Κωνσταντινίδης. Ο κ. Α. Κωνσταντινίδης, 

ο οποίος είναι δημόσιος υπάλληλος στην Ελεγκτική Υπηρεσία, 

εργαζόταν, όπως είπε, για την L.G.R. (Cyprus) τις απογευματινές και 
βραδινές ώρες και έπαιρνε αρχικά ±:800 μισθό μηνιαίως. Ας 

σημειωθεί ότι ο κ. Κωνσταντινίδης ασχολείτο και με τα λογιστικά 

της εταιρείας S.P.C. για την οποία είχε δικαίωμα να υπογράφει 
επιταγές. Οι δημοσιογράφοι που εργάζονταν για την εταιρεία αυτή 

απασχολούνταν αρχικά μερικώς και στη συνέχεια η δημοσιογράφος 

κ. Ε. Ζαχαριάδου πάνω σε μόνιμη σχεδόν βάση. 

(νι) Επειδή, σύμφωνα με τα στοιχεία που δόθηκαν στην Επιτροπή, 

υπήρχαν διαφωνίες χαι προβλήματα μεταξύ των μ:ετόχων της 

L.G.R. (Cyprus), με προτροπή του κ. Ά. Φάντη οι δημοσιογράφοι 
Κ. Αρχιμανδρίτης και Ε. Ζαχαριάδου, εργοδοτούμενοι της 

L.G.R. (Cyprus), συνέστησαν την εταιρεία Α&Ζ, η οποία και 
συνέχισε τις δραστηριότητες της L.G.R. (Cyprus) και τη 

συνεργασία με την Π.Σ.Ε.Κ.Α. 

(ν Π) Η Υ.ο.Δ. αποφάσισε στις 9.8.1991 να τροποποιήσει 

προηγούμενη απόφασή της, ώστε το ποσό των f5.000 που 
δινόταν στην L.G.R. (Cyprus) να καταβάλλεται στην εταιρεία 
Α&Ζ (περίοδος 1.9.1991-14.2.1992). 

Με νεότερη απόφασή της, ημερομηνίας 11.2.1992, το ποσό των 
±:5.000 μειώνεται στις ±:2.500 (περίοδος 15.2.1992-30.4.1992). 

Στις 4.5.1992 η Υ.Ο.Δ. ενέκρινε την πληρωμή Π.500 το μήνα 
προς την Α&Ζ (περίοδος 1.5.1992-31.7.1992). Μαζί με το ποσό 
των Π.ΟΟΟ που πήρε πρόσθετα από την Υ.Ο.Δ. και το ποσό των 

±:2.500 που πήρε απευθείας από το Γ.Τ.Π. για παραγωγή ειδικών 
προγραμμάτων, η Α&Ζ εισέπραξε συνολικά ποσό ±:49.750. 

(β) Διαπιστώσεις/κρίσεις της Επιτροπής πάνω στο θέμα L.G.R. 
(Cyprus) και Α&Ζ 

(Ι) Η πλειοψηφία της Επιτροπής κρίνει, με βάση τα γεγονότα που 

της παρατέθηκαν, εντελώς απαράδεκτο τον τρόπο με τον οποίο 

είχε διευθετηθεί η συνεργασία της Π.Σ.Ε.Κ.Α. με την εταιρεία 

L.G.R. (Cyprus). Στην ουσία αυτό που γινόταν ήταν η διοχέτευση 
δημόσιου χρήματος μέσω της Π.Σ.Ε.Κ.Α. προς την L.G.R. 
(Cyprus), η οποία ήταν καθαρά ιδιωτική επιχείρηση. Καμιά 

διασφάλιση δεν υπήρχε για την ορθή αξιοποίηση των χρημάτων 

αυτών και για το αν αυτά κατέληγαν στον προορισμό τους. Για 

την Επιτροπή η επιλογή αυτού του τρόπου διάθεσης των 

κυβερνητικών κονδυλίων για την εξυπηρέτηση και ενίσχυση των 

ομογενειακών σταθμών δημιουργεί πολλές αμφιβολίες και 

εύλογα ερωτηματικά. 

(Π) Από την ακρόαση των ογδόντα κασετών που περιέχουν τις 

εκπομπές και τα προγράμματα που απέστειλε η L.G.R. (Cyprus) 
στο Λονδίνο και οι οποίες κατατέθηκαν στην Επιτροπή από το 
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Γ.Τ.Π., φαίνεται ότι πολλές από αυτές ήταν ακριβείς επαναλήψεις με 

διαφορετικό τίτλο, ενώ τα κείμενα τις περισσότερες φορές ήταν 

απλές αναγνώσεις από εγκυκλοπαίδειες. 

Επίσης, όπως φαίνεται, οι ειδησεογραφικές ανταποκρίσεις 

παίρνονταν αυτούσιες από το Ρ.Ι.Κ. χωρίς κανένα κόστος. 

(ΠΙ) Η Επιτροπή στα πλαίσια της εξέτασης των δραστηριοτήτων της 

L.G.R. (Cyprus) ζήτησε από τον ελεγκτή της εταιρείας κ. Γρηγορίου 
να καταθέσει σ' αυτήν τους λογαριασμούς της εταιρείας L.G.R. 
(Cyprus). Ο ελεγκτής, αφού του παραχωρήθηκε η άδεια από τους 
νέους μετόχους της εταιρείας, η οποία τώρα βρίσκεται στο 

στάδιο της εκκαθάρισης, κατέθεσε τους εν λόγω λογαριασμούς. 

Η Επιτροπή έχει σοβαρούς λόγους να πιστεύει ότι τα 

πραγματικά έξοδα της εταιρείας ήταν πολύ λιγότερα από αυτά 

που παρουσιάζονται. Έτσι εξηγείται και το γεγονός ότι, όταν 

αργότερα δημιουργήθηκε η Α&Ζ, διεξήγαγε τις ίδιες περίπου 

δραστηριότητες χωρίς πρόβλημα με πολύ χαμηλότερη 

χρηματοδότηση. Με την άποψη αυτή συνηγορεί και το γεγονός 

ότι από τα στοιχεία που δόθηκαν στην Επιτροπή φαίνεται ότι 

για μερικές από τις πληρωμές που έγιναν σε συγκεκριμένα 

πρόσωπα εμφανίζονται στους λογαριασμούς της εταιρείας 

μεγαλύτερα ποσά από αυτά που τα πρόσωπα ισχυρίζονται ότι 

πήραν στην πραγματικότητα. 

(IV) Είναι γεγονός ότι οι κ. Φάντης και Κωνσταντινίδης εξήγησαν 
ότι ορισμένες από τις πιο πάνω περιπτώσεις αφορούσαν ποσά 

που δικαιολογήθηκαν με αυτό τον τρόπο, ενώ στην 

πραγματικότητα διατέθηκαν για ευαίσθητες υπηρεσίες για τις 

οποίες δε θέλησαν να δώσουν περαιτέρω εξηγήσεις. Ενδεικτικά 

αναφέρθηκαν σε μια περίπτωση για την οποία διατέθηκαν Ω.ΟΟΟ 

από την L.G.R. (Cyprus), για να βοηθηθεί κάποιος 

Τουρκοκύπριος που ζει στις ελεύθερες περιοχές, χωρίς να 

δώσουν περισσότερα στοιχεία, για να μην τον θέσουν, όπως 

είπαν, σε οποιοδήποτε κίνδυνο. Στις 14 Δεκεμβρίου ο ίδιος ο 
Τουρκοκύπριος, ο κ. Umit Inatchi, με επιστολή του προς τον 
Πρόεδρο της Επιτροπής ζήτησε να παραστεί σε συνεδρίαση, για 

να καταθέσει πάνω στο θέμα. Καταθέτοντας στις 11.1.1993 
ενώπιον της Επιτροπής, ο κ. Umit Inatchi δήλωσε ότι ουδέποτε 
πήρε το ποσό των ί2.000 από την L.G.R. (Cyprus) και ότι 

πληρώθηκε το ποσό των ΒΟΟ και μόνο για μετάφραση που έκανε 

για την εταιρεία. Ο ίδιος δεν είχε κανέναν ενδοιασμό να 

αναφερθεί στις δραστηριότητές του που, όπως είπε, ήταν 

δουλειά γραφίστα για την εταιρεία Ribello, της οποίας ήταν 

μέτοχος και εργοδοτούμενος. Για την εργασία του στη Ribello 
πληρωνόταν ΒΟΟ μηνιαίως τοις μετρητοίς, υπογράφοντας 

αποδείξεις χωρίς την ένδειξη εργοδότη. Ο κ. Inatchi δήλωσε στην 
Επιτροπή ότι, μετά που είδε τα δημοσιεύματα στον τύπο γύρω 

από το όνομά του, τηλεφώνησε στον κ. Π. Χαραλάμπους, ο 
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οποίος του είπε ότι μπορούν να δικαιολογήσουν το ποσό των 

f2.000 ότι τάχα δόθηκε για την αγορά δύο πινάκων. Όπως 

επίσης δήλωσε στην Επιτροπή ο κ. Inatchi, μετά που ο ίδιος 
απέστειλε την προαναφερθείσα επιστολή στην Επιτροπή 

οικονομικών, ο κ. Φάντης του τηλεφώνησε και προσπάθησε να 
του υποβάλει ότι οι t:2.000 αντιπροσωπεύουν μισθούς του και 
ότι "δε θυμάται ότι έχει υπογράψει για την παραλαβή τους" και 

να "γράψει επιστολή στον Πρόεδρο της Επιτροπής και να του το 

αναφέρει". Ο ίδιος αρνήθηκε να το κάνει. Επίσης, σε αντίθεση με 

όσα ισχυρίστηκε ο κ. Φάντης, ο κ. Inatchi δήλωσε ότι ουδέποτε 
βοηθήθηκε από τον κ. Φάντη ούτε στην ανεύρεση κατοικίας ούτε 

στην τακτοποίηση των παιδιών του στο σχολείο . Τέλος, 

εξέφρασε τη δυσαρέσκειά του για το γεγονός ότι 

χρησιμοποιήθηκε με τέτοιο τρόπο το όνομά του. 

Η Επιτροπή στο σημείο αυτό επιθυμεί να δηλώσει ότι, μετά τα πιο πάνω και 

την άρνηση του κ. Φάντη να αναφερθεί ενώπιον της Επιτροπής σε άλλες "ευαί

σθητες" περιπτώσεις, δεν έχει πεισθεί ότι πράγματι τα ποσά αυτά πήγαιναν προς 

αυτή την κατεύθυνση. Αν, από την άλλη, συνέβαινε πράγματι κάτι τέτοιο, τότε εγεί

ρεται ένα άλλο σοβαρότατο ~έμα: Με ποια αρμοδιότητα και με ποιου την εξουσιοδό

τηση ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος ανέθετε στην L.G.R. (Cyprus) και στον κ. Α. 
Κωνσταντινίδη τέτοια καθήκοντα για τα οποία υπάρχουν οι αρμόδιες υπηρεσίες του 

κράτους; Προφανώς ο κ. Φάντης δείχνει να εμπιστεύεται απόλυτα τον κ. Κωνστα

ντινίδη, μια και του ανέθετε τέτοιας φύσης υπηρεσίες, για τις οποίες όμως έκρινε 

ότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών θα ήταν ριψοκίνδυνο να ενημερωθεί! 

Αυτό βέβαια δεν καθιστά τον κ. Α. Κωνσταντινίδη αρμόδιο να χειρίζεται θέματα για 
τα οποία το κράτος διαθέτει ειδικές υπηρεσίες και πρόσωπα που υπηρετούν σ' αυτές 

επιλεγμένα με νόμιμες διαδικασίες και κριτήρια (η δημοσιοϋπαλληλική ιδιότητα του 

κ. Α. Κωνσταντινίδη είναι εντελώς συμπτωματική και εγείρει ένα σοβαρό θέμα του 

οποίου ήδη επιλαμβάνονται οι αρμόδιοι). Ο κ. Φάντης επικαλέστηκε τη μαρτυρία 

του κ. Α. Χριστοφίδη, πρώην Προέδρου της Ε.Ο .Δ. , για να πείσει την Επιτροπή ότι 

τέτοιες δραστηριότητες αναλαμβάνονταν από την Υ.Ο.Δ. και στο παρελθόν. Από την 

κατάθεση όμως του κ. Α. Χριστοφίδη στην Επιτροπή προέκυψε ότι τα μόνα ποσά 

που καταβάλλονταν με τρόπο καλυμμένο ήταν για την αμοιβή ορισμένων ξένων που 

έγραφαν για την Κύπρο και δεν ήθελαν να φαίνεται ότι πληρώνονται από τη Δημο

κρατία. Σ' αυτές τις περιπτώσεις όμως, που ήταν ελάχιστες, ενημερωνόταν ο 

Γενικός Λογιστής της Δημοκρατίας ή/και ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας . Ασφαλώς 

δεν είναι αυτές οι ευαίσθητες υπηρεσίες που υπονοούσε ο κ . Φάντης, παρόλο που 

και γι' αυτές στο πρώτο στάδιο της εξέτασης του θέματος ο Διευθυντής του Γ.Τ.Π. 

αρνιόταν να καταθέσει στοιχεία στην Επιτροπή, επικαλούμενος το απόρρητο. 

Τελικά τα στοιχεία αυτά, που αφορούν τέσσερις περιπτώσεις, κατατέθηκαν και 
καταχωρήθηκαν ως απόρρητα στο αρχείο της Βουλής. 

(3) Kυπ~,ακό Λεvκωμα - Cyprus Album 

Η περίπτωση της έκδοσης αυτής εξετάστηκε από την Επιτροπή, γιατί 

αφορά μια έκδοση που, ενώ καταρχήν επικυρώθηκε από το Κεντρικό 

Συμβούλιο Προσφορών για ποσό ί54.ΟΟΟ στον οίκο Gremona για την 
εκτύπωση 10 000 αντιτύπων, τελικά στοίχισε L146.196. Στη διάρκεια της 
διαδικασίας που ακολουθήθηκε κρίθηκε σκόπιμο να γίνουν αλλαγές στη 

δομή του εντύπου και εκ νέου σχεδιασμοί του, για να ανταποκρίνεται 

Ι 
Ι 

1 
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στις ανάγκες για τα τριαντάχρονα της Κυπριακής Δημοκρατίας. Οι 

αλλαγές αυτές ανέβασαν το κόστος του εντύπου κατά ί26.2ΟΟ, χωρίς να 
γίνουν εκ νέου προσφορές. Επίσης παρατηρήθηκε ότι μειώθηκαν σε 
206 οι σελίδες του εντύπου από 240 που προέβλεπε ri προσφορά, χωρίς 
ανάλογη μείωση της τιμής. Στη συνέχεια και παρά την l αντίθετη γνώμη 
του Κεντρικού Συμβουλίου Προσφορών το Γ.Τ.Π. προχώρησε και 

ανέθεσε . στον ίδιο οίκο χωρίς προσφορές την επανεκτύπωση του 
εντύπου σε τέσσερις γλώσσες για ;(66.000. 

Στην περίπτωση αυτή η ΕπιτΡοπύ διαπιστώνει κακό προγραμματισμό 
που ανέβασε το κόστος του εντύπό'υ, καθώς και παράλειψη τήρησης της 
διαδικασίας προσφορών τόσο όταν έγιναν οι ριζικές αλλαγές στο 
έντυπο όσο και όταν αποφασίστηκε η επανεκτύπωσή του. 

ΣΤ. Ο ρόλος της Υπηρεσιακής Ομάδας Διαφώτισης 

Η Επιτροπή παραθέτει πιο κάτω τις παρατηρήσεις, διαπιστώσεις και 
απόψεις της πάνω στο ρόλο και τον τρόπο που λειτούργησε η Υ.Ο.Δ. 

στο υπό εξέταση θέμα. 

Σύμφωνα με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 
30.112 και με ημερομηνία 12.5.1988, η Υ.Ο.Δ. ανάμεσα σε άλλα 

αποφασίζει για τη διάθεση κονδυλίων από τους εγκεκριμένους 

προϋπολογισμούς του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών και του 
Υπουργείου Εξωτερικών για τη · διαφώτιση, παραγωγές ταινιών, 
εκδόσεις Κ.λπ. 

Η Επιτροπή έχει διαπιστώσει, μετά που διεξήλθε το ιστορικό και τις 
διαδικασίες ανάθεσης αριθμού τέτοιων εργασιών από την Υ.Ο.Δ. , ότι 

στην πράξη αρκετές από τις αποφάσεις λαμβάνoν~αν προηγουμένως 
από τον Πρόεδρό της, ενώ συνέβαινε να γίνεται και η ανάθεση της 

εργασίας χωρίς την απόφαση της Υ.Ο.Δ. Εγκριτική απόφαση 

ακολουθούσε (και όχι πάντοτε) χωρίς πολλές φ~ές {χυτό να αναφέρεται 
στα πρακτικά. Επίσης στα πρακτικά συχνά παρατηρείται να 

καταγράφονται ανακρίβειες. 

Η Επιτροπή δεν είναι σε θέση VSJ. γνωρίζει αν όλα αυτά ήταν σε γνώση 
των υπόλοιπων μελών της Υ.Ο.Δ. xdt αν στην πράξη ενημερώνονταν για 
τις εκτός διαδικασίας πρωτοβουλίες του προέδρου της. Για την 

Επιτροπή την ευθύνη φέρει ο Πρόεδρος της Υ.Ο.Δ. που ήταν και το 

μόνο πολιτικό πρόσωπο στη σύνθεσή της. Στη βάση της αρχής της 

συλλογικής και αλληλέγγυας πoλι~ευθύνης είναι εξίσου πολιτικά 
υπεύθυνη η κυβέρνηση που ανέθεσε την εργασία αυτή στην Ομάδα της 

Διαφώτισης. Από την άλλη, η Επιτροπή πιστεύει ότι θα έπρεπε να είχαν 

επισημανθεί κα~ θα πρέπει να επισημανθούν έστω και τώρα και να 
διορθωθούν οι αδυνα'μίες και τα τρωτά σημεία στο μηχανισμό και στην 
όλη λειτουργία αυτής της Ομάδας, η οποία στην πράξη φάνηκε να 

εξουδετερώθηκε και να υποκαταστάθηκε από τις δραστηριότητες του 
Προέδρου της. Ιδιαίτερα επισημαίνονται οι ευθύνες του εκάστοτε 
Διευθυντή του Γ.Τ.Π. και μέλους της Υ.Ο.Δ. που, κατά την άποψη της 

Επιτροπής, λόγω θέσεως ήταν σε καλύτερη θέση από τα άλλα μέλη της 
Υ.Ο.Δ. να γνωρίζει τις δραστηριότητες του Προέδρου της. 

Μεγάλη παράλειψη, κατά την άποψη της Επιτροπής, ήταν η μη 
συμμετοχή ως μέλους της Υ .Ο.Δ. του Γενικού Λογιστή της Δημοκρατίας, 

ο οποίος συμμετείχε στην προηγούμενη αντίστοιχη Επιτροπή 

ψv ..... ·~ 
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Διαφώτισης, την Επιτελική Ομάδα Διαφώτισης, και ενημερωνόταν για 

όλες τις διαθέσεις κονδυλίων που γίνονταν ακόμα και στις μεμονωμένες 

περιπτώσεις που αυτές ήταν απόρρητες για τα άλλα μέλη. Ο Γενικός 

Λογιστής κλήθηκε πολύ αργότερα από τον Πρόεδρο της Υ.Ο.Δ., στις 

16.5.1991, να παρακάθεται στις συνεδριάσεις της Υ.ο.Δ., όχι όμως ως 
μέλος της Ομάδας. 

Πρόσθετα, η Επιτροπή επισημαίνει ακόμα ένα άλλο σημείο που θα 

πρέπει να ρυθμιστεί κατά τρόπο που να ξεκαθαρίζει και να διασφαλίζει 

τις αρμοδιότητες και τις ευθύνες της Υ.Ο.Δ. και του Διευθυντή του 

Γ.Τ.Π. Με βάση το Νόμο περί Προϋπολογισμού ο εκάστοτε Διευθυντής 

του Γ.Τ.Π. είναι ο λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στο υπό εξέταση 

κονδύλι (49Α/344) και στα άλλα κονδύλια του Γ.Τ.Π. Η ανάθεση, με 

απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, της διάθεσης των χρημάτων από 

το κονδύλι για τη διαφώτιση στην Υ.Ο.Δ. έρχεται σε αντίθεση με την 

υφιστάμενη νομοθεσία και συνάμα υπερφαλαγγίζει τις δυνάμει του 

νόμου αρμοδιότητες του Διευθυντή του Γ.Τ.Π. για άσκηση 
ορθολογιστικής διαχείρισης των πιστώσεων που ενέκρινε η Βουλή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού έχει παρα

θέσει πιο πάνω ορισμένα από τα επιμέρους θέματα που εξέτασε στα πλαίσια της 

μελέτης του υπό αναφορά θέματος μαζί με τις παρατηρήσεις της πλειοψηφίας των 

Μελών της. Από τον κοινοβουλευτικό έλεγχο που η Επιτροπή άσκησε και τα στοι

χεία που συγκέντρωσε, η πλειοψηφία της έχει καταλήξει στα ακόλουθα γενικά 

συμπεράσματα αναφορικά με τον τρόπο διαχείρισης των υπό εξέταση κονδυλίων: 

(α) Στη διαχείριση των κονδυλίων για τη διαφώτιση έχουν διαπιστωθεί 

σοβαρές παρατυπίες, παρακάμψεις της διαδικασίας προσφορών και 

γενικά μη τήρηση των ενδεδειγμένων διαδικασιών χρηστής διοίκησης και 

ορθολογιστικής διαχείρισης του δημόσιου χρήματος. Οι παρατυπίες 

αυτές άλλοτε μπορεί να κρίνονται ως καλόπιστες ή/και τυχαίες, ενώ 

άλλοτε πιστεύεται ότι έχουν γίνει σκόπιμα και με στόχο να καταλήξει η 

ανάθεση έργων σε συγκεκριμένες εταιρείες ή πρόσωπα. Εν πάση 

περιπτώσει, και η ίδια η συχνότητα με την οποία παρουσιάζονται οι 

παρατυπίες είναι από μόνη της ένα ανησυχητικό φαινόμενο. 

(β) Η Επιτροπή παρατηρεί ότι κατά τρόπο συστηματικό ανετίθετο σε 

συγκεκριμένη εταιρεία, χωρίς αυτή να είχε επιλεγεί με την ορθή 

διαδικασία, εργασία την οποία αυτή δεν είχε τη δυνατότητα να 

πραγματοποιήσει. Η εργασία, που στην πραγματικότητα διεξαγόταν από 

άλλους επαγγελματίες για λογαριασμό της εταιρείας αυτής, στοίχισε στο 

κράτος πολύ περισσότερα από το πραγματικό της κόστος, γιατί ακριβώς 

υπήρξε η αχρείαστη μεσολάβηση της εν λόγω εταιρείας. 

(γ) Η Επιτροπή θεωρεί απαράδεκτο τον τρόπο με τον οποίο η Υ.Ο.Δ. διέθετε 

μέσω της Π.Σ.Ε.Κ.Α. κονδύλια για ενίσχυση των ομογενειακών 

ραδιοτηλεοπτικών σταθμών μέσω ιδιωτικής εταιρείας. Η όλη κατάσταση 

γύρω από το θέμα -ιδιώτες να διαχειρίζονται δημόσια χρήματα χωρίς 

έλεγχο, χωρίς συμβόλαια και κατά την κρίση και διάθεσή τους- θεωρείται 

από την Επιτροπή εντελώς παράδοξη και επισφαλής. 

Η Επιτροπή πιστεύει ότι η κατάσταση αυτή δημιούργησε πρόσφορες 

συνθήκες το δημόσιο χρήμα να μη χρησιμοποιείται για τους σκοπούς που 

προοριζόταν. 
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(δ) Η συστηματική ανάθεση εργασίας σε φιλικά ή και συγγενικά πρόσωπα 

του πρώην Κυβερνητικού Εκπρόσωπου, η επίκληση από τον ίδιο των 

"ευαίσθητων τομέων" για δικαιολόγηση ανεξήγητης διάθεσης κονδυλίων, 

η όλη αρνητική στάση του ενώπιον της Επιτροπής κατά την εξέταση του 

θέματος κα'ι οι ανακριβείς δηλώσεις τις οποίες διαπιστώνει κανείς με τη 
μελέτη των πρακτικών επτά συνεδριάσεων της Επιτροπής έχουν 

δημιουργήσει στην Επιτροπή τη χειρότερη εντύπωση για τον τρόπο που ο 

κ. Φάντης χειριζόταν το θέμα των κονδυλίων της διαφώτισης. Η 

παραίτηση του κ. Φάντη δεν απαλλάσσει από τις ευθύνες του ούτε τον 

. ίδιο ούτε και την κυβέρνηση που του ανέθεσε τον ουσιώδη ρόλο του 
Κυβερνητικού Εκπρόσωπου και του Προέδρου της Υ.Ο.Δ. 

Η πλειοψηφία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού, υπό το φως όλων των πιο πάνω και με βάση τα συμπεράσματά της από την 

εξέταση του όλου θέματος, έχει την άποψη ότι εγείρεται τεράστιο θέμα ευθύνης για 

τα πολιτικά πρόσωπα που είχαν την αρμοδιότητα και την ευθύνη να διαχειρίζονται 

τα κονδύλια της διαφώτισης, καθώς και για την κυβέρνηση γενικότερα, που δέχτηκε, 

ανέχτηκε και επέτρεψε την πιο πάνω κατάσταση. Τέλος, η πλειοψηφία της 

Επιτροπής με μεγάλη της λύπη αλλά και με πλήρη συναίσθηση της σοβαρότητας της 

δηλώσεώς της παρατηρεί ότι η κακή διαχείριση και διασπάθιση του δημόσιου 

χρήματος είναι από τη φύση της πράξη αξιόποινη και καταδικαστέα. Όταν όμως 

αυτή αφορά τα κονδύλια που προορίζονται για τη διαφώτιση πάνω στο εθνικό μας 

θέμα, τότε αποτελεί ιεροσυλία και εμπαιγμό του κυπριακού λαού και του ιερού 

αγώνα που διεξάγει για ελευθερία και δικαιοσύνη. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, 

χωρίς να αμφισβητούν ότι από την εξέταση της όλης υπόθεσης παρουσιάζονται κενά 

και παρατυπίες από μέρους κρατικών αρμόδιων λειτουργών και χωρίς να ενίστα

νται σε οποιαδήποτε περαιτέρω διαδικασία για πληρέστερη διαλεύκανση της όλης 

υπόθεσης, τονίζουν ότι μερικά από τα συμπεράσματα της πλειοψηφίας της 

Επιτροπής για ευθύνες Υπουργών και γενικά της κυβέρνησης υποδηλούν εμφανή 

σκοπιμότητα και δεν κρίνονται αντικειμενικά. 

Ταυτόχρονα, δεν μπορούν να παραγνωρίσουν το γεγονός ότι, κατά την άσκηση 

των αρμοδιοτήτων της Επιτροπής για κοινοβουλευτικό έλεγχο, υπήρξαν λανθα

σμένοι χειρισμοί από μέρους Μελών της. Τέτοιοι χειρισμοί, ενώ δεν πρόσθεσαν 
τίποτε σε ό,τι αφορά τα πορίσματα και τα συμπεράσματα της Επιτροπής, εντούτοις 

δημιούργησαν την εντύπωση ότι η Επιτροπή δεν ενήργησε αμερόληπτα και άνευ 

σκοπιμότητας. 

Στο μεταξύ, οι Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν 

να σχολιάσουν μερικά σημεία της Έκθεσης κατά τη συζήτηση του θέματος στην 

ολομέλεια της Βουλής. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Α. Γαλανός επανήλθε στην έδρα 

του και ο Βουλευτής κ. Α. Αντωνίου επέστρεψε στη θέση του.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

Κύριοι συνάδελφοι, προτίθεμαι να ετοιμάσω κατάλογο εκείνων που ενδιαφέ
ρονται να μιλήσουν, για να υπάρχει μια δικαιότερη κατανομή στις ομιλίες, χωρίς 

αυτό να σημαίνει ότι τουλάχιστον σε πρώτο πλάνο θα είναι εξαντλητικός αυτός ο 
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κατάλογος. Επιπλέον, σε κάποιο στάδιο θα ήθελα να κάμω και εγώ μερικά σχόλια 

επί του θέματος υπό την έννοια ότι ανέμενα ότι θα εδίδετο κάποια μεγαλύτερη 

σημασία στην Έκθεση, ανεξάρτητα aπό τις παρατυπίες κτλ., στο γεγονός ότι η 

διαφώτιση ως θεσμός, ανεξάρτητα από το τι έχει γίνει, δεν πρέπει με κανέναν τρόπο 

να πληγεί. Αυτό εμένα με ενδιαφέρει ιδιαίτερα, γιατί η διαφώτιση αποτελεί την 

επιθετική αιχμή της διπλωματίας μας και της προσπάθειάς μας για δίκαιη λύση του 

Κυπριακού. 

Θα προχωρήσουμε όμως τώρα με τους ομιλητές και ίσως στο τέλος, αν χρεια

στεί, να τονίσω, για να υπάρχει ένα ισοζύγιο στην αντιμετώπιση του θέματος, ότι 

αυτό που έγινε δε σημαίνει ότι θα πρέπει μελλοντικά να πλήξει αυτό το θεσμό που 

ονομάζεται "διαφώτιση" ή τουλάχιστον θα έπρεπε να είχε αναφερθεί κάτι από όλες 

τις πλευρές πάνω σ' αυτό το σημείο. 

Θα ετοιμάσω λοιπόν τον κατάλογο και θα σας καλέσω: Ο κ. Κασουλίδης, ο 

κ. Κυπριανού, ο κ. Πρέντζας, ο κ. Καζαμίας ... 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Ο κ. Κώστας Ηλιάδης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τον είδα, κύριε Πιττοκοπίτη, αλλά θέλω να δω αν θα υπάρχει δεύτερη σειρά 

ομιλητών. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Βάλτε με κι εμένα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Ώστε το ενδιαφέρον σου για τον κ. Ηλιάδη ήταν για να σε βάλω κι εσένα. 

Λοιπόν, ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Άλλοι, παρακαλώ. 

Ο Πρόεδρος της Επιτροπής, ο κ. Ιεροδιακόνου, ο κ. Χρίστου, ο κ. Πουργου

ρίδης. 

Λοιπόν, νομίζω ότι είναι αρκετά μεγάλος ο κατάλογος. Θα ήθελα να πιστεύω 

ότι δε θα χρειαστεί και δεύτερος και ότι εκείνα τα οποία θα πουν όσοι θα μιλήσουν 

δε θα χρειαστεί να τα επαναλάβουν κάποιοι άλλοι. Διότι σημασία έχει να μη λέμε τα 

ίδια πράγματα, εκτός αν έχουμε να προσθέσουμε κάτι ή να απαντήσουμε σε κάτι. 

Είμαι υποχρεωμένος να δώσω το λόγο με τη σειρά στους Κοινοβουλευτικούς 

Εκπροσώπους, εκτός εάν οι ίδιοι aπεμπολούν αυτό το δικαίωμα. Αν πρόκειται 

γι' αυτή την περίπτωση, τότε θα του τον δώσω με τη σειρά που έχει δοθεί δι' ανυψώ-

σεως της χειρός. Ι 
Ο κ. Κασουλίδης. 

Κύριε Πιττοκοπίτη, έχετε καλή σειρά, θα έλεγα. Ξέρω ότι πρέπει να δίδεται 

κάποια προτεραιότητα σε όσους ταξιδεύουν για την Πάφο. 

Λοιπόν, ο κ. Κασουλιδης. 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων ασκεί, σύμφωνα με το Σύνταγμα, τον κοινοβου

λευτικό έλεγχο μέσα στα πλαίσια της επιτέλεσης του νομοθετικού της έργου, για να 
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είναι σε θέση να αποφασίζει αν σωστά εγκρίνει ή απορρίπτει τους προτεινόμενους 

από την Εκτελεστική Εξουσία προϋπολογισμούς του κράτους και για να ελέγχει αν 

σωστά δαπανήθηκαν όσα προηγουμένως το ίδιο το Σώμα ψήφισε. Σίγουρα η Βουλή 

των Αντιπροσώπων δεν είναι δικαστήριο και ούτε θέλει ούτε επιδιώκει να υποκατα

στήσει την αδέκαστη κυπριακή δικαιοσύνη. Δεν επιζητεί να αποδώσει ποινικές 

ευθύνες σε κανέναν. Αν υπάρχουν εκ πρώτης όψεως οποιεσδήποτε ποινικές ευθύνες, 

αυτό θα το εξετάσει ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας και σίγουρα τα 

πρακτικά των συνεδριάσεων της Επιτροπής Οικονομικών, τα πρακτικά της Βουλής, 

η έκθεση του Γενικού Ελεγκτή θα αποτελέσουν καλό προ·ίόν για μελέτη από πλευράς 

του Γενικού Εισαγγελέα. Και οπωσδήποτε επίσης τονίζω ότι κανένας πολίτης της 

Κυπριακής Δημοκρατίας δεν είναι από ποινικής και νομικής απόψεως ένοχος, 

προτού αποδειχθεί και κηρυχθεί ένοχος από τα δικαστήρια της Κύπρου. 

Αλίμονο όμως αν η Βουλή των Αντιπροσώπων, αν εμείς, οι εκπρόσωποι του 

λαού, στερούσαμε από τον εαυτό μας το δικαίωμα και το καθήκον να εξετάσουμε 

και να ελέγξουμε περιπτώσεις οι οποίες υπέπεσε στην αντίληψή μας ότι αποτελούν 

διασπάθιση του δημόσιου χρήματος και ιδιαίτερα διασπάθιση κατά τρόπο σκανδα

λώδη του χρήματος του φορολογούμενου κοσμάκη, που μάλιστα προορίζεται για 

σκοπούς ιερούς, όπως είναι ο σκοπός της διαφώτισης, που αφορά τη διαφώτιση στο 

εξωτερικό για το εθνικό μας θέμα. Αλίμονο εάν ως εκπρόσωποι του λαού και ως 

Βουλή των Αντιπροσώπων στερούσαμε από τον εαυτό μας το δικαίωμα να εξετά

σουμε κατά πόσο υπάρχει ή όχι χρηστή διοίκηση στη διαχείριση {ων κονδυλίων της 
διαφώτισης, από τη στιγμή που υπέπεσε στην αντίληψή μας η υποψία ότι κάτι τέτοιο 

δε συνέβαινε. Και αλίμονο κυρίως αν ως Βουλή των Αντιπροσώπων και ως εκπρό

σωποι του λαού στερούσαμε από τον εαυτό μας το δικαίωμα να αποδώσουμε τις 

πρέπουσες πολιτικές ευθύνες εκεί που πρέπει, πολιτικές ευθύνες οι οποίες, όπως 

φαίνεται από την όλη εξέταση του θέματος και από την Έκθεση η οποία μόλις έχει 

αναγνωσθεί, είναι τεράστιες και είναι τεράστιες, διότι βαρύνουν την κυβέρνηση του 

απερχόμενου Προέδρου, του κ. Βασιλείου, σε πάρα πολλά σημεία, σε μερικά από τα 

οποία θα αναφερθώ από το βήμα αυτό, ενώ άλλα θα αφήσω άλλους συναδέλφους να 

τα αναπτύξουν. 

Πώς μπορούμε να στερήσουμε από τον εαυτό μας το δικαίωμα να αποδώσουμε 

πολιτικές ευθύνες μετά την προσπάθεια που έγινε, ενορχηστρωμένα και οργανω

μένα, από πλευράς κυβέρνησης Βασιλείου, πρώτο, να παραπλανήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων όσον αφορά την έκταση και τη σοβαρότητα των υπό συζήτηση 

ατασθαλιών και, δεύτερο, να παρεμποδίσει την Επιτροπή Οικονομικών της Βουλής 
από το να επιτελέσει το συνταγματικό της καθήκον και στη συνέχεια να συγκαλύψει 
με αυτό τον τρόπο αυτό το τεράστιο θέμα ηθικής τάξης το οποίο εγείρεται για τον 

κυπριακό λαό; 

Καταρχήν, εξετάζονταν οι προϋπολογισμοί της Δημοκρατίας και εξετάζονταν 

οι προϋπολογισμοί του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών που αφορούσαν το 

κονδύλι της διαφώτισης. Παρίστατο ενώπιον της Επιτροπής ο καθ' ύλην αρμόδιος 
Υπουργός, ο Υπουργός Εσωτερικών, και ο καθ' ύλην αρμόδιος Διευθυντής του 

Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών. 

Εξετάζοντας αυτό το κονδύλι, ο Πρόεδρος της Επιτροπής Οικονομικών έθεσε 

προς αυτούς ορισμένα ερωτήματα, ερωτήματα που αφορούσαν το κονδύλι της 
διαφώτισης, τα οποία όμως δεν ακούονταν δημοσίως για πρώτη φορά. Είχαν ήδη 

εγγραφεί σε γνωστό, μεγάλης κυκλοφορίας περιοδικό της Κύπρου και δημοσιευτεί 
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σε εφημερίδα της κυπριακής παροικίας του Λονδίνου. Και όμως και ο καθ' ύλην 

αρμόδιος Υπουργός και ο Διευθυντής του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών 

προφασίζονταν ότι δε γνώριζαν και ότι δεν ήταν σε θέση να δώσουν λεπτομέρειες ή 

εξηγήσεις περί των θεμάτων για τα οποία ρωτούνταν. Και τα θέματα τα οποία δημο

σιεύτηκαν στο περιοδικό και την εφημερίδα αυτή ήταν θέματα σοβαρότατης φύσεως, 

καταγγελίες σοβαρές σε βάρος του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών, και υποχρεώ

θηκε μάλιστα ο Διευθυντής του Γραφείου να δημοσιεύσει και απάντηση στο ίδιο 

περιοδικό. 

Πώς γίνεται, εφόσον το θέμα είδε το φως της δημοσιότητας, ο Διευθυντής του 

Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών να μην είναι σε θέση να δώσει στοιχεία κατά την 

πρώτη συνεδρία της Επιτροπής; Και πώς γίνεται ο καθ' ύλην αρμόδιος Υπουργός 

να έχει παντελή άγνοια του θέματος; Ή τουλάχιστον πώς δεν ενδιαφέρθηκε μετά τις 

δημοσιεύσεις που έγιναν να ζητήσει να μάθει ή να ζητήσει ο ίδιος να γίνει έρευνα; 

Αξία, αγαπητοί συνάδελφοι, θα είχε η ανάθεση της υπόθεσης στο Γενικό 

Ελεγκτή, όχι όταν η Βουλή των Αντιπροσώπων ξεκίνησε να εξετάζει το θέμα, και 

μάλιστα μετά από συνεδρίες όπου φάνηκαν οι διάφορες ατασθαλίες, αλλά από τον 

Οκτώβρη, όταν είδαν το φως της δημοσιότητας τα όσα δημοσιεύτηκαν για το θέμα το 

οποίο εξετάζουμε. 

Η δεύτερη προσπάθεια παραπλάνησης έγινε κατά τη δεύτερη εμφάνιση του 

τότε Κυβερνητικού Εκπροσώπου στην Επιτροπή Οικονομικών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων. Διότι ο τότε Κυβερνητικός Εκπρόσωπος δεν παρίστατο εκεί ως 

. άτομο. παρίστατο εκεί ως μέλος της κυβέρνησης και ως Κυβερνητικός Εκπρόσωπος 
και ήταν η συνδυασμένη ενέργεια τόσο του ιδίου όσο και η προσπάθεια των 

διάφορων άλλων Υπουργών για παρεμπόδιση της εξέτασης του θέματος, του 

Υπουργού Οικονομικών κ. Συρίμη με τη γνωστή επιστολή την οποία απέστειλε, οι 

εντολές που έδωσε ο κ . Βενιαμίν να μην κατατεθούν τα στοιχεία κατά την εξέταση 

της υπόθεσης, με αποτέλεσμα να υπάρξει καθυστέρηση μιας εβδομάδας, οπότε ο 

Γενικός Εισαγγελέας υποχρεώθηκε να τους δώσει οδηγίες ότι δεν μπορούν να αρνη

θούν, για να μεσολαβήσει η περίοδος που χάθηκαν οι φάκελοι. 

Εγώ δε θα αναφερθώ σε έκταση σ' αυτές τις προσπάθειες να εμποδιστεί η 

Επιτροπή Οικονομικών της Βουλής να εξετάσει το θέμα ούτε στις πολιτικές ευθύνες 

τις οποίες υπέχουν οι πολιτικοί της κυβέρνησης Βασιλείου επί του θέμάτος αυτού. 

Θα ήθελα απλώς να πω ότι μια άλλη προσπάθεια παραπλάνησης, η οποία έγινε από 

τον κ. Φάντη, που τότε ήταν ακόμα μέλος της κυβέρνησης, ήταν η πρόφαση ότι δήθεν 

δεν έπρεπε να εξετάσει η Επιτροπή το όλο θέμα, διότι άπτεται ευαίσθητων θεμάτων 

της πολιτείας, η προσπάθεια να κερδίσει χρόνο με το να πει ότι, πριν το συζητήσει η 

Επιτροπή μας, θα ήθελε να δει τους αρχηγούς των κομμάτων και η πρόφαση περί 

των ευαίσθητων θεμάτων στα οποία είχε αναφερθεί. Και για να τεκμηριώσει τους 

ισχυρισμούς του, επικαλέστηκε τη μαρτυρία του προκατόχου του, του κ. Ανδρέα 

Χριστοφίδη, και τη μαρτυρία κάποιου άλλου ανώτατου αξιωματούχου της πολι

τείας κατεξοχήν υπεύθυνου να χειρίζεται τα ευαίσθητα θέματα της Κυπριακής Δημο

κρατίας. 

Η Βουλή, παρ' όλη την καθυστέρηση η οποία προέκυψε από αυτή την προσπά

θεια παραπλάνησης, διά της Επιτροπής Οικονομικών δέχτηκε να ακούσει αυτά τα 

άτομα σε μια άλλη συνεδρία. Ούτε ο κ. Χριστοφίδης ούτε ο ανώτατος αξιωματούχος 

του κράτους υποστήριξαν τα όσα ισχυρίστηκε ο κ. Φάντης. Απεναντίας, η εντύπωση 

η οποία δόθηκε ήταν ότι οι ισχυρισμοί του κ. Φάντη δε στηρίζονταν στην πραγματι

κότητα τουλάχιστον στην έκταση που ήθελε να μας παρουσιάσει. 
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Ζήτησε ο κ. Φάντης να γίνουν συνεδρίες κεκλεισμένων των θυρών. Έγιναν 

συνεδρίες κεκλεισμένων των θυρών. Σε τι διαφωτίστηκε η Επιτροπή οικονομικών 

περισσότερο κατά τη διάρκεια των συνεδριών που έγιναν κεκλεισμένων των θυρών; 
Σε τίποτε. Τίποτε δε δικαιολογούσε να γίνει συνεδρία κεκλεισμένων των θυρών ούτε 

δικαιολογούνταν όλα όσα παρουσιάστηκαν ενώπιόν μας ως ατασθαλίες για το θέμα 
της διαφώτισης. 

Εδώ, μιλώντας για την προσπάθεια, μετά την παραπλάνηση ήλθε η προσπάθεια 

της παρεμπόδισης και παρακώλυσης. Αν η Επιτροπή Οικονομικών της Βουλής εισά

κουε την προσπάθεια της κυβέρνησης να σταματήσει η έρευνα, μέχρις ότου το θέμα 

το εξετάσει ο Γενικός Ελεγκτής, αν δε στεκόταν, όπως πολύ σωστά στάθηκε, στο 
ύψος των περιστάσεων τόσο η ίδια η Επιτροπή Οικονομικών της Βουλής όσο και ο 

Πρόεδρος του Σώμάτός μας, ο κ. Φάντης ίσως σήμερα να εξακολουθούσε ακόμα να 

ήταν ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος της κυβέρνησης Βασιλείου και ίσως σήμερα να 

εξακολουθούσε ακόμα να ήταν το δεξί του χέρι. Διότι η μόνη περίπτωση κατά την 

οποία πιθανόν να υποχρεωνόταν εκ των πραγμάτων να υποβάλει την παραίτησή του 

θα ήταν μετά την έκδοση της έκθεσης του Γενικού Ελεγκτή. Αλλά εγώ πιστεύω ότι οι 

εργασίες της Επιτροπής Οικονομικών, η ακρόαση η οποία ακολούθησε, οι αντιφά

σεις, η προσπάθεια παραπλάνησης, τα ψέματα τα οποία μας λέχθηκαν, οι συγκρουό

μενες . μαρτυρίες οι οποίες παρουσιάστηκαν βοήθησαν το Γενικό Ελεγκτή να 

εξαγάγει καλύτερα τα δικά του συμπεράσματα. 

Επίσης, εδώ θέλω να εξάρω και το ρόλο που διαδραμάτισε ο τύπος της Δημο

κρατίας της Κύπρου, ο οποίος υποβοήθησε τη διαλεύκανση της υπόθεσης. Το 

γεγονός ότι εξέταζε η Επιτροπή Οικονομικών το θέμα τούτο και το γεγονός ότι 

γινόταν από τον τύπο αναφορά στις συνεδριάσεις της Επιτροπής έδωσαν την 

ευκαιρία σε άτομα να προσέλθουν και να καταθέσουν ενώπιον της Επιτροπής στοι

χεία τα οποία κάτω από διαφορετικές συνθήκες δε θα κατέθεταν ούτε στο Γενικό 

Ελεγκτή, διότι ο Γενικός Ελεγκτής δε θα μπορούσε να ζητήσει τη δική τους 

μαρτυρία, αλλά και στη συνέχεια ούτε στο Γενικό Εισαγγελέα στον οποίο θα 

αναφερθώ ευθύς αμέσως. 

Αναφέρομαι ιδιαίτερα στην περίπτωση της κ. Μαραγκού. Η μαρτυρία της 

κ. Μαραγκού δε θα μπορούσε να δοθεί, αν εισακούαμε την έκκληση της κύβέρνησης 
Βασιλείου και δεν εξετάζαμε ως Επιτροπή Οικονομικών το υπό εξέταση θέμα. 

Δόθηκε η ευκαιρία να έλθει να μαρτυρήσει και vq. μας μιλήσει όχι μόνο επί της 
ουσίας του θέματος, αλλά και να μας καταγγείλει την προσπάθεια του κ. Φάντη να 

την επηρεάσει, ώστε να μαρτυρήσει διαφορετικά ενώπιον της Επιτροπής της Βουλής 

και επομένως να συγκαλύψει τα όσα εξετάζαμε. Διότι η πολιτική ευθύνη κάποιου 

δεν εξετάζεται μόνο σε σχέση με τις πράξεις του αλλά και με την προσπάθεια 

απόκρυψης, ώστε να μην εξηγήσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων τους τρόπους με 

τους οποίους διασπαθίστηκε το δημόσιο χρήμα. 

Αν εισακούαμε την κυβέρνηση, τους εκπροσώπους της, τον κ. Συρίμη και τον 

κ . Φάντη, και δεν προχωρούσαμε στην εξέταση της υπόθεσης αυτής και αν δεν 

υπήρχε ο τύπος να δίδει δημοσιότητα στην όλη εξέταση της υπόθεσης, δε θα επληρο

φορείτο ο τουρκοκύπριος συμπολίτης μας κ. Inatchi ότι εχρησιμοποιείτο ως το 
ευαίσθητο πρόσωπο, του οποίου το όνομα δε θα έπρεπε να δοθεί στη δημοσιότητα 

και να ακουστεί, ώστε να έλθει εθελοντικά ο ίδιος και να μαρτυρήσει ότι όχι μόνο 

δεν εισέπραξε ποτέ το ποσό των ί2.000, αλλά επιπλέον ο κ. Φάντης δοκίμασε να του 

υποβάλει να καταθέσει ψευδώς ή να στείλει ψευδή επιστολή, για να παραπλανήσει 

τις ερευνητικές αρχές όσον αφορά το υπό εξέταση θέμα. 
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Αν εισακούαμε την κυβέρνηση και δεν προχωροίlσαμε στην εξέταση της 

υπόθεσης, δε θα δινόταν η ευκαιρία να ακούσουμε για τις διάφορες περιβόητες 
δραστηριότητες, για την ευνοιοκρατική μεταχείριση της οποίας έτυχαν οι περίφημες 
εταιρείες S.P.C. και Ribello και για τις σχέσεις τις οποίες είχε ο κ. Φάντης με αυτές 
τις εταιρείες, καθώς και με την εταιρεία L.G.R. (Cyprus). 

Ο Γενικός Ελεγκτής της Δημοκρατίας, όταν θα ασκοίlσε τον έλεγχο για τον 

οποίο κόμπαζε η κυβέρνηση λέγοντας "τι θέλετε, ανέθεσα την υπόθεση στο Γενικό 
Ελεγκτή", δε θα μπορούσε να ελέγξει ούτε την S.P.C. ούτε τη Ribello ούτε την L.G.R. 
(Cyprus) ούτε θα μπορούσε να γνωρίζει τις αντιφάσεις στις οποίες περιέπεσαν 
ερωτώμενοι κατά την εξέταση της υπόθεσης. 

Στη συνέχεια, αν δεν εξετάζαμε την υπόθεση και αν δεν ακουόταν δημοσίως 

αυτή η υπόθεση, π(ός θα διαπιστώναμε την προσπάθεια του κυρίου ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κάποια ησυχία. 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Πώς θα διαπιστώναμε την προσπάθεια του κ. Φάντη στις τακτικές συνεδρίες 

να προφασίζεται ότι δε γνωρίζει ποιος είναι αυτός ο κ. Χαραλάμπους; 

Αν πάρετε, αγαπητοί συνάδελφοι, που δεν παρίστασθο στην Επιτροπή Οικονο
μικών, τα πρακτικά των συνεδριάσεων, θα γελάτε, αγαπητοί συνάδελφοι, όταν θα 

διαβάζετε ότι στις πρώτες συνεδρίες ο κ. Φάντης έλεγε: "Ποιος είναι αυτός ο Χαρα

λάμπους; Ξέρεις εσύ, κύριε, έλεγε στον τάδε υπάλληλο του Γραφείου Τύπου και 
Πληροφοριών, ποιος είναι; Να τους πούμε να τον εύρουν να μας τον φέρουν". Και 

μετά αποδεικνύεται ότι αυτός, ο κ. Χαραλάμπους -και τα γράφουν τα πρακτικά, δεν 

είναι δικές μου κουβέντες αυτά που σας λέω- όχι μόνο είναι γνωστός του κ. Φάντη 

με τον οποίο, σύμφωνα με λόγια δικά του, "έβγαιναν έξω και διασκέδαζαν", αλλά 

ήταν και συμφοιτητής του στις σπουδές του στη Μόσχα και είναι και μυρωτικός 
κουμπάρος του! Όλα αυτά όμως, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν ήλθαν να μας τα πουν. 
Τους τα βγάλαμε ένα ένα με το τσιγκέλι. Αποκτήσαμε ανακριτικές ιδιότητες, δικηγο

ρικές ιδιότητες, δεν ξέρω τι, εμείς οι γιατροί! Εγώ τουλάχιστον, ο γιατρός, αγαπητέ 
συνάδελφε, εξασκήθηκα σ' αυτή την υπόθεση, για να λάμψει η αλήθεια και να μπορέ
σουμε να εξετάσουμε αυτή την υπόθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Ελπίζω, βέβαια, να μην είναι σε βάρος του ιατρικού σας επαγγέλματος. 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Οπωσδήποτε είναι σε βάρος του ιατρικού μου επαγγέλματος, κύριε Πρόεδρε! 

Επίσης, αν δεν εξετάζαμε δημόσια την υπόθεση αυτή και αν εισακούαμε την 

κυβέρνηση και αφήναμε το Γενικό Ελεγκτή να την εξετάσει, πώς θα διαπίστωνε ο 
Γενικός Ελεγκτής . ότι τα ποσά τα οποία εισέπραξαν δημοσιογράφοι αδιαμφισβή

τητης εντιμότητας και κύρους, όπως ο κ. Σταύρος Αγγελίδης ή σ κ. Αχιλλέας παρά

σχος, δεν ήταν τα ποσά τα οποία αναγράφονταν και ότι οι υπογραφές οι οποίες 
παρουσιάζονταν δεν ήταν οι δικές τους υπογραφές; Μήπως ο Γενικός Ελεγκτής θα 

έπρεπε να είχε μαντικές ικανότητες, για να πάει να εύρε ι γραφολόγους και να 

ελέγξει αν η υπογραφή που υπήρχε σε κάθε απόδειξη ανήκε στους ανθρώπους για 

τους οποίους ελέγετο; Προβλήθηκε ο ισχυρισμός ότι εισέπραξαν τα υπέρογκα ποσά 
τα οποία εισέπραξαν, ενώ ήλθαν και μαρτύρησαν στην Επιτροπή ότι εισέπραξαν 

πολύ λιγότερα ποσά και μάλιστα δεν υπέγραψαν και καμιά απόδειξη, τουλάχιστον ο 
κ. Σταύρος Αγγελίδης. 
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Είδαμε και πολλά άλλα για τις σχέσεις του κ . Φάντη με τον κ. Κωνσταντινίδη 

και τον κ. Χαραλάμπους. Ακούσαμε ότι εμείς , και κατά συνέπεια το Σώμα, δεν 
ήμαστε σε θέση να μας πληροφορήσουν για τα ευαίσθητα σημεία και τα μεγάλα 

μυστικά του κράτους, τα οποία οι μόνοι που μπορούσαν να χειρίζονται εν λευκώ 

ήταν ο κ. Ανδρέας Κωνσταντινίδης και ο κ . Χαραλάμπους! Αυτά ήταν τα άτομα που 
μπορούσαν να γνωρίζουν αυτά τα ευαίσθητα σημεία, όχι όμως και οι εκλελεγμένοι 

αντιπρόσωποι του λαού! 

Υπάρχουν και άλλα για τις σχέσεις και διασυνδέσεις αυτών των ανθρώπων 
που παρήλασαν από την Επιτροπή και ευνοήθηκαν από την όλη υπό εξέταση 

υπόθεση. Εγώ βρήκα και τον κοινό παρονομαστή. Αν ονοματίσω τα διάφορα 

πρόσωπα που βρέθηκαν να έχουν ευνοηθεί, όλα έχουν ένα κοινό σημείο: Ήταν τέως, 

όπως και ο ίδιος ο κ. Φάντης, μέλη του ΑΚΕΛ και είτε έφυγαν από το ΑΚΕΛ είτε 

αποβλήθηκαν από το ΑΚΕΛ. 

Δεν προσάπτω τίποτε σ' εσάς, αγαπητοί συνάδελφοι, (απευθυνόμενος προς την 

πλευρά του ΑΚΕΛ). Όχι, λέω, για να μην υπάρχει παρεξήγηση. Πάντοτε μέσα στην 

Επιτροπή χρησιμοποιούσα τη φράση "το ΑΔΗΣΟΚ connection". Πάρτε ένα ένα τα 
ονόματα και θα δείτε αν υπάρχει αυτή η σχέση ή όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχω την εντύπωση ότι αυτά τα ονόματα δεν μπορεί να συνδέονται με οποιοδή

ποτε κόμμα ... 

r. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 
Όχι με το κόμμα, κύριε Πρόεδρε. Έχουν έναν κοινό παρονομαστή ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, αλλά, επειδή είπατε "το ΑΔΗΣΟΚ connection", νομίζω ότι δε χρειάζεται 
να γίνεται σύνδεση ή υπέρ ή κατά οποιουδήποτε κόμματος. 

r. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 
Δεν είναι το κόμμα, κύριε Πρόεδρε. Διευκρινίζω: ο κοινός παρονομαστής είναι 

ότι ήσαν πρώην μέλη του ΑΚΕΛ και έφυγαν από το ΑΚΕΛ ή εκδιώχθηκαν από το 

ΑΚΕΛ. Καλύτερα να το τοποθετήσω έτσι, για να είναι πιο σωστό. Όπως το έθεσα 

αρχικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. 

r. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 
Εν πάση περιπτώσει, έγινε η εξέταση, βγήκαν τα συμπεράσματα, αναγνώσθηκε 

η Έκθεση και νομίζω ότι δε χρειάζεται να γίνει επανάληψη αυτών των θεμάτων. 

Είναι ολοφάνερο ότι διασπαθίστηκε το δημόσιο χρήμα, διασπαθίστηκαν τα λεφτά 

του φορολογούμενου κοσμάκη για θέματα που καμιά σχέση δεν έχουν με τη διαφώ

τιση, με τον εθνικό ρόλο που έχει να επιτελέσει η διαφώτιση όσον αφορά το εθνικό 

μας θέμα. 

Όμως, δεν μπορώ, προτού κατέλθω από το βήμα, να μην προβώ σε ορισμένα 

σχόλια όσον αφορά το τμήμα της Έκθεσης που αναφέρεται στη θέση των έντιμων 

συναδέλφων του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, οι οποίοι απ' όλη αυτή την 

υπόθεση το μ9νο που βρήκαν να σημειώσουν είναι ότι στην υπόθεση αυτή παρουσιά
ζονται κενά και παρατυπίες από μέρους των αρμόδιων λειτουργών. Κενά και παρα

τυπίες. 

ι 
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Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Διάβασε και παρακάτω. 

Γ. ΚΑΣΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Φυσικά να διαβάσω παρακάτω. Οι συνάδελφοι δεν έχουν ένσταση να προχω

ρήσει οποιαδήποτε διαδικασία. Το έχω κάμει σαφές από την αρχή της ομιλίας μου: 

Εμείς εδώ δεν είμαστε δικαστήριο ούτε θέλουμε να το υποκάταστήσουμε. Ούτε 

είμαστε Γενικός Εισαγγελέας ούτε αναζητούμε ποινικές ευθύνες από οποιονδήποτε. 

Αλίμονο όμως αν οι αγαπητοί συνάδελφοι δε βλέπουν εδώ πολιτικές ευθύνες. 

Αλίμονο αν οι αγαπητοί συνάδελφοι δε διαπιστώνουν εδώ σοβαρή και κατ' εξακο

λούθησιν διασπάθιση δημόσιου χρήματος και έλλειψη χρηστής διοίκησης. Εγώ είμαι 

σίγουρος ότι το βλέπουν. Εγώ γνωρίζω τους συναδέλφους μου του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και δεν έχω καμιά απολύτως αμφιβολία για την εντιμότητά 

τους και για το γεγονός ότι πρώτοι θα διαμαρτύρονταν, αν ήταν άλλες εποχές, για 

το θέμα αυτό το οποίο έχει εξεταστεί. Η μόνη εξήγηση που μπορώ να δώσω γι' αυτή 

τη χλιαρή τους τοποθέτηση είναι το γεγόνός ότι ακριβώς εκείνα που προσπαθούν να 

επιρρίψουν στις άλλες πλευρές, δηλαδή την εμφανή σκοπιμότητα και τα κριτήρια τα 

μη αντικειμενικά, εγώ τους τα επιστρέφω, διότι περίμενα, επειδή γνωρίζω έτσι όπως 

είναι, ότι θα ήταν και αυτοί κατήγοροι και θα συνέδεαν τη φωνή τους με τη δική μας 

για την υπόθεση αυτή, αλλά, επειδή θέλουν να καλύψουν την κυβέρνηση Βασιλείου 

και το έργο της, υποχρεώνονται να τηρήσουν αυτή τη στάση την οποία τηρούν. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, 

Το θέμα που συζητούμε σήμερα έχει δυστυχώς τρομακτικές επιπτώσεις στο 

ηθικό του κυπριακού λαού, αφού κονδύλια προορισμένα για ένα σημαντικό εθνικό 

σκοπό κατασπαταλώνται και, στην καλύτερη περίπτωση, αγνοείται πού έχουν κατα

λήξει, αφήνοντας εύλογες υπόνοιες για οτιδήποτε, από κακή διαχείριση μέχρι 

διασπάθιση ή υπεξαίρεση. 

Ως Μέλος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογι

σμού παρακολούθησα το όλο θέμα, την εξέτασή του από την Επιτροπή, τις πληροφο

ρίες που μας δόθηκαν ή δε μας δόθηκαν, τις ερωτήσεις και τις απαντήσεις, διατηρώ

ντας πάντα, θέλω να πιστεύω, πνεύμα αντικειμενικότητας. Από τη μια το θέμα δεν 

το ήγειρε το κόμμα μου, αλλά από την άλλη δεν είχαμε λόγο να υπερασπιστούμε 

όσους διαχειρίζονταν τα κονδύλια αυτά. Πράγματι και ειλικρινά μας ενδιέφερε να 

ξεκαθαριστεί η αλήθεια, να διευκρινιστεί πώς αξιοποιήθηκαν αυτά τα κονδύλια της 

διαφώτισης, αν υπήρξε διασπάθιση δημόσιου χρήματος, αν υπήρξαν παρατυπίες, με 

άλλα λόγια μας ενδιέφερε να προβούμε στον κοινοβουλευτικό έλεγχο που έχουμε 

δικαίωμα αλλά ιδιαίτερα καθήκον και υποχρέωση να κάνουμε ως το Κοινοβούλιο 

μιας δημοκρατίας. 

Δυστυχώς, από την πρώτη στιγμή έγιναν προσπάθειες να παρεμποδιστεί αυτός 

ο έλεγχος και πρώτα με το πρόσχημα ότι το ίδιο θέμα θα εξεταστεί από άλλα όργανα 

του κράτους. Και όσο καλοπροαίρετα και να ερμηνεύσει κανείς την επιστολή του 

Υπουργού Οικονομικών, δε θα μπορέσει να ξεφύγει από το πραγματικό νόημά της, 
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τον ισχυρισμό δηλαδή ότι οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές δε θα πρέπει να προβαί

νουν σε έλεγχο, γιατί κατ' αυτόν δε θα παρέχεται η ίδια προστασία των δικαιω

μάτων ενός πολίτη με τον ίδιο τρόπο όπως σε ένα δικαστήριο ή επειδή θα τυγχάνει 

να γίνεται έρευνα από κάποιο άλλο όργανο της Δημοκρατίας. Αν όμως αυτό γινόταν 

δεκτό, τότε πάντα θα υπήρχε κώλυμα για την άσκηση κοινοβουλευτικού ελέγχου. 

Αυτή η θέση, που ευτυχώς απορρίφθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Οικονομικών και Προϋπολογισμού, παραγνωρίζει τη μορφή και τη φύση του κοινο

βουλευτικού ελέγχου, που δεν είναι ούτε αστυνομικός ούτε λογιστικός ούτε καν 

νομικός αλλά πολιτικός. Ελέγχουμε τις πράξεις κυβερνητικών οργάνων και πολι

τικών προσώπων και όχι των απλών πολιτών και τις αξιολογούμε καταλήγοντας σε 

πολιτικά συμπεράσματα. Αν κατά τη διάρκεια αυτού του ελέγχου βρεθούν στοιχεία 

που μπορεί να θεμελιώνουν αξιόποινες πράξεις, τότε εναπόκειται στα αρμόδια 

όργανα, όπως είναι Π.χ. ο Γενικός Εισαγγελέας, να επιληφθούν της υπόθεσης και να 

ασκήσουν την εξουσία τους. 

Ιδιαίτερα δε όσον αφορά τα δικαιώματα των πολιτών, υπάρχει ο Νόμος 21 του 
1985, που καθορίζει τα δικαιώματα όσων παρευρίσκονται στις Επιτροπές της 

Βουλής και παρέχουν πληροφορίες και που τους δίνει τη δυνατότητα να αρνηθούν 

να απαντήσουν. Κατά τη διάρκεια της εξέτασης του θέματος "διαφώτιση" επεστήθη η 
προσοχή όσων μας έδιναν πληροφορίες στα δικαιώματά τους, αλλά και στις επιπτώ

σεις που μπορούσε να είχαν οι απαντήσεις τους. Αυτό δε αποδεικνύεται και από τα 

πρακτικά. Κανένας σχεδόν, εκτός από τον κ. Φάντη και τον κ. Κωνσταντινίδη, και 

αυτό κατά την τελευταία συνεδρία, δεν επικαλέστηκε αυτές τις πρόνοιες του νόμου, 

για να μην παραστεί. Μόνο σε ελάχιστες περιπτώσεις και για συγκεκριμένες ερωτή

σεις επιφυλάχθηκαν, εξεταζόμενοι, να μην απαντήσουν. Το γεγονός αυτό αποδει

κνύει ότι ήξεραν τα δικαιώματά τους και, όποτε ένιωσαν την ανάγκη, τα άσκησαν. 

Ενδεικτικό είναι ότι ο κ. Φάντης, αν και του ζήτησα εγώ προσωπικά, αν δεν ήθελε 

να μας δώσει πληροφορίες, να επικαλεστεί το νόμο και ιδιαίτερα τα άρθρα που 

αφορούσαν θέματα δημόσιας ασφάλειας ή άμυνας, ουδέποτε το έκανε. Απλώς δε μας 

απάντησε στα όσα του ζητήσαμε, χρησιμοποιώντας αόριστες δικαιολογίες, ότι 

δηλαδή θα αποκάλυπτε πληροφορίες για θέματα ευαίσθητα και για θέματα εθνικής 

ασφάλειας. Παρ' όλα αυτά, δεν προχωρήσαμε ως Επιτροπή στη διαδικασία των 

κυρώσεων που προβλέπει ο νόμος, αν και είχαμε δικαίωμα να το κάνουμε. 

Όσον αφορά δε την έρευνα του Γενικού Ελεγκτή, αυτή αφορούσε μια διαφορε

τική σκοπιά και προσέγγιση από αυτή της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονο

μικών και Προϋπολογισμού. Και δεν εμπόδιζε η μια έρευνα την άλλη. Όπως αποδεί
χθηκε από τις εκθέσεις και των δύο, που καταλήγουν σε παρόμοια συμπεράσματα, 

κανένα απολύτως πρόβλημα δε δημιουργήθηκε λόγω των παράλληλων ερευνών. 

Γιατί, όπως έχω ήδη πει, η μεν έρευνα του Γενικού Ελεγκτή είναι λογιστική και 

εξετάζει την εφαρμογή των διαδικασιών, ενώ εκείνη της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής αφορά τόσο τις αποφάσεις όσο και τα αποτελέσματά τους και εξετάζει 
την υιοθέτηση μιας πολιτικής, αν είναι σωστή ή όχι, και τις πολιτικές ευθύνες που 

πηγάζουν απ' όλα αυτά. Μέσα σε αυτά τα πλαίσια, βέβαια, εξετάστηκε και το κατά 

πόσο τηρήθηκαν οι σωστές διαδικασίες, αλλά με τρόπο που να μη γίνεται επέμβαση 

στο έργο του Γενικού Ελεγκτή, ο οποίος αντίθετα παρακάθισε και σε συνεδρίες της 

Επιτροπής κατά την εξέταση του θέματος. 

Θέλω όμως να ξανατονίσω ότι τα γεγονότα μιλούν από μόνα τους και ότι 

είναι πλέον γεγονός ότι η έρευνα της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού δε δημιούργησε κανένα απολύτως πρόβλημα σε αυτή του 
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Γενικού Ελεγκτή. Έτσι, δεν ευσταθούσαν τα επιχειρήματα ότι δε θα έπρεπε να συνε

χιστεί η εξέταση από την Επιτροπή Οικονομικών είτε για λόγους προστασίας των 

δικαιωμάτων όσων κατέθεταν είτε λόγω της εξέτασης του θέματος από το Γενικό 

Ελεγκτή. Επομένως, κανείς δεν μπορεί να ισχυριστεί λογικά και τεκμηριωμένα ότι 

υπήρχε οποιοσδήποτε άλλος λόγος, για να ζητηθεί να μη συνεχιστεί η εξέταση του 

θέματος από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, 
παρά μόνο για να μην εκτεθούν πολιτικά οι κυβερνώντες. 

Πέρα όμως από τις πιέσεις για διακοπή της εξέτασης από την Κοινοβουλευ

τική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπήρξε και η αρχική άρνηση 

παρουσίασης πληροφοριών από την κυβερνητική πλευρά, η εξαφάνιση σχετικών 

φακέλων, η κωλυσιεργία στην παροχή απαντήσεων, που όλα μαζί δημιούργησαν 

σημαντικές δυσκολίες στο έργο της Επιτροπής. Παρ' όλα αυτά, σεβόμενοι τον εαυτό 

μας αλλά ιδιαίτερα το θεσμό της Βουλής και του κοινοβουλευτικού ελέγχου, καθώς 

και το λαό, που με την ψήφο του μας εξέλεξε, όχι μόνο για να νομοθετούμε, αλλά 

και για να ελέγχουμε τους κυβερνώντες για λογαριασμό του, προχωρήσαμε στο 

διεξοδικό έλεγχο του θέματος μέσα στα πλαίσια βέβαια των δυνατοτήτων μας. 

Αυτό που έχει σημασία -και εδώ διαφωνώ με τους έντιμους συναδέλφους του 

ΑΚΕΛ-Μέλη της Επιτροπής- είναι ότι σε όλη τη διάρκειά της η έρευνα, η εξέταση 

του θέματος ήταν ήρεμη, πολιτισμένη, διεξοδική και μέσα στα νομικά και συνταγμα

τικά πλαίσια. Βέβαια, υπήρξαν μερικές ελάχιστες εξάρσεις πνεύματος. μπορεί και 

να λέχθηκε κάτι που δε θα έπρεπε. Δεν πρέπει όμως μία ή δύο κακές στιγμές να 

επικληθούν, για να καταστρέψουν το αξιόλογο έργο της Επιτροπής. 

Αντίθετα, μπορώ να πω ότι υπήρξαμε εμείς, οι Βουλευτές, επανειλημμένα 

αντικείμενο προκλήσεων, ειρωνικών σχολίων και υπονοουμένων που εκφράζονταν 

από τους εξεταζομένους στην Επιτροπή και ιδιαίτερα από τον κ. Φάντη. Παρ' όλα 

αυτά δεν αφήσαμε να ξεφύγει η εξέταση από το αρμόζον πνεύμα και πιστεύω ότι 

οποιοσδήποτε αντικειμενικός κριτής θα το αναγνωρίσει αυτό. Εξάλλου, υπάρχουν 

και τα πρακτικά των συνεδριών της Επιτροπής που μιλούν από μόνα τους. 

Μπαίνοντας όμως στην ουσία του θέματος, οφείλω να ομολογήσω ότι στην 

αρχή δεν ήμουν σίγουρος αν όντως οι καταγγελίες του συναδέλφου, Προέδρου της 

Επιτροπής, ευσταθούσαν. Είχα και εγώ την περιέργεια, όπως όλος ο κόσμος, να 

ακούσω τις απαντήσεις των αρμοδίων. Αυτό που συνέβηκε όμως είναι ότι, όσο 

προχωρούσαμε, τόσο δημιουργούνταν και νέες υποψίες, νέες αμφιβολίες σχετικά με 

τα κονδύλια της Υπηρεσιακής Ομάδας Διαφώτισης και τις εργασίες που ανέθετε σε 

ιδιώτες, σε σημείο που στο τέλος διερωτώμεθα πόσα ακόμα στοιχεία θα βρίσκαμε 

συνεχίζοντας την έρευνα και πόσα άλλα δε θα εμφανίζονταν, αν η έρευνα σταμα

τούσε. Δεν μπορώ να κρύψω ότι, με το ρυθμό που έβγαιναν στη φόρα συνεχώς και 

νέα στοιχεία και νέες παρατυπίες, πίστεψα σε μια στιγμή ότι δε θα τελειώναμε ούτε 

σε ένα χρόνο. Όπως όμως είπα προηγουμένως, ο ρόλος της Επιτροπής ήταν να 

διαπιστώσει αν υπήρχαν πολιτικές ευθύνες στο χειρισμό των κονδυλίων της διαφώ

τισης και αυτό το συμπέρασμα βγήκε από τα όσα είχαμε βρει, χωρίς να υπήρχε λόγος 

για περαιτέρω εξέταση από εμάς. Γιατί, όσο προχωρούσε η εξέταση, τόσο από τα 

στοιχεία που μας δίνονταν όσο και από ερωτήσεις που υπήρχε ρητή άρνηση να 

απαντηθούν έβγαινε καθαρά το συμπέρασμα ότι υπήρξαν παρατυπίες, ατασθαλίες 

και επιλήψιμες ενέργειες. Από εδώ και πέρα ας αναλάβουν οι αρμόδιοι τις ευθύνες 

τους. 
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Σε αυτό το σημείο νιώθω την υποχρέωση να απαντήσω σε όσους αμφισβητούν 
τα κίνητρα για την εξέταση αυτού του θέματος. Μιλώντας βέβαια μόνο για τον 

εαυτό μου και το κόμμα μου, μπορώ να διαβεβαιώσω ότι πρωταρχικός στόχος, 
σκοπός και λόγος για την εξέταση ήταν η έρευνα για το πώς γινόταν η διαχείριση 

των κονδυλίων και πού κατέληγαν τα κονδύλια της διαφώτισης. Τώρα, αν το αποτέ
λεσμα αυτής της έρευνας ή και η ίδια η έρευνα έχει και πολιτικό αντίκτυπο ή και 
προεκλογική επίδραση, δεν μπορεί αυτό να αναιρέσει τους λόγους που έχω 
αναφέρει. Είμαστε πολιτικοί σε μια πολιτικοποιημένη, δημοκρατίκή κοινωνία, όπου 
γίνονται εκλογές, και όταν εξετάζονται πολιτικές ευθύνες κοντά σε εκλογική 
περίοδο, οι πολιτικοί είναι φυσιολογικό να επηρεάζονται. Τίποτα όμως το μεμπτό 

δεν υπάρχει σε αυτό ούτε αναιρείται το αποτέλεσμα της εξέτασης. 

Εκείνο που δεν κάνουν όσοι επικρίνουν την εξέταση του θέματος είναι να 

αντιμετωπίζουν την ουσία. Είναι, βλέπετε, πιο εύκολο να αποδίδονται κίνητρα και 

σκοπιμότητες παρά να αντιμετωπίζεται η ουσία. Και παρ' όλα όσα έχω πει προηγου

μένως, ότι δηλαδή δεν υπήρχαν, από πλευράς μας τουλάχιστον, άλλα κίνητρα παρά 

μόνο το καθήκον μας ως Βουλευτών, θέλω να τονίσω ότι το κίνητρο δεν επηρεάζει 

την ουσία. Δεν έχει σημασία το γιατί γίνεται μια έρευνα αλλά η ουσία της έρευνας. 

Το σκάνδαλο είναι σκάνδαλο, άσχετα με το γιατί εξετάζεται. Και σε αυτή την περί

πτωση κανείς αντικειμενικός κριτής δεν μπορεί να αμφισβητήσει ότι υπήρξαν παρα

τυπίες, ατασθαλίες, κακοδιαχείριση και ότι υπάρχουν εύλογες υποψίες για υπεξαί
ρεση, άσχετα από τους λόγους που οδήγησαν τον καθένα στο να αρχίσει την έρευνα 

αυτή. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, αν ακολουθούσαμε τη λογική αυτών που 

αμφισβητούν την αντικειμενικότητα των πορισμάτων λόγω προεκλογικής περιόδου, 

θα έπρεπε να ισχύει το ίδιο και γι' αυτούς. Αν εμείς ως αντίπαλοι της κυβέρνησης 

Βασιλείου και του υποψηφίου Βασιλείου δεν είμαστε, κατά τον ισχυρισμό τους, 
αντικειμενικοί, με την ίδια λογική και το ΑΚΕΛ που τον υποστηρίζει είναι ακόμα 

λιγότερο αντικειμενικό στα συμπεράσματά του. Δεν πρέπει, κύριοι συνάδελφοι, να 

αμφισβητούμε τους θεσμούς και το ρόλο μας. Και αν συνεχίσουμε να το κάνουμε, δε 

θα πρέπει να διερωτόμαστε γιατί σταδιακά χάνουμε το σεβασμό του λαού. Δεν 

υπάρχει μεγαλύτερος κίνδυνος για τους θεσμούς από την αυτοαμφισβήτηση και την 

αυτοάρνηση του ρόλου μας. Επαναλαμβάνω ότι είμαστε πολιτικοί και ότι πολλές 

φορές οι πράξεις μας θα έχουν πολιτικά κίνητρα. Αυτό όμως δεν αναιρεί το σημα

ντικό ερευνητικό μας ρόλο ούτε την ουσία των ερευνών μας ή τα αποτελέσματά 

τους. 

Σε αυτό το σημείο νιώθω την ανάγκη να αναφερθώ και σε μια ακόμα επικίν

δυνη εξέλιξη στα πολιτικά και ιδιαίτερα στα κοινοβουλευτικά πράγματα της 

Κύπρου. Δυστυχώς έχει παρατηρηθεί τελευταία η καινούρια, θέλω να πιστεύω, 

τακτική κατηγορίες είτε εναντίον της κυβέρνησης είτε του ΑΚΕΛ να μην απαντώ

νται με επιχειρήματα και γεγονότα πάνω στην ουσία των καταγγελιών. Αντίθετα και 

για αντιπερισπασμό, πιστεύω, γίνεται προσπάθεια σπίλωσης του ονόματος αυτών 

που κάνουν τις καταγγελίες. Έτσι, όταν έγινε η συζήτηση για το σκάνδαλο των 

ελικοπτέρων, ακούσατε από το ΑΚΕΛ προσωπικές κατηγορίες που αμφισβητούσαν 

τα κίνητρα του έντιμου συναδέλφου κ. Άριστου Χρυσοστόμου, που είχε εγγράψει το 

θέμα. Και όταν ο κ. Πουργουρίδης, κατά τη συζήτηση του ίδιου θέματος, μίλησε 

ενάντια στην κυβέρνηση και το ΑΚΕΛ, γίναμε μάρτυρες μιας νέας προσωπικής 

επίθεσης του ΑΚΕΛ εναντίον του συναδέλφου. Γιατί το ΑΚΕΛ, αντί να περιoριστp~ 

να απαντήσει στην ουσία των κατηγοριών, άρχισε να αναφέρει τι είπε και τι έγραψε 

ο κ. Πουργουρίδης πριν από είκοσι πέντε χρόνια. 
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Έτσι, δε θα έπρεπε ίσως να μας εκπλήττει το γεγονός ότι, μόλις άρχισε η 

έρευνα για τα κονδύλια της διαφώτισης, ξεφύτρωσαν πληροφορίες και γράφτηκαν 

άρθρα σε εφημερίδα που πρόσκειται σε συγκεκριμένο κόμμα, καθώς και στην κυβέρ
νηση, και άρχισε έρευνα για ισχυριζόμενο σκάνδαλο. Ούτε ότι έγινε προσπάθεια να 

αναμειχθεί σε αυτό το σκάνδαλο -ποιος άλλος;- αυτός που έκανε τις καταγγελίες για 

το θέμα της διαφώτισης. Δεν ξέρω ακόμα πόσο ευσταθούν οι πληροφορίες και πόση 

βάση έχει η έρευνα γι' αυτό το ισχυριζόμενο σκάνδαλο. Αυτό που ξέρω είναι ότι η 

επιλογή του χρόνου αυτής της έρευνας και ο συγχρονισμός της με την εξέταση του 

σκανδάλου της διαφώτισης δεν αφήνουν αμφιβολία για τη σκοπιμότητά της. Γιατί 

κανείς δεν μπορεί να θεωρήσει ότι είναι συμπτωματική, ιδίως αν σκεφτεί ότι το 

θέμα πρωτοεγέρθηκε στο Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας το καλοκαίρι. Κατά 

τη δική μου αντίληψη, ο μόνος στόχος είναι η εξουδετέρωση των πολιτικών επιπτώ

σεων του σκανδάλου της διαφώτισης. 

Είμαι νέος Βουλευτής, κύριοι συνάδελφοι, και στην ηλικία αλλά και στη 

θητεία. Πιστεύω όμως ότι αυτή η τακτική σπίλωσης του ονόματος του κατηγόρου 

εισάγει νέους, επικίνδυνους θεσμούς και την καταδικάζω, από όπου και να προέρ

χεται. Πιστεύω ότι όλοι μας σε αυτή τη Βουλή μπορούμε και έχουμε την ικανότητα 

να απαντήσουμε στην ουσία των θεμάτων και δε χρειάζεται να επιστρατεύουμε 

προσωπικές επιθέσεις. Ακόμα περισσότερο στη συγκεκριμένη περίπτωση της 

προσΠάθειας ανάμειξης του ονόματος του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού σε ισχυριζόμενο σκάνδαλο, επειδή 

έγινε από την κυβερνητική πλευρά ταυτόχρονα με την έρευνα από την Επιτροπή 

Οικονομικών του σκανδάλου της διαφώτισης, τα πράγματα είναι ακόμα πιο σοβαρά 

και πιο επικίνδυνα. Για μένα δεν είναι τίποτε άλλο αυτό παρά προσπάθεια φίμωσης 

των Βουλευτών, εκφοβισμού τους και παρεμπόδισης της άσκησης κοινοβουλευτικού 
ελέγχου και δείχνει τάσεις όχι ιδιαίτερα δημοκρατικές. Και θα πρέπει να προβλημα

τιστούμε όλοι μας για το πώς θα αποφευχθούν καινούριες παρόμοιες περιπτώσεις 

στο μέλλον. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, τα γεγονότα του θέματος της διαφώτισης 

είναι καθαρά και σαφώς διατυπωμένα τόσο στην Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού όσο και στα πρακτικά των συνεδριά

σεών της. Τα συμπεράσματα που περιέχονται στην Έκθεση της Επιτροπής είναι . 

σαφή, δίκαια και αντικειμενικά. Σε μερικές περιπτώσεις μπορεί να πει κανείς ότι 

είναι και επιεική. Τα προσυπογράφω και τα υιοθετώ πλήρως. Δε βλέπω το λόγο να 

τα επαναλάβω ένα προς ένα, ιδιαίτερα την περίπτωση κάθε βιβλίου ή ταινίας 
χωριστά. Αντίθετα, θα αναφερθώ στα γενικά συμπεράσματα και στα θέματα αρχής, 

αναφέροντας κραυγαλέα παραδείγματα, καθώς και εισηγήσεις για το μέλλον. 

Αυτό που έχει φανεί καθαρά είναι ότι ένα μεγάλο μέρος της δραστηριότητας 

της Υπηρεσιακής Ομάδας Διαφώτισης αποφασιζόταν μόνο από τον κ. Φάντη, ο 

οποίος σε μερικές περιπτώσεις έπαιρνε καλυπτικές αποφάσεις και άλλοτε όχι. Η 

ανάθεση εργασιών σε ιδιώτες σε πάρα πολλές περιπτώσεις δεν ακολουθούσε τη 

σωστή διαδικασία, δεν εξυπηρετούσε το δημόσιο συμφέρον, δεν προστάτευε. τα 

δημόσια οικονομικά, αλλά αντίθετα προωθούσε οικονομικά συμφέροντα ιδιωτών, 

που πληρώνονταν για αχρείαστες στην ουσία υπηρεσίες. Ως παράδειγμα αναφέρω 

τις περιπτιοσεις των τρίπτυχων φυλλαδίων που είναι ενδεικτικές του τρόπου 

ανάθεσης των έργων από την Υπηρεσιακή Ομάδα Διαφώτισης χωρίς προσφορές και 

χωρίς διαπραγμάτευση με μόνο αποτέλεσμα την επιβάρυνση του κράτους με αμοιβή 
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μεσάζοντα χωρίς κανέναν ουσιαστικό λόγο. Οι εκθέσεις της Επιτροπής και του 

Γενικού Ελεγκτή γι' αυτά τα θέματα είναι σαφείς και παραπέμπω τους έντιμους 

συναδέλφους σε αυτές. 

Ακόμα όμως πιο ανησυχητικό είναι το γεγονός ότι υπάρχουν μεγάλα ποσά που 

δεν ξέρουμε πού έχουν καταλήξει, όπως παραδείγματος χάριν, χρήματα που έχει 

πάρει σε μετρητά ο κ. Φάντης και που ισχυρίζεται ότι τα έδωσε για ευαίσθητες 

δραστηριότητες, τις οποίες όμως προκλητικά και προσβλητικά για τη Βουλή αρνή

θηκε να μας αποκαλύψει. Και ταυτόχρονα για κάποιο μυστήριο λόγο αρνήθηκε να 

επικαλεστεί και την προστασία του νόμου σε περιπτώσεις άρνησης παροχής πληρο

φοριών για θέματα άμυνας ή δημόσιας ασφάλειας. 

Και εύλογα διερωτάται κανείς γιατί αυτή η άρνηση. Μήπως γιατί, για να το 

κάνει αυτό, θα έπρεπε να αποκαλύψει στο Γενικό Εισαγγελέα στοιχεία που να το 

δικαιολογούν και που πιθανόν να μην υπάρχουν; 

Πέρα από αυτό όμως υπάρχει και το θέμα του κύρους των Βουλευτών, αφού 

ούτε λίγο ούτε πολύ μας λέχθηκε ότι δεν μπορούμε να μάθουμε πράγματα που 

γνωρίζουν ιδιώτες. Και μπορεί άλλοι συνάδελφοι να ήταν επιφυλακτικοί σε αυτό το 

θέμα, αλλά εγώ ως εκλελεγμένος αντιπρόσωπος του λαού νιώθω ότι είχα το 

δικαίωμα και την υποχρέωση αλλά και την εχεμύθεια, για να ενημερωθώ. Βέβαια, αν 

κρίνω από την περίφημη υπόθεση του τουρκοκύπριου Inatchi, όπου αποδείχθηκε ότι 
οι ισχυρισμοί του κ. Φάντη για ευαίσθητες δραστηριότητες και απόρρητες πληροφο

ρίες καμιά σχέση δεν είχαν με την πράγματικότητα, τότε εύλογα συμπεραίνω ή έστω 

υποψιάζομαι ότι και οι άλλοι ισχυρισμοί για χρηματοδοτήσεις ευαίσθητων δραστη

ριοτήτων δεν ευσταθούν και δεν είναι τίποτε άλλο παρά προφάσεις, για να συγκαλυ

φθούν παρατυπίες και ατασθαλίες. 

Στα ίδια συμπεράσματα καταλήγω έχοντας υπόψη τις προσπάθειες επηρεα

σμού από τον κ. Φάντη τουλάχιστον δύο ατόμων που κλήθηκαν να δώσουν πληρο

φορίες στην Επιτροπή. Το γεγονός ότι σε αντίθεση με τη δικαστηριακή διαδικασία ο 

επηρεασμός μάρτυρα που προσέρχεται σε Κοινοβουλευτική Επιτροπή δεν είναι 

ποινικό αδίκημα δεν κάνει κάτι τέτοιο λιγότερο μεμπτό και επιλήψιμο. Οφείλω να 

συγχαρώ τόσο την κ. Μαραγκού όσο και τον κ. Inatchi που δεν πτοήθηκαν και κατέ
θεσαν στην Επιτροπή τα γεγονότα όπως είχαν. Από την άλλη όμως η αντίδραση 

αυτή του κ. Φάντη δημιουργεί ακόμα περισσότερες υποψίες και οδηγεί στο συμπέ

ρασμα ότι έγινε προσπάθεια συγκάλυψης των πραγματικών γεγονότων. 

Ιδιαίτερα επιλήψιμη είναι και η χρησιμοποίηση δημόσιου υπαλλήλου -και 

αναφέρομαι στην περίπτωση του κ. Κωνσταντινίδη- για ιδιωτική εργασία επί 

πληρωμή. Οι ευθύνες του ίδιου του κ. Κωνσταντινίδη είναι θέμα πειθαρχικής διαδικα

σίας, που έχει ήδη αρχίσει. Υπάρχουν όμως και οι πολιτικές ευθύνες του κ. Φάντη, 

αφού εν γνώσει του, αν όχι με την παρότρυνση τη δικιά του, ανέλαβε ο κ. Κωνσταντι

νίδης την ιδιωτική του απασχόληση στην L.G.R. (Cyprus) και στην S.P.C. Ο κ. Φάντης 
ήξερε ότι πληρωνόταν γι' αυτή την απασχόληση ο κ. Κωνσταντινίδης και ότι αυτά τα 

χρήματα προέρχονταν από το κράτος μέσω βέβαια της L.G.R. (Cyprus). Αν ο σκοπός ήταν 
τόσο ιερός και αγνός, γιατί δεν ακολουθήθηκαν οι ορθόδοξες διαδικασίες; Δόξα σοι 

ο Θεός, υπάρχουν στην Κύπρο ιδιαίτερα αξιόπιστοι και έμπιστοι ελεγκτικοί οίκοι, 

που θα μπορούσαν να κάνουν τον έλεγχο της L.G.R. (Cyprus)! Ή ακόμα θα 
μπορούσε υπηρεσιακά να ζητηθεί από το Γενικό Ελεγκτή η βοήθειά του σε αυτή την 

ιδιάζουσα περίπτωση, οπότε ίσως να μην ξοδεύονταν και τόσα χρήματα. 
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Όσον αφορά δε την εκ των υστέρων καλυπτική έγκριση του Υπουργού Οικο

νομικών, αυτή στην ουσία αγγίζει τα όρια της εξαπάτησης τόσο του κυρίου 

Υπουργού όσο και της Βουλής και του κράτους. Βέβαια, η ευθύνη του Υπουργού, 

που έδωσε αυτή την έγκριση, χωρίς να ερευνήσει το θέμα και βασισμένος μόνο στο 

λόγο του κ. Φάντη, είναι μεγάλη. Και η μετέπεια παραδοχή του λάθους του δεν τον 

απαλλάσσει από την ευθύνη του αυτή. 

Ευθύνη επίσης έχει και ο Διευθυντής του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών. 

Δεν έχει σημασία αν εκτελούσε οδηγίες ή εντολές. Ο Νόμος περί Δημόσιας Υπηρε

σίας είναι καθαρός: Ένας δημόσιος υπάλληλος έχει όχι μόνο το δικαίωμα, αλλά και 

την υποχρέωση να αρνηθεί παρ6.νομες εντολές. Ο Διευθυντής του Γραφείου Τύπου 
και Πληροφοριών ως ανώτερος δημόσιος υπάλληλος είχε και τις γνώσεις και την 

ικανότητα, για να διακρίνει πού υπήρχαν παρατυπίες και πού υπήρχε κίνδυνος 

ατασθαλιών και να αρνηθεί να εκτελέσει ή να επικυρώσει ή να διεκπεραιώσει τις 

εντολές. Και αν εδημιουργείτο πρόβλημα, όφειλε να εγείρει το θέμα με το Γενικό 

Ελεγκτή ή και το Γενικό Εισαγγελέα. Αντίθετα, ο Διευθυντής του Γραφείου Τύπου 

και Πληροφοριών σε πολλές περιπτώσεις συμμετείχε στην υλοποίηση των παρατυ
πιών χωρίς διαμαρτυρία και τηρώντας σιωπή, μέχρι που άρχισε η εξέταση του 

θέματος στην Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, όπως είπα και προηγουμένως, ο σκοπός 

της έρευνας της Επιτροπής Οικονομικών είναι η εξέταση των ευθυνών της κυβέρ

νησης και των πολιτικών προσώπων που έπαιρναν τις αποφάσεις, έδιναν τις 

οδηγίες και τροχιοδρομούσαν την πορεία των πραγμάτων. Και αναμφίβολα το 

συμπέρασμα είναι ότι όχι μόνο υπήρξαν παρατυπίες, ατασθαλίες και κακοδιαχεί

ριση, αλλά και ότι την ευθύνη την έχει όχι μόνο ο κ. Φάντης αλλά και οι αρμόδιοι 

Υπουργοί στους οποίους υπάγονται οι υπηρεσίες που εκτελούσαν αυτές τις παρατυ

πίες. Ιδιαίτερη ευθύνη έχει και ο Νρόεδρος της Δημοκρατίας, γιατί ήταν δική του 

επιλογή ο διορισμός του κ. Φάντη και γιατί ήταν στενός του συνεργάτης. Και η 

ευθύνη του Προέδρου δεν περιορίζεται στο διορισμό μόνο, αλλά και στο γεγονός ότι 

αργότερα δεν τον έπαυσε. Αντίθετα, μόνος του παραιτήθηκε ο κ. Φάντης και έφυγε 

με τις ευχαριστίες του Προέδρου. Και εδώ πρέπει να πω βέβαια ότι η παραίτησή του 

δεν τον απαλλάσσει από τις ευθύνες του. Όμως δεν ακούσαμε τίποτε το καταδικα

στικό από πλευράς Προέδρου. Καμιά επικριτική ή αφοριστική λέξη. Ακόμα κι όταν 

ετοιμάστηκε η έκθεση του Γενικού Ελεγκτή, την οποία ο Πρόεδρος καυχιόταν ότι με 

οδηγίες του προκάλεσε, δεν τον ακούσαμε να καταδικάζει τα όσα γίνονταν στο 

ταμείο της διαφώτισης. Αυτό είναι το λιγότερο, θα έλεγα, αξιοπερίεργο. 

Πριν τελειώσω, θα ήθελα να αναφερθώ και στην ουσία των αποφάσεων πολι

τικής και στο σκοπό διάθεσης των χρημάτων της διαφώτισης. Η ομάδα μας από 

πέρσι είχε εγείρει το θέμα και έχει τώρα αποδειχθεί ότι, πέρα από τις παρατυπίες, 

υπάρχει έλλειψη στόχων, μακροπρόθεσμης πολιτικής και σοβαρής μελέτης για αξιο

ποίηση των κονδυλίων. Από ό,τι έχει φανεί, η διαφώτιση γίνεται σπασμωδικά, χωρίς 

στόχους και μελέτη, ανάλογα με προσωπικές σχέσεΙ$, απόψεις ή συμπάθειες. Ξοδεύ

τηκαν μεγάλα ποσά -και αναφέρομαι στις νόμιμες δαπάνες- για δραστηριότητες 

ασήμαντες και αναποτελεσματικές. Αντίθετα, χάθηκαν ευκαιρίες και τρόποι 

προβολής του εθνικού μας θέματος, είτε γιατί είχαν ήδη ξοδευτεί τα κονδύλια είτε 

γιατί δεν είχαν τεθεί οι ανάλογοι στόχοι. Χρειάζεται η χάραξη μιας νέας στρατη

γικής, μιας μακροπρόθεσμης και ουσιαστικής πολιτικής με συμβουλές ειδικών, 
ανάλογα με την περίπτωση, χωρίς συναισθηματισμούς αλλά τεχνικά και επιστημο

νικά. 
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Πρέπει επίσης να αναφερθώ και στην ισχυριζόμενη από τον κ. Φάντη χρήση 

των κονδυλίων της διαφώτισης. Έχω ήδη πει ότι δε δέχομαι τους ισχυρισμούς του. 

Αλλά, ακόμα κι αν μέρος τους είναι αληθινό, οφείλω να την απορρίψω ως επικίν

δυνη και λανθασμένη πολιτική. Τα χρήματα της διαφώτισης εγκρίνονται από τη 

Βουλή για ένα και μόνο σκοπό: την προβολή του εθνικού θέματος. Αυτός είναι ο 

λόγος της ύπαρξής τους και ο λόγος που δίνονται στην κυβέρνηση. Είναι εντελώς 

απαράδεκτη η μυστική χρήση τους χωρίς την άδεια της Βουλής, είτε για να ενισχύο

νται σταθμοί to:u εξωτερικού είτε για να βοηθούνται οικονομικά και επαγγελματικά 
Τουρκοκύπριοι στις ελεύθερες περιοχές είτε για να χρησιμοποιούνται για χρηματο

δότηση ευαίσθητων δραστηριοτήτων. Πρώτα απ' όλα θα έπρεπε να εγκρίνονται από 

τη Βουλή. Από τη στιγμή που εγκρίνει τις δαπάνες της άμυνας, πιστεύω ότι μπορεί 

να ασχοληθεί και με ευαίσθητα θέματα. 

Δεύτερο, υπάρχουν αρμόδιες υπηρεσίες πιο ειδικές και έμπειρες από την 

Υ.Ο.Δ., για να ασχολούνται με τέτοια θέματα. Δεν μπορώ να διανοηθώ το λόγο που 

θα δικαιολογούσε το να εγκρίνει ο ίδιος ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος ποσά προς 

ιδιωτική εταιρεία και μετά να παίρνει πίσω μέρος τους σε μετρητά, για να τα αξιο

ποιήσει σε ευαίσθητα θέματα, χωρίς να δίνει λογαριασμό σε κανέναν απολύτως. Δεν 

μπορούσε να εμπιστευτεί ούτε το Γενικό Λογιστή της Δημοκρατίας, για να του τα 

εγκρίνει! Λυπάμαι, αλλά μόνο σε ταινίες συμβαίνουν τέτοια πράγματα. Και ύστερα 

διερωτώνται γιατί δεν τους πιστεύουμε. Γι' αυτό, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνά

δελφοι, θα πρέπει να επανεξεταστεί ο τρόπος χρήσης των κονδυλίων της διαφώ

τισης, για να μην επαναληφθούν παρόμοια θέματα στο μέλλον. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να εκφράσω τις ευχαριστίες της ομάδας μου και εμένα 

προσωπικά προς την Υπηρεσία των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών, όπως και προς 

τις στενογράφους της Βουλής, για τη βοήθειά τους στο δύσκολο έργο της Κοινοβου

λευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού. Ήταν ίσως μια από τις πιο 

σημαντικές, πολύπλοκες και χρονοβόρες έρευνες Κοινοβουλευτικής Επιτροπής με 

ιδιαίτερα πολύωρες συνεδρίες. Χωρίς τη συμπαράσταση της πιο πάνω υπηρεσίας θα 

ήταν αδύνατο να τα καταφέρναμε. Ιδιαίτερα θα ήθελα να συγχαρώ τον κ. Χριστο

φόρου, την κ. Αναστασιάδου και τον κ. Παυλάκη για την εξαιρετική δουλειά που 

έκαναν τόσο κατά τη διάρκεια της έρευνας όσο και για τη σύνταξη της Έκθεσης, 

αφού κατάφεραν να συνοψίσουν εκατοντάδες σελίδες πρακτικών και εγγράφων σε 

ένα σχετικά σύντομο, περιεκτικό και ακριβοδίκαιο έγγραφο. 

Ευχαριστώ. 

(Στην αρχή της ομιλίας του κ. Μ. Κυπριανού ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Α. 

Γαλανός αντικαταστάθηκε στην έδρα από το Βουλευτή κ. Ά. Χρυσοστόμου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Θα προσπαθήσω, κύριε Πρόεδρε, να μην επαναλάβω πολλές από τις παρατηρή

σεις του συναδέλφου Μάρκου Κυπριανού με τις οποίες συμφωνώ και οι οποίες με 

εκφράζουν απόλυτα. 
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Θα αρχίσω με ένα σχόλιο για την παρατήρηση που περιέλαβε στην Έκθεση η 

Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ. Πιστεύω ότι η ογκώδης Έκθεση της Επιτροπής 

Οικονομικών δίδει πιστή και ακριβή εικόνα του θέματος που συζητούμε, το οποίο 

θα μείνει γνωστό ως "Το σκάνδαλο της διαφώτισης". Ένα σκάνδαλο πολύπτυχο και 

πολυδιάστατο με έναν πάντοτε πρωταγωνιστή σε όλες τις πτυχές του, τον μέχρι τις 

23 του περασμένου Νιόβρη Κυβερνητικό Εκπρόσωπο. Ένα πρόσωπο που βρίσκεται 
πιο κοντά στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας από κάθε άλλο άνθρωπο και που κατά 

συνέπεια τεκμαίρεται ότι είναι της απόλυτης εμπιστοσύνης του. 

Έτσι μοιραία το σκάνδαλο αντανακλά αναπόφευκτα και στο πρόσωπο του 

Προέδρου και, αν όχι οτιδήποτε περισσότερο, τουλάχιστον θέτει υπό αμφισβήτηση 

την ορθή κρίση του κατά την εκλογή των πιο στενών συνεργατών του και μάλιστα 

των εξ απορρήτων του. Και η αμφισβήτηση γίνεται ακόμα μέγαλύτερη, διότι ο 
συγκεκριμένος πρώην Κυβερνητικός Εκπρόσωπος ήταν και πριν από την εκλογή του 

κ. Βασιλείου στενός συνεργάτης του, πολιτικός του φίλος και σύμβουλος και ένας 

από τους επικεφαλής του εκλογικού του επιτελείου. 

Κατά τις μακρές συνεδρίες για το θέμα αυτό ο κ. Φάντης δεν επέδειξε την 

επιβαλλόμενη από τις περιστάσεις συμπεριφορά, αλλά αντίθετα παρουσίασε πτυχές 

της προσωπικότητάς του που πείθουν ότι η επιλογή του για το αξίωμα που κατείχε 

ήταν ατυχής . 

Όμως, για τις πολιτικές και άλλες ευθύνες του κ. Φάντη ομιλούν εύγλωττα 

τόσο η έκθεση του Γενικού Ελεγκτή όσο και η Έκθεση της Επιτροπής Οικονομικών 

και για το λόγο αυτό δε θα ήθελα να κουράσω το Σώμα με επαναλήψεις που, εκτός 

των άλλων, είναι και δυσάρεστες και οδυνηρές. Προτιμώ, αντί τούτου, να προβώ σε 

ορισμένες διαπιστώσεις και επισημάνσεις που προκύπτουν από την παρακολούθηση 

της διαδικασίας ενώπιον της Επιτροπής Οικονομικών και από τη μελέτη του τερά

στιου όγκου των εγγράφων, των ηχογραφημένων ραδιοφωνικών προγραμμάτων και 

των τηλεταινιών που συνδέονται και ταυτόχρονα συνιστούν τα τεκμήρια του κολοσ

σιαίου σκανδάλου που εξετάζουμε. 

Πρώτα όμως θεωρώ χρέος οφειλόμενο και εγώ με τη σειρά μου εκ βαθέων να 

ευχαριστήσω και να συγχαρώ τη Γραμματεία της Βουλής και ειδικότερα τον Προ'ί

στάμενο και τα μέλη της Υπηρεσίας Κοινοβουλευτικών Επιτροπών για την άψογη 

προετοιμασία των μαραθώνιων συνεδριάσεων, για την αξιοθαύμαστη εργατικότητά 

τους κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων και σε χρόνο εκτός των συνεδριάσεων και 

πέραν του κανονικού ωραρίου εργασίας, προπάντων όμως για την πραγματικά 

πετυχημένη εργασία που επιτέλεσαν προετοιμάζοντας το προσχέδιο της Έκθεσης 

που έχουμε ενώπιόν μας. Με τον όγκο του υλικού που είχαν να διεξέλθουν είναι, 

κατά τη γνώμη μου, άθλος το ότι μπόρεσαν να έχουν έτοιμο το προσχέδιο μέσα στον 

ελάχιστο χρόνο που τους είχε διατεθεί, ένα προσχέδιο στο οποίο η Επιτροπή έκαμε 

μόνο επουσιώδεις και σχεδόν αποκλειστικά λεκτικές επεμβάσεις. Δεν επαινώ 

εύκολα. Αλλά στην περίπτωση αυτή η παράλειψη του επαίνου θα αδικούσε τα 

πρόσωπα που εμόχθησαν, θα αδικούσε το ψηλό επίπεδο επαγγελματισμού της αξιό

λογης αυτής υπηρεσίας. 

Αυτό με φέρνει στην εισήγηση που είναι καιρός να εξεταστεί αποφασιστικά. 

Αν θέλουμε να διεξερχόμαστε σοβαρά, διεξοδικά και σε βάθος τα θέματα που 

χρήζουν προσοχής και εξέτασης από τις Επιτροπές και την ολομέλεια της Βουλής, 
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θα πρέπει να ενισχύσουμε την υποδομή σε ανθρώπινο δυναμικό. Αυτή η ενίσχυση 

είναι η πρώτη προϋπόθεση για να επιτελούμε αποτελεσματικά το έργο μας. Αλλά για 
την αποτελεσματική άσκηση του κοινοβουλευτικού ελέγχου η πρώτη αυτή προϋπό

θεση δεν είναι αρκετή. Δεν μπορεί να ασκηθεί ολοκληρωμένος κοινοβουλευτικός 

έλεγχος, αν το Σώμα αυτό δεν ενισχυθεί με την ανάλογη κοινοβουλευτική υπηρεσία 

ελέγχου. Μια υπηρεσία που δε θα υποκαθιστά ούτε θα αντιμάχεται την Ελεγκτική 

Υπηρεσία, αλλά που, τελώντας υπό τις οδηγίες της Βουλής, θα διερευνά τα θέματα 

που θα της ανατίθενται και συντονιζόμενη και συνεργαζόμενη με την Ελεγκτική 

Υπηρεσία και άλλες υπηρεσίες θα τεκμηριώνει τα υπό έλεγχο ζητήματα. Διότι δεν 

είναι δυνατό ένας Βουλευτής να μεταβάλλεται σε εξεταστή υποθέσεων και σε 

ανακριτή ή ακόμη χειρότερα σε ντετέκτιβ, για να διερευνά ζητήματα που εγείρουν 

υποψίες ως προς τη νομιμότητα ή την ορθότητα της αντιμετώπισής τους. Ούτε ο 

χρόνος υπάρχει συνήθως αλλά ούτε και η ειδίκευση. 

Χαίρομαι, γιατί το Μέτωπο Αγωνιστικών Δυνάμεων στο προεκλογικό του 

πρόγραμμα ασχολείται με τις σχέσεις κυβέρνησης και Βουλής και ειδικότερα γιατί 

αυτό περιλαμβάνει πρόνοιες για την ενίσχυση των υπηρεσιών της Βουλής και τη 

σύσταση κοινοβουλευτικής υπηρεσίας ελέγχου. 

Πέραν αυτών -και επί του προκειμένου παίρνω αφορμή και από μια άδικη, 

κατά τη γνώμη μου, κρίση που συμπεριέλαβε στην υπό συζήτηση Έκθεση η κοινοβου

λευτική εκπροσώπηση του ΑΚΕΛ- έχω την άποψη ότι είναι αναγκαίο να ετοιμαστεί 

ένα εγχειρίδιο για τη διαδικασία που πρέπει να ακολουθείται κατά τις δημόσιες 

κοινοβουλευτικές έρευνες, δηλαδή για τη διαδικασία με την οποία πρέπει να 

ασκείται από τις Επιτροπές της Βουλής ο κοινοβουλευτικός έλεγχος. 

Η κρίση του ΑΚΕΛ ήταν ότι, κατά την εξέταση του θέματος της διαφώτισης 

από την Επιτροπή Οικονομικών, "υπήρξαν λανθασμένοι χειρισμοί από μέρους 

Μελών της". Δε συμμερίζομαι αυτή την κρίση, αλλά τόσο η δική μου γνώμη όσο και 

η κρίση του ΑΚΕΛ είναι απόψεις υποκειμενικές. Θα έχουν σημασία τότε μόνο, όταν 

θα υπάρχει καθορισμένη και ομοιόμορφα κατανοημένη καταγραμμένη διαδικασία. 

Συναφώς πρέπει να πω ότι δε χρειάζεται να εφεύρουμε τίποτε. Ογκώδεις τόμοι στη 

βιβλιοθήκη της Βουλής περιέχουν εξαντλητικά και με λεπτομέρειες πρότυπα με 

παραπομπές σε σειρά παραδειγμάτων για αμφιλεγόμενες περιπτώσεις που θα 

μπορούσαν να προκύψουν. Με την υιοθέτηση μιας τέτοιας διαδικασίας θα μπορεί ο 

καθένας να κρίνει αντικειμενικά και μετρήσιμα και τη συμπεριφορά και τους χειρι

σμούς όλων . . 

Ανεξαρτήτως τούτου, όμως, πρέπει να λεχθεί ότι σε καμιά περίπτωση δεν 

μπορεί να θεωρηθεί λανθασμένη η αυστηρότητα κατά την υποβολή ερωτήσεων ή η 

αυστηρότητα έναντι απαντήσεων που συνιστούν είτε πρόκληση προς τη νοημοσύνη 

είτε περιφρόνηση της Επιτροπής. Να προσθέσω και κάτι που μου έχει διδάξει η 
θητεία μου στη δημοσιογραφία: Δεν υπάρχουν κακές ερωτήσεις. υπάρχουν μόνο 

κακές απαντήσεις. 

Ανασκοπώντας ορισμένα θέματα με τα οποία βρεθήκαμε αντιμέτωποι, πρέπει 

να επισημάνω και τα ακόλουθα: 

1) Κατέστη σαφές και με τη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα ότι 

κανένας λειτουργός δε δικαιούται να αρνηθεί να προσκομίσει στη Βουλή 

στοιχεία και έγγραφα που βρίσκονται υπό τη φύλαξή του, έστω κι αν 
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αυτό του απαγορευθεί από οποιοδήποτε προ·ίστάμενό του. Ταυτόχρονα 

όμως προέκυψε η ανάγκη να ρυθμιστεί και νομοθετικά ότι ούτε ο 

Πρόεδρος ούτε οι Υπουργοί ούτε άλλοι κρατικοί αξιωματούχοι δεν 

έχουν το δικαίωμα να εκδίδουν οδηγίες, γραπτά ή προφορικά, που να 

είναι αντίθετες με τις πρόνοιες και τις προθέσεις του περί Καταθέσεων 

Στοιχείων και Πληροφοριών στη Βουλή Νόμου του 1985. 

2) Επισημάνθηκαν επίσης απόπειρες της Εκτελεστικής Εξουσίας να 

παρέμβει, να αποτρέψει και να δυσχεράνει τη διεξαγωγή του 

κοινοβουλευτικού ελέγχου. Η Έκθεση επικρίνει αυτές τις απόπειρες, 

αλλά είναι ενδεχόμενο να χρειάζεται και απερίφραστη νομοθετική 

ρύθμιση αυτής της πράξης ως ιδιώνυμου αδικήματος, ώστε να μην 

έχουμε στο μέλλον ανάλογα κρούσματα. 'Ισως η Επιτροπή Νομικών θα 

μπορούσε κάποια στιγμή να ενδιατρίψει στο θέμα αυτό. 

3) Η εξαφάνιση των επτά φακέλων θέτει θέμα αναφορικά με τον τρόπο 
φύλαξης των δημόσιων εγγράφων και μάλιστα αρχείων που 

χαρακτηρίζονται εμπιστευτικά. Δε γνωρίζω τις ακριβείς πρόνοιες της 

νομοθεσίας, αλλά φρονώ ότι, εν πάση περιπτώσει, θα πρέπει να 

διασφαλιστεί ότι δε θα υπάρξουν άλλοι φτερωτοί φάκελοι και, πέραν 

αυτού, ότι οι αρμόδιοι για τη φύλαξή τους δε θα μπορούν να διαφεύγουν 

ατιμώρητοι . 

4) Η πολλή φιλολογία περί ευαίσθητων θεμάτων εγείρει θέμα 

αρμοδιότητας. Είναι αρμόδιος ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος ή η Υ.Ο.Δ. 

ή το Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών να ασχολείται με θέματα τα οποία 

θα μπορούσαν να χαρακτηριστούν ευαίσθητα με την έννοια που απέδωσε 

στον όρο αυτό ο κ. Φάντης; Και, αν όχι, είναι επιτρεπτή η υπέρβαση από 

έναν κρατικό λειτουργό ή ένα κυβερνητικό τμήμα των ορίων της 

αρμοδιότητάς του; Και αν δεν είναι επιτρεπτή τέτοια υπέρβαση, όταν 

συμβαίνει, πώς αντιμετωπίζεται; Η υπέρβαση, όπως και η κατάχρηση 

εξουσίας, θα πρέπει να έχουν συγκεκριμένο πειθαρχικό και ποινικό 

κόστος. 

5) Η σύνθεση και ο τρόπος λειτουργίας της Υ.Ο.Δ., όπως φάνηκε από την 
εξέταση της Επιτροπής, θέτουν υπό αμφισβήτηση το ρόλο και τη σημασία 

των συλλογικών οργάνων, όταν αυτά αντιμετωπίζονται από τα μέλη 

τους ως μπελάς και ως ενοχλητικό πάρεργο ή όταν τα μέλη αισθάνονται 

ότι τελούν σε σχέση εξάρτησης με τον Πρόεδρό τους. Το αποτέλεσμα 

είναι να καταντούν το προκάλυμμα και η ασπίδα για παράτυπες και 

παράνομες αποφάσεις. Τα μέλη ομάδων, επιτροπών ή συμβουλίων θα 

πρέπει να έχουν σαφή επίγνωσή του ότι δεν είναι εκεί, για να 

συγκαλύπτουν αυθαιρεσίες, κατάχρηση εξουσίας και παρανομίες. Δεν 

είναι εκεί, για να εγκρίνουν τυπικά αποφάσεις που έχουν ληφθεί εκ των 

προτέρων και ερήμην τους. Δεν είναι εκεί, ούτε για να εθελοτυφλούν 

ούτε για να βλέπουν και να σιωπούν. 

Αλλά και το Υπουργικό Συμβούλιο, όταν καταρτίζει επιτροπές, δεν 

μπορεί να τις φτιάχνει στα μέτρα αυτού που θα προεδρεύει ούτε και να 

αποκλείει καθ' ύλην αρμόδιους λειτουργούς για λόγους πολιτικής 
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αντιπάθειας ή κομματικής αντίθεσης. Τέτοιοι αποκλεισμοί αποκλείουν 

ταυτόχρονα και τον αλληλοέλεγχο και υποδαυλίζουν τον αυταρχισμό και 

την αυθαιρεσία. 

6) Είναι όμως και οι ευθύνες των δημόσιων υπαλλήλων, οι οποίοι δεν 

μπορούν να παρανομούν ούτε με δική τους πρωτοβουλία ούτε με εντολές 

των πολιτικιον προ'ίσταμένων τους. Δεν μπορούν να πιστοποιούν ότι 

παρέλαβαν κάτι, χωρίς να το έχουν παραλάβει πραγματικά, ιοστε ο 

προμηθευτής να πληρωθεί παράτυπα και παράνομα για έργο που δεν έχει 

προσφέρει ή που δεν έχει ακόμη εκτελεστεί. Πέραν αυτού, δεν είναι 

αρκετό να αρνούνται να διαπράξουν τη διατασσόμενη από έναν 

Υπουργό ή έναν πολιτικό προ'ίστάμενό τους παρανομία. Οφείλουν να 

την καταγγέλλουν. Αλλά, για να μπορεί να γίνεται κάτι τέτοιο, είναι 

απαραίτητο να παρέχεται με το νόμο και με την πρακτική η αναγκαία 

προστασία από οποιαδήποτε μορφή θυματοποίησης. Είναι κι αυτό κάτι 

που επιβάλλεται να εξεταστεί κάτω από το φως αυτής της τόσο 

δυσάρεστα αποκτηθείσης εμπειρίας. 

7) Όχι μόνο από την υπόθεση αυτή αλλά και από άλλες υποθέσεις έχει 
διαφανεί ότι οι πολιτικοί προ'ίστάμενοι συχνά υπερβαίνουν τα όρια της 

συνταγματικής τους εξουσίας και υπεισέρχονται σε ευθύνες και 

αρμοδιότητες υπηρεσιακών παραγόντων. Αυτό γενικά μεν προκαλεί 

δυσλειτουργίες, ειδικά δε στην υπό εξέταση υπόθεση έγινε και το μέσο 

για την επιτέλεση αυθαιρεσιών, παρατυπιών και παρανομιών. 

Είναι ευχάριστο ότι και για την περίπτωση αυτή το προεκλογικό 

πρόγραμμα του Μετώπου αναλαμβάνει συγκεκριμένες και αξιόπιστες 

δεσμεύσεις, που διασφαλίζουν ότι θα είναι πολύ δύσκολο να 

διαπραχθούν . σκάνδαλα. Ανάλογες δεσμεύσεις θα έπρεπε να 

αναλάμβαναν όλοι οι υποψήφιοι και όλα τα κόμματα. 

8) Από τα στοιχεία που τέθηκαν ενιοπιόν μας εγείρεται και το θέμα ποιοι 
δικαιούνται να διεκδικο.ύν την εκτέλεση δημόσιων έργων. Όταν ζητείται 

η συγγραφή μιας μελέτης, μπορούν να διεκδικούν την ανάθεσή της σε 

εταιρείες; Και δεν εννοώ, βέβαια, τις εταιρείες-φαντάσματα του κ. Φάντη 

αλλά ακόμη και σοβαρές εταιρείες. Από πού κι ως πού τέτοιες εργασίες 

να ανατίθενται σε εταιρείες και όχι απευθείας σε συγγραφείς που να 

διαθέτουν προκαθορισμένα προσόντα; Και γιατί να ανατίθενται με 

ιδιαίτερες τετ α τετ συνεννοήσεις και όχι με διαφάνεια, με την 

προκήρυξη διαγωνισμού; 

9) Είναι ανεκτό να αποφασίζεται η εκτέλεση · ενός έργου και μετά την 

απόφαση να συστήνεται εταιρεία, η οποία οίιτε πείρα διαθέτει ούτε 

γνώση, και να της ανατίθεται η εκτέλεση αυτού του έργου; Δε χρειάζεται 

άραγε νομοθετική ρύθμιση, για να μην έχουμε άλλες S.P.C. στο μέλλον; 

10) Η ιστορία αυτή της διαφώτισης είναι και από άλλες απόψεις διδακτική. 
Είναι διδακτική και από την άποψη των ορίων της λεγόμενης 

διακριτικής ευχέρειας, που λόγω της μεγάλης ελαστικότητάς τους είναι 

ενδεδειγμένο να επιτηρούνται με αυξημένη επιμέλεια από την Ελεγκτική 
Υπηρεσία. Είναι όμως διδακτική αυτή η ιστορία και για όσους 
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εκστασιάζονται μπροστά στο ιδεολόγημα που λέγεται "ιδιωτικοποίηση". 

Και είναι διδακτική όχι σε σχέση με τις παρανομίες, που ούτως ή άλλως 

είναι ποινικά κολάσιμες, αλλά σε σχέση με τις ανομίες. Με τις 

δυνατότητες δηλαδή που υπερβαίνΟΙ'ν την ικανότητα πρόβλεψης του 

νόμου και καθιστούν έτσι δυνατή την ιδιοποίηση του δημόσιου πλούτου. 

Από τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν μας έγινε φανερό ότι όλες οι εργασίες 

που ανετίθεντο από τον κ. Φάντη σε ιδιώτες, όλες ανεξαιρέτως μπορούσαν να 

γίνουν από την υπηρεσία του ή από το ΡΙΚ με πολύ καλύτερη ποιότητα και με 

κόστος πολύ χαμηλότερο, χαμηλότερο όχι μόνο από το παρανόμως διογκωμένο 

κόστος τους αλλά και από το κόστος μιας καθ' όλα άψογης εμπορικής πράξης. Να 

αναθέτει το κράτος δουλειές σε ιδιώτες, δεν αντιλέγουμε. Αλλά να αναθέτει, όταν το 

κράτος έχει να ωφεληθεί' όχι όταν θα ζημιώσει. 

Στο σημείο αυτό ας μου επιτραπεί μια ακόμη παρατήρηση: Ο έλεγχος στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών δεν κάλυψε το θέμα "ποιότητα". Το θέμα 

αυτό το εξέτασα ως ένα σημείο μόνος μου. Δεν ισχυρίζομαι ότι η γνώμη μου βασί

ζεται σε επιστημονική εξειδίκευση. Είναι η γνώμη του απλού μέσου πολίτη, που 

διαβάζει βιβλία, ακροάται ραδιοφωνικές εκπομπές και βλέπει τηλεοπτικές ταινίες. 

Η γνώμη λοιπόν που σχημάτισα τόσο για τα έντυπα όσο και για τη μια από τις τρεις 

ταινίες που παρακολούθησα είναι ότι αντιπροσωπεύουν παραδειγματικά αυτό που 

λέμε "δουλειά του ποδαριού", προχειροδουλειά, ακόμη και φτωχό γούστο. Όσο 

εξάλλου για τις ραδιοφωνικές εκπομπές, γνώμη έχουν πολλοί. Και είναι ολονών η 

γνώμη κατακριτική. 

Καταλήγοντας πρέπει να πω και τούτο: Ένα μερίδιο της ηθικής ευθύνης για τα 

• σκάνδαλα έχει και ο πολιτικός κόσμος και ιδιαίτερα οι κυρίαρχες κοινοβουλευτικές 
ομάδες. Το γεγονός ότι δημοσιεύματα στον τύπο για σκάνδαλα αφήνονται να 

περνούν απαρατήρητα και να μην οδηγούν σε κοινοβουλευτικό έλεγχο ή περιορίζο

νται σε ήπιο έλεγχο επέτρεπε στους επιρρεπείς προς την αμαρτία αξιωματούχους 

της κυβέρνησης αυτό να το εκλαμβάνουν ως ανοχή ή ίσως ακόμη και ως ενθάρρυνση. 

Το γεγονός ότι η κυβέρνηση Βασιλείου για τέσσερα σχεδόν χρόνια δεν είχε 

αισθανθεί την κοινοβουλευτική κριτική δεν είναι άσχετο με την αλαζονεία, την αυθά

δεια και τη θρασύτητα που χαρακτήριζαν όλο και περισσότερο τη συμπεριφορά της 

και που στην κορύφωσή της έφτασε και ως την κυριολεκτική διασπάθιση του δημό

σιου χρήματος. 

Ιδιαίτερη ευθύνη, κύριε Πρόεδρε, βαρύνει το κόμμα του Δημοκρατικού Συνα
γερμού, γιατί ο λαός έταξε αυτό το κόμμα τόσο το 1983 όσο και το 1988 στο ρόλο 
της αξιωματικής αντιπολίτευσης. Αντιπολίτευση ήθελε ο λαός το ΔΗΣγ. Αλλά ο 

ΔΗΣγ δεν ετίμησε τη λα'ίκή εντολή. Αντί να αντιπολιτεύεται, επί τεσσεράμισι 

χρόνια συμπολιτευόταν. Επί τεσσεράμισι χρόνια έπαιζε το ρόλο της προστατευτικής 

ασπίδας για τον κ. Βασιλείου και την κυβέρνησή του. Αν κάποτε δεν πρόσφερε 

απροκάλυπτα την προστασία του, ήταν γιατί έκρινε ότι ήταν εξίσου αποτελεσματικό 

να το παίζει αλλήθωρος. Και βέβαια τον αλληθωρισμό του ΔΗΣγ δεν τον έβλεπαν 

μόνο οι αγανακτούντες και απογοητευμένοι οπαδοί του. τον έβλεπε και ο κ. Βασι

λείου, που έτσι ένιωθε τέλειος, απυρόβλητος, άπιαστος καταφερτζής και ακαταμά

χητος. Τον έβλεπε και ο κ. Φάντης, τον έβλεπε και ο κ. Νέμιτσας, μέχρι και τα 

λονδρέζικα καζίνα τον έβλεπαν. 
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Το πολίτευμα της δημοκρατίας, κύριε Πρόεδρε, δε λειτουργεί, όταν ένας από 

τους πολιτειακούς παράγοντες δεν εκπληρώνει το ρόλο του. Πάσχει η δημοκρατία, 
όταν η αντιπολίτευση αυτοφιμώνεται, αλληθωρίζει ή εθελοτυφλεί. Πάσχει η δημο

κρατία κι έτσι καρποφορούν τα σκάνδαλα. Από την άποψη αυτή οφείλουμε να 

ομολογήσουμε ότι η εφημερίδα "Το Παρασκήνιο" έχει δίκαιο στην κριτική της. Ας 

αντλήσουμε, λοιπόν, κι εμείς τα αναγκαία διδάγματα, γιατί παντού μπορεί να 
αναπτυχθούν Φάντηδες, όταν το έδαφος είναι καρπερό για μια τέτοια καρποφορία. 

Φυσικά η κριτική και η αυτοκριτική αυτή δε συνιστούν με κανέναν τρόπο 

ελαφρυντικό για την κακότητα, την κακοβουλία και την κακοπραγία που συνιστά το 
σκάνδαλο της διαφώτισης, που συνιστούν γενικά τα σκάνδαλα της κυβέρνησης Βασι

λείου. 

Οι νόμοι είναι ασφαλώς απαραίτητοι. Ο έλεγχος είναι αναντίλεκτα επιβεβλη

μένος. Αλλά, για να μην υπάρχουν σκάνδαλα, πάνω κι από τους νόμους, πάνω κι 

από τους ελέγχους, αυτό που προϋποτίθεται, κύριοι συνάδελφοι, είναι το πολιτικό 

ήθος, η πολιτική αρεtή. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Κατ' αρχάς, θα ήθελα να αποδεχτώ, να τονίσω και να υπερτονίσω τις διαπι

στώσεις όλων των προηγούμενων συναδέλφων ότι υπάρχει ανάγκη σεβασμού των 

ανθρωπίνων δικαιωμάτων και του τελευταίου πολίτη σ' αυτό τον τόπο, ότι κανένας 

δεν είναι ένοχος μέχρις αποδείξεως του αντιθέτου από αυτούς που το καθήκον τους 

έχει τάξει να το πράττουν και ταυτόχρονα υπερθεματίζω με την ανάγκη να παραμεί

νουμε αtJστηρά προσηλωμένοι στα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις που απορρέουν 

από τους θεσμούς που πηγάζουν από τη σωστή λειτουργία της Βουλής, Μέλη της 

οποίας είμαστε. 

Ξένισε κάποιους συναδέλφους και κάποιες πλευρές η σοβαρότητα των τοποθε

τήσεων και των προσεγγίσεών μας, όπως αυτές εκφράζονται στις πoλιτι~ές μας 

θέσεις μέσα στην Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών. Την πολι

τική ευθύνη, που λέχθηκε προηγουμένως ότι την απορρίπτουμε για την κυβέρνηση -
και αυτό είναι σωστό- παρ' όλ' αυτά την καταλογίσαμε, πιστεύω, καθαρά στον τέως 

Κυβερνητικό Εκπρόσωπο. Πολιτική ευθύνη την οποία και ο ίδιος αποδέχθηκε και 

απέδειξε με την παραίτησή του. 

Κατ' αρχάς, θα ήθελα να επαναλάβω την ξεκάθαρη τοποθέτησή μας πως 

είμαστε ομόφωνοι με όλες τις πλευρές στο ότι από την εξέταση που έγινε στην 

Επιτροπή Οικονομικών διαπιστώθηκαν πράγματι κενά και παρατυπίες, τις οποίες 

πρέπει να κληθούν οι αρμόδιοι κυβερνητικοί και ίσως και άλλοι παράγοντες να 

διευκρινίσουν σε εκείνα τα σώματα που είναι εντεταλμένα να συνεχίσουν αυτή την 

έρευνα. Όμως, δεν μπορούμε κατ' ουδένα λόγον να επιτρέψουμε να μείνουν ασχο

λίαστα εκείνα τα γεγονότα και εκείνα τα σημεία τα οποία μας υποχρέωσαν να 

διαχωρίσουμε σε κάποιες πτυχές του θέματος τη θέση μας από εκείνη των άλλων 

πλευρών της Επιτροπής Οικονομικών και κατ' επέκταση του Σώματος. Δε θα μιλή

σουμε αόριστα και γενικά. Θα είμαστε όσο το δυνατό πιο συγκεκριμένοι. 
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Στις σελίδες 3 και 8 της Έκθεσης αναφέρονται οι πολιτικές ευθύνες του 
Υπουργού Οικονομικών με την απαράδεκτη επιστολή, όπως λέχθηκε, που τόλμησε 

να στείλει στην Επιτροπή Οικονομικών διά μέσου του Προέδρου του Σώματος. 
Διαβάζω από την Έκθεση, σελίδα 3: ''Ο Υπουργός Οικονομικών, απευθυνόμενος 

προς τον Πρόεδρο του Σώματος, εισηγείτο να μην προχωρήσει η Επιτροπή στην 

εξέταση του θέματος λόγω αναρμοδιότητας και το θέμα να ερευνήσει ο Γενικός 

Ελεγκτής της Δημοκρατίας". 

Επίσης, στη σελίδα 8 γίνεται νύξη πως: 'Ή Επιτροπή κατά την έναρξη της 
διαδικασίας της έγινε μάρτυρας αφόρητης πίεσης και προσπάθειας αποπροσανατο

λισμού των διαδικασιών της ... ". Ο αγαπητός συνάδελφος κ. Κασουλίδης στην 

ομιλία του ανέφερε ότι αυτή η προσπάθεια ήταν συντονισμένη και ενορχηστρωμένη. 

Τι λέει όμως η περιβόητη επιστολή του κ. Συρίμη; Να μου επιτρέψετε να σας 

ταλαιπωρήσω λίγο διαβάζοντας μερικά πολύ μικρά αποσπάσματά της. 

Η επιστολή του κ. Συρίμη στάληκε στην Επιτροπή Οικονομικών διά μέσου του 

Προέδρου του Σώματος στις 14 Νοεμβρίου 1992, δηλαδή τρεις μόλις μέρες μετά που 
θίγηκε το θέμα κατά την εξέταση των προϋπολογισμών στην Επιτροπή Οικονο

μικών. Σ' αυτή την επιστολή, η πρώτη σελίδα της οποίας είναι περιγραφική των 

γεγονότων που διαδραματίστηκαν στην Επιτροπή, ο κ. Συρίμης λέει: " ... εγώ δεν 
μπορώ να εκφράσω σ' αυτό το στάδιο οποιαδήποτε γνώμη για την εγκυρότητα ή τη 

βασιμότητα των κατηγοριών και των υπαινιγμών που έγιναν". Και προχωρεί 

αμέσως παρακάτω και λέει: "Θέλω να τονίσω κατηγορηματικά ότι θεωρώ απόλυτα 

θεμιτές τις ερωτήσεις που υποβλήθηκαν από την Επιτροπή Οικονομικών της Βουλής 

και αξιέπαινη την προσπάθεια της Επιτροπής να διερευνήσει το θέμα και να διαπι

στώσει την πραγματικότητα πάνω σε αυτό το θέμα. Αν διαπιστωθεί ατασθαλία ή 
ποινικό αδίκημα σχετικά με αυτές τις κατηγορίες, θα εξαντλήσω τις εξουσίες και 

αρμοδιότητές μου, τόσο εγώ όσο και ολόκληρη η κυβέρνηση, για προσαγωγή της 

υπόθεσης στο δικαστήριο ή στα αρμόδια πειθαρχικά όργανα για κολασμό των 

ενόχων". 

Και προχωρεί ο κ. Συρίμης και μέσω της επιστολής του αναφέρει: "Σκοπός 

αυτής της επιστολής μου είναι να διερευνήσουμε από κοινού τους πιο αποτελεσματι

κούς τρόπους για διαπίστωση της αλήθειας και της πραγματικότητας ... " ή "είναι η 
γνώμη μου, που θέλω να τη θέσω κάτω από τη δική σας κρίση ... " ή "πρόθεση δική 
μου και της κυβέρνησης είναι να διερευνηθούν πρεπόντως, σε βάθος και μέχρι 

πλήρους διακρίβωσης της πραγματικότητας όλες οι κατηγορίες που εκτοξεύθηκαν". 

Και κλείνει την επιστολή του λέγοντας: " Ζητώ να συζητήσουμε και να αποφα
σίσουμε από κοινού ποια διαδικασία θα είναι ποια διαδικασία θα είναι πιο αποτελε

σματική για τη διακρίβωση αποτελεσματική για τη διακρίβωση της πραγματικό

τητας, που ταυτόχρονα θα διασφαλίζει τήρηση των κανόνων χρηστής διοίκησης και 

φυσικής δικαιοσύνης". 

Αυτή, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι η επιστολή του "σκληρού" Υπουργού των 

Οικονομικών, που όλος ο κυπριακός λαός γνωρίζει το χαρακτήρα του, τις εκφρά

σεις που χρησιμοποιεί και τη συμπεριφορά του. Γι' αυτό πιστεύουμε πως πέραν 

πάσης αμφιβολίας καταρρίπτεται ο ισχυρισμός ότι υπήρξε ίσως προκλητική, ενορ

χηστρωμένη, συντονισμένη και αφόρητη πίεση και προσπάθεια αποπροσανατολι

σμού. 

Πιο κάτω, αγαπητοί συνάδελφοι, στη σελίδα 11 της Έκθεσης αναφέρεται πως: 
'Ή Επιτροπή ήταν ιδιαίτερα προσεκτική στη διαδικασία της, πιστεύοντας ότι οικο

δομούσε παράλληλα κοινοβουλευτική πρακτική, που θα έπρεπε να έχει το τεκμήριο 
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της γενικής αποδοχής και επικρότησης". Και ακριβώς εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι, 

είναι που έχουμε διαφορετική εκτίμηση. Πιστεύω ότι κανένας αντικειμενικός παρα

τηρητής των συνεδριάσεων της Επιτροπής Οικονομικών δεν είναι σήμερα σε θέση να 

πει με πειστικότητα ότι αυτή η διαδικασία που ακολουθήσαμε στην Επιτροπή Οικο
νομικών ήταν η ενδεδειγμένη, ώστε να την τηρούμε σε τυχόν μελλοντικές παρόμοιες 

περιστάσεις που θα βρεθούν μπροστά μας για εξέταση. Ακριβώς εδώ έχουμε διαμε

τρικά αντίθετη προσέγγιση. 

ΒΟΥ ΛΕΥΤΗΣ: , 

Τι εισηγείστε; 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

, Εισηγούμαστε, αγαπητοί συνάδελφοι, ακριβώς αυτό που είπα στην αρχή: Να 
παραμένουμε αυστηρά προσηλωμένοι στους θεσμούς 110υ κοινοβουλευτικού ελέγχου, 

να εντοπίζουμε τα ζητήματα εκείνα στα οποία, κατά την άποψή μας, υπάρχουν πολι

τικές ευθύνες ή υπάρχουν οποιαδήποτε κενά και να υποβάλλουμε εισηγήσεις προς 

εκείνους που είναι εντεταλμένοι από τη δική τους έπαλξη να προχωρούν προς την 

κατεύθυνση την οποία αυτό το Κοινοβούλιο χαράσσει. Κι ·αν στο τέλος κάτι δε μας 
αρέσει, τότε έχουμε όλη την ευχέρεια να τοποθετούμαστε και πολιτικά και άλλως 

πως πάνω σ' αυτές τις διαδικασίες που θα γίνονται. 

Γινεται επίσης νύξη στη σελίδα 11 για προσβολή θεσμών και προσώπων από 
τον κ. Φάντη, επειδή ζήτησε να καταθέσει σε ανεξάρτητο πρόσωπο και όχί στην 

Επιτροπή στόιχεία τα οποία χαρακτήρισε ο ίδιος ευαίσθητες δραστηριότητες. 
Δηλαδή, με άλλα λόγια, δεν έδειξε εμπιστοσύνη στην Επιτροπή. Γιατί όμως, 

αγαπητοί συνάδελφοι, μας κακοφαίνεται αυτή η συμπεριφορά του οποιουδήποτε; 

Θα πρέπει εδώ με παρρησία να πούμε τα πράγματα με το όνομά τους. Δεν είναι η 

πρώτη φορά που από Μέλη αυτού του Σώματος αποδεδειγμένα διέρρευσαν απόρ

ρητα έγγραφα και λεχθέντα σε κλειστές συνεδριάσεις Επιτροπών του. Άρα, εμείς οι 

ίδιοι δίνουμε το δικαίωμα σε οποιονδήποτε, αν δεν αποδέχεται, τουλάχιστον να 

αμφισβητεί την εχεμύθειά μας και, αν κάποιος, κατά την άποψή του, έχει κάτι πολύ 

κρίσιμο να αναφέρει, που άπτεται του δημόσιου συμφέροντος, τότε πραγματικά 

υπάρχουν κάποια ερωτηματικά σ' αυτή του την προσέγγιση. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος του Σώματος κ. Α. Γαλανός επανέρχεται στην 

αίθουσα και καταλαμβάνει την έδρα του, ενώ ο κ. Ά. Χρυσοστόμου επιστρέφει στη 

θέση του.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

Kύρtε Καζαμία, θα κάμω μια μικρή διακοπή, για να αναφέρω ότι δεν υπάρχει 

απαρτία. Αυτό το αναφέρω τώρα, διότι πρόκειται να κάμω μια εισήγηση όταν 

τελειώσετε. Προχωρήστε, παρακαλώ. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, πιστεύουμε πως η Επιτροπή και ο Πρόεδρός της δεν ήταν 

ιδιαίτερα προσεκτικοί στη διαδικασία που ακολουθήθηκε. Αντίθετα, Μέλη της 

Επιτροπής ήταν σε αρκετές περιπτώσεις ιδιαίτερα επιθετικά, εκφράζονταν ειρωνικά 

και μερικές φορές αυθαίρετα στις τοποθετήσεις τους με επιστέγασμα το ατόπημα 

του Προέδρου της Επιτροπής που χαρακτήρισε πολίτη καταχραστή δημόσιου 

χρήματος και δήλωσε στην πρώτη μόλις συνεδρία ότι λεφτά της διαφώτισης κατέ

ληγαν στις τσέπες μελών της Υπηρεσιακής Ομάδας Διαφώτισης. 

, 
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Έχουμε την εντύπωση πως, αν αυτά τα πράγματα αποφεύγονταν, το κύρος της 

Επιτροπής και του Προέδρου της θα ήταν πιο ψηλό και αυτή είναι η επιθυμία και η 

επιδίωξή μας. Και αυτός είναι ο λόγος που στις τοποθετήσεις μας μέσα στην 

Έκθεση είπαμε ότι, κατά την άποψή μας, δεν υπήρξε, τουλάχιστον σε μερικές περι

πτώσεις, αρκετή αντικειμενικότητα. 

Η τοποθέτηση, κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά τη στάση του Υπουργού Εσωτε

ρικών, ότι παράνομα και ανορθόδοξα απαγόρευσε σε λειτουργό να συνδράμει το 

έργο της Επιτροπής είναι, κατά την άποψή μας, αυθαίρετη και λανθασμένη. Αντιδεο

ντολογικά, και αυτό ισχύει και για άλλες περιπτώσεις μέσα στην Έκθεση, ενώ παρα

τίθεται η τοποθέτηση της πλειοψηφίας της Επιτροπής, ούτε καν περιγραφικά δεν 

αναφέρεται η εκδοχή της άλλης πλευράς, δηλαδή του ίδιου του Υπουργού των 

Εσωτερικών. Έτσι, δε γίνεται καν λόγος για τη διευκρινιστική δήλωση που έκαμε ο 

κ. Βενιαμίν πως ουδέποτε απαγόρευσε σε οποιοδήποτε λειτουργό να καταθέσει στοι

χεία. Απλώς εκείνο το οποίο υπέδειξε ήταν πως ως πολιτικός προ'ίστάμενος αυτών 

των ατόμων· θεώρησε σκόπιμο να ενημερωθεί πρώτα εκείνος, ώστε ως υπεύθυνο 

πολιτικά άτομο, αν κάποιος απευθυνόταν σ' αυτόν για συγκεκριμένο θέμα, τουλάχι

στον να μη βρισκόταν στη θέση να πει ότι δε γνωρίζει. Και η καθυστέρηση που 

προκλήθηκε στη διερεύνηση του θέματος στην Επιτροπή δεν ήταν δύο βδομάδες, 

όπως ανέφερε ο αγαπητός Γιαννάκης Κασουλίδης στην ομιλία του. ήταν μόλις δύο 

μέρες. Και αυτό, γιατί την άρνησή του ο κ. Σοφοκλέους την εξέφρασε στις 14 του 
μήνα, μέρα Δευτέρα, και στην αμέσως επόμενη συνεδρίαση, στις 16 του μήνα, 
δήλωσε ότι ήταν έτοιμος να δώσει όλα τα στοιχεία. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

16 με 18 του μήνα. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Εντάξει, 16 με 18. Δευτέρα με Τετάρτη, αν θυμάμαι καλά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να μη γίνεται διαλογική συζήτηση μεταξύ του ομιλητή και των Βουλευτών. 

Ευχαριστώ. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Επίσης, η καταγγελία ενάντια στον Υπουργό Εσωτερικών για την ευθύνη που 

φέρει για την εξαφάνιση των εφτά φακέλων είναι, κατά τη γνώμη μας, και πάλι 

αυθαίρετη και την απορρίπτουμε κατηγορηματικά. Αντίθετα, αλλού πρέπει να στρέ

φονται οι υπόνοιες, τουλάχιστον εξίσου σοβαρές υπόνοιες σαν αυτές που εκτοξεύο

νται εναντίον του κυρίου Υπουργού, μια και είναι καθαρό πως αυτοί που είχαν 

πρόσβαση όχι μόνο στους εφτά φακέλους που χάθηκαν αλλά σε ολόκληρο το υλικό 

του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών ήταν οι πληροφοριοδότες του Δημοκρατικού 

Συναγερμού και του Προέδρου της Επιτροπής, που φρόντισαν να τους προμηθεύ

σουν με δεκάδες έγγραφα πολύ πιο πριν από την έναρξη της συζήτησης του θέματος. 

Άρα, μπορεί να υπάρξει και η υπόνοια πως πιθανόν κάπου αυτοί οι φάκελοι, όταν 

χρησιμοποιήθηκαν, να ξεχάστηκαν. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Επαναλαμβάνεις, σε παρακαλώ ... 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ιεροδιακόνου, σε παρακαλώ. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Να καταλάβουμε την υπόνοια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να τον ερωτήσετε μετά. Αφήστε τον να τελειώσει και μετά μπορείτε να ερωτή

σετε ή να απαντήσετε. 

Δεν είναι θέμα προστασίας είναι θέμα διαδικασίας και τάξης ως προς τον 

τρόπο που γίνεται η όλη συζήτηση. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Είναι μέσα στα καθήκοντα του Προέδρου και το να προστατεύει τους 

ομιλητές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Χρίστου, που μου υπενθυμίζετε τα καθήκοντά μου. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, να πω ότι δε θεωρώ ενόχληση την παρέμ

βαση οποιουδήποτε συναδέλφου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε με ενθουσιάζει και δε με πολυενθουσίαζε ποτέ ο χαρακτηρισμός του 

προστάτη. Δεν πιστεύω σε προστάτες. 

Προχωρήστε. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Στο συγκεκριμένο θέμα της L.G.R., κύριε Πρόεδρε, για κάποιες πληροφορίες 
που δόθηκαν στην Επιτροπή σε κλειστή συνεδρία, υπήρξε η τοποθέτηση πως επρό

κειτο περί ευαίσθητων δραστηριοτήτων και δε συμφωνούμε με την προσέγγιση των 

συναδέλφων πως τάχατες δεν υπήρξε καμιά αναφορά σε ευαίσθητες δραστηριότητες. 

Πιστεύουμε πως ο τρόπος λειτουργίας της L.G.R. (Cyprus) και κάποια θέματα 
που λέχθηκαν σε μια τουλάχιστον κλειστή συνεδρίαση περιείχαν στοιχεία τα οποία 

καλό θα ήταν να μην έβλεπαν το φως της δημοσιότητας. Έχω την εντύπωση ότι με 

αυτή τη διαπίστωση δεν υπάρχει κανένας συνάδελφος, Μέλος της Επιτροπής, που 

παρευρέθηκε, που να έχει αντίθετη άποψη, αν το ξανασκεφτούμε καλά. 

Επίσης, υπάρχει μια περίπτωση, που αναφέρεται στην Έκθεση, για συγκεκρι

μένη βοήθεια ενός τουρκοκυπρίου με το ποσό των [2.000. Γίνεται νύξη ότι αυτό το 
ποσό ουδέποτε δόθηκε, ενώ ταυτόχρονα έχουμε τη δική του μαρτυρία πως δεν 

αποδέχθηκε τον ορισμό που έδωσαν τρεις άλλοι μάρτυρες. Ο ίδιος είπε ότι αυτό το 

ποσό το πήρε, αλλά το πήρε υπό μορφή μισθοδοσίας, 000 επί 6 μήνες και πήρε και 
ένα εφάπαξ ποσό γύρω στις 000. Αν προσθέσουμε το ποσό αυτό, τότε βγαίνουν 
[2.100 και απλώς διαφέρει ο τρόπος δικαιολόγησης του μεν από τους δε. Το ποσό 
όμως δεν αμφισβητήθηκε. 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να σταθώ στη λεγόμενη "αλληλέγγυα ευθύνη" 

που πρέπει να καταλογιστεί στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και σε άλλα μέλη της 

κυβέρνησης για όσα περιγράφονται στην Έκθεση και όσα λέχθηκαν στην Επιτροπή 
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Οικονομικών. Έχω την εντύπωση ότι καταβλήθηκε και καταβάλλεται αγωνιώδης 

προσπάθεια να συνδεθούν αυτές οι πράξεις με τον Πρόεδρο και την κυβέρνηση. 

Όμως θα δώσω τρεις λόγους που νομίζω πως καταρρίπτουν αυτή την ·τοποθέτηση. 

Πρώτο, πρέπει να πούμε πως στα περισσότερα θέματα η τακτική που ακολου

θούσε ο κ . Φάντης ως Κυβερνητικός Εκπρόσωπος ή Πρόεδρος της Υπηρεσιακής 

Ομάδας Διαφώτισης δεν ήταν διαφορετική από την τακτική που ακολουθούσαν 

άλλοι προκάτοχοί του. Σίγουρα ο κ. Χριστοφίδης, όταν ήρθε εκεί, είπε κάποια πράγ

ματα, αλλά όσοι παρευρέθηκαν σ' εκείνη τη συνεδρία θα θυμούνται και κάποιες 

άλλες δηλώσεις του, τις οποίες δε θεωρώ σκόπιμο να αναφέρω εδώ. Όμως, αν 

ανατρέξουμε στα πρακτικά, τότε θα τις βρούμε. Ανάθεση εργασιών χωρίς 

προσφορές, κατατεμαχισμός προσφορών και έκδοση καλυπτικών αποφάσεων 

εγίνοντο και πριν από το 1988. Ίσως μετά το 1988 με τη διεύρυνση των δραστηριο
τήτων της Υπηρεσιακής Ομάδας Διαφώτισης να υπάρχουν πολύ περισσότερες περι

πτώσεις που μπορούν να αναφερθούν. Όμως, έχοντας υπόψη την τακτική που 

ακολουθείτο και πριν από το 1988 και μετά το 1988, θα δούμε πάρα πολλές ομοιό
τητες. Άρα, δεν ήταν μια νέα τακτική που εξευρέθηκε και υιοθετήθηκε επί διακυβέρ

νησης Βασιλείου και μόνο. 

Δεύτερο, μέχρι την έναρξη της συζήτησης του θέματος στην Επιτροπή Οικονο

μικών ή τουλάχιστον πριν από κάποια δημοσιεύματα τα οποία έγιναν μόνο δυο 

τρεις βδομάδες προηγουμένως, δεν υπήρξε η παραμικρή ένδειξη από κανέναν, δεν 

υπήρξε η παραμικρή καταγγελία από κανέναν και οι ετήσιες εκθέσεις του Γενικού 

Ελεγκτή παρουσίαζαν την όλη κατάσταση χωρίς κανένα απολύτως πρόβλημα. Άρα, 

δεν ξέρω από πού πηγάζει η ευθύνη του Προέδρου ή οποιουδήποτε άλλου, επειδή δε 

διαισθάνθηκε τις πιθανές παρατυπίες που εγίνοντο σε οποιοδήποτε κυβερνητικό 

τμήμα και όχι μόνο στο συγκεκριμένο. 

Τρίτο στοιχείο το οποίο καταρρίπτει το επιχείρημα για ευθύνες του Προέδρου 

ή της κυβέρνησής του είναι η άμεση αντίδραση του προέδρου της Δημοκρατίας, 

μόλις υπήρξε η σχετική πληροφόρηση . Ενώ βρισκόταν στο εξωτερικό, έδωσε ρητές 

οδηγίες στο Γενικό Ελεγκτή να διεξέλθει το όλο θέμα και, όταν ο Γενικός Ελεγκτής 

ετοίμασε την έκθεσή του, αυθημερόν παρακάλεσε το Γενικό Ελεγκτή να αποταθεί στο 

Γενικό Εισαγγελέα, για να διερευνηθεί η υπόθεση της ύπαρξης οποιουδήποτε 

ποινικού αδικήματος. Αυτή ειναι η οδός η οποία ακολουθείται μέχρι σήμερα. Άρα, 

αγαπητοί συνάδελφοι, είναι, πιστεύω, άδικο και αυθαίρετο να μιλούμε για πολιτικές 

ευθύνες του Προέδρου Βασιλείου . 

Ταυτόχρονα, είναι παραπλανητικό και άδικο να λέγεται ότι το θέμα της 

διαφώτισης είναι θέμα διασπάθισης δημόσιου χρήματος, εκατομμυρίων λιρών. 

Μέσα στην έκθεση του Γενικού Ελεγκτή υπάρχουν 2 460 υποθέσεις πράγματι που 
καλύπτουν δραστηριότητες για τις οποίες διατέθηκαν f4.000.000 και, αν δεχθούμε 
αυτή την τοποθέτηση των συναδέλφων, τότε έχουν να λογοδοτήσουν πολύ περισσό

τεροι από αυτούς που κλήθηκαν να καταθέσουν στην Επιτροπή Οικονομικών. Από 

αυτούς δεν εξαιρούνται τα κόμματα, συμπεριλαμβανομένου του Δημοκρατικού 

Συναγερμού, που πήρε δεκάδες χιλιάδες λίρες από αυτό το ταμείο για συμμετοχή ή 

διοργάνωση διάφορων εκδηλώσεων για τις οποίες σίγουρα δεν υποβλήθηκε συγκε

κριμένο εξοδολ6γιο. Δεν παραμένω μόνο στην πλευρά του Δημοκρατικού Συνα

γερμού' απλώς το αναφέρω, διότι είχε πάρει τη μερίδα του λέοντος. Και επειδή ο 

Δημοκρατικός Συναγερμός είχε πάρει τη μερίδα του λέοντος και επειδή υπάρχουν 

τα εσωτερικά στοιχεία τα οποία υποβλήθηκαν στην Υ.Ο.Δ., θα μπορούσε να τα 

εξετάσει οποιοσδήποτε. 
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Κλείνω την ομιλία μου, κύριε Πρόεδρε, και ανακεφαλαιώνοντας λέω πως κι 

εμείς καλούμε τα αρμόδια σώματα να κάμουν τη δουλειά τους εξονυχιστικά και, αν 

υπάρχουν οποιαδήποτε ποινικά αδικήματα, να προχωρήσει η υπόθεση μέχρι και τα 
. δικαστήρια. 

Η υπόθεση της διαφιοτισης είναι το μόνο θέμα από μια σειρά θεμάτων που είχε 

ο Δημοκρατικός Συναγερμός να επιλέξει, για να τα βαφτίσει σκάνδαλα, για να 

διαμορφώσει τον πυρήνα της προεκλογικής του εκστρατείας ενάντια στην υποψη

φιότητα Βασιλείου, το οποίο παραμένει ανοικτό. Όλα τα άλλα αποδείχθηκαν πυρο
τεχνήματα. 

Τα ελικόπτερα πετούν και μαζί τους εξανεμίζονται και οι προσπάθειες παρα

πλάνησης του λαού. Το θέμα των εγγυήσεων κατέστη μπούμεραγκ για τον εγγρά

ψαντα το θέμα, μια και ο λαός γνωρίζει πολύ καλά την τιμιότητα του κ. Συρίμη, 

αλλά ταυτόχρονα ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κύριε Καζαμία, να μη συνδέσουμε τα άλλα σκάνδαλα με τη διαφώ

τιση. Εκτός αν συνδέετε το ότι πετούν τα ελικόπτερα με τα λεφτά της διαφώτισης. 

Ας μην μπούμε στα άλλα, διότι θα μ;τούμε σε πολλές άλλες συζητήσεις. Εισηγούμαι 

να μείνουμε στο θέμα μας, αν μου επιτρέπετε. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Εισακούω την παράκλησή σας, κύριε Πρόεδρε. 

Δεν αμφισβητούμε πως από την εξέταση της όλης υπόθεσης παρουσιάζονται 

κενά και ερωτηματικά. Θέλουμε όμως να τονίσουμε ότι μερικά συμπεράσματα της 

πλειοψηφίας για ευθύνες Υπουργών και γενικά της κυβέρνησης υποδηλούν εμφανή 

σκοπιμότητα και δε θεωρούνται αντικειμενικά. 

Ταυτόχρονα δεν μπορούμε να παραγνωρίσουμε το γεγονός ότι, κατά την 

άσκηση των αρμοδιοτήτων της Επιτροπής που αφορούν τον κοινοβουλευτικό 

έλεγχο, υπήρξαν λανθασμένοι χειρισμοί από μέρους Μελών της. Τέτοιοι χειρισμοί, 

ενώ δεν πρόσθεσαν τίποτε σε ό,ΤΙ αφορά τα πορίσματα και τα συμπεράσματα της 

Επιτροπής, εντούτοις δημιούργησαν την εντύπωση ότι η Επιτροπή δεν ενήργησε 

αμερόληπτα. Ο Πρόεδρος της Επιτροπής Οικονομικών υποχρεώθηκε να γίνει και 

αστυνομικός και δημόσιος κατήγορος και δικαστής και το μόνο που έμεινε ήταν να 

επιβάλουμε συγκεκριμένη ποινή. 

Αυτή η κατάσταση για μας ξέφυγε από τα κοινοβουλευτικά θέσμια, με αποτέ

λεσμα να πληγωθεί το κύρος της Βουλής των Αντιπροσώπων και να σταλεί το 

μήνυμα στο λαό και κυρίως στους δημόσιους υπαλλήλους ότι η Βουλή είναι αστυνο
μικό σώμα και όχι μόνο η Νομοθετική Εξουσία που ασκεί και κοινοβουλευτικό 

έλεγχο. Αν και δε νιώθουμε καμιά απολύτως ευθύνη για την καταρράκωση του 

κύρους του λειτουργήματος του Βουλευτή, εντούτοις θα εργαστούμε για την αναθε

ώρηση αυτής της προσέγγισης από την κοινή γνώμη, για να ανεβεί το κύρος του 

Βουλευτή εκεί που του αξίζει. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, επειδή έγινε αναφορά στην επιστολή του Υπουργού Οικο

νομικών προς εμένα, θα ήθελα να τονίσω ότι το κεντρικό σημείο της επιστολής του 

κυρίου Υπουργού αφορά μια εισήγηση. Μετά από αυτή την εισήγηση, που αναφέ

ρεται στη σελίδα 4 της επιστολής, την οποία θα σας διαβάσω, έγινε συνάντηση στο 
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γραφείο μου, κλήθηκε ο Πρόεδρος της Επιτροπής Οικονομικών και συμφωνήθηκε να 

μη γίνει αποδεκτή η εισήγηση. Σαν να μην άκουσα να αναφέρεται η εισήγηση αυτή. 

Επειδή όμως απευθύνεται σΙ εμένα, πρέπει οπωσδήποτε να γίνει γνωστό γιατί έγινε 

αυτή η επιστολή. Η εισήγηση ήταν: 

"(α) Να αναμένουμε όλοι το πόρισμα της έρευνας του Γενικού Ελεγκτή, που 

πρέπει να συμπληρωθεί τάχιστα. 

(β) Αν από την έρευνα του Γενικού Ελεγκτή προκύψει έστω εκ πρώτης 

όψεως υπόθεση εναντίον οποιουδήποτε, να ζητηθεί από την αρμόδια 

αρχή ο εμπλεκόμενος υπάλληλος να τεθεί σε διαθεσιμότητα και να 

αρχίσει η συνηθισμένη ερευνητική και δικαστική διαδικασία από την 

Εισαγγελία. 

(γ) Στο μεταξύ, η Επιτροπή Οικονομικών της Βουλής να μην εγκρίνει 

κανένα ποσό για τα σχετικά κονδύλια στον προϋπολογισμό του 1993, 
αναμένοντας το πόρισμα της έρευνας. 

(δ) Ταυτόχρονα, η Επιτροπή Οικονομικών της Βουλής να μην προχωρήσει 

σε δημόσιες ακροάσεις για περαιτέρω διερεύνηση του θέματος σε 

κοινοβουλευτικό επίπεδο". 

Το (δ) δεν έγινε αποδεκτό, διότι δεν είχαν δοθεί καθόλου στοιχεία σΙ αυτό το 

σημείο. 

Στο θέμα της διαφώτισης μπορεί να υπάρχει σκάνδαλο, αλλά θέλω να τονίσω 

ακόμα μια φορά ότι πρέπει να προσέξουμε το θεσμό. Εγώ είμαι από εκείνους που 

πιστεύουν ότι είναι λίγα τα λεφτά που διατίθενται για τη διαφώτιση, που είναι η 

επιθετική αιχμή του αγώνα μας. Τώρα, αν εκείνα τα λίγα δεν τυγχάνουν και καλής 

διαχείρισης, αυτό είναι άλλο θέμα. Πρέπει να αυξηθούν τα χρήματα και μετά τις 

εκλογές υπερκομματικά να καθίσουμε όλοι να δούμε πώς θα αυξηθούν τα κονδύλια 

και πώς θα γίνεται σωστή διαχείριση με αδιάβλητες διαδικασίες. 

Τώρα ·έρχομαι στην εισήγησή μου. Πιστεύω ότι με το μικρό αριθμό των 

Βουλευτών εδώ και με τη συζήτηση η οποία δεν εξαντλείται, κατά την άποψή μου, 

θα ήταν καλό να αναβληθεί η συζήτηση για την επόμενη συνεδρία μετά τις εκλογές, 

δηλαδή για τις 18 Φεβρουαρίου 1993. Αν συμφωνούμε με αυτή την άποψη, τότε, αν 
υπάρχουν θέματα επί προσωπικού επιπέδου, μπορούν να απαντηθούν σε συντομία. 

Θα ήθελα όμως να ξέρω προηγουμένως αν είστε σύμφωνοι για αναβολή της συζή

τησης για τις 18 Φεβρουαρίου, οπότε θα μπορούμε να ολοκληρώσουμε τη συζήτηση. 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Συμφωνούμε, κύριε Πρόεδρε, με την εισήγησή σας. Απλώς δε θα εισαγάγω 

καινά δαιμόνια, για να δημιουργήσω νέα συζήτηση. Όμως υπάρχουν δύο σημεία τα 

οποία πρέπει να σχολιαστούν. Το ένα είναι ο ισχυρισμός ότι τόσο εγώ όσο και άλλοι 

συνάδελφοι γίναμε κατήγοροι, γίναμε δικαστές. Πάντοτε διευκρινίζαμε ότι οι αρμο

διότητές μας περιορίζονται στον κοινοβουλευτικό έλεγχο και κάναμε μόνο κοινο

βουλευτικό έλεγχο. ούτε δικάσαμε ούτε καταδικάσαμε. Βεβαίως, εδώ πρέπει να 

λεχθεί ότι έγιναν οκτώ συνεδρίες πολύωρες. μιλούμε για επτά με οκτώ ώρες για 

κάθε συνεδρία. Επίσης πρέπει να λεχθεί ότι πάρα πολλοί, όταν ρωτούνταν, δε μας 
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απαντούσαν ή μας απαντούσαν με ανακρίβειες και ανακαλύπταμε στην επόμενη 

συνεδρία ότι στην προηγούμενη μας είχαν πει ανακρίβειες. Και ήταν φυσικό μερικές 

φορές να οξυνόταν, κατά κάποιο τρόπο, το πνεύμα μέσα στην Επιτροπή. 

Τη διαπίστωση, βεβαίως, ότι η Επιτροπή έκαμε κατά κάποιο τρόπο τη δουλειά 

της με κάποιο λανθασμένο τρόπο την κάμνει μόνο η πλευρά τόυ ΑΚΕΛ. Όσο δε για 

τον Πρόεδρο της Επιτροπής, είναι τώρα δύο χρόνια που προεδρεύω, αυτή είναι η 

πρώτη περίπτωση που έστω και από πλευράς ΑΚΕΛ γίνεται παρατήρηση για τον 

τρόπο με τον οποίο προεδρεύω ή για τον τρόπο με τον οποίο χειρίζομαι τα θέματα. 

Το δεύτερο, πράγματι δεν είχα ακούσει καλά ή δεν είχα καταλάβει τον υπαι

νιγμό. Τώρα αντιλαμβάνομαι ότι άφησε υπαινιγμό ο κύριος συνάδελφος ότι είναι 

πιθανόν οι φάκελοι να κατέληξαν σ' εμένα. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Όχι, δεν είναι αυτό. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Δεν είναι αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν δεν είναι αυτό, να μη συνεχίζουμε. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Ούτε την ελάχιστη υπόνοια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, κύριοι, να μη συζητούμε . κάτι το οποίο δεν υπάρχει. Θα δώσω κατά 

σειρά το λόγο στα κόμματα, για να μου απαντήσουν όσον αφορά την εισήγησή μου. 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Δεχόμαστε, κύριε Πρόεδρε. Άλλωστε νομίζω ότι η συζήτηση μπροστά σε κενά 

έδρανα δεν ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ιδιαίτερα ενός τόσο σοβαρού θέματος. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχει λεχθεί ότι με την εργασία που έχει γίνει καταρρακώνεται 

το κύρος των Βουλευτών. Δε δέχομαι αυτή τη θέση που έχει εκφράσει ο συνάδελφος 

κ. Καζαμίας. Πιστεύω ότι η Βουλή ασκεί ορθά τον κοινοβουλευτικό έλεγχο, όπως 

προβλέπεται από το Σύνταγμα, και είναι απαράδεκτος ο ισχυρισμός ότι με όλη αυτή 

την εργασία έχει καταρρακωθεί το κύρος των Βουλευτών. Αντίθετα, πιστεύω ότι το 

κύρος των Βουλευτών εκτιμάται απόλυτα από το λαό. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πιστεύω, κύριε Χρυσοστόμου, ότι η κάθε πλευρά έχει δικαίωμα να δώσει τη 

δική της ερμηνεία όσον αφορά το μέγεθος και τις διαστάσεις που μπορεί να πάρει ο 

κοινοβουλευτικός έλεγχος. Είναι μέσα σ' αυτά τα πλαίσια που ο κ. Καζαμίας 

αναφέρθηκε στο θέμα του κύρους των Βουλευτών. Δε νομίζω να χρειάζεται περαι

τέρω συζήτηση. 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή ο χαρακτηρισμός είναι βαρύτατος, θα ήθελα και εγώ, 

καθόσον αφορά εμένα προσωπικά και την Κοινοβουλευτική Ομάδα της ΕΔΕΚ και 

πιστεύω και το σύνολο της Βουλής, να πω ότι ο χαρακτηρισμός ήταν άδικος και 

πρέπει να εκφράσω την απαρέσκειά μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Σημειώνονται οι παρεμβάσεις. Πιστεύω ότι το κύρος των Βουλευτών ... 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω, πιστεύω, όνομα αυθαίρετου ή υβριστή οποιουδήποτε, 

διότι στο Σώμα υπάγομαι και εγώ. Μίλησα στον πληθυντικό και ανέφερα συγκεκρι

μένα παραδείγματα. Συνέδεσα το θέμα με τη διαρροή απόρρητων εγγράφων, με τη 

διαρροή πληροφοριών από κλειστές συνεδριάσεις, κάτι που δεν μπορεί να αμφισβη

τηθεί από κανένα συνάδελφο, πιστεύω, και ανέφερα κάποιες λανθασμένες ενέργειες, 

όπως τις περιέγραψα, και είπα ότι τέτοια γεγονότα καταρρακώνουν, κατά την 

άποψή μας, το κύρος των Βουλευτών. Αυτό είπα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ειλικρινά και εγώ δεν πιστεύω ότι η αναφορά ήταν πως έχει καταρρακωθεί 

μόνιμα το κύρος των Βουλευτών. Ήταν μια αναφορά η οποία είχε σχέση με τις 

διαστάσεις που, κατά την άποψη της πλευράς του κ. Καζαμία, πήρε το θέμα. 

Γι' αυτό, να μην υπερμεγεθύνουμε κάποια πράγματα. Το θέμα θα συνεχιστεί στην 

επόμενη συνεδρία. 

Η επόμενη συνεδρία του Σώματος ορίζεται για την Πέμπτη, 4 Μαρτίου 1993, 
στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 1) του 1993. 

2) Ο περί του Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου της Ευρωπα'ίκής Σύμβασης 
για την Προστασία Ζώων που Προορίζονται για Κτηνοτροφικούς 

Σκοπούς (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

3) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Δήμου Αγλαντζιάς 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

4) Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων Νόμος του 
1993. 

5) Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου 
Νόμος του 1993. 
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6) Ο περί της Σύμβασης για τη Διεθνή Οδική Μεταφορά Εμπορευμάτων 
(Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

7) Οι περί Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως (Τέλος Καταβλητέον υπό 
Εργοδοτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

8) Οι περί Χρωστικών Ουσιών στα Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1993. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού για το θέμα που τιτλοφορείται "Διαχείριση πιστώσεων 

κάτω από το Κεφάλαιο 49Α 'Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών' και 
άρθρο 344 Έκδόσεις και Δημοσιότητα"'. 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Λ. 

Ιεροδιακόνου). (11.11.1992). ' 
(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας 
για το θέμα που τιτλοφορείται "Τα προβλήματα και το μέλλον της 
κυπριακής βιομηχανίας μεταποίησης υπό το φως της όλης οικονομικής 

κυβερνητικής πολιτικής και ιδιαίτερα μέσα στα πλαίσια της Ευρωπα·ίκής 

Κοινότητας". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των Βουλευτών κ. Δ. 

Συλλούρη, Α. Μούσκου και Δ. Θεοδώρου). (21.5.1992). 

3) "Τα προβλήματα της κυπριακής βιομηχανίας σε σχέση με την προοπτική 
ένταξης στην Ευρωπα·ίκή Κοινότητα - Ευθύνες της κυβερνητικής 

πολιτικής". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Δ. Θεοδώρου). (2.10.1992). 

4) 'Ή υποβάθμιση της διεθνούς θέσεως της Κυπριακής Δημοκρατίας και η 

εξίσωσή της προς το τουρκοκυπριακό κατοχικό ψευδοκράτος από τον 

Υπουργό Εξωτερικών της Μεγάλης Βρετανίας κ. Ντάγκλας Χερντ και οι 

ενέργειες και τα μέτρα που πρέπει να ληφθούν, ώστε να προστατευτεί η 

νομιμότητα και η εγκυρότητα της χώρας". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Ευ. Ευσταθίου). (4.6.1992). 

5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που τιτλοφορείται "Το δάσος Αθαλάσσας, οι προγραμματισμοί και οι 

ενέργειες της κυβέρνησης". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των Μελών της Βουλής 
κ. Ρ. Κατσελλή και κ. Δ. Ηλιάδη). (12.3.1992). 

6) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τα θέματα που 
τιτλοφορούνται: 

(α) "Το πρόβλημα που δημιουργήθηκε κατά την τελετή των εγκαινίων 

του Πανεπιστημίου Κύπρου με την υποβάθμιση της παρουσίας της 

Ελληνικής Πολιτείας και ανώτατων πνευματικών ιδρυμάτων της 

Ελλάδας". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (15.10.1992). 
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(β) 'Ή" απουσία της Προέδρου της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής 

του Πανεπιστημίου Κύπρου κ. Τσουγιοπούλου από τη συνεδρία της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας που έγινε στις 22 Οκτωβρίου 
1992 με θέμα 'Το πρόβλημα που δημιουργήθηκε κατά την τελετή των 
εγκαινίων του Πανεπιστημίου Κύπρου με την υποβάθμιση της 
παρουσίας της Ελληνικής Πολιτείας και ανώτατων πνευματικών 

ιδρυμάτων της Ελλάδας' και ως αποτέλεσμα της συμπεριφοράς η 

πιθανή περιφρόνηση του Νομοθετικού Σώματος". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (22.10.1992). 

7) 'Ή επείγουσα και καθολικά διαπιστωμένη ανάγκη δημιουργίας μαρίνας 

στην επαρχία Πάφου". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου). (14.5.1992). 

8) 'Ή εκπαιδευτική ψυχολογία και ο ρόλος της στην πρόληψη σχετικών 

προβλημάτων των μαθητών". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Βουλευτών κ. Α. Φιλίππου και Α. 

Κουκουμά εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις) . (14.5.1992). 

9) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που τιτλοφορείται "Προβλήματα ρύπανσης στις περιοχές 'Βατί' και 

υδατοφράκτη Πολεμιδιών". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. 'Α. 

Χρυσοστόμου). (17.3.1992). 

10) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τα θέματα που 
τιτλοφορούνται: 

(α) "Οι συνθήκες εργασίας στους ηλεκτροπαραγωγούς σταθμούς της 

Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και η επίδραση ορισμένων επιβλαβών 

παραγόντων στην υγεία των εργαζομένων σε αυτούς τους σταθμούς". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των Βουλευτών κ. Δ. 

Χριστοδουλίδη, Δ. Χρυσοστόμου και Θ. Μιχαηλίδη). (12.12.1991). 

(β) 'Ή προστασία της υγείας των εργαζομένων στην Αρχή Ηλεκτρισμού 

Κύπρου". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ρ. 

Πρέντζα). (30.1.1992). 

11) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
για το θέμα που τιτλοφορείται "Οι ζημιές που προκλήθηκαν από 

ανεμοστρόβιλο στην περιοχή Χλώρακας-Κόλπου των Κοραλλίων και η 

ανάγκη κυβερνητικής αρωγής". 

(Α υτεπάγγελ τη εξέταση ύστερα από πρόταση των Βουλευτών κ. Λ. 

Θεοδούλου, Ν. Πιττοκοπίτη, Γ. Ομήρου και Κ. Κωνσταντίνου). 
(26.11.1992). 

Είμαι σίγουρος ότι θα γίνει πολύ δημοκρατικά, με πολλή νηφαλιότητα και 

πολλή φιλία μεταξύ μας η επόμενη συνεδρία. Ευχαριστώ. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 7.59 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

τική σειρά: 

Α γαπίου Γιαννάκης 

Α γγελίδου Κλαίρη 

Α ναστασιάδης Νίκος 

Αντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 
Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας Κίκης 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Λυσιώτης Λώρης 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλαϊτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992" και ψήφισή του σε νόμο με 
τον τίτλο ''Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1993". 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο Συμπληρωματικός (Αρ. 1) Νόμος του περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 1992" και 
ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο ''Ο Τροποποιητικός του περί 

Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 1992 
Νόμος του 1993". 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου (Κυρωτικός) Νόμος του 1993" και ψήφισή του 
σε νόμο (με αρ. 2 του 1993). 
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4) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμησις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1988", οι σύντομες 
ομιλίες και οι παρατηρήσεις που ακολούθησαν πάνω στο θέμα (Ευ. 
Ευσταθίου, Π. Παπαγεωργίου, Γ. Αγαπίου) και ψήφισή του σε νόμο. 

5) Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992", η 

συζήτηση και οι παρατηρήσεις που ακολούθησαν πάνω στο θέμα 

(Ντ. Μιχαηλίδης, Α. Μούσκος, Δ. Κοντίδης, Ν. Πιττοκοπίτης, Γ. 

Αγαπίου, Πρόεδρος, Σ. Χατζηγιάννης, Ευ. Ευσταθίου, Κ. Καζαμίας) και 

ψήφισή της σε νόμο. 

6) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Αξιωματικών του Στρατού της 
Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993" και έγκρισή τους. 

7) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Γραφείου Τύπου και 

Πληροφοριών - Θέσεις Βοηθού Τύπου Α', Βοηθού Τύπου, Γραφίστα Α' 

και Γραφίστα (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993" και έγκρισή 
τους. 

8) Έκθεση για τους Κανονισμούς (1) "Οι περί Γενικού Γραμματειακού 

Προσωπικού - Θέση Στενογράφου 2ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 1992", (2) "Οι περί Υπηρεσιών Εμπορίου και 

Βιομηχανίας - Θέσεις Βοηθού Εκπαιδευτή ΟικοτεχνίαςΙΧειροτεχνίας Α' 

και Βοηθού Εκπαιδευτή ΟικοτεχνίαςΙΧειροτεχνίας (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 1992", (3) "Οι περί Υπουργείου Συγκοινωνιών και 

Έργων - Θέση Λειτουργού Ελέγχου 1ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 1992" και (4) "Οι περί Σχολής Τυφλών - Θέσεις 

Εκπαιδευτή Α' και Εκπαιδευτή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

1992" και έγκρισή τους. 

9) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1992" και 
έγκρισή τους. 

10) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Σχεδίων Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Ειδική Γραπτή Εξέταση) Κανονισμοί του 1992" και έγκρισή τους. 

11) Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο ''Ο περί Προϋπολογισμού Νόμος 

του 1993", δικαιολόγηση ψήφου από τον κ. Ρ. Πρέντζα και τον κ. Τ. 
Παπαδόπουλο για το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ και το ΔΗ ΚΟ 

αντίστοιχα και ψήφιση των διατάξεων του αναπεμφθέντος νόμου που 

αρχικά δεν είχαν ψηφιστεί σε νόμο. 

12) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

13) Ερωτήσεις Βουλευτών (Τα προβλήματα που προκαλεί χοιροστάσιο στο 

δρόμο Βρυσούλλων-Φρενάρους - Τα έσοδα των συναυλιών του Γιώργου 
Νταλάρα υπέρ της άμυνας της Κύπρου - Πρόσθετη επιβάρυνση λόγω μη 
έγκαιρης καταβολής του φόρου προστιθέμενης αξίας - Πληροφορίες για 
ατασθαλίες στη Συνεργατική Πιστωτική Εταιρεία Μέσας Γειτονιάς). 

14) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Αποκατάσταση των 
ζημιών που προκάλεσε η κατάρρευση τοίχου αντιστήριξης στο Βουνί - Η 
διαπλάτυνση και ασφαλτόστρωση του δρόμου Κοιλανίου-Μανδριών -
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Αίτημα για διαπλάτυνση και ασφαλτόστρωση του κύριου δρόμου 

Έμπας-Τάλας - Αίτημα για διαπλάτυνση και ευθυγράμμιση του δρόμου 

Καμιναριών-Αγίου Νικολάου Αίτημα για ασφαλτόστρωση 

χωματόδρομου που συνδέει τα Καμινάρια με το Φοινί - Το θέμα της 

κυκλοφορίας σε δημόσιους δρόμους των χειροκίνητων γεωργικών 

ελκυστήρων - Η κατασκευή του δρόμου Λευκωσίας-Ανθούπολης
Κοκκινοτριμιθιάς και η διαπλάτυνση της Λεωφόρου Μακαρίου Γ' στη 

Λακατάμια - Η ηλεκτροδότηση της διάτρησης πόσιμου νερού στην Τάλα -
Η επέκταση του ηλεκτρικου δικτύου δυτικά της κοινότητας Λιμνάτη - Η 
υδατοπρομήθεια Παλώδιας - Η επέκταση του ηλεκτρικού δικτύου στην 
κοινότητα Άρσους - Ο οδικός φωτισμός στην κοινότητα Φασούλας - Η 
ηλεκτροδότηση κτηνοτροφικών μονάδων στην περιοχή Τραχωνίου - Η 
αξιοποίηση του Τρίτου Χρηματοδοτικού Πρωτοκόλλου Κύπρου

Ευρωπα'ίκής Κοινότητας στον τομέα της γεωργίας). 

15) Έκθεση για το θέμα "Διαχείριση πιστώσεων κάτω από το Κεφάλαιο 49Α 
'Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών' και Άρθρο 344 Έκδόσεις και 

Δημοσιότητα'" και οι αγορεύσεις και παρατηρήσεις που ακολούθησαν 

πάνω στο θέμα (Γ. Κασουλίδης, Μ. Κυπριανού, Ρ. Πρέντζας, Κ. 

Καζαμίας, Πρόεδρος, Λ. Ιεροδιακόνου, Ά. Χρυσοστόμου), η συζήτηση 

του οποίου συνεχίζεται. 

Τιμή: 7Sσ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημοκρατίας. Λευκωσία. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 28ης Φεβρουαρίου 1993 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α . Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.00 μ:μ.) 

(Αρ . 18) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

Παρακαλώ τους εντίμους Γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΛ. ΑΓΓΕΛΙΔΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία , έντιμε κύριε Πρόεδρε . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Κύριοι Βουλευτές, 

Για μια ακόμα φορά οι Κύπριοι πολίτες, ώριμα και πολιτισμένα ασκώντας το 

εκλογικό τους δικαίωμα, ανέδειξαν το νέο Πρόεδρο της Δημοκρατίας . Για μια 

ακόμα φορά η Κυπριακή Δημοκρατία , σε πείσμα όσων την επιβουλεύονται, λειτούρ

γησε υποδειγματ ικά και με απόλυτη προσήλωση στις δημοκρατικές αρχές και διαδι

κασίες. Ο κυπριακός λαός μπορε ί να είναι υπερήφανος για τούτο . 

Η σημερινή τελετουργική συνεδρία αποτελεί το επιστέγασμα της κατεξοχήν 

δημοκρατικής αυτής λε ιτουργίας που προηγήθηκε. Σήμερα ο απερχόμενος Πρόε

δρος, στην παρουσ ία των αντιπροσώπων του κυρίαρχου λαού, παραδίδε ι τη 

σκυτάλη στον εκλελεγμένο νέο Πρόεδρο της Δημοκρατίας. 

Π ιστεύω ότι διερμηνεύω όλων τα αισθήματα αν εκφράσω προς τον απερχό

μενο Πρόεδρο της Δημοκρατίας τ ις θερμές ευχαριστίες μου εκ μέρους του 

κυπριακού λαού και ταυτόχρονα τις καλύτερες ευχές όλων μας προς το νέο 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας, για ευόδωση του πραγματικά δύσκολου και επίπονου 

έργου που αναλαμβάνει γ ια το καλό της Κύπρου και του λαού της . 

Αυτό που απομένει τώρα ε ίναι ηγεσία και λαός, ενωμένοι και ομονοούντες, να 

εργαστούμε σκληρά για εθνική δικαίωση και προκοπ1Ί. -

Το μοναδικό θέμα της σημερ ινής ημερήσιας δ ιάταξης ε ίνα ι η εγκαθίδρυση του 

εκλελεγμένου Προέδρου της Δημοκρατίας με βάση το άρθρο 42 του Συντάγματος . 

(1213) 

' 
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Παρακαλώ τον Κοσμήτορα της Βουλής να συνοδεύσει τον Πρόεδρο της Δημοκρα

τίας στο Βήμα, για να δώσει τη νενομισμένη διαβεβαίωση. 

(0 κ. Πιττοκοπίτης συνοδεύει τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας στο βήμα της 
Βουλής). 

Γ Λ. ΚΛΗΡΙΔΗΣ: 

(ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ) 

Διαβεβαιώ επισήμως πίστιν και σεβασμόν εις το Σύνταγμα και τους συνάδο

ντας αυτώ νόμους και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας και της εδαφικής 

ακεραιότητας της Δημοκρατίας της Κύπρου . 

(Χειροκροτήματα) 

(Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας συνοδευόμενος από τον Κοσμήτορα επανέρ

χεται στην έδρα του πλάι στον Πρόεδρο της Βουλής). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, για να καταθέσει το 

πρόγραμμα της διακυβέρνησής του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Με μεγάλη συγκίνηση και χαρά αλλά και με επίγνωση της σοβαρότατης 

ευθύνης που επωμίζομαι, αναλαμβάνω σήμερα τα καθήκοντα του Προέδρου της 

Κυπριακής Δημοκρατίας. Αναλαμβάνοντας αυτό το ύπατο αξίωμα αισθάνομαι την 

ανάγκη να εκφράσω ευχαριστίες προς τον κ. Γεώργιο Βασιλείου για τις σημαντικές 

υπηρεσίες που προσέφερε στον τόπο ως Πρόεδρος της Κυπριακ1Ίς Δημοκρατίας. 

Η λαϊκή ετυμηγορία μου έχει αναθέσει την ευθύνη της χάραξης της πορείας η 

οποία θα οδηγήσει την Κύπρο προς τον 210 αιώνα, ένα ορόσημο που θέτει επί 
τάπητος νέες προκλήσεις και νέες προσδοκίες. Προσβλέπουμε σε μια Κύπρο ειρη

νική και ευημερούσα όπου όλοι οι πολίτες της, ανεξάρτητα από εθνική καταγωγή 
και θρήσκευμα, Ελληνοκύπριοι, Τουρκοκύπριοι, Μαρωνίτες, Αρμένιοι και Λατίνοι, 

θα ζουν μέσα σε συvθήκες πλήρους ασφάλειας και θα απολαμβάνουν ίσες ευκαιρίες 
οικονομικής και κοινωνικής προόδου. 

Προσβλέπουμε επίσης σε μια Κύπρο όπου βίωμα όλων μας θα είναι η διασφά

λιση των δημοκρατικών θεσμών, των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, της αξιοκρατίας 

και της χρηστής διοίκησης. Η διαφάνεια στα πολιτικά πράγματα αλλά και στο βίο 

και τη συμπεριφορά των αξιωματούχων της πολιτείας θα είναι κανών απαράβατος. 

Για να επιτύχουμε στους στόχους αυτούς θα εργασθούμε τίμια και ειλικρινά με 

προσήλωση στην εφαρμογή των υφιστάμενων νόμων και στη συμπλήρωση εκεί όπου . 

χρειάζεται της ισχύουσας νομοθεσίας. 

Η κυβέρνηση θα μελετήσει και θα εισηγηθεί προς τη Βουλή συγκεκριμένα νομο

θετικά μέτρα για την εμπέδωση της αξιοκρατίας, της ισοπολιτείας και της χρηστής 

διοίκησης. 

Δε θα ασχοληθώ σ' αυτή την ομιλία μου με προγραμματικές δηλώσεις. Το προε

κλογικό πρόγραμμα το οποίο εξήγγειλα θα ιεραρχηθεί από το Υπουργικό 

Συμβούλιο. Θα προγραμματισθούν οι προτεραιότητες, θα έλθω ενώπιον της Βουλής 

και από αυτό το βήμα θα κατατοπίσω το Σώμα πάνω στις προγραμματικές μου 

δηλώσεις, για να έχει και η Βουλή την ευκαιρία να τις συζητήσει και να εκφράσει 

απόψεις. 
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Μιλώντας όμως ενώπιον της Βουλής θα ήθελα να διαβεβαιώσω τόσο τους 

Ελληνοκυπρίους όσο και τους Τουρκοκυπρίους ότι θα εργασθούμε τίμια και ειλι

κρινά μέσα από ειρηνικές διαδικασίες για την επίτευξη μιας δίκαιης, βιώσιμης και 

λειτουργήσιμης λύσης του κυπριακού προβλήματος, βασισμένης στις συμφωνίες 

κορυφής, τον καταστατικό χάρτη του ΟΗΕ και την Ευρωπαϊκή Σύμβαση των 

Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων. 

Πρώτιστο και κύριο μέλημά μας θα είναι η διασφάλιση της ανεξαρτησίας, της 

κυριαρχίας και της εδαφικής ακεραιότητας της Κυπριακής Δημοκρατίας και της 

εμπέδωσης του αισθήματος ασφάλειας για το μέλλον όλων μας, Ελληνοκυπρίων, 

Τουρκοκυπρίων και των άλλων θρησκευτικιον ομάδων. 

Ως Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας κατανοώ πλήρως τους φόβους, τις 

ανησυχίες και τις ευαισθησίες των δύο κοινοτήτων όσον αφορά το μέλλον του 

τόπου μας. Κατανοώ την επιθυμία τους να ζήσουν σ' αυτό το νησί ασφαλισμένοι, με 

κάθε προοπτική προόδου και ευημερίας. 

Πιστεύω πως ένα βασικό εμπόδιο στην επίτευξη λύσης είναι η ανησυχία και 

των δύο κοινοτήτων ως προς τις προθέσεις που έχει η μία έναντι της άλλης. Από 

ελληνοκυπριακής πλευράς υπάρχει ο φόβος που οφείλεται στα δείγματα της τουρ

κικής επεκτατικής πολιτικής με την παρουσία των κατοχικών στρατευμάτων και των 

εποίκων. Από τουρκοκυπριακής πλευράς υπάρχει η έλλειψη εμπιστοσύνης ως προς 

τις προθέσεις της ελληνοκυπριακής πλευράς. Οι δυσπιστίες που δημιουργήθηκαν 

μεταξύ των δύο κοινοτήτων από τα γνωστά σε όλους μας πρόσφατα γεγονότα της 

ιστορίας μας δε διαλύονται με επιχειρήματα ούτε με δηλώσεις πρόθεσης καλής 

θέλησης. Ούτε και μπορε ί κανείς να τα αντιμετωπίσει εξετάζοντας αν οι φοβίες 

είναι λογικές ή παράλογες. 

Οι υφιστάμενες εγγυήσεις δεν πείθουν και τις δύο πλευρές αναφορικά με τη 

μελλοντική διασφάλιση της ανεξαρτησίας , της κυριαρχίας και της εδαφικής ακεραι

ότητας της Κύπρου αλλά ούτε και ικανοποιούν το αίσθημα ασφάλειας και των δύο 

κοινοτήτων. 

Είναι γι' αυτό που ακράδαντα πιστεύω ότι μόνο η ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή 

Κοινότητα μπορεί να εγγυηθεί αποτελεσματικά την ασφάλεια και των Ελληνοκυ

πρίων και των Τουρκοκυπρίων και ταυτόχρονα να διασφαλίσει τις προοπτικές 

ευημερίας και προόδου για όλους τους πολίτες της Κυπριακής Δημοκρατ ίας. Γ ιατί 

έτσι θα διαλυθεί κάθε δυσπιστία. Η προοπτική ένταξης της Κύπρου στην Ευρω

παϊκή Κοινότητα διευκολύνει ουσιαστικά την εξεύρεση λύσης του κυπριακού 

προβλήματος, διότι καθησυχάζει τις ανησυχίες και των δύο κοινοτήτων, παραμε

ρίζει τη δυσπιστία και δημιουργεί κλίμα κατάλληλο για εποικοδομητική συνεργασία 

Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων. 

Θα καταβάλουμε κάθε προσπάθεια να πείσουμε την Ευρωπαϊκή Κοινότητα ότι 

η πρόοδος στην πορεία ένταξης της Κύπρου στην Κοινότητα υποβοηθεί την πρωτο

βουλία για επίτευξη λύσης του κυπριακού προβλήματος. Η Ευρώπη, αν θέλει να 

βοηθήσει στη λύση του Κυπριακού, θα πρέπει να μας διευκολύνει εκφράζοντας ετοι

μότητα να μας δεχθεί στους κόλπους της. 

Για το λόγο αυτό θα δώσουμε προτεραιότητα σε ενέργειες που αποσκοπούν 

στην προώθηση ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Κοινότητα και ταυτόχρονα θα 

ενισχύσουμε τις αρμόδιες κρατικές και διπλωματικές υπηρεσίες. Παράλληλα θα 

εξηγήσουμε στο Γενικό Γραμματέα του ΟΗΕ τη μεγάλη σημασία του θέματος της 
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ένταξης στην Ευρωπαϊκ1i Κοινότητα και τη συμΒολή που Οα έχει στην επίλυση του 

Κυπριακού. Η προσπάθειά. μας θα είναι να τον πείσουμε να επαναδιαμορφcοσει τις 
πρόνοιες της δέσμης ιδειον του, που σΊiμερα ό.μεσα ή έμμεσα εμποδίζουν την πορεία 

για ένταξη της Κύπρου στην ενωμέvη Ευρcοπη . 

Η λύση που επιδιιοκουμε πρέπει να συνάδει με τις αρχές της Ευρωπαϊκής 

Κοινότητας. Γι' αυτό είναι πρωταρχικ1iς σημασίας να τύχουν επίσης αναθεώρησης 

όσα σημεία των ιδεών Γκάλι αντίκεινται προς αυτές τις αρχές 11 · δε διασφαλίζουν 

μια λειτουργήσιμη λύση 11 ακόμα δεν εξασφαλίζουν την οντότητα της Κυπριακής 
Δημοκρατίας κατά τη διάρκεια της μεταΒατικής περιόδου. Θα επιδιώξουμε την 

απάλειψη των αρνητικών σημείων και τη συμπλήρωση των κενcον της δέσμης ιδειον, 

με τρόπο ώστε να αποφευχθούν στο μέλλον πιθανά συνταγματικά αδιέξοδα και 

κίνδυνοι κατάρρευσης της ειρηνικ1iς διευθέτησης. · · 

Μια τέτοια πιθανότητα δημιουργεί κλίμα δυσπιστίας για τυχόν νέες περιπέ

τειες για το σύνολο του κυπριακού λαού. 

Οι προσπάθειες για την επίτευξη των στόχων που έχω αναφέρει δε σημαίνουν 

παρέκκλιση από την παρούσα ειρηνική διαδικασία των συνομιλιιον υπό την αιγίδα 

των Ηνωμένων Εθνιον, μέσω των καλών υπηρεσιών του Γενικού Γραμματέα. Ούτε 

σημαίνουν εγκατάλειψη της πάγιας θέσης της πλευράς μας '{ια την επίτευξη λί>σης 

Βασισμένης στις συμφωνίες κορυφής που προνοούν τη δημιουργία διπεριφερειακής 

δικοινοτικ1iς ομοσπονδίας και εξασφάλιση του δικαιιί>ματος επιστροφής των 

προσφύγων ούτε και εγκατό.λειψη των ψηφισμάτων των Ηνωμένων Εθνιον που 

προβλέπουν την αποχιορηση των τουρκικιον στρατευμά.των κατοχής και των 

εποίκων. 

Η κυβέρνησή μου δε θα αρνηθεί να προσέλθει στις συνομιλίες που έχει συγκα

λέσει ο Γενικός Γραμματέας του ΟΗΕ. Το αίτημα για σύντομη αναβολ1i αποσκοπεί 

στην καλύτερη προετοιμασία και μελέτη της όλης κατό.στασης από την κυβέρνηση, η 

οποία μόλις αναλαμβάνει την εξουσία. 

Στο σημείο αυτό επιθυμιο να τονίσω ότι μαζί με τη λύση θα πρέπει να έχουν 

συμφωνηθεί και μέτρα που θα αυξήσουν το κατά κεφαλi1ν εισόδημα των Τουρκοκυ

πρίων, ούτως ώστε να μην υπάρχει διαφορά στο βιοτικό επίπεδο μεταξύ των δύο 

κοινοτήτων. 

Η κρισιμότητα της παρούσας φάσης του Κυπριακού επιβάλλει τον καθορισμό 

πανεθνικής στράτηγικής χαι τακτικής. Θα επιδιιοξουμε την προετοιμασία συμφω

νίας κορυφής με τη συγκατάθεση της κυβέρνησης και του υπόλοιπου ελληνικού 

πολιτικού κόσμου. 

Χαιρετίζουμε τη δήλωση του Επιτρόπου της Ευρωπαϊκής Κοινότητας για 

Εξωτερικές Υποθέσεις κ. Van den Bωek ότι η Κοινότητα είναι πρόθυμη να 

συμβάλει σε λύση του κυπριακού προβλήματος προσφέροντας τις καλές της υπηρε

σίες, αν ζητηθούν από τα ενδιαφερόμενα μέρη. Πιστεύουμε πως η δΊiλωση του κ . Van 
den Broek εκφράζει το ενδιαφέρον της ενωμένης Ευρώπης για προιοθηση λύσης του 
κυπριακού προβλήματος, χωρίς να υποσκελίζει καθ' οιονδ1iποτε τρόπο τις προσπά

θειες του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ. Η προσφορά αυτή θα πρέπει να εκτιμηθεί 

και να αξιοποιηθεί θετικά από τα ενδιαφερόμενα μέρη . 

Ένα άλλο θέμα στο οποίο η κυβέρνησ1i μου θα αποδcοσει μεγάλη σημασία είναι 

το ανθρωπιστικό πρόβλημα των αγνοουμένων μας . Η υπηρεσία που ασχολείται με 

αυτό το πρόβλημα θα αναβαθμισθεί και θα υπαχθεί υπό την ά.μεση εποπτεία της 

προεδρίας της Δημοκρατίας. Το θέμα των αγνοουμένων πρέπει να παραμείνει ως 
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ένα θέμα ανθρωπιστικό και παραβίασης του διεθνούς δικαίου , η δε λύση του να μην 

εξαρτάται από τη λύση του Κυπριακού. Πρέπει όμως να καταστεί σαφές από 

πλευράς κυβερνήσεως προς το Γενικό Γραμματέα και προς τα μόνιμα μέλη του 

Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών ότι δε νοείται λύση του Κυπριακού 

χωρίς να επιλυθεί και το πρόβλημα των αγνοουμένων. 

Ζούμε σε ένα δυναμικό διεθνές περιβάλλον · μέσα στο οποίο εμείς δεν 

μπορούμε να παραμείνουμε στάσιμο~, διότι τότε η απόσταση που μας χωρίζει από 

τους οικονομικούς, κοινωνικούς καί πολιτικούς μας σiόχους θα μετατραπεί σε 

αγεφύρωτο χάσμα. Πρέπει όλοι μαζί, κυβέρνηση και Βουλή, δημόσιος και ιδιωτικός 

τομέας, εργαζόμενοι, εργοδότες και αυτοεργοδοτούμενοι να εργασθούμε με υπευθυ

νότητα και συναντίληψη, για να επιτύχουμε την αναγκαία οικονομική και κοινωνική 

ανάπτυξη που είναι επιβεβλημένη όχι μόνο για την πρόοδο του τόπου μας, αλλά και 

γι' αυτή την επιβίωσή μας. 

Οι ευθύνες όλων είναι μεγάλες και δεν επιτρέπουν την πολυτέλεια του εφησυ

χασμού. Μόνο με στενή συνεργασία, μόνο με το συνασπισμό όλων των δυνάμεων 

και αφού συνειδητοποιήσουν όλοι τις ευθύνες τους, λαός και ηγεσία, μπορούμε να 

ελπίζουμε ότι τα σημερινά προβλήματα θα ξεπεραστούν και θα ανατείλει ένα 

λαμπρό μέλλον για την Κύπρο. 

Το ψηλό επίπεδο μόρφωσης και κατάρτισης και ο ανθρώπινος δυναμισμός του 

κυπριακού λαού έχει ανυψφσει κάτω από αντίξοες συνθήκες την οικονομία της 

Κύπρου από την καταστροφή του 1974 στο μεταίχμιο τώρα μεταξύ αναπτυσσομένων 
και ανεπτυγμένων χωρών. Το ίδιο ψηλό επίπεδο του ανθρώπινου δυναμικού, τόσο 

στον ιδιωτικό όσο και στο δημόσιο τομέα, μπορεί τώρα με την κατάλληλη καθοδή

γηση και με τη δημιουργία των αναγκαίων προϋποθέσεων από το κράτος να επιτύχει 

το επόμενο σημαντικό βήμα και να οδηγήσει την Κύπρο στην ενωμένη Ευρώπη. 

Για να αξιοποιηθεί όμως καλύτερα ο ανθρώπινος δυναμισμός, πρέπει να 

αποβάλουμε πολλές αντιλήψεις και συνήθειες που έχουν εισχωρήσει στον τρόπο 

διακυβέρνησης και που μολύνουν σήμερα το κυπριακό κράτος. Μόνο με την εμπέ

δωση της χρηστής διοίκησης και της αξιοκρατίας θα μπορέσει να αποδώσει πλήρως 

ο δημόσιος τομέας, σύμφωνα με το υψηλό επίπεδο του ανθρώπινου δυναμικού του . 

Οι αδυναμίες στη λειτουργία της κρατικής μηχαν11ς, η έλλειψη κινήτρων και αξιο

κρατίας στις προαγωγές και στις προσλήψεις και οι μη ικανοποιητικές συ_νθήκες 

εργασίας αποτελούν τροχοπέδη στην αποτελεσματική παραγωγική λειτουργία του 

δημόσιου τομέα. Είναι πρόθεσή μας να διασφαλίσουμε νομοθετικά την αξιοκρατία 

στις προσλήψεις και στις προαγωγές και να εμπεδώσουμε τη χρηστή διοίκηση, για 

να διασφαλίσουμε τις συνθήκες εκείνες που είναι αναγκαίες για την αποτελεσματική 
λειτουργία του κράτους . 

Μέσα στα πλαίσια της πολιτι~~ής μας για καλύτερη εξισορρόπηση των αρμο

διοτήτων των διάφορων υπουργείων θα ενισχύσουμε το αποδυναμωμένο Υπουργείο 

Δικαιοσύνης το οποίο θα μετονομασθεί σε Υπουργείο Δημόσιας Τάξεως και Δικαιο

σύνης με την υπαγωγή μεταξύ άλλων σ'αυτό του Αστυνομικού Σώματος και της 

Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, πέραν των αρμοδιοτήτων που έχει σήμερα. . 

Σε συνεργασία με τους εκπροσώπους των εργαζομένων στο δημόσιο τομέα, θα 

φροντίσουμε ώστε οι συνθήκες εργασίας να βελτιωθούν ικανοποιητικά και με την 

επ ίσπευση της μηχανογράφησης και την εισαγωγή βελτιωμένων μεθόδων διοίκησης 

να επ ιτύχουμε την αναγκαία αύξηση της παραγωγικότητας του δημόσιου τομέα. 

' 
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Τα σκάνδαλα που μαστίζουν την κρατική μηχανή επιβαρύνουν τον τόπο μας 
όχι μόνο με το άμεσο οικονομικό κόστος που προκύπτει από ατασθαλίες ενός 

μικρού αριθμού ατόμων αλλά. επίσης σε πολλαπλασιάσιμο βαθμό από το · κλίμα και 
την απογοήτευση που δημιουργούν. Αυτό το κλίμα επενεργεί σαν αντικίνητρο στη 

μεγάλη πλειοψηφία των εργαζομένων, όταν αυτοί βλέπουν με λύπη τους ολίγους να 

καταστρέφουν αυτό που οι πολλοί κτίζουν, χωρίς να αντιμετωπίζεται αποτελεσμα

τικά από το κρ~ς η εστία .και η αιτία του προβλήματος .. 

Για την πιο έγκαιρη αντιμετώπιση τυχόν ατασθαλιών θα ενισχύσουμε το 

Γραφείο του Γενικού Ελεγκτή ούτως ώστε να ανακαλύπτεται τυχόν πρόβλημα 

προτού ο χρόνος το εμπεδώσει. Και θα είμαστε αποφασισμένοι να το αντιμετωπί

σουμε άμεσα και αποτελεσματικά. Υπάρχει επίσης περιθώριο βελτίωσης των διαδι

κασιών και αξιολογήσεων των προσφορών μας προς το δημόσιο. Οι διαδικασίες 

πρέπει να βελτιωθούν και να ρυθμιστούν νομοθετικά και να ενισχυθεί ο έλεγχος και 

η αξιολόγηση των εργασιών οι οποίές γίνονται για λογαριασμό του δημοσίου, ούτως 

ώστε να αξιολογούνται ορθά και να ελέγχονται πλήρως τόσο οικονομικά όσο και 

τεχνικά. 

Η διασφάλιση του δημόσιου χρήματος πρέπει να επεκταθεί σε όλες τις δραστη

ριότητες του δημόσιου τομέα. Πρέπει να καταπολεμήσουμε το τεχνητό κλίμα ευδαι

μονισμού και σπατάλης που παρατηρείται και να ανατρέψουμε τον εφησυχασμό που 

άρχισε vα επικρατεί και ο οποίος, αν δεν ανατραπεί, θα οδηγήσει το κράτος σε δημο
σιονομική κρίση. Οι εκτιμήσεις των τεχνοκρατών συγκλίνουν στο συμπέρασμα ότι 

το δημοσιονομικό έλλειμμα πρέπει να μειωθεί. Συνέχιση των ψηλών ελλειμμάτων 

και του υπέρογκου δημόσιου δανεισμού θα οδηγήσει μοιραία και αναπόφευκτα στην 

αποδυνάμωση της οικονομίας με όλες τις τραγικές της συνέπειες. Είμαστε αποφασι

σμένοι να μην επιτρέψουμε την καταστροφη της οικονομίας του τόπου μας, γιατί 

μέσα στις συνθήκες ημικατοχής της Κύπρου θα κινδυνεύσουν όχι μόνο η κοινωνική 

και οικονομική πολιτική αλλά και η εθνική μας επιβίωση. 

Δεν υποσχόμεθα εύκολες λύσεις. Υποσχόμεθα όμως να δημιουργήσουμε το 

περιβάλλον εκείνο μέσα στο οποίο η προσπάθεια του κάθε πολίτη θα ανταμείβεται 

και όπου οι αδύνατοι θα ενισχύονται. 

Έχοντας πλήρη επίγνωση των εθνικών μας ευθυνών και απόλυτη εμπιστοσύνη 

στην υπευθυνότητα του συνόλου του κυ~ριακού λαού αναμένουμε από τον κάθε 

Κύπριο να σταθεί στο ύψος των περιdτάσεων και να επωμισθεί το βάρος της 

αναγκαίας προσπάθειας ανάλογα με τη δική του δύναμη . 

. Δε θα διστάσουμε να καταθέσουμε στη Βουλή γέα φορολογικά νομοσχέδια, αν 
τούτο απαιτεί το συμφέρον του τόπου. Ταυτόχρονα όμως θεωρούμε ευθύνη μας να 
διασφαλίσουμε το δημόσιο χρήμα, να συγκρατήσουμε το ρυθμό αύξησης των δημό

σιων δαπανών και του δανεισμού του δημόσιου τομέα, για να επιτύχουμε μέσω μιας 
υπεύθυνης οικονομικής πολιτικής την πραγματική κοινωνική και οικονομική 
ανάπτυξη. 

Οι παραγωγικοί τομείς της οικονομίας μας περνούν σήμερα από μια σοβαρή 

ύφεση, η οποία, αν δεν αντιμετωπισθεί έγκαιρα και αποφασιστικά, θα έχει σοβαρές 

επιπτώσεις πάνω στο σύνολο της οικονομίας του τόπου. 

Η καθυστέρηση στη λήψη των αναγκαίων μέτρων κατά τα τελευταία χρόνια 

έχει αποδυναμώσει τη βιομηχανία η οποία αντιμετωπίζει τώρα σοβαρά προβλήματα. 

Θα προχωρήσουμε . γρήγορα και αποφασιστικά στην εφαρμογή των μέτρων που 
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απορρέουν από τις μελέτες των εμπειρογνωμόνων και τις εισηγήσεις των εκπρο

σώπων της βιομηχανίας και θα διατηρήσουμε στενή και ειλικρινή συνεργασία με το 

βιομηχανικό κόσμο, για να λαμβάνονται έγκαιρα τα αναγκαία μέτρα επίλυσης των 

προβλημάτων της βιομηχανίας. 

Ο τουρισμός ο οποίος σήμερα αποτελεί το σημαντικότερο τομέα οικονομικής 

ανάπτυξης αντιμετωπίζει φέτος σοβαρότατα προβλήματα. Η αύξηση του αριΗμού 

των επισκεπτών που επιτυγχανόταν μέχρι τώρα, με εξαίρεση το 1991 λόγω του 
πολέμου στον Κpλπο, ίσως να μην επιτευχθεί φέτος, λόγω της συνεχιζόμενης οικο

νομικής ύφεσης στην Ευρώπη. Και το αποτέλεσμα θα είναι ότι η επικίνδυνη πτώση 

στο πραγματικό κατά επισκέπτη εισόδημα της Κύπρου από τον τουρισμό, που παρα

τηρείται για αρκετά χρόνια τώρα, θα επιδεινωθεί και στον αριθμό των επισκεπτών. 

· Η έλλειψη μιας ολοκληρωμένης τουριστικής πολιτικής δε θα αφεθεί να συνεχι
σθεί. Σε συνεργασία με τον ιδιωτικό τομέα, θα εφαρμόσουμε μια ισορροπημένη 

τουριστική πολιηκή που δε θα αντιστρατεύεται την παράλληλη ανάπτυξη άλλων 
παραγωγικών κλάδων ούτε της κοινωνικής, περιβαλλοντικής και πολιτιστικής μας 

ανάπτυξης, η οποία θα στηριχθεί στην ευρύτερη έννο~α της ποιότητας σ' όλο αυτό το 
φάσμα του τουριστικού μας προϊόντος. ./ · . 

Θα δώσουμε έμφαση τόσο στον προγραμματισμό και την υλοποίηση της τουρι

στικής υποδομής όσο και στην κατάλληλη προβολ1i της Κύπρου, όχι μόνο στη 

Βρετανία που είναι η _ κύρια χώρα προέλευσης τουριστών, αλλά και σε άλλες 

ανεπτυγμένες χώρες. Θα μελετήσουμε επίσης τη στρατηγική στις αερομεταφορές, για 

να εξυπr]ρετούν καλύτερα τις ανάγκες του τουρισμού και της οικονομίας του τόπου 
γενικότερα. 

Απαραίτητη προϋπόθεση για μια υγιή κοινωνία είναι η επικράτηση της εργα

τικής ειρήνης. Η υγιής οικονομική ·και κοινωνική άνάπτυξη βασίζεται πάνω · στη 

συμμετοχή όλων των παραγωγικών τάξεων μέσα σε συνθήκες συνεργασίας. Γι' αυτό, 

μέσα από την τριμερή συνεργασία, θα ενισχύσουμε τους θεσμούς εκείνους οι οποίοι 

θα διατηρήσουν και θα βελτιώσουν το ήπιο εργατικό κλίμα και τις υγιείς σχέσεις 

εργαζομένων και εργοδοτών. · 

Ιδιαίτερη προσοχή θα δώσουμε στην ανάπτυξη της υπαίθρου. Η κυβέρνησή μου 

θα αντιμετωπίσει με στοργή τα προβλήματα ·του αγροτικού κόσμου και θα τον 

βοηθήσει στην προσπάθειά του να καλλιεργήσει τη γη του, για να κρατηθεί στην 

ύπαιθρο και για να κρατήσει καλά τη γεωργική και κτηνοτροφική παραγωγή της 

Κύπρου. 

Η κατάλληλη υποδομή για ενίσχυση της υπαίθρου, η προώθηση αναπτυξιακών 

σχεδίων, η ενίσχυση της τοπικής αυτοδιοίκησης, η σωστή αξιοποίηση των υδάτινων 

πόρων αποτελούν τις προτεραιότητές μας. 

Η νεολαία μας, το καμάρι του τόπου μας, θα προσεχθεί ιδιαίτερα. Η προσή

λωση της εκπαίδευσής μας στην εθνική μας ταυτότητα, τη γλώσσα, την ιστορία, τον 

πολιτισμό, τη θρησκεία και την παράδοσή μας, με παράλληλους σταθερούς ευρωπαϊ

κούς προσανατολισμούς στοχεύει στο να προσφέρει στους νέους μας iοφόδια, για να 
μπορούν να συναγωνίζονται με ίσους όρους και με αξιοπρέπεια τους Ευρωπαίους 

συνομήλικούς τους. 

Η αντιμετώπιση του προβλήματος των ναρκωτικών, η ενίσχυση του αθλητι

σμού θα αποτελέσουν ιδιαίτερα σημεία προσοχής της διακυβέρνησής μας. 

.. 
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Οι γυναίκες της Κύπρου μπορούν να υπολογίζουν στην κυβέρνησή μας για το 

σημαντικό ρόλο που καλούνται να διαδραματίσουν στη μελλοντική πορεία του 

τόπου μας. 

Η κυβέρνηση θα είναι ευαίσθητη σε θέματα προστασίας του περιβάλλοντος. Η 

ανάπτυξη θα πρέπει να συμβαδίζει με περιβαλλοντικά και οικολογικά κριτήρια. 

Στον τομέα της υγείας θεμελιακή μας θέση είναι ο σεβασμός της προσωπικό

τητας του ασθενούς, η απαίτηση για υψηλού επιπέδου ιατροφαρμακευτική περί

θαλψη και η εξασφάλιση του δικαιώματος να επιλέγει ο ασθενής το γιατρό της 

αρεσκείας του. 

Στόχος της πολιτικής μας θα είναι η αξιοποίηση ολόκληρου του δυναμικού, 

τόσο του επιστημονικού οσο και των επενδύσεων του δημόσιου και ιδιωτικού τοιiέα . 
σε συνθήκες ισοτιμίας, άμιλλας και ελεύθερης επιλογής. 

Ένας άλλος τομέας στον οποίο η κυβέρνηση θα διοσει ιδιαίτερη σημασία είναι 

η δικαιοσύνη . Θα διαφυλάξουμε σαν κόρη οφθαλμού την ανεξαρτησία της δικαιο

σύνης και των λειτουργών της και θα πάρουμε όλα τα αναγκαία μέτρα για τη 

γρήγορη απονομή της δικαιοσύνης. 

· Τελειώνοντας, κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να εκφράσω την πεποίθηση ότι η 
Εκτελεστική Εξουσία θα έχει μια στενή και καρποφόρα συνεργασία με εσάς, τους 

εκπροσώπους του λαού. Τα μέλη της κυβέρνησής μου θα βρίσκονται στη διάθεσή 

σας, για να μπορέσετε απρόσκοπτα να ασκείτε τα εκ του συντάγματος απορρέοντα 

δικαιώματά σας. 

Προτού τελειιί)σω την ομιλία μου, νιώθω την ανάγκη να σας εκφράσω ένα 

έντονο συναίσθημά μου: Η σκέψη πως δε θα ξαναμιλήσω από το βήμα της Βουλής 

ως Βουλευτής, μου προκαλεί μεγάλη λύπη. Υπήρξα Μέλος της Βουλής των Αντιπρο

σώπων μια ολόκληρη ζωή. Φεύγω με τη συνείδηση ήσυχη. Πιστεύω πως ως Πρόεδρος 

της Βουλής στα πρώτα δεκαέξι χρόνια της ζωής της και ως Βουλευτής και πρόεδρος 

του μεγαλύτερου κόμματος της Κύπρου μέσα στη Βουλή για άλλα δώδεκα χρόνια 
συνέβαλα και εγώ στη διαμόρφωση σωστής δημοκρατικής συμπεριφοράς και πολι

τικού ήθους. 

Από τη νέα θέση του Προέδρου της Δημοκρατίας θα αναμένω από τη Βουλή να 

κρίνει και να επικρίνει το έργο της κυβέρνησής μου με αυστηρά κριτήρια, ειδικά στα 

θέματα της χρηστής διοίκησης και της αξιοκρατίας, πάντοτε μέσα στα πλαίσια των 

κανόνων που διέπουν την εποικοδομητική αντιπολίτευση και θα μελετώ με προσοχή 

τις αποφάσεις της Βουλής και τις εκθέσεις των αρμόδιων Κοινοβουλευτικών 

Επιτροπών. 

Η θητεία μου ως Προέδρου του ΔΗΣΥ λήγει στις 11 Μαρτίου. Και δεν 

πρόκειται να επιζητήσω επανεκλογή μου στο αξίωμα αυτό, γιατί πιστεύω πως 

πρέπει να συγκεντρωθώ εξ ολοκλήρου στα καθήκοντα του Προέδρου της Δημοκρα

τίας. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, η πατρίδα μας διέρχεται μια κρίσιμη 

περίοδο της ιστορίας της. Ζητώ από · εσάς, τους εκλελεγμένους εκπροσώπους του 

λαού, μαζί να αντίμετωπίσουμε τα σημερινά προβλήματα και τις προκλήσεις του 

μέλλοντος προς όφελος του συνόλου του λαού και της Κύπρου μας. 

Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήματα) 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι Βουλευτές, θα παρακαλέσω να παραμείνετε στις θέσεις σας μέχρις 

ότου αποχωρήσουν οι φιλοξενούμενοί μας. Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας θα δεχθεί 

τις Κοινοβουλευτικές Ομάδες κατά σειρά κοινοβουλευτικής ισχύος στο Γραφείο του 

Προέδρου της Βουλής. 

Κηρύσσω τη λήξη· της σημερινής συνεδρίας i;ης Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 4.32 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτέc; υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

τική σειρά:-

Α γαπίου Γιαννάκης 

Α γγελίδου Κλαίρη 

Αναστασιάδης Νίκος 

Αντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Ηλιάδης Κώστας 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Καζαμίας Κίκης 

Κασουλίδης Γιαννάκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

ΚοίJκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσιώτης Λώρης 

Λ υσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μιχαηλίδης Ντίνος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι Θρ11σκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλαϊτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Σύντομη ομιλία του Προέδρου της Βουλής με την ευκαιρία της 

διαβεβαίωσης του νέου Προέδρου της Κυπριακής Δημοκρατίας κ . Γλαύκου 

Κληρίδη. 

2) Διαβεβαίωση από το νέο Πρόεδρο της Κυπριακής Δημοκρατίας κ. Γλαύκο 
Κληρίδη και η ομιλία του ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

Τιμή: 75σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημοκρατίας, Λευκωσία. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 4ης Μαρτίου 1993 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.19 μ.μ.) 

(Αρ. 19) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής: Παρακαλώ να 
διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πρώτο, θα πρέπει οι . νέοι Βουλευτές να διαβεβαιώσουν πίστη προς το 

Σύνταγμα προ της έναρξης της ημερήσιας διάταξης. Παρακαλώ το Γραμματέα να 

αναγιγνώσκει και να επαναλαμβάνουν οι νέοι Βουλευτές που σήμερα βρίσκονται 

στη Βουλή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Διαβεβαιώ επισήμως ... 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Ι. ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Διαβεβαιώ επισήμως ... 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

πίστιν και σεβασμόν ... 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Α. ΚΑΡΑΣ: 
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ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

πίστιν και σεβασμόν ... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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εις το Σύνταγμα και τους συνάδοντας αυτώ νόμους ... 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Ι. ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: 

ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

εις το Σύνταγμα και τους συνάδοντας αυτώ νόμους ... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας ... 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Ι. ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: 

ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

και εις την διατήρησιν της ανεξαρτησίας ... 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

και της εδαφικής ακεραιότητος της Δημοκρατίας της Κύπρου. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Ι. ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: 

ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

και της εδαφικής ακεραιότητος της Δημοκρατίας της Κύπρου. 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, απαγορεύονται οι εκδηλώσεις μη Βουλευτών στην αίθουσα. 

Οποιαδήποτε άλλη εκδήλωση θα με εξαναγκάσει να εκκενώσω την αίθουσα. Είναι 

κοινοβουλευτικός κανόνας ότι οι προσκεκλημένοι και οι θεατές δε συμμετέχουν με 

οποιασδήποτε μορφής εκδηλώσεις, είτε θετι.κές είτε αρνητικές. 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλουμε να κάνουμε μια δήλωση ως κοινοβουλευτική ομάδα. 

Με την ευκαιρία που δίνει για δεύτερη φορά διαβεβαίωση ο κ. Παρισινός, θέλουμε 

να δηλώσουμε ότι σεβόμαστε την ετυμηγορία του κυπριακού λαού, αλλά επαναλαμ

βάνουμε ότι ουδέποτε θα παραγράψουμε το πραξικόπημα και τα δεινά που επισώ

ρευσε στο λαό μας. Η αναφορά μας γίνεται όχι για λόγους ανάξεσης πληγών ούτε 
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για δημιουργία πολωτικού κλίματος, αλλά με στόχο την υπόμνηση, το φρονημα

τισμό και την καθοδήγηση όλων μας στη στέρεη απόφαση για υπεράσπιση των δημο

κρατικών ελευθεριών και δικαιωμάτων του κυπριακού λαού, ανεξάρτητα από παρα

ταξιακές ή ιδεολογικές τοποθετήσεις. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είμαστε υποχρεωμένοι να επισημάνουμε την ύπαρξη πολιτικού 

και ηθικού προβλήματος, που προκύπτει πρόσθετα και από τις πρόνοιες του νόμου 

57/1975 που ψηφίστηκε ομόφωνα από τη Βουλή. Το πρόβλημα δημιουργείται από 
την παρουσία στη Βουλή μέλους της πραξικοπηματικής κυβέρνησης, του κ. παρι

σινού, για να δώσει διαβεβαίωση ότι θα σέβεται το Σύνταγμα, ένα Σύνταγμα στην 

κατάλυση του οποίου συμμετέσχε ως μέλος της πραξικοπηματικής κυβέρνησης. 

Θεωρούμε καθήκον μας, χάριν της ιστορίας και του λαού, να καταθέσουμε αυτή τη 

δήλωση και να είναι καταγραμμένη η θέση μας στα πρακτικά της Βουλής. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι κανένας δεν μπορεί να ισχυριστεί ότι είναι λιγό

τερο έντονα ή λιγότερο δικαιολογημένα τα αισθήματα έναντι του πραξικοπήματος, 

αυτών που το προκάλεσαν και αυτών που πήραν μέρος. Θέλω όμως να πω στους 

αγαπητούς συναδέλφους ότι είναι λίγο καθυστερημένη η ανησυχία τους και η 

διαμαρτυρία τους. Και ο νόμος και το Σύνταγμα παρείχαν την ευκαιρία, αν οποιοσ

δήποτε νόμιζε ότι υποψήφιος δεν κατείχε τα προσόντα τα οποία απαιτούν ο νόμος 

και το Σύνταγμα, να υπέβαλλε την ένστασή του, όταν ο συνάδελφος υπέβαλλε την 

υποψηφιότητά του για την εκλογή του ως Βουλευτή. Είναι τουλάχιστον πολύ πολύ 

καθυστερημένη αυτή η εκδήλωση των αισθημάτων αυτή την ώρα, σ' αυτή την 

αίθουσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ρολάνδης και μετά ο κ. Μάτσης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ασφαλώς καταδικάζουμε όλοι το πραξικόπημα. Αλλά θα 

ήθελα κι εγώ να διερωτηθώ πράγματι ποιο σκοπό εξυπηρετεί αυτή τη στιγμή να 

αναξέουμε αυτό το θέμα, τη στιγμή που είναι γνωστή η ιστορία αυτού του θέματος 

στο παρελθόν, είναι γνωστό το γεγονός ότι ήδη δόθηκε κλάδος ελαίας από τον ίδιο 

το Μακάριο και είναι γνωστό ότι έγιναν πολλά γι' αυτό το θέμα. Και διερωτώμαι αν 

εξυπηρετεί πράγματι αυτή τη χώρα το να έρχεται συνεχώς αυτό το θέμα στην επιφά

νεια. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάτσης. 
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Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είχα και σε προγενέστερη εκλογική αναμέτρηση απ' αυτό το 
βήμα λάβει μέρος σε παρόμοιας φύσης συζήτηση. Λυπούμαι ειλικρινά και θλίβομαι 
βαθύτατα, διότι εγείρεται σ' αυτό το χρόνο, υπό τις σημερινές ιδιάζουσες συνθήκες 
που περνά η πατρίδα μας, και επαναφέρεται αυτό το θέμα με την παρουσία στη 

Βουλή του έντιμου συναδέλφου Ανδρέα Παρισινού. Είναι εδώ ο κ. Παρισινός ως 

εντολοδόχος χιλιάδων ψηφοφόρων αυτού του λαού, όπως ήταν και στην προηγού
μενη Βουλή. 

Αναφέρθηκε από τον κ. Χρίστου ότι δεν αποσκοπεί το ΑΚΕΛ στην ανάξεση 

πληγών. Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι αναξέει πληγές οι οποίες δεν έχουν τη θέση 

τους αυτή τη στιγμή. Εμείς, κύριε Πρόεδρε, έχουμε συζητήσει κατ' επανάληψη και 

εκτεταμένα απ' αυτό το βήμα το θέμα του πραξικοπήματος και οι θέσεις μας είναι 

σαφέστατα γνωστές. Είμαστε οι πρώτοι που απαιτήσαμε αποκάλυψη της αλήθειας 

για το πραξικόπημα, για να αποκαλυφθούν και οι πραγματικοί εγκέφαλοι της 

προδοσίας αυτού του λαού. Δυστυχώς δεν έγινε αυτό το πράγμα ούτε στην Ελλάδα 
ούτε στην Κύπρο, για να αποκαλυφθεί η πραγματική αιτία της ταλαιπωρίας και της 

ιστορικής κατάρρευσης της Κύπρου το 1974. 

Λέγοντας αυτά θέλω να υπερασπιστco με όλη τη δύναμη της ψυχής μου τους 

συναδέλφους και τον Ανδρέα Παρισινό, που βρίσκεται εντός της αίθουσας της 

Βουλής. Και μιλώ με όλη την ειλικρίνεια και με όλο τον πόνο για την ιστορία και 

το μέλλον του λαού μας, κύριε Πρόεδρε, διότι εμείς του Δημοκρατικού Συναγερμού 

πιστεύουμε με όλη τη δύναμη της ψυχής μας ότι αυτό που απαιτείται σήμερα, για να 

προχωρήσουμε μπροστά μέσα στις δύσκολες συνθήκες που έχουμε ουσιαστικά 

εισέλθει με τις πρόσφατες εξελίξεις του Κυπριακού, είναι η καθολική ενότητα αυτού 

του λαού, για να διοσουμε όλοι με αποφασιστικότητα τη μάχη για τη σωτηρία της 

Κύπρου και για να ενώσουμε όλοι τα χέρια και τις δυνάμεις μας προς αυτό το 

σκοπό. 

Η θέση που εξεφράσθη από τα δύο κόμματα απλώς δημιουργεί ένα ανασχετικό 
κλίμα προς αυτή την κ"ατεύθυνση. Ειλικρινά θα αντιπαρέλθουμε αυτή τη θέση και 

θα συνεχίσουμε με όλη την ένταση που απαιτούν οι καιροί την προσπάθεια να 

προκαλέσουμε και να δημιουργήσουμε κλίμα πραγματικής ενότητας όλων μας, όλου 

του λαού μας, όχι μόνο για να αντιμετωπίσουμε το κυπριακό πρόβλημα, κύριε 

Πρόεδρε, αλλά και για να υπερασπιστούμε τα δίκαια και τα δικαιώματα του κάθε 

πολίτη. Και θέλω να δηλώσω αυτή τη στιγμή ότι δε διαχωρίζουμε τους πολίτες, 

κύριε Πρόεδρε, ανάλογα με τις πολιτικές ή τις ιδεολογικές τους τοποθετήσεις, αλλά 

θέλουμε όλους τους πολίτες να είναι ίσοι διεκδικητές για όλα στην επαναδημιουργία 

της Κύπρου. Ελπίζω και εύχομαι και απαιτούμε η νέα κυβέρνηση να συμπεριφερθεί 

μέσα σ' αυτό το πλαίσιο. Γι' αυτό θλίβομαι και πάλι, διότι ηγέρθη θέμα πολυσυζη

τηθέν, θέμα πραξικοπήματος, με αφορμή την παρουσία του συνάδελφου κ. Παρι

σινού στη Βουλή, με τρόπο που να δημιουργεί πραγματικά ερωτήματα για τις προθέ

σεις ως προς τη σωστή κατεύθυνση, όπως την ανέπτυξα. Εμείς δε θα επηρεαστούμε 

απ' ό,τι λέχθηκε αλλά δώσαμε το λόγο μας, τον δίδουμε και τώρα επίσημα ενώπιον 

της Βουλής ότι θα προάξου με την ενότητα όλων των Κυπρίων και ιδιαίτερα του 
Νομοθετικού Σώματος, για να αντιμετωπίσουμε τα φοβερά δεινά που απειλούν την 
ύπαρξη του κυπριακού ελληνισμού και της Κυπριακής Δημοκρατίας με τις εκκολα
πτόμενες εξελίξεις. Οποιαδήποτε μεταφορά στο παρελθόν, αδικαιολόγητη, κατά την 

άποψή μας, κύριε Πρόεδρε, αντίθετα υποβοηθεί άλλες εκτροπές από την πορεία 

προς τη σωστή κατεύθυνση για τη σωτηρία αυτού του λαού. Εμείς θα σταθούμε 
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υπερασπιστές αυτών των θέσεων και ανεπηρέαστοι από ό,τι λέχθηκε, το οποίο αντι

παρερχόμαστε και καταδικάζουμε, θα συμβάλουμε στην ενότητα για τους σκοπούς 

που ανέφερα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μιχαλάκης Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, η καταδίκη του πραξικοπήματος έχει γίνει επανειλημμένα 
σ' αυτό το Σώμα απ' όλες τις πτέρυγες του Σώματος. Λυπούμαι γιατί ο αγαπητός 
μου φίλος κ. Χρίστου επικαλείται το Σύνταγμα, για να φέρει ένσταση στην 
παρουσία του νεοεκλεγέντος Βουλευτή κ. Παρισινού. Το Σύνταγμα της Κύπρου 

προδιαγράφει σαφώς το δικαίωμα της εκλογής, του εκλέγειν και του εκλέγεσθαι, και 

αν ο φίλος μου κ. Χρίστου είχε οποιοδήποτε νόμιμο λόγο να φέρει ένσταση στην 

εκλογή του κ. Παρισινού, όφειλε, όπως ο αγαπητός συνάδελφος κ. Τάσσος Παπαδό

πουλος του έχει υποδείξει, να το είχε εγείρει τότε. Τώρα δεν είναι απλώς θέμα καθυ
στέρησης, αλλά υπάρχει νομικό κώλυμα από μέρους οποιουδήποτε να εγείρει οποια

δήποτε αξίωση προφασιζόμενος το Σύνταγμα. 

Σήμερα, κύριε Πρόεδρε, η πατρίδα μας χρειάζεται ενωμένες δυνάμεις και δε 

νομίζω ότι η παρελθοντολογία ωφελεί οποιοδήποτε καθ' οιονδήποτε τρόπο. Γι' αυτό 

κάνω έκκληση στους συναδέλφους να αναθεωρήσουν τις σκέψεις τους και όλοι μαζί 
ενωμένοι να πορευθούμε, για να λύσουμε τα σοβαρά προβλήματα που αντιμετωπίζει 

ο τόπος μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θα γενικεύσουμε τη συζήτηση ούτε στο κυπριακό πρόβλημα 

ούτε στην ενότητα του λαού, γιατί εδώ έχουμε δοκιμαστεί στην πράξη, ιδιαίτερα η 

πλευρά η δική μας, που πρώτοι δώσαμε δείγματα συναδέλφωσης. Γι' αυτό δεν 

πρόκειται να επιμείνω σ' αυτό το θέμα. 

Όμως υπάρχουν ένα-δυο θέματα που πρέπει να απαντήσουμε. Στην πρόκληση 

του κ. Παπαδόπουλου και του κ. Κυπριανού γιατί δεν ενεργήσαμε εκ των προτέρων 
δε θα αναφερθώ. Εκείνο που έχω να πω είναι ότι το πρόβλημα δεν είναι νομικό. 

Είναι πολιτικό, είναι ηθικό και θα υπάρχει και όταν δε θα υπάρχουμε εμείς πλέον, 
διότι μιλούμε για την πιο θλιβερή στιγμή της κυπριακής ιστορίας. Και είναι θέμα 

που παραμένει στην κρίση και στη συνείδηση του κάθε πολίτη. Και είναι ακριβώς 

χάριν της συνείδησης και της ηθικής τάξης που υποχρεωθήκαμε να πάρουμε το λόγο 

και να κάνουμε την τοποθέτησή μας, γιατί η ηθική τάξη είναι προϋπόθεση της 

ενότητας και αυτήν είναι που θα υπηρετήσουμε. Και σε ό,τι αφορά τις ενωμένες 

δυνάμεις, ενωμένες δυνάμεις σίγουρα χρειάζεται ο λαός και ο τόπος, χωρίς όμως 

παραγραφή της ιστορίας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, προφανώς ο συνάδελφος κ. Κυπριανού δεν παρακολούθησε τα 
"εχθέντα από εμένα. Εγώ δεν αναφέρθηκα στο Σύνταγμα. Αντίθετα δήλωσα ότι 
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σεβόμαστε την ετυμηγορία του λαού, όπως αυτή εκφράστηκε στις εκλογές . Και το 
ίδιο θα ήθελα να πω σε σχέση με την παρατήρηση του κ. Παπαδόπουλου για την 
καθυστερημένη -αργοπορημένη εννοεί- τοποθέτησή μας. Αν ήταν αργοπορημένη η 
δική μας τοποθέτηση, το ίδιο αργοπορημένη ήταν η τοποθέτηση του Δημοκρατικού 
Κόμματος το 1985, όταν απ' αυτό το βήμα έκαμε πολύ πιο έντονες και πολύ πιο 
σκληρές δηλώσεις για το θέμα. 

Θα ήθελα όμως να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι οι πληγές υπάρχουν και η επούλωσή 
τους δε γίνεται με τη λήθη, αλλά με τη διατήρηση της μνήμης για λόγους φρονηματι

σμού. Η ενότητα βασίζεται στα διδάγματα του παρελθόντος, αλλά και στην αποφυγή 
παρόμοιων λαθών και εγκλημάτων στο μΕλλον. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ειλικρινά δεκαπέντε μέρες ύστερα από τις προεδρικές εκλογές, 
ύστερα που ο λαός υπερψήφισε το Γλαύκο Κληρίδη, που είχε ως κύριο γνώμονα 

πολιτικής την εθνική συμφιλίωση, ειλικρινά θλιβόμαστε γιατί προσπαθούμε κάτω 
από διάφορα προσχήματα να επαναφέρουμε αυτά τα οποία λέχθηκαν προεκλογικά, 
όχι από την ΕΔΕΚ θα πρέπει να πω, αλλά από την πλευρά του ΑΚΕΛ, χωρίς να 

εισακουστούν από τον κυπριακό ελληνισμό. 

Ο κ. Παρισινός έδωσε δείγματα και σωστής πολιτικής και ήθους κατά την 

προηγούμενή του θητεία. Υπήρξε ένα έγκλημα εις βάρος αυτού του λαού. Υπήρξαν 

τα θύματα ή οι διπλά προδομένοι. Υπήρξαν άνθρωποι -και ε~ναι παραδεκτό απ' 
όλους- που οπωσδήποτε όχι συνειδητά μπορεί να είχαν μερίδιο, όχι όμως τις 
ευθύνες, μερίδιο συμμετοχής. Είναι γνωστό ποιοι πρόδωσαν τον κυπριακό ελλη
νισμό και ποιοι προκάλεσαν την τραγωδία. Δεν είναι η ώρα, πιστεύω, το 1993, να 
ξαναπροσπαθούμε να φέρουμε στη μνήμη του λαού γεγονότα τα οποία πρώτιστα και 
πρώτους ίσως εμάς θλίβουν, γιατί εκείνοι οι οποίοι πίστευαν στην Ελλάδα, εκείνοι 

είναι που πρώτα προδόθηκαν και όχι εκείνοι οι οποίοι ίσως ποτέ δεν πίστεψαν. Και 

πάλι η αναφορά μου δε γίνεται για το Σοσιαλιστικό Κόμμα της ΕΔΕΚ. Υπήρχαν οι 
μόνιμα αντιτιθέμενοι σε καθετί ελληνικό. Όμως αυτό δεν είναι του παρόντος και 

δεν είναι πρόθεσή μου με κανένα τρόπο να ξαναφέρω στη μνήμη μας εκείνα τα 

οποία ο λαός με την ψήφο του έχει διαγράψει. Ο λαός είναι που έφερε τον κ. Παρι

σινό το 1985 στη Βουλή, είτε σας αρέσει είτε όχι. Ο λαός είναι εκείνος ο οποίος 
ανέδειξε το Γλαύκο Κληρίδη, είτε σας αρέσει είτε όχι, στην προεδρία του κράτους. 
Και συνεπώς δέχομαι ως δήλωση χάριν των πρακτικών την όποια δήλωση, αλλά ας 

αφήσουμε τα προσχήματα. Η πικρία μπορεί να εκδηλώνεται κατά διάφορους 

τρόπους. Ας δημιουργήσουμε το σωστό κλίμα συναδέλφωσης και συμφιλίωσης και 

ας αφήσουμε το παρελθόν να το κρίνει η ιστορία μας, η αδέκαστη ιστορία. Εκείνη 

κρίνει καλύτερα και τους ανθρώπους και την πολιτική των κομμάτων και τη δική 

μας συμπεριφορά. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω πως θα πρέπει να δώσω τέρμα σ' αυτή τη συζήτηση, αν η Βουλή 

συμφωνεί φυσικά. Αν όχι, θα δώσω το λόγο, αλλά, αν η Βουλή θεωρεί ότι έκλεισε το 

θέμα, θα το κλείσω. Θα δώσω και σε άλλους όμως, αν δώσω σε σας. Σας το λέγω, για 

να μην υπάρξουν παρεξηγήσεις. 

Ο κ. Παρισινός. 
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Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Πραγματικά αισθάνομαι ξεχωριστή χαρά που 

βρίσκομαι σήμερα σ' αυτή την έπαλξη προσφοράς και που με έστειλε εδώ σίγουρα με 

την ψήφο του ο λαός. Διότι βρίσκομαι εδώ μέσα από δημοκρατικές διαδικασίες της 

πολιτείας. Δε βρίσκομαι ούτε ελέω των συναδέλφων οι οποίοι έκαμαν προηγου

μένως τις δηλώσεις, αλλά βρίσκομαι μόνο έπειτα από απόφαση του εκλογικού 

Σώματος. 

Θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, να αναφερθώ στις 11 το βράδυ της Κυριακής, 

7 Φεβρουαρίου 1993. Τότε ο Πρόεδρός μας, ο Πρόεδρος της Κυπριακής Βουλής, είχε 
κάμει μια δήλωση για βενζίνη που έχει τελειώσει. Και η δήλωση αυτή έχει, μπορώ να 

πω, πολιτογραφηθεί πλέον στα πολιτικά πράγματα του τόπου. Φαίνεται όμως ότι 

υπάρχει και άλλη βενζίνη, η οποία όμως περιέργως μας οδηγεί μόνο προς τα πίσω. 

Θα ήθελα με όλο το σεβασμό που ξέρετε ότι τρέφω στο πρόσωπό σας, κύριε 

Π-ρόεδρε, να δηλώσω προς όλους τους συναδέλφους, αλλά και με την ευκαιρία αυτή 

προς ολόκληρο τον ελληνικό κυπριακό λαό ότι κανένας και τίποτε δε θα με υποχρε

ώσει να ακολουθήσω αυτή τη θλιβερή πορεία. Έχω ταχθεί να υπηρετήσω το κόμμα 

μου και τον ελληνισμό και από τη θέση αυτή θα δώσω όλες μου τις δυνάμεις για τον 

τόπο και για τη νέα κυβέρνηση. Πιστεύω ότι αυτές οι κρίσιμες στιγμές που περνά η 

πατρίδα μας είναι η ώρα να επιστρατεύσουμε και το τελευταίο απόθεμα της ψυχικής 

μας δύναμης, για να οδηγήσουμε στο μοναδικό στόχο που επιβάλλει η ενότητα 

ολόκληρου του λαού, δηλαδή στη λύτρωση και στη λευτεριά της πατρίδας μας. Και 

θα δώσω το χέρι ακόμα και σ' αυτούς τους συναδέλφους που αυτή την ώρα της 

κομματικής μου χαράς προσπαθούν να μου προσφέρουν πίκρα. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, νομίζω πως μπορώ να θεωρήσω το θέμα λήξαν και να μπούμε στην 

ημερήσια διάταξη. Το πρώτο θέμα είναι "Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 

του Δήμου Αγλαντζιάς (Κυρωτικός) Νόμος του 1993''. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ το ΝΟΜΟΣΧΕΔιΌ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 
ΠΕΡΙ ΕΓΓΥΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΕΩΣ ΤΟΥ ΔΗΜΟΥ ΑΓΛΑΝΤΖΙΑΣ 

(ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 24 Φεβρουαρίου 
1993. 
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Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση των συμφωνιών παροχής 
κυβερνητικών εγγυήσεων προς το Δήμο Αγλαντζιάς για την αποπληρωμή δανείου 
συνολικού ύψους ενός εκατομμυρίου διακόσιων χιλιάδων λιρών που ο δήμος έχει 
συνάψει με τη Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα. 

Οι πιο πάνω συμφωνίες έγιναν, για να καταστεί δυνατή η χρηματοδότηση 
έργων που εκτελούνται από το Δήμο Αγλαντζιάς στο Πολιτιστικό Κέντρο "Σκαλί", 
καθώς και για τη διαμόρφωση της παλιάς Αγλαντζιάς. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι' αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση 
των συμφωνιών που αναφέρονται σ' αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο
σχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Ερμηνεία. Άρθρο 2. 
Κύρωση της Συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρcοτο μέχρι και το τρίτο εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τρίτο 
εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 
του Δήμου Αγλαντζιάς (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το δεύτερο θέμα είναι ''Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών Εκθέ
σεων Νόμος του 1993''. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 
ΠΕΡΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΚΡΑΤΙΚΩΝ ΕΚΘΕΣΕΩΝ ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1993" 
Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 



1231 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

τον Προϋπολογισμό της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων σε συνεδρία της που πραγματο

ποιήθηκε στις 24 Φεβρουαρίου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέ

θηκαν εκπρόσωποι του Διοικητικού Συμβουλίου και της Διεύθυνσης της Αρχής 

Κρατικών Εκθέσεων. 

Ο Προϋπολογισμός της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων προβλέπει για το 1993 
έξοδα ύψους f2.079.000 και έσοδα ύψους f1.545.345, που κατά κύριο λόγο θα 
προέλθουν από τις εκθέσεις, γενικές και ειδικές, που διοργανώνει η Αρχή κρατικών 

Εκθέσεων. 

Στα πλαίσια της μελέτης του πιο πάνω Προϋπολογισμού η Επιτροπή είχε την 

ευκαιρία να ενημερωθεί για τους στόχους και τις δραστηριότητες της Αρχής που 

προγραμματίζονται για το 1993, τη συνεργασία της Αρχής με άλλους εκθεσιακούς 
οργανισμούς του εξωτερικού, καθώς και για την προγραμματιζόμενη δημιουργία 

νέου περιπτέρου για το 1993, που θα χρηματοδοτηθεί από το πλεόνασμα της Αρχής, 
ύψους f200.000, και από δάνειο που θα συναφθεί για το σκοπό αυτό. 

Η Επιτροπή, αφού διεξήλθε λεπτομερειακά τις επιμέρους πρόνοιες του υπό 

συζήτηση Προϋπολογισμού, τις υιοθετεί στο σύνολό τους, γι' αυτό και εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφιση του Προϋπολογισμού σε νόμο, αφού προηγουμένως ενσωμα

τωθεί τροπολογία που στάληκε από το αρμόδιο Υπουργείο και που αυξάνει τις 

δαπάνες για κτιριακές κατασκευές κατά f 123.810. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής κρατικών Εκθέσεων ποσού 

f2.230.000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ
ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τέταρτο, καθώς 

και ο Πρώτος Πίνακας, εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τέταρτο, 

καθώς και ο Πρώτος Πίνακας, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Κρατικών Εκθέσεων Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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Προχωρούμε στο τρίτο θέμα, που είναι ''Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου Νόμος του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΗΣ ΚΑΤΑΡΤΙΣΕΩΣ 

ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Φεβρουαρίου 
1993. Στο στάδιο της μελέτης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή 

εκπρόσωποι της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου, οι οποίοι ανέλυσαν τις 

πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού και ενημέρωσαν την Επιτροπή για τα 

προγράμματα κατάρτισης που διοργανώνει η Αρχή. 

Ο προϋπολογισμός εσόδων της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως προβλέπει 

για το 1993 έσοδα ύψους f4.160.000, που προέρχονται κατά κύριο λόγο από το 
τέλος βιομηχανικής κατάρτισης, ενώ ο προϋπολογισμός εξόδων της Αρχής 

προβλέπει τρέχουσες δαπάνες ύψους f4.573.750 και κεφαλαιουχικές δαπάνες ύψους 
f395.250, που ανέρχονται συνολικά σε f4.969.000. Σύμφωνα με τους εισηγητές του 
προϋπολογισμού, το υπολογιζόμενο έλλειμμα, που ανέρχεται στις f809.000, θα 
καλυφθεί από τα ταμιακά πλεονάσματα προηγούμενων ετών της Αρχής, που κατά 

την 1η Ιανουαρίου 1993 υπολογίζονταν σε f5.460.450. 

Η Επιτροπή, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του προϋπολογισμού της 

Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως, τις υιοθετεί στο σύνολό τους. Παράλληλα η 

Επιτροπή επισημαίνει και παρατηρεί ότι στο μέλλον θα πρέπει να προσεχθεί ο 

ρυθμός αύξησης των λειτουργικών εξόδων της Αρχής, ώστε να μην τεθούν σε 

κίνδυνο ή να επηρεαστούν αρνητικά τα διάφορα προγράμματά της. 

Υπό το φως των πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου σε νόμο, όπως έχει κατατεθεί από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
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Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως 

Κύπρου ποσού ί4.969.000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 
1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ

ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Συμπλήρωμα. Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το πέμπτο, καθώς 

και ο Πρώτος Πίνακας και το Συμπλήρωμα, εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το πέμπτο, 

καθ(δς και ο Πρώτος Πίνακας και το Συμπλήρωμα, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Βιομη

χανικής Καταρτίσεως Κύπρου Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το τέταρτο θέμα είναι ''Ο περί της Σύμβασης για τη Διεθνή Οδική Μεταφορά 

Εμπορευμάτων (Κυρωτικός) Νόμος του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδή
ποτε άλλο Μέλος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την 

Έκθεση στο Σώμα. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΤΗΣ 

ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΓΙΑ ΤΗ ΔΙΕΘΝΗ ΟΔΙΚΗ ΜΕΤΑΦΟΡΑ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΩΝ 

(ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Ντίνος Μιχαηλίδης, Πρόεδρος 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Ττίμης Ευθυμίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Δημήτρης Κοντίδης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 Φεβρουαρίου 
1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. 
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Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της Σύμβασης αναφορικά 

με το συμβόλαιο για τη Διεθνή Οδική Μεταφορά Εμπορευμάτων (C.M.R.), η οποία 
έγινε στα πλαίσια της Ευρωπα'ίκής Οικονομικής Επιτροπής των Ηνωμένων Εθνών 

και υπογράφτηκε στη Γενεύη στις 19 Μα"ίου 1956 και του σχετικού Πρωτοκόλλου το 
οποίο υπογράφτηκε επίσης στη Γενεύη στις 5 Ιουλίου 1978. 

Η επιψήφιση από το Σώμα του υπό συζήτηση νομοσχεδίου επιβάλλεται για την 

κατά νόμο κύρωση της πιο πάνω Σύμβασης. 

Η υπό αναφορά Σύμβαση, στην οποία προσχωρεί η Κυπριακή Δημοκρατία 

σύμφωνα με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με Αρ. 37.894 και ημερομηνία 
21 Αυγούστου 1992, καθορίζει τις υποχρεώσεις, τις ευθύνες και τα δικαιώματα του 
αποστολέα, μεταφορέα και παραλήπτη φορτίου διεθνούς οδικής μεταφοράς. Οι 

πρόνοιες της Σύμβασης εφαρμόζονται, εφόσον τα σημεία φόρτωσης και παράδοσης 

του φορτίου βρίσκονται σε δύο διαφορετικές χώρες, από τις οποίες η μια τουλάχι

στον έχει προσχωρήσει στη Σύμβαση, ανεξάρτητα από τον τόπο διαμονής και την 

ιθαγένεια των μερών. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων δήλωσαν στην 

Επιτροπή ότι η προσχώρηση της Κυπριακής Δημοκρατίας στην εν λόγω Σύμβαση 

αναμένεται να συμβάλει στην ποιοτική άνοδο των κυπριακών διεθνών οδικών μετα

φορών, καθώς και στην ανύψωση του κύρους τους σε ευρωπα'ίκό επίπεδο. Ειδικό

τερα, αναμένεται ότι θα αναπτυχθεί η υπευθυνότητα και συνέπεια των Κυπρίων 

μεταφορέων και ότι οι εργασίες των τελευταίων θα διευκολύνονται, εφόσον θα 

μπορούν να απαιτούν τη συμμόρφωση του αποστολέα του φορτίου προς τις 

σχετικές με τις υποχρεώσεις του πρόνοιες της Σύμβασης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις της πιο πάνω Σύμβασης, γι' αυτό και ομόφωνα ειση

γείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου για την κατά 

νόμο κύρωσή της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση. Πίνακας, Μέρος Α', Μέρος Β'. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τρίτο, καθώς και 

ο Πίνακας, Μέρος Α', Μέρος Β', εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τρίτο, 

καθώς και ο Πίνακας, Μέρος Α', Μέρος Β', εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης για τη Διεθνή Οδική 

Μεταφορά Εμπορευμάτων (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στην Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 

Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Κυπριακού Οργανισμού 
Αναπτύξεως Γης (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Γεωργικής Ασφαλίσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της Εταιρείας "Κυπριακαί 

Αερογραμμαί Λτδ" (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Ο περί Ελαιολάδου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 
Βιομηχανίας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Ο περί της Διεθνούς Συνθήκης Εναντίον της Στρατολόγησης, 
Χρησιμοποίησης, Χρηματοδότησης και Εκπαίδευσης Μισθοφόρων 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 
Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπετα-ι ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Ο περί Προ'Uπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης 
Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Ο περί Συμπληρωματικού Προ'Uπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Οι περί Τμήματος Αρχαιοτήτων - Θέσεις Εφόρου Αρχαίων Μνημείων και 
Εφόρου Αρχαιολογικών Μουσείων και Επισκοπήσεως (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων Κανονισμοί του Δήμου 

Αγλαντζιάς του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Οι περί Γεωργικής Ασφαλίσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Διατάγματα Διατήρησης) 

Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας (Ειδικές Διατάξεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (Ταμείο Ευημερίας 
Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Οι περί Γυναικών Υπαξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας 

(Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) Κανονισμοί του 

1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Άμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Οι περί Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων - Θέση Ανώτερου 
Λειτουργού Τηλεπικοινωνιών (Σχέδιο Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21) Οι περί Παγκύπριου Συμβουλίου Ευημερίας Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22) Οι περί Κανονισμού Εισαγωγών (Άδειες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1993. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 
Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23) Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1993. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24) Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 

Λευκωσίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25) Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και Δικαιώματα) Κανονισμοί 
του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενιbπιoν της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26) Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου και 

Εξαρτωμένους τους, Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 

Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27) Οι περί Συντάξεων και Χορηγημάτων των Υπαλλήλων της Επιτροπής 
Σιτηρών Κύπρου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας 

Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 

Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 

Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30) Οι περί Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας - Θέσεις 

Κτηματολογικού Λειτουργού 1ης Τάξης (Χωρομετρίας), 

Κτηματολογικού Λειτουργού 2ης Τάξης (Χωρομετρίας) και Ανώτερου 

Χωρομέτρη (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31) Οι περί του Κεντρικού Σφαγείου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

32) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Πάφου του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

33) Οι περί Επιτρόπου Διοικήσεως (Προσόντα και Όροι Υπηρεσίας 

Προσωπικού του Γραφείου) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

34) Οι περί Κτηνοτροφικών Συνδέσμων Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

35) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 

υπηρεσία. και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

36) Έγγραφα που αφορούν την πρόσληψη και παράταση των υπηρεσιών 
έκτακτων υπαλλήλων από την Αρχή Λιμένων Κύπρου δυνάμει του 

άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την 

Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 
(Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

37) Έγγραφα που αφορούν την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από τον 
ΚΟΤ δυνάμει του άρθρου 3(l)(a) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων 

Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 

Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

38) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Εσωτερικών προς τον Κυπριακό Οργανισμό Αναπτύξεως Γης 

σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης Νόμου του 1992 [Αρ. 30(Π) 

του 1992]. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

39) Εκθέσεις όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 

Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων προς την Αρχή Τηλεπικοινωνιών 

Κύπρου σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί 

Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμου του 1992 
[Αρ. 34(Π) του 1992]. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου : 

40) Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

41) Ο περί Οικογενειακών Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

Έχουμε τελειώσει με την κατάθεση των νομοσχεδίων και των εγγράφων. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στις ερωτήσεις ΣΤΆ' 189, ΣΤΆ' 456, ΣΤΆ' 575, ΣΤΆ' 583, 
ΣΤΆ' 609, ΣΤΆ' 617, ΣΤΆ' 649, ΣΤΆ' 682, ΣΤΆ' 714 και ΣΤ'Β' 43, των 
Βουλευτών εκλογικών περιφερειών Λεμεσού και Πάφου κ. Ττίμ1) Ευθυμίου, 

Αυγερινού Παπαρέ, Νίκου Πιττοκοπίτη, Ντίνου Μιχαηλίδη, Λάκη Θεοδούλου 

και Γιαννάκη Ομήρου, που υποβλήθηκαν στις 28 Νοεμβρίου 1991, 14 Απριλίου, 
15 Μαϊου, 3, 11 και 18 Ιουνίου και 24 Αυγούστου 1992, αντίστοιχα. 

"Σχετικά με την ένταξη των χωριών Πραστειό, Αυδήμου, Λάνια, Δορά, 

Γεράσα, Ανόγυρα, Μηλιού, Αμαργέτη, Λετύμπου, Γιόλου, Επταγώνια και Κελλάκι 
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στο σχέδιο δανειοδότησης χαμηλών εισοδηματικών τάξεων σε αγροτικές περιοχές 

για απόκτηση κατοικίας, σας πληροφρώ ότι η περαιτέρω διεύρυνση του σχεδίου με 

την ένταξη πρόσθετων κοινοτήτων θα γίνει εφόσον ολοκληρωθεί η αξιολόγηση των 

αποτελεσμάτων του σχεδίου στις 122 κοινότητες που ήδη εφαρμόζεται τούτο. 

Στόχος παραμένει η σταδιακή ένταξη στο σχέδιο όλων των αγροτικών κοινοτήτων, 

συμπεριλαμβανομένων και των υπό αναφορά κοινοτήτων." 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου . 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 376, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με τη βελτίωση του δρόμου Πάφου - Μεσόγης - Τσάδας, σας πληρο
φορώ τα ακόλουθα: 

(α) Για τη βελτίωση της σύνδεσης του παλιού δρόμου Πάφου - Μεσόγης -
Τσάδας με το νέο δρόμου Πάφου - Πόλης παρά το σημείο 'Κουρκά' 

καθώς και του παρακαμπτήριου Μεσόγης, μήκους 1620 μ., μέσα στο 1991 
διαπλατύνθηκε το ασφαλτικό οδόστρωμα από 3 μ. σε 5,50 μ., έναντι 

οδικής δαπάνης ΒΟ.ΟΟΟ. Εξάλλου πολύ σύντομα προγραμματίζεται η 

επίστρωση του ίδιου δρόμου με πρέμιξ στα πλαίσια του συμβολαίου 

περιοδικής συντήρησης των δρόμων της επαρχίας Πάφου. 

(β) Οι. πιο πάνω βελτιωτικές εργασίες κρίνονται ικανοποιητικές και δεν 

προγραμματίζεται άλλη βελτίωση στο παρόν στάδιο." 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤΆ' 406, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 
1992, του Μέλους της Βουλής εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κλαίρης 
Aγγε~ίδoυ. 

"Σχετικά με · την κατασκευή του νέου αυτοκινητόδρομου Δεκέλειας

Αμμοχώστου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Μετά από μελέτη που διεξήχθηκε από Συμβούλους Μηχανικούς 

επιλέγηκε αρχικά, με βάση τεχνικά και οικονομικά κριτήρια, σαν η 

καλύτερη όδευση αυτή που αρχίζει από Δεκέλεια, διέρχεται νότια της 

Ξυλοτύμπου, της Ξυλοφάγου, του Λιοπετρίου και της Σωτήρας, 

διασταυρώνει το δρόμο Αγίας Νάπας-Παραλιμνίου και τερματίζει στον 

πρωταρά. Εξάλλου, ως προς τη μελλοντική σύνδεση της πόλης της 

Αμμοχώστου θα κατασκευαζόταν δρόμος με δύο λωρίδες κυκλοφορίας 

από σημείο του προτεινόμενου αυτοκινητόδρομου δυτικά της Σωτήρας 

μiχρι το δρόμο Φρενάρους-Δερύνειας, με πρόνοια για αναβάθμισή του σε 
τέσσερις λωρίδες κυκλοφορίας και επέκτασή του μέχρι την πόλη της 

Αμμοχώστου. 

(β) Μετά από παραστάσεις του Δημοτικού Συμβουλίου Αμμοχώστου και των 

ενδιαφερόμενων τοπικών αρχών των κοινοτήτων της ελεύθερης περιοχής 

Αμμοχώστου, σ' ό,τι αφορά την όδευση του νέου αυτοκινητόδρομου, το 

θέμα συζητήθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 

Έργων στις 3 Νοεμβρίου 1992, οπότε το Υπουργείο Συγκοινωνιών 

ανέλαβε να εξετάσει εναλλακτικές λύσεις και να θέσει το θέμα ενώπιον 

του Υπουργικού Συμβουλίου για λήψη τελικής απόφασης. 
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(γ) Το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε πρόσφατα όπως ετοιμασθούν: 

(ί) κατασκευαστικά σχέδια και έγγραφα προσφορών από τους 

Συμβούλους Μηχανικούς για το τμήμα του προτεινόμενου 

αυτοκινητόδρομου από Δεκέλεια μέχρι τη διασταύρωση με το δρόμο 

Ξυλοφάγου-Αγίας Νάπας, ανατολικά της Ξυλοφάγου, μήκους 22 χμ. 
και 

(ii) κατασκευαστικά σχέδια του αυτοκινητόδρομου Δεκέλειας

Αμμοχώστου με κατευθείαν σύνδεση από την Ξυλοτύμπου μέχρι την 

Αμμόχωστο. Συναφώς αναφέρεται ότι έχει ήδη ανατεθεί σε 

Συμβούλους Μηχανικούς η ετοιμασία κατασκευαστικών σχεδίων για 

τα πιο πάνω αναφερόμενα τμήματα του αυτοκινητόδρομου «γ) (ί) 

και (ίί)) τα οποία αναμένεται να συμπληρωθούν μέσα στο β' τρίμηνο 

του 1994." 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 417, ημερομηνίας 2 Απριλίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με την κατάσταση του δρόμου Μονής - Μοναγρουλλίου - Ασγάτας, 

σας πληροφορώ ότι το πρόβλημα που παρουσιαζόταν στη σύνδεση του παλιού 
δρόμου με το νέο δρόμο λίγο έξω από το Μοναγρούλλι οφειλόταν σε φθορά του 

παλιού δρόμου. Ήδη αυτός έχει επιδιορθωθεί στα πλαίσια της συντήρησής του και 

το πρόβλημα έχει επιλυθεί." 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 459, ημερομηνίας 14 Απριλίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Νίκου Πιττοκοπίτη. 

"Σχετικά με αίτημα των κοινοτήτων Μηλιούς και Πάνω Ακουρδάλιας για τη 

διάνοιξη αγροτικού δρόμου που να τις ενώνει, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο υφιστάμενος αγροτικός δρόμος χρησιμοποιείται πολύ περιορισμένα 

και με πολλές δυσκολίες λόγω του ότι δεν έχει συντηρηθεί εδώ και 

αρκετά χρόνια. Στη σημερινή του κατάσταση δεν μπορεί να 

χρησιμοποιηθεί από τροχοφόρα οχήματα. 

(β) Η κοινότητα Μηλιούς υπέβαλε πριν ένα χρόνο περίπου για πρώτη φορά 

αίτημα για βελτίωση του πιο πάνω δρόμου, ώστε να χρησιμοποιείται 

εκτός από αγροτικός και για να συνδέει μεταξύ τους τις κοινότητες 
Μηλιούς και Πάνω Ακουρδάλιας. Η Επαρχιακή Διοίκηση μελέτησε το 

αίτημα, πλην όμως για τεχνικούς και οικονομικούς λόγους (κατηφορικός 

με μεγάλη κλίση) ο υφιστάμενος δρόμος δεν μπορεί να βελτιωθεί ως έχει, 

αλλά είναι ανάγκη να διανοιχθεί στο μεγαλύτερο τμήμα νέος δρόμος. Ο 

νέος αυτός δρόμος θα είναι μήκους 2 χμ. περίπου και για τη βελτίωση 
και διεύρυνσή του, περιλαμβανομένων των αποζημιώσεων για 

απαλλοτριώσεις και κατασκευή μπετόν στο δάπεδο, θα απαιτηθεί ποσό 

ύψους Π6.000. 

(γ) Η κοινότητα Μηλιούς συνδέεται σήμερα με την κοινότητα Πάνω 

Ακουρδάλιας με αγροτικό δρόμο μέσω Κάτω Ακουρδάλιας, ο οποίος 

βρίσκεται σε πολύ καλή κατάσταση και εξυπηρετεί τις ανάγκες των 

διερχόμενων ντόπιων και ξένων. Η συνολική απόσταση του δρόμου 

αυτού (περιλαμβανομένου και του μήκους του δρόμου Κάτω 

Ακουρδάλιας - Πάνω Ακουρδάλιας) ανέρχεται σε 5 χμ. 



1244 

(δ) Ενόψει των πιο πάνω δεδομένων και ιδιαίτερα εξαιτίας του ότι το 

συγκοινωνιακό δίκτυο που εξυπηρετεί την περιοχή είναι καλό η δε 

τροχαία κίνηση σχετικά περιορισμένη, η εκτέλεση του έργου αυτού δεν 

μπορεί να θεωρηθεί άμεσης προτεραιότητας σε σχέση με άλλα έργα που 

είναι ανάγκη να εκτελεσθούν στην περιοχή. 

(ε) Παρά ταύτα και νοουμένου ότι θα εξασφαλισθούν οι έγγραφες 

συγκαταθέσεις των επηρεαζόμενων ιδιοκτητών ή σε αντίθετη περίπτωση 

θα συμπληρωθεί η διαδικασία απαλλοτρίωσης, το έργο θα προωθηθεί για 
σταδιακή εκτέλεση στα πλαίσια των επόμενων Προϋπολογισμών 

Αναπτύξεως." 

Απάντηση ημερoμηνία~ 15 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Παιδεία~ κ. Χριστό
φορου Χριστοφίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 535, ημερoμηνία~ 15 Μα·ίου 1992, του 
Βουλευτή εκλoγική~ περιφέρεια~ Λεμεσού κ. Ντίνου Μι-χαηλίδη. 

"Το Υπουργείο Παιδείας, στα πλαίσια της πολιτικής τ.ου για πολιτιστική 

αποκέντρωση, παραχωρεί πιστώσεις σε ενδιαφερόμενες κοινότητες είτε για την 
ανακαίνιση είτε για την ανέγερση πολιτιστικών κέντρων. 

Το ύψος των πιστώσεων που παραχωρούνται ποικίλλει ανάλογα με τη 

σημασία του έργου που προωθείται και το κόστος του. Στο σχετικό κονδύλι του 

Υπουργείου προβλέπεται κάθε χρόνο συνολικό ποσό ύψους ί1Ο0.ΟΟ0 περίπου. Με 

το δεδομένο αυτό γίνεται αντιληπτό πως η συνεισφορά του Υπουργείου Παιδείας 

στη μετατροπή του κτιρίου της παλιάς αγοράς των Πλατρών σε πολιτιστικό κέντρο 

δεν μπορεί παρά να είναι περιορισμένη." 

Απάντηση ημερoμηνία~ 23 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 544, ημερoμηνία~ 15 Μα·ίου 
1992, του Βουλευτή εκλoγική~ περιφέρεια~ Λεμεσού κ. Ντίνου Μι-χαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Προδρόμου για μόνιμη παρουσία ειδικού 

τρακτέρ (εκχιονιστήρα) στην κοινότητα κατά τους χειμερινούς μήνες για καθάρισμα 

των δρόμων από τα χιόνια, επιθυμώ να αναφέρω ότι δεν κρίνεται αναγκαίο να σταθ

μεύει μόνιμα εκχιονιστήρας στην πιο πάνω κοινότητα, δεδομένου ότι κατά τη χειμε

ρινή περίοδο σταθμεύει μόνιμα στο Τρόοδος ειδικό συνεργείο για το καθάρισμα των 

χιονιών της Πλατείας Τροόδους, το οποίο λόγω της μικρής απόστασης εξυπηρετεί 

άμεσα και την κοινότητα Προδρόμου, η οποία είναι και η πρώτη που εξυπηρετείται 

σε περίπτωση χιονόπτωσης. 

Άλλωστε, η παρουσία ενός μόνο ειδικού τρακτέρ δεν μπορεί από μόνη της να 

λύσει αποτελεσματικά το πρόβλημα, επειδή τα τρακτέρ αυτά χρειάζονται ειδικό 

συντονισμό τόσο για την παροχή καυσίμων όσο και για τη συντήρησή τους." 

Απάντηση ημερoμηνία~ 28 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 546, ημερoμηνία~ 15 Μα·ίου 
1992, του Βουλευτή εκλoγική~ περιφέρεια~ Λεμεσού κ. Ντίνου Μι-χαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Προδρόμου για διάνοιξη δρόμου που να 

συνδέει τον Πρόδρομο με το Τρόοδος, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Έχουν ετοιμαστεί κατασκευαστικά σχέδια για βελτίωση του δρόμου 

Τροόδους-Προδρόμου, από την πρόσβαση προς τη Χιονίστρα μέχρι τον 

Πρόδρομο μήκους 6,8 χμ., το δε Τμήμα Δημόσιων Έργων 

~ρoγραμματίζει τη ζήτηση προσφορών περί τα μέσα του 1993 για 

εκτέλεση του έργου. 
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(β) Στον Προϋπολογισμό Ανάπτυξης του 1993, που κατατέθηκε στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων για έγκριση, προτάθηκαν πιστώσεις ί200.000 για 

έναρξη των εργασιών του πιο πάνω έργου έναντι ολικής 

προϋπολογιζόμενης δαπάνης ί800.000. Οι εργασίες υπολογίζεται να 

αρχίσουν το φθινόπωρο του 1993 και να συμπληρωθούν μέσα στο 1994. 

(γ) Το τμήμα του ίδιου δρόμου μεταξύ της Πλατείας Τροόδους και της 

πρόσβασης προς τη Χιονίστρα βελτιώθηκε παλαιότερα. " 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤΆ' 554, ημερομηνίας 15 Μα·ίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικα με αίτημα της κοινότητας Φοινιού για κατασκευή παρακαμπτήριου 
δρόμου (πλαγιόδρομου) που να συνδέει το Φοινί με τον Παλιόμυλο, σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα: 

(α) Πριν μερικά χρόνια κατασκευάστηκε παρακαμπτήριος του Φοινιού για 

διευκόλυνση της διέλευσης των τουριστικών λεωφορείων και 

αποσυμφόρηση της τροχαίας μέσα στο χωριό. Στο παρόν όμως στάδιο 

δεν προγραμματίζεται οποιαδήποτε επέκταση του παρακαμπτήριου 

αυτού, διότι δε θεωρείται έργο προτεραιότητας σε σύγκριση με άλλες 

ανάγκες για βελτίωση του οδικού δικτύου της υπαίθρου που θεωρούνται 

πιο πιεστικές. 

(β) Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, το αιτούμενο έργο θα μελετηθεί σε 

μεταγενέστερο στάδιο σε συνάρτηση με τη βελτίωση ολόκληρου του 

δρόμου Κ. Πλατρών - Φοινιού - Παλιόμυλου, ο οποίος έχει ενταχθεί στο 
'Σχέδιο Οδικής Ανάπτυξης μέχρι το 2000' που δημοσιεύθηκε περί τα μέσα 
του 1992, οπότε και θα ετοιμαστούν και τα αναγκαία κατασκευαστικά 
σχέδια. Ο ακριβής χρόνος εκτέλεσης του έργου προς το παρόν δεν 

μπορεί να καθοριστεί, αλλά θα εξαρτηθεί από τις προτεραιότητες που θα 
τεθούν στο μεταξύ και από τις πιστώσεις που θα εγκριθούν στους 

προϋπολογισμούς των επόμενων χρόνων." 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤΆ' 566, ημερομηνίας 15 Μα·ίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα των κοινοτήτων Συλίκου, Αγίου Γεωργίου και Μοναγρίου . 

για ευθυγράμμιση και διαπλάτυνση του δρόμου Μοναγρίου-Πέρα Πεδίου, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο πιο πάνω δρόμος, μήκους 9 χμ., είναι ασφαλτοστρωμένος με 

οδόστρωμα πλάτους 3,50-4,00 μέτρων. Το επίπεδο του δρόμου θεωρείται 
ότι εξυπηρετεί ικανοποιητικά τις ενδιαφερόμενες κοινότητες στο παρόν 

τουλάχιστο στάδιο. 

(β) Σημειώνεται ότι πρόσφατα άρχισε η κατασκευή νέου γεφυριού μεταξύ 

Μοναγρίου και Αγίου ΓεωΡΥ'ίου έναντι συνολικής δαπάνης ί42.000." 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχα
νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΣΤ'Α' 569, ημερομηνίας 15 Μα·ίου 1992, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το αίτημα για επέκταση του οδικού φωτισμού της κοινότητας 

Κουκάς, σας πληροφορώ ότι έχει ήδη εκπονηθεί η αναγκαία τεχνικοοικονομική 

μελέτη και αναμένεται η εξασφάλιση της απαιτούμενης έγκρισης των σχεδίων από 
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διάφορα κυβερνητικά τμήματα και των αδειών διαβάσεως και προσπελάσεως. Μετά 

την ολοκλήρωση των διαδικασιών αυτών θα γνωστοποιηθούν οι όροι της ΑΗΚ στον 

Έπαρχο Λεμεσού και όταν τους αποδεχθεί θα πραγματοποιηθεί η εκτέλεση του 

έργου." 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤΆ' 581, ημερομηνίας 15 Μα·ίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Με βάση τη δασική νομοθεσία η διάθεση του νερού της γεώτρησης του αρδευ

τικού τμήματος Σα·ίττά-Μονιάτη που βρίσκεται μέσα στο δάσος υπόκειται στην 

καταβολή τέλους. Λαμβάνοντας υπόψη τις ποσότητες νερού που αντλούνται από τη 

γεώτρηση αυτή από το αρδευτικό τμήμα, το ετήσιο τέλος των ίΙΟΟ είναι πολύ 

χαμηλό (συμβολικό). Με αυτά τα δεδομένα δεν είναι δυνατή η απαλλαγή της κοινό

τητας από την καταβολή του συμβολικού αυτού τέλους. Άλλωστε η αρδευτική 

επιτροπή Σα·ίττά-Μονιάτη είχε αποδεχθεί εγγράφως τους όρους χρήσης της υπό 

αναφορά γεώτρησης, ένας από τους οποίους ήταν και η καταβολή ετήσιου τέλους 

ύψους ίΙΟΟ. Παρόμοιο τέλος καταβάλλεται σε όλες τις περιπτώσεις άντλησης νερού 

από γεωτρήσεις που βρίσκονται μέσα σε κρατικά δάση." 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Ρένου Σταυράκη στις ερωτήσεις ΣΤ'Α' 585 και ΣΤ'Α' 586, ημερομη
νίας 15 Μα·ίου 1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με τη βελτίωση του δρόμου που συνδέει την κοινότητα Λάνιας με τον 
κύριο δρόμο Λεμεσού-Πλατρών και την κατασκευή παρακαμπτήριου Λάνιας, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο δρόμος που συνδέει την κοινότητα Λάνιας με το δρόμο Λεμεσού

Πλατρών βελτιώθηκε στα πλαίσια του Τρίτου Σχεδίου Οδικής 

Ανάπτυξης κατά τα έτη 1988-1989 με πλάτος ασφαλτικού οδοστρώματος 
5,50 και καταστρώματος 7,50 μ., η δε κατάστασή του θεωρείται 

ικανοποιητική. 

(β) Η κατασκευή παρακαμπτήριου στη Λάνια δε φαίνεται να δικαιολογείται, 

εφόσον δεν υπάρχει άλλος προορισμός πέρα από τη Λάνια. 

Σημειώνεται ότι βελτίωση δρόμων μέσα στο χωριό Λάνια ανήκει στην αρμο

διότητα του Υπουργείου Εσωτερικών." 

Απάντηση ημερομηνίας 31 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤΆ' 596, ημερομηνίας 15 Μα·ίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Το αίτημα της κοινότητας Κάτω Πλατρών για κατασκευή εξωποτάμιων δεξα

μενών ή φραγμάτων εξετάστηκε επανειλημμένα, πλην όμως δε βρέθηκαν κατάλληλες 

θέσεις για την κατασκευή τους. Οι ενδιαφερόμενοι απέρριψαν εισήγηση να αρδεύουν 

τα κτήματά τους από το προγραμματιζόμενο φράγμα Ομόδους. 

Για σφαιρική αντιμετώπιση των αρδευτικών και υδρευτικών προβλημάτων της 

κοινότητας Κάτω Πλατρών ανορύχθηκαν φέτος δυο γεωτρήσεις οι οποίες 

αποδείχθηκαν επιτυχείς. Για την αξιοποίησή τους θα ετοιμασθούν σύντομα τα 

αναγκαία σχέδια τα οποία, αφού εγκριθούν από τους ενδιαφερόμενους, θα προωθη

θούν για υλοποίηση μέσω των ετήσιων προϋπολογισμών του κράτους." 
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Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Παιδείας κ. Χριστό
φορου Χριστοφίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 618, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 1992, του 
Μέλους της Βουλής εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Καίτης Κληρίδου. 

"Το Υπουργείο Παιδείας έχει προχωρήσει στις απαραίτητες διαδικασίες και 

πολύ σύντομα θα αρχίσουν οι εργασίες για την ανέγερση αποθήκης στο Δημοτικό 

Σχολείο Αγίου Ιωάννη Μαλούντας. 

Για την επέκταση της περίφραξης του γηπέδου γίνεται μελέτη από τις υπηρε

σίες του Υπουργείου Παιδείας, μετά τη συμπλήρωση της οποίας το έργο θα προω
θηθεί." 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχα
νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΣΤ'Α' 628, ημερομηνίας 16 Ιουνίου 1992, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με τον κατασκηνωτικό χώρο της Πόλης Χρυσοχούς, σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα: 

Με απόφαση του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, κατόπιν σχετικής 

αίτησης του Δήμου Πόλης Χρυσοχούς, ο κατασκηνωτικός χώρος υπεκμισθώθηκε στο 

Δήμο από τις 11.4.1988 με τη συγκατάθεση του Τμήματος Δασών στο οποίο ανήκει η 
γη. 

Σύμφωνα με τη σύμβαση υπεκμίσθωσης που υπογράφτηκε μεταξύ του Οργανι

σμού και του Δήμου Πόλης Χρυσοχούς, ο Δήμος υποχρεούται: 

(α) να χρησιμοποιεί το κτήμα αποκλειστικά και μόνο ως κατασκηνωτικό 

χώρο, σύμφωνα με τις πρόνοιες των εκάστοτε εν ισχύι Κανονισμών περί 

Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Τουριστικές 

Κατασκηνώσεις) και να συμμορφώνεται με τις πρόνοιες των εν λόγω 

Κανονισμών, 

(β) να αναλαμβάνει όλες τις δαπάνες για την τακτική και πλήρη συντήρηση, 

καθαριότητα και βελτίωση του κτήματος, καθώς και για τη συντήρηση/ 

κλάδεμα του δάσους (για συντήρηση/κλάδεμα του δάσους θα πρέπει να 

εξασφαλίσει την προηγούμενη έγκριση του Τμήματος Δασών) και να 

μεριμνά ώστε να διατηρούνται σε ψηλό επίπεδο τόσο η καθαριότητα του 

κτήματος όσο και οι παρεχόμενες υπηρεσίες. 

Ο Κυπριακός οργανισμός Τουρισμού παρακολουθεί τη λειτουργία του χώρου 

και έχει προβεί σε διαπιστώσεις για το επίπεδο λειτουργίας και συντήρησης των 

εγκαταστάσεων που θεωρεί ανησυχητικές. 

Ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού προγραμματίζει να επενδύσει μέσα στο 

χώρο ποσό πέραν των fl00.000 για την ανάληψη εκτέλεσης έργων για τα οποία είναι 
υπεύθυνος ο Οργανισμός." 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤΆ' 630, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστου Χρυσοστόμου. 

'Ή ιδέα της δημιουργίας βιοτεχνικής περιοχής στο Πελένδρι είχε απασχολήσει το 

Υπουργικό Συμβούλιο το Μάιο του 1989 ως μέρος σχεδίου για αναζωογόνηση της 
περιοχής Πελενδρίου και ως μέτρο αντιμετώπισης των επιπτώσεων από το κλείσιμο του 

Μεταλλείου Αμιάντου. Στη συνέχεια, αφού διαπιστώθηκε ότι δεν αντιμετωπίζεται σοβαρό 

, 
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θέμα απασχόλησης των κατοίκων της περιοχής (από τους 180 εγγεγραμμένους ανέργους 
το 1989, παρέμειναν το 1991 μόνο 9), αποφασίστηκε όπως προωθηθεί περαιτέρω η 
δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής ως ανεξάρτητο θέμα. 

Ήδη έχει ετοιμαστεί σχέδιο το οποίο τέθηκε ενώπιον των ενδιαφερομένων και 

εγκρίθηκε . Στο μεταξύ, τον περασμένο Νοέμβριο το Υπουργικό Συμβούλιο καθό
ρισε την κυβερνητική πολιτική για τη δημιουργία βιοτεχνικών περιοχών, με βάση την 

οποία επιχορηγούνται τα έργα υποδομής κατά τα 2/3, και παράλληλα τροποποιή
θηκε ο περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) Νόμος, έτσι ώστε τα Συμβούλια 

Βελτιώσεως να έχουν την εξουσία να δημιουργούν βιοτεχνικές περιοχές. 

Με βάση τα πιο πάνω, επαφίεται πλέον στο Συμβούλιο Βελτιώσεως Πελεν

δρίου να αποφασίσει για την περαιτέρω προώθηση του θέματος." 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχα
νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΣΤ'Α' 631, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, 
του Μέλους της Βουλής εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Καίτης Κληρίδου. 

"(α) Η εγκατάσταση χυτηρίου στη Βιομηχανική Περιοχή Εργατών δεν 

αντίκειται προς τις διατάξεις οποιουδήποτε Νόμου ή Κανονισμών, γιατί 

δεν έχουν καθορισθεί με Κανονισμούς οι κατηγορίες των βιομηχανιών 

που είναι δυνατό να εγκαθίστανται μέσα σ' αυτή. Το Υπουργείο 

Εμπορίου και Βιομηχανίας, κατά τον καθορισμό του συγκεκριμένου 

χώρου για την εγκατάσταση του χυτηρίου, έλαβε υπόψη του την 

κατεύθυνση των επικρατέστερων ανέμων που πνέουν στην περιοχή. Να 

σημειωθεί πως το χυτήριο πριν από τη μεταστέγασή του στη Βιομηχανική 

Περιοχή Εργατών λειτουργούσε σε κατοικημένη περιοχή της Λευκωσίας. 

(β) Μετά από υποδείξεις του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας όσο 

και του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων οι 

ιδιοκτήτες του χυτηρίου προέβησαν στην εγκατάσταση φουγάρου/ 

φίλτρου το οποίο παρέχει τη δυνατότητα να ελέγχεται αποτελεσματικά η 

ρύπανση από τη λειτουργία του. Το φουγάρο/φίλτρο τέθηκε πρόσφατα 

σε λειτουργία και προκαταρκτικές μετρήσεις έδειξαν ότι οι εκπομπές 

από αυτό είναι ελαφρά πάνω από τα επιτρεπτά όρια. Αναμένεται πως με 

την περαιτέρω ρύθμιση της λειτουργίας του δε θα υπάρχει πρόβλημα 

στην περιοχή. 

(γ) Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, θα γίνονται συχνά μετρήσεις για να 

διαπιστώνεται ότι το σύστημα του φουγάρου λειτουργεί κανονικά και 

ότι οι εκπομπές από αυτό βρίσκονται στα επιτρεπτά όρια." 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στις ερωτήσεις ΣΤ'Α' 650, ΣΤ'Α' 651 και ΣΤΆ' 
652, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"(α) Όλα τα θέματα που θίγονται στις τρεις ερωτήσεις εξετάζονται ήδη στα 

πλαίσια της μελέτης που γίνεται για την αξιοποίηση της γεώτρησης με 

αρ . 106/90 για την ενίσχυση της .υδατοπρομήθειας των χωριών Γεράσας, 
Παλόδειας, Παραμύθας, Σπιταλλίου και Φασούλλας. 

(β) Η κοινότητα Γεράσας έχει στο μεταξύ προβεί σε προσωρινή επίχωση των 

επιφανειακών πλαστικών αγωγών που μεταφέρουν πόσιμο νερό από την 

περιοχή 'Αγία Παρασκευή'. Από αναλύσεις που έγιναν η ποιότητα του 

νερού που μεταφέρεται μέσω των αγωγών αυτών είναι ικανοποιητική." 
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Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 656, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με ζημιές που έχουν υποστεί οι παραγωγοί αμυγδάλων της κοινό

τητας Λιμνάτη, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Από εκτιμήσεις που έγιναν από τον Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης και το 

Τμήμα Γεωργίας διαπιστώθηκε ότι οι ζημιές που προκλήθηκαν στα αμύγδαλα της 

περιοχής Λιμνάτη οφείλονται στην ανομβρία των δυο προηγούμενων χρόνων, 

καθώς και στις αντίξοες καιρικές συνθήκες που επικράτησαν κατά και μετά το 
στάδιο της ανθοφορίας. Όπως είναι γνωστό, οι ζημιές αυτές δεν καλύπτονται προς 

το παρόν από το Σχέδιο Γεωργικής Ασφάλισης. 

Μέσα στα πλαίσια όμως της κυβερνητικής πολιτικής για οικονομική ενίσχυση 

των γεωργών που κατοικούν σε ορεινές περιοχές, των οποίων σημαντικό μέρος του 

εισοδήματος προέρχεται από την καλλιέργεια φυλλοβόλων οπωροφόρων δένδρων, 

το Υπουργικό Συμβούλιο έχει ήδη αποφασίσει την κάλυψη από το Σχέδιο Γεωργικής 

Ασφάλισης και των ζημιών από ανεμοθύελλα και παγετό στα φυλλοβόλα, καθώς και 

από βροχή στα κεράσια κατά το στάδιο της ωρίμανσης. Την επιπρόσθετη δαπάνη θα 

επιβαρυνθεί εξ ολοκλήρου η κυβέρνηση. 

Σ' ό,τι αφορά" το αίτημα των αμυγδαλ()παραγωγών για απαγόρευση της εισα

γωγής αμυγδαλόψιχας πληροφορείστε ότι αντίγραφο της ερώτησης του κ. Μιχαη

λίδη έχει διαβιβαστεί στο Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας για απάντηση λόγω 

αρμοδιότητας. " 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 660, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Παραμύθας για επιδιόρθωση του δρόμου 

στην περιοχή 'Χάνι', που συνδέει τους δυο κύριους δρόμους προς τις Πλάτρες και 
τον Αγρό, σας πληροφορώ ότι ο δρόμος αυτός που αποτελεί μέρος του παλιού 

δρόμου Λεμεσού-Αγρού είναι λιθόστρωτος και έχει εγκαταλειφθεί προ πολλού. 

Ωστόσο μέσα στα πλαίσια του 'Σχεδίου Οδικής Ανάπτυξης μέχρι το 2000' προγραμ
ματίζεται και η βελτίωση του υφιστάμενου δρόμου Παλόδειας μέχρι το δρόμο 

Λεμεσού - Πλατρών." 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 668, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το διαχωρισμό κυβερνητικών οικοπέδων στο χωριό Καπηλειό για 

να δοθούν σε νέους, σας πληροφορώ ότι στο χωριό δεν υπάρχουν νέα ζευγάρια που 

να αντιμετωπίζουν πρόβλημα οικοπέδου. 

Όσον αφορά τη διάθεση κρατικής γης στο χωριό σε απόδημους και ξένους για 

ανέγερση εξοχικής κατοικίας δε δικαιολογείται και ούτε καλύπτεται από τις 

πρόνοιες του Νόμου και των Κανονισμών για τη διάθεση της χαλίτικης γης." 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 684, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Προς το παρόν οι ανάγκες σε νερό της κτηνοτροφίας Πισσουρίου καλύπτο

νται σε ικανοποιητικό βαθμό από το υδατικό έργο του Αρδευτικού Τμήματος 

Πισσουρίου. Επειδή όμως σε περιόδους ολιγομβρίας οι υδάτινοι πόροι του εν λόγω 
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υδατικού έργου μειώνονται, έχει γίνει πρόνοια για τη μόνιμη ικανοποίηση των 

αναγκών της κτηνοτροφίας από το εκτελούμενο υδατικό έργο, το οποίο θα υδρο

δοτεί την τουριστική περιοχή Πισσουρίου και θα ενισχύει την υδατοπρομήθεια της 

κοινότητας. Το έργο αναμένεται να ολοκληρωθεί μέσα στο 1993". 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 687, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Πισσουρίου για ασφαλτόστρωση του 

δρόμου από την κοινότητα μέχρι την παραλία, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Η διαδικασία για την εξασφάλιση εγγυημένου δανείου για την κατασκευή του 

έργου θα προωθηθεί, όταν ολοκληρωθούν τα σχέδια για ολόκληρο το δρόμο και 

αποκτηθούν όλα τα τεμάχια ιδιωτικής γης που επηρεάζονται είτε με φιλική διευθέ

τηση είτε με απαλλοτρίωση. Το δάνειο αναμένεται να προωθηθεί εντός του 1993. 

Εν τω μεταξύ έχει ασφαλτοστρωθεί τμήμα του δρόμου με τη διάθεση ποσού 

±:7.000 που προνοείτο στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως 1992." 
Απάντηση ημερομηνίας 31 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Παιδείας κ. Χριστό

φορου Χριστοφίδη στην ερώτηση ΣΤΆ' 692, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το αίτημα για την αποπεράτωση του νηπιαγωγείου Κυβίδων 

αναφέρω τα ακόλουθα: 

1. Το Δημόσιο Νηπιαγωγείο Κυβίδων, που βρίσκεται στο δεύτερο χρόνο της 
λειτουργίας του, στεγάζεται σε αίθουσα των κοινοτικών κτιρίων, αφού 

αυτή διαμορφώθηκε κατάλληλα, υπό την επίβλεψη της Επαρχιακής 

Διοίκησης Λεμεσού, με αρχική δαπάνη του Υπουργείου Εσωτερικών 

ύψους f4.000. Για τα συμπληρωματικά έργα που παρουσιάζονται πιο 

κάτω, τα έξοδα θα καλυφθούν σταδιακά από το κράτος. 

2. Έργα τα οποία πρέπει να γίνουν για να ανταποκρίνεται πλήρως το 
οίκημα στις λειτουργικές ανάγκες του νηπιαγωγείου είναι τα ακόλουθα: 

- Διαχωρισμός τμήματος της αίθουσας με κατασκευή από αλουμίνιο 

και τζάμι, για να δημιουργηθεί γραφείο 

- Κατασκευή αποθήκης για υπαίθρια παιγνίδια 

- Επίστρωση της αυλής με χαβάρα 

- Κατασκευή πλακόστρωτου και διαδρόμου προς την έξοδο." 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχα
νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΣΤΆ' 719, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Κοιλανίου για επαναφορά του δικαιώ

ματος φύτευσης αμπελιών σε όσους είχαν προηγουμένως αμπέλια, τα οποία λόγω 

εγκατάλειψής τους έχουν καταστραφεί, σας πληροφορώ τα εξής: 

(α) Το χωριό Βάσα (Κοιλανίου) συγκαταλέγεται στις περιοχές των εκλεκτών 

σταφυλιών (Α' + Β'), στις οποίες σύμφωνα με απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου επιτρέπονται οι αναμπελώσεις ύστερα από εκρίζωση 

υφιστάμενου κανονικού αμπελιού. 

(β) Άδειες φύτευσης αμπελιών σε εδάφη που ήταν προηγουμένως αμπέλια δε 

χορηγούνται επί του παρόντος, ένεκα των προβλημάτων που υπάρχουν 

στη διάθεση των αμπελουργικών μας προ·ίόντων. 
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Σημειώνεται ότι το Συμβούλιο Αμπελουργικών Προ'ίόντων θα μελετήσει σε 

μεταγενέστερο στάδιο το θέμα της χορήγησης αδειών φύτευσης αμπελιών και σε νέα 

τεμάχια γης στις ζώνες (Α' + Β'), στις οποίες συγκαταλέγεται και η κοινότητα Βάσας 
Κοιλανίου." 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 740, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Επισκοπής Λεμεσού για δημιουργία κτηνο

τροφικής περιοχής, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: ' 

Ηδη έχει δημιουργηθεί κτηνοτροφική περιοχή στην Επισκοπή, η οποία περι

λαμβάνει 25 κτηνοτροφικά οικόπεδα που διαθέτουν δρόμους και νερό. Τα οικόπεδα 
αυτά θα ενοικιαστούν σύντομα σε ενδιαφερόμενους κτηνοτρόφους, με προτεραιό

τητα σ'αυτούς που θα μετακινήσουν τα υποστατικά ζώων που βρίσκονται μέσα ή 

πολύ κοντά στην κατοικημένη περιοχή της Επισκοπής." 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμί.ν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 742, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το διαχωρισμό οικοπέδων για φτωχές οικογένειες στην Επισκοπή, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στην Επισκοπή έχουν διαχωριστεί σαν Α' φάση 40 οικόπεδα, από τα 
οποία 3 προορίζονται για ανέγερση εμπορικού κέντρου. Τα υπόλοιπα 37 
παραχωρήθηκαν ήδη σε δικαιούχα πρόσωπα. Στο παρόν στάδιο 

βρίσκεται υπό εκτέλεση το έργο του διαχωρισμού 42 πρόσθετων 

οικοπέδων σαν Β' φάση το οποίο βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο. 

Ήδη έχουν συμπληρωθεί οι χωματουργικές εργασίες και η υδροδότηση 

των οικοπέδων. Αναμένεται τώρα ο εντοπισμός των οικοπέδων που θα 

επηρεαστούν από την κατασκευή του νέου δρόμου Λεμεσού-Πάφου και 

θα προχωρήσει και η ηλεκτροδότηση των οικοπέδων ως και η 

ασφαλ τόστρωσή ΤΌ:ΙJ.>- μέσα στον τρέχοντα χρόνο. Στο μεταξύ προχωρεί η 

εξέταση των αιτήσεων για παραχώρηση των οικοπέδων στους 

δικαιούχους. 

(β) Σημειώνεται εξάλλου ότι έχει ανατεθεί στο Τμήμα Πολεοδομίας και 

Οικήσεως η ετοιμασία σχεδίου για άλλα 60 πρόσθετα οικόπεδα στην 
Επισκοπή σαν Γ' φάση, λόγω των αυξημένων αναγκών που παρουσιάζει 

η κοινότητα για στέγαση φτωχών οικογενειών." 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχα
νίας κ. Τάκη Νέμιτσα στην ερώτηση ΣΤ'Α' 742, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με την παροχή ηλεκτρικού ρεύματος στα οικόπεδα για άπορες οικογέ

νειες στην Επισκοπή, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Για το θέμα αυτό έχει εκπονηθεί η αναγκαία τεχνικοοικονομική μελέτη και 

έχουν εξασφαλιστεί οι απαιτούμενες εγκρίσεις, οι δε όροι της ΑΗΚ γνωστοποιή

θηκαν στον Έπαρχο Λεμεσού. Ωστόσο ο Έπαρχος στις 14.10.1992 πληροφόρησε την 
ΑΗΚ ότι τα οικόπεδα επηρεάζονται από το νέο δρόμο Λεμεσού - Πάφου και ότι το 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως μελετά τροποποίηση του σχεδίου διαχωρισμού 

των οικοπέδων. Ως εκ τούτου αναμένεται ενέργεια από το Τμήμα Πολεοδομίας και 

Οικήσεως. 
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Απάντηση ημερομ1)νίας 4 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα ΓαβΡΙI)λίδl) στην ερώτι)σι) ΣΤ'Α' 790, l)μερομι)νίας 25 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτιί εκλογΙΚlίς περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχα1)λίδl). 

"Σχετικά με το αίτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου Κάτω Αμιάντου -
Πλατρών, παραθέτω τα πιο κάτω: 

Ο δρόμος Κάτω Αμιάντου - Πλατριόν, που είναι δασικός, συντηρείται και 

βελτιώνεται από το Τμήμα Δασών του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

για να εξυπηρετεί τους βασικούς σκοπούς για τους οποίους κατασκευάστηκε, 

δηλαδή τη διαχείριση και την προστασία του δάσους. Εξυπηρετεί επίσης και το 

κοινό που επισκέπτεται την περιοχή για σκοπούς αναψυχής. Η κατάσταση του 

δρόμου είναι πολύ ικανοποιητική για τους πιο πάνω σκοπούς και δεν εγείρεται θέμα 

ασφαλτόστρωσής του." 

Απάντησl) 1)μερομl)νίας 13 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 794, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτιί εκλογΙΚlίς περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχα1)λίδι). 

''Αναφορικά με τη δημιουργία βιοτεχνικtiς περιοχής στον Κάτω Αμίαντο σας 

πληροφορώ ότι με την τροποποίηση των Νόμων περί Δήμων, Συμβουλίων Βελτιώ

σεως και Χωρίων, που ψήφισε πρόσφατα η Βουλή των Αντιπροσώπων, παρέχεται η 

εξουσία στις αντίστοιχες Αρχές Τοπικής Διοίκησης να δημιουργούν βιοτεχνικές 

περιοχές. 

Παράλληλα, το Υπουργικό Συμβούλιο καθόρισε την κυβερνητική πολιτική για 

παραχώρηση επιχορήγησης στις αρχές τοπικής διοίκησης που αποφασίζουν τη 

δημιουργία βιοτεχνικών περιοχιόν, αφού προηγηθεί μελέτη σκοπιμότητας/ 

βιωσιμότητας. Η επιχορήγηση αυτή θα ισούται με τα 2/3 της δαπάνης για τα 

αναγκαία έργα υποδομής. 

Με βάση τα πιο πάνω, η πρωτοβουλία για το ενδεχόμενο δημιουργίας βιοτε

χνικής περιοχής στον Κάτω Αμίαντο ανήκει στην οικεία αρχή τοπικής διοίκησης." 

Απάντησ1) 1)μερομl)νίας 8 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 

Έργων κ. Ρένου ΣταυράΚI) στι)ν ερώΤI)σl) ΣΤ'Α' 822, ημερομl)νίας 6 Ιουλίου 
1992, του Βουλευτιί εκλογικιίς περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μάρκου Κυπριανού. 

"(α) Δεν υπάρχει πρόνοια στη σχετική νομοθεσία σ' ό,τι αφορά τα ανώτατα 

επιτρεπτά όρια εκπομπής καυσαερίων. Ωστόσο σύμφωνα με τους περί 

Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Κανονισμούς 

'απαγορεύεται η οδήγησις ή η καθ' οιονδήποτε τρόπον οδική χρήσις 

μηχανοκινήτου οχήματος αναδίδοντος, πλην στιγμιαίως κατά την 

εκκίνησιν της μηχανιiς ή την αλλαγή ν ταχύτητος, έγχρωμον ή 

αδιαφανή ή άλλως ορατόν καπνόν ή ορατόν ατμόν ή οιονδήποτε 

άλλης φύσεως ορατόν καυσαέριονΌ 

(β) Η αρμοδιότητα ελέγχου συμμόρφωσης προς την πιο πάνω διάταξη 

ανήκει στην Αστυνομία η οποία καταγγέλλει τους οδηγούς οχημάτων που 

δε συμμορφώνονται. Εξάλλου κατά την επιθειόρηση των μηχανοκίνητων 

οχημάτων στα Κέντρα Επιθεωρησης του Τμήματος Οδικών Μεταφορών 

ελέγχεται, μεταξύ άλλων, και το σύστημα εκπομπής καυσαερίων των 

οχημάτων. Συναφώς αναφέρεται ότι το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 

Έργων προωθεί την εισαγωγή στην Κύπρο του θεσμού της τακτικής 
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επιθεώρησης όλων των μηχανοκίνητων οχημάτων, δημόσιας και 

ιδιωτικής χρήσης, κατά τα πρότυπα της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας, οπότε, 

θα εξεταστεί κατά πόσο ενδείκνυται να καθοριστούν και ανώτατα 

επιτρεπτά όρια εκπομπής καυσαερίων." 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Δεκεμβρίου 1992 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 823, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστου Χρυσοστόμου. 

"Με βάση τις ' πρόνοιες του σχεδίου για την αντιμετώπιση του ιού της 

Τριστέζας στα εσπεριδοειδή, η εφαρμογή του οποίου άρχισε από το 1991 σε περιορι
σμένη κλίμακα με το υφιστάμενο προσωπικό και διευκολύνσεις, οι αρμόδιες υπηρε

σίες του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων διεξήγαγαν, μέσα στο 1992, 
ιολογικό έλεγχο των δέντρων εσπεριδόκηπου στη Μοσφιλωτή, για τον οποίο 

υπήρχαν ενδείξεις ότι είχε προσβληθεί από τον ιό. Από τον ιολογικό έλεγχο διαφά

νηκε ότι πράγματι ο εν λόγω εσπεριδόκηπος είχε προσβληθεί από τον ιό της 

Τριστέζας. Για επιβεβαίωση των αποτελεσμάτων του ελέγχου αυτού οι αρμόδιες 

υπηρεσίες προέβησαν σε νέο έλεγχο, από τον οποίο επαληθεύτηκαν τα πιο πάνω 

αποτελέσματα. 

Παράλληλα με τα πιο πάνω, οι αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων διεξήγαγαν ιολογικό έλεγχο και άλλων εσπεριδόκηπων, σε 

διάφορες επαρχίες της Κύπρου. Ο έλεγχος αυτός εντατικοποιήθηκε πρόσφατα, μετά 

την πρόσληψη έκτακτου προσωπικού (από 16.10.92). 

Από τον έλεγχο που έγινε μέχρι σήμερα διαπιστώθηκε ότι ένα μεγάλο ποσοστό 

εσπεριδόκηπων, ιδιαίτερα στην επαρχία Αμμοχώστου, είναι προσβεβλημένοι από 

τον ιό, χωρίς ωστόστο να έχει προσδιορισθεί ακόμα επακριβώς ο βαθμός της 

προσβολής. . 

Έχοντας υπόψη τα ανωτέρω, και λόγω έλλειψης εμπειριών στον τομέα αυτό 

στην Κύπρο, το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων έχει πρόσφατα ζητήσει 

τις υπηρεσίες ξένου ειδικού από το Ισραήλ, ο οποίος έχει πολυετή πείρα χειρισμού 

της ασθένειας κάτω από διάφορες επιδημιολογικές συνθήκες και θα συνεργαστεί με 

τις αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου, ώστε να εξευρεθεί πιο ενδεδειγμένος, υπό 

τις περιστάσεις, τρόπος αντιμετώπισης του προβλήματος. 

Εξάλλου, με σκοπό την παρεμπόδιση της εξάπλωσης του ιού, έχουν ενημε

ρωθεί οι περιφερειακοί Γεωργικοί Λειτουργοί για τα μέχρι τώρα αποτελέσματα του 

ιολογικού ελέγχου των εσπεριδόκηπων και υποδεικνύουν στους γεωργούς να μη 

χρησιμοποιούν πολλαπλασιαστικό υλικό που δεν είναι πιστοποιημένο." 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Υγείας κ. Πανίκου 
Παπαγεωργίου στην ερώτηση ΣΤ'Β' 3, ημερομηνίας 17 Ιουλίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστου Χρυσοστόμου . . 

"Το Υπουργείο Υγείας ενδιαφέρεται τα φάρμακα που κυκλοφορούν στην 

Κύπρο να είναι ασφαλή, αποτελεσματικά και καλής ποιότητας και να είναι διαθέ

σιμα σε ποσότητες ώστε να ικανοποιούν τις ανάγκες του πληθυσμού. 

Τα κυπριακά εργοστάσια που λειτουργούν σήμερα καλύπτουν τις ανάγκες του 

πληθυσμού για τα προ'ίόντα εκείνα τα οποία μπορούν να κατασκευαστούν από εργο

στάσια που παράγουν φάρμακα με κοινόχρηστη ονομασία (generic drugs) και 

επιπλέον εξάγουν πολύ πιο μεγάλες ποσότητες στο εξωτερικό. 

, 



, 
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Το Συμβούλιο Φαρμάκων, το οποίο είναι το αρμόδιο σώμα για την 

έκδοση αδειών κατασκευής και εμπορίας, εκδίδει τις άδειες, αφού ικανο

ποιηθεί όσον αφορά την ασφάλεια, την ποιότητα και την αποτελεσματι

κότητα των φαρμάκων που κατασκευάζουν τα κυπριακά εργοστάσια . 

Στις περιπτώσεις εξαγωγιον το Συμβοίιλιο Φαρμάκων εκδίδει πιστοποιητικά 

ελεύθερης κυκλοφορίας που βεβαιώνουν ότι τα φάρμακα που εξάγονται από την 

Κύπρο έχουν άδεια εμπορίας και κυκλοφορούν στην κυπριακή αγορά. 

Όσον αφορά το ενδεχόμενο παραχιί>ρησης άδειας σε αλλοδαπή εταιρεία να 

εγκαταστήσει στην Κύπρο φαρμακοβιομηχανία, τα πιο αρμόδια Υπουργεία να 

απαντήσουν είναι το Υπουργείο Οικονομικών και το Υπουργείο Εμπορίου και 

Βιομηχανίας . " 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδl) στην ερώτηση ΣΤ'Β' 6, ημερομηνίας 20 Ιουλίου 
1992, του Βουλευτή εκλογΙΚ11ς περιφέρειας Πάφου κ. ΓιαννάΚI) Ομl1ρου. 

"Σχετικά με τη συντήρηση των αγροτικών δρόμων μέσα στο κυβερνητικό 

τσιφλίκι Κουκλιών, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Το Τμήμα Γεωργίας, μετά από συνεννόηση με τον κοινοτάρχη Κουκλιών, 

προέβη μέσα στο Νοέμβριο 1992 στην επίστρωση δρόμων μήκους τριών χιλιομέτρων 
μέσα στο κυβερνητικό τσιφλίκι Κουκλιών. Αναφέρεται συναφώς ότι οι δρόμοι που 

έχουν επιλεγεί και επιστρωθεί είναι αυτοί που χρησιμοποιούνται περισσότερο, με 

σκοπό την καλύτερη εξυπηρέτηση της κοινότητας." 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομl)Χα
νίας κ. ΤάΚ1) Νέμιτσα σΤ1)ν ερώτ1)σι) ΣΤ'Β' 9, l)μερομ1)νίας 20 Ιουλίου 1992, του 
Βουλευτ11 εκλογΙΚ11ς περιφέρειας Πάφου κ. ΓιαννάΚ1) Ομl1ρου. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Κουκλιών για δημιουργία τουριστικής 

πλαζ στην παραλιακή ζώνη του χωριού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού έχει μελετήσει το θέμα και διαπιστώνει 

ότι για τους πιο κάτω λόγους το αίτημα της κοινότητας δεν μπορεί επί του παρό

ντος να προωθηθεί: 

(α) Παρατηρείται έλλειψη έργων βασικής υποδομής και προστατευτικών για 

την παραλία έργων για την αντιμετώπιση των οποίων απαιτείται μεγάλη 
δαπάνη. 

(β) Η ζήτηση στην ευρύτερη περιοχή ικανοποιείται με την τουριστική πλαζ 

Γεροσκήπου και τη δημοτική πλαζ Πάφου." 

Απάντ1)ση ημερομ1)νίας 20 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ρένου ΣταυράΚI) στην ερώΤ1)σ1) ΣΤ'Β' 11, 1)μερομψίας 20 Ιουλίου 
1992, του Βουλευτ11 εκλογΙΚΙ1ς περιφέρειας Πάφου κ. ΓιαννάΚI) Ομl1ρου. 

"Σας πληροφορώ ότι η Αρχή Αδειών χορήγησε άδειες οδικής χρήσης στα δυο 

λεωφορεία Κουκλιών για τη μεταφορά επιβατών από την κοινότητα Κουκλιών προς 

την τουριστική περιοχή Πάφου και από την Κάτω Πάφο προς την αρχαιολογική 

περιοχή Κουκλιών και την Πέτρα του Ρωμιού, με τον όρο ότι κατά την εκτέλεση των 

διαδρομών τους τα λεωφορεία δε θα επιβιβάζουν ή αποβιβάζουν επιβάτες από ή σε 

οποιαδήποτε στάση που βρίσκεται μέσα στα όρια της αστικής τροχαίας περιοχής 

Πάφου. . 
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Συναφώς αναφέρεται ότι με την πιο πάνω απόφαση της Αρχής Αδειών ικανο

ποιείται το αίτημα των λεωφορειούχων Κουκλιών, ενώ ταυτόχρονα εξυπηρετείται 

σε ικανοποιητικό βαθμό η τουριστική κίνηση προς και από τους αρχαιολογικούς 

χώρους της κοινότητας, χωρίς να επηρεάζονται τα συμφέροντα της Εταιρείας 

Αστικών Λεωφορείων Πάφου." 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιανο"αρίο" 1993 το" Υπο"ργού Γεωργίας και Φ"σικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 15, ημερομηνίας 20 Ιο"λίο" 
1992, το" Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Πάφο" κ. Γιαννάκη Ομήρο". 

"Το συνδυασμένο έργο ύδρευσης και άρδευσης Νικόκλειας εκτελέστηκε μόλις 

πρόσφατα (1989-1991) με δαπάνη της τάξης των f:52.500. Η αντοχή του πλαστικού 
αγωγού άντλησης είναι μεγαλύτερη από τις λειτουργικές πιέσεις που υφίσταται και 

επομένως δεν τίθεται θέμα ούτε επιβάλλεται η αντικατάστασή του με σιδερένιες 

σωλήνες." 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιανο"αρίο" 1993 το" Υπο"ργού Σ"γκοινωνιών και 
Έργων κ. Ρένο" Στα"ράκη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 26, ημερομηνίας 31 Ιο"λίο" 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σας πληροφορώ ότι μελετάται το ενδεχόμενο υποχρεωτικής εφαρμογής 

ειδικών προφυλακτήρων στο πίσω μέρος και στις πλευρές των φορτηγών και των 

ρυμουλκούμενων μηχανοκίνητων οχημάτων, με τρόπο που να μειώνονται οι 

κίνδυνοι από πιθανή πρόσκρουση σ' αυτά άλλων, ιδιαίτερα μικρών, οχημάτων. Η 

ρύθμιση που θα γίνει θα συνάδει με τα ισχύοντα στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα με τη 

θέσπιση ανάλογης νομοθετικής διάταξης." 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Φεβρο"αρίο" 1993 το" Υπο"ργού Σ"γκοινωνιών και 
'Εργων κ. Ρένο" Στα"ράκη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 28, ημερομηνίας 30 Ιο"λίο" 
1992, το" Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Πάφο" κ. Γιαννάκη Ομήρο". 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Παναγιάς για ολοκλήρωση της ασφαλτό

στρωσης του δρόμου Παναγιάς-Κοιλάδας των Κέδρων-Κύκκου, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

(α) Η βελτίωση/ασφαλτόστρωση του πιο πάνω δρόμου περιλαμβάνεται στο 

σχέδιο οδικής ανάπτυξης μέχρι το έτος 2000. 

(β) Έχει ήδη βελτιωθεί τμήμα του δρόμου από την Παναγιά μέχρι το 

παρεκκλήσι του Αγίου Γεωργίου Εμνών μήκους 8,5 χμ. περίπου. 

(γ) Η βελτίωση. του υπόλοιπου τμήματος του δασικού δρόμου μέχρι τον 

Κύκκο, μήκους 15 χμ., συνεπάγεται δαπάνη f:2.000.000 περίπου και δεν 
προβλέπεται να γίνει στα αμέσως επόμενα χρόνια λόγω προτεραιότητας 

άλλων οδικών έργων." 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Φεβρο"αρίο" 1993 το" Υπο"ργού Σ"γκοινωνιών και 
Έργων κ. Ρένο" Στα"ράκη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 50, ημερομηνίας 15 Σεπτεμ
βρίο" 1992, το" Κοινοβο"λε"τικού Εκπροσώπο" το" Σοσιαλιστικού Κόμματος 
ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίο". 

"Σας πληροφορώ τα ακόλουθα ως προς το χαρακτηρισμό της κυπρ.ιακής 

σημαίας ως σημαίας ευκαιρίας: 

(α) Είναι γεγονός ότι η Κύπρος χαρακτηρίστηκε στο παρελθόν, κυρίως από 

τα διεθνή ναυτεργατικά συνδικάτα, ως σημαία ευκαιρίας λόγω του 

χαλαρού ελέγχου που ασκούσε στα πλοία που έφεραν τη σημαία της σε 
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θέματα ασφάλειας. Αυτό οφείλεται βασικά στη ραγδαία αύξηση του 

κυπριακού εμπορικού στόλου κατά την περίοδο 1983-1988 (1000% 
αύξηση), χωρίς να συνοδεύεται με παράλληλη ανάλογη ενδυνάμωση του 

Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας. Για αντιμετώπιση του προβλήματος 

λήφθηκε σειρά νομοθετικών και άλλων μέτρων, όπως μερική ενδυνάμωση 

της αρμόδιας υπηρεσίας, επικύρωση διεθνών συμβάσεων, επιβολή ορίου 

ηλικίας για την εγγραφή πλοίων, εισαγωγή του θεσμού της ειδικής 

επιθεώρησης των υπερήλικων πλοίων και συστηματική διερεύνηση των 

σοβαρών ναυτικών ατυχημάτων, με αποτέλεσμα την αναβάθμιση των 

επιπέδων ασφάλειας των κυπριακών πλοίων και της φήμης της 

κυπριακής σημαίας διεθνώς. 

(β) Τα ναυτικά ατυχήματα δεν αποτελούν αποκλειστικό χαρακτηριστικό των 

πλοίων που φέρουν την κυπριακή σημαία, αλλά συμβαίνουν σ' όλους 

τους τύπους πλοίων, ανεξάρτητα από την ηλικία και τη χώρα 

νηολόγησής τους. 

Αυτά οφείλονται σε πολλούς παράγοντες, όπως στις καιρικές συνθήκες, 

στην κατάσταση του πλοίου, αλλά κυρίως σε ανθρώπινα λάθη. Γι' αυτόν 

ακριβώς το λόγο επικεντρώνεται η προσοχή του ναυτιλιακού κόσμου στη 

σωστή εκπαίδευση και επιμόρφωση των ναυτικών. Η Κύπρος δίνει 

ιδιαίτερη σημασία στον τομέα της εκπαίδευσης τόσο των ναυτικών με τη 

δημιουργία ναυτικής σχολής, όσο και των κρατικών λειτουργών με τη 

μετεκπαίδευσή τους στο εξωτερικό. 

Όπως ήδη σας έχουμε πληροφορήσει, τα υπόλοιπα σκέλη της ερώτησης δεν 

αφορούν το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. (Η επιστολή μας με αρ. 399/75(2 
και ημερομηνία 2/11/92 είναι σχετική.)" 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Β' .55, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 1992, του 
Μέλους της Βουλής εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. ΚλαίΡ1]ς Αγγελίδου. 

"Σχετικά με πολυμελείς προσφυγικές οικογένειες που διαμένουν σε κατοικΙες 

δύο υπνοδωματίων και χρειάζονται πρόσθετο δωμάτιο, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

(α) Σε οκταμελείς ή μεγαλύτερες οικογένειες παραχωρούνται κατοικίες με 

τέσσερα υπνοδωμάτια ή ανεγείρονται με δημόσια δαπάνη τα πρόσθετα 

δωμάτια, εφόσον από τεχνικής άποψης τούτο είναι εφικτό. 

(β) Στις τετραμελείς οικογένειες (που έχουν δυο παιδιά αντιθέτου φύλου και 

είναι ηλικίας 14 χρονών και άνω) και πενταμελείς οικογένειες που ήδη 
διαμένουν σε οικίες των δυο υπνοδωματίων που επιδέχονται προσθήκη, 

παραχωρείται οικονομική βοήθεια ύψους f1.000, καθώς επίσης και 

αρχιτεκτονικό σχέδιο, για να ανεγείρουν το τρίτο υπνοδωμάτιο. Εφόσον 

όμως υπάρχει διαθέσιμη κατοικία τριών υπνοδωματίων τους 

παραχωρείται απευθείας κατοικία με τρία υπνοδωμάτια. Εξάλλου όταν 

για οποιοδήποτε λόγο κενώνονται οικιστικές μονάδες των τριών 

υπνοδωματίων, μεταστεγάζονται σ' αυτές πενταμελείς ή μεγαλύτερες 

οικογένειες που διαμένουν σε δυο υπνοδωμάτια, όταν ο τύπος της 

κατοικίας που διαμένουν δεν επιδέχεται προσθήκη τρίτου 

υπνοδωματΙου. " 
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Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Παιδείας κ. Χριστό
φορου Χριστοφίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 56, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 1992, 
του Μέλους της Βουλής εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κλαίρης Αγγε

λίδου. 

"Το Υπουργείο Παιδείας δεν πιστεύει πως η λειτουργία δημοτικού σχολείου 

στο μικρό χωριό Κάτω Δρυ θα συμβάλει στην επιβίωση του χωριού. 

Όμως, εφόσον η χωριτική αρχή και γονείς αριθμού μαθητΦν ζητούν την 

επαναλειτουργία του σχολείου, παρά την ενημέρωσή τους για τα οφέλη των παιδιών 
τους από τη φοίτησή τους στο Περιφερειακό Δημοτικό Σχολείο Λευκάρων, το 
Υπουργείο Παιδείας θα μελετήσει την περίπτωση επαναλειτουργίας του Δημοτικού 

Σχολείου Κάτω Δρυ από την προσεχή σχολική χρονιά 1993-94, νοουμένου ότι ο 
αριθμός των παιδιών είναι ικανοποιητικός. 

Όμως, σε τέτοια περίπτωση, το Υπουργείο θα επιτρέψει σε όσους γονείς 

θέλουν να εγγράψουν τα παιδιά τους στο Περιφερειακό Δημοτικό Σχολείο 
Λευκάρων, για να συνεχίσουν εκεί τη φοίτησή τους." 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 71, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Χρυσοστόμου. 

"Αναφορικά με το ερώτημα (1) που αφορά το αίτημα των αμυγδαλοπαρα
γωγών που πλήγηκαν από την ανομβρία για παροχή οικονομικής βοήθειας, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Μετά από μελέτη όλων των δεδομένων, αναφορικά με τις ζημιές σε γεωργικές 

καλλιέργειες από την ανομβρία, το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων ετοί

μασε σχέδιο, το οποίο εγκρίθηκε από το Υπουργικό συμβούλιο, για την παραχώρηση 

οικονομικής βοήθειας στους καλλιεργητές αρδευόμενων φυλλοβόλων δένδρων, των 

οποίων τα δένδρα ξηράθηκαν λόγω της ανομβρίας του 1990-91, ώστε να προβούν σε 
αντικατάστασή τους. Η παραχώρηση βοήθειας για απώλεια παραγωγής λόγω ανομ

βρίας σε αρδευόμενες και ξηρικές δενδρώδεις καλλιέργειες δεν κρίθηκε αναγκαία, 

γιατί η μείωση της παραγωγής δεν ήταν σημαντική και εξάλλου οι ξηρικές δενδρώ

δεις καλλιέργειες συνήθως δεν αποτελούν την κύρια πηγή εισοδήματος των 

γεωργών. 

Σ' ό,τι αφορά τα ερωτήματα (2) και (3) της πιο πάνω ερώτησης, πληροφορείστε 
ότι έχουν διαβιβαστεί στο Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας για απάντηση, 

λόγω αρμοδιότητας." 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Παιδείας κ. Χριστό
φορου Χριστοφίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 74, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μάρκου Κυπριανού. 

"Το Υπουργείο Παιδείας αποδίδει ιδιαίτερη σημασία στην ενασχόληση του 

κοινού με τον αθλητισμό. Προς την κατεύθυνση αυτή αποβλέπουν τα προγράμματα 

'Αθλητισμός Για Όλους' που λειτουργεί ο Κ.Ο.Α. σε συνεργασία με το Υπουργείο 

Παιδείας, όπως επίσης και τα ειδικά προγράμματα που λειτουργούν στα πλαίσια 

των Επιμορφωτικών Κέντρων του Υπουργείου Παιδείας. 

Σε ό,τι αφορά τους διαθέσιμους για το σκοπό αυτό αθλητικούς χώρους, ο 

Κ.Ο.Α. συμβάλλεται με τις τοπικές αρχές για κατασκευή τέτοιων έργων, εκεί όπου οι 

ανάγκες το επιβάλλουν και οι δυνατότητες το επιτρέπουν. Τη γενική διαχείριση των 

εγκαταστάσεων αυτών έχουν οι τοπικές αρχές. Πρόσφατο παράδειγμα είναι οι αθλη

τικές εγκαταστάσεις παρά την Αγγλική Σχολή του Δήμου Στροβόλου. 
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Πρόσθετα το Υπουργείο Παιδείας έχει θέσει στη διάθεση του εξωσχολικού 

αθλητισμού όλους τους αθλητικούς του χώρους. Πολλοί δε από τους χώρους 

αυτούς χρησιμοποιούνται ήδη όχι μόνο από τα οργανωμένα αθλητικά σύνολα, αλλά 

και από τους πολίτες. 

Πρόθεση είναι να δημιουργηθούν περισσότεροι χώροι για το σκοπό αυτό, 

κυρίως σε συνεργασία με την τοπική αυτοδιοίκηση. Οι χώροι αυτοί είναι βασικά 

διαθέσιμοι και πέραν των κανονικών ωρών εργασίας." 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανο"αρίο" 1993 το" Υπο"ργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δο"λο" Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Β' 77, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίο" 1992, το" 
Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστο" κ. Δημήτρη Ηλιάδη. 

"Σχετικά με την πρόσληψη συνεργατών στο ΡΙΚ για τα τούρκικα προγράμ

ματα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Η ευθύνη για την επιλογή και απασχόληση συνεργατών στα τούρκικα προγράμ

ματα του ιδρύματος, καθώς και ο καθορισμός των όρων απασχόλησης ανήκει στο 

Διοικητικό Συμβούλιο και τη Διεύθυνση του ΡΙΚ. Τα κριτήρια για την επιλογή 

συνεργατών συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

(α) Ψηλό μορφωτικό υπόβαθρο. 

(β) Πολύ καλή γνώση της τούρκικης γλώσσας και ευχέρεια στη 

χρησιμοποίησή της τόσο στο γραπτό όσο και στον προφορικό λόγο. 

(γ) Πείρα στην παραγωγή προγραμμάτων αποτελεί πλεονέκτημα. Πολιτική 

του ιδ@ύματος είναι η αναβάθμιση των τούρκικων προγραμμάτων του και η 

απασχόληση Ελληνοκυπρίων και τουρκοκυπρίων συνεργατών που πληρούν 

τα κριτήρια. Δυστυχώς Ελληνοκύπριοι κάτοχοι πανεπιστημιακού 

διπλώματος στην τουρκολογία που υποβλήθηκαν σε εξετάσεις για διαπίστωση 

των γνώσεών τους και της δυνατότητάς τους για χρήση της τούρκικης 

γλώσσας δεν ικανοποίησαν τα κριτήρια." 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Φεβρο"αρίο" 1993 το" Υπο"ργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δο"λο" Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Β' 79, ημερομηνίας 13 Οκτωβρίο" 1992, το" 
Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστο" κ. Κίκη Γιάγκο". 

"Σχετικά με την επιδιόρθωση προσφυγικών κατοικιών χαμηλού κόστους σε 

συνοικισμούς της επαρχίας Λεμεσού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Στην επαρχία Λεμεσού, παρόλον ότι δεν υπάρχουν κατοικίες χαμηλού κόστους 

που )tτίστηκαν με οικονομική βοήθεια μέχρι ίl.500, εντούτοις λόγω προβλημάτων 

που παρουσίασαν ορισμένες κατοικίες από καθιζήσεις του εδάφους κρίθηκε 

αναγκαίο να συμπεριληφθεί στο σχέδιο αντικατάστασηςΙβελ τίωσης κατοικιών 

χαμηλού κόστους και ο συνοικισμός αυτοστέγασης Μουτταγιάκκας (περιοχή ΑΙ). Οι 

εργασίες επιδιόρθωσης των κατοικιών αυτών άρχισαν από το 1989 και συνεχίζονται 
ακόμη. Μέχρι τώρα δαπανήθηκε ποσό ί213.000 περίπου και η ολοκλήρωση των 

εργασιών αναμένεται να γίνει μέχρι το τέλος του 1993. 

Πρόσθετα, σε περιπτώσεις κατοικιών άλλων συνοικισμών της επαρχίας 

Λεμεσού οι οποίες κτίστηκαν με βοήθεια πέραν των ίl.500 παραχωρείται οικονο

μική βοήθεια για τη βελτίωσή τους, εφόσον αυτές αντιμετωπίζουν πρόβλημα ασφά

λειας. Η βοήθεια που πήραν οι δικαιούχοι με το σχέδιο αυτό σε συνοικισμούς της 

Λεμεσού ανήλθε ως τώρα στο ποσό των f400.oo0 περίπου." 
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. Απάντηση ημερομηνίας 7 Δεκεμβρίο" 1992 το" Υπο"ργού Γεωργίας και Φ"σικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 80, ημερομηνίας 13 Οκτω
βρίο" 1992, των Βο"λε"τών εκλογικών περιφερειών Αμμοχώστο" και Λάρνακας 
κ. Κίκη Γιάγκο" και θάσο" Μιχαηλίδη αντίστοιχα. 

"Όσον αφορά τη μεταφορά ηλεκτρικού ρεύματος και την αποπεράτωση των 

δρόμων προς τις Κτηνοτροφικές Περιοχές Δρομολαξιάς, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

1. Η ηλεκτροδότηση της Κτηνοτροφικής Περιοχής Δρομολαξιάς Α' 

προγραμματίστηκε να γίνει μέσα στο 1992. Για το σκοπό αυτό έχει 

κατατεθεί από κυβερνητικής πλευράς το 50% της απαιτούμενης δαπάνης, 
. που ανέρχεται στις ί6.000, ενώ οι κτηνοτρόφοι δεν έχουν ακόμη 

καταβάλει το αντίστοιχο υπολειπόμενο ποσό. Η ηλεκτροδότηση της υπό 

αναφοράν κτηνοτροφικής περιοχής θα καταστεί δυνατή, αφού 

καταβληθεί και το ποσό που αναλογεί στους κτηνοτρόφους. 

2. Η ηλεκτροδότηση της Κτηνοτροφικής Περιοχής Δρομολαξιάς Β' 

προγραμματίζεται να γίνει μέσα στο 1993, νοουμένου ότι οι 

επηρεαζόμενοι κτηνοτρόφοι θα καταβάλουν το 50% της απαιτούμενης 
δαπάνης. 

3. Η κατασκευή αγροτικών δρόμων εμπίπτει στην αρμοδιότητα του 

Υπουργείου Εσωτερικών, προς το οποίο η ερώτηση διαβιβάστηκε με την 

παράκληση να απαντηθεί." 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Δεκεμβρίο" 1992 το" Υπο"ργού Οικονομικών κ. Γεώρ
γιο" Σ"ρίμη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 89, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίο" 1992, το" 
Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Πάφο" κ. Νίκο" Πιττοκοπίτη. 

'Έκτός από τον Κλάδο Δημόσιων Υπαλλήλων και τον Κλάδο Ιδιωτικών 

Υπαλλήλων Λάρνακας, οι Κλάδοι Ιδιωτικών Υπαλλήλων Λευκωσίας, Λεμεσού και 

Πάφου αντιμετωπίζουν προβλήματα έγκαιρης ετοιμασίας και αποστολής τελικής 

φορολογίας στους φορολογούμενους. Κατά συνέπεια, πρόσωπα των οποίων οι 

φορολογικοί φάκελοι ανήκουν στους πιο πάνω Κλάδους και που δικαιούνται 

επιστροφή φόρου δεν τυγχάνουν έγκαιρης εξυπηρέτησης. 

Παρά τις συνεχείς διοικητικές και άλλες βελτιώσεις στις οποίες προβαίνει το 

Τμήμα για αύξηση της παραγωγικότητας του προσωπικού, το πρόβλημα δεν προβλέ

πεται να καλυτερεύσει πριν από το 1994, οπότε ελπίζεται να μπει σε εφαρμογή το 
αναβαθμισμένο μηχανογραφικό σύστημα το οποίο βρίσκεται στο στάδιο της 

ανάπτυξης των προγραμμάτων. 

Άλλοι λόγοι που συνέτειναν στη συσσώρευση καθυστερήσεων στη φορολογική 

εργασία είναι η μόνιμη ανεπάρκεια γραφειακού προσωπικού και η καθυστέρηση 

στην πλήρωση μεγάλου αριθμού κενών θέσεων φοροθετικού προσωπικού και ειδικά 

του Βοηθού Φοροθέτη, που παρέμειναν εκκρεμείς για πολύ χρονικό διάστημα μέχρι 

που να εγκριθεί το Σχέδιο Υπηρεσίας. 

Χαρακτηριστικά αναφέρω ότι από το σύνολο των 119 εγκεκριμένων θέσεων 
Βοηθού Φοροθέτη στον προϋπολογισμό του 1991 οι 65 ήταν κενές το τέλος του 1991, 
ο μεγαλύτερος αριθμός δε τούτων ήταν κενές από το 1987. • 
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Στις 3.2.1992 πληρώθηκαν 60 από τις πιο πάνω κενές θέσεις. Δυστυχώς μόλις 
έτυχαν διορισμού και πριν από τη συμπλήρωση της εκπαίδευσής τους οι νεοπροσλη

φθέντες λειτουργοί άρχισαν να υποβάλλουν αιτήσεις για διάφορες κενές θέσεις στη 

Δημόσια Υπηρεσία, με αποτέλεσμα τώρα να υπάρχουν και πάλι 22 κενές θέσεις 
Βοηθού Φοροθέτη στο Τμήμα. 

Όσον αφορά το γραφειακό προσωπικό, αναφέρω ότι από το 1980 δεν έγινε 
καμιά αύξηση του εγκεκριμένου αριθμού του μηνιαίου προσωπικού του Τμήματος. 

Τουναντίον ο αριθμός αυτός έχει μειωθεί και δυστυχώς ούτε και οι κενούμενες 

θέσεις λόγω αφυπηρέτησης ή προαγωγής δεν πληρούνται έγκαιρα. 

Βέβαια υπήρξε προσπάθεια μερικής επίλυσης του προβλήματος της χρόνιας 

έλλειψης γραφειακού προσωπικού μέσω της πρόσληψης έκτακτων γραφέων κατά 

περιόδους. Η διαδικασία επαναπρόσληψης εκτάκτων μετά τον τερματισμό της 

απασχόλησής τους υπήρξε χρονοβόρα και μη αποτελεσματική. 

Με βάση τα πιο πάνω και τη μεγάλη αύξηση της φορολογικής εργασίας των 

τελευταίων ετών ήταν φυσικό επακόλουθο να δημιουργηθούν οι καθυστερήσεις που 

ανέφερα προηγουμένως." 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 95, ημερομηνίας 29 Οκτω
βρίου 1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Αγίου Γεωργίου Πάφου για δημιουργία 

κτηνοτροφικής περιοχής, σας πληροφορώ ότι το υπό αναφορά αίτημα έχει ήδη 

τροχιοδρομηθεί. 

Στο μεταξύ εξετάζεται στο στάδιο αυτό κατά πόσο υπάρχει κίνδυνος αρνη

τικού επηρεασμού γεώτρησης η οποία χρησιμοποιείται για την ύδρευση του χωριού." 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 104, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μάρκου Κυπριανού. 

"Σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή κ. Μάρκου Κυπριανού, σας διαβιβάζω 

συνημμένως καταστάσεις μελετών που ανατέθηκαν σε εμπειρογνώμονες κατά τα 

τελευταία τέσσερα χρόνια από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. Όπως 

προκύπτει από τις εν λόγω καταστάσεις, το ολικό ποσό που δαπανήθηκε συμπο

σούται σε ±:1.989.051 ως ακολούθως: 

(α) Τμήμα Δημόσιων Έργων f. 1.396.455 

(β) 

(γ) 

(δ) 

(ε) 

στ) 

Τμήμα Αρχαιοτήτων 

Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 

Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας 

Τμήμα Οδικών Μεταφορών 

Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας 

f. 

f. 

f. 

f. 

f. 

f. 

156.302 

55.430 

49.117 

111.053 

220.594 

1.989.051" 
========= 
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Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 114, ημερομηνίας 11 Νοεμ
βρίου 1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Στα σχέδια για την κατασκευή του φράγματος Διαρίζου παρά την Αρμίνου έχει 

ληφθεί πρόνοια και θα αφήνεται νερό για εμπλουτισμό του υδροφόρου στρώματος του 

ποταμού μέχρι και την κοινότητα Σουσκιούς, από το οποίο θα εμπλουτίζεται το 

υδροφόρο στρώμα όλων των παραποτάμιων κοινοτήτων, περιλαμβανομένου και 

εκείνου της κοινότητας Μαμωνιών. Γι' αυτό δεν προγραμματίζεται προς το παρόν η 

κατασκευή ξεχωριστού εμπλουτιστικού φράγματος για τα Μαμ,Ωνια. 

Αναφέρεται συναφώς ότι στην κοινότητα Μαμωνιών με σχετικά μικρό αριθμό 

κατοίκων (γύρω στους 70) υφίστανται και λειτουργούν δυο αρδευτικά έργα που 
καλύπτουν γύρω στα 72 εκτάρια γης (540 σκάλες), από τα οποία μόνο τα 43 περίπου 
εκτάρια (320 σκάλες) έχουν μέχρι τώρα αξιοποιηθεί." 

Απάντηση 11μερομ11νίας 14 Ιανουαρίου 1993 του Υπο"ργού Οικονομικών κ. Γεώρ
γιο" Σ"ρίμη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 122, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίο" 1992, το" 
Βο"λευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Λώρη Λ"σιώτη. 

"Σχετικά με το ύψος του επιδόματος που καταβάλλεται στους ασκούμενους 

στα κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα φαρμακοποιούς, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Για να εξετάσει το Υπουργείο οικονομικών θέμα αναθεώρησης του επιδό

ματος αυτού, όπως και οποιουδήποτε άλλου επιδόματος, θα πρέπει να υπάρξει 

σχετική εισήγηση από το αρμόδιο Υπουργείο (στην προκειμένη περίπτωση το 

Υπουργείο Υγείας) ή από την ΠΑΣΥΔΥ, στα πλαίσια του μηχανισμού συλλογικών 

διαβουλεύσεων. 

Εισήγηση ή αίτημα για αναθεώρηση του πιο πάνω επιδόματος δεν εκκρεμεί στο 

Υπουργείο αυτό ή στη Μικτή Επιτροπή Προσωπικού." 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιανο"αρίου 1993 το" Υπο"ργού Σ"γκοινωνιών και 
'Εργων κ. Ρένο" Στα"ράκη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 148, ημερομηνίας 8 Δεκεμβρίο" 
1992, το" Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα ΜούσΚΟ\J. 

"Σχετικά με τις μελέτες για τα ακραία κτίρια του Αεροδρομίου Λάρνακας, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Για την αναθεώρηση του Γενικού Σχεδίου που ετοιμάστηκε από το 

γαλλικό οίκο SOFREA ΥΙΑ και την ετοιμασία κατασκευαστικών σχεδίων 
για νέα κτίρια επιβατών και άλλα έργα ανάπτυξης του Διεθνούς 

Αερολιμένα Λάρνακας ζητήθηκαν προσφορές από ξένους οίκους 

εμπειρογνωμόνων που υποβλήθηκαν στις 19 Ιουνίου 1992. 

(β) Μετά από αξιολόγηση των τεχνικών προτάσεων που υποβλήθηκαν από 

δυο οίκους εμπειρογνωμόνων αποφασίστηκε σύμφωνα με τους όρους 

των προσφορών να ανοιχτεί μόνο ο φάκελος με την οικονομική πρόταση 

της κοινοπραξίας των γαλλικών οίκων AEROPORTS ΟΕ PARIS/ 
SOFREAVIA. 

(γ) Η πιο πάνω οικονομική πρόταση αξιολογείται και εφόσον αποφασιστεί η 

υπογραφή των σχετικών συμβολαίων η ετοιμασία των κατασκευαστικών 

σχεδίων θα διαρκέσει εννέα μήνες περίπου." 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την Πέμπτη, 11 Μαρτίου 1993, 
στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': 

1) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Κεντρικού Σφαγείου 

Κοφίνου (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

2) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της Εταιρείας "Κυπριακαί 

Αερογραμμαί Λτδ" (Κυρωτικός) Νόμος του 1991: 

3) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Κυπριακού Οργανισμού 
Αναπτύξεως Γης (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

4) Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος του 

1993. 

5) Οι περί Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως (Τέλος Καταβλητέον υπό 
Εργοδοτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

6) Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Απαγόρευση Απόρριψης) 
Κανονισμοί του 1993. 

7) Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας από Βιομηχανικές 

Πηγές (Εγγράψιμες Διεργασίες) Κανονισμοί του 1993. 

8) Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας από Βιομηχανικές 

Πηγές (Μη Εγγράψιμες Διεργασίες, Εξοπλισμός Βιομηχανικών 

Διεργασιών και Προμήθεια Καυσίμων) Κανονισμοί του 1993. 

9) Οι περί Εξετάσεων Εμπόρων Χονδρικής Πωλήσεως Δηλητηρίων 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

10) Οι περί Ρυθμίσεως της Μαρίνας Λάρνακας (Καταβλητέα Δικαιώματα) 
Κανονισμοί του 1993. 

11) Οι περί Αμύνης (Εξαγωγή Εμπορευμάτων) Κανονισμοί του 1993. 

12) Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
1993. 

13) Οι περί Εξαγωγής Γεωργικών Προ·ίόντων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1993. 

14) Οι περί Νοθείας Γεωργικών Προ·ίόντων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1993. 

15) Οι περί Μέτρων και Σταθμών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

16) Οι περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Τροποποιητικοί) 

(Άδεια ι διά Πρότυπα Σήματα) Κανονισμοί του 1993. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': -----

Στο Κεφάλαιο Δ' θα φανεί τι θα παραμείνει στην ημερήσια διάταξη μετά από 

συνεννόηση με τους ηγέτες των κομμάτων. Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνε

δρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

(Ώρα λήξης: 4.56 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

τική σειρά: 

Α γαπίου Γιαννάκης 

Αναστασιάδης Νίκος 

Αντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Λυσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

ΠαναγΙδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος . 

Χρίστου Ανδρέας 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλα'ίτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Διαβεβαίωση από μέρους των Βουλευτών κ. Α. Παρισινού, Θ. 

Σοφοκλέους, Α. Καρά, Ι. Ιωαννίδη και Ο. Δημητρίου. 

2) Έκφραση απαρέσκειας από τους Βουλευτές Α. Χρίστου και Τ. 

Χατζηδημητρίου εκ μέρους των Κοινοβουλευτικών Ομάδων του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του Σ.Κ. ΕΔΕΚ για την παρουσία στη 

Βουλή του κ. Α. Παρισινού, ο οποίος διατέλεσε μέλος της 

πραξικοπηματικής κυβέρνησης και διεξαγωγή συζήτησης (Τ. 

Παπαδόπουλος, Ν. Ρολάνδης, Ι. Μάτσης, Μιχ. Κυπριανού, Ν. 

Αναστασιάδης, Α. Παρισινός). 
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3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 

του Δήμου Αγλαντζιάς (Κυρωτικός) Νόμος του 1993" και ψήφισή του σε 
νόμο. 

4) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Κρατικών Eκ~έσεων Νόμος του 1993" και ψήφισή του σε νόμο. 

5) Εκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου Νόμος του 1993" και ψήφισή του σε 
νόμο. 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί της Σύμβασης για τη Διεθνή Οδική 
Μεταφορά Εμπορευμάτων (Κυρωτικός) Νόμος του 1992" και ψήφισή του 
σε νόμο. 

7) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

8) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η ένταξη χωριών στο 

σχέδιο δανειοδότησης χαμηλών εισοδηματικών τάξεων - Η βελτίωση του 
δρόμου Πάφου-Μεσόγης-Τσάδας Η κατασκευή του νέου 

αυτοκινητόδρομου Δεκέλειας-Αμμοχώστου - Ο δρόμος Μονής -
Μοναγρουλλίου - Ασγάτας - Το θέμα της διάνοιξης αγροτικού δρόμου 
που να ενώνει τις κοινότητες Μηλιούς και Πάνω Ακουρδάλιας - Το 

αίτημα για λειτουργία πολιτιστικού κέντρου στις Πάνω Πλάτρες - Το 

αίτημα της κοινότητας Προδρόμου για μόνιμη παρουσία εκχιονιστήρα 

στην κοινότητα - Το αίτημα για διάνοιξη δρόμου που να συνδέει τον 
Πρόδρομο με το Τρόοδος - Το αίτημα για κατασκευή παρακαμπτήριου 
δρόμου που να ενώνει το Φοινί με τον Παλιόμυλο - Η βελτίωση του 
δρόμου Μοναγρίου- Πέρα Πεδίου - Η επέκταση του οδικού φωτισμού 
της κοινότητας Κουκάς - Η διάθεση του νερού της γεώτρησης του 

αρδευτικού τμήματος Σα·ίττά-Μονιάτη - Η βελτίωση του δρόμου που 
συνδέει την κοινότητα Λάνιας με τον κύριο δρόμο Λεμεσού-Πλατρών - Η 
κατασκευή εξωποτάμιων δεξαμενών ή φραγμάτων στις Κάτω Πλάτρες -
Τα αιτήματα του Δημοτικού Σχολείου Αγίου Ιωάννη Μαλούντας - Ο 
κατασκηνωτικός χώρος της Πόλης Χρυσοχούς - Το θέμα της δημιουργίας 
βιοτεχνικής · περιοχής στο Πελένδρι - Το χυτήριο στη Βιομηχανική 

Περιοχή Εργατών - Υδρευτικά και αρδευτικά προβλήματα στην 

κοινότητα Γεράσας - Οι ζημιές που υπέστησαν οι αμυγδαλοπαραγωγοί 

της κοινότητας Λιμνάτη - Η επιδιόρθωση του δρόμου στην περιοχή 
"Χάνι" της κοινότητας Παραμύθας - Ο διαχωρισμός κυβερνητικών 

οικοπέδων στο Καπηλειό για να δοθούν σε νέους - Το αίτημα για 

ανόρυξη διάτρησης στο Πισσούρι - Η ασφαλτόστρωση του δρόμου από 
την κοινότητα Πισσουρίου μέχρι την παραλία - Το αίτημα για 

αποπεράτωση του νηπιαγωγείου Κυβίδων - Το αίτημα της κοινότητας 

Βάσας Κοιλανίου για επαναφορά του δικαιώματος φύτευσης αμπελιών -
Το αίτημα για δημιουργία κτηνοτροφικής περιοχής στην Επισκοπή 

Λεμεσού - Ο διαχωρισμός οικοπέδων για φτωχές οικογένειες στην 

Επισκοπή - Η παροχή ηλεκτρικού ρεύματος στα οικόπεδα για άπορες 
οικογένειες στην Επισκοπή - Η ασφαλτόστρωση του δρόμου Κάτω 

Αμιάντου - Πλατρών - Η δημιουργία βιοτεχνικής περιοχής στον Κάτω 
Αμίαντο - Η ανάγκη εφαρμογής συστήματος καταχώρησης και ελέγχου 
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της εκπομπής καυσαερίων - Ιστολογικός έλεγχος εσπεριδόκηπου στη 

Μοσφιλωτή - Οι κυπριακές βιομηχανίες φαρμάκων - Η συντήρηση των 
αγροτικών δρόμων στο κυβερνητικό τσιφλίκι Κουκλιών - Το αίτημα 

Κουκλιών για δημιουργία τουριστικής πλαζ - Το αίτημα για παραχώρηση 
άδειας οδικής χρήσης στα λεωφορεία Κουκλιών για μεταφορά επιβατών 

στην τουριστική περιοχή Πάφου - Η αντικατάσταση των σωλήνων 

ύδρευσης στη Νικόκλεια - Η εφαρμογή προφυλακτήρων στο πίσω μέρος 
των φορτηγών αυτοκινήτων - Η ασφαλτόστρωση του δρόμου Παναγιάς
Κοιλάδας των Κέδρων-Κύκκου - Η πολιτική της κυβέρνησης έναντι των 
υπεράκτιων εταιρειών - Οι ανάγκες των πολυμελών οικογενειών που 

διαμένουν σε προσφυγικούς συνοικισμούς Το αίτημα για 

επαναλειτουργία του δημοτικού σχολείου στον Κάτω Δρυ - Το αίτημα 
για παροχή κρατικής βοήθειας στους αμυγδαλοπαραγωγούς που 

πλήγηκαν από την ανομβρία - Η παροχή διευκολύνσεων για ενθάρρυνση 
του κοινού για άσκηση - Η πρόσληψη συνεργατών στο ΡΙΚ για τα 

τούρκικα προγράμματα - Η επιδιόρθωση προσφυγικών κατοικιών 

χαμηλού κόστους σε συνοικισμούς της επαρχίας Λευκωσίας - Η παροχή 
ηλεκτρικού ρεύματος και η κατασκευή δρόμων στις κτηνοτροφικές 

περιοχές Δρομολαξιάς - Η καθυστέρηση επιστροφής ποσών που 

εισπράχθηκαν από το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων - Το αίτημα για 

δημιουργία κτηνοτροφικής περιοχής στον Άγιο Γεώργιο Πάφου - Η 
ανάθεση από το κράτος μελετών σε εμπειρογνώμονες - Το αίτημα για 

κατασκευή φράγματος στα Μαμώνια - Το ύψος του επιδόματος που 

καταβάλλεται στους ασκούμενους στα κυβερνητικά ιατρικά ιδρύματα 

φαρμακοποιούς - Οι μελέτες για τα ακραία κτίρια του αεροδρομίου 

Λάρνακας). 

Τιμή: 7S'σ 

Τυπώθηκε στο ΤυπογραφεΙΟ της Κυπριακής Δημοκρατίας, Λευκωσία, 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 11 ης Μαρτίου 1993 

(Ώρα έναρξης: 4.10 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

(Αρ.20) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

Παρακαλώ το Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία. Το πρώτο θέμα είναι 
''Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Κεντρικού Σφαγείου (Κυρωτικός) 

Νόμος του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠPOYΠOΛOΓI~MOY ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 
ΠΕΡΙ ΕΓΓΥΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΕΩΣ ΤΟΥ ΚΕΝΤΡΙΚΟΥ 

ΣΦΑΓΕΙΟΥ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζάμίας 
Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Μαρτίου 1993. 

(1267) 
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Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η έγκριση από τη Βουλή της 

εγγύησης που η κυβέρνηση της Δημοκρατίας θα παράσχει στο Κεντρικό Σφαγείο 

Κοφίνου για την επανέκδοση ομολογιακού δανείου ύψους Π.ΟΟΟ.ΟΟΟ. 

Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το πιο πάνω νομο

σχέδιο, το δάνειο θα διατεθεί από το Κεντρικό Σφαγείο για την επανέκδοση χρεο

γράφων ύψους Π.ΟΟΟ.ΟΟΟ, λήξεως 17 Δεκεμβρίου 1992. 

Η επικύρωση από τη Βουλή της πιο πάνω κυβερνητικής εγγύησης είναι 

αναγκαία με βάση την ισχύουσα νομοθεσία για την άσκηση των δημοσιονομικών 

εξουσιών της Βουλής, σύμφωνα με την οποία απαιτείται η συγκατάθεσή της για την 

παραχώρηση από την κυβέρνηση τέτοιας μορφής εγγυήσεων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνο

ντας υπόψη τους σκοπούς για τους οποίους ζητείται η κυβερνητική εγγύηση, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου 

για την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας που αναφέρεται σ' αυτό, αφού τροπο

ποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτή

σεως του Κεντρικού Σφαγείου (Κυρωτικός) Νόμος του 1993". 

Με την ευκαιρία της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου η Κοινοβουλευ

τική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού θεωρεί σκόπιμο να καλέσει τους 

ιθύνοντες του Κεντρικού Σφαγείου να επανεξετάσουν το θέμα των συνολικών 

χρηματοδοτικών αναγκών του οργανισμού αυτού, περιλαμβανομένου του ενδεχο
μένου αύξησης των χρηματοδοτικών Τ9υ πόρων, για να μπορέσει ως οργανισμός να 

λειτουργήσει πάνω στη σωστή οικονομική βάση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δηλαδή χρειάζονται περισσότερα χρήματα και ντρέπονται να ζητήσουν; 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφωνίας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 - 3 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 - 3 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 

του Κεντρικού Σφαγείου (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι "Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδό

τησης της Εταιρείας 'Κ υπριακαί Αερογραμμαί Λ τδ' (Κυρωτικός) Νόμος του 1993". 
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Παρακαλcο τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει 

την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΕΓΓΥΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΗΣ ΤΗΣ ΕΤΑΙΡΕΙΑΣ 

'ΚΥΠΡΙΑΚΑΙ ΑΕΡΟΓΡΑΜΜΑΙ ΛΤΔ' (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 
Ανδρέας Γεωργίου 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Μαρτίου 1993. 

Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η έγκριση από τη Βουλή της 

εγγύσης που η κυβέρνηση της Δημοκρατίας θα παράσχει στις Κυπριακές Αερο

γραμμές για τραπεζικές διευκολύνσεις ύψους 3.300.000 ευρωστερλινcον ή του αντί
στοιχου ποσού σε δολάρια Ηνωμένων Πολιτειών που οι Κυπριακές Αερογραμμές 

εξασφάλισαν από την Εμπορική Τράπεζα της Ελλάδας. 

Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το πιο πάνω νομο

σχέδιο, το δάνειο θα διατεθεί από τις Κυπριακές Αερογραμμές για τον επιβαλλό

μενο κάθε οχτώ χρόνια ειδικό έλεγχο ενός αεροσκάφους της εταιρείας, με σκοπό την 

εξασφάλιση πιστοποιητικού καταλληλότητας για την επαναχρησιμοποίησή του για 

άλλα οχτώ χρόνια. 

Η επικύρωση από τη Βουλή της πιο πάνω κυβερνητικής εγγύησης είναι 

αναγκαία με βάση την ισχύουσα νομοθεσία για την άσκηση των δημοσιονομικών 

εξουσιών της Βουλής, σύμφωνα με την οποία απαιτείται η συγκατάθεσή της για την 

παραχώρηση από την κυβέρνηση τέτοιας μορφής εγγυήσεων. 

tI Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνο
ντας υπόψη ότι με την παροχή των ζητούμενων διευκολύνσεων οι Κυπριακές Αερο

γραμμές θα καλύψουν τα έξοδα ειδικού ελέγχου για ένα αεροσκάφος της εταιρείας, 

όπως προβλέπουν οι διεθνείς κανονισμοί, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου για την κατά νόμο κύρωση της 

συμφωνίας που αναφέρεται σ' αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Απλώς, κύριε Πρόεδρε, μια απλή παρατήρηση με την ευκαιρία που έχουμε 

ενώπιόν μας αυτό το νομοσχέδιο. 
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Η εταιρεία αυτή, οι Κυπριακές Αερογραμμές, εξακολουθεί να είναι μια εται

ρεία με πολ1! ανορθόδοξη δομή μεταξύ κεφαλαίου και υποχρεώσεων. Δηλαδή, 

μιλούμε για ί22 εκ. περίπου κεφάλαιο και αποθεματικά κεφαλαίου και ίl53 

εκ. περίπου υποχρεώσεις. Δεν αποτελεί μομφή για τη διεύθυνση αυτό που λέω. 

Αλλά, όπως ξέρουμε όλοι, δεν υπάρχει καμιά εταιρεία που να μπορεί ποτέ να 

επιβιιοσει με υποχρεώσεις επτά φορές μεγαλύτερες από το κεφάλαιό της. Συνεχώς 

εγκρίνουμε νομοσχέδια και εγγυήσεις. Αν συνεχιστεί αυτή η ιστορία, ανεξαρτήτως 

ικανότητος της διεύθυνσης, δε θα μπορέσει να πάει μπροστά αυτή η εταιρεία. Ποτέ. 

Με Ω2 εκ. κεφάλαιο και ί153 εκ. υποχρεώσεις δεν μπορεί να επιβιώσει. Είναι θέμα 

απλού κανόνος της οικονομίας. 

Πρέπει κάποια στιγμή η κυβέρνηση να επιληφθεί αυτού του θέματος. Είναι ο 

μεγάλος μέτοχος αυτής της εταιρείας και δεν μπορεί να την αφήσει, ιδίως με τους 

καιρούς που θα έρθουν σε ό,τι αφορά την πολιτική αεροπορία, να καταστραφεί. 

Είναι μια απλή παρατήρηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αντιλαμβάνομαι, κύριε Ρολάνδη, ότι εισηγείστε περαιτέρω προικοδότηση ή 

κρατικοποίηση κατά κάποιο τρόπο, όπως έχουν τα πράγματα. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Εισηγούμαι να αυξηθεί το κεφάλαιό της. Τώρα, για το πώς θα αυξηθεί, 

ασφαλ(ος πρέπει να προνοήσει ο μεγάλος μέτοχος της εταρείας, που είναι η κυβέρ

νηση. Πρέπει να σκεφτεί αν θα γίνει αυτό το πράγμα είτε με περαιτέρω ιδιωτικο

ποίηση είτε με κρατικοποίηση. Δεν εισηγούμαι οτιδήποτε αυτή τη στιγμή. Αλλά με 

κεφάλαιο ένα και υποχρεώσεις επτά αυτή η εταιρεία είναι καταδικασμένη. Αυτό 

ήθελα να υποδείξω στο Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα δώσω το λόγο στον κ. Ιεροδιακόνου, αλλά, για να μην υπάρξει οποιαδή

ποτε παρερμηνεία, θα ήθελα να αναφέρω ότι, εξ όσων γνωρίζω, το ενεργητικό της 

εταιρείας ανέρχεται στα ί180 εκ., αν ληφθεί υπόψη η αξία των αεροπλάνων και όλα 

τα άλλα. Κατά συνέπεια, μπορεί μεν πράγματι αυτό που λέγεται "gearing" της εται
ρείας να είναι πολύ ψηλό σε σχέση με το κεφάλαιο, αλλά δεν υπάρχει θέμα κατά 

κάποιο τρόπο επιβίωσης της εταιρείας, διότι το ενεργητικό είναι πιο ψηλό ακόμη 

από το παθητικό, τουλάχιστον έτσι όπως παρουσιάζεται στα βιβλία. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, αν μπορώ να πω κάτι. Δεν έχει σχέση αυτό το πράγμα, 

διότι ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, το ξέρω. Απλιος είναι για να μη δημιουργηθεί η εντύπωση, κύριε 

Ρολάνδη, ότι είναι ί22 εκ. το κεφάλαιο και ί150 εκ. οι υποχρεώσεις. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Μάλιστα, τα πάγια στοιχεία υπάρχουν· δεν τα έκλεψε κανείς. Αλλά, όπως 

ξέρετε πολύ καλά, ο συσχετισμός κεφαλαίου και υποχρεώσεων είναι τέτοιος, που, 

και να υπάρχουν τα πάγια στοιχεία, η εταιρεία δεν μπορεί να βγει από πάνω. Είναι 

κανών της οικονομίας αυτός. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Συμφωνώ μαζί σας ότι εδώ υπάρχει ένα θέμα τόκων, που πληρώνονται 

ετησίως, της τάξης των ί15 εκ. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Εκεί είναι το πρόβλημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όμως, για να μην τα επαναλαμβάνω, επειδή κάποιοι που δε γνωρίζουν μπορεί 

να δημιουργήσουν εσφαλμένες εντυπώσεις, πρέπει να τονίσουμε ότι το ενεργητικό 

είναι πιο ψηλό από το παθητικό. Απλώς αυτό τόνισα. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Τα πάγια υπάρχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει αμφιβολία ότι οι Κυπριακές Αερογραμμές 

αντιμετωπίζουν οικονομικά προβλήματα και φαίνεται ότι βρίσκονται και ενώπιον 

πιο σκληρού ανταγωνισμού στο μέλλον. Και εμείς με τη σειρά μας θα θέλαμε η 

κυβέρνηση, που είναι ο μεγαλύτερος μέτοχος, να μελετήσει το όλο θέμα που λέγεται 

"Κυπριακές Αερογραμμές" και να έρθει με νέες εισηγήσεις, διότι, αν αφεθεί η κατά

σταση να συνεχιστεί όπως έχει και αν αφεθεί η εταιρεία να συνεχίσει να έχει τα 

προβλήματα τα οποία έχει, φοβούμαι ότι θα είναι πιο δυσεπίλυτα τα προβλήματα 

στο μέλλον απ' ό,τι είναι τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σημειώθηκαν. Νομίζω πως δεν είναι της παρούσης. Θα δοθεί η ευκαιρία στις 

αρμόδιες Επιτροπές να συζητήσουν. Ίσως το μεγαλύτε90 πρόβλημα να είναι το 

θέμα των εργατικών σχέσεων στην εταιρεία. 

Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, την κατάσταση γύρω από τις Κυπριακές Αερογραμμές δεν 

πρέπει η Βουλή να τη βλέπει παρά με :ιtoλύ μεγάλη σοβαρότητα. 

Εμάς, το κόμμα μας, μας προβληματίζει πάρα πολύ η οικονομική κατάσταση 

της εταιρείας και πολλά άλλα ζητήματα συναφή με τις Κυπριακές Αερογραμμές και 

διακατεχόμεθα από άγχος μήπως η Βουλή συνεχώς εγκρίνει ποσά που τελικά θα 

κληθεί να τα πληρώσει το κράτος. Είναι με πολύ δισταγμό που αποφασίσαμε να 

εγκρίνουμε την εγγύηση αυτή, αλλά θέλουμε να τονίσουμε με έμφαση ότι η Βουλή 

πρέπει να ενδιατρίψει με μεγάλη σοβαρότητα στο κεφάλαιο που ονομάζεται 

"Κυπριακές Αερογραμμές". Τα ποσά τα οποία διακυβεύονται είναι τεράστια. Η 

διαχείριση της εταιρείας είναι τέτοια, που δεν εμπνέει εμπιστοσύνη ότι θα λυθούν 

σύντομα τα τεράστια προβλήματά της. Αντίθετα υπάρχουν ενδείξεις ότι η εταιρεία 

ακολουθεί έναν κατήφορο, που είναι δύσκολο να σταματήσει. 

Πιστεύω πως η Βουλή έχει καθήκον να μελετήσει με κάθε δυνατή σοβαρότητα 

όλα τα αναγκαία μέτρα, έτσι που να σταματήσει ο κατήφορος το ταχύτερο δυνατό. Ο 

συσχετισμός κεφαλαίου και υποχρεώσεων είναι ένα από τα κριτήρια, αλλά υπάρ

χουν και πολλά άλλα εξίσου σημαντικά, αν όχι σημαντικότερα. 
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Γι' αυτό, δεν ξέρω αν υπάρχει τρόπος να εγγράψουμε το θέμα και να το συζη

τήσουμε ή αν θα καλέσουμε τον αρμόδιο Υπουργό ενώπιον της αρμόδιας Κοινοβου

λευτικής Επιτροπής, αλλά σίγουρα η Βουλή πρέπει να εξετάσει το θέμα αυτό με 

πολύ μεγάλη σοβαρότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, αν δεν υπάρχει καμιά ένσταση μετά τις απόψεις που ακού

στηκαν, εγώ τουλάχιστον θα εισηγούμουν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοι

νωνιών και Έργων να μελετήσει αυτό το θέμα, ιδιαίτερα το θέμα της κεφαλαιου

χικής δομής και των προβλημάτων που πιθανόν να αντιμετωπίζει η εταιρεία. 

Το λόγο έχει ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, να μελετήσει τι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών 

και Έργων; Εδώ, όταν κλήθηκε το Σώμα να εγκρίνει μια εγγύηση, λέχθηκε παρεμπι

πτόντως οτιδήποτε λέχθηκε για τις Κυπριακές Αερογραμμές. Δεν μπορούμε να 

δημιουργούμε θέματα εκεί που πραγματικά δεν ανακύπτουν συγκεκριμένα θέματα 

και να λέμε ως γενικό όρο "μελέτη κυπριακών Αερογραμμών", κάτι που νομίζω ότι 

δεν μπορούμε και να το κάνουμε. Πρέπει να υπάρχει ειδικό θέμα προς συζήτηση. 

Αλλά, για να εκφράσουμε και την άποψη τη δική μας, δεν μπορεί καν να 

γίνεται συζήτηση για το ότι η Κύπρος θα στερηθεί του εθνικού της μεταφορέα. Είτε 

ζημιώνει είτε δε ζημιώνει αυτός ο μεταφορέας, είναι ο μόνος σίγουρος τρόπος για 

να επικοινωνεί αυτό το κράτος με τον έξω κόσμο μετά από ό,ΤΙ αντιμετωπίζει, και 

αντιμετωπίζει τα τελευταία χρόνια σοβαρά προβλήματα. 

Κατά συνέπεια, αν πρόκειται να κάνουμε κάτι, είναι να δούμε πώς θα βοηθή

σουμε τις Κυπριακές Αερογραμμές και όχι να αναζητούμε τρόπους, για να πούμε 

ότι δεν αφήνουν πολύ κέρδος και ότι πρέπει να μελετήσουμε το θέμα. Διότι μυρί

ζομαι μια τάση να ιδιωτικοποιηθεί και αυτός ο τομέας της περιουσίας του λαού 

αυτού για τον οποίο έχουμε δαπανήσει εκατοντάδες εκατομμύρια λιρών για αγορές, 

για εκσυγχρονισμό και πολλά άλλα πράγματα. 

Κατά συνέπεια, αν υπάρχει θέμα, να εγγραφεί κανονικά, να διαβάσουμε ποιο 

είναι το θέμα αυτό, να το μελετήσουμε και να δώσουμε την έγκρισή μας με βάση τη 

διαδικασία εγγραφής θεμάτων στο Κεφάλαιο Δ' και να γίνει παραπομπή στις 

Επιτροπές, για να συζητηθεί. Άλλως πως δεν μπορούμε παρεμπιπτόντως να εγγρά

φουμε και να αρχίζουμε να συζητούμε θέματα. Ποια θέματα; Ποιο είναι το θέμα; Επί 

προσωπικού θα συζητήσουμε; Για δανεισμό; Για αύξηση κεφαλαίου; Πρέπει 

κάποιος που θα συζητήσει ένα θέμα να ξέρει και τι συζητά, για να το μελετήσει και 

να κάμει τις εισηγήσεις του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ευσταθίου, θέλω να βάλω κάποια πράγματα στη θέση τους. Κανένας 

συνάδελφος δεν εισηγήθηκε ιδιωτικοποίηση ούτε να σταματήσουν οι Κυπριακές 

Αερογραμμές να λειτουργούν. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Η αύξφη κεφαλαίου, κύριε Πρόεδρε, τι σημαίνει; 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αύξηση κεφαλαίου σημαίνει η κυβέρνηση να αναλάβει περισσότερες ευθύνες. 
Αλλά το σημείο το οποίο τέθηκε από συναδέλφους είναι ότι δεν είναι υγιής ο συσχε

τισμός μεταξύ του κεφαλαίου και του ποσού που χρωστά η εταιρεία. Ο μόνος 
τρόπος για να γίνει πιο υγιής είναι να δοθεί μια ενίσχυση από την κυβέρνηση. 

Οπωσδήποτε δεν είναι θέμα που συζητείται εδώ. Αν όμως θεωρείτε πως υπάρχει 
κάποιο πρόβλημα, τότε μπορεί να συζητηθεί στην αρμόδια Επιτροπή αυτεπάγγελτα. 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, σίγουρα έχετε δίκαιο πως η συζήτηση δεν είναι της ώρας και 
δη στο μέγεθος που εξελίσσεται τώρα ούτε από τις θέσεις μας μπορούμε να εξαντλή
σουμε ή ακόμη και να προσεγγίσουμε το υπό συζήτηση θέμα. 

Έχουμε υπόψη ότι όλες οι πλευρές οι οποίες συμμετέχουν στην Κοινοβουλευ

τική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού τοποθετήθηκαν ομόφωνα στο υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο, αλλά με τη νύξη η οποία έγινε από προηγούμενους συναδέλ
φους πρέπει να καλέσουμε όλους τους συναδέλφους, των οποίων αντιλαμβανόμαστε 
την ανησυχία, γιατί υπάρχει πάρα πολύ υλικό προς μελέτη, και αφού όλοι όσοι 

ενδιαφέρονται κατατοπιστούν στη σωστή έκταση, στο σωστό μέγεθος, τότε σίγουρα 
και υπό τις νέες συνθήκες οι οποίες διαμορφώνονται σήμερα πρέπει όχι μόνο να 
καλέσουμε την κυβέρνηση να μας γνωστοποιήσει τη θέση της, αλλά και εμείς οι ίδιοι 

να διαμορφώσουμε τις θέσεις μας και να τις δώσουμε προς την άλλη ή τις άλλες 
πλευρές. 

Εμείς ως Νομοθετικό Σώμα, εντάξει, είμαστε έτοιμοι να ακούσουμε τις 
απόψεις της Εκτελεστικής Εξουσίας, αλλά έχουμε την ίδια ευθύνη από μέρους μας 
και είναι υποχρέωσή μας να δώσουμε και εμείς τις δικές μας απόψεις. Αν όλες οι 

πλευρές είναι έτοιμες να τοποθετηθούν συγκεκριμένα και πάνω σε θέματα πολιτικής 

που αφορούν τον εθνικό μας αερομεταφορέα, εμείς από τη δική μας πλευρά είμαστε 
έτοιμοι τώρα να συζητήσουμε. Δεν εννοώ σήμερα αλλά αμέσως. Αν όμως οι άλλες 

πλευρές δεν έχουν διαμορφωμένη πολιτική τοποθέτηση πάνω σε τούτο το θέμα, θα 
ήταν ορθότερο να συζητηθεί, να διαμορφωθούν αυτές οι προσεγγίσεις και τότε να το 
συζητήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα δώσω το λόγο στον κ. Πιττοκοπίτη και μετά στον κ. Πρέντζα, αλλά θέλω 
να σας πω ότι πρόκειται για ένα ομόφωνο νομοσχέδιο για εγγυήσεις και δεν 
πρόκειται να μπούμε σε βαθιά συζήτηση για τις Κυπριακές Αερογραμμές από 

σπόντα. Έχει όλη τη δυνατότητα η αρμόδια Επιτροπή να συζητήσει το θέμα και, αν 

πράγματι υπάρχει οποιοδήποτε πρόβλημα, να διαμορφώσει πολιτική σε συνεργασία 
με την κυβέρνηση. Όμως, να μην ανοίξουμε ένα νέο τομέα, γιατί ίσως δεν έχουμε 
πάρα πολλά άλλα θέματα για συζήτηση. 

Ο κ. Πι ττοκοπί της. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Ακριβώς ζήτησα το λόγο, κύριε Πρόεδρε, γιατί πιστεύω ότι η σημερινή μέρα 
δεν είναι ο κατάλληλος χρόνος, για να συζητήσουμε τα σοβαρά προβλήματα που 

υπάρχουν στις Κυπριακές Αερογραμμές. 

Είναι γνωστό, και πρέπει τουλάχιστον αρκετοί συνάδελφοι της Κοινοβουλευ
τικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων να το γνωρίζουν, ότι μας είχε απασχο

λήσει αυτό το θέμα και θα εγγραφόταν προς συζήτηση, αλλά, επειδή επρόκειτο να 
γίνουν οι προεδρικές εκλογές και η Βουλή θα έκλεινε για ένα μήνα, γι' αυτό το λόγο 
δεν εγγράφηκε το θέμα. 
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Όταν μιλούμε για Κυπριακές Αερογραμμές, εννοούμε ότι σίγουρα θα συζητή
σουμε για την οικονομική κατάσταση, θα συζητήσουμε το θέμα της "Eurocypria", θα 
συζητήσουμε το θέμα των εργατικών σχέσεων, που δυστυχώς έτσι όπως είναι 
δημιουργούν τεράστια προβλήματα. Τώρα θα προκύψει νέο πρόβλημα, που θα 
πρέπει να συζητηθεί, με την ακύρωση των θέσεων εκατοντάδων χιλιάδων επιβατών, 
τουριστών, που θα έρχονταν από τη Βρετανία και ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Πιττοκοπίτη, να ·μην μπούμε σε θέματα ουσίας παρακαλώ. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Εν πάση περιπτώσει, τελειώνοντας θέλω να πω ότι τουλάχιστον η εισήγησή 

μας είναι όπως η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων αυτεπάγ
γελ τα εξετάσει το θέμα, για να έχουν την ευκαιρία όλες οι πλευρές να εκφράσουν τις 
θέσεις τους και να ακούσουμε τόσο την εταιρεία όσο και την κυβερνητική πλευρά. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε διαφωνεί κανένας, νομίζω, και επομένως μπορεί να πάει στην Επιτροπή. 

Ο κ. πρέντζας και μετά ο κ. Συλλούρης. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι γίνεται άσκοπα η συζήτηση πλέον, διότι το θέμα 

είναι εγγεγραμμένο στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογι

σμού. Το έχει εγγράψει, αν θυμούμαι καλά, ο κ. Χατζηδημητρίου. Έχει αρχίσει η 

εξέταση, έχουν ζητηθεί κάποια στοιχεία, τα οποία έχουν έρθει, και θα συνεχιστεί η 

εξέταση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

Τώρα μπαίνει μια νέα διάσταση στο θέμα, η οποία βεβαίως υφίστατο και όταν 

το ενέγγραφε ο κ. Χατζηδημητρίου. Είναι η διάσταση της απορύθμισης με τη φιλε

λευθεροποίηση των αεροσυγκοινωνιών διεθνώς και υπάρχουν από εκεί επιπτώσεις. 
Και είναι εκεί η ουσιαστική διάστασ'η του θέματος που πρέπει να εξεταστεί, για να 

δούμε πώς μέσα στο νέο διεθνές κλίμα που διαμορφώνεται για τις διεθνείς αερομε

ταφορές θα μπορέσει ο δικός μας εθνικός μεταφορέας να επιβιώσει μέσα από το 

σκληρό ανταγωνισμό, ο οποίος ήδη έγινε αισθητός σε πάρα πολλούς εθνικούς μετα

φορείς, ιδιαίτερα στην Ευρώπη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, το πρόβλημα το γνωρίζουμε. Θα είναι σε κάποια Επιτροπή. Δε χρειά

ζεται να περιγράψουμε μερικές πτυχές του θέματος που θα συζητηθεί. 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το νομοσχέδιο αυτό είναι ομόφωνο, αλλά θίγει μια οδυνηρή 

οικονομική πραγματικότητα και η ομοφωνία του ξεκινά από κάποιες δεσμεύσεις 

βάσει προηγούμενης πολιτικής. Αν υπάρχει λόγος να μιλούμε σήμερα γι' αυτό το 

νομοσχέδιο, που είναι ομόφωνο, είναι για να στείλουμε ένα συγκεκριμένο μήνυμα 

προς τις Κυπριακές Αερογραμμές και προς τη νέα κυβέρνηση, ότι δ1']λαδή χρειάζεται 

πλέον μια συγκεκριμένη πολιτική που να λύνει το οικονομικό πρόβλημα του εθνικού 
μας μεταφορέα. Γιατί μπορεί να μιλούμε για εθνικό μεταφορέα, αλλά το θέμα είναι 

και οικονομικό, για να μην πω ότι είναι περισσότερο οικονομικό. Και θα βοηθή
σουμε τον εθνικό μας μεταφορέα με μια πιο σωστή πολιτική παρά με το να λέμε ότι, 
επειδή είναι ο εθνικός μας μεταφορέας, τον βοηθούμε με το να του εγκρίνουμε κάθε 

λίγο κάποια εκατομμύρια λίρες. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Γεωργίου. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ θέλω να εισηγηθώ ότι το θέμα έχει εξαντληθεί ήδη. Υπάρ

χουν οι διάφορες απόψεις και νομίζω ότι πρέπει να ασκήσετε το δικαίωμά σας και 

να διακόψετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν δεν είχατε πάρει το λόγο, θα είχε ήδη εξαντληθεί. Κατά συνέπεια, δε θα 
συζητηθεί περαιτέρω. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφωνίας. Άρθρο 3. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 - 3 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 - 3 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της 

Εταιρείας 'Κυπριακαί Αερογραμμαί Λτδ' (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι ''Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδο

τήσεως του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (Κυρωτικός) Νόμος του 

1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΕΓΓΥΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΕΩΣ ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓ ΑΝΙ

ΣΜΟΥ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ ΓΗΣ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Μαρτίου 1993. 

Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η έγκριση από τη Βουλή της 

εγγύησης που η κυβέρνηση της Δημοκρατίας θα παράσχει στον Οργανισμό Αναπτύ

ξεως Γης για την έκδοση ομολογιακού δανείου ύψους f3.000.000. 

Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το πιο πάνω νομο

σχέδιο, το προ·ίόν του δανείου αυτού θα διατεθεί κατά κύριο λόγο για την αγορά γης 

η οποία θα επιτρέψει στον Οργανισμό να εφαρμόσει τα προγράμματά του, που στο 

παρόν στάδιο διαλαμβάνουν την προσφορά 500 κατοικιών και οικοπέδων το χρόνο 
για τη στέγαση οικογενειών με μέτρια και χαμηλά εισοδήματα. 

Η επικύρωση από τη Βουλή της πιο πάνω κυβερνητικής εγγύησης είναι 

αναγκαία με βάση την ισχύουσα νομοθεσία για την άσκηση των δημοσιονομικών 

εξουσιών της Βουλής, σύμφωνα με την οποία απαιτείται η συγκατάθεσή της για την 

παραχώρηση από την κυβέρνηση τέτοιας μορφής εγγυήσεων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνο

ντας υπόψη ότι με τη ζητούμενη κυβερνητική εγγύηση διευρύνονται οι δυνατότητες 

του Οργανισμού Αναπτύξεως Γης να ανταποκριθεί στα αναπτυξιακά προγράμματά 

του, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχε

δίου για την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας που αναφέρεται σ' αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δράττομαι της ευκαιρίας, για να υπενθυμίσω ότι από τη 

Βουλή έχουν κατ' επανάληψιν εκδοθεί αποφάσεις πάνω σε ένα παραπλήσιο θέμα. 

Δεν είναι ακριβώς αυτό το θέμα. είναι το θέμα της στέγασης των πολύ χαμηλών 

εισοδηματικών στρωμάτων των μη προσφύγων. Ο Οργανισμός Αναπτύξεως Γης, το 

συμπληρωματικό προϋπολογισμό του οποίου ψηφίζουμε σήμερα για το ομολογιακό 

δάνειο, ασχολείται με τη στέγαση βασικά μεσαίων εισοδηματικών στρωμάτων. 

Αναφέρονται βέβαια και τα χαμηλά εισοδηματικά στρώματα, αλλά πολύ αμφιβάλλω 

αν μιλούμε για χαμηλά εισοδηματικά στρώματα. Μέχρι σήμερα δεν έχουμε δει πολι

τική από καμιά κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας πάνω στο θέμα της 

στέγασης των χαμηλότερων εισοδηματικών στρωμάτων των μη προσφύγων. 

Υπάρχουν άνθρωποι, κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν οικογένειες με μισθό Β00 το 

μήνα και κάτω, που δεν έχουν ιδιοκτησία, που δεν έχουν δέντρο να κρεμαστούν, για 

να μιλήσω στη διάλεκτό μας, και αυτοί οι άνθρωποι δεν έχουν τον τρόπο να στεγα

στούν και πληρώνουν και ενοίκιο . Πρέπει επιτέλους το κράτος να μεριμνήσει και γι' 

αυτή την κατηγορία των ανθρώπων που μπορεί να είναι σχετικά λίγοι, αλλά δεν 

είναι και τόσο λίγοι. Μιλούμε για χιλιάδες οικογένειες και μιλούμε για οικογένειες 

οι οποίες αντιμετωπίζουν τραγικές καταστάσεις και τραγικά προβλήματα. 

Θέλω να ελπίζω ότι η Βουλή θα ανανεώσει το μήνυμα το οποίο έστειλε πέρσι 

προς την Εκτελεστική Εξουσία και θα ζητήσει πιο επιτακτικά από αυτή να σκύψει 

και να αντιμετωπίσει αυτό το τόσο σοβαρό πρόβλημα των χαμηλών εισοδηματικών 

τάξεων. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι και αυτό θέμα Δήλωσης Πολιτικής και διεύρυνσης των κριτηρίων που 

πιστεύω ότι η αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή, η Επιτροπή Εσωτερικών -διότι 

δεν πρόκειται για πρόσφυγες, μιλούμε για χαμηλότερα εισοδηματικά στρώματα μη 

προσφύγων- πρέπει να το μελετήσει. Γι' αυτό και πάλι -και έχω την εντύπωση ότι η 

Επιτροπή Εσωτερικών ασχολήθηκε με αυτό το θέμα- μπορείτε να ζητήσετε από τη 

νέα κυβέρνηση μια Δήλωση Πολιτικής, καθώς και να σας ενημερώσει για το πώς 

προτίθεται να προχωρήσει στο μέλλον. 

Ο κ. Παπαγεωργίου. Από τη θέση σου, κύριε Παπαγεωργίου. Ελπίζω να είσαι 

σύντομος. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε. 

Επειδή λέχθηκε ότι δεν υπάρχει πολιτική, υπάρχει πολιτική για τη στέγαση, 

ιδιαίτερα των νεαρών ζευγαριών, και μάλιστα με χορήγηση οικονομικής βοήθειας 

και διαχωρισμό οικοπέδων. Σε κάπου 170 χωριά της Κύπρου η κυβέρνηση έχει 
προχωρήσει στο διαχωρισμό οικοπέδων και στη χορήγηση βοήθειας για τη στέγαση 

νεαρών ζευγαριών. Υπάρχει όμως πρόβλημα στέγης γενικά στον τόπο μας, ειδικά 

για τις χαμηλότερες εισοδηματικές τάξεις, το οποίο πρέπει να αντιμετωπίσουμε 

όλοι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, το θέμα τούτο, όπως το τοποθετεί ο συνάδελφος 

κ. Θεοδώρου, είναι σοβαρό. Ως Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών το έχουμε 

αντιμετωπίσει με την εγγραφή του θέματος από την κ. Καίτη Κληρίδου αναφορικά 

με τους κατοικούντες στον περίβολο του Κύκκου, εκεί που είναι η Κρατική Έκθεση, 

και το θέμα εκκρεμεί και έχουμε συμφωνήσει ότι θα προεκταθεί, για να καλύψει και 

το θέμα που θίγει σήμερα ο κ. Θεοδώρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Γεωργίου. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Για σκοπούς αλήθειας, το θέμα ενεγράφη από Βουλευτές και των τεσσάρων 

κομμάτων που βρίσκονται στη Βουλή, γι' αυτό και θα πρέπει να γίνει μία επανόρ

θωση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το θέμα δεν είναι ποιοι το έχουν εγγράψει, αλλά ποιοι θα το λύσουν, και 

αναμένεται από τη νέα κυβέρνηση να κοιτάξει εκείνο που τονίστηκε προηγουμένως, 

το θέμα της διεύρυνσης των κριτηρίων. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της συμφωνίας. Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 - 3 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 - 3 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 

του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού 

Κύπρου Νόμος του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "0 
ΠΕΡΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ανδρέας Γεωργίου 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ο προϋπολογισμός της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου για το 1993 κατατέθηκε 
στη Βουλή στις 10 Δεκεμβρίου 1992 και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού για μελέτη και υποβολή σχετικής 

Έκθεσης προς την ολομέλεια του Σώματος. Η Επιτροπή μελέτησε τον προϋπολο

γισμό αυτό σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Φεβρουαρίου και 
στις 3 Μαρτίου 1993. Στο στάδιο της μελέτης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

στην Επιτροπή εκπρόσωποι του Διοικητικού Συμβουλίου και της Διεύθυνσης της 

Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου. 

Ο προϋπολογισμός της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, όπως κατατέθηκε στη 

Βουλή, προβλέπει για το 1993 έξοδα ύψους ;[95.328.243 και έσοδα ύψους 

;[83.910.000. Το μεγαλύτερο μέρος των δαπανών της Αρχής προορίζεται να διατεθεί 
για αποδοχές προσωπικού, για την κάλυψη των δαπανών λειτουργίας της Αρχής και 

για τη διενέργεια κεφαλαιουχικών δαπανών. Οι κεφαλαιουχικές δαπάνες της Αρχής 

αποβλέπουν στην ανάπτυξη του συστήματος παραγωγής της Αρχής, ώστε να αντιμε

τωπιστεί η αυξημένη ζήτηση ηλεκτρικής ενέργειας βραχυπρόθεσμα και μεσοπρό

θεσμα, μέχρι να ανεγερθεί νέος ηλεκτροπαραγωγός σταθμός. 
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Τα μεγαλύτερα κονδύλια του προϋπολογισμού που θα διατεθούν ως κεφαλαι

ουχικές δαπάνες είναι τα πιο κάτω: 

1) Ποσό f1.450.000 για τη βελτίωση του σταθμού Δεκέλειας. 

2) Ποσό f4 .001.678 για την επέκταση του νέου σταθμού Δεκέλειας (τρίτη 
φάση, μονάδες 5 και 6). 

3) Ποσό f1.600.000 για το νέο αναπτυξιακό πρόγραμμα παραγωγής. 

4) Ποσό f1.8S0.000 .για την εγκατάσταση αεριοστροβίλων. 

5) Ποσό f5.178.000 για τη βελτίωση και επέκταση του δικτύου μεταφοράς. 

6) Ποσό f7.217.840 για την επέκταση και ενδυνάμωση του δικτύου 

διανομής. 

7) Ποσό f1.394.300 για τη βελτίωση και ανέγερση κτιρίων και υποσταθμών. 

Όπως αναφέρεται πιο πάνω, ανάμεσα στις κεφαλαιουχικές δαπάνες περιλαμ

βάνεται ποσό ύψους Η.600.000 το οποίο προορίζεται να καλύψει τη δαπάνη για τη 

διεξαγωγή μελέτης σχετικά με την τεχνολογία και την καύσιμη ύλη οι οποίες θα 

χρησιμοποιηθούν για το νέο αναπτυξιακό πρόγραμμα παραγωγής της Αρχής 

(σταθμός Βασιλικού). Το ποσό αυτό δε θα χρησιμοποιηθεί, σύμφωνα με τους αρμο

δίους της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου, για οποιοδήποτε έργο αναφορικά με το νέο 

σταθμό αλλά αποκλειστικά για την πιο πάνω μελέτη όσον αφορά την τεχνολογία και 

τα καύσιμα. 

Σχετικά με τον τόπο ανέγερσης του νέου σταθμού, ο Πρόεδρος της Αρχής κατέ

θεσε ότι το Διοικητικό Συμβούλιο με απόφασή του τάχθηκε υπέρ της ανέγερσης του 

νέου σταθμού στην περιοχή Βασιλικού. 

Η Επιτροπή, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπο

λογισμού, τις υιοθετεί στο σύνολό τους με τη διαγραφή του άρθρου 508 που αναφέ
ρεται στο νέο αναπτυξιακό πρόγραμμα παραγωγής (σταθμός Βασιλικού) και με τη 

μείωση του ποσού των f57.200 που προβλέπει το άρθρο 261 και αφορά έξοδα ταξι
διών και παραστάσεων σε f30.ooo. 

Όσον αφορά το άρθρο 508 που αναφέρεται πιο πάνω και το οποίο προβλέπει 
κονδύλι ύψους f1.600.000, η Επιτροπή θα το επανεξετάσει, όταν το Διοικητικό 
Συμβούλιο της Αρχής Ηλεκτρισμού καταθέσει την έκθεση που θα αφορά τα καύσιμα 

τα οποία θα χρησιμοποιεί ο σχεδιαζόμενος νέος ηλεκτροπαραγωγός σταθμός . 

Υπό το φως των πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού έχει διαμορφώσει ανάλογα το υπό συζήτηση νομοσχέδιο και ειση

γείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

Επικροτώντας την έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού 

Κύπρου, το Μέλος της Επιτροπής - Βουλευτής του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 
κ. Τάκης Χατζηδημητρίου επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί στην ολομέλεια του 

Σώματος αναφορικά με το θέμα της παροχής ηλεκτρικής ενέργειας στις τουρκοκρα

τούμενες περιοχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 
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Τ. ΠΑΠΑΔοποΎ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θα είμαι σύντομος αλλά και σαφής. 

Μέσα στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1992 αναφέρεται ποσό για τη 
διάθεση ηλεκτρισμού προς τις κατεχόμενες περιοχές ύψους ί 11.000.438. Περίπου το 
ίδιο ποσό με ί1Ο0 πιο λίγες αναφέρεται και στον προϋπολογισμό του 1993. Έχω 
εντονότατη ένσταση για την περίληψη αυτών των ποσών μέσα στους προϋπολογι

σμούς, που εδώ και δεκαεπτά χρόνια έχουν συσσωρευθεί σε περίπου ί230 εκ. Αυτός 

είναι ο προϋπολογισμός και είναι πολλά χρόνια που ακούμε το επιχείρημα ότι 

πρέπει να συνεχιστεί η προσφορά αυτής της δωρεάς, αυτής της επιχορήγησης όχι 

μόνο προς τους Τουρκοκυπρίους αλλά και προς τις κατοχικές δυνάμεις για δυο 

λόγους: τάχατες για να μη χαλάσει το κλίμα των συνομιλιών και ύστερα, αν 

θυμούμαι σωστά τα επιχειρήματα των τουρκοκυπρίων που προβάλλονται από το 

1974, διότι, όπως ισχυρίζονται, ο ηλεκτροπαραγωγός σταθμός αποτελεί επένδυση 
χρημάτων και των δύο κοινοτήτων. Όμως, όταν έγινε η εισβολή, οι επενδύσεις της 

Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ανέρχονταν περίπου σε ί60 εκ. Σήμερα οι επενδύσεις 
είναι :Ε1.200.000.000, χωρίς να λαμβάνεται υπόψη πρόσθετο ποσό Π00 εκ. που θα 

επενδυθεί, για να ικανοποιηθούν οι ανάγκες της Κύπρου μέχρι το 2005. 

Επομένως, δεν ισχύει πλέον ο ισχυρισμός της συσχέτισης των επενδύσεων 

που, υποτίθεται, έχουν κάμει οι Τουρκοκύπριοι στον ηλεκτροπαραγωγό σταθμό. 

Εγείρεται επομένως μόνο το θέμα της συνέχισης της επιχορήγησης των Τουρκοκυ

πρίων και των τούρκικων κατοχικών δυνάμεων με ηλεκτρισμό, που δε διαθέτει η 

δική μας πλευρά, για να μη χαλάσει δήθεν το καλό κλίμα των συνομιλιών. Εγώ δεν 

έχω υπόψη μου να υπάρχει καλό κλίμα στις συνομιλίες και εν πάση περιπτώσει δε 

νομίζω ότι πρέπει να πληρ6>νουμε χαράτσι ή τίμημα για τη διατήρηση αυτού του 

είδους των συνομιλιών. 

Επειδή, όπως λέχθηκε στην Επιτροπή, σήμερα η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου 

είναι σε θέση, αν ληφθεί η πολιτική απόφαση για διακοπή της παροχής, να το πράξει 

αυτό οποτεδήποτε χωρίς καμιά απολύτως αναμονή και επειδή, επίσης όπως λέχθηκε 

στην Επιτροπή, οι τουρκοκύπριοι ήδη ανεγείρουν σταθμό ο οποίος θα είναι συμπλη

ρωμένος σε εννέα μήνες από σήμερα, η απαίτησή μου από την κυβέρνηση είναι να 

πάρει την πολιτική απόφαση ότι σε εννιά μήνες από σήμερα θα διακόψει την παροχή 

ηλεκτρικού ρεύματος προς τους Τουρκοκυπρίους και θα παραμείνει διεκδικητής του 

συσσωρευμένου χρέους που οφείλουν γιά τη μέχρι σήμερα παροχή δωρεάν ηλεκτρι
σμού. Είναι γι' αυτό το λόγο που, ενώ θα ψηφίσω υπέρ του προϋπολογισμού, δε θα 

ζητήσω απάλειψη αυτού του κονδυλίου, γιατί θέλω να διατηρηθεί η εντύπωση που 

υπάρχει στο εξωτερικό ότι εμείς, όντας γενναιόδωροι προς τις κατοχικές δυνάμεις 

και τους Τουρκοκυπρίους, δεν επιχειρούμε να εφαρμόσουμε ένα εκβιαστικό μέτρο 

άμεσης αποκοπής, αλλά ότι παρέχεται στους Τουρκοκυπρίους αρκεΤός χρόνος, για 

να μπορέσουν να συμπληρώσουν το δικό τους σταθμό, ώστε να ικανοποιούν τις 

ανάγκες τους από τις δικές τους πηγές, με δικά τους έξοδα και με δικές τους 

δαπάνες. 

Θέλω να προσθέσω ακόμα τρία στοιχεία. Αν αυτά τα περίπου 100 κιλοβάτ 
που προσφέρονται στους Τούρκους κάθε χρόνο δεν προσφέρονται πλέον σ' αυτούς, 

θα μπορέσει η δική μας πλευρά τουλάχιστον για ένα χρόνο να ικανοποιήσει τις 

ανάγκες της χωρίς την ανάγκη προσθήκης δυναμικότητας στους δικούς μας σταθ

μούς. 
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Στο παρελθόν ελέγετο ότι έπρεπε να συνεχιστεί απρόσκοπτα η παροχή ηλεκ

τρισμού προς τις τουρκοκρατούμενες περιοχές, διότι μέρος των γραμμών περνούσε 

από τις κατεχόμενες περιοχές και επομένως ήταν δυνατό για τους τουρκοκυπρίους 

να κόψουν αυτές τις γραμμές και να δημιουργήσουν προβλήματα στην παροχή 

ρεύματος και στις ελεύθερες περιοχές. Τώρα, όπως είπα προηγουμένως, έχουν πριν 
από τρία τουλάχιστον χρόνια συμπληρωθεί οι σχετικές διαδικασίες και δεν εξαρ
τάται πλέον η απρόσκοπτη παροχή ηλεκτρικού ρεύματος σε όλη την ελεύθερη 

περιοχή από τη θέληση και από τη δυνατότητα των Τουρκοκυπρίων να διακόψουν 

την παροχή ρεύματος σ' αυτές τις περιοχές. 

Ο τρίτος και ο τελευταίος λόγος που θέλω να αναφέρω είναι ότι στο παρελθόν 
ελέγετο ότι παρέχουμε εμείς τον ηλεκτρισμό, για να μην περικόψουν οι Τουρκοκύ

πριοι πηγές υδατοπρομήθειας, ιδιαίτερα όσον αφορά τη Λευκωσία, που βρίσκονται 

στην περιοχή της Μόρφου. Και αυτή η ανάγκη έχει τώρα ικανοποιηθεί και σε τελευ

ταία ανάλυση ούτε πρακτικός λόγος υπάρχει ούτε ηθικός λόγος υπάρχει ούτε πολι

τικός λόγος υπάρχει, για να συνεχίζεται αυτή η άδικη, αδικαιολόγητη και, κατά τη 

γνώμη μου, και προκλητική επιχορήγηση των Τούρκων από την Τουρκία, των 

εποίκων, των κατοχικών δυνάμεων, ακόμα και των Τουρκοκυπρίων, οι οποίοι κατέ

χουν την τόσο πολύτιμη περιουσία των Ελληνοκυπρίων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Χωρίς να διαφωνώ και χωρίς να θέλω να επηρεάσω τη συζήτηση, έχω την εντύ

πωση ότι παρά ταύτα αυτό το θέμα αποτελεί θέμα ευρύτερης πολιτικής που ίσως θα 

έπρεπε να συζητηθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο. Παρά ταύτα, θα δώσω το λόγο στον 

κ. Θεοδώρου, γιατί μπορούν να εκφραστούν απόψεις στη Βουλή, αλλά δε νομίζω ότι 

μπορεί να ληφθεί απόφαση από εμάς. Είναι μόνο μηνύματα που μπορούμε να στεί

λουμε στην κυβέρνηση. Τίθεται όμως, κατά την άποψή μου, θέμα ευρύτερης πολι

τικής που πρέπει να συζητηθεί από αρμόδιο σώμα για τη λήψη αποφάσεων και 

πιστεύω ότι το Εθνικό Συμβούλιο μπορεί να το συζητήσει. 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν απάντησα σ' εσάς, κύριε Παπαδόπουλε. Είναι γενικότερες παρατηρήσεις 

που έχω κάμει. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Ναι, αλλά δε νομίζω ότι μπορεί να γίνονται γενικότερες παρατηρήσεις. Είτε 

γίνεται συζήτηση είτε εκφράζονται απόψεις και συζητούνται. Αυτές τις ίδιες 

απόψεις τις έχω πει στην Επιτροπή και, αν η κυβέρνηση δεν πάρει την πολιτική 

απόφαση, διότι δεν είναι θέμα που αφορά την Αρχή, ρώτησα αν νομικά είναι δυνατή 

η κατάθεση πρότασης νόμου, για να αποφασίσει η Βουλή πάνω στο θέμα, και αυτό 

θα γίνει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, φαίνεται ότι αυτό το θέμα, το οποίο μας απασχόλησε επί δεκα

οκτώ χρόνια και για το οποίο το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ είχε έντονες απόψεις, 

τις οποίες είχε προβάλει όπου έπρεπε, και εντός Βουλής και στο Εθνικό Συμβούλιο, 
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επήλθε το πλήρωμα του χρόνου για να λυθεί ελέω ηλεκτροπαραγωγού σταθμού που 

κατασκευάζουν οι Τούρκοι. Ελπίζω να μη χρειάζεται και έκκληση προς την κυβέρ

νηση, ώστε, όταν θα κάμουν το σταθμό τους οι Τούρκοι, να σταματήσουμε να τους 

δίνουμε ηλεκτρικό ρεύμα! Διότι αυτό μας έλειπε, να έχουν ηλεκτροπαραγωγό 

σταθμό και να τους δίνουμε και δωρεάν ρεύμα! Νομίζω ότι απλώς επήλθε το 

πλήρωμα του χρόνου και δε θέλω να φανταστώ ότι η κυβέρνηση -θα είχε κάποια 
πρόταση να συνεχίσει να τους δίνει ρεύμα, από τη στιγμή που θα κατασκευαστεί ο 

νέος σταθμός. 

Δε με ενοχλεί το ότι παίρνουν ρεύμα οι Τουρκοκύπριοι. Με ενοχλεί το ότι 

εγώ, ο φορολογούμενος πολίτης, χρηματοδοτώ τις κατοχικές δυνάμεις επί δεκαοχτώ 

ολόκληρα χρόνια και τους εποίκους οι οποίοι κατοικούν στο σπίτι μου. Αυτό είναι 

που με ενοχλεί και αυτό έπρεπε όλα αυτά τα χρόνια να λάβουν πολύ σοβαρά υπόψη 

τους όλες οι προηγούμενες κυβερνήσεις, ώστε να αντιμετωπίσουν το πρόβλημα και 

να το λύσουν, οπότε κάτι τέτοιο θα ήταν και πολιτική πράξη. Τώρα δεν είναι πολι

τική πράξη. 

Όμως δεν πήρα το λόγο γι' αυτό. Πήρα το λόγο για ένα άλλο π(!όβλημα. Θα 

ήθελα να πω δυο λόγια για το θέμα του νέου σταθμού στο Βασιλικό. Αυτό το ζήτημα 

μας έχει απασχολήσει επί μακρόν. Πιστεύω ότι όλα τα κόμματα και όλοι οι 

Βουλευτές έχουν αντιμετωπίσει αυτό το πρόβλημα και το έχουν αντιμετωπίσει από 

δυο σκοπιές: Η μια σκοπιά είναι σκοπιά της συναίσθησης της συνολικής ευθύνης 

έναντι ολόκληρου του λαού της Κύπρου και η άλλη σκοπιά είναι η σκοπιά της 

ευθύνης της τοπικής ή τέλος πάντων, ας το πούμε έτσι, της ευαισθησίας σε ό,τι 

αφορά επαρχιακά συμφέροντα ή οτιδήποτε άλλο. 

Θα ήθελα, με όλο το σεβασμό που τρέφω προς όλους τους συναδέλφους όλων 

των κομμάτων ασφαλώς, του δικού μου μη εξαιρουμένου ασφαλώς, να πω ότι αυτή 

η χρονοτριβή που παρουσιάζεται από πλευράς δικής μας την οποία βλέπω να συνε

χίζεται μέσα από την Έκθεση -δε συμμετέχω σ' αυτή την Επιτροπή- πιθανόν να 

αποβεί σε βάρος τελικά των αναπτυξιακών συμφερόντων αυτού του τόπου. 

Γνωρίζω, αν είμαι ορθά πληροφορημένος, ότι μέχρι το 1997 θα πρέπει να λειτουρ
γήσει νέος ηλεκτροπαραγωγός σταθμός. Βρισκόμαστε στο 1993 και, λαμβάνοντας 
υπόψη ότι θα χρειαστούν χρόνια για τις μελέτες, δηλαδή πολύ περισσότερος χρόνος 

από όσο εμείς νομίζουμε, έχω την εντύπωση ότι ίσως να είμαστε ήδη και κάπως 

καθυστερημένοι. Γι' αυτό κάνω έκκληση ή, αν θέλετε, υποβάλλω τη σκέψη ότι πρέπει 

να αφήσουμε απερίσπαστη την Αρχή Ηλεκτρισμού να λύσει αυτό το πρόβλημα ή την 

Εκτελεστική Εξουσία, αν θέλετε, χωρίς δικές μας παρεμβάσεις. Οι δικές μας παρεμ

βάσεις δεν πρόκειται να υποβοηθήσουν προς αυτή την κατεύθυνση. Είμαι βέβαιος 

ότι θα δυσκολέψουν τα πράγματα. Το θέμα είναι θέμα τεχνικών. Το αν παρεισ

φρέουν συμφέροντα ιδιωτικά, ό,τι και να συμβεί, σε οποιοδήποτε αναπτυξιακό έργο 

παρεισφρέουν ιδιωτικά συμφέροντα. Δε νομίζω ότι είναι δουλειά της Βουλής να 

συζητήσει αν θα υπηρετήσει τα συμφέροντα του άλφα μεγάλου ή του βήτα μεγάλου. 

Αυτό δεν είναι κάτι που μας ενδιαφέρει άμεσα. Εμάς μας ενδιαφέρει άμεσα να 

υπάρξει ο νέος ηλεκτροπαραγωγός σταθμός, ο οποίος και το περιβάλλον να σέβεται 

ασφαλ(ος και να διαφυλάττει, αλλά προπάντων να καλύπτει τις αναπτυξιακές 
ανάγκες αυτού του τόπου. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Σολωμής και μετά ο κ. Καζαμίας και ο κ. Χριστοδουλίδης. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κι εμείς από τη δική μας πλευρά, αναφορικά με το θέμα που 

πρώτα έθιξε ο συνάδελφος κ. Τάσσος Παπαδόπουλος, του χρέους των f230.000.000 
προς την Αρχή Ηλεκτρισμού, λόγω της οικονομικής μας επιβάρυνσης, των ευρισκο

μένων στο βορρά είτε κατεχόμενα στρατεύματα είναι είτε έποικοι είτε Τουρκοκύ

πριοι, σίγουρα έχουμε κι εμείς τις δικές μας επιφυλάξεις. 

Συμφωνούμε καταρχήν με αυτά τα οποία λέχθηκαν, πλην όμως, επειδή, όπως 

σωστά λέχθηκε, είναι πολιτική απόφαση περισσότερο που χρειάζεται, είμαστε διατε

θειμένοι ως Δημοκρατικός Συναγερμός να συνεργαστούμε με όλες τις πλευρές είτε 

εντός είτε εκτός Βουλής, για να βρούμε εκείνη τη σωστή απόφαση που, αν είναι 

δυνατό, ομόφωνα να διαδηλώσει και να δηλώσει την ομοφωνία μας στο κρίσιμο 

τούτο θέμα, που δεν είναι αποκλειστικά οικονομικό, αλλά σίγουρα είναι και πολι

τικό. Αυτή είναι η θέση μας. Έχουμε κι εμείς τις ίδιες επιφυλάξεις και σίγουρα δεν 

υπάρχει κανένα κριτήριο με το οποίο να μην κρίνει κανείς ότι και αντισυνταγματικό 

είναι και παράλογο και απάνθρωπο να επιβαρύνεται οικονομικά ο κυπριακός ελλη

νισμός με τα έξοδα της ηλεκτροφώτιση ς του κατεχόμενου βορρά. Πλην όμως, επειδή 

είναι πολιτική η απόφαση που πρέπει να ληφθεί, σίγουρα θα πρέπει σ' ένα άλλο 

επίπεδο να συζητηθεί το θέμα και είμαστε ως Δημοκρατικός Συναγερμός διατεθει

μένοι να συνεργαστούμε για ομόφωνη τοποθέτηση στα πλαίσια της συζήτησης που 

έχει γίνει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, οι απόψεις του κ. Παπαδόπουλου είναι σωστές. Αλλά θα ήθελα να 

βάλω το ερώτημα το οποίο ετίθετο για δεκαοκτώ χρόνια, και δεν είναι τυχαίο ότι 

για δεκαοκτώ χρόνια δε λήφθηκε ακόμα απόφαση. Και το ερώτημα είναι: Όταν 

εμείς λέμε ότι φτάνει να πετύχουμε μια σωστή, μια δίκαιη λύση, η οποία να καλύπτει 

τα κυριαρχικά μας δικαιώματα, τα ανθρώπινά μας δικαιώματα, και τότε θα ανεβά

σουμε το βιοτικό επίπεδο των τουρκοκυπρίων και θα τους ενισχύσουμε οικονομικά, 

πώς θα χτυπήσει μια τέτοια απόφαση, έστω και αν μέρος αυτού του ποσού πάει για 

τα κατοχικά στρατεύματα; Δεν είναι τόσο απλή η απάντηση και είναι γι' αυτό το 

λόγο που για δεκαοχτώ ολόκληρα χρόνια δεν έχει ληφθεί η πολιτική απόφαση. Το 

ερώτημα παραμένει, ιδιαίτερα σε μια πολύ λεπτή φάση, κατά την οποία προσπα

θούμε να αποφύγουμε τις προσπάθειες που γίνονται για αναγνώριση του ψευδοκρά

τους. Όμως, επαναλαμβάνω, από ορθολογιστική άποψη έχει απόλυτο δίκαιο ο 

κ. Παπαδόπουλος. Όμως είναι θέμα ευρύτερης πολιτικής απόφασης, που ίσως θα 

πρέπει να το δει το Εθνικό Συμβούλιο. 

Ζήτησε το λόγο ο κ. Καζαμίας. 

Ο κ. Χρίστου ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Επί του γενικού θέματος, κύριε Πρόεδρε. 

Εμείς δε θα αξιολογήσουμε τις απόψεις κανενός, για να πούμε αν είναι ορθές ή 

λανθασμένες. Απλώς λέμε ότι δεν είναι ούτε η στιγμή ούτε ο χρόνος, για να πούμε 

τουλάχιστον εμείς τις δικές μας απόψεις. Όταν έλθει η ώρα, θα τοποθετηθούμε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μετά από αυτά που είπε ο κ. Χρίστου, ο κ. Καζαμίας και ο κ. Χριστοδου

λίδης επιμένουν να μιλήσουν επί του θέματος ή είναι για άλλες πτυχές; 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Εγώ δε θα τοποθετούμουν επί της πολιτικής πτυχής του θέματος, κύριε 

Πρόεδρε. Απλώς, ως προέκταση των τοποθετήσεων του συναδέλφου κ. Θεοδώρου 

του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ θα ήθελα απλώς να υποδείξω, έπειδή βλέπω ότι 
ο Πρόεδρος της Επιτροπής Οικονομικών ίσως για κάποιους λόγους δεν είναι εδώ, 

πως η τοποθέτηση από την πλευρά των Βουλευτών-Μελών της Επιτροπής Οικονο

μικών δεν ήταν τέτοια, ούτως ώστε η Επιτροπή να έχει επιδείξει οποιαδήποτε κωλυ

σιεργία στη λήψη απόφασης επί του θέματος. Απλώς επειδή υπάρχει προηγούμενη 

δέσμευση η οποία, αν δεν απατώμαι, προέρχεται από απόφαση της προηγούμενης 

Βουλής, ούτως ώστε, όταν η Αρχή είναι έτοιμη, να κάμει τις προτάσεις της για τη 

χρησιμοποίηση των πρώτων υλών στο νέο ηλεκτροπαραγωγό σταθμό και επειδή μας 

λέχθηκε στην Επιτροπή ότι η Αρχή θα είναι έτοιμη περί το τέλος Μαρτίου να το 

πράξει τούτο, αυτός ήταν ο μοναδικός λόγος με τον οποίο συνδέσαμε το θέμα της 

λήψης απόφασης και κανένας άλλος, το ότι δηλαδή έτσι κι αλλιώς θα έπρεπε να 

συνέλθουμε ξανά περί το τέλος του μηνός, για να συζητήσουμε το παραπλήσιο θέμα. 

Έτσι το συνδέσαμε και είχαμε και την τοποθέτηση της Αρχής πως, αν πάρουμε την 

απόφαση περί το τέλος του μηνός, δε θα είναι αργά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές. Προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση κονδυλίων Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ποσού f93.701,043 για τη 
χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ

ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

Ίδρυση και κατάργηση θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. Πρώτο Μέρος. Δεύτερος 

Πίνακας. Δεύτερο Μέρος. Άρθρο 5. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα έξι πιο πάνω άρθρα και οι Πίνακες εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα πιο πάνω άρθρα και οι Πίνακες εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκ

τρισμού Κύπρου Νόμος του 1993. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 5 θέμα της ημερήσιας διάταξης, που είναι ''Οι 
περί Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως (Τέλος Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευ
τικής Επιτροπής Εργασίας να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΡΓ ΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 

ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥ

ΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΡΧΗΣ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΗΣ ΚΑΤΑΡΤΙΣΕΩΣ (ΤΕΛΟΣ ΚΑΤΑΒΛΗ

ΤΕΟΝ ΥΠΟ ΕΡΓΟΔΟΤΩΝ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" 
Παρόντες: 

Αβραάμ Αντωνίου, Πρόεδρος 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Δημήτρης Συλλούρης 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Κίμων Παναγίδης , 
Δημήτρης Ηλιάδης, εκπροσωπώντας τον κ. Ρ. Πρέντζα 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ

τησε τους υπό αναφορά Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 

4 Μαρτίου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες των 
Κανονισμών εκπρόσωποι της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου. 

Σκοπός των υπό συζήτηση Κανονισμών, που εκδίδονται με βάση τα άρθρα 20 
και 37 της νομοθεσίας για την Αρχή Βιομηχανικής Καταρτίσεως, είναι η αναθεώ
ρηση του ανώτατου ορίου απολαβών που λαμβάνεται υπόψη για τον υπολογισμό 

του τέλους βιομηχανικής κατάρτισης και ο καθορισμός του σε ί274 εβδομαδιαίως ή 
f1.070 μηνιαίως. 

Η αναθεώρηση που προτείνεται είναι αναγκαία, επειδή το τέλος βιομηχανικής 

κατάρτισης, που καταβάλλεται από τους εργοδότες για τα εργοδοτούμενα από 

αυτούς πρόσωπα και που εισπράττεται από το Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 

λογαριασμό της Αρχής, υπολογίζεται με βάση το ανώτατο όριο των ασφαλιστέων 

αποδοχών που λαμβάνονται υπόψη για σκοπούς υπολογισμού των εισφορών που 
καταβάλλονται στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Το όριο αυτό έχει πρόσφατα 

αναθεωρηθεί με σχετικούς Κανονισμούς που εγκρίθηκαν από τη Βουλή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών . Ασφαλίσεων 
υιοθετεί τις πρόνοιες των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα ειση

γείται στη Βουλή την έγκρισή τους, με έναρξη της ισχύος τους την 1η Απριλίου 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, ερωτώ αν υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι 

Κανονισμοί. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 
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Οι επόμενοι τρεις Κανονισμοί, οι υπ' αριθμό 6, 7 και 8, έχουν κοινή Έκθεση, η 
οποία βεβαίως δεν έχει κυκλοφορήσει εγκαίρως. Παρά ταύτα, εφόσον δεν υπάρχει 

ένσταση, παρακαλώ τον Πρόεδρο της Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή ακριβώς δεν έχει κυκλοφορήσει έγκαιρα η Έκθεση, δεν 

την έχουμε μελετήσει ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Παπαγεωργίου, συνεννοηθήκαμε με τον Κοινοβουλευτικό σας Εκπρό

σωπο και δεν υπάρχει πρόβλημα να εγκριθούν σήμερα, εφόσον πρόκειται περί 

ομόφωνων Κανονισμών που μελετήθηκαν από την κοινοβουλευτική σας ομάδα. 

Νομίζω να προχωρήσουμε. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Δεν έχω ένσταση, κύριε Πρόεδρε. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΓΙΑ 

ΤΟΥ Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ ΕΠΙΣΥΝΗΜΜΕΝΟ 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

Παρόντες: 

Χρίστος Σολωμής, Πρόεδρος 

Ττίμης Ευθυμίου 

Λώρης Λ υσιώτης 

Διόφαντος Χρυσοστόμου 

Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε τους Κανονισμούς που 

αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε 

στις 9 Μαρτίου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. Η Ομοσπονδία Οικολογικών 

και Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου απέστειλε γραπτώς τις απόψεις της 

στην Επιτροπή. 

Με τους πρώτους από τους υπό αναφορά Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται 

με βάση το άρθρο 22 της βασικής νομοθεσίας για τον έλεγχο της ρύπανσης των 
νερών, σκοπείται η απαγόρευση απόρριψης στο έδαφος ορισμένων τύπων 

αποβλήτων που περιέχουν ουσίες που ρυπαίνουν τα νερά. 

Σκοπός των δεύτερων Κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 7 
της βασικής νομοθεσίας για τον έλεγχο της ρύπανσης της ατμόσφαιρας, είναι ο 

καθορισμός των βιομηχανιών που υποχρεώνονται να εγγραφούν για σκοπούς καθο

ρισμού των όρων λειτουργίας τους από τις αρμόδιες κυβερνητικές υπηρεσίες. 

Με τους τελευταίους Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 16, 
18 και 19 της βασικής νομοθεσίας για τον έλεγχο της ρύπανσης της ατμόσφαιρας, 
σκοπείται ο καθορισμός ανώτατων επιτρεπτών ορίων εκπομπών αερίων που ρυπαί

νουν την ατμόσφαιρα και ο καθορισμός των όρων λειτουργίας ορισμένων κατηγο

ριών βιομηχανιών που η λειτουργία τους εμπεριέχει τη διεργασία τέτοιων εκπο

μπών. 
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Οι Κανονισμοί που προτείνονται συντάχθηκαν από τεχνική επιτροπή, η οποία, 

πριν από την τελική διαμόρφωση των Κανονισμών, άκουσε τις απόψεις των εργοδο

τικών οργανώσεων και των τοπικών αρχών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, υιοθετώντας τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών, οι οποίοι στην ουσία δημιουργούν 

τις προϋποθέσεις για την εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας, ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν τελικά διαμορφωθεί από νομοτεχνικής 
άποψης. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1) Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Απαγόρευση Απόρριψης) 

Κανονισμοί του 1993. 
2) Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας από Βιομηχανικές 

Πηγές (Εγγράψιμες Διεργασίες) Κανονισμοί του 1993. 

3) Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας από Βιομηχανικές 

Πηγές (Μη Εγγράψιμες Διεργασίες, Εξοπλισμός Βιομηχανικών 

Διεργασιών και Προμήθεια Καυσίμων) Κανονισμοί του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Βασικά, όπως φαίνεται από την ομόφωνη Έκθεση, οι υπο εγκριση σήμερα 

τρεις Κανονισμοί αναφέρονται στην εφαρμογή σχετικών νομοθεσιών του 1990 και 
1991 σχετικά με την προστασία του περιβάλλοντος. Είναι μεγάλης σημασίας Κανο

νισμοί, γιατί επιτέλους θεσμοθετούνται δυστυχώς ή ευτυχώς κάποια συγκεκριμένα 

μέτρα, τα οποία θα πρέπει και προληπτικά να λαμβάνονται, αλλά και από τις 

διάφορες διεργασίες να εφαρμόζονται σε σχέση με το περιβάλλον είτε τούτο είναι το 

έδαφος, όπως είναι ειδικότερα οι υδάτινοί μας πόροι, είτε τούτο είναι η ατμό

σφαιρα. 

Και λέω ευτυχώς από την πλευρά του ότι τα τελευταία μόνο χρόνια έχουν 

εμφανιστεί σοβαρά προβλήματα ρύπανσης του περιβάλλοντός μας. Το "δυστυχώς" 

της αναφοράς μου είναι για το ότι κάπως καθυστερημένα επιτέλους θεσμοθετούνται 

αυτά τα μέτρα. 

Πρέπει να γνωρίζει ο οποιοσδήποτε πολίτης ακριβώς ασχολείται με αυτού του 

είδους τις διεργασίες ποιες είναι οι υποχρεώσεις του και να μπορεί η Εκτελεστική 

Εξουσία και όλοι εκείνοι οι αρμόδιοι φορείς για την εφαρμογή της σχετικής νομοθε

σίας και των Κανονισμών να ασκούν τα καθήκοντά τους. 

Πιστεύω ότι εκφράζω και τις απόψεις των άλλων Μελών της Επιτροπής Περι

βάλλοντος χαιρετίζοντας την κατάθεση των Κανονισμών τούτων, που πραγματικά, 

όπως τουλάχιστον μας έχει αναφερθεί στην Επιτροπή Περιβάλλοντος, έγιναν μετά 

από ενδελεχείς μελέτες και συμβουλές εμπειρογνωμόνων από το μισό τουλάχιστον 

ευρωπα"ίκό χώρο, αν και σίγουρα αντιλαμβανόμαστε ότι στην εφαρμογή τους θα 

υπάρξουν κάποια προβλήματα. 

Είναι πρωτοποριακοί Κανονισμοί, αφού είναι και οι πρώτοι ουσιαστικά που 

τίθενται σε εφαρμογή. Αναφέρονται σε έναν πολύ ευαίσθητο τομέα. Έχουμε δηλώσει 

ότι θα παρακολουθούμε την εφαρμογή τους και ότι θα είμαστε πάντοτε πρόθυμοι 
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για τυχόν τροποποιήσεις που μπορεί να απαιτηθούν, αλλά θα πρέπει επίσης να τονι

στεί η ιδιαιτερότητα της εφαρμογής της νομοθεσίας και ειδικότερα των Κανονισμών 

τούτων, κύριε Πρόεδρε, αφού αναφέρονται σε ήδη λειτουργούσες βιομηχανίες ή 

βιοτεχνίες και πιο γενικά σε διεργασίες που γίνονται αναφορικά με το περιβάλλον ή 

και σε αυτές που μέλλεται να δημιουργηθούν. Γιατί σίγουρα, αν αποτολμήσει 

κάποιος, είτε το κράτος είναι τούτο είτε ημικρατικοί ή άλλοι φορείς ή οργανισμοί, 

να εφαρμόσει τούτους τους Κανονισμούς και στις λειτουργούσες σήμερα βιοτεχνίες

βιομηχανίες, θα βρει τεράστια εμπόδια, γιατί εκ των υστέρων θα δούμε ότι απαιτού
νται πολλά τα οποία θα πρέπει να γίνονται. Σίγουρα εκεί θα υπάρχει μια ελαστικό

τητα, για να μην πανικοβληθεί και ο κόσμος, που σίγουρα πρέπει να προκληθεί και 

να προσκληθεί για να συνεργαστεί, ώστε σταδιακά οι παλιές διεργασίες να προσαρ

μοστούν στη σημερινή αναγκαιότητα της προστασίας του περιβάλλοντός μας, αλλά 

σίγουρα και οποιεσδήποτε νέες διεργασίες θα εγκυμονούν κίνδυνο για το περι

βάλλον θα πρέπει να μπορούν να προσαρμόζονται σε θεσμοθετημένους Κανονι

σμούς, όπως είναι οι σημερινοί. 

Με αυτά χαιρετίζουμε την κατάθεση των Κανονισμών και την έγκρισή τους και 

ελπίζουμε ότι θα ολοκληρωθεί η νομοθεσία που αφορά την προστασία του περιβάλ

λοντός μας όσο το δυνατό πιο σύντομα, πιο έγκαιρα, για να προληφθούν άλλα δυσά

ρεστα, όπως αυτά που στο παρελθόν όλοι γνωρίζουμε ότι είχαμε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η πολύ σημαντική νομοθεσία η οποία έχει θεσμοθετηθεί τα 

αμέσως προηγούμενα χρόνια από τη Βουλή μας για την προστασία του περιβάλλο

ντος από τη ρύπανση θα ήταν ανάπηρη χωρίς την εισαγωγή και την έγκριση των 

σημερινών Κανονισμών από τη Βουλή μας, που προβλέπουν ακριβώς την εφαρμογή 

αυτής της νομοθεσίας που αφορά την προστασία και των νερών και του εδάφους και 

της ατμόσφαιρας. Αυτούς τους Κανονισμούς δεν τους εγκρίνουμε απλώς, αλλά τους 

χαιρετίζουμε ιδιαίτερα, γιατί ήταν καιρός να αρχίσουμε να συγκροτούμε μια 

ολοκληρωμένη νομοθεσία για την προστασία και το σεβασμό του περιβάλλοντος 

αλλά και για τη δημιουργία περιβαλλοντικής συνείδησης στην ίδια τη Βουλή και 

μέσα από τη Βουλή, μέσα από τα μέσα μαζικής επικοινωνίας σε ολόκληρο το λαό 

μας. 

Ήθελα όμως να παρατηρήσω και το εξής, κύριε Πρόεδρε: Υπάρχει πάντα μια 

διαφορά ανάμεσα στην ψήφιση της σωστής νομοθεσίας και την αυστηρή και λεπτο

μερή εφαρμογή της από την Εκτελεστική Εξουσία. Ταυτόχρονα με την ψήφιση και 

το γεγονός ότι χαιρετίζουμε αυτή τη νομοθεσία θα περιμένουμε από την Εκτελεστική 

Εξουσία να εφαρμόσει με απόλυτο σεβασμό αυτή τη νομοθεσία και δηλώνουμε ότι 

εμείς θα είμαστε έτοιμοι όχι μόνο να κρίνουμε την Εκτελεστική Εξουσία, αλλά να 

ψηφίσουμε και άλλα μέτρα τα οποία θα έρθουν, για να ολοκληρώσουμε αυτή τη 

σωστή νομοθεσία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Η κ. Κατσελλή. 
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Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Ασφαλώς και το Δημοκρατικό Κόμμα επικροτεί την έγκριση των σημερινών 

Κανονισμών που αφορούν το περιβάλλον γενικά, αλλά εκείνο το οποίο θέλουμε και 

εμείς να σημειώσουμε είναι ότι δεν πρέπει να εθελοτυφλούμε πρώτα, διότι αυτοί οι 

Κανονισμοί δεν μπορούν αμέσως να εφαρμοστούν σε όλο το μήκος και πλάτος τους. 

Υπάρχουν οι παλιές εγκαταστάσεις των εργοστασίων και των διάφορων άλλων 

υποστατικών. Εκείνο το οποίο θέλουμε εμείς είναι οι νέες βιομηχανίες που θα αρχί

σουν να λειτουργούν να είναι πιστές σε αυτούς τους Κανονισμούς και στη νομο

θεσία και να επιταχυνθεί, ώστε να γίνει όσο το δυνατό γρηγορότερα, η αναπροσαρ

μογή όλων των παλαιών. Διότι το να 'κάνεις το νόμο και τους Κανονισμούς είναι 

άλλο, αλλά η εφαρμογή τους είναι άλλο. Και εκείνο το οποίο θα συμβάλει, ώστε το 

γράμμα αυτής της νομοθεσίας και αυτών των Κανονισμών να γίνει και πράξη, είναι 

η συνεργασία τόσο της κυβέρνησης και των κυβερνητικών υπαλλήλων για την 

αυστηρή εφαρμογή τους όσο και του κοινού για την ανάπτυξη της περιβαλλοντικής 

συνείδησης των άμεσα ενδιαφερομένων. Γιατί χωρίς την ανάπτυξη της περιβαλλο

ντικής συνείδησης των άμεσα ενδιαφερομένων οπωσδήποτε θα βρεθούν τρόποι 

διαφυγής και παραβίασης αυτών των Κανονισμών. Αλλά ελπίζουμε ότι πολύ 

γρήγορα θα εφαρμόζονται σε όλο το μήκος και το πλάτος τους. 

Ευχαριστούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχει τεθεί ένα πολύ σοβαρό θέμα, δηλαδή η αμφιβολία του κατά πόσο νομοθε

σίες και Κανονισμοί που ψηφίζονται από τη Βουλή εφαρμόζονται από την κυβέρ

νηση. Θέλω να μεταφέρω το μήνυμα ότι κυβέρνηση που δεν εφαρμόζει νομοθεσίες 

και Κανονισμούς παρανομεί και αυτό σίγουρα αποτελεί συνταγματική εκτροπή. 

Γι' αυτό το λόγο νομίζω ότι διερμηνεύω τα αισθήματα όλων, λέγοντας ότι, αν 

περνούμε νομοθεσίες, για να μην εφαρμόζονται, τότε κάτι δεν πάει πολύ καλά σε 

αυτό τον τόπο. Θέλω να πιστεύω ότι αυτές οι αμφιβολίες εκφράζονται, απλώς για 

να υλοποιήσει το ταχύτερο η κυβέρνηση αυτούς τους Κανονισμούς. 

Ο κ. Παπαγεωργίου. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, και εμείς χαιρετίζουμε την έγκριση αυτών των Κανονισμών. 

Είναι απολύτως αναγκαίοι για την εφαρμογή της νομοθεσίας που ψήφισε η Βουλή 

προηγουμένως. Εκείνο το οποίο ήθελα να επισημάνω είναι πως πιστεύω ότι όλες οι 

πλευρές της Βουλής θα είναι έτοιμες να δώσουν τα μέσα εκείνα που χρειάζεται η 

Εκτελεστική Εξουσία για την εφαρμογή αυτών των Κανονισμών, γιατί σίγουρα θα 

ανακύψουν ανάγκες και σε προσωπικό και σε εξοπλισμό, και είμαι βέβαιος ότι θα 

γίνουν οι σχετικές προτάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω ότι όλα τα κόμματα έχουν εκφράσει τις θέσεις τους, χαιρετίζοντας 

αυτούς τους Κανονισμούς. 

Εάν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, ερωτώ εάν υπάρχει ένσταση να εγκριθούν 

οι τρεις Κανονισμοί. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 
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Έχουμε φτάσει στο τέλος της νομοθετικής εργασίας, επειδή τα υπόλΟΙJ,α 

θέματα έχουν αποσυρθεί. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β', Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. παρα

καλώ τον κύριο Γραμματέα να προχωρήσει. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανείων Νόμος του 
1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 1993 του Ταμείου διά την 

Ανέγερσιν Κυπριακού Μουσείου Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικcον και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού Νόμος 
του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος 
του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί Δικαστικής Υπηρεσίας - Θέσεις Ανώτερου Νομικού Λειτουργού, 

Νομικού Λειτουργού 1ης και 2ης Τάξης και Ανώτερου Πρωτοκολλητή 

(Σχέδια Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Εβδομαδιαίες Ημιαργίες) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι περί Εξετάσεων Εμπόρων Χονδρικής Πωλήσεως Δηλητηρίων 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Οι περί Ρυθμίσεως της Μαρίνας Λάρνακας (Καταβλητέα Δικαιώματα) 

Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Οι περί Αμύνης (Εξαγωγή Εμπορευμάτων) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Οι περί Εξαγωγής Γεωργικών Προ·ίόντων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Οι περί Νοθείας Γεωργικών Προ·ίόντων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Οι περί Μέτρων και Σταθμών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Οι περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητος (Τροποποιητικοί) 

(Άδειαι διά Πρότυπα Σήματα) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Έγγραφα που αφορούν την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 

υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985. (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Έγγραφα που αφορούν την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από τον 
ΚΟΤ δυνάμει του άρθρου 3(l)(a) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων 

Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 

Νόμου του 1985. (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Εκθέσεις του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας για το Ταμείο Ευημερίας 

του Εθνοφρουρού (1988, 1989, 1990, 1991). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Άμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Συμφωνία μεταξύ του Υπουργού Οικονομικών και της εταιρείας 

"Κυπριακές Αερογραμμές Λτδ" για τη χορήγηση προκαταβολής σε 

οργανισμούς ή ταμεία που αντιμετωπίζουν προσωρινό πρόβλημα 

ρευστότητας, σύμφωνα με τον Κανονισμό 4 των περί Ενταλμάτων 

Προκαταβολής (Όροι και Προϋποθέσεις Εκδόσεως) Κανονισμών του 
1986. . 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Εκθέσεις όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 

Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας προς τον ΚΟΤ, σύμφωνα με το 

εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού Νόμου του 1991 και 1992. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Έκθεση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας Συνεργατικών Εταιρειών για την 
περίοδο 1.1.1991-31.12.1991. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

Κεφάλαιο Γ', Ερωτήσεις-Απαντήσεις. 

(Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς.) 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 173 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Κερύνειας κ. Σωκράτη Χάσικο στις 26 Ιανουαρίου 1993. 

"Επειδή, σύμφωνα με τις ισχύουσες διαδικασίες για την αγορά εξοπλισμού για 

τις ανάγκες της Εθνικής Φρουράς, αποφασιστικό ρόλο τόσο στην επιλογή του 

είδους όσο και στη διαπραγμάτευση της τιμής του οπλικού συστήματος διαδραμα

τίζει ο Υπουργός Άμυνας και επειδή, σύμφωνα με πληροφορίες και άλλα στοιχεία 

που ήλθαν στο φως της δημοσιότητας, ο Υπουργός Άμυνας φέρεται να σχετίζεται 

με εμπόρους ή συμβούλους εμπορίας όπλων σε βαθμό ανησυχητικό για τον 

κυπριακό λαό και το καλώς νοούμενο συμφέρον της άμυνας του τόπου, καλείται ο 

Υπουργός Άμυνας να πληροφορήσει τη Βουλή με ποιους εμπόρους ή συμβούλους 

εμπορίας όπλων έχει σχέσεις." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 174 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 29 Ιανουαρίου 1993. 

"Στην τριμηνιαία έκθεσή του (Οκτώβριος - Δεκέμβριος 1992) προς τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων ο Έφορος Συνεργατικών Εταιρειών και Συνεργατικής Αναπτύ

ξεως, αναφερόμενος στην Ομοσπονδία Χαρουπιών, αναφέρει τα ακόλουθα: 

Ή Ομοσπονδία Χαρουπιών και οι συνεργαζόμενες με αυτή Συνεργατικές 

Ενώσεις Διαθέσεως Χαρουπιών Λεμl'σού, Λάρνακας και Πάφου παρέλαβαν 

3 300 τόνους χαρούπια εσοδείας 1992 σε σύγκριση με 3 500 τόνους το 1991 και 
άρχισαν την επεξεργασία και διάθεσή τους. Η παραγωγή όμως είναι χαμηλή, όπως 
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και τον προηγούμενο χρόνο, και κυμαίνεται γύρω στο 30% της κανονικής. Η χαμηλή 
παραγωγή και οι χαμηλές τιμές που εξασφαλίζονται τα τελευταία χρόνια (γύρω στις 

Ε1Ο0 τον τόνο για τον παραγωγό) είναι ανασταλτικοί παράγοντες για τη συγκομιδή 

των χαρουπιών. Σημειώνεται ότι η Ευρωπα"ίκή Κοινότητα επιδοτεί τους παραγω

γούς των χωρ(i:ιν μελ(i:ιν της με Β2 - Β4 τον τόνο .. .' 

Είναι γνωστό πως οι τιμές των χαρουπιών είναι πολύ χαμηλές και ασύμφορες 

για τους παραγωγούς, με αποτέλεσμα να αφήνονται τα χαρούπια πάνω στα δένδρα 

και να καταστρέφονται. Όμως μαζί με τα χαρούπια καταστρέφονται και οι χαρου
πιές, μαζί και το πράσινο, διότι εγκαταλείπονται τα δένδρα και αφήνονται χωρίς 

φροντίδα. 

Με βάση την έκθεση του Εφόρου Συνεργατικής Αναπτύξεως ερωτάται η κυβέρ

νηση αν μελέτησε καθόλου το πρόβλημα και αν προτίθεται να ακολουθήσει το παρά

δειγμα της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας για επιδότηση του πιο πάνω προ'ίόντος, που 

αποτελεί πάγιο αίτημα των παραγωγών τις τελευταίες δεκαετίες, για να ενθαρρυν

θούν οι τελευταίοι και να μην εγκαταλείψουν τελείως τη συστηματική καλλιέργεια 

της χαρουπιάς, που χαρακτηρίζει το φυσικό περιβάλλον του τόπου μας." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β ' 175 που υποβλ1jθηκε από το Μέλος της Βουλ1jς εκλογΙΚ1jς 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κλαίρη Αγγελίδου την 1η Φεβρουαρίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα αν εκείνους που 

γεννήθηκαν στην προσφυγιά, μέσα στο τσαντίρι, από πρόσφυγες γονείς τους θεωρεί 

πρόσφυγες και, αν όχι, ποιοι έχουν περισσότερα δικαιώματα από αυτούς που είδαν 

το φως μέσα σ' ένα τσαντίρι και όχι σε σπίτι. 

Πώς προτίθεται να επανορθώσει την πιο πάνω παράλειψη;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β ' 176 που υποβλήθηκε από το ΒουλευΤ1] εκλογΙΚ1jς περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου την 1η Φεβρουαρίου 1993. 

"Σε πρόσφατο σεμινάριο που Oργαν(i:ιθηκε στη Λευκωσία πανελλήνιου και 

διεθνούς κύρους συνταγματολόγοι με κατηγορηματικότητα διατύπωσαν την επιστη

μονική άποψη ότι η δέσμη ιδεών Γκάλι, που προωθείται ως πλαίσιο λύσης του 

Κυπριακού, οδηγεί σε κράτος μη λειτουργικό και βιώσιμο και συνιστά συνταγμα

τικό τερατούργημα. 

Μέρος της πολιτικής ηγεσίας αλλά και ο ίδιος ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας 

δήλωσαν ότι έχουν εκφραστεί αντίθετες απόψεις από Βρετανή συνταγματολόγο, 

σύμβουλο της κυβέρνησης, καθώς και από Ελβετό συνταγματολόγο, που επίσης 

συμβουλεύει την κυβέρνηση. 

Ενόψει των πιο πάνω καλείται το αρμόδιο Υπουργείο, κατ' επιταγήν του 

Συντάγματος και των διεθνών συμβάσεων που κυρώθηκαν από την Κυπριακή Δημο

κρατία και αφορούν το δικαίωμα ελεύθερης πληροφόρησης του λαού, να καταθέσει 
στη Βουλή κατεπειγόντως και εν πάση περιπτώσει προ της ημέρας διεξαγωγής των 

προεδρικών εκλογ(ον τις εκθέσεις των πιο πάνω συνταγματολόγων, για να μπορέσει 

ο λαός να διαμορφώσει άποψη επί του κρίσιμου αυτού θέματος, που αποτελεί και το 

επίκεντρο της προεκλογικής αντιπαράθεσης των υποψήφιων Προέδρων." 

Ερώτ11ση με αρ. ΣΤΙΒ Ι 177 που υποβλήθηκε από τον Κοινοβουλευτικό .Εκπρόσωπο 
του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρί,ου στις 9 Μαρτίου 
1993. 

'Ή εταιρεία πετρελαιοειδών SHELL είναι μια πολυεθνική εταιρεία που έχει 
συμφέροντα και στην Κύπρο. Η πολυεθνική αυτή εταιρεία εξέδωσε ένα χάρτη της 
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Ευρώπης, με τον τίτλο 'SHELL EURO ATLAS' και με το σήμα του Συμβουλίου της 
Ευρώπης με τα δώδεκα αστέρια. Η έκδοση αυτή, που αποτελείται από 248 σελίδες 
και στην οποία καταγράφονται όλες οι χώρες της Ευρώπης, διανεμήθηκε σε όλους 

τους Βουλευτές του Ευρωπα"ίκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της Ευρώπης 

και σίγουρα και σε πολλούς άλλους χώρους. Στην έκδοση παραλείπεται μια χώρα 

μόνο, η Κύπρος. Ενδεικτικά αναφέρουμε ότι πέραν των μεγάλων ευρωπα·ίκών 

χωρών περιλαμβάνονται και χώρες μικρότερες της Κύπρου, όπως ο Άγιος 

Μαρίνος, το Λιχτενστάιν, το Κράτος του Βατικανού, η Μάλτα. 

Επειδή η έκδοση και η κυκλοφορία του χάρτη αυτού και η παραγνώριση της 

Κύπρου δημιουργούν δυσμενείς εντυπώσεις για την πατρίδα μας, καλούμε την 

κυβέρνηση να ερευνήσει το όλο θέμα και να προβεί στις αναγκαίες παραστάσεις για 

τη διόρθωση της παράλειψης. Μιας παράλειψης που δεν τη θεωρούμε τυχαία. Η 

κυβέρνηση θα πρέπει να ενεργήσει αμέσως, προειδοποιώντας την εταιρεία ότι θα 

τερματίσει τη λειτουργία της στην Κύπρο, εφόσον αυτή παραγνωρίζει την ύπαρξη 

της πατρίδας μας. 

Παρακαλώ το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αμέσως και 

χωρίς χρονοτριβή για τα μέτρα που προτίθεται να πάρει. Για ενημέρωσή σας σας 

διαβιβάζω τη σχετική έκδοση." 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 307, ημερομηνίας 19 Φεβρουα
ρίου 1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Ομόδους για επίσπευση της βελτίωσης του 

δρόμου Ομόδους-Μανδριών, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1) Η νέα, αναθεωρημένη μελέτη και τα κατασκευαστικά σχέδια του δρόμου 
θα είναι έτοιμα σε ένα μήνα. Ο δρόμος έχει μήκος 3,2 χμ. περίπου και η 
προκαταρκτική δαπάνη βελτίωσής του υπολογίζεται να ανέλθει στις 

;(900.000 περίπου. 

2) Στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1993, που κατατέθηκε στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων για έγκριση, έχει περιληφθεί πρόνοια noo.ooo για 
έναρξη του έργου. 

3) Στόχος του Υπουργείου είναι η επίσπευση του έργου και προς τούτο θα 

καταβληθεί προσπάθεια για συμπερίληψη αυξημένων πιστώσεων στους 

προϋπολογισμούς των επόμενων χρόνων." 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ 'Α' 410, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιαννάκη Αγαπίου . 

"Σχετικά με αίτημα για συμπλήρωση του αγροτικού δρόμου Αγίου Θεοδώρου

Αγίου Παύλου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Τμήμα του πιο πάνω δρόμου, μήκους 1200 μέτρων, δεν έχει ακόμη διανοιχθεί. 
Για την κατασκευή του απαιτείται δαπάνη ύψους ί35.000. Επειδή πρόκειται για 

αγροτικό/αμπελουργικό δρόμο, εναπόκειται στις δύο κοινότητες να χρηματοδοτή

σουν το έργο με την ανάλογη κυβερνητική συνεισφορά." 

J 
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ΑπάνΤ11ση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 411, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 1992, του 
Βουλευτ1ί εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιαννάκη Αγαπίου. 

"Σχετικά με αίτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου Αγίου Παύλου-Αγίου 

Κωνσταντίνου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1) Ο δρόμος αυτός διανοίχθηκε πριν από δεκαοχτιό χρόνια περίπου ως 
αγροτικός. Στη συνέχεια αναβαθμίστηκε σε χωριτικό και συντηρείται 

από τα συνεργεία της Επαρχιακής Διοίκησης Λεμεσού. 

2) Το μήκος του δρόμου είναι 1,20 χμ. και η ασφαλτόστρωσή του 

συνεπάγεται ποσό f100.000 περίπου. Στο παρόν στ;άδιο δε συστήνεται η 
ασφαλτόστρωσή του, καθότι αφ' ενός μεν θεωρείται ότι εξυπηρετεί 

ικανοποιητικά τις δύο κοινότητες, αφ' ετέρου δε λόγω του ύψους της 

δαπάνης που θα απαιτηθεί σε συνάρτηση με άλλες προτεραιότητες." 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών 

κ. Χριστόδουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤΆ' 429, ημερομηνίας 2 Απριλίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Μονής για αύξηση της επιχορήγησής της 

από το Συμβούλιο Βελτιώσεως Αμαθούντας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Η συνεισφορά που δίνει το Συμβούλιο Βελτιώσεως Αμαθούντας στις επηρεα
ζόμενες κοινότητες, μεταξύ των οποίων και η Μονή, παρέχεται σύμφωνα με την 

έκταση και τα έσοδα που έχει κάθε κοινότητα μέσα στα πλαίσια των οικονομικών 
δυνατοτήτων του Συμβουλίου και με βάση το Νόμο 32(1) του 1992". 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤΆ' 483, ημερομflνίας 21 Απριλίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Νίκου Uιττοκοπίτη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Κοίλης για την αποπεράτωση του δρόμου 

που ενιόνει την κοινότητα με την κοινότητα Τάλας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1) Ο υπό αναφορά δρόμος είναι αγροτικός και έχει συνολικό μήκος 3 χμ. 

2) Οι εργασίες για τη βελτίωση/ασφαλτόστρωση του δρόμου yLvoVT1ft μέσα 
στα πλαίσια των ετήσιων Προϋπολογισμών Αναπτύξεως. Για το σκοπό 

αυτό δαπανήθηκε μέχρι τις 31.12.91 ποσό f15.000. Μέσα στο 1992 
δαπανήθηκε επιπρόσθετο ποσό f 1 0.000 για την εκτέλεση χωματουργικών 
εργασιών και την ασφαλτόστρωση 250 μέτρων δρόμου. 

3) Για τη συμπλήρωση του έργου απαιτείται η ασφαλτόστρωση τμήματος 

του δρόμου μήκους 200 μέτρων περίπου και η ανέγερση τοίχου 

αντιστήριξης σε κάποιο σημείο του δρόμου. Προτεραιότητα θα δοθεί στη 

συμπλήρωση του ασφαλτικού οδοστρώματος." 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤΆ' 514, ημερομηνίας 14 Μα"ίου 1992, του 
Βουλευτή εκλ,ογΙΚ1ίς περιφέρειας Πάφου κ .• Νίκου Πιττοκοπίτη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Κουκλιών για επέκταση της οικιστικής και 
παραθεριστικής ζώνης της κοινότητας, καθώς και για την παροχή· ηλεκτρικού 

ρεύματος στην κτηνοτροφική περιοχή, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Επέκταση της οικιστικής και παραθεριστικής ζώνης 

Καιόπιν μελέτης του αιτήματος στα πλαίσια της Τοπικής 
Συμβουλευτικής Επιτροπής που συστάθηκε για σκοπούς αναθεώρησης 

του σχεδίου ζωνών, στην οποία συμμετείχε και η ενδιαφερόμενη 
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κοινότητα, ετοιμάστηκαν προτάσεις για τη ρύθμιση του θέματος, οι 

οποίες εγκρίθηκαν με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου 
ημερομηνίας 19.1.1993. Η δημοσίευση του νέου σχεδίου ζωνών 

αναμένεται να γίνει σύντομα. 

2. Παροχή ηλεκτρικού ρεύματος στην κτηνοτροφική περιοχή 

Το ολικό κόστος ηλεκτροδότησης υπολογίζεται σε :Ε17.600 περίπου. 

Σύμφωνα με το πενταετές πρόγραμμα ηλεκτροδότησης όλων των 
κτηνοτροφικών περιοχών (απόφαση Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 

35.232 και ημερομηνία 14.3.1991), η περιοχή των Κουκλιών θα 

ηλεκτροδοτηθεί μέσα στο 1994, νοουμένου ότι οι κτηνοτρόφοι θα 

καταβάλουν το 50% της δαπάνης σύμφωνα με την υφιστάμενη πολιτική." 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 518, ημερομηνίας 15 Μαϊου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Καμιναριών για διάνοιξη δρόμου ο οποίος 

να συνδέει την κοινότητα με την περιοχή 'Πλατύ' (Ξυλογέφυρο), όπου βρίσκεται η 

υδατοδεξαμενή της κοινοτικής υδατοπρομήθειας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ο δρόμος αυτός ανοίχθηκε το 1991 με κυβερνητικές πιστώσεις ύψους ί5.000. 
Ο δρόμος θεωρείται ικανοποιητικός και εξυπηρετεί το σκοπό για τον οποίο ανοί

χθηκε." 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 549, 1)μερομηνίας 15 Μα'ίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"1) Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων του Υπουργείου μου ετοίμασε το 1984 
σχέδιο για την ενίσχυση της υδατοδεξαμενής Προδρόμου με την 

παροχέτευση σ' αυτή νερού από τα γειτονικά αργάκια. Όμως η 

Αρδευτική Επιτροπή του έργου το απέρριψε για οικονομικούς λόγους. 

2) Τον περασμένο Σεπτέμβριο το Συμβούλιο Βελτιώσεως Προδρόμου 

εισηγήθηκε να τροποποιηθεί το αρχικό σχέδιο για ενίσχυση της 

υδατοδεξαμενής Προδρόμου, ώστε να προβλέπει την εκτροπή του 

αργακιού 'Μυλούδκια' στο σημείο του ski-lift προς το αργάκι 

'Ξεραρκάκα' που καταλήγει στην εν λόγω υδατοδεξαμενή. Το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων μελετά την εισήγηση αυτή." 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 567, ημερομηνίας 15 Μα'ίου 1992, του 
ΒουλευΤ1ί εκλογΙΚ1ίς περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχα1)λίδ1). 

"Σας πληροφορώ ότι η κατασκευή νέας γέφυρας μεταξύ Μοναγρίου και Αγίου 

Γεωργίου άρχισε το 1992 και θα ολοκληρωθεί το 1993." 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 580, ημερομηνίας 15 Μα'ίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Μονιάτη για επίσπευση της διαδικασίας 

καταβολής στην κοινότητα του ποσού των ί33.000 που πλήρωσε η εταιρεία 'Μ & S 
Estates Ltd' από την αγορά μονοπατιών, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Έχει ήδη κατατεθεί στο ταμείο του Συμβουλίου Βελτιώσεως Μονιάτη το ποσό 

των ί13.400 μόνο, το οποίο αντιπροσωπεύει την αγοραία αξία των μονοπατιών." 
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Απάντηση ημερομηνίας Ιης Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 582, ημερομηνίας 15 Μα'ίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Μονιάτη για ασφαλτόστρωση του δρόμου 

Μονιάτη-Πέρα Πεδίου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1) Ο δρόμος αυτός, μήκους 1 χμ. περίπου, συντηρείται από τις τεχνικές 
υπηρεσίες της Επαρχιακής Διοίκησης Λεμεσού. Για γενικές βελτιώσεις, 

περιλαμβανομένης και της ασφαλτόστρωσής του, απαιτείται, σύμφωνα 

με πρόσφατη εκτίμηση, ποσό ί80.000 περίπου. 

2) Επειδή το χωριό Μονιάτης διαθέτει ήδη ασφαλτοστρωμένη προσπέλαση 

προς τον υπεραστικό δρόμο Λεμεσού-Πλατρών, το έργο δεν τυγχάνει 

προτεραιότητας και η εκτέλεσή του θα προωθηθεί μελλοντικά με βάση τις 

διάφορες προτεραιότητες και τις διαθέσιμες πιστώσεις." 

Απάντηση ημερομηνίας 21 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 626, ημερομηνίας 16 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογΙΚ11ς περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με το πολεοδομικό έργο στην περιοχή του αλιευτικού καταφυγίου 

στο Λατσί, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως άρχισε προ καιρού την ετοιμασία 
μελέτης για την αναβάθμιση του χώρου στην περιοχή του αλιευτικού 

καταφυγίου στο Λατσί. Επειδή το έργο είναι σοβαρότατης σημασίας και 

κλίμακας και κατά συνέπεια το κόστος υπολογίζεται ότι θα είναι πολύ 

ψηλό, το έργο θα εκτελεστεί κατά φάσεις. 

2) Αναφορικά με την πρώτη φάση του έργου, η μελέτη γενικά είναι σε πολύ 
προχωρημένο στάδιο, υπολογίζεται δε ότι θα είναι έτοιμη περί τα τέλη 

του ερχόμενου Φεβρουαρίου, οπότε και θα προωθηθεί η ζήτηση 

προσφορών. 

Στη φάση αυτή βασικά η επέμβαση γίνεται στο χώρο μπροστά από τα 

εστιατόρια και διαλαμβάνει πεζοδρομοποίηση του χώρου του μόλου, 

δημιουργια καθιστικών χώρων, δενδροφύτευση, φωταγώγηση του 

παραλιακού μετώπου και κατασκευή και εγκατάσταση ομοιόμορφων 

σκιάδων μπροστά από τα εστιατόρια. Περιλαμβάνει επίσης κατασκευή 

συστήματος βιολογικής επεξεργασίας των λυμάτων των υφιστάμενων 

εστιατορίων της περιοχής. 

3) Υπολογίζεται ότι η έναρξη των εργασιών για την υλοποίηση της πρώτης 

φάσης θα αρχίσει περί τα μέσα Απριλίου, το έργο δε θα παραδοθεί περί 

τα τέλη Ιανουαρίου 1994." 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 632, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Παύλου Παπαγεωργίου. 

"Σχετικά με την πρόοδο υλοποίησης του σχεδίου αντικατάστασης/ βελτίωσης 

των προβληματικών κατοικιών χαμηλού κόστους σε συνοικισμούς αυτοστεγάσεως 

που χτίστηκαν με οικονομική βοήθεια ύψους ί1.500, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Από σύνολο 2 600 προβληματικών κατοικιών σε συνοικισμούς αυτοστεγάσεως 
έχουν ήδη αντικατασταθεί/βελτιωθεί 1 700 κατοικίες. Για άλλες 600 κατοικίες οι 
οικοδομικές εργασίες συνεχίζονται ακόμη, ενώ για τις υπόλοιπες 300 οι εργασίες 
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αναμένεται να αρχίσουν μέσα στον τρέχοντα χρόνο. Υπολογίζεται ότι μέσα στο 

1994 θα ολοκληρωθεί η αντικατάσταση/βελτίωση όλων των προβληματικών κατοι
κιών που χτίστηκαν με οικονομική βοήθεια ύψους μέχρι ί1.500. Συναφώς αναφέ

ρεται ότι δεν έχει παρατηρηθεί οποιαδήποτε καθυστέρηση στην καταβολή προς τους 

δικαιούχους των κατοικιών των σχετικών δόσεών τους για τη συνέχιση των εργα
σιών αντικατάστασης/βελτίωσής τους. Φέτος γίνεται πρόνοια για διάθεση ποσού 

f:3 εκ. για το σκοπό αυτό." 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 648, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Γεράσας για την παραχώρηση κρατικής 

γης για τη δημιουργία κοινοτικού γηπέδου, σας πληροφορώ ότι ουδεμία αίτηση 

υποβλήθηκε από τη χωριτική αρχή του χωριού για το θέμα αυτό." 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 653, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Γεράσας για ασφαλτόστρωση του δρόμου 

Απαισιάς-Γεράσας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1) Ο δρόμος έχει μήκος 3,20 χμ. και είναι χωμάτινος. Αρχικά εσυντηρείτο 
από τα κονδύλια των αγροτικών δρό"μων των δυο χωριών. Στη συνέχεια 

αναβαθμίστηκε σε χωριτικό και συντηρείται τακτικά και ικανοποιητικά 

από τα συνεργεία της Επαρχιακής Διοίκησης Λεμεσού. Για την 

ασφαλτόστρωσή του θα απαιτηθεί το ποσό των ί115.000 περίπου. 

2) Η κατάσταση του δρόμου θεωρείται ότι εξυπηρετεί ικανοποιητικά τις 
δυο κοινότητες, γι' αυτό δε συστήνεται η ασφαλτόστρωσή του στο παρόν 

στάδιο." 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 658, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

'Ή Χωριτική Αρχή Λιμνάτη δεν έχει υποβάλει οποιαδήποτε αίτηση για 

επέκταση του ηλεκτρικού δικτύου της κοινότητας. Από έρευνα που έγινε διαπιστώ

θηκε ότι τέτοια αίτηση υποβλήθηκε από ιδιώτη για ηλεκτροδότηση της κατοικίας του 

που βρίσκεται δυτικά του χωριού." 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 659, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Λιμνάτη για ασφαλτόστρωση του δρόμου 

Κοκκινόκαμπου (γεφύρι Άλασσας)-Λιμνάτη, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1) Πρόκειται για αγροτικό δρόμο μήκους 7 χμ. που αναβαθμίστηκε σε 

χωριτικό. Μέρος του δρόμου, μήκους 3 χμ., έχει διαπλατυνθεί από το 
Γραφείο της Επαρχιακής Διοίκησης Λεμεσού κατά τα τέσσερα τελευταία 

χρόνια. Επειδή όμως κατά τη διάρκεια της διαπλάτυνσης εκφράστηκαν 

παράπονα από τους ιδιοκτήτες των κτημάτων που επηρεάστηκαν, η 

Επαρχιακή Διοίκηση Λεμεσού ζήτησε τις απαιτούμενες συγκαταθέσεις 

από τη χωριτική αρχή. Η χωριτική αρχή όμως δεν μπόρεσε να 

εξασφαλίσει τις συγκαταθέσεις και έτσι κινήθηκε η διαδικασία της 

απαλλοτρίωσης. 
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2) Η διαπλάτυνση του δρόμου θα προωθηθεί σταδιακά, μόλις συμπληρωθεί 
η απαλλοτρίωση των ιδιωτικών κτημάτων. Προς το παρόν δε μελετάται 

θέμα ασφαλτόστρωσης του δρόμου, που συνεπάγεται δαπάνη Β50.000 

περίπου." 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση Σ'f'A' 664, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα για επιδιόρθωση του δρόμου που οδηγεί στο μνημείο του 

ήρωα Νίκου Ευαγόρα, αφού προηγουμένως εγγραφεί ως δημόσιος, σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα: 

1) Το σημείο όπου σκοτώθηκε ο ήρωας της Ε.ο.Κ.Α. Νίκος Ευαγόρα 

βρίσκεται στη χωριτική περιοχή του γειτονικού χωριού Φασούλα σε 

απόσταση 4 χμ. περίπου από το χωριό Παλόδεια. Στο σημείο αυτό δε 
βρίσκεται οποιοδήποτε μνημείο, αλλά έχει · τοποθετηθεί στο χώρο ένα 

κιγκλίδωμα. Μνημείο με την προτομή του ήρωα βρίσκεται στην αυλή του 

δημοτικού σχολείου του χωριού Παλόδεια. 

2) Ο υπό αναφορά δρόμος είναι αγροτικός και σε πρώτο στάδιο 

καταβάλλονται προσπάθειες για την εγγραφή του ως δημόσιου. Η 

διάθεση πιστώσεων για τη βελτίωσή του εξαρτάται από τις Χωριτικές 

Επιτροπές Παλόδειας και Φασούλας. Εάν ζητηθούν σχετικές πιστώσεις, 

θα προωθηθεί η παραχώρησή τους μέσα στα πλαίσια των ετήσιων 

Προϋπολογισμών Αναπτύξεως. Ωστόσο, δεν μπορεί να γίνεται λόγος για 

σημαντικές βελτιώσεις, προτού ολοκληρωθεί η εγγραφή του δρόμου ως 

δημόσιου." 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 681, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Ανόγυρας για ασφαλτόστρωση του δρόμου 

Ανόγυρας-Πάχνας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: Ο δρόμος Ανόγυρας-Πάχνας 

είναι χωμάτινος και έχει μήκος 8,50 χμ. Η κατάστασή του είναι καλή και κάθε χρόνο 
συντηρείται από την Επαρχιακή Διοίκηση Λεμεσού. Τα τελευταία δύο χρόνια δαπα

νήθηκε ποσό Β.ΟΟΟ. Η ασφαλ τόστρωσή του, που συνεπάγεται δαπάνη ί400.000, δε 

συστήνεται στο παρόν στάδιο, δεδομένου ότι η χρήση του δρόμου από τροχοφόρα 

είναι περιορισμένη." 

Απάντηση ημερομηνίας Ιης Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση Σ'f'A' 697, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, του Βουλευ
τική εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

''Αναφορικά με αίτημα της κοινότητας Αψιούς για ασφαλτόστρωση και 

διαπλάτυνση του δρόμου Γεράσας - Αψιούς, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ο δρόμος είναι ασφαλτοστρωμένος και έχει μήκος 1,8 χμ. Λόγω του υπεδά
φους έχει υποστεί τα τελευταία χρόνια σημαντική φθορά και η διαπλάτυνση και 

βελτίωσή του, που συνεπάγονται δαπάνη ί75.000, θεώρούνται αναγκαίες. Η έναρξη 

των βελτιωτικών έργων θα γίνει φέτος με τη διάθεση ποσού ;[10.000 και θα καταβλη
θούν προσπάθειες, ώστε στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1994 να περιληφθεί 
μεγαλύτερη πρόνοια." 
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Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 721, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητα Βάσας για ασφαλτόστρωση του δρόμου 

Βάσας Κοιλανίου-Μαλιάς, σας πληροφορώ ότι πρόκειται για χωματόδρομο, μήκους 
4 χμ. περίπου, που θα ασφαλτοστρωθεί μετά τη συμπλήρωση της πρόσβασης της 
Βάσας από τον κύριο δρόμο Ερήμης-Μαντριών, ανάλογα με τις πιστώσεις που θα 

εγκριθούν στους προϋπολογισμούς των προσεχών 2-3 ετών. Συναφώς αναφέρεται 

ότι ο δρόμος αυτός περιλήφθηκε στο Σχέδιο Οδικής Ανάπτυξης μέχρι το 2000 που 
δημοσιεύτηκε τον Ιούνιο του 1992'Ό 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 722, ημερομηνίας 
18 Ιουνίου 1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου 

Μιχαηλίδη. 

'Ή πολιτική που εγκρίθηκε για την παροχή βοήθειας για την αντιμετ<ί)πιση των 

συνεπειών της ανομβρίας του 1991 προέβλεπε την επιδότηση της δαπάνης για την 
εγκατάσταση παροχετευτικών αγωγών και την παροχή επί δανείω κυβερνητικών 

αντλητικών συγκροτημ"άτων για προσωρινή χρήση από κοινότητες που αντιμετώ

πιζαν ανεπάρκεια πόσιμου νερού. 

Στην περίπτωση της κοινότητας Βάσας Κοιλανίου επιδοτήθηκε κατά τα 2/3 το 
κόστος του πλαστικού αγωγού που εγκατέστησε η κοινότητα για τη μεταφορά 

πόσιμου νερού από την κυβερνητική γεώτρηση 126/77 που βρίσκεται στην περιοχή. 

Με βάση την προαναφερόμενη πολιτική δεν επιδοτούνται τα αντλητικά μηχα

νήματα που αγοράζονται από τις κοινότητες για προσωρινή άντληση νερού. Αν η 

κοινότητα Βάσας Κοιλανίου απευθυνόταν στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, θα της 

. παρεχωρείτο επί δανείω το κατάλληλο αντλητικό συγκρότημα, όπως αναφέρεται πιο 
πάνω." 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤΆ' 772, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το διαχωρισμό οικοπέδων για φτωχές οικογένειες στο χωριό 

Ακρωτήρι, σας πληροφορώ ότι για το σκοπό αυτό έχει εκπονηθεί από το Τμήμα 

Πολεοδομίας και Οικήσεως σχέδιο διαχωρισμού 45 οικοπέδων. Σε πρώτη φάση, 

που θα αρχίσει φέτος, θα διαχωριστούν 16 οικόπεδα. Η συνολική δαπάνη για τα 
έργα υποδομής θα ανέλθει στο ποσό των f:100.000 περίπου. 

Θα καταβληθεί προσπάθεια έγκαιρης συμπλήρωσης των έργων υποδομής, για 

να καταστεί δυνατή η παραχώρηση των οικοπέδων σε δικαιούχα πρόσωπα μέσα 

στον τρέχοντα χρόνο." 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤΆ' 778, ημερομηνίας 
25 Ιουνίου 1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου 

Μιχαηλίδη. 

"Αναφορικά με το αίτημα της κοινότητας Τραχωνίου για μεταφορά ηλεκτρι
σμού στις 27 κτηνοτροφικές μονάδες που βρίσκονται στην περιοχή, σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

1) Το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων έχει ήδη προβεί στις 
δέουσες ενέργειες για επίσπευση της ηλεκτροδότησης της κτηνοτροφικής 

περιοχής Τραχωνίου. 
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2) Αναμένεται ότι τους προσεχείς μήνες η ΑΗΚ θα αποστείλει στο 

Υπουργείο μας τους τελικούς όρους και την εκτίμηση του κόστους 

ηλεκτροδότησης. 

3) Αφού γίνει αυτό, θα εμβασθεί στην ΑΗΚ το ζητούμενο ποσό με σκοπό 
την άμεση προώθηση της ηλεκτροδότησης της υπό αναφορά περιοχής." 

ΑπάνΤ1)ση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Οικονομικών κ. Γεώρ
γιου Συρίμη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 3, ημερομηνίας 17 Ιουλίου 1992, του Βουλευτή 
εκλογΙΚ11ς περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστου Χρυσοστόμου. 

''Αιτήσεις μη κατοίκων Κύπρου για επενδύσεις στην Κύπρο υποβάλλονται 

στην Κεντρική Τράπεζα και αξιολογούνται μέσα στα πλαίσια της απόφασης με 

αριθμό 27.806 και ημερομηνία 6.11.86 του Υπουργικού Συμβουλίου. 

Κατά το στάδιο της αξιολόγησης τέτοιων αιτήσεων, η Κεντρική Τράπεζα 

διαβουλεύεται με άλλες αρμόδιες κυβερνητικές υπηρεσίες, ανάλογα με τον τομέα 

οικονομικής δραστηριότητας της προτεινόμενης επένδυσης. 

Για τη συγκεκριμένη αίτηση σας πληροφορούμε τα ακόλουθα: 

1) Στις 21.3.92 υποβλήθηκε στην Κεντρική τράπεζα αίτημα για συμμετοχή 
αλλοδαπών με ποσοστό 85% στην εταιρεία 'Pharmatech Ltd'. 

2) Σκοπός της εταιρείας αυτής είναι η δημιουργία βιομηχανίας φαρμάκων 
κυρίως για εξαγωγή. 

3) Το κόστος της προτεινόμενης επένδυσης , όπως προβλέπεται στην 

τεχνικοοικονομική μελέτη που υποβλήθηκε, θα ξεπεράσει τα Β,1 εκ. 

Αναφέρεται ότι, σύμφωνα με την υφιστάμενη πολιτική για τις ξένες επενδύ

σεις, στις περιπτώσεις αιτήσεων όπου προβλέπεται η παραγωγή νέων προ'ίόντων ή 

προ'ίόντων που προορίζονται αποκλειστικά για εξαγωγή παρέχεται άδεια για 

ποσοστό ξένης συμμετοχής μέχρι 100%. 

Η πιο πάνω αίτηση αξιολογήθηκε σε συνεργασία με τις αρμόδιες υπηρεσίες και 

συζητήθηκε στη Μόνιμη Συμβουλευτική Επιτροπή Ξένων Επενδύσεων, η οποία με 

πλειοψηφία τάχθηκε ευνο'ίκά έναντι της αίτησης αυτής για τους λόγους που αναφέ

ρονται στη συνέχεια. 

είναι: 

Πιο συγκεκριμένα οι βασικοί λόγοι που οδήγησαν στην πιο πάνω θετική στάση 

1) Το μέγεθος της προτεινόμενης επένδυσης σε συνδυασμό με την 

υποτονικότητα που παρουσιάζουν οι επενδύσεις στο βιομηχανικό τομέα 

τα τελευταία χρόνια προσδίδουν στην αίτηση ιδιαίτερο χαρακτήρα. 

2) Η εταιρεία μπορεί να χαρακτηριστεί καθαρά εξαγωγική. Το μηδαμινό 

ποσοστό που προτίθεται να διαθέτει στην κυπριακή αγορά είναι μόνο για 

εξασφάλιση της άδειας παραγωγής και κυκλοφορίας των φαρμάκων της 

στην Κύπρο. Η προϋπόθεση αυτή είναι απαραίτητη για εξαγωγή 

φαρμάκων σε ορισμένες αραβικές χώρες. 

3) Απασχόληση άνεργων επιστημόνων (χημικών κ.ά.). 

4) Βελτίωση και επέκταση της παραγωγικής δομής της οικονομίας με την 

ίδρυση νέων βιομηχανικών μονάδων και μάλιστα εκτός των 

παραδοσιακών τομέων, όπως είναι η βιομηχανία ένδυσης. 
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5) Τονίστηκε ιδιαίτερα το γεγονός ότι, σε περίπτωση πιθανής έγκρισης, η 
εταιρεία θα συμμορφώνεται τόσο με τη φαρμακευτική νομοθεσία όσο και 

με τους σκοπούς του νομοσχεδίου περί Διπλωμάτων Ευρεσιτεχνίας που 

δημοσιεύθηκε στην Εφημερίδα της Δημοκρατίας ημερομηνίας 4.10.91. Η 
λειτουργία της μονάδας καθώς επίσης η συμμόρφωση με τη 

φαρμακευτική νομοθεσία και τα διπλώματα ευρεσιτεχνίας είναι εύκολο 

να ελεγχθούν από τις κυπριακές αρχές, ανεξάρτητα από τον αριθμό των 

φαρμακοβιομηχανιών που λειτούργησαν ή θα λειτουργήσουν στην 

Κύπρο. 

6) Οι αιτητές ούτως ή άλλως θα μπορούσαν να ανταγωνιστούν τους 

εξαγωγείς φαρμάκων από την Κύπρο με ίδρυση της προτεινόμενης 

βιομηχανίας τους σε άλλη, γειτονική χώρα. 

Η Κεντρική Τράπεζα σε συνεννόηση με την κυβέρνηση έχει γνωστοποιήσει 

στους ενδιαφερομένους την πρόθεσή της να εξετάσει ευνο'ίκά την αίτησή τους υπό 

την προϋπόθεση ότι θα υποβληθούν στοιχεία που να πείθουν για συνεργασία της 

προτεινόμενης βιομηχανίας με διεθνώς αναγνωρισμένη/ες φαρμακοβιομηχανία/ες 

που να διασφαλίζουν την εισαγωγή της αναγκαίας τεχνογνωσίας. 

Εν τω μεταξύ έχουν υποβληθεί στην Κεντρική Τράπεζα τα πιο πάνω ζητούμενα 

στοιχεία, τα οποία τώρα αξιολογούνται σε συνεργασία με άλλες αρμόδιες υπηρε

σίες." 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 40, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Ζακακίου για επιστροφή της γης που 

απαλλοτριώθηκε για σκοπούς επέκτασης και ανάπτυξης του λιμανιού Λεμεσού, η 

οποία έχει παραχωρηθεί στο Συμβούλιο Αμπελουργικών Προ'ίόντων, σας πληρο

φορώ τα ακόλουθα: 

1) Η γη που η κοινότητα Ζακακίου ζητά την επιστροφή της αποτελεί μέρος 
του τμήματος του πρώην Μερρά Ζακακίου, του οποίου τερματίστηκε η 

χρήση ως βοσκότοπου, και διατέθηκε για τις λιμενικές ανάγκες. 

2) Η ακίνητη ιδιοκτησία του λιμανιού της Λεμεσού, περιλαμβανομένου του 
πιο πάνω τμήματος, μεταβιβάστηκε στην Αρχή Λιμένων με διάταγμα του 

Υπουργικού Συμβουλίου που εκδόθηκε το 1976. Σύμφωνα με τους περί 
Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμους, η μεταβίβαση της ακίνητης ιδιοκτησίας 

μετά την παρέλευση τριών χρόνων έγινε ανέκκλητη. 

3) Η παραχώρηση του αναφερόμενου χώρου στο Συμβούλιο 

Αμπελουργικών Προ'ίόντων έγινε από την Αρχή Λιμένων μέσα στα 

πλαίσια της παροχής λιμενικών διευκολύνσεων που ζήτησε το εν λόγω 

Συμβούλιο. Εν πάση περιπτώσει, ολόκληρη η ακίνητη ιδιοκτησία του 

λιμανιού Λεμεσού, περιλαμβανομένης της γης που χρησιμοποιείται από 

το Συμβούλιο Αμπελουργικών Προ'ίόντων, είναι απαραίτητη για τους 

σκοπούς της Αρχής. 

Ενόψει των πιο πάνω το αίτημα της κοινότητας Ζακακίου δεν μπορεί 

δυστυχώς να γίνει αποδεκτό". 
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Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 54, ημερομηνίας 22 Σεπτεμ
βρίου 1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Νίκου Πιττοκοπίτη. 

"Με βάση την ενδιάμεση μελέτη σκοπιμότητας, η οποία ετοιμάστηκε και 

υποβλήθηκε από τους Συμβούλους Μηχανικούς αναφορικά με την αξιοποίηση των 

νερών των ποταμ.ών Διαρίζου και Έζουσας, προτείνεται η κατασκευή των πιο κάτω 

έργων: 

1) Κοιλάδα Διαρίζου 

Προτείνεται η κατασκευή ενός μεγάλου φράγματος στην περιοχή Αρμίνου, 

χωρητικότητας 4,6 εκατομμυρίων κυβ.μ., και ενός μικρότερου φράγματος παρά τη 
Σουσκιού, χωρητικότητας 2,3 εκατομμυρίων κυβ.μ., για την ικανοποίηση των αρδευ
τικών αναγκών της κοιλάδας Διαρίζου. 

2) Κοιλάδα Έζουσας 

Προβλέπεται η κατασκευή δύο φραγμάτων, ενός μεγάλου παρά την Κανναβιού, 

του οποίου η χωρητικότητα θα κυμαίνεται μεταξύ 15 και 18 εκατομμυρίων κυβ.μ., 
και ενός μικρότερου κοντά στην Επισκοπή, χωρητικότητας 2,3 εκατομμυρίων κυβ.μ., 
με σκοπό την ικανοποίηση αρδευτικών αναγκών της κοιλάδας Έζουσας και την 

ενίσχυση της υδατοπρομήθειας της ευρύτερης περιοχής Πάφου. 

3) Υδατοπρομήθεια ευρύτερης περιοχής Πάφου 

Για την ενίσχυση της υδατοπρομήθειας της ευρύτερης περιοχής Πάφου προβλέ

πεται η κατασκευή διυλιστηρίου νερού παρά τον Ασπρόκρεμμο, το οποίο θα προμη

θεύεται νερό τόσο από το φράγμα Ασπρόκρεμμου όσο και από το φράγμα Καννα

βιούς. 

Το θέμα του καθορισμού των εκτάσεων από την κάθε κοινότητα, που θα αρδευ

θούν από τα προγραμματιζόμενα φράγματα, αποτελεί αντικείμενο μελέτης της 

συμβουλευτικής επιτροπής που έχει συσταθεί για το σκοπό αυτό και η οποία άρχισε 

ήδη το έργο της, στα πλαίσια του οποίου είχε και θα συνεχίσει να έχει συναντήσεις 

με τους εκπροσώπους των ενδιαφερόμενων κοινοτήτων. Στη συμβουλευτική 

επιτροπή μετέχουν και εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων. · Η επιλογή των 

συγκεκριμένων τεμαχίων που θα περιληφθούν για άρδευση από τα έργα θα γίνει με 

βάση ορισμένα κριτήρια. Στο στάδιο αυτό δεν είναι δυνατό να προσδιορισθούν οι 

ακριβείς εκτάσεις της κάθε κοινότητας που θα αρδευθούν από τα φράγματα που θα 

κατασκευασθούν. " 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ 'Β , 78, ημερομηνίας 13 Οκτωβρίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη ΓιάΥκου. 

"Σχετικά με καθυστέρηση που προέκυψε στο διαχωρισμό νέων οικοπέδων για 

την αυτοστέγαση προσφύγων στο συνοικισμό Παραλιμνίου, σας πληροφορώ πως η 

καθυστέρηση που σημειώθηκε οφείλεται στο γεγονός ότι υποβλήθηκε από τον ιδιο

κτήτη τεμαχίου που επηρεαζόταν από την απαλλοτρίωση ένσταση, η οποία, αφού 

μελετήθηκε, κρίθηκε ότι για ανθρωπιστικούς λόγους έπρεπε να γίνει αποδεκτή λόγω 

του γεγονότος ότι η σύζυγος του ιδιοκτήτη του τεμαχίου απεβίωσε από ανίατη ασθέ

νεια, εγκαταλείποντας τέσσερα ανήλικα τέκνα. 

Στο μεταξύ το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ετοίμασε νέο τροποποιημένο 

σχέδιο, το οποίο θα υποβληθεί σύντομα στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση." 
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Απάντηση ημεQομηνίας 19 ΦεβQουαQίου 1993 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 87, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 
1992, των Βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Αναστασιάδη και 
Αυγερινού Παπαρέ. 

"1) Το φράγμα Τριμήκληνης κατασκευάστηκε το 1957 για λογαριασμό του 
τοπικού Αρδευτικού Τμήματος Τριμήκληνης, το οποίο έχει και την 

ευθύνη για τη λειτουργία και τη συντήρησή του. 

2) Επειδή, λόγω των δραστηριοτήτων του μεταλλείου Αμιάντου, 

μεταφέρονταν στο φράγμα αδρανή υλικά που απέφραζαν τις δύο θυρίδες 

απορροής του, η Εταιρεία Αμιάντου, με τη σύμφωνη γνώμη της 

επιτροπής του Αρδευτικού Τμήματος Τριμήκληνης, σχεδίασε και 

εγκατέστησε το 1970 σύστημα καθαρισμού του φράγματος, το οποίο 
λειτουργεί μέχρι σήμερα. Έκτοτε και ενόσω λειτουργούσε το μεταλλείο 

Αμιάντου, το καθάρισμα του φράγματος γινόταν από την πιο πάνω 

εταιρεία. Στη συνέχεια το καθάρισμα του φράγματος αναλήφθηκε από 

την επιτροπή του φράγματος που, όπως έχει αναφερθεί, έχει την ευθύνη 

για τη λειτουργία και τη συντήρησή του. 

3) Η κάθοδος εργάτη στο σημείο του ανυψωτικού μηχανισμού για το 

άνοιγμα/κλείσιμο της θυρίδας καθαρισμού του φράγματος γίνεται μέσω 

σιδερένιας σκάλας, η οποία περιβάλλεται από προστατευτικό 

κιγκλίδωμα που καταλήγει σε επίπεδη επιφάνεια 1,5 τ.μ. περίπου. Για 

λόγους ασφαλείας, ο εργάτης προσδένεται σε σχοινί, ώστε να κρατηθεί 

στην επίπεδη επιφάνεια, σε περίπτωση που για οποιοδήποτε λόγο χάσει 

. την ισορροπία του". 

Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων θα μελετήσει, σε 

συνεννόηση με την επιτροπή του έργου, τη δυνατότητα διαφοροποίησης/βελτίωσης 

του σημερινού συστήματος καθαρισμού του φράγματος." 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 98, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σε ό,τι αφορά το θέμα της βελτίωσης και επέκτασης του υφιστάμενου Αρδευ

τικού Τμήματος Αγίου Γεωργίου Πάφου, που ανάγεται στην αρμοδιότητα του 

Υπουργείου μου, παραθέτω τα πιο κάτω: 

1) Το Αρδευτικό Τμήμα Αγίου Γεωργίου Πάφου καλύπτει έκταση 36 
περίπου εκταρίων (270 σκαλών) και οι αρδευτικές του ανάγκες 

καλύπτονται σε ικανοποιητικό βαθμό από τη γεώτρησή του, που έχει 

απόδοση γύρω στα 70-80 κυβ . μ. νερού ανά ώρα. 

2) Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ετοίμασε σχέδιο που προβλέπει δαπάνη 
f:11.000, το οποίο στοχεύει στη βελτίωση της λειτουργίας του αρδευτικού 
δικτύου. Όμως, η Επιτροπή του Αρδευτικού Τμήματος αρνήθηκε να το 

εγκρίνει, γιατί θεώρησε ψηλή τη δαπάνη. 

3) Με την εκτέλεση των έργων · που έχουν προγραμματισθεί για την 

αξιοποίηση των υδάτινων πόρων του ποταμού Έζουσας αναμένεται να 

αυξηθούν τα υπόγεια νερά στην περιοχή Αγίου Γεωργίου και στην 
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κοιλάδα Διαρίζου γενικότερα. Με βάση την προοπτική αυτή, θα 

μελετηθεί και το θέμα της επέκτασης του Αρδευτικού Τμήματος Αγίου 

Γεωργίου." 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Β' 99, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με την επέκταση του κυβερνητικού οικισμού στην κοινότητα Αγίου 

Γεωργίου Πάφου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1) Στο χωριό έχουν ανεγερθεί από το 1988 έξι οικιστικές μονάδες στις 

οποίες μεταστεγάστηκαν ισάριθμες οικογένειες που διέμεναν σε 

τουρκοκυπριακές κατοικίες τρίτης κατηγορίας. Οι υπόλοιπες οικογένειες 

στεγάζονται σε τουρκοκυπριακές κατοικίες της κοινότητας, οι οποίες 

έχουν βελτιωθεί και εξυπηρετούν ικανοποιητικά τις στεγαστικές ανάγκες 

των ενοίκων τους. Σημειώνεται ότι το χωριό έχει τώρα πληθυσμό γύρω 

στα 140 άτομα και οι δυνατότητες συγκράτησης ή και αύξησης του 

πληθυσμού του είναι καλές λόγω της ύπαρξης κατάλληλης αξιοποιήσιμης 

γης. 

2) Η αντίκριση των στεγαστικών αναγκών των νεοδημιουργούμενων 

οικογενειών της κοινότητας γίνεται στα πλαίσια των ισχυόντων 

στεγαστικών σχεδίων για τους πρόσφυγες και ανάλογα με τις ανάγκες 

αυτές αντιμετωπίζεται το πρόβλημα". 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Υγείας κ. Πανίκου 
Παπαγεωργίου στην ερώτηση ΣΤ'Β' 101, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Παύλου Παπαγεωργίου. 

"Τα τελευταία δυο χρόνια το Υπουργείο Υγείας καταβάλλει πολλές και 

σύντονες προσπάθειες, για να ελαττωθεί ο κατάλογος αναμονής των χρόνιων 

χειρουργικών περιστατικών. Μέσα στα πλαίσια αυτά εντάσσονται και πρόσφατες 

οδηγίες του Υπουργείου όπως περιστατικά που αναμένουν για αρκετό χρονικό 

διάστημα διοχετευθούν στον ιδιωτικό τομέα. Η απόφαση αυτή έχει ήδη υλοποιηθεί, 

με αποτέλεσμα ο κατάλογος αναμονής των χειρουργικών περιστατικών να περιορι

σθεί ακόμη περισσότερο και να είναι μέσα στα διεθνώς παραδεκτά πλαίσια." 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχα-
νίας κ . Γεώργιου Συρίμη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 127, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Σίμου για αναμπέλωση, σας πληροφορώ 

τα πιο κάτω: 

Το θέμα της αναμπέλωσης στη ζώνη Γ, στην οποία περιλαμβάνεται και το 

χωριό Σίμου, εξετάστηκε κατά τη συνεδρία του Υπουργικού Συμβουλίου στις 

19 Ιανουαρίου 1993 και αποφασίστηκε όπως η αναμπέλωση στην παραδοσιακή 
περιοχή της ζώνης Γ συνεχιστεί. 

Με βάση τα πιο πάνω, συμβουλεύουμε τους ενδιαφερόμενους αμπελουργούς 

της περιοχής Σίμου όπως υποβάλουν αίτηση προς το Συμβούλιο Αμπελουργικών 

Προ'ίόντων, για να τους παραχωρηθεί η σχετική άδεια για αναμπέλωση." 
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Απάντηση ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Β' 133, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 1992, του 
Μέλους της Βουλ11ς εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Ρήνας Κατσελλ11. 

"Σχετικά με την εγγραφή ως εκτοπισθέντων των παιδιών που γεννιούνται μετά 

την εισβολή από μητέρα εκτοπισθείσα και πατέρα μη εκτοπισθέντα, σας πληροφορώ 

τα ακόλουθα: 

1) Σύμφωνα με τα υφιστάμενα κριτήρια, τα παιδιά που γεννιούνται μετά 
την εισβολή από πατέρα εκτοπισθέντα θεωρούνται εκτοπισθέντες 

ανεξάρτητα αν η μητέρα είναι εκτοπισθείσα ή όχι. 

2) Κατά την άποψη του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, η ανωτέρω 
ρύθμιση δεν αντίκειται στο άρθρο 28 του Συντάγματος, το οποίο ορίζει 
ότι όλοι οι πολίτες είναι ίσοι ενώπιον του νόμου, της διοίκησης και της 

δικαιοσύνης. Διάκριση θα γινόταν σε περίπτωση που θα καταγράφονταν 

ως εκτοπισθέντες μόνο τα άρρενα παιδιά που έχουν πατέρα 

εκτοπισθέντα και όχι τα παιδιά αδιακρίτως φύλου." 

Απάντηση ημερομηνίας 21 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Υγείας κ. Πανίκου 
Παπαγεωργίου στην ερώτηση ΣΤ'Β' 136, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σας πληροφορώ ότι ο θάνατος του Δημήτρη Φιλίππου από την Παναγιά οφεί

λεται σε επιπλοκή λόγω του βαρύτατου τραυματισμού που υπέστη. 

Ο αποβιώσας εισήχθη στο Νοσοκομείο Πάφου στις 11/11/92 γύρω στις 2 μ.μ. 
και έτυχε της δέουσας θεραπευτικής αγωγής. Στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας 

παραπέμφθηκε για εξέταση στο Αγγειοχειρουργικό Τμήμα σχετικά με κυκλοφοριακό 

πρόβλημα που παρουσιάσθηκε στο μεταξύ και δεν μπορούσε να αντιμετωπισθεί στο 

Νοσοκομείο Πάφου. 

Το Νοσοκομείο Πάφου διέθετε αντισηπτικά παρασκευάσματα, αλλά είχαν 

εξαντληθεί ένεκα της μεγάλης χρήσης που έγινε το απόγευμα της ημέρας εκείνης, και 

για αυτό ζητήθηκε από τους συγγενείς να τα αγοράσουν από ιδιωτικό φαρμακείο , 

πράγμα πολύ φυσικό, γιατί επρόκειτο για πολύ μικρή ποσότητα που δε στοίχιζε 

πολύ, και οι συγγενείς είχαν ήδη προσφερθεί να προσφέρουν οποιαδήποτε βοήθεια, 

ενόψει του γεγονότος ότι επρόκειτο για απογευματινές, μη εργάσιμες ώρες. 

Η μεταφορά του ασθενούς από το Νοσοκομείο Πάφου στο Γενικό Νοσοκομείο 

Λευκωσίας δεν έγινε με ελικόπτερο, γιατί η κατάστασή του δεν κρίθηκε ως επικίν

δυνη κατά τη στιγμή εκείνη . " 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 1993 των Υπουργών Παιδείας και Οικονο
μικών κ. Χριστόφορου Χριστοφίδη και Γεώργιου Συρίμη αντίστοιχα στην 

ερώτηση ΣΤ'Β' 137, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 1992, του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Κασουλίδη. 

'Ή κυβέρνηση μελέτησε το αίτημα της Ε.Φ.Ε.Κ. Αθηνών για παροχή οικονο

μικής βοήθειας σε άπορους Κύπριους φοιτητές που σπουδάζουν στην Ελλάδα και 

εκφράζει τη λύπη της, γιατί τα γνωστά δημοσιονομικά προβλήματα δεν επιτρέπουν, 

στο παρόν τουλάχιστον στάδιο, την ικανοποίηση του αιτήματος." 



1308 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Φεβρο"αρίο" 1993 το" Υπο"ργού Παιδείας κ. Χριστό
φορο" Χριστοφίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 150, ημερομηνίας 9 Δεκεμβρίο" 1992, 
το" Κοινοβο"λε"τικού Εκπροσώπο" το" Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη 

Χατζηδημητρίο". 

"Ούτε επαναφορά της διδασκαλίας των Αρχαίων Ελληνικών στα γυμνάσια, 

όπως την εννοούσαμε παλαιότερα, έγινε ούτε εγκαταλείφθηκε η διδασκαλία των 

αρχαίων συγγραφέων από μετάφραση. Ειδικότερα: 

1) Το πρόγραμμα 'Διδασκαλία της Ελληνικής Γλώσσας από Αρχαία, 

Βυζαντινά και Λόγια Κείμενα' (επισυνάπτεται το βιβλίο για τους 

μαθητές και το βιβλίο για τους καθηγητές) καταρτίστηκε από το 

Υπουργείο Εθνικής Παιδείας και Θρησκευμάτων της Ελλάδας με 

παράλληλη προεργασία και λειτουργών της μέσης εκπαίδευσης του 

Υπουργείου μας. Τούτο εφαρμόζεται φέτος δοκιμαστικά μόνο στην 

πρώτη τάξη έξι γυμνασίων της Κύπρου. 

Η προσπάθεια αυτή είναι αποτέλεσμα της μόνιμης έγνοιας για 

συνεχώς και πιο αποτελεσματική γλωσσική διδασκαλία στη μέση 

εκπαίδευση και του γενικού ενδιαφέροντος που δημιουργήθηκε τα 

τελευταία χρόνια γύρω από τα θέματα της μητρικής γλώσσας, καθώς και 

από κατά καιρούς διαπιστώσεις κενών στη γλωσσική επάρκεια μερίδας 

αποφοίτων της μέσης εκπαίδευσης. Πιστεύουμε ότι τόσο το πλαίσιο 

διδασκαλίας του νέου θέματος (1 1!2 περίοδος την εβδομάδα ως μέρος 
του μαθήματος της Αρχαιογνωσίας, δηλαδή της Αρχαίας Γραμματείας 

από μετάφραση) όσο και η ειδική μέθοδος διδασκαλίας που 

χρησιμοποιείται θα συμβάλουν στη βαθύτερη γνωριμία των μαθητών με 

την ελληνική γλώσσα και στην ενίσχυση της συνείδησης της πολιτιστικής 

μας ταυτότητας και της παράδοσής μας. 

2) Παρά τη μικρή μείωση των περιόδων διδασκαλίας στο γυμνάσιο, για να 
διδαχτεί το νέο συγγενικό θέμα τα βασικά έργα των αρχαίων συγγραφέων 

(Όμηρου, Ηρόδοτου, Πλούταρχου, Σοφοκλή, Ευριπίδη, Πλάτωνα, 

Θουκυδίδη κ.ά) συνεχίζουν να διδάσκονται όπως και προηγουμένως. Στο 

λύκειο δεν έγινε καμιά αλλαγή. Με την ευκαιρία αυτή τονίζουμε ότι το 

Υπουργείο Παιδείας θεωρεί κατάκτηση της εκπαίδευσής μας τη 

διδασκαλία ολόκληρων έργων αρχαίων συγγραφέων από μετάφραση για 

ευνόητους λόγους και αυτή θα συνεχίσει να αποτελεί σημαντικό μέρος 

των προγραμμάτων της μέσης εκπαίδευσης." 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Ιανο"αρίο" 1993 το" Υπο"ργού 'Αμ"νας κ. Ανδρέα 
Αλωνεύτη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 151, ημερομηνίας 9 Δεκεμβρίο" 1992, το" 
Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Πάφο" κ. Νίκο" Πιττοκοπίτη. 

"Σχετικά με τη μεταφορά των εθνοφρουρών από και προς τα στρατόπεδα, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Το Υπουργείο Άμυνας εφάρμοσε από τις 7/10/1991 το Σχέδιο Διακίνησης Εθνο
φρουρού, που προβλέπει τη διακίνηση των εθνοφρουρών από τα μεγάλα στρατόπεδα ή 
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συμπλέγματα στρατοπέδων προς τα αστικά κέντρα και αντίστροφα, με σκοπό τόσο 

την καλύτερη εξυπηρέτησή τους όσο και την αποφυγή καταβολής ψηλών κομίστρων εκ 

μέρους τους. 

Για την αποτελεσματική εφαρμογή του σχεδίου και το συντονισμό των δρομο

λογίων, η μεταφορά των εθνοφρουρών ανατέθηκε στις δυο επαγγελματικές οργανώ

σεις των αυτοκινητιστών με σχετική απόφαση του Υπουργείου Οικονομικών και με 

απώτερο σκοπό την αξιοποίηση των υπηρεσιών των περιφερειακών εταιρειών που 

λειτουργούν στις διάφορες κοινότητες. Η έγκριση αυτή δόθηκε στα πλαίσια 

απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, που μεταξύ άλλων προβλέπει την υποβολή 

σύστασης στις αρμόδιες αρχές να αναστείλουν την παραχώρηση οποιασδήποτε 

άδειας οδικής χρήσης σε διαδρομές όπου υπάρχουν περιφερειακές εταιρείες ή 

βρίσκεται σε εξέλιξη η ίδρυση τέτοιων εταιρειών. 

Πριν από την υπογραφή της σύμβασης μεταξύ του Υπουργείου Άμυνας και 

των επαγγελματικών οργανώσεων των αυτοκινητιστών έγιναν διαβουλεύσεις μεταξύ 

του Υπουργείου Άμυνας και του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και επιβε

βαιώθηκε ότι η άδεια οδικής χρήσης για κάθε διαδρομή θα δίδεται μόνο σε δικαιού

χους λεωφορειούχους της συγκεκριμένης γεωγραφικής περιοχής. Προβλέπεται 

επίσης η υποχρέωση των επαγγελματικών οργανώσεων να χρησιμοποιούν τα δικαι

ούχα λεωφορεία για την εκτέλεση των διαδρομών που εξυπηρετούν τις αντίστοιχες 

μονάδες της Εθνικής Φρουράς. 

Το κόμιστρο για κάθε συγκεκριμένη διαδρομή καθορίστηκε από το Τμήμα 

Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων για κάθε κατηγορία 

οχήματος που χρησιμοποιείται. 

Σημειώνεται ότι κατά την περίοδο 1/1/1991 - 31/11/1992 καταβλήθηκε συνολικό 
ποσό f161.185 στους δικαιούχους μέσω των επαγγελματικών οργανώσεων. Κατά 
την ίδια περίοδο διακινήθηκαν συνολικά 127 877 εθνοφρουροί σε 4 342 διαδρομές. 

Από την ημερομηνία έναρξης του σχεδίου αυτό λειτουργεί αξιόπιστα και με 

επιτυχία προς όφελος των εθνοφρουρών. Βασική επιδίωξη του Υπουργείου Άμυνας 

είναι η σταδιακή επέκτασή του με σκοπό να καλύψει όλες τις γεωγραφικές περιοχές 

και τις μονάδες της Εθνικής Φρουράς." 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομη
χανίας κ. Γεώργιου Συρίμη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 152, ημερομηνίας 12 Δεκεμ
βρίου 1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Δώρου θεοδώρου. 

"Μέσα στο 1992 η Υπηρεσία Μέτρων και Σταθμών του Υπουργείου Εμπορίου 
και Βιομηχανίας διενήργησε 2 633 ελέγχους σε διάφορα μέτρα και σταθμά που 
χρησιμοποιούνται στις εμπορικές συναλλαγές, όπως ροομετρητές πρατηρίων υγρών 

καυσίμων, ζυγαριές, σταθμά, δοχεία χωρητικότητας κτλ. Παράλληλα καταβάλλονται 

προσπάθειες για ενίσχυση της Υπηρεσίας, ώστε να καταστεί δυνατή η αύξηση και 

επέκταση των ελέγχων με στόχο την πληρέστερη διασφάλιση της ακρίβειας των 

εμπορικών μετρήσεων και την παροχή έτσι μεγαλύτερης προστασίας στον κατανα

λωτή. 

Στην περίπτωση ειδικά του ελέγχου των γεφυροπλαστίγγων απαιτείται ειδική 

κινητή μονάδα, της οποίας το κόστος αγοράς υπολογίζεται γύρω στις ί120.000. 
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προς το παρόν η Υπηρεσία Μέτρων και Σταθμών δε διαθέτει τέτοια μονάδα και για 

τούτο δεν είναι σε θέση να ελέγχει τις γεφυροπλάστιγγες. 

Διεξάγονται επαφές με την αρμόδια υπηρεσία του Υπουργείου Εμπορίου της 

Ελλάδας για κάθοδο στην Κύπρο μέσα στο 1993 της Κινητής Μονάδας Ελέγχου 
Γεφυροπλαστίγγων που διαθέτει η υπηρεσία αυτή με στόχο τον έλεγχο όλων των 

γεφυροπλαστίγγων που χρησιμοποιούνται στην Κύπρο. Αν τούτο καταστεί τελικά 

κατορθωτό, θα επιδιωχθεί όπως η πιο πάνω μονάδα έρχεται στην Κύπρο κάθε 

χρόνο, μέχρις ότου η Υπηρεσία Μέτρων και Σταθμών μπορέσει να αποκτήσει τη 

δική της μονάδα." 

Απάντηση ημερομηνίας 21 Ιανουαρίου 1993 του Υφυπουργού παρά τω Προέδρω 
κ. Πάτροκλου Σταύρου στην ερώτηση ΣΤ'Β' 164, ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 
1993, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη. 

'Ή κυπριακή Πολιτεία τιμά και ευγνωμονεί τις εγκλωβισμένες δασκάλες της 

Καρπασίας. Και μαζί με την Πολιτεία και όλος ο λαός μας." 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού 'Αμυνας κ. Ανδρέα 
Αλωνεύτη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 170, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 1993, του 
Μέλους της Βουλής εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κλαίρης Αγγελίδου. 

"Σχετικά με τις συναυλίες Νταλάρα στην Κύπρο, την Ελλάδα και την Αγγλία 

για ενίσχυση της άμυνας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1) Η διοργάνωση των συναυλιών έγινε με εθελοντική πρωτοβουλία του 
καλλιτέχνη και αφοσιωμένου φίλου της Κύπρου Γιώργου Νταλάρα. Τη 

χρηματοδότηση, οργάνωση και παρουσίασή της ανέλαβαν: 

(α) για τη συναυλία στην Κύπρο η Τράπεζα Κύπρου και οι Γενικές 

Ασφάλειες Κύπρου, 

(β) για τη συναυλία στην Ελλάδα η Ένωση Δήμων και Κοινοτήτων 

Αττικής και 

(γ) για τη συναυλία στο Λονδίνο η Επιτροπή Αλληλεγγύης Κύπρου 

(ΕΑΚ). 

2) Το Υπουργείο Άμυνας ενδιαφέρθηκε για την επιτυχία των συναυλιών με 
αποκλειστικό σκοπό την προβολή του κυπριακού προβλήματος. Το 

Υπουργείο δεν είχε κανένα λόγο στις οργανωτικές και οικονομικές 

πτυχές των εκδηλώσεων. 

3) Τα ποσά που κατατέθηκαν μέχρι σήμερα είναι: 

(α) Συναυλία στην Κύπρο 

Κατατέθηκε ποσό f:108.411,70 στο Ταμείο Ευημερίας Εθνοφρουρού. 

(β) Συναυλία στην Αθtίνα 

Κατατέθηκε ποσό f:10.862,95 στο Ταμείο Ευημερίας Εθνοφρουρού. 
Εκκρεμεί η τελική εκκαθάριση του λογαριασμού. 

(γ) Συναυλία στο Λονδίνο 

Ποσό 125.000 στερλινών κατατέθηκε από την ΕΑΚ στην Υπάτη 
Αρμοστεία της Κύπρου στο Λονδίνο. Εκκρεμεί η τελική εκκαθάριση 
του λογαριασμού και η αποπληρωμή ορισμένων εξόδων που 

αφορούν τη διοργάνωση της συναυλίας." 
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Απάντηση ημερομηνίας 12 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Οικονομικών κ. Γεώρ
γιου Συρίμη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 171, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 1993, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

"Μέσα στα πλαίσια δημιουργίας καλών σχέσεων και λόγω της πιθανής άγνοιας 

ή/και μη ικανοποιητικής εμπειρίας των φορολογουμένων στα πρώτα στάδια εφαρ

μογής της νομοθεσίας περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας, τόσο η κυβέρνηση όσο και 

η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφάσισαν την τροποποίηση της νομοθεσίας περί 

Φόρου Προστιθέμενης Αξίας, έτσι που οι χρηματικές επιβαρύνσεις για καθυστερή

σεις στην υποβολή της φορολογικής δήλωσης μέχρι τις 10 Φεβρουαρίου 1993 να 
διαγραφούν. Οποιαδήποτε μάλιστα ποσά έχουν ήδη εισπραχθεί υπό μορφή επιβά

ρυνσης θα επιστραφούν στα πρόσωπα από τα οποία έχουν εισπραχθεί είτε υπό 

μορφή πίστωσης είτε σε μετρητά. 

Ο σχετικός τροποποιητικός νόμος είναι Ό περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1993 [Ν.4(1)/93], ο οποίος δημοσιεύθηκε στην επίσημη 
Εφημερίδα της Δημοκρατίας με αριθμό 2772 και ημερομηνία 5 Φεβρουαρίου 1993." 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κεφάλαιο Δ' δεν υπάρχει. 

Η επόμενη συνεδρίαση της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 

18 Μαρτίου 1993, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος του 1993. 

2) Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης 
Νόμος του 1993. 

3) Ο περί της Ευρωπα'ίκής Σύμβασης για την Προστασία Κατοικίδιων 
Ζώων (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

4) Ο περί της Ευρωπα'ίκής Σύμβασης για την Προστασία των Σπονδυλωτών 
Ζώων που Χρησιμοποιούνται για Πειραματικούς και Άλλους 

Επιστημονικούς Σκοπούς (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

5) Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και 

Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου και 

Εξαρτωμένους τους Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 

Κανονισμοί του 1993. 

6) Οι περί Συντάξεων και Χορηγημάτων των Υπαλλήλων της Επιτροπής 

Σιτηρών Κύπρου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

7) Οι περί Τμήματος Αρχαιοτήτων - Θέσεις Εφόρου Αρχαίων Μνημείων και 

Εφόρου Αρχαιολογικών Μουσείων και Επισκοπήσεως (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

8) Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου του Χώρου Απόρριψης και 

Επεξεργασίας Λυμάτων στο "Βατί" Λεμεσού (Έλεγχος, Διαχείριση και 

Χορήγηση Δικαιώματος για Απόρριψη Λυμάτων) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1993. 

9) Οι περί Γυναικών Υπαξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας 

(Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) Κανονισμοί του 

1993. 
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10) Οι περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1993. 

11) Οι περί Ραδιοφωνικών Σταθμών Κανονισμοί του 1993. 

12) Οι περί Τηλεοπτικών Σταθμών Κανονισμοί του 1993. 

13) Οι περί Πολιτικής Άμυνας (Γενικοί) Κανονισμοί του 1993. 

14) Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 1993. 

15) Οι περί Ενδείξεως Τιμής (Συγκρίσεις) Κανονισμοί του 1993. 

16) Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

17) Οι περί Ρυθμίσεως της Μαρίνας "LIMASSOL SHERATON MARINA" 
(Καταβλητέα Δικαιώματα) Κανονισμοί του 1993. 

18) Οι περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Καθίδρυση Εφορειακού 

Συμβουλίου) Κανονισμοί του 1993. 

19) Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

20) Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Υπηρεσίες Σφαγείων και 

Μεταφορές Κρεάτων) Κανονισμοί του 1993. 

21) Οι περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

22) Ο περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Καθορισμένα 
Πρότυπα - Αναθεώρηση Τρίτης Σειράς) Κανονισμός του 1993. 

23) Οι περί Χρωστικών Ουσιών στα Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 1993. 

24) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 

και Εξαρτωμένους τους Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 

Κανονισμοί του 1993. 

25) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

26) Οι περί Ξενοδοχείων και τουριστικών Καταλυμάτων (Οργανωμένα 

Διαμερίσματα και τουριστικά Χωριά) Κανονισμοί του 1993. 

27) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Συγκροτήματα 
Τουριστικών Επαύλεων) Κανονισμοί του 1993. 

28) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Παραδοσιακές 
Οικοδομές) Κανονισμοί του 1993. 29) Οι περί Συντάξεων και 

Φιλοδωρημάτων Κανονισμοί του Δήμου Αγλαντζιάς του 1993. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': -----

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 5.13 μ.μ.) 
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Οι ακόλο"θοι Βο"λε"τές "πέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη
τική σειρά: 

Α γαπίου Γιαννάκης 

Αναστασιάδης Νίκος 

Αντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης: 

Καράς Αντώνης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσιώτης Λώρης 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παρισινός Ανδρέας 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκε"τικών Ομάδων: 

ΠΙΝΑΚΑΣ 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλα·ίτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 
του Κεντρικού Σφαγείου (Κυρωτικός) Νόμος του 1992" και ψήφισή του 
σε νόμο. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της 
Εταιρείας 'Κυπριακαί Αερογραμμαί Λτδ' (Κυρωτικός) Νόμος του 1993", 
οι παρατηρήσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν πάνω στο θέμα (Ν. 

Ρολάνδης, Πρόεδρος, Λ. Ιεροδιακόνου, Χρ. Πουργουρίδης, Ευ. 

Ευσταθίου, Κ. Καζαμίας, Ν. Πιττοκοπίτης, Ρ. Πρέντζας, Δ. Συλλούρης, 

Αρ. Γεωργίου) και ψήφισή του σε νόμο. 
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3) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 

του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (Κυρωτικός) Νόμος του 

1993", οι παρατηρήσεις που ακολούθησαν (Δ. Θεοδώρου, Πρόεδρος, Π. 
Παπαγεωργίου, Δ. Συλλούρης, Αρ. Γεωργίου) και ψήφισή του σε νόμο. 

4) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος του 1993", οι αγορεύσεις και οι 

παρατηρήσεις που ακολούθησαν πάνω στο θέμα (Τ. Παπαδόπουλος, 

Πρόεδρος, Δ. Θεοδώρου, Χρ. Σολωμής, Α. Χρίστου, Κ. Καζαμίας) και 

ψήφισή του σε νόμο. 

5) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Αρχής Βιομηχανικής 

Καταρτίσεως (Τέλος Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1993" και έγκρισή τους. 

6) Έκθεση για τους Κανονισμσύς (1) "Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των 
Νερών (Απαγόρευση Απόρριψης) Κανονισμοί του 1993", (2) "Οι περί 
Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας από Βιομηχανικές Πηγές 

(Εγγράψιμες Διεργασίες) Κανονισμοί του 1993" και (3) "Οι περί Ελέγχου 
της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας από Βιομηχανικές Πηγές (Μη 

Εγγράψιμες Διεργασίες, Εξοπλισμός Βιομηχανικών Διεργασιών και 

Προμήθεια Καυσίμων) Κανονισμοί του 1993", οι αγορεύσεις και οι 

παρατηρήσεις που ακολούθησαν (Χρ. Σολωμής, Δ. Ηλιάδης, Ρ. 

Κατσελλή, Πρόεδρος, Π. Παπαγεωργίου) και έγκρισή τους. 

7) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

8) Ερωτήσεις Βουλευτών (Πληροφορίες για σχέσεις του Υπουργού Άμυνας 

με εμπόρους ή συμβούλους εμπορίας όπλων - Η επιδότηση των 

χαρουπιών - Αναγνώριση των παιδιών προσφύγων που γεννήθηκαν σε 

αντίσκηνο - Η γνωμοδότηση συνταγματολόγων για τις ιδέες Γκάλι - Η μη 
συμπερίληψη της Κύπρου στην έκδοση "SHELL EURO ATLAS"). 

9) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Αίτημα για επίσπευση 

της βελτίωσης του δρόμου Ομόδους-Μανδριών - Αίτημα για 

συμπλήρωση του δρόμου Αγίου Θεοδώρου-Αγίου Παύλου - Αίτημα για 

ασφαλτόστρωση του δρόμου Αγίου Παύλου-Αγίου Κωνσταντίνου - Η 
επιχορήγηση της κοινότητας Μονής από το Συμβούλιο Βελτιώσεως 

Αμαθούντας - Αίτημα για αποπεράτωση του δρόμου Κοίλης-Τάλας -
Αιτήματα κοινότητας Κουκλιών - Αίτημα για σύνδεση της κοινότητας 

Καμιναριών με την περιοχή "Πλατύ" - Ενίσχυση της υδατοδεξαμενής 

Προδρόμου - Κατασκευή νέας γέφυρας μεταξύ Μοναγρίου και Αγίου 

Γεωργίου - Καταβολή στην κοινότητα Μονιάτη ποσού για την αγορά 

μονοπατιών - Αίτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου Μονιάτη-Πέρα 

Πεδίου - Εκτέλεση πολεοδομικού έργου στην περιοχή του αλιευτικού 

καταφυγίου στο Λατσί - Αντικατάσταση και βελτίωση προβληματικών 

κατοικιών σε συνοικισμούς αυτοστέγασης - Αίτημα Γεράσας για 

παραχώρηση κρατικής γης - Αίτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου 

........ ~παισιάς-Γεράσας - Αίτηση για επέκταση του ηλεκτρικού δικτύου 

Λιμνάτη - Αίτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου Κοκκινόκαμπου

Λιμνάτη - Αίτημα για επιδιόρθωση του δρόμου που οδηγεί στο μνημείο 



1315 

του ήρωα Νίκου Ευαγόρα στην Παλόδεια - Αίτημα για ασφαλτόστρωση 

του δρόμου Ανόγυρας-Πάχνας - Αίτημα για βελτίωση του δρόμου 

Γεράσας-Αψιούς - Αίτημα για ασφαλτόστρωση του δρόμου Βάσας 

Κοιλανίου-Μαλιάς - Επιδότηση Βάσας Κοιλανίου για αντιμετώπιση των 
συνεπειών της ανομβρίας - Ο διαχωρισμός οικοπέδων στο χωριό 

Ακρωτήρι για φτωχές οικογένειες Αίτημα Τραχωνίου για 

ηλεκτροδότηση κτηνοτροφικών μονάδων Αίτηση αλλοδαπής 

φαρμακοβιομηχανίας για παροχή άδειας λειτουργίας στην Κύπρο -
Αίτημα για επιστροφή στην κοινότητα Ζακακίου γης που 

απαλλοτριώθηκε - Κατασκευή φραγμάτων στις κοιλάδες Διαρίζου και 

Έζουσας και διυλιστηρίου στον Ασπρόκρεμμο - Καθυστέρηση στο 

διαχωρισμό οικοπέδων στο συνοικισμό Παραλιμνίου - Το φράγμα 

Τριμήκληνης - Η βελτίωση και επέκταση του Αρδευτικού Τμήματος 

Αγίου Γεωργίου Πάφου - Η επέκταση του κυβερνητικού οικισμού στον 
Άγιο Γεώργιο Πάφου - Ο κατάλογος αναμονής των ασθενών που θα 
υποβληθούν σε χειρουργική επέμβαση - Αίτημα κοινότητας Σίμου για 

αναμπέλωση - Τα παιδιά που εγγράφονται ως εκτοπισθέντες - Ο θάνατος 
του Δημήτρη Φιλίππου από την Παναγιά - Το αίτημα της Ε.Φ.Ε.Κ. 

Αθηνών για παροχή οικονομικής βοήθειας - Η διδασκαλία αρχαίων 

συγγραφέων στη μέση εκπαίδευση - Η διακίνηση των εθνοφρουρών - Ο 
έλεγχος των μέτρων και σταθμών - Οι συναυλίες Νταλάρα για ενίσχυση 

της άμυνας της Κύπρου - Οι εγκλωβισμένες δασκάλες της Καρπασίας -
Τροποποίηση του νόμου για ΤΟ ΦΠΑ σχετικά με τη μη έγκαιρη υποβολή 

φορολογικής δήλωσης). 

Τιμή: 75σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημοκρατίας, Λευκωσία. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 18ης Μαρτίου 1993 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. ΓΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.28 μ.μ.) 

(Αρ.21) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής τακτικής συνεδρίας της 

Βουλής των Αντιπροσώπων. 

Παρακαλείται ο έντιμος κύριος Γραμματέας να διαπιστώσει αν υπάρχει 

απαρτία. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πριν μπούμε στα θέματα της ημερήσιας διάταξης, κύριοι συνάδελφοι, συνε
δρίασε σήμερα το πρωί η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Επιλογής και έχει προβεί στις 

πιο κάτω αλλαγές, ένεκα των κενωθεισών θέσεων από την υπουργοποίηση κάποιων 
συναδέλφων. 

Προχωρώ Επιτροπή προς Επιτροπή, για να αναγνώσω τα ονόματα των συνα

δέλφων που έχουν καταλάβει τις θέσεις των Βουλευτών που έχουν υπουργοποιηθεί: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Επιλογής: 

Από πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού έχει προστεθεί ο κ. Αλέκος Μαρκίδης 

και από πλευράς Δημοκρατικού Κόμματος έχει προστεθεί ο κ. Κίμων Παναγίδης. 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών: 

Από πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού έχει προστεθεί ο κ. Χρίστος Πουρ-
γουρίδης. ' 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού: 

Η αλλαγή εδώ είναι από πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού και θα είναι ο 

κ. ισίδωρος Μακρίδης. 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕργασΙας και K~ινωνικών Ασφαλισεων: 

Από πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού έχει προστεθεί ο κ. Ανδρέας παρι

σινός . 

(1317) 
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Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας: 

Από πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού έχουν προστεθεί οι κ. Θάσος Σοφο
κλέους, ο οποίος θα είναι Αναπληρωτής Πρόεδρος και Αντώνης Καράς. 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών: 

Από πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού έχει προστεθεί ο κ. Αντώνης Καράς, 
ο οποίος αντικαθιστά τον κ. Χρίστο Πουργουρίδη. 

Από πλευράς Δημοκρατικού Κόμματος προστίθενται οι κ . Μάρκος Κυπριανού 
και Οδυσσέας Δημητρίου. 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων: 

Από πλευράς Δημοκρατικού Κόμματος προστίθεται ο κ. Οδυσσέας Δημητρίου. 
Ο κ. Νίκος Πιττοκοπίτης από Αναπληρωτής Πρόεδρος είναι τώρα Πρόεδρος της 

EπιτρoπΊfς. Ο κ. Οδυσσέας Δημητρίου είναι ο Αναπληρωτής Πρόεδρος. 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας: 

Από πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού προστίθεται ο κ. Ανδρέας Παρισινός 
στη θέση του κυρίου Γιαννάκη Κασουλίδη, ο οποίος ήταν Αναπληρωτής Πρόεδρος 

της Επιτροπής. 

Από πλευράς Δημοκρατικού Κόμματος τις δυο θέσεις καταλαμβάνουν οι 

κ. Ιωάννης Ιωαννίδης και Οδυσσέας Δημητρίου. Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Προσφύγων, Εγκλωβισμένων, Αγνοουμένων, Παθόντων: 

Από πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού προστίθεται ο κ. Θάσος Σοφοκλέους. 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κανονισμών της Βουλής και Δικαιώματων των 

Μελών του Σώματος: 

Από πλευράς Δημοκρατικού Κόμματος προστίθεται ο κ. Ιωάννης Ιωαννίδης. 

Εγκρίνονται, κύριοι συνάδελφοι, οι αλλαγές στη σύνθεση των Κοινοβουλευ

τικών Επιτροπών; 

Μη υπάρχουσης ενστάσεως οι αλλαγές εγκρίνoντα~. 

Επίσης με την υπουργοποίηση της κας Κλαίρης Αγγελίδου κενώθηκε και μια 

θέση Γραμματέα της Βουλής. Σύμφωνα με το άρθρο 72.4 του Συντάγματος διορίζω 
Γραμματέα της Βουλής των Αντιπροσώπων, στη θέση της κας Κλαίρης Αγγελίδου, 

τον κ. Θάσο Σοφοκλέους. 

Αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Α' Νομοθετική Εργασία. Το πρώτο θέμα είναι ''Ο 

Περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος του 1993''. Παρακαλώ 
τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση . 

της Επιτροπής στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΡΟΥ

ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΠΡΟΥ

ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΛΙΜΕΝΩΝ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

τον προϋπολογισμό της Αρχής Λιμένων Κύπρου σε συνεδρία της που πραγματο

ποιήθηκε στις 10 Μαρτίου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 

εκπρόσωποι του Διοικητικού Συμβουλίου και της Διεύθυνσης της Αρχής Λιμένων 

Κύπρου. 

Ο προϋπολογισμός της Αρχής Λιμένων Κύπρου προβλέπει για το 1993 έσοδα 
ύψους ί12.983.000, που θα προέλθουν κυρίως από τα διάφορα λιμενικά δικαιώματα, 

και έξοδα ύψους f56.476.524. Το μεγαλύτερο μέρος του ποσού αυτού προορίζεται 

να διατεθεί για κεφαλαιουχικές δαπάνες, που αφορούν αναπτυξιακά έργα και αγορά 

εξοπλισμού κυρίως για το λιμάνι Λεμεσού . 

. Σύμφωνα με τους εισηγητές του νομοσχεδίου, το υπολογιζόμενο έλλειμμα θα 
καλυφθεί κατά το μεγαλύτερό του μέρος με δάνεια από το εξωτερικό και από 

'ταμειακά πλεονάσματα προηγούμενων ετών. 

Στη βάση της ενημέρωσης που έγινε προκύπτει ότι τα κυριότερα προβλήματα/ 

θέματα που απασχολούν την Αρχή Λιμένων είναι η υιοθέτηση του συστήματος 

βάρδιας, τα διάφορα συνδικαλιστικά προβλήματα, το νέο αναπτυξιακό πρόγραμμα 

και η μείωση του κόστους εργασίας. Από την πλευρά των αρμοδίων της Αρχής 

δόθηκαν διαβεβαιώσεις ότι καταβάλλεται κάθε προσπάθεια για την αντιμετώπιση 

και ταχεία επίλυση των προβλημάτων αυτών, από την οποία και εξαρτάται η βιωσι

μότητα του αναπτυξιακού προγράμματος της Αρχής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 

διεξήλθε διεξοδικά τις πρόνοιες του προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου, 

τις υιοθετεί στο σύνολό τους, γι' αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό 

συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του Σ.Κ. ΕΔΕΚ θα δώσουν τις τελικές 

θέσεις τους κq.τά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της ολομέλειας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ρένος Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Εξετάζοντας τον προϋπολογισμό ενός ημικρατικού οργανισμού, το πρώτο 

θέμα στο οποίο καλούμαστε να 1Όποθετηθούμε είναι το πόσο αποδεκτό είναι στην 

κάθε πλευρά το διοικητικό συμβούλιο του οργανισμού. Και πρέπει να πω ότι, για 

μας τουλάχιστον, το Διοικητικό Συμβούλιο της Αρχής Λιμένων δε χαίρει της εμπι

στοσύνης μας. Και δε χαίρει της εμπιστοσύνης μας βασικά για τον τρόπο με τον 

οποίο συμπεριφέρθηκε κατά τη διάρκεια της απεργίας των φυλάκων του λιμανιού, 

όπου συνέβη το πρωτοφανές για περισσότερο από ένα μήνα άνθρωποι να βρίσκο

νται σε απεργία και η προ'ίσταμένη αρχή τους, ο εργοδότης τους, να παραμένει 

παντελώς αδιάφορος. Δεν ξέρω, αν επρόκειτο για ιδιωτική δική τους επιχείρηση, αν 

οι σύμβουλοι θα αδιαφορούσαν για τόσο μακρό χρονικό διάστημα και δε θα αντι

δρούσαν έστω και έμμεσα έστω και πλαγίως, για να δουν αν υπάρχει η οποιαδήποτε 

δυνατότητα διευθέτησης της διαφοράς. Για να υπάρξει αντίδραση από την πλευρά 

του Διοικητικού Συμβουλίου της Αρχής Λιμένων χρειάστηκε να εξαναστεί ηθικά ο 
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προηγούμενος Υπουργός, ο κ. Ρένος Σταυράκης, και να προβεί εκείνος σε διαβή

ματα, για να τους υποδείξει ότι θα έπρεπε να είχαν επιδείξει κάποια ευαισθησία, για 

να κλείσει η διαφορά εκείνη. Αλλά και όταν έληξε ήδη η διαφορά, όπως έληξε, που 

στην πραγματικότητα ... 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Θέμα τάξης. Έχω την εντύπωση ότι ο κ. Πρέντζας είναι εκτός θέματος. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, να μην αποδεχθείτε τη φίμωση των Βουλευτών, 
όταν μιλούν επί του θέματος που βρίσκεται στην ημερήσια διάταξη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Αγαπίου, επειδή μιλούμε για τον προϋπολογισμό της Αρχής Λιμένων 

και επειδή όπως ξέρετε στο θέμα των προυπολογισμών εγείρονται όλα τα θέματα τα 

οποία μπορεί να συζητηθούν για μια αρχή, εγώ θα του επιτρέψω να συνεχίσει. 

Βεβαίως, θα έχετε κάθε ευκαιρία να του απαντήσετε, όταν τελειώσει. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Δε θα ήθελα να επηρεαστώ συναισθηματικά από την παρέμβαση του κυρίου 

συνάδελφου, για να οξύνω τους τόνους αυτής της παρέμβασης, διότι η πρόθεσή μου 

δεν ήταν και δεν είναι να προκληθεί η οποιασδήποτε μορφής οξύτητα σε αυτό το 

Σώμα. Πρόθεσή· μου είναι να επισημανθεί μια απαράδεκτη νοοτροπία όπου "απ' εν 

φορτιί:ινει πόσσω σου, τάνα του να φορτώσει". Και αυτό έκανε ουσιαστικά το Διοι

κητικό Συμβούλιο της Αρχής Λιμένων, αδιαφορώντας για τόσο μακρό χρονικό 

διάστημα για κάτι που επηρέαζε και τους πλοιοκτήτες και τους ναυτιλιακούς οργα

νισμούς και τις εργατικές σχέσεις στην Κύπρο και ολόκληρη την κυπριακή 

κοινωνία. Όλοι οι άλλοι είχαν ευαισθητοποιηθεί. Οι ραδιοσταθμοί χαλούσαν τον 

κόσμο καλύπτοντας το θέμα, οι εφημερίδες έγραφαν, αλλά ευαισθησία δεν υπήρξε 

από την πλευρά της διοίκησης της Αρχής Λιμένων. Και διερωτώμαι ξανά, αν επρό

κειτο για δική τους επιχείρηση, θα έδειχναν την ίδια συμπεριφορά; Αλλά και μετά 

που έληξε η απεργία και μετά που μπήκε μια διαδικασία για την επίλυση της 

διαφοράς, είχε γίνει δεκτό ότι θα προτείνονταν θέσεις νέων φυλάκων, για να μη 

χρειάζεται να επαναληφθεί η περίπτωση που είχαμε για παράδειγμα τον περασμένο 

Αύγουστο, όπου φύλακας του λιμανιού εργαζόταν επί τέσσερα συνεχή εικοσιτε

τράωρα -αν είναι δυνατό- αλλά αυτό δείχνουν τα χαρτιά ήταν δηλαδή στο λιμάνι ως 

φύλακας στη θέση του για τέσσερα συνεχή εικοσιτετράωρα, διότι δεν επαρκούσε ο 

αριθμός των φυλάκων, για να λειτουργήσει στοιχειωδώς η υπηρεσία. Δεν υπάρχουν 

αυτές οι θέσεις στον προϋπολογισμό, παρόλο που είχαν συμφωνήσει ότι θα 

υπήρχαν. προυπήρχε συμφωνία, η οποία επαναβεβαιώθηκε, για πρόγραμμα εκπαί

δευσης του προσωπικού της Αρχής Λιμένων με προτεραιότητα τους φύλακες. Αυτό 

το πρόγραμμα δεν υλοποιήθηκε και εκκρεμεί, γι' αυτό δεν μπορούμε να μάθουμε τι 

θα είναι το πρόγραμμα. 
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Πέραν αυτών. είναι μέσα στον προϋπολογισμό μια θέση. Η θέση επόπτη 

φυλάκων. Μια θέση για την οποία η αρμόδια κυβερνητική υπηρεσία. η Υπηρεσία 

Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού. θεωρεί ότι δε θα έπρεπε να γίνει. αλλά αντί 

της εμβόλιμης θέσης του επόπτη λιμανιών που παρεμβάλλεται ανάμεσα στη θέση του 

βοηθού επιθεωρητή και του επιθεωρητή να γίνει μία ακόμα θέση επιθεωρητή. Έγινε 

θέμα τεραστίων διαστάσεων το σχέδιο υπηρεσίας. Δεν ήταν μέχρι στιγμής δυνατό να 

έρθει το σχέδιο υπηρεσίας στη Βουλή για έγκριση. διότι το Διοικητικό Συμβούλιο 

της Αρχής Λιμένων θέλει ουσιαστικά να κάνει ένα φωτογραφικό σχέδιο υπηρεσίας 

που να καθορίζει ότι τη θέση θα δικαιούται να την πάρει και κάποιος που είναι δυο 
σκαλιά πιο κάτω. έτσι που ουσιαστικά να μπορεί κανένας να καταλάβει από πριν 

για ποιον προορίζεται αυτή η θέση. Και τέλος. κατά το σεμινάριο που πραγματο

ποίησε η ΔΕΟΚ το περασμένο Σάββατο στη Λεμεσό για τα θέματα της κυπριακής 

ναυτιλίας. το κυπριακό ναυτιλιακό συμβούλιο. ο πρόεδρός του. άλλα μέλη του που 

παρευρίσκονταν στο σεμινάριο. οι περιβαλλοντικές οργανώσεις. οι συνδικαλιστές 

που ήταν εκεί και οι κρατικοί λειτουργοί συμφώνησαν σε ένα θέμα. ότι δεν μπορεί 

να συζητούμε για την εκτέλεση του τεράστιου αναπτυξιακού προγράμματος της 

Αρχής και να μην έχουμε λάβει πρόνοια για μια συμβατική υποχρέωση που έχει η 

Κυπριακή Δημοκρατία. Μια υποχρέωση που απορρέει από τη συνθήκη Marpo! του 
Διεθνούς Ναυτιλιακού Οργανισμού. σύμφωνα με την οποία σε κάθε λιμάνι η χώρα 

είναι υποχρεωμένη να έχει διευκολύνσεις υποδοχής για τα κατάλοιπα και τα 
απόβλητα των πλοίων. ώστε να περιορίζεται η πιθανότητα ρύπανσης του θαλάσσιου 

περιβάλλοντος από ασυνειδησία. από αδιαφορία ή από αμέλεια των κυβερνητών των 

πλοίων. Έτσι. χωρίς να έχουμε αυτές τις διευκολύνσεις. ουσιαστικά επιτρέπουμε να 

εξακολουθεί μια επικίνδυνη κατάσταση η οποία καταπολεμείται. Έχουμε υπογράψει 

αυτή τη συνθήκη. είμαστε δεσμευμένοι και θα έπρεπε στο αναπτυξιακό πρόγραμμα 

της Αρχής να υπάρχει και η πρόνοια. να υπάρχει και η απάντηση σχετικά με αυτό το 

ζήτημα. Αυτές είναι οι παρατηρήσεις που θα θέλαμε να καταθέσουμε. 

Προτιθέμεθα να εισηγηθούμε τη διαγραφή της θέσης επόπτη λιμανιών που 

βρίσκεται στο Κεφάλαιο 2. Άρθρο 11.0.1 του προϋπολογισμού και παρακαλώ. κύριε 
Πρόεδρε. για να μη χρειαστεί κατά την ψήφιση να εγείρουμε ξανά το θέμα. να 

σημειωθεί η άποψή μας ότι αυτή η θέση θα πρέπει να διαγραφεί. Θα ψηφίσουμε τους 

προϋπολογισμούς πλην της θέσης αυτής. με τη βεβαιότητα ή έστω με την ελπίδα ότι 

το νέο Διοικητικό Συμβούλιο της Αρχής Λιμένων θα μεριμνήσει. ώστε και ως εργο

δότης να αποδείχνει ότι είναι άξιος σε ό.τι αφορά τις διεθνείς υποχρεώσεις της 

Αρχής Λιμένων και της Κυπριακής Δημοκρατίας. και ανταποκρίνεται σε όλα με 

επάρκεια και ταχύτητα. όπως απαιτούν οι διεθνείς μας υποχρεώσεις που διεκπεραι

ώνονται μέσω της Αρχής Λιμένων. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Πρέντζα. σχετικά με την ψηφοφορία διαδικαστικά θα ζητήσω από 

εσάς ...• μάλλον να ζητήσετε ειδική ψηφοφορία στο σχετικό εδάφιο. όταν φθάσουμε 
στο τέλος της συζήτησης. 

Ο κ. Αβραάμ Αντωνίου. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

Είναι μπροστά μας το θέμα έγκρισης του προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων 

και βέβαια από την έγκριση αυτού του προϋπολογισμού θα εξαρτηθεί το πώς θα 

υλοποιηθούν τα μεγαλεπίβολα. θα έλεγα. προγράμματα που έχει το Διοικητικό 
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Συμβούλιο της Αρχής Λιμένων με στόχο την όσο γίνεται καλύτερη αναβάθμιση των 

υπηρεσιών που προσφέρονται στους κυπριακούς λιμένες σε τρόπο ώστε αφενός μεν 

να διατηρηθούν σήμερα στην Κύπρο οι εταιρείες εκείνες που χρησιμοποιούν τους 

λιμένες μας και αφετέρου να προσελκυστούν νέες εταιρείες καθότι, όπως έχει λεχθεί 

και όπως είναι γνωστό, βρισκόμαστε μπροστά σε ένα σκληρό ανταγωνισμό από μια · 

σειρά γειτονικούς λιμένες. Είναι λοιπόν πάρα πολύ σημαντικό να υλοποιηθούν όλα 

αυτά τα προγράμματα με στόχο, όπως έχω πει, την αναβάθμιση των υπηρεσιών που 

προσφέρονται στους λιμένες. Ο κ. Πρέντζας στην παρέμβασή του έχει κάνει 

αναφορά στην πολιτική ή στην εργατική πολιτική θα έλεγα του συμβουλίου σε σχέση 

με μια συγκεκριμένη εργατική διαφορά η οποία είχε προκύψει. Λυπούμαι που θα 

διαφωνήσω, γιατί δε θα ήταν δυνατό να χαρακτηρίσουμε το Διοικητικό Συμβούλιο 

της Αρχής Λιμένων και κατ' επέκταση τη διεύθυνση ως ένα συμβούλιο το οποίο 

διακατέχεται από αντεργατικά αισθήματα ή έχει αντεργατική πολιτική. Ασφαλώς 

υπήρξαν περιπτώσεις που είχαμε διαφωνίες με το συμβούλιο όλες οι συνδικαλι

στικές οργανώσεις. Υπήρξαν περιπτώσεις που έγιναν απεργίες, αυτό όμως δε 

σημαίνει ότι μπορεί κανείς να καταλήξει σε αυτό το ·dυμπέρασμα. Σε ό,ΤΙ αφορά τη 

συγκεκριμένη περίπτωση ήταν πράγματι μια διαφορά η οποία έφθασε σε πολύ 

ακραίους χειρισμούς. Θα έλεγα πρωτοφανείς ίσως στα κυπριακά συνδικαλιστικά 

θέσμια και πρακτικές, διότι κατά την άποψη μιας από τις πέντε συνδικαλιστικές 

οργανώσεις το συμβούλιο δεν ικανοποιούσε στο βαθμό που ήθελε η συντεχνία αυτή 

ένα συγκεκριμένο άτομο. Πιστεύω ότι από αυτό το μεμονωμένο γεγονός δεν μπορεί 

να καταλήξει κανείς σε ένα γενικό συμπέρασμα περί λανθασμένης εργατικής πολι

τικής του συμβουλίου. Πέραν αυτού θα πρέπει να υπογραμμιστεί ότι τα προβλήματα 

τα οποία υπάρχουν προς επίλυση και τα οποία αφενός μεν προϋποθέτουν την 

αναβάθμιση των υπηρεσιών αλλά και τη μείωση των κόστων στα λιμάνια, θα πρέπει 

να αντιμετωπιστούν από όλους με πνεύμα υψηλής ευθύνης, με στόχο να φθάσουμε 

σε ρυθμίσεις τέτοιες οι οποίες πράγματι θα επιτρέψουν στα λιμάνια μας να διατηρή

σουν τους σημερινούς τους πελάτες και να προσελκύσουν νέους. Πιστεύω ότι αυτό 

είναι πάρα πολύ σημαντικό. Συνεπώς από τη δική μας πλευρά εμείς θα ψηφίσουμε 

τον προϋπολογισμό, όπως έχει τελικά υποβληθεί από το Διοικητικό Συμβούλιο της 

Αρχής Λιμένων. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Κίκης Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Θα ήθελα να αναφερθώ σε ένα άλλο σημείο της ομιλίας του συνάδελφΟll 
κ. Πρέντζα για τάχατες μη τήρηση συμβατικής υποχρέωσης της Κυπριακής Κυβέρ

νησης, όπως αναφέρθηκε στο σεμινάριο της ΔΕΟΚ το περασμένο Σάββατο, για την 

μη ύπαρξη δήθεν οποιουδήποτε τρόπου αντιμετώπισης των καταλοίπων και 

αποβλήτων από τα πλοία. 

Με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να υποδείξω ότι στον προϋπολο

γισμό που βρίσκεται μπροστά μας υπάρχει σχετικό άρθρο κάτω από το Κεφάλαιο 2, 
το 1585, το οποίο αναφέρει την πρόθεση της Αρχής Λιμένων να κατασκευάσει κλίβα
νους αποτέφρωση ς, όπως τούτο απαιτούν όλα τα λιμάνια στον κόσμο που δεν υστε

ρούν σε μοντέρνες μεθόδους αντιμετώπισης αυτού του προβλήματος προς όφελος 
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του περιβάλλοντος. Επίσης, σε άλλα δύο άρθρα του ίδιου Κεφαλαίου, μπορεί ο 

συνάδελφος κ. πρέντζας και όλοι μας να διαπιστώσουμε ότι προνοούνται κονδύλια 
της τάξης των ί200.000 προς αντιμετώπιση αυτού ή παρόμοιου θέματος που τραυ

ματίζει το φυσικό μας περιβάλλον. 

Έχω την εντύπωση κι εγώ με τη σειρά μου, κύριε Πρόεδρε, ότι η αναφορά πως 

το Διοικητικό Συμβούλιο δεν είναι αποδεκτό ή δε χαίρει εκτίμησης θα τεκμηριο

νόταν τουλάχιστο περισσότερο, διότι με τους χειρισμούς του στα διάφορα θέματα -
και θα δώσω ένα συγκεκριμένο παράδειγμα που έχει απτά αποτελέσματα - έδειξε ότι 

αντιμετώπισε και αντιμετωπίζει όλα τα θέματα που αφορούν τα κυπριακά λιμάνια 
και όλα τα θέματα της δικαιοδοσίας τους με αρκετή υπευθυνότητα. 

Δεν μπορώ να παραβλέψω την ανάγκη αναφοράς στο χειριμό που έκαμε αυτό 

το Διοικητικό Συμβούλιο στο θέμα της κατακύρωσης των προσφορών για την 

επέκταση του λιμανιού Λεμεσού. Οι χειρισμοί του κατέδειξαν πέραν πάσης αντικει

μενικής αμφιβολίας πως όλος εκείνος ο θόρυβος που έγινε πριν ένα περίπου χρόνο 

ήταν περιττός όσον αφορά τις προθέσεις αλλά και τις ενέργειές του. Το αποτέλεσμα 

έχει δείξει ότι εκείνοι οι ορθοί χειρισμοί απέφεραν στο δημόσιο οφέλη, μπορούμε να 

πούμε, της τάξης των ΕlO εκατομμυρίων. 

Έτσι πιστεύω ότι είναι μη προσεκτική η αναφορά για μη αποδεκτό Διοικητικό 

Συμβούλιο. Αναμένουμε από αυτό το Διοικητικό Συμβούλιο και από τη Διεύθυνση 
της Αρχής Λιμένων με την ίδια υπευθυνότητα να αντιμετωπίσει τα σοβαρά προβλή

ματα που μπαίνουν μπροστά του και που θα επιτρέψουν στα κυπριακά λιμάνια και 

στην κυπριακή οικονομία να τα αντιμετωπίσει με τρόπο ώστε τα εθνικά μας συμφέ

ροντα να εκπροσωπηθούν σε ακόμα μεγαλύτερο βαθμό. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει άλλος συνάδελφος που θέλει να πρωτολογήσει; 

Ο κ. Μακρίδης. 

Ι. ΜΑΚΡΙΔΗΣ : 

Κύριε Πρόεδρε, τα λιμάνια μας πράγματι διέρχονται μια κρίση αυτή την 

περίοδο και οι προοπτικές φαίνονται ακόμα δυσκολότερες. Οποιαδήποτε καθυστέ

ρηση δημιουργηθεί στη σωστή ανάπτυξή τους οπωσδήποτε θα πλήξει καίρια τον 

τόπο μας και τα λιμάνια μας. Για το λόγο αυτό ο Δημοκρατικός Συναγερμός 

ψηφίζει τον προυπολογισμό αυτό για να αποφευχθεί οποιαδήποτε καθυστέρηση 

στην ανάπτυξη του ζωτικού αυτού τομέα της οικονομίας του τόπου μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή φαίνεται ότι ένα θέμα δεν έχει κατανοηθεί, θα ήθελα να 

παρατηρήσω το εξής: Ο κ. Πρέντζας ορθά έχει αναφερθεί στο γεγονός ότι τα 

κυπριακά λιμάνια δεν έχουν εγκαταστάσεις υποδοχής των υγρών αποβλήτων των 

πλοίων, γεγονός που θα συντελεί στο να αποβάλλονται αυτά στη θάλασσα με τις 

γνωστές καταστροφικές συνέπειες στο θαλάσσιο περιβάλλον της Κύπρου. 

Δε μιλούμε για τους κλίβανους των f:8.000 που θα καλύψουν τις ανάγκες όλων 
των λιμανιών μας, στις οποίες έχει αναφερθεί ο συνάδελφος κ. Καζαμίας. Αυτό 

είναι κάτι το ασήμαντο και αφορά στερεά αντικείμενα και όχι υγρά απόβλητα. Είναι 
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κάτι άλλο στο οποίο έχει αναφερθεί ο κ. Πρέντζας και η αναφορά του αφορούσε τα 

υγρά απόβλητα. Το σεμινάριο της ΔΕΟΚ το περασμένο Σάββατο, συμφωνούντων 
όλων των πλευρών, διαπίστωσε ότι επείγει η κατασκευή εγκαταστάσεων υποδοχής 

των υγρών αποβλήτων. Αυτό είναι θέμα άλλωστε το οποίο ύστερα από εκείνο το 

σεμινάριο το έχω εγγράψει προς μελέτη και συζήτηση στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Περιβάλλοντος. Άρα, για άλλο θέμα μιλούσε ο κ. Πρέντζας και για άλλο 

θέμα απάντησε ο συνάδελφος κ. Καζαμίας, για να μην υπάρχει παρανόηση. Αυτό 

είναι το πρώτο. Δεύτερο, κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά το θέμα αν ένα συμβούλιο 
τυγχάνει ή όχι της εμπιστοσύνης μιας συγκεκριμένης πολιτικής πλευράς, παρακα

λούμε να αφεθεί στην κρίση κάθε πλευράς αν θα παράσχει ή όχι την εμπιστοσύνη της 

σε οποιοδήποτε συμβούλιο οποιουδήποτε οργανισμού. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πρέντζας. Αντιλαμβάνομαι ότι θα είσαστε πολύ σύντομος και από τη 

θέση σας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Πολύ σύντομος, κύριε Πρόεδρε, θα κάμω μόνο μερικές διευκρινίσεις. 

Δεν επεδίωξα να συζητήσουμε συνδικαλιστικό ζήτημα. Αυτό για το οποίο 

επέκρινα το Διοικητικό Συμβούλιο της Αρχής Λιμένων δεν είναι η άποψη που είχε 

για την απεργία, αν ήταν σωστή ή λανθασμένη, για τα αιτήματα αν ήταν δίκαια ή 

άδικα και ούτε βέβαια συζητούσα τις απόψεις των συνδικαλιστικών οργανώσεων. 

Αυτό που ήγειρα και θεώρησα ως ενδεικτικό κακού εργοδότη είναι το γεγονός πως 

για μακρό χρονικό διάστημα δεν αντιδρούσε και δεν έδειχνε να ενοχλείται από το 

γεγονός ότι υπήρχε εργατική αναταραχή που ταλαιπωρούσε τα λιμάνια, τους εργα

ζόμενους σΙ αυτά και τους χρήστες των λιμανιών. Όταν υπήρξε αντίδραση, αυτή 

ήταν αστυνομικής φύσης, όταν κατάγγειλε τους υπαλλήλους της και κλήθηκε η αστυ

νομία να τους συλλάβει δύο φορές. 

Αυτό είναι το θέμα και είναι για την τεκμηρίωση που ζήτησε ο αγαπητός συνά

δελφος κ. Καζαμίας που εμείς λέμε ότι δεν μπορούμε να τρέφουμε εμπιστοσύνη 

προς αυτό το συμβούλιο. Αν εργάστηκε σε όλα τα άλλα άριστα, για μας βαρύνει 

ιδιαίτερα ο τρόπος αντιμετώπισης ανθρώπων και μάλιστα ανθρώπων που βρίσκο

νταν υπό τη συναισθηματική φόρτιση μιας απεργίας και αισθάνονταν ότι αδικού

νται. Σε τέτοιες περιπτώσεις οι υγιείς εργατικές σχέσεις και η υγιής συμπεριφορά 

των εργοδοτών δε λέει "ας τους να σκάσουν", αλλά παρεμβαίνουν άμεσα και 

βρίσκουν τους τρόπους επικοινωνίας, ώστε να λυθεί μια εργατική διαφορά όσο · 

γίνεται πιο σύντομα. Αυτή είναι και η βασική φιλοσοφία της Διεθνούς Οργάνωσης 

Εργασίας και δε χρειάζεται να πω τίποτε περισσότερο. 

Όσον αφορά τη μη τήρηση συμβατικής υποχρέωσης, η επίκρισή μου δεν ήταν 

ότι δήθεν δεν την τηρήσαμε. Όντως δεν τηρούμε τη συμβατική υποχρέωση να έχουμε 

αυτά τα λεγόμενα "reception faci lities", δηλαδή τις εγκαταστάσεις υποδοχής. Δεν τα 
έχουμε κι έχουμε υποχρέωση να τα κάνουμε. Δε λέω ότι δεν υπάρχει πρόθεση να τα 

κάνουμε κάποτε, λέω όμως ότι πρέπει να τα κάνουμε τώρα. Εγώ δεν είχα καμιά ιδέα 

σχετικά με αυτό το θέμα ή τις πρόνοιες της Marpol, αλλά το έθεσε πολύ έντονα ο 
πλέον ενδιαφερόμενος, ο Πρόεδρος του Κυπριακού Ναυτιλιακού Συμβουλίου, ο 

οποίος είναι εφοπλιστής και βρίσκεται στην άλλη πλευρά σε σχέση με μένα. Το έθεσε 

με πολύ πειστικά επιχειρήματα και όλοι αποδέχθηκαν ότι είχε δίκαιο και ότι είναι 

κάτι που πρέπει να γίνει σύντομα. 
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Έτσι μιλούμε για διαφορετικό πράγμα. Βέβαια, όπως εγώ έχω τις άγνοιές μου, 

είναι φυσικό κι άλλοι συνάδελφοι που δεν ειδικεύονται στα λιμενικά να έχουν τις 

ανάλογες άγνοιες και είναι ευτύχημα που κάποια σεμινάρια μας δίνουν τη δυνατό

τητα να μαθαίνουμε κάτι που είναι χρήσιμο για την ιδιότητά μας ως μελών του 

Νομοθετικού Σώματος και να συμβάλλουμε στο να επιλύονται διάφορα ζητήματα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, θα παρακαλέσω τον κ. Πρέντζα να εγείρει το 

θέμα που έχει υπόψη του, για να το βάλουμε σε ψηφοφορία. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ : 

Η εισήγηση μας είναι να απαλειφθεί στο Κεφάλαιο Δ, το άρθρο 1101 - Θέση 

Επόπτη Λιμανιών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της εισήγησης του κ. Πρέντζα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6 εναντίον . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

39 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η εισήγηση απορρίπτεται. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο . Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού 

ί56.476.524 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ

ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια . Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υ πάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Λιμένων Κύπρου Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψηφίση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 

Αναπτύξεως Γης Νόμος του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινο
βουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓ ΑΝΙΣΜΟΥ ΑΝΑΠΤΥ

ΞΕΩΣ ΓΗΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

τον προϋπολογισμό του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης σε συνεδρία της 

που πραγματοποιήθηκε στις 10 Μαρτίου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 

παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Διοικητικού Συμβουλίου και της Διεύθυνσης του 

Οργανισμού. 

Ο προϋπολογισμός του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης προβλέπει 

για το 1993 έσοδα ύψους :Ε7.738.000, που θα προέλθουν κυρίως από τις εισπράξεις 

από την πώληση κατοικιών, οικοπέδων και ' χρεογράφων, και έξοδα ύψους 

ί:9.499.627. Το ποσό αυτό θα διατεθεί κυρίως για την αγορά γης και την ανέγερση 

κατοικιών. 

Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση του νομοσχεδίου, το υπολογιζόμενο 

έλλειμμα θα καλυφθεί από ταμειακά πλεονάσματα προηγούμενων ετών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 

διεξήλθε διεξοδικά τις πρόνοιες του προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 

Αναπτύξεώς Γης, τις υιοθετεί στο σύνολό τους, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Αντωνίου. 
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Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Θα ήθελα να υπογραμμίσω την τεράστια σημασία που έχ~ι το έργο το οποίο 

επιτελείται από τον Οργανισμό Αναπτύξεως Γης. Είναι ένας Οργανισμός, ο οποίος 

στην ουσία φροντίζει ώστε να παρασχεθούν διευκολύνσεις σε μεσαία και χαμηλά 

εισοδηματικά στρώματα προς απόκτηση γης. 

Βέβαια από τις παρατηρήσεις που γίνονται κατά το στάδιο της εξέτασης των 

προγραμμάτων του Οργανισμού αυτού, διαπιστώνονται ακόμα σχετικά κενά και 

δυνατότητες διεύρυνσης των κριτηρίων, ώστε κατά κύριο λόγο να δίνονται δυνατό

τητες σε περισσότερα χαμηλά αμειβόμενα στρώματα να αποκτούν στέγη. 

Θα ήθελα με την ευκαιρία αυτή να εισηγηθώ όπως ο Οργανισμός μελετήσει 

ξανά το όλο θέμα και φροντίσει να αναπροσαρμοσθούν τα κριτήρια προς όφελος 

των χαμηλότερα αμειβόμενων στρωμάτων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πράγματι δύο λέξεις πρέπει να λεχθούν, διότι πρόκειται για 

ένα θεσμικό Οργανισμό ο οποίος φροντίζει να εξασφαλίσει εκείνο το οποίο καταβα

σανίζει το μέσο Κύπριο, τη στέγη του ίδιου και της οικογένειάς του. Και επειδή 

πρόκειται για έναν Οργανισμό ο οποίος προικοδοτείται από το κράτος, εισηγούμαι 

όπως το Προεδρείο αποστείλει μια επιστολή στον Υπουργό Εσωτερικών, στην 

εποπτεία του οποίου υπάγεται αυτός ο Οργανισμός ή με τον οποίο συνεργάζεται, 

για να προικοδοτηθεί και από κεφάλαια του προϋπολογισμού, ώστε να επεκταθεί 

αυτός ο θεσμός και να μπορέσουν να αποκτήσουν στέγη πιο πολλοί συμπατριώτες 

μας, πράγμα το οποίο είναι οξύτατο πρόβλημα και υπάρχει ένας αριθμός Κυπρίων 

που δεν μπορούν για πολλούς και διάφορους λόγους. Πράγματι είναι ένα πρόβλημα 

το οποίο αναβαθμίζει και την ποιότητα της ζωής μας αλλά και τα ανθρώπινα δικαι

ώματα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα το συζητήσω, κύριε Ευσταθίου, με τον αρμόδιο Υπουργό, αν του αφήσουν 

αυτές τις αρμοδιότητες. 

Ό κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Λυπούμαι, αλλά θα διαφωνήσω ριζικά με το συνάδελφο. Δεν είναι έργο της 

Βουλής να αποστέλλει επιστολές σε υπουργούς και να κάνει εισηγήσεις. Αν έχει 

θέμα ο συνάδελφος, νομίζω πως υπάρχει διαδικασία, για να εγγραφεί στο Κεφάλαιο 

Δ' ή όταν θα συζητείται ο νέος πρΟ'Uπολογισμός να το υποβάλει ως εισήγηση. 

Κάνοντας αυτό θα καθιερώσουμε μια νέα αρχή που πιστεύω δεν εμπίπτει μέσα 

στα θέσμια λειτουργίας αυτής της Βουλής. Με αυτό που λέω δε σημαίνει με κανένα 

τρόπο ότι τοποθετούμαι πάνω στην εισήγηση, αλλά λυπούμαι, δεν μπορώ να μη 

διαμαρτυρηθώ, όταν γίνεται εισήγηση για μια νέα διαδικασία που δεν προνοείται 

ούτε από τους Κανονισμούς ούτε από το Συντάγμα ούτε από τον πρακτικό λόγο 

ύπαρξης αυτής της Βουλής. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όπως θα έχετε προσέξει, δεν είπα πως θα απευθύνω επιστολή. Είπα ότι θα το 

συζητήσω και θα το διαβιβάσω, διότι συμφωνώ μαζί σας βασικά πως κάτι το οποίο 

μπορεί να προϋποθέτει και δαπάνες ίσως να μην είναι θέμα δικό μας, να υποβά

λουμε δηλαδή στον Υπουργό περαιτέρω δαπάνες. Είναι κάτι το οποίο θα πρέπει να 

έλθει με τους προϋπολογισμούς. 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, άκουσα πέντε φορές ότι λυπάται ο κ. Παπαδόπουλος για ό,τι 

είπα. Και τι είπα; Είπα ότι είναι σκόπιμο τα κριτήρια τα οποία υπάρχουν, όπως 

είπε και ο συνάδελφος εκ μέρους του ΑΚΕΛ, να διευρυνθούν ή να προικοδοτηθεί 

αυτός ο Οργανισμός με κεφάλαια, ώστε να αποκτήσουν στέγη οι άστεγοι του τόπου 

τούτου κι εκείνοι που δεν μπορούν υπό άλλες συνθήκες να έχουν σπίτι να μείνουν. 

Όπως έθεσε το θέμα ο κ. Παπαδόπουλος διαφωνώ κάθετα μαζί του και είναι 

εκτός πραγματικότητας αυτό που είπε. Οι συζητήσεις στο Κοινοβούλιο είναι ανοι

κτές και εκφράζουν τη λα'ίκή αντιπροσωπεία και τη φιλοσοφία που κάθε κόμμα έχει. 

Το κόμμα το δικό μας ακριβώς έχει αυτή τη φιλοσοφία, ότι δηλαδή δεν μπορεί το 
κράτος ή οι ημικρατικοί οργανισμοί, οι οποίοι δυνάμει του Συντάγματος αποτελούν 

κι εκείνοι μέρος του κράτους, να μην επιτελούν το έργο τους κατά τον ορθό και 

επιβεβλημένο τρόπο. Και ο τρόπος αυτός είναι η αναβάθμιση της ποιότητας της 

ζωής, η ίση μεταχείριση των ανθρώπων και η συμπαράσταση προς εκείνους οι 

οποίοι χρειάζονται κράτος πρόνοιας, για να τους συμπαρασταθεί. 

Άλλωστε κάτι το οποίο μας διαφεύγει μόνιμα είναι ότι είμαστε κι εμείς 

υπογραφείς του Κοινωνικού Ευρωπα'ίκού Χάρτη του Τουρίνου, που έχει συμπλη

ρώσει το Χάρτη των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, από το 1967 και είναι επιβεβλη
μένο καθήκον μας να αναβαθμίσουμε και να κάνουμε προσφορά σε όλους εκείνα τα 

στοιχειώδη της ζωής αυτής, τα οποία λόγω οικονομικής δυσμένειας δεν μπορούν να 

απολαμβάνουν. 

Για το λόγο αυτό επιμένω και λέω πως, όταν έρχονται προϋπολογισμοί και 

δεδομένου ότι κατά τη διάρκεια συζήτησης προϋπολογισμών μιλούμε εφ' όλης της 

ύλης -ξεκινούμε από το Κυπριακό, για να καταλήξουμε οπουδήποτε- κι εδώ σήμερα 
μιλούμε για τον προϋπολογισμό ημικρατικού οργανισμού, θα μπορούσα να μιλώ για 
τρεις ώρες, για να αναφέρω τα διάφορα θέματα τα οποία πρέπει να περιβάλλουν το 

δικαίωμα του λαού να έχει στέγη. 

Γι' αυτό ας μη λυπάται, εγώ χαίρομαι που μου δίνεται η ευκαιρία να εκφράσω 
κι αυτή την άποψη μέσα στο Κοινοβούλιο και κατ' επέκταση στον Κυπριακό λαό, 

για να πω ότι επιτέλους πρέπει να πάψουμε να είμαστε νομικιστές και να κοιτά

ζουμε πως τα ουσιώδη προβλήματα αυτού του λαού θα επιλύονται από τους κυβερ

νώντες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε συνάδελφε, εγώ ως Πρόεδρος της Βουλής δεν μπορώ να διαβιβάσω κάτι 
που δεν είναι ομόφωνο ή τουλάχιστο δεν είναι θέληση της πλειοψηφίας. Εκείνο το 

οποίο θα κάμω είναι να διαβιβάσω τα πρακτικά αυτής της συζήτησης. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Τα πρακτικά, βέβαια. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 



1329 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν υπήρχε και καμιά αμφισβήτηση για την ορθότητα αυτού 

που είπα, νομίζω ότι ο τελευταίος λόγος του συναδέλφου αποδεικνύει του λόγου το 
αληθές. Κανένας δεν προσπάθησε να εμποδίσει την έκταση της συζήτησης ή την 

κάλυψη των ανθρώπινων ή κοινωνικών δικαιωμάτων που τόσο εύστοχα προσπά
θησε να θέσει ο αγαπητός συνάδελφος. Είχε κάθε ευχέρεια από το βήμα της Βουλής, 

κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού, και έχει και κάθε κάθε ευχέρεια να το κάνει 
όποτε θέλει με εγγραφή θέματος, αν ο σκοπός είναι να προωθηθεί το αίτημα μέσω 
των νενομισμένων διαδικασιών κι όχι απλώς να λεχθεί και να ακουστεί. 

Αν ο σκοπός που το ανέφερε είναι για "να πάψουμε να είμαστε νομικιστές", 

λυπούμαι να παρατηρήσω ότι, δυστυχώς, είναι μόνο μέσω των νομικών αγωγών και 

διαδικασίων που φθάσαμε σε αποτελέσμα, διότι τα άλλα μένουν έπεα πτερόεντα. 

Εκεί που διαφώνησα, κύριε Πρόεδρε, είναι η εισήγηση όπως ο Πρόεδρος της 

Βουλής αποστείλει επιστολή που να κάνει την άλφα ή βήτα εισήγηση. Κατά τα άλλα, 

όχι για τρεις ώρες, αλλά επί 14 ώρες δικαιούται ο συνάδελφος να μιλά, για να πει 
όσα θέλει από το βήμα της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑθΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, μπορούσα να θέσω το θέμα διαφορετικά και να κάνω πρόταση 

νόμου, για να επιβαρύνω προϋπολογισμούς και να προικοδοτήσω το λαό αυτό με 
στέγη; Ασφαλώς όχι, διότι το άρθρο 80, παράγραφος 2 του Συντάγματος το απαγο
ρεύει. Ο κ. Παπαδόπουλος είπε ότι θα μπορούσα να το εγείρω κατά τη συζήτηση των 
προϋπολογισμών. Μα, συζητούμε τον προϋπολογισμό αυτή τη στιγμή του Οργανι

σμού Αναπτύξεως Γης. Και μέσα σΙ αυτο το πλαίσιο, αντί να έρθω στο βήμα, μου 

δώσατε την ευκαιρία να πω αυτά που είπα από τη θέση μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω ότι δε διαφωνεί κανένας να διαβιβάσω τα πρακτικά. 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Παπαγεωργίου. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θα επαναλάβω τα όσα είπαν οι συνάδελφοι. Εκείνο το 

οποίο θα επισημάνω είναι πως αναφέρθηκε προικοδότηση αυτού του Οργανισμού 
και αυτό είναι θέμα που αφορά προϋπολογισμό και πρέπει να έρθει με την κατάλ

ληλη διαδικασία. 

Ένα θέμα που πρέπει να συζητηθεί στην Επιτροπή Εσωτερικών, στην οποία 

υπάγεται ο Οργανισμός αυτός, είναι το θέμα της χορήγησης χαλίτικης γης στον 
Οργανισμό, ώστε εκεί όπου υπάρχει κατάλληλη χαλίτικη γη να διαχωριστεί σε οικό

πεδα, για να δοθούν στις οικογένειες εκείνες που αντιμετωπίζουν σοβαρό πρόβλημα 
στέγης. 

Ακόμα ένα σημείο, η διεύρυνση των κριτηρίων που πρέπει να γίνει δεν είναι 
μόνο προς τα κάτω αλλά και προς πάνω, ώστε να καλύπτει και τη μεσαία τάξη του 
πληθυσμού που κι αυτή αντιμετωπίζει σήμερα σοβαρό πρόβλημα στέγης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νο μοσχεδ ίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως 
Γης ποσού ;(9.499.627 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. 
Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 
Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ

ματος άλλων άρθρων του αυτού Κεφαλαίου. Άρθρο 4. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Άρθρο 5. 
Πίνακας Θέσεων. Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Περί προυπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης Νόμος τo~ 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. ' 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το επόμενο νομοσχέδιο είναι ''Ο περί της Ευρωπα'ίκής Σύμβασης για την 
Προστασία Κατοικίδιων Ζώων (Κυρωτικός) Νόμος του 1993". Είναι πολύ επίκαιρη 

αυτή η σύμβαση βλέπω μετά που χάθηκαν κάποια κατοικίδια ζώα από φίλους 
Βουλευτές. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Έπαψε να υπάρχει η σκυλίσια ζωή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΧΡ. ΜΑ ΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ ΦΥΣΙΚΩΝ 

ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΤΗΣ ΕΥΡΩ

ΠΑΙΚΗΣ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΚΑΤΟΙΚΙΔΙΩΝ ΖΩΩΝ (ΚΥΡ Ω

ΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Χρίστος Μαυροκορδάτος, Πρόεδρος 

Λάκης Θεοδούλου 

Κίκης Γιάγκου 

Αυγερινός Παπαρές 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

. Γιαννάκης Ομήρου 

,1 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 11 Μαρτίου 1993. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες του νομοσχεδίου εκπρό

σωποι του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο σκοπείται η κύρωση της Ευρωπα·ίκής 

Σύμβασης για την Προστασία Κατοικίδιων Ζώων, στην οποία η Κυπριακή Δημο

κρατία προσχώρησε, σύμφωνα με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με 

αριθμό 38.351 και ημερομηνία 19 Νοεμβρίου 1992. 

Η επιψήφιση του σχετικού νομοσχεδίου από τη Βουλή απαιτείται για την κατά 

νόμο κύρωση της πιο πάνω Σύμβασης, σύμφωνα με το άρθρο 169 (2) του Συντάγ
ματος της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Σκοπός της πιο πάνω Σύμβασης είναι η αναγνώριση της σημασίας των κατοι

κίδιων ζώων για τον άνθρωπο και η λήψη όλων των μέτρων που απαιτούνται για 

την προστασία και την ευημερία τους. ι 

Ειδικότερα, στην εν λόγω Σύμβαση περιλαμβάνονται διατάξεις αναφο'ρικά με 
τη φροντίδα, εκτροφή και εκπαίδευση των κατοικίδιων ζώων και τίθενται οι πρου

ποθέσεις που απαιτούνται για την εμπορία και χρησιμοποίησή τους για διαφημίσεις, 

ψυχαγωγία, εκθέσεις, αγώνες και άλλες εκδηλώσεις. Πρόσθετα, τίθενται περιορισμοί 

στο όριο ηλικίας για απόκτηση κατοικίδιων ζώων και στην απρογραμμάτιστη 

αναπαραγωγή τους και προδιαγράφονται τα αναγκαία μέτρα που θα λαμβάνονται 

για τα αδέσποτα ζώα. Τέλος, καθορίζονται τα θέματα που θα περιλαμβάνονται στα 

προγράμματα ενημέρωσης και εκπαίδευσης που τα κράτη-μέλη αναλαμβάνουν να 

αναπτύσσουν για τα άτομα που ασχολούνται με τη συντήρηση, εκτροφή, εκπαίδευση 

, και εμπορία κατοικίδιων ζώων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, θεωρώντας την 

προσχώρηση της Κύπρου στην υπό αναφορά Σύμβαση ένα βήμα εναρμόνισής μας με 

τους ευρωπα·ίκούς προσανατολισμούς, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 

υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 
του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της Σύμβασης αυτής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Μελετώντας τη σύμβαση κάποιος δεν έχει παρά να συγκινηθεί ακριβώς για τα 

διάφορα θέματα που αναφέρονται. Απαιτεί, λέγει, η υγεία και η ευημερία των ζώων, 

να έχουν κατάλυμα υγιεινό, να έχουν φροντίδα και προσοχή, καθώς και υγιεινή 

τροφή. Να φροντίζουμε, λέγει, με τέτοιο τρόπο, ώστε όταν τα ζώα ζουν να μην 

μπορεί οι απόγονοί τους να έχουν οποιαδήποτε δυσμενή μεταχείριση στη ζωή τους, 

ενώ επίσης αναφέρονται πολλά και διάφορα για την εκπαίδευσή τους. Δηλαδή είναι 

ένα ιδανικό νομοθέτημα το οποίο -τα λέγω αυτά παρά το γεγονός ότι θα προκαλέσω 

λύπη βεβαίως στον αγαπητό μου τον Τάσσο. Είναι έτοιμος δηλαδή, γιατί ακριβώς 

είμαι εκτός θέματος, να παρέμβη αλλά θα το πω-αν εφαρμοζόταν στους ανθρώπους, 

θα ήταν ίσως και οι Κύπριοι πολύ ευτυχείς να έχουν αυτή τη μεταχείριση που 

αναλαμβάνει το κράτος να παρέχει στα ζώα και σίγουρα ευτυχής θα ήταν όλη εκείνη 

η παρέλαση των σκελετωμένων ανθρώπων των χωρών τύπου Σομαλίας, των 
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παιδιών τα οποία πεινούν, των 100 000 εγκλίστων στην Τουρκία. Όλα αυτά τα 
θέματα που έθιξα θα παρακαλέσω την εντιμότητά σας να τα στείλετε στο Γενικό 

Γραμματέα του Συμβουλίου της Ευρώπης και αυτό τον προβληματισμό και αυτή τη 

σκέψη πέστε ότι έκαμε κάποιος από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, μήπως και 

θεωρηθεί ότι είναι και λίγο υποκριτικό αυτό το νομοθέτημα, το οποίο εν πάση περι

πτώσει ψηφίζουμε, γιατί έχουμε ευρωπα'ίκό προσανατολισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ευσταθίου, αυτά χρειάζονται, αυτά προαπαιτούνται για την ευρωπα'ίκή 

μας εναρμόνιση. Πρέπει να το αντιληφθείτε ότι είναι μέρος της ευρωπα'ίκής εναρ

μόνισης. Τι να κάνουμε; 

Η κ. Κατσελλή. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Προηγούμαι, κύριε Πρόεδρε, και είμαι και πιο κοντά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι κυρία και πρέπει να της δώσουμε το λόγο πρώτα. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Σωστό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Και μάλιστα προέρχεστε από το ίδιο κόμμα. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Πρέπει να μπει μέσα στην Έκθεση ότι τερματίστηκε η σκνλίσια ζωή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Δε θα διαφωνήσω με το συνάδελφο κ. Ευσταθίου ότι πραγματικά υπάρχουν 

κατοικίδια ζώα που καλοπερνούν περισσότερο από πολλούς ανθρώπους πάνω στον 

πλανήτη μας. Όμως εγώ ανέβηκα στο βήμα για να θίξω μια άλλη όψη του νομί

σματος, η οποία συμβαίνει πολύ κοντά μας και στη Λευκωσία αλλά και σε όλη την 

Κύπρο και είναι τα αδέσποτα σκυλιά τα οποία κυκλοφορούν πεινασμένα και κακο

παθαίνουν. Πολλές φορές είδα σκύλους τόσο πληγωμένους με τα εντόσθια έξωκαι 

όμως εξακολουθούσαν να είναι ζωντανοί. Και αυτό γιατί τα Δημαρχεία -και μιλώ 

ειδικά για τη Λευκωσία στην οποία ζω και είμαι σε θέση να ξέρω και από προσω

πική πείρα- δεν έχουν επαρκή εξοπλισμό ή στελέχωση για τα αδέσποτα αυτά σκυλιά, 

για να τα μαζεύουν και για να τους δίδουν μια σχετική ευθανασία. Υπάρχει μόνο 

ένα συνεργείο γι' αυτά όλα στο Δημαρχείο των Λατσιών, το οποίο δεν είναι επαρκές, 

ενώ από την άλλη είναι και το εξής οξύμωρο. Αν τύχει αυτό το μη επαρκές συνερ

γείο να βρει κανένα σκύλο ο οποίος κατά λάθος ξέφυγε του ιδιοκτήτη του, τον 

παίρνει και τον σκοτώνει αδιάκριτα, με αποτέλεσμα να προκαλεί λύπη στους ιδιο

κτήτες. Και θέλω να πω ότι εγώ δεν έχω σκύλο για να νομίσετε ότι μιλώ και έχω 

συμφέρον προσωπικό ή ότι έπαθα κάτι τέτοιο. 

Επίσης το ίδιο συμβαίνει και με πολλούς γάτους. Υπάρχουν πάρα πολλοί 

αδέσποτοι γάτοι σε σημείο που πολλοί πολίτες παρανομούν ρίχνοντας φόλα σε 

γάτους αδιακρίτως και πεθαίνουν και οι αδέσποτοι γάτοι αλλά και πολλοί γάτοι οι 

οποίοι είναι αγαπητοί και ειδικά σε μικρά παιδιά, στα παιδιά μας. 
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Ναι, έχω γάτους. Και έπεσα και μάλιστα θύμα ομαδικής δηλητηρίασης από 

γειτόνους και των γάτων μου. Αλλά οι άνθρωποι είχαν δίκαιο, διότι το Δημαρχείο 

δε μεριμνά γι' αυτά τα πράγματα πρώτο, και δεύτερο επιρρίπτω και στους πολίτες 

μια ευθύνη, διότι εκείνοι που έχουν γάτους δε φροντίζουν να τους προστατεύουν 

και δεν προσπαθούν να περιορίζουν τους αριθμούς τους. Διότι όπως υπάρχουν 

σήμερα αντισυλληπτικά χάπια για τους ανθρώπους, υπάρχουν αντισυλληπτικά 

χάπια και για τους γάτους. 

Ένα άλλο θέμα το οποίο είναι πολύ σοβαρό στην Κύπρο και το αναφέρω και 

αυτό είναι η εισαγωγή σκύλων οι οποίοι είναι πολύ επικίνδυνοι, επιθετικοί και 

σαρκοβόροι. Δε νομίζω ότι η αγάπη προς τα ζώα, η οποία είναι ένα πολύ ευγενικό 

αίσθημα που έχουν οι άνθρωποι, πρέπει γενικά να φτάνει στα άκρα, ούτως ώστε να 

βλέπουμε στη γειτονική μας αυλή ράτσες σκύλων οι οποίοι κατ' ουδένα τρόπο δεν 

μπορούν να εξημερωθούν ή να εκπαιδευτούν και μόλις αφεθούν ελεύθεροι κινδυ

νεύει ο κάθε πολίτης. Νομίζω γι' αυτά τα πράγματα πρέπει να μεριμνήσει η πολι

τεία και, αν χρειαστεί, να θεσμοθετήσει αυτή η Βουλή, για να απαγορευθεί η εισα

γωγή αυτών των σκύλων. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχω την εντύπωση ότι ένα από τα μέτρα με τα οποία ασχολείται η Σύμβαση 

είναι οι προδιαγραφές για τους αδέσποτους σκύλους. Κατά συνέπεια ακριβώς είναι 

αυτά τα θέματα τα οποία ρυθμίζει αυτή η Σύμβαση. 

Ο κ. Αγαπίου. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Προτιμώ να απαντήσω μετά που θα τελειώσει. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω πραγματικά συγκινηθεί, γιατι εχει συνενώσει όλα τα 

κόμματα της Βουλής αυτό το θέμα, η αγάπη δηλαδή προς τα κατοικίδια ζώα. 

Ευτυχώς που έχει περάσει ανεπιστρεπτί η εποχή που τα ζώα τα κατοικίδια τα 

κλωτσούσαμε, για να φύγουν από το σπίτι ή που είχαμε το λεγόμενο τζέντη. Ο 

τζέντης ήταν μια βέργα πάνω στην οποία υπήρχε μία βελόνα, κάτι σαν βούκεντρο, 

για να ενοχλούμε τα ζώα να τρέχουν και ούτω καθεξής. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Δεν είμαστε υπόχρεοι να ξέρουμε προ·ίστορία. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Ο ευρωπα·ίκός προσανατολισμός μας, όπως έχετε αναφέρει, μας επιβάλλει να 

συμπεριφερόμαστε καλύτερα στα ζώα και πραγματικά χαίρομαι, διότι αυτό το 

επίκαιρο θέμα το οποίο συζητείται σήμερα στη Βουλή έχει δημιουργήσει τέραστιο 

ενδιαφέρον σε όλα τα Μέλη και χαίρομαι γιατί είμαστε όλοι ζωόφιλοι και ελπίζω, 

όπως είπε ο συνάδελφος Ευσταθίου, κάποτε να δείξουμε και την ίδια αγάπη προς 

τους ανθρώπους και ιδιαίτερα εκείνους οι οποίοι έχουν την ανάγκη μας. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επειδή θα υπάρξει ακόμα μια σύμβαση για την προστασία των σπονδυλωτών 

ζώων, έχω την εντύπωση ότι θα εισηγηθώ να θεωρηθεί αναγνωσθείσα η Έκθεση, για 
να προχωρήσουμε με πιο γρήγορο ρυθμό. 

Η κ. Κληρίδου έχει ζητήσει το λόγο. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Διερωτώμαι μόνο αν είμαστε χώρα υπό κατοχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχουμε υποστεί εισβολή και από αδέσποτους σκύλους εκτός από άλλα, κύριε 
Πιττοκοπίτη. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Νόμιζα ότι είναι για την εισβολή που μιλούσαμε τόση ώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η κ. Κληρίδου. 

Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, βλέπω ότι οι άνδρες συνάδελφοι τουλάχιστον έχουν διάθεση 

να διασκεδάσουν το θέμα. Εγώ συμφωνώ με την κ. Ρήνα Κατσελλή, δε νομίζω να 

είναι τόσο ασήμαντο το θέμα, νομίζω είναι αρκετά σημαντικό και εκ μέρους του 

Δημοκρατικού Συναγερμού θέλω να επικροτήσω την επικύρωση των δύο Συμβά

σεων. Έχω προσέξει πολύ συχνά στην εφημερίδα ότι ξένοι επισκέπτες στην Κύπρο 

μας κάμνουν παρατήρηση για το πώς πολλές φορές έχουμε τα ζώα μας. Δε μιλώ για 

όλους, αλλά υπάρχουν περιπτώσεις και μου έχουν σταλεί φωτογραφίες ζώων που 

είναι σε άθλιες συνθήκες. Αυτό δεν τιμά τον τόπο μας. Φυσικά εμείς μπορούμε να 

απαντήσουμε ότι στην Ευρώπη έχει ανθρώπους που κοιμούνται στο δρόμο αλλά 

έτερον εκάτερον. Ο πολιτισμός κάθε λαού αντικάτοπτρίζεται στον τρόπο που 

συμπεριφέρεται προς τους συνανθρώπους του και προς τα ζώα και προς τη φύση 

που είναι γύρω του. Επομένως επικροτώ την επικύρωση της Σύμβασης και αναμένω 

ότι η κυβέρνηση θα στείλει ένα νομοσχέδιο, το οποίο έχει καιρό που ετοιμάζεται για 

την προστασία των ζώων και το οποίο τώρα επιβάλλεται να σταλεί, εφόσον έχουμε 

επικυρώσει τη Διεθνή Σύμβαση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κυρία Κληρίδου, έχετε δίκαιο, το γεγονός ότι έχουμε αδέσποτους Αττίλες δε 

σημαίνει πως πρέπει να έχουμε και αδέσποτους σκύλους. 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι τώρα και κάμποση ώρα που προσπαθώ να υποθέσω τι θα 

έλεγε αν ήταν εδώ μαζί μας ο φίλτατος Χρίστος Κουρτελλάρης. Έχω την εντύπωση 

ότι θα μας έλεγε "Ψουμί δεν έχουμε και ρεπάνια γυρεύκουμε". Στο παρελθόν είχα 

κάμει μια σκέψη γι' αυτά τα κατοικίδια ζώα από την αντίθετη όμως οπτική γωνία, 

γιατί από μια πρόχειρη έρευνα που είχα κάμει είναι αρκετά εκατομμύρια λίρες που 

ξοδεύονται για τροφές κατοικίδιων ζώων που εισάγονται για να αφοδεύονται 

τελικά αυτές οι τροφές στα πεζοδρόμια και στις αυλάδες των σπιτιών άλλων 

ανθρώπων που στο κάτω κάτω δε θα ήθελαν να ενοχλούνται από τα κατοικίδια ζώα 

του γείτονα. Είναι καλή η πορεία προς την Ευρώπη, είναι άσχημος όμως κάποια 

φορά ο πιθηκισμός. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα ήθελα να θίξω μια άλλη πτυχή του θέματος. Πιστεύω 

ότι ο Κυπριακός λαός είναι αρκετά ζωόφιλος. Από τις 40 000 των κυνηγών που 
έχουμε, οι περισσότεροι απ' αυτούς διαθέτουν όχι μόνο έναν σκύλο αλλά πέραν του 

ενός και η περιποίηση που τους έχουν είναι πραγματικά αξιοθαύμαστη και συγκινη

τική. Τώρα, αν υπάρχει κάποιο θέμα ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τους έχουν περιποίηση για να φονεύουν τα πουλιά, κύριε Χριστοδουλίδη, 

αλλά είναι άλλο θέμα αυτό. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, και εσείς ως μανιώδης κυνηγός που είστε ξέρετε ότι ο σκύλος 

είναι ο καλύτερος σύντροφος του ανθρώπου και στο κυνήγι και θα τολμούσα να πω 

και κάπου και στη ζωή και μάλιστα πιο πιστός από πολλούς ανθρώπους. Επομένως 

πιστεύω ότι στην ουσία δεν έχουμε πρόβλημα στην Κύπρο. Τα κατοικίδια ζώα 

τυγχάνουν στην καταπληκτική τους πλειοψηφία εξαιρετικής αντίκρισης και αν 

κάπου υπάρχει πρόβλημα πιστεύω υπάρχουν οι αρμόδιες αρχές οι οποίες οφείλουν 

να επιλαμβάνονται αυτού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Θεοδώρου, έχω την εντύπωση πως εξαντλήθηκε το θέμα. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Να πω και εγώ το δικό μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εν απού πει το δικό του, δηλαδή; 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Το αισθάνομαι έντονα και πρέπει να το πω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να το πεις. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Εδώ δε μιλούμε για την αγάπη και για τα αισθήματα των ανθρώπων προς ζώα 

τα κατοικίδια. Εδώ μιλούμε για θέσπιση νομοθεσίας. Και εγώ αυτό το πράγμα το 

βλέπω ως ένα μνημείο και μια μαρτυρία της σχιζοφρένειας της εποχής μας. Τίποτε 

λιγότερο και τίποτε περισσότερο. Γιατί την ώρα που θεσπίζουμε νομοθεσία για να 

προστατέψουμε τα ζώα, εκατομμύρια άνθρωποι πεθαίνουν από την πείνα, άλλοι 

σκοτώνονται σε πολέμους, άλλοι αγνοούνται, όπως έχουμε εμείς αγνοουμένους, 

όμως είναι η σχιζοφρενής, η διχασμένη προσωπικότητα της εποχής στην οποία 

ζούμε που τα κάνει όλα αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχουμε " λάβει μέρος, κύριε Θεοδώρου, και στο παρελθόν και σε σύμβαση για 
εξερεύνηση ουράνιων σωμάτων. Μην εκπλήσσεστε, αυτές είναι οι διεθνείς συμβά

σεις, ανήκουμε στη διεθνή κοινωνία και είμαστε υποχρεωμένοι να τις υπογράφουμε. 

Ο κ. Σοφοκλέους ζήτησε το λόγο. 



1336 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Ζητούμε ;(1.000 για τα σκυλάκια του σαλονιού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Κοσμήτορα, παρακαλώ. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Κ ύριε Πρόεδρε, 

Είναι η πρώτη φορά που μιλώ απ' αυτό το. βήμα και αισθάνομαι λίγο ερεθι

σμένος. Είμαι φιλόζωος, είμαι κυνηγός, έχω σκύλο αλλά κάπου υπάρχουν υπερ

βολές, πολλές υπερβολές στη συμπεριφορά μας και προκλητικοί ακόμα και απέναντι 

στον εαυτό μας όσον αφορά τη συμπεριφορά μας προς τα ζώα. Το ζώο είναι ζώο. Δε 

θα το πάρω να το κοιμίσω στο σπίτι μου ούτε στο κρεββάτι μου, όπως κάμνουν 

μερικοί, ούτε θα φέρω Φιλιππινέζα για να το παίρνει περίπατο το σκυλί μου. Κάπου 

είμαστε προκλητικότατοι. Και δεν υπάρχει καμιά αμφιβολία ότι αν μας παρακολου

θούν κάποιοι θα πουν "αυτοί έχουν ξεφύγει από κάποιους κανόνες" . 

Είχα πάει σε ένα σπίτι μια φορά, επιτρέψετέ μου, και όπως καθόμουν με 

κάποιους άλλους ξένους περιμένοντας τη νοικοκυρά να έρθει να μας κεράσει -είχε 

πάρα πολλούς γάτους στο σπίτι εκείνο- σκύβοντας ένας από τους ξένους που ήταν 

μαζί μου που δεν με ήξερε, αλλά ήταν φτωχός ο άνθρωπος, μου λέει: "Κύριε Σοφο

κλέους, δαμέσα είναι καλύτερα να είσαι κάττος παρά άδρωπος". 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, κύριοι, έχει εξαντληθεί η συζήτηση και νομίζω ότι έχουν λεχθεί 

αρκετά. Να κρατήσουμε και κάπως το επίπεδο αυτού του Σώματος. Έγινε το απαι

τούμενο χιούμορ, εισηγούμαι να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση. Κύριε Γεωρ

γίου, αν μου επιτρέπετε, εκτός αν έχετε κάποια πολύ ουσιαστική παρατήρηση, να 

σας δώσω το λόγο. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Είναι μια δήλωση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Επειδή αυτό το θέμα έχει απασχολήσει τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, όταν 

δημοσιεύτηκε ότι κατατέθηκε στη Βουλή, η διαπίστωση που θέλω να κάμω είναι ότι 

δυστυχώς σήμερα έχουμε επιβεβαιώσει ότι λύσαμε όλα τα προβλήματα και ασχολού

μαστε τώρα με αυτά τα ζητήματα -χωρίς να θέλω να πω ότι είμαι ενάντια στο νομο

σχέδιο- και έχουμε δώσει περαιτέρω τροφή για να ασχολούνται με το επίπεδο αυτού 

του Σώματος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Άφησα κάπως να προχωρήσει αυτή η συζήτηση, γιατί το θεώρησα πως ήταν 

μια από τις απαραίτητες εκτονώσεις μετά από τις τελευταίες Προεδρικές εκλογές. 

Γι' αυτό προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Παράξενη σύγκριση, κύριε Πρόεδρε, τα κατοικίδια ζώα με τους υποψηφίους. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της Σύμβασης. Πίνακας, Μέρος Ι, Μέρος Π. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς και ο 

Πίνακας, Μέρος Ι, Μέρος Π εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς και 

ο Πίνακας, Μέρος Ι, Μέρος Π εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ευρωπα'ίκής Σύμβασης για την 

Προστασία Κατοικιδίων Ζώων (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και η Σύμβαση 

κυρούται. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό (4) θέμα, πo~ είναι "Ο περί της Ευρωπα'ίκής 
Σύμβασης για την Προστασία των Σπονδυλωτών Ζώων που Χρησιμοποιούνται για 

Πειραματικούς και Άλλους Επιστημονικούς Σκοπούς (Κυρωτικός) Νόμος του 

1993". Εισηγούμαι η Έκθεση την οποία όλοι έχετε να θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ ΦΥΣΙΚΩΝ 

ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΤΗΣ ΕΥΡΩ

ΠΑΙΚΗΣ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΤΩΝ ΣΠΟΝΔΥΛΩΤΩΝ ΖΩΩΝ 

ΠΟΥ ΧΡΗΣΙΜΟΠΟΙΟΥΝΤΑΙ ΓΙΑ ΠΕΙΡΑΜΑΤΙΚΟΥΣ ΚΑΙ ΑΛΛΟΥΣ ΕΠΙΣΤΗ

ΜΟΝΙΚΟΥΣ ΣΚΟΠΟΥΣ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Χρίστος Μαυροκορδάτος, Πρόεδρος 

Λάκης Θεοδούλου 

Κίκης Γιάγκου 

Αυγερινός Παπαρές 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 11 Μαρτίου 1993. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες του νομοσχεδίου εκπρό

σωποι του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 



1338 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση της Ευρωπα·ίκής Σύμβασης 

για την Προστασία των Σπονδυλωτών Ζώων που Χρησιμοποιούνται για Πειραματι

κούς και Άλλους Επιστημονικούς Σκοπούς, στην οποία η Κυπριακή Δημοκρατία 

προσχώρησε, σύμφωνα με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 
38.350 και ημερομηνία 19 Νοεμβρίου 1992. 

Η επιψήφιση του σχετικού νομοσχεδίου από τη Βουλή απαιτείται για την κατά 

νόμο κύρωση της πιο πάνω Σύμβασης, σύμφωνα με το άρθρο 169 (2) του Συντάγ
ματος της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Με την πιο πάνω Σύμβαση σκοπείται ο καθορισμός αποδεχτών συνθηκών 

πειραματισμού με τη χρήση ζώων, με απώτερο στόχο τη διασφάλιση της συνετής 

χρησιμοποίησης πειραματόζωων που μέσω τους επιζητείται η επιστημονική γνώση, 

η υγεία και η ασφάλεια του ανθρώπου. 

Ειδικότερα, στην εν λόγω Σύμβαση περιλαμβάνονται πρόνοιες που αφορούν 

τον τρόπο διεξαγωγής της πειραματικής εργασίας πqυ διεξάγεται για εκπαίδευση 

και επιμόρφωση, την εξασφάλιση εξουσιοδότησης για πραγματοποίηση τέτοιας 

εργασίας και τη γενική φροντίδα και διαβίωση των ζώων που χρησιμοποιούνται ή 

που προορίζονται να χρησιμοποιηθούν για πειραματική εργασία. 

Στα Παραρτήματα της ίδιας Σύμβασης περιλαμβάνονται κατευθυντήριες 

γραμμές για τη στέγαση και τη φροντίδα των πειραματόζωων, καθώς και επεξηγή

σεις σχετικά με τα στατιστικά στοιχεία που κάθε κράτος-μέλος είναι υποχρεωμένο 

να τηρεί σχετικά με τη χρήση ζώων για πειραματικούς σκοπούς. . 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, υιοθετώντας τις 

πρόνοιες της υπό αναφορά Σύμβασης, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε 

νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου για την κατά νόμο κύρωση της Σύμβασης 

αυτής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω ότι δε χρειάζεται άλλη εκτόνωση το Σώμα, γι' αυτό αν συμφωνείτε θα 

προχωρήσω στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της Σύμβασης. Πίνακας, Μέρος Ι, Μέρος π. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς και ο 

Πίνακας, Μέρος Ι, Μέρος ΙΙ εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το τρίτο, καθώς και 

ο Πίνακας, Μέρος Ι, Μέρος ΙΙ εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο π~ρί της Ευρωπα·ίκής Σύμβασης για την 

Προστασία των Σπονδυλωτώ:ν Ζώων που χρησιμοποιούνται για πειραματικούς και 

άλλους Επιστημονικούς Σκoπbύς (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και η Σύμβαση 

κυρούται. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό (5) θέμα, που είναι "Οι περί Επιτροπής Σιτηρών 
Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους της Επιτροπής 

Σιτηρών Κύπρου και Εξαρτωμένους τους, Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της 

Κυβέρνησης) Κανονισμοί του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευ

τικής Επιτροπής Οικονομικών να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 

"01 ΠΕΡΙ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΙΤΗΡΩΝ ΚΥΠΡΟΥ (ΣΧΕΔΙΟ ΣΥΝΤΑΞΕΩΝ ΚΑΙ 
ΧΟΡΗΓΗΜΑΤΩΝ ΣΕ ΥΠΑΛΛΗΛΟΥΣ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΙΤΗΡΩΝ ΚΥΠΡΟΥ 

ΚΑΙ ΕΞΑΡΤΩΜΕΝΟΥΣ ΤΟΥ};, ΟΜΟΙΟ ΜΕ ΤΟ ΣΧΕΔΙΟ ΣΥΝΤ ΑΞΕΩΝ ΤΗΣ 

ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" 

Πα~όντες;: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

τους πιο πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 

10 Μαρτίου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους 
εκπρόσωποι της Επιτροπής Σιτηρών. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 21 της 
βασικής νομοθεσίας για τον Έλεγχο των Σιτηρών, σκοπείται η ίδρυση Σχεδίου 

Συντάξεων και Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους της Επιτροπής Σιτηρών, παρόμοιου 

με εκείνο που ισχύει για τους δημόσιους υπαλλήλους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, σημειώνο

ντας το γεγονός ότι παρόμοια σχέδια συντάξεων υφίστανται και λειτουργούν στον 

υπόλοιπο κρατικό και ημικρατικό τομέα, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκριση των υπό αναφορά Κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονι

σμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 
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Προχωρούμε στο υπ' αριθμό (6) θέμα, που είναι "Οι περί Συντάξεων και 
Χορηγημάτων των Υπαλλήλων της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟIΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 

"ΟΙ ΠΕΡΙ ΣΥΝΤΑΞΕΩΝ ΚΑΙ ΧΟΡΗΓΗΜΑΤΩΝ ΤΩΝ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ ΤΗΣ 

ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΙΤΗΡΩΝ ΚΥΠΡΟΥ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 

1993" 

ΠαQόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 
Τάσσος Παπαδόπουλος 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 

πιο πάνω. Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 10 Μαρτίου 1993. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι της 

Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου. 

Με την τροποποίηση των υπό αναφορά Κανονισμών, που εκδίδονται με βάση 

το άρθρο 21 της βασικής νομοθεσίας για τον Έλεγχο των Σιτηρών, σκοπείται η 
χορήγηση εξουσίας στην Επιτροπή Σιτηρών να παραχωρεί στους υπαλλήλους-μέλη 

του Σχεδίου Συντάξεων και Χορηγημάτων της στ~γαστικά και εκπαιδευτικά δάνεια, 

δικαίωμα μεταπήδησης στο Κυβερνητικό Σχέδιο Συντάξεων και δικαίωμα μεταβί

βασης της σύνταξης στη σύζυγο και τα τέκνα. 

Παρόμοιες ρυθμίσεις προνοούνται στους σχετικούς Κανονισμούς άλλων 

νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στο Σώμα την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Μη υπαρχόντων ομιλητών, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό (7) θέμα, που είναι "Οι περί Τμήματος Αρχαιο
τήτων - Θέσεις Εφόρου Αρχαίων Μνημείων και Εφόρου Αρχαιολογικών Μουσείων 

και Επισκοπήσεως (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993". Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο ή οποιοδήποτε άλλο Μέλος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΤΜΗΜΑΤΟΣ ΑΡΧΑΙΟ
ΤΗΤΩΝ - ΘΕΣΕΙΣ ΕΦΟΡΟΥ ΑΡΧΑΙΩΝ ΜΝΗΜΕΙΩΝ ΚΑΙ ΕΦΟΡΟΥ ΑΡΧΑΙΟ
ΛΟΓΙΚΩΝ ΜοΥΣΕΙΩΝ ΚΑΙ ΕΠΙΣΚΟΠΗΣΕΩΣ (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) 
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 
Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 
Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Καίτη Κληρίδου 
Γιαννάκης Αγαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 
Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 11 Μαρτίου 1993. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, σκοπείται ο καθορισμός των σχεδίων 
υπηρεσίας των θέσεων Εφόρου Αρχαίων Μνημείων και Εφόρου Αρχαιολογικών 
Μουσείων και Επισκοπήσεως του Τμήματος Αρχαιοτήτων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υ~oθετεί τους σκοπούς των υπό συζή

τηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Μη υπαρχόντων ομιλητών, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, το υπ' αριθμό 8, που είναι "Οι περί Κυβερνη
τικού Υδατικού Έργου του Χώρου Απόρριψης και Επεξεργασίας Λυμάτων στο 
'ΒΑΤ!' Λεμεσού (Έλεγχος, Διαχείριση και Χορήγηση Δικαιώματος για Απόρριψη 

Λυμάτων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 

Επιτροπής Περιβάλλοντος να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΚΥΒΕΡΝΗ
ΤΙΚΟΥ ΥΔΑΤΙΚΟΥ ΕΡΓΟΥ ΤΟΥ ΧΩΡΟΥ ΑΠΟΡΡΙΨΗΣ ΚΑΙ ΕΠΕΞΕΡΓΑ

ΣΙΑΣ Λ ΥΜΑΤΩΝ ΣΤΟ 'ΒΑΤ!' ΛΕΜΕΣΟΥ (ΕΛΕΓΧΟΣ, ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΚΑΙ 
ΧΟΡΗΓΗΣΗ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΟΣ ΓΙΑ ΑΠΟΡΡΙΨΗ Λ ΥΜΑΤΩΝ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" , 
Παρόντες: 

Χρίστος Σολωμής, Πρόεδρος 

Ττίμης Ευθυμίου 

Λώρης Λ υσιώτης 

Διόφαντος Χρυσοστόμου 

Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρης Ηλιάδης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε τους πιο πάνω Κανο

νισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 9 Μαρτίου 1993. Στη συνε

δρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών 

και Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημο

κρατίας και της Ομοσπονδίας Οικολογικών και Περιβαλλοντικών Οργανώσεων 

Κύπρου. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τα άρθρα 4Α και 24 
της νομοθεσίας για τα κυβερνητικά υδατικά έργα, σκοπείται η επίτευξη της διενέρ

γειας αυστηρότερου και αποτελεσματικότερου ελέγχου του συστήματος απόρριψης 

και επεξεργασίας λυμάτων που λειτουργεί στην περιοχή "Βατί", καθώς και η 

βελτίωση της διαχείρισης του όλου έργου. 

Η ανάγκη τροποποίησης των βασικών Κανονισμών προέκυψε ύστερα από τη 

διαπίστωση της επιτροπής του κυβερνητικού υδατικού έργου στο Βατί, η οποία 

ασκεί τον έλεγχο, την εποπτεία και τη διαχείριση του έργου, ότι η μέχρι σήμερα 

λειτουργία του παρουσιάζει σοβαρές αδυναμίες κυρίως όσον αφορά τον έλεγχό του. 

Υπενθυμίζεται ότι η πιο πάνω διαπίστωση έγινε και από την Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Περιβάλλοντος κατά την αυτεπάγγελτη εξέταση του θέματος "Προβλήματα 

ρύπανσης στις περιοχές 'Βατί' και υδατοφράκτη Πολεμιδιών" τον Οκτώβριο του 

1992. Η Επιτροπή Περιβάλλοντος, η οποία στη σχετική Έκθεσή της καλούσε την 
κυβέρνηση να επισπεύσει την ετοιμασία των υπό μελέτη τότε τροποποιητικών Κανο

νισμών, επιθυμεί να εκφράσει σήμερα την ικανοποίησή της για τη σύντομη ετοι

μασία και κατάθεση στη Βουλή των υπό συζήτηση Κανονισμών, οι οποίοι στοχεύουν 

στην άρση των αδυναμιών που διαπιστώθηκαν. Συγκεκριμένα, οι πιο πάνω Κανονι

σμοί προβλέπουν, μεταξύ άλλων: 

1) Την απαγόρευση απόρριψης λυμάτων και αποβλήτων που δυνατό να 
έχουν δυσμενείς επιπτώσεις στο σύστημα επεξεργασίας, στη δημόσια 

υγεία και στο περιβάλλον. 

2) Τις προδιαγραφές που πρέπει να πληρούν τα λύματα ή απόβλητα που 

απορρίπτονται στο σύστημα. 

3) Την έκδοση άδειας απόρριψης και την υποχρέωση συμμόρφωσης προς 
τους όρους που περιέχονται σΙ αυτή. 

4) Τις υποχρεώσεις των οδηγών των οχημάτων που μεταφέρουν λύματα για 

απόρριψη. 

5) Τη δυνατότητα διενέργειας δειγματοληψίας από τα λύματα που 

πρόκειται να απορριφθούν. 

6) Τα τέλη και τα δικαιώματα απόρριψης λυμάτων που πρέπει να 

καταβάλλονται. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, υιοθετώντας τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών, οι οποίοι αναμένεται να συμβάλουν 

στην απρόσκοπτη λειτουργία του κυβερνητικού υδατικού έργου στο Βατί και στη 

διασφάλιση της προστασίας της δημόσιας υγείας, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την έγκρισή τους, όπως έχουν τελικά διαμορφωθεί από νομοτεχνική άποψη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υ πάρχουν- ομιλητές; 

Ο κ. Σολωμής. 
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ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Σύντομα από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Θα ήθελα να επισημάνω ότι οι παρόντες Κανονισμοί που ψηφίζονται σήμερα, 

και όπως έχει δηλωθεί και πράγματι έχει διαπιστωθεί από την Επιτροπή Περιβάλλο

ντος, είναι πρωτοποριακοί υπό την έννοια ότι μέχρι τώρα στα διάφορα συστήματα 
απόρριψης σκυβάλων δεν υπήρχαν συγκεκριμένοι, και τολμώ να πω, εξαντλητικοί 

Κανονισμοί που να ρυθμίζουν το σοβαρό τούτο πρόβλημα; το οποίο δυτυχώς παρα

τηρείται σε όλους τους χώρους απόρριψης λυμάτων. Είναι η ελπίδα η πεποίθησή 

μας, ότι σύντομα ανάλογοι κανονισμοί θα εισαχθούν στο Σώμα για έγκριση για 

οποιουσδήποτε άλλους χώρους παρόμοιους με τον υπό αναφορά στην περιοχή 'Βατί' 

Λεμεσού, όπου απορρίπτονται λύματα ή άλλα υλικά τα οποία σίγουρα είναι 

επιβλαβή για τον άνθρωπο, αλλά οπωσδήποτε ρυπαίνουν και την ατμόσφαιρα. Η 

επισήμανση είναι ότι είναι πρωτοποριακοί οι Κανονισμοί και ελπίζουμε στη συνέ

χεια να δούμε να περνούν από αυτό το Σώμα κανονισμοί σε σχέση με όλους τους 

παρόμοιους και παράλιους χώρους. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κατ' αρχή θα ήθελα να συμφωνήσω ότι οι Κανονισμοί αυτοί 

ήταν απαραίτητο να γίνουν. Υπάρχει το προηγούμενο της Ποταμιάς όπου η έλλειψη 
Κανονισμών οδήγησε σε μια απελπιστική κατάσταση τους κατοίκους της γύρω 

περιοχής και σε μια μόλυνση του περιβάλλοντος ανεπίτρεπτη. Και είναι φανερό ότι 

τέτοιοι Κανονισμοί χρειάζονταν και για έναν άλλο λόγο: Το 'Βατί' δεν είναι προσω

ρινός σταθμός εκεί πέρα. Το αποχετευτικό της Λεμεσού δε νομίζω ότι θα αποπερα

τωθεί πριν περάσουν τουλάχιστον είκοσι, είκοσι πέντε χρόνια και μιλώ για το 

σύνολο της μείζονος περιοχής Λεμεσού. Άρα ο χώρος απόρριψης σκυβάλων και 
λυμάτων στην περιοχή εκείνη θα παραμείνει και υπάρχει ανάγκη για μια μονιμότερη 

εγκατάσταση και ορθότερη λειτουργία του σταθμού. 

Επισημαίνω όμως ένα πράγμα, το οποίο εκ πρώτης όψεως μπορεί να μην έτυχε 

της δέουσας προσοχής. Είναι Κανονισμοί χωρίς ποινές. Δεν προβλέπει πουθενά ο 

Κανονισμός που είναι στα χέρια μας οποιαδήποτε ποινή και διερωτώμαι αν ένας 

τέτοιος Κανονισμός δεν έχει αδυναμία. Βεβαίως αντιλαμβάνομαι ότι λαμβάνεται 

πρόνοια να γίνει αυτό, ότι θα ελέγχεται κ.λπ., κ.λπ. Αλλά έπρεπε, κατά τη γνώμη 

μου, στα πλαίσια αυτού του Κανονισμού να υπάρχει και πρόβλεψη ότι σε περί

πτωση της παράβασης αυτού του Κανονισμού ο παραβάτης θα υπόκειται σ' αυτό και 

αυτό. Δεν υπάρχει αυτή τη στιγμή η πρόβλεψη οποιασδήποτε ποινής και νομίζω ότι 

αποτελεί σοβαρό μειονέκτημα του Κανονισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: . 

Είναι στο χέρι της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών να επεξεργαστεί 

θέμα ποινών, αν στο μέλλον αποδειχθεί ότι δεν υπάρχει εφαρμογή αυτών των Κανο

νισμών, χωρίς τουλάχιστο να υπάρχουν κάποιες ποινές. 

Ο κ. Κοντίδης. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι η θέσπιση αυτών των Κανονισμών επιβαλ

λόταν από καιρό και είναι προς τιμή της Επιτροπής της Βουλής το γεγονός ότι 

θέσπισε αυτούς τους Κανονισμούς, για να μπορέσουμε επιτέλους να θέσουμε 
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κάποιους φραγμούς όσον αφορά τη μόλυνση του περιβάλλοντος στην περιοχή του 

'ΒατίΌ Το 'Βατί' είναι μια περιοχή η οποία ενώνεται άμεσα με το φράκτη των Πολε

μιδιών και αντιλαμβάνεστε ότι με κάθε πρόβλημα που δημιουργείται σ' αυτή την 

περιοχή, αν δε ληφθούν τα σωστά και απαραίτητα μέτρα, θα μπορεί ανά πάσα 

στιγμή να μολύνονται τα νερά του φράγματος. Γι' αυτό πιστεύω ότι είναι σωστό και 

επιβεβλημένο να εφαρμοστούν αυτοί οι Κανονισμοί. Το πρόβλημα είναι όμως, κύριε 

Πρόεδρε, ότι θα πρέπει να ελέγχονται, γιατί το να κάνουμε Κανονισμούς είναι ένα, 

και το να εφαρμοστούν αυτοί οι Κανονισμοί ούτως ώστε να προστατεύουμε το περι

βάλλον είναι άλλο. Γι' αυτό θα πρέπει η Επιτροπή Περιβάλλοντος να έχει διαρκώς 

τη σκέψη της σ' αυτή την περιοχή, γιατί δυστυχώς σ' αυτή την περιοχή τα λύματα 

ολόκληρης της περιοχής Λεμεσού -και όταν μιλούμε για περιοχή εννοούμε και την 

τουριστική περιοχή, όλα τα ξενοδοχεία- αποβάλλονται σ' αυτό το μέρος και η ποσό

τητα είναι πολλαπλάσια από εκείνη για την οποία κατ' αρχήν είχε δημιουργηθεί 

αυτό το σύστημα στο 'ΒατίΌ Γι' αυτό χρειάζεται πάρα πολλή προσοχή για τον έλεγχο 

που πρέπει να ασκούμε σ' αυτή την περιοχή, έτσι που να μπορεί να εφαρμόζονται οι 

Κανονισμοί σωστά. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αναρωτιούμαι μήπως προβλέπονται ποινές στη βασική νομοθεσία. 

Ο κ. Αγαπίου. 

Γ.ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε νοούνται Κανονισμοί χωρίς την πρόβλεψη ποινών. Δεν 

μπορούν να εφαρμοστούν Κανονισμοί χωρίς την πρόβλεψη ποινών. Έχω την εντύ

πωση όμως, δυστυχώς δεν είμαι στην Επιτροπή, ότι προβλέπονται ποινές στο Νόμο. 

Εδώ πρόκειται περί τροποποιητικού Κανονισμού. Ίσως οι αρχικοί Κανονισμοί να 

προβλέπουν πο.ινές. Αν όμως παρ' ελπίδα έχει διαφύγει της προσοχής της Βουλής, 

θα πρέπει οπωσδήποτε να διορθωθεί από τη Βουλή. Αλλά έχω την πεποίθηση ότι 

προβλέπονται ποινές είτε στο Νόμο είτε στους βασικούς Κανονισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχω κι' εγώ αυτή την εντύπωση, όπως ανέφερα, ότι προβλέπονται ποινές στη 

βασική νομοθεσία. Αλλά αν δεν προβλέπονται, τότε σίγουρα θα πρέπει να επιληφθεί 

του θέματος η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

Η κα. Κατσελλή. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, οπωσδήποτε είναι τροποποιητικοί αυτοί οι Κανονισμοί για 

την καλύτερη και πιο εύρυθμη λειτουργία αυτής της μονάδας στο 'Βατί' και το Δημο

κρατικό Κόμμα χαιρετίζει αυτούς τους Κανονισμούς και ελπίζουμε ότι ορισμένα 

προβλήματα τα οποία σημειώνονταν προηγούμενα τώρα θα τακτοποιηθούν. Ποινές 

και άλλα, ναι, προβλέπονται σε άλλα σημεία των Κανονισμών και του Νόμου. 

Εκείνο όμως το οποίο εγώ θέλω να σημειώσω, όπως φάνηκε πολύ καθαρά στην 

Επιτροπή, είναι ότι υπάρχει και μια ποσότητα από βιομηχανικά απόβλητα για τα 

οποία δεν υπάρχει τόπος που να πάνε. Και οπωσδήποτε αυτά τα βιομηχανικά 

απόβλητα τα παίρνουν από τις βιομηχανικές μονάδες τα αυτοκίνητα και δεν ξέρουν 

πού να τα βάλουν. Γι' αυτό σε σχετική ερώτηση μας είπαν ότι στην περιοχή του 

'Βατί' έκαναν αναγκαστικά και δυο δεξαμενές και όταν φέρνουν τέτοια απόβλητα 

που έχουν μέσα χημικές ουσίες που δεν μπορεί να γίνει επεξεργασία τους, για να 
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χυθούν μετά στο φράκτη των Πολεμιδιών, μπαίνουν σΙ αυτές τις δυο δεξαμενές. 

Αλλά με αυτή την αφορμή θέλουμε ως Δημοκρατικό Κόμμα να θέσουμε επί τάπητος 

την ανάγκη να βρεθεί τρόπος, ώστε για τα βιομηχανικά απόβλητα, τα οποία πραγμα

τικά είναι κίνδυνος για το περιβάλλον και για τη φύση και για τους ανθρώπους, να 

βρεθεί μια διαδικασία ούτως ώστε κάπου να πηγαίνουν και να καθίστανται ακίν

δυνα, ούτως ώστε να μην παρανομούν ούτε οι πολίτες και να μην κινδυνεύουν. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα δώσω το λόγο στον κ. Σολωμή. Θα ήθελα όμως να αναφέρω το εξής και 

επανέρχομαι στο θέμα των ποινών: Εκεί που προβλέπονται ποινές στη βασική 

νομοθεσία είναι σωστό να αναφέρεται αυτό στην Έκθεση, για να υπάρχει αυτή η 

σύνδεση των ποινών με τις διάφορες πιθανές καταστρατηγήσεις. 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, για το σημείο που συζητά το Σώμα. Στον Κανονισμό 22 
αναφέρεται επί λέξει ότι "Δικαστήριο ενώπιον του οποίου εκδικάζεται κατηγορία 

εναντίον προσώπου για αδίκημα που διαπράχθηκε κατά παράβαση των νέων Κανο

νισμών 9 και 10 δύναται, επιπρόσθετα οποιασδήποτε άλλης ποινής", (που προβλέ
πεται σίγουρα στη βασική νομοθεσία) "να διατάξει το καταδικασθέν πρόσωπο να 

καταβάλει και όλα τα έξοδα οποιασδήποτε ζημιάς που προήλθε από την απόρριψη." 

Δηλαδή τουλάχιστον έμμεσα η αναφορά γίνεται ότι επιπρόσθετα προς τη βασική 

νομοθεσία, οι προβλεπόμενες ποινές θα είναι σίγουρα πολύ ψηλές και αποφασι

στικές και θα επιβάλλονται και αυτού του είδους οι αποζημιώσεις. Πάντως θα ήθελα 

να αναφέρω ότι ελπίζουμε ότι δε θα παραστεί ανάγκη εφαρμογής της διάταξης 

αυτής. 

Επίσης στην παρατήρηση της κας Κατσελλή έγινε έντονη συζήτηση. Είναι ο 

Κανονισμός 19, με κάποια επιφύλαξη στα βιομηχανικά απόβλητα, όχι οποιαδήποτε 
απόβλητα που να έχουν σχέση, τολμώ να πω, με τοξικές ουσίες. Και ειδικότερα, 

κύριε Πρόεδρε, η συζήτηση αφορά τον Κανονισμό 19, ο οποίος δινει το δικαίωμα 
της απόρριψης τέτοιου είδους βιομηχανικών αποβλήτων που έχουν σχέση με τη 

βιομηχανία εσπεριδοειδών. Δηλαδή δεν έχουν καμιά σχέση με τοξικές ουσίες και 

μπροστά δυστυχώς στην ανικανότητα αυτή τη στιγμή των οποιωνδήποτε εγκαταστά

σεών μας να δεχθούν την απόρριψη αυτού του είδους των λυμάτων, επαναλαμβάνω 

δυστυχώς, και μπροστά στην "εφευρετικότητα" του Κύπριου να βρίσκει εύκολα και 

παράνομα τόπους . απόρριψης, με αποτέλεσμα να δημιουργούνται μεγαλύτεροι 

κίνδυνοι και ζημιές, είναι εκεί που αφήσαμε την πρόνοια αυτή με την οποία δίνεται 

το δικαίωμα στην αρμόδια Επιτροπή να επιτρέπει, αφού ελέγχει. Δηλαδή εκ πρώτης 

όψεως δεν υπάρχει τίποτα το ανησυχητικό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Κοντίδης και ο κ. Θεοδώρου, αλλά να συντομεύσουμε κάπως παρακαλώ. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Καλά, με έχει καλύψει ο συνάδελφος ο κ. Σολωμής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Θεοδώρου. 
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Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, για το θέμα των ποινών πρέπει να σημειωθεί ότι οι τροπο

ποιητικοί Κανονισμοί που έχουμε σήμερα, στην ουσία είναι συμπληρωματικοί 

Κανονισμοί, δηλαδή μιλούν για νέες περιπτώσεις που προέκυψαν ως εκ της πείρας 

της λειτουργίας του σταθμού εκεί πέρα μέχρι σήμερα καθώς και άλλων σταθμών. 

Μπορεί και δεν αμφιβάλλω ότι καλύπτονται οι παραβάσεις από κάποιες ποινές που 

οι ήδη υφιστάμενοι Κανονισμοί προνοούν. Φοβούμαι όμως ότι οι περιπτώσεις που 

αναφέρονται ως επιπρόσθετες περιπτώσεις στους Κανονισμούς που συζητούμε 

σήμερα δεν καλύπτονται, και γι' αυτό λέω ότι θα πρέπει να εξεταστεί το ζήτημα 

αυτό, για να υπάρχουν οι ανάλογες και αναγκαίες επιπτώσεις επί των παραβατών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Θεοδώρου, ήδη εισηγήθηκα να ασχοληθεί η Επιτροπή Νομικών και να 

εξετάσει αν είναι επαρκείς οι ποινές που υπάρχουν ή αν υπάρχει ανάγκη για περαι

τέρω ποινές . Κατά συνέπεια νομίζω να προχωρήσουμε και ερωτώ αν υπάρχει 

ένσταση να εγκριθούν οι Κανονισμοί. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το υπ' αριθμό 9 θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη που είναι "Οι περί 
Γυναικών Υπαξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, 

Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) Κανονισμοί του 1993" αποσύρονται από την Εκτε
λεστική Εξουσία. 

Και προχωρούμε στο υπ' αριθμό 10 θέμα που είναι "Οι περί Ρυθμίσεως της 
Τροχαίας Μεταφοράς (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993". Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων που είναι ο 

κ. Πιττοκοπίτης, να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥ Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΡΥΘΜΙΣΕΩΣ ΤΡΟΧΑΙΑΣ ΜΕΤΑΦΟΡΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟΥ 1993" 

Παοόντες: 

Νίκος Πιττοκοπίτης, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

. Ανδρέας Μούσκος 
Ισίδωρος Μακρίδης 

Ττίμης Ευθυμίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Δημήτρης Κοντίδης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 Μαρτίου 1993. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Συγκοινωνιών και Έργων. 



1347 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 

24 της περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς νομοθεσίας, παρέχεται η εξουσία 
στον Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων να εγκρίνει τους διάφορους τύπους των 

αιτήσεων που προβλέπονται στους περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς Κανο

νισμούς. 

Η προτεινόμενη τροπολογία στοχεύει ειδικότερα στην επιτάχυνση της διαδικα

σίας για την αντικατάσταση οποιουδήποτε τύπου χρησιμοποιείται σήμερα, ώστε να 

διευκολυνθεί η μηχανογράφησή τους και η σύνδεσή τους με το όλο σύστημα μηχανο
γράφησης στο Τμήμα Οδικών Μεταφορών, κάτι που αναμένεται να ολοκληρωθεί 

μέσα στο 1993. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων υιοθετώντας τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό εξέταση Κανονισμών ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους στη μορφή που κατατέθηκαν από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι Κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Τα επόμενα θέματα της ημερήσιας διάταξης με αριθμούς 11 μέχρι 29 αποσύρο
νται από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων και 

παρακαλώ το Γραμματέα να προβεί στην κατάθεσή τους. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 
Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Μαρίνας Sheraton (Εισπραχθέντα Δικαιώματα) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

Παρακαλώ διαβάστε μαζί το 3, 4, 5 και 6. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

4) Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο οικονομικών. 

5) Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 
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6) Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων 
και Παθόντων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε επίσης από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Νομικών και Εσωτερικών. 

Ένεκα των ειδικών προνοιών που περιλαμβάνουν και της μεταφοράς υπηρεσιών 

από το Υπουργείο Εσωτερικών στο νέο Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας 

Τάξεως, αποφασίζω να τα παραπέμψω και στις δυο Επιτροπές και θα παρακαλέσω 

οι Επιτροπές αυτές να μελετήσουν και να εξετάσουν τα νομοσχέδια αυτά κατά 

προτεραιότητα, ούτως ώστε οι διάφορες πλευρές να είναι έτοιμες να τοποθετηθούν 

στο Σώμα κατά την επόμενη συνεδρία, δηλαδή στις 26 του Μάρτη, Παρασκευή, γιατί 
η 25η του Μάρτη .είναι αργία και έτσι η επόμενη συνεδρία θα οριστεί στις 26. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πότε θα συνέλθουν οι Επιτροπές αυτές, να κάνουν έκθεση και 

να περάσει στην επόμενη συνεδρία; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Αγαπίου, θα μπορούν να συνέλθουν και αύριο Παρασκευή και την 
επόμενη Δευτέρα και αν η έκθεση δεν κυκλοφορήσει έγκαιρα εντός σαράντα οκτώ 
ωρών, πιστεύω ότι αν είναι ομόφωνες οι διάφορες πλευρές δε θα υπάρξει δυσκολία 

να θεωρηθεί το θέμα ως επείγον. Αλλά είναι θέμα που θα συζητήσουμε στην επόμενη 

συνεδρία της Βουλής. Εκείνο το οποίο εγώ αυτή τη στιγμή ζητώ είναι να εξεταστούν 

αυτά τα θέματα κατά προτεραιότητα. Τώρα το πώς θα προχωρήσουν οι Επιτροπές 

είναι θέμα δικό τους. 

Προχωρούμε. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς (Οχήματα Εκμισθούμενα 

χωρίς Οδηγό) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν απQ..το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών-Θέση Καταγραφής Οχημάτων 

1ης και 2ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, γιατί πρόκειται 

περί Σχεδίων Υπηρεσίας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Οι περί Ραδιοφωνικών Σταθμών Κανονισμοί του 1993. 

10) Οι περί Τηλεοπτικών Σταθμών Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Συγκοινωνιών και Έργων 

και Εσωτερικων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 1993. 

12) Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

13) Οι περί Ρυθμίσεως της Μαρίνας "LIMASSOL SHERATON MARINA" 
(Καταβλητέα Δικαιώματα) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Οι περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Καθίδρυση Εφοριακού 
Συμβουλίου) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το ΥTfουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Υπηρεσίες Σφαγείων και 

Μεταφορές Κρεάτων) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Οι περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Ο περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Καθορισμένα 
Πρότυπα - Αναθεώρηση Τρίτης Σειράς) Κανονισμός του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας . 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Οι περί Χρωστικών Ουσιών στα Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 

και Εξαρτωμένους τους, Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της 

Κυβέρνησης) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από' το Υπουργείο Παιδείας. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Πσιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τα πιο κάτω κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

21) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

22) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων Οργανωμένα 

Διαμερίσματα και Τουριστικά Χωριά) Κανονισμοί του 1993. 

23) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Συγκροτήματα 
Τουριστικών Επαύλεων) Κανονισμοί του 1993. 

24) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Παραδοσιακές 
Οικοδομές) Κανονισμοί του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται όλα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχα

νίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25) Ετήσια Έκθεση του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης για το έτος 

1991. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας προς την Αρχή Ηλεκτρισμού 

Κύπρου σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί 

Προί!πολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27) Έκθεση του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας προς τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων δυνάμει των διατάξεων του άρθρου 2 του Νόμου 74/88. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28) Έγγραφα αποσταλέντα από το Υπουργείο Οικονομικών στις 17/3/93 
σύμφωνα με το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού 
Νόμου του 1993 [Αρ. 3(Ι1)/93], το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του περί 
Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμου του 1993 [Αρ. 3 
(Ι1)/93, το εδάφιο (2) του άρθρου 4 του περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως 
(Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμου του 1993 [Αρ. 1(Ι1)/93) και το εδάφιο (2) 
του άρθρου 4 του περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως 
Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμου του 1993 [Αρ. 2(11)/93]. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις Νόμου. 

29) Ο .περί Προστασίας της Μητρότητας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 1993. 

Κατατέθηκε από την κ. Ρήνα Κατσελλή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Νομίζω Εργασίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κυρία Κατσελλή, προτίθεμαι να παραπέμψω την πρότασή σας στην Επιτροπή 

Εσωτερικών, εκτός αν νομίζετε ότι οι πρόνοιές της αφορούν περισσότερο την 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας ή την Επιτροπή Προσφύγων. Δεν ξέρω ποιες 

είναι οι ειδικές πρόνοιες. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Η πρόταση μας περί μητρότητας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μάλιστα. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Ο Νόμος περί Μητρότητας, κύριε Πρόεδρε, εμπίμπτει στο Υπουργείο Εργα- . 
σίας, άρα πρέπει να πάει στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει, αλλά θα ήθελα να γνώριζα αν οι ειδικές πρόνοιες αυτές έχουν σχέση 

με τον άμεσο νόμο και κατά συνέπεια να παραπεμφθεί στην Επιτροπή Εργασίας. 
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ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30) Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 178 που υποβλήθηκε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο 
του Σοσιαλιστικού Κόμματο; ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίου στι; 9 Μαρτίου 
1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή γιατί η Κύπρος 

δεν έχει γίνει μέλος του Οργανισμού Ευρωπα·ίκής Συνεργασίας και Αναπτύξεως, 

πού οφείλεται αυτό και σε ποια διαβήματα έχει προβεί για να επανορθώσει αυτή την 

παράλειψη που πλήττει καίρια τα εθνικά μας συμφέροντα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β'179 που υποβλήθηκε από το Βο"λευτή εκλογική; περιφέρεια; 

Αμμοχώστου κ. Ανδρέα Κο"κουμά στ ι; 12 Μαρτίου 1993. 

"Στη διασταύρωση των λεωφόρων Λεμεσού-Καλαμών, στα φώτα τροχαίας 

παρά τη βιομηχανική περιοχή Στροβόλου παρατηρείται καθημερινά μεγάλη κυκλο

φοριακή συμφόρηση και μεγάλη συχνότητα δυστυχημάτων. Εξ όσων γνωρίζουμε, με 

βάση τα αρχικά σχέδια του νέου δρόμου Λευκωσίας-Λεμεσού, θα έπρεπε να κατα

σκευαστεί κυκλοφοριακός κόμβος με υπόγεια και υπέργεια διάβαση, ώστε να απαμ

βλυνθεί το πρόβλημα. 

Ενόψει των πιο πάνω θα θέλαμε να πληροφορηθούμε από το αρμόδιο Υπουρ

γείο πότε προγραμματίζεται να γίνει το πιο πάνω έργο ή άλλο έργο, ώστε να απαμ

βλυνθεί το πρόβλημα της κυκλοφοριακής συμφόρησης στην εν λόγω διασταύρωση." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 180 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογική; περιφέρεια; 
Λεμεσού κ. Δημήτρη Κοντίδη στι; 12 Μαρτίου 1993. 

"Σε πρόσφατη επίσκεψή μου στο Σύνδεσμο Παραλαβής και Διάθεσης Φρούτων 

Πελενδρίου και Κάτω Αμιάντου (ΣΕΔΙΓΕΠ) διαπίστωσα ότι υπάρχουν αδιάθετοι 

αρκετοί τόνοι μήλων. 

Ο υπεύθυνος του Συνδέσμου με πληροφόρησε ότι υπάρχει μεγάλο πρόβλημα 

διάθεσης αυτών των μήλων και ότι αρκετές δεκάδες τόνοι διάφορων ποικιλιών 

άρχισαν να καταστρέφονται. 

Ενόψει του σοβαρού αυτού προβλήματος, παρακαλώ το αρμόδιο Υπουργείο 

να ενημερώσει τη Βουλή για τα μέτρα που προτίθεται να λάβει, έτσι που να ξεπερα

στεί ο κίνδυνος καταστροφής που αντιμετωπίζουν οι παραγωγοί μας." 

Απάντηση ημερομηνία; 22 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ρένου Σταυράκη στ ι; ερωτήσει; ΣΤ'Α' 339 και ΣΤ'Α' 716, ημερομη
νιών 3 Μαρτίου και 18 Ιουνίου 1992, του Βουλευτή εκλογική; περιφέρεια; 
Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με την κατασκευή Παρακαμπτήριου Πάχνας και τη βελτίωση του 

δρόμου Αυδήμου - Πραστειού - Πάχνας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Μετά την απόσυρση των ενστάσεων του Συμβουλίου Βελτιώσεως Πάχνας 

σχετικά με την πορεία του Παρακαμπτήριου Πάχνας που μελετήθηκε από 
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το Τμήμα Δημοσίων Έργων προωθείται η ετοιμασία των 

κατασκευαστικών σχεδίων τα οποία αναμένεται να είναι έτοιμα σε 

1-2 μήνες. 

Η υπολογιζόμενη δαπάνη για την κατασκευή του Παρακαμπτήριου 

αναμένεται να ανέλθει στις ί300.000 περίπου. 

Στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1993 που κατατέθηκε στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων για έγκριση, προτείνονται πιστώσεις ί150.000 που 

θα' διατεθούν για έναρξη των εργασιών κατασκευής του 

Παρακαμπτήριου. Η συμπλήρωση του έργου προγραμματίζεται να γίνει 

μέσα στο 1994. 

β) Όσον αφορά το δρόμο Αυδήμου-Πραστειού-Πάχνας αυτός έχει μήκος 

14,5 χλμ. και η βελτίωση του θα στοιχίσει ί1.600.000 περίπου. ·Τα 

κατασκευαστικά σχέδια του δρόμου ετοιμάζονται και θα συμπληρωθούν 

περί τα μέσα του 1993, θα προωθηθεί δε η συμπερίληψη του έργου στον 
Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1994. Ωστόσο το χρονοδιάγραμμα 

εκτέλεσης του έργου θα εξαρτηθεί από τις πιστώσεις που θα εγκριθούν 

στους Προϋπολογισμούς στα επόμενα χρόνια." 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 340, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με τη διενέργεια χωροταξικής μελέτης για την κοινότητα Πάχνας, το 

Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ετοιμάζει σχέδια που θα ρυθμίζουν την οικιστική 

και άλλη ανάπτυξη του χωριού βάσει του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 

Νόμου. Μετά την ετοιμασία τα σχέδια θα τεθούν υπόψη της κοινότητας για ενημέ

ρωση και τυχόν παρατηρήσεις/εισηγήσεις . " 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στις ερωτήσεις ΣΤ'Α' 438, ΣΤ'Α' 493 και ΣΤ'Α' 750, ημερομη
νιών 3 Απριλίου 1992, 28 Απριλίου 1992 και 25 Ιουνίου 1992, των Βουλευτών 
εκλογικών περιφερειών Κερύνειας και Λεμεσού κ. Ρήνας Κατσελλή, Ττίμη Ευθυ

μίου, Αυγερινού Παπαρέ και Ντίνου Μιχαηλίδη αντίστοιχα. 

"(α) Το ΡΙΚ απόκτησε πρόσφατα ειδικό όχημα εφοδιασμένο με τον αναγκαίο 

εξοπλισμό για διενέργεια ερευνών και μετρήσεων της λήψης του σήματος 

που εκπέμπει. 

(β) Μόλις το επιτρέψουν οι καιρικές συνθήκες το ΡΙΚ θα διενεργήσει 

μετρήσεις και στις περιοχές που αναφέρονται στις πιο πάνω ερωτήσεις, 

οπόταν θα δοθεί απάντηση σ' αυτές." 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 475, ημερομηνίας 21 Απριλίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Νίκου Πιττοκοπίτη. 

"Σχετικά με την επίλυση του προβλήματος των όμβριων υδάτων στον κύριο 

δρόμο που διασχίζει την κοινότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

Μέσα στο 1992 παραχωρήθηκαν πιστώσεις ύψους ί16 .000 για εκτέλεση αντι

πλημμυρικών έργων για επίλυση του προβλήματος. 
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Οι εργασίες προγραμματιζόταν να αρχίσουν τον παρελθόντα Ιούλιο αλλά 

λόγω διαφωνίας της κοινότητας με τον σκοπούμενο τρόπο επίλυσης του προβλή
ματος, το Τμήμα Δημοσίων Έργων ετοιμάζει νέα μελέτη που θα είναι έτοιμη μέσα 
στον προσεχή μήνα. 

Ακολούθως θα καταβληθεί προσπάθεια για εξεύρεση των αναγκαίων συμπλη
ρωματικών πιστώσεων που θα απαιτηθούν για εκτέλεση του έργου." 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Φεβρο"αρίο" 1993 το" Υπο"ργού Παιδείας κ. Χριστό
φορο" Χριστοφίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 535, ημερομηνίας 15 Μα'ίο" 1992, το" 
Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνο" Μιχαηλίδη. 

'Ή περιφερειακή αθλητική ανάπτυξη αποτελεί σταθερό στόχο της αθλητικής 
πολιτικής του Υπουργείου Παιδείας. 

Μέσα στα πλαίσια αυτά εντάσσεται και η κατασκευή αθλητικού κέντρου στις 
Πάνω Πλάτρες. 

Πιο συγκεκριμένα με βάση καθορισμένα κριτήρια ο Κυπριακός Οργανισμός 
Αθλητισμού έχει δώσει μέχρι σήμερα ποσό f:11.5oo για την κατασκευή κοινοτικού 
γηπέδου. 

Ο Οργανισμός είναι στη διάθεση της κοινότητας για από κοινού εξέταση τυχόν 

προβλημάτων που υπάρχουν στη συμπλήρωση του έργου. 

Παράλληλα ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού αποφάσισε να βοηθήσει την 
κοινότητα για δημιουργία κολυμβητικής δεξαμενής. 

Συγκεκριμένα ο ΚΟΑ ενέκρινε τη συμμετοχή του στην κατασκευή του έργου με 
το 50% της δαπάνης με μέγιστη αξία κατασκευής f:1oo.000 σε τιμές 1991." 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Φεβρο"αρίο" 1993 το" Υπο"ργού Γεωργίας και 
Φ"σικών ιiόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 562, ημερομηνίας 
15 Μα'ίο" 1992, το" Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνο" Μιχαη
λίδη. 

"Το αρδευτικό έργο 'Ξυλούρικο' βρίσκεται υπό αναθεώρηση με βάση τα νέα 
τεχνικά και οικονομικά δεδομένα και την έκθεση περιβαλλοντικών επιπτώσεων που 
έχει υποβληθεί πρόσφατα από Συμβούλους Μηχανικούς. Το αίτημα της κοινότητας 

Αγίου Μάμαντος να περιληφθεί πρόσθετη έκταση της κοινότητας στην αρδευόμενη 
περιοχή θα εξετασθεί μετά την αναθεώρηση και την οριστική κατασκευή του έργου." 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Φεβρο"αρίο" 1993 το" Υπο"ργού Παιδείας κ. Χριστό-
φορο" Χριστοφίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 591, ημερομηνίας 15 Μα'ίο" 1992, το" 
Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνο" Μιχαηλίδη. 

"Το κράτος προσφέρει τη βοήθειά του στα δημόσια νηπιαγωγεία υπό μορφή 
εξασφάλισης και αμοιβής των υπηρεσιών νηπιαγωγού και χρηματικής βοήθειας και 
υπό μορφή κρατικής χορηγίας για αντιμετώπιση των δαπανών λειτουργίας των 

κοινοτικών νηπιαγωγείων. 

Φέτος λειτουργούν συνολικά 300 τμήματα δημόσιων νηπιαγωγείων στα οποία 
παραχωρείται η νηπιαγωγός επί πλέον δε και επιχορήγηση συνολικού ύψους f:18.4oo 
(290 τμήματα από ί60 και 10 από f:1oo). 

Επίσης λειτουργούν 151 τμήματα κοινοτικών νηπιαγωγείων για τα οποία 
παρέχεται κρατική επιχορήγηση από ;(419.000. (ΤΟ ύψος της επιχορήγησης κατά 
τμήμα είναι f3 .2oo, f2.3oo ή f:1.5oo. Από το Σεπτέμβρη του 1993 τα ποσά της επιχο
ρήγησης θα είναι f3.5oo, ;(2.500 ή ;(2.000). 

Το Υπουργείο Παιδείας πιστεύει ότι η πιο πάνω παρεχόμενη στα νηπιαγωγεία 
κρατική βοήθεια είναι ικανοποιητική και ότι η επιβάρυνση για τα μεταφορικά των 

παιδιών δεν είναι δυσβάστακτη για τους γονείς τους." 
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Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβ,ρουαρίου 1993 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομη
χανίας κ. Γεώργιου Συρίμη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 592, ημερομηνίας 15 Μα'ίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Mιxαη~ίδη. 

"Για την καλύτερη εφαρμογή του προγράμματος του αγροτουρισμού τα χωριά 

της ενδοχώρας έχουν καταταχθεί σε τρεις κατηγορίες: Α', Β' και Γ', με βάση κυρίως 

τον παραδοσιακό τους χαρακτήρα, αλλά και με βάση άλλα κριτήρια, όπως μεταξύ 

άλλων την προσιτότητα, το φυσικό περιβάλλον/κλίμα, καθώς επίσης τις δυνατότητες 

ανάπτυξής τους, μετά από επιτόπιες επισκέψεις πoίJ πραγματοποιήθηκαν στα 

χωριά. 

Ενόψει των πιο πάνω, η κοινότητα Τριμήκληνης έχει περιληφθεί στη Γ' κατη

γορία για την οποία παραχωρούνται τα ίδια κίνητρα, όπως και στη Β' κατηγορία, 

σ' ό,τι αφορά τη δημιουργία παραδοσιακών ταβερνών, πολιτιστικών κέντρων, εκθε

σιακών χώρων/μουσείων, παραδοσιακών εργαστηρίων Κ.λπ. σε υφιστάμενες παρα

δοσιακές οικοδομές και επιπλέον για την ανέγερση νέων οικοδομών για τους πιο 

πάνω σκοπούς." 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤΆ' 594, ημερομηνίας 15 Μα'ίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Πάνω Πλατρών για επίσπευση της μελέτης 

για σύνδεση των Πλατρών και του Προδρόμου με το νέο δρόμο Λεμεσού - Μαντριών 
- Τροόδους, σας πληροφορώ ως ακολούθως: 

(α) Η αιτούμενη σύνδεση θα επιτευχθεί με τη βελτίωση των δρόμων Πλατρών 

- Μαντριών και Προδρόμου - Πλατρών. 

(β) Η βελτίωση του δρόμου Πλατρών - Μαντριών, μήκους 5.5 χλμ, θα 

στοιχίσει με βάση προκαταρκτική εκτίμηση περί τις ±:700.000, οι δε σχετικές 
μελέτες βρίσκονται σε προχωρημένο στάδιο. Στον Προϋπολογισμό 

Αναπτύξεως του 1993 έχει περιληφθεί πρόνοια ί350.000 και 

προγραμματίζεται έναρξη του έργου μέσα στο δεύτερο εξάμηνο του 1993 και 
συμπλήρωσή του μέσα στο 1994. 

(γ) Οσον αφορά το δρόμο Προδρόμου - Πλατρών αυτός έχει ενταχθεί στο 
'Σχέδιο Οδικής Ανάπτυξης μέχρι το 2000'. Ωστόσο ο χρόνος βελτίωσής 
του συναρτάται με την εκτέλεση άλλων έργων στην περιοχή, που έχουν 

μεγαλύτερη προτεραιότητα και για έναρξη βελτιώσεως των οποίων έχει 

περιληφθεί πρόνοια στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1993." 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 639, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Χρίστου Πουργουρίδη. 

"Όσον ςιφορά την παραχώρηση πολιτικού ασύλου, η Κύπρος κατά κανόνα 

συνεργάζεται με την Υπάτη Αρμοστεία των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες. 

Στις περιπτώσεις στις οποίες η Υπάτη Αρμοστεία έχει βάσιμους λόγους ότι πρόκειται 

για άτομα που θα μπορούσαν να θεωρηθούν πολιτικοί πρόσφυγες, τότε η Κύπρος 

παρέχει διευκολύνσεις ως χώρα πρώτου προορισμού μέχρις ότου εξασφαλιστεί χώρα 

τελικής εγκατάστασης, και τούτο επειδή λόγω της γεωγραφικής της θέσης και των 

δικών της προβλημάτων θα κινδύνευε να κατακλυσθεί από άτομα που ζητούν κατα

φύγιο, επικαλούμενα πολιτικούς λόγους. 
ι 
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Στη συγκεκριμένη περίπτωση του Γιουγκοσλάβου Dragan Culic, ο αλλοδαπός 
αρχικά ήρθε στην Κύπρο και πήρε άδεια επισκέπτη, στη συνέχεια όμως ζήτησε να 

παραμείνει ως πολιτικός πρόσφυγας. Η Υπάτη Αρμοστεία των Ηνωμένων Εθνών 

για τους Πρόσφυγες δεν του αναγνώρισε τέτοια ιδιότητα και γι' αυτό απελάθηκε, 

αφού δεν ήθελε να εγκαταλείψει εθελοντικά την Κύπρο." 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομη
χανίας κ. Γεώργιου Συρίμη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 656, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με τις εισαγωγές αμυγδαλόψιχας και τη διάθεση της ντόπιας παρα

γωγής σε αμειπτικές τιμές, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(i) Μέσα στο 1992 έχουν εκδοθεί άδειες για την εισαγωγή 643 τόνων 

αμυγδαλόψιχας με δέσμευση των εισαγωγέων να αγοράζουν αναλογικά 

και ντόπια αμύγδαλα της εσοδείας Αυγούστου 1992 σε τιμή όχι 

χαμηλότερη από 65 σεντ το κιλό. Η τιμή αυτή θεωρείται αμειπτική τόσο ' 

από τις αγροτικές οργανώσεις όσο και από τις Συνεργατικές Ενώσεις 

Διαθέσεως Χαρουπιών Λεμεσού και Πάφου και το Τμήμα Γεωργίας. 

(ίί) Η αναλογία με την οποία συνδέθηκε η εισαγωγή αμυγδαλόψιχας 

καθορίστηκε στο 2: 1, δηλαδή για κάθε δύο μέρη εισαγόμενης 

αμυγδαλόψιχας οι εισαγωγείς δεσμεύτηκαν να αγοράζουν ένα μέρος 

ντόπιας φετινής παραγωγής. Η μετατροπή αμυγδαλόψιχας σε 

αντίστοιχη ποσότητα αμυγδάλων γίνεται με βάση τη σχέση 4,75 κιλά 
αμύγδαλα προς 1 κιλό αμυγδαλόψιχα. 

(iii) Με βάση την πιο πάνω αναλογία οι εισαγωγείς δεσμεύτηκαν να 

απορροφήσουν 321 τόνους ντόπιας αμυγδαλόψιχας ή 1.525 τόνους 

αμύγδαλα. 

(iv) Ας σημειωθεί ότι, σύμφωνα με στοιχεία των τελευταίων ετών, οι ετήσιες 
ανάγκες της αγοράς σε αμυγδαλόψιχα είναι γύρω στους 700 τόνους. Η 
παραγωγή ντόπιας αμυγδαλόψιχας το 1992 ήταν πολύ μειωμένη (270 
τόνοι περίπου). 

(ν) Με βάση τα πιο πάνω στοιχεία, προκύπτει ότι από τη μια έχει 

εξασφαλιστεί η επάρκεια αμυγδαλόψιχας στην εγχώρια αγορά και από 

την άλλη η διάθεση της ντόπιας παραγωγής. Συνεπώς με τη διευθέτηση 

αυτή δεν αναμένεται να υπάρξουν προβλήματα στη διάθεση της φετινής 

παραγωγής αμυγδάλων." 

Απάντηση ημερομηνίας 1 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 673, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Σπιταλλίου για συνέχιση των εργασιών 

διαπλάτυνσης του δρόμου Σπιταλλίου-Φασούλας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ο δρόμος που ενώνει τα χωριά Φασούλα και Σπιτάλι έχει μήκος 2,2 χλμ. και 
για τη διαπλάτυνση και ασφαλτόστρωσή του απαιτείται δαπάνη ύψους ί120.000. 

Από το 1991 άρχισε η βελτίωση και διαπλάτυνση του δρόμου ως χωριτικού και 

μέχρι τώρα δαπανήθηκε ποσό ίlΟ.000. Οι εργασίες θα συνεχιστούν με ποσό ί5.000 

που έχουν περιληφθεί στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως 1993." 
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Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 679, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Το αρδευτικό έργο 'Ξυλούρικου' βρίσκεται υπό αναθεώρηση με βάση τα νέα 

τεχνικά και οικονομικά δεδομένα και την έκθεση περιβαλλοντικών επιπτώσεων που 

έχει υποβληθεί πρόσφατα από τους Συμβούλους Μηχανικούς που προσλήφθηκαν 

για το σκοπό αυτό. Η αναθεώρηση του έργου αναμένεται να ολοκληρωθεί μέσα 

στους επόμενους ένα - δυο μήνες, οπότε θα ληφθούν ορίστικές αποφάσεις." 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομη-
χανίας κ. Γιώργου Συρίμη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 680, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Μετά από επιτόπιες επισκέψεις που έγιναν στα χωριά για σκοπούς ένταξής 

τους στο πρόγραμμα του αγροτουρισμού, κρίθηκε σκόπιμο όπως η κοινότητα 

Ανόγυρας καταταχθεί στη Γ' Κατηγορία των χωριών του αγροτουρισμού. Το βασι

κότερο κριτήριο που λήφθηκε υπόψη είναι ο παραδοσιακός χαρακτήρας του 

χωριού. Σημειώνεται ότι για την Κατηγορία Γ' ισχύουν κίνητρα παρόμοια με εκείνα 

που ισχύουν για τη Β' Κατηγορία χωριών." 

Απάντηση ημερομηνίας 1 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Παιδείας κ. Χριστό
φορου Χριστοφίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 701, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

'Ή ίδρυση και λειτουργία Περιφερειακού Δημοτικού Σχολείου προϋποθέτει το 

ενδιαφέρον των επηρεαζόμενων κοινοτήτων οι οποίες θα πρέπει να συμφωνήσουν 

και στο θέμα του χώρου που θα ανεγερθεί το κοινό σχολείο. Βέβαια δεν αποκλείεται 

η χρήση υφιστάμενου σχολείου της περιοχής, αν συμφωνήσουν προς τούτο, αφού 

βέβαια επεκταθεί και βελτιωθεί το κτίριο. 

Και στις δυο περιπτώσεις οι σχετικές δαπάνες βαρύνουν το κράτος. 

Στη συγκεκριμένη περίπτωση της κοινότητας Κορφής που εισηγείται την 

ίδρυση Περιφερειακού Σχολείου, γνωστοποιήθηκε στις Αρχές του χωριού η πιο 

πάνω θέση του Υπουργείου Παιδείας με παράκληση μελέτης του θέματος με 

Ανώτερο Λειτουργό του Τμήματος Δημοτικής Εκπαίδευσης στη Λεμεσό. 

Για την περίπτωση ίδρυσης και λειτουργίας Περιφερειακού Νηπιαγωγείου, 

εκτός από τη σύμφωνη γνώμη των κοινοτήτων και την ύπαρξη επαρκούς αριθμού 

παιδιών (τουλάχιστον 15 παιδιών) θα πρέπει να εξασφαλισθεί από τις κοινότητες η 
κατάλληλη στέγη, ο εξοπλισμός, τα λειτουργικά έξοδα και η αμοιβή της νηπιαγωγού 

και της βοηθού της. 

Έναντι των πιο πάνω δαπανών παρέχεται ετήσια κρατική βοήθεια μέχρι και 

±:3.300 και από 1/9/1993 μέχρι και ±:3.500." 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 710, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Δοράς για ευθυγράμμιση και ασφαλτό

στρωση του δρόμου Μούσερε - Δοράς - Αρχιμανδρίτας, σας πληροφορώ ως 

ακολούθως: 

(α) Ο δρόμος Κουκλιών - Αρχιμανδρίτας - Μούσερε - Δοράς, μήκους 

δεκατεσσάρων χλμ., βελτιώνεται σταδιακά από το Τμήμα Δημοσίων 
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Έργων στα πλαίσια του Προϋπολογισμού Αναπτύξεως. Μέχρι σήμερα 

έχει βελτιωθεί τμήμα μήκους οκτώ χλμ. περίπου από τα Κούκλια μέχρι 

την Αρχιμανδρίτα καθώς και τμήμα μέσα στο χωριό Δορά. Για τη 

συμπλήρωση του έργου υπολείπεται η βελτίωση τμήματος έξι χλμ. 

περίπου μεταξύ Αρχιμανδρίτας και Δοράς έναντι υπολογιζόμενης 

δαπάνης ;(600.000. 

(β) Στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1993 υπάρχει πρόνοια ;(80.000 η 
οποία θα διατεθεί για τη συνέχιση των εργασιών σε τμήμα του δρόμου 

από τη Δορά προς το Μούσερε. Ήδη έχουν υπογραφεί τα σχετικά 

συμβόλαια και οι εργασίες θα αρχίσουν σύντομα. 

(γ) Ο χρόνος συμπλήρωσης ολόκληρου του δρόμου θα εξαρτηθεί από τις 

πιστώσεις που θα εγκριθούν στους Προϋπολογισμούς των επόμενων 

χρόνων." 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Φεβρο"αρίο" 1993 το" Υπο"ργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δο"λο" Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 713, ημερομηνίας 18 Ιο"νίο" 1992, το" 
Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνο" Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Πραστειού Αυδήμου για μεταφορά των 

παιδιών που φοιτούν στο νηπιαγωγείο της Αυδήμου, σας πληροφορώ ότι δεν 
υπάρχει σχέδιο επιδότησης μεταφοράς παιδιών νηπιαγωγείων. 

Τυχόν έγκριση του αιτήματος για διευθέτηση της μεταφοράς των δεκατριών 

παιδιών θα προκαλέσει προηγούμενο." 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανο"αρίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 717, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"(α) Δεν υπάρχουν πιστώσεις για επιδότηση των άγονων διαδρομών των 

αγροτικών λεωφορείων Βάσας Κοιλανίου. Εξάλλου, δεν πιστεύεται ότι η 

επιδότηση σε τέτοιες περιπτώσεις αποτελεί λύση στα προβλήματα που 

αντιμετωπίζουν οι αγροτικοί λεωφορειούχοι. Αντί αυτού έχουμε τη 

γνώμη ότι τα προβλήματα αυτά μπορούν να αντιμετωπιστούν με την 

ίδρυση περιφερειακών εταιρειών. 

(β) Συμφωνούμε με την εισήγηση όπως, σε περίπτωση που οι λεωφορειούχοι 

Βάσας συνεχίσουν να μην εκτελούν τα δρομολόγιά τους προς τη Λεμεσό, 

χορηγηθεί προσωρινή άδεια στα λεωφορεία του Ομόδους για 

εξυπηρέτηση και της κοινότητας Βάσας Κοιλανίου και θα υποβληθεί 

προς τούτο σχετική παράκληση προς την Αρχή Αδειών." 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 1993 του Υπο"ργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 731, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το διαχωρισμό οικοπέδων για πτωχές οικογένειες στο χωριό 

Άρσος Λεμεσού, σας πληροφορώ ότι από έρευνα του οικείου Επάρχου έχει διαπι

στωθεί ότι στο Άρσος δεν υπάρχει στεγαστικό πρόβλημα για τα νέα ζευγάρια του 

χωριού και ένεκα τούτου τόσο η Χωριτική Αρχή όσο και το Συμβούλιο Βελτιώσεως 

. δεν επιθυμούν την απαλλοτρίωση ιδιωτικής γης για το σκοπό αυτό." 
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Απάντηση ημερομ.ηνίας 1 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 732, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Άρσους για βελτίωση του δρόμου Άρσους 
- Τρόζενας - Γεροβάσας σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ο δρόμος Άρσους - Τρόζενας - Γεροβάσας κατασκευάστηκε ως αγροτικός, 

αναβαθμίστηκε πρόσφατα σε χωριτικό και συντηρείται με εξ ολοκλήρου κυβερνη

τικές πιστώσεις από την Επαρχιακή Διοίκηση Λεμεσού. Το μήκος του δρόμου είναι 
6 χλμ. και η κατάστασή του θεωρείται ικανοποιητική. Η χρήση του είναι πολύ περιο
ρισμένη και γι' αυτό η ασφαλ τόστρωσή του που συνεπάγεται δαπάνη ί360.000 
περίπου δε συστήνεται στο παρόν τουλάχιστο στάδιο." 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Παιδείας κ. Χριστό
φορου Χριστοφίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 736, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Το Υπουργείο Παιδείας αποδίδει ιδιαίτερη σημασία στην κατασκευή κοινο

τικών αθλητικών χώρων. 

Μέσα στα πλαίσια αυτά ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού έχει βοηθήσει, 

σύμφωνα με καθορισμένα κριτήρια, την κοινότητα Επισκοπής με το ποσό των 

ίlΟ.000 για κατασκευή κοινοτικού γηπέδου. 

Ο ΚΟΑ είναι στη διάθεση της κοινότητας για εξέταση αιτήματος πρόσθετης 

βοήθειας με βάση τα κριτήρια που έχουν τεθεί." 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 748, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Φασούλας για την εγγραφή αγροτικού 

δρόμου ως δημόσιου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η χωριτική αρχή Φασούλας υπέβαλε αίτηση στις 22.2.90 στην Επαρχιακή 
Διοίκηση με την οποία ζητούσε την εγγραφή υφιστάμενου μονοπατιού το 

οποίο διευρύνθηκε και χρησιμοποιείται ως αγροτικός δρόμος, σε 
δημόσιο. Μαζί με την αίτηση υποβλήθηκαν και οι συγκαταθέσεις αριθμού 

επηρεαζόμενων ιδιοκτητών. 

(β) Η αίτηση διαβιβάστηκε στον Επαρχιακό Κτηματολογικό Λειτουργό για 

τη χωρομέτρηση του δρόμου και την ετοιμασία του σχετικού σχεδίου. Με 
τη συμπλήρωση της εργασίας φάνηκε ότι δεν είχαν εξασφαλιστεί όλες οι 

συγκαταθέσεις των επηρεαζόμενων ιδιοκτητών (υπολείπονταν τρεις 

συγκαταθέσεις). Ενημερώθηκε σχετικά η χωριτική αρχή Φασούλας, η 

οποία εξασφάλισε ακόμα δυο συγκαταθέσεις από τους επηρεαζόμενους 

ιδιοκτήτες, που στη συνέχεια διαβιβάστηκαν πρόσφατα στο 
Κτηματολόγιο, για να προχωρήσει στην εγγραφή του δρόμου. 

(γ) Για την τρίτη περίπτωση η χωριτική επιτροπή αποφάσισε πρόσφατα 

(στις 2.11.92) να προχωρήσει με απαλλοτρίωση τμήματος του 

επηρεαζόμενου κτήματος. 

(δ) Ο αγροτικός δρόμος μπορεί τώρα να θεωρείται ως εγγεγραμμένος εκτός 

από το μέρος εκείνο για το οποίο θα ακολουθήσει η διαδικασία της 

απαλλοτρίωσης. 

(ε) Η συμπλήρωση της υπόθεσης έγινε μέσα στα αναμενόμενα χρονικά 
πλαίσια και δε σημειώθηκε καμιά καθυστέρηση." 
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Απάντηση ημερομηνίας 1 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 751, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της Κοινότητας Ακρούντας για διαπλάτυνση του δρόμου 

από το φράκτη Γερμασόγειας μέχρι την κοινότητα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ο πιο πάνω δρόμος έχει μήκος 2.5 χλμ. και για την περαιτέρω βελτίωσή του 
απαιτείται δαπάνη ύψους f105.000. Μέσα στο 1992 παραχωρήθηκαν πιστώσεις 
ύψους f17.000. Η βελτίωσή του θα συνεχισθεί μέσα στα πλαίσια των ετήσιων Προϋ
πολογισμών Αναπτύξεως και ανάλογα με τις παραχωρούμενες για το σκοπό αυτό 

πιστώσεις." 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 780, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Σανίδας για παραχώρηση στους κατοί

κους των χαλίτικων που κατέχουν από πολλά χρόνια και τα αξιοποίησαν γεωργικά, 

σας πληροφορώ ότι εκκρεμούν στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας μόνο 

τέσσερις τέτοιες αιτήσεις που υποβλήθηκαν το τρέχον έτος και θα εξεταστούν 

σύντομα." 

Απάντηση ημερομηνίας 1 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 787, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Κάτω Αμιάντου για ασφαλτόστρωση του 

δρόμου Ποντίκας - Πιτσιλιάς σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο δρόμος 'Ποντίκας - Πιτσιλιάς' διανοίχθηκε από τη Χωριτική Αρχή ως 

αγροτικός και έχει μήκος 1.6 χλμ. Ξεκινά από την κατοικημένη περιοχή 

του χωριού και καταλήγει μέσα στο δάσος κοντά στο δασικό δρόμο Κ. 

Αμιάντου - Μέσα Ποταμού - Πλατρών. 

(β) Η εγγραφή του δρόμου σε δημόσιο προωθείται από το Τμήμα 

Κτηματολογίου και Χωρομετρίας με τη διαδικασία της απαλλοτριώσεως, 

για τις λίγες περιπτώσεις ιδιοκτητών επηρεαζόμενης γης οι οποίοι δεν 

έδωσαν τη συγκατάθεσή τους. Ήδη έχει δημοσιευθεί η σχετική 

Γνωστοποίηση Απαλλοτριώσεως στην Επίσημη Εφημερίδα της 

Δημοκρατίας με αρ. 2740 ημερ. 25.9.92 ως Δ.Π. αρ. 1567. 

(γ) Σύμφωνα με προκαταρκτική εκτίμηση η δαπάνη που απαιτείται για την 

εκτέλεση του έργου ανέρχεται στις f11O.000 περίπου. Θα υποβληθεί 

πρόταση, ώστε να περιληφθεί κάποια πρόνοια στον Προϋπολογισμό 

Αναπτύξεως 1994 για έναρξη του έργου." 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Παιδείας κ. Χριστό
φορου Χριστοφίδη στην ερώτηση ΣΤΆ' 803, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

'Ή κατασκευή κοινοτικών αθλητικών έργων θα εξακολουθήσει να προωθείται 

με σταθερούς ρυθμούς. 

Μέσα στα πλαίσια αυτά ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού είναι στη 

διάθεση των κοινοτικών αρχών του χωριού Μοναγρούλλι για συνεργασία τους στην 

κατασκευή κοινοτικού γηπέδου." 
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Απάντηση ημερομηνίας 2S Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Α' 813, ημερομηνίας 2S Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Ύψωνα για επιχορήγηση από την κυβέρ

νηση της αγοράς γης στην οποία θα ανεγερθεί κοινοτικό κέντρο, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

(α) Η Χωριτική Επιτροπή Ύψωνα έχει κατ' αρχήν αποφασίσει την απόκτηση 

ορισμένων τεμαχίων ιδιωτικής γης μέσα στο κέντρο του χωριού με σκοπό 

τη δημιουργία πλατείας και χώρου στάθμευσης οχημάτων. Η συνολική 

αξία των τεμαχίων αυτών ανέρχεται σε 1:80.000 περίπου. Η Χωριτική 
Επιτροπή άρχισε πρόσφατα διαπραγματεύσεις με τους ιδιοκτήτες των 

τεμαχίων για την απόκτησή τους με φιλικό διακανονισμό και στην 

περίπτωση που δε θα επιτευχθεί συμφωνία, θα προωθηθεί η διαδικασία 

της απαλλοτρίωσης. 

(β) Σχέδιο για την αξιοποίηση του πιο πάνω χώρου δεν έχει ακόμα 

ετοιμασθεί και ούτε υπάρχει εκτίμηση της συνολικής δαπάνης του έργου. 

Κατά συνέπεια δεν μπορεί στο παρόν στάδιο να γίνεται λόγος για 

χρηματοδότηση και επιδότηση του έργου από την κυβέρνηση. Όταν τα 

σχέδια ετοιμαστούν θα καταβληθεί προσπάθεια για εξασφάλιση 

πιστώσεων στα πλαίσια του Προϋπολογισμού Αναπτύξεως. " 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 819, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Κάτω Αμιάντου για διαπλάτυνση του 

δρόμου Οκέλλα - Σα·ίττά, σας πληροφορώ ως ακολούθως: 

(α) Ο δρόμος Οκέλλα - Σα"ίττά αποτελεί μέρος του δρόμου Σα"ίττά -
Καρβουνά που βελτιώθηκε παλαιότερα από το Τμήμα Δημοσίων Έργων. 

Η βελτίωση όμως που έγινε στο υπό αναφορά τμήμα ήταν περιορισμένη, 

αφενός λόγω του ότι επηρεάζοντο αρκετές κατοικίες και αφετέρου για να 

μειωθούν οι επιπτώσεις στο φυσικό περιβάλλον ένεκα του επηρεασμού 

των τεράστιων πεύκων που υπάρχουν στην άκρη του δρόμου, για την 

εκκοπή των οποίων υπήρχαν έντονες αντιδράσεις. 

(β) Ωστόσο το Τμήμα Δημοσίων Έργων προγραμματίζει μελλοντικά την 

επανεξέταση του θέματος και της δυνατότητας περαιτέρω βελτίωσης του 

δρόμου με σκοπό την αύξηση της οδικής ασφάλειας σ' αυτόν." 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Β' 19, ημερομηνίας 28 Ιουλίου 1992, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"(α) Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (ΑΤΗΚ) 

Τα τελευταία χρόνια η Α ΤΗΚ σε συνεργασία με την αστυνομία 

βελτίωσε τα μέτρα προστασίας των εγκαταστάσεών της και παράλληλα 

συνεστήθη Επιτροπή για μελέτη σύγχρονου και ολοκληρωμένου 

συστήματος ασφάλειας και μέτρων φρούρησης σ' όλες τις βασικές 

εγκαταστάσεις της. Η ΑΤΗΚ δεν είναι διατεθειμένη να καλύψει έξοδα 

για πρόσληψη ειδικών αστυνομικών. 
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(β) Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου (ΡΙΚ) 

Όλες οι εγκαταστάσεις θεωρούνται ουσιώδους σημασίας. Τα 

υποστατικά του ΡΙΚ στην περιοχή Αθαλάσσας φρουρούνται σε 24ωρη 

βάση. Το ΡΙΚ προσανατολίζεται στην εγκατάσταση ηλεκτρονικών μέσων 

για επιτήρηση του χώρου για εγκατάσταση συστήματος συναγερμού και 

για την ενίσχυση φρουρών και φωτισμού. Το ΡΙΚ μπορεί να συζητήσει 

τις οικονομικές επιπτώσεις σε περίπτωση ενίσχυσης των μέτρων 

ασφάλειάς του. 

(γ) Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου (Α.Η.Κ. ) 

Τα τελευταία χρόνια η Α.Η.Κ. έχει μελετήσει και αναπροσαρμόσει τα 

μέτρα ασφάλειας των εγκαταστάσεών της με ενίσχυση της περίφραξης, 

βελτίωση του περιμετρικού φωτισμού, με σύστημα παρακολούθησης των 

εισόδων/εξόδων και σύστημα επικοινωνίας με παρακείμενα στρατόπεδα 

ή Αστυνομικό Σταθμό. 

Οι θεωρούμενοι σαν ζωτικοί χώροι της ΑΗΚ φρουρούνται επί 24ώρου 

βάσεως από ιδιωτική εταιρεία. 

(δ) Αρχή Λιμένων Κύπρου (Λιμάνια) 

Η Αρχή Λιμένων Κύπρου λαμβάνει τα συνηθισμένα μέτρα ασφάλειας 

των λιμανιών και εγκαταστάσεων με φρούρηση και διενέργεια 

περιπολιών σε 24ωρη βάση. 

Δεν έχει πρόθεση πρόσληψης ειδικών αστυνομικών. Καλύπτει τις 

ανάγκες της με δικούς της μηχανισμούς. 

(ε) Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων 

(ι) Διϋλιστήρια νερού 

(ιι) Φράγματα 

(ιιι) Κεντρικοί Αγωγοί 

(ιν) Υδατοδεξαμενές, Αντλιοστάσιο, Γεωτρήσεις. 

Τα μέτρα ασφάλειας διαφέρουν στο κάθε έργο: 

Στο (ι) Υπάρχει επιτήρηση σε 24ωρη βάση και υπάρχει περίφραξη, 

(ιι) η επιτήρηση υπάρχει μόνο στις εργάσιμες ώρες.Υπάρχει 

περίφραξη και κυγκλιδώματα, 

(ιιι) υπάρχει περιοδικός έλεγχος, 

(ιν) υπάρχει περίφραξη. 

Για την κάλυψη των πιο πάνω εγκαταστάσεων με στατικούς σκοπούς 

σε 24ωρη βάση θα απαιτηθούν υψηλές δαπάνες και είναι θέμα 

κυβερνητικής απόφασης. 

(στ) Κυπριακό Διυλιστήριο Πετρελαίου 

Είναι ιδιωτική εταιρεία. Λήφθηκε τα τελευταία χρόνια σειρά μέτρων τα 

οποία ενίσχυσαν σε σημαντικό βαθμό την ασφάλεια των εγκαταστάσεων. 

Υπάρχει φρούρηση σε 24ωρη βάση και υπάρχει άμεση σύνδεση με 

αστυνομία και πυροσβεστική υπηρεσία. 
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(ζ) γδατοπρομήθεια Πόλεων 

Τα Συμβούλια γδατοπρομήθειας Λευκωσίας, Λάρνακας και Λεμεσού 

καλύπτουν μερικές από τις εγκαταστάσεις τους που θεωρούνται 

νευραλγικής σημασίας με φύλακες επί 24ώρου βάσεως. 

Ο Δήμος Πάφου καλύπτει τις υδατοδεξαμενές του με επιθεωρήσεις 

κατά τις νυκτερινές ώρες μέχρι τα μεσάνυκτα από τεχνικούς του 

Τμήματος γδατοπρομήθειας Πάφου. Ο Δήμος δεν είναι πρόθυμος να 

αναλάβει δαπάνη για συνεχή φρούρηση των εγκαταστάσεών του. 

(η) Αστυνομικά μέτρα 

Επιπρόσθετα με τα μέτρα που λαμβάνει ο κάθε οργανισμός η 

Αστυνομία ανάλογα με την κατάσταση που επικρατεί παρέχει περιπολική 

κάλυψη πάνω σε 24ωρη βάση. 

Κάτω από ομαλές συνθήκες τα υφιστάμενα μέτρα είναι ικανοποιητικά, 

εκτός από το ΡΙΚ που θα πρέπει να εφαρμόσει τα επιπρόσθετα 

ηλεκτρονικά μέτρα επιτήρησης. 

Σε περιπτώσεις εκτάκτου ανάγκης ή απροβλέπτων καταστάσεων η 

Αστυνομία θα λαμβάνει επιπρόσθετα μέτρα ασφάλειας μέχρις ότου ο 

κάθε οργανισμός προσαρμόσει τα μέτρα του ανάλογα με την 

παρουσιαζόμενη κατάσταση." 

Απάντηση ημερομηνίας 2S Φεβρο"αρίο" 1993 το" Υπο"ργού Σ"γκοινωνιών και 
Έργων κ. Ρένο" Στα"ράκη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 22, ημερομηνίας 27 Ιο"λίο" 
1992, το" Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Πάφο" κ. Γιαννάκη Ομήρο". 

"Σχετικά με τη βελτίωση/διεύρυνση του δρόμου από τη Δρούσια προς τον 

κύριο δρόμο Κάθηκα-Προδρομίου (πρόσβαση Δρούσιας), σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

(α) Η βελτίωση του δρόμου Δρούσιας-Προδρομίου και της πρόσβασης 

Δρούσιας έχει περιληφθεί στον προυπολογισμό Αναπτύξεως του 1993. 

(β) Τα κατασκευαστικά σχέδια της πρόσβασης Δρούσιας βρίσκονται στο 

τελικό τους στάδιο και το έργο προγραμματίζεται να αρχίσει μέσα στο 

δεύτερο εξάμηνο του 1993 και να συμπληρωθεί μέσα στο 1994." 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Φεβρο"αρίο" 1993 το" Υπο"ργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δο"λο" Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Β' 42, ημερομηνίας 24 Avγoύστo" 1992, το" 
Βο"λε"τή εκλογικής, περιφέρειας Πάφο" κ. Γιαννάκη Ομήρο". 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Λετύμπου για διαπλάτυνση και ασφαλτό

στρωση του δρόμου που οδηγεί προς την εκκλησία της Παναγίας της Φωτολά

μπουσας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο υπό αναφορά δρόμος, μήκους 1 χιλιομέτρου, είναι αγροτικός/ 
αμπελουργικός και συντηρείται από πιστώσεις του προυπολογισμού 

Αναπτύξεως με συνεισφορά της κοινότητας. 

(β) Για τη διαπλάτυνση του δρόμου θα καταβληθεί προσπάθεια εξασφάλισης 

των εγγράφων συγκαταθέσεων των ιδιοκτητών των επηρεαζόμενων 

τεμαχίων. Στη συνέχεια θα ληφθεί πρόνοια για ασφαλτόστρωση του 

δρόμου μέσα στα πλαίσια των ετήσιων προυπολογισμών Αναπτύξεως." 

ι 
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Απάντηση ημερομηνίας 1 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομη
χανίας κ. Γεώργιου Συρίμη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 44, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Νίκου Πιττοκοπίτη. 

"Σχετικά με την εμπορία των κυπριακών πατατών κατά τον περασμένο χρόνο, 

σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Οι ποσότητες πατατών που έχουν εξαχθεί κατά ημερομηνίες το 1992 φαίνονται 
στη στήλη 'Φορτώσεις' του Πίνακα 1. Στον ίδιο Πίνακα παρατίθενται και οι αντί

στοιχες φορτώσεις για τα έτη 1991 και 1990 που αποδεικνύουν τη μεγάλη καθυστέ
ρηση που παρατηρήθηκε κατά το 1992 λόγω των αντίξοων καιρικών συνθηκών. 

Οι ποσότητες που πουλήθηκαν στις κυριότερες αγορές και η χρονική περίοδος 

φαίνονται στις στήλες 'Πωλήσεις' στον Πίνακα 1. Οι τιμές πώλησης κατά περίοδο 
και κατά χώρα φαίνονται στον Πίνακα 2. 

Από τις τιμές . πώλησης που αναφέρονται πιο πάνω (Πίνακας 2) είναι φανερό 
πως κατά το καλοκαίρι του 1992 μεγάλες ποσότητες πατατών πωλήθηκαν σε τιμές 
πολύ χαμηλές, αλλά όχι ασφαλώς γιατί αυτό έγινε εσκεμμένα από το Συμβούλιο, 

αλλά είτε γιατί έφθασαν με πολύ σοβαρά ποιοτικά προβλήματα (ενώ στην Κύπρο 

κατά τη συσκευασία φαίνονταν εντελώς υγιείς, κατά τη μεταφορά ή μετά την άφιξη 

βλαστούσαν τα σπόρια περονόσπορου ή βακτηρίων που είχαν οι κόνδυλοι και το 

χωράφι) είτε γιατί οι τιμές των πατατών σ' όλες τις ευρωπα'ίκές χώρες κατρακύ

λησαν σε απίστευτα χαμηλές τιμές. Π.χ. στο Βέλγιο οι κυπριακές πατάτες πωλή

θηκαν κατά τους μήνες Ιούλιο-Αύγουστο προς 9 βελγικά φράγκα το κιλό, όταν οι 
τιμές των φρέσκων καλής ποιότητας βελγικών ήταν 0,75-1 βελγικό φράγκο το κιλό. 

Όπως είναι γνωστό, οι κυπριακές πατάτες δεν προπωλούνται, αλλά εξάγονται 

στις διάφορες χώρες για λογαριασμό των πατατοπαραγωγών και πωλούνται μετά 

την άφιξή τους. Από τη συσκευασία μέχρι την άφιξη μεσολαβεί τουλάχιστον ένα 

χρονικό διάστημα δύο βδομάδων. Παρόλο που το Συμβούλιο συνήθως είναι σε θέση 

να προβλέψει σε κάποιο βαθμό τις μελλοντικές εξελίξεις στις διάφορες αγορές όπου 

εξάγονται κυπριακές πατάτες, εντούτοις είναι δυνατό κατά το χρονικό διάστημα 

των δύο βδομάδων που μεσολαβεί από τη συσκευασία μέχρι την άφιξη οι συνθήκες 

για απρόβλεπτους (ή προβλεπτούς) λόγους να αλλάξουν, με αποτέλεσμα οι τιμές 

των πατατών γενικά (αλλά και των κυπριακών ανάλογα με την ποιότητα και την 

ποσότητά τους) να μειωθούν (1992) ή να αυξηθούν (1991). 

Κατά κανόνα όλες οι ποικιλίες πατατών κατά τη συσκευασία διαβαθμίζονται 

σε δύο, τρία ή και περισσότερα μεγέθη και το κάθε μέγεθος έχει διαφορετικό προο

ρισμό (π.χ. στην περίπτωση των κιτρινόσαρκων ποικιλιών τα μικρά-μέτρια μεγέθη 

προορίζονται για Τl1ν ηπειρωτική Ευρώπη και το μεγάλο μέγεθος για το Ηνωμένο 

Βασίλειο) και επίσης πολλές φορές πωλούνται σε διαφορετικές τιμές (π.χ. μπορεί το 

μικρό μέγεθος ΚΑΡΑ να πωλείται προς Π50/τόνο και το μεγάλο ί350/τόνο). Στο 

τέλος εντούτοις, οι παραγωγοί πληρώνονται κατά ποικιλία και όχι κατά μέγεθος. 

Π.χ. τον Ιούνιο του 1992 οι τιμές της ποικιλίας ΣΠΟΥΝΤΑ μικρού-μέτριου μεγέ
θους στη Γερμανία ήταν 10 ΓΜ κατά σάκο (ΛΚ.115/τόνο) περίπου, τιμή που ήταν 
περίπου ίση με το κόστος εμπορίας, αλλά η τιμή του μεγάλου μεγέθους ΣΠΟΥΝΤΑ 

(50 χλστ.+), που ήταν και το μεγαλύτερο ποσοστό της ποικιλίας αυτής, στο Ηνωμένο 
Βασίλειο ήταν ;(4,75/20 κιλά (ΛΚ.190/τόνο). 
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Οι τιμές των κυπριακών πατατών εξαρτώνται από πολλούς και διάφορους 

παράγοντες, οι σπουδαιότεροι από τους οποίους είναι οι πιο κάτω (όχι κατά σειρά 

σπουδαιότητας): 

1. Η ποσότητα, η ποιότητα και η τιμή των πατατών της περασμένης 

εσοδείας της χώρας στην οποία διατίθενται. 

2. Η ποσότητα, η ποιότητα και η τιμή των φρέσκων πατατών που εξάγονται 
από άλλες χώρες (Ισραήλ, Αίγυπτος, Συρία, Μαρόκο, Αλγερία, Μάλτα, 

Ισπανία, Πορτογαλία, Γαλλία, Ελλάδα κ.λπ.). 

3. Η ποσότητα, η ποιότητα και ο χρόνος εμφάνισης των φρέσκων πατατών 
της χώρας στην οποία διατίθενται. 

4. Η ποσότητα και η ποιότητα των κυπριακών πατατών. 

Κατά το 1992 το Συμβούλιο ασχολήθηκε σε επανειλημμένες συνεδρίες του με 
το θέμα της εξαγωγής και δε φόρτωσε πατάτες που δε θα κάλυπταν το κόστος εμπο

ρίας, αλλά αντίθετα πήρε διάφορα μέτρα, για να μειώσει τις ποσότητες πατατών για 

εξαγωγή. Π.χ.: 

- Στην περίπτωση της ποικιλίας ΚΑΡ Α το μέγεθος 35-50 χιλιοστά που 
προβλεπόταν να μην εξασφαλίσει τα έξοδα εμπορίας, επιστρεφόταν 

στους γεωργούς κατά τη συσκευασία και εξαγόταν μόνο το μέγεθος πάνω 

από τα 50 χιλιοστά. Το ίδιο έγινε σε μικρότερο βαθμό και για άλλες 

ποικιλίες, για να μειωθεί η ποσότητα που θα εξήγετο, αλλά κυρίως, για 

να βελτιωθεί η ποιότητα. 

- Στις αρχές Ιουνίου και όταν η τιμή του μικρού-μέτριου μεγέθους της 

ποικιλίας ΣΠΟΥΝΤΑ καθορίστηκε στη Γερμανία στα 10 ΓΜ, διότι 

υπήρχαν τεράστια προβλήματα ποιότητας, και λαμβάνοντας υπόψη το 

γεγονός πως η τιμή αυτή δεν κάλυπτε τα έξοδα εμπορίας, το Συμβούλιο 

ενημέρωσε τους γεωργούς, παροτρύνοντάς τους να διαθέσουν την 

ποικιλία αυτή στην κυπριακή αγορά. 

- Το ίδιο έκαμε και για τις άλλες κιτρινόσαρκες ποικιλίες στο τέλος 

Ιουνίου, όταν άρχισαν να κατρακυλούν οι αγορές του εξωτερικού λόγω 

υπερπροσφοράς από άλλες προελεύσεις. 

- Τέλος, το Συμβούλιο παρέλαβε και δε φόρτωσε 3 840 τόνους. 

Γενικά το θέμα της φόρτωσης ή μη κάποιων ποσοτήτων πατατών ασχολούσε 

συνεχώς το Συμβούλιο στις συνεδρίες του. Το Συμβούλιο στο μέτρο του δυνατού 

έπαιρνε μέτρα και συμβούλευε τους παραγωγούς, παρά τις τεράστιες πρακτικές 

δυσκολίες που υπήρχαν (δυσκολίες πρόβλεψης αγοράς, έλλειψη μηχανισμού αποζη

μίωσης ποσοτήτων που θα έμεναν να καταστραφούν στην Κύπρο, πτώση της τιμής 

στην Κύπρο σε εξευτελιστικά επίπεδα, αντιδράσεις των πατατοπαραγωγών και 

άλλων ενδιαφερομένων κ.λπ.). 

Τέλος, το Συμβούλιο Εμπορίας κυπριακών Πατατών από τις 11 Ιουνίου 1992 
είχε ενημερώσει και την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, όταν ο 

έντιμος Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Δ. Ηλιάδης είχε εγγράψει θέμα με τίτλο 'Ή ανεπάρ

κεια των συσκευαστηρίων να παραλάβουν τη φετινή εσοδεία πατατών και το πρόβλημα 

που δημιουργείται στη διάθεσή τους". Εσωκλείεται σχετική έκθεση του Σ.Ε.Κ.Π. που 

είχε κατατεθεί τότε στην πιο πάνω Επιτροπή της Βουλής (Παράρτημα Ι). 
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Όλες οι πατάτες που εξάχθηκαν έχουν πουληθεί. 

1. Οι ποσότητες που εξάχθηκαν από το Φεβρουάριο μέχρι το Πάσχα 

(26 Απριλίου) πουλήθηκαν σε πολύ ικανοποιητικές τιμές βάσει των 

οποίων πληρώθηκαν οι πατατοπαραγωγοί, όπως φαίνεται στον Πίνακα 3 
(κατά ποικιλία και περίοδο). Η ποσότητα ήταν 7 867 τόνοι και 

εισπράχθηκαν f:1.781.ooo. 

2. Οι ποσότητες που εξάχθηκαν μετά το Πάσχα μέχρι το τέλος των 

εξαγωγών λόγω ποιοτικών προβλημάτων και λόγω καθυστέρησης στις 

εξαγωγές (βροχές Δεκεμβρίου, παγετοί Φεβρουαρίου, Μαρτίου, βροχές 

Μα·ίου) πουλήθηκαν σε χαμηλότερες τιμές και μετά την αφαίρεση των 

εξόδων εμπορίας (συσκευαστικά, μεταφορικά, ναύλα, δασμοί, 

εκφορτωτικά, αποθηκευτικά, προμήθειες αντιπροσώπων κ.λπ.) 

εξασφαλίστηκαν για τους πατατοπqραγωγούς κατά μέσο όρο μόνο n8-
19/τόνο για όλες τις ποικιλίες. 

Το Συμβούλιο, χρησιμοποιώντας επίσης σχεδόν f:8.500.000 από το εγκριθέν 
υπό του Υπουργικού Συμβουλίου δάνειο, πλήρωσε στους πατατοπαραγωγούς τις 

τιμές κατά ποικιλία και περίοδο παράδοσης που φαίνονται στον Πίνακα 4. 

Τα ζητούμενα στοιχεία φαίνονται στον Πίνακα 5. 

Το Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών Πατατών, αφού μελέτησε τις μέχρι 

στιγμής υπεύθυνες δηλώσεις των πατατοπαραγωγών με τις οποίες ζητούσαν μεγαλύ

τερη ποσότητα πατατόσπορου απ' ό,τι τον προηγούμενο χρόνο, αποφάσισε στις 

8.10.1991 να προχωρήσει στην εισαγωγή 3 000 περίπου τόνων πατατόσπορου, ώστε 
να μην καθυστερήσει η φύτευση των πρώιμων περιοχών. 

Στις 22.11.1991 το Συμβούλιο αποφάσισε ν' αυξήσει την ποσότητα που θα 

εισαγόταν σε πέραν των 12 000 τόνων, αφού από ανάλυση των υπεύθυνων δηλώ
σεων των πατατοπαραγωγών διαφάνηκε πως ήταν σε θέση και ζητούσαν να φυτέ

ψουν μέχρι 13 500 τόνους σε σύγκριση με 11 150 τόνους τον προηγούμενο χρόνο. 

Μ' επιστολή του ημερ. 29.11.1991, ο Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας, 
κάμνοντας χρήση των εξουσιών που του παρέχει το άρθρο 57(2) του Νόμου 59/1964, 
ζήτησε από το Συμβούλιο όπως ακυρώσει την πιο πάνω απόφασή του και συμμορ

φωθεί με τις υποδείξεις του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων όπως η 

συνολική ποσότητα πατατόσπορου για την εαρινή εσοδεία 1992 είναι μειωμένη σε 
σύγκριση με τον προηγούμενο χρόνο, έχοντας υπόψη τη δραματική κατάσταση που 

επικρατούσε όσον αφορά τους διαθέσιμους υδάτινους πόρους λόγω της συνεχιζό

μενης ανομβρίας. 

Ενόψει της πιο πάνω επιστολής του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχανίας, το 

Συμβούλιο αποφάσισε στις 29.11.1991 να σταματήσει τη διανομή του πατατόσπορου 
προς τους πατατοπαραγωγούς. 

Με βάση ωστόσο την ικανοποιητική βροχόπτωση που μεσολάβησε από την πιο 

πάνω απόφαση του Συμβουλίου (όπως απoδείκ~ηκε εκ των υστέρων ήταν ο πιο 

βροχερός Δεκέμβρης του αιώνα) και τις διαβεβαιώσεις του Συμβουλίου για τις 

ευνο·ίκές προοπτικές διάθεσης των κυπριακών πατατών στις διεθνείς αγορές και την 

πιθανότητα δημιουργίας μαύρης αγοράς σε περίπτωση εισαγωγής μειωμένης ποσό

τητας πατατόσπορου, τα Υπ<;>υργεία Εμπορίου και Βιομηχανίας και Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων έδωσαν στις 6.12.1991 τη συγκατάθεσή τους για την εισαγ.ωγή 

ελαφρά αυξημένης, σε σύγκριση με τον προηγούμενο χρόνο, ποσότητας πατατό

σπορου." 
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Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Β' 47, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 1992, του . 

Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

"Σχετικά με το διαχωρισμό οικοπέδων για πτωχές οικογένειες στην κοινότητα · 
Αγίου Θεράποντα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στο χωριό, επειδή δεν υπήρχε κατάλληλη κρατική γη για να διαχωρισθεί 

σε οικόπεδα, επιλέγηκε κατάλληλη ιδιωτική γη η οποία και 

απαλλοτριώθηκε για το σκοπό αυτό. Το Τμήμα Πολεοδομίας και 

Οικήσεως ετοίμασε σχέδιο για το διαχωρισμό σε πρώτο στάδιο δέκα 

. οικοπέδων. Το έργο άρχισε ήδη να εκτελείται και αναμένεται να 

συμπληρωθεί μέσα στον τρέχοντα χρόνο. Ήδη έχει δαπανηθεί ποσό 

f12.3S7 και θα απαιτηθεί πρόσθετη δαπάνη ί28.5 11 για την ολοκλήρωση 
των εργασιών. 

(β) Παράλληλα με τις εργασίες διαχωρισμού των οικοπέδων το Γραφείο 

Επάρχου Λεμεσού δέχτηκε αιτήσεις από τα ενδιαφερόμενα πρόσωπα για 
την παραχώρησή τους, τις οποίες εξέτασε η αρμόδια προς το σκοπό αυτό 

επιτροπή και ετοιμάστηκαν κατάλογοι των κατ' αρχήν δικαιούχων. Το 

θέμα βρίσκεται τώρα στον Επαρχιακό Κτηματολογικό Λειτουργό, για να 

διερευνήσει κατά πόσο οι εγκριθέντες έχουν • ή όχι ιδιόκτητη γη 

κατάλληλη για ανέγερση κατοικίας στο χωριό Αγ. Θεράποντα, καθώς και 
στην περιοχή της μείζονος Λεμεσού. Εφόσον οριστικοποιηθεί ο 

κατάλογος των δικαιούχων, θα καταστεί δυνατή η παραχώρηση των 

οικοπέδων και η υπογραφή των σχετικών συμβολαίων, για να μπορούν 

οι ενδιαφερόμενοι να αρχίσουν τις οικοδομικές εργασίες." 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 65, ημερομηνίας 28 Σεπτεμ
βρίου 1992, του Κοινοβουλευτικού Εκπρόσωπου του Σοσιαλιστικού Κόμματος 
ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίου. 

"Σχετικά με το λόγο που υποχρεώνει την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου να 

εκδίδει κάθε χρόνο νέο τηλεφωνικό κατάλογο, με αχρήστευση του προηγούμενου σας 

πληροφορώ ως ακολούθως στις διάφορες ερωτήσεις: 

(α) Λόγοι Έκδοσης Τηλεφωνικού Καταλόγου Κάθε Χρόνο 

Ο κυριότερος λόγος για έκδοση του τηλεφωνικού καταλόγου κάθε χρόνο 

είναι η όσο το δυνατό πληρέστερη ενημέρωση του κοινού για τις αλλαγές 

που γίνονται τόσο για υφιστάμενους συνδρομητές όσο και για νέους 

Συνδρομητές. Γίνονται περίπου SO 000 τέτοιες αλλάγές το χρόνο. Αξίζει 
να σημειωθεί ότι τηλεφωνικοί κατάλογοι αποστέλλονται και σε άλλους 

Τηλεπικοινωνιακούς Οργανισμούς του εξωτερικού που τους ζητούν 

λόγω των σχέσεων τους με την Κύπρο, αλλά και για σκοπούς παροχής 

πληροφοριών και εξυπηρέτησης των συνδρομητών τους Π.χ. Αυστραλία, 

Ελλάδα, Αγγλία, Γαλλία, Γερμανία κ.λπ. Άλλος λόγος είναι η παροχή 

χρήσιμων οδηγιών και η ενημέρωση του κοινού για τα εν ισχύι τέλη και 

για νέες υπηρεσίες και διευκολύνσεις που προσφέρει η Αρχή. Εξίσου 

σημαντικός λόγος είναι η προσπάθεια της Αρχής να πείσει τους 

Συνδρομητές να χρησιμοποιούν τον τηλεφωνικό κατάλογο για να 

αποφεύγεται συμφόρηση στο Κέντρο Πληροφοριών 191 και 192, του 
οποίου η χρήση κοστίζει πολύ περισσότερο. Συνεπώς θα πρέπει ο 

τηλεφωνικός κατάλογος να είναι όσο το δυνατό πιο πλήρης. 
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(β) Π ιθανότατα Έκδοσης Συμπληρωματικών Καταλι),1ων 

Η έκδοση τηλεφωνικού καταλόγου σε αραιότερα διαστήματα με την 
παράλληλη έκδοση συμπληρωματικι\)ν καταλόγων δε θα βοηθούσε το 
κοινό λόγω των πολλών αναγκαίων αλλαγών που γίνονται κάθε χρόνο. 
Τούτο θα αποτελούσε ανασταλτικό παράγοντα για χρήση των καταλόγων 
από τους συνδρομητές που δε θάξεραν σε ποιο κατάλογο να αναφερθούν 
πρώτα. Θα ήταν υποχρεωμένοι να ερευνήσουν πρι\)τα τον ένα κατάλογο 
και μετά τον άλλο. Λαμβάνοντας τούτο υπόψη και το γεγονός ότι ο κατά
λογος εκδίδεται σε δυο τόμους (ένας Λευκωσία/Λάρνακα και κατεχό
μενες περιοχές και ένας για Λεμεσό, Πάφο και κωμοπόλεις και χωριά), 

θα ήταν δυσχερής η χρήση συμπληρωματικι\)ν καταλόγων. Ειδικότερα 
στις περιπτώσεις αλλαγι\)ν αριθμών που επιβάλλεται να γίνουν λόγω 

επέκτασης του δικτύου και μεταφοράς σε νέα τηλεφωνικά κέντρα. Οι 
ίδιοι συνδρομητές θα παρουσιάζονται και στους δυο καταλόγους - κύριο 
και συμπληρωματικό - στον κί,ριο με λανθασμένο αριθμό και στο 
συμπληρωματικό με το σωστό αριθμό. 

Τούτο θα είχε ως αποτέλεσμα μεγάλος αριθμός συνδρομητών να 

καταφεύγει στο 191 και 192 με τις γνωστές συνέπειες συμφόρησης και μη 
ικανοποιητικής εξυπηρέτησής τους. Πέραν των πιο πάνω, το 

χρησιμοποιούμενο σύστημα και οι παρούσες διαδικασίες δεν επιτρέπουν 

την έκδοση συμπληρωματικού καταλόγου και θα έπρεπε να αλλάξει τόσο ο 

τεχνικός εξοπλισμός όσο και η μέθοδος προετοιμασίας των καταλόγων, με 

αποτέλεσμα το κόστος εκδόσεως των καταλόγων να αυξηθεί, λόγω κυρίως 

της εργασίας που θα απαιτείται για την ενσωμάτωση των παλαιών 

καταλόγων με τα συμπληρώματα για την έκδοση του νέου καταλόγου. 

Επίσης οι χρεώσεις για ειδικές καταχωρήσεις και διαφημίσεις θα έπρεπε 

να ρυθμιστούν ανάλογα με αποτέλεσμα τα αντίστοιχα ετήσια έσοδα της 

Αρχής να απωλεσθούν ή να μειωθούν σημαντικά. 

(γ) Κόστος Έκ/)οσης ΤηλΕφωνικού Καταλόγου 

Το κόστος έκδοσης του τηλεφωνικού καταλόγου κατά τα τελtυταία τρία 

χρόνια είναι όπως φαίνεται πιο κάτω. Αξίζει να σημειωθεί ότι τα 

σχετικά έξοδα αναφέρονται μόνο στα έξοδα εκτύπωσης, διότι οι 

υπόλοιπες εργασίες επεξεργασίας των στοιχείων των συνδρομητών 

γίνονται από την Αρχή: 

1990 ί601.000} 
1991 ί584.000 για 225 χιλιάδες αντίτυπα 
1992 ί643.000 '(σύνολο συνδρομητών 31.12.91 278.000) 

(δ) Σχέδια και Δυνατότητες Ανακύκλωσης Χάρτη 

Η Αρχή σ' όλες της τις δραστηριότητες είναι πολύ ευαίσθητη στο θέμα 

προστασίας του περιβάλλοντος. Γι' αυτό έκαμε στο παρελθόν διάφορες 

προσπάθειες να επιλύσει το θέμα ανακύκλωσης του χρησιμοποιούμενου 

χάρτη συμβάλλουσα ταυτόχρονα στην προστασία του περιβάλλοντος. 

Δυστυχώς δεν μπόρεσε να υλοποιήσει τα διάφορα σχέδια και προτάσεις 

της, γιατί δεν υπήρχε από οικονομικής πλευράς το ανάλογο ενδιαφέρον 

της αγοράς ούτε η ανάλογη ανταπόκριση από τους ενδιαφερόμενους 

φορείς προστασίας του περιβάλλοντος. 
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Η τελευταία προσπάθεια της Αρχής για εξεύρεση τρόπου περισυλλογής 

των παλαιών τηλεφωνικών καταλόγων έγινε από κοινού με την Ένωση 

Δήμων αλλά και πάλιν χωρίς το αναμενόμενο αποτέλεσμα για τους πιο 

κάτω λόγους: 

1. Ο χρησιμοποιούμενος χάρτης είναι χαμηλής ποιότητας για σκοπούς 

εμπορίας. 

2. Απαιτούνται μεγάλοι αποθηκευτικοί χώροι. 

3 . . ψηλό κόστος μεταφοράς στους χώρους επεξεργασίας. 

4. ψηλό κόστος περισυλλογής των τηλεφωνικών καταλόγων. 

Είναι ενθαρρυντικόν το γεγονός ότι πρόσφατα κάποιος ιδιώτης έδειξε 

ενδιαφέρο για τη συγκέντρωση των παλαιών καταλόγων 

προγραμματίζοντας την τοποθέτηση ειδικών κιβωτίων σε κεντρικούς 

χώρους παγκύπρια. Η Αρχή είναι πρόθυμη να βοηθήσει και να συνδράμει 

σε τέτοιου είδους προσπάθειες συμβάλλουσα με οποιοδήποτε τρόπο στην 
υλοποίησή τους. 

Η Αρχή μελετά διάφορες εναλλακτικές λύσεις και είναι πρόθυμη να συνεργα

στεί προς κάθε κατεύθυνση για επίλυση του προβλήματος της ανακύκλωσης του 

χάρτη και της προστασίας του περιβάλλοντος. 

Παράλληλα παρακολουθά τις τεχνολογικές εξελίξεις που σίγουρα θα βοηθή

σουν στην επίλυση των προβλημάτων των τηλεφωνικών καταλόγων. Μελλοντικά οι 

πληροφορίες που παρέχονται σήμερα μέσω του τηλεφωνικού καταλόγου θα μπορούν 

να παρέχονται μέσω εξελιγμένων συστημάτων πληροφορικής, δηλαδή ο συνδρο

μητής θα μπορεί με τη χρήση προσωπικού υπολογιστή (Persona! Computer - Pc) να 
παίρνει τις πληροφορίες που θα θέλει από ένα κεντρικό σημείο - Τράπεζα Πληροφο
ριών. Η Αρχή μελετά τέτοιες πιθανότητες που δυνατό να έχουν εφαρμογή τα 

προσεχή δυο με τρία χρόνια." 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εργασίας και Κοινω
νικών Ασφαλίσεων κ. Ιάκωβου Αριστείδου στην ε~ώτηση ΣΤ'Β' 75, ημερομηνίας 
9 Οκτωβρίου 1992, του Μέλους της Βουλής κ. Καίτης Κληρίδου. 

"Οι συντάξεις, όπως και άλλες παροχές κοινωνικών ασφαλίσεων οι οποίες 

πληρώνονται περιοδικά χωρίζονται σε δύο μέρη, το βασικό μέρος και το συμπληρω

ματικό μέρος. Το βασικό μέρος υπολογίζεται πάνω στις απολαβές του ασφαλι

σμένου μέχρι ενός ορισμένου ορίου που καθορίζεται κάθε χρόνο (σήμερα είναι 

ί2.142) και το συμπληρωματικό μέρος πάνω στο μέρος των απολαβών του ασφαλι

σμένου πέραν του ορίου αυτού και μέχρι το ανώτατο όριο ασφαλιστέων αποδοχών 

που ·καθορίζεται επίσης κάθε χρόνο (σήμερα είναι ί12.840). 

Η νομοθεσία κοινωνικών ασφαλίσεων απαγορεύει την ταυτόχρονη πληρωμή 

δύο ή περισσότερων παροχών. Σε περίπτωση που υπάρχει τέτοιο δικαίωμα, τότε ο 

δικαιούχος λαμβάνει την πιο ψηλή από τις δύο παροχές (άρθρο 61). 

Κατ' εξαίρεση επιτρέπεται η ταυτόχρονη πληρωμ~ σύνταξης γήρατος και 
χηρείας, άσχετα με το ποια προηγείται ή έπεται, με τον περιορισμό όμως ότι το 

άθροισμα του βασικού μέρους των δύο συντάξεων δεν μπορεί να υπερβαίνει την 

πλήρη βασική σύνταξη και το άθροισμα του συμπληρωματικού μέρους των δύο 
συντάξεων δεν μπορεί να υπερβαίνει τη σύνταξη που αναλογεί στο ανώτατο όριο 

ασφαλιστέων αποδοχών (άρθρο 36). Έτσι ασφαλισμένη γυναίκα που παίρνει βασική 
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σύνταξη γήρατος ή χηρείας σε μειωμένο ύψος παίρνει και μέρος της βασικής 

σύνταξης χηρείας που εξασφαλίζει από την ασφάλιση του συζύγου της ή τη δική της 

σύνταξη γήρατος, ανάλογα με την περίπτωση, ώστε να συμπληρώνεται ολική βασική 

σύνταξη γήρατος ίση με την πλήρη βασική σύνταξη. Επιπρόσθετα παίρνει και το 

συμπληρωματικό μέρος των δύο συντάξεων, νοουμένου ότι το ολικό ποσό τους δεν 

υπερβαίνει το ποσό της σύνταξης που αναλογεί στο ανώτατο όριο ασφαλιστέων 

αποδοχών. 

Σε περίπτωση κατά την οποία η ασφαλισμένη έχει καταβάλει εισφορές για 

156 τουλάχιστο εβδομάδες πάνω στο ποσό των βασικών ασφαλιστέων αποδοχών 
αλλά δεν έχει μέσο όρο εισφορών και πιστώσεων ίσο τουλάχιστο με το 25% των 
βασικών ασφαλιστέων αποδοχών που ε'ναι απαραίτητο για θεμελίωση δικαιώματος 

για σύνταξη γήρατος, καταβάλλεται εφάπαξ ποσό. Στην ουσία το ποσό αυτό αντι

προσωπεύει τη σύνταξη που θα έπαιρνε ο ασφαλισμένος για περίοδο 10 ετών με 
βάση τις εισφορές του. 

Οι διατάξεις των άρθρων 61 και 36 εφαρμόζονται και στην περίπτωση κατά 
την οποία χήρα η οποία παίρνει σύνταξη χηρείας συμπληρώνει τη συντάξιμη ηλικία 

και αποκτά δικαιώματα σε εφάπαξ ποσό αντί σε σύνταξη. Για πρακτικούς όμως 

λόγους οι απαγορευτικές διατάξεις του άρθρου 61 δεν εφαρμόζονται στην περί

πτωση που μια γυναίκα πάρει το εφάπαξ ποσό και στη συνέχεια αποκτήσει 

δικαίωμα σε σύνταξη χηρείας. Στην περίπτωση αυτή δε νομίζουμε ότι είναι ορθό να 

αφαιρεθεί από τη σύνταξη χηρείας το εφάπαξ ποσό που μπορεί να έχει πληρωθεί 

πολύ πιο πριν η χήρα αποκτήσει το δικαίωμα σε σύνταξη. 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εργασίας και Κοινω
νικών Ασφαλίσεων κ. Ιάκωβου Αριστείδου στην ερώτηση ΣΤ'Β' 76, ημερομηνίας 
9 Οκτωβρίου 1992, του Μέλους της Βουλής κ. Καίτης Κληρίδου. 

"Σ' ό,τι αφορά τις μειωμένες συντάξεις η νομοθεσία κοινωνικών ασφαλ'σεων 

ορίζει ότι σε καμιά περίπτωση η σύνταξη δεν μπορεί να είναι χαμηλότερη από το 

70% της πλήρους βασικής σύνταξης. Η πλήρης βασική σύνταξη για δικαιούχο χωρίς 
εξαρτώμενο είναι ;(98,88 και για δικαιούχο με έναν, δύο ή τρεις εξαρτώμενους 
;(131,84, ;(148,32 και ;(164,80 αντίστοιχα. Το ποσό της κατώτατης σύνταξης είναι για 

δικαιούχο χωρίς εξαρτώμενο ;(69,22, για δικαιούχο με έναν εξαρτώμενο ;(92,29, για 
δικαιούχο με δύο εξαρτώμενους ;(103,82 και για δικαιούχο με τρεις εξαρτώμενους 
;(115,36. Η σύνταξη αυτή εξασφαλίζεται για όλους τους ασφαλισμένους οι οποίοι 
έχουν ασφάλιση μεταξύ 25% και 70% της πλήρους ασφάλισης. 

Αρχικά η σύνταξη ήταν απόλυτα ανάλογη προς τη διάρκεια της ασφάλισης. 

Από το 1985 καθορίστηκε κατώτατο ποσό σύνταξης ίσο με το 50% της πλήρους 
βασικής σύνταξης το οποίο από το 1989 αυξήθηκε στο 70%. Η καταβολή σύνταξης 
ίσης προς την πλήρη βασική σύνταξη σε όλους τούς δικαιούχους ανεξάρτητα από τη 
διάρκεια της ασφάλισης και το ύψος των εισφορών τους απαιτεί μια πρόσθετη 

δαπάνη της τάξης των ;(5 εκ. το χρόνο. 

Επιπρόσθετα η εξίσωση όλων των ασφαλισμένων σ' ό,τι αφορά το ύψος της 

σύνταξης ανεξάρτητα από εισφορές δε συνάδει με τις αρχές της ασφάλισης, οι 

οποίες διέπουν το σύστημα κοινωνικών ασφαλίσεων. Η ασφάλιση προϋποθέτει 

καταβολή εισφορών και η κατάργηση του συσχετισμού εισφορών και παροχών θα 

δρα ως αντικίνητρο για κανονική καταβολή εισφορών, εφόσον θα εξασφαλίζεται 
πλήρης σύνταξη με την κατώτατη περίοδο ασφάλισης, η οποία είναι σήμερα στο 

επίπεδο του 25%. 
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Θα πρέπει επίσης να ληφθεί υπόψη ότι οι δικαιούχοι μειωμένων συντάξεων, 
εφόσον δε διαθέτουν άλλους πόρους, έχουν δικαίωμα για δημόσιο βοήθημα επιπρό

σθετα από τη σύνταξη, έτσι που να τους εξασφαλίζεται εισόδημα ίσο με εκείνο που 
απαιτείται για εξασφάλιση του κατώτατου ορίου διαβίωσης το οποίο καθορίζει η 
νομοθεσία για δημόσια βοηθήματα." 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Υγείας κ. Πανίκου 
Παπαγεωργίου στην ερώτηση ΣΤ'Β' 90, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Σας πληροφορώ ότι η Συμβουλευτική Επιτροπή που συστάθηκε σύμφωνα με 

τις πρόνοιες του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου 1/90 για μελέτη των αιτήσεων 
των υποψηφίων για τη θέση Κλινικού Ψυχολόγου στις Ψυχιατρικές Υπηρεσίες, 

κάλεσε τον αιτητή κ. Χριστάκη Νικολα·ίδη σε συνέντευξη όπως και τους άλλους 
αιτητές. 

Η Συμβουλευτική Επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη της τα προσόντα του αιτητή 

καθώς και την απόδοσή του κατά τη συνέντευξη τον έκρινε ως 'Ικανοποιητικό', ενώ 
άλλους υποψηφίους τους έκρινε ως 'Εξαίρετους'. Κατά τη συνέντευξη ο αιτητής 

είχε δυσκολία να απαντήσει σε ερωτήσεις σχετικές με διαγνωστικές και θεραπευ

τικές ικανότητες παράλληλα δε η πείρα του είναι στον ερευνητικό τομέα, ενώ 

σύμφωνα με το Σχέδιο Υπηρεσίας για τη θέση Κλινικού Ψυχολόγου, από τον 

κάτοχο της θέσης απαιτείται όπως μεταξύ άλλων " ... εξετάζει και προσφέρει θερα
πευτική αγωγή ... ". 

Το άρθρο 44 του περί Δημόσιας Υπηρεσίας Νόμου διαλαμβάνει μεν ότι 

ανάπηρος ο οποίος είναι υποψήφιος για μια θέση θα προτιμάται, αλλά στην παρά

γραφο l(β) διευκρινίζεται ότι αυτό θα γίνεται εφόσον αυτός δε θα υστερεί έναντι 

των άλλων υποψηφίων σε αξία και προσόντα. Στην προκειμένη περίπτωση τα 
προσόντα και η απόδοση του κ. Νικολα·ίδη υστερούσαν έναντι των άλλων υποψη

-ψΙων. 

Αναφορικά με τη δήλωση "Δε θα κοιμάμαι ήσυχος αν ένας τυφλός διοριστεί. .. " 
δε φαίνεται να ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα." 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χρ. 
Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Β' 100, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 1993, του 
Μέλους της Βουλής εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Ρήνας Κατσελλή. 

"Στην Αστυνομική Ακαδημία υπάρχουν ειδικά μαθήματα που αφορούν την 

προστασία του περιβάλλοντος και διδάσκονται οι σχετικοί νόμοι και κανονισμοί 

που αφορούν το πιο πάνω θέμα. Εκτός από τα πιο πάνω καλούνται στην Ακαδημία 

λέκτορες από το Τμήμα Δασών, τον Πτηνολογικό Σύνδεσμο, και το Σύνδεσμο μη 

Καπνιστών οι οποίοι δίνουν διαλέξεις στους νεοσύλλεκτους αστυνομικούς ο κάθε 

ένας στο αντικείμενό του. 

Όλα τα πιο πάνω, τα οποία ενισχύονται με τις εγκυκλίους που κυκλοφορεί 

κάθε χρόνο ο Αρχηγός Αστυνομίας ή , και τις αφίσες που κυκλοφορεί η κάθε 

υπηρεσία, συμβάλλουν στην ευαισθητοποίηση των αστυνομικών σε όλα τα θέματα 

που αφορούν το περιβάλλον." 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 104, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 
1992, του Βο\!λευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μάρκου Κυπριανού. 

"Σας διαβιβάζω συνημμένως καταστάσεις μελετών που ανατέθηκαν σε εμπειρο

γνώμονες κατά τα τελευταία τέσσερα χρόνια από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 



1372 

Έργων. Όπως προκύπτει από τις εν λόγω καταστάσεις, το ολικό ποσό που δαπανή

θηκε συμποσούται σε f1 .989.051 ως ακολούθως: 

(α) Τμήμα Δημοσίων Έργων L 1.396.455 

(β) Τμήμα Αρχαιοτήτων L 156.302 

(γ) Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 

(δ) Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας 

(ε) Τμήμα Οδικών Μεταφορών 

(στ) Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας 

L 

L 

L 

L 

55.430 

49.117 

111.053 

220.594 

L 1.989.051" 

========= 

Απάντηση ημερομηνία; 25 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργου Εργασία; και Κοινω
νικών Ασφαλίσεων κ. Ιάκωβου Αριστείδου στην ερώτηση ΣΤ'Β' 104, ημερομη
νία; 4 ΝοεμβQίου 1992, του Βουλευτή εκλογικής πεοιφέοειας Λευκωσίας κ. 
Μάρκου Κυπριανού. 

"Σας παραθέτω πιο κάτω κατάσταση μελετών για τις Υπηρεσίες του Υπουρ

γείου τούτου που έχουν ανατεθεί από την κυβέρνηση σε εμπειρογνώμονες, εκτός των 

κρατικών υπηρεσιών, τα τελευταία τέσσερα χρόνια: 

Υπηρεσία Μελέτη Όνομα Ημερ. Δαπάνη 

Εμπειρογνώμονα 

Υπηρ. Βιομ. Συμμετοχή 

Σχέσεων εργαζομένων 

στη λήψη 

αποφάσεων 

Τμήμα . Εφαρμογή 

M.Ozaki 

(I.L.O. expert) 

F. Eyrand, 

Εργασίας νόμου για Elstob 

Α.Τ.1. 

την ισομισθία (I.L.O. expert) 

Ετοιμασία 

Κανονισμών 

α) για τα 

επαγγελμ. 

δικαιώματα 

αποφοίτων 

Α.Τ. 1. 

κλάδου 

Πολιτικής 

Μηχανικής 

β) για τα 

επαγγελμ. 

δικαιώματα 

αποφοίτων 

Fulton Lee 
(U.K.) 

Κ.Ε. Bird 
(U.K.) 

Ιαν. 1992 L 282 

Δεκ. 1991 L 1.237 

ΟΚΤ. 1992 L 1.256 

Νοέμ.1992 L 3.314 



Ινστιτούτο 

Ξενοδοχ. και 

Επισιτιστ. 

Τεχνών 

(Ι.Ξ.Ε.Τ.) 

Τμήμα 

Κοινωνικών 

Α.Τ.1. 

κλάδου 

Μηχανολογίας/ 

Ναυτομηχανής 
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Για αναβάθ- Π. Κοντοπύργος 

μιση του 

Ινστιτούτου 

Για αναβάθ

μιση του 

Ινστιτούτου 

α) Αναλογι-

στικές 

Ε. Grandone 
(I.L.O. expert) 

I.L.O. expert 

Ασφαλίσεων Υπηρεσίες 

β) Μηχανογρά

φηση 

Εργασιών 

Τμήματος 

Αγγλ. ετα"ιρεία 

CSC Computer 
Sciences Ltd. 

1991 

Νοέμ.1991 

1990-93 

ί:l4 .870 

$44.542 

περίπου 

1992-94 Stg. 

2.443.000 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
'Εργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 110, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Χούλου για συνέχιση του νέου δρόμου 

Τσάδας - Χούλου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο δρόμος Τσάδας - Λετύμπου - Χούλου βελτιώθηκε στο παρελθόν στα 
πλαίσια του Τρίτου Σχεδίου Οδικής Ανάπτυξης. Η βελτίωσή του άρχισε 

από τον κύριο δρόμο Πάφου - Πόλης και επεκτάθηκε μέχρι την είσοδο 

του χωριού Χούλου, οποιαδήποτε δε ουσιαστική βελτίωση μέσα στο 

χωριό δεν ήταν δυνατή λόγω της στενότητας του χώρου και του 

επηρεασμού των κατοικιών. Με τη βελτίωση αυτή εξασφαλίστηκε η 

γρήγορη και άνετη σύνδεση της Χούλου με την Πάφο και άλλες ευρύτερες 
περιοχές της επαρχίας. 

(β) Η συνέχιση της βελτίωσης του δρόμου μέχρι το Στατό - Άγιο Φώτιο, 
όπως ζητά η κοινότητα προς το παρόν, δεν μπορεί να ενταχθεί στα 

προγράμματα του Τμήματος Δημοσίων Έργων λόγω άλλων 

προτεραιοτήτων. Ωστόσο, όπως αντιλαμβάνομαι, αυτός ο δρόμος 
συντηρείται κανονικά από την Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου στην 

αρμοδιότητα της οποίας και υπάγεται." 

Απάντηση ημερομηνίας 2S Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Β' 124, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με το θέμα της ολοκλήρωσης του δρόμου Φοίτης-Αγίου Δημητριανού 

(Ασπρόκρεμμος), σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο υπό αναφορά δρόμος που συνδέει τη Φοίτη με τον κύριο δρόμο 
Πάφου-Πολεμίου-Παναγιάς ανάγεται στην αρμοδιότητα της Επαρχιακής 
Διοίκησης Πάφου, έχει μήκος 2,3 χλμ. και μέρος του, μήκους 700 μ. 
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περίπου, ήδη βελτιώθηκε. Για το υπόλοιπο τμήμα του δρόμου 

(διεύρυνση/ανακατασκευή) απαιτείται δαπάνη ύψους ί60.000. Ποσό 

ύψους ί15.000 έχει διατεθεί για τη βελτίωση του δρόμου Φοίτης-Αγίου 

Δημητριανού από τον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως 1992, ενώ στον 

Προϋπολογισμό Αναπτύξεως 1993 περιλήφθηκε πρόνοια ύψους ί20.000, 
για να συνεχισθεί η διεύρυνση και ανακατασκευή του δρόμου. 

(β) Σημειώνεται ότι, για να καταστεί δυνατή η βελτίωση του πιο πάνω 
δρόμου, θα πρέπει προηγουμένως να μετακινηθούν αγωγοί νερού που 
υδροδοτούν εννέα κοινότητες (Αγ. Δημητριανός, Πολέμι, Στρουμπί, 

Κάθηκας, Τσάδα, Κοίλη, Πάνω Αρόδες, Ίνια και Δρούσια). Για την 

αντικατάσταση και μετακίνηση των φθαρμένων αγωγών στον 

Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1993 περιλήφθηκε πρόνοια ύψους 
ί70.000 και το έργο αναμένεται να εκτελεσθεί μέσα στο πρώτο εξάμηνο 

του 1993." 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Φε~ρoναρίoν 1993 τον Υπονργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δονλον Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Β' 125, ημερομηνίας 17 Noε~ρίoν 1992, τον 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Σίμου για ασφαλτόστρωση του δρόμου 

Σίμου-Σκάρφους, που θα ενώνει το χωριό με τις κοινότητες Φιλούσας, Λυσού και 

περιστερώνας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο δρόμος Σίμου-Σκάρφους-Φιλούσας Χρ. έχει μήκος 10 χλ. μ. περίπου 

και είναι χωμάτινος και ανάγεται στην αρμοδιότητα της Επαρχιακής 

Διοίκησης Πάφου. Αρχίζει από σημείο του δρόμου Σίμου-κυρίου δρόμου 

και καταλήγει στη Φιλούσα Χρ. μέσω Σκάρφους. Στην ουσία ο δρόμος 
συνδέει όχι μόνο τη Σίμου με τη Φιλούσα Χρ., αλλά και τα χωριά Φοίτη, 

Λάσα, Μηλιά, Δρυνιά με τα χωριά Λυσός και Περιστερώνα. 

(β) Για τη βελτίωση του δρόμου (χαβάρωμα-επίστρωση ανηφορικών/ 

επικίνδυνων τμημάτων με μπετόν) δαπανήθηκε κατά τα έτη 1989, 1990 
και 1991 το ποσό των ί15.000 και ισόποση πρόνοια έχει εγκριθεί στον 
Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του έτους 1993. Παράλληλα με τα πιο 
πάνω για τη διεύρυνση/βελτίωση του δρόμου Σίμου-Σκάρφους 

προωθείται η διαδικασία απαλλοτρίωσης ορισμένης ιδιωτικής ακίνητης 

ιδιοκτησίας στα χωριά Σίμου και Φιλούσα Χρ. 

(γ) Στο παρόν στάδιο δεν μπορεί να ικανοποιηθεί το αίτημα της κοινότητας 

Σίμου για ασφαλτόστρωση του δρόμου Σίμου-Σκάρφους που απαιτεί 
δαπάνη της τάξης των ί500.000. Το αίτημα θα μπορούσε να μελετηθεί 
μετά τη συμπλήρωση της διαδικασίας για την απαλλοτρίωση και πάντοτε 

μέσα στα πλαίσια των οικονομικών δυνατοτήτων του κράτους και των 

άλλων προτεραιοτήτων. " 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα Γα~ριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 135, ημερομηνίας 
26 Νοεμβρίου 1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη 
Ομήρου. 

"Σχετικά με τους ανεμοστρόβιλους που εκδηλώθηκαν στην επαρχία Πάφου 

στις 20 Νοεμβρίου 1992, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η Μετεωρολογική Υπηρεσία, με τα μέσα που έχει σήμερα στη διάθεσή 

της και με τις σημερινές γνώσεις που προσφέρει η μετεωρολογική 

επιστήμη, μπορεί να προβλέπει την εκδήλωση σοβαρών θεομηνιών στις 
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πλείστες περιπτώσεις και οι δυνατότητές της θα αυξηθούν με την 

προγραμματισμένη αγορά και εγκατάσταση μετεωρολογικού ραντάρ. 

Όμως, η πρόβλεψη φαινομένων μικρής έκτασης και βραχείας χρονικής 

διάρκειας, όπως είναι οι σίφωνες θάλασσας και οι ανεμοστρόβιλοι, δεν 

είναι και δε θα είναι στο προβλεπτό μέλλον πάντοτε δυνατή, όπως και 

δεν είναι σε καμιά άλλη χώρα όσο προοδευμένη' κι αν είναι. Οπωσδήποτε 
όμως, είναι δυνατό να εκδίδονται προειδοποιήσεις για φαινόμενα 

μεγαλύτερης έκτασης και διάρκειας, όπως οι καταιγίδες και οι γραμμές 

λαίλαπας που μπορεί να παρουσιάσουν φαινόμενα τύπου 

ανεμοστρόβιλου. .. 

(β) Στην περίπτωση των ανεμοστρόβιλων που εκδηλώθηκαν στις 20.11.1992 
στη θαλάσσια περιοχή Χλώρακας, το Κεντρικό Γραφείο Προγνώσεων της 

Μετεωρολογικής Υπηρεσίας εξέδωσε σχετική προειδοποίηση για τον 

εναέριο χώρο της Κύπφυ και ειδοποίησε την Αστυνομία Πάφου μόλις 

το εν λόγω Γραφείο πήρε τις σχετικές πληροφορίες από τον παρατηρητή 

του Μετεωρολογικού Γραφείου του αεροδρομίου Πάφου. 

(γ) Σε ό,τι αφορά τον ισχυρισμό ότι η εκδήλωση των ανεμοστρόβιλων 

προβλέφθηκε από ψαράδες και άλλους πολίτες, λυπούμαι να 

παρατηρήσω ότι αυτό δεν μπορεί να θεωρηθεί αντικείμενο για σχόλιο." 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Β' 138, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Κώστα Κωνσταντίνου. 

"Σχετικά με τη μεταστέγαση του Κεντρικού Αστυνομικού Σταθμού Πάφου, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Το θέμα της στέγασης της Αστυνομικής Διεύθυνσης Πάφου απασχολεί το 

Υπουργείο και ιδιαίτερα την Αστυνομία τώρα και αρκετά χρόνια. Για επίλυση του 

προβλήματος τα αρμόδια τμήματα της Αστυνομίας επέλεξαν χώρο κατάλληλο 

έκτασης 27 1(2 σκαλών. Η πραγματοποίηση του έργου ζητήθηκε να περιληφθεί στους 
πρoίJπoλoγισμoύς του 1986 και 1987, χωρίς όμως να εγκριθεί. Στο φετινό πρoίJπo

λογισμό πάλι ζητήθηκε η εκτέλεση του έργου έναντι ποσού :Ε1.500.000 η οποία εγκρί

θηκε χωρίς όμως να εγκριθεί το κονδύλι. 

Η προσπάθεια του Υπουργείου είναι να προωθηθεί η εκτέλεση του έργου το 

ταχύτερο δυνατό και θα εκτιμηθεί οποιαδήποτε βοήθεια προς αυτή την κατεύθυνση." 

Απάντηση ημεQομηνίας 25 ΦεβQουαQίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Β' 142, ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 1992, του 
Βουλευτή ε'κλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου. 

''Ο ΚΟΑΓ με βάση την πολιτική του όπως επεκτείνει τις δραστηριότητές του 

και στην ύπαιθρο ενδιαφέρεται να βοηθήσει αγροτικές κοινότητες που έχουν ανάγκη 

οικοπεδοποιήσιμης γης. πριν όμως αποφασιστεί ο διαχωρισμός οικοπέδων σε μια 

κοινότητα, ετοιμάζεται πρώτα αξιολόγηση του αιτήματος, ώστε να διαπιστωθούν οι 

πραγματικές ανάγκες. Στην περίπτωση της κοινότητας Κανναβιούς η οικεία χωρι

τική αρχή δεν υπέβαλε κανένα αίτημα προς τον Κυπριακό Οργανισμό Αναπτύξεως 

Γης για το διαχωρισμό οικοπέδων για τις ανάγκες της κοινότητας. 

Η χωριτική αρχή Κανναβιούς έχει πληροφορήσει τον Έπαρχο Πάφου ότι η 

Ιερά Μονή Χρυσορρογιάτισσας είναι πρόθυμη να πωλήσει προς την κοινότητα 

κτήμα της στην Κανναβιού, για να χρησιμοποιηθεί για το διαχωρισμό οικοπέδων. 
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Έγινε σχετική μελέτη και το κτήμα αυτό της Μονής μπορεί να διαχωριστεί σε 

δώδεκα περίπου οικόπεδα. Για την κατασκευή του οδικού δικτύου και των άλλων 

έργων υποδομής θα απαιτηθεί δαπάνη ί40.000 περίπου. Προς το σκοπό αυτό 

κρίθηκε ορθό ότι η προώθηση και η εκτέλεση του όλου έργου θα πρέπει να γίνει μέσα 

στα πλαίσια του διαχωρισμού οικοπέδων για πτωχές οικογένειες αντί του ΚΟΑΓ, 

εφόσον διευθετηθεί η απόκτηση της μοναστηριακής γης." 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων κ. Ανδρέα θ. Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 144 ημερομηνίας 
30 Νοεμβρίου 1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστου 
Χρυσοστόμου. 

"Σχετικά με τις πυρκαγιές που εκράγηκαν σε κρατικά δάση και σε άλλες 

περιοχές καθώς και αναδασώσεις σε κρατικά δάση από το έτος 1977 μέχρι το έτος 
1992, παραθέτω τα στοιχεία που ζητούνται αναφορικά με κρατικά δάση τα οποία 
ανάγονται στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων: 

Έτος Αριθμός πυρ- Έκταση δασών Έκταση δασικής γης 

καγιών σε που έχει καεί που έχει αναδασωθεί 

κρατικά δάση σε εκτάρια σε εκτάρια 

1977 22 582 1952 

1978 26 127 1700 

1979 54 371 1971 
1980 23 97 1158 

1981 23 15 1463 

1982 32 30 88~ 

1983 22 16 752 

1984 13 16 622 

1985 15 46 561 

1986 21 481 584 

1987 18 96 620 

1988 26 750 600 

1989 19 14 642 

1990 11 9 676 

1991 15 28 575 

1992 18 8.5 440 

-----------------------------------------------------------------------------------------------------------

Ολικό 358 2.686,5 15.201 

2. Αναφέρεται συναφώς ότι στις εκτάσεις που αναδασώθηκαν κατά τα έτη 

1977 μέχρι 1992 περιλαμβάνονται και οι εκτάσεις που κάηκαν από τους τουρκικούς 
βομβαρδισμούς του 1974, άλλες γυμνές εκτάσεις μέσα στα δάση και τεμάχια 

κρατικής γης που κηρύχθηκαν ως δάση". 
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Απάντηση ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Χριστό
δουλου Βενιαμίν στην ερώτηση ΣΤ'Β' 146, ημερομηνίας 4 Δεκεμβρίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Μιχαηλίδη. 

"Οι φύλακες στην Κεντρική Τράπεζα και στΟ. Τμήμα Αρχαιστήτων δεν 

μπσρσύν να ενταχθσύν στη Μόνιμη Δύναμη τσυ Αστυνσμικσύ Σώματσς και αυτό 

γιατί υπάρχσυν συγκεκριμένσι Νόμσι και Κανανισμαί περί Αστυνσμίας παυ πραβλέ

πσυν διαδικασίες πσυ σι ενδιαφερόμενσι δεν υπέστησαν. 

Οι φύλακες αυταί σρκίσθησαν με βάση τσν περί Αστυνσμίας ΝόμΟ. ως Ειδικαί 

Αστυνσμικσί, αλλά η μισθαδασία τσυς καταβάλλεται από άλλαυς Οργανισμσύς σι 

απαίαι έχσυν και την άμεση Διαικητική και Επιχειρησιακή Ευθύνη . Οι φύλακες 

αυτσί δεν ανήκαυν στην Αστυναμική Δύναμη και ως εκ τσύταυ αύτε και ΤΟ. Υπσυρ

γεία Εσωτερικών έχει απαιανδήπατε αρμαδιότητα.~' 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομη
χανίας κ. Γεώργιου Συρίμη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 147, ημερομηνίας 8 Δεκεμβρίου 
1992, το" Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Μουσκου. 

"Σχετικά με τη δημιαυργία ιδιωτικού εργαστηρίαυ σήμανσης αντικειμένων από 

πσλύτιμα μέταλλα, σας πληραφαρώ τα πια κάτω: 

(α) ΤΟ. Υπαυργεία Εμπαρίαυ και Βισμηχανίας δε συμβσύλευσε συγκεκριμένα 

ιδιώτη να πραχωρήσει στη δημισυργία εργαστηρίσυ σήμανσης πσλύτιμων 

μετάλλων. Ταυναντίαν σε συνάντηση πσυ είχε σ ενδιαφερόμενσς ταν 

περασμένα Φεβραυάρια με τσν ΠρόεδρΟ. και τα Διευθυντή ταυ 

Οργανισμσύ Σήμανσης Αντικειμένων από Πσλύτιμα Μέταλλα τσν 

πληραφόρησαν πως τα μόνα αρμόδια Σώμα σύμφωνα με τις πρόναιες ταυ 

σχετικαύ νόμαυ, για να συμβαυλεύσει ταν Υπαυργό Εμπαρίαυ και 

Βισμηχανίας για παραχώρηση άδειας λειτσυργίας διαπιστευμένόυ 

Εργαστηρίαυ είναι τα Διαικητικό Συμβαύλια τσυ Οργανισμσύ, πρσς ΤΟ. 

σπσία θα μπσρσύσε να απαταθεί γραπτώς υπσβάλλσντας τα σχετικά 

αιτιαλσγικά. Επίσης τσυ υπσδείχθηκε πως τέτσια αίτησή τσυ δεν 

πραδιέγραφε κατ' ανάγκη πιθανότητα θετικής γνωμάτευσης και γι' αυτό 

τυχόν πρόωρες ενέργειες από μέρσυς τσυ σε επενδύσεις, πρόσληψη 

πρσσωπικσύ κτλ. για ΤΟ. σκσπό αυτό θα ήταν εξ' αλακλήραυ δική τσυ 

ευθύνη. Τις συστάσεις αυτές τα Υπαυργεία Εμπαρίαυ και Βιαμηχανίας 

έθεσε και γραπτώς πρσς τσν ενδιαφερόμενα με επισταλή τσυ Διευθυντή 

ταυ Οργανισμαύ στις 11 Φεβρσυαρίσυ 1992. 

(β) Πληραφόριακά αναφέρεται πως τα θέμα της ανέγερσης τσυ Εργαστηρίσυ 

τσυ Κυπριακαύ Οργανισμαύ Σήμανσης Αντικειμένων από Παλύτιμα 

Μέταλλα βρίσκεται σε πρσχωρημένσ στάδιΟ.. Μετά από πρσσφαρές έχει 

επιλεγεί α εργαλάβσς και πσλύ σύντσμα θα αρχίσει η ανέγερσή ταυ στη 

Βισμηχανική Περισχή Λάρνακας." 

Απάντηση ημερομηνίας 21 Ιανουαρίου 1993 του Υπουργού Παιδείας κ. Χριστό
φορου Χριστοφίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 159, ημερομηνίας 21 Δεκεμβρίου 1992, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Κασουλίδη. 

"Τα 'Σπίτι της Κύπραυ' απατελεί θεσμό παυ πραβάλλει ταν παλιτισμό, την 

τέχνη και τη λαγατεχνία της Κύπραυ, ενώ παράλληλα εξυπηρετεί ταυ ς φαιτητές μας 

σε θέματα σπαυδών και παλλά άλλα. Πράγματι, κάθε Κύπριας δικαιαλαγημένα 

, 
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μπορεί να αισθάνεται περήφανος για το έργο που επιτελεί το Σπίτι της Κύπρου στην 

Αθήνα καθώς επίσης για τη θέση που έχει καταλάβει μεταξύ των πνευματικών 

κέντρων της πρωτεύουσας του Ελληνισμού. Αψευδείς μάρτυρες των πιο πάνω είναι 

τόσο οι φοιτητές μας στην Αθήνα όσο και άλλοι άνθρωποι των Γραμμάτων και 

Τεχνών, Κύπριοι και Ελλαδίτες. 

Ανάμεσα στις αρμοδιότητες και δραστηριότητες του Σπιτιού της Κύπρου είναι 

και η προβολή των κυπριακών εκδόσεων, των βιβλίων κυπρίων συγγραφέων και των 

εκδόσεων που αναφέρονται στην Κύπρο. Στα πλαίσια αυτά ο Μορφωτικός 

Ακόλουθος κ. Γ. Γεωργής, που διευθύνει το Σπίτι της Κύπρου, συνεργάστηκε με τον 

εκδοτικό οίκο που εξέδωσε το βιβλίο του Προέδρου της Δημοκρατίας με σκοπό την 

καλύτερη διοργάνωση της παρουσίασης του βιβλίου αυτού που έγινε στις 

17.12.1992, ακολουθώντας έτσι μια πάγια τακτική στο θέμα αυτό. 

Σχετικά σημειώνεται ότι το βιβλίο του Προέδρου της Δημοκρατίας εκδόθηκε 

από τον εκδοτικό οίκο 'Καστανιώτης' που μέχρι σήμερα εξέδωσε 15 περίπου βιβλία 
Κυπρίων (μυθωτορήματα, ποιητικές συλλογές και μελέτες). 

Το βιβλίο του Προέδρου περιλαμβάνει 14 κεφάλαια με ισάριθμες ομιλίες που 
έγιναν σε διάφορες περιπτώσεις από το 1989 μέχρι το 1992. Η επιλογή των πιο 

πάνω ομιλιών έγινε από τον ίδιο τον Πρόεδρο και η δημοσίευσή τους ήταν αποτέ

λεσμα προσωπικών συναντήσεων του ιδίου με τον εκδότη. 

Είμαι βέβαιος ότι μπορούν να επιβεβαιώσουν το πόσο σημαντικό είναι το έργο 

που επιτελείται στο Σπίτι της Κύπρου πολλοί, μεταξύ των οποίων και βουλευτές. 

Πολύ περισσότερο, πιστεύω, ακόμη όσοι έτυχε να ζητήσουν οποιαδήποτε εξυπηρέ

τηση ή να συμμετάσχουν σε εκδηλώσεις που οργανώθηκαν εκεί ή σε άλλες εκδηλώ

σεις που έγιναν με τη συνεργασία του Σπιτιού της Κύπρου για την παρουσίαση 

δικών τους βιβλίων. Δε νομίζω πως θα ήταν σωστό να μην τηρηθεί και στην 

παρούσα περίπτωση η τακτική που εφαρμόζεται σε κάθε άλλη ανάλογη και να μη 

συμμετάσχει το 'Σπίτι της Κύπρου' στην παρουσίαση του βιβλίου του Προέδρου. 

Σχετικά αναφέρουμε πως στη σχετική εκδήλωση που θεωρήθηκε ως ένα σημαντικό 

πολιτιστικό γεγονός της Ελληνικής πρωτεύουσας παρέστησαν, μεταξύ άλλων, μετά 

από σχετική πρόσκληση του οίκου 'Καστανιώτης', ο Πρωθυπουργός της Ελλάδας, 

Υπουργοί, Ακαδημα'ίκοί, Βουλευτές όλων των κομμάτων και πολλοί άνθρωποι των 

Γραμμάτων και Τεχνών. Η συνεργασία του Σπιτιού της Κύπρου στη διοργάνωση 

της πιο πάνω εκδήλωσης περιορίστηκε στην παραχώρηση καταλόγων και διευθύν

σεων, στη διανομή μικρού αριθμού προσκλήσεων, στην υποδοχή και άλλα τα οποία 

γίνονται σε παρόμοιες περιπτώσεις . 

Όσον αφορά τα υπηρεσιακά ταξίδια του Μορφωτικού Ακόλουθου στην 

Κύπρο, αυτά αφορούσαν τον καταρτισμό του προγράμματος του Σπιτιού της 

Κύπρου, το συντονισμό για την αποστολή των σχολικών βιβλίων από την Ελλάδα 

στην Κύπρο και άλλα εκπαιδευτικά γενικά και πολιτιστικά θέματα. Τελευταία, του 

ανατέθηκε επίσης η ετοιμασία μελέτης για τη διεύρυνση του θεσμού του σπιτιού της 

Κύπρου, με στόχο την ίδρυση παρόμοιων πολιτιστικών κέντρων και σε άλλες χώρες 

με πρώτη προτεραιότητα την Αγγλία. Για τους πιο πάνω λόγους πραγματοποίησε ο 

κ. Γεωργής το τελευταίο υπηρεσιακό ταξίδι τέλος Νοεμβρίου." 



1379 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρο"αρίο" 1993 το" Υπο"ργού Σ"γκοινωνιών και 
'ΕρΥων κ. Ρένο" Στα"ράκη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 162, ημερομηνίας 29 Δεκεμ
βρίο" 1992, το" Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Λε"κωσίας κ. Γιαννάκη 
Κασο"λίδη. 

"Σχετικά με τις προτάσεις για την ανάπτυξη του Διεθνούς Αερολιμένα 

Λάρνακας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(1) Η Υπουργική Επιτροπή προβληματίστηκε σοβαρά στο θέμα της 

φόρμουλας που θα έπρεπε να υιοθετηθεί για τη βαθμολόγηση της έκτασης 

των απαλλοτριώσεων στην κάθε μια από τις δύο λύσεις. Οπως είναι 

γνωστό, για το θέμα αυτό υπήρξαν διαφωνίες τόσο στην τεχνική 

επιτροπή όσο και στο Συμβούλιο Προσφορών και οι αποφάσεις 

λήφθηκαν κατά πλειοψηφία. Επειδή δε το θέμα δεν ήταν τεχνικό και η 

Υπουργική Επιτροπή μπορούσε να το κατανοήσει και κρίνει πλήρως, 

αποφάσισε να υιοθετήσει την άποψη της πλειοψηφίας στην τεχνική 

επιτροπή. Έτσι η διαφορά μεταξύ των δύο προτάσεων παρέμεινε στο 

5,26, 

(2) Εφόσον το Κεντρικό Συμβούλιο Προσφορών ήταν της γνώμης ότι η 
φόρμουλα που έπρεπε να χρησιμοποιηθεί κατέβαζε το ποσοστό της 

NACO σε μικρότερο του 5%, εισηγήθη κατά πλειοψηφία να ανοίξουν και 
οι δύο οικονομικοί φάκελοι. 

(3) Η διαφορά βαθμολογίας μεταξύ των δύο Οίκων στην πιο πάνω εισήγηση 
του Κεντρικού Συμβουλίου Προσφορών ήταν 4,56 εκατοστιαίες μονάδες 
υπέρ της κοινοπραξίας ADP/SOFREA νΙΑ. 

(4) Σύμφωνα με τους όρους της προσφοράς, ανοίγονται οι φάκελλοι των 
οποίων οι τεχνικές προτάσεις πληρούν τους ακόλουθους δύο όρους: 

(α) Η βαθμολογία της τεχνικής πρότασης βρίσκεται όχι πέραν από 5 
εκατοστιαίες μονάδες από τον οίκο με το μεγαλύτερο βαθμό. 

(β) Η ολική βαθμολογία γtα την τεχνική πρόταση θα είναι τουλάχιστο 

70% της μέγιστης δυνατής βαθμολογίας. 

(5) Σύμφωνα με την έκθεση της επιτροπής αξιολόγησης των τεχνικών 

προτάσεων, η πρόταση της συνεργασίας ADP/ SOFREAVIA πληρεί τους 
όρους εντολής σχετικά με την έκταση της απαλλοτρίωσης, τη χρήση 

υφιστάμενων κτιρίων και το κτίριο επιβατών. 

(6) Η σύγκριση των δαπανών για την υιοθέτηση της κάθε μιας λύσης έγινε 
για την ανάπτυξη μέχρι τ,Ο 2010, οπότε το αεροδρόμιο θα έχει 

δυναμικότητα για 9 εκ. επιβάτες. Τα ποσά που υπολογίστηκαν από την 
επιτροπή αξιολόγησης ανέρχονται σε τιμές 1989, σ' ό,τι αφορά την 

NACO σε ί1Ο3,3 και σ' ό,τι αφορά την ADP/SOFREAVIA σε ί133,3 
εκατομμύρια, περιλαμβανομένων και στις δύο περιπτώσεις των δαπανών 

για τις αναγκαίες επεκτάσεις στο υφιστάμενο κτίριο επιβατών." 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Φεβρο"αρίο" 1993 το" Υπο"ργού Εμπορίο" και Βιομη
χανίας κ. Γεώργιο" Σ"ρίμη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 172, ημερομηνίας 18 Ιανο"α
ρί.ο" 1993, το" Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Πάφο" κ. Νίκο" Πιττοκοπίτη. 

"Σας πληροφορώ ότι κλιμάκιο της Ελεγκτικής Υπηρεσίας Συνεργατικών Εταιρειών 

διενήργησε έκτακτο έλεγχο στη Συνεργατική Πιστωτική Εταιρεία Μέσα Γειτονιάς στις 
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9 Νοεμβρίου 1992. Σύμφωνα με τη συνημμένη επιστολή της εν λόγω Υπηρεσίας με 
αρ. 02.03.55.02 και ημερομηνία 29 Δεκεμβρίου 1992 έχουν προκύψει: 

(α) υπερβάσεις στα δάνεια τόσο του ίδιου του Γραμματέα τt]ς αναφερόμενης 
Συνεργατικής όσο και μελών της οικογένειάς του, 

(β) επέμβαση στα προγράμματα του ηλεκτρονικού υπολογιστή για 

διαφοροποίηση του επιτοκίου προς όφελος των πιο πάνω προσώπων. 

Άσχετα με τα μέτρα που πήρε η Επιτροπή της εν λόγω Εταιρείας, το Υπουρ

γείο μας, επειδή πιστεύει ότι το θέμα είναι πολύ σοβαρό και πιθανό οι ενέργειες του 
Γραμματέα της Συνεργατικής Πιστωτικής Εταιρείας Μέσα Γειτονιάς να συνιστούν 
ποινικό αδίκημα, ζήτησε τη γνώμη του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, ο 

οποίος με τη συνημμένη επιστολή του με αρ. Γ.Ε. 93/84/21, ημερομηνίας 13 Ιανουα
ρίου 1993, αποφάνθηκε πως η όλη συμπεριφορά του εν λόγω Γραμματέα εκ πρώτης 
όψεως πρέπει να θεωρηθεί ως επιλήψιμη. 

Κατόπιν τούτου το όλο θέμα τέθηκε ενώπιον του Αρχηγού της Αστυνομίας για 
τη διεξαγωγή αστυνομικής έρευνας, για να εξεταστεί το ενδεχόμενο διάπραξης 
ποινικού αδικήματος." 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την Παρασκευή, 26 Μαρτίου 
1993, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 
2) Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 
3) Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1993. 
4) Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων 

και Παθόντων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

5) Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 
(Πρόταση νόμου). 

6) Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού Νόμος 
του 1993. 

7) Ο περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 1993 του Ταμείου διά την 

Ανέγερσιν του Κυπριακού Μουσείου Νόμος του 1993. 
8) Ο περί του Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανείων Νόμος του 

1993. 
9) Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος 

του 1993. 

10) Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 
11) Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και 

Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993. 

12) Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λευκωσίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

13) Οι περί Επιτρόπου Δtoικήσεως (Προσόντα και Όροι Υπηρεσίας 

Προσωπικού του Γραφείου) Κανονισμοί του 1993. 
14) Οι περί Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας - Θέσεις 

Κτηματολογικού Λειτουργού 1ης Τάξεως (Χωρομετρίας), 
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Κτηματολογικού Λειτουργού 2ης Τάξεως (Χωρομετρίας) και Ανώτερου 
Χωρομέτρη (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

15) Οι περί Δικαστικής Υπηρεσίας - Θέσεις Ανώτερου Νομικού Λειτουργού, 
Νομικού Λειτουργού 1ης και 2ης Τάξης και Ανώτερου Πρωτοκολλητή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': ---------
Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 5.59 μ.μ.) 
Οι ακόλουθοι Βουλευτέ; υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντών με αλφαβη

τική σειρά: 

Α γαπίου Γιαννάκης 

Αναστασιάδης Νίκος 

Αντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

παπαρές Αυγερινός 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

. Συλλούρης Δημήτρης 
Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλα·ίτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Ομόφωνη απόφαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Επιλογής για 

αλλαγές στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές ένεκα κενωθεισών θέσεων με 
την υπουργοποίηση κάποιων Βουλευτών. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου Νόμος του 1993", οι αγορεύσεις που έγιναν πάνω στο θέμα (Ρ. 
Πρέντζας, Α. Αντωνίου, Κ. Καζαμίας, Ι. Μακρίδης και Δ. Ηλιάδης) και 

ψήφισή του σε νόμο. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης Νόμος του 1993", οι σύντομες αναφορές 
και η συζήτηση που έγιναν πάνω στο θέμα (Α. Αντωνίου, Ευ. Ευσταθίου, 

Τ. Παπαδόπουλος και Π. Παπαγεωργίου) και ψήφισή του σε νόμο. 

4) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί της Ευρωπα'ίκής Σύμβασης για την 
Προστασία Κατοικίδιων Ζώων (Κυρωτικός) Νόμος του 1993", οι 
αγορεύσεις και η συζήτηση που έγιναν πάνω στο θέμα (Ευ. Ευσταθίου, Ν. 
Πιττοκοπίτης, Ρ. Κατσελλή, Γ. Αγαπίου, Πρόεδρος, Ν. Κατσουρίδης, Κ. 

Κληρίδου, Ν. Μουσιούττας, Δ. Χριστοδουλίδης, Δ. Θεοδώρου, Θ. 

Σοφοκλέους και Αρ. Γεωργίου) και ψήφισή του σε νόμο. 

5) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί της Ευρωπα"ίκής Σύμβασης για την 
Προστασία των Σπονδυλωτών Ζώων που Χρησιμοποιούνται για 
Πειραματικούς και άλλους Επιστημονικούς Σκοπούς (Κυρωτικός) 

Νόμος του 1993" και ψήφισή του σε νόμο. 

6) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου 
(Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους της Επιτροπής 

Σιτηρών Κύπρου και Εξαρτωμένους τους, Όμοιο με το Σχέδιο 

Συντάξεων της Κυβέρνησης) Κανονισμοί του 1993" και έγκρισή τους. 

7) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Συντάξεων και Χορηγημάτων 
των Υπαλλήλων της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1993" και έγκρισή τους. 
8) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Τμήματος Αρχαιοτήτων - Θέσεις 

Εφόρου Αρχαίων Μνημείων και Εφόρου Αρχαιολογικών Μουσείων και 

Επισκοπήσεως (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993" και έγκρισή 
τους. 

9) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Κυβερνητικού Υδατικού Έργου 
του Χώρου Απόρριψης και Επεξεργασίας Λυμάτων στο 'ΒΑΤ!' Λεμεσού 
(Έλεγχος, Διαχείριση και Χορήγηση Δικαιώματος για Απόρριψη 

Λυμάτων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993", οι σύντoμ~ 
αναφορές που έγιναν πάνω στο θέμα (Χρ. Σολωμής, Δ. Θεοδώρου, Δ. 

Κοντίδης, Γ. Αγαπίου, Πρόεδρος και Ρ. Κατσελλή) και έγκρισή τους. 

10) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Ρυθμίσεως Τροχαίας 

Μεταφοράς (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993" και έγκρισή τους. 

11) Κατάθεση Νομοσχεδίων, Κανονισμών και Εγγράφων. 

12) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η παράλειψη της κυβέρνησης από του να γίνει η 
Κύπρος μέλος του Οργανισμού Ευρωπα'ίκής Συνεργασίας και 

Ανάπτυξης - Η κατασκευή κυκλοφοριακού κόμβου με υπόγεια και 
υπέργεια διάβαση στα φώτα τροχαίας παρά τη βιομηχανική περιοχή 

Στροβόλου - Το πρόβλημα διάθεσης μήλων στα χωριά Πελέντρι και 

Κάτω Αμίαντος). 
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13) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η κατασκευή 

παρακαμπτήριου Πάχνας και η βέλτίωση του δρόμου Αυδήμου
Πραστειού-Πάχνας - Η διενέργεια χωροταξικής μελέτης στην κοινότητα 
Πάχνας - Η τηλεοπτική λήψη στα χωριά Λουβαράς και Άγιος 

Κωνσταντίνος - Η επίλυση του προβλήματος των όμβριων υδάτων στον 
κύριο δρόμο που διασχίζει την κοινότητα Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς -
Η κατασκευή αθλητικού κέντρου στις Πάνω Πλ<Χτρες - Το αίτημα της 
κοινότητας Αγίου Μάμαντος να περιληφθεί πρόσθετη έκταση της 

κοινότητας στην αρδευόμενη περιοχή - Η βοήθεια του κράτους στα 

δημόσια νηπιαγωγεία - Η καλύτερη εφαρμογή του προγράμματος του 
αγροτουρισμού - Το αίτημα της κοινότητας Πλατρών για επίσπευση της 
μελέτης για σύνδεση των Πλατρών και του Προδρόμου με το νέο δρόμο 

Λεμεσού-Μαντριών-Τροόδους - Η παραχώρηση από το κράτος πολιτικού 
ασύλου σε ξένους - Η εισαγωγή αμυγδαλόψιχας και η διάθεση της 

ντόπιας παραγωγής - Η διαπλάτυνση του δρόμου Σπιταλλίου-Φασούλας 
- Το αρδευτικό έργο 'Ξυλούρικου' - Η ένταξη της κοινότητας Ανόγυρας 
στο σχέδιο αγροτουρισμού Γ' κατηγορίας - Η ίδρυση περιφερειακού 
σχολείου στην κοινότητα Κορφής - Η ευθυγράμμιση και ασφαλτόστρωση 
του δρόμου Μούσερε-Δοράς-Αρχιμανδρίτας - Το αίτημα της κοινότητας 
Πραστειού Αυδήμου γία μεταφορά των παιδιών που φοιτούν στο 

νηπιαγωγείο Αυδήμου - Η επιδότηση των άγονων διαδρομών των 

αγροτικών λεωφορείων Βάσας Κοιλανίου - Η βελτίωση του δρόμου 
Άρσους-Τρόζενας-Γεροβάσας - Η κατασκευή κοινοτικού γηπέδου στην 
Επισκοπή - Το αίτημα της κοινότητας Φασούλας για την εγγραφή 

αγροτικού δρόμου ως δημόσιου - Η διαπλάτυνση του δρόμου από το 
φράκτη Γερμασόγειας μέχρι την Ακρούντα - Η παραχώρηση χαλίτικης 
γης στους κατοίκους της κοινότητας Σανίδας - Το αίτημα της κοινότητας 
Κάτω Αμίαντου για ασφαλτόστρωση του δρόμου Ποντίκας-Πιτσιλιάς -
Η κατασκευή κοινοτικού γηπέδου στο χωριό Μοναγρούλλι - Το αίτημα 
της κοινότητας Ύψωνα για επιχορήγηση από την κυβέρνηση της αγοράς 

γης στην οποία θα ανεγερθεί κοινοτικό κέντρο - Το αίτημα της 

κοινότητας Κάτω Αμίαντου για διαπλάτυνση του δρόμου Οκέλλας

Σα'ίττά - Η βελ τίωσηΙδιεύρυνση του δρόμου από τη Δρούσια προς τον . 

κύριο δρόμο Κάθηκα-Προδρομίου - Το αίτημα της κοινότητας Λετύμπου 
για διαπλάτυνση και ασφαλτόστρωση του δρόμου που οδηγεί προς την 

εκκλησία της Παναγίας της Φωτολάμπουσας - Η εμπορία των κυπριακών 
πατατών κατά το έτος 1992 - Ο διαχωρισμός οικοπέδων για φτωχές 

οικογένειες στην κοινότητα Αγίου Θεράποντα - Η έκδοση κάθε χρόνο 
νέου τηλεφωνικού καταλόγου και η αχρήστευση του προηγούμενου - Οι 

αδικίες στις συντάξεις χηρείας - Οι μειωμένες συντάξεις γήρατος - Ο μη 
διορισμός του Χριστάκη Νικολα'ίδη στη θέση Κλινικού Ψυχολόγου στις 

Ψυχιατρικές Υπηρεσίες - Τα ειδικά μαθήματα που διδάσκονται στην 

Αστυνομική Ακαδημία για την προστασία του περιβάλλοντος - Οι 

καταστάσεις μελετών που ανατέθηκαν σε εμπειρογνώμονες κατά τα 

τελευταία τέσσερα χρόνια από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων

Η κατάσταση μελετών για τις Υπηρεσίες του Υπουργείου Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων που έχουν ανατεθεί από την κυβέρνηση σε 

εμπειρογνώμονες, εκτός των κρατικών υπηρεσιών, τα τελευταία τέσσερα 
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χρόνια - Το αίτημα της κοινότητας Χούλου για συνέχιση του νέου 

δρόμου Τσάδας-Χούλου - Η ολοκλήρωση του δρόμου Φοίτης-Αγίου 

Δημητριανού - Η ασφαλτόστρωση του δρόμου Σίμου-Σκάρφου - Οι 

ανεμοστρόβιλοι που εκδηλώθηκαν στην επαρχία Πάφου στις 20 Νοεμβρίου 
1992 - Η μεταστέγαση του Κεντρικού Αστυνομικού Σταθμού Πάφου - Ο 
διάχωρισμός οικοπέδων για τις ανάγκες της κοινότητας Κανναβιούς - Οι 

πυρκαγιές που εκράγηκαν σε κρατικά δάση κατά τα έτη 1977-1992 - Η 
ένταξη των φυλάκων της Κεντρικής Τράπεζας και του Τμήματος 

Αρχαιοτήτων στη μόνιμη Αστυνομική Δύναμη - Η δημιουργία ιδιωτικού 
εργαστηρίου σήμανσης αντικειμένων από πολύτιμα μέταλλα - Το σπίτι 
της Κύπρου στην Αθήνα - Οι προτάσεις για την ανάπτυξη του Διεθνούς 

Αερολιμένα Λάρνακας - Ο έλεγχος στη Συνεργατική Πιστωτική Εταιρεία 
Μέσα Γειτονιάς). 

Τιμή: 75σ 

Τυπώθηκε στο ΤυπογραφεLo της Κυπριακής Δημοκρατίας, Λευκωσία. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 26ης Μαρτίου 1993 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.13 μ.μ.) 

(Αρ.22) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπρο

σώπων. Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π . ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Α', που είναι η Νομοθετική Εργασία. Για τα πρώτα 

τέσσερα θέματα αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει κοινή Έκθεση. Παρακαλώ τον 

Πρόεδρο της Επιτροπής να την καταθέσει στο Σώμα. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας θα ήθελα να παρακαλέσω να ξεκινήσουμε 

από το πέμπτο θέμα, επειδή για τα πρώτα τέσσερα υπάρχει ομιλητής από τη δική 

μας κοινοβουλευτική ομάδα, ο οποίος για κάποιους λόγους δεν είναι αυτή τη στιγμή 

παρών. Παρακαλώ, αν είναι δυνατό, να ξεκινήσουμε από το πέμπτο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, μπορούμε να το δεχθούμε. 

Λοιπόν, θα πάμε στο πέμπτο θέμα, που είναι ''Ο περί Προστασίας της Παρα

λίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993". Είναι πρόταση νόμου. Παρακαλώ τον 

Πρόεδρο ή οποιοδήποτε άλλο μέλος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

καταθέσει την Έκθεση. 

(1385) 
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Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΗΣ 

ΠΑΡ ΑΛΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Δημήτρης Κοντίδης 

Κίκης Γιάγκου 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από την ίδια, σε συνεδρία της που πραγματοποιή

θηκε στις 16 Μαρτίου 1993. Στη συνεδρία αυτή ήταν παρών ο Βουλευτής κ. Α. 
Καράς. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η παράταση για ένα ακόμη μήνα και 

συγκεκριμένα μέχρι το τέλος του Απρίλη του 1993 του νομικού καθεστώτος που 
ισχύει για τις παραλίες, εκτός αν στο μεταξύ η Βουλή νομοθετήσει διαφορετικά για 

το ίδιο θέμα, αφού οι άδειες που ισχύουν σήμερα λήγουν στο τέλος του φετινού 

Μάρτη. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε σε έκταση το καθεστώς 

που ισχύει σήμερα για τις παραλίες σε διαδοχικές συνεδρίες της και κατέληξε σε 

ορισμένες κατ' αρχήν θέσεις, τις οποίες διαβίβασε προς την Εκτελεστική Εξουσία 

για ετοιμασία από την τελευταία της αναγκαίας ολο.κληρωμένης νομοθεσίας. Η 

νομοθεσία αυτή μαζί με σχετικούς κανονισμούς έχει κατατεθεί ενώπιον της Βουλής 

πολύ πρόσφατα, γεγονός που δεν επιτρέπει στην Επιτροπή να αρχίσει και να 

ολοκληρώσει τη μελέτη τους μέχρι το τέλος του Μάρτη. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις της υπό αναφορά πρότασης νόμου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της 

πρότασης νόμου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του Νόμου 103(1) του 1992. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 
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ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 6, που 
είναι ''Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού Νόμος του 

1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
καταθέσει την Έκθεση. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔJO ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓ ΑΝΙΣΜΟΥ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Ο προϋπολογισμός του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού για το 1993 κατα
τέθηκε στις 11 Μαρτίου 1993 και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού για μελέτη και υποβολή σχετικής Έκθεσης προς 

την ολομέλεια του Σώματος. Η Επιτροπή μελέτησε τον προϋπολογισμό αυτό σε δύο 

συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Μαρτίου 1993. Στο στάδιο 

της μελέτης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Διοικητικού Συμβουλίου 

και της Διεύθυνσης του οργανισμού. 

Ο προϋπολογισμός αυτός, όπως κατατέθηκε στη Βουλή, προβλέπει για το 1993 
έσοδα ύψους ;(10.715.000, που θα προέλθουν κυρίως από την επιβολή ποσοστών 
στους λογαριασμούς των ξενοδοχείων και των κέντρων αναψυχής και έξοδα ύψους 

;(13.215.000. Το ποσό αυτό θα διατεθεί κυρίως για προβολή και δημοσιότητα του 
τουριστικού προ·ίόντος, αποδοχές προσωπικού και διάφορα αναπτυξιακά έργα. Το 

παρουσιαζόμενο έλλειμμα θα καλυφθεί με το χρηματικό αποθεματικό προηγού

μενων ετών και με δάνεια από εμπορικές τράπεζες. 

Στα πλαίσια της μελέτης του πιο πάνω προϋπολογισμού η Επιτροπή είχε την 

ευκαιρία να ενημερωθεί για την πορεία της τουριστικής βιομηχανίας, καθώς και για 

τις ενέργειες του οργανισμού σχετικά με την τουριστική ανάπτυξη. Όπως δήλωσαν 

οι εκπρόσωποι του Διοικητικού Συμβουλίου και της Διεύθυνσης του οργανισμού, η 

άφιξη τουριστών το 1993 αναμένεται να είναι μειωμένη σε σύγκριση με τον περα
σμένο χρόνο. Η τουριστική πολιτική του οργανισμού, όπως διαφαίνεται μέσα από 
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τις πρόνοιες του προϋπολογισμού, στοχεύει κυρίως στην ποιοτικά αναβαθμισμένη 

τουριστική ανάπτυξη, ούτως ώστε τα ωφελήματα να είναι μακροπρόθεσμα και γενι

κότερα. 

Οι πιο πάνω στόχοι αναμένεται να υλοποιηθούν μέσω της προβολής καί της 
δημοσιότητας της τουριστικής Κύπρου και με την εκτέλεση αριθμού αναπτυξιακών 

έργων. Συγκεκριμένα προωθούνται τα πιο κάτω προγράμματα ή/και σχέδια: 

(α) Ανάπτυξη των δημόσιων σχέσεων και συμμετοχή σε διεθνείς εκθέσεις 

μαζί με ενίσχυση των εκδηλώσεων τουριστικού ενδιαφέροντος. 

(β) Λειτουργία γραφείων τουρισμού σε διάφορες πόλεις της Ευρώπης. 

(γ) Δημιουργία τουριστικών πλαζ και βελτίωση των υφιστάμενων, καθώς 

και αξιοποίηση ορισμένων χώρων, όπως είναι η πλατεία Τροόδους και η 

λίμνη Ορόκλινης. 

(δ) Ανάπτυξη του αγροτουρισμού. 

(ε) Διαμόρφωση διάφορων χώρων τουριστικού ενδιαφέροντος. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 

διεξήλθε όλες τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, σημειώνει 

με ενδιαφέρον ότι ο οργανισμός αυτός, προκειμένου να ανταποκριθεί στα προγράμ

ματά του, είναι υποχρεωμένος να κάμει άμεση χρήση του αποθεματικού του από 

προηγούμενα χρόνια χρήσης, καταλήγοντας επίσης σε ελλειμματικό προϋπολογισμό 

ύψους ;[2,4 εκ. Η διαμορφούμενη εικόνα των οικονομικών του ΚΟΤ επαυξάνει την 
υποχρέωση των αξιωματούχων του για άσκηση πολιτικής αυστηρής περισυλλογής 

και οικονομίας, μαζί με ορθολογιστική και σωστή αξιολόγηση των διάφορων 

δαπανών του . 

Η Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, χωρίς να υποβαθμίζει την 

ανάγκη έντονης και συντονισμένης προβολής του τουριστικού μας προ'ίόντος, ιδιαί

τερα κάτω από τις σημερινές συνθήκες και τις αντιξοότητες που αντιμετωπίζει η 

τουριστική βιομηχανία, θεώρησε σκόπιμο η δαπάνη των ί5 εκ. για διαφημίσεις και 

δημόσιες σχέσεις να τεθεί κάτω από τον έλεγχο του αρμόδιου Υπουργού, με στόχο 

τη διασφάλιση του ανώτατου βαθμού ωφέλειας από τη διάθεση του κονδυλίου 

αυτού, στα πλαίσια της εξυπηρέτησης των καλώς νοουμένων συμφερόντων του 

τουρισμού. Συναφώς η Επιτροπή εισηγείται η διάθεση δαπάνης από το κονδύλι αυτό 

να γίνεται ύστερα από σχετική εξουσιοδότηση του Υπουργού Εμπορίου και Βιομη

χανίας, ως του καθ' ύλην αρμόδιου Υπουργού για τα θέματα τουρισμού. 

Με βάση τη διαφοροποίηση αυτή η Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Καζαμίας . 

Κ . ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Είναι σε όλους μας γνωστή η σημασία του τουρισμού για την οικονομία μας. 

Δεν είναι σίγουρα του παρόντος να διεξέλθουμε το γιατί και το κατά πόσο αυτό το 

πράγμα είναι υγιές. Με βάση τα σημερινά δεδομένα, τη σημασία δηλαδή που έχει ο 
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τομέας της τουριστικής βιομηχανίας για την κυπριακή οικονομία, αλλά ταυτόχρονα 

έχοντας υπόψη τις δυσκολίες και τα προβλήματα που αντιμετωπίζουμε σ' αυτό τον 

κλάδο της βιομηχανίας μας, θα θέλαμε να υπερτονίσουμε την ανάγκη της σωστής 

αξιοποίησης των κονδυλίων, όπως τούτα αναφέρονται στον προϋπολογισμό του 

αρμόδιου για τον τουρισμό κρατικού φορέα. 

Στις προτάσεις που μας έγιναν χρησιμοποιείται ολόκληρο το αποθεματικό το 

οποίο δημιουργήθηκε στον οργανισμό, ύψους δυο με δυόμισι περίπου εκατομμυρίων 

λιρών. Πέραν τούτου με την πρόταση που έχουμε μπροστά μας δημιουργείται και 

ένα έλλειμμα της τάξης των δύο εκατομμυρίων λιρών. Υπό κανονικές συνθήκες θα 

έπρεπε ίσως να προβληματιζόμασταν ακόμα περισσότερο κατά πόσο θα εγκρίναμε 

αυτόν τον ελλειμματικό προϋπολογισμό. Όμως, με την παρατήρηση που έχει γίνει, 

πως ο αρμόδιος Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας θα έχει υπό τον προσωπικό 

του έλεγχο, άρα υπό τη δική του περισσότερο ευθύνη, το θέμα της χρησιμοποίησης 

του βασικότερου κονδυλίου του προϋπολογισμού, που είναι αυτό της διαφήμισης, 

εμείς τασσόμαστε υπέρ και καλούμε ακόμα μια φορά να γίνουν όλες εκείνες οι ενέρ

γειες, ούτως ώστε αυτό το κονδύλι, καθώς επίσης και τα άλλα κονδύλια να αξιο

ποιηθούν στο μέγιστο δυνατό βαθμό. Ταυτόχρονα όμως καλούμε τον αρμόδιο 

κρατικό φορέα, καθώς επίσης και την κυπριακή κυβέρνηση με όλους τους εμπλεκο

μένους να κάνουν ακόμα σοβαρότερες σκέψεις και προβληματισμούς -και σ' αυτούς 

τους προβληματισμούς θέτουμε και τον εαυτό μας στη διάθεσή τους- ούτως ώστε 

από τα επόμενα χρόνια τα προβλήματα τα οποία θα αντιμετωπίζουμε σε τούτο τον 

τομέα να είναι όσο το δυνατό λιγότερα. 

Με αυτό το σκεπτικό είναι που τοποθετηθήκαμε υπέρ της ψήφισης του προϋ

πολογισμού για τον ΚΟΤ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 

ποσού f13.215.000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. 
Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ

ματος άλλων άρθρων. Άρθρο 4. 

Ίδρυση και κατάργηση θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. Άρθρο 5. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Συμπλήρωμα. Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 6 εγκριθούν; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 6 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 



1390 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παριον Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Τουρισμού Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 7, που 
είναι ''Ο περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 1993 του Ταμείου διά την Ανέγερσιν 
Κυπριακού Μουσείου Νόμος του 1993''. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ 'πΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 
ΠΕΡΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΔΙΑ ΤΟ ΕΤΟΣ 1993 ΤΟΥ ΤΑΜΕΙΟΥ ΔΙΑ ΤΗΝ 

, ΑΝΕΓΕΡΣΙΝ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΜΟΥΣΕΙΟΥ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

ισίδωρος Μακρίδης 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Νίκος Μουσιούττας 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλέυτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Μαρτίου 
1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ

γείου Συγκοινωνιών και Έργων. 

Ο προϋπολογισμός του Ταμείου για την Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου για 

το 1993 προβλέπει έσοδα ύψους :Ε460.879, που θα προέλθουν κυρίως από τόκους και 
επε,νδύσεις, καθώς και από την είσπραξη του 30% από τα τέλη εισόδου στα μουσεία 
και τους αρχαιολογικούς χώρους, και έξοδα ύψους :Ε20.820. Το ποσό αυτό θα 

διατεθεί κυρίως για διαφημίσεις, δημοσιεύσεις και έξοδα αποστολών στο εξωτερικό. 

Η Κοινοβουλευ-ι;ική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με βάση τις 

εξηγήσεις που της δόθηκαν, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του πιο 

πάνω νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε 

νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Η κυQία Κατσελλή. ' 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου. Θα ήθελα να σημειώσω ότι είναι καλή η πρωτο

βουλία για το ταμείο για ανέγερση μουσείου, αλλά δεν είναι επαρκής, νοουμένου ότι το 



1391 

Αρχαιολογικό Μουσείο το οποίο έχουμε σήμερα, δίπλα από τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων, είναι πολύ παλιό, είναι μικρό και δεν είναι αρκετό για να χωρέσει τα εκθέ

ματα ούτε για να τα στεγάσει με τον κατάλληλο τρόπο. 

Νομίζω ότι θα έπρεπε να εξευρεθούν και άλλοι τρόποι, διότι, αν συνεχίσουμε 

μόνο με αυτό το ταμείο, τελικά οι άλλες πόλεις, των οποίων τα μουσεία τα επαρ

χιακά, τα περιφερειακά έχουν χρηματοδοτηθεί απευθείας από την κυβέρνηση, θα 

έχουν μουσεία πολύ καλύτερα, πολύ ανώτερα από το Αρχαιολογικό Μουσείο και 

αυτό είναι σόλοικο. 

Έτσι, παρόλο που και το Δημοκρατικό Κόμμα συμφωνεί, νομίζω ότι πρέπει 

να τονίσουμε ότι πρέπει να εξευρεθούν το γρηγορότερο άλλοι πόροι, διότι είναι 

αδιανόητο για τα επαρχιακά μουσεία να δίνονται γενναιόδωρα κονδύλια -και 

είμαστε περήφανοι τώρα που έχουμε ωραία μουσεία στην Πάφο, στη Λεμεσό, στη 

Λάρνακα- και το κεντρικό πραγματικά να χωλαίνει από κτιριακής απόψεως. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιον. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρον 1. 

Έγκρισις πληρωμής εκ του Ταμείου διά την Ανέγερσιν Κυπριακού Μουσείου 

ποσού f20.820.000 διά την χρήσιν του έτους του λήγοντος την 31ην Δεκεμβρίου 
1993. Άρθρον 2. 

Ειδίκευσις των δαπανηθησομένων ποσών. Πίναξ. Άρθρον 3. 

Χρησιμοποίησις του περισσεύματος ορισμένων άρθρων προς κάλυψιν ελλείμ

ματος άλλων άρθρων υπό το αυτό κεφάλαιον. Άρθρον 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 4 εγκριθούν; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 4 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρηται ως ο περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 1993 
του Ταμείου διά την Ανέγερσιν Κυπριακού Μουσείου Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 8, που 
είναι ''Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανείων Νόμος του 1993". 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει 

την Έκθεση. 
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Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΤΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΤΑΜΕΙΟΥ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΔΑΝΕΙΩΝ 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Νίκος Μουσιούττας 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 15 Μαρτίου 
1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Γενικός Λογιστής της 
Δημοκρατίας και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

Ο προϋπολογισμός του Ταμείου Δημόσιων Δανείων για το 1993 προβλέπει 
έσοδα ύψους i7.891.420, τα οποία προέρχονται κυρίως από αποπληρωμές δανείων 
και τόκους, και δαπάνες ύψους ί12.642.813 που θα διατεθούν κυρίως για την 

παροχή δανείων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 

διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού και λαμβάνο

ντας υπόψη τα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώ

ξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Δημόσιων Δανείων ποσού f12.642.813 για 
τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ
ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 4 εγκριθούν; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 4 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημό

σιων Δανείων Νόμος του 1993. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 9, που 
είναι ''Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος του 

1993''. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
καταθέσει την Έκθεση. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΥΠΡΟΥ 

ΝΟΜΟΣ ΊΌΥ 1993" 
Παρόντες:-

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Ο προϋπολογισμός της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου για το 1993 κατατέ
θηκε στη Βουλή στις 11 Μαρτίου 1993 και παραπέμθηκε στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή οικονομικών και Προϋπολογισμού για μελέτη και υποβολή σχετικής 
Έκθεσης προς την ολομέλεια του Σώματος. Η Επιτροπή μελέτησε τον προϋπολο

γισμό αυτό σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και στις 22 Μαρτίου 
1993. Στο στάδιο της μελέτης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην Επιτροπή ο 
Πρόεδρος του Διοικητικού Συμβουλίου και εκπρόσωποι της Διεύθυνσης της Αρχής. 

Ο προϋπολογισμός αυτός, όπως κατατέθηκε στη Βουλή, προβλέπει για το 1993 
έσοδα ύψους f:79.443.000, που προέρχονται από τα τέλη που η Αρχή εισπράττει για 
τις διάφορες υπηρεσίες που προσφέρει, και έξοδα ύψους ί96.613.11Ο, που διατίθε

νται κυρίως για κεφαλαιουχικές δαπάνες, λειτουργικές δαπάνες και αποδοχές 

προσωπικού. 

Στα πλαίσια της μελέτης του πιο πάνω προϋπολογισμού η Επιτροπή είχε την 

ευκαιρία να ενημερωθεί για το προγραμματιζόμενο αναπτυξιακό έργο της Αρχής, το 

οποίο στοχεύει στη συνέχιση της ταχύρυθμης επέκτασης του τηλεπικοινωνιακού 

δικτύου και στην προσφορά νέων υπηρεσιών στους συνδρομητές της. Συγκεκριμένα, 

αναμένεται η τηλεφωνική πυκνότητα να αυξηθεί από 49,6 σε 53 γραμμές ανά εκατό 
κατοίκους και το ψηφιακό ποσοστό των τηλεφωνικών κέντρων να αυξηθεί από 62% 
σε 65%, ενώ τα συστήματα μετάδοσης θα είναι κατά το 90% ψηφιακά. 

Οι πιο πάνω στόχοι της Αρχής αναμένεται να επιτευχθούν: 

1) Με τη λειτουργία του πρώτου παράκτιου υποβρύχιου καλωδιακού 

συστήματος οπτικών ινών. 

2) Με τη λειτουργία του πρώτου διεθνούς υποβρύχιου καλωδιακού 

συστήματος οπτικών ινών μεταξύ Κύπρου και Ισραήλ και με την 
ταυτόχρονη πρόοδο στις εργασίες των αντίστοιχων συστημάτων που 

λειτουργούν μεταξύ της Κύπρου και της Ελλάδας, της Αιγύπτου και της 

Συρίας. 
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3) Με την περαιτέρω αναβάθμιση του συμπλέγματος του δορυφορικού 
σταθμού "Μακάριος" με την επέκταση της ψηφιακής τεχνολογίας και τη 

λειτουργία δορυφορικών ζεύξεων με επιπρόσθετες χώρες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
Ι)ιεξήλθε όλες τις επιμέρους πρόνοιες του προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινω

νιών Κύπρου και αφού έλαβε υπόψη όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου σε νόμο, αφού προηγουμένως 

μειωθούν τα κονδύλια για διαφημίσεις και ταξιδιωτικά κατά i35.000 και i30.000 
αντίστοιχα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Χαιρόμαστε ιδιαίτερα που ένας ημικρατικός οργανισμός, όπως είναι η Αρχή 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, είναι ένας από τους ευρωστότερους οικονομικούς οργα
νισμούς του τόπου μας. Έχοντας υπόψη, από τα στοιχεία που μας παρατέθηκαν, 

πως η Αρχή πάντοτε έχει σαν πρώτιστο μέλημά της τη συνεχή ποιοτικά αναβάθμιση 

των υπηρεσιών της και έχοντας υπόψη ότι χρησιμοποιεί την ανά το παγκόσμιο 

καλύτερη τεχνολογία, πιστεύω πως θα ανέλθει ακόμα περισσότερο και η αποδοτικό
τητα και η παραγωγικότητα του οργανισμού. 

Έχοντας υπόψη ότι η Αρχή Τηλεπικοινωνιών, ως ημικρατικός οργανισμός, 

δεν πρέπει να ξεχνά και τον κοινωνικό χαρακτήρα τον οποίο διαθέτει και λόγω του 

ότι πρώτιστος στόχος δεν είναι και δεν πρέπει να είναι το κέρδος, θα πρέπει να 

σκεφτεί τρόπους, ούτως ώστε οι υπηρεσίες της προς το λαό να είναι και από οικονο

μικής πλευράς συνεχώς καλύτερες. Πιστεύω ότι δεν πρωτοτυπούμε αν καλέσουμε 

τις αρμόδιες αρχές, τη διεύθυνση και το Διοικητικό Συμβούλιο της Αρχής να 

σκεφτούν τρόπους αύξησης της κοινωνικής της παροχής, που δεν μπορεί να είναι 

άλλη από μια πιθανή μείωση των τελών προς το κυπριακό κοινό. Πιστεύουμε ότι 

τούτο δεν είναι ανέφικτο, εάν και εφόσον εξεταστεί σοβαρά το θέμα της παραγωγι

κότητας του οργανισμού και της αποδοτικότητας και έχουμε την εντύπωση, από τα 

στοιχεία που μας παρατέθηκαν προς μελέτη, ότι τούτο είναι εφικτό σε σύντομο 

χρονικό διάστημα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου ποσού 

%:96.548.110 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ

ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο. Άρθρο 4. 
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Ίδρυση και κατάργηση θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. Πρώτο Μέρος, Δεύτερο 
Μέρος. Άρθρο 5. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Συμπλήρωμα. Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 6 εγκριθούν; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 6 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπι

κοινωνιών Κύπρου Νόμος του 1993. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 10, που 
είναι "Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993". Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΔΙΚΗΓΟΡΩΝ (ΤΡΟΠΟ

ΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 11 Μαρτίου 1993. 

Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγ

γελέα της Δημοκρατίας και του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου. 

Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση της βασικής 

νομοθεσίας για τους δικηγόρους, ώστε αλλοδαποί ή αλλοδαπές που είναι παντρε

μένοι με Κύπριες ή Κύπριους πολίτες, αντίστοιχα, και έχουν τη συνήθη διαμονή 

τους στην Κύπρο να μπορούν να εγγραφούν ως δικηγόροι και να ασκούν το επάγ

γελμα, εφόσον ικανοποιήσουν το Νομικό Συμβούλιο ότι πληρούν όλες τις υπόλοιπες 
προϋποθέσεις. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη τη σύμφωνη 

γνώμη όλων των ενδιαφερόμενων πλευρών, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώ

ξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 

την ψήφισή της σε νόμο. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Αν είχε να πει κάποιος λίγα λόγια γι' αυτό το νομοθέτημα, θα έπρεπε να 

απολογηθεί ειλικρινά στους Ελλαδίτες δικηγόρους, οι οποίοι, παρόλο που συνήψαν 
γάμο με Κύπριους πολίτες και βρίσκονται μόνιμα εγκατεστημένοι στην Κύπρο για 
πολλά χρόνια, δεν μπορούσαν ή δεν μπορούν μέχρι τη στιγμή αυτή που μιλώ να 
δικηγορήσουν, όταν μάλιστα ο Κύπριος που μεταβαίνει στην Ελλάδα δεν τυγχάνει 
καμιάς απολύτως δυσμενούς μεταχείρισης. Μπορεί να ασκήσει οποιοδήποτε επάγ

γελμα, να ενταχθεί στο δημόσιο τομέα, να καταλάβει ψηλές θέσεις στην κρατική 
ιεραρχία, με μόνο εμπόδιο να μην μπορεί να εκλεγεί στην κυβέρνηση, ως Υπουργός 
ή Πρωθυπουργός της χώρας. Εκείνη είναι η διαφορά του Κύπριου από τον Ελλα

δίτη πολίτη. Εμείς εδώ, ενώ πέρασαν τριάντα χρόνια από την ανεξαρτησία, τριάντα 
τρία μέχρι σήμερα, έχουμε πειθαναγκασμένους τους πολίτες της Ελλάδας που 

βρίσκονται στην Κύπρο να μην μπορούν να ασκήσουν το επάγγελμά τους, διότι δεν 

είναι Κύπριοι υπήκοοι. 

Ελπίζω ότι αυτό θα είναι ένα ακόμα βήμα, γιατί μικρά βήματα έγιναν και σε 

άλλα νομοθετήματα, για να εξαλειφθεί μια δυσμένεια που δεν έχει απολύτως καμιά 
δικαιολογία. 

Βέβαια, όπως είναι διατυπωμένο το νομοθέτημα, καλύπτει όλους τους αλλοδα
πούς οι οποίοι βρίσκονται υπό παρόμοιες συνθήκες στην Κύπρο. Αλλά στην ουσία 

πρόκειται για έναν πολύ μικρό αριθμό, μονάδες Ελλαδιτών, που βρίσκονται στην 

Κύπρο, είτε άνδρες είτε γυναίκες, και αδρανούν ή κάνουν άλλα επαγγέλματα, ενώ 

έχουν τα προσόντα του δικηγόρου. 

Το νομοθέτημα αυτό κατατέθηκε και συζητήθηκε στην Επιτροπή Νομικών. 

Στην πραγματικότητα όμως εκείνος που υποκίνησε, που έθεσε το θέμα στην 

Επιτροπή ήταν ο κ. Μάρκος Κυπριανού, τον οποίο δε βλέπω τώρα εδώ, για να μας 

πει και εκείνος λίγα λόγια. Πάντως εκείνος είχε την πρωτοβουλία και η Επιτροπή 
υιοθέτησε τις προτάσεις του. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, σωστά ο συνάδελφος Ευσταθίου αναφέρει ότι το σχέδιο νόμου 

που υποβλήθηκε αφορούσε αρχικά τους εξ Ελλάδος δικηγόρους. Όμως δε θα ήταν 

αντικειμενικό. Θα υπήρχε διάκριση, αν δεν περιλάμβανε η Επιτροπή Νομικών όπως 
και περιέλαβε- όλους τους δικηγόρους που είναι συζευγμένοι με Κύπριους πολίτες. 

Χρησιμοποιώντας τη λέξη "συζευγμένοι", θα ήθελα να παρατηρήσω, χάριν της 

τάξης, ότι υπάρχει ένα φραστικό λάθος στην Έκθεση. Οι άνδρες δεν είναι παντρε

μένοι. Η λέξη "παντρεμένοι" είναι σύνθετη λέξη και προέρχεται από το "υπό" και το 

"άνδρας". Συνεπώς ένdς άνδρας δεν είναι παντρεμένος. Είναι είτε νυμφευμένος είτε 
συζευγμένος. Επομένως οι λέξεις "με αλλοδαπούς που είναι παντρεμένοι με 

Κυπρίες ή Κυπρίους" πρέπει να αντικατασταθούν με τη λέξη "συζευγμένοι", για να 

κυριολεκτούμε. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ασφαλώς θα ψηφίσουμε το νομοθέτημα, γιατί αίρει μια αδικία 

όσον αφορά τους Ελλαδίτες κυρίως, καθώς και τους άλλους αλλοδαπούς. Αλλά 

εκείνο είναι μόνο θεωρία. Στην πράξη πρόκειται μόνο για ελάχιστους Ελλαδίτες. 

Όμως αυτή η αδικία δε γίνεται μόνο με τους Ελλαδίτες που επιθυμούν να 

ασκήσουν τη δικηγορία. Υποφέρουν από παρόμοιες άδικες, άνισες και παράλογες 

ρυθμίσεις οι ελάχιστες χιλιάδες των Ελλαδιτών, των αρρένων Ελλαδιτών, διότι οι 

Ελλαδίτισσες με το γάμο τους αποκτούν την κυπριακή υπηκοότητα και ουδέν 

πρόβλημα αντιμετωπίζουν. Έτσι οι άρρενες Ελλαδίτες που έχουν παντρευτεί με 

Κυπρίες, που έχουν νυμφευθεί με Κυπρίες, κύριε συνάδελφε, και μένουν στην 

Κύπρο και οι ίδιοι και τα παιδιά τους θεωρούνται αλλοδαποί. Πρέπει να πούμε με 

λύπη και ντροπή ότι οι Ελλαδίτες στην Κύπρο τυγχάνουν περίπου της ίδιας μετα

χείρισης που τυγχάνει η τελευταία Φιλιππινέζα οικιακή βοηθός ή εργαζόμενη σε 
καμπαρέ. Τη στιγμή μάλιστα που οι Κύπριοι στην Ελλάδα τυγχάνουν ίσης και 

προνομιακής πολλές φορές μεταχείρισης. 

Είναι γι' αυτό το λόγο που χρειάζεται η Εκτελεστική Εξουσία να μελετήσει το 

θέμα σε όλες του τις πτυχές και να καταθέσει μια ολοκληρωμένη νομοθεσία, ώστε να 

σταματήσει αυτή η άδικη, άνιση και αχάριστη, αγνώμων συμπεριφορά απέναντι 

στους Ελλαδίτες αδελφούς που διαμένουν στην Κύπρο, ζουν μαζί μας και μοιράζο

νται την τύχη αυτού του τόπου με όλους τους υπόλοιπους κατοίκους της Κύπρου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πράγματι το πρόβλημα προέκυψε με τις Ελλαδίτισσες κυρίως. 

Υπήρχε μια αδικία για τις Ελλαδίτισσες δικηγόρους και πιστεύω ότι ορθά η 

Επιτροπή αποφάσισε να εγκρίνει αυτό το σχέδιο νόμου. Ελπίζω ότι φαινόμενα 

όπως αυτό της Μαργαρίτας Ζορμπαλά, που την έβαλαν να κάνει τεστ για το AIDS, 
δε θα επαναληφθούν. Όταν συζητούσαμε στην αρμόδια Επιτροπή, ειρήσθω εν 

παρόδω, είχαμε πει "ελπίζουμε ότι, αν έρθει καμιά φορά η Glenda Jackson στην 
Κύπρο, δε θα της κάνετε τεστ για το AIDS". Και η απάντηση του Υπουργείου 
Εσωτερικών ήταν "Ασφαλώς. Για όνομα του Θεού! Δεν είναι για την Glenda Jackson 
που το κάναμε". Συνέβηκε όμως λίγες μέρες μετά με μια Ελλαδίτισσα τραγουδί

στρια. 

Υπάρχουν στη νομοθεσία μας αρκετά παρόμοια θέματα που πρέπει να τα 

θεραπεύσουμε, κύριε Πρόεδρε. Κυρίως τους Ελλαδίτες και τις Ελλαδίτισσες πρέπει 

να σταματήσουμε στην Κύπρο να τους ... 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Τους Ελλαδίτες. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Τους Ελλαδίτες ή τις Ελλαδίτισσες. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Οι Ελλαδίτισσες παίρνουν υπηκοότητα και δεν έχουν κανένα πρόβλημα. 
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ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Υπάρχουν όμως ορισμένα προβλήματα. Μπορεί να μην πάρει υπηκοότητα, 

διότι σήμερα πολλές θέλουν να διατηρήσουν τη δική τους υπηκοότητα, για να 

μπορούν τα παιδιά τους να σπουδάσουν στην ΕΟΚ κ.λπ. και πρέπει αυτά τα πράγ

ματα να τα καταργήσουμε. Γιατί είναι άδικο στην Ελλάδα να δίνονται στους 

Κυπρίους τόσα πολλά προνόμια και εμείς να μην ανταποδίδουμε ούτε στο ελάχιστο 

σε θέματα που μπορούμε πράγματι να ανταποδώσουμε . 

. ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κυρία Κατσελλή. Ορίστε. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου. 

Οπωσδήποτε με αυτό το σχέδιο νόμου αίρεται μια επιμέρους αδικία, γιατί 

κατά τη γνώμη μας η αδικία είναι κυρίως μία. Είναι η διάκριση που γίνεται μεταξύ 

ανδρών και γυναικών βάσει μητρογονίας και πατρογψίας. Και ενώ το κράτος δίνει 

αυτομάτως στις αλλοδαπές συζύγους Κυπρίων και στα παιδιά τους το δικαίωμα να 

πάρουν την κυπριακή υπηκοότητα, όταν η Κυπρία πάρει αλλοδαπό, το κράτος δεν 

της δίνει αυτό το δικαίωμα. Και αυτό είναι εναντίον όλων των συμβάσεων που έχει 

κυρώσει αυτή η κυβέρνηση για την κατάργηση κάθε διάκρισης με βάση το φύλο. Και 

χαίρομαι που είναι εδώ σήμερα και ο Υπουργός Δικαιοσύνης, για να ακούσει αυτό 

το πράγμα, γιατί είναι μια κατάφωρη αδικία εναντίον όλων των γυναικών της 

Κύπρου, τη στιγμή που όλες οι Κύπριες σήμερα -και είμαστε περήφανες γι' αυτό

εργάζονται επί ίσοις όροις με τον άνδρα και αγωνίζονται γι' αυτόν τον τόπο επί 

ίσοις όροις με τον άνδρα. Γι' αυτό πρέπει και επί ίσοις όροις να τους δίδονται και 

δικαιώματα σ' αυτόν τον τόπο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, μια παρατήρηση. Είναι με έκπληξη που 

άκουσα ότι οι ξένοι δικηγόροι που παντρεύτηκαν με Κυπρίες ή Κυπρίους δεν είχαν 

το δικαίωμα μέχρι τώρα να ασκούν τη δικηγορία. Σε όλα σχεδόν τα άλλα επαγγέλ

ματα, στο ιατρικό επάγγελμα επί παραδείγματι, έχει καθιερωθεί αυτό επί χρόνια. 

Στους πολιτικούς μηχανικούς και στους αρχιτέκτονες πάλι από χρόνια έχει καθιε

ρωθεί- Γι' αυτό διερωτώμαι μήπως και ο Παγκύπριος Δικηγορικός Σύλλογος είχε ως 
τώρα κάποια ευθύνη. Διότι ο Παγκύπριος Ιατρικός Σύλλογος είχε ενεργήσει για να 
αποδοθεί αυτή η δικαιοσύνη και το ίδιο έκαμε και ο Σύνδεσμος Πολιτικών Μηχα

νικών και Αρχιτεκτόνων. Επομένως είναι ένα ορθό μέτρο. Το δεύτερο, έχω την εντύ

πωση ότι ο κ. Πουργουρίδης κάπου έχει ανακατώσει τα ονόματα. Αν είμαι καλά 

πληροφορημένος, η G!enda Jackson είναι μακαρίτισσα και ήταν ηθοποιός. Ίσως να 
εννοούσε την αδελφή του Michae! Jackson. την τραγουδίστρια, για την οποία εγώ θα 
έλεγα ότι χρειάζεται να γίνει ανάλυση για AIDS. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Οπωσδήποτε, ας μην ασχολούμαστε με αυτά, παρακαλώ. 

Ορίστε. 
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ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Μόνο για μια διευκρίνιση. Η αλήθεια είναι ότι, όπως είναι ο νόμος, δεν κάνει 

διάκριση με βάση το φύλο. Δεν είναι ούτε για τους άνδρες ούτε για τις γυναίκες που 
μιλά. Μιλά απρόσωπα για πολίτες. Κατά συνέπεια και παρά το ότι συμφωνώ με τις 

θέσεις της κ. Κατσελλή επί της γενικής προσέγγισης μη δυσμενείας εναντίον των 

γυναικών, αυτός ο νόμος δεν έχει καμιά σχέση με τις δυσμένειες αυτές. Πρόκειται 

περί ενός νέου νόμου που λέει ότι αλλοδαπός, συμπεριλαμβανομένων και των Ελλα

διτών, που νυμφεύ~ται ή παντρεύεται Κυπρία ή Κύπριο μπορεί να ασκεί το επάγ
γελμα του δικηγόρου . Σ' απάντηση του συναδέλφου που μίλησε τώρα, λέω πως εδώ 

πράγματι ο νόμος απαγόρευε την άσκηση της δικηγορίας από μη Κύπριο πολίτη. 

Τώρα αίρονται αυτά τα οποία έχουν επισημανθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε, ο κ. Μιχαλάκης Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ελπίζω με το νέο νομοθέτημα οι αρμόδιοι- φορείς να αποτα- . 

θούν στις ελληνικές αρχές και να ζητήσουν να επιτρέπεται και στους Κυπρίους να 

ασκούν το επάγγελμα του δικηγόρου στην Ελλάδα. Έχω υπόψη μου περίπτωση 

συζύγου κάποιου υπαλλήλου της πρεσβείας που ζήτησε και προσωρινά ακόμα άδεια 

για να ασκήσει το επάγγελμα του δικηγόρου και δεν της δόθηκε τέτοια άδεια. Επίσης 

έχω υπόψη μου άλλους Κυπρίους δικηγόρους που ζήτησαν να συνεταιριστούν με 

ελληνικά δικηγορικά γραφεία και πάλι δεν τους δόθηκε άδεια. Νομίζω ότι πρέπει να 

εφαρμόζεται ο νόμος της αμοιβαιότητας και ελπίζω οι αρμόδιοι φορείς να δουν 

αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε θα επιτρέψω περαιτέρω συζήτηση. Απλώς μια παρατήρηση, έστω και από 

την έδρα. Οι διπλωματικοί υπάλληλοι δε θεωρούνται κάτοικοι της ξένης χώρας στην 

οποία υπηρετούν. Οι διπλωματικοί υπάλληλοι είναι κάτοικοι της Κυπριακής Δημο

κρατίας. 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑ ΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Αυτό που ανέφερε ο συνάδελφος κ. Κυπριανού -μιλώ για το ελληνικό δίκαιο

δεν είναι μόνο για τους αλλοδαπούς. Όλοι οι ενδιαφερόμενοι να εγγραφούν στο 

Δικηγορικό Σύλλογο και να ασκήσουν το επάγγελμα στον ελληνικό χώρο πρέπει να 

καταθέσουν το πτυχίο τους εντός ενός έτους από την αποφοίτηση και την πρακτική 

εξάσκησή τους. Άρα λοιπόν το ίδιο κώλυμα που μπορεί να έχει ένας Κύπριος ή 

οποιοσδήποτε άλλος αλλοδαπός ισχύει και για τον Ελλαδίτη, αν δεν υποβάλει 

έγκαιρα τα πτυχία του για εγγραφή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχω την εντύπωση ότι το νομοθέτημα δεν έχει σχέση με την ελληνική νομο

θεσία. Αν θέλει η Επιτροπή να ασχοληθεί με αυτά τα θέματα, να ασχοληθεί. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο . 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος 

(Τέλη και Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993". Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο ή οποιοδήποτε άλλο μέλος της Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο 

Σώμα. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΚΟΥ ΚΑΙ 

ΧΩΡΟΜΕΤΡΙΚΟΥ ΤΜΗΜΑΤΟΣ (ΤΕΛΗ ΚΑΙ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Γιάγκου 

Αντώνης Καράς 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 Μαρτίου 1993. Στη συνεδρίαση 

αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του 

Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η διόρθωση του Πίνακα του βασικού 

νόμου για τα τέλη και δικαιώματα του Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 

Τμήματος, με την προσθήκη στην κατάλληλη θέση κάτω από τον τίτλο ''Εξαιρέσεις'' 

πρόσφατης τροποποίησης της πιο πάνω βασικής νομοθεσίας, που προνοεί την ατελή 

εγγραφή μισθώσεων ακίνητης κρατικής και τουρκοκυπριακής ιδιοκτησίας που 

δίνεται από την κυβέρνηση σε πρόσφυγες για σκοπούς στέγασης ή αυτοστέγασής 

τους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του Πίνακα του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Κατάργηση του Νόμου Αριθμός 82(1) του 1992. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1,2 και 3 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 

Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΥπάρχεL ένσταση όπως το νομοσχέδLΟ ψηφLστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι "Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρη

μάτων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λευκωσίας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1993". Παρακαλώ τον κ. Κοντίδη να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΣΥΝΤΑΞΕΩΝ ΚΑΙ 

ΦΙΛΟΔΩΡΗΜΑΤΩΝ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥ ΛΙΟΥ ΑΠΟΧΕΤΕΥΣΕΩΝ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ 

(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Γιάγκου 

Αντώνης καράς 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους υπό αναφορά Κανο

νισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 Μαρτίου 1993. Στη συνε

δρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών 

και ΟLκονομLκών καL του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λευκωσίας. 
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Με τους υπό συζήτηση Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 49 της 
βασικής νομοθεσίας για τα αποχετευτικά συστήματα, σκοπείται η εναρμόνιση των 
συνταξιοδοτικών ωφελημάτων που παρέχονται στους υπαλλήλους του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λευκωσίας με σχετικές ρυθμίσεις που έγιναν πρόσφατα και ισχύουν 

για τους δημόσιους υπαλλήλους. 

Οι Κανονισμοί αυτοί αποτελούν τη συνέχεια και το αποτέλεσμα της συλλο

γικής σύμβασης που το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας υπέγραψε με τις συντε

χνίες του προσωπικού του για την εναρμόνιση των ωφελημάτων που παρέχονται 

σ' αυτό με τις ανάλογες ρυθμίσεις που γίνονται εκάστοτε για τους υπαλλήλους της 

δημόσιας υπηρεσίας. . 

Όπως δηλώθηκε στην Επιτροπή, ανάλογες ρυθμίσεΙς προωθούνται και για 

τους υπαλλήλους των άλλων συμβουλίων αποχετεύσεων που λειτουργούν στην 

Κυπριακή Δημοκρατία. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, ερωτώ αν υπάρχει ένσταση στην έγκριση των 

Κανονισμών. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στους επόμενους Κανονισμούς, που είναι "Οι περί Επιτρόπου 

Διοικήσεως (Προσόντα και Όροι Υπηρεσίας Προσωπικού του Γραφείου) Κανονι

σμοί του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση 

στο Σώμα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΕΠΙΤΡΟΠΟΥ ΔΙΟΙΚΗ

ΣΕΩΣ (ΠΡΟΣΟΝΤΑ ΚΑΙ ΟΡΟΙ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΤΟΥ ΓΡΑΦΕΙΟΥ) 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Μαρτίου 1993. Στη συνεδρίαση 

αυτή κλήθηκε και εξέφρασε τις απόψεις του ο Επίτροπος Διοικήσεως, καθώς και 

εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και της ΠΑΣΥ Δ Υ. 
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Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, όπως αρχικά κατατέθηκαν, σκοπείται ο 

καθορισμός των σχεδίων υπηρεσίας των θέσεων Διευθυντή Γραφείου Επιτρόπου 

Διοικήσεως, Λειτουργού Γραφείου Επιτρόπου Διοικήσεως Α' και Λειτουργού 

Γραφείου Επιτρόπου Διοικήσεως. 

Κατά τη διάρκεια της μελέτης του όλου θέματος από την Επιτροπή, η κυβέρ

νηση κατέθεσε νέο κείμενο Κανονισμών που καθορίζει τα σχέδια υπηρεσίας των 

θέσεων του Λειτουργού Γραφείου Επιτρόπου Διοικήσεως Α' και του Λειτουργού 

Γραφείου Επιτρόπου Διοικήσεως μόνο, ώστε το σχέδιο υπηρεσίας της θέσης του 

Διευθυντή Γραφείου Επιτρόπου Διοικήσεως να μελετηθεί και να συζητηθεί πιο ενδε

λεχώς από τις αρμόδιες υπηρεσίες. 

Ο Επίτροπος Διοικήσεως και οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών 

και της ΠΑΣΥΔΥ, καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής, δήλωσαν ότι αποδέχονται 

τις ρυθμίσεις που προβλέπονται στους νέους Κανονισμούς. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών και λαμβάνοντας υπόψη τα όσα κατατέ

θηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή των έγκρισή τους, όπως διαφο

ροποιήθηκαν από την κυβέρνηση σε αντικατάσταση των Κανονισμών που είχαν 

κατατεθεί αρχικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ορίστε, κύριε Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πράγματι καθίσταται αναγκαίο το Γραφείο του Επιτρόπου 

Διοικήσεως να στελεχωθεί με υπαλλήλους οι οποίοι δε θα εξαρτώνται από τα 

διάφορα τμήματα και τα διάφορα υπουργεία, όπως συνέβαινε μέχρι σήμερα, αφού οι 

υπάλληλοι αυτοί αποσπώνταν στο Γραφείο του Επιτρόπου Διοικήσεως, διότι 

ετίθετο το ζήτημα πώς μπορεί ένας υπάλληλος ο οποίος προσφέρει υπηρεσίες επί 

αποσπάσει να κάμνει έρευνα για τον προ'ίστάμενο του υπουργείου ή της υπηρεσίας 

από την οποία έχει αποσπαστεί και στις αγκάλες του οποίου θα επιστρέψει, όταν 

λήξει η περίοδος της απόσπασής του στο Γραφείο του Επιτρόπου Διοικήσεως. Και 

επειδή το έργο του Επιτρόπου Διοικήσεως είναι ένα σημαντικό έργο που πρέπει να 

το βοηθήσουμε με όλη μας τη δύναμη να αποδώσει, εφόσον ο Επίτροπος Διοικήσεως 

διορίζεται και με έγκριση αυτού του Σώματος και στην πραγματικότητα θεωρείται 

επέκταση τρόπον τινά και του ελέγχου του Σώματος τούτου στα διάφορα άδυτα των 

δημόσιων υπηρεσιών, ήταν απαραίτητο να εγκριθούν αυτά τα σχέδια υπηρεσίας και 

οποιαδήποτε άλλα σχέδια, που θα σταματήσουν την οποιασδήποτε μορφής εξάρτηση 

από οποιοδήποτε εκτός από το γραφείο αυτό, εφόσον κύρια αποστολή του έχει να 

ερευνά ατοπήματα ή καταγγελίες εναντίον διάφορων τμημάτων της κυβερνήσεως ή 

επώνυμων δημόσιων υπαλλήλων που κατέχουν ψηλές θέσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, υπάρχει ένσταση στην έγκριση των Κανονι

σμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Αντιλαμβάνομαι ότι για το δέκατο τέταρτο και το δέκατο πέμπτο θέμα υπάρχει 

κοινή Έκθεση. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της Επιτροπής να την καταθέσει. 
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ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ ΕΠΙΣΥΝΗΜΜΕΝΟ ΠΑΡΑΡ

ΤΗΜΑ 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

. Παύλος Παπαγεωργίου 
Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Μαρτίου 1993. Στη συνεδρίαση 

αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικο

νομικών, Εσωτερικών, Δικαιοσύνης και της ΠΑΣΥ Δ Υ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 της νομοθεσίας για τη δημόσια υπηρεσία, σκοπείται ο καθορισμός ή η τροπο
ποίηση των σχεδίων υπηρεσίας των ακόλουθων θέσεων: 

1. Κτηματολογικού Λειτουργού 1ης Τάξης (Χωρομετρίας), Κτηματολογικού 

Λειτουργού 2ης Τάξης (Χωρομετρίας) και Ανώτερου Χωρομέτρη. 

2. Ανώτερου Νομικού Λειτουργού, Νομικού Λειτουργού 1ης και 2ης Τάξης 
και Ανώτερου Πρωτοκολλητή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών συμφωνεί με τα σχέδια υπηρεσίας των 

πιο πάνω θέσεων, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό 

αναφορά Κανονισμών. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας - Θέσεις 

Κτηματολογικού Λειτουργού 1ης Τάξης (Χωρομετρίας), 

Κτηματολογικού Λειτουργού 2ης Τάξης (Χωρομετρίας) και Ανώτερου 

Χωρομέτρη (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

2. Οι περί Δικαστικής Υπηρεσίας - Θέσεις Ανώτερου Νομικού Λειτουργού, 

Νομικού Λειτουργού 1ης και 2ης Τάξης και Ανώτερου Πρωτοκολλητή 

(Σχέδια Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, και οι δύο Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Και πηγαίνουμε τώρα στην Έκθεση για τα πρώτα τέσσερα θέματα, που είναι 

1) ''Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993",2) ''Ο περί Προϋπολογι
σμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993", 3) ''Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως 
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(Ταμείο Αναπτύξεως) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993" και 4) "Ο περί Ειδικεύ
σεως Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της Επιτροπής να καταθέσει 
την Έκθεση της Επιτροπής στο Σώμα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΚΟΙΝΗ ΕΚΘΕΣΗ ΤΩΝ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΩΝ ΕΠΊΤΡΟΠΩΝ ΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 1) ''Ο ΠΕΡΙ 
ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993",2) ''Ο ΠΕΡΙ 
ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993", 3) ''Ο ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ 

(ΤΑΜΕΙΟ ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ) (ΤΡΟΠΟ

ΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" ΚΑΙ 4) ''Ο ΠΕΡΙ ΑΣΤΥΝΟΜΙΑΣ (ΤΡΟΠΟ

ΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Νομικών: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εσωτερικών: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Γιάγκου 

Αντώνης Καράς 
Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος ΜΟ\10ιούττας 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Ευστάθιος Ευσταθίου 

Δώρος Θεοδισρου 

Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Νομικισν και Εσωτερικών μελέτησαν τα πιο 

πάνω νομοσχέδια σε κοινή συνεδρία τους που πραγματοποιήθηκε στις 23 Μαρτίου 
1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Δικαιοσύνης 

και Δημοσίας Τάξεως, ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας και εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών. 

Με τα πιο πάνω νομοσχέδια σκοπείται η μεταβίβαση των εξουσιών της Αστυ

νομίας και της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας από το Υπουργείο Εσωτερικών στο 

Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

Συγκεκριμένα, με το νομοσχέδιο με τον τίτλο ''Ο περί Προϋπολογισμού 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1993" το Υπουργείο Δικαιοσύνης μετονομάζεται σε 
Υπουργείο Δικαιοσίινης και Δημοσίας Τάξεως και παράλληλα μεταφέρονται στο 

υπουργείο αυτό τα κονδύλια των Κεφαλαίων 43 και 44, που αφορούν την Αστυ
νομία και την ΠυροσΒεστική Υπηρεσία αντίστοιχα. 

Με τα νομοσχέδια με τον τίτλο ''Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο 

Αναπτύξεως) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993" και ''Ο περί Ειδικεύσεως Πιστισ
σεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1993" καθορίζεται ότι ο μέχρι σήμερα Υπουργός Δικαιοσύνης στο εξής 
θα ονομάζεται ''Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως". 
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Με το νομοσχέδιο που τροποποιεί τη βασική νομοθεσία για την Αστυνομία 

καθορίζεται ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως ως ο κατά νόμον αρμό

διος Υπουργός για την Αστυνομία. 

Καταθέτοντας ενώπιον των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Νομικών και 

Εσωτερικών, ο Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως δήλωσε ότι με τα υπό 

συζήτηση νομοσχέδια σκοπείται η ενίσχυση των αρμοδιοτήτων του Υπουργείου 

Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως με ομοιογενείς υπηρεσίες και παράλληλα επιτυγ

χάνεται ισομερής κατανομή των αρμοδιοτήτων μεταξύ των Υπουργείων. Σύμφωνα 

με τον Υπουργό Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, μειώνονται οι αρμοδιότητες 

του Υπουργείου Εσωτερικών, οι οποίες είναι πολλές, και διασαφηνίζονται οι 

ανομοιογενείς αρμοδιότητες του υπουργείου. Επίσης υποστηρίχθηκε η θέση ότι, με 

τη μεταφορά των εξουσιών της Αστυνομίας και της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας στο 

Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, η δικαιοσύνη και η τήρηση της δημό

σιας τάξης υπάγονται στο ίδιο υπουργείο που έχει σχέση με θέματα απονομής δικαι

οσύνης. 

Ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, υποστηρίζοντας τα υπό συζήτηση 

νομοσχέδια, δήλωσε ενώπιον των δύο Επιτροπών ότι η ρύθμιση στην οποία αποσκο

πούν είναι απόλυτα σύμφωνη με το Σύνταγμα, παρατηρώντας ότι οι ονομασίες των 

Υπουργείων, εκτός από τα Υπουργεία Οικονομικών, Εξωτερικών και 'Αμυνας, 

καθώς και ο διορισμός των Υπουργών, αποτελούν αποκλειστικό δικαίωμα και 

προνόμιο του Προέδρου της Δημοκρατίας. Ο Γενικός Εισαγγελέας ανέφερε επίσης 

ότι το δικαίωμα κατανομής των αρμοδιοτήτων των διάφορων Υπουργείων σύμφωνα 

με το Σύνταγμα ανήκει στο Υπουργικό Συμβούλιο, το οποίο αποφάσισε τη μεταβί

βαση των αρμοδιοτήτων που προτείνεται. 

Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Νομικών και Εσωτερικών, αφού έλαβαν 
υπόψη όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν τους, υιοθετούν τους σκοπούς και τις επιδιώ

ξεις των υπό συζήτηση νομοσχεδίων, γι' αυτό και εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή 

τους σε νόμους. 

Τα Μέλη των Επιτροπών-Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

επιφύλαξαν τις θέσεις τους τις οποίες, όπως δήλωσαν, θα καταθέσουν κατά τη διάρ

κεια της συζήτησης του όλου θέματος ενώπιον της ολομέλειας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ : 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα δεν 

έχει πεισθεί ότι αυτή η μεταφορά γίνεται για την πιο εύρυθμη λειτουργία των δυο 

υπουργείων ή γενικότερα του κράτους. Υπάρχει ο ισχυρισμός ότι το Υπουργείο 

Εσωτερικών είναι πολύ μεγάλο υπουργείο, δυσανάλογα μεγάλο και πρέπει να του 

αφαιρεθούν αρμοδιότητες. θα μπορούσε να λεχθεί ότι εξίσου μεγάλα, ίσως και πιο 

μεγάλα, είναι τα Υπουργεία Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και Συγκοινωνιών και 

Έργων. Το κριτήριο, αν πρόθεσή μας είναι μια ορθολογική κατανομή αρμοδιο

τήτων, δεν είναι το μέγεθος, αλλά η σχέση και η συνάφεια των υπηρεσιών που 

υπάγονται σ' ένα υπουργείο και κατ' επέκταση το αν ο δοσμένος Υπουργός έχει στα 

χέρια του μια τέτοια διάρθρωση που να του επιτρέπει να διεκπεραιώνει συνολικά 
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και ικανοποιητικά τα καθήκοντά του. Είναι λοιπόν η εκτίμησή μας ότι το Υπουρ

γείο Εσωτερικών και οι Επαρχιακές Διοικήσεις από την αρχή σχεδιάστηκαν και 

μέχρι σήμερα λειτουργούν επιτελώντας κατά επαρχία τις πλείστες αρμοδιότητες της 

κυβέρνησης που έχουν σχέση με τη διοίκηση και την ανάπτυξη. Επομένως δεν 

μπορούν να διαχωριστούν από τον οργανισμό, σ' αυτή την περίπτωση την Αστυ

νομία, που θα εφαρμόσει τους νόμους και τις αποφάσεις της κυβέρνησης κεντρικά 

και τοπικά. 

Όμως, κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, ας μην κρυβόμαστε. Στο Υπουργείο 

Δικαιοσύνης προστέθηκε το ατυχές, κατά την άποψή μας, συμπλήρωμα "Δημοσίας 

Τάξεως" ώστε να μεταφερθεί σ' αυτό η Αστυνομία και η Πυροσβεστική, γιατί αποτε

λούσε μέρος της προεκλογικής συμφωνίας των δυο κομμάτων της συγκυβέρνησης. 

Γίνεται αυτή η μεταφορά, γιατί, ενώ δόθηκε η υπόσχεση στον κ. Ντίνο Μιχαηλίδη 

ότι θα έπαιρνε το Υπουργείο Εσωτερικών, τελικά η κατανομή των υπουργείων τα 

έφερε έτσι, ώστε το ΔΗΚΟ πήρε και το Υπουργείο Άμυνας. Έπρεπε λοιπόν να 

αφαιρεθεί το μισό υπουργείο από το ΔΗΚΟ και να δοθεί στο ΔΗΣΥ, ώστε να 

διαμοιραστούν μεταξύ των δυο κομμάτων οι εξουσίες Στρατού και Αστυνομίας. 

Αυτή λοιπόν η συναλλαγή, που κατ' ευφημισμόν ονομάζεται "μεταβίβαση εξουσιών", 

δεν έχει κατά τη γνώμη μας αφετηρία τη βελτίωση στη διοίκηση ή τη διάρθρωση των 

υπουργείων, αλλά αποτελεί μέρος του δικομματικού πάρε δώσε. Εμείς λοιπόν 

σ' αυτή τη συναλλαγή δε θα πάρουμε μέρος, γι' αυτό θα τηρήσουμε αποχή. Η στάση 

μας αυτή δεν έχει να κάμει τίποτε με τους δυο αρμόδιους Υπουργούς, οι οποίοι 

μοιραία εμπλέκονται στο υπό συζήτηση θέμα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι. Το ότι η πικρία μπορεί να είναι υπερβο

λικά μεγάλη, όταν κάποιος έχει βέβαιη τη νίκη ήταν αναμενόμενο, αλλά ότι θα διαρ

κούσε πέραν των τεσσαράκοντα ημερών, όπως συμβαίνει με θανάτους, δεν το 

ανέμενα. Υπάρχει ένα νομοσχέδιο. Έπρεπε να κάμει πραγματικά το ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις να χαίρεται. Γιατί υπήρξε από το παρελθόν ή κατά το 

πρόσφατο παρόν, αν θέλετε, η αποδεδειγμένη δυστυχώς κατάχρηση της εξουσίας 

από εκείνον ο οποίος ηγείτο του υπουργείου. Δεν ήταν επιθυμία μας να κάμουμε 

αναφορά ούτε στηνπικρία σας ούτε στην απώλεια της προεδρίας ούτε σε όσα συνέ

βησαν. Αλλά δυστυχώς μιλάτε για συναλλαγές. Μιλάτε για προεκλογική συναλλαγή, 

για να διαψεύσετε οι ίδιοι τον εαυτό σας, διότι αν ήταν προεκλογική συναλλαγή δε 

θα μεταβιβάζονταν οι εξουσίες της Αστυνομίας στο Υπουργείο Δικαιοσύνης. Θα 

εδίδετο, ως ήταν η συναλλαγή, το υπουργείο στο ΔΗΚΟ. Γνωρίζει όμως ίσως περισ

σότερα από μας ο κ. Χρίστου. Είπε, ξέρετε, επειδή πήρε το ΔΗΚΟ την άμυνα, 

έπρεπε να πάρει ο ΔΗΣΥ την Αστυνομία. Αλλά, αγαπητοί κύριοι, θα γνωρίζετε καλά 

και το βίο και την πολιτεία του κ . Ευαγγέλου. Ούτε ενεργό στέλεχος ούτε μέλος 

υπήρξε ποτέ του Δημοκρατικού Συναγερμού. Και αυτό δε μας ενοχλεί ποσώς. 

Υπήρξε και παρέμεινε και είναι ένας ακεραίου χαρακτήρος άνθρωπος, ο οποίος 

υπηρετούσε τη νομιμότητα για χρόνια. Και αυτό είναι ένα επιπλέον στοιχείο που 

ίσως θα 'πρεπε να σας ικανοποιεί, διότι μεταβιβάζονται οι εξουσίες σ' έναν 

Υπουργό ο οποίος θα έπρεπε και είναι ευρύτερης ακόμα αποδοχής. Αν εμιμούμεθα 
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τον προηγούμενο Υπουργό, τον κ. Βενιαμίν, θα έπρεπε πραγματικά να σας 

ανησυχεί. Είναι γνωστά, κύριοι, και είναι γεγονότα τα όσα συνέβησαν στην Αστυ

νομία. Κατάντησαν οι αστυνομικές διευθύνσεις προεκλογικά επιτελεία του απελθό

ντος Προέδρου. Καταντήσαμε την Αστυνομία να συναλλάσσεται, έτσι όπως το λέτε, 

για να εξασφαλίσει ψήφους υπέρ του απελθόντος Προέδρου. Αυτός είναι ο ρόλος 

της Αστυνομίας; Έτσι τον αντιλαμβάνεστε; Και είναι επιχείρημα για σας το γεγονός 

ότι η Αστυνομία δεν υπάγεται στην Επαρχιακή Διοίκηση; Από πότε ο Αστυνομικός 

Διευθυντής υπαγόταν στην Επαρχιακή Διοίκηση; Από πότε οι Επαρχιακές Διοική

σεις δεν ασκούν τις όσες εξουσίες έχουν ως τοπική αυτοδιοίκηση και αποκέντρωση; 

Αυτός είναι ακριβώς ο λόγος που οδήγησε την κυβέρνηση στην απόφαση ότι έπρεπε 

να γίνει διαχωρισμός εξουσιών. Ότι δηλαδή είναι συναφέστερη με την Αστυνομία η 

δικαιοσύνη, η επιβολή του νόμου και της τάξης, παρά τα θέματα του Υπουργείου 

Γεωργίας, Υγείας ή Εσωτερικών. Πού υπάρχει η σύγχυση, εκτός οπωσδήποτε από 

την πικρία που σας διακατέχει, ώστε να αναφέρεστε σε προεκλογικές συναλλαγές 

και υποχρεώσεις; Ήταν μια εκ των πραγμάτων αναγκαιότητα. Και αν θέλετε, την 

κατέστησε ο βίος και η πολιτεία της προηγούμενης κυβέρνησης όχι αναγκαιότητα, 

αλλά επιβαλλόμενη πράξη από σεβασμό σ' όσους τουλάχιστο σέβονται το νόμο και 

την τάξη. Δεν είναι δυνατόν Αστυνομικοί Διευθυντές -δε θα κάμω ειδική αναφορά. 

θα μπορούσα όμως να το κάμω- να καλούν τους διάφορους διευθυντές λεσχών και 

να τους λεν ότι δε θα διώκονται, εφόσον θα εργαστούν για την επανεκλογή του 
κ. Βασιλείου, τους διάφορους ιδιοκτήτες νυκτερινών κέντρων, όχι των καλόφημων, 

αλλά των κακόφημων, και να τους υπόσχονται επ' ανταλλάγματι ψήφων ότι δε θα 

διώκονται. Δεν είναι δυνατόν Αστυνομικοί Διευθυντές -και υπάρχουν τα συγκεκρι

μένα στοιχεία- να γράφουν στο Γενικό Εισαγγελέα να ανασταλεί η ποινική δίωξη 

ανθρώπων που ενέχονταν σε σοβαρότατα κοινού ποινικού δικαίου αδικήματα επ' 

ανταλλάγματι ψήφων. Και δεν είναι δυνατό ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε θέλω να επέμβω, αλλά νομίζω πως είμαστε λίγο εκτός θέματος. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Λυπούμαι, κύριε Πρόεδρε, ίσως να έχετε δίκαιο, αλλά η αναφορά ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Διότι είναι σαν να λέμε ότι, αν μείνουν στον άλλο Υπουργό, θα τα έχουμε όλα 

αυτά. Γι' αυτό νομίζω πως είμαστε κάπως εκτός θέματος. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πιθανό να έχετε δίκαιο ότι επεκτεινόμεθα, αλλά δεν ήταν δική 

μου πρόκληση η αναφορά στις προεκλογικές υποχρεώσεις ή τις μετεκλογικές συναλ-

λαγές. . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, σ' εκείνα δεν επεμβαίνω. Σας άφησα να απαντήσετε. Εν πάση περιπτώσει 

αυτή είναι η άποψή μου. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απολογούμαι. Ίσως έχετε δίκαιο, επεκτάθηκα, αλλά, επανα

λαμβάνω, μίλησαν για συναλλαγές, ενώ πρόκειται για μια ρύθμιση που θα 'πρεπε να 

χαιρετίζεται πρώτα από την Αριστερά, γιατί είδαν και πρέπει να διαβλέπουν πως 
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μπορεί κάκιστα να χρησιμοποιηθεί η Αστυνομία. Εμείς το ζήσαμε τουλάχιστον. 

Πρόκειται λοιπόν για το ενδυνάμωμα ενός υπουργείου, το οποίο είναι ουσιαστικά ή 

ήταν για προσφορά υπηρεσιών, όπως καλά γνωρίζετε -και μεταξύ σας υπάρχουν 

συνάδελφοι νομικοί. Το Υπουργείο Δικαιοσύνης μέχρι σήμερα ασχολείτο μόνο με 
τις φυλακές, τα κτίρια των δικαστηρίων και κάποιες ανθρωπιστικές υπηρεσίες. 

Ποιο είναι το πρόβλημα δηλαδή, αν επιτέλους επιφορτιστεί και γίνει ορθή κατανομή 

εξουσιών, ώστε να γίνεται ευρυθμότερη η λειτουργία του κράτους; 

Θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός, με βάση την 

πείρα του παρελθόντος, αλλά ιδιαίτερα με βάση την αναγκαιότητα που προκύπτει 

σαν αποτέλεσμα της υπερφόρτωσης κάποιων υπουργείων ή της υπερδυνάμωσης 

εξουσιών και της αναγκαιότητας να υπάρξει μια αν θέλετε ισομερής κατανομή εξου

σιών για την ευρυθμότερη λειτουργία του κράτους, υποστηρίζει απόλυτα και 

ένθερμα την αναγκαιότητα που προέκυψε ή διαφάνηκε κατά τις πρόσφατες προε

δρικές εκλογές και που μετουσιώνεται σε πράξη σήμερα και που πιστεύουμε θα είναι 

για το καλό του τόπου. Θα διασφαλίσει τουλάχιστον το σημαντικότερο απ' όλα, ότι 

επιτέλους η Αστυνομία θα επικεντρωθεί σ' εκείνες τις αρμοδιότητες και τα καθή

κοντα που ο νομοθέτης την έταξε. Επιτέλους θα υπάρξει και αξιοκρατία, θα υπάρξει 

εκεί όπου επιβάλλεται η σωστή αντίκριση και η αυστηρή αντίκριση όσων παρεκτρέ

πονται. 

Δε θα ήθελα, σεβόμενος την έκκληση του Προέδρου της Βουλής, να κάμω 

ακόμα πιο εκτεταμένη αναφορά σε δραστηριότητες αστυνομικών οργάνων και Αστυ

νομικών Διευθυντών που προστατεύτηκαν, παρά το γεγονός ότι παρεκτρέπονταν. 

Κύριε Πρόεδρε, μπαίνω στον πειρασμό πάλι και απολογούμαι, αλλά δεν μπορώ, 

διότι είναι θέμα εύρυθμης λειτουργίας της Αστυνομίας. Όταν καταγγέλλεται ότι 

Αστυνομικός Διευθυντής διατηρεί κατάστημα πώλησης επίπλων, διατηρεί διαμερί

σματα και ο ένας ο βοηθός μεταβαίνει ως αντιπρόσωπος του Αστυνομικού Διευ

θυντή, για να προβαίνει στις μεταβιβάσεις εν γνώσει του Υπουργείου Εσωτερικών 

και με την ανοχή του, ε, λυπούμεθα, κάποτε έπρεπε αυτή η συναλλαγή και η εις 

βάρος του λαού συμπεριφορά να λήξει. 

Με όσα έχω αναφέρει, επαναλαμβάνω ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός θα 

υπερψηφίσει την πρόνοια την οποία η κυβέρνηση ορθά κατέθεσε και με την οποία 

μεταβιβάζονται οι εξουσίες όσον αφορά την Αστυνομία και την Πυροσβεστική στο 

Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. Δεν είχα σκοπό να πάρω το λόγο για την 

απόφαση κατανομής εξουσιών. Όμως δεν μπορώ να δεχθώ τα επιχειρήματα που 

έχει πει ο συνάδελφος κ. Αναστασιάδης, ότι δηλαδή, αν όλα αυτά που καταγγέλλει 

από το βήμα γίνονται από την Αστυνομία, αυτή η μεταφορά των εξουσιών από το 

ένα υπουργείο στο άλλο αναγκαστικά θα έχει ως αποτέλεσμα τη θεραπεία. Δεν είναι 

η τοποθέτηση της Δύναμης στο ένα ή στο άλλο υπουργείο που έφερε, αν έφερε, τα 

όσα καταγγέλλονται. 

Κυρίως όμως θέλω να πω ότι -όπως και εσείς υποδείξατε στη διάρκεια της 

ομιλίας του κ. Αναστασιάδη- η σύνδεση αυτών των παρατυπιών με την τοποθέτηση 

της Αστυνομίας σε ένα υπουργείο μπορεί να εκληφθεί -δε λέγω ότι ο συνάδελφος 
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αυτή την πρόθεση είχε- ότι προεξοφλά ότι υπό τον Υπουργό Εσωτερικών που 

έχουμε σήμερα αυτά θα επιτρέπονταν. Ελπίζω να μην το εννοούσε ο συνάδελφος. 

Αλλά, επειδή είναι δυνατό -παρακαλώ να με αφήσετε να τελειώσω, κύριε συνάδελφε. 

εγώ δε σας διέκοψα καθόλου- από κάποιους κακόβουλους, ας τους ονομάσω έτσι, να 

εκληφθεί ότι αυτός είναι ο υπαινιγμός και επειδή ο Υπουργός Εσωτερικών προέρ

χεται από το ΔΗΚΟ, δεν μπορούν να μείνουν αυτά τα σχόλια χωρίς απάντηση και 

να αποσυνδεθούν εντελώς από το πρόσωπο είτε του ενός είτε του άλλου Υπουργού. 

Θέλω πρόσθετα να πω ότι δεν είναι το πλαίσιο του υπουργείου που διασφα

λίζει την καλή και ομαλή λειτουργία μιας υπηρεσίας. Είναι οι προ·ίστάμενοι που τη 

διασφαλίζουν και, όταν λέω προ·ίστάμενοι, εννοώ όλες τις βαθμίδες. Είτε τους 

υπηρεσιακούς είτε τους πολιτικούς, που είναι ο Υπουργός, είτε ακόμα και τον 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας που με βάση το Σύνταγμα έχει την ευθύνη να διασφαλίζει 

την ομαλή λειτουργία της Εκτελεστικής Εξουσίας. 

Δε θέλω να πω περισσότερα, γιατί μπορεί να είναι αμφιλεγόμενο αν ήταν σοφή 

ή όχι η μετακίνηση αυτών των υπηρεσιών. Αλλά ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, που 

έχει την εξουσία να διασφαλίζει την Εκτελεστική Εξουσία, έκρινε ότι με αυτή τη 

μετακίνηση εξουσιών, όχι αναγκαστικά λόγω των προσώπων, μπορεί να διασφαλι

στεί η ομαλότερη λειτουργία της Εκτελεστικής Εξουσίας. 

Γι' αυτό το λόγο νομίζω ας εξετάσουμε το θέμα μόνο μέσα σε αυτά τα περιορι

σμένα πλαίσια και ας μην επεκταθούμε σε άλλα θέματα περί του τρόπου λειτουργίας 

της Αστυνομίας πο'\), πιστεύω, μπορεί να χρειάζεται συζήτηση, αλλά κάτω από ξεχω

ριστό κεφάλαιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα δώσω το λόγο στην ΕΔΕΚ. Ένας από τους δ1Jο. Ποιος θα μιλήσει πρώτος; 

ΒΟΥ ΛΕΥΤΗΣ ΕΔΕΚ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να διευκρινίσω, αν μου επιτρέπετε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα σας δώσω το λόγο, αλλά ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρόκειται άλλωστε περί τεσσάρων νομοσχεδίων και μπορούμε 

να επεκτείνουμε λίγο τη συζήτηση. 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα ξεκινήσω με ένα θέμα αρχής. Με ξέρετε. έχω ορισμένες 

ευαισθησίες. Δεν είναι επιτρεπτό να μιλούμε εναντίον κάποιου που δεν είναι τώρα 

εδώ και ο οποίος κατά συνέπεια δεν μπορεί να έρθει στο βήμα και να απαντήσει. 

Αυτό βλέπω ότι οφείλεται στην έξαψη του κατά τα άλλα αγαπητού συνάδελφου 

Νίκου Αναστασιάδη, λόγω της προκλήσεως που διαισθάνθη πως υπήρχε. Εγώ 

πρόκληση μέσα στο κοινοβούλιο δε βλέπω. Ο καθένας λέει εκείνο που αισθάνεται, 

που πιστεύει. 

Τώρα, όσον αφορά τη μεταβίβαση αυτή καθεαυτή για τους λόγους που αναφέ

ρονται στην Έκθεση, πιστεύω πως ήταν ένα μέτρο επιβεβλημένο. Το να έχεις ένα 

υπουργείο να καλύπτει τα 4/5 της κυβερνητικής δράσεως και ένα άλλο υπουργείο να 
φροντίζει να φέρνει έπιπλα στο δικαστήριο, νομίζω είναι κάτι παράλογο. Ας το 

καταργούσαμε τελείως. Ας βάλουμε και τις φυλακές υπό την αρμοδιότητα ενός 

τμηματάρχη του Επάρχου, να τελειώνουμε και με τις φυλακές, οπότε δε χρειάζεται 
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το υπουργείο. Άλλωστε, κύριε Πρόεδρε, όπως είπε και ο κ. Παπαδόπουλος, το 

Υπουργικό Συμβούλιο, όχι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, έχει απόλυτη εξουσία να 

διακυβερνά κατά τον τρόπο που θέλει τη χώρα και να κάνει τις μεταβιβάσεις που 
χρειάζονται. 

Αλλά η μεταβίβαση ήταν αναγκαία για ένα βασικό λόγο. Το Υπουργείο της 

Δικαιοσύνης, λόγω θέσεως και φύσεως, έχει την ειδική αποστολή της προασπίσεως 

των ανθρώπινων δικαιωμάτων των πολιτών. Και όλα γίνονται χάριν των πολιτών. 

Ο ηγεμόνας πλέον -θα το πω για χιλιοστή φορά- δεν είναι κανένας άλλος εκτός από 

το λαό, ο οποίος έχει την απαίτηση εκείνοι που αναδεικνύει στα δημόσια αξιώματα 

να είναι οι αντιπρόσωποί του, με μικρότερα κατά συνέπεια δικαιώματα από 

εκείνον, που είναι ο κυρίαρχος λαός. 

Η Αστυνομία δυστυχώς τα τελευταία χρόνια παρουσιάστηκε, πιστεύω, 

καθ' υπερβολήν ως καταπιέζουσα σημαντικά ανθρώπινα δικαιώματα. Για ποιο λόγο; 

Διότι υπήρχε μια τάση να τίθενται αλληλλέγγυοι με τους παρεκτρεπομένους 

ανώτατα στελέχη μέχρι και η ανώτατη ιεραρχία του υπουργείου. Ε! Αυτό το υπουρ
γείο, που έχει αποστολή να περιφρουρεί τα ανθρώπινα δικαιώματα του λαού αυτού, 

ταυτόχρονα θα χαλιναγωγεί και τις ορέξεις του υπερβολικού ζήλου που πολλές 

φορές θυματοποιούν τους πολίτες. Και ο ίδιος ο Υπουργός θα έχει την πολιτική 

ευθύνη και προς εκείνον θα απευθυνόμεθα να του λέμε: "Κύριε Υπουργέ, γιατί 

εκείνο και γιατί τούτο;" Διότι, κακά είναι τα Ψέματα, αν παρουσιάζονται πέντε στο 

δικαστήριο, διότι έκαμαν μια εκτροπή, άλλοι πενήντα ή και πεντακόσιοι αθώοι 

άνθρωποι θα καταταλαιπωρούνται, όταν δεν έχουμε εκείνη την ευαισθησία και 

εκείνη την προσοχή να χαλιναγωγούμε, λέγω, τον υπερβολικό ζήλο, τον υπερβάλ

λοντα ζήλο, ο οποίος είναι διεγνωσμένος στην Κύπρο από έναν τεράστιο αριθμό 

αποφάσεων του Ανώτατου Δικαστηρίου και, κατά συνέπεια, ας μην αποδοθεί οποια

δήποτε αυθαιρεσία σε αυτό που λέγω. Διεγνώσθη όχι μία φορά, δεκάδες φορές, πως 
πολίτες υπήρξαν θύματα υπερβάλλοντος ζήλου έντιμων ίσως, κατά τα άλλα, αστυνο

μικών. Και εγώ προέρχομαι από την τάξη της Αστυνομίας και ο κ. Αναστασιάδης. 

Και με καλή πίστη νόμιζε ότι εξυπηρετούσε το δημόσιο συμφέρον κατά τρόπο κακό. 

Γι' αυτό το λόγο και μόνο γι' αυτό το λόγο θα ψηφίσω υπέρ. 

Δε θα θεωρούσα όμως ότι έκαμα το καθήκον μου, αν δεν έλεγα και μια λέξη για 

το νέο Υπουργό Δικαιοσύνης. Έναν άνθρωπο εγνωσμένου κύρους, προσηλωμένο 

στη νομιμότητα και με ιστορία ακριβώς στον τομέα τούτο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. Μετά ο κ. Συλλούρης. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχουμε εκφράσει όχι την αντίθεσή μας στις αλλαγές, αλλά το 

γεγονός ότι δεν έχουμε πειστεί για τη μεταφορά εξουσιών από το ένα υπουργείο στο 

άλλο. 

Έχω την εντύπωση ότι είναι μέσα στα δημοκρατικά δικαιώματα όλων των 
Βουλευτών, συμπεριλαμβανομένης και της δικής μας ομάδας, να εκφράσουν αυτή 

τους την άποψη. Και ενισχύεται αυτή μας η άποΨη τόσο από όσα είπε ο κ. Αναστα

σιάδης όσο και από όσα είπε ο κ. Παπαδόπουλος. Ο κ. Αναστασιάδης ασφαλώς θα 
ήθελε ή εννοεί, όποτε εμείς έχουμε αντίθετη γνώμη είτε με την πλειοψηφία της 

Βουλής είτε με την ομάδα του, να μην ανοίγουμε το στόμα μας, γιατί θα εκφράζουμε 
δήθεν την πικρία μας για τα αποτελέσματα των τελευταίων εκλογών. 
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Για μια πενταετία στην προηγούμενη διακυβέρνηση Βασιλείου κατετίθεντο 

νομοσχέδια, προτάσεις νόμου και εισηγήσεις της απελθούσας κυβέρνησης. Για μια 

πενταετία εκφράζονταν από το Δημοκρατικό Συναγερμό αντιθέσεις, διαφωνίες για 

τα νομοσχέδια τα οποία κατετίθεντο. Ακούσατε από το βήμα της Βουλής αυτής την 

ομάδα αυτή να πει ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός διατηρούσε την πικρία του για 

μια πενταετία και ότι κάθε φορά που εξέφραζε μια αντίθεση προς ένα νομοσχέδιο 

αυτό ήταν αποτέλεσμα της πικρίας των περασμένων εκλογών; 

Συνεπώς, παρακαλώ πάρα πολύ το Δημοκρατικό Συναγερμό να μας επιτρέψει 

να εκφράζουμε τις απόψεις μας εκεί που διαφωνούμε και να μην τις αποδίδει 

πάντοτε στην πικρία των αποτελεσμάτων των εκλογών. Ασφαλώς είμαστε μια 

δυνατή και μια μεγάλη κοινοβουλευτική ομάδα, από τη συμμετοχή της οποίας θα 

εξαρτηθεί η ομαλή λειτουργία αυτού του Σώματος. Και η δική μας συμμετοχή 

ασφαλώς θα είναι σημαντική στο έργο της Νομοθετικής Εξουσίας. 

Θα μιλούσα για εκείνο που ανέφερε ο κ. Παπαδόπουλος προηγουμένως, αλλά 

με έχει προλάβει. Εμείς δεν έχουμε τίποτε προσωπικά με κανέναν από τους 

Υπουργούς. Τους εκτιμούμε και τους σεβόμαστε. Αλλά πολύ σωστά έχει επιση

μάνει ο κ. Παπαδόπουλος πως με τον τρόπο με τον οποίο μίλησε ο κ. Αναστασιάδης 

ήταν σαν να ήθελε να μας πει -τουλάχιστον έτσι έχει εκληφθεί- ότι εμείς σηκώσαμε ή 

σηκώνουμε από το Υπουργείο Εσωτερικών τις αρμοδιότητες της Αστυνομίας και τις 

μεταθέτουμε σε κάποιο άλλο υπουργείο, γιατί δε θέλουμε να ακολουθηθεί η ίδια 

τακτική, η ίδια εμπειρία που υπήρχε στο προηγούμενο υπουργείο, που ο τάδε 

Υπουργός συμπεριφερόταν με τον τρόπο που μας ανέφερε. Ο ίδιος φυσικά έχει την 

ευχέρεια να βγαίνει έξω από τα θέματα και να αναφέρεται σε ανθρώπους που δε 

βρίσκονται ενώπιον της Βουλής ή σε αυτό το Σώμα, για να απαντήσουν σε όσα ο 

ίδιος αναφέρει. 

Εν τέλει, θέλω να επαναλάβω ότι είναι δημοκρατικό μας δικαίωμα να εκφρά

ζουμε τις απόψεις μας, όπως τις έχει εκφράσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος 

της ομάδας μας. Συνεπώς, δε νομίζω ότι πρέπει ο κ. Αναστασιάδης κάθε φορά που 

θα μιλούμε να μας επισείει τον μπαμπούλα της πικρίας την οποία αισθανθήκαμε 

από τα αποτελέσματα των εκλογών. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Ναι, εγώ θα ξεκινήσω από το παράπονο του κ. Αγαπίου ότι τους εμποδίζουμε 

να ανοίξουν το στόμα τους ή τους επισείουμε τον μπαμπούλα της μετεκλογικής 

πικρίας. Συμφωνώ ότι αυτό το νομοσχέδιο και όλα τα νομοσχέδια δεν πρέπει να τα 

αποδίδουμε σε μετεκλογικές πικρίες, αλλά ούτε και να τα αποδίδουμε σε μετεκλο

γικά προβλήματα, υπό την έννοια του ότι κάπου δεν τα έχουν βρει ο Δημοκρατικός 

Συναγερμός και το Δημοκρατικό Κόμμα στο πάρε δώσε. Εκεί τα έχουμε βρει 

φαίνεται. 

Γι' αυτό το λόγο, όταν ο κ. Χρίστου ξεκίνησε να μιλά για ορθολογισμό, εγώ 

ανέμενα να μας πει δυο-τρία ή ένα τουλάχιστον επιχείρημα γιατί αυτή η μεταφορά 

της Αστυνομίας στο Υπουργείο Δικαιοσύνης θα δημιουργήσει κάποια λειτουργικά 
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προβλήματα. Όμως κανένα τέτοιο επιχείρημα δεν ακούσαμε. Ακούσαμε μόνο επιχει

ρήματα που έχουν σχέση με τα μετεκλογικά προβλήματα του Δημοκρατικού Συνα

γερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος και τουλάχιστον εγώ νομίζω ότι μπορώ 

αντικειμενικά να εξάξω το συμπέρασμα ότι αυτή είναι η πρόθεση του ΑΚΕΛ, αντί 

δηλαδή να συζητούμε την ουσία του θέματος, να σκέφτεται πώς μπορεί να δημιουρ

γήσει μετεκλογικά προβλήματα και να ρίψει κάποιες σκιές ή υπονοούμενα σε αυτές 

μας τις σχέσεις. 

Γι' αυτό το λόγο δε θα πω περισσότερα επιχειρήματα από όσα υπάρχουν στην 

Έκθεση, από όσα έχει πει ο ίδιος ο Υπουργός, από όσα έχει επαναλάβει ο κ. Ευστα

θίου, γιατί αυτή είναι η ουσία του θέματος που συζητούμε. Είναι θέμα ισορροπη

μένης κατανομής αρμοδιοτήτων. Είναι θέμα ομοιομορφίας αρμοδιοτήτων, όπως τα 

έχουμε εξηγήσει και στην αρμόδια Επιτροπή. Και αν ξεκινήσουμε από το δεδομένο 

ότι αυτή η κατανομή εξουσιών έγινε πριν από τριάντα χρόνια, με κάποιο αποικιακό 

παρελθόν, ίσως να υπάρχει πραγματική ανάγκη να δούμε την κατανομή εξουσιών 

όχι μόνο στο Υπουργείο Εσωτερικών, αλλά και στο Υπουργείο Δικαιοσύνης και σε 

όλα τα υπουργεία. Και αυτή είναι η πραγματική πρόθεση της κυβέρνησης. Την έχει 

εξηγήσει και ο κ. Υπουργός και ήταν και επιχείρημα τότε από μέρους του ΑΚΕΛ ότι 

ίσως θα πρέπει να δούμε όλες τις διαφοροποιήσεις, πριν τοποθετηθούμε. 

Ξεκινούμε όμως από μία μεταφορά εξουσιών η οποία είναι σωστή. Ξεκινούμε 

καλά, ξεκινούμε σωστά. Το ΑΚΕΛ θα πρέπει να αναμένει μια πιο σωστή κι ευρύ

τερη μελέτη κατανομής εξουσιών. Και εκεί θα έχετε την ευχέρεια να πείτε τις 

απόψεις σας. Αλλά θα έχετε το δικαίωμα πραγματικά να κάμετε κριτική, αν αυτή η 

μεταφορά δε λειτουργήσει σωστά. Εμείς νομίζουμε ότι θα λειτουργήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μιχαλάκης Κυπριανού. Έχω την εντύπωση ότι θα δώσω το λόγο μόνο 

στον κ. Κυπριανού ακόμα. Θα δώσω το λόγο στην ΕΔΕΚ ακόμα μία φορά και στον 

κ. Αναστασιάδη, για να απαντήσει, διότι νομίζω ότι δεν ακούμε νέα επιχειρήματα. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο φίλος μου ο κ. Χρίστου είπε ότι δεν έχει πειστεί για την 

αναγκαιότητα της μεταφοράς των αρμοδιοτήτων αυτών στο Υπουργείο Δικαιο

σύνης. Ο ίδιος όμως παρέλειψε να μας πει για την αναγκαιότητα που υπάρχει να 

παραμείνουν αυτές οι δικαιοδοσίες στο Υπουργείο Εσωτερικών. 

Υπάρχουν πολλά επιχειρήματα, κύριε Πρόεδρε, που επιβάλλουν τη μεταφορά 

αυτών των δικαιοδοσιών στο Υπουργείο Δικαιοσύνης. Νωρίς, όταν άρχισε να 

λειτουργεί το Ανώτατο Συνταγματικό Δικαστήριο, σε υπόθεσή του ο τότε Πρόεδρος, 

ξένος Πρόεδρος του Δικαστηρίου, Fox Horth, ανέφερε ρητώς το 1955 ότι η άσκηση 
εξουσιών περί Αστυνομίας είναι συνυφασμένη με τη δικαιοσύνη. Επίσης, κύριε 

Πρόεδρε, σε απόφαση του Ανώτατου Δικαστηρίου σε αναφορά του Προέδρου, στη 

10 του 1985, και πάλι αναφερόταν ρητώς ότι είναι απόλυτο δικαίωμα του Προέδρου 
της Δημοκρατίας και του Υπουργικού Συμβουλίου να κατανέμει τις εξουσίες στα 

υπουργεία. 

Εκ των πραγμάτων, κύριε Πρόεδρε, είναι καθαρό ότι δεν μπορεί να υπήρξε 

οποιαδήποτε σκοπιμότητα ούτε και θα καταπιαστώ με αυτό τον ισχυρισμό που δεν 

πείθει κανένα, για τον απλούστατο λόγο ότι και ο Υπουργός Εσωτερικών και ο 
Υπουργός Δικαιοσύνης διορίστηκαν από τη νέα κυβέρνηση. Γι' αυτό δεν είναι θέμα 

προσώπων. Είναι θέμα θεσμού, είναι θέμα υπουργείου. 
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Εξάλλου, κύριε Πρόεδρε, είναι γνωστό ότι στις πιο πολλές ευρωπα'ίκές χώρες 

τα θέματα της Αστυνομίας και της Πυροσβεστικής υπάγονται στο Υπουργείο Δικαι

οσύνης. Στην Αυστραλία και στην Ελλάδα τα θέματα αυτά υπάγονται αποκλειστικά 

και μόνο στο Υπουργείο Δικαιοσύνης. Γι' αυτό δε βλέπω κανένα λόγο γιατί ο φίλος 

μου ο κ. Χρίστου να θορυβείται ιδιαίτερα γι' αυτή τη μετατόπιση των εξουσιών 

αυτών. Γι' αυτό το λόγο εμείς θα ψηφίσουμε υπέρ της μεταβίβασης των εξουσιών 

αυτών στο Υπουργείο Δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θα επιχειρήσω να εξιχνιάσω τις προθέσεις και τις βουλές 

της κυβέρνησης στη λήψη αυτής της απόφασης. Θα δω το θέμα μόνο θεσμικά και 

πολιτικά. Είναι γεγονός ότι ίσως να υπάρχουν και άλλα υπουργεία, όπως το 

Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων -και ορθώς το ανέφερε ο κ. Χρίστου- με μια 

σχετική υπερσυγκέντρωση αρμοδιοτήτων. Αρμοδιοτήτων όμως οι οποίες δε δημιουρ

γούν κινδύνους ούτε προσφέρουν δέλεαρ για άσκηση καταχρηστικής εξουσίας για 

λόγους πολιτικών σκοπιμοτήτων. Και πράγματι, το να έχει το Υπουργείο Συγκοι

νωνιών και Έργων το Ταχυδρομείο και το Τμήμα Αρχαιοτήτων, δε βλέπω πόσο 

μπορεί να λειτουργήσει πολιτικά, για να προωθήσει στόχους και σκοπούς ο αρμό

διος Υπουργός. 

Εκείνο που έχει σημασία δεν είναι το πρόσωπο του Υπουργού. Γιατί είτε στο 

ένα είναι είτε στο άλλο, αν ο Υπουργός θέλει, θα δοκιμάσει και σε ένα βαθμό θα 

επιτύχει να χρησιμοποιήσει την Αστυνομία, τα Σώματα Ασφαλείας, την ΚΥΠ, για 

να προωθήσει αλλότριους σκοπούς. Εκείνο που έχει σημασία είναι η συγκέντρωση 

συναφών αρμοδιοτήτων οι οποίες επιτρέπουν στον αρμόδιο Υπουργό, του προσφέ

ρουν τις δυνατότητες, αν το θελήσει, να περικυκλώσει κυριολεκτικά τη ζωή των 

ανθρώπων σε αυτό τον τόπο. 

Όταν ένας Υπουργός ελέγχει τις επαρχιακές διοικήσεις -και ξέρουμε τι 

βραχίονας της κυβέρνησης είναι οι επαρχιακές διοικήσεις, ιδιαίτερα για την 

ύπαιθρο- όταν ελέγχει την τοπική αυτοδιοίκηση -και γνωρίζουμε όλοι πόσο εξαρτη

μένη είναι η τοπική αυτοδιοίκηση, ιδιαίτερα στην ύπαιθρο, λόγω της οικονομικής 

της ανεπάρκειας και της ανάγκης χρηματοδότησης ακόμα και του μικρότερου έργου 

από την κεντρική κυβέρνηση- αν έτσι έχει ζωσμένη τη ζωή των ανθρώπων και ταυτό

χρονα περικλείει και την άλλη πλευρά που είναι η δημόσια τάξη, τότε ένα υπουρ

γείο, ένας κυβερνητικός αξιωματούχος μπορεί κυριολεκτικά να κάνει κεφαλοκλεί

δωμα σε όλες τις εκφάνσεις, σε όλες τις σφαίρες της ζωής των ανθρώπων. 

Και, αν θέλουμε να είμαστε ειλικρινείς σε αυτό το Σώμα, κύριε Πρόεδρε, η 

υπερτριαντακονταετής ιστορία της Κυπριακής Δημοκρατίας και η παράλληλη 

ιστορία του Υπουργείου Εσωτερικών του κράτους μας θυμίζει σε όλους μας ότι δεν 

υπήρξε ούτε μια περίπτωση άσκησης εξουσίας την οποία είτε λίγο είτε περισσότερο, 

με τη μία, με την άλλη κυβέρνηση, αυτό το Σώμα δεν κριτίκαρε επανειλημμένως, με 

πρωτοβουλία πολλές φορές των συναδέλφων του ΑΚΕΛ. Και ορθώς το έκαναν και 

Εμείς το κάναμε και όλες οι πλευρές το έκαναν σε αυτό το Σώμα. 

Άρα, το γεγονός ότι έχουμε έναν, κατά τεκμήριο, αδιάβλητο Υπουργό Δικαιο

σύνης είναι κάτι καλό. Εμείς το χαιρετίζουμε και ελπίζουμε να επαληθεύσει τη 

φήμη του. Όμως εκείνο που μας ενδιαφέρει είναι ότι με αυτή τη ρύθμιση οι θεσμοί 
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αποδυναμώνουν την ευχέρεια εκείνου ο οποίος θα ήθελε να χρησιμοποιήσει την 

εξουσία, για να επηρεάσει πολιτικά πράγματα προς τη μια ή την άλλη κατεύθυνση. 

Και πιστεύω ότι κανένας δε θα μπορούσε να αποφύγει αυτό τον πειρασμό, από 

οποιοδήποτε κόμμα και αν προέρχεται και σε οποιαδήποτε κυβέρνηση και αν 
υπηρετεί. Και αυτό μας δείχνει η ιστορία της Κυπριακής Δημοκρατίας και του 

Υπουργείου Εσωτερικών της Κυπριακής Δημοκρατίας, ανεξάρτητα από κυβερνήσεις 

και ανεξάρτητα από Υπουργούς Εσωτερικών. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα δώσω το λόγο μόνο στον κ. Αναστασιάδη και σε έναν του ΑΚΕΛ, επειδή το 

ΑΚΕΛ είναι η άλλη πλευρά. Ε! Σε Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους δεν μπορώ 

να αρνηθώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Ο συνάδελφος είπε ότι στην ιστορία αυτού του τόπου κανένας Υπουργός των 

Εσωτερικών δεν παρέλειψε να διαχειρίζεται τα θέματα της Αστυνομίας κατά τρόπο 

που να είναι επιλήψιμος. Τον παρακαλώ, επειδή ήμουν ο πρώτος Υπουργός Εσωτε

ρικών του κράτους, να με εξαιρέσει, ειδάλλως το θέμα θα συζητηθεί από το βήμα της 

Βουλής. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, σαφώς δεν είναι αυτό το πράγμα που είπα. Είπα -και το 

επαναλαμβάνω και αναλαμβάνω την ευθύνη των λεγομένων μου- ότι δεν υπήρξε 

περίπτωση άσκησης των εξουσιών του Υπουργείου Εσωτερικών ... Εγώ, όντας λίγο 
νεότερος, δε θυμούμαι τον κ. Παπαδόπουλο, άρα δεν μπορούσα να τον εννοώ αυτόν, 

γιατί δεν τον ενθυμούμαι .καν ως Υπουργό Εσωτερικών. Όμως λέγω και επαναλαμ

βάνω υπευθύνως, κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Οπωσδήποτε, εφόσον δεν υπάρχει προσωπική αιχμή, να μην μακρηγορούμε. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Εκείνο που θέλω είναι να επαναλάβω, για να είμαι σαφής, κύριε Πρόεδρε, ότι 

δεν υπήρξε άσκηση αυτών όλων των συγκεντρωμένων εξουσιών από κανέναν 

Υπουργό Εσωτερικών, η οποία να μην έχει επικριθεί σε αυτό το Σώμα από όλες τις 

πλευρές οι οποίες είναι παρούσες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, αλλά λέγει ο κ. Τάσσος Παπαδόπουλος ότι "εγώ δεν έχω επικριθεί". Εν 

πάση περιπτώσει ... 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Δεν τον ενθυμούμαι, κύριε Πρόεδρε, άρα δεν μπορούσα να τον εννοώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Ο κ. Αναστασιάδης και μετά το ΑΚΕΛ να επιλέξει ποιος θα 

μιλήσει. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κατ' αρχήν λυπούμαι, διότι δεν αντιλήφθηκα να άφησα ποτέ 

την παραμικρή αιχμή για τον κ. Μιχαηλίδη. Όσοι γνωρίζουν πρόσωπα και καταστά

σεις γνωρίζουν πόσο φιλικά συνδέομαι με τον κ. Μιχαηλίδη και θα ήταν αδιανόητο 
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να ασκούσα κριτική σε έναν Υπουργό ο οποίος δεν άσκησε εξουσία επί της Αστυνο

μίας. Δεν εννοούσα ποσώς ότι ο κ. Μιχαηλίδης θα ήταν δυνατόν, ασκώντας την 

εξουσία, να επαναλάβει τον προκάτοχό του. Ασκούσα απλά κριτική στον προκάτοχο 

της θέσης και είπα ότι για την ευρυθμότερη λειτουργία, την καλύτερη εποπτεία και 

επιτέλους την αστυνόμευση της Αστυνομίας, όπως επιβάλλεται, θα έπρεπε να γίνει 

διαχωρισμός εξουσιών. Αυτό είπα και συνεπώς θέλω να κάμω σαφέστατο ότι θα 

ήταν ασυμβίβαστο και με το ρόλο μου, αν θέλετε, ως συμπολίτευσης, να επικρίνω 

έναν Υπουργό, με τον οποίο μάλιστα συνδέομαι με μακρόχρονους δεσμούς φιλίας 

και τον οποίο εμπιστεύομαι απόλυτα. 

Επομένως, θέλω να πιστεύω ότι δε θα ήταν δυνατό να προβληθούν οποιεσδή

ποτε επιφυλάξεις, ακόμα και από τους κακόβουλους, κύριε Παπαδόπουλε. Η 

κριτική που άσκησα ήταν γι~ τον απελθόντα Υπουργό και ήταν σαφέστατες κι οι 

αιχμές για συγκεκριμένους Αστυνομικούς Διευθυντές. Πρόσθεσα ακόμα ότι ήταν 

αναγκαίος ο διαχωρισμός, διότι λόγω της υπερφόρτωσης ενός υπουργείου, επιβάλ

λετο η αποκέντρωση, για να ασκείται ορθή διοίκηση για την εύρυθμη λειτουργία του 

κράτους. 

Ι::υχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποιος θα μιλήσει εκ μέρους του ΑΚΕΛ; 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κατ' αρχήν θέλω να διαβεβαιώσω τον κ. Αναστασιάδη ότι οι 

διαφωνίες μας θα είναι και έντονες και συχνές, γι' αυτό θα τον παρακαλέσω να μην 

τις ερμηνεύει σαν πικρία, διότι δίνει την εντύπωση ότι κρίνει εξ ιδίων τη δική μας 

στάση. 

Το δεύτερο σημείο είναι σε σχέση με τους Υπουργούς Εσωτερικών. Νομίζω ότι 

εδώ, επειδή ακριβώς έγινε προσπάθεια να προσωποποιηθεί το θέμα, έμειναν αιχμές 

κατά Υπουργών Εσωτερικών. Κι αν υπήρχε τέτοια υπόθεση, θα έπρεπε από το βήμα 

της Βουλής, είτε στην πενταετία που πέρασε είτε στις προηγούμενες πενταετίες των 

33 χρόνων της Κυπριακής Δημοκρατίας που πέρασαν, αυτά τα θέματα να συζητη
θούν έντιμα και καθαρά κι όχι κατόπιν εορτής, απόντων των επηρεαζομένων. 

Το τρίτο σημείο είναι σε σχέση με τους συγκεκριμένους Υπουργούς. Και λέμε 

ότι το θέμα δεν έχει να κάμει τίποτε με τα πρόσωπα. Εμείς δηλώνουμε ότι με την 

ίδια σοβαρότητα που θα τους επικρίνουμε, με την ίδια χαρά θα τους επαινούμε. 

Αλλά το θέμα έχει σχέση με τους θεσμούς. Οι άνθρωποι έρχονται και παρέρχονται 

και οι θεσμοί μένουν. Οι διαρθρώσεις που αποφασίζουμε παραμένουν και η χρήση 

τους δεν εξαρτάται από το δοσμένο άτομο, αλλά από την όλη τήρηση των θεσμών 

που αυτή η πολιτεία, αυτή η Βουλή, αυτή η κυβέρνηση και η κάθε κυβέρνηση έχει 

αποφασίσει να προσέξει. 

Το τελευταίο σημείο. Ο κ. Αναστασιάδης ανέφερε για αστυνόμους, αστυνο

μικές διευθύνσεις κι άλλα πολλά, για τα οποία ευχαρίστως μπορούμε να κάνουμε 

συζήτηση και στην ολομέλεια και στις αρμόδιες Επιτροπές. Εγώ θα αναφέρω 

συναφώς μια στιχομυθία γνωστού πολιτικού στελέχους με τον Πρόεδρο της Δημο

κρατίας, τον κ. Κληρίδη. Όταν τον ρώτησε αυτό το στέλεχος "Κύριε Πρόεδρε, 
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σκέφτεστε με οποιοδήποτε τρόπο να επιπλήξετε τους αστυνομικούς οι οποίοι εργά

στηκαν υπέρ του κ. Βασιλείου;", ο κ. Κληρίδης του απάντησε "Για να το κάνω αυτό, 

πρέπει πρώτα να επιπλήξω αυτούς που εργάστηκαν υπέρ μου και τότε πραγματικά 

δε θα έχω ούτε αρχή ούτε τέλος". 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είχα υπόψη μου να θέσω θέμα ότι τέλειωσε η συζήτηση, αν υπάρχουν όμως 

ενστάσεις ... 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι είναι η πρώτη φορά που στερείτε το δικαίωμα σε 

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο να μιλήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε θα σας το στερήσω. Είπα πως είχα υπόψη μου να θέσω θέμα ότι εξαντλή

θηκε η συζήτηση, πριν έρθετε μέσα. Αν εσείς θέλετε να μιλήσετε, με κανένα τρόπο δε 

θα σας στερήσω αυτό το δικαίωμα. 

Ορίστε, κύριε Μάτση, αν θέλετε να μιλήσετε. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Όχι, δεν επιμένω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τότε προχωρούμε στην ψήφιση των τεσσάρων νομοσχεδίων χωριστά. 

Το πρώτο νομοσχέδιο είναι ''0 περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1993". Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 3Α του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

Διαφύλαξη εξουσιών. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν είναι ομόφωνα. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3.1 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 



, 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τα άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31 ψηφίζουν υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 31 ψήφους υπέρ, καμιά ψήφο εναντίον και 14 αποχές, το νομοσχέδιο ψηφί
ζεται σε νόμο. 

Το δεύτερο νομοσχέδιο είναι ''Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1993". Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

Τροποποίηση του Τέταρτου Πίνακα του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εναντίον; 



ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τα άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 31 ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και 14 αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται 
σε νόμο. 

Το τρίτο νομοσχέδιο είναι ''0 περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύ
ξεως) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993". Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31 υπέρ. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εναντίον; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τα άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο 

Αναπτύξεως) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εναντίον; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 31 ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και 14 αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται 
σε νόμο. 

Το τέταρτο νομοσχέδιο είναι ''Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο 

Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993". 
Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 



ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εναντίον; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τα άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1421 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο 

Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εναντίον; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 31 ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και 14 αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται 
σε νόμο. 

Τελειώσαμε με το Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία. 

Κεφάλαιο Β', Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων, δεν υπάρχει. 

Κεφάλαιο Γ', ερωτήσεις και απαντήσεις, δεν υπάρχουν. 

Κεφάλαιο Δ' δεν υπάρχει. 
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Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για τη μεθεπόμενη Πέμπτη, 8 Απρι
λίου 1993, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

1) Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 
Νόμος του 1993. 

2) Ο περί του Ευρωπα·ίκού Κοινωνικού Χάρτη (Τροποποιητικό 

Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

3) Ο περί Ζωοτροφών και Προσθετικών Ζωοτροφών (Έλεγχος Ποιότητας, 
Προμήθειας και Χρήσεως) Νόμος του 1992. 

4) Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1993. 

5) Ο περί Καταθέσεως Στοιχείων και Πληροφοριών στη Βουλή των 

Αντιπροσώπων και στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1993. (Πρόταση νόμου). 

6) Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Νόμος του 1989. 

7) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 1993. 

8) Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας Νόμος του 1993. 

9) Οι περί Κυπριακού Οργάνισμού Αναπτύξεως Γης (Ταμείο Ευημερίας 

Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 1993. 

10) Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας (Ειδικές Διατάξεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

11) Οι περί Κανονισμού Εισαγωγών (Άδειες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 1993. 

12) Οι περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς (Οχήματα Εκμισθούμενα 
Χωρίς Οδηγό) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': -----..:--------
ι 

Ο Βουλευτής κ. Δώρος Χριστοδουλίδης ζητά, εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής 

Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, όπως εγγραφεί για συζήτηση, για την 

αμέσως επόμενη συνεδρία της Βουλής, το θέμα 'Ή εκδηλωθείσα πρόθεση της κυβέρ

νησης Κληρίδη για επαναπρόσληψη και 'αποκατάσταση' των 61 παυθέντων, για 

λόγους δημόσιου συμφέροντος, δημόσιων υπαλλήλων, ενεχομένων στο πραξικόπημα 

της 15ης Ιουλίου 1974". 

Υπάρχει ένσταση για την εγγραφή του θέματος; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 5.50 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με ηλφαβη

τική σειρά: 

Αγαπίου Γιαννάκης 

Αναστασιάδης Νίκος 

Αντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1. Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Προστασίας της Παραλίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1993" και ψήφισή της σε νόμο. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Τουρισμού Νόμος του 1993", οι σύντομες παρατηρήσεις του 
κ. Κ. Καζαμία και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Προϋπολογισμού διά το Έτος 1993 
του Ταμείου διά την Ανέγερσιν του Κυπριακού Μουσείου Νόμος του 

1993", οι σύντομες παρατηρήσεις της κ. Ρ. Κατσελλή και ψήφισή του σε 

νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί του Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Δημόσιων Δανείων Νόμος του 1993" και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος του 1993", οι σύντομες παρατηρήσεις 
του κ. Κ. Καζαμία και ψήφισή του σε νόμο. 
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6. Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Δικηγόρων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1993", η συζήτηση που ακολούθησε [Ευ. Ευσταθίου, Γ. 

Αγαπίου, Δ. Ηλιάδης, Χρ. Πουργουρίδης, Ρ. Κατσελλή, Δ. 

Χριστοδουλίδης, Μιχαλάκης Κυπριανού, Σ. Χατζηγιάννης, Προεδρεύων 
(Β. Λυσσαρίδης)] και ψήφισή της σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού 
Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1993" και ψήφισή του σε νόμο ως ''Ο περί Κτηματολογικού και 

Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1993''. 

8. Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων 
του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λευκωσίας (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 1993" και έγκρισή τους. 

9. Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Επιτρόπου Διοικήσεως 

(Προσόντα και Όροι Υπηρεσίας Προσωπικού του Γραφείου) 

Κανονισμοί του 1993", οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Ευ. Ευσταθίου 
και έγκρισή τους. 

10. Έκθεση για τους Κανονισμούς 1) "Οι περί Τμήματος Κτηματολογίου 

και Χωρομετρίας - Θέσεις Κτηματολογικού Λειτουργού 1ης Τάξεως 
(Χωρομετρίας), Κτηματολογικού Λειτουργού 2ης Τάξεως (Χωρομετρίας) 

και Ανώτερου Χωρομέτρη (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993" 
και 2) "Οι περί Δικαστικής Υπηρεσίας - Θέσεις Ανώτερου Νομικού 

Λειτουργού, Νομικού Λειτουργού 1ης και 2ης Τάξης και Ανώτερου 

Πρωτοκολλητή (Σχέδια Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1993" και έγκρισή τους. 

11 Έκθεση για τα νομοσχέδια 1) ''Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1993",2) ''Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1993", 3) ''Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1993" και 4) ''Ο περί Ειδικεύσεως 

Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1993", η συζήτηση που ακολούθησε (Α. 

Χρίστου, Ν. Αναστασιάδης, Τ. Παπαδόπουλος, Ευ. Ευσταθίου, Γ. 

Αγαπίου, Δ. Συλλούρης, Μιχαλάκης Κυπριανού, Δ. Ηλιάδης) και ψήφισή 

τους σε νόμους. 

12. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' και παραπομπή στην ολομέλεια του Σώματος 
για συζήτηση του θέματος 'Ή εκδηλωθείσα πρόθεση της κυβέρνησης 

Κληρίδη για επαναπρόσληψη και 'αποκατάσταση' των 61 παυθέντων, για 
λόγους δημόσιου συμφέροντος, δημόσιων υπαλλήλων, ενεχομένων στο 

πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 1974''. (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 

κ. Δώρου Χριστοδουλίδη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 

Τιμή: 75σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημοκρατίας, Λευκωσία. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 8ης Απριλίου 1993 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.41 μ.μ.) 

(Αρ.23) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής τακτικής συνεδρίας της 

Βουλής των Αντιπροσώπων. Παρακαλούνται οι έντιμοι κύριοι Γραμματείς να 

διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓιΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Εκτός του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, κύριε Πρόεδρε, το οποίο δεν 

παρευρίσκεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κύριε Πιττοκοπίτη. Αναμένω ότι θα προσέλθουν εντός των 

προσεχών λίγων λεπτών. Επομένως δε χρειαζόταν αυτή η παρατήρηση. 

Κύριοι συνάδελφοι, μέσα στα πλαίσια της διακηρυχθείσης προθέσεως της 

κυβέρνησης να γίνεται όσο το δυνατό πιο άμεση κατατόπιση του Σώματος πάνω στα 

σοβαρά θέματα που απασχολούν την κυβέρνηση και το Υπουργικό Συμβούλιο, 

έχουμε σήμερα μαζί μας τον Υπουργό Οικονομικών κ. Φαίδρο Οικονομίδη, ο οποίος 

ήδη κατέθεσε σήμερα το πρωί σημείωμα όσον αφορά τα προβλήματα και τις προο

πτικές της κυπριακής οικονομίας. Αυτό το σημείωμα, που έχει κατατεθεί στο 

Υπουργικό Συμβούλιο, αντιλαμβάνομαι ότι έχει υιοθετηθεί, έχει γίνει αποδεκτό και 

ο κ. Οικονομίδης βρίσκεται σήμερα το απόγευμα μαζί μας, για να μας κατατοπίσει 

πάνω στα ενδιαφέροντα θέματα τα οποία συμπεριλαμβάνονται σε αυτό το σημείωμα. 

Γι' αυτό θα παρακαλέσω τον κύριο Υπουργό Οικονομικών να προσέλθει στο βήμα 

της Βουλής, για να κατατοπίσει το Σώμα πάνω στις εξελίξεις και γενικά την κατά

σταση της οικονομίας μας και τις προοπτικές που σήμερα παρoυσ~άζoνται. 

(1425) 



ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 

(ΦΑΙΔΡΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΗΣ): 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, 
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Θα ήθελα να σας ευχαριστήσω για την ευκαιρία αυτή που μου δώσατε να απευ
θυνθώ από το Βήμα της: Βουλής, ιδιαίτερα μετά την πολύ σύντομη προειδοποίηση 
που είχατε. Θα ήθελα με την ευκαιρία αυτή να παρουσιάσω την απογραφή της 
κυπριακής οικονομίας, τα προβλήματα κάι τις προοπτικές της. 

Α. ΓΕΝΙΚΗ ΕΚΤΙΜΗΣΗ ΤΗΣ ΣΗΜΕΡΙΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗΣ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗΣ 

Η επίταση των μακροοικονομικών ανισορροπιών με τη σοβαρή επιδείνωση 
των δεικτών οικονομικής σταθερότητας και τα σύνθετα διαρθρωτικά προβλήματα σε 
βασικούς τομείς της οικονομίας είναι οι βασικές αδυναμίες της κυπριακής οικονο
μίας σήμερα. 

Τα φαινόμενα αυτά δεν είναι νέα. Όμως, η μη αντιμετώπισή τους μέχρι τώρα 
στα πλαίσια μιας ορθολογιστικής οικονομικής πολιτικής τα κατέστησαν χρόνια και 
συνεχώς επιδεινούμενα και, αν δεν αντιμετωπιστούν έγκαιρα και αποτελεσματικά. 
θα συμπαρασύρουν την οικονομία στην καταστροφή. 

Στον τομέα των μακροοικονομικών ανισορροπιών λόγω κυρίως της υπέρμε
τρης επεκτατικής οικονομικής πολιτικής, δημοσιονομικής και νομισματικής, ανησυ
χητική είναι η μεγάλη αύξηση του δημοσιονομικού ελλείμματος και η διόγκωση του 
δημόσιου χρέους, ο πληθωρισμός, η ανεπάρκεια παραγωγικών επενδύσεων και ιδιαί
τερα η μεγάλη ανισοσκέλεια του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών, του ισοζυγίου 
πληρωμών. 

Πέραν αυτών των προβλημάτων, που είναι σε μεγάλο βαθμό απότοκα της 
έλλειψης μακροοικονομικής πολιτικής, οι παραγωγικοί τομείς της οικονομίας 
παρουσιάζουν σημεία εξάρθρωσης και προβάλλει συνεχώς επιτακτική η ανάγκη για 
ριζικές διαρθρωτικές αλλαγές, για να αντιμετωπιστούν προβλήματα όπως η 
διάβρωση της ανταγωνιστικότητας τόσο στις εξωτερικές αγορές όσο και στις εσωτε
ρικές, η αστάθεια του μεταποιητικού τομέα, τα προβλήματα στη γεωργική παραγωγή 
και τις εξαγωγές, η χαμηλή παραγωγικότητα και η υπέρμετρη εξάρτηση της οικονο
μίας από τον τουρισμό. 

Β. ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ ΣΤΑθΕΡΟΤΗΤΑΣ 

Η οικονομία σήμερα αντιμετωπίζει άμεσα προβλήματα σταθερότητας, αφού ο 
βασικός δείκτης στον οποίο αντανακλάται ο βαθμός της εσωτερικής νομισματικής 
σταθερότητας, που είναι ο ρυθμός πληθωρισμού, έφθασε το 1992 στο 6,5% και το 
έλλειμμα στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών, που αντικατοπτρίζει την εξωτερική 
νομισματική σταθερότητα της χώρας, έφθασε στο ύψος ρεκόρ των ί270 εκ. το 1992 ή 
στο 8,9% του ακαθάριστου εγχώριου προ'ίόντος (ΑΕΠ), συμβάλλοντας έτσι στη 
μεγέθυνση του εξωτερικού χρέους της χώρας και των δαπανών για εξυπηρέτησή του 
και στη δραστική μείωση των καθαρών συναλλαγματικών αποθεμάτων. 

(1) Δημοσιονομικό έλλειμμα 

Μια από τις βασικές αιτίες που προκαλούν την υπέρμετρη αύξηση του ιδιω
τικού διαθέσιμου εισοδήματος και την υπέρμετρη ρευστότητα στην οικονομία με τα 

συνεπακόλουθα προβλήματα σταθερότητας είναι το δημοσιονομικό έλλειμμα. Τα 
δημόσια οικονομικά χαρακτηρίζονται από ανισορροπία και ανησυχητικές τάσεις και 
αποτελούν στην ουσία μια υποθάλπουσα ασθένεια, η οποία διαβρώνει συστηματικά 
τη σταθερότητα της οικονομίας. 

Η μέχρι σήμερα παρουσίαση των δημόσιων οικονομικών χωρίς την πλήρη 
δαπάνη για τον αμυντικό εξοπλισμό οδηγούσε σε μια λανθασμένη υποεκτίμηση των 
δημοσιονομικών προβλημάτων και του πραγματικού τους μεγέθους. Αναφέρεται 
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χαρακτηριστικά ότι το πραγματικό δημοσιονομικό έλλειμμα ανήλθε κατά το 1992 
στα ίl54 εκ. ή στο 5% του ΑΕΠ και το 1993, χωρίς τη λήψη μέτρων, αναμένεται να 
ανέλθει στα ίt 63 εκ. 

Το δημοσιονομικό έλλειμμα έχει ουσιαστικά καταστεί ένα διαρθρωτικό 
πρόβλημα για την κυπριακή οικονομία.Έχουν εισχωρήσει στο σύστημα των δημό
σιων οικονομικών δυνάμεις αυτοτροφοδοτούμενες πλέον, που διογκώνουν από 
μόνες τους το έλλειμμα. Άλλωστε, δεν είναι τυχαίο που οι πλείστες των δημόσιων 
δαπανιον χαρακτηρίζονται ανελαστικές. Επίσης, οι περισσότερες από αυτές παρου
σιάζουν ψηλή εισοδηματική ελαστικότητα. 

Έτσι, οι δαπάνες για μισθούς και ημερρμίσθια, που απορροφούν πολύ σημα
ντικό μέρος των συνολικών δαπανών, έχουν την τάση να αυξάνονται κάθε χρόνο 
κατά 3-3,5% σε πραγματικούς όρους ως αποτέλεσμα απλώς της ύπαρξης του συστή
ματος των προσαυξήσεων, των προαγωγών και της ανανέωσης προσωπικού. 
Επιπλέον, σε συχνά διαστήματα παραχωρούνται αυξήσεις στους βασικούς μισθούς, 
που μεσοπρόθεσμα οδηγούν σε συνολική αύξηση των πραγματικών μισθών, που 
ξεπερνούν το ρυθμό αύξησης της παραγωγικότητας. 

Επίσης, τα ψηλά δημοσιονομικά ελλείμματα οδηγούν σε αυξημένο δημόσιο 
δανεισμό, που οδηγεί σε αύξηση των δαπανών για τόκους. Το 1992 η δαπάνη για 
τόκους ανήλθε στα ίt28 εκ. ή στο 4% του ΑΕΠ. 

Η κατάσταση γίνεται ακόμη περισσότερο ανησυχητική στον τομέα των ακαθά
ριστων χρηματοδοτικών αναγκών της κυβέρνησης. Το μέγεθος αυτό ανήλθε στα 
ί434 εκ. ή στο 14,2% του ΑΕΠ το 1992 από τα Β73 εκ. που ήταν το 1991. 
(2) Δημόσιο χρέος 

Τα ψηλά μεγέθη των δημοσιονομικών ελλειμμάτων και των ακαθάριστων 
χρηματοδοτικών αναγκών βρίσκουν την έκφρασή τους στο συνολικό δημόσιο χρέος 
της χιορας, το οποίο το 1992 ανήλθε σε ί2.383 εκ. ή στο 78,1 % του ΑΕΠ από τα 
ίΙ.431 εκ. ή το 71,7% του ΑΕΠ το 1987. Το δημόσιο χρέος είναι πια αυτοδιευρυνό
μενο. Έχει δημιουργηθεί ένας φαύλος κύκλος που ξεκινά από τα ψηλά ελλείμματα, 
συνεχίζεται με τη συνεχή αύξηση των πληρωμών για τόκους και ολοκληρώνεται με 
νέα αύξηση του ελλείμματος και του δημόσιου χρέους. 

Το συνολικό εξωτερικό χρέος της Κύπρου στο τέλος του 1992 ήταν ί 1.033,3 
εκ. ή 33,8% του ΑΕΠ και ήταν αυξημένο κατά ί69,2 εκ. σε σύγκριση με τον προηγού
μενο χρόνο. Η σύνθεση του χρέους και η ποσοστιαία του αναλογία στο ΑΕΠ παρου
σιάζουν την ακόλουθη εικόνα: 

1992 ίεκ. Ποσοστό ΑΕΠ 

Εξωτερικό χρέος ίεκ. Αύξηση 1991 1992 

Δημόσιο 665,3 - 9,1 25,4 21,8 

Μακροχρόνιο 467,0 -21,2 18,4 15,3 

Βραχυχρόνιο 114,2 37,S 2,9 3,7 

Άμυνα 84,1 -25,4 4,1 2,8 

Ημικρατικοί οργανισμοί 

(μακροχρόνιο) 238,0 61,3 6,7 7,8 

Ιδιωτικός τομέας 

(μακροχρόνιο) 130,0 17,0 4,3 4,3 

Σύνολο 1.033,3 69,2 36,4 33,8 
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Το ποσοστό εξυπηρέτησης του εξωτερικού χρέους το 1992 παρουσίασε μικρή 
μεν αύξηση και αντιστοιχούσε σε ποσοστό 9,8% των εξαγωγών αγαθών και υπηρε
σιών. Τούτο όμως οφείλεται στην πολιτική που ακολουθήθηκε τα τελευταία χρόνια 
για περιορισμένη προσφυγή σε εξωτερικό δανεισμό και αύξηση του εσωτερικού 
δανεισμού. Η πολιτική αυτή όμως οδήγησε αναπόφευκτα σε δραστική μείωση των 
συναλλαγματικcόν αποθεμάτων. 

Τα καθαρά συναλλαγματικά αποθέματα από Ε277 εκ. το 1991 μειώθηκαν στα 
Π2 εκ. σήμερα, κυρίως λόγω της χρηματοδότησης από την Κεντρική Τράπεζα του 
δημοσιονομικού ελλείμματος, περιλαμβανομένου βεβαίως και του εισαχθέντος 
αμυντικού εξοπλισμού. 

Όσον αφορά τα ακαθάριστα συναλλαγματικά αποθέματα, δηλαδή εκείνα που 
ανήκουν και σε ξένους, αυτά στο τέλος του 1992 ανέρχονταν στα ΕΙ. 147 εκ. και ήταν 
αυξημένα κατά Π6 εκ. σε σύγκριση με το 1991. Η αύξηση αυτή οφείλεται αποκλει
στικά στις καταθέσεις μη κατοίκων Κύπρου. 

Α. Καθαρά συναλλαγματικά 

αποθέματα 

ίεκ. 

Β. Κάλυψη εισαγωγών 

Μήνες 

Γ. Εξωτερικό χρέος 

ευρύτερου δημόσιου 

τομέα 

ίεκ. 

Δ. Σχέση Α % Γ 

1988 1989 1990 1991 1993 

224,9 334,5 306,1 

3,5 3,9 3,5 

654,2 807,8 789,4 

34,4 41,4 38,8 

277,4 

3,1 

(τέλος 

Μαρτίου) 

72,0 

0,7 

851,1 · 903,3 

32,6 8,0 

Είναι φανερό ότι η κατάσταση αυτή ενέχει σοβαρότατους κινδύνους και δεν 

μπορεί να αφεθεί να συνεχιστεί. Άλλωστε, και η συμφωνία του Μάαστριχτ, που 

προβλέπει δημοσιονομική πειθαρχία για τα μέλη της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας, έχει 

ως βασικά κριτήρια σύγκλισης το 3% του ΑΕΠ για το δημοσιονομικό έλλειμμα και 
το 60% για το δημόσιο χρέος. 

Στην περίπτωση της Κύπρου τα ποσοστά είναι για το μεν δημοσιονομικό 

έλλειμμα 5% αντί 3% και για το δημόσιο χρέος 78,1% αντί 60% και σ' αυτό συμπερι
λαμβάνεται και στην περίπτωση της Κύπρου ο ενδοκυβερνητικός δανεισμός, ουσια

στικά το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Πρόσθετα, από τη δεύτερη φάση της 
οικονομικής και νομισματικής ένωσης της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας, που προγραμ

ματίζεται να αρχίσει στις αρχές του 1994, θα απαγορεύεται η παροχή πιστωτικών 

διευκολύνσεων εκ μέρους της Κεντρικής Τράπεζας προς τις δημόσιες αρχές και θα 

απαγορεύεται η πρόσβαση με ευνο'ίκούς όρους των αρχών αυτών σε πιστωτικούς 

οργανισμούς. 
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Οι κατευθυντήριες αυτές γραμμές της κοινοτικής πολιτικής δίδουν την έκταση 
και την κατεύθυνση των αναγκαίων δημοσιονομικών προσαρμογών που πρέπει να 
γίνουν. Η εξυγίανση των δημόσιων οικονομικιόν είναι αναγκαία όχι μόνο για 
σκοπούς εναρμόνισης της Κύπρου με τα δεδομένα της Κοινότητας, αλλά κυρίως και 
για τη σταθεροποίηση της κυπριακής οικονομίας και την ενίσχυση των αναπτυ
ξιακιόν της προοπτικών. 

(3) Ισοζυγιο τρεχουσών συναλλαγών 

Το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών, που αποτελεί το βασικό δείκτη εξωτε
ρικής νομισματικής σταθερότητας, παρουσιάζει σοβαρή (πιδείνωση. Έτσι, κατά το 

1992 παρουσιάζει έλλειμμα της τάξης των Ω70 εκ. ή του 8,9% του ΑΕΠ σε μια 
χρονιά ιδιαίτερα ευνο·ίκή για τον τουρισμό και το 1993 αναμένεται να αυξηθεί αυτό 
το έλλειμμα σε ξένο συνάλλαγμα στα ί309 εκ. 

Η διατήρηση ψηλού ελλείμματος στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών ή αυτό 
που απλά περιγράφεται με τη φράση "δαπανάμε ως κοινωνία πιο πολύ από ό,τι 
παράγουμε" δημιουργεί την ανάγκη για συνεχή προσφυγή σε εξωτερικό δανεισμό ή/ 
και μείωση των συναλλαγματικών αποθεμάτων για την κάλυψή του, δεδομένου ότι 
οι αυτόνομες εισροές κεφαλαίων από το εξωτερικό δεν είναι αρκετές. 

Στην περίπτωση της Κύπρου, εξαιτίας του πολύ ανοικτού χαρακτήρα της οικο

νομίας μας και της ύπαρξης του εθνικού προβλήματος, τα συναλλαγματικά αποθέ

ματα για λόγους στρατηγικής σημασίας πρέπει να διατηρούνται σε ψηλά επίπεδα. 

Τα καθαρά ξένα συναλλαγματικά αποθέματα της Κύπρου μειώθηκαν από Ε277 εκ . 

στο τέλος του 1991 στα ΕΙ 1 Ο εκ. και στα Ε72 εκ. σήμερα, επίπεδο ιδιαίτερα ανησυχη

τικό, γεγονός που δημιουργεί την ανάγκη για άμεση προσφυγή σε εξωτερικό 

δανεισμό. 

Γ. ΑΝΤΑΓΩΝΙΣΤΙΚΟΤΗΤΑ 

Από ειδική μελέτη που έγινε πρόσφατα προκύπτει καθαρά ότι κατά τα τελευ

ταία χρόνια παρατηρείται μια σταδιακή απώλεια ανταγωνιστικότητας από μέρους 

της εγχώριας παραγωγής τόσο στις διεθνείς αγορές όσο και στην εσωτερική μας 

αγορά. Οι συνέπειες αυτής της τάσης έχουν ήδη εκδηλωθεί με τα προβλήματα που 

παρουσιάζουν οι εγχώριες εξαγωγές με την αυξητική τάση στις εισαγωγές. Το 1993 
το πρόβλημα της απώλειας ανταγωνιστικότητας αναμένεται να γίνει πιο έντονο και 

να καλύψει και τον τομέα του τουρισμού, δηλαδή από πρόβλημα ορισμένων μόνο 

τομέων της οικονομίας εξελίσσεται σε πρόβλημα μακροοικονομικό. 

Τα συμπεράσματα αυτά στηρίζονται στη μελέτη διάφορων δεικτών ανταγωνι

στικότητας, μεταξύ των οποίων είναι και οι πιο κάτω: 

(1) Η ονομαστική συναλλαγματική ισοτιμία σε σχέση με τα νομίσματα των 

κυριότερων εμπορικών εταίρων (nominal effective exchange rate) παρουσίασε μια 
αυξητική τάση. Αυξήθηκε από το 1989 μέχρι σήμερα κατά 18% περίπου και υποδη
λώνει μια σημαντική χειροτέρευση της ανταγωνιστικής θέσης της κυπριακής οικονο

μίας. 

Δείκτης ονομαστικής συναλλαγματικής ισοτιμίας 

1986 = 100 

1987 1988 1989 1990 1991 . 1992 1992 

Δεκ. 

97,0 98,7 102,6 109,0 113,0 117,7 120,9 

Σημειώνεται ότι βάση για τον υπολογισμό του δείκτη αυτού είναι οι εμπορικές 

συναλλαγές. Αν στη στάθμιση ληφθούν υπόψη και οι συναλλαγές σε υπηρεσίες , ο 
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τουρισμός κυρίως, τότε ο δείκτης παρουσιάζει ακόμα πιο έντονη αύξηση, ιδιαίτερα 

από τα μέσα του 1992, δεδομένης της σημασίας που έχει η βρετανική στερλίνα. 
Αναφέρεται σχετικά ότι η συναλλαγματική ισοτιμία της κυπριακής λίρας σε σχέση 

με τη στερλίνα άλλαξε από τον Ιούνιο του 1992 μέχρι σήμερα κατά 14%. 

(2) Η σημερινή συναλλαγματική αξία της βρετανικής στερλίνας λόγω της 

υποτίμησής της σε σχέση με την κυπριακή λίρα, καθώς και άλλων ξένων νομι

σμάτων, έχει αρνητικές συνέπειες στην ανταγωνιστικότητα. Όμως αυτό θα 

μπορούσε να αντισταθμιστεί, αν οι τιμές και το κόστος αυξάνονταν · με χαμηλότε
ρους ρυθμούς από τις χώρες ανταγωνισμού. 

Σημειώνεται ότι ο ρυθμός πληθωρισμού στην Κύπρο από το 1992 είναι ψηλό
τερος από το ρυθμό πληθωρισμού των κυριότερων εμπορικών εταίρων. 

Ρ:uθμός πληθωρισμού 

1989 1990 1991 1992 1993 

Κύπρος 3,8 4,5 5,0 6,5 5,5 

Εμπορικοί εταίροι 3,9 6,2 6,1 4,6 2,1 

(3) Μέσα σε συνθήκες πλήρους απασχόλησης αλλά και σταδιακής αύξησης του 

πληθωρισμού, ο ρυθμός αύξησης των ονομαστικών μισθών παρουσίασε κατά τα 

τελευταία χρόνια μια αυξητική τάση. Έτσι, οι ονομαστικοί μισθοί το 1992 αυξή
θηκαν κατά 10,5%, ενώ σε πραγματικούς όρους η αύξηση ήταν 3,8%. 

Τα τελευταία χρόνια η εικόνα που παρουσιάζει ο ρυθμός αύξησης Trv πραγμα-
τικών μισθ(ον και της παραγωγικότητας έχει ως εξής: Ι 

Ρυθμός αύξησης Ι 
1989 1990 1991 1992 1993 

προβλέπεται 

Πραγματικοί μισθοί 4,3 4,5 4,2 3,8 3,8 

Παραγωγικότητα 4,1 3,5 0,2 3,7 -0,1 

(4) Πρόσθετα, το εργατικό κόστος ανά μονάδα προ·ίόντος στην Κύπρο αυξά

νεται με ψηλότερο ρυθμό παρά στις χώρες που είναι οι κυριότεροι εμΠΟΡΙΚ()t μας 

εταίροι. Η διαφορά αυτή είναι πιο έντονη το 1992 και το 1993. 

Εργατικό κόστος ανά μονάδα προ·ίόντος, 

στη μεταποίηση % Αλλαγή 

1988 1989 1990 1991 1992 1993 

Ι 
Κύπρος 6,5 6,7 6,6 8,1 9,7 6,9 

Εμπορικοί εταίροι 5,0 3,5 9,6 5,4 2,6 -1,2 

(5) Ως αποτέλεσμα των πιο πάνω η πραγματική συναλλαγματική ισοτιμία (real 
effective exchange rate), που αποτελεί τον κυριότερο δείκτη εξωτερικής ανταγωνι
στικότητας της οικονομίας, παρουσιάζει σταθερή αύξηση, που υποδηλώνει απώλεια 

ανταγωνιστικότητας, η οποία είναι ιδιαίτερα έντονη το 1992 και το 1993. 
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Δείκτης: 1986 = 100 

1987 1988 1989 1990 1991 1992 1993 

93,2 96,1 103,0 106,4 113,1 126,0 140,1 

Συμπερασματικά, υπογραμμίζεται ότι η διάβρωση της εξωτερικής ανταγωνι

στικότητας της οικονομίας είναι το συνδυασμένο αποτέλεσμα της επενέργειας 

διάφορων παραγόντων, οι κυριότεροι των οποίων είναι η συναλλαγματική ισοτιμία, 
ο πληθωρισμός και η αύξηση του εργατικού κόστους πέραν της βελτίωσης της παρα
γωγικότητας. 

Δ. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΕΣ ΠfΟΟΠΤΙΚΕΣ ΓΙΑ ΤΟ 1993 

Η κυπριακή οικqνομία κατά το 1993 αναμένεται να κινηθεί μέσα σε ένα 
δύσκολο διεθνές περιβάλλον, ιδιαίτερα μετά τις σημαντικές ανακατατάξεις στις 

συναλλαγματικές ισοτιμίες σημαντικών εμπορικών εταίρων. Ο ρυθμός ανάπτυξης 
στις χ(ορες-μέλη της ΕΚι παραμένει υποτονικός, αν και αναμένεται να σημειώσει μια 

ελαφριά ανάκαμψη στο 2,3%. Στις χώρες αυτές προβλέπεται να αυξηθεί και το 
ποσοστό της ανεργίας στο επίπεδο του 10%, ενώ ο πληθωρισμός θα υποχωρήσει στο 
3,9%. Στις χιόρες της Μέσης Ανατολής αναμένεται συνέχιση της έντονης ανάκαμψης 

με ρυθμό οικονομικής ανάπτυξης γύρω στο 9%. 

Το 1993 προβλέπεται να είναι δύσκολος χρόνος για την κυπριακή οικονομία 
τόσο από πλευράς ανάπτυξης όσο και από πλευράς σταθερότητας. Ο ρυθμός 

ανάπτυξης προβλέπεται να είναι γύρω στο 1 %, όπως και αυτός του 1991, όταν έγινε 
ο πόλεμος στον Κόλπο. Οι εξαγωγές αγαθών και υπηρεσιών σε πραγματικούς όρους 

προβλέπεται ότι θα σημειώσουν μείωση της τάξης του 3,5%, έχοντας υπόψη τα 
προβλήματα ανταγωνιστικότητας που παρουσιάζουν οι εξαγωγικοί τομείς της οικο

νομίας λόγω του αυξημένου κόστους παραγωγής και της ισοτιμίας της κυπριακής 

λίρας. Το τουριστικό ρεύμα στο σύνολό του αναμένεται να σημειώσει μείωση της 

τάξης του 10% κυρίως λόγω των δυσμενών προοπτικών που παρουσιάζει η βρετα
νική αγορά. Μείωση σε πραγματικούς όρους θα συνεχίσουν να παρουσιάζουν οι 

εξαγωγές μεταποιητικών προ'ίόντων, ενώ προβλήματα αντιμετωπίζουν και οι 

εξαγωγές γεωργικών προ·ίόντων. 

Η καταναλωτική τάση και η κατασκευαστική δραστηριότητα, που ήταν έντονες 

το 1992 ιδιαίτερα πριν από την εισαγωγή του ΦΠΑ, αναμένονται κατά το τρέχον 
έτος να υποχωρήσουν αισθητά. Όμως, ο ρυθμός αύξησης της ιδιωτικής κατανά

λωσης προβλέπεται να είναι της τάξης του 4,5%, δηλαδή πολύ πιο πάνω από το 
ρυθμό αύξησης του ΑΕΠ, με αποτέλεσμα το ποσοστό των ιδιωτικών αποταμιεύσεων 

να συνεχίσει να μειώνεται. Οι επενδύσεις σε μηχανήματα και εξοπλισμό αναμένεται 

να συνεχίσουν να είναι υποτονικές. 

Ως αποτέλεσμα των πιο πάνω το ποσοστό της ανεργίας αναμένεται να αυξηθεί 

μέχρι το 2,5%. Τούτο θα εξαρτηθεί και από την πολιτική που θα ακολουθηθεί σε 

σχέση με το ξένο εργατικό δυναμικό. Ο ρυθμός πληθωρισμού προβλέπεται να 

κυμανθεί γύρω στο 5,5%, που συνεχίζει να είναι αισθητά πιο ψηλός από το ρυθμό 
πληθωρισμού στις χώρες της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας. 

Η εξωτερική σταθερότητα της οικονομίας προβλέπεται να σημειώσει σοβαρή 

επιδείνωση παρά την αναμενόμενη υποχώρηση στο ρυθμό αύξησης των εισαγωγών . 

Τούτο οφείλεται κυρίως στη μείωση του τουριστικού συναλλάγματος και στη 
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συνεχιζόμενη κάμψη στις εγχώριες εξαγωγές μεταποιητικών προ·ίόντων. Έτσι, το 

έλλειμμα του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών υπολογίζεται ότι θα είναι 
f 192 εκ., που αντιστοιχεί στο 5,9% του ΑΕΠ σε σύγκριση με 3,0% το 1992, χωρίς να 
υπολογιστούν οι αγορές αεροσκαφών. Αν ληφθούν υπόψη τα αεροπλάνα και οι 

εισαγωγές αμυντικού εξοπλισμού, τότε το έλλειμμα στις τρέχουσες εξωτερικές 
συναλλαγές αναμένεται να διογκωθεί στα Β09 εκ., που αντιστοιχεί στο 9,5% του 
ΑΕΠ, ποσό και ποσοστό ιδιαίτερα ανησυχητικά. 

Στα διάφορα επίπεδα παρουσίασης των δημοσιονομικών μεγεθών η προβλεπό-

μενη εικόνα παρουσιάζεται ως εξής: 

ίεκ. ίεκ. Ποσοστό ΑΕΠ 

1992 1993 1992 1993 
Έλλειμμα τριών προϋπολογισμών 283 338 9,3 10,4 

Δημοσιονομικό έλλειμμα 

(ουδέτερο το Ταμείο Άμυνας) 69 102 2,3 3,1 
Δημοσιονομικό έλλειμμα 

(με πλήρες το Ταμείο Άμυνας) 154 163 5,0 5,0 
Ακαθάριστες χρηματοδοτικές 

ανάγκες 434 465 14,2 14,2 

Λόγω άμυνας 119 107 3,9 3,3 

Άλλες 314 357 10,3 11,0 

Αυτές οι ακαθάριστες χρηματοδοτικές ανάγκες του δημόσιου τομέα θεωρού

νται ανεπιθύμητα ψηλές, ακόμα και χωρίς να λαμβάνονται υπόψη οι αμυντικές 

δαπάνες. Οι χρηματοδοτικές αυτές ανάγκες δεν μπορούν να καλύπτονται από 
εσωτερικές πηγές μόνο λόγω του περιοριστικού παράγοντα των διαθέσιμων συναλ

λαγματικών αποθεμάτων. 

Το δημοσιονομικό έλλειμμα και ιδιαίτερα η παρατεταμένη περίοδος ύπαρξής 
του αποτελούν το γενεσιουργό αίτιο πολλών προβλημάτων της κυπριακής οικονο
μίας. Λόγοι ενίσχυσης της εσωτερικής και εξωτερικής σταθερότητας της οικονομίας, 

ενίσχυσης της αναπτυξιακής δυναμικής της οικονομίας και εναρμόνισης προς τα 

δεδομένα της ΕΚ επιβάλλουν την ανάληψη συστηματικής και αποφασιστικής 

προσπάθειας για εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών. Μια τέτοια προσπάθεια θα 

JJ:ρέπει να καλύψει τόσο την πλευρά των δαπανών όσο και την πλευρά των εσόδων. 

Η ανάγκη για οικοδόμηση και διατήρηση μιας υγιούς οικονομίας, που να 
εγγυάται αυτοδύναμη ανάπτυξη, προβάλλει όσο ποτέ άλλοτε αναγκαία. Η κυπριακή 

οικονομία βρίσκεται σήμερα στο μεταίχμιο σοβαρών αποφάσεων για το μέλλον της. 
Υπάρχει ακόμη η δυνατότητα αναστροφής των αρνητικών οικονομικών εξελίξεων 
και μετουσίωσής τους σε σταθερότητα και ανάπτυξη. Δεν είναι υπερβολή να λεχθεί 

ότι οι σημερινές επιλογές και ο τρόπος με τον οποίο θα ανταποκριθούμε ως 
κοινωνία στα προβλήματα που αντιμετωπίζουμε θα καθορίσουν τη μελλοντική 
πορεία πολλών γενεών. 

Άμεση προτεραιότητα πρέπει να είναι, μέσα στα πλαίσια μιας ευρύτερης 

συναίνεσης και κοινωνικού διαλόγου, η εφαρμογή ενός προγράμματος βραχείας 
διάρκειας με στόχο τον περιορισμό των έντονων ανισορροπιών. Παράλληλα, σε 
μεταγενέστερο στάδιο και μέσα στα πλαίσια ενός νέου πενταετούς σχεδίου 
ανάπτυξης, θα πρέπει να χαραχθεί μια νέα στρατηγική αντιμετώπισης των χρόνιων 

διrιρθρωτικών προβλημάτων των διάφορων τομέων της οικονομίας. 

Σας ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ευχαριστώ τον Υπουργό Οικονομικών για την οικονομική κατάσταση και τις 
προοπτικές της οικονομίας που έχει παρουσιάσει σήμερα στο Σώμ~ . . 

Αναμένω βέβαια ότι θα γίνει συζήτηση και περαιτέρω ανάλυση αυτών των 
στοιχείων, που δόθηκαν στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού, και σίγουρα το Σώμα θα έχει την ευκαιρία να συζητήσει έγκαιρα 
τα συμπεράσματα και τις απόψεις τις οποίες έχουμε ακούσει από τον Υπουργό 
Οικονομικών. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, όταν λέμε έγκαιρα, έχω την εντύπωση ότι πρέπει να οριστεί το 
πόσο έγκαιρα, για να μην μπει το θέμα μέσα σε μια χρονοβόρα διαδικασία ενημέ

ρωσης-συζήτησης στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογι
σμού και μόνο. Εξετέθη ενώπιον της Βουλής η κυβερνητική περίπου πολιτική. Διότι, 
όσο και να είναι, μπορεί να καταβλήθηκε προσπάθεια να εμφανιστούν κάποια στοι
χεία της οικονομίας, όμως στην πραγματικότητα εκείνο που αναγινώσκουμε είναι 

ότι παραλείφθηκαν πολλά άλλα στοιχεία εξίσου σημαντικά από τα οποία εξαρτάται 

η διαμόρφωση μιας πληρέστερης εικόνας και από τα οποία ταυτόχρονα διαφαίνεται 
και η πορεία που θα θέλει να ακολουθήσει η κυβέρνηση. 

Έτσι, έχω την εντύπωση ότι αυτή η περίπτωση είναι από εκείνες τις περιπτώ

σεις που, αν ήταν δυνατό, θα έπρεπε και σήμερα ακόμα να γίνει η συζήτηση, ώστε να 

υπάρξει μια πρώτη τοποθέτηση, αν είναι δυνατό, ώστε να υπάρξ.ει αντίλογος. Διότι 

μια Βουλή είναι θέση, είναι και απάντηση, είναι διάλογος, για να μην εξελίσσεται η 

υπόθεση μόνο σε μονόλογο. Και θέλω να πω τούτο, ιδιαίτερα για την άμυνα ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κύριε Χατζηδημητρίου, νομίζω να μην μπούμε στην ουσία σήμερα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Όχι, επωδός όλης της ομιλίας ήταν η αναφορά στην άμυνα ως αιτία περίπου 

της οικονομικής κακοδαιμονίας. Εκείνο που θα ήθελα να ξέρω είναι ποιο είναι το 

ποσοστό των αμυντικών δαπανών σε σχέση με το ακαθάριστο εθνικό προ·ίόν, για να 

καταλάβουμε και εμείς περίπου τι δίνουμε για την άμυνα και ποια σημασία και ποια 

προτεραιότητα δίνουμε σ' αυτό το θέμα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λυπούμαι, κύριοι, δε θα επιτρέψω συζήτηση πάνω στην ουσία του θέματος. Αν 

θέλετε να ορίσουμε συνεδρία της Βουλής, ειδική συνεδρία, για να συζητηθεί αυτό το 
σημείωμα, ναι, να ορίσουμε, αν υπάρχουν αρκετοί που το ζητούν. Αλλά δε νομίζω 

ότι είναι της παρούσης να μπούμε στην ουσία. 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Θέλω να κάνω μια μικρή δήλωση, κύριε Πρόεδρε. Δε θα τοποθετηθώ ασφαλώς 
επί της ουσίας του θέματος, διότι δεν είναι και δυνατό να τοποθετηθώ επί της 

ουσίας του θέματος είτε εγώ είτε οποιοσδήποτε άλλος συνάδελφος Β\)υλευτής, νοου

μένου ότι εσπευσμένα ο Υπουργός Οικονομικών σήμερα παρουσιάστηκε ενώπιον 

της Βουλής και κατέθεσε στοιχεία που αφορούν την οικονομία του τόπου όπως τα 

βλέπει η κυΒέρνηση σήμερα. 
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Θέλω να χαιρετίσω την πρώτη παρουσία του κυρίου Υπουργού στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, να συμμεριστώ μαζί του τη διαπίστωση ότι ήταν κάπως εσπευσμένη 
και να καλέσω την κυβέρνηση σε τέτοιες περιπτώσεις, που θα ήθελα να πιστεύω, και 

πιστεύω, ότι τελικά θα γίνουν θεσμός, το να εμφανίζονται δηλαδή οι Υπουργοί 
ενώπιον του Νομοθετικού Σώματος και να το ενημερώνουν, η προειδοποίηση να 

γίνεται πιο έγκαιρα, ούτως ώστε το Σώμα να μπορεί και να συζητά. 

Συμφωνώ με τον κ. Χατζηδημητρίου ότι το θέμα το οποίο έχει πραγματευθεί 

σήμερα ο Υπουργός Οικονομικών είναι πολύ σοβαρό θέμα. Δίνονται διάφορα στοι

χεία και σίγουρα υπάρχουν και διαφορετικές ερμηνείες των στοιχείων που δίνονται 
και αυτές οδηγούν και σε διαφορετικά συμπεράσματα. Eμεiς επιφυλασσόμαστε, 
όταν θα συζητήσουμε, να τοποθετηθούμε, αλλά θέλω να δηλώσω ότι το κάθε κόμμα 

έχει και δικαίωμα να αναλύσει από μόνο του και δημόσια και εκτός της Βουλής των 

Αντιπροσώπων τα στοιχεία τα οποία έχει καταθέσει ο έντιμος κύριος Υπουργός. 

Θέλω να δηλώσω ότι το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις θα κάνει αυτή την ανάλυση 

και θα προβεί στις σχετικές ανακοινώσεις κάνοντας ταυτόχρονα και τον αναγκαίο 
διάλογο με την κυβέρνηση μέσα σε πνεύμα συναίνεσης με την ελπίδα να μη φορτω
θούν τα βάρη των οικονομικών προβλημάτων στους ώμους των ασθενέστερων 

τάξεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, είναι αυτονόητο ότι το κάθε κόμμα έχει το δικαίωμα να 

αναλύσει τα στοιχεία και να τα παρουσιάσει, όπως τα θεωρεί σωστά, προς τα έξω. 
Εκείνο που έχει σημασία σήμερα, και δε νομίζω ότι μπορούμε να μπούμε στην 

ουσία, είναι αν θα αποφασίσουμε την ημερομηνία που θα γίνει η συζήτηση. Η δική 
μου η άποψη είναι να αποφασίσουμε την ημερομηνία, αφού γίνουν διαβουλεύσεις 

στα κόμματα, όπως ανέφερε ο κ. Χριστόφιας, και στην επόμενη συνεδρία που θα 
έχουμε με τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και αρχηγούς κομμάτων θα 
μπορούμε να καθορίσουμε την ημερομηνία. Σίγουρα θα είναι έγκαιρη η συζήτηση. Το 

κατά πόσο θα συζητηθεί στις 22 του μηνός, ας πούμε, ή σε ειδική συνεδρία, ας το 
αποφασίσουμε σε μια μελλοντική συνεδρία που θα έχουμε με τους αρχηγούς και 

Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και ας δώσουμε κάποιο χρόνο, για να γίνουν και 

οι επαφές, αντιλαμβάνομαι, που θα έχει να κάνει η κυβέρνηση και με την Κοινοβου
λευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού αλλά και με τις διάφορες 
ενδιαφερόμενες οργανώσεις. 

" Ο κ. Μάτσης. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω με τη σειρά μου να χαιρετίσω πράγματι την τακτική που 
εφαρμόζει η νέα κυβέρνηση οι Υπουργοί να παρουσιάζονται ενώπιον της Νομοθε

τικής Εξουσίας, για να εκθέτουν και τις διαπιστώσεις τους και την πολιτική την 
οποία θα ακολουθήσει η κυβέρνηση. Είναι μια συνταγματική πρόνοια και είναι 
πράγματι ευχάριστη αρχή, διότι προσδίδει νέες διαστάσεις στο διάλογο μεταξύ τφν 
δύο εξουσιών και στις αναλύσεις και τις τοποθετήσεις μας . . 

Σήμερα είχαμε την ευκαιρία να ακούσουμε τον Υπουργό Οικονομικιον με τις 
διαπιστώσ~ις τις οποίες κάνει το Υπουργείο του για ~ην κατάσταση της οικονομίας. 
Θα είμαστε έτοιμοι να συζητήσουμε στην ολότητα το θέμα, ευθύς ως καθοριστεί 
σχετική ημερομηνία, για να πληροφορηθούμε και να πληροφορήσουμε και το λαό 
πάνω στη σημερινή κατάσταση της οικονομίας και για το πώς η κάθε πλευρά τοπο
θετείται j'La το μέλλον αυτού του σημαντικού τομέα που είναι καθοριστικός για 
όλους τους τομείς και για την ευημερίq του συνόλου του λαού μας. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι να οριστεί από τώρα η προσεχής συνεδρίαση της 

Βουλής για συζήτηση πάνω σε θέματα οικονομικής πολιτικής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν επιμένουν όλες οι πλευρές, τότε εγώ δεν έχω ένσταση. Αλλά επαναλαμ~άνω 

την άποψή μου ότι μπορούμε άνετα να καθορίσουμε συνεδρία σε προσεχή συνεδρία 

των αρχηγών των κομμάτων και των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, αφού δοθεί 

και η ευκαιρία στα κόμματα να κάνουν εσωτερικά αναλύσεις των στοιχείων αυτών. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Αν συμφωνούν οι συνάδελφοι με αυτό που είπατε, δεν έχω να πω τίποτε. 

Απλ(ος ήθελα να πω ότι όλα αυτά συζητήθηκαν στη σύσκεψη που είχαμε προηγου

μένως και η άποψη η δική μου είναι ότι δεν μπορούμε παρά να πούμε είτε δογματι

σμούς είτε γενικότητες χωρίς το σημείωμα που έχει υποβάλει ο Υπουργός Οικονο

μικών ... -και με την ευκαιρία και εμείς εκφράζουμε την εκτίμησή μας που έχει έρθει 
στη Βουλή, για να ασκήσει το συνταγματικό δικαίωμα και, ακολουθώντας τη σχετική 

διαδικασία, να κάνει δήλωση στη Βουλή- προτού, λέω, αυτοί οι αριθμοί αναλυθούν 

τόσο στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού όσο και 

αΠ9 τις αρμόδιες επιτροπές ερευνών και μελετών των διάφορων κομμάτων. Αν είναι 

απλώς για να κάνουμε ομιλία, βεβαίως, ας οριστεί στις 22 του μηνός. Εμείς έχουμε 
ένσταση να οριστεί τόσο σύντομα η νέα συνεδρία. Αν όμως τα άλλα κόμματα έτσι 

επιθυμούν, θα γίνει η συζήτηση στις 22 του μηνός στο επίπεδο που θα είναι δυνατό 
να γίνει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εκείνα τα κόμματα που έχουν επιτροπές μελετών σίγουρα θα τα μελετήσουν. 

Εκείνα που δεν έχουν ας καταρτίσουν επιτροπές μελετών γι' αυτόν ειδικά το σκοπό. 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εμείς έχουμε επιτροπή μελετών και φρονώ ότι μέχρι τις 22 του 
μηνός εκείνοι που έχουν επιτροπές μελετών μπορούν να μελετήσουν τα στοιχεία που 

έδωσε ο έντιμος Υπουργός Οικονομικών και να τοποθετηθούν σε μια συζήτηση στη 

Βουλή των Αντιπροσώπων και θα ήθελα ακριβώς να συμφωνήσω με το συνάδελφο 

κ. Χατζηδημητρίου ότι η 22α του μηνός μας παρέχει αρκετό χρόνο και για μελέτες 

και για τοποθετήσεις, ακόμα και για σύσταση γραφείου και μελέτη από αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να συμφωνήσω με τον κ. Παπαδόπουλο. Πιστεύω ότι 

το θέμα είναι αρκετά σύνθετο και ότι μπορεί να προκύψουν και θέματα κάποιων 

διευκρινίσεων στις αρμόδιες Επιτροπές της Βουλής. Έχουμε ακούσει την πραγμα

τικά εμπεριστατωμένη ομιλία του Υπουργού Οικονομικών και έχουμε μπροστά μας 
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αρκετά στοιχεία, αλλά πιθανόν η Βουλή, για να μπορέσει να συζητήσει αποτελεσμα

τικά ένα τόσο σημαντικό θέμα, να χρειαστεί, όταν τύχει κάποιας επεξεργασίας το 

θέμα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, 

πρόσθετα στοιχεία. Κατά συνέπεια, το να έρθουμε τώρα και να ορίσουμε μια τόσο 

σύντομη ημερομηνία για ένα τόσο μεγάλο θέμα, νομίζω ότι δεν είναι σκόπιμο. Θα 

ήταν πολύ καλύτερο, νομίζω, χωρίς να καθυστερούμε αναμφίβολα -και δεν ειση
γσύμαι να το μεταθέσουμε στις ελληνικές καλένδες, κάθε άλλο- 'να δούμε τι 

πρόσθετα στοιχεία χρειαζόμαστε και ίσως αρχές Μα'ίου να μπορέσουμε να δούμε 

αυτό το θέμα πιο αποτελεσματικά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης και ο κ. ΚατσουρΙδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν είναι μέσα στο ίδιο κλίμα και πνεύμα. Εγώ θα έλεγα ότι είμαστε έτοιμοι 
και αι·'':...ω δοθέντος ότι, μέχρι να γίνει Υπουργός ο κ. Οικονομίδης, ήταν ο πρόεδρος 

της Επιτροπής Οικονομικών Μελετών του κόμματος. Συνεπώς, έχουμε ήδη τη 
μελέτη εμείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε νομίζω να ωφελήσατε πολύ τον κ. Οικονομίδη μΙ αυτή τη δήλωση, αλλά 
οπωσδήποτε. 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

(Γέλια) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν θα κάνουμε, όπως εισηγούνται οι κ. Παπαδόπουλος και 
Ρολάνδης, σε επιτροπές στις 20, ούτε το Μάιο δε θα συζητήσουμε. Είναι πολύ 
εύσχημος τρόπος για ένα Βουλευτή, το ξαναζήσαμε, να υποβάλει τριάντα ερωτήσεις, 

δέκα κάθε επόμενη φορά, και να προχωρούμε παρακάτω με βήμα σημειωτόν. Και για 
μένα προκύπτει ένα ερώτημα: Εφόσον είναι τόσο σοβαρό το θέμα και εφόσον, αν 

καταλαβαίνω καλά το γεγονός ότι η κυβέρνηση ήρθε τη δωδεκάτη να μας το φέρει, το 

έφερε ακριβώς επειδή το θεωρεί σοβαρό και δεν υπάρχει χρόνος για χάσιμο, τότε 

προς τι η αναβολή; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, επειδή εγώ είχα κατά νου πιθανώς ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ευσταθίου, αφήστε με να πω δυο λόγια. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Ακριβώς επειδή ακούεται κάτι και είναι κοινό μυστικό ότι ετοιμάζονται φορο
λογικά νομοσχέδια, τα οποία, για να ψηφιστούν, πρέπει να συζητηθούν, και επειδή, 

όπως ακούω, ή σήμερα ή πολύ προσεχώς θα κατατεθούν αυτά τα νομοσχέδια, όσο το 
δυνατό νωρίτερα αν συζητηθεί το θέμα της οικονομικής πολιτικής, τόσο το καλύ

τερο, διά να διαφωτιστούν οι πάντες και να λάβουν και τα διάφορα Μέλη του 
Σώματος, οι Βουλευτές, τη θέση που πρέπει να λάβουν. Νομίζω ότι είναι επείγον το 

θέμα και θα έλεγα ότι ίσως οι 22 του μηνός να είναι το έσχατο σημείο, για να μην πω 
και τη Μεγάλη Πέμπτη να έρθουμε εδώ' αλλά ας το αφήσουμε στις 22 του μηνός. 

(Γέλια) 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, επειδή δε θεωρώ ότι είναι θέμα για να μπει σε ψηφοφορία 
το αν θα είναι στις 22 ή σε άλλη ημερομηνία, αν και εγώ τουλάχιστον ως Πρόεδρος 
της Βουλής βλέπω ευνοϊκά την ημερομηνία της 22ας, θα ήθελα να σας παρακαλέσω 
αφήστε να το δούμε και σίγουρα αντιλαμβάνομαι πόσο σοβαρό και επίκαιρο είναι το 
θέμα και πόσο γρήγορα πρέπει να γίνει αυτή η συζήτηση για τους λόγους που 

αναφέρθηκαν. Γι' αυτό, αν θέλετε, βασιστείτε κατά κάποιο τρόπο στην κρίση του 

Προέδρου tης Βουλής και δε θα αφήσω αυτό το θέμα οπωσδήποτε να καθυστερήσει 
πέραν των δύο δυόμισι βδομάδων, έχοντας μάλιστα υπόψη ότι στις 25 Απριλίου θα 
αναχωρήσει η κοινοβουλευτική αποστολή με τους αρχηγούς, τους Κοινοβουλευτι

κούς Εκπροσώπους στις Ηνωμένες Πολιτείες. Εκείνο που με απασχολεί απλώς είναι 

αν θα ορίσουμε ειδική συνεδρία ένεκα της σοβαρότητας του θέματος ή αν θα συζη

τηθεί στα πλαίσια της κανονικής συνεδρίας της 22ας. Γι' αυτό, να συνεννοηθούμε 
εντός της προσεχούς εβδομάδος, για να καθορίσουμε συνεδρία. Αν συμφωνούμε, 

τότε να προχωρήσουμε στη νομοθετική εργασία, και το πρ<οτο μας θέμα είναι ''Ο 

περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης Νόμος του 1993". 
Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς για να σας βοηθήσουμε, μπορούμε να αρχίσουμε από 
την Πέμπτη το πρωί τη συνεδρίαση, για να μπορέσουμε να διεξέλθουμε το θέμα με 

άλλους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα, θα το οριστικοποιήσουμε την επόμενη βδομάδα. Το σημειώνω και 

αρχές της επόμενης βδομάδας θα οριστικοποιήσουμε την ημερομηνία. Ας γίνει όμως 

η συνεδρία της Επιτροπής τη Δευτέρα, γιατί αντιλαμβάνομαι ότι έχει ήδη κληθεί η 

Επιτροπή Οικονομικών τη Δευτέρα το πρωί, και την Τρίτη θα συνεΥνοηθούμε, για 

να καθορίσουμε και τον τρόπο της συζήτησης και τη διαδικασία και το κατά πόσο 

θα γίνει και το πρωί και το απόγευμα. 

Εισερχόμαστε στη νομοθετική εργασία. Το πρώτο θέμα στην ημερήσια διάταξη 

είναι ''Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης Νόμος 

του 1993" και παρακαλώ τον Πρόεδρο της Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο 
Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΕΩΣ 

ΣΤΕΓΗΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 
Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ο προϋπολογισμός του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης για το 1993 
κατατέθηκε στη Βουλή στις 18 Μαρτίου 1993 και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευ
τική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού για μελέτη και υποβολή σχετικής 
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Έκθεσης προς την ολομέλεια του Σώματος. Η Επιτροπή μελέτησε τον πρoίlπoλo
γισμό αυτό σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 22 Μαρτίου 1993. Στη συνε
δρία αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Διοικητικού Συμβουλίου 
και της Διεύθυνσης του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης. 

Ο πρoίlπoλoγισμός του Οργανισμού αυτού, όπως κατατ'έθηκε στη Βουλή, 
προβλέπει έσοδα ύψους ί5.000.735, που προέρχονται κυρίως από τόκους, και έξοδα 
ύψους ί4.461.380, που προγραμματίζεται να διατεθούν κυρίως για την καταβολή 
τόκων δανείων και αποδοχών προσωπικού, για λειτουργικές δαπάνες και για την 
αγορά εξοπλισμού. 

Στα πλαίσια της μελέτης του πιο πάνω πρoίlπoλoγισμόύ, η Επιτροπή είχε την 

ευκαιρία να ενημερωθεί γενικά για τις δραστηριότητες του Οργανισμού αλλά και 

ειδικά για την παροχή δανείων σε δικαιούχους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 

διεξήλθε όλες τις επιμέρους πρόνοιες του πρoίlπoλoγισμoύ του Οργανισμού Χρημα

τοδοτήσεως Στέγης, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του πιο πάνω νομοσχεδίου σε 

νόμο για την έγκριση του προϋπολογισμού του Οργανισμού αυτού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο Οργανισμός Χρηματοδοτήσεως Στέγης σίγουρα αποτελεί 

ένα θεσμό κοινωνικής πολιτικής επιβεβλημένο στον τόπο μας, όπου καλώς ή κακώς 

οι άνθρωποι κατατρύχονται και αγωνιούν να εξασφαλίσουν στέγη είτε για τους 

ίδιους είτε για τα παιδιά τους. Και πρέπει να πω ότι πρόκειται για έναν ημικρατικό 

οργανισμό ο οποίος έχει επιτελέσει σπουδαίο έργο, αν και η κρατική προικοδότηση 

ήταν πολύ πενιχρά, ήταν πολύ μικρή . 

Γι' αυτό το λόγο και επειδή έχει διευρυνθεί ο τομέας της παροχής υπηρεσιών, 

εισηγούμαι όπως τα κριτήρια για τους δικαιούχους διευρυνθούν κατά τέτοιο τρόπο, 

που να μπορούν να τύχουν ενός δανείου στεγάσεως όχι μόνο οι πολύτεκνοι -
μοναδικό κριτήριο δεν πρέπει να είναι ο περιορισμένος αριθμός των δικαιούχων 

αναφορικά με την τάξη των πολυτέκνων- αλλά και τα νέα ζευγάρια τα οποία εγκαθί

στανται σε ακριτικά χωριά. Πρέπει επίσης να αυξηθεί το ποσό που τους χορηγείται, 

Οφείλω να πω ότι ο αριθμός των 122 κοινοτήτων στις οποίες μπορούν να εγκατα
σταθούν είναι ικανοποιητικός σήμερα μετά την αύξησή του από την απελθούσα 

κυβέρνηση, αλλά, για να είναι αποτελεσματικός και ο θεσμός, πρέπει να ληφθεί 

πρόνοια, ώστε να εξασφαλιστούν τα κεφάλαια για τ.ην παροχή των στεγαστικών 

δανείων. Και επίσης πρέπει να δοθεί η ευκαιρία σε πρόσωπα που έχουν χαμηλά 

εισοδήματα να μπορέσουν σε όσο το δυνατό μεγαλύτερους αριθμούς να τύχουν 

αυτού του ευεργετήματος, για να επανεγκατασταθούν σε χωριά που έχουν εqημώσει . 

Ιδίως στην ύπαιθρο υπάρχουν οικογένειες οι οποίες θα μπορούσαν να πήγqιναν να 

εγκατασταθούν, αν είχαν το πλεονέκτημα να έχουν τη δυνατότητα αποκτήσεως δικής 

τους στέγης. 

Έτσι, στα πλαίσια της συζήτησης αυτού του προϋπολογισμού νομίζω ότι η 

παρατήρηση την οποία κάμνω θα ληφθεί υπόψη από τον Υπουργό Εσωτερικών, που 

είναι ο αρμόδιος Υπουργός και ο οποίος αποφασίζει για την προικοδότηση και τα 

θέματα αυτά που αναφέρω, ώστε να καταστεί αυτός ο θεσμός αποτελεσματικός, 

γιατί είναι πράγματι αναγκαίος. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο Υπουργός Εσωτερικών νομίζω ότι μπορεί να μην έχει ένσταση, αλλά τελικά 

είναι το Υπουργικό Συμβούλιο που αποφασίζει και που θα έχει βαρύνουσα γνώμη, 

καθώς και ο Υπουργός Οικονομικών. Οπωσδήποτε όμως, κύριε συνάδελφε, διαβιβά
ζεται η εισήγησή σας προς τα αρμόδια όργανα. 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όπως αναφέραμε και κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού 

του Οργανισμού Αναπτύξεως Γης, όπως αυτόν, έτσι και το θεσμό του Οργανισμού 

Χρηματοδοτήσεως Στέγης τον βλέπουμε, πέραν των άλλων, και ως κοινωνικό θεσμό. 

Έχοντας υπόψη πόσο σοβαρό είναι ακόμα δυστυχώς το πρόβλημα της στέγης στον 

τόπο μας, θα θέλαμε να παρατηρήσουμε ότι ίσως να επιβάλλεται ένας συντονισμός 

όλων των ενεργειών της κυβέρνησης που αφορούν τα θέματα στέγης, ξεκινώντας 

από τη στέγαση των προσφυγικών οικογενειών, των παλαιών οργανικών και κυρίως 

των νεοσύστατων νεαρών ζευγαριών και οικογενειών, καθώς επίσης και από τα 

θέματα στέγασης πολύτεκνων και άλλων οικογενειών σε ακριτικές περιοχές. Έτσι, 

αν δημιουργηθεί ένα συντονιστικό σώμα, έστω και ανεπίσημο, από πλευράς κυβέρ

νησης, πιστεύουμε ότι αυτός ο θεσμός θα αποβεί πάρα πολύ ωφέλιμος στην προσπά

θεια όλων μας να απαμβλύνουμε, μέχρι και να λύσουμε, το στεγαστικό πρόβλημα 

στον τόπο μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κοιτάξετε, κύριοι συνάδελφοι. Πέρα από το ότι θα διαβιβαστούν οι απόψεις 

αυτές προς το αρμόδιο Υπουργείο, νομίζω ότι η αρμόδια Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή θα μπορούσε σε μια συνεδρία της να καλέσει τον αρμόδιο Υπουργό, για 

να συζητήσουν και το θέμα της διεύρυνσης των κριτηρίων και τη ξ)ημιουργία συντο

νιστικού σιΟματος . Είναι πολλά τα θέματα που εξετάζονται αυτεπάγγελτα και έχετε 

όλοι την ευκαιρία να τα συζητήσετε. 

Ο κ. Παπαδόπουλος και μετά ο κ. Θεοδώρου. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν ήθελα να πάρω το λόγο. Βεβαίως, κανένας δε θα διαφω

νήσει με τις εισηγήσεις των συναδέλφων να επεκταθούν τα κριτήρια και να δοθεί 

βοήθεια. Εγώ καταλαβαίνω ότι αυτός ο θεσμός υπάρχει για εξυπηρέτηση των στρω

μάτων με χαμηλό εισόδημα, ώστε να αποκτήσουν ιδιόκτητη στέγη, με τη διαφορά ότι 

οι αρμόδιοι του Οργανισμού, όταν διαχωρίζουν τις κατηγορίες των αιτητών, μας 

έχουν αναφέρει ότι λιγότkροι από το 14% των αιτητών είναι αυτοί που έχουν 
χαμηλά εισοδήματα. 

Βεβαίως, θέλουμε να βοηθήσουμε αυτούς που έχουν μέσα εισοδήματα και η 

διεύρυνση αυτών των κριτηρίων σίγουρα είναι επιθυμητή, όμως δεν είναι αυτός ο 

στόχος του Οργανισμού. Άρα δεν είναι η διεύρυνση το πρόβλημα. Η ρίζα του κακού 

είναι άλλη. Αυτοί που έχουν χαμηλά εισοδήματα δεν μΠΟΡ9ύν, γιατί ζουν σε επίπεδο 

μεροδούλι μεροφάι, να αποταμιεύσουν οποιοδήποτε ποσό, ώστε να είναι δικαιούχοι 

και να μπορούν να πάρουν οποιοδήποτε δάνειο από τον Οργανισμό. Xρηματoδoτή~ 

σεως Στέγης. Μιλούμε για άλλο θεσμό, για ένα εντελώς νέο οικονομικό μέτρο της 

κυβέρνησης, η οποία είμαι βέβαιος ότι είναι ενήμερη του προβλήματος, που να έχει 

' ι \ 
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σκοπό πώς αυτοί που δεν μπορούν να αποταμιεύσουν οτιδήποτε να αποκτήσουν 
στέγη. Τι συζητούμε για πράγματα στα οποία όλοι συμφωνούμε; Είναι δυνατό να 

διαφωνήσει κανένας με τη διεύρυνση των κριτηρίων, ώστε περισσότεροι -όχι όμως 

από αυτούς που αποτελούν το αντικείμενο αυτού του σχεδίου- των μέσων εισοδη

μάτων ή των κατά λίγο ψηλότερων εισοδημάτων να αποκτήσουν την ευχέρεια 
αποταμίευσης και στέγης; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Κύριε Ευσταθίου, ζήτησε το λόγο ο συνάδελφος, ο κ. Θεοδώρου, και μετά 

εσείς, κύριε Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥ ΣΤ ΑΘΙΟΥ: 

Μια διόρθωση θέλω να κάμω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να την κάμετε, κύριε Ευσταθίου, μόλις τελειώσει ο κ. Θεοδώρου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤ ΑΘΙΟΥ: 

Δε θα μιλήσω, κύριε Πρόεδρε, θα κάμω μια διόρθωση ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤ ΑΘΙΟΥ: 

... στην ομιλία του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΔΗΚΟ, του αγαπητού 
μου κ. Παπαδόπουλου. Δεν είναι μόνο όσοι αποταμιεύουν που δικαιούνται, αλλά 

και εκείνοι που δεν έχουν αποταμιεύσεις, με βάση αυτό τον κανονισμό του οργανι

σμού Χρημαδοτήσεως Στέγης. Κατά συνέπεια, έχει τη θέση της η συζήτηση. Δηλαδή, 

το νέο ζευγάρι, και να μην έχει δεκάρα, παίρνει χρήματα, όπως και ο πολύτεκνος. 

Κατά συνέπεια, να μη λέμε πράγματα τα οποία δεν είναι σωστά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νόμιζα ότι θα κάμνατε διόρθωση σε κάτι από όσα είπατε εσείς. 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θα μακρηγορήσω. Απλώς θέλω να κάμω μια εισήγηση. 

Επειδή με την εφαρμογή αυτού του θεσμού, που βοηθά τα μεσαία εισοδηματικά 

στρώματα να αποκτήσουν στέγη, έχουν διαπιστωθεί ορισμένα προβλήματα, που 

αφορούν πρακτικά θέματα, που αφορούν όρια, που αφορούν κριτήρια, και επειδή 

εμείς οι Βουλευτές ως αντιπρόσωποι του λαού, που είμαστε καθημερινά δίπλα στο 

λαό, έχουμε άμεση γνώση και επαφή με αυτά τα προβλήματα τα οποία έχουν 

ανακύψει, εγώ εισηγούμαι η Βουλή να αναλάβει την πρωτοβουλία και να καλέσει 

μέσω της Επιτροπής Εσωτερικών τόσο το Διοικητικό Συμβούλιο του Οργανισμού 

Χρηματοδοτήσεως Στέγης όσο και το αρμόδιο Υπουργείο της κυβέρνησης, για να 

συζητήσουμε αυτά τα θέματα, με σκοπό τη διεύρυνση ορισμένων κριτηρίων και την 

ευρύτερη εφαρμογή αυτού του θεσμού. 

Σε ό,ΤΙ αφορά το θέμα των χαμηλότερων εωοδηματικών τάξεων, είναι γεγονός 

ότι δεν έχει δοθεί ακόμα τίποτε απολύτως ούτε από αυτή την κυβέρνηση ούτε 

φυσικά από την προηγούμενη, το οποίο να άπτεται αυτού του πάρα πολύ σοβαρού 
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θέματος, που υπενθυμίζω ότι το είχαμε εγγράψει και συζητήσει στις αρχές αυτής της 
βουλευτικής περιόδου, το 1991, και είχαμε καταλήξει ομόφωνα σε ορισμένα συμπε
ράσματα. Δε γνωρίζω αν έχουν μεταφερθεί στην Εκτελεστική Εξουσία αυτά τα 

συμπεράσματα και αυτές οι εισηγητικές αποφάσεις της Βουλής. Αν έχουν μετα

φερθεί, δεν είχαμε οποιαδήποτε απάντηση ή, αν είχαμε οποιαδήποτε απάντηση, 

θέλουμε να τη γνωρίζουμε. 

Εμείς επιμένουμε ότι το ζήτημα τούτο, που αφορά ένα σοβαρό ποσοστό του 

κυπριακού λαού, ένα ποσοστό του λαού το οποίο δεν έχει απολύτως καμιά δυνατό

τητα να αποκτήσει στέγη, που λαμβάνει ένα εισόδημα πολύ πιο κάτω του μετρίου, 

ένα χαμηλό εισόδημα με το οποίο δεν μπορεί καν να συντηρηθεί ούτε καν ενοίκιο να 

πληρώνει, αυτά λοιπόν τα λα·ίκά στρώματα έχουμε την απαίτηση ως κράτος 

προνοίας να τα καλύψουμε και να τα προστατεύσουμε μέσα από μια αντίστοιχη 

πολιτική της κυβέρνησης. Αν θα είναι ο Οργανισμός Χρηματοδοτήσεως Στέγης ο 

φορέας ή αν θα είναι άλλος φορέας, η Υπηρεσία Μερίμνης π.χ., αυτό είναι άλλη 

υπόθεση. 

Νομίζω όμως ότι η Βουλή θα πρέπει να ξανακαλέσει την κυβέρνηση μέσω του 

Υπουργού Εσωτερικών ή άλλου Υπουργού, για να ξανασυζητηθεί αυτό το θέμα στην 

αρμόδια Επιτροπή, ούτως ώστε επιτέλους να αρχίσει το ζήτημα αυτό να αντιμετωπί

ζεται με κάποια σοβαρότητα, γιατί μέχρι στιγμής δυστυχώς τίποτε δεν έχει γίνει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ήδη, κύριε Θεοδώρου, εισηγήθηκα παραπομπή του θέματος στην αρμόδια 

Επιτροπή, για να καλέσει τον Υπουργό Εσωτερικών και το Διοικητικό Συμβούλιο. 

Αλλά προχωρώ σε ακόμη μια εισήγηση, για να προχωρούμε σε πρακτικά μέτρα και 

να κόβουμε δρόμο: τα πρακτικά αυτής της συζήτησης με τις εισηγήσεις που γίνονται 

θα αποσταλούν στον αρμόδιο Υπουργό εκ μέρους μου, συνοδευόμενα με επιστολή 

με την οποία θα ζητείται από την κυβέρνηση να τοποθετηθεί πάνω στις εισηγήσεις, 

ώστε να γνωρίζουμε τις προθέσεις της όσον αφορά αυτές τις εισηγήσεις. 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα συμφωνήσω με τον κ. Παπαδόπουλο στην παρατήρησή 
του ότι τα όρια αυτών των χρηματοδοτικών οργανισμών μπορούν να διευρυνθούν 

οριακά. Δεν μπορούν να περιλάβουν, όπως είναι σχεδιασμένη η πολιτική τους, ιδιαί

τερα την τάξη αυτή με τα πολύ χαμηλά εισοδήματα, που η μεγαλύτερή της δυσκολία 

δεν είναι να συγκεντρώσει την προκαταβολή ή το πρώτο ποσό, αλλά να μπορέσει να 

εξυπηρετήσει το δάνειο που θα προκύψει για την οικοδόμηση οικίας στη διάρκεια 

της χρονικής περιόδου που καθορίζεται. 

Και υπήρχε πράγματι μια εισήγηση μετά τη συζήτηση που έγινε στη Βουλή των 

Αντιπροσώπων και έγινε ήδη μια πρώτη προσπάθεια -οι συνδικαλιστές το ξέρουν 

αυτό- από το Υπουργείο Εργασίας, αξιοποιώντας τα κεφάλαια του Ταμείου Κοινω

νικών Ασφαλίσεων, να θεσμοθετηθεί αυτό που λέμε "λα·ίκή στέγη". Δηλαδή να αξιο

ποιηθούν εκείνα τα χρήματα, για να λειτουργούν ως εγγύηση για τους ασφαλισμέ

νους, ούτως ώστε να δοθεί ακριβώς έμφαση σ' αυτές τις ομάδες του πληθυσμού που 

έχουν πολί, χαμηλό εισόδημα. Έχω την άποψη ότι προς αυτή την κατεύθυνση μπορεί 

να συνεχιστεί η προσπάθεια, γι' αυτό και, όταν θα γίνει η σύσκεψη, με την οποία 
συμφωνώ, είναι καλά να προσκληθεί και ο Υπουργός Εργασίας, που έχει, νομίζω, 
περισσότερη συνάφεια, παρά ο Υπουργός Εσωτερικών, με το θέμα που συζητούμε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχω την εντύπωση πως εξαντλήθηκε η συζήτηση. 

Ο κ. Μούσκος. 

Α. ΜΟΥΣΚΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή έχω διατελέσει Πρόεδρος του Οργανισμού και ξέρω τις 

δυσκολίες, συμφωνώ απόλυτα και με τον κ. Παπαδόπουλο και με τον κ. Χρίστου ότι 

ο Οργανισμός, όπως εργάζεται σήμερα, επειδή είναι αυτοσυντήρητος και δεν έχει 

καμιά βoή~εια από την κυβέρνηση, δεν μπορεί να επεκτείνει τα σχέδιά του όπως το 

επιθυμούμε εμείς. Γι' αυτό το λόγο σίγουρα θα πρέπει να βρεθεί κάποιος τρόπος 

πριμοδότησης του Οργανισμού -κι εμείς τότε προσπαθήσαμε να πάρουμε χρήματα 

δανεικά από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων και η κυβέρνηση δυστυχώς μας το 

αρνήθηκε- γιατί, για να πάρει λεφτά ο Οργανισμός Χρηματοδοτήσεως Στέγης, 

πρέπει να τα πάρει χαμηλότοκα. δεν μπορεί να τα πάρει υψηλότοκα με 8%, όπως τα 
δανείζει σήμερα κάπου αλλού, για να μπορεί να έχει και ένα περιθώριο να καλύπτει 

τα λειτουργικά του έξοδα. 

Γι' αυτό το λόγο, αν πρόκειται να επεκταθούν τα κριτήρια, σίγουρα θα πρέπει 

να έλθει αρωγός η κυβέρνηση βάσει κάποιου σχεδίου, το οποίο ετοιμάστηκε, προς 

πληροφορίαν σας, πριν από τρία με τέσσερα χρόνια, αλλά χρειάζονταν κάπου 

ί 11 εκ., για να μπορέσει να υλοποιηθεί αυτό το σχέδιο. Γι' αυτό, χρειάζεται περαι

τέρω επεξεργασία και, αν υπάρχουν τα χρήματα, βέβαια, και η θέληση από πλευράς 

κυβέρνησης να ικανοποιήσει αυτά τα στρώματα του λαού, θα μας βρει όλους εμάς 

σύμφωνους, γιατί σίγουρα υποστηρίζουμε αυτή την προσπάθεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 

ποσού ί4.461.380 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. 

Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ

ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Συμπλήρωμα. Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 5 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 

Χρηματοδοτήσεως Στέγης Νόμος του 1993. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Νομίζω, και θα συμφωνείτε μαζί μου, ότι ένα από τα μεγαλύτερα επιτεύγματα 

της ευρωπα'ίκής ιστορίας ήταν η ψήφιση του Ευρωπα'ίκού Κοινωνικού Χάρτη το 

1961 στο Τορίνο, γιατί ο Ευρωπα'ίκός Κοινωνικός Χάρτης αποτελεί το απαραίtητο 
συμπλήρωμα του Ευρωπα'ίκού Χάρτη των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, που συνε

τάχθη το 1948 στη Ρώμη και ο οποίος ήταν ένα από τα πρώτα νομοθετήματα του 
1962 που επικύρωσε η Δημοκρατία. Ο Χάρτης εκείνος χωρίς τον Κοινωνικό Χάρτη 
και αν δε λαμβάνονταν και τα αναγκαία εκείνα μέτρα, ώστε τα ανθρώπινα δικαιώ

ματα πραγματικά να είναι προσιτά και να ασκούνται από τους πολί.ες της Ευρώπης 

ή τους υπογραφείς αυτών των συνθηκών, θα ήταν ένα φιλολογικό κείμενο χωρίς 

κανένα περιεχόμενο. 

Ο λόγος που ανεβαίνω στο βήμα, είναι για να πω τούτα: Ενώ ερχόμαστε 

σήμερα να υπερψηφίσουμε ευχαρίστως τις τροποποιήσεις που έγιναν με το Πρωτό

κολλο του ευρωπα'ίκού αυτού Χάρτη των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, ακόμα δεν 

έχουμε επικυρώσει όλα του τα άρθρα. Ένας μεγάλος αριθμός άρθρων που αφορούν 

βασικά ανθρώπινα δικαιώματα δεν έχει ακόμα επικυρωθεί. Και δε θα αναφερθώ σε 

όλα τα άρθρα ή τις παραγράφους που η Δημοκρατία δεν ψήφισε, αλλά σε ορισμένα 

βασικά, τα οποία πρέπει να λέγονται, γιατί το να αυτοεπαινούμεθα και το να διεκδι

κούμε δάφνες, επειδή δήθεν βρισκόμαστε στην ευρώπα'ίκή πρωτοπορία, χωρίς 

ταυτόχρονα με προθυμία να εφαρμόζουμε εκείνα τα οποία η Ευρώπη εισηγείται από 

πολλά χρόνια και τα οποία υπογράψαμε από πολλά χρόνια, νομίζω είναι κάτι το 

οποίο θα πρέπει να μας κάνει να είμαστε πιο προσεκτικοί και θα πρέπει να αναλά

βουμε τις αναγκαίες πρωτοβουλίες για τη θέσπιση αυτών των νομοθετημάτων που 

χρειάζονται. 

Θα αναφερθώ στο άρθρο 16, που η Δημοκρατία δεν έχει υπογράψει και που 
περιλαμβάνει το δικαίωμα της οικογένειας για κοινωνική και οικονομική 

προστασία. Λέει το άρθρο αυτό: "Προς τον σκοπόν όπως εξασφαλισθούν αι βιοτικαί 

προϋποθέσεις αι απαραίτητοι διά την πλήρη ευδοκίμησιν της οικογενείας, του 

βασικού δηλαδή πυρήνος της κοινωνίας, τα συμβαλλόμενα μέρη αναλαμβάνουν την 

υποχρέωσιν όπως προάγουν την οικονομικήν και κοινωνικήν προστασίαν της οικο

γενειακής ζωής και ιδία μέσω κοινωνικών και οικογενειακών επιχορηγήσεων, μέσω 

φορολογικών διατάξεων, μέσω διευκολύνσεων διά την κατασκευήν κατοικιών (και 

ερχόμαστε και στο ζήτημα της στέγης για το οποίο προ ολίγου μιλούσαμε), 

συμφώνως προς τας ανάγκας των οικογενειών, μέσω ενισχύσεων των νέων ανδρο

γύνων ή διά παντός άλλου καταλλήλου μέτρου". 

Φαίνεται ότι ο Πρόεδρος της Βουλής εν τη σοφία του φρόντισε τα δύο αυτά 

νομοθετήματα, δηλαδή το νομοσχέδιο για τη στέγη και αυτό το νομοθέτημα, να τα 

βάλει να είναι αλληλοδιάδοχα, γιατί είναι επίκαιρο, κύριε Πρόεδρε, το άρθρο 16 της 
συνθήκης και πρέπει επιτέλους να το δεχθούμε και να το υπογράψουμε κι εμείς. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο νομοσχέδιο είναι ''Ο περί του Ευρωπα·ίκού Κοινωνικού Χάρτη 

(Τροποποιητικό Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) Νόμος του 1993". Καλώ τον Πρόεδρο 
της Επιτροπής Εξωτερικών να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΙΚΟΥ ΚΟΙΝΩ

ΝΙΚΟΥ ΧΑΡΤΗ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟ ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΟ) (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Τάσσος Παπαδόπουλος, Πρόεδρος 

Ρήνα Κατσελλή 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Ανδρέας Χρίστου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Δώρος Χριστοδουλίδης 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Μαρτίου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες του πρωτοκόλλου εκπρόσωποι του Υπουρ

γείου Εξωτερικών. Στην ίδια συνεδρίαση ήταν παρών και ο Βουλευτής κ. Κ. Πανα

γίδης. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η κύρωση του Τροποποιητικού πρωτο

κόλλου του Ευρωπα·ίκού Κοινωνικού Χάρτη, το οποίο η Κύπρος υπέγραψε στις 

21 Οκτωβρίου 1991 μετά τη σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με 

αριθμό 36.044 και ημερομηνία 5 Σεπτεμβρίου 1991. 

Με το υπό αναφορά Τροποποιητικό Πρωτόκολλο σκοπείται κυρίως η 

βελτίωση της αποτελεσματικότητας των προνοιών του Χάρτη με την ενίσχυση των 

δυνατοτήτων για εποπτική λειτουργία. 

Όπως είναι γνωστό, οι χώρες που υπέγραψαν τον Ευρωπα"ίκό Κοινωνικό 

Χάρτη δεσμεύονται να διασφαλίζουν σε κάθε εργαζόμενο τη δυνατότητα για εργασία 

σε ασφαλές και υγιεινό περιβάλλον με δίκαιους όρους και με αμοιβή που να εξασφα

λίζει σ' αυτόν και στην οικογένειά του ικανοποιητικό βιοτικό επίπεδο. Η Κύπρος 

υπέγραψε τον Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Χάρτη, ο οποίος και κυρώθηκε με το Νόμο με 

αριθμό 64 του 1967. 

Η επιψήφιση από το Σώμα του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι αναγκαία για 

την επικύρωση του υπό αναφορά Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, επικροτώντας :cους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις του πιο πάνω Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου, ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο για την κύρωση του 

Πρωτοκόλλου. 
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Επίσης θα αναφερθώ σε ακόμα κάτι που πάλι είναι επίκαιρο, το δικαίωμα της 

μητέρας και του παιδιού για κοινωνική και οικονομική προστασία. Αιnά τα δυο 

τουλάχιστον θέλω να τα αναφέρω σε μια πρώτη προσέγγιση. 

Και τελειώνω με το εξής: Είναι πραγματικά συγκινητικό, γιατί ερχόμαστε να 

τροποποιήσουμε ένα χάρτη που υπογράφτηκε το 1961, που τον επικυρώσαμε το 1967 
και που τον τροποποιήσαμε το 1991, αλλά η Κύπρος το 1993 ακόμα δεν έχει υπερ
ψηφίσει όλες τις διατάξεις αυτής της κοσμο·ίστορικής αυνθήκης του Κοινωνικού 

Χάρτη της Ευρώπης. 

Αλλά θα ήταν επίσης παράλειψή μου να μην έλεγα ότι τα άρθρα τα οποία η 

Κυπριακή Δημοκρατία προσυπέγραψε τα τηρεί υποδειγματικά και ότι η αρμόδια 

υπάλληλος του Υπουργείου Εργασίας εξελέγη και Πρόεδρος στο ΣυμβούλLO της 

Ευρώπης για τις χώρες εκείνες που δεν έχουν μεν προσυπογράψει όλα τα άρθρα, 

αλλά είναι υποδειγματικές στην τήρησή τους. Πρόκειται για την κ. Λένια Σαμουήλ, 

την οποία ήθελα να επαινέσω από του βήματος της Βουλής. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Ευσταθίου, ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Α. 

Γαλανός αποχωρεί από την αίθουσα και αντικαθίσταται στην έδρα από το Βουλευτή 

κ. Α. Αντωνίου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Πίνακας. Μέρος Ι, Μέρος π. Άρθρο 2. 

Κύρωση του Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 3 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Ευρωπα·ίκού Κοινωνικού Χάρτη 

(Τροποποιητικό Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και το πρωτό

κολλο κυρούται. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Ζωοτροφών και Προσθετικών των Ζωοτροφών 

(Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Χρήσεως) Νόμος του 1992'" Καλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο 

Σώμα. 
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ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ ΦΥΣΙΚΩΝ 

ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ · ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 
ΖΩΟΤΡΟΦΩΝ ΚΑΙ ΠΡΟΣΘΕΤΙΚΩΝ ΤΩΝ ΖΩΟΤΡΟΦΩΝ (ΕΛΕΓΧΟΣ ΠΟΙΟ

ΤΗΤΑΣ, ΠΡΟΜΗΘΕΙΑΣ ΚΑΙ ΧΡΗΣΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Χρίστος Μαυροκορδάτος, Πρόεδρος 

Λάκης Θεοδούλου 

Κίκης Γιάγκου 

Αυγερινός Παπαρές 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 11 και στις 
18 Μαρτίου 1993. Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες του 

νομοσχεδίου εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. παρευρέ

θηκαν επίσης και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώ

σεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Παναγροτικός, καθώς και εκπρόσωποι των Παγκύ

πριων Συνδέσμων Κτηνοτρόφων, Πτηνοτρόφων, Χοίροτρόφων και 

Α γελαδοτρόφων. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η αντικατάσταση της απαρχαιωμένη ς 

νομοθεσίας που διέπει τον έλεγχο των ζωοτροφών με νέα, πληρέστερη και εκσυγχρο

νισμένη νομοθεσία η οποία πρότυπο έχει τη νομοθεσία των χωρών της Ευρωπα'ίκής 

Κοινότητας. 

Με τη νομοθεσία αυτή επιδιώκεται η βελτίωση των διαδικασιών για την εισα

γωγή και την εμπορία των ζωοτροφών, γεγονός που αναμένεται να συμβάλει στην 

προστασία της δημόσιας υγείας, στην αύξηση της απόδοσης των ζώων και στη 

διασφάλιση των συμφερόντων των κτηνοτρόφων και του καταναλωτικού κοινού. 

Οι κυριότερες πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου συνοψίζονται στα 

ακόλουθα: 

Ι) Καθορίζονται οι προϋποθέσεις εισαγωγής, πώλησης και έκθεσης προς 

πώληση υλικών που χρησιμοποιούνται για τη διατροφή των ζώων, καθώς 

και ο χρόνος, ο τρόπος και ο τόπος της υποχρεωτικής σήμανσης των 

υλικών αυτών. 

2) Με σκοπό τον έλεγχο της εφαρμογής της προτεινόμενης νομοθεσίας 
παρέχεται σε αρμόδιους κυβερνητικούς επιθεωρητές εξουσία για την 

είσοδο σε κτηνιατρικές εγκαταστάσεις, τη λήψη δειγμάτων ζωοτροφών 

και την καταστροφή ή κατάσχεση υλικών ακατάλληλων για τη διατροφή 

των ζώων. 

3) Με σκοπό την αποφυγή της εμπορίας ακατάλληλων ζωοτροφών και την 
αποφυγή της εκμετάλλευσης των κτηνοτρόφων προβλέπονται αυστηρές 

ποινές σε περίπτωση παράβασης των διατάξεων της προτεινόμενης 

νομοθεσίας και των Κανονισμών που εκδίδονται σύμφωνα με αυτή. 
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4) Ιδρύεται Συμβούλιο Ζωοτροφών και Προσθετικών των Ζωοτροφών, που 

θα είναι αρμόδιο για τον καθορισμό των όρων χορήγησης άδειας 

εισαγωγής, παρασκευής και συσκευασίας υλικών, καθώς και για τον 

καθορισμό των όρων εγγραφής υλικών και των σχετικών τελών που θα 

καταβάλλονται. 

Τα επιτρεπόμενα προσθετικά των ζωοτροφών, που καθορίζονται με βάση τα 

πρότυπα της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας, αναφέρονται αναλυτικά σε παράρτημα, το 

οποίο αποτελεί αναπόσπαστο μέρος του προτεινόμενου νόμου και το οποίο θα 

μπορεί να διαφοροποιείται με σχετικό διάταγμα του αρμόδιου Υπουργού ύστερα 

από εισήγηση του προαναφερόμενου Συμβουλίου. 

Οι εκπρόσωποι όλων των οργανώσεων που παρευρέθηκαν στην Επιτροπή 

τάχθηκαν υπέρ της προώθησης της προτεινόμενης νομοθεσίας με μόνη εισήγησή τους 

τη διεύρυνση του Συμβουλίου Ζωοτροφών και Προσθετικών των Ζωοτροφών, ώστε 

να εκπροσωπούνται σε αυτό όλες οι αγροτικές οργανώσεις, καθώς και οι κτηνο

τρόφοι. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, λαμβάνοντας 

υπόψη τις θέσεις που εκτέθηκαν ενώπιόν της, προχώρησε στην εξέταση των επιμέ

ρους διατάξεων του προτεινόμενου νόμου. Με βάση την εξέταση αυτή και αφού 

συνεκτιμήθηκαν οι διάφορες απόψεις που εκφράστηκαν, κρίθηκε σκόπιμη η διεύ

ρυνση του Συμβουλίου Ζωοτροφών και Προσθετικών των Ζωοτροφών, ώστε να 

εκπροσωπούνται σε αυτό οι αγροτικές οργανώσεις και ο Παγκύπριος Σύνδεσμος 

Κτηνοτρόφων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού προέβη 

επίσης σε ορισμένες νομοτεχνικές τροπολογίες, επαναδιατυπώνοντας ανάλογα το 

υπό συζήτηση νομοσχέδιο, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου και, δεδομένου ότι υπάρχουν τριάντα δύο άρθρα, παρακαλώ να διαβάζονται 

δέκα δέκα, για να προχωρούμε. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Εισαγωγή, πώληση και έκθεση προς πώληση υλικών. Άρθρο 3. 

Κανένα μείγμα που περιέχει συστατικό άλλο εκτός από ζωοτροφές ή προσθε-

τικά δε θα εισάγεται Κ.λπ. για χρήση ως ζωοτροφή ή προμείγμα. Άρθρο 4. 

Όροι εισαγωγής, έκθεσης για πώληση και πώλησης υλικών. Άρθρο 5. 

Σήμανση υλικού που είναι έτοιμο για πώληση. Άρθρο 6. 

Λεπτομέρειες που πρέπει να δίδονται αναφορικά με ορισμένες διεκδικούμενες 

ιδιότητες του υλικού. Άρθρο 7. 

Εγγύηση της καταλληλότητας του υλικού για διατροφή των ζώων. Άρθρο 8. 

Χρήση ονομάτων ή φράσεων με καθορισμένη έννοια. Άρθρο 9. 

Δηλητηριώδεις ή επικίνδυνες ή ανθυγιεινές ουσίες στις ζωοτροφές. Άρθρο 10. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το δέκατο εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι το δέκατο εγκρί

νονται. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Όρια διακύμανσης. Άρθρο 11. 

Παρασκευή σύνθετων ζωοτροφών κατά παραγγελία. Άρθρο 12. 

Όροι χρήσης και αναθεώρησης των προσθετικών των ζωοτροφών. Παράρ

τημα. Άρθρο 13. 

Δικαίωμα του αγοραστή να απαιτήσει τη λήψη και ανάλυση δείγματος υλικού. 

Άρθρο 14. 

Εξουσία του επιθεωρητή για είσοδο στις κτ~ριακές εγκαταστάσεις και λήψη 
δείγματος και καταστροφή ή κατάσχεση ακατάλληλων υλικών. Άρθρο 15. 

Υποδιαίρεση των δειγμάτων και ανάλυσή τους από το Γεωργικό Χημικό. 

Άρθρο 16. 

παραπέρα ανάλυση από κυβερνητικό Χημικό. Άρθρο 17. 

Επιπρόσθετες πρόνοιες. Άρθρο 18. 

Αδικήματα ένεκα σφαλμάτων προσώπων. Άρθρο 19. 

Υπεράσπιση για λάθος, ατύχημα κ.λπ. Άρθρο 20. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το ενδέκατο μέχρι το εικοστό, καθώς και 

το Παράρτημα, εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το ενδέκατο μέχρι το εικοστό, 

καθώς και το Παράρτημα, εγκρίνονται. . . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ενάσκηση εξουσιών από επιθεωρητή. Άρθρο 21. 

Εξαιρέσεις για ορισμένες πωλήσεις. Άρθρο 22. 

Συμβούλιο Ζωοτροφών και Προσθετικών των Ζωοτροφών. Άρθρο 23. 

Αρμοδιότητες του Συμβουλίου. Άρθρο 24. 

Όροι που διέπουν την έκδοση αδειών παρασκευής ή και συσκευασίας υλικών. 

Άρθρο 25. 

Όροι που διέπουν την έκδοση άδειας εισαγωγής υλικών. Άρθρο 26. 

Εγγραφή ορισμένων υλικών. Άρθρο 27. 

Έλεγχος εισαγωγής υλικών. Άρθρο 28. 

• Ποινικά αδικήματα και ποινές. Άρθρο 29. 

Κανονισμοί. Άρθρο 30. 

Κατάργηση και επιφύλαξη. Άρθρο 31 . 

Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 32. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το εικοστό πρώτο μέχρι το τριακοστό 
δεύτερο εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το εικοστό πρώτο μέχρι το τρια

κοστό δεύτερο εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου . 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ζωοτροφών και Προσθετικών των 

Ζωοτροφών (Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Χρήσεως) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευ

τικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΡΥΘΜΙΣΕΩΣ 

ΤΗΣ ΤΡΟΧΑΙΑΣ ΜΕΤΑΦΟΡΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 
Παρόντες: 

Νίκος Πιττοκοπίτης, Πρόεδρος 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

_-------Δ ..... ημήτρης Κοντίδης 
Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 Μαρτίου 1993. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Συγκοινωνιιον και Έργων και των αυτοκινητιστικών οργανώσεων ΣΕΑΚ και 

ΠΕΕΑ. 

Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι να επιτρέψει στην Αρχή Αδειών 

να χορηγεί σε ειδικές περιπτώσεις άδεια μεταφορέα "Β" σε βυτιοφόρα πετρελαιο

ειδών, των οποίων το μεικτό βάρος δεν υπερβαίνει τους επτά τόνους, εφόσον ικανο

ποιηθεί ότι τα βυτιοφόρα αυτά είναι απαραίτητα για τις ανάγκες της επιχείρησης 

του αιτητή. 

Με την υφιστάμενη νομοθεσία η χορήγηση άδειας μεταφορέα "Β" στις πιο 

πάνω περιπτώσεις ουσιαστικά αποκλείεται, πράγμα που δεν ήταν στις προθέσεις 

των εισηγητιον της νομοθεσίας αυτής. Γι' αυτό και το αρμόδιο Υπουργείο έκρινε 

αναγκαία τη σκοπούμενη τροποποίηση, ώστε να διευκολύνεται η χορήγηση τέτοιας 

άδειας υπό τις προϋποθέσεις που ήδη αναφέρθηκαν πιο πάνω. 
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Η Κοινοβουλευτική Επηροπή Συγκοινωνιών και Έργων υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο
σχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα δύο άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου . 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί της Καταθέσεως Στοιχείων και Πληροφοριών 

στη Βουλή των Αντιπροσώ:iων και στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές (Τροποποιη

τικός) Νόμος του 1993" (πρόταση νόμου). Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΤΗΣ ΚΑΤΑΘΕΣΕΩΣ 

ΣΤΟΙΧΕΙΩΝ ΚΑΙ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΩΝ ΣΤΗ ΒΟΥ ΛΗ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΚΑΙ 

ΣΤΙΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΕΣ ΕΠΙΤΡΟΠΕΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Καίτη Κληρίδου 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το Βουλευτή κ. Μάρκο Κυπριανού, σε 
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δύο συνεδρίες της που έγιναν στις 4 και στις 18 Μαρτίου 1993. Στο στάδιο της 
μελέτης της πιο πάνω πρότασης νόμου κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους 
εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

Σκοπός της υπό συζήτηση πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του Νόμου 

περί της Καταθέσεως Στοιχείων και Πληροφοριών στη Βουλή των Αντιπροσώπων 

και στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές με την ποινικοποίηση της πράξης επηρεασμού 

οποιουδήποτε προσώπου, ώστε να κατακρατήσει, να αποσιωπήσει ή να αποκρύψει 

στοιχεία ή πληροφορίες που καλείται να καταθέσει σε Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα συζητή

θηκαν κατά το στάδιο της μελέτης της πιο πάνω πρότασης νόμου, υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις της, γιατί ενδυναμώνει και ενισχύει τη διαδικασία της 

διερεύνησης διάφορων θεμάτων από τη Βουλή και τις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές 

στα πλαίσια της άσκησης του κοινοβουλευτικού ελέγχου. 

Με γνώμονα τη γενική αυτή θέση η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών 

ομόφωνα εισηγείται στη .Βουλή την ψήφιση σε νόμο της υπό αναφορά πρότασης 

νόμου, αφού μειωθούν οι προτεινόμενες ποινές, δηλαδή η ποινή φυλάκισης και η 

χρηματική ποινή, σε έξι μήνες και σε τριακόσιες λίρες αντίστοιχα, για να συνάδουν 

με το ύψος των ποινών που καθορίζονται για τα υπόλοιπα αδικήματα που προβλέ

πονται στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της 

πρότασης νόμου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα δύο άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Καταθέσεως Στοιχείων και 

Πληροφοριών στη Βουλή των Αντιπροσώπων και στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο με τις 

αναγκαίες αλλαγές οι οποίες έχουν επέλθει από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι ''Ο περί Αξιιόν και Χρηματιστηρίου 
Αξιιόν Νόμος του 1989". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. Και υπάρχουν αρκετοί εδώ που 
ενδιαφέρονται, κύριε Ιεροδιακόνου, για το θέμα αυτό και θα σε παρακολουθούν 

τώρα, όταν θα καταθέτεις την Έκθεση. 
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Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 
ΠΕΡΙ ΑΞΙΩΝ ΚΑΙ ΧΡΗΜΑΤΙΣΤΗΡΙΟΥ ΑΞΙΩΝ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1989" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας • 
Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε είκοσι συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν από το 

Σεπτέμβρη του 1991 μέχρι και το Μάρτη του 1993. Στις συνεδρίες της Επιτροπής 
κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονο

μικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Συνδέσμου 
Εμπορικών Τραπεζών Κύπρου, του ΚΕΒΕ, του Κυπριακού Οργανισμού Επενδύ
σεων και Αξιών, του Ινστιτούτου Εγγεγραμμένων Λογιστών Κύπρου, του Συνδέ

σμου Δημόσιων Εταιρειών Κύπρου, συνδικαλιστικών οργανώσεων και των χρηματι
στηριακών γραφείών που ζήτησαν να παραστούν στην Επιτροπή. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η ανάπτυξη της αγοράς αξιών στη 

Δημοκρατία με την ίδρυση Χρηματιστηρίου Αξιών, τη σύσταση Συμβουλίου Χρημα

τιστηρίου Αξιών και τη ρύθμιση όλων των συναφών θεμάτων. Ειδικότερα με το 

προτεινόμενο νομοσχέδιο: 

1) Προβλέπεται η σύσταση Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου, στο οποίο θα 
καταρτίζονται κατ' αποκλειστικότητα οι χρηματιστηριακές συναλλαγές 

πάνω σε κινητές αξίες στη Δημοκρατία. 

2) Καθορίζονται οι πρωταρχικοί σκοποί και οι αρμοδιότητες του 
Χρηματιστηρίου. 

3) Προβλέπεται η εξουσία του Υπουργικού Συμβουλίου, λόγω έκτακτων και 
δικαιολογημένων για το δημόσιο συμφέρον περιστάσεων, να διατάσσει 
ύστερα από πρόταση του Υπουργού Οικονομικών προσωρινή αναστολή 
της λειτουργίας του Χρηματιστηρίου. 

4) Ανατίθεται η γενική εποπτεία του Χρηματιστηρίου στον Υπουργό 

Οικονομικών, ο οποίος ασκεί την εξουσία του αυτή κυρίως μέσω της 

Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς και του Κυβερνητικού Επιτρόπου που 

μετέχει σ' αυτή. 

5) Καθορίζονται οι αρμοδιότητες της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, η οποία 
οφείλει να παρακολουθεί τη λειτουργία του Χρηματιστηρίου και να 
εφορεύει την τήρηση των σχετικών με αυτό διατάξεων του νόμου και των 
χρηματιστηριακών Κανονισμών. 

6) Προβλέπεται η σύσταση Συμβουλίου Χρηματιστηρίου Αξιών και 
καθορίζονται η σύνθεσή του και οι αρμοδιότητές του. Ειδικότερα 
καθορίζεται ότι το Συμβούλιο εφορεύει τις εργασίες του Χρηματιστηρίου 

και έχει πλήρη εξουσία για τη διοίκηση και διαχείριση της περιουσίας 
του. 
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7) Απαγορεύεται στα μέλη της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς να διεξάγουν 

άμεσα ή μέσω παρένθετου προσώπου χρηματιστηριακές συναλλαγές. 

Επίσης επιβάλλεται στα μέλη της Επιτροπής η υποχρέωση για τήρηση 

του απορρήτου των χρηματιστηριακών πληροφοριών που περιέρχονται 

εις γνώσιν τους ένεκα της θέσης τους. 

8) Προβλέπεται δικαίωμα διαφωνίας του Επιτρόπου με απόφαση του 

Συμβουλίου Χρηματιστηρίου Αξιών στις περιπτώσεις που καθορίζονται 

αυστηρά στο νομοσχέδιο και μόνο εφόσον με τη γνώμη του Επιτρόπου 

συμφωνεί ακόμη ένα μέλος της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς. 

9) καθορίζονται οι χρηματιστηριακές συναλλαγές και προβλέπεται 

απαγόρευση της εκτός Χρηματιστηρίου κατάρτισης 'χρηματιστηριακής 

συναλλαγής. Επίσης καθορίζονται οι περιπτώσεις συναλλαγών που δε 
θεωρούνται χρηματιστηριακές, αλλά ανακοινώνονται στο Συμβούλιο. 

10) Καθορίζονται τα χρηματιστηριακά πράγματα που μπορούν να 

αποτελέσουν αντικείμενο χρηματιστηριακής συναλλαγής και 

προβλέπεται η εισαγωγή κινητών αξιών στο Χρηματιστήριο. 

11) Καθορίζεται η έννοια του χρηματιστή, καθώς και τα μεσιτικά 

δικαιώματα τα οποία δικαιούται να απαιτήσει για τις καταρτιζόμενες 

μέσω του Χρηματιστηρίου συναλλαγές. Παράλληλα διαφυλάσσονται τα 

δικαιώματα προσώπων που καλή τη πίστει ασκούσαν χρηματιστηριακές 

εργασίες για δύο χρόνια πριν από την έναρξη της ισχύος του νόμου. 

12) Προβλέπεται η πειθαρχική εξουσία του Συμβουλίου και καθορίζονται τα 
πειθαρχικά αδικήματα των χρηματιστών και οι κυρώσεις που επισύρουν. 

13) Προβλέπονται διατάξεις που αφορούν την οικονομική πτυχή της 

λειτουργίας του Χρηματιστηρίου. 

14) Προβλέπεται η υποχρέωση για παροχή πληροφοριών σε εταιρεία που 
επιδιώκει ή προβλέπεται να επιδιώξει με δημόσια εγγραφή κάλυψη 

εταιρικού κεφαλαίου και σε εταιρεία της οποίας οι τίτλοι έχουν 
αναγραφεί ή εισαχθεί στο Χρηματιστήριο προς διαπραγμάτευση. 

15) Προβλέπεται η στοιχειοθέτηση ποινικών αδικημάτων που επισύρουν 

κυρώσεις για οποιαδήποτε ενέργεια που τείνει ή οδηγεί στην 

παραπλάνηση του κοινού. 

16) Προβλέπονται μεταβατικές διατάξεις που επιτρέπουν σε πρόσωπα που 
ασκούσαν χρηματιστηριακές εργασίες πριν από την έναρξη της ισχύος 

του νόμου να συνεχίσουν την άσκηση των εργασιών αυτών για διάστημα 

τριών μηνών, χωρίς να υπόκεινται στις διατάξεις του νόμου. 

17) Προβλέπεται η έκδοση χρηματιστηριακών Κανονισμών. 

18) Τέλος προβλέπεται ως χρόνος έναρξης της ισχύος του νόμου ημερομηνία 
που θα οριστεί από το Υπουργικό Συμβούλιο, ενώ παράλληλα 

προβλέπεται η σταδιακή εφαρμογή του νόμου. Η πρόνοια αυτή 

δικαιολογείται από το γεγονός ότι απαιτείται να καταρτιστεί μεγάλος 

αριθμός χρηματιστηριακών Κανονισμών, πριν καταστεί δυνατή η πλήρης 

εφαρμογή του νόμου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αποδίδο

ντας τεράστια σημασία στο νομοσχέδιο αυτό, άρχισε την εξέτασή του το Σεπτέμβρη 
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του 1991, δηλαδή αμέσως μετά την έναρξη των εργασιών της πρώτης τακτικής 
συνόδου της νέας Βουλής. Η Επιτροπή σε πρώτο στάδιο κάλεσε όλες τις ενδιαφερό

μενες πλευρές, για να ακούσει τις απόψεις και εισηγήσεις τους γύρω από το υπό 

συζήτηση νομοσχέδιο. Η Επιτροπή διαπίστωσε από την αρχή την ύπαρξη πολλών 

και συγκρουόμενων συμφερόντων γύρω από το νομοσχέδιο, γι' αυτό και διέθεσε 

αρκετό χρόνο και μεγάλο αριθμό συνεδριάσεών της στη συζήτηση και αξιολόγηση 

των διάφορων απόψεων. Οι εισηγήσεις των διάφορων πλευρών τις περισσότερες 

φορές συνοδεύονταν από μεγάλο αριθμό υπομνημάτων που κατατέθηκαν ενώπιον 

της Επιτροπής για μελέτη. 

Η Επιτροπή, αφού μελέτησε το υπό συζήτηση νομοσχέδιο και έχοντας ενώπιόν 

της το σύνολο των απόψεων και εισηγήσεων που διατυπώθηκαν, κατέληξε στην 

άποψη ότι το νομοσχέδιο, όπως αρχικά κατατέθηκε από την Εκτελεστική Εξουσία, 

σε μεγάλο βαθμό επιδιώκει να συμβιβάσει τα διάφορα συγκρουόμενα συμφέροντα, 

παραλείποντας πολλές φορές να απαντήσει με τον ενδεδειγμένο τρόπο στα σοβαρά 

και ουσιώδη ζητήματα που αφορούν τη λειτουργία του Χρηματιστηρίου. Ιδιαίτερα η 

Επιτροπή διαπίστωσε αδυναμία του νομοσχεδίου να διασφαλίσει, στον επιθυμητό 

βαθμό, την προστασία του επενδυτικού κοινού. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, θέτοντας 

ως στόχο τη διαμόρφωση του νομοσχεδίου σε ένα σύγχρονο νομοθέτημα για τη 

λειτουργία του Χρηματιστηρίου, το οποίο να διασφαλίζει χωρίς συμβιβασμούς την 

προστασία του επενδυτικού κοινού, προχώρησε σε διεξοδική μελέτη του από το 

Σεπτέμβρη του 1991 μέχρι και το Μάη του 1992. Στο στάδιο αυτό, αφού ολοκλήρωσε 
τον πρ(οτο κύκλο των συνεδριάσεών της, ετοίμασε και απέστειλε στο Γραφείο του 

Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας ολοκληρωμένο υπόμνημα με τις εισηγήσεις 

της για επαναδιατύπωση του νομοσχεδίου, ώστε αυτό να ανταποκρίνεται στους πιο 

πάνω στόχους. Ανάμεσα στις εισηγήσεις της Επιτροπής για επαναδιατύπωση του 

νομοσχεδίου περιλαμβάνονταν τα ακόλουθα: 

1) Τροποποίηση των σχετικών άρθρων που αφορούν την Επιτροπή 

Κεφαλαιαγοράς, ώστε η τελευταία να είναι πενταμελής (ένας 

εκπρόσωπος της κυβέρνησης, ένας εκπρόσωπος της Κεντρικής Τράπεζας 

και τρεις ιδιώτες), την οποία θα διορίζει το Υπουργικό Συμβούλιο, 

λαμβάνοντας υπόψη το ψηλό ηθικό επίπεδο των διοριζόμενων 

προσώπων, το κύρος και γενικά την εντιμότητά τους. 

2) Πρόταση για επταμελή σύνθεση του Συμβουλίου Χρηματιστηρίου και για 
διορισμό του από το Υπουργικό Συμβούλιο ύστερα από πρόταση του 

Υπουργού Οικονομικών. Τα μέλη του θα πρέπει επίσης να είναι 

εγνωσμένης πείρας και κατάρτισης. 

3) Έγινε δεκτή η πρόταση να δικαιούνται να ασκούν το επάγγελμα του 

χρηματιστή τόσο φυσικά όσο και νομικά πρόσωπα. Θα πρέπει όμως, 

σύμφωνα με την εισήγηση της Επιτροπής, να ισχύουν όροι και 

περιορισμοί ως προς το κεφάλαιο και τους πόρους που διαθέτουν σε 

συνάρτηση με τις πράξεις που μπορούν να διενεργούν. 

4) Σωρεία εισηγήσεων για περίληψη συγκεκριμένων διατάξεων στο 

νομοσχέδιο με στόχο την αποφυγή δημιουργίας μονοπωλιακών 

καταστάσεων, καθώς και την αποφυγή εκμετάλλευσης, σε βάρος του 

επενδυτικού κοινού, προνομιακής θέσεως. 
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Στις 28 Σεπτεμβρίου 1992 στάλθηκε στη Βουλή νέο κείμενο του νομοσχεδίου, 
στο οποίο ενσωματώθηκε μέρος των εισηγήσεων της Επιτροπής, ενώ σε σχετική 

επιστολή που το συνοδεύει αναφέρεται ότι ορισμένες προτάσεις που στάλθηκαν για 

μελέτη δεν έχουν ενσωματωθεί στο νομοσχέδιο, γιατί κρίθηκε πως η ρύθμιση των 

θεμάτων αυτών θα πρέπει να αποτελέσει αντικείμενο χρηματιστηριακών Κανονι

σμών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, παρόλο 

που αρχικά επιθυμούσε να παρουσιάσει ένα ολοκληρωμένο νομοθέτημα, το οποίο να 

καλύπτει όλες τις πτυχές που θίγηκαν κατά την εξέταση του νομοσχεδίου, έχει κατα

λήξει τελικά στην απόφαση να προχωρήσει στην ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχε

δίου σύμφωνα με την εισήγηση του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρα

τίας, όπως έχει τελικά διαμορφωθεί με βάση τις συμπληρωματικές εισηγήσεις των 

Μελών της. Η Επιτροπή κατέληξε στην απόφαση αυτή, αφού έλαβε υπόψη κυρίως 

τα ακόλουθα: 

1) Τη διαβεβαίωση των αρμοδίων για τη σύντομη κατάρτιση σχετικού 

νομοσχεδίου που θα ρυθμίζει τα ειδικά θέματα που τέθηκαν και των 

οποίων επιβάλλεται η νομοθετική ρύθμιση με την ευκαιρία της 

λειτουργίας Χρηματιστηρίου στην Κύπρο. 

2) Την άποψη ότι η ψήφιση του τροποποιημένου νομοσχεδίου θα επιταχύνει 
την κατάρτιση των χρηματιστηριακών Κανονισμών, στους οποίους θα 

ενσωματωθούν και οι υπόλοιπες προτάσεις της Επιτροπής. 

3) Το γεγονός ότι, παρά την ψήφιση του νομοσχεδίου, το Χρηματιστήριο 
δεν πρόκειται να λειτουργήσει με βάση το Νόμο περί Χρηματιστηρίου 

Αξιών, παρά μόνο όταν και εφόσον ψηφιστούν οι σχετικοί Κανονισμοί 

αλλά και η πιο πάνω νομοθεσία, που στην ουσία θα προστατεύουν το 

επενδυτικό κοινό. 

4) Το ότι θα εξακολουθήσει το Χρηματιστήριο να λειτουργεί ανεπηρέαστα 
με την ανεπίσημη μορφή που λειτουργεί μέχρι σήμερα. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπογραμμί

ζοντας τις πιο πάνω απόψεις της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε 

νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, όπως έχει τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ξέρω ότι δε σας ευχαριστεί να ακούτε ομιλίες για νομοσχέδιο το οποίο η 

Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται να εγκριθεί. Αν βγήκα στο βήμα, είναι γιατί θεωρώ 

αναγκαίο να ασχοληθώ με δύο σημεία προς γνώσιν όσων δεν είναι στη Βουλή ή δεν 

είχαν την ευκαιρία να μελετήσουν αυτό το νομοσχέδιο. Το πρώτο: Οι συκοφαντίες 

κατά της Βουλής ότι καθυστέρησε την έγκριση αυτού του νομοσχεδίου. Και το 

δεύτερο: Θέλω να διαλύσω εντυπώσεις που μπορεί να υπάρχουν ότι από αύριο θα 

λειτουργήσει στην Κύπρο Χρηματιστήριο. Γιατί αυτό θα γίνει μετά πάροδο μερικών 

ετών. 
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Είναι βέβαια πολύ σοβαρός θεσμός ο θεσμός του Χρηματιστηρίου. Είναι ο 

φορέας και η πηγή των λα·ίκών επενδύσεων για την ανάπτυξη του τόπου και από την 

άλλη είναι η νομιμοποίηση ενός είδους κερδοσκοπίας πάνω στην επένδυση 

χρημάτων. Ίσως το πρώτο να δικαιολογεί όλες τις αδυναμίες iίoυ δεύτερου, δηλαδή 

της κερδοσκοπίας. Κάποιος οικονομολόγος είπε ότι η βρετανική αυτοκρατορία 

κτίστηκε από την ημέρα που επινόησαν τη λέξη "limited". Όταν έβαλε τις πένες του 
κοσμάκη να δουλεύουν για την επένδυση και την ανάπτυξη. 

Γι' αυτό, η Επιτροπή της Βουλής, για να αρχίσω από το πρώτο θέμα στο οποίο 

θέλω να αναφερθώ, με έκπληξη είδε ότι το νομοσχέδιο που στάληκε από την κυβέρ

νηση, το αρχικό νομοσχέδιο, ήταν ένα απλό κέλυφος χωρίς περιεχόμενο. Μια 

ταμπέλα χωρίς υπόβαθρο. Ουσιαστικά, το πρώτο νομοσχέδιο της κυβέρνησης έλεγε: 

Ιδρύεται Χρηματιστήριο και η Επιτροπή Κεφιχλαιαγοράς θα είναι η τάδε και η 

επιτροπή που θα το ελέγχει θα είναι η τάδε, καθορίζοντας πώς θα λειτουργούσαν οι 

επιτροπές και πώς θα διανέμονταν μεταξύ των ενδιαφερόμενων τάξεων τα διάφορα 

αξιώματα στις επιτροπές, και τίποτε άλλο. Γι' αυτό, δεν είναι εκπληκτικό το ότι, 

όπως αναφέρεται και στην Έκθεση της Επιτροπής, η Επιτροπή δαπάνησε είκοσι 

συνεδρίες από το Σεπτέμβριο του 1991 μέχρι το Μάρτιο του 1993 γι' αυτό το νομο
σχέδιο με κοπιώδεις προσπάθειες από τον Πρόεδρο της Επιτροπής Οικονομικών και 

το Διευθυντή των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών να εξασφαλίσουν τα αναγκαία 

στοιχεία και άλλα παρόμοια νομοθετήματα, για να μπορέσουν να δώσουν περιεχό

μενο σ' αυτό το κενό κέλυφος. 

Μεταξύ άλλων, η Επιτροπή είδε ·αντιπροσώπους δεκαοκτώ οργανώσεων 
έχοντας αμφισβητούμενες απόψεις πολλοί από αυτούς και με προσπάθεια εξυπηρέ

τησης από κάθε οργάνωση των δικών της ταξικών συμφερόντων. Η αλήθεια είναι 

ότι, πέρα από αυτά που έχω αναφέρει για το κέλυφος που είχε καταθέσει η κυβέρ

νηση, ήταν διάχυτη η επιθυμία της κυβέρνησης με τις πρόνοιες αυτού του νομοσχε

δίου να συμβιβάσει τα διάφορα διιστάμενα συμφέροντα. 

Πιστεύω ότι το νομοσχέδιο που έχετε σήμερα μπροστά σας, που είναι ένα 

θεσμικό, δυνητικό νομοσχέδιο, αποτελεί ένα εξισορροπημένο κείμενο, ένα κείμενο 

που μπορεί να αποβεί λειτουργικό, αν γίνουν σωστοί Κανονισμοί για ένα Χρηματι

στήριο το οποίο θα έχει λιγότερες ευχέρειες εκμετάλλευσης του επενδυτή από ό,τι 

ένας αναμένει από έναν τέτοιο θεσμό. 

Πρέπει εδώ να πω ότι θεωρώ ατόπημα και απαράδεκτη τη δήλωση του Προέ

δρου του Κυπριακού Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου τον περασμένο 

χρόνο στην παγκύπρια συνεδρία του οργανισμού του, όταν από το βήμα του Επιμε

λητηρίου, ενώ καλώς εγνώριζε ότι η Βουλή δεν είχε καθυστερήσει, συνετάχθη με τον 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας που υπέβαλε έκκληση και παραίνεση προς τη Βουλή να 

μην κωλυσιεργεί για την έγκριση αυτού του νομοσχεδίου. Και ο μεν Πρόεδρος της 

Δημοκρατίας δεν εγνώριζε, αλλά ο Πρόεδρος του Επιμελητηρίου εγνώριζε ότι η 

Βουλή είχε αποφασίσει τουλάχιστον πάνω στις γενικές κατευθυντήριες γραμμές που 

ήθελε να έχει ο νόμος για το Χρηματιστήριο από τις 22 Φεβρουαρίου του 1991. 
Χωρίς οι αρμόδιες κυβερνητικές υπηρεσίες να έχουν μετατρέψει αυτές τις γενικές 

αρχές που είχε εγκρίνει η Βουλή σε νέο νομοσχέδιο. Αυτός είναι ο πρώτος λόγος για 

τον οποίο πήρα το λόγο από το βήμα της Βουλής, για να γίνει σαφές πού έγκειται η 

κωλυσιεργία, αν υπάρχει κωλυσιεργία. 
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Όμως δε νομίζω ότι υπάρχει κωλυσιεργία για ένα τόσο σοβαρό θέμα, όταν 
άλλες χώρες του κόσμου -μιλώ για την Αμερική, μιλώ για το Ηνωμένο Βασίλειο
έχουν κάμει πάνω από δεκαέξι διαφορετικά νομοσχέδια. Τουλάχιστον στην Αγγλία, 
όπου δεν υπάρχει θεσμοποιημένος νόμος όσον αφορά την εποπτεία, έχουν τα L~λeυ
τα ία τρία χρόνια γίνει δεκατέσσερις τροποποιήσεις στους κανονισμούς για τη 

λειτουργία του χρηματιστηρίου, χωρίς να έχουν εκλείψει οι φοβερές πηγές εκμετάλ
λευσης των επενδυτών. 

Ο δεύτερος λόγος για τον οποίο ζήτησα το λόγο ήταν για να πω ότι κύριο 

μέλημα, απ' ό,τι εγώ κατάλαβα, όλων των Μελών της Επιτροπής Οικονομικών ήταν 

η προστασία του επενδυτή. Ξέρω ότι, όταν εγκρίνουμε νομοσχέδια, όλοι μας, 

καθένας από τη σκοπιά τη δική του, προσπαθούμε να εξυπηρετήσουμε αυτό που 

λέγεται "δημόσω συμφέρον" και, αν υπάρχουν πάνω από δύο μορφές δημόσιου 

συμφέροντος, προσπαθούμε, πρέπει να προσπαθούν οι Βουλευτές και τα διάφορα 

κόμματα να συνταιριάζουν τα αλληλοσυγκρουόμενα συμφέροντα, ώστε να επιτυγχά

νεται το μεγαλύτερο δυνατό καλό για το δημόσιο συμφέρον. Τουλάχιστον αυτό 

ισχύει για μένα. 

Όσον αφορά αυτό το νομοσχέδιο, δεν υπάρχει ούτε πρόθεση ούτε ανοχή για 

συνδυασμό συγκρουόμενων συμφερόντων. Μία και μοναδική αρχή επικρατεί στη 

σκέψη μου, η προστασία του επενδυτή, ανεξάρτητα από οποιοδήποτε τίμημα, έστω 

και αν το τίμημα είναι η δυσκολία λειτουργίας του Χρηματιστηρίου, η λιγότερο 

πετυχημένη λειτουργία του, ο μικρότερος όγκος συναλλαγών που είναι δυνατό να 

γίνουν. Όλα αυτά για μένα είναι σε δεύτερη μοίρα, ενώ αυτό είναι ένα από τα λίγα 

νομοθετήματα αναφορικά με το οποίο μία και μοναδική πρέπει να είναι, κατά τη 

γνώμη μου, η μέριμνα της Βουλής, η προστασία του επενδυτή. 

Και πρέπει να πούμε ότι όχι μόνο στην Κύπρο αλλά και παγκόσμια, σε χώρες 

με πολύ μεγαλύτερη πείρα από εμάς εφευρίσκουν οι διάφοροι εκμεταλλευτές των 

επενδυτών διάφορες μεθόδους για τη νόμιμη αποστράγγιση των αποταμιεύσεων του 

μικρού επενδυτή και όχι πάντοτε πολύ ενημερωμένου πολίτη. Είναι θέματα που 

αφορούν την πληροφόρηση που δίνεται. Τι περιγράφει, τι περιλαμβάνει αυτό που 

λέγεται ότι είναι εταιρεία που μετατρέπεται από ιδιωτική σε δημόσια. Και πρέπει να 

πω ότι δεν υπάρχει χρηματιστήριο που μπορεί να παράσχει έστω και στοιχειώδη 

υπεράσπιση στον επενδυτή, αν δεν περιέχει αυστηρές κυρώσεις ο νόμος περί εται

ρειών όσον αφορά τους διευθυντές εταιρειών. Και επειδή μας λέχθηκε στην 

Επιτροπή ότι δεν είναι δυνατό, και δέχομαι ότι δεν είναι εύκολο εγχείρημα, να 

αλλάξουν οι πρόνοιες του νόμου περί εταιρειών όσον αφορά τα καθήκοντα και τις 

υποχρεώσεις και νομικές ευθύνες των διευθυντών εταιρειών πριν περάσουν δύο 

χρόνια -αυτή είναι η περίοδος που μας έχει δοθεί- και επειδή λέχθηκε ότι ήταν 

δύσκολο να ενσωματωθούν κατάλληλες πρόνοιες μέσα σ' αυτό το νομοσχέδιο, 

γι' αυτό έχουμε σε τρία τουλάχιστον άρθρα επαυξήσει τις ευθύνες των διευθυντών 

εταιρειών που θέλουν να έχουν τις μετοχές τους στο Χρηματιστήριο. 

Δεύτερο, είναι αυτό το μεγάλο παράθυρο εκμετάλλευσης που λέγεται "προνο

μιούχα μεταχείριση". Θα πω την εγγλέζικη φράση, γιατί έτσι είναι γνωστή, "inside 
dealing". Αυτοί δηλαδή που έχουν προνομιούχα πληροφόρηση είτε αγοράζουν είτε 
πουλούν μετοχές, για να εκμεταλλευτούν την αύξηση ή τη μείωση της μετοχής, είτε 

δημιουργούν οι ίδιοι εμπόριο μετοχών αγοράζοντας τυπικά τις μετοχές τους. 

Δηλαδή, ένας που έχει τα κεφάλαια έρχεται στη σύνοδο του Χρηματιστηρίου και με 

βαλτούς δικούς του αυξάνει, αυξάνει, αυξάνει τις τιμές των μετοχών, αν έχει μια 



1458 

μεγάλη δεσμίδα μετοχών ο ίδιος, και με την ίδια τακτική μετά από λίγο χρόνο μειώ

νεται η τιμή αυτών των μετοχών, ώστε εκείνες που πούλησε και από τις οποίες 

απέκτησε κcρδος να τις ξαναγοράσει στη μειωμένη τιμή. Και πρόσθετα καμιά 

εγγραφή της συναλλαγής δε γίνεται, οι μετοχές ούτε αλλάζουν χέρι, διότι είναι του 
ιδίου. 

Το άλλο βέβαια είναι αυτό που γίνεται σε άλλες χώρες -και ελπίζω να μην έχει 
γίνει σε μεγάλη έκταση και στον τόπο μας- και αφορά τη μετατροπή ιδιωτικών εται

ρειών σε δημόσιες. Αφού προηγηθεί ανατίμηση του δήθεν ενεργητικού της εταιρείας, 
το πλεόνασμα που παράγεται μετατρέπεται σε μετοχές που παρέχονται δωρεάν 
στους νυν ιδιοκτήτες της · ιδιωτικής εταιρείας, ώστε, όταν αυτή μετατραπεί σε 
δημόσια εταιρεία, να βρεθούν με αυξημένο αριθμό μετοχών στην αυξημένη τιμή που 

πωλούνται. Η ο υπολογισμός της αξίας των μετοχών με τη λεγόμενη φήμη και καλή 

πίστη, ώστε να πωλούνται μετοχές με πρόσθετη αξία, που πηγαίνει βεβαίως στην 
τσέπη των αρχικών ιδιοκτητών. 

Όλα αυτά έχουμε προσπαθήσει -τονίζω τη λέξη "προσπαθήσει"- σε κάποιο 

βαθμό να τα καλύψουμε με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. Όμως, οι πρόνοιες του 

νομοσχεδίου είναι μόνο δυνητικές. Καθίστανται ποινικά αδικήματα, αλλά η εφαρ
μογή των σχετικών διατάξεων εξαρτάται από τη διατύπωση των Κανονισμών. Μια 

πρωτοτυπία, αν είναι πρωτοτυπία, του νομοσχεδίου μας, που είναι καλό να την 

ακούσουν και να την ξέρουν, είναι ότι ο δυνητικός νόμος που έχουμε καταρτίσει 

παρέχει το δικαίωμα σε επενδυτή που μπορεί να αποδείξει ότι υπέστη ζημιά λόγω 

εσφαλμένων πληροφοριών που έχουν δοθεί ή λόγω δόλιων ρυθμίσεων που έχουν 

γίνει ~είναι μερικές από τις περιπτώσεις που έχω αναφέρει προηγουμένως- όχι μόνο 

να εκθέτει εκείνον που ενέχεται σε ποινικό αδίκημα, αλλά παρέχει στον επενδυτή το 

δικαίωμα να διεκδικήσει με αστική αγωγή αποζημιώσεις για τη ζημιά που έχει 

υποστεί. Ας σκεφτούν διπλά αυτοί που θα θέλουν να εγγράψουν μετοχές των εται

ρειών τους στο Χρηματιστήριο της Κύπρου, που θα απαγορεύει, ελπίζω, αυτές τις 

δόλιες ενέργειες. 

Θέλω να τελειώσω λέγοντας το εξής: Ας μην υποθέσουμε ότι αυτός ο νόμος 

μετατρέπει τη σημερινή λειτουργία του χρηματιστηριακού θεσμού που λειτουργεί 

στην Κύπρο. Ο χρηματιστηριακός θεσμός που σήμερα λειτουργεί είναι ένας θεσμός 

που ελέγχεται και εφαρμόζεται από το Κυπριακό Εμπορικό και Βιομηχανικό Επιμε

λητήριο και πρέπει να πούμε από το βήμα της Βουλής ότι, παρ' όλες τις αδυναμίες 

και τις ελλείψεις που έχει, η λειτουργία αυτού του θεσμού άνοιξε το δρόμο, 

δημιούργησε στην Κύπρο συνείδηση της χρηματιστηριακής δραστηριότητας και 

γι' αυτό σε αυτή την έκταση έπαινος πρέπει να αποδοθεί στο Χρηματιστήριο. 

Δεν ξέρω αρκετά για τον τρόπο λειτουργίας του. Όπως είπα προηγουμένως, 

εκείνο που μπόρεσε να κάμει η Επιτροπή ήταν να δημιουργήσει θεσμικά πλαίσια, 

δυνητικά πλαίσια, για να μπορούν οι Κανονισμοί που θα γίνουν από το κράτος να 

δώσουν έκφραση και να επιτρέψουν την υλοποίηση αυτών των προνοιών · για το 
Χρηματιστήριο. Αν όμως δεν εγκριθούν οι Κανονισμοί, δεν είναι δυνατό να 

λειτουργήσει αυτό το Χρηματιστήριο. Άλλωστε, το τελευταίο άρθρο του νόμου 

προνοεί ότι ο νόμος περί Χρηματιστηρίου θα τεθεί σε εφαρμογή σε ημερομηνία που 

θα καθοριστεί στο μέλλον από το Υπουργικό Συμβούλιο και η Βουλή έχει κάμει 

σαφές ότι δεν πρόκειται να επιτρέψει την έναρξη της λειτουργίας του, προτού 

γίνουν οι Κανονισμοί και ειδικότερα οι Κανονισμοί όσον αφορά τις ευθύνες των 

διευθυντών εταιρειών και όσον αφορά τη λεγόμενη προνομιούχα διαχείριση 
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μετοχών, την προνομιούχα πληροφόρηση και δόλιες ενέργειες όσον αφορά τη διακί
νηση των μετοχών. Αυτές οι δόλιες ενέργειες δεν είναι δύσκολο να καθοριστούν· 

δυσκολότερο είναι όμως να καθοριστούν τα κριτήρια, τα τερμακτά κριτήρια, με 
βάση τα οποία μετά το γεγονός θα τεκμαίρεται ότι υπήρξε αυτή η δόλια διαχείριση 
μετοχών. 

Γι' αυτό, τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι δεν καθυστέρησε αδικαιολό
γητα η Βουλή. Αντίθετα, έπαινος πρέπει να αποδοθεί στους υπηρεσιακούς παράγο
ντες της Βουλής που βοήθησαν την Επιτροπή, καθώς και στον Πρόεδρο της 

Επιτροπής, για τη σπουδή με την οποία ξανάγραψαν ουσιαστικά ένα νόμο-κέλυφος 

που είχε στείλει η κυβέρνηση και τον οποίο μετέτρεψαν σε νόμο λειτουργικό. Το 

δεύτερο: Κανένας να μη νομίσει ότι έχει αλλάξει οτιδήποτε όσον αφορά το θεσμικό 

πλαίσιο του Χρηματιστηρίου που σήμερα λειτουργεί. Και τρίτη λέξη

προειδοποίηση: Αυτοί που θα μετατρέψουν τις ιδιωτικές τους εταιρείες σε δημόσιες 

ας σκεφθούν σωστά ότι για τη Βουλή υπέρτατο μέλημα είναι η προστασία του επεν

δυτή. όχι εκείνων, όχι του Χρηματιστηρίου. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Παπαδόπουλου, ο Πρόεδρος της Βουλής 

κ. Α. Γαλανός επανήλθε στην έδρα του και ο κ. Α. Αντωνίου επέστρεψε στη θέση 

του.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

Άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Καζαμίας. Σημειώνω ότι ζήτησε το λόγο -είναι ομόφωνο βέβαια το νομο

σχέδιο- ο κ. Καζαμίας, ο κ. Πρέντζας και ο κ. Ρολάνδης. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Συνηθίζεται για τα ομόφωνα νομοσχέδια που έρχονται στην ολομέλεια της 

Βουλής να μη λαμβάνουμε το λόγο. Πιστεύω όμως πως το υπό συζήτηση νομοσχέδιο 

είναι σίγουρα ένα από τα πιο βασικά νομοσχέδια τα οποία τέθηκαν μπροστά στην 

καινούρια τουλάχιστον Βουλή με τη νέα της σύνθεση. 

Δε θα ασχοληθώ με οποιαδήποτε σχόλια εκείνων που προσεγγίζουν το θέμα 

ισχυριζόμενοι πως τάχατες η Βουλή ή η Εισαγγελία ή οποιοσδήποτε άλλος καθυστέ

ρησε για δικούς του σκοπούς να παρουσιάσει ολοκληρωμένο το νομοθέτημα στην 

ολομέλεια. Εμείς ως κοινοβουλευτική παράταξη, όταν ξεκινούσαμε τη συζήτηση 

αυτού του νομοσχεδίου, όπως πρωτοπαρουσιάστηκε από την Εκτελεστική Εξουσία, 

είχαμε μπροστά μας τρεις βασικούς στόχους: Ο πρώτος ήταν αυτός που υπερτόνισε 

πολλές φορές ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΔΗΚΟ κ. Παπαδόπουλος και 

που δεν μπορούσε να ήταν άλλος από την έγνοια μας να νομοθετήσουμε με τέτοιο 

τρόπο, ούτως ώστε να δώσουμε πλήρη, ει δυνατόν, προφύλαξη στο επενδυτικό 

κοινό. Ο δεύτερος κατά σειρά στόχος ήταν να γίνει ένα σωστό νομοθέτημα περί 

Χρηματιστηρίου, ούτως ώστε αυτός ο νέος νομοθετημένος θεσμός να λειτουργήσει 

για το καλό της κυπριακής οικονομίας. Και ο τρίτος, ο οποίος είναι συνυφασμένος 

με τους δυο προηγούμενους στόχους που ανέφερα, ήταν η αναγκαιότητα που 

βλέπαμε να υπάρξει μια σωστή εποπτεία από πλευράς κράτους. 

Αναφορικά με τον πρώτο μας στόχο δε θα ασχοληθώ εκτενώς, γιατί ο κ. Παπα

δόπουλος πιστεύω ότι πολύ παραστατικά διατύπωσε τις προσωπικές του απόψεις -
και να μου επιτρέψει να τις χρησιμοποιήσω- οι οποίες μας εκφράζουν κι εμάς 
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πλήρως. Έτσι, στο άρθρο για τους σκοπούς και τις αρμοδιότητες του Χρηματιστη

ρίου φροντίσαμε να αναφέρεται ρητώς πως στις εξουσίες και στις υποχρεώσεις του 

περιλαμβάνεται και η καταστολή των δόλιων και ανάρμοστων μεθόδων χρηματιστη

ριακής συναλλαγής και η παροχή της δέουσας προστασίας σε επενδυτές και γενικά 

στο κοινό. Η ίδια αυτή πρόνοια αναφέρεται πολύ παραστατικά επίσης και στις 

υποχρεώσεις των μελών της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς αλλά και των μελών του 

Συμβουλίου που θα διοικεί το Χρηματιστήριο. 

Άλλ~ς πρόνοιες που υπάρχουν καθορίζουν τα πλαίσια εκείνα μέσα στα οποία 

οι υπεύθυνοι θα παρεμβαίνουν σε περιπτώσεις που διαφαίνεται οποιαδήποτε παρα
νομία ή παρατυπία. Έτσι, έχει πολύ μεγάλη σημασία, κατά την άποψή μας, και η 

πρόνοια εκείνη που επιτρέπει ή καλύτερα επιβάλλει στο Συμβούλιο του Χρηματιστη

ρίου να αναστέλλει οποιαδήποτε στιγμή το θεωρήσει εκείνο σκόπιμο την εμπορία 

και τη συναλλαγή καθοριζόμενης κατηγορίας κινητών αξιών αλλά και εταιρικών 

τίτλων συγκεκριμένης εταιρείας, που έχουν εισαχθεί στο Χρηματιστήριο, και ταυτό

χρονα να διώκει τους ενόχους που πιθανόν να προσπαθήσουν να παραπλανήσουν 

το επενδυτικό κοινό . 

Αναφορικά με τον τρίτο στόχο που θέσαμε, όταν συζητούσαμε το νομοθέτημα 

στην Επιτροπή Οικονομικών ως κοινοβουλευτική παράταξη, μπορούμε να πούμε 

πως την αναγκαιότητα εποπτείας από το κράτος τη βλέπουμε και μας ικανοποιεί 
στο μέρος της υπό ψήφιση νομοθεσίας για τη σύσταση του Χρηματιστηρίου, όπου 

αναφέρεται ότι αυτό τελεί υπό την πλήρη εποπτεία του κράτους. Για το σκοπό τούτο 

δημιουργείται η λεγόμενη Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, καθώς και το Συμβούλιο που 

θα διοικεί το Χρηματιστήριο. Και οι δυο αυτές επιτροπές διορίζονται από το 

Υπουργικό Συμβούλιο και πρέπει οπωσδήποτε να απαρτίζονται από πρόσωπα 

ανώτατου ηθικού επιπέδου, όπως αναφέρεται στο νομοθέτημα, εγνωσμένου κύρους 

και εντιμότητας και εγνωσμένης πείρας και γνώσης στα οικονομικά, στις επενδύ

σεις, στις χρηματοδοτήσεις, στη χρηματαγορά και την κεφαλαιαγορά, που να είναι 

ικανά να συμβάλλουν στην πραγμάτωση των σκοπών του παρόντος νομοθετήματος. 

Για το ίδιο θέμα της εποπτείας μας βρίσκει επίσης πολύ σύμφωνους η πρόνοια 

εκείνη, σύμφωνα με την οποία το Υπουργικό Συμβούλιο έχει την εξουσία να 

διατάξει καθ' οιανδήποτε στιγμή το θεωρήσει εκείνο αναγκαίο την προσωρινή 

αναστολή της λειτουργίας του Χρηματιστηρίου. 

Κύριε Πρόεδρε, ένα άλλο σημείο στο οποίο θέλαμε να δώσουμε ιδιαίτερη 

βαρύτητα είναι το επίπεδο και τα προσόντα των χρηματιστών ή εκείνων οι οποίοι 

θα έχουν την καθημερινή τους ενασχόληση στο Χρηματιστήριο. Και πιστεύω ότι 

φανήκαμε αρκετά αυστηροί σ' αυτές μας τις απαιτήσεις για τον απλούστατο λόγο, 

που αναφέραμε προηγουμένως, ότι έπρεπε να εξυπηρετηθούν οι σκοποί όπως τους 

ανέφερα στην αρχή της ομιλίας μου. Ταυτόχρονα όμως έπρεπε να νομοθετήσουμε με 

τέτοιο τρόπο, ούτως ώστε να μην αφήσουμε σε καμιά περίπτωση εκτεθειμένο οποιο

δήποτε Κύπριο χρηματιστή που μέχρι σήμερα ασχολείτο μ' αυτό τον τομέα και που 

για οποιοδήποτε λόγο πιθανόν να μην ικανοποιεί τους όρους όπως τους καθορί

ζουμε για τους υποψήφιους, τους μελλοντικούς χρηματιστές. 

Εκείνο που αναμένουμε τώρα από την κυβέρνηση είναι να επεξεργαστεί όσο 

γίνεται πιο γρήγορα τους Κανονισμούς για το Χρηματιστήριο, γιατί, όπως είναι 
γνωστό, χωρίς αυτούς το Χρηματιστήριο δεν μπορεί να λειτουργήσει και το νομοθέ

τημα που καλούμαστε να ψηφίσουμε σήμερα δε θα έχει οποιοδήποτε πραγματικό 
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αντίκρισμα. Ταυτόχρονα, περιμένουμε να γίνει γρήγορα μια εκσυγχρονισμένη νομο

θεσία ή να γίνει διαφοροποίηση ή συμπλήρωση εκείνων των άρθρων της περί εται
ρειών νομοθεσίας που απαιτούνται και σχετίζονται με το νομοθέτημα περί Χρηματι
στηρίου. 

Και τρίτο, κάτι το οποίο βρίσκεται στα δικά μας τα χέρια και που έχω την · 
εντύπωση ότι βρίσκεται στην Επιτροπή Εξωτερικών και πρέπει να το προωθήσουμε 

είναι η κύρωση της διεθνούς σύμβασης για τους έχοντες προνομιακή πρόσβαση στην 

πληροφόρηση. Αυτό είναι στα δικά μας τα χέρια και θέλω να ελπίζω ότι πολύ 

σύντομα θα έρθει η πρόταση από την αρμόδια Επιτροπή στην ολομέλεια προς 

ψήφιση, γιατί οι πρόνοιες της σύμβασης συνάδουν πλήρως και με τη σωστή 

λειτουργία του Χρηματιστηρίου. 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πούμε ότι εμείς τουλάχιστον από τη δική μας 

πλευρά, και πιστεύω και οι άλλοι συνάδελφοι της Επιτροπής Οικονομικών, είμαστε 

έτοιμοι να εξετάσουμε οποιαδήποτε τροπολογία διαφανεί εκ των πραγμάτων ότι 

χρειάζεται να γίνει για την όσο το δυνατό καλύτερη και ομαλότερη λειτουργία του 

Χρηματιστηρίου. 

Θα ήταν παράλειψη από μέρους μου, κύριε Πρόεδρε, προτού κατέλθω από το 

βήμα τούτο, να μην ευχαριστήσω κι εγώ με τη σειρά μου από την πλευρά της παρά

ταξής μας το Κυπριακό Εμπορικό και Βιομηχανικό Επιμελητήριο, υπό τη σκέπη του 

οποίου λειτούργησε το Χρηματιστήριο όλα αυτά τα χρόνια με τον τρόπο που 

λειτούργησε και με τις πιθανές παραλείψεις που παρουσιάστηκαν μέχρι τώρα, 

καθώς και όλους τους χρηματιστές που συνέβαλαν σ' αυτή την προσπάθεια. Δε συνη

θίζεται, κύριε Πρόεδρε, από αυτό το βήμα πολύ τακτικά να επαινούμε συναδέλφους. 

Συνήθως, όταν διάφοροι εκπρόσωποι των κομματικών παρατάξεων βγαίνουμε 

σ' αυτό το βήμα και αναφερόμαστε σε συναδέλφους, αυτό το κάμνουμε επικριτικά. 

Όμως, πιστεύω ότι διερμηνεύω τα αισθήματα και άλλων συναδέλφων -δεν είμαι 

εξουσιοδοτημένος να το κάμω, γι' αυτό το κάμνω εκ μέρους της δικής μας πλευράς 

και μόνο- και θα 'θελα να δώσω τις ευχαριστίες μας σ' ένα συγκεκριμένο συνάδελφο, 

τον κ. Τάσσο Παπαδόπουλο, ο οποίος πραγματικά δούλεψε πάρα πολύ για την 

επεξεργασία αυτού του νομοθετήματος από την πρώτη ημέρα που μας παρουσιά

στηκε από την Εκτελεστική Εξουσία. Γι' αυτό πιστεύω ότι, αν όλοι μας επιδει

κνύουμε τον ίδιο ζήλο για όλες τις υποχρεώσεις που μπαίνουν μπροστά μας, όπως ο 

κ. Παπαδόπουλος στην περίπτωση του Χρηματιστηρίου, έχουμε να προσφέρουμε 

πολλά στον τόπο μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πρέντζας. Αν δε θα μακρηγορήσετε, μπορείτε να μιλήσετε από τη θέση 

σας. 

Καλός καραβοκύρης ο κ. Παπαδόπουλος στο θέμα του Χρηματιστηρίου. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Αναμφίβολα ναι, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Το γεγονός ότι φτάσαμε στην ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου για τη 

δημιουργία κεφαλαιαγοράς στον τόπο μας είναι σημαντικό και αξΙζει να εξαρθεί και 

με αναφορές από όλες τις κομματικές πλευρές από το βήμα αυτού του Σώματος, 
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γιατί πραγματικά το νομοσχέδιο που έχουμε σήμερα μπροστά μας για να ψηφίσουμε 

είναι το αποτέλεσμα μακράς και κοπιαστικής εργασίας, μακράς και κοπιαστικής 

εργασίας όχι μόνο στα πλαίσια της Επιτροπής Οικονομικών της Βουλής αλλά και 

_στα πλαίσια των γραφείων οικονομικών μελετών των κομμάτων. Και πρέπει να πω 

ότι τουλάχιστον για το δικό μας το κόμμα μια μεγάλη πλειάδα επιστημόνων από 

διάφορες ειδικότητες χρειάστηκε να διαθέσει χρόνο και να διαθέσει μόχθο, για να 

μπορέσει να εμβαθύνει στο θέμα αυτό, να κατανοήσει ένα θεσμό που δεν υπήρχε 

στον τόπο μας και που δεν υπήρχε ακόμα νομοθετημένος, να ανακαλύψει τις 

παγίδες που μπορούσε να υπάρξουν και να δώσει τις συμβουλές της στους 

Βουλευτές του κόμματος που είναι στην Επιτροπή Οικονομικών. Πέραν αυτών, 

πολλοί άλλοι επιστήμονες έξω από τα κομματικά πλαίσια ενδιαφερόμενοι για το 

Χρηματιστήριο, αλλά και ενδιαφερόμενοι εντελώς θεωρητικά άνθρωποι, που δεν 

έχουν οποιαδήποτε άμεσα συμφέροντα με το θεσμό, πρόθυμα μας έδωσαν συμβουλές 

και μας βοήθησαν στην επεξεργασία του όλου νομοσχεδίου. 

Πρέπει να πω ότι χωρίς πολλές εμπειρίες με την απλή ανάγνωση του αρχικού 

νομοσχεδίου που είχε έλθει μπροστά μας η τοποθέτηση δεν μπορόύσε να ήταν άλλη 

παρά αρνητική, διότι, όπως πολύ σωστά είπε ο κ. Παπαδόπουλος, δεν ήταν ένα 

νομοσχέδιο αλλά ήταν μια επιγραφή, η οποία πίσω της είχε ένα τεράστιο κενό, ένα 

χάος, το οποίο επέτρεπε οτιδήποτε, και ήταν μεγάλος ο αγώνας που κάναμε, για να 

εντοπίσουμε τις παγίδες που είχαν παρεισφρήσει μέσα σ' αυτό το νομοσχέδιο, καθώς 

και τα πολλά παράθυρα. Και σ' αυτό το σημείο ήταν τεράστια η qυμβολή του 

κ. Τάσσου Παπαδόπουλου, ο οποίος, πέρα από την προσωπική του ~ρευνα, είχε 
θέσει ενώπιόν μας και στη διάθεσή μας Κανονισμούς για χρηματιστήρια kaL νομοθε
σίες για χρηματιστήρια από διάφορες χώρες, έτσι που να μπορέσουμε να είμαστε σε 

καλύτερη θέση να διαμορφώσουμε τις βασικές κατευθύνσεις πάνω στις οποίες θα 

έπρεπε να οικοδομηθεί το νομοσχέδιο για το δικό μας Χρηματιστήριο. 

Τώρα το νομοσχέδιο ~oυ έχουμε μπροστά μας είναι καλό; Είναι ένα ερώτημα 

στο οποίο φοβούμαι ότι δυσκολευόμαστε να απαντήσουμε. Δεν ξέρουμε ακόμα αν 

είναι καλό το νομοσχέδιο. Ξέρουμε μόνο ότι είναι μια σοβαρή δουλειά, μια δουλειά 

που έγινε με πολλή συναίσθηση ευθύνης και μια δουλειά που θα μας κάμνει να 

αγωνιούμε λιγότερο, όταν θα τεθεί σε λειτουργία ο θεσμός. Γιατί πραγματικά 

κυρίαρχη έγνοια στην οικοδόμηση αυτού του θεσμού ήταν η προστασία του επεν

δυτή. Η προστασία του επενδυτή όχι μόνο από την άποψη της αποφυγής εξαπάτησης 

αθώων πολιτών, της αποφυγής παραπλάνησης και εκμετάλλευσης αθώων επεν

δυτών, αλλά και από την άποψη της οικοδόμησης ενός υγιούς θεσμού που θα 

μπορεί, όντας υγιής θεσμός, να βοηθήσει την οικονομία του τόπου, να βοηθήσει τις 

επενδυτικές προοπτικές, να δημιουργήσει και στην Κύπρο τη λογική της λα'ίκής 

επένδυσης, κάτι που, μόνο αν όλοι οι παράγοντες του Χρηματιστηρίου συμπεριφερ

θούν με ύψιστη ηθική ακεραιότητα, μπορεί να επιτευχθεί. 

Από την πλευρά μας θα επαγρυπνούμε και αναμένουμε ότι η κυβέρνηση, η 

οποία έχει την τελική ευθύνη για το θεσμό αυτό, θα κάμει επιλογές τέτοιες ως προς 

τη διοίκηση του Χρηματιστηρίου, ώστε να δούμε να το διευθύνουν άνθρωποι με 

ύψιστες ηθικές προδιαγραφές, με άριστη επιστημονική κατάρτιση και με διεισδυτι

κότητα και διορατικότητα, ώστε να μην υπάρχουν οι κίνδυνοι που επισήμανε πολύ 

έντονα προηγουμένως ο κ. Παπαδόπουλος και που τους υπογράμμισε επίσης 

συμφωνώντας ο κ. Καζαμίας. Και προσθέτω και τη δική μας προσυπογραφή στην 
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ανησυχία γι' αυτούς τους κινδύνους. Αναμένουμε να έλθει η συμπληρωματική νομο

θεσία που απαιτεί το υπό ψήφιση νομοσχέδιο, αναμένουμε να έλθουν και τα σχέδια 
των Κανονισμών, γιατί τότε και μόνον τότε, και το υπογραμμίζω και εγώ, όπως 

έκαμαν και οι προλαλήσαντες συνάδελφοι, τότε μόνο θα υπάρξει νομοθετημένο 

Χρηματιστήριο. Αλλά ταυτόχρονα αναμένουμε να έλθει και ένας νέος νόμος περί 
εταιρειών, ένας νόμος που να ανταποκρίνεται στη σημερινή πραγματικότητα, στις 

σημερινές ανάγκες. Αναμένουμε επιτέλους εκσυγχρονισμό και εναρμόνιση με τα 

ευρωπα·ίκά και ειδικότερα με τα κοινοτικά επίπεδα. 

Με αυτές τις σκέψεις, επαναβεβαιώνοντας τη δήλωση των προλαλησάντων 

συναδέλφων ότι Χρηματιστήριο θα έχουμε νομοθετημένο, μόνο όταν ψηφιστούν οι 

Κανονισμοί, κύριε Πρόεδρε, χαιρετίζω την ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου που 

εγκαινιάζει την εποχή της θεσμοποιημένης νομοθετικά κεφαλαιαγοράς και της 

αγοράς χρήματος στον τόπο μας, που είναι δυνατό, αν όλοι οι συντελεστές συμπερι

φερθούν με το σωστό τρόπο, να δώσει νέα ώθηση και νέες προοπτικές οικονομικής 

ανάπτυξης και λα·ίκής επένδυσης στον τόπο μας. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα δώσω το λόγο στον κ. Ρολάνδη, θα έλεγα όμως ότι το μόνο λυπηρό είναι 

ότι γίνεται η έναρξη της κεφαλαιαγοράς σε εποχή που η οικονομία μας εισέρχεται σε 

σοβαρή ύφεση, πραγμα που δεν είναι και πολύ ευοίωνο. 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Παρόλο που δεν ήμουν σε όλες τις συνεδριάσεις της Επιτροπής Οικονομικών, 

πρέπει να πω και εγώ ότι έχω ακούσει για τη δουλειά που έχει κάνει ο συνάδελφος 

Τάσσος Παπαδόπουλος σχετικά με το θέμα αυτό και οφείλω και εγώ να τον επαι

νέσω, όπως οφείλω να επαινέσω και τον Πρόεδρο της Επιτροπής Οικονομικών, τον 

κ. Ιεροδιακόνου, για τη δική του εργασία σχετικά με αυτό το νέο νόμο τον οποίο 

ψηφίζουμε σήμερα. 

Παρ' όλ' αυτά που έχω πει, πρέπει να πω. ότι δε συμφωνώ απολύτως με τον 

κ. Παπαδόπουλο, χωρίς να είμαι απολογητής, όπως είναι γνωστό, της προηγούμενης 

κυβερνήσεως, σχετικά με το νομοσχέδιο που ήρθε κοντά μας. Δε θα έλεγα πως ήταν 
απλώς κέλυφος. υπήρχε και τροφή στο κέλυφος, υπήρχε κάποια ολοκλήρωση. 

Μπορεί να αναμέναμε περισσότερα πράγματα, μπορεί να προσθέσαμε αρκετά πράγ
ματα, αλλά νομίζω ότι ήρθε κάποιο ολοκληρωμένο νομοσχέδιο το οποίο εμείς 

βοηθήσαμε να φτάσει σε μεγαλύτερη ολοκλήρωση, όπως το επιθυμούσαμε. 

Επίσης πρέπει να πω, χωρίς να είμαι aπoλoγητής του, ότι δε συμφωνώ ότι ο 

Πρόεδρος του ΚΕΒΕ, την ώρα που εξέφραζε την ανησυχία του για την καθυστέρηση 

που υπήρξε για ένα τόσο σοβαρό νομοθέτημα, δεν είχε το δικαίωμα να την εκφράσει. 

Πιστεύω ότι ως φορέας του επιχειρηματικού κόσμου και των συμφερόντων του είχε 

κάθε δικαίωμα να εκφράσει την ανησυχία του για την καθυστέρηση που πράγματι 
παρατηρείται είτε η κυβέρνηση φταίει είτε η Βουλή φταίει σ' αυτό τον πραγματικά 

νευραλγικό τομέα. 

Πιστεύω ότι η σημερινή μέρα, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, είναι μεγάλη 
μέρα για την οικονομία της Κύπρου και ειδικότερα γι' αυτό που ονομάζουμε 
"market economy", γι' αυτό που ονομάζουμε "ελεύθερη αγορά". Είναι πράγματι 
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μεγάλη μέρα, έστω και αν με την ψήφιση αυτού του νόμου δε σημαίνει ότι μπαίνει σε 

εφαρμογή αμέσως ο θεσμός του επίσημου Χρηματιστηρίου. Πρέπει να τη χαιρετί

σουμε και πρέπει να προσέξουμε επίσης. Πρέπει να προσέξουμε, διότι, όταν το 

Χρηματιστήριο Αξιών προχωρήσει, πρέπει να αναμένουμε ότι ένα τεράστιο ποσό 

που προέρχεται από απλούς επενδυτές θα κινηθεί προς αυτή την κατεύθυνση. 

Αν συγκρίνουμε τα κυπριακά δεδομένα με τα δεδομένα άλλων χωρών, θα 

δούμε το εξής: Στην Κύπρο η χρηματιστηριακή αξία σήμερα των μετοχών που 

βρίσκονται στο ανεπίσημο Χρηματιστήριο είναι περίπου ±:500 εκατομμύρια, ενώ το 
ακαθάριστο εγχώριο προ·ίόν μας είναι Π δισεκατομμύρια. Στις Ηνωμένες Πολι

τείες, για παράδειγμα, όπως και στη Δυτική Ευρώπη, η αξία των μετοχών στο 

Χρηματιστήριο είναι περίπου ίση με το ακαθάριστο εγχώριο προ·ίόν. Για παρά

δειγμα, στις Ηνωμένες Πολιτείες είναι $5 τρισεκατομμύρια το ακαθάριστο εγχώριο 
προ·ίόν και είναι και $5 τρισεκατομμύρια περίπου η αξία των μετοχών που βρίσκο
νται σήμερα στο Χρηματιστήριο. Και κοίταξα ορισμένους αριθμούς: Ίδια είναι 

περίπου η αναλογία και στη Δυτική Ευρώπη. 

Αν λοιπόν η δική μας οικονομία απεγκλωβιστεί τελικά από τις σημερινές επεν

δύσεις που δεν είναι παραγωγικές, όπως οι επενδύσεις στη γη, οι επενδύσεις σε 

μικρές βιομηχανικές μονάδες, οι καταθέσεις απλώς σε τράπεζες, και κατευθυνθεί 

προς το Χρηματιστήριο, σημαίνει ότι μια μέρα πρέπει να αναμένουμε ότι άλλα 

περίπου ±:2,5 δισεκατομμύρια θα κινηθούν προς την κατεύθυνση που ονομάζεται 
Χρηματιστήριο-μετοχές. 

Είναι γι' αυτό που πιστεύω ότι η προστασία του επενδυτή, όπως λέχθηκε προη

γουμένως από συναδέλφους, έχει τεράστια σημασία. Αν δηλαδή φύγουν ±:2,5 δισεκα
τομμύρια από καταθέσεις σε τράπεζες, από επενδύσεις στη γη ή από σημερινές επεν

δύσεις σε μικρές οικογενειακές επιχειρήσεις και διοχετευθούν σε κάποιες 

μεγαλύτερες, πιο παραγωγικές, πιο σωστές μονάδες στα επόμενα πέντε, δέκα, δεκα

πέντε χρόνια, από τις οποίες θα ωφεληθεί τα μέγιστα η κυπριακή οικονομία, 

σημαίνει ότι παράλληλα θα πρέπει να έρθουμε να δούμε πώς θα προστατέψουμε 

κατά τρόπο απόλυτο, θα έλεγα και εγώ, τον επενδυτή. 

Έχει καλυφθεί αυτό το θέμα από τον κ. Παπαδόπουλο και από άλλους συνα

δέλφους πολύ σωστά, πιστεύω. Υπάρχει νομοθεσία στο εξωτερικό που πρέπει να τη 

μελετήσουμε προσεκτικά. Σε ορισμένες χώρες υπάρχει νομοθεσία γι' αυτό που 

αναφέρθηκε προηγουμένως, το "inside trading". Σε ορισμένες χώρες και σήμερα 
ακόμα δεν είναι καν παράπτωμα αυτό το πράγμα και εδώ πρέπει να είναι παρά

πτωμα. Υπάρχει η νομοθεσία για τεχνητή αύξηση της αξίας των μετοχών, όπως έγινε 

στην περίπτωση της εταιρείας Γκίνες στο Ηνωμένο Βασίλειο, και αυτό πρέπει να 

μεριμνήσουμε να δούμε πώς θα το καταπολεμήσουμε και υπάρχουν και διάφοροι 

άλλοι τρόποι τους οποίους ίσως δεν έχουμε σκεφτεί ακόμα. Αναμφίβολα στο δρόμο 

μας στα χρόνια που θα ακολουθήσουν θα υπάρξουν πολλές περιπτώσεις τις οποίες 

θα πρέπει, μαθαίνοντας από την πείρα μας, να καλύψουμε με την αναγκαία νομο

θεσία. 

Κάτι άλλο στο οποίο πιστεύω ότι θα βοηθήσει η ύπαρξη του Χρηματιστηρίου 

είναι η ανατροπή του σημερινού ισοζυγίου των αξιών που υπάρχουν. Αυτή τη 

στιγμή στην Κύπρο περίπου το 60% των επενδύσεων σε δημόσιες εταιρείες είναι 
επενδεδυμένο σε τράπεζες. Χωρίς να έχω ιδιαίτερο λόγο να πω ότι δεν πρέπει να 
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είναι επενδεδυμένο σε τράπεζες, πρέπει να πω ότι αυτή η αναλογία δεν είναι φυσιo~ 

λογική. Αν κοιτάξουμε τα χρηματιστήρια οποιασδήποτε άλλης χώρας, θα δούμε ότι 

οι τράπεζες είναι ένα πολύ μικρό κλάσμα του συνόλου, διότι η βιομηχανία, για 

παράδειγμα, που είναι παραγωγική είναι ένα πολύ μεγαλύτερο μέρος των επενδύ

σεων σε αξίες χρηματιστηρίου. Κατά συνέπεια, δημιουργώντας το Χρηματιστήριο 

επίσημα, θα εξισορροπούμε περισσότερο τις επενδύσεις και αυτή την αγορά. 

Κλείνοντας θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, να πω μόνο το εξής: 

Ναι, πρέπει να υπάρξει προσοχή και παρέμβαση της κυβέρνησης σε όλα τα σημεία, 

για να προστατέψουμε τον επενδυτή. Αλλά πρέπει να προσέξουμε στο μέλλον αυτή 

η προσπάθεια για προστασία να μη μετατραπεί σε κυβερνητικό παρεμβατισμό στην 

ιδιωτική πρωτοβουλία. Δεν υπάρχουν δείγματα, πιστεύω, αυτή τη στιγμή προς αυτή 

την κατεύθυνση αλλά πρέπει ... Τουλάχιστον εγώ προσωπικά και το κόμμα μου για 
κανένα λόγο δε θα θέλαμε να υπερψηφίσουμε οτιδήποτε που θα αποτελούσε 

ανάσχεση αυτού που σήμερα σε ολόκληρο τον κόσμο αποτελεί την κινητήρια 

δύναμη, αυτού που ονομάζεται "ελεύθερη οικονομία". Η ελεύθερη οικονομία πρέπει 

να παραμείνει ελεύθερη οικονομία και να διατηρηθεί σ' αυτό το επίπεδο. Ευχα

ριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Θα είμαι σύντομος. 

Όσον αφορά τις επικρίσεις ότι η Βουλή καθυστέρησε την ψήφιση του νομοσχε

δίου, πιθανόν να μην υιοθετήσω ακριβώς τον ίδιο όρο που χρησμοποίησε ο κ. Παπα

δόπουλος, ότι δηλαδή το νομοσχέδιο ήταν ένα κέλυφος, αλλά από την άλλη πλευρά 

σίγουρα δεν ήταν ένα νομοσχέδιο ολοκληρωμένο, όταν κατατέθηκε στη Βουλή. 

Γι' αυτό και χρειαστήκαμε πάρα πολλές συνεδρίες, για να μπορέσουμε σήμερα να 

παρουσιάσουμε αυτό το οποίο συζητούμε. 

Θα ήθελα και εγώ με τη σειρά μου ως Πρόεδρος της Επιτροπής να ευχαρι

στήσω όλα τα Μέλη της Επιτροπής Οικονομικών που συνέβαλαν στο να έχουμε 

μπροστά μας αυτό το νομοσχέδιο σήμερα και σίγουρα τον κ. Παπαδόπουλο ιδιαί

τερα, του οποίου οι νομικές γνώσεις ήταν πολύ χρήσιμες και εποικοδομητικές, για 

την προσφορά του. Όμως, ιδιαίτερες ευχαριστίες θα ήθελα να δώσω και στο 

προσωπικό της Βουλής και ιδιαίτερα στον Προ·ίστάμενο των Κοινοβουλευτικών 

Επιτροπών, τον κ. Χριστοφόρου, που και αυτός μόχθησε, για να έχουμε αυτό το 

κείμενο μπροστά μας. 

Τα κύρια όργανα που προέβλεπε το νομοσχέδιο, όπως είχε αρχικά κατατεθεί, 

τη σύνθεσή τους τουλάχιστον την έχει αλλάξει η Επιτροπή και έχει αλλάξει επίσης 

και πάρα πολλές από τις αρμοδιότητές τους. Ιδιαίτερα έχει αλλάξει τη σύνθεση του 

Συμβουλίου. Όπως κατατέθηκε το νομοσχέδιο, δεν προνοούσε τη σύνθεση Συμβου

λίου Χρηματιστηρίου, αλλά ουσιαστικά μία αντιπροσώπευση διάφορων οργανω

μένων συμφερόντων. Και μπορεί αυτά τα οργανωμένα συμφέροντα να είχαν κατάλ

ληλα άτομα για το Συμβούλιο του Χρηματιστηρίου και να μπορούσαν να τηρήσουν 

το αναγκαίο επίπεδο, αλλά μπορούσε από την άλλη πλευρά, αν η Βουλή άρχιζε να 

υποχωρεί, όπως είχε υποχωρήσει η Εκτελεστική Εξουσία, και ικανοποιούσε με αντι

προσώπευση διάφορα οργανωμένα συμφέροντα, τα δεκατρία άτομα που εισηγείτο η 

κυβέρνηση με το νομοσχέδιο να τα είχαμε κάνει και εμείς είκοσι και είκοσι πέντε, αν 
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υποχωρούσαμε στις διάφορες πιέσεις. Όμως εισηγηθήκαμε επταμελές Συμβούλιο, 
που νομίζουμε ότι ορθολογιστικά θα είναι το καταλληλότερο για το Χρηματιστήριο. 

Αυτό το αναφέρω, για να μην επαναλάβω πράγματα τα οποία λέχθηκαν και να δείξω 

πόσο ριζικές αλλαγές χρειάστηκε να επιφέρουμε ως Επιτροπή. Επίσης έχουμε βάλει 

περιορισμούς στις χρηματιστηριακές δραστηριότητες, ιδιαίτερα στον τομέα της 

κάλυψης των εκδόσεων μετοχών. Και αυτό, για να αποφεύγονται τα μονοπώλια και 
τα ολιγοπώλια. 

Όμως, κάτι το οποίο λείπει και είναι σοβαρότατο και σημαντικότατο είναι το 

ότι δεν υπάρχει ικανοποιητική νομοθετική κάλυψη για την προνομιακή πληροφό

ρηση, αυτό το οποίο αναφέρθηκε και προηγουμένως, το "inside tτading''. Μας είχαν 
υποσχεθεί ότι θα μας έφερναν ξέχωρη νομοθεσία το αργότερο μέχρι τα Χριστού
γεννα και αργότερα μας είπαν ότι τουλάχιστον μέχρι τις 15 Ιανουαρίου θα ήταν 
κατατεθειμένη στη Βουλή. Μέχρι τώρα δεν έχουμε πάρει νομοθεσία που να ρυθμίζει 

ικανοποιητικά τους κινδύνους που είναι δυνατό να προκύψουν από την προνομιακή 

πληροφόρηση. 

Θα ήθελα τέλος να διευκρινίσω και εγώ με τη σειρά μου ότι με αυτή τη νομο

θεσία δε σημαίνει ότι από αύριο μπορεί να λειτουργεί το Χρηματιστήριο. Πρέπει να . 

εγκριθούν και οι Κανονισμοί, για να γίνει ολοκληρωμένη νομοθεσία, και καλούμε 

την Εκτελεστική Εξουσία να επισπεύσει τη σύνταξη και κατάθεση αυτών των Κανο

νισμών στη Βουλή, για να μη συνεχιστεί η νομοθετική εκκρεμότητα η οποία υπήρχε 

μέχρι σήμερα και η οποία θα συνεχίσει να υπάρχει, μέχρις ότου κατατεθούν και οι 

Κανονισμοί. 

Τέλος, είναι ευχή μου αυτοί οι Κανονισμοί, αν κατατεθούν στη Βουλή, να μην 

έχουν την ίδια προχειρότητα που είχε το αρχικό νομοσχέδιο που μας είχαν κατα

θέσει. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, νομίζω ότι έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση. Θα ήθελα 

απλώς να πω και εγώ δυο λόγια από τη θέση μου, που πιστεύω ότι εκφράζουν όλες 

τις πλευρές. 

Σίγουρα πρέπει να δοθούν ευχαριστίες τόσο προς τον κ. Παπαδόπουλο όσο 

και προς τον Πρόεδρο της Επιτροπής Οικονομικών αλλά και προς τον κ. Χριστο

φόρου, τον Προ·ίστάμενο των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών, και τα Μέλη της 

Επιτροπής. 

Το άλλο σημείο που πρέπει να τονιστεί εδώ ακόμα μια φορά είναι ότι αυτό το 

νομοσχέδιο αποτελεί το πρ(ίnο βήμα, ένα πολύ σοβαρό και σημαντικό πρώτο βήμα 

προς την κατεύθυνση της δημιουργίας Χρηματιστηρίου. Πολλά άλλα πράγματα 

πρέπει να γίνουν. Πρέπει η κυβέρνηση να στείλει συμπληρωματικές νομοθεσίες, 

καθώς και τους Κανονισμούς, και καλούμε τη νέα κυβέρνηση να προχωρήσει και να 

επισπεύσει την κατάθεση των συμπληρωματικών νομοθεσιών που χρειάζονται και 

των Κανονισμών. 

Εκείνο που θα ήθελα να τονίσω επίσης είναι ότι βασικό συστατικό της σοβαρό

τητας και αξιοπιστίας μιας οικονομίας είνα~ το υψηλό επίπεδο λειτουργίας του 

Χρηματιστηρίου και οι μηχανισμοί προστασίας του επενδυτή μέσα στον πυρετό που 

θα καταλαμβάνει πολλές φορές το Χρηματιστήριο. Πολύ μεγαλύτερες και πιο 
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αναπτυγμένες οικονομίες από την κυπριακή έχουν υποφέρει από ατασθαλίες, διότι η 

νομοθεσία δεν προστατεύει επαρκώς τον επενδυτή, αλλά θέλω να τονίσω τελειώνο
ντας ότι δεν είναι μόνο θέμα νομοθεσίας, αλλά είναι και θέμα νοοτροπίας, και 
ελπίζω στη μικρή Κύπρο να υπάρξει από την αρχή η σωστή νοοτροπία, που δεν 
υπάρχει σε πολύ αναπτυγμένες χώρες, όπως η Αμερική και η Βρετανία. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Σύσταση Χρηματιστηρίου. Άρθρο 3. 
Έδρα του Χρηματιστηρίου. Άρθρο 4. 

Σκοποί και αρμοδιότητες του Χρηματιστηρίου. Άρθρο 5. 
Προσωρινή αναστολή της λειτουργίας του Χρηματιστηρίου. Άρθρο 6. 
Κρατική εποπτεία. Άρθρο 7. 
Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς και Κυβερνητικός Επίτροπος. Άρθρο 8. 

Σύσταση Συμβουλίου. Άρθρο 9. 
Αρμοδιότητες Συμβουλίου. Άρθρο 10. 

Σύνθεση Συμβουλίου. Άρθρο 11. 

Πρόσωπα που δε νομιμοποιούνται για διορισμό. Άρθρο 12. 

Χηρεία θέσεως. Άρθρο 13. 

Συνεδρίες του Συμβουλίου και άλλες διαδικασίες. Άρθρο 14. 

Διαφωνία του Επιτρόπου με απόφαση του Συμβουλίου. Άρθρο 15. 

Επίσημη σφραγίδα του Συμβουλίου. Άρθρο 16. 

Εκχώρηση εξουσιών του Συμβουλίου. Άρθρο 17. 

Αντιμισθία των μελών του Συμβουλίου και της Επιτροπής. Άρθρο 18. 

Διευθυντής και άλλο προσωπικό. Άρθρο 19. 

Απόρρητο χρηματιστηριακών πληροφοριών. Άρθρο 20. 

Έννοια χρηματιστηριακής συναλλαγής. Άρθρο 21. 

Χρηματιστηριακές συναλλαγές. Άρθρο 22. 

Πράξεις σχετικές με κινητές αξίες που δε θεωρούνται χρηματιστηριακές 

συναλλαγές. Άρθρο 23. 
Απαγόρευση μεταβίβασης εγγραφής κινητών αξιών χωρίς τη σφραγίδα του 

Χρηματιστηρίου. Άρθρο 24. 

Απαλλαγή από το τέλος χαρτοσήμου. Άρθρο 25. 

Παραγραφή. Άρθρο 26. 

Χρηματιστηριακά πράγματα. Άρθρο 27. 

Εισαγωγή κινητών αξιών στο Χρηματιστήριο. Κατηγορίες εισαγόμενων 

κινητών αξιών. Άρθρο 28. 

Αναστολή εμπορίας κινητών αξιών. Άρθρο 29. 
Διαγραφή κινητών αξιών από το Χρηματιστήριο. Άρθρο 30. 

Μέλη του Χρηματιστηρίου. Άρθρο 31. 
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Περιορισμός στην άσκηση του επαγγέλματος του χρηματιστή, Άρθρο 32. 

Χρηματιστές και μεσιτικά δικαιώματα. Άρθρο 33. 

Εγγραφή και διαδικασία εγγραφής μελών στο Χρηματιστήριο. Άρθρο 34. 

Οικονομικές υποχρεώσεις χρηματιστών. Άρθρο 35. 

Τήρηση βιβλίων και υποβολή εκθέσεων, καταστάσεων και στοιχείων. Άρθρο 36. 

Υποχρέωση χρηματιστών για την τήρηση χρηματιστηριακών Κανονισμών και 

για την επίδειξη συμπεριφοράς αρμόζουσας στο λειτούργημά τους. Άρθρο 37. 

Δανεισμός από χρηματιστή. Άρθρο 38. 

Διαγραφή χρηματιστή από το Χρηματιστήριο. Άρθρο 39. 

Αντιποίηση έργων χρηματιστή. Άρθρο 40. 

Κατάρτιση άκυρης ή απαγορευμένης συναλλαγής. Άρθρο 41. 
Παράβαση υποχρεώσεων χρηματιστή. Άρθρο 42. 

Επαγγέλματα συναφή με τις χρηματιστηριακές συναλλαγές. Άρθρο 43. 
Πειθαρχική εξουσία του Συμβουλίου. Άρθρο 44. 

Πειθαρχικά αδικήματα. Άρθρο 45. 

Διαρκής ή προσωρινή διαγραφή από το Χρηματιστήριο. Άρθρο 46. 

Πειθαρχική διαδικασία. Άρθρο 47. 

Έσοδα Χρηματιστηρίου. Άρθρο 48. 

Οικονομικό έτος, λογαριασμοί, απολογισμός, ισολογισμός και προυπολογι-

σμός Χρηματιστηρίου. Άρθρο 49. 

Συνεγγυητικό. Άρθρο 50. 

Μέλη του Συνεγγυητικού. Άρθρο 51. 

Έσοδα του Συνεγγητικού. Υποχρέωση για εισφορά του Συνεγγυητικού. 

Άρθρο 52. 

Σκοπός του Συνεγγυητικού. Άρθρο 53. 

Διοίκηση του Συνεγγυητικού. Άρθρο 54. 

Εποπτεία και έλεγχος του Συνεγγυητικού. Άρθρο 55. 

Απόδοση της εισφοράς. Άρθρο 56. 

Υποχρέωση παροχής πληροφοριών σε περίπτωση πώλησης τίτλων με δημόσια 

εγγραφή. Άρθρο 57. 

Απαγορεύσεις εισαγωγής εταιρικών τίτλων, προνομιούχες συναλλαγές κτλ. 

Άρθρο 58. 

Υποχρέωση εταιρείας, της οποίας οι τίτλοι έχουν αναγραφεί ή εισαχθεί στο 

Χρηματιστήριο για διαπραγμάτευση, προς παροχή πληροφοριών. Άρθρο 59. 

Ανακοίνωση διορισμού κτλ. αξιωματούχων εταιρείας. Δήλωση συμφερόντων 

αξιωματούχων. Ανακοίνωση ορισμένων συμφωνιών και συναλλαγών. Άρθρο 60. 

Υποβολή ισολογισμού και εκθέσεως ελεγκτών. Άρθρο 61. 

Ελεγκτές. Άρθρο 62. 

Υποχρεώσεις κατά τον περί Εταιρειών Νόμο. Άρθρο 63. 

Αποκλεισμός εταιρείας από το Χρηματιστήριο. Άρθρο 64. 

προυποθέσεις για την έκδοση χρεογράφων και ομολογιών. Άρθρο 65. 
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Διορισμός αντιπροσώπου ή εμπιστευματοδόχου. Άρθρο 66. 

Δόλιες ενέργειες ως προς τα χρηματιστηριακά πράγματα. Άρθρο 67. 

Ψευδείς δηλώσεις. Άρθρο 68. 

Ποινική και αστική ευθύνη για αδικήματα τελούμενα από νομικό πρόσωπο. 
Άρθρο 69. 

Μεταβατικές διατάξεις. Άρθρο 70. 

Έκδοση χρηματιστηριακών Κανονισμών. Άρθρο 71. 

Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 72. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 72 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 72 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 

Κύπρου Νόμος του 1993. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

(Χειροκροτήματα) 

Παρακαλώ, κύριοι, δεν επιτρέπονται στη Βουλή εκδηλώσεις, όσος ενθουσια

σμός και αν υπάρχει σε κάποιους από το ακροατήριο. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 7 θέμα, που είναι "Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 2) ΤΟΥ 
1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 10, 22 
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και 29 Μαρτίου και στις 5 Απριλίου 1993. Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω 
νομοσχεδίου κλήθηκαν στην Επιτροπή και εξέφρασαν τις απόψεις τους ο Κυβερνη

τικός Εκπρόσωπος, καθώς και εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών και 

Εσωτερικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται, όπως αρχικά κατατέθηκε, ήταν η έγκριση 

πληρωμής από το Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας ποσού ί403.ΟΟΟ και η διάθεσή του 

για την κάλυψη των δαπανών του κονδυλίου ''Εκδόσεις και Δημοσιότητα" του 

Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών για την περίοδο Ιανουαρίου - Απριλίου 1993. 

Στη συνέχεια με επιστολή του Υπουργείου Οικονομικών, ημερομηνίας 

19 Μαρτίου 1993, ζητήθηκε το πιο πάνω ποσό να αυξηθεί σε ί503.000, σύμφωνα με 
σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ώστε να καλυφθούν οι δαπάνες του 

πιο πάνω κονδυλίου μέχρι την 31η Μα"ίου 1993. 

Όπως είναι γνωστό, η Βουλή των Αντιπροσώπων με την έγκριση των προϋπο

λογισμών του 1993 περιέλαβε στο πιο πάνω κονδύλι συμβολικό ποσό ύψους ί1Ο 
μόνο αντί για το ποσό του ί1.5 εκ. που είχε προταθεί από την κυβέρνηση. Η 

απόφαση της Βουλής στηρίχθηκε σε σχετική εισήγηση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού, η οποία θεώρησε σκόπιμο και 

αναγκαίο να διερευνηθούν πρώτα οι τρόποι και η διαδικασία διαχείρισης των 

κονδυλίων που είχαν χορηγηθεί μέχρι τότε για τη διαφώτιση. 

Το Υπουργικό ·Συμβούλιο τον Ιανουάριο του 1993 αποφάσισε να κατατεθεί 
συμπληρωματικός προϋπολογισμός για τη διάθεση ποσού ί 1.5 εκ., ο οποίος όμως 

δεν προωθήθηκε, ώστε να μελετηθεί από τη Βουλή. 

Στο μεταξύ, επειδή η νέα κυβέρνηση προτίθεται να μελετήσει σε βάθος το θέμα 

της διαφώτισης και να υποβάλει τις προτάσεις της, κάτι που αναμένεται να απαι

τήσει χρονική περίοδο μερικών μηνών, κρίθηκε σκόπιμο να κατατεθεί στο στάδιο 

αυτό συμπληρωματικός προϋπολογισμός για τη διάθεση ποσού στο ύψος που τώρα 

προτείνεται με σκοπό τη συνέχιση των απολύτως αναγκαίων δραστηριοτήτων του 

Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών μέχρι και το Μάιο του 1993. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού στο στάδιο 

της εξέτασης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου ζήτησε και πήρε από την κυβέρνηση 

πρόσθετα αναλυτικά στοιχεία όσον αφορά τον τρόπο και τους σκοπούς για τους 

οποίους πρόκειται να διατεθεί κάθε επιμέρους κονδύλι ξεχωριστά. 

Όπως δήλωσε ειδικότερα στην Επιτροπή ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, επεξη

γώντας τις αναλυτικές καταστάσεις που αφορούν το ζητούμενο ποσό, αυτό 

πρόκειται να διατεθεί για την κάλυψη τρεχουσών αναγκών του Γραφείου, καθώς και 

για την εκπλήρωση συμβατικών ή άλλων υποχρεώσεών του, των οποίων η μη εκπλή

ρωση θα εκθέσει οπωσδήποτε την κυβέρνηση. 

Μαζί με τη ζητούμενη συμπληρωματική πίστωση γίνεται ανάμεσα σε άλλα 

πρόταση και για την παραγωγή ή τη χρηματοδότηση ορισμένων ταινιών. Τα ποσά 

που ζητούνται για τις ταινίες αυτές στην ουσία προορίζονται να διατεθούν για την 

καταβολή οφειλόμενων υπολοίπων με βάση τις σχετικές συμβάσεις που συνομολογή

θηκαν. 
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Ειδικότερα, όσον αφορά μία από τις ταινίες αυτές, ο Κυβερνητικός Εκπρό

σωπος δήλωσε ότι δεν έχει ακόμη ολοκληρωθεί η μελέτη ορισμένων θεμ(1των που 

σχετίζονται με αυτή. Γι' αυτό και η Επιτροπή, προτείνοντας την έγκριση της 

δαπάνης που ζητείται για το σκοπό αυτό, αναμένει ότι οι αρμόδιοι πριν από τη 

διενέργεια οποιασδήποτε δαπάνης θα ολοκληρώσουν προς πλήρη ικανοποίηση των 
συμφερόντων της Δημοκρατίας τη μελέτη των προαναφερόμενων ζητημάτων που 

εκκρεμούν. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 

, όλων των πιο πάνω και αναμένοντας τις κνβερνητικές προτάσεις αναφορικά με την 
ουσία του θέματος της διαφώτισης, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 

υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Πριν προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση, απλώς θέλω να καλέσω την κυβέρ

νηση να προχωρήσει χωρίς καθυστέρηση και να υποβάλει κάποιες προτάσεις που 

έχουν σχέση με τον καλύτερο συντονισμό της προσπάθειας για διαφώτιση. Ιδιαί

τερα αντιλαμβάνομαι γίνεται προσπάθεια για συντονισμό μεταξύ Γραφείου Τύπου 

και Πληροφοριών και Υπουργείου Εξωτερικών. Νομίζω ότι θα πρέπει πρώτα να 

δούμε κάποιες δομικές προτάσεις που έχουν σχέση με τη δομή του όλου θεσμού, 

πριν ξαναψηφίσουμε οποιαδήποτε κονδύλια. Νομίζω ότι αυτές οι απόψεις αντανα

κλούν τις απόψεις όλων των Μελών του Σώματος. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού f503.0oo 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

νται. 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1,2 και 3 μαζί με τον Πίνακα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1,2 και 3 μαζί με τον Πίνακα εγκρίνο-

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 1) του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι "Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας Νόμος 

του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
διαβάσει την Έκθεση. 
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Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΤΑΜΕΙΟΥ ΘΗΡΑΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν μεταξύ 

24 Φεβρουαρίου και 29 Μαρτίου 1993. Στα πλαίσια της μελέτης του πιο πάνω 

προϋπολογισμού κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι της Επιτροπής Διαχειρί

σεως του Ταμείου Θήρας και της Κυνηγετικής Ομοσπονδίας Κύπρου. 

Ο προϋπολογισμός του Ταμείου Θήρας για το 1993, όπως αρχικά κατατέθηκε 
στη Βουλή, προβλέπει έσοδα ύψους f:1.072.11O, που θα προέλθουν κυρίως από τα 
τέλη έκδοσης αδειών και κατοχής πυροβόλων όπλων, και έξοδα ύψους f:1.589.460. 
Το ποσό αυτό θα διατεθεί κυρίως για αποδοχές προσωπικού, λειτουργικά έξοδα, 

βελτίωση βιοτόπων και εκτροφή και αγορά θηραμάτων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 

διεξήλθε όλες τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, ενώ 

αναγνωρίζει τη συμβολή του Ταμείου Θήρας στην προστασία του ενδημικού θηρά

ματος, θεωρεί αναγκαία την άσκηση ουσιαστικού και αποτελεσματικού ελέγχου στα 

κονδύλια της κυβερνητικής χορηγίας προς την Κυνηγετική Ομοσπονδία Κύπρου, 

πράγμα που αποτελεί υποχρέωση κάθε κυβερνητικού αρμοδίου που εξουσιοδοτεί τη 

διενέργεια οποιασδήποτε δαπάνης από το δημόσιο ταμείο. 

Στα πλαίσια της μελέτης του προϋπολογισμού αυτού η Επιτροπή ζήτησε και 

πήρε συμπληρωματικά στοιχεία και πληροφορίες για την κυβερνητική χρηματοδό

τηση των διάφορων κυνηγετικών προγραμμάτων της Κυνηγετικής ομοσπονδίας 

Κύπρου και για το κονδύλι που προορίζεται για την καταπολέμηση επιβλαβών ζώων 

και πτηνών. Αξιολογώντας τα στοιχεία που της δόθηκαν και συνεκτιμώντας τα με . 
τα όσα δηλώθηκαν ενώπιόν της από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, η Επιτροπή δεν 

έχει πειστεί ότι ασκείται ο ενδεδειγμένος έλεγχος στην κυβερνητική αυτή χορηγία. Σε 

σχέση με τη δαπάνη για την καταπολέμηση των επιβλαβών ζώων και πτηνών, η 

Επιτροπή έχει επίσης τη γνώμη ότι επιβάλλεται πρώτα η διερεύνηση του τρόπου και 

των μέσων που χρησιμοποιούνται για το σκοπό αυτό, θέμα που απασχολεί την 

αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

Υπό το φως των πιο πάνω η πλειοψηφία της Επιτροπής εισηγείται τη μείωση 

της ζητούμενης κυβερνητικής χορηγίας προς την Κυνηγετική Ομοσπονδία Κύπρου 

στα περσινά της επίπεδα, αναμένοντας, σύμφωνα με τις διαβεβαιώσεις τόσο των 
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αρμοδίων του Υπουργείου Εσωτερικών όσο και της ίδιας της Ομοσπονδίας, ότι θα 
υποβληθεί στη Βουλή λεπτομερές εξοδολόγιο του τρόπου διάθεσης της χορηγίας 
αυτής. Η πλειοψηφία της Επιτροπής εισηγείται επίσης την περίληψη συμβολικής 

πρόνοιας ύψους ίlΟ μόνο για την καταπολέμηση των επιβλαβών ζώων και πτηνών, 
μέχρι που να ολοκληρωθεί η μελέτη του ειδικού αυτού θέματος από την αρμόδια 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή. Με βάση τη διαφοροποίηση αυτή η Επιτροπή εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού εισηγού

νται στο Σώμα την έγκριση του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, όπως αρχικά κατα
τέθηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάνω μια δήλωση. Στην Έκθεση αναφέρεται ότι το 

Δημοκρατικό Κόμμα υποστήριξε τη μείωση του ποσού της χορηγίας από f:60.000 σε 
f:40.000. Έκτοτε όμως η Κοινοβουλευτική Ομάδα του Δημοκρατικού Κόμματος πήρε 
άλλη απόφαση και λυπούμαι έναντι των συναδέλφων που είχαν ακούσει την αρχική 

τοποθέτηση του κόμματος. 

Η θέση μας είναι ότι, επειδή δεν το θεωρούμε θέμα αρχής, κάθε Βουλευτής από 

το Δημοκρατικό Κόμμα δικαιούται να ψηφίσει κατά βούληση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ένα βασικό στοιχείο, το οποίο αναφέρεται και στην Έκθεση 

της Επιτροπής, είναι πως η Επιτροπή ομόφωνα θεωρεί αναγκαία "την άσκηση 

ουσιαστικού και αποτελεσματικού ελέγχου στα κονδύλια της κυβερνητικής χορηγίας 

προς την Κυνηγετική Ομοσπονδία Κύπρου, πράγμα που αποτελεί υποχρέωση κάθε 

κυβερνητικού αρμοδίου". 

Εμείς, κύριε Πρόεδρε, ως κοινοβουλευτική ομάδα, αξιολογώντας τα στοιχεία 

τα οποία παρατέθηκαν στην Επιτροπή και αξιολογώντας επίσης τα επιπρόσθετα 

στοιχεία τα οποία ζητήσαμε και τα οποία μας παρατέθηκαν, μετά πάροδο 15 και 
πλέον ημερών δεν έχο\!με πεισθεί ότι γίνεται τουλάχιστον εκείνος ο ενδεδειγμένος 

έλεγχος που πρέπει να γίνεται για αυτή τη χορηγία. 

Στο κάθε Μέλος της Επιτροπής Οικονομικών, κύριε πρ~εδρε, και πιθανόν στο 
κάθε Μέλος αυτής της Βουλής, έφθασαν κάποιες έγγραφες καταγγελίες για πιθανές 

παρατνπίες ή πιθανές ατασθαλίες οι οποίες γίνονται. Kα~ αυτές οι καταγγελίες 

μπορώ να διαβεβαιώσω ότι είναι πολύ περισσότερες από αυτές που στο στάδιο της 
αρχικής πληροφόρησης είχε η Επιτροπή Οικονομικών, όταν θεώρησε σκόπιμο αυτε

πάγγελτα να ασχοληθεί με τα θέματα της διαφώτισης. Δε λέω ότι δεν έπρεπε να 

ασχοληθεί. Απλώς ως αρχικό στάδιο παροχής πληροφοριών αυτές είναι πολύ περισ

σότερες από ό,τι είχαμε για το άλλο θέμα που ανέφερα. 

Επειδή εμείς δεν είμαστε της γνώμης ότι γι' αυτό το θέμα τουλάχιστον η 
Επιτροπή θα έπρεπε σ' αυτό το στάδιο να προχωρήσει αυτεπάγγελτα στην εξέταση 
αυτών των καταγγελιών και επειδή έχουμε εμπιστοσύνη σ' αυτούς που είναι αρμό

διοι να κάνουν αυτή την έρευνα, θεωρήσαμε σκόπιμο να παραθέσουμε τη θέση μας 
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και να καλέσουμε τους αρμοδίους να κάνουν αυτή την ενδελεχή έρευνα και να μας 

φέρουν τα αποτελέσματά της μέχρι το τέλος Ιουνίου. Με αυτό το σκεπτικό, κύριε 

Πρόεδρε, θεωρήσαμε ότι δε θα ήταν φρόνιμο από μέρους μας να εγκρίνουμε οποιο

δήποτε επιπρόσθετο κονδύλι συγκριτικά με εκείνο το οποίο εγκρίθηκε πέρσι. 

Σίγουρα, στην παράταξή μας δεν υπάρχουν λιγότεροι κυνηγοί ή φίλοι των 

κυνηγών. Σε καμιά περίπτωση δεν επιτρέπουμε σε κανέναν να διερμηνεύσει τη θέση 

μας ως τοποθέτηση ενάντια στο άθλημα του κυνηγίου ή ενάντια στους κυνηγούς. 

Αντίθετα, υπερθεματίζουμε με την ανάγκη επιχορήγησης της ομοσπονδίας τους και 

είμαστε έτοιμοι, αφού μας παρατεθούν όλα εκείνα τα στοιχεία τα οποία θα μας 

ικανοποιήσουν, τον Ιούνιο να εγκρίνουμε οποιοδήποτε επιπρόσθετο συμπληρωμα

τικό προϋπολογισμό ήθελε φέρει η κυβέρνηση, για να συμπληρωθεί η χορηγία όπως 

άρχικα επροτείνετο, και ίσως του χρόνου, αν χρειαστεί, να εγκρίνουμε ακόμα περισ

σότερα. 

Με αυτές τις διευκρινίσεις, κύριε Πρόεδρε, κάνουμε έκκληση σε όλους τους 

Βουλευτές οι οποίοι σίγουρα είναι ευαίσθητοι, όπως κι εμείς, στα θέματα δαπανών 

κυβερνητικών κονδυλίων -και κυρίως μετά τη σημερινή ομιλία του Υπουργού Οικο
νομικών- πως πρέπει μετρημένα να δαπανούμε τους πόρους του κρατικού ταμείου. 

Σίγουρα, η ευαισθησία αυτή θα είναι μεγαλύτερη. σε συναδέλφους που θεωρούν 

σκόπιμο μετά από οποιεσδήποτε αναφορές και καταγγελίες να εγγράφουν πολύ 

τακτικά και με μεγάλη ευκολία θέματα για αυτεπάγγελτες εξετάσεις από τις 

Επιτροπές. Πιστεύω ότι εδώ τώρα καλούμαστε να αποδείξουμε έ~ιπρακτα αυτή μας 

την έγνοια. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Καζαμία, μπορεί η αύξηση της χορηγίας να είναι καλή επένδυση, νοου

μένου ότι κτυπούμε περισσότερο κυνήγι. Εκτός βέβαια αν παίρνουμε ως δεδομένο 

ότι μιλούμε για πολλούς παπαγάλους! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρώτα θα ήθελα να ευχαριστήσω τον έντιμο συνάδελφο 
κ. Καζαμία που αποκάλυψε ακόμα ένα σκάνδαλο της κυβέρνησης που έχει φύγει. Αν 

έχουν υπάρξει παρατυπίες ή σκάνδαλα, σίγουρα αυτά τα σκάνδαλα δεν έχουν 

δημιουργηθεί μετά τις 14 Φεβρουαρίου και εν πάση περιπτώσει όχι στην ημερομηνία 
που συζητήθηκε το θέμα της ενίσχυσης του Ταμείου Θήρας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε συνάδελφε, δε νομίζω ότι αυτό το θέμα προσφέρεται για να αποδοθούν 

λάθη σε προηγούμενες κυβερνήσεις, για να είμαστε ειλικρινείς. . 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Ναι, αλλά είναι πολύ εύκολο να επιχειρηματολογούμε να μην ψηφιστεί αυτό το 

κονδύλι και να συνδέουμε μάλιστα αυτό το ταμείο με το Ταμείο Διαφι\)τισης. Οπωσ

δήποτε, θα χαρώ πολύ και σίγουρα θα είμαι ο πρι\)τος που, όταν υπάρξουν αυτά τα 

στοιχεία, θα ζητήσει την καταδίκη με τον πιο αυστηρό τρόπο οποιουδήποτε 
ανθρι\)που ενέχεται σε κακή διαχείριση ή διασπάθιση χρήματος, από οποιαδήποτε 
πλευρά κι αν προέρχεται ,ή όπου κι αν ανήκει αυτός ο άνθρωπος. 
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Ειλικρινά πιστεύω ότι, ψηφίζοντας τις ;(40.000, δεν εξυπηρετούμε τους 
σκοπούς για τους οποίους δίνονται αυτά τα χρήματα. Γιατί, αν δε συνοδεύονται και 
με το ποσό το οποίο αποκόπτουμε, καμιά σωστή επένδυση για σκοπούς αύξησης του 

θηράματος δε θα υπάρξει, όταν την ίδια στιγμή δε θα δοθούν τα κονδύλια αυτά, για 

να καταπολεμηθούν όλα τα κορακοειδή και όλα τα επιβλαβή ζώα και πτηνά που 

δημιουργούν τεράστιες ζημιές και απώλειες στο θήραμα. 

Πιστεύω ότι θα πρέπει να υπάρξει μια δεύτερη σκέψη. Πρέπει να σεβαστούμε 

τις 40 000 κυνηγούς που υπάρχουν σήμερα στον τόπο μας. Το κυνήγι είναι ένα 

άθλημα, όπως ο κάθε άνθρωπος έχει ένα άθλημα. Είναι ένας τρόπος, για να μη 

συχνάζει ο κάθε πολίτης μέσα στις λέσχες και να γίνεται χαρτοπαίχτης, το να ασχο

λείται με αυτό το ωραίο άθλημα. 

Εν πάση περιπτώσει, εγώ προσωπικά θα ψηφίσω την πρόταση όπως κατατέ

θηκε για ολόκληρο το ποσό των ;(60.000 χωρίς οποιαδήποτε αποκοπή και δηλώνω 
για ακόμα μια φορά ότι θα χαρώ ιδιαίτερα, αν οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ ή οποιοσ

δήποτε άλλος έχει στοιχεία τα' οποία από κοινού, αν θέλετε, μπορούμε να τρέξουμε 
να τα ερευνήσουμε, ώστε, αν υπάρχουν ένοχοι, να οδηγηθούν σίγουρα ενώπιον της 

δικαιοσύνης. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, επειδή πιστεύω ότι το θέμα δεν προσφέρεται για μεγάλες 

ομιλίες, θα διοσω το λόγο αλλά από τις θέσεις σας, για να συντομεύσουμε. 

Κατά σειρά ο κ. Μουσιούττας, ο κ. Αντωνίου και ο κ. Πρέντζας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είμαι από εκείνους που καλώς δέσμευσαν την ομάδα μας, ώστε 

να τοποθετηθεί υπέρ της χορηγίας των ;(40.000. Εγώ προσωπικά επιμένω σ' αυτό 
που είχα πει στην Επιτροπή για τις ;(40.000. Είμαι κυνηγός και αγαπώ το θήραμα 

και φροντίζω να πληθαίνει το θήραμα, για να το σκοτώσουμε όμως στο τέλος, όπως 

είχε πει ο φίλος Τάσσος Παπαδόπουλος. 

Πιστεύω ειλικρινά πως είναι αδιανόητο να αυξάνεται μια χορηγία προς οποια

δήποτε οργάνωση, και δεν υπονοώ οτιδήποτε. Είναι για προστασία αυτής της ίδιας 

της οργάνωσης που επιμένω να μείνει το ποσό στις ;(40.000. Επαναλαμβάνω ότι 
είναι αδιανόητο να αυξάνεται μια χορηγία, χωρίς να υπάρχει μια ικανοποιητική 

εξήγηση για το πώς διατίθενται αυτά τα χρήματα. Η εμμονή στη χορηγία των 

;(40.000 έγινε με την προϋπόθεση ότι, αν ως το μήνα Ιούνιο αποστείλουν στην 

Επιτροπή Οικονομικών εξοδολόγιο που να δικαιολογεί το πώς διατίθενται αυτά τα 

χρήματα, εμείς, που επιμένουμε τώρα στις ;(40.000, δε θα είχαμε καμιά απολύτως 
ένσταση να έρθει η κυβέρνηση με επιπλέον χορηγία ακόμα ;(40.000, αν θέλετε, και να 
την ψηφίσουμε. Γιατί δε μηδενίζουμε τη συμβολή της Κυνηγετικής Ομοσπονδίας 

στην προσπάθεια ανάπτυξης και προστασίας του θηράματος. 

Γι' αυτό το λόγο, ως άτομο δηλώνω πως θα σταθώ, όπως στάθηκα και στην 

Επιτροπή υποστηρίζοντας την περικοπή της χορηγίας, στο παρόν στάδιο στις 

;(40.000. Νομίζω ότι προσφέρουμε υπηρεσία και στην Ομοσπονδία, γιατί, όπως είπε 
και ο συνάδελφος κ. Καζαμίας, μας έχουν πράγματι σταλεί επιστολές οι οποίες 

περιέχουν διαφόρων ειδών κατηγορίες. Δε δεχόμαστε το περιεχόμενο των 

επιστολών, αλλά δε σημαίνει ότι δεν πρέπει να υπάρχει έλεγχος, και ο έλεγχος θα 

γίνει με τον τρόπο που έχουμε υποδείξει. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ελπίζω, αγαπητέ συνάδελφε, να είχες την ίδια άποψη και για την επιχορήγηση 
του αθλήματος του μπάσκετ για το οποίο ενδιαφέρεσαι ιδιαίτερα. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤ ΑΣ: 

Να πιάσουμε καλάθι. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Αντωνίου. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, το μεγαλύτερο σφάλμα που θα κάμει αυτό 

το Σώμα, συζητώντας αυτό το θέμα, είναι να το προσεγγίσει από πλευράς κομμα

τικής ή πολιτικής σκοπιμότητας. Ειλικρινά πιστεύω ότι αυτό το θέμα δεν είναι θέμα 
για μια τέτοια προσέγγιση ή τοποθέτηση. Είναι ένα θέμα που αφορά 45 000 κυνη
γούς και νομίζω ότι είναι περιττό να πούμε αν ανήκουν εκεί ή εδώ. 

Το δεύτερο που πρέπει να κάνουμε σαφές, όσον αφορά τη θέση που έχουμε 

πάρει για την αποκοπή αυτών των ί44.ΟΟΟ από το ί 1.500.000 που προϋπολογίζονται 
στο σύνολο των δαπανών, είναι ότι πρόκειται για ένα ποσό για το οποίο δεν μπορεί 

να κατηγορηθεί η Βουλή ή η Επιτροπή ότι στερεί τους κυνηγούς από οτιδήποτε. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να προσεγγίσω αυτό το θέμα και από μια άλλη 

γωνιά. Ένας από τους λόγους που οδήγησαν στην αποκοπή αυτού του ποσού είναι ο 

τρόπος με τον οποίο γίνεται η καταπολέμηση των επιβλαβών θηραμάτων, κορακο

ειδών και αλεπούδων. Ειλικρινά πιστεύω ότι ο τρόπος είναι και ανεξέλεγκτος xqL 
ανεύθυνος, με αποτέλεσμα φέτος να σκοτωθούν περισσότερα σκυλιά παρά 

αλεπούδες. Διερωτώμαι αν οποιοσδήποτε κυνηγός σ' αυτό τον τόπο θα ήταν ήσυχος 

και αν άνετα θα έβγαινε στο βουνό με την έγνοια ότι το σκυλί του θα θανατωθεί 

μπροστά του μέσα σε ένα λεπτό. Γι' αυτό, έχω εγγράψει θέμα στην Επιτροπή Περι

βάλλοντος για το πώς πρέπει να αντιμετωπιστεί αυτό το θέμα. Μετά το πόρισμα 

αυτής της Επιτροπής, που θα συζητήσει σφαιρικά το θέμα, αν συνεχιστεί αυτός ο 

τρόπος εξόντωσης του επιβλαβούς θηράματος -εγώ προσωπικά διαφωνώ- τότε θα 

επανέλθουμε, για να εξετάσουμε τι πρέπει να ψηφίσουμε και τι όχι'. 

Συνεπώς, κάνω έκκληση στους συναδέλφους να αντιμετωπίσουν το θέμα ~ψ 

αυτή την ευρύτερη και πιο αντικειμενική αντίληψη και να αποφύγουν να ψηφίσουr 
αυτά τα ποσά τα οποία η Επιτροπή κατά πλειοψηφία έχει εισηγηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, νομίζω ότι έχουν λεχθεί αρκετά, ώστε να μη συνεχιστεί η συζήτηση. 

Υπάρχουν δυο αντιλήψεις: Η μια λέει να περικόψουμε το κονδύλι, μέχρι να αποδει

χθεί σωστή δουλειά και τα λάθη να διορθωθούν, και η άλλη αντίληψη λέει να τα 

δώσουμε και να πιέσουμε να γίνει σωστή δουλειά. 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η Επιτροπή, επεξεργαζόμενη το υπό ψήφιση νομοσχέδιο, εργά

στηκε με σοβαρότητα και υπευθυνότητα. Μελέτησε το θέμα πολύ προσεκτικά και 

είχε μπροστά της το σημείο που έθιξε ο συνάδελφος κ. Αντωνίου σχετικά με τα 

κορακοειδή και τον τρόπο εξόντωσής τους. Είναι θέμα που πραγματικά χρειάζεται 
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περαιτέρω εξέταση. Η Επιτροπή, ενόψει αυτής της εξέτασης, αποφάσισε την προσω

ρινή τουλάχιστον περικοπή αυτού του ποσού, μέχρι να υπάρξει ένα πόρισμα που να 

επιτρέπει να υιοθετηθεί κάποια πολιτική, σχετικά με το θέμα αυτό, αποδεκτή και 

περιβαλλοντικά και γενικότερα από την άποψη της προστασίας της ζωής και της 

περιουσίας. 

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο θέμα, πραγματικά πολλοί ισχυρισμοί έφθασαν 

σ' εμάς σχετικά με τη διαχείριση των χρημάτων που δίνονται στην Κυνηγετική 

Ομοσπονδία. Και δεν προέρχονται βέβαια από ανθρώπους έξω από την κυνηγετική 

οικογένεια. Δεν υιοθετήσαμε κανέναν από τους ισχυρισμούς και δε δικάσαμε ερήμην 

κανέναν. Απλώς είπαμε, εφόσον υπάρχουν αυτοί οι ισχυρισμοί και εφόσον η κυβερ

νητική πλευρά ανέλαβε τη δέσμευση μέχρωον Ιούνιο να έρθει μαζί με την Κυνηγε

τική Ομοσπονδία και να φέρει λογαριασμούς.που να δείχνουν πέραν πάσης αμφιβο
λίας ότι τα χρήματα αυτά χρησιμοποιούνται κατά τρόπο αδιάβλητο, να επανέλθουμε 

με συμπληρωματικό προυπολογισμό. Έτσι, χωρίς να επιβραβεύουμε δίνοντας την 

αύξηση και χωρίς να καταδικάζουμε διαγράφοντας το ποσό, είπαμε να διατηρηθεί 

στο επίπεδο που ήταν πέρσι. Νομίζω πως ήταν η πιο λογική και ισορροπημένη τοπο

θέτηση. 

Έκκλησή μας προς όλες τις πλευρές της Βουλής είναι να δουν το θέμα με αυτό 

το φακό και να μη γίνει θέμα διαμάχης μεταξύ των οπαδών των ί60.000 και αυτών 

των ί40.ΟΟΟ, αλλά να δούμε με δημόσιο πνεύμα ένα θέμα διαχείρισης δημόσιου 

χρήματος. Πραγματικά τα χρήματα αυτά τίθενται στη διάθεση μιας οργάνωσης η 

οποία, σύμφωνα με τα μέχρι στιγμής ισχύοντα, μπορεί να τα διαχειρίζεται όπως 

θέλει και να υφίσταται κατηγορίες, ενώ μπορεί να τα διαχειρίζεται, και θέλω να 

πιστεύω ότι τα διαχειρίζεται, αδιάβλητα. Αυτό όμως δεν μπορεί κανένας να το 

βεβαιώσει, πριν δοθούν οι λογαριασμοί. Γι' αυτό η έκκληση μας προς όλες τις 

πλευρές είναι να ψηφίσουν το νομοσχέδιο όπως προτείνεται από την Επιτροπή και 

λυπούμαι γιατί το ΔΗΚΟ πέρασε αυτή την ταλάντευση, ενώ ήταν πολύ ισορροπη

μένη η τοποθέτησή του και μάλιστα ήταν τοποθέτηση που προήλθε από την παρέμ-

βαση του κ. Μουσιούττα. . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, παρακαλώ να μην επαναλαμβάνουμε τα ίδια πράγματα. Θα δώσω το 

λόγο σε τρεις ομιλητές. 

Κύριε Καζαμία, θα σου δώσω το λόγο, όταν πρωτολογήσουν κάποιοι συνά

δελφοι. 

Ο κ. Κυπριανού. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤ ΑΣ: 

Ο κ. Κυπριανού είναι της σχολής του κ. Πιττοκοπίτη. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όλοι ανήκουν σε κάποια από τις δυο σχολές, αλλά θέλουμε να επαναλαμβά

νουμε τα ίδια πράγματα. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο χρόνος που σπαταλήθηκε για τη συζήτηση αυτού του 

θέματος τόσο στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές όσο και στην ολομέλεια της Βουλής 

σας διαβεβαιώ ότι ξεπερνά τις ί20.ΟΟΟ για τις οποίες καυγαδίζουμε σήμερα! 
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Νομίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι η Βουλή έχει πιο σημαντικά θέματα να ασχοληθεί παρά 

να ασχολείται με αυτό. Η μέχρι σήμερα συμπεριφορά της Κυνηγετικής Ομοσπονδίας 
ήταν άψογη και γι' αυτό, ακούγοντας και τη σωστή επιχειρηματολογία του 

κ. Πιττοκοπίτη, εγώ τάσσομαι υπέρ του να δοθούν και οι ί60.000. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Ο κ. Παρισινός. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ και υπερθεματίζω με την αρχική δήλωση του συνα

δέλφου κ. Αντωνίου ότι το θέμα σίγουρα δεν μπορεί να πάρει κομματική και πολι

τική χροιά και διαφωνώ με τη θέση για τις σχολές. 

Εδώ συζητούμε ένα θέμα που αφορά 45 000 πολίτες της Δημοκρατίας και θα 
ήθελα να υπενθυμίσω στο Σώμα πως για πολλά χρόνια, όταν αυτή η τάξη αντιμετώ

πιζε την άρνηση ή την αδυναμία της πολιτείας να βοηθήσει στην προστασία και 

αύξηση του θηράματος, ήρθε η ίδια προ τριετίας, όταν ζητήσαμε να αυξηθούν τα 

τέλη της άδειας κυνηγίου, ολοπρόθυμα να δεχθεί το διπλασιασμό τους. Και από ί 1 Ο 
δέχθηκε ασμένως να ψηφιστούν και ο κάθε κυνηγός να καταβάλλει ΩΟ, νοουμένου 

ότι αυτά τα περισσευούμενα ποσά θα πηγαίνουν στην προσπάθεια προστασίας και 

αύξησης του θηράματος. 

Θα ήθελα επίσης να πω ότι έχουμε οι ίδιοι ενημερωθεί και έχουμε ιδίαν γνώσιν 

του ότι εκατοντάδες κυνηγών έχουν πλαισιώσει την Υπηρεσία Θήρας και έχουν 

εξορμήσει μαζί πολλές νύκτες, για να εμποδίσουν αυτό το απαράδεκτο φαινόμενο 

της λαθροθηρίας. 

Ακόμα αναφέρθηκε το ποσό του ίl.5oo.000, αλλά είπα προηγουμένως ότι αυτό 

το ποσό στην ουσία προέρχεται από τις εισφορές των ίδιων των κυνηγών. Θα ήθελα 

ακόμα να αποκαλύψω ότι στην προσπάθεια εξουδετέρωσης των επιβλαβών πτηνών 

ουσιαστικά επιβαρύνονται οικονομικά οι ίδιοι οι κυνηγοί για την αγορά των φυσιγ

γίων. 

Γι' αυτό, έρχομαι να καταλήξω και να πω ότι εμείς θα θέλαμε να ενθαρρύνουμε 

αυτή την πρωτοβουλία που έχουν πάρει και πιστεύω ότι πρέπει να δοθεί η ευκαιρία 

στην Κυνηγετική Ομοσπονδία να αξιοποιήσει αυτό το ποσό των ί60.0ΟΟ, αλλά 

σίγουρα ως Σώμα θα πρέπει να ζητήσουμε πεισματικά και αποφασιστικά την εντός 

χρονικού διαστήματος υποβολή λογαριασμών σχετικά με τη διάθεση αυτών των 

χρημάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Καζαμίας και μετά ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι αν από οποιουσδήποτε συναδέλφους ίσως θεωρείται 

αγγαρεία η συζήτηση ενός τέτοιου θέματος. Αν είναι για κάποιους, μπορούν να εξέλ

θουν από την αίθουσα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Καζαμία, δε νομίζω ότι τέθηκε τέτοιο πράγμα. Τέθηκε απλώς το θέμα να 

μην επαναλαμβάνουμε εαυτούς, για να προχωρεί η συζήτηση. Δεν είναι σωστό ότι 

θεωρείται αγγαρεία και ούτε οποιοσδήποτε το ανέφερε ως αγγαρεία. Δεν ήταν σωστό 

να γίνει αυτή η παρατήρηση. Αν θέλετε να δευτερολογήσετε, έχετε το λόγο . . 
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Κ: ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Φαίνεται, κύριε Πρόεδρε, ότι κάποιοι από εμάς δεν κατάλαβαν ότι οι εκλογές 
έχει και δύο μήνες που τέλειωσαν. Η μόνη δικαιολογία που μπορώ να δώσω σε 
συναδέλφους που παίρνουν αυτή τη θέση είναι πως ίσως να μη βρήκαν τον καιρό ή 
ίσως να μη θεώρησαν σκόπιμο να διαβάσουν τα στοιχεία που παρατέθηκαν στα 

Μέλη της Επιτροπής Οικονομικών. Δεν είναι τυχαίο πως όλοι οι συνάδελφοι οι 
οποίοι μέχρι τώρα τάχθηκαν υπέρ της μη αποκοπής του κoνδυλ~oυ είναι μη Μέλη 

της Επιτροπής Οικονομικών. Όλα τα Μέλη της Επιτροπής Οικονομικών που 
μίλησαν μέχρι τώρα τάχθηκαν υπέρ αυτής της τοποθέτησης. 

Είναι ακριβώς επειδή σεβόμαστε τους κυνηγούς, κύριε Πρόεδρε, που δεν 
επιτρέπουμε σε κανέναν να προσπαθήσει να κάμει οποιαδήποτε πολιτική ή κομμα

τική εκμετάλλευση του θέματος. Αν το παίρναμε κι εμείς από την ίδια πλευρά, 
έχοντας υπόψη ποια είναι τα περί ων ο λόγος άτομα όσον αφορά τις καταγγελίες οι 

οποίες έγιναν, σίγουρα θα έπρεπε να οδηγήσουμε την Επιτροπή Οικονομικών σε 
αυτεπάγγελτη εξέταση. Δε θεωρήσαμε σκόπιμο να κάνουμε αυτό το πράγμα και 
πήραμ~ την πολύ υπεύθυνη θέση την οποία εκθέσαμε προηγουμένως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Λυπούμαι ακόμα μια φορά, γιατί, αν πράγματι υπάρχει θέμα, η Επιτροπή 

Οικονομικών δεν κινήθηκε για να το εξετάσει. Σίγουρα, αν κάποιοι συγχύζουν τις 
εκλογές και τα Ταμεία Θήρας και Διαφώτισης, εγώ δεν είμαι από αυτούς. Κάποιοι 

άλλοι τα έχουν συγχύσει. 

Εκείνο που θέλω να τονίσω είναι το εξής: Είναι σωστό και δίκαιο, αν υπάρ

χουν κάποιοι άνθρωποι εναντίον των οποίων υπάρχουν πληροφορίες και στοιχεία, 

εμείς να αποκόπτουμε λεφτά από μια ομοσπονδία που προσπαθεί με κάθε τρόπο να 

αυξήσει το θήραμα στον τόπο; Δεν είναι προτιμότερο αυτοί οι άνθρωποι να οδηγη

θούν ενcοπιον της δικαιοσύνης; 

Είναι σωστό, όταν λέμε ότι έχουν δηλητηριασθεί σκυλιά, να μη λέμε την ίδια 

στιγμή ότι τα βγάζαμε έξω παράνομα χωρίς φίμωτρα; Έπρεπε να το πούμε αυτό το 

πράγμα. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Θέμα τάξης, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: . 

Εγώ, αγαπητέ συνάδελφε, δε σας διέκοψα ούτε εσάς ούτε οποιονδήποτε άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε νομίζω ότι η αναφορά του είναι για τη δική σας περίπτωση. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Και επειδή κάποιου συναδέλφου, που είναι και στην Επιτροπή, έτυχε να του 

ψοφήσουν δύο σκυλιά και έκαμε αρκετό πόλεμο να μην περάσει αυτό το ποσό, 
νομίζω ειλικρινά ότι δεν είναι αντικειμενική η ενημέρωση. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Θέμα τάξης, κύριε Πρόεδρε, θέμα τάξης. Εδώ το θέμα καθάπτεται της αξιο
πρέπειας, της ευθυκρισίας και της σωστής συμπεριφοράς ενός συγκεκριμένου 

Βουλευτή, του οποίου αποφεύγουμε να πούμε το όνομα, αλλά πρόκειται για το 

συνάδελφο Αβραάμ Αντωνίου. 
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Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Δεν αποφεύγω να πω απολύτως τίποτε, αλλά μπορούσε, αν ήθελε, ο έντιμος 

συνάδελφος να αναφέρει ότι ήταν παθών ... 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Πρέπει να είμαστε πιο προσεκτικοί και προπάντων να είμαστε ευθείς με τους 

συναδέλφους μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χρίστου, παρακαλώ αφήστε τον Πρόεδρο να βάλει τα πράγματα στη 

θέση τους. Παρακαλώ αφήστε τον Πρόεδρο να κάνει τη δουλειά του. 

Κύριε Πιττοκοπίτη, θέλω να υπάρξει διαβεβαίωση εκ μέρους σας ότι αυτή η 

αναφορά που κάνετε δεν έχει καμιά σχέση με το παράδειγμα που ανέφερε ο κ. Αντω

νίου και ότι δεν αναφέρεστε στο συνάδελφό σας ή σε οποιοδήποτε συνάδελφο. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Μα, κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κύριε Αγαπίου. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Αν έχουν δηλητηριαστεί οποιαδήποτε σκυλιά, η άποψή μου, λέω, είναι ότι 

παράνομα κυκλοφορούσαν αυτά τα σκυλιά και, βγαίνοντας ειδικά μέσα στην 

περίοδο που έχουν δηλητηριαστεί. .. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Πιττοκοπίτη, κύριε Πιττοκοπίτη, παρακαλώ, δεν μπορείτε να γενικεύετε 

αυτό το πράγμα, διότι μπορεί να καθάπτεται κάποιων που δεν τα κυκλοφόρησαν 

παράνομα και μπορεί να καθάπτεται συναδέλφων. Παρακαλώ, αν θέλετε ... 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Μα, κύριε Πρόεδρε ... 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, θέλω την προστασία σας, για να μπορέσω να συνε-

χίσω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Για να έχετε την προστασία μου, πρέπει και εσείς να προσέξετε να μην υπάρχει 

αιχμή για συνάδελφο. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Και δε θέλω να χρησιμοποιήσω τον ίδιο τρόπο συμπεριφοράς με τον οποίο 

συμπεριφέρονται μερικοί συνάδελφοι, όταν ανεβαίνουν στο βήμα. Αν θέλουν να 

ακολουθήσω αυτό το πράγμα, δεν έχω καμιά δυσκολία, καμιά απολύτως δυσκολία. 

Οπότε, πιστεύω, έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, ότι πρέπει να δούμε με κατανόηση 

όλες αυτές τις χιλιάδες των κυνηγών. Έλεγχο να επιβάλουμε οπωσδήποτε. Αν υπάρ

χουν στοιχεία, να δοθούν στην Αστυνομία, για να αρχίσει έρευνα. Κανένας κλέφτης 

και κανένας κακός διαχειριστής δεν πρέπει να κυκλοφορεί σ' αυτό τον τόπο. Δεν 

μπορεί το δημόσιο χρήμα να σπαταλείται ή κάποιοι να το σφετερίζονται, αλλά δε θα 

δεχθώ, τουλάχιστον εγώ προσωπικά, να το χρησιμοποιήσουμε ως επιχείρημα και να 
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αποκόπτουμε κονδύλια για σκοπούς που όλοι κοπτόμεθα ότι δήθεν υπερασπιζό

μαστε. Επίσης, δηλώνω ακόμα μια φορά ότι εμείς σ' αυτά τα θέματα είμαστε οι 

τελευταίοι οι οποίοι θα δώσουν πολιτική ή οποιαδήποτε κομματική χροιά. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Αβραάμ Αντωνίου. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως είναι και προσωπικό το θέμα, αλλά είναι και θέμα 

τάξης, διότι, όταν ένας Βουλευτής κάνει μια δήλωση σ' αυτό το Σώμα, έχει πλήρη 

επίγνωση σε ποιους μιλά. Και όταν έχω αναφέρει ότι δεκάδες σκυλιά έχουν θανα

τωθεί, δεν είναι απλώς δική μου εφεύρεση. Αν ο αγαπητός κ. Πιττοκοπίτης ενδιαφε

ρόταν και διάβαζε τουλάχιστον είτε τα περιοδικά τα κυνηγετικά είτε άλλα έντυπα τα 

οποία αναφέρονται στα κυνηγετικά πράγματα, θα έβλεπε ... 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Έχω προσωπικά ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Πιττοκοπίτη, παρακαλώ. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Εμένα με διέκοπταν συνέχεια, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Πιττοκοπίτη, σας παρακαλώ. Η διακοπή έγινε, γιατί δινόταν η εντύ

πωση πως αναφερόσασταν σε συγκεκριμένο Βουλευτή. Εδώ είναι μια αντικειμε

νική ... Θέτει κάποια πράγματα τα οποία δε σας θίγουν. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Αν ο κ. Πιττοκοπίτης ενδιαφερόταν να μάθει, επαναλαμβάνω, θα έβλεπε αυτά 

τα στοιχεία. 

Το δεύτερο που έχω να παρατηρήσω, και λυπούμαι πάρα πολύ, είναι ότι αμφι

σβήτησε και την ειλικρίνεια τη δική μου και ίσως και άλλων κυνηγών, όταν είπε: 

"Λένε ότι θανατώθηκαν τα σκυλιά τους". Και ισχυρίστηκε ο κ. Πιττοκοπίτης ότι τα 

σκυλιά αυτά βγήκαν παράνομα στο βουνό. Μα, προς Θεού! Βγαίνει ο κυνηγός να 

κυνηγήσει την περίοδο που επιτρέπεται το κυνήγι και την ώρα και την ημέρα που 

επιτρέπεται και σίγουρα θα πάρει τα σκυλιά του και είναι εκεί που θανατώθηκαν 

όλα αυτά τα σκυλιά. Αν τώρα ο κ. Πιττοκοίτης έχει υπόψη του κάποιον ο οποίος 

μπορεί να πήγε σε κάποια περιοχή παράνομα ή σε ώρα παράνομη, αυτό είναι άλλο 

θέμα. Αλλά τα σκυλιά που λέμε ότι θανατώθηκαν, και είναι δεκάδες, δεν είναι ούτε 

παράνομα που βγήκαν στο βουνό ούτε αντικανονικά. Συνεπώς, επαναλαμβάνω ότι 

αυτά τα γεγονότα είναι γεγονότα και κανένας δεν μπορεί να τα αμφισβητήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θεωρώ, κύριοι, ότι έληξε η συζήτηση και προχωρούμε στην ψηφοφορία. Δε θα 

δεχθώ άλλες παρεμβάσεις. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Μα, κύριε Πρόεδρε ... 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ. Κάποια δικαιώματα ως Πρόεδρος της Βουλής έχω. Δεν πρόκειται 
να συνεχιστεί η συζήτηση. 

Θα βάλω σε ξεχωριστή ψηφοφορία το σχετικό άρθρο που αφορά την επιχορή
γηση και μετά θα βάλω πρώτα σε ψηφοφορία το νομοσχέδιο όπως ήρθε από την 

κυβέρνηση και, αν απορριφθεί, τότε θα ψηφιστεί το νομοσχέδιο όπως έχει τροπο
ποιηθεί από την Επιτροπή. Γι' αυτό προχωρήστε, κύριε Γραμματέα, να θέσετε σε 

ψηφοφορία το ... 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Συνήθως δεν είναι οι τροπολογίες πρώτες, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα, η τροπολογία είναι σήμερα το νομοσχέδιο όπως ήρθε από την κυβέρνηση! 

Διότι σήμερα αυτό το οποίο έχουμε μπροστά μας, όπως διαμορφώθηκε από την 

Επιτροπή, δεν είναι πλέον τροπολογία· είναι η δική μας η διαμόρφωση. Η τροπο

λογία είναι πλέον το νομοσχέδιο όπως ήρθε από την κυβέρνηση. Αυτή είναι η διαδι
κασία που ακολουθήθηκε μέχρι τώρα. 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. Επί θέματος διαδικασίας; 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Ναι, επί θέματος διαδικασίας. Επειδή η πλειοψηφία της Επιτροπής πήρε θέση 

και μείωσε τα κονδύλια όπως είχε αρχικά ο προϋπολογισμός που κατέθεσε η κυβέρ

νηση, πιστεύω ότι η εισήγηση για αύξηση των κονδυλίων ή για επαναφορά των 

κονδυλίων θα είναι τροποποίηση και τίθεται πρώτη σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, πρώτη σε ψηφοφορία θα τεθεί η εισήγηση. Αυτό το οποίο ανέφερα. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δυστυχώς υπάρχει ακόμα μια περιπλοκή, αφού οι ψήφοι τις 

οποίες αναφέρετε ως πλειοψηφία είναι οι ψήφοι του ΔΗΚΟ οι οποίες αφαιρούνται. 

(Ακούγονται σχόλια από Βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, σας παρακαλώ. Παρακαλώ. Εκείνο το οποίο θεωρείται τροπολογία 

πλέον είναι το να επανέλθουμε στο αρχικό νομοσχέδιο, διότι αυτό το οποίο έχουμε 
μπροστά μας είναι αυτή τη στιγμή εκείνο που ψηφίζουμε και το αρχικό νομοσχέδιο 

είναι η τροπολογία. Έχει διαμορφωθεί και έχει αλλάξει και αυτή είναι η τακτική 

που ακολουθούμε. 

Ορίστε, κύριε Παπαγεωργίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 1 εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Θήρας ποσού :Ll.545.470 για τη χρήση του 
έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Εδώ είναι η εισήγηση για τροπολογία. Στη σελίδα 8, κύριε Πρόεδρε, άρθρο 430, 
οι ί40.000 να γίνουν ί60.000. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι υποστηρίζουν την αύξηση του κονδυλίου σε ί60.000; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με 13 ψήφους υπέρ, 2 εναντίον και μια αποχή η εισήγηση για τροπολογία 
απορρίπτεται. 

Έχω την εντύπωση ότι εκείνος που απέχει από την ψηφοφορία θα ήθελε να 
είναι μόνο ί1 το ποσό. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Εξήγηση της ψήφου μου, κύριε Πρόεδρε. Εμένα η εισήγησή μου ήταν το ποσό 

να είναι ίΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το κατάλαβα, κύριε Παπαδόπουλε. Εγώ είπα ίΙ. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ακόμα μια εισήγηση για τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ορίστε, κύριε Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Στο άρθρο 290, στην ίδια σελίδα, στη σελίδα 8. Μπροστά μου βέβαια έχω το 

διορθωμένο αριθμό των ίlΟ, αλλά, από ό,τι θυμούμαι, ο αριθμός αυτός ήταν 

ί24.000. Εισηγούμαστε να επανέλθουν οι ί24.000. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι υποστηρίζουν την αύξηση του ποσού; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πόσοι εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αποχές; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Με 12 ψήφους υπέρ, 20 εναντίον και 2 αποχές η εισήγηση για τροπολογία 
απορρίπτεται και το άρθρο 2 εγκρίνεται ομόφωνα όπως έχει τροποποιηθεί από την 
Επιτροπή με το ποσό του ί1.545.470. Η δικαιολόγηση της ψήφου είναι η ίδια. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Όχι, όχι, απλώς δεν ήξερα το θέμα. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τότε δεν είναι δικαιολόγηση ψήφου· είναι αδικαιολόγητη. 

(Γέλια) 

Προχωρούμε με τα υπόλοιπα άρθρα. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ':'ΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 3 εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ

ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το άρθρο 4 εγκριθεί; 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρcον Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 

Θήρας Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 9, που είναι 
"Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (Ταμείο Ευημερίας Υπαλλήλων) 

Κανονισμοί του 1993''. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση. 

L-~======================================~====================------~'j--~~-------J 
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Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 

''ΟΙ ΠΕΡΙ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ ΓΗΣ (ΤΑΜΕΙΟ 

ΕΥΗΜΕΡΙΑΣ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

τους πιο πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 

18 Μαρτίου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 16 της 
βασΙκής νομοθεσίας για τον Κυπριακό Οργανισμό Αναπτύξεως Γης, σκοπείται η 

ίδρυση ταμείου για την ευημερία των υπαλλήλων του Κυπριακού Οργανισμού 

Αναπτύξεως Γης και καθορίζονται τα σχετικά με τη λειτουργία του. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στο Σώμα την έγκρισή τους . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση για την 

έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπ"ά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το υπ' αριθμό 10 θέμα της ημερήσιας διάταξης, που είναι "Οι περί Εξωτερικής 
Υπηρεσίας της Δημοκρατίας (Ειδικές Διατάξεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1993", έχει αποσυρθεί από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 11, που 
είναι "Οι περί Κανονισμού Εισαγωγών (Άδειες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 

αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι ομόφωνη. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εφόσον είναι ομόφωνη, αν δεν υπάρχει ένσταση, θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥ ΕΙΣΑΓΩΓΩΝ (ΑΔΕΙΕΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Δημήτρης Συλλούρης 

Κίκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε τους υπό 

αναφορά Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 23 Μαρτίου 
1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ

γείου Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Υπουργείου Οικονομικών και του ΚΕΒΕ. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του 

άρθρου 11 της βασικής νομοθεσίας περί Κανονισμού Εισαγωγών, σκοπείται η 

τροποποίηση των βασικών κανονισμών για τις άδειες εισαγωγής, ώστε η άδεια εισα

γωγής να εξακολουθήσει να ισχύει για μία μόνο εκτελώνιση, όπως συνέβαινε μέχρι 

σήμερα, αλλά με βάση την ίδια άδεια να μπορούν να γίνονται, εφόσον αυτή 

βρίσκεται σε ισχύ, περισσότερες εκτελωνίσεις εμπορευμάτων που βρίσκονται σε 

αποθήκες αποταμιεύσεως. 

Οι εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ συμφωνούν με την τροπολογία που προτείνεται, 

γιατί αναμένεται να συμβάλει στην απλοποίηση των διαδικασιών εκτελώνισης εμπο

ρευμάτων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό εξέταση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. \ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση για την 

έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 12, που 
είναι "Οι περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς (Οχήματα Εκμισθούμενα χωρίς 
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Οδηγό) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993". Η Έκθεση είναι ομόφωνη και 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΡΥΘΜΙΣΕΩΣ ΤΗΣ ΤΡΟΧΑΙΑΣ ΜΕΤΑΦΟΡΑΣ (ΟΧΗΜΑΤΑ ΕΚΜΙΣΘΟΥΜΕΝΑ 

ΧΩΡΙΣ ΟΔΗΓΟ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Νίκος Πιττοκοπίτης, Πρόεδρος 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Ττίμης Ευθυμίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 30 Μαρτίου 1993. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 

24 της περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς νομοθεσίας, παρέχεται η εξουσία 
στον Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων να εγκρίνει τους διάφορους τύπους αιτή

σεων και αδειών που προβλέπονται στους περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 

Κανονισμούς. 

Η τροπολογία που προτείνεται κρίνεται σκόπιμη για τη διευκόλυνση και 

επιτάχυνση της διαδικασίας αντικατάστασης των διάφορων τύπων που χρησιμο

ποιούνται σήμερα και της σύνδεσής τους με τα προγράμματα των ηλεκτρονικών 

υπολογιστών, ενόψει της εισαγωγής συστήματος μηχανογράφησης στο Τμήμα 

Οδικών Μεταφορών, η οποία αναμένεται να ολοκληρωθεί μέσα στο 1993. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό εξέταση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση για την 

έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β', Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου Δικαιοσύνης Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού οργανισμού Αθλητισμού Νόμος 
του 1993. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και ΠρσίJπoλo

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί της Άμεσης Εποπτείας των Θεμάτων των Αγνοουμένων, 

Εγκλωβισμένων και Παθόντων από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας 

(Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 1993. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο
γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993 .. 

5) Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993. 

6) Ο περί Προέδρου και Αντιπροέδρου της Δημοκρατίας (Χορηγίαι και 
Γραφεία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

7) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οίκονομικών και προϋπο
λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Ο περί Επίσημων Γλωσσών της Δημοκρατίας (Ερμηνευτικός) Νόμος του 
1993. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1993. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 
1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Ο περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της Δημοκρατίας (Μίσθωση Ιδιοκτησίας 
μέσα σε Κυβερνητικές Περιοχές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (Συμπληρωματική 

Ιατροφαρμακευτική Περίθαλψη) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων Κανονισμοί του Δήμου Αγίου 
Αθανασίου του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Έγγραφα που αφορούν: 
(α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Έγγραφα που αφορούν την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 
υπαλλήλων από τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού δυνάμει του 
άρθρου 3(l)(a) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την 
Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 
(Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπο
λογισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

18) Εκθέσεις όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από Τ9ν 
Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας προς τον ΚΟΤ, σύμφωνα με το 
εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί προυπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού Νόμου του 1991 και 1992. 
Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο
λογισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

19) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων προς την Αρχή 
Βιομηχανικής Καταρτίσεως, σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 4 του 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής Βιομηχανικής Καταρτίσεως Κύπρου 

Νόμου του 1992 [Αρ. 6(11) του 1992]. 
Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Πρόταση νόμου: 

20) Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 
Κατατέθηκε από τον κ. Νίκο Πιττοκοπίτη, Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Έχουμε ήδη τελειιοσει την κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

Κεφάλαιο Γ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 
(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

ΕQώτηση με aQ. ΣΤ'Β' 181 που υποβλήθηκε από το Μέλος της Βουλής εκλογικής 
πεQιφέQειας ΚεQ\ιvειας κ. Ρήνα Κατσελλή στις 12 Μαρτίου 1993. 

"Νοουμένου ότι η λατομική άδεια του λατομείου 'Λατούρος' στον Άγιο Σωζό
μενο λήγει τον ερχόμενο Απρίλιο, ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο κατά πόσο 
σκέφτεται να μην ανανεώσει την πιο πάνω άδεια, μια και το λατομείο βρίσκεται σε 

ευαίσθητη από περιβαλλοντική και αρχαιολογική άποψη τοποθεσία." 
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Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 182 που υποβλήθηκε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο 
του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίου στις 12 Μαρτίου 
1993. 

"Επειδή στην ομιλία του στη Βουλή ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας κ. Γλαύκος 
Κληρίδης παρέλειψε να αναφερθεί σε θέματα εξωτερικής πολιτικής και ιδιαίτερα 
στις σχέσεις της Κύπρου με τις γειτονικές της ι χώρες και με το Κίνημα των 
Αδεσμεύτων, παρακαλώ τον αρμόδιο Υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή για τις 
προθέσεις της κυβέρνησης στα θέματα αυτά." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 183 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Παύλο Παπαγεωργίου στις ι6 Μαρτίου 1993. 

"Συνεπεία των έργων για επιδιόρθωση της λεωφόρου Στροβόλου που άρχισαν 
πριν από δεκαπέντε μέρες περίπου τμήμα της λεωφόρου είναι κλειστό με αποτέ
λεσμα να ταλαιπωρείται ιδιαίτερα το κοινό κυρίως κατά τις ώρες αιχμής της 
τροχαίας κίνησης. 

Ενόψει των πιο πάνω καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων ποια πρόσθετα μέτρα λαμβάνει ή προτίθεται να λάβει το 
Υπουργείο του, ώστε ο εργολάβος του έργου να εντείνει τις προσπάθειές του για την 

επίσπευση της αποπεράτωσης του έργου και τον τερματισμό το συντομότερο δυνατό 
της ταλαιπωρίας του κοινού. Τέτοια μέτρα είναι π.χ. η συνέχιση των εργασιών κατά 
τις απογευματινές ή και νυχτερινές ώρες και/ή κατά τη διάρκεια του Σαββατοκύ
ριακου, ώστε η ταλαιπωρία του κοινού να περιοριστεί." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 184 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Παύλο Παπαγεωργίου στις 16 Μαρτίου 1993. 

"Ενόψει των σοβαρών προβλημάτων που εδώ και πολλά χρόνια αντιμετωπί
ζουν οι κάτοχοι κήπων εσπεριδοειδών που βρίσκονται κατά μήκος της νεκρής ζώνης 
Ακακίου-Αστρομερίτη, σε συνδυασμό και με το σοβαρό πρόβλημα των μειωμένων 
τιμ(ον των προ·ίόντων τους κατά την φετινή χρονιά, καλείται ο αρμόδιος Υπουργός 
να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να λάβει οποιαδή
ποτε ειδικά και επείγοντα μέτρα για ανακούφιση των γεωργών αυτών, που με 
πολλές ταλαιπωρίες, προβλήματα, ακόμα και με κίνδυνο της ζωής τους, κατόρ
θωσαν να διατηρήσουν τα δέντρα τους στη ζωή για είκοσι χρόνια τώρα. Ας 

σημειωθεί ότι οι περισσότεροι από τους γεωργούς αυτούς είναι πρόσφυγες προερχό

μενοι από το διαμέρισμα Μόρφου." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 185 που υποβλήθηκε από ΤΟ Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Παύλο Παπαγεωργίου στις 16 Μαρτίου 1993. 

"Ενόψει του γεγονότος ότι τα σχέδια και ο προγραμματισμός για την ανέγερση 
νέων κυβερνητικών γραφείων, που έχουν ξεκινήσει εδώ και πολλά χρόνια, δεν έχουν 
οριστικοποιηθεί ακόμη ούτε προβλέπεται το πρόβλημα αυτό να λυθεί στα επόμενα 
λίγα χρόνια, καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι
προσώπων ποια προσωρινά μέτρα λαμβάνονται ή πρόκειται να ληφθούν, ούτως 
ώστε οι απαράδεκτες και ανθυγιεινές συνθήκες εργασίας που υπάρχουν σήμερα σε 
πολλά κυβερνητικά γραφεία - οι οποίες, εκτός του ότι ~ειΦνoυν το κύρος του τόπου 
μας, επηρεάζουν αρνητικά την παραγωγικότητα και την απψδοση των δημόσιων 

υπαλλήλων - να βελτιωθούν και να γίνουν κάπως υποφερτές, μέχρις ότου λυθεί 
οριστικά το πρόβλημα στέγασης της δημόσιας υπηρεσίας της Κυπριακής Δημοκρα

τίας." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 186 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη στις 16 Μαρτίου 1993. 

''Ο νέος Πρόεδρος της Δημοκρατίας αποφάσισε να μην αναρτηθεί η φωτο

γραφία του στα δημόσια γραφεία, όπως συνέβαινε μέχρι τώρα. Η απόφαση του 
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Προέδρου ήταν πολύ ορθή και έδινε τέλος σ' ένα τριτοκοσμικό φαινόμενο πολιτικής 
υπανάπτυξης, που καθόλου δεν κολάκευε το κράτος μας. 

Ωστόσο έχει παρατηρηθεί ότι σε διάφορα δημόσια γραφεία άρχισαν ήδη να 

τοποθετούνται φωτογραφίες του Προέδρου κ. Κληρίδη και έτσι τείνει να δημιουρ
γηθεί η ίδια κατάσταση, όπως και προηγουμένως. 

Πρόκειται άραγε για παραβίαση της προεδρικής απόφασης από τους ίδιους 
τους κυβερνώντες ή μήπως για υπερβάλλοντα ζήλο υποστηρικτών, στους οποίους 
πρέπει να υποδειχθεί το ατόπημα; 

Γι' αυτό καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή αν θα εφαρ
μοστεί ή όχι η ορθή απόφαση του Προέδρου της Δημοκρατίας και πώς η κυβέρνηση 
θα αντιμετωπίσει το θέμα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 187 πο" "ποβλήθηκε από το Βο"λε"τή εκλογική; περιφέρεια; 
Πάφο" κ. Γιαννάκη ΟμήQΟ" στ ι; 16 ΜαQτίο" 1993. 

'Ή τοποθέτηση φώτων τροχαίας μέσα στην πόλη της Πάφου είναι φανερό πως, 
λόγω έλλειψης κεντρικού ηλεκτρονικού ελέγχου, αντί να δημιουργεί συνθήκες 
εύρυθμης τροχαίας κίνησης, οδηγεί σε κυκλοφοριακή συμφόρηση ιδιαίτερα σε ώρες. 

αιχμής. 

Επειδή και παλαιότερα είχα επισημάνει το εξοργιστικά απαράδεκτο και σκαν
δαλώδες γεγονός ότι ελήφθη πρόνοια για εγκατάσταση μηχανισμού κεντρικού ηλεκ
τρονικού ελέγχου των φώτων τροχαίας σε όλες τις άλλες πόλεις πλην της Πάφου, 
καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πό'j:ε . θα προχωρήσει 
στην εγκατάσταση παρόμοιου συστήματος και στην Πάφο." 

Ερώτηση με «Q. ΣΤ'Β' 188 πο" "ποβλήθηκε από το Βο"λε"τή εκλoγική~ πεQιφέρεια~ 
Πάφο" κ. Γιαννάκη Ομήρο" στι~ 16 Μαρτίο" 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε προτίθεται 

να ικανοποιήσει τα πιο κάτω αιτήματα, ώστε το Νοσοκομείο Πάφου να μπορέσει να 

λειτουργήσει εύρυθμα και αποτελεσματικά . Συγκεκριμένα ζητείται: 

1) Ο διορισμός ενός γενικού παθολόγου, ενός γιατρού στο Τμήμα Πρώτων 
Βοηθειών και ενός αναισθησιολόγου. 

2) Η αγορά και εγκατάσταση αξονικού τομογράφου, που είναι απαραίτητος 
για την παροχή σωστών ιατρικών υπηρεσιών στον τομέα της διάγνωσης. 

3) Η πρόσληψη πρόσθετου νοσηλευτικού προσωπικού, ώστε να μπορέσουν 
να λειτουργήσουν ταυτόχρονα τα δυο χειρουργεία, καθώς και το Τμήμα 
Εντατικής Παρακολούθησης, που παραμένει αδρανές από την εποχή που 

άρχισε να λειτουργεί το νοσοκομείο." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 189 πο" "ποβλήθηκε από το Βο"λε"τή εκλoγική~ περιφέρειας 
Πάφο" κ. Λάκη θεοδούλο" στις 17 Μαρτίο" 1993. 

'Ή Μονάδα Βαρύκοων Παιδιών, η οποία λειτουργεί στο χώρο του Γ' Νηπιαγω

γείου Πάφου, χρειάζεται ηλεκτροδότηση, πρόσθετη, κατάλληλα εξοπλισμένη 

αίθουσα, όπως και μόνιμο προσωπικό. 

Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων κατά πόσο έχει διαπιστώσει αυτά τα προβλήματα και πότε προγραμματίζει 
την επίλυσή τους." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 190 πο" "ποβλήθηκε από το Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφο" κ. Λάκη θεοδούλο" στις 17 Μαρτίο" 1993. 

"Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντι

προσώπων αν προτίθεται να συνεχίσει την κοινωνική πολιτική παροχής ακουστικών 
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μέσων σε όσους συμπολίτες μας έχουν αυτή την ανάγκη και ιδιαίτερα σε παιδιά 
σχολικής ηλικίας, για τα οποία αποτελούν απαραίτητο μέσο για τη μόρφωση τους. 

Ειδικότερα θα ήταν επίσης χρήσιμο να πληροφορηθούμε τον αριθμό των 

παιδιών σχολικής ηλικίας τα οποία έχουν ανάγκη από αυτά τα μέσα και αν μέσα στο 
1993 πρόκειται να βοηθηθούν αυτά τα παιδιά." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 191 πόυ υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. θάσο Μιχαηλίδη στις 18 Μαρτίου 1993. 

''Ο αγωγός υδατοπρομήθειας που ξεκινά από το διυλιστήριο Τερσεφάνου και 
φτάνει μέχρι τη Λευκωσία περνά μέσα από την οικιστική ζώνη Αγίας Άννας. 

Τα πρόσωπα που επηρεάζονται λόγω του ότι δεν ενημερώθηκαν εγκαίρως δεν 

πρόλαβαν να υποβάλουν τις ενστάσεις τους, με αποτέλεσμα να βρίσκονται τώρα προ 

τετελεσμένου γεγονότος. 

Γι' αυτό παρακαλώ το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή τι θα 

γίνει με το πρόβλημα αυτών των ανθρώπων." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 192 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. θάσο Μιχαηλίδη στις 17 Μαρτίου 1993. 

"Χρόνια τώρα η κοινότητα Οδού περιμένει την ασφαλτόστρωση του δρόμου 

Οδού-Φαρμακά. 

Τα τελευταία δύο χρόνια, ενώ γίνονται κατασκευαστικά σχέδια και εγκρίνο
νται κονδύλια, τελικά χάνονται, παρατηρείται δηλαδή ένα είδος κωλυσιεργίας όσον 

αφορά την εκτέλεση του έργου. 

Γι' αυτό παρακαλώ το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή σχετικά με 

την πρόοδο του έργου. Πότε θα αρχίσει και πότε θα περατωθεί τελικά;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 193 που υποβλήθηκε από το Μέλος της Βουλής εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Ρήνα Κατσελλή στις 18 Μαρτίου 1992. 

"Είναι γνωστό ότι δεν υπάρχει στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας ή σε άλλο 

κυβερνητικό νοσοκομείο μηχάνημα μέτρησης οστικής μάζας που συμβάλλει στην 

πρόληψη της οστεοπόρωσης, ασθένειας πολύ διαδεδομένης στις γυναίκες μετά τα 

πενήντα τους χρόνια ή και ενωρίτερα. 

Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο αν προγραμματίζει και πότε να προμηθευτεί 
αυτό το μηχάνημα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 194 που υποβλήθηκε από το Μέλος της Βουλής εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Ρήνα Κατσελλή στις 18 Μαρτίου 1993. 

"Είναι γνωστό ότι το Υπουργείο Υγείας έχει όλα τα σχετικά με την εξωσωμα
τική γονιμοποίησή μηχανήματα, αξίας πολλών χιλιάδων λιρών. Είναι επίσης 
γνωστό πως τα μηχανήματα αυτά παραμένουν αχρησιμοποίητα, επειδή δεν υπάρχει 

ο κατάλληλος επιστήμονας- εμβρυολ6γος αποκλειστικά για αυτή την υπηρεσία, ενώ 
χιλιάδες ζευγάρια στην Κύπρο με σχετικά προβλήματα περιμένουν να αποκτήσουν 
παιδιά με αυτό τον τρόπο. Ερωτώνται οι αρμόδιοι πότε θα στελεχωθεί η υπηρεσία. 

για να εξυπηρετηθεί το κοινό, αφού στον ιδιωτικό τομέα η εξωσωματική γονιμο

ποίηση στοιχίζει πανάκριβα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 195 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 22 Μαρτίου 1993. 

"Επειδή κατά διάφορα χρονικά διαστήματα έχουμε διαπιστώσει ελλείψεις στη 
στελέχωση του Γενικού Νοσοκομείου Πάφου και επίσης επειδή φαίνεται ότι πληρώνονται 

τεράστια ποσά για υπερωρίες σε διάφορους γιατρούς του Γενικού Νοσοκομείου Πάφου, 
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που υπερβαίνουν κατά πολύ τη μισθοδοσία τους νόμιμα ή παράτυπα, καλούμε το αρμόδιο 

Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια ποσά έχουν πληρωθεί για 
σκοπούς υπερωριών και σε ποιους κατά τη διάρκεια του 1992. 

Επίσης ζητούμε να πληροφορηθούμε ποια ποσά πληρώθηκαν για υπερωρίες 

τον Ιανουάριο και το Φεβρουάριο του 1993 στο Ορθοπεδικό Τμήμα του Γενικού 
Νοσοκομείου Πάφόυ." 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαρτίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 10, ημερομηνίας 20 Ιουλίου 1992, του Βουλευτή 
εκλογικής περιψέρειας Πάψου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με το διαχωρισμό οικοπέδων στο χωριό Κούκλια για τις ανάγκες 

νέων προσφυγικών ζευγαριών που δημιουργούνται στην κοινότητα, σας πληροφορώ 

ότι από ονομαστικό κατάλογο 17 νεαρών προσώπων, που υπέβαλε η Τοπική 
Επιτροπή Προσφύγων, για να τους δοθεί οικόπεδο, μόνο ένα ζεύγος αρραβωνια

σμένων και ένα ζεύγος παντρεμένων φαίνεται ότι πληρούν τα κριτήρια, για να 
μπορεί να τους παραχωρηθεί οικόπεδο για αυτοστέγαση. 

Με βάση τα δεδομένα αυτά κρίνεται ότι το αίτημα στο παρόν στάδιο δεν 

μπορεί να ενταχθεί στις άμεσες προτεραιότητες διαχωρισμού οικοπέδων για 

πρόσφυγες. Επειδή όμως ο ονομαστικός κατάλογος που υπέβαλε η Τοπική Επιτροπή 

Προσφύγων περιλαμβάνει κατά το πλείστον νεαρά άγαμα πρόσωπα που τυχόν να 

ενδιαφερθούν στο μέλλον να αυτοστεγασθούν στα Κούκλια, εφόσον δημιουργήσουν 

δική τους οικογένεια, θα μελετηθεί η δυνατότητα διαχωρισμού σε πρώτη φάση 

8-10 οικοπέδων, εφόσον εξευρεθεί προς τούτο κατάλληλη γη και το σχέδιο εγκριθεί 
από το Υπουργικό Συμβούλιο." 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 48, ημερομηνίας 27 Αυγούστου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιψέρειας Λεμεσού κ. Αυγερινού Παπαρέ. 

"Τόσο στις Πάνω Κυβίδες όσο και σε άλλα χωριά όπου διαχωρίσθηκαν οικό

πεδα για φτωχές οικογένειες και παραχωρήθηκαν σε δικαιούχα πρόσωπα, οι δικαι

ούχοι μπορούν να αποταθούν στον Υπουργό Εσωτερικών για απαλλαγή από τον 

περιοριστικό όρο (νπ) των κριτηρίων διάθεσης κρατικών οικοπέδων σε φτωχές 

οικογένειες με σκοπό να μεταβιβασθεί το οικόπεδο στο όνομά τους, για να το υποθη

κεύσουν για ανέγερση κατοικίας. Τούτο βέβαια γίνεται, αφού πρώτα εξακριβωθεί 

ότι ο αιτητής εξασφάλισε άδεια οικοδομής, άρχισε την ανέγερση κατοικίας και 

επιθυμεί να συνάψει δάνεια από την τράπεζα για συμπλήρωση της ανέγερσης της 

κατοικίας. Νοείται ότι η έγκριση για τη μεταβίβαση δίδεται, αφού πρώτα ο ενδιαφε
ρόμενος εξοφλήσει την αξία του οικοπέδου." 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 51, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 1992, του 
Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη 

Χατζηδημητρίου. 

'Ή Αστυνομία σε πάρα πολλές περιπτώσεις επαινεί και εκθειάζει αλτρουι

στικές πράξεις που ενέχουν στοιχεία τιμιότητας και ανθρωπιάς, εφόσον βέβαια 

περιέρχονται σε γνώση της. Βέβαια αυτό γίνεται με πρωτοβουλία της ηγεσίας της 

Αστυνομίας, χωρίς να υπάρχουν θεσμοθετημένοι οποιοιδήποτε Κανονισμοί." 
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Απάντηση ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 19~3 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ρένου Σταυράκη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 115, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 1 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας πραιτωρίου για επιδιόρθωση/επάλειψη 

των δρόμων Μανδριών-Αγίου Νικολάου και Αγίου Νικολάου-Άρσους, καθώς και 
του δρόμου που διέρχεται μέσα από το Πραιτώρι, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Περί τα τέλη του 1992 έγινε εργολαβικά επίστρωση με πρέμιξ και 

επιδιόρθωση των παγκέττων σε τμήμα του δρόμου Μανδριών-Αγίου 

Νικολάου, μήκους 5,5 χμ., από Μανδριά προς Άγιο Νικόλαο. Τα έργα 
βελτίωσης του υπόλοιπου τμήματος του δρόμου, μήκους 4,5 χμ., μέχρι 

τον Άγιο Νικόλαο υπολογίζεται να συμπληρωθούν μέχρι το τέλος του 

τρέχοντος έτους. 

(β) Αναφορικά με το δρόμο Άρσους-Αγίου Νικολάου, σημειώνεται ότι έγινε 

επιδιόρθωση και επάλειψή του περί τα τέλη του 1992, η δε κατάστασή 
του κρίνεται καλή. 

(γ) Ο δρόμος μέσα στο χωριό Πραιτώρι υπάγεται για σκοπούς συντήρησης 

στην Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου." 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίου 1993 του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ανδρέα Μουσιούττα στην ερώτηση ΣΤ'Β' 121, ημερομηνίας 
11 Νοεμβρίου 1992, του Μέλους της Βουλής εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
κ. Κλαίρης Αγγελίδου. 

"1) Με βάση το άρθρο 6 του Νόμου περί Καταβολής Ίσης Αμοιβής μεταξύ 
Ανδρών και Γυναικών για Εργασία Ίσης Αξίας (Ν. 158/89), ο Υπουργός Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει διορίσει έξι επιθεωρητές για την παρακολούθηση 

της εφαρμογής του πιο πάνω νόμου με την Α.Δ.Π. 1759/1808/92, ημερομηνίας 
6.11.92. Οι επιθεωρητές αυτοί θα εξετάζουν σχετικά παράπονα, θα δίνουν 

συμβουλές, αν τους ζητηθεί, και θα εντοπίζουν περιπτώσεις εξόφθαλμης παραβίασης 

του νόμου. 

2) Σύμφωνα με το άρθρο 3 (2) του πιο πάνω νόμου, οποιοσδήποτε εργοδότης 
παραβαίνει την πρόνοια του νόμου για παροχή ίσης αμοιβής για εργασία ίσης αξίας 

ανεξάρτητα από το φύλο του εργοδοτουμένου είναι ένοχος αδικήματος. 

Γι' αυτό εργοδότες που αρνούνται να συμμορφωθούν με τις πρόνοιες του 

νόμου υπόκεινται σε ποινική δίωξη. 

3) Επιπροσθέτως των πιο πάνω, στα πλαίσια των συλλογικών διαπραγματεύ

σεων για ανανέωση των συλλογικών συμβάσεων η Υπηρεσία Βιομηχανικών Σχέσεων 

του Υπουργείου τούτου καταβάλλει προσπάθειες για δημιουργία των προϋποθέσεων 

εφαρμογής των προνοιών του νόμου. 

Σημειώνεται ότι οι δυνατότητες επηρεασμού της ουσίας των διαπραγματεύ

σεων από την Υπηρεσία Βιομηχανικών Σχέσεων είναι περιορισμένες στον τομέα 

τούτο, εφόσον ο ρόλος της είναι συμβουλευτικός και μεσολαβητικός." 

Απάντηση ημερομήνίας 25 Φεβρουαρίου 1993 του Υπουργού Παιδείας κ. Χριστό
φορου Χριστοφίδη στην ερώτηση ΣΤΙΒ' 139, ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 1992, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου. 

"Το Δημοτικό Σχολείο Κανναβιούς έχει συνολικά και στις 6 τάξεις 9 μαθητές 
και λειτουργεί με ένα δάσκαλο. 
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Η θέρμανση της μιας αίθουσας διδασκαλίας γινόταν μέχρι προ τινός με δυο 
μικρές σόμπες. Πρόσφατα έχει αγορασθεί και εγκατασταθεί μεγάλη σόμπα πετρε
λαίου τύπου 'Πίτσος'. Κρίνεται ότι με τον τρόπο αυτό η θέρμανση που παρέχεται 
για μια αίθουσα είναι ικανοποιητική. 

Το θέμα της περίφραξης του σχολείου μελετάται από τις αρμόδιες υπηρεσίες 
του Υπουργείου Παιδείας και θα προγραμματιστεί για το 1994." 

Απάντηση ημερομηνίας 2S Φεβρο"αρίο" 1993 το" Υπο"ργού Γεωργίας και 
Φ"σικών Πόρων κ. Ανδρέα Γαβριηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 143, ημερομηνίας 
30 Νοεμβρίο" 1992, το" Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 'Αριστο" 
Χρ"στοστόμο". . 

"Σχετικά με την έκταση κυβενητικής γης που κηρύχθηκε κρατικό δάσος, παρα
θέτω τα πιο κάτω: 

Χρόνος 

1977 

1978 

1979 

1980 

1981 

1982 

1983 

1984 

1585 

1986 

1987 
1988 
1989 

1990 

1991 
1992 

ΟΛΙΚΟ 

Εκτάρια 

54 

40 

405 

35 

86 

627 

317 

477 

538 

105 

20 

10 

2720 

Δεκάρια Τετρ. μέτρα 

4 486 
1 341 

4 679 

9 445 

7 593 

4 831 

4 944 

9 973 

7 784 

6 809 

5 880 

673 

9 438 

Διευκρινίζεται ότι, λόγω της παρατεταμένης ανομβρίας 'του 1990-91, δεν 

κατέστη δυνατό να γίνει δάσωση όλων των εκτάσεων κρατικής γης που είχαν κηρυ

χθεί κρατικά δάση κατά τα προηγούμενα χρόνια, όπως είχε προγραμματισθεί, και 

συνεπώς δεν κρίθηκε αναγκαίο να κηρυχθούν δάση πρόσθετες εκτάσεις κρατικής 

γης. Η κήρυξη νέων κατάλληλων εκτάσεων προωθείται από τον περασμένο Δεκέμ

βριο ύστερα από την ικανοποιητική βροχόπτωση σε συνεννόηση με το Υπουργείο 

Εσωτερικών. " 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαρτίο" 1993 το" Υπο"ργού Οικονομικών κ. Φαίδρο" 
Οικονομίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 149, ημερομηνίας 8 Δεκεμβρίο" 1992, το" 
Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Πάφο" κ. Γιαννάκη Ομήρο". 

"Είναι γεγονός ότι τα έντυπα που αποστέλλει το Γενικό Λογιστήριο του 

κράτους στους δημόσιους υπαλλήλους σχετικά με τη μισθοδοτική τους κατάσταση 

με στοιχεία για φόρους που έχουν αποκοπεί και άλλα συναφή είναι διατυπωμένα 
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στην αγγλική γλώσσα και όχι στην ελληνική, που είναι η επίσημη γλώσσα της Δημο

κρατίας. Ως Υπουργείο Οικονομικών έχουμε επανειλημμένα δώσει οδηγίες όπως 

όλα ανεξαιρέτως τα έντυπα που χρησιμοποιούνται από τη δημόσια υπηρεσία είναι 

διατυπωμένα στην ελληνική γλώσσα. Ήδη η πλειονότητα των εντύπων αυτών έχει 

μεταφραστεί στα ελληνικά. 

Υπάρχει όμως ένας μικρός αριθμός εντύπων που εξακολουθεί να εκδίδεται 

στην αγγλική γλώσσα λόγω διάφορων πρακτικών και τεχνικών προβλημάτων που 

σχετίζονται με τη χρήση των ηλεκτρονικών υπολογιστών. Καταβάλλονται σοβαρές 

προσπάθειες, για να ξεπεραστούν τα προβλήματα αυτά, έτσι πον gύντομα όλα τα 

κυβερνητικά έντυπα να είναι διατυπωμένα στην ελληνική. Στη συγκεκριμένη περί

πτωση των εντύπων μισθοδοσίας των δημόσιων υπαλλήλων υπολογίζεται ότι θα 

αρχίσουν να εκδίδονται στην ελληνική από την 1η Ιουνίου 1993." 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Φεβρο"αρίο" 1993 το" Υπο"ργού Παιδεία; κ. Χριστό
φορο" Χριστοφίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 154, ημερομηνίας 15 Δεκεμβρίο" 1992, 
τον Μέλο"ς της Βονλής εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστο" κ. Κλαίρης Αγγε

λίδο". 

"1) Στα σχολεία μέσης εκπαίδευσης δεν εργάζονται μουσικοί με κλίμακα Α5-

Α7. 

2) Ο διορισμός μουσικών στα δημοτικά σχολεία άρχισε τη σχολική χρονιά 

1987-1988 και παρουσιάζει κατά σχολική χρονιά την πιο κάτω εικόνα: 

1987 - 88 12 

1988 - 89 19 

1989-90 29 

1990-9141 

1991 - 92 52 

1992 - 93 56 

3) Από τους μουσικούς που εργάζονται φέτος στα δημοτικά σχολεία μόνο 

ένας κατέχει πτυχίο πανεπιστημίου. 

4) Στις κατά καιρούς επαφές των μουσικών με το Υπουργείο Παιδείας τους 

έγινε απόλυτα σαφές ότι δεν μπορούσαν να διοριστούν μόνιμα στη δημοτική εκπαί

δευση, γιατί δεν είναι κάτοχοι πτυχίου πανεπιστημίου. 

5) Πρόσφατα οι μουσικοί ύστερα από εισήγηση του Υπουργείου Παιδείας 

αποτάθηκαν στις πανεπιστημιακές σχολές μουσικολογίας της Ελλάδας για 

εξομοίωση των διπλωμάτων τους με πτυχίο πανεπιστημίου, η απάντηση όμως ήταν 

αρνητική. Παράλληλα τονίστηκε σ' αυτούς ότι θα αποκτήσουν πτυχίο πανεπιστη

μίου μόνο ύστερα από τετραετή φοίτησή τους εντός των πανεπιστημιακών ιδρυ

μάτων. 

6) Μετά την αρνητική απάντηση των πανεπιστημίων Ελλάδας οι μουσικοί 

ήρθαν σε επαφή με καθηγητές πανεπιστημιακών σχολών μουσικολογίας οι οποίοι 

δέχτηκαν να έρθουν στην Κύπρο για επιμόρφωσή τους, χωρίς φυσικά η επιμόρφωση 

αυτή να οδηγεί στην απόκτηση πτυχίων πανεπιστημίων. 

7) Οι μουσικοί εργάζονται στη δημοτική εκπαίδευση πάνω σης κλίμακες 

Α5-Α 7. Σύμφωνα όμως με τις πρόνοιες των νέων σχεδίων υπηρεσίας, στις κλίμακες 
αυτές θα διορίζονται δάσκαλοι μέχρι την 1η Οκτ. 1997 και μόνο σε περίπτωση που 
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οι ανάγκες των σχολείων δεν ικανοποιούνται με δασκάλους που κατέχουν τα απαι
τούμενα προσόντα για διορισμό στις κλίμακες Α8-ΑlΟ. Μετά τη σχολική χρονιά 

1987-88 οι κλίμακες αυτές καταργούνται για δασκάλους. 
8) Πρέπει να τονιστεί ότι τα νέα σχέδια υπηρεσίας δεν αφήνουν περιθώρια 

μελλοντικής μόνιμης εργοδότησης στη δημοτική εκπαίδευση ούτε και μουσικών που 

κατέχουν πτυχίο πανεπιστημίου, γιατί όσοι διορίζονται στα δημοτικά σχολεία 
πρέπει να είναι πολυδύναμοι, ικανοί να διδάξουν όλα τα μαθήματα του αναλυτικού 

προγράμματος απόφοιτοι των Επιστημών της Αγωγής του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

9) Φαίνεται επομένως ότι με βάση τα υπάρχοντα δεδομένα και τις επικρα
τούσες καταστάσεις είναι αδύνατη η κατοχύρωση των μουσικών που εργάζονται στα 

δημοτικά σχολεία." 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 158, ημερομηνίας 18 Δεκεμβρίου 1992, του 
Βουλευηί εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου. 

"Σχετικά με την εξέταση και προώθηση των αιτήσεων των προσφύγων που 

υποβάλλονται στην γΜΑΠΕ για στέγαση, αυτοστέγαση ή αγορά διαμερίσματος, σας 

πληροφορώ ότι δεν παρουσιάζεται καμιά καθυστέρηση στην εξέταση και προώθησή 

τους. Συναφώς αναφέρεται ότι όλες οι αιτήσεις που εξετάσθηκαν από την γΜΑΠΕ 

έχουν προωθηθεί στα αρμόδια κυβερνηντικά τμήματα για τα περαιτέρω." 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 167, ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 1993, tov 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρένου Πρέντζα. 

"(α) Η Κύπρος συμμετέχει με το ΡΙΚ στο 'Euronews' με το 1,1% του 

κεφαλαίου του οργανισμού. 

(β) Στο διοικητικό, δημοσιογραφικό και άλλο προσωπικό του 'Euronews' δεν 
περιλαμβάνονται Κύπριοι. 

(γ) Η Κύπρος συμμετέχει και ψηφίζει στις Γενικές Συνελεύσεις των μετόχων 

του 'Euronews'. Δε συμμετέχει στη διοίκηση και τη διεύθυνση του 

οργανισμού. 

(δ) Οι άλλες χώρες που συμμετέχουν με εθνικούς τηλεοπτικούς σταθμούς 

στο 'Euronews' μετέχουν στο κεφάλαιο του οργανισμού με ποσοστά που 
κυμαίνονται από 5,4% μέχρι 17,2%. ορισμένες χώρες συμμετέχουν στη 

διοίκηση του οργανισμού (Ιταλία, Γαλλία, Ισπανία, Ελλάδα, Φινλανδία, 
Βέλγιο) και στη διεύθυνσή του (Ιταλία, Γαλλία, Ισπανία, Ελβετία, 
Αγγλία). Το προσωπικό του, που ανέρχεται σε 122 άτομα, προέρχεται 
από διάφορες ευρωπα"ίκές χώρες και κυρίως από τη Γαλλία. 

(ε) Οι γλώσσες στις οποίες εκπέμπει το 'Euronews' είναι τα γερμανικά, 

γαλλικά, αγγλικά, ιταλικά και ισπανικά, που είναι οι κύριε.ς ευρωπα"ίκές 
γλιί>σσες. Επί του παρόντος, η προσθήκη ακόμη μιας γλώσσας, που 

πιθανότατα θα είναι η αραβική, δεν είναι ζήτημα δαπάνης αλλά τεχνικό 

ζήτημα, που συνίσταται στη δημιουργία πρόσθετου καναλιού ήχου στην 

ταινία ΒΕΤΑ SP που χρησιμποιείται για τις εκπομπές του 'Euronews"" 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Στο Κεφάλαιο Δ' δε θα υπάρξει συζήτηση. Το θέμα που υπάρχει εγγεγραμμένο 

αναβάλλεται για την επόμενη συνεδρία. 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την Πέμπτη, 22 Απριλίου 1993, 
στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

Αναφορές με την ευκαιρία της επετείου της γενοκτονίας των Αρμενίων. 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος 
του 1993. 

2) Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 
1993. 

3) Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

4) Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993. 

5) Ο περί Προέδρου και Αντιπροέδρου της Δημοκρατίας (Χορηγίαι και 
Γραφεία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

6) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 1993. 

7) Ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1992. 

8) Ο περί του Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου της Ευρωπα'ίκής Σύμβασης 
για την Προστασία Ζώων που Προορίζονται για Κτηνοτροφικούς 

Σκοπούς (Κυρωτικός) Νόμος του 1992. 

9) Ο περί Αναγνωρίσεως του Απελευθερωτικού Αγώνα του Κυπριακού 
Λαού 1955-59 και της Εθνικής Οργάνωσης Κυπρίων Αγωνιστών (ΕΟΚΑ) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. (Πρόταση νόμου). 

10) Ο περί της Άμεσης Εποπτείας των Θεμάτων των Αγνοουμένων, 

Εγκλωβισμένων και Παθόντων από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας 

(Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 1993. 

11) Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1992. 

12) Οι περί Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων - Θέση Ανώτερου 

Λειτουργού Τηλεπικοινωνιών (Σχέδιο Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 
13) Οι περί Τμήματος Οδικών Μεταφορών - Θέση Καταγραφής Οχημάτων 

1 ης και 2ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

14) Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1993. 

15) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 

Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 

και Εξαρτωμένους τους Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 

Κανονισμοί του 1993. 

16) Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1993. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) 'Ή εκδηλωθείσα πρόθεση της κυβέρνησης Κληρίδη για επαναπρόσληψη 

και 'αποκατάσταση' των 61 παυθέντων, για λόγους δημόσιου 

συμφέροντος, δημόσιων υπαλλήλων, ενεχομένων στο πραξικόπημα της 

15ης Ιουλίου 1974". 
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2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το θέμα που 
τιτλοφορείται 'Ή κατακράτηση δεδρυλευμένων μισθών του Καθηγητή 

Δρα Θεόδωρου Οικονόμου, οι σχέσεις της Προσωρινής Διοικούσας 

Επιτροπής και της Διεύθυνσης του Πανεπιστημίου με το ακαδημα·ίκό 

προσωπικό, η τήρηση της εργατικής νομοθεσίας και ο σεβασμός προς την 

ακαδημα·ίκή ελευθερία". 

(Α υτεπάγγελ τη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ρένου 

Πρέντζα). (21.1.1993). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που τιτλοφορείται 'Ή τροποποίηση του Σχεδίου Πολεοδομικών Ζωνών 

και του Σχεδίου Ορίου Ανάπτυξης Πέγειας με την Κ.Δ.Π. 24/93'Ό 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (11.3.1993). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που τιτλοφορείται "Τοποθέτηση κεντρικού αγωγού του αποχετευτικού 

συστήματος Λεμεσού διά μέσου της αγοράς της παλαιάς πόλης . της 

Αμαθούντας'Ό 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (11.3.1993). 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είχα προτείνει να εγγραφεί ένα θέμα στο Κεφάλαιο Δ', αλλά 

δεν το έχω ακούσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δε μου έχει δοθεί από τη Γραμματεία. Θα πρέπει να είχε φθάσει μέχρι το μεση
μέρι, αλλά θα εγγραφεί στην επόμενη συνεδρία της Βουλής. Δε μου έχει δοθεί στα 

έγγραφα τα οποία έχω μπροστά μου. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Όσον αφορά το θέμα το οποίο είχαμε εγγράψει εκ μέρους της κοινοβουλευ

τικής μας ομάδας για τους 61 απολυθέντες, αντιλαμβάνομαι ότι συμφωνήθηκε 

σήμερα να αναβληθεί η συζήτησή του, που έχει οριστεί για τις 22 Απριλίου 1993. 
Ισχύει, κύριε Πρόεδρε, αυτή η διευθέτηση, δεδομένου ότι θα έχουμε και τη συζήτηση 

πάνω στην ομιλία του Υπουργού Οικονομικών; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ισχύει, εκτός αν, κατά τη συνάντηση των αρχηγών και εκπροσώπων των 

κομμάτων κατά την οποία θα καθορίσουμε την ώρα και τον τρόπο της συζήτησης, 

αποφασιστεί κάτι το διαφορετικό. Εφόσον όμως δεν έχει λεχθεί τίποτε διαφορε

τικό, ισχύει . Αν υπάρξει διαφοροποίηση, θα πρέπει να τη δεχθεί το κόμμα σας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Ελπίζω να μας γνωστοποιηθεί έγκαιρα. Όχι όπως σήμερα, που το μάθαμε από 

τους δημοσιογράφους! Τουλάχιστον ως εισηγητής του θέματος ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Για ποιο πράγμα μάθατε, κύριε .. . 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Από τους δημοσιογράφους σήμερα η ώρα 12.00 έμαθα ότι έχει αναβληθεί η 
συζήτηση για το Κεφάλαιο ΔΌ 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έχω την εντύπωση ότι αρμόδιο να σας κατατοπίσει ήταν το κόμμα σας. 

Λυπάμαι. Είναι από τον Κοινοβουλευτικό σας Εκπρόσωπο που έπρεπε να το 

μάθετε. Γι' αυτό, δεν είναι ο τόπος εδώ να το αναφέρετε. Οι δημοσιογράφοι μαθαί

νουν πράγματα πριν ~α πούμε καν. 

Κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και 

εύχομαι σε όλους Καλό Πάσχα. 

(Ώρα λήξης: 7.50 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέΎQαψ«ν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

τική σειρά: 

Α γαπίου Γιαννάκης 

Αναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδ<[ιρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου 'Αριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θQησκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλα·ίτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 
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ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Ανάγνωση από τον Υπουργό Οικονομικών κ. Φαίδρο Οικονομίδη 

έκθεσης αναφορικά με τα προβλήματα και τις προοπτικές της κυπριακής 

οικονομίας. 

2) Διεξαγωγή συζήτησης (Τ. Χατζηδημητρίου, Δ. Χριστόφιας, Πρόεδρος, Ι. 

Μάτσης, Τ. Παπαδόπουλος, Ν. Ρολάνδης, Ν. Αναστασιάδης, Ν. 
Κατσουρίδης, Ευ. Ευσταθίου) όσον αφορά τον καθορισμό ειδικής 

συνεδρίας του Σώματος για τη συζήτηση των στοιχείων που παρέθεσε 

στην ομιλία του ο Υπουργός Οικονομικών σχετικά με την οικονομία της 

Κύπρου. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 

Χρηματοδοτήσεως Στέγης Νόμος του 1993", οι σύντομες ομιλίες και οι 
παρατηρήσεις που ακολούθησαν πάνω στο θέμα (Ευ. Ευσταθίου, Κ. 

Καζαμίας, Τ. Παπαδόπουλος, Δ. Θεοδώρου, Α. Χρίστου, Α. Μούσκος) 

και ψήφισή του σε νόμο. 

4) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί του Ευρωπα"ίκού Κοινωνικού Χάρτη 
(Τροποποιητικό Πρωτόκολλο) (Κυρωτικός) Νόμος του 1993", η σύντομη 
αγόρευση του κ. Ευ. Ευσταθίου που ακολούθησε πάνω στο θέμα και 

ψήφισή του σε νόμο. 

5) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Ζωοτροφών και Προσθετικών των 
Ζωοτροφών (Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Χρήσεως) Νόμος του 

1992" και ψήφισή του σε νόμο. 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1993" και ψήφισή του σε νόμο. 

7) Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί της Καταθέσεως Στοιχείων και 

Πληροφοριών στη Βουλή των Αντιπροσώπων και στις Κοινοβουλευτικές 

Επιτροπές (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993" και ψήφισή tης σε νόμο. 

8) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 

Κ ύπρου Νόμος του 1989", οι αγορεύσεις και οι παρατηρήσεις που 

ακολούθησαν πάνω στο θέμα (Τ. Παπαδόπουλος, Κ. Καζαμίας, Ρ. 

Πρέντζας, Ν. Ρολάνδης, Λ. Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος) και ψήφισή του σε 

νόμο. 

9) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού· Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 2) του 1993", οι σύντομες παρατηρήσεις του προέδρου που 
ακολούθησαν και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 1 του 1993). 

10) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας 
Νόμος του 1993", οι αγορεύσεις και οι παρατηρήσεις, καθώς και η 

συζήτηση, που ακολούθησαν πάνω στο θέμα (Τ. Παπαδόπουλος, Κ. 

Καζαμίας, Ν. Πιττοκοπίτης, Ν. Μουσιούττας, Α. Αντωνίου, Ρ. Πρέντζας, 

Μιχ. Κυπριανού, Α. Παρισινός, Α. Χρίστου, Λ. Ιεροδιακόνου) και 

ψήφισή του σε νόμο. 

11) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Αναπτύξεως Γης (Ταμείο Ευημερίας Υπαλλήλων) Kανoνισ~ιoί του 1993" 
και έγκρισή τους. 
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12) Έκθεση για τους Κανονισμούς ''Οι περί Κανονισμού Εισαγωγών 

(Άδειες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993" και έγκρισή τους. 

13) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας 

Μεταφοράς (Οχήματα Εκμισθούμενα Χωρίς Οδηγό) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1993" και έγκρισή τους. 

14) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

15) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η άδεια λειτουργίας του λατομείου "Λατούρος" 

στον Άγιο Σωζόμενο - Παράλειψη αναφοράς του Προέδρου της 

Δημοκρατίας σε ομιλία του σε θέματα εξωτερικής πολιτικής - Έργα στη 
λεωφόρο Στροβόλου που προκαλούν ταλαιπωρία στο κοινό -
Προβλήματα εσπεριδοκαλλιεργητών κατά μήκος της νεκρής ζιί:ινης 

Ακακίου-Αστρομερίτη - Η ανάγκη βελτίωσης των συνθηκών εργασίας 
στα κυβερνητικά γραφεία - Η απόφαση του Προέδρου της Δημοκρατίας 
να μην αναρτάται η φωτογραφία του σε δημόσια γραφεία - Η μη 

εγκατάσταση συστήματος ηλεκτρονικού ελέγχου των φιί:ιτών τροχαίας 
στην Πάφο - Αιτήματα σχετικά με την αποτελεσματική λειτουργία του 

Νοσοκομείου Πάφου - Η Μονάδα Βαρύκοων Παιδιών στο Τρίτο 

Νηπιαγωγείο Πάφου - Η πολιτική παροχής ακουστικών μέσων σε 

πρόσωπα που τα χρειάζονται Προβλήματα από αγωγό 

υδατοπρομήθειας που περνά μέσα από την οικιστική ζώνη Αγίας Άννας 

- Κωλυσιεργία στην ασφαλτόστρωση του δρόμου Οδού- Φαρμακά -
Έλλειψη στα νοσοκομεία μηχανήματος μέτρησης της οστικής μάζας - Η 
ανάγκη στελέχωσης και λειτουργίας υπηρεσίας εξωσωματικής 

γονιμοποίησης - Ποσά τα οποία καταβάλλονται σε γιατρούς του 

Νοσοκομείου Πάφου για υπερωριακή εργασία). 

16) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Διαχωρισμός 

οικοπέδων στα Κούκλια για ζευγάρια προσφύγων - Απαλλαγή 

δικαιοίJχων προσώπων από περιοριστικό όρο των κριτηρίων διάθεσης 

κρατικών οικοπέδων σε φτωχές οικογένειες - Εκθειασμός αλτρουιστικών 
πράξεων από την Αστυνομία - Αίτημα για επιδιόρθωση των δρόμων 

Μανδριών-Αγίου Νικολάου και Αγίου Νικολάου-Άρσους, καθώς και του 

δρόμου που διασχίζει το Πραιτώρι - Η εφαρμογή του Νόμου περί 

Καταβολής Ίσης Αμοιβής μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για Εργασία 

Ίσης Αξίας - Το Δημοτικό Σχολείο Κανναβιούς - Η έκταση κυβερνητικής 
γης που κηρύχθηκε κρατικό δάσος - Η σύνταξη στην αγγλική των 

εντύπων μισθοδοσίας των δημόσιων υπαλλήλων - Η εργοδότηση 

μουσικών στα δημοτικά σχολεία - Η εξέταση των αιτήσεων προσφύγων 
που υποβάλλονται στην Υπηρεσία Μερίμνης και Αποκαταστάσεως 

Εκτοπισθέντων - Οι όροι συμμετοχής της Κύπρου στο τηλεοπτικό κανάλι 
''Euronews''). 

Τιμή: 75σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημοκρατίας, Λευκωσία. 
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Πρακτικά τη; Βουλή; των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 22ας Απριλίου 1993 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.53 μ.μ.) 

(Αρ.24) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. Θα ήθελα πρώτα 

πρώτα να ευχηθώ σε όλους τους συναδέλφους χρόνια πολλά και θα ήθελα να παρα

καλέσω τον κ. Γραμματέα να διακριβώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, είναι πιστεύω κοινή θέση η καταδίκη του θλιβερού απρι

λιανού πραξικοπήματος των Συνταγματαρχών και όλες οι πλευρές του Σώματος 

στρέφουν με αποτροπιασμό και βδελυγμία τη μνήμη στη θλιβερή επέτειο της 

21 ης Απριλίου 1967. 

Η ξενοκίνητη φασιστική χούντα, που κατέλυσε τη Δημόκρατία στην ίδια τη 
χώρα που τη γέννησε, προκάλεσε μέγιστα δεινά τόσο στην Ελλάδα όσο και στην 

Κύπρο μας. 

Η επιβολή της μαύρης δικτατορίας στέρησε από τον ελληνικό λαό αναφαίρετα 

δικαιώματά του, απομόνωσε την Ελλάδα και ξεγύμνωσε στρατιωτικά και άφησε 
απροστάτευτη την Κύπρο. Το χειρότερο απ' όλα, ολοκλήρωσε τα εγκλήματά της με 

την προδοσία και το πραξικόπημα ενάντια στον Πρόεδρο Μακάριο και τη νόμιμη 

κυβέρνηση της Κύπρου που έδωσαν την από καιρού αναμενόμενη ευκαιρία στην 

Τουρκία να εισβάλει και να καταλάβει το 37% της πατρίδας μας. 

Όλοι εμείς, πιστοί στη Δημοκρατία και τις αρχές της, Ελλάδα και Κύπρος 
μαζί, ανανεώνουμε την απόφαση πως ποτέ πια δε θα επιτρέψουμε να υπάρξουν 
ανάλογες περιπέτειες για τους Έλληνες. Δε θα αφήσουμε ποτέ να περάσει και να 

εδραιωθεί η φασιστική βία. Αντίθετα, με προσήλωση και πάθος θα προστατεύσουμε 
τη Δημοκρατία, τις δημοκρατικές διαδικασίες και τα δημοκρατικά θέσμια, αγωνιζό
μενοι ταυτόχρονα για την αποκατάσταση των βασικών ελευθεριών του κυπριακού 
ελληνισμού, τον τερματισμό της κατοχής και την επανένωση της Κύπρου. 

(1505) 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Λ υσσαQίδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

Για κάθε έθνος, για κάθε λαό υπάρχουν γεγονότα που σημαδεύουν ανεξίτηλα 

τις εξελίξεις είτε θετικά είτε αρνητικά. Η 21η Απριλίου αποτελεί ίσως την πιο μαύρη 

μέρα της ελληνικής ιστορίας. Όχι απλώς γιατί μια ξενοκίνητη, ερήμην του λαού, 

προδοτική δικτατορία, κατάργησε τους δημοκρατικούς θεσμούς στο μητροπολιτικό 

χώρο της Ελλάδας, όχι γιατί ανάκοψε την ιστορική πορεία του έθνους στις τότε 

συνθήκες, αλλά γιατί καταρράκωσε την αξιοπρέπεια της Ελλάδας. Για μας ιδιαίτερα 

είναι και γιατί το πραξικόπημα της 21ης Απριλίου ήταν προβλεπτό ότι απoτελoiισε 
την απαρχή δεινών για τον κυπριακό ελληνισμό. Γιατί το πραξικόπημα ενθαρρύν

θηκε από ξένα μεγάλα συμφέροντα τα οποία ήθελαν να δώσουν λύσεις όχι μονάχα 

στα ελλαδικά θέματα, αλλά λύση και στο κατ' εξοχήν εθνικό θέμα του έθνους, το 

Κυπριακό. 

Το Σοσιαλιστίκό Κόμμα ΕΔΕΚ από την πρώτη στιγμή προειδοποιούσε ότι η 

επικράτηση αυτής της παρανομίας θα αποτελούσε καρφί στο φέρετρο του 

κυπριακού ελληνισμού, γιατί ήταν για μας φανερό ότι μια από τις υποχρεώσεις που 

οι ξένοι επέβαλαν στη Χούντα ήταν και η απομάκρυνση της νόμιμης κυβέρνησης του 

Μακαρίου και η εγκαθίδρυση μιας εγκάθετης κυβέρνησης που θα ήταν έτοιμη να 

αποδεχθεί τα ξένα σχέδια που απέβλεπαν στην υλοποίηση των τουρκικών επιδιώ

ξεων, που δυστυχώς φαίνεται πως δε συγκρουόντουσαν με τα ευρύτερα αυτά διεθνή 

συμφέροντα. Δυστυχώς, αυτό δεν έγινε αντιληπτό από ένα ευρύ φάσμα της ηγεσίας 

της Κύπρου, με αποτέλεσμα τον εφησυχασμό ενός σημαντικού ποσοστού του 

κυπριακού ελληνισμού. Θα θυμάστε δε ότι όσοι τότε αγωνιζόντουσαν ενάντια στη 

δικτατορία, δίπλα στον αλυσοδεμένο ελληνικό λαό, χαρακτηρίζονταν από μερικούς 

αφελώς, από άλλους ενσυνείδητα και με ύποπτα ελατήρια, ανθέλληνες. Ανθέλληνες 

όσοι αγωνιζόντουσαν για επικράτηση των δημοκρατικών θεσμών μέσα στον ελλα

δικό χισρο! Όσοι επέμεναν στην αποκατάσταση της Δημοκρατίας! 

Για τις θέσεις ενάντια στους αγωνιστές -θα υπενθυμίσω- της πρώτης εκδή
λωσης ενάντια στην 21η Απριλίου ακόμα και η Βουλή αυτή έχει τις ευθύνες της. Όχι 

αυτή, η τότε. Τελικά η Χούντα κλήθηκε να παίξει και τον τελευταίο επαίσχυντο ρόλο 
που της προόριζαν οι ξένοι. Γιατί το πραξικόπημα δε νομίζω πια ότι υπάρχει αμφι

βολία ότι ήταν ΠΡΟ·ίόν ξένων κύκλων και αυτό το προδοτικό πραξικόπημα έδωσε το 

από μακρού αναμενόμενο πρόσχημα στην Τουρκία για εισβολή και δημιουργία ενός 

ομοιογενούς προγεφυρώματος στο βορρά, όπως ήσαν ακριβώς τα σχέδια των τότε 

ιθυνόντων και των μεγάλων συμφερόντων. Τα αποτελέσματα αυτής της προδοσίας 

βαραίνουν ακόμα καταθλιπτικά τις προοπτικές του κυπριακού ελληνισμού. Θα 
επαναλάβω φορτικά ότι απλή καταδίκη τέτοιων πράξεων δεν έχει κανένα πρακτικό 
νόημα, αν δεν ακολουθείται από την αξιοποίηση των εμπειριών, από την επαγρύ

πνηση και όταν ακόμα οι καταστάσεις δεν είναι πλήρως παράλληλες με αυτές που 

σήμερα σημειώνουμε. Για να μην αναφερθώ στην ανάγκη εδραίωσης δημοκρατικών 

θεσμών, ώστε ο λαός να είναι πραγματικά κυρίαρχος και να μην υπάρχουν πιθανό

τητες αντιδημοκρατικής εκτρόπής. 

Στην Κύπρο αντιμετωπίζουμε κατοχικές συνθήκες. Ο συμβιβασμός με την 

κατοχή, η επανάπαυση, ο εφησυχασμός εγκυμονούν κινδύνους ανάλογους ή χειρότε

ρους από αυτούς που ήσαν εγγενείς στο χουντικό πραξικόπημα. Και το ερώτημα 
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είναι: Αυτή ακριβώς τη σημαδιακή μέρα θα παραμείνουμε στο στάδιο της θεωρητικο

λογίας, της ανοχής και του ρομαντικού ψευδορεαλισμού της προσαρμογής προς τις 

εκάστοτε τουρκικές αξιώσεις ή θα αποφασίσουμε ότι μέσα στα πλαίσια ενός καλώς 

νοούμενου ρεαλισμού -γιατί ρεαλιστές πρέπει να είμαστε- αλλά και με σταθερή 

προσήλωση σε αρχές, θα αγωνιστούμε για τη λευτεριά και την αξιοπρέπειά μας; Θα 

αφήσουμε τα μηχανιστικά ισοζύγια να μας οδηγήσουν στην αυτοεγκατάλειψη ή θα 

αξιοποιήσουμε το νέο διεθνές κλίμα και θα εμμεΙνουμε, όπως έχουμε δικαίωμα να 

εμμείνουμε, στην καθολική και όχι στην επιλεκτική εφαρμογή του διεθνούς δικαίου; 

Σήμερα ο ελληνισμός στο σύνολό του και όχι μόνο ο κυπριακός ελληνισμός 

αντιμετωπίζει κινδύνους από την ίδια πλευρά, από την Τουρκία. Γιατί απειλή 

συρρίκνωσης του ελλαδικού χώρου με το τουρκικό τόξο, και όταν ακόμα εκφράζεται 

στα Σκόπια ή στην Αλβανία, έχει προέλευση την Άγκυρα. Έτσι σήμερα περισσότερο 

από κάθε άλλη φορά επιβάλλεται ενότητα. Ενότητα εδώ στον κυπριακό ελληνισμό. 

Ενότητα σε ολόκληρο το έθνος. Ενότητα μέσα σε ένα ρεαλιστικό αγωνιστικό πλαίσιο 

είναι το πρώτο μήνυμα, ενώ το δεύτερο μήνυμα είναι η διαφύλαξη θεσμών που 

αποτελούν τη σπονδυλική στήλη για την επιτυχία κάθε εθνικού αγώνα και για 

υλοποίηση κάθε εθνικής προοπτικής. Ας είναι αυτό το μήνυμα αυτής της μαύρης 

επετείου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Πρώτα, θα ήθελα να υπογραμμίσω ότι συμμεριζόμαστε πλήρως τη δήλωση που 

έχετε κάμει και να προσθέσω μόνο λίγα λόγια. 

Η Χούντα στην Ελλάδα είχε καταλύσει τη Δημοκρατία. Αν θυσίασε όμως κάτι, 

αυτό που θυσίασε είναι την Κύπρο και το λαό της. Η Χούντα συνήργησε, οργάνωσε 

και καθοδήγησε και δικές μας δυστυχώς δυνάμεις, για να αποτελέσουν τον 

προπομπό του φασιστικού πραξικοπήματος της 15ης του Ιούλη, η οποία άνοιξε το 

δρόμο, τις κερκόπορτες της Κύπρου στον Αττίλα επιδρομέα. 

Το βασικό δίδαγμα που βγαίνει από μια τέτοια μαύρη επέτειο είναι ότι όλες οι 

δυνάμεις του κυπριακού λαού, ανεξάρτητα από ιδεολογική και πολιτική τοποθέ

τηση, έχουμε καθήκον να διαφυλάσσουμε ως κόρη οφθαλμού τους δημοκρατικούς 

θεσμούς στη χώρα μας, να υπερασπιζόμαστε τη Δημοκρατία. 

Θα ήθελα με την ευκαιρία να αποτίσω από μέρους της Κοινοβουλευτικής 

Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις φόρο τιμής σε όλους τους αγωνιστές 

της αντίστασης κατά της Χούντας και της φασιστικής δικτατορίας στην Ελλάδα. 

Αυτούς που είτε υπέφεραν στα μπουντρούμια της Ασφάλειας είτε καταδικάστηκαν 

από τη Χούντα. Αυτούς που εξορίστηκαν στα ξερονήσια ή που πήραν από μόνοι 

τους το δρόμο της αυτοεξορίας. Όλοι αυτοί δεν ανήκαν σε μια πολιτική παράταξη. 

Ανήκαν σε όλες, θα έλεγα, τις πολιτικές παρατάξεις στην Ελλάδα. Θα ήθελα επίσης 

με την ευκαιρία να αποτίσω φόρο τιμής στα θύματα της Χούντας και της ΕΟΚΑ Β' 

εδώ στην Κύπρο, στα θύματα του πραξικοπήματος και της εισβολής. 

Τελει(ονω, υπογραμμίζοντας ακόμη μια φορά το βασικό δίδαγμα που βγαίνει 

από αυτή τη μαύρη επέτειο. Το απαράβατο καθήκον όλων μας να υπερασπιζόμαστε 
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δημοκρατικούς θεσμούς, τη Δημοκρατία ως βασική προϋπόθεση ορθής συνέχισης 

του αγώνα σε πνεύμα ενότητας και συσπείρωσης για την απαλλαγή του τόπου μας 

από την τουρκική κατοχή, η οποία μας ταλανίζει εδώ και δέκα οχτώ τόσα χρόνια. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Π απαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Νομίζω ότι η δήλωσή σας εκφράζει πλήρως τα αισθήματα της ολότητας της 

Βουλής. Όμως μια και έγιναν δηλώσεις, το Δημοκρατικό Κόμμα δεν μπορεί να 

απέχει από την έκφραση των δικών του αισθημάτων καταδίκης με βδελυγμία αυτού 

που ονομάζεται η Χούντα της Ελλάδας. 

Σίγουρα στις τραγικές συνθήκες που περνά η Κύπρος δεν έχουμε την πολυτέ

λεια να αναξέουμε πληγές και να διεγείρουμε ξανά τα πάθη που ήσαν τα αισθήματα 
που διείπαν εκείνη την τραγική εποχή της Κύπρου. Λήθη και συγχώρεση επιβάλλεται 

σαν το θεμέλιο για την ενότητα του κυπριακού ελληνισμού. Όμως ούτε η λήθη ούτε 

η συγχώρεση είναι δικαίωμα ούτε είναι επιτρεπτή, όταν οι ένοχοι δεν παραδέχονται 

το τεράστιο εθνικό σφάλμα που έχουν διαπράξει. Και δεν μπορούν να επικαλούνται 
τη λήθη και τη συγχώρεση, όταν παραμένουν αθεράπευτα προσηλωμένοι σε αυτά 
που τους οδήγησαν στο έγκλημα, δηλ. στα αισθήματα και τις τότε προθέσεις τους. Οι 

κινήσεις των ξένων σαν κινούμενα σχέδια τους οδήγησαν στο εθνικό έγκλημα που 

ήταν το πραξικόπημα στην Ελλάδα, η μητέρα του πραξικοπήματος στην Κύπρο. 

Πολλοί και τότε και ίσως και σήμερα ακόμη νομίζουν ότι ατιμώρητα μπορεί 

να καταπιέζεται η Δημοκρατία και ότι εμείς οι άλλοι, ουδέτεροι παρατηρητές, 

μπορούμε να μείνουμε άτρωτοι και ανεπηρέαστοι από τα συμπτώματα και τις 

επιπτώσεις της παραβίασης της Δημοκρατίας. Η Δημοκρατία δεν είναι μια λέξη. 

Είναι σύστημα ζωής που εμποδίζει τον καθένα μας και τη ζωή του καθενός μας. 

Έχω πει πολλές φορές τη φράση του πολιτικού φιλόσοφου Χιούμ: 'Ή Δημοκρατία 

καταπατείται από την ώρα που ο τελευταίος των ανθρώπων ανέχεται να καταπα
τηθεί το τελευταίο του δικαίωμα". Και όσοι δε γνωρίζουν αυτή την αλήθεια είναι 

εξίσου ένοχοι με αυτούς που οδηγούν στην καταπάτηση της Δημοκρατίας. Αυτές 

είναι οι περιπτώσεις όπου η ανοχή είναι ενοχή. Και ήταν ενοχή, όταν αδιάφοροι 

ακούαμε τη διγλωσσία της Χούντας, που από τη μια πίεζε το Μακάριο και τον 

εκβίαζε με πικρά μέτρα, όπως λέγεται στο έγγραφο που του παρέδωσαν, αν δεν 

προέβαινε σε προδοτικές υποχωρήσεις έναντι των δικαιωμάτων του κυπριακού 
ελληνισμού και από την άλλη, την ίδια ώρα στα στρατόπεδα των στρατευμένων 

παιδιών μας και με διακηρύξεις εθνικές και μεγαλόστομες κήρυσσαν ανένδοτο 
αγώνα υπέρ της ένωσης. Όσοι το ανεχτήκαμε και όσοι σιωπήσαμε, είμαστε εξίσου 

ένοχοι. 

Άρχισα λέγοντας ότι δεν έχουμε την πολυτέλεια να αναξέουμε πληγές και ότι 

πρέπει η λήθη να επικρατήσει. Όμως ταυτόχρονο και ισότιμο δίδαγμα είναι ότι 

πρέπει από το πικρό παράδειγμα και την εμπειρία του παρελθόντος να διδαχθούμε 

για το μέλλον. Ποτέ πια στη διγλωσσία. Ποτέ πια ανοχή στη διγλωσσία. Και ποτέ 
ανοχή στην παραβίαση έστω και της ελάχιστης παραβίασης των συνταγματικών 

προνοιών και των δημοκρατικών μας δικαιωμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μάτσης. 
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Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Θα ήθελα να εκφράσω και τη θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού συμφωνώ

ντας απόλυτα με τα όσα έχετε αναφέρει στην αρχική σας δήλωση σε σχέση με το 

πραξικόπημα των Συνταγματαρχών της 21 ης Απριλίου και να δηλώσω ότι οφεί
λουμε όλοι σταθερά και μόνιμα να παραμείνουμε ακοίμητοι φρουροί της Δημοκρα
τίας και τώρα και πάντοτε. Πολύ δε περισσότερο, κύριε Πρόεδρε, διότι οι εγκέφαλοι 

που συνέλαβαν, μt την καθοδήγηση ξένων συμφερόντων, το πραξικόπημα της 

21ης του Απρίλη, οδήγησαν στις 15 του Ιούλη του 1974 την Κύπρο και τον ελλη
νισμό στη μεγαλύτερη ταπείνωσή του μετά τη Μικρασιατική Καταστροφή. 

Το ερ(οτημα που έχουμε και πρέπει να απαντήσουμε είναι πώς θα ανατρέψουμε 

τις επιπτώσεις της προδοσίας της Κύπρου από τα ξενοκίνητα συμφέροντα και τους 

εγκέφαλους που συνέλαβαν και σκηνοθέτησαν το πραξικόπημα και' γιατί δεν έχει 

μέχρι της στιγμής αποκαλυφθεί η πλήρης αλήθεια για τους πραγματικούς ενόχους 

της φοβερής αυτής προδοσίας. Γιατί και η Αθήνα και η Κύπρος απέκρυψαν μέχρι 

της στιγμής και δεν έλαβαν όλα τα αναγκαία μέτρα, για να γνωστοποιηθούν προς το 

λαό οι πραγματικοί εγκέφαλοι που συνέλαβαν και εξετέλεσαν αυτή την προδοσία; 

Το δεύτερο ερώτημα, κύριε Πρόεδρε, είναι πώς θα ανατρέψουμε τα αποτελέσματα 

της προδοσίας και πώς θα αποτινάξουμε από όλο τον τόπο μας, από ολόκληρη την 

Κύπρο, το μίασμα της συνεχιζόμενης τουρκικής κατοχής. 

Είναι πασιφανές για όσους με υπευθυνότητα και πατριωτισμό αντιμετωπίζουν 

τα πράγματα με βάση την πείρα και τα ιστορικά δεδομένα ότι μόνο με την καθολική 

ενότητα όλων μας μπορούμε να πραγματοποιήσουμε αυτό το στόχο. Όσο δύσκολη 

κι αν είναι η πραγματικότητα της παρουσίας της τουρκικής κατοχής σήμερα στην 

Κύπρο, τα πράγματα μπορούν να οδηγηθούν σε καλύτερες μέρες, αν όλοι οι 

Κύπριοι, όλοι οι Έλληνες Κύπριοι, ενωμένοι και μονολιθικοί, μαζί με το έθνος 

ολόκληρο αντιμετωπίσουν με ψυχραιμία τις επιπτώσεις της συνεχιζόμενης κατοχής. 

Μέσα σε αυτό το πνεύμα της καθολικής ενότητας ο Δημοκρατικός Συναγερμός 

διακήρυξε ευθύς εξαρχής και ξανατονίζει σήμερα από το βήμα της Βουλής τη δική 

του ετοιμότητα να συμβάλει και να πρωτοστατήσει προς αυτή την εξέλιξη, για να 

αποκαταστήσουμε επιτέλους την ενότητα της πατρίδας μας και τα ανθρώπινα δικαι

ώματα όλων των Κυπρίων σε όλο το έδαφος της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Παρόλο που δεν έχω τίποτε ουσιαστικό να προσθέσω σε όσα πολύ σωστά 

λέχθηκαν κάθώς και στη δική σας δήλωση, θα ήθελα να αναφέρω και εγώ ότι 

πιστεύω ότι δεν υπάρχει μεγαλύτερη πληγή σε μια χώρα από την κατάλυση της 

Δημοκρατίας και των δημοκρατικών θεσμών. Αυτό απεδείχθη στην Ελλάδα το 1967. 
Αυτό απεδείχθη στην Κύπρο το 1974. Εμείς ειδικά εδώ στην Κύπρο υποφέρουμε 
ακόμα από το 1974 και δεν ξέρω για πόσα χρόνια ακόμη θα υποφέρουμε. 

Έχετε πει κάτι πολύ σωστό, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν πρέπει να επιτρέψουμε να 

συμβούν ξανά παρόμοια πράγματα στο χώρο το δικό μας τουλάχιστον. Το ερώτημα 

είναι πώς τα αποτρέπεις. Και πιστεύω όη δεν υπάρχει καλύτερος τρόπος από το να 
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εμποτίσουμε τον άνθρωπο, τον Κύπριο, στα νάματα της Δημοκρατίας. Να κάνουμε 

τους νέους ανθρώπους, να κάνουμε τους πολίτες αυτής της χώρας να καταλάβουν τι 

σημαίνει Δημοκρατία, να αντιληφθούν ότι χωρίς Δημοκρατία δεν μπορεί vd υπάρξει 
μια χ(ορα και ότι δε σταματάς τη δικτατορία με μηχανικά μέσα, με άλλους ~ρόπoυς. 
Τη σταματάς μόνο, όταν ο πολίτης του τόπου αντιληφθεί ότι χωρίς Δημοκρατία, 
χωρίς θεσμούς, χωρίς ελευθερία, δεν μπορεί καν να υπάρξει αυτός ο τόπος. 

Εύχομαι πράγματι εκ μέροιις του Κόμματος των Φιλελευθέρων αυτά που 

υπέστημεν το 1974 να μην επαναληφθούν. Και εύχομαι αυτή η χώρα να διατηρήσει 
την ιστορική μνήμη, όπως οφείλει, εκείνων των γεγονότων, για να τα αποτρέψει στο 

μέλλον. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, βρίσκονται σήμερα μαζί μας εδώ στη Βουλή ο Πρόεδρος 

της Βουλής της Ουγγαρίας κ. Gyorgy Szabad, οι Βουλευτές κ. Gabor Kuncze, Laszlo 
Salamon και ο κ. Peter Sardi, Γραμματέας της Βουλής, ιδιαίτερα σε θέματα διεθνών 
σχέσεων, οι οποίοι πραγματοποιούν επίσημη επίσκεψη στην Κύπρο ως προσκεκλη

μένοι της Βουλής των Αντιπροσώπων σε ένδειξη της παραδοσιακής φιλίας και 

συνεργασίας των κοινοβουλίων των χωρών μας. 

(Χειροκροτήματα) 

Πιστεύω ότι διερμηνεύω τα αισθήματα όλων των πλευρών της Βουλής εκφρά

ζοντας τη χαρά μου για την επΙσκεψή τους στην Κύπρο και τονΙζοντας τη σημασία 

που έχει για μας και το λαό μας αυτή η επίσκεψη . 

Κύριοι συνάδελφοι, η σημερινή συνεδρία της Βουλής συμπίπτει με ακόμα μια 

θλιβερή επέτειο, αυτή της γενοκτονίας των Αρμενίων στις 24 Απριλίου. 

Είναι φυσικό να αισθανόμαστε αποτροπιασμό και αγανάκτηση, όταν επαναφέ

ρουμε στη μνήμη μας ένα από τα πιο αποτρόπαια εγκλήματα της σύγχρονης ιστο

ρίας, τη γενοκτονία των Αρμενίων. 

Στόχος της Τουρκίας ήταν η εξαφάνιση του αρμενικού έθνους. Ενός έθνους 

που εμπλούτισε τον ανθρώπινο πολιτισμό σε όλες τις εκφάνσεις του για χιλιάδες 

χρόνια. Όπως στόχος της Τουρκίας παραμένει και η συν τω χρόνω εξαφάνιση του 

κυπριακού ελληνισμού. 

Πιστεύω ότι διερμηνεύω τα αισθήματα όλων των πλευρών του Σώματος τονί
ζοντας την αλληλλεγγύη μας προς τον αρμενικό λαό στους αγώνες του για αποκατά

σταση των ανθρώπινων δικαιωμάτων και των βασικών ελευθεριών του και εκφράζο

ντας την ελπίδα ότι η Αρμενία, που σήμερα είναι κράτος, θα αγκαλιάσει τον 

ευρύτερο αρμενικό λαό και θα αποτελέσει ένα κράτος το οποίο θα σταθεί στη διεθνή 

κοινωνία και θα διαδραματίσει ένα σημαντικό ρόλο. Εκείνοι που πίστεψαν ότι θα 

διέγραφαν τον αρμενικό λαό καί την πατρίδα του από το χάρτη, πρέπει οπωσδήποτε 
να διαψευσθούν με την πρόοδο και την επιβίωση του αρμενικού κράτους και έθνους. 

Ο Αρμένιος Βουλευτής, κ. Αράμ Καλα"ίτζιάν, ένεκα ασθενείας δε θα μπορέσει 

να μιλήσει φέτος και έχει καταθέσει την ομιλία του στη Γραμματεία. Θα παρακα

λέσω το Γραμματέα κ. Παπαγεωργίου να τη διαβάσει στο Σώμα. Ταυτόχρονα, 

εύχομαι εκ μέρους όλων σας ταχεία ανάρρωση στο φίλο κ. Καλα"ίτζιάν. 
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Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, έντιμοι κύριοι Βουλευτές, 

Θέλω να εκφράσω τις ευχαριστίες μου και τη βαθιά μου ευγνωμοσύνη, γιατί 

τιμάτε σήμερα, μαζί με τον αρμενικό λαό, τη μνήμη των μαρτύρων και των αΘώων 

θυμάτων της γενοκτονίας του 1915. 

Σαν σήμερα, πριν από εβδομήντα οχτ<ί) χρόνια, στις 24 του Απρίλη του 1915, 
μπήκε σε εφαρμογή ένα πολύ καλά μελετημένο σχέδιο εξόντωσης ενός ολόκληρου 

λαού, του αρμενικού. Ενώ η προσοχή του κόσμου ήταν στραμμένη στο σφαγείο του 

Πρώτου Παγκοσμίου Πολέμου, το καθεστ<ος των Νεοτούρκων εκτέλεσε τη δική του 

σφαγή, τη σφαγή ενάμισι εκατομμυρίου Αρμενίων στα πλαίσια του δόγματος του 

τουρκικού επεκτατισμού, του παντουρκισμοιΊ . Οι φρικαλεότητες που διαπράχθηκαν 

τότε σε βάρος αθώων και ανυπεράσπιστων ανθριοπων από την τουρκική κυβέρνηση 

είναι γνωστές σε όλους μας από συγκλονιστικές περιγραφές αυτόπτων μαρτύρων, 

Αρμενίων αλλά και ξένων, που σε εκατοντάδες βιβλία τεκμηρίωσαν τη γενοκτονία. 

Για το λόγο αυτό, να μου επιτρέψετε να μη σταθιο σε αυτές. παρόλο που οι μνήμες 

αρνούνται να ξεχάσουν τις κραυγές της αγωνίας των παιδι(ον μας στις αγκάλες των 

μανάδων τους, το ουρλιαχτό του θανάτου ;του άπλωσε το βάρβαρο χέρι του πάνω 

στους πατέρες και στους γιούς του λαού μας. 

Όσοι επέζησαν κάτω από δραματικές συνθήκες, αναγκάστηκαν να εγκαταλεί

ψουν την πατρογονική τους γη. Ένας πολιτισμός χιλιετηρίδων, εκκλησίες και μονα

στήρια, σχολεία, εκατοντάδες πόλεις και χωριά και μια ανθηρή οικονομία κατα

στράφηκαν τελείως. Και όμως ο αρμενικός λαός κατάφερε να επιζήσει. 

Σήμερα, εβδομήντα οχτώ χρόνια μετά τη διάπραξη της πριοτης οργανωμένης 

γενοκτονίας του αιώνα μας, όλοι ρι Αρμένιοι, ενωμένοι όπου και αν βρισκόμαστε, 

τιμούμε τη μνήμη των νεκρών μας και ταυτόχρονα συνενιονουμε τη φωνή της 

διαμαρτυρίας μας, γιατί μέχρι σήμερα οι σκοπιμότητες και τα συμφέροντα εμποδί

ζουν την αναγνώριση και επίσημη καταδίκη από τα Ηνωμένα Έθνη της γενοκτονίας 

των Αρμενίων. Καλούμε την ανθρωπότητα να αναλογιστεί τις ευθύνες της, γιατί η 

σιωπή, πέρα από τη γενοκτονία των Αρμενίων, άνοιξε το δρόμο και σε άλλες 

ανάλογες τραγωδίες, όπως την απόπειρα του Ναζισμού πριν από πενήντα χρόνια, 

αλλά και την πρόσφατη απόπειρα ξεριζωμού του κυπριακού ελληνισμού. 

Η γενοκτονία των Αρμενίων από τους Τούρκους το 1915 είναι ένα ιστορικό 
γεγονός, όπως άλλωστε και η κατοχή των αρμενικών εδαφιον μας, όσο και αν η 

επίσημη Τουρκία αρνείται να την αναγνωρίσει και να αποδεχτεί τις τεράστιες 

ευθύνες που απορρέουν από αυτή. 

Σήμερα όμως, όσο ποτέ άλλοτε, προέχει ο θανάσιμος κίνδυνος που επικρέ

μαται πάνω στη μικρή Δημοκρατία της Αρμενίας από τους απόγονους των 

Νεοτούρκων. Μόλις πριν λίγες μέρες ο τέως Πρόεδρος της Τουρκίας από την 

Κεντρική Ασία όπου εκτελούσε περιοδεία δήλωνε μεταξύ άλλων: "Θα πρέπει να 

σκεφτούμε για μια επέμβαση, όπως έγινε στην Κύπρο. Πρέπει να δράσουμε με σκλη

ρότητα κατά των Αρμενίων. Πρέπει να τους κάνουμε να φοβηθούν. Είχα πει και 

παλαιότερα ότι πρέπει να δείξουμε τα δόντια μας ... ". Τα λόγια του Τούρκου Προέ
δρου δεν αποτελούσαν αντίδραση της στιγμής ή έγιναν για λόγους εκφοβισμού των 

Αρμενίων, για να σταματήσουν την αντίστασή τους ενάντια στους Αζέρους στο 

Καραμπάχ. Αποτελούν την απαρχή ενός σχεδίου που υιοθέτησε εδώ και ενάμιση 

χρόνο η στρατιωτική ηγεσία της Τουρκίας και που η βασική του φιλοσοφία δημοσιεύ

τηκε στην τουρκική εφημερίδα "Τζουμχουριέτ" στις 6 Μαρτίου 1992. 
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" ... Συγκέντρωση στρατού στα σύνορα Τουρκίας-Αρμενίας, εναέριος αποκλει
σμός της Αρμενίας, εγκατάσταση στρατιωτικών δυνάμεων μέσα στο Ναχιτζεβάν με 
τη συγκατάθεση των Αζέρων, με διάταξη τα σύνορα Ναχιτζεβάν-Αρμενίας. Ταυτό
χρονα η Τουρκία θα ανακοινώσει τόσο στη Δυτικοευρωπα"ίκή Ένωση όσο και στα 
Ηνωμένα Έθνη ότι, αν η Αρμενία δε δεχτεί την άμεση κατάπαυση του πυρός και δεν 

αποσύρει τις δυνάμεις της από το Καραμπάχ, θα λάβει όλα τα απαραίτητα στρατιω

τικά μέτρα, για να εξαναγκάσει τους Αρμενίους να το κάνουν ... Δεν αναμένονται 
μεγάλες αντιδράσεις από το δυτικό κόσμο έναντι της Τουρκίας, αν θελήσει να 

αποδείξει ότι δε θα περιοριστεί μόνο στη διπλωματία του λόγου και των χαρτιών ... " 

Η Αρμενία και το Καραμπάχ είναι το πεδίο άσκησης του παντουρκισμού. Σε 

αυτό δοκιμάζει την αντοχή των αντιπάλων του. Μοναδικός αντίπαλός του στην . 
περιοχή του Καυκάσου είναι ο αρμενικός λαός, που γαντζωμένος σε εκείνη τη στενή 

λωρίδα γης, μοιάζει να τον αψηφά και να τον εμποδίζει στο πέταγμά του. Τόλμησε 

να αγωνιστεί ενάντια στους μικρούς αδελφούς της Άγκυρας, τους Αζέρους, προκει

μένου να κρατηθεί στα πατρικά του εδάφη και να διαφυλάξει την εθνική του ταυτό

τητα. Έδειξε αντοχή ο λαός του Καραμπάχ, παρόλο που κάποτε και η ανθρώπινη 

αντοχή έχει τα όριά της. Χρόνια τώρα αγωνίζεται μόνος του. Τον είχαν αποκλείσει 

στρατιωτικά από παντού. Τον είχαν οικονομικά στραγγαλίσει και εκεί που όλ.οι 

περίμεναν πως θα ;rαρεδίδετο και θα εκλιπαρούσε τον οίκτο και τη συγχώρεση, έγινε 

το αναπάντεχο. Αντεπιτέθηκε, έσπασε τον αποκλεισμό, έτρεψε σε φυγή τους Αζέρους 

και ένωσε το Καραμπάχ με την Αρμενία. 

Σήμερα, ο ελληνισμός και ο αρμενισμός βρίσκονται σε μια σημαντική καμπή 

της ιστορίας τους, καθώς απειλούνται σοβαρά από τον ίδιο εχθρό: τον παντουρ

κισμό. Η επαπειλούμενη εισβολή στην Αρμενία, η κατοχή της μισής Κύπρου και οι 

γνωστές απειλές για τα "δέκα λεπτά πτήσης των τουρκικών πολεμικών αερο

πλάνων", οι διεκδικήσεις στη Θράκη και το Αιγαίο, το γνωστό θεώρημα για το 

"τουρκικό τόξο" που προϋποθέτει τη διείσδυση της Τουρκίας στα βόρεια σύνορα της 

Ελλάδας περνώντας δηλαδή από τη Βουλγαρία, τα Σκόπια, τη Βοσνία και την 

Αλβανία, δεν είναι και ούτε πρέπει να αντιμετωπίζονται ελαφρά τη καρδία. Απενα

ντίας δίνουν το μέτρο της πραγματικότητας και της αμεσότητας του κινδύνου από 

τον παντουρκισμό. 

Η πικρή κοινή μοίρα των λαών μας, μας έχει βρει να αγωνιζόμαστε για προά

σπιση των καταπατημένων δικαιωμάτων μας σε έναν αγώνα φυσικής και εθνικής 

επιβίωσης, αλλά και σε έναν αγώνα που στόχο έχει να επικρατήσουν ο.) αρχές του 

δικαίου και της ισότητας μεταξύ των λαών σαν το μόνο δρόμο για εδραίωση της 

ειρήνης και ευημερίας ολόκληρης της ανθρωπότητας. Γι' αυτό εμείς οι Αρμενοκύ

πριοι είμαστε ολόψυχα δοσμένοι στον αγώνα που διεξάγει ο ηρω'ίκός κυπριακός 

ελληνισμός εδώ και δεκαεννέα ολόκληρα χρόνια για μια δίκαιη και βιώσιμη λύση για 

τη μαρτυρική μας Κύπρο. 

Σήμερα, όσο ποτέ άλλοτε, επιβάλλεται ένα νέο πολιτιστικό και πολιτικό 

συμπλησίασμα των δύο λαών μας, που θα οδηγήσει βαθμιαία σε στενή συνεργασία 

προς αντιμετώπιση των κοινών εθνικών προβλημάτων. Σε αυτό αναμφίβολα βοηθά 

και ή. παραδοσιακή ελληνοαρμενική φιλία. Μια φιλία δοκιμασμένη στους αιώνες 
'που όχι μόνο δε στηρίζεται σε ευκαιριακά κίνητρα και παροδικές συγκυρίες, αλλά 
μπορεί να επιβιώσει ακόμα και ενάντια σε αυτές. Η προοπτική αυτή, μαζί με τη 

σφυρη}.,άτηση δεσμών φιλίας και συνεργασίας με άλλους απειλούμενους από τον 
παντουρκισμό λαούς, είναι η καλύτερη ασπίδα απέναντι στον επεκτατισμό της 

Άγκυρας καιη μοναδική εγγύηση για την ειρήνη και την πρόοδο των λαών μας. 
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. Κλείνοντας, θέλω να εκφράσω τα βαθιά αισθήματα ευγνωμoσύνrι' t)1c--~r"
νικής κοινότητας προς τη Βουλή των Αντιπροσώπων τηc ΊLό",\:!υυ που στις 19 Απρι
λίου 1990 πρωτοπόρησε στην καταδίοιη nις γενοκτονίας και τίμησε με τον πιο 
έμπρακτο τρόπο τη ιινήμη των μαρτύρων του αρμενικού λαού καθιερώνοντας ως 
Εθνική Μέρα Μνήμης την 24η Απριλίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πριν εισέλθουμε στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία, θα μπούμε πρώτα στο 

Κεφάλαιο Β', Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων, διότι υπάρχει μια πρόταση 
νόμου που πρέπει να κηρυχθεί επείγουσα. Η πρόταση αυτή είναι η πρόταση νόμου 

της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων και είναι ''Ο περί 

Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1993". Θα παρακαλέσω τα Μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών 
και Έργων της Βουλής να συνέλθουν αμέσως και να ετοιμάσουν τη σχετική Έκθεση, 

για να συζητηθεί στο Σώμα. 

Εισερχόμαστε τώρα στη νομοθετική εργασία. Τα δύο πρώτα θέματα, που είναι 
"Ο περί προυπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος του 1993" 
και "Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 1993", 
δεν είναι έτοιμα. 

Για τα επόμενα θέματα, που είναι ''Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιη

τικός) Νόμος του 1993", "Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 1993", ''Ο περί Προέδρου και Αντιπροέδρου της Δημοκρατίας (Χορηγίαι και 

Γραφεία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993" και ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋ
πολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 1993", υπάρχει κοινή Έκθεση. Παρακαλώ τον 

Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση στο 

Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 1. "Ο 
ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993", 
2. "Ο ΠΕΡΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 
1993",3. ''Ο ΠΕΡΙ ΠΡΟΕΔΡΟΥ ΚΑΙ ΑΝΤΙΠΡΟΕΔΡΟΥ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ 
(ΧΟΡΗΓΙΑΙ ΚΑΙ ΓΡΑΦΕΙΑ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" ΚΑΙ 
4. ''Ο ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 3) 
ΤΟΥ 1993". 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 
πιο πάνω νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 12 και 
22 Απριλίου 1993. 
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Και τα τέσσερα προτεινόμενα νομοσχέδια στοχεύουν στην υλοποίηση 

απόφασης του γno"~νl.κού Συμβουλίου, σύμφωνα με την οποία η θέση του 
Υφυπουργού παρά τω Προέδρω από Oημoσιoίiπαλληλική μετατρέπεται σε πολιτική, 
ενώ παράλληλα και για την πιο εύρυθμη λειτουργία του Γραφείου του Προέδρου της 
Δημοκρατίας και της Προεδρίας δημιουργείται μια νέα θέση Γενικού Διευθυντή. 

Όπως είναι γνωστό, η θέση του Υφυπουργού παρά τω Προέδρω στον Τακτικό 
Προϋπολογισμό του 1993 είναι σημειωμένη με διπλό σταυρό, πράγμα που σημαίνει 

. ότι θα καταργηθεί, όταν κενωθεί. Στην Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων προς την ολομέ
λεια του Σώματος κατά τη συζήτηση των Προϋπολογισμών του 1993 αναφερόταν ότι 
ο λόγος για τον οποίο η θέση αυτή σημειώθηκε με διπλό σταυρό ήταν "να δοθεί σε 
όλες τις πλευρές η ευκαιρία επανεκτίμησης της σκοπιμότητας και του νομικού καθε

στώτος της θέσης αυτής και ιδιαίτερα αν πρέπει ή όχι να καταστεί πολιτικός διορι

σμός". 

Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση του Υπουργείου Οικονομικών που 

συνοδεύει τα πιο πάνω νομοσχέδια, η κυβέρνηση, μελετώντας το όλο θέμα υπό το 

φως και των απόψεων της Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού της 

Βουλής, έκρινε ότι θα ήταν πιο πρόσφορο να παρέχεται η δυνατότητα στον εκάστοτε 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας να επιλέγει πρόσωπο της απόλυτης εμπιστοσύνης του για 

άσκηση καθηκόντων, τα οποία ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας θα αποφασίζει να του 

αναθέτει. Ας σημειωθεί ότι ο σημερινός κάτοχος της θέσης θα αφυπηρετήσει τελικά 

την 1η Αυγούστου 1993, αφού προηγουμένως του χορηγηθεί η προαφυπηρετική 
άδεια που δικαιούται, ώστε να αποχωρήσει από την άσκηση των καθηκόντων του 

γύρω στο τέλος Μαρτίου του 1993. 

Για την υλοποίηση ακριβώς της πιο πάνω θέσης της κυβέρνησης έχουν ετοιμα

στεί τα υπό συζήτηση νομοσχέδια, τα οποία στοχεύουν στην τροποποίηση των αντί

στοιχων σχετικών νόμων ως ακολούθως: 

(α) Με το πρώτο νομοσχέδιο προτείνεται η τροποποίηση των περί Δημόσιας 

Υπηρεσίας Νόμων του 1990 και 1991, ώστε ο τίτλος της θέσης 

"Υφυπουργός παρά τω Προέδρω" να αντικατασταθεί με τον τίτλο της 

δημοσιοϋπαλληλικής θέσης "Γενικός Διευθυντής Προεδρίας", η οποία θα 

δημιουργηθεί με συμπληρωματικό προϋπολογισμό. 

(β) Με το δεύτερο νομοσχέδιο προτείνεται η τροποποίηση του περί 

Προϋπολογισμού Νόμου του 1993, ώστε ως λειτουργός που ασκεί έλεγχο 
πάνω στο κονδύλι για την Προεδρία να αναφέρεται ο Γενικός 

Διευθυντής Προεδρίας, σε αντικατάσταση του Υφυπουργού παρά τω 

Προέδρω. . 

(γ) Με το τρίτο νομοσχέδιο προτείνεται η τροποποίηση του περί Προέδρου 

και Αντιπροέδρου της Δημοκρατίας (Χορηγίαι και Γρc;xφεία) Νόμου του 

1960, ώστε να διαγραφεί η πρόνοια για τη θέση Υφυπουργού παρά τω 
Προέδρω, εφόσον στον προϋπολογισμό προβλέπεται ότι η θέση αυτή θα 

καταργηθεί μετά την αφυπηρέτηση του σημερινού κατόχου της. 

Με το τέταρτο νομοσχέδιο ζητείται η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του 

Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού Β4Α14 και η διάθεσή του για την κάλυψη 

της πρόσθετης δαπάνης που προκύπτει από την ίδρυση ορισμένων νέων και την 

κατάργηση υφιστάμενων θέσεων στον προϋπολογισμό, όπως πιο πάνω αναφέρεται. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, κατανοώντας 

τους λόγους για τους οποίους θεωρείται επιθυμητή η μετατροπή της θέσης του 

Υφυπουργού παρά τω Προέδρω σε πολιτική, θεωρεί σκόπιμο στο στάδιο αυτό να 

εγκρίνει όλες τις προτεινόμενες νομοθετικές ρυθμίσεις που στοχεύουν στην 

υλοποίηση της απόφασης αυτής, αφήνοντας για περαιτέρω μελέτη το θέμα της 

δημιουργίας της δημοσιοϋπαλληλικής θέσης Γενικού Διευθυντή Προεδρίας. Και 

τούτο για να της δοθεί χρόνος να μελετήσει διεξοδικότερα τα καθήκοντα και τις 

αρμοδιότητες της θέσης, καθώς και την αναγκαιότητά της. Στο μεταξύ και για να 

μην επηρεαστεί η εύρυθμη λειτουργία της Προεδρίας, τα δημοσιοϋπαλληλικά καθή

κοντα του προ'ίστάμενου του Γραφείου αυτού θα ασκούνται από το Διευθυντή του 

Γραφείου του Προέδρου. 

Η Επιτροπή, υποστηρίζοντας τη δημιουργία της πολιτικής θέσης Υφυπουργού 

παρά τω Προέδρω, επιθυμεί να διευκρινίσει ότι αυτή δικαιολογείται μόνο από την 

ιδιαιτερότητά της ως θέση της απόλυτης εμπιστοσύνης και του περιβάλλοντος του 

εκάστοτε προέδρου, γι' αυτό και δεν πρέπει να θεωρηθεί ούτε και να αποτελέσει 

προηγούμενο για τη δημιουργία οποιασδήποτε άλλης θέσης Υφυπουργού στην 

κυβέρνηση. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 

τροποποίησε τα πιο πάνω νομοσχέδια, ώστε να συνάδουν με την πιο πάνω ομόφωνη 

τοποθέτησή της, εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους, όπως έχουν 

τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αρχικά θέλω να κάμω μια διευκρίνιση και μετά θέλω να 

μιλήσω επί θέματος αρχής. Αντιλαμβάνομαι ότι η Έκθεση έγινε με την προϋπόθεση 

της έγκρισης όλων των θέσεων, οι οποίες θα αναφέρονται. Όμως απ' ό,τι επίσης 

αντιλαμβάνομαι, η διευθέτηση είναι ότι η μόνη θέση που η Βουλή καλείται να 

εγκρίνει σήμερα είναι η θέση Υφυπουργού. Επομένως, όσα η 'Εκθεση αναφέρει για 
άλλες θέσεις και όσα αναφέρει σχετικά με την αντίστοιχη δαπάνη, πρέπει να θεωρη

θούν ότι είναι εκτός της Έκθεσης ή η Έκθεση να τροποποιηθεί ανάλογα. Αυτή είναι 

η πρώτη μου παρατήρηση. 

Η δεύτερη παρατήρησή μου είναι πως στους παρόντες βλέπω να παρουσιά

ζομαι και εγώ και ο συνάδελφος κ. Μουσιούττας. Τουλάχιστον εμείς οι δύο δεν 

ήμασταν εδώ το πρωί στη συνεδρία της Επιτροπής. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤ ΑΣ: 

Νοερά. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Νοερά ήμασταν εδώ, αλλά φυσικά ήμασταν στο Εθνικό Συμβούλιο. Το δεύτερο 

αγνοήστε το. Είναι μόνο για λόγους πρακτικών. Αλλά το άλλο, όμως, είναι σημα

ντικό. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σίγουρα δεν μπορεί να είναι δύο Μέλη της Βουλής δυσυπόστατα και μπορεί 

να πιστοποιήσω και εγώ ό"μ το πρωί ο κ. Παπαδόπουλος και ο κ. Μουσιούττας ήταν 

στο Εθνικό Συμβούλιο. 

Όμως εκείνο που αντιλαμβάνομαι, από ό,τι μου λέχθηκε, πράγματι υπάρχει 

αυτή η διευθέτηση που αναφέρετε. Από την άλλη πλευρά αντιλαμβάνομαι ότι η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού -και σε αυτή μετέ

χουν όλα τα κόμματα- ξαναείδε το θέμα και τοποθετήθηκε κάπως διαφορετικά πάνω 

σε αυτές τις θέσεις. Και εγώ βρίσκομαι προ κάποιας εκπλήξεως, διότι ήταν και για 

μένα κάπως διαφορετική η εικόνα που υπήρχε. Αλλά θα παρακαλέσω τον Πρόεδρο 

της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού να εξηγήσει 

πώς έχει επέλθει αυτή η αλλαγή. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κατ' αρχήν, κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι μπήκαν τα ονόματα, διότι ήταν στην 

προηγούμενη συνεδρία που συζητήθηκε το θέμα. Εντάξει, σήμερα έχει δίκαιο ο 

κ. Παπαδόπουλος ότι ο ίδιος απουσίαζε. Αλλά το πρώτο μέρος της Έκθεσης αναφέ

ρεται στο τι κατατέθηκε από την Εκτελεστική Εξουσία και τι διαλαμβάνουν τα νομο

σχέδια που κατατέθηκαν από την Εκτελεστική Εξουσία. Και στο υπόλοιπο μέρος η 

Έκθεση διευκρινίζει τι εισηγείται σήμερα η Επιτροπή στην ολομέλεια. Ανεξάρτητα 

από το πώς τροποποιεί μια Επιτροπή τελικά το νομοσχέδιο, δεν είναι η πρώτη φορά 

που αναφέρεται πώς αρχικά είχε κατατεθεί από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ιεροδιακόνου, για να είμαι ειλικρινής, θα πρέπει η Έκθεση να αντα

νακλά το τι έχει αποφασίσει η Επιτροπή. Και, όπως· έχει καταρτιστεί η 'Εκθεση, 
δίνεται η εντύπωση ότι πράγματι υιοθετείται το κονδύλι για όλες τις θέσεις. Δε 

βλέπω σε κανένα σημείο να γίνεται αυτή η διαφοροποίηση ότι, παρόλο που ζητείται 

από πλευράς κυβέρνησης το κονδύλι των ί34.000 για τις τάδε θέσεις, η Επιτροπή 

αποφάσισε να εγκρίνει μόνο τη θέση του Υφυπουργού. Δεν ξέρω βέβαια, έγινε 

κάπως εσπευσμένα η Έκθεση και το αντιλαμβάνομαι, αλλά ο κ. Παπαδόπουλος έχει 

δίκαιο στο ότι πουθενά στην Έκθεση δε γίνεται αυτή η διαφοροποίηση. 

Ναι, κύριε Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εδώ είναι ξεκάθαρο από την Έκθεση -και έχουν τροποποιηθεί 

τα νομοσχέδια ανάλογα- ότι η ολομέλεια καλείται να τοποθετηθεί μόνο πάνω στο 

θέμα του Υφυπουργού παρά τω Προέδρω. Λέγει τι προέβλεπε το τέταρτο νομο

σχέδιο. Και δεν είναι η πρώτη φορά που μια Έκθεση περιγράφει το τι κατέθεσε η 

Εκτελεστική Εξουσία και μετά λέγει τι εισηγείται η Επιτροπή στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Είναι ασήμαντο το θέμα και ας μην το μεγαλοποιούμε. Αν τελικά η Επιτροπή 

θα εγκρίνει το νομοσχέδιο, θα πούμε και το αντίστοιχο ποσό για τη θέση μόνο του 

Υφυπουργού. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σίγουρα, και κανονικά το αντίστοιχο ποσό πρέπει να φαίνεται στους πίνακες, 
οι οποίοι βρίσκονται επισυνημμένοι. Το ποσό αναφέρεται στους πίνακες, κύριε 

Χατζηδημητρίου, αλλά θα βεβαιωθώ από τη Γραμματεία ότι αυτό το ποσό το οποίο 
έχω μπροστά μου αντιπροσωπεύει το ποσό το οποίο αναφέρεται. 

Ο κ. Λυσσαρίδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Όπως και να συμβαίνει, δεν είναι νοητό η Βουλή να ψηφίσει κάτι χωρίς να 

ξέρει ποιο είναι το ποσό το οποίο ψηφίζει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα διαβαστεί το ποσό από το Γραμματέα, κύριε Λυσσαρίδη, όταν τελειώσουν 

οι ομιλίες. Ο κ. Παπαδόπουλος έχει το λόγο. Ναι, κύριε Χριστόφια. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Αγαπητέ Τάσσο, με συγχωρείτε πάρα πολύ. Μιλάτε για πίνακες, κύριε 

Πρόεδρε. Όλοι μιλούν για πίνακες. Εγώ δεν έχω στο χέρι μου πίνακα και δε θα 

ξέρω τι θα ψηφίσω στο τέλος. Υπάρχει πίνακας με την πρώτη εισήγηση του Υπουρ

γείου Οικονομικών. Έχουμε νέο πίνακα που αλλάζει τα πράγματα; Και γιατί δεν 

τον έχουμε στο χέρι μας αυτό τον πίνακα, για να ξέρουμε τι ψηφίζουμε; Και έχει 

δίκαιο ο κ. Λυσσαρίδης. Η Βουλή των Αντιπροσώπων ή ο Βουλευτής, όταν θα 

σηκώσει το χέρι του να πει ναι ή όχι, πρέπει να ξέρει γιατί το λέει αυτό το ναι ή το 

όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χριστόφια, όπως ανέφερα, θα ζητήσω από τη Γρμματεία, διότι φαίνεται 

δεν πρόλαβαν να ετοιμάσουν τους σχετικούς πίνακες και να διευκρινίσουν τα πράγ

ματα, πριν να γίνει η ψηφοφορία, να κυκλοφορήσει σχετικό έγγραφο με τον πίνακα 

και το ποσό το οποίο καλείστε να ψηφίσετε. 

Για να βάλουμε τα πράγματα στη θέση τους και εγώ ο ίδιος δε θα έβαζα σε 

ψηφοφορία κάτι το οποίο δεν ξέρω τι είναι. Γι' αυτό το λόγο πιστώστε και τον 

Πρόεδρο της Βουλής ότι, πριν να ζητήσει ψηφοφορία για κάτι, θα φροντίσει να 

γνωρίζουμε όλοι μας τι ψηφίζουμε. 

Νομίζω, κύριε Παπαδόπουλε, ότι αυτή τη φορά δε θα σας διακόψει κανένας. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Θέλω από την αρχή να τονίσω ότι δεν είμαι εναντίον της διευθέτησης της μετα

τροπής της θέσεως του ανώτατου αξιωματούχου του Προεδρικού Μεγάρου σε πολι

τική θέση και με συμβατικό διορισμό, δηλαδή διορισμό με σύμβαση που να ταυτί

ζεται χρονικά με τη θητεία του εκάστοτε Προέδρου. Δε θα ήμουν ακόμα εναντίον της 

αρχής να είχε και πρόσθετες τέτοιες θέσεις προεδρικών συμβούλων, όπως γίνεται σε 

άλλα προεδρικά συστήματα. 

Παίρνω το λόγο, γιατί έχω ένσταση για λόγους αρχής στη δημιουργία πολι

τικής θέσεως Υφυπουργού. Υφυπουργού στο Προεδρικό και Υφυπουργών σε οποιο

δήποτε Υπουργείο. Διότι πιστεύω ότι το Σύνταγμά μας δεν επιτρέπει τέτοιου είδους 

διορισμούς. Πριν λίγο, σχετικά με άλλο θέμα, μίλησα για την προσήλωση που εγώ 

θέλω να έχω στις συνταγματικές πρόνοιες. Και το Σύνταγμά μας διαχωρίζει ρητά 
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τους διορισμούς σε τρεις κατηγορίες: Υπουργούς, μέλη της δημοσιοϋπαλληλικής 
υπηρεσίας και ανεξάρτητους αξιωματούχους. Δεν επιτρέπει άλλου είδους διορισμό, 
δεν επιτρέπει την άσκηση Εκτελεστικής Εξουσίας, νόμιμης Εκτελεστικής Εξουσίας, 
από οποιοδήποτε άλλο. Και εγώ θέλω να είμαι με ιερή προσήλωση αφοσιωμένος 

στις συνταγματικές πρόνοιες για τους λόγους αρχής που είχα την ευκαιρία να 

αναφέρω και άλλοτε και μόλις προηγουμένως. Θέλω να πω ακόμα ότι αυτή την ίδια 
θέση διατήρησα και όταν αρχικά διορίστηκε Υπουργός Προεδρίας επί άλλης κυβερ
νήσεως και όταν διορίστηκε ο Γραμματέας της Νέας Γενιάς και σε οποιουσδήποτε 
άλλους παρόμοιους διορισμούς. Και θα έχω πάντα την ίδια ένσταση. 

Με ανησυχεί ιδιαίτερα αυτό το θέμα, γιατί έχουμε και μπροστά μας γνωμοδό

τηση από το Γενικό Εισαγγελέα, ο οποίος μας λέει ότι δεν υπάρχει συνταγματικό 

κώλυμα, εφόσον θέση Υφυπουργού παρά τω Προέδρω ήδη υπήρχε. Πρώτα απ' όλα η 

θέση Υφυπουργού παρά τω Προέδρω που προϋπήρχε ήταν άλλης υφής. Και κυριό

τερο απ' όλα, εκείνη η θέση όχι μόνο ήταν μέλος της δημοσιοϋπαλληλικής υπηρε

σίας, δηλαδή εδιορίζετο από την Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας, αλλά και μάλιστα 

ο κάτοχός της ήταν ο επικεφαλής όλης της Δημόσιας Υπηρεσίας. Σήμερα αυτή η 

θέση είναι πολιτική. Και είναι θέση που γίνεται επί συμβολαίω και ο διορισμός δε 

γίνεται πια από την Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας, αλλά από τον ίδιο τον Πρόεδρο 

της Δημοκρατίας. -Επομένως, κατά τη γνώμη μου, δεν μπορεί να γίνεται δεκτή θέση 

με τον τίτλο του Υφυπουργού. Ας οριστεί οποιοσδήποτε άλλος τίτλος. Αν θέλει ας 

οριστεί Διευθυντής όλων των Προεδρικών Υπηρεσιών, αν θέλει ας διοριστεί συντο

νιστής όλων των Υπουργών. 

Αρχής γενομένης σας προειδοποιώ ότι οι πιέσεις θα είναι άμεσες και πολλές 

για Υφυπουργό για την ΕΟΚ, για Υφυπουργό για το δημοσιοϋπαλληλικό προσω
πικό, για Υφυπουργό Γεωργίας, για Υφυπουργό Οικονομικών, άλλες πολιτικές 

θέσεις. Και αυτή είναι η αιτία για τη σοβαρή μου ένσταση. Δεν έχω ένσταση ούτε για 

το μισθό ούτε θεωρώ ότι ένας προεδρικός σύμβουλος δεν πρέπει να παίρνει μισθό 

ανάλογο με τα καθήκοντα που θα του ανατεθούν. Αρκέί να είναι έστω και ελάχιστα 
πιο κάτω από τη θέση του Υπουργού, για να μην ανατρέπεται η πολιτική μας διάρ

θρωση και για να μη θεωρείται ότι έχει δικαίωμα ή εξουσία να δίνει οδηγίες σε 

Υπουργούς που είναι με το Σύνταγμα οι μόνοι φορείς της Εκτελεστικής Εξουσίας. 

Γι' αυτό θα ψηφίσουμε μεν τη θέση, αλλά θέλουμε με όσο το δυνατό εντονότερο 

τρόπο να καταχωρήσουμε στα πρακτικά της Βουλής τη διαφωνία μας στη 

δημιουργία πολιτικής θέσης με τον τίτλο του Υφυπουργού, η οποία δεν είναι 

κομμάτι της δημοσιοϋπαλληλικής τάξης και να δηλώσουμε, όπως άλλωστε αναφέρ

θηκε και στην Έκθεση, ότι με κανένα τρόπο δε θα δεχτούμε αυτός ο θεσμός να 

επεκταθεί σε άλλες υπηρεσίες και με κανένα τρόπο δε 0('( δεχτούμε ότι αυτή η περί
πτωση θα αποτελέσει προηγούμενο. 

Τελειώνω λέγοντας ξανά ότι δέχομαι ότι είναι βελτίωση στη διάρθρωση που 

υπάρχει, το γεγονός ότι ο εκάστοτε Πρόεδρος της Δημοκρατίας θα έχει στο Προε

δριΧό Μέγαρο -στο βαθμό που προνοεί αυτή η θέση και με εξουσίες που ο Πρόεδρος 

θα αναθέτει στον εκάστοτε κάτοχο- πρόσωπο της απόλυτης επιλογής του και εμπι

στοσ,ύνης του το οποίο να αποχωρεί μαζί με τη λήξη της θητείας του εκάστοτε Προέ

δρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

πριν δώσω το λόγο σε άλλους ομιλητές και χωρίς αυτό να σημαίνει αντιδικία 
με τον κ. Παπαδόπουλο ή με οποιοδήποτε άλλον ομιλητή, θέλω να τονίσω πως 

υπάρχει πράγματι γνωμάτευση από πλευράς Γενικού Εισαγγελέα ημερομηνίας 
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21 Απριλίου, η οποία γνωμάτευση ξεκαθαρίζει τουλάχιστον από πλευράς Εισαγγε
λίας ότι δεν υπάρχει οτιδήποτε αντισυνταγματικό. Αυτή βέβαια είναι γνωμάτευση 

του κ. Τριανταφυλλίδη, Γενικού Εισαγγελέα. Αν επιθυμείτε και δεν την έχετε κοντά 

σας, θα ζητήσω από το Γραμματέα να αναγνώσει τη γνωμάτευση. Αν δεν υπάρχει 

αυτή η επιθυμία στο Σώμα, τότε θα δώσω το λόγο σε οποιοδήποτε τον ζητήσει. 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

Με συγχωρείτε, κύριε Χριστόφια. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Παρακαλώ. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Ανταποδίδω τα ίσα. Λυπούμαι που δεν αναφέρθηκα στη γνωμάτευση, γιατί 

νομίζω την έχουν όλοι οι συνάδελφοι. Η γνωμάτευση λέει ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν την έχουν, κύριε Παπαδόπουλε. Και εγώ τώρα την έχω πάρει, φαίνεται ότι 

σήμερα έχει έρθει η γνωμάτευση. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Ο Γενικός Εισαγγελέας λέει ότι οι θέσεις Υφυπουργών είναι αντισυνταγμα

τικές. Στην Προεδρία, λέει, μια και υπήρχε η θέση Υφυπουργού, και δεν επισημαίνει 

ότι η υπάρχουσα θέση Υφυπουργού ήταν μέρος της δημοσιοϋπαλληλικής τάξεως, 

δεν υπάρχει κώλυμα στην αλλαγή του τίτλου. Αυτό λέει η γνωμάτευση και σωστά 

είπετε, να την αναγνώσει κάποιος. Και βεβαίως διαφωνώ με αυτή τη γνωμάτευση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν είχε κυκλοφορήσει πάντως, κύριε Παπαδόπουλε, δε θα χρειαζόταν να το 

αναφέρω. Αλλά επειδή και εγώ τώρα την πήρα, θεώρησα σωστό να το αναφέρω. 

Μπορεί κάποιοι συνάδελφοι να μην έχουν τη γνωμάτευση, γι' αυτό δε νομίζω να 

βλάπτει, αν αναγνωστεί. 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ήδη εδώσετε εντολή να διανεμηθεί το κείμενο του νομοθετή

ματος το οποίο δε γνωρίζουμε τι περιλαμβάνει, πίνακες ή τι λέει το κείμενο. Με 

εκείνο το κείμενο ας διανεμηθεί και το έγγραφο της γνωμάτευσης, να το διαβάσουμε 

και να το μελετήσουμε. Αφού ήδη βρίσκεται σε εξέλιξη αυτή η συζήτηση ας μπούμε 

σε άλλα θέματα και ας συνεχίσουμε, κύριε Πρόεδρε, διότι θίγονται θέματα τα οποία 

με βρίσκουν να διαφωνώ σε μεγάλο βαθμό και να συμφωνώ σε άλλα θέματα, αλλά 

πρέπει να ξέρουμε τι είναι που ψηφίζουμε σήμερα, τι πρόκειται να γίνει. Διαβάστηκε 

μια Έκθεση πολύ εκτεταμένη επί άλλων θεμάτων. Εγώ συγχύστηκα και προς στιγμή 

νόμιζα ότι θα ονομάζεται Γενικός Διευθυντής αντί Υφυπουργός. Ύστερα είδα ότι 

θα έχει άλλο διαχειριστή για άλλα θέματα της Προεδρίας αντί του Υφυπουργού. 

Είμαι συγχυσμένος. Πράγματι θέλω να δω τα κείμενα. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ευσταθίου, θα δώσω το λόγο σε άλλους ομιλητές και αν εν τω μεταξύ 

δεν κυκλοφορήσουν τα κείμενα και οι σχετικοί πίνακες, θα προχωρήσω στα άλλα 
νομοσχέδια και θα επανέλθω. 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι αλλά η Έκθεση είναι μια συνηθισμένη Έκθεση, η 

οποία περιγράφει τι κατέθεσε η Εκτελεστική Εξουσία και μετά διευκρινίζει τι ειση

γείται η Επιτροπή Οικονομικών στην ολομέλεια. Και δε βλέπω πού βρίσκεται το 

περίεργο κείμενο της Έκθεσης. 

Δεύτερο, εκκρεμούσε, είναι γεγονός ότι ήλθε την τελευταία στιγμή και η Γραμ

ματεία δεν πρόλαβε να ετοιμάσει τους πίνακες. Αυτή τη στιγμή υπάρχουν και οι 

πίνακες. Θα κυκλοφορήσουν και μιλούμε για συμπληρωματικό προϋπολογισμό 

1:12.575. Αυτά τα κείμενα θα τα έχουν τώρα ή σε μερικά λεπτά όλοι οι συνάδελφοι. 
Γι' αυτό εισηγούμαι να προχωρήσουμε στη συζήτηση και ψήφιση του νομΟ,σχεδίου 

και διευκρινίζω ότι αυτό το οποίο εισηγείται η Επιτροπή Οικονομικών είναι να 

περάσει μόνο η θέση του Υφυπουργού παρά τω Προέδρω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ιεροδιακόνου, οπωσδήποτε, ανεξάρτητα από το γεγονός ότι θα κυκλο

φορήσει η γνωμάτευση, θα παρακαλέσω τον κ . Παπαγεωργίου να αναγνώσει τη 

γνωμάτευση και μετά θα δώσω το λόγο στον κ. Χριστόφια. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Γενικό Διευθυντή 

Βουλής των Αντιπροσώπων, 

Σε απάντηση της επιστολής σας με ημερομηνία 13 Απριλίου 1993 και αρ. φακ. 

Ν. 49/93, 50/93, 51/93 και 52/93, σας πληροφορώ ότι, κατά τη γνώμη μου, δεν 
υπάρχει συνταγματικό κώλυμα στο να δημιουργηθεί η προτεινόμενη πολιτική θέση 

Υφυπουργού παρά τω Προέδρω σε αντικατάσταση της υφιστάμενης με το ίδιο 

όνομα δημοσιοϋπαλληλικής θέσης. 

Δε γνωρίζω επακριβώς τους λόγους ένεκα των οποίων υπήρξε προβληματι

σμός για τη συνταγματικότητα της δημιουργίας της ~oλιτικής θέσης Υφυπουργού 

παρά τω Προέδρω, όταν εξετάστηκε το θέμα αυτό από την Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αλλά θεωρώ χρήσιμο να θέσω 

ενώπιον της Επιτροπής τις ακόλουθες απόψεις μου: 

Το Άρθρο 46 του Συντάγματος, το οποίο καθορίζει τα περί της ύπαρξης 
Υπουργείων και του διορισμού των Υπουργών, δεν αναφέρεται στον Υφυπουργό 

παρά τω Προέδρω ή σ' οποιοδήποτε άλλο Υφυπουργό. 

Η θέση του Υφυπουργού παρά τω προέδρω δεν προβλέπεται με οποιαδήποτε 

διάτα1;η του' Συντάγματος και η μετατροπή της από δημοσιοϋπαλληλική σε πολιτική 

δε φαίνεται να απαγορεύεται άμεσα ή έμμεσα από το Σύνταγμα. 

Ούτε ο δημόσιος υπάλληλος "Υφυπουργός παρά τω Προέδρω" εκτελεί, ούτε το 
πολιτικό πρόσωπο "Υφυπουργός παρά τω Προέδρω" θα εκτελεί καθήκοντα 

Υπουργού. 
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Αν επρόκειτο περί της δημιουργίας θέσης Υφυπουργού, ως πολιτικού 

προσώπου σε συγκεκριμένο Υπουργείο, με την προοπτική ο Υφυπουργός να αντικα

θιστά ή να υποκαθιστά τον Υπουργό στην εκτέλεση των καθηκόντων του ως προ·ί
σταμένου του Υπουργείου του, σύμφωνα με το Άρθρο 58 του Συντάγματος, θα 
μπορούσε ίσως να λεχθεί ότι πρόκειται περί κατά συγκεκαλυμμένο τρόπο δημιουρ
γίας νέας υπουργικής θέσης, με αποτέλεσμα να εγείρεται θέμα ενδεχόμενης παρά
βασης του Άρθρου 46 του Συντάγματος. Αλλά τούτο δε συμβαίνει, με οποιοδήποτε 
τρόπο, στην παρούσα περίπτωση και η χρήση, από μόνη της, του όρου ''Υφυπουργός 

παρά τω Προέδρω" δε δημιουργεί οποιοδήποτε συνταγματικό πρόβλημα. 

Ευρίσκομαι στη διάθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού για να μελετήσω και να απαντήσω σε τυχόν ερωτήματά της αναφο
ρικά με τη συνταγματικότητα της δημιουργίας της πολιτικής θέσης Υφυπουργού 

παρά τω Προέδρω τα οποία δεν καλύπτονται από το περιεχόμενο της παρούσας 
επιστολής μου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μιχ. Α. Τριανταφυλλίδης, 

Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας. 

. Ο κ. Χριστόφιας έχει το λόγο και θα παρακαλέσω τη Γραμματεία της Βουλής 
να ετοιμάσει αντίγραφα της γνωμάτευσης για όλους τους Βουλευτές, διότι μπορεί 

να υπάρχουν και μερικοί οπτικοί τύποι που θα θέλουν να τη δουν και γραπτή, όχι 

μόνο να την ακούσουν. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να δηλώσω ότι θεωρούμε λογική την πρόταση της 

Προεδρίας για τη δημιουργία θέσης η οποία θα δίνει τη δυνατότητα στον εκάστοτε 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας να επιλέγει πρόσωπο της απόλυτης εμπιστοσύνης του, 

για να τού αναθέτει ειδικά καθήκοντα και να είναι πολιτική αυτή η θέση. Τη θεωρού

σαμε λογική, αν θυμάστε, αυτή τη θέση και όταν συζητούσαμε τους προϋπολογι

σμούς, παρόλο που για πολιτικούς λόγους είπαμε τότε ότι θα απόσχουμε, επειδή 

ήταν προεκλογική περίοδος και λοιπά και δεν εβλέπαμε γιατί τότε να μπει το θέμα 

και να μην μπει μετά τις εκλογές. Τώρα τέλειωσαν οι εκλογές και όντως εμείς 

θεωρούμε ότι μια τέτοια πολιτική θέση μπορεί να καθιερωθεί. Ακούοντας τον 

κ. Παπαδόπουλο και ακούοντας και την επιστολή του Γενικού Εισαγγελέα ομολογώ 

-επειδή δεν είμαι και νομικός- ότι συγχύστηκα ακόμα περισσότερο. Υπάρχει και 

σύγχυση για τους μισθούς, υπάρχουν πολλές συγχύσεις. Επειδή η πρόθεση όλων 

φαίνεται να είναι θετική, είναι αγαθή η πρόθεση, τι θα μας εμπόδιζε, για να 

κάμνουμε πιο σωστά τη δουλειά μας, να το μεταθέταμε για την άλλη βδομάδα και αν 

είναι το θέμα της ονομασίας για το οποίο ίσως να υπάρχει και συνταγματικό 

κώλυμα, να δούμε και θέμα αλλαγής της ονομασίας; Δεν είναι θέμα οφικίου, είναι 

θέμα να γίνεται πιο σωστά μια συγκεκριμένη δουλειά και να βοηθείται η Προεδρία 

της Δημοκρατίας. 

Συνεπώς ομολογώντας τη σύγχυση από τα όσα έχουν ακουστεί από ειδήμονες 

και από τον κ. Παπαδόπουλο, αλλά με όλο το σεβασμό και από το Γενικό Εισαγ

γελέα της Δημοκρατίας, εγώ θα πρότεινα να αφήσουμε το όλο θέμα για την επόμενη 

βδομάδα με την πρόθεση την εκπεφρασμένη, αν θέλετε, από τις διάφορες πλευρές, να 

είμαστε πολύ συγκεκριμένοι, ώστε να ξέρουμε τι ψηφίζουμε και πώς ψηφίζουμε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλες απόψεις; 

Η κυρία Κληρίδου. Ο κ. Χατζηδημητρίου, λυπούμαι, ως Κοινοβουλευτικός 

Εκπρόσωπος προηγείται. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μια παρατήρηση απλώς, κύριε Πρόεδρε. Βρίσκουμε την άποψη του κ. Χριστόφια 

χρήσιμη και είμαστε πρόθυμοι να συμφωνήσουμε να αναβληθεί για μια βδομάδα, ώστε να 

μελετηθεί καλύτερα και μια τέτοια θεσμική θέση να έχει και το κατάλληλο υπόβαθρο 

νομικό και πολιτικό, πράγμα που θα βοηθήσει και την Προεδρία και το πρόσωπο 

για το οποίο αναφέρεται. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Η κυρία Κληρίδου. 

Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε ένσταση να αναβληθεί για την ερχόμενη εβδομάδα 

το θέμα, απλώς έχω μια παρατήρηση. Θα ήθελα να πω ότι αυτό το νομοσχέδιο συζη

τήθηκε δύο φορές στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. Σ' αυτή την 

Επιτροπή εκπροσωπήθηκαν όλα τα κόμματα. Υποθέτω ότι πήγαν πίσω στις κοινο

βουλευτικές τους ομάδες και ενημέρωσαν περί των λεπτομερειών των νομοθετη

μάτων και θα έπρεπε να ξέρουν τι ψηφίζουν σήμερα. Επομένως βρίσκω κάπως 

παράξενη την όλη συζήτηση εδώ. Κάπου δείχνει ότι δεν έχουμε εμπιστοσύνη στους 

εκπροσώπους μας στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή. Εν πάση περιπτώσει, αυτό είναι 

απλώς μια παρατήρηση δική μου, δεν είναι ανάγκη να απαντηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να μου επιτρέψετε, κυρία Κληρίδου, για να μη γίνει περισσότερη συζήτηση, να 

διαφωνήσω εγώ μαζί σας. Δε θα ήθελα να μετατρέψω αυτό το θέμα σε θέμα αντιδι

κίας, διότι δεν πρόκειται περί αντιδικίας. Είναι αγαθές οι προθέσεις όλων των 

πλευρών. Υπάρχει πάντοτε πολύ μεγάλη προσοχή και ευαισθησία στο Σώμα έναντι 

του εκάστοτε Προέδρου της Δημοκρατίας, γι' αυτό δεν πρόκειται να υπάρξει αντί

θεση σ' αυτή τη θέση. Αλλά από την άλλη το Σώμα πρέπει να ξέρει τι ψηφίζει και να 

ξεκαθαρίσει μερικά πράγματα. Γι' αυτό το λόγο, παρόλο που πράγματι είχαν έρθει 

πριν από τις γιορτές αυτά τα νομοσχέδια και eίχαν κηρυχθεί μάλιστα επείγοντα, 

εφόσον υπάρχουν κάποιες συγκρουόμενες απόψεις όσον αφορά τη γνωμάτευση, τη 

συνταγματικότητα, αλλά προπαντός δεν έχουν κυκλοφορήσει εγκαίρως κάποια 

έγγραφα, θα ήταν πολύ καλύτερα η θέση αυτή να ψηφιστεί αργότερα, όταν όλες οι 

πλευρές θα την έχουν μελετήσει προσεκτικά παρά να δοθεί η εικόνα της σπουδής και 

του βεβιασμένου. Γι' αυτό το λόγο, εφόσον η άποψη τουλάχιστον των δύο πλευρών 

είναι για αναβολή απλώς, για να ξεκαθαρίσουν κάποια πράγματα δηλώνοντας ότι 

είναι θετικότατες οι προθέσεις, εγώ δε θα έφερνα ένσταση γι' αυτή την αναβολή. Θα 

ήθελα να ρωτήσω τον κ. Μάτση αν συμφωνεί κάι αυτός με την αναβολή. 

Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα σας δώσω το λόγο, κυρία Κληρίδου, ευχαρίστως μετά από τον κ. Μάτση. 
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Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε καμιά ένσταση για την αναβολή. Ηγέρθη κάποια 

επιχειρηματολογία, είναι καλύτερα να απαντηθεί αυτή η επιχειρηματολογία και να 

ψηφίσουμε το νομοσχέδιο την ερχόμενη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Και νοείται ότι την επόμενη Πέμπτη οποιεσδήποτε απορίες και αν υπάρχουν 

θα έχουν λυθεί. . 

Η κ. Κληρίδου. 

Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ: 

Ακόμα μια παρατήρηση, κύριε Πρόεδρε. Δεν ανάβω φωτιές, απλώς κάμνω 

παρατηρήσεις. Όλα τα έγγραφα κυκλοφόρησαν έγκαιρα. Μόνο η σημερινή Έκθεση 

άργησε να κυκλοφορήσει, αλλά δε νομίζω οι Βουλευτές να βασίζονται μόνο πάνω 

στην Έκθεση. Διαφορετικά η όλη διαδικασία που ακολουθούμε δεν έχει κανένα 

νόημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κυρία Κληρίδου, και πάλι για να μην υπάρξει συζήτηση, λέγω ότι για ένα 

σοβαρό θέμα όπως είναι η μετατροπή μιας θέσεως υπηρεσιακής σε πολιτική που 

αφορά την Προεδρία, έστω και αν υπάρχει μια πλευρά που ζητά για τον άλφα ή βήτα 

λόγο κάποια αναβολή, ιδιαίτερα γιατί έχει καθυστερήσει κάποιο έγγραφο, και η 

Έκθεση μπορεί να λεχθεί ότι σήμερα ετοιμάστηκε, θα είχε βάση για αναβολή. 

Γι' αυτό νομίζω ότι δεν ωφελεί την όλη προσπάθεια και το θεσμό που εγκαθιδρύεται 

και ενισχύεται, όπως αναφέρθηκε από τον κ. Παπαδόπουλο, η συζήτηση και αμφι

σβήτηση μιας αναβολής επτά ημερών που δεν επηρεάζει πιστεύω την ουσία. 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Θέλω να διαβεβαιώσω την αγαπητή συνάδελφο ότι σ' αυτό το θέμα τουλάχιστο 

δεν έχουμε καμιά πρόθεση και διάθεση αντιπολιτευτική, τουλάχιστο σ' αυτό το θέμα ' 
βεβαίως, να ξεκαθαρίζουμε τα πράγματα. Και πρέπει να πω ότι μέχρι το μεσημέρι η 

ώρα 12.00 δεν εγνωρίζαμε ποιο είναι το ποσό το οποίο θα χρειαστεί για τη μισθο
δοσία. Και έγιναν ορισμένες διαβουλεύσεις ακόμα και με τον Πρόεδρο της Δημοκρα

τίας που έχουν σχέση με τη μισθοδοσία και με το στάτους αυτού του ανθρώπου, ο 

οποίος θα διοριστεί. Συνεπώς δεν εγνωρίζαμε όλοι μας, περιλαμβανομένου ακόμα 

και του προέδρου της Δημοκρατίας, τι δέον γενέσθαι, για να είμαστε πιο ακριβείς. 

Και στα πλαίσια ακριβώς μιας προσπάθειας συναίνεσης πάνω σ' αυτό το θέμα 

διαβουλευτήκαμε και με τον Πρόεδρο της Βουλής και με τον Πρόεδρο της Δημοκρα

τίας και με τους κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους, για να βρούμε την καλύτερη 

λύση. Επαναλαμβάνω ως τις 12.00 το μεσημέρι. Φαίνεται ότι τα πράγματα είναι 
ακόμα κάπως όχι τόσο ξεκαθαρισμένα. Γι' αυτό νομίζω ότι είναι δίκαιο -και ο πρόε

δρος και ο κ. Μάτσης και όλοι οι άλλοι έχουν συναινέσει για την άλλη εβδομάδα- να 

το αναβάλουμε, για να ξεκαθαρίσουμε τι πάμε να κάνουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Να πω ακόμα κάτι, κυρία Κληρίδου. Είμαι σίγουρος ότι ακόμα και ο ίδιος ο 

ενδιαφερόμενος υπό τις συνθήκες θα προτιμούσε να υπήρχε αυτή η αναβολή παρά 

να αφήνετο έστω και η παραμικρή αμφιβολία ότι γίνεται προσπάθεια να περάσει 
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κάτι με κάποια σπουδή. Σας δίδω το λόγο, αλλά αφού σας δώσω το λόγο θα κλείσω 

τη συζήτηση με αναβολή μιας εβδομάδας, για να προχωρήσουμε οριστικά την 

επόμενη εβδομάδα. 

Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ: 

Πολύ ωραία, κύριε Πρόεδρε, για να έχω τον τελευταίο λόγο εγώ. Δεν έχω 

καμιά ένσταση, όπως είπα από την αρχή, για την αναβολή. Απλώς έκαμα μερικές 

παρατηρήσεις και "όποιος έχει μούγια, μουγιάζεται". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κυρία Κληρίδου, να μου επιτρέψετε να σας πω ότι σήμερα δεν πετά καμιά 

μούγια στη Βουλή. Δεν υπάρχει μούγια, γι' αυτό δε μουγLάζεται κανένας. 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Το λιγότερο θα καλέσω τη συνάδελφο να αποσύρει. Είναι πολύ ατυχή αυτά τα 

πράγματα. Κανένας μας δεν έχει μούγια και δε μουγιάζεται. Ούτε και έχει δικαίωμα 

η κυρία Κληρίδου να λέει παροιμίες. Αυτό το προνόμιο ανήκει σε άλλους. Εν πάση 

περιπτώσει, νομίζω ότι είναι ατυχής η παρέμβαση της συναδέλφου και δε χρειάζο

νται τέτοιου είδους παρατηρήσεις, ειδικά για το θέμα αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω έχει κλείσει η συζήτηση και δε νομίζω ότι όσα λέχθηκαν, λέχθηκαν με 

κακή πρόθεση. Ήταν με χιούμορ που λέχθηκαν. Επαναλαμβάνω όμως ότι η πρόθεση 

όλων των πλευρών απ' ό,τι αντιλαμβάνομαι είναι να προχωρήσει αυτή η θέση. 

Προχωρούμε στο επόμενο νομοσχέδιο, που είναι ''Ο περί του Δικαιώματος 

Πνευματικής Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992". Παρακαλώ τον 

Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση στο 

Σώμα. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΤΟΥ 

ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΟΣ ΠΝΕΥΜΑΤΙΚΗΣ ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Μούσκος 

Δημήτρης Συλλούρης 

Κίκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το πιο 

πάνω νομοσχέδιο σε πολλές συνεδριάσεις της που πραγματοποιήθηκαν στο 

διάστημα από το Μάιο του 1992 μέχρι και τον Απρίλιο του 1993. Στις πιο πάνω 
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συνεδριάσεις της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ
γείου Εμπορίου και Βιομηχανίας, ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας και 
λειτουργοί του Γραφείου του, καθώς και εκπρόσωποι του Συνδέσμου Δικαιούχων 
Βιντεοπαραγωγών Κύπρου, του Γραφείου Προστασίας Πνευματικής Ιδιοκτησίας 

Κύπρου, των δημιουργών, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Βιντεοκλάμπ, 

των αναπαραγωγών βιντεοταινιών και των τουριστικών καταστημάτων που 

πουλούν βιντεοταινίες. Κλήθηκαν επίσης και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι της 
ΠΟΒΕΚ, του ΚΕΒΕ και των εταιρειών που ασχολούνται με την παραγωγή, εισα
γωγή και εγ'j(ατάσταση προγραμμάτων ηλεκτρονικών υπολογιστών, καθώς και 
εκπρόσωποι εταιρείας που ασχολείται με την εισαγωγή κινηματογραφικών ταινιών 

με σκοπό την προβολή τους στους κινηματογράφους της Κύπρου. 

Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά νομοσχεδίου η Επιτροπή είχε την 

ευκαιρία να ακούσει επανειλημμένα όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη να εκφράζουν τις 

απόψεις τους, καθώς και την ευκαιρία να διεξέλθει και να αξιολογήσει σωρεία 

εγγράφων που κατατέθηκαν ενώπιόν της. 

Όπως είναι γνωστό, σχετική νομοθεσία που ψήφισε η Βουλή των Αντιπρο

σώπων το 1976 (Νόμος Αριθμός 59 του 1976), όπως αυτή τροποποιήθηκε αργότερα 
(Νόμος Αριθμός 63 του 1977), προβλέπει ότι τα επιστημονικά, τα φιλολογικά, τα 
μουσικά και τα καλλιτεχνικά έργα, καθώς και οι κινηματογραφικές ταινίες, οι 

φωτογραφίες, οι ηχογραφήσεις και οι εκπομπές προστατεύονται με την κατοχύρωση 

του δικαιώματος πνευματικής ιδιοκτησίας, που ισχύει για ορισμένη περίοδο που 

καθορίζει ο νόμος για κάθε είδος έργου. 

Συγκεκριμένα, η περίοδος αυτή καθορίζεται σε πενήντα χρόνια από το τέλος 

του χρόνου κατά το οποίο πεθαίνει ο δημιουργός για τα επιστημονικά, τα φιλολο

γικά, τα μουσικά και τα καλλιτεχνικά έργα, σε πενήντα επίσης χρόνια από την 

πρ(στη δημοσίευση προκειμένου για τις κινηματογραφικές ταινίες και τις φωτογρα

φίες και σε είκοσι χρόνια από το τέλος του έτους της ηχογράφησης ή της εκπομπής 

προκειμένου για τις ηχογραφήσεις και τις εκπομπές. 

Αργότερα, και συγκεκριμένα το 1990, η Βουλή των Αντιπροσώπων με σχετικό 
νόμο (Νόμος Αριθμός 151 του 1990) κύρωσε την Οικουμενική Σύμβαση για το 
Δικαίωμα Πνευματικής Ιδιοκτησίας. Τον ίδιο χρόνο η Βουλή θέσπισε νόμο για την 

προστασία της εμπορικής εκμετάλλευσης των κινηματογραφικών ταινιών (Νόμος 

Αριθμός 159 του 1990). Επίσης πολύ πρόσφατα η Βουλή κύρωσε τη Σύμβαση της 
Γενεύης για την Προστασία των Παραγωγών Φωνογραμμάτων από μη Εξουσιοδοτη

μένη Αντιγραφή των Φωνογραμμάτων τους (Νόμος Αριθμός 21 του 1992), που 
τέθηκε σε ισχύ την Ιη Ιανουαρίου 1993. 

Με το υπό εξέταση νομοσχέδιο σκοπείται η καλύτερη διατύπωση ορισμένων 

όρων της βασικής νομοθεσίας για την προστασία του δικαιώματος πνευματικής ιδιο

κτησίας, καθώς και η προσθήκη νέων διατάξεων, ώστε να προστατεύονται με βάση 

αυτές τόσο τα προγράμματα ηλεκτρονικών υπολογιστών όσο και οι προγραμματι

στές. Οι αλλαγές αυτές κρίθηκαν αναγκαίες λόγω των σύγχρονων εξελίξεων και 

ανακατατάξεων στον τομέα της πνευματικής δημιουργίας και ιδιοκτησίας. 

Στο ίδιο νομοσχέδιο προβλέπεται επίσης η σημαντική αύξηση των ποινών που 

μπορούν να επιβληθούν εναντίον όσων ασκούν δικαιώματα πνευματικής ιδιοκτη

σίας χωρίς την άδεια του δημιουργού. Τέλος, προβλέπεται για πρώτη φορά η πιστο

ποίηση της γνησιότητας των πνευματικών έργων με την επικόλληση σ' αυτά από το 

δημιουργό τους ειδικού ενσήμου. 
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Ειδικότερα, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο επαναδιατυπώνεται ο όρος "κινη

ματογραφική ταινία" και "φιλολογικό έργο", ενώ προστίθενται νέοι ορισμοί για 

τους όρους "γραπτά", "ηλεκτρονικό μέσο", "ηλεκτρονική μορφή" και "πλάκα αποτύ

πωσης". Επίσης, επεκτείνεται η εφαρμογή της βασικής νομοθεσίας και στις ηχογρα

φήσεις, καθώς και στις κινηματογραφικές ταινίες που παράγονται στη Δημοκρατία. 

Τέλος, θεωρείται ότι συνιστά προσβολή του δικαιώματος πνευματικής ιδιοκτησίας 

και η εξαγωγή, η πώληση, η ενοικίαση, ο δανεισμός, η μετάδοση στο κοινό, η 

δημόσια έκθεση ή η διαφήμιση αντικειμένου που δεν προορίζεται για ατομική ή 

οικιακή χρήση, εφόσον οι πράξεις αυτές γίνονται με τρόπο που συνιστά προσβολή 

του δικαιώματος πνευματικής ιδιοκτησίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, υιοθετώντας ως 

θέμα αρχής τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, προχώ

ρησε στην κατ' άρθρο μελέτη του με τη συνεργασία της Εφόρου Εταιρειών και 

Επίσημου Παραλήπτη, καθώς και εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγ

γελέα της Δημοκρατίας, και αποφάσισε να επαναδιατυπώσει το υπό αναφορά νομο

σχέδιο, επιφέροντας τις πιο κάτω βασικές τροποποιήσεις, τις οποίες θεώρησε 

αναγκαίες και τις οποίες ομόφωνα αποφάσισε να υιοθετήσει: 

1) Ο όρος "εκπομπή" διευρύνεται, ώστε να περιλάβει και τη λήψη ή 

μετάδοση εκπομπής με δορυφόρο ή με καλωδιακό σύστημα. 

2) Η περίοδος προστασίας του δικαιώματος πνευματικής ιδιοκτησίας για 
τις ηχογραφήσεις και τις εκπομπές παρατείνεται από είκοσι χρόνια που 

ισχύουν σήμερα σε πενήντα χρόνια, ώστε αυτή να συνάδει με τα 

σύγχρονα ευρωπαϊκά και διεθνή δεδομένα. 

3) Διασφαλίζεται νομοθετικά η αποκλειστικά ατομική ή οικιακή χρήση 

αντικειμένων, εφόσον η χρήση αυτή δε γίνεται με τρόπο που να 

προσβάλλει το δικαίωμα πνευματικής ιδιοκτησίας του δημιουργού. 

4) Διευρύνεται ο όρος "δημιουργός" για σκοπούς ποινικών διαδικασιών με 

βάση τις πρόνοιες της βασικής νομοθεσίας, ώστε να περιλάβει και τα 

πρόσωπα που αναπαράγουν έργα με τη συγκατάθεση του δημιουργού, 

καθώς και τους εξουσιοδοτημένους αντιπροσώπους του . 

5) Η προτεινόμενη νομοθεσία τίθεται σε ισχύ την 1η Ιανουαρίου 1994, για 
. να δοθεί στο μεταξύ η ευκαιρία σε όσους έχουν αποθέματα αντικειμένων 
που δεν προστατεύονται με βάση τη νομοθεσία αυτή να τα διαθέσουν 

μέχρι την ημερομηνία αυτή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει τελικά 

διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Θέλω από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι δεν μπορώ να συμφωνήσω με 

το σημείο (5) της ομόφωνης απόφασης της Επιτροπής και δεν μπορώ να το ψηφίσω. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής αποχωρεί από την αίθουσα και τον 

αντικαθιστά ο κ. Β. Λυσσαρίδης). 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ορίστε. 

Κ, ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 
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Μια ερώτηση, κύριε Πρόεδρε, στο συνάδελφο που μίλησε προηγουμένως, μη 

συμφωνώντας με το συγκεκριμένο άρθρο. Είναι διφορούμενη η τοποθέτηση. Η τοπο

θέτηση είναι ότι πρέπει να τεθεί σε ισχύ άμεσα ή αργότερα; Και θα ήθελα να μας το 
διευκρινίσει, γιατί έχει μεγάλη σημασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο Πρόεδρος της Επιτροπής τι έχει να πει; 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είχα κάνει μια παρατήρηση, ενώ αναλαμβάνατε την έδρα, και 

είπα ότι δε συμφωνώ με την πρόνοια (5) της απόφασης, η οποία χρονοθετεί την 
εφαρμογή του νόμου μέσα στο 1994. Πιστεύω ότι οι νόμοι αυτού του είδους ισχύουν 
από την ψήφισή τους. Αυτή είναι η διαφωνία μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Τίποτε. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. Συνοπτικός τίτλος. 

Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νό~ωυ. Άρθρο 3. 

Τροποποίηση του άρθρου 4 tO'U βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου. Άρθρο 5. 

Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου. Άρθρο 6. 

Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου. Άρθρο 7. 

Κατάργηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου. Άρθρο 8. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων. Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1,2,3,4,5,6,7,8 και 9 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως τα άρθρα αυτά εγκρίνονται ομόφωνα. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι εδώ υπάρχει ένσταση. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποιοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου ως έχει; 



ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

32, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μια, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιο

κτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με μια αποχή. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι ''Ο περί του Τροποποιητικού πρωτο

κόλλου της Ευρωπα·ίκής Σύμβασης για την Προστασία Ζώων που Προορίζονται για 

Κτηνοτροφικούς Σκοπούς (Κυρωτικός) Νόμος του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο 
της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση στη Βουλή. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΤΟΥ ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΥ 

ΠΡΩΤΟΚΟΛΛΟΥ ΤΗΣ ΕΥΡΩΠΑΙΚΗΣ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ 

ΖΩ ΩΝ ΠΟΥ ΠΡΟΟΡΙΖΟΝΤΑΙ ΓΙΑ ΚΤΗΝΟΤΡΟΦΙΚΟΥΣ ΣΚΟΠΟΥΣ (ΚΥΡΩ

ΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Τάσσος Παπαδόπουλος, Πρόεδρος 

Ρήνα Κατσελλή 

Γtαννάκης Α γαπίου 

Δώρος Χριστοδουλίδης 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Ιανουαρίου και στις 8 Απρι
λίου 1993. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εξωτερικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση του Τροποποιητικού 

Πρωτοκόλλου της Ευρωπα·ίκής Σύμβασης για την Προστασία Ζώων που Προορίζο

νται για Κτηνοτροφικούς Σκοπούς. 
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Συγκεκριμένα, το πιο πάνω Τροποποιητικό Πρωτόκολλο, που εγκρίθηκε από 
το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με αρ. 37.245 και με ημερομηνία 
16 Απριλίου 1992, επεκτείνει το πεδίο εφαρμογής της Σύμβασης, ώστε ορισμένες 
διατάξεις της να προσαρμοστούν με τις επικρατούσες συνθήκες στη ζωοκομία και 
ειδικά με τη βιοτεχνολογία και τη θανάτωση των ζώων. 

Η επιψήφιση από το Σώμα του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι αναγκαία για 

την επικύρωση του πιο πάνω Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, επικροτώντας τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις του υπό αναφορά Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου, ομόφωνα ειση
γείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδιου σε νόμο για την 

κύρωση του Πρωτοκόλλου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Παρισινός. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω την εισήγηση ή μάλλον πιστεύω ότι πάντοτε με την 
ευκαιρία κύρωσης οποιασδήποτε διεθνούς σύμβασης έχει μοναδική ευκαιρία η 

Κυπριακή Δημοκρατία να αναφέρεται στο γεγονός ότι για δεκαεννιά χρόνια τώρα 
το 40% του εδάφους της κρατείται από κατοχικά στρατεύματα και δεν έχει τη δυνα
τότητα η πολιτεία να εφαρμόσει τη σύμβαση την οποία κυρώνει στο τμήμα εκείνο 
του εδάφους της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Βεβαίως δεν μπορώ να μπω στη συζήτηση, γι' αυτό δε θα εκφράσω άποψη. 

Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση του Πρωτοκόλλου. Πίνακας Μέρος Ι Μέρος π. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των πιο πάνω άρθρων; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1, 2 και 3 με τους Πίνακες, Μέρος Ι 
και Μέρος ΙΙ εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου 
της Ευρωπα·ίκής Σύμβασης για την Προστασία Ζώων που προορίζονται για Κτηνο

τροφικούς Σκοπούς (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφισθεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως το νομοσχέδιο ομόφωνα θεσπίζεται σε νόμο. 

Τα επόμενα δυο θέματα, τα υπ' αριθμό 9 και 10 στη σημερινή ημερήσια 
διάταξη, που είναι: α) "Ο περί Αναγνωρίσεως του Απελευθερωτικού Αγώνα του 
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Κυπριακού Λαού 1955-1959 και της Εθνικής Οργάνωσης Κυπρίων Αγωνιστών 
(ΕΟΚΑ) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992" (Πρόταση νόμου), και β) ''Ο περί της 
Άμεσης Εποπτείας των Θεμάτων των Αγνοουμένων, Εγκλωβισμένων και Παθόντων 

από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 1993", 
αναβάλλoντα~ Ύ~α την επόμενη συνεδρία της Βουλής. 

Το υπ' αριθμό 11 θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη, που είναι "Ο περί 
Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992" έχει 
αποσυρθεί. 

Το επόμενα δυο έτοιμα θέματα, τα υπ' αριθμό 12 και 13, έχουν κοινή Έκθεση. 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει 

την Έκθεση στο Σώμα. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ 1) "01 ΠΕΡΙ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ 
ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ - ΘΕΣΗ ΑΝΩΤΕΡΟΥ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ ΤΗΛΕΠΙ
ΚΟΙΝΩΝΙΩΝ (ΣΧΕΔΙΟ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" ΚΑΙ 2) "ΟΙ 
ΠΕΡΙ ΤΜΗΜΑΤΟΣ ΟΔΙΚΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ - ΘΕΣΗ ΓΡΑΦΕΑ ΚΑΤΑΓΡΑΦΗΣ 
ΟΧΗΜΑΤΩΝ Ιης ΚΑΙ 2ης ΤΑΞΗΣ (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αβραάμ Αντωνίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 18 Μαρτίου και στις 8 Απριλίου 
1993. Στα πλαίσια της μελέτης των υπό αναφορά Κανονισμών κλήθηκαν και 

εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών, Συγκοινω

νιών και Έργων και της ΠΑΣΥ Δ Υ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 της νομοθεσίας για τη Δημόσια Υπηρεσία, σκοπείται η τροποποίηση του 
σχεδίου υπηρεσίας της θέσης του Ανώτερου Λειτουργού Τηλεπικοινωνιών και ο 

καθορισμός των σχεδίων υπηρεσίας του Γραφέα Καταγραφής Οχημάτων 1 ης και 2ης 
Τάξης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί τους σκοπούς των υπό συζή

τηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, 

αφού πρώτα τροποποιηθούν, ώστε η γνώση των διεθνών συμβάσεων και Κανονι

σμών να μην αποτελεί πλεονέκτημα, αλλά απαιτούμενο προσόν κατά την πλήρωση 

της θέσης του Ανώτερου Λειτουργού Τηλεπικοινωνιών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, ρωτώ: 

Υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι "Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας 

(Αξιολόγηση Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση της 

Επιτροπής στο Σώμα. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΠΗΡΕ

ΣΙΑΣ (ΑΞΙΟΛΟΓΗΣΗ ΥΠΑΛΛΗΛΩΝ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Καίτη Κληρίδου 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αβραάμ Αντωνίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 18 Μαρτίου και στις 
8 Απριλίου 1993. Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους ο 
Πρόεδρος της Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας και εκπρόσωποι του Γραφείου του 

Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Υπουργείου οικονομικών, της κλαδικής 

των ιατρών και της ΠΑΣΥ Δ Υ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 21 
και 87 της νομοθεσίας για τη Δημόσια Υπηρεσία, σκοπείται η τροποποίηση των 
υφιστάμενων Κανονισμών σχετικά με την αξιολόγηση των δημόσιων υπαλλήλων. 

Συγκεκριμένα, με τις τροποποιήσεις που προτείνονται: 

1) καθορίζεται ο τρόπος αξιολόγησης των Ανώτερων Ειδικών Ιατρών και 

των Ειδικών Ιατρών, 

2) δίνεται η ερμηνεία του όρου "δυσμενής κρίση", 

3) καταργείται το δικαίωμα της Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας να μειώνει 

τη βαθμολογία υπαλλήλου που αποφασίζεται από την ομάδα 

αξιολόγησης και 

4) καθορίζεται η διαδικασία και ο τρόπος υποβολής ένστασης από τους 

υπαλλήλους που διαφωνούν με την αξιολόγηση που τους έγινε. 
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Υιοθετώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών 

και λαμβάνοντας υπόψη τα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, αφού πρώτα 

τροποποιηθούν, ώστε οι Ανώτεροι Ειδικοί Ιατροί των ιατρικών Υπηρεσιών και των 

Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας να αξιολογούνται από διμελή επιτροπή αξιολόγησης, 

την οποία θ' αποτελούν ο Γενικός Διευθυντής του Υπουργείου Υγείας και ο Προ'ί

στάμενος του Τμήματός τους, και αφού γίνουν κάποιες άλλες επιμέρους αλλαγές 

που βελτιώνουν και αποδίδουν καλύτερα τις τροπολογίες που προτείνονται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, ρωτώ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 15 θέμα της σημερινής ημερήσιας διάταξης που 
είναι "Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγη

μάτων σε Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού και Εξαρτωμένους 

τους, Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) Κανονισμοί του 1993. παρα
καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την 

Έκθεση της Επιτροπής στη Βουλή. Ο κ. Αναστασιάδης είναι εδώ; Ο κ. Καράς; 

Οποιοσδήποτε να αναγνώσει την Έκθεση. 

ΑΥ. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ "01 ΠΕΡΙ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙ
ΣΜΟΥ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ (ΣΧΕΔΙΟ ΣΥΝΤΑΞΕΩΝ ΚΑΙ ΧΟΡΗΓΗΜΑΤΩΝ ΣΕ 

ΥΠΑΛΛΗΛΟΥΣ ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓ ΑΝΙΣΜΟΥ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ 

ΕΞΑΡΤΩΜΕΝΟΥΣ ΤΟΥΣ, ΟΜΟΙΟ ΜΕ ΤΟ ΣΧΕΔΙΟ ΣΥΝΤ ΑΞΕΩΝ ΤΗΣ 

ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Αντώνης Καράς 

Λώρης Λυσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 6 Απριλίου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, ο 

Πρόεδρος του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού χαι εκπρόσωποι της συντεχνίας 

των υπαλλήλων του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού. 

Με τους Κανονισμούς που προτείνονται, που εκδίδονται με βάση τα άρθρα 13 
και 25 του περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμου, σκοπείται η θεσμοθέ
τηση του Σχεδίου Συντάξεων και Χορηγημάτων σε υπαλλήλους του ΚΟΑ και στους 

εξαρτωμένους τους, το οποίο συμφωνήθηκε με τη συντεχνία του προσωπικού του 

Οργανισμού και προτείνεται σε αντικατάσταση του υφιστάμενου ταμείου προνοίας. 
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Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Παιδείας και του ΚΟΑ, το 
εισαγόμενο με τους υπό αναφορά Κανονισμούς σχέδιο σύνταξης είναι όμοιο με το 

σχέδιο συντάξεων που ισχύει για τους υπαλλήλους της κυβέρνησης και των ημικρα

τικών οργανισμών. 

Υιοθετώντας, ως θέμα αρχής, τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζή

τηση Κανονισμών, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν κατατεθεί από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, ρωτώ: 

Υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ένα θέμα που είναι επείγον. Κατατέθηκε σήμερα και 

θα ψηφιστεί σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι πρόταση νόμου. "0 περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 

Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεσή της στο Σώμα. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΕΠΙΣΤΗΜΟΝΙΚΟΥ ΤΕΧΝΙΚΟΥ ΕΠΙΜΕΛΗΤΗΡΙΟΥ ΚΥΠΡΟΥ (ΤΡΟΠΟ

ΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Νίκος Πιττοκοπίτης, Πρόεδρος 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Ττίμης Ευθυμίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Δημήτρης Κοντίδης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο 

πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από την ίδια, σε συνεδρία της 

που πραγματοποιήθηκε στις 22 Απριλίου 1993. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της νομοθεσίας. για το 

Επιστημονικό Τεχνικό Επιμελητήριο, ώστε να επιτραπεί στους εξ επαγγέλματος 

τεχνικούς στους κλάδους της επιμέτρησης, της εκτίμησης γης και της τοπογραφίας 

να συνεχίσουν την άσκηση του επαγγέλματός τους μέχρι τις 30 Ιουνίου 1993, 
ανεξάρτητα από το αν πληρούν ή όχι τις προϋποθέσεις που θέτει ο βασικός νόμος. 
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Σύμφωνα με την ισχύουσα βασική νομοθεσία για το Επιστημονικό Τεχνικό 

Επιμελητήριο, κανένας δε δικαιούται να ασκεί επάγγελμα σε οποιοδήποτε κλάδο της 

μηχανικής επιστήμης, αν δεν είναι μέλος του Επιμελητηρίου. 

Υπενθυμίζεται ότι με πρόσφατη τροποποίηση του σχετικού νόμου, που έγινε 

με σκοπό την προσωρινή παράκαμψη της πιο πάνω απαγορευτικής διάταξης, δόθηκε 

το δικαίωμα στους εξ επαγγέλματος επιμετρητές, εκτιμητές γης και τοπογράφους να 

συνεχίσουν να ασκούν το επάγγελμά τους μέχρι τις 30 Απριλίου 1993, ώστε να δοθεί 
χρόνος για την οριστική διευθέτηση όλων των θεμάτων που τους αφορούν και που 

επηρεάζονται από την πλήρη εφαρμογή του νόμου. 

Ενόψει του γεγονότος ότι η διαδικασία και οι διαβουλεύσεις για τη διευθέτηση 

των πιο πάνω ζητημάτων βρίσκονται σε εξέλιξη και δεν αναμένεται να ολοκληρω

θούν μέχρι τις 30 Απριλίου 1993, η Επιτροπή έκρινε σκόπιμο, αφού έγινε συνεν
νόηση με όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη, να εισηγηθεί να επιτραπεί στα εν λόγω 

πρόσωπα να συνεχίσουν την άσκηση του επαγγέλματός τους μέχρι τις 30 Ιουνίου 
1993, ελπίζοντας ότι μέχρι τότε η πορεία των διαβουλεύσεων θα έχει θετική κατά
ληξη. 

Υπό το φως 'όλων των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών 
και Έργων ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της υπό συζήτηση πρότασης 

νόμου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Π ροχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητη

ρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Το υπ' αριθμό 16 θέμα στην ημερήσια διάταξη που είναι "Οι περί Μεταλλείων 
και Λατομείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993 αποσύρονται από την Εκτε
λεστική Εξουσία. 

Έληξαν οι εργασίες του Κεφαλαίου Α', Νομοθετική Εργασία. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κεφάλαιο Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ : 

1) Ο Κυρωτικός της Προξενικής Σύμβασης του 1989 μεταξύ της 

Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Ουγγρικής Λα·ίκής 

Δημοκρατίας, Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

2) Οι περί Δασών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Οι περί Γυναικών Υπαξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας 

(Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) Κανονισμοί του 

1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Άμυνας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Καθορισμένα 
Πρότυπα - Αναθεώρηση Δωδέκατης Σειράς) Κανονισμός του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

5) Οι περί της Καταμέτρησης της Χωρητικότητας Πλοίων Μικροτέρων των 
Εικοσιτεσσάρων Μέτρων Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτου υπαλλήλου από τον 

Κυπριακό Οργανισμό Αναπτύξεως Γης δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του 

περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών 

Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Έγγραφα που αφορούν την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από τον 
ΚΟΤ δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων 

Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 

Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία. και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρε'σία, δυνάμει του άρθρου 3(l)(a) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Ετήσια Έκθεση Δραστηριοτήτων της Επιτροπής Προστασίας του 

Ανταγωνισμού για το έτος 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις Νόμου 

10) Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 

Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Ο περί Κηρύξεως της Περιοχής Ακάμα σε Λευκή Ζώνη Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από τον κ. Χρίστο Σολωμή εκ μέρους του ΔΗ.ΣΥ., την 

κ. Ρήνα Κατσελλή εκ μέρους του ΔΗ. ΚΟ. και τον κ. Δημήτρη Ηλιάδη εκ 

μέρους του Σ.Κ. ΕΔΕΚ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1993. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 196 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Ανδρέα Μούσκο στις 30 Μαρτίου 1993. 

"Παρακαλείται ο αρμόδιος Υπουργός να μας απαντήσει στα ακόλουθα: 

1. Πώς ερμηνεύεται ο μεγάλος αριθμός ξένων καλλιτέχνιδων που 

απασχολούνται σε καμπαρέ και άλλα νυκτερινά κέντρα σ' ολόκληρη την 

Κύπρο; 

2. Πόσο συνάλλαγμα διοχετεύεται στο εξωτερικό από την απασχόληση στην 
Κ ύπρο αλλοδαπών εργατών και ξένων καλλι τέχνιδων; 

3. Προγραμματίζεται οποιαδήποτε αναβάθμιση των Τμημάτων 

Μεταναστεύσεως και Αλλοδαπών, για να μπορέσουν να ανταποκριθούν 
στις αυξημένες υποχρεώσεις τους, ενόψει του μεγάλου αριθμού 

αλλοδαπών που απασχολούνται σήμερα στην Κύπρο; 

4. Πληροφορούμαστε ότι δόθηκαν άδειες σε φοιτητές του εξωτερικού να 
κάνουν την πρακτική τους εξάσκηση στην Κύπρο. Βάσει ποιων 

κριτηρίων έρχονται αυτοί οι φοιτητές στην Κύπρο; Υπάρχει περιορισμός 

στον αριθμό και στο χρονικό περιθώριο για την εξάσκησή τους; 

5. Πώς ερμηνεύεται η αυξανόμενη πώληση διαμερισμάτων και γης στους 
αλλοδαπούς στις πόλεις και στην ύπαιθρο; Μήπως αυτό δημιουργεί 

κοινωνικά ή εθνικά προβλήματα; 

6. Πόσοι γάμοι με αλλοδαπούς έχουν γίνει, ποιας εθνικότητας είναι αυτοί 
και πώς προστατεύεται ο θεσμός της οικογένειας στην Κύπρο;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 197 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Ανδρέα Μούσκο στις 30 Μαρτίου 1993. 

"Επειδή παρατηρείται κατάχρηση όσον αφορά την ίδρυση και λειτουργία 
υπεράκτιων εταιρειών στην Κύπρο, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να μας 

πληροφορήσει κατά πόσο γίνεται οποιοσδήποτε έλεγχος ως προς τη λειτουργία τους 

και τις δραστηριότητές τους, για να διαπιστωθεί αν πραγματικά οι εταιρείες αυτές 

εργάζονται σύμφωνα με τα κριτήρια." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 198 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας Χ. Ανδρέα Μούσκο στις 30 Μαρτίου 1993. 

"Παρακαλείται ο αρμόδιος Υπουργός να μας πληροφορήσει για τα ακόλουθα: 

1. Πώς συμβιβάζεται η παροχή ανεργιακών επιδομάτων σε Κύπριους 

εργαζομένους με την ταυτόχρονη απασχόληση αλλοδαπών στους ίδιους 

κλάδους και στα ίδια επαγγέλματα; 
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2. Πώς ερμηνεύεται η απασχόληση αλλοδαπών εργατών με την ταυτόχρονη 
ύπαρξη Κ ύπριων ανέργων στους ίδιους κλάδους και στα ίδια 
επαγγέλματα; 

3. Ποιος κρατικός φορέας ή υπηρεσία αναλαμβάνει την έρευνα και 

επιλαμβάνεται των κοινωνικών προβλημάτων που δημιουργούνται στους 

Κ ύπριους, αλλά και στους ίδιους τους αλλοδαπούς εργαζομένους;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 199 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου στις 30 ΜαQτίου 1993. 

"Σύμφωνα με δημοσιεύματα της βελγικής εφημερίδας 'Le Peuple', που σε φωτο
τυπία αναδημοσιεύονται πρωτοσέλιδα σ' εξάστηλο πλαίσιο στην ημερήσια κυπριακή 

εφημερίδα 'Ελευθεροτυπία' της 24ης Μαρτίου 1993, ο Κύπριος Ακόλουθος Τύπου 
στις Βρυξέλλες Δ. Κωμοδρόμος δικαιολογεί ασύστολα και κατά τρόπο αντεθνικό
τατο την τουρκική εισβολή του 1974 στην Κύπρο, παρέχοντας έτσι πλήρη δικαίωση 
της τουρκικής εισβολής και κατοχής του 40% της πατρίδας μας. Σχετική φωτοτυπία 
επισυνάπτεται. 

Ο ίδιος εξάλλου Ακόλουθος Τύπου προβάλλει τον επίσης ανήκουστο, καθώς 

και αντεθνικό ισχυρισμό πως μόνο ένα ρεύμα (τάση) Ελληνοκυπρίων πιστεύει ότι οι 

Ελληνοκύπριοι ανήκουν στο ελληνικό έθνος, υπονοώντας σαφώς πως οι Ελληνοκύ

πριοι δεν ανήκουν στο ελληνικό έθνος. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή για τα 

ακόλουθα: 

1) Ποια μέτρα λήφθηκαν εναντίον του πιο πάνω Ακόλουθου Τύπου; 

2) Πιστεύει πως η τόσο απαραίτητη διαφώτιση και η αναβαθμιζόμενη 

ιδιαίτερα πρόσφατα πορεία προς διάσωση του χειμαζόμενου κυπριακού 

ελληνισμού προωθούνται με αυτού του είδους τις δηλώσεις, που 
προέρχονται μάλιστα από τους κατ' εξοχήν φορείς κι εκφραστές των 

θέσεών μας στο εθνικό θέμα (αυτούς που στην ουσία συνιστούν την 

αιχμή του δόρατος της διαφωτιστικής πολιτικής μας) σε μια 

νευραλγικότατη, αν όχι την πιο νευραλγική πρωτεύουσα της 

Ευρωπα'ίκής Κοινότητας, όπως είναι οι Βρυξέλλες, με τα σημαντικότερα 

ευρωπα'ίκά κέντρα αποφάσεων; 

3. Ο κύριος Κωμοδρόμος παραμένει ακόμα Ακόλουθος Τύπου;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 200 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέQειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη ΟμήQου στις 31 Μαρτίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων γιατί δεν υπάρχει στην επαρχία Πάφου αρχαιολογικός λειτουργός. 

Περιττό να τονιστεί με τον πιο εμφαντικό τρόπο πως είναι αδιανόητο η 

Πάφος, μια επαρχία με μεγάλο πλούτο αρχαιολογικών ευρημάτων και πανάρχαιη 

πολιτιστική κληρονομιά, που συνιστά ανεκτίμητο θησαυρό για τη χώρα μας, να 

στερείται αρχαιολογικού λειτουργού." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 201 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 31 Μαρτίου 1993. 

'Ή κοινότητα Γεροσκήπου ζητά τη δημιουργία πολιτιστικού κέντρου. 

Λαμβανομένου υπόψη του γεγονότος πως η Γεροσκήπου είναι μία κοινότητα η 

οποία επιδεικνύει ιδιαίτερο ενδιαφέρον για τα πολιτιστικά πράγματα, η οποία έχει 
πλούσια πολιτιστική και λα'ίκή παράδοση και κληρονομιά και της οποίας οι 
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κάτοικοι είναι έντονα ενεργοποιημένοι στην πολιτιστική ζωή, καλείται το αρμόδιο 

Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πώς αντιμετωπίζει αυτό το απόλυτα δικαιο
λογημένο αίτημά της." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 202 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Μάρκο Κυπριανού στις 31 Μαρτίου 1992. 

"Όταν επρόκειτο να εγκριθεί ο προϋπολογισμός για την κατασκευή του 

κυπριακού περιπτέρου στην έκθεση ΕΧΡΟ' 92 που έγινε στη Σεβίλλη της Ισπανίας, 
είχε δηλωθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων, προκειμένου να εγκριθεί το ψηλό 

κόστος κατασκευής του, ότι μετά τη λήξη της έκθεσης το περίπτερο θα μεταφερόταν 

στην Κύπρο, όπου και θα μπορούσε να αξιοποιηθεί. 

Γι' αυτό παρακαλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή αν το 

περίπτερο αυτό έχει όντως μεταφερθεί στην Κύπρο και; αν ναι, με ποιο τρόπο θα 
χρησιμοποιηθεί. 

Αν δεν έχει μεταφερθεί στην Κύπρο, μήπως πρόκειται να επιστραφεί και, αν 

όχι, ποιοι είναι οι λόγοι για τους οποίους έχει εγκαταλειφθεί αυτή η σκέψη;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 203 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου στις 31 Μαρτίου 1993. 

"Ύ στερα από ορισμένα περιστατικά οι κάτοχοι τουρκοκυπριακών καταστη

μάτων ανησυχούν και διερωτώνται αν η κυβέρνηση προτίθεται να επιβάλει στα 

ενοίκια τεράστιες αυξήσεις. 

Γι'αυτό παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων για το συγκεκριμένο ζήτημα των ενοικίων αλλά και για τη γενικό

τερη πολιτική της κυβέρνησης όσον αφορά τη διαχείριση των τουρκοκυπριακών _ 
καταστημάτων τα οποία κατέχονται είτε από πρόσφυγες είτε από αυτόχθονες 
πολίτες." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 204 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Γιαννάκη Αγαπίου στις 2 Απριλίου 1993. 

'Άγροτικbί δρόμοι έχουν κατασκευαστεί σε όλα τα χωριά της Κύπρου από την 

εγκαθίδρυση της Κυπριακής Δημοκρατίας και εντεύθεν, αλλά δυστυχώς οι πλείστοι, 

αν όχι όλοι, δεν έχουν ακόμη εγγραφεί στα βιβλία του Τμήματος Κτηματολογίου και 

Χωρομετρίας ως δημόσιοι δρόμοι, παρά το γεγονός πως χρησιμοποιούνται ως δημό

σιοι και συντηρούνται από το κράτος ή τις τοπικές αρχές. 

Πολλοί ιδιοκτήτες κτημάτων τα οποία εφάπτονται τέτοιων δρόμων, οι οποίοι 

χρησιμοποιούν τους δρόμους αυτούς για δεκάδες χρόνια, έχουν ζητήσει την παροχή 

άδειας οικοδομής για την ανέγερση κατοικίας ή άλλων υποστατικών στα κτήματά 

τους. Άδεια οικοδομής όμως δεν παρέχεται συνεπεία του γεγονότος πως οι δρόμοι 

που εφάπτονται των πιο πάνω κτημάτων δεν είναι εγγεγραμμένοι. 

Από πληροφορίες τις οποίες έχω συλλέξει από το Κτηματολόγιο φαίνεται 

καθαρά πως η μη εγγραφή των εν λόγω δρόμων οφείλεται αποκλειστικά στην καθυ

στέρηση των αρμόδιων κυβερνητικών τμημάτων να τους εγγράψουν. 

Ενόψει της επιτακτικής ανάγκης των κατοίκων της υπαίθρου και άλλων 

προσώπων να ανεγείρουν οικοδομές στα κτήματά τους, καλείται το αρμόδιο Υπουρ

γείο να πληροφορήσει τη Βουλή κατά πόσο είναι διατεθειμένο να δώσει εντολή στις 

αρμόδιες τοπικές αρχές για την παροχή άδειας οικοδομής σε πρόσωπα που πληρούν 

όλες τις προϋποθέσεις για την έκδοση τέτοιας άδειας εκτός από την προϋπόθεση της 
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ύπαρξης δρόμου, νοουμένου ότι θα διακριβωθεί πως δρόμος ανοίχθηκε ή κατασκευ

άστηκε νόμιμα από οποιαδήποτε αρχή, αλλά δεν έχει ακόμη εγγραφεί στα βιβλία του 

Τμήματος Κτηματολογίου." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 205 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Γιαννάκη Αγαπίου στις 2 Απριλίου 1993. 

"Δυνάμει του περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως Τροπο

ποιητικού Νόμου του 1991 στους πολύτεκνους με περισσότερα από έξι εξαρτώμενα 
τέκνα δόθηκε το δικαίωμα εισαγωγής επιβατικού οχήματος που να δύναται να μετα

φέρει μέχρι έντεκα πρόσωπα, συμπεριλαμβανομένου και του οδηγού, με απαλλαγή 

του εισαγωγικού δασμού και του φόρου καταναλώσεως μέχρι ποσού ί7.000. 

Είναι φανερό πως η πρόθεση της κυβέρνησης και του Νομοθετικού Σώματος 

ήταν να δοθεί μια ανταμοιβή στις μεγάλες οικογένειες, έτσι που να μπορούν να 

μεταφέρουν τα παιδιά τους σε διάφορα μέρη. 

Απ' ό,τι πληροφορούμαι οι οικογένειες που έχουν επωφεληθεί απ' αυτό το 

ευεργετικό νομοθέτημα είναι περίπου δέκα παγκύπρια. Το πρόβλημα που έχει 

δημιουργηθεί στις πιο πάνω οικογένειες είναι το ύψος του τέλους για έκδοση της 

ετήσιας άδειας κυκλοφορίας των πιο πάνω οχημάτων, που ανέρχεται στις ;(406, με 
αποτέλεσμα οι πλείστοι ιδιοκτήτες, αν όχι όλοι, να μην έχουν πληρώσει τέτοιο τέλος 

από τη μέρα που αγόρασαν τα αυτοκίνητά τους. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα κατά πόσο είναι 

διατεθειμένο με νομοσχέδιο ή με οποιοδήποτε άλλο τρόπο να προχωρήσει στη 

ρύθμιση αυτού του θέματος και συγκεκριμένα να καταργήσει την ετήσια άδεια 

κυκλοφορίας για όσους καλύπτονται από το Νόμο 39/91 (βάσει του οποίου αγορά
ζουν αυτοκίνητα χωρίς δασμούς και φόρους), όπως συμβαίνει και στην περίπτωση 

των αναπήρων, που βάσει του άρθρου 5 και του Παραρτήματος του περί Μηχανοκι
νήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου του 1992 απαλλάσσονται από την 
καταβολή τέλους για έκδοση ετήσιας άδειας κυκλοφορίας." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 206 που υποβλήθηκε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο 
του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδημητρίου στις 5 Απριλίου 
1993. 

''Για δεύτερη χρονιά ο Πεδιαίος παρουσίασε σημαντική ροή νερού, χωρίς να 

είμαστε σε θέση να το αξιοποιήσουμε, γιατί λείπουν τα κατάλληλα έργα από τον 

ποταμό. 

Από καταβολής της Δημοκρατίας γίνονται συζητήσεις και εξαγγέλλονται 

διάφορα σχέδια για κατασκευή υδατοφράκτη στον Πεδιαίο, χωρίς μέχρι της στιγμής 

να έχει πραγματοποιηθεί οτιδήποτε το ουσιαστικό. 

Πώς η κυβέρνηση σκοπεύει να αντιμετωπίσει το πρόβλημα; Υπάρχει ή όχι 

τρόπος αξιοποίησης των νερών του Πεδιαίου;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 207 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 5 Απριλίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε θα υπάρξει 

συντήρηση και βελτίωση του παρακαμπτήριου δρόμου από την Πόλη Χρυσοχούς 

προς το Γουδί." 
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Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 208 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 5 Απριλίου 1993. . 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε θα γίνει η 

συντήρηση του δρόμου που ενώνει τα χωριά Σκούλλη και Γουδί." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 209 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 5 Απριλίου 1993. 

"Τα χωριά Γουδί, Σκούλλη και Χόλη επαναφέρουν το αίτημά τους για άρδευση 

προσφερόμενων εκτάσεων γεωργικής γης από το υδατικό έργο Χρυσοχούς. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε 

προτίθεται να ικανοποιήσει το δίκαιο και λογικό αυτό αίτημα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 210 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 5 Απριλίου 1993. 

"Οι αγρότες των χωριών Γουδί, Σκούλλη και Χόλη ζητούν να καταστευαστεί 

αγροτικός δρόμος που να εκτείνεται από το χωριό Σκούλλη μέχρι τη Χρυσοχού. Για 

το σκοπό αυτό οι ιδιοκτήτες των επηρεαζόμενων κτημάτων έχουν ήδη δώσει 

γραπτώς τη συγκατάθεσή τους. 

Καλείται κατόπιν τούτων το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή 

πότε προτίθεται να ικανοποιήσει το δίκαιο αυτό αίτημα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 211 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου στις 8 Απριλίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή πότε προτίθεται να 

επιλύσει το σοβαρό πρόβλημα που παρατηρείται στη Λάρνακα αναφορικά με την 

έλλειψη τηλεφωνικών γραμμών. 

Πλείστοι αιτητές αναγκάζονται να αναμένουν επί μήνες για εγκατάσταση τηλε

φώνου, πράγμα το οποίο δε συμβαίνει σε άλλες επαρχίες." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 212 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου στις 8 Απριλίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή πώς αντιμετωπίζει 

η Αρχή Τηλεπικοινωνιών το πρόβλημα που δημιουργείται από τα ασύρματα τηλέ

φωνα (mobiles), για τα οποία καταβάλλονται αυξημένα έξοδα από τους κατόχους 
τους τόσο για την αγορά τους όσο και για τα τηλεφωνήματα, αφού αυτά έχουν αυξη

μένη χρέωση, και τα οποία δεν μπορούν να χρησιμοποιηθούν παγκύπρια. 

Παράλληλα πώς κατοχυρώνεται το απόρρητο της τηλεφωνικής επικοινωνίας, 

νοουμένου ότι υπάρχουν διάχυτες πληροφορίες ότι τα ασύρματα τηλέφωνα 

(mobiles) παρακολουθούνται από επιτήδειους, οι οποίοι παρεμβαίνουν στη συχνό
τητα της Αρχής με πολύ εύκολο τρόπο;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 213 που υποβλήθηκε από το Μέλος της Βουλής εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Ρήνα Κατσελλή στις 8 Απριλίου 1993. 

"Ανατολικά του Συνοικισμού Β' στην Κοκκινοτριμιθιά υπάρχει φάρμα μανιτα

ριών. ο ιδιοκτήτης σαπίζει έξω από αυτή άχυρα, τα οποία προκαλούν κακοσμία 

στην περιοχή. Νοουμένου ότι η μετακίνηση της φάρμας δεν είναι εφικτή στο εγγύς 

. μέλλον, ερωτούνται οι αρμόδιοι αν προτίθενται και πότε να υποδείξουν στον ιδιο
κτήτη να σαπίζει αλλού τα άχυρα που χρειάζεται για τις καλλιέργειές του, για να 

σταματήσει η οχληρία σε βάρος των κατοίκων." 
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Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαρτίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 439, ημερομηνίας 6 Απριλίου 1992, του 

Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου. 

''Αναφορικά με την παροχή υπηρεσιών (ηλεκτρικό ρεύμα, νερό, τηλέφωνα) στα 

οικόπεδα που διαχωρίστηκαν σε Τ/Κ γη στην Κοφίνου για επαγγελματική στέγη, σας 

πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σε τέσσερα από τα οικόπεδα για επαγγελματική στέγη ανεγέρθηκαν και 

λειτουργούν κέντρα αναψυχής. Στα εν λόγω κέντρα παρέχεται πόσιμο 

νερό από την υδατοπρομήθεια Κοφίνου πάνω σε προσωρινή βάση, ενώ οι 

ανάγκες σε ηλεκτρικό ρεύμα ικανοποιούνται με ιδιωτικές γεννήτριες. 

(β) Για να καταστεί δυνατή η περαιτέρω προώθηση της υδροδότησης και 

ηλεκτροδότησης των τεσσάρων εστιωορίων αναμένεται η υποβολή από 

τους ενδιαφερόμενους ολοκληρωμένων σχεδίων για εξασφάλιση 

πολεοδομικής και οικοδομικής άδειας καθώς και η υπογραφή των 

συμβολαίων για ενοικίαση της Τ/Κ γης." 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 51, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 1992, του 
Κοινοβο"λε"τικού Εκπροσώπο" το" Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη 

Χατζηδημητρίο". 

'Ή Αστυνομία σε πάρα πολλές περιπτώσεις επαινεί και εκθειάζει αλτρου·ί

στικές πράξεις που ενέχουν στοιχεία τιμιότητας και ανθρωπιάς, εφόσον βέβαια 

περιέρχονται σε γνώση της. Βέβαια αυτό γίνεται με πρωτοβουλία της ηγεσίας της 

Αστυνομίας χωρίς να υπάρχουν θεσμοθετημένοι οποιοιδήποτε Κανονισμοί." 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Απριλίου 1993 το" Υπο"ργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 102, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίο" 1992, το" 
Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Λε"κωσίας κ. Παύλο" Παπαγεωργίο". 

"Το πρόβλημα των φυκιών του αλιευτικού καταφυγίου Κάτω Πύργου αφορά 

το Τμήμα Αλιείας του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων το οποίο θα 

πρέπει να δώσει τη σχετική απάντηση. 

Αναφορικά με το θέμα της πρόσβασης προς το ως άνω καταφύγιο, όπως 

γνωρίζετε, λόγω λα.νθασμένης χωρομετρίας, το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομε

τρίας ακύρωσε την απαλλοτρίωση. Επειδή η διόρθωση των σχεδίων θα καθυστε

ρήσει, το Γραφείο μου ετοίμασε σχέδια για την κάλυψη αργακιού κοντά στο αλιευ

τικό καταφύγιο με την οποία θα δημιουργηθεί ικανοποιητική προσπέλαση. Αν και 

δεν υπάρχουν συγκεκριμένες πιστώσεις φέτος για το έργο, θα καταβληθεί προσπά

θεια να συνδυασθεί με την κατασκευή του παραλιακού δρόμου οι εργασίες του 

οποίου θα αρχίσουν φέτος". 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Μαρτίο" 1993 το" Υπο"ργού Εσωτερικών κ. Ντ. Μιχαη
λίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 111, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίο" 1992, το" Βο"λε"τή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφο" κ. Λάκη θεοδούλο". 

"Σχετικά με το υδρευτικό πρόβλημα που αντιμετωπίζει η κοινότητα Καλλέ

πειας σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η κοινότητα Καλλέπειας υδροδοτείται από το σύμπλεγμα 

υδατοπρομήθειας 'ΑΓΙΑΣ'καθώς επίσης και από γει6τρηση που 

αξιοποιήθηκε από κοινού με το χωριό Λετύμπου. 
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2. Το Μά'ίο του 1992 η Χωριτική Αρχή ζήτησε να ανεγερθεί νέα 

υδαταποθήκη με σκοπό την υδροδότηση περιοχών που σήμερα 

βρίσκονται εκτός των ορίων ύδρευσης. 

3. Το αίτημα της Χωριτικής Αρχής μελετήθηκ!, από το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων το οποίο απεφάνθη ότι οι υπάρχουσες εγκαταστάσεις 

υδατοπρομήθειας (δίκτυο διανομής και υδατοδεξαμενές) δεν έχουν τη 

δυνατότητα κάλυψης των προταθέντων νέων περιοχών. Ικανοποίηση του 

αιτήματος προϋποθέτει ανέγερση νέας υδατοδεξαμενής σε ψηλότερο 

σημείο και ανεύρεση νέων πηγών νερού από γεώτρηση. Για το σκοπό 

αυτό το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης έχει ανορύξει δύο γεωτρήσεις 

στην περιοχή Τσάδας, κοντά στον κύριο δρόμο Πάφου - Πόλης 

Χρυσοχούς. Παρόλο που το νερό των γεωτρήσεων ήταν κατάλληλο, 

ωστόστο η απόδοσή τους ήταν πολύ μικρή και συνεπώς ασύμφορη η 

μεταφορά του στην κοινότητα λόγω απόστασης. 

4. Το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης έχει προγραμματίσει την ανόρυξη 
νέας γεώτρησης σε περιοχή κοντά στο δρόμο Τσάδας - Καλλέπειας και οι 
εργασίες αναμένεται να αρχίσουν πολύ σύντομα. Νοουμένου δε ότι τα 

αποτελέσματα θα είναι θετικά, τότε θα ακολουθήσει η διαδικασία της 

εκπόνησης σχεδίων για μεταφορά του νερού και για ανέγερση νέας 

υδατοδεξαμενής, η οποία θα παρέχει τη δυνατότητα υδροδότησης νέων 

περιοχών." 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Μαρτίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 112, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου, 

"Σχετικά με τη σκληρότητα και ακαταλληλότητα του πόσιμου νερού της κοινό

τητας Χούλου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το χωριό υδροδοτείται από τη γεώτρηση αρ. 19/81 που αξιοποιήθηκε το 
1984 και η οποία αποτελεί τη βασική πηγή ύδρευσης. Είναι αλήθεια ότι 
το νερό της γεώτρησης αυτής παρουσιάζει κάποια σκληρότητα, η οποία 

όμως είναι μέσα στα επιτρεπτά πλαίσια και το νερό θεωρείται κατάλληλο 

για ανθρώπινη κατανάλωση. Η καταλληλότητα του νερού απεδείχθη 

ύστερα από χημικές αναλύσεις που έγιναν το 1992 αλλά και κατά τα 
προηγούμενα χρόνια από τον Επαρχιακό Ιατρικό Λειτουργό. 

2. Θα ήθελα επίσης να αναφέρω ότι, ύστερα από αίτημα της οικείας 

Χωριτικής Αρχής, ετοιμάστηκε από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων 

σχέδιο για συμπληρωματική υδατοπρομήθεια από το σχέδιο αξιοποίησης 

δύο γεωτρήσεων που βρίσκονται στον ποταμό Βρετσιών και το οποίο 

προωθείται ως Κυβερνητικό Υδατικό Έργο έναντι δαπάνης ί370.000. 

3. Η δαπάνη του έργου που αφορά την κοινότητα Χούλους ανέρχεται στο 
ποσό των Ε52.500 και οι συνεισφορές είναι: 

(α) Κυβέρνηση 2/3 (ί35.600). 

(β) Χωριό 1/3 (fI7.500). 

4. Το σχέδιο που αφορά την κοινότητα επεξηγήθηκε στη Χωριτική Αρχή και 
νοουμένου ότι θα γίνει αποδεκτό θα συμπεριληφθεί στις Προτάσεις για 
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τον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως του 1994. Η εκτέλεση του σχεδίου 
πιστεύεται ότι θα επιλύσει το πρόβλημα που κατά περιόδους 

αντιμετωπίζει η κοινότητα Χούλους". 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Μαρτίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 123, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Φοίτης για επέκταση των ορίων υδατοπρο

μήθειας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Τα αρχικά όρια της υδατοπρομήθειας Φοίτης καθορίστηκαν στις 31 Μαρτίου 
1986. Στις 24 Φεβρουαρίου 1991, η Επιτροπή Υδατοπρομήθειας του χωριού ζήτησε 
επέκταση των καθορισθέντων ορίων κατά τρόπο που να καλύπτουν αρκετή περιοχή 

γύρω από τα υπάρχοντα όρια. 

Το αίτημα της Επιτροπής Υδατοπρομήθειας μελΗήθηκε από τις αρμόδιες 

Κρατικές Υπηρεσίες σε σύσκεψη η οποία έγινε στις 8 Αυγούστου 1991 στα Γραφεία 
της Επαρχιακής Διοίκησης Πάφου και αποφασίστηκε να περιληφθεί στα όρια υδατο

προμήθειας ολόκληρη η περιοχή που ζήτησε η Επιτροπή Υδατοπρομήθειας, εξαιρου

μένου μικρού μέρους το οποίο λόγω υψομετρικής διαφοράς δεν μπορεί να καλυφθεί 

από το υπάρχον σύστημα διανομής νερού." 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Μαρτίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 130, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με την ανόρυξη γεωτρήσεων στη δασική περιοχή Αναδιούς για 

επίλυση του προβλήματος έλλειψης πόσιμου νερού που αντιμετωπίζει η κοινότητα 

Φοίτης, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Η κοινότητα Φοίτης υδροδοτείται μαζί με άλλες πέντε κοινότητες από το 

Σχέδιο Υδατοπρομήθειας του συμπλέγματος "ΠΑΠΑΛΟΥΚΑ". Είναι γεγονός ότι 

κατά τους θερινούς μήνες των τελευταίων χρόνων η κοινότητα αντιμετωπίζει 

πρόβλημα λειψυδρίας λόγω της ανομβρίας. 

Κατά το έτος 1991 και ύστερα από υπόδειξη της Επιτροπής Υδατοπρομήθειας 
Φοίτης για αξιοποίηση συγκεκριμένης Τ/Κ πηγής στο χωριό Αναδιού, διεξήχθησαν 

οι αναγκαίες υδρομετρήσεις οι οποίες απέδειξαν ότι η δυναμικότητα της πηγής ήταν 

γύρω στα 7 Κ.μ. νερού την ημέρα, ποσότητα μηδαμινή για αξιοποίηση για κοινοτι
κούς σκοπούς, και το έργο εγκαταλείφθηκε. 

Με σκοπό την επίλυση του προβλήματος που αντιμετωπίζει η κοινότητα 

Φοίτης έχει ήδη ζητηθεί από το Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης να διενεργήσει 

δοκιμαστικές γεωτρήσεις στη δασική περιοχή Αναδιούς, όπως είναι και το αίτημα 

της Επιτροπής Υδατοπρομήθειας του χωριού." 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Απριλίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντ. Μιχαη
λίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 134, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 1992, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με την προκήρυξη δημοψηφίσματος για την ανακήρυξη νέων 

περιοχών, που έχουν πληθυσμό κάτω των πέντε χιλιeιδων κατοίκων, σε Δήμους, σας 

πληροφορώ ότι προτίθεμαι να προωθήσω τη διαδικασία που προβλέπεται από το 

νόμο, με στόχο να διεξαχθεί το δημοψήφισμα μεταξύ των εγγεγραμμένων εκλογέων 

των επηρεαζόμενων περιοχών πριν ή κατά τον Ιούνιο του 1993." 
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Απάντηση ημεQομηνία; 23 ΜαQτίο" 1993 το" Υπο"ργο" Εσωτερικών κ. Ντίνο" 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 140, ημερομηνία; 30 ΝοεμjJρίο" 1992, το" 
Βο"λε"τή εκλογική; περιφέρειας Πάφο" κ. Λάκη θεοδο"λο". 

'Άναφορικά με την καταλληλότητα του νερού της κοινοτικής γεώτρησης 

Κανναβιούς, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Η κοινότητα Κανναβιούς υδροδοτείται, μαζί με άλλες κοινότητες, από τα 

Σχέδια Υδατοπρομήθειας των συμπλεγμάτων "ΑΓΙΑΣ" και 'ΆΠΠΙΔΩΝ". Σε έκτα

κτες περιπτώσεις χρησιμοποιείται για ενίσχυση της υδατοπρομήθειας και η 

γεώτρηση με αρ. 8/86 που βρίσκεται κοντά στον ποταμό που διασχίζει το χωριό. 

Είναι γεγονός ότι κατά τον Ιούλιο του 1991, λόγω βλάβης που υπέστη η τουρ
πίνα και από ρωγμές στο μπετόν που περιβάλλει το στόμιο της πιο πάνω γεώτρησης 

παρουσιάστηκε κάποια μόλυνση του νερού. Λήφθηκαν άμεσα διορθωτικά μέτρα και 

τα αποτελέσματα των αναλύσεων που ακολούθησαν δεν παρουσιάζουν οποιαδήποτε 

μόλυνση. Κατά τη διάρκεια του 1992 δεν παρέστη ανάγκη για ενίσχυση της υδατο
προμήθειας του χωριού από τη γεώτρηση αυτή. Ωστόσο διενεργούνται αναλύσεις 

του νερού από τις αρμόδιες Κρατικές Υπηρεσίες για να διαπιστωθεί τυχόν νέα 

μόλυνση. 

Αναφέρω τέλος ότι το αίτημα του χωριού για διενέργεια δοκιμαστικών 

γεωτρήσεων στην περιοχή βόρεια του χωριού, έχει ήδη διαβιβαστεί για μελέτη και 

προώθηση στο Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης λόγω αρμοδιότητας." 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Μαρτίο" 1993 το" Υπο"ργο" ΕσωτεQικών κ. Ντίνο" 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 141, ημερομηνίας 30 ΝοεμjJρίο" 1992, το" 
Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας Πάφο" κ. Λάκη θεοδο"λο". 

"Σχετικά με το πρόβλημα που αντιμετωπίζει η κοινότητα Αγίου Δημητριανού 

από την έλλειψη πόσιμου νερού, κυρίως κατά τη θερινή περίοδο, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

Η κοινότητα Αγίου Δημητριανού υδροδοτείται μαζί με άλλες πέντε κοινότητες 

από το Σχέδιο Υδατοπρομήθειας του συμπλέγματος "ΠΑΠΑΛΟΥΚΑ'Ό Είναι 

γεγονός ότι κατά τους θερινούς μήνες των τελευταίων χρόνων, λόγω της ανομβρίας 

αλλά και από φυσική φθορά σωληναγωγών που βρίσκονται στην επιφάνεια παρα

πλεύρως του τμήματος του δρόμου Φοίτης - Αγ. Δημητριανού, προέκυψε πρόβλημα 

από την έλλειψη πόσιμου νερού. 

Στον προυπολογισμό Αναπτύξεως 1993 εγκρίθηκε ποσό ύψους ί70.000 που 
αφορά αντικατάσταση των φθαρμένων σωληναγωγών σύμφωνα με σχέδιο που ετοί

μασε το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων. Η όλη εργασία προγραμματίζεται να συμπλη

ρωθεί μέχρι το τέλος Ιουνίου 1993, οπότε θα επιλυθεί και το πρόβλημα που αντιμε- ' 
τωπίζει η κοινότητα Αγίου Δημητριανού." 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Απριλίο" 1993 το" Υπο"ργού Εμπορίο" και Βιομηχανίας 
κ. Στέλιο" Κοιλιάρη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 181, ημερομηνίας 12 Μαρτίο" 1993, 
το" Μέλο"ς της Βο"λής εκλογικής περιφέρειας Κερύνειας κ. Ρήνας Κατσελλή. 

"Το Προνόμιο της Εταιρείας Λατούρος Λτδ, στην περιοχή του χωρίου Άγιος 

Σωζόμενος της Επαρχίας Λευκωσίας λήγει στις 30 Απριλίου 1993. Η ανανέωση του 
Προνομίου Λατομείου θα εξετασθεί, όταν υποβληθεί σχετική αίτηση μαζί με Πολεο

δομική Άδεια, αφού ληφθούν οι απόψεις των αρμοδίων Κυβερνητικών Τμημάτων. 
Σημειώνεται ότι ο αιτητής έχει υποβάλει αίτηση στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οική

σεως για εξασφάλιση πολεοδομικής άδειας". 
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Στο Κεφάλαιο Δ' το πρώτο θέμα είναι 'Ή εκδηλωθείσα πρόθεση της κυβέρ

νησης Κληρίδη για επαναπρόσληψη και 'αποκατάσταση' των 61 παυθέντων, για 
λόγους δημόσιου συμφέροντος, δημόσιων υπαλλήλων, ενεχομένων στο πραξικόπημα 

της 15ης Ιουλίου 1974". Το θέμα ενεγράφη από τον κ . Δώρο Χριστοδουλίδη, στον 

οποίο δίνω και το λόγο. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Κυρίαρχο μέλημα του ΑΚΕΛ, ακρογωνιαίος λίθος της ύπαρξης και λειτουρ

γίας του, ήταν, είναι και θα είναι το συμφέρον του κυπριακού λαού. Το ΑΚΕΛ ευρι

σκόμενο είτε στην αντιπολίτευση είτε στη συμπολίτευση είτε στην εξουσία, θα παρα

μείνει προασπιστής των λα·ίκών συμφερόντων, εθνικών, πολιτικών, οικονομικών, 

κοινωνικών. Είναι μέσα σε αυτά τα πλαίσια που στην παρούσα περίοδο το ΑΚΕΛ 

θα ασκεί στη σημερινή κυβέρνηση Κληρίδη δημιουργική αντιπολίτευση. Δημιουργική 

μα συνάμα δυναμική, αγωνιστική, μα πρώτιστα διεκδικητική των δικαιωμάτων του 

λαού. Οι έγνοιες, η ανησυχία και η αγωνία του ΑΚΕΛ για το παρόν και το μέλλον 

του κυπριακού λαού εντάθηκαν ιδιαίτερα με την άνοδο στην εξουσία της κυβέρνησης 
Κληρίδη. Μάλιστα αυτή η ανησυχία μας επαυξάνεται από τη συντονισμένη προσπά

θεια που ενορχηστρωμένα καταβάλλεται για τη διαγραφή ή παραχάραξη της 

πρόσφατης ιστορίας μας, της περιόδου της σύγχρονης ιστορίας μας που περιλαμ

βάνει το μέγιστο έγκλημα που διαπράχθηκε σε βάρος του κυπριακού ελληνισμού, το ' 
προδοτικό πραξικόπημα της 15ης του Ιούλη 1974. 

Το θέμα που εγείρεται με την προσπάθεια της νέας κυβέρνησης για αποκατά

σταση των 61 απολυθέντων πραξικοπηματιών, εμείς, η κοινοβουλευτική ομάδα του 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις το αντικρίζουμε ως την πρώτη επίσημη προσπάθεια 

νομιμοποίησης, αμνήστευσης και δικαίωσης όχι μόνο αυτών των συγκεκριμένων 

ατόμων, αλλά του ίδιου του φασιστικού, προδοτικού, εγκληματικού πραξικοπή

ματος. Η εγγραφή από την κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

του θέματος δεν αποτελεί προσπάθεια της πλευράς μας για αναμόχλευση των 

παθών, για ανάξεση παλιών πληγών. Η ευθύνη της ανακίνησης του θέματος βαρύνει 

αποκλειστικά την κυβέρνηση και το Δημοκρατικό Συναγερμό που πίστεψαν ότι η 

ανάληψη της εξουσίας από τον Κληρίδη δημιούργησε τις προϋποθέσεις για την 

υλοποίηση παλιών και πρόσφατων προεκλογικών και μετεκλογικών δεσμεύσεων. Η 

εγγραφή του θέματος από εμάς αποτελεί ηθική υποχρέωση και χρέος ιστορικής 

μνήμης προς τον προδομένο λαό, προς τους χιλιάδες πεσόντες, αγνοούμενους, 

παθόντες, εκτοπισμένους, προς όλους που εξαιτίας του άφρονος πραξικοπήματος 

θυματοποιήθηκαν άνευ αιτίας , άνευ δίκης. Η εγγραφή από την κοινοβουλευτική 

ομάδα του ΑΚΕΛ του θέματος των 61 είναι σημαδιακή, γιατί ε.ξαιτίας της προθέ

σεως της κυβέρνησης, το πρώτο μετεκλογικά πολιτικό θέμα που εγγράφεται και 

συζητείται στο κυπριακό Κοινοβούλιο σχετίζεται με τη μεγαλύτερη προδοσία στην 

ιστορία του ελληνισμού. Το θέμα όμως μπορεί να αποβεί ακόμη πιο σημαδιακό, αν η 

κυβέρνηση Κληρίδη τολμήσει να προχωρήσει στην υλοποίηση αυτών των προθέσεών 

της. Αν το κάνει, τότε η πρώτη πολιτική πράξη της κυβέρνησης θα είναι η αθώωση, η 

αμνήστευση και η δικαίωση του ίδιου του πραξικοπήματος στο πρόσωπο της αποκα

τάστασης και επαναπρόσληψης των 61 απολυθέντων πραξικοπηματιών. 
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Η ανησυχία που μας ώθησε στην εγγραφή του θέματος βασίστηκε στα 
ακόλουθα γεγονότα: 

1) Στην επίσημη παραδοχή του Κυβερνητικού Εκπροσώπου-ότι η κυβέρνηση 
μελετά την αποκατάσταση και επαναπρόσληψη των 61. Η παραδοχή έγινε 
μετά από ερώτηση δημοσιογράφου στο Προεδρικό Μέγαρο. 

2) Οι δύο συνεχείς δηλώσεις του προέδρου του ΔΗ.ΣΥ. κ. Γιαννάκη Μάτση 
ότι η αποκατάσταση των 61 αποτελεί προεκλογική και μετεκλογική 
δέσμευση του κ. Κληρίδη και του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

3) Οι κατά καιρούς ενέργειες και δηλώσεις του ίδιου του Προέδρου 
Κληρίδη επί του θέματος, όπως η εγγραφή στην Επιτροπή Νομικών 
θέματος σχετικού το Νοέμβριο του 1988 και η ομιλία του στην ολομέλεια 
της Βουλής στις 7.12.1989 κατά τη συζήτηση επί των προϋπολογισμών. 

Όλα αυτά τα δεδομένα μαζί με την εντεινόμενη οργανωμένη αρθρογραφία στο 
φιλοκυβερνητικό τύπο μας οδηγούν στο ασφαλές συμπέρασμα ότι οι ηγετικοί κύκλοι 

της κυβέρνησης Κληρίδη έχουν ήδη πάρει την απόφαση λόγω της δέσμευσής τους 

προς την ΕΟΚΑ Β' και τους πραξικοπηματίες. Το μόνο που τους απομένει είναι 
πιθανώς ο τρόπος υλοποίησης της απόφασης, δηλαδή η νομιμοφάνεια της όλης 
πράξης. 

Το θέμα των 61 δεν είναι ανεξάρτητο από το όλο θέμα της κυπριακής τραγω
δίας. Αντίθετα, είναι συνυφασμένο άρρηκτα με την προδοσία, το έγκλημα και την 
αναπόφευκτη τιμωρία έστω και με τη μορφή εκείνης της κάθαρσης που το επίσημο, 

το κρατικό τουλάχιστο μέρος της δημοσιοποίησε στις 31.1.1980 με τη γνωστή 

απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. Πεντέμισι χρόνια μετά την προδοσία το 

Υπουργικό Συμβούλιο του κ. Σπύρου Κυπριανού περάτωσε το όλο έργο της 

εξέτασης τών καταγγελιών εναντίον κρατικών υπαλλήλων που έγιναν, σύμφωνα με 
τις διατάξεις του σχετικού Νόμου 57/78, για συμμετοχή ή συνδρομή στο πραξικό
πημα του Ιούλη 1974. Το Υπουργικό Συμβούλιο, αφού έλαβε υπόψη του τα ενώπιόν 
του στοιχεία, την ωφελιμότητα ορισμένων υπαλλήλων, τις ιδιαίτερες συνθήκες κάθε 

περίπτωσης και το εν γένει συμφέρον της κρατικής υπηρεσίας, κατέληξε με βάση τις 

εξουσίες που του παρείχε ο σχετικός Νόμος στο συμπέρασμα ότι λόγοι δημόσιου 

συμφέροντος επέβαλλαν τον τερματισμό των υπηρεσιών 61 συνολικά υπαλλήλων 
υπηρετούντων στη δημόσια υπηρεσία, στην εκπαιδευτική υπηρεσία και τα σώματα 

ασφαλείας. 

Ανακοινωθέν του Γραφείου Δημοσίων Πληροφοριών στις 31.1.1980 αναφέρει: 
"Ταυτόχρονα το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε τον τερματισμό οποιασδήποτε 
περαιτέρω διαδικασίας εναντίον οποιουδήποτε άλλου καταγγελθέντος μέλους της 

δημόσιας υπηρεσίας, της εκπαιδευτικής υπηρεσίας και των σωμάτων ασφαλείας". 

Συνολικά είχαν καταγγελθεί 2 151 άτομα. Από τους 2 151 καταγγελθέντες 

είχαν παραπεμφθεί προς εκδίκαση στην αρμόδια αρχή 303 συνολικά υπάλληλοι, 
δηλαδή 114 αστυνομικοί, 42 της δημόσιας υπηρεσίας, 28 καθηγητές, 85 δάσκαλοι, 
8 αξιωματικοί της Εθνικής Φρουράς, 3 υπάλληλοι του ΡΙΚ, 13 της ΑΗΚ και 10 της 
ΑΤΗΚ. 

Έτσι με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου της 31.1.1980 έκλεισε από 
πλευράς του επίσημου κράτους το κεφάλαιο της κάθαρσης, της κάθαρσης που, 

"όπως στις αρχαίες τραγωδίες, έτσι και στη σημερινή τραγωδία της Κύπρου έχει και 

την επιπρόσθετη έννοια ότι με αυτή επιτυγχάνεται η απαραίτητη ψυχική ανάταση 
που απαιτούν οι περιστάσεις" (Αλέξης Γαλανός, ολομέλεια της Βουλής, 19.10.1978, 
συζήτηση του Νόμου 57/78). 
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"Το πραξικόπημα της 15ης του Ιούλη 1974 δεν ήταν πράξη στιγμιαία, δεν ήταν 
κεραυνός εν αιθρία. Το πραξικόπημα, που έχει χαρακτηριστεί σαν άφρον, εγκλημα

τικό, προδοτικό, χουντοφασιστικό, χουντοεοκαβήτικο, άρχισε να προετοιμάζεται 

από την παράνομη δράση και δραστηριότητα από τις αρχές του Σεπτέμβρη 1971" 
(σκεπτικό της απόφασης της ολομέλειας του Ανώτατου Δικαστηρίου το 1980 στην 
έφεση της υπόθεσης "Δημοκρατία εναντίον Ελευθέριου Παπαδόπουλου"). 

Τι έγινε το Σεπτέμβρη του 1971; Διαβάζω από το βιβλίο "Το πραξικόπημα, οι 
πραξικοπηματίες και το δίκαιο" του κ. Ανδρέα Νικόλα Λο'ι'ζου: "Την ημερομηνία 

αυτή αποβιβάστηκε παράνομα κοντά στο Πισσούρι ο στρατηγός Γεώργιος Γρίβας 

Διγενής. Το στρατηγό παρέλαβαν φίλοι του, όπως ο Φίλιππος Ιωαννίδης, Κυριάκος 

Παπάσταυρος, Ελευθέριος Παπαδόπουλος και άλλοι. Ο Γρίβας άμα τη αφίξει του 

συνέστησε αμέσως οργάνωση με την επωνυμία ΕΟΚΑ. Η νέα αυτή ΕΟΚΑ εμφανί

στηκε επίσημα για πρώτη φορά στις 16.11.1972 με φυλλάδιο που αποκαλούσε το 
Μακάριο τύραννο και καλούσε τη νεολαία να φανεί αντάξια των προκατόχων της σε 

νέους αγώνες που απαιτούν θυσίες." 

Για την άφιξη του στρατηγού Γρίβα καταθέτω για τα πρακτικά και μια άλλη 

εκδοχή από το βιβλίο του Νίκου Κακαουνάκη "2 650 μερόνυχτα συνωμοσίας", τόμος 
Β', σελίδα 135: ''Ο Γρίβας στην Κύπρο. Ένα μικρό πλοιάριο με κυβερνήτη τον Τουρ
κοκύπριο Αλή Ντανά έφτασε στην παρα:..Lα της Λεμεσού αρχές Σεπτεμβρίου 1971. 
Τίποτε το ύποπτο, συνηθισμένη σκηνή. Ύστερα από λίγο κατεβαίνει στη στεριά ένα 

γεροντάκι και εξαφανίζεται στο σκοτάδι και απ' εκεί στην παρανομία. Ο επιβάτης 

του τουρκικού πλοιαρίου δεν ήταν άλλος παρά ο Γεώργιος Γρίβας Διγενής". 

Η χούντα δε γνωρίζει δήθεν την απόδραση του Γρίβα, ενώ η Τουρκία δεν 

ανησυχεί. Εκπρόσωπός της θα δηλώσει: "Ουδεμία ανησυχία". Και ήταν φυσικό. Είχε 

προηγηθεί η συμφωνία της Λισαβώνας, όπου είχε αποφασιστεί η διχοτόμηση της 

Κύπρου. 

Ακολούθησαν ακόμα πέντε φυλλάδια με υπογραφή της ΕΟΚΑ, παράλληλα με 

βομβιστικές επιθέσεις, ανατινάξεις, απαγωγές, δολοφονίες. 

Σε κάποιο στάδιο η ΕΟΚΑ μετονομάστηκε σε ΕΟΚΑ Β'. Οι λόγοι δεν έχουν 

μέχρι σήμερα ξεκαθαρίσει. Η οργάνωση αυτή ετοίμαζε σχέδιο ανατροπής της 

νόμιμης κυβέρνησης και κατάληψη της εξουσίας με ένοπλη βία (σχέδια "Απόλλων", 

"Αράχνη", "Σφενδόνη", προσπάθεια για πραξικόπημα το Φεβράρη του 1972). Στην 
προετοιμασία και την εκτέλεση του σχεδίου του Φεβράρη του 1972 -στην εκτέλεση 
του σχεδίου- έλαβε πρωταγωνιστικό μέρος ο ίδιος ο αρχηγός της ΕΟΚΑ Β'. 

Στις 3.2.1972 ο Γρίβας επισκέπτεται τη Β' Ανωτέρα Αμμοχώστου όπου διοι
κητής είναι ο συνταγματάρχης Ιωάννης Ζαχαρίας και συζητούν για το πραξικόπημα. 

Την ίδια ημέρα φεύγει από την Αμμόχωστο και πάει στο στρατόπεδο της ΕΛΔ ΥΚ 

όπου διοικητής είναι ο Παύλος Παπαδάκης, στενός συνεργάτης του Ιωαννίδη. Συζη

τούν μια ώρα περίπου. Απ' εκεί ο Γρίβας το 1972, στις 3 του Φεβράρη, πάει κατευ
θείαν στην ελληνική πρεσβεία στη Λευκωσία όπου και διανυχτερεύει. Την ίδια 

ακριβώς εποχή ο Γρίβας γράφει στον εφοπλιστή Ανδρέα Ποταμιάνο: "Όσον αφορά 

τη χούντα, αυτή μας πολεμά άγρια εδώ, αλλά θα φάει και αυτή το κεφάλι της στην 

Κύπρο. Τα όργανά της ψάχνουν να ανακαλύψουν πού μένω, αλλά τους έστειλα την 

απάντησίν μου. Προσεπάθησαν να εισχωρήσουν στην οργάνωση, αλλά συνέτριψα 

πάσαν απόπειράν των. Η απόφασίς μου είναι να προχωρήσω μόνος μου". Γράφει τη 

συγκεκριμένη επιστολή, ενώ τιμάται στην ελληνική πρεσβεία! 

Στις 15 του Ιούλη του 1974 .. . 
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ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Έχει πολλή φαντασία, πείτε του το . 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Η φαντασία δεν είναι δικό μου προνόμιο. Ό,τι διαβάζω είναι στη διάθεσή σας . 

Τα καταθέτω για τα πρακτικά. Είναι από το ίδιο βιβλίο "2 650 ... 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή κάπου διέκοψε, αντιλαμβάνομαι απάντησε σε κάποιο 

σχόλιο ο κύριος συνάδελφος, ήθελα να δω ακριβώς ποιος είναι ο τίτλος του θέματος 

το οποίο συζητούμε. Και αν θα ασχοληθούμε με την απόλυση των 61 ή αν θα μπούμε 
στην ιστορία του στρατηγού Γεώργιου Γρίβα Διγενή, τον οποίο έχει τιμήσει αυτή η 

Βουλή. Εδώ είναι το θέμα της διαδικασίας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ : 

Επιτρέπεται, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, μπορείτε να αναφερθείτε βέβαια στο παρελθόν, αλλά στο βαθμό που θα 

συνδέεται με το σημερινό θέμα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Οι 61 έχουν απολυθεί με νόμο που ομόφωνα θέσπισε αυτή η Βουλή και ο 

τίτλος του νόμου ονομάζεται ... 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούγεται καθαρά). 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

.. . για συνδρομή και συμμετοχή στο πραξικόπημα. 

Ο στρατηγός Γεώργιος Γρίβας Διγενής, εφόσον ερωτώμαι, σχολιάζεται ... 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Έθεσα θέμα διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

... για την περίοδο, κύριε Σολωμή, που ήταν αρχηγός της ΕΟΚΑ Β', την οποία 
αυτή η Βουλή τότε, όπως θυμούμαι, είχε απειλήσει με το στόμα του σημερινού προέ

δρου της Κυπριακής Δημοκρατίας ότι θα κήρυττε παράνομη. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Πρόεδρε, έθεσα θέμα διαδικασίας. Ποιος είναι ο Γεώρ

γιος Γρίβας Διγενής το έχει γράψει η ελληνική και η κυπριακή ιστορία -δεν περιμένω 

από το συνάδελφο να μου τον περιγράψει- και τον έχει ομόφωνα η ΒΟύλή ανακη

ρύξει γνωστό σε τι. Αλλά, αν το θέμα μας είναι να μιλήσουμε για το Γεώργιο Γρίβα 

Διγενή, να μας το δηλώσετε, για να καταθέσουμε τα στοιχεία μας, που σίγουρα θα 

δικαιώσουν τη μνήμη αυτού του ανθρώπου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, ο κ. Χατζηδημητρίου. Θέμα διαδικασίας παρακαλώ. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή λέχθηκε το "ομόφωνα και η Βουλή αυτή", θα πρέπει να 

προστεθεί "κατά πλειοψηφία" και όχι ομόφωνα η κυπριακή Βουλή. Δεν προχωρώ 

για συζήτηση πάνω σε θέματα ιστορίας, για να μη βγω από το διαδικαστικό που 
θέσατε. . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, σίγουρα οι 61 συνδέονται, όπως λέχθηκε, με το πραξικόπημα. Άλλωστε 
αυτός ήταν ο λόγος ... Αλλά θα παρακαλέσω τον ομιλητή κατά το δυνατό να παρα
μείνει μέσα σε πλαίσια ... Διότι, αν πράγματι θα πάμε σε ολόκληρη την ιστορία, ειλι
κρινά φοβούμαι ότι θα πάμε μακριά. Δεν αμφιβάλλω ότι υπάρχει σύνδεση του 

πραξικοπήματος με την απόλυση. Άλλωστε αυτός ήταν και ο λόγος της απόλυσης, 

αλλά θα παρακαλούσα, όσο είναι δυνατό, να είμαστε μέσα σε πλαίσια που να συνδέ

ονται με το θέμα. 

Κάτι ήθελε να πει ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Είναι θέμα διαδικασίας που θέλω να πω και εγώ. Νομίζω ότι, κύριε Πρόεδρε, 

λογικά και φυσιολογικά, δεν μπορεί κανένας να αποσυνδέσει τη δράση των 61 από 
το πραξικόπημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν είπα αυτό. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Άλλωστε γι' αυτό το λόγο έχουν απολυθεί και νομίζω ότι κακώς διαδικαστικά 

εξεγείρονται συνάδελφοι. Πρέπει να έχουμε την ψυχραιμία να ακούσουμε τον 

αγορητή και να έχουμε την ψυχραιμία να απαντήσουμε από το βήμα της Βουλής. Δεν 

υπάρχει .. . Θα γίνει μια συζήτηση πάνω στο θέμα και θα καταλήξουμε ίσως κάπου 
τελικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, συνεχίστε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Έχω την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, να συνεχίσω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε, συνεχίστε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω την πεποίθηση ότι, όταν ασχολούμαστε επιστημονικά με 

το αυγό, δεν μπορούμε να περιοριστούμε μόνο στο κέλυφος του αυγού. Πρέπει να 

μπούμε μέσα, να δούμε και το λεύκωμα, το άσπρο, και το κροκάδι. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούγεται καθαρά). 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Ο Κολόμβος ήταν μέγας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, παρακαλώ, συνεχίστε. 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Στις 15 Ιουλίου 1974, στις 08.00 το πρωί εκδηλώθηκε το χουντοεοκαβητοφασι
στικό πραξικόπημα βάσει καλά οργανωμένου σχεδίου στο οποίο γνωστά μέλη της 
ΕΟΚΑ Β' σε συνεργασία με Ελλαδίτες αξιωματικούς της Εθνικής Φρουράς, εθνο
φρουρούς και μέλη της ΕΛΔ ΥΚ εξαπέλυσαν το δολοφονικό ανθρωποκυνηγητό τους. 

Την όλη δραστηριότητα που σχεδιάστηκε, οργανώθηκε και κατευθύνετο από τη 
χούντα της Ελλάδας στην Κύπρο την καθοδήγησαν ο Βιντζηλαίος της ελληνικής 

ΚΥΠ που βρισκόταν τότε στην ελληνική πρεσβεία, ο Σκλαβενίτης, ο "Αινείας της 

ΕΟΚΑ Β"', όπως αναφέρεται στα έγγραφά της, ο οποίος ήταν και υπασπιστής -πάλι 
εξ ανάγκης θα αναφερθώ στο στρατηγό Γρίβα- του στρατηγού Γρίβα. 

Ποιος συνέλαβε την ιδέα του πραξικοπήματος, την οργάνωση και τη διάπραξή 

του; Και επειδή και σήμερα σ' αυτή την αίθουσα της Βουλής έγινε αναφορά ότι δεν 

ξέρουμε τους εγκέφαλους, να μου επιτρέψετε με λίγα λόγια να τους υπενθυμίσω. Οι 

εγκέφαλοι του πραξικοπήματος θεωρούνται από όλους ότι ήταν η CIA, η ελλαδική 
χούντα και εκτελεστικό της όργανο ήταν οι πραξικοπηματίες της ΕΟΚΑ Β'. Όταν 

λέμε CIA, να υπενθυμίσω: Το σαρανταμελές Συμβούλιο Εθνικής Ασφάλειας των 
Ηνωμένων Πολιτειών, το οποίο καθοδηγείτο τότε από τον Υπουργό Εξωτερικών, 

τον κ. Κίσιντζερ. Δεν υπάρχει κανένας, πιστεύω, Έλληνας Κύπριος που αμφισβητεί 

το ποιος συνέλαβε το εγκληματικό εκείνο πραξικόπημα και το ρόλο που διέπραξε ο 

κ. Κίσιντζερ . Υπαρχηγός του σ' αυτό το Συμβούλιο ήταν ο τότε αρχηγός στη CIA 
Κόλμπι. Τρεις εβδομάδες τουλάχιστον πριν το πραξικόπημα της 15ης του Ιούλη του 

1974 ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, λίγη συντόμευση στα ιστορικά. Δε νομίζω ότι υπάρχει μέσα 
σ' αυτή την αίθουσα κάποιος που τολμά να υποστηρίξει το πραξικόπημα. Αυτό είναι 

βέβαιο. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν τολμά κανένας να το υποστηρίξει, αλλά προ μίας ώρας 
έγινε αναφορά ότι κακώς κατηγορούνται τα πιόνια ή ορισμένοι, σε περίπτωση που 

δε γνωρίζουμε τους εγκέφαλους. Μόλις προ ολίγου έγινε αναφορά σχετική με το 
πραξικόπημα της 21ης Ιουλίου 1967 στην Ελλάδα. Με συγχωρείτε του Απριλίου του 
1967. 

Με την ανήκουστη βία των πραξικοπηματιών ανατράπηκε προσωρινά η 

συνταγματική τάξη. Πρόεδρος ανέλαβε ο Νικόλαος Σαμψών που σχημάτισε δική του 
κυβέρνηση. Στις 20.7.1974 με πρόσχημα το πραξικόπημα ήρξατο η έξωθεν εισβολή. 
Στις 23.7.1974, καθ' ον χρόνο τα εκ της τουρκικής εισβολής επακόλουθα προοιώ
νιζαν ζοφερό το μέλλον της μέχρι τότε ευτυχούσης νήσου, ο Νικόλαος Σαμψών 

παραιτήθηκε της προεδρίας της Δημοκρατίας, η οποία ανατέθηκε στον κ. Γλαύκο 

Κληρίδη, Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων. Το Υπουργικό Συμβούλιο όμως 

-και έχει σχέση με το θέμα του Σαμψών-έμεινε το ίδιο μέχρι τις 8.8.1974. Ο Αττίλας 
συνέχισε την προέλασή του μέχρι που πέτυχε τον αντικειμενικό στόχο που ήταν η 

ντε φάκτο διχοτόμηση. Χιλιάδες οι νεκροί, 1 619 αγνοούμενοι, 160000 Ελληνοκύ
πριοι πρόσφυγες, κατάληψη του 40% του εδάφους της Κυπριακής Δημοκρατίας. 
Αυτά ήταν τα επιτεύγματα του εθνοσωτήριου πραξικοπήματος της ΕΟΚΑ Β' και της 

ελλαδικής χούντας. 

Η συνταγματική τάξη άρχισε να αποκαθίσταται στις 7.12.1974 με την 

επιστροφή του Προέδρου Μακαρίου, στην οποία μερικοί εναντιώθηκαν και συνέχιζαν 

να εναντιώνονται. Από τον εξώστη της Αρχιεπισκοπής μπροστά σε εκατοντάδες 
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χιλιάδες λαού ο Μακάριος διακήρυξε: "Ενόσω ζω, θα αγωνίζομαι όρθιος επί των 

επάλξεων, αγωνιζόμενος διά το καλύτερο μέλλον της Κύπρου". Σ' αυτή την ομιλία του 
έδωσε και τον κλάδο ελαίας και (ιφεση των πολλών εθνικών αμαρτιών επί τη ελπίδι 

μετανοίας εκ μέρους των πραξικοπηματιών και συνενώσεως πάντων εις αρραγές 
εσωτερικό μέτωπο. Δυστυχώς αποδείχτηκαν χωρίς αντίκρισμα οι ελπίδες του Μακα

ρίου. "Ενώ από τις 7.12.1974 μέχρι τις 27.3.1976 ουδείς πραξικοπηματίας διώχθηκε 
για την προδοσία και τα εγκλήματά του, δεν εξετίμησαν ή παρεξήγησαν τη χειρο

νομία της συγνώμης και επεδόθησαν πάλιν εις συνωμοτικάς δραστηριότητας. Δεν θα 

υπάρξει δι' αυτούς περαιτέρω ανοχή". Δηλώσεις Μακαρίου στην "Παροικιακή 
Χαραυγή", 19.5.1975. 

Παρά το παλλα"ίκό αίτημα για κάθαρση, η κάθαρση δε γινόταν κυρίως λόγω 

της αντίδρασης του αρχηγού του Ενιαίου κ. Γλαύκου Κληρίδη που κατέβαλλε συνε

χείς προσπάθειες για τη ματαίωσή της, προβάλλοντας διάφορα προσχήματα (κοινή 
συνεδρία της Βουλής με τον Πρόεδρο Μακάριο). Η κατάσταση έφτασε στο απροχώ

ρητο. Οι αμετανόητοι πραξικοπηματίες συνέχιζαν τις προκλητικές ενέργειές τους. 

Έτσι, μετά από μια προκλητική ομιλία του Σαμψών στην Κακοπετριά, αυτός συνε

λήφθη και παραπέμφθηκε σε δίκη ενώπιον του Κακουργιοδικείου στις 27.3.1976. 
Έτσι ο κλάδος ελαίας που προσφέρτηκε από το Μακάριο και που δεν είχε νομική 

ισχύ λειτούργησε μονόπλευρα μέχρι τις 27.3.1976. Ο Σαμψών στις 31.8.1976 καταδι
κάστηκε σε φυλάκιση 20 ετών ως ένοχος διεξαγωγής πολεμικών επιχειρήσεων 
εναντίον της Δημοκρατίας. Ως γνωστό ανεστάλη η ποινή του στις 21.4.1979. 

Ο δεύτερος αμετανόητος αρχιπραξικοπηματίας που δικάστηκε και καταδικά
στηκε ήταν ο Ελευθέριος Παπαδόπουλος που κυκλοφορούσε ελεύθερος μέχρι το 

Δεκέμβρη του 1976, οπότε δημοσίευσε βιβλίο που περιείχε σχόλια που ενθάρρυναν 
την προσφυγή στη βία. Ο Ελευθέριος Παπαδόπουλος καταδικάστηκε σε ισόβια για 

προπαρασκευή πολέμου και τη χρήση ένοπλης βίας. Στα τέλη του Οκτωβρίου του 

1977 άρχισε η δίκη εναντίον 7 προσώπων που κατηγορούνταν για τη δολοφονία στις 
16.7.1974 των 4 ηρώων της αντίστασης στον Άγιο Τύχωνα της Λεμεσού. Το Μάρτη 
του 1980 άρχισε η τέταρτη και τελευταία ποινική δίωξη αμετανόητων πραξικοπημα
τιών, του Γεώργιου Ρωσσίδη και του Σωτήρη Δημητριάδη, για τη δολοφονία του 

ήρωα της αντίστασης Κώστα Μισιαούλη στις 17.7.1974. 

Πέραν των τεσσάρων αυτών ποινικών διώξεων εναντίον αμετανόητων πραξι

κοπηματιών υJτήρξαν και μερικές πολιτικές αγωγές ιδιωτών εναντίον πραξικοπημα

τιών. Σημαντικότερες ήταν οι αγωγές της Ελένης Δημητρίου, χήρας του δολοφονηθέ

ντος εις Λάρνακα Θεόδοτου Δημητρίου, κατά των πραξικοπηματιών Δημητρίου 

Αναστασίου και Α. Παπαπαναγιώτου και η υπόθεση του αγωνιστή της αντίστασης 

Βλαδίμηρου Χαραλάμπους εναντίον του Παντελή Δημητρίου, Υπουργού Εσωτε

ρικών του πραξικοπήματος, για βάναυση κακοποίηση από πραξικοπηματικά στοι

χεία. 

Το θέμα όμως της κάθαρσης στη δημόσια υπηρεσία και στα σώματα ασφαλείας 

παρέμεινε ζωντανό, παλλα·ίκό αίτημα λόγω της συνέχισης της προκλητικής συμπερι

φοράς των αμετανόητων πραξικοπηματικών στοιχείων. Έτσι, στις 22.10.1976 κατα
τίθεται στη Βουλή νομοσχέδιο με τίτλο "Ο περί Ορισμένων Πειθαρχικών Παραπτω
μάτων Νόμος του 1976". Μετά από μακρές συζητήσεις στη Βουλή, τροποποιημένος ο 
νόμος εγκρίθηκε ομόφωνα στις 28.1.1977 ως ο υπ' αριθμό 3 Νόμος του 1977. 
Σύντομα κρίθηκε αναγκαία η τροποποίησή του που έγινε με το Νόμο 38/77. Με βάση 
το νόμο αυτό το Υπουργικό Συμβούλιο διόρισε ερευνητική επιτροπή και πειθαρχικό 

συμβούλιο. Επειδή όμως το έργο των επιτροπών καθυστερούσε σημαντικά λόγω 

νομικών κωλυμάτων που προβάλλονταν, θεσπίστηκε ο Νόμος 57/78 που καταργούσε 
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τη διαδικασία που επρονοείτο στο Νόμο 3/77 και έδιδε στο Υπουργικό Συμβούλιο, 
εν τη ενασκήσει των εξουσιών του για λόγους δημόσιου συμφέροντος, το δικαίωμα 
να απολύει δημόσιους υπαλλήλους. Έτσι με τους Νόμους 57/75 περί Πραξικοπή
ματος, 3/77, 38/77 και κυρίως το Νόμο 57/78 περί Συμμετοχής ή Συνδρομής στο 
Πραξικόπημα του Ιουλίου του 1974 Υέθηκε σε νομικό πλαίσιο οριστικά και τελεσί
δικα το θέμα της εξυγίανσης ή κάθαρσης του κρατικού μηχανισμού από αμετανόητα 

πραξικοπηματικά στοιχεία. Η διαδικασία της κάθαρσης καθυστερούσε όμως σημα

ντικά και εκκρεμούσαν καταγγελίες εναντίον 2 151 ατόμων. Στο διάστημα αυτό 
εντάθηκαν οι προκλήσεις από πλευράς των αμετανοήτων (απαγωγή Αχιλλέα 

Κυπριανού, ανταρσία στις φυλακές κ.ά.). Στις 31.1.1980 το Υπουργικό Συμβούλιο 
αποφάσισε την απόλυση των 61 πραξικοπηματιών, θέτοντας τέλος στην κάθαρση. 
Όλοι αυτοί οι 61 κατηγορούνταν για παράνομες ενέργειες συμπεριλαμβανομένων 
και δολοφονιών (Λο"ι1;ου, σελίδα 67). Με τις καταδίκες των αμετανόητων πραξικο
πηματιών στις 4 ποινικές υποθέσεις και με την απόλυση των 61 δημόσιων 

λειτουργών τερμάτισε η Κυπριακή Δημοκρατία την κάθαρση. 

Οι πραξικοπηματίες που οδήγησαν στη βάρβαρη τουρκική εισβολή και την 

καταστροφή της Κύπρου πλήρωσαν βαρύ τίμημα. Εξήντα ένας από αυτούς για 

λόγους δημόσιου συμφέροντος εκδιώχτηκαν από τις εργασίες τους από το δημόσιο, 

έχασαν το μισθό τους που τους πλήρωνε ο προδομένος από τούτους λαός. Αν αυτοί 

έχασαν τη δουλειά τους και το μισθό τους, ο λαός τούτος της Κύπρου τι έχασε εξαι

τίας αυτών των 61 και των υπόλοιπων μετανοησάντων ή αμετανοήτων που δε 

διώχτηκαν; Ο ηρωικός τούτος κυπριακός λαός έχασε εκατοντάδες νεκρούς στο 

πραξικόπημα και στην εισβολή. 160000 οι πρόσφυγες. Έχασε τούτος ο λαός το 40% 
του εδάφους του. Ο ηρω·ίκός τούτος λαός πληρώνει ακόμα για τα εγκλήματα των 61 
και των υπολοίπων και δεν ξέρουμε για πόσο καιρό ακόμα θα πληρώνει και με τι 

τίμημα θα πληρώσει τελικά. 

Και όμως υπάρχουν δυνάμεις στην Κύπρο που μελετούν την αποκατάσταση 

και επαναπρόσληψη των 61. Μάλιστα, χωρίς περαιτέρω καθυστέρηση, γιατί έχουν 
"θυματοποιηθεί" χωρίς να διωχτούν ποινικά, χωρίς πρόσαψη κατηγοριών και χωρίς 

ακρόαση, δηλαδή χωρίς δίκη. Οι δυνάμεις αυτές που με τόσο ζήλο υποστηρίζουν την 

άμεση αποκατάσταση των "αδικημένων" βρίσκονται σήμερα στην κυβέρνηση. Είναι 

μάλιστα ο επικεφαλής της κυβέρνησης, είναι ο Πρόεδρος Κληρίδης. 

Ας εξετάσουμε όμως αν και κατά πόσο αυτοί οι 61 διώχτηκαν παράνομα και 
άδικα. Η απόλυσή τους από το Υπουργικό Συμβούλιο στηρίχτηκε πάνω στους 

νόμους που ομόφωνα ψηφίστηκαν από τη Βουλή, τους Νόμους 57/75 περί Πραξικο
πήματος, 3/77, 38/77 και 57/78. Τη νομιμότητα αυτής της διοικητικής πράξης επιβε
βαίωσε πανηγυρικά το Ανώτατο Δικαστήριο στις αποφάσεις της ολομέλειάς του στις 

υποθέσεις "Πέτρος Χριστοδουλίδης και Άλλοι εναντίον της Δημοκρατίας" το 1984, 
"Ιωάννης Φάκας εναντίον της Δημοκρατίας", 17.10.1988. Και στις δύο περιπτώσεις 
η ολομέλεια του Ανωτάτου τελεσίδικα έκρινε ως νόμιμες και συνταγματικές τις 

αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου για τερματισμό των υπηρεσιών των 61. 
Αναφέρω σχετικά: Εφημερίδα ''Ο Αγών", Δευτέρα, 29 Μαρτίου 1993, Ελεύθερες 
Απόψεις: "Το Υπουργικό δεν μπορεί να τερματίζει", του Υπουργού Δικαιοσύνης και 

Δημοσίας Τάξεως κ. Αλέκου Ευαγγέλου: "Στην υπόθεση Χριστοδουλίδης και Άλλοι 

εναντίον της Δημοκρατίας, η ολομέλεια του Ανωτάτου Δικαστηρίου αποφάσισε ότι 

εν πάση περιπτώσει το Υπουργικό Συμβούλιο είχε εξουσία να τερματίσει τις υπηρε

σίες υπαλλήλων, σύμφωνα με τα άρθρα 4 και 5 του περί Αναστολής της Διαδικασίας 
Προνοούμενης από τον περί Ορισμένων Πειθαρχικών Παραπτωμάτων (Διεξαγωγή 
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Ερεύνης και Εκδίκαση) Νόμου 57/78. Τα άρθρα αυτά παρέχουν εξουσία στο Υπουρ
γικό Συμβούλιο να τερματίσει τις υπηρεσίες υπαλλήλου για λόγους δημόσιου συμφέ

ροντος ή να προβεί στην αναγκαστική τους αφυπηρέτηση κάτω από ορισμένες προϋ

ποθέσεις". 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούγεται καθαρά) 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Ε! κύριε Μαρκίδη, με όλο το σέβας. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Απλώς συζητούμε με τον κ. Ρολάνδη ... 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Όχι, εμένα μου αρέσουν οι παρεμβάσεις ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Δεν ήθελα καθόλου να διακόψω, απολογούμαι. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

... και συμφωνώ και το εκτιμώ, αλλά δεν είμαι εναντίον των παρεμβάσεων. 
Πιστεύω ότι βοηθούν και τον εισηγητή, βοηθούν και τους άλλους. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Τραβά τες η όρεξή σου δηλαδή. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Ορίστε; 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Τραβά τες η όρεξή σου. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Φτάνει ο Σολωμής να μη μου κάμνει επίθεση ... 

(Γέλια) 

... και ο Χάσικος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρήστε, κύριε συνάδελφε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Ο κ. Πιττοκοπίτης; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

(Γέλια) 

Ο κ. Πιττοκοπίτης είναι από τους άσπονδους φίλους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ ας μη μετατρέπουμε τη Βουλή ... Παρακαλώ δεν είναι ώρα για 
αστεία και διακοπές για θέματα που είναι μέσα στην ... 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Εφημερίδα "Χαραυγή" της ίδ,ιας εποχής: "Κάθετη και ' απόλυτα καίρια 

απάντηση στις πιο πάνω με πολυσήμαντες προεκτάσεις αβάσιμες νομικές θέσεις 
δίδουν όχι μόνο η σύγχρονη θεωρία του συνταγματικού δικαίου αναφορικά με τα 
πραξικοπήματα και τις προεκτάσεις τους, αλλά και ο Νόμος αρ. 57/75 περί του 
Πραξικοπήματος, καθώς και οι πολυσήμαντες αποφάσεις της ολομέλειας του 
Ανωτάτου Δικαστηρίου "Αριστείδης Λιασή και Άλλοι εναντίον Γενικού Εισαγ
γελέα" του 1975, "Λιασίδης εναντίον Κυπριακής Δημοκρατίας", αναθεωρητική έφεση 
του 1989, "Δημήτριος Αναστασίου εναντίον Ελένης Δημητρίου", Δημοκρατία και 
Ανδρέας Αναστασιάδης, καθώς επίσης οι σημαντικότερες και καίρια αποστομωτικές 
για το θέμα αποφάσεις επίσημης της ολομέλειας "Πέτρος Χριστοδουλίδης και 

Άλλοι εναντίον Δημοκρατίας" το 1984 και πιο ειδικά, σελίδα 1302, "Ιωάννης Φάκας 
εναντίον Δημοκρατίας" του 1988". Όλες αυτές είναι από έγκυρους νομικούς. Αυτό 
είναι του κ. Παπασάββα και το προηγούμενο είναι του κ. Ευαγγέλου, νυν Υπουργού 
Δημοσίας Τάξεως. 

Σε ποια ευνομούμενη δημοκρατική χώρα η Εκτελεστική Εξουσία ή οι πολιτικές 

δυνάμεις που την υποστηρίζουν μπορούν να τολμήσουν να αψηφήσουν ή να παρα
βιάσουν τις ομόφωνες αποφάσεις του Ανώτατου Δικαστηρίου; Μήπως στην Κύπρο; 

Θα τολμήσει η κυβέρνηση του κ. Κληρίδη 19 χρόνια μετά την προδοσία να αποκατα
στήσει παράνομα τους νομίμως εκδιωχθέντες, συμμετασχόντες ή συνδραμόντες το 

πραξικόπημα; Επιβάλλεται χωρίς καθυστέρηση η αποκατάστασή τους, λέει ο Πρόε

~ρoς Κληρίδης, γιατί δε δικάστηκαν, δεν κατηγορήθηκαν. Σάμπως και ο Γεώργιος 

Αδάμου Χατζηστεφανή, ο Αχιλλέας Κουρτελλής, ο Γιώργος Χαραλάμπους και ο 

δεκατετράχρονος Ανδρέας Θεοδοσίου, που δολοφονήθηκαν στις 15.7.1974 στην 

πλατεία της Ακρόπολης στη Λάρνακα, προτού δολοφονηθούν από τους πραξικοπη

ματίες, κατηγορήθηκαν, απολογήθηκαν και καταδικάστηκαν. Ή μήπως οι τέσσερις 

λεβέντες που δολοφονήθηκαν στον Άγιο Τύχωνα στις 16.7.1974 και πετάχτηκαν 
στον σκουπιδότοπο της περιοχής, προτού δολοφονηθούν, κατηγορήθηκαν, μετά 

απολογήθηκαν και ύστερα, αφού καταδικάστηκαν, εκτελέστηκαν; Ή μήπως δικά

στηκαν τα αδέλφια Παπαλάζαρη ή οι άλλες εκατοντάδες ήρωες της αντίστασης; Σε 

ποιο δικαστήριο κατηγορήθηκε, απολογήθηκε και καταδικάστηκε η Κύπρος στις 

15.7.1974 και στις 20.7.1974; Οι χιλιάδες νεκροί της εισβολής, οι βιασμένες μάνες 
και αδελφές έτυχαν άραγε του δικαιώματος της δίκης και μετά της καταδίκης; 

Οι 61 συμμετασχόντες ή συνδραμόντες το φασιστικό πραξικόπημα της 

15.7.1974 έτυχαν του ευεργετήματος του κλάδου ελαίας από τις 7.12.1974 μέχρι τις 
31.1.1980. Δεν εκτίμησαν τη μεγαλοψυχία του Μακαρίου και του λαού και αντί 
μετάνοιας και συγνώμης επιδόθηκαν πάλι σε συνωμοτικές δραστηριότητες. 

Έτσι με βάση τη σύγχρονη θεωρία του συνταγματικού δικαίου αναφορικά με 

τα πραξικοπήματα και τις προεκτάσεις τους, αλλά και τους Νόμους 57/75 περί 

Πραξικοπήματος, τους Νόμους 3, 38/77 και 57/78 που πανηγυρικά επιβεβαιώθηκαν 
από το Ανώτατο Δικαστήριο το 1984 και το 1988, δίκαια, νόμιμα και συνταγματικά 
απολύθηκαν από τη δημόσια και εκπαιδευτική υπηρεσία και τα σώματα ασφαλείας. 

Ακόμα όμως τίθεται από ορισμένους θέμα λήθης. Όμως, όπως είπε ο Αλέξης 

Γαλανός στις 19.10.1978: "Θέμα λήθης δεν τίθεται. Τουναντίον η μνήμη ήταν και 
είναι ιστορική ανάγκη. Λαοί που δεν έχουν μνήμη της ιστορίας τους χάνονται. Και 

επειδή ο ελληνισμός και ιδιαίτερα ο κυπριακός ελληνισμός δε χάθηκε και ούτε θα 
χαθεί, σημαίνει ότι έχει και θα συνεχίσει να έχει ιστορική μνήμη. Τον Εφιάλτη που 

πρόδωσε τους Σπαρτιάτες πριν 2 500 χρόνια δεν τον παρέδωσε ο ελληνισμός στη 
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λήθη. Αντίθετα, τον μνημονεύει και θα τον μνημονεύει ως προδότη εσαεί. Ο 
κυπριακός λαός το σύγχρονο Εφιάλτη που ακούει στο όνομα χούντα και ΕΟΚΑ Β', 
πιστός στις ελληνικές παραδόσεις του και την ιστορική του μνήμη, θα τον κατα
ριέται και θα τον αναθεματίζει μέχρι τον αιώνα τον άπαντα". 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι O~ιLλητές; 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Αυτή δεν πρέπει να είναι σαν όλες τις άλλες συνεδριάσεις που ασχοληθήκαμε 
με το θέμα. Οι απόψεις όλων μας είναι κατατεθειμένες, βρίσκονται στα πρακτικά. 
Πf~ιγράφουν το αίσχος και την προδοσία του πραξικοπήματος. Περιγράφουν τις 

συνέπειές του, την τουρκοκρατία. Καταδικάζουν τους πραξικοπηματίες. 

Τι συζητούμε σήμερα; 

Τη διαγραφή ή όχι των ευθυνών στην περιορισμένη έστω κλίμακα που αναζη
τήθηκαν. Επιδιώκεται συστηματικά όχι μόνο η παραγραφή κάθε ευθύνης κυπρίων 
συνεργών του πραξικοπήματος αλλά και η διαστρέβλωση της ίδιας της ιστορίας. Με 

άρθρα και δημοσιεύματα αναζητούν πολλοί που συνταυτίστηκαν με το πραξικόπημα 
εκ των υστέρων δικαιώσεις. 

Αν σιωπούσαν, δε θα ενοχλούσαν απλώς λιγότερο, αλλά και δε θα ερέθιζαν τα 

αισθήματα των άλλων που πρόβλεπαν ότι η χούντα θα σήμαινε καταστροφή, τουρκο
κρατία και εθνικό όλεθρο. Αν σιωπούσαν, δε θα εξόργιζαν τα θύματα της τραγωδίας 

και ιδιαίτερα εκείνους που θεωρούν υπαίτιους της απώλειας δικών τους τους 

πρωταγωνιστές αλλά και τα όργανα του πραξικοπήματος. Όμως επιμένουν. Ζητούν 

αυτοδικαίωση και μετάθεση των ευθυνών στο Μακάριο και τη δημοκρατική κυβέρ

νηση που ήταν ο στόχος της ΕΟΚΑ Β' και της χούντας. 

Χαρακτηριστικό είναι το γεγονός ότι σήμερα επανέρχονται τα επιχειρήματα 

που χρησιμοποιούνταν πριν το πραξικόπημα. Απολυθείς επί Μακαρίου, ανασύρει 

από τα συρτάρια του και αναδημοσιεύει σήμερα επιστολή στην οποία έλεγε δύο 

μέρες πριν το πραξικόπημα ότι αισθάνεται "λύπη και απαισιοδοξία για το μέλλον 

της παιδείας μας και του τόπου μας, εάν αι σημεριναί συνθήκαι εξακολουθήσουν επί 

μακρόν να επικρατούν". Τότε ο επιστολογράφος.μπορεί να είχε το αθωοτικό ότι δε 

γνώριζε τι σήμαινε η ανατροπή των τότε συνθηκών. Σήμερα όμως; Ύστερα από το 

πραξικόπημα και την εισβολή δεν αντιλήφθηκε τίποτε; Δεν αντιλαμβάνεται το 

ατόπημα της φράσης του εκείνης δύο μέρες πριν από το πραξικόπημα; Και είναι με 

βάση αυτές τις αντιλήψεις που επιδιώκεται η επάνοδος των 61; Γιατί είναι αυτό 
ακριβώς που θέλει να υποστηρίξει ο επιστολογράφος ο προπραξικοπηματικός και ο 

σημερινός. Αντί της συγγνώμης και της μετάνοιας για την ανατροπή των τότε κατα

στάσεων, ερχόμαστε και αναζητούμε την αυτοδικαίωση και την επιβράβευση. Είναι 

σε αυτό ακριβώς που αντιτιθέμεθα. Δε ζητούμε ούτε δικαστήρια ούτε τιμωρίες. Όχι 

όμως διαγραφή της ιστορίας και επιβραβεύσεις. 

Οι σημερινές τους θέσεις μας υποχρεώνουν να λογαριάσουμε τι έκαναν τότε, 

για να επισύρουν έστω αυτή την περιορισμένη πειθαρχική ποινή. Οι δημόσιοι αυτοί 

λειτουργοί χρησιμοποίησαν τη θέση τους στην παιδεία όχι για να διδάξουν τις ελλη

νικές αξίες της δημοκρατίας και της ελευθερίας στα παιδιά, αλλά για να τα προση

λυτίσουν στη χούντα. Τους δίδαξαν ότι στην Κύπρο υπήρχε παποκαισαρισμός και 
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ότι ο Μούσκος ήταν ένας νέος Χάρτινγκ. Έβγαζαν τα παιδιά σε διαδηλώσεις και 

χρησιμοποιούσαν τις εθνικές γιορτές, για να εξυμνήσουν τη χούντα και να στρέφο
νται εναντίον της δημοκρατίας. Άλλοι πάλιν μετέσχαν σε παράνομες πράξεις 

εναντίον της δημοκρατίας ανατι νάσσοντας σταθμούς και μετέχοντας σε άλλες συνω

μοτικές πράξεις. 

Ένας από αυτούς τους 61 είχε υπεύθυνη θέση στην Αστυνομία, όταν τον 

Αύγουστο του 1974 γινόταν η απόπειρα εναντίον του Βάσου Λυσσαρίδη, στην οποία 
δολοφονήθηκε ο Δώρος Λο'ι'ζου. Για το ρόλο και τις παραλείψεις αυτού του κυρίου, 
γνωστού από τον καιρό της χούντας, υπάρχουν πολλά ερωτηματικά που απασχό

λησαν και αυτή τη Βουλή. 

Πώς φτάσαμε στην απόλυση των 61 είναι μια μακρά ιστορία εξαγγελιών για 
κάθαρση από τα πραξικοπηματικά στοιχεία αλλά και υπαναχωρήσεων. Σήμερα η 

λέξη κάθαρση επανέρχεται με μεγάλους τίτλους. Πρέπει, λέει, να γίνει κάθαρση, 

γιατί υπήρξαν σκάνδαλα και καταχρήσεις από την προηγούμενη κυβέρνηση. Και 

εμείς συμφωνούμε. Όποιος εκμεταλλεύθηκε τη θέση του στη Δημόσια Υπηρεσία, για 

να καταχραστεί δημόσιο χρήμα, πρέπει να τιμωρηθεί παραδειγματικά. 

Αν λοιπόν εκείνοι που έφαγαν μικρότερα ή μεγαλύτερα ποσά, πρέπει να τιμω

ρηθούν για να επέλθει κάθαρση, τι πρέπει να γίνει με εκείνους που χρησιμοποίησαν 

τη θέση τους για να σπείρουν πένθος, καταστροφή και υποδούλωση της πατρίδας 

μας; 

Όταν λοιπόν μιλούμε, να γνωρίζουμε ότι υπάρχουν αντιστοιχίες που πρέπει 

να λογαριάζονται και ότι η ζωή στον τόπο δεν είναι ένας μονόδρομος και δε θα την 

ορίσει προπαντός μία και μόνο κατάσταση, μία και μόνο αρχή. 

Η κίνηση για την επαναφορά των 61 δεν είναι τυχαία, συνδέεται με πολιτικές 
θέσεις και αντιλήψεις που θέλουν το πραξικόπημα επάναγκες ή που το εντάσσουν 

στα "ατυχήματα, τις υπερβολές και τις παρεκτροπές" της "παρ'ημίν 'δεξιάς"'. Αυτό 

είναι άρθρο που δημοσιεύτηκε μετά από την εκλογή του κ. Κληρίδη, για να πανηγυ

ρίσει την εκλογική νίκη, από έναν από τους πιο σοβαρούς θεωρητικούς της 

κυπριακής δεξιάς που τον φιλοξενούν οι εφημερίδες και εκτιμάται η γνώμη του. 

Αυτοί που ζητούν την επαναπρόσληψη των 61 επαναφέρουν την παλιά διαίρεση που 
θέλει πατριίίηες τους κρατούντες και αντιπατριώτες όσους βρίσκονται στην αντιπο
λίτευση και που λένε ακόμη ότι τώρα, για πρώτη φορά από της εγκαθίδρυσης της 

δημοκρατίας, έχουν επικρατήσει στην Κύπρο οι εθνικές αξίες. Είναι αυτοί οι ίδιοι 

άνθρωποι και οι ίδιοι κύκλοι που κινούνται για την επαναφορά των 61. Δηλώσεις 
από απολογητές ή υποστηρικτές της κυβέρνησης που κατέχουν και σημαντικές 

θέσεις στην κυβέρνηση, αλλά και από αρθρογράφους εφημερίδων. 

Στο βαθμό που η κυβέρνηση θα ήθελε να κατανοήσει τις αντίθετες απόψεις, θα 

πρέπει να λάβει πολύ σοβαρά υπόψη ότι μια τέτοια κίνηση μπορεί να ικανοποιεί μια 

πλευρά της κοινής γνώμης, όμαις ταυτόχρονα προκαλεί βάναυσα το αίσθημα περί 

δικαίου σε ένα μεγάλο ποσοστό του λαού που δε θα ήθελα να το ορίσω με βάση μόνο 

τις κομματικές τοποθετήσεις. Γιατί πιστεύω ακράδαντα ότι αυτό το ποσοστό του 

λαού βρίσκεται σε όλα τα κόμματα και ανεξάρτητα από πολιτική τοποθέτηση. Η 

ευαισθησία στα θέματα της δημοκρατίας και στα θέματα της παραβίασης δημοκρα

τικών αρχών δεν είναι μονοπώλιο κανενός μας. Και η πλευρά αυτή, που σήμερα έχει 

και την ευθύνη, θα πρέπει να το λάβει πολύ σοβαρά υπόψη και να λογαριάσει ότι 

όσοι έχουν ευαισθησίες, και που ανήκουν τονίζω σε όλα τα κόμματα, είναι και οι 

πιο πονεμένη πλευρά του κυπριακού λαού. 
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Η επαναφορά των 61 θα έχει ακόμα μια πανελλήνια δυσμενή απήχηση που 
θέλει το πραξικόπημα και όσους άμεσα ή έμμεσα ενέχονται σε αυτό υπεύθυνους για 
τη μεγαλύτερη προδοσία εναντίον του έθνους. 

Για τον τρόπο της απόλυσης των 61 δε θα ασχοληθώ ιδιαίτερα. Μας αρκεί το 
γεγονός ότι η απόλυση έγινε, όπως και το δικαστήριο αποφάνθηκε, με βάση το νόμο 

για την κάθαρση. Εμείς δεχτήκαμε τότε την απόφαση της κυβέρνησης του 

κ. Κυπριανού και θεωρήσαμε σωστή τη σχετική απόφαση του Ανώτατου Δικαστη

ρίου. Μια λοιπόν αντίθετη στάση σήμερα, πέραν της ανατροπής της ιστορίας, 
μπορεί να εγείρει προβλήματα και να προκαλέσει κλονισμό του κύρους θεσμών που 

θα πρέπει με κάθε δυνατό τρόπο να προστατεύσουμε. , 

Η στάση μας αυτή δεν αποσκοπεί ούτε στο να ξανανοίξει θέμα ευθυνών για το 

πραξικόπημα ούτε για να δηλώσει μια άτεγκτη στάση εναντίον συμπατριωτών μας. 

Οι 61 για μας δεν είναι μια αόριστη έννοια αλλά συγκεκριμένοι άνθρωποι, ανάμεσα 
στους οποίους αναγνωρίζουμε φίλους, γνωστούς, ακόμα και συγγενείς. Ούτε την 

εξόντωσή τους ζητούμε, ούτε οποιαδήποτε περαιτέρω τιμωρία τους. Εκείνο που 

θέλουμε να τονίσουμε είναι ότι δεν πρέπει να κακοπάθουν οι θεσμοί και ότι όλοι 

μαζί θα πρέπει να εργαστούμε για την ενότητα του λαού, χωρίς να προκαλούμε τα 

αισθήματά του. 

Για το πραξικόπημα του 1974 υπάρχουν τύψεις. Υπάρχουν μετανοημένοι. 
Υπάρχουν καταδίκες του πραξικοπήματος. Κι αυτό είναι χ·ρήσιμο και θετικό. Η 

κοινωνία μας και ο λαός μας θα πρέπει να συγχωρεί, να κατανοεί, να καταλαβαίνει. 

Θα πρέπει όλοι να είμαστε μεγαλόψυχοι. Έχουμε ανάγκη τη φιλία και τη μεταξύ μας 

συνεργασία, ανεξάρτητα από την πολιτική τοποθέτηση του καθενός μας. 

Υπάρχει ακόμα μια νέα γενιά, ανάμεσά τους και τα παιδιά των ίδιων των 

απολυθέντων, που πρέπει να κινηθούν σε ένα άλλο κλίμα απομάκρυνσης από τη 

διαίρεση του παρελθόντος. Και τούτο σε ένα μεγάλο βαθμό έχει επιτευχθεί. Αυτή η 

νέα κατάσταση είναι που έρχεται να ανατρέψει μια αχρείαστη ενέργεια που μόνο 

ζημιά θα προκαλέσει στον τόπο. Μια ενέργεια που θέλοντας και μη επαναφέρει στο 

προσκήνιο το θέμα των ενόχων και των ευθυνών. Αυτή η ευαισθησία είναι που 

λείπει από την κυβέρνηση και προκαλεί βάναυσα το αίσθημα του λαού. Αναζητείται 

η αυτοδικαίωση. Περιφρονείται η ιστορία. Προσβάλλεται η έννοια του Ελληνισμού. 

Σωστή θέση είχε και έχει όποιος αγωνίστηκε ενάντια στο πραξικόπημα, όποιος 

γνώριζε την Ελλάδα και τις ελληνικές αξίες, όποιος θεωρούσε τη χούντα κίνδυνο. 

Αυτές οι αρετές έπρεπε σήμερα να είναι στο προσκήνιο και όχι να συμβαίνει το αντί

θετο. Πότε τιμήθηκαν αγωνιστές της δημοκρατίας; Πότε προβάλαμε τους ηρωϊκούς 

αγώνες συμπαράστασης των Κυπρίων δημοκρατών προς το έθνος; ΠΟΤΕ. Κοντεύει 

να ξεχαστεί ότι έγιναν ηρω·ίκοί αγώνες για τη σωτηρία της Κύπρου, ότι υπάρχουν 

θύματα όπως ο Τσικουρής, που ξεχασμένος σε ένα πάρκο της Λευκωσίας μαρτυρά 

το ξεστράτισμά μας. Να συζητούμε την αποκατάσταση απολυθέντων και να λησμο

νούμε την προσφορά ζωής; 

Μια τέτοια ενέργεια δίνει μηνύματα ακόμα και στην Ελλάδα. Ο Ελληνικός 

λαός δεινοπάθησε και εξευτελίστηκε από τη χούντα. Τι θα πούμε στον Ελληνικό λαό, 

όταν μάλιστα θέλουμε να είμαστε ελληνοκεντρικοί; Η δεξιά, η ελληνική δεξιά, πήρε 

στα δικαστήρια στην Ελλάδα όσους έκαμαν το πραξικόπημα και τιμωρήθηκαν. Και 

η ελληνική δεξιά; παρόλες τις κινήσεις διαφόρων, εξακολουθεί να τους κρατά 

δέσμιους. 
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Κάθε φορά που συζητούμε θέματα που σχετίζονται με πραξικόπημα και πραξι
κοπηματίες αναφέρεται πάντα η ίδια δικαιολογία: "δε δικάστηκε κανένας, δεν κατα

δικάστηκε κανένας". Αυτό όμως δε σημαίνει ότι δεν υπάρχουν ένοχοι. Αυτό δε 
σημαίνει ότι δεν υπάρχουν άνθρωποι που το όνομά τους δεν είναι συνδεδεμένο με 
το ίδιο το πραξικόπημα. Επειδή κανένας δεν καταδικάστηκε, ή πολύ λίγοι, αυτό δε 
σημαίνει ότι δεν έγινε ούτε το πραξικόπημα. 

Μας λένε για τους 61 ότι έχασαν τη σταδιοδρομία τους ή ότι σπιλώθηκε το 
όνομά τους. Όμως για την απώλεια σταδιοδρομίας αποζημιώθηκαν και σε ό,τι 
αφορά το όνομά τους εύκολα θα μπορούσαν να ξεφύγουν από κάθε χαρακτηρισμό 

και ιδιαίτερα από το χαρακτηρισμό του συνεργού στο πραξικόπημα, αν ευθαρσώς 
εξέφραζαν μεταμέλεια και καταδίκη για το πιο φρικτό γεγονός της ιστορίας μας. 
Κανένας δε ζήτησε την περαιτέρω τιμωρία τους. 

Δε δικαιολογείται η επαναφορά των 61 ούτε από νομική ούτε από ηθική ούτε 
από ανθρωπιστική σκοπιά. Το θέμα δεν αφορά κάποιους που πλήρωσαν για τα 

σφάλματά τους και έναντι των οποίων αρμόζει επιείκεια. Όλοι αυτοί δεν τιμωρή
θηκαν για τις πράξεις τους. Απολύθηκαν μετά τιμών. Τους δόθηκαν αποζημιώσεις. 

Στο μεταξύ έκαναν άλλα επαγγέλματα. Ευτυχούν και ευημερούν στην ημικατεχόμενη 

Κύπρο στην οποία και με δική τους συνεργία επήλθαν τόσα πολλά δεινά. Τώρα, με 

την αναθεώρηση της απόφασης, λέγεται ότι θα τους δοθεί νέα γενναία δωρεά άγνω

στου ύψους. Οι άλλοι; Τα θύματα; Γι' αυτούς το πένθος και η τραγωδία; Καλά 

μοιρασμένη σε αυτό τον τόπο η αδικία και το πένθος; Όλα αυτά ανήκουν στα 

θύματα. Το πένθος ταιριάζει στα θύματα και τα ωφελήματα και οι τιμές στους 
θύτες. 

Η κίνηση για επαναφορά των απολυθέντων δεν είναι μια μεμονωμένη ενέρ

γεια. Προηγήθηκαν πολλά. Άνθρωποι, που η ίδια η Βουλή χαρακτήρισε πραξικοπη

ματίες και τις πράξεις τους άνομες και άκυρες, κινούνται ανάμεσά μας ως τιμώμενα 

πρόσωπα. Κρησφύγετα του εοκαβητισμού χρησιμοποιούνται ως τόποι εκδηλώσεων 

και δημιουργείται σύγχυση στη συνείδηση του λαού, και ιδιαίτερα των νέων, μεταξύ 

του ηρω'ίκού αγώνα της ΕΟΚΑ και του χουντικού εοκαβητισμού. 

Είναι ευθύνη και καθήκον όλων μας να διαφυλάξουμε τις αξίες του πατριωτι

σμού, την αγωνιστική παράδοση και τον εθνικό προσανατολισμό προβάλλοντας τις 

πιο λαμπρές στιγμές του πνεύματος και της ιστορίας μας. Όλες τις άλλες, τις 

σκοτεινές, τις θλιβερές, θα πρέπει όχι να τις συγκαλύπτουμε ή να τις ωραιοποιούμε, 

αλλά να τις θυμούμαστε για φρονηματισμό και αποφυγή. Αυτό είναι το καθήκον και 

η οφειλή έναντι των παιδιών μας που πρέπει να τα προσανατολίσουμε προς τη 

δημοκρατία και την ελευθερία. Και να μη μας διαφεύγει ότι έχουμε υπογράψει 

συμβάσεις και συμμετέχουμε σε συλλογικά όργανα που προϋποθέτουν σεβασμό των 

δημοκρατικών δικαιωμάτων και τιμωρία όσων τα παραβιάζουν. 

Αλίμονο για τον τόπο, αν δώσουμε την εντύπωση ότι στην Κύπρο οι παρα

βάτες της νομιμότητας και της δημοκρατικής τάξης όχι μόνο δεν τιμωρούνται, αλλά 
και αμείβονται! Κι όλα αυτά τη στιγμή που τα διεθνή όργανα προστασίας των 

ανθρώπινων δικαιωμάτων είναι εξαιρετικά ευαισθητοποιημένα και προχωρούν 

μάλιστα στην εγκαθίδρυση διεθνών δικαστηρίων για την τιμωρία των ιδιωτών παρα

βατών. 

Και ποια μηνύματα δίνουμε στην Ευρώπη που θέλουμε να πλησιάσουμε, μια 

Ευρώπη που απέβαλε τη χούντα και παγοποίησε τις σχέσεις της μαζί της με γνωστή 

τη συστράτευση όλων των Ευρωπαίων ηγετών εναντίον της χούντας; Είναι με 

τέτοιες ενέργειες που θέλουμε να γίνουμε πιστευτοί ότι προωθούμε ευρωπα'ίκούς 
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προσανατολισμούς; Σκεφθήκαμε πρόσθετα ότι δίνουμε ένα ακόμα επιχείρημα στους 

Τούρκους για το πραξικόπημα, ότι δεν 11ταν μια παρανομία, ένα έγκλημα εναντίον 

του τόπου, αλλά μια υπόθεση που συγκαλίιπτεται από την κυπριακή κυβέρνηση; 

Μας λένε "Μα δεν είναι αυτοί που έκαναν το πραξικόπημα. Αυτοί είναι οι 

τελευταίοι τροχοί της άμαξας". Αναφέρθηκε και ο κ. Παπαδόπουλος προηγουμένως 

'!ια τον τελευταίο πολίτη και το τελευταίο του δικαίωμα. Όμως είναι καιρός να 

συνειδητοποιήσουμε ότι στις δημοκρατίες ο κόσμος που σιωπά ή παραμένει 

αμέτοχος 11 μετέχει ως τελευταίος τροχός της άμαξας φέρει μεγάλο μέρος της 

ευθύνης πολιτικ(ον πράξεων που οδηγούν σε καταστροφές. Άλλωστε, την πολιτική 

τους οι διάφοροι δικτάτορες είναι μέσω των τελευταίων τροχών που την περνούν. 

Οι φύλακες των στρατοπέδων των Ναζί δεν απαλλάχτηκαν των ευθυν(ον τους 

για τα εγκλήματα που οργάνωναν οι αν(οτεροί τους. Ο Χέφερ, δυτικογερμανός δημο

σιογράφος και πετυχεμένος τηλεπαρουσιαστής στη Γερμανία, έχασε τη δουλειά του 

χωρίς αποζημιιοσεις, γιατί πριν 30 χρόνια είχε γράψει άρθρο εναντίον ενός νέου 
που κυνηγούσαν οι Ναζί. Μας λένε ότι είναι οι τελευταίοι τροχοί της άμαξας. Τι 
θέλουν; Να αναζητήσουμε τους ηγέτες; Εμείς είμαστε πρόθυμοι, φτάνει να το θέλει η 

κυβέρνηση. Στα χέρια της είναι. Να φέρει το πραξικόπημα στο προσκήνιο. Να 

αναγνωρίσει ενόχους, να αποδ(οσει πλήρη δικαιοσύνη. Αυτό μάλιστα, αν είναι μέσα 

στις επιλογές της. 

Θέλω να πιστεύω ότι όλα τα κόμματα Θα τηρήσουμε ενιαία στάση, γιατί 

αλίμονο αν συνέβαινε το αντίθετο. Δεν υπάρχει ποτέ δεξιό, κεντριοο ή αριστερό 

κόμμα που θέλησε να συγκαλύψει 11 να αθω(οσει ενόχους ή συνεργάτες δικτατορικών 
καταστάσεων. 

Αυτό το μήνημα θα πρέπει να δ(οσει η συζήτηση στη Βουλή με τερματισμό της 

υπόθεσης επαναφοράς των 61. Το ηθικό πρόβλημα που θα εγείρει θα είναι μεγάλο 
και θα τραυματίσει βαθύτατα τον τόπο και το λαό. Αυτό είναι που Θέλουμε να 

προλάβουμε με τη σημερινή μας συζήτηση. Δεν είναι τώρα η ώρα για νέες εντάσεις 

και για διαιρέσεις πάνω σε αυτό το σημείο. Για να αποφευχθεί όμως η ένταση απαι

τείται πριοτα να το θελήσει η κυβέρνηση. Και ευχόμαστε να είναι αυτή η τελική της 

επιλογή. 

Ένα λέμε: Αν επαναφερΘούν οι 61, θα δημιουργηΘεί ένα μεγάλο ηθικό θέμα 
που θα τραυματίσει βαθύτατα το λαό και τον τόπο. Δεν είναι τιορα η ώρα για νέες 

εντάσεις, για διαιρέσεις πάνω σε αυτό το σημείο. Εκτός φυσικά κι αν επιζητείται, 

για να ενισχυθεί η πόλωση και η αντιπαράθεση. Τότε όμως σημαίνει ότι μέσα στο 

κυβερνητικό κόμμα επικρατούν κάποια ακραία εξτρεμιστικά στοιχεία κι αυτό είναι 

επικίνδυνο για το μέλλον του τόπου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Ομήρου. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Αποτελεί πραγματικά θλιβερή συγκυρία το γεγονός ότι, ενώ αυτή η Βουλή 

σήμερα μνημόνευσε την απαίσιας μνήμης επέτειο της 21 ης Απριλίου, συζητεί την 
ίδια στιγμή ουσιαστικά τη νομική, την ηθική και την πολιτική αποκατάσταση του 

πραξικοπήματος της 15ης Ιουλίου 1974 που αποτέλεσε γνήσιο τέκνο της εφτάχρονης 
χουντικής δικτατορίας στην Ελλάδα. Και είναι σαφές, και ελπίζω να μην αποδειχΘεί 

από τη συζήτηση, ότι υπάρχει μια διάσταση ανάμεσα σε λόγους και πράξεις. 
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Κύριε Πρόεδρε, το Σ.Κ. ΕΔΕΚ δεν αναζητεί έδαφος πολιτικών αντιπαραθέ

σεων πάνω σε παρελθοντική βάση και αυτό θέλω να το ξεκαθαρίσω από την αρχή. 

Θεωρούμε ως φυσικό χώρο ανάπτυξης τέτοιων αντιπαραθέσεων τις σημερινές πολι

τικές και κοινωνικές αντιθέσεις. Όχι γιατί παραγράφουμε την ιστορική μνήμη και 

ιδιαίτερα τα εθνικά εγκλήματα, όπως το προδοτικό πραξικόπημα, που οδήγησαν στη 

μεγαλύτερη τραγωδία του σύγχρονου ελληνισμού, αλλά γιατί πιστεύουμε πως η 

ιστορική μνήμη υπάρχει, για να φωτίζει κυρίως το μέλλον. 

Είναι γι' αυτό που εμείς υποστηρίξαμε από την πρώτη στιγμή που αυτή η 

κυβέρνηση ανήλθε στην εξουσία πως θα την κρίναμε με βάση την πολιτική που θα 

ακολουθούσε με σοβαρότητα, με υπευθυνότητα και χωρίς να αναγάγουμε τις τοποθε

τήσεις μας σε παρελθοντικά βιώματα. Προειδοποιήσαμε, ωστόσο, ότι θα βρεθούμε 

αντίθετοι σε κάθε πράξη και ενέργεια αυτής της κυβέρνησης που θα στρέφεται στο 

παρελθόν, θα καλλιεργεί κλίμα πόλωσης και αντιπαράθεσης και θα επιδιώκει ένα 
ρεβανσιστικό ξεκαθάρισμα λογαριασμών. Φαίνεται δυστυχώς πως η κυβέρνηση δεν 
μπορεί να αποφύγει τον πειρασμό της επιστροφής στο παρελθόν. Ένα παρελθόν 

που σημάδεψε τραγικά την πορεία του λαού και του τόπου, τραυμάτισε την εθνική 
του αξιοπρέπεια και ακρωτηρίασε την εδαφική του ακεραιότητα. . 

Η απόπειρα επαναφοράς του θέματος των εξήντα ενός που απολύθηκαν 

νόμιμα από το δημόσιο για συμμετοχή σε παράνομη δράση που στρεφόταν ενάντια 

στο κράτος και τη δημοκρατική νομιμότητα κατά τη δ~άρκεια του πραξικοπήματος 

αποτελεί μέγιστο ολίσθημα, πολιτικό ατόπημα και νομική και συνταγματική 

εκτροπή. Και καλώς η Βουλή, ως η έκφραση της λα"ίκής κυριαρχίας και της δημο

κρατικής ευαισθησίας, συζητεί σήμερα αυτό το θέμα. 

Και ας μην επιχειρείται, όπως επανειλημμένα έγινε και στο παρελθόν, η 

ανάπτυξη μιας ανεδαφικής και αστήριχτης νομικής και πολιτικής παραφιλολογίας 

που ήδη επιχειρήθηκε και από τις στήλες μερίδας του κυπριακού τύπου, που μονα

δικό σκοπό έχει τελικά τον αποπροσανατολισμό του λαού από τους πραγματικούς 

και διάφανους στόχους της προτιθέμενη ς πολιτικά απαράδεχτης, ηθικά διαβλητής 

και νομικά αβάσιμης πράξης αποκατάστασης των απολυθέντων. Γιατί τα γνωστά 

επιχειρήματα περί ενότητας, λα"ίκής συμφιλίωσης, μη αναζωπύρωσης των παθών, 

συνηγορούν ακριβώς στη μη επαναφορά ενός τέτοιου θέματος, που αντίθετα από 

τους ισχυρισμούς των εμπνευστών της θα ξαναζωντανέψει τις απαίσιες μνήμες της 

προδοσίας, θα προκαλέσει βάναυσα τα δημοκρατικά αισθήματα του λαού μας και θα 

δημιουργήσει τις συνθήκες ενός εθνικού διχασμού. Και αυτό σε μια στιγμή που 

χρειάζεται η συστράτευση όλων στον κοινό αγώνα για απαλλαγή από την τουρκική 

κατοχή και για την απελευθέρωση της πατρίδας μας. Άλλωστε η υποστήριξη της 

θέσης για εθνική συμφιλίωση στη βάση της σωστής διαπίστωσης ότι χρειαζόμαστε 
ένα κλίμα εθνικής ομοψυχίας για την ευόδωση του αγώνα του λαού μας για ελευ

θερία δεν μπορεί να σημαίνει σε καμιά περίπτωση ιστορική αμνησία, πλαστογρά

φηση της ιστορικής αλήθειας, ισοπέδωση και εξίσωση ενόχων και αθώων και παρα
γραφή της ευθύνης των ελάχιστων επώνυμων που συνήργησαν στην κατάλυση του 

δημοκρατικού πολιτεύματος και της συνταγματικής τάξης, σφετερίστηκαν την ισχύ 

και την εξουσία που τους εμπιστεύθηκε το νόμιμο κράτος και πρωταγωνίστηκαν στη 

συνωμοσία για την υπόσκαψη και την κατάλυσή του. Σε καμιά περίπτωση, εν 

ονόματι μιας ψεύτικης και πλαστής ενότητας, δεν μπορούμε να διαγράψουμε τις 

ευθύνες των λίγων εκείνων που οδήγησαν στην εθνική τραγωδία και πολύ περισσό
τερο δεν μπορούμε να δεχθούμε την επιβράβευσή τους. Κάτι τέτοιο, πέραν του ότι 

θα οδηγούσε σε μια πλήρη ανατροπή αρχών και αξιών επαναλαμβάνω πως θα 
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υπονομεύσει και το κλίμα της σωστά νοούμενης λα'ίκής ενότητας, αφού θα αποτε

λέσει πρόκληση προς τη μεγάλη πλειοψηφία του λαού μας και κυρίως προς τα 
θύματα της εθνικής τραγωδίας. 

Όμως πέραν της πολιτικής διάστασης του θέματος που συζητούμε υπάρχει και 

η νομική και συνταγματική πλευρά. Και προκύπτει με σαφήνεια από το δοσμένο 

συνταγματικό νομικό πλαίσιο πως κάθε ενέργεια που θα οδηγούσε σε ανατροπή της 
διοικητικής αυτής πράξης θα αποτελούσε ανοιχτή υπονόμευση αυτού του πλαισίου. 

Επί του προκειμένου το άρθρο 146 του υπέρτατου νόμου αυτής της χώρας, του 
Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, αναφέρει στην παράγραφο ένα τα εξής: 
"Το Ανώτατον Συνταγματικόν Δικαστήριον κέκτηται αποκλειστικήν δικαιοδοσίαν 
να αποφασίζη οριστικώς και αμετακλήτως επί πάσης προσφυγής υποβαλλομένης 

κατ' αποφάσεως, πράξεως ή παραλείψεως οιουδήποτε οργάνου, αρχής ή προσώπου 

ασκούντων εκτελεστικήν ή διοικητικήν λειτουργίαν επί τω λόγω ότι αύτη είναι αντί

θετος προς τας διατάξεις του Συντάγματος ή του νόμου ή εγένετο καθ' υπέρβασιν ή 
κατάχρησιν της εξουσίας της εμπεπιστευμένης εις το όργανον ή την αρχήν ή το 

πρόσωπον τούτο". Και η παράγραφος τέσσερα αναφέρει: "Επί τοιαύτης προσφυγής 

το δικαστήριον δύναται διά της αποφάσεως αυτού: (α) να επικυρώση εν όλω ή εν 

μέρει, την τοιαύτην απόφασιν ή πράξιν ή παράλειψιν. ή (β) να κηρύξη την απόφασιν 

ή την πράξιν, εν όλω ή εν μέρει, άκυρον και εστερημένην οιουδήποτε αποτελέ

σματος". Στην παράγραφο πέντε του ίδιου άρθρου 146 του Συντάγματος, αναφέ
ρεται: 'Ή κατά την τετάρτην παράγραφον του παρόντος άρθρου απόφασις δεσμεύει 

παν δικαστήριον, όργανον ή αρχήν εν τη Δημοκρατία, και τα περί ων πρόκειται 

όργανα, αρχάς ή πρόσωπα τα οποία" -επικαλούμαι την προσοχή σας, κύριοι συνά

δελφοι- "υποχρεούνται εις ενεργόν συμμόρφωσιν προς ταύτην" προς την απόφαση 

δηλαδή του Ανώτατου Δικαστηρίου της χώρας. 

Αρκετοί λοιπόν από τους απολυθέντες προσέφυγαν ως είχαν δικαίωμα 

εναντίον της διοικητικής πράξης της απόλυσης στο φυσικό τους δικαστήριο. Και το 

δικαστήριο στην υπόθεση Πέτρος Χριστοδουλίδης -που μνημονεύθηκε προηγούμενα

εναντίον της Κυπριακής Δημοκρατίας και "Πέτρος Χριστοδουλίδης και άλλοι 

αιτητές εναντίον της Κυπριακής Δημοκρατίας" αποφάσισε ότι εστερείτο αυτή η 

προσφυγή οποιασδήποτε νομικής και ουσιαστικής βάσης και επιτρέψετέ μου να σας 

διαβάσω τι ο Πρόεδρος, ο τότε Πρόεδρος του Ανώτατου Δικαστηρίου, αναφέρει 

στην απόφαση -μερικά σύντομα αποσπάσματα-: "Τριανταφυ) λίδης, Πρόεδρος, 

διαβάζει την πιο κάτω απόφαση του δικαστηρίου: Όλες αυτες υι συνεχιζόμενες 

υποθέσεις ακούστηκαν μαζί ενόψει της φύσης τους". "Όλοι οι αιτητές παραπονού

νται ότι οι υπηρεσίες τους αντισυνταγματικά και παράνομα τερματίσθηκαν με τις 

αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου". "Όλες οι προμνησθείσες αποφάσεις 

οδηγούν στο αποτέλεσμα ότι, μετά από σε βάθος έρευνα του υλικού που τέθηκε 

ενώπιόν του, το Υπουργικό Συμβούλιο κατέληξε στο συμπέρασμα ότι θα ήταν πολύ 

καταστροφικό να επιτρέψει στους ενδιαφερόμενους αιτητές, να παραμείνουν στην 

υπηρεσία της Δημοκρατίας και κατά συνέπεια αποφάσισε ότι οι υπηρεσίες τους 

έπρεπε να τερματιστούν για λόγους δημοσίου συμφέροντος από τις 11 Φεβρουαρίου 
1980". "Ανάμεσα στις διατάξεις που παρέχουν σχετική εξουσία στο Υπουργικό 
Συμβούλιο, επιπρόσθετα με εκείνες που δόθηκαν στο Υπουργικό Συμβούλιο με το 

άρθρο 54 του Συντάγματος, είναι τα άρθρα 4 και 5 των νόμων του 1977-1978, Νόμος 
57Π8, που είναι ο σχετικός νόμος για την κάθαρση". "Ακολουθεί κατά συνέπεια, ότι 

και αν υποθέσουμε, χωρίς να αποφασίζουμε έτσι, ότι οποιαδήποτε από τις νομοθε
τικές πρόνοιες που αναφέρονται από το Υπουργικό Συμβούλιο στη σχετική του 

απόφαση, δε θα μπορούσε να στηρίξει κατάλληλα τον τερματισμό των υπηρεσιών 
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κάποιου από τους αιτητές, το Υπουργικό Συμβούλιο ήταν εν πάση περιπτιοσει 

κατάλληλα νομιμοποιημένο να τερματίσει τις υπηρεσίες του καθενός από τους 

αιτητές σ' αυτές τις υποθέσεις με υπόβαθρο σε οποιαδήποτε περίπτωση τη διάταξη 

του άρθρου 5 του νόμου 57 του 1978 και κατά συνέπεια δεν είναι αναγκαίο να εισέλ
θουμε σε λεπτομερή εξέταση του σκοπού των προαναφερθέντων νομοθετικ(ον 

προνοιών. Γιατί είναι σταθερά παγιωμένη αρχή του Διοικητικού Δικαίου και αν 

ακόμη μια διοικητική απόφαση δε θα μποροίισε να ληφθεί νόμιμα, βασισμένη στο 

νομικό λόγο που πραγματικά δηλώθηκε προς υποστήριξή της, αυτή η απόφαση θα 

παραμείνει έγκυρη δικαστικά αν αυτή θα μπορούσε, παρόλα αυτά, να παρθεί έγκυρα 
στη βάση μιας άλλης νομικής διάταξης''. 

Εδώ το δικαστήριο δίνει μια οριστική, τελεσίδικη και ανέκκλητη απάντηση 

πάνω στο επιχείρημα που είχε προβληθεί από τους απολυθέντες ότι δεν υπήρξε 

σωστή νομική θεμελίωση της πράξης απόλυσΙ1ς τους από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

Και παρατίθεται παρακάτω μια σωρεία αποφάσεων από το Ανώτατο Δικαστήριο: 

"Δεν μπορούμε να συμφωνήσουμε ότι, στη συγκεκριμένη περίπτωση, οι σχετικές 

αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου, όταν κοιταχθούν μέσα στο πλέγμα των 

σχετικ(ον συνθηκ(ον, μπορούν να βρεθούν ότι είναι πειθαρχικά μέτρα. Κατά την 

άποψή μας, αντίθετα με τα πειθαρχικά μέτρα, δεν υπήρξε πρόθεση να τιμωρηθούν οι 

αιτητές, αλλά μόνον να απομακρυνθούν από την υπηρεσία της Δημοκρατίας 

πρόσωπα που δεν μπορούσε να διατηρηθούν περαιτέρω στην υπηρεσία για λόγους 

δημοσίου συμφέροντος". "Στις παρούσες υποθέσεις έχουμε εξετάσει ιδιαίτερα 

προσεκτικά όλο το υλικό το οποίο κατατέθηκε ενώπιόν μας και έχουμε καταλήξει, 

μετά από πολλή προσοχή και έγνοια, στο συμπέρασμα ότι, αν και το Υπουργικό 

Συμβούλιο δεν προσκάλεσε ειδικά καθένα αιτητή να κάνει τις παραστάσεις του 

αναφορικά με την πιθανότητα του τερματισμού των Υπηρεσιών του από το Υπουρ

γικό Συμβούλιο, εντούτοις κάθε αιτητής είχε σε διάφορες περιπτώσεις στο παρελθόν 

πληροφορηθεί για τις κατηγορίες εναντίον του και είχε την ευκαιρία να τις αντιμε

τωπίσει, αν επιθυμούσε να το κάνει". Και αυτό σ' απάντηση του επιχειρήματος που 

προβλήθηκε από τους απολυθέντες και τους δικηγόρους τους ότι δεν ακολουθήθηκε 

μια νομότυπη διαδικασία με το να απευθυνθούν κατηγορίες και να μη τους δοθεί η 

ευκαιρία να ακουστούν. "Είμαστε κατά συνέπεια" συνεχίζει ο κ. Τριανταφυλλίδης 

"απόλυτα ικανοποιημένοι, ότι τουλάχιστο στη μίνιμουμ αναγκαία έκταση υπήρξε 

ουσιαστική συμμόρφωση με την ανάγκη να διασφαλιστεί ότι καθένας από τους 

αιτητές γνώριζε για τους ισχυρισμούς που τον αφορούσαν και είχε την ευκαιρία να 

απαντήσει. Και ότι, οτιδήποτε καθένας από τους αιτητές είχε να πει σε διάφορες 

περιπτώσεις σχετικά με αυτό, ήτανε ενώπιον του και πρέπει να λήφθηκε υπόψη από 

το Υπουργικό Συμβούλιο, πριν λάβει τις υπό εκδίκαση αποφάσεις". "Προτού 

τελει(οσουμε αυτή την απόφαση θα μπορούσαμε να προσθέσουμε ότι παρόλο που 

στο κείμενο των υπό κρίση αποφάσεων δεν παρουσιάζονται ειδικοί λόγοι αναφο

ρικά με τον τερματισμό των υπηρεσιών του καθενός από τους αιτητές, εντούτοις 

τέτοιοι λόγοι απορρέουν από τους σχετικούς διοικητικούς φακέλους οι οποίοι 

έχουν τεθεί ενώπιον μας, και έχουμε την άποψη ότι αυτοί οι λόγοι καθιστούν σε 

καθεμιά από τις περιπτώσεις την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου να τερμα

τίσει τις υπηρεσίες του κάθε αιτητή λογικά επιτρεπτή". "Για όλους τους πιο πάνω 

λόγους αυτές οι προσφυγές αποτυγχάνουν και απορρίπτονται". 

Με τον ίδιο κατηγορηματικό τρόπο στηρίζει και επιβεβαιώνει την αμετάκλητη 

και τελεσίδικη κρίση για το ορθό, δίκαιο και αιτιολογημένο των αποφάσεων αυτών 

που στράφηκαν ενάντια ουσιαστικά της δημοκρατίας και η απόφαση της ολομέλειας 

στην αναθεωρηΤΙΚΙ1 έφεση 695 "Ιωάννης Φάκας εναντίον της Δημοκρατίας", που 

εκδόθηκε στις 17/9/1988. 
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Συνεπώς, οι αποφάσεις αυτές απαντοίιν οριστικά και τελεσίδικα στις όποιες 

νομικές αμφισβητήσεις έχουν ακουστεί για το νομικά έγκυρο αυτcoν των αποφάσεων 

απόλυσης και συνε:;n\ις είναι δεδομένο ότι οποιαδήποτε απόφαση ανάκλησης αυτcoν 

των απολύσεων ή ενέργεια του Υπουργικού Συμβουλίου που θα προωθεί ουσιαστικά 

την επαναπρόσληψή τους θα είναι κατά.φωρη παραβίαση του άρθρου 146 του 

Συντάγματος, παράγραφος πέντε που είναι άρθρο επιτακτικό και καλεί σε συμμόρ

φωση κάθε αρχή, κάθε πρόσωπο, κάθε όργανο της Δημοκρατίας, το οποίο υποχρε

ούται σε ενεργό, όπως αναφέρεται, συμμόρφωση. Είναι γι' αυτό, κύριε Πρόεδρε, που 

θέλουμε να προειδοποιήσουμε ότι οποιαδήποτε ενέργεια που στρέφεται προς 

ανατροπή της αμερόληπτης και αντικειμενικής κρίσης του Ανώτατου Δικαστηρίου 

Θα δημιουργήσει πέραν των άλλων και επέμΒαση στο χcορο της δικαιοσύνης και μια 

Βάναυση παραβίαση της αρχής της διάκρισης των εξουσιcον κάτι που ουσιαστικά θα 

είναι πρωτοφανές στα χρονικά της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Με αίσθημα λοιπόν πολιτικής ευθύνης και χωρίς πολιτικούς υπολογισμούς 

και χωρίς κομματικές σκοπιμότητες καλοίψε την κυβέρνηση να εγκαταλείψει κάθε 

πρόΘεση ηθικής και νομικής αποκατάστασης του πραξικοπήματος. Άλλωστε ή πράγ

ματι θεωρούμε το πραξικόπημα έγκλημα και προδοσία σε βάρος του λαού και 

κατάρα και στίγμα ανεξίτηλο στη νεότερη ιστορία του κυπριακού ελληνισμού και 

αυτό το εννοούμε και το εκφράζουμε με τη σταθερή πολιτική μας πρακτική ή ενερ

γούμε στην πραγματικότητα με πολιτική υποκρισία, όταν πλειοδοτούμε από τη μια 

κάθε 15 Ιουλίου και σήμερα κάθε 24η Απριλίου σε μύδρους εναντίον πραξικοπη
μάτων και παραβιάσεων συνταγματικ(ίιν αΡΥ.(Ον και από την άλλη ανεχόμαστε ή 

προωθούμε την επιΒράβευση όσων συνήργησαν με τις πράξεις τους στην υλοποίησή 

τους. 

Θέλουμε να διακηρύξουμε με τον πιο έντονο τρόπο από αυτό το επίσημο βήμα 

της Βουλής των Αντιπροσιοπων ότι οποιαδήποτε πράξη που θα οδηγεί σε εξουδετέ

ρωση των τελεσίδικων αποφάσεων του Ανώτατου Δικαστηρίου της χιορας μας πάνω 

στο θέμα που συζητούμε, θα θεωρηθεί από εμάς, αλλά είμαι σίγουρος και από το 

δημοκρατικό μας λαό, ως νομική και συνταγματική εκτροπή, αλλά προπάντων ως 

μια βάναυση πρόκληση των αισθημάτων του λαού μας. Όσοι αναλάβουν αυτό το 

έργο και όσοι υποστηρίξουν ή στηρίξουν μια τέτοια πράξη ας είναι έτοιμοι να 

επωμισθούν τις βαρύτατες πολιτικές και ηθικές ευθύνες μιας αναδρομικής δικαί

ωσης του πραξικοπήματος. Εμείς θα αντιδράσουμε έντονα σε εκδήλωση έμπρακτης 

καταδίκης του πραξικοπήματος και των συνεπειιον του αλλά και σε εκδήλωση ελάχι

στης υποχρέωσης θωράκισης και προστασίας του δημοκρατικού πολιτεύματος. Σε 

επιβεβαίωση της σωσηiς αντίληψης για την εΘνική λα'ίκή ενότητα που να στηρίζεται 

στη νομιμότητα, τη δημοκρατία και τις κορυφαίες λειτουργίες της. Ως ελάχιστη 

ακόμα υποχρέωση σωστής πολιτικής αντίληψης για το δημοκρατικό πολίτευμα και 

τις αξίες του. Και τέλος, για να δώσουμε και το μήνυμα προς τη νέα γενιά της 

Κύπρου, ότι η διαφύλαξη της δημοκρατίας αποτελεί το πρώτιστο καθήκον κάθε 

πολίτη. Και να το αντιληφθούν οι κυβερνώντες. Καμιά προσπάθεια δικαίωσης του 

πραξικοπήματος με όποιο τέχνασμα ή χειρισμό και αν επιχειρηθεί δε θα επιτύχει. 

Γιατί η ιστορική γραφίδα το κατέγραψε ως το μέγιστο των εγκλημάτων και ως την 

κορυφαία προδοσία της κυπριακής ιστορίας. Ο δημοκρατικός μας λαός Θα επαγρυ

πνεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν ο κ. Παπαδόπουλος θέλει να μιλήσει, ορίστε. 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Όχι, ήταν για να παρακαλέσω να παραμείνει στην ημερήσια διάταξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το θέμα θα παραμείνει. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Οι θέσεις μας θα εκφραστούν στην επόμενη συνεδρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει, αν συμφωνείτε, θα θεωρήσω ότι το θέμα θα παραμείνει και όσοι 

θέλουν να πάρουν το λόγο, να πάρουν το λόγο στην επόμενη συνεδρία. 

Η επόμενη συνεδρία δε θα γίνει αύριο, όπως είχε προκαθοριστεί αλλά την 

ερχόμενη Πέμπτη 29 Απριλίου 1993 στις 4.00 μ.μ. το απόγευμα. 

Η ημερήσια διάταξη της 29ης Απριλίου έχει ως ακολούθως: 

Συζήτηση της έκθεσης του Υπουργού Οικονομικών με τίτλο 'Ή κυπριακή οικο

νομία - Προβλήματα και προοπτικές". 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

2) Ο περί πρΟ'υπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993. 

3) Ο περί Προέδρου και Αντιπροέδρου της Δημοκρατίας (Χορηγίαι και 
Γραφεία) (Τροποποίητικός) Νόμος του 1993. 

4) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 1993. 

5) Ο περί της 'Αμεσης Εποπτείας των Θψάτων των Αγνοουμένων, 
Εγκλωβισμένων και Παθόντων από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας 

(Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 1993. 

6) Ο περί πρΟ'υπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος 
του 1993. 

7) Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 
1993. 

8) Ο περί Αμιάντου (Ασφάλεια και Υγεία Προσώπων στην Εργασία) Νόμος 
του 1992. 

9) Ο περί Διπλωμάτων Ευρεσιτεχνίας Νόμος του 1991. 

10) Ο Κυρωτικός της Σύμβασης για τη Χορήγηση Ευρωπα'ίκών Διπλωμάτων 
Ευρεσιτεχνίας Νόμος του 1991. 

11) Ο Κυρωτικός της Συνθήκης Συνεργασίας για τα Διπλώματα 

Ευρεσιτεχνίας Νόμος του 1991 . 

12) Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1991. 

13) Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1993. (Πρόταση νόμου). 

14) Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητίκός) Νόμος 
του 1993. 
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15) Ο περί Αναγνωρίσεως του Απελευθερωτικού Αγώνα του Κυπριακού 
Λαού 1955-59 και της Εθνικής Οργάνωσης Κυπρίων Αγωνιστών (ΕΟΚΑ) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. (Πρόταση νόμου). 

16) Οι περί Γεωργικής Ασφαλίσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

17) Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Διατάγματα Διατήρησης) 

Κανονισμοί του 1993. 

18) Οι περί Παγκύπριου Συμβουλίου Ευημερίας Κανονισμοί του 1993. 

19) Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
1993. 

20) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1993. 

21) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας 

Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 1993. 

22) Οι περί του Κεντρικού Σφαγείου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
1993. 

23) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Πάφου του 1993. 

24) Οι περί Κτηνοτροφικών Συνδέσμων Κανονισμοί του 1993. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) 'Ή εκδηλωθείσα πρόθεση της κυβέρνησης Κληρίδη για επαναπρόσληψη 

και 'αποκατάσταση' των 61 παυθέντων, για λόγους δημόσιου 

συμφέροντος, δημόσιων υπαλλήλων, ενεχομένων στο πραξικόπημα της 

15ης Ιουλίου 1974" . 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Δώρου Χριστοδουλίδη εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 

(26.3.1993). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το θέμα που 
τιτλοφορείται 'Ή κατακράτηση δεδουλευμένων μισθών του καθηγητή 

Δρα Θεοδώρου Οικονόμου, οι σχέσεις της Προσωρινής Διοικούσας 

Επιτροπής και της Διεύθυνσης του Πανεπιστημίου με το ακαδημα·ίκό 

προσωπικό, η τήρηση της εργατικής νομοθεσίας και ο σεβασμός προς την 

ακαδημα"ίκή ελευθερία". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ρένου 

Πρέντζα). (21.1.1993). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που τιτλοφορείται 'Ή τροποποίηση του Σχεδίου Πολεοδομικών Ζωνών 

και του Σχεδίου Ορίου Ανάπτυξης Πέγειας με την Κ.Δ.Π. 24/93". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (11.3.1993). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να εγγράψω ένα θέμα και θέλω να παρακαλέσω το Σώμα 

να συζητηθεί κατά προτεραιότητα έναντι των άλλων, λόγω της φύσεώς του και να 

μου επιτρέψετε να το εξηγήσω. Το θέμα που θέλω να εγγράψω είναι: 'Ή παράνομη 

και αντισυνταγματική εφαρμογή από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου των κυρώ

σεων εναντίον των πολιτών της φίλης χ(ορας, της Νέας Γιουγκοσλαβίας, που διαμέ

νουν και εμπορεύονται στην Κύπρο". Η εξήγησή μου με πολύ απλά λόγια και γιατί 

ζητώ να είναι επείγον το θέμα ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: ι 

Υπάρχει ένσταση να θεωρηθεί επείγον και να προηγηθεί! των άλλων θεμάτων 
στο Κεφάλαιο Δ'; Ι 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ι 
Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, να εισηγηθώ στον κ. Παπαδόπουλο να 

κριθεί ως επείγον, να παραπεμφθεί στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή, για 

να κληθούν και οι αρμόδιοι, αν δε διαφωνείτε, κύριε Παπαδόπουλε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Δε διαφωνώ καθόλου. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ώστε να εξεταστεί ως επείγον σε Επιτροπή. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Δε διαφωνώ καθόλου, κύριε Πρόεδρε. Άλλωστε σκοπός μου είναι, αν δεν 

αρθούν οι οδηγίες που έχουν δοθεί σε μια δυο μέρες, να καταθέσω πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ καλά. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε. Η κυβέρνησή μας σίγουρα έχει 

υποχρέωση να εφαρμόσει τις κυρώσεις του Συμβουλίου Ασφαλείας με νόμο. Όχι 

μόνο δεν έφερε νομοθεσία για την εφαρμογή τους, αλλά η Κεντρική Τράπεζα τις 

εφαρμόζει κατά αυστηρότερο τρόπο από οποιοδήποτε άλλο κράτος του κόσμου και 

καθ' υπέρβαση των κυρώσεων που έχει καθορίσει το Συμβούλιο Ασφαλείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, θα παραπεμφθεί στην αρμόδια Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή με σύσταση στον Πρόεδρο της Επιτροπής να επιληφθεί του θέματος επει

γόντως. 

Δ. ΘΕΌΔΩΡΟΥ: 

Σε ποια Κοινοβουλευτική Επιτροπή θα παραπεμφθεί; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, που προεδρεύει ο κ. Παπαδό

πουλος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 7.57 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαjJη
τική σειρά: 

Αναστασιάδης Νίκος 

Αντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καρράς Αντώνης 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κ υπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυnι(l>της Λώρης 

Λυσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παρισινός Ανδρέας 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπάρές Αυγερινός 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην επέτειο της επιβολής της 
Χούντας στην Ελλάδα το 1967 και οι ομιλίες που έγιναν (Β. Λυσσαρίδης, 
Δ. Χριστόφιας, Τ. Παπαδόπουλος, Ι. Μάτσης και Ν. Ρολάνδης) στο πιο 

πάνω θέμα. 

2) Αναφορά του Πρόεδρου της Βουλής για την παρουσία εδώ στο Σώμα 
ουγγρικής κοινοβουλευτικής αποστολής με επικεφαλής τον Πρόεδρο της 

Βουλής κ. Gyorgy Szabad. 

3) Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην επέτειο της γενοκτονίας των 
Αρμενίων από τους Τούρκους το 1915 και ανάγνωση από το Βουλευτή 
κ. Π. Παπαγεωργίου της ομιλίας του Βουλευτή Α; Καλα·ίτζιάν. 
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4) Έκθεση για τα νομοσχέδια 1) ''Ο ' περί Δημοσίας Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1993", 2) ''Ο περί Προϋπολογισμού 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993", 3) ''Ο περί Προέδρου και 
Αντιπροέδρου της Δημοκρατίας (Χορηγίαι και Γραφεία) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1993" και 4) ''Ο περί Συμπληρωματικού 

Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 1993", οι ομιλίες και η συζήτηση που 
έγιναν (Τ. Παπαδόπουλος, Λ. Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος, Β. Λυσσαρίδης, 
Δ. Χριστόφιας, Ε. Ευσταθίου, Τ. Χ"Δημητρίου,' Κ. Κληρίδου και Ι. 
Μάτσης) και αναβολή για την επόμενη συνεδρία. 

5) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής 

Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992", οι σύντομες 
παρατηρήσεις που έγιναν πάνω στο θέμα (Ρ. Πρέντζας και Κ. Καζαμίας) 
και ψήφισή του σε νόμο. 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί του Τροποποιητικού Πρωτοκόλλου 
της Ευρωπαϊκής Σύμβασης για την Προστασία Ζώων που προορίζονται 

για Κτηνοτροφικούς Σκοπούς (Κυρωτικός) Νόμος του 1993", η σύντομη 
παρατήρηση του Βουλευτή Α. Παρισινού πάνω στο θέμα και ψήφισή του 

σε νόμο. 

7) Έκθεση για τους Κανονισμούς 1) "Οι περί Υπουργείου Συγκο'ινωνιών 
και Έργων - Θέση Ανώτερου Λειτουργού Τηλεπικοινωνιών (Σχέδιο 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993" και 2) "Οι περί Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών - Θέση Γραφέα Καταγραφής Οχημάτων 1 ης και 2ης Τάξης 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993" και έγκρισή τους. 

8) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Δημοσίας Υπηρεσίας 

(Αξιολόγηση Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993" και 
έγκρισή τους. 

9) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 

Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων και Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του 

Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού και Εξαρτωμένους τους Όμοιο με 

το Σχέδιο Συντάξεως της Κυβέρνησης) Κανονισμοί του 1993" και 

έγκρισή τους. 

10) Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού 

Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993" και ψήφισή 
της σε νόμο. 

11) Κατάθεση Νομοσχεδίων, Εγγράφων και Κανονισμών. 

12) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η απασχόληση ξένων καλλιτέχνιδων και η 
παραχώρηση αδειών σε φοιτητές του εξωτερικού να κάνουν την 

πρακτική τους εξάσκηση στην Κύπρο- Η ίδρυση και λειτουργία 

υπεράκτιων εταιρειών στην Κύπρο- Τα κοινωνικά προβλήματα στους 

Κύπριους, αλλά και στους ίδιους τους αλλοδαπούς εργαζομένους- Η 

ασύστολη δικαιολογία από τον Κύπριο Ακόλουθο Τύπου στις Βρυξέλλες 
κ. Δ. Κωμοδρόμο για την τουρκική εισβολή στην Κύπρο το 1974- Η 
τοποθέτηση στην επαρχία Πάφου αρχαιολογικού λειτουργού- Η 

δημιουργία πολιτιστικού κέντρου στη Γεροσκήπου- Η μεταφορά στην 
Κύπρο του κυπριακού περιπτέρου που κατασκευάσθηκε για την έκθεση 
ΕΧΡΟ '92 που έγινε στη Σεβίλλη της Ισπανίας- Οι ανησυχίες των 

κατόχων τουρκοκυπριακών καταστημάτων για επιβολή τεράστιων 

αυξήσεων στα ενοίκια- Η καθυστέρηση από το Κτηματολόγιο να 
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εγγράψει τους αγροτικούς δρόμους ως δημόσιους- Η απαλλαγή από τα 

τέλη άδειας κυκλοφορίας πολύτεκνων οικογενειών που έχουν 

περισσότερα από έξι εξαρτώμενα πρόσωπα- Η κατασκευή υδατοφράκτη 

στον Πεδιαίο- Η συντήρηση και βελτίωση του παρακαμπτήριου δρόμου 
από την Πόλη Χρυσοχούς προς το Γουδί- Η συντήρηση του δρόμου που 

ενώνει τα χωριά Σκούλλη και Γουδί- Το αρδευτικό πρόβλημα στα χωριά 

Γουδί, Σκούλλη και Χόλη- Το αίτημα των χωριών Γουδί, Σκούλλη και 
Χόλη για κατασκευή αγροτικού δρόμου που να επεκτείνεται από το 

χωριό Σκούλλη μέχρι τη Χρυσοχού- Η έλλειψη τηλεφωνικών γραμμών 

στη Λάρνακα- Το πρόβλημα που δημιουργείται από τα ασύρματα 

τηλέφωνα (mobiles), για τα οποία καταβάλλονται αυξημένα έξοδα από 
τους κατόχους τους τόσο για την αγορά όσο και για την αυξημένη 

χρέωση στα τηλεφωνήματα- Η οχληρία που προκαλείται από φάρμα 

μανιταριών ανατολικά του συνοικισμού Β' στην Κοκκινοτριμιθιά). 

13) Απαντήσεις Υπουργών σε Ερωτήσεις Βουλευτών (Η παροχή υπηρεσιών 
στα οικόπεδα που διαχωρίστηκαν σε τουρκοκυπριακή γη στην Κοφίνου

Οι αλτρουιστικές πράξεις διαφόρων πολιτών-Το πρόβλημα των φυκιών 

του αλιευτικού καταφυγίου Κάτω Πύργου- Το υδρευτικό πρόβλημα στην 

Καλλέπεια- Η σκληρότητα και ακαταλληλότητα του πόσιμου νερού της 

κοινότητας Χούλου-Το αίτημα της κοινότητας Φοίτης για επέκταση των 

ορίων υδατοπρομήθειας- Η ανόρυξη διατρήσεων στη δασική περιοχή 
Αναδιούς- Η προκήρυξη δημοψηφίσματος για την ανακήρυξη νέων 

περιοχών, που έχουν πληθυσμό κάτω των πέντε χιλιάδων κατοίκων, σε 

δήμους- Η ακαταλληλότητα του νερού της κοινοτικής γεώτρησης 

Κανναβιούς- Η έλλειψη πόσιμου νερού στην κοινότητα Αγίου 

Δημητριανού- Η ανανέωση του προνομίου λατομείου στον Άγιο 

Σωζόμενο). 

14) Αγορεύσεις και συζήτηση (Δ. Χριστοδουλίδης, Χρ. Σολωμής, Τ. 

Χ"Δημητρίου, Προεδρεύων (Β. Λυσσαρίδης), Δ. Χριστόφιας, και Γ. 

Ομήρου) πάνω στο θέμα 'Ή εκδηλωθείσα πρόθεση της κυβέρνησης 

Κληρίδη για επαναπρόσληψη και 'αποκατάσταση' των 61 παυθέντων, για 
λόγους δημόσιου συμφέροντος, δημόσιων υπαλλήλων, ενεχομένων στο 

πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 1974". 

15) Εγγραφή στο Κεφάλαιο Δ' του ακόλουθου θέματος 'Ή παράνομη και 
αντισυνταγματική εφαρμογή από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου των 

κυρώσεων εναντίον των πολιτών της φίλης χώρας, της Νέας 
Γιουγκοσλαβίας, που διαμένουν και εμπορεύονται στην Κύπρο" 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 

ΔΗΚΟ κ. Τ. Παπαδόπουλου). 

Τιμή: 75σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημοκρατίας, Λευκωσία. 



Πρακτικά της Βουλ11ς των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΙΙΣ) 

Έκτακτη Συνεδρίαση 27ης Απριλίου 1993 

(Ώρα έναρξης: 4.15 μ.μ.) 

(Αρ. 25) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. Παρακαλώ τους 

Γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το μόνο Οέμα στην ημερήσια διάταξη είναι "Η απόφαση της κυβέρνησης για 

ανάκληση προηγούμενης απόφασης και επαναπρόσληψη των 61, ενώ το θέμα εξακο
λουθεί να βρίσκεται προς συζήτηση στη Βουλή". 

Ο κ. Χατζηδημητρίου έχει το λόγο. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, διαδικαστικά. '[Ο θέμα που είναι σήμερα 

στην ημερήσια διάταξη αφορά μόνο το γεγονός ότι η κυβέρνηση έλαβε μια συγκεκρι

μένη απόφαση, ενώ η Βουλή συζητούσε το ίδιο θέμα και αντιλαμβάνομαι από το 

θέμα, όπως έχει εγγραφεί, ότι δε θα συζητήσουμε την ουσία του θέματος. Είναι έτσι, 
κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η ουσία θα συζητηΟεί την Πέμπτη. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Αν είναι έτσι, κύριε Πρόεδρε, Οα παρακαλούσα δύο πράγματα. Το πρώτο να 

διαφοροποιηθεί ο τίτλος του Οέματος που έχει εγγράψει ο συνάδελφος κ. Δώρος 
Χριστοδουλίδης και που αναφέρεται στην εκδηλωθείσα πρόΟεση της κυβέρνησης με 

(1571) 
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τις λέξεις "η απόφαση της κυβέρνησης", διότι πλέον δεν έχουμε πρόθεση, αλλά 

απόφαση. Η δεύτερή μου παράκληση είναι να μη συζητηθεί η ουσία του θέματος την 

Πέμπτη, αλλά αν είναι δυνατό αύριο, σε έκτακτη συνεδρίαση, διότι ... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ ΑΠΟ ΑΛΛΑ ΚΟΜΜΑΤΑ: 

Όχι αύριο. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Ή την Παρασκευή το απόγευμα σε έκτακτη συνεδρίαση, κύριε Πρόεδρε, διότι 

την Πέμπτη θα έχουμε προ ημερησίας διατάξεως τη συζήτηση για την οικονομία. 

Επίσης και η υπόλοιπη ατζέντα είναι βεβαρημένη και γι' αυτό σίγουρα δε θα μπορέ

σουμε να συζητήσουμε την ουσία του θέματος. Άρα η εισήγηση είναι διαφοροποίηση 

του τίτλου του θέματος και έκτακτη συνεδρίαση την Τετάρτη ή την Παρασκευή, 

κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όσον αφορά το πρώτο, δεν τίθεται θέ~ια, διότι ο τίτλος αυτόματα θα διαφορο

ποιηθεί, δεδομένου ότι πρόκειται περί αποφάσεως. Όσον αφορά το δεύτερο, θα 

ήθελα να ακούσω τις απόψεις των άλλων πλευρών. 

Ο κ. Μάτσης. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε καμιά ένσταση για τη διαφοροποίηση του τίτλου 

και εισηγούμαστε η συζήτηση εφ' όλης της ύλης να αρχίσει σήμερα και να μη 

συγκληθεί οποιαδήποτε άλλη έκτακτη συνεδρίαση της Βουλής. Είμαστε τώρα εδώ 
και είμαστε έτοιμοι να συζητήσουμε και την απόφαση της κυβέρνησης για ανάκληση 

προηγούμενης απόφασης για το θέμα των 62, αλλά και το θέμα όπως ενεγράφη 
προχθές από τους αιτητές και ενεκρίθη από την ολομέλεια. Εισηγούμαι επομένως να 

αρχίσουμε την πλήρη συζήτηση του θέματος αυτή τη στιγμή και να συνεχίσουμε 

μέχρις ότου συμπληρωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος και μετά ο κ. Χρίστου. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αυτή είναι έκτακτη συνεδρίαση που συγκλήθηκε από τον 

Πρόεδρο της Βουλής με βάση τις συνταγματικές πρόνοιες. Το θέμα, όπως εγγρά

φηκε, δεν μπορεί να αλλάξει με απόφαση αυτής της Βουλής, όσον αφορά τη νομοτυ

πική πλευρά. Δε θα στεκόμουν όμως στη νομοτυπική πλευρά, αν δεν υπήρχαν και 

πρακτικά θέματα. Για παράδειγμα η δική μας η πλευρά, εννοώ το Δημοκρατικό 

Κόμμα, θα μιλήσει με έναν αριθμό Βουλευτών και θα εκφράσει επίσημα τις απόψεις 

της από το βήμα της Βουλής την Πέμπτη. Έτσι μας λέχθηκε και έτσι είμαστε προε

τοιμασμένοι. Σήμερα θα συζητηθεί μόνο το θέμα τάξης που έχει εγγραφεί. Δε νομίζω 

ότι υπάρχει ευχέρεια σ' αυτό το Σώμα νομοτυπικά να το επεκτείνει και εγώ δηλώνω 

ότι η δική μας η πλευρά δεν πρόκειται σήμερα να μιλήσει πάνω στην ουσία του 

θέματος. Πιστεύω ότι μας καταλαμβάνει εξ απροόπτου η εισήγηση που υποβλήθηκε 

τώρα και είναι άδικο έναντι των Βουλευτών που ήρθαν σήμερα να μιλήσουν μόνο 

για το θέμα τάξης. 

Τώρα, όσον αφορά το χρόνο που Οα μιλήσει ο κάθε Βουλευτής, πιστεύω ο 

Προεδρεύων της Βουλής σήμερα έχει αρκετή κρίση και πείρα, ώστε να μη βάλει 

πλαίσια και όρια ελέγχου για το τι θα πει ο καθένας. Από την άλλη, αν ένας 
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Βουλευτής κρίνει ότι, μιλιοντας για το θέμα τάξης, πρέπει να αναφέρει και θέματα 

της ουσίας, εξαρτάται από τον Προεδρεύοντα της συνεδρίας να αποφασίσει αν είναι 

εκτός θέματος ή όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όσον αφορά το σημερινό θέμα, εφόσον και μια έστω πλευρά της Βουλής 

επιμένει -και έχει δίκιο να επιμένει- στο ότι πρέπει να διατηρηθεί το θέμα ως 

ενεγράφη, επί αυτού του θέματος δε χρειάζεται συζήτηση. Δηλαδή το σημερινό θέμα 

είναι το θέμα για το οποίο συνεκλήθη η Βουλή. Όσον αφορά το αν θα γίνει έκτακτη 

συνεδρία αντί της Πέμπτης, αυτό θα αφήσω να το δούμε, όταν θα έρθουμε στην ώρα 

του καθορισμού της επόμενης συνεδρίασης της Βουλής. 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Εμείς βασικά συμφωνούμε με την άποψη του κ. Παπαδόπουλου, κύριε 

Πρόεδρε, ότι σήμερα δεν μπορεί να γίνει συζήτηση επί της ουσίας του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Αυτό είναι αποφασισμένο ήδη. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Αλλά δυστυχώς ούτε αύριο, όπως υπάρχει πρόταση, είμαστε σε θέση να αντα

ποκριθούμε λόγω άλλων ειλημμένων υποχρεώσεων. Το ίδιο ισχύει και για την 

Παρασκευή. Τώρα, αν υπάρχει πρόβλημα με την Πέμπτη, διότι θα προηγηθεί η συζή

τηση για τα θέματα της οικονομίας, είναι δυνατό να γίνει μια διευθέτηση και αυτή η 

συζήτηση για την οικονομία να γίνει πρωί ή να δούμε άλλες ρυθμίσεις που θα μας 

επιτρέψουν την Πέμπτη να συνεχίσουμε τη συζήτηση αυτού του θέματος. Αλλά 

νομίζω θα μπορούσε να γίνει μια σύσκεψη υπό την προεδρία σας και να το δούμε 

αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η απόφαση είναι ότι σήμερα το θέμα που θα συζητηθεί είναι το θέμα ως έχει 

εγγραφεί. Για το τι θα γίνει για τη δεύτερη εισήγηση, όπως είπα, έχουμε χρόνο. 

Επομένως, ας αρχίσουμε τη συζήτηση. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Μα, κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας. Έχω την εντύπωση ότι δεν έχουμε 

καταλήξει. Και είναι γνωστό ότι η ημερήσια διάταξη, όπως είναι σήμερα, περιλαμ

βάνει τη συζήτηση του θέματος αυτή την Πέμπτη. Προ ημερησίας διατάξεως είναι το 

θέμα των οικονομικών. Στο Κεφάλαιο Δ', που είναι εγγεγραμμένο το παρόν θέμα, 

επιθυμούμε να συζητηθεί τουλάχιστον εμείς του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε συνάδελφε, δε λήφθηκε απόφαση επί αυτού του θέματος. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Υπάρχει η ημερήσια διάταξη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η απόφαση για τη σημερινή σύνοδο της Βουλής είναι να συνεχίσει με το θέμα 

ως έχει εγγραφεί. Όταν θα ανακοινώσουμε την ημερήσια διάταξη της επόμενης συνε

δρίας της Βουλής, έχετε χρόνο να κάμετε εισηγήσεις. 
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Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Της Πέμπτης έχει ήδη προδιαγραφεί από την περασμένη Πέμπτη, κύριε 

Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό δε σημαίνει ότι δεν μπορεί να προστεθεί θέμα στην ημερήσια διάταξη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θέλετε να πείτε ότι μπορεί να γίνει συζήτηση στο τέλος της παρούσας συνε

δρίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Αυτό είπα. Ο κ. Χατζηδημητρίου έχει το λόγο. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η σύγκληση μιας έκτακτης συνεδρίας της Βουλής, είναι μια πολύ σοβαρή 

πρωτοβουλία και δικαιολογείται μόνο όταν ο λόγος ποι' {ην επιβάλλει είναι εξαιρε

τικός. Και είναι εξαιρετικά σοβαρή η απόφαση της κυβέρνησης να επαναπροσλάβει 

τους απολυθέντες από την κυβέρνηση Κυπριανού ως ενεχόμενους στο πραξικόπημα 

και σε ενέργειες εναντίον του κράτους. 

Για μας το θέμα ήταν κεφαλαιώδους σημασίας για τη διαφύλαξη της γαλήνης 

στο εσωτερικό μέτωπο, αλλά και για την προστασία της ηθικής τάξης, στο βαθμό 

φυσικά που και αυτή διασώθηκε από το πραξικόπημα και από τους πραξικοπημα

τίες. Και αυτό το κεφαλαιώδες θέμα θέλαμε να συζητήσουμε στη Βουλή, με την 

ελπίδα ότι θα μπορούσαμε να κάνουμε την κυβέρνηση να δει πιο σύνθετα το θέμα. 

Π ιστεύαμε ότι με την ανάπτυξη του ζητήματος θα την κάναμε να συνειδητοποιήσει 

το νόημα της πράξης της και τις σοβαρότατες συνέπειες που θα είχε μέσα στο λαό. 

Και όταν μιλούμε για λαό, εννοούμε όχι μόνο τους οπαδούς των κομμάτων που οι 

ηγεσίες τους διαφιονησαν, αλλά και πολλούς ακόμη που ψήφισαν Δημοκρατικό 

Συναγερμό και Κληρίδη. 

Το θέμα, όταν ενεγράφη από τον κ. Δώρο Χριστοδουλίδη, θεωρήθηκε επείγον. 

Ζητήθηκε μικρή αναβολή και δόθηκε από τους εισηγητές. Συνδυάστηκε όμως η 

αναβολή με την υπόσχεση ότι θα διαβιβαζόταν παράκληση στον Πρόεδρο της Δημο

κρατίας να αποφύγει οποιαδήποτε απόφαση πριν από τη συζήτηση. Και συνέβη το 

παράδοξο να λαμβάνεται η απόφαση για την επαναπρόσληψη, τη στιγμή ακριβώς 

που τονιζόταν ότι θα έπρεπε να αποφευχθεί η απόφαση. Τη στιγμή που κατετίθεντο 

επιχειρήματα. 

Η κυβέρνηση δεν ήθελε να ακούσει. Είχε ειλημμένες τις αποφάσεις της και 

μάλιστα βιαζόταν να τις υλοποιήσει πριν ολοκληρώσει η Βουλή τη συζήτηση. Και 

έγινε και το πρωτοφανές, να συνέλθει δηλαδή το Υπουργικό Συμβούλιο το 

απόγευμα της Πέμπτης, κατά τη διάρκεια της συνόδου της Βουλής. Τον αιφνιδιασμό 

φαίνεται να μην τον γνώριζε ούτε το Δημοκρατικό Κόμμα, γιατί, αν τον γνιοριζε, δε 

θα ζητούσε παραμονή του θέματος στην ημερήσια διάταξη, για να τοποθετηθεί την 

επόμενη βδομάδα. 

Αυτό ήταν το πρώτο τέχνασμα της κυβέρνησης. Το πρώτο ημερολογιακής 

φύσης τέχνασμα. Ήθελε λήψη της απόφασης, πριν ολοκληρωθεί η συζήτηση στη 

Βουλή. Φαίνεται να νόμιζε ότι μπορούσε με τη μέθοδο των τετελεσμένων να μειώσει 
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τις αντιδράσεις. Όταν ρωτήθηκε η κυβέρνηση γιατί τόση σπουδή για λήψη της 

απόφασης, γιατί δεν τήρησε την υπόσχεσή της για αναμονή της συζήτησης, απάντησε 

ότι υποσχέθηκε αναβολή της λήψης της απόφασης μέχρι την έναρξη της συζήτησης 

και όχι αναμονή μέχρι τη λήξη της συζήτησης. Άρα δε δεσμευόταν να πάρει αποφά

σεις κατά τη διάρκεια της συζήτησης. Αυτό είναι το δεύτερο τέχνασμα της κυβέρ

νησης. Ένα τέχνασμα φτηνό που αφήνει εκτεθειμένους εκείνους που το χρησιμο

ποιούν. Θέλει να μας πει ότι, όταν μιλούμε για συζήτηση στη Βουλή, άλλο πράγμα 

είναι η έναρξη και άλλο πράγμα είναι η κατάληξη. Ως τώρα τα θεωρούσαμε ενιαία. 

Με την κυβέρνηση πια φαίνεται ότι θα πρέπει να κάνουμε ειδικές συμφωνίες, με 

αναφορά σε έναρξη. μέσο και κατάληξη κάποιας συζήτησης. Το φαινόμενο είναι 

αληθινά εκπληκτικό και δεν μπορεί για κανένα λόγο να περάσει απαρατήρητο. 

Υπάρχει και τρίτο εν εκκολάψει τέχνασμα. Γνωρίζει η κυβέρνηση ότι δεν 

πρόκειται να περάσει από τη Βουλή ούτε έγκριση νέων θέσεων ούτε συμπληρωμα

τικός προϋπολογισμός για τη μισθοδοσία των επαναπροσλαμβανόμενων και ετοι

μάζει το μεγάλο κόλπο: Να κοινοποιήσει την απόφασή της στους ενδιαφερόμενους, 

να παρουσιαστούν οι ενδιαφερόμενοι στις δουλειές τους, να μην υπάρχει ούτε θέση 

ούτε μισθοδοσία και να προσφύγουν στη δικαιοσύνη. Και έχει φαίνεται η κυβέρνηση 

την εντύπωση ότι υπάρχει νομικό κενό που επιτρέπει την παράκαμψη της Βουλής. 

Υπολογίζει ότι η απόφαση του δικαστηρίου θα είναι ευνο'ίκή για 'JOυς απολυθέντες 

και η εκτέλεσή της υποχρεωτική. 

Εκείνο που τελικά σήμερα συζητούμε είναι τη συμπεριφορά μιας κυβέρνησης. 

Από τη συγκομιδή και την ιστόρηση των γεγονότων καταλήγουμε στο συμπέρασμα 

ότι έχουμε να κάνουμε με μια κυβέρνηση που προσπαθεί με κάθε τρόπο και με μικρά 

τεχνάσματα να παρακάμψει τη Βουλή, τους θεσμούς και τις διαδικασίες. Και. 

μπαίνει το κύριο ερώτημα: Είναι με αυτό το ήθος που θα κυβερνά τον τόπο; Με τα 

τεχνάσματά της αυτά πλήττει τελικά το δικό της κύρος, συγκρούεται με την πλειο

ψηφία της Βουλής και στήνει παγίδες στη δικαιοσύνη. Και όλα αυτά για να ικανο

ποιήσει τους πιο σκληροπυρηνικούς από τους υποστηρικτές τ'!ς, που είτε μετείχαν 

είτε στήριξαν είτε ανέχτηκαν το πραξικόπημα. 

Όμως δεν είναι μόνο τεχνάσματα που ενεργοποίησε η απόφαση της κυβέρ

νησης και η παράκαμψη της Βουλής. Επέτρεψε την εμφάνιση μιας ατέλειωτης σειράς 

ψευδών. Εμφανίζεται στον τύπο ο ισχυρισμός ότι η κυβέρνηση στηρίχτηκε σε 

απόφαση του Ανωτάτου, για να προχωρήσει στην επαναπρόσληψη. Η αλήθεια είναι 

ακριβcος η αντίθετη. Η ολομέλεια του Ανωτάτου αποφάσισε ότι ορθά απολύθηκαν 

και ότι η απόλυσή τους καλύπτεται από το νόμο για την κάθαρση. Η επίκληση της 

απόφασης του Δικαστηρίου για απόλυση για λόγούς δημόσιου συμφέροντος με βάση 
το νόμο περί Συντάξεων αφορά όχι την υπόθεση που συζητούμε, αλλά μια άλλη, 

ενός αστυνομικού, που το όνομά του βρέθηκε σε ημερολόγια και τις καταστάσεις 

ανθρώπων που σχετίζονταν με τη διενέργεια εγκληματικών πράξεων. Όμως γι' αυτά 

μπορούν να μιλήσουν καλύτερα και πιο διεξοδικά οι νομικοί συνάδελφοι. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέμα διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Με την άδεια του κ. Χατζηδημητρίου. Αν αυτά δεν αφορούν την ουσία της 

αποφάσεως του Υπουργικού Συμβουλίου να ανακαλέσει την παύση, τότε διερω

τώμαι τι είναι ουσία καΟόσον αφορά την απόφαση αυτή. Σήμερα, όπως είχατε εσείς 

αρχικά τονίσει, το θέμα είναι εντελώς διαφορετικό και έγκειται στο ότι η κυβέρνηση 

αποφάσισε επί ενός θέματος το οποίο εκκρεμούσε προς συζήτηση ενώπιον της 

Βουλής. Αυτή τη στιγμή ο συνάδελφος εισέρχεται ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε συνάδελφε, θα μου επιτρέψετε να κρίνω εγώ αν κάποιος είναι εκτός 

θέματος. Και δε νομίζω ότι ο κ. Χατζηδημητρίου είναι. Εφόσον η κυβέρνηση έΟεσε 

ένα δικαιολογητικό για την απόφαση, δε νομίζω ότι είναι εκτός θέματος συνάδελφος 

ο οποίος κάνει κριτική του δικαιολογητικού. Γι' αυτό, με όλο το σεβασμό στην 

άποψή σας, νομίζω ότι ο συνάδελφος μπορεί να προχωρήσει. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΙ-ΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μου αναγνωρίζετε το δικαίωμα να κάνω ένσταση, όπως σας 

αναγνωρίζω και εγώ το δικαίωμα να αποφασίζετε επί της ενστάσεως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ασφαλώς. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ωραία! Αλλά επί των θεμάτων που αναφέρεται ο κ. Χατζηδημητρίου θα 

υπάρξει απάντηση και ελπίζω να μη μας πείτε ότι εισερχόμαστε στην ουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ασφαλώς. Δε νομίζω ότι ποτέ απαγόρευσα σε οποιοδήποτε συνάδελφο, όταν 

ήμουν Πρόεδρος, να απαντήσει σε Οέματα τα οποία εγέρΟηκαν με τη δική μου τη 

συγκατάθεση από προηγούμενο συνάδελφο. Συνεχίστε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι πολύ φυσικό, είναι πάρα πολύ φυσικό να θεωρείται ο 

σχολιασμός της απόφασης της κυβέρνησης ουσία. Αλίμονο να μην ήταν ουσία 

δηλαδή. Και εδώ είναι το μεγάλο πρόβλημα. Ότι η κυβέρνηση πήρε κάποια συγκε

κριμένη απόφαση, πριν ακούσει τη γνώμη της Βουλής. Και είναι αυτά ακριβώς που 

αντιπαραβάλλουμε. Από τη μια τη στάση της Βουλής, το διάλογο που μπορεί να 

διεξαχθεί σ' αυτό το χώρο, τη σύγκρουση απόψεων και την αναμέτρηση απόψεων. 

Αλλά ο Δημοκρατικός Συναγερμός προτίμησε την περασμένη Πέμπτη, όταν μιλού

σαμε, να σιωπήσει. Και η σιωπή του έχει και συνέπειες. Και για τη σιωπή του έχει 

και ευθύνες. Έτσι, σήμερα να μη διαμαρτύρεται ότι δε μίλησε επί της ουσίας. Είχε 

όλη την ευχέρεια να το κάνει. Αλλά γνώριζε ο Δημοκρατικός Συναγερμός ότι, τη 

στιγμή που συζητούσαμε, λαμβανόταν απόφαση στο Προεδρικό Μέγαρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν ηγέρθη ένσταση για ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΙ-ΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μα, αν αφήνετε να λέγονται όσα λέγονται, τότε ... 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ. Νομίζω πως μπορώ να διευθύνω. Δεν ηγέρθη ένσταση επί τη βάσει 

του ότι ο Συναγερμός δεν αναφέρθηκε στην ουσία. Άλλη ήταν η διαδικαστική 

ένσταση, για την οποία αποφάνθηκα. 

Λοιπόν, ορίστε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Λοιπόν, συνεχίζω, κύριε Πρόεδρε. Αναφέρθηκα σε κάποια νομικά θέματα και 

απλώς έκαμα κάποιον υπαινιγμό. Υπάρχουν συνάδελφοι και του δικού μας 

κόμματος και άλλων κομμάτων που μπορούν πιο διεξοδικά να αναφερθούν σ' αυτή 

την πτυχή, γιατί αυτή τη στιγμή πάει να δοθεί κάποια νομική συγκάλυψη στην 

απόφαση. 

Θέλουν ορισμένοι την απόφαση της κυβέρνησης σύμφωνη, λένε, με τη συνταγ

ματική τάξη και θέλοι'ν εκτός συνταγματικής τάξης όσους μιλούν εναντίον της 

επαναπρόσληψης. Αυτό πια κι αν είναι ανατροπή κάθε έννοιας λογικής. Να θεωρού

νται νόμιμα όσα σχετίζονται με το πραξικόπημα και να εκλαμβάνονται ως παρά
νομα εκείνα που συνδέονται με την καταδίκη του και την αναζήτηση περιορισμένων 

έστω ευθυν<ον, όπως αυτές για τους απολυθέντες. 

Μας λέγουν: "Γιατί διαμαρτύρεστε; Η επαναπρόσληψη ήταν διακηρυγμένη 

πολιτική του κ. Κληρίδη." Με την πολιτική όμως αυτή του κ. Κληρίδη διαφωνού
σαμε. Διαφωνούσαμε και όταν γινόταν η διακήρυξη και διαφωνούμε και τώρα. 

Καλά, εμάς δε μας λογάριασαν στη λήψη της απόφασης. Τους συνεταίρους τους 

όμως γιατί τους παραγνώρισαν; Έτσι λογαριάζουν να κυβερνήσουν τον τόπο; 

Οι πράξεις και οι ενέργειες της κυβέρνησης, όπως εκδηλώθηκαν με την 

υπόθεση αυτή, διαψεύδουν διαβεβαιώσεις συναδέλφων, αλλά και άλλων ηγετών του 

Δημοκρατικού Συναγερμού, ότι η άνοδος του Κληρίδη στην εξουσία θα διαφύλασσε 

τη δημοκρατική νομιμότητα και την πολιτική τάξη. Όταν υποδεικνύαμε σε συναδέλ

φους του ΔΗΣΥ ότι οι ίδιοι φαίνεται να εννοούν αυτά που λέγουν, όμως υπάρχουν 

μηχανισμοί σε άλλα κατώτερα επίπεδα που θα επαναφέρουν ένα πνεύμα εκδικητικό 

ή εκ των υστέρων δικαίωση του πραξικοπήματος και της ΕΟΚΑ Β', μας αντέκρουαν. 

Μας τόνιζαν ότι αναλάμβαναν την ευθύνη ότι τέτοια πράγιιατα δε θα γίνουν. Και 

πραγματικά διερωτώμαι. Τώρα τι λένε; 

Μετά την απόφαση της κυβέρνησης μπήκαμε σε μια νέα περίοδο της πολιτικής 

ζωής. Οι απολυθέντες επιχαίρουν, οργανώνονται, μιλούν για ανάσταση, βρίζουν την 
κυβέρνηση που τους απέλυσε, χωρίς κανένας, μα απολύτως κανένας να αποκηρύσσει 

την πραξικοπηματική του δράση. Πρόσθετα οι υποστηρικτές της κυβέρνησης 

επιστράτευσαν ένα τόσο πλούσιο λεξιλόγιο ύβρεων και χαρακτηρισμών που από 
καιρό έχει λησμονηθεί. Λέγει σε ένα της μόνο άρθρο μια εφημερίδα "δηλητηριώδη 

βέλη εμπάθειας", "αχαλίνωτη λασπολογία", "απολίτικη υποκρισία", "η Βουλή εντυ

πωσιοθηρεί και πολιτικολογεί", "τσαλαπάτηση δημοκρατικών διαδικασιών και δικα
στικών λειτουργιών". Υπάρχουν ακόμη υβριστικά υπονοούμενα εναντίον των συνε

ταίρων τους στην κυβέρνηση και υπονοούμενα εναντίον Υπουργών για 
καιροσκοπισμό. Μιλά για μερικούς που δεν απέφευγαν να επισκέπτονται το 

κρησφύγετο του Γρίβα και να ποζάρουν στα μνημόσυνα του αρχηγού. Μήπως η 
εφημερίδα εννοεί ένα συγκεκριμένο Υπουργό που καταψήφισε τώρα την απόφαση; 

Τουλάχιστον εμείς έτσι συμπεραίνουμε. Και πώς μια τέτοια κυβέρνηση θα 
επιβι<οσει; Ποια αξιοπιστία θα έχει; Ούτε μπορεί να εξασφαλίσει άλλοθι επικαλού

μενη την κατοχή, γιατί η κατοχή είναι αποτέλεσμα του πραξικοπήματος και των 

πραξικοπηματιών. 
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Υπάρχουν όμως και άλλες προκλήσεις. Αναφέρουν τον κ. Κληρίδη και την 

ιστορία του ως πρότυπο δημοκρατικής συνέπειας. Αυτές θα τις αποφύγουμε, για να 
μην τρωθεί ακόμη περισσότερο το κύρος όχι πια της κυβέρνησης, αλλά και του ίδιου 
του Προέδρου. Εμείς προστατεύουμε τους θεσμούς. Δεν τους διασύρουμε μόνο και 
μόνο για να εξασφαλίσουμε υποσχετικά, όπως έγινε με την υπόθεση των απολυθέ
ντων. 

Καλούμε την κυβέρνηση να αναθεωρήσει έστω και τώρα την απόφασή της και 
την καλούμε προπαντός να τερματίσει την πρόκληση εναντίον της Βουλής. Αν 
επιμείνει στις αποφάσεις της και αν θελήσει να παρακάμψει το Σώμα, για να αντα

μείψει τους πραξικοπηματίες, τότε θα λογαριάσουμε και εμείς τους δικούς μας 

τρόπους αντίστασης στην αυθαιρεσία. Θα επιστρατεύσουμε όλες μας τις δυνάμεις 

για την προάσπιση των δημοκρατικών θεσμών που υπονομεύονται απροκάλυπτα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Την 26η του Μάρτη η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά- Νέες 

Δυνάμεις, μέσω του Βουλευτή κ. Δώρου Χριστοδουλίδη, ενέγραψε στο Κεφάλαιο Δ' 

το θέμα 'Ή εκδηλωθείσα πρόθεση της κυβέρνησης Κληρίδη για επαναπρόσληψη και 

'αποκατάσταση' των εξήντα ενός παυθέντων, για λόγους δημόσιου συμφέροντος, 

δημόσιων υπαλλήλων, ενεχομένων στο πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 1974", με την 
παράκληση όπως αυτό το θέμα συζητηθεί στην αμέσως επόμενη συνεδρίαση του 

Σώματος. Η συζήτηση επρόκειτο να ξεκινήσει στις 14.4.1993. Όμως, με παράκληση 
του προέδρου της Βουλής και κοινοβουλευτικών ομάδων, η έναρξη της συζήτησης 

-αποτέλεσε αντικείμενο διαβούλευσης στη σύσκεψη των αρχηγών και εκπροσώπων 

των κομμάτων. Σ' αυτή τη σύσκεψη ο Πρόεδρος της Βουλής πρότεινε η έναρξη της 

συζήτησης να αναβληθεί και να ξεκινήσει στις 22.4.1993 και ταυτόχρονα μετέφερε τη 
διαβεβαίωση του Προέδρου κ. Κληρίδη ότι στο μεταξύ η κυβέρνηση δε θα έκαμνε 

οτιδήποτε που θα προκαταλάμβανε τη Βουλή. Εμείς δεχθήκαμε την παράκληση για 

αναβολή, βασιζόμενοι στη διαβεβαίωση της κυβέρνησης. Ζητήσαμε όμως από τον 

κ. Γαλανό να επικοινωνήσει ξανά με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας για επαναβε

βαίωση της δέσμευσης της κυβέρνησης. Και ο κ. Γαλανός ξανά τηλεφωνικώς το 

μεσημέρι της Τετάρτης 14.4.1993 διαβίβασε την υπόσχεση της κυβέρνησης ότι θα 
απεφεύγετο η δημιουργία τετελεσμένων. Από εδώ πηγάζει και το πρώτο θέμα τάξης 

για την κυβέρνηση. Γιατί δεν τηρήθηκε αυτή η μικρή, πολύ μικρή υπόσχεση που 

δόθηκε; Γιατί ο λόγος προς τη Βουλή είχε τόσο μικρό αντίκρισμα, όχι για την ουσία 

του θέματος, όχι για το πρόβλημα αυτό καθ' εαυτό, αλλά για την τήρηση των 

χρονικών περιθωρίων που ζη11Ίθηκαν, όχι από τους εγγράψαντες το θέμα, αλλά από 
τον Πρόεδρο της Βουλής; Τι είναι αυτό που μεσολάβησε, ώστε τόσο άγαρμπα και 

προκλητικά να αγνοηθεί και να ποδοπατηθεί η υπόσχεση του Προέδρου της Δημο

κρατίας προς τη Βουλή; Μήπως η παράταση χρόνου που ζητήθηκε και καλόπιστα 
δόθηκε ενσυνείδητα αξιοποιήθηκε για να προετοιμαστεί το έδαφος και οι κινήσεις 

για την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για επαναπρόσληψη των 62; Μήπως 
τη στιγμή που δινόταν η υπόσχεση κάποιοι ενσυνείδητα ήξεραν ότι δε θα τηρηθεί, 

ότι θα μείνει χωρίς αντίκρισμα; Αν είναι έτσι -και δυστυχώς όσα γεγονότα γνωρί

ζουμε προς τα εκεί οδηγούν- βρισκόμαστε μπροστά σε ένα πρωτόγνωρο φαινόμενο 

κυβερνητικής αναξιοπιστίας. 
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Το θέμα όμως δε σταματά εδώ. Μέχρις εδώ ήταν το τυπικό μέρος. Γιατί με 

αναΒολές και καθυστερήσεις, μετά από παρέλευση είκοσι επτά ημερών από την 

εγγραφή του, το θέμα άρχισε να συζητείται στη Βουλή στις 22.4.1993. Και όλοι 
ανέμεναν ότι η κυβέρνηση, ανεξάρτητα από τις προθέσεις της, θα ένιωθε την 

υποχρέωση τουλάχιστο να παρακολουθήσει και να ακούσει τι θα έλεγαν οι εκπρό

σωποι του λαού στη Βουλή. Αυτό επιτάσσουν σrοιχειώδεις κανόνες σχέσεων μεταξύ 
των δυο εξουσιών, αλλά και η ελάχιστη επίδειξη σεβασμού προς την άλλη άποψη, 

όποιο βάρος και όποια αξία κι αν έχει για τους κυβερνώντες. Γιατί ποιο περιεχό

μενο και ποιο εκτόπισμα έχει η θέση του κ. Κληρίδη στην ομιλία του με την ευκαιρία 

της εγκατάστασής του στο προεδρικό αξίωμα στις 28.2.1993 ότι "η Εκτελεστική 

Εξουσία θα έχει μια στενή και καρποφόρα συνεργασία με τους εκπροσώπους του 

λαού"; Ποιο νόημα απομένει σε άλλο σημείο της ομιλίας του, της ίδιας ομιλίας, που 

δηλώνει ότι "θα μελετώ με προσοχή τις αποφάσεις της Βουλής και τις Εκθέσεις των 

Επιτροπών", όταν η Βουλή όχι μόνο να τοποθετηθεί δεν αφήνεται ουσιαστικά, αλλά 

ούτε καν να συζητήσει χωρίς προδεσμεύσεις και προαποφάσεις; Διότι, κύριοι συνά

δελφοι, κυκλοφορεί και μια άλλη εκδοχή. Ότι η κυβέρνηση είχε επίγνωση των συνε

πειι\)ν αυτού του ολισθήματος, αλλά προχώρησε και έκλεισε το θέμα, πριν τελειώσει 

η συζήτηση και πριν προλάβει η Βουλή να καταλήξει σε ωτοιαδήποτε απόφαση, που 

ίσως να δυσκόλευε περισσότερο το έργο της. 

Όλα τα πιο πάνω, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θα έπρεπε να είχαν 

πλήρη εφαρμογή, έστω και αν γύρω από το σοβαρότατο αυτό θέμα είχε διαφορετικές 

απόψεις προς την κυβέρνηση έστω και ένα κόμμα. Στην περίπτωσή μας όμως είναι 

γνωστό και ήταν γνωστό ότι διαφωνεί έντονα η πλειοψηφία των κομμάτων. Η πλειο

ψηφία των Βουλευτών. Η καταπληκτική πλειοψηφία του κυπριακού λαού. Έπρεπε 

λοιπόν η κυβέρνηση να ήταν διπλά προσεκτική. Έπρεπε την ηθική υποχρέωση να 

ακούει τη Βουλή να την αντικρίσει και μέσα από την έκφραση της λα·ίκής διαμαρτυ

ρίας και δυσαρέσκειας για αυτή την πολιτική πράξη. 

Δεν μπορεί, κύριοι συνάδελφοι, η κυβέρνηση να παρουσιάζεται στη Βουλή σε 

μικροθέματα και να ισχυρίζεται ότι ενδιαφέρεται να ακούει τις απόψεις της Βουλής, 

να προτρέπει Υπουργούς της να εμφανίζονται στις συνεδρίες των Επιτροπών ή να 

μας στέλλει άρον άρον Υπουργούς να μιλούν στην ολομέλεια, για να μη μαθαίνουμε 

τάχατες τα νέα της οικονομίας από τις εφημερίδες και σε αυτό το πελώριο 

πρόβλημα νυχτιάτικα, ενώ η Βουλή συζητούσε την ουσία του θέματος, να παίρνει 

αποφάσεις προσβάλλοντας τη Βουλή. Γιατί δεν είχε την τόλμη και την αρετή η 

κυβέρνηση να έρθει στη Βουλή έντιμα και καθαρά, να μας πει τις απόψεις της και 

τις προθέσεις της, να ακούσει τη συζήτηση στη Βουλή και να πάρει τις αποφάσεις 

της; Τουλάχιστον έτσι θα έσωζε κάποια προσχήματα. 

Εμείς βέβαια θέλουμε να τονίσουμε -και αυτό θα το αναπτύξουμε μεθαύριο 

Πέμπτη, όταν θα συζητούμε την ουσία του θέματος- ότι την απόφαση της κυβέρ

νησης για επαναπρόσληψη των 62 τη θεωρούμε παράνομη, διότι συγκρούεται με το 
Νόμο 57 του 78, γιατί παραγνωρίζει το δεδικασμένο της υπόθεσης και γιατί περι
φρονεί τη διάκριση των εξουσιών. 

Είναι λοιπόν η γνώμη μας ότι η κυβέρνηση, με την απόφασή της βρίσκεται σε 

κάθετη σύγκρουση και με τις δυο εξουσίες, δηλαδή τη Βουλή και τα δικαστήρια. 

Επίσης δε λαμβάνει υπόψη ούτε τις εκτιμήσεις και τις εισηγήσεις του Γενικού Εισαγ

γελέα, ενός ανεξάρτητου αξιωματούχου. Με τον τρόπο και υπό τις συνθήκες που 

λήφθηκε αυτή η απόφαση, δυο μήνες μετά την ανάληψη των καθηκόντων της η 
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κυβέρνηση ουσιαστικά ναρκοθετεί τις σχέσεις της με τη Βουλή. Υπονομεύει τη 

συνεργασία με τους εκπροσώπους του λαού, την οποία συνεργασία, κατά τα άλλα ο 

κ. Κληρίδης στην ομιλία που αναφέραμε προηγουμένως θέλει στενή και καρποφόρα! 

Εμείς θεωρούμε ότι υπάρχει ένας πρωτοφανής εμπαιγμός και πως ταυτό

χρονα, πέρα και πάνω από οποιεσδήποτε πολιτικές διαφορές, δημουργείται κλονι

σμός της εμπιστοσύνης μεταξύ των δυο εξουσιcΟν. Θεωρούμε ότι έχει επιδειχθεί μια 

ασύγγνωστη περιφρόνηση και πρόκληση προς τη Βουλή των Αντιπροσώπων, που 

μπορεί να αρθεί μόνο αν η κυβέρνηση ανακαλέσει την απόφαση που έχει πάρει για 

τους 62. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Θα είμαι πάρα πολύ σύντομος, γιατί θα περιοριστώ να μιλήσω πάνω στο θέμα 

που είναι γραμμένο στην ολομέλεια της Βουλής για σήμερα, που είναι το θέμα τάξης 

που εγείρεται, αν εγείρεται, και σε ποια έκταση. 

Τις απόψεις του κόμματός μας πάνω στο θέμα της επαναπρόσληψης των 61 θα 
τις πούμε με τρεις Βουλευτές, τον κ. Νίκο Μουσιούττα, τον κ. Άριστο Χρυσοστόμου 

και τον κ. Οδυσσέα Δημητρίου, την επόμενη Πέμπτη. Θα είμαστε βέβαια εναντίον 

της επαναπρόσληψης έντονα και σαφέστατα. 

πριν όμως μπω στο θέμα της τάξης, πρέπει να απαντήσω σε κάτι που έχει πει 

ο κ. Χατζηδημητρίου. Μιλά για "κόλπα" -χρησιμοποιώ τη λέξη τη δική του- για 

αποζημίωση αυτών που δικαιούνται, αν δικαιούνται, με παράκαμψη της Βουλής. 

Απλώς για να τον καθησυχάσω, του λέω ότι το Άρθρο 146.6 του Συντάγματος είναι 
σαφές. Δικαιούνται αποζημίωση για ακύρωση απόφασης από το Ανώτατο Δικα

στήριο. Όχι από το Υπουργικό Συμβούλιο. Άρα, αν έσπευσε το Υπουργικό 

Συμβούλιο, έχει μόνο του υποσκάψει τη δυνατότητα παράκαμψης της Βουλής στην 

καταβολή αποζημιώσεων. 

Και αυτό με φέρνει στο θέμα τάξης που προκύπτει, αν προκύπτει, από τη 

σπουδή που επιδείχθηκε από την κυβέρνηση στη λήψη εκείνης της απόφασης. 

Επανειλημμένα έχουμε πει από αυτό το βήμα της Βουλής ότι πολλοί παρεξηγούν και 

παρανοούν το χαρακτήρα του προεδρικού συστήματος και πως το συγχύζουν με τα 

συστήματα της κοινοβουλευτικής δημοκρατίας. Εδώ έχουμε σαφή και έντονο διαχω

ρισμό των εξουσιών. Και αλίμονο αν δεν τηρείται αυτός ο διαχωρισμός των εξου

σιών με ευλάβεια. Το τίμημα είναι η κατάρρευση της δημοκρατίας. Ούτε η Βουλή 

μπορεί να επεμβαίνει στις εξουσίες της Εκτελεστικής Εξουσίας ούτε ανάποδα. Ούτε 

χωρεί διαφωνία και πικρία, αν υπάρχει αντιπαλότητα και διαφωνία μεταξύ των δυο 

εξουσιών. Αυτό είναι συμφυές, υγιές στοιχείο της ύπαρξης προεδρικού συστήματος. 

Πρέπει να υπάρχει αυτή η αντιδικία. 

Επομένως εγώ πιστεύω ότι δεν υπάρχει θέμα τάξης, επειδή η Εκτελεστική 

Εξουσία, το Υπουργικό Συμβούλιο, προχώρησε και πήρε τη λανθασμένη απόφαση 

που πήρε. Είναι δικαίωμά της. Και ούτε μπορούμε να συζητούμε θέμα τάξης, επειδή 

η Εκτελεστική Εξουσία δε διαβουλεύθηκε με τη Βουλή στη λήψη αυτής της 
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απόφασης, με την οποία διαφαίνεται ότι η μεγάλη πλειοψηφία της Βουλής, και 

σίγουρα και το ΔΗΚΟ, ριζικά και έντονα διαφωνεί. Άλλο το ένα, άλλο το άλλο. Αν 

υπάρχει θέμα τάξης, υπάρχει από άλλο, παρεμφερές στοιχείο. Και δε νομίζω ότι 

αυτό πρέπει να είναι αντικείμενο συζήτησης στη Βουλή. 

Ήμουνα στη συνεδρία των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και των αρχηγών 

των κομμάτων, στην οποία πραγματικά ζητήθηκε αναβολή της συζήτησης και θέλω 

να διορθώσω κάτι που είπε ο κ. Χρίστου. Δεν ήταν μόνο ο Πρόεδρος της Βουλής 

που το εισηγήθηκε, αλλά και εμείς. Επομένως και εμείς είχαμε παρακαλέσει το 

ΑΚΕΛ να δεχθεί αναβολή μερικών ημερών, ώστε να μπορέσει να γίνει πληρέστερη 

συζήτηση, αντί να γίνει τμηματικά, δηλαδή οι εγγράψαντες, οι εισηγητές να ανοίξουν 

το θέμα και να επακολουθήσουν οι ομιλίες άλλη ημέρα. Και πραγματικά εκτιμήσαμε 

το γεγονός ότι η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ συμφώνησε να αναβληθεί η 

συζήτηση, με τη συνεπακόλουθη υπόσχεση ότι η Εκτελεστική Εξουσία δε θα προχω

ρούσε να μας φέρει προ τετελεσμένων γεγονότων. 

Να υπενθυμίσω ότι αυτή η διαβεβαίωση ζητήθηκε από τον Εκπρόσωπο του 

Δημοκρατικού Συναγερμού -αν η μνήμη μου δε με απατά, ήταν ο κ. Αναστασιάδης- ο 

οποίος σαφώς είπε: "Εγώ δεν είμαι εξουσιοδοτημένος και δεν μπορώ να δώσω 

τέτοια διαβεβαίωση". Αν αργότερα η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ πήρε 

διαβεβαίωση από άλλο μεσάζοντα, αν δηλαδή ο Πρόεδρος της Βουλής πράγματι 

επικοινώνησε με τον κ. Κληρίδη και αν πράγματι ο κ. Κληρίδης έδωσε τη διαβε

βαίωση, αυτό είναι άλλο θέμα. Και δεν μπορούμε να συζητούμε εδώ με εικασίες του 

τι είναι δυνατό να διαμείφθηκε. Αν η απάντηση από την Εκτελεστική Εξουσία ήταν 

"αναλαμβάνουμε εμείς υποχρέωση ότι μέχρι την έναρξη της συζήτησης δε θα σας 

προκαταλάβουμε", να μου επιτρέψετε να πω ότι θεωρώ ολίγον αστεία αυτή την 

εκδοχή. Τι πάει να πει "μέχρι την έναρξη"; Αν δοθεί η διαβεβαίωση, δίνεται μέχρι τη 

λογική χρονική περίοδο που απαιτείται για να γίνει η συζήτηση. Βεβαίως, αν εμείς 

παρατραβούσαμε -που όπως φαίνεται θα γίνει- αυτή τη συζήτηση για μερικούς μήνες 

ή μερικές εβδομάδες, μάλιστα, τότε αλλάσσει η κατάσταση. Άρα αυτό είναι. 

Προσπαθώ να θέσω το θέμα μέσα στα σωστά του πλαίσια. 

Αυτό που πρέπει να συζητούμε, για να μην οξύνεται αχρείαστα το κλίμα και 

για να μη δημιουργούμε θέμα πολιτειακής κρίσης σχέσεων κυβέρνησης και Βουλής, 

ας το δούμε σε αυτή τη -για να πω την ηπιότερη έκφραση- παρανόηση του τι ελέχθη ή 

του πώς διαβιβάστηκε η υπόσχεση που ανέλαβε ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας. Και 

δεν είμαι αρμόδιος ούτε έχω γνώση των γεγονότων, για να σας πω πού βρίσκεται η 

αλήθεια. Έτσι είναι το θέμα τάξεως το οποίο συζητούμε. Όσον αφορά το θέμα 

ουσίας, αυτό θα το συζητήσουμε την επόμενη Πέμπτη. 

Επομένως η εισήγησή μου, η παράκλησή μου, είναι ότι αυτή η συζήτηση δεν 

πρέπει να επεκταθεί πέρα από αυτά τα όρια και να συζητούμε σήμερα την ουσία. 

Έχουμε απόψεις πάνω στην ουσία. Και, επαναλαμβάνω, είναι έντονες οι απόψεις 

μας και εμείς δεν πρόκειται να συναινέσουμε ή να συγκατατεθούμε στην επαναπρόσ

ληψη μέσα στα πλαίσια των εξουσιών που έχει η Βουλή ή στην καταβολή αποζημιώ

σεων, πάλι μέσα στα πλαίσια που με βάση το Σύνταγμα έχει αυτή η Βουλή. Αλλά 

συζητούι:ιε σήμερα, κατά τη γνώμη μου, κατά πόσο η Εκτελεστική Εξουσία τήρησε το 

λόγο της -και δεν ξέρουμε ποιος είναι ο λόγος που έδωσε- ή κατά πόσο σωστά διαβι

βάστηκε ο λόγος που έδωσε η Εκτελεστική Εξουσία! Και μάλιστα το συζητούμε σε 

έκτακτη συνεδρία αυτού του Σώματος! 
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Αυτές είναι οι λίγες απόψεις πάνω σ' αυτή την περιορισμένη πτυχή του 

θέματος που θέλω να εγείρω, με έκκληση να μην αναγάγουμε το θέμα σε μέγα θέμα 

ηθικής τάξης, αν τελικά αποδειχθεί ότι πρόκειται απλά περί λανθασμένης διαβί

βασης των απόψεων της μιας πλευράς προς την άλλη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Είναι γνωστές οι δικές μου θέσεις για το διαχωρισμό των εξουσιών, για τα 

δικαιιοματα αυτού του Σώματος και τα δικαιώματα της Εκτελεστικής Εξουσίας. 

Και πράγματι, όταν πληροφορήθηκα γι' αυτή την έκτακτη συνεδρία της 

Βουλής, απόρησα. Γιατί, αν διάβαζε κανείς απλώς το Σύνταγμα της Κυπριακής 

Δημοκρατίας, δε θα χρειαζόταν να γυρέψει άλλη απάντηση. Το Σύνταγμα με 

απόλυτη σαφήνεια -έχουμε προεδρικό σύστημα και έτσι έπρεπε να είναι άλλωστε

διαχωρίζει απόλυτα τις εξουσίες τις εκτελεστικές από τις νομοθετικές. Το άρθρο 46 
και το άρθρο 54 του Συντάγματος λένε ότι η Εκτελεστική Εξουσία εν παντί θέματι 
ανήκει στο Υπουργικό Συμβούλιο. Και το άρθρο 61 λέει ότι η Νομοθετική Εξουσία 
και μόνο ανήκει σε αυτό το Σώμα. Και όταν ερμηνεύει κανείς τη φράση "Νομοθετική 

Εξουσία" με διεθνή κριτήρια, περιλαμβάνει σε αυτή τη Νομοθετική Εξουσία και το 

δικαίωμα να ασκηθεί έλεγχος πάνω στην εκτέλεση από την Εκτελεστική Εξουσία των 

νόμων. Αυτό είναι που δικαιούται να κάμει αυτό το Σώμα. 

Στο παρελθόν ήρθα κατά καιρούς σε αντιπαράθεση με φίλους στη Βουλή, 

ιδιαίτερα με φίλους από το χώρο της ΕΔΕΚ, πάνω στο ποια είναι τα δικαιώματα 

αυτού του Σώματος. Και το λέω αυτό, γιατί δεν είναι νεοφανής αυτή η θέση μου. 

είναι παλιά. Μάλιστα έστειλα και επιστολή στις 3 Απριλίου του 1992 στον Πρόεδρο 
της Βουλής και ζήτησα να εγγράψω θέμα για τα δικαιώματα, τις ευθύνες και το ρόλο 

της Βουλής των Αντιπροσώπων, αλλά μου ζητήθηκε να αναβάλω αυτό το θέμα για 

ευθετότερο χρόνο, ενόψει του ότι θα ακολουθούσαν προεδρικές εκλογές. Και το λέω 

αυτό, γιατί είχα τις ίδιες απόψεις και όταν ήταν άλλος ο Πρόεδρος. Δεν πρόκειται 

γι' αυτή την κυβέρνηση και γι' αυτόν τον Πρόεδρο. 

Πίστευα και πιστεύω ακόμα ότι σε αρκετές περιπτώσεις γίνεται απόπειρα αυτό 

το Σώμα να υπερβεί τις εξουσίες και τις ευθύνες του και να γίνει ένα είδος υπέρ

τατου οργάνου της Κυπριακής Δημοκρατίας. Ο Πρόεδρος, να μην ξεχνούμε, εκλέ

γεται κατευθείαν από το λαό, έχει λα'ίκή εντολή, όπως έχουμε και εμείς, και έχει τα 

δικά του δικαιώματα. Ποια είναι κατά συνέπεια η σειρά των πραγμάτων; Νομοθετεί 

η Βουλή, εκτελεί η κυβέρνηση και εμείς δικαιούμαστε να κρίνουμε αυτή την εκτέ

λεση, αν είναι σωστή ή όχι. Στην περίπτωση αυτή ήρθε η Βουλή, ήρθε αυτό το Σώμα 

το 1978 και νομοθέτησε το Νόμο 57 του '78, το γνωστό νόμο για την κάθαρση, με τον 
οποίο νόμο στην πραγματικότητα ανέστειλε τις προηγούμενες διαδικασίες και 

άλλους νόμους διερευνητικής και δικαστικής φύσης και έδωσε εντολή στο Υπουρ

γικό Συμβούλιο να προχωρήσει στην κάθαρση. Αυτό είναι που προνοεί αυτός ο 

νόμος. Το Υπουργικό Συμβούλιο, στο οποίο ανήκα και εγώ τότε, ΠΡΟΖ(ίJρησε με 

αυτό το νόμο και έκαμε την κάθαρση. Τι έκαμε τώρα η Εκτελεστική Εξουσία μέσα 

στα πλαίσια του δικαιώματός της; Ο νόμος αυτός δεν έχει ανασταλεί ούτε ακυρωθεί 

από τη Βουλή. Εφόσον λοιπόν είναι έγκυρος αυτός ο νόμος, πιστεύω ότι η Εκτελε

στική Εξουσία έχει κάθε δικαίωμα να αναψηλαφήσει μέσα στα πλαίσια του νόμου 

οποιαδήποτε απόφαση πήρε το προηγούμενο Υπουργικό Συμβούλιο. 
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Δεν εξετάζω αυτή τη στιγμή -διότι θα το κάνουμε την Πέμπτη αυτό το πράγμα
αν καλά ή κακά αναψηλάφησε και πήρε τη νέα απόφαση. Τι θέλαμε εμείς εδώ να 

γίνει; Θέλαμε να τους δώσουμε άδεια εκ των προτέρων; Να έρθουν να μας πουν 

"Μπορούμε να το κάνουμε;" Αφού ο νόμος ήταν εκεί. Εμείς θεσπίσαμε το νόμο το 

1978. Θέλαμε να προκαταλάβουμε το Υπουργικό Συμβούλιο; Και αυτά που ακούω 
περί συνεννοήσεων ή υποσχέσεων ποια έννοια έχουν; Αν η Εκτελεστική Εξουσία 

έχει κάποια δικαιώματα -και έχει κάποια δικαιώματα- τα οποία πηγάζουν από αυτό 
το νόμο, τα άσκησε. Έπρεπε εμείς να τους πούμε πώς να κάνουν τη δουλειά τους; 

Δηλαδή, να νομοθετούμε από τη μια και να τους στέλλουμε και μήνυμα από πίσω 
πώς να εκτελέσουν αυτό το οποίο τους έχουμε δώσει εντολή το 1978 να κάνουν; 
Αυτό είναι που προνοεί το Σύνταγμα; Αυτά είναι τα δικαιώματα της Εκτελεστικής 

Εξουσίας; Αυτός είναι ο διαχωρισμός των εξουσιών βάσει του Συντάγματος σε ένα 
προεδρικό σύστημα; Και το Υπουργικό Συμβούλιο αιτιολόγησε αυτό το οποίο 

έκαμε. Είπε ότι υπήρχε η απόφαση του Ανώτατου Δικαστηρίου του 1990, με βάση 
την οποία, όπως φαίνεται, κακώς αποφάσισε το Υπουργικό Συμβούλιο, όταν πήρε 

αυτές τις αποφάσεις. Γι' αυτό ανέτρεψε αυτές τις αποφάσεις. Φυσικά μπορούσε να 

πάει και λίγο βαθύτερα, αν ήθελε, το Υπουργικό Συμβούλιο, γιατί πρέπει να πω πως 

αυτός ο νόμος, όπως ήταν τότε και παρόλο που εμείς τον εκτελέσαμε τότε ως 

Υπουργικό Συμβούλιο, δεν ήταν νόμος ο οποίος τιμά οποιοδήποτε. 

Πριν από λίγες μέρες έκαμα δηλώσεις και αναφέρθηκα στον τρόπο με τον 

οποίο λήφθηκαν αυτές οι αποφάσεις. Ουδείς με διέψευσε. Κανένας Υπουργός της 
εποχής εκείνης δε σηκώθηκε να πει ότι ο Ρολάνδης έχει άδικο. Όλα δέχονται ότι 

πράγματι -και αυτή είναι η αλήθεια- οι αποφάσεις μέσα στο κλίμα εκείνης της 

εποχής λήφθηκαν με αυτό τον τρόπο. Και πρέπει να σας πω -και ας με διαψεύσει 

οποιοσδήποτε τότε συνάδελφος- πως, όταν πέρασε αυτός ο νόμος, πολλοί διερωτη

θήκαμε πόσο σωστός είναι, τι κάμνει αυτός ο νόμος. Έρχεται και αναστέλλει μια 

ερευνητική και δικαστική διαδικασία και μας λέει: "Κύριοι, δεν έχουμε καιρό για 

χάσιμο εδιΟ. Δεν έχουμε καιρό να δικάζουμε και να ερευνούμε. Κόψετε κάποια 

κεφάλια να τελειώνουμε". Αυτό ήταν περίπου αυτό το οποίο μας είπε αυτός ο 

νόμος. Διαβάστε τον και πέστε μου αν έχω λάθος. Δηλαδή, ανεστάλη η διαδικασία η 

ερευνητική. Ανεστάλη η διαδικασία η οιονεί δικαστική και μας λέχΑηκε: "Κύριοι 

Υπουργοί, προχωράτε. Δεν έχουμε καιρό να χάνουμε". Διότι μιλά για καθυστερήσεις 

που δεν μπορεί να υπάρχουν. Και υπό τις συνθήκες τις τότε -και σας υπενθυμίζω 

ποιες ήταν οι τότε συνθήκες- προχώρησε το Υπουργικό Συμβούλιο με φακέλους 

μόνο, χωρίς να δει κατηγορουμένους, χωρίς να ακούσει μάρτυρες, χωρίς να φωνάξει 

κάποιους ανθρώπους να απολογηθούν και πήρε τις αποφάσεις του. Υπό τις 

συνθήκες της εποχής εκείνης, δύσκολες συνθήκες, ίσως αιτιολογείτο. 

Αλλά έρχομαι πίσω στο πρώτο επιχείρημα. Νομίζω αυτό και μόνο, εφόσον ο 

νόμος εξακολουθεί να ισχύει, δίνει στο Υπουργικό Συμβούλιο το δικαίωμα να ξανα

πάρει αυτό το νόμο, ο οποίος εξακολουθεί και ισχύει, στα χέρια του και να αναψη

λαφήσει εκείνα τα οποία έκαμε το προηγούμενο Υπουργικό Συμβούλιο. Αν λοιπόν 

αυτή είναι η σειρά των πραγμάτων, ερωτώ: Εμείς πρέπει να ανακόψουμε τις αποφά

σεις του Υπουργικού Συμβουλίου τις οποίες του δώσαμε το δικαίωμα να παίρνει με 

βάση αυτό το νόμο; Έπρεπε να έρθουν να πάρουν άδεια από εμάς δηλαδή, πριν 

προχωρήσουν κατά εκτελεστικό τρόπο με βάση αυτό το νόμο; 

Χωρίς να είμαι απολογητής της κυβέρνησης -διότι το κόμμα μου δε μετέχει 

στην κυβέρνηση· άλλοι μετέχουν- πρέπει να πω ότι το Υπουργικό Συμβούλιο δεν 

είχε αυτή την υποχρέωση. Το Υπουργικό Συμβούλιο είχε κάθε δικαίωμα και θα 
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έλεγα ίσως και ευθύνη, εφόσον αυτός ο νόμος ίσχυε και εφόσον είχε την εντύπωση ή 

την άποψη ότι κακώς λήφθηκαν κάποιες αποφάσεις από το ίδιο το Υπουργικό 
Συμβούλιο, κάποιους προηγούμενους συναδέλφους, να τις αναψηλαφήσει ή να 

πάρει δικές του αποφάσεις. Τώρα, η ουσία θα συζητηθεί σε άλλο στάδιο, την 

Πέμπτη, αλλά πιστεύω ότι, με βάση την αρχή του διαχωρισμού των εξουσιών, η 

Εκτελεστική Εξουσία είχε κάθε δικαίωμα να ενεργήσει με τον τρόπο που ενήργησε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Τέθηκαν από δύο συναδέλφους οι ορθές διαστάσεις, πιστεύω, του προβλή

ματος όσον αφορά το θέμα του διαχωρισμού των εξουσιών μεταξύ Εκτελεστικής και 

Νομοθετικής Εξουσίας. Όπως ορθά παρατήρησε τόσο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό
σωπος του ΔΗΚΟ όσο και ο κ. Ρολάνδης, το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας 

προνοεί σαφέστατα τη διάκριση των εξουσιών. Και όσοι τουλάχιστον ήταν στη 

Βουλή παλαιότερα θα θυμούνται πως έγιναν και Αναφορές από πλευράς του τότε 

Προέδρου της Δημοκρατίας, του κ. Κυπριανού, στο Ανώτατο Δικαστήριο, όταν 

τέθηκε θέμα απόφασης της Βουλής, όχι πρόθεσης, αλλά απόφασης του Σώματος. 

Για να σας υπενθυμίσω, μιλούμε για την περίοδο του 1985, 22 Φεβρουαρίου 
του 1985, και αργότερα το Μάρτιο, όταν λάμβανε η Βουλή απόφαση, με πλειοψηφία 
του Δημοκρατικού Συναγερμού και του ΑΚΕΛ, με την οποία καλούσε τον Πρόεδρο 

λέγοντάς του ότι, εκτός κι αν εφάρμοζε την απόφαση της 22ας Φεβρουαρίου του 

1985, θα ήταν υποχρεωμένος να προκηρύξει προεδρικές εκλογές εντός σαράντα 
πέντε ημερών από την κοινοποίηση ή από τη δημοσίευση της αποφάσεως. Και ο 

Πρόεδρος της Δημοκρατίας προσέφυγε στο Ανώτατο Δικαστήριο. Και το Ανώτατο 

Δικαστήριο αποφάνθηκε τότε καθαρότατα. Και υπάρχουν και άλλες αποφάσεις 

σχετικές του Ανώτατου Δικαστηρίου με τις οποίες γινόταν σαφής διάκριση μεταξύ 

των εξουσιών. Δεν ήταν εσκεμμένη η αναφορά φυσικά στην τότε σύμπραξη, αν 

θέλετε, του ΑΚΕΛ με το Δημοκρατικό Συναγερμό. Δεν ήταν η αναφορά τίποτε άλλο, 

παρά μόνο μια υπενθύμιση ότι κάποτε χάριν του εθνικού συμφέροντος παραγνώ

ριζαν ότι τάχα ο Δημοκρατικός Συναγερμός έχει πραξικοπηματίες ή τους στεγάζει ή 

τους υποστηρίζει. Εξάλλου, αυτός υπήρξε ο ισχυρισμός από της ιδρύσεως του 

κόμματος. Αυτή ήταν ανέκαθεν η πάγια πολιτική από πλευράς ΑΚΕΛ, όσον αφορά 

το Δημοκρατικό Συναγερμό. Και αντί της συρρίκνωσης, το μόνο που παρατηρείται 

σε κάθε εκλογή, γιατί απλά απορρίπτει ο λαός τα κηρύγματα διχόνοιας, είναι η 

αύξηση που παρουσιάζει ο Δημοκρατικός Συναγερμός και η συρρίκνωση κάποιων 

άλλων. 

Και ήταν ανέκαθεν σαφής και ξεκάθαρη η θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού 

πως δε δεχόταν με κανένα τρόπο και δε συγχωρούσε ποτέ το πραξικόπημα. Πως 

αξίωνε από την ίδρυσή του το άνοιγμα του φακέλου της Κύπρου, ώστε οι πραγμα

τικοί προδότες επιτέλους να οδηγηθούν ενώπιον της Δικαιοσύνης. Όχι μόνο εδώ, 

αλλά κατά κύριο λόγο στην Ελλάδα. Και υπήρξε ταυτόχρονα και παράλληλα η πολι

τική μας ότι η πολιτική της λήθης και της εθνικής συμφιλίωσης θα 'πρεπε, κάτω από 

τις συγκυρίες, την καταστροφή που δεχθήκαμε το 1974, να ήταν η καθοδηγητική 
σκέψη, ώστε με ενότητα να μπορούμε να αντιμετωπίσουμε αυτά τα οποία η τουρκική 

εισβολή και η προδοσία του '74 έχουν επισωρεύσει στον κυπριακό ελληνισμό. 
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Και είναι πραγματικά να θαυμάζει κανένας τη μεγαλοψυχία ορισμένων, όταν 

δέχονται να συγχωρούν -και εγώ λέω ορΟά- τους Τουρκοκύπριους ή όσους 

διέπραξαν εγκλήματα κατά των Ελληνοκυπρίων με αφορμή το έγκλημα του '74. Να 
τους αποκαλούν αδέλφια, επιμένοντας πως πρέπει να συμβιώσουμε, πρέπει να 

επανασυνδεθούμε, πρέπει να υιοθετήσουμε τέτοια μέτρα, που τα αδέλφια μας, οι 

Τουρκοκύπριοι, να ξαναέρΟουν, να σμίξουμε και να συμβιώσουμε. Και εγώ επανα

λαμβάνω και λέω πως δεν είναι ούτε κακή πολιτική ούτε κακή τακτική. Έτσι 

επιβάλλει η ιστορία να πράξουμε. Όμως, αν η μεγαλοψυχία σας φτάνει στο βαθμό 

του να συγχωρείτε αυτούς που έχουν αρπάξει τις περιουσίες, λεηλατήσει τις εκκλη

σίες μας, λεηλατήσει το καθετί, αν αυτοί που έχουν βιάσει ή οπωσδήποτε έχουν 

εγκληματήσει κατά των Ελληνοκυπρίων, αν αυτοί είναι συγχωρεμένοι, αν αυτοί 

είναι αδέλφια σας, οι βιαστές των μανάδων, των πατέρων μας και ούτω καθεξής, 

τόσο δύσκολο είναι αλήΟεια να δεχΟούμε πως πιθανό κάποιοι να παρασύρθηκαν, 

όπως κατ' επανάληψη και η ΕΔΕΚ είπε; 

Γιατί αλήθεια δε διερωτηθι1καμε όλοι; Ο κ. Γκιζίκης, ο κ. Αραπάκης, ο 

κ. Παπανικολάου, ο κ. Γαλατσάνος, αυτοί οι οποίοι διέταξαν το πραξικόπημα, 

αυτοί οι οποίοι διέταξαν εκείνους που οδηγούσαν τα τανκς για την κατάλυση της 

Δημοκρατίας, γιατί παραμένουν τιμώμενοι στην Ελλάδα και αδίκαστοι; Γιατί άραγε 

τότε που επιβαλλόταν, όπως και ο Δημοκρατικός Συναγερμός αξιούσε, να ανοίξει 

επιτέλους ο φάκελος της προδοσίας, για να αποδοθούν οι ευΟύνες, όπως επιβαλ

λόταν και έπρεπε, δεν έγινε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επειδή ο κ. συνάδελφος Οα έχει και την Πέμπτη την ευκαιρία, χωρίς να θέλω 

να σας διακόψω, ε! Εσείς Οέσατε το Οέμα ότι τώρα ακριβώς είμαστε εκτός θέματος. 

Αλλά, μπορείτε να συνεχίσετε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Απαντώ στον κ. Χατζηδημητρίου, ο οποίος κατηγόρησε το Δημοκρατικό Συνα

γερμό για πολλά και διάφορα, μεταξύ των άλλων ... Κύριε Πρόεδρέ μου, σέβομαι 
την άποψή σας, εν πάση περιπτώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μπορείτε να συνεχίσετε. Δε Οα σας διακόψω. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΙ-ΙΣ: 

Σας ευχαριστώ. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Ο Γαλατσάνος τι σχέση έχει; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΙ-ΙΣ: 

Ο Γαλατσάνος έχει μεγάλη σημασία ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Γιατί είναι πολύ δύσκολο κανείς να κάμει το διαχωρισμό σε αυτό το θέμα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ακριβώς. Και το γεγονός ότι συνάδελφοι ακόμα αγνοούν τους πρωταγωνιστές 

της χούντας της τότε εποχής, όπως είναι ο Ιωαννίδης, ο Γαλατσάνος, ο Παπανικο

λάου, ο Αραπάκης, ο Γκιζίκης, που ήταν ο Πρόεδρος που διέταξε το πραξικόπημα ... 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Την κάναμε στην πράξη την αντίσταση, κύριε συνάδελφε. Εντάξει; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Χατζηδημητρίου, καθίστε, παρακαλώ. Δεν αρνείται κανένας ούτε την 

αντίστασή σας ούτε τους αγώνες σας. Για τ' όνομα του Θεού! Και τους 'τιμώ και 
τους σέβομαι. Είναι άλλο. Σε λίγο θα δείτε για τι πράγματα θα μιλήσω. Κάμετε 

υπομονή. Το κόμμα σας εκπροσωπείτο τότε στη Βουλή. Κάμετε απλά υπομονή να 

δείτε περί της νομοθεσίας, με βάση την οποία κάποιοι ισχυρίζονται ότι παράνομα 
ενήργησε το Υπουργικό Συμβούλιο. Θα έρθω να βάλω λόγια στο δικό σας στόμα. 
Κάμετε απλά υπομονή. Με κανένα τρόπο δε θα ήθελα να θίξω κανέναν από τους 

συναδέλφους μου, που είναι γνωστή η αντιστασιακή ιστορία τους. Είναι το τελευ

ταίο που διανοούμαι. Απλά, αν κάνω κάποια αναφορά, είναι στην ανάγκη που 

υπήρχε πάντοτε επιτέλους να πάψουμε να εκμεταλλευόμαστε ένα έγκλημα για πολι

τικά οφέλη. Αυτό ήταν και μόνο. 

Και έρχομαι, κύριοι συνάδελφοι, στα θέματα και στην αιτία που το νυν 

Υπουργικό Συμβούλιο έλαβε τις αποφάσεις. Το θέμα που εξετάζουμε σήμερα είναι 

το κατά πόσο είχε ή όχι εξουσία το Υπουργικό Συμβούλιο του Γλαύκου Κληρίδη να 

ανακαλέσει προηγούμενη απόφαση και να επαναπροσλάβει τους 62, ενώ το θέμα 
εξακολουθεί να συζητείται στη Βουλή. Και είναι γι' αυτό που έκαμα αναφορά και 

στο '76 και στην κατοπινή πολιτική ιστορία του Δημοκρατικού Συναγερμού. Αυτό 
όμως είναι κάτι το οποίο δεν αποκαλύψαμε; Είναι κάτι το οποίο ήταν εκτός των 

διακηρύξεων ή των αρχών του κόμματος, όπως εμείς τις πρεσβεύαμε, της εθνικής 

συμφιλίωσης; Ήταν η πρώτη φορά που ενεργούσαμε προς την κατεύθυνση των 61 ή 
62; Όχι. Και με τον κ. Βασιλείου είχαμε διαβουλεύσεις. Και ο κ. Βασιλείου, ο 
οποίος εξελέγη από το ΑΚΕΛ, έγραφε επιστολές προς τους δικηγόρους των 62 ότι 
θεωρούσε κακό το γεγονός ότι 62 πρόσωπα θυματοποιήθηκαν. Και δε νομίζω να 
υπάρχει κανένας, όταν σε λίγο θα βλέπουμε περιπτώσεις, που να πιστεύει ότι με 

εκείνη την υπόθεση ή με το Νόμο 57 του '78, όπως με σαφήνεια και γλαφυρότητα 
περιέγραψε ο κ. Ρολάνδης, απενεμήθη δικαιοσύνη. Είχε ευθύνη ή υποχρέωση η Εκτε

λεστική Εξουσία να αναμένει το πόρισμα ή την απόφαση ή τα συμπεράσματα της 

Βουλής; 

Ποιοι έχουν την Εκτελεστική και ποιοι τη Νομοθετική Εξουσία αναφέρθηκε. 

Ρητά αναφέρονται και στο άρθρο 46 και στα άρθρα 54 και 61 του Συντάγματος. Τι 
έγινε την ημέρα που έγινε η διαβούλευση στη Βουλή; Πιστεύω ότι ως αξιωματούχος 

του Δημοκρατικού Συναγερμού νομίζω ότι εκείνο το οποίο δήλωσα με παρρησία και 

εντιμότητα προς τους κυρίους συναδέλφους ήταν ότι δεν είχα εξουσιοδότηση να 

δεσμευτώ ή να δεσμεύσω την κυβέρνηση ότι στο μεσοδιάστημα δε θα λάμβανε 

απόφαση. 

Εξάλλου τι συζητούσαμε; Ενεγράφη ως θέμα αρχής και ήταν γνωστή η θέση 

των κομμάτων, κύριοι συνάδελφοι, η πρόθεση της κυβέρνησης να αποκαταστήσει 

τους 61. Δεν έγινε γνωστή τώρα η πρόθεση. Η πρόθεση ήταν προεκλογική από 
χρόνια πολλά ότι δεν ήταν δυνατό να ανεχόμαστε, αντί της πραγματικής δικαιο

σύνης, τη θυματοποίηση κάποιων ανθρώπων. Και συνεπώς η απόφαση, αν εγνώσθη 

και διέρρευσε, ή η πρόθεση για την απόφαση, δεν ήταν κάτι νέο ούτε για τη Βουλή, 

αλλά ούτε και για την Εκτελεστική Εξουσία, όσον αφορά τις θέσεις των πολιτικών 

κομμάτων. Υπήρξε μια νεότερη νομολογία, με βάση την οποία έκρινε το Υπουργικό 
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Συμβούλιο πως επεβάλλετο η αναψηλάφηση. Και θα πρέπει, κύριοι συνάδελφοι, για 
να ανατρέχουμε και λίγο στα παλιά, όπως επιβάλλεται πιστεύω, να δούμε ποια ήταν 

τα κίνητρα του 1978; Πιος θεσπίστηκε ο νόμος, αλλά και ποιες ήταν οι θέσεις των 
διάφορων πλευρών μέσα στη Βουλή τότε και πόσο θεωρούσαν οι ίδιες οι πλευρές, 
ιδιαίτερα οι πρωταγωνιστές για την κάθαρση, πώς έκριναν τότε το Νόμο 57 του 
1978. 

Αυτά που θα πω δεν είναι ούτε ο κ. Κασουλίδης ως εκπρόσωπος της κυβέρ

νησης που τα είπε ούτε ο Δημοκρατικός Συναγερμός σε ανακοινιοσεις του ούτε 

οποιοσδήποτε άλλος. Είναι, όπως θα ακούσετε σε λίγο, ηγετικά στελέχη τότε και 
σήμερα της ΕΔΕΚ. Αργότερα θα αναφερθώ και σε παράδειγμα, για να νιώθουμε όλοι 

περήφανοι για το νόμο αυτό, ο οποίος έδωσε το δικαίωμα τάχα στην κυβέρνηση να 

κάμει τις συνοπτικές διαδικασίες. Ίσως να ήταν μια πράξη επιβαλλόμενη τότε, γιατί 

παρατραβούσε η κάθαρση και έπρεπε κάποτε να τελειώσει, όπως αναφέρεται και 

ρητά στις τότε αγορεύσεις των κυρίων συναδέλφων. Η Έκθεση των Κοινοβουλευ

τικιον Επιτροπιον Νομικών και Εσωτερικών για το νομοσχέδιο ''Ο περί Αναστολής 
της Διαδικασίας της Προνοουμένης υπό των περί Ωρισμένων Πειθαρχικιον παρα

πτωμάτων (Διεξαγωγή Ερεύνης και Εκδίκασις) Νόμων του 1977 έως 1978, Νόμος 
του 1978" ανέφερε μεταξύ άλλων ... Και αναφέρομαι στο Νόμο 57 του '78, κύριοι 
συνάδελφοι. Η συνεδρίαση ήταν στις 19 του Οκτώβρη του 1978. Ανέφερε λοιπόν η 
Έκθεση: "Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η υποκατάσταση της φορτικής και 

δυσκίνητης διαδικασίας που προβλέπεται από τους περί Ωρισμένων Πειθαρχικών 

Παραπτωμάτων (Διεξαγωγή Ερεύνης και Εκδίκασις) Νόμους του 1977 έως 1978 ... " 
Ήταν οι Νόμοι 3 και 12 του 1977. Και πρόσθετα προχωρούσε η Έκθεση: "με μια 
περισσότερο ευέλικτη διαδικασία, η οποία θα επιτρέψει την ταχεία πραγματοποίηση 

της κάθαρσης στον κρατικό μηχανισμό και με αυτό τον τρόπο θα ικανοποιηθεί το 

λα·ίκό αίτημα για εξυγίανση του κρατικού μηχανισμού, που εκκρεμεί εδώ και 

τέσσερα χρόνια". Α υη; είναι η Έκθεση. Αναφέρει και άλλα. Δε θα ava(f f!!ω περισσό
τερα. Ίσως απαιτηθεί να επανέλθω την Πέμπτη. 

Θα προχωρήσω τώρα στις αγορεύσεις των κυρίων συναδέλφων της τότε 

εποχής που ήταν Μέλη της Επιτροπής Νομικών και που ήταν πρωταγωνιστές της 

θέσπισης της σχετικής νομοθεσίας, για να επιβεβαιωθεί ίσως και αυτό το οποίο πολύ 

ορθά είπε ο κ. Ρολάνδης, ότι έπρεπε κάποιοι να πληρώσουν όπως όπως, απλά για να 

θεωρηθεί ότι η κάθαρση έγινε. 

Ο κ. Αμπίζας έλεγε τότε: "Ένα άλλο στοιχείο είναι ότι μόνο δύο υποθέσεις 

έφτασαν στο Πειθαρχικό Συμβούλιο και με την έναρξη της διαδικασίας ηγέρθησαν 

προδικαστικές ενστάσεις και ενστάσεις μη αρμοδιότητας και αντισυνταγματικό

τητας του Πειθαρχικού Συμβουλίου". Αυτά, κύριοι συνάδελφοι, είκοσι μήνες μετά 

τη θέσπιση του πρώτου νόμου περί καθάρσεως. Συνέχιζε μάλιστα ο κ. Αμπίζας και 

διαβεβαίωνε κάποιους συναδέλφους -και αυτοί δεν ήταν άλλοι από τους συναδέλ

φους της ΕΔΕΚ- οι οποίοι διαφώνησαν, προς τιμήν τους, τότε: "Έχουμε τις διαβε

βαιώσεις της κυβέρνησης μέσω του αρμοδίου Υπουργού, του Υπουργού Δικαιο

σύνης, ότι στην εφαρμογή της νέας διαδικασίας η κυβέρνηση δεν προτίθεται να 

θυματοποιήσει κανέναν". Αυτά έλεγε ο κ. Αμπίζας, γιατί υπήρχε η άρνηση της ΕΔΕΚ 

να ψηφίσει το νόμο. 

Ο κ. Φάντης εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ έλεγε μεταξύ 

άλλων τα ακόλουθα: "Από τη θέσπιση του νόμου έχουν περάσει είκοσι ολόκληροι 

μήνες. Στο μεταξύ από τον περασμένο Ιούλη με δήλωση του Προέδρου της Δημοκρα

τίας έχει ανασταλεί κάθε διαδικασία με βάση το Νόμο Αρ. 3 του 1977. Στο διάστημα 
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όμως που λειτούργησε η Επιτροπή Έρευνας και το ΠειΟαρχικό Συμβούλιο δεν έχει 

διεκπεραιωθεί ούτε μία από τις δύο χιλιάδες περίπου καταγγελίες που είχαν 

υποβληθεί''. Για να συνεχίσει πιο κάτω και να πει: "Είναι κάτω από αυτή την 

παλλα·ίκή κατακραυγή και απαίτηση που η κυβέρνηση αποφάσισε να αναστείλει τη 

διαδικασία που προνοείται από το Νόμο 3 του 1977 και να αναλάβει η ίδια το έργο 
της κάθαρσης και εξυγίανσης, με βάση το νόμο που εισηγήΟηκε η ίδια στη Βουλή". 

Και έρχομαι τώρα στους συναδέλφους της ΕΔΕΚ, για να διαβάσω τι ο 

κ. Πατρίκιος Παύλου, μέλος τότε της ΕΔΕΚ- δεν είχε αποβληθεί· ήταν ένα από τα 

ηγετικά μάλιστα στελέχη και ένας πολύ αξιόλογος και από πλευράς νομικής συνά

δελφος. Έλεγε ο κ. Παύλου ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΙ-ΙΜΗΤΡΙΟΥ: 

Εξακολουθεί να είναι αγαπητός και ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Σ' εμένα είναι πιο αγαπητός, κύριε Χατζηδημητρίου. Για τ' όνομα του Θεού! 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΙ-ΙΣ: 

Μα, δεν κατάλαβα τώρα ... 

Τ. ΧΑΤΖΙ-ΙΔΙ-ΙΜΙ-ΙΤΡΙΟΥ: 

Απλώς, συμπληρώνω ότι, επειδή κάνατε το σχόλιο περί ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΙ-ΙΣ: 

Όχι, ο λόγος που το έκαμα, κύριε Χατζηδημητρίου ... Δεν πρέπει να είστε πιο 
ευαίσθητοι από όσο επιβάλλεται, διότι δεν αφήνω αιχμή εναντίον κανενός. Ο 

κ. Πατρίκιος Παύλου μου είναι αγαπητότατος φίλος και απλούστατα, αν έκαμα 

σχόλιο, το έκαμα, διότι πιΟανόν κάποτε, ε.ίτειδή αποχώρησε από την ΕΔΕΚ, να 

λέχθηκαν κάποια σχόλια. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, θέλω να επέμβω επί θέματος διαδικασίας. 

Αντιπαρέρχομαι τις τσιριμόνιες ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, αν είναι για να απαντήσετε στο συνάδελφο. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Όχι στο συνάδελφο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν είναι μόνο διαδικαστικό ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Θέλω να πω ότι το Οέμα ακριβώς που συζητούμε τώρα είναι αν ήταν επιτρεπΤό 

για την κυβέρνηση, καΟ' ον χρόνον εσυζητείτο ένα συγκεκριμένο θέμα, να πάρει 

απόφαση. Άκουσα τόσα Οέματα της ουσίας, κύριε Πρόεδρε, που διερωτώμαι ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΙ-ΙΣ: 

Όταν τα έλεγε ο κ. Χατζηδημητρίου, δεν είχατε ευαισΟητοποιηΟεί, κύριε 

Ευσταθίου. Αφήστε με και εμένα να απαντήσω. 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. Ούτως ή άλλως τώρα ασχολείται με θέματα 

καθαρώς επί νομικής διαδικασίας. Προχωρήστε, κύριε συνάδελφε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΙ-ΙΣ: 

Είναι ακριβώς επί της ουσίας του σημερινού Οέματος. Πώς οδηγήΟηκε δηλαδή 

η κυβέρνηση να πάρει την απόφαση; Αφήστε με να ολοκληρώσω. Τώρα μπαίνω 

ακριβώς στην ουσία του σημερινού Οέματος, αν Οέλετε. Έκαμα την εισαγωγή. Τώρα 

μπαίνω στην ουσία. Θα πρέπει να κάμετε υπομονή. Εμείς κάναμε υπομονή και κατη

γορηθήκαμε ότι δεν απαντήσαμε μάλιστα. Τώρα που απαντούμε, Οα πρέπει να μας 

ακούσετε. 

Διαβάζω από τα πρακτικά της Βουλής της 19ης Οκτωβρίου του 1978, από την 
αγόρευση του Βουλευτή τότε της ΕΔΕΚ κ. Πατρίκιου Παύλου: "Όμως δηλώνουμε 

απερίφραστα από την αρχή πως δεν υποστηρίζουμε το νομοσχέδιο που βρίσκεται 

σήμερα ενώπιον του Σώματος. Θέλουμε δε να διαβεβαιώσουμε Βουλή, κυβέρνηση και 

λαό πως η απόφασή μας τούτη ήταν αποτέλεσμα και προ'ίόν σοβαρής και σε βάΟος 

μελέτης και ανάλυσης του ίδιου του νομοσχεδίου και των επιπτώσεων που προβλέ

πουμε πως θα έχει". Αυτά έλεγε ο κ. Πατρίκιος Παύλου, συζητώντας προ της Οεσπί

σεως του Νόμου 57 του '78. Συνεχίζει όμως πιο κάτω: "Το συμπέρασμά μας είναι με 
λίγα λόγια πως από τη μια είναι ολότελα αδύνατο να εξυπηρεη1σει το νομοσχέδιο το 

διακηρυγμένο σκοπό του και από την άλλη μια ενδεχόμενη ψήφισ11 του δε Οα τιμά τη 

Βουλή". Αυτό δεν είναι ο Δημοκρατικός Συναγερμός που το λέει. Είναι ο Βουλευτής 

της ΕΔΕΚ κ. Πατρίκιος Παύλου. Συνεχίζω όμως: "Γιατί, όπως το διαβάζουμε εμείς 

το νομοσχέδιο", έλεγε ο κ. Πατρίκιος Παύλου ... Αν έχετε την υπομονή να αντέξετε 
να ακούσετε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Εφόσον ο συνάδελφος δε Οέλει διακοπές, παρακαλώ να μη διακόπτεται. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Έλεγε στη συνέχεια ο κ. Πατρίκιος Παύλου- διαβάζω από τη σελίδα 170 των 
πρακτικών της Βουλ11ς: "Γιατί, όπως το διαβάζουμε εμείς το νομοσχέδιο και όπως 

το καταλαβαίνουμε, δεν προνοεί για καμιά "νέα" και ακόμα λιγότερο για καμιά 

"ταχεία" και ακόμα πιο λίγο για καμιά "αποτελεσματική" διαδικασία εξυγίανσης της 

κρατικής μηχανής". Για να προχωΡ11σει πιο κάτω, κύριοι συνάδελφοι, και να πει: 

"Εμείς πιστεύουμε πως, και αν ακόμα ... ". Όταν Οα ακούσετε τα επόμενα, ίσως θα 
γελάτε λιγότερο, κύριε Αβραάμ. "Εμείς πιστεύουμε πως, και αν ακόμα πάρουμε σαν 

δοσμένη την πρόΟεση της κυβέρνησης να κάμει τώρα χρήση της πιο πάνω εξουσίας, 

τούτο δεν είναι δυνατόν παρά να γίνει σε λίγες μόνο περιπτώσεις. Και ανεπιφύ

λακτα λέμε πως δε Οα ήταν ούτε σωστό να γίνει σε μεγάλη κλίμακα, γιατί η συνο

πτική", κύριοι συνάδελφοι, "γιατί η συνΟΠΤΙΚ11 και χωρίς δικαίωμα υπεράσπισης 

διαδικασία Οα δημιουργήσει αναπόφευκτα Ουματοποίηση ή τουλάχιστον υποψίες ή 

παράπονα για Ουματοποίηση. Και τούτο δε Οα εξυπηρετούσε ούτε την κυβέρνηση 

ούτε τη λα'ίκή απαίτηση για κάΟαρση". Για να πει πιο κάτω: 'Άλλά το ακόμα σημα

ντικότερο βρίσκεται κάι-του αλλού. Στο ότι δεν είναι αλ110εια πως περιμέναμε πως η 

διαδικασία που είχαμε καΟιερώσει Οα ήταν ταχύτερη από ό,ΤΙ στην πραγματικότητα 

αποδείχΟηκε πως 11ταν. Όλοι είχαμε διαβλέψει πως η διαδικασία που προνοούσε ο 

Νόμος 3 του 1977 ήταν κάπως "βραδεία". Όμως τη δεχτήκαμε με πλήρη συνείδηση 
του τι κάναμε. Θέλω να σας Ουμίσω" λέει ο κ. Πατρίκιος Παύλου "πως εκείνο που 
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προτιμήσαμε τότε ήταν το αδιάβλητο απέναντι στο άμεσο. Γιατί, αγαπητοί συνά

δελφοι, οποιαδ11ποτε διαδικασία η οποία κατοχυρώνει το δικαίωμα υπεράσπισης 

και απόδειξης μιας πιΟαν11ς αΟωότητας δεν μ.,'tορεί να είναι πολύ γΡ11γορη. Τότε 

είχαμε πει πως, μια και η κάΟαρση δεν είχε γίνει για τρία χρόνια -λανΟασμένα κατά 

τη γνώμη μας- Οα ήταν σωστό να ΟεσμοΟετηΟεί μια νομική διαδικασία, που να κατο

χυρώνει την αδιάβλητη απονομή δικαιοσίJνης". Για να προχωρήσει προς το τέλος ο 

κ. Πατρίκιος Πα1Jλου και να πει -παρακαλώ, ακούστε το με ιδιαίτερη προσοχή . Δεν 

το λέει ο Δημοκρατικός Συναγερμός. Το έλεγε η ΕΔΕΚ το 1978: "Πιστεύουμε πως η 
κυβέρνηση έχει πάρει μια λανΟασμένη (Lι;όφαση. Μια απόφαση που φOβ01Jμαστε πως 

θα την αφήσει εκτεΟειμένη σε επικρίσεις πως χρησιμοποιεί αυΟαίρετες και δικτατο

ρικές μεθόδους. Όσον αφορά το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ, δεν είναι διατεΟειμένο 

ούτε να εγκρίνει ούτε να ενΟαρρύνει μια αψυχολόγητη και λανΟασμένη, κατά την 

αντίληψή του, πορεία. Γι' αυτό δε Οα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο". Αυτά προς τιμήν 

του ή προς τιμήν της υιοΟετούσε η ΕΔΕΚ κατ<'ι τη Οέσπιση του νόμου 57 του '78. 

Και έρχομαι τώρα στον πολύ αγαπητό φίλο Χριστόφορο Χριστοφίδη, τότε 

ανεξάρτητο Βουλευτή -είχε αποχωρήσει από την ΕΔΕΚ ο κ . Χριστοφίδης- Υπουργό 

Παιδείας του κ. Βασιλείου, για να σας διαβάσω ακόμα μερικά αποσπC.ισματα, για να 

δείτε πόσο ο Δημοκρατικός Συναγερμός και η κυβέρνηση δικαιώνονται, όχι με βάση 

τη νεότερη νομολογία, αλλά ωιό εκείνους που είχαν την πρόνοια να προβλέψουν 

ορΟά ότι οι διαδικασίες που επελέγησαν 11ταν εκείνες οι οποίες Οα οδηγούσαν στη 

θυματοποίηση ορισμένων και όχι στην κάΟαρση. Και Οα σας δώσω παράδειγμα στη 

συνέχεια, για να καταλάβετε πόσο λεΙΤ01Jργησε σωστά, ανεξάρτητα από τη σκοπιμό-

τητα που την επέβαλλε, η τότε κάΟαρση. -

Από τη σελίδα 173 διαβάζω από την αγόρευση του κ. Χριστοφίδη: "Η 

παρουσία δικαστών" έλεγε ο κ. Χρισταφίδης "Οα εδραίωνε ταυτόχρονα την εμπιστο

σύνη του λαού στο έργο των ΠειΟαρχικών Συμβουλίων. Θα έμενε το έργο της καΟάρ

σεως μακράν κομματικών επεμβάσεων και Οα εγίνετο υπόΟεση ολοκλήρου του λαού . 

Διεύρυνση των Επιτροπ(ον ήτα Οέμα που έπρεπε να μελετηΟεί, πριν προχωρήσει ο 

Πρόεδρος στην κατάργηση των Επιτροπών. ΙΙ τιμωρία δεν πρέπει να γίνεται ανεξέ

λεγκτα από την επιστολ11 του καταγγέλλοντος, αλλά να δοΟούν τα απαραίτητα στοι

χεία για αντικειμενΙΚ11 έρευνα. Είναι απαραίτητο να εξασφαλισΟούν όλα τα εχέγγυα 

για την απονομ11 δικαιοσ1Jνης . Κανένας να μην αδικηΟεί." Αυτά έλεγε ο κ. Χριστό

φορος Χριστοφίδης, για να συνεχίσει πιο κάτω: "ΙΙ πεΡΙΚΟΠ11 αυτή από την ΈκΟεση 

δεν πρέπει να παρέλΟει ασχολίαστη". ΙΙ πεΡΙΚΟΠ11 μιλούσε για υποκατ<'ι.σταση της 

φορτικής και δυσκίνητης διαδικασίας. Έλεγε λοιπόν ο κ. Χρισταφίδης: "Η περικοπή 

αυτή από την ΈκΟεση δεν πρέπει να παρέλΟει ασχολίαστη . Είναι προσβολ11 εναντίον 

της Βουλ11ς που ψήφισε το νόμο για κάΟαρση, παραγνώριση κάΟε ανΟρωπίνου δικαι

ώματος για υπεράσπιση, καταπάτηση κάΟε έννοιας δικαιοσύνης" . Αυτά δεν τα λέει 

Βουλευτής του Δημοκρατικού Συναγερμού. Τα έλεγε ο κ. Χριστόφορος Χριστο

φίδης, μέχρι προχΟές Υπουργός της κυβέρνησης Βασιλείου, το 1978 Βουλευτής τότε 
στη Βουλ11 η οποία Οέσπισε το νόμο . Για να συνεχίσει πιο κάτω ο κ . Χριστοφίδης: 

"Είναι ιησουΙΤΙΚ11 ταΚΤΙΚ11. Θέλουμε πραγμαΤΙΚ11 δικαιοσύνη και όχι κατ' επιταγήν, 

κατ' επίφασιν. Θέλουμε δικαιοσύνη που δε Οα επιβάλλεται από τον κομματισμό, 

αλλά θα εμπνέεται (L'tό το αίσΟημα του δικαίου. Δικαιοσύνη που να μη μοιάζει με 

τον ιστό της αράχνης που Οα πιαστεί το κουνούπι, ενώ οι σφ11κες Οα το ξεσκίσουν 

και θα πετάξουν ελεύΟεροι. Και αυτό Οα συμβεί." Λυτά έλεγε ο κ. Χριστοφίδης. 
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Δε θα κάμω αναφορά στην Επιτροπή και στα όσα καταμαρτυρά ο κ. Χριστο
φίδης. Θα προχωρήσω πιο κάτω στα σχόλιά του. Και έχουν σημασία, κύριοι συνά

δελφοι. "Σήμερα καλούμεθα να ψηφίσουμε έναν πρωτοφανή νόμο, αφού πρώτα 
παράνομα ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας τον κατέλυσε με δηλώσεις του. Αν ψηφι

στεί" -ακούστε χαρακτηρισμό, κύριε Χατζηδημητρίου, που έδωσε ο κ. Χριστοφίδης

''ο τραγέλαφος αυτός" -είναι ο Νόμος 57 του '78 που επικαλείται το ΑΚΕΛ
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και η ΕΔΕΚ- "τότε σημαίνει ότι η Βουλή εξουσιοδοτεί να 

δοθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο και δικαστική και εκτελεστική εξουσία". Τότε 
δηλαδή η Βουλή έδινε και δικαστική και εκτελεστική εξουσία στην κυβέρνηση. 

Σήμερα κρίνεται η κυβέρνηση, γιατί απλά εφάρμοσε αυτό το οποίο το Σύνταγμα και 

οι εξαγγελίες της προνοούσαν. "Δεν είμαι νομικός" έλεγε ο κ. Χριστοφίδης "αλλά 

είναι στοιχει(όδες και μπορώ να διακρίνω μεταξύ των δύο, αλλά και στις δύο περι

πτιόσεις η εξουσία αυτή δεν μπορεί να ασκηθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο και 

μάλιστα από ένα κομματικό Υπουργικό Συμβούλιο''. Για να προχωρήσει πιο κάτω. 

Μετά τον τραγέλαφο θα πει και άλλα ο κ. Χριστοφίδης. "Δεν είναι δυνατόν ετόνιζε 

ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας και τότε Πρόεδρος της Βουλής να υπάρξει καταδίκη 
χωρίς δίκη. Δεν είναι δυνατόν να υπάρξει δίκη χωρίς καταγγελία και δεν είναι 

δυνατόν να υπάρξει τίποτε χωρίς την ξεχωριστή διερεύνηση των καταγγελιών και 

βάσει συγκεκριμένων στοιχείων να προχωρήσουν τα αρμόδια, όπως προβλέπονται, 

σ(όματα εις τον έργον της εξυγιάνσεως. (Συνεδρία 2Οής Ιανουαρίου 1977, σελίς 514 
των πρακτικ(όν)." Έκαμνε παραπομπή ο κ. Χριστοφίδης στα όσα δήλωνε ο Πρόε

δρος τότε της Βουλής και αργότερα Πρόεδρος της Δημοκρατίας κ. Κυπριανού. Για 

να συνεχίσει πιο κάτω ο κ. Χριστοφίδης: "Παρά τις ορθές τότε διαπιστώσεις του 

Προέδρου της Δημοκρατίας, θα δικάσει" έλεγε ο κ. Χριστοφίδης "ανθρώπους ο ίδιος 
με το Υπουργικό του Συμβούλιο, χωρίς δίκη και χωρίς την αναγκαία διερευνητική 

προεργασία. Και έτσι η πειθαρχική εξουσία για κάθαρση θα περιέλθει στο Υπουρ

γικό Συμβούλιο, το οποίο, χωρίς να ακούσει, χωρίς να ερευνήσει, θα έχει το 

δικαίωμα να καταδικάσει. Κύριοι, αυτό το μέτρο" έλεγε ο κ. Χριστοφίδης "αντι

βαίνει προς κάθε έννοια δικαιοσύνης και είναι μέτρο το οποίο είναι έξω από τα 

πλαίσια της Δημοκρατίας και της συνταγματικής τάξεως. Γιατί το Σύνταγμα ορίζει 
ότι η Βουλή νομοθετεί, η κυβέρνηση κυβερνά και τα δικαστήρια δικάζουν". Για να 

συνεχίσει πιο κάτω ... Λυπούμαι που διαβάζω αγορεύσεις εκείνης της εποχής, αλλά 
αποδείχθηκαν προφητικές και αρκετά απαντητικές σε πολλά τα οποία λέχθηκαν. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι φυσικά δικαίωμα του κ. συναδέλφου να λέει ό,τι θέλει, 
όμως το πρόβλημα είναι το εξής: Διαστρεβλώνει το νόημα των αγορεύσεων. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Γι' αυτό καταψηφίσατε το νόμο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα σας δοθεί, αν θέλετε, ο λόγος. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Μα, αν υπάρχει διαστρέβλωση ... 

Τ. ΧΑΤ-ΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Από τη δική μας πλευρά το αίτημα ήταν περισσότερη κάθαρση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει, θα σας δοθεί η ευκαιρία, αν θελήσετε, να το πείτε. Ο κ. συνάδελφος 
έχει δικαίωμα να παρουσιάσει την υπόθεσή του, όπως ο ίδιος πιστεύει. 
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Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε δέχομαι να διακόπτομαι από κανέναν. Αλλά θα διευκρι
νίσω, αφού το ζήτησε ο κ. Χατζηδημητρίου. Χωρίς αμφιβολία, ναι, η ΕΔΕΚ αυτό 

αξιούσε. Και εις ουδεμίαν περίπτωσιν αμφέβαλλα ή άφησα να νοηθεί ότι η ΕΔΕΚ 
δεν ήθελε κάθαρση. Πολύ ορθά η ΕΔΕΚ ζητούσε νόμιμες διαδικασίες και όχι αυθαι

ρεσία στην κάθαρση. Αυτό ζητούσε η ΕΔΕΚ. Και είναι προς τιμήν σας, κύριε συνά
δελφε. Δεν είπα οτιδήποτε που να σας θίγει. Εξ ου και η άρνησή σας να ψηφίσετε. 

Και αυτό είναι δήλωση που φαίνεται στα πρακτικά της Βουλής -και ευτυχώς που 
υπάρχουν και τα πρακτικά, για να μην μπορεί κανένας να τα ερμηνεύει, όπως θέλει. 
Η άρνηση του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ να ψηφίσει τον τραγέλαφο, όπως 
ονομαζόταν ο Νόμος 57 του '78. 

Και επειδή αντιλαμβάνομαι ότι πιθανό να χρειαστεί να λεχθούν ορισμένα και 

την Πέμπτη, ας δούμε με βάση τον τραγέλαφο πόση δικαιοσύνη απενεμήθη και γιατί 

ίσως έπρεπε και επιβαλλόταν το παρόν Υπουργικό Συμβούλιο να προχωρήσει σε 

αναψηλάφηση με βάση τη νεότερη νομοθεσία. Δε θα κάμω αναφορά στα νομικά 

κείμενα. Αυτή θα την κάμει ο συνάδελφος κ. Μαρκίδης. Εγώ απλά θα σας αναφέρω 

μια περίπτωση που είναι μέσα στους 62. Λέγεται Σωκράτης Ναθαναήλ. Απουσίαζε 
από τις 19 του Μάη του 1974 από την Κύπρο και επέστρεψε στις 19 Ιουλίου. Παρά 
ταύτα, κύριοι συνάδελφοι, χάριν της δικαιοσύνης, χωρίς ποτέ να ακουστεί, απολύ

θηκε για λόγους δημόσιου συμφέροντος. Διότι σίγουρα θα πρέπει να οδηγούσε το 

τάνκ από το εξωτερικό που βρισκόταν στην ανατροπή της νόμιμης κυβέρνησης! 

Είναι ή όχι μία από τις περιπτώσεις που από μόνες τους φωνασκούν γι' αυτό το 

οποίο μπορούσε να συμβεί με τον τρόπο που έγινε η κάθαρση. 

Θέλω να σας πω κάτι. Ίσως επιβαλλόταν κάτω από τις τότε συνθήκες να γίνει 

κάτι, για να κλείσει το θέμα. Και υπάρχει σωρεία αναφορών σ' αγορεύσεις και του 

ΑΚΕΛ και των υπόλοιπων συναδέλφων της τότε εποχής. Αλλά δε σημαίνει ότι ένα 

νέο Υπουργικό Συμβούλιο δε θα έπρεπε με βάση νεότερη νομολογία να αναψηλα

φήσει, γιατί τάχα κάποιοι θα ενοχλούνταν. Είναι άραγε αποκατάσταση δικαιοσύνης 

ή θυματοποίηση, όπως ορθά το προέβλεJ'tε η ΕΔΕΚ, όπως ορθά το προέβλεπε ο 

Χριστόφορος Χριστοφίδης; Είναι η αποκατάσταση κάποιων θυμάτων, που σωστά 

προβλέφθηκε ότι θα υπήρχαν, πράξη που δικαίιί>νει τάχατες το πραξικόπημα; Αυτό 

είναι το αίσθημα δικαιοσύνης και δικαίου που ο καθένας από τους συναδέλφους 

αισθάνεται ότι πρέπει να υπηρετείται; 

Κύριοι συνάδελφοι, για την ουσία υπάρχουν πολλά να λεχθούν. Πολλά να 

λεχθούν, τα οποία λέχθηκαν από τα τότε κόμματα και τα οποία θα απαντούν σε όσα 

κάποιοι λέγουν. Θα λεχθούν περισσότερα την Πέμπτη. 

Εκείνο το οποίο θα ήθελα να πω τελειώνοντας είναι πως δεν εγείρεται θέμα 

τάξεως για την κυβέρνηση. Και, αν θέλετε, δεν εγείρεται θέμα τάξεως, γιατί η Εκτε

λεστική Εξουσία έχει όλη την ευχέρεια και την υποχρέωση τη νομική, την ηθική, την 

όποια επιβάλλεται υποχρέωση χάριν του δικαίου, εφόσον συντρέχουν συνθήκες 

αναψηλάφησης, να το πράξει. Και αυτό έπραξε. Και αν είναι κάτι που παρακαλώ 

τους κ. συναδέλφους, γιατί σίγουρα δεν τους διακρίνουν και δεν πιστεύουμε ότι 

τους διακρίνουν ούτε απάνθρωπα αισθήματα ούτε αίσθημα εκδίκησης. Έτσι τουλά

χιστον θέλουμε να πιστεύουμε. Πιθανό κάποιες πολιτικές σκοπιμότητες να ωθούν 

κάποιους να εγείρουν πελώρια τάχατες θέματα. Αλλά, αν σκεφτείτε ότι τότε που 

θεσπίζετο η νομοθεσία κάποιοι προέβλεπαν τις τυχόν αδικίες και ότι κάποιοι στερή

θηκαν του δικαιώματος να υπερασπίσουν τον εαυτό τους, πρέπει να απαντήσετε. 

Είχε ή όχι υποχρέωση η κυβέρνηση να αποκαταστήσει τη δικαιοσύνη, όπως αυτή 
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είναι γνωστή από τα πανάρχαια χρόνια; "Μηδένα ανήκουστον δικάσαι". Και διερω

τώμαι ποια Βουλή ή ποιο κράτος ή ποια ευρωπα'ίκή χώρα θα ήταν δυνατό να 
ανεχθεί την εφαρμογή αποικιακής νομοθεσίας χάριν πολιτικών σκοπιμοτήτων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα μου επιτρέψετε να πω εγώ πρώτα μερικά λόγια, πριν δισσω σε άλλον το 

λόγο. Παρακαλώ τον κ. Αβραάμ Αντωνίου να με αντικαταστήσει. 

(Στο σημείο αυτό ο Προεδρεύων της Βουλής κ. Βάσος Λυσσαρίδης αντικατα

στάθηκε στην έδρα από τον κ. Αβραάμ Αντωνίου). 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, όσοι μετείχατε και στις εργασίες της προηγούμενης 

Βουλής θα ξέρετε ότι πάγια τακτική μου ήταν να μη λαμβάνω μέρος στις συζητήσεις. 

Αυτή τη φορά δεν είμαι Πρόεδρος της Βουλής, γι' αυτό νομίζω πως έχω κάθε 1]θικό 

δικαίωμα να δώσω τη δική μου συνδρομή σ' αυτό το θέμα. 

Λέχθηκε πρώτα μήπως είναι το θέμα πολιτειακό. Μήπως με την εγγραφή αυτού 

του θέματος τίθεται θέμα πολιτειακής ανωμαλίας; Η απάντηση είναι όχι. Δε νομίζω 

ότι υπάρχει κάποιος από τους εγγράψαντες το θέμα που ισχυρίζεται ότι υπήρξε 

πολιτειακή ανωμαλία με την απόφαση της κυβέρνησης. Δεν είναι αυτό το θέμα. 

Έγινε μεγάλη αναφορά στο διαχωρισμό των εξουσιών. Και υπάρχει διαχωρι

σμός των εξουσιών. Αλλά φαίνεται ότι υπάρχει παρεξήγηση του τι σημαίνει αυτός ο 

διαχωρισμός των εξουσιών. Σε κοινοβουλευτικά συστήματα η κυβέρνηση λογοδοτεί 

συνεχώς εντός της Βουλής και όλες οι αποφάσεις της κυβέρνησης προκύπτουν από 

αποφάσεις της Βουλής. Σε προεδρικά συστήματα υπάρχει μια διαφοροποίηση, ότι 

ειδικά δικαιώματα παραχωρούνται συνταγματικά στον Πρόεδρο και κατ' επέκταση 

στο Υπουργικό Συμβούλιο. Όλα τα υπόλοιπα δικαιώματα τα οποία εκχωρούνται 

στην Εκτελεστική Εξουσία εκχωρούνται από τη Βουλή δυνάμει νομοθεσίας, ακόμα 

και τα διοικητικά. Γι' αυτό ας μη γίνεται τόσο σχολαστική αναφορά στο διαχωρισμό 

των εξουσιών, κατά τρόπο που να αφήνει να νοηθεί ότι η Βουλή δεν έχει τρόπο να 

επιβάλλει τις αποφάσεις της στην Εκτελεστική Εξουσία, γιατί διά νόμου είναι η 

Βουλή που καθορίζει τον τρόπο με τον οποίο θα πρέπει να ενεργεί η Εκτελεστική 

Εξουσία. Είναι η Βουλή το υπέρτατο σώμα; Ναι, η Βουλή είναι το υπέρτατο σώμα, 

γιατί, ναι, και ο Πρόεδρος εκλέγεται από το λαό, αλλά εκλέγεται επί τη βάσει πολύ 

περιορισμένων δικαιωμάτων, ενώ αυτή η Βουλή έχει απεριόριστα δικαιώματα, 

ακόμα και να τροποποιεί το Σύνταγμα, πράγμα το οποίο στερήθηκε αυτή η Βουλή 

λόγω των ειδικών διατάξεων για τους τουρκοκύπριους, γιατί απουσιάζουν, ακόμα 

και για τα μη ουσιώδη άρθρα του Συντάγματος, τα οποία εντούτοις έχουν τροπο

ποιηθεί λόγω του δικαίου της ανάγκης. 

Υπήρξε πάγια αρχή αυτού του Σώματος και αυτής της Δημοκρατίας, από την 

ανακήρυξή της, ότι η Εκτελεστική Εξουσία σεβόταν τις αποφάσεις αυτής της 

Βουλής. Έγινε αναφορά από τον κ. Αναστασιάδη σε μια συγκεκριμένη απόφαση της 

Βουλής την οποία δε σεβάστηκε ο Πρόεδρος και κατέφυγε στο Ανώτατο Δικαστήριο. 

Να μου επιτραπεί να πω ότι η αναφορά ήταν εντελώς εκτός περιεχομένου. Πώς ήταν 

δυνατόν να λέει η Βουλή ότι επιβάλλει στον Πρόεδρο να παραιτηθεί; Σε καμιά χώρα 

του κόσμου, σε καμιά, δεν έχει αυτό το δικαίωμα η Βουλή. Γι' αυτό, ναι, σ' αυτή την 

περίπτωση η Βουλή είχε υπερβεί τα δικαιώματά της και δικαιολογημένα ο Πρόεδρος 

δεν πειθάρχησε και η Βουλή και ο Πρόεδρος μετέπειτα πειθάρχησαν στην απόφαση 
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του Ανώτατου Δικαστηρίου. ΥΠ11ρξε :;τ;άγια ΟεσμΙΚ11 αρχή, όταν προβλεπόταν κάιι;οια 

διαφωνία μεταξύ της 13κτελεσΤΙΚ11ς 13ξουσίας και του κοινοβουλίου, να γίνεται 

διάλογος και να γίνεται προσ:;τ;άΟεια εξεύρεσης ενός κοινού παρονομαστή. Και μόνο 

στην περίπτωση κατά την οποία αυτό καΟίστατο αδύνατο η κάΟε πλευρά αναλάμ

βανε τις ευΟύνες της και εκεί που η Πουλ11 μπορούσε να επιβάλει την άποψή της, την 

επέβαλλε. 13κεί που πράγματι συνταγματικά η κυβέρνηση μπορούσε να προχωρήσει 

από μόνη της, προχωρούσε. 

Διαφάνηκε ότι αυτΊι η κυβέρνηση είχε πρόΟεση να επαναδιορίσει τους παυΟέ

ντες και ακριβώς αυτή η Πουλή, για να προλάβει μια σύγκρουση μεταξύ της Εκτελε

στικής και τη.ς ΝομοΟετικής Εξουσίας, αποφάσισε καλώς να συζητήσει αυτό το Οέμα, 

για να δώσει ενδείξεις προς την κυβέρνηση για το πώς αισΟάνεται η πλειοψηφία 

αυτού του Σώματος. Ποιο 11ταν το κα011κον της 13κτελεστικής Εξουσίας -Οεσμικό· 

δεν ισχυρίζομαι πως είναι συνταγματικό- μέσα σ' αυτή την ατμόσφαιρα; Να 

αναμένει τις αποφ{χσεις της Πουλ11ς. Αν 110ελε, ακόμα να εμπλακεί και σε διάλογο 

κατά τη διάρκεια της συζ11τησης, αν 110ελε να επηρεάσει την απόφαση της Πουλής επί 

αυτού του Οέματος. Αντί τούτου -κι εγώ τώρα το πληροφορούμαι- διαβιβάζει προς 
τη ΝομοΟετική Εξουσία παράκληση για αναβολι1, για ποιους λόγους δεν ξέρω, της 

συζήτησης του Οέματος. Και Οέλω να ελπίζω ότι δεν υπάρχει ΠουλευτΊ1ς ο οποίος Οα 

ισχυριστεί ότι, όταν μια κυβέρνηση ζητά αναβολή της έναρξης της συζήτησης ενός 

θέματος, εννοεί α..ι;λώς την έναρξη και όχι τα συμ..,ι;εράσματα αυτΊΙς της συζήτησης. 

Αυτό να μου επιτρέψετε να πω ότι λογικά είναι εντελώς απαράδεκτο. Όταν ζητά 

αναβολή, τη ζητά ίσως για να έρΟει σε διάλογο. Και εγώ αυτό Οα περίμενα να είχε 

κάνει αυΤ11 η κυβέρνηση. Αντί τούτου και ενώ είχε αρχίσει 11δη η συζ11τηση στη 

Πουλή, η κυβέρνηση εξαγγέλλει απόφαση, η οποία καΟιστά τη συζ11τηση στη Πουλή 

άνευ περιεχομένου. Αν αυτό δεν είναι βάναυση πρόκληση προς τη Πουλή, ειλικρινά 

δεν ξέρω τι είναι βάναυση πρόκληση προς το κοινοβουλευτικό σώμα της Πουλής. 

Στοιχειώδεις κανόνες ηΟΙΚ11ς τάξης επέβαλλαν στην κυβέρνηση να αναμένει τις 

αποφάσεις ή να προσπαΟΨιει να εμπλακεί σε δι(ιλογο κατά τη διάρκεια της συζή

τησης στη Πουλή. 

Και επειδ11 ο κ. Ρολάνδης αναφέρΟηκε στα δικαιώματα της Πουλ11ς, ναι, Οα τον 

πληροφορήσω ότι αυΤ11 η Βουλή έχει πολύ περισσότερα δικαιώματα απ' όσα ποτέ 

ζ11τησε να υλΟΠΟΙ11σει. ΑυτΊΙ η Πουλ11 έχει τον τρόπο να εξαναγκάσει την οποιαδ11-

ποτε κυβέρνηση να συμμορφωΟεί προς τις οποιεσδήποτε αποφάσεις της Πουλής, 

ακόμα και σ' εκείνες που ίσως να μην είναι ορΟές, ό:;τ;ως η απόφαση στην οποία έγινε 

αναφορά. Γιατί είναι αυτΊ1 η Πουλ11 η ο;τ;οία δίνει όλα τα δικαιώματα οικονομΙΚ11ς 

και άλλης διαδικασίας για την ύπαρξη μιας κυβέρνησης. Και η απλ11 απειλ11 ότι αυτή 

η Πουλ11 Οα ασκΨιει τα δικαι())ματά της είμαι β~·βαιoς ότι Οα εξαναγκάσει την οποια

δήποτε ΕκτελεσΤΙΚ1113ξουσία να συμμορφωΟεί προς τις απόψεις της Πουλ11ς. 

Πιστεύω λοι;τ;όν, ναι, ότι υ;Τ;11ρξε Οέμα ηΟΙΚ11ς τάξης, όχι συνταγμαΤΙΚ11ς, όχι 

πολιτειαΚ11ς . Συμφωνώ με τον κ. Παπαδόπουλο ότι δεν τίΟεται αυτό το Οέμα. Αλλά 

είναι Οέμα ηΟΙΚ11ς τ(Ιξεως. Και αυτΊ1 η Πουλ11 πρέπει να αισΟάνεται προσβεβλημένη. 

Και αυΤ11 η Πουλ 11 Οα Οέλει και Οα πρέ;τ;ει να Οέλει να προασπίσει και την αξιοπρέ
πειά της και τους Οεσμούς. 

Αλλά περαιτέρω να μου επιτραπεί να:;τ;ω ότι υπήρξε και μια πρόκληση προς τη 

ΔικασΤΙΚ11 Εξουσία, γιατί υ:;Τ;11ρχε το δεδικασμένο. Α ναφέρΟηκε ο κ. Α ναστασιάδης 

στο νόμο κι εγώ, ναι, εξακολουΟώ και σ11μερα να λέω ότι ο νόμος δεν 11ταν ο καταλ

ληλότερος. Και πολί! ορΟ(ι η ΕΔ13Κ είπε τότε ότι έ:;τ;ρε;τ;ε να είναι απλώς πιο κατάλ

ληλος, για να μπορεί να γίνει κάΟαρση σε β(Ί.Οος. Και συμφωνώ ακόμα με τον 

κ. Αναστασιάδη ότι πιο καλά Οα γινόταν η κάΟαρση, αν είχε πραγματικά συζητηΟεί ο 
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φάκελος της Κύπρου σε όλη του την έκταση. Και δεν είναι αργά, εφόσον επανέρ

χεται το θέμα, γιατί είχε το θέμα παραμεριστεί λόγω του ότι πέρασαν πολλά χρόνια 

και είπαμε όλοι ας μην αναξέουμε πληγές. Εφόσον όμως οι πληγές αναξέονται, ναι, 

έστω και σήμερα ιδού η Ρόδος ιδού και το πήδημα. Ας εμπλακούν επιτέλους κυβέρ

νηση και Βουλή στην πλήρη και σε βάθος εξέταση αυτού του θέματος, στην πλήρη 

ανάλυση των αιτίων και των αίτιων του πραξικοπήματος και τότε δε θα αναζητη

θούν διοικητικές ευθύνες. Θα αναζητηθούν και πολιτικές και ποινικές ευθύνες. Ας 

γίνει. Εμείς από τώρα δίνουμε την πλήρη συγκατάθεσή μας προς αυτή την κατεύ
θυνση. 

Ας δεχθώ ότι ο νόμος δεν ήταν ο πρέπων. Επί τη βάσει αυτού του νόμου 

λήφθηκαν ορισμένες αποφάσεις. Και οι ενδιαφερόμενοι κατέφυγαν στο Ανώτατο 

Δικαστήριο, που είναι το μόνο να αποφανθεί κατά πόσο έχει απονεμηθεί δικαιο

σύνη. Και το Ανώτατο Δικαστήριο αποφάνθηκε ότι, ναι, απονεμήθηκε διοικητική 

δικαιοσύνη. Γιατί εδώ πρόκειται για μια παρεξήγηση. Πρόκειται περί διοικητικού 

μέτρου και όχι ποινικού. Δεν επιβλήθηκαν ποινικές ποινές σ' αυτούς τους ανθρώ

πους. Απλώς παύθηκαν και μάλιστα πλουσιοπάροχα ανταμείφθηκαν για τις μέχρι 

τότε καλές ή κακές υπηρεσίες τους προς το κράτος. Και η απόφαση του Ανώτατου 

Δικαστηρίου έλαβε υπόψη το ότι το άρθρο επί του οποίου έγιναν οι παύσεις μπορεί 

να μην ήταν το κατάλληλο. Αλλά, επειδή υπήρχαν άλλες πρόνοιες άλλων νόμων οι 

οποίες επέτρεπαν στην κυβέρνηση να πάρει αυτή την απόφαση, θεώρησε την 

απόφαση νομικώς ισχύουσα. Άρα υπάρχει το δεδικασμένο, προς το οποίο όφειλαν 

όλοι να συμμορφωθούν. 

Πέραν τούτου, τι παρουσιάζεται σήμερα ως νέο νομικό στοιχείο; Ότι υπάρχει 

μια νέα νομική τοποθέτηση του Ανώτατου Δικαστηρίου. Μα νομίζω πως η Βουλή 

γνωρίζει ότι και μετά από αυτή την απόφαση έγινε προσφυγή στο Ανώτατο και 

εκκρεμεί α;το'ιφαση. Να λοιπόν μια δεύτερη περιφρόνηση. Αυτή η Βουλή, χωρίς να 

είναι υποχρεωμένη από το Σύνταγμα, έχει καθορίσει ως θεσμική διάταξη ότι, όταν 

κάτι συζητείται από τη Δικαστική Εξουσία, αποφεύγει ακόμα και τη συζήτηση στο 

Σώμα, για να μην επηρεάσει τη Δικαστική Εξουσία. Εδώ πέρα εκκρεμεί απόφαση του 

Ανώτατου Δικαστηρίου επί τη βάσει των νέων νομικών στοιχείων, τα οποία κατά 

την άποψη της Εκτελεστικής Εξουσίας έχουν προκύψει, και δεν ανέμενε η κυβέρνηση 

τη νέα απόφαση. Γιατί; 

Λέχθηκε ότι ίσως μερικοί από αυτούς να είναι αθώοι. Εγώ δεν εξέτασα τις 

υποθέσεις τους, για να ξέρω. Άλλωστε ο κ. Αναστασιάδης μας είπε ότι κάποιος 

έφυγε την τάδε ημερομηνία και ήρθε την τάδε. Άραγε γιατί έφυγε; Δεν ξέρω. Μήπως 

έφυγε για ανάλογους λόγους για τους οποίους τιμωρήθηκε; Δεν ξέρω. Απλώς έχω 

δικαίωμα να διερωτηθώ. Και μήπως επανήλθε, όταν ήξερε ότι αυτοί οι λόγοι πλέον 

δε θα επέφεραν τιμωρία; Δεν ισχυρίζομαι ότι αυτό είναι το θέμα, αλλά είναι δικαιο

λογημένη μια απορία. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Ήταν φοιτητής. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Αν η κυβέρνηση νόμιζε ότι κάποιος από όλους αυτούς έχει αδικηθεί, θα 

μπορούσε μια συγκεκριμένη περίπτωση να την επανεξετάσει. Όμως εδώ δεν έγινε 

επανεξέταση καμιάς περίπτωσης, αλλά συλλήβδην, με τον ίδιο τρόπο τον οποίο ίσως 

δικαιολογημένα κατηγορούν κάποιοι ότι έδρασε η προηγούμενη κυβέρνηση, με τον 
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ίδιο τρόπο αυτή η κυβέρνηση αίρει όλες τις κατηγορίες και όλοι είναι αθώοι. Ε, όχι! 

Αυτή είναι πρόκληση και προς τη λογική και προς τη Βουλή και προς τη Δικαστική 

Εξουσία. Και μάλιστα τόσο αθώοι -και χωρίς να είμαι νομικός το διακινδυνεύω

ώστε, σύμφωνα με την απόφαση, να μπορούν αύριο να πάνε στις θέσεις τους και να 

αρχίσουν εργασία. Γιατί, εφόσον ήρθη η διοικητική πράξη -πρόκειται περί διοικη

τικής πράξης προηγούμενης κυβέρνησης- δεν ισχύει η απόφαση, άρα είναι εν ενερ

γεία δημόσιοι υπάλληλοι αυτή τη στιγμή. Και επομένως μπορούν να πάνε αυτοί οι 

άνθρωποι εκεί που πριν ήταν και να αναζητήσουν μια καρέκλα, από την οποία να 

αρχίσουν να ασκούν τα δικαιώματά τους. Αυτή είναι η ουσία. Για να παραμεριστεί 

και η Βουλή, γιατί λέχθηκε πως αυτή η Βουλή δε θα δώσει οποιαδήποτε οικονομική 

παραχώρηση προς την κυβέρνηση, για να δικαιώσει αυτούς που κατηγορούνται για 

τις πραξικοπηματικές τους ενέργειες. Μα δε θα χρειαστεί με τον τρόπο που γίνονται 

τα πράγματα, γιατί αυτοί οι κύριοι μπορούν ευθύς εξαρχής να απαιτήσουν ότι αυτή 

τη στιγμή είναι δημόσιοι υπάλληλοι, στις θέσεις τις οποίες κατείχαν πριν παυθούν 

από την προηγούμενη κυβέρνηση. 

Λέχθηκε από τον κ. Υπουργό ένα επιχείρημα ότι η ΕΔ Υ είναι αυτή που έχει 

και τα πειθαρχικά δικαιώματα. Μα, ξεχνούμε ότι η ΕΔ Υ, όπως προβλέπεται από το 

Σύνταγμα, δεν υφίσταται πλέον και ότι αυτή η ΕΔ Υ -το λέω για τους νομικούς με 

τις μικρές μου νομικές γνώσεις- είναι με άλλο νόμο που λειτουργεί σήμερα, ο 

οποίος δεν έχει καμιά σχέση μ' αυτά στα οποία αναφέρεται ο κ. Υπουργός; Απαντώ 

επίσης ότι δεν ξέρω αν κάποιος από σας έχει τα πρακτικά της δίκης των πρωτοπλά

στων. Εγιο δεν τα έχω υπόψη μου και δεν ξέρω πότε κλήθηκαν σε απολογία οι 

πρωτόπλαστοι και τι είδους απολογία έκαναν. Αυτοί, οι μετά τους πρωτοπλάστους 

κατηγορούμενοι, ναι, κατέφυγαν στο Ανώτατο Δικαστήριο, λέγοντας ότι η φυσική 

δικαιοσύνη δεν έχει αποδοθεί και επομένως θα 'πρεπε να μην ισχύει η διοικητική 

πράξη της προηγούμενης κυβέρνησης. Να μου επιτρέψετε να πω ότι αυτό δε σημαίνει 

καμιά παραβίαση της φυσικής δικαιοσύνης. Εγώ δεν αποκλείω να υπάρχουν ίσως 

και υπερβολές. Δεν μπορώ να ξέρω για περιπτώσεις τις οποίες δεν εξέτασα. Δεν 

είμαι σε θέση να πω. Αλλά εδώ προσβάλλεται το γενικό αίσθημα της φυσικής δικαιο

σύνης ολόκληρου του λαού, ο οποίος, έστω επειδή ήθελε να βάλει στο παρελθόν μια 

τραγική σελίδα προδοσίας, είπε "ας δεχθώ ότι έστω με αυτές τις εξήντα δυο μικρο

διοικητικές τιμωρίες κατά κάποιο τρόπο δικαιώθηκε το αίσθημα δικαιοσύνης." Και 

σιώπησε. Με αυτή την πράξη επαναφέρεται το όλο θέμα στο πολιτικό, στο ηθικό και 

στο νομικό προσκήνιο. Να γιατί αυτό αποτελεί πρόκληση και προς το λαό και προς 

τη Βουλή και προς τη δικαιοσύνη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, μια διευκρίνιση μόνο. Επειδή έγινε 

αναφορά στο Σωκράτη Ναθαναήλ, πρέπει να επανορθώσουμε. Αρκετά αδικήθηκε για 

χρόνια ο άνθρωπος φορτωνόμενος το πραξικόπημα ... 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Είπα δε γνωρίζω. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ήταν φοιτητής και μετέβη στην Αθήνα για εξετάσεις από τις 18 του Μάη και 
επανήλθε στις 19 Ιουλίου. Ήταν δε υπάλληλος της Σχολικής Εφορείας. 
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Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Είπα δε γνωρίζω. 

(Ακούονται σχόλια από Βουλευτές του ΑΚΕΛ) 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεκαεννέα Μα'ίου του 1974 έφυγε και επανέκαμψε στις 19 Ιουλίου, μετά το 
πραξικόπημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Αβραάμ Αντωνίου εγκαταλείπει την έδρα και τη θέση 

του Προεδρεύοντος καταλαμβάνει ο κ. Βάσος Λυσσαρίδης) . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Είχε ζητήσει ο κ. Φιλίππου το λόγο. Είχε ζητήσει ο κ. Φιλίππου πριν από σας. 

Πήρα σειρά. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Τέθηκαν τρία θέματα. Το ένα είναι ο διαχωρισμός των εξουσιών. Και δεν 

υπάρχει καμιά αμφιβολία ότι στα προεδρικά συστήματα η Εκτελεστική Εξουσία διά 

του Προέδρου έχει το δικαίωμα των αποφάσεων. Η Βουλή μπορεί να νομοθετεί και 

μπορεί να κρίνει και να κατακρίνει τις αποφάσεις. Κατά συνέπεια δε νομίζω ότι 

υπάρχει κανένας ο οποίος αμφισβητεί το δικαίωμα της κυβέρνησης να πάρει την 

οποιαδήποτε απόφαση και κατά συνέπεια να πάρει και την απόφαση που αφορά 

τους 61 ή 62 κατά άλλους. 

Κατά συνέπεια προσωπικά συμφωνώ πλήρως με την άποψη που έχει εκφράσει 

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΔΗΚΟ και ο αρχηγός του Κόμματος των 

Φιλελευθέρων. Θα διαφωνήσω ωστόσο με τις θέσεις που έχουν υποστηρίξει ότι δεν 

τίθεται θέμα ηθικής τάξεως. Το θέμα ησικής τάξεως τίθεται, είναι απλό και αποδει

κνύεται με την απλή λογική, αν ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, όπως μας έχουν 

διαβεβαιώσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνά

μεις και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Σ.Κ. ΕΔΕΚ, διαβεβαίωσε τη σύσκεψη 

των πολιτικών αρχηγών και των εκπροσώπων των κομμάτων διά του Προέδρου της 

Βουλής ότι, αν αναβαλλόταν η συζήτηση του θέματος που είχε εγγράψει ο Δώρος 

Χριστοδουλίδης εκ μέρους της κοινοβουλευτικής μου ομάδας, η κυβέρνηση δε θα 

προχωρούσε σε λήψη οποιασδήποτε απόφασης επί του θέματος. Και όπως γνωρί

ζουμε η κυβέρνηση πήρε την απόφαση την ημέρα που άρχισc στη Βουλή η συζήτηση. 

Αυτό αναμφισβήτητα δημίουργεί ουσιαστικό θέμα στις σχέσεις κυβέρνησης και 
Βουλής. 

Επί της ουσίας λέχθηκαν ορισμένα πράγματα και θα ήθελα να σταθώ σε ένα 

σημείο που ανέφερε εκ μέρους του Δημοκρατικού Συναγερμού ο συνάδελφος 

κ. Αναστασιάδης. Αναφέρθηκε κατ' αρχήν στη δικτατορία που λέω εγώ επιβλήθηκε 

στην Ελλάδα από ξένες δυνάμεις. Στην Ελλάδα, αγαπητοί συνάδελφοι, η κυβέρνηση 

εθνικής ενότητας διά της αδέκαστης ελληνικής δικαιοσύνης δίκασε και καταδίκασε 

τους πρωταίτιους του πραξικοπήματος της 21ης Απριλίου και αρκετοί απ' αυτούς 
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βρίσκονται ακόμα στις φυλακές. Και όταν ρώτησαν τον Κωνσταντίνο Καραμανλή 
αν όταν λέει ισόβια εννοεί ισόβια, απάντησε βεβαίως εννοεί ισόβια. Και ελπίζω να 

συνεχίζει να το εννοεί. 

Στην Κύπρο, αγαπητοί συνάδελφοι, πόσοι είναι στις φυλακές σήμερα; Και 

πόσοι είναι οι πρόσφυγες οι οποίοι δεν μπορούν να γυρίσουν στα σπίτια τους; 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Να ρωτήσουμε τον κ. Βασιλείου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Έφερέν τους ο Βασιλείου, κύριε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, όχι διαλογική συζήτηση μέσα στη Βουλή. Συνεχίστε, κύριε 

Φιλίππου. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Το 1974, αγαπητοί συνάδελφοι, ο κ. Βασιλείου δε βρισκόταν στην πολιτική 
ζωή του τόπου. Επομένως τουλάχιστο σ' αυτό το σημείο δεν μπορεί κάποιος να του 

ασκεί κριτική. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Έδινε υποσχέσεις να τους βγάλει έξω. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Σημασία έχει, έστω και αν έδινε υποσχέσεις, ότι δεν τους έβγαλε. Σημασία έχει 

ότι η κυβέρνησή σας τους έχει βγάλει ή προσπαθεί να τους βγάλει. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Αποφυλάκισε το Σαμψών. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ να μου επιτρέψετε να ολοκληρώσω, 

διότι δε συνηθίζω να μακρηγορώ και σήμερα πάλι θα είμαι σύντομος. Η ουσία, 

αγαπητοί συνάδελφοι, είναι ότι σε τελευταία ανάλυση -και απευθύνομαι στο Δημο

κρατικό Κόμμα και τελειώνω- αν πραγματικά μαζί με τα άλλα δύο κόμματα και το 

Δημοκρατικό Κόμμα διαφωνεί ουσιαστικά με τη θέση αυτή που έχει πάρει η κυβέρ

νηση, στην οποία κυβέρνηση οι Υπουργοί που προέρχονται από το ΔΗΚΟ μειοψή

φησαν, αν πραγματικά διαφωνεί και δεν είναι αυτή η απόφαση της κυβέρνησης ένα 

σχήμα για να περάσει το θέμα αυτό στα μαλακά, έχει τη δύναμη αυτή η Βουλή να πει 

ένα ουσιαστικό όχι στην κυβέρνηση και η κυβέρνηση θα υποχρεωθεί να αναθεωρήσει. 

Κατά συνέπεια, πιστεύω ότι αυτά τα οποία είπε ο συνάδελφος ο κ. Παπαδό

πουλος ότι πραγματικά επί της ουσίας το Δημοκρατικό Κόμμα διαφωνεί, και 

ελπίζω να τα επαναλάβει το Δημοκρατικό Κόμμα και την ερχόμενη Πέμπτη, θα 

δώσουν το μήνυμα στην κυβέρνηση ότι αυτή η απόφαση, με τον τρόπο που έχει 

παρθεί, δεν μπορεί να έχει ουσιαστικό αντίκρισμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαρκίδης. Μετά νομίζω ο κ. Καζαμίας είχε ζητήσει το λόγο. Δίνω πρώτα 

στον κ. Μαρκίδη, μετά θα δώσω σε έναν από το ΑΚΕΛ, μετά αν υπάρχει κανένας 

από άλλο κόμμα θα πάρω εναλλάξ, μετά στον κ. Πιττοκοπίτη και μετά στον 

κ. Ηλιάδη. 
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ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Θέμα διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, προτιμώ πάντα να δίνω εναλλάξ το λόγο. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Θα ήθελα να σας πω, προτού αρχίσω την ομιλία μου -είναι γνωστό άλλωστε

ότι υπήρξα δικηγόρος ενδιαφερομένων κατά τις γνωστές υποθέσεις Πέτρου Χρισ;ι:ο

δουλίδη και Ιωάννη Φάκα, όπως επίσης και ότι είμαι δικηγόρος στην εκκρεμή 

υπόθεση στην οποία αναφέρθηκε ο Προεδρεύων του Σώματος, ο κ. Βάσος Λυσσα

ρίδης, σε εκκρεμούσα προσφυγή ενώπιον του Ανώτατου Δικαστηρίου, στην οποία 

δεν αναμένεται απόφαση, αλλά αναμένεται απάντηση της Κυπριακής Δημοκρατίας 

σε γραπτή αγόρευση των αιτητών που καταχωρήθηκε τον Ιανουάριο του 1993. 

Και απευθυνόμενος προς τον κ. Φιλίππου θα του πω ακριβώς ότι θα μπορούσε 

να μιλά εξίσου για την αδέκαστη ελληνική δικαιοσύνη και στην περίπτωση του 

κ. Καρατζαφέρη. Αλλά φαίνεται εκεί υπάρχει κάποια διαφωνία ως προς το 

αδέκαστο της ελληνικής δικαιοσύνης. Εγώ σπεύδω να πω το εξής: Ότι δεν επιθυμώ 

την έκδοση του κ. Καρατζαφέρη και, εν πάση περιπτώσει, έχω επαινέσει σήμερα το 

πρωί και εξακολουθώ να επαινώ τον κ. Καρατζαφέρη για τη δήλωση την οποία 

έκαμε ότι έχει απόλυτη εμπιστοσύνη στον αδέκαστο χαρακτήρα της κυπριακής δικαι

οσύνης, προς τον οποίο χαρακτήρα και εμείς αποβλέπουμε. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Με την άδεια του κ. Μαρκίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν ξέρω αν δέχεται διακοπές ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Δέχομαι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Βεβαίως έχω πλήρη εμπιστοσύνη και στην αδέκαστη κυπριακή δικαιοσύνη, 

όπως και ο εκλεκτός συνάδελφος. Όσον αφορά το θέμα του κ. Καρατζαφέρη ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, τον Καρατζαφέρη αφήστε τον. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Επειδή τον ανέφερε, κύριε Πρόεδρε, ως είδος φιλικής πρόκλησης, έχω την 

πεποίθηση και πιστεύω ότι οποιοσδήποτε δικηγόρος ενδιατρίψει στο θέμα θα 

πειστεί ότι στο θέμα του κ. Καρατζαφέρη δεν τίθεται θέμα αδέκαστης ελληνικής 

δικαιοσύνης, αλλά θέμα κατάφωρης πολιτικής δίωξης αντιπάλου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Οπωσδήποτε, δε θα επιτρέψω συζήτηση επί αυτού του θέματος. Προχωρήστε, 

κύριε συνάδελφε. 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Δεν είναι θέμα δικό μας να κρίνουμε, κύριε Φιλίππου. Εμείς θα πρέπει να 

εκφράσουμε την ικανοποίησή μας, διότι οι διατάξαντες, ορισμένοι εκ των διαταξά

ντων το πραξικόπημα βρίσκονται ακόμα στις ελληνικές φυλακές. 

Πέραν αυτού θα ήθελα να συμπληρώσω την εικόνα για τον κ. Σωκράτη Ναθα

ναήλ, νοουμένου ότι άκουσα κάποια πονηράν ερώτηση από κάποιο συνάδελφο του 

ΑΚΕΛ, για να πω ότι αυτός ο άνθρωπος αναχώρησε τη 18η Μα'ίου 1974 για εξετά
σεις για πτυχίο νομικής στη Θεσσαλονίκη, επανήλθε στην Κύπρο στις 19 Ιουλίου 
1974, κατατάχτηκε ως στρατεύσιμος στις 20 Ιουλίου 1974 και απολύθηκε από την 
Εθνική Φρουρά κανονικά και νόμιμα στις 8 Σεπτεμβρίου 1974. Υπάρχουν όλα τα 
χαρτιά εδώ. Και αυτός ο άνθρωπος υφίστατο καταγγελίες για πράξεις τις οποίες 

δήθεν έκαμε στις 17 Ιουλίου 1974 ή στις 18 Ιουλίου 1974. 

Αλλά, επειδή αναγνώστηκαν και ορισμένα πρακτικά από τον κ. Αναστασιάδη, 
από τα οποία είδα ότι τότε η Βουλή είχε την εντύπωση ότι ουδείς είχε δικαστεί στα 

πλαίσια των νόμων περί καθάρσεως, θα ήθελα να διορθώσω αυτή την εντύπωση, 

διότι αρκετοί είχαν δικαστεί στα πλαίσια των νόμων περί καθάρσεως. Όπως Π.χ, ο 
Χριστόδουλος Αργυρού ο οποίος, αφού απαλλάχτηκε από σωρεία κατηγοριών, 

καταδικάστηκε για αδικήματα τα οποία οι δικαστές του θεώρησαν ήσσονος σημα

σίας και του επέβαλαν την ποινή, τη φοβερή ποινή της στερήσεως δύο προσαυξή

σεων. Αυτός ο άνθρωπος ένα χρόνο μετά την καταδίκη του στη μεγάλη ποινή της 

στέρησης των δύο προσαυξήσεων, διότι έτσι έκριναν οι δικαστές του, απολύθηκε. 

Και απολύθηκε για λόγους δημόσιου συμφέροντος, αλλά όχι με βάση τις καταγγε

λίες τις οποίες αντιμετώπισε και για τις οποίες εξέτασε μάρτυρες και αντεξέτασε 

μάρτυρες. Απολύθηκε, διότι όπως λέει αυτή η περίφημη επιστολή της 11ης Φεβρουα

ρίου 1980 "αφού το Υπουργικό Συμβούλιο εξέτασε ενδελεχώς τα προς αυτό προσκο
μισθέντα στοιχεία τα οποία αποτελούν κρατικά μυστικά των οποίων η αποκάλυψη 

λόγω της φύσεώς των θα έθετε σε κίνδυνο τη δημόσια ασφάλεια και θα ήταν 

εναντίον του δημοσίου συμφέροντος, διά ταύτα και απολύεσθε για λόγους δημοσίου 

συμφέροντος". Και πώς μπορεί ένας άνθρωπος να υπερασπιστεί τον εαυτό του, 

όταν κατηγορείται για πράξεις που αποτελούν κρατικά μυστικά και ούτε ο ίδιος δεν 

μπορεί να μάθει αυτά τα κρατικά μυστικά, για να απαντήσει αν έκαμε ή δεν έκαμε 

κάτι τέτοιο; 

Και αυτή η επιστολή είναι πανομοιότυπος και αφορά όλους τους 61 απολυθέ
ντες με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου της 31ης Ιανουαρίου 1980. Το 
κείμενο αυτής της επιστολής ουδείς μπορεί να το αλλάξει. Ούτε δικαστήριο μπορεί 

να το αλλάξει ούτε η Βουλή μπορεί να το αλλάξει ούτε η κυβέρνηση μπορεί να το 

αλλάξει. Είναι εδώ ιστορικό μνημείο για τον ιστορικό του μέλλοντος: 

'Ένετάλην να πληροφορήσω υμάς ότι το Υπουργικό Συμβούλιο, κατά τη συνε

δρία αυτού της 31 ης Ιανουαρίου 1980, ενασκούν τας εξουσίας τας χορηγουμένας 
αυτώ δυνάμει των άρθρων 6(στ) και 7 του περί Συντάξεων Νόμου ως και πάσαν 
ετέραν προς τούτο χορηγουμένην αυτώ εξουσία ... ". Τους απέλυσε όλους για λόγους 
δημόσιου σιψφέροντος με βάση στοιχεία τα οποία αποτελούν κρατικά μυστικά και 

τα οποία εξακολουθούν ίσως να αποτελούν κρατικά μυστικά, διότι ουδέποτε 

υπήρχαν. Διότι, αν επρόκειτο για τις απλές καταγγελίες που υποβλήθηκαν, ασφαλώς 

εκείνες οι απλές καταγγελίες που υποβλήθηκαν εγγράφως και για τις οποίες έγινε 

έρευνα από πειθαρχικές επιτροπές δεν μπορούσαν να αποτελούν κρατικά μυστικά 

και δεν είναι κρατικά μυστικά. Απολύθηκαν λοιπόν αυτοί οι άνθρωποι με βάση τον 

περί Συντάξεων Νόμο, διότι το λέει ρητώς η επιστολή, όπως επίσης και με βάση 



1601 

πάσαν ετέραν χορηγουμένην στο Υπουργικό Συμβούλιο εξουσία. Και διερωτάται 
κανένας πού πρέπει να ανεύρουμε αυτή την ετέραν εξουσίαν. Διότι σίγουρα δεν 

είναι το άρθρο 54 του Συντάγματος, όπως πολύ σωστά θα σας πει ο κ. Ευσταθίου, ο 
οποίος ήταν δικηγόρος στην απόφαση της ολομέλειας του Ανώτατου Δικαστηρίου, 

όπου λέχθηκε ότι τα άρθρα 6 και 7 του περί Συντάξεων Νόμου αποτελούν αποικιο
κρατικά κατάλοιπα και δε δίδουν εξουσία στο Υπουργικό Συμβούλιο να απολύει 

οποιοδήποτε για λόγους δημόσιου συμφέροντος. Ούτε και το άρθρο 54 δίδει αυτή 
την εξουσία, διότι αυτό είπε το Ανώτατο Δικαστήριο το 1990. 

Έτσι, κύριοι συνάδελφοι, παραμένει η μόνη νομική αιτιολογία ο νόμος 57 του 
1978, για τον οποίο τόσα πολλά λέχθηκαν στη Βουλή. Αλλά ακόμα και αυτός ο 
νόμος έχει ένα μυστικό, το οποίο θα ακουστεί τώρα για πρώτη φορά και παρακαλώ 

να το προσέξετε. Αυτός ο νόμος έχει δύο άρθρα. Έχει ένα άρθρο 4 και ένα άρθρο 5. 
Το άρθρο 4 τι λέγει; "Πάσα καταγγελία υποβληθείσα συμφώνως προς τας διατάξεις 
των νόμων -εννοεί τους νόμους περί καθάρσεως- δύναται ... " και λοιπά. "Το Υπουρ
γικό Συμβούλιο δύναται, εκτός αν κατά την γνώμην του υφίστανται ισχυροί λόγοι 

δημοσίου συμφέροντος όπως μη χωρήση περαιτέρω διαδικασία, εν τη ενασκήσει των 

εξουσιών αυτού να προβή εις τερματισμόν της υπηρεσίας του υπαλλήλου διά λόγους 

δημοσίου συμφέροντος". Και ερωτάται: Μπορεί να λεχθεί από την πλευρά εδώ ή 

από οποιαδήποτε πλευρά διαφωνεί, ιδού, το άρθρο 4 του νόμου 57/78 έδιδε εξουσία 
στο Υπουργικό Συμβούλιο να απολύσει κόσμο για λόγους δημόσιου συμφέροντος; 

Η απάντηση είναι απλή. Για να υπάρχει εξουσία, βάσει του άρθρου 4, έπρεπε να 
αποδειχθεί ότι είχε υποβληθεί καταγγελία εναντίον αυτών των 62 ατόμων. Αλλά 
ουδείς ήταν διατεθειμένος να αποδείξει ή να ασχοληθείι- με το αν όντως είχε ή δεν 

είχε υποβληθεί καταγγελία εναντίον αυτών των ανθρώπων βάσει των νόμων της 

Βουλής του 1977 Επομένως δε χρησιμοποιήθηκε το άρθρο 4 και αυτός είναι ο λόγος 
που το Ανώτατο Δικαστήριο στις υποθέσεις του Πέτρου Χριστοδουλίδη και του 

Ιωάννη Φάκα δεν αναφέρεται στο άρθρο 4. Διότι το άρθρο 4 δεν μπορούσε να εφαρ
μοστεί, εκτός αν απεδεικνύετο επί δικαστηρίου ότι εναντίον των 62 είχε υποβληθεί 
από κάποιον πολίτη καταγγελία. Τέτοια καταγγελία το κράτος δεν ήταν διατεθει

μένο να προσκομίσει ενώπιον του δικαστηρίου. Γι' αυτό βρέθηκε ως νομική αιτιο

λογία το άρθρο 5. Αλλά το άρθρο 5 δε δημιουργεί αυθύπαρκτη αιτιολογία. Δε 
δημιουργεί αυθύπαρκτη εξουσία απολύσεως δημόσιων υπαλλήλων για λόγους δημό

σιου συμφέροντος. Απλώς διασώζει την οποιαδήποτε άλλη εξουσία είχε το Υπουρ

γικό Συμβούλιο δυνάμει οποιουδήποτε άλλου ετέρου εν ισχύι νόμου. Λέγει το 

άρθρο 5: "Ουδέν των εν τω παρόντι Νόμω κωλύει το Υπουργικόν Συμβούλιον όπως 
λάβη τοιαύτα μέτρα τα οποία ηδύνατο να λάβη ή προβή εις τοιαύτην ενέργειαν εις 

την οποίαν θα ηδύνατο να προβή βάσει των διατάξεων οιουδήποτε εν ισχύι νόμου". 

Ώστε το άρθρο 5 δε λύει το θέμα. Το άρθρο 5 παραπέμπει πίσω στα άρθρα 6 και 7 
του περί Συντάξεων Νόμου. Και είναι ακριβώς αυτά τα άρθρα τα οποία κηρύχθηκαν 

αποικιοκρατικό κατάλοιπο. Κατά συνέπεια και το άρθρο 5 μπορεί να μην είναι 
αποικιοκρατικό κατάλοιπο, διότι ψηφίστηκε επί Δημοκρατίας, αλλά, εν πάση περι

πτώσει, παραπέμπει σε αποικιοκρατικά κατάλοιπα και για τούτο όσο αντισυνταγμα

τικά ήταν τα άρθρα 6 και 7 άλλο τόσο αντισυνταγματικό θα κριθεί σήμερα το άρθρο 
5. Και βέβαια να ευχαριστάτε το Θεό και να ευχαριστούμε όλοι το Θεό, διότι 
υπάρχει σήμερα δημοκρατική κυβέρνηση που δε θα διανοηθεί ποτέ να χρησιμο

ποιήσει το άρθρο 5, το οποίο εξακολουθεί να ισχύει σήμερα που μιλούμε, για να 
απολύσει οποιοδήποτε υπάλληλο για λόγους δημόσιου συμφέροντος. Διότι, κύριε 
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Αγαπίου, όλες αυτές οι θεωρίες που ακούμε τις τελευταίες ημέρες οδηγούν σε ένα 
και μόνο συμπέρασμα: Ότι αυτοί οι άνθρωποι μπορούσαν να απολυθούν με βάση το 

άρθρο 5. Αλλά το άρθρο 5 εξακολουθεί να ισχύει. Και αν εξακολουθεί να ισχύει 
αύριο το πρωί ... 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Μπορώ να σας διακόψω; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ναι, βεβαίως. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Το άρθρο 5 του νόμου αφορά αποκλειστικώς τους πραξικοπηματίες. 
Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Όχι, αυτό είναι το μυστικό. Το άρθρο 4 αφορά όσους υπέστησαν καταγγελία 
για το πραξικόπημα. Το άρθρο 5 δεν αφορά κανένα. 
Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Αν επιτρέπεται, ο νόμος ο ίδιος αφορά τους πραξικοπηματίες και αν διαβά

σετε το προοίμιο, κύριε Μαρκίδη, θα δείτε ότι ο νόμος αφορά την ατιμωρησία μέχρι 
τότε των πραξικοπηματιών. Συνεπώς παραπλανάτε το Σώμα, όταν λέτε ότι με τον 

ίδιο νόμο μπορούν να διωχθούν σήμερα οι οπαδοί του Βασιλείου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, δε θα επιτρέψω άλλη διακοπή. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Δεν με ενοχλούν, κύριε Αβραάμ. Τα προοίμια κατά τις ερμηνευτικές αρχές δε 

λαμβάνονται υπόψη κατά την ερμηνεία των ουσιαστικών κειμένων των άρθρων του 

νόμου και αυτό είναι στοιχειώδης αρχή δικαίου. Τι να σας κάμω, αφού αυτό λέει το 

δίκαιο; Και εμένα η θέση μου είναι ότι το άρθρο 5 είναι αντισυνταγματικό, 

επομένως δεν κινδυνεύει κανένας, μην ανησυχείτε. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Και πάλι υπάρχει θέμα τάξης, κύριε Πρόεδρε. Αυτό το άρθρο 5 στις υποθέσεις 
που ήταν δικηγόρος και ο κ. Μαρκίδης έχει κριθεί συνταγματικό και υπάρχει 

απόφαση της ολομέλειας σε σωρείαν αποφάσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό είναι γνωστό. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Αυτό είναι γνωστό, κύριε Αριστοφάνη. Είναι γνωστό αυτό το πράγμα, αλλά 

εκείνο το οποίο λέγουμε είναι το εξής: Είτε αρέσει σε κάποιους είτε δεν αρέσει σε 

κάποιους, τα άρθρα με βάση τα οποία απολύθηκαν αυτοί οι άνθρωποι κηρύχθηκαν 

αντισυνταγματικά με άλλη απόφαση του Ανώτατου Δικαστηρίου το 1990. Τα άρθρα 
6 και 7 του περί Συντάξεων νόμου ερμηνεύτηκαν κατά κάποιο τρόπο το 1978, ερμη
νεύτηκαν το 1984, ερμηνεύτηκαν εκ νέου το 1990. Τα δικαστήρια αλλάζουν τις νομο
λογίες τους. Ο Γενικός Εισαγγελέας συμβούλευσε και τον κ. Βασιλείου και τον 

κ. Κληρίδη ότι; με βάση τη νεωτέρα νομολογία του Ανώτατου Δικαστηρίου, ναι μεν 

δε γεννάται νομική υποχρέωση ανακλήσεως της παύσεως αλλά γεννάται, υπάρχει 

ηθική ίσως ... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Ίσως. 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ίσως, όσα Οέλετε ίσως να βάλω. Ίσως λέγει ο Γενικός Εισαγγελέας γεννάται 

θέμα ηθικής τάξεως προς επανεξέταση του όλου Θέματος. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΎ: 

Όχι νομική, όπως λέτε εσείς. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μα εγώ δεν είπα νομική, κύριε Αγαπίου. Σας παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παρακαλώ να μην υπάρξουν περαιτέρω διακοπές. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΙ-ΙΣ: 

Περαιτέρω λέγονται διάφορα πράγματα ... 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΎ: 

Λέχθηκε από τον ομιλητ11 ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριε συνάδελφε, παρακαλώ δεν πι1ρες το λόγο. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΎ: 

Απλώς εξηγώ ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Συνεχίστε, κύριε Μαρκίδη. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, λέγονται πάρα πολλά τις τελευταίες μέρες και έχω να σας πω 

το εξής: Θέμα δεδικασμένου ούτε υπήρχε ούτε υπάρχει και σας παραπέμπω στην 

υπόθεση του Ανώτατου Δικαστηρίου, στην υπόΟεση "Γεωργιάδης εναντίον Δημοκρα

τίας", που αποφασίστηκε το 1976 και είναι δημοσιευμένη στους σχετικούς τόμους 
του Ανώτατου Δικαστηρίου, 1976, τρίτος τόμος, σελίδα 380. Σύμφωνα με την 
απόφαση αυτή, σε περίπτωση απορρίψεως προσφυγής από το Ανώτατο Δικαστήριο, 

το αρμόδιο διοικητικό όργανο εξακολουΟεί να έχει αρμοδιότητα να επανεξετάσει το 

θέμα, όποτε κρίνει ότι μπορεί να το επανεξετάσει, και έχει κάΟε δικαίωμα να ανακα

λέσει τη δική του την πράξη, αν και εφόσον δικαιολογείται η ανάκληση. Αυτό το 

λέγει ρητά, διότι άλλως πως θα ήταν πολύ παράξενο απλώς και μόνο διότι απορρί

πτεται μια προσφυγή να στερείται το κράτος βασικής εξουσίας, όπως είναι η 

εξουσία ανακλήσεως διοικητικής πράξεως. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει απολύτως 

καμιά αμφιβολία ότι ισχύει αυτό το οποίο είπε τόσο εύγλωττα ο κ. Ρολάνδης στη 

δική του ομιλία. Και ακριβώς για λόγους σκοπιμότητας το 1980, προκειμένου να 
κλείσει το κεφάλαιο κάΟαρση το οποίο δίχαζε το λαό και το οποίο, εν πάση περι

πτώσει, κακώς είχε ανοίξει με τον τρόπο που είχε ανοίξει, έπεσε επί των κεφαλών 62 
ανθρώπων ολόκληρο το άγος του πραξικοπήματος και στιγματίστηκαν και εκείνοι 

και οι οικογένειές τους, χωρίς προηγουμένως να τους δοΘεί η παραμικρή ευκαιρία 

να υπερασπίσουν τον εαυτό τους. 

Από την πρώτη στιγμή ο Δημοκρατικός Συναγερμός εξεδι1λωσε τη διαφωνία 

του με αυτή την απόφαση. Επανειλημμένα ο Δημοκρατικός Συναγερμός είπε ότι θα 

πρέπει οι άνΘρωποι αυτοί να αποκατασταΟούν όχι χάριν της αποκαταστάσεώς τους, 
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αλλά χάριν απονομής πραγματικής δικαιοσύνης. Ο κ. Χριστοδουλίδης πολύ καλά 

έκαμε προχθές να μας αναφέρει ότι σε ομιλία του ο κ. Κληρίδης εδ(ο στη Βουλή το 

1989 ζητούσε την ανάκληση της παύσεως από τον κ. Βασιλείου. Εν πάση περι
πτώσει, θα έλεγα ότι θα ήταν πολύ παράξενο ο κ. Κληρίδης να μην κάμει ο ίδιος, να 

μην εισηγηθεί ο ίδιος στο Υπουργικό του Συμβούλιο αυτά τα οποία ζητούσε ο ίδιος 

από τον κ. Βασιλείου να κάμει. Όλα αυτά τα θέματα συζητήθηκαν κατά κόρον σε 

επανειλημμένες προεκλογικές εκστρατείες. Αυτή τη φορά το κυρίαρχο σώμα που 

λέγεται λαός επέλεξε και εξέλεξε στην Προεδρία της Κυπριακής Δημοκρατίας το 

Γλαύκο Κληρίδη, έχοντας υπόψη και το όλο του προεκλογικό πρόγραμμα και την 

όλη του φιλοσοφία και την όλη του θέση ως προς το πώς μπορεί να επιτευχθεί η 

πραγματική ενότητα σ' αυτό τον τόπο. Γι' αυτό το λόγο δε βλέπω πώς και γιατί 

γίνεται όλος αυτός ο θόρυβος τις τελευταίες μέρες, ο οποίος είναι πραγματικά 

εντελιος αδικαιολόγητος, ενώ θα εδικαιολογείτο θόρυβος, αν δεν εφαρμόζονταν οι 

προεκλογικές επαγγελίες του εκλεγέντος Προέδρου. Είναι φοβερή διαστρέβλωση της 

πραγματικότητας να λέγεται ότι η ανάκληση της παύσεως των 62 παυθέντων άνευ 
δίκης αποτελεί δικαίωση του πραξικοπήματος. Ουδέν τούτου αναληθέστερο και 

ουδείς ισχυρισμός απέχει περισσότερο από την πραγματικότητα απ' όσο απέχει ο 

ισχυρισμός αυτός. Και είναι απορίας άξιο πώς κόμματα τα οποία αγωνίστηκαν για 

τη δημοκρατία δεν υποστηρίζουν αυτή την ενέργεια, η οποία στο κάτω κάτω έγινε 

προς αποκατάστ'αση στοιχειωδών αρχών δικαίου. Έγινε μια αδικία στους ανθρώ

πους αυτούς, διότι δικάστηκαν και τιμωρήθηκαν άνευ δίκης, χωρίς προηγουμένως 

να έχουν το δικαίωμα να εκφέρουν τη γνώμη τους πάνω σε στοιχεία τα οποία αποτε

λούν κρατικά μυστικά. Και γι' αυτό είπα και σε άλλες δηλώσεις και λέγω και τώρα 

πως οι πραγματικοί δημοκράτες και όσοι αγωνίστηκαν για τη δημοκρατία σ' αυτό 

τον τόπο, όταν ακούσουν όλα τα επιχειρήματα, στο τέλος θα χειροκροτήσουν την 

απόφαση αυτή, γιατί η απόφαση αυτή όχι μόνο δε δικαιώνει το πραξικόπημα, δικαι

ώνει πραγματικά την πλήρη αντίληψη περί δημοκρατίας, όπου τα ανθρώπινα δικαι

(οματα στη δική μας φιλοσοφία κατέχουν κεντρική θέση και είναι κεντρικός άξονας. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Επιτρέπεται μια διακοπή; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν επιτρέπει ο κ. Μαρκίδης, θα σας επιτρέψω. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Επιτρέπεται, κύριε Μαρκίδη; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μάλιστα. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Είμαστε πρόθυμοι να ακούσουμε όλα τα επιχειρήματα, κύριε Μαρκίδη, αλλά 

στην επόμενη συνεδρίαση, που θα είναι για την ουσία, διότι εδ(ο μιλούμε μόνο για το 

γεγονός ότι λήφθηκε μια απόφαση, ενώ η Βουλή συζητούσε το θέμα. Σεβαστά τα 

επιχειρήματά σας, είμαστε πρόθυμοι να τα ακούσουμε και να τα κουβεντιάσουμε, 

αλλά αν θέλετε αφήστε λίγο χρόνο και για τους υπόλοιπους συναδέλφους που 

θέλουν να μιλήσουν. Δε θέλω να σας επηρεάσω, απλώς κάνω μια έκκληση σε σας και 

όχι στο Προεδρείο για να σας διακόψει. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα παρακαλούσα όλους τους ομιλητές, αν είν-αι; δυνατό, να σεβαστούν ο ένας 

τον άλλο και να περιορίσουν όσο γίνεται την αγόρευσή τους εντός του υπό συζήτηση 

θέματος. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Αγαπητέ κύριε Ηλιάδη, είμαι ο μόνος Βουλευτής που ήγειρε θέμα διαδικασίας. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ : 

Και ο κ. Αναστασιάδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Όχι, λυπούμαι πολύ. Ήμουν ο μόνος Βουλευτής που έγκαιρα, όταν μιλούσε ο 

κ. Χατζηδημητρίου, ήγειρα θέμα διαδικασίας και παρακάλεσα τον Προεδρεύοντα 

του Σcοματος να τον διακόψει, διότι εισήρχετο στην ουσία του θέματος. Τώρα, γιατί 

παραπονιέστε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Μαρκίδη, είναι θέμα βαθμού, πόσο δηλαδή θα βγούμε έξω από το θέμα ο 

καθένας. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Οι αναφορές οι δικές μου ήταν μόνο σε σχέση με τη διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ. Έγινε απλώς μια σύσταση. Βεβαίως, ο κάθε Βουλευτής οφείλει ή 
δεν οφείλει να τη σεβαστεί. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ : 

Για τα οκτώ λεπτά που μίλησε ο κ. Χατζηδημητρίου, πρέπει να μιλήσετε επί 

της ενστάσεώς σας μια ώρα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, κύριε Ηλιάδη. Κύριε Μαρκίδη, συνεχίστε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Έχω γραμμένο, κύριε Ηλιάδη, ότι ο κ. Χατζηδημητρίου είπε ότι η απόφαση 

του Υπουργικού Συμβουλίου είναι παράνομη, αντίκειται σε δεδικασμένο και αντί

κειται και στην αρχή της διακρίσεως των εξουσιών. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Τις λέξεις αυτές πάντως δεν τι~ έχω πει. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Τα είπατε. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Εγώ τα είπα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ : 

Τα είπε ο κ. Χρίστου, εντάξει. Δεν έχει σημασία ποιος τα είπε. Κάποιος τα 

είπε. Αν έχω παραβιάσει δικαιώματα πνευματικής ιδιοκτησίας, απολογούμαι. 

Κάποιος τα είπε και, εφόσον του επετράπει να τα πει, εγώ απαντώ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μια και μου τα αποδώσατε, τα προσυπογράφω. 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κοιτάξτε, έχουμε μια διαφορετική προσέγγιση των θεμάτων, αλλά εγώ μιλώ 

και με ψυχραιμία και με επιχειρήματα και δεν έχω την εντύπωση ότι έχω προσβάλει 

κανένα με όσα λέω. Απλώς εξηγώ τις θέσεις του Δημοκρατικού Συναγερμού και 

δικαιολογώ τη συγκεκριμένη πράξη της κυβέρνησης. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ακολουθούμε το ίδιο σύστημα των προφάσεων και των τεχνασμάτων. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Καμιά πρόφαση, κύριε Χατζηδημητρίου. Επαναλαμβάνω, κύριε Πρόεδρε, ήταν 

αυτό το θέμα και είναι θέμα αποκαταστάσεως στοιχειώδους δημοκρατικής αρχής η 

οποία παραβιάστηκε διά της απολύσεως δημόσιων υπαλλήλων, αστυνομικών, αξιω

ματικών του στρατού, εκπαιδευτικών, προς τουι; οποίους δεν είχε τότε δοθεί η δυνα

τότητα να απαντήσουν. Και ακούσαμε και τον τρόπο από τον κ. Ρολάνδη και γνωρί

ζουμε και τη δικαιολογία ... 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μια παρέμβαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Άλλη διακοπή, κύριοι; 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Μονόλεπτη διακοπή. Επειδή έχει λεχθεί κατά κόρον από πολλούς ομιλητές ότι 

πήραν συντάξεις και αποζημιώσεις, απλώς πληροφορώ το Σώμα ότι οι στρατιωτικοί 

παυθέντες ούτε ένα γρόσι δεν έχουν εισπράξει. 

ΕΥ . ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Και εγώ θέλω, αν μου επιτρέπετε, μια παρέμβαση. Όλα αυτά που λέγει -και 

παρακολουθώ με ενδιαφέρον πάντοτε την επιχειρηματολογία του, όχι μόνο σήμερα 

και όταν μιλά άλλες φορές- δεν μπορούσαν να λεχθούν μετά που θα τέλειωνε η συζή

τηση του σημερινού θέματος; Εδώ να μας απαντήσει. Δεν μπορούσε να περιμένει, 

αντί που πέρασαν 15 χρόνια, να περάσουν 15 χρόνια και 15 ημέρες να τελειώσουμε 
εδώ, να κάνουμε τις παραινέσεις μας, την επιχειρηματολογία μας και σεβόμενη 

πλέον η Εκτελεστική Εξουσία και τη λα·ίΚή αντιπροσωπεία να δει τι θα κάμει; Να 

μου απαντήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτή είναι η καρδιά του προβλήματος που είναι υπό συζήτηση. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Η μια εξουσία πρέπει να σέβεται την άλλη εξουσία. Και ακριβώς δεν αντιλαμ

βάνομαι πώς η Βουλή απαιτεί να έχει εκείνη τον πρώτο λόγο σε θέματα που ανάγο

νται κατά αποκλειστικότητα στη δικαιοδοσία και αρμοδιότητα της κυβερνήσεως. 

Διότι τι μας λέτε αυτή τη στιγμή; Μας λέτε ότι η κυβέρνηση οφείλει να περιμένει, 

όταν συζητά ένα θέμα η Βουλή. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Μάλιστα. 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Δηλαδή η Βουλή γιατί δεν πρέπει να περιμένει, όταν συζητά ένα θέμα η κυβέρ

νηση; Διότι εδωπέρα, κύριοι συνάδελφοι, είναι "ποιος γέννησε πρώτος: η κότα το 
αυγό ή το αυγό την κότα;" 

(Γέλια) 

Για ποιο λόγο δεν πρέπει να περιμένει η Βουλή την κυβέρνηση να ασκήσει την 

αρμοδιότητά της και να ασκήσει τον κοινοβουλευτικό έλεγχο και για ποιο λόγο επί 
θέματος αποκλειστικά κυβερνητικής αρμοδιότητας πρέπει η κυβέρνηση να αναμένει 
μια συζήτηση στη Βουλή στην οποία, θα το τονίσω αυτό, δεν εκκρεμούσε πρόταση 

για θέσπιση οποιασδήποτε νομοθεσίας; 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Υπήρχε απόφαση. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Τι απόφαση; 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Εκκρεμούσε θέμα αποφάσεως. Το Σύνταγμα προβλέπει και περί αποφάσεων. 

Δεν είναι μόνο περί νόμων, αλλά και περί αποφάσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Ευσταθίου, παρακαλώ. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Επειδή με ρώτησε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι. Παρακαλώ η διαλογική συζήτηση να τερματιστεί. Δε θα επιτρέψω περαι

τέρω διακοπές. Να συνεχίσει ο κ. Μαρκίδης για να ολοκληρώσει. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Υπάρχει συνάδελφος που έχει υπόψη του να κατατέθηκε ενώπιον του Σώματος 

οποιοδήποτε σχέδιο αποφάσεως ή ψηφίσματος, το οποίο και αγνοώ; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Όχι. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Δεν κατατέθηκε. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Επί θέματος διαδικασίας. Ή θα διεξαχθεί συζήτηση όπως διεξαγόταν μέχρι 

τώρα, ειδάλλως αν θέλει ο κ. Αγαπίου και οποιοσδήποτε άnος να το μετατρέψουμε 

σε διάλογο. Έχουμε και εμείς Βουλευτές στα έδρανα του Δημοκρατικού Συναγερμού 

που θα ήθελαν να απαντήσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι. Δε θα επιτρέψουμε περαιτέρω διακοπή. Παρακαλώ, οι διακοπές δεν 

οδηγούν πουθενά. Κύριε Μαρκίδη, συνεχίστε και παρακαλώ όλους τους Βουλευτές 

να μην παρέμβει κανένας για να διακόψει τον ομιλητή. 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Είναι πολύ ευχάριστο το ότι στην πραγματικότητα, στο βάθος, απ' ό,τι έχω 

αντιληφθεί, ουδείς εισηγείται ότι με την απόφαση της κυβερνήσεως που λήφθηκε ενώ 

συνεζητείτο σχετικό θέμα στη Βουλή, ουδείς ισχυρίζεται ότι έχει εγερθεί θέμα πολι

τειακής τάξεως. 

Η κυβέρνηση στη συγκεκριμένη περίπτωση άσκησε τη δική της αρμοδιότητα, 

την ανακοίνωσε και υπόκειται σε έλεγχο όχι μόνο από τη Βουλή, αλλά και από 

όλους τους πολίτες αυτού του τόπου. Αλλά είναι καιρός να δούμε και εμείς λίγο τα 

πράγματα ψύχραιμα και να μην αγανακτούμε ως Βουλή όταν μια κυβέρνηση 

κυβερνά και παίρνει αποφάσεις, απλώς και μόνο επειδή εμείς εδώ συζητούμε στα 

πλαίσια της δικής μας αρμοδιότητας τα διάφορα θέματα. Αν κάθε φορά που ένας 

Βουλευτής έβαζε κάποιο θέμα προς συζήτηση η επί του θέματος άσκηση εκτελεστικής 

εξουσίας ανεστέλλετο επ' αόριστον, αυτό θα σήμαινε ότι οι Βουλευτές από μόνοι 

τους θα μπορούσαν να οδηγήσουν το κράτος σε πραγματική παραλυσία. 

Γι' αυτό το λόγο, επειδή, εν πάση περιπτώσει, επί της ουσίας του θέματος η 

Βουλή δεν είχε εξουσία και επειδή είναι θέμα το οποίο συνεζητήθη ενώπιον του 

λαού για χρόνια και χρόνια και επειδή οι απόψεις όλων των κομμάτων είναι καλώς 

γνωστές, η εγγραφή του θέματος δεν παρεμπόδιζε και δεν έπρεπε να παρεμποδίσει 

την κυβέρνηση να ασκήσει τη δική της εξουσία. Και πολύ καλά έκαμε η κυβέρνηση 

που άσκησε τη δική της εξουσία. Δεν μπορώ να δεχτώ ότι παραβιάζεται το κύρος της 

Βουλής, διότι την περασμένη Πέμπτη είχαμε μια διαδήλωση έξω από τη Βουλή, 

διαδήλωση στην οποία οι διαδηλωτές εξέφραζαν τη γνώμη τους για το τι πρέπει να 

κάμει η Βουλή πάνω σε θέμα το οποίο επρόκειτο να συζητήσει η Βουλή. Δεν είναι 

περιφρόνηση της Βουλής να διαδηλώνει ένας πολίτης τη θέλησή του, τη βούλησή του 

για το τι πρέπει να κάμει η Βουλή. Δεν είναι περιφρόνηση της κυβέρνησης ή του 

κύρους της κυβέρνησης να διαδηλώσουν οι πολίτες τις διαμαρτυρίες τους για μια 

κυβερνητική απόφαση. Δεν είναι περιφρόνηση της Βουλής σίγουρα το γεγονός ότι οι 

αρχηγοί των κομμάτων χθες βράδυ συζητούσαν το σημερινό θέμα στην τηλεόραση. 

Πρέπει να έχουμε ως μέτρο μπροστά μας ότι το δικαίωμα ελευθέρας εκφρά

σεως που κατοχυρ(\)νει το Σύνταγμα ισχύει παντού και πάντοτε και δεν εξαρτάται 

μόνο από το αν συζητείται ή δε συζητείται ένα θέμα εντός της Βουλής. 

Γι' αυτό το λόγο το ότι εκκρεμεί ένα θέμα στη Βουλή πάνω στο οποίο η Βουλή 

δεν έχει ουσιαστική αρμοδιότητα, διότι η Βουλή με βάση την αρχή της διακρίσεως 

των εξουσιών ούτε μπορεί να εκδώσει διάταγμα εναντίον της κυβέρνησης και να της 

απαγορεύσει να εκδώσει διοικητική πράξη ούτε και μπορεί με νόμο να καταργήσει 

διοικητική πράξη, η συζήτηση στη Βουλή ενός θέματος που αποτελούσε απλώς 

άσκηση ελέγχου σίγουρα δεν απέκλειε την κυβέρνηση από το να ασκήσει τη δική της 

εξουσία, όπως και την άσκησε. Τώρα που η κυβέρνηση την άσκησε, εναπόκειται στη 

Βουλή, όπως είπε ο κ. Ρολάνδης, στα πλαίσια της νομοθετικής της εξουσίας να 

ελέγξει την κυβέρνηση για τον τρόπο που άσκησε την εξουσία αυτή. Ως Δημοκρα

τικός Συναγερμός έχουμε επανειλημμένα ασχοληθεί με παρόμοια θέματα ανοικτά σε 

συζητήσεις από τα μέσα μαζικής επικοινωνίας, εδώ στη Βουλή, σε συλλαλητήρια, 

παντού. 

Και εγώ ένα πράγμα έχω να πω προς τα άλλα κόμματα. Οποτεδήποτε συζητή

θηκε η φιλοσοφία και η θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού δημοσίως πάνω σε 

θέματα που αφορούν το πραξικόπημα, ο Δημοκρατικός Συναγερμός εξήλθε από την 
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όλη συζήτηση δικαιωμένος. Και όχι μόνο αυτό, ενισχυμένος στο εκλογικό σώμα. 
Διεξήχθη συζήτηση για το πραξικόπημα το 1981, μόλις ο Δημοκρατικός Συναγερμός 
κατόρθωσε να εισέλθει στη Βουλή. Αυξηθήκαμε στις εκλογές του 1983. Διεξήχθη 
συζήτηση το 1985. Α υξηθήκαμε στις εκλογές του 1991. Διεξήχθη συζήτηση το 1990, 
λίγους μήνες προ των εκλογών, και πάλι αυξήσαμε το ποσοστό μας στις εκλογές του 
1991. Για τον απλούστατο λόγο, κύριοι συνάδελφοι, ότι ακολουθούμε για 17 
ολόκληρα χρόνια με συνέπεια τη φιλοσοφία και την καταστατική μας αρχή, η οποία 
έχει ως εξής: Ο Δημοκρατικός Συναγερμός προωθεί τη συγγνώμη και τη λήθη για το 

παρελθόν, το θετικό ρεαλισμό για το παρόν, τους ευγενέστερους οραματισμούς για 
το μέλλον. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Είναι από καταστατικό αυτό; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Καταστατικό, ναι. Απαλλαγμένος από στείρες προκαταλήψεις και πολιτικά 

πάθη, αγνοεί και παραμερίζει τις διενέξεις και τους διχασμούς του παρελθόντος 

που τόσα κακά επισώρευσαν στον τόπο μας και προσανατολίζεται προς τα ευρύτερα 
εφικτά σχήματα εθνικής ενότητας και πολιτικής συναδέλφωσης. Και αυτή την πολι

τική δεν την καθιερώσαμε χάριν οποιωνδήποτε ατόμων, δεν την καθιερώσαμε χάριν 
οποιωνδήποτε προσώπων, οπαδών ή μη, αλλά τη θεσπίσαμε, διότι με πάθος πιστέ
ψαμε ότι προκειμένου να αντιμετωπίσουμε έναν πολύ ισχυρό αντίπαλο, που είναι η 

Τουρκία, απαιτείται ενότητα ψυχική ολόκληρου του λαού μας. Και η μόνη μέθοδος 

να επιτύχουμε αυτή την ενότητα ήταν ακριβώς η συνταγή την οποία έδωσε το κατα

στατικό του Δημοκρατικού Συναγερμού, για το οποίο όλοι εμείς είμαστε περήφανοι. 

Αυτό το καταστατικό επανειλημμένα δημοσιεύτηκε, επανειλημμένα αναφέρθηκε σε 

ομιλίες, είναι γνωστό στον κυπριακό ελληνισμό και είναι γι' αυτούς τους λόγους 

που εξελέγη Πρόεδρος το 1993 ο Γλαύκος Κληρίδης. Θα ήταν πολύ παράλογο για 
οποιοδήποτε να αναμένει από το Γλαύκο Κληρίδη και από την κυβέρνηση Κληρίδη 
να ακολουθήσει γραμμή μη συνάδουσα προς καταστατικές αρχές του Δημοκρατικού 

Συναγερμού. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέμα διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, επειδή υπάρχει θέμα διαδικασίας πράγματι, ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχουν ακουστεί μέχρι τώρα, αν δεν απατώμαι, εφτά ή οχτώ 

ομιλητές. Είχαμε κάπου συμφωνήσει, τουλάχιστον αυτό είχε μείνει στην κοινή αντί
ληψη, ότι σήμερα θα εξαντλούσαμε τα θέματα της διαδικασίας, αφού η συζήτηση της 

ουσίας του θέματος θα συνεχιστεί μεθαύριο. Επειδή βλέπω συναδέλφους οι οποίοι -
έχουν το δικαίωμα φυσικά- θέλουν σήμερα να μιλήσουν, κάπου πρέπει να αποφα

σίσει σχετικά το προεδρείο, αφού από το κάθε κόμμα έχουν μιλήσει περίπου δυο 
ομιλητές μέχρι τώρα. Εισηγούμαι λοιπόν να σταματήσει εδώ η συζήτηση ή να μείνει 
απεριόριστη και να μιλήσουμε όλοι σήμερα. Όμως τότε διερωτώμαι αν θα πρέπει να 
συζητήσουμε το θέμα της ουσίας την Πέμπτη, γιατί είναι όλοι την ουσία που συζη
τούμε. Βεβαίως ο κ. Πιττοκοπίτης θέλει ίσως να μιλήσει, αλλά μετά τον κ. Πιττοκο
πίτη και κάποιος άλλος θα θέλει. Κι εγώ θέλω να μιλήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ, Χατζηδημητρίου. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι από εκείνες τις περιπτώσεις που μας σπρώχνουν να 

σκεφτούμε έναν περιορισμό της χρονικής διάρκειας της κάθε ομιλίας, για να δοθεί η 

ευκαιρία στους ομιλητές να τοποθετηθούν. Μια τοποθέτηση ως τα δέκα λεπτά 

νομίζω θα ήταν ένας τρόπος, που θα μας βοηθούσε να καλύψουμε ... 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Απεριόριστος. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Απεριόριστος, κύριε Χατζηγιάννη. Δεν υπάρχει πρόβλημα να δεχθούμε την 

πρόκλησή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, κύριε Χατζηγιάννη. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Απεριόριστος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Εντάξει, απεριόριστος. Αποσύρω την πρότασή μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είχε συμφωνηθεί το περασμένο Σάββατο κάποια διαδικασία 

και κάποια συνολική διάρκεια των τοποθετήσεων και λέχθηκε ότι θα έχει το κάθε 

κόμμα μια ώρα στη διάθεσή του να μιλήσουν όσοι θέλουν επί της διαδικασίας. 

Κάποιοι εξ ημών ξέφυγαν ... 

ΒΟΥ ΛΕΥΤΗΣ ΑΠΟ ΔΗΣΥ: 

Τώρα το ακούμε. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Βεβαίως. Αν τώρα το ακούτε, είναι ευθύνη των εκπροσώπων σας προφανώς. 

Λοιπόν, μια ώρα είχε δοθεί στο κάθε κόμμα. Δεχθήκαμε να επεκταθούν οι ομιλητές 

επί τη~ ουσίας του θέματος και μιλήσαμε εμείς δεκαπέντε λεπτά και άλλες πλευρές 

μίλησαν ίσως μιάμιση ώρα, δεν ξέρω. Άρα αυτή τη στιγμή δεν μπορεί να υπάρξει 

περιορισμός εκ των υστέρων και από τούδε και στο εξής. Γι' αυτό το λόγο, κύριε 

Πρόεδρε, είτε θα υλοποιηθεί η απόφαση και όσοι μίλησαν πέραν της ώρας καλώς 

και να μιλήσουν και οι άλλοι για να καλύψουν την ώρα τους, για να έχουμε εκείνη 

τη δικαιοσύνη που είχαμε εφαρμόσει πάντοτε σ' αυτό το Σώμα είτε θα συνεχίσει 

ανοιχτή η συζήτηση και "γαία πυρί μειχθήτω". Και θα συνεχίσουμε την Πέμπτη, εν 

πάση περιπτιόσει, γιατί εμείς δεν τοποθετηθήκαμε επί της ουσίας, παρά μόνο με την 

ομιλία του συνάδελφου κ. Χριστοδουλίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάτσης παρακαλώ. Προηγείται ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 
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Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω κάνει λάΟος ο κ. Χρίστου. Στη συνάντηση των 

αρχηγών των κομμάταιν δε δεσμεύτηκα ποσώς ούτε για τη διάρκεια των αγορεύσεων 

εκ μέρους του Δημοκρατικού Συναγερμού ούτε για τον αριθμό των ομιλητών. 

ΛέχΟηκε πράγματι για περιορισμό σε έναν εκπρόσωπο από το κάΟε κόμμα και για 

μιας ώρας ομιλία, αλλά τέτοια δέσμευση ως Δημοκρατικός Συναγερμός δε δεχΟή

καμε και επομένως το θέμα παρέμεινε ανοιχτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι από δικά μου συμπεράσματα που μεταφέρω αυτή την 

πληροφόρηση. Ρώτησα τον Πρόεδρο της Βουλής, τον Προεδρεύοντα της Βουλής, και 

μου ανακοίνωσε αυτή τη διευΟέτηση. Αν υπήρξε άλλη διευΟέτηση, λυπούμαι, αλλά ο 

Προεδρεύων της Βουλής υποτίΟεται πως ήταν παρών και εκφράζει τη διευΘέτηση 
που έγινε. Αν υπήρξε άλλη διευΟέτηση, λυπούμαι. Αυτή την ενημέρωση είχα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΙΙΜΙΙΤΡΙΟΥ: 

Για την ακρίβεια των γεγονότων -επειδι1 έτυχε να 11μουν παρών' δε Ουμάμαι αν 

ήταν και ο κ. Χρίστου- είχε γίνει πρόταση για μιας ώρας τοποθέτηση για κάθε 

κόμμα, ανεξάρτητα α.:τό αριθμό ομιλητών. Αλλά δεν μπορώ να πω ότι αυτή υπήρξε 

και απόφαση και επιβεβαιώ και αυτά που είπε ο κ. Μάτσης για την πλευρά τη δική 

του, ότι ουδεμία δέσμευση ανέλαβε ούτε για το χρόνο ούτε για τους ομιλητές. Όμως, 

είναι μέσα στα Οέσμια τα κοινοβουλευτικά ο Πρόεδρος να ορίζει κά.,τοια διαδικασία, 

όταν φτάνει σ' αυτό το αδιέξοδο η συζήτηση ή σ' αυη1 την προβληματική εξέλιξη η 

συζήτηση και είτε αυτή τερματίζεται, μπαίνει Οέμα τερματισμού της, είτε μπαίνει 

χρονικό περιΟώριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, επειδή συζητούμε Οέμα διαδικασίας, Οα δώσω το λόγο σ' έναν από 

κάθε κόμμα να πει τη θέση του κόμματός του και στη συνέχεια Οα αποφασίσουμε. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι θέση του κόμματος είναι διαδικαστική εισήγηση που 

θα κάνω. Δεν είχαμε περιΟώρια να διαβουλευΟούμε και είναι διαδικαστική εισήγηση 

που θα κάνω. Εδώ στο μέσο της συζήτησης -και είναι πολλές φορές που γίνεται 

σ' αυτή τη Βουλή αυτό και κάπου πρέπει να το τερματίσουμε- Οέτουμε Οέμα διαδικα

σίας, αλλά εδώ που φτάσαμε να κάνετε απλώς μια έκκληση, αν Οέλετε, από το προε

δρείο να είμαστε όλοι σύντομοι επί της ουσίας του Οέματος και εδώ που φτάσαμε, 

όταν θέλουμε, σε μια ώρα τελειώνουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ειλικρινά πίστευα ότι, μετά από όσα έχουν λεχΟεί από τους 

συναδέλφους, τον κ. Αναστασιάδη, τον κ. Μαρκίδη και τον κ. Ρολάνδη, και από τα 

παραδείγματα τα λίγα που έχουν αναφερΟεί, τα οποία όμως ήταν τρανταχτά 

Ι 
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παραδείγματα για το τι είχε συμβεί, οι συνάδελφοι από τις άλλες πλευρές θα έκαναν 

δεύτερες σκέψεις και ότι θα απέσυραν το αίτημά τους για συνέχιση της συζήτησης 

και ότι ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Κωνσταντίνου, είναι επί της διαδικασίας που συζητούμε. Σας παρα

καλώ! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

... και ότι θα έκριναν ότι καλώς αποφάσισε η κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, παρακαλώ! Ο κ. Μάτσης θέλει να διευκρινίσει οτιδήποτε; 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όχι, δε θα διευκρινίσω οτιδήποτε. Απλώς θα επιβεβαιώσω 

αυτά τα οποία είπα προηγουμένως. Μάλιστα απουσίαζε ο κ. Χρίστου, γι' αυτό δεν 

είναι ενήμερος. Ο κ. Λυσσαρίδης τότε είχε εισηγηθεί ότι είναι άδικο για το Δημοκρα

τικό Συναγερμό να αγορεύουν οι συνάδελφοι τρεις ώρες και ο Δημοκρατικός Συνα

γερμός να έχει μια ώρα, γι' αυτό παρέμεινε το θέμα ανοιχτό. Εκείνο όμως το οποίο 

θα εισηγηθώ απόψε είναι να καθορίσουμε ώρα τερματισμού της σημερινής συνεδρίας 

της Βουλής και να συνεχίσουμε την Πέμπτη. Οτιδήποτε άλλο συζητούμε νομίζω 

είναι ματαιοπονία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Θέμα διαδικασίας καθαρά. Επειδή ήμουν παρών στη συζήτηση των εκπρο

σώπων των κομμάτων, ναι, είναι αλήθεια ότι οι υπόλοιποι είπαμε μια ώρα. Ο 

κ. Λυσσαρίδης είπε όμως ότι ο Συναγερμός είναι κατηγορούμενος -σε εισαγωγικά το 

είπε- και τόνισε ο άνθρωπος ότι ο κατηγορούμενος θα έχει παραπάνω ώρα. 

Μάλιστα εγώ είχα πει ότι, επειδή δε θα μιλούσα πάνω από πέντε με εφτά λεπτά, 

προσφέρω την (δρα μας στο Συναγερμό. Όμως, ανεξάρτητα από το αν υπήρξε 

συμφωνία ή όχι, σίγουρα υπήρξε συμφωνία ότι θα περιοριστούμε μόνο στο θέμα της 

ηθικής τάξης που κατ' ισχυρισμόν αυτών που ενέγραψαν το θέμα εγείρεται. Βεβαίως 

είπα και στην αρχή, όταν προήδρευε ο κ. Λυσσαρίδης, ότι δεν είναι δυνατό να περιο

ριστούμε μόνο στο τυπικό. Σε κάποιο βαθμό, όπως κι εσείς είπατε, θα μπούμε και 

στην ουσία. Είναι ζήτημα βαθμού. Νομίζω ότι εκτρέπεται η συζήτηση στο θέμα της 

ουσίας, λες και οι συνάδελφοι ξεχνούν ότι την Πέμπτη θα έχουμε απεριόριστο χρόνο 

για να μιλήσουμε πάνω στην ουσία του θέματος. 

(Ακούονται σχόλια από Βουλευτές) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ, παρακαλώ! 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Άρα δε νομίζω ότι γεννάται θέμα επιβολής από την ολομέλεια είτε λογοκρι

σίας είτε περιορισμού. Αν υπάρχουν μερικοί που θέλουν να μιλήσουν πάνω στο 

θέμα ηθικής τάξης, αν εσείς δεχθείτε ότι μπορεί να συνεχιστεί η συζήτηση, δώστε 
τους άδεια. Εισηγούμαι όμως, ανεξάρτητα από τις παρεκτροπές -σε εισαγωγικά-που 

έχουν γίνει όσον αφορά το κύριο θέμα που συζητούμε, απ' εδώ και μπρος να κηρύσ

σετε εκτός θέματος κάθε αναφορά η οποία είναι έξω από το θέμα της τάξης. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΎ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ναι, κύριε Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΎ: 

Με συγχωρείτε, λυπούμαι, αλλά δε Οα συμφωνήσω με τον κ. Παπαδόπουλο. Αν 

αυτό το πράγμα γινόταν εξ υπαρχής και αφορούσε όλους τους ομιλητές, του 

κ. Χατζηδημητρίου και εμού περιλαμβανομένων, τότε είχατε δίκαιο ότι Οα ίσχυε και 
από τώρα και στο εξής. Αλλά δεν μπορεί να έχουμε ομιλητές οι οποίοι σε όλη τη 

διάρκεια της αγόρευσής τους ασχολήΟηκαν με το Οέμα ουσίας και σε κάποια στιγμή 

να λέμε "ξέρετε, εσείς οι υπόλοιποι δε δικαιούστε". Γι' αυτό είναι η γνώμη μου ότι, 

όπως εξελίσσεται η συζήτηση, έχουν όλοι το δικαίωμα να μιλήσουν και επί της 

ουσίας και επί του Οέματος που είναι σήμερα εγγεγραμμένο. Εξ αντικειμένου το 

θέμα έχει μετατραπεί σε γενική συζήτηση και νομίζω δικαιούμαστε τώρα να το μετα

τρέψουμε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΎ ΛΟΣ: 

Ο κ. Χρίστου κράτησε νομίζω όλα τα πλαίσια και Οέλω να πω ότι η ομιλία του 

ήταν αυστηρά μέσα στο Οέμα που συζητούμε. Ο κ. Χατζηδημητρίου, με όλη την 

αγάπη που του έχω και την εκτίμηση, 11ταν ο πρώτος που "ήρξατο χειρών αδίκων". 

Και ο Προεδρεύων τότε της Βουλής δεν του απαγόρευσε να βγει από το θέμα και 

βεβαίως ακολούΟησαν τα όσα ακολούΟησαν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Λυσσαρίδης, παρακαλώ. 

Β. Λ ΎΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Έχω την εντύπωση ότι σ' ένα τέτοιο Οέμα είναι αναπόφευκτο να γίνεται 

κάποια αναφορά και στην ουσία. Εδώ είναι Οέμα πλέον όμως και βαθμού, γιατί 

άλλο το να γίνεται κάποια αναφορά, για να δικαιολογήσει κανείς την τοποΟέτησή 

του πάνω στο σημερινό Οέμα, και άλλο όλη η ομιλία να ανάγεται στο Οέμα ουσίας, 

δεδομένου μάλιστα ότι Οα δοΟεί η ευκαιρία σε όλους τους συναδέλφους την Πέμπτη 

να ασχοληΟούν με αυτό το Οέμα. Γι' αυτό ας γίνει μια έκκληση, όλες οι πλευρές 

μίλησαν και επί της ουσίας, απ' εδώ και μπρος να μείνουμε στο Οέμα. Άλλωστε δε 

θα υπάρχει λόγος πλέον για συζήτηση την Πέμπτη, αν συνεχίσει αυτή η ιστορία. 

Γι' αυτό παρακαλώ ας γίνει αυτή η διευΟέτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, η παράκληση που υποβάλλεται από το προεδρείο είναι η 

εξής: Ανεξάρτητα από το αν έχει υπερβεί η μια ή η άλλη πλευρά τα χρονικά όρια, 

εφόσον η ουσία του Οέματος που συζητούμε είναι το Οέμα διαδικασίας, απ' εδώ και 

μπρος παρακαλώ τους ομιλητές να περιοριστούν αυστηρά στο Οέμα. Μάλιστα Οα 

εισηγούμουν προς όλες τις πλευρές να χρησιμοποιήσουν ένα χρόνο όχι πάνω από 

είκοσι λεπτά απ' εδώ και μπρος ... 

ΒΟΎΛΕΎΤΕΣ: 

Ο καθένας; 



1614 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, η κάθε πλευρά. Επαναλαμβάνω ... 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Όχι, δεν μπορεί να είναι αυτό το πράγμα δίκαιο, κύριε Πρόεδρε. Λυπούμαι, 
λυπούμαι, όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είπα δεν είναι απόφαση. Είναι παράκληση ή εισήγηση. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Υπάρχει απόφαση, την οποία αλλοιώνουμε άρδην. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μη βάζετε περιορισμούς. Αφήστε τη συζήτηση ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, παρακαλώ! Κύριε Μαρκίδη ένα λεπτό. Αντιλαμβάνομαι ότι επί 
του θέματος αυτού έχει κατατεθεί ένα ψήφισμα το οποίο πρέπει να εγκριθεί ή δεν 

πρέπει να εγκριθεί. Δεν ξέρω, είναι θέμα της Βουλής. Σε κάποια στιγμή δηλαδή η 

συνεδρία αυτού του Σώματος, αν πρόκειται να έχει κάποιο αποτέλεσμα, πρέπει να 

καταλήξει επί αυτής της πρότασης. Αν η συζήτηση θα συνεχιστεί και θα διακοπεί και 

θα συνεχίσει την Πέμπτη, δεν ξέρω πιος ... 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Όχι απόψε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, αλλά μπορεί να τεθεί θέμα μέχρι ποια ώρα θα συνεχίσουμε. Συνεπώς, αν 

το Σιομα δε δεχθεί, ας πούμε, έναν περιορισμό περίπου είκοσι, είκοσι πέντε λεπτών, 

που σημαίνει γύρω στη μιάμιση ώρα από τώρα -και είναι εφτά σχεδόν η ώρα- τότε 

μπορούμε να βάλουμε ένα όριο ότι μέχρι τις εννέα ή δέκα θα πρέπει να τελειώσουμε. 

Άλλως πως δεν βλέπω πώς μπορούμε να ξεπεράσουμε αυτή τη δυσκολία. 

Ο κ. Αναστασιάδης είχε ζητήσει πρώτος το λόγο. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε ένσταση, αν οι κύριοι συνάδελφοι θέλουν, να συζη

τήσουμε και επί της ουσίας σήμερα και να συνεχίσουμε και να κλείσει την Πέμπτη το 

θέμα. Ουδεμία ένσταση. Δηλαδή θα πρέπει επιτέλους κάπου να τερματιστεί αυτή η 

συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν είναι αυτή η θέληση του Σώματος, δεν υπάρχει θέμα. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αν θέλουν οι κύριοι συνάδελφοι να συνεχίσουμε επί της ουσίας και εφ' όλης 

της ύλης συζήτηση, θα την έχουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επομένως η άλλη επιλογή είναι να ορίσουμε μέχρι ποια ώρα θα συνεχίσουμε. 

Και θα συνεχίσουμε ας πούμε μέχρι τις εννέα; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Οχτώ, οχτώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μέχρι τις οχτώ; Παρακαλώ, παρακαλώ. Είναι όλοι σύμφωνοι μέχρι τις οχτώ 
να τελειιί:ισουμε; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

8.30. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

8.30. Από τιί:ιρα μέχρι τις 8.30. Συνεπώς ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Οχτώ, κύριε Πρόεδρε. Υπάρχει παράκληση εκ μέρους μας. Υπάρχει παρά

κληση εκ μέρους του κόμματός μας να μείνουμε μέχρι τις οχτώ, γιατί υπάρχουν 

ορισμένες υποχρεώσεις Βουλευτών. Και εν πάση περιπτώσει θέλουν πολλοί να μιλή

σουν, απ' ό,τι αντιλαμβάνομαι, αλλά είθισται να γίνονται δεκτές τοιαύτες παρακλή

σεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Λοιπόν, νομίζω ότι έχει ληφθεί μια απόφαση μέχρι τις 8.30 να συνεχίσουμε; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Οχτώ, κύριε Πρόεδρε. Ζητούμε οχτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Μαρκίδη, να μην το βάλουμε σε ψηφοφορία αυτό το θέμα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Αφού το δέχονται όλοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λέχθηκε 9.00 ή άλλως πως. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω το δέχονται. Το δέχονται τα άλλα κόμματα. Μη μας 

δυσκολεύετε. Το δέχονται όλοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ας συνεχίσουμε μέχρι τις οχτώ και βλέπουμε. Κατ' αρχήν αποφασίζουμε για 

τις οχτώ. Ο επόμενος ομιλητής ... 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μια διευκρίνιση. Τώρα συζητούμε και τα δυο θέματα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, το θέμα διαδικασίας. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Με την έκκλησή σας να είμαστε όσο το δυνατόν πιο σύντομοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με την παράκληση ότι αυστηρά θα είμαστε στο θέμα και θα περιοριστούμε όσο 

γίνεται περισσότερο. Θα δώσω το λόγο τώρα σε έναν από την ΕΔΕΚ ... 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Μετά θα ήθελα κι εγώ να μιλήσω, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, αλλά επειδή δίνουμε το λόγο εναλλακτικά ... 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Μετά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, αλλά έχει μιλήσει ο κ. Μαρκίδης από σας. Γι' αυτό θα πάω στην ΕΔΕΚ 
που δεν έχει μιλήσει και μετά θα πάω στο ΔΗ ΚΟ που δεν έχει μιλήσει ... 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Και μετά, όταν θα έρθει η σειρά μας, τότε θα ήθελα να μιλήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο Κ. Ευσταθίου ... 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Εμείς δε μιλήσαμε . Πέντε λεπτά μόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα πάρεις το λόγο αμέσως μετά. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Είναι διάκριση όμως αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λυπούμαι που έγινε αυτό το πράγμα. 

Ο κ. Ευσταθίου έχει το λόγο. 

ΕΥ. ΕΥΣΤ ΑΘΙΟΥ: 

Κύριοι συνάδελφοι, θέλω να μου επιτρέψετε να μείνω εντός του θέματος το 

οποίο συζητούμε σήμερα, χωρίς να επεκταθώ στην ουσία, πράγμα που δεν είναι 

άλλωστε επιτρεπτό, παρά το γεγονός 9ΤΙ συνάδελφοι οι οποίοι πάντοτε τηρούσαν 

τον κανονισμό και δίδασκαν άλλους, όπως ο κ. Μαρκίδης, μίλησαν μόνο για την 

ουσία. Και αυτό είναι κάτι στο οποίο δε μας έχει συνηθίσει τα τελευταία χρόνια που 

τον παρακολουθούμε. 

Στο υπό συζήτηση θέμα, κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει μια ιδιαιτερότητα και μια 

ειδική διάσταση. Όταν λέμε υπό συζήτηση θέμα, εννοούμε το αν είναι επιτρεπτό, 

όταν το Σώμα τούτο συζητά για ένα πολύ σοβαρό θέμα δημόσιου ενδιαφέροντος, να 

σπεύδει η Εκτελεστική Εξουσία ή το όργανο το οποίο είναι ενδιαφερόμενο και να 

προκαταλαμβάνει με απόφασή του την έκβαση της συζητήσεως. Και στην προκειμένη 

περίπτωση αυτό συμβαίνει. Ενώ στο Σώμα συνεζητείτο ένα άκρως σοβαρό θέμα, για 

το οποίο υπήρχε και υπάρχει έντονο δημόσιο αίσθημα και ενδιαφέρον, το Υπουρ

γικό Συμβούλιο έσπευσε να εκδώσει εκείνη ακριβώς την απόφαση την οποία η δεδη

λωμένη θέληση της συντριπτικής πλειοψηφίας του Σώματος αποσκοπούσε να 

αποτρέψει με την παράθεση επιχειρηματολογίας, η οποία αποσκοπούσε στο να μετα

πείσει το Υπουργικό Συμβούλιο από του να προβεί στην απόφαση εκείνη. Έτσι η 

συζήτηση για το θέμα φαινομενικά παρέμεινε χωρίς αντικείμενο . Λέγω φαινομενικά, 

διότι η ουσία της υποθέσεως παραμένει όχι μόνο αναλλοίωτη, αλλά λαμβάνει και 

τεράστιες διαστάσεις, στις οποίες θα αναφερθούμε την προσεχή Πέμπτη που θα γίνει 

η συζήτηση του θέματος. 
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Η ιδιαιτερότητα του Οέματος έχει τις ακόλουΟες παραμέτρους: 

Πρώτο, η δεδηλωμένη Οέση της συντριπτικής πλειοψηφίας της Βουλής των 

Αντιπροσώπων, δηλαδή των τριών κομμάτων, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, 

ΔΗΚΟ και Σ.Κ. ΕΔΕΚ, ξεκάΟαρα στρεφόταν εναντίον της προτιθέμενης τότε 

αποφάσεως για επαναπρόσληψη των εξήντα δύο συνταξιούχων υπαλλήλων, οι 

οποίοι συνταξιοδοτήθηκαν από την κυβέρνηση πριν από δεκαπέντε περίπου χρόνια. 

Η συζήτηση, όπως είπα, αποσκοπούσε ακριβώς στο να μεταπείσει την κυβέρνηση 

από του να προβεί στην υπό συζήτηση απόφαση. Τούτο εντάσσεται στη σκοπιμότητα 

των συζητήσεων στο Κεφάλαιο Δ' της Βουλής, όπου τα σημαντικά Οέματα που 

απασχολούν το λαό συζητούνται και τα επιχειρήματα και οι Οέσεις των κομμάτων 

που εκφράζονται διαβιβάζονται στην Εκτελεστική Εξουσία, η οποία, αφού τις λάβει 

υπόψη αυτές τις απόψεις και τα επιχειΡ11ματα, προβαίνει η ίδια στο τέλος στην 

απόφασή της. 

Δεύτερο, οι απόψεις της Βουλής των Αντιπροσώπων δεν είναι θέμα αμελητέο 

για μια κυβέρνηση ή για οποιοδ11ποτε άλλο όργανο -και διαφωνώ πλήρως τόσο με 

τον κ. Τάσσο Παπαδόπουλο όσο και με τον κ. Νίκο Ρολάνδη οι οποίοι έλαβαν την 

εντελώς αντίΟετη Οέση- διότι οι αίτόψεις και οι αποφάσεις της Βουλής είναι οι 

απόψεις της λα"ίκής αντιπροσωπείας. Εδώ ανΤL.η;ροσωπεύεται ο λαός κατά τρόπο 

συγκεκριμένο και σε ένα ποσοστό που το εφαρμοζόμενο και επικρατούν σύστημα 

εκλογών επέτρεψε να εκπροσωπείται. Είναι και επιγράφεται άλλωστε η Βουλή ως 

Βουλ11 των Αντι..ι-τροσώπων του λαού. Είναι η βάση, είναι το υπόβαΟρο, είναι το 

ουσιαστικό στοιχείο της δημοκρατίας αυτός ο χώρος εδώ. Όσο και αν θέλουν 

μερικοί από τους συναδέλφους να υποβαΟμίσουν τη σημασία και το ρόλο της, αυτή 

είναι η ουσία της δημοκρατίας. Είναι η Βουλή των Αντιπροσώπων του λαού. Και 

βέβαια ο Πρόεδρος εκλέγεται από το λαό με εκλογές. Εδώ όμως, σε αυτό το χώρο, 

είναι ο ίδιος ο λαός που εκπροσωπείται. Και ο ίδιος ο λαός ομιλεί, για να κάμνει 

τις παραινέσεις του σΤον Πρόεδρο και στην Εκτελεστική Εξουσία για το πώς πρέπει 

να διαχειρίζεται τις κρατικές υποΟέσεις. 

Τι σημαίνει όμως Εκτελεστική Εξουσία, κύριοι συνάδελφοι; Η εκτέλεση των 

νόμων που αποφασίζει αυτό το Σώμα εδώ. Το Σώμα αποφασίζει και λέγει: ''Εκτε

λέστε τις αποφάσεις μου". Είναι εκτελεστικά όργανα της Βουλής τα διάφορα όργανα 

που συνιστούν την ΕκτελεσΤΙΚ11 Εξουσία. Και ο ίδιος ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας 

εξάλλου, και αυτό τον τιμά, όταν ανέλαβε το αξίωμά του, μας δήλωσε απερίφραστα 

ότι θα έχει τις καλύτερες δυνατές σχέσεις συνεργασίας με τη Βουλ11 των Αντιπρο

σώπων. Αποφάσισε μάλιστα οι συνεδρίες του Υπουργικού Συμβουλίου να μη λαμβά

νουν χώρα κάΟε Πέμπτη, αλλά κάΟε Τετάρτη, ώστε να δίδεται η ευκαιρία στα μέλη 

του Υπουργικού Συμβουλίου να παρακολουΟούν τις συνεδρίες της Βουλής, για να 

αντιλαμβάνονται άμεσα το λα·ίκό αίσΟημα για τα διάφορα Οέματα διακυβερνήσεως 

της χώρας. Εδώ επίσης θέλω να απανΤ11σω και σε κάτι άλλο που ελέχΟη από τον 

κ. Παπαδόπουλο. Το καθήκον του Προέδρου της Δημοκρατίας είναι να διασφαλίζει 

την εύρυθμη λειτουργία του κράτους, διότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας δεν είναι ο 

Πρόεδρος της ΕκτελεσΤΙΚ11ς Εξουσίας είναι ο αρχηγός του κράτους. 'Ετσι λέει το 

άρθρο 36 του Συντάγματος. Ο αρχηγός της πολιτείας. Και όταν λέμε κράτος, εννο

ούμε τη ΝομοΟεΤΙΚ1], την Εκτελεστική και τη Δικαστική εξουσία. Αρχηγός δε του 

κράτους είναι ο Πρόεδρος. Δηλαδή ο Πρόεδρος εσφαλμένως εξελήφΟη ότι αντιπρο

σωπεύει την Εκτελεστική Εξουσία, διότι την Εκτελεστική Εξουσία την ασκεί το 

Υπουργικό Συμβούλιο υπό την προεδρία του. Είναι το Υπουργικό Συμβούλιο που 
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την ασκεί. Και επειδή ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας προεδρεύει του Υπουργικού 

Συμβουλίου, αλλά δε δικαιούται να ψηφίσει, όφειλε να λάβει υπόψη του το λα'ίκό 

αίσθημα που επικρατούσε και την έντονη ανησυχία της Βουλής των Αντιπροσώπων 
και να μην επιτρέψει να μπει στην ημερήσια διάταξη το υπό συζήτηση θέμα, διότι 

ακριβώς με τον τρόπο αυτό έχει προκύΨει δυσαρμονία των ουσιωδών λειτουργιών 

του κράτους, δηλαδή του κράτους του ιδίου. Δεν είναι η αντιπαράθεση το ίδιον του 

προεδρικού συστήματος είναι το ενδεχόμενο. Η μέριμνα δεν είναι για αντιπαράθεση 

των διάφορων οργάνων του κράτους μεταξύ τους, αλλά για αρμονική συνύπαρξη 

και συνλειτουργία αυτών των οργάνων. 

Το άλλο το οποίο ήθελα να πω, απευθυνόμενος στον κ. Μαρκίδη, είναι το 

εξής: Θέλει να μας πει ότι η θέση του ιδίου ή του κόμματός του είναι ότι, όταν συζη

τούνται θέματα σημαντικά στη Βουλή και παρατίθενται επιχειρήματα, είναι 

επιτρεπτό στα όργανα τα οποία ασκούν μια μορφή Εκτελεστικής Εξουσίας να σπεύ

δουν να προκαταλαμβάνουν το αποτέλεσμα της συζητήσεως και των πορισμάτων 

αυτού του Σώματος και πως αυτό το θεωρεί ότι αποτελεί υγιή άσκηση της διακυβερ

νήσεως της χώρας; Και εν τοιαύτη περιπτώσει πού πηγαίνει το άρθρο 78 του 
Συντάγματος, το οποίο δίνει το συνταγματικό δικαίωμα στη Βουλή όχι μόνο να 

ψηφίζει νόμους, αλλά να εκδίδει αποφάσεις κατά καθορισμένο τρόπο; Και οι 

αποφάσεις αυτές ασφαλώς, εφόσον εκδίδονται από τη Βουλή, πρέπει να έχουν τη 

δέουσα σημασία. 

Δε θα μπω στο θέμα της ουσίας, διότι το θέμα το οποίο συζητούμε σήμερα 

είναι αυτό που έχω θίξει, αν δηλαδή είναι επιτρεπτό να περιφρονείται η Βουλή των 

Αντιπροσιοπων του λαού, όταν επιτελεί τα συνταγματικά της καθήκοντα και τις 

αρμοδιότητές της, με το να συζητεί θέματα γενικότερου ενδιαφέροντος, για τα οποία 

υπάρχει έντονο λα"ίκό αίσθημα και υπάρχουν θέσεις έντονες οι οποίες εκδηλώνονται 

συνεχιος και κατά διάφορους και ποικίλους τρόπους. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πι ττοκοπί της παρακαλώ. 

Ήσουν πολύ σύντομος, κύριε Ευσταθίου. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Δεν είχα καμιά πρόθεση να μιλήσω και θα περιοριστώ μόνο σε δύο λεπτά, 

γιατί πιστεύω ότι πρέπει να δώσουμε κάποια απάντηση στους ισχυρισμούς του 

έντιμου συνάδελφου κ. Φιλίππου, όταν μιλούσε πάνω στο θέμα της διαδικασίας, 

αλλά και της ουσίας. 

Πρώτο, ως Δημοκρατικό Κόμμα δεν επιτρέπουμε σε κανένα να αμφιβάλλει για 

τη συνέπεια, τη στάση και τις θέσεις μας, οι οποίες δεν είναι σημερινές, αφού ήταν 

επί διακυβέρνησης ΔΗΚΟ που πάρθηκε αυτή η απόφαση. Δεύτερο, για πρώτη φορά 

Υπουργοί δημόσια εξέφρασαν τη διαφωνία τους, ενώ ο κ. Φιλίππου, όταν ήταν 
Υπουργός, ποτέ δεν είχε τη δυνατότητα ή τη δύναμη να εκφράσει τη διαφωνία του 

δημόσια. Τρίτο, πιστεύω ειλικρινά ότι, ενώ η θέση μας είναι ξεκάθαρη, κάποιες 

πολιτικές δυνάμεις εκμεταλλεύονται το όλο θέμα κομματικά. Γιατί σήμερα όλοι 

σχίζουμε τα ιμάτιά μας και πριν από δύο μήνες, πάνω σε κάποια ψηλά δώματα, 

κάποιοι πρωτοκλασάτοι νομίζω ήταν μαζί με αρκετούς από εδώ, όταν γινόταν η 

προεκλογική εκστρατεία. 
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Επομένως, εμάς του Δημοκρατικού Κόμματος η θέση μας ήταν αυτή που 

πήραμε τότε και αυτή είναι και σήμερα, με την ομόφωνη απόφαση της κοινοβουλευ

τικής μας ομάδας, την ομόφωνη απόφαση του Εκτελεστικού Γραφείου και με την 

ομόφωνη απόφαση των πέντε Υπουργών του ΔΗΚΟ που συμμετέχουν στην κυβέρ
νηση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα δώσω το λόγο σε κάποιον από την πλευρά του ΑΚΕΛ-Αριστερά- Νέες 
Δυνάμεις. 

Ο κ. Θεοδούλου. 

Λ. ΘΕΟΔΟΥ ΛΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Θέλω να σχολιάσω μερικά σημεία από μια ομιλία ενός συναδέλφου από το 

χώρο του Δημοκρατικού Συναγερμού. Κατ' αρχήν θέλω να εκφράσω τη λύπη μου, 

γιατί μέσα από αυτό το θέμα ο συνάδελφος βρήκε τη δύναμη και τον τρόπο, κατά τη 

δική του λογική, να πλήξει την πολιτική της επαναπροσέγγισης, την οποία 

ακολουθεί για χρόνια τώρα και με συνέπεια το ΑΚΕΛ, αν θέλετε και μέσα από το 

σύνθημα ότι οι Τουρκοκύπριοι δεν είναι εχθροί μας και ότι οι Τουρκοκύπριοι είναι 

αδελφοί μας, το οποίο καθαρά και μεταφορικά και με την πολιτική του σημασία 

υποδεικνύει σαφώς την πολιτική της επαναπροσέγγισης. Επαναλαμβάνω, λυπούμαι, 

γιατί έχει θιγεί αυτό το θέμα κατά τη συζήτηση του θέματος. 

Δεύτερο, θέλω να τονίσω την προσπάθεια που καταβλήθηκε να παρουσιαστούν 

οι νόμοι για την κάθαρση που ψήφισε η Βουλή ότι ουσιαστικά είναι νόμοι αντιδημο

κρατικοί και νόμοι που δεν εξυπηρέτησαν αυτόν τον τόπο κι αυτόν το λαό. Θέλω να 

πω ότι είναι πολύ εύκολο, μετά από μερικά χρόνια και κάτω από διαφορετικές 

συνθήκες, να κρίνουμε τους νόμους. Οι νόμοι όμως είναι σωστό να κρίνονται σε 

συσχετισμό με τις συνθήκες που αποφασίζονται. Και μέσα σε εκείνες τις συνθήκες 

που ψηφίστηκαν αυτοί οι νόμοι ήταν ορθοί και αποφασίστηκαν με τη σωστή διαδι

κασία. Αποφασίστηκαν μέσα από δημοκρατικές διαδικασίες από την ίδια τη Βουλή 

και αργότερα εκτελέστηκαν από την Εκτελεστική Εξουσία. Αν θέλετε επικυρώθηκαν 

και από το Ανιίnατο Δικαστήριο οι εκτελεστικές πράξεις της Εκτελεστικής Εξουσίας 

δύο φορές. Στις προσφυγές που έκαμαν κάποιοι από τους 62, το Ανώτατο Δικα
στήριο αποφάνθηκε πάνω σε αυτά τα ζητήματα. 

Κατά συνέπεια οι νόμοι εκείνοι ήταν νόμοι εκείνων των συνθηκών κι εκείνης 

της ανάγκης. Μιας ανάγκης που την επέβαλε το συμφέρον του τόπου και του λαού 

μας. Και αυτό δεν πρέπει να το ξεχνούμε. Ψηφίστηκαν εκείνοι οι νόμοι, γιατί αυτοί 

οι 62 και οι άλλοι πραξικοπηματίες δεν είχαν εκφράσει από το 1974 μέχρι τότε 
οποιαδήποτε μετάνοια. Έτσι υποχρέωσαν τη Βουλή να προχωρήσει σε εκείνους τους 

νόμους. 

Η τραγωδία και η ειρωνεία ταυτόχρονα είναι το ότι συζητούμε αυτή τη στιγμή 

την αποκατάσταση των 62, μια ενέργεια στην οποία έχει προβεί η παρούσα κυβέρ
νηση, κι όχι την αποκατάσταση των χιλιάδων θυμάτων εκείνης της τραγωδίας του 

1974. Αυτή είναι η τραγωδία και η ειρωνεία της σημερινής ανάγκης του να συζη
τούμε αυτό το θέμα. "Αντί να τρίζει η άμαξα, τρίζει ο αμαξηλάτης", αγαπητοί συνά

δελφοι. 
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Εδώ είναι η ανατροπή των πραγμάτων από την πολιτική της κυβέρνησης 

Κληρίδη και του Δημοκρατικού Συναγερμού, που εφαρμόζεται με την υποστήριξη 

αυτής της ενέργειας. Εδώ εγείρεται ένα πελώριο ερώτημα κατά πόσο είναι ειλικρι

νείς οι φωνές του Δημοκρατικού Συναγερμού ότι καταδικάζει το πραξικόπημα κι αν 

είναι ειλικρινής ο ΔΗΣγ, όταν μιλά για κάθαρση και στην πράξη προχωρεί με ενέρ

γειες που προκαλούν τα αισθήματα του λαού. 

Η κυβέρνηση Κληρίδη πήρε μια απόφαση με οριακή πλειοψηφία. Παραγνώρισε 

τόσο τη Βουλή όσο και το λα'ίκό αίσθημα. Η ενέργεια αυτή έγινε στο μέσο της συζή
τησης στη Βουλή και, όπως πληροφορηθήκαμε, ενώ είχαμε ζητήσει από την κυβέρ

νηση να περιμένει να ολοκληρωθεί η συζήτηση στη Βουλή. 

Δεν μπορεί να αμφισβητηθεί από κανέναν ότι αυτή η ενέργεια ήταν σκόπιμη 

και εσπευσμένη, γιατί εκφράστηκαν ήδη τα μηνύματα της Βουλής από την τοποθέ

τηση των τριών κομμάτων της Βουλής, τα οποία ήδη είχαν ταχθεί ενάντια σ' αυτή 

την πρόθεση της κυβέρνησης. Κατά συνέπεια, λογικά, εγείρεται θέμα τάξης, σεβα

σμού και δημοκρατικής λειτουργίας και συμπεριφοράς της κυβέρνησης έναντι της 

Βουλής σ' αυτόν τον τόπο. 

Είναι δικαίωμα της Βουλής να εξετάσει αυτό το θέμα και να τοποθετηθεί επί 

του θέματος. Και εφόσον είναι κοινή διαπίστωση ότι η κυβέρνηση έχει προσβάλει 

τους θεσμούς, έχει παραγνωρίσει τη Βουλή, ενήργησε αντιδημοκρατικά και το λιγό

τερο προκλητικά έναντι των υπόλοιπων εξουσιών, καθώς και έναντι των πολιτικών 

κομμάτων και της πλειοψηφίας του κυπριακού λαού, πρέπει η Βουλή, με αυτά τα 

δεδομένα, να υποδείξει στην κυβέρνηση ότι η μόνη διέξοδος που έχει είναι να 

ανακαλέσει το ταχύτερο δυνατό την προκλητική και απαράδεκτη απόφαση, για να 

αποκαταστήσει την τάξη, τις σχέσεις της με τη Βουλή και τους δημοκρατικούς 

θεσμούς και για να επαναφέρει την εσωτερική γαλήνη που είναι τόσο απαραίτητη 

στις σημερινές συνθήκες που περνούμε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Από την πλευρά του Δημοκρατικού Συναγερμού είχε ζητήσει το λόγο ο 

. κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Δεν είχα πρόθεση να μιλήσω επί του θέματος, το οποίο έχουν σωστά τοποθε
τήσει σε όλες τις διαστάσεις του οι αγορητές του Δημοκρατικού Συναγερμού, ο 

κ. Αναστασιάδης και ο κ. Μαρκίδης. Αφού όμως η συζήτηση συνεχίζεται, αφού 

ακούγονται μερικά επιχειρήματα τα οποία όχι μόνο με τη λογική δεν αντιμετωπίζο
νται, αλλά ούτε και με κάποια δόση ανεκτικότητας ή με κάποιο βαθμό ειρωνικής 

ανοχής, που μπορεί να δεχθεί μερικά επιχειρήματα, θα προσπαθήσω να απαντήσω σε 

αυτά τα επιχειρήματα που αφορούν το θέμα της διαδικασίας, αρνούμενος την 

πρόκληση να μπω και στο θέμα της ουσίας. 

Εδώ, κύριε Πρόεδρε, το θέμα το έχουν εγγράψει τα τρία κόμματα. Είναι 
γνωστό ότι, όταν είχαν απολυθεί οι 62 με απόφαση της κυβέρνησης, στην εξουσία 
ήταν το Δημοκρατικό Κόμμα. Είναι θέμα, αν θέλετε, συνέπειας να υποστηρίξει αυτή 

τη θέση, την οποία σήμερα συζητά και υποστηρίζει ενώπιον της Βουλής. Αυτό κάπου 

είναι κατανοητό. Είναι οι ίδιοι άνθρωποι που τότε είχαν ενεργοποιήσει κάποιες 
νομοθεσίες, που για μας κακώς και άδικα είχαν ενεργοποιηθεί, με τον τρόπο που 

έχει ήδη περιγραφεί. 
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Διερωτώμαι όμως για την πλευρά του ΑΚΕΛ. Προς τι όλη αυτή η αγανάκτηση, 

όλο αυτό το ξέσπασμα, όλη αυτή η έκρηξη της δημοκρατικότητας γιατί απειλούνται 
και πάλι οι θεσμοί; Γιατί αυτοί οι 200-300 έξω από το Σώμα να φωνάζουν στους 
Βουλευτές ότι, αν αποτολμήσουμε να μην υιοθετήσουμε αυτά που μας έλεγαν, θα 

είμαστε, δε λέω πως άκουσα τη λέξη "φασίστες", αλλά τουλάχιστον "αντιδημο
κράτες"; 

Ο Νικόλαος Σαμψών δεν είχε καταδικαστεί μετά από κανονική δίκη Ύια συμμε

τοχή στο πραξικόπημα; Δεν εξέτιε κατά τη διάρκεια των προηγούμενων χρόνων 

ποινή φυλακίσεως; Δεν ανεστάλη η ποινή του κ. Σαμψών, που σωστά ανεστάλη, για 

οποιουσδήποτε λόγους; Ενός ανθρώπου που είχε δικαστεί και καταδικαστεί; Πραγ

ματικά δεν ακούσαμε αυτή την έκρηξη κι αυτή την αγανάκτηση που σήμερα ακούμε. 

Πάλι εδιο είμαστε μάρτυρες εξ ακοής κάποιων απειλούμενων βιασμών των θεσμών 

και των δημοκρατικών διαδικασιών. 

Κύριοι συνάδελφοι, δημιουργήθηκε ο Δημοκρατικός Συναγερμός από το 1976 
και μπήκε στη Βουλή από το 1981 κι έχει εμπεδώσει τη δημοκρατία και εντός και 
εκτός της Βουλής. Δώστε μας ένα δείγμα, να σας δώσουμε δέκα που είχαμε 

προκληθεί και δεν απαντήσαμε με παρανομίες. 

Αλλά, ας μιλήσουμε και λίγο για σωστή πολιτική τοποθέτηση και ειλικρινή 

συμπεριφορά. Τι έλεγε ο Γλαύκος Κληρίδης, όταν αγωνιζόταν έντιμα ως αξιωματική 

αντιπολίτευση για χρόνια; Τι έλεγε σε σας; Ότι δεν πρέπει κανένας, και φυσικά και 

ο Δημοκρατικός Συναγερμός, να στερείται των βασικών δικαιωμάτων του να ακού

γεται πριν τον καταδικάσουν. Πού είδατε ότι ενήργησε εσπευσμένα και καταπατώ

ντας διαδικασίες και κοινοβουλευτικούς θεσμούς, επειδή ενεγράφη το θέμα; Θα μπω 

και σ' αυτό το θέμα και θα είμαι επί της διαδικασίας στην ομιλία μου. 

Ο κ. Κληρίδης ήταν υποψήφιος σε τρεις προεδρικές αναμετρήσεις, κύριοι 

συνάδελφοι. Κατά τις τελευταίες τρεις πενταετίες διεκδίκησε την προεδρία. Μέσα 

στις διακηρυγμένες θέσεις μας ήταν η ανάκληση της παράνομης για μας απόφασης 

του τότε Υπουργικού Συμβουλίου, που είχε υιοθετήσει κάποιους θεσμούς καθαρά 

αντιδημοκρατικούς και ανορθόδοξους για τη δικαιοσύνη: Να απολύεις οποιοδήποτε 

χωρίς δίκη. Έχω διδαχθεί κι εγώ λίγα νομικά, κύριοι συνάδελφοι, και ήταν η βάση 

για να αποκτήσω και κάποιο αίσθημα δικαίου. Κάποιο νομικό γνωμικό λέει πως 

είναι προτιμότερο να αθωώσεις εκατό ενόχους, παρά να καταδικάσεις έναν αθώο. 

Αναφέρθηκε κάποιο παράδειγμα με όνομα. Ερευνήστε το. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Σολωμή, όσο γίνεται στο θέμα διαδικασίας παρακαλώ. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Μπήκα στο θέμα" διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε, ακριβώς τη στιγμή που με διακό

ψατε. Και λέω ότι ο κ. Κληρίδης δεν απέκρυψε τίποτε. Ας σχολιάσουμε όμως και το 

θέμα το οποίο συζητούμε. Άστοχη η ομόφωνη αποδοχή της εγγραφής για συζήτηση 

του θέματος με αυτό τον τίτλο. Τι σημαίνει 'Ή πρόθεση της κυβέρνησης Κληρίδη για 

επαναπρόσληψη των 62 απολυθέντων"; 

Κύριοι συνάδελφοι, σ' αυτό το Σώμα είμαι Βουλευτής για 17 χρόνια. Έχουν 
εγγραφεί εκατοντάδες θέματα, όπως η αδέσμευτη πολιτική της κυπριακής κυβέρ

νησης, που ενέγραψε ο κ. Χατζηδημητρίου. Και αυτό είναι σωστό θέμα για συζή

τηση. Έπρεπε όμως από την εγγραφή του θέματος η κυβέρνηση να σταματήσει να 

κάνει αδέσμευτη πολιτική; Εκείνο το οποίο προσπαθώ να πω είναι ότι, από τη 
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στιγμή που εγγράφουμε ένα θέμα, πρέπει να αποκτήσουμε από μόνοι μας υπερεξου

σίες; Έχει δηλώσει ο κ. Κληρίδης και η κυβέρνησή του ότι έχει πρόθεση να διευρύνει 

τις εξουσίες των Επιτροπών της Δημόσιας και της Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας. Θα 
πρέπει, αν εγγράψει ένας Βουλευτής θέμα στη Βουλή με τίτλο 'Ή διεύρυνση των 

εξουσιών της Επιτροπής Εκπαιδευτικής ή Δημόσιας Υπηρεσίας", αυτόματα αυτό να 

έχει ως αποτέλεσμα να σταματήσουν οποιεσδήποτε διαδικασίες; 

Εδώ, κύριοι, δεν ήταν πρόθεση που τώρα τη μάθατε. Ας μην υποκρινόμαστε. 

Ξέρατε τη θέση του κ. Κληρίδη και τη θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού και συζη

τήθηκε δημοκρατικά σε πρόσφατη συνεδρία του Υπουργικού Συμβουλίου. Αν πρέπει 

να αναζητήσουμε υστεροβουλία, γιατί να μην είστε εσείς οι υστερόβουλοι που 

γράψατε το θέμα, ενώ ξέρατε ότι η κυβέρνηση Κληρίδη θα αποκαθιστούσε δημοκρα

τικά την απονομή της δικαιοσύνης, όπως πρέπει να απονεμηθεί στην Κύπρο; 

Δέχομαι τα κάπόια επιχειρήματα και είμαι έτοιμος να τα σχολιάσω. Κύριε 
συνάδελφε -και απευθύνομαι στον κ. Θεοδούλου, που ήταν ο τελευταίος ομιλητής

μας είπατε ότι είναι τραγικό το ότι δε συζητούμε την αποκατάσταση των χιλιάδων 

θυμάτων. Το έχουμε συζητήσει κατά κόρον το θέμα του πραξικοπήματος και των 

ενόχων. Σίγουρα δεν είναι λόγια ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός είναι ο πρώτος 

και σε διπλάσιο βαθμό και έντονο ρυθμό που θέλει επιτέλους να δικαστούν και να 

καταδικαστούν οι ένοχοι. Έχουν περάσει κυβερνήσεις από την Ελλάδα και την 

Κύπρο που κάθε άλλο παρά είχαν σχέση με το Συναγερμό. Γιατί δεν αποπειράθηκε 

οποιαδήποτε άλλη πολιτική ή κομματική εξουσία να το κάμει; Μας έχει προκαλέσει 

ο κ. Λυσσαρίδης. Αν θέλει, να το κάνουμε ευχαρίστως τώρα που είμαστε εμείς 

κυβέρνηση. 

Ο κ. Ευσταθίου μας είπε ότι υπάρχει έκρηξη στο λα·ίκό αίσθημα, γιατί καταπα

τείται και πάλι η δικαιοσύνη, γιατί βιάζονται τα ανθρώπινα δικαιώματα, αφού έγινε 

το πραξικόπημα στην Κύπρο το 1974. Όταν ακούσουμε όμως στη συζήτηση για την 
ουσία του θέματος πόσοι φάκελοι, κατά εκατοντάδες χιλιάδες, εναλλάσσονταν στις 

συνεδρίες του Υπουργικού Συμβουλίου και ο κάθε Υπουργός έλεγε "βγάλτον αυτόν, 

βάλτον αυτόν", πραγματικά θα αηδιάσουμε για τον τρόπο που ακολουθήθηκε, 

ανεξάρτητα από το αν ήταν και οι 62 ένοχοι, και τότε θα καταλάβουμε για ποιο 
πράγμα μιλούμε. 

Κύριοι συνάδελφοι, μπορεί να μη γωνιάζει τέλεια για σύγκριση το παράδειγμα 

της επαναπροσέγγισης και του ότι οι τουρκοκύπριοι είναι αδελφοί μας. Όμως αυτή 

η σύγκριση δεν προκαλεί κάποια αισθήματα που, αν θέλουμε να τα συζητήσουμε 

έντιμα και ειλικρινά, θα δούμε πως είναι δικαιολογημένα; Δηλαδή εκεί έχουμε 

εξακριβώσει ότι δεν υπήρξαν παραβιάσεις ανθρώπινων δικαιωμάτων; Εδώ έχουμε 

εξασφαλίσει ψηφίσματα του διεθνούς Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και την ίδια 

στιγμή συζητούμε μαζί τους, τους επισκεπτόμαστε και θέλουμε την επαναπροσέγ

γιση. Δε ζητούμε να τους δικάσουμε πρώτα ή να τους φακελώσουμε χωρίς δίκη. Και 

τι ζήτησαν αυτοί οι άνθρωποι, ανεξάρτητα από το αν είναι ένοχοι ή όχι; Να δικα

στούν και να καταδικαστούν. Σωστά είπε ο κ. Φιλίππου. Αλλά κάπου, επειδή δεν 

κατέχει τα βασικά νομικά, είπε η δίκη και η καταδίκη. Μα αυτό είναι το θέμα που 

συζητούμε. Πού είναι η δίκη; Αν υπάρχουν ένοχοι, να καταδικαστούν. Δικάστηκε ο 

Σαμψών και καταδικάστηκε. Διαμαρτυρήθηκε κανένας; Ακολουθήθηκαν κάποιες 

διαδικασίες. Τώρα, αν είναι εκείνος ο άνθρωπος που φταίει για το ότι έγινε πραξι

κόπημα στην Κύπρο, είναι άλλου παπά ευαγγέλιο. 
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Στην προκειμένη περίπτωση, επειδή ο προηγούμενος Πρόεδρος της Δημοκρα

τίας ήταν ο κ. Βασιλείου, εκείνη η έκρηξη των δημοκρατικών σας αισθημάτων δεν 
προκλήθηκε από το γεγονός ότι ανεστάλη η εκτέλεση της ποινής του οκταήμερου, 

όπως τον αποκαλούσαμε, προέδρου, εκείνου του ανθρώπου που δίκασε και καταδί
κασε η Δημοκρατία. Απειλήθηκε πράγματι η δικαιοσύνη στον τόπο μας; Άρχισαν 

κάποιες φασιστικές, καπιταλιστικές δυνάμεις να κινούνται να σας αφανίσουν; Κάθε 

άλλο, κύριοι συνάδελφοι. Ο άνθρωπος, όπως ξέρετε, εργάζεται. 

Μιλήσατε για κάποια συναισθήματα. Εδώ καταδικάζεσαι για οποιοδήποτε 

αδίκημα, πας μονόδρομο ας πούμε, και χρειάζεται μάρτυρας, για να καταδικαστείς. 

Είναι λίγο πράγμα δεκαπέντε χρόνια να λες του άλλου, μέσα από ένα φάκελο που 

δεν τον είδε, ότι τον καταδικάζεις σε οποιοδήποτε θάνατο, εκτός από το φυσικό, είτε 

σε πείνα είτε σε στέρηση είτε σε οτιδήποτε άλλο; Αν είναι για την ενοχή του, διότι 

συμμετείχε σε παράνομες πράξεις, να δικαστεί και να καταδικαστεί. Δεν είναι μόνο 

ο Σαμψών που δικάστηκε, αλλά και άλλοι οι οποίοι συμμετείχαν. 

Με αυτό το σκεπτικό, κύριοι συνάδελφοι, να μου επιτρέψετε να κάμω κάποιον 

άλλο συλλογισμό. Κι εδώ απευθύνομαι κυρίως προς τα έδρανα της ΕΔΕΚ. Με 

αυτόν τον τρόπο δεν επιτυγχάνουμε εκείνο που ίσως όλοι θα θέλαμε. Να βρούμε 

τους πραγματικούς ενόχους, να τους δικάσουμε και να τους καταδικάσουμε και στη 

συνέχεια να μονοιάσουμε, για να πετύχουμε τη μη ύπαρξη τέτοιου ενδεχομένου στο 

μέλλον. Αλλά με το συλλογισμό ότι "πας μη Έλλην βάρβαρος", θα πρέπει να αντι

δρούμε μόνο κάτω από πολιτικά κίνητρα, κύριοι συνάδελφοι. Και όσον αφορά αυτό 

το λα'ίκό αίσθημα, αν βγούμε έξω από τη Βουλή, θα δούμε ότι ούτε και οι κλητήρες 

δε μας ακούνε τώρα. Το αίσθημα ότι τάχα απειλείται η δημοκρατία και η δικαιοσύνη 

στην Κύπρο είναι μόνο εμείς εδώ οι ομιλητές που το λέμε ... όσοι το είπαν. 

Επομένως, στο θέμα της διαδικασίας που συζητουμε, όταν έχει πρόθεση η 

Βουλή να συζητήσει κάποιο θέμα -κι εδώ αναφέρομαι στον κ. Ευσταθίου, που 

σέβομαι και τα νομικά του, είναι και Πρόεδρος της Επιτροπής Νομικών της Βουλής 

και φίλτατος- και αν σηκωθώ εγώ αύριο και γράψω ένα θέμα, Π.χ. για την εμφάνιση 

της "μάλλας", πρέπει να ανασταλεί οποιαδήποτε διαδικασία για δημιουργία ιχθυο

τροφείων στις κυπριακές θάλασσες; 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Μα είναι θέμα "μάλλας", κύριε Σολωμή; 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Δε δέχομαι να με διακόπτετε, κύριε Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Με την άδειά σας. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Δε σας τη δίνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, παρακαλώ. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Δυστυχώς, ενός θέματος, όπως το καταντούμε, μειώνεται η σημασία του με τον 

τρόπο που το συζητούμε και τοποθετούμαστε, όταν τα κίνητρα είναι απλώς πολι

τικά. 
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Και το παράδειγμα που είπα Οέλω να το επαναλάβω για τρίτη φορά. Γιατί δε 

διαμαρτυρήΟηκαν οι συνάδελφοι, κυρίως του ΑΚΕΛ, για την καταδίκη του Σαμψών; 

Να θυμηΟούμε το πραξικόπημα; Το έχουμε πει κατ' επανάληψη. Έχουν γίνει συζητή

σεις κι εγώ προσωπικά έχω κάμει ομιλία πέντε ωρών για το φάκελο της Κύπρου και 

όλοι οι συνάδελφοι. 

Κύριε Αγαπίου, παρακαλώ, μη με διακόπτετε. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Μα, είπατε για την καταδίκη του Σαμψών και γιατί δε διαμαρτυρηΟήκαμε. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΙΙΣ: 

Δε Οέλω να μου πείτε. Μιλά η ιστορία από μόνη της. Εκεί, επειδή ήταν ο 

κ. Βασιλείου -και σωστά πήρε την απόφαση ο άνΟρωπος- ανέστειλε την ποινή του 

και δε θίγηκαν τα ανΟρώπινα 11 οποιαδΊ1ποτε άλλα δικαιώματά σας. 

Θέλω να πω και κάτι άλλο για τα κίνητρα, κυρίως προς το χώρο του ΛΚΕΛ. 

Σίγουρα είμαστε δημοκράτες. Ο κ. Κληρίδης ήταν υποψήφιος και είχε ζητι1σει στο 

δεύτερο γύρο των εκλογών συνεργασία με όλες τις δυνάμεις. Γνωστό το πρόγραμμά 

του για όλα τα Οέματα και όλοι το ήξεραν. Και για τους 62 και για όλα. Είναι γραμ
μένα, είναι τυπωμένα. 'Εγινε ψηφοφορία στο Υπουργικό Συμβούλιο, με αποτέλεσμα 

6 ψήφους υπέρ και 5 εναντίον. Αν ήταν 6 εναντίον και 5 υπέρ, τι Οα λέγαμε εμείς 
σήμερα στη Βουλή; Θα έπρεπε να είχαμε εγγράψει εμείς Οέμα για τη μη υλοποίηση 

της πρόθεσης της κυβέρνησης Κληρίδη για την αποκατάσταση των 62; Κάπου θα 
ήταν και λίγο αστείο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Σολωμή, είμαι υποχρεωμένος να σας υπενθυμίσω την παράκληση που 

έγινε να είμαστε σύντομοι. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΙΙΣ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

Εδώ προκαλείται η κοινή λογική. Θα δεχόμαστε, αν αυτός ο τόπος απειλείτο 

από τους 62 ή κάποιους άλλους 62. Όμως έχουν κι αυτοί παιδιά, κύριοι συνά
δελφοι, που τους ερωτούν είτε στο σχολείο είτε οπουδ11ποτε τι είναι οι γονείς τους 

και τι έκαμαν . 

Δεν προσπαΟώ να πω ότι δεν υπάρχουν άλλοι που υποφέρουν. Μη που πείτε 

το παράδειγμα των χιλιάδων προσφίJγων, των αγνοουμένων και των εγκλωβι

σμένων. Από εκεί έχουμε περάσει όλοι 11 τουλάχιστον οι μισοί από την Κύπρο. Δεν 
είναι προνόμιο κανενός ο πόνος, αλλά σίγουρα είναι δικαίωμα του καΟενός να 

διαμαρτύρεται. Όμως, επαναλαμβάνω και τονίζω, με τον τρόπο που πάντοτε αντι

δράτε σε τέτοιου είδους επιχειρήματα, όταν ακούγονται από το Δημοκρατικό Συνα

γερμό πράξεις, όπως αυΤΊ1 της αποκατάστασης ... διότι σωστά εμείς μιλούμε για 
αποκατάσταση των δημοκρατικών Οεσμών και εξουσιών και για εφαρμογή των 

μέτρων δικαιοσύνης. 

ΥπενΟυμίζω ότι πριν από τρία χρόνια, επί διακυβέρνησης Βασιλείου, αξιωμα

τικοί της Αστυνομίας στη Λεμεσό είχαν απολυΟεί χωρίς δίκη. Οι αξιωματικοί αυτοί 

δεν ήταν στο χώρο του Δημοκρατικού Συναγερμού που ανήκαν και είναι γνωστό

τατο . Είχαν απολυΟεί από την κυβέρνηση Βασιλείου και είχε Οέσει προσωπικά ο 

κ. Κληρίδης το Οέμα σε Ad Hoc Επιτροπή της Βουλ11ς, ώστε να μην επαναληφθεί. 
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Γιατί αλίμονο αν υιοθετηθεί από οποιαδήποτε κυβέρνηση η εφαρμογή της αρχής του 

καταδικάζω, χωρίς να δικάζω, με βάση κάποιο φάκελο που λέει ότι είναι κρατικό 
μυστικό. Αυτό είναι που επιδιώκει κυρίως η πλευρά του ΑΚΕΛ; 

Κι όλα αυτά τα αχρείαστα που μας είπε ο κ. Χριστοδουλίδης στην εισαγωγική 
του ομιλία, με όλο το σεβασμό και την εκτίμηση, θα βοηθήσουν στην ενότητα που 

τάχα θα διαφυλάξουμε, αν πούμε όχι στην αποκατάσταση των 62, από τους οποίους 
οι περισσότεροι σε 5-10 χρόνια θα πεθάνουν, γιατί πέρασαν και 15 χρόνια από την 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου; Είναι μια ηθική ικανοποίηση για τις αρχές 

της δικαιοσύνης. Αν έχετε στοιχεία, κύριοι, δικάστε τους. Δηλαδή, αν για οποιοδή

ποτε λόγο τώρα η κυβέρνηση Κληρίδη απολύσει για λόγους δημόσιου συμφέ

ροντος ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Σολωμή, είστε εκτός θέματος. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: . 

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 

Και είναι πολλοί οι λόγοι του δημόσιου συμφέροντος. Ειδικά στην Κύπρο 

τους μασούμε όλο το εικοσιτετράωρο. Δεν πρέπει λοιπόν σε τέτοια περίπτωση να 

γίνει διαμαρτυρία; Είναι εδώ που πρέπει να δούμε τι αρχές θα υιοθετήσουμε. Δεν 

αρνείται ο Δημοκρατικός Συναγερμός σωστές διαδικασίες. Υπάρχουν δικαστήρια 

στην Κύπρο, που θα ζήλευαν πολλές άλλες χώρες, για να δικάσουν και να καταδικά

σουν ενόχους. Αλλά δεν πρέπει να επιτραπεί η συνέχιση, όπως σωστά λέχθηκε από 

τους προηγούμενους δύο ομιλητές, της κακοποίησης της απονομής της δικαιοσύνης. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, κι αν χρειαστεί θα επανέλθω στα θέματα ουσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

θα δώσω το λόγο στον κ. Ηλιάδη και μετά θα είναι ο κ. Αριστοφάνης από την 

πλευρά του ΑΚΕΛ. Στο μεταξύ θα παρακαλούσα τον κ. Λυσσαρίδη να πάρει τη θέση 

του στο Προεδρείο. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Λυσσαρίδης επανήλθε και κατέλαβε τη θέση του προε

δρεύοντος και ο κ. Αντωνίου επέστρεψε στη θέση του). 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα προσπαθήσω να μην περάσω ούτε ένα εκατοστόμετρο, αν 

είναι δυνατό, έξω από τα όρια του θέματος που συζητούμε, όσο και αν η παρέκβαση 

είναι στενά συνδεδεμένη με την ουσία την οποία θα συζητήσουμε την επόμενη 

Πέμπτη και παρά το γεγονός ότι οι πλείστες ομιλίες ήταν έξω -και αχρείαστα έξω

από την περιφέρεια του θέματος των σχέσεων Βουλής και κυβέρνησης που πρέπει να 

μας απασχολήσει. 

Η δεύτερή μου παρατήρηση, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι αυτή η συζήτηση -η κατά 

παρέκβαση επί της ουσίας του θέματος της Πέμπτης- φαίνεται ότι δε θα είναι συζή

τηση ενός βαθύτατου προβληματισμού για το πώς πρέπει να συμπεριφέρεται μια 

κυβέρνηση και ιδιαίτερα μια καινούρια κυβέρνηση, ποιες σχέσεις πρέπει να οικοδο

μήσουμε ανάμεσα στο κοινοβούλιο και την Εκτελεστική Εξουσία και πώς μπορούμε 

να κρατήσουμε ζωντανή τη μνήμη για τις τραγωδίες, τις προδοσίες, τα λάθη, τις 

καταστροφές, όχι για να διασπάζουμε και να διχάζουμε σήμερα το λαό, αλλά για να 

φρονηματιζόμαστε και να παραδειγματιζόμαστε, γιατί δεν έχουμε άλλα περιθώρια 

διχασμού σ' αυτό τον τόπο. 

• 
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Εκφράζω την αγωνία μου ότι η συζ11τηση την Πέμπτη, όπως διαγράφεται, δε θα 

είναι εποικοδομητική, δε θα είναι ένας ειλικρινής προβληματισμός με τις απόψεις 

του καθενός, αλλά θα είναι μια αντιπαράΟεση πάνω στα ίδια και τα ίδια. Και σωστά 

έχει λεχθεί ότι δε Οα μπορούμε να πείσουμε ούτε τους κλητήρες της Βουλής πόσο 

μάλλον τον κυπριακό ελληνισμό που θα μας ακούει να διχαζόμαστε πάνω στο 

παρελθόν, αντί να ενωνόμαστε απέναντι στο μέλλον, που είναι η τουρκική κατοχή 

και η αβέβαιη πορεία για την επιβίωση του κυπριακού ελληνισμού. 

Κύριε Πρόεδρε, δε θα κάνω αναφορά ούτε στη νομική πτυχή, γιατί τα νομικά 

επιχειρήματα σ' αυτές τις περιπτώσεις, ανεξάρτητα από το ποια είναι τα σωστά και 

ποια είναι τα λανΟασμένα, επιστρατεύονται απλώς και μόνο, κύριε Μαρκίδη, για 

ενίσχυση πολιτικών επιλογών και όχι για ορΟότερη απονομή ή ορθότερη κρίση για 

την απονομή της δικαιοσύνης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΙΙΣ; 

Μου επιτρέπετε μια διακοπή; 

Δ. ΗΛΙΑΔΙ-ΙΣ: 

Παρακαλώ, δεν έχω καμιά ένσταση, κύριε Μαρκίδη, να με διακόψετε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ο σεβασμός προς τα ανΟρώπινα δικαιώματα δεν είναι Οέμα νομικό. Είναι θέμα 

ύψιστης δημοκρατικής σπουδαιότητας. 

Δ. Ι-ΙΛΙΑΔΗΣ: 

Δε διαφωνώ καθόλου μαζί σας ότι ο σεβασμός προς τα ανθρώπινα δικαιώματα 

είναι θέμα ύψιστης προτεραιότητας από πάσης απόψεως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούγεται καθαρά). 

Δ. ΗΛΙΑΔΙ-ΙΣ: 

Δε συζητούμε την απόφαση, κύριε Πρόεδρε. Το θέμα αυτό θα το δούμε την 

Πέμπτη. Συζητούμε για το πώς λήφΟηκε η απόφαση. Γιατί το πότε λαμβάνεται μια 

απόφαση και το πώς λαμβάνεται μια απόφαση έχει τόση σημασία πολλές φορές όση 

και η ίδια η ουσία της απόφασης, γιατί δείχνει, μαρτυρεί μια συγκεκριμένη αντί

ληψη, μια συγκεκριμένη νοοτροπία, ένα συγκεκριμένο τρόπο λειτουργίας μιας 

κυβέρνησης και τη φιλοσοφία της. 

Όταν εξελέγη ο κ. Κληρίδης, πιστεύω ότι όλοι μας σημειώσαμε, υπογραμμί

σαμε και ικανοποιηΟήκαμε από τρεις διακηρύξεις του σε σχέση με αυτό το κοινο

βούλιο, γιατί, όντας ένας από τους παλαιότερους κοινοβουλευτικούς, μας χαρο

ποίησε το γεγονός ότι εξέφρασε την εκτίμησή του προς αυτό το Σώμα. Είπε ο 

κ. Κληρίδης -το έχει σημειώσει και άλλος συνάδελφος- ότι η συνεργασία μεταξύ του 

κοινοβουλίου και της κυβέρνησής του Οα είναι στενή και καρποφόρα. Δεύτερο, ότι 

οι αποφάσεις των υπουργείων Οα κοινοποιούνται πρώτα στη Βουλή και ύστερα στα 

μέσα μαζικής επικοινωνίας. Και αυτό 11ταν σεβασμός προς τους λα·ίκούς αντιπρο

σώπους. Και τρίτο, είπε ο κύριος Πρόεδρος της Δημοκρατίας ότι Οα αλλάξει ακόμα 

και την ημέρα συνεδρίας του Υπουργικού Συμβουλίου, ώστε, όταν συζητούνται 

σοβαρά θέματα που αφορούν τα υπουργεία και τους υπουργούς, να είναι παρόντες 

οι υπουργοί της κυβέρνησ11ς του, για να παρακολουΟούν. Και αυτά ήταν πολύ σοφά 

και πολύ σωστά, γιατί οι προηγούμενες κυβερνήσεις στις σχέσεις τους με αυτό το 
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κοινοβούλιο δεν η1ρησαν αυτές τις αρχές και είμαστε όλοι πάντοτε παραπονσι)μενοι 

ότι παρεκάμπτετο το κοινοβούλιο, παραμερίζετο το κοινοβούλιο και γινόταν μια 

προσπάΟεια υπέρβασης του ανώτατου Σώματος που εκφράζει τη δημοκρατία 

κατ' αναλογία σ' αυτό τον τόπο, σ' αυτό το λαό . 'ΙΙταν επόμενο να μας ικανΟΠΟΙ11-

σουν οι εξαγγελίες του κ. Κληρίδη. Φαίνεται όμως ότι από την πρώτη πολιτική 

απόφαση που χρειάστηκε να πάρει η κυβέρνηση οι εξαγγελίες πήγαν περΙτιατο. 

ΔιερωτήΟηκαν και ο κ. }'ολάνδης και ο κ. Μαρκίδης και το έΟεσε και ο 

κ . Παπαδόπουλος ορΟά και ο κ . Λυσσαρί.δης. Δεν υπάρχει όντως Οέμα τάξεως, 

νομικής τάξεως, συνταγμαΤΙΚ11ς τάξεως. Μπορεί η κυβέρνηση να ασκεί την εξουσία 

της, μπορεί το κοινοβσlJλιο να νομοΟετεί και ο καΟένας να παίρνει το δρόμο του. 

Μας είπε ο κ. })ολάνδης: "Μα, έπρεπε να πάρει πρώτα την άδεια α.:τό εμάς η κυβέρ

νηση;" Και ο κ. Μαρκίδης συμπλούρησε ... συμ.;-τλήρωσε: "Μα, γιατί Οέλει η Πουλή 
να έχει τον πρώτο λόγο;" 

ΠΟΥ ΛΕΥΤΙΙΣ: 

"Συλλούρησε"; 

Δ . ΗΛΙΛΔΙΙΣ: 

Συμ.,-τλl1ρωσε, με συγχωρείτε. Α ν έκανα λάΟος, απολογούμαι. 

Συμπλ11ρωσε ο κ. Μαρκίδης "Γιατί η Πουλ11 Οέλει να έχει τον πρώτο λόγο; 

Γιατί δεν περιμένει πρώτα να ασΚ11σει η ΕκτελεσΤΙΚ11 Εξουσία την εξουσία της ως 

κυβέρνηση και ύστερα η Βουλ11 να συζηη1σει το Οέμα;" 

Θυμούμαι και ερωτώ αν 11ταν αυη1 η Οέση και του κ. Μαρκίδη και όλων μας, 

όταν συζητούσαμε το Οέμα του χώρου ανέγερσης του Πανεπιστημίου, καΟώς και ένα 

σωρό άλλα Οέματα. Τότε λέγαμε ότι οι εξουσίες χρειάζονται έναν αλληλοσεβασμό, 

μια αλληλοκατανόηση. Δεν 11ταν, δεν 11ταν ... 

(Ακούγονται σχόλια) 

Ε! κύριε Πρόεδρε, δεν έχω καμιά ένσταση, ενώ μιλώ, να α,-τευΟύνονται σ' εμένα, 

αλλά, όταν μιλούν μεταξί) τους, διακόπτουν τον ομιληη1 χωρίς νόημα. 

ΠΡΟΕΔ}'ΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Δ. ΙΙΛΙΑΔΙ1Σ: 

Αυη1 δεν 11ταν η οη'ιση του Δημοκρατικού Συναγερμού και ημών ούτε όταν 

είχαμε κυβέρνηση Κυπριανοί) οίπε όταν είχαμε κυβέρνηση Βασιλείου. Και είμαι 

απόλυτα πεπεισμένος C)ΤΙ σαφέστατα διαφορετικές Οα ήταν οι Οέσεις και του 

κ . Μαρκίδη και του κ. Λ ναστασιάδη, για παρ('ιδειγμα, αν άλλος 11ταν Πρόεδρος 

και λειτουργούσε με αυτό τον τρόπο η κυβέρνησή του. 

Όμως δεν μ.,-τορώ παρά να κάνω και μια άλλη αναφορά, κύριε Πρόεδρε, στα 

λεχΟέντα του κ. Ρολάνδη, χωρίς την παραμΙΚΡ11 πρόΟεση προσωΠΙΚ11ς αιχμής -είναι 

με πολιτικούς όρους που μιλοίψε. Ο κ. }'ολάνδης προ δεκατριών ετών ήταν μέλος 

ενός Υπουργικού Συμβουλίου και 11ταν ένας από εκείνους που υιοΟέτησαν και 

ψ11φισαν στο Υπουργικ6 Συμβούλιο αυτ6 το νομοσχέδιο . Και αυτ6 σημαίνει 6τι 

συμφώνησε μαζί του, για να το εγκρίνει ως νομοσχέδιο. Δε διαφώνησε και δε μας 

είπε ότι διαφώνησε' σημαίνει ότι συμφώνησε. ΊΙρΟε, ψηφίστηκε και καμιά διαφωνία 

δεν είδαμε επί δεκατρία έτη εκ μέρους του κ. ]'ολάνδη για το νομοΟέτημα αυτό. Εν 

συνεχεία το Υπουργικό ΣυμβοίJλιο, συμμετέχοντος και συνενεργοίJντος και του 
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κ. Ρολάνδη, άσκησε τις εξουσίες τις οποίες καλώς ή κακώς του έδωσε αυτός ο νόμος 

της πολιτείας. Και ο κ. Ρολάνδης ήταν μεταξύ εκείνων οι οποίοι εφάρμοσαν αυτό το 
νόμο. Και πέρασαν έκτοτε δεκατρία χρόνια. Και σήμερα ο κ. Ρολάνδης μας είπε ότι 
αυτός ο νόμος ήταν άδικος, απαράδεκτος, ανεπίτρεπτος. Ο κ. Ρολάνδης μας είπε ότι 

εκφράζει τη διαφωνία του, γιατί αυτός ο νόμος δεν κάλυπτε την ανάγκη για φυσική 

δικαιοσύνη και γιατί αυτή η νομοθεσία είναι άδικη και δεν έπρεπε ποτέ να είχε 
εφαρμοστεί. Αν αυτά είπε ... 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Όχι, δεν είναι αυτά που είπα. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Εν πάση περιπτώσει, κύριε Ρολάνδη .. . 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Τα λέτε διαφορετικά. Δεν τα είπα εγώ ... 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Εν πάση περιπτώσει, αυτή ήταν η αντίληψή μου. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δεν είναι αυτά που είπα. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Εν πάση περιπτώσει, ήσαστε μεταξύ εκείνων οι οποίοι και ψήφισαν και 

αποφάσισαν και καταδίκασαν. Και είπατε ότι έγινε καταδίκη από φακέλους, χωρίς 

να μελετηθούν. Και, αν ήσαστε μεταξύ εκείνων που ψήφισαν και καταδίκασαν, 

χωρίς να μελετήσουν, γιατί καταδικάσατε; Αν δε μελετήσατε και με βάση ανεπαρκή 

στοιχεία, όπως λέτε, τους καταδικάσατε, τότε γιατί τους καταδικάσατε; 

Υπάρχουν θέματα επί των οποίων κανένας δεν μπορεί να μιλά σ' αυτό το 

Σώμα, χωρίς να δίνει ορισμένες εξηγήσεις. Είναι αυτό που θέλω να πω και δεν έχω 

καθόλου πρόθεση να κάνω αναφορά σε πρόσωπο. Αλλά ζητούμε εξηγήσεις επί 

θεμάτων. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Επειδή γίνεται αναφορά σε εμένα, θα ήθελα να πω το εξής: Επειδή αυτό αφορά 

την ουσία του θέματος, είχα πρόθεση και έχω πρόθεση να το θίξω την προσεχή 

Πέμπτη. Εφόσον όμως θίγεται από τον κ. Ηλιάδη, σήμερα μιλούμε για άλλο θέμα. Δε 

μιλούμε για ... 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Δεν είναι θέμα ουσίας ... 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δε μιλούμε για το κατά πόσο σωστά ή κακά πράξαμε το 1980 ... Μιλούμε για 
το θέμα της Εκτελεστικής Εξουσίας, κατά πόσο μπορούσε ή δεν μπορούσε να 

προχωρήσει. Γι' αυτό να μου επιτρέψει ο κ. Ηλιάδης να του απαντήσω την Πέμπτη. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. Δεν έχω ένσταση, κύριε Ρολάνδη. Απλώς θέτω ένα 
θέμα για το οποίο θα θέλαμε να δοθούν εξηγήσεις. 

Κύριε Πρόεδρε, εκείνο που θέλω να πω είναι ότι δε ζητήσαμε από την κυβέρ
νηση να κάνει εκείνο το οποίο εμείς υπαγορεύουμε. Εμείς ζητήσαμε από την κυβέρ

νηση ένα απλό πράγμα, το οποίο, παρόλα τα προβλήματα στις σχέσεις μεταξύ 
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Βουλής και κυβέρνησης που υπήρχαν όλα αυτά τα τελευταία χρόνια -τουλάχιστον 

την τελευταία οκταετία- γινόταν κατά κανόνα σεβαστό: Να ακούσει τη γνώμη του 

κοινοβουλίου και ύστερα να πάρει τις αποφάσεις της και να αναλάβει και τις 

ευθύνες της και απέναντι στο κοινοβούλιο και απέναντι στο λαό. Αυτό δεν το περι

μέναμε, δεν το ζητούσαμε' το απαιτούσαμε με τον πιο κατηγορηματικό τρόπο ως 

κοινοβούλιο της Κυπριακής Δημοκρατίας από την κυβέρνηση της Κυπριακής Δημο

κρατίας, η οποία πολύ κακό τρόπο επέλεξε, για να εγκαινιάσει τις σχέσεις της με 

αυτό το Σώμα, από την πρώτη κιόλας πολΙΤΙΚ11 απόφαση που κλ1l0ηκε να πάρει το 

Υπουργικό Συμβούλιο της νέας κυβέρνησης από τον Πρόεδρό του. 

Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι η κυβέρνηση, κατά παράβαση των ρητών της 

διακηρύξεων, ακόμα και του Προέδρου από αυτό το β11μα, συμπεριφέρΟηκε -να μην 

πω με αλαζονεία- τουλάχιστο με υπεροψία και περιφρόνηση απέναντι στο συνε

δριάζον επί του Οέματος κοινοβούλιο και απέναντι στο λα"ίκό αίσΟημα επί αυτού 

του Οέματος, που 'lταν και το πρώτο. 

Το ερώτημα, X1JgLE Π ρόεδρε, είναι: Τι πρέπει να αναμένουμε στο μέλλον; Τι Οα 
γίνεται, όταν για παράδειγμα Οα υπάρχει συμφωνία και των δύο εταίρων; Γιατί 
σ' αυτό το Οέμα η κυβέρνηση δεν κατάφερε να συγκεντρώσει ούτε καν τη συμφωνία 

του ίδιου του Υπουργικού της Συμβουλίου. Τι Οα γίνει αύριο σε κάποια Οέματα που 

θα είναι και ομόφωνη η κυβέρνηση και οι δύο πλευρές της που διαΟέτουν και την 

πλειοψηφία στη Ι30υλ11; Και αυτό είναι και μια δύναμη, είναι και ένας πειρασμός, 

τον οποίο θα πρέπει να χειριστεί με πολλή πολλ'l προσοχή η κυβέρνηση και η κοινο

βουλευτική της πλειοψηφία. Μήπως Οα πρέπει να ανησυχούμε για έναν επερχόμενο 
κυβερνητικό αυταρχισμό του τύπου "έτσι Οέλω, έτσι κάνω"; Μήπως δε Οα έχει Οέση ο 

νηφάλιος διάλογος, η ;ι;ροσπάΟεια για συνεννόηση και κατανόηση και το κλίμα της 

αμοιβαιότητας που χαρακη1ριζε όλα αυτά τα χρόνια το κοινοβούλιό μας, αλλά και 

τις σχέσεις κυβέρνησης και κοινοβουλίου; 

Κύριε Πρόεδρε, Οέτω αυτά τα ερωη1ματα, τα οποία Οεωρώ ανησυχητικά. Δε Οα 

προτρέξω, για να δώσω απαντήσεις. Τις απανη1σεις Οα τις δώσει η πραΚΤΙΚ11 την 

οποία θα ακολουΟ'lσει ο Πρόεδρος κύριος Κληρίδης και η κυβέρνησ11 του, καΟώς και 

τα κόμματα που συμμετέχουν σε αυη1 και κυρίως ο Δημοκρατικός Συναγερμός. Έχω 

την πεποίΟηση, κύριε Πρόεδρε. χωρίς να έχω μ.ίτει καΟόλου στην ουσία του θέματος, 

ότι με Τον τρόπο με τον οποίο λειτούργησε απέναντι στο εν συνεδριάσει εκείνη τη 

στιγμή ευρισκόμενο κοινοβΟ1Jλιο η κυβέρνηση πρόσφερε καΚ11 υπηρεσία στη 

λειτουργία του πολιτεύματος και στις αρμονικές σχέσεις που πρέπει να υπάρχουν 

σε μια δημοκρατία με τα προβλ11ματα τα οποία έχει η ΚυπριαΚ11 Δημοκρατία στο 

έτος 1993. 

Ευχαριστώ, Κ1Jριε Πρόεδρε. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς από την πλευρά μας Οα πω δυο λόγια μόνο εγώ, τίποτε 

άλλο, από τη Οέση μου, αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ορίστε. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Θα ήΟελα να διαβεβαιώσω τους συναδέλφους που ανησυχούσαν για τη Οέση 

μας απέναντι στην α;ι;όλυση του κ. Νίκου Σαμψών ότι είμαστε το μόνο κόμμα 

που εξέδωσε ανακοίνωση διαμαρτυρίας . Είναι δικοί μας οπαδοί που αυΟόρμητα 
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συγκεντριόθηκαν έξω από τη φυλακή την ώρα που απολυόταν -την πρώτη φορά, 

ειρήσθω εν παρόδω, την πρώτη φορά, όχι τη δεύτερη- και, κύριε Πρόεδρε, διερω
τόμαστε ακόμα ποιοι ασκούσαν τις πιέσεις πάνω στην κυβέρνηση και ποιων τις 

έντονες παρακλήσεις τελικά και με άλλες συγκυρίες ικανοποίησε η κυβέρνηση. Αυτά 

και επί της ουσίας του θέματος και επ' αυτού του θέματος θα επανέλθουμε την άλλη 

φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θα ήθελα να μας πει ο κ. Χρίστου ποιος άσκησε τις πιέσεις άραγε στη δεξίωση 
κάποιου στη Λάρνακα, που φερόταν ως ο αρχιταμίας της παράνομης οργάνωσης; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

(Αρχίζει να λέει κάτι). 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ε! συγνώμη, κύριε Χατζηδημητρίου. Δεν είναι ανάγκη να εξάπτεστε· απλά 

ρωτώ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Δεν εξάπτεται· χαμογελά. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Διότι θα έλεγα ότι δεν υπάρχουν κακοί και καλοί. Όταν συναγελάζεστο με 

ηγετικά στελέχη, γιατί υποστήριζαν τον υποψήφιό σας, ήταν όλα καλά και άγια. 
Υπάρχει και άλλη περίπτωση της Λεμεσού που ήταν και στην πρώτη σειρά της 

κίνησης Βασιλείου με κονκάρδες. Σας παρακαλώ επομένως να υπάρχει λίγος σεβα

σμός και προς τη νοημοσύνη μας και προς το λαό που θέλετε να λέτε ότι δήθεν τα 

δίκαια αισθήματά του και η αγανάκτησή του ... 

Περιμένετε, δεν τέλειωσα. 

(Γέλια) 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Παρακαλώ. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θα είστε όρθιος; 

Διερωτώμαι αν δεν είναι και από τα ηγετικά στελέχη του νέου κόμματος που 

θα γίνει, για να συνεργάζεστε. 

Κύριε Χριστοδουλίδη, θέλετε να πείτε πως δεν παρευρεθήκατε στη δεξίωση; 

Γι' αυτό εγείρεστε; 

Ευχαριστώ. / 

(Γέλια) 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Τέθηκε θέμα Σαμψών και αποφυλάκισής του. Και πράγματι είναι ένα πάρα 
πολ ύ σοβαρό θέμα. Και μπορώ να πω ότι και η δική μας η πλευρά ήταν αντίθετη 

προς την αποφυλάκιση του κ. Σαμψών. Όμως ο κ. Σαμψών καταδικάστηκε και 

σ' έναν καταδικασμένο έστω κάτω από κάποιες συνθήκες μπορείς να επιδείξεις και 

επιείκεια. Η προκειμένη όμως περίπτωση των 62 αφορά ανθρώπους οι οποίοι 
ουσιαστικά ουδεμίαν ποινή υπέστησαν και ουσιαστικά περίπου τους διασφαλίστηκε 
ένας άνετος βίος, ανεξάρτητα από τις ευθύνες τους σ' αυτόν τον τόπο. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης και μετά ο κ. Χρίστου. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θα ήθελα να πω στον κ. Χατζηδημητρίου ότι, αν καταδικάζονταν οι 62, θα 
ήταν διαφορετικό το θέμα. Εδώ μιλούμε για απόλυση άνευ δίκης. Δεν τους δόθηκε 

το στoιχειιίJδες δικαίωμα της υπεράσπισης. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούγεται). 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ε! δε θα ξεκινήσουμε. Απλά εσείς ... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επί αυτού του θέματος θα έχετε όλοι την ευκαιρία να μιλήσετε την ερχόμενη 

Πέμπτη. Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Αναστασιάδης, βλέποντας προς την πλευρά μας, αναφέ

ρεται σε πρόσωπα τα οποία είχαν συμμετοχή είτε στην ΕΟΚΑ Β' είτε στο πραξικό

πημα και αναφέρεται σαν να αφορά το δικό μας κόμμα η παρουσία τους ή όχι σε 

δεξιώσεις ή εξέδρες. Μετανοημένοι και αμετανόητοι πραξικοπηματίες προέρχονται 

κατ' αρχήν όχι από τη δική μας παράταξη και βρίσκονται σε πολλά κόμματα και 

αυτό είναι πολύ γνωστό στον ίδιο τον κ. Αναστασιάδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, δε θα επιτρέψω συνέχιση ... 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Άρα όχι προς εμάς. Προς άλλους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς θα ήθελα να πω ένα παράδειγμα το οποίο άπτεται του 

θέματος και παρών ήταν και ο συνάδελφος Λάκης Θεοδούλου. Στην Έμπα ο 

κ. Βασιλείου, πρώην Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας, σε ερώτηση κάποιου 

από τους 62 "τι γίνεται, κύριε Πρόεδρε, με τις υποσχέσεις που μας δώσατε ότι θα 

λυθεί το θέμα", απάντησε "μην ανησυχείτε, αγαπητέ μου φίλε, και πολύ σύντομα το 

θέμα σας θα βρει το τέρμα του." Αυτό έγινε στην παρουσία των στελεχών του 

ΑΚΕΛ, οι οποίοι συνόδευαν κατά δεκάδες τον πρώην Πρόεδρο της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, στην Έμπα και είμαι έτοιμος να αναφέρω και ονόματα άλλων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Θεοδούλου και κλείνει το θέμα. 

Λ. ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή έχει αναφερθεί το όνομά μου, πρέπει να σας πω ότι 

έχει αναφερθεί και από κάποιον από την Έμπα, ο οποίος είναι μέσα στους 62, από 
το ραδιόφωνο προχθές και του απάντησα ότι "ναι, είχατε ζητήσει από τον κ. Βασι

λείου προεκλογικά -και στην παρουσία μου- να αποκατασταθείτε και ο κ. Βασιλείου 
σας απάντησε ότι αυτό είναι θέμα της δικαιοσύνης. Και αυτό προς τιμήν του". Αυτή 

ήταν η απάντηση η δική μου και αυτή είναι η πραγματικότητα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, νομίζω πως έκλεισε η συζήτηση. 

Ορίστε. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν τελειώσατε ... Ήμουν στους ομιλητές, αλλά, αν έκλεισε το 
θέμα έτσι όπως έχει, να τα πούμε την Πέμπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω ότι έκλεισε. Θα έχετε την ευκαιρία την ερχόμενη Πέμπτη. 

Υπάρχει ένα ψήφισμα το οποίο διανεμήθηκε και θα το θέσω σε ψηφοφορία. 

Παρακαλώ το Γραμματέα να το αναγνώσει. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Η ΒΟΥ ΛΗ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ 

(α) Εκφράζει τη διαμαρτυρία της διότι, παρά τις διαβεβαιώσεις που δόθηκαν 

από την Εκτελεστική Εξουσία σε κοινοβουλευτικά κόμματα ότι η 

κυβέρνηση δε θα προκαταλάμβανε τη Βουλή πάνω στο θέμα της 

επαναπρόσληψης των δημόσιων υπαλλήλων και λειτουργών που 

παύθηκαν για ενέργειες σχετιζόμενες με το πραξικόπημα, η κυβέρνηση 

έσπευσε να πάρει απόφαση, ενώ το θέμα άρχισε να συζητείται στη Βουλή. 

(β) Κρίνει ότι η ανάγκη για αλληλοσεβασμό ανάμεσα στις δυο εξουσίες 

επιβάλλει ότι η κυβέρνηση πρέπει να αναμένει τα συμπεράσματα της 

συζήτησης στη Βουλή, πριν υιοθετήσει τις τελικές της αποφάσεις. 

(γ) Αυτή η απόφαση αποτελεί απαράδεκτη πρόκληση και προσβολή προς τις 

συνταγματικές εξουσίες της Νομοθετικής Εξουσίας. 

(δ) Καλεί την κυβέρνηση να αναιρέσει άμεσα την απόφασή της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

Ορίστε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Έχω μία παρατήρηση ιδιαίτερα σ' ό,τι αφορά την πρώτη παράγραφο, όπου 

αναφέρεται ότι ..... παρά τις διαβεβαιώσεις που δόθηκαν από την Εκτελεστική 
Εξουσία σε κοινοβουλευτικά κόμματα ...... Έχω να σας αναφέρω ότι, κατόπιν συνεν
νόησης δικής μου με εκπρόσωπο της Εκτελεστικής Εξουσίας, η Εκτελεστική Εξουσία 

αμφισβητεί ότι δόθηκαν αυτές οι διαβεβαιώσεις ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούγεται καθαρά). 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Συγνώμη, κύριε Χατζηδημητρίου. Το πρωί δε μίλησα επί του θέματος και δεν 

αναφέρθηκα πάνω σ' αυτό το θέμα, διότι απουσιάζει ο κ. Γαλανός. Στην απουσία 

του κ. Γαλανού -διότι αντιλαμβάνομαι ότι εσείς βασίζεστε στο τι σας είπε ο 

κ. Γαλανός- και έχοντας υπόψη ότι η κυβέρνηση δε δέχεται ότι έδωσε αυτή τη διαβε
βαίωση υπό τη μορφή την οποία έχετε αναφέρει, δεν μπορεί αυτή η Βουλή να 

ψηφίζει κάτι, όταν αυτός ο οποίος διαβεβαίωσε τα κόμματα δεν είναι παρών, για να 

πει την άποψή του, και χωρίς να δώσουμε και στην κυβέρνηση τη δυνατότητα να 

έρθει εδώ και να μας πει τι πραγματικά έγινε κατά την άποψή της. Η ουσία είναι 
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μία. Η κυβέρνηση δεν παραδέχεται ότι τα πράγματα έχουν όπως τα αναφέρετε 

σ' αυτό το ψήφισμα. Επομένως αυτό εξουδετερώνει την πρώτη παράγραφο του ψηφί

σματος. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Τώρα να εξουδετερώσεις και τις υπόλοιπες. 

(Γέλια) 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Οι υπόλοιπες Κοιτάξτε, καθ' όσον αφορά το θέμα του αλληλοσεβασμού, 

εξηγήσαμε πώς και γιατί η λήψη απόφασης από την κυβέρνηση δεν έθιξε τη Βουλή 

και οπωσδήποτε η παράγραφος (γ) είναι εντελώς ασαφής και δεν μπορεί να γίνεται 

λόγος περί παραβιάσεων των συνταγματικών εξουσιών της Βουλής, νοουμένου ότι 

είναι η κυβέρνηση που έχει συνταγματική εξουσία να ασκεί εκτελεστική εξουσία και 

σίγουρα Τ] Βουλή δεν έχει εξουσία να παίρνει ή να μΤ]ν παίρνει διοικητικές αποφά

σεις. Η Βουλή μπορεί να ελέγξει. Η τέταρτη παράγραφος αφορά την ουσία του 

θέματος και θα πρέπει να αναμένουμε τΤ]ν Πέμπτη. 

(Ακούγονται σχόλια) 

Έτσι είναι, κύριοι. Ή συζΤ]τούμε κάτι ή δεν το συζητούμε. Δεν μπορείτε να 

φέρνετε ένα ψήφισμα το οποίο να έχει σχέση με την ορθότητα της ουσίας του 

θέματος και να το βάζετε παράκαιρα και πρόωρα, μήπως τυχόν υφαρπαστεί ψήφος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, να τελειώσει. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Επομένως, κύριε Ευσταθίου, εισΤ]γούμαι -και πιστεύω ότι ως Βουλευτής έχω 

δικαίωμα να εξηγήσω τη γνώμη μου για το πώς θα διαθέσω την ψήφο μου- και προς 

τους υπόλοιπους συναδέλφους και προς όλους σας να μΤ]ν υιοθετήσετε αυτό το 

ψήφισμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω δεν πρέπει να επανέλθουμε σε συζήτηση της ουσίας 

του θέματος. Το ψήφισμα εκφράζει, κατά κάποιο τρόπο, όλη τη συζήτΤ]ση που έγινε 

προηγουμένως και είναι θέμα τοποθέτησης πλέον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, εγώ συμφωνώ ότι έχει κάθε δικαίωμα να κάνει τΤ]ν κριτική του. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Σίγουρα, από πλευράς δικής του άλλωστε θα εκδηλώσει και τη στάση του με 

την ψήφο του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, αλλά έχει και δικαίωμα να ερμηνεύσει τον τρόπο με τον οποίο αντιμετω

πίζει το συγκεκριμένο ψήφισμα. 

Ο κ. Χρίστου και μετά ο κ. Μουσιούττας. 
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Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ σέβομαι τη νέα διαβεβαίωση που πήρε ο κ. Μαρκίδης, 

αλλά από την άλλη δε δέχομαι ότι αυτά που μας είπε ο κ. Γαλανός στερούνται βάσης 
και δε δέχομαι ότι αυτά που άκουσα εγώ είναι ανυπόστατα. 

Επομένως, σεβόμαστε τη νέα διαβεβαίωση, αλλά όλη αυτή η συζήτηση βασί

ζεται σ' ένα καίριο στοιχείο το οποίο διαβιβάστηκε επίσημα δύο φορές μέσω του 

Προέδρου της Βουλής. Άρα υφίσταται αυτό το θέμα, γι' αυτό το έχουμε καταγράψει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εμείς έχουμε τις εξής παρατηρήσεις για το ψήφισμα που 

τίθεται ενιοπιόν μας: 

Κατ' αρχήν βρίσκουμε ότι είναι σύνθετο. Εμπεριέχει στοιχεία που αφορούν το 

θέμα που ενεγράφη για σ'ήμερα και στοιχεία επί της ουσίας, που είναι το θέμα που 
θα συζητηθεί και θα ολοκληρωθεί την Πέμπτη. 

Σε ό,τι αφορά την υποχρέωση της κυβέρνησης να αναμένει τα συμπεράσματα 

της συζήτησης στη Βουλή, βάσει των όσων έχει πει ο δικός μας Κοινοβουλευτικός 

Εκπρόσωπος δεν υπάρχει πολιτειακ'ή αντινομία. Υπήρχε όμως για μας θέμα ηθικ'ής 

τάξεως, αν δόθηκε υπόσχεση στον κ. Γαλανό ότι θα ανέμενε η κυβέρνηση να πάρει 

απόφαση μετά την ολοκλήρωση της συζήτησης στη Βουλή. Αν η υπόσχεση ήταν μέχρι 

την αρχή της συζήτησης, αυτό δε θα το δεχόμασταν ως διαβεβαίωση σε καμιά περί

πτωση, γιατί είναι μια σκέτη κορο·ίδία. 

Μπροστά στους διάφορους ισχυρισμούς που υπάρχουν ότι δε δόθηκε τέτοια 

διαβεβαίωση στον κ. Γαλανό, μπροστά σε μια εξήγηση που ακούστηκε, πως δηλαδή 

δόθηκε διαβεβαίωση ότι δε θα γίνει τίποτε πριν από την έναρξη της συζ'ήτησης, 

πράγμα το οποίο επαναλαμβάνω θα ήταν απαράδεκτο και υπόσχεση χωρίς ουσία, 

εισηγούμαι να περιμένουμε την Πέμπτη να τοποθετηθούμε πάνω σε κάποιο ψήφισμα 

και επί του θέματος τάξεως και επί της ουσίας, αφού προηγουμένως διευκρινιστούν 

ορισμένα πράγματα στο θέμα ηθικής τάξεως. Και οπωσδήποτε η ουσία πρέπει να 

διαχωριστεί σήμερα από το θέμα τάξεως. 

Αν υπάρχει επιμον'ή να προχωρήσετε στο ψ'ήφισμα, εκείνο που θα εισηγούμουν 

στη δικ'ή μας κοινοβουλευτική ομάδα είναι να απόσχουμε σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κάτι το διευκρινιστικό, το οποίο πηγάζει από τα όσα έχει πει ο κ. Μουσιούττας. 

Βασικά θέλω την απάντηση να μας τη δώσουν οι Κοινοβουλευτικές Ομάδες του 

ΑΚΕΛ και της ΕΔΕΚ που έχουν εγγράψει το θέμα. 

Το θέμα τάξεως τέθηκε διότι ο Πρόεδρος της Βουλ'ής είχε εξασφαλίσει συγκε

κριμένη υπόσχεση ή διότι το θέμα συζητείτο στη Βουλή και ταυτόχρονα η κυβέρνηση 

πήρε μια απόφαση; Διότι, αν είναι το δεύτερο, δε χρειαζόμαστε, κύριε Μουσιούττα, 

διευκρινίσεις από τον κ. Γαλανό. Αν είναι το πρώτο, πράγματι χρειαζόμαστε 

κάποιες πληροφορίες από τον ίδιο τον Πρόεδρο της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 
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Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, το ψήφισμα βασίζεται ουσιαστικά στην πρώτη παράγραφο. Κι 

είχαμε εδισ τρεις εκδοχές, εκ των οποίων δεν αμφισβητώ καμιά, με τον τρόπο που 

έχουν διατυπωθεί από τους συναδέλφους εδώ. Τη μια την έχει παρουσιάσει ο 
κ. Χρίστου, ότι δηλαδή ο κ. Γαλανός είπε αυτά, την άλλη ο κ. Μάτσης, ο οποίος είπε 

ότι ήταν υπό όρους που δόθηκε αυτή η υπόσχεση και την τρίτη ο κ. Αναστασιάδης, 

που είπε ότι, ως εκπρόσωπος του Δημοκρατικού Συναγερμού, δεν ήταν εξουσιοδοτη
μένος να τοποθετηθεί επί του θέματος εκ μέρους της κυβέρνησης. 

Η δεύτερη παράγραφος είναι απόρροια της πρώτης. Έτσι η πρώτη και η 

δεύτερη, με το ερωτηματικό που τίθεται με βάση τις τρεις εκδοχές που μόνο ο 

κ. Γαλανός θα μπορούσε να διευκρινίσει, για να ξεκαθαρίσει το θέμα, δεν ευστα

θούν. 

Η τρίτη παράγραφος αναφέρεται στο ότι υπάρχει απαράδεκτη πρόκληση προς 

τις συνταγματικές εξουσίες της Νομοθετικής Εξουσί.ας. Κι αυτό το θέμα το έχει 

διευκρινίσει ο Κοινοβουλευτικός μας Εκπρόσωπος, λέγοντας ότι δεν υπάρχει τέτοιο 

θέμα. 

Σε ό,τι αφορά την τέταρτη παράγραφο, το Δημοκρατικό Κόμμα έχει τοποθε

τηθεί ξεκάθαρα πως διαφωνεί με την αποκατάσταση των 62. Αυτή τη θέση υποστή
ριξαν και οι πέντε Υπουργοί που εκπροσωπούν το ΔΗΚΟ στην κυβέρνηση και αυτή 

τη θέση θα υποστηρίξουν και οι Βουλευτές του κόμματός μας που θα μιλήσουν την 

προσεχή Πέμπτη. 

Κατά τη δική μου άποψη δεν μπορώ να υποστηρίξω τέτοιο ψήφισμα και 

τάσσομαι εναντίον αυτού του ψηφίσματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου και μετά ο κ. Ηλιάδης. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι δικαίωμα φυσικά του κάθε Βουλευτή να τοποθετείται 

είτε ατομικά είτε ως κοινοβουλευτική ομάδα. Νομίζω όμως ότι αυτό το κείμενο, με 

τις διαφωνίες ενός εκάστου από εμάς, προκύπτει από τη συζήτηση. 

Γι' αυτό και η απάντηση στο συνάδελφο για το ποια είναι η συλλογιστική μας, 

είναι πως ευσταθούν και τα δύο σημεία τα οποία έχετε θέσει και που έχουν 

αναλυθεί, κατά τη γνώμη μου, ήδη αρκετά ικανοποιητικά για εκείνους που τα 

ανέλυσαν. Άρα νομίζω πως είμαστε μπροστά σε ένα ρεζουμέ της συζήτησης, το 

οποίο είτε δεχόμαστε είτε δε δεχόμαστε, για να κλείσει αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όταν αναβλήθηκε η συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια, 

λέχθηκε σε όλους ότι η κυβέρνηση δεσμεύτηκε να μην προχωρήσει σε απόφαση πριν 

από τη συζήτηση. Λέχθηκε στην ολομέλεια αυτό το πράγμα και το ακούσαμε όλοι. 

Αυτό είναι το πρώτο. 

Δεύτερο, δεν είναι το κυρίαρχο θέμα αν η κυβέρνηση είπε ή δεν είπε, διότι, 

ανεξάρτητα από αυτό, από τη στιγμή που η Βουλή συζητά ένα σοβαρό και ευαίσθητο 

θέμα, η κυβέρνηση έχει την ηθική και πολιτική υποχρέωση να δείξει την ανάλογη 
ελάχιστη ευαισθησία και σεβασμό προς αυτό το Σώμα. Να αναμένει τη συζήτηση και 

μετά να πάρει οποιαδήποτε απόφαση θέλει επιτέλους. 
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Αυτή είναι η ουσία του θέματος και να μην το θέτουμε στο αν είπε η κυβέρνηση 
ή δεν είπε και πότε είπε και ποιος το μετέφερε και η πρώτη και η δεύτερη και η τρίτη 
εκδοχή. Δεν υπάρχουν εκδοχές. Το γεγονός είναι ότι αυτό το Σώμα συζητούσε το 
θέμα και η κυβέρνηση, με έναν υπεροπτικό και απαράδεκτο τρόπο, πήρε απόφαση, 
χωρίς να περιμένει να ακούσει τι θα πούμε κι εμείς, ποια είναι η γνώμη μας. 

Αυτό ήταν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, υπερτονίστηκε εδώ από όλους τους Βουλευτές η σημασία της 
Βουλής και η ηθική υποχρέωση που είχε η κυβέρνηση να σεβαστεί τη Βουλή. Διερω
τώμαι όμως: Η Βουλή δεν πρέπει να κάμει έναν αυτοέλεγχο και να σεβαστεί τον 
ευατό της; Και θα το κάμει αυτό το πράγμα, αν προχωρήσει και πει ότι, παρά τις 
διαβεΒαι(οσεις από την Εκτελεστική Εξουσία ... διότι δεν υπάρχει ενώπιόν μας στοι
χείο ότι η κυβέρνηση, δηλαδή ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας ή ο Κυβερνητικός 
Εκπρόσωπος ή εκπρόσωπος του κόμματός μας, έδωσε οποιαδήποτε διαβεβαίωση 
πως η κυβέρνηση θα ανέστελλε την πράξη αυτή, μέχρι να ολοκληρωθεί η συζήτηση 
στη Βουλή. 

Επομένως, πέραν των απόψεων που εκφράζουμε για το θέμα των 61, που είναι 
δικαίωμά μας, η ανησυχία μου είναι κατά πόσο μπορούμε να καταδικάσουμε την 
κυβέρνηση ότι έδωσε διαβεβαιώσεις, ενώ δεν έχουμε καμιά μαρτυρία ότι έδωσε αυτές 
τις διαβεβαιώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Διερωτώμαι, επειδή εγώ δεν μπορώ να πάρω μέρος στη συζήτηση, αν υποθέ

σουμε ότι η πρώτη παράγραφος διαφοροποιείται, ώστε να μη φαίνεται ότι η κυβέρ

νηση έδωσε διαβεβαιώσεις, κατά πόσο θα θέλατε να βάλω κάθε παράγραφο χωριστά 
σε ψηφοφορία; Διότι, αν διαφοροποιηθεί η πρώτη παράγραφος, καλώς. Αν όχι, τότε 

θα βάλω σε ψηφοφορία το σύνολο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης και μετά ο κ. Χατζηγιάννης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν δεν υπάρχει ο λόγος ύπαρξης της πρώτης παραγράφου, 

τότε πού είναι το θέμα ηθικής τάξης; Υπάρχει όμως και κάτι άλλο. Αντιλαμβάνομαι 

ότι από τώρα και στο εξής, αν θέλ.ουμε να πάψει να υπάρχει κυβέρνηση με βάση τη 
νέα συλλογιστική και κοινοβουλευτική πρακτική που εισηγούνται κάποιοι να υιοθε

τήσουμε, θα εγγράφεται σωρεία θεμάτων, θα βρίσκεται σε εκκρεμότητα η συζήτηση 

και η κυβέρνηση θα πρέπει να πάψει να είναι κυβέρνηση και να αναμένει τι θα 
αποφασίσει η Βουλή ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να μου επιτρέψετε να μην μπω στην ουσία. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ναι; κύριε Πρόεδρε, αλλά θα κληθούμε να αποφασίσουμε. Θα πρέπει και 
κάποιοι συνάδελφοι και συνεργάτες στην κυβέρνηση, οι οποίοι έχουν προτείνει 

αποχή από την ψηφοφορία, να συνειδητοποιήσουν ότι μπορεί να εφαρμοστεί κι αυτή 

η μέθοδος. Συνεπώς, θα πρέπει ο προβληματισμός αυτός να απασχολήσει όλες τις 
πλευρές της Βουλής, προτού αποφασίσουμε και ψηφίσουμε. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου, ο κ. Χατζηδημητρίου, ο κ. Χατζηγιάννης και ο κ. Σολωμής. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν πρόκειται να μπω σε συζήτηση της ουσίας του θέματος. 

Πιστεύω ότι αυτή η Βουλή έδειξε στις πιο κρίσιμες στιγμές υπευθ"υνότητα, όπως 
αυτή που κάποιοι θέλουν να υποθέτουν ότι θα επιδείξει. Γι' αυτό ας εστιάσουμε 
στην ουσία του θέματος και ας τοποθετηθούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κι εγιο, κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ με την εισήγησή σας. Υπάρχει ένα ψήφισμα. 

Αν υπάρχουν τροποποιήσεις, να κατατεθούν και να αρχίσουμε την ψηφοφορία, για 

να ολοκληρώσουμε τη συζήτηση, αλλά να μη συνεχίσουμε τη γενική συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάτσης προηγείται. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι πολύ σύντομος. Θα ήθελα να τονίσω προς όλους τους 

συναδέλφους Βουλευτές πως πρέπει να συνειδητοποιήσουν το περιεχόμενο της 

απόφασης την οποία θα πάρουν. Αυτή τη στιγμή, με ορισμένες παραγράφους που 

έχουν συμπεριληφθεί σ' αυτό το κείμενο, στην ουσία αμφισβητείται η συνταγματική 

τάξη και τα συνταγματικά δικαιώματα της Εκτελεστικής Εξουσίας. Αν ελαφρά τη 

καρδία οποιοσδήποτε Βουλευτής ψηφίσει αυτό το ψήφισμα, τότε, κατά τη δική μου 

εκτίμηση και σύμφωνα με τις αναλύσεις που ακούσαμε από έντιμους συναδέλφους 

στη Βουλή, στην ουσία υπεισερχόμαστε στη συνταγματική δομή του κράτους και ο 

διαχωρισμός των εξουσιών τίθεται υπό την κρίση των Βουλευτών κατά τρόπο αντι

συνταγματικό. Αν αυτό είναι το περιεχόμενο και η έννοια, για μικροκομματικούς 

λόγους, κύριε Πρόεδρε ... Και λυπούμαι που αναφέρω αυτό το στοιχείο στην κατά
ληξη αυτής της συζήτησης, θέλω όμως να υπογραμμίσω αυτά τα πράγματα. Και θέτω 

ένα ερώτημα στον κ. Χατζηδημητρίου, ο οποίος πραγματικά εξανίσταται αυτή τη 

στιγμή. Συζητούμε στις Επιτροπές Άμυνας και Ελέγχου την πιθανότητα εκατομ

μύρια λίρες να πληρώθηκαν ως προμήθειες από τον ιδρώτα αυτού του λαού. Αν 

ζητήσω εγώ να μην προβεί η κυβέρνηση σε οποιαδήποτε περαιτέρω αγορά όπλων, 

προτού καταλήξει η Βουλή για το αν πράγματι έγιναν αυτές οι πληρωμές ή όχι, 

υποθέτω, κάνω αυτή την υπόθεση, τότε τερματίζουμε τη δικαιοδοσία της Εκτελε

στικής Εξουσίας, το συνταγματικό της δικαίωμα, κύριε Πρόεδρε, να παίρνει αποφά

σεις πάνω σε οποιοδήποτε θέμα; 

Αυτά είχα να πω και οι συνάδελφοι έχουν το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Είναι και θέματα ηθικής και πολιτικής τάξης πράγματι σ' αυτή τη Βουλή πλέον 

και όχι της Βουλής με οποιοδήποτε άλλο όργανο της πολιτείας. Δεν είναι νοητό να 

αμφισβητείται η σοβαρότητα, να αμφισβητείται η υπευθυνότητα των άλλων Μελών, 

επειδή συμβαίνει να διαφωνούμε. Οι Βουλές είναι για να διαφωνούμε. Τα κόμματα 
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είναι για να τοποθετούνται πάνω σε διαφορετικές βάσεις. Και κάμνω ξανά έκκληση, 

κύριε Πρόεδρε, να προχωρήσουμε στο στάδιο στο οποίο βρισκόμαστε. Έγινε μια 
συζήτηση, υπάρχει ένα ψήφισμα, να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑ ΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να υποστηρίξω ότι το ψήφισμα είναι πρόωρο και για 

έναν πρόσθετο λόγο. Όπως θα έχετε αντιληφθεί, πολλά μέλη της Βουλής είχαν 

ζητήσει να μιλήσουν πάνω στο θέμα που σήμερα συζητούμε. Καθορίστηκε ως ώρα 

τερματισμού της συζήτησης η ογδόη μεταμεσημβρινή, όχι γιατί εξαντλήθηκε το θέμα, 

αλλά γιατί πίστευαν ότι έπρεπε σ' αυτό το στάδιο να διακοπεί η συζήτηση. Δε βλέπω 

το λόγο να μη δοθεί λοιπόν η ευκαιρία και σε άλλα Μέλη της Βουλής, εφόσον επιθυ

μούν να μιλήσουν πάνω στο θέμα, να το πράξουν. Και εμείς έχουμε αντιληφθεί ότι 

τα δυο θέματα στην πραγματικότητα συζητήθηκαν μαζί. Άρα λοιπόν τίποτε δεν 

επηρεάζει τα δικαιώματα των άλλων Μελών αυτό το ψήφισμα ή και διαφοροποιη

μένο, αν θέλετε, να τεθεί την Πέμπτη. Σήμερα είναι Τρίτη. Δε νομίζω ότι χάθηκε ο 

κόσμος, αν το ψήφισμα τούτο τεθεί σε ψηφοφορία την Πέμπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Εγώ επιμένω να συνεχίσει η διαδικασία ψήφισης ή απόρριψης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πριν δώσω το λόγο στον κ. Σολωμή, θέλω κι εγώ να επιστήσω την προσοχή 

σας στην τρίτη παράγραφο, που λέει πως αυτή η απόφαση αποτελεί απαράδεκτη 

πρόκληση προς τις συνταγματικές εξουσίες της Νομοθετικής Εξουσίας. Νομίζω πως 

αυτό το θέμα είναι θέμα ουσίας που δεν έχει συζητηθεί. Δηλαδή είναι δική μου παρα

τήρηση. Ορίστε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ας αφαιρεθεί, κύριε Πρόεδρε. Είμαστε πρόθυμοι να το αποδεχτούμε. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κάτι στο οποίο θα πρέπει να δώσουμε σημασία είναι πολύ 

απλό, αλλά δεν το έχουμε προσέξει. Για σκοπούς συζήτησης, αν αυτό το ψήφισμα 

μπορέσει σήμερα να εγκριθεί από την πλειοψηφία του Σώματος, όπως έχετε 

t';τοδείξει ήδη σωστά και είναι γι' αυτό που ζήτησα το λόγο, προς τι η συνέχιση της 

συζήτησης για θέμα ουσίας, κύριε Πρόεδρε; Εδώ τι ζητούμε, αν αυτό το ψήφισμα 

περάσει με πλειοψηφία; 

β) Κρίνει ότι η ανάγκη αλληλοσεβασμού ανάμεσα στις δυο εξουσίες ..... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό είναι μέσα στο θέμα. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

... ~.) Αυτή η απόφαση αποτελεί απαράδεκτη πρόκληση προς τις συνταγματικές 

εξουσίες της Νομοθετικής Εξουσίας και ... 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό συμφωνώ ότι δεν είναι μέσα στο θέμα. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

δ) Καλεί την κυβέρνηση να αναιρέσει άμεσα την απόφασή της. 

Από τη στιγμή που περνά αυτό το ψήφισμα σήμερα, τι θα συζητήσουμε την 

Πέμπτη; Δηλαδή είναι ψήφισμα επί της ουσίας, κύριε Πρόεδρε. Είναι αυτό που θέλω 

να επισημάνω. Έχει τελειώσει η συζήτηση; Αν αποφασίσετε ως Πρόεδρος αυτού του 

Σώματος σήμερα ότι έχει περατωθεί η συζήτηση, έχει εξαντληθεί και επί θέματος 

ουσίας, τότε ναι, να το βάλετε σε ψηφοφορία. Άλλως πως δεν υπάρχει ουσία να 

συζητήσουμε την Πέμπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εν πάση περιπτώσει έχω την εντύπωση -και αυτή τη στιγμή μιλώ ως Προε

δρεύων του Σώματος, χωρίς να παίρνω θέση- ότι οι άλλες παράγραφοι είναι μέσα 
στο θέμα. Ακόμα και η αναίρεση της απόφασης μπορεί να είναι προσωρινή. 

Επομένως είναι εντός του θέματος. Όμως η τρίτη παράγραφος πράγματι είναι εκτός 

θέματος. 

Ο κ; Πρέντζας. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Γίνεται αποδεκτή η πρότασή σας, κύριε Πρόεδρε. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να εισηγηθώ δυο τροποποιήσεις σ' αυτό το ψήφισμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να τις ακούσουμε. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Εισηγούμαι στην παράγραφο (γ) ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Αφού απαλείφεται. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Ε, τότε η (δ) παράγραφος να αρχίζει με τη φράση "Ενόψει των πιο πάνω", 

οπότε συνδέεται άμεσα με το θέμα. Αλλά και η (γ) παράγραφος θα μπορούσε να 

διατυπωθεί ως εξής: "Αυτή η απόφαση αποτελεί απαράδεκτη πρόκληση και 

προσβολή προς τη Βουλή των Αντιπροσώπων". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει πιο πάνω. 

Λοιπόν, να τελειώνουμε. Στο ψήφισμα, αν σωστά αντιλήφθηκα, παραμένει η 

παράγραφος (α), η παράγραφος (β), η (γ) αφαιρείται και η (δ) αρχίζει με τη φράση 

"Ενόψει των πιο πάνω καλεί την κυβέρνηση ... " 

Οι εισηγητές αποδέχονται αυτή την τροποποίηση, γιατί οι άλλοι έχουν άλλες 

απόψεις φυσικά. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Έχω μια απορία. Γιατί έχετε εισηγηθεί να απαλειφθεί η παράγραφος (γ); 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτή είναι η άποψή μου, ότι δε συνδέεται με το σημερινό θέμα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Διότι, κύριε Ηλιάδη, δε διαφέρει καθόλου από την παράγραφο (β). Η παρά

γραφος (β) είναι η ουσία αυτού του ψηφίσματος, που λέει ότι ''Οποιοδήποτε θέμα ..... 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κατά την άποψή σας. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Λέει γενικά ότι, οποτεδήποτε εκκρεμεί ένα θέμα στη Βουλή, πρέπει να περι

μένει η κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ωραία, εδώ υπάρχουν απόψεις, κύριε συνάδελφε, και δεν μπορώ εγώ να πάρω 

απόφαση επί των απόψεων που συγκρούονται. Έχετε δίκαιο ότι εσείς εκφράσατε 

διαμετρικά αντίθετη άποψη. 

Λοιπόν, θέτω το ψήφισμα σε ψηφοφορία, όπως έχει τώρα διαμορφωθεί. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη. Εγώ θέλω επίσημα το Προεδρείο σ' αυτή τη Βουλή 
να μας πει ότι υπήρξαν ή δεν υπήρξαν διαβεβαιώσεις από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Πρέπει να καταγραφεί στα πρακτικά αυτό το πράγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν είναι δουλειά του Προεδρείου .... 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Συγγνώμη ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, παρακαλώ. Δεν είναι δουλειά του Προεδρείου να κάνει την 

ανακριτική επιτροπή, για να μάθει αν δόθηκαν ή δε δόθηκαν διαβεβαιώσεις. Το 

Προεδρείο απλώς διευθύνει τη συζήτηση. Ούτε άποψη δεν μπορώ να εκφράσω και 

ουδέποτε εξέφρασα άποψη από αυτή την έδρα. 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ή πρέπει να σας πω τη θέση μας, όπως διαμορφώθηκε, ή αν θα 

πάτε παράγραφο - παράγραφο ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παράγραφο - παράγραφο. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤ ΑΣ: 

Στην πρώτη παράγραφο θα τηρήσουμε αποχή. Στη δεύτερη και την τρίτη παρά

γραφο ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η τρίτη έχει αφαιρεθεί. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤ ΑΣ: 

Είμαστε αποφασισμένοι να καταψηφίσουμε και τις δύο. Στην τέταρτη παρά
γραφο θα επιφυλαχθούμε να τοποθετηθούμε, όταν θα συζητείται η ουσία του 

θέματος. 



1641 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, η πρώτη παράγραφος του ψηφίσματος. Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η πρώτη παράγραφος εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στη δεύτερη παράγραφο. Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πόσοι είναι οι παρόντες; 

Συγγνώμη, κύριε Αγαπίου, εδώ υπάρχει και το Σύνταγμα. Θέλω να μάθω 

πόσοι είναι οι παρόντες, διότι με τους δεκαεννέα μπορεί να μην έχει ψηφιστεί το 

ψήφισμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε συνάδελφε, εδώ κάμνουμε ψηφοφορία. Αν θα κάμετε αργότερα 

ένσταση ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Υπάρχουν σαράντα παρόντες. Θέλω να σημειωθεί στα πρακτικά. Υπάρχουν 

σαράντα παρόντες. Υπέρ του ψηφίσματος ψήφισαν δεκαεννέα Βουλευτές. Όλοι οι 

Βουλευτές συμμετείχαν στην ψηφοφορία, διότι έξι Βουλευτές απλώς απέσχαν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Άρα το ψήφισμα δεν έχει περάσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε συνάδελφε, το άρα δεν είναι θέμα δικό σας. Να μου επιτρέψετε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μάλιστα. Ούτε όμως και δικό σας. Λέγουμε ότι το ψήφισμα δεν ισχύει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κ ύριε συνάδελφε, είναι δικό μου θέμα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Δεν είναι δικό σας. Όχι, είναι του δικαστηρίου θέμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κ ύριε συνάδελφε, εγώ σέβομαι τους Βουλευτές και θέλω και οι Βουλευτές να 
σέβονται την έδρα. Αν θέλετε να πάτε στο δικαστήριο, είναι δικαίωμά σας. Εγώ 
είμαι υποχρεωμένος να καταμετρήσω τους υπέρ, τους κατά και τους απέχοντες και 
να διαμορφώσω την άποψη της Βουλής. Τα περαιτέρω, αν υπάρχουν νομικά θέματα 
που μπορεί να εγερθούν, δεν είμαι το αρμόδιο πρόσωπο να αποφασίσω. 

Δεύτερη παράγραφος. Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η παράγραφος απορρίπτεται. 

Τέταρτη παράγραφος. Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εναντίον; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤ ΑΣ: 

Πρέπει να εξηγήσουμε την ψήφο μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Βεβαίως. Δικαιούστε. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤ ΑΣ: 

Είναι γιατί είναι θέμα της Πέμπτης. Δεν είναι επί της ουσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έγινε σαφής η θέση σας ότι επί των άλλων θεμάτων επιφυλάσσεστε να τοποθε

τηθείτε οριστικά την ερχόμενη Πέμπτη. Είναι σαφές. 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε να τελειώσω. 

Κατά τη θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού ουδεμία παράγραφος του ψηφί

σματος έχει ψηφιστεί, διότι σύμφωνα με το Σύνταγμα, προκειμένου να παίρνει 

νόμιμες αποφάσεις η Βουλή, χρειάζεται η απόλυτη πλειοψηφία των παρόντων και 

ψηφιζόντων Βουλευτών. Μάλιστα περί αυτού υπάρχει απόφαση του Ανώτατου 

Δικαστηρίου στην υπόθεση Λαδά. Και ουδείς έχει το δικαίωμα να υπερβεί το 

Σύνταγμα. Επομένως, εφόσον ουδεμία παράγραφος αυτού του ψηφίσματος κατόρ

θωσε να συγκεντρώσει την απόλυτη πλειοψηφία των παρόντων και ψηφιζόντων, η 

θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού είναι ότι το ψήφισμα έχει απορριφθεί 

καθ' ολοκληρίαν. 



1643 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Αυτό το θέμα το οποίο εγείρει ο κ. Μαρκίδης εγείρεται τουλάχιστον στην 

παρούσα Βουλή για τέταρτη ή πέμπτη φορά. Και ο νυν Πρόεδρος της Δημοκρατίας, 

ο κ. Κληρίδης, όταν δύο φορές τουλάχιστον προήδρευε αυτού του Σώματος, αναλύο
ντας και εξηγώντας αυτή την προσέγγιση, έδωσε διαφορετική ερμηνεία. Και επί τη 

βάσει εκείνης της ερμηνείας νομοσχέδια έχουν υπερψηφιστεί απ' αυτό το Σώμα. Άρα 

δεν μπορούμε κάθε φορά ανάλογα με το δοκούν να εκφράζουμε και διαφορετική 

προσέγγιση στην ίδια διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, χρειάζεται να υπομνήσω στον κ. Μαρκίδη ότι και ο Πρόεδρος 

της Βουλής της προηγούμενης περιόδου δεν ήταν με δεκαεννέα ψήφους που βγήκε; 

Είκοσι δύο ψήφους πήρε ο κ. Λυσσαρίδης, δεκαεννέα ο κ. Κληρίδης, δεκαέξι ο 

κ. Λαδάς και δεκατέσσερις ο κ. Παπα·ίωάννου. Αμφισβητήθηκε εκείνο το πράγμα; 

Όπου το Σύνταγμα θέλησε την καθορισμένη πλειοψηφία, το διατύπωσε σαφώς. Και 

προνοεί, προκειμένου περί τροποποιήσεως του Συντάγματος, τα δύο τρίτα του 

απόλυτου αριθμού και προκειμένου περί άλλων θεμάτων κάνει ειδική αναφορά στο 

ποια πρέπει να είναι τα ποσοστά. Εδώ αυτά τα θέματα έχουν επανειλημμένα σ1,ζη

τηθεί και έδωσε το ruJing του, όπως το είπε -ακριβώς αυτή τη λέξη χρησιμοποίησε- ο 

κ. Κληρίδης, προτού αποχωρήσει από το Σώμα εδώ, όταν κατά κανόνα προήδρευε 

λόγω απουσίας του κ. Γαλανού, ότι το νομοθέτημα ή η απόφαση η οποία συγκε

ντρώνει το μεγαλύτερο αριθμό ψήφων είναι έγκυρη. Και αυτή είναι η πρακτική η 

οποία ακολουθείται και ισχύει όχι μόνο στην Κύπρο τα τελευταία τριάντα χρόνια, 

αλλά σε όλα τα κοινοβούλια του κόσμου, όπου δεν υπάρχει ειδική ρύθμιση για 

διαφορετικό υπολογισμό των ψήφων. Το ότι ο κ. Αλέκος Μαρκίδης το εγείρει αυτή 

τη στιγμή μου κάμνει εντύπωση, διότι δεν είναι επιτρεπτό σ' έναν άνθρωπο που 

είναι καταρτισμένος επί νομικών θεμάτων να μεταβάλλει τη γνώμη του από καιρού 

εις καιρόν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαρκίδης και θα παρακαλούσα να μου αναφέρετε το σχετικό άρθρο του 

Συντάγματος ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Εγιο δε μετέβαλα γνώμη. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Μετέβαλες, μετέβαλες. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Απλώς με αντιμετώπισαν με μια γνώμη του κ. Κληρίδη, του οποίου η γνώμη 

είναι σεβαστή, αλλά εγώ είχα πάντοτε τη δική μου γνώμη επί του θέματος αυτού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σε ποιο άρθρο αναφέρεστε; 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Στο 78(1) νομίζω, κύριε Πρόεδρε. Δεν μπορώ να ξέρω απ' έξω. Εγώ ξέρω ότι 
μιλά για πλειοψηφία των παρόντων και ψηφιζόντων Βουλευτών και υπάρχει 

απόφαση του Ανώτατου Δικαστηρίου στην υπόΟεση Λαδά. Στην υπόθεση Λαδά όμως 

είπαν ότι, όταν πρόκειται περί εκλογής Προέδρου της Βουλής, αν στο τέλος αυτή η 

απόλυτη πλειοψηφία των παρόντων και ψηφιζόντων δεν μπορεί να δώσει Πρόεδρο, 

τότε η Βουλή μπορεί να κάμει ειδική ρύθμιση βάσει του Δικαίου της Ανάγκης κατά 

παρέκκλιση του Συντάγματος, προκειμένου να κατορθώσει να έχει Πρόεδρο, διότι 

άλλως πως Βουλή χωρίς Πρόεδρο δε γίνεται. Αυτά λέχθηκαν στην υπόΟεση Λαδά το 

1985, ΠΙ Τόμος των Αποφάσεων του Ανώτατου Δικαστηρίου, περίπου στη σελίδα 
2600· δε θυμούμαι απ' έξω. Αλλά, εν πάση περιπτώσει η Οέση είναι και σωστή και 
καθαρή, διότι υπάρχει το Σύνταγμα. Επομένως όσον αφορά το παράδειγμα που μου 

αναφέρθηκε, ότι ο προηγούμενος Πρόεδρος, δηλαδή ο κ. Λυσσαρίδης, εξελέγη με 

ψήφους δεκαεννέα, ναι, εξελέγη με ψήφους δεκαεννέα και εν πάση περιπτώσει 

εξελέγη όχι με την απόλυτη πλειοψηφία των παρόντων και ψηφιζόντων, διότι είχε 

παρθεί ειδική απόφαση της Βουλής και εξελέγη με βάση τη δεύτερη ή την τρίτη παρά

γραφο εκείνης της απόφασης, την οποία το Ανώτατο Δικαστήριο δικαιολόγησε βάσει 

του Δικαίου της Ανάγκης. Ί-Ιμαστε όλοι δικηγόροι σ' εκείνη την υπόΟεση και θυμού

μαστε πολύ καλά και την απόφαση του Ανώτατου Δικαστηρίου και το τι έγινε και το 

πώς ψηφίστηκε Πρόεδρος για τη Βουλή του 1985 - 1991. 

Επομένως, από την ώρα που οι συνάδελφοι του ΔΗΚΟ δε δ11λωσαν ότι "δε 

μετέχουμε της ψηφοφορίας" -διότι τότε δε Οα ήταν παρόντες- αλλά απλώς είπαν ότι 

απέχουν και καταμετρήΟηκε η αποχή τους -και γι' αυτό ρώτησα και γράφτηκε στα 

πρακτικά- α..ττ;ό την ώρα που παρόντες Βουλευτές απέσχαν σημαίνει ότι δεν υπάρχει 

απόλυτη πλειοψηφία των παρόντων και ψηφιζόντων Βουλευτών. Διότι πρέπει επιτέ

λους να το καταλάβετε καλά ότι η αποχή είναι ψήφος. Και αν υπάρχει Βουλευτής 

σ' αυτό το Σώμα που αμφισβητεί ότι η αποχή είναι Ψ11φος, να μας το πει. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠlOγ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν προσέξετε, το σχετικό άρΟρο του Συντάγματος μιλά περί 

απλής πλειοψηφίας των παρόντων και ψηφιζόντων Βουλευτών. Δε μιλά περί 

απόλυτης πλειοψηφίας, κύριε Μαρκίδη. Μιλά περί απλής, η οποία είναι συνώνυμη 

με τη σχετική πλειοψηφία. Αυτή ήταν και η ερμηνεία που έδωσε ο κ. Κληρίδης, όταν 

προήδρευε αυτού του Σώματος. Και είναι πέραν των δώδεκα νομοΟετημάτων που 

έχουν περάσει με αυτού του είδους την ψηφοφορία, μάλιστα δε όταν ακριβώς στην 

αντίθετη πλευρά βρίσκονταν οι Βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ορίστε, κύριε Μαρκίδη. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Εγώ δέχομαι, εφόσον έχει το Σύνταγμα μπροστά του, δέχομαι ότι το Σύνταγμα 

μιλά περί απλής. Δεν αλλάσσει όμως η κατάσταση, διότι υπάρχει η απόφαση του 

Ανώτατου Δικαστηρίου που ερμηνεύει τι σημαίνει αυτό το απλή. Απλή σημαίνει, 

όταν ψηφίζουν σαράντα, να έχεις υπέρ της αποφάσεως είκοσι ένα Βουλευτές. Αυτή 

είναι η απλή πλειοψηφία. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Σεβόμαστε τις απόψεις του κ. Μαρκίδη επί του θέματος, αλλά διερωτώμαι 

γιατί τόσες φορές που αυτή η Βουλή ψήφισε ουδείς έχει αμφισβητήσει ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Όχι, εγώ το είχα αμφισβητήσει και άλλες φορές. Επικαλούμαι τον κ. Λυσσα
ρίδη. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Μαρκίδη, σας παρακαλώ. Με συγχωρείτε, ένα λεπτό να τελειώσω. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Όχι, εγώ το είχα αμφισβητήσει. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Με συγχωρείτε. Ουδέποτε όμως θεωρήθηκε από τον κ. Μαρκίδη ότι ναι μεν 

υπάρχει αυτή η διαδικασία, αλλά οι νόμοι που ψηφίστηκαν είναι άκυροι, ανύπαρ

κτοι, διότι πρέπει να παν στο Συνταγματικό για να μας δώσει απάντηση. Άρα αυτή 

η Βο"λή εγκαθίδρυσε ορθά ή λανθασμένα μια πρακτική. Και με βάση αυτή την 

πρακτική εμείς θεωρούμε ότι ψηφίστηκε η πρώτη παράγραφος του ψηφίσματος και 

όποιος διαφωνεί είναι ελεύθερος να πάρει οποιαδήποτε μέτρα θεωρεί σκόπιμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σίγουρα δεν είμαι Πρόεδρος της Βουλής. Το κάμνω σαφές. Αν ήμουν Πρόε

δρος, μπορεί να με είχε προβληματίσει ο κ. Μαρκίδης με τα επιχειρήματά του και να 

επιδίωκα περαιτέρω νομική συμβουλή για το τι έπρεπε να γίνει. Δεν είμαι Πρόεδρος 

όμως και είμαι υποχρεωμένος να ακολουθήσω την ακολουθούμενη διαδικασία στη 

Βουλή ως τοποτηρητής αυτής της έδρας και όχι ως ουσιαστικός κάτοχος. Δεν έχω 

καμιά πρόθεση αυτή τη στιγμή να ανατρέψω τα ήδη ισχύοντα. Αν όμως ο κ. Μαρκίδης 

για τον άλφα ή βήτα λόγο αισθάνεται ότι αυτή η απόφαση πράγματι συγκρούεται με 

συνταγματική διάταξη, έχει κάθε δικαίωμα να την προσβάλει. Αλλά η απόφαση της 

Βουλής ισχύει, μέχρις ότου προσβληθεί. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η Βουλή δεν είναι δικαστήριο. Η εισήγησή μου είναι να κηρύ

ξετε τη λήξη της συνεδρίας και αν θέλει να ικανοποιηθεί ο αγαπητός συνάδελφος, 

αρκεί να δεχτεί ότι τούτο το ψήφισμα ή αυτή η παράγραφος συγκέντρωσε τις 

ψήφους δεκαεννιά Βουλευτών και η άλλη καταψηφίστηκε από τόσους Βουλευτές. 

Δεκαεννιά υπέρ και δεκατέσσερις εναντίον. Ούτε εκτελεστέα πράξη είναι ούτε νόμος 

είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, ορίστε, κύριε Μαρκίδη. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ απόλυτα με τον κ. Παπαδόπουλο στο ότι αυτή η 

πράξη ούτε νόμος είναι ούτε εκτελεστέα πράξη είναι. Αλλά ακριβώς επειδή έχει 

καταγραφεί στα πρακτικά ότι ψήφισαν υπέρ δεκαεννέα, εναντίον δεκατέσσερις και 
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υπάρχουν και έξι αποχές, εγώ λέγω ότι η επίσημη θέση του Δημοκρατικού Συνα

γερμο]) είναι όη η Βουλή δεν έχει εκδώσει ψήφισμα. Αυτή είναι η θέση μας. Δεν έχω 

να πάω σε κανένα δικαστήριο. Αυτή είναι η θέση μας, ερμηνεύοντας το Σύνταγμα, με 

βάση τη νομολογία του Ανώτατου Δικαστηρίου. Αυτή είναι η θέση μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ωραία! Είναι δικαίωμα του συναδέλφου να έχει τη θέση του. Εγώ θεωρώ το 

θέμα λήξαν και θεωρώ ότι αυτή είναι απόφαση της Βουλής. 

Πριν κηρύξω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας, υπάρχει εισήγηση όπως η 

επόμενη συνεδρία της Βουλής γίνει μεθαύριο Πέμπτη, στις 10.00 ή 11.00 το πρωί, με 
το θέμα το οποίο βρίσκεται προ ημερήσιας διάταξης για την οικονομική πολιτική 

της κυβέρνησης και να συνεχιστεί το απόγευμα με τα υπόλοιπα θέματα, συμπεριλαμ

βανομένου και του θέματος ουσίας το οποίο ... 

Ι ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μα πότε αποφασίστηκε ότι θα συνέλθει στις 10.00 το πρωί; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, αυτό δεν αποφασίστηκε. Τίθεται ενώπιόν σας. Δεν είπα ότι αποφασί

στηκε. Υπάρχει εισήγηση. Καμιά απόφαση δεν υπάρχει. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Έχουμε άλλες δεσμεύσεις, κύριε Πρόεδρε, και νομίζω ότι η Βουλή θα πρέπει 

να συνέλθει κανονικά στις 4.00 το απόγευμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε συνάδελφε, η Βουλή θα αποφασίσει. Δεν πρόκειται εγώ να επιβάλω 

απόφαση στη Βουλή για το πότε θα γίνει η επόμενη συνεδρίαση της Βουλής. 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Εισηγούμαι η Βουλή να συνέλθει στις 4.00 η ώρα, αλλά να προηγηθεί μια συνά
ντηση των εκπροσώπων είτε το πρωί της Πέμπτης είτε το απόγευμα -καλύτερα το 

πρωί που καθορίζεται ως συνήθως- και επιτέλους να συνεννοηθούν αυτή τη φορά 

για το θέμα του περιεχομένου της ημερήσιας διάταξης. Διότι έχουμε ένα θέμα προ 

ημερησίας διατάξεως, έχουμε νομοθετική εργασία και συζήτηση στο Κεφάλαιο Δ'. 

Να συνεννοηθούμε το πρωί και να είμαστε έτοιμοι για οποιοδήποτε ενδεχόμενο. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πέστε μου η εισήγηση που κάμνει ο κ. Χρίστου τι εξυπηρετεί; 

Όταν θα συνεννοηθούν αυτοί, τα Μέλη του Σώματος θα πληροφορηθούν την ύστατη 

στιγμή τι μέλλει γενέσθαι; Πρέπει να σεβόμαστε το κάθε Μέλος εδώ. Να είναι 

προπαρασκευασμένος ο Βουλευτής και να ξέρει ποια είναι η ημερήσια διάταξη. 

Αυτά τα περί συναντήσεων αρχηγών και εκπροσώπων κομμάτων πρέπει να σταματή

σουν σ' ένα στάδιο, διότι είναι και περιφρόνηση προς την ατομικότητα των 

Βουλευτών πλέον. Να συνεννοηθούν και να μας πουν! Τι σημαίνει να μας πουν 

δηλαδή; Για όνομα του Θεού! 

(Γέλια) 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Νομίζω ότι υπάρχει μια παρεξήγηση. Σας παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι. 

Σ' όλες τις Βουλές υπάρχουν προεδρεία για τον τρόπο διεξαγωγής των εργα

σιών. Βεβαίως οι αποφάσεις πρέπει πάντοτε να λαμβάνουν υπόψη τη θέληση της 

πλειοψηφίας του Σώματος. Αλλά υπάρχουν σ' όλες τις Βουλές τα προεδρεία τα 

οποία ασχολούνται με θέματα διαδικασίας. Εδώ η ημερήσια διάταξη υπάρχει και 

εφόσον δε γίνεται εισήγηση για αλλαγή της ώρας, η συνεδρία θα αρχίσει στις 

4.00 μ.μ. Άρα η ημερήσια διάταξη υπάρχει. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 8.33 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές; υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

τική σειρά: 

Αγαπίου Γιαννάκης 

Αναστασιάδης Νίκος 

Αντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντιονης 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσιώτης Λώρης 

Λ υσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

. Καλα'ίτζιάν Αράμ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1. Διεξαγωγή σύντομης συζήτησης [Δ. Ηλιάδης, Προεδρεύων (Β. 

Λυσσαρίδης), 1. Μάτσης, Τ. Παπαδόπουλος, Α. Χρίστου, Ν. 

Αναστασιάδης] επί διαδικαστικού θέματος. 
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2. Αγορεύσεις και συζήτηση (Τ. Χατζηδημητρίου, Α. Χρίστου, Α. Μαρκίδης, 

Τ. Παπαδόπουλος, Ν. Ρολάνδης, Ν. Αναστασιάδης, Ευ. Ευσταθίου, Β. 

Λυσσαρίδης, Α. Φιλίππου, Γ. Αγαπίου, Αρ. Γεωργίου, Δ. Ηλιάδης, Σ. 

Χατζηγιάννης, Χρ. Σολωμής, Ι. Μάτσης, Δ. Συλλούρης, Κ. 

Κωνσταντίνου, Ν. Πιττοκοπίτης, Λ. Θεοδούλου) πάνω στο θέμα 'Ή 

απόφαση της κυβέρνησης για ανάκληση προηγούμενης απόφασης και 

επαναπρόσληψη των 61, ενώ το θέμα εξακολουθεί να βρίσκεται προς 
συζήτηση στη Βουλή". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των Κοινοβουλευτικών Ομάδων του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του Σ.Κ. ΕΔΕΚ). 

3. Έγκριση ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων για το πιο πάνω 
θέμα έπειτα από συζήτηση (Α. Μαρκίδης, Τ. Χατζηδημητρίου, 

Προεδρεύων, Α. Χρίστου, Ν. Μουσιούττας, Δ. Συλλούρης, Ά. 

Χρυσοστόμου, Δ. Ηλιάδης, Α. Καράς, Ν. Αναστασιάδης, Ι. Μάτσης, Σ. 

Χατζηγιάννης, Χρ. Σολωμής, Ρ. Πρέντζας, Ευ. Ευσταθίου, r. Αγαπίου, 
Τ. Παπαδόπουλος). 

Τιμή: 75σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημοκρατίας, Λευκωσ(α. 



Πρακτικά της Βουλ11ς των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 29ης Απριλίου 1993 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.35 μ.μ.) 

(Αρ.26) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινή; συνεδρία; τη; Βουλής. Παρακαλ(ό να 

διαπιστωθεί αν υπάΡϊ.ει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πριν μποίlμε στην ημερήσια διάταξη, Αα 11θελα να ;τληροφορήσω το Σιόμα ότι 

ένα ειδικό ψήφισμα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνιόν καλεί όλους να προσφέρουν 

υλΙΚ11 βΟΙ1θεια προς την Κούβα λόγω των ζημι(όν και των θανάτων τους οποίους 

επέφερε μια θύελλα στην Κούβα. ΑντιλαμΙ1(ι.νομαι ότι η ΚΙlβέρνηση της Κίιπρου έϊ.ει 

ήδη αποφασίσει να προσφέρει αυτής της μορφής την ((\,(-)ρωπισΤΙΚΙ1 βΟ11(-)εια, αλλά 

ύστερα από συνεννόηση με όλες τις πλευρές της Βουλ11; (αοφασίστηκε όπως και η 

Βουλ11 ενιόσει τη φωνή της προς αυnι την κατεύθυνση και παρακαλέσει την κυβέρ

νηση να προσφέρει όσο το δυνατό μεγαλίιτερη βοήθεια ;τρος το δοκιμαζόμενο λαό 

της Κούβας. 

Προ ημερήσιας διάταξης έϊ.ουμε το θέμα 'Ή κυ;τ~ιo.κή οικονομία - Προβλ11-

ματα και προοπτικές". Ποιος θέλει να πάρει το λόγο; 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Αντιλαμβάνομαι ότι το λόγο έΖει ζηnισει και ο κ. Χιι.τζηδημητρίου. Να ετοιμά

ζεται. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι, 

Η κυβέρνηση Κληρίδη έχει l]δη προβεί στις πριίΗες αξιολογ11σεις και εκτιμ11-

σεις της γύρω από την κατάσταση της κυπριακής οικονομίας, χωρίς ωστόσο να 

προχωΡ11σει μέϊ.ΡΙ αυτή τη στιγμή στην εισl1~lηση οποιωνδ11;τοτε μέτρων. Αν κρίνουμε 

( 1649) 
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όμως από τις δηλιοσεις και συνεντεί1ξεις στελεχιον της νέας κυβέρνησης, και ιδιαί

τερα του Υπουργοί, Οικονομικιον κ . Φαίδρου Οικονομί[)η. έχει διαφανεί πλέον ότι 

οι προθέσεις της νέας κυβέρνησης προμηνί10υν, θα έλε~'α. καιρούς χαλεπούς. Προμη

νύουν μια αντιλα"ίκή, νεοφιλελεύθερη οικονομική φιλοσοcrία και πολιτική. 

Σ' αυτό το συμπέρασμα δεν οδηγηθήκαμε αυθαίρετα οί,τε από αντιπολιτευτική 

διάθεση, αλλά μετά από αντικειμενικές εκτιμήσεις και ζιΊγισμα των δηλιοσεων που 

γίνονται στα μέσα μαζικής ενημέρωσης τόσο από στελέχη της νέας κυβέρνησης όσο 

και από οργανώσεις και φορείς που τη στηρίζουν. 

Έγιναν δηλ(ί)σεις που υπογραμμίζουν την ανά~lκη για λιτότητα, για αύξηση 

του συντελεσTlΙ του φόρου προστιθέμενης αξίας, της εισφοράς για την άμυνα, για 

επανεξέταση του τρόπου λειτουργίας της αυτόματης τιμαριθμικής αναπροσαρμογής, 

για απελευθέρωση των επιτοκίων , για κατάργηση των συμβουλίων εμπορίας 

διάφορων αγροτικ(ον προ'ίόντων, για περικοπές σε παροχές, καθώς και άλλες , παρό

μοιου περιεχομένου δηλιοσεις, οι οποίες κάθε άλλο πu.ρά φιλολα"ίκές προθέσεις 

φανερώνουν. 

Α υτές οι νεοφιλελεύθερες αντιλα"ίκές θέσεις πη'ο,Cι.ζουν κυρίως από την 

Ομοσπονδία Εργοδοτιον και ΒιομηΖάνων. η οποία φαίνεται να νιιοθει ότι μετά την 

εκλογή Κληρίδη και με τη συγκυβέρνηση ΔΗΣΥ - ΔΗΚΟ θα μπορέσει άνετα να 
περάσει τη δική της φιλοσοφία για την αντιμετιοπιση των όποιων προβλημάτων 

οικονομικής ανάπτυξης. Πρόσφατες δηλ(ί,σεις και τοποθετήσεις εκπροσιοπων του 

τραπεζικού κεφαλαίου κινούνται στα ίδια μι1κη κύματος. Παρά την καθολική λα'ίΚΙ1 

κατακραυγή ενάντια σ' αυτές τις προθέσεις, τις απόψεις της ΟΕΒ φαίνεται να 

συμμερίζονται και σημαίνοντα στελέχη της κυβέρνησης Κληρίδη, παρόλο που 

επίσημα οι προθέσεις της νέας κυβέρνησης δεν έχουν ακι'ιμη ξεκαθαρίσει. 

Το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις έχει μελετήσει σε βάθος τόσο την αξιολό

γηση της κατάστασης της κυπριακής οικονομίας που έ'!ινε από τον έντιμο Υπουργό 

Οικονομικών όσο και την πραγματική εικόνα που παρουσιάζει σήμερα η κυπριαΚΙ1 

οικονομία. Ας μου επιτραπεί, α'!απητοί συνάδελφοι, να καταπιαστιο με τα βασικό

τερα σημεία της έκθεσης του Υπουργοί1 Οικονομικ(ί)ν. φρεσκάροντας πριοτα τη 

μνήμη όλων μας, και να παραθέσω τις βασικές εκτιμήσεις, θέσεις και διαφωνίες του 

κόμματός μας. 

Στην αρχή της έκθεσής του ο Υπουργός Οικονομικ(ί)ν εντοπίζει σοβαΡΙ1 επιδεί

νωση των δεικτιον οικονομικής σταθερότητας και σύνθετα διαρθρωτικά προβλι1ματα 

για τα οποία ευθύνεται, όπως έμμεσα αφήνεται να διαφανεί, η προηγούμενη κυβέρ

νηση. Τα βασικά προβλήματα που εντοπίζονται είναι το δημοσιονομικό έλλειμμα, 

το δημόσιο χρέος, ο πληθωρισμός. η ανεπάρκεια παραγ(ι)γικιον επενδύσεων, η υπέρ

μετρη εξάρτηση της οικονομίας μας από τον τουρισμό. η χαμηλή παραγωγικότητα 

και τα προβλήματα με τις εξαγωγές μας. 

Εξειδικεύοντας τα προβλήματα, η έκθεση αναφέρει Μι η μέχρι σήμερα παρου

σίαση των δημόσιων οικονομικιον χωρίς τη δαπά.νη 'o'ΙCΙ την άμυνα οδηγούσε σε 

λανθασμένη εκτίμηση των δημοσιονομικιον προβλημάτων. Γι' αυτό, οι εκτιμήσεις της 

νέας κυβέ.ρνησης βασίζονται στην παρουσίαση των εθνικ(ί)ν λογαριασμιον με τη 

συμπερίληψη και των δαπανιον για την άμυνα. Με βάση αυτούς τους υπολογισμούς 

το δημοσιονομικό έλλειμμα ανήλθε το 1992 στα ί 154.000.000 ή στο 5 % του ακαθάρι

στου εγχώριου προ'ίόντος και χωρίς τη λήψη μέτρων ο.ναμένεται να ανέλθει στα 

ί163 εκ. το 1993. 
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Αναφέρεται στην έκθεση του κιιρίου Υπουργού ι'ιτι οι πλείστες των δημόσιων 

δαπανιον είναι ανελαστικές και καυτηρι(Ίζονται ιδιαίτερα οι δαπάνες για μισθούς 

στο δημόσιο, οι προσαυξιΊσεις, οι αυξ1Ίσεις στους μισΘσιΊς και η Α Τ Α, που φταίνε, 

κατά την έκθεση. για την αύξηση του δημοσιονομικού ελλείματος. 

Στη συνέχεια η έκθεση του κυρίου Υπουργού παρουσιάζει το συνολικό εξωτε

ρικό χρέος, αντί το δημόσιο εξωτερικό χρέος, όπως συνηι-Jιζόταν μέχρι τιορα, που το 

1992 έφτασε τα f 1.033.300 και ήταν αυξημένο κατά ί69 εκ. σε σύγκριση με το 1991. 

Παρόλο που στην έκθεση παραδέχονται ότι το ποσοστό εξυπηρέτησης του 

εξωτερικού χρέους Βελτιώθηκε, επιρρίπτονται ευθύνες στην πριοην κυβέρνηση με την 

κατηγορία ότι ακολούΘησε λανΘασμένη πολιτική με προσφυγι1 στον εσωτερικό 

δανεισμό, χωρίς καν να αναφέρεται ότι το δημόσιο εςωτερικό χρέος μειιί)θηκε 

αισθητά ως ποσοστό επί του ακαθά.ριστου εγχιοριου προϊι)ντος. 

Η αύξηση του εσωτερικού δανεισμοίl . σίιμφωνα με την έκθεση, είναι αυτή που 

οδήγησε στη μεί(ι)ση των συναλλα',ιματικ(ον μας ωτοΗεμάτων, τα οποία από 

ί224.900.000 το 1988 μειιόθηκαν στα ί Ι ~2 εκ. το 1992 και καλύπτουν εισαγωγές 
μόνο για Ι με 2 μήνες και σε ίΊ2 εκ. το πρ(ίΗΟ τρίμηνο του 1993. 

Στη συνέχεια στην έκθεση αναcrέρεται ο ισχυρισμ6; Μι, συνυπoλo~'ίζoντας τις 

δαπάνες για την άμυνα στο δημοσιονομικό έλλειμμα κω στο δημόσιο χρέος. είμαστε 

εκτός της δημοσιονομικής πειθαρχίας ΠΟΙ ' προβλέπει η Συνθήκη του Μάαστριχτ, 
που έχει ως βασικcι κριτήρια σύγκλισης το 3% του ακαΘι'(ριστου εγχώριου προ'ίόντος 
για το δημοσιονομικό έλλειμμα και το 60% για το δημ6σιο χρέος. Η νέα κυΒέρνηση 
'εμφανίζει τα ποσοστά αυτά να είναι για μεν το δημοσιονομικό έλλειμμα 5% και για 
το δημόσιο χρέος 78.1 %, περιλαμΒανομένου και του ενδοκιlΒερνητικού δανεισμού. 

Στο θέμα της ανταγωνιστικότητας η έκθεση εντοπίζει το γεγονός της 

σταδιακής απ(ολεια; της ανταγωνιστικότητάς μας τόσο στις διεθνείς αγορές όσο και 

στο εσ(ι)τερικό, που εκδηλιονεται με τη μείωση των εξrι.'.'(I),,'ιOν εγχώριων προ'ί6ντων 

και με αυξητική τι'ωη στις εισαγωγές. Η έκΘεση παροιισιι'ιζει ως βασικούς λόγους 

απώλειας της ανταγωνιστικότητάς μας την αυξημένη συναλλαγματική ισοτιμία της 

λίρας μας έναντι της βρετανικής στερλίνας. την αύξηση του πληθωρισμού, που ήταν 

ψηλότερος απ' ό.ΤΙ εκείνος των εμπορικ(ί>ν μας εταίρων. το ρυθμό αύξησης των 

ονομαστικών και των πραγματικ(ί)ν μισΘ(ίJν των εΡ'.'(Ι.ζομένων και το εργατικό 

κόστος ανά μονάδα προ·ίόντος. Η έκθεση δεν αναφέρει οί,τε λέξη για ευθύνες της 

εργοδοτικής πλευράς. 

Το Υπουργείο Οικονομικιον σε ξεΖ(ι)ριστό κεφι'ιλcι.ιo αναφέρεται στις προο

πτικές της κυπριακής oικoνo~ίίας, την οποί(( αναμένει ένας πολύ δύσκολος χρόνος 
σε ένα δύσκολο διεθνές οικονομικό περιβάλλον. Η έκ(-)εση αναφέρει ότι ο ρυΘμός 

ανάπτυξης της οικονομίας μας θα είναι της τάξης του 1%, ενιο στην Ευρωπα'ίκι1 

Κοινότητα θα είναι της τάξης του 2,3%. Σημείωνουμε ότι άλλες διεθνείς εκΘέσεις 

αναφέρουν ότι ο ρυΘμός ανάπτυξης στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα δε θα ξεπεράσει το 

1993 το 1%. 

Ως βασικότερο πρόβλημα και Όιενεσιουργός αιτία πολλ(ί)ν άλλων πρoBλημι'lτων 

της κυπριαΚ11ς οικονομίας κατονομιΊζεται το δημοσιονομικό έλλειμμα και εντοπί

ζεται η ανάγκη εξυγίανσης των δημόσιων οικονομικιίJν. Η προσπάθεια εξυγίανσης 

των δημόσιων οικονομικών πρέπει. σύμφωνα με την κυr1έρνηση, να καλύψει τόσο 

την πλευρά των δαπανιον όσο και την πλευρά των εσόb(ι)ν, με την επιΡlOλΙ1 δηλαδΙ1 

νέων φόρων. 
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Έρχομαι τι;)~cι. στις δικές μας Οέσει;. τις Θέσεις το\ι ΑΚΕΛ, για την έκΘεση του 

Υπουργείου Οικονομικ(ί)ν. Η έκΘεση του ΥΑουργείου Οικονομικ(όν και οι ','ενικό

τερες εκτιμ11σεις της κυrέρνησης Κληρίδη αΑοτελοίlν μια μονόπλευρη, εΑιλεΚΤΙΚ11 

παρουσίαση της κατάστασης της ΚΙΙΑριαΚ11ς οικονομίας. η ΟΑοία αντικαΤΟΑτρίζει 

και την οικονομΙΚ11 φιλοσοφία γίιρι,) από την οποία αναμένεται να κινηΘεί η νέα 

κυrέρνηση. 

Η έκΘεση του κυρίου ΥΑουργοlΊ σε (/{\κετές ΑεΡΙΑτι;)σεις Ααρουσιάζει τα οικο

νομικά στοιχεία είτε ελλΙΠ11 είτε. λυAOίψcι.ι να ΑαραnΚΗισω, διαστρεrλωμένα. ενιί) 

κάποια άλλα τα Ααραλείπει εντελι;)ς. με cαοτέλεσμα να ()ημιουργεί ται η εικόνα Αου 

η ίδια η κυβέρνηση επιθυμεί και η ΟΑοία hE" είναι η ΑραγμαΤΙΚ11 εικόνα. Η AαQCI.

λειψη παράΘεση; Aλ1iρων στοιχείων. η cαόκρυψη 11 ακιΊμυ. και η αλλαγ11 κcαοιων 
στοιχείων, η έλλειψη αντικειμενικι'ιτητας κω η σαφ11; ΑροσπάΘεια να επιρριφθοίιν 

όλες οι ευΘύνες 'οΙ[(/. τα AΡOI)λ11ματcι. Αου αντιμετωπίζοl,!!ε στην προηγούμενη κυβέρ

νηση αποτελούν το κύριο χαρακτηριστικό της έκΘεσης. 

Ένα σημαντικό στοιχείο το ο;τοίο εντο;τίζει το ΑΚΕΛ είναι η διαφΟΡΟΑοίηση 

της μέχρι σ11μερα μεΘόδου υ;τολογισμοί' του δημοσιονομικοίl ελλείμματος και του 
δημόσιου χρέους. Η νέα κυrέρνηση στον υΑολογισμό τι,)ν ΑΙΟ πάνω δεικτιί)ν σιινυΑΟ

λογίζει και τα JfoaCI. Αου δα;ταν(όντcι.ι για την ά.μυνα, εν(;) μέΖΡΙ σήμερα αUTC( \IΑολο
γίζονταν ξεχωριστCι.. Με τη νέα μέΟοδο cισ«'αλιός τα Ελλείμματα παρουσιcι.ζοντcι.ι 

αισΘητά αυξημένα. 

Το AKEΛ-A~ιστερά-Nέες ΔυνCι.μεις. α«'ού μελέτησε σε rάθος την έκθεση του 

ΥΑουΡΥείου Οικονομικ(ί)ν, έΖει κcι.τcι.λ1Ίξει στα ακόλοll()cι. συμπεράσματα κω στις 

ακόλουΘες εκτιμ1Ίσεις: 

Ι) Η έκΗεση Αεριορίζεται σΖεδόν Αλ11ρως στα A~oBλψιατα της ΚΙΙΑριηΚ11ς 

οικονομΙΚ1;ς πραΌιματικι)τητας. τα οποία είναι υπαρκτcι, έΖουμε 

ΑρόΒλημα δηλαΙ)1], χωρίς να συνυΑολο','ίζει το αρνητικό διεΘνές 

οικονομικό πεΡιrάλλον κω ιδιαίτερα την οικονομική κρίση στη Μεγό.λη 

Βρετανία. που αποτελεί το [)ασικό μας οικονομικό εταίρο. Ένα με','ά.λο 

μέρο; των Αροrλημό.των μας. όΑως είναι ο Αεριορισμός των εξα'ι'ωγιί)ν 

και η μειωμένη τουρισΤΙΚ11 Αροσέλευση. ο<rείλεται στην κρίση Αου 

μαστίζει την οικονομία της Με','cιλης Βρετανί((ς. 

2) Η έκθεση δε λαμrάνει ιι;τόψη ούτε τους αντικειμενικούς νόμοll; τη; 

οικονομίας. Μετά. αΑό δεκcαέντε χρόνια συνεΖούς ανά.πτυξης και 

υ;τερθέρμανσης της οικονομίας μας ΑαρατηροlΊνται σημεία κόΑ(ι)(ίη; και 

υποτονικότητας, που μας οοηγούν σε μία μάλλον σύντομη φάση 

οικονομΙΚ1Ί; ίιφεσης. Ο νόμος της κυκλΙΚ11ς ανάπτυξης είναι ένας 

αντικειμενικός νόμος κω 11Τ('/.ν φυσικό και αιψενο να ισχύσει και στην 

;τερίπτωση της κυπριαΚ11ς οικονομίας. 

3) Ορθά εντοπίζονται τα f)ασικcι Αροrλήματcι. της οικονομίας μας. όΑως η 
υπέρμετρη εξό.ρτηση cαό τον τουρισμό, το δημοσιονομικό έλλειμμα και η 

διάΒρωση τη; ανταγωνιστικότητιΊ.ς μας εσι,)τερικά και εξωτερικά. Δε 

συμφωνοίιμε όμως, αλλcι διαφ,)νοίιιιε ως Αρος τον προσδιορισμό των 

γενεσιουργ(όν αιτίων και με τις εισηγ1Ίσεις για επίλυση των 

προβλημCιτων. 
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4) Η αλλαγl\ της μεθόδου υπολΟΊ'Ι<1μού του ι)ημοσιονομικού ελλείμματος 
και του δημόσιου χρέους έχει στόχο, κατCι. την άποψl\ μης. την 

παρουσίαση διογκωμένων των στοιχείων, Ί'ια να δημιουργηθεί πανικός. 

γεγονός που διευκολίινει την εφαρμΟΊ'I\ της οικονομικl\; τους 

φιλoσoιrίας. 

ΠρόΒλημα με τα δημόσια OlXOVOlllxct είναι αλl\Οεια ότι 

αντιμετωπίζουμε. Είναι ένα χρόνιο σοΒαρι'ι πρόΒλημα, το οποίο δεν 

μποροιΊμε να λύσουμε αμέσως αλλά μέσω μιας μακροχρόνιας 

δημοσωνομΙΚl1ς πολι τικl]ς. Ο πολιτικός κόσμος της Κύπρου ενέκρινε 

ομόφωνα ένα δαπανηρό σχέδιο αναΒάθμισης της αμυντικιις ικανότητας 

της χ(ί>ρα; μας και ι]ταν επόμενο να επιΒαριΊνοιlμε την οικονομία μη; με 

κάποιες δαπάνες. Οι πλείστες των επενδί'σε(ι>ν έχουν γίνει, το τετραετές 

αμυντικό πρό'ι'ραμμα τελει<όνει το 1995, τα Μινεια για την άμυνα είναι 
μακροπρόθεσμα και (-)α αποπληρωθούν στ(/.()ιακά, ενιό το Ταμείο 

Άμυνα;. που είναι ανεξeιρτητo, τροφοδοτείται από ειδική, ανεξ<'ιρτητη 

φορολΟ'ι'ία και Βρίσκεται σε Θέση να καλιΊψει τις υποχρειόσεις του με 

σχετικό πλεόνασμα γίιρω στο 1004. Κατά σιlνέπεια, ο συνυπολο,,'ισμός 
των αμυντικ(όν δαπανιίn' και χρειόν με του; δείκτες που αναφέραμε 

διαστρε/)λ(όνει την πραγματικιι εικόνα και δημιουργεί σύγχυση. 

Σε σχέση με την άμυνα. το ΑΚΕΛ υποσΤ1\ριζε πάντοτε ότι οι r.ιμιlντικές 

μας δαπάνες πρέπει να Βρίσκονται μέσα στι/. πλαίσια των οικονομικιίJν 

μας δυνατοτήτων. Τ(ίψα έχουμε πρoBλήμrι.τα. γιατί φαίνεται Μι οι 

αμυντικές μας δαπάνες δεν 11ταν στα πληίσια των οικονομικ(ίnι μας 

δυναΤΟΤ1]των και δεν είναι. 

5) Σε σχέση nόρα με το ίδιο το δημοσιονομικι) έλλειμμα, από πλευρίις 

κυΒέρνησης γίνεται και ο μεγαλύτερος Θ6ρυΒος μέσα στην όλη 

προσπcι(iεια να παρουσιαστεί η οικονομία μ(/.; \ιπό κατάρρευση. 

Το 1987 το δημοσιονομικό έλλειμμα I]ΤCιν f73,5 εκ. 11 το 4.1 % του 
ακαθάριστου εγχιί>ριου ΠΡΟ"ίόντος και f114.2 εκ. ή το 6,4%. αν 

συμπεριλ<'ιΒουμε και τις δαπcινες για την άμυνα. Το 1992 το 

δημοσιονομικό έλλειμμα μει(ί>(-)ηκε στα Ε69.3 εκ. 11 στο 2.3% του 

ακαθάριστου εγχ(όριου προ"ίόντος και, αν συμπεριλάβουμε τις δαπάνες 

για την ίιμυνα, αυτό ανερχόταν στα f 153,4 εκ. 11 στο 5% του ακαΘά.ριστου 

εγχιίJριου προ·ίόντος. Αφαιρουμένων δηλαι)ιι των δαπανιίnι για την 

άμυνα. βρισκόμαστε μέσα στα πλαίσια της bημοσιονομικής πειΟ((ρχίας 

που απορρέει από τη Συν(-)IΙκη του Μάαστριχτ. 

Να τονίσουμε επίσης ότι η δημοσιονομική κατι"ισταση, όταν ο κ. Βασιλείου 

παρέδωσε την εξουσία, Ι1ταν κατά πολύ καλι'ιτερη απ' ό,τι όταν αυτός 

παρέλαΒε την εξουσία από τον κ. Κυπριανοίl είτε με τις δαΠC1\ιες τη; 

ά.μυνας είτε χωρίς αυτές τις δαπCινες. 

6) Η ίδια εικόνα παρατηρείται και στην περίπτωση του δημόσιου χρέους. 
Είναι όμως αλιlθεια ότι στην περίπτωση του δημόσιου χρέους. εν(ί) η 

κυβέρνηση Βασιλείου κατ<'ιφερε \,(ι μειώσει το εξωτερικό χρέο; και την 

εξάρτησl'Ί μας από τους ξένους διεθνείς οικονομικούς οργανισμοίις, οι 

οποίοι είναι γνωστό ότι επΊ/,Ι(ιλλουν σκληροίις οικονομικούς όρους. 

αύξησε ' σε απόλυτους αριθμοίl; το δημόσιο εσωτερικό χρέος, το οποίο 
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φυσικά, αν τεθεί πάνω σε μακροπρόθεσμη βάση, δεν μπορεί να 

δημιουργήσει ιδιαίτερα προβλήματα. Ως ποσοστό επί του ακαθάριστου 

εγχώριου προ·ίόντος το δημόσιο εσωτερικό χρέος παρουσιάζει επίσης 

ελαφρά μείωση. 

7) Η οικονομική έκθεση της κυβέρνησης επιρρίπτει εμμέσως πλην σαφώς 
την ευθύνη για το δημοσιονομικό έλλειμμα στις δαπάνες για μισθούς και 

ημερομίσθια του δημοσίου, στις προσαυξήσεις, τις αυξήσεις και την 

ΑΤΑ. Αυτό είναι, κατά τη γνώμη μας, αποκαλυπτικό των προθέσεων και 

της φιλοσοφίας της νέας κυβέρνησης. Δε γίνεται καμιά αναφορά στην 

ανάγκη και απαίτηση του λαού να επωμισθούν επιτέλους τα οικονομικά 

βάρη οι τάξεις εκείνες που όλα τα χρόνια της ανάπτυξης και της 

ευφορίας θησαύρισαν. Η έκθεση δεν μπαίνει ούτε καν στον κόπο να 

αναφέρει τα μέτρα που πήρε η προηγούμενη κυβέρνηση -μορατόριουμ 

στις προσλήψεις, μηχανογράφηση, εκπαίδευση υπαλλήλων- για 

περιορισμό του ελλείμματος. 

8) Ενώ παρουσιάζεται το πρόβλημα της μείωσης των καθαρών 

συναλλαγματικών αποΟεμάτων, δεν αναφέρονται ή αποκρύβονται 

επιμελώς οι λόγοι της μείωσης, που είναι: 

(α) Αποπληρωμή χρεών της άμυνας με ομόφωνη απόφαση όλου του 

πολιτικού κόσμου. 

(β) Μείωση των εσόδων από εξαγωγές λόγω της ανατίμησης της 

κυπριακής λίρας και της μειωμένης ανταγωνιστικότητας των 

προ·ίόντων μας. 

(γ) Μείωση της εισροής ξένου συναλλάγματος λόγω της χαμηλής 

ποιότητας του περσινού τουρισμού. 

(δ) Αυξημένες εκροές συναλλάγματος λόγω των αυξημένων εισαγωγών, 

ιδιαίτερα κατά το πρώτο εξάμηνο του 1992 λόγω της εισαγωγής του 
φόρου προστιθέμενης αξίας. 

Οι πιο πάνω λόγοι παρασιωπώνται από την κυβέρνηση, η οποία 

αναφέρει μόνο το γεγονός της μείωσης των συναλλαγματικών 

αποθεμάτων, αφήνοντας αιχμές για την προηγούμενη κυβέρνηση. 

9) Η μειωμένη ανταγωνιστικότητα των κυπριακών προ·ίόντων τόσο στην 
εσωτερική αγορά όσο και στις διεθνείς αγορές δεν είναι πρόβλημα που 

παρουσιάζεται σήμερα ειδικά, αλλά είναι πρόβλημα διαχρονικό, και 

πρέπει να ανατρέξουμε σε κάποιους λόγους. Ποιοι είναι αυτοί οι λόγοι; 

Είναι οι αρνητικές συνθήκες στις εξωτερικές αγορές και ιδιαίτερα στη 

Βρετανία. Είναι η υποτίμηση της βρετανικής στερλίνας. Είναι ο μη 

εκσυγχρονισμός της κυπριακής επιχείρησης. Οι βιομήχανοι και οι ξενοδόχοι 

μας, ενώ θεωρητικά μιλούσαν συνεχώς για την ανάγκη εκσυγχρονισμού για 

ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας, δεν έπραξαν τίποτε ουσιαστικό, 

περιμένοντας τα πάντα από το κράτος. Αυτό γίνεται μέχρι σήμερα. 

Απόδειξη τούτου είναι οι μηδενικές ουσιαστικά επενδύσεις από πλευράς 

ιδιωτικού τομέα για εκσυγχρονισμό των μονάδων. Ακόμα ένας λόγος είναι 

η σταδιακή άρση της δασμολογικής προστασίας των κυπριακών 

βιομηχανικών προ·ίόντων και η φιλελευθεροποίηση στις άδειες εισαγωγών 

λόγω των συμβατικών μας υποχρεώσεων έναντι της Ευρωπα·ίκής 

Κοινότητας. 
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Δυστυχιός, η κυβέρνηση Κληρίδη ανcι<{έρει ως βασικούς λόγους 

μείωσης της ανταγωνιστικότητας των κυ;τριακιόν προ'ίόντων τον 

πληθωρισμό, τη συναλλαγματική ισοτιμία της κυπριακής λίρας, την 

αύξηση των ονομαστικιί)" μισθ(ί)ν και την αίιξηση του εργατικού κόστους. 

Η έντονη επιμονή της κυβέρνησης στο εργατικό κόστος και στην αίιξηση 

των απολαβιόν των εργαζομένων ;τροδίδει και τις προθέσεις της, που δεν 

είναι (ιλλες από την ;τροετοιμασία του εΜ.φους για συντηρηΤΙΚΙ1 

οικονομική πολι τικ!l. για επίθεση Evccvna στις κατακτήσεις των 

εργαζομένων. 

Εδιίι δημιουργείται ένα λογικό εριότημα: Γιατί στην Ευρ(όπη αιιξ<'ι.νεται 

η παρα','ωγικότητα; Μι1πως εκεί δεν αυξάνεται το εργατικό κόστος; Και 

γιατί η κυβέρνηση Κληρίδη εJrιλέγει το δείκτη του εργατικοίl κόστους 

ανά προ'ίόν και όχι την ορθι] και διεθνιίις ισχύουσα μέθοδο του 

συνολικοίl κόστους παρά"ι(ι)"ιής; 

10) Αναφερόμενη στις προοπτικέ; της κυΠΡΙCΙΚ1I; οικονομίας η σημερινή 

κυβέρνηση κινδυνολο"ιεί. παρουσιάζοντας μια εικόνα κατάρρευσης. 

Δίδονται αναληθή στοιχεία για τον αναμενιψενο ρυθμό ανάπτυξης της 

Eυρωπrι'ίκής Κοινότητας -είπα ;τροηγουμένως ότι η κυβέρνησή μας δίνει 

2,3%- ενιό τα διεθνΙ1 στοιχεία αναφέρουν ότι αυτός ο ρυθμός Θα είναι 

από μηδενικός μέχρι Ι %. Σίγουρα, η κυ;τριrική οικονομία, εισερχόμενη 

στη φάση της ύφεσης, με τη μείωση των εξα','ιιι"ιιόν και του τουριστικοίl 

ρεύματος και την ελαφρcι αίιξηση της ανερ"ιίας αναμένεται να αναπτυχθεί 

με ρυΘμό Ι %-2% που δεν είναι ευκαταφρόνητος σε σύγκριση με την 

Eυρω;Τcι'ίκή Κοινότητα. όπου εί ναι από 0%- Ι %. τις ΗΠ Α, όπου είναι από 
Ι %-2%. και την Ιαπωνία, όπου είναι από 0%- Ι %, αλλά και με το 

γενικότερο διεθνές οικονομικό κλίμα. 

Η όλη φιλοσΟq'ία της κυβερνητικής οικονομικής έκθεσης εμπερικλείεται στην 

πιο κάτω πρόταση στον επίλογο της έκθεσης -διαβάζω α;τό τον επίλογο της έκθεσης: 

"Υπάρχει ακόμη η δυνατότητα avaaTQOq'T]; των αρνητικιί)ν οικονομικ(όν εξελίξεων 
και η μετουσίωσ11ς τους σε σταθερότητα και ανάπτυξη". 

Ουσιαστικά. η έκθεση του Υ;τουΡΊ'οίl Οικονομικιί)" λέει στον κυπριακό λαό 

ότι, παρόλο που παρέλαβε χάος, υπάρχει ακόμα ελπίδα σωτηρίας, αν εφαρμοστεί η 

πολιτική της νέας κυβέρνησης. 

Κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησης Βασιλείου ακολουθήθηκε μια ορΗι] δημο

σιονομική πολιτικι]. η οποία συνδι"ασε τον εκσυγχρονισμό του φορολογικοιΊ συστij

ματος, τη μείωση των δα;τα"ιόν μέσω του μορατόριοι'μ στις προσλήψεις και της 

μηχανογράφησης στη δημόσια υπηρεσία και τη μεταφoρfι ;τόρων σε κονδύλια κοινω

νικού προορισμού και ανάπτυξης. Ο μέσος ρυθμός αν<'ι.Jrτυξης ήταν 6,3%, που είναι 
κατά πολύ ψηλότερος του διεθvοιις μέσοιl όρου, το εξωτερικό χρέος μειΜ)ηκε. η 

ανεργία σχεδόν εξαλείφθηκε, το κατ{ι. κεq>αλΙ1V εισόδημα δι;τλασιάστηκε, φτάνοντας 

στις Ι 3.200 δολάρια, και δόθηκε ιδιαίτερη σημασία στις κοινωνικές ανάγκες με 
ενίσχυση των κοινωνικιόν παροχιί)ν. 

Γι' αυτό, είναι μάλλον αφελές να καωΙ·jάλλεται προσ;τcιθεια από τη νέα κυβέρ

νηση να πεισθεί ο κυπριακός λαός ότι Jrαρέλαβε χάος. Το ΑΚΕΛ δεν υποστηρίζει 

ότι δεν υπάρχουν προβλήματα. Το είπα από την αρχή: Το δημοσιονομικό πρόβλημα 
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και το διαρθρωτικό ;τρόβλημα της EξoctgTIlaIl; της οικονομίης μας είναι προβλήματα 

υπαρκτά, αλλά είναι και προβλ1]ματα που δεν μποροι"ν να λυθούν σε μια μέρα. 

Είναι προβλήματα που η επίλυσ1] τους απαιτεί μακροπρόθεσμες προσπ<'ιθειες και 

προγραμματισμό. 

Η κυβέρνηση Βασιλείου έθεσε atITct τα ΠΡOβλ)]μcι.τα πάνω στη σωση] τους 

β<'ιση, κάνοντας ένα aQXETct αισιόδοξο ξεκίνημα. Πάνω στην ίδια βάση και λαμl)cινο
ντας υ;τόψη τις νεοδιαμορφωθείσες συν(-))]κες είναι που πρέπει να προχωρήσει και η 

νέα κυβέρνηση. 

Κύριε Πρόε(')ρε. κύριοι συνά.δελφοι, 

Η έλλειψη αντικειμενικότητας. η καπιστρoφoλoγίcι και η προσπάθεια δημιουρ

γίας πανικού, οι εξόφθαλμες διαστρε()λιί>σεις και παραποιι]σεις στατιστικιόν στοι

χείων είναι τα β(ωικά στοιχεία που χαρακτηρίζουν την έκ(-)εση του Υπουργο)Ί Οικο

νομικιόν, με αποτέλεσμα να δημιουρ','οί,νται πολύ λανΟασμένες εντυπώσεις ως προς 

την πραγματική κcι.τάσταση της κυπριακιΊς οικονομίας. 

Το ΑΚΕΛ έχει αναλίισει και μελεη]σει σε βάθος την κυπριακή οικονομία. την 

πραγματική κατάσταση στην οποία βρίσκεται. τα πρoβλψιcι.τα που αντιμετωπίζει και 

τις προοπτικές της. Ας μου επιτραπεί λοιπόν να παροι,σι<'ωω ενιόπιον του Σ(ίψατος 

και του κυπριακοι' λαού την αντικειμενικl] εικόνα της κυπριακιΊς οικονομίας μέσα 

από τις αναλύσεις του ΑΚΕΛ. 

1) Ρυθμοί ανάπτυξι]ς 

Κατά την τελευταία πενταετία. η κυπριακή οικονομία αναπτύχθηκε με ;τολίl 

ψηλούς ρυθμούς που ξεπερνούσαν κατά πολύ το διεθνή μέσο όρο. Ο μέσος ρυθμός 

ανάπτυξης για ολόκληρη την πενταετία ι]ταν 6,3% σε (ίIΊγκριση με 5,9% xaTCl την 
προηγούμενη πενταετία. Το 1992 πετύχαμε ρυθμό αν<'ι.πτυξης γύρω στο 9%. Οι 
διεθνείς αρνητικές οικονομικές συ'/κυρίες και ιδιαίτερα η κρίση στη Βρετανία μαζί 

με την υποτίμηση της βρετανικής στερλίνας επηρεάζουν αρνητικά τις εξαγωγές μας 

και περιορίζουν την κάΘοδο τουριστικού ρεl)ματος στην Κ ilAgo, ενώ ωΘοίιν παρά.λ
ληλα στην ενθάρρυνση των εισαγωγιίnl • 

Όλοι αυτοί' οι παράγοντες μαζί με τα προβλl]ματα εκσυγχρονισμού και 
χαμηλής παραγω'/ικότητας που αντιμετωπίζουν οι κυπριακές βιομηχανικές μονάδες 

θα οδηγήσουν σε μείωση του ρυθμοίl αύξησης του ακαΘcψιστου εγχώριου ΠΡΟ"ίόντος 

σε χαμηλό ποσοστό της τάξης του Ι ,5%-2% και όχι τοι' 1 %, όπως υπήρξε ισχυρι
σμός. 

Αν ληφθούν υπόψη τα διαρθρωτικcι προβλήματα της κυπριακής οικονομίας 

και οι διεθνείς αρνητικές συγκυρίες. ένα ποσοστό αν<'1πτι'ξης ύψους 2% μπορεί να 
θεωρηθεί ικανοποιητικό, συγκρινόμενο με το 0% -1 % της Ευρωπα'ίκής Κυι \'ότητας, 
ποσοστό ανάπτυξης τα τελευταία χρόνια, το 1 % - 2% στις Ηνωμένες Πολιτείες και 
το Ι % της Ιαπωνίας. της οποίας η οικονομία εισέρχεται στη φάση της ύφεσης. 

Συγκρίνοντας αυτό το ρυθμό ανά;ττυξης με τους προηγούμενους ιλι'/'/ι(όδεις 

ρυθμούς ανάπτυξης που πετύχαμε τα τελευταία χρόνια. σίγουρα δεν μποροίψε να 

είμαστε ικανοποιημένοι, όμως από την ά.λλη δεν μποροιψε και να κινδυνολο','ούμε 

ούτε είναι σωστό να κινδυνολογοίψε ότι καταρρέουμε. Αρκετές χιόρες της Ευρω

πα"ίκής Κοινότητας αναμένεται να. έχουν αρνητικούς ριl(-)μοί'ς ανάπτυξης, αλλά δε 

μιλούν ούτε για "καμένη γη" ούτε για κατι'ιρρευση. Το ί{)ιο συμβαίνει και με την 

Ιαπωνία και με τις ΗΠΑ. Κατά συνέπεια. η κινδυνολο'/ία στοχεύει κάπου cιλλοίl. 

Στοχεύει στην καλλιέρ'/εια του κατάλληλου ~'ια την κυl1έρνηση κλίματος για επιβoλ!i 

της νεοφιλελείιθερης αντιλα"ίκ)]ς της πολι τικ)]ς. 
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2) Απασχόληση 

Οι ψηλοί ρυθμοί ανάπτυξης που πετύχαμε το. τελευταία χρόνια είχο.ν ως 

αποτέλεσμα την περαιτέρω αύξηση της ο.πασχόλησης και ως συνέπεια την ουσια

σΤΙΚΙ1 εξάλειψη της ανεργίας, η οποία από το 3,4% το 1987 μειώθηκε στο 1,8% το 
1992. Η εξάλειψη της ανε~Ί'ίας σε περιόδους παγκόσμιο.ς ύφεσης αποτελεί σημα

ντικό επίτευγμα. 

Το 1993 λόγ(ι) των αρνητικιί)ν δεδομένων, που ~'ΧOl1με 11δη αναφέρει. αναμέ

νεται να σημειω(-)εί ελαφρά υποχιίψηση στην απασχόληση και η ανεργία μπορεί να 

φτάσει το 2,5%. περιθιόρια για μεί(ι)ση κCι.τω του 2,5% ([CΙίνεται να υπάρχουν. αν 
ακολουθηθεί σωσTl1 πολιτική έναντι της εισιf'(ωγής ξένης ερ~lαΤΙΚl1ς δύναμης. 

Το ποσοστό ανεργίας στην Ευρωπα'ίκί1 Κοινότηπι έχει φτάσει το 10%. ενιό 
στις ΗΠΑ ξεπερνι'ι το 7% του ενεΡΊ'οί! πληΘυσμού. Συγκριτικά, η Κύπρος έχει ένα 
από τα χαμηλότερα ποσοστά ανεργίας στον κόσμο. Με Ι){ιση το ποσοστό ανεργίας. 

τις απολαβές των εργαζομένων και τις συν(-)11κες εργασίις στην Κύπρο καταρρίπτο

νται οι ισχυρισμοί της κυβέρνησης ~'ια οικονομΙΚ11 εξn(-Ιλίωση του πληΘυσμοί1 που 

προκλ11θηκε από την προηγούμενη κυl1έρνηση. 

3) Πληθωρισμός 

Έμμεσα και χωρίς οποιαδήποτε επιστημονικά τεκμηριωμένα επιχεΙΡ11ματα 

καταλο'{ίζεται στην προηγούμενη κυβέρνηση η ευθύνη για την αύξηση του πληθωρι

σμού στο 6,5 %, ποσοστό που αναμένεται να μειωθεί στο 5,5 % μέσα στο 1993. Η 
έκΘεση του έντιμου κυρίου ΥπουργΟΙ1 Οικονομικιόν αποcrfΙ1γει επιμελιός να κατονο

μάσει τα αίτια που προκάλεσαν τον πληθ(ι)ρισμό. Ποια είνcιι αυτά τα αίτια; 

Είναι η εισo.γΙ')~111 του φόρου προστιΟέμενης αξίο.ς με ομόφωνη απόψαση της 

Βουλ11ς και η α'/Ι1ρ(ισΤΙΚΙ1-καταναλωΤΙΚΙ1 έξαρση που εκι")ηλιί)Θηκε πριν από την εισα

γωγή του φόρου. 

Είναι η ανομβρία των προη'/οί1μενων χρόνων και οι κακές καιρικές συν(-)11κες 

που ανέβασαν τις τιμές των φροί1των και των λαχανικιόν στα ύψη τροφοδοτιί)ντας 

έτσι τον πληθωρισμό. 

Είναι το λανΘασμένο σύστημα εμπορίας φρούτων. λrι.χανικών αλλά και <'ιλλων 

αγροτικιόν προ'ίόντων και η αντίδραση των κομμι'ι.των ΔΗΣΥ και ΔΗΚΟ στη 

δημιουργία συμβουλίων εμπορίας. 

Είναι η αυξημένη ιδιωΤΙΚ11 κατανάλωση. 

Το ΑΚΕΛ πιστεύει ότι το ίnjιoς του πληθωρισμΟΙ1 . αν και ενοχλητικι'>, δεν 

προσφέρεται ως τροφ11 για κινδυνoλo~lία και καταστροφολογία. Ας μην ξεχνάμε ότι 

το 1980 ο πληθωρισμός στην Κύπρο έφτασε το 13,5% και το 1981 το 10,8%, χωρίς 
να δημιουργηθεί πανικός. Βεβαίι,)ς υΠΙ1ρχαν οι ιδιόρρυ()μες συνθήκες της περιόδου 

του 1980 και 1983. Με μια σωστή εμπορική και νομισμαΤΙΚ11 πολιτική πιστεl10υμε 

ότι ο ρυθμός πληθωρισμού μπορεί να μειωθεί στα φυσιoλo~lικά επίπεδα της τάξης 

του 2% -3%. 

4) Τα δημόσια οικονομικά 

Όπως αναφέρεται στη έκθεση. οι οικονομολόγοι του Δημοκρατικοί! Συνα

'(ερμού έχουν διαφοροποιήσει τη μέχρι σψιερα κρατοί1σα μέθοδο υπολογισμού του 

δημοσιονομικού ελλείμματος, συνυπολογίζοντας και τα ελλείμματα του Ταμείου 
Άμυνας. Το Ταμείο ΆμVι\'ας είναι ανεξCι.ρτητο ταμείο κcιι τροφοδοτείται από ειδική, 
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ανεζαρτητη φoρoλo~'ία. Δεδομένου ότι το νέο τετραετές πρόγραμμα τελει(;}νει το 

1995, οπότε τελει(\}νουν και οι μεγι'ιλες δαπάνες για την (ιμ υνα, έχει υπολογισΘεί ότι 
μέχρι το 2004 με την υφιστάμενη φορολογία το χρέος της άμυνας θα αποπληρωθεί. 
Συνεπ(ος, η αλλαγή της μεθόδου υπολογισμού του δημοσιονομικού ελλείμματος 

είναι αχρείαστη και αποτελεί, με όλο το σεβασμό. κατά την άποψή μας, σαφι] 

διαστρέβλωση. 

5) Δημόσιο χρέος 

Το δημόσιο χρέος, εσωτερικό και εξωτερικό, αποτελοίισε το 67,7% του ακαθά
ριστου εγχιοριου προ'ίόντος, ποσοστό λίγο ψηλότερο του 60% που θέτει ως όριο η 
Συνθήκη του Μάαστριχτ. Το δημόσιο εξωτερικό χρέος ανερχόταν στο 17.6% του 
ακαθάριστου εγΖ<;)ριου προ'ίόντος το 1992, αφαιρουμένης της άμυνας, ποσοστό 
πολύ χαμηλότερο από το 23,1 % που παρέλαβε η ΚΙ'11~'ρνηση Βασιλείου από την 

κυβέρνηση Κυπριανού. 

Είναι σημαντικό, κατά τη ~'ν<oμη μας. επίτευγμα η μείωση του δημόσιου εξωτε

ρικού χρέους, γιατί μει(ονει την εξι'ιρτηση της χ(ορας μας από ξένους χρηματοδοτι

κούς οργανισμούς, οι οποίοι θέτουν σκληρούς όρους λιτότητας σε χιορες με ψηλό 

εξωτερικό χρέος. 

Από την άλλη, πρέπει να αναφερθεί ότι το δη~ωσιo εσωτερικό χρέος από 

1:915,5 εκ. το 1988 αυξήθηκε σε 1:1.730,9 εκ. το 1992. Απι1 το 45,9% του ακαΗάριστου 
εγχ(οριου προ'ίόντος το 1988 αυξήΘηκε ελαφρά στο 49.1 % το 1992, αφαιρουμένων 
πάντα των δαπαν(;}ν για την άμυνα. Το συνολικό δημόσιο χρέος, αν αφαιρέσουμε 

τις δαπάνες για την άμυνα, έχει επίσης μειωΘεί από το 69.0% το 1988 στο 66,7% του 
ακαθάριστου εγχ(;)ριου προ'ίόντος το 1992. 

ΧρησιμΟΠΟΗ;)ντας όμως τη μέΘοδο της ενσωμάτωσης των δαπανών της ά.μυνας 

στο συνολικό χρέος. εσωτερικό και εξωτερικό, η νέα κυβέρνηση παρουσιάζει μια 

διαστρεβλωμένη εικόνα του δημόσιου χρέους, η οποία μπορεί να βολεύει τις πολι

τικές της σκοπιμότητες και τις νεοφιλελεύΘερες αντιλ«(ίκές της επιλογές, αποτελεί 

όμως αρνητική εξέλιξη και δυσφήμηση διεΘνιΟς. 

6) Συναλλαγματικά αποθέματα 

Είναι γεγονός ότι τα καθαρά συναλλαγματικά αποθέματα έχουν μειωθεί 

αισθητά με βάση την πρωτοφανή διαστρέβλωση στην παρουσίασή τους από τη νέα 

κυβέρνηση. Είναι ομολογουμένως για πρ(ίΗη φορά που παρουσιάζονται δημόσια τα 

καθαρά συναλλαγματικά αποθέματα και όΖΙ τα ακαθάριστcι συναλλαγματικc( αποθέ

ματα, όπως συνηθιζόταν μέχρι τι;)ρα. τα οποία ανέρχονται σε f1,147 εκ. Αυτά τα 
λεφτά, εκτός του ότι καλύπτουν τις εισαγω'.'ές μας για περ~j):rερο από ένα χρόνο, 

εκφράζουν και την εμ,ι-τιστοσύνη που έΖουν στην oικoνoμΊU μας οι ξένοι καταΘέτες. 

Μια άλλη στατιστική μανούβρα που παρουσιάζεται στην έκθεση του κυρίου 

Υπουργού Οικονομικ(ον είναι το ύψος των καθαρ(;)ν συναλλαγματικ(ον αποθε

μάτων. Έντεχνα η κυΒέρνηση παραΘέτει τα αποθέματα μέΖΡΙ το τέλος Μαρτίου του 

1992, που ήταν 1:72 εκ. και όχι κατά το τέλος της περιόΟο\!. που ήταν f132 εκ. Είναι 

γνωστό ότι τα συναλλαγματικά αποθέματα π(ιντοτε παρουσιάζουν μείωση πριν από 

την έναρξη της τουριστικής περιόδοιl . Κάτι ;του είναι κω φυσιολογικό άλλωστε. 

Φρονούμε ότι, όταν ένα οικονομικό στατιστικό στοιχείο παρατίθεται εν(;)πιον 

του λαού, πρέπει να αιτιολογείται επαρκ(;)ς. κάτι που δε συμβαίνει ως τιορα τουλά

χιστον με τα όσα έχουμε ακούσει από την παρούσα κυΒέρνηση. 
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7) Παραγωγικότητα - ανταγωνιστικότητα 

Έχουμε ήδη παραΘέσει τους λόγους που επηρεάζοιιν αρνητικά την ανταγωνι

στικότητα των κυπριακ(ον, των εγχιίJριων προ·ίόντων. Η έκΘεση της κυβέρνησης. ενιο 

εντοπίζει κάποια ορΘά σημεία, όπως ~'ια παράδειγμα το πρόβλημα της συναλλcι:γμα

τικής ισοτιμίας της κυπριακής λίρας, από την άλλη (fogniJVEL την ευΘύνη για την 
απιολεια της ανταγωνιστικότητας στις cι.υξl]σεις των μισθcον των εργαζομένων, 

χρησιμοποιιοντας έναν πρωτοφανή στατιστικό δείκτη, αυτόν του εργατικού κόστους 

ανά μονάδα προ"ίόντος. 

Ο δείκτης που θα έπρεπε να χρησιμοποιηθεί είναι αυτός του συνολικού 

κόστους παραγωγΤ1ς ανά μονάδα προ·ίόντος. Διότι είνω εδcο που θα φανοίιν οι 

πραγματικές αδυν((μίες της κυπριcικιjς (ΊιομηχανικιΊς μoνrι.δας. Δυστυχ(Ος. οι επενδύ

σεις του ιδιωτικοίl τομέα σε νέα τεχνολογία και στην ΟΡΊ'(ινωση της παραγωγιlς Ijta" 
ουσιαστικά μηδενικές. Η αί,ξηση της παραγωγικότητας δεν επιτυγχάνεται με την 

ένταση της εργασίας αλλά με τον εκσυγχρονισμό και τη Ι·1ε λ τίωση της παραγωγικής 

διαδικασίας. 

Είναι φυσικrι εμφανής ο λόΊ'ος για τον οποίο η κυ(Ίέρνηση επιρρίπτει την 

ευθύνη στο εργατικό κόστος. Παρέχει μ' αυτό τον τρόπο επιχειρήματα στους εργο

δότες, για να μπορέσουν μελλoντικι'l να πλήξουν τις κατακτήσεις των εργαζομένων. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνά.δελψοι, 

Το ΑΚΕΛ έχει αποδείξει, κατ<'ι. τη Ίιν(ίJμη μου, στην πράξη ότι οι προσεγγίσεις 

του είτε πολιτικές είτε οικονομικές είτε κοινωνικές απορρέουν από επιστημονικές 

μελέτες και αναλί,σεις. Είναι το ΑΚΕΛ που πρώτο κατέΟεσε στο Εθνικό Συμ(Ίούλιο 

προτάσεις και ειση','IΊσεις ~'ια την avnfLEHiJjfLall των οικονομικcον επιπτιοσεων της 
κρίσης στον Κόλπο. Είναι πάνω στις δικές μας προτ(ωεις και εισηγήσεις που η 

Επιτροπή Οικονομικ(ίJν της Boυλ!jς συζl]τησε τη φορολο','ικι] μεταρρύθμιση. Είναι 

επίσης το ΑΚΕΛ που εντόπισε τις πραγματικές διαστeι.σεις των προβλημάτων στα 

δημόσια οικονομικ{ι και είναι το ΑΚΕΛ που προχώρησε στην εισιΊγηση μέτρων προς 

τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας για επίλυσ!] του. Έτσι και niJga το ΑΚΕΛ, αφοίl έχει 

μελετήσει σε βάΘος την πραγματικl] κατάσταση της κυπριακής οικονομίας αλλά και 

την υπό διαμόρφωση οικονομικιι πολιτικl] της κυβέρνησης. είναι σε θέση να ()(οσει 

στο λαό τα πραγματικά δεδομένα της οικονομίας με πλήρη στοιχεία. 

Είναι γνωστές οι θέσεις και προτάσεις του κόμμcι.τός μας τόσο για τη crορολο

γική πολιτική όσο και για τα δημόσια οικονομικά αλλι'l και για όλα γενικότερη τα 

προβλήματα που αντιμετωπίζει η κυπριακι] οικονομία. Δεν προτίθεμαι να τις επηνα

λάβω. Παρόλο που ως κόμμα είμαστε έτοιμοι και σε θέση να προτείνουμε μέτρα και 

εισηγήσεις για βελτίωση της κατcωτασης, εντούτοις Θεωρούμε και σωστό και 

φρόνιμο να αναμένουμε τις εισηγ!]σεις και τα μέτρα που προτίθεται να εξαγ~'είλει η 

νέα κυβέρνηση, για να μπούμε σε ένα δημοκρατικό διιΊ.λογο. Εμείς θα τα μελετή

σουμε με κάθε σοβαρότητα και θα προ(ΊοιΊμε στις δικές μας εκτιμήσεις και εισηγή

σεις. 

Θέλουμε όμως να προειδοποιιΊσουμε τη νέα κllΙΊέρνηση ότι, αν σκοπείJει να 

προχωρήσει στην επίλυση των οικονομικ(ον προΙ1λημ<'ι.των του τόπου, (Ίάζοντας 

αποκλειστικά το χέρι στις τσέπες του λαοί" του απλοlΊ cι.νθρώπoυ, επιβάλλοντας 

ισοπεδωτικά μέτρα και ευνοcοντας το κεφάλαιο, τις με','<'ι.λες εταιρείες και τους 

φοροφυγάδες, θα μας (Ίρει αντιμέτωπους. Θα μας Ι'1ρουν επίσης αντίθετους οι 

οποιεσδήποτε απόπειρες κατάργησης του κράτους προνοίας που πετιχαμε ύστερα 
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από τόσους αγ(ονες και χάρη στην ορθl] κοινωνικιl κηι οικονομική πολιτικl] που 

ακολουθήθηκε για πολλά χρόνια. Το Βάρος για την αντιμετιοπιση των όποιων 

προβλημάτων πρέπει να το επωμιστοί!ν κατι'ι κύριο λό",ο εκείνοι οι οποίοι επωφελ!)

θηκαν στο μεγαλί!τερο Βαθμό από την οικονομική ανάΠTllξη της Κύπρου. Και αυτοί 

σίγουρα δεν είναι τα απλά, τα λα'ίκι'ι στρ(ί)ματα. 

Η νέα εξουσία πρέπει επιτέλους να συνειδητοποι ι]σει ότι οι εκλογές έϊ.ουν 

περάσει, ότι η κινδυνολογία δε Βοηθά πλέον κανέναν και ότι αντίθετα η καταστρο

φολογία επιδειν(ί)νει την κατάσταση. οδηγ(οντας την αγορ(ι. οδηγιοντας τις επενδύ

σεις και την όλη οικονομική δραστηριότητα σε μαρασμό και υποτονικότητα. 

Για ποιο λό,/ο ντόπιοι και ξένοι επενδυτές να κάνουν επενδύσεις, όταν η ίδια 

η κυβέρνηση τους δίνει το ~ι11νυμα ότι η οικονομία μας ο[)ηγείται στην καταστροq))l; 

Δεν προβληματίζεται η κυβέρνηση για τη φυγάδευση κεφαλαίων που προκ(ιλεί η 

καταστροφολογία της; Ή μήπως νομίζει ότι η επίθεση στα κεκτημένα των λα'ίκ(ον 

στρωμάτων υπάρχει προοπτικι] να προκαλέσει το ενοιω(1έρον του κεφαλαίου για 

εύκολο και ψηλό κέρδος; Αν έτσι σκέφτεται, απλιος αυτο.πατάται και είναι καλό να 

κάμει όσο είναι νωρίς δείιτερες σκέψεις. 

Κ ύριε Πρόεδρε, 

Ο αγώνας για λευτεριά και ε;τιστροψl] είναι εκείνο; που καθορίζει και τις 

παραμέτρους μέσα στις οποίες κινείται η q'ιλοσοφία του ΑΚΕΛ για την οικονομικl] 

ανάπτυξη της Κύπρου. Για να ευο[)ωθεί ο α~'(oνας που [)ιεξι'ι.γουμε, χρειάζεται. εκτός 

των άλλων, και ένα πολύ ισχυρό οικονομικό μέτωπο. Ένα ισχυρό οικονομικό 

μέτωπο σημαίνει σταθερή και συνεϊ.l] οικονομική αν<'ι.:ίπl!ξη, σημαίνει σταθερή και 

συνεχή αύξηση του εθνικού πλούτου. 

Πρέπει να σημαίνει όμως την ίδια <\)ρα και [)ίκαιο μοίρασμα αυτοί, του 

πλοί!του μεταξίl των μελ(ον της κοινωνίας που τον δημιουργεί. Δεν έχουμε φυσικά 

ψευδαισθι]σεις τέτοιες, (οστε να θεωροίlμε το ιδεατό και ευκταίο πραγματικό και 

εφικτό. Στο σύστημα που ζούμε η κοινωνΙΚΙ1 ανισότητα. ανεξαρτήτως μεγέθους. 

υπάρχει και αναπαράγεται. ΚαθοριστικΨ; όμως σημασία; για τον τόπο μας και τον 

αγ(ονα που διεξάγουμε είναι η κοινωνική ανισότητα να περιορίζεται σε επίπεδα 

ανεκτά, σε επίπεδα τέτοια, που να μη δυναμιτίζουν την 1 1πόθεση μας, που να μη μας 

εκτροχιάζουν από τον κύριο στόχο μας. 

Η δική μας η αντίληψη για την οικονομική αν(ατυξη έχει επίκεντρο τον 

άνθρωπο και τις ανcιγκες του. ΠCι.,,'ιoς στόχος μας είναι η συνεχής Βελτίωση του 

Βιοτικού επιπέδου του λαού και ειδικότερα των εργαζομένων. Και όταν λέμε Βιοτικό 

επίπεδο, εννοούμε πολύ περισσότερα από την απλι1 cιίJξηση των εισοδημάτων των 

εργαζομένων, του απλού ανθρ(Οπου. Πέρα από ένα αξιοπρεπές εισόδημα, το βιοτικό 

επίπεδο περιλαμβcινει την ποιότητα της στέ,,'ης, της υγείcι.;. της παιδείας, την ποιό

τητα του περιβάλλοντος, του πολιτισμού και πολλά άλλα. 

Με τα σημερινά λοιπόν δεδομένα το ΑΚΕΛ ((~'ωνίζεται για μια σύ-:χρονη 

αναπτυξιακή πολιτική βασισμένη στα ακόλουθα: 

Ι) Στη σί',,'χρονη, ευέλικτη και κοι ν(ι)νικά. προσανατολισμένη μεικτιΙ οικο

νομία. 

2) Στη ρίlθμιση της ανεξέλεγκτης κω άναρχης λειτουργίας των νόμων της 

αγοράς. 
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3) Στην κατοχί'ρωση της δ.καιότερης κατανομι1ς και ανακατανομής του 

δημιουργούμενου πλούτου. 

4) Στην κατανομή των οικονομικιον ~αρών ανι:ι.λογα με το εισόδημα και τη 

δύναμη του καθενός. 

Είμαστε βέβαιοι ότι η συντριπτική πλειοψηφία του λαού εκτιμά τη συμβολή 

του ΑΚΕΛ στην κοινωνική και οικονομική ανάπτυξη της πατρίδας μας με τον ίδιο 

τρόπο που αποδέχεται τη φιλοσοψία μας για την οικονομική ανάπτυξη του τόπου. 

Μια φιλοσοφία που, μετατρεπόμενη σε πράξη, μπορεί να αποτελέσει την καλύτερη 

εγγύηση για το κοινωνικοοικονομικό μέλλον του τόπου μας, συμβάλλοντας θετικ«( 

και στον αγώνα που διεξάγουμε για λευτεριά και δικαίωση. 

Eυxαριστco, κί'ριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παναγίδης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Πριοτα θέλω να σημειιοσω την παρουσία του Yπoυ~'.'oύ Οικονομικιον κ. Οικο

νομίδη για τη συζι1τηση του θέματος της οικονομίας. Και αυτό το γεγονός είναι 

ευχάριστο, έστω και αν δέχεται επιθέσεις από τους συναδέλφους όσον αφορά την 

οικονομία του τόπου. 

Στη συνοπτικ!l αριθμητικι1 απεικόνιση των κυριι'ηερων μακροοικονομικιον 

μεγεθιον της οικονομίας που υπέ~αλε ο .Υπουργός Οικονομικών γίνεται μια γενικ!l 

εκτίμηση της σημερινής οικονομικής κατάστασης και αναλύονται τα προβλήματα 

σταθερότητας της οικονομίας, που αποτελούνται BaaLXC( από το πολύ ψηλό δημο
σιονομικό έλλειμμα, από το πολί, ψηλό δημόσιο χρέος και από τη σοβαρι1 επιδεί

νωση του ισοζυ'γίου τρεχουσιον συναλλαγΙ;)\I , που είναι και ο βασικός δείκτης της 

εξωτερικής νομισματικής σταθερότητας της χιΟρας. Οι διαπιστώσεις του Υπουργού 

Οικονομικών είναι πως κατά τα τελευταία χρόνια παρατηρήθηκε μια απιολεια της 

ανταγωνιστικότητας της εγχιοριας παραγω'(ής τόσο στις διεθνείς αγορές όσο και 

στην εσωτερική αγορά. 

Η απελθούσα κυβέρνηση Βασιλείου παρέλαβε το Φεβρουάριο του 1988 μια 
ανθούσα οικονομία, την οποία οι ξένοι παρατηρητές είχαν ονομάσει "οικονομικό 

θαύμα" και η οποία ήταν το αποτέλεσμα της δεκαετο,'ς διακυβέρνησης του προέ

δρου Κυπριανού, που χαρακτηριζόταν από χρηστή διοίκηση και σωστές επιλογές. 

και παρέδωσε το Φεβρουάριο του 1993 μια νοσούσα οικονομία. Και το γιατί είναι 
γνωστό σε όλους μας. Η περασμένη πενταετία είχε κύριο χαρακτηριστικό τη 

σπατάλη, την αυταρχικότητα και την κακοδιοίκηση. Ο κ. Βασιλείου ως Πρ6εδρος 

της Δημοκρατίας αποφάσιζε για τα πάντα μόνος. Και ενι;) αναμενόταν από το λαό 

ότι ένας Πρόεδρος οικονομολόγος θα προσπαθο,'σε τουλάχιστον, αν όχι να 

βελτιιοσει, να μη μειιοσει την ανταγωνιστικότητα της κ\ιπριακής οικονομίας. κατά

φερε να παραλά~ει εκατοντάδες εκατoμ~ιίlρια σε ξένο συνcιλλαγμα και να μας παρα

διοσει καθαρά μόνο ΠΟ εκατoμ~ωρια. Διπλασίασε τα χρέη του κράτους και, ενιο 

κόμπαζε το 1988 ότι είναι ο "μάγος" που θα σιοσει την Κ ίιπρο, τα πάντα οπισθοδρό
μησαν, τα πάντα χειροτέρευσαν και τα μόνα μεγέθη που αυξήθηκαν ήταν ο πληθωρι

σμός και τα χρέη της κυβέρνησης. Και τούτο παρά το γεγονός ότι ο πρώην Πρόεδρος 

και η απελθούσα κυ~έρνηση επέβαλαν και νέες φορολογίες στο λαό. 
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Συμφωνούμε με τις διαπιστιοσεις του Υπουργοί, Οικονομικών αναφορικά με 

τα προβλήματα της οικονομίας. Τις διαπιστιοσεις αυτές το Δημοκρατικό Κόμμα τις 

έθεσε ενώπιον του Σώματος κατά τη συζήτηση των προί;πολογισμών του 1993. Η 
κατάσταση της οικονομίας είναι, κατά τη γνώμη μας, ζοφερή. Η κακοδιοίκηση της 

πενtαετίας Βασιλείου έχει δημιoυρ~lήσει τα τεράστια οικονομικά προβλήματα τα 

οποία όλοι γνωρίζουμε. 

Το θέμα της εξωτερικής αστάθειας ένεκα της πτιοσης του τουρισμού και των 

εξαγωγιον μας, τόσο των γεωργικιον όσο και των βιομηχανικών, είναι πολύ σοβαρό. 

Ο πληθωρισμός επιτείνεται, το δημοσιονομικό έλλειμμα αυξήθηκε υπέρμετρα και το 

1992, που ήταν και ο τελευταίος χρόνος της κακοδιοίκησης Βασιλείου, ανήλθε σε 
ποσοστό 5% του ακαθάριστου ε','χ(οριου προ'ίόντος, που είναι τόσο ψηλό. που 

αποτελεί και αρνητικό στοιχείο για τις προοπτικές που διανοίγονται για την ένταξη 

της Κύπρου στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα. Το ίδιο σιψ[1ί1.ίνει και με το δημόσιο 

χρέος. Είναι και τούτο ένα αρνητικό στοιχείο που θεωρείται εμπόδιο για την ένταξη 

της Κύπρου στην Ευρωπα"ίκή Κοινότητα. 

Και το εριοτημα είναι: Τι πρέπει να 'rίνει; Το Δημοκρατικό Κόμμα γνωρίζει ότι 

τα μέτρα που θα ληφθούν θα πρέπει να τα επεξεργασθοιΊν οι κοινωνικοί φορείς. Η 

Συμβουλευτική Οικονομική Επιτροπή, η οποία αποτελείται από εκπροσώπους της 

κυβέρνησης, των εργοδοτιον και των εργαζομένων, ελπίζουμε ότι θα συζηnισει σε 

βάθος το πρόβλημα της οικονομίας, για να ληφθούν συναινετικές αποφάσεις, (οστε 

να βγούμε από το μεγάλο οικονομικό αδιέξοδο στο οπ()ίο μας οδήγησε η κακοδιοί

κηση και 1J,.,dπατάλη της απελθούσα ς κυβέρνησης της τελευταίας πενταετίας. 

Ποιες είναι οι βασικές επιλο','ές μας: Αυτό είναι το ερ(οτημα στο οποίο πρέπει 
να απαντήσουμε εμείς, οι αντιπρόσωποι του λαού, η Βουλή δηλαδή, η οποία πρέπει 

να προσδιορίσει το Ί'ενικό πλαίσιο μέσα στο οποίο θα πρέπει να ληφθούν οι σωστές 

αποφάσεις της κυβέρνησης. Θα πρέπει η Βουλή να περιμένει να δει τη δέσμη μέτρων 

που θα προτείνει η κυβέρνηση για απάμβλυνση των ΠΡΟ[1λημάτων αυτών. Θα πρέπει 

η κυβέρνηση να δ<οσει χρονοδιάγραμμα, το οποίο vq. Cι:κολουθήσει πιστά, για να 

μειωθεί επιτέλους το δημοσιονομικό έλλειμμα, γιατί ψηλό δημοσιονομικό έλλειμμα 
σε περίοδο πλήρους απασχόλησης δημιουργεί επιπρόσθετη ρευστότητα στην οικο

νομία και περιορίζει στο ελάχιστο τη δυνατότητα των εμπορικών τραπεζιίJν για 

δανεισμό προς το κοινό. 

Δεν μποροί,με να συνεχίσουμε με τα ψηλά ελλείμματα που είχε η κυβέρνηση 

Βασιλείου. Δεν μπορούμε να συνεχίσουμε με περιορισμούς των πιστιοσεων, γιατί 

αναπόφευκτα αυτό θα οδηγήσει σε ύφεση της οικονομίας. Και η ύφεση θα oδη~I)Iσει 

στην κατάρρευση της οικονομίας, θα οδηγήσει σε στάσιμο πληθωρισμό. Ήδη ο 

πληθωρισμός καλπάζει.'Οταν παρέδωσε τη διακυβέρνηση του τι)που ο απελθών 

Πρόεδρος, ήδη ο ρυθμός αύξησης του πληθωρισμού κατά τους τελευταίους μήνες 

ήταν 1,3% το μήνα. Θα πρέπει επιτέλους αυτό να σταμαnΙσει. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα πιστεί,ει στον κοινωνικό i)ι(ιλο','ο, πιστεύει στη συναί

νεση, πιστεύει στις συναινετικές λί,σεις. Αλλά, πριίΗα απ' όλα, το Δημοκρατικό 

Κόμμα δε θα δεχθεί τη μείωση του βιοτικού επιπέδου του λαού, επειδή υπήρξε η 

κακοδιοίκηση των προηγούμενων πέντε ετιΟν. Θα πρέπει η νέα κυβέρνηση να θέσει 

ενώπιον της Βουλής συγκεκριμένη δέσμη μέτρων, για να αναλάβει ο καθένας πλέον 

τις ευθύνες του. Το χρονοδιάγραμμα που θα πρέπει να υποβληθεί στη Βουλή θα 

πρέπει να είναι καλομελετημένο, ισορροπημένο, ισοζυγισμένο, έτσι που να δίνει τη 
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δυνατότητα σταδΙCΙΚ11ς απάμβλυνσης των προβλημάηιιν β\.?αχυπρόθεσμα, μεσοπρό

θεσμα και μακροπρόθεσμα. Τα διαρθρωτικά προβλ1]ματιι της οικονομίας θα πρέπει 

να επιλυθούν σε με'/άλο βαθμό από τη νέα κυβέρνηση. Η αξιοθρι1νητη παρένθεση 

των τελευταίων πέντε εηον δεν πρέπει να μας εμποi:>ίσει στη λΨΙΙη των σωσηον 

μέτρων. 

Το θέμα της οικονομίας είναι θέμα επιΒίωσης του κυπριακού ελληνισμοίl στην 

Κύπρο. Το Δημοκρατικό Κόμμα παρέδωσε το 1988 τους καλύτερους οικονομικούς 
δείκτες που θα μπορούσε να έχει η Κί1;ιρος μετά από διΊο σΙlνεχείς Θητείες του προέ

δρου Κυπριανοίl στη διακυβέρνηση της χ(ί)ρας. Ο Πρ6είΊρος Βασιλείου μας παρέ

δωσε ένα χάος. Και διερωτάται ο κοινός πολίτης: Μα. αι('ού καθόλου νέα έ\.?~lα δεν 

έγιναν επί διακυβέρνησης Βασιλείου , π(ί)ς αυξήθηκαν τα χρέη του κρό.τους κατά 

ενάμισι δισεκατομμύριο λίρες; 

ΕυχαρισηΟ . κίlριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρία συνάδελφος, Κ\I\.?ΙΟΙ συνάδελcrοι, 

Συζητούμε σι)μερα την κατάσταση της οικονομίας με έναν εν πολλοίς ανορθό

δοξο τρόπο. Έχουμε μπροστά μας ένα επίσημο έγγρcιι('o, που κατατέθηκε εσπευ

σμένα και στο οποίο γίνονται δι<Ίφορες ('ncιπισηoσεις και περιλαμβάνονται πράγ

ματα που δεν l)ταν άγνωστα στο Σ(Ομα. Το καινοίιριο στοιχείο της ομιλίας του 

κυρίου Υπουργοίl ήταν οι τόνοι, οι δραματικές λέξεις και τα πολλά υπονοοίψενα, 

ιδιαίτερα σε ό,τι σψορά τα μέτρα ποι' προτίΘεται η κυβέρνηση να πάρει. 
Δε θα ήταν υπεΡΒολή να ποίlμε ότι η νέα κυβέρνηση επέδειξε περίεργη σπουδή 

και υπερβολικό ζι)λο. για να προΙΊ(ι.λει κcιι να διαφημίσει μια δι1θεν τραγική κατά

σταση της οικονομίας του τόπου. χωρίς καθόλου να αναφερθεί σε μέτρα και να 

δ(οσει κάποιες προοπτικές. Επιδόθηκε σε μια πρωτοC('α\'l) κινδυνολογία και κατα

στροφολογία, οι οποίες φαίνεται εκ των υστέρων να έ.χουν ανησυχήσει και αυτούς 

τους εμπνευστές τους για τις αρνητικές επιπτιοσεις που έχουν στην οικονομία του 

τόπου. Σύμφωνα με κάποιες εκτιμι1σεις, το μούδιασμα στην αγορά και στο Χρηματι

στήριο, που παρουσιάστηκε τον . τελευτα'ίο καιρό και ιi:>ιcιίτερα μέσα στις '(ιορτές, 
οφείλεται στο φόβο που ενέσπειρε η καταστρoφoλoγίcι της κυβέρνησης. Πρόσθετα, 

υπάρχουν πληροφορίες ότι η τακτικι) αυη) της κυβέρνησης έχει θορυβήσει κω τις 

πρεσβείες των χωριί)ν με τις οποίες συναλλ{ισσεται η Κύπρος. 

Εκεί όμως που υστέρησε η κυΒέρνηση. παρόλο που βρίσκεται στην εξουσία για 

δύο μήνες, είναι στην υποβολή εισηγήσεων ή έστω στη δια~lραφή κατά κάποιο γενικό 

τρόπο των σκέιj1ειoν της για την αντιμετιί)πιση της κατάστασης. Έστω όμως και με 

αυτά που έχουμε μπροστά μας θα προσπα(-)l)σουμε να τοποθετηθούμε στο πρόΙ1λημα 

της οικονομίας. 

Η πρώτη συνεννόηση που έχοιψε να κ{ι.νουμε με την ΚΙlβέρνηση είναι η εννοιο

λογική. Αυτά που λέμε πρέπει να τα εννοοίψε. Για να μη σχηματίσει ο λαός την 

εντύπωση ότι , εν(ί) προηγουμένως υπήρχε υπερβολι) στην προσπάθεια να στηριχτεί 

ένα αίσθημα ευφορίας. ηορα χρησιμοποιείται η καταστροφολογία μέσα σε ένα κλίμα 

παρατεταμένης αντιπολιτευτικής διάΘεσης. Πολύ περισσότερο δεν πρέπει να δοΘεί η 

εντύπωση ότι η αναφορά σε καταστροφή αποσκοπεί στο να πλήξει την κοινωνΙΚ11 

πολιτική και ιδιαίτερα τη θέση των εργcιζoμένων. Δεν μπορούμε να πούμε ότι η 
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κυβέρνηση μπόρεσε να δημιουργιισει ένα κλίμα εποικο<)ιψητικής προσέγγισης των 

προβλημάτων. Αντίθετα, φάνηκε να προσανατολίζεται ;τρος τις απόψεις των εργο

δοτικιον οργανιοσεων, τις οποίες φαίνεται διατεθειμένη να προωθήσει. 

Το δεύτερο σημείο που θέλουμε να σημειώσουμε είναι ότι και για πολλούς 

άλλους λόγους οι θέσεις του Υπουργού και οι αριθμοί :;του ανέφερε δεν υπήρξαν 

ούτε έκπληξη ούτε αποκάλυψη, Α:;τό χρόνια πολλά τoνίζrιμε ότι οι δομές της οικονο

μίας μας και ο καταναλωτισμός οδηγοίlσαν σε μια κρίση, που τελικά θα την 

πλήρωνε ο λαός και τα κατιοτερα εισοδηματικά στριΟματα. Το Σοσιαλιστικό Κόμμα 

ΕΔΕΚ είχε σταθεί με επιφύλαξη σε αυτό που ονομCι.στηκε ''οικονομικό Θαίlμα". 

Υποδείκνυε όλα τα προηγούμενα χρόνια ότι ακολουθοιΊσαμε μια οικονομική πολι

τική που μπορεί να δημιουργούσε την εικόνα της ευημερίο. ς, όμως στην πραγματικό

τητα η ευημερία αυτή ήταν επίπλαστη, γιατί έπασχε α;τι'! I)cιρύτατες δομικές αδυνα

μίες. 

Οι διαφωνίες μας για τις ε:;τιλογές των διάφορων διαδοχικών κυβερνιισεων, 

που στη βάση τους 11ταν οι ίδιες, μας οδήγησαν στην κατrιψήφιση του προϋπολογι

σμού. Η στάση μας πολλές φορές :;ταρεξηγήθηκε από μερίδα του λαού, συκοφαντή

θηκε από τους πολιτικούς μας αντιπάλους. ενόχλησε τους κυβερνιίJντες και μερικές 

φορές χαρακτηρίστηκε και ανεύθυνη. 

Τώρα έρχεται ο Υπουργός Οικονομικιον της νέας κυβέρνησης για να :;τει ότι 

"τα διαλυτικά σημάδια της οικονομίας δεν είναι νέα και ότι η μη έγκαιρη και αποτε

λεσματική αντιμεnlJπισή τους θα συμπαρασι)ρουν την οικονομία στην καταστροφιΊ". 

Αν η κατάσταση είναι τόσο δραματική, δεν μπορούμε παρά να διερωτηθούμε για τις 

ευθύνες των κομμάτων, και ιδιαίτερα των κυβερνητικ(Ον. του ΔΗΣΥ και του ΔΗΚΟ. 

ψήφιζαν τους ;τρoίiπoλoγισμoύς. Ενέκριναν κατά βάση την οικονομική πολιτικl]. 

Διαπραγματεύονταν τα φορολογικά νομοσχέδια με μόνο κριτήριο την περαιτέρω 

ελάφρυνση των ανιοτερων εισοδηματικιον στρωμάτων και των εταιρειιΟν. Ο Δημο

κρατικός Συναγερμός και το Δημοκρατικό Κόμμα δικαιολογούσαν τότε τις 

ελαφρύνσεις των υψηλόμισθων και των εταιρειών με το επιχείρημα ότι (-)α μας 

οδηγούσαν σε οικονομικι] ανάπτυξη και σε αύξηση των κερδιον και των εσόδων του 

κράτους με μια πιο πειστική και ανεΚΤ11 φορολογία. Αντί τοίlτου όμως, οδηγηθήκαμε 

σε οικονομική ύφεση και κρίση. Και το μόνο σίγουρο που απέμεινε είναι η σοβαρl] 

απώλεια των εσόδων. 

Το τρίτο σημείο που θα ήθελα να θίξω είναι ότι, ενώ λεκτικά η κυβέρνηση 

παρουσιάζεται να ανησυχεί για την κατάσταση της οικονομίας, τα πρώτα δεί~ιματα 

γραφής που έδωσε δε φαίνεται να συμβαδίζουν με τις ανησυχίες της αυτές. Ως 

τέτοια αναφέρω την πρόθεση για αύξηση των μελιίιν της Επιτροπής Δημόσιας 

Υπηρεσίας, την εξάρθρωση και παρ(Ίλυση της λειτoυρ~'ίrις των ημικρατικιιιν οργανι

σμιον με άδηλες τις τελικές προθέσεις της, τη δημιουΡΌ'ί«( υψηλόμισθων Θέσεων για 

το βόλεμα κομματικιον στελεχιίJν και ημετέρων και φυσικά την πολυΘρίlλητη 

υπόθεση των 61 που, πέραν της πολιτικής της σημασίας. Θα έχει και οικονομικές 

συνέπειες. 

Η κυβέρνηση παραπαίει. Αντί της ανακοίνωσης των σχεδίων της κυβέρνησης 

στη Βουλή, όπως υποσχέθηκε και ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, βλέπουμε καθημε

ρινά στον τύπο ιτληροφορίες ακόμη και για μεταθέσεις ;του ούτε οι άμεσα ενδιαφε

ρόμενοι γνωρίζό\,ν. Διαρρέουν πληροφορίες για φόρους που δεν έχουν πουθενά 
συζητηθεί. Η κατάσταση είναι τέτοια. που προσκείμενη στην κυβέρνηση εφημερίδα 
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δημοσίευσε την περασμένη Κυριακή κύριο άρθρο με τον τίτλο ''Επιπολαιότητες'', 

κάμνοντας έκκληση προς την κυΒέρνηση να τερματιστούν οι επιπολαιότητες. Και 

αυτά από κυβερνητική εφημερίδα. 

Η ομιλία του Υπουργού Οικονομικ(ί)ν θέλει να ψcrανίζεται ως τεχνοκρατική 

και ουδέτερη. Όμως, φανερές είναι οι προθέσεις της. Δεν μπορούμε ωστόσο να 

αγνοήσουμε άλλες τεχνοκρατικές παρατηρήσεις, όπως εκείνες του Γραφείου 

Προγραμματισμού, που δίνουν διαφορετική και πιο αισιόδοξη προοπτική για την 

οικονομία. Εμείς δεν πρόκειται να αμφισΒητήσουμε τους αριθμούς του Υπουργού 

Οικονομικών. Όμως, εκείνο που προτιμοί!με είναι να γίνεται ένας πιο σαφής διαχω

ρισμός μεταξύ των στοιχείων και των πολιτικ(όν επιλο,:(ίιν. Εκείνο που συμΒαίνει 

τώρα είναι η χρησιμοποίηση των αριθμ(όν κατά τέτοιο τρόπο, (όστε να λειτουργούν 

ως παραλλαγή για τα οικονομικά μέτρα που η κυβέρνηση ;τροτίθεται να πάρει . 

. Επίκεντρο της ομιλίας του Υπουργού ήταν ο κλονισμός της ανταγωνιστικό
τητας της οικονομίας μας, το δημοσιονομικό έλλειμμα και το δημόσιο χρέος. Όλες 

οι συγκεκριμένες αναφορές στρέφονται τελικά, άμεσα l] έμμεσα, προς την πλευρά 
των εργαζομένων και των ωφελημάτων τους, που τα παρουσιάζουν ως την κυριό

τερη αιτία της σημερινής κατάστασης. Όπως: 

1) Το εργατικό κόστος σε συν(Ίρτηση με τα ημερομίσθια. 

2) Την αυτόματη τιμαριθμική αναπροσαρμογή. 

3) Τη μεταΒολή της ισοτιμίας της λίρας. 

4) Τη δημόσια υπηρεσία. 

Ενώ η ομιλία του κυρίου Υπουργοί! κάνει εκτενιι αναφορά στα ημερομίσθια, 

δεν κάνει καμιά νύξη για τις ευθύνες των αν(ότερων εισοδηματικών στρωμάτων, των 

μεγάλων οργανισμιόν και επιχειρήσεων για τα διαλυτικά, όπως λέει ο ίδιος, φαινό

μενα της οικονομίας. Αναφέρεται στο έλλειμμα του ισοζυγίου πληρωμ(όν και 

φυσικά στο τεράστιο εμπορικό έλλειμμα, χωρίς όμως να αποδίδει ευθύνες στις 

τράπεζες, που αποκομίζουν τεράστια κέρδη από τη χρηματοδότηση της κατανά

λωσης. Δεν αναφέρεται στους λόγους των πενιχρ(όν επενδύσεων παρ' όλα τα 

κίνητρα που πλουσιοπάροχα παραχωρήθηκαν. Δεν αναφέρεται στην οπισθοδρόμηση 

που παρουσιάζουμε σε σχέση με άλλους τόπους στον τομέα της Βιομηχανικής 

ανάπτυξης. Δεν αναφέρεται στην αποφυγή του επιχειρηματικού κόσμου να αναλάΒει 

αυτό που η ελεύθερη οικονομία απαιτεί, τον επιχειρηματικό κίνδυνο. Και ούτε 

αναφέρεται στο εισοδηματικό χάσμα μεταξί! του αγροτικοίl και του αστικού κόσμου. 

Παραλείπει οποιαδήποτε αναφορά στη φοροδιαφυγή, όχι πως είναι δυνατό να κατα

σταλεί, αλλά τουλάχιστον μπορεί να εκδηλωθεί από πλευράς κυβέρνησης και 

κράτους η πρόθεση για την αντιμετιόπισή της έστω και σε κάποιο Βαθμό. Και φυσικά 

δε γίνεται λόγος για τη λαθραία εξαγω'/ι] συναλλάγματος, που ξένες πηγές την 

ανέΒασαν πέρυσι σε δύο δισεκατομμύρια λίρες. ΦoBιn'lμαστε ακόμη ότι η πολλή 

συζήτηση που γίνεται για το ύψος της αξίας της λίρας ()(( οδηγήσει τελικά σε τάσεις 
υποτίμησης που και πάλι θα πληρ(όσει ο λαός. 

Το ερώτημα είναι: Αν αντιμετω;τισθοίιν όλα αυτά τα προβλήματα με τον τρόπο 

που ο κύριος Υπουργός θέλει και που συμπίπτει με τις απόψεις της ομοσπονδίας 

Εργοδοτών και Βιομηχάνων και με το Κυπριακό Εμπορικό και Βιομηχανικό Επιμε

λητήριο, θα λυθούν άραγε τα προβλήματα της οικονομίας; 
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Πολύ φοβούμαστε ότι τέτοιες αντιλήψεις το μόνο που θα πετύχουν θα είναι να 

σκληρύνουν το κοινωνικό κλίμα, να οδηΊ'ήσουν σε αντιπαραθέσεις και σε ερ','ατική 

αναταραχή απρόβλεπτων διαστάσεων. Η ένταση στις σχέσεις κυβέρνησης και συνδι

καλιστικών φορέων είναι πια φανερή στον ορίζοντα. Τα ;τροβλήματα της οικονο

μίας μας είναι βαθί1τερα και χρειάζονται ουσιαστικότερες και ριζικότερες παρεμβά

σεις. 

Το πιο συζητημένο θέμα που σχετίζεται με την κατ<'ισταση της οικονομίας, τη 

μεθοδολογία αλλά και τη διαμόρφωση μιας σαφούς πολιτικής κατάντησε να είναι το 

θέμα της άμυνας. Απλώς και μόνο η χωριστή αναφορά στην άμυνα και η συσχέτισή 

της με την οικονομική κατάσταση α;τοτελεί μια παραμόρφωση της αντίλη~Π1ς μας 

για την οικονομία, την κοινωνία και την ίδια τη θέση του εθνικού μας θέματος. 

Πρωταρχικό στοιχείο σταθερότητας σε κ(Ίθε χιόρα είναι η ίιπαρξη α;τοτελεσματικής 

άμυνας για την περιφρούρηση των συνόρων και την ευρύτερη προστασία των 

εθνικών συμφερόντων. Ανάλογη θα έπρεπε να ήταν και 11 δική μας στάση, πολύ 

περισσότερο γιατί βρισκόμαστε αντιμέτωποι με τον τουρκικό κατοχικό στρατό και 

με τον ίδιο τον τουρκικό επεκτατισμό. 

Κανονικά οι δαπάνες για την άμυνα Θα έπρεπε νη ενσωματώνονται στον ευρύ

τερο προϋπολογισμό και με πολΙΤΙΚ11 απόφαση να κηλί1πτουν ένα συγκεκριμένο 

ποσοστό σε σχέση με το ακαθάριστο εθνικό προ·ίόν. Εκτιμάται ότι ένα ποσοστό 

γύρω στο 5% με 6% θα ήταν αρκετό, για να παρέχει στις αμυντικές δυνά~tfις την 
ευχέρεια να καλύπτουν τα κενά τους και να δημιουΡΥοιΊν ένα κλίμα δυνατής σταθε

ρότητας και ασφάλειας στο εσωτερικό. Η άμυνα θα έπρεπε να αντιμετωπίζεται 

τουλάχιστον όπως αντιμετωπίζεται η παιδεία, η υγεία και η γεωργία. Ουδέποτε 

διανοήθηκε κανένας να ξεχωρίσει τις δαπάνες για την υΊ'εία, για να στηρίξει οποιο

δήποτε επιχείρημα Ίιί1ρω από την οικονομική κατάσταση της χιόρας. Το ίδιο θα 

έπρεπε να συμβαίνει και με την άμυνα. 

Είναι γνωστό ότι οι δαπάνες του νέου τριετούς αμυντικού προγράμματος, που 

μετετράπη τελικά. σε τετραετές, όχι μόνο καλύπτονται από τα έσοδα του ταμείου, 

αλλά και αφήνουν ένα σεβαστό πλεόνασμα. Όπως όλες οι άλλες πληροφορίες ';ύρω 

από μεταθέσεις, γύρω από φόρους κτλ., έτσι και οι πληροφορίες και οι διαδόσεις 

που υπάρχουν γύρω από την άμυνα αναφέρουν ότι το τριετές, που μετεβλήθη σε 

τετραετές, θα γίνει πενταετές. Μια τέτοια ενέργεια θα σημαίνει ουσιαστικά μείωση 

των δαπανών για την άμυνα και με αυτή την πολι ΤΙΚΙ1 <)εν πρόκειται να συμcrωνή

σουμε. Προς το παρόν διακρίνουμε μια παγοποίηση στις δαπάνες, που σίΊιουρα 

κανέναν προγραμματισμό δεν εξυπηρετεί. 

Διοχετεύεται ακόμη η πληροφορία ότι θα αυξηΘεί η εισφορά για την ά.μυνα. 

Αυτό θα ήταν δικαιολογημένο, αν επρόκειτο να αυξηθοί1ν οι αμυντικές δαπό.νες, και 

όχι τώρα που το ταμείο θα μπορεί να αποδιόσει και κcι:;τοιο πλεόνασμα, ακόμη και 

σε περίπτωση που Θα υλοποιηθεί πλ11ρως το πρόγραμμα. 

Ελπίζουμε να μην καταφύγουμε και σε μια άλλη τηκτική, σε ένα νέο τέχνασμα 

για μη ομολογημένες εξοικονομήσεις μέσα από τη μη υλοποίηση του προγράμματος. 

Γιατί, αν αυτό γίνει σκόπιμα, θα μπορούσε να θεωρηθεί απαράδεκτη κουτοπονηρία. 

Αν δεν είναι σκόπιμο, τότε σημαίνει ανικανότητα που δε μας κολακεύει. Ό.ΤΙ όμως 

και να συμβαίνει, θέλουμε να τονίσουμε ότι η υποβάθμιση της άμυνάς μας όχι μόνο 

μας υποβιβάζει ως κράτος, αλλά υποβιβάζει και το εθνικι) μας πρόβλημα. 
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Οι πληρωμές για την άμυνα θεωρούνται ακόμα ιαείιθυνες για τη μείωση των 

συναλλαγματικών μας αποθεμάτων. Θα πρέπει όμως να θυμούμαστε ότι αυτή ήταν η 

επιλογή της πλειοψηφίας της Βουλής, όταν δε δεχόταν το 3% και όταν αργότερα 
απέρριπτε αίτημα για αύξηση των δανειστικών ορίων της κυβέρνησης ' και όταν 
ακόμη κατέληγε σε άλλες αποφάσεις γύρω από τα φορολογικά νομοσχέδια. 

Στα θέματα της άμυνας θα πρέπει να συνεχίσουμε μια εθνική προσέγγιση και 

να παύσουμε να την προτάσσουμε ως αιτία οικονομικ(ίnl συμφορών, γιατί δεν είναι 

αυτή η πραγματικότητα και γιατί αυτό δε συνάδει σε έναν κατεχόμενο τόπο. 

Ιδιαίτερη βαρύτητα δίνει ο κύριος Υπουργός αλλr'( και η Βουλή στο δημοσιο

νομικό έλλειμμα. Είναι γεγονός ότι η δημόσια υπηρεσία έχει διογκωθεί. Ότι υπάρ

χουν μη αποτελεσματικές, γραφειοκρατικές διαδικασίες και ότι εμφανίζεται ένα 

είδος αγκύλωσης που δυσκολεύει την αντιμετισπιση των προβλημάτων. Ταυτόχρονα 

εκδηλισνεται μια σαφής προσπάθεια για μείωση του κρατικού τομέα και προ(σθηση 

της ιδιωτικοποίησης. 

Υποστηρίχθηκε ότι υπάρχει υπεράριθμο προσωπικι'ι. Ποια η θέση της κυβέρ

νησης στο σημείο αυτό και πισς λογαριάζει να το αντιμετωπίσει δεν έχει ακόμα 

διαφανεί. Ίσως λεχθεί ότι είναι νωρίς. Το θέμα της δημόσιας υπηρεσίας είναι 

πιθανόν το πιο δύσκολο. Όμως οι δυνατότητες και οι ικανότητες της κυβέρνησης θα 

κριθούν στα δύσκολα και τα πολύπλοκα θέματα και η δημόσια υπηρεσία είναι ο πιο 

βασικός τομέας. Εμείς προσβλέπουμε σε μια δημόσια υπηρεσία που θα έχει στόχο 

την αποδοτική λειτουργία της κρατικής μηχανής και που θα στηρίζει τον κοινωνικό 

ρόλο του κράτους. Στους τομείς αυτούς υπάρχουν πράγματι περιθώρια περαιτέρω 

βελτίωσης. 

Υπάρχει μια εμφανής άνιση κατανομή του εθνικοl) εισοδήματος, που συνεχισς 

επιδεινώνεται. Και αυτό φαίνεται από τα δεδομένα όχι μόνο τα στατιστικά. Το 

γεωργικό εισόδημα μάλιστα είναι κάτω από το μισό του εθνικού εισοδήματος. 

Υπάρχει ένας σημαντικός αριθμός συμπατριωτών μας που ζει με δημόσια βοηθή

ματα και ένας άλλος που ζει με εισοδήματα κάτω από τα ανεκτά επίπεδα. 

Ο τομέας της υγείας χρειάζεται βελτίωση. Η εισαγωγή σχεδίου ιατροφαρμακευ

τικής περίθαλψης συζητείται από τα πρ(στα χρόνια της Δημοκρατίας. 

Η δημόσια παιδεία -και αυτό πρέπει να το προσέξει η κυβέρνηση- δείχνει 

φανερά συμπτώματα κρίσης, όπως άλλωστε φαίνεται από τα αποτελέσματα των 

ενιαίων εξετάσεων και των εισαγωγικισν εξετάσεων για τα πανεπιστήμια αλλά και 

από την ανάπτυξη της παραπαιδείας και την ανάπτυξη της ιδιωτικής παιδείας. 

Υπάρχει ο τομέας του πολιτισμού στον οποίο πρέπει να δισσουμε ιδιαίτερη 

βαρύτητα. 

Ο τομέας της στέγης χρειάζεται άμεση αντιμετισπιση. γιατί αποτελεί το κυριό

τερο πρόβλημα, ιδιαίτερα των νέων ζευγαριισν. Τα μέτρα που έχουν ως τώρα προω

θηθεί δε βοηθούν τα κατώτερα εισοδηματικά στρώματα. 

Το σύστημα των κοινωνικ(σν ασcrαλίσεων χρειcιζεται βελτίωση αλλά και 

προστασία. Υπάρχει βάσιμος φόβος ότι ο υπερβολικός δανεισμός της κυβέρνησης 

από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων θα δημιουργιΊσει προβλήματα, όταν θα 

πρέπει να επιστραφούν τα χρήματα μετά το 2000 και όταν το Ταμείο θα βρίσκεται σε 
πλήρη απόδοση. Όλα αυτά απαιτούν επέκταση και όχι μείωση, όπως η κυβέρνηση 

υπονοεί, του δημόσιου τομέα. 
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Τα χρέη προς το Ταμείο Κοινωνικ(ον Ασφαλίσεων φέρνουν στην επιφάνεια το 

συνολικό πρόβλημα του δημόσιου χρέους. Δεν πρόκειται ούτε εδώ να συζητήσουμε 

ούτε να αμφισβητήσουμε τους αριθμούς. Μας αρκεί η ουσία. Μας αρκεί το γεγονός 

ότι το δημόσιο χρέος είναι μέγα με αυξητικές τάσεις. Εκείνο που μας απασχολεί 

είναι ο τρόπος αντιμετώπισής του. Ένας τρόπος είναι οι εξοικονομήσεις. Το θέμα 

αυτό είναι πρακτικό και οργανωτικό. Χρειάζεται μεθοδική προσέγγιση και μακρο

χρόνια προοπτική. Μόνο τότε οι περιθωριακές και επιμέρους εξοικονομήσεις θα 

μπορούν να αποδώσουν θετικούς καρπούς. 

Για την αύξηση όμως του δημόσιου χρέους -και εδ(ο αποδίδουμε ιδιαίτερη 

σημασία- και του δημοσιονομικού ελλείμματος σημαντικό ρόλο έπαιξε η μείωση των 

κρατικών εσόδων. Τούτο ήταν αποτέλεσμα της μείωσης του φόρου εισοδήματος και 

των περαιτέρω περικοπών που έκανε η πλειοψηφία του ΔΗΣΥ και του ΔΗΚΟ στη 

Βουλή. Συγκεκριμένα: 

1) Μείωσαν το ποσοστό του εταιρικού φόρου. 

2) Μει(οθηκαν οι φορολογικοί συντελεστές για τα ανώτατα εισοδηματικά 

στρ(Οματα. 

3) Απορρίcrθηκε πρόταση για αί'ξηση της φορολογίας των υπεράκτιων 

εταιρει(ί)ν. 

4) Ακυρ(ίJθηκε η φορολογία των τηλεφωνημάτων. 

5) Απορρίφθηκε πρόταση για δημοσίευση των crορολογικών καταλόγων που 
στόχο είχε την πάταξη της φοροδιαφυγής. 

6) Παραμένουν σε εκκρεμότητα φορολογικές υποχρεώσεις της Εκκλησίας. 

7) Μει<ίJθηκαν οι φόροι για την κτηματική περιο,'σία. 

8) Παραμένουν ανείσπρακτα σημαντικά ποσά από το φόρο εισοδήματος. 

9) Υπάρχει εκτεταμένη και ελάχιστα αναζητούμενη φοροδιαφυγή. 

Κύριοι συνάδελφοι, αυτά είναι τα δεδομένα. Αλλά χρειάζονται και κάποιοι 

αριθμοί, για να αποδειχθούν. Και έχω και τους αριθμούς. Αν αυτά που είχε να κάνει 

η κυβέρνηση και που μπορούσε να κάνει η δεξιά πλειοψηφία της Βουλής δεν τα 

περιέκοπτε, σήμερα δε θα είχαμε δημοσιονομικό έλλειμμα. Γιατί, λένε οι αριθμοί -
και είναι το μόνο σημείο στο οποίο θα σας κουράσω με αριθμούς- από την περικοπή 

του εταιρικού φόρου είχαμε απώλεια ί8 εκ. και από την περικοπή του φόρου εισοδή

ματος είχαμε απ(ολεια f8,5 εκ., ως εδώ δηλαδή f16,5 εκ. Από τη φορολογία των 

υπεράκτιων εταιρειών, αν περνούσε, όπως την προτείναμε, δε θα είχαμε απ(ολεια 

άλλων ί8 εκ., οπότε φτάνουμε στα Ω5 εκ. Από την κατάργηση του φόρου υπηρε

σιών της Αρχής Τηλεπικοινωνιών άλλα f8,5 εκ. και φτάνουμε στα f33,9 εκ. 

Υπολογισμό χρειάζονται και οι φορολογικές υπoχρεcoσεις της Εκκλησίας και 

κάποτε πρέπει να λυθεί αυτό το πρόβλημα, γιατί θα πρέ;τει να εννοήσει και η πολι

τεία και η Εκκλησία ότι, για να έχουμε κυπριακό κράτο;. Θα πρέπει να πληρ(Ονουμε. 

Και για να υπάρχει Εκκλησία στην Κύπρο, πρέπει να ;τληρώνει φόρους. Διότι, αν 

δεν πληρώνει φόρους και δεν έχουμε κράτος, δε θα υπάρχει ούτε Εκκλησία. Αυτό θα 

πρέπει να το εννοήσει, για' :.ι. τερματιστεί αυτή η σύγκρουση μεταξύ ~κκλησίας και 
πολιτείας, στο Βαθμό φυσικά που υπάρχει, και για να μη γίνει και αυτό το θέμα 

αντικείμενο συναλλαγής μεταξύ κομμάτων για την απόκτηση οποιασδήποτε εκλο

γικής δυνατότητας και για οποιεσδήποτε προοπτικές πολιτικές. 
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Και εδιο υπάρχει ο φόρος της ακίνητης ιδιοκτησίας που εκκρεμεί. Και υπάρχει 

ο φόρος κεφαλαιουχικιον κερδιον, που εκκρεμεί, σε ποσοστό που θα πρέπει να 

υπολογιστεί και που μπορεί να υπoλo~lιστεί. Και υπάρχει πρόσθετα ο φόρος 
ακίνητης περιουσίας, όπου με την αλλαγή της φoρoλo~ιίrtς απωλέσθη άλλο ενάμισι 

εκατομμύριο λίρες. Υπάρχει ο φόρος των κεφαλαιουχικιίιν κερδιΟν. Η αλλαγή της 

νομοθεσίας με το Νόμο 52 του Ι 990 προκάλεσε μείωση κατά άλλα ί3,5 εκ . Ως εδιο 

φτάνουμε σε απιολειες, όσον αφορά τα έσοδα της κυβέρνησης, ύψους ί45 εκ. Τιορα 

έχουμε ανείσπρακτα ποσά φόρου εισοδήματος από κακι] λειτουργία των υπηρεσιιον 

φόρου εισοδήματος. Διότι φαίνεται ότι κάποιοι ενδΙCΙq'έρονται να μη λειτουργεί 

αποδοτικά ο φόρος εισοδήματος. Και με το να μη λειτουργεί αποδοτικά ο φόρος 

εισοδήματος έχουμε μια απώλεια εισπράξεων ύψους Ε68 εκ., ενώ, αν προσθέσουμε 

και άλλες φορολογίες, φ~άνoυμε στα Ε95 εκ. ως οφειλές προς το φόρο εισοδήματος. 

Και οφείλονται σαφιος περιγεγραμμένα ποσά. Και αν προσθέσουμε και τη χάρη που 

κάνουμε στους εργολάβους για τη μη παρακράτηση του φόρου, άλλα Ε50 εκ., 

φτάνουμε στα f146,8 εκ., χρήματα που δωρήθηκαν όλα cιυτά τα τελευταία χρόνια 

είτε από την κυβέρνηση είτε από τη δεξιά πλειοψηφία της Βουλής. 

Αυτό φανεριονει ότι, αν είχαμε μια άλλη εισπρακτική πολιτική, δε θα περιορί

ζαμε το φόρο εισοδήματος μόνο στους μισθωτούς και ίσως η κατάσταση να μην ήταν 

τόσο δυσάρεστη. Υπάρχει λοιπόν τρόπος διόρθωσης της κcιτάστασης, πριν προσφύ

γουμε σε νέες , έμμεσες φορολογίες. 

Το πιο κρίσιμο πρόβλημα της οικονομίας μας και το πιο πολυσυζητημένο 
είναι η υπερεξάρτησή της από τον τουρισμό και τις υπηρεσίες. Αυτό είναι από παλιά 

γνωστό. Όμως έγινε άμεσα αισθητό με την κρίση στον Κόλπο. Υπολογίζαμε ότι η 

εμπειρία της κρίσης του Κόλπου θα μας έκανε να προχωρήσουμε σε μια πιο ισορρο

πημένη ανάπτυξη της οικονομίας μας. 

Τότε ήταν ο πόλεμος. Τώρα είναι η οικονομική ίlφεση στην Ευρώπη και, κατά 

που λένε, η ύπαρξη νέων, πιο. φτην(ον τουριστικών προiiπολογισμών. Το σίγουρο 

είναι ότι έστω και μικρή μείωση του τουριστικού ρεύματος θα σημαίνει μείωση του 

ποσοστού αύξησης του ακαθάριστου εθνικού προ·ίόντος. Μια μείωση 5% του τουρι
σμού, λένε οι στατιστικές της κυβέρνησης, θα σημαίνει περιορισμό του ακαθάριστου 

εγχώριου προ'ίόντος στο 2% έως 3% και μια μείωση ύψους 10% έως 15% δεν 
αποκλείεται να μας περιορίσει σε μηδενική έως 1,5% αίlξηση. 

Το πιο εντυπωσιακό στοιχείο που φανεριονει την ιιπερεξάρτησή μας, που θα 

πρέπει το ταχύτερο δυνατό, αν όχι να την απαλλαγούμε, τουλάχιστον να την αντιμε

τωπίσουμε, είναι ότι τα έσοδα από τον τουρισμό καλίιπτουν το 20% του ακαθcιρι
στου εθνικού προ'ίόντος, ενώ στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα, την οποία θέλουμε να 

πλησιάσουμε και τους όρους της οποίας θέλουμε να προσεγγίσουμε, το ποσοστό 

κυμαίνεται μεταξύ Ο, Ι % και 7% που είναι το ψηλότερο στην Πορτογαλία. Εμάς 

είναι 20%. Ακόμα και της Ελλάδας, που πολλές φορές την αναφέρουμε ως χιορο που 
κυριαρχείται από οικονομική κρίση, είναι χαμηλότερη η εξάρτησή της από τον 

ασταθι] τουριστικό παράγοντα. 

Η στρέβλωση αυτή της οικονομίας μας έχει κω (ιλλο κόστος, γιατί έχει 

οδηγι]σει σε μονόπλευρη απορρόφηση του εργατικού δυναμικού από άλλους παρα

γωγικούς τομείς της οικονομίας, όπως από τη γεωργία. την κτηνοτροφία και τη 

βιομηχανία. Η έλλειψη αυτή των εργατικιον χεριών οδι1'.'ησε στη συνέχεια σε φοβερές 

πιέσεις για εισαγωγή ξένων εργατιίιν. Πρόσθετα, η υπερανάπτυξη του τουρισμού 

οδήγησε σε περιβαλλοντική φθορά τόσο της φύσης όσο κcιι του τοπίου αλλά και του 

τόσο πολύτιμου στοιχείου για μας, του νεροl). 
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Τιορα αντιμετωπίζουμε μία ι'ι~ινωστης ακόμη έκτασης κρίση στον τουρισμό και 

βρισκόμαστε μπροστά σε μια παρακμή των παραγωγικ(;)ν τομέων της γεωργίας και 

της βιομηχανίας με κίνδυνο αύξησης της ανεργίας στο 2,5% με την ταυτόχρονη 
παρουσία ενός με~ιάλoυ αριθμού ξένων εργατιΟν . Σήμερα το πρωί στην Κοινοβου

λευτικι] Επιτροπή Εργασίας και Κοι νωνικ(ον Ασφαλίσεων λέχθηκε ότι το ποσοστό 

της ανεργίας φθάνει στο 2, Ι %, αλλά δε συμπεριλαμβάνονται σε αυτό οι εργάτες που. 
κατά κάποιο τρόπο. έχουν απαλλαχθεί από τα καθήκοντcι τους από τις βιομηχανίες 

τους, που προσωρινcι είναι κλειστές. 

Ο Υπουργός Οικονομικιον σημειι;)νει επίσης: "Οι παραγωγικοί τομείς της 

οικονομίας παρουσιάζουν σημεία εξάρθρωσης και προβcιλλει συνεχιος επιταΚΤΙΚ11" 

μας λέει "η ανάγκη για ριζικές αλλα~ιές". Και σ' ένα άλλο σημείο ο κύριος Υπουργός 

λέει: "Οι επενδύσεις σε μηχανήματα και εξοπλισμό αναμένεται να συνεχίσουν να 

είναι υποτονικές". 

Πώς όμως Θα γίνουν διαρθρωτικές αλλαγές χωρίς νέες επενδύσεις και χωρίς 

νέο εξοπλισμό; Η σύνθεση των επενδύσεων φανερώνει τις τωρινές μας αδυναμίες 

αλλά και κάτι περισσότερο: την έλλειψη προοπτικών. Στην Κύπρο οι επενδύσεις σε 

παραγωγικό εξοπλισμό και σε μηχανιΊματα καλύπτει μόνο το 20% έναντι 50% από 
πλευράς Ευρωπα'ίκής Κοινότητας. 

Πιος θα αποκnΊσουμε ανταγωνιστικότητα, όταν ()εν παρέχονται δυνατότητες 

για επενδύσεις και όταν δε βελ τι(\)νεται η ίδια η παρα'(ω~ιικότητά μας, μια παρα~ι(ι)

γικότητα που περιορίζεται στο 45% έως 50% της Ευριί)πης: 

ΒασΙΚ11 αιτία της κρίσης στη βιομηχανία είναι ιJτι '/ια χρόνια η βιομηχανικl] 

μας ανά.πτυξη βασίστηκε στα πάμι:rOηνα εΡ'ιιατικά χέρια. που μάλιστα τα διαφημί

ζαμε, για να προσελκύσουμε και τις υπεράκτιες εταιρείες ή τα ξένα κεφάλαια στην 

ΚίIΠΡΟ. Εξάλλου. η επιχειρηματική τάξη φέρει μεγάλη ευΘί,νη, γιατί, αντί να αξιο

ποιήσει τα υπερκέρδη μιας καλής περιόδου με παρα','ωΊ'ικές επενδύσεις, προτίμησε 

τη φυγάδευση των κερδιον αυτιον στο εξωτερικό. Η φυ','('ιδευση είναι πολύ γνωσn] 

στην Κεντρική Τράπεζα και ευρίlτερα ~ινωστή στην κυβέρνηση, που σε κάποιο 

χρονικό διάστημα αποφάσισε να προσφέρει αμνηστία. Μια αμνηστία που κανένας 

δεν ενδιαφέρθηκε να την πάρει και έτσι μας έφυγαν και τα κεφάλαια που χάσαμε 

από τη λαθραία εξαγωΊ'IΙ συναλλάγματος και η αμνηστία. 

Είναι ακόμα λανθασμένη η σίlνθεση των επενδύσει;)ν μας, γιατί κατευθι'lνεται 

κατά κύριο λόγο στις οικοδομές που έχουν μικρό συντελεστή αποδοτικότητας. Ο 

τομέας των οικοδομιον δεν μπορεί να αποτελέσει σταθερό παράγοντα για την οικο

νομία, γιατί και αυτός συνδέεται με τις ευρύτερες εξελίξεις. Αποτελεί επίσης παλιό 

αμάρτημα του χρηματοδοτικού μας συσnΊματος το να χρηματοδοτεί με ευχέρεια το 

εμπόριο και τις οικοδομές και όχι τη βιομηχανία 1] τη γεωργία, γιατί αρ','ούν να 
αποδιΟσουν. Και όταν δοθούν δcινεια από τις τρά.πεζες ~ιια μηχανήματα, τούτο 

γίνεται με το σύστημα tΊat rate, που τελικcι σημαίνει τόκους 15% με 18%. Η πολιτικι] 
αυτή των τραπεζιον μας, εν(ο αυξcινει τα κέρδη του τραπεζικού συστήματος, βλάπτει 

την οικονομία, ρίχνει χρήματα στην κατανCιλωση. αυξάνει τα εμπορικά ελλείμματα 

και βλάπτει το ισοζίl'(ΙΟ τρεχουσιον συναλλα'(ιΟν. 

Το πρόβλημα όμως της βιομηχανικι1ς cιν<'ιπτυξης είναι μέγα. Υπάρχει η Έκθεση 

της Κοινοβουλευτικι1ς Επιτροπής Εμπορίου και Bιoμηχrι.νίας και Θα μας δοθεί η 

ευκαιρία να τη συζητήσουμε αναλυτικά προσεχώς . 
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Μέσα στα πλαίσια των σταθερ(ον τομέων ανάπτυξης της οικονομίας, στρέ

φεται 11 σκέψη μας και προς την αγροτική και κτηνοτροφική παραγωγή. Ήρθε ο 

καιρός να προχωριΊσουμε στην εφαρμογι] ενός σχε<'ιίου ισότιμης και ενιαίας 

ανάπτυξης της ελει)θερης Κύπρου και εκσυγχρονισμοί! της γεωργικής και κτηνοτρο

φικής παραγωγής. Η αγροτική ανάπτυξη πρέπει να στηριχτεί σε κοινωφελι] έργα 

υποδομής, σε σύγχρονα αναπτυξιακCι. προγράμματα, στην αγροτική εκβιομηχάνιση, 

στη μεταποίηση προ'ίόντων, ιδιαίτερα των προβληματικ(ον, στην εισαγωγή νέας 

τεχνολογίας, σε ένα βελτιωμένο σί!στημα αγροτικιlς ασφ{ι.λισης, αλλά προπαντός σε 

ένα αποδοτικό και δίκαιο σύστημα εμπορίας, στα πλαίσια του οποίου ο παραγωγός 

θα χαίρεται τους κόπους του και ο καταναλωτής τα rι.γrι.θά της γεωργικι]ς παρα

γωγής σε χαμηλές τιμές. 

Θα αναμένουμε, ελπίζω όχι για πολί!, την εξαγγελία της αγροτικής πολιτικής 

της κυΒέρνησης. Χρειάζονται τομές και τολμηρές αποφάσεις και από αυτές θα 

κριθεί αν η κυΒέρνηση έχει τη θέληση και την απόφαση να στηρίξει την α~ιρoτική 

παραγωγή. Ένας διάλογος με όλους τους ενδιαφερομένους στο γεωργικό τομέα 

είναι αναγκαίος. 

Κύριοι συνάδελφοι, τα πΡοΒλιιματα της οικονομίας είναι γνωστά και ο τρόπος 

της αντιμετώπισής τους πολυσυζητημένος. ΥπόΒαθρο της εργατικής ειρήνης και της 

περαιτέρω ανάπτυξης της οικονομίας είναι η τριμερι]ς συνεργασία, που κάπου 

φάνηκε να τη λησμονεί η κυβέρνηση. Το συνδικαλιστικό κίνημα αισθάνθηκε να 

Βρίσκεται στο στόχαστρο και ο τρόπος αντιμετώπισης των θεμάτων των ημικρα

τικ(ον οργανισμών, όπως και άλλες προθέσεις της κυΒέρνησης, προκάλεσαν επικίν

δυνους τριγμούς στις σχέσεις κυΒέρνησης και συντεχνιιί)ν. Η διατήρηση της τριμε

ρούς συνεργασίας είναι βασική πρoίiπόθεση για οποιεσδήποτε αποφάσεις. 

Κάποιοι ηγέτες εργοδοτοτικ(ίJν οργαν(οσεων φαίνεται να είναι έτοιμοι για μια 

αναμέτρηση με τις συντεχνίες. Αυτά διαφαίνονται από οτις θέσεις της ΟΕΒ αλλά 

και τη στάση των ξενοδόχων και πρέπει να ανακοπούν με σταθερότητα και αποφασι

στικότητα. 

Ένα άλλο θέμα που ενδιαφέρει άμεσα το συνδικαλιστικό κίνημα είναι και το 

πρόβλημα της ανεργίας που αναφέραμε προηγουμένως. Θα ήταν λοιπόν ένδειξη 

προνοητικότητας -και αναφέρομαι σε αυτά. τα σημεία, γιατί δε θέλω να μείνω μόνο 

στην κριτική, αλλά να κάνουμε και κάποιες προτάσεις Θετικές προς την κυΒέρνηση 

για την αντιμεnοπιση των κρίσιμων θεμάτων- από μέρους της κυβέρνησης, αν αντι

μετώπιζε με ανθρ~ί);rινο τρόπο και όχι με αστυνομικές και βάναυσες μεθόδους το 

θέμα των ξένων εργαnον, προωθιοντας τη σταδιακή μείωσι] τους. Αυτό το θέμα που 

παρουσιάζεται στα αεροδρόμιά μας, κάθε μέρα να σίlρονται άνθρωποι, οι οποίοι 

διαμαρτύρονται, για να απομακρυνθούν από την Κύ;rρο, δεν είναι τρόπος για 

μείωση της παρουσίας του ξένου εργατικοί! δυναμικοιΊ στην Κύπρο. Θα πρέπει, 

εφόσον διακρίναμε συμπnοματα μείωσης της οικονομικής δραστηριότητας ή 

αύξησης της ανεργίας, να μεθοδεύσουμε μια σταδιακι] μείωση του ξένου εργατικού 

προσωπικού με έναν τρόπο ανθριοπινο και καλά προετοιμασμένο. Τούτο θα έδινε 

και διέξοδο σε περίπτωση αύξησης της ανεργίας στον τόπο μας. 

Μέσα από τη στρατηγική της κυβέρνησης ;rροτάσσεται, όπως είναι φυσικό, η 

πρόθεση για αύξηση των εσόδων. Αναφέρεται ο φόρος προστιθέμενης αξίας. Και 

αναφέρεται από κάποιους αρθρογράφου ς, φιλικούς προς την κυβέρνηση, η φορο

λογία ειδών πλατιάς κατανάλωσης. Αναφέραμε πρoη~ιoυμένως κάποια στοιχεία 
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γύρω από το πιος θα μπορούσε να αυξήσει τα έσοδά τη; η κυβέρνηση, χρησιμοποιιο

ντας απλές μεθόδους και κάνοντας κάποιες σωστές ενέργειες. Χωρίς να αναφερθιο 

ακόμη στο θέμα τη; πάταξης της φοροδιαφυγής. ΠΡΙΟΊ(( λοιπόν, πριν προχωρήσει σε 

οποιεσδήποτε άλλες ενέργειες, η κυβέρνηση θα πρέπει να στραφεί προς την πλευρά 

όπου υπάρχουν ψηλά εισοδΙ1ματα και όπου υπάρχουν περιθώρια εισπρακτικά για 

την ίδια. 

Στον τομέα τη; βιομηχανίας σίΊ'ουρη θα πρέπει να ','ίνουν επενδύσεις. Και εδ(ί> 

αναφέρουμε την παλιά εισι1γηση που υπιΊρχε για δημΙΟ\1ΡΊ'ία ειδικού ταμείου στην 

ΚενΤΡΙΚΙ1 τράπεζα από το οποίο με τη συνεισφορά τι,)ν εμπορικών τραπεζ(ον θα 

μπορούσε να παρέχονται μακροχρόνια δcινεια για επενίΊίlσεις στη βιομηχανία και 

βελτίωση της τεχνολογίας τους. 

Διακρίναμε σε πληροφορίες από επίσημες πηΊ'έ;. σε ανακοινιοσεις εργοδο

τικών οργανιοσεων και σε κείμενα παραγόντων προσκείμενων προς την κυβέρνηση 

την πρόθεση να μετακινήσει τα βάρη προς τους εργαζομένους και να αποφίlγει τις 

ευθύνες ενός κοινωνικού κρά.τους. Η σκέψη μας είναι ι'Jτι ακριβ(ος πρέπει η κυβέρ

νηση να λει τουργιΊσει προς την αντίθετη κατεύθυνση, προς την κατεύθυνση της 

περισσότερης δικαιοσύνης μέσα σε κλίμα κατανόησης τι,)ν διάφορων προβλημάτων 

που αντιμετωπίζει ο λαός. Γιατί πιστεύουμε ότι, αν ΠΡΟϊ.ωΡιlσει με προσανατολισμό 

την επιβολή του ισχυροτέρου μέσα σε κλίμα και με πνειΊμα εξαναγκασμοίl, δε θα 

πετύχει. Γι' αυτό, η κυβέρνηση θα πρέπει έγκαιρα να καταλήξει σε συμπεράσματα 

που να ενδυναμιί>νουν την οικονομία, αλλcι και να εδρcιιι;η'oυν την κοινωνική ειριlνη 

και την κοινωνικιι δικαιοσύνη. 

Ευχαριστιο, κιΊριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν (ιλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Π ρέντζας. 

Να έχετε υπόψη σας ότι το θέμα θα παραμείνει στην ημερι1σια διάταξη. 

Ορίστε, κύριε Πρέντζα. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Στις 8 Απριλίου ο Υπουργός Οικονομικών, μιλΙ;Η'τας από αυτό το βιlμα, 

έδωσε μια θλιβεριι εικόνα της κατcιστασης της κυπριακιl; οικονομίας, μια εικόνα 

που εύλογα προκαλεί σοβαρι] ανησυχία. Ο κύριος ΥΠΟΙlργός έδωσε την αριΘμητικιι 

απεικόνιση των κυριότερων μακροοικονομικιον μεγεΘΙ;J\'. όπως την ετοίμασαν δυο 

μέρες πριν τα στελέχη του ΥπουΡΊ'είου του. Συγκρίνοντας όμως αυτή την απεικό

νιση με εκείνη που είχε καταρτίσει το Γραφείο Προγραμματισμού τον Οκτιί>βρη του 

Ι 992, βλέπουμε ότι τα νούμερα δε συμιrωνoύν. Βεβcιίιιις, λαμβάνουμε υπόψη ότι 

στην οικονομία τα νούμερα δεν είναι στατικά και ότι αρκεί μια μικρή δι((φορο

ποίηση στα δεδομένα, για να προκι'nμει μία διαφοροποιημένη εικόνα. Λαμβάνουμε 

ακόμη υπόψη ότι το Γραφείο Προγραμματισμού βασίζει τα νούμερά του για το 1992 
σε εκτι"ήσεις, εν(ο έξι μιlνες μετά το Υπουρ','είο Οικονομικ(ον έχει στη διάΘεσή του 

τα πραγματικά αποτελέσματα. Ωστόσο, η απόκλιση είναι τόσο μεγάλη, που οι)τε και 

η διαφορετική χρονική στιγμή xatct την οποία έγιναν οι δυο απεικονίσεις δεν τη 
δικαιολογεί. 
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Συμφωνούν οι δυο απεικονίσεις ότι το 1992 είχαμε πληθωρισμό της τάξης του 
6,5% και ότι το 1993 θα έχουμε πληθωρισμό της τάξης του 5,5%. Διαφωνούν όμως 
ως προς το ύψος του ελλείμματος στο ισοζύγιο τρεχουσ(ίιν συναλλαγών. Σε f270 εκ. 
το ανεβάζει ο Υπουργός αυτό το έλλειμμα, στα f 132,3 εκ. το υπολογίζει το Γραφείο 
Προγραμματισμού. Σε fl54 εκ. ανεΒάζει το δημοσιονομικό έλλειμμα ο Υπουργός, 
στα f Ι 03,7 εκ. το λογαριάζει το Γραφείο Προγραμματισμού, προσθέτοντας και σε 
υποσημείωση ότι τελικά μπορεί στα τέλη του 1992 να ήταν ακόμη μικρότερο. 
fl28 εκ. λίρες λέει ο Υπουργός ότι πληριίJσαμε σε τόκους, fl37 εκ. όμως λέει ότι 
πληρώσαμε το Γραφείο Προγραμματισμού. Στα Ω.383 εκ. υπολογίζει το δημόσιο 

χρέος ο Υπουργός, στο f Ι .562.8 εκ. το μετρά το Γραφείο Προγραμματισμού. 

f665 εκ. λίρες είναι το εξωτερικό δημόσιο χρέος και f 1.033 εκ. το συνολικό εξωτε
ρικό χρέος, δηλιονει ο Υπουργός, ενιο f460 εκ. και f8 Ι 7 εκ. αντίστοιχα λέει ότι είναι 
το Γραφείο ΠΡΟΥραμματισμού. Στο 8% καθορίζει τη σϊ.έση των συναλλαγματικών 
αποθεμάτων και του χρέους ο Υπουργός και στο 137ιn- το Γραφείο Προγραμματι

σμού. Κάλυψη των εισαγωγιον για 2 Ι μέρες λογαριάζει ο Υπουργός, κάλυψη για 

10 μήνες και 10 μέρες το Γραφείο Προγραμματισμού. Ποιου λοιπόν οι αριθμοί είναι 
σωστοί, του Υπουργού Οικονομικών ή του Γραφείου Προγραμματισμού; 

Θα ειπωθούν δυο αντιρρήσεις: Πρ<οτο, ότι οι εκτιμήσεις του Γραφείου 
Προγραμματισμού ήταν σωστές τότε που 'ι'ίνονταν, τον περασμένο Οκτιοβρη, όπως 

επίσης σωστά είναι και του ΥπουΡΥού Οικονομικιον τα νούμερα, και ότι αυτό που 

συνέβη είναι ότι η κατάσταση έχει στο μεταξύ επιδεινωΗεί. Η αντίρρηση αυτή θα 

ευσταθούσε, αν η απόκλιση αφορούσε μερικά εκατoμ~ι\lρια ή έστω μερικές μόνο 

δεκάδες εκατομμυρίων. Εδιο όμως πρόκειται για ιλιγγιιοοεις διαφορές. 

Η δεύτερη αντίρρηση θα αφορά τα κονδύλια για την <'1μυνα. Θα ειπωθεί ότι το 

Γραφείο Προγραμματισμού, ακολουθ(οντας την πρακτικιΊ της τότε κυβέρνησης. δεν 

περιέλαβε στις εκτιμήσεις του τις δαπcινες του Ταμείοl! Άμυνας. Αποπειρcιθηκα 

όμως μια άσκηση: Πιlρα το εξωτερικό δημόσιο χρέος, που ο Υπουργός το υπολο

γίζει στα f665 εκ., αφαίρεσα από αυτό τα f84 εκ., που αναφέρει ως χρέος για την 
άμυνα, αλλά το υπόλοιπο ποσό των f581 εκ. δε μου έδωσε τον αριθμό που αναφέρει 
για το οικονομικό αυτό μέγεθος το Γραφείο Προγραμματισμού. Δε μου έδωσε 

f460 εκ.' μου έδωσε f581 εκ. Ολόκληρα f 121 εκ. περισσότερα! Ως εκ τούτου, η 

απορία ως προς το ποιοι αριθμοί είναι οι σωστοί παραμένει και απάντηση δεν 

έχουμε. 

Αλλά οι διαφορές υπάρχουν και ως προς τις προβλέψεις για το 1993. 
Ανάπτυξη Ι % προβλέπει ο Υπουργός, ανάπτυξη 4.5% προβλέπει το Γρrιφείo 
Προγραμματισμού. Μείωση των εξαγωγιον κατά 3,5% προβλέπει ο Υποι'ργός, 

αύξηση κατά 5% προβλέπει το Γραφείο Προγραμματισμού. Μείωση των αφίξεων 
των τουριστών κατά 10% προβλέπει ο Υπουργός, αδυναμία πρόβλεψης υπάρχει για 
το Γραφείο Προγραμματισμού, το οποίο παίζει με τρία ενδεχόμενα: αύξηση 5%, 
μείωση 5% και μείωση 15%. Ανεργία 2,5% προβλέπει ο Υπουργός, ανεργία 1,8% 
προβλπεπει το Γραφείο Προγραμματισμού. Έλλειμμα στο ισοζύγιο τρεχουσών 

συναλλαγών ύψους fl92 εκ. προΙ)λέπει ο ΥπουΡΥός. που με την προσθήκη της 

αγοράς αεροπλάνων και των αμυντικιον δαπανιον ανεΙΊαίνει στα Π09 εκ., και 

έλλειμμα στο ίδιο ισοζύγιο ύψους f54 εκ. προβλέπει το Γραφείο Προγραμματισμού. 

Συμφωνούν μόνο στο ότι η ιδιωτική κατανάλωση θα αυξηθεί κατά 4,5% και 
ότι ο πληθωρισμός θα είναι 5,5% και συγκλίνουν στην πρόβλεψή τους για το δημο
σιονομικό έλλειμμα: f102 εκ. και με την ι'ιμυνα f163 εκ. προβλέπει ο Υπουργός και 
fllO εκ. προβλέπει το Γραφείο Προγραμματισμού. 
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Πώς τώρα είναι δυνατό αυτό το ΣιίJμα να προβεί σε τοποθετήσεις πάνω στην 

κατάσταση και τις προοπτικές της οικονομίας, όταν εν(όπιον του έχει τόσο διαφορε

τικούς αριθμούς για τα ίδια πράγματα; 

Κύριε Πρόεδρε, ύστερα από την ομιλία του Υ;τουργού Οικονομικιον είχα 

παρακαλέσει τον Π ρόεδρο της Επιτροπής ΟικονομικιίJν να διευθετούσε, ιοστε να 

ερχόταν ενώπιον της Επιτροπής ο κύριος Υπουργός και έτσι αυτές τουλάχιστον οι 

απορίες ως προς τα νούμερα να είχαν μια απάντηση. Δυστυχώς, ενώ εκκρεμούσε 

αυτή η παράκληση. ήλθε απροσδόκητα η απόφαση των Κοινοβουλευτικιον Εκπρο

σώπων να ορισθεί πασχαλιάτικα η συζήτηση κατευθείαν στην ολομέλεια και στη 

συνέχεια ακολούθησε η απουσία στο εξωτερικό του Υπουργού τη βδομάδα που μεσο

λάβησε μέχρι και σtΙμερα. Έτσι, είμαστε υποχρεωμένοι να μιλήσουμε για την οικο

νομία του τόπου, χωρίς προηγουμένως να έχουμε κάπως μυηθεί στη μαγειΡΙΚ11 

τέχνη, δηλαδή στην τέχνη του μαγειρέματος των αριθμιίη'. 

Θα πω και κάτι ακόμη: . Ο.ι αριθμόί του Γραφείου Προγραμματισμού δίνουν 

μια θλιβερή εικόνα. Οι αριθμοί του Υπουργού κάνουν αυτή την εικόνα ακόμη πιο 

θλιβερή. Αλλά, είτε ως θλιβερή είτε ως θλιβερότερη δεχτcn"με την εικόνα, το γεγονός 
είναι ότι γι' αυτήν οι ευθύνες είναι βαρύτατες. Και βαρl'ι"ουν εξίσου τόσο την προη

γούμενη κυβέρνηση της "ευφάνταστης οικονομικής πολιτικής" όσο και τις Κοινοβου

λευτικές Ομάδες του ΑΚΕΛ και του Δημοκρατικού Συναγερμού, που χαριέντως 

στήριζαν τις φαντασιοπληξίες της και συγκαταβατικιος υ;τομειδιούσαν, όταν θέταμε 

ενιί)πιόν τους προτάσεις νόμων, για να προλάβουμε τα προβλεπτά δεινοπαθήματα 

στα οποία συρόταν η δημόσια οικονομία. 

Τώρα, η νέα κυβέρνηση ούτε χαριεντίζεται ούτε ιι;τομειδιά με συγκατάβαση. 

Τιορα, εμπύρετη ιδροκοπά και ανησυχεί και αγωνιά. Αλλά δεν μπορεί Υα ισχύσει 

στην περίπτωσή της το ανέκδοτο που είχε κυκλοφορήσει, όταν ο κ. Βασιλείου πραγ

ματοποιούσε την ;τριοτη ,του συνάντηση με τον κ. Ντενκτάς. Δεν μπορεί να ισχυρι

στεί η σημερινή κυβέρνηση ότι τιορα έμαθε την κατάσταση της οικονομίας. Την ήξερε 

πολύ καλά, το ίδιο καλά όπως την ξέρει και σήμερα, και τότε που ο λαός της είχε 

αναθέσει το ρόλο της αξιωματικής αντιπολίτευσης, όταν ο λαός ανέμενε α;τό το 

Δημοκρατικό Συναγερμό να είναι η φωνή της κριτικής και αντί τούτου τον έβλεπε 

να γίνεται αξιοθρήνητο δεκανίκι του κ. Βασιλείου. Τότε ο Συναγερμός συμπεριφε

ρόταν με τέτοιο τρόπο, σαν να έλεγε ότι του ήταν αδίινατο να υστερήσει σε δημο

κοπία έναντι της κυβέρνησης. Σαν να έλεγε ότι δεν μποροιισε να δημαγωγεί λιγότερο 

από ό,τι δημαγωγούσε η απελθούσα κυβέρνηση. 

Αλλά έχει και η δημαγωγία το κόστος της. Μόνο που δε θα το πληριοσουν 

ούτε ο κ. Βασιλείου ούτε οι Κοινοβουλευτικές Ομάδες του ΑΚΕΛ, του ΔΗΣΥ, του 

ΔΗΚΟ ή η δική μας ούτε η σημερινή κυβέρνηση. Θα το ;τληρώσει ο κυπριακός λαός 

και δυστυχώς θα το πληριοσει ακΡιΒά. Πολίl ακριβότερα ('(;τ' ό,τι θα το πλήρωνε, αν 

ο κ. Συρίμης εισάκουε τις συμβοι;λές και τις παροτρίl"σεις μας και ανέστελλε τη 

φιιρολογική μεταρρύθμιση κατά ένα χρόνο, ιί)στε να μην υπάρχει η διόγκωση του 

δημοσιονομικού ελλείμματος και <οστε το δημόσιο χρέος να ήταν μειωμένο κατά 

αρκετές δεκάδες εκατομμύρια λίρες. Θα το πληριί)σει πολίl ακριβότερα απ' ό,τι θα το 

πλήρωνε, αν ο ΔΗΣΥ και το ΑΚΕΛ, αντί να κρυφογελοιιν με συγκατάβαση και να 

χαριεντίζονται, όταν ο κ. Συρίμης μας αποκαλούσε ψορομπήχτες, συμφωνούσαν 

μαζί μας και ψήφιζαν τις φορολογικές προτάσεις νόμου που εκκρεμούν στην 

Επι τροπή Οικονομικιον από το 1991, έστω κι αν η τότε κυΒέρνηση δεν τις ευνοούσε. 
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Δημοκρατικός Συναγερμός και ΑΚΕΛ είναι συνυ;τεΙlθυνοι και για το χρέος και 

για την άμυνα. Γιατί αμφότεροι είχαν αντιταχθεί στην αύξηση της εισφοράς στα 

επίπεδα που θα έδιναν τους αναγκαίους ε;ταρκείς πόρους. Και δεν μπορούν να λένε 

ότι φταίει η άμυνα για τα χάλια της οικονομίας. Δεν είναι η άμυνα που φταίει' είναι 

η δημοκοπία που φταίει, είναι ο λα'ίκισμός που φταίει. Είναι το γεγονός ότι τα 

κόμματα αυτά ενέκριναν από τη μια τις δαπάνες, αλλά αρνιόντουσαν από την άλλη 

να δώσουν τους αναγκαίους πόρους. Δεν έδωσαν πόρους για την άμυνα, μείωσαν -
ΔΗΣΥ και ΔΗΚΟ- τα φορολογικά έσοδα του κράτους με τη φορολογική μεταρρύθ

μιση, αρνήθηκαν εναλλακτικούς πόρους και τώρα ο Υ;τουργός των Οικονομικιον με 

εύλογη κατήφεια μας ανακοινιονει τη χρονιότητα των μακροοικονομικών ανισορρο

πιών και την πολυπλοκότητα των διαρθρωτικών προβλημάτων, που δεν αντιμετωπί

στηκαν την ώρα που έπρεπε και που, "αν δεν αντιμετωπιστούν έγκαιρα και αποτελε

σματικά, θα συμπαρασύρουν την οικονομία στην καταστροφή". 

Προσέξτε, ΚΙΙΡΙΟΙ συνάδελφοι: Δεν προβλέπει δυσκολίες ο κύριος Υπουργός, 

δεν προβλέπει περιπέτειες. Προβλέπει καταστροφή. ΠΡοΒλέπει σήμερα εκείνα που 

εμείς είχαμε προβλέψει και εκείνα για τα οποία εμείς ;τροειδοποιούσαμε καθ' όλη 

την πενταετία του κ. Βασιλείου και που βέΙ1αια δεν τα ΠΡΟl1λέπαμε μόνο εμείς, γιατί 
δεν είμαστε καθόλου ικανότεροι στις προβλέψεις από κανέναν. Απλώς φάνηκε ότι 

δυστυχώς οι άλλοι υστερούσαν σε επίγνωση ευθύνης. Α;τλ{ος φάνηκε ότι δυστυχιος 

εκείνοι που διαμόρφωναν την πλειοψηφία σ' αυτό το Σιομα έβρισκαν ότι τους 

βόλευε η ανευθυνότητα, ότι τους βόλευε να αμιλλ(\Jνται σε ανευθυνότητα τον 

κ. Βασιλείου. Έφτασε ωστόσο σήμερα η ιορα της αλ1Ίθειας. Η ώρα που ο καθένας 

τίθεται από την ωμή πραγματικότητα αντιμέτωπος με τις ευθύνες του. Και το χειρό

τερο είναι που αυτή η ιορα ήλθε σε κακή συγκυρία. 

Έχουμε από τη μια τα δημοσιονομικά χάλια που. για να αντιμετωπιστούν, 

πρέπει να αντληθούν πόροι από την εθνική οικονομία και έχουμε από την άλλη τους 

παραγωγικούς τομείς της οικονομίας να παρουσιάζουν. όπως είπε ο Υπουργός των 

Οικονομικιον, εξάρθρωση που, για να αντιμετωπιστεί, απαιτείται να εκταμιευθούν 

πόροι από το δημόσιο ταμείο. Είμαστε δηλαδή σε ένα φαίιλο κύκλο: άντληση πόρων 

από την εθνική οικονομία για τις ανάγκες του δημοσίου οδηγεί σε παραπέρα εξάρ

θρωση και εκταμίευση πόρων από το δημόσιο ταμείο υπέρ των παραγωγικιον 

τομέων παρασύρει το κράτος στην πτιΟχευση. 

Θα το επαναλάβω άλλη μια φορά: Αν εισακουόμασταν τότε, αν εισακουόμα

σταν το 1990 ή το 1991 ή έστω το 1992, δε θα βρισκόμασταν σήμερα μπροστά σ' αυτό 
το φαύλο κύκλο. Αν έστω γινόταν δεκτή απλώς και μόνο η άποψή μας ότι η εισα

γωγή του φόρου προστιθέμενης αξίας δεν μπορούσε να συμβαδίσει με μέτρα ι(1ιλε

λευθεροποίησης της αγοράς και ότι, για να μην υπάρχουν βαριές αρνητικές συνέ

πειες από την ευλόγως προβλεπτή υπερδιόγκωση της ιδιωτικής ζήτησης διαρκιον 

καταναλωτικιον αγαθιον, θα 'πρεπε το αντίθετο να γίνει, δηλαδή ο ακόμη πιο 

αυστηρός έλεγχος της αγοράς και ιδίως των εισαγωγ<Ον. αυτό και μόνο θα ήταν 

αρκετό, ώστε τα σημερινά προβλήματα να ήταν μόνο δυσΖέρειες που θα μπορούσαν 

να ελεγχθούν. Ούτε αυτό δεν έγινε. Και Ηορα δεν αρκεί φυσικά να λένε "στερνή μου 

γνώση να σ' είχα πριΟτα" . Τιορα πρέπει να ληφθούν μέτρα και να υπάρξουν αποτελέ

σματα θετικά. 

Ο κύριoς~ Υπουργός δεν ανέφερε τα μέτρα που έΊ:μ κατά νου η κυβέρνηση. 

Πολύ σωστά παρέπεμψε σε αναζήτηση ευρύτερης συ~Γ. ίνεσης και σε κοινωνικό 
διάλογο. Σ' αυτό είμαστε σύμφωνοι. Υπό μία προϋπόθεση όμως: Ότι στον επιζητού

μενο κοινωνικό διάλογο θα έχουν όλοι τη θέση τους, ότι ο κοινωνικός διάλογος θα · 
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είναι απαλλαγμένος από τον κοινωνικό ρατσισμό, τις συνέ;τειες του οποίου η συνδι

καλιστική οργάνωση στην οποία ανήκω, η ΔΕΟΚ, υφίσταται για πάνω από μια δεκα

ετία. Λέμε "ναι" στον κοινωνικό διάλογο και απαιτοι)με πλήρη και ισότιμη συμμε

τοχή. Και διαμαρτυρόμαστε, γιατί δεν κληθήκαμε στην τελευταία σύνοδο της 

Μεικτής Οικονομικής Επιτροπής. Λέμε ακόμη ότι σ' αυτόν θα πρέπει να συμμετέ

χουν σ' όλα του τα στάδια και τα πολιτικίι κόμματα και οι επαγγελματικές οργαν(ο

σεις, πέραν των εργατικ(ον και των εργοδοτικών. Με τον κοινωνικό διάλογο και την 

κοινωνΙΚ11 συναίνεση αυτό που αναζητείται είναι το μέ~ιεθoς του βάρους ;του θα 

επωμισθεί η κοινωνία μας και η κατανομή αυτού του Ι1Cι.ρoυς στα διάφορα κοινω

νικά στρώματα.Συνεπ(Ος, όλα τα κoινωνικCι στρώματα πρέπει να είναι παρόντα, όλα 

πρέπει να έχουν λόγο και άποψη και όλοι πρέπει να συμμεριστούμε την ευθύνη. 

Στόχοι μας πρέπει να είναι ταυτόχρονα η ενίσχυση της σταθερότητας και η βελτίωση 

της ανταγωνιστικότητας της οικονομίας μας. 

Αυτοί οι στόχοι για σταθερότητα προϋποθέτουν τη μείωση του ρυθμού ;τληθω

ρισμού κάτω από το 4%, τον περιορισμό του δημοσιονομικού ελλείμματος στο 
αποδεκτό, με βάση τα κριτήρια του Μάαστριχτ, 3% του ΑΕΠ, τη δραστική μείωση 
του δημόσιου χρέους στο επίσης αποδεκτό, με βάση τα κριτήρια του Μάαστριχτ, 

60% του ΑΕΠ και την ουσιαστική βελτίωση του ισoζυ~ιίoυ τρεχουσών συναλλαγ(ί)ν. 

Για την αντα'ιωνιστικότητα οι στόχοι είναι' πιο σι·ινθετοι. Συναρnονται όχι 

μόνο με το ρυθμό πληθωρισμού αλλά και με τη νομισματική πολιτική και τις συναλ

λαγματικές ισοτιμίες, με την παραγωγικότητα της εργασίας, με την κατανόηση και 

την προσαρμογή στις συνθήκες της νέας διεθνούς κατανομής της εργασίας που 

απορρέει από την κατάρρευση του κομμουνισμού, την ανάκαμψη των οικονομι(ον σε 

χ(ορες της Μέσης Ανατολής και άλλες χ(ορες του Τρίτου Κόσμου και την εμφάνιση 

των νέων βιομηχανικ(ον χωΡ(ΟΥ στην Ανατολική Ασία και με την αναδιάρθρωση κατ' 

ακολουθίαν του τομέα της μεταποίησης, την αναβάθμιση της τεχνολογίας, της ποιό

τητας, της παραγωγικότητας και της εμπορίας των ;τρο'ίόντων μας και με άλλα 

επιμέρους μέτρα για τους επιμέρους τομείς της οικονομίας. 

Α υτοί οι στόχοι είναι εξ αντικειμένου αδύνατο να επιτευχθούν μέσα στο 1993, 
όποια μέτρα κι αν ληφθούν, γιατί, όπως εξελίχθηκαν τα πράγματα, εξ ανάγκης τα 

μέτρα υπέρ των δημοσίων οικονομικιον θα έχουν αρνητικές επιπnοσεις στην ιδιω

τική οικονομική δραστηριότητα και τα μέτρα υπέρ της ιδιωτικής οικονομικής 

δραστηριότητας θα έχουν αρνητικές επιπτ<οσεις στα δημόσια οικονομικά. Ως εκ 

τούτου, τα μέτρα που τελικά θα αποφασιστούν θα πρέπει να είναι ισορροπημένη και 

κοινωνικώς αποδεκτά και τέτοια μέτρα δεν μπορούν να είναι άμεσα και ταχείας 

απόδοσης. Ισορροπιιμένα και κοινωνικ(ος αποδεκτά μέτρα προϋποθέτουν μακρό

χρονια στρατηγική, μεθόδευση και κλιμάκωση. 

Η λήψη ενδιάμεσων βραχυχρόνιων μέτρων, τα ο;τοία επίσης πρέπει να είναι 

κοινωνικώς αποδεκτά, δίκαια και ισορροπημένα, σ' ένα μι'Jνo μπορεί να αποβλέπει: 

στην αποτροπή της επιδείνωσης, στη συγκράτηση της κnτcιστασης και στην περιορι

σμένη μόνο βελτίωσή της μέσα στο 1993. Αν προχωρήσει πέρα από τη μετριοπαθή 
αυτή οροθέτηση και όσο πιο πέρα από αυΤ11ν προχωρήσει. τόσο περισσότερο ριψο

κίνδυνο θα είναι ο φαύλος κύκλος να μετατραπεί σε δίνη. 

Κύριε Πρόεδρε, κίιριοι συνάδελφοι, έχει διατυπωθεί ο ισχυρισμός ότι η κυβέρ

νηση δίνει μια δραματοποιημένη εικόνα της οικονομίας, ~ιιατί πρόθεσή της είναι να 

βάλει χέρι στις κοινωνικές κατακτήσεις των εργαζομένων, να περικόψει την ΑΤΑ, 
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να καθηλώσει τους μισθούς, να αυξήσει το φόρο προστιθέμενης αξίας, να μεταβι

βάσει στην Κεντρικι1 Τράπεζα την εξουσία καθορισμοίl του ανώτατου επιτοκίου, 

που σήμερα ανήκει στη Βουλή, να προχωρήσει στη δραστικι1 φιλελευθεροποίηση του 

εμπορίου και των συναλλαγιον και να προχωρήσει στην π(οληση σε ιδιιοτες περιου

σιακών στοιχείων του κράτους, όπως είναι για παράδειγμα οι ημικρατικοί ΟΡΥανι

σμοί. 

Βέβαια, τέτοια μέτρα ούτε έστω υπαινικτικά δεν αναφέρονται στο πρόγραμμα 

με βάση το οποίο εκλέχθηκε στην προεδρία ο κ. Κληρίδης. Ούτε και στο πρόγραμμα 

του ΔΗΚΟ γίνεται υπαινιγμός για τέτοια μέτρα, αλλά αντίθετα κατά τρόπο απερί

φραστο ομολογείται πίστη και αφοσίωση στη φιλοσοψία της μεικτής οικονομίας. 

Α νεξαρτήτως τούτου, προσωπικά τρέφω απέχθεια προς την προθεσολογία. Δεν 

αναζητώ συνεπώς προθέσεις άλλες από εκείνες που δηλ(;)νονται. Για μένα η κατά

σταση της οικονομίας είναι δραματική και με βάση τα στοιχεία που έδωσε η προη

γούμενη κυβέρνηση και δεν ήταν αναγκαία καμιά περαιτέρω δραματοποίηση. για να 

ανησυχήσω. Ωστόσο, καταλογισμός ;τροθέσεων έγινε και ως εκ τούτου είναι επιβε

βλημένο όλοι να τοποθετηθούμε είτε συμμεριζόμαστε τις καταλογισθείσες προθέσεις 

είτε αναμένουμε τη διάψευσή τους στην πράξη ή την επιβεl1αίωσή τους στην ;τράξη. 

Η δική μας τοποθέτηση είναι σαφής: Οι κοινωνικές κατακτήσεις δεν μπορούν 

να πειραχθούν από κανέναν. Η ΑΤΑ είναι μια από τις κατακτήσεις αυτές. Όπως 

μια από τις κατακτήσεις αυτές είναι και η ελεύθερη συλλογική διαπραγμάτευση των 

μισθιον και των όρων εργασίας. Και είναι κορυφαία κατ<Ίκτηση. Ο φόρος προστιθέ

μενης αξίας δεν μπορεί να αυξηθεί ή τουλCΙϊ.ιστον δεν μ;τορεί να εξετάζεται το ενδε

χόμενο αύξησή ς του, αν προηγουμένως δε Ίιίνει πιο δίκαιο το βάρος από την άμεση 

φορολογία, αν δηλαδή προηγουμένως δεν αυξηθεί το μερίδιο στα φορολογικά βάρη 
των εταιρειών, ντό;τιων και υπεράκτιων, καί' των ψηλ(;ηι ιδιωτικών εισοδημάτων. 
Το επιτόκιο είναι υπόθεση της Κεντρικι1ς Τράπεζας μόνο μέχρι το όριο που της το 

επιτρέπει αυτή η κοινωνία, την οποία εκπροσωπεί με Oιcι<[(Ί.νεια η Βουλι1 των Αντι

προσιΟπων. Το επιτόκιο δεν μπορεί να γίνει όπλο στα αδιαφανή χέρια κανενός 

μονοσήμαντου, και μάλιστα μονεταριστικού από τη crίιση του, οργανισμού, όπως 

είναι η Κεντρικι1 Τράπεζα. Ούτε βέβαια θα διοσουμε ποτέ τη συγκατάθεσή μας για 

μέτρα φιλελευθεροποίησης που δογματικά θα επιχειρηθεί να επιβληθούν. 

Ελεύθερη θέλουμε την οικονομία και ελεύθερο θέλοιιμε το εμπόριο. Ελείιθερο, 

όχι ασύδοτο! Όχι με ελευθερία τέτοια, ;του να επιβάλλει καταστάσεις μονοπωλίων 

και ολιγοπωλίων, που στο όνομα του ανταγωνισμού θα εξοντιονει και τον ανταγω

νισμό και τον όποιο επίδοξο ανταΊιωνιστή και που τελικ{ι θα παραδίδει απροστά

τευτο και ανυπεράσπιστο τόσο τον καταναλωτή όσο και τον παραγωΊό στην 

ολιγαρχία που θα επικρατήσει. Για το εμπόριο, όπως και για κάθε ανθρ(οπινη 

δραστηριότητα, η δική μας η αντίληψη είναι ότι η ελευθερία του ενός τελειιονει εκεί 

που αρχίζει η ελευθερία του άλλου. Και αυτό σημαίνει κρατικό έλεγχο. Σημαίνει 

κρατική παρέμβαση και κρατικές ρυθμίσεις. η έκταση των οποίων καθορίζεται κάθε 

φορά από τις ισχύουσες πραγματικότητες με τέτοιο η~ι)πo, ιοστε να διασφαλίζεται 

πάντοτε ότι η οικονομία παραμένει κοινωνικά προσανατολισμένη, ότι ρυθμίζεται 

πάντοτε με αντίληψη κοινωνική και όχι αυθαίρετα και με ιδιοτέλεια. 

Και βεβαίως κανένα μέτρο που κάνει το κράτος πιο φτωχό δε θα μας βρει ποτέ 
σύμφωνους. Ποτέ δε θα δεχθούμε κρατική περιουσία να ιδιωτικοποιηθεί. Ποτέ δε 

θα εγκρίνουμε τα φυσικά μονοπιολια, όπως είναι εκείνα των ημικρατικιον οργανι

σμών, να περάσουν στην ιδιωτική εκμετάλλευση. 
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Με αυτή την τοποθέτηση οροΘετούμε από την πλευρά μας το πλαίσιο του 

κοινωνικού διαλό'γου που ανέφερε ο Υπουργός των Οικονομικών. Είμαστε έτοιμοι 

και πρόθυμοι γι' αυτό το διάλογο. Και θα προσέλθουμε σ' αυτόν, όταν κληθοίlμε, και 

ελπίζουμε να κληθούμε, με πλιΊρη συναίσθηση ευθίlνης. Ελπίζουμε το ίδιο να 
πράξουν όλοι μαζί και εκείνοι που είχαν συναγωνιστεί σε ανευθυνότητα την απελ

θούσα κυβέρνηση. 

Ευχαριστιό, κίlριε Πρόεδρε, 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Αβραάμ Αντωνίου. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Πρώτα θα ιΊθελα να καθησυχάσω το Σ(ί>μα ότι δεν πρόκειται να μακρηγΟΡ1Ίσω, 

γιατί καταλαβαίνω ότι στις 7.00 πρέπει να τερματιστεί η συζήτηση. 

Το πρώτο ερ<;nημα είναι: Ποιο είναι το αντικείμενο επί του οποίου αντιπαρα

τϊθενται οι απόψεις σ' αυτό το Σιόμα: Νομίζω ότι το αντικείμενο είναι σαφές. Είναι 

το πιός εκτιμάται η κατάσταση της κυπριακής οικονομίας. Ένας θα μπορούσε να 

ισχυριστεί ότι αυτή η συζήτηση είναι ίσως αχρείαστη, εφόσον μένουμε απλ(ός σε 

δια;τιστιόσεις και εκτιμήσεις και δεν προχωρούμε στη συζήτηση για συγκεκριμένα 

μέτρα. Παρά ταύτα, κατά τη δική μου γν(;ψη, είναι χρήσιμη η συζήτηση, διότι από 

την εκτίμηση, τα συμπεράσματα και τις διαπιστιόσεις θα γεννηθούν ίσως οι σκέψεις 

και οι ιδέες βάσει των οποίων θα προταθούν και θα προσδιοριστούν τα μέτρα για 

την αντιμετώπιση της κατάστασης της οικονομίας μας. 

Μέσα στο τελευταίο διάστημα είδαν το φως της δημοσιότητας και έγγραφα και 

δηλιόσεις για την κατάσταση της οικονομίας όχι μόνο κυ~ερνητικών παραΊόντων 

αλλά και παραγόντων από τον ιδιωτικό τομέα, τα οποία προκάλεσαν μεγάλη 

ανησυχία σε ευρέα στριόματα του κυπριακού λαού. Με αφορμή τη διαγνωστική 

έκθεση και τις δηλιόσεις τόσο του έντιμου Υπουργοίl Οικονομικών όσο και των 

εργοδοτικών παραγόντων και άλλων παραγόντων από τον ιδιωτικό τομέα τα 

πλείστα μέσα μαζΙΚ1Ίς ενημέρωσης έστειλαν δυστυχώς μηνίlματα περί άμεσης κατάρ
ρευσης της οικονομίας και δημιούργησαν ένα κλίμα απαισιοδοξίας. 

Εμείς δεν αγνοούμε ότι η οικονομία αντιμετωπίζει προβλήματα. Είναι ','ε','ονός 

ότι η κυπριακή οικονομία παρουσιcιζει προβλ1Ίματα, που ασφαλώς όλοι παΡίl.<'ιεχό
μαστε ή πρέπει να παραδεχόμαστε πως δεν είναι σημερινά. Για πολλά χρόνια η 
κυπριαΚ11 οικονομία παρουσίαζε και συνεϊ.ίζει να παρουοι(ιζει σοβαρές αποσταΘερο

ποιητικές τάσεις. Άλλωστε, οικονομικά προβλήματα δεν αντιμετωπίζει μόνο η 

Κύπρος όλος ο κόσμος έχει προβλιΊματα και πολλές χ(ό>ρες έχουν προβλήματα πολύ 

πιο σοβαρά από τα δικά μας. Ακόμα και στην Ευριόπη ~'Z()υμε ανεργία της τό.ξης του 

10%, ενιό ταυτόϊ.ρονα μιλούμε για πολύ μικρούς ρυθμοιΊς οικονομικής ανάπτυξης, 
ακόμα και για μηδενικούς ρυθμούς ανάπτυξης. 

Συνεπιός, δε μας εκπλήττει το γεγονός ότι η Κύπρος έχει οικονομικά προβλ1Ί

ματ α και η θέση μας δεν είναι ότι αυτά τα ΠΡΟΙ'ιλήματα δεν πρέπει να αντιμετωπι

στούν ή ότι πρέ;τει να αποκρύβονται από το λαό. Οίηε είναι η θέση μας όμως ότι 

πρέπει να διογκ(όνουμε αυτά τα προβλ1Ίματα με διάφορους τρόπους και να προκα

λούμε αδικαιολόΌ'ητο πανικό. Τουναντίον, όλοι πρέπει να μιλήσουμε γι' αυτά τα 

προβλ1Ίματα και να τα εξηγήσουμε στο λαό με κάθε αντικειμενικότητα. 
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Από την αρχή είχαμε δηλώσει, και αυτό το είπαμε και στον ίδιο τον έντιμο 

Υπουργό Οικονομικιον, ότι η βιασύνη που επέδειξε η κυΒέρνηση στο να ανοίξει αυτό 

το θέμα και η διόγκωση των προβλημάτων, ιί)στε να παΡΟΙlσιάζουν μια κρίσιμη κατά

σταση στην οικονομία μας και να μιλούν σχεδόν για ΚCΙΤι'ιρρευσή της, προκι'ιλεσαν 

πανικό και δυσχέρειες. 

Είναι όμως έκδηλη η πρόθεση αυτής της προσπάθειας, κατά τη δική μας εκτί

μηση. Το ελατήριο βρίσκεται κατά κύριο λόγο στην προετοιμασία της κοινής 

γνώμης, για να δεχθεί είτε αδιαμαρτύρητα είτε με λι'.'ότερη αντίδραση τη λήψη 

ορισμένων μέτρων λιτότητας και ιδιαίτερα την επιβολι] <[ορολογιών, τα οποία πλι;τ

τουν κατά κανόνα τους εργαζομένους και τα χαμηλά και μεσαία εισοδηματικά στριο

ματα. Πώς αλλιιος μπορούν να ερμηνευτούν δημοσιείψατα της εφημερίδας του 

κυΒερνώντος κόμματος της ''Αλήθειας'', που αναφέρουν ότι η αύξηση των κρατικιον 

εσόδων θα επέλθει μέσω της αύξησης του φόρου προστιθέμενης αξίας και της έκτα

κτης εισφοράς για την άμυνα, τη στιγμι] που η κυβέρνηση δεν έχει προβεί σε καμιcι 

τέτοια δήλωση επί του παρόντος τουλάχιστον; Αυτό σημαίνει ότι μεθοδικά προτοι

μάζεται η κοινή γνιομη να δεχθεί αυτά τα μέτρα. 

Έχουμε ακοίlσει τις δηλιοσεις του Υπουργοίl Οικονομικών και έχουμε 

διαβάσει τη διαγνωσΤΙΚΙ1 του έκθεση που κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσιί)πων 

για την οικονομία. Αυτή η έκθεση περιέχει ορισμένους οικονομικούς δείκτες. Αυτοί 

οι δείκτες πιστείlω ότι δε δικαιολογούν οίlτε πανικό Oi1TE σύγχυση ούτε απαισιο
δοξία για την οικονομία του τόπου. 

Δεν πρόκειται να προβιο εδιί) σε λεπτbμερή ανά λ \1ση της οικονομίας μας. Θα 

αναφερθιο όμως συνοπτικά στους Βασικότερους δείκτες της οικονομίας και σε εκτι

μήσεις, για να φανεί ότι η οικονομία μας είναι αρκετά ισΖυρι1. ιοστε να αντεπεξέλθει 

στα προβλήματα που αντιμετωπίζει. 

Πριοτα απ' όλα έρχομαι στο Βασικό θέμα του ρυθμοιΊ ανάπτυξης. Τι συμβαίνει 

με αυτό το θέμα στην κυπριακι; οικονομία; Αυτή τη στι'.'μή, αν μιλήσουμε με αριΘ

μούς, και αυτό λέει και η έκΘεση, Θα φανεί ότι στην πενταετία 1983-1987 είχαμε μέσο 
ρυθμό οικονομικής ανάπτυξης 5,7%, ενιί) στην πενταετία 1988-1992 είχαμε μέσο 
ρυθμό ανάπτυξης της τάξης του 6,7%, παρόλο που το 1991, ως γνωστόν, λόΊω του 
πολέμου στον Κόλπο είχαμε πολύ χαμηλό ρυθμό ανάπτυξης. Συνεπώς, το Θέμα της 

οικονομικής ανάπτυξης δεν μπορεί κάποιος να το εξετ<'ιζει μεμονωμένα και για 

μικρές χρονικές περιόδους. Δεν μπορεί μια οικονομία που το 1992 σημείωσε l)\IΘμό 
οικονομικής ανάπτυξης ρεκόρ ίlιjJoυς 9% δυο μήνες μετι'ι να υποστηρίζεται από 

κάποιους ότι είναι ετοιμόρροπη. 

Όσον αφορά τον πληΘωρισμό, που είναι κι αυτός ένας σημαντικός δείκτης 

που υποδηλοί τη σταθερότητα της οικονομίας, και πάλι με Βάση τα επίσημα στοιχεία 

φαίνεται ότι δε βρισκόμαστε σε τέτοια κατάσταση, ΠΟ\1 να δικαιολογείται σοΒαρι; 

ανησυχία. Για παράδειγμα, ο ρυΘμός πληθωρισμού στην Ki1Jrgo το 1989 ήταν 4%, το 
1990 4,5 %, το 1991 5 % και το 1992 B~lήκαμε στο 6,5 % για τους γνωστούς λόγους, και 
ιδιαίτερα το 1992 λόγω καιρικών συνθηκιον και λόγω της εφαρμογής του φόρου 
προστιθέμενης αξίας. Και θυμάμαι. και αυτό έγινε στην Οικονομική Συμβουλευτική 

Επι τροπή, ότι παράΊοντες επέμεναν ότι ο πληθωρισμός το 1992 θα ήταν διψήφιος, 
ενώ ήτα" μόλις 6,5%. Το 1993 είναι σίγουρο ότι ο πληΘωρισμός Θα είναι μικρότερος 
και αισΘάνομαι ότι θα είναι πολιΊ μικρότερος από αυτόν που ήταν το 192. 
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Άλλωστε, οι στατιστικές των πριίnων τριιον μηνών του Ι 993 δίνουν μια τέτοια 
ελπίδα. Αλλά και στην Ευριοπη είχαμε παρόμοια κίνηση για τον πληθωρισμό. Το 

Ι 989 είχαμε πληθωρισμό 4%, το Ι 99 Ι ανήλθε στο 6, Ι % και έπεσε το Ι 992 στο 4,6%. 
Το Ι 993 προβλέπεται χαμηλότερος. Άρα ούτε και από αυτής της άποψης πρέπει να 
δημιουργείται κλίμα απαισιοδοξίαι;. 

Δε χρειάζεται. νομίζω, να πούμε πολλά πράγματα για το θέμα της ανεργίας. Η 

Κύπρος όχι μόνο δεν αντιμετωπίζει σοβαρό πρόβλημα ανεργίας, αλλά σε κά:τοιους 

τομείς έχουμε και έλλειψη εργατικιον χεριιΟν. Στην Ευρώπη είναι γνωστά τα 

ποσοστά ανεργίας τα οποία είναι της τάξης του 10%. 

Ομολογουμένως υπάρχουν προβλήματα στα δημόσια οικονομικά. Όμως και 

για το δημοσιονομικό έλλειμμα και ~'ια το δημοσιονομικό χρέος τα προβλήματα δεν 

είναι σημερινά. Είναι γεγονός ότι το δημοσιονομικό έλλειμμα και το δημόσιο χρέος 

έχουν μια ανοδική τάση σε απόλυτους αριθμούς. Έχουμε φθάσει και ξεπερι'ισει τα 

δύο δισεκατομμύρια λίρες, αλλά και πάλι συγκριτικά με το τι αντιστοιχεί στο 

ακαθάριστο εγχιοριο προ'ίόν δε Βλέπω να είναι πολίl ανησυχητική η κατάσταση. 

Μέτρα για περιορισμό του χρέους πρέπει να ληφθούν. 

Αυτές είναι σφαιρικά οι δικές μας εκτιμήσεις σ' ό.ΤΙ αφορά τη γενική κατά

σταση της οικονομίας. 

Στον ιδιωτικό τομέα τα άμεσα προβλήματα είναι θέματα που αφορούν περισ

σότερο τη βιομηχανία λόγω του σκληρού ανταγωνισμοί! που αντιμετωπίζουν τα 

κυπριακά προ'ίόντα στη διεθνή αγορά. Ιδιαίτερα τα προβλήματα αυτά πλήττουν 

τους τομείς ένδυσης - υπόδησης. Όμως και ο τουρισμός θα αντιμετωπίσει μερικά 

προβλήματα. Αλλά και πάλι αυτά τα προβλήματα δεν έπεσαν σαν κεραυνός εν 

αιθρία. Αυτά τα προβλtjματα αναμένονταν t1 έπρεπε να αναμένονται. Είναι προβλή
ματα που προέβλεψαν οι ίδιοι οι εμπειρο','νιομονες που είχαν μετακληθεί, για να 

κάνουν μελέτες σε σχέση με την τελωνειακή ένωση για τη σύνδεση της Κύπρου με 

την Ευρωπα'ίκή Κοινότητα. Και αναφέρονται στις δικές τους εκθέσεις. Αυτά τα 

προβλήματα σήμερα υπάρχουν και θα πρέπει να παρθοίιν μέτρα. Ασφαλιος μέτρα 

έπρεπε να είχαν παρθεί προηγουμένως και η ευθύνη ανήκει σ' αυτούς που έπρεπε να 

είχαν πάρει τα μέτρα. 

Εμείς λοιπόν θα διοσουμε τη συμβολή μας και θα πάρουμε το μερτικό της 

ευθύνης για την υπερπήδηση των δυσκολιιον που παρουσιάζονται στην οικονομία. 

Ιδιαίτερα θα δούμε με κάθε περίσκεψη τα προβλήματα που παρουσιάζονται στον 

τουριστικό τομέα και στο βιομηχανικό τομέα με πριοτους τους τομείς της ένδυσης 

και της υπόδησης. Θα διοσουμε τις δικές μας απόψεις σε ό,τι αφορά το δημοσιονο

μικό και ταμιακό έλλειμμα του κράτους και μετά βεβαιότητος δηλώνω ότι υπάρχουν 

λύσεις για τα προβλήματα της οικονομίας μας, χωρίς να φορτωθούν κατ' ανάγκην 

τα βάρη στους ώμους των εργαζομένων. Δε θα ήθελα να αναφερθώ σ' αυτά τα μέτρα 

που είναι δυνατό να ληφθούν, γιατί αρκετά έχουν εξηΊηθεί από τον αγαπητό συνά

δελφο κ. Χατζηδημητρίου. 

Διαφωνούμε όμως με αυτούς που βιάστηκαν να εισηγηθούν την αύξηση της 

φορολογίας και κατά πριοτο λόγο του φόρου προστιθέμενης αξίας. Διαφωνούμε και 

θα επιμείνουμε να ανατραπεί η έμμονη ιδέα της ΟΕΒ για την αχρήστευση της αυτό

ματης τιμαριθμικής αναπροσαρμογής. Εμείς πιστεύουμε ότι ούτε η αύξηση του 
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φόρου προστιθέμενης σξίας ενδείκνυται ούτε η αύξηση ((λλων φόρων κατά τρόπο 

που θα πλήξουν κατά κύριο λόγο τα ευρύτερα λα'ίκά στριοματα και κυρίως τους 

εργαζομένους. 

Όμως, πώς δικαιολογείται, αγαπητοί συνάδελφοι, σήμερα η επιβολή φόρων, 

όταν το σημερινό κυβερνιον κόμμα πριν από λιγότερο από έξι μήνες επέμεινε, 

πρωτοστάτησε, ώστε να καταργηθεί η φορολογία στα τέλη, στους λογαριασμούς της 

Αρχής Τηλεπικοινωνιών, που έδινε στην ουσία περίπου κοντά στα ί9 εκ.; Μήπως 

τότε αυτό το κόμμα δεν προέβλεπε τις δυσκολίες που θα προκαλούνταν στα δημόσια 

οικονομικά; 

Υπάρχουν περιθώρια, κατά τη γνιομη μας, να φορολογηθεί ο πλούτος, οι 

εύπορες τάξεις και οι μεγάλες εταιρείες, ενιο με την εισαγωγή του φόρου προστιθέ

μενης αξίας που, κατά τη γνιομη μας, πρέπει να αφεθεί να λειτουργήσει τουλάχιστον 

ένα πλήρες έτος, δημιουργούνται οι προϋποθέσεις για μια πιο αποτελεσματική 

πάταξη της φοροδιαφυγής κατά τρόπο που θα αυξήσει σημαντικά τα έσοδα του 

κράτους. 

Στο παρελθόν είχαμε εκφράσει επίσης Θέσεις και προτείνει μεθόδους για 
αύξηση των εσόδων του κράτους. Για το φόρο εισοδήματος είχαμε πει, για παρά

δειγμα, ότι οι συντελεστές που αφορούν τα μεγάλα εισοδηματικά στρώματα έπρεπε 

να αυξηθούν. Αυτή ήταν επίσης η πρότασή μας, όταν εσυζητείτο η αλλαγή του φορο

λογικού συστήματος, αλλά και πάλι το σημερινό κυβερνιον κόμμα δεν είχε συμφω

νήσει. 

Διαφωνούμε κάθετα και με την απόφαση της Κεντρικής Τράπεζας να επιμείνει 

στην ελευθεροποίηση των επιτοκίων. Πιστείιουμε ότι η ελευθεροποίηση των επιτο

κίων θα προκαλέσει πολύ σοβαρότερα προΒλήματα και θα πλήξει σε πολύ μεγάλο 

βαθμό τις χιλιάδες εργαζομένους και απλοί'ς ανθρώπους που ενδιαφέρονται για την 

απόκτηση στέγης και άλλων απαραίτητων αγαθών. 

Στη διαγνωστική έκθεση του Υπουργείου Οικονομικιον γίνεται ιδιαίτερη μνεία 

στο θέμα του εργατικού κόστους και αναφέρεται ότι η αίιξησή του είναι πιο ψηλή 

από τους ρυθμούς αύξησης της παραγωγικότητας. Εμείς έχουμε κατ' επανάληψιν 

εξηγήσει τις θέσεις μας όσον αφορά την αύξηση των μισθιον και διαφωνούμε με τις 

εργοδοτικές οργανιόσεις που έσπευσαν να ζητήσουν με υπομνήματά τους από την 

κυβέρνηση την παγοποίηση των εισοδημάτων των εργαζομένων ή την επιβρά<'nινση 

του ρυθμού αύξησής τους. Έχουμε πει ότι ο λόγος που υποστηρίζουμε αυξljσεις 

ψηλότερες από την παραγωγικότητα είναι ότι από τις ίδιες τις επίσημες εκθέσεις 

προκύπτει ότι τα τελευταία πέντε χρόνια (Ι 986- Ι 990) το μερίδιο της εργατικής 

τάξης στο εθνικό εισόδημα έχει πέσει, ενιο το μερίδιο όσων κερδίζουν έχει αυξηθεί. 

Η απάντησή μας όμως στο θέμα του εργατικοί, κόστους δε βρίσκεται στον 

περιορισμό των ρυθμιόν αύξησης των μισΘιl>ν, αλλά στα μέτρα εκείνα που πρέπει γ,α 

παρθούν για την αύξηση της παραγωγικότητας. Εννοιό καλύτερη ποιότητα, περισ

σότερη ποσότητα, καλύτερη οργάνωση δουλειάς. εισαγωγή νέας τεχνολογίας, εκσυγ

χρονισμό Κ.ά. Πιστεύω ότι στην κυπριακή οικονομία υπάρχουν τεράστια περιθιόρια 

αύξησης της παραγωγικότητας. Δεν έχουμε καμιά επιφί,λrιξη να εργαστούμε και να 

συνεργαστούμε με άλλους φορείς για το Θέμα αυτό. Εδιό είναι η γνώμη μας πως 

βρίσκεται η λύση του πΡοΒλήματος. 
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Αυτή τη στιγμή είναι έκδηλη η πρόθεση της νέας κυΒέρνησης να φορτιί:ισει το 

κόστος για την αντιμετιί:ιπιση των οικονομικών ΠΡΟΙ1λημάτων στους (ί:ιμους των 

εργαζομένων. Καλούμε λοιπόν τη νέα κυΒέρνηση και τους εργοδότες να αποφύ,/ουν 

τη λήψη βεβιασμένων μέτρων και να επιδείξουν την αναγκαία σύνεση και περίσκεψη, 

(ί:ιστε μέσα από τους μηχανισμούς της τριμερούς συνεργασίας να βρεθεί η χρυσή 

τομή για όλα τα καυτά οικονομικά και κοινωνικά προβλljματα του τόπου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το θέμα θα παραμείνει στην ημερήσια διάταξη. 

Προχωρούμε στη νομοθετική εργασία. Τα τέσσερα :;τρ(ί:ιτα θέματα, που είναι 

''Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993", "Ο περί προϋπο
λογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993", "Ο περί προέδρου και Αντι
προέδρου της Δημοκρατίας (Χορηγίαι και Γραφεία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1993" και ''Ο περί Συμπληρωματικοί' Προϋπολογισμοί' Νόμος (Αρ. 3) του 1993", 
έχουν κοινή Συμπληρωματική Έκθεση. Παρακαλ(Ι> τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε 

άλλο Μέλος της αρμόδιας ΚοινοΒουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση 

στο Σώμα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η κύρια Έκθεση έχει Ijδη αναγνωσΘεί και θα αναγνώσω μόνο 

τη Συμπληρωματική Έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, μόνο τη Συμπληρωματική. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ 

ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ (1) ''Ο ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993". (2) ''Ο ΠΕΡΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ (ΤΡΟΠΟ

ΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993", (3) ''Ο ΠΕΡΙ ΠΡΟΕΔΡΟΥ ΚΑΙ ΑΝΤΙ-
ΠΡΟΕΔΡΟΥ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΧΟΡΗΓΙΑΙ ΚΑΙ ΓΡΑΦΕΙΑ) 

(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" ΚΑΙ (4) ''Ο ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑ
ΤΙΚΟΥ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 2) ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Ρένος Π ρέντζας 

Υπενθυμίζεται ότι η ΚοινοΒουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋ:;τολο

γισμού είχε ετοιμάσει Έκθεση για τα πιο πάνω νομοσχέδια, της οποίας η συζήτηση 

άρχισε κατά την τελευταία συνεδρία της ολομέλειας της Βουλής που έγινε στις 

22 Απριλίου 1993. Με βάση την καταρχήν συζήτηση που έγινε και τις απόψεις που 
εκφράστηκαν, η ολομέλεια ανέθεσε στην Επιτροπή να εξετάσει τα διάφορα ζητήματα 

που ηγέρθησαν. 
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Για το σκοπό αυτό η Επι ΤΡΟΠΙ1 συνήλθε σε νέα συνεδρία στις 26 Απριλίου 1993 
στην οποία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των αρμόδιων Υπουργείων, 

καθώς και ο Γενικός ΕισαΊ,/ελέας της Δημοκρατίας. 

Ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας επαναδιατύπωσε ενιοπιο" τη; 

Επιτροπής τη θέση του αναφορικά με τη συνταγματικότητα της δημιουργίας πολι

τικής θέσης Υφυπουργού παρά τω Προέδρω, κάνοντας αναφορά και στη σχετική 

γραπτή γνωμάτευσή του, που έχει ήδη κυκλοφορήσει μεταξύ των Μελών του 

Σώματος. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπι] Οικονομικών και Πρoίiπoλoγισμoύ, υπό το φως 

της επαναβεβαίωσης της θέσης που αφορά τη νομική πτυΖή του όλου θέματος, ειση

γείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμους του δεύτερου, του τρίτου και του τέταρτου 

νομοσχεδίου, όπως έχουν τελικά διαμορφωθεί, χωρίς εντούτοις να μεταβάλλονται 

οι θέσεις της, οι οποίες περιλαμβάνονται στην πρώτη Έκθεσή της, σε σχέση με την 

ουσία του θέματος. 

Επειδή το πριστο νομοσχέδιο συναρτάται άμεσα με την παραπέρα μελέτη της 

κυβερνητικής πρότασης για τη δημιουργία μιας πρόσθετη; θέσης Γενικού Διευθυντή, 

η Επιτροπή εισηγείται το νομοσχέδιο αυτό να παραμείνει σε εκκρεμότητα, μέχρι που 

να ολοκληρωθεί η πιο πάνω μελέτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματο; αρχής; 

Ορίστε, ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ : 

Κύριε Πρόεδρε, όπως και στην περασμένη συνεδρία είχαμε τονίσει, εμείς 

συμφωνούμε και δεχόμαστε την ουσία των προτεινόμενων ρυθμίσεων. Και σε 

ένδειξη σεβασμού προς το θεσμό του Προέδρου της Δημοκρατίας και κατανόηση; 

της απαίτησης να υπάρχει κοντά στον Πρόεδρο ένας ανιίηερος αξιωματούχος, ένα 

πολιτικό πρόσωπο με το οποίο να μπορεί να συνεργάζεται απρόσκοπτα ο Πρόεδρος, 

είχαμε πει και είχαμε υποστηρίξει και στην ολομέλεια την περασμένη φορά και στην 

Επιτροπή ότι θα έπρεπε αυτά τα πράγματα να ψηφιστούν και εμείς ήμαστε διατεθει

μένοι να δώσουμε τη θετική μας ψήφο. Πλην όμως, ο τρόπος με τον οποίο ενήργησε 

η κυβέρνηση και η έλλειψη του προσήκοντος σεβασμού προς τη Βουλή από την 

κυβέρνηση αναφορικά με το θέμα το οποίο εσυζητείτο την περασμένη Πέμπτη και 

για το οποίο έσπευσε η κυβέρνηση να πάρει απόφαση, εν(ο το θέμα εσυζητείτu στη 

Βουλή και ενώ είχε δοθεί προς την πλευρά τουλάχιστο" της δικής μας ομάδας μια 

συγκεκριμένη υπόσχεση, μας αναγκάζουν τουλάχιστον επ' αυτού του θέματος να 

τηρήσουμε αποχή, εκφράζοντας την απαρέσκειά μας και τη διαμαρτυρία μας γι' αυτή 

τη στάση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Π αναγίδης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, σίγουρα συμφωνούμε με την ουσία του θέματος. Όμως, ο κ. Τάσσος 

Παπαδόπουλος με παρακάλεσε να σημειωθεί η επιφύλαξή του όχι για τη δημιουργία της 

θέσης αλλά για την ονομασία της θέσης. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι το πριί:ιτο νομοσχέδιο ούτως ή ι'ιλλως υπάρχει η εισήγηση 

να μη συζητηθεί σήμερα. Δεν είναι έτσι; Σύμφωνα με την Έκθεση της Επιτροπής, 

επειδή το πρώτο νομοσχέδιο. λέει, συναρτάται ... και τα λοιπά, η Επιτροπή ζητι'ι να 
μη συζητηθεί σήμερα. Και αντιλαμβι'ινομαι ότι η εισl1~lηση του κ. Παπαδόπουλου 

αφορά αυτό. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Αφορά τη θέση του Υφυπουργοί!, την πολιτική Αέση του Υφυπουργού ~'ια την 

οποία συμφωνούμε ότι ο Πρόεδρος σωστ(ι πρέπει να διορίζει πρόσωπα σε πολιτικές 

θέσεις για τη διάρκεια της θητείας του. Όμως, η επιφίlλαξη του κ. Παπαδόπουλου 

είναι για την ονομασία της θέσης και θέλουμε να σημειω(-)εί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα, πολύ καλά. Λοιπόν. το ΠΡ<;ΗΟ νομοσχέδιο δε θα τεθεί σε ψηφοφορία. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του επόμενου νομοσχεδίου, που είναι ''Ο 

περί Προέδρου και Αντιπροέδρου της Δημοκρατίας (Χορη','ίαι και Γραφεία) (Τροπο

ποιητικός) Νόμος του 1993". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικοί! νόμου. Άρ(-)ρο 2. 

Τροποποίηση του Πίνακα του άρθρου 5 του βασικοί! νόμου. Άρθρο 3. 

Έναρξη ισχι!ος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι με την αποχή του ΑΚΕΛ τα τέσσερα άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανά~lνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παριί:ιν Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προέδρου και Αντιπροέδρου της 

Δημοκρατίας (Χορηγίαι και Γραφεία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 23 ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και 17 αποχές το νομοσχέδιο ψηφίζεται 
σε νόμο. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του επόμενου νομοσχεδίου, που είναι ''Ο 

περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 1993". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του ΠάΊιου Ταμείου ποσού f12.575 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 3 Ι Δεκεμβρίου Ι 993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

'Ιδρυση και κατάργηση θέσεων. Πριότος Πίνακας. Παράρτημα. Δεύτερος 

Πίνακας. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι με την αποχή του ΑΚΕΛ τα τέσσερα άρθρα, καθιός και ο 

Π ριότος Πίνακας, ο Δεύτερος Πίνακας και το Π αράρτημα. εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 3) του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17 αποχές, Κ1)ριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 24 ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και 17 αΠΟΖές το νομοσχέδιο ψηφίζεται 
σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι ''Ο περί της Άμεσης Εποπτείας των 

θεμάτων των Αγνοουμένων, Eγκλω~ισμένων και Παθόντων από τον Πρόεδρο της 

Δημοκρατίας (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμος του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή 
οποιοδήποτε άλλο Μέλος της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει 

την Έκθεση στο Σιόμα. 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΤΗΣ ΑΜΕΣΗΣ ΕΠΟΠΤΕΙΑΣ ΤΩΝ ΘΕΜΑΤΩΝ ΤΩΝ ΑΓΝΟΟΥΜΕΝΩΝ. 

ΕΓΚΛΩΒΙΣΜΕΝΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ ΑΠΟ ΤΟΝ ΠΡΟΕΔΡΟ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑ

ΤΙΑΣ (ΠΡΟΣΩΡΙΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου. Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μοι!σιούττας 

Μάρκος Κ ι!πριανού 

Ρένος Π ρέντζας 

Η ΚοινοβουλευΤΙΚ11 Επιτροπή Οικονομικ(όν και Π~o\;πoλoγισμoύ μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποι 11θηκε στις 22 Απριλίου 
1993. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπεί.ται η θέσπιση νομοθεσίας που συμπλη

ρώνει κατάλληλα τις αρμοδιότητες του προέδρου της Δημοκρατίας και προβλέπει 

την υπαγωγή στην Προεδρία των Υπηρεσι(όν Αγνοουμένων. Ανθρωπιστικιόν 

Θεμάτων και Εξυπηρετήσεως ΠαΘόντων. κcι.Θ(ί)ς και οποι((σδήποτε άλλης υπηρεσίας. 

η οποία ασχολείται με Θέματα αγνooυμέ~·(ιιν. εγκλωβισμένων και παθόντων. 

Σύμφωνα με την εισηγηΤΙΚΙ1 έκΘεση 1!'ου συνοδεlΊει το πιο πάνω νομοσχέδιο. η 

διακρίβωση της τιΊχης των αγνοουμένων και ο τερματισμός του δράματος των οικο

γενειιόν τους. καΘ(ίις και η παραμον11 και επιβίωση των ε'(κλωβισμένων στη γη των 

πατέρων τους και η ανακοίιφιση των παΘόντων. συνεπι'ιγονται προσπάθειες και 

επαφές και σε διεθνές επίπεδο. Γι' αυτό αποτελεί αίτημα και απαίτηση του λαού να 

εποπτεύει άμεσα και προσωπικά ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας. με το κύρος του 

αξι(όματός του. το χειρισμό της υπόθεσης των αγνοουμένων. εγκλωβισμένι,)ν και 

παθόντων. 

Επειδlι ~'ια το σκοπό αυτό χρειάζεται νομοθετικl\ ~IΊθμιση συμπληρωματικιι 

των δυνάμει του Συντάγματος εξουσι<ίn' του Προέδρου της Δημοκρατίας και επειδή. 

όπως αποφάνθηκε το Ανιότατο Δικασnιριο με τη Ί'νωμάτευσή του στην αναφορά 

1/85. το κυπριακό πρόβλημα και ο χειρισμός του βρίσκεται έξω από τα πλαίσια του 

Συντάγματος. καΘίσταται αναγκαία η Ψι1φιση τής προτεινόμενης νομοθεσίας. 

Μετά και εφόσον ψηφιστεί το προτεινόμενο νομοσχέδιο. αναμένεται ότι θα 

υποβληΘούν και ορισμένα πρόσΘετα νομοσχέδια για τις αναγκαίες τροποποιήσεις 

στους κρατικούς προϋπολΟΊ'ισμοίις και ι'ιλλους "lJμους. 

Η ΚοινοβοιιλευΤΙΚ11 Επι ΤΡΟΠΙ1 Οικονομικιόν και Π~oϋπoλoγισμoύ, ως Θέμα 

αρχής. συμφωνεί κατά πλειοψηφία με την υπαγωγlι του χειρισμού των πιο πάνω 

θεμάτων στην προσωπικι\ εποπτεία του Προέδρου της Δημοκρατίας. παρ<'ιλληλα 
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όμως έχει την άποψη ότι τα καθήκοντα, οι απολαβές και οι λοιποί όροι υπηρεσίας 

του αρμόδιου Επιτρόπου θα πρέπει να καθορίζονται με Κανονισμούς που θα 

εγκρίνει η Βουλή. 

Το Μέλος της Επιτροπής-Βουλευτής του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

κ. Κ. Καζαμίας, διαφωνι\:ιντας με τη θέση της πλειοψηφίας, έχει την άποψηότι 

ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας έχει ήδη την ευχέρεια να δωρίζει πρόσωπα της εμπιστο

σύνης του ως συμf10ύλους του και για το σκοπό αυτό υπάρχει εγκεκριμένο σχετικό 

κονδύλι στον κρατικό προϋπολογισμό για το 1993. Γι' αυτό πιστεύει ότι η δημιουργία 

οποιασδήποτε άλλης θέσης είναι αχρείαστη, εν(ο η αναβάθμιση του ενδιαφέροντος του 

Προέδρου για οποιαδήποτε ειδικά θέματα μπορεί να επιδειχθεί με άλλους έμπρα

κτους τρόπους, χωρίς να είναι αναγκαία η ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου, 

ιδιαίτερα αν ληφθεί υπόψη η πολιτική λιτότητας που η ίδια η κυβέρνηση διακη

ρύσσει. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμοίι, αφού 

τροποποίησε το υπό συζήτηση νομοσχέδιο σύμφωνα με την προαναφερθείσα θέση 

της, εισηγείται κατά πλειοψηφία την ψήφισή του σε νόμο. όπως έχει τελικά διαμορ

φωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχει αναγνωσΘεί και στην Έκθεση της αρμόδια~ Κοινοβουλευ

τικής Επιτροπής το σκεπτικό της Προεδρίας αλλά και της Εκτελεστικής Εξουσίας 

για την πρόταση που έχει υποβληθεί με το νομοσχέδιο. Μεταξύ άλλων, στην αιτιο

λογική έκθεση αναφέρεται -και αυτή την αναφορά την κάνω παρενθετικά, αλλά ειναι 
πάρα πολύ ουσιώδης- ότι είναι αναγκαία η ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου, γιατί -
διαβάζω από την αιτιολογική έκθεση του Γενικού Εισαγγελέα- "αποτελεί αίτημα και 

απαίτηση του λαού να εποπτεύει άμεσα και προσωπικά ο Πρόεδρος της Δημοκρα

τίας ..... κτλ. κτλ. Αν ήταν να εισακούει όλα τα αιτήματα και τις απαιτήσεις του 

λαού ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, δε θα έπαιρνε την απόφαση για τους 62 με τον 
τρόπο που λήφθηκε . Έτσι, αυτή την αιτιολόγηση, όπως την κάνει εδώ και η Εκτελε

στική Εξουσία και ο Γενικός Εισαγγελέας, τη θεωρούμε τουλάχιστον υποκρισία. 

Κύριε Πρόεδρε, σήμερα με τα θέματα αγνοουμένων. παθόντων ... 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούεται.) 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Ανέφερα τη λέξη "τουλάχιστον", κίιριε Σολωμή. ~ιιατί τα θέματα ηθικής από 

πλευράς της ομάδας μας μας στερούν τη δυνατότητα να βρούμε πιο δυνατές λέξεις . 

Σήμερα, κίιριε Πρόεδρε, με τα θέματα παΑόντων, αγνοουμένων και εγκλωβι

σμένων ασχολούνται 17 κυβερνητικοί λειτουργοί με μισΘολογικές κλίμακες από την 
Α2 μέχρι την ΑΙ 3 και γίνεται η πρόταση για ψήφιση νέας Θέσης πολιτικής με μισθο
λογική αμοιβή γίιρω στις f25.000 συν άλλα ωφελήματα. Και υπάρχει η πρόθεση, 

όπως έχει δηλωθεί στην Επιτροπή Οικονομικών, να μετακινηθούν από τη σημερινή 
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τους έδρα όλα ή τουλάχιστον τα περισσότερα άτομα, οι δημόσιοι λειτουργοί που 

ασχολούνται με αυτά. Που σημαίνει πως σίγουρα θα πρέπει να αναμένουμε και 

επιπρόσθετους, συμπληρωματικούς πρoίiπoλoγισμoύς που θα καλύπτουν θέματα 

στέγασης αλλά και άλλων εξόδων λειτουργίας της νέας αυτής υπηρεσίας. 

Το σκεπτικό πως ο Πρόεδρος θέλει να αναβαθμίσει το ενδιαφέρον για τα 

θέματα των αγνοουμένων, εγκλωβισμένων και παθόντων πιστεύουμε ότι δεν είναι 

πάρα πολύ ισχυρό, γιατί μεθαύριο με το ίδιο σκεπτικό πιθανόν να έλθουν και νέες 

προτάσεις, σύμφωνα με τις οποίες, λόγw ανάγκης ανα/'\cιθμισης του κυβερνητικοί! 

ενδιαφέροντος γιq. τον αθλητισμό 11 για τον πολιτισμό 11 για τα περιβαλλοντικά 
θέματα, θα πρέπει να δημιουργήσουμε και τις ανάλογες πολιτικές θέσεις, τις οποίες 

σίγουρα θα φροντίσουμε, όπως και σ' αυτή την περίπτωση, να κατανείμουμε σε 

ημετέρους! 

Θυμίζω ταυτόχρονα, κύριε Πρόεδρε, ότι στους προίϊπολογισμούς του κρCιτους 

στο Κεφάλαιο για την Προεδρία είναι ψηφισμένο κάτω από το Κεφάλαιο Α 01, 
παράγραφος \06, κονδύλι για μισΟολογική αμοιβή 6 ειδικ(ί)ν συνεργατιον του προέ
δρου, που ανέρχεται μαζί με το τιμαριθμικό επίδομα ~'ιΊρω στις f50.000. Οι τρεις 
κατώτερες μισθολογικά θέσεις καλύπτονται συνήθως από ειδικούς γραφείς, από 

γραμματείς, οι οποίοι μαζί με άλλες 9 θέσεις με μισθολογικές κλίμακες από την Α8 
μέχρι την Α 15 αποτελούν το γραμματειακό προσωπικό της Προεδρίας. Ο προηγοί!
μενος Πρόεδρος διατηρούσε κατά την αποχ(ορησή του μια κενή θέση ειδικού συνερ

γάτη και ο κ. Κληρίδης Θα μπορούσε κάλλιστα, αν ήθελε, να τη χρησιμΟΠΟΙIΊσει, να 

την πληριοσει δηλαδή, και να αναθέσει αυτά τα ειδικά καθήκοντα, όπως θέλει τιορα 

να τα αναθέσει με την πρότασ11 του, στον Επίτροπο Προεδρίας. Ταυτόχρονα όμως 

θα μας ενδιέφερε και η άποψη του Υπουργείου Οικονομικιον και ιδιαίτερα του 

Υπουργού Οικονομικιον, του οποίου η προσπάθεια να παρουσιάσει τα μαύρα χάλια 

της κυπριακής οικονομίας είναι ακόμα πολίl νωπή στη σκέψη μας. 

Ας μη μας δοθεί ως δικαιολΟ'ι'ητικό το ότι η πρόταση αποδεικνύει το έμπρακτο 

ενδιαφέρον του Προέδρου να μεγιστοποιήσει την προσπ6θεια για βοήθεια των παθό

ντων προσώπων σε τούτο τον τόπο. Ο μόνος έμπρακτος τρόπος είναι να αυξήσουν ο 

Πρόεδρος και οι συνεργ6τες του τις προσπάθειές τους για γρήγορη δίκαιη λύση του 

κυπριακού προβλήματος, ούτως (ί)στε να σμικρύνουμε και τον πόνο των παΘόντων, 

αν είναι δυνατό, και να φέρουμε πιο κοντ6 τη διά παντός επίλυση του προβλ11ματός 

τους, αν είναι δυνατό. 

Ας λ6βει λοιπόν υπόψη αυτές τις διαμαρτυρίες και ας ανταποκριθεί ()ετικ6 

στην απογοήτευση όλων αυτών των στρωμ6των του λαοίl. αν πραγματικ6 Θέλει να 

ακούσει το πραγματικό αίτημα και την απαίτηση του λαοίl ο Πρόεδρος Κληρίδης, 

και ας δείξει πρα'(ματικά έμπρακτα το ενδιαφέρον του ~'ι' αυτά τα άτομα. Αυτό θα 

είναι το έμπρακτο ενδιαφέρον και όχι η προσπάθεια για δημιουργία νέων Θέσεων 

για τους λόγους που αναπτύξαμε προηγουμένως. 

ΕυχαριστιΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Το έμπρακτο ενδιαφέρον του κ. Κληρίδη για τα θέματα αυτά αποδεικνύεται 

καΘημερινά επί εικοσιτετραιορου βάσεως ... 
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ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Επί εικοσι τετραιόρου; Δεν κοιμάται; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Σχήμα λόγου, κύριε Ευσταθίου. Και το ξέρετε πολίl καλά ότι ασχολείται με 

αυτά τα προβλήματα διαρκ(ί>ς και χωρίς ()ιακοπl\. Εν π(ωη περιπτώσει, το θέμα της 

απόφασης για τους 62 δεν έχει απολύτως καμιά σχέση με το υπό κρίση νομοσχέδιο 
και θα ήταν καλό να μην είχε αναφερθεί ο συσχετισμός. γιατί πραγματικά λογικά 

δεν υπάρχει καμι(ι σχέση μεταξύ του θέματος που συζηΤ<)\'lμε ηόρα και του θέματος 

που φροντίσατε να μη συζητηθεί σl\μερα ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μιλάτε για το πρoη~ιoύμενo θέμα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

... γιατί προτιμήσατε συλλαληn\ριο παρCΙ τη συζιιτηση στη Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, θα παρακαλέσω όμως σίlντομα. ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Πολύ σύντομα. κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Πρόεδρε, εμείς δε μιλήσαμε ,/ια συσχετισμό του θέματος ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, αναφερόταν στο προηγοίιμενο νομοσχέδιο. Πρόκειται περί παρεξηγή-

σεως. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Όχι, επειδl\ είναι στο προηγούμενο. είμαι αναγκασμένος να αναφερθ(ό κι εγιί) 

στο προηγούμενο. Εγ(ό δεν αναφέρθηκα ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Αναφέρθηκε από τον κ. Καζαμία. Αν δεν αναcrέρθηκε, λυπούμαι. απολο

γούμαι, αλλά αναψέρθηκε από τον κ. Καζαμία. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Εν πάση περιπηόσει, θα σχολιάσω όμως το ότι κάνουμε -δεν ξέρω ποιους 

εννοεί- συλλαληn\ριο, την ιόρα που η Βουλή συζητά το θέμα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Όχι, κάνετε. προτιμάτε συλλαλητήριο παρά τη συζl\τηση στη Βουλή. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Το συλλαλητήριο, κύριε Πρόεδρε, οργανιόνεται από οργανιόσεις παθόντων και 

αντιστασιακιόν και εμείς συμμετέχουμε και είναι υποχρέωσή μας και τιμή μας να 

συμμετέχουμε σε μια τέτοια εκδήλωση. Ταυτόχρονα 6μω; Θέλω να υπενθυμίσω ότι 

δεκάδες φορές για απλές κομματικές υποχρειόσεις είτε ατόμων είτε ομάδων αυτή η 

Βουλιl. σεβόμενη τις πολλαπλές υποχρειόσει; όλων των Βουλευηόν, διέκοψε συνε

δρίες εξίσου σημαντικές ." 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ακόμα δε διέκοψα τίποτε. 
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Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

... διέκοψε συνεδρίες εζισου σημαντικές, για να μ;τορούν οι Βουλευτές που 
επηρεάζονται να παρευρίσκονται. Γι' αυτό, εμείς θεωρούμε ότι αυτός ο σεΒασμός 

μεταξύ ημών και αλλήλων πρέπει να τιμηθεί, αν όχι τίποτε άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας και ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Μόνο μια λέξη, κύριε Πρόεδρε. Το συλλαλητήριο ;του οργανώνεται το οργα

νώνει ο κ. Κληρίδης, το οργανιόνει ο Δημοκρατικός Συναγερμός απόψε. Αν δε 

λαμβανόταν η απαράδεκτη αυτή απόφαση, κανένα συλλαλητήριο δε θα οργανωνόταν 

και ο κόσμος ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να μου επιτρέψετε ... 

(Κ τυπά τη σφύρα) 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

... δε θα πήγαινε ούτε κι εμείς στο συλλαλητήριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, γιατί δε θέλω να επαναρχίσω τη συζήτηση Ί/ια τους 62. Έχετε όλο το 

χρόνο να τα πείτε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σας παρακαλιό. να παραμείνετε στο θέμα. 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω μια έκκληση. Υ;τάρχουν σημεία που θα μας 

βρίσκουν σε διαφωνία σε θέματα που θα συζητηθούν έντονα από τη Βουλή. Όμως 
υπάρχει και ένα πλαίσιο κοινοβουλευτικής τάξης και αλληλοκατανόησης, το οποίο 

θα πρέπει να διαφυλάξουμε όλες οι πλευρές, για να προστατεύσουμε και το κύρος 

του Κοινοβουλίου και τη σοβαρότητα των θεμάτων που συζητούμε. Έτσι, θα παρα

καλέσω να μην επεκταθεί η συζήτηση πάνω σ' αυτό το θέμα, για να μην προχωρή

σουμε πάνω σε συζήτηση από το παράθυρο της ουσίας του θέματος και για να μην 

υποσκάπτεται η θέση ή τα ελατήρια οποιασδήποτε πλευράς ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε θα επιτρέψω συζήτηση που είναι εκτός αυτού του θέματος. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Νομίζω μετά την ψηφοφορία να κλείσει και η συζl1τηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είχε ζητήσει το λόγο ο κ. Πιττοκοπίτης και οφείλω να του δώσω το λόγο. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Εμείς θα υποστηρίξουμε τη δημιουργία της θέσης, γιατί πιστεύουμε στην 

αναΒάθμιση του ενδιαφέροντος για τους πρόσφυγες και τους εγκλωβισμένους, 

αλλά ειλικρινά μας λυπεί το γεγονός ότι σχολιάζονται διάφορες θέσεις ή διάφορες 



1691 

προτάσεις που έρχονται ενώπιον του Σιοματος για να ψηφιστούν. Τουλάχιστον 

έρχονται αυτές οι προτάσεις. Φαίνεται πως ο Πρόεδρος ενδιαφέρεται να αναβαθ

μίσει κάποια θέματα, ενώ ο πρώην Πρόεδρος ενδιαφερόταν για τη δημιουργία ή για 
θεατράκια ή άλλως πως, χωρίς μάλιστα να έρχονται προϋπολογισμοί σ' αυτό το 

Σώμα, για να εγκριθούν ή άλλως πως. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης και μετά ο κ. Σολωμής. Να παρακαλέσω σύντομοι να είστε όλοι 

σας. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν ξέρω αν θα είμαι σύντομος, γνωρίζω όμως ότι θα είμαι 

απολύτως εντός του θέματος ... 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Δεν είπα ότι θα είστε εκτός. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

... το οποίο συζητούμε. 

Η διαπίστωση την οποία είχαμε κάνει για πάρα πολλά χρόνια, πέραν και της 

τελευταίας πενταετίας, ήταν ότι τα θέματα των ιδιαίτερα δραματικών πτυχιον του 

κυπριακού προβλήματος, που αφορούν τους αγνοουμένΟΙlς, τους παθόντες και τους 

εγκλωβισμένους, πάντοτε αντιμετωπίζονταν μέσα στα πλαίσια της δημοσιοϋπαλλη

λικής ρουτίνας, χωρίς να τα βλέπουμε ως πτυχές του ΚΙ lπριακού προβλήματος, και 

σε διάφορες περιπτώσεις όλες οι πλευρές είχαμε ασκήσει κριτική σε διάφορες κυβερ

νήσεις, γιατί δεν έδιναν τη σημασία που έπρεπε να δίνουν σ' αυτά τα θέματα. 

Μόλις χθες, κύριε Πρόεδρε, στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων 

είχαμε επαναλάβει τα εξής: Το θέμα των εγκλωβισμένων δεν είναι καν ένα απλό 

ανθρωπιστικό θέμα κάποιων συμπατριωηί>ν μας που δεινοπαθούν στα κατεχόμενα 

ωσάν να είναι αναξιοπαθούντες που ατύΥ'ησαν στη ζωή τους. Λέμε ότι είναι μια 

ζωντανή πτυχή του κυπριακού προβλήματος που έχει σΥ'έση με το εθνικό ξεκαθά

ρισμα που επιχειρεί η Τουρκία στα κατεχόμενα. Από τις 15 000 με 20 000 που ήταν 
το 1974-75 έμειναν σήμερα 500 γέροντες, οι οποίοι καθημερινά λιγοστεύουν. Λιγο

στεύουν, γιατί τα παιδιά τους δεν μπορούν να τους επισκεφθούν και, όταν συμπλη

ρώσουν τα 16 χρόνια της ηλικίας τους, οι μαθητές που έρχονται στις ελειΊθερες 
περιοχές απαγορεύεται από το κατοχικό καθεστώς ακόμη και να επισκεφθοίlν τους 

γονείς τους εκεΙ Έτσι, αντί να επανασυνδέονται οι οικογένειες, όπως προβλέπει και 

η Συμφωνία της Τρίτης Βιέννης με την ελεύθερη διακίνηση και την εγκατάσταση 

στην Καρπασία, συμβαίνει να επανασυνδέονται οι οικογένειες με την εγκατάλειψη 

και των κατεχομένων από τους τελl::υταίους εγκλωβισμένοιις. 

Ακόμα, το θέμα αντιμετωπιζόταν σαν ένα θέμα επιδομάτων, σαν ένα θέμα 

ανθρωπιστικών ρυθμίσεων και είχαμε μια ολι γ<'ι.ριθμη και ανίκανη υπηρεσία λόγω 

του μικρού αριθμού των υπαλλήλων και της μικρής σημασίας που έδιναν, γιατί οι 

υπάλληλοι έδειχναν ενδιαφέρον όσο ήταν ανθρωπίνως δυνατό. Γιατί εμείς πιστεύ

ουμε ότι το θέμα των εγκλωβισμένων είναι μια αιχμή του κυπριακού προβλήματος 

από εκείνες που πρέπει να έχουν τη μεγαλύτερη σημασία και που πρέπει να προβάλ

λονται στους διεθνείς οργανισμούς και στα διεθνή βήματα. κάτι που δε γινόταν ποτέ 



1692 

όσο πρέπει. Γι' αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, ένα πάγιο αίτημα ήταν να 

δώσουμε σ' αυτό το θέμα την τεράστια ηθική, πολιτική και εθνική σημασία την οποία 

έχει και για το λαό μας αλλά και όσον αφορά τη διαχείριση του κυπριακού προβλή

ματος. 

Χθες στην Κοινοβουλευτική Επιτρο;ni Προσφύγων. συζητώντας αυτό το θέμα, 

ο Υπουργός των Εξωτερικών είπε το εξιiς: "Δεν πρόκειται να κάνουμε μια απλή 

γεωγραφική μετατόπιση των θεμάτων από το Υπουργείο Δικαιοσύνης στην προε

δρία, αλλά θέλουμε να δώσουμε ιδιαίτερη πολιτική σημασία στο θέμα και να εκμηδε

νίσουμε τις γραφειοκρατικές διαδικασίες μεταξύ της πολιτικής απόφασης και της 

διαδικασίας εκτέλεσης των αποφάσεων". Αυτά είπε ο κύριος Υπουργός των Εξωτε

ρικών. Υπάρχει ο κίνδυνος με τη μεταφορά των θεμάτων εκεί να φύγουν αυτά από 

τους λειτουργούς τους υπηρεσιακοί'ς, οι οποίοι λειτoυΡ~10ύν απρόσωπα μέ βάση 

τους κανονισμούς λειτουργίας της δημόσιας υπηρεσίας και, πηγαίνοντας στην Προε

δρία, είτε να αναβαθμιστούν, γιατί η αν(οτατη βαθμίδα της πολιτικής ηγεσίας θα 

ωθεί αυτά τα θέματα, είτε να πέσουν όντως στη διαχείριση των "ημετέρων", οι 

οποίοι θα λειτουργούν έχοντας την κάλυψη ή την έγκριση του Προέδρου ή θα 

λει τουργούν κατά το δοκούν, επειδή θα αισθάνονται ότι βρίσκονται κοντά στο 

"θεό". 

Λέχθηκε ότι θα τοποθετηθεί ένας "ημέτερος". Αυτό είναι αναμενόμενο. 

Εξάλλου, να είμαστε ειλικρινείς όταν μιλούμε: Όταν ένας Πρόεδρος διορίζει 

συμβούλους, δε θα διορίσει ούτε από την ΕΔΕΚ ούτε από το ΑΚΕΛ και δεν έχουμε 

τέτοια απαίτηση. Ο κάθε Πρόεδρος έχει το δικαίωμα να διορίσει τους δικούς του 

ανθρώπους. Εκείνο όμως που θα πρέπει να προσέξουμε είναι να διορίσει τους 

κατάλληλους ανθρ(ί)πους, οι οποίοι να κάνουν καλά τη δουλειά τους, και εμείς 

αυστηρότατα θα ελέγξουμε και τον Πρόεδρο και τους συμβούλους του τους πολιτι

κούς, γιατί είναι ένα θέμα για το οποίο ολόκληρο το Κοινοβούλιο έχει πολλή ευαι

σθησία και στο οποίο έχει δ(οσει ιδιαίτερη σημασία. 

Αυτή είναι η ερμηνεία της θετικής ψήφου την οποία δίδει το Σοσιαλιστικό 

Κόμμα. Είναι η τεράστια σημασία που δίνουμε στο θέμα όχι μόνο για την ανθρωπι

στική, αλλά και για την ηθική, την πολιτική και την EeVlXli σημασία που έχουν για το 
κυπριακό πρόβλημα και τον αγώνα επιβίωσης του λαού μας τα προβλήματα των 

αγνοουμένων, των παθόντων και των εγκλωβισμένων της υπόθεσης του εθνικοί' 

ξεκαθαρίσματος που γίνεται όχι μόνο στη Βοσνία- Ερζε','οβίνη αλλά και στην κατε

χόμενη Καρπασία, η οποία σε ελάχιστα χρόνια θα έχει και αυτή πλήρως τουρκο

ποιηθεί με την αδιαφορία με την οποία αντιμετωπίζεται και από την κοινωνία μας 

και από το κράτος μας. Αυτή είναι η πολιτική σημασία της θετικής ψήφου την οποία 

δίνουμε και εδώ είμαστε, για να ελέγχουμε εκείνα τα οποία σήμερα η κυβέρνηση 

ζητά. Θα της δ(οσουμε αυτή την ευκαιρία, αλλά να είναι έτοιμη να δεχθεί και την 

κριτική την οποία αμείλικτα και αυστηρότατα θα ασκήσουμε για κάθε είδους ενέρ

γεια. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, ο κ. Καζαμίας έΖει πρωτολογήσει. Αν θα 

του δοθεί ο λόγος, θα του δοθεί για να δευτερολΟ"γήσει. Μόνο θα παρακαλέσω 

σύντομα. Ορίστε. 
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Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

Επειδή αναφέρθηκε ότι η δική μας αναφορά για τους 62 ήταν καθ' όλα εκτός 
θέματος, θα ήθελα να πω ότι καθόλου δεν 11ταν εκτός Θέματος. Αναφέρεται στην 

αιτιολογική έκθεση ότι αποτελεί αίτημα και απαίτηση του λαού και, επειδή γνωρί

ζουμε ότι μόλις προχθές ο Σύνδεσμος Συγγενών Παθόντων και Αγνοουμένων με 

υπόμνημά του προς τον Πρόεδρο κ. Κληρίδη υπέβαλε το αίτημα και την απαίτησή 

του για εκείνο το θέμα, ακριβ(ος γι' αυτό ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι. Να μου επιτρέψετε επ' αυτού του θέματος η απόφαση να είναι δική μου 

και η απόφασή μου είναι ότι αυτά τα δύο θέματα είναι εντελώς άσχετα. Αυτό είναι 

απόφαση της έδρας. Βέβαια, είναι δικαίωμά σας να δικαιολογήσετε την ψήφο σας 

όπως θέλετε, αλλά εγώ λέω ότι τα δύο θέματα δε σχετίζονται. 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Θέλω να μιλήσω επί θέματος αρχής. κύριε Πρόεl)ρε. για το νομοθέτημα που 

ψηφίζουμε. 

Η υπαγωγή των θεμάτων των αγνοουμένων, των ε~ικλωβισμένων και των παθό

ντων υπό την εποπτεία του Προέδρου της Δημοκρατίας επικροτείται πλήρως. Διότι 

έτσι προσδίδεται η οφειλόμενη σημασία σε ένα πολί! σοβαρό θέμα για το οποίο 

εσχάτως έχει ακουστεί ότι έγιναν μεγάλες παραλείψεις από την υπηρεσία η οποία 

επιλαμβανόταν αυnον των θεμάτων και έγινε δημόσιος θόρυβος και κριτικι1. 

Όσον αφορά την ανάληψη υπό του συγκεκριμένου προσώπου της ευθύνης της 

υπηρεσίας αυτής, και πάλι την επικροnί> πλήρως, διότι είχαμε την ευκαιρία να 

γνωρίσουμε τον κ. Λέανδρο Ζαχαριάδη, διότι περί αυτοί, πρόκειται ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν έχει διοριστεί ακόμα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤ ΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επέστη πράγματι ο χρόνος ορισμένα θέματα να είναι εκτός 

ρουτίνας. Το θέμα των εγκλωβισμένων της Καρπασίας. αυτού του ζωντανοί! κομμα

τιού των Ευρωπαίων που καταβασανίζεται και καταπιέζεται, πρέπει επιτέλους να 

αχθεί στα διεθνή βήματα, για να δει επιτέλους και ο κόσμος τι είναι η Τουρκία και 

πώς συμπεριφέρεται αυτή η "ευρωπα"ι"ζουσα" χ(ορα της Ασίας. 

Ευχόμαστε το νομοθέτημα αυτό να επιτελέσει το σκοπό του, δηλαδή να μην 

είναι κάτι που απλ{ί>ς θα δημιουργεί ελπίδες και θα αναζωογονεί ένα ενδιαφέρον, 

αλλά να είναι ουσιαστική η υπηρεσία που θα δοθεί στους παθόντες αυτής της τραγω

δίας, τους εγκλωβισμένους, και να διακριβωθεί και η τί'Ζη των αγνοουμένων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι σύντομος. 

Με παρρησία θέλω να πω ότι έχω καλυφθεί πλήρως από το συνάδελφο 

κ. Ηλιάδη με τα επιχειρήματά του γία τη δικαιολόγηση της ψήφου τους. 
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Είναι πραγματικά εκπληκτικι], υποκριτικά εκπληκτικι], η θέση του ΑΚΕΛ, για 

να χρησιμοποιήσω την ίδια λέξη που έχει χρησιμοποιψτει. Ενοχλήθηκε το ΑΚΕΛ, 

γιατί δημιουργ11θηκε αναβάθμιση στα προβλι]ματα των εΊ'κλωβισμένων, των παθό

ντων και των αγνοουμένων; Έπρεπε να χαρακτηρισΒεί έτσι και η Βουλή, κύριοι 

συνάδελφοι, όταν πριν αρκετά χρόνια είχε δημιουργήσει την αντίστοιχη Κοινοβου

λευΤΙΚΙ1 Επιτροπή.--:του και με βάση το Σί'νταγμα υπάρχοι'ν κάποιες αμφιβολίες αν 

σωστά ενεργεί; Όταν δημιουργούσαμε την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων, 

E~lκλωβισμένων, Αγνοουμένων και Παθόντων, θα έπρε;τε να πούμε ότι υποκρι τικιΊ. 

συμπεριφέρεται η Βουλ11; Δέχομαι ότι έπρεπε να έχετε κ(ιποιες επιφυλάξεις. για να 

κρίνετε και να επικρίνετε στο μέλλον την Προεδρία. αν αυτό το πράγμα δε θα 

οδηγούσε εκεί που Βα θέλατε, αλλcι το να ονομάζετε εκ προοιμίου υποκριτικό το 

ενδιαφέρον του Προέδρου της Δημοκρατίας, γιατί θέλει να αναβαθμίσει τον τρόπο 

της αντιμετιόπισης των προβλημάτων των τριιόν αυτιί)ν κατηγοριιόν, αυτό είναι 

διπλά υποκριτική στάση και συμπεριφορcι εκ μέρους του ΑΚΕΛ. 

Είναι γι' αυτό το λόγο που, επαναλαμΒάνω, υπερΟεματίζω με τα επιχειρήματα 

που λέχθηκαν από το συνάδελφο κ. Ηλιά.δη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόcrιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νoμι~ω ότι οι συνάδελφοι του Δημοκρατικού Συναγερμού 

πρέπει να είναι έτοιμοι να αντιμετωπίσουν την αντιπολίτευση. Λυπούμαι να παρα

τηρήσω ότι όλες οι μέχρι τιόρα αντιδράσεις, ξεκινιί>"τcι; από την κ. Κληρίδη την 

περασμένη βδομάδα και συνεχίζοντας σήμερα, αποδεικνιΊουν ότι δεν είναι έτοιμοι 

να αντιμετωπίσουν την αντιπολίτευση. Έχουν τη δΙΚΙ1 τους θεώρηση και προσπα

θούν, οι κύριοι του Δημοκρατικοί, Συνα~lερμoύ και η κυβέρνηση, διάφορες θέσεις 

που θα δημιουργήσουν -εμείς θεωρούμε ότι θα δημιουρ','ηθούν, για να ικανοποιή

σουν υποσχέσεις προεκλογικές και μετεκλογικές του κ. Κληρίδη- να τις καλί,ψουν 

και με ανθρωπιστικό τρόπο και με τη σημασία που αποδίδουν στην αναβάθμιση των 

θεμάτων, και είναι απόλυτο δικαίωμά τους. Είναι όμως ταυτόχρονα κι εμάς 

δικαίωμά μας να αποκαλύψουμε τις προθέσεις που εμεί; θεωρούμε ότι υπάρχουν 

και να καταψηφίσουμε. 

Θεωρούμε · λοιπόν ότι είναι μια θέση η οποία δημιουργείται κομμένη και 

ραμμένη στα μέτρα του κ. Λέανδρου Ζαχαριάδη -το αποκ{ιλυψε ο κ. Ευσταθίου και 

τον ευχαριστιό γι' αυτό- αύριο θα δημιουργηθεί για τον κ. Σοφιανό μια άλλη θέση, 

μεθαύριο για κάποιον άλλο κύριο στον οποίο έδωσε υπόσχεση ο κ. Κληρίδης. Είναι 

δικαίωμά τους. Είναι όμως κι εμcις δικαί(ι>μά μας να στηλιτεί,ουμε αυτά τα πρ<'ιγ

ματ α και να καταψηφίζουμε. 

Δεν έχει, κατά τη γνιόμη μας, καμι(ι σχέση το όλο Οέμα με τα ανθρωπιστικά 

θέματα και την αναβάθμισή τους. Το ενδιαφέρον του Προέδρου της Δημοκρατίας 

μπορεί να εκφραστεί κάλλιστα και με την υπάρχουσα σψιερα υπηρεσία και μπορεί 

να αναβαθμιστεί και 11 υπάρχουσα σήμερα υπηρεσία και το ίδιο το ενδιαφέρον του 
Προέδρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάτσης. 
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Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι είναι και πάλι προκλητική η θέση του Γενικού 

Γραμματέα του ΑΚΕΛ. Θέλω να του υπενθυμίσω ότι είμαστε εκ παραδόσεως και εξ 

ιδεολογικής υποστά.σεως υποστηρικτές μόνιμα του ελειΊθερου διαλόγου και είναι 

κάποιοι άλλοι που δεν ήταν συνηθισμένοι σε διάλογο και αντίλογο. 

Χαιρόμαστε Ί'ια την αντιπολιτευτική προσπάθεια ;του θα ασκήσει το ΑΚΕΛ 

και ελπίζουμε να είναι μέσα στα θεμιτc( ;τλαίσια μιας σωστής αντιπολιτευτικής 

διάθεσης, για να είναι εποικοδομητική. Αυτό μόνο περιμένουμε από το ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάΊ'νωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος . Άρθρο Ι. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Εποπτεία το\! προέδρου της Δημοκρατίας. Άρθρα 3. 

Μεταφορά υ;τηρεσιcΟν. Άρθρο 4. 

Διορισμός Ε;τιτρόπου Προεδρίας για Ανθρωπιστικc( Θέματα. Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1-5; 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

22 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Π όσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

17 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όλα τα άρθρα εγκρίνονται με 22 ψήφους υπέρ και 17 εναντίον. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση. Προχωροίψε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχε

δίου. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ : 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Άμεσης Εποπτείας cι;τό τον 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας των Θεμάτων των Αγνοουμένων, Εγκλωβισμένων και 

Παθόντων (Προσωρινές Διατάξεις)Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

22 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

17 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 22 ΨIΊφους υπέρ και Ι 7 εναντίον το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Οι ακόλουθοι Κανονισμοί έΖουν αποσυρθεί από την ΕκτελεσΤΙΚI] Εξουσία: 

Ι) Ο περί Διπλωμ<'ιτων Ευρεσιτεχνίας Νόμος του Ι 99 Ι . 

2) Ο Κ υρ(ι)τικός της ΣίΨBcισης ':ια τη ΧΟΡ11γηση Ευρωπα"ίκιον Δι;τλωμ<'ι.των 
Ευρεσι τεχνίας Νόμος του Ι 99 Ι. 

3) Ο Κυρωτικός της ΣυνθlΊκης Συνεργcισίας για τα Δι;τλιί>ματα 

Ευρεσι τεχνίας Νόμος του Ι 99 Ι. 

4) Ο περί Μεταβιβάσεως και Υ;τοθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του Ι 99 Ι . 

5) Οι περί ΓεωργικιΊς Ασφαλίσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

6) Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Διατάγματα Διαn;ρησης) 

Κανονισμοί του 1993. 

7) Οι περί Παγκύπριου ΣυμΒο\,λίου Ευημερίας Kcινoνισμoί του 1993. 

8) Οι περί Αστυνομίας (ΠειΘαΡΖικοί) (Τρο;τοποιητικοί) Κανονισμοί του 
1993. 

9) Οι περί ΑΡΧIΊς Λιμένων Κί,;τρου (Σχέδια κω Λοιποί Όροι Υ;τηρεσίας 

ΥπαλλlΊλων) (Τροποποι ητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1993. 

10) Οι περί ΑΡΧIΊς Λιμένων Κί,;τρου (Σχέδια και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας 

ΥπαλλlΊλων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 1993. 

Ι Ι) Οι περί του Κεντρικοί, Σφαγείου (Τρο;το;τοιητικοί) Κανονισμοί του 

1993. 

12) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Π{ιφου του 1993. 

13) Οι ;τερί Κ τηνοτροφικιίη' Συνδέσμων Κανονισμοί του 1993. 

Η επόμενη συνεδρία της ΒουλlΊς ορίζεται για cιί1ριο Παρασκευή, 30 Απριλίου 
Ι 993, στις 4.00 το α;τό"γευμα, με την ακόλο\,Οη ημεΡIΊσια (')ι{ιταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

Ι) Ο περί Προϋπολογισμοί' (Τροπο;τοιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993. 

2) Ο Περί Προστασίας της Παραλίας (Τροπο;τοιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1993. (Πρόταση νόμου). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

'Ή εκδηλωθείσα πρόθεση της κυΒέρνησης Κληρίδη για επαναπρόσληψη 

και 'αποκατά.σταση' των 6 Ι παυθέντι,)\'. ':ια λόγους δημόσιου 

συμφέροντος, δημόσιων ιJπαλλlΊλων, ενεχομένων στο πραξικόπημα της 

15ης Ιουλίου 1974". 

(Θέμα εγγραφέν με εισιΊγηση το\' κ. Δ(ορου Χριστοδουλίδη εκ μέρους της 

ΚοινοΒουλευΤΙΚIΊς Ομάδας του ΑΚΕΛ-ΑρισπρCΙ-Νέες Δυνάμεις). 

(Συνέχιση της συζIΊτησης). 

Κηρύσσω τη λ1iξη της σημερινlΊς συνεί)ρίας της Βο\,λl;ς. 

(Ώρα λήξης: 7.30 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

τική σειρά: 

Αγαπίου Γιαννάκης 

Αναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευθυμίο\! Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλιου Λάκης 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Α ντcoνης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανοίl Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κιοστας 

Λ υσι(οτης Λ(ορης 

Λ υσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιοίlττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπcι.ρές Αυγερινός 

Π αρισι \'ός Ανδρέας 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουρ,/ουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλοίlρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

ΧατζηΙΊημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Διορος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Παράκληση της Βουλής των Αντιπροσώπων προς την κυβέρνηση για 

προσφορά υλικής βοήθειας προς την Κούβα. η οποία υπέστη ζημιές από 

θύελλα που έπληξε τη χιΟρα. 

2) Αγορεύσεις (Δ. Χριστόφιας, Κ. Παναγίδη;. Τ. Χατζηδημητρίου, Ρ. 

Πρέντζας, Α. Αντωνίου) πάνω στο θέμα 'Ή κυπριακή οικονομία -
Προβλήματα και προοπτικές", η συζήτηση του οποίου θα συνεχιστεί. 

3) Συμπληρωματική Έκθεση για τα νομοσχέδια (1) ''Ο περί Δημόσιας 

Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993, (2) "Ο περί 

Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993", (3) "Ο περί 
Προέδρου και Αντιπροέδρου της Δημοκρατίας (Χορηγίαι και Γραφεία) 
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(Τροποποιητικός) Νόμος του 1993" και (4) "Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 1993", οι παρατηριΊσεις που 

ακολοί,θησαν (Α. Χρίστου, Κ. Παναγίδης) και ψήφιση σε νόμους του 

τρίτου και τέταρτου νομοσχεδίου (του τελευταίου με αρ. 2 του 1993). 

4) Έκθεση ~ιια το νομοσχέδιο "Ο περί της Άμεσης Εποπτείας των Θεμάτων 
των Αγνοουμένων, Εγκλωβισμένων και ΠαΗ6ντων από τον Πρόεδρο της 

Δημοκρατίας (Π ροσωρι νές Διατάξεις) Νόμος του 1993", οι αγορεύσεις. η 
συζι]τηση και οι παρατηρήσεις που ακολοl',(-jησαν πάνω στο θέμα (Κ. 

Καζαμίας, Α. Μαρκίδης. Ευ. Ευσταθίου, Α. Χρίστου, Δ. Χριστόφιας, Τ. 

Χατζηδημητρίου, Ν. Πιττοκοπίτης. Δ. Ηλιάδης. Χρ. Σολωμής, Ι Μάτσης) 

και ΨΨΓισή του σε νόμο. 

Τιμή: 75σ 

Tl';τιiιθηκε στο Τl';τογρα,l,είο τη; Κl';τ\!ιακ,jς Δημοκρατίας. ΛευΛωσία. 



.. 
Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' . 
Έκτακτη Συνεδρίαση 30ής Απριλίου 1993 

(Ώρα έναρξης: 4.12 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

(Αρ.27) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

Παρακαλώ το Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

Η Γραμματεία της Βουλής με πληροφορεί ότι χθές στη Νομοθετική Εργασία 

κατά λάθος δεν ψηφίσαμε το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται ''Ο περί 

Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993". Η Έκθεση έχει 

διαβαστεί και παρακαλώ το Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του 

νο μοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του Τέταρτου Πίνακα του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τα άρθρα εγκρίνονται με 19 ψήφους υπέρ και 15 εναντίον. 

Τρίτη ανάγνωση. 

(1699) 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών νόμος θα αναφέρεται ως ο περί προυπολογισμού (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19 ψηφίζουν υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 19 ψήφους υπέρ και 15 εναντίον, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το δεύτερο Θέμα είναι ''Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 1993. (Πρόταση νόμου). Παρακαλώ να διαβαστεί η Έκθεση της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΠΟΥ ΛΕΥΤΙΚΙ-ΙΣ ΕΠΠΡΟΠΙΙΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΛΙ''Ο ΠΕΡΙ ΠΡΟΣΤΛΣΙΑΣ ΤΗΣ 

ΠΑΡΑΛΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (Αρ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρό,'τες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Γιάγκου 

Α ντώνης Καράς 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτ"'Τσε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου, που κατατέΟηκε στη Πουλ ή από την ίδια, σε συνεδρία της που 

πραγματοποιήΟηκε στις 22 Απριλίου 1993. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η παράταση για έναν ακόμα μήνα, 

και συγκεκ(!ιμένα μέχρι το τέλος 11α'ίου του 1993, του \'ομικού καθεστώτος που 
ισχύει για τις παραλίες, εκτός αν στο μcτα';ύ η nσvλή \"oμoO~η1σcι διαφορετιχά για 

το ίδιο θέμα, αφού οι άδειες που ισχί'ουν σήμερα λήγουν στο τέλος του φε:ινού 

Απρίλη. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε σε έκταση το καθεστώς 

που ισχύει σήμερα για τις παραλίες σε διαδοχικές συνεδρίες της και κατέληξε σε 

ορισμένες κατ' αρχι]ν θέσεις, τις οποίες δΙΓtβίβασε προς την Εκτελεστική Εξουσία 
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για ετοιμασία από την τελευταία της αναγκαίας ολοκληρωμένης νομοθεσίας. ΤΟ 

Υπουργικό Συμβούλιο με πολύ πρόσφατη Απόφασή του έχει αναθέσει σε Επιτροπή 

Υπουργών να μελετήσει και να εισηγηθεί την πολιτική της νέας κυβέρνησης για το 

θέμα της προστασίας της παραλίας, με ιδιαίτερη έμφαση στο ρόλο που θα πρέπει να 

διαδραματίζει η τοπική αυτοδιοίκηση στον τομέα αυτό, γι' αυτό και η Κοινοβουλευ

τική Επιτροπή Εσωτερικών θεώρησε αναγκαίο να παρατείνει την ισχύ των υφιστά

μενων αδειών για έναν ακόμα μήνα, για να της δοθεί η ευκαιρία να έχει τις τοποθε

τήσεις της κυβέρνησης για το θέμα και να ολοκληρώσει τη μελέτη του. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις της υπό αναφορά πρότασης νόμου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της 

πρότασης νόμου . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του Νόμου 7(1) του 1993. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, και τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροπο

ποιητικός) (Αρ . 2) Νόμος του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

Εδώ τελειώνουμε με το Κεφάλαιο Α' Νομοθετική Εργασία. 

Kεφά~αιo Β' Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων δεν υπάρχει . 

Κεφάλαιο Γ' Ερωτήσεις - Απαντήσεις δεν υπάρχουν. 

Μπαίνουμε στο Κεφάλαιο Δ' με τη συνέχιση της συζήτησης του θέματος 'Ή 

εκδηλωθείσα πρόθεση της κυβέρνησης Κληρίδη για επαναπρόσληψη και 'αποκατά

σταση' των 61 παυθέντων για λόγους δημόσιου συμφέροντος δημόσιων υπαλλήλων, 
ενεχομένων στο πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 1974". 

Τρεις Βουλευτές, ο κ. Ρολάνδης, ο κ. Πρέντζας και ο κ. Αρ. Γεωργίου είχαν 

ζητήσει από την προηγούμενη συνεδρία να μιλήσουν. Βεβαίως μπορεί να συνεχίσει 

η εγγραφή στον κατάλογο των ομιλητών. 

Το λόγο έχει ο κ. Ρολάνδης. 
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Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Να μου επιτρέψετε, προτού αρχίσω, να πω το εξής: Έχω την εντύπωση ότι η 

συζήτηση αυτού του θέματος πήρε μια κάπως περίεργη τροπή. Δηλαδή εμφανίζεται 

ότι το υπό συζήτηση θέμα στη Βουλή των Αντιπροσώπων είναι το πραξικόπημα. Ως 

εάν δηλαδή αυτή η Βουλή, που κανονικά είναι ο ναός της δημοκρατίας, συζητά το 

πραξικόπημα με την έννοια που υποτίθεται πως το συζητούμε. Νομίζω ότι θα 

αποτελούσε πραγματικό όνειδος γι' αυτό το Σώμα, αν υπήρχε έστω κι ένα μέλος του 

που να συζητούσε το πραξικόπημα με τη μορφή που του αποδίδεται σ'αυτή τη 

συζήτηση. 

Το αντικείμενο, κύριοι συνάδελφοι, ενώπιον αυτού του Σώματος δεν είναι το 

πραξικόπημα, που είναι μια πράξη απόλυτα εγκληματική και προδοτική, μια πράξη 

η οποία στη δική μας περίπτωση δεν κατέλυσε απλώς τη δημοκρατία, αλλά έφερε την 

Τουρκία μέσα στη χώρα μας. Το αντικείμενο δεν είναι αυτό. Πρέπει να εστιάσουμε την 

προσοχή μας στο θέμα για το οποίο μιλούμε. ΤΟ αντικείμενο είναι οι 61 άνθρωποι οι 
οποίοι συνδέθηκαν κατά κάποιο τρόπο με το πραξικόπημα, έχασαν τη δουλειά τους, 

αλλά δεν ήταν μόνο αυτό. Η σύνδεση ήταν πολύ βαθύτερη. Στιγματίστηκαν ως τα 

πρόσωπα εκείνα τα οποία εσαεί, εκτός αν υπήρχε άλλη απόφαση και πρόσφατα 

υπήρξε άλλη απόφαση, θα φέρουν το στίγμα αυτού του ανοσιουργήματος. 

Δε θα σας κουράσω με μακρά ομιλία, αλλά θα πρέπει να αναφερθώ σε κάποια 

γεγονότα πηγαίνοντας πίσω στο πραξικόπημα και μετά. Μετά το πραξικόπημα ήρθε 

πίσω ο Μακάριος και είχε μία από δύο επιλογές. Ή θα έπρεπε να στήσει δικαστήρια, 

να δικάσει, να καταδικάσει και να εκτελέσει εκείνους που θα βρίσκονταν ένοχοι ή θα 

έδινε κλάδο ελαίας. Πρέπει να πω ότι στις περισσότερες περιπτώσεις μετά από 

πραξικοπήματα ακολουθούν δίκες. Εδώ κρίθηκε πως η συγγνώμη και ο κλάδος 

ελαίας ήταν η σωστή διαδικασία. Και πιστεύω ήταν η σωστή διαδικασία, γιατί δεν 

είχαμε μόνο το πραξικόπημα. Το πραξικόπημα το ακολούθησε η εισβολή. Και την 

ώρα που ήταν πίσω ο Μακάριος, στο 38% του εδάφους της Κυπριακής Δημοκρατίας 
ήταν τα τουρκικά στρατεύματα. Κατά συνέπεια δεν υπήρχε άλλη επιλογή και 

πιστεύω σωστά ο Μακάριος πήρε την απόφαση για τον κλάδο ελαίας. 

Τι έγινε όμως αμέσως μετά; Ήταν τόσο το μέγεθος της συμφοράς -160,000 
πρόσφυγες, 1,619 αγνοούμενοι, χιλιάδες πρόσωπα που υπέφεραν με τον έναν ή τον 
άλλο τρόπο- που αυτή η οργή, η αγανάκτηση και ο πόνος άρχισαν να δημιουργούν 

πιέσεις για κάποιο εξαγνισμό. Ο λαός και τα κόμματα και οι οργανώσεις δε 

δέχθηκαν την κατάσταση αυτή κι άρχισαν να πιέζουν για κάποια διαδικασία 

κάθαρσης. 

Υπήρχαν ψίθυροι για ανθρώπους οι οποίοι υποτίθεται ότι είχαν αναμειχθεί με 

το πραξικόπημα. Εκείνη την εποχή περίπου οι μισοί Κύπριοι, ίσως να υπερβάλλω 

λίγο, όταν λέω οι μισοί, αλλά πάρα πολλοί Κύπριοι, απλώς λόγο φρονημάτων 

θεωρούνταν, πραξικοπηματίες. Έτσι, με την πίεση που υπήρχε και με τους 

ψίθυρους, άρχισε να δημιουργείται μια -~έα κατάσταση για κάποια κάθαρση και 

φθάσαμε στις νομοθεσίες του 1977 και 1978, οι οποίες τουλάχιστον προνοούσαν ότι 
θα υπήρχε κάποια εκδίκαση. Αυτό λένε και οι νόμοι του 1977 και 1978. 
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Για να σας δείξω ποιο ήταν το κλίμα εκείνη την εποχή και πόσο εύκολα 

άνθρωποι κατηγορούνταν και διασύρονταν ως πραξικοπημαΤίες, θα σας διαβάσω 

μια πολύ εμπ~στευτική έκθεση η οποία μου δόθηκε όταν πήγα στο Υπουργείο 

Εξωτερικών, το καλοκαίρι του 1978, δηλαδή 4 μήνες μετά που το ανέλαβα. Δε θα 
αναφέρω ονόματα, γιατί έκαμα μια διερεύνηση και προσωπικά δεν ικανοποιήθηκα 

ότι αυτά που αναφέρονταν στην έκθεση ήταν πλήρως σωστά. Επειδή όμως 

αναφέρονται σε πρόσωπα που σήμερα έχουν τα ύπατα αξιώματα στη διπλωματική 

υπηρεσία και στην πολιτική ζωή του τόπου, δεν μπορώ να αναφερθώ σε ονόματα. 

Θα σας δώσω μια γεύση του κλίματος που υπήρχε γύρω από αυτό που ονομάζουμε 

'πραξικοπηματολογίαΌ Αναφέρεται σε πρόσωπα τα οποία αποδέχθηκαν διορισμό ως 

πρέσβεις από την κυβέρνηση Σαμψών. 

Αναφέρει κάποιο διπλωμάτη για την Αθήνα, άλλο διπλωμάτη για τη Γενεύη ότι 

μετέβη και ανέλαβε καθήκοντα. Είναι για πέρα από τους μισούς διπλωμάτες της 

Διπλωματικής Υπηρεσίας και πολλοί από αυτούς βρίσκονται σε υπηρεσία αυτή τη 

στιγμή. Άλλος γενικός διευθυντής, παρακάτω ένας διπλωμάτης στις Βρυξέλλες, 

άλλος διπλωμάτης για Ουάσινγκτον ή Λονδίνο, άλλος για Λονδίνο ή Ουάσινγκτον, 

άλλος για Παρίσι κατόπιν δικής του επιθυμίας προς ΣαμΨών, άλλος διπλωμάτης 

στη Λευκωσία είχε συχνές τηλεφωνικές και τηλετυπικές επαφές με Ντ. Δημητρίου 

και Ν. Σαμψών και στενές επαφές με διοικητή ΚΥΠ χούντας σε μια πρωτεύουσα και 

διοικητή ΚΥΠ χούντας στη Λευκωσία. Λέει ότι οι τρεις είχαν συχνές συσκέψεις, και 

αναφέρει οικία, στην τάδε πόλη, αντίστοιχοι διοικητές Στειακάκης και Δουζίνας. 

Άλλος διπλωμάτης στο Κάιρο, κατόπιν επιθυμίας του ιδίου και σήματος της 

χούντας προς Λευκωσία. Η σύζυγός του και ο ίδιος είχαν επαφές για το διορισμό 

του με Σαμψών και άλλους. Πληροφοριοδότης ΚΥΠ. Άλλος ανώτατος βρισκόταν 

στην Κύπρο κατά το πραξικόπημα και μετατέθηκε στη Λευκωσία αλλά κατόρθωσε 

να πείσει το Ντ. Δημητρίου ότι ήταν ο μόνος πρέσβης που δε χρειαζόταν μετάθεση, 

εφόσον ήταν ήδη πρέσβης σε μια πρωτεύουσα, και την αναφέρει, και θα ήταν εκείνος 

που θα πρόβαλλε το καθεστώς του Σαμψών στην Ευρώπη. Επίσης επικαλέστηκε τη 

μαρτυρία του τότε στρατιωτικού ακόλουθου της χούντας στην ... , και αναφέρει 
πρωτεύουσα, ότι ήταν πράκτορας και πληροφοριοδότης της χούντας. Άλλος 

διπλωμάτης διορίστηκε διευθυντής εθιμοτυπίας και ήταν ο μόνος υπάλληλος του 

υπουργείου που ζητούσε επαφή με το πραξικόπημα στις 15.7.74. Υποστηριζόταν 

θερμά από τη χούντα των Αθηνών και προοριζόταν για πρέσβης στο υπουργείο. 

Κοινοποιούσε τα πάντα στην ελληνική πρεσβεία. Άλλος υποστηριζόταν από τους 

στρατιωτικούς της Αθήνας, άλλος αποδέχθηκε να μεταβεί στη Νέα Υόρκη και 

πρόσφερε πολλές υπηρεσίες στην ΚΥΠ της χούντας ως πληροφοριοδότης επί σειρά 

ετών. Συνεργαζόταν με Δουζίνα, Ράδο και Βιντζηλαίο. Άλλος ήταν 

πληροφοριοδότης της ΚΥΠ, κυρίως του Βιντζηλαίου, επί σειρά ετών. 

Τοποθετήθηκε ως βοηθός, και αναφέρει όνομα, στη διαφώτιση των ξένων πρεσβειών 

και στο Γ.Δ.Π.. Συναντήθηκε με τον Ντενκτάς για να διευθετήσει συνάντηση Ντίμη 

και Ντενκτάς. Έκανε τις διαπραγματεύσεις για το διορισμό του -και αναφέρει 

πρόσωπο, γνωστό πολιτικό- ως ύπατου αρμοστή στο Λονδίνο. Άλλος διευθυντής 

Γ.Δ.Π. και λογοκριτής, πληροφοριοδότης της ΚΥΠ. Άλλος πληροφοριοδότης της 

ΚΥΠ, κυρίως προς συνταγματάρχη Ράδο. Άλλος πληροφοριοδότης ΚΥΠ, κυρίως 

Βιντζηλαίου, διορίστηκε στη διαφώτιση ως βοηθός του τάδε. Άλλος υποστηριζόταν 

από την Αθήνα λόγω προσφερθεισών υπηρεσιών. Άλλος υπηρέτησε ως διευθυντής 
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του γραφείου του Ντ. Δημητρίου. Άλλος υπηρέτησε ως διευθυντής του γραφείου 

ΣαμΨών. Άλλος πρόσφερε υπηρεσίες στη χούντα. Άλλος συνδεόταν στενά με το 

Σαμψών, είχε επαφές μαζί του και ήταν τον μόνο που επισκέφθηκε ο ΣαμΨών στο 

γραφείο του στο υπουργείο και τον ασπάστηκε δημόσια. Άλλος που ζήτησε και 

διορίστηκε ως αρχηγός αποστολής, και αναφέρει πρωτεύουσα, ήταν 

πληροφοριοδότης της ΚΥΠ. Άλλος ήταν έμμισθος πληροφοριοδότης της ΚΥΠ και ο 

μόνος αντιπρόσωπος σε διεθνές συνέδριο στην Οξφόρδη που υποστήριξε το 

δημοψήφισμα της χούντας το 1972. Όταν υπηρετούσε ως βοηθός, και αναφέρει πού, 
κατηγορήθηκε επίσημα ως έμμισθος πράκτορας ξένης κυβέρνησης και αναφέρει τη 

χώρα. Άλλος είχε στενές επαφές με το πραξικόπημα. Άλλο πρόσωπο, πολύ γνωστό 

σήμερα, ήταν πληροφοριοδότης της ΚΥΠ σε πρωτεύουσα και αναφέρει την 

πρωτεύουσα. Άλλος, πολύ γνωστός πολιτικός, μετέβη, και αναφέρει πού μετέβη, 

προοριζόταν για ειδική θέση από τη χούντα. Άλλος, ο τελευταίος, είχε συνεχείς 

τηλεφωνικές και τηλετυπικές επαφές με Ν. Σαμψών και Ν. Δημητρίου. Ο Σαμψών 

τον χαρακτήρισε δημόσια ως τον υπ' αριθμό ένα πληροφοριοδότη του επί σειρά 

ετών κατά του Μακάριου. Είχε επιχειρήσεις με οικογένεια, και αναφέρει κάποιο 

χουντικό, συνδεόταν με στενή φιλία με Πατακό και Μακαρέζο και ο ίδιος ομολογεί 

σε γραπτό κείμενό του ότι παρέδιδε όλες τις απόρρητες εκθέσεις προς τη χούντα. 

Αυτά τα διαβάζω, κύριοι, για να δείξω ποιο ήταν το κλίμα γύρω από πολλούς 

δημόσιους λειτουργούς. Εδώ μιλούμε περίπου για τα δύο τρία των διπλωματών του 

Υπουργείου Εξωτερικών, για υπαλλήλους οι οποίοι με τον ένα ή τον άλλο τρόπο 

στιγματίζονταν ως χουντικοί πραξικοπημαΤίες ή άνθρωποι που συνδέονταν με το 

πραξικόπημα. 

Έτσι ήρθαμε το 1978 με τροματικές πιέσεις πάνω στην κυβέρνηση Κυπριανού 
-κι αυτό μπορώ να το πω, γιατί είχα προσωπική εμπειρία- δε λέω αδικαιολόγητες 

πιέσεις κατ ' ανάγκη, διότι υπήρχε αυτή η οργή και ο πόνος του λαού, πιέσεις από 

κόμματα, οργανώσεις, διάφορους φορείς οι οποίοι επέμεναν ότι κάτι έπρεπε να 

γίνει, διότι οι νόμοι που ψηφίστηκαν αποδείχθηκαν αναποτελεσματικοί. 

Τι κάνει κάποιος υπό τέτοιες συνθήκες; Από τη μια η τρομαχτική πίεση, από 

την άλλη η γνώση ότι αν αποτολμάτο η εκδίκαση ορισμένων χιλιάδων προσώπων, 

διότι μιλούμε για χιλιάδες πρόσωπα κι έπρεπε όλοι να δικαστούν, για να 

καταδικαστούν κάποιοι λιγότεροι φυσικά, θα καταλήγαμε σε εμφύλιο σπαραγμό. 

Ήταν γνωστό ότι κυκλοφορούσαν και όπλα. 

Τότε κυβέρνηση και βουλή ήταν μια κατάσταση, όπως θυμάστε, και έτσι 

κατέληξε στην απόφαση με το νόμο 57/78. Αυτός ο νόμος είναι ένας περίεργος 
νόμος, διότι πρώτα απ' όλα στον τίτλο δεν αποτολμάται καν να περιγραφεί το 

αντικείμενο του νόμου. Δε λέει τι κάνει αυτός ο νόμος. Λέει τι δεν κάνει. Δηλαδή 

αυτός ο νόμος αναστέλλει τις διαδικασίες προηγούμενης νομοθεσίας χωρίς να μας 

λέει τι κάνει ο ίδιος ο νόμος. Δεν τολμά να πει ότι ουσιαστικά καταδικάζει 

πρόσωπα χωρίς δίκη σε αφανισμό και στιγματισμό. Αυτό είναι που κάνει ο νόμος. 

Αν τον διαβάσετε θα δείτε ότι ο τίτλος λέει ''Ο περί Αναστολής της Διαδικασίας της 

Προνοουμένης υπό των Περιορισμένων Πειθαρχικών Παραπτωμάτων (Διεξαγωγή 

Ερεύνης και Εκδίκασις) Νόμων του 1977 έως 1978, Νόμος του 1989". Μιλά για 
αναστολή χωρίς να μας λέει τι γράφει παρακάτω. Εκείνο που γράφει παρακάτω δεν 

είναι απλή αναστολή. Εκείνο που γράφει παρακάτω είναι σαφής εξουσιοδότηση του 

Υπουργικού Συμβουλίου να προβεί σ' αυτό το οποίο προέβη. 
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Ο νόμος αυτός λέει το εξής: Επειδή χρονοτριβούμε, επειδή υπάρχουν 

καθυστερήσεις, επειδή δε μας παίρνει ο χρόνος, επειδή υπάρχει πίεση, και υπήρχαν 

πιέσεις, το Υπουργικό Συμβούλιο "δύναται, εν τη ενασκήσει των εξουσιών αυτού, 

να προβεί εις τερματισμόν της υπηρεσίας του υπαλλήλου δια λόγους δημοσίου 

συμφέροντος". Αυτό λέει και μένει ως εδώ. Και τι έκαμε το Υπουργικό Συμβούλιο, 

στο οποίο συμμετείχα κι εγώ την εποχή εκείνη, κάτω από συνθήκες αδήριτης 

ανάγκης; Ήρθαν κάπου 2,000 φάκελλοι -τους έφερνε ο τότε Υπουργός Δικαιοσύνης 
κ. Πέτρος Μιχαηλίδης στο γραφείο του Προέδρου, και μάλιστα ήταν τόσοι πολλοί 

που τους στοιβάζαμε και στο δάπεδο- για πρόσωπα τα οποία από τους τότε 

υπουργούς, που ήταν και νέοι υπουργοί, κανένας δε γνώριζε σχεδόν κανένα και 

άρχιζε μια στιχομυθία. Ο τάδε υπουργός γνώριζε κάποιο, ο άλλος γνώριζε την άλφα 

ή βήτα υπόθεση κι άρχισε να μειώνεται ο αριθμός των 2,000 και καταλήξαμε τελικά 
σ' αυτούς τους 61 ανθρώπους, οι οποίοι έχασαν τη δουλειά τους. 

Αυτοί οι άνθρωποι δεν κλήθηκαν ποτέ ενώπιόν μας. Εγώ δεν τους είδα ποτέ 

και ούτε οι άλλοι συνάδελφοι τους είδαν. Δεν απολογήθηκαν, δεν έφεραν μάρτυρες 

υπερασπίσεως, οι οποίοι να εξεταστούν και να αντεξεταστούν, ούτε και υπήρξαν 

κατήγοροι. Στους φακέλλους υπήρχαν κάποιες εκθέσεις. Αν θυμάμαι καλά υπήρχαν 

και οι γνωστές εκθέσεις της ΚΥΠ, κι έχω εδώ ορισμένες εκθέσεις, όχι για την 

περίπτωση αυτή, που δείχνουν το συνηθισμένο τρόπο με τον οποίο η ΚΥΠ 

φακέλωνε και μας τους έστελνε: "Αυτός είναι νομιμόφρων, ο άλλος είναι 

εθνικόφρων και δεν είναι νομιμόφρων" και μπήκαν κι αυτά στους φακέλους και 

λήφθηκαν αυτές οι αποφάσεις. 

Όταν τελειώσω θα έρθω και σε μια ερώτηση την οποία ορθά υπέβαλε ο φίλος 

συνάδελφος κ. Ηλιάδης, διότι οφείλω μια απάντηση. 

Προσωπικά πιστεύω ότι το Υπουργικό Συμβούλιο τότε δεν είχε άλλη επιλογή. 

Ποιες ήταν οι επιλογές; Η μια ήταν να πεις σε όλο αυτό τον κόσμο, ο οποίος 

εδονείτο από την αγανάκτησή του, ότι δε θα κάναμε τίποτε και η άλλη επιλογή ήταν 

να στήσεις δίκες. Α ν ο Μακάριος, με το ανάστημα που είχε, δεν μπόρεσε να στήσει 

δίκες, και δε μιλώ για μικρότερο κατ' ανάγκη ανάστημα του τότε Προέδρου, αλλά 

κανένας δεν είχε το ανάστημα του Μακάριου που ήταν ο ιδρυτής της χώρας, αν δεν 

μπόρεσε λοιπόν ο Μακάριος να στήσει δίκες, ποιος θα μπορούσε να στήσει δημόσιες 

δίκες και να έρθουν μάρτυρες και κατήγοροι; Τι θα γινόμασταν εδώ σε μια χώρα 

μοιρασμένη σε δύο κομμάτια; Άρα, να δικάσουμε δεν μπορούσαμε, να αγνοήσουμε 

τα πιεστικά αιτήματα δεν μπορούσαμε και καταλήξαμε σ' αυτή τη χρυσή τομή, αν 

ήταν χρυσή τομή, και κάποιοι άνθρωποι τότε, υπό τις τότε συνθήκες, έχασαν τη 

δουλειά τους και στιγματίστηκαν. 

Το ερώτημα είναι κατά πόσο, τώρα που πέρασαν είκοσι χρόνια σχεδόν, είναι 

δικαιολογημένο το Υπουργικό Συμβούλιο να αναψηλαφίσει αυτές τις υποθέσεις. 

Εγώ πιστεύω πως είναι. Χωρίς να σημαίνει ότι έσφαλλε το τότε Υπουργικό 

Συμβούλιο, το οποίο υπό συνθήκες αδήριτης ανάγκης πήρε κάποιες βιαστικές 

αποφάσεις, πιστεύω ότι το τωρινό Υπουργικό Συμβούλιο μπορούσε να κάνει αυτό 

που έκανε. Πιστεύω -χωρίς να είμαι μέλος αυτού του Υπουργικού Συμβουλίου ή 

οποιοσδήποτε άνθρωπος του κόμματός μου-αντικειμενικά για τα δύο κόμματα που 

συμμετέχουν και σηκώνουν το βάρος αυτής της ευθύνης πως είχαν το δικαίωμα να 

κάνουν αυτό το πράγμα. 
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Προτού κλείσω έρχομαι στο ερώτημα του κ. Ηλιάδη, ο οποίος με ρώτησε τι 

έκανα όλα αυτά τα χρόνια. Πρώτα απ' όλα, όπως είπα, πιστεύω πως εκείνο που 

κάναμε τότε ήταν το μόνο που μπορούσε να γίνει. Κι αν μπορούσε να γίνει 

οτιδήποτε άλλο, θα ήθελα να το ακούσω. Κατά συνέπεια δεν προκύπτει ερώτημα 

για το τι έκανα τόσα χρόνια, γιατί αυτό το οποίο έκανα τότε και παρέμεινε έγκυρο 

μέχρι σήμερα, υπό τις τότε συνθήκες ήταν το σωστό. 

Α ν ο κ. Ηλιάδης επιμένει στο ερώτημά του και διαφωνεί μαζί μου στο ότι έχω 

δίκαιο σ' αυτό που λέω, θα ήθελα να αντιστρέψω την ερώτηση και να ρωτήσω, γιατί 

η ερώτηση απευθύνεται μόνο στο Ρολάνδη; Επειδή ο Ρολάνδης είναι ο μόνος ο 

οποίος μίλησε; Επειδή οι άλλοι ακολουθούν την πολιτική της σιωπής των αμνών; Δε 

με διέψευσε κανένας σ' αυτά που είπα. Είπα ότι δικάσαμε ανθρώπους χωρίς δίκη και 

χωρίς διαδικασία και κανένας δε βγήκε να μου πει ότι κάνω λάθος. Γιατί λοιπόν, αν 

υπάρχει λάθος, κι εγώ δε φοβούμαι να αναλάβω λάθη αν υπάρχουν, απευθύνεται 

μόνο σε μένα αυτή η ερώτηση; 

Όπως λέχθηκε προχθές σωστά από τον κ. Α ναστασιάδη, Βουλευτές της ΕΔΕΚ 

υπέδειξαν από τότε ότι ο νόμος δεν ήταν αδιάβλητος και είχε πολλά τρωτά σημεία. 

Αν λοιπόν ο νόμος που ψήφισε αυτή η Βουλή με τους τότε Βουλευτές της δεν είναι 

αδιάβλητος, γιατί να μην κληθούν να απαντήσουν οι Βουλευτές που ψήφισαν έναν 

ανελεύθερο νόμο; Και γιατί να μην κληθεί ο τότε Πρόεδρος της Δημοκρατίας και οι 

τότε Υπουργοί; 

Εγώ στο κάτω κάτω δεν το λέω αλλά θα μπορούσα να το πω, όταν ψηφίστηκε 

αυτός ο νόμος ήμουν στο μέσο μιας αποστολής στη Νέα Υόρκη, διότι τότε είχαμε 

την προσφυγή του 1978 στη Γενική Συνέλευση των Ηνωμένων Εθνών και είχαμε 
Συμβούλιο Ασφαλείας στη Νέα Υόρκη. Επίσης είχαμε και το αμερικανικό σχέδιο το 

οποίο πήραμε στις 10 Νοεμβρίου. Ο νόμος, αν δεν κάνω λάθος, ψηφίστηκε στις 

27 Οκτωβρίου 1978. Ήμουν επί δέκα βδομάδες εκτός Κύπρου και κατά το ήμισυ του 
χρόνου μου ήμουν εκτός Κύπρου. Δεν τα λέω αυτά ως απολογία, αλλά αν υπήρξε 

λάθος, κι εγώ πιστεύω ότι με τις τότε συνθήκες δεν υπήρξε λάθος, είναι πολλοί, 

σχεδόν ολόκληρη η πολιτική ηγεσία αυτού του τόπου, με μόνη εξαίρεση το 

Δημοκρατικό Συναγερμό, που δεν ήταν μέσα στα πράγματα τότε, που θα έπρεπε να 

απαντήσει σ' αυτό το ερώτημα του κ. Ηλιάδη. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Να μου επιτρέψετε μόνο, προτού φύγω από το βήμα, να πω το εξής: Είναι 

γνωστό ότι για δεκαετίες ολόκληρες η Τουρκία δεν ενεργεί. Η Τουρκία περιμένει να 

πετύχει αυτό που θέλει από τα δικά μας λάθη. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Ρολάνδη, μου επιτρέπετε μια διακοπή; 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Ευχαρίστως. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Το να δέχεται κάποιος άνθρωπος ότι διέπραξε λάθος δεν είναι κακό. Αντίθετα 

είναι τόσο σπάνιο σ' αυτό τον τόπο που εγώ το θεωρώ τιμητικό. Όμως το ερώτημά 

μου ήταν διαφορετικό. Και την περασμένη φορά, όταν με διακόψατε, και σήμερα, 

χαρακτηρίζετε αυτό το νόμο, όχι τη διαδικασία που ακολουθήθηκε αλλά το νόμο, ως 
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παράδοξο και ανελεύθερο. Όταν ήρθε στο Υπουργικό Συμβούλιο -και η ερώτηση 

ήταν προς εσάς, γιατί δεν υπήρχε κανένας άλλος υπουργός εκείνης της κυβέρνησης

δε μελετήσατε εκείνο το νόμο, όταν δίνατε θετική ψήφο στο Υπουργικό Συμβούλιο, 

ώστε αυτό το νομοσχέδιο να κατατεθεί στη Βουλή; Γιατί αυτό το πράγμα το 

διαπιστώνετε σήμερα, που είναι πλέον 13 χρόνια μετά, κι όχι όταν ως υπεύθυνος 
υπουργός το ψηφίζατε και αργότερα το εφαρμόζατε; 

Αυτή ήταν η απορία μου. Είναι λογική και καλόπιστη, κύριε Ρολάνδη. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Ναι, βεβαίως και ούτε την έκρινα ως κακόπιστη και το είπα από την αρχή ότι 

ορθά με ρωτήσατε. Να απαντήσω στην απορία σας. 

Πρώτα απ' όλα θα μπορούσα να σας πω, κύριε Ηλιάδη, χωρίς να το 

επικαλούμαι υπέρ μου, πως έλειπα όταν πέρασε αυτός ο νόμος. Έλειπα περίπου 

από τις 20 Σεπτεμβρίου 1978 ως το τέλος του Νιόβρη, με μια μικρή διακοπή, διότι 
είχαμε τότε προσφυγή στο Συμβούλιο Ασφαλείας από τις 10 του Νιόβρη ως τις 
30 του Νιόβρη και πήραμε και το αμερικανικό σχέδιο . Ήμουν εκτός Κύπρου αλλά η 

ευθύνη του υπουργού είναι ευθύνη, ανεξάρτητα αν είναι εκεί ή δεν είναι εκεΙ 

Η δική μου κρίση είναι η εξής (κι αν είναι λανθασμένη είναι λανθασμένη): 

Είχαμε μια κατάσταση . Πιέσεις από πολλά κόμματα, περιλαμβανομένου και του 

δικού σας, και δε λέω πως ήταν λανθασμένες πιέσεις. Ήταν το ξέσπασμα ενός 

αγανακτησμένου λαού. Μιλούμε για 160,000 πρόσφυγες, πέραν του ενός τρίτου του 
πληθυσμού της χώρας, οι οποίοι στην αρχή δέχθηκαν κάπως τον κλάδο ελαίας σαν 

μια λύση -ήρθε ο Μακάριος, είπε κλάδο ελαίας, το δέκτηκε ο λαός-αλλά στο τέλος, 

όταν κρύωσε το σίδερο κι άρχισε να φαίνεται ο πόνος, δεν το δέχτηκε κι άρχισε το 

ξέσπασμα. Σας το λέω, γιατί το έζησα. Κι από το ΑΚΕΛ, κι από σας, κι από το 

ΔΗΚΟ, υπήρχαν τρομακτικές πιέσεις πάνω στην κυβέρνηση να κάνει κάτι. 

Αρκεί να δείτε ορισμένες εφημερίδες της εποχής. Όταν έχασαν τη δουλειά τους 
οι 62, οι εφημερίδες της αριστεράς ορύονταν γιατί δεν κάναμε τίποτε, "τελείως 
αναποτελεσματικό, τελείως ανεπαρκές" έλεγαν, και οι εφημερίδες της δεξιάς 

ορύονταν για το αντίθετο. Δηλαδή η κυβέρνηση βρέθηκε μεταξύ σφύρας και άκμονος 

κι έπρεπε να αποφασίσει. Τι κάνει; Το εγκαταλείπει το θέμα; Δεν υπήρχε 

δημοκρατική διαδικασία, που ήταν τα δικαστήρια, για να δώσει διέξοδο σ' αυτό τον 

πόνο; Να έρθει να στήσει δίκες 2,000 ανθρώπων; Και ποιος θα έλεγε "αυτός να 

κατηγορηθεί κι αυτός να μην κατηγορηθεί"; Οι μισοί λειτουργοί του Υπουργείου 

Εξωτερικών ήταν υπό διωγμό, όπως σας είπα. Βρέθηκε αυτό που σας ανέφερα ως 

χρυσή τομή . Εγώ δεν την κρίνω λανθασμένη για την εποχή της. Πολλά πράγματα 

όταν τα δει κανείς διαχρονικά, με μια φιλοσοφική προσέγγιση, είναι σωστά με έναν 

τρόπο, αν τα δει μια δεδομένη στιγμή, είναι σωστά με άλλο τρόπο. 

Εκείνες τις μέρες τις πιεστικές, που πραγματικά αισθανόμασταν να μας 

έπαιρναν από το λαιμό, δε βρέθηκε άλλη διαδικασία. Πέρασε από το Υπουργικό 

Συμβούλιο, μπορεί να μην ήμουν εγώ εκεί, αλλά δέχομαι την ευθύνη ως μέλος του 

Υπουργικού Συμβουλίου, αυτός ο νόμος ο οποίος με διαχρονικούς ορισμούς είναι 

ανελεύθερος χωρίς καμιά αμφιβολία. Δε νομίζω ότι κανένα μέλος αυτής της Βουλής 

θα ισχυριστεί ποτέ ότι ένας νόμος που λέει στο Υπουργικό Συμβούλιο "αποφάσισε 

και διάταξε και στιγμάτισε χωρίς δίκη, χωρίς να δεις φυσιογνωμικά τουλάχιστον 

ποιοι είναι, χωρίς να ακούσεις έναν μάρτυρα ή έναν κατήγορο" είναι δημοκρατικός. 
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Δε νομίζω να υπάρχει άνθρωπος εδώ, είτε τώρα είτε στην τότε Βουλή, που να 

μπορούσε να ισχυριστεί ότι αυτός ο νόμος δεν ήταν ανελεύθερος. Ο νόμος είναι 

ανελεύθερος. Διαχρονικά και με βάση τις σωστές αρχές. Εκείνη την εποχή όμως 

πιστεύω, τελείως αντικειμενικά, πως δεν είχαμε άλλη επιλογή. 

Έρχομαι τώρα, που κάπως τα πνεύματα έχουν εκτονωθεί, και λέω πως αν 

αυτοί οι άνθρωποι έχουν δίκαιο, κι αν μεταφέρουν αυτό το στίγμα για τους ίδιους 

και τις οικογένειές τους εσαεί, είναι λάθος ένα Υπουργικό Συμβούλιο να έρθει και 

να πει "ας ξαναδούμε αυτές τις υποθέσεις"; Αυτή είναι η δική μου θέση. Μπορεί να 

συμφωνείτε, μπορεί να διαφωνείτε. Πιστεύω πως έχω υποχρέωση να θέσω αυτό το 

θέμα όπως το βλέπω και όπως το έζησα, γιατί το έζησα, ενώπιον αυτού του Σώματος 

που αποτελεί το ναό της δημοκρατίας, για να το κρίνει όχι μόνο με τα διαχρονικά 

κριτήρια κα δεδομένα, αλλά και με βάση τα κριτήρια εκείνης της δύσκολης πιεστικής 

εποχής. 

Θέλω να κλείσω λέγοντας το εξής Επειδή είναι γνωστό ότι για χρόνια τώρα, 

αν όχι για αιώνες, η Τουρκία κάθεται και περιμένει τα δικά μας λάθη και ενεργεί δια 

των δικών μας λαθών αντί δια των δικών της πράξεων, με φοβίζουν αυτές οι 

στιγμές του διχασμού . Δε λέω ποιος τις δημιουργεί αυτή τη στιγμή. Και δε θέλω να 

πω ότι φταίει ο ένας ή ο άλλος. Το βλέπω όσο μπορώ πιο αντικειμενικά. 

Υποφέραμε τα τελευταία 40 χρόνια λόγω του ρήγματος μεταξύ Μακαρίου και 
Γρίβα, λόγω λανΟασμένων αποφάσεων, κατ' εμένα, το 1963 και λόγω του 

εγκληματικού πραξικοπήματος το 1974. Έχουμε περιθώριο να υποφέρουμε κι άλλο; 
Μπορούμε τη στιγμή που ο πορθητής βρίσκεται εντός των πυλών εμείς εδώ να 

δημιουργούμε συνθήκες διάσπασης και αντιπαράθεσης; Η δική μου γνώμη είναι ότι 

δεν μπορούμε και ότι αν αυτή η χώρα, εδώ που έφθασε -και είναι μια από τις πολύ 

λίγες χώρες στον κόσμο που είναι μοιρασμένη στα δύο και έχει στρατό κατοχής 

πάνω της- συνεχίσει μια πορεία ολέθρου, όπως συνέχισε μέχρι σήμερα, απλώς η 

Τουρκία θα συνεχίσει να παίζει το ίδιο παιγνίδι και θα μειδιά κα θα ενεργούμε 

εμείς, για να επιτυγχάνει αυτή εκείνα που θέλει. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Αισθάνομαι ότι πρέπει να αρχίσω από το σημείο που σταμάτησε ο κ. Ρολάνδης, 

με το τελευταίο δηλαδή σημείο της ομιλίας του. Γιατί πραγματικά αυτή την ώρα το 

θέμα που έπρεπε να συζητούμε είναι η δέσμη ιδεών την οποία επιχειρούν να 

νεκραναστήσουν, για να την καταστήσουν τα δεσμά που θα αλυσοδέσουν αυτό το 

λαό. Στην ημερήσια διάταξη αυτού του Σώματος εκκρεμεί το θέμα που ενέγραψε ο 

συνάδελφος Μάρκος Κυπριανού για την ΈκΟεση του State Department, τη νέα 
έκθεση που επαναλαμ(jάνει τα γνωστά και αρνητικά για μας και που ακόμα δεν τη 

συζητήσαμε. 

Από μήνες εκκρεμεί για συζήτηση θέμα που είχε εγγράψει ο συνάδΈλφος 

Ευστάθιος Ευσταθίιιυ για βρετανικές τοποθετήσεις πάνω στο Κυπριακό και ακόμα 

δεν τις έχουμε συζ'ιτήσει. Η προσοχή μας θα έπρεπε να ήταν εστιασμένη στο εθνικό 

μας θέμα και καθι cί που μας αποσπά από αυτό θα έπρεπε αυτές τις κρίσιμες ώρες 

να το είχαμε θέσΗ στο περιθώριο. 
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Όμως δε συνέβη αυτό. Μια κυβέρνηση που δεν είχε συμπληρώσει δύο μήνες 

στην εξουσία, ήρθε να διαπράξει το μεγάλο σφάλμα. Να αναξέσει τις πληγές και να 

τις αναξέσει τόσο βαθιά, ώστε να τις κάνει να αιμορραγήσουν. Ηρθε να πει σε όλο 

το λαό ότι και να θέλει ο ίδιος να ξεχάσει το πραξικόπημα υπάρχουν καταστάσεις 

που δεν έχουν την πρόθεση να τον αφήσουν. Και να θέλει να συγχωρέσει, δεν 

υπάρχουν εκείνοι που θα τον αφήσουν να συγχωρέσει, γιατί θα του αναξέουν τις 

πληγές, γιατί θα κακοφορμίζουν αυτές τις πληγές, γιατί θα τον προκαλούν και θα 

τον προσβάλλουν. Και υπήρξε πρόκληση και προσβολή προς τον κυπριακό λαό η 

κατά πλειοψηφία απόφαση της κυβέρνησης να ανακαλέσει την απόφαση του 1980 
της τότε κυβέρνησης Κυπριανού. 

Ήταν πρόκληση προς το λαό και πρόκληση προς τη Βουλή που είχε 

νομοθετήσει το Νόμο του 1978. Ένα νόμο προς τον οποίο το δικό μας το κόμμα είχε 
εκφράσει αντίθεση και ευχαριστούμε τον κ. Αναστασιάδη που υπενθύμισε τις 

τοποθετήσεις της ΕΔΕΚ εκείνης της εποχής, γιατί ακριβώς εκείνες οι τοποθεΤήσεις 

επιβεβαιώνονται σήμερα με την κακή συμπεριφορά που επιδείχθηκε από την πλευρά 

της πλειοψηφίας του Υπουργικού Συμβουλίου. Όσα προέβλεπε και όσα 

προειδοποιούσε τότε η ΕΔΕΚ έγιναν με πρωτοβουλία και ευθύνη της πλειοψηφίας 

του Υπουργικού Συμβουλίου. 

Αλλά προσβάλλεται επίσης και η τότε κυβέρνηση Κυπριανού που είχε πάρει 

τις αποφάσεις που ανακαλεί η κυβέρνηση Κληρίδη. Προσβάλλεται και η δικαιοσύνη 

που είχε τότε αποφανθεί, διότι αφήνεται η εντύπωση ότι και η κυβέρνηση 

Κυπριανού και η Βουλή, η Νομοθετική Εξουσία, ενεργούσαν υπό το κράτος Πάθους 

και μνησικακίας. 

Αλλά πώς είναι δυνατό να μιλούμε για μνησικακία, όταν από δύο χιλιάδες 

καταγγελίες, μετά από μακρά διερεύνηση, τελικά έμειναν 62 που δεν μπορούσαν να 
απορριφθούν με τίποτε; Που ήταν τόσο κραυγαλέες που δεν μπορούσε να ισχυριστεί 

κανένας ότι αυτοί οι άνθρωποι είναι αθώοι; Διότι αυτό είναι που έγινε. Οι 

62 υποθέσεις που έμειναν είναι αυτές που με τίποτε, με κανένα τρόπο δεν 

μπορούσαν να αποκρυβούν. Ήταν οι κραυγαλέες ενοχές, οι προκλητικές, οι 

προσβλητικές, αυτές που δεν άφηναν άνθρωπο να νιώσει ήσυχος. Αυτές είναι οι 

62 περιπτώσεις. 

Ο κ. Ρολάνδης ήταν Υπουργός Εξωτερικών και μπορεί να μην είχε την 

ευχέρεια ή τη διάθεση να κάτσει και να μελετήσει. Αλλά δε λήφθηκαν αμελέτητα οι 

αποφάσεις. Και μπορεί να είναι εις βάρος του κ. Ρολάνδη, διότι τότε έδωσε θετική 

ψήφο σ' αυτή την απόφαση -μπορούσε να απόσχει, μπορούσε να διαφωνήσει, 

μπορούσε να κάνει ό,ΤΙ θέλει- αλλ' ευθύνεται, γιατί για δεκατρία ή δεκατέσσερα 

χρόνια έμεινε σιωπητός και έρχεται τώρα να ενοχοποιήσει τον ευατό του, για να 

μειώσει την ενοχή της κυβερνητικής απόφασης. Διότι αυτό δυστυχώς είναι που 

κάνει. Αυτοενοχοποιείται ο ίδιος, για να μειώσει το βάρος της ενοχής που βαραίνει 

το Δημοκρατικό Συναγερμό και την πλειοψηφία του Υπουργικού Συμβουλίου. 

Μας είπαν οι αγορητές από την πλευρά του Δημοκρατικού Συναγερμού ότι η 

πρόθεση της κυβέρνησης Κληρίδη, η πρόθεση του ίδιου του κ. Κληρίδη ήταν γνωστή, 

ότι το έλεγε το πρόγραμμά του. Ιδού το πρόγραμμά του, κύριοι, του Δημοκρατικού 

Συναγερμού. Δεν ξέρω αν το έχετε μελετήσει. Συνήθως άμα είναι κομματικά δικά 
μας, θεωρούμε ότι τα ξέρουμε και δεν τα μελετούμε. 
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Χαρήκατε προεκλογικά όταν, έχοντας μελετήσει το πρόγραμμά σας, διέψευσα 

ισχυρισμούς του ανθυποψηφίου σας. Τώρα το πρόγραμμά σας είναι εις βάρος σας. 

Δεν υπάρχει πουθενά λέξη ούτε για 61, ούτε για 62, ούτε για θύματα της κάθαρσης, 
ούτε για θύματα οποιουδήποτε. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Τα λέγαμε στις ομιλίες μας, κύριε Πρέντζα. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Μπορεί να τα λέγατε στους καφενέδες. Μπορεί να τα λέγατε όπου θέλατε. 

Αυτό είναι το πρόγραμμα με το οποίο βγήκε να διακυβερνήσει ο κ. Κληρίδης, αυτό 

είναι που τον δεσμεύει και αυτό δε λέει τίποτε. 

Γι' αυτό δε χρειάζεται να προσπαθήσετε να κάμετε συνένοχους τους 

ψηφοφόρους του ΔΗΚΟ ή τους οποιουσδήποτε Κύπριους ψηφοφόρους που έδωσαν 

ψήφο στον κ. Κληρίδη. Ούτε τους ψηφοφόρους του Δημοκρατικού Συναγερμού, 

διότι είναι πολύ αμφίβολο αν πολλοί από τους ψηφοφόρυς του Δημοκρατικού 

Συναγερμού συμμερίζονται την απόφαση για τους 62. Πολύ φοβούμαι ότι και η 
πλειοψηφία του Δημοκρατικού Συναγερμού δε θα ήθελε την ανάξεση αυτών των 

πληγών, διότι πιστεύω ότι και η πλειοψηφία του Δημοκρατικού Συναγερμού είναι 

ανθρώποι σώφρονες και νοήμονες, ανθρώποι που νοιάζονται γι' αυτό τον τόπο, 

ανθρώποι που θέλουν να προσέχουν το Κυπριακό και τι θα γίνει το Κυπριακό και 

που δε θα ήθελαν αυτή τη στιγμή να συζητούμε αυτή την ώρα το 1974, αλλά να 
συζητούμε το 1993 και το 1994, να συζητούμε την ομηρία μας κάτω από την 
Τουρκία. 

Αλλά ας υποθέσουμε ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός είχε πει κατά καιρούς 

την πρόθεσή του για τους 61, 62. Ας υποθέσουμε ότι πράγματι ήταν δηλωμένη. 

Πρώτη παρατήρηση. Αν αμφιβάλλει ο Δημοκρατικός Συναγερμός ότι έχει την 

κατακραυγή της τεράστιας πλειοψηφίας του λαού η απόφαση, ας κάμει 

δημοψήφισμα. Ας το βάλει μπροστά στο λαό να δούμε αν το εγκρίνει. 

Δεύτερη παρατήρηση. Ακόμα και αν το έλεγε το πρόγραμμα, όταν το βράδυ της 

πρώτης Κυριακής των εκλογών ο κ. Γαλανός έσπευδε να φέρει τη βενζίνη, του είπε 

κανένας ότι "ξέρεις, η πρώτη πολιτική πράξη αυτής της κυβέρνησης θα είναι να 

εξευτελίσει εσένα και το κόμμα σου;". Όταν ο κ. Κυπριανού συναντιόταν με τον 

κ. Κληρίδη για να συμφωνήσουν για τη συγκυβέρνηση, είπαν στον κ. Κυπριανού "έχε 

υπόψη σου ότι θα μας δώσεις τις ψήφους σου, θα γίνουμε κυβέρνηση, αλλά όταν 

γίνουμε κυβέρνηση, το πρώτο πράγμα που θα κάνουμε θα είναι να πούμε 

εμπράκτως, με αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου ότι εσείς του ΔΗΚΟ, εσύ ο 

Σπύρος Κυπριανού, αδίκησες ανθρώπους,;,θυματοποίησες ανθρώπους, άφησες 

ανθρώπους εκτεθειμένους και στιγματισμένους;". Είπαν αυτό το πράγμα στο 

ΔΗΚΟ; Είπαν στους ψηφοφόρους του ΔΗ ΚΟ ότι αυτό θα έκαμναν; Έτσι 

ανταποδίδεται η ευεργεσία; Νομίζω ότι είναι μεγάλη η αχαριστία που κρύβεται 

σ' αυτή τη συμπεριφορά προς το άλλο μισό της συγκυβέρνησης. 

Είπα προηγουμένως για τις θέσεις της ΕΔΕΚ και για την αναφορά στον 

Πατρίκιο Παύλου και είπα ότι αποδείκτηκε προφητική εκείνη η αγόρευση, διότι 

επιβεβαιώθηκαν τα λεχθέντα, όχι από κανένα άλλο αλλά από τις πράξεις της 

πλειοψηφίας του ίδιου του Υπουργικού Συμβουλίου. 
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Ταχθήκαμε ενάντια σε εκείνο το νόμο και Οεωρούσαμε ότι ήταν κακός νόμος, 

αλλά ο νόμος ψηφίστηκε. Έγινε νόμος του κράτους. Και η κυβέρνηση που τον 

πρότεινε ήταν μια κυβέρνηση -και ας μην το ξεχνάτε, χύριοι του Συναγερμού- που 

αναδείχθηκε με την υποστήριξη και του Συναγερμού. ΠαρήλΟαν τα χρόνια, μερικοί 

πρόσθεσαν χρόνια στην ηλικία τους και έγιναν γηραιότεροι και μερικοί, νεαροί, 

έφτασαν σε ωριμότερη ηλικία. Οι νεαροί μπορεί να μη Ουμούνται, αλλά οι 

γηραιότεροι θυμούνται. Το 1978 ο κ. Κληρίδης εφέρετο ως υποψήφιος για το 

Προεδρικό αξίωμα. Το 1978 ο κ. Κληρίδης απέσυρε την υποψηφιότητά του και 

υποστήριξε, μαζί με το ΑΚΕΛ, την υποψηφιότητα του κ. Κυπριανού. Και αυτό ήταν που 

ανάγκασε και την ΕΔΕΚ, όχι να ταχθεί υπέρ της υποψηφιότητας του κ. Κυπριανού αλλά 

να πει ότι είχαν ήδη κριθεί οι εκλογές και συνεπώς δεν πρόσφερε τίποτε η διεκδίκηση 

των εκλογών. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Να διακόψω; 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Ναι, κύριε Μαρκίδη. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Να απολογηθούμε αν συνεπεία της πράξεώς μας απωλέσατε την εξουσία το 

1978. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Δεν την απωλέσαμε αλλά εσείς τη βεβαιώσατε, την κατακυρώσατε, την 

προσυπογράψατε, την οπισθογραφήσατε και δεν μπορείτε να προσποιείστε ότι εσείς 

ήσασταν έξω. Δώσατε την έγκρισή σας, υιοθετήσατε την εκλογή Κυπριανού. Έτσι να 

μαθαίνουν και οι νεότεροι τις ευθύνες και να μην παριστάνουν κάποιοι τους 

εντελώς αθώους από όλα, όταν από τίποτα πιθανότατα δεν είναι αθώοι. 

Λέγεται ότι η απόφαση της πλειοψηφίας του Υπουργικού Συμβουλίου είναι 

απόφαση νόμιμη και γίνεται επίκληση και νεότερης νομολογίας. Δεν ξέρω πόσο 

αξιόλογη είναι αυτή η επίκληση της νομολογίας. Εγώ δεν έχω καμιά αμφισβ11τηση ως 

προς το ότι μια κυβέρνηση, της οποίας μια πράξη κρίΟηκε από το δικαστήριο ως 

νόμιμη, ευλόγως, εντός εύλογου χρόνου, κάποια στιγμή μπορεί να αλλάξει την 

απόφασή της νοουμένου ότι η νέα απόφαση θα είναι νόμιμη και Οα προκαλεί νόμιμο 

αποτέλεσμα. Αλλά δεν είναι αυτό το Οέμα και δεν είναι αυτό που ισχυρίστηκε η 

κυβέρνηση. Ισχυρίστηκε ότι υπάρχει νέα νομολογία και το βασίζει επί νομικών 

δεδομένων. Και νομίζω ότι τα νομικά δεδομένα δε βοηΟούν. 

Πέραν αυτού όμως, και να έχει την εξουσία το Υπουργικό Συμβούλιο να 

ανακαλεί αποφάσεις του, σ' αυτή τη συγκεκριμένη περίπτωση η ανάκληση της 

απόφασης μετά από δεκατρία ολόκληρα χρόνια και αφού έχουν μεσολαβήσει μια 

σειρά από άλλες καταστάσεις, τόσο στους χώρους όπου υπηρετούσαν οι 

απολυΟέντες όσο και ευρύτερα μέσα στην κοινωνία μας, αυτό κατά την άποψή μας 

αποτελεί υπέρβαση, προκλητική υπέρβαση των πιο ακραίων ορίων διακριτικής 

εξουσίας. Δεν αποτελεί εύλογη και έννομη άσκηση διακριτικής εξουσίας, αλλά 

αποτελεί καταχρησΤΙΚ11 άσκηση διαΚΡΙΤΙΚ11ς εξουσίας και αυτό είναι που νομίζουμε 

ότι την καθιστά και από νομΙΥ.11ς άποψης διαβληnΙ την απόφαση. 
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Αλλά το θέμα δεν είναι στη βάση του νομικό. Το θέμα στη βάση του είναι 

πολιτικό. Και σ' αυτή τη βάση είναι που πρέπει να το δούμε και σ' αυτή τη βάση 

είναι που ωθούμαστε στον πειρασμό να κάνουμε και κάποιες σκέψεις για την 

περίοδο την προπραξικοπηματική. Αν η εμβρίθεια η νομική, αν η εμβρίθεια η 

πολιτική και η ηθικολογία που παρατηρείται σήμερα σε τόση έκταση, εκδηλωνόταν 

στο ελάχιστο, σε πολύ μικρότερο ποσοστό στην περίοδο πριν το πραξικόπημα, θα 

μπορούσε να γίνει άραγε το πραξικόπημα; Αν κύριοι εμβριθείς νομικοί του 

Δημοκρατικού Συναγερμού λέγατε στους τότε δεξιούς της Κύπρου αυτά που 

φωνάζαμε εμείς και μοιάζαμε "φωνή βοώντος εν τη ερήμω" ότι με νόμιμες 

διαδικασίες είναι που επιτυγχάνονται νόμιμα αποτελέσματα, ότι η χρήση βίας είναι 

καταστροφική, ότι δε χωρεί φασισμός, ότι δε θα επιτευχθούν καν εθνικοί στόχοι 

μέσα από τη χρήση βίας, ότι το αντίθετο θα έρθει -και υπάρχουν στους τοίχους 

γραμμένα, μπορεί να τα βρούμε ακόμα κάπου στην Παλουριώτισσα, στο Κα'ίμακλί, 

θυμούμαι που γράφαμε τότε "Όχι άλλη Ιωνία"- αν όλοι τότε συμμεριζόμασταν αυτό 

το σύνθημα και όλοι προειδοποιούσαμε πάνω σ' αυτή την κατεύθυνση, θα μπορούσε 

να γίνει το πραξικόπημα; 

Το πραξικόπημα δεν είναι υπόθεση απλώς προταιτίων, ούτε είναι υπόθεση 

απλώς αυτουργών, ούτε είναι υπόθεση πρωταιτίων, αυτουργών και κομπάρσων. 

Είναι υπόθεση και των παθητικών οπαδών του πραξικοπήματος. Αυτών που την 

ώρα που όφειλαν να μιλήσουν, εκείνη την ώρα σιώπησαν. Αυτών που την ώρα που 

έπρεπε να δράσουν, αρνήθηκαν να δράσουν. Αυτών που έκαναν πλάτες κρατώντας 

την πισινή και άφησαν να κυοφορηθεί ' η φασιστική νοοτροπία, άφησαν να 
κυοφορηθεί η ΕΟΚΑ Β', άφησαν να κυοφορηθεί το πραξικόπημα. Γιατί δε θα 

μπορούσαν οι άφρονες να κάμουν το πραξικόπημα, αν αγρυπνούσαν και αν 

ενεργούσαν οι σώφρονες. Και αν πέρασαν οι άφρονες είναι γιατί οι σώφρονες 

αδιαφόρησαν, γιατί τους άφησαν να περάσουν. 

Στόχος αυτής της απόφασης, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι 

στην ουσία η αποκατάσταση των 61 ή των 62. Στόχος, που φαίνεται από το 

αποτέλεσμα, ήταν να πληγεί το κύρος της τότε κυβέρνησης, το κύρος του Προέδρου, 

το κύρος του τότε Προέδρου του Ανώτατου Δικαστηρίου, το κύρος των μελών του 

Ανώτατου Δικαστηρίου, το κύρος της Βουλής, το κύρος των θεσμών. Έγινε μείωση 

των θεσμών, για να φανούν εξιδανικευμένα εγκλήματα και εγκληματίες. 

Το πραξικόπημα δεν ήταν μια στιγμιαία υπόθεση. Δεν έγινε στην τύχη σε μια 

στιγμή, σαν κεραυνός εν αιθρία. Το πραξικόπημα του 1974 άρχισε με το βασιλικό 
πραξικόπημα της ίδιας ημερομηνίας, της 15ης Ιουλίου 1965. Άρχισε με την 

αποστασία και κλιμακώθηκε με τη δικτατορία τις 21ης Απριλίου. Κλιμακώθηκε με 

την άφιξη του στρατηγού Γρίβα στην Κύπρο, με την οργάνωση της ΕΟΚΑ Β', με το 

σχέδιο πραξικοπήματος του 1972 που ματαιώθηκε την τελευταία στιγμή, με την 
εκκλησιαστική συνωμοσία. Έτσι ας μη λέμε ότι ο τάδε πραξικοπηματίας συνέβη να 
απουσιάζει τις μέρες του πραξικοπήματος. Ας διερωτηθούμε τι έκανε όλα τα χρόνια 

και ας διερωτηθούμε τι έκανε ο καθένας μας όλα εκείνα τα χρόνια. 

Καταλήγω, κύριε Πρόεδρε, επανερχόμενος στο σημείο από το οποίο ξεκίνησα, 

ότι τραγικότερη συνέπεια της ανάξεσης αυτής της πληγής είναι ότι αποσπάται η 

προσοχή από τα δραματικά και τα κρίσιμα, από τα ουσιαστικά και υπαρκτά 

προβλήμα, από το πρόβλημα της επιβίωσης του κυπριακού λαού. Αυτή την ώρα 

χαλκεύονται τα δεσμά της δέσμης και εμείς ερίζουμε για το 1974. Η λα'ίκή 

συμφιλίωση γίνεται θρύψαλα και η λα'ίκή συμφιλίωση δεν είναι μονόδρομη 

απόφαση. Πρέπει να το πούμε και αυτό. 
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Εμείς εργαστήκαμε σκληρά, εργαστήκαμε με πολιτικό κόστος, εργαστήκαμε με 

συνέπεια για να επιτευχθεί η λα·ίκή συμφιλίωση. Για να γίνει η υπέρβαση των παθών 

και να διαμορφωθούν οι προυποθέσεις της λα·ίκής αντικατοχικής ενότητας. Αυτές οι 

πρotiπoθέσεις φάνηκε ότι διαμορφώνονται μετά από μια μακρόχρονη διεργασία στα 

μυαλά και στις ψυχές των ανθρώπων. Αλλά αυτή η προσπάθεια δε βρίσκει 

ανταπόκριση, όταν ένα Υπουργικό Συμβούλιο κατά πλειοψηφία έρχεται ουσιαστικά 

να αναθεματίσει τη λα·ίκή συμφιλίωση με την υποδαύλιση παθών. Γι' αυτό, αυτή η 

κυβέρνηση μπορεί να έρθει σε λα·ίκή συμφιλίωση, μπορεί να επανέλθει σε λα·ίκή 

συμφιλίωση, να εξασφαλίσει λα·ίκή αποδοχή και λα·ίκή ανοχή υπό μια προυπόθεση. 

Να ανακαλέσει αυτή την απόφαση. Να αποσύρει την απόφαση και να κάνει 

χειρονομίες που να οδηγούν προς τη λα"ίκή συμφιλίωση ξανά, προς την 

αποκατάσταση του κλίματος της εθνικής ομοψυχίας. 

Τους 61 δεν τους θυμόταν ο κόσμος, τους θύμισε η απόφαση της κυβέρνησης. 
Αν ήταν στιγματισμένοι, δεν το ήξερε κανείς. Δε θυμόταν κανείς, εκτός από τον 

πολύ στενό προσωπικό τους κύκλο, την προσωπική τους ιστορία, η οποία δεν 

παραγράφεται ούτως ή άλλως. Τώρα έγιναν θέμα της επικαιρότητας, τώρα τους 

θυμάται ο καθένας και θυμάται τι έκανε ο καθένας από τους 61, διότι υπήρξε η 
κυβερνητική απόφαση. Χωρίς την κυβερνητική απόφαση θα έμεναν λησμονημένοι 

στα σκουπίδια της ιστορίας, εκεί όπου οι πράξεις τους δυστυχώς τους είχαν 

τοποθετήσει. Και μιλώ με τέτοιες εκφράσεις, παρόλο που αναφέρομαι και σε 

πρόσωπα με τα οποία είχα γνωριμία και έχω σχέσεις και δεσμούς, παρόλο που 

αναφέρομαι και σε πρόσωπα που ως αγωνιστές της ΕΟΚΑ, της νόμιμης ΕΟΚΑ, της 

ΕΟΚΑ του 55 - 59, τους τιμώ και τους σέβομαι, διότι τότε είχαν επιτελέσει στο ακέραιο 
το καθήκον τους. Αλλά, αν για εκείνη την προσφορά αξίζουν κάθε τιμή, γι' αυτή την 

περίπτωση δεν τους άξιζε να μας αναγκάσετε να θυμηθούμε ότι ήταν πραξικοπημαΤίες 

και ότι είχαν αμαρτωλό βίο σε μια περίοδο της ζωής τους. Μπορούσατε να μας 

αφήσετε να τους ξεχάσουμε ως πραξικοπηματίες και να τους θυμώμαστε όπως τους 

ζήσαμε σε παιδικά και νεανικά χρόνια, ως γενναίους αγωνιστές της ελευθερίας της 

Κύπρου. 

Φίλοι, ο Δημοκρατικός Συναγερμός αδίκησε τους 61 βάναυσα. Τους αδικεί 
βάναυσα, διότι κρατεί αυτό το θέμα στην επικαιρότητα. Οι άνθρωποι έχουν 

αποκατασταθεί, έχουν τακτοποιηθεί και δε θα τους προσφέρει τίποτε η απόφαση 

που ούτως ή άλλως είναι καταδικασμένη να μείνει ανενεργός και το μόνο που 

πετυχαίνει είναι την υποδαύλιση παθών. Αφήστε να κοιμηθούν τα πάθη, αφήστε, 

αποσύρτε, ανακαλέστε αυτή την απόφαση, γιατί αύριο θα πρέπει όχι οι μισοί 

Κύπριοι να είναι σε συλλαλητήρια, αλλά όλοι οι Κύπριοι, αν θέλουμε να έχουμε 

κάποιες ελπίδες ότι θα σωθούμε από την ομηρία. Γιατί τελούμε κάτω από την 

ομηρία της Τουρκίας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου και μετά ο κ. Μουσιούττας. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ : 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι και κυρία συνάδελφος, 

Συζητούμε ένα θέμα το οποίο είναι δεμένο με τη νεότερη ιστορία της Κύπρου 

και είναι δεμένο με τις χειρότερες μέρες του κυπριακού λαού. Τις μέρες όπου ο 

αδελφός αψηφώντας το αδελφικό αίμα σκότωνε αδελφό, γιατί εκείνοι οι οποίοι 
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αποφάσισαν να δολοφονήσουν αυτό τον τόπο, να δολοφονήσουν την Κυπριακή 

Δημοκρατία, είχαν κινήσει το χέρι του και το είχαν οπλίσει ενάντια στον 

αδελφό του. 

Όλοι έχουμε ζήσει την περίοδο προ του πραξικοπήματος. Όλοι έχουμε ζήσει 

τη στάση της τότε δεξιάς, η οποία στάση της τότε δεξιάς ήταν στάση ή υποστήριξης ή 

ανοχής, ανάλογα με την περίπτωση, των δεδομένων και των εκφάνσεων της ΕΟΚΑ 

Β' και των ενεργειών στις οποίες προέβαινε. Αλλά παράλληλα ζήσαμε και το 

πραξικόπημα, ζήσαμε το ποιοι συμμετείχαν σε αυτό το πραξικόπημα. Ζήσαμε και 

το μετά-πραξικόπημα. Κανένας δεν μπορεί να πει ότι υπιΊρχε μια στιγμιαία, μια 

λανθασμένη στιγμή στη ζωή κάποιων Κυπρίων και κάποιων Ελλήνων χουντικών 

στην Κύπρο. Δηλαδή, εκείνη η ημέρα στιγμιαία εκείνη ημέρα του πραξικοπήματος 

της 15ης Ιουλίου του 1974 δεν ήταν στιγμιαία. Όχι. 

Συμφωνούμε, πιστεύω, όλοι σε αυτό τον τόπο ότι η προδιάΟεση, η 

προετοιμασία του πραξικοπήματος ξεκίνησε πολύ νωρίς και ξεκίνησε από την 

κάθοδο του Γρίβα στην Κύπρο. Ξεκινά από τη δημιουργία της ΕΟΚΑ και μετέπειτα 
ΕΟΚΑ Β'. Ξεκινά με τα τελεσίγραφα Παναγιωτάκου. Ξεκινά με την πρόταση, 

πρόΟεση και ενέργειες να κατεβεί από την προεδρία του κυπριακού κράτους ο 

νόμιμα εκλεγμένος Αρχιεπίσκοπος Μακάριος. Ξεκινά με τις ανατινάξεις των 

σταθμών, με τις δολοφονίες πολιτών στα καφενεία σε ανύποπτο χρόνο, ενώ οι 

άτυχοι πολίτες βρίσκονταν στην ηρεμία τους, με μόνη κατηγορία ότι ήταν 

δημοκρατικοί πολίτες, ότι υποστήριζαν το Σύνταγμα του κράτους, ότι υποστήριζαν 

το νόμιμο Πρόεδρο του κράτους και ότι τάσσονταν ενάντια στη βία εκείνης της 

εποχής. Δυστυχώς τα γεγονότα αυτά δεν έλεγαν να σταματήσουν παρά το ότι στην 

Κύπρο είχε εισβάλει ο τουρκικός Αττίλας, παρά το ότι είχε ξεσπιτώσει πάνω από 

160.000 πρόσφυγες, παρά το ότι είχε αφήσει μανάδες και παιδιά ορφανά, παρά το 
ότι είχε αφήσει πίσω του αγνοουμένους, εγκλωβισμένους, ανάπηρους και όλα τα 

άλλα. Και συνέχιζαν τις δολοφονίες και μετά το πραξικόπημα, και μετά τον 

πόλεμο. 

Παράλληλα με τα λεγόμενα road blocks τα οποία έστηναν για αρκετούς μήνες 
μετά τις 15 Ιουλίου και δεν κυνηγούσαν, αγαπητοί φίλοι, τους Τούρκους 

κατάσκοπους, οι οποίοι έφευγαν από τη γραμμή Αττίλα, αλλά κυνηγούσαν τους 

δημοκρατικούς πολίτες. Εκείνους τους πολίτες που αντιστάθηκαν και στο 

πραξικόπημα, αντιστάθηκαν και στην τουρκική εισβολή . 

Συνεπώς, η διάρκεια ήταν μεγάλη . Σε αυτή τη διάρκεια πολλοί έδρασαν. Και 

αυτοί που έδρασαν ιΊταν πρόσωπα. Φυσικά πρόσωπα. Και αυτά τα φυσικά πρόσωπα 

είχαν κάμει συγκεκριμένες ενέργειες εναντίον συγκεκριμένων προσώπων, εναντίον 

του Συντάγματος, ενάντια στους υφιστάμενους νόμους, ενάντια σε Οεσμούς και σε 

ήθη αυτού του τόπου. Συνεπώς, και κάποιοι που απουσίαζαν για κάποιο χρονικό 

διάστημα από την Κύπρο είχαν την ευχέρεια στο άλλο χρονικό διάστημα που 

βρίσκονταν στην Κύπρο, αλλά και εκ του μακρόΟεν να συμβάλουν στην επιτυχία 

των παράνομων ενεργειών. 

Και βρισκόμενος σε αυτό το σημείο Οα ήθελα να πληροφορήσω το Σώμα ότι το 

όνομα το οποίο αναφέρΟηκε εδώ σε αυτή τη Βουλή συζητώντας αυτό το θέμα, 

απέσυρε την προσφυγή από το Ανώτατο Δικαστήριο. Και ερωτώ: Την απέσυρε γιατί 

ήταν αθώος ή την απέσυρε γιατί υπήρχε ενοχή; ΊΙ τον έπεισαν οι δικαστές του 

Ανωτάτου Δικαστηρίου ότι δεν έχει υπόΟεση και Οα πρέπει να την αποσύρει; Αυτά 

θα πρέπει να λέγονται. Και μια αλι1Οεια Οα πρέπει να λέγεται στην ολότητά της. 
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Συνεπώς, τα δεδομένα και η συμμετοχή καταδεικνύει ότι η απόφαση της 

κυβέρνησης Κληρίδη, της πλειοψηφίας της κυβέρνησης Κληρίδη, δεν ήταν νομική 

απόφαση, δεν ήταν απόφαση αποκατάστασης της ηθικής. Ήταν πολιτική απόφαση 

και ήταν η πρώτη πολιτική πράξη πράγματι αυτής της κυβέρνησης. Και θέλησε 

πράγματι αυτή η κυβέρνηση να δώσει το στίγμα της πολιτικής που θα φέρει σε αυτό 

τον τόπο. Και αυτό το στίγμα της πολιτικής της ξεκινά από τη χειρότερη μέρα και 

τα χειρότερα δεινά για την Κύπρο, την καταστροφή της Κύπρου. Δεν είμαστε εμείς 

που επιλέξαμε να συνδέσουμε το όνομα της κυβέρνησης Κληρίδη με αυτά τα δεινά 

του τόπου μας. Είναι η ίδια η κυβέρνηση Κληρίδη με την πρώτη της απόφαση που 

το έπραξε. 

Συνεπώς, οι όποιες δικαιολογίες δίνονται σήμερα περί νομικής ή περί ηθικής 

υποχρέωσης έναντι 61 προσώπων δεν έχουν να κάμουν τίποτε με την 

πραγματικότητα. Απλά φαίνεται ότι κάπου εκ των υστέρων ή κάπου είχε μελετηθεί 

βαθέως ότι θα υπήρχε πράγματι έντονη αντίδραση του κυπριακού λαού, γιατί εμείς 

πιστεύουμε στη μνήμη αυτού του λαού. Και πιστεύουμε ότι αυτός ο λαός δεν έχει 

ξεχάσει και δε θα ξεχάσει και δεν πρέπει να ξεχάσει την ιστορία του. Γιατί, αν 

ξεχάσει αυτή την ιστορία του, τότε θα επιτρέψει και σε νέους εοκαβητατζήδες ή σε 

νέους Αττίλες να έρθουν και να προκαλέσουν χειρότερα δεινά. Και δυστυχώς δεν 

έχουμε και δε θα έχουμε την πολυτέλεια να χάσουμε και άλλο έδαφος, να χάσουμε 

και άλλες ζωές, να ανεχθούμε μια νέα προδοσία. 

Και σήμερα πραγματικά πρέπει να πούμε ότι η απόφαση Κληρίδη, αυτή η 

πολιτική απόφαση, έχει επιφέρει μια αυξημένη πολιτική ενότητα πάνω σε στέρεες 

δημοκρατικές αρχές μέσα στο λαό, μέσα σε όλους εκείνους οι οποίοι θα 

επιθυμούσαν να βλέπουν την Κύπρο να ευνομείται, να κυβερνιέται με βάση το 

Σύνταγμα, τους νόμους, τους Κανονισμούς, αλλά και σε μια εξελικτικά προοδευτική 

κοινωνία. 

Αυτοί είναι οι πολίτες οι οποίοι συσπειρώνονται σήμερα γύρω από τη σωστή 

θέση ότι η πολιτική αυτή απόφαση της κυβέρνησης Κληρίδη είναι λανθασμένη. Και 

είναι χιλιάδες αυτοί οι πολίτες που συσπειρώθηκαν και που μαζεύτηκαν ψες κατά 

χιλιάδες, για να διατρανώσουν για ακόμα μια φορά την επιθυμία τους να υπάρξει 

Δημοκρατία, ελευθερία, πρόοδος και κοινωνική προκοπή. Ψες πραγματικά απέδειξε 

ο κυπριακός λαός -αλλά εμείς δεν είχαμε ποτέ καμιά ψευδαίσθηση ότι έτσι το ένιωθε 
ο κυπριακός λαός- ότι οι 62 δεν ήταν τα θύματα της κάθαρσης. Δεν ήταν τα θύματα 
της τότε κυβέρνησης. Δεν ήταν τα εξιλαστήρια θύματα, για να κατευνάσουμε 

εκείνους οι οποίοι φώναζαν, εκείνους οι οποίοι ζητούσαν τότε εκδίκηση. Δε 

ζητούσαν εκδίκηση. Αυτό που ζητούσαν ήταν δικαιοσύνη. Φώναζαν οι μανάδες των 

σκοτωμένων, τα αδέλφια των σκοτωμένων, τα ανήλικα παιδιά τους. Κάποιοι 

σκοτωμένοι είχαν και ανήλικα παιδιά, κύριε Αναστασιάδη. Σήμερα μπορεί να έχουν 

ενηλικιωθεί. Μιλώ ότι φώναζαν το 1979, το 1980, το 1975 και εντεύθεν. Σωστά η 
τότε κυβέρνηση αφουγκράστηκε τον παλμό του λαού και προχώρησε σε κάποια 

μέτρα. Όχι εκείνα τα οποία απαιτούσαμε εμείς. Γιατί εμείς απαιτούσαμε -κύριε 

Αναστασιάδη, θα μιλήσουμε και για τους τραγέλαφους, παρακαλώ να ακούετε. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν είναι προς εσάς που απευθύνομαι. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Το ξέρω. Είναι προς τον κ. Συλλούρη. Αλλά, επειδή ακούω και εγώ και 

διακόπτεται ο ειρμός μου, παρακαλώ ... 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Με ρωτούσε κατά πόσο αν αναφέρει "εκτρωματικό", θα είναι βαριά έκφραση 

και είπα ότι οι ίδιοι ανέφεραν "τραγέλαφος" και δεν τιμά τη Βουλή που ψήφισε 

εκείνο το νόμο. Εξηγούσα απλώς στον κ. Συλλούρη. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Δεν ξέρω αν χρεώσατε αυτή τη νομική συμβουλή, κύριε συνάδελφε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, όχι διαλογική συζήτηση. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Έλεγα ότι η τότε κυβέρνηση είχε αφουγκραστεί και είχε πάρει μέρος του 

παλμού των αιτημάτων περί δικαιοσύνης του λαού. Και απέδωσε κάποιο δίκαιο. 

Και αυτό το δίκαιο ποιο ήταν; Είχε τότε, η τότε κυβέρνηση, τρία ενδεχόμενα. Να 

προχωρήσει σε ποινικές διώξεις οι οποίες ποινικές διώξεις θα σήμαιναν φυλακίσεις, 

στερήσεις δικαιωμάτων. Θα σήμαιναν απολύσεις άνευ αποζημιώσεων και θα 

σήμαιναν πολλά άλλα χειρότερα. Και, ναι, θα σήμαιναν στιγματισμό με βάση τα 

αρχεία του ποινικού κώδικα και του ποινικού δικαίου. Και αυτό θα ήταν το 

χειρότερο για τους όσους είχαν ανάμειξη στο πραξικόπημα. 

Το δεύτερο που είχε να επιλέξει η κυβέρνηση ήταν να προχωρήσει με 

πειθαρχικά μέτρα σε σχέση με τους δημόσιους υπαλλήλους, σε σχέση με τους 

αστυνομικούς και άλλους λειτουργούς. Και εδώ θα μπορούσε να επιβληθούν μέτρα 

που θα αφορούσαν την καριέρα, την υπηρεσία, τη σύνταξη και οτιδήποτε άλλο. Και 

ο τρίτος δρόμος, ο πιο ανώδυνος δρόμος που είχε να επιλέξει η κυβέρνηση, ήταν τα 

διοικητικά μέτρα. Και τα διοικητικά μέτρα ήταν το μέτρο αποξένωση ς από την 

υπηρεσία τους αυτών οι οποίοι είχαν ανάμειξη στο πραξικόπημα. Αποξένωσης από 

εκείνους τους τομείς που τους εμπιστεύθηκε το κράτος, τους εμπιστεύθηκε ο λαός 

και τους οποίους χρησιμοποίησαν σε βάρος του λαού, σε βάρος του νόμου, σε βάρος 

του Συντάγματος. 

Και είναι γι' αυτό το λόγο που εμείς λέμε -και τότε λέγαμε- στις εφημερίδες 

αυτό που η "Χαραυγή" έγραφε στις 31/1/1980: "Κλείει η κάθαρση με εξήντα μία 

απολύσεις. Οι απολυθέντες, κυρίως αξιωματικοί της Αστυνομίας, δε στερούνται 

των συνταξιοδοτικών τους δικαιωμάτων". Η κυβέρνηση παραγνωρίζοντας το λα'ίκό 

αίσθημα, και έχω εξηγήσει γιατί, επέλεξε από τα τρία διαζευκτικά που είχε να κάνει 

το πιο ήπιο, το πιο ανώδυνο. Και με αυτό τον τρόπο έκλεινε το θέμα της κάθαρσης η 

τότε κυβέρνηση. Και είναι εδώ που δεν μπορούμε να κατανοήσουμε και να 

αντίληφθούμε τη συλλογιστική που αναπτύσσεται, ότι υπάρχει η ηθική υποχρέωση 
αποκατάστασης. 

Και έχει ακουστεί από αυτό το βήμα σήμερα ότι δεν μπορεί να διανοηθεί ο 

κ. Ρολάνδης το συσχετισμό των 61 με το πραξικόπημα. Μα, κύριε 'ολάνδη, η 

απόφαση την οποία εσύ ψήφισες θετικά στηριζόταν στο Νόμο 57 του 78, στο Νόμο 
3 του 1977, οι οποίοι ήταν περί κάθαρσης σε σχέση με το πραξικόπημα. Εκτός αν 
μετά από δεκατρία χρόνια έχει τώρα αντιληφθεί ο κ. Ρολάνδης αυτό το οποίο 

ψήφιζε τότε και έχει αλλάξει σήμερα τη θέση του. Όμως μέσα έστω και από αυτή την 

αλλαγή, για να αποτελέσει των εκ των έσω συνήγορο, ο κ. Ρολάνδης κάμνει κάποιες 

παραδοχές. Ότι, ναι, η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου την τότε εποχή με τα 
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τότε δεδομένα, με το τότε λα'ίκό αίσθημα, ήταν ορθή. Άρα, μία απόφαση δε θα την 

κρίνεις αν είναι ορθή με τα δεδομένα μετά από εκατό ή πενήντα ή είκοσι χρόνια. Θα 

την κρίνεις αν ήταν ορθή με την τότε νομοθεσία, με τα τότε γεγονότα. Και αυτό είναι 

που έχει γίνει και στην παρούσα περίπτωση. Και ευχαριστούμε τον κ. Ρολάνδη που 

έστω και αν θέλει να δικαιολογήσει την απόφαση της πλειοψηφίας της κυβέρνησης 

Κληρίδη έρχεται και επιβεβαιώνει την ορθότητα αυτής της θέσης. Δεν έχει 

αντιληφΟεί ο κ . Ρολάνδης τον τίτλο του Νόμου 57 του 1978. Αλλά φαίνεται ότι και 
πάλι έκαμε μισή μελέτη ο κ. Ρολάνδης. Δεν προσέτρεξε να δει και τον τίτλο του 

Νόμου 3 του 1977. Διότι ο Νόμος 57 του 1978 αποτελεί τροποποίηση και συνέχεια 
εκείνου του νόμου και εκεί Οα εύρισκε καΟαρά για το πραξικόπημα, για την 

κάθαρση. 

Έρχομαι και στο θέμα του ποιος διχάζει σήμερα. Και ερωτώ: Διχάζει ο λαός ο 

οποίος είχε ανεχθεί για την επούλωση πληγών πολλά, ώστε να συντελεστεί η ενότητα 

στο εσωτερικό μέτωπο; 'ΤΙ αυτός ο οποίος έρχεται, Οέτει το μαχαίρι, ανοίγει το 

κρέας, ξεκινά να τρέχει το αίμα και μετά διαμαρτύρεται γιατί έτρεξε το αίμα; Δεν 

είμαστε εμείς που διχάζουμε. Είναι άλλοι που πήραν αποφάσεις και έχουν ταράξει 

τα νερά τα οποία άρχισαν να ησυχάζουν. Είναι άλλοι που έχουν με αυτή την 

απόφασή τους κτυπήσει καίρια αισθήματα αυτού του λαού, εκείνων οι οποίοι έχουν 

ιδιαίτερο ενδιαφέρον γι' αυτά τα ζητήματα . 

Έρχομαι όμως τώρα να δω αν πρέπει να επιδιωχΟεί ηΟική αποκατάσταση των 

61 ή ικανοποίηση εκείνων που έχουν υποστεί τα δεινά. Ζητούμε αποκατάσταση των 
61. Έχουμε αντιληφθεί άραγε την κατοχή της Κύπρου; Την ύπαρξη στρατευμάτων 

του Αττίλα; Έχουμε μήπως ρίξει τα τείχη του διαχωρισμού της Κύπρου; Έχουμε 

φέρει πίσω τους αγνοούμενους; '~χoυμε λύσει το πρόβλημα των εγκλωβισμένων; 

Έχουμε απαλείψει από την πολιτική ιστορία αυτού του τόπου όλα εκείνα τα δεινά 

που επεσώρευσε το πραξικόπημα και η εισβολή; Όχι. Αλλά αυτοί οι οποίοι μιλούν 

σήμερα για αναψηλάφηση κάνουν ένα μεγάλο λάοος. Λναψηλάφηση Οα γίνει επί τη 

βάσει της νομοΟεσίας 57 του 78. Και η νομοΟεσία 57 του 78 δε δίνει δικαίωμα 

αναψηλάφησης. 

Και ας δούμε μαζί όλοι εδώ το άρΟρο 4 του Νόμου και το άρΟρο 5 του Νόμου. 
Αυτά τα άρθρα λένε: "Το Υπουργικό Συμβούλιο μπορεί να προβεί στον τερματισμό 

της υπηρεσίας του υπαλλήλου για λόγους δημόσιου συμφέροντος ή την αναγκαστική 

αφυπηρέτηση του υπαλλήλου βάσει της κειμένης νομοΟεσίας". Και παράλληλα, αν 

πίστευε ότι -και εδώ υπι1ρχε μια διακριτι/{11 ευχέρεια του Υπουργικού Συμβουλίου

ήθελε να τον στείλει και σε ποινικά δικαστήρια, Οα μπορούσε να προχωρήσει και σε 

εκείνη τη διαδικασία . Και το άρΟρο 5 επί του οποίου στηρίχτηκε και το Ανώτατο 
Δικαστήριο έρχεται πράγματι και δίνcι μεγαλύτερη ευκαιρία στην απόλυση και στον 

τερματισμό και όχι στην επανεξέταση. Ο Νόμος 57 του 78 δε δίνει δικαίωμα στο 
Υπουργικό Συμβούλιο να ανακαλέσει οποιεσδήποτε αποφάσεις. Δίνει δικαίωμα 

μόνο, για να πάρει αποφάσεις τερματισμού. 

Έρχομαι τώρα στο τι έγινε τότε. Τι έγινε στο Λνώτατο Δικαστήριο; Ο κ. Μαρκίδης, 

τότε, υποστηρίζοντας κάποιους από εκείνους οι οποίοι είχαν α..τιολυΟεί, είχε εγείρει στο 

Α νώτατο Δικαστήριο, με τη διαδικασία η:; προσφυγής, τους νομικούς του ισχυρισμούς 

ότι δεν είχε δικαίωμα το Υπουργικό Συμβούλιο να αποφασίσει και να τερματίσει 

την απασχόληση δημόσιων λειτουργών και δεύτερο το ότι στερήΟηκαν αυτοί οι 61 ή 
ο συγκεκριμέ\'ος άνΟρωπος του δικαιώματος να ακουστούν. Και το Ανώτατο 
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Δικαστήριο αποφάσισε τότε με βάση τις αποφάσεις "Φάκας" και "Χριστοδουλίδης" 

με συγκεκριμένο τρόπο. Και απάντησε έναν προς έναν τους ισχυρισμούς αυτούς. Η 

υπόθεση Χριστοδουλίδη είναι δημοσιευμένη στο CYPRUS ΙΑ W REPORTS αρ. 3 του 
έτους 1984 και αφορά δέκα προσφυγές εκ των οποίων οι τρεις είχαν αποσυρΟεί και 
εξεδόθη η απόφαση επί των υπολοίπων επτά. Και ασχολήθηκε το Ανώτατο 

Δικαστήριο τότε, προεδρευόμενο από τον κ. Τριανταφυλλίδη, σημερινό Γενικό 

Εισαγγελέα, με ακριβώς αυτούς τους ίδιους ισχυρισμούς οι οποίοι εγείρονται και 

σήμερα και είπε: "Είχε δικαίωμα το· Υπουργικό Συμβούλιο να προχωρήσει στον 

τερματισμό και στις απολύσεις". Είχε πει ότι τους δόΟηκε η ευκαιρία, γιατί 

γνώριζαν περί της ύπαρξης των καταγγελιών και γι' αυτό προχώρησε και δέχΟηκε 

και πρωτοδίκως και με εφετειακή κρίση τις αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου 

ως ορΟές. Επειδή εδώ την προηγούμενη φορά λέχΟηκε ότι δεν υπάρχει δεδικασμένο, 

θέλω να παρατηρήσω πως όταν υπάρχει μια διοικηΤΙΚ11 πράξη, η διαδικασία του 

άρθρου 146 του Συντάγματος προβλέπει ότι αυτή προσβάλλεται στο Ανώτατο 
Δικαστήριο με προσφυγι1. Και αν ο αιτητ11ς δεν ικανοποιηΟεί από αυτή, τότε έχει και 

το δικαίωμα εφέσεως. Και ασκήΟηκε το δικαίωμα εφέσεως. Και εξαντλήΟηκε και 

αποφάσισε το Ανώτατο Δικαστήριο ότι ορΟά ενήργησε το Υπουργικό Συμβούλιο. 

Υπάρχει άλλο οποιοδήποτε ένδικο μέσο το οποίο Οα μπορούσαν να χρησιμοποιήσουν 

οι 61, για να αναιρέσουν την εφετειακή κρίση του Ανώτατου Δικαστηρίου; Η 

απάντηση από τη νομοΟεσία μας, το Σύνταγμά μας και τη νομολογία μας είναι όχι. Άρα 

εξάντλησαν μέχρι τέλους τη διαδικασία της δικαιοσύνης που αφορά διοικητικές 

πράξεις, όπως ήταν και η πράξη τερματισμού των υπηρεσιών τους. Να, γιατί λέμε ότι 

αυτές οι αποφάσεις είναι αμετάκλητες. Και να γιατί λέμε ότι δεν μπορούσε το Υπουρ

γικό Συμβούλιο να έρΟει τώρα να επανεξετάσει και να ακυρώσει -προσέξτε- εξ υπαρχής 

τις αποφάσεις του προηγούμενου Υπουργικού Συμβουλίου. 

Δε μας είπαν όλοι αυτοί που προβάλλουν τους νομικούς ισχυρισμούς πού εδρά

ζεται αυτό το δικαίωμα του νυν Υπουργικού Συμβουλίου για να ακυρώσει εξ υπαρχής 

την απόφαση του προηγούμενου Υπουργικού Συμβουλίου. ΊΌ άρΟρο 46 το έχει 

αποκλείσει. Το άρΟρο 54 το έχcι αποκλείσει. Τότε πού αλλού εδράζεται η δικαιοδοσία 
αυτού του Υπουργικού Συμβουλίου να αποφασίσει για ανάκληση εξ υπαρχής της 

απόφασης για τους 62; 

Όμως πιστεύω ότι παίζcται ένα παιχνίδι. Νομικό λογοπαίγνιο σε βάρος του 

κυπριακού λαού. '~χoυν πει ότι με βά.ση νcότερη νομολογία υπήρχε τουλάχιστον 

ηΟική υποχρέωση και νομΙΚ11 υ:τοχρέωση -έτσι είπε ο Κυβcρνητικός Εκπρόσωπος

για να έρΟουν και να επανεξετάσουν τις υποΟέσcις. Λς διαβάσουμε από τη σελίδα 9 
της υπόΟεσης Νεόφυτος Παπαγεωργίου εναντίον ΚυπριαΚΙ1ς Δημοκρατίας, Αρέστη 

Χαραλάμπους και Γεώργιου Σκουλλ11 στις αναΟεωρητικές εφέσεις 944 και 941 που 
φαίνεται το σκεπτικό πράγματι του Λ νώτατου Δικαστηρίου με βάση το οποίο 

αποφάσισε ότι σε εκείνη τη συγκεκριμέ\(]1 περίπτωση το Υrrουργικό Συμβούλιο δεν 

είχε δικαίωμα να τερματίσει τις υπηρεσίες των τριών προαναφερΟέντων προσώπων. 

Και λέει: "Έχουμε τη γνώμη ότι το κατάλοιπο εξουσίας μιας αρχής, της οποίας η 

εξουσία και τα καΟΙ1κοντα απαριΟμούνται στο Σύνταγμα, δεν μπορεί ποτέ να είναι 

αντίΟετο με την ισχύουσα \'ομοΟεσία 11 ασυμβίβαστο με τα ατομικά ανθρώπινα 
δικαιώματα ή το πνεύμα τους, όπως ρητά διασφαλίζονται στο Σύνταγμα. Με το 

κατάλοιπο εξουσίας μπορεί μεν να συμπληρωΟούν περιστασιω;ά κενά που οι 

συντάκτες του Συντάγματος δεν ήταν δυνατό να προβλέψουν ή να καλυφΟούν 
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απρόβλεπτες ανθρωπιστικές καταστάσεις, υποτάσσεται όμως στο Σύνταγμα, τους 

νόμους και τους κανόνες της φυσικής δικαιοσύνης. Με αυτή την έννοια που 

αποδίδουμε στο κατάλοιπο εξουσίας κρίνουμε ότι η απόλυση των αιτητών από το 

Υπουργικό Συμβούλιο είναι νομικά αστήριχτη". 

Και ακούστε ποια γεγονότα έλαβε υπόψη του το Ανώτατο Δικαστήριο, για να 

κρίνει ως νομικά αστήριχτη αυτή την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. Τα 

ονόματα των αιτητών αναφέρθηκαν στο ημερολόγιο κάποιου προσώπου ως 

δωρολήπτες, για να τον διευκολύνουν σε ανακρίσ.εις της Αστυνομίας που γίνονταν 

σε βάρος τους. 

Έγινε πλήρης και ενδελεχής έρευνα του συμβάντος δίχως να αποκαλυφθεί 

έστω και το ελάχιστο στοιχείο που να δείχνει οποιαδήποτε παράνομη ενέργεια των 

αιτητών. Δηλαδή, πριν από τη λήψη της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, 

είχε διερευνηθεί το θέμα και είχε αποφασιστεί ότι δεν υπήρχαν ενοχοποιητικά 

στοιχεία γι' αυτούς τους τρεις. Ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, αφού 

μελέτησε τους σχετικούς φακέλους, γνωμοδότησε πως τίποτε δεν μπορούσε να 

καταλογιστεί εναντίον τους. Στην επίδικη απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου 

αναφέρεται πως δημιουργήΟηκε σοβαρό πρόβλημα αναφορικά με την εμπιστοσύνη 

του κοινού προς την Αστυνομία λόγω των κάποιων δημοσιευμάτων που υπήρχαν 

τότε. Αν θυμάστε, ήταν ο τριπλός φόνος του Πανίκου Μιχαήλ στη Λεμεσό. Έστω 

και αν οι αιτητές δεν ήταν υπαίτιοι οποιασδήποτε αξιόποινης ή αντίθετης με τη 

δεοντολογία της Αστυνομίας πράξης. Έχουμε, λέει το Ανώτατο Δικαστήριο στην 

εφετειακή του εδώ κρίση, τη γνώμη, με βάση τα όσα αναφέρουμε πιο πάνω, δηλαδή 

το ότι απεδείχθη ότι δεν ήταν υπεύθυνοι, δεν είχαν καμιά ευθύνη κ.λπ., πως η 

επίδικη απόφαση είναι αντίθετη τόσο με την κείμενη νομοθεσία όσο και με τον 

κανόνα φυσικής και διοικητικής δικαιοσύνης. Άρα, και αφού μελετηθούν οι 

αποφάσεις αυτές, θα δούμε ότι οι αποφάσεις αυτές στηρίζονταν αποκλειστικά στο 

Σύνταγμα και στον περί Συντάξεων Νόμο, στα άρθρα 6 (στ) και 7. 

Όμως οι αποφάσεις για τους 61 στηρίχτηκαν και σε· κάποια άλλη νομοθεσία 

στην οποία αναφέρεται ρητά στις υποθέσεις Φάκας και Χριστοδουλίδης το Ανώτατο 

Δικαστήριο. Στηρίχτηκαν και στο Νόμο 57 του 1978. Άρα σοβαρή διαφοροποίηση 
της μιας απόφασης με την άλλη. Η μια στηρίζεται μόνο στον περί Συντάξεως νόμο. 

Δεν την ονομάζει ως αντισυνταγματική την απόφαση. Ως νομικά αστήριχτη την 

ονομάζει. Και η άλλη είχε ως κύρια βάση το Νόμο 57 του 1978. Συνεπώς και εδώ 

και νομικά ακόμη, παρά το ότι εμείς πιστεύουμε ότι είναι πολιτικό το θέμα, η 

υπόθεση είναι αστήριχτη. 

Έρχομαι σε ένα τώρα τελευταίο θέμα . Δε θα έρθει, λέει, η Βουλή με 

οποιοδήποτε τρόπο να αναμειχθεί στην απόφαση αυτή της κυβέρνησης, γιατί η 

κυβέρνηση δε θα φέρει καμιά πρόταση προς τη Βουλή. Δε μας είπε όμως η κυβέρνηση 

ούτε αποκάλυψε τις προθέσεις της πού θα τοποθετήσει τους 62, εν πάση περιπτώσει 
τους επιζώντες από τους 62. Τις θέσεις τους από το 1979 και το 1980 τις έχουν 
καταλάβει κάποιοι άλλοι σαν κενές θέσεις και αυτοί είναι που πληρώνονται με βάση 

τον εγκρινόμενο προϋπολογισμό. Συνεπώς, αφού δεν υπάρχει και η απόφαση του 

δικαστηρίου με βάση το άρΟρο 146(4) για πληρωμή αποζημιώσεων και αφού δε θα 
έρθει προϋπολογισμός, πώς Οα αποκατασταθούν; Αυτό μένει αναπάντητο. Ο 

καθένας όμως από εμάς μπορεί να κάνει σκέψεις. Μια απόφαση έχει ληφθεί. 

Παραπέρα δεν προχωρεί στην εφαρμογή της. Δικαιούνται τα πρόσωπα που 
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επηρεάζονται, που έχουν ενεστώς έννομο συμφέρον να προσφύγουν στη δικαιοσύνη 

και να πάρουν αποζημιώσεις με βάση το 146(4) και να έρθουν να αναγκάσουν αυτή 
τη Βουλή να ψηφίσει αυτά τα ποσά, διότι θα είναι απόφαση δικαστηρίου. Ή μήπως 

σκέφτεται η κυβέρνηση σε κενούμενες ή υφιστάμενες κενές θέσεις να τοποθετήσει 

τους 62; Αυτά όλα θα πρέπει να τα πει στο λαό. Και θα πρέπει να πει και την 
επιβάρυνσή τους. Πέρα από την πολιτική, την οικονομική που υπάρχει επί του 

θέματος. 

Κύριοι συνάδελφοι, πράγματι η απόφαση της κυβέρνησης είναι προκλητική. 

Είναι αστήριχτη πολιτικά, ηθικά, νομικά. Έρχεται να διαχωρίσει το λαό μας. 

Έρχεται να αποδώσει μια λανθασμένη ηθική και έρχεται πράγματι να δικαιώσει το 

πραξικόπημα. Γιατί πόσοι άλλοι είχαν καταδικαστεί για την ανάμειξή τους στο 

πραξικόπημα εκτός από τις συγκεκριμένες περιπτώσεις του Μισιαούλη και του 

Άη Τύχωνα και του Νικόλαου Σαμψών; Άρα εδώ εκείνα τα διοικητικά μέτρα που 

θεωρήθηκαν από όλους τότε ως το κλείσιμο του φακέλου για την κάθαρση, αφού 

αναιρεθούν εξ υπαρχής και αυτά, σημαίνει ότι δε θα υπάρχει καμιά κάθαρση σε αυτή 

την κυπριακή κοινωνία, έστω με αυτή την ελαφρά μορφή που δόθηκε τότε. Να, γιατί 

είναι πολιτική πράξη. Ακόμα και οι εφημερίδες της δεξιάς τότε ανέφεραν ότι 

αποτελούσε κάθαρση, άρα υπήρχε το πολιτικό στοιχείο και ήταν πολιτική ενέργεια. 

Και ήταν για το πραξικόπημα η ενέργεια. 

Είναι γι' αυτό το λόγο που εμείς λέμε έστω και τώρα προς την πλειοψηφία της 

κυβέρνησης Κληρίδη. Σεβάστου το λαό, σεβάστου τη διχοτόμηση που υπάρχει με τα τείχη 

του Αττίλα. Μην προχωρήσεις περαιτέρω στο διαχωρισμό του λαού. Και γι' αυτό το λόγο, 

άμεσα θα πρέπει η κυβέρνηση Κληρίδη να αναιρέσει την απόφαση την οποία πήρε για 

αποκατάσταση των 61. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μουσιούττας. Και να ετοιμάζεται ο κ. Μαρκίδης. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Αν την εκφρασθείσα πρόθεση της κυβέρνησης "για αποκατάσταση των 62" τη 
χαρακτηρίζαμε στην αναφορά μας αψυχολόγητη, την εσπευσμένη υλοποίηση αυτής 

της πρόθεσης, την ώρα που η Βουλή συζητούσε το θέμα, τη θεωρούμε προκλητική 

για το λα'ίκό αίσθημα και περιφρονητική προς το Σώμα της Βουλής των 

Αντιπροσώπων του λαού. Και με τον τελευταίο χαρακτηρισμό δεν εννοούμε πως δεν 

είναι δικαίωμα της όποιας κυβέρνησης να πάρει την όποια απόφαση θέλει, την ώρα 

που η ίδια κρίνει. 

Όμως είναι μεγάλη η ευθύνη αυτής της κυβέρνησης που ριψοκινδύνεψε τη 

λήψη μιας βιαστικής απόφασης, χωρίς να περιμένει και χωρίς να συνυπολογίσει και 

να σταθμίσει προσεκτικά τις επιπτώσεις από τις αντιδράσεις, που πρέπει να 

γνώριζε πως θα υπήρχαν, σε μια περίοδο μάλιστα που η μεγαλύτερη δυνατή ενότητα 

του εσωτερικού μετώπου είναι όσο ποτέ άλλοτε απαραίτητη, σε μια περίοδο που η 

Κύπρος βαδίζει πραγματικά το Γολγοθά της. 

Στις ομιλίες μερικών Βουλευτών του Δημοκρατικού Συναγερμού ακούστηκε η 

επίκληση διάφορων νομικιστικών επιχειρημάτων, ότι δηλαδή "άλλαξε η νομολογία 

βάσει της οποίας δικάστηκαν" ή ότι "καταδικάστηκαν χωρίς ν' ακουστούν". Και 



1721 

αφού επικαλούνται το νόμο, είναι άραγε διατεθειμένοι να δικαστούν σήμερα από 

δικαστήριο, να ακουστούν και αν υπάρχουν ένοχοι μεγαξύ τους να τιμωρηθούν, ενώ 

αν υπάρχουν αθώοι να αποζημιωθούν και να αποκατασταθούν; 

Γιατί δε σκέφθηκε η κυβέρνηση να επιλέξει μια διαδικασία που θα έδινε στους 

62 εκείνο που λένε πως στερήθηκαν, τη δυνατότητα δηλαδή να απολογηθούν και να 
υπερασπίσουν τον εαυτό τους σε δικαστήριο; Δεν είμαι νομικός αλλά κάποιοι φίλοι 

μου ειδικοί με διαβεβαίωσαν πως υπάρχουν και τρόποι και διαδικασίες. Γιατί δε 

διάλεξε τούτη την οδό η κυβέρνηση όπου κανένας, μα κανένας δε θα μπορούσε να 

αντιδράσει; 

Στη σύντομη αναφορά μας -που δεν προλάβαμε να καταθέσουμε την 

περασμένη Πέμπτη, όταν πρωτοσυζητήθηκε το θέμα- μετρούσαμε προσεκτικά τα 

λόγια μας πασκίζοντας να αποτρέψουμε αφ' ενός την υλοποίηση της πρόθεσης και 

να προλάβουμε αφ' ετέρου μη βγούν από τα μνήματα βρυκολακιασμένες κάποιες 

θύμησες που η ανεκτικότητα του λαού και η σοφία του, λόγω αδήριτης ιστορικής 

ανάγκης, είχαν θάψει, για να μπορέσουμε σαν λαός, αιμορραγούντες έστω, χωρίς 

όμως έριδες και χωρίς πάθη μεταξύ μας, να παλαίψουμε. Να παλαίψουμε, για να 

περισώσουμε ό,τι μπορούσε να περισωθεί. 

Και είναι αλήθεια πως οι κοινές όδύνες και οι κοινοί κίνδυνοι, η κοινή μοίρα 

και οι κοινές αγωνίες για το μέλλον τούτου του τόπου, σμίλεψαν σιωπηλά ανάμεσα 

στον ελληνισμό της Κύπρου έναν κώδικα συνύπαρξης. Μιας συνύπαρξης που 

στόχευε βασικά στην από κοινού συναινετική προσπάθεια αναζήτησης εξόδου από 

τα δραματικά αδιέξοδα. 

Ήλθε όμως η κυβερνητική απόφαση και συντάραξε το συμβατικό έστω 

εσωτερικό οικοδόμημα και διετάραξε την καθεστηκυία τάξη. Και είναι και για τούτο 

το λόγο που συγκλήθηκε προχθές έκτακτα η Βουλή, για να βουλευτούμε περί του 

πρακτέου. 

Όσον αφορά τώρα την ουσία της κυβερνητικής απόφασης, δεν αμφιβάλλουμε 

πως θα παραμείνει κενή περιεχομένου και ανενεργός, εφόσον η πλειοψηφία της 

Βουλής δηλώνει σταθερά την αντίθεσή της. 

Εκείνο όμως που μας κάνει να αγωνιούμε και μας ανησυχεί περισσότερο είναι, 

μήπως εκ του οδυνηρού συγκλονισμού που υπέστη το λα·ίκό αίσθημα, διασπασθούν 

οι λεπτές αλλά αναγκαίες ισορροπίες, τούτην ακριβώς την ώρα, που η συνομωσία σε 

βάρος της υπόθεσης της Κύπρου βρίσκεται στο αποκορύφωμά της. Και είναι γ' αυτό 

το λόγο που, ενώ ως κόμμα και ως κοινοβουλευτική ομάδα κατανοούμε τη δίκαιη 

αγανάκτηση της συντριπτικής πλειοψηφίας του λαού, των Οργανώσεων, των 

Παθόντων, των Αγνοουμένων και άλλων, εν τούτοις εισηγούμαστε προς όλους 

ψυχραιμία και αυτοσυγκράτηση. Οι όποιες διαδηλώσεις και κινητοποιήσεις δεν 

πρέπει να καταστούν αντικείμενα μικροπολιτικής ή κομματικής εκμετάλλευσης ούτε 

να εκτραπούν έτσι που να αναβιώσουν ανεπιθύμητα μίση και πάθη. Γιατί υπό τις 

συνθήκες θα ανάψουν φωτιές, και οι φωτιές θα κάψουν το κοινό μας σπίτι. 

Η κυβέρνηση πήρε μια απόφαση. Μια απόφαση που, κι αν ακόμα δεν 

ανακληθεί, δε θα περάσει. ΤΟ πολιτικό μήνυμα της απόφασης ας το κρίνει ο καθένας 

όπως θέλει και ας το καταγράψει ο καθένας, όπου ο ίδιος νομίζει. Η πλειοψηφία της 

Βουλής και του λαού έχουν τη δύναμη να επιβληθούν, έχουν όμως και τη βαριά 

υποχρέωση να δώσουν παράδειγμα υπευΟυνότητας. Γιατί η ιστορία που κρίνει 

σήμερα τη στάση μας, θα κρίνει και την ποιότητα της αντίστασής μας. 
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Έτσι, διατηρώντας η κάΘε πλευρά τις απόψεις της, και, παρά τις έντονες 

διαφορές μεταξύ μας, ας διαφυλάξουμε την "ενότητα" και την ομοψυχία έστω και σε 

εισαγωγικά η λέξη, για την οποία τόσο πολύ μόχΘησαν όλες οι πολιτικές ηγεσίες του 

τόπου. 

Και στο αγωνιώδες κάλεσμα της πατρίδας που στερνοπαλεύει, ας 

παραμείνουμε όλοι στοιχισμένοι δίπλα της. Το οφείλουμε σ' αυτούς που έφυγαν και 

το χρωστούμε σ' αυτούς που Θάρθουν. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαρκίδης και να ετοιμάζεται ο κ. Ευσταθίου. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Για μια ακόμα φορά, όπως πιστεύω, σκωπτικά μας ατενίζουν τρεις χιλιάδες 

χρόνια ελληνικής ιστορίας. Μιας ιστορίας που είναι γεμάτη από σελίδες δόξας, 

αλλά και γεμάτη από σκοτεινές σελίδες ταπεινώσεως και καταπτώσεως. 

Τη δόξα των περσικών πολέμων στο Μαράθώνα, τις Θερμοπύλες, τη Σαλαμίνα 

και τις Πλαταιές διαδέχθηκε ο απαίσιος εμφύλιος Πελοπονησιακός Πόλεμος 

Αθηνών και Σπάρτης. Και την καταστροφή αυτή, από την οποία ακόμα ο ελληνισμός 

πληρώνει, διαδέχθηκε η ενότητα του έθνους και τα επιτεύγματα του Μεγάλου 

Αλεξάνδρου. Και μετά το θάνατο του τελευταίου, από τη διαμάχη των επιγόνων ο 

ελληνισμός υποδουλώθηκε στους Ρωμαίους, για να λάμψει όμως και πάλι το 

ελληνικό πνεύμα και να επικρατήσει στα πλαίσια της Ανατολικής Ρωμα·ίκής 

Αυτοκρατορίας, της γνωστής ελληνικής πια Βυζαντινής Αυτοκρατορίας. 

Αλλά τον κολοφώνα της δόξης του Βυζαντίου ακολούθησε η απότομη 

καθίζηση της δύναμής του, με αποτέλεσμα στο τέλος την πτώση του στα 1453. Και 
την πτώση αυτή ακολούθησε η εθνεγερσία του 1821. Μια εθνεγερσία που αποτελεί 
παράδειγμα για την παγκόσμια ιστορία. Μια εθνεγερσία που παρ' ολίγο να αποτύχει 

συνεπεία της εμφυλίου διαμάχης μεταξύ των αγωνιστών του 1821. 

Παρουσιάζεται το 1915 η ευκαιρία πραγματοποίησης της Μεγάλης Ιδέας, αλλά 
το έθνος διχάζεται μεταξύ βασιλικών και βενιζελικών και χάνει την ευκαιρία αυτή. 

Τη Μεγάλη Ελλάδα που δημιούργησε ο ΕλευΟέριος Βενιζέλος το 1920 κατόρΘωσαν 
οι πρόγονοί μας να τη χάσουν με τη Μικρασιατική καταστροφή το 1922. Τη 
νικηφόρο Ελλάδα του 1940 ακολούθησε ο εμφύλιος του 1946-1949, με αποτέλεσμα 
να απωλέσει η Ελλάδα τον καρπό της συμμαχικής νίκης. 

Γιατί λοιπόν και σ' εμάς εδώ στην Κύπρο παρόμοια περίπου φαινόμενα 

παρουσιάστηκαν; Τίθεται λοιπόν αδυσώπητο το ερώτημα: Γιατί αυτά τα 

σκαμπανεβάσματα με αυτό το έΘνος; Γιατί απότομα ανεβαίνουμε στο ζενίΟ και γιατί 

απότομα κατερχόμαστε στο ναδίρ; Πότε αυτό το έΟνος μεσουρανεί, πότε και γιατί 

κατρακυλά, την απάντηση την έδωσε και τη δίδει η ίδια η ιστορία που λέει πως, όταν 

υπάρχει ενότητα γίνονται Θαύματα, αρκεί την ώρα της ενότητας να υπάρχει και 

ηγεσία ικανή να εκμεταλλευΟεί αυτή την ενότητα. Ενώ αντίΘετα την ώρα του 
διχασμού επέρχεται η καταστροφή, ανεξάρτητα από την ικανότητα ή ανικανότητα 
του οποιουδήποτε ηγέτη. 
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Γι' αυτό εγώ πιστεύω ότι αυτή τη στιγμή με πόνο ψυχής τα θύματα των 

εμφύλιων σπαραγμών παρακολουθούν όσα γίνονται στην Κύπρο σήμερα. 

Διερωτώνται αν έχουμε εμείς εδώ οι επιζώντες διδαχθεί οτιδήποτε από αυτή την 

ιστορία και αν έχουμε, έστω επί στιγμή, λησμονήσει οτιδήποτε από τα πάθη μας και 

από τα ελαττώματά μας. 

Έχοντας ακριβώς υπόψη αυτά τα διδάγματα, που προέρχονται όχι μόνο από 

τη δική μας ιστορία αλλά από την ιστορία όλων των λαών, μετά το εγκληματικό και 

προδοτικό πραξικόπημα του 1974, όταν ανέλαβε να ασκήσει καθήκοντα προέδρου ο 
Γλαύκος Κληρίδης, εν μέσω εξελισσόμενης τουρκικής εισβολής, απηύθυνε διάγγελμα 

προς τον κυπριακό λαό που, μεταξύ άλλων, ανέφερε τα εξής: "Κατά την ιστορικήν 

αυτήν στιγμήν αισθάνομαι την ανάγκην \'α καλέσω ολόκληρον τον κυπριακόν λαόν 

εις σύμπνοιαν, συναδέλφωσιν και λήθην του παρελθόντος. Μόνον ηνωμένοι θα 

δυνηθώμεν να υπερπηδήσω μεν τας δυσχερείας μας και επί των ερειπίων να 

οικοδομήσωμεν ένα καλύτερον μέλλον δια τον λαόν μας. 

Θέλω να πιστεύω ότι ο κυπριακός λαός θα με περιβάλει με την εμπιστοσύνην 

του και θα συμπαρασταθεί εις το δυσχερές έργον το οποίον ανέλαβον. 

Ας αφήσω μεν δια το μέλλον την οιανδήποτε κριτικήν του παρελθόντος και του 

παρόντος. Προέχει τώρα η σωτηρία και το καλόν της πατρίδος. Ας τεθώ μεν όλοι εις 

συναγερμόν ανοικοδομήσεως και με ψυχικήν ενότητα και πίστιν ας ατενίσωμεν προς 

έν καλύτερον μέλλον". 

Αλλά αυτή τη σοφή πολιτική που ακολούΟησε από την πρώτη στιγμή ο 

Γλαύκος Κληρίδης, για να αντιμετωπίσει πλέον την τουρκική εισβολή, αυτή τη σοφή 

πολιτική υιοθέτησε στο ακέραιο ο Πρόεδρος Μακάριος στις 7 Δεκεμβρίου 1974 κατά 
την επάνοδό του. Είναι πολύ εύκολο να μιλούμε συνοπτικά περί κλάδου ελαίας. 

Είναι προτιμότερο να αναγνώσουμε ολόκληρο το σχετικό απόσπασμα από την 

ομιλία του Μακαρίου της 7ης Δεκεμβρίου 1974. 

"Βαθύτατα λυπούμαι διότι από τινων ετών πάθη και μίση διαιρούν τους 

Έλληνας Κυπρίους. Και αι αντιθέσεις έλαβον έκτασιν μέχρι πολιτικών δολοφονιών 

και ενόπλων συγκρούσεων. Και ενώ η Κύπρος κατεστρέφετο, Έλληνες Κύπριοι 

έστρεφον τα όπλα εναντίον αδελφών των. 

Δεν θα αναφερΟώ εις τα αίτια του διχασμού, διότι δεν επιΟυμώ να αναξέσω 

πληγάς του παρελθόντος των οποίων Οέλω την επούλωσιν. Και διά τούτο δεν έχω 

πρόθεσιν διώξεως εχθρών και αντιπάλων ή προσαγωγής ενώπιον δικαστηρίου των 

βαρυνομένων με πολιτικά αδικήματα ή μετασχόντων εις το κατ' εμού πραξικόπημα. 

Δίδω είς όλους άφεσιν αμαρτιών και αμνηστείαν επί τη ελπίδει ότι Οα επέλθει η 

ποθητή ομόνοια και ενότης του λαού μας. 

Ενώπιον του Ουσιαστηρίου της Κύπρου τα πάθη και η διχόνοια ουδεμίαν 

έχουν θέσιν. l:θνικήν επιταγήν αποτελεί η ψυΧΙΚΙ1 ενότης του κυπριακού ελληνισμού 

και προς την κατεύθυνσιν αυτήν έχομεν καΟήκον όλοι να συμβάλωμεν. Εκκλησία, 

πολιτεία, κόμματα οργανώσεις, τύπος, άτομα" . 

. Αλλά, κύριε Πρόεδρε, εν τέλει ούτε η φωνή του Γλαύκου Κληρίδη, ούτε η φωνή 
αυτή του Μακαρίου εισηκούσΟη. 1I πολιτική αυτή υπενομεύθη από την πρώτην 
στιγμήγ από όλους όσοι ήθελαν να εκμεταλλευΟούν το πραξικόπημα για να 

αποκομίσουν πολιτικά οφέλη. Και με τη δικαιολογία ότι ο κλάδος ελαίας εμάρανε, 

άρχισε η γνωστή αγκιτάτσια, ο γνωστός Οόρυβος περί της ανάγκης καθάρσεως. Και, 
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όπως είπε ο κ. Ρολάνδης, εδημιουργούντο πιέσεις, εδημιουργείτο με την επανάληψη 

και τη δημαγωγία και τα συνθήματα και τα συλλαλητήρια και τις εκδηλώσεις τις 

κομματικές η κατάλληλη ατμόσφαιρα, ακριβώς για να μην εφαρμοσθεί σε όλο της το 

πλάτος, αυτή η σοφή πολιτική της ενότητας, η πολιτική αυτή που έβαζε το θεμέλιο 

να αντιμετωπίσουμε από τον πρώτο μήνα μετά την εισβολή όλοι μαζί ενωμένοι τον 

κοινό εχθρό, ο οποίος αν επικρατήσει δε θα διαχωρίσει τον κυπριακό ελληνισμό σε 

πραξικοπηματίες και μη πραξικοπηματίες, αλλά όλους ανεξαίρετα θα μας ρίξει στη 

θάλασσα. 

Και ακριβώς το βασικό ερώτημα είναι πώς και γιατί εμαράνθη αυτός ο κλάδος 

ελαίας. Μήπως ο πολιτικός βίος στην Κύπρο μετά την επάνοδο του Μακαρίου ήταν 

περισσότερο ανώμαλος από ό,ΤΙ ήταν πριν από το πραξικόπημα; Ή μήπως αντίθετα 

ο πολιτικός βίος στην Κύπρο μετά την εισβολή άρχισε να θεμελιώνεται σιγά σιγά 
σύμφωνα με τις σύγχρονες αντιλήψεις περί δημοκρατίας; Μπορεί να λεχθεί ότι 

υπήρξεν οργανωμένη παρανομία ανησυχητικής εκτάσεως εναντίον του κράτους μετά 

την επάνοδο του Μακαρίου; Και αν υπήρξαν ορισμένα επεισόδια, όπως π.χ. η 

απαγωγή που έγινε μετά την ψήφιση των Νόμων περί Καθάρσεως, και επομένως δεν 

μπορεί να δικαιολογήσει τους Νόμους περί Καθάρσεως σημαίνει ότι, επειδή έγινε η 

απαγωγή, έπρεπε να τιμωρηθούν 2.158 δημόσιοι υπάλληλοι; 2.158 ήταν η κραυγή της 
εποχής εκείνης. 

(Στο σημείο αυτό της ομιλίας του κ. Μαρκίδη ο κ. Βάσος Λυσσαρίδης κατέβηκε στη 

θέση του, ενώ ο κ. Α. Αντωνίου κατέλαβει την έδρα του Προεδρεύοντος). 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

61,62. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Συγγνώμη; 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ : 

61,62. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

Κύριε Ευσταθίου, παρακαλώ μη διακόπτετε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Είναι υπό τις κρίσιμες εκείνες συνθήκες του 1976 που ιδρύθηκε ο 

Δημοκρατικός Συναγερμός. Ιδρύθηκε από μια ομάδα νέων ανθρώπων, με το Γλαύκο 

Κληρίδη, τον έμπειρο πολιτικό επικεφαλής, για να φέρει κάτι καινούργιο στην 

πολιτική ζωή αυτού του τόπου. Να συνηγορήσει υπέρ εθνικά σωστής σωτήριας 

γραμμής στο κυπριακό πρόβλημα. Να ενισχύσει την πλουραλιστική δημοκρατία. Να 

υπερασπίσει τα ανθρώπινα δικαιώματα, να προσανατολίσει την πολιτική της 

Κύπρου προς το δυτικό παράγοντα και μάλιq;uι την Ευρώπη, όπου είναι το μέλλον, 

η ασφάλεια και η σωτηρία μας. Αλλά ταυτόχρονα και η αρμόζουσα θέση μας, γιατί ο 

ευρωπα·ίκός πολιτισμός πηγή είχε και έχει τον αρχαίο ελληνικό πολιτισμό. Και από 

την πρώτη στιγμό ο Δημοκρατικός Συναγερμός προδιόρισε τη θέση του και απέναντι 

στο πραξικόπημα, αλλά και τη συνταγή του για το ποια ήταν και είναι η σωστή 

πολιτική, για να επιτευχθεί η καθολική ενότητα του κυπριακού ελληνισμού προς 
αποτελεσματική αντιμετώπιση του εχθρού. 

Τα λόγια του Γλαύκου Κληρίδη μετουσιώθηκαν σε πολιτική πράξη με το 

καταστατικό του Δημοκρατικού Συναγερμού. 
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Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Εδκιάβασες το προχθές. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μάλιστα. Ήταν άλλη συζήτηση, κύριε Αγαπίου. Τώρα είναι νέα συζήτηση. Θα 

το διαβάσω εκ νέου, διότι, από όσα είπε ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου, έχω αντιληφθεί 

ότι ορισμένα από όσα είπα προχθές δεν έγιναν αντιληπτά. Γι' αυτό θα τα 

επαναλάβω. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΙ-ΙΣ: 

(Λέει δυο τρεις λέξεις που δεν ακούονται). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ! Όχι διακοπές. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Και καθόρισε ο Δημοκρατικός Συναγερμός τη θέση του, είπα, απέναντι στο 

πραξικόπημα και την εισήγησή του απέναντι στο πώς επιτυγχάνεται αυτή η ενότητα. 

Καταδίκασε το πραξικόπημα ως "άφρον, παρανο'ίκό και εγκληματικό" και ενδιαφε

ρόμενος ακολούΟως για το μέλλον, περιέλαβε την αρχή ότι ο Δημοκρατικός Συνα

γερμός προορίζει τη συγγνώμη και τη λήθη για το παρελθόν, το θετικό ρεαλισμό για 

το παρόν, τους ευγενέστερους οραματισμούς για το μέλλον. Απαλλαγμένος από 

στείρες προκαταλήψεις και πολιτικά πάθη, αγνοεί και παραμερίζει τις διενέξεις και 

τους διχασμούς του παρελθόντος που τόσα κακά επεσώρευσε στον τόπο μας και 

προσανατολίζεται προς τα ευρύτερα εφικτά σχήματα εθνικής ενότητας και πολι

τικής συναδέλφωσης. 

Και ένα από τα μεγαλύτερα πολιτικά επιτεύγματα του Δημοκρατικού Συνα

γερμού είναι ότι έχοντας το κεφάλι ψηλά, με πίστη στις πεποιΟήσεις μας, με πίστη 

στους στόχους μας, αρνηΟήκαμε να υποκύψουμε στη δημαγωγική διχαστική και 

εντελώς απαράδεκτη πραξικοπηματολογία. Α[1νηΟήκαμε να υποκύψουμε στο κλίμα 

πνευματικής τρομοκρατίας που, σύμφωνα με προπαγανδιστικές συνταγές ολοκλη

ρωτικών, μακαρία τη λήξει, καΟεστώτων, επιχειρούσαν ορισμένες κομματικές 

ηγεσίες να επιβάλουν προκειμένου να διαλύσουν μια για πάντα αυτό που οι ίδιοι 

ονόμαζαν "δεξιά"'. Γι' αυτό και το μένος την εποχή εκείνη εναντίον του Δημοκρα

τικού Συναγερμού. Γι' αυτό και οι πιέσεις εναντίον οπαδών μας. Και ας διαβά

σουμε μια από τις πιέσεις αυτές για να δείτε πόσο διαφορετικό ήταν τότε το κλίμα 

και πόσο, με πρωταγωνισΤΙ1 αυτό το κόμμα, άλλαξε η ατμόσφαιρα σ' αυτό τον τόπο 

και πράγματα που κάποτε εΟεωρούντο πράξεις καθοσιώσεως, τώρα θεωρούνται 

πράξεις φυσιολογικές. 

"Προς τον αξιωματικό Πίκολο" .-είναι ένας από τους 62-

Στις 15 Σεπτεμβρίου 1976 του απεστάλη μια επιστολή: 

"Ι 11ereby give you notice, ίn accοrdαιιcc \vitll Regιιlation 9 ... " -ήταν γραμμένη 
στα αγγλικά. ΊΙταν μια επιστολή που του έλεγε ότι τον παραπέμπουν σε πειθαρχική 

δίκη για ανυπακοιι σε διαταγές για τον ακόλουΟο λόγο. "Ότι εσύ, μεταξύ της 8:45 Π.μ. 
και 9.45 μ.μ. ώρας της 20ής Αυγούστου 1976, ενώ ήσουν μέλος της δυνάμεως,παρέβης 
τας προνοίας 1(β) του Κανονισμού 42 των περί Αστυνομίας Γενικών Κανονισμών. 
Ήτοι παρευρέΟης εις προεκλογικήν συγκέντρωσιν του Δημοκρατικού Συναγερμού 
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και ΕΔΕΚ εις Πάνω Δευτεράν επιδείξας ενεργόν ενδιαφέρον ζητωκραυγάζων και 

χειροκροτών τους ομιλητάς κ.κ. Γλαύκο Κληρίδη και Ρένο Χριστοδουλίδη, κατά 

παράβασιν της παραγράφου 3 του ΠειΟαρχικού Κώδικος." Ώστε την εποχή εκείνη 

ένας αστυνομικός, ο οποίος δεν ήταν επί καΟήκονtι, δεν μπορούσε καν να 

παρακολουθήσει συλλαλητήρια κόμματος -δε Οα πω κόμματος της αντιπολιτεύσεως, 

διότι πιστεύω ότι αν ο κ. Κόλοκος παρηκολούΟη παρόμοιο συλλαλητήριο 

χειροκροτών οποιονδήποτε άλλο πολιτικό αρχηγό της εποχής εκείνης, εμείς 

τουλάχιστον είμαστε σίγουροι ότι θα ελάμβανε παρόμοιαν επιστολή. Ναι, βεβαίως 

ήταν αστυνομικός. Διότι του λέγουν "ενώ ήσουν μέλος της δυνάμεως, έκαμες το 

σοβαρό αυτό έγκλημα. Επήγες σε προεκλογική ... 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΙ-ΙΣ: 

Ποιος Κόλοκος, κύριε Μαρκίδη; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΙ-ΙΣ: 

Π ίκολος, κύριε Χριστοδουλίδη. 

(Γέλια) 

Πίκολος είπα κύριοι. Και μη με διακόπτετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τώρα επιτρέπεται η διακοπή, κύριε Μαρκίδη. Για να διορθωθεί το όνομα. 

Τ. ΕΥΘΥΜΙΟΥ: 

Και ο Πίκολος δεν είναι κόλοκος! 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Είναι εύκολο να κάνουμε αστεία σε βάρος ενός ανθρώπου ο οποίος μετά ταύτα 

απελύθη. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Εσύ τον είπες Κόλοκο, κύριε Μαρκίδη! 

Α. ΜΑΡΚΙΔΙ-ΙΣ: 

Το είπα για να δείτε τι υπέστη ο Δημοκρατικός Συναγερμός, όταν ιδρύθηκε, 

και αυτό έχει σημασία. Και αυτό βέβαια είναι το ολιγότερο. Διότι αμέσως μετά, την 

ίδια εκείνη εποχή, συγκέντρωση του Δημοκρατικού Συναγερμού στην Αραδίππου 

στις 28 Ιουλίου του 1976 διεκόπη, όχι δε διεκόπη, συνέχισε ενώ ηκούοντο 

πολυβολισμοί από πολυβόλα, τα οποία κατείχαν άγνωστοι, περίπτωση για την 

οποία ουδείς ουδέποτε συνελήφΟη. Και εν μέσω αυτών των κροταλισμάτων των 

πολυβόλων που διέκοπταν τον ομιλητή, ο ομιλητής συνέχισε την ομιλία του -και ο 

ομιλητής ήταν ο σημερινός Πρόεδρος της Δημοκρατίας Γλαύκος Κληρίδης- για να 

πει τα εξής: "Διά να γίνει αυτό χρειάζεται προγραμματισμένος αγώνας, χρειάζεται 

πραγματική ενότης του κυπριακού ελληνισμού. (Πυροβολισμοί). Εμείς πιστεύομεν 

εις την ανάγκην συνενώσεως του κυπριακού λαού, διά να μπορέσωμεν να 

αγωνισθώμεν εναντίον του κοινού εχθρού. Εκείνοι οι οποίοι διαιρούν τον 

.κυπριακόν λαόν είναι εκείνοι οι οποίοι υΠΟ<J"'ι<άπτουν τ~ν ; δυνατότητα επιβιώσεως 

μ>υ κυπριακού ελληνισμού. Εκείνοι οι οποίοι . .,.,υποσκάπτσμΥ την στενήν και 

α9~λφικήν συνεργασίαν μετά της Ελλάδος -(πυροβολισμοί)- είναι εκείνοι οι οποίοι -
(πυροβολισμοί)-υποσκάπτουν τα Οεμέλια της κυπριακής πολιτείας. Και δεν ήταν 
γραπτή αυτή η ομιλία. Αυτή η ομιλία ήταν η αντίδραση στους πολυβολισμούς που , 
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ακούονταν, και οι παρευρισκόμενοι συνάδελφοι του Δημοκρατικού Συναγερμού 

γνωρίζουν πολύ καλά τι έγινε εκείνη τη νύχτα. Όπως και εγώ γνωρίζω πολύ καλά 

ότι αυτό το κείμενο είναι ακριβής aπoμαγνητoφώνηση aπό μαγνητοταινία που έγινε 

την ίδια μέρα στα τότε τυπογραφεία της "Σημερινής" από την κυρία Μαρκίδου και 

εμένα. 

Και πάνω aπό αυτό. Συνεχίζω για να πάω σε μια άλλη συγκέντρωση του 

Δημοκρατικού Συναγερμού στις 5 Δεκεμβρίου του 1976, όπου ο Γλαύκος Κληρίδης 
είπε τα ακόλουθα: 

"Πρέπει να παύσω μεν να αντλούμεν διασπαστικά συνθήματα aπό το 

παρελθόν, διά να αφορίζωμεν τους αντιπάλους μας και να διαιρούμεν τον λαόν. 

Διότι δεν είναι δυνατόν να ευδοκιμήσει αγών διχασμένου λαού. Τα λάθη του 

παρελθόντος ας μας συνετίσουν. Ο αλληλοσπαραγμός και τα πάθη ωδήγησαν εις το 

ήδη καταδικασθέν υφ' όλων μας άφρον πραξικόπημα και τα μίση και ο διχασμός μας 

έφεραν τα τουρκικά στρατεύματα στην Κύπρο . 

Χρειαζόμεθα συνδιαλλαγήν και λήθην. Ας μην αναξέομεν το παρελθόν, εκτός 

εάν επαύσαμε να ενδιαφερόμεθα διά το μέλλον, το οποίο ασφαλώς θα 

καταστρέψωμεν, εάν αρχίσωμεν το αλληλοφάγωμα αναξέοντες τα θλιβερά έργα και 

ημέρας του πρόσφατου και απώτερου παρελθόντος . Μόνον με την λήθην, την 

συνδιαλλαγήν και την συναδελφοσύνην θα επιφέρωμεν την ενότητα του λαού μας, η 

οποία είναι βασική προϋΠόθεσις της σωτηρίας μας. Πρέπει να εφαρμοσθεί 

ειλικρινώς η πολιτική του κλάδου ελαίας διά το παρελθόν, όπως εξηγγέλθη υπό του 

Προέδρου της Δημοκρατίας και υιοθετήθη υπό της Βουλής με το γνωστόν ψήφισμά 

της . Το νόημα της πολιτικής του κλάδου ελαίας δεν συνταυτίζεται με την 

συνθηματολόγησιν της συλλογικής καθάρσεως, όταν μάλιστα αύτη διενεργείται επί 

τη βάσει πληροφοριών προερχομένων aπό πολλάς μυστικάς και αμφιβόλου 

ποιότητος πληροφορίας, άνευ γνώσεως και δικαιώματος υπερασπίσεως του υπό 

υποψίαν τελούντος προσώπου, ούτε και aπoτελεί υπό αυτήν την μορφήν 

δη μοκρατικήν διαδικασίαν. Έχομεν δυστυχώς φθάσει εις το σημείο να 

παρακολουθούνται και να καταγράφωνται και αι εφημερίδες ακόμη τας οποίας 

αναγινώσκουν οι δημόσιοι υπάλληλοι και παρά τούτο ισχυριζόμεθα ότι το δικαίωμα 

της ελευθερίας του τύπου αναγνωρίζεται και προστατεύεται. 

Δεν διστάζω να καταγγείλω προς την κοινήν γνώμην ότι πάντα ταύτα ως και 

το σύστημα του φακελώματος των πολιτών, και ιδιαιτέρως των δημοσίων 

υπαλλήλων, επί τη βάσει τοιούτων πληροφοριών aποτελεί πλήγμα βαρύ κατά των 

δημοκρατικών θεσμών και των αρχών της χρηστής διοικήσεως και φυσικής 

δικαιοσύνης, και τούτο διότι παραβιάζει το γνωστόν νομικόν αξίωμα "μηδένα 

δικάζειν ανήκουστον" . Εις μίαν αληθή δημοκρατίαν διώκεται η παράνομος πράξις 

αλλ' ουδέποτε το φρόνημα. Και η παράνομος πράξις διώκεται συμφώνως προς την 

υπό του Συντάγματος και των νόμων θεσπιζομένην διαδικασίαν". 

Γι' αυτό μπορεί προεκλογικά να ελέγετε περί μεταμφιέσεων του Γλαύκου 

Κληρίδη, αλλά ήταν προεκλογική προπαγάνδα. Και αν επιστεύσατε, όσοι μιλήσατε 

για μεταμφιέσεις, στη δική σας προπαγάνδα, ουδείς aπό εμάς ευθύνεται. Διότι ο 

Γλαύκος Κληρίδης ουδέποτε μετεμφίεσε τις αντιλήψεις του ή τα προγράμματά του 

για να πάρει και να αγρεύσει ψήφους. 
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Πιστεύετε ότι ένας άνθρωπος σαν αυτόν, αν εκλεγόταν Πρόεδρος, δε θα 

εφάρμοζε τη δική του σωστή αντίληψη περί δημοκρατίας; Πιστεύετε ότι ένας τέτοιος 

άνθρωπος που, όπως θα πω αργότερα, ζήτησε ο ίδιος από τον κ. Βασιλείου να κάμει 

αυτό το οποίο έκαμε ο ίδιας σήμερα, δε θα το έκαμνε ο ίδιος, επειδή έχει τώρα την 

εξουσία; Και είναι εδώ ακριβώς που θα πρέπει να δείτε και τη συνέπεια του 

Γλαύκου Κληρίδη. Στην πραγματικότητα, όταν έλθω πίσω, τρία χρόνια ακριβώς 

μετά το πραξικόπημα περίπου, και ενώ ακριβώς ο κίνδυνος από τον τούρκικο 

επεκτατισμό εξακολουΟούσε αμείωτος, ο κίνδυνος από την κατοχή εξακολουθούσε 

αμείωτος, ταυτόχρονα αμείωτη εξακολουΟούσε και η πραξικοπηματολογία. Και δεν 
ήταν αίτημα του λαού, όπως λέγουν ορισμένοι, ήταν αίτημα κομματικών ηγεσιών, οι 

οποίες φρόντιζαν να κρατούν το λαό διαιρεμένο, έχοντας ακριβώς παντιέρα αυτή 

την πραξικοπηματολογία. Και έτσι εψηφίσθη ο πρώτος περί Καθάρσεως λεγόμενος 

Νόμος, ο Νόμος 3 του 1977. Και αυτός ο νόμος έδωσε νομίζω ένα χρονικό 
περιθώριο σε όποιους ήθελαν να υποβάλουν καταγγελίες εναντίον όποιου ήθελαν 

για οτιδήποτε είχε σχέση με το πραξικόπημα . Υπεβλήθησαν χίλιες, χίλιες 

πεντακόσιες καταγγελίες κατά τη διάρκεια... Πόσες, κύριε Χριστοδουλίδη; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

1132. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

1132 με διορθώνει ο κ. Χριστοδουλίδης. Μάλιστα. 

Με βάση το Νόμο 3 του 77 υπεβλήθησαν σε διάστημα έξι μηνών 1132 καταγγελίες. 
Αλλά το κοινό περί δικαίου αίσΟημα δεν ήταν ικανοποιημένο με 1132. Τι, είπαν εδώ στη 

Βουλή -εν τη απουσία του Δημοκρατικού Συναγερμού- στη δημόσια υπηρεσία, στην 

αστυνομία στην εκπαίδευση και στο στρατό μόνο 1132 πραξικοπηματίες υπάρχουν; Δεν 
είναι δυνατό! Πρέπει να παρατείνουμε το χρόνο υποβολής των καταγγελιών, για να 

γίνουν και άλλες καταγγελίες. Και έτσι εψηφίσΟη ο δεύτερος Νόμος περί Καθάρσεως, ο 

οποίος παρέκτεινε ... 

Ε. r:,ΥΣΊΆΘΙΟΥ: 

Παρεξέτεινε, όχι παρέκτεινε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Είπα παρέκτεινε, αλλά έχει δίκαιο ο κ. ΕυσταΟίου. Το σωστό είναι ή παρέτεινε 

ή παρεξέτεινε. Και εκεί που έχει δίκαιο έχει δίκαιο. 

(Γέλια) 

Έχει δίκαιο, κύρ~ε Χριστόφια, τι να κάνουμε; 

Και, ως αποτέλεσμα της παρατάσεως, συνολικά έγιναν στο τέλος 2158 
καταγγελίες περίπου. Πόσες, κύριε Χριστοδουλίδη; 

Δ. ΧΡ ΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Επιτρέπετε; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ναι, βεβαίως. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Συνολικά έγιναν 1132 καταγγελίες, κύριε Μαρκίδη, εναντίον 2.151 ατόμων, εκ 
των οποίων οι 510 ήταν πολύτεκνοι δημόσιοι υπάλληλοι. Οι υπόλοιποι ήταν 
δημόσιοι υπάλληλοι. 303 είχαν ήδη αφυπηρετήσει ή ... 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Εν πάση περιπτώσει, καταγγέλΟηκαν 2158 άνθρωποι, άρχισαν οι πρώτες 

έρευνες, έγιναν οι πρώτες δίκες και απεκαλύφθη από την πρώτη στιγμή ότι σε 

σωρεία περιπτώσεων επρόκειτο περί φιάσκου! 

Υπήρξε συγκεκριμένη περίπτωση όπου έγιναν 22 ακροάσεις ενώπιον 

πειΟαρχικής Επιτροπής για να καταδικαστεί ένας δάσκαλος στην πειθαρχική ποινή 

του υποβιβασμού. Αυτά τα ξέρω από πρώτο χέρι, διότι, όπως είπα προχθές στη 

Βουλή, υπήρξα δικηγόρος ορισμένων από τους ανθρώπους αυτούς και στις 

πειθαρχικές υποθέσεις και στην προσφυγή στο Ανώτατο Δικαστήριο και στην 

εκκρεμούσα τώρα ενώπιον του Ανωτάτου Δικαστηρίου νέα προσφυγή. Και ακριβώς 

στις 10 Ιουλίου 1978 δόΟηκε η δημοσιογραφΙΚ11 διάσκεψη του κ. Κληρίδη, ο οποίος 
ακριβώς ανέπτυξε αυτή την άποψη ότι με τον τρόπο που εφαρμόζονται αυτοί οι 

νόμοι θα χρειαστούν περί τα δέκα χρόνια και μια δαπάνη εκατοντάδων χιλιάδων 

λιρών προκειμένου να τελειώσουν αυτές οι λεγόμενες πειθαρχικές δίκες. 

Μετά από τη συνέντευξη εκείνη, τη δημοσιογραφική εκείνη διάσκεψη, άρχισε 

να αλλάσσει το κλίμα στην εσωτερική κοινή γνώμη. Και αυτό το αντιλήφΟηκε 

πρώτος ο τότε Πρόεδρος Σπύρος Κυπριανού, ο οποίος τον ίδιο νομίζω μήνα 

έσπευσε εξ ιδίας πρωτοβουλίας να αναγγείλει μόνος του ότι αναστέλλει τους νόμους 

του 1977 και 1978 περί εκδικάσεως αυτών των πειΟαρχικών παραμπτωμάτων που 
είχαν σχέση με το πραξικόπημα. Αλλά βεβαίως ως Πρόεδρος δεν είχε δικαίωμα να 

αναστείλει νόμο και γι' αυτό το λόγο έστειλε στη Βουλή το νόμο 57/1978, ο οποίος 
μετά από συζήτηση ψηφίστηκε σε νόμο διαφωνούσης νομίζω της ΕΔΕΚ, όπως 

υπέδειξε προχθές στην τελευταία συνεδρίαση ο κ. Α ναστασιάδης. 

Αλλά το περίεργο είναι ότι οτιδήποτε και να λεχθεί, οσεσδήποτε αποφάσεις 

δικαστηρίου και να φέρετε, η ουσία είναι μία και μόνη. Το Υπουργικό Συμβούλιο, 

όταν απέλυε τους ανθρώπους αυτούς, δε χρησιμοποίησε το νόμο 57/1978. Δεν 
μπορεί να αλλάξει το γραπτό κείμενο των αποφάσεων του Υπουργικού Συμβουλίου. 

Ούτε και το γραπτό κείμενο των επιστολών τις οποίες ο Γραμματέας του 

Υπουργικού Συμβουλίου έστειλε τότε προς τους ενδιαφερομένους. Δεν μπορούν να 

αλλάξουν τα πρακτικά του Υπουργικού Συμβουλίου, 31 Ιανουαρίου 1980, όπου 
αναφέρεται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο ενασκούν τας εξουσίας τας χορηγουμένας 

αυτώ δυνάμει των άρθρων 6(στ) και 7 του περί Συντάξεων νόμου, Κεφάλαιον 311 
ως ετροποποιήθη μεταγενεστέρως, και πάσαν ετέραν προς τούτο χορηγουμένην 

αυτώ εξουσίαν και κατόπιν ενδελεχούς εξετάσεως των προς αυτά προσκομισθέντων 

στοιχείων τα οποία αποτελούν τα κρατικά μυστικά που δεν δύνανται να 

αποκαλυφθώσιν και λαβών υπόψιν τας συνθήκας της δημοσίας υπηρεσίας, την εις 

αυτήν χρησιμότητα των εις το πρώτον μέρος του Πίνακος αναφερομένων δημοσίων 

υπαλλήλων κατέληξεν εις το συμπέρασμα ότι παραμονή αυτών εις την δημόσιαν 

υπηρεσίαν και την αστυνομικήν δύναμιν όχι μόνον ουδεμίαν ωφελιμότητα θα 

παρείχεν εις την δημοσίαν υπηρεσίαν και την αστυνομικήν δύναμιν αντιστοίχως, 

αλλά θα ήταν λίαν επιβλαβής δι' αυτάς διό και απεφάσισεν όπως αι υπηρεσίαι 

αυτών τερματισθώσι προς το δημόσιο συμφέρον από της 1ης Φεβρουαρίου 1980. 

Και είναι εδώ ακριβώς που δεν υπάρχει απάντηση γιατί δεν μπορούσε κάποιος 

να απολογηθεί ή να είχε δυνατότητα να απολογηθεί σε στοιχεία τα οποία αποτελούν 

κρατικά μυστικά. 'Η πρόκειται για στοιχεία τα οποία ο ίδιος εγνώριζε και επομένως 
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έπρεπε να του τα πουν, για να μπορέσει να απολογηθεί και επομένως δεν αποτελούν 
κρατικά μυστικά ή πράγματι αποτελούν κρατικά μυστικά αυτά τα στοιχεία και 
επομένως δεν τα εγνώριζε ούτε ο ίδιος και αφού δεν τα εγνώριζε ούτε ο ίδιος, πώς 

είναι δυνατό να λέγεται ότι είχε τη δυνατότητα να απολογηθεί; 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Ή να τα διαπράξει. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ή να τα διαπράξει. 

Και ακούσαμε από τον κ. Ρολάνδη ο οποίος παρά τη συμμετοχή του στο 

Υπουργικό Συμβούλιο της εποχής, προς τιμή του αποκαλύπτει την όλη αλήθεια για 

το πώς έγινε και πώς ελήφθησαν εκείνες οι αποφάσεις. Και θα ήθελα να 

συμπληρώσω λέγοντας ότι σύμφωνα με όσες έρευνες εγώ προσωπικά έχω κάμει, 
μπορώ να πω ότι το Υπουργικό Συμβούλιο επήρε αυτές τις αποφάσεις χωρίς να έχει 

μπροστά του έστω και εισήγηση εκ μέρους οποιουδήποτε Υπουργού. Διότι είναι 
σύνηθες στο Υπουργικό Συμβούλιο να υποβάλλονται εισηγήσεις από τα αρμόδια 
Υπουργεία και το Υπουργικό Συμβούλιο να συνεδριάζει και να συζητά τις 

εισηγήσεις, να τις δέχεται, να τις απορρίπτει ή να τις τροποποιεί. Στη συγκεκριμένη 

περίπτωση δεν υπήρξε εισήγηση. Τουλάχιστον σήμερα το πρωί που ζήτησα να δω 

κατά πόσο τα λεγόμενα πρακτικά του Υπουργικού Συμβουλίου, που δεν έχουν μέσα 
τίποτε άλλο εκτός από την ίδια την απόφαση, περιείχαν και εισήγηση προς το 

Υπουργικό Συμβούλιο. Πήρα όμως την πληροφορία ότι δεν υπήρχε εισήγηση προς 

το Υπουργικό Συμβούλιο διά το ποιοι από τους 2 000 κατηγορουμένους έπρεπε να 
απολυθούν και ποιοι δεν έπρεπε να απολυθούν. Και είναι ακριβώς γι' αυτό το λόγο 

που δεν μπορώ να δεχτώ αυτό το οποίο λέχθηκε από προηγούμενο ομιλητή ότι αυτοί 

οι 62 είναι οι πρωταίτιοι και ότι έγιναν 2000 καταγγελίες, πήραν τους πρωταίτιους, 
απέλυσαν τους πρωταίτιους και άφησαν όλους τους υπόλοιπους που δεν ήταν 
πρωταίτιοι ήσυχους. Δεν είναι έτσι τα πράγματα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δεν είπε πρωταίτιοι, αν εννοείτε τον κ. Πρέντζα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κάποιος το είπε, νομίζω ο κ. Γεωργίου το είπε. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Δεν είπα για πρωταίτιους. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Δεν είπε κανένας. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κάποιος μίλησε ότι μετά από μακρα ερευνα ανακαλύφθηκαν κραυγαλέες 

ενοχές των 62 αυτών ανθρώπων. Να το σχολιάσω λοιπόν με την άδειά σας αυτό. 
Μετά από μακρά έρευνα. Ποια συγκεκριμένη έρευνα; Το μόνο που γνωρίζω εγώ 
είναι ότι υπήρχαν φάκελοι καταγγελιών. Εγώ γνωρίζω ότι υπήρχαν φάκελοι 

καταγγελιών και τίποτε πέραν αυτού. Γνωρίζω ότι εγίνετο μια κανονική πειθαρχική 

διαδικασία και από τους ερευνώντες λειτουργούς καλούνταν αυτοί οι ύποπτοι, όσοι 

πρόλαβαν να κληθούν, διότι ορισμένοι δεν εκλήθηκαν, και τους έλεγαν το εξής: 

"Δεν είστε υπόχρεος να πείτε οτιδήποτε. Αν θέλετε να πείτε κάτι, θα γραφεί 
κάτω και θα χρησιμοποιηθεί κατά τη δίκη σας. Αλλά μπορείτε και έχετε το δικαίωμα 

να επιφυλάξετε την υπεράσπισή σας, όταν και εφόσον κατηγορηθείτε, ενώπιον του 

αρμόδιου πειθαρχικού δικαστηρίου". 
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Αυτά γίνονταν στο στάδιο της έρευνας. Και εγώ ερωτώ: Όταν σε έναν πολίτη 

λέγεις "αν θέλεις μιλάς, αν θέλεις δε μιλάς, είναι δικαίωμά σου να μη μιλήσεις τώρα, 

είναι δικαίωμά σου να E.-rτιφυλάξεις την υπεράσπισή σου για αργότερα, όταν θα 

δικαστείς" και αντί να δικαστεί η υπόΟεσή του παραπέμπεται σε ένα Υπουργικό 

Συμβούλιο, μπορεί να λεχθεί ότι αυτό το Υπουργικό Συμβούλιο έδωσε σ' αυτό τον 

πολίτη δικαίωμα απολογίας; Και αν γι ' αυτές τις περιπτώσεις που ανέφερα μπορεί 

να λεχθεί ότι τους είχαν πει τους ανθρώπους για ποια πράγματα κατηγορούνταν, ας 

μιλούσαν -βεβαίως τα νομικά δεν είναι ας μιλούσαν, ήταν δικαίωμά τους να μη 

μιλήσουν και να μιλήσουν αργότερα- τι γίνεται με εκείνους για τους οποίους δεν 

είχε γίνει η οποιαδήποτε έρευνα, οι οποίοι δεν είχαν παρουσιαστεί καν ενώπιον 

ερευνώντος λειτουργού, όπως ο κ. Φάκας για παράδειγμα. Τι γίνεται με αυτούς; 

Μεγάλο ακριβώς ερώτημα. Τι γίνεται με αυτούς; 

Δ . ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Έκανε προσφυγή ο κ. Φάκας και έχασε. 

Α. ΜΛΡΚΙΔΗΣ: 

Έχασε, ναι, απορρίφΟηκε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Και αυτά τα επιχειρήματα λέχθηκαν στην υπόΟεση . 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Χριστόφια, να είμαστε εξηγημένοι. Ένας μεγάλος δικαστής όχι 

Κύπριος, Άγγλος .. . 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Δεν έχει μεγάλους Κύπριους δικαστές, θέλεις να πεις; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ : 

Δεν είπα αυτό το πράγμα, για όνομα του Θεού . Ο Άγγλος δικαστής είπε ότι η 

ουσία της Δημοκρατίας είναι ότι ο Πρωθυπουργός και οι Υπουργοί του, οι 

Βουλευτές, οι δικαστές και οι ένορκοι, οι ναύαρχοι για τον τρόπο που διοικούν το 

στόλο τους και οι στρατηγοί για τον τρόπο που διοικούν το στρατό τους υπόκεινται 

σε δημόσια κριτική . 

Εγώ λέγω γεγονότα . Δε λέγω αποφάσεις αυτή τη στιγμή του Ανωτάτου 

Δικαστηρίου. Εγώ σας λέω ένα γεγονός. Και θα σας πω και δεύτερο γεγονός . 

Έχουμε μια περίπτωση που ονομάζεται Παιδονόμος, αυτός είναι ο 620ς ή μάλλον 

θα πω ότι είναι ο πρώτος, διότι αυτός είχε απολυΟεί το 1979. Αυτός είχε 

κατηγορηθεί ενώπιον αρμόδιου πειθαρχικού δικαστηρίου σύμφωνα με το Σύνταγμα 

και σύμφωνα με τους νόμους . Δικάστηκε και καταδικάστηκε στην ποινή του 

προστίμου των ΒΟ. Αυτή την ποινή του προστίμου των ΒΟ δεν την έβαλε ο 

Δημοκρατικός Συναγερμός, δεν την έβαλε η κυβέρνηση, δεν την έβαλαν τα κόμματα. 

Την έβαλε το αρμόδιο πειΟαρχικό δικαστήριο . Επομένως το πειΟαρχικό δικαστήριο 

ενώπιον του οποίου διεξήχΟη αυτή η δίκη έκρινε τη βαρύτητα του αμαρτήματος 

αυτού του ανθρώπου και είπε "αυτόν τον άνΟρωπο εμείς, τα αρμόδια όργανα της 

Πολιτείας, τον τιμωρούμε με ΒΟ πρόστιμο". Αυτός απολύΟηκε για λόγους δημόσιου 

συμφέροντος, για να ικανοποιηθεί, ως λέχΟηκε, το περί δικαίου αίσθημα του λαού. 
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ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Ο δικαστής που του επέβαλε πρόστιμο ΩΟ δεν απολύθηκε και εκείνος; 

(Γέλια) 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Έπρεπε να τον διώξετε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Εξαιτίας αυτού του προστίμου καταργήθηκε το Υπουργικό Συμβούλιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, λίγη διακοπή επιτρέπεται για ξεκούραση, όχι όμως παρατεταμένη. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Απελύθη και επειδή μας είπετε ότι μπορεί η κάθε περίπτωση να εξεταστεί 

εκ νέου αλλά μία-μία, η σύζυγος αυτού του ανθρώπου απηύθυνε μια επιστολή το 

1979, το Δεκέμβριο του 1979, προς την τότε σύζυγο του Προέδρου της Δημοκρατίας 
που έλεγε μεταξύ άλλων ότι είναι μητέρα δύο ανήλικων παιδιών, 12 - 13 χρονών, 
έλεγε ότι ο άνθρωπος καταδικάστηκε σε ΩΟ πρόστιμο και ότι εξ αφορμής πολιτικού 
θορύβου απολύθηκε ο σύζυγός της για λόγους δημόσιου συμφέροντος και ζητούσε 

αποκατάσταση του ανθρώπου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Μπορούσε η σύζυγος του Προέδρου να το κάμει, κύριε Μαρκίδη; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ασφαλώς δεν μπορούσε, κύριε Αγαπίου, γι' αυτό πολύ ορθώς πράττουσα η 

σύζυγος του Προέδρου διαβίβασε την επιστολή αυτή προς την αρμόδια υπηρεσία, 
γι' αυτό και βρίσκεται αυτή τη στιγμή στο σχετικό φάκελο αυτή η επιστολογραφία. 

Τώρα τι έγινε, διότι θα πρέπει να θυμούμαστε και ορισμένα πράγματα, στα οποία 
δεν ήμουν μόνο εγώ δικηγόρος, δικηγόροι ήταν και άλλοι συνάδελφοι μεταξύ των 

οποίων για παράδειγμα ... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ήταν; Ήταν, ναι, και ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Σε ποια υπόθεση εννοείτε; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Πέτρος Χριστοδουλίδης και άλλοι. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Εννοείς τους τελευταίους του '90; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Όχι, εννοώ τους παλιούς στην υπόθεση Πέτρος χριστοδουλίδης και άλλοι. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Δεν ήταν, κύριε Μαρκίδη. Ευτυχίου ήταν. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Ευτυχίου ήταν. 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ : 

Κύριε Ευσταθίου, τότε να εξετάσετε, διότι έχουμε εδώ πέρα ότι ο κ. Κωστάκης 

Λο'ίζου εμφανίζεται για τον κ. Ευ. Ευσταθίου για τους αιτητές στις υποθέσεις 88/80 
και 90/80. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Δεν τις ενθυμούμαι. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Αλλά τι σημασία έχει; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Έχει σημασία, γιατί θα κατηγορηθεί αργότερα ότι ήταν μέσα στους ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Γιατί; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Μεγάλη σημασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Παρακαλώ, κύριε Μαρκίδη συνεχίστε. 

Δ . ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

Ευτυχώς που δεν είναι δημόσιος υπάλληλος. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Επειδή ήταν πολλές οι προσφυγές, παραπέμφθηκαν όλες ενώπιον του τότε 

Προέδρου του Ανωτάτου Δικαστηρίου, του κ. Τριανταφυλλίδη, ο οποίος έκρινε ότι 

δεν υπήρχε λόγος να τις δικάσει όλες μία μία και ότι θα μπορούσαν να δικαστούν 

κατευθείαν από την ολομέλεια του Ανωτάτου Δικαστηρίου ορισμένα κοινά σημεία 

των προσφυγών αυτών, κοινά νομικά σημεία των προσφυγών αυτών. Και είναι 

σημεία τα οποία ανέφερε και προηγουμένως ο κ. Γεωργίου. Και λέγει ακριβώς εδώ 

ότι διαλέγει ορισμένες προσφυγές μεταξύ των οποίων και η προσφυγή Πέτρου 

Χριστοδουλίδη και τις ορίζει για ακρόαση στις 24 Μαρτίου 1981 επί κοινών 

νομικών σημείων . Δικάστηκαν τα κοινά νομικά σημεία και η απόφαση εξεδόθη το 

1984. Τέσσερα χρόνια μετά την καταχώρηση των προσφυγών αυτών. Οι προσφυγές 
απορρίφθηκαν, διότι ακριβώς όπως λέχθηκε και δεν είναι μυστικό, το Ανώτατο 

Δικαστήριο είπε, και επαναλαμβάνω αυτό το οποίο είπα προχθές, ότι η απόφαση 

του Υπουργικού Συμβουλίου μπορεί να δικαιολογηθεί με βάση το άρθρο 5 του 
νόμου 57/1978 . Αλλά ο νόμος 57/1978 χρησιμοποιήθηκε εκ των υστέρων προς 
δικαιολόγηση και αιτιολόγηση της αποφάσεως του Υπουργικού Συμβουλίου, αλλά 

ουδέποτε χρησιμοποιήθηκε από το ίδιο το Υπουργικό Συμβούλιο, όταν απέλυε τους 

ανθρώπους αυτούς . Την πραγματικότητα αυτή τη λέγει το ίδιο το Ανώτατο 

Δικαστήριο μέσα στην απόφασή του στις υποθέσεις Πέτρου Χριστοδουλίδη και 

άλλων . Δεν λέγει το Ανώτατο Δικαστήριο ότι το Υπουργικό Συμβούλιο 

χρησιμοποίησε το νόμο 57/78 . Λέγει ότι επειδή θα μπορούσε να χρησιμοποιήσει το 

άρθρο 5 του νόμου 57/78 "διά ταύτα κρίνουμε ότι είχε εξουσία και δικαιολογούμε 
την απόλυση με βάση το άρθρο 5". Και όπως είπα και προχθές, το άρθρο 4 του ίδιου 
νόμου, που μας διαβάστηκε μόλις προολίγου, δεν έχει απολύτως καμιά σχέση με 

αυτή την υπόθεση. Δεν είχε ποτέ καμιά σχέση και ουδέποτε το Ανώτατο Δικαστήριο 
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δοκίμασε να δικαιολογήσει την απόφαση με βάση το άρθρο 4 και αυτό διότι υπάρχει 
ένα μυστικό. Δεν αποδείχθηκε ποτέ ότι είχε υποβληθεί οποιαδήποτε καταγγελία εναντίον 

των συγκεκριμένων ανθρώπων που απολύθηκαν. Μπορεί ο κ. Χριστοδουλίδης να 

γνωρίζει ότι υποβλήθηκαν καταγγελίες. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Εγώ; 

Α . ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Εσείς είπετε προηγουμένως ότι γνωρίζετε και τον αριθμό. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Επειδή υπάρχει και άλλος Χριστοδουλίδης, να μην τα μπερδέψουμε. Επειδή 

υπάρχει και υπόθεση Χριστοδουλίδη. 

Α . ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

·Οχι, εννοώ το συνάδελφο Βουλευτή του ΑΚΕΛ. Μπορεί να γνωρίζετε ότι 

υπήρχαν καταγγελίες, αλλά ουδέποτε αυτές οι καταγγελίες προσεκομίσθησαν 

ενώπιον δικαστηρίου. Δεν ήταν ενώπιον του Ανωτάτου Δικαστηρίου αυτές οι 

καταγγελίες και επειδή ακριβώς το άρθρο 4 μόνο πάνω σε καταγγελίες θα μπορούσε 
να εφαρμοστεί, το δικαστήριο δεν επικαλέστηκε το άρθρο 4, αλλά επικαλέστηκε 
μόνο το άρθρο 5. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Επιτρέπετε, κύριε Μαρκίδη ; 

Α . ΜΑΡΚΙΔΗΣ : 

Ναι. 

Δ . ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Επειδή με ρωτήσετε . Αν επιτρέπετε, θα ήθελα δύο σημεία να σας αναφέρω. 

Την αναφορά σας στα πρακτικά της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου της 

31ης Ιανουαρίου 1980. Μόλις αναγνώσετε ότι απολύονται για λόγους δημοσίου 

συμφέροντος βάσει του άρθρου 6 και 7 και των άλλων... Να σας παρακαλέσω να το 
διαβάσετε, υπάρχει και το αγγλικό κείμενο που μιλά και για power, για άλλες 
δυνάμεις που παρέχονται με νόμο στο Υπουργικό καθώς και άλλες εξουσίες . Το ίδιο 

στην υπόθεση Χριστοδουλίδη που ήσασταν ο κύριος υπερασπιστής γίνεται η 

συγκεκριμένη αναφορά όχι αόριστα από το Ανώτατο, αλλά συγκεκριμένα ότι το 

Υπουργικό Συμβούλιο θα μπορούσε να ασκήσει αυτές τις παρεχόμενες ... βάσει της 
αποφάσεώς του. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Και τονίζω αυτό το οποίο είπετε με το οποίο συμφωνώ απόλυτα. ΤΟ Ανώτατο 

Δικαστήριο είπε ότι το Υπουργικό Συμβούλιο θα μπορούσε να βασίσει την απόφασή 

του στο άρθρο 5, αλλά επαναλαμβάνω δεν την εβάσισε στο άρθρο 5. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: .-

Αν επιτρέπεται ακόμα δύο λόγια, κύριε Μαρκίδη. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ : 

Βεβαίως . 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Ευχαριστώ που μου δίνετε την ευκαιρία. Επειδή αναφέρατε -πάρα πολλές 

φορές το έχετε αναφέρει ως τώρα- ότι όχι μόνο δεν είχαν κατηγορηθεί αλλά δεν 

εγνώριζαν καν για τι πράγμα κατηγορούνταν, να μου επιτρέψετε να σας αναφέρω 

ότι στην υπόθεση Ιωάννης Φάκας τον οποίο εσείς υπερασπίσατε στο Ανώτατο 

Δικαστήριο το 1988, υπάρχει το συγκεκριμένο κατηγορητήριο το οποίο του είχε 
αποσταλεί και όχι του παρείχε το δικαίωμα να μιλήσει τότε, να απολογηθεί, ή σε 

δίκη, -έχει μεγάλη σημασία, είναι τυποποιημένο- όχι μόνο του έδινε αυτή την 

ευκαιρία, αλλά του έλεγε "έχεις το δικαίωμα κύριε", αφού προηγουμένως του είχε 

απαγγείλει τις κατηγορίες για παράνομη, βίαιη εισβολή στην Αρχιεπισκοπή, για 

παράνομη κατάληψη της θέσης του Γραμματέα, για παράνομη είσπραξη χρημάτων 

από τις Εκκλησιαστικές Επιτροπές, "να ανασκευάσεις αυτές τις καταγγελίες σε 

βάρος σου". Επομένως εγώ ως ερευνών λειτουργός σας καλώ να προσέλθετε στο 

γραφείο μου -δύο ημερομηνίες του λέγει διάλεξε και πάρε για να μου πείτε 

οτιδήποτε σχετικό. Δεν του λέγει "αν θέλεις έλα σήμερα ή έλα μετά ένα μήνα". Και 

τελειώνοντας, ο κ. Φάκας με συμβουλή αντιλαμβάνομαι δική σας, απέστειλε 

επιστολή βάζοντας την εκδοχή του στην οποία άλλα παραδέχθηκε και άλλα όχι. Και 

όλα αυτά τα επιχειρήματα τα αναπτύξατε στο Ανώτατο και δεν έγιναν δεκτά. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μπορεί. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Δεδικασμένο. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Το δεδικασμένο θα το δούμε αργότερα. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Μαρκίδη, επιτρέπεται; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ. Κύριε Χατζηγιάννη, δε θα συνεχίσουμε με τη διαλογική συζήτηση. 

Παρακαλώ να αφήσετε τον ομιλητή να συνεχίσει. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Να απαντήσει στο ερώτημα ο κ. Μαρκίδης αν τον καιρό εκείνο ο Ιωάννης 

Φάκας ήταν δημόσιος υπάλληλος και αν την περίοδο που διέπραξε το αδίκημα ήταν 

δημόσιος υπάλληλος. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Όχι. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Και αν απολύθηκε βάσει του νόμου περί δημοσίων υπαλλήλων. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Προσέξετε, υπάρχει κάτι άλλο εδώ. Μου λέτε για τον κ. Φάκα. Αναφέρεστε σε 
μια καταγγελία που έγινε εναντίον του κ. Φάκα το 1975. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Επιτρέπετε, κύριε Μαρκίδη, επί τούτου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι. Παρακαλώ. Δε θα συνεχίσει η διαλογική συζήτηση. 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Αν επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, από τον ομιλητή ζητώ την άδεια, αν μου 

επιτρέπει. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Είναι η έδρα που δίνει την άδεια. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Ζητώ την άδεια, κύριοι, αν μου επιτρέψει ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Εγώ επιτρέπω. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Αν φέρει ένσταση ο Πρόεδρος, τότε ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Αρκεί να μη διακόψετε την απάντηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, νομίζω ότι επί του σημείου αυτού έχει παρατραβήξει το 

θέμα της παρέμβασης και αισθάνομαι ότι δε δικαιολογείται περαιτέρω παρέμβαση 

επί του σημείου αυτού. Παρακαλώ τον ομιλητή να συνεχίσει. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επί θέματος διαδικασίας. Ο Κανονισμός 30 επιτρέπει τη 

διακοπή αν το επιθυμεί ο ομιλών, αλλά πάντοτε αν το επιτρέπει ο Πρόεδρος. 

Δηλαδή, δεν είναι θέμα του ομιλούντος να αρχίσει διάλογο με όλους, αλλά του 

Προέδρου του ιδίου αν το επιτρέπει. Και νομίζω έγινε κατάχρηση αυτού του 

Κανονισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Γι' αυτό, έχω εισηγηθεί να τερματιστεί πάσα περαιτέρω παρέμβαση. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Νομίζω να τροποποιήσουμε τον Κανονισμό. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Εναντίον του κ. Φάκα υποβλήθηκε καταγγελία το 1975 πριν να ψηφιστούν οι 
νόμοι περί καθάρσεως. Υποβλήθηκε καταγγελία βάσει του κανονικού νόμου περί 

εκπαιδευτικής υπηρεσίας του 1967. Σ' αυτή την καταγγελία ο άνθρωπος απάντησε. 
Δηλαδή, κύριε Χριστοδουλίδη, του έγινε καταγγελία το 1975 από ερευνώντα 

λειτουργό και σ' αυτή την καταγγελία ο άνθρωπος απάντησε το 1975. Το δικό μου 
περί δικαίου αίσθημα εξεγείρεται, γιατί αυτός ο άνθρωπος απολύθηκε μετά από 

πέντε χρόνια. Και όχι μετά από δίκη αλλά από το Υπουργικό Συμβούλιο. Το δικό 

μου περί δικαίου αίσθημα εξεγείρεται σ' αυτή την περίπτωση. Δεν μπορώ να δεχτώ 

ότι κάμνεις πειθαρχική κατηγορία εναντίον ενός δημόσιου υπαλλήλου το 1975 και 
του λέγεις "αν βρω υπόθεση εναντίον σου, θα σε παραπέμψω να δικαστείς από την 

Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας", σου απαντά και μετά την απάντηση περνούν 

πέντε χρόνια. Ποιο είναι το λογικό συμπέρασμα που θα έπρεπε να βγάλει ο 

κ. Φάκας; Ο κ. Φάκας έπρεπε να βγάλει ένα και μόνο λογικό συμπέρασμα. Ότι η 

έρευνα έληξε προς όφελός του. Αντί αυτού, χωρίς να ειδοποιηθεί ποτέ ότι 
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υποβλήθηκε εναντίον του καταγγελία με βάση τους νόμους του 1977 περί 

καθάρσεως, 31 Ιανουαρίου 1980 πληροφορήθηκε κεραυνός εν αιθρία ότι απολύθηκε 
για λόγους δημόσιου συμφέροντος για πράξη για την οποία ο ίδιος νόμιζε ότι η 

έρευνα εναντίον του είχε λήξει. Διότι δεν ήταν καν δημόσιος υπάλληλος την εποχή 

εκείνη, κατά την οποία, δήθεν έκαμε αυτές τις πράξεις. Αν θέλετε να βάλουμε τα 

πράγματα στη θέση τους. Επομένως η υπόθεση Φάκα είναι ατυχής πολιτικά 

περίπτωση να αναφέρεται ως περίπτωση που μπορεί να δικαιολογήσει το σημερινό 

θόρυβο που γίνεται. 

Θα πω και κάτι άλλο. Ότι ενώ οι υποθέσεις Πέτρου Χριστοδουλίδη είχαν 

παραπεμφθεί από τον Πρόεδρο του Ανωτάτου Δικαστηρίου προς την ολομέλεια του 

Ανωτάτου Δικαστηρίου, για να εκδικαστούν κοινά νομικά σημεία, αφού 

εκδικάστηκαν αυτά τα κοινά νομικά σημεία απορρίφθηκε το σύνολο των προσφυγών 

χωρίς ποτέ να εκδικαστούν οι χωριστοί λόγοι που η κάθε μια προσφυγή είχε πάνω 

στο σώμα της. Και αυτό συνεπεία πιθανότατα λάθους για το οποίο σηκώθηκα την 

ίδια ώρα να διαμαρτυρηθώ προς το Ανώτατο Δικαστήριο, αλλά η απόφαση είχε ήδη 

εκδοθεί και περί αυτού υπάρχουν τουλάχιστον είκοσι μάρτυρες. Διότι ήταν όλοι 

παρόντες εκείνη την ημέρα και οι συνάδελφοι δικηγόροι και ίσως και οι ίδιοι οι 

δικαστές το θυμούνται και ο ίδιος ο κ. Τριανταφυλλίδης μπορεί να το θυμάται. 

Δικάστηκε περιορισμένος αριθμός προσφυγών και απορρίφθηκε με τις υποθέσεις 

Πέτρου Χριστοδουλίδη. Πόσες απορρίφθηκαν, να τις μετρήσουμε αν θέλετε. 

Έντεκα προσφυγές απορρίφθηκαν. Έμειναν οι υπόλοιπες. Και ήρθε τότε η 

κυβέρνηση και είπε: "Όποιος θέλει να δικαστεί, ας δικαστεί. Όποιος αποσύρει την 

προσφυγή του παίρνει τη σύνταξή του και το εφάπαξ του, το οποίο δικαιούται την 

ημέρα του τερματισμού των υπηρεσιών του". Ουδείς ποτέ πληρώθηκε σύνταξη 

προτού αποσύρει την προσφυγή του. Γι' αυτό, όταν αναφέρεται ότι ο δικηγόρος του 

Σωκράτη Ναθαναήλ απέσυρε την προσφυγή, όταν αναφέρεται ότι όλοι οι υπόλοιποι 

δικηγόροι απέσυραν όλες τις υπόλοιπες προσφυγές, τις απέσυραν ακριβώς γι' αυτό 

το λόγο. Διότι πλέον οι άνθρωποι είχαν εξαντληθεί και δεν μπορούσαν να 

περιμένουν άλλο την πληρωμή των συντάξεων που αφορούσαν χρόνια για τα οποία 

υπηρέτησαν. Και αυτός είναι ο λόγος της αποσύρσεως των προσφυγών και δεν έχει 

καμιά σχέση με όσα εσείς είπετε. Ο μόνος που δεν εδέχτηκε να αποσύρει την 

προσφυγή του και επέμενε να δικαστεί μέχρι τέλους ήταν ο κ. Φάκας. Για το 

Δημοκρατικό Συναγερμό, κύριοι συνάδελφοι, αυτό το θέμα ήταν θέμα εφαρμογής 

της πολιτικής του. Εμείς πιστεύουμε ότι, όταν ένας αρχηγός κράτους παρέχει 

αμνηστία, εννοεί αμνηστία. Και όταν ένας αρχηγός κράτους λέγει ότι εφαρμόζει 

πολιτική κλάδου ελαίας, εννοεί να εφαρμόσει πολιτική κλάδου ελαίας. Και όταν 

εμείς λέγαμε, όντας αντιπολίτευση, ότι όλοι αυτοί οι νόμοι εδίχαζαν το λαό, το 

εννοούσαμε. Όταν όλοι εμείς επανειλημμένα αναπτύσσαμε αυτές τις θέσεις μας, ότι 

στη συγκεκριμένη περίπτωση έγινε μια αδικία που δεν επιτρεπόταν να γίνει σε 

δημοκρατική χώρα, το εννοούσαμε. Και ακριβώς θα ήταν πολύ παράλογο, όπως 

είπα και προηγούμενως, να έρθει ο Γλαύκος Κληρίδης, όταν εξελέγη Πρόεδρος, να 

μην εφαρμόσει αυτά τα οποία ο ίδιος είχε εγγράφως ζητήσει από τον κ. Βασιλείου 

με επιστολή ημερομηνίας 28 Μα"ίου 1990, η οποία είχε ως εξής: 

''Απευθύνω την παρούσα επιστολή, για να επανέλθω στο θέμα της απόλυσης 61 
δημοσίων υπαλλήλων, εκπαιδευτικών, αστυνομικών και στρατιωτικών, σύμφωνα με 

απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ημερομηνίας 31 Ιανουαρίου 1980. Όταν στο 
παρελθόν επανειλημμένα συζητήσαμε το προαναφερθέν θέμα, σας εξήγησα ότι, κατά 
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την άποψή μου, η απόφαση εκείνη του Υπουργικού Συμβουλίου για παύση των 61 
για λόγους δημοσίου συμφέροντος ήταν αντισυνταγματική και νομικά άκυρη. 

Πρόσφατα το Ανώτατο Δικαστήριο εξέδωσε απόφαση αναφορικά με την παύση από 

το Υπουργικό Συμβούλιο τριών αστυνομικών. Το Ανώτατο κήρυξε άκυρη εκείνη 

την απόφαση με αποτέλεσμα οι δύο από τους τρεις απολυθέντες να επανέλθουν στις 

τάξεις της αστυνομίας, ενώ ο τρίτος αφυπηρέτησε λόγω ορίου ηλικίας. Πιστεύω ότι 

μετά την πρόσφατη απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου εγείρεται θέμα ηθικής και 

νομικής τάξης, αναφορικώς με τους 61 που έχασαν τις εργασίες τους εξαιτίας της 
απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου η οποία συνιστούσε αντισυνταγματική 

ενέργεια, γεγονός που καθιστά την απόφαση εξ υπαρχής άκυρη. Ενόψει των 

προαναφερθέντων, ως Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας έχετε υποχρέωση, 

έστω και αν η απόφαση έχει ληφθεί από την προηγούμενη κυβέρνηση, να 

αποκαταστήσετε στις υπηρεσίες τους, τους αντισυνταγματικά απολυθέντες. 

Γλαύκος Κληρίδης, 

Πρόεδρος Δημοκρατικού Συναγερμού, 

28 Μα"ίου 1990. 

Το πήρε ο κ. Βασιλείου αυτό το γράμμα και μάλιστα ο Δημοκρατικός 

Συναγερμός δεν περιορίστηκε σ' αυτό το γράμμα. Διότι αυτό το γράμμα ήρθε ως 

αποτέλεσμα της αποφάσεως της ολομέλειας του Ανωτάτου Δικαστηρίου στις 

υποθέσεις που ήταν δικηγόρος ο κ. Ευσταθίου, δηλαδή στην έφεση 941. Και θα 

διαβάσω μόνο ένα δύο μικρά αποσπάσματα απ' αυτή την απόφαση. 

"Το ερώτημα όμως που προβάλλεται στην κρινόμενη έφεση και που 

παραθέτουμε στην αρχή της απόφασής μας εξετάζεται για πρώτη φορά. Συγκεκριμένα 

οι δικηγόροι των αιτητών εισηγούνται πως τα άρθρα 6(στ) και 7 του περί Συντάξεων 
νόμου δεν παρέχουν εξουσία στο Υπουργικό Συμβούλιο απολύσεως δημοσίου 

υπαλλήλου. Ο περί Συντάξεων Νόμος είναι νομοθέτημα της αποικιοκρατικής 

κυβέρνησης της Κύπρου. Είναι γνωστό πως οι υπηρεσίες των δημοσίων υπαλλήλων 

διαρκούσαν για όσο χρονικό διάστημα ευαρεστείτο το στέμμα. Επομένως οι διατάξεις 

των άρθρων 6 και 7 ήταν παρεπόμενες του υπάρχοντος απόλυτου δικαιώματος 
απολύσεως δημοσίου υπαλλήλου από το στέμμα. Όταν συνέβαινε τούτο, ο 

κυβερνήτης εν συμβουλίω είχε το δικαίωμα να δώσει σύνταξη. Συμφωνούμε με την 

εισήγηση αυτή των δικηγόρων των αιτητών". 

Και προχωρεί και λέγει, και εδώ αποτελεί απάντηση σε όσα με διακόψετε 

προηγουμένως, ότι η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου δεν ανέφερε μόνο τα 

άρθρα 6 και 7 του περί Συντάξεων Νόμου που σύμφωνα με την απόφαση αυτή δεν 
έδιδαν δικαίωμα απολύσεως για λόγους δημοσίου συμφέροντος. Αναφέρεται και στο 

άρθρο 54 η έφεση αυτή, η 941. Στο άρθρο 54 του Συντάγματος το οποίο αναθέτει το 
τεκμήριο της αρμοδιότητας καθ' όσον αφορά την Εκτελεστική Εξουσία στο 

Υπουργικό Συμβούλιο. Έχουμε τη γνώμη ότι το κατάλοιπο εξουσίας μιας αρχής της 

οποίας η εξουσία και τα καθήκοντα απαριθμούνται στο Σύνταγμα δεν μπορεί ποτέ 

να είναι αντίθετο με την ισχύουσα νομοθεσία ή ασυμβίβαστο με τα ατομικά 

ανθρώπινα δικαιώματα, όπως ρητά διασφαλίζονται στο Σύνταγμα ή το πνεύμα τους. 

Με ποια ανθρώπινα δικαιώματα, παρακαλώ να μου εξηγήσετε, ερχόταν σε 

σύγκρουση η απόλυση των πελατών του κ. Ευσταθίου, δηλ. του κ. Παπαγεωργίου, 

του κ. Χαραλάμπους και του κ. Σκουλλή; Το Υπουργικό Συμβούλιο τους απέλυσε 

για λόγους δημοσίου συμφέροντος, όχι για να τους τιμωρήσει, όχι για να τους 
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επιβάλει πειθαρχική ποινή. Αλλά, ως θα έλεγε και ο κ. Παπασάββας, ως απλό 

διοικητικό μέτρο -έτσι είπαν και για τους 61, δεν ήταν πειθαρχική τιμωρία, ήταν 
διοικητικό μέτρο- και τους πελάτες του κ. Ευσταθίου τους απέλυσαν ως απλό 

διοικητικό μέτρο με πλήρη σύνταξη και ωφελήματα αφυπηρετήσεως, επειδή βρέθηκε 

μια σημείωση που τους αφορούσε στο ημερολόγιο κάποιου και διότι η κοινή γνώμη 

πίστευε το ημερολόγιο παρά τους μάρτυρες ή τις απολογίες των ανθρώπων αυτών. 

Και όμως στην υπόθεση αυτή έρχεται το Ανώτατο Δικαστήριο και λέγει "δεν μπορεί 

το άρθρο 54 του Συντάγματος να χρησιμοποιείται ως εξουσία κατά τρόπο που να 
παραβιάζει τα ανθρώπινα δικαιώματα. Με το κατάλοιπο εξουσίας", προσθέτει το 

Ανώτατο Δικαστήριο, "μπορεί μεν να συμπληρωθούν περιστασιακά κενά που οι 

συντάκτες του Συντάγματος δεν ήταν δυνατό να προβλέψουν ή να καλυφθούν ή 

μπορεί να καλυφθούν απρόβλεπτες ανθρώπινες καταστάσεις, υποτάσσεται όμως το 

Σύνταγμα στους νόμους και τους κανόνες της φυσικής δικαιοσύνης". Και οι 

κανόνες της φυσικής δικαιοσύνης εξ όσων γνωρίζω είναι δύο: Μηδένα δικάζειν 

ανήκουστον και μη δικάσεις υπόΘεση στην οποία έχεις προκατάληψη είτε διότι είσαι 

συγγενής διαδίκου είτε διότι συνδέεσαι πολύ πιο στενά με τον ένα διάδικο παρά με 

τον άλλο". Αυτοί είναι οι δύο κανόνες της φυσικής δικαιοσύνης που υπάρχουν και 

ευτυχώς ισχύουν στην Κύπρο. Και είναι ακριβώς με βάση αυτή τη νεότερη 

νομολογία που ήρθε ο κ. Κληρίδης και ζήτησε όσα ζήτησε με την επιστολή του της 

28ης Μα'ίου 1990 από τον κ. Βασιλείου. Δεν περιορίστηκε σ' αυτή την επιστολή ο 
Δημοκρατικός Συναγερμός, αλλά όρισε τριμελή Επιτροπή με επικεφαλής τον 

ομιλούντα, τον κ. Χατζηγιάννη και τον κ. Ανδρέα Γεωργίου. Και αυτοί οι τρεις 

είχαμε συνάντηση και με τον κ. Βασιλείου και με τον κ. Τριανταφυλλίδη νομίζω και 

είχαμε κάμει σχετικές ενέργειες και επιχειρηματολογήσαμε πώς και γιατί έπρεπε το 

Υπουργικό Συμβούλιο του κ. Βασιλείου να κάμει αυτό το οποίο έκαμε προ ολίγων 

ημερών το Υπουργικό Συμβούλιο του κ. Κληρίδη. Δεν το έκαμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Μαρκίδη, παρακαλώ, επειδή η ώρα είναι 7.00 μ.μ., θα ήταν δυνατό να 
γνωρίζουμε μέχρι πότε θα μπορούσατε να ολοκληρώσετε την αγόρευσή σας, για να 

δω πώς προγραμματίζουμε παρακάτω; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ακόμα καμιά ώρα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Λυσσαρίδης, παρακαλώ. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Θέμα διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. Δυνάμει του Συντάγματος ένας ομιλητής 

μιλά για εύλογο χρόνο. Διαφορετικά θα φθάσουμε στο σημείο του φιλιπάστεριγκ 

που μπορεί να μιλά ένας ομιλητής για είκοσι ώρες. Έχω την εντύπωση ότι ύστερα 

από ομιλία πέραν της μιας ώρας ένα τέτοιο Θέμα Θα μπορούσε να είχε συμπληρωθεί. 

Ακόμα και συνταγματικά υπάρχουν πρόνοιες που δεν επιτρέπουν σε ένα Βουλευτη 

να περνά ορισμένα όρια. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Α ντιλαμβάνεστε ότι φΘάνω σε κάποιο κρίσιμο σημείο και θέλετε να με 

διακόψετε. Είναι αντιληπτή η επιθυμία. Είναι χρήσιμο να ξέρουμε. 
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Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Και αφού το λέτε, φαίνεται ότι νομίζετε ότι αυτό το Σώμα είναι δικαστήριο 

που θα εξετάσει τις υποθέσεις χωριστά. Δεν είναι αυτός ο ρόλος της Βουλής. Απλώς 

ακούουμε συνεχώς νομικά επιχει~ήματα, τα οποία να μου επιτραπεί να πω 

μπορούσαν να λεχθούν λακωνικά σε πέντε λεπτά. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Δικάζεται το Ανώτατο Δικαστήριο στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Όχι, κύριε Χριστόφια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Όχι, κάθε άλλο, και να μην αρχίσουμε αυτό το παίγνιο τώρα ... end 
ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Έχουμε υποβάλει μια παράκληση, δεν ξέρω αν ο ομιλητής μπορεί να μας 

καθοδηγήσει ή να μας διαφωτίσει. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Θα προσπαθήσω να συντομεύσω, κύριε Πρόεδρε, παρόλο που νομίζω είμαι 

αυστηρά εντός θέματος και όσοι με επέκριναν ... 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Μαρκίδη, αν μου επιτρέπετε. Επειδή είπετε ότι είχετε συναντήσεις με 

τον προηγούμενο Πρόεδρο και με τον Εισαγγελέα, παρακαλώ μπορείτε να μας 

ενημερώσετε ποια ήταν η θέση τους λεπτομερώς, όταν τους είχατε θέσει αυτά τα 

θέματα; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Όχι, κύριε Ηλιάδη. Συναντήσαμε τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, ήταν αρκετά 

φιλικός, δεν έβγαλε θετική απόφαση υπέρ του αιτήματός μας, και γι' αυτό το λόγο, 

ακριβώς επειδή δεν ενέδιδε και ήταν φανερό ότι δε θα ... 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Αν μου επιτρέπετε ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ναι. Κύριε Πρόεδρε, εγώ επιτρέπω, αλλά παρακαλώ να μη μου λέτε μετά ότι 

τρώω την ώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, όχι. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Εγώ επιτρέπω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχω την εντύπωση ότι δε θα μπορέσουμε να προχωρήσουμε σωστά τη 

συζήτηση, αν παρεμβαίνουμε, αλλά και αν πράγματι στις αγορεύσεις ο κάθε 

Βουλευτής -με συγχωρείτε για τη φράση- καταχράται του χρόνου και της υπομονής 

των υπόλοιπων Βουλευτών. 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επί θέματος διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα, κύριε 

λεπτό. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Επειδή είναι θέμα διαδικασίας, κύριε Ευσταθίου, ένα 

Αν δεν καθορίζεται χρόνος ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούγεται καθαρά). 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ένα λεπτό να τελειώσει ο κ. Α ναστασιάδης, κύριε Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Επειδή νόμιζα πως μου δώσατε το λόγο. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣIΑΔΗΣ: 

Φαίνεται ότι ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα, κύριε Α ναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Αβραάμ, από την ώρα που δεν έχει καθοριστεί χρόνος, είναι αδιανόητο 

να θεωρείται ότι ένας Βουλευτής καταχράται του δικαιώματος λόγου. Αν αφαιρεθεί 

και το δικαίωμα λόγου, ε! Τότε πραγματικά θα έχουμε δημοκρατία, αλλά άλλου 

τύπου. Και τέτοιου τύπου δημοκρατίες κατέρρευσαν εκεί όπου λειτούργησαν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Αναστασιάδη, κύριε Αναστασιάδη, με συγχωρείτε πάρα πολύ, αλλά, 

όταν χρησιμοποίησα αυτό τον όρο, τον χρησιμοποίησα με την απλή λογική. Και, 

όταν είπα ότι πραγματικά ο κάθε ομιλητής θα πρέπει να μετρά το θέμα ... 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Τώρα συζητούμε για τη δημοκρατία των τανκς της χούντας, του Γρίβα και της 

ΕΟΚΑ Β', δε συζητούμε για καταρρέοντα πράγματα Κ.λπ. κ.λπ., η οποία επίσης 

κατέρρευσε, για να είμαστε εντάξει. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου, επειδή είναι θέμα διαδικασίας. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Θέλω να ομιλήσω επί θέματος διαδικασίας, ώστε να εφαρμόζονται 

συνταγματικές διατάξεις. Ένας Βουλευτής ομιλεί επί ευλόγως επαρκή χρόνο, 

λαμβανομένου υπόψη εκάστου θέματος, και αυτό είναι το δικαίωμά του. Τώρα αν 

θα υιοθετηθεί ως αρχή να ομιλεί ο κάθε Βουλευτής ... Εμένα μου αρέσει να ακούω 

τον κ. Μαρκίδη, για να είμαι ειλικρινής, και τον παρακολουθώ πάντοτε. 

(Γέλια) 

Εξ ου και με βλέπετε, όταν μιλά, να είμαι μέσα. Αλλά, εάν υιοθετήσουμε αυτή 

την πρακτική να μιλά κάποιος για είκοσι ώρες, διότι θέλει να μην ακουστεί ένα θέμα 

ή θέλει ως μεθοδολογία να υποβιβάσει τη σημασία του -διότι πραγματικά είχε 

Βουλευτές στο εξωτερικό που μιλούσαν είκοσι ώρες, για να παρεμποδίσουν τη 

συζήτηση- τότε εδώ δε θα εφαρμόσουμε το Σύνταγμα και την ελευθερία του λόγου 

του Κοινοβουλίου, αλλά θα κάνουμε καταχρήσεις. Τουλάχιστον πρέπει να 

επιμερίζεται ένας λογικός χρόνος, κατά την κρίση του Προέδρου, και να τον 

ανακοινώνει. Να λέει ότι για τα θέματα αυτά, αυτές είναι οι ώρες. Μιλά για μια 

ώρα και δεκαπέντε λεπτά βεβαίως, αλλά πρέπει να πούμε ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Με τρία τέταρτα διακοπές, κύριε Ευσταθίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Ευσταθίου, παρακαλώ. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συγνώμη. Θα πρέπει να υπενθυμίσω αυτό το Σώμα πόσες 

ώρες μιλούσε ο κ. Χριστόφιας επί άλλου θέματος. Δυόμισι, κύριε Χριστόφια, ή 

τρεις παρά τέταρτο; Τρεις ώρες παρά ένα τέταρτο μιλούσε ο κ. Χριστόφιας και δεν 

εθεωρείτο κατάχρηση και κανένας δεν ... 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Κύριε Αναστασιάδη, κύριε Αναστασιάδη, παρακαλώ. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Αβραάμ, συγνώμη. Δεν ήταν συμφωνημένο να μιλά κανένας τρεις ώρες 

και ... 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Νομίζω έχω δικαίωμα να απαντήσω στον κ. Αναστασιάδη. Είναι και οκ. Αναστα

σιάδης δικηγόρος, καταλαβαίνουμε, αλλά νομίζω ότι εμάς τουλάχιστο εδώ, επειδή 

είμαστε οι ίδιοι φυσικοί μάρτυρες, δε νομίζω ότι μπορείτε να μας παραπλανήσετε. 

Προσέξετε. Είχε γίνει συμφωνία μεταξύ των κομμάτων και τα κόμματα πήραν τρεις 

ώρες το καθένα. 
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ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Όχι, τέσσερις. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Τέσσερις, τρεισήμισι Κ.λπ. Κ.λπ. Από τις τρεισήμισι ώρες που πήρε το ΑΚΕΛ, 
ο Γενικός Γραμματέας του κόμματος μίλησε τις δύο ώρες αν θέλετε, τις τρεις ώρες 
αν θέλετε, τις τρεις και τέταρτο. Ήταν δικαίωμά του, ήταν μέσα στο μοίρασμα του 
χρόνου που είχε συμφωνηθεί από τους αρχηγούς των κομμάτων. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Χριστόφια, δεν πράττω τίποτε άλλο από το να υπερασπίζομαι το 

δικαίωμα των συναδέλφων σας να μιλούν και εκείνοι ανάλογα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Ευχαριστούμε πολύ, μας υποχρεώνετε, κύριε Αναστασιάδη! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, παρακαλώ να συνεχίσει ο κ. Μαρκίδης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επί θέματος διαδικασίας; 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

Πρώτ' απ' όλα θέλω να κάνω την παρατήρηση ότι όλο αυτό το χρόνο που 

συζητούσαμε, αν τον αφήναμε στον κ. Μαρκίδη, θα τελείωνε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ 

Περίπου. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

Δεύτερο, στην περίπτωση του κ. Χριστόφια έγινε συμφωνία και μίλησε δυόμισι 
ώρες. Στη σημερινή περίπτωση δεν έγινε συμφωνία και σας διαβεβαιώνουμε ότι 

άλλοι Βουλευτές θα είμαστε πολύ σύντομοι και είναι από το χρόνο μας που τρώει. 

Επομένως, πού είναι η παρατυπία; Αν θέλετε να διευθετήσετε τούτο το πράγμα για 

το μέλλον, είναι καλά, όταν κάθεστε στις συσκέψεις των αρχηγών, αυτά τα 

πράγματα να τα έχετε τότε λυμένα, για να μην τρώμε το χρόνο μέσα στη Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Συλλούρη, βεβαίως εδώ δεν έχει καθοριστεί χρόνος για καμιά πλευρά 

και για κανένα Βουλευτή και επομένως ισχύει η διάταξη που λέει ότι ο κάθε 

Βουλευτής ομιλεί για εύλογο χρονικό διάστημα. 

Συνεχίστε, κύριε Μαρκίδη. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως, αν μου επιτρέπεται και εμένα μια γνώμη, το εύλογο 

του χρόνου εξαρτάται και από τη φύση του θέματος και μιλούμε για ένα θέμα το 

οποίο απασχολεί ορισμένα κόμματα ως εάν να είναι το υπ' αριθμό ένα πρόβλημα 

που αντιμετωπίζει η Κύπρος τις τελευταίες δέκα, δεκαπέντε ημέρες. Επομένως, δεν 

αντιλαμβάνομαι για ποιο λόγο οι αντιδράσεις. 

Απευθύνθηκε λοιπόν μέσω του γραφείου μου επιστολή προς τον κ. Βασιλείου 

με ημερομηνία 3.12.1991, αποτελούμενη από ... 
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Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, θέμα τάξης. Είναι πραγματικά θέμα τάξης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ε, μα τι τάξης, κύριε! 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Είναι θέμα τάξης, κύριε Πρόεδρε, και δε νομίζω ότι ο κ. Μαρκίδης θα πρέπει 

να χρησιμοποιεί το βήμα της Βουλής για επαγγελματισμό. Αν εδώ ο ίδιος 

ασχολήθηκε επαγγελματικά με αυτό το θέμα, δε νομίζω ότι θα πρέπει να το 

μεταφέρει από το βήμα της Βουλής. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Είχα υποχρέωση να σας το πω, κύριε Αγαπίου. Απεναντίας, είχα υποχρέωση 

να σας το αναφέρω. Αν το απέκρυπτα, θα ήταν παράτυπο. Είχα υποχρέωση να σας 

το αναφέρω και ζητώ την προστασία του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συνεχίστε, κύριε Μαρκίδη. 

Δ. ΧΡΤΣΤΟΦΙΑΣ: 

Την έχεις και τη δική μας προστασία, κύριε Μαρκίδη. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Όταν το αποκαλύψεις, δεν είναι θέμα επαγγελματικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συνεχίστε, παρακαλώ. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Στάληκε προς το τότε Υπουργικό Συμβούλιο οκτασέλιδη επιστολή με πλήρη 

επιχειρηματολογία, η οποία απορρίφθηκε -δε θα τη διαβάσω- με μια απλή επιστολή 

των δέκα γραμμών, εξ ου και έγινε νέα προσφυγή εναντίον αυτής της απόρριψης. 

Αλλά ακριβώς μου κάνει εντύπωση η προχτεσινή ανακοίνωση του πολιτικού 

γραφείου του κ. Βασιλείου που λέει ότι ουδέποτε απασχόλησε την κυβέρνηση Βασι

λείου θέμα αναίρεσης της απόφασης της προηγούμενης κυβέρνησης για την απόλυση 

των υπαλλήλων αυτών και ούτε υπήρχε ή υπάρχει οποιοδήποτε νομικό θέμα. Ως πολι

τική ενέργεια η απόφαση της κυβέρνησης Κληρίδη είναι εσφαλμένη, αποτελεί επιβρά

βευση του πραξικοπήματος και υποσκάπτει την ενότητα του λαού, λέει ο κ. Βασι

λείου, παρά το ότι ο ίδιος είχε άλλως αντικρίσει το θέμα, όταν ήταν υποψήφιος το 

1988, όπου είχε γράψει προς αυτούς τους ανθρώπους την 1 η Φεβρουαρίου 1988: 
"Ταυτόχρονα όμως πιστεύω ότι καμιά κυβέρνηση που έχει ως στόχο την αποκατά

σταση της ενότητας στο εσωτερικό μας μέτωπο και σέβεται τις δημοκρατικές διαδι

κασίες δε θα πρέπει να αγνοήσει το αίσθημα θυματοποίησης που επικρατεί μεταξύ 

των πελατών σας -αναφερόταν στον τότε δικηγόρο τους- αλλά και των οικογενειών 

και φίλων τους . Επαναλαμβάνω τη διακηρυγμένη θέση μου ότι το όλο θέμα είναι 

θέμα της αρμοδιότητας της δικαιοσύνης'Ό Και η διαφορά μας με τον κ. Βασιλείου, 

κύριε Αγαπίου, που φωνάζετε και είπετε "αν", εγώ σας λέω ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μην απευθύνεστε, κύριε Μαρκίδη ... 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

... είναι ότι εκείνος είπε: "είναι της αρμοδιότητας της δικαιοσύνης", ενώ εμείς 
λέγουμε: "είναι δικαιοσύνης θέμα". 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Δεν είμαι εγώ που είπα το "αν". 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Δεν ξέρω ποιος το είπε. 

Και δεν μπορεί να λέει τώρα ο κ. Βασιλείου ότι αυτό το θέμα ουδέποτε 
απασχόλησε το Υπουργικό Συμβούλιο ... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Ε! δεν το απασχόλησε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ε! τότε, αν δεν το απασχόλησε, θα κληθεί μάρτυρας σε κάποια δίκη να 
αναφέρει ενόρκως ότι πραγματικά το Υπουργικό του Συμβούλιο απέρριψε αίτημα 
δεκαοκτώ πολιτών, χωρίς να το εξετάσει. Ας έρθει να το πει ως μάρτυρας και εγώ 

θα ευχαριστηθώ πάρα πολύ, αν έρθει στο δικαστήριο να πει αυτό το πράγμα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Μα δεν είναι δικαστήριο "δαμέσα δα". 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ας έρθει να πει ότι δεκαοκτώ πολίτες της Κυπριακής Δημοκρατίας του 

υπέβαλαν αίτημα, ανεξάρτητα αν το αίτημα ήταν λογικό ή παράλογο, και το 

Υπουργικό του Συμβούλιο δεν το εξέτασε, αλλά ο Γραμματέας του Υπουργικού 

Συμβουλίου έγραψε προς αυτούς τους ανθρώπους ότι το αίτημά τους απορρίπτεται. 

Αν κατ' αυτό τον τρόπο λειτουργούσε η κυβέρνηση Βασιλείου, ωραία! Σιγά σιγά θα 
μάθουμε και διάφορα πράγματα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αποφάσισε ο λαός, κύριε Μαρκίδη. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Αποφάσισε ο λαός. 

Και έχουμε ακριβώς το γεγονός ότι όχι μόνο απασχόλησε την κυβέρνηση 

Βασιλείου, αλλά ζήτησε και γνωμοδότηση από το Γενικό Εισαγγελέα κ. Μιχαλάκη 

Τριανταφυλλίδη επί του θέματος, ο οποίος ήταν και ο Πρόεδρος του Ανωτάτου 

Δικαστηρίου και ο απαγγείλας τις αποφάσεις στην υπόθεση Πέτρου Χριστοδουλίδη 

και ο οποίος είπε ότι, εφόσον με την απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου στις 

προσφυγές 64/80 και άλλες οι εν λόγω αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου 
έχουν θεωρηθεί ως έγκυρες από το Ανώτατο Δικαστήριο και δυνάμει του άρθρου 5 
του Νόμου 57/78, το Υπουργικό Συμβούλιο δεν έχει νομική υποχρέωση να 

επανεξετάσει τις προαναφερθείσες αποφάσεις. Έχει όμως ίσως ηθική υποχρέωση 
να το πράξει, ενόψει του ότι οι αποφάσεις του είχαν προηγουμένως βασιστεί κυρίως 
στις σχετικές διατάξεις της περί συντάξεων νομοθεσίας και η απόφαση του 

Α νωτάτου Δικαστηρίου στις νέες εφέσεις του κ. Ευσταθίου καταδεικνύει ότι τούτο 

δε θα έπρεπε να είχε γίνει και δεν μπορούμε να γνωρίζουμε αν το Υπουργικό 
Συμβούλιο θα είχε λάβει τις αποφάσεις του αυτές, αν δεν ενόμιζε ότι εδικαιούτο να 
ενεργήσει δυνάμει της περί συντάξεων νομοθεσίας. 

Και ακριβώς αυτό μας φέρνει στο τελευταίο θέμα το οποίο έχετε θίξει ... 
Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, αλλά μου έκαναν τόσες διακοπές ... 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε θα υπολογίσουμε το χρόνο κατά τον οποίο αναζητείς τα κείμενα, κύριε 

Μαρκίδη. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Λεγόταν και λέγεται εκ νέου ότι υπάρχει δεδικασμένο και ότι ακριβώς επειδή 

υπάρχει δεδικασμένο δεν ήταν δυνατό να εκδοθεί η νέα απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου. Πρόκειται περί μιας εντελώς κενοφανούς θεωρίας η οποία λέγει ότι, 

όταν ένας πολίτης κάνει μια προσφυγή και απορριφθεί η προσφυγή του, τότε το 

αρμόδιο όργανο -το Υπουργικό Συμβούλιο στη συγκεκριμένη περίπτωση- δεν 

μπορεί, λέει, να επανέλθει επί του θέματος, διότι η προσφυγή απορρίφθηκε. Αυτό 

αντίκειται προς στοιχειώδεις αρχές διοικητικού δικαίου και θα διαβάσω δυο μόνο 

αποσπάσματα. Το ένα είναι από το Στασινόπουλο, "Δίκαιο των Διοικητικών 

Πράξεων" στη σελίδα 413, έκδοση 1951: ''Αντιθέτως οι κανόνες της συμμορφώσεως 
της διοικήσεως προς τας αποφάσεις του Συμβουλίου της Επικρατείας δεν 

αντιτίθενται προς την υπό της διοικήσεως οικειοθελή ανάκλησιν πράξεως κατά της 

οποίας ησκήθη αίτησις ακυρώσεως απορριφθείσα διοριστικής αποφάσεως του 

Συμβουλίου Επικρατείας. Η τοιαύτη ανάκλησις θέλει κριθεί καθ' εαυτήν εν αναφορά 

προς τας γενικάς περί ανακλήσεως αρχάς, χωρίς να επιδρά επί της νομιμότητος 

αυτής το γεγονός ότι η κατά της πράξεως ασκηθείσα αίτησις ακυρώσεως απερρίφθη, 

διότι η τοιαύτη απορριπτική απόφασις αποτελεί διαπίστωσιν της νομιμότητος της 

πράξεως, ουχί δε και επιταγήν προς διατήρησιν της πράξεως, αφού και των νομίμων 

πράξεων η ανάκλησις είναι επιτετραμμένη υπό ορισμένας περιπτώσεις". Με άλλα 

λόγια η απόρριψη προσφυγής δεν παρεμποδίζει την ανάκληση της συγκεκριμένης 

πράξεως, διότι επιτρέπεται και η ανάκληση νομίμων πράξεων και επομένως το ότι 

υπήρξε ή δεν υπήρξε προσφυγή ουδεμίαν απολύτως σχέση είχε ή έχει με την εξουσία 

του Υπουργικού Συμβουλίου να ανακαλεί τη συγκεκριμένη διοικητική πράξη. 

Τα ίδια δε αναφέρει ο Δακτόγλου, που είναι νεότερος καθηγητής, στο 

σύγγραμμά του, ο οποίος όμως προσθέτει και λέει ότι ακριβώς νεότερη νομολογία 

επί του ιδίου θέματος αποτελεί λόγο ανάκλησης προηγούμενων πράξεων, έστω και 

νόμιμων, και αυτό αναφέρεται στο σύγγραμμά του "Διοικητικό Δικονομικό Δίκαιο", 

τόμος Β', 1985, σελίδα 131. 

Αλλά, επειδή υπάρχουν και άλλοι δικηγόροι στην αίθουσα αυτή που μπορεί να 

δημιουργήσουν κανένα πρόβλημα και να μας πουν "μα άλλα τα ισχύοντα εις Ελλάδα 

και άλλα τα ισχύοντα εις Κύπρο", τους πληροφορώ ότι στην Κύπρο το θέμα έχει 

τεθεί ενώπιον του Ανωτάτου Δικαστηρίου και έχει αποφασιστεί με τον τρόπο που 

λέω εγώ στην υπόθεση Λεύκος Γεωργιάδης εναντίον της Δημοκρατίας από το 1976, 
όπου ακριβώς ο δικαστής ακύρωσε απόφαση, επειδή το όργανο αρνήθηκε να 

επανεξετάσει αίτημα του πολίτη με τη δικαιολογία ότι είχε απορριφθεί 

προηγουμένως η σχετική προσφυγή του στο Ανώτατο Δικαστήριο. 

Επομένως όσα λέγονται περί δεδικασμένου και περί παρεμβάσεως στη 

δικαστική εξουσία και περί παραβάσεως της αρχής της διακρίσεως εξουσιών και 

περί παρεμβολής του κ. Κληρίδη και του Υπουργικού του Συμβουλίου προς τα έργα 

της Δικαστικής Εξουσίας λυπούμαι να πω ότι δεν έχουν απολύτως καμιά σχέση με 

το νομικό καθεστώς που ευτυχώς ισχύει ακόμα στην Κύπρο. Και αν κάποιος πει ότι 

"μα, εκκρεμούσε δίκη και, εφόσον εκκρεμούσε δίκη, το Υπουργικό Συμβούλιο δεν 

είχε δικαίωμα να αποφασίσει", τους αναφέρω ότι είναι εκατοντάδες οι περιπτώσεις 
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που το Ανώτατο Δικαστήριο είχε αποφασίσει ότι, αν ανακληθεί διοικητική πράξη 

εκκρεμούσης προσφυγής, η προσφυγή παύει να έχει αντικείμενο και απορρίπτεται 

λόγω ελλείψεως αντικειμένου και αυτές οι αποφάσεις είναι εκατοντάδες δεκάδες 

κάθε χρόνο, πράγμα που αποδεικνύει ότι, ανεξάρτητα από το αν εκκρεμεί ή όχι στο 

Α νώτατο Δικαστήριο, η διοίκηση έχει πάντοτε τη δυνατότητα και την εξουσία να 

ανακαλέσει τη δική της πράξη, αν το κρίνει σκόπιμο και αν υφίστανται οι σχετικές 

νόμιμες προϋποθέσεις που καθορίζουν οι γενικές αρχές του διοικητικού δικαίου. 

Και οι αρχές του διοικητικού δικαίου, ο,τιδήποτε και αν λέγεται στην αίθουσα αυτή, 

λέγουν ένα και μόνο πράγμα: ότι το όργανο το οποίο εκδίδει μια πράξη έχει 

δικαίωμα να την ανακαλέσει είτε η πράξη είναι νόμιμη είτε η πράξη είναι παράνομη. 

Μόνο σε περίπτωση νόμιμης πράξης που δημιουργεί κεκτημένα δικαιώματα σε 

συγκεκριμένο διοικούμενο, μόνο εκείνη η πράξη δεν μπορεί να ανακληθεί, όταν 

περάσει εύλογος χρόνος. Όλες οι υπόλοιπες πράξεις υπόκεινται σε ανάκληση. 

Γι' αυτό το λόγο και ο επίσημος νομικός σύμβουλος του κράτους που είναι ο 

Γενικός Εισαγγελέας δεν είπε προς το Υπουργικό Συμβούλιο του κ. Βασιλείου ούτε 

και προς το Υπουργικό Συμβούλιο του κ. Κληρίδη ότι δεν έχουν εξουσία να κάνουν 

αυτό το οποίο έκαναν. Απλώς τους είπε ότι δεν είχαν νομική υποχρέωση, διότι 

εξουσία ούτως ή άλλως είχαν, και πρόσθεσε ότι πιθανώς να είχαν ηθική υποχρέωση. 

Και εφόσον εσείς οι ίδιοι λέτε ότι το θέμα δεν είναι μόνο νομικό, είναι και πολιτικό, 

είναι και ηθικό, εμείς λέμε ναι, είναι και πολιτικό και ηθικό και νομικό και η νομική 

επιστήμη έδιδε εξουσία στο συγκεκριμένο Υπουργικό Συμβούλιο να κάνει αυτό το 

οποίο έκανε. Όμως αυτό το οποίο μπορεί να κρίνει η Βουλή είναι ένα και μόνο, 

κατά πόσο δηλαδή η εξουσία αυτή ασκήθηκε σωστά ή λανθασμένα και αυτό είναι 

θέμα το οποίο κρίνεται με βάση τα πολιτικά κριτήρια, τις πολιτικές απόψεις και την 

πολιτική φιλοσοφία του καθενός από εμάς και των κομμάτων μας. Η νομική 

εξουσία υπήρχε, η πολιτική θέση Κληρίδη προϋπήρχε της εκλογής του, οι δικές μας 

αντιλήψεις περί ανθρώπινων δικαιωμάτων και φυσικής δικαιοσύνης και ιδιαίτερα η 

αρχή "μηδένα δικάζειν ανήκουστον" ήσαν δεδομένα, άρα όλα αυτά επέβαλλαν αυτή 

την απόφαση και επομένως το κόμμα μας είναι υπερήφανο, διότι η κυβέρνηση στην 

οποία συγκυβερνά πήρε αυτή την απόφαση. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούγεται καθαρά). 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Θα έρθω και στην πλειοψηφία, κύριε Ηλιάδη, μην ανησυχείτε, μην ανησυχείτε. 

Διότι προηγουμένως είπα ότι ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Το ρητό δεν το άκουσα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Συγνώμη; 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

"Μηδένα προ του τέλους μακάριζε"; Αυτό ήταν το ρητό που είπατε; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

"Μηδένα δικάζειν ανήκουστον". 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Ευσταθίου, κύριε Ευσταθίου. 

(Γέλια) 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

"Μηδένα δικάζειν ανήκουστον", κύριε Ευσταθίου. 

Το ΔΗ.ΚΟ. διαφώνησε, κύριοι συνάδελφοι. Το Δημοκρατικό Κόμμα διαφώνησε 

και δεν είναι μυστικό ότι διαφώνησε. Και θεωρώ τη διαφωνία του φυσιολογική. Οι 

Υπουργοί που προέρχονται από το ΔΗ.Κο. διαφώνησαν. Φυσιολογικά, λέγω εγώ, 

αφού ήταν η δική τους η κυβέρνηση που είχε πάρει την απόφαση η οποία επρόκειτο να 

ανακληθεί. Όμως δεν είμαι από εκείνους που χάριν σκοπιμότητας είναι διατεθειμένοι να 

σιωπήσουν ή να μασήσουν τα λόγια τους. Το Υπουργικό Συμβούλιο δεν είναι Βουλή, 

κύριοι συνάδελφοι. Στη Βουλή ο κάθε Βουλευτής φέρει την ευθύνη των λόγων του 

και της ψήφου του, φέρει ο ίδιος ευθύνη για όσα ο ίδιος λέγει και για τον τρόπο με 

τον οποίο ο ίδιος διαθέτει την ψήφο του. Δε φέρω εγώ ευθύνη για το πώς ψηφίζουν 

ο κ. Χατζηδημητρίου, ο κ. Μουσιούττας, ο κ. Χριστόφιας ή ακόμη, αν θέλετε, και 

για το πώς ψηφίζουν άλλοι Βουλευτές του κόμματός μου σε περίπτωση που εγώ δεν 

ψηφίζω το ίδιο με αυτούς. Διότι στη Βουλή -πρόκειται περί πολιτικού οργάνου- ο 

κάθε Βουλευτής εκπροσωπεί λαό και γι' αυτό το λόγο ο κάθε Βουλευτής έχει τη δική 

του προσωπική πολιτική ευθύνη για όσα λέγει, για όσα κάνει. Το Υπουργικό 

Συμβούλιο όμως είναι όργανο διακυβέρνησης του κράτους και εκεί, κατά τη γνώμη 

μου, τα πράγματα είναι κάπως διαφορετικά. Διότι ανεξάρτητα από το πώς ψηφίζει 

ο κάθε Υπουργός, υπέχει ευθύνη για τα έργα και τις αποφάσεις του Υπουργικού 

Συμβουλίου, διότι ακριβώς το Υπουργικό Συμβούλιο είναι το συλλογικό όργανο 

διακυβέρνησης του κράτους. Η διαφωνία επιτρέπεται και είναι σεβαστή, αλλά η 

ευθύνη της απόφασης είναι κοινή. Η διαφωνία, εφόσον δεν εξελίσσεται σε παραί

τηση, εξυπακούει ότι αφορούσε θέμα μη θεμελιώδους αρχής. Γιατί πιστεύω ότι 

υπουργός που διαφωνεί πάνω σε κεφαλαιώδες θέμα αρχής οφείλει να σκεφτεί 

σοβαρά, αν θα παραμείνει ή όχι στη θέση του, διότι στη συγκεκριμένη περίπτωση 

ισχύει το δόγμα "ουδείς άκων Υπουργός". 

Επομένως, η πραγματική θέση και ερμηνεία έχει ως εξής: Η οικειοθελής 

παραμονή των Υπουργών που προέρχονται από το χώρο του Δημοκρατικού 

Κόμματος σημαίνει ότι οι ίδιοι δε θεωρούν αυτό το θέμα μείζον, και πολύ σωστά 

κάνουν που δεν το θεωρούν μείζον, διότι αυτή είναι η πραγματική θέση αυτού του 

θέματος. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κατά την άποψή σας! 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Δεν φταίουν αυτοί οι υπουργοί, κύριε Ηλιάδη, αν τα κόμματα ΑΚΕΛ και 

ΕΔΕΚ προσπάθησαν να βάλουν σφήνα. Δε φταίουν αυτοί οι υπουργοί, αν εκ των 

υστέρων τα δύο κόμματα ΑΚΕΛ και ΕΔΕΚ προσπάθησαν να βάλουν σφήνα στη 

συγκυβέρνηση ή στη συνεργασία Δημοκρατικού Συναγερμού και Δημοκρατικού 

Κόμματος, ανάγοντας αυτό το θέμα σε δήθεν θέμα πελώριων διαστάσεων. Αυτό το 

θέμα ήταν πάντοτε Οέμα στοιχειώδους αποκατάστασης και εφαρμογής στοιχειωδών 

αρχών δικαιοσύνης σχετικά με πολίτες της Κυπριακής Δημοκρατίας. Γι' αυτό είπαμε 

ότι θεωρούμε τη διαφωνία των Υπουργών που προέρχονται από το Δημοκρατικό 
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Κόμμα φυσιολογική. Γι' αυτό το λόγο και ο Δημοκρατικός Συναγερμός που έχει 

μέχρι σήμερα τιμήσει στο ακέραιο τη συνεργασία του με το ΔΗΚΟ αναμένει ότι και 

ο τόνος του ΔΗΚΟ στο θέμα αυτό στο οποίο διαφωνούμε θα είναι ακριβώς 

ανάλογος και ο αρμόζων υπό τις περιστάσεις και τις πραγματικές πολιτικές 

συνθήκες που έχει δημιουργήσει σ' αυτό τον τόπο η συγκεκριμένη συμφωνία περί 

συνεργασίας και συγκυβερνήσεως. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας. 'Ηθελα να παρατηρήσω ότι όταν το κόμμα 

μας αποφάσιζε να υποστηρίξει την υποψηφιότητα Κληρίδη στο δεύτερο γύρο των 

εκλογών, δύο πράγματα επιδίωξε. Μια συμφωνία πάνω στη γραμμή του εθνικού και 

σημείωσε εντονότατα ότι διατηρεί την αυτοτέλεια και την ανεξαρτησία του 

κόμματος. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Και οι πρώτοι που έχουν σεβαστεί την αυτοτέλεια και ανεξαρτησία του 

Δημοκρατικού Κόμματος είναι ακριβώς οι του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Υποβάλλετε όμως ένα σωρό ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Λυπούμαι, κύριοι. 

Έχουμε τιμήσει, κύριε Μουσιούττα, πλήρως όλες τις συμφωνίες συνεργασίας 

που έχουμε κάμει με το Δημοκρατικό Κόμμα πάντοτε, από την εποχή που τις αρχίσαμε 

μέχρι σήμερα. Στο συγκεκριμένο θέμα υπήρχε διαφωνία. Αλλά ο κ. Κληρίδης που είναι 

Πρόεδρος της Δημοκρατίας έπρεπε να εισηγηθεί προς το Υπουργικό του Συμβούλιο αυτό 

το οποίο ο ίδιος είχε εισηγηθεί προς τον κ. Βασιλείου. Δεν μπορεί ο κ. Κληρίδης, επειδή 

εξελέγη Πρόεδρος της Δημοκρατίας, να αρνηθεί να κάμει ο ίδιος αυτό το οποίο είχε σε 

ανύποπτο χρόνο ζητήσει από τον προηγούμενο Πρόεδρο, τον κ. Βασιλείου, να κάμει. Και 

είναι γι' αυτό το λόγο που μπορούμε να πούμε ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός ανέμενε 

κάποια ανοχή στο θέμα αυτό από το Δημοκρατικό Κόμμα, όταν επανειλημμένα 

εξηγήθηκε η συγκεκριμένη θέση του κόμματός μας και επανειλημμένα αναλύθηκε 

πώς και γιατί αυτό κατά τη γνώμη μας στη συγκεκριμένη περίπτωση έπρεπε να είχε 

γίνει. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Δεν είναι για ανοχή που μιλάτε. Μιλήσατε περίπου και αφήσατε υπονοούμενα 

για υποθήκευση. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Υποθήκευση; Τι υποθήκευση; Δεν αντιλαμβάνομαι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

Κύριε Μαρκίδη, συνεχίστε παρακαλώ. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Υπάρχουν δύο αυτοτελή κόμματα τα οποία συνεργάζονται το ένα με το άλλο. 

Συνεργάζονται, διότι τα ίδια επέλεξαν να συνεργαστούν. Στη συγκεκριμένη 

περίπτωση εκτός από τις πάγιες διακηρυγμένες θέσεις του εκλεγέντος Προέδρου, 
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υπήρχε και επιπρόσθετη αιτιολογία που προέρχεται από την αλλαγή της νομολογίας 

του Ανωτάτου Δικαστηρίου και από την αλλαγή των περιστάσεων και των 

πραγματικοτήτων, γιατί σίγουρα η σημερινή κατάσταση στην Κύπρο δεν έχει καμιά 

απολύτως σχέση με την κατάσταση που υπήρχε το 1980. Και είναι γι' αυτόν ακριβώς 
το λόγο που το γεγονός της ανακλήσεως αυτής της αποφάσεως δεν αποτελούσε καν 

κριτική εναντίον του Υπουργικού Συμβουλίου που είχε πάρει αυτή την απόφαση. 

Απλώς αποτελούσε πολιτική πράξη σύμφωνη όμως με νεότερες αντιλήψεις της 

νομικής επιστήμης που προέρχονται από ομόφωνη απόφαση του Ανωτάτου 

Δικαστηρίου, όπως είπα, που εξεδόθη το 1990. 

Γι' αυτό κλείω αυτή την ομιλία απευΟυνόμενος προς όλους σας αλλά και προς 

ολόκληρο το λαό μας που μας ακούει, λέγοντας ότι εκ κομματικών σκοπιμοτήτων 

δύο κομμάτων, ΑΚΕΛ και ~ΔEK, υψώθηκε το θερμόμετρο, χωρίς κανένα ιδιαίτερα 

σοβαρό λόγο, ακριβώς για να εισέλθει μια σφήνα στη συνεργασία Δημοκρατικού 

Συναγερμού και Δημοκρατικού Κόμματος. Σύμφωνα με τη γνωστή τακτική, κάποιοι 

σ' αυτό τον τόπο προσπαθούν να πολώσουν την όλη πολιτική κατάσταση, για να 

αποκομίσουν οι ίδιοι τα σχετικά κομματικά οφέλη. Όμως εμείς από την πλευρά του 

Δημοκρατικού Συναγερμού, κρίνοντας Ψύχραιμα της αντιδράσεις της κοινής 

γνώμης, έχοντας πεποίθηση πως ο λαός μας ακριβώς αντιλαμβάνεται ότι 

στοιχειώδεις έννοιες δικαιοσύνης επέβαλλαν σ' αυτή την κυβέρνηση να κάμει αυτό 

το οποίο έκαμε, πιστεύουμε ότι κάπου αυτοί που σήκωσαν τη θύελλα θα πληρώσουν 

πολιτικό κόστος, γιατί ακριβώς αυτή η θύελλα δεν αγκαλιάζεται και δεν εγκρίνεται 

από τον κυπριακό ελληνισμό. 

(Β ΟΥ ΛΕΥΤΕΣ ΑΚΕΛ): 

Συμφωνούμε! 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Απ' αυτή τη συζήτηση αλλά και μελλοντικές συζητήσεις, αν συνεχιστούν οι 

συζητήσεις για το θέμα αυτό, ενισχυμένος για μια ακόμα φορά θα εξέλθει ο 

Δημοκρατικός Συναγερμός, γ~ατί το πνεύμα που επιδεικνύουμε εμείς δεν είναι 

πνεύμα μίσους προς συμπολί'.ες μας αλλά πνεύμα αγάπης προς όλους και πνεύμα 

ανοχής ακόμα και προς δημα{ωγούντες αντιπάλους. Είναι ακριβώς αυτό το πνεύμα 

που επιθυμεί και θέλει η συντριπτική πλειοψηφία του κυπριακού ελληνισμού. Γιατί 

πάντοτε στ' αυτιά αυτού του λαού αντηχούν οι στίχοι του Διονύσιου Σολωμού: "Αν 

μισούνται ανάμεσό τους διν τους πρέπει λευτεριά". 

Γι' αυτό εμάς πά-ιτ.:>τε η πολιτική μας ήταν πολιτική ενότητας. Ενότητας όχι 

για χάρη οποιωνδήποtε ατόμων αλλά ενότητα για χάρη της οδού προς σωτηρία της 

πατρίδας μας. Γι' α1.·~6 ακόμα μια φορά, παρά τις συζητήσεις που γίνονται και παρά 

τα συλλαλητήρια, καλούμε όλους σε ενότητα. Τους καλούμε να αφήσουν την 

προσπάθεια δημωυργίας τεχνητής κρίσης εκεί που κρίση δεν υπάρχει, γιατί στην 

πραγματικότητα ()τιδήποτε και να λεχθεί ο εχΟρός είναι ένας, είναι αυτός ο οποίος 

κατέχει τη μισ)) ι,..ας πατρίδα και είναι γι' αυτό το λόγο που έπρεπε και πρέπει όλοι 

μας ενωμένο, να αφήσουμε τη μικροπολιτική που προέρχεται από το παρελθόν, να 

αφήσουμε ην ταΚΤΙΚ11 που αποκλειστικά και μόνο σκοπό έχει να ανυψώσει το ηθικό 

οπαδών ~'~.ι.μάτων που έχασαν τις εκλογές και να δούμε πώς όλοι μαζί προχωρούμε 

για να . ,( Jσουμε αυτό τον τόπο, για να απελευΟερώσουμε τα εδάφη μας από τους 
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εισβολείς που τα κατέχουν. Αυτή είναι η σωστή γραμμή. Αυτή τη γραμμή 

ακολουθούσε πάντοτε ο Δημοκρατικός Συναγερμός, αυτή τη γραμμή ακολουθούμε 

και τώρα που Πρόεδρος της Δημοκρατίας είναι ο ιδρυτής του Δημοκρατικού 

Συναγερμού και Πρόεδρός του μέχρι πρόσφατα Γλαύκος Κληρίδης. Είναι αυτή τη 

γραμμή που εμείς πιστεύουμε ότι στο τέλος θα δικαιώσει ο κυπριακός ελληνισμός 

και αυτό και πάλι θα φανεί σε κάποιες προσεχείς εκλογές, όπως φάνηκε τόσες φορές 

στο παρελθόν που ενώ οι πλευρές των πολιτικών μας αντιπάλων ενόμιζαν ότι θα 

μπορούσαν αναφερόμενοι στο πραξικόπημα και πραξικοπηματολογούντες να 

πλήξουν και να τρώσουν το Δημοκρατικό Συναγερμό, εντούτοις ο κυρίαρχος λαός 

απέδειξε με την ψήφο του ότι δεν πείθεται απ' αυτού του είδους τη συνθηματολογία 

αλλά αντίθετα πείθεται απ' αυτούς που αργά, σταθερά αλλά προπαντός με συνέπεια 

εξαγγέλλουν συγκεκριμένες πολιτικές θέσεις, τις οποίες όταν τις λέγουν τις εννοούν 

και όταν ανέρχονται στην αρχή τις εφαρμόζουν. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Λυσσαρίδης, παρακαλώ. 

Β. Λ γΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Ο κ. συνάδελφος φαίνεται ότι έχει πολλή εμπιστοσύνη στην υπομονή του λαού, 

για να απευθύνεται μετά από μια δίωρη ομιλία σ' εκείνους που μας ακούουν. 

Είμαστε ευτυχείς αν ακουόμαστε μεταξύ μας. 

Θα είμαι λακωνικός. Όμως δεν μπορώ να αφήσω ασχολίαστη τη μονοπωλιακή 

αντίληψη την οποία εξέφρασε ο προηγούμενος ομιλητής απ' αυτό το βήμα. Δεν είμαι 

το κατάλληλο πρόσωπο να είμαι ο απολογητής του ΔΗΚΟ. Άλλωστε ο Γενικός του 

Γραμματέας εξέφρασε ήδη τη δυσφορία του. 

Μας είπε ο συνάδελφος: "Αυτά είπε ο κ. Κληρίδης, αυτά θα εφαρμόσει". 

Δηλαδή νεροκουβαλητές θέλει το ΔΗΚΟ ο κ. συνάδελφος; Και θα πρέπει να το 

θεωρούν ύψιστη τιμή, γιατί θεωρείται απλώς ως τήρηση υποσχέσεων η προσφορά 

μερικών υπουργικών θώκων; 

Ο κ. Μουσιούττας μας είπε "όχι, δεν ήταν αυτός ο στόχος μας και ότι το 

ΔΗΚΟ δε δεσμεύεται από τις οποιεσδήποτε προεκλογικές δηλώσεις του Προέδρου 

της Δημοκρατίας και ότι στοιχειώδες καθήκον σε μια συνεργασία είναι ο σεβασμός 

προς τους συνεργάτες, η ανταλλαγή απόψεων προτού ληφθεί οποιαδήποτε απόφαση 

και όχι η επιβολή μιας απόφασης με μια οριακή πλειοψηφία, οπότε λέμε πως εμείς 

εκπληρώσαμε τις υποχρεώσεις προς τους συνεργάτες μας. Αυτού του είδους η 

μονοπωλιακή αντίληψη είναι πραγματικά θλιβερή. 

Εγώ δε θα μπω στα νομικά επιχειρήματα. Για όσον αφορούσαν το το πολιτικό 

θέμα είχα την ευκαιρία να τα πω την προηγούμενη φορά. Λακωνικά λέω ότι ο λόγος 

για τον οποίο η κυβέρνηση είπε ότι είχε ηθική υποχρέωση να άρει αυτή την απόφαση 

είναι τα νέα νομικά στοιχεία που προέκυψαν από νέα απόφαση του Ανωτάτου 

Δικαστηρίου. Κι' αυτό καταρρίπτεται όλωσδιόλου από τα γεγονότα, γιατί υπάρχει 

προσφυγή επί αυτής της βάσεως από τους ενδιαφερομένους και η κυβέρνηση δεν 

ανέμενε το αποτέλεσμα αυτής της προσφυγής για να προχωρήσει. Αποκλείουμε 

στους 61 να υπάρχει και ένας αθώος; Εγώ δεν ξέρω. Δεν έχω εξετάσει τις 

περιπτώσεις των 61. Τι έκαμε όμως η κυβέρνηση; Συλλήβδην και συλλογικά 
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δικαίωσε τους πάντες. Και μας ανέφεραν περί Φάκα και δεν ξέρω εγώ ποιου άλλου. 

Ναι, εγώ αναφέρω ότι μέσα σ' αυτούς, και το αναφέρω και από το βήμα της Βουλής 

και ας μη μου πουν πως είναι η πρώτη φορά που το ακούουν, και το είπα και 

ενώπιον δικαστηρίου, ότι κάποιος ο οποίος φέρεται ως συντονιστής της απόπειρας 

εναντίον μου και της δολοφονίας του Δώρου ΛΟ'ι'ζου είναι μεταξύ των 62. Και 
αυτός αθώος; Συλλήβδην αθώος; Και είναι αυτό αίσθημα δικαιοσύνης; Είναι αυτά 

τα ελατήρια τα οποία οδήγησαν αυτή την κυβέρνηση στο να πάρει αυτή τη δραματική 

απόφαση η οποία διχάζει το λαό; 

Και μας γίνονται εκκλήσεις για ενότητα! Ενότητα νεκροταφείου; Γιατί όλοι 

οι δικτάτορες, όταν αναλαμβάνουν εξουσία, πάνω στην ενότητα στηρίζονται και 

καλούν το λαό σε ενότητα, για να μη διαταραχθεί δήθεν η ομοψυχία του λαού. 

Ενότητα, ενότητα σημαίνει πράγματι την ικανοποίηση του αισθήματος δικαίου. 

Ενότητα σημαίνει οι αγωνιστές να δικαιωθούν και οι ένοχοι τουλάχιστον ιστορικά 

να καταδικαστούν. Δε ζητήσαμε ποινικές δίκες εν ονόματι αυτής της ενότητας. 

Ζητήσαμε όμως τουλάχιστον να αφήσουν ήσυχα τα αισθήματά μας. Να μη μας 

προκαλούν με αυτού του είδους τις αποφάσεις. Να μη μας ξαναθυμίζουν τις 

δραματικές μέρες που μας απειλούσαν με τα τανκς και με τα καλασνίκωφ κάθε 

μέρα, όταν συνελάμβαναν γυναίκες και τις εξόριζαν. Ας μη μας τα θυμίζουν. 

Ενότητα πάνω σ' αυτή τη βάση! Ενότητα ναι, αλλά ενότητα με αίσθημα δικαίου. Και 

δεν πείθουν κανένα ότι αυτό το οποίο οδήγησε αυτή την κυβέρνηση να πάρει αυτή 

την απόφαση ήταν το αίσθημα δικαίου προς τους 62 αδικηθέντες. Εξέτασαν μια-μια 
υπόθεση χωριστά; Κατηγορούν το προηγούμενο Υπουργικό Συμβούλιο και το 

δικαστήριο ότι συλλήβδην όλους τους εξέτασε ομαδικά, και ότι ακόμα και οι εφέσεις 

τους ομαδικά εξετάστηκαν. Οι ίδιοι εξέτασαν κάθε περίπτωση χωριστά; Ασφαλώς 

όχι. Οι άλλοι τουλάχιστον έστειλαν κατηγορητήρια, δεν ξέρω αν τηρήθηκαν όλες οι 

νομικές διαδικασίες, δεν είναι δικό μου έργο, εμείς όμως άλλο νόμο θέλαμε και τότε 

στη Βουλή. 

Ποια ήταν τα ελατήρια λοιπόν αυτής της επαναπρόσληψης; Ναι, ευτυχώς το 

είπε ο κ. Μαρκίδης στο τέλος, πολιτικά τα ελατήρια. Και τι είδους πολιτικά 

ελατήρια μπορεί να επέβαλλαν αυτή την πράξη; Πολιτικά ελατήρια δικαίωσης των 

62 μόνο, και συλλήβδην; Το πολιτικό μήνυμα ναι, είναι ότι η ανατροπή ηθικών 

αξιών εδραιώνεται και ίσως κάποια φορά θα κληθούμε και να λογοδοτήσουμε, γιατί 

τολμήσαμε να αντισταθούμε ενάντια στο πραξικόπημα. Αυτό είναι το πολιτικό 

μήνυμα που μας δίνει αυτή η απόφαση. Αν η κυβέρνηση θέλει να ικανοποιήσει το 

κοινό αίσθημα δικαιοσύνης, ας ανοίξει το Φάκελο της Κύπρου. Τώρα είναι οι ίδιοι 

που κυβερνούν. Επομένως ιδού η Ρόδος ιδού και το πήδημα. Αλλά δε νομίζω ότι 

αυτή η κυβέρνηση πάσχει από πολιτικό μαζοχισμό, για να τολμήσει να ανοίξει το 

Φάκελο της Κύπρου, γιατί το δάκτυλο θα στραφεί πολύ ψηλά. Ας τον ανοίξουν. 

1. ΜΑΤΣΗΣ: 

Αυτό θέλουμε, κύριε Λυσσαρίδη. 

ΒΟΥ ΛΕΥΤΕΣ ΑΚΕΛ: 

Ε, κάμετέ το. 

Β. Λ γΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Ας τον ανοίξουν. Εμείς πάντα το ζητούσαμε. 'Ισως κάποια δικαιολόγηση είναι 

ότι ο Πρόεδρος ανέλαβε προεκλογική δέσμευση έναντι των 62. Την ανέλαβε από 
αίσθημα δικαίου ή για να αξιοποιήσει όλα τα στοιχεία τα οποία συγκεντρώνονται 
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γύρω από αυτή τη Ολιβερή υπόθεση που λέγεται πραξικόπημα και προδοσία. Δεν 

αναλογίστηκε τις συνέπειες; Εμείς σιωπήσαμε. Δώσαμε πίστωση χρόνου, δώσαμε 

περιθώρια, γιατί είναι τόσο δύσκολες οι ώρες του κυπριακού προβλήματος που είπαμε 

ναι, επιβάλλεται να πνίξουμε κάθε άλλο αίσθημα και να δούμε αν πάνω σ' ένα κοινό 

παρονομαστή θα μπορούσαμε πράγματι να συνεργαστούμε για την προώθηση της εθνικής 

μας υπόθεσης, διαγράq:Όντας και το παρελΟόν και τα αισΟήματα πικρίας και πολλά 

άλλα αισθήματα. Είπαμε ναι, να συνεργαστούμε, να δούμε πάνω σε ποια βάση 

μπορούμε να προωΟήσουμε την υπόθεσή μας, τη βασική μας υπόΟεση, την υπόθεση 

της λευτεριάς της πατρίδας μας. 

Δεν είναι τεχνητή η οργ11 του λαού. Δεν είναι κόμματα που την υποδαυλίζουν. 

Ναι, υπήρξε λα·ίκή οργή. Και αν οι ίδιοι ρωτήσουν τους ίδιους τους οπαδούς τους, 

όχι αυτούς που ενέχονται, θα βρουν ότι και μέσα στις δικές τους τις τάξεις το λιγό

τερο που Οα τους πουν είναι ότι δεν ήταν η ώρα μιας τέτοιας πράξης. Το λιγότερο 

το οποίο θα πουν ακόμα και οι φανατικοί Συναγερμικοί. Δεν εξυπηρετεί κανένα 

εθνικό σκοπό αυτή η υπόθεση . 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επιτρέπεται μια ερώτηση; 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Όχι, δεν επιτρέπεται. Όταν τελειώσω το επιτρέπω . 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Ναι, αλλά να είστε στο βι1μα. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΙΙΣ: 

Υπήρξε μια ανατροπή των ηΟικών αξιών. Μια ανατροπή που δηλητηρίαζε από 

μακρού την πολιτική ζωή αυτού του τόπου, όταν η βία ταυτιζόταν με τη νόμιμη 

υπεράσπιση της νόμιμης κυβέρνησης. Θα Ουμούνται όσοι τότε έτυχε να βρίσκονται 

στη Βουλή, όταν οι βομβιστικές ενέργειες και οι δολοφονίες δημοκρατών όπως ο 

Φωτίου προβάλλονταν ως εΟνικός αγώνας, όταν η εγκληματική ΕΟΚΑ Β' 

εμφανιζόταν από ορισμένες πολιτικές πλευρές ως πατριωτική οργάνωση, ότι το 

σύνΟημα ήταν να πέσει ο τύραννος, \'α φύγει ο Μακάριος, για να μπορέσουμε να 

βρούμε, όπως μας έλεγαν, την ένωση. Και φυσικά ναι, υπήρξαν οι καλοπροαίρετοι 

που πίστεψαν σ' αυτό το σύνΟημα και νόμιζαν ότι πράγματι εξυπηρετούσαν κάποιο 

rτκoπό . Όμως εκείνοι που έριχναν τα συνΟήματα; Οι αυτουργοί του εγκλήματος; 

Αυτοί δεν έχουν άλλοΟι. Όταν αργότερα οι πραξικοπημαΤίες νομιμοποιούνταν, 

όταν το μεταπραξικόπημα προβαλλόταν ως νόμιμη κυβέρνηση -πρέπει να πω με 

πικρία με μόνη αντίδραση του Σοσιαλιστικού Κόμματος ~ΔEK- όταν οι αγωνιστές 

παραμερίζονταν, όταν εκ των υστέρων οι παΟητικοί Οεατές αυτοπροβάλλονταν ως 

σωτήρες και αγωνιστές, όταν η ιστορία πλαστογραφείται, όταν ένοχοι και συνένοχοι 

μετατρέπονται σε κατήγορους, όταν ουδέτεροι ζητούν ευΟύνες από εκείνους που 

έχυσαν το αίμα τους για τη δημοκρατία πολεμώντας ενάντια στο πραξικόπημα, 

ενάντια στην προδοσία, όταν η αποπολιτικοποίηση κατάντησε να Οεωρείται στην 

Κύπρο αρετή και οι εφευρέτες της να προωΟούνται, στην ουσία αυτά 

προπαρασκεύασαν τη σημερινΙ1 κατάσταση. Γι' αυτό σωστά είπε ο Ρένος (Πρέντζας) 

ότι το πραξικόπημα δεν ήταν μια στιγμιαία εκδήλωση, δεν ήταν μια έκρηξη, ήταν το 

φυσιολογικό αποτέλεσμα μιας ανατροπής των ηΟικών αξιών που κατέτρωγε την 
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κοινωνική και την πολιτική ζωή αυτού του τόπου. Έτσι πρέπει να κατανέμονται οι 

ευθύνες. Δε ζητούμε αυτή τη στιγμή τιμωρίες και όλα τα παρεπόμενα, ούτε και τα 
ζητήσαμε. Προσπαθήσαμε να τα ξεχάσουμε. Μας τα επανέφεραν στη μνήμη μας. 

Εγώ ποτέ δεν έκαμα αυτής της μορφής την ομιλία για πολλά χρόνια, γιατί δεν ήθελα 

να υποδαυλίζονται αυτής της μορφής τα δικαιολογημένα έντονα αισθήματα. Όμως δε 

δέχομαι αυτή τη δικαίωση, όταν οι αγωνιστές δε δικαιώνονται. Υπήρχε περίπτωση 

κάποιου που πήγε για να δει με ποιο τρόπο θα αποζημιωνόταν για το θάνατο του 

παιδιού του και να μου επιτραπεί να πω ότι εξεταζόταν το θέμα από υπεύθυνο εγκλή
ματος. Φτάνει πια. Αν θέλουμε ενότητα, ναι, τη θέλουμε με αποκατάσταση της 

αλήθειας και των πολιτικών αξιών. Αυτή είναι η απαίτηση της πλειοψηφίας του λαού 

και αυτή είναι η απαίτηση της πλειοψηφίας αυτού του Σώματος, όταν ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ 

και ΑΚΕΛ επιμένουν ότι αυτή η ενέργεια είναι απαράδεκτη, είναι καταστροφική. 

Ελπίζω η κυβέρνηση να πάρει το μήνυμα κι ελπίζω η κυβέρνηση να 

συμμορφωθεί. Κάνω έκκληση στο ΔΗΚΟ, μετά μάλιστα από την προσβολή που 

υπέστησαν απ' αυτό το βήμα από τον προηγούμενο ομιλητή, ναι, να παραιτηθούν για 

να εξαναγκάσουν αυτή την κυβέρνηση να αναλάβει τις ευθύνες της. Να παραιτηθούν 
από Υπουργοί όχι γιατί είναι υπεύθυνοι, απεναντίας, είναι συναγωνιστές μας και 

τους καλωσορίζω με όλη μου την ψυχή σ' αυτό τον κοινό αγώνα για την εδραίωση 

των ηθικών αξιών. Άλλωστε η πράξη ήταν πράξη δικής τους κυβέρνησης. Και ας μη 

νομίζουν ότι με αυτό τον τρόπο ο Συναγερμός θα απαλλαγεί από τις υποχρεώσεις 

του έναντι του ΔΗΚΟ. Γιατί αν εξαναγκάσουν προς τέτοιες πορείες αλλοιώνεται 

όλωσδιόλου το πολιτικό σκηνικό. Καλώ όμως και αυτή τη Βουλή να συναισθανθεί 

τις δικές της ευθύνες. Να μη λησμονούμε ότι αυτή η Βουλή έχει στη διάθεσή της όλα 

τα μέσα για να εξαναγκάσει οποιαδήποτε κυβέρνηση να συμμορφωθεί προς τις 

απαιτήσεις της. Έχουμε τη θέληση ή θα μείνουμε στα ευχολόγια, πράγμα που 

μετατρέπει τη Βουλή σε απλό βήμα διαμαρτυρίας. Ο λαός μας παρακολουθεί. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Όπως προκύπτει από τη δήλωσή σας, κύριε Πρόεδρε, που εκάμετε εδώ και 

έξω, προκύπτει ότι μέσα στους 61 υπάρχει αυτός που δολοφόνησε τον αείμνηστο 
Δώρο Λο·ι"ζου. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Είπα συντονιστής. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Άρα συνένοχος. Τίθενται τότε αυτόματα δυο ερωτήματα. Γιατί δε δίδετε 

στοιχεία στην αστυνομία; 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Τα έδωσα. Τα στοιχεία τα έδωσα στον ένοχο, γιατί ήταν ο υπεύθυνος των 

ανακρίσεων γι' αυτή την υπόθεση. Και τα είπα και στο δικαστήριο. Και στο 

δικαστήριο, όταν τον ονόμασα "δολοφόνο", μου είπε ο δικαστής να ανασκευάσω, 

διότι επρόκειτο περί περιφρονήσεως του δικαστηρίου και είπα ότι προτιμώ να πάω 

φυλακή παρά να ανασκευάσω ότι είναι δολοφόνος. Είναι αυτός ο οποίος συγκάλυψε 
όλα τα στοιχεία της δολοφονίας, διότι ήταν υπεύθυνος της Αστυνομικής Διοίκησης 

Λευκωσίας. 

Να η απάντηση. 
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Α. ΚΑΡΑΣ: 

Δηλαδή λέτε ότι δόθηκαν τα στοιχεία, αλλά δεν προσήχθη ποτέ ενώπιον της 

δικαιοσύνης; 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Πώς, αφού οι ερευνώντες την υπόθεση ήταν οι ένοχοι. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Απλώς να σας υπενθυμίσω ότι εναντίον του ατόμου στο οποίο αναφέρεστε 

έγινε μια πειθαρχική δίκη το 1977, ότι είχετε δώσει μαρτυρία σ' αυτή την πειθαρχική 
δίκη ... 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Μάλιστα, σ' αυτήν αναφέρθηκα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

... δύο ή τρεις μέρες προτού πεθάνει ο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος και εξ όσων 
θυμούμαι ουδέν στοιχείο είχατε υπόψη, για να αναφέρετε σ' εκείνη την πειθαρχική 

δίκη και ουδέν είχατε αναφέρει. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Ανέφερα. Ανέφερα και για τηλεφώνημα το οποίο έγινε από το περίπτερο του 

ΟΧΙ που του είπαν "εκαθαρίσαμε το γιατρό". Ποιος θα τα ερευνούσε, όταν ο ίδιος 

πήρε το τηλεφώνημα; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μιλούμε για στοιχεία τα οποία σας αναγκάζουν να τον αποκαλείται ένοχο του 

εγκλήματος. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Α, μη μου τα αρχίσετε τα νομικά. Όταν η αστυνομία έφτασε στον τόπο του 

εγκλήματος, ώρες αργότερα, είχαν ήδη ριφθεί 120 πυροβολισμοί και δε βρέθηκε ούτε 
κάλυκας στην περιοχή. Βεβαίως και συγκαλύφθηκαν όλα τα στοιχεία. Και κατηγορώ 

ευθέως και αν αναγκαστώ θα κατηγορήσω πολύ πιο ψηλά. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ήθελα κάτι, αν μου επιτρέπετε. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Εγώ σας επιτρέπω. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι με όλο το σέβας που ρωτώ αυτή την ερώτηση, καθώς και 

με πολλή πραγματική ανησυχία για την ιστορία και ίσως και για το τι συμβαίνει 

σήμερα στον τόπο και έχει και άμεση σχέση, πιστεύω, και για το θέμα που 

εξετάζουμε υπό την έννοια του ότι το άνοιγμα του φακέλου της Κύπρου θα βοηθήσει 

ώστε να βρεθούν οι πραγματικοί ένοχοι, διότι δε νομίζω ότι κάποιος μπορεί να 

είναι ικανοποιημένος ότι αποδόθηκε η ιστορική δικαιοσύνη έστω και αν υπάρχουν 

ένοχοι μέσα στους 62. 
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Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Σ' αυτό συμφωνώ απόλυτα. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Έχω μπροστά μου τα πρακτικά της Βουλής των Ελλήνων από το άνοιγμα του 

φακέλου της Κύπρου το '86 και θα είμαι πολύ σύντομος. Διαβάζω από τον κ. Φλωράκη, ο 
οποίος λέει: "Ο κύριος εισηγητής σήμερα μας είπε ότι το συμφέρον του αγώνα του 

κυπριακού λαού δεν επέτρεπε. Ο κ. Πρωθυπουργός πρόσθεσε ότι δεν ήταν η κατάλληλη 

στιγμή να ανοίξει ο φάκελος της Κύπρου". Να μη διαβάσω περισσότερα που βεβαιώνουν 

αυτό το πράγμα, διότι λέει παρακάτω ότι ο λόγος που δεν το επιτρέπει είναι διότι θα 

βρεθούν ένοχοι πολύ ψηλά ιστάμενοι στον ελληνικό στρατό, πολύ ψηλά ιστάμενοι στις 

στρατιωτικές ηγεσίες των ΗΠΑ κλπ. Και ρωτώ δύο πράγματα: Το ένα, μήπως δεν 

έχουμε ποτέ και καθόλου τη δυνατότητα ουσιαστικά να ανοίξουμε το φάκελο της 

Κύπρου; Και αν δεν μπορούμε και αν δεν τολμούμε πράγματι να το κάμουμε αυτό, 

αξίζει τον κόπο να έχουμε έστω και έναν ο οποίος δεν είναι ένοχος μέσα στους 62; 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Είπα, αν εξεταζόταν μια μια υπόθεση χωριστά και αν βρισκόταν κάποιος 

αθώος, θα ήμουν ο τελευταίος που θα ήθελα κάποιος αθώος να ταλαιπωρείται. Δεν 

είναι αυτό το θέμα. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Υπάρχει μια νομική αρχή ... 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΙ-ΙΣ : 

Εκείνο τον αθώο ναι, όχι επί τη βάσει ενός αθώου να εγκαταλείψω και τους 

άλλους 60; Δε γνωρίζω καμιά τέτοια νομική αρχή. 

Κάτι ήθελε να με ρωτήσει ο κ . Μουσιούττας, ή όχι; 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι το όνομα του ΔΗΚΟ είχε και τιμητές 

περίπου και συνηγόρους. Εκείνο που ήθελα να διευκρινίσω μια για πάντα είναι ότι 

ένα κόμμα μπορεί να συνεργάζεται μ' ένα άλλο κόμμα. Ένα κόμμα όμως έχει και τις 

αρχές του και τα πιστεύω του. Και εκείνοι που αποτελούν ένα κόμμα δε θα φτάσουν 

ποτέ να δεχτούν να έχουν συνειδησιακό πρόβλημα ή να απεμπολήσουν αρχές τις 

οποίες βίωσαν μια ολόκληρη ζωή. Γι' αυτό θα ήταν παράκλησή μου προς όλα τα 

κόμματα της Βουλής: Ας μη γίνεται αναφορά για τη στάση και προπαντός να μη μας 

γίνονται παροτρύνσεις περί του πρακτέου. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Παροτρύνσεις μπορούν να γίνονται . Είναι παροτρύνσεις φίλου προς φίλο. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥ'ΠΑΣ: 

Κι εγώ μιλώ, κύριε Πρόεδρε, με όλη τη συναδελφική αγάπη. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κι εγώ με το ίδιο πνεύμα μίλησα. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Λυσσαρίδης ανεβαίνει στην έδρα του Προέδρου, ενώ ο 

κ . Α. Αντωνίου κατεβαίνει στη Οέση του). 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 
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Κύριοι συνάδελφοι, ο επόμενος ομιλητής θα είναι από το ΔΗΚΟ. 

Ο κ. Οδυσσέας Δημητρίου. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, κύριε Μάτση. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Μια παρέμβαση. Βλέπω μεγάλη αγωνία από διάφορα πολιτικά κόμματα να 

προκαλέσουν ρήγμα στη συνεργασία δύο κομμάτων. 

Σε παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν είπα τίποτε. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Ούτε να δυσφορείτε. Συγγνώμη, έχω το δικαίωμα να απευθυνθώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Βεβαίως. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Αυτό το οποίο επιδιώκουν να επιτύχουν, θέλω να τους πληροφορήσω ότι δε 

θα κατορθώσουν να το πετύχουν. Τα δύο κόμματα θα συνεχίσουν να συνεργάζονται 

με στόχο να εξυπηρετήσουν αυτό το χώρο, αυτό τον τόπο μέσα στα σωστά πλαίσια. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Δημητρίου. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή είμαστε περισσότεροι εμείς, στο τέλος θα μιλ\>ύμε 

μόνοι μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ. Κύριοι συνάδελφοι, όπως έχει διευθετηθεί, θα μιλά εκ περιτροπής 

ένας από κάθε κόμμα ανεξ<'ιρτητα πόσο χρόνο πήρε ο ένας ή ο άλλος ομιλητής. 

Παρακαλώ κύριε Δημητρίου. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το Δημοκρατικό Κόμμα από της ιδρύσεώς του το 1976 είχε και θα συνεχίσει 
να έχει ως το πιο σοβαρό μέλημά του το ύψιστο εθνικό θέμα της Κύπρου μέχρι την 

τελική επίλυσή του. Για μας σημασία έχει και το οικονομικό και το πολιτικό και το 

κοινωνικό συμφέρον του τόπου, αλλά πάνω απ' όλα το εθνικό είναι για μας η 

σπονδυλική στήλη της όλης οντότητας του χώρου μας και η όλη αγωνιστική έπαλξη 

που δικαιώνει την ύπαρξή του. 
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Η κατά καιρούς συνεργασία μας με όλα τα κόμματα έθετε πρώτιστα ως βασικό 

θέμα το εθνικό μας θέμα και οι εκάστοτε θέσεις μας ήταν και παραμένουν 

ξεκάθαρες, συμπεριλαμβανομένης και της συνεργασίας μας με τον ΔΗΣγ κατά τις 

πρόσφατες προεδρικές εκλογές. 

Τόσο ο Πρόεδρός μας κ. Σπύρος Κυπριανού όσο και οι εκπρόσωποι του 

κόμματός μας το έκαμαν ξεκάθαρο στον Πρόεδρο της Κυπριακής Δημοκρατίας 

κ. Γλαύκο Κληρίδη ότι το θέμα που συζητούμε σήμερα για τους 61 παυθέντες το 
1980 για λόγους δημόσιου συμφέροντος, δεν μπορεί να υποστηριχτεί με κανένα 
τρόπο από δικής μας πλευράς. Δεν είναι για μας ούτε θέμα πεισματικής άρνησης 
ούτε εκδικητικής συμπεριφοράς ενάντια στους 61 αλλά μια ξεκάθαρη τοποθέτηση 
όσον αφορά τη γραμμή μας, η οποία παραμένει αταλάντευτη και δεν μπορεί να 

τροποποιηθεί με κανένα τρόπο. 

Τα αποτελέσματα του πραξικοπήματος και της εισβολής είναι σε όλους 

γνωστά, ώστε και να θέλαμε να ξεχάσουμε είναι σα να αρνούμαστε στους ίδιους 

τους εαυτούς μας τις αρχές μας και την ίδια την ιστορία μας. Α ν ανατρέξει κανείς 

στα πρακτικά της Βουλής από το 1974 μέχρι σήμερα θα δει ότι όλα τα κόμματα 
καταδικάζουν το πραξικόπημα που αποτελεί για μας τους Έλληνες Κυπρίους μια 

μαύρη μέρα η αποφράδα μέρα του πραξικοπήματος και οι συνέπειες του 

πραξικοπήματος. 

Σίγουρα είναι σε όλους γνωστό ότι το πραξικόπημα μπορεί μεν να είχε 

σχεδιαστεί στο εξωτερικό, αλλά αυτοί που το εξετέλεσαν είναι δυστυχώς Κύπριοι 

αδελφοί μας, μετανοήσαντες και αμετανόητοι. 

Ήταν και είναι φυσικό αυτοί που ενέχονταν σ' αυτή την επαίσχυντη πράξη να 

τιμωρηθούν με τις προβλεπόμενες από το κράτος ποινές και για σκοπούς δικαίου 

και για σκοπούς συμμόρφωσης και αποφυγής παρόμοιων ενεργειών στο μέλλον. 

Αυτό επέβαλλε το περί δικαίου αίσθημα και θα ήταν τούτο μια ελάχιστη ανακούφιση 

των για τις οικογένειες των αδικοχαμένων αδελφών μάς, για τους πρόσφυγές μας, 
τους αγνοούμενούς μας και γενικά την προδομένη πατρίδα μας που δέχτηκε ένα 

τόσο μεγάλο πλήγμα και μαυροφόρεσαν τόσες οικογένειες, οι οποίες μέχρι σήμερα 

ακόμα μαυροφορούν. Δεκαεννιά χρόνια μετά απ' αυτό το έγκλημα, μετά απ' αυτή τη 

μεγάλη ντροπή, συνεχίζουν ακόμα να μαυροφορούν για τον άδικο χαμό των 

συγγενών τους . 

Αυτούς τους ανθρώπους που τόσο άδικα έφυγαν και αυτούς τους ανθρώπους 

που τόσο υπέφεραν και υποφέρουν και τώρα, πώς τους αποζημιώνει η πολιτεία; 

Ποια οικονομική αποζημίωση, ποια υπουργική απόφαση, ποια κοινοβουλευτική ή 

δικαστική απόφαση και ποια κοινωνική αποκατάσταση μπορεί να επαναφέρει στη 

ζωή τους αδικοσκοτωθέντες νέους μας και να παρηγορήσει τους συγγενείς των 

θυμάτων μας ; Με ποιο τρόπο, κύριοι συνάδελφοι, και με ποια νομολογία θα 

δικαιωθούν αυτοί οι άνθρωποι; 

Αντί λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, να αντιληφθούμε τη δίκαιη οργή και 

αγανάκτηση αυτών των ανθρώπων σήμερα που το δράμα της Κύπρου συνεχίζεται, 

σήμερα που οι πληγές παραμένουν ακόμα ανοικτές, το θέμα των 62 έχει πάρει μια 
άλλη τροπή και μια άλλη ανησυχητική εξέλιξη. Η ηθική υποχρέωση του κράτους και 

οι ιστορικές μας ευθύνες έναντι του προδομένου αυτού λαού, των χιλιάδων 

πεσόντων, αγνοουμένων, παθόντων και εκτοπισμένων επιβάλλουν ως μόνη και 

πρωταρχική σκέψη και υπέρτατο καθήκον μας όχι την αναμόχλευση παθών ή την 

ανάξεση πληγών. 
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Η θεία πρόνοια καθώς και η αβροφροσύνη και μεγαλοψυχία του τότε 

Προέδρου της Κυπριακής Δημοκρατίας Αρχιεπισκόπου Μακαρίου που ορθά και 

υπεύθυνα, εύσπλαγχνα και χαριστικά χάριν της πραγματικής ομοψυχίας έδωσε 

κλάδο ελαίας δεν εκτιμήθηκε, όπως φάνηκε στο τέλος, ανάλογα. Αυτή η έλλειψη 

εκτίμησης έφερε την απόλυση των 61 ή 62. Ας μην κρυβόμαστε πίσω από νομικές και 
νομικιστικές προφάσεις. Ας μην επικαλούμαστε την έλλειψη δικαιοσύνης. Αυτό θα 

μπορούσε (φυσικά αστήρικτα) να το επικαλεστεί μια άλλη γενιά μετά το 2000, που 
δεν έζησε και δεν παρακολούθησε από κοντά αυτά τα πράγματα. 

Κατανοούμε τις θέσεις του Προέδρου της Κυπριακής Δημοκρατίας. Είχε και 

έχει κάποια δέσμευση. Εξάλλου ούτε ο ίδιος ούτε ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, 

προς πίστη τους, το απέκρυψαν. Πλήν όμως ας μας επιτρέψουν και μας για μια δική 

μας δέσμευση να μην προδώσουμε αυτό το λαό, να μην τον εγκαταλείψουμε και να 

μην τον ξεγελάσουμε για όσα κατά καιρούς δεσμευτήκαμε και διακηρύξαμε. Εμείς 

δεν ζητούμε την περαιτέρω τιμωρία τους ή την οποιαδήποτε ποινική τους δίωξη. Η 

κατανόηση και συγχώρεση έχει πολλές φορές πολύ καλύτερα αποτελέσματα από την 

τιμωρία και την καταδίκη . 

Αναγνωρίζουμε το ενδεχόμενο να υπάρχουν και κάποιοι που πιθανό να έχουν 

θυματοποιηθεί. Αναγνωρίζουμε επίσης ότι πολλοί άλλοι είναι ένοχοι και δεν έχουν 

με κανένα τρόπο διωχθεί ή τιμωρηθεί. Μπορεί να είναι πέραν των 62. Αυτό όμως 
για το οποίο σίγουρα είμαστε βέβαιοι είναι ότι αυτοί που πήραν αυτή την απόφαση 

τότε δεν πήραν αυτή την απόφαση ούτε επιπόλαια, ούτε μετά από μια τυχαία 

καταγγελία. Και δεν μπορώ να δεχτώ τους ισχυρισμούς του κ. Ρολάνδη ότι η 

απόφαση του τότε Υπουργικού ήταν η άσκηση πιέσεων λόγω αδήριτης ανάγκης. Για 

να καταλήξουν στους 61 ξεκίνησαν από έναν αριθμό που ξεπερνούσε τους 

τριακόσιους και απέκλεισαν αυτούς για τους οποίους υπήρχαν έστω και κάποιες, 

μερικές αμφιβολίες . 

Ακούονται τώρα κάποιες φωνές από κάποιο χώρο, γιατί να μην καταφύγουν 

στο δικαστήριο, το πλέον αρμόδιο γι' αυτό το σκοπό όργανο. Πράγματι πολύ λογικό 

το ερώτημα κι έτσι επιβάλλει η δημοκρατία εκεί όπου πραγματικά ασκείται σωστά. 

Εδώ, στην περίπτωση των 61-62, στην απόφαση του τότε Υπουργικού 

Συμβουλίου η πρόθεση δεν ήταν η τιμωρία αλλά η απομάκρυνσή τους από την 

υπηρεσία, ακριβώς γιατί δεν μπορούσε να συνεχιστεί περαιτέρω η παραμονή τους 

στη Δημόσια Υπηρεσία για λόγους δημόσιου συμφέροντος. Και τούτο δεν έγινε 

απροειδοποίητα και ερήμην τους αλλά είχαν πληροφορηθεί για τις κατηγορίες 

εναντίον τους και είχαν την ευχέρεια να αντιμετωπίσουν αυτές τις κατηγορίες, αν το 

επιθυμούσαν. Ήδη αρκετοί συνάδελφοι σήμερα έχουν ξεκαθαρίσει αυτό το γεγονός, 

ότι δηλαδή, αρκετοί είχαν κληθεί και είχαν δώσει συμπληρωματικά στοιχεία. Μετά 

από αυτό και μετά την απόφαση του Υπουργικού υπήρξαν προσφυγές ορισμένων, 

όμως το Ανώτατο Δικαστήριο, το πλέον αρμόδιο όργανο, τις απέρριψε. 

Πώς μπορεί τώρα το Υπουργικό Συμβούλιο να επέμβη σε απόφαση του 

Ανωτάτου Δικαστηρίου; Είναι ή δεν είναι επέμβαση στο χώρο της δικαιοσύνης; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Όχι, δεν είναι, δεν ανατρέπονται. 
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Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Πώς ανατρέπονται δύο αποφάσεις της ολομέλειας του Ανωτάτου Δικαστηρίου; 

Εγώ, κύριε Μαρκίδη, είχα κάμει προσφυγή στο Ανώτατο Δικαστήριο για 

προσωπικό θέμα και όταν απορρίφθηκε η προσφυγή μου και ζήτησα να ασκήσω 

οποιοδήποτε άλλο ένδικο μέσο μου απήντησαν ότι μετά από το Ανώτατο Δικαστήριο 

δεν υπάρχει κανένα άλλο αρμόδιο δικαστικό όργανο για να προσφύγει κανείς. 

Μετά από το Ανώτατο δεν υπάρχει στην Κύπρο άλλο όργανο που μπορείς να 

ασκήσεις οποιοδήποτε άλλο ένδικο μέσο και σας επιτρέπω επέβαση, αν ο Πρόεδρος 

το επιτρέπει. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Μετά από το Ανώτατο Δικαστήριο είναι η Βουλή. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Η κυβέρνηση δεν έθιξε απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου. Η κυβέρνηση 
ανακάλεσε μια διοικητική πράξη, μια πράξη προηγούμενου Υπουργικού 

Συμβουλίου. ΤΟ Υπουργικό Συμβούλιο είναι όργανο του κράτους και δεν έχει 

σημασία ποιοι άνθρωποι το αποτελούν. ΤΟ Υπουργικό Συμβούλιο ως όργανο του 

κράτους το 1980 εξέδωσε μια πράξη και το Υπουργικό Συμβούλιο ως όργανο του 
κράτους το 1993 ανακάλεσε αυτή την πράξη και μας παρέπεμψε σε απόφαση του 
Ανωτάτου Δικαστηρίου και σε δύο συγγράμματα διάσημων καθηγητών του 

Διοικητικού Δικαίου, του Στασινόπουλου και του Δακτόγλου, που αποδεικνύουν 

ότι έχει η διοίκηση αυτό το δικαίωμα. 

Συνεπώς σας συμβουλεύω για τη δική σας προσωπική περίπτωση, αν νομίζετε 

ότι εσείς είστε ακόμα αδικημένος, δεν ξέρω την περίπτωσή σας, αλλά, λέω, αν στη 

συγκεκριμένη περίπτωσή σας νομίζετε ότι είστε αδικημένος και προκύψει κάτι το 

νέο, ένα νέο γεγονός ή μια νέα νομολογία ή ένα νέο πραγματικό στοιχείο, μπορείτε 

κάλλιστα να απευθυνθείτε εκ νέου στη διοικητική αρχή η οποία κατά τη γνώμη σας 

σας αδίκησε, και αυτή η διοικητική αρχή έχει υποχρέωση να επανεξετάσει το αίτημά 

σας, χωρίς βεβαίως και να έχει υποχρέωση να το δεχτεί, διότι έχει κάθε εξουσία ή να 

ανακαλέσει την προηγούμενή της απόφαση και να σας δικαιώσει ή και να επιμείνει 

στην προηγούμενή της απόφαση. Ο κ. Βασιλείου ... 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Μαρκίδη, ας μη συνεχίσουμε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ 

Συγγνώμη, τελείωσα. 

Ο κ. Βασιλείου επέμενε στην απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου του 1980, 
το νέο Υπουργικό Συμβούλιο ανακάλεσε την απόφαση του 1980. Προς Θεού όχι την 
απόφαση της Ανωτάτου Δικαστηρίου. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Άκουσα τις απόψεις του κ. Μαρκίδη οι οποίες είναι επανάληψη των 

προηγούμενων θέσεων, διατηρούμε όμως τις απόψεις μας, κύριε Μαρκίδη. Και 

υποθετικά όμως να δεχτούμε ότι αποφασίζεται η παραπομπή σε δίκη, όπως το 

ζητούν μερικοί, διερωτούμαι πραγματικά, μήπως έχετε την εντύπωση ότι κάποιοι δε 

θα κριθούν ένοχοι και δε θα καταδικαστούν; 
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Είναι ενδεδειγμένο και ορθό γι' αυτό το λαό αυτό που αποφεύχθηκε από το 

1974 για χάρη της συμφιλίωσης και της ομοψυχίας να γίνει τώρα; Σίγουρα υπήρξαν 
θύτες και θύματα. Σίγουρα υπήρξαν και υπάρχουν μαρτυρίες. Ένα παράδειγμα 

ατράνταχτο όπου στη Λάρνακα τέσσερα ανήλικα παιδιά που τόλμησαν να φωνάξουν 

"Μακάριος" πυροβολήθηκαν και σκοτώθηκαν μέσα στην πλατεία εν ψυχρώ. Υπάρ

χουν πληροφορίες, υπάρχουν μαρτυρίες, οι δολοφόνοι κυκλοφορούν σήμερα ελεύ

θερα. Α ν μιλούμε και εννοούμε δικαιοσύνη και απόδοση της δικαιοσύνης, πρέπει να 

υπάρξουν οπωσδήποτε καταδίκες. Οι αθώοι να αθωωθούν και να αποζημιωθούν, αν 

υπάρχουν και όσοι υπάρχουν, αλλά οι ένοχοι πρέπει να δικαστούν και να καταδικα

στούν. Όλες οι πλευρές αυτό ζητούν, όλα τα κόμματα αυτό υποστηρίζουν. Ποιοι 

ευθύνονται, ώστε το θέμα να παραμένει κλειστό; Και επιτέλους ήρθε η στιγμή και η 

ώρα, 19 ολόκληρα χρόνια μετά, να επανέλθει η Βουλή και να εξετάσει αυτό το πολύ 
σοβαρό θέμα. Δεν μπορούμε, κύριοι συνάδελφοι, να ωραιολογούμε και να θεωρητι

κολογούμε. Πρέπει να μπούμε στις πράξεις. Σίγουρα το αποτέλεσμα για μερικούς δε 

θα είναι ευχάριστο και σίγουρα αυτή η προσπάθεια δε θα έχει αίσιο τέλος. Αλλά αν 

η παραπομπή σε δίκη είναι επιτακτικό καθήκον, γιατί μόνο εκεί θα αποδοθεί δικαιο

σύνη, ίσως να είναι αργά μετά από δεκαεννιά χρόνια να δικάσουμε τους πρωταί

τιους και τους ηθικούς αυτουργούς του πραξικοπήματος. Σε τέτοια όμως περίπτωση 

θα είναι η μεγαλύτερη εγκληματική πράξη να αποκαταστήσουμε οποιουσδήποτε από 

τους 61, οι οποίοι δυνατό να ενέχονται σε πράξεις βίας και δολοφονίες. 

Δεν πιστεύω να υπάρχει άνθρωπος μέσα σ' αυτή τη Βουλή ή έξω από τη Βουλή 

που να θέλει την καταδίκη ή την καθ' οιονδήποτε τρόπο τιμωρία αθώων ανθρώπων, 

αν υπάρχουν μεταξύ των 61. Η επίκληση της δικαιολογίας ότι αυτοί αποτελούν τον 
τελευταίο τροχό της άμαξας δε σημαίνει ότι όλοι οι ένοχοι θα πρέπει να παραμεί

νουν εσαεί ατιμώρητοι. Η κυβέρνηση πάντως, χωρίς δισταγμούς πήρε την απόφασή 

της. Διαγραφή κάθε κατηγορίας για τους 61 απολυθέντες. Ερωτώ καλοπροαίρετα 
του αγαπητούς συναδέλφους του Δημοκρατικού Συναγερμού. Με αυτό τον τρόπο, 

κύριοι συνάδελφοι, υπηρετούμε σωστά τη δικαιοσύνη; 

1-1 τότε κυβέρνηση Κυπριανού έκρινε, μετά από κάποια διαδικασία και μετά 
την εντολή της Βουλής, ότι οι 62 ήσαν ένοχοι αλλά δεν τους καταδίκασε, απλώς 
τους απάλλαξε από τις εργασίες τους για λόγους δημόσιου συμφέροντος και 

μάλιστα σε μερικούς δόθηκαν και οι προβλεπόμενες αποζημιώσεις για τις μέχρι τότε 

υπηρεσίες τους. Σωστά η κυβέρνηση Κυπριανού και νομικά και ηθικά απέλυσε τους 

62. Σε εφαρμογή του νόμου, του νόμου που ίσχυε τότε αλλά και του νόμου που 

επικρατεί σήμερα και που δεν έχει αλλάξει, όπως παραπλανητικά αφήνεται η εντύ

πωση, από αυτή τη φημολογούμενη "νεότερη νομολογία". 

Αν τα άρθρα 6 και 7 του νόμου περί Συντάξεων κρίθηκαν αντισυνταγματικά, 
παραμένουν όμως σε ισχύ οι πρόνοιες του Νόμου 57 του 1978, που δεν ακυρώθηκαν 
με τη λεγόμενη νεότερη νομολογία του 1990. Ο νόμος 57 του 1978 έδινε στην κυβέρ
νηση Κυπριανού το νομικό βάθρο για να απολύσει με σύνταξη τους 62 και δίνει 
στην κυβέρνηση Κληρίδη το νομικό βάθρο να μην ανακαλέσει την απόφαση της 

προηγούμενης κυβέρνησης. Αν οι 62 θέλουν δίκη, νομίζω ότι πρέπει να την έχουν. 
Όμως αυτή δε θα είναι δίκη για τις χρηματικές αποζημιώσεις τους αλλά δίκη για τις 

τυχόν ποινικές ενοχές τους ή την αθώωσή τους. 
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Κύριοι συνάδελφοι, 

Με την ενέργειά μας αυτη εχουμε πραγματικά την εντύπωση ότι δεν 

κατηγορούμε την κυβέρνηση και το εννοούμε. Βοηθούμε την κυβέρνηση μ' αυτές τις 

ενέργειές μας. Μετά από το αίσθημα που επικρατεί σήμερα στην Κύπρο και μετά 

απ' όλες αυτές τις εκδηλώσεις που γίνονται σήμερα στην Κύπρο, βοηθούμε, 

επαναλαμβάνω, την κυβέρνηση να πάρει την ενδεδειγμένη απόφαση ακριβώς με το 

ίδιο σκεπτικό με το οποίο η κυβέρνηση και ο Συναγερμός υπεραμύνονται του 

δικαίου και της δικαιόσύνης. Καλούμε την κυβέρνηση: 

1) Ψύχραιμα και νηφάλια να ανακαλέσει σε πρώτο στάδιο την απόφασή 
της. 

2) Να ζητήσει από το Νομικό της Σύμβουλο, το Γενικό Εισαγγελέα, μια 
έννομη διαδικασία για εξέταση κάθε περίπτωσης ξεχωριστά. 

3) Όσοι κριθούν ένοχοι να καταδικαστούν με τις προβλεπόμενες από τη 
δικαιοσύνη ποινές και όσοι κριθούν αθώοι να επαναπροσληφθούν, αφού 

αποζημιωθούν πλήρως. 

4) Όταν θα φέρει ενώπιον της Βουλής νομοσχέδιο για αποζημιώσεις, να 
φέρει παράλληλα παρόμοιο νομοσχέδιο που να αποκαθιστά σε κάποιο 

έστω βαθμό οικονομικά, κοινωνικά είτε άλλως πως και τα παιδιά των 

φονευθέντων καθώς και των αγνοουμένων κατά το πραξικόπημα ή κατά 

την εισβολή. 

Αν επιδίωξη είναι η πραγματική δικαιοσύνη και ομοψυχία του λαού μας, που 

είναι και για όλους μας και επιβεβλημένη και αναγκαία, τότε και η δικαιοσύνη δεν 

πρέπει να είναι ούτε αμφισβητούμενη ούτε μονόπλευρη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι είναι αδύνατο σήμερα να τελειώσει η συνεδρία της 

Βουλής. Μήπως επιθυμία σας είναι ... Όπως θέλετε, απλώς ερωτώ. Ορίστε. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή εγώ θα απουσιάζω την προσεχή Πέμπτη, θα είμαι στο 

εξωτερικό με αποστολή της Βουλής, θα ήθελα να μιλήσω σήμερα. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ έχω δηλώσει πριν από τον κ. Πουργουρίδη ότι θέλω να 

μιλήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, αν θα συνεχίσουμε, θα δώσω και στον ένα ... 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Θα απουσιάζω κι εγώ την ερχόμενη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν θα δώσω το λόγο, θα δώσω και στον ένα και στον άλλο. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κανονικά είναι η σειρά μου. Από τη δική μας παράταξη μίλησε μόνο ένας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, αν θα συνεχίσουμε, δε θα γίνει διάκριση. Θα μιλήσετε και 

εσείς και ο συνάδελφος. Θέλετε να συνεχίσουμε; 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε, κύριε Αγαπίου και μετά θα έχει το λόγο ο κ. Πουργουρίδης. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, αν κανένας ξένος που δεν είχε ακούσει 

ποτέ για το ποιος έκαμε το πραξικόπημα στην Κύπρο παρευρισκόταν σ' αυτή τη 

συνεδρία την ώρα που μιλούσε ο συνάδελφος κ. Μαρκίδης, είμαι σίγουρος ότι θα 

μπορούσε να φανταστεί ότι το πραξικόπημα το έκαναν οι Φιλιππινέζες. 

Ο κ. Ρολάνδης μας είπε ότι σήμερα δε συζητούμε το θέμα που ενεγράφη, αλλά 

συζητούμε το πραξικόπημα. Ασφαλώς, κύριε Πρόεδρε, συζητούμε το πραξικόπημα. 

Και ο κ. Μαρκίδης συζήτησε το πραξικόπημα και όλοι οι ομιλητές που έχουν 

περάσει από αυτό το βήμα σήμερα μίλησαν για το πραξικόπημα. Και η επαναπρόσ

ληψη των 62 αφορά ασφαλώς το πραξικόπημα. Και όταν εδώ μιλούμε για την 
επαναπρόσληψη των 62 ανθρώπων οι οποίοι απολύθηκαν από το Υπουργικό 

Συμβούλιο, έκαμαν προσφυγή στο Ανώτατο Δικαστήριο για την απόλυσή τους και 

απορρίφθηκε, ασφαλώς μιλούμε για το πραξικόπημα. 

Το θέμα το οποίο συζητούμε, χωρίς καμιά αμφιβολία, είναι πολιτικό. Η 

νομική του πτυχή, κατά τη γνώμη μου, έχει οριστικά και τελεσίδικα αποφασιστεί 

από το Ανώτατο Δικαστήριο και όσοι προσπαθούν με νομικίστικα επιχειρήματα να 
αμφισβητήσουν αυτή την απόφαση καθώς και τη νομοθεσία βάσει της οποίας 

λήφθηκε αυτή η απόφαση ασεβούν και εναντίον της Βουλής και εναντίον του 

Ανωτάτου Δικαστηρίου της χώρας μας. 

Όλοι οι ομιλητές αναφέρθηκαν στην υπόθεση Πέτρου Χριστοδουλίδη και άλλων, η 

οποία αποτελεί και το αντικείμενο της συζήτησης σ' αυτή τη Βουλή, γι' αυτό και εγώ με τη 

σειρά μου θα αναφερθώ σ' εκείνα τα σημεία που νομίζω πως κατά τη γνώμη μου είναι 

ουσιώδη και απαντούν στα ερωτήματα που έχουν δημιουργηθεί είτε αυτά είναι νομικά 

είτε είναι πολιτικά. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Θα πάρεις τον ίδιο χρόνο που πήρε ο κ. Μαρκίδης;. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Όχι, θα προσπαθήσω να είμαι συντομότερος. 

Το Ανώτατο Δικαστήριο ασχολήθηκε κατά τη διάρκεια της προσφυγής με τρία 

βασικά νομικά σημεία: Το πρώτο αφορούσε το άρθρο 5 του νόμου 57/78 βάσει του 
οποίου το Υπουργικό Συμβούλιο εδικαιούτο, για λόγους δημόσιου συμφέροντος, να 

αποφασίσει να τερματίσει τις υπηρεσίες των υπαλλήλων. Το δεύτερο θέμα με το 

οποίο ασχολήθηκε το Ανώτατο Δικαστήριο ήταν ότι, παρά το γεγονός πως το 

Υπουργικό Συμβούλιο δεν κάλεσε τους αιτητές ειδικά τον καθένα -specifically, γιατί 
δυστυχώς η απόφαση είναι στα αγγλικά- να κάνει παραστάσεις σχετικά με την 

πιθανότητα τερματισμού των υπηρεσιών τους, εντούτοις ο καθένας σε πάμπολλες 
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περιπτώσεις (οη divers occasions) -ζήτησα από Άγγλο να μου εξηγήσει τι ήταν το 
"οη divers occasions", γι' αυτό είπα σε πάμπολλες ή διαφορετικές- στο παρελθόν ο 

κάθε ένας πληροφορήθηκε για τους εναντίον του ισχυρισμούς και είχε την ευκαιρία 

να τους διαψεύσει (Ιο refute them), αν επιθυμούσε, και επομένως τουλάχιστον στη 
μίνιμουμ αναγκαία έκταση υπήρξε ουσιαστικά συμμόρφωση με την ανάγκη να 

διασφαλιστεί ότι ο κάθε ένας από τους αιτητές γνώριζε για τους ισχυρισμούς που 

τον αφορούσαν και είχε την ευκαιρία να απαντήσει. Και το τρίτο σημείο ήταν 

σχετικά με τους λόγους που οδήγησαν το Υπουργικό Συμβούλιο στην απόφαση να 

τερματίσει τις υπηρεσίες τους. Και λέει η απόφαση του Ανώτατου Δικαστηρίου πως 

παρόλο που στο κείμενο της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου δεν 

παρουσιάζονται ειδικοί λόγοι αναφορικά με τον τερματισμό των υπηρεσιών του 

καθενός, εντούτοις τέτοιοι λόγοι απορρέουν από τους σχετικούς φακέλους οι οποίοι 

είχαν τεθεί ενώπιον του Ανωτάτου Δικαστηρίου και πως έχει την άποψη το 

Ανώτατο Δικαστήριο πως αυτοί οι λόγοι καΟιστούν σε κάθε μια από τις 

περιπτώσεις την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου να τερματίσει τις υπηρεσίες 

του κάθε αιτητή λογικά επιτρεπτή. 

Επομένως, αυτό για τον κ. Μαρκίδη, ο οποίος αμφιβάλλει για την απόφαση 

του Ανωτάτου Δικαστηρίου, ουσιαστικά, αν δηλαδή ήταν τεκμηριωμένη η απόφαση 

του Ανωτάτου Δικαστηρίου. Το Ανώτατο Δικαστήριο λέει ότι είχε τους φακέλους 

που αναφέρονται στους λόγους για τον καΟένα ξεχωριστά, και αφού τους μελέτησε 

έφθασε στο συμπέρασμα ότι το Υπουργικό Συμβούλιο τους απέλυσε με λογικά 

επιτρεπτή απόφαση. 

Ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας -και να μου επιτρέψει ο κ. Μαρκίδης 

να πω πως δεν έχει ερμηνεύσει σωστά το πνεύμα των τελευταίων του επιστολών- ο 

οποίος ήταν και Πρόεδρος του Ανωτάτου Δικαστηρίου κατά την εκδίκαση των 

υποθέσεων, στην επιστολή του της 26ης Απριλίου του 1993 στο Γενικό Διευθυντή 
του Υπουργείου Δικαιοσύνης και στο σημείωμά του προς τον Πρόεδρο της 

Δημοκρατίας κ. Κληρίδη της ίδιας ημέρας, εισηγείται -προσέξετε εδώ- ως μόνη 

ασφαλή αιτιολογία την επανεξέταση του Οέματος για λόγους "ηθικής τάξης" και 

επιβεβαιώνει πως νομικοί λόγοι δεν υπάρχουν ή δε φαίνονται να είναι ισχυροί 

γιατί: (α) Το Υπουργικό Συμβούλιο βάσει του Νόμου 57/78 μπορούσε να απολύσει 
τους 61 και (β) ότι ο ισχυρισμός πως δεν τους δόΟηκε η ευκαιρία να ακουστούν 
αντικρούεται από τη σχετική απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου, η οποία είναι 

τελεσίδικη και που εν πάση περιπτώσει ο Γενικός Εισαγγελέας δεν εξέφρασε καμιά 

διαφωνία για τη νομική ισχύ και σημασία αυτής της απόφασης. 

Έγινε προσπάΟεια από μερικούς να γίνει νομική συσχέτιση της υπόθεσης 

αυτής των 61 με τις αποφάσεις του Ανωτάτου Δικαστηρίου στις αναΟεωρητικές 

εφέσεις 941 και 944 του Νεόφυτου Παπαγεωργίου κ.ά., και από άλλους έγινε 

προσπάθεια ηΟικής ταύτισης των δυο υποΟέσεων. Ούτε νομικά ούτε ηθικά υπάρχει 

οποιαδήποτε σχέση και συνεπώς οποιαδήποτε προσπάθεια συσχετισμού των δυο 

υποθέσεων είναι κατά τη γνώμη μου προσπάΟεια για Οόλωση των νερών. 

Η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για απόλυση των 61 βασίστηκε στο 
Νόμο περί Αναστολής της διαδικασίας της προνοούμενης υπό Ορισμένων 

ΠειΟαρχικών Παραπτωμάτων (Διεξαγωγή Ερεύνης και Διαδικασίας) Νόμων του 

1977-1978, Νόμο αρ. 57/78 ΆρΟρο 5, ενώ η απόφαση του Δικαστηρίου στην υπόΟεση 
Παπαγεωργίου βασίστηκε στα ΆρΟρα 6 και 7 του περί Συντάξεων Νόμου Κεφ. 311. 
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Σε ότι αφορά το Νόμο 57Π8, με βάση τον οποίο απολύθηκαν οι 61, το Ανώτατο Δικα
στήριο αποφάσισε πως και συνταγματικός ήταν και δικαίωμα είχε το Υπουργικό 

Συμβούλιο βάσει αυτού να απολύσει τους 61. Α ντίΟετα σε ότι αφορά το Κεφ. 311, με 
βάση το οποίο απολύθηκε ο Παπαγεωργίου, το Ανώτατο Δικαστήριο αποφάσισε πως 

ήταν νομοθέτημα της αποικιοκρατικής κυβέρνησης που δεν έδινε δικαίωμα στο 

Υπουργικό Συμβούλιο να απολύσει αστυνομικούς και η απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου ήταν νομικά αστήρικτη. 

Σε ότι αφορά τα γεγονότα, το Ανώτατο Δικαστήριο στην υπόΟεση των 61 βρήκε 
πως με τους λόγους που τέΟηκαν ενώπιόν του, καθίστατο η απόφαση του Υπουρ

γικού Συμβουλίου λογικά επιτρεπτή για κάθε μια περίπτωση. Αντίθετα στην περί

πτωση της υπόθεσης Π απαγεωργίου το Λ νώτατο Δικαστήριο βρήκε πως, παρόλο 

που έγινε πλήρης και ενδελεχής έρευνα, ούτε το ελάχιστο δεν αποκαλύφΟηκε 

εναντίον του που να δείχνει οποιαδήποτε παράνομη ενέργεια από μέρους του. 

Πού λοιπόν η ομοιότητα μεταξύ των δυο υποΟέσεων; 

Α. ΜΑΡΚΙΔIlΣ: 

Να κάνω μια ερώτηση; 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Να τελειώσω και να την κάνετε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μια ερώτηση. 

Γ. ΑΓΛΠΙΟΥ: 

Θα μου διακόψετε τον ειρμό των σκέψεων μου. 

Α. ΜΛΡΚΙΔΙ-ΙΣ: 

Α, συγνώμη. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Πώς σχετίζεται η υπόΟεση των 61 που απολύΟηκαν, όπως βρήκε το Ανώτατο 
Δικαστήριο με βάση την κείμενη νομοΟεσία και τα γεγονότα όπως τα αποδέχΟηκε, με 

την υπόθεση του Παπαγεωργίου που όπως βρήκε το Ανώτατο Δικαστήριο απολύ

Οηκε χωρίς να υπάρχει νομική πρόνοια για τέτοιαν απόλυση και χωρίς να υπάρχει η 

παραμικρή μαρτυρία εναντίον του; Φυσικά για να είμαστε και δίκαιοι έναντι του 

Παπαγεωργίου πρέπει να πούμε πως, ενώ οι 61, κάποιοι λίγο και κάποιοι περισσό
τερο ενέχονται σε εγκληματικές ενέργειες εναντίον του κράτους και των πολιτών 

του, πριν, κατά τη διάρκεια και μετά το πραξικόπημα, ο Παπαγεωργίου αντιστάθηκε 

και πολέμησε εναντίον του πραξικοπι]ματος. 

Ποιος είναι λοιπόν ο ηΟικός λόγος ή η ηΟΙιΩ] υποχρέωση του Υπουργικού 

Συμβουλίου να απoκαταστήσcι τους 61; Ηναι ~~l]πως οι λόγοι που αναφέρονται στο 
Προοίμιο του Νόμου 57Π8; Μα αυτό λέγει τα φ]ς: "Επειδι] η λόγω του πραξικοπή

ματος δημιουργηθείσα έκρυΟμη κατάστασις επέβαλλε την ταχείαν και αποτελεσμα

τικι]ν εκκαΟάρισην των διαφόρων υπηρεσιών της Δημοκρατίας και των Ημικρα

τικών Οργανισμών από τα αμετανόητα επιβλαβή στοιχεία, και επειδή προς τον 

σκοπόν τούτον ψηφίστηκαν οι Περί Ορισμένων Πειθαρχικών Παραπτωμάτων Νόμοι 

του 1977 - 1978 ......... η Π0υλ ή ψηφίζει τον Νόμον." 
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Είναι φανερό πως από το προοίμιο του Νόμου, που αναφέρω πιο πάνω, ο 

Νόμος αυτός ψηφίστηκε για την αποτελεσματική εκκαΟάριση της Δημόσιας Υπηρε

σίας και των ΙΙμικρατικών Οργανισμών από τα "αμετανόητα επιβλαβή στοιχεία" για 

τα οποία ψηφίστηκαν και οι προηγούμενοι Νόμοι περί Διεξαγωγής Ερεύνης και 

Εκδίκασης που αναφέρονται ρητά πως ψηφίστηκαν για τη διεξαγωγή έρευνας για τη 

διάπραξη πειθαρχικών παραπτωμάτων σχετιζομένων με το πραξικόπημα. 

Εδώ δεν μπορώ να μην μπω στον πειρασμό να κάμω μια μικρή παρένθεση για 

την άποψη του κ. Μαρκίδη, την οποία εξέφρασε χθες σε απαντησή μου, πως δηλαδή 

ο Νόμος 57/78 πρέπει να καταργηθεί, γιατί μπορεί να χρησιμοποιηθεί και εναντίον 
δημοσίων υπαλλήλων άσχετων με το πραξικόπημα, αφήνοντας έμμεσα να νοηθεί 

πως η σημερινή κυβέρνηση μπορεί να τον χρησιμοποιήσει εναντίον δημοσίων υπαλ

λήλων που υποστήριξαν 11 πρόσκεινται προς τον τέως Πρόεδρο της Δημοκρατίας. 

Α. ΜΛΡΚΙΔΙΙΣ : 

Να κάμω μια ερώτηση; 

Γ. ΑΓΛΠΙΟΥ: 

Είπαμε στο τέλος. 

Θα ήταν φυσικά ... 

Λ. ΜΛΡΚΙΔIlΣ: 

Συγνώμη, την ώρα που Οα κρίνετε ότι μπορώ να κάμω μια ερώτηση να μου το 

πείτε εσείς. 

Γ. ΑΓΛΠΙΟΥ : 

Όταν Οα μου έλΟει η όρεξη Οα την ακούσω. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΙΙΣ: 

Αλλά να μην το ξεχάσετε. Ευχαριστώ πολύ . 

(γέλια) 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ : 

Θα ήταν φυσικά ντροπή να συσχετίζονται οι δραστηριότητες των απολυθέντων 

και οποιωνδήποτε άλλων πραξικοπηματιών με τις ενέργειες δημόσιων υπαλλήλων 

για υποστήριξη προς τον τέως Πρόεδρο της Δημοκρατίας. Εν πάση όμως περιπτώσει 

ο Νόμος αυτός δεν αφορά άλλους εκτός από τους πραξικοπηματίες, όπως λέγει και 

το προοίμιό του, παρά το γεγονός πως ο κ. Μαρκίδης σε ερώτησή μου ισχυρίστηκε 

πως το προοίμιο του νόμου είναι άσχετο με το περιεχόμενό του. Στο αυθεντικότερο 

όμως νομικό βιβλίο επί του θέματος, το ODGERS CONSTRUCΓION OF DEEDS 
ΑΝD ST ATUTES (Ερμηνεία εγγράφων και Νόμων) στη σελίδα 206, κύριε Μαρκίδη, 
αναφέρονται τα εξής: "Το προοίμιο ενός Νόμου είναι το κλειδί του Νόμου και 

παρέχει εξηγήσεις για τους σκοπούς του, ιδιαίτερα όταν οι λέξεις ερμηνευόμενες 

όπως είναι, χωρίς τη βοήθεια του προοιμίου, μπορεί να ερμηνευΟούν με άλλους 

τρόπους". Και είναι γι' αυτό το λόγο που αν διαβάσετε το νόμο χωρίς το προοίμιο 

δε Οα ξέρατε για ποιους αναφέρεται ή σε ποιους αποτείνεται. 

Α . ΜΛΡΚΙΔΙΙΣ: 

Διαβάστε και λίγο παρακάτω. 
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Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Να διαβάσω και παρακάτω. Θέλετε να συνεχίσω; Τώρα που θα πάρω το βιβλίο, 

να σας το διαβάσω. 

Ποια δικαιολογία υπάρχει τώρα για την επανεξέταση του θέματος και την 

αναθεώρηση της απόφασης; Μήπως τα γεγονότα της υπόθεσης, ο Νόμος, που έχουν 

όπως ανέφερα οριστικά και τελεσίδικα αποφασιστεί; 

Είναι καθαρά πολιτικοί οι λόγοι. Λόγοι που βασίζονται όχι μόνο στις 

προεκλογικές υποσχέσεις, αλλά και στην όλη προσπάθεια του Δημοκρατικού 

Συναγερμού να δώσει συγχωροχάρτι σ' εκείνους που ματοκύλησαν τον τόπο και που 

πολλοί στεγάστηκαν δυστυχώς κάτω από τη στέγη του και ανέβηκαν ακόμη και σε 

ψηλά πόστα. Μήπως μας είπε κανένας από τους ομιλητές του Συναγερμού πως 

οποιοσδήποτε από τους απολυθέντες που θεωρήθηκε ένοχος παραπτώματος 

εναντίον της δημόσιας ασφάλειας έχει μετανοήσει ή μεταμεληΟεί γι' αυτό που έκαμε, 

ενώ είναι γνωστό ότι ο Νόμος 57/78 ψηφίστηκε, για να ξεκαθαρίσει τα αμετανόητα 
πραξικοπηματικά στοιχεία από τη δημόσια υπηρεσία, αναγνωρίζοντας έτσι ότι 

τέτοια στοιχεία υπήρχαν, όταν ψηφίστηκε; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μπορώ να κάμω μια ερώτηση; 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Πέστε την. Μία. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Έχετε οποιοδήποτε στοιχείο ή πιστεύετε ότι ανοίγοντας οποιοδήποτε φάκελο 

μπορεί να βρείτε οποιοδήποτε στοιχείο που να δικαιολογήσει την κρίση ότι οι 

απολυθέντες ήταν "αμετανόητοι"; 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Εγώ δεν έχω κανένα φάκελο. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Δεν ήταν αυτή η ερώτησή μου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Εκείνο που ξέρω είναι ότι κανένας από τους 62 ... 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούεται). 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Όχι, δε θέλω να με διακόψετε. Δε θέλω να με διακόψετε. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Μας είπατε να σας αναφέρουμε ... 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Δε θέλω να με διακόψετε. Εγώ ξέρω ότι κανένας σας δεν είπε ότι ένας από 

όλους αυτούς ζήτησε συγνώμη από τον κυπριακό λαό. Αυτό είναι το παράπονό μου. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Σας ζητώ την άδεια να πω ένα, κύριε Αγαπίου. 
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Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Είμαστε έτοιμοι ... 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Σας ζητώ άδεια να πω ένα. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Μην πείτε ένα, γιατί θα πω καμιά δεκαριά ύστερα. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Μας προκαλείτε, κύριε Αγαπίου, να πούμε ένα. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Πέστε ένα. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Να ·πω ένα. ΊΌ 1988 ανέλαβε τη διακυβέρνηση ο κ. Βασιλείου ... 

Γ . ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Εγώ θέλω να μου πείτε όνομα, όχι ... 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

... και διόρισε τις σχολικές εφορείες. Ένας από τους 61 διορίστηκε μέλος της 
Σχολικής Εφορείας Κοκκινοχωριών, ο κ. Λουκής Χατζηλούκας. Και ο κύριος 

αυτός, στη συνέχεια, εξελέγη Πρόεδρος της Σχολικής Εφορείας με τις ψήφους της 

ΕΔΕΚ και του ΔΗΚΟ και είναι ο Πρόεδρος αυτή τη στιγμή της Σχολικής Εφορείας. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Να λογοδοτήσει η ΕΔΕΚ και το ΔΗΚΟ. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Ο κ. Βασιλείου τον διόρισε. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Συγνώμη, δε θα κάνω διαλογική <J1!ζήτηση. Μου είπατε να αναφέρετε ένα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Για να τον διορίσει ο κ. Βασιλείου, βεβαίως, βεβαίως, είναι δυνατόν; 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε ... 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Να υποθέσουμε ότι ο κ. Βασιλείου διόρισε αμετανόητους; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα, γιατί μιλούν όλοι μαζί). 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Μετανοώ σημαίνει συγνώμη. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

(Κ τυπά τη σφύρα) 

Παρακαλώ! 
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Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Μας μιλάνε για κινδύνους διάσπασης της ενότητας και για ανάξεση των 

πληγών του παρελθόντος. Μα μήπως την ενότητα του λαού τη διασπούν οι χιλιάδες 

που αντιτίθενται στην επαναπρόσληψη των απολυθέντων και που αποτελούν την 

καταπληκτική πλειοψηφία του κυπριακού λαού; Μήπως αναξέουν πληγές οι μαυρο

φορεμένες μάνες που περιμένουν να μάθουν για την τύχη των αγνοούμενων παιδιών 

τους ή οι χαροκαμένοι γονείς των σκοτωμένων, οι πρόσφυγες και οι εγκλωβισμένοι; 

Ποιοι αναξέουν πληγές, όταν ύστερα από δέκα χρόνια επαναφέρεται στην επιφάνεια 

ένα θέμα ο χειρισμός τόυ οποίου έδωσε έστω και ελάχιστη τότε ικανοποίηση σε 
όλους τους τραυματισμένους, ορφανούς και παΟόντες από τα αποτελέσματα του 

πραξικοπήματος και των επακόλουθών του που ήταν η τουρκική εισβολή; Ποιοι 
λοιπόν διασπούν τον κυπριακό λαό και αναξέουν πληγές; Δεν είνα~ δύσκολο να 

δοθεί η απάντηση και αυτή την απάντηση τη δίνει η πλειοψηφία αυτού του Σώματος, 

τη δίνει η πλειοψηφία του πολιτικού κόσμου της Κύπρου, τη δίνει η πλειοψηφία του 

κυπριακού λαού, τη δίνουν όλοι εκείνοι που ενώ συγχωρούν δεν ανέχονται την 

επιβράβευση του πραξικοπήματος. 

Η αυθαίρετη λοιπόν αυτή συμπεριφορά της κυβέρνησης έχει ήδη αποδείξει και 

στην ίδια, είμαι σίγουρος, τη σημασία της. Η ίδια η κυβέρνηση έχει διασπαστεί στην 

πραγματικότητα και η απόφασή της λήφθηκε με οριακή πλειοψηφία. Τα δυο συνερ

γαζόμενα κόμματα έχουν έρθει σε αντιπαράθεση για το Οέμα αυτό. Μήπως όλα αυτά 

δεν μπορούν να φρονηματίσουν την κυβέρνηση, για να αφουγκραστεί τη φωνή και 

τα αισθήματα αυτού του κόσμου; Μήπως οι εξαγγελίες της κυβέρνησης για στενή 

συνεργασία μ' αυτό το Σώμα και συνεχή παρουσία των Υπουργών της στις συνε

δρίες του αποτελούν κούφιες υποσχέσεις του Προέδρου; 

Η ενότητα του λαού μπορεί να αποκατασταΟεί μόνο τότε όταν η κυβέρνηση δείξει 

δείγματα πως αντιλαμβάνεται τις επιθυμίες και τα αισθήμαΤά του και ένα απ' αυτά τα 

δείγματα θα είναι η άμεση και χωρίς οποιουσδήποτε όρους ανάκληση της αψυχολόγητης 

και αυΟαίρετης απόφασής της για την επαναπρόσληψη των 61. Ευχαριστώ, κύριε 

Πρόεδρε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Επιτρέπετε μια ερώτηση; 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Την κάνατε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Όχι, δεν ήταν εκείνη. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

_ Συγνώμη, μια μου είπατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν θέλετε ... 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Να μου υποβάλετε την ερώτησή σας. Μία. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Αγαπίου, εγώ Οα ήΟελα να σας παρακαλέσω να ξεχάσετε τις αποφάσεις 

του Ανωτάτου Δικαστηρίου προς στιγμή και να πάτε στη δική σας επιστημονική 

ιδιότητα. Διαβάστε το άρθρο 5 αυτού του περίφημου νόμου 57/78 μόνο του και 
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πέστε μου ειλικρινά αν κατά την επιστημονική σας γνώμη αυτό το άρθρο 5 δίδει 
αυθύπαρκτη εξουσία απολύσεως οποιουδήποτε υπαλλήλου ή απλώς παραπέμπει σε 

άλλους νόμους. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Εγώ δεν έχω καμιά ανάγκη να ερμηνεύσω αυτό το άρθρο ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Γιατί; 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ : 

... τη στιγμή που το Ανώτατο Δικαστήριο της χώρας μας το έχει ερμηνεύσει και 
έχει αποφασίσει τελεσίδικα ότι βάσει αυτού του άρθρου το Υπουργικό Συμβούλιο 

είχε δικαίωμα να απολύσει υπαλλήλους. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Δηλαδή, αρνείστε να χρησιμοποιήσετε τη δική σας κρίση, γιατί το Ανώτατο 

Δικαστήριο έβγαλε μια απόφαση και ερμήνευσε το συγκεκριμένο άρθρο με το δικό 

του τρόπο και αποφεύγετε τη δική σας κρίση καλυπτόμενος πίσω από μια απόφαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κ τυπά τη σφύρα) 

Η Βουλή δεν ενδιαφέρεται για τις .... 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ : 

Η δική μου κρίση είναι αυτή την οποία σας ανέφερα. Εγώ σέβομαι τις αποφά

σεις του Ανωτάτου Δικαστηρίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ! Είναι εδώ ο κ. Πουργουρίδης; Αντιλαμβάνομαι ότι έφυγε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Όχι, είναι εδώ, κύριε Πρόεδρε, να τον φωνάξουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θέλει να μιλήσει τώρα; 

Δεν μπορώ να διακόψω για να τον περιμένω. 

Εν πάση περιπτώσει μέχρις ότου έλθει ο κ. Πουργουρίδης σας λέω ότι η συζή

τηση θα συνεχιστεί την ερχόμενη Τετάρτη, η ώρα 4.00 το απόγευμα, ειδικά γι' αυτό 
το θέμα. Η κανονική συνεδρία θα είναι την Πέμπτη. 

Ορίστε, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Θα είμαι πάρα πολύ σύντομος, αγαπητέ Δημήτρη Χριστόφια. 

Κύριε Πρόεδρε, οι δημοκρατίες δυτικού τύπου έχουν στηριχθεί σε όλες της 

χώρες της Ευρώπης, της Αμερικής και αλλού στην περίφημη και γνωστή σε όλους 

μαs θεωρία του κράτους δικαίου . Rule of Law. Η βασικότερη αρχή πάνω στην οποία 
έχει οικοδομηθεί η θεωρία του κράτους δικαίου είναι ότι κανένας, μα κανένας δεν 

κηρύσσεται ένοχος είτε ποινικά είτε αστικά ή με κανένα τρόπο δεν επηρεάζονται τα 

δικαιώματά του εκτός και αν ακολουθηθεί η διαδικασία που προβλέπεται από το 

νόμο. 
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Δεν υπάρχει καμιά αμφιβολία ότι οι 62 δημόσιοι υπάλληλοι στερήθηκαν αυτού 
του βασικού δικαιώματος και καταδικάστηκαν με τη βαρύτατη κατηγορία του πραξι

κοπηματία χωρίς να έχουν τηρηθεί οι στοιχειώδεις αυτοί κανόνες. Το κλίμα μέσα 

στο οποίο αυτοί οι άνθρωποι δικάστηκαν και καταδικάστηκαν το έδωσε ανάγλυφα ο 

γιατρός ο Λυσσαρίδης στην ομιλία του από το βήμα αυτό. Ο γιατρός Λυσσαρίδης, ο 

πρώην Πρόεδρος της Βουλής μας, από του βήματος αυτού προς ολόκληρο τον 

κυπριακό λαό διατράνωσε τα αισθήματά του και είπε: Μεταξύ των 61 είναι και 

αυτός ο οποίος συντόνιζε τη δολοφονική απόπειρα κατά του εαυτού μου. Δεν έχω 

καμιά αμφιβολία ότι ο γιατρός Λυσσαρίδης πιστεύει αυτά τα οποία λέει. Αν θέλετε 

δεν έχω και καμιά αμφιβολία ότι το 99.9% του κυπριακού λαού συνταυτίζεται με το 
γιατρό το Λυσσαρίδη. Και συμφωνεί μαζί του η συντριπτικότατη πλειοψηφία του 

κυπριακού λαού ότι μεταξύ των 62 περιλαμβάνεται και αυτός ο οποίος δολοφόνησε 
το Δώρο Λο·ίζου. Από τη στιγμή όμως που δεν ακολουθήθηκε η διαδικασία που 

προβλέπει το κράτος δικαίου, ώστε να αποδειχθεί ότι ένας είναι ένοχος, με τη διαδι

κασία που προβλέπει το Σύνταγμα και οι νόμοι, δεν μπορούμε να λέμε ότι ο 

άνθρωπος αυτός είναι ένοχος, τουλάχιστον όλοι όσοι ασχολούμαστε με νομικά. 

Μπορεί πολιτικές ευθύνες να είναι άλλες, αλλά νομικά είναι παντελώς ανεπίτρεπτο 

και οδηγούμαστε σε κατάλυση της Δημοκρατίας, αν ο καθένας από μας που πιστεύει 

ότι κάποιος είναι ένοχος το παίρνει ως δεδομένο ότι αυτός ο άνθρωπος πρέπει να 

τιμωρηθεί ως να είναι ένοχος. Εδώ είναι η φιλοσοφία πάνω στην οποία υπάρχει μια 

διαφορά απόψεων καθόσον αφορά το θέμα των 62. 

Υπάρχουν μερικοί που λένε -και αυτοί ίσως να είναι η πλειοψηφία του λαού, 

δεν το αμφισβητώ, δεν το συζητώ- ότι αυτοί οι 62 είναι πραξικοπηματίες. Για μας 
από τη στιγμή που οι κανόνες του κράτους δικαίου δεν ακολουθήθηκαν, δεν μπορεί 

ποτέ να δεχθούμε ότι αυτοί οι 62 άνθρωποι είναι πραξικοπηματίες. Και είναι 

γι' αυτό το λόγο που η οποιαδήποτε κυβέρνηση είχε υποχρέωση να ακυρώσει την 

καταδίκη τους. Τώρα, αν πρέπει να δικαστούν και να καταδικαστούν μερικοί από 

αυτούς ή και οι 62, είναι άλλο θέμα εξ' ολοκλήρου διαφορετικό. Ποιος θα το κάμει 
και αν θα πρέπει να γίνει σήμερα, αν πρέπει να το κάμει η τωρινή κυβέρνηση, μια 

και όλες οι προηγούμενες δεν το έκαμαν είναι κάτι που ίσως να πέφτει λόγος και 

σ' αυτή τη Βουλή. Ίσως να είναι κάτι για το οποίο πρέπει να υποβάλουμε εισηγήσεις 

προς την κυβέρνηση, αν νομίζουμε ότι σήμερα είναι η κατάλληλη εποχή για να δικα

στούν αυτοί οι 62 ή οποιοιδήποτε άλλοι. Αλλά προτού να δικαιούμαστε να τους 
αποκαλούμε πραξικοπηματίες ή δολοφόνους, πρέπει να ακολουθηθεί το κράτος 

δικαίου. Διαφορετικά εμείς οι ίδιοι που υπεραμυνόμαστε της δημοκρατίας στην 

ουσία την καταλύομε, γιατί δημοκρατία πρώτιστα και πάνω απ' όλα σημαίνει η 

ενοχή ενός ανθρώπου να αποδεικνύεται δια της διαδικασίας που προβλέπουν οι 

νόμοι και το Σύνταγμα, άλλως πως δεν υπάρχει δημοκρατία. Και στην περίπτωση 

των 62 δεν υπάρχει καμιά αμφιβολία ότι οι διαδικασίες που προβλέπουν οι νόμοι 
και το Σύνταγμα δεν ακολουθήθηκαν. Συνεπώς δεν μπορεί να χαρακτηρίζονται 

αυτοί οι άνθρωποι πραξικοπημαΤίες όσο και αν εμείς πιστεύουμε σαν πολιτικά 

πρόσωπα ότι ενέχονταν στο πραξικόπημα. Όσο κι αν πιστεύει ολόκληρος ο λαός ότι 

ενήχοντο στο πραξικόπημα. Αυτή τη λεπτή διαφορά άμα την αντιληφθούμε, τότε 

νομίζω αγγίζουμε και το σημαντικό σημείο πάνω στο οποίο διαφωνούμε και τότε θα 

καταλήξουμε, πιστεύω, σε μια ομογνωμία τουλάχιστον ότι μπορεί πολιτικά να 

θεωρούμε, η συντριπτική πλειοψηφία του λαού, ότι αυτοί ενέχονταν στο πραξικό-



1772 

πημα, όμως αυτό το πράγμα όταν ερχόμαστε στο σημείο να ληφθούν αποφάσεις 

νομικής φύσεως δεν είναι αρκετό. Και γι' αυτό το λόγο η κυβέρνηση Κληρίδη, κατά 

την άποψή μας, είχε υποχρέωση να ακυρώσει την απόφαση με την οποία αυτοί οι 62 
άνθρωποι κηρύχθηκαν με τον τρόπο που κηρύχθηκαν πραξικοπηματίες. 

Κύριοι συνάδελφοι, να μου επιτρέψετε πέρα από τη νομική αυτή προσέγγιση 

που έκαμα να υποβάλω και μερικά άλλα ερωτήματα προς εσάς. Στην Ελλάδα οι 

πρωταίτιοι του πραξικοπήματος, οι πρωταίτιοι και της καταστροφής της Κύπρου ή 

τουλάχιστον μερικοί από τους πρωταίτιους έχουν τιμωρηθεί και βρίσκονται στις 

φυλακές. Απολύθηκε κανένας καθηγητής, γιατί υποστήριζε τη Χούντα στην Ελλάδα; 

Τιμωρήθηκε κανένας αξιωματικός του στρατού, γιατί ήταν υποστηριχτής της 

Χούντας; Τιμωρήθηκαν οι πρωταίτιοι. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, με την άδειας σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, όχι να τελειώσει. Παρακαλώ, όχι. Εφόσον ο ίδιος δε θέλει ... 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Δε μου είπε ότι δε θέλει. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Σε μένα να απευΘυνΘείτε. Όχι, κύριε Πρόεδρε, με την άδεια σας, εγώ θα δώσω 

την άδεια. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Όχι, στον Πρόεδρο θα αποταθώ, αν μπορώ να σας διακόψω πρώτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κ τυπά τη σφύρα) 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ότι θέλετε, κύριε Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Επειδή είπατε ότι δεν απολύθηκε κανένας ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μα δε σας έδωσα το λόγο. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Ο Πρόεδρος δε σου έδωσε το λόγο. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Με συγχωρείτε, νόμιζα ότι ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι. Όταν τελειώσει να κάνετε την ερώτησή σας. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΓΙΔΗΣ: 

Ή μήπως η Κύπρος είναι η μόνη χώρα στον κόσμο που είχε τη μεγάλη ατυχία 

να δεχθεί ένα πραξικόπημα με καταστροφικές συνέπειες; Υπάρχουν πολλά άλλα 

κράτη του κόσμου στα οποία υπήρξαν και εκεί χούντες, αλλά κρίΘηκε ότι για το 
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συμφέρον το εθνικό των κρατών εκείνων δεν έπρεπε να ληφΟεί κανένα μέτρο. Και 

ερωτώ, κύριοι συνάδελφοι: Μήπως δεν ανατράπηκε στη Χιλή ο μεγαλύτερος 

δημοκράτης της Λατινικής Αμερικής ο Αγιέντε; Μήπως δεν έγιναν τα αίσχιστα από 

τη χούντα του Πινοσιέ στη Χιλή; Δε σκοτώθηκαν δεκάδες χιλιάδες Χιλιανοί από τη 

χούντα του Πινοσιέ; Όταν ανετράπη αυτό το επάρατο καΟεστώς, γιατί ο λαός της 

Χιλής έκρινε ότι έπρεπε να λησμονηθεί το παρελΟόν και έπρεπε ο λαός να αφεθεί να 

μονιάσει λησμονώντας το παρελΟόν; Μήπως στην Αργεντινή ή άλλες χώρες δεν είχε 

παρόμοιες καταστάσεις με καταστροφικές εξελίξεις για τη χώρα εκείνη; Γιατί δεν 

έρχονται δεκαπέντε ή είκοσι χρόνια μετά να τα Ουμούνται και να τα αναμασούν 

συνεχώς; Γιατί; Ή μήπως εδώ το ΑΚΕΛ Οέλει τώρα να συνεχίσει, όπως συνέχιζε η 

Δεξιά στην Ελλάδα να κατηγορά για είκοσι τέσσερα ολόκληρα χρόνια την Αριστερά 

για τον εμφύλιο πόλεμο και όταν λήξουν τα είκοσι τέσσερα χρόνια -έχει από το 

1974, πλησιάζουν τα είκοσι τέσσερα χρόνια- να σταματήσει να κατηγορά τη Δεξιά 

της Κύπρου; Μήπως δηλαδή βρέθηκε μια ευκαιρία το 1974 να μπει στην αντεπίθεση 
η Αριστερά της Κύπρου εναντίον της Δεξιάς για τα όσα για δεκαετίες 

καταμαρτυρούσε η Δεξιά στην Αριστερά πως δήθεν έλαβαν χώρα κατά τη διάρκεια 

του εμφυλίου πολέμου στην Ελλάδα; Θέλουμε δηλαδή να αναβιώσουμε τα ίδια 

πράγματα στην Κύπρο; Αυτά είναι που πρέπει να μας απασχολούν σήμερα με τον 

Α ττίλα να έχει υπό κατοχή τη μισή μας πατρίδα; Και ερωτώ: Από αυτούς τους 62 
ανθρώπους υπάρχει έστω και ένας που να διαδραμάτισε οποιοδήποτε ηγετικό ρόλο 

στο πραξικόπημα; Υπάρχει οποιοσδήποτε από αυτούς ο οποίος κι αν διαδραμάτισε 

ηγετικό ρόλο στο πραξικόπημα να έχει δικαστεί από δικαστήριο και να έχει 

κηρυχθεί ένοχος αδικήματος ότι έλαβε μέρος στο πραξικόπημα; 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Υπάρχει, υπάρχει. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Εάν υπάρχει, ασφαλώς αυτός ορθώς επαύΟη. Αλλά δε νομίζω όμως, αν 

υπάρχει τέτοιος άνθρωπος, αυτός να περιλαμβάνεται στους 62, γιατί δε θα 

χρειαζόταν η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για να παυθεί, αν ένας 

δικαζόταν από δικαστήριο και καταδικαζόταν για συμμετοχή στο πραξικόπημα. 

Σίγουρα δε θα χρειαζόταν και απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για να 

απολυθεί, όπως απολύθηκε κάποιος που δε δικάστηκε. Δε γνωρίζω εγώ να υπάρχει 

ένας τέτοιος. Αλλά ασφαλώς αν υπάρχει, αυτός έπρεπε να τύχει πολύ διαφορετικής 

μεταχείρισης από όλους τους υπόλοιπους που με κανένα τρόπο δε δικάστηκαν και 

δεν τους δόθηκε η ευκαιρία να απαντήσουν στις σε βάρος τους κατηγορίες. 

Κύριοι συνάδελφοι, ελπίζω αυτή να είναι η τελευταία συζήτηση που θα γίνει 

στη Βουλή των Αντιπροσώπων με θέμα το παρελΟόν, χωρίς να λέω ότι πρέπει να 

λησμονήσουμε το παρελΟόν μας. Πρέπει να αντλούμε διδάγματα από το παρελθόν. 

Αλλά το κύριο δίδαγμα που πρέπει να αντλούμε είναι ότι δεν πρέπει να 

καταφεύγουμε σ' αυτούς τους χαλεπούς καιρούς στο παρελθόν, για να διχάζουμε το 

λαό μας. 

Και πιστεύω πως, έντιμε κύριε Πρόεδρε και έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, 

δόθηκε στο Οέμα αυτό των 62 δημόσιων υπαλλήλων τέτοια έκταση που είναι 

δυσανάλογη με το πρόβλημα. Η έκταση του προβλήματος Οα ήταν δικαιολογημένη, 

αν οι 62 αυτοί άνΟρωποι ήταν οι πρωταγωνιστές, ήταν οι αρχιτέκτονες τουπραξικο-
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πήματος. Αν αυτοί όντως ήταν οι αρχιτέκτονες του πραξικοπήματος, ήταν οι 

άνΟρωποι οι οποίοι συνέλαβαν το πραξικόπημα και εξετέλεσαν το πραξικόπημα και 

επιχειρείτο από την κυβέρνηση η επαναφορά τους στα αξιώματα από τα οποία 

απολύΟηκαν, Οα έλεγε ένας ότι ήταν εντελώς ανεπίτρεπτη η ενέργεια αυτή και 

σίγουρα και ο τελευταίος δημοκρατικός πολίτης θα ένωνε τη φωνή του με αυτούς 

που θα φώναζαν και θα διαμαρτύρονταν για τη δικαίωση των πρωταγωνιστών του 

πραξικοπήματος. Αλλά γι' αυτούς τους 62 ανθρώπους, ποιος λογικός άνθρωπος 
μπορεί να ισχυριστεί ότι διαδραμάτισαν οποιοδήποτε ηγετικό ρόλο στη σύλληψη ή 

στην εκτέλεστη του πραξικοπήματος; Ζούμε σ' ένα μικρό τόπο που όλοι γνωρίζουμε 

με τι βαρύνονται οι άνθρωποι αυτοί. Και γνωρίζουμε ότι βαρύνονται με πράξεις 

που σε καμιά χώρα του κόσμου δε θα θεωρούνταν ότι ήταν πρωταγωνιστικές ενός 

πραξικοπήματος . Οι πλείστοι από αυτούς κατηγορήθηκαν για ενέργειες, όπως Π.χ. 

ότι έλαβαν μέρος σε έρευνες, ότι ήταν σε road blocks -για να χρησιμοποιήσω τη 
φράση που χρησιμοποίησε ο κ. Λριστοφάνης Γεωργίου, ο συνάδελφος από τη 

Λευκωσία- και άλλες παρόμοιες ενέργειες. Και όλα αυτά σε μια περίοδο που όλοι 

γνωρίζουμε ότι είχαν κληΟεί υπό τα όπλα, σε μια περίοδο που όλοι γνωρίζουμε ότι 

στην Εθνική Φρουρά κλήθηκαν άλλοι να υπηρετήσουν και έπαιρναν οδηγίες από 

τους τότε κρατούντες στην Εθνική Φρουρά. Θα μου πείτε ίσως: Μα αυτοί οι 

άνθρωποι είναι παντελώς άμοιροι ευΟυνών; Δε λέω ότι είναι παντελώς άμοιροι 

ευθυνών, αλλά σίγουρα παρόμοια συμπεριφορά με το να λάβουν μέρος σε έρευνες ή 

με το να λάβουν μέρος σε άλλες παρόμοιες δραστηριότητες, επέδειξαν τότε πολλές 

χιλιάδες Κυπρίων. Όχι εκατοντάδες, χιλιάδες Κυπρίων που κλήθηκαν να υπηρετή

σουν στην ΕΟνική Φρουρά κατά την περίοδο εκείνη και υπακούοντες στις οδηγίες 

που έπαιρναν από τους αξιωματικούς λάμβαναν μέρος σ' αυτού του είδους τις ενέρ

γειες. Θα πούμε ότι αυτές οι χιλιάδες των Κυπρίων είναι πραξικοπηματίες και 

πρέπει να τιμωρηΟούν; Αν, αγαπητοί συνάδελφοι, αυτές όλες οι χιλιάδες των 

Κυπρίων βρίσκονται στην ίδια μοίρα με τους 62 ή τη συντριπτική πλειοψηφία των 
62, πιστεύω ότι δημιουργούμε πολύ Οόρυβο για ένα Οέμα που η ουσία του είναι 
αλλού. 

Και ποιώ έκκληση σε όσους Οα ακολουΟήσουν στο βι]μα αυτό να κάνουμε ένα, 

όσο κι αν είναι δύσκολο για μερικούς, διαχωρισμό. Το πραξικόπημα, αυτή την 

προδοσία σε βάρος της Κύπρου, δεν υπάρχει κανένας Πουλευτής μέσα σ' αυτή την 

αίΟουσα που να μην το καταδικάζει με το ίδιο πάΟος, όπως το καταδικάζει με Πάθος 

και πείσμα ο Γενικός Γραμματέας του ΛK~Λ. Με το ίδιο πάθος και πείσμα το 

καταδικάζει και ο Π ρόεδρος της Δημοκρατικού Συναγερμού. 

Δ . KONlΊΔIIΣ: 

Αλλά όχι αυτοί που το έκαμαν. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Με το ίδιο Πάθος που καταδικάζει το πραξικόπημα ο Πρόεδρος της ΕΔΕΚ με 

το ίδιο Πάθος καταδικάζει το πραξικόπημα ο Αντιπρόεδρος του Δημοκρατικού 

: Συναγερμού. Και για να μην επεκταΟώ, δεν υπάρχει κανένας μέσα σ' αυτή την 

αίθουσα που να μπορεί να μιλήσει για το πραξικόπημα και να μη χρησιμοποιήσει 

την ίδια φρασεολογία που χρησιμοποιούν και οι πλέον φανατικοί πολέμιοί του. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Μας άφησες πίσω. 
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ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Με το ίδιο πάΘος που το ΔΗΚΟ καταδικάζει ... Κι εδώ να μου επιτρέψετε μια 

παρένΘεση προς τα όσα παρατήρησε ο κ. Μουσιούττας: Ο Δημοκρατικός Συνα

γερμός και την αυτονομία του ΔΗΚΟ σέβεται και το δικαίωμα του Δημοκρατικού 

Κόμματος σέβεται απόλυτα να έχει διαφορετικές αντιλήψεις από το Δημοκρατικό 

Συναγερμό πάνω σε όλα τα Θέματα. Ασφαλώς διαφορές απόψεων, όταν υπάρχει μια 

συγκυβέρνηση μεταξύ δύο κομμάτων Θα υπάρξουν σε πολλά Θέματα. Δε νομίζω 

όμως ότι αυτές οι διαφορές πρέπει να επιτραπεί να πλήξουν τη συνεργασία που ο 

κύριος στόχος της είναι η σωτηρία της πατρίδας και πιστεύω πως και τα δυο 

κόμματα αντιλαμβάνονται πως, όσες προσπάθειες κι αν γίνουν είτε από ανθρώπους 

που θέλουν να υποσκάψουν τη συνεργασία είτε από ανθρώπους οι οποίοι δεν είδαν 

με καλό μάτι τη συνεργασία για πολιτικούς λόγους, δεν πρέπει να επιτρέψουν να 

υποσκαφθεί η συνεργασία, όταν ο κύριος και πρωταρχικός στόχος της συνεργασίας 

ήταν και παραμένει και Θα είναι η σωτηρία της πατρίδας. Τουλάχιστον έτσι αντιλαμ

βανόμαστε εμείς του Δημοκρατικού Συναγερμού τη συνεργασία μαζί με το Δημοκρα

τικό Κόμμα. Διαφορές οπωσδήποτε θα έχουμε και δεν έχουμε καμιά ψευδαίσΘηση 

εμείς του Δημοκρατικού Συναγερμού ότι πέρα από τη διαφορά που είχαμε πάνω στο 

συγκεκριμένο Θέμα που συζητούμε Θα προκύψουν και άλλα Θέματα στα οποία Θα 

έχουμε και πάλιν τις διαφορές μας με το Δημοκρατικό Κόμμα, αλλά μέσα στα 

πλαίσια της συνεργασίας για τη σωτηρία της πατρίδας ελπίζω και πιστεύω πως και 

τα δυο κόμματα θα κάμνουμε, όπου είναι αναγκαίο, όλες τις αναγκαίες υποχωρήσεις 

προς εξυπηρέτηση του κύριου στόχου που τάξαμε, τη σωτηρία της πατρίδας. 

Κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου είπε ότι τις μέρες που προη

γήθηκαν του πραξικοπήματος ο αδελφός σκότωνε αδελφό. Αυτή είναι μια πικρή 

αλήΘεια. Είχαμε τότε διχασμό στην Κύπρο αδελφικό. Ως πότε θα συνεχίσουμε να 

αναμασούμε τα του παρελΘόντος και ως πότε Θα καταφεύγουμε σ' αυτά που μας 

χώρισαν στο παρελθόν, για να τινάζουμε στον αέρα σε κρίσιμες περιόδους που 

περνά η πατρίδα μας την τόσο αναγκαία ενότητα του λαού μας; Πιστεύω πως αν 

από την Ελλάδα, στην οποία ήδη έκαμα αναφορά, πήραμε ένα παράδειγμα και τους 

μιμηθήκαμε αρκετά, τους αντιγράψαμε κατά γράμμα, αυτό είναι τα πάθη μας τα 

πολιτικά. Για πολλές δεκαετίες αν κάποιος είχε την ατυχία ο μακρινός ξάδελφος της 

γιαγιάς του να ήταν αριστερός, έπρεπε να καταδιώκεται από τις κυβερνήσεις που 

κυβερνούσαν την Ελλάδα, γιατί είχε την ατυχία κάποιος μακρινός συγγενής του να 

είχε λάβει μέρος στον εμφύλιο πόλεμο. Τους αντιγράψαμε για δυο δεκαετίες σχεδόν 

τώρα στην Κύπρο. Αλλά εκείνοι μετά τα παΘήματα της Χούντας και την επάνοδο 

της Δημοκρατίας το 1974 λησμόνησαν το παρελΘόν. ΆνΘρωποι που θεωρούνταν 
αρχιτέκτονες τότε του εμφύλιου πολέμου -δίκαια ή άδικα δεν το εξετάζω, δε Θα 

κάμω αναμόχλευση του παρελΘόντος- επέστρεψαν στην Ελλάδα, πήραν τη θέση τους 

στην πολιτική, την κοινωνική ή την οικονομική ζωή της Ελλάδας και έκτοτε έχει 

λησμονηΘεί αυτό το παρελΘόν. Δε νομίζετε ότι είναι καιρός να κάνουμε κι εμείς κάτι 

το ίδιο στην Κύπρο, όταν οι συνΘήκες που περνά σήμερα ο τόπος μας είναι ιδιαί

τερα πολύ χειρότερες από εκείνες που επικρατούσαν στην Ελλάδα το 1974; 

Νομίζω, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, πως η συζήτηση αυτή παρέχει 

την ευκαιρία να ξαναπούμε τις απόψεις μας στο λαό. Μήπως νομίζετε ότι αυτά τα 

οποία έχουμε πει είτε εμείς του Δημοκρατικού Συναγερμού είτε αυτά που έχουν πει 
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οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ, της ΕΔΕΚ ή του Δημοκρατικού Κόμματος ο λαός δε τα 

γνωρίζει; Κάνουμε επαναλήψεις πραγμάτων τα οποία είπαμε πολλές φορές στο 

παρελθόν κω ίσως κανένα αποτέλεσμα ουσιαστικό να μην προσφέρεται με αυτού 

του είδους τις συζητήσεις που κάνουμε στη Βουλή πάνω στα θέματα του παρελθό

ντος που μας χώρισαν. Ας συγκεντρώσουμε την προσοχή μας στα θέματα που μας 

ενώνουν και είναι πολλά. Και να μου επιτρέψετε να κλείσω την παρέμβασή μου με 

την εξής σκέψη: Από τις συζηη1σεις που έγιναν ενώπιον της Βουλής για κάποιο ή 

κάποιους από τους 62 είμαστε όλοι σχεδόν πεπεισμένοι ότι μπορεί να είνω άδικη η 
απόλυσή τους. Εγώ λέω έστω και για έναν από αυτούς να ήταν άδικη η απόλυσή του, 

νομίζετε ότι Οα ήταν ενδεδειγμένο για την κυβέρνηση Κληρίδη να έλθει σήμερα, τόσα 

χρόνια μετά, να ξανανοίξει φακέλους, να ξαναδικάσει τους 62 από την αρχή, για να 
αποφασιστεί ποιοι από αυτούς είναι αΟώσι κω ποιοι από αυτούς είναι ένοχοι; Θα 

εξυπηρετείτο το εΟνικό συμφέρον να αρχίσουν ξανά τέτοιου είδους δίκες σήμερα; 

Θα ήταν όμως δίκαιο και η συνείδησή σας εσάς κύριε Χριστόφια ή εσάς κύριε 

Χατζηδημητρίου Οα ήταν ήσυχη αν έστω και ένας από αυτούς τους 62 απολύθηκε και 
στιγματίστηκε σαν πραξικοπηματίες, ενώ ήταν αΟώος, επειδή οι διαδικασίες που 

ακολουΟήθηκαν δεν ήταν οι ενδεδειγμένες; Εδώ είναι η ουσία του προβλήματος. Η 

ουσία του προβλήματος είναι ακριβώς εδώ. Ότι από τις διαδικασίες που έπασχαν 

δυνατό, δε λέω ίσως, δε λέω με σιγουριά, αλλά λέω είναι πολύ πιθανό, κάποιος, 

έστω και ένας, μοναδικός, να καταδικάστηκε και να είναι αΟώος. Δε νομίζετε ότι η 

αρχή που καΟιεωρήθηκε με τη σοφία αιώνων ότι είναι χίλιες φορές προτιμότερο 

εκατόν ένοχοι να κυκλοφορούν ελεύθεροι παρά να καταδικαστεί έστω και ένας 

αθώος, να τύχει εφαρμογής σ' αυη1 την περίπτωση; Δε νομίζετε ότι λαμβάνοντας 

υπόψη το σύνολο της προ·ίστορίας -διότι, επαναλαμβάνω, σίγουρα το πραξικόπημα 

δεν ήλθε εν αιΟρία κω σίγουρα το πραξικόπημα δεν έγινε από αγγέλους εξ ουρανού

ξέρουμε σίγουρα ότι το πραξικόπημα δεν το συνέλαβαν οι Κύπριοι; Ξέρουμε ότι 

κάποιοι Κύπριοι έλαβαν μέρος σε ενέργειες μετά την επικράτηση του πραξικοπή

ματος. Ξέρουμε ότι οι ενέργειες έγιναν πρώτα από αξιωματικούς της Χούντας, που 

χρησιμοποίησαν στρατευμένα παιδιά της Κύπρου μας. Όλα αυτά τα ξέρουμε. 

Σίγουρα κάποιοι Κύπριοι έλαβαν μέρος σε κάποιες ενέργειες, όπως Οέλετε χαρακτη

ρείστε τες. Το Οέμα είναι ότι αυτοί οι άνΟρωποι, όταν δεν τιμωρήθηκαν την εποχή 

που έπρεπε, είνω σωστό να τιμωρηθούν μετά από δεκαετίες; Μα δε Οα έλθουμε τότε 

ως κράτος να παραβιάσουμε τη μια από τις κεφαλαιώδεις αρχές της δικαιοσύνης 

ότι, όταν έρχεσω να δικάσεις ένα μετά από δεκαετίες δεν απονέμεις δικαιοσύνη 

αλλά εκδίκηση; Δε θα παραβιάσουμε μια από τις βασικότερες αρχές της δικαιοσύνης 

η οποία επιτάσσει η δικαιοσύνη να απονέμεται γρήγορα; Που επιτάσσει ένας να 

δικάζεται και να καταδικάζεται ή να αΟωώνεται σε σύντομο χρονικό διάστημα από 

την ημερομηνία διάπραξης του αδικήματός του; 

Και ερώτω έντιμοι κύριοι συνάδελφοι: Την εποχή που έπρεπε να δικαστούν 

είχε ευθύνη ο Δημοκρατικός Συναγερμός γιατί δε δικάστηκαν; Δεν υπήρχε ο Δημο

κρατικός Συναγερμός. Εκείνοι που κυβερνούσαν τότε την Κύπρο έκριναν ότι δεν 

έπρεπε να τους δικάσουν. Δεν αναφέρομαι στους 62, γιατί για τους 62 δεν υπάρχει 
κανένα αποδεικτικό στοιχείο σύμφωνα με τη διαδικασία που προβλέπει το κράτος 

δικαίου. Επαναλαμβάνω, μπορεί το πολιτικό γραφείο του ΑΚΕΛ -για να μην αναφέ

ρομαι μόνο στο ΑΚΕΛ- μπορεί το 99.9% του Κυπριακού λαού να πιστεύει στην 
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ενοχή τους και να μην έχει καμία αμφιβολία ότι είναι ένοχοι, αλλά αυτό δε νομιμο

ποιεί κανένα μας να τους χαρακτηρίζει πραξικοπηματίες. Και είναι η διαφορά αυτή 

που έχουμε μαζί με όσους υποστηρίζουν ότι αυτοί οι 62 άνΟρωποι έπρεπε να παρα
μείνουν τιμωρημένοι. Αν αποδεικνυόταν μέσα στα πλαίσια του κράτους δικαίου η 

ενοχή τους, ασφαλώς ο Δημοκρατικός Συναγερμός δε Οα διανοείτο να ζητήσει την 

ακύρωση της καταδίκης τους. Γιατί όλοι ξέρετε ότι στη συνείδηση και του τελευ

ταίου συναγερμικού το πραξικόπημα είναι μια ενέργεια που καταδικάζεται πέρα για 

πέρα και όλοι ξέρουμε ότι αυτό το θέμα του πραξικοπήματος το έχουμε εκμεταλ

λευτεί κάποιοι για πολιτικούς λόγους, κατά κράτος και κατά κόρο, και έφΟασε η 

εποχή που νομίζω ότι πρέπει να σταματήσουμε να το εκμεταλλευόμαστε. 

Αυτά είχα να πω, κύριε Πρόεδρε, και ελπίζω ότι αυτή Οα είναι η τελευταία 

συζήτηση που Οα διεξαχθεί στη Βουλή με αναφορά στα όσα στο παρελθόν μας 

χώριζαν, γιατί ο Δημοκρατικός Συναγερμός, όπως και ο κ. Μαρκίδης ανέφερε, και 

το επαναλαμβάνω κι εγώ με τη σειρά μου, κάνει έκκληση προς όλους τους Κυπρίους 

και τείνουμε χείρα φιλίας και αγάπης προς όλους και προς το ΑΚΕΛ ... 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Ακόμα! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ακόμα! Ασφαλώς, γιατί όχι. Γιατί; Το "ακόμα" δεν το αντιλαμβάνομαι. Και 

προς το AKf:A, που είναι οι κατ' εξοχήν πολιτικοί μας αντίπαλοι, αλλά και προς 
όλα τα υπόλοιπα κόμματα, τους πολιτικά ενταγμένους και ανέντακτους και λέμε: 

Εδώ προέχει η σωτηρία της Κύπρου. Εδώ κινδυνεύουμε όλοι από τον Ντενκτάς και 

τον Αττίλα. Αν ο Αττίλας αποφασίσει μια καλή ημέρα να επεκτείνει τα σύνορά του 

και προς τη Λεμεσό ή προς την Πάφο δε νομίζω ότι το δικό μου κεφάλι, του 

Χρίστου Πουργουρίδη Οα τσ αφήσει στους ώμους μου με το αιτιολογικό "πήγαινε 

στο καλό παιδί μου, εσύ ήσουν πραξικοπηματίας και επειδή σ' ευχαριστώ που συνέ

βαλες στο να φέρεις τους αττίλες στην Κύπρο, δε σου κόβω το κεφάλι, ενώ εσύ κύριε 

Ανδρέα Χρίστου επειδή ήσουν δημοκράτης και πολέμησες το πραξικόπημα, για να 

μην έλθουν οι αττίλες θα σου κόψω το κεφάλι". Ασφαλώς αν οι αττίλες επιχειρή

σουν να καταλάβουν τη Λεμεσό και του Ανδρέα Χρίστου και του Χρίστου Πουργου

ρίδη τα κεφάλια Οα βρεθούν κάτω από την ίδια σπάΟα. Γι' αυτό και αυτό το ενδεχό

μενο πρέπει μονιασμένοι και αγαπημένοι και ενωμένοι να προσπαΘήσουμε να το 

αποτρέψουμε . 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω ερωτηΟεί για κάτι από τον έντιμο συνάδελφο και Θέλω να 

δώσω μια απλή απάντηση . ΕρωτήΘηκα αν δε Οα έχω εγώ και ο κ. Χατζηδημητρίου 

πρόβλημα συνείδησης σε περίπτωση που έστω κι ένας από τους 62 είναι αθώος και 
ουσιαστικά παραμείνει καταδικασμένος. 

Νομίζω ότι εδώ υπάρχει μια παρεξήγηση πάνω στην οποία κινείται η όλη φιλο

σοφία του Δημοκρατικού Συναγερμού . Δεν έχει καταδικαστεί κανένας από τους 62. 
Ο μάστρος τους -επειδή είμαι λίγο χωριάτης και μας ακούει και ο κόσμος και Θέλω 

να καταλαβαίνει ο κόσμος και δυστυχώς το ρίξαμε στα νομικίστικα εδώ- που έτυχε 

να είναι η κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας, μάζεψε διάφορες καταθέσεις με 

βάση νόμο ο οποίος είχε τότε ομόφωνα εγκριΘεί από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, 
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αν δεν απατώμαι, και με βάση εκείνες τις καταΟέσεις τους έδιωξε από τη δουλειά 

τους και τους έδωσε και λεφτά από πάνω, μήπως και αδικήσει τους ανθρώπους. Δε 

δικάστηκαν και δεν καταδικάστηκαν. 

Αναφέρθηκε η Ελλάδα. Τα πολιτικά δικαιώματα αυτών των ανθρώπων δε 

θίχτηκαν και ούτε ρίχθηκαν στη φυλακή, για να πούμε ότι δικάστηκαν και καταδικά

στηκαν αθώοι, ώστε να έχει ο Χριστόφιας πρόβλημα συνείδησης. Ο Χριστόφιας έχει 

ένα πρόβλημα συνείδησης από τη μέρα που μπήκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων 

και πρέπει να το πω. Δεν το κάνω αυτό για να προκαλέσω, αλλά το λέω με όλη την 

ειλικρίνεια και το πρόβλημα αυτό προέρχεται από το εξής: 

Πάω κάποτε και επισκέπτομαι την πεΟερά μου η οποία μου λέει: "Δημήτρη, εσύ 
πώς αισθάνεσαι με τη συνείδησή σου, όταν βλέπεις απέναντί σου στα έδρανα τον 

κ. Παρισινό ο οποίος ήταν υπουργός της πραξικοπηματικής κυβέρνησης;". Γιατί με 

ρωτά; Με ρωτά γιατί έχει γιο αγνοούμενο η πεθερά μου. Με ρωτούν πολλοί φίλοι 

μου και άνθρωποι δικοί μου "πώς αισθάνεσαι, Δημήτρη, δε σε τύπτει η συνείδησή 

σου, όταν έχεις απέναντί σου αυτή την κατάσταση;". 

Απαντώ, κύριε Πρόεδρε, στον κ. Χρίστο Πουργουρίδη, ότι με τύπτει η συνεί

δησή μου, δεν κάνω όμως τίποτε άλλο, γιατί είπε ο κ. Πουργουρίδης και οι άλλοι 

ομιλητές ότι έχουμε πρόβλημα και είπαμε να κάνουμε τόπο στην οργή. Απλά κάναμε 

μια δήλωση και μας ρίχθηκαν οι φίλοι του Δημοκρατικού Συναγερμού, επειδή 

κάναμε τη δήλωση. Για λόγους συνείδησης κάναμε εκείνη τη δήλωση και δεν είναι 

γιατί θέλαμε να εκμεταλλευτούμε οτιδήποτε. 

Έχω, λοιπόν, κ. Χρίστο, πρόβλημα συνείδησης. Όμως δεν έχω κανένα 

απολύτ.ως πρόβλημα συνείδησης, και το λέω με σαφήνεια, γιατί 62 άνθρωποι απλά 
διώχτηκαν από τη δουλειά τους από την κυβέρνηση και πήραν και αποζημιώσεις. 

Κανένα απολύτως πρόβλημα συνείδησης. Έχω μεγάλο πρόβλημα συνείδησης, γιατί η 

σημερινή κυβέρνηση του κ. Κληρίδη προσπαθεί, στο όνομα αυτών των 62 ανθρώπων 
και στο όνομα νομικίστικων επιχειρημάτων, να δικαιώσει το μεγαλύτερο έγκλημα 

που έγινε σε βάρος του τόπου. 

Η κα Κατσελλή κάθεται απέναντί μου και θα μπορούσε κάλλιστα να φύγει με 

το αυτοκίνητό της και να πάει στην Κερύνεια σε λίγο. Θα είναι όμως εδώ. Ο Δημή

τρης ο Χριστόφιας θα πάει στη Μακεδονίτισσα, ενώ Θα πήγαινε στο Δίκωμο, σας 

διαβεβαιώ. Αυτό είναι το πρόβλημα συνείδησης που υπάρχει κι έπρεπε να υπάρχει 

σε όλους και στην κυβέρνηση Κληρίδη, ώστε να μην εγείρει αυτό το θέμα με κανένα 

τρόπο. Διότι εδώ είναι που αναξέονται οι πληγές. Κάναμε εκκλήσεις 1002 φορές, 
κάναμε και από αυτό το βήμα και θα ξαναμιλήσουμε από το βήμα της Βουλής. Δεν 

έπρεπε να εγερθεί αυτό το θέμα και είναι γι' αυτό που αναξέονται οι πληγές. 

Δε θα επιχειρηματολογήσω περισσότερο. Θα μείνω ως εδώ, κύριε Πρόεδρε, 

διότι ερωτήθηκα αν έχω πρόβλημα συνείδησης. Και με όλη την παρρησία και με όλο 

το σεβασμό, αυτό είναι το πρόβλημα συνείδησης που με κατατρύχει και φαίνεται ότι 

θα με κατατρύχει πολλά χρόνια ακόμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έγιναν μερικές συσχετίσεις και νομίζω ότι χρειάζεται να 

πούμε και κάποια άλλη άποψη. 
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ΑΑ. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαβάνομαι ότι συνεχίζεται η συζήτηση . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συνεχίζεται στο επίπεδο των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. 

τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Προσπαθεί να δημιουργήσει προηγούμενο ο κ. Μαρκίδης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν είναι ποτέ δυνατό να στερήσω το λόγο σε κανένα, εφόσον θέλει να κάμει 

κάποιο σχόλιο . Η παράκληση είναι να είστε σύντομοι . 

τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Σχόλιο θα είναι, κύριε Πρόεδρε. Θα προσπαθήσω να μην ξαναμπώ στην ουσία 

του θέματος. 

Αναφέρθηκε η Χιλή . Στη Χιλή εξακολουθεί να είναι ο Πινοσιέ ο ισχυρός 

άνθρωπος και διευθύνει το στρατό και είναι με την ανοχή του Πινοσιέ στο βαθμό 

και στην έκταση που εκείνος θέλει που λειτουργεί η δημοκρατία. Στις φυλακές υπάρ

χουν δημοκράτες αγωνιστές. Ουσιαστικά η Χιλή ακόμα δεν έχει απελευθερωθεί από 

τη Χούντα. Υπάρχει μια εξελικτική πορεία με μεγάλη βελτίωση από ότι όταν ήταν 

επί χουντικού καθεστώτος, αλλά σίγουρα το πέλμα του φασισμού εξακολουθεί να 

σκιάζει τη Χιλή. Κάπως θα πρέπει να το κατανοούμε εμείς οι Κύπριοι που μας 

σκιάζει η ανάμνηση του πραξικοπήματος και η παρουσία του τούρκικου κατοχικού 

στρατού. 

Στην Αργεντική έπεσε η χούντα πριν μερικά χρόνια και εξακολουθούν κάθε 

βδομάδα να μαζεύονται οι μανάδες των αγνοουμένων με τα αναμμένα κεριά και να 

ζητούν τα παιδιά τους και την τιμωρία των ενόχων. Και σ' αυτό το σημείο μοιά

ζουμε . Δεν είμαστε οι μόνοι που βλέπουμε το έγκλημα ατιμώρητο, έστω κι αν στη 

δική μας περίπτωση είναι μεγαλύτερο, γιατί χάσαμε και τη μισή μας πατρίδα. Αν 

υπάρχουν ομοιότητες σ' αυτές τις περιπτώσεις αυτές αφορούν το ατιμώρητο 

έγκλημα. 

Κι έρχομαι και στην περίπτωση της Κύπρου . Πράγματι η Κύπρος αντιμετω

πίζει ένα δράμα κι αντιμετώπισε αυτό το δράμα μέσα σ' ένα πνεύμα εθνικής 

σύγχυσης. Στην Ελλάδα δεν είχε οπαδούς η χούντα. Στην Ελλάδα η δεξιά δεν έχει 

ούτε ένα χουντικό. Αυτή τη στιγμή στην Ελλάδα, μέσα στην ηγεσία της Νέας Δημο

κρατίας υπάρχουν δημοκράτες αγωνιστές. Υπάρχουν αντιστασιακοί, υπάρχουν 

άνθρωποι που κατηγορήθηκαν, βασανίστηκαν, έχασαν τη σταδιοδρομία τους, αλλά 

δεν υπάρχει ούτε ένας φασίστας, δεν υπάρχει ούτε ένας πραξικοπηματίας. 

Στην περίπτωση τη δική μας υπήρξε η μεγάλη παρεξήγηση την οποία πρέπει να 

κατανοήσουμε , γιατί δυστυχώς, συνταυτίστηκε η έννοια της χούντας με την έννοια 

της Ελλάδας και του πατριωτισμού και, δυστυχώς, η κυπριακή δεξιά παρασύρθηκε 

σ' αυτό τον κυκεώνα. Και ήταν κι αυτός ο λόγος που έπαυσε να υπάρχει το Ενιαίο 

Κόμμα κι έγινε και ο Δημοκρατικός Συναγερμός σε μια προσπάθεια αναβάπτισης. 

Και όλοι βοηθήσαμε το Δημοκρατικό Συναγερμό σ' αυτή την πορεία και καταβάλαμε 

κάθε δημοκρατική προσπάθεια να διαχωρίσουμε, εμείς οι δημοκρατικοί, την 

κυπριακή δεξιά από τον κυπριακό φασισμό και από το πραξικόπημα. 
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Είναι με αυτό το πνεύμα που συνεργαζόμαστε με το κόμμα της κυπριακής 

δεξιάς και εξακολουθούμε να διαχωρίζουμε τους πραξικοπηματίες και να τους 

θεωρούμε ένοχους. Και εξακολουθούμε να έχουμε την εξής απορία: Εφόσον είχε την 

ευχέρεια ο Δημοκρατικός Συναγερμός να παίζει το ρόλο του ως ένα δημοκρατικό 

κόμμα μέσα στην κυπριακή κοινωνία, ποια ανάγκη είχε ή έχει των πραξικοπημα

τιών; Εξασθενίζει και τη δική του υπόσταση και δημιουργεί πρόβλημα στον τόπο. 

Είπε ο φίλος κ. Πουργουρίδης ότι ήταν εμφύλιος πόλεμος . Δεν ήταν εμφύλιος 

πόλεμος, όπως δεν ήταν στην Ιταλία με το Μουσολίνι, όπως δεν ήταν εμφύλιος στη 

Γερμανία με το Χίτλερ, όπως δεν είναι εμφύλιος πουθενά, όταν εμφανίζεται το 

μίασμα του φασισμού. Ο φασιμός είναι "μίασμα και δυστυχώς και στην Κύπρο μας 

άγγιξε αυτό το μίασμα. Αν υπάρχει κάτι που πρέπει όλοι από κοινού να φροντί

σουμε να θαφτεί, αυτό είναι το μίασμα του φασισμού που πρέπει να το κάνουμε 

παρελθόν . Να συμφωνήσουμε όλοι ότι έγινε μια μεγάλη τραγωδία . Δε βρίσκουμε 

άκρη, διότι υπάρχουν πολλές και μεγάλες ενοχές. 

Εγώ σας λέω ότι κι εμείς που αντισταθήκαμε, σε κάποιο βαθμό είμαστε υπεύ

θυνοι, γιατί δεν αντισταθήκαμε όσο έπρεπε. Το ότι ζούμε είναι κι αυτό λάθος μας. 

Θα έπρεπε να είχαμε αγωνιστεί περισσότερο εμείς που βλέπαμε ότι η χούντα 

σήμαινε τουρκοκρατία και φωνάζαμε για εφτά χρόνια και ήμασταν κι αξιωματούχοι 

αυτής της δημοκρατίας και απολαμβάναμε τα ωφελήματα της. Είναι αυτό και δική 

μου τύψη πραγματικά, γιατί έζησα για εφτά χρόνια την αίσθηση της επερχόμενης 

καταστροφής και όμως δεν μπορέσαμε να την ανακόψουμε. 

Αύριο, όταν θα έλΟει η μελλοντική γενιά, δε θα ξεχωρίζει το ΔΗΣγ ή το ΑΚΕΛ 

ή την ΕΔΕΚ ή το ΔΗΚο. Θα πει ότι οι Κύπριοι του 1974 κατέστρεψαν την Κύπρο. 
Όλοι. Αλλά τουλάχιστο να υπάρχει μια αναγνώριση και να υπάρχει μια αντίληψη 

ότι το πραξικόπημα ήταν το μεγαλύτερο έγκλημα και η μεγαλύτερη προδοσία. Στο 

πραξικόπημα υπάρχει ένα υπόβαθρο και το υπόβαθρο αυτό είναι ο φασισμός. Και 

υπάρχουν άνθρωποι που ταυτίστηκαν με την έννοια του πραξικοπήματος. Τουλάχι

στον αυτοί που ταυτίστηκαν θα έπρεπε από μόνοι τους να το είχαν συναισθανθεί. 

Να πήγαιναν σπίτι τους και να μη μας ενοχλούσαν. Και θα έπρεπε το μεγάλο κόμμα 

της δεξιάς, με την ιστορία και την παράδοσή του, με τις πολύ καλές του προθέσεις 

και με τον πατριωτισμό και την αρετή του, με ότι έχει κληρονομήσει, να προστα

τεύσει την εικόνα και τη φυσιογνωμία της Κύπρου. 

Αυτή είναι η δική μου έκκληση προς το μεγάλο και πατριωτικό κόμμα της 

δεξιάς . Να αφήσει κατά μέρος αυτά τα στοιχεία που ταυτίστηκαν με το πραξικόπημα 

και το φασισμό, για να μπορέσουμε όλοι να προχωρήσουμε από κοινού μέσα από 

μια κοινή προσπάθεια για τη σωτηρία της πατρίδας μας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Μάτσης. 

Γ. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω ότι η συζήτηση προσλαμβάνει μια συγκινησιακή 

εξέλιξη, μέσα στο πλαίσιο της οποίας οι αγωνίες όλων μας συμπίπτουν. Ο κ. Χατζη

δημητρίου πολύ εύστοχα και γενικεύοντας το θέμα αναφέρθηκε στη γενικότητα της 

ευθύνης. 
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Θέλω, κύριε Πρόεδρε, να προσθέσω με πολύ λίγα λόγια τη δική μου θέση, 

γνωρίζοντας αρκετά από τα πράγματα που εξελίχθηκαν μετά από την ανακήρυξη της 

Κυπριακής Δημοκρατίας το 1960. Με την αφέλεια που χαρακτήριζε το λαό μας και 
με την επέμβαση των ξένων συμφερόντων διαδραματίστηκαν σωρεία γεγονότων και 

περιστατικών τα οποία οδήγησαν το λαό από το κακό στο χειρότερο. Πάντοτε με το 

σύνθημα του πατριωτισμού, πολλές ομάδες του πληθυσμού προβάλλοντας αυτό το 

σύνθημα διέπρατταν πράξεις οι οποίες τελικά οδήγησαν στο δικό μας αφανισμό. 

Εξ ου και η τραγική κατάληξη της προδοσίας του 1974. 

Είμαι Πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού αυτή τη στιγμή, κύριε 

Πρόεδρε, και μπορώ να πω ότι όταν ο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος κτυπήθηκε στο 

Προεδρικό Μέγαρο κατέφυγε κοντά μου, στο Καφεκοπτείο Χαραλάμπους, φεύγο

ντας για να γλυτώσει από το Προεδρικό Μέγαρο. Ζήτησε την προστασία μας. Είχε 

την ατυχία να λείπω στο Βαρώσι, να με κόψει το πραξικόπημα εκτός Λευκωσίας και 

δεν μπόρεσα να είμαι εκεί να του ανοίξω και να τον προστατεύσω. 

Λέγοντας αυτό το πράγμα, θέλω να τονίσω αυτό που είπε ο κ. Χατζηδημη

τρίου. Ότι η αγωνία όλων μας για την τραγική εξέλιξη της πορείας της ιστορίας μας 

είναι μεγάλη και πραγματικά επιζητούμε όλοι την κάθαρση από όλα όσα συνέβησαν 

από το 1960 μέχρι το 1974 αλλά και σήμερα . Α ν έχουμε τη δύναμη της ψυχικής 

ανάτασης και της συναδέλφωσης μπορεί να βρούμε την ομαδική πορεία προς το 

μέλλον και δεν υπάρχει άλλος δρόμος για να οδηγήσουμε, αν θα το κατορθώσουμε, 

το λαό μας προς τη σωτηρία. 

Μέσα σ' αυτό το πνεύμα, με μοναδική θέση πάντοτε και μόνιμα την καταδίκη 

της προδοσίας του 1974, εμείς είμαστε έτοιμοι, ψυχή τε και σώματι, να συστρατευ
θούμε με όλους και τα χέρια μας είναι απλωμένα προς κάθε κατεύθυνση. Αλίμονό 

μας, μετά από λίγα χρόνια, αν ο εποικισμός πολλαπλασιαστεί. Αν επεκταθεί στις 

ελεύθερες περιοχές, ποιος θα μέμφεται ποιον και πού θα σταθεί η ιστορία να διαχω

ρίσει μεταξύ μας αθώους και ένοχους; Θα είμαστε όλοι ένοχοι ιστορικά και θα 

είμαστε οι εγκληματίες της απώλειας εδαφών τον 210 αιώνα, πράγμα που λίγοι λαοί 

κατάφεραν με τη συμπεριφορά τους και με την επέμβαση των ξένων συμφερόντων. 

Με αυτά τα λόγια, κύριε Πρόεδρε, θέλω να συμμεριστώ την αγωνία που εκφρά

ζεται από όλες τις πλευρές και να εκφράσω πράγματι τη δική μας ομόθυμη καταδίκη 

των γεγονότων που διαπράχθηκαν και να απλώσουμε τα χέρια προς όλες τις 

πλευρές, για να βρούμε το δρόμο μας και να προχωρήσουμε μπροστά. 

Σε λίγες μέρες η δοκιμασία της ιστορίας μας θα εξελιχθεί στη Νέα Υόρκη. 

Αυτή τη στιγμή αντιπαρατασσόμαστε με πικρίες και βαριές κουβέντες μεταξύ μας 

αντί με άγχος να προβληματιστούμε για τις υπαλλακτικές πορείες που πρέπει να 

υιοθετήσουμε και τις προτάσεις που έχουμε για να βγάλουμε το λαό μας από το 

αδιέξοδο . Ιδού ο δρόμος τον οποίο έπρεπε και πρέπει όλοι να ακολουθήσουμε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Νομίζω σ' αυτό το σημείο μπορούμε να διακόψουμε. Προτιμώ να μείνει αυτό 

το κλίμα. 
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Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Τετάρτη, 5 Μα'ίου 
1993, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ': 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

'Ή εκδηλωθείσα πρόθεση της κυβέρνησης Κληρίδη για επαναπρόσληψη και 

'αποκατάσταση' των 61 παυθέντων, για λόγους δημόσιου συμφέροντος, δημόσιων 
υπαλλήλων, ενεχομένων στο πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 1974". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Δώρου Χριστοδουλίδη εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

Κηρύσσω τη λήξη της συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης 9.35 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

τική σειρά: 

Αγαπίου Γιαννάκης 

Α ναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Κατσελλή Ρήνα 

Καράς Αντώνης 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Λ υσιώτης Λώρης 

Λυσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Λντιπρ6σωποι Θρησκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Ψήφιση σε νόμο του νομοσχεδίου ''Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιη
τικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993", το οποίο κατά λάθος δεν ψηφίστηκε στην 
προηγούμενη συνεδρία του Σώματος. 

2) Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Προστασίας της Παραλίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993" και ψήφισή της σε νόμο. 

3) Αγορεύσεις και συζήτηση Βουλευτών (Ν. Ρολάνδης, Δ. Ηλιάδης, Ρ. Πρέν-

. τζας, Αρ. Γεωργίου, Ν. Αναστασιάδης, Ν. Μουσιούττας, Α. Μαρκίδης, Δ. 
Χριστοδουλίδης, Ευ. Ευσταθίου, Β. Λυσσαρίδης, Δ. Συλλούρης, Α. 

Καράς, Ι. Μάτσης, Ο. Δημητρίου, Γ. Αγαπίου, Χρ. Πουργουρίδης, Δ. 

Χριστόφιας και Τ. Χατζηδημητρίου) πάνω στο θέμα 'Ή εκδηλωθείσα 

πρόθεση της κυβέρνησης Κληρίδη για επαναπρόσληψη και αποκατάσταση 

των 61 παυθέντων, για λόγους δημόσιου συμφέροντος, δημόσιων υπαλ
λήλων, ενεχομένων στο πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 1974". 

Τιμή: 75σ 

Τυπια!ηκε στο ΤυπογραφεΙο της Κυπριακής ΔημοκρατΙας. ΛευκωσΙα. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Έκτακτη Συνεδρίαση 5ης Μαίου 1993 

(Ώρα έναρξης: 4.25 μ.μ.) 

(Αρ.28) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής . . 

Παρακαλώ το Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συνεχίζουμε τη συζήτηση του θέματος 'Ή εκδηλωθείσα πρόθεση της κυβέρ

νησης Κληρίδη για επαναπρόσληψη και 'αποκατάσταση' των 61 παυθέντων, για 

. λόγους δημόσιου συμφέροντος, δημόσιων υπαλλήλων, ενεχομένων στο πραξικόπημα 
της 15ης Ιουλίου 1974". Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Δώρου Χριστοδουλίδη εκ 
μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή απουσίαζα στην Αμερική και θέλω να συμμετάσχω 

σ' αυτή συζήτηση και επειδή ο Κοινοβουλευτικός μας Εκπρόσωπος απουσιάζει αυτή 

τη στιγμή, είναι παράκλησή μας το θέμα να μην κλείσει σήμερα, αλλά την άλλη 

βδομάδα, για να μιλήσουμε κι εμείς. Πιστεύω ότι οι συνάδελφοι του Δημοκρατικού 

Συναγερμού θα ήθελαν να μας ακούσουν. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Να παραμείνει, κύριε Πρόεδρε, και μέχρι το τέλος του χρόνου, αν επιθυμεί το 

ΑΚΕΛ. Για όσο χρόνο απαιτείται και χρειάζεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Αν όσοι μίλησαν γι' αυτό το θέμα είχαν πρόθεση να είναι εντός θέματος και 

πράγματι να σχολιάσουν την ενέργεια της κυβέρνησης, θα έπρεπε να ασχοληθούν με 

(1785) 
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ένα μόνο θέμα, με ένα μόνο ερώτημα. Και το ερώτημα αυτό είναι: Το οποιοδήποτε 

Υπουργικό Συμβούλιο δικαιούται ή πρέπει να δικαιούται να απολύει δημόσιους 

υπαλλήλους, εκπαιδευτικούς ή αστυνομικούς για λόγους δημόσιου συμφέροντος; 

(Ό,τι κι αν σημαίνει δημόσιο συμφέρον). 

Κύριοι συνάδελφοι, η απάντηση του Δημοκρατικού Συναγερμού είναι ότι το 

Υπουργικό Συμβούλιο δεν έχει αυτό το δικαίωμα. Ποια είναι η δική σας απάντηση; 

Έστω κι αν κάποιοι, και ιδιαίτερα το ΑΚΕΛ, έχουν τη φανερή πρόθεση να εκμεταλ

λευτούν το θέμα για άλλους λόγους, που θα εξηγήσω πιο κάτω, οφείλουν να απαντή

σουν κι αυτό το ερώτημα. 

Δε χρειάζονται ιδιαίτερες νομικές γνώσεις για να διαπιστωθεί ότι ο ίδιος ο 

νόμος που ψηφίστηκε τότε και ο τρόπος εφαρμογής του δεν μπορούν να αφήνουν να 

νιώθει περήφανος κανένας Κύπριος. Ήτανμια διαδικασία σε μια αφύσικη πολιτική 

περίοδο, η οποία γινόταν πιο αφύσικη από τις πολιτικές αλχημείες για αποκλεισμό 

του 30% του λαού από τη Βουλή. Ο Νόμος 57/78 είναι και ηθικά και πολιτικά 

διαβλητός, γιατί είναι ένα χαρακτηριστικό παράδειγμα των αποτελεσμάτων των 

πολιτικών αλχημειών του ΑΚΕΛ, που έφερε τότε την απουσία του Δημοκρατικού 

Συναγερμού από τη Βουλή. Ήταν ένα παραφύση αποτέλεσμα μιας εποχής που η 

, , διάσπαση είχε με το ρυθμιστικό ρόλο του ΑΚΕΛ μορφώσει τη Βουλή. Ήταν ένας 
νόμος και μια διαδικασία που μπορεί πρόσκαιρα να ικανοποιούσε αισθήματα, 

πίκρες, πάθη, σκοπιμότητες κάθε είδους, εκτός από το δίκαιο και τους θεσμούς. Μια 

διαδικασία που σου θυμίζει πολιτικά τις λεγόμενες "δημοκρατίες της μπανάνας". 

Μια διαδικασία που ανήκει σ' ένα σύστημα δικαιοσύνης, όπου πρώτα τιμωρείσαι, 

μετά δικάζεσαι και μετά, αν θέλεις, ζητάς να υπερασπίσεις τον εαυτό σου. 

Οι προθέσεις του ΑΚΕΛ σήμερα είναι φανερές από τις ομιλίες εντός Βουλής, 

από τις δηλώσεις εκτός Βουλής κι από τις ενέργειες του κόμματος αυτού και των 

οργανώσεων που ελέγχει: 

Πρώτο, να δημιουργήσει ρήγμα ή εντυπώσεις διάσπασης της συνεργασίας 

ΔΗΣΥ -ΔΗΚΟ. Και δεύτερο, να επαναφέρει πληγές του παρελθόντος στο προσκήνιο, 

για να φανατίσει τους οπαδούς του, γιατί το έχει ανάγκη. Είναι ο μόνος τρόπος να 

τους συγκρατήσει. Εξάλλου, ο περισσότερος προεκλογικός, αλλά και μετεκλογικός 

λόγος του ΑΚΕΛ στηρίζεται στην πραξικοπηματολογία και στον εκφοβισμό των 

οπαδών του. 

Το πρώτο θέλει να το πετύχει το ΑΚΕΛ, για να επανακτήσει το ρυθμιστικό 

ρόλο που έχασε με τις τελευταίες εκλογές. Νιώθει άβολα το ΑΚΕΛ που δεν είναι για 

πρώτη φορά δίπλα στην κυβέρνηση. Από το 1960 μέχρι σήμερα το ΑΚΕΛ ήταν ο 
κυριότερος παράγοντας της κρατικής εξουσίας, με τις συμμαχίες του με μερίδα της 

αστικής τάξης. Τα αποτελέσματα των τελευταίων προεδρικών εκλογών έθεσαν το 

ΑΚΕΛ εκτός του μπλοκ εξουσίας. Άρπαξε τώρα την ευκαιρία για να ξεκινήσει τη 

διαδικασία της δημιουργίας του νέου μπλοκ. Εξ ου και η σύμπτωση της ίδρυσης του 

κόμματος Βασιλείου στο χώρο του κέντρου, όταν αυτό το θέμα συζητείται. Μπορεί 

το ΑΚΕΛ να είναι, αν θέλει, δίπλα στην κυβέρνηση και τώρα, χωρίς να πεισθεί το 

ΔΗΚΟ να φύγει, χωρίς να έχει την απαίτηση να είναι ρυθμιστής. Οι ελπίδες του 

ΑΚΕΛ να σπάσει τη συνεργασία για να πλευρίσει την κυβέρνηση δεν είναι εύκολο να 

εκπληρωθούν και κάπου το ΑΚΕΛ πρέπει να προσαρμοστεί σε ένα νέο ρόλο συμμε

τοχής στα κοινά, αν το επιθυμεί, χωρίς τη δύναμη του ρυθμιστή. Υπάρχει χώρος. 
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Το δεύτερο αντιλαμβάνομαι ότι το χρειcιζεται το ΑΚΕΛ, αλλά δεν είναι ο πιο 

συμφέρων τρόπος ,/ια τον τόπο. Εξάλλου τα γε,/ονότα ήδη διαψεύδουν το ΑΚ ΕΛ. Η 

ηγεσία του ΑΚΕΛ δε θα έχει ρόλο προστάτη όσων ψήφισαν Βασιλείου, γιατί η 

κυβέρνηση Κληρίδη δε θα είναι ο καταπιεστής που το ΑΚΕΛ θέλει να παρουσιάζει. 

Αντίθετα, η κυβέρνηση Κληρίδη θα κτίσει την ενότητα και τη δημοκρατία σε στέρεες 

βάσεις. 

Επειδή όμως θέλετε να γενικεύετε το θέμα, ρωτώ και λίγο περισσότερα, για να 

συγκρίνουμε και το γενικότερο τρόπο σκέψης και νοοτροπίας, γιατί σίγουρα 

υπάρχει διαφορά νοοτροπίας μεταξίl μας. Η δική μας νοοτροπία εδράζεται στην 

ιδεολογία της δημοκρατίας, ενώ η δική σας στην ολοκληρωτική ιδεολογία. Και από 

εδώ ξεκίνησαν όλες οι διαφορές μας. 

Ερώτημα πριίnο: Το εθνικό έγκλημα του 1974 νομίζετε ότι μπορεί να ενα;το
τεθεί στους ώμους 62 δημόσιων υπαλλήλων; Εμείς λέμε, όχι. 

Ερώτημα δεύτερο: Δέχεστε να καταδικαστούν 62 άτομα, επειδή υπάρχει 

αδυναμία να βρεθούν ένοχοι ή φόβος ή ανικανότητα ή τάση συγκάλυψης; 

Σας διάβασα την προηγούμενη φορά πρακτικά της ελληνικής Βουλής. Αν 

θέλετε, μπορώ να επαναλάβω, αλλά το βασικότερο συμπέρασμα είναι ότι η Ελλάδα, 

για τους λόγους που είπα πιο πάνω, δεν τόλμησε να ανοίξει το φάκελο της Κύπρου. 

Έστω κι αν μερικοί θεωρητικά μπορεί να κάνουν την πρόκληση σε οποιαδήποτε 

κυβέρνηση, φαίνεται ότι υπάρχουν λό,/οι για τους οποίους δεν μπορεί να ανοίξει ο 

φάκελος της Κύπρου. Είπε ο κ. Φλωράκης το 1986, μιλιοντας στην ελληνική Βουλή 
και αναφερόμενος στον Πρωθυπουργό: ''Ο κύριος εισηγηγής σήμερα μας είπε ότι το 

συμφέρον του κυπριακού λαού δεν επέτρεπε να ανοίξει ο φάκελος της Κύπρου". Και 

διερωτάται ο κ. Φλωράκης γιατί δεν προχωρεί ο κ. Παπανδρέου. Αν ο κ. Φλωράκης 

.. ρωτούσε τη Νέα Δημοκρατία, μπορεί κάποιοι τότε, ίσως και σήμερα, να έλεγαν ότι η 
Νέα Δημοκρατία είναι το φιλοδυτικό κόμμα κι έχει δικούς της λόγους να μη θέλει να 

ανοίξει ο φάκελος της Κύπρου. Όμως το εριοτημα τίθεται προς τον κ. Παπανδρέου, 

μετά από πέντε χρόνια διακυβέρνησης από το ΠΑΣΟΚ της Ελλάδας. 

Γι' αυτό κάπου πρέπει να είμαστε ειλικρινείς και με το λαό. Δεν μπορούμε να 

ανοίξουμε το φάκελο της Κύπρου και επειδή δεν μπορούμε να ανοίξουμε το φάκελο 

της Κύπρου, για κάποιους ανιοτερους λόγους, τους οποίους ούτε κι εγώ αντιλαμβά

νομαι, παρακαλώ και τον κ. Λυσσαρίδη και τον κ. Χριστόφια και τους δικούς μας 

ηγέτες να μας πουν τους πραγματικούς λόγους, αν τους ξέρουν. Δεν μπορούμε να 

οδηγήσουμε την ενοχή ούτε μπορούμε να είμαστε άνετοι, αν οδηγήσουμε την ενοχή 

σε 62 υπαλλήλους. Αυτές οι συνοπτικές λύσεις δεν περιέχονται στη δική μας 

νοοτροπία και ούτε μας οδηγούν στη σωστή κατεύθυνση. 

Ερώτημα τρίτο: Η επαναπρόσληψη των 62 υπαλλήλων νιώθετε πράγματι ότι 
ισοδυναμεί με δικαίωση του πραξικοπήματος; Τότε πρέπει να δεχθούμε ότι η 

τιμωρία των 62 αποτελεί ικανοποιητική ιστορική καταδίκη του πραξικοπήματος. Αν 
ήμαστε σοβαροί και σωστοί αναλυτές, θα καταλήγαμε, χωρίς πολλή δυσκολία, στο 

συμπέρασμα ότι, αν κάποιος ιστορικός του μέλλοντος πληροφορείτο ότι αυτοί οι 62 
καταδικάστηκαν για κάποιο γεγονός του 1974, με σιγουριά θα υποψιαζόταν ότι το 
γεγονός αυτό θα έπρεπε να ήταν μια εργατική διαφορά. Και δεν μπορεί ούτε η 

λογική ούτε η ιστορική, αλλά ούτε και η εθνική ευθύνη να μας επιτρέπει να παρα

πλανούμε τους εαυτούς μας και τις μέλλουσες γενιές, μετατοπίζοντας τις ευθύνες 

από εκεί που είναι στην πραγματικότητα. 
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Διότι, κύριε Λυσσαρίδη, και αναφέρομαι σε σας, διότι είχα θέσει το εριοτημα 

όταν μιλιiσατε την προηγούμενη φορά, οι ίδιοι ή παρόμοιοι μηχανισμοί που τότε 

παρέλυσαν το έθνος των Ελλήνων είναι πιθανό, αν όχι σίγουρο, να υπάρχουν και 

σήμερα και να λειτουργούν για να μας κατευθίινουν εκεί που δεν πρέπει κι αν αντι

δράσουμε στις επιθυμίες τους να μας παραλίισουν και ;τάλι. Και όταν αδυνατούμε 

να ανοίξουμε το φάκελο της Κ ύπρου για να Βρούμε τους πραγματικούς ενόχους, δεν 

μπορούμε να ρίχνουμε φως εκεί που δεν έπρεπε, διότι έστω κι αν οι 62 συμμετείχαν 
ενεργά σε κάποιο σχέδιο πραξικοπψιατος, σε κάποιο επίπεδο, είναι σίγουρα το 

επίπεδο που δεν έπρεπε να μας ανησυχεί ή να μας απασχολεί σήμερα. Γιατί είναι κι 

αυτός ένας τρόπος αποπροσανατολισμού που εξυπηρετεί ξένους, διότι η προσοΧιi 

μας είναι στραμμένη αλλού και διότι Bλάπτετrιι η ενότητα. 

Εμείς λέμε, και το εννούμε, ότι θέλουμε τη λα'ίκή συμφιλίωση, τη λήθη των 

παθών. Και το κάνουμε πράξη. Δε σας συμφέρει. Συμφέρει όμως στην Κύπρο. Είναι 

πολιτική μας εξαγγελία από την ίδρυση του κόμματός μας και γίνεται ενσυνείδητα 

για τους λόγους που εξηγούμε. Προσπαθείστε να τους κατανοήσετε. Εσείς λέτε ότι 

στεγάζουμε πραξικοπηματίες, που όταν έρθουν δίπλα σας παίρνουν συγχωροχάρτι. 

Εμείς λέμε ότι είναι επίτευγμα και θα το καταγράψει η ιστορία το ότι ο Γλαύκος 

Κληρίδης και ο Δημοκρατικός Συναγερμός συνέβαλαν αποφασιστικά στην ένταξη 

όλων σε μια νοοτροπία δημοκρατικού διαλόγου. Εξάλλου δεν είστε οι καταλληλό

τεροι να δίδετε συγχωροχάρτια. 

Θέλω να είμαι συνεπής με μια άλλη τοποθέτηση ότι εμείς δε θέλουμε να παρελ

θοντολογούμε, δε θέλουμε να επαναφέρουμε θέματα του παρελθόντος κι έτσι θα 

αποφύγω τον πειρασμό να πάω πίσω στην επίσημη ιστορία του ΑΚΕΛ, όχι σε 

μονάδες, αλλά στην επίσημη ιστορία του ΑΚΕΛ, όπως εκφραζόταν με την τοποθέ

τηση της ηγεσίας του στον αγώνα της ΕΟΚΑ και με τη συμπεριφορά και τις σχέσεις 

των ηγετών του με τα δικτατορικά, ολοκληρωτικά καθεστώτα της Ανατολικής 

Ευρώπης.'Ομως θέλω να πω αυτό: Με την προσπάθεια αναμάσησης του πραξικοπιi

ματος, δε μειώνονται οι ενοχές σας. Οι ενοχές σας δεν είναι έμμεσες, δεν είναι μεμο

νωμένες. Είναι ριζικές, είναι ιστορικές, είναι μεγάλες και βρίσκονται στη βάση της 

ιδεολογικής σας ύπαρξης. Εμείς θέλουμε να τις ξεχνούμε και θέλουμε και αναμέ

νουμε την ώρα που χωρίς να καταδικάζετε το παρελθόν σας (θέλει μεγάλη δύναμη 

για να το μπορέσετε) θα δηλώσετε αποδέσμευση και θα πάρετε την πορεία της 

ανέλιξης στο χώρο των σύγχρονων ιδεολογιών. Διερωτώμαι πότε επιτέλους θα το 

κάνετε. Και είναι χρήσιμο να το κάνετε, γιατί μόνο έτσι θα αφαιρέσετε τα αισθήματα 

ενοχής που σας οδηγούν σε ενέργειες όπως τη σημερινή. Οδηγούν σε παρελθοντο

λογία και σίγουρα σας αφαιρούν καθημερινά την αξιοπιστία σας. Η προσπάθειά σας 

να εγκλωβίσετε το δημοκρατικό διάλογο και τη δημοκρατική ανέλιξη του τόπου σε 

όρους του παρελθόντος είναι οπισθοδρομική. Αν θέλετε να λειτουργήσετε με 

σύνδρομα που λειτουργούσαν πριν από τη λήξη του ψυχρού πολέμου, θα πρέπει να 

αντιλαμβάνεστε ότι ο λαός θα σας θεωρήσει αναχρονιστικούς. Ξεχάστε και τη 

μέθοδο του στιγματισμού. Δε συνάδει με τις νέες μεθόδους διαφάνειας και πληροφό

ρησης και με το νέο ήθος. Ο λαός έχει κρίση, γνωρίζει, πληροφορείται. Θέλει λύσεις 

για τα σημερινά του προβλήματα. Προτιμά τους εκπροσώπους του να ασχολούνται 

με την επίλυσή τους. Και στα σημερινά πΡοΒλήματα δεν είστε άμοιροι ευθυνών. 

Όμως, κι αυτό εμείς το ξεχνούμε, γιατί είναι το παρόν και το μέλλον που έχει 

σημασία. 
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Εκτός των πολλαπλιον προβλημάτων, το μεγαλύτερο θέμα που έπρεπε σήμερα 

να μας απασχολεί σ' αυτή τη Βουλή είναι η συνάντηση της 24ης Μα"ίου στη Νέα 

Υόρκη. Έπρεπε σήμερα να μας απασχολεί όσο δε μας απασχόλησε ποτέ. Με έναν 

τρόπο που δε μας απασχόλησε ποτέ. Αν όλοι συμφωνούμε ότι πρέπει τουλάχιστο να 

γίνουν σημαντικές τροποποιήσεις στη δέσμη ιδεών Γκάλι, αντί να αναλίσκουμε τις 

δυνάμεις μας σε παρελθοντολογία και συναισθηματικές εξάρσεις, έπρεπε, και το 

εισηγούμαι, να αποδυθούμε σε σχεδιασμό και εκστρατεία επαφών σε όλη την 

Ευρώπη και με τα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας. Και αυτοί που πιστεύουν πολύ 

κι αυτοί που πιστεύουν λίγο ότι μπορούν να γίνουν σημαντικές αλλαγές στις ιδέες 

Γκάλι. Εκστρατεία και σε επίπεδο κοινοβουλευτικό και σε επίπεδο κυβερνητικό και 

σε επίπεδο διπλωματικό. Πρέπει όλοι να αντιληφθούμε ότι είμαστε σε σημείο 

στροφής. Στις 24 Μα'ίου θα πάμε στη Νέα Υόρκη το ίδιο ανέτοιμοι ή λιγότερο 
έτοιμοι από ό,τι έπρεπε. Εγώ εισηγούμαι σοβαρά, και το εννοώ, να διακοπεί αυτή η 

συζήτηση τώρα και να ξεκινήσουμε συζήτηση για το πώς μπορούμε να βοηθήσουμε 

την προσπάθεια της 24ης Μα·ίου. 

Ευχαριστώ, κίιριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Από το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις ο κ. Δημήτρης Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όντως θα μπορούσε να μην αρχίσει αυτή η συζήτηση, όχι απλά 

να διακοπεί. Και θα μπορούσε να διακοπεί οποιαδήποτε στιγμή. Θα μπορούσε αυτό 

να γίνει μόνο τότε, αν οι συνάδελφοι του Δημοκρατικού Συναγερμού και η κυβέρ

νηση αντλούσαν την αναγκαία ψυχική δύνcφη να πουν: "Σφάλαμε. Η απόφασή μας 

είναι λανθασμένη. Είναι απόφαση εκπρόθεσμη. Είναι απόφαση που διασπά το λαό 

και διασαλεύει την ενότητά του, την ώρα ακριβώς που όλοι αδιάσπαστοι θα έπρεπε 

να ασχολούμαστε με την αντιμετώπιση των συναντήσεων της 24ης Μα'ίου 1993". 
Κάμετέ το. Κάμετέ το και κατεβαίνω αυτή τη στιγμή από αυτό το βήμα. Δεν έχουμε 

καμιά ανάγκη και κανέναν ειλικρινά λόγο, απολύτως κανένα, να σηκωθούμε να 

.. γράφουμε θέμα και να συζητούμε επί εβδομάδες για την αθώωση του πραξικοπή
ματος και των πραξικοπηματιών. Κανέναν απολύτως λόγο. 

Ακούσαμε, κύριε Πρόεδρε, προ ολίγου ό,τι ακούσαμε και την περασμένη εβδο

μάδα, βέβαια με διαφορετικές αποχρώσεις τώρα και με πιο ισχυρό τόνο, από το 

συνάδελφο κ. Συλλούρη. Ακούσαμε για πολιτικές αλχημείες μάλιστα, για να μείνει ο 

Δημοκρατικός Συναγερμός εκτός Βουλής των Αντιπροσώπων. Θέλω να υπογραμ

μίσω ότι και εγώ προσωπικά δε νιώθω ευτυχής, γιατί ο Δημοκρατικός Συναγερμός 

τότε έμεινε εκτός της Βουλής των ΑντιπροσιΟπων. Όμως θέλω από την άλλη να πω 

ότι για αρκετά χρόνια γίνονταν προσπάθειες να αλλάξει το εκλογικό μας σύστημα 

και να γίνει σύστημα απλής αναλογικής και δυστυχώς το Ενιαίο και ο κ. Κληρίδης 

δε δέχονταν αυτές τις αλλαγές. Και το αναφέρω αυτό, επειδή μιλούμε περί ιστορίας 

και πρέπει να είμαστε ακριβείς. Πρέπει να είμαστε ακριβείς. Εγώ εδώ δε λέω ότι δε 

λειτούργησαν πολιτικές σκοπιμότητες το 1976. Λέω ότι λειτούργησαν κάτω από το 
βάρος του εγκλήματος του 1974, κάτω από το βάρος της καταστροφής, της προσφυ
γιάς, του ξεριζωμού, των αγνοουμένων και των συγγενών τους, κάτω από το βάρος 

του πραξικοπήματος, κάτω από το βάρος ενεργειών μετά το πραξικόπημα. Ναι, 

λειτούργησαν σκοπιμότητες. Ήταν σκόπιμο, ναι, κάποιοι να μη λειτουργούν 
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εντελιος εντελιος όπως θα λειτουργούσαν σήμερα. Και το ερ(ίιτημα είναι: Ήταν κάτω 

από το βάρος εκείνων των τραγικ(ον συνεπειιί)ν του πραξικοπήματος που λειτοί'ρ

γησε όχι μόνο το ΑΚΕΛ, αλλά και το ΔΗΚΟ και η ΕΔΕΚ και ο Αρχιεπίσκοπος 

. Μακάριος, όλοι ανεξαίρετα; 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Είχατε ρυθμιστικό ρόλο. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Επί Μακαρίου δε νομίζω να είχε κανένcις άλλος εκτός από το Μακάριο ρυθμι

στικό ρόλο. Ας είμαστε αντικειμενικοί επιτέλους. Εγιο κάνω και αυτοκριτική, γιατί 

το κόμμα μου τότε ακολουθούσε τόσο πιστά το Μακάριο και δεν ασκούσε και 

κάποια κριτική σε ορισμένα πράγματα. Θα μπορούσαμε ίσως να αποφύγουμε και 

ορισμένα κακοτόπια. 

Εν πάση περιπτιοσει, λειτούργησαν όλοι μέσα από κάποιες σκοπιμότητες. Και 

διερωτιομαι ποια είναι η σημερινή σκοπιμότητα της κυβέρνησης του κ. Κληρίδη να 

παίρνει την πρώτη της πολιτική απόφαση και να αθω(ονει το πραξικόπημα, εκείνη 

την καταστροφή η οποία προκάλεσε τις σκοπιμότητες τις οποίες ο αγαπητός συνά

δελφος έχει ψέξει προ ολίγου. 

Θα ασχοληθιο και παραπέρα, αλλά θέλω να διαβεβαιιοσω ειλικρινά ότι δεν 

έχουμε καμιά πρόθεση να δημιουργήσουμε ρήγμα στη συνεργασία μεταξύ του ΔΗ ΚΟ 

και του ΔΗΣΥ. Ρήγματα είναι μόνοι σας που δημιουργείτε, με τις αποφάσεις σας. 

Με την όλη συμπεριφορά σας είναι που δημιουργείτε τα ρήγματα και θα δημιουργή

σετε κι άλλα, αν συνεχίσετε να συμπεριφέρεστε με αυτό τον τρόπο. Όχι απλά 

ρήγματα, βάραθρα θα δημιουργήσετε. Λογικό και φυσιολογικό. 

Να φανατίσουμε τους οπαδούς μας; Και μόνο η εκλογή του κ. Κληρίδη, 

αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, έχει φανατίσει τους οπαδούς μας -αντικειμενικά 

βλέποντας τα πράγματα- και προσπαθούμε εμείς να μετριάσουμε τα αισθήματα των 

οπαδών μας. Προσπαθούμε να μετριάσουμε τα αισθήματα των οπαδιον μας μιλώ

ντας και εργαζόμενοι για να τροχιοδρομήσουμε συνθήκες δημιουργικής αντιπολί

τευσης και συνεργασίας. Και αυτό όχι για να είμαστε κοντά στην εξουσία. Προσπα

θούμε να ασκούμε κριτική και αντιπολίτευση και να δημιουργήσουμε συνθήκες 

συνεργασίας, γιατί υπάρχει το κύριο, υπάρχουν οι συνέπειες του εγκλήματος που 

έγιναν το 1974. Και έρχεστε με απόφαση, την πρώτη πολιτική σας απόφαση, εκεί
νους που ευθύνονται γι' αυτές τις συνέπειες ή μέρος αυτιον των συνεπειών να τους 

απαλλάξετε και να πείτε: "Ξέρετε αλλάσσουμε την απόφαση στο όνομα της δικαιο

σύνης μάλιστα"! Και το περί δικαιοσύνης αίσθημα του λαού πού πάει; Νομικίστικα 

διάφορα επιχειρήματα λέχθηκαν και θα λεχθούν από το βήμα της Βουλής. Η Βουλή 

δεν είναι ούτε δικαστήριο, δεν είναι ούτε βήμα νομικό. Είναι πολιτικό, κύριε, βήμα. 

Δεν έχουμε λοιπόν ανάγκη να φανατίσουμε τους οπαδούς μας. Βοηθήστε μας με μια 

νουνεχή πολιτική, με αναθεώρηση αυτής της απαράδεχτης απόφασης να αποφανατί

σουμε τους οπαδούς μας. 

Λέχθηκε και κάτι το οποίο είναι πρωτοφανές. Τ(ορα, αν η προεκλογική 

περίοδος γινόταν πριν από δεκαεννιά χρόνια, όταν έγινε το πραξικόπημα, τότε να 

γινόταν προσπάθεια διαστρέβλωσης. Προχτές όμως ήταν η προεκλογική περίοδος. 

Μας είπε ο αγαπητός συνάδελφος ότι το ΑΚ ΕΛ αρθρώνει προεκλογικό και μετεκλο

γικό λόγο την πραξικοπηματολογία. Αν μέμφομαι τον εαυτό μου για κάτι κατά τη 
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διάρκεια της προεκλογικής περιόδου, είναι γιατί ακριβώς δεν υπενθυμίσαμε στο λαό 

τι θα σήμαινε η εκλογή του κ. Κληρίδη. Δεν είπαμε προεκλογικά στο λαό ότι, αν 

εκλεγόταν ο κ. Κληρίδης, θα είχαμε τα χάλια που έχουμε σήμερα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Τους είπατε ότι θα βκάλουμε τα καλασνίκοφ. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Αν δε σας σταματήσουμε, θα βκάλετε τζιαι τα καλασνίκοφ. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Φόρο δε θα σας επιβάλουμε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Όταν ρίχνεις το γάντι, κύριε Αναστασιάδη, πρέπει να περιμένεις και την 

απάντηση. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αυτό είπα. Ελεύθερος να λέτε ό,τι θέλετε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Λέχθηκαν πολλά και για νοοτροπίες. Τούτα και αν είναι ωραία! Μα, οι 

νοοτροπίες εκφράζονται μέσα από την πολιτική πράξη, καλέ! Και προκαλώ: Για την 

περίοδο που αναφέρθηκε ο κ. Συλλούρης, που το 1950 τζιαι δα, εγώ ανοίγω τις 
παλάμες μου εδώ, ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων και ολόκληρου του 

κυπριακού λαού, ως εκφραστής του κόμματος των εργαζομένων που λέγεται ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, και δε θα δεις καθόλου αίμα σε αυτές τις παλάμες. Ας 

ανοίξουν και οι άλλοι τις παλάμες τους. Θα δούμε πολύ αδελφικό αίμα χυμένο στις 

παλάμες άλλων εδωπέρα. Συνεπώς, μη μας λέτε εμάς περί νοοτροπίας, ολοκληρωτι

σμού κ.λπ., κ.λπ. Είμαστε τα θύματα της ολοκληρωτικής νοοτροπίας άλλων όλα 

αυτά τα χρόνια. Και μη μας λέτε για την περίοδο της ΕΟΚΑ. 

Θέλω να κάνω μια ανοιχτή πρόκληση: Ελάτε να συζητήσουμε νηφάλια και 

ψύχραιμα ενώπιον του λαού για όλη την περίοδο της ιστορίας μας, αν θέλετε,και 

για το ποιος είναι ποιος, ποιος έκανε τι και σε ποιο πράγμα ενέχεται. Ουδείς φόβος. 

Είμαστε έτοιμοι να συζητήσoυ~ιε, διότι γίνεται τούτο το αναμάσημα συνέχεια. 

Όποτε οι πολιτικοί μας αντίπαλοι βρίσκονται σε αδιέξοδο, θυμούνται την ΕΟΚΑ 

του 1955-59 και το ρόλο του ΑΚΕΛ. Είμαστε περήφανοι και για εκείνη την περίοδο 
της ιστορίας μας. Περήφανοι και για τους αγώνες που διεξήγαμε. Είμαστε περή

φανοι, γιατί ακριβώς με την ψυχραιμία μας και με την ορθότητα της πολιτικής μας 

. αποτρέψαμε εμφύλιο σπαραγμό σ' αυτόν τον τόπο. Τα όσα συνέβηκαν το 1974 θα 
συνέβαιναν φαίνεται από το 1955-59 και χάρις στο ΑΚΕΛ αποτράπηκαν. Συνεπώς ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θεέ, έλεος! Για όνομα του Θεού! 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Όταν προκαλείτε, θα παίρνετε απαντήσεις. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Βεβαίως θα πάρετε και τις δικές μας απαντήσεις. 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Να πάρουμε και τις δικές σας. 

Εγιο γυρίζω κrιι κάμνω μνημόσυνα των ανθρώπων που σκότωσε ο Γρίβας συνέ

χεια όλο το χρόνο. Το γνωρίζετε αυτό το jTgctYfLa; Και αν θέλετε πραγματικά λα"ίκή 
συμφιλίωση και εΟνική συμφιλίωση, παραδεχτείτε αυτά τα λάθη. Να ποιοι πρέπει να 

παραδεχτούν λάθη. Και ζητήσαμε δημόσια και προκαλέσαμε δημόσια πλείστες τόσες 

φορές, δώστε, καλέ, τα οποιαδήποτε στοιχεία γι' αυτούς τους ανθρώπους. Γιατί 

δολοφονήθηκαν επιτέλους αυτοί οι άνθρωποι; Γιατί τα παιδιά τους και τα εγγόνια 

. τους να προκαλούνται, και από δασκάλους ακόμα, ότι ήταν προδότες; Δεν παίρ
νουμε καμιά απάντηση. Καμιά απολύτως απάντηση δεν παίρνουμε, κύριοι. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Όχι, πήρατε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Έχω στα χέρια μου και θα διοσουμε τις απαντήσεις. Έχω στα χέρια μου παρα

δοχές στελεχών της ΕΟΚΑ ότι άδικα σκοn;Jθηκε ο Αντρέας ο Σακκάς, για παρά

δειγμα. Ότι άδικα δολοφονήθηκε ο Κλεάνθους στην Πάcrο, για παράδειγμα. Έχει 

ανθριοπους οι οποίοι μετά από τόσα χρόνια έχουν λειτουργήσει πολύ ανθριοπινα 

και έχει η συνείδησ11 τους λειτουργήσει ανθριΟπινα. 

Αν στα πρώτα χρόνια μετά το πραξικόπημα και την εισβολή μάς έλεγε κάποιος 

ότι θα 'ρχόταν η ιορα που αυτό το Σcομα θα συζητούσε απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου που αποτελεί πράξη δικαίωσης του πραξικοπήματος, θα του απαντού

σαμε ειλικρινά ότι παραλογίζεται. Και όμως, βρεθήκαμε σήμερα, άνοιξη του 1993, 
με την πατρίδα ακόμα μοιρασμένη ένεκα εκείνου του εγκλήματος να συζητούμε ένα 

τέτοιο θέμα. Η κυβέρνηση του κ. Κληρίδη και η ηγεσία του Δημοκρατικού Συνα

γερμού μπορούν να πιστωθούν κατά την άποψή μου με όλο τον έπαινο, γιατί κατά

φεραν ύστερα από τόσα χρόνια προσπαθειcον να θέσουν θέμα δικαίωσης του πραξι

κοπήματος και όσων ευθύνονται γι' αυτό το πραξικόπημα. Γιατί περί αυτού 

ακριβώς πρόκειται. Και μας είναι πολύ λυπηρό που ο κ. Ρολάνδης δεν κατόρθωσε 

ακόμα να αντιληφθεί κάτι τέτοιο και στην προηγούμενη συνεδρία είπε πως θεωρεί 

ότι η συζήτηση παίρνει περίεργη τροπή, γιατί ασχολείται με το πραξικόπημα. Αυτά 

μας είπε ο κ. Ρολάνδης στην προηγούμενη συνεδρία. Η απόφαση της κυβέρνησης 

Κληρίδη για τους εξήντα δύο δεν είναι τίποτε άλλο παρά μια πολιτική πράξη που 

στοχεύει στη δικαίωση του πραξικοπήματος και όλων όσων πήραν μέρος ή συνήρ

γησαν με τον έναν 11 τον άλλο τρόπο σ' αυτό. Η απόφαση για τους εξήντα δύο 

στέλλει σαφή πολιτικά μηνύματα παραγραφής του πραξικοπήματος και άφεσης 

αμαρτιών για τους ενόχους της κυπριακής τραγωδίας. Είναι μια σημαντική πολιτική 

πράξη με ακόμα πιο σημαντικές πολιτικές προεκτάσεις. Γι' αυτό άλλωστε έχει ξεση

κώσει τη θύελλα αντιδράσεων που έχει ξεσηκώσει και όχι των αντιδράσεων μόνο 
ι 

ι του ΑΚΕΛ. Κατέβαλαν και θα καταβάλουν ακόμα βέβαια φιλότιμες προσπάθειες 

τόσο η κυβέρνηση όσο και οι συνάδελφοι Βουλευτές του ΔΗΣΥ να μας πείσουν ότι 

το θέμα των εξ11ντα δύο είναι καθαρά θέμα νομικό και μάλιστα θέμα απονομής στοι

χειώδους δικαιοσύνης. Επί δυο ώρες αγόρευε την περασμένη βδομάδα ο έντιμος 

συνά~ελφoς κ. Μαρκίδης από αυτό το βήμα επιστρατεύοντας όλες του τις νομικές 

γνώσεις, για να πείσει το λαό που μας παρακολουθεί ότι δεν τρέχει τίποτε. Ότι 

απλά με την απόφαση για τους εξήντα δύο τάχατες θριαμβεύει η δικαιοσύνη. Το ίδιο 

έπραξε και ο κ. Χρίστος Πουργουρίδης. Ο λαός βέβαια δεν πείθεται. Και δεν 
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πείθεται όχι γιατί του λείπουν οι νομικές Ίνιοσεις, αλλά γιατί γνωρίζει από πριοτο 

χέρι ότι η δικαιοσύνη κουρελιάστηκε με την ανατροπή της έννομης τάξης από εκεί

νους οι ο;τοίοι τον Ιούλη του 1974 έστρεψαν τα όπλα κατά της δημοκρατίας και της 
δημοκρατικά εκλεγμένης κυβέρνησης Μακαρίου. Τις τραγικές συνέπειες εκείνης της 

προδοσίας, που οδήγησε στην τουρκική εισβολή και κατοχή, συνεχίζει να τις βι(ονει 

στωικά ο λαός μας. Ό,τι άπτεται του μεγαλύτερου εγκλήματος σε βάρος της Κύπρου 

δεν μπορεί να έχει χαρακτήρα άλλο από πολιτικό. Γι' αυτό ακριβ(ος είναι που δεν 

πείθει ο Δημοκρατικός Συναγερμός, όσα νομικίστικα εΠΙΖειρήματα και αν επιστρα

τεύσει. Και όσο πιο πολύ επιμένει να παρουσιάζει το όλο ζήτημα σαν νομικό θέμα, 

τόσο πιο πολύ αποδεικνύει την παντελή έλλειψη πολιτικ(ί>ν επιχειρημάτων. Τόσο 

πιο πολύ πείθει ότι ο πραγματικός στόΖΟ; δεν είναι η απονομή δικαιοσύνης, αλλά η 

πολιτική δικαίωση του πραξικοπήματος μέσω της δικαίωσης εκείνων που το 

διέπραξαν. 

Θα αδικούσαμε βέβαια τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και το κυβερνών κόμμα, 

αν υποστηρίζαμε ότι η απόφαση για τους εξήντα δύο δεν έχει να κάμει τίποτε με τη 

δικαιοσύνη. Έχει και πολύ μάλιστα, υπό την έννοια ότι με την πρώτη πολιτική ενέρ

γειά της η κυβέρνηση Κληρίδη προκάλεσε με τέτοιο τρόπο το περί δικαιοσύνης και 

περί δικαίου αίσθημα του κυπριακού λαού, (οστε να βρεθεί αντιμέτωπη με τη συντρι

πτική πλειοψηφία αυτού του λαού. Δεν εξεγέρθηκε με την κυβερνητική απόφαση 

μόνο το περί δικαίου αίσθημα των υποστηρικτών του ΑΚΕΛ, όπως έντεχνα καλλιερ

γούν αυτή την εντύπωση μερικοί συνάδελφοι. Εξεγέρθηκε το περί δικαίου αίσΘημα 

των οπαδών του ΔΗΚΟ, των οπαδ(ον της ΕΔΕΚ, του ΑΔΗΣΟΚ και μεγάλης μερίδας 

του ίδιου του Δημοκρατικού Συναγερμού. ΕξεγέρΘηκε το περί δικαίου αίσθημα 

ολόκληρου του κυπριακού λαού. Η παλλα·ίκή αυτή αντίΘεση στην κυβερνηΤΙΚ11 

απόφαση Θα έπρεπε να είχε προβληματίσει την κυβέρνηση και την ηγεσία του Δημο

κρατικού Συναγερμού. Όσο η κυβέρνηση και ο Δημοκρατικός Συναγερμός παραγνω

ρίζουν τη λα·ίκή αντίδραση, τόσο αποδεικνύουν έμπρακτα πλέον το μέτρο του σεβα

. σμού τους προς τη θέληση της πλειοψηφίας, που αποτελεί την πεμπτουσία της 
δημοκρατίας. 

Κύριε Πρόεδρε, γίνεται λόγος για τα Θύματα δήθεν της κάθαρσης και για την 

άδικη τιμωρία που τους επιβλήθηκε επί διακυβέρνησης Κυπριανού. Εκείνοι που 

μιλούν για θύματα σε τούτο τον τόπο, όποιοι και αν είναι, από όποια παράταξη και 

αν προέρχονται, θα πρέπει κατά την άποψή μου να ζυγίζουν με πολλή προσοχή και 

τις σκέψεις και τα λόγια τους. Γιατί θύματα δεν μπορεί να χαρακτηριστούν 

άνθρωποι που συμμετείχαν ή συνήργησαν στο πραξικόπημα και οι οποίοι στη βάση 

του νόμου περί Κάθαρσης, που ενέκρινε ομόφωνα η Βουλή των Αντιπροσώπων, 

απλά παύθηκαν από τις θέσεις τους στη δημόσια υπηρεσία, την αστυνομία και την 

εκπαιδευτική υπηρεσία. Δεν μπορεί να γίνεται λόγος για θύματα και τιμωρίες, όταν 
για ένα τόσο μεγάλο εθνικό έγκλημα ούτε ποινική δίωξη ασκήθηκε ούτε πειθαρχικά 

μέτρα λήφθηκαν, αλλά απλά λήφθηκε, καθόλα νόμιμα, ένα και μόνο διοικητικό απλά 

μέτρο, αυτό της απομάκρυνσης από την υπηρεσία τους με βάση νόμο που ψήφισε 

ομόφωνα η Βουλή. Δεν μπορεί να γίνεται λόγος για θύματα και τιμωρίες, όταν η 

απομάκρυνση αυτή συνοδεύτηκε με πλουσιοπάροχες αποζημιώσεις, κάτι πρωτο

φανές ίσως στα παγκόσμια χρονικά. Αν θέλουμε να μιλήσουμε για θύματα που τιμω

ρήθηκαν και τιμωρούνται ακόμα, χωρίς μάλιστα να φταίξουν σε οτιδήποτε, γιατί το 

. μόνο τους φταίξιμο ήταν ότι υπερασπίστηκαν τη δημοκρατία και την πατρίδα, τότε 
έχουμε όντως πολλά να πούμε. Να μιλήσουμε για τα θύματα του πραξικοπήματος 
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και της εισβολής που θυσίασαν τη ζωή τους. Θύματα είναι οι αγνοούμενοι και οι 

παθόντες μας. Θύματα είναι οι συγ'{ενείς των νεκριί:ιν μας, που θρηνούν ακόμα. 

Είναι οι συγγενείς των αγνοουμένων μας; που αγωνιούν δεκαεννιά χρόνια τώρα για 

την τύχη των προσφιλών τους. Θύματα είναι οι εγκλωβισμένοι μας, που στο τέλος 

του εικοστού αιώνα ζουν σε συνθήκες που θυμίζουν άλλες, σκοτεινές εποχές. 

Θύματα είναι οι πρόσφυγές μας, που ξεριζιί:ιθηκαν από τη γη τους και κρατιούνται 

στη ζωή με την προσμονή της επιστροφής. Θύμα είναι ολόκληρος ο προδομένος και 

μαρτυρικός λαός μας, που τιμωρείται άδικα για εγκλήματα άλλων. Ας πάψουν 

λοιπόν κάποιοι να μιλούν για θύματα της κάθαρσης και για άδικα τιμωρημένους, 

γιατί έχει και η πρόκληση τα όριά της. Γιατί η ανθρώπινη αντοχή δεν είναι ανεξάντ

λητη μπροστά στα εξωφρενικά που συντελούνται και τα ανήκουστα που λέγονται. 

Προβλήθηκε από το συνάδελφο κ. Πουργουρίδη η θέση ότι θα έπρεπε να μας 

τύπτει η συνείδησή μας, αν έστω και ένας από τους εξήντα δύο είναι αθώος. Εμείς 

έχουμε ήσυχη τη συνείδησή μας. Άλλοι είναι που πρέπει να νιιί:ιθουν τύψεις όχι για 

έναν υποτιθέμενο αθιί:ιο που ταλαιπωρείται, αλλά για έναν ολόκληρο λαό που κατ α-

. δικάστηκε και σταυριοθηκε, επειδή θεώρησαν μερικοί απλά ότι ήταν εθνικό τους 
χρέος να τον σταυριί:ισουν. Με τη λογική του συναδέλφου κ. Πουργουρίδη και το 

99,9% του κυπριακού λαού -έτσι μας είπε «(λλωστε- να διαφωνήσει με την κυβερνη

τική απόφαση, τίποτε δε μετρά, γιατί ίσως ένας από τους εξήντα δύο να είναι 

αθώος. Με την ίδια λογική σ' αυτόν τον τόπο έγινε ένα έγκλημα, διαπράχθηκε μια 

προδοσία και όλα παραγράφονται, για να μην υποφέρει ένας τυχόν αθώος. 

Κύριε Πρόεδρε, τα όσα ο κ. Μαρκίδης ανέπτυξε στην ομιλία του, μετατρέπο

ντας τη Βουλή από πολιτικό βήμα σε δικαστήριο, δεν πρωτοδιατυπώθηκαν σ' αυτή 

την αίθουσα. Ακούστηκαν επανειλημμένα στο Ανώτατο Δικαστήριο, όταν εξέταζε 

προσφυγές κάποιων από τους εξήντα δύο ενάντια στην απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου του τότε Προέδρου κ. Κυπριανού. Και το Ανιί:ιτατο Δικαστήριο απέρ

ριψε δύο φορές σε ολομέλειά του οριστικά και τελεσίδικα τις προσφυγές εκείνες, 

κρίνοντας ως νόμιμη και συνταγματική την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου 

του κ. Σπύρου Κυπριανού. Με τη λογική του απλού πολίτη καταλήγουμε στο συμπέ

ρασμα ότι με όλη αυτή τη νομική φιλολογία που αναπτύσσουν οι συνάδελφοι του 

Συναγερμού στην ουσία δεν είναι τις αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου του 

Σπύρου Κυπριανού που αμφισβητούν, αλλά εκείνες του Ανώτατου Δικαστηρίου. Δε 

διστάζουν να θέσουν τις δικές τους ερμηνείες πάνω από τις αποφάσεις του 

Ανώτατου Δικαστηρίου, προκειμένου να εξυπηρετηθεί η δέσμευση της ηγεσίας του 

Δημοκρατικού Συναγερμού προς τα κατάλοιπα της ΕΟΚΑ Β', που φαίνεται να 

κυριαρχούν στο ΔΗΣΥ και να ποδηγετούν και την Προεδρία. 

Υπάρχει και το περιβόητο ζήτημα της νέας νομολογίας που αναπτύχθηκε από 

το βήμα. Όπως υποστηρίζουν έγκριτοι νομικοί, ανάμεσά τους και ο συνάδελφος, 

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΔΗΚΟ κ. Τάσσος Παπαδόπουλος και ο συνά

δελφος Γιαννάκης Αγαπίου της δικής μας ομάδας, η νέα νομολογία δεν έχει τίποτε 

να κάμει με την ουσία του θέματος που συζητούμε. Άλλος ο νόμος περί Συντάξεων, 

στη βάση του οποίου χτίστηκε η νέα νομολογία, και άλλος ο νόμος για την κάθαρση, 

με βάση τον οποίο δύο φορές η ολομέλεια του Ανώτατου Δικαστηρίου δικαίωσε 

πλήρως την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για απόλυση των εξήντα δύο. 

Άλλο η συμμετοχή ή η συνεργία στην προετοιμασία και εκτέλεση του πραξικοπή

ματος για την οποία τιμωρήθηκαν οι εξήντα δύο και άλλο η υπόθεση του 1990 που 
καμιά απολύτως σχέση δεν έχει με το πραξικόπημα. Αφήνουμε και εδώ όμως τη 
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νομική πτυχή, γιατί και πάλι πιστεύουμε ότι το θέμα είναι πρώτα και κύρια πολι

τικό και όχι νομικό. Η ηγεσία του Δημοκρατικού Συναγερμού υποσχόταν αποκατά

σταση των εξήντα δύο και εργαζόταν προς αυτή την κατεύθυνση από το 1980 που το 
Υπουργικό Συμβούλιο του κ. Κυπριανού αποφάσισε να τους παύσει. Η νέα νομο

λογία, για την οποία γίνεται τόσος θόρυβος, ήρθε ύστερα από δέκα χρόνια. Η νέα 

νομολογία ήρθε το 1990 πάνω σε εντελώς άλλο θέμα, άσχετο με το πραξικόπημα και 
τις ενέργειες υπόσκαψης του κράτους για τα οποία απολύθηκαν οι εξήντα δύο. 

Είναι κατά συνέπεια προφανές ότι κυβέρνηση και ηγεσία του Δημοκρατικού Συνα

γερμού εκμεταλλεύονται τη νέα νομολογία, που επαναλαμβάνω δεν έχει καμιά σχέση 

με το θέμα πραξικόπημα και ΕΟΚΑ Β', για να καλύψουν μια από παλιά ειλημμένη 

απόφασή τους. Εκμεταλλεύονται τη δικαιοσύνη κατά τέτοιο τρόπο, ώστε να εξυπη

ρετούν τον πάγιο στόχο τους για εξαγνισμό οποιουδήποτε έχει σχέση με το πραξικό

πημα. Καθιστούν με άλλα λόγια τη δικαιοσύνη υπηρέτη των κομματικών τους 

σκοπιμοτήτων. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Προβάλλεται το επιχείρημα ότι το Υπουργικό Συμβούλιο μπορεί να ανατρέψει 

μια απόφαση που το ίδιο το Σώμα έχει πάρει στο παρελθόν. Και εδώ έχουμε 

επίκληση νομικών και συνταγματικών αυθεντιών, για να στοιχειοθετηθεί το επιχεί

ρημα. Ξεχνούν όμως οι συνάδελφοι του Συναγερμού ότι το ζήτημα και πάλι δεν 

είναι κύρια νομικό, αλλά πολιτικό. Δεν είναι συνταγματικό είναι πολιτικό και 

ηθικό. Έχουμε σήμερα μια συγκυβέρνηση των κομμάτων ΔΗΣΥ και ΔΗΚΟ η οποία 

ήρθε και αναίρεσε απόφαση προηγούμενης κυβέρνησης του Δημοκρατικού 

Κόμματος. Το ΔΗΚΟ διατηρεί και σήμερα τις ίδιες απόψεις για τους εξήντα δύο 

όπως και τότε, που η δική του η κυβέρνηση αποφάσισε να τους παύσει. Ο Συνα

γερμός γνώριζε τις θέσεις αυτές του Δημοκρατικού Κόμματος. Δε σεβάστηκε όμως 

τη συγκυβέρνηση και τους συνεταίρους του και προχώρησε με μια ψήφο διαφορά να 

πάρει την απόφαση που πάρθηκε. Κατά τη δική μας την εκτίμηση αυτό αποτελεί και 

πρόκληση προς την ηγεσία του ΔΗΚΟ, αποτελεί και κόλαφο προς τη συγκυβέρνηση. 

Βέβαια οι σχέσεις των συγκυβερνώντων είναι θέμα των ιδίων και δεν είναι της δικής 

μας αρμοδιότητας να τις καθορίσουμε. Και το εννοώ αυτό· είναι θέμα δικό σας. 

Προκύπτει όμως ένα γενικότερο ζήτημα που νομίζουμε ότι ενδιαφέρει όλους μας. Ο 

κ. Κληρίδης ανήλθε στην εξουσία με την ψήφο της ηγεσίας του ΔΗΚΟ και οπαδών 

του ΔΗΚΟ. Όταν ΔΗΣΥ και ΔΗΚΟ συμφωνούν, θα έχουν συγκυβέρνηση και όταν 

διαφωνούν, θα έχουμε μονοκομματικές αποφάσεις του ΔΗΣΥ; Μ' αυτό το σενάριο 

κάπου οι πολιτικές και ηθικές αξίες ανατρέπονται. 

Κατηγορήθηκε το ΑΚΕΛ ότι αναξέει πληγές και δυναμιτίζει την ενότητα. 

Ποιος όμως επανέφερε στο προσκήνιο ένα τόσο οδυνηρό θέμα και μάλιστα με έναν 

τόσο προκλητικό τρόπο; Οι πληγές αναξέονται και αιμορραγούν όχι από εκείνους 

που αντιτάσσονται στην κυβερνητική απόφαση, αλλά από εκείνους που, χωρίς να 

σκεφτούν τις συνέπειες, πήραν την απόφαση δικαίωσης του πραξικοπήματος και 

των πραξικοπηματιών. 

Στην κυβερνητική απόφαση εναντιώθηκε όχι μόνο το ΑΚΕΛ, αλλά το σύνολο 

του λαού πλην, ας μου επιτραπεί, του σκληρού πυρήνα του Συναγερμού. Δυσκολευό

μαστε να αντιληφθούμε πώς ένας ολόκληρος λαός δυναμιτίζει την ενότητα και δεν 

τη δυναμιτίζει μια ασήμαντη μειοψηφία που αποφάσισε να αναβιώσει το παρελθόν, 

δικαιώνοντας τους ενόχους της κυπριακής τραγωδίας. Και όταν λέω ενόχους, δεν 

εννοώ μόνο τους εξήντα δύο, γιατί η απόφαση της κυβέρνησης στο πρόσωπο των 

εξήντα δύο επιχειρεί να δικαιώσει όλους όσους είχαν ανάμιξη στο πραξικόπημα. 
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Ο κ. Μάτσης έκαμε στην προηγούμενη συνεδρία μια υπερπροσπάθεια, θα 

έλεγα, να παρουσιάσει τις αντιδράσεις στην απαράδεκτη απόφαση της κυβέρνησης 

και του ΔΗΣΥ για τους εξήντα δύο σαν αχρείαστο θόρυβο που διασαλεύει τη 

ζωτικής σημασίας ενότητα του εσωτερικού μας μετώπου. Επανάληψη είχαμε σήμερα 

από τον έντιμο συνάδελφο κ. Συλλούρη. Μας είπε ακόμα ότι εκείνοι που ονειρεύο

νται να διασπάσουν το μέτωπο ΔΗΣγ -ΔΗΚΟ -το ίδιο λέχθηκε και σήμερα- θα 

αποτύχουν. Σήμερα ο κ. Συλλούρης μίλησε πιο καθαρά. Ο κ. Μάτσης υπαινίχθηκε το 

ΑΚΕΛ. Άλλωστε στην τηλεοπτική συζήτηση στο "ΛΟΓΟ" -θα θυμάται ο έντιμος 

συνάδελφος- πριν από μια Βδομάδα είπε ότι οι αντιδράσεις είναι έργο του ΑΚΕΛ, 

με στόχο να συγκρατήσει κόσμο κοντά του. Αυτές οι θέσεις είναι το λιγότερο 

πρόκληση προς το ΔΗ ΚΟ και την ΕΔΕΚ. Είναι όμως δυο φορές πρόκληση προς τον 

κάθε Κύπριο, κατά την άποψή μου. Και τον Ακελικό και το Δησυκό και το Δηκο'ίκό 

και τον Εδεκίτη, αλλά και τον ανέντακτο: Τον κάθε Κύπριο που δε συμβιβάζεται με 

το φασισμό και τον εοκαβιτισμό. Τον κάθε Κύπριο που σέβεται τη δημοκρατία, που 

δεν ξεχνά την κατοχή, τον ξεριζωμό και την τραγωδία που έφερε στον τόπο ο φασι

σμός της χούντας και της ΕΟΚΑ Β'. Για να λέμε την αλήθεια, αν η συγκυβέρνηση 

καταρρεύσει, δε θα τα βάψουμε μαύρα. Αυn; είναι η αλήθεια. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Θα τα βάψετε κόκκινα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Αυτό όμως δε θα οφείλεται στο ΑΚΕΛ. Θα οφείλεται σ' αυτούς που έφτιαξαν 

μέτωπα σκοπιμότητας με αποκλειστικό στόχο την εξουσία, χωρίς να λαμβάνουν 

. υπόψη ούτε τα ιστορικά δεδομένα ούτε τα συμφέροντα και τις απαιτήσεις των ίδιων 
των οπαδών τους. 

Το ΑΚΕΛ κήρυσσε και πάλευε για την ενότητα σε εποχές που άλλοι, το είπα 

και προηγούμενα, τυφλωμένοι από το ιδεολογικό πάθος δεν ήθελαν ούτε να ακού

σουν για ενότητα και συνεργασία με την αριστερά. Χάριν της ενότητας το ΑΚΕΛ όχι 

μια φορά, αλλά πλείστες φορές παραμέρισε συνειδητά στενά κομματικά συμφέ

ροντα, θέτοντας σε πρώτη μοίρα τα συμφέροντα του αγωνιζόμενου λαού μας. 

Έμπρακτα έχουμε αποδείξει τη δέσμευσή μας στην αρχή της ενότητας. Η ενότητα 

όμως για να 'ναι πραγματική, για να 'ναι ουσιαστική και αποτελεσματική πρέπει να 

στηρίζεται σε κάποιες αρχές, πρέπει να στηρίζεται σε κάποιες αξίες. Και ο σεβασμός 

της δημοκρατίας είναι μια τέτοια αρχή, είναι μια τέτοια αξία. Είναι για τούτο που 

οι εκκλήσεις τόσο του κ. Μάτση όσο και άλλων συναδέλφων για ενότητα στερού

νται, κατά την άποψή μου, της ουσίας, στερούνται της αναγκαίας σπονδυλικής 

στήλης, όταν την ίδια στιγμή επιχειρείται η δικαίωση του πραξικοπήματος, που 

ανέτρεψε και ποδοπάτησε κάθε δημοκρατική αρχή και αξία. Το είπαμε και το επανα

λαμβάνουμε: Ενότητα δεν μπορεί να υπάρξει στη βάση της δικαίωσης του πραξικο

πήματος. Ενότητα δεν μπορεί να υπάρξει στη βάση της εξίσωσης των ευθυνών για 

την τραγωδία που έπληξε αυτόν τον τόπο. Πολύ περισσότερο ενότητα δεν μπορεί να 

υπάρξει, όταν οι ένοχοι ενθαρρύνονται από την εξουσία, αποθρασύνονται και 

ζητούν το λόγο από τα θύματα της προδοσίας. 

Η ενότητα προϋποθέτει και αλληλοσεβασμό των εταίρων της πολιτικής ζωής. 

Ούτε αυτό φάνηκε να διακρίνει την κυβέρνηση στους πρώτους μήνες της ζωής της. 

Και θα αναφέρω μερικά παραδείγματα. Υπάρχουν τόσες εξελίξεις στο εθνικό μας 

θέμα. Πότε ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας ένιωσε την ανάγκη, πέρα από τις συνεδρίες 
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του Εθνικού ΣυμΒουλίου, να διαβουλευτεί με τις ηγεσίες των κομμάτων για όσα 

διαδραματίζονται; Δεν ξέρω βέβαια αν διαΒουλεύεται με τις ηγεσίες των άλλων 

κομμάτων. Μαζί μας δεν υπήρξε ως nορα τέτοια διαβούλευση. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ούτε δική σας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Όσες φορές επικοινωνήσαμε με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας ήταν με δική 

μας πρωτοβουλία, κύριε Μαρκίδη. Και επικοινωνήσαμε. Φτάσαμε μέχρι το σημείο 

να έχουμε κρίση ... Είναι πολύ σοβαρά αυτά που λέω, κύριοι συνάδελφοι. Και τα λέω 
όχι απλά για να κατηγορήσω την κυΒέρνηση. Τα λέω ως μηνύματα και προς το Δημο

κρατικό Συναγερμό και προς τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, γιατί τα θεωρώ σημα

ντικότατα. Ο κ. Κληρίδης θα διακυβερνήσει μια ολόκληρη πενταετία. Θα πρέπει να 

χτιστούν σχέσεις. Και επιμένω πάνω σε αυτό το πράγμα. Και διερωτώμαι: Φτάσαμε 

μέχρι το σημείο να έχουμε κρίση με τους Τούρκους με επίκεντρο το τουρκικό πλοίο 

και να πληροφορηθούμε χειρισμούς της κυβέρνησης από τον τύπο, κύριοι συνά

δελφοι! Εγώ διάβασα από τον τύπο ότι μας στάλθηκε και τελεσίγραφο από την 

Τουρκία. Και μέχρι αυτή τη στιγμή σας λέω με όλη την ειλικρίνεια δεν έχω καμιά 

απολύτως επίσημη πληροφόρηση. Απολύτως καμιά! Δεν ξέρω αν οι άλλοι συνά

δελφοι, ο κ. Λυσσαρίδης, ο κ. Κυπριανού, έχουν οποιαδήποτε πληροφόρηση. Θα 

μπορούσαμε να είχαμε και σύγκρουση δηλαδή με τους Τούρκους και τα Μέλη του 

Εθνικού Συμβουλίου να μη γνωρίζουν γι' αυτό που τεκταίνεται! Ε! είναι πολύ 

σοβαρά αυτά τα πράγματα. 

Παίρνονται τόσες αποφάσεις για καυτά εσωτερικά θέματα. Πότε ο Πρόεδρος 

της Δημοκρατίας και η κυβέρνησή του ένιωσαν την ανάγκη να συζητήσουν τις 

σκέψεις τους με τις ηγεσίες των κομμάτων; Συζήτησε η κυβέρνηση τις προθέσεις της 

για τα διοικητικά συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών; Η μόνη συζήτηση που 

έγινε μαζί μου τουλάχιστον ήταν τρεις μέρες μετά τις εκλογές, με διαβεβαίωση από 

τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας ότι δε θα αλλάξουν τα συμβούλια των ημικρατικών 

οργανισμών. Από τότε έγιναν πολλά, λήφθηκαν αποφάσεις, προθέσεις εξαγγέλ

θηκαν. Ο τύπος βοά καθημερινά. Είναι εκεί τα συμβούλια, αλλά δεν ξέρουν ούτε οι 

ίδιοι, τα μέλη των συμβουλίων, ποια είναι η τύχη τους. Έγιναν μεταθέσεις στην 

αστυνομία. Γίνονται προαγωγές στην αστυνομία. Μήπως είναι αξιοκρατικές; 

Μήπως οδηγούν σε αποτελεσματική και χρηστή διοίκηση; Όχι. Αυτή είναι η δική 

μας η εκτίμηση. Είναι το αντίθετο που γίνεται . Οι μεταθέσεις έχουν στόχο να τιμω

ρήσουν κάποιους και να ευνοήσουν άλλους, κομματικά ημέτερους, κύρια συναγερμι

κούς. Το ίδιο ισχύει και για τις προαγωγές. Προτιμούνται μάλιστα ιδιαίτερα 

άνθρωποι που διώχτηκαν από το Μακάριο για τη δράση τους στην περίοδο της 

ΕΟΚΑ Β' και επαναπροσλήφθηκαν μετά το πραξικόπημα από τον κ. Κληρίδη. Αντί 

αξιοκρατία και χρηστή διοίκηση, που τόσο επίμονα μας έταξε τόσο ο κ. Κληρίδης 

όσο και ο συνάδελφος κ. Μάτσης με ειδική διαβεβαίωση, έχουμε, λυπούμαι να παρα

τηρήσω, τα πρώτα σημάδια της κομματοκρατίας. Κομματοκρατία, η οποία 

μάλιστα ... Έχω ονόματα, κύριοι συνάδελφοι. 

1. ΜΑΤΣΗΣ: 

Δεν υπάρχουν συναγερμικοί στην ηγεσία της αστυνομίας, κύριε Χριστόφια. 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Δε μιλώ για την ηγεσία της αστυνομίας, αγαπητέ κύριε συνάδελφε. Εγώ μίλησα 

για μεταθέσεις και προαγωγές στην αστυνομία. Ήμουν πολύ συγκεκριμένος. Και 

υπάρχουν πρόσωπα και πράγματα. Η Κύπρος είναι πολύ μικρή και γνωρίζουμε ο 

ένας τον άλλο. 

Κομματοκρατία, η οποία μάλιστα γίνεται προσπάθεια να στηριχτεί με ανακοι

νώσεις των συνδέσμων αξιωματικών της αστυνομίας, κατόπιν πιέσεων και εκβια

σμών πρέπει να πω, που ασκούνται πάνω τους από τους κρατούντες. Βγήκε μια 

ανακοίνωση των ανώτερων αξιωματικών και γίνεται προσπάθεια αυτή τη στιγμή 

που μιλούμε να βγει ανακοίνωση και των κατώτερων αξιωματικών με πιέσεις, 

επαναλαμβάνω, όχι με την ελεύθερη βούλησή τους. Λέγεται ότι η κυβέρνηση προσα

νατολίζεται στη μείωση της φρουράς των πολιτικών προσώπων. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Δε θέλω πραγματικά να διακόψω την ομιλία του κ. Χριστόφια, αλλά και μια 

προηγούμενη μέρα είχα διακόψει κάποιον ομιλητή για να εισηγηθώ προς την έδρα 

ότι ο ομιλητής ήταν εκτός θέματος και ότι, αν του επιτραπεί να συνεχίσει να μιλά 

εκτός θέματος, τότε θα γενικευθεί η όλη συζήτηση εκτός θέματος. Διότι αυτόματα τα 

εκτός θέματος θα γίνουν εντός θέματος. Πιστεύω ότι όλα αυτά τα οποία λέγονται τα 

τελευταία δύο ή τρία ή πέντε λεπτά ουδεμία σχέση έχουν, απολύτως ουδεμία σχέση 

έχουν με το υπό συζήτηση θέμα που συζητούμε σήμερα. Και παρά το ότι αυτή τη 

στιγμή μιλά αρχηγός κόμματος, εντούτοις δε σημαίνει ότι δε θα πρέπει να τηρηθεί ο 

κανόνας ότι οι ομιλητές θα πρέπει να περιορίζονται στο θέμα για το οποίο έχουν 

ανέλθει στο βήμα. Γι' αυτό το λόγο ζητώ από τον Προεδρεύοντα του Σώματος να 
πάρει μια απόφαση επί του θέματος. Λέγοντας βέβαια και προσθέτοντας ότι, αν 

επιθυμεί οποιοσδήποτε να γενικεύσει το θέμα, τότε ασφαλώς και ο Δημοκρατικός 

Συναγερμός θα είναι υπόχρεος πλέον να απαντήσεί εφ' όλων αυτών των θεμάτων, 

οπότε τα θέματα γενικεύονται και δε συζητούμε πλέον θέμα εξήντα δύο· συζητούμε 

, πλέον θέμα γενικής κυβερνητικής πολιτικής. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είχε ζητήσει το λόγο πρώτα ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Παρακαλώ, ο κ. Ευσταθίου . 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Αυτό που λέει ο κ. Μαρκίδης είναι κάτι το οποίο πρέπει να μην αποτελέσει 

επανάληψη της προηγούμενης ή μιας άλλης συνεδρίας του Σώματος. Δε σημαίνει 

καθόλου ότι, αν κάποιος βγει από τα πλαίσια, τότε αυτομάτως όλοι ομιλούν περί 

οποιουδήποτε θέματος επιθυμούν. Εδώ είναι η Βουλή, ο κάθε έντιμος συνάδελφος 

είναι ισότιμος ο(ουδήποτε άλλου συναδέλφου και δεν είναι θέμα του κ. Μαρκίδη να 
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αποφασίσει να γενικεύσει τη συζήτηση, για να ομιλούμε όλοι εναντίον όλων και 

περί πάντων εκτός θέματος. Έπρεπε να είχε περιοριστεί η παρατήρησή του στο 

πρώτο σκέλος της ομιλίας του και όχι να εισαγάγει καινά δαιμόνια, διότι τέτοια 

ελευθεριότητα τουλάχιστον ο ομιλών δεν πρόκειται να την ανεχθεί και θα διαμαρτυ

ρηθεί εντονότατα μέχρι τέλους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η άποψή μου είναι η εξής: Επέτρεψα στον κ. Συλλούρη να ασχοληθεί με την εν 

γένει πολιτική του ΑΚΕΛ, διότι πίστευα ότι ήθελε να πει ότι και τα σημερινά 

ελατήρια του ΑΚΕΛ συνδέονται με την προ·ίστορία. Με τον ίδιο τρόπο νομίζω πως 

δικαιούμαι να επιτρέψω στον κ. Χριστόφια να μιλήσει για τη γενική συμπεριφορά 

της κυβέρνησης, νομίζοντας, καλώς ή κακώς δεν είναι θέμα της έδρας να 

αποφανθεί, ότι και η απόφαση για τους εξήντα δύο είναι προ'ίόν ευρύτερης πολι

τικής. Συνεχίστε, κύριε Χριστόφια. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ας μου επιτραπεί να κάνω την εξής παρατήρηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι. Αυτό το θέμα έκλεισε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Σύμφωνοι. Συνεχίζοντας την αγόρευσή μου προχωρώ με μια παρατήρηση. 

Νομίζω ότι είμαι μέσα στα πλαίσια. Αγόρευε επί ένα δίωρο ο κ. Μαρκίδης, δόξα σοι 

ο Θεός, και κανένας δεν του είπε τίποτε. Κάναμε και διάλογο μαζί του. Βεβαίως κάναμε 

διάλογο, όπως κάνουμε και τώρα. Αγόρευσε ο κ. Συλλούρης, αγόρευσε ο κ. Χρίστος ο 

Πουργουρίδης, έκανε μια μικρή παρεμβολή ο συνάδελφος ο Γιαννάκης ο Μάτσης, όπως 

και εγώ έκανα μια μικρή παρεμβολή και ο κ. Χατζηδημητρίου στην περασμένη συνε

δρία. Όλοι οι αγορητές του Δημοκρατικού Συναγερμού έχουν επικαλεστεί την 

ενότητα στο εσωτερικό μας μέτωπο και την ανάγκη να διατηρηθεί αυτή η ζωτικής 

σημασίας ενότητα, γιατί την έχουμε ανάγκη για τον αγώνα που διεξάγουμε. Εγώ με 

τις θέσεις μου τούτες απαντώ στους συναδέλφους ότι θεωρώ απόλυτα αναγκαία την 

ενότητα, αλλά χρειάζονται ορισμένες προϋποθέσεις οι οποίες να υλοποιηθούν και 

να γίνουν σεβαστές, για να κτιστεί η ενότητα. Και τα όσα αναφέρω για συμπεριφορά 

της κυβέρνησης τα αναφέρω για να αποδείξω ότι δε βοηθά με αυτές της τις θέσεις 

και τη συμπεριφορά της η κυβέρνηση να κτιστεί αυτή η ενότητα. Αυτός είναι ο 

στόχος της παρέκκλισής μου, αν μπορεί να χαρακτηριστεί παρέκκλιση. Μπορώ να 

μην αναφέρω, κύριοι συνάδελφοι, αυτά που ακούγονται τόσο καιρό, από την ώρα 

που εξελέγη ο κ. Κληρίδης, για τον προσανατολισμό στη μείωση της φρουράς των 

πολιτικών προσώπων. Συνεχώς γίνεται λόγος γι' αυτό το πράγμα. Δε συζητούμε εδώ 

την ουσία του θέματος και δεν προτίθεμαι να τη συζητήσω. Γιατί όμως οι άμεσα 

ενδιαφερόμενοι πολιτικοί ηγέτες να μαθαίνουν όσα μαΟαίνουν καθημερινά από τις 

στήλες των εφημερίδων και των περιοδικών; Μπορεί τελικά όλοι να καταλήξουμε 

να διαλυθούν οι φρουρές το οποιωνδήποτε πολιτικών προσώπων. Ένας σεβασμός 

όμως. Δεν μπορεί εγώ να διαβάζω και να νιώθω εξευτελισμένος, γιατί είμαι ο τελευ

ταίος άνθρωπος που φορτώνει στη Δημοκρατία τόσα έξοδα για την ασφάλειά του 

χωρίς να γνωρίζω τίποτε. Βγαίνει και κάμνει δηλώσεις ο Υπουργός, κάμνει δηλώ

σεις ο Αρχηγός της Αστυνομίας και οι ηγέτες των πολιτικών κομμάτων και ουδέν 

γνωρίζω. Και θέλω να σας θυμίσω ότι πέρσι κλήθηκε ο Υπουργός Εσωτερικών εδώ 
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στη Βουλή, γιατί κάποιοι έγραψαν σε κάποιες εφημερίδες ότι η κυβέρνηση Βασι

λείου προσανατολιζόταν να μειώσει τις φρουρές των πολιτικών ηγετών. Και 

κλήθηκε και του ζήτησαν διαβεβαιώσεις ότι δε θα γίνει κάτι τέτοιο και του ζητήθηκε 

να διαψεύσει. Σε σύσκεψη των πολιτικιον κομμάτων έγινε αυτό το πράγμα. Να πω και 

κάτι άλλο πολύ πρόσφατο, το οποίο με θλίΒει Βαθύτατα ειλικρινά. Ήρθε ο κ. Παπα

στάμκος στην Κύπρο. Βεβαίως συναντήθηκε με τον Υπουργό Εξωτερικών, με τον 

Πρόεδρο της Δημοκρατίας -ήταν αυτοί που τον προσκάλεσαν- συναντήθηκε με τον 

κ. Κυπριανού, συναντήθηκε με τον κ. Λυσσαρίδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, παρακαλώ, παρόλο που από έδρας ουδέποτε επεμβαίνω. Συναντήθηκε με 

τον Προεδρεύοντα της Βουλής. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Που τυγχάνει να είναι ο κ. Λυσσαρίδης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, αλλά θέλω να είναι σαφές. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Εκείνο που θέλω να ψέξω, κύριε Πρόεδρε, είναι, αν ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Δηλαδή συναντήθηκε υπό την ιδιότητα του ως Προεδρεύοντος. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Μπορεί να βρίσκουμε ιδιότητες εκατό για να αποφεύγουμε συναντήσεις με το 

Γενικό Γραμματέα της Κεντρικής Επιτροπής του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

Κάμνετέ το, κύριοι συνάδελφοι. Είναι δικαίωμά σας αυτό το πράγμα. Είναι 

δικαίωμά. σας. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Είναι του Μητσοτάκη. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: . 

Δεν είναι του Μητσοτάκη θέμα, κύριοι συνάδελφοι. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Δε συναντήθηκε ούτε μαζί μου, κύριε Χριστόφια. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Συναντήθηκε με τον κ. Κληρίδη. Επαναλαμβάνω, προσχήματα μπορούν να 

βρίσκονται εκατό κάθε φορά. Αν θέλετε να υπάρχει διάλογος πρέπει να γίνεται 

διάλογος. Και ο διάλογος γίνεται με συναντήσεις, γίνεται με κουβέντες, γίνεται με 

. ανταλλαγή απόψεων. Τα λέω κι αν θέλει κανείς να προβληματιστεί ας προβληματι
στεί, αν δε θέλει να προβληματιστεί είναι δικαίωμά του, καλέ! Δεν έχω καμιά αντίρ

ρηση. Εγώ θεωρώ ότι αυτό που καθιερώθηκε ήταν, είναι και θα παραμείνει σωστό 

και θεωρώ ότι αυτά τα λάθη πρέπει επιτέλους να διορθωθούν. Είναι η αρχή γι' αυτά 

που λέω. Και δεν αμ~ισβητoύμε το δικαίωμα της κυβέρνησης να αποφασίσει για 

οποιοδήποτε θέμα. Μια κυβέρνηση όμως που επιθυμεί, όπως λέει, την ενότητα και 

την ομοψυχία έχει στοιχειώδες καθήκον κατά την άποψή μας να διαβουλεύεται με 
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την πολιτική ηγεσία πριν από τη λήψη σοβαρών αποφάσεων και να καλλιεργεί 

σχέσεις αλληλοσεβασμού μ' αυτή την ηγεσία, που θα στηρίζονται αυτές οι σχέσεις σε 

δημοκρατικές αρχές., 

Κλείοντας αυτή την παρένθεση περί ενότητας, θα ήθελα να τονίσω ότι η 

ενότητα δεν είναι μονόδρομος και δεν προυποθέτει υποχρεώσεις μόνο από την αντι

πολίτευση ούτε και μόνο από την κυβέρνηση. Είναι αμφίδρομος. Όμως οι ευθύνες 

της κυβέρνησης για το αν θα υπάρχει ενότητα και ομοψυχία στο εσωτερικό μας 

, μέτωπο είναι μεγάλες και καθοριστικές. , 

Κύριε Πρόεδρε, 

Έχουμε ακούσει από τους συναδέλφους του Δημοκρατικού Συναγερμού και 

ιδιαίτερα από τον κ. Μαρκίδη το επιχείρημα ότι τάχα το ΑΚΕΛ, το επαναλαμβάνω 

γιατί θέλω να κτίσω μια άλλη επιχειρηματολογία, ξεσηκώνει θόρυβο γύρω από το θέμα 

των εξήντα δύο για να συγκρατήσει τους οπαδούς του -το είπε και σήμερα ο κ. Συλλούρης

για να βάλει σφήνες στη συΥ,ωβέρνηση ΔΗΣν -ΔΗΚΟ και για να ανυψώσει το ηθικό των 
οπαδών του. Να επαναλάβω ότι οργή και αγανάκτηση για την απόφαση της κυβέρ

νησης έχει προκαλέσει και διακατέχει την καταπληκτική πλειοψηφία του λαού, 

συμπεριλαμβανομένων οπαδών, φίλων ακόμα και μελών του ΔΗΣΥ. Θα πρέπει, 

κύριοι συνάδελφοι, να σας πληροφορήσω ότι στη συγκέντρωση της περασμένης 

εβδομάδας συνάντησα εγώ ο ίδιος προσωπικά γνωστούς μου συναγερμικούς οι 

οποίοι παραμένουν συναγερμικοί και τους ρώτησα: "Γιατί είσαι, ρε φίλε, εδώ;" 

Εκπλάγηκε και η απάντηση ήταν ότι: "Είμαι εδώ, διότι δε συμφωνώ με την απόφαση 

αυτή της κυβέρνησης". 

Βον ΛΕΥΤΕΣ ΔΗΣΥ: 

Πού; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Στο συλλαλητήριο. Και νέους και μεσόκοπους και γέροντες. Δε συνηθίζω, δεν 

έχω τέτοια φήμη -και θέλω να πιστεύω ότι ποτέ δε θα αποκτήσω- να λέω Ψέματα, 

προπαντός από το βήμα της Βουλής. Έχετε το λόγο της τιμής μου ότι έχω συνα

ντήσει τέτοιους ανθρώπους, τους ρώτησα και η απάντησή τους ήταν ότι δε συμφω

νούν με την απόφαση της κυβέρνησης και του Δημοκρατικού Συναγερμού, είναι 

λανθασμένη αυτή η απόφαση, είναι άκυρη αυτή η απόφαση και διασπά και γι' αυτό 

ήταν εκεί. Διαμαρτυρόμαστε και εμείς μαζί σας. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Πέστε μας τα ονόματά τους να τους αποβάλουμε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Και βέβαια συνεχίζουν οι άνθρωποι να είναι συναγερμικοί, συνεχίζουν να 

είναι υποστηρικτές του κ. Κληρίδη. 

Όσον αφορά τα περί δημιουργίας σφηνών προς τη συγκυβέρνηση, τα εκλαμβά

νουμε ως πρόκληση προς τα αισθήματα της ηγεσίας του ΔΗΚΟ, όχι προς εμάς. 

Αντιδρά η ηγεσία του ΔΗΚΟ προς την κυβερνητική απόφαση όχι γιατί θορυβεί τάχα 

το ΑΚΕΛ, αλλά γιατί αντιλαμβάνομαι ότι νιώθει, όπως όλος ο λαός, να προκαλού

νται βάναυσα τα αισθήματά της από την απόφαση για τους εξήντα δύο. Το είπε 

καθαρά ο κ. Μουσιούττας από το βήμα της Βουλής την περασμένη εβδομάδα. Όσοι 
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νοιάζονται για την ιστορική αλήθεια, όσοι νοιάζονται για τη σωτηρία τούτου του 

τόπου, όσοι δεν εξαρτούν, όπως μια μικρή μερίδα της ηγεσίας του ΔΗΣΥ, τις ενέρ

γειές τους από την εξυπηρέτηση παραταξιακιον σκοπιμοτήτων και συμφερόντων, 

εξεγείρονται και καταδικάζουν την απόφαση για τους εξήντα δύο, χωρίς να έχουν 

ανάγκη υπόδειξης ή υποκίνησης από το ΑΚΕΛ. Είναι αρκετή η φωνή της συνείδησης 

του καθενός από εμάς. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Προβάλλεται από πλευράς Δημοκρατικού Συναγερμού το επιχείρημα ότι η 

αποκατάσταση των εξήντα δύο ήταν στο πρόγραμμα του κ. Κληρίδη, για τούτο 

όποιος ψήφισε τον κ. Κληρίδη ψήφισε και για την αποκατάσταση των εξήντα δύο. 

Ουσιαστικά ψήφισε για τη δικαίωση του πραξικοπήματος. Ο συνάδελφος κ. Πρέν

τζας ήδη απάντησε στην αγόρευσή του από αυτό το βήμα ότι πουθενά στο 

πρόγραμμα του κ. Κληρίδη δε γίνεται αναφορά στους εξήντα δύο. Πέραν τούτου 

όμως η ηγεσία του Δημοκρατικού Συναγερμού γνωρίζει πολύ καλά τις συνθήκες 

μέσα στις οποίες διεξήχθη ο δεύτερος γύρος των προεδρικών εκλογιΟν. Τα στελέχη, 

τα μέλη και οι οπαδοί του ΔΗΚΟ, που σήμερα όπως και η ηγεσία τους καταδικά

ζουν την απόφαση της κυβέρνησης, κλήθηκαν και ψήφισαν τον κ. Κληρίδη με άλλα 

επιχειρήματα και άλλα ερείσματα και όχι με κριτήριο τη δικαίωση των εξήντα δύο, 

τη δικαίωση του πραξικοπήματος. Ούτε το ποσοστό εκείνο της ΕΔΕΚ που έριξε 

λευκό ή ψήφισε Κληρίδη έκαμε τούτες τις επιλογές, γνωρίζοντας ότι ο Κληρίδης θα 

δικαιώσει το πραξικόπημα. Εντελώς διαφορετικά ήταν τα ελατήριά τους και καμιά 

σχέση δεν είχαν με τη δικαίωση του πραξικοπήματος. Κατά συνέπεια το επιχείρημα 

ότι όσοι ψήφισαν Κληρίδη ψήφισαν και την απόφαση για τους εξήντα δύο στερείται 

αντικειμενικότητας κατά την άποψή μου, για να μην πούμε ότι είναι μειωτικό και 

προσβλητικό για την καταπληκτική πλειοψηφία των όσων ψήφισαν τον κ. Κληρίδη. 

Κύριε Πρόεδρε, η ηγεσία του Δημοκρατικού Συναγερμού λέει και διαδίδει ότι 

οι επικριτές της απόφασης για τους εξήντα δύο θα φωνάξουν κάμποσο, στο τέλος θα 

κουραστούν και η απόφαση θα περάσει. Απλοποιούν, κατά τη γνώμη μου, πολύ την 

πραγματικότητα, αν σκέφτονται μ' αυτόν τον τρόπο. Πρέπει να γνωρίζει το 

κυβερνών κόμμα ότι δεν μπορούμε να συμβιβαστούμε με τη διαστρέβλωση της ιστο

ρικής αλήθειας ουτε και με την παραγραφή του εγκλήματος, τις συνέπειες του 

οποίου πληρώνουμε ακριβά μέχρι σήμερα. Προειδοποιούμε τον Πρόεδρο Κληρίδη 
και την ηγεσία του Δημοκρατικού Συναγερμού ότι το όλο ζήτημα δεν κλείει με τη 

συζήτηση στη Βουλή και με την έγκριση ενός ψηφίσματος. Δε μας επιτρέπει η συνεί

δηση και η αξιοπρέπειά μας να αφήσουμε το θέμα της δικαίωσης του πραξικοπή

ματος να περάσει. Και για να μην εγερθεί κανένας και να πει "Τι θα κάνετε; Θα 

επιβάλετε διά της βίας αλλαγή της απόφασης;", σας τονίζω με έμφαση ότι η βία είναι 

εκτός της δικής μας της νοοτροπίας. Εντελιος εκτός της δικής μας νοοτροπίας. Θα 

χρησιμοποιήσουμε όλα τα μέσα που έχουμε στη διάθεσή μας και που μας παρέχει το 

' δημοκρατικό μας πολίτευμα, η δημοκρατία σε αυτό το τόπο. Απλά λέω ότι δεν 

τερματίζεται η υπόθεση ως εδώ. 

Η κυβερνητική απόφαση έχει ανοίξει μια μεγάλη πληγή που αιμορραγεί. Το 

μόνο βάλσαμο, και υπάρχει το βάλσαμο γι' αυτή την πληγή, είναι η ανάκληση αυτής 

της απόφασης. Ας μη φοβηθούν να το πράξουν. Μια ανάκληση σύμφωνη με το 

αίσθημα της πλειοψηφίας ακόμα και του δικού σας του κόσμου θα δείξει ψυχική 
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δύναμη, θα δείξει ανωτερότητα, κατά την άποψή μου, και θα εκτιμηθεί πολύ από όλο 

τον κυπριακό λαό. Θα δείξει ότι η κυΒέρνηση έχει την ικανότητα να λαμβάνει υπόψη 

το λαό και να ενεργεί προς την κατεύθυνση του δικαίου και του σωστού. Θα δείξει 

ότι ο Πρόεδρος Κληρίδης και ο Δημοκρατικός Συναγερμός θέλουν την ενότητα του 

λαού μέσα σε αυτές τις δύσκολες συνθήκες, στην πράξη και όχι στα λόγια. 

Τελειώνω με αυτή την έκκληση: Ανακαλέστε αυτή την άδικη, άκυρη και άτοπη 

απόφαση χάριν ακΡιΒιος της ενότητας του κυπριακού λαού. 

Ευχαριστώ, κίιριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

πριν δώσω το λόγο σε οποιοδήποτε, επειδή είμαι πολύ ευαίσθητος σε πολι

τειακά θέματα, θέλω να πω ότι με κανένά πρόσχημα δεν είδα τον Υφυπουργό. Ήταν 

παρόν και στέλεχος της διπλωματικής υπηρεσίας που μπορεί να σας διεβεβαιιοσει 

ότι μίλησα, όπως κάνω πάντοτε όταν ασκώ πολιτειακό αξίωμα, στη βάση του Προέ

δρου της Βουλής και δεν εξέφρασα καμιά απολύτως κομματική θέση. Απέφυγα 

ακόμα και να πω τη λέξη ΕΔΕΚ. Αυτά γιατί έχω ευαισθησία σ' αυτό το θέμα. Διαφο

ρετικά θα αρνηθώ να βλέπω οποιοδήποτε υπό την ιδιότητά μου ως Προεδρεύων της 

Βουλής, αν τίθεται εν αμφιβολία ότι, όταν βλέπω ανθρώπους υπό αυτή την ιδιότητα, 

είναι ποτέ δυνατό να προωθώ κομματικές τοποθετήσεις. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι έχω καθήκον και εγώ να κάμω μια διευκρίνιση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Βεβαίως. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Δεν είχα καμιά πρόθεση να το θέσω εν αμφιβολία. Για όνομα του Θεού! Θα 

ήταν ανέντιμο από δικής μου σκοπιάς. Άλλο ήταν που ήθελα να πω και νομίζω το 

εξήγησα στη διάρκεια της αγόρευσής μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ καλά. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, μόνο για μισό λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, θα πάρω σειρά. Αν θα ζητήσει ο κ. Μάτσης, θα δώσω το λόγο στον κ. Μάτση. 

Ι ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μια σύντομη αναφορά. Επειδή ο κ. Χριστόφιας με τον τρόπο 

που μίλησε άφησε να υπονοηθεί ότι ο Έλληνας Υφυπουργός έχει δει άλλους πολιτι

κούς αρχηγούς, θέλω να πω ότι δε ζήτησε να δει τον Πρόεδρο του Δημοκρατικού 

Συναγερμού και δεν είχα καμιά επαφή ή συνάντηση μαζί του. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Μπορώ, κύριε Πρόεδρε, ή όχι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν είναι επί της διαδικασίας. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 
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Δεν είναι επί της διαδικασίας. Είναι πολύ σύντομη παρέμβαση και τετραγω

νίζει τη συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, όχι. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Εντάξει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ιωαννίδης. 

1. ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Ο λόγος που παίρνω το βήμα είναι για να επαναλάβω τις θέσεις του Δημοκρα

τικού Κόμματος. Παρόλο που οι θέσεις μας έχουν λεχθεί και από άλλους συναδέλ

φους και έχουν δημοσιοποιηθεί με ομόφωνη ανακοίνωση της κοινοβουλευτικής μας 

ομάδας και με ομόφωνη απόφαση του Εκτελεστικού Γραφείου του κόμματος, εντού

τοις θα τονιστούν ακόμα μια φορά, ώστε κανένας να μην έχει την παραμικρή αμφι

βολία, ούτε εδώ στην αίθουσα της Βουλής ούτε έξω από τη Βουλή, για τις απόψεις 

μας. 

Το ΔΗ ΚΟ, πιστό στις αρχές του, στην ιστορία και τις πράξεις του, παραμένει 

αμετάθετο στις θέσεις του, που είναι καθαρές σαν κρύσταλλο και θα αγωνιστεί με 

όλες του τις δυνάμεις για να στηρίξει τις ιδρυτικές του διακηρύξεις. Μερικές από 

τις διακηρύξεις του ήταν: Να συμβάλει στον αγώνα για απελευθέρωση της Κύπρου 

και να βοηθήσει στην αποκατάσταση των συνεπειών του πραξικοπήματος και της 

εισβολής. Επίσης να διαδραματίσει ρόλο για ενίσχυση και ενδυνάμωση της δημοκρα

τίας και των δημοκρατικών θεσμών. Το ΔΗ ΚΟ δεν μπορεί, είναι αδιανόητο για τα 

στελέχη και τους οπαδούς του, να εκποιήσει την ιστορία, το παρελθόν του και το 

ρόλο που τάχθηκε να εξυπηρετήσει. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Οι 62 δημόσιοι υπάλληλοι απελύθησαν για λόγους δημόσιου συμφέροντος από 
τις εργασίες τους, για τις ενέργειές τους και την καθόλη στάση και συμπεριφορά 

τους που έχει σχέση με το άφρον εκείνο πραξικόπημα του Ιούλη του 1974. Οι 62 
δημόσιοι υπάλληλοι απελύθησαν με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου της 

κυβέρνησης Κυπριανού και μετά από γνωμάτευση του τότε Γενικού Εισαγγελέα, 

αφού μελετήθηκαν σε βάθος οι περιπτώσεις τους και οι προσωπικοί τους φάκελοι. 

Προηγουμένως βέβαια είχαν μελετηθεί πάρα πολλοί φάκελοι, για να καταλήξει τότε 

το Υπουργικό Συμβούλιο στους 62, των οποίων οι φάκελοι ήταν πραγματικά βεβα-
. ρημένοι. 



1805 

Το ΔΗΚΟ εξακολουθεί να νιιοθει πολύ έντονα την οδύνη για το πραξικόπημα 

και τους αμετανόητους εκείνους εχθρούς της πατρίδας μας. Το ΔΗ ΚΟ πιστεύει 

ακράδαντα ότι ορθά έπραξε η κυβέρνηση Κυπριανού και απέλυσε τους 62 δημόσιους 
υπαλλήλους. Και αυτό επιβεβαιώνεται και με τις μετέπειτα αποφάσεις του 

Ανώτατου Δικαστηρίου, που παρατηρεί ότι εκτός των άλλων υπάρχει ακόμα και ο 

νόμος περί Κάθαρσης που θα μπορούσε να εφαρμοστεί στην περίπτωσή τους και να 

δικαιολογήσει απόλυτα την ορθότητα της απόφασης της κυβέρνησης Κυπριανού. Με 

τις νεότερες νομολογίες και τις νεότερες νομικές ερμηνείες που επιχειρεί ο Δημο

κρατικός Συναγερμός να υποστηρίξει την απόφαση για αποκατάστασή τους, εμείς, 

ως Δημοκρατικό Κόμμα, διαφωνούμε, γιατί πιστεύουμε ότι το θέμα είναι καθαρά 

πολιτικό. Τα γεγονότα που ακολούθησαν τ.ην απόφαση της κυβέρνησης Κυπριανού 

και η εξέλιξη των πραγμάτων απέδειξαν ότι διασφαλίστηκε το δημόσιο συμφέρον, 

ικανοποιήθηκε το λα'ίκό αίσθημα, εμπεδώθηκε η δημοκρατία και επικράτησε στον 

τόπο πνεύμα νηφαλιότητας και ομοψυχίας. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Η επαναφορά του θέματος σήμερα στο προσκήνιο με τη λεγόμενη αποκατά-

. σταση των 62 πιστεύουμε ότι θα δημιουργήσει ζημιά στο δημόσιο συμφέρον και θα 
επιφέρει πλήγματα στην ομοψυχία και τη σύμπνοια του επικρατούσε στον τόπο μας. 

Ακόμα, πιστεύουμε ότι θα έχει επιπτώσεις στο όλο εθνικό μας πρόβλημα, που διέρ

χεται αυτή την περίοδο τις πιο κρίσιμες και λεπτές φάσεις του . Πραγματικά, ενώ το 

πρόβλημά μας βρίσκεται σε λεπτές διαπραγματεύσεις στην έδρα των Ηνωμένων 

Εθνών, δεν έχουμε περιθώρια για κομματικές αντιπαραθέσεις και δεν επιτρέπεται 

ανάξεση πληγών του παρελθόντος. Δεν έχουμε την πολυτέλεια των αντεγκλήσεων 

και της όξυνσης που, είτε το θέλουμε είτε όχι, δημιουργήθηκε, αν κρίνουμε τουλάχι

στον από το κλίμα που επικράτησε εδώ στη Βουλή στις πολυήμερες και πολύωρες 

συζητήσεις αυτού του θέματος. Δεκαεννέα ολόκληρα χρόνια πέρασαν από τον 

τραγικό Ιούλιο του Ι 974 και η απόφαση της πλειοψηφίας του Υπουργικού Συμβου
λίου για αποκατάσταση των 62 δημόσιων υπαλλήλων μας αναγκάζει να συζητούμε 
και να αναμοχλεύουμε πάλι το ανείπωτο δράμα των μαύρων ημερών του πραξικοπή

ματος και της εισβολής. Να συζητούμε τις σκηνές εκείνες του αίματος και των 

δακρύων, του πόνου και της αγωνίας, με τα τόσα δυσβάστακτα βάρη της συμφοράς 

που έπληξε τον τόπο μας. 

Κ ύριε Πρόεδρε, 

Η προδοσία και η εισβολή επισώρευσαν στον τόπο μας πολλά δεινά. Το 

ΔΗΚΟ, με την πολιτική της μετριοπάθειας που εφάρμοσε κατά τα χρόνια της διακυ

βέρνησής του και με τις αποφάσεις που πήρε, δημιούργησε τις προϋποθέσεις για 

ομαλότητα και κατασιγασμό των παθών. Ενέπνευσε και καθοδήγησε το λαό, του 

έδωσε τις δυνατότητες να σταθεί όρθιος, να μη λυγίσει, να συγχωρέσει, να παραμε

ρίσει φανατισμούς και ακρότητες και τελικά να μπορέσει να βαδίσει ενωμένος το 

δρόμο που οδηγεί στην πρόοδο του τόπου μας και στη σωτηρία της πατρίδας μας. 

Εμείς, το Δημοκρατικό Κόμμα, πιστεύουμε ότι η συγκεκριμένη απόφαση της 

πλειοψηφίας του Υπουργικού Συμβουλίου θα φέρει οπισθοδρόμηση με όλες τις 

συνέπειες. Ο Πρόεδρος και η κυβέρνηση όφειλαν να αναλογισθούν τις ευθύνες και 

συνέπειες που συνεπήγετο η απόφαση και να μην προχωρήσουν. Η κυβέρνηση και ο 

Πρόεδρος, κάτω από τις σημερινές, κρίσιμες στιγμές που περνά ο τόπος μας, έχουν 
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ιερό καθήκον να συμβάλουν στη διατήρηση του ήπιου κλίματος και της ενότητας του 

λαού. Έχουν υποχρέωση με τις πράξεις και τις ενέργειές τους να συντηρούν τις 

λεπτές ισορροπίες πάνω στις οποίες στηρίζεται η συνεργασία και συνεννόηση για 

προώθηση της εθνικής κυπριακής υπόθεσης. Επαναλαμβάνω ότι ο Πρόεδρος και η 

κυβέρνηση οφείλουν να επανεκτιμήσουν τις θέσεις και αποφάσεις τους, προκειμένου 

να διαφυλαχθεί η ενότητα και η σύμπνοια του λαού. Μια ενότητα και σύμπνοια που 

χτίστηκε με τόσες θυσίες και μόχθους και συντηρήθηκε μέσα από τον κίνδυνο του 

αφανισμού που αντιμετωπίζαμε και αντιμετωπίζουμε ακόμα ως κράτος και ως ελλη

νισμός. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα θα παραμείνει σταθερό στις θέσεις του και θα αγωνι

στεί με όλες του τις δυνάμεις για να επικρατήσει η δικαιοσύνη, οι δημοκρατικές 

διαδικασίες, η νηφαλιότητα και η ορθή αντίκριση του όλου ζητήματος. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να επαναλάβω ότι το ΔΗ ΚΟ μένει αταλά

ντευτο στις διακηρύξεις του και συμμετέχει στην κυβέρνηση κατόπιν συμφωνίας για 

το εθνικό θέμα, γιατί για μας το εθνικό θέμα είναι το ύψιστο θέμα, αλλά διατηρεί το 

Δημοκρατικό Κόμμα την ανεξαρτησία και την αυτοτέλειά του και έχει ευθύνη να 

υποστηρίζει με παρρησία τις απόψεις του. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κυρία συνάδελφε, κύριοι συνάδελφοι και κύριε Πρόεδρε, 

Είναι με πολλή λύπη που ανέρχομαι στο βήμα για να σχολιάσω την πρώτη 

πολιτική πράξη της νέας κυβέρνησης, η οποία ανέλαβε την εξουσία μετά τις 
πρόσφατες προεδρικές εκλογές. Όπως έχει διεξαχθεί αυτή η συζήτηση, είμαι υποχρεω

μένος -και ο κάθε ομιληη1ς είναι υποχρεωμένος πλέον- να πω τα πράγματα με τ' όνομά 

τους και τη σημασία τους. Γι' αυτό το λόγο να μου επιτραπεί να κάμω μια μικρή 

αναδρομή στο πρόσφατο τραγικό παρελθόν, για να δούμε τη σημασία αυτής της 

πολιτικής απόφασης και πού μπορεί να οδηγήσει αυτή η απόφαση. 

Θα ξεκινήσω το λόγο μου λέγοντας ότι στην Κύπρο έγινε, κύριοι συνάδελφοι, 

ένα φοβερό, ένα μέγιστο, ένα αποτρόπαιο εθνικό έγκλημα, που είναι το πραξικό

πημα της 15ης Ιουλίου 1974. Οι χαρακτηρισμοί είναι εντελώς επιεικείς, αν ληφθεί 
υπόψη το πόσα δεινά και το πόση δυστυχία, αλλά και πόση ντροπή και ταπείνωση 

επέφερε στην πατρίδα και το λαό μας το αποτρόπαιο και απαίσιο αυτό έγκλημα. Η 

ιστορία έχει ήδη καταγράψει το πραξικόπημα ως το μεγαλύτερο εθνικό έγκλημα 

εναντίον της Κύπρου, αλλά και ένα έγκλημα που στρέφεται εναντίον του ελληνικού 

έθνους. Και τούτο, κύριοι συνάδελφοι, διότι ήταν γνωστές οι συνέπειες του πραξι

κοπήματος εκ των προτέρων. Ήταν γνωστό προτού γίνει αυτό το πραξικόπημα ότι, 

αν γινόταν, η Τουρκία θα εισέβαλλε και θα καταλάμβανε τη βόρεια περιοχή της 

Κύπρου, όπως και το έπραξε στη συνέχεια. Αυτό όμως έγινε σε εφαρμογή -και αυτή 

είναι η ιστορική αλήθεια- εκείνης της απαίσιας συμφωνίας της Λισαβόνας μεταξύ 

του Υπουργού της χούντας και του Τούρκου Υπουργού των Εξωτερικών. 

Οι συνέπειες, κύριοι συνάδελφοι, ήταν γνωστές και επισημάνθηκαν από τον 

αείμνηστο Αρχιεπίσκοπο Μακάριο και από το λαό τούτο, ο οποίος στη μεγίστη 

πλειοψηφία του επιδόθηκε στην αγωνιώδη προσπάθεια να το προλάβει, να μη γίνει 
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δηλαδή αυτό το πραξικόπημα. Επιδόθηκε στην προσπάθεια να προστατεύσει το 

αγρίως τότε πληττόμενο κυπριακό κράτος του οποίου η κατάλυση επιδιώχθηκε με ποικί

λους τρόπους. Απέτυχε όμως και καταλήξαμε στο πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου, που 

είχε έναν και μόνο στόχο. Να καταλυθεί το κράτος και να πληγεί η Κύπρος. Αυτοί 

ήταν οι στόχοι, γνωστοί εκ των προτέρων. 

Τώρα, ποια είναι τα αποτελέσματά του; Τι να πω; Τα αποτελέσματα είναι αυτά 

που έχουμε μπροστά μας: οι χιλιάδες νεκροί, οι εκατοντάδες χιλιάδες εκτοπισμένοι, 

οι εκατοντάδες αγνοούμενοι. Είναι, κύριοι συνάδελφοι, ορισμένες στιγμές που ο 

ανθρώπινος λόγος αδυνατεί να περιγράψει τα δεινά, τον αποτροπιασμό, την ανθρώ

πινη δυστυχία. Ένα ενδεικτικό γεγονός που επικράτησε τότε ήταν ότι χάθηκαν τα 

μαύρα ρούχα από τα μαγαζιά των πόλεων και των χωριών μας. Εκείνα τα ρούχα 

που ήταν, κατά τα έθιμά μας, αναγκαία για το πένθος των νεκρών και των θυμάτων. 

Αυτά που λέω, κύριοι συνάδελφοι, είναι καταγραμμένα στην ιστορία, την αδέκαστη 

ιστορία την οποία κανένας δεν μπορεί να διαψεύσει, γιατί αυτή είναι η ιστορική 

αλήθεια. 

Τι έγινε όμως με τους εκτελεστές αυτού του εγκλήματος; Τι κυρώσεις επιβλή

θηκαν σ' αυτούς Οι οποίοι, είτε ως ιθύνοντες, αλλά και ως συμμέτοχοι κατά την 

προπραξικοπηματική και τη μεταπραξικοπηματική περίοδο, είχαν δώσει συγκεκρι

μένη βοήθεια και συνεργία και δράση στο να γίνουν όλα αυτά; Τι έγινε; 

Πανικόβλητοι και έντρομοι τότε, αμήχανοι, αναμένοντας πλέον την τιμωρία 

που ήταν φυσικό να τους επιβληθεί, την τιμωρία η οποία αποτελεί την πιο φυσική 

και λογική συνέπεια της διάπραξης τέτοιου είδους εγκλημάτων, επιδόθηκαν αρχικά 

στην προσπάθεια να μην επιστρέψει ο Μακάριος. 

Διότι νόμιζαν ότι, όταν θα επέστρεφε και θα αποκαθίστατο το νόμιμο κράτος, 

τότε η δικαιοσύνη θα τους ανακάλυπτε και θα τους επέβαλλε εκείνο το οποίο 

πάντοτε δίνει η δικαιοσύνη, τα επίχειρα των πράξεων. Γι' αυτό το λόγο η προσπά

θεια στρεφόταν τότε στο να μην επιστρέψει ο Μακάριος. 

Αλλά, όταν φάνηκε πως θα επέστρεφε ο Μακάριος πίσω και δεν υπήρχε αμφι

βολία για την επιστροφή του, τότε άρχισαν άλλες μεθοδολογίες. Οι αρές και οι 

κατάρες εναντίον εκείνων που τους παρέσυραν, η έκφραση μεταμέλειας και μετά

νοιας εκ των υστέρων, οι εκκλήσεις για συγχώρεση, για ενότητα, για μεγαλοψυχία, 

οι γονυκλισίες παντού και σε κάθε περίπτωση, μόνο και μόνο για να αποφευχθεί η 

τιμωρία, όπως αποκαλύφθηκε εκ των υστέρων. 

Και ο Μακάριος ήρθε και τους συγχώρεσε με τον κλάδο της ελαίας που έφερε 

μαζί του. Αυτό το έκαμε -και ο λαός το δέχθηκε- στην προσπάθειά του ακριβώς να 

διασωθεί ό,τι ήταν δυνατό, αλλά και γιατί ο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος ήταν και 

μεγάλος και μεγαλόψυχος και ανεπανάληπτος. Έτσι δεν επιβλήθηκαν καθόλου 

κυρώσεις σε όλους εκείνους οι οποίοι, είτε ως συνεργοί είτε ως ιθύνοντες, 

διέπραξαν το έγκλημα. 

Τα πράγματα τότε -μετά που δεν επιβλήθηκε η τιμωρία- άλλαξαν και πάλι. 

Είναι η τρίτη φάση. Οι πρώην έντρομοι ικέτες μεταβλήθηκαν αρχικά σε τιμητές του 

πραξικοπήματος και μεταγενέστερα σε κατηγόρους όλων εκείνων οι οποίοι είτε 

αντιστάθηκαν εναντίον του πραξικοπήματος, όταν γίνονταν οι προπαρασκευαστικές 

του πράξεις στην προπραξικοπηματική περίοδο, είτε αντιστάθηκαν στο πραξικό

πημα και τη μεταπραξικοπηματική περίοδο. Για να επιβεβαιωθεί η ρήση του 
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Ισοκράτη η οποία έλεγε "Τη αχαριστία γάρ αναισχυντία έπεται". Όταν κάποιος 

είναι αχάριστος, εκείνο που θα περιμένεις πλέον από τον ίδιο είναι να είναι και 

αδιάντροπος μετά και αναίσχυντος. 

Συνέπεια αυτού ήταν σιγά σιγά να διαφαίνονται πλέον σημεία και προθέσεις 

υποτροπής προς το έγκλημα. Υπήρξε πρόθεση για ίδρυση της ΕΟΚΑ Γ .. Ακούγονταν 
συνθήματα όπως "Ξανακτυπήστε. Οι ένοχοι δεν είναι αυτοί· είναι άλλοι. Είναι 

εκείνοι που φταίουν που κάναμε το πραξικόπημα" και γενικά μια προσπάθεια παρα

χάραξης της ιστορίας. Αυτή είναι η ουσία των όσων μεσολάβησαν έκτοτε. προσπά

θεια παραχάραξης και αλλοίωσης της ιστορίας. 

Ήταν κατόπιν αυτού του φαινομένου πλέον που η λα·ίκή οργή και το δημόσιο 

αίσθημα έλαβαν διαστάσεις, ώστε η τότε κυβέρνηση, διερμηνεύοντας το κοινό πλέον 

περί δικαίου αίσθημα του λαού τούτου, αλλά και εκ καθήκοντος απέναντι στην 

ιστορία και από την υποχρέωση για προστασία της δημοκρατίας, αποφάσισε την 

περιβόητη κάθαρση. Τι ήταν αυτή η κάθαρση; Εξετάστηκαν οι περιπτώσεις εκατο

ντάδων ή δυο-τριών χιλιάδων φακέλων, όπως λέχθηκε κατά τη συζήτηση του 

θέματος εδώ. Και αφού εντοπίστηκαν οι πιο σοβαρές και οι πιο τεκμηριωμένες περι

πτώσεις, το Υπουργικό Συμβούλιο ομόφωνα τότε αποφάσισε τη συνταξιοδότηση 62 
προσώπων, δημόσιων υπαλλήλων ή αστυνομικών. Βεβαίως δεν έγινε τίποτε 

εναντίον ιδιωτών. Των εκατοντάδων ιδιωτών οι οποίοι εμφανώς και δημοσίως τόσο 

πριν όσο και μετά το πραξικόπημα το συνέδραμαν με έκδηλες εγκληματικές πράξεις 

και ενέργειες. Και ήταν γνωστοί όλοι αυτοί, διότι είτε ήταν καταζητούμενοι είτε 

ήταν οι επώνυμοι γνωστοί συνεργοί του πραξικοπήματος οι οποίοι ανέλαβαν τις 

διάφορες θέσεις εξουσίας μετά την κατάλυση του νόμιμου κράτους και την 

εδραίωση του πραξικοπήματος. 

Το Υπουργικό Συμβούλιο, συνάδελφοι, προέβη στη λήψη της αποφάσεως για 

την οποία μιλούμε για να τερματιστεί η παράταση της εκκρεμότητας η οποία αναζω

πύρωνε και ανέξεε τις πληγές, τη λύπη, την οδύνη και τα πάθη και την πικρία του 
λαού. Επρόκειτο κατά συνέπεια περί ενός μέτρου άκρας επιείκειας που οδηγούσε 

στη λήθη του μεγάλου αυτού εγκλήματος για την ενότητα και για την αντιμετώπιση 

του κοινού κινδύνου. Αυτή ήταν η πράξη της κυβερνήσεως εκείνης, την οποία 

θεωρούμε σήμερα ότι ήταν η πλέον άδικη πράξη στην ιστορία μας, ώστε να αναλί

σκουμε ολόκληρες ώρες για να βρίσκουμε τάχατες τα σημεία της αδικίας που συνθέ

τουν την πράξη. Και επρόκειτο περί ενέργειας η οποία ουσιαστικά έλεγε "ελάτε 

εσείς, οι οποίοι μετά την εξέταση των υποθέσεών σας φαίνεται ότι είχατε ανάμειξη 

τεκμηριωμένη, να πάρετε χρήματα ως χρηματική καταβολή και συντάξεις, για να μην 

είστε μπροστά στους συναδέλφους σας και να προκαλείτε το δημόσιο αίσθημα". 

Και ερωτώ όλους, κύριοι συνάδελφοι. Έχετε ακούσει ποτέ σας, έχετε να 

αναφέρετε έστω και μια περίπτωση στην ιστορία που να έχει επιβληθεί τέτοια 

κύρωση σε άτομα που τους καταλογίστηκαν εγκλήματα τέτοιου είδους, εγκλήματα 

της εσχάτης προδοσίας; Είχε όμως σημασία αυτή η ενέργεια του Υπουργικού 

Συμβουλίου, διότι επιτέλους το κυπριακό κράτος επέβαλλε έστω μια κύρωση, έστω 

και αυτής της μορφής, δηλαδή "σε πληρώνω χωρίς να εργάζεσαι, για να απαλλαγώ 

από την παρουσία σου, η οποία αποτελεί πρόκληση", για να ικανοποιηθεί και το 

δημόσιο αίσθημα ότι επιτέλους υπήρχε μια επίσημη, έμπρακτη μορφή αποδοκιμα

σίας προς το πραξικόπημα που εκδηλώθηκε και επέφερε αυτά τα δεινά. Δεν ήταν 

ουσιαστική η κάθαρση, αλλά ήταν μια συμβολική πράξη, μια πράξη πολιτικής. 'Ηταν 

έκφραση επίσημης, ιστορικά αναγκαίας, ιστορικά καταγεγραμμένης αποδοκιμασίας 
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για την καταστροφή της Κύπρου, η οποία είναι γεγονός. Ας αφήσουμε λοιπόν οτιδή

ποτε λέγεται εδώ για να καλύψουμε αυτή τη φοβερή πραγματικότητα. Το πραξικό

πημα ήταν ακριβώς η καταστροφή της Κύπρου. 

Κύριοι συνάδελφοι, το ελληνικό έθνος -και απαντώ εν μέρει προς τον αγαπητό 

μου Αλέκο Μαρκίδη, ο οποίος είχε να μας πει ότι η ιστορία μας βλέπει σκωπτικά

το ελληνικό έθνος, το οποίο φωτοδότη σε πράγματι την ανθρωπότητα και την 

εφοδίασε με τις ψηλές εκείνες αξίες που συνιστούν σήμερα τον ανθρώπινο πολι

τισμό, που είναι οι πολιτιστικές αξίες της σημερινής ανθρωπότητας, ήταν ιδιαίτερα 

αυστηρό, κύριε Μαρκίδη, στην αντιμετώπιση ενεργειών αποτέλεσμα των οποίων 

ήταν η κατάλυση της δημοκρατίας και αποτέλεσμα των οποίων ήταν η συρρίκνωση 

των πάτριων εδαφιον, το να μικράνει δηλαδή η πατρίδα. Το ελληνικό έθνος τιμωρεί 

ακόμα και σήμερα, κατ' εφαρμογή της διατάξεως του άρθρου 138 του Ποινικού 
Κώδικα, κάθε προπαρασκευαστική ακόμα πράξη απειλής κατά της ακεραιότητας της 

χώρας με την εσχάτη ποινή που προβλέπεται στους ποινικούς κώδικες. Είναι το 

άρθρο 138 του Ποινικού Κώδικα. Και το άρθρο τούτο λέει ότι και οι προπαρασκευ
αστικές ακόμα πράξεις τιμωρούνται με την εσχάτη ποινή. Αναφέρομαι στην ερμη

νεία αυτού του άρθρου και διαβάζω: 

"Υπό τον όρον προδοσία της χώρας περιλαμβάνονται διάφορα αδικήματα 

έχοντα κοινόν γνώρισμα ότι απευθύνονται κατά της εξωτερικής ασφαλείας της 

Πολιτείας, κατά των συμφερόντων της Πολιτείας των συνδεομένων προς την κατά

στασιν των διεθνιον σχέσεών της και προς την κατάστασιν των δυνάμεων αυτής εν 

σχέσει προς τας δυνάμεις των άλλων πολιτειών". Και όταν πλήτταμε τότε το 

κράτος, αυτό κάναμε. Και συνεχίζω: "Προστατευόμενον έννομον αγαθόν εις τα 

εγκλήματα του κεφαλαίου β' είναι η εξωτερική υπόστασις του Κράτους, το οποίον 

άλλως διατρέχει κίνδυνον εξουθενώσεως, μειιοσεως της ισχύος ή της εδαφικής του 

ακεραιότητος ή και της αφανείας του". Αυτό ήταν το έγκλημα και αυτό το αποτέ

λεσμα είχε. 

Ώστε, όταν ο κ. Μαρκίδης, κατά τη μακροτάτη εκείνη άγόρευση της περα

σμένης συνεδρίας, μας κατακεραύνωνε -νόμιζε- λέγοντάς μας ότι η ελληνική ιστορία 

μας ατενίζει σκωπτικά - μας ατενίζει σκωπτικά, όταν το πάρουμε από το λεξικό, 

σημαίνει χλευαστικά, μας κορο'ίδεύει, μας εμπαίζει- διότι το Υπουργικό Συμβούλιο, 

μετά την κατάργηση της δημοκρατίας επέβαλε αυτή τη μορφή της τιμωρίας μετά την 

καταστροφή της Κύπρου, φαντάζομαι ότι ο κ. Μαρκίδης εννοούσε ότι μας κοιτάζει 

σκωπτικά, διότι δε λάβαμε τα μέτρα εκείνα που έπρεπε να λάβουμε για να προστατεύ

σουμε τη δημοκρατία. Δηλαδή φαντάζομαι ότι η εισήγησή του θα ήταν να επεκτείναμε και 

.. να επιβάλλαμε βαρύτερα μέτρα για την κάθαρση. Αυτό θα εννοούσε ο κ. Μαρκίδης! Και 
έχει δίκαιο σ' αυτό. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Εδώ μπορώ να πω κάτι; Διότι ο κ. Ευσταθίου εμένα με διέκοπτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν ο ίδιος το θέλει. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Μόλις τελειώσω, μόλις ακριβώς σου διαβάσω και το σκώμμα της ιστορίας, θα 

σου δώσω το λόγο. Ο Πρόεδρος βεβαίως, χωρίς να έχω ένσταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μόνο με την άδεια του ομιλητή. 
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ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Και με την άδεια του Προέδρου πάντοτε. 

Έχει δίκαιο ο κ. Μαρκίδης να μας λέει ότι μας κοροϊδεύει η ελληνική ιστορία, 

διότι ακριβώς η τότε κυΒέρνηση έλαβε μόνο αυτά τα ασήμαντα, τα υποτυπώδη μέτρα 

. -και δεν εννοώ τους 61- ως μέτρα καθάρσεως για την προδοσία που έγινε στην 

Κύπρο και όχι γιατί οι Έλληνες πρόγονοί μας δε θα το έπρατταν αυτό, όπως ο ίδιος 

υπονοούσε. Η ιστορία μας χλευάζει, συνάδελφοι, επειδή μεταβάλαμε την κάθαρση σε 

αστειότητα. Μας χλευάζει ιδιαίτερα και μας κατακρίνει επίσης, επειδή ακριβώς 

ακυρώσαμε εκείνη την υποτυπώδη, την ασήμαντη κάθαρση. Γι' αυτό θα μας χλευάζει 

η ιστορία και θα μας βλέπει σκωπτικά. 

Κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε τι έκαναν στην αρχαία Ελλάδα -απαντώ στην 

πρόκληση, διότι, όταν ανοίγουμε το στόμα μας, καλό είναι να ξέρουμε ότι ό,τι 

λέγουμε μπορεί να αντιμετωπιστεί και να έχουμε την απάντηση, επειδή η ιστορία δεν 

είναι προσιτή μόνο σε ορισμένους, αλλά τη γνωρίζει όλος ο κόσμος. Αν θέλετε να 

σας πω τι γινόταν, θα σας υπομνήσω το ψήφισμα της Αθηνα"ίκής Βουλής, το 

ψήφισμα που ξεκινά "Έδοξε τη Βουλή και τω Δήμω" του 4 10 π.χ., το οποίο δεν 
έλεγε "ακυρώστε το ελάχιστο μέτρο το οποίο πήρατε", αλλά έλεγε τα φρικτά αυτά 

που περιλαμβάνονται στο ψήφισμα, περί θανάτου, περί δημεύσεως περιουσιών, περί 

τέτοιας διαγωγής που δε θα ήταν ορθό να το διάβαζα, εφόσον μας ακούει ο κόσμος, 

διότι θα δημιουργούσαμε αναμόχλευση παθών και θα υποκινούσαμε το λαό, διεγεί

ροντας την οργή του, πιθανόν σε πράξεις που κανένας εδώ δε θα ήθελε να διαπρα

χθούν από το λαό σήμερα ενόψει των όσων διαδραματίζονται. Απλούστατα θα 

διαβάσω την πρώτη γραμμή: 'Έάν τις δημοκρατίαν καταλύη, την Αθήνησιν," κ.λπ., 

Κ.λπ. Όποιος καταλύσει την αθηνα'ίκή δημοκρατία ή καταλάβει αξίωμα σαν η δημο

κρατία καταλυθεί, να θεωρείται ένοχος, εχθρός του λαού και να θανατώνεται χωρίς 

ο τιμωρός να θεωρείται ότι διέπραξε οτιδήποτε" κ.λπ., Κ.λπ. και δε διαβάζω το 

υπόλοιπο. Το αφήνω εκεί. Μόνο αν με προκαλέσεις, θα διαβάσω το υπόλοιπο. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μπορώ; 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Μάλιστα. Με την άδεια του Προέδρου. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Έχω την άδεια του Προέδρου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Όταν μίλησα, κύριε Ευσταθίου, για τρεις χιλιάδες χρόνια ιστορίας που 

σκωπτικά μας παρακολουθούν, είχα υπόψη μου όσα διδάσκει ο Θουκυδίδης, μετά

φραση Ελευθερίου Βενιζέλου, έκδοση - επιμέλεια Στεφάνου και Στεργιοπούλου ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Δε χρειάζεται να επεκταθείτε. Ο Θουκυδίδης είναι γνωστός, χωρίς να μου λέτε 

ποιος έκανε την έκδοση του βιβλίου του. 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

... όπου αναφέρονται και τα ακόλουθα, τα οποία θυμίζουν πολλά από όσα 
επρόκειτο να γίνουν ή από όσα πιθανιος να έγιναν. 

''Ολόκληρον άλλωστε την εβδομάδα, κατά την οποίαν ο Ευρυμέδων με τα 

εξήντα πλοία του παρέμεινεν εκεί μετά την άφιξίν του, οι Κερκυραίοι εξηκολούθουν 

να φονεύουν όσους από τους συμπολίτας των εθεώρουν εχθρούς των, και μολονότι 

ισχυρίζοντο ότι καταδιώκουν μόνον εκείνους που ήθελαν να καταλύσουν το δημο

κρατικόν πολίτευμα, πράγματι όμως μερικοί εφονεύθησαν προς ικανοποίησιν 

προσωπικών παθών και άλλοι, οι οποίοι είχαν δανείσει χρήματα, από τους οφει

λέτας των ... Επροτίμων πολύ περισσότερον ν' αντεκδικηθούν διά κακόν, το οποίον 
έπαθαν, παρά να προλάβουν το κακόν ... Διότι οι αρχηγοί των φατριών εις τας 
διαφόρους πόλεις, προβάλλοντες εκατέρωθεν εύηχα συνθήματα, οι Δημοκρατικοί 

την πολιτικήν ενώπιον του νόμου ισότητα του πλήθους, οι ολιγαρχικοί την 

σώφρονα αριστοκρατίαν, λόγω μεν υπηρέτουν τα κοινά, πράγματι όμως καθίστων 

αυτά βραβείον του προσωπικού των ανταγωνισμού." 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Θα διαβάσεις το Θουκυδίδη όλο; Αυτή είναι η ερώτηση. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ακόμα μια γραμμή. 

"Και ήσαν έτοιμοι να κορέσουν τον πόθον της αμέσου εκδικήσεως, είτε δι' αδίκων 

καταδικών, είτε επιβαλλόμενοι διά της βίας." Και στη συγκεκριμένη περίπτωση οι 62 
απολύθηκαν συνεπεία καταγγελιών τις οποίες υπέβαλαν άνθρωποι τους οποίους ουδείς 

ποτέ έμαθε. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε συνάδελφε, μας διαβάσατε αποσπάσματα όπου θανατώνονταν οι 

άνθρωποι συλλήβδην και επιβάλλονταν οι κυρώσεις που προβλέπονται στο ψήφισμα 

της Αθηνα·ίκής Δημοκρατίας του 410 π.Χ. Αυτό μας έχετε διαβάσει. Και σας 

προκαλώ να μου πείτε: Θίγηκε η τρίχα οποιουδήποτε από αυτούς οι οποίοι προκά

λεσαν το πραξικόπημα στην Κύπρο; Τους επιβλήθηκε οποιαδήποτε τιμωρία; Μα, η 

συνταξιοδότηση 62 ανθρώπων, στην οποία θα έρθω αργότερα και λεπτομερέστερα, 
θεωρείτε ότι συγκρίνεται με τις μαζικές θανατώσεις των όσων αναφέρονται στην 

Κέρκυρα και των όσων αναφέρονται στο · Θουκυδίδη; Αυτό αποτελεί, με όλο το 

δέοντα σεβασμό πρός το πρόσωπό σας, άκραν υπερβολή η οποία μπορεί να σας 

οδηγήσει, χωρίς να το θέλετε, σε παραπλάνηση και εκτροπή από την ιστορική 

αλήθεια. 

Κύριοι συνάδελφοι, πράγματι δεν υπάρχει σε καμιά χώρα του κόσμου έστω 

και μια περίπτωση που να έγινε ό,τι έγινε στην Κύπρο και ως αποτέλεσμα να 

επιβληθεί ως κύρωση η καταβολή χρηματικών οφειλών, δηλαδή αποζημιώσεων και 

συντάξεων. Ήταν όμως, επαναλαμβάνω, μια συμβολική απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου για να διασωθεί η τιμή και η ηθική συγκρότηση αυτού του λαού. Γιατί 

είναι, κύριοι συνάδελφοι, εξίσου οδυνηρή με τη δυστυχία που επιφέρει το πραξικό

πημα και η ατίμωση της ανοχής προς το πραξικόπημα και η αδιαφορία για τους 

εκτελεστές του. Και είναι η χειρότερη υπηρεσία προς τη δημοκρατία. Να ανέχομαι 

εκείνους που κατέλυσαν τη δημοκρατία, χωρίς να επιβάλλω καμιά κύρωση. Διότι 
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εκείνο που κάνω είναι μια ανοικτή πρόσκληση "ελάτε να το ξανακάνετε, διότι δεν 

έχετε να πάθετε τίποτε". Κι αυτό δεν είναι η αποστολή ούτε του πολιτικού ανδρός, 

αλλά ούτε του εσχάτου των πολιτών. 

Για να μην παραποιούμε την ιστορία, και την αρχαία και τη νεότερη, και για 

λόγους στοιχειώδους σεβασμού προς την ιστορία, θέλω να πω ότι το ελληνικό έθνος 

δε μας κοιτάζει σκωπτικά, διότι κάμαμε την κάθαρση υπό τη μορφή που είπα, αλλά 

μας κοιτάζει με άκραν περιφρόνηση, διότι ακριβιος ανακαλέσαμε εκείνη την υποτυ

πώδη πράξη της καθάρσεως και δώσαμε το πολιτικό μήνυμα ότι τίποτε δεν έχει 

γίνει. Κανένας, κύριοι συνάδελφοι, δεν εισηγήθηκε εδώ ή προηγουμένως ότι θα 

έπρεπε να επιβληθούν οι κυρώσεις του Ποινικού Κώδικα που διάβασα ή οι κυρώσεις 

που επιβάλλονταν στους καταλυτές της δημοκρατίας. Απλώς, αν αναφέρθηκα στα 

ψηφίσματα αυτά, ήταν για να τονίσω ότι η ιστορική αλήθεια δεν πρέπει για κανένα 

. λόγο να παραποιείται, έστω και αν έχουμε αναλάβει την υποσηΊριξη μιας εντελώς 
χαμένης ή πολύ δύσκολης υποθέσεως. 

Να υπενθυμίσω, κύριοι συνάδελφοι, ότι, όταν το κράτος προέβη σε εκείνη την 

πράξη, έδωσε στους συνταξιοδοτηθέντες την ευκαιρία να μεταβούν στο δικαστήριο. 

Πήγαν στο δικαστήριο, είπαν το παράπονό τους και η κάθε υπόθεση εξετάστηκε 

ξεχωριστά και λέχθηκε από τους απολυθέντες, από τους αιτητές τότε, όλη η επιχει

ρηματολογία την οποία ακούσαμε στο Σώμα, με αποτέλεσμα το Δικαστήριο να πει 

ότι δε δέχεται την επιχειρηματολογία εκείνη και η υπόθεση θεωρήθηκε ως τεθείσα 

οριστικώς στο φάκελο των τελεσίδικων αποφάσεων. 

Όμως, όλοι οι ομιλητές εκ μέρους του Δημοκρατικού Συναγερμού έχουν επικε

ντρώσει την επιχειρηματολογία τους στο ότι το Υπουργικό Συμβούλιο τότε παρέβη 

τον κανόνα του δικαίου, όταν έδινε αυτές τις συντάξεις χωρίς να κληθούν οι επηρε

αζόμενοι να ακουστούν και να παραθέσουν τα επιχειρήματά τους. Το θέμα τούτο 

είναι ακριβώς το θέμα που έτυχε ευρείας συζητήσεως από το Ανώτατο Δικαστήριο 

στην ολομέλεια, το οποίο αφού είδε τα στοιχεία των φακέλων αποφάνθηκε, δέχθηκε 

και διατυπώθηκε ότι επρόκειτο περί μέτρου το οποίο ήταν επιτρεπτό. 

Ανεξάρτητα όμως από την απόφαση της ολομέλειας του Ανώτατου Δικαστη

ρίου, και αν δεχθούμε χάριν της συζητήσεως ότι δε δόθηκε η ευκαιρία να απολογη

θούν οι επηρεαζόμενοι και ότι έχουμε παραβίαση ανθρώπινων δικαιωμάτων, τούτο 

και πάλι δε δικαιολογούσε καθόλου την κατάργηση του υποτυπώδους αυτού μέτρου 

της καθάρσεως που έγινε τότε, που είναι η μοναδική επίσημη έμπρακτη αποδοκι

μασία του πραξικοπήματος, διότι το πολιτικό μήνυμα της αποφάσεως είναι τούτο. 

Δεν επρόκειτο περί επανεξετάσεως των υποθέσεων των επηρεασθέντων 

προσώπων, αλλά για κατάργηση του μέτρου της καθάρσεως που πραγματικά δίνει 

το πολιτικό μήνυμα που οι πλείστοι των ομιλητών έχουν επισημάνει από το βήμα 

εδώ. Διότι περί καταργήσεως της καθάρσεως πρόκειται και όχι περί αναψηλάφησης 

ή περί επανεξέτασης των υποθέσεων, όπως ανέφεραν άλλοι συνάδελφοι. Αναψηλά

φηση σημαίνει ότι κάποιος του οποίου δικάστηκε προηγουμένως η υπόθεση ζητά 

όπως εκ νέου ψηλαφηστεί η υπόθεσή του, επανεξεταστεί η υπόθεσή του και του δοθεί 

η ευκαιρία να προσκομίσει ενδεχομένως νέα στοιχεία που να αναιρούν τα προηγού

μενα στοιχεία τα οποία κατέληξαν να είναι εις βάρος του ή που να συνάδουν με τη 

μη ενοχή του. 



1813 

Γι' αυτό το λόγο δεν είναι αναψηλάφηση, όπως είπε ο κ. Ρολάνδης, η ανάκληση 

και η κατάργηση του μέτρου της καθάρσεως από την απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου. Και είναι νομική πλάνη να θεωρείται ότι η συλλήβδην κατάληξη στην 
κατάργηση του μέτρου αποτελεί επανεξέταση της υποθέσεως. Είναι για το λόγο αυτό 

που διαφωνούμε με την κυβερνητική απόφαση, διότι κατάργησε την κάθαρση και όχι 

διότι έκαμε αναψηλάφηση των υποθέσεων. Γιατί αναψηλάφηση, κύριοι συνάδελφοι, 
δεν έγινε και δικαιολογημένα ο λαός εξοργίζεται και διαμαρτύρεται, γιατί εκείνοι 
που εξέδωσαν την απόφαση δε σεβάστηκαν τα αισθήματά του, δε σεβάστηκαν την 

αξιοπρέπειά του και τα δικά του ανθρώπινα δικαιώματα, τα οποία όχι μόνο θίγησαν 
ανεπανόρθωτα, αλλά καταργήθηκαν. Και όλοι εκείνοι οι νοικοκύρηδες των σκλαβω

μένων πολιτειών και των χωριών μας, που βρίσκονται σήμερα στις ελεύθερες 

περιοχές, που ζουν σήμερα στην οδύνη και την αθλιότητα της προσφυγιάς, στα 

τέσσερα σημεία της μαρτυρικής αυτής πατρίδας -από όσο βεβαίως της απέμεινε 

αυτής της πατρίδας- δικαιολογημένα θα διερωτούνται: "Γιατί δε σεβάστηκαν και τα 

δικά μας ανθρώπινα δικαιώματα και έλαβαν τέτοια απόφαση η οποία ουσιαστικά 

μας λέει 'ό,τι πάθατε, καλά το πάθατε και σε κανένα δεν αποδίδουμε ευθύνες';" 

Η αδιάψευστη, αδέκαστη ιστορία θα καταγράψει αυτό το γεγονός και ο ιστο

ρικός θα κατατάξει αυτή την πολιτική πράξη στη μελανή σελίδα του ελληνικού 

έθνους. Γιατί κατ' επέκταση δικαιώνεται το πραξικόπημα, κύριοι συνάδελφοι, και 

αυτό είναι το πολιτικό μήνυμα αυτής της άστοχης και ολέθριας πράξης και για την 

κυβέρνηση και για τον τόπο. Ούτε η κατάσταση μεταβάλλεται με την επιστράτευση 

διάφορων νομικών επιχειρημάτων ή επιχειρηματολογίας, η οποία και πάλι δεν είναι 

επιχειρηματολογία η οποία δεν επιδέχεται την κριτική της. Γιατί επαναλαμβάνω ότι 

ακυρώσαμε το μέτρο της κάθαρσης απλώς. Και δεν επρόκειτο περί διοικητικού 

μέτρου, αλλά περί πολιτικής αποφάσεως. 

Θέλω δε να αντιπροτείνω στους συναδέλφους οι οποίοι επί πολλές ώρες 

επιχειρηματολόγησαν, σε όσους δηλαδή ισχυρίζονται ότι μπορεί να υπήρξαν και 

αθώοι στην απόφαση του τότε Υπουργικού Συμβουλίου, το εξής μέτρο: Δέχονται να 

ανακληθεί η απόφαση της κυβερνήσεως και να αναψηλαφηθούν οι υποθέσεις, να 

επανεξεταστούν οι υποθέσεις εκείνων οι οποίοι ισχυρίζονται ότι είναι αθώοι; Αν 

ναι, θα δέχονταν να γίνει μια επιτροπή νομομαθών, υπό την προεδρία του 

Επιτρόπου Διοικήσεως για παράδειγμα, και να καλέσει η κυβέρνηση όλους οι οποίοι 

τολμούν ή έχουν στοιχεία και θέλουν να πουν ότι άδικα απολύθηκαν να υποβάλουν 

αίτηση για να επανεξεταστεί η υπόθεσή τους, προβάλλοντας όλα τα στοιχεία και τα 

επιχειρήματά τους, αφού όμως στο μεταξύ και προηγουμένως ακυρωθεί αυτό το 

μέτρο; Δέχονται; Θα ήταν δυνατό; Δεν το δέχονται, συνάδελφοι, διότι ξέρουν ότι 

κανένας δε θα δικαιωθεί. Δεν υπάρχει τίποτε το οποίο να αποτελεί υπερβολή στους 

φακέλους εκείνους όταν λήφθηκαν οι αποφάσεις από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Με όλο το σέβας, αν μου επιτρέπετε, είστε Πρόεδρος της Επιτροπής Νομικών, 

ένας αξιοσέβαστος και έγκριτος νομικός. Θα αντιστρέψουμε την αρχή και θα 

ζητούμε, αντί το κράτος να αποδείξει την ενοχή, να αποδείξουν οι τάχατες ένοχοι 

την αθωότητά τους; 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: . 

Να κάνουμε αναψηλάφηση, κύριε συνάδελφε. Δεν είναι αυτό που λέω. Δέχο

νται να ανακληθεί η απόφαση; Δέχεστε; Εσείς, κύριε Αναστασιάδη, αντιπροσω

πεύετε σήμερα το μεγαλύτερο, το κυβερνών κόμμα και το μεγαλύτερο εδώ στη 
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Βουλή, απόντος του κ. Μάτση. Νομίζω ότι οι λόγοι σας και η παρέμβασή σας έχουν 

την αναγκαία βαρίιτητα και σοβαρότητα και τα δέχομαι. Δέχεστε να ανακληθεί η 

πράξη αυτή και να γίνει αναψηλάφηση των υποθέσεων, όπως τη δέχεται την αναψη

λάφηση το δίκαιο ως δικονομικό μέσο, για να αναθεωρηθεί μια απόφαση η οποία 

λήφθηκε στο παρελθόν; 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αν αυτό αποτελεί ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα σας δώσω το λόγο μετά, για να μη γίνεται διαλογική. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Όχι, επειδή με ρωτά, κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να απαντήσω, διότι διαφορε

τικά θα φανεί ότι ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Α υτή είναι η πρότασή μας. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Εγώ απαντώ. Αν αυτή η πρόταση ήταν από όλες τις πολιτικές πλευρές και 

ήταν απόφαση της Βουλής, ένα μόνο λέω: Ναι, να αναψηλαφηθούν οι φάκελοι όσων 

έχουν απολυθεί για λόγους δημόσιου συμφέροντος είτε από το Υπουργικό 

Συμβούλιο είτε από τη δημόσια υπηρεσία, για να φανεί κατά πόσο υπάρχουν οποια-

. δήποτε στοιχεία σε βάρος τους. , 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Και να ακυρωθεί η τελευταία απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. Να 

ανακληθεί η απόφαση. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αν και εφόσον θα είναι απόφαση της Βουλής, οπωσδήποτε η εισήγησή μας θα 

είναι να μελετηθεί και να αναψηλαφηθούν όλοι οι φάκελοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει, δώσατε την απάντησή σας. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Δε δι~ειρίζoμαι τα θέματα της Βουλής εγώ. Λέω την άποψή μου και αυτή 

είναι η πρότασή μου. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Σας απάντησα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, όχι, παρακαλώ. Θα είστε ο επόμενος ομιλητής, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αν πρόκειται περί αποφάσεως της Βουλής, είναι ένα και αν πρόκειται περί 

προτάσεως του κ. Ευσταθίου, είναι άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου δε μιλά εκ μέρους της Βουλής. Μιλά εκ μέρους του κ. Ευστα

θίου. Λοιπόν, προχωρήστε. 



1815 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Δεν μπορώ να μιλώ εκ μέρους όλου του Σώματος. Μιλώ διερμηνεύοντας 

εκείνα τα οποία ανέφερε και ο Πρόεδρος του κόμματός μας. Ότι δηλαδή το μέτρο 

εδώ είναι κατακριτέο, διότι διαγράφει και απαλείφει την κάθαρση, ενώ αν μιλού

σαμε περί αναψηλαφήσεως θα ήταν μια άλλη ιστορία και μια άλλη υπόθεση. Εγώ 

προσωπικά λέω, ναι, αν πρόκειται να προβούμε σε αναψηλάφηση των υποθέσεων 

και να υποβάλουν αιτήσεις όλοι εκείνοι που θεωρούν τους εαυτούς τους αδικηθέ

ντες, να επανεξεταστούν οι υποθέσεις τους από επιτροπή νομομαθών με επικεφαλής 

τον Επίτροπο Διοικήσεως ή κάποιον άλλο, τότε θα θεωρούσα ότι ήρθη η προσβολή 

προς το λαό. 

Τώρα ως προς την αναφορά στην έφεση 944, για να θεωρηθεί ότι τάχατες είναι 
νομικό το θέμα, επαναλαμβάνω ~αι πάλι ότι το θέμα δεν είναι νομικό, το μέτρο δεν 

είναι διοικητικό. Το μέτρο είναι μια πολιτική απόφαση. Ανεξάρτητα από όλα αυτά, 

ανεξάρτητα από νομική επιχειρηματολογία, ο υπέρτατος κανόνας του δικαίου είναι 

το κοινό περί δικαίου αίσθημα του λαού και η κοινή περί δικαίου πεποίθηση. Και η 

απόφαση για την οποία μιλούμε, κύριοι συνάδελφοι, θίγει αυτό το κοινό περί 

δικαίου αίσθημα του λαού και το αίσθημα της δικαιοσύνης και της αγαθότητας του 

μέσου ανθρώπου. Αυτό το αίσθημα έχει τραυματιστεί βάναυσα και, αν δε μεταβληθεί 

η υπό συζήτηση απόφαση, θα υπάρξουν απρόβλεπτες συνέπειες στην ενότητα αυτού 

του λαού και στην ανάγκη ο λαός αυτός πλέον να προχωρήσει στη διεκδίκηση της 

εθνικής του ελευθερίας και στην επιβίωσή του μετά τα τραγικά γεγονότα που τον 

οδήγησαν στη σημερινή κατάσταση. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δε θα μιλήσω σήμερα, κύριε Πρόεδρε. Επιφυλάσσομαι για την άλλη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει, κύριε Αναστασιάδη. Μου είχαν πει ότι θα μιλούσατε. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Θάσος Σοφοκλέους. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Πρόθεσή μου δεν ήταν να σκαλίσω το παρελθόν και αυτό θα φανεί από την 

ομιλία μου που θα τη διαβάσω σε λίγο. Όμως, επειδή ως ηγετικό στέλεχος της 

ΕΟΚΑ δέχτηκα κάποιες προκλήσεις από τον έντιμο συνάδελφο κ. Χριστόφια, του 

απαντώ. Η ΕΟΚΑ κατά τη διάρκεια του απελευθερωτικού αγώνα εκτέλεσε προδότες 

ανεξάρτητα από την παράταξη στην οποία ανήκαν. Και προδότης ήταν κάθε άτομο 

που συνεργαζόταν με τον εχθρό, έδιδε πληροφορίες και κατέδιδε αγωνιστές. Και δε 

νομίζω ο Χριστόφιας και το ΑΚΕΛ να διεκδικούν ότι όλοι οι προδότες είναι δικοί 

τους. 
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(Προς Βουλευτή) 
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Όχι, εφόσον ο ομιλητής δε θέλει διακοπές, θα σας δώσω το λόγο όταν 

τελειώσει. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, είναι σ' όλους γνωστές οι συνθήκες κάτω από τις οποίες 

διεξήχθη ο αγώνας και όλοι γνωρίζουμε ότι είναι οι προδότες που έδειξαν το 

κρησφύγετο του Αυξεντίου, το κρησφύγετο του Μάτση και όλους εκείνους που 

οδηγήθηκαν στις φυλακές και στα βασανιστήρια. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Από το 1974 και συγκεκριμένα μετά το πραξικόπημα και την τούρκικη εισβολή 
αναζητούμε τους ενόχους και προσπαθούμε να βρούμε ποιοι είναι εκείνοι που 

έφεραν την καταστροφή. Όμως, στην πραγματικότητα όλοι γνωρίζουμε τα λάθη μας. 

Λάθη που βαρύνουν τον καθένα μας, οπουδήποτε κι αν βρισκόταν. Όλοι γνωρίζουμε 

πως κλιμακωτά, είτε με τις πράξεις μας είτε με την ανοχή μας, συνειδητά ή ασυνεί

δητα, από αφέλεια, από απειρία, από υπέρμετρο ζήλο, άλλος λίγο κι άλλος πολύ έχει 

την ευθύνη του. Και ζούμε σ' αυτό τον τόπο από τον καιρό που βρεθήκαμε στον 

κόσμο. Και ζήσαμε όλα τα γεγονότα και του αγώνα και όλα τα μετά τον αγώνα 

χρόνια, μάρτυρες όλων όσων έγιναν και μεσολάβησαν μέχρι το πραξικόπημα. Και 

ακόμα όλοι γνωρίζουμε πως το προδοτικό πραξικόπημα οργανώθηκε από τη 

χούντα, χωρίς βέβαια να απαλλάσσονται της ευΟύνης και οι άλλες πλευρές. Εκείνο 

όμως που είναι βέβαιο είναι πως όσοι από τους Κυπρίους αναμείχθηκαν στο πραξι

κόπημα ήταν μετά την εκδήλωσή του. Και βέβαια, αν το διευρύνουμε, θα φτάσουμε 

μέχρι εκείνους που απέστειλαν τηλεγραφήματα προς την κυβέρνηση Σαμψών. 

Το πραξικόπημα ήταν ο τελευταίος κρίκος μιας αλυσίδας από λάθη όλων των 

συντελεστών, του ελληνοκυπριακού και του ελλαδικού χώρου, όλων μας, οπουδή

ποτε κι αν ανήκαμε και όσο πατριώτες κι αν πιστεύαμε ότι ήμαστε. Γιατί είναι και 

τούτο γεγονός. Ο καθένας νόμιζε ότι εκείνος ήταν ο πιο σωστός και ότι εκείνος ήταν 

ο πιο πατριώτης. Και ο καθένας έχει την ιστορία του. Και η ιστορία δεν αρχίζει από 

το 1974· η ιστορία αρχίζει από πολύ πιο πριν. Κι αν μας έχει πιάσει όλους εδώ μέσα 
αμόκ, θα αρχίσουμε να σκαλίζουμε τουλάχιστον από το 1955. Ποταμοί αιμάτων και 
δακρύων έρευσαν και επί των αιτίων και επί των αφορμών, που χρονολογικά εμφα

νίζονται πριν από το 1974. Ας μην αναζητούμε τώρα συνεργούς ή θύματα κακοδαι
μονιών τριών και πλέον δεκαετιών. Μνήμη πόνου διαθέτουν όλες οι πλευρές και 

όλες οι παρατάξεις. Και πολλοί Ουμούνται πολλά και για ξενοκίνητα όργανα και 

για μεγαλόσχημους υπηρέτες ξένων συμφερόντων και για κείνους που δικτατόρευαν 

το δημόσιο βίο και κατάπνιγαν τα στοιχειώδη ανΟρώπινα δικαιώματα. 

Μετά το πραξικόπημα η Τουρκία, που καραδοκούσε και προετοίμαζε για 

χρόνια την εισβολή, πράγμα που μας επιβεβαίωσαν οι Τούρκοι με δηλώσεις τους 

αρκετές φορές, βρήκε την ευκαιρία με το πρόσχημα ότι θα επανέφερε τη συνταγμα

τική τάξη και εισέβαλε στην Κύπρο μας, κατέλαβε το 38% και πλέον του εδάφους 
μας, ξεσπίτωσε, λεηλάτησε, ατίμωσε, σκότωσε. Οι μέρες που ακολούθησαν δεν περι

γράφονται. Μέρες πόνου, αγωνίας, μέρες καταστροφής. Προσφυγιά. Ατίμωση. 

Χάσαμε τα πάντα. Μέσα σ' εκείνη τη δίνη και κάτω από τις πιο αντίξοες συνθήκες 
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ανέλαβε την κυβέρνηση ο Γλαύκος Κληρίδης και κατάφερε να δώσει κάποια μηνύ

ματα αισιοδοξίας και συγκράτησε το λαό μας μέχρι που επέστρεψε ο Μακάριος, που 

. κι αυτός με τη σειρά του αναπτέρωσε τις ελ;τίδες του λαού. Και με πολλή αίσθηση 
ευθύνης προσπάθησε να καταλαγιάσει τα πάθη και να επιφέρει την απαραίτητη 

ομοψυχία ανάμεσα στο λαό μας. Και πρόσφερε κλάδο ελαίας. Όμως οι πληγές ήταν 

μεγάλες. Ο λαός ζητούσε κάποια ικανοποίηση. Έπρεπε να να τιμωρηθούν κάποιοι. 

Στο μεταξύ ο Πρόεδρος Μακάριος απέθανε και ανέλαβε την κυβέρνηση ο 

Σπύρος Κυπριανού. Κάτω από τα δυσάρεστα εκείνα γεγονότα, πονεμένοι, μάρτυρες 

και κοινωνοί της καταστροφής, φορτισμένοι συναισθηματικά, αναζητήσαμε τους 

αίτιους, ψάξαμε για τους ενόχους. Έπρεπε να βρούμε κάποιους. Φτάσαμε στους 62. 
Βρήκαμε τα εξιλαστήρια θύματα. Ο κ. Ρολάνδης, Υπουργός τότε των Εξωτερικών, 

μας ανέλυσε με λεπτομέρεια και αντικειμενικότητα τις διαδικασίες και τους φακέ

λους. 

Έτσι, την 1 η Φεβρουαρίου 1980, δηλαδή πριν από δεκατρία χρόνια, η κυβέρ
νηση, παραβιάζοντας τις δημοκρατικές διαδικασίες, αλλά και κάτω από τις περιστά

σεις, απέλυσε 62 δημόσιους υπαλλήλους για λόγους δημόσιου συμφέροντος, χωρίς 
δίκη και χωρίς καν να τους γνωστοποιηθούν οι κατηγορίες, χωρίς να τους δοθεί το 

δικαίωμα να απολογηθούν και να αποδείξουν αν ήταν αθώοι. 

Ο Αριστοτέλης δίνοντας τον ορισμό της δικαιοσύνης είπε: "Δικαιοσύνη είναι 

νους άνευ ορέξεως". Δηλαδή η δικαιοσύνη είναι ουδέτερη, απαλλαγμένη από κάθε 

συμφέρον, απαλλαγμένη από τα πάθη, απαλλαγμένη από το συναίσθημα. 

(Στο σημείο αυτό ο Προεδρεύων της Βουλής κ. Βάσος Λυσσαρίδης 

αντικαταστάθηκε στην έδρα του από το Βουλευτή κ. Άριστο Χρυσοστόμου). 

Κύριοι συνάδελφοι, δικαιοσύνη και εκδίκηση είναι εντελώς διαφορετικές 

έννοιες. Η πολιτεία έχει υποχρέωση να δώσει το δικαίωμα στον πολίτη να υπερασπι

στεί τον εαυτό του. Μάλιστα, αν κάποιος πολίτης δεν έχει τη δυνατότητα να 

εξασφαλίσει συνήγορο, τότε η πολιτεία του παραχωρεί δωρεάν συνήγορο εξ ιδίας 

πρωτοβουλίας. Η δικαιοσύνη πρέπει να απονέμεται έτσι ώστε ακόμα και ο κατηγο

ρούμενος να αισθάνεται ότι δεν έχει αδικηθεί. 

Έχουν περάσει δεκατρία χρόνια. Για δεκατρία χρόνια οι 62 αυτοί άνθρωποι 
σήκωσαν το σταυρό τους. Αδικήθηκαν οι οικογένειές τους, τιμωρήθηκαν τα παιδιά 

τους. Και ήρθε η κυβέρνηση Κληρίδη που πίστεψε ότι οι καρδιές είχαν επανεύρει το 

ρυθμό τους και ένιωσε την ανάγκη να τους αποκαταστήσει. Να αρθεί η αδικία. Να 

επανέλθουν στην κοινωνία. Στο κάτω κάτω κάποτε έπρεπε να τελειώσει η τιμωρία 

τους. Για πόσα χρόνια θα ήταν καταδικασμένοι χωρίς δίκη; Πότε θα εκτίσουν την 

ποινή τους; Ακόμα και για τον πιο στυγνό εγκληματία, που καταδικάζεται από το 

δικαστήριο γιατί αποδεδειγμένα βρέθηκε ένοχος, αφού εκτίσει την ποινή του, όλα 

τελειώνουν και επανέρχεται στην κοινωνία. Γι' αυτούς που δεν καταδικάστηκαν, 

γι' αυτούς που οι κατηγορίες είναι κρυμμένες σε μυστικούς φακέλους και ~ε χαλκευ

μένες επιστολές από ανώνυμους και επώνυμους κατήγορους, πότε τελειώνει η ποινή 

τους; 

Επιτρέψτε μου να διαβάσω δυο χαρακτηριστικές δηλώσεις ψευδομαρτύρων 

που, από έλεγχο ίσως συνειδήσεως, αναίρεσαν τις καταθέσεις τους και παραδέ

χθηκαν το ψέμα τους. 
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"Δ Η Λ Ω Σ Ι Σ 

Ο κάτωθι υπογεγραμμένος Περικλής Θεοκλήτου εξ Αγίων Βαβατσινιάς, νυν 

κάτοικος Οράς, δηλώ ότι όσα κατέθεσα στις 5.1.1978 και κατά τη δίκη του διδα
σκάλου Ανδρέα Παπαευθυμίου δεν είναι αληθή και όσα ελέχθησαν τότε ελέχθησαν 

υπό το κράτος εντόνου ψυχολογικής και ιδεολογικής αντιθέσεως. Βεβαιώ δε 

σήμερον ότι ο Ανδρέας Παπαευθυμίου δεν έδρασεν ως πραξικοπηματίας ούτε 

έβλαψε κανένα. 

Ορά, 28.6.86". 

Και ακόμα μια άλλη δήλωση: 

Ο Δηλών 

Περικλής Θεοκλήτου 

"Δ Η Λ Ω Σ Ι Σ 

Ο κάτωθι υπογεγραμμένος Κυριάκος Μ. Πέτρου εκ Φρενάρους έχω να δηλώσω 

γραπτώς τα κάτωθι σχετικά με καταθέσεις τις οποίες έδωσα κατά καιρούς εναντίον 

του διδασκάλου κ. Λουκή Χατζηλουκά, εκ Φρενάρους. Εις τας ως άνω καταθέσεις 

αναφέρω ότι κατά τη διάρκεια του πραξικοπήματος είδα τον Λουκή Χατζηλουκά 

μέσα στα Εθνικόφρονα Σωματεία του Φρενάρους να κρατεί όπλο και να δίνει 

διαταγές εις άλλους πραξικοπηματίες. Τα ανωτέρω δεν είναι αληθή και οι ως άνω 

καταθέσεις εδόθησαν δι' εξυπηρέτησιν άλλων σκοπιμοτήτων. Ουδέποτε είδα το 

Λουκή Χατζηλουκά κατά τη διάρκεια του πραξικοπήματος να βαστά όπλα και να 

δίδει διαταγές σε άλλους πραξικοπηματίες. 

Αυτή είναι η αλήθεια και μόνον η αλήθεια. Πάσα άλλη κατάθεσίς μου είναι 

ψευδής. 

Μάρτυρες: 

Μιχαλάκης Στυλιανού 

ΟΔΗΛΩΝ 

Κυριάκος Πέτρου 

Αυτές είναι οι κραυγαλέες υποθέσεις που δε σηκώνουν καμιά αμφιβολία, όπως 
είχε υποστηρίξει ο έντιμος συνάδελφος κ. Πρέντζας την περασμένη φορά. 

Δηλαδή η Βουλή των Αντιπροσώπων θέλει να ενθαρρύνει το χαφιεδισμό, να 

δώσει παράσημα στους ψευδομάρτυρες, να επιβραβεύσει ανώνυμους θύτες και να 

εξαφανίσει επώνυμα θύματα; 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφo~, 

Εκείνο που ανέμενε κανείς απ' όλους μας ύστερα από τόσα χρόνια, με τη 

διαφάνεια που όλοι ξέρουμε, ήταν να χαιρετίσουμε την απόφαση της κυβέρνησης για 

αποκατάσταση των 62 που παύθηκαν χωρίς δίκη, μερικοί από τους οποίους είναι 
νεκροί, άλλοι ταλαιπωρημένοι υπερήλικες και άλλοι εργάτες σε σταθμούς βενζίνης. 

Γιατί, χωρίς καμιά αμφιβολία, η απόφαση αυτή και δίκαιη είναι, αλλά και 

συμβάλλει τα μέγιστα στην εθνική ομοψυχία του λαού μας. Έχετε διερωτηθεί γιατί η 

κυβέρνηση Κληρίδη πήρε αυτή την απόφαση. Τι ζητά; Τι θα κερδίσει η κυβέρνηση 
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Κληρίδη; Ανέμενε κανείς να διακηρί!ξουμε με θάρρος και παρρησία: Ναι, Τό~ενερ
γήσαμε κάτω από συναισθηματική φόρτιση και μέσα στα πλαίσια ψυχολογικής, ιδεο

λογικής αντίθεσης, επηρεασμένοι από τον πόνο και την καταστροφή. Σήμερα όμως 

νηφάλιοι, με γνώμονα το καλό του τόπου, χάριν της ενότητας και της εθνικής συμφι

λίωσης, κάνουμε ουσιαστικά και ρεαλιστικά βήματα που θα μας οδηγήσουν στην 

εθνική ομοψυχία. 

Ακούστηκε ο ισχυρισμός ότι η αποκατάσταση των ανθρώπων αυτιον είναι 

δικαίωση του πραξικοπήματος. Μα, αλήθεια τι σχέση έχει 10 ένα με το άλλο; Μήπως 

όταν ο τέως Πρόεδρος κ. Βασιλείου σύντμησε την ποινή του Νίκου Σαμψών, 

δικαίωνε το πραξικόπημα και ξεγελούσε τους ψηφοφόρους του; Και ας μας πουν σε 

. τι έβλαψε η αποφυλάκιση του Νίκου Σαμψ(Ον. Τι το τρομερό δημιούργησε; Και γιατί 
δε διαμαρτυρήθηκαν τότε; Γιατί δεν έγραψαν θέμα στη Βουλή, αφού ο κ. Βασιλείου 

δεν είχε ζητήσει την άδειά της; Μήπως είχαν προσυνεννοηθεί; Μήπως στόχευαν στην 

εξασφάλιση μερικιον ψήφων από άλλους χώρους; Γιατί δεν έκαμαν διαδήλωση; 

Και μια και μιλάμε, αγαπητοί συνάδελφοι, για τον τέως Πρόεδρο κ. Βασι

λείου, ο υποφαινόμενος μαζί με αντιπροσωπεία της ΕΟΚΑ τον επισκεφθήκαμε πριν 

από δύο χρόνια για το θέμα των 62 και ο κ. Βασιλείου υποσχέθηκε ότι θα το αντιμε
τώπιζε και είπε πως το έβλεπε ότι ήταν δίκαιο να αποκατασταθεί η τάξη και να 

επανέλθουν στην κανονική τους θέση. Αυτή ήταν δήλωση του κ. Βασιλείου. 

Δυσκολεύομαι πραγματικά να κατανοήσω τη φιλοσοφία μερικών που, ενώ 

αγωνίζονται -όπως ισχυρίζονται- να κατοχυρώσουν τα δημοκρατικά δικαιώματα 

των πολιτών και προασπίζουν με πάθος τα συμφέροντά τους, δε θέλουν να κατανοή

σουν ότι η απόλυση των 62 αυτών ανθρώπων άνευ δίκης ήταν αντιδημοκρατική και 
έγινε κατά παράβαση των νόμων. Σήμερα, αν ένας οποιοσδήποτε εργάτης απολυθεί 

από τον εργοδότη του και μάλιστα χωρίς αιτιολογία, αντιδρούν οι συντεχνίες του 

και ζητούν εξηγήσεις. Μήπως η ΠΕΟ αφήνει ανυπεράσπιστα τα μέλη της; Δέχεται να 

απολύσει κάποιος εργοδότης έναν εργάτη και να του πει ότι έχει κατηγορίες εις 

βάρος του, αλλά δεν μπορεί να του τις πει; 

Κατά καιρούς έγινε και γίνεται προσπάθεια για επαναπροσέγγιση και ακού

στηκαν συνθήματα όπως ''οι Τούρκοι είναι αδελφοί μας, ότι βρισκόμαστε όλοι κάτω 

από τον ίδιο ουρανό και κατά συνέπεια πρέπει να βρούμε τους τρόπους για επανα

προσέγγιση, να συγχωρέσουμε αυτούς που κατέλαβαν τα σπίτια μας, τις περιουσίες 

μας, αυτούς που σύλησαν τα ιερά και τα όσιά μας, βίασαν, σκότωσαν και πυροβο

λούν εν ψυχρώ ακόμα και σήμερα τους εθνοφρουρούς μας. Και όμως δεν έχουμε τη 

δύναμη να συγχωρέσουμε τους δικούς μας ανθρώπους! Ζητούμε το διάλογο με τους 

Τούρκους και αρνούμαστε το διάλογο μεταξύ μας! Πραγματικά αναλογίζομαι τι 

προσπαθούμε να κάμουμε. Τι επιδιώκουμε; Πού στοχεύουμε; Γιατί τόση μικρο

ψυχία; Γιατί παραμένουμε δέσμιοι στα πάθη μας; Γιατί τόση κομματική εκμετάλ

λευση για ένα ανθρωπιστικό θέμα, που το μόνο που προσφέρει είναι να μας παίρνει 

πίσω και να μας καθηλώνει σε μια στείρα και άγονη φιλοσοφία; Ως πότε η μικροπο

λιτική θα κατευθύνει τις ενέργειές μας; 

Ο προκαθήμενος της εκκλησίας Αρχιεπίσκοπος Χρυσόστομος μας έδωσε το 

μήνυμα και καθαρά μας επικέντρωσε στο στόχο. Και μας υπέδειξε με σαφήνεια ποιο 

πρέπει να είναι το έργο μας: "Να αφήσουμε τις διαιρέσεις και να αποδυθούμε σε 

αγώνα". Να κοιτάξουμε πώς θα διώξουμε τον Τούρκο εισβολέα. 
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Κύριοι, ας μην υποκρινόμαστε. Η Κύπρος δε χρειάζεται χαρακώματα μίσους, 

αλλά εργαστήρια συναδέλφωσης, φιλίας και ανθρωπιάς. Τα πολιτικά πάθη δεν είναι 

σύμβουλοι δικαιοσύνης και ανθρωπιάς. Και να μην ξεχνούμε ότι οι καιροί έχουν 

γυρίσματα και σήμερα η Βουλή με τη θέση της πρέπει να δώσει το μήνυμα ότι τέτοια 

γυρίσματα δεν επιτρέπονται. 

Κύριοι συνάδελφοι, αν πραγματικά πονούμε τον τόπο μας, αν συναισθανό

μαστε τον άμεσο κίνδυνο που μας απειλεί, αν αντιλαμβανόμαστε την κρισιμότητα 

των καιρών, τότε μια και μοναδική είναι η επιλογή μας: Να αρθούμε στο ύψος των 

περιστάσεων, να δαμάσουμε τα πάθη μας, να απαγκιστρωθούμε απ' όλα εκείνα που 

μας χώριζαν στο παρελθόν και να κοιτάξουμε με συνέπεια και αδελφωμένοι το 

μέλλον για να σώσουμε την πατρίδα μας. Οι εγωισμοί και οι μικροφιλοδοξίες δεν 

είναι καλοί σύμβουλοι. Ας μην επαναλαμβάνουμε τα λάθη μας. Και να 'χουμε τη 

δύναμη και τη θέληση να κάνουμε αυτοκριτική και αυτογνωσία κι ας θυμόμαστε 

πάντα τη ρήση του Χριστού: ''Ο αναμάρτητος πρώτος τον λίθον βαλέτω". Και πριν 

πάρουμε την πέτρα, αν πράγματι είμαστε αναμάρτητοι, ας βεβαιωθούμε ότι μπροστά 

μας είναι ο πραγματικός ένοχος. 

Θυμάμαι όταν στην Κύπρο έφτασε η ελληνική μεραρχία και οι Τούρκοι πραγ

ματικά βρέθηκαν σε δύσκολη θέση και δεν ήξεραν πώς να αντιδράσουν στην όλη 

κατάσταση, ο βετεράνος πολιτικός της Τουρκίας Ισμέτ Ινονού τους καθησύχασε 

λέγοντας: "Μην ανησυχείτε, θα κάμουν τόσα λάθη οι Έλληνες και θα φαγωθούν 

μεταξύ τους, ώστε δε θα χρειαστεί να κάνουμε τίποτα εμείς"! Και πραγματικά, αντί 

εμείς οι Έλληνες να χαιρετίσουμε με αγάπη και σεβασμό τα παιδιά της Ελλάδας που 

ήρθαν εδώ για να σώσουν την Κύπρο από τον επερχόμενο Αττίλα και να προστατεύ

σουν τον κυπριακό ελληνισμό, τους βρίσαμε. Μερικοί, κινούμενοι από τους εχθρούς 

της Κύπρου, συμπεριφέρθηκαν κατά τέτοιο τρόπο ώστε να τους κάμουν το βίο 

αβίωτο και να τους αναγκάσουν να φύγουν για να μείνει το νησί απροστάτευτο κι 

έτσι να επιβεβαιώσουμε τα προφητικά λόγια του Τούρκου πολιτικού. 

Κύριοι συνάδελφοι, ξεστρατίσαμε, χάσαμε τον προσανατολισμό μας, ξεφύγαμε 

από το στόχο μας, παρασυρθήκαμε από τις αδυναμίες μας. Μας λείπει η σοβαρό

τητα. Τούτο το βήμα είναι στημένο πάνω στα κόκαλα εκείνων που θυσιάστηκαν για 

να διώξουν τους Άγγλους αποικιοκράτες. Δε στήθηκε ούτε για να δημαγωγούμε 

ούτε για να τσακωνόμαστε ούτε για να βριζόμαστε. Στήθηκε για να εξυπηρετήσει το 

λαό μας. Στήθηκε για να υπερασπιστεί την ελευθερία και την ευτυχία του λαού μας. 

Αυτό το βήμα είναι ο δρομοδείκτης του λαού. Και έχουμε υποχρέωση να του 

δώσουμε την ορθή κατεύθυνση και πάνω απ' όλα να τον ενώσουμε, να του δώσουμε 

μήνυμα αγάπης, μήνυμα ελπίδας, μήνυμα αισιοδοξίας. Έχουμε υποχρέωση προς τα 

παιδιά μας. Θα μας κρίνουν οι επερχόμενες γενιές. Μας παρακολουθούν από τους 

τάφους τους οι νεκροί μας, αυτοί που έχυσαν το αίμα τους, αυτοί που έπεσαν στη 

μάχη και στα βασανιστήρια, αυτοί που ανέβηκαν στην αγχόνη. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, βαθιά επηρεασμένος από την όλη συζήτηση, θέλω να 

εκφράσω την ανησυχία μου για την τροπή του όλου θέματος. Μερικά μέτρα από εδώ 

οι κόκκινες σημαίες μάς θυμίζουν γεγονότα οδύνης, δυστυχίας και καταστροφής. 

Επιτρέψτε μου να εκφράσω με τη φωνή του απλού πολίτη την ανησυχία μου για όλα 

όσα συμβαίνουν σήμερα. Πραγματικά δεν ήθελα να δώσω έντονους τόνους στις 

παρατηρήσεις μου ούτε να ακολουθήσω τον κ. Χριστόφια και τον κ. Λυσσαρίδη, που 



1821 

έχουν δώσει στη συζήτηση φλογερούς τόνους και επικίνδυνους. Δε θα μου ήταν 

καθόλου δύσκολο. Πρόθεσή μου σαφ(ος δεν είναι η όξυνση των πνευμάτων. Η 

πόλωση σαφώς αυξάνει τα μικροπολιτικά συμφέροντα των μεγαλύτερων κομμάτων, 

αλλά αποβαίνει εθνικά επικίνδυνη. Οι καιροί δεν προσφέρονται για επάνοδο σε 

σκοτεινές περιόδους και κατηγορητήρια για ενοχές τριάντα τριών χρόνων. Μόνο 

οδύνη θα επισωρευθεί στην οδύνη. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, αν σκοπός μας είναι η έξαρση των παθών 

και οι δονκιχωτικοί ηρωισμοί, τότε ας συνεχίσουμε με το ίδιο καταστροφικό 

πνεύμα. Και τότε ο λαός με τη σειρά του ας μας μουντζώσει. Αν όμως στόχος και 

καθήκον ιερό είναι η σωτηρία της πατρίδας μας, τότε ας θυμόμαστε το βασιλέα των 

Περσών Δαρείο πόυ μετά την ήττα του από τους Αθηναίους έβαλε τον υπηρέτη του 

να του λέει κάθε πρωί "Μέμνησο των Αθηναίων". Κι εμείς που κοιμηθήκαμε, που 

ξεχάσαμε ότι μερικά μέτρα πιο πέρα βρίσκεται ο εχθρός, έτοιμος να εκμεταλλευτεί 

τα λάθη μας και το διχασμό μας, ας βάλουμε κάποιο να μας ξυπνάει κάθε πρωί και 

να μας λέει: "Μέμνήσο των Τούρκων. Μέμνησο του Αττίλα". Αυτός είναι ο στόχος 

μας. Και υπάρχει ενότητα σκοπού, έντιμε κύριε Χριστόφια. 

(Ο Προεδρεύων της Βουλής κ. Βάσος Λυσσαρίδης επανήλθε στην έδρα του). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

. (Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Ο κ. Κοντίδης. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Κατ' αρχήν θα σχολιάσω ένα-δυο σημεία από αγορεύσεις προηγούμενων συνα

δέλφων. 

Πρώτα θέλω να πω πως για μένα, όπως και για τον καθένα από μας, το βήμα 

της Βουλής είναι μια έπαλξη ιερή, από την οποία ο κάθε Βουλευτής στέλλει τα δικά 

του μηνύματα προς το λαό, ο οποίος με τη σειρά του βέβαια τα αξιολογεί και τα 

κρίνει. Είναι λοιπόν φυσικό και λογικό να υπάρχουν συγκρούμενες απόψεις και να 

διεξάγεται σε πνεύμα δημοκρατικό ένας σωστός και εποικοδομητικός διάλογος. 

Βασικό όμως στοιχείο αυτού του διαλόγου θα πρέπει να είναι η αλήθεια σ' όλο της 

το μέγεθος και τα στοιχεία που παραθέτουμε πρέπει να είναι τα πραγματικά και τα 

ακριβή. Μόνο έτσι θα εμπεδώσουμε την πίστη του λαού μας σ' αυτό το βήμα και σ' αυτό το 

Σώμα. 

Μέσα σ' αυτό το πνεύμα θα ήθελα να διορθώσω συνάδελφο ο οποίος, αγορεύο

ντας στην περασμένη συνεδρία του Σώματος, ανέφερε ότι στην Ελλάδα "εκτός από 

τους πρωταίτιους του πραξικοπήματος δε διώχθηκαν άλλα άτομα". Αυτό το είπε ο 

συνάδελφος για να δικαιολογήσει την άποψη για επαναπρόσληψη των 61 απολυθέ
ντων. Θέλω λοιπόν να υπενθυμίσω και να υποδείξω στο συνάδελφο πως η αλήθεια 

είναι διαφορετική. Στην Ελλάδα πολλά άτομα διώχθηκαν ποινικά και πειθαρχικά 

για πράξεις που είχαν σχέση με τον άλφα ή βήτα τρόπο με το πραξικόπημα και τη 

χούντα. Και επειδή ο συνάδελφος είναι δικηγόρος, θα αναφέρω κάτι για τους δικη

γόρους. Ο Δικηγορικός Σύλλογος Αθηνών παρέπεμψε στο πειθαρχικό Συμβούλιο 

εκατό και πλέον δικηγόρους, με την κατηγορία ότι υποστήριξαν τη χούντα με οποιο

δήποτε τρόπο -όχι ότι έλαβαν μέρος στο πραξικόπημα, αλλά ότι απλά υποστήριξαν 
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τη χούντα. Όλοι αυτοί λοιπόν με μια μόνο εξαίρεση, τον κ. Ανδριανόπουλο, καταδι

κάστηκαν με στέρηση της άδειας εξασκήσεως επαγγέλματος από έξι μήνες μέχρι διά 

παντός. Βεβαίως εκτός από τους δικηγόρους υπάρχουν και άλλα επαγγέλματα, αλλά 

να μου επιτρέψετε να μείνω μόνο σ' αυτό το σημείο. 

Ένα δεύτερο σημείο που θέλω να σχολιάσω είναι η παρέμβαση άλλου συνα

δέλφου, του κ. Μάτση, στο τέλος ακριβώς της περασμένης συνεδρίας της Βουλής, 

που είπε ότι "αν δε βρούμε τον τρόπο να μονοιάσουμε, θα φέρουμε όλοι την ευθύνη 

για ~ν καταστροφή". Πριίηα θέλω να συμφωνήσω μαζί του για την ανάγκη της 

ενότητας που πρέπει να έχει ο λαός μας σ' αυτές τις κρίσιμες ώρες που περνούμε και 

να του υπενθυμίσω ότι την ευθύνη για την αναταραχή που ξεσηκώθηκε στο εσωτε

ρικό μέτωπο, την ευθύνη τη φέρει αποκλειστικά και μόνο το κόμμα του και η οριακή 

πλειοψηφία της κυβέρνησης Κληρίδη με την απόφασή της για επαναπρόσληψη των 61. 

Για να δούμε την έκταση αυτού του εγχειρήματος, θα αναφέρω ένα πρόσφατο 

παράδειγμα, για να δούμε πού οδηγούμαστε. Στη Λεμεσό έγινε προχθές ακόμα 

άγριος ξυλοδαρμός του Σωτήρη Κωνσταντίνου από τον υπάλληλο της Επαρχιακής 
Διοίκησης Λεμεσού Πανίκο Γεωργίου, γιατί συμμετείχε στην ημίωρη στάση εργασίας 

που προκήρυξε η ΠΕΟ την Τρίτη για τους 61. Είναι περιττό να σας πω, κύριοι συνά
δελφοι, πως ο Πανίκος Γεωργίου είναι γνωστός για τις διασυνδέσεις του με την 

ΕΟΚΑ Β', όπως επίσης είναι περιττό να σας πω σε ποιο χώρο πολιτικά ανήκει ο 

Πανίκος Γεωργίου. Ελπίζω, κύριοι συνάδελφοι, αυτό να μην είναι ένα ακόμα δείγμα 

της χρηστής διοίκησης που επέρχεται. Η ανάκριση και όχι η κατάθεση του θύματος, 

γιατί δυόμισι ώρες τον ανέκριναν, είναι δείγμα της συντονισμένης προσπάθειας που 

γίνεται για να πέσει η όλη υπόθεση στα μαλακά. Θα αναμένουμε και θα επανέλθουμε 

σ' αυτό το θέμα. 

Όσον αφορά την ευθύνη για την τραγωδία και την καταστροφή που ανέφερε ο 

συνάδελφος κ. Μάτσης, θέλω να τον διαβεβαιώσω ότι η καταπληκτική πλειοψηφία 

του λαού μας κι εγώ προσωπικά δε νιώθουμε καμιά ευθύνη για την τραγωδία που 

έπληξε το μαρτυρικό μας νησί. Την ευθύνη θα πρέπει να τη νιώθουν αυτοί, και 

υπογραμμίζω το αυτοί, που με τις πράξεις τους και με το πραξικόπημα άνοιξαν την 

κερκόπορτα στον Αττίλα. Αυτοί, κύριε συνάδελφε, πρέπει να νιώθουν ενοχή και 

ευθύνη για ό,τι έγινε και όχι εμείς και τα θύματα της προδοσίας και του εγκλήματος. 

Και κάτι ακόμα: Κάποιοι αγορητές του Συναγερμού φέρνουν ως επιχείρημα το 

γεγονός ότι ο Συναγερμός δεν υπήρχε το 1974, αλλά ιδρύθηκε μετά. Βέβαια αυτό 
είναι σωστό. Όμως, κύριοι συνάδελφοι, τα άτομα που ίδρυσαν το Συναγερμό και 

ακόμα αυτοί που στέγασε και που ανέβηκαν -ορισμένοι βέβαια- στα ψηλότερα πόστα 

δεν υπήρχαν το 1974; Αυτοί όλοι παρουσιάστηκαν ως διά μαγείας το 1976; Πού 
ήταν πριν από το 1976; Τι έκαναν και τι ευθύνες έχουν για το 1974; Ένα κόμμα, 
κύριοι συνάδελφοι, το αποτελούν πρόσωπα, πρόσωπα υπαρκτά, με παρελθόν, 

μέλλον και παρόν. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Το θέμα που συζητούμε σήμερα δεν είναι ζήτημα νομικό ή ανθρωπιστικό ούτε 

ζήτημα αντεκδίκησης, όπως κάποιοι θέλουν να το παρουσιάσουν, αλλά ζήτημα 

δικαιοσύνης, ζήτημα συνείδησης, ζήτημα ιστορικής μνήμης, ζήτημα ακόμα αξιοπρέ

πειας αυτού του λαού, που πληρώνει για δεκαεννιά χρόνια και θα πληρώνει για 

πολύ ακόμα καιρό το τίμημα για το έγκλημα στο οποίο οι 61 απολυθέντες είχαν με 
τον άλφα ή βήτα τρόπο συμβάλει. 
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Κύριε Πρόεδρε, είναι απ' όλους παραδεκτό, τουλάχιστο στα λόγια, ότι σ' αυτό 

τον τόπο έγινε ένα έγκλημα και μια προδοσία που έφερε την τραγωδία και τον 

αφανισμό σε αγαπημένους τόπους και προσφιλείς μας αδελφούς. Η παραδοχή γι' αυτό 

το έγκλημα και την προδοσία έγινε απ' όλες τις πλευρές της Βουλής και απ' όλο 

σχεδόν τον πολιτικό μας κόσμο, παρά το γεγονός πως κάποιες πλευρές προσπά

θησαν έντεχνα και συνειδητά να ξεγράψουν από την ιστορική μνήμη του λαού μας 

αυτή την τραγωδία και το έγκλημα και να επικεντρώσουν την ιστορική μας μνήμη 

μόνο -και το υπογραμμίζω- σε μια περίοδο, την περίοδο του 1955-59, που κατά τη 
γνώμη τους θα προσφέρει έδαφος λήθης και παραγραφής του εγκλήματος και της 

τραγωδίας αυτού του λαού. 

Το έγκλημα όμως, κύριοι συνάδελφοι, έστω κι αν κάποιους τους ξενίζει, έγινε 

και έφερε την τραγωδία και την καταστροφή στον τόπο μας. Το έγκλημα έγινε όχι 

από 'Άριανούς" ή άλλους εξωγήινους, αλλά από συγκεκριμένα άτομα συγκεκρι

μένου χώρου. Ως ελάχιστο λοιπόν φόρο τιμής και στοιχειώδη προβληματισμό για το 

λαό μας και την ιστορία μας, έπρεπε αυτοί οι "εξωγήινοι" να κατονομαστούν και οι 

συνεργάτες τους στην Κύπρο να ξεσκεπαστούν, να καταδικαστούν και γιατί όχι να 

πληρώσουν έστω και ένα ελάχιστο τίμημα για τον όλεθρο που προκάλεσαν στο λαό 

και στον τόπο μας. Βέβαια η λεγόμενη κάθαρση, με τον τρόπο που έγινε και όπως 

έγινε, εμάς δε μας βρήκε ποτέ σύμφωνους. Την είχαμε χαρακτηρίσει παρωδία 

κάθαρσης, γιατί ποτέ δεν είχε ξεσκεπαστεί σ' όλη της την έκταση η συνωμοσία και το 

έγκλημα σε βάρος αυτού του λαού. Δεν είχαν παρουσιαστεί στο λαό οι εγκέφαλοι 

και οι πρωταγωνιστές αυτού του εγκλήματος για να δικαστούν και να καταδικα

στούν. Όμως παρά τη λειψή έρευνα και τα ελλιπή μέτρα αυτοπροστασίας αυτού του 
λαού, έγινε μια προσπάθεια, έστω και ελλιπής, με μια διαδικασία που βασιζόταν σε 

υπάρχουσες και επώνυμες μαρτυρίες και που είχε σαν αποτέλεσμα την απόλυση των 

61 κρατικών υπαλλήλων για σκοπούς δημόσιου συμφέροντος. 

. Όλοι μας, κύριοι συνάδελφοι, αν για μια στιγμή θελήσουμε να σκεφτούμε, 

κάτι θα θυμηθούμε για κάποιους με στολή παραλλαγής και καλασνίκοφ, για έρευνες 

και οδοφράγματα, για ανακρίσεις Κ.λπ. 

Το βασικό λοιπόν μήνυμα που ήθελε να δώσει με αυτή την πράξη της η πολι

τεία ήταν ότι όντως έγινε σ' αυτό τον τόπο ένα έγκλημα και ότι δεν μπορεί να είναι 

χωρίς συνέπεια η συμμετοχή του κρατικού υπαλλήλου με τον άλφα ή βήτα τρόπο στη 

συνωμοσία και την υπονόμευση του κράτους μας. Επίσης η ατιμωρησία των 

επωνύμων που συμμετείχαν στο πραξικόπημα -και υπάρχουν μαρτυρίες γι' αυτά, 

κύριοι συνάδελφοι- θα ευνούχιζε κάθε διάθεση μελλοντικής αντίδρασης του λαού σε 

οποιαδήποτε παρόμοια απόπειρα. 

Το επιχείρημα ότι οι 61 πλήρωσαν για κάτι που έκαμαν άλλοι και ότι άδικα 
τιμωρήθηκαν δεν ευσταθεί, κύριοι συνάδελφοι. Γιατί, εφόσον όλοι παραδεχόμαστε 

ότι έγινε ένα έγκλημα και μια προδοσία σ' αυτό τον τόπο και ότι οι 61 απολυθέντες 
με τις μαρτυρίες που υπάρχουν συνέβαλαν με τον άλφα ή βήτα τρόπο σ' αυτό, δεν 

μπορεί να στέκει στη λογική το επιχείρημα πως, αφού δε βρέθηκαν οι εγκέφαλοι -και 

μας το είπαν και σήμερα πάλι- για να πληρώσουν, θα πρέπει να αθωωθούν και τα 

άλλα όργανα του εγκλήματος. 

Τό ότι σήμερα κανένας δεν παραδέχεται. ούτε και αυτοί οι 61, ότι συμμετείχε 
στο έγκλημα και την προδοσία, που έφερε την τραγωδία και τα δεινά στον τόπο μας, 

αν κάποιος αναλύσει αυτή τη θέση, θα καταλήξει αβίαστα σε δυο συμπεράσματα. 
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Αφού λοιπόν είναι απ' όλους παραδεκτό ότι το εγκληματικό πραξικόπημα έφερε την 

καταστροφή και την τραγωδία στον τόπο μας, τότε γι' αυτούς που συμμετείχαν 

σ' αυτό με τον άλφα ή ~ήτα τρόπο υπάρχουν δυο βασικές επιλογές: Η πρώτη επιλογή 

είναι να απαρνηθούν τη συμμετοχή στην προπαρασκευή και στην εκτέλεση του 

πραξικοπήματος, δηλαδή να ξεγράψουν την ύπαρξη της ΕΟΚΑ Β' και να ρίξουν όλο 

το βάρος και τις ευθύνες σε άλλους ξένους, αόρατους εγκεφάλους κι έτσι να 

νιώθουν οι ίδιοι ότι δε φέρουν καμιά ευθύνη για την τραγωδία που επακολούθησε. 

Η δεύτερη επιλογή είναι να νιώσουν ευθύνη γι' αυτό που θεληματικά ή άθελά τους 

έκαμαν και στο βαθμό που έχουν συνείδηση να παραδεχτούν τα λάθη και το έγκλημά 

τους και να ζητήσουν δημόσια συγχώρεση από το λαό ή, αν έχουν σοβαρό συνειδη

σιακό πρόβλημα -αλήθεια, κύριοι συνάδελφοι, ποιος είχε τέτοιο πρόβλημα!- να ζητή

σουν οι ίδιοι την τιμωρία τους για παραδειγματισμό. Κάπου αλλού, αγαπητοί συνά

δελφοι, αυτοκτονούν για τέτοια εγκλήματα. 

Απ' αυτές τις δυο επιλογές φαίνεται ότι όλους τους βόλεψε η πρώτη επιλογή. 

Όλοι όσοι είχαν αναμιχθεί ή συμβάλει στο πραξικόπημα της ΕΟΚΑ Β' το 1974 

καλύφθηκαν από την πρώτη επιλογή. Στη δεύτερη επιλογή δε βρέθηκε κανένας 

Κύπριος να καταταγεί. Αντίθετα όλοι φώναζαν και φωνάζουν ακόμα σε διάφορους 

τόνους διαμαρτυρόμενοι και όλοι έριχναν και ρίχνουν τις ευθύνες σε άλλους ξένους 

και αόρατους εγκληματίες. Αυτό βέβαια, κύριοι συνάδελφοι, είναι καθαρή υποτί

μηση της νοημοσύνης του κυπριακού λαού, που κάποιοι τον θέλουν να μην έχει 

ιστορική μνήμη ή ακόμα καλύτερα να έχει την ιστορική μνήμη που οι ίδιοι θέλουν να 

έχει αυτός ο λαός. 

Αλήθεια, κύριοι συνάδελφοι, από πού ξεκινά η επαναφορά -και ρωτηθήκαμε 

και σήμερα πάλι- της προσπάθειας για αποκατάσταση των 61 και τι σκοπό έχει αυτή 
η ενέργεια; Είναι σ' όλους γνωστός ο χώρος από τον οποίο προέρχονται οι 61 
κρατικοί υπάλληλοι, που τους εργοδοτούσε το κράτος, στην κατάργηση του οποίου 

συνέβαλαν με τις ενέργειές τους. Ο χώρος λοιπόν αυτός, με την αλλαγή του πολι

τικού σκηνικού στον τόπο μας, μετά τις πρόσφατες προεδρικές εκλογές, ένιωσε ότι 

υπάρχουν περιθώρια για επαναφορά του ζητήματος και αποκατάσταση των 61 
απολυθέντων. Ακόμα δόθηκαν κάποιες υποσχέσεις στα υπολείμματα του κακόφημου 

συνδικάτου της ΕΟΚΑ Β', για να εξασφαλιστεί η υποστήριξή τους στις προεδρικές 

εκλογές και τώρα, μετά τη "νίκη", ζητούν υλοποίηση των υποσχέσεων που τους 

δόθηκαν. Όμως, όπως και να 'χει το ζήτημα, η αποκατάσταση των 61 απολυθέντων 
βασικό στόχο έχει την παραγραφή του εγκλήματος που έγινε σ' αυτό τον τόπο και τη 

δικαίωση των υπευθύνων. Είναι καθαρή περιφρόνηση προς τα αισθήματα του 

κυπριακού λαού και προς τα θύματα του πραξικοπήματος. Είναι μήνυμα ετσιθελι

σμού κι επίδειξης δύναμης. Και είμαστε ακόμα στην αρχή, κύριοι συνάδελφοι! Είναι 

ακόμα μήνυμα προς τους συνεργάτες τους στην κυβέρνηση ότι, αν και εφόσον 

αποφασίζουν να κάμουν κάτι, και τη θέληση έχουν και τη δύναμη να το κάμουν. 

Όμως για κακή τους τύχη δεν μπορεί ένας ή ακόμα μια κυβέρνηση, ή καλύτερα 

η μισή κυβέρνηση, να αλλάξει και να παραποιήσει έτσι εύκολα την ιστορία ενός 

τόπου, όταν μάλιστα τα αποτελέσματα της τραγωδίας που προκάλεσε το έγκλημα 

και η προδοσία είναι καθημερινά μπροστά στα μάτια μας. Γι' αυτό και οι εγκέφαλοι 

της λήθης άρχ~σαν δειλά μεν, αλλά σταθερά την αλλαγή της ιστορικής μνήμης του 
λαού μας με τον τρόπο που μόνο αυtΌί ξέρουν. Βλέπετε, κύριοι συνάδελφοι, δεν 



1825 

είναι η πρώτη φορά! Δεν είναι τυχαίο λοιπόν, και μακάρι να είμαι λανθασμένος, 

κύριοι συνάδελφοι, ότι άρχισε μια καλά σχεδιασμένη προσπάθεια να ξεγράψουν όλα 

τα ανομήματα κάποιων που σχετίζονται με την προδοσία και το έγκλημα και να τα 

σκεπάσουν μόνο, και το υπογραμμίζω το μόνο, με το μανδύα του αγωνιστή του 

1955-59. Βλέπετε ο μανδύας αυτός είναι τόσο αδιάβροχος, που τους απαλλάσσει απ' όλες 
τις αμαρτίες και τα εγκλήματα και τους αναδεικνύει στα ψηλότερα πόστα συνδέσμων, 

οργανώσεων ακόμα και κόμματος, που κατορθιονουν να ελέγχουν, να ποδηγετούν και να 

καθοδηγούν. Είμαι περίεργος, κύριοι συνάδελφοι, τι μορφή θα πάρουν οι εκδηλώ

σεις για την καταδίκη των μαύρων επειτείων του πραξικοπήματος και της εισβολής 

τον Ιούλιο, σε σχέση με κάποιες άλλες εκδηλώσεις. 

Αυτός ο λαός, κύριοι συνάδελφοι, έστω κι αν σε κάποιες στιγμές στην προε

κλογική μέθη μπερδεύτηκε ή μάλλον εγκλωβίστηκε από την πλύση εγκεφάλου που 

του έγινε απ' όλα σχεδόν τα μέσα μαζικής επικοινωνίας, αυτός ο λαός, λέω, και 

μνήμη έχει και κρίση. Αλλά πάνω απ' όλα έχει τη θέληση και τη δύναμη να χρησιμο

ποιήσει την πραγματική του ιστορική μνήμη και να ακολουθήσει το δρόμο που 

χάραξε ο αείμνηστος Αρχιεπίσκοπος Μακάριος για τη σωτηρία και την επανένωση 

του λαού και του τόπου μας. Η προσπάθεια αποκατάστασης των 61 δε θα γίνει ποτέ 
αποδεχτή στη συνείδηση της καταπληκτικής πλειοψηφίας του λαού μας και η πράξη 

της αποκατάστασης από την κυβέρνηση Κληρίδη θα είναι μελανό στίγμα στην 

ιστορία αυτού του τόπου. 

Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω πως αυτή η Βουλή που αντιπροσωπεύει αυτό τον 

υπέροχο δημοκρατικό κυπριακό λαό θα βρει τη δύναμη και τους τρόπους για να 

φράξει το δρόμο που χάραξε το πραξικόπημα και η προδοσία του Ιούλη του '74 και 
που η σημερινή κυβέρνηση με τις πράξεις της προσπαθεί να επιβραβεύσει. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαρές . . 

Έχω την εντύπωση πως όλοι συμφωνείτε ότι μετά τους πρώτους ομιλητές δεν 

ακούμε νέα επιχειρηματολογία. Αντιλαμβάνομαι την επιθυμία του καθενός να κατα

θέσει μια άποψη. Είναι κατανοητό. Η παράκλησή μου είναι να είμαστε σύντομοι, 

διότι ειλικρινά υπάρχει μια μεγάλη επανάληψη των ίδιων πραγμάτων και δεδομένου 

.. μάλιστα ότι ακουόμαστε από ραδιοφώνου, έχω την εντύπωση πως θα κουράσουμε με 
μακρές ομιλίες. Είναι μια παράκληση, χωρίς να θέλω να εμποδίσω κανένα συνά
δελφο να μιλήσει όπως ο ίδιος επιθυμεί. 

Ο κ. Παπαρές. 

Α Υ. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Είναι κάπως μουδιασμένα που ανεβαίνω σήμερα στο βήμα της Βουλής για να 

απευθύνω λίγα λόγια στο Σώμα για το θέμα που για μέρες ολόκληρες συζητούμε. 

Αυτός ο τόπος από το 1960, ευθύς μετά τον αγώνα της ΕΟΚΑ, διακατέχεται 
από ένα είδος αυτοτιμωρίας. Μια ζωή ολόκληρη ανώμαλου βίου. Διαδηλώσεις και 

κινητοποιήσεις, μίση και πάθη, λασπολογίες και συκοφαντίες, βία και αντιβία, εμφύ

λιος σπαραγμός και καταστροφή. Και όλα αυτά μετά από ένα γιγάντιο απελευθερω

τικό αγώνα εναντίον του Άγγλου κατακτητή. 
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Από τα πρώτα της βήματα η Κυπριακή Δημοκρατία σπαράσσεται καθημερινά, 

χωρίς να κατορθώσει ποτέ να επουλώσει τις πληγές της. Με την τουρκική ανταρσία 

του 1963 η Κύπρος γέμισε με εθελοντικές ένοπλες ομάδες, παράλληλα με την αστυ
νομία, για αυτοάμυνα, αφού δεν είχαμε στρατό. Όμως μέσα σ' αυτές τις ομάδες 

δημιουργούνται καπετανάτα που σταδιακά και με την πάροδο του χρόνου μετετρά

πησαν σε κράτος εν κράτει. Με την ίδρυση της εθνοφρουράς παρεδόθη ο οπλισμός 

στο στρατό. Αρκετός οπλισμός όμως παρέμεινε στα χέρια πολιτών και των 

διάφορων καπετανάτων. Έτσι έχουμε ένοπλες ομάδες Γιωρκάτζη, ένοπλες ομάδες 

Λυσσαρίδη, ένοπλες ομάδες ΑΚΕΛ, για τις ομάδες επαγρύπνησής του. Και όλες 

αυτές οι ομάδες είχαν την κάλυψη του κράτους. Αργότερα εμφανίζονται ένοπλες 

ομάδες της ΕΟΚΑ Β', ένοπλες ομάδες του παρακράτους και του εφεδρικού, οπλι

σμός στα υπόγεια της Αρχιεπισκοπής, στα σπίτια, στα χωράφια, παντού, για να 

τρωγόμαστε. Και ενώ ο Τούρκος εδραιώνεται με την πράσινη γραμμή, εμείς το βιολί 

μας. Οδηγούμεθα συνεχώς στον κατήφορο και φθάνουμε στη δημιουργία άλλων 

ενόπλων ομάδων του "Εθνικού Μετώπου", το οποίο σύντομα διασπάται και γίνεται 

τρίπτυχο. ·Ετσι έχουμε εθνικό μέτωπο της χούντας, εθνικό μέτωπο του Μακαρίου, 

εθνικό μέτωπο του Γρίβα. Πού βαδίζαμε; Μα ασφαλώς στην καταστροφή. 

Με την κάθοδο της ελληνικής μεραρχίας στην Κύπρο το 1964 από τον τότε 
Πρωθυπουργό Γεώργιο Παπανδρέου άρχισε και ο μεγάλος διχασμός του λαού. Η 

ανθελληνική προπαγάνδα έφθασε σε επικίνδυνα επίπεδα, ο ξεπεσμός μας ως λαός 

άρχισε. Το ΑΚΕΛ, ως το μόνο οργανωμένο κόμμα που ήταν τότε, με τη μέθοδο του 

ψιθύρου, με ομιλίες, συγκεντρώσεις, συλλαλητήρια και άλλες εκδηλώσεις αρχίζει 

έναν άγριο πόλεμο λασπολογίας και συκοφαντιών εναντίον των αγωνιστών, καθώς 

και των Καλαμαράδων, δηλαδή των Ελλήνων αξιωματικών και οπλιτών που 

έφθασαν στην Κύπρο για να μας προστατέψουν από την τουρκική βουλιμία. 

Μετά την ανάκληση της μεραρχίας από την Κύπρο, ύστερα από το φιάσκο της 

Κοφίνου, η εσωτερική κατάσταση στο νησί επιδεινούται με ταχύτητα αστραπής. Το 

ανθελληνικό μένος κορυφώνεται. Οι αντιφρονούντες συλλαμβάνονται και κακο

ποιούνται. Τυπογραφεία, οικήματα συλλόγων, οικίες αντιπάλων και καταστήματα 

ανατινάσσονται αλληλοδιαδόχως. Ι-Ι ευνοιοκρατία και η ρουσφετολογία βρίσκονται 

στην ημερήσια διάταξη, τα μίση και τα ένοχα πάθη φθάνουν σε σημεία εκρήξεως. 

Η αντιπολίτευση του Ευδόκα τότε καταδυναστεύεται και κατασυκοφαντείται, 

διότι δεν επιτρεπόταν να υπάρχει και να λειτουργεί έστω και στη νομιμότητα. Τα 

μέλη της δακτυλοδείχνονταν ως αντιμακαριακοί και εχθροί του καθεστώτος. Η 

φωνή τους δεν έπρεπε να ακούεται, διότι ο λαός δεν έπρεπε να πληροφορείται 

τίποτε άλλο από εκείνα που τα τότε μέσα μαζικής επικοινωνίας τον υποχρέωναν να 

ακούει. Και όλα αυτά πολύ πριν καν εμφανιστούν συμπτώματα παρανομίας από 

πλευράς αντιπολίτευσης. 

Παρανομίες και δολοφονίες διεπράχθησαν και από πλευράς κυβέρνησης ή 

φιλοκυβερνητικών ομάδων από τα πρώτα χρόνια της ίδρυσης της Δημοκρατίας. 

Έχουμε τις δολοφονίες των αγωνιστών της ΕΟΚΑ Νεοκλή Παναγιώτου και Ευρυ

πίδη Νούρου και ένα χρόνο αργότερα του αγωνιστή Ανδρέα Παντελίδη. Και τα 

εγκλήματα αυτά εξακολουθούν να παραμένουν ανεξιχνίαστα, παρά τις τόσες καταγ

γελίες και καταθέσεις που δόΟηκαν στην αστυνομία. Δεν είναι μόνο η δολοφονία του 

Δώρου Λο·ι"ζου και η απόπειρα κατά του Λυσσαρίδη που έμειναν ανεξιχνίαστες. 

Είναι δολοφονίες και δεκάδων άλλων προσώπων που ασφαλώς δεν έγιναν από τους 

πραξικοπηματίες, στους οποίους φορτώσαμε όλα τα δεινά του τόπου. 
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Αφού δημοκρατικά και ελεύθερα δεν επιτρεπόταν σε αντιπολιτευόμενες οργα

νώσεις να λειτουργήσουν, παρόλες τις διαμαρτυρίες τους προς το τότε καθεστώς, 

προς τα πού εσπρώχνετο ο κόσμος τούτος; Και έτσι αρχίζει ο εμφύλιος σπαραγμός. 

Οι ένοπλες ομάδες της ΕΟΚΑ Β' από τη μια, οι ένοπλες ομάδες του εφεδρικού και 

του παρακράτους από την άλλη. Φόνοι από τη μια, φόνοι από την άλλη. Ανατινά

ξεις από τη μια, ανατινάξεις από την άλλη. Η βία και η αντιβία, τυφλωμένες από το 

πάθος, βρέθηκαν δεμένες αγκαλιά με το θάνατό, και την καταστροφή. ΖΗΤΩ Η 

ΕΝΩΣΗ από τη μια, ΖΗΤΩ Ο ΜΑΚΑΡΙΟΣ από την άλλη. Στο τέλος ούτε η ένωση 

έγινε ούτε ο Μακάριος εδικαιώθη. Μόνο η Κύπρος κ~τεσΤΡάφη. Μια σταλιά τόπος 
είμαστε, κύριοι συνάδελφοι. Όλοι γνωστοί και συΥΥενε ς μεταξΥ μας. Στον τάφο του 
κάθε νεκρού έκλαιγαν και δεξιοί και αρισΥρόί Αλή ια, σ4φθηκε κανένας μας 
πόσο διαφορετικά θα ήταν τα πράγματα,%ν όλος εκείνo~ ο φα~ατισμός και η ενερ
γητικότητα όλων των αντίπαλων ομαδων εδιo~εύoντ~ για ένα σκοπό; Για την 
ελευθερία αυτού του τόπου; ΤΟ δυστύχημα είναι που ακώμα και στη διάρκεια της 

τουρκικής εισβολής δεν έδ~ooν τα χέρια. Αντίπ λοι παρέμειναν και δε συνένωσαν 

τις δυνάμεις τους εναντίον του εισβολέα. Και ο εισβολέας μας ρήμαξε. 
\ 

Το 1976 ιδρύθηκε ο Δημοκρατικός Συναγερμός. Στο Δημοκρατικό Συναγερμό 
βρήκε στέγη και η πλειοψηφία των αντιπολευqιενων οργανώσεων και οι ούτω 

καλούμενοι πραξικοπηματίες. Ο τότε Πρόεδρος tbu κόμματος και σημερινός Πρόε
δρος της Δημοκρατίας κ. Γλαύκος Κληρίδης τo~ς έδωσε κάλυψη. Με τη βαρύτητά 
του ως πoλιτικoύ,-ιTh·.την πειθώ του και τη συμπεριφορά του κατόρθωσε όλους 

αυτούς τους ατίθασους και τους "παράνομους" να τους φέρει στη νομιμότητα και 

στον ορθό δρόμο. Έκτοτε ουδεμία παρανομία έγινε από αυτούς τους ανθρώπους και 

πλείστοι έγιναν παράδειγμα προς μίμησιν με τις δημοκρατικές και νόμιμες ενέργειές 

τους. 

Κατηγορήθηκε πολύ ο Γλαύκος Κληρίδης για την ενέργειά του αυτή να 
στεγάσει στο κόμμα του τους πραξικοπηματίες και τους "παράνομους". Σκεφθήκατε 

όμως, κύριοι συνάδελφοι, αν όλοι εκείνοι οι παράνομοι, οι δολοφόνοι και οι πραξι

κοπηματίες, όπως τους αποκαλούσαν, έμεναν ακέφαλοι και ακαλούπιαστοι τι θα 

ακολουθούσε στις δύσκολες και κρίσιμες εκείνες μέρες; Ίσως να εξακολουθούσαν 

να έμεναν στην παρανομία και να γέμιζαν και οι φυλακές. Πιστεύω πως έτσι θα 
εγίνετο, αν δεν υπήρχε ο Γλαύκος Κληρίδης να τους αφοπλίσει και να τους φέρει 

στη νομιμότητα. Όμως πιστεύω ακόμα πως αν δεν εγίνοντο έτσι τα πράγματα, ίσως 

η βία να συνέχιζε και μερικοί από μας να μην ευρίσκοντο σήμερα αυτή τη στιγμή 

μαζί μας. Καταλαβαίνετε τι εννοώ. 

Όταν έγινε η κάθαρση 62 άνθρωποι, που αρκετοί δε γνωρίζουν καν τι είναι 
όπλο, είχαν όμως γλώσσα και την τόλμη να μιλούν ελεύθερα εναντίον στο τότε κατε

στημένο, χωρίς δίκη και χωρίς να ακουστούν από κανέναν έχασαν τη δουλειά τους. 

Ο Γλαύκος Κληρίδης υποσχέθηκε πως όταν θα έπαιρνε την προεδρία του κράτους 

θα τους αποκαθιστούσε. Κέρδισε φέτος τις εκλογές, ανέλαβε την προεδρία και το 

έπραξε. Δεν μπορεί να ανακαλέσει. Είναι θέμα αξιοπιστίας για το λαό ή έστω για 

τους οπαδούς του. Τι εχρειάζετο όλος αυτός ο θόρυβος και η αναστάτωση του λαού; 

Τι εχρειάζοντο τα συλλαλητήρια και οι συγκεντρώσεις; Τι εχρειάζετο η ανάξεση 

πληγών του μίσους και του διχασμού; Δεν ύΠήρχαν άλλοι τρόποι εκτόνωσης για 
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καταδίκη της πράξης; Μήπως για το λα·ίκό αίσθημα; Ποιο λα·ίκό αίσθημα, κύριοι; 

Εμείς παρασύρουμε το λαό. Οι ηγεσίες των κομμάτων και των οργανώσεων. Ο λαός 

έχει πολλά άλλα προβλήματα να αντιμετωπίσει. Εμείς τον καθοδηγούμε. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Μιλώντας από το βήμα τούτο το Φεβρουάριο του 1982 για το άνοιγμα του 
φακέλου της Κύπρου, τέλειωνα την ομιλία ~ιoυ με τα ακόλουθα: 

"Ίση ευθύνη για την κατάντια αυτού του τόπου φέρουμε όλοι μας. Η 

κυβέρνηση με την αλλοπρόσαλλη πολιτική της, η εκκλησία με τη διχόνοια και 

τα προβλήματά της, η Βουλή που δεν τόλμησε ποτέ να τα χαλάσει με την 

κυβέρνηση, τα κόμματα που με τη στάση τους έχυναν λάδι στη φωτιά, ο τύπος 

που πάντα λιβάνιζε το κατεστημένο και εμείς, ως λαός, με τις πράξεις μας, τη 

σιωπή μας και ανοχή μας. Φυσικά ούτε και η Ελλάδά είναι άμοιρη ευθυνών. 

''Ο αναμάρτητος λοιπόν πρώτος τον λίθον βαλέτω". 

Αρκετά λέχθηκαν από του βήματος τούτου τα τελευταία χρόνια. Αντί η 

Βουλή να είναι φορέας αγάπης και συνεργασίας, μετετράπη πολλές φορές σε 
φορέα μίσους και διχασμού. Τα προβλήματα που αντιμετωπίζει ο λαός είναι 

τεράστια και, αντί να καταπιανόμαστε με αυτά, σπαταλούμε χρόνο πολύτιμο 

άσκοπα χάριν δημοκοπίας και ευτελιον κομματικών συμφερόντων. Αρκετά 

υπέφερε ο λαός, αριστεροί και δεξιοί. Καιρός να επουλώσουμε τις πληγές 

μας, να δούμε πώς θα διιοξουμε τον Αττίλα από τα σπίτια μας, που καραδοκεί 

να πάρει ολόκληρη την Κύπρο, και να δουλέψουμε για ένα καλύτερο μέλλον. 

Λήθη στο κακό παρελθόν, αν θέλουμε πράγματι να δούμε προκοπή και να 

έλθει η γαλήνη στον τόπο. Φθάνουν άλλα κακά." 

Αυτά είπα τότε. Αυτά λέω και σήμερα. Δυστυχώς είμαστε αδιόρθωτοι και 

φυσικά άξιοι της τύχης μας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαγεωργίου. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, διερωτώμαι αν δε θα πρέπει να εγερθεί και θέμα τάξεως και 

θέμα απαρτίας. Υποτίθεται συζητούμε κατά τους εγγράψαντες το σοβαρότερο ή ένα 

πελώριο θέμα. Αντικρίστε το θέαμα των εδράνων της Βουλής, για να αντιληφθείτε το 

ενδιαφέρον των Βουλευτών και πολύ περισσότερο τάχα του λαού. Αυτό το θέμα ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λυπούμαι που σας διακόπτω, δεν τίθεται ... 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγείρω θέμα τάξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, δεν είναι θέμα τάξεως. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Είναι θέμα απαρτίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει απαρτία. Και να μην ξεχνούμε ότι λείπουν δώδεκα Βουλευτές στο 

εξωτερικό. Υπάρχουν 21 ... 
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Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Είμεθα 56 Βουλευτές, κύριε Πρόεδρε, και δεν υπερβαίνουμε τους δώδεκα στην 
αίθουσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είμεθα είκοσι δυο παρόντες, το ένα τρίτο αποτελεί απαρτία και, αν προσθέ

σουμε στους είκοσι δυο και τους δώδεκα ή δεκατέσσερις που λείπουν ... Γι' αυτό, 

επειδή μας ακούει ο λαός, είναι προτιμότερο να είμεθα πιο προσεκτικοί. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Είμαι πάντοτε προσεκτικός, κύριε Πρόεδρε. Αλλά, όταν βλέπω έδρανα 

κομμάτων αδειανά, διερωτώμαι ειλικρινά αν υπάρχει αυτό το ενδιαφέρον που 

θέλουμε να λέμε ότι υπάρχει. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Υπάρχουν είκοσι Βουλευτές παρόντες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Απήντησα ότι υπάρχει απαρτία. Άλλωστε να το επαναλάβω, διότι δεν είμαι 

Πρόεδρος και μπορεί να μη μου δοθεί η ευκαιρία να το πω. Η απαρτία είναι μόνο 

την ώρα της ψηφοφορίας που είναι απαραίτητη. Ειδάλλως κανένα κοινοβούλιο στον 

κόσμο δε θα είχε ποτέ του συζήτηση. Παρακολουθήσατε ίσως και εσείς μαζί μου 

συνεδρίες του κογκρέσου της Αμερικής με δυο παρόντες. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε. Αλλά όταν συζητείται ένα θέμα, όπως θέλουν να το πολυ

διαφημίσουν κάποιοι, πελώριων διαστάσεων και οι Βουλευτές είναι απόντες, δεν 

ξέρω αν έχει σημασία το πόσοι παρευρίσκονται ή πόσοι απουσιάζουν, αλλά κατ' εμέ 

έχει. Και όταν παρουσιάζεται αυτό το φαινόμενο, αντιλαμβανόμεθα πόση σημασία 

θα πρέπει και ο λαός να δώσει σε μας τους Βουλευτές που απουσιάζουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα σας έδινα το δικαίωμα να το πείτε όταν ομιλούσατε. Όχι ως θέμα τάξεως. 

Και επομένως απορρίπτω την εισήγηση ότι πρόκειται περί θέματος τάξεως. Αν 

ομιλούσατε και θέλατε να αναφερθείτε σ' αυτό, ήταν δικαίωμά σας. Αλλά θέμα 

τάξεως, όχι. 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή ακριβώς μας ακούει και ο κόσμος και έχετε απόλυτο 

δίκαιο, πρέπει να πω ότι, αφαιρουμένων των δώδεκα Βουλευτών που λείπουν σε 

αποστολή, έχουμε απαρτία εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό λέω. Είναι πάνω από μισοί Βουλευτές παρόντες. Αυτό είπα. 

Ορίστε. Ο κ. Παπαγεωργίού έχει το λόγο. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Σε τρεις συνεδριάσεις η Βουλή των Αντιπροσώπων συζητεί, και μάf ιστα σε 

πνεύμα έντονης αντιπαράθεσης, το θέμα της αποκατάστασης των 62 ατόμων που 
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απελύθησαν για σκοπούς δημόσιου συμφέροντος από τον κρατικό μηχανισμό για τη 

συμμετοχή τους σε ενέργειες του πραξικοπήματος. 

Το πρώτο θέμα που τίθεται είναι αν υπάρχει πολιτειακό θέμα ή αν η κυβέρ

νηση από καθαρά νομικής ή και συνταγματικής πλευράς εδικαιούτο να πάρει την 

απόφαση ;του πήρε. Από καθαρά νομοτεχνικής απόψεως και δεδομένου ότι το πολι

τειακό μας σύστημα είναι προεδρικό, ένας μπορεί να ισχυριστεί κατ' αρχήν ότι η 

κυβέρνηση είχε εξουσία να ενεργήσει όπως ενήργησε και πως το Υπουργικό 

Συμβούλιο που πήρε μια απόφαση δικαιούται να την ανακαλέσει. Όμως ενόψει του 

γεγονότος ότι η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου του 1980 για την παύση των 
ανθρώπων αυτών, αφού δοκιμάστηκε ενώπιον του Ανώτατου Δικαστηρίου στις δύο 

γνωστές υποθέσεις του, στις υποθέσεις . Χριστοδουλίδη και Φάκα, εγκρίθηκε 

ομόφωνα και δεδομένου ότι αποφασίστηκε ομόφωνα, οριστικά, αμετάκλητα και 

τελεσίδικα ότι: α) δεν έγινε οποιαδήποτε παραβίαση των κανόνων φυσικής δικαιο

σύνης, όπως ισχυρίζονται οι υποστηριχτές της κυβέρνησης β) όλοι οι παυθέντες 

είχαν την ευκαιρία . να απαντήσουν σε διάφορα στάδια επί των καταγγελιών σε 

βάρος τους και να υπερασπιστούν· γ) η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου δεν 

. περιείχε οποιοδήποτε εκδικητικό χαρακτήρα· δ) το Υπουργικό Συμβούλιο του 1980 
ενήργησε νόμιμα και μέσα στα πλαίσια των εξουσιών που του παρείχε ο νόμος, έχω 

τη γνώμη ότι η νέα απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου δημιουργεί σοβαρό θέμα 

ηθικής και προπαντός πολιτικής τάξεως. Παραβαίνει κατάφωρα τις αποφάσεις της 

Δικαστικής Εξουσίας και αντιβαίνει στο ήδη δεδικασμένο. Η εκάστοτε κυβέρνηση 

έχει θεσμικό καθήκον, μέσα στα πλαίσια της χρηστής διοίκησης, να σέβεται και να 

εφαρμόζει τις αποφάσεις της Δικαστικής Εξουσίας και να εισηγείται στη Βουλή 

ψήφιση νόμων που θα συνάδουν με τη νομολογία του Ανώτατου Δικαστηρίου και 

όχι να παίρνει τον εύκολο δρόμο και να εκδίδει διοικητικές πράξεις που να 

συγκρούονται ρητά και κατάφωρα με αποφάσεις του Ανώτατου Δικαστηρίου σε 

θέματα για τα οποία η προηγούμενη κυβέρνηση είχε αποφασίσει νόμιμα προηγού

μενα. Αν κάθε φορά που γίνεται αλλαγή της κυβέρνησης, η νέα κυβέρνηση θα 

ακυρώνει, χωρίς να συμβουλεύεται κανέναν, τις αποφάσεις της προηγούμενης, οι 

οποίες εγκρίθηκαν οριστικά και αμετάκλητα ως νόμιμες από το Ανώτατο Δικα

στήριο, εκείνο που θα προκαλείται θα είναι αναρχία και χάος. 

Πέραν όμως των πιο πάνω από την ίδρυση της Κυπριακής Δημοκρατίας μέχρι 

την πρόσφατη αλλαγή της κυβέρνησης υπήρχε καθιερωμένη θεσμική πολιτική η 

εκάστοτε Εκτελεστική Εξουσία να σέβεται τις απόψεις και τις αποφάσεις της 

Βουλής των Αντιπροσώπων και να συμμορφώνεται με αυτές. Και ακριβώς αυτή τη 

διαβεβαίωση έδωσε ο νέος Πρόεδρος της Δημοκρατίας ενώπι<?ν της Βουλής ευθύς 

μετά την εκλογή του. Όμως, όπως φαίνεται, πολύ γρήγορα ξέχασε ο κ. Πρόεδρος τις 

υποσχέσεις του προς τη Βουλή των Αντιπροσώπων. Όπως φαίνεται, ξέχασε και τις 

διακηρύξεις του για αξιοκρατία και χρηστή διοίκηση. 

Όμως υπάρχει ακόμα ένα σημείο που ανατρέπει τα επιχειρήματα των υποστη

ριχτών της αποκατάστασης των 62 παυθέντων υπαλλήλων. Ισχυρίζονται ότι το 
Υπουργικό Συμβούλιο του 1980 δεν έδωσε την ευκαιρία να απαντήσουν οι παυθέ
ντες επί των καταγγελιών, πράγμα εντελιος ανυπόστατο, όπως αναφέρεται ρητά στις 

αποφάσεις του Ανώτατου Δικαστηρίου, και ότι δεν έγινε η κανονική διαδικασία για 

την εξέταση των υποθέσεων αυτών. Πρέπει να λεχθεί ότι πρόκειται περί καθαρά 
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διοικητικού μέτρου, διοικητικής απόφασης και όχι για ποινική διαδικασία. Αντί να 

γίνει όπως γίνεται σε όλα τα κράτη όπου διαπράττονται εθνικές προδοσίες, να δικά

ζονται δηλαδή οι ένοχοι για εσχάτη προδοσία με ποινικές διαδικασίες και, αν 

βρεθούν ένοχοι, να εκτελούνται στις πλατείες, το κράτος μας στη μεγαλοψυχία του, 

μέσα στο πνεύμα του κατευνασμού των παθών και του κλάδου ελαίας, για σκοπούς 

δημόσιου συμφέροντος τερμάτισε τις υπηρεσίες αυτών των ανθρώπων, παραχωρώ

ντας τους και σχετικές πλουσιοπάροχες αποζημιώσεις. Μα, αν σε κάποιες υποθέσεις 

πιθανόν να έγιναν λάθη και αν σε ορισμένες υποθέσεις δεν αξιολογήθηκαν ορθά τα 

προσαχθέντα ενώπιον του Υπουργικού Συμβουλίου στοιχεία, ισχυρισμοί που απορ

ρίφθηκαν ρητά και ομόφωνα από το Ανώτατο Δικαστήριο, τότε αν πράγματι ο 

σκοπός της κυβέρνησης, όπως ισχυρίζεται, ήταν η αποκατάσταση της νομιμότητας, 

γιατί δε ζήτησε επανεξέταση των μεμονωμένων αυτών υποθέσεων, αντί με μια μονο

κοντυλιά να τους κηρύξει όλους αθώους; 

Είναι φανερό, αγαπητοί φίλοι, ότι ο στόχος της κυβέρνησης και των υποστηρι

χτών της είναι η ηθική, η νομική και προπαντός η πολιτική αποκατάσταση των 

μόνων υπαλλήλων που κρίθηκαν ότι μετείχαν στο πραξικόπημα, το οποίο φραστικά 

δηλώνει διά των οργάνων της καθημερινά ότι αποκηρύσσει. Στόχος ήταν και παρα

μένει η νομικιστική και με διάφορα τεχνάσματα αποκατάσταση των ανθρώπων που 

μετείχαν στο πραξικόπημα, γιατί δυστυχώς ο κ. Κληρίδης το είχε υποσχεθεί προε

κλογικά στους 62, αλλά και για τον κύριο λόγο ότι τη σημερινή κυβερνητική πολι
τική φαίνεται ότι την ελέγχουν ή την επηρεάζουν οι σκληροπυρηνικοί της άκρας 

δεξιάς, στους κόλπους της οποίας βρίσκονται οι 62. 

Ο κ. Αναστασιάδης αναφέρθηκε στην αρχή "μηδένα ανήκουστον δικάσαι". 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ακόμα δεν έχει μιλήσει. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε συνάδελφε, μίλησε και αναφέρθηκε σε αυτή την αρχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Στο προηγούμενο θέμα. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Μίλησε στο θέμα τάξης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μα, εκείνο ήταν άλλο θέμα. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Μα, στην προκειμένη περίπτωση η ολομέλεια του Ανώτατου Δικαστηρίου 

απεφάνθη ομόφωνα και τελεσίδικα -και ο κ. Αναστασιάδης και ο κ. Μαρκίδης 

γνωρίζουν πάρα πολύ καλά τι σημαίνει ομόφωνα και τελεσίδικα- ότι δόθηκε η 

ευκαιρία στους 62 να προσφύγουν στο Ανώτατο και να απαντήσουν στις καταγγε
λίες εναντίον τους. 

Δύο μόνο μήνες ζωής και η νέα κυβέρνηση της συνεργασίας ΔΗΣΥ -ΔΗΚΟ 

έδειξε τον πραγματικό εαυτό της και τις προθέσεις της με μια άνευ προηγουμένου 

πρόκληση προς τα δημοκρατικά αισθήματα της μεγάλης πλειοψηφίας του κυπριακού 

λαού. Με πλήρη, πρωτοφανή και πρωτόγνωρη περιφρόνηση προς τη Βουλή των 
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Αντιπροσώπων, την ιορα που η Βουλή συζητούσε την εκδηλωθείσα πρόθεσή της για 

λήψη σχετικής απόφασης, με την εσπευσμένη και εντελιος απαράδεκτη πολιτικά, 

παράνομη απόφασή της για "επαναποκατάσταση" των 62 παυθέντων ατόμων που 
εργάζονταν μέχρι το 1980 στον κυβερνητικό και στον εκπαιδευτικό τομέα, που 
αποδεδειγμένα συμμετείχαν στο εγκληματικό πραξικόπημα της 15ης του Ιούλη του 

1974, η κυβέρνηση Κληρίδη περιφρόνησε τους πάντες, Βουλή και Δικαστική 

Εξουσία, και αποκατέστησε τους παυθέντες χωρίς καμιά εξήγηση ή σοβαρή δικαιο

λογία. 

Και είναι η απόφαση αυτή της κυβέρνησης βάναυση πρόκληση προς τη μεγάλη 

πλειοψηφία του λαού, ιδιαίτερα του προσφυγικού κόσμου. Όχι διότι θέλουμε εκδι

κητική τιμωρία οποιουδήποτε προσώπου. Αντίθετα, ο λαός μας ξέρει να συγχωρεί 

τους πραγματικά μετανοήσαντες και παρασυρθέντες, που πίστεψαν και παρασύρ

θηκαν από τα μεγάλα συνθήματα της δήθεν εθνικοφροσύνης. Γιατί είναι η απόφαση 

αυτή της κυβέρνησης πρόκληση προς τα αισθήματα των συγγενών των αδικοχα

μένων αγωνιστών της αντίστασης ενάντια στο πραξικόπημα και στο φασισμό, προς 

τους γονείς και τους συγγενείς των χίλιων εξακόσιων δεκαεννέα αγνοούμενων 

προσώπων, προς. τους ηρωικούς εγκλωβισμένους της Καρπασίας και προς τις 

εκατόν εβδομήντα χιλιάδες και όχι εκατόν εξήντα χιλιάδες πρόσφυγες, που δεκα

εννέα χρόνια τώρα αγωνίζονται για επιστροφή στους τόπους απ' όπου τους ξερί

ζωσε η προδοσία της 15ης του Ιούλη του 1974 και η βάρβαρη τούρκικη εισβολή. Και 
είναι βάναυση πρόκληση, γιατί είναι βέβαιο ότι με τον έναν ή τον άλλο τρόπο οι 62 
μετείχαν στο πραξικόπημα που δημιούργησε την τραγωδία στον τόπο μας. 

Και είναι η απόφαση αυτή της κυβέρνησης Κληρίδη, όσο και αν προσπαθούν 

να το διαψεύσουν, δικαίωση του πραξικοπήματος. Διότι τι άλλο από ηθική και 

προπαντός πολιτική δικαίωση και αναγνώριση του πραξικοπήματος αποτελεί ο 

. επαναδιορισμός των 62 προσώπων στις θέσεις που κατείχαν πριν από την απόλυσή 
τους για σκοπούς δημόσιου συμφέροντος και που μετά από καταγγελίες δυνάμει του 

νόμου διαπιστώθηκε η ενεργός συμμετοχή τους στις παράνομες δραστηριότητες της 

ΕΟΚΑ Β' και των πραξικοπηματιών. 

πριν από τη λήψη της απόφασης για την απόλυση των 62, κατόπιν έντονης 
λα'ίκής απαίτησης δυνάμει του νόμου περί Κάθαρσης, κλήθηκε ο κόσμος να 

υποβάλει τις καταγγελίες του εναντίον οποιουδήποτε προσώπου για συμμετοχή στο 

πραξικόπημα. Αφού έγινε ο έλεγχος των στοιχείων αυτών από τις αρμόδιες υπηρε

σίες υπό την καθοδήγηση του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα, όπως γίνεται 

πάντοτε -ο νυν Υπουργός Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως ήταν τότε Ανώτερος 

Δικηγόρος της Δημοκρατίας- και αφού κλήθηκαν όλοι οι καταγγελθέντες να υποβά

λουν τις παραστάσεις τους και να απαντήσουν επί των εναντίον τους καταγγελιών, 

αξιολογήθηκε ότι για 62 άτομα από τα 2 000 που καταγγέλθηκαν υπήρχαν σοβαρά 
στοιχεία για τη συμμετοχή τους στο πραξικόπημα και λήφθηκε ομόφωνα η απόφαση 

για παύση τους για σκοπούς δημόσιου συμφέροντος. Δε δηλώθηκαν αμφιβολίες από 

κανέναν Υπουργό, όπως σήμερα ισχυρίζεται κάποιος συνάδελφος ότι είχε αμφιβο

λίες. Αν υπήρχαν αμφιβολίες ή απορίες σε ένα τέτοιο σοβαρό θέμα, θα δηλώνονταν, 

για να παραμείνουν στα π@ακτικά και να χρησιμοποιηθούν αργότερα. Δε θυμόμαστε 

τις αμφιβολίες για ένα σοβαρό θέμα, ενώ συμμετείχαμε στη λήψη της απόφασης 

γι' αυτό το θέμα, μετά από δεκατρία χρόνια. 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Αφού δεν έχει πρακτικά, κύριε Παπαγεωργίου. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Προσπαθούν εναγωνίως να διαλαλούν καθημερινά ότι το πραξικόπημα το 

καταδίκασαν και ότι η απόφαση για τη δικαίωση των 62 παυθέντων υπαλλήλων για 
τη συμμετοχή τους στο πραξικόπημα έγινε μέσα στα πλαίσια της αποκατάστασης της 

δημοκρατίας και της δικαιοσύνης. Μας λένε ότι οι εγκέφαλοι του πραξικοπήματος 

βρίσκονται εκτός της Κύπρου. Ζητούν δήθεν να ανοίξει ο φάκελος της Κύπρου. 

Πολύ φοβούμαι ότι σε λίγο θα μας πουν ότι το πραξικόπημα το έκαμε ο Μακάριος 

και το ΑΚΕΛ. Μπορεί να μας πουν ότι το πραξικόπημα δεν έγινε από την ΕΟΚΑ Β', 

δεν έγινε από γήινα πρόσωπα, αλλά από ουρανοκατέβατους Αρειανούς. 

Τι αφέλεια. τι ειρωνεία και τι ξεδιαντροπιά! Νομίζω ότι η λα'ίκή ρήση 

"Όποιος εν αντρέπεται. ο κόσμος εν δικός του" τυγχάνει πλήρους εφαρμογής στις 

μέρες μας. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Διεκδικείτε το ρόλο του κ. Κουρτελλάρη. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Και να θυμάστε. Θα ακολουθησουν και άλλες ενέργειες που θα στοχεύουν στον 
πλήρη έλεγχο των πάντων από ανθρώπους της άκρας δεξιάς, για να συνεχίσουν τον 

"εθνοσωτήριο" ρόλο τους του 1974 τόσο στη λύση του κυπριακού προβλήματος, 
όταν έρθει η κατάλληλη ώρα, όσο και στην αφαίρεση των κατακτήσεων του εργαζό

μενου λαού. Τέτοια παραδείγματα είναι ο εντεινόμενος σοβινισμός των ημερών μας 

και οι φωνές που ακούονται για κατάργηση της ΑΤΑ. Είναι οι προσπάθειες που 

καταβάλλονται με τις μαζικές και κομματικές μεταθέσεις στην αστυνομία. Είναι ο 

πλήρης έλεγχος της ΚΥΠ. Ήδη γίνεται λόγος για επαναφορά των πιστοποιητικών 

κοινωνικών φρονημάτων. Είναι η προσπάθεια για πλήρη έλεγχο των Επιτροπών 

Δημόσιας και Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας και ο παραγκωνισμός κάθε πετυχημένου 

δημοκρατικού υπαλλήλου. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Οι άλλοι τέσσερις; 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Έρχομαι τώρα σε ένα άλλο σημείο που αφορά τη διαφωνία των πέντε 

Υπουργών του ΔΗΚΟ στην απόφαση για δικαίωση του πραξικοπήματος και στην 

όλη στάση τους κατά τη λήψη της απόφασης από το Υπουργικό Συμβούλιο. Και 

πρώτα απ' όλα πρέπει να λεχθούν ορισμένα βασικά πράγματα: 

1) Είτε διαφωνούσαν με το θέμα είτε συμφωνούσαν οι πέντε Υπουργοί του 

ΔΗ ΚΟ, το αποτέλεσμα θα ήταν το ίδιο. Οι 62 υπαλλήλοι που 

απελύθησαν για τη συμμετοχή τους στο πραξικόπημα με απόφαση του 

Υπουργικού Συμβουλίου της κυβέρνησης Κυπριανού την επομένη της 

απόφασης της κυβέρνησης Κληρίδη θα δικαι(ονονταν και πανηγυρικά θα 

επανέρχονταν στις θέσεις τους. Τα δε άσχημα οικονομικά του κράτους, 

που τα θυμάται συχνά, σε άλλες όμως περιπτώσεις ο Υπουργός 

Οικονομικών, θα επιβαρύνονταν με μερικά εκατομμύρια λίρες. 
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2) Το σοβαρό θέμα της επαναφοράς των 62 σίγουρα θα είχε συζητηθεί 

μεταξύ των δύο κομμάτων πριν από την εκλογική συνεργασία. 

3) Υπήρχε δυνατότητα για διαφορετική στάση των πέντε Υπουργών του 
ΔΗΚΟ κατά τη λήψη της απόφασης; Η γνώμη μου είναι ότι δεν υπήρχε 

οποιαδήποτε δυνατότητα για άλλη στάση. Πρέπει να είμαστε αφελείς αν 

πιστεύουμε ότι οι Υπουργοί που επελέγησαν αποκλειστικά και μόνο από 

τον κ. Κυπριανού θα έρχονταν με την ψήφο τους να ακύρωναν μια τόσο 

σοβαρή και ορθή απόφαση της κυβέρνησης του κ. Κυπριανού του 1980. 
Εξάλλου, πριν από τη λήψη της απόφασης, έγινε επαφή τους με τον 

κ. Κυπριανού και δόθηκε η σχετική καθοδήγηση. Ένας από τους πέντε 

αυτούς Υπουργούς, προς τιμή του, εξ όσων γνωρίζω τόσο ο ίδιος όσο 

και ολόκληρη η οικογένειά του αντιστάθηκε ενεργά στο πραξικόπημα του 

'74 και με όλες του τις δυνάμεις πάντοτε στάθηκε δίπλα στον Εθνάρχη 
Μακάριο και στην πολιτική του. 

Δεν μπορώ όμως αλήθεια να αντιληφθώ και να εξηγήσω τι σημαίνει 

"διαφωνώ, αλλά λυπούμαι". Λυπούνται, γιατί διαφώνησαν με την 

απόφαση; Μα, γιατί να λυπούνται δεδομένου ότι διαφωνούν με τη 

δικαίωση των πραξικοπηματιών; Αν οι ίδιοι επέμεναν στη διαφωνία 

τους και στα επιχειρήματά τους με παρρησία, αν απειλούσαν παραίτηση 

για το σοβαρό αυτό θέμα, νομίζω δε θα λαμβανόταν η απόφαση για 

αποκατάσταση των 62 και θα προσέφεραν σοβαρή υπηρεσία στην 

πατρίδα τους. 

Για το ότι το θέμα που συζητούμε είναι ίσως το σοβαρότερο πολιτικό θέμα που 

συζητά αυτή η Βουλή και έχει σχέση με την πολιτική αναγνώριση του πραξικοπή

ματος και των πραξικοπηματιών συμφωνούν όχι μόνο όλα τα μέλη και οι οπαδοί 

του ΑΚΕΛ, του ΔΗΚΟ και της ΕΔΕΚ, αλλά κατά τη γνώμη μου και αρκετοί οπαδοί 

και μέλη του Δημοκρατικού Συναγερμού. Ας ρωτήσουν οι κυβερνώντες τους απλούς 

ανθρώπους του κόμματός τους, που αποτελούν ευτυχώς τη μεγάλη ομάδα του Δημο

κρατικού Συναγερμού, για να πληροφορηθούν πόσο άσχημα αισθάνονται τις μέρες 

αυτές για την απαράδεκτη αυτή απόφαση που αναστάτωσε το λαό μας. Ακόμη και 

στελέχη του Δημοκρατικού Συναγερμού διαφωνούν με την απόφαση αυτή. Αν πράγ

ματι αγαπούν τον τόπο τους, αν πράγματι θέλουν τη λα·ίκή ενότητα και συμφιλίωση, 

αν θέλουν πράγματι να μην επανανοίξουν πληγές και πάθη του παρελθόντος, ας μην 

προκαλούν τα δημοκρατικά αισθήματα του λαού, ιδιαίτερα των θυμάτων της τραγω

δίας. Ο αποτροπιασμό ς και η έντονη καταδίκη του πραξικοπήματος ως βδελυρής, 

παράνομης, αντιδημοκρατικής, φασιστικής και προδοτικής πράξεως αποτελεί σε 

τελευταία ανάλυση για τον κάθε Κύπριο δημοκράτη και πατριώτη μεγάλο πολιτικό 

θέμα αρχής. Αποτελεί το υπόβαθρο του αγώνα του. 

Η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για επαναποκατάσταση των 62, που 
αποδεδειγμένα συμμετείχαν ενεργά στο πραξικόπημα δεν μπορεί να έχει οποιοδή

ποτε άλλο πολιτικό, ακόμη και νομικό νόημα από τη δικαίωση και αναγνώριση του 

πραξικοπήματος είτε άμεση είτε έμμεση. Και δεδομένου ότι η απόφαση αυτή, έστω 

και με τη διαφωνία των πέντε Υπουργών του ΔΗΚΟ, είναι δεσμευτική, ας αναλογι

στούν εκείνοι που συνέβαλαν στην εκλογή της κυβέρνησης Κληρίδη στην εξουσία τις 

ευθύνες τους. 
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Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, το μαζικό και παλλα·ίκό συλλαλητήριο 

που έγινε για το σκοπό αυτό ήταν η απάντηση του λαού μας στη νέα πρόκληση. 

Έστειλε ο λαός μας "ένα ισχυρό μήνυμα τόσο στην κυβέρνηση που τον προκάλεσε με 

την απαράδεκτη απόφασή της όσο και σε όλους, το μήνυμα ότι ο λαός μας, οι 

μαυροφορεμένες μανάδες των αγωνιστισν της αντίστασης, οι συγγενείς των αγνοου

μένων, οι γονείς των θυμάτων του πραξικοπήματος και της εισβολής, οι εκατόν 

εβδομήντα χιλιάδες πρόσφυγες δεν ξεχνούν το φασισμό, δε δέχονται δικαίωση και 

" πολιτική αποκατάσταση όσων μετείχαν στο πραξικόπημα και με τον τρόπο αυτό 
προκάλεσαν την τραγωδία τους. Ας ανακαλέσει λοιπόν την απόφασή της αυτή η 

κυβέρνηση, έστω και τώρα, για να σταματήσει η αντιπαράθεση και να ασχοληθούμε 

όλοι με τις εξελίξεις του εθνικού μας θέματος που φαίνεται ότι εισέρχεται σε 

κρίσιμη, οριακή καμπή. Η αναγνώριση του λάθους που έγινε και η διόρθωσή του 

αποτελεί, αγαπητοί φίλοι , πράξη σύνεσης και στην προκειμένη περίπτωση πράξη 

λα"ίκής συμφιλίωσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι επιθυμία της Βουλής είναι να παραμείνει το θέμα, οπότε 

δεν υπάρχει λόγος συνέχισης. Η συνεδρία η κανονική θα γίνει αύριο, η ώρα 4.00 μ.μ. 
Η ημερήσια διάταξη έχει ήδη διανεμηθεί. Το θέμα αυτό, αν θέλετε, μπορεί να 

προστεθεί στην αυριανή ημερήσια διάταξη ή αν θέλετε να ορίσουμε πάλι ειδική συνε

δρία. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, αν επιθυμία είναι να συνεχίσει το θέμα επ' άπειρον, δεν 

υπάρχει αμφιβολία ότι μπορεί να το κρατήσουμε ανοιχτό. Αλλά δε βλέπω γιατί από 

τις οκτώ παρά να τερματίσουμε. Υπάρχουν ομιλητές . Στο κάτω κάτω αυτή η Βουλή 

σκοπό έχει να καταδικάσει μια πράξη, πιθανό να λάβει και μια απόφαση, να 

εγκρίνει ένα ψήφισμα. Δικαίωμά της να το πράξει. Αλλά το να συνεχίζουμε ή να 

παρατείνουμε με ομιλίες που πιθανό να ακούονται -και το πιθανότερο είναι να μη 

μας ακούει κανένας- έχω την εντύπωση ότι δ~ν ωφελεί κανέναν ούτε και το ίδιο το 

θέμα ακόμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εισηγείστε να θεωρηθεί λήξαν; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Όχι, διότι ζήτησε η αριστερά να μείνει λόγω απουσιαζόντων Βουλευτών που 

θέλουν να μιλήσουν. Και δε διαφωνούμε επί αυτού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον δε διαφωνείτε, δεν αντιλαμβάνομαι τότε το επιχείρημα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, αλλά, αν δεν προχωρήσουμε σήμερα, ούτως ώστε ο κατά

λογος των ομιλητών να εξαντληθεί, ούτε την επομένη Πέμπτη δε θα λήξει. Και αν 

επιθυμία είναι να πάει επ' άπειρον, δεν έχουμε αντίρρηση. Διότι σήμερα δόθηκε 

ευκαιρία να ανατρέξουμε και στο 1955 και θα ανατρέξουμε . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ούτε εγώ έχω καμιά ένσταση να συνεχιστεί. Να συνεχιστεί μέχρι όποια ώρα 

θέλετε. 
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Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ευχαριστισ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Παρακαλ(σ, ο κ. Καράς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το 1988 έγιναν προεδρικές εκλογές στην Κύπρο. Και αναφέρω το 1988, γιατί 
είμαστε πιο κοντά στο Ι 974. Επικράτησε ο κ. Βασιλείου που υποστηριζόταν ανοιχτά 

από το ΑΚΕΛ και η εξουσία μεταβιβάστηκε με κάθε ομαλότητα και ηρεμία. Το 1993 
έγιναν προεδρικές εκλογές. Επικράτησε ο κ. Γλαύκος Κληρίδης με μικρότερη 

διαφορά και πάλι η εξουσία μεταβιβάστηκε με κάθε ομαλότητα και ηρεμία. Αυτό 

καταδεικνύει σαφέστατα ότι στην Κύπρο λειτουργεί μια υγιής, υποδειγματική Δημο

κρατία. Και αυτή η υγιής, υποδειγματική Δημοκρατία δεν κινδυνεύει από τους 62, 
όσο κακοί και αν είναι, όπως θέλετε να τους φαντάζεστε. Η Δημοκρατία έχει το 

πλεονέκτημα να απορροφά και κακά ακόμη, όταν υπάρχουν. 

Διερωτώμαι όμως αν αυτή τη στιγμή μας ακούουν οι εγκλωβισμένοι στην 

Καρπασία. Ένας εγκλωβισμένος, αν μας ακούει εκεί, θα σκέφτεται πότε επιτέλους 

οι Βουλευτές μας στις ελεύθερες περιοχές, που αφιέρωσαν περισσότερο χρόνο να 

ασχολούνται με το πραξικόπημα και την πραξικοπηματολογία και την παρελθοντο

λογία παρά με την εισβολή και την κατοχή, θα αποφασίσουν να συζητήσουν τι θα 

γίνει με το μέλλον 'αυτού του τόπου. Και αντί αυτή την ώρα, αντί τις περασμένες 
όλες εκείνες τις ώρες τις ατέλειωτες να συζητούμε τι γίνεται με το εν εξελίξει 

κυπριακό πρόβλημα, ασχολούμαστε με το '74 και με το πόσο τάχα θα βλάψουν οι 62 
οι οποίοι έχουν επαναπροσληφθεί από την κυβέρνηση. Και τονίζω τη λέξη "επανα

προσληφθεί", διότι κακώς, κάκιστα λέγεται από ορισμένους συναδέλφους ότι δικαι

ώσαμε το πραξικόπημα, ότι αποκαταστήσαμε το πραξικόπημα, ενώ υπάρχει η 

μόνιμη θέση του Δημοκρατικού Συναγερμού, υπήρχε, υπάρχει και θα υπάρχει ότι 

καταδικάζουμε το πραξικόπημα χωρίς καμιά επιφύλαξη. 

Ο αξιότιμος Γενικός Γραμματέας του ΑΚΕΛ, κ. Δημήτρης Χριστόφιας, 

δήλωσε σε προηγούμενη συνεδρία της Βουλής, αναφερόμενος στο συλλαλητήριο που 

οργανώθηκε στην ΠΑΣγ Δ γ μετά την απόφαση της κυβέρνησης για επαναπρόσληψη 

των 62, ότι βασικός οργανωτής του συλλαλητηρίου αυτού είναι ο Δημοκρατικός 

Συναγερμός. Και ασφαλώς εννοούσε ότι η αιτία, δηλαδή η επαναπρόσληψη των 62, 
προκάλεσε το αιτιατό, δηλαδή το συλλαλητήριο της ΠΑΣγ Δ γ για καταδίκη της 

απόφασης της κυβέρνησης. Με βάση αυτή τη λογική μπορεί να ισχυριστεί ένας 

βάσιμα ότι, αν άλλος ήταν ο χειρισμός των πραγμάτων κατά τον Ιούλιο του 1974, δε 

θα προκαλείτο το πραξικόπημα ή αν αυτοί που ανέλαβαν την προστασία του 

. κράτους -και θα έρθω στο ΑΚΕΛ της εποχής εκείνης- έπρατταν σωστά το καθήκον 

τους, και πάλι δε θα είχαμε πραξικόπημα και τραγωδία. 

Βέβαια για το Δημοκρατικό Συναγερμό το θέμα των 62 δεν είναι ούτε ιστορικό 
ούτε πολιτικό, όπως εμφανίζεται σήμερα, αλλά καθαρά νομικό. Εμάς δηλαδή αυτό 

που μας απασχολεί είναι αν τηρήθηκαν έστω στοιχειωδώς όχι οι νομικές διαδικα

σίες που προβλέπουν οι νόμοι του κράτους, αλλά έστω οι απλοί κανόνες της 
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φυσικής δικαιοσύνης. Και επειδή το θέμα έχει αναπτυχθεί με σαφήνεια και πληρό

τητα από τους συναδέλφους μου, δε θα επιμένω επί του θέματος τούτου, αλλά θα 

προσπαθήσω να απαντήσω σε βασικά ερωτήματα που κατά τη γνώμη μου απασχο

λούν το μέσο Κύπριο και τα οποία πρέπει να απαντηθούν. 

Και το πρώτο ερώτημα είναι: Θα μπορούσε να ήταν διαφορετική η συμπερι

φορά του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου απέναντι στη χούντα κατά το θέρος του 1974, 
ακριβώς για να αποφύγουμε το πραξικόπημα; Μόνο οι 62 αποτελούν τους πραξικο
πηματίες στην Κύπρο και ποιος είναι ο βαθμός της ευθύνης τους έναντι των άλλων, 

αν πράγματι ευθύνονται γι' αυτή την τραγωδία; Την απάντηση θα μας τη δώσει ο 

ίδιος ο Μακάριος με τις δηλώσεις του. Διαβάζω από δημοσιεύματα της εποχής 

εκείνης και από αναφορές του Αρχιεπισκόπου: "Ενώ ο Στρατηγός Γρίβας εξακο

λουθεί να ελπίζει σε μια οριστική συμφωνία με το Μακάριο, ο Μακάριος προχωρεί 

σε μυστική συμφωνία με τη χούντα. Ύστερα από διαμεσολαβητική παρέμβαση του 

Σάββα Κωνσταντόπουλου, στα μέσα Απριλίου 1972, δέχεται την αξίωση των 

Αθηνών για αποπομπή τριών Υπουργών του, δεσμεύεται να παραδώσει τον τσεχο

σλοβακικό οπλισμό στην Ειρηνευτική Δύναμη και προθυμοποιείται να αναλάβει ο 

ίδιος την πρωτοβουλία για την αναθέρμανση των σχέσεών του με την Αθήνα. 

Μια βδομάδα αργότερα, στις 27 Απριλίου 1972, η εφημερίδα ''Ελεύθερος 

Κόσμος", που εκδίδεται από τον κοινό μυστικοσύμβουλο της χούντας-Μακαρίου, 

Κωνσταντόπουλq, δημοσιεύει αποκλειστική δήλωση του Αρχιεπισκόπου στην οποία, 

ανάμεσα στ' άλλα τονίζονται ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΙ-ΙΣ: 

Από πού διαβάζετε, κύριε; 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Από το βιβλίο "Άγνωστος Πόλεμος" του Ανδρέα ΑΟανασίου. Αλλά είναι δημο

σιεύματα της εφημερίδας και σας παραπέμπω στο δημοσίευμα της εφημερίδας, 

27 Απριλίου 1972, "Ελεύθερος Κόσμος". 

Μιλά ο Μακάριος "Λυπούμαι να είπω ότι αι σχέσεις Αθηνών και Λευκωσίας 

διέρχονται από τινος σοβαράν κρίσιν ... 1-1 άρσις τούτων είναι εθνική επιταγή. 

Επίστευον πάντοτε ότι την βασικήν προϋπόθεσιν διά την προώθησιν του κυπριακού 

ζητήματος προς αισίαν λύσιν αποτελούν η ψυχική ενότης και η αρμονική συνερ

γασία μεταξύ Ελλάδος και Κύπρου". Τώρα το αξιοσημείωτο εδώ είναι ότι τη χούντα 

την αποκαλεί Ελλάδα: "Ελλάδος και Κύπρου". "Θα καταβάλω εις ον βαθμόν από εμέ 

εξαρτάται πάσαν προσπάΟειαν διά την αναθέρμανσιν των σχέσεων Αθηνών

Λευκωσίας. Εν ουδεμιά περιπτώσει επιτρέπεται να ανατιναχθούν αι γέφυραι και η 

Κύπρος να απομονωθή και αποκοπή του εθνικού κορμού ... ". 

"1-1 δήλωση του Αρχιεπισκόπου, όπως αυτή εκμαιεύθηκε από το Σάββα 

Κωνσταντόπουλο, αποτελούσε ενέργεια στα πλαίσια μιας ευρύτερης συμφωνίας για 

τη βελτίωση των σχέσεων Αθηνών-Λευκωσίας. 1-1 προβολή ωστόσο του κινδύνου 
απομόνωσης και αποκοπής της Κύπρου και η κατηγορηματική διακήρυξη ότι "εν 

ουδεμιά περιπτώσει επιτρέπεται να ανατιναχθούν αι γέφυραι Αθηνών-Λευκωσίας" 

αποτελούν εύγλωττη απορριπτική απάντηση στην πρόταση του Γρίβα για αλλαγή 

στρατηγικής. 



1838 

Λίγες μέρες αργότερα, στις 4 Μα"ίου, ο Μακάριος ανακοινώνει στο Υπουργικό 
Συμβούλιό του την πρόθεσή του να προχωρήσει σε ανασχηματισμό και να απομα

κρύνει τους ανεπιθύμητους στην ελληνική κυβέρνηση συνεργάτες του. Μπροστά 

στην τάση απόλυτης υποταγής στη χούντα, ο Σπύρος Κυπριανού εκφράζει ριζική 

διαφωνία και διευκρινίζει ότι ο ίδιος δε θα αναμένει τον ανασχηματισμό. Με 

δήλωσή του στον τύπο το απόγευμα της ίδιας ημέρας αποκαλύπτει ότι -αυτά τα λέει 

ο κ. Κυπριανού- ''Ο λόγος διά τον ανασχηματισμόν είναι η εμμονή των Αθηνών". 

Διαφοροποιείται ανοιχτά έναντι του Αρχιεπισκόπου και εύχεται "ταχείαν επίτευξιν 

ειλικρινούς και στενής συνεργασίας μεταξύ του Εθνάρχου και του Στρατηγού Γεωρ

γίου Γρίβα Διγενή". 

Την ίδια μέρα, 4 Μα'ίου 1972, ο Αρχιεπίσκοπος δίνει τέρμα στις προσπάθειες 
των μεσολαβητών που εργάζονται για τη διευθέτηση μιας νέας συνάντησής του με το 

Γρίβα. Σε επιστολή του προς το Στρατηγό επικαλείται αόριστες εξελίξεις, για να 

δικαιολογήσει την υπαναχώρησή του και οχυρώνεται πίσω από το στρατιωτικό 

καθεστώς των Αθηνών, για να απορρίψει την πρόταση αλλαγής στρατηγικής. Γράφει 

ανάμεσα στ' άλλα: 'Κατά το διαρρεύσαν από της συναντήσεώς μας διάστημα εβασά

νισα πολύ την σκέψιν μου επί της εισηγήσεώς σας. Και αι επιφυλάξεις και οι φόβοι 

μου ηυξήθησαν υπό το φως των προσφάτων εξελίξεων και των νέων δεδομένων. Δεν 

θα εδίσταζον εις την άμεσον αλλαγήν πολιτικής γραμμής ως η εισήγησίς σας, αν 

προς τούτον ήτο σύμφωνος και η ελληνική κυβέρνησις'. Αυτά λέει ο Μακάριος. 

Στις 24 Αυγούστου 1972, το Γραφείο του Προέδρου της Δημοκρατίας διανέμει 
στον τύπο έγγραφες δηλώσεις του Γεωργίου Παπαδοπούλου για την κατάσταση στην 

Κύπρο. Η ελληνική κυβέρνηση απευθύνεται στα πατριωτικά αισθήματα του Στρα

τηγού Γρίβα Διγενή και τον καλεί να διαλύσει την οργάνωσή του και να σεβαστεί την 

κοινή γραμμή Αθηνών-Λευκωσίας. Αποδοκιμάζει ταυτόχρονα τη δραστηριότητα του 

μακαριακού παρακράτους και των υποστηριχτών του Αρχιεπισκόπου και τους καλεί 

να σταματήσουν τη δράση τους και να διαλυθούν: 'Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας', 

αναφέρει η ανακοίνωση, 'εκφράζει την βαθείαν ανησυχίαν του Εθνικού Κέντρου διά 

την δημιουργηθείσαν και παρατεινομένην κατάστασιν εν Κύπρω ως εκ της δράσεως 

παρανόμου οργανώσεως και παρανόμων ομάδων ... Το Εθνικόν Κέντρον απεδοκί
μασε δημοσίως τας ενεργείας της παρανόμου οργανώσεως του Στρατηγού Γρίβα, αι 

οποίαι και υπονομεύουν την πολιτικήν του Εθνικού Κέντρου, την συνισταμένην εις 

την επίλυσιν του Κυπριακού διά των ενισχυμένων ενδοκυπριακών συνομιλιών ... 
Παρά ταύτα ο Στρατηγός Γρίβας Διγενής ου μόνον δεν συνεμορφώθη προς τας 

συστάσεις του Εθνικού Κέντρου, αλλ' ενέτεινε την δράσιν του δι' ενεργειών αι 

οποίαι απάδουν εις αγωνιστάς. 

Ήδη το Εθνικόν Κέντρον ευρίσκεται στην ανάγκη να κάμη έκκλησιν εις τα 

πατριωτικά αισθήματα του Στρατηγού Γρίβα Διγενή και τον καλεί να παύση 

πάραυτα την ένοπλον δράσιν και να διαλύση την οργάνωσίν του ... 

Το Εθνικόν Κέντρον, αποδοκιμάζον και πάλιν εντόνως την δράσιν απασών 

των εμφανιζομένων ως υποστηριζουσών την κυπριακήν κυβέρνησιν παρανόμων 

ομάδων, καλεί και πάλιν αυτάς όπως παύσουν πάραυτα την δράσιν των και διαλυ

θούν. Το Εθνικόν Κέντρον θεωρεί ότι, ασχέτως των κινήτρων υπό των οποίων 

εμπνέονται, πάντες οι μη συμμορφούμενοι προς την καθορισθείσαν πολιτικήν ίστα
νται αντίθετοι προς το εθνικόν συμφέρον'. 
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Ο Αρχιεπίσκοπος, απόλυτα ικανοποιημένος, χαιρετίζει δημόσια τις δηλώσεις 

του Γεωργίου Παπαδοπούλου και τις εμφανίζει, τη φορά αυτή, ως φωνήν της 

Μητρός Πατρίδος. Δηλώνει ο ίδιος στις 26 Αυγούστου 1973: 'Εκφράζω βαθείαν 
ικανοποίησιν διά την δήλωσιν του προέδρου της Δημοκρατίας κ. Γεωργίου Παπαδο

πούλου, εντόνως και απεριφράστως καταδικάζοντος την εν Κ ύπρω δραστηριότητα 

του Στρατηγού Γρίβα και γενικώς την βίαν οθενδήποτε προερχομένηνΌ" Με αυτή τη 

δήλωση ο Μακάριος δέχεται ότι και ο ίδιος έχει και διατηρεί ομάδες που ασκούν ή 

χρησιμοποιούν βία εναντίον των πολιτικιον του αντιπάλων. "Ελπίζω ότι οι παρά

νομοι θα θελήσουν να ακούσουν και να συμμορφωθούν προς την προτροπήν της 

Μητρός Πατρίδος ... ". Εδώ διά στόματος Μακαρίου ο Παπαδόπουλος αποκαλείται 
Μητέρα Πατρίδα. Δεν απομονώνεται. Τουλάχιστο δε λέγεται ο Πρωθυπουργός της 

Ελλάδας. Λέγεται Μητέρα Πατρίδα! 

Και εδώ τίθεται το ερώτημα: Αν ο Εθνάρχης Μακάριος με το μεγαλείο του, την 

πληθωρική προσωπικότητά του θεωρεί τον Παπαδόπουλο, το δικτάτορα της εποχής 
εκείνης, Μητέρα Πατρίδα, γιατί ο αστυνομικός, ο δάσκαλος, ο καθαριστής, ο 

κλητήρας να μην είχε την εντύπωση τον Ιούλιο του 1974 ότι η μητέρα πατρίδα 

έκαμνε κάποιο διάβημα, αν ο Μακάριος έτσ"ι το αποκαλεί στις δηλώσεις του. 

Δεν ισχυρίζομαι, κύριοι συνάδελφοι, αναφέροντας αυτά ότι ο Μακάριος 

υπήρξε συνεργάτης του στρατιωτικού καθεστώτος των Αθηνών ή ότι υπήρξε φιλο

χουντικός. Αυτό που προσπαθώ να καταδείξω είναι ότι στην πολιτική υπάρχουν 

πάντα περιθώρια ελιγμών για αποτροπή του χειρότερου ή της τραγωδίας. Και 

τίθεται το ερώτημα: Όταν ο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος εξέφραζε την ευαρέσκειά του 

" για τις δηλώσεις Παπαδοπούλου, δεν είχε στην Εθνική Φρουρά Ελλαδίτες αξιωματι
κούς αντιμακαριακούς; Δεν είχε δόκιμους αξιωματικούς αντιμακαριακούς; Αυτοί 

όλοι οι αντιμακαριακοί εμφανίστηκαν ξαφνικά κατά το θέρος του 1974; Η απάντηση 
είναι ότι ασφαλώς και υπήρχαν. Και μόνιμη ήταν η θέση της πλειοψηφίας των Ελλα

διτών αξιωματικών ότι ο Μακάριος ήταν ανθενωτικός. Και γι' αυτό άλλωστε 

μόνιμα τον κατηγορούσαν. Και σε αυτό οφείλεται βέβαια και η προαγωγή στρα

τιωτών σε αξιωματικούς με κριτήριο τα φρονήματά τους, μακαριακός, αντιμακα

ριακός. 

Και αν το 1972, όταν εξέφραζε την ευαρέσκειά του ο Μακάριος και υπήρχε η 
ΕΟΚΑ Β', ζούσε μάλιστα και ο αρχηγός της, δεν ενοχλείτο ο Μακάριος rι.πό την 

ύπαρξη όλων των αντιμακαριακών αξιωματικών, γιατί ενοχλείται τόσο έντονα το 

1974, όταν μάλιστα ο αρχηγός της ΕΟΚΑ Β' είχε αποθάνει και η ΕΟΚΑ Β' είχε 
σχεδόν διαλυθεί, ανίκανη πλέον για οποιαδήποτε δράση; Τι ήταν αυτό που πραγμα

τικά επιδίωκε ο Μακάριος; Την απάντηση μας τη δίνει ο Ανδρέας Αθανασίου στο 

ίδιο βιβλίο: "Από τις αρχές Ιουνίου 1974 ο Αρχιεπίσκοπος εγκαταλείπει την ως τότε 
τακτική του και τίθεται αντιμέτωπος με την Εθνοφρουρά και το στρατιωτικό καθε

στώς. Ξιφουλκεί προτάσσοντας άλλοτε το ζήτημα ανάρμοστης συμπεριφοράς 

μερικών Ελλήνων αξιωματικών και άλλοτε το ζήτημα των εφέδρων. Είναι σαφές 

όμως ότι δεν αναζητά λύση. Επιζητά γενικότερη κρίση. Άλλωστε κανένα από τα 

ζητήματα αυτά δεν είναι καινούργιο. 

Από το 1964 ο Αρχιεπίσκοπος συχνά διαπίστωνε την ύπαρξη αντιμακαριακών 
Ελλήνων αξιωματικών και ζητούσε την ανάκλησή τους. Και από το 1965 το ίδιο 
συχνά διέγραφε από τους καταλόγους των εφέδρων αξιωματικών πολλούς αντιπολι

τευόμενους. Από την ίδια περίπου εποχή επιζητούσε να διαλύσει την Εθνοφρουρά 
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και στη θέση της να στήσει έναν προσωπικό στρατό φανατικών οπαδών του. Ένα 

στρατό που θα αποτελείτο από παραστρατιωτικό αστυνομικό σιομα και παράνομες 

ένοπλες ομάδες. Το καινούργιο στην υπόθεση ήταν η πρόκληση κατά του στρατιω

τικού καθεστώτος και η πρόθεση ανοιχτής ρήξης. 

Ανάμεσα σε αυτή την τάση της ρήξης μεταξύ του τότε Αρχηγού του στρατιω

τικού καθεστώτος Δημήτρη Ιωαννίδη και του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου, ο Πρόε

δρος της Κυπριακής Βουλής Γλαύκος Κληρίδης, ο Κύπριος Υπουργός των Εξωτε

ρικιον κ. Ιωάννης Χριστοφίδης και ο Έλληνας ομόλογός του κ. Τετενές, επικουρούμενο ι 

από ελάχιστους διπλωμάτες, προσπαθούν να σταθούν κατευναστικά και να ανακόΨονν 

την πορεία προς τον όλεθρο. 

Το πρωί της 6ης Ιουνίου ο διπλωμάτης Ι Τζούνης, εκτελώντας σχετικές 

οδηγίες του Υπουργού Εξωτερικών, καλούσε το Νίκο Κρανιδιώτη να βεβαιώσει το 

Μακάριο ότι η ελληνική κυβέρνηση θα αντιμετώπιζε ικανοποιητικά τα παράπονά 

του και να του συστήσει να μην εξωθήσει τα πράγματα σε ρήξη. 

Την άλλη μέρα ο Κύπριος πρέσβης, ο κ. Νίκος Κρανιδιιοτης, επισκεπτόταν τον 

Αρχιεπίσκοπο και του διαβίβαζε τις συστάσεις των Ελλήνων διπλωματών, προσθέ

τοντας ότι ο Ιωαννίδης είναι αποφασισμένος να προχωρήσει σε πραξικόπημα. 

Ό Τετενές', απάντησε ο Μακάριος, 'είναι ο πέμπτος τροχός της αμάξης. Ίσως 

να μην καταλαβαίνει καλά περί τίνος πρόκειται. Εν πάση περιπτώσει να του τονί

σεις ότι είμαι αποφασισμένος να επιβάλω πειθαρχίαν και τάξιν εις την Εθνο

φρουράν. Εν ανάγκη θα έλθω εις ανοιχτήν ρήξιν .. .'. 

Οι προθέσεις του Αρχιεπισκόπου ήταν ευδιάκριτες. Οι υπαινιγμοί του ωστόσο 

έκρυβαν πολλά. Ίσως ήταν βέβαιος για τη δυνατότητα του παρακράτους και του 

Εφεδρικού να αντιμετωπίσουν την Εθνοφρουρά. Ίσως προς στιγμή αμφέβαλλε για 

την αποφασιστικότητα του Ιωαννίδη να προχωρήσει σε πραξικόπημα. 'Αφού δεν το 

έκαμε μέχρι τώρα', απαντούσε στο Νίκο Κρανιδιώτη, 'δεν μπορεί να το κάμει από 

εδώ και πέρα. Θα μειώσω την οροφήν της Εθνοφρουράς και θα ζητήσω την απομά

κρυνσιν των εξ Ελλάδος αξιωματικών .. .'. Στην επίμονη προσπάθεια του Νίκου 
Κρανιδιώτη να τον πείσει ... 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήταν καλό να υπάρχει λίγος σεβασμός στη μνήμη του 

Μακαρίου, διότι εδω τον παρουσιάζουμε αρχηγό του παρακράτους, διατηρούντα 
στρατό και δεν ξέρω τι άλλο. Μας αφήνει κατάπληκτους η αναφορά του συνα

δέλφου. Θα εισηγούμουν ειλικρινά λίγο παραπάνω σεβασμό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, πραγματικώς. Βεβαίως έχει διευρυνθεί η συζήτηση. Δεν 

είναι εύκολο πλέον να τη συγκρατήσει κανείς σε στενά πλαίσια. Παρά ταύτα είναι 

χρήσιμο να χρησιμοποιούμε προσεκτική γλώσσα. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Δεν μπορώ να το ερμηνεύσω διαφορετικά ... 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αν μου επιτρέπετε, κύριε Καρά, μάλλον εκλήφθηκε ότι οι αναφορές του κ. Καρά 

είναι προσωπικές απόψεις. Γι' αυτό τον ρώτησα προηγουμένως, για να τονιστεί ότι 

κάνει ανάγνωση από κείμενα. Δεν εκφράζει προσωπικές απόψεις. 
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Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Εκεί που αναφερόταν στον κ. Νίκο Κρανιδιώτη, ναι, αλλά παρακάτω ... 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Παρακαλώ να μου επιτρέψετε να ολοκληρώσω. 

Ο σεβασμός μας προς τον Εθνάρχη Μακάριο είναι δεδομένος και απλά γίνεται 

μια ιστορική αναφορά σε έγγραφα. Πιστεύω ότι κάπου θέλει να καταλήξει ο 

ομιλητής. Ας τον αφήσουμε και ας μην τον διακόπτουμε. Και προηγουμένως είχε 

ακολουθήσει μια συλλογιστική, για να καταλήξει κάπου. Επομένως, ορθό είναι να 

μη βιαζόμαστε. Κανένας δεν αποδέχεται ή υιοθετεί απόψεις εγγράφων κ.λπ. Έκαμε 

αναφορές ο κ. Καράς σε συγκεκριμένες δηλώσεις και δε νομίζω να απέδωσε επίθετα 

εις ουδένα. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Γράφονται τα όσα λέγονται και θα φανεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Θα διαφωνήσω με τον αγαπητό συνάδελφο κ. Μουσιούττα και θα συμφωνήσω 

με τον κ. Αναστασιάδη. Αφήστε τον κ. Καρά να τοποθετηθεί όπως αισθάνεται και 

όπως είναι οι απόψεις του στην πραγματικότητα. Κύριε Πρόεδρε, εισηγούμαι να 

αφεθεί ο κ. Καράς να μιλήσει ελεύθερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επαναλαμβάνω πως το θέμα έχει διευρυνθεί. Παρά ταύτα υπάρχει η παρά
κληση όσο γίνεται να το περιορίσουμε και να χρησιμοποιήσουμε πιο προσεκτική 

γλώσσα. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Στις θύμησές του ο μακαρίτης, ο αείμνηστος Εζεκίας Παπα·ίωάννου ομολογεί 

ότι είχε θέσει στη διάθεση του Μακαρίου χίλιους αγωνιστές, για να χρησιμοποιη

θούν ως λα·ίκή επαγρύπνηση και ως αντίσταση ενάντια στο πραξικόπημα. Αυτό 

. νομίζω το παραδέχεστε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Βεβαίως, το παραδεχόμεθα και είναι και τίτλος τιμής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Εντάξει. Είναι δικαίωμά σας να το αποκαλείτε όπως νομίζετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Καρά, αν είναι δυνατό, να αποφύγουμε το διάλογο. Σας παρακαλώ, 

συνεχίστε την ομιλία σας. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Να συνεχίσω, αλλά θέλω να δικαιολογήσω και γιατί το χρησιμοποίησα. Είναι 

στην αναφορά του τότε Παπαδόπουλου προς το Μακάριο. Του μιλά για χρήση βίας 

εκ μέρους της πλευράς αυτής και ο Αρχιεπίσκοπος το δέχθηκε. Εν πάση περιπτώσει, 
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θα αποφεύγω να το αναφέρω. Δεν το έκαμα από κακή πρόθεση. Επειδή το διαβάζω 

από το βιβλίο . Δεν ήταν πρόθεσή μου δηλαδή να αποδώσω άλλες ιδιότητες, αν έτσι 

. έχει ερμηνευθεί. 

''Ο Αρχιεπίσκοπος αποφάσιζε πλέον να κινηθεί εναντίον του στρατιωτικού 

καθεστώτος. Σε κανέναν ωστόσο δεν εμπιστευόταν τα πραγματικά του σχέδια και 

συνέχιζε να παραπλανά ακόμα και τους πιο στενούς του συνεργάτες. Άφηνε έντεχνα 

να διαρρέουν ορισμένες σκέψεις του", διαβάζω από το βιβλίο, "και τις συζητούσε με 

περιορισμένο αριθμό Ελλήνων και ξένων παραγόντων. 

'Κατά τους τελευταίους μήνες', γράφει ο τότε κυβερνητικός εκπρόσωπος, Ό 

Τετενές και ο Βλάχος είχαν επιδιώξει επικοινωνία με το Μακάριο, για να του διαβι

βάσουν τις εμπιστευτικές συμβουλές τους σχετικά με τη στάση που θα έπρεπε να 

πάρει για τα θέματα της διαμάχης Αθηνών-Λευκωσίας. Κατά τις ανταλλαγές που 

ακολούθησαν συζητήθηκαν οι επιπτώσεις και τα ενδεχόμενα από πιθανή απαίτηση 

του Μακαρίου για την απομάκρυνση των Ελλήνων αξιωματικών. Τέτοια ενδεχόμενα 

ήταν η περαιτέρω ένταση της τρομοκρατίας, η πιθανή δολοφονία, η απαγωγή του 

ΑΡΧΙΕπισκόπου, αλλά και η πιθανότητα πραξικοπήματος .. .'. 

Στα μέσα Ιουνίου του 1974 φθάνει στην Κύπρο και συνεργάζεται με τον Αρχιε
πίσκοπο ολιγομελής πολιτικοστρατιωτική ομάδα με επικεφαλής το Γ.Α. Νόβα και το 

Στρατηγό Δεμέστιχα. Η ομάδα συναντάται επίσης με τον αρχηγό της ΚΥΠ και 

συνεργάτες του Αρχιεπισκόπου, αλλά και με δύο τουλάχιστον αξιωματικούς της 

Εθνοφρουράς .. . 

Από τις αρχές Ιουλίου ο Αρχιεπίσκοπος θέτει σε συναγερμό τις κρατικές δυνά

μεις με την εντολή να καταστείλουν, κατά την εκδήλωσή του, το αναμενόμενο πραξι

κόπημα. Ο κυβερνητικός εκπρόσωπος επαναλαμβάνει πως, αν εκδηλωθεί ανατρε

πτική κίνηση, θα τεθεί αμέσως σε εφαρμογή 'σχέδιο λα"ίκής αποτελεσματικής 

αντιστάσεως'. 

'Ο Μακάριος', γράφει ο τότε ο κυβερνητικός εκπρόσωπος Μιλτιάδης Χριστο

δούλου, 'έβλεπε καθαρά πως υπήρχε το ενδεχόμενο πραξικοπηματικής ενέργειας από 

την Αθήνα και έπαιρνε σοβαρά μέτρα προετοιμασίας για δυναμική αντιμετώπιση 

του πραξικοπήματος με το Εφεδρικό, την προμήθεια όπλων και τη σχετική προετοι

μασία λα"ίκής αντίστασης'. 

Ιδιαίτερη έμφαση δινόταν στο σχέδιο καταστροφής των αρμάτων της 21 ης Επιλαρ
χίας Αναγνωρίσεως και της 23ης Επιλαρχίας Μέσων Αρμάτων ... 

Η απόφαση για το πραξικόπημα είναι ήδη οριστική και διαρρέει σε συνεχώς 

μεγαλύτερο κύκλο προσώπων στην Αθήνα και στη Λευκωσία. Η κίνηση έχει προσ

διοριστεί για το βράδυ της 14ης Ιουλίου και οι προετοιμασίες εντείνονται. 

Στο μεταξύ μια ομάδα πολιτικών και στρατιωτικών καραδοκεί για να εκμεταλ

λευτεί την κρίση. Απαραίτητη προς τούτο προϋπόθεση η αποτυχία των σχεδίων του 

Ιωαννίδη και η δημιουργία συνθηκών εθνικής περιπέτειας. 

Ο Ευάγγελος Αβέρωφ επισκέπτεται στις 6 Ιουλίου την κυπριακή πρεσβεία και 
αναφέρει ότι, σύμφωνα με απόλυτα αξιόπιστη πληροφορία φίλου του αξιωματικού, 

η απόφαση για πραξικόπημα είναι δεδομένη. 

Τέσσερις μέρες αργότερα, στις 10 Ιουλίου 1974, ένας από τους συνδέσμους 
Μακαρίου-Βασιλιά-Καραμανλή, ο δημοσιογράφος Ν. Αγγελής, επισκέπτεται το 

Μακάριο και τον πληροφορεί ότι η εναντίον του ενέργεια είχε προσδιοριστεί για το 
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βράδυ της 14ης Ιουλίου. Γράφει σχετικά ο ίδιος στη "Μεσημβρινή", στις 16 Ιουλίου 
1984: 'Όταν τα ελληνοκυπριακά πέρασαν σε φάση εντάσεως με την επιστολή Μακα
ρίου προς Γi(ιζίκη, μια ομάδα πολιτικ(ον, στρατιωτικών και δημοσιογράφων άρχισε 

να παρακολουθεί συστηματικά τις εξελίξεις και να συγκεντρώνει πληροφορίες ... Σε 
μια στιγμή αποφασίστηκε η αποστολή ανθρώπου στην Κύπρο για την προειδοποίηση 

του Μακαρίου. 

Ήδη είχα χρησιμοποιηθεί σε πολλές αποστολές μεταξύ Κύπρου, Παρισιού, 

Ρώμης ... Είχα άριστες σχέσεις με το Μακάριο. Η επιλογή του προσώπου μου στηρί
χθηκε σε απλούστατους συλλογισμούς. Εκείνος που θα κατέβαινε στην Κύπρο θα 

έπρεπε να έχει μια πειστική δικαιολογία και να γίνει αμέσως δεκτός και πιστευτός 

από το Μακάριο. Το μήνυμα ήταν λιτό και ωμό: 'Την Κυριακή, 14 Ιουλίου, θα σε 
σκοτώσουν'. Τίποτε άλλο. 

Το πρωί του Σαββάτου, 13 Ιουλίου 1974, ο Υπουργός Εξωτερικών Ιωάννης 
Χριστοφίδης επισκέφθηκε τον Αρχιεπίσκοπο στο Προεδρικό. Βασισμένος σε όσα 

του είχε πει την προηγούμενη μέρα ο Έλληνας πρέσβης Ευστάθιος Λαγάκος ο 

Ιωάννης Χριστοφίδης θεωρούσε ότι η στάση του Μακαρίου οδηγούσε αναπόφευκτα 

σε πραξικόπημα και ότι με ελάχιστη διαλλαχτικότητα τούτο ήταν δυνατό να 

αποτραπεί. Βιαζόταν να πάρει μια έστω κουβέντα από τον Αρχιεπίσκοπο, για να 

ειδοποιήσει στην Αθήνα το Λαγάκο και να τον καλέσει να θέσει σε συναγερμό τις 

δυνάμεις και τους παράγοντες που μέσα και έξω από την κυβέρνηση των στρατιω

τικών μπορούσαν να κινητοποιηθούν για την αποτροπή του πραξικοπήματος. 

Ο Χριστοφίδης επέμενε φορτικά, αναπτύσσοντας τις πληροφορίες και τις εκτι

μήσεις του για την απόφαση του Ιωαννίδη. Υποστήριζε πως θα έπρεπε να επιδιωχθεί 

συνεννόηση με τον πρέσβη της Ελλάδας και να επιζητηθεί ένας αμοιβαία ικανοποιη

τικός συμβιβασμός, ο οποίος ήταν κατά την εισήγησή του εφικτός. 

Ο Αρχιεπίσκοπος προσπάθησε στην αρχή να επιμείνει στους ισχυρισμούς του 

ότι δεν πρόκειται να γίνει πραξικόπημα. Γρήγορα όμως αναγκάστηκε να ομολογήσει 

στον Υπουργό τρυ το προετοιμαζόμενο έγκλημα. 'Τα άρματα', ψέλλισε, 'δεν 

πρόκειται να φτάσουν μέχρι εδώ. Θα καταστραφούν κατά την .έξοδό τους από το 

στρατόπεδο'." 

Η Ε"ιιδήλωση τελικά του πραξικοπήματος κατά τις πρωινές ώρες της 15ης Ιουλίου 

αιφνιδιάζει τις κρατικές δυνάμεις και εν πάση περιπτώσει και αυτές που υποστήριζαν 

τον Αρχιεπίσκοπο και συλλαμβάνονται όλοι κυριολεκτικά στον ύπνο. 

Ποια ήταν τώρα η στάση του ΑΚΕΛ που, όπως είπε ο κ. Χριστόφιας, είναι 

τιμή τους, διότι χίλιοι τον αριθμό, όπως αναφέρεται και στο βιβλίο είχαν δοθεί στον 

Αρχιεπίσκοπο τότε, χωρισμένοι δεκαπέντε κατά ομάδα, για να προστατεύσουν το 

. κράτος από ενδεχόμενο πραξικόπημα. Αυτό αναφέρεται στο βιβλίο. 

Σε επίμετρο ο Ανδρέας Καννάουρος, αρχισυντάκτης τότε της "Χαραυγής" ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Καρά, διαβάζετε από βιβλίο συνεπώς. Επειδή έχει ώρα που το είπατε ... 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Να μας το υπενθυμίσετε τώρα. 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Να μου επιτρέψετε να διακόψω εγώ με όλο το θάρρος. Κάθε λίγο λέτε από 

ποιο βιβλίο διαβάζετε, διότι, όπως προχωράτε, δε γίνεται αντιληπτό ότι συνεχίζεται η 

ανάγνωση και γίνεται σύγχυση κατά πόσο αυτά που λέτε είναι από δική σας ομιλία ή 
από βιβλίο. Και επειδή βλέπω ότι αρχίζουν παρεξηγήσεις έντεχνες; είναι καλύτερα ... 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Τώρα διαβάζω ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Όχι, να διαβάσετε, όπως το θέλετε. Απλώς μια φιλική παραίνεση. Λέτε κάθε 

λίγο ότι διαβάζετε και από πού διαβάζετε . 

Είναι ένας συνάδελφος, ο οποίος ανέρχεται για πρώτη φορά στο βήμα της 

. Βουλής και διαβάζει από ένα βιβλίο εκτεταμένα αποσπάσματα, όπως επανειλημμένα 
στο παρελθόν έκαμαν άλλοι συνάδελφοι. Όπως έκαμε και ο κ. Χριστοδουλίδης ... 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Και ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Και ο κ. Μαρκίδης, ναι. Όπως έκαμε και ο κ. Χριστοδουλίδης και ο κ. Μαρκίδης 

και ο κ. Αναστασιάδης και σωρεία άλλων συναδέλφων και κατά τη συζήτηση αυτή και 

κατά το παρελθόν. 

Απλώς ήθελα να πω προς το συνάδελφο, επειδή τα αποσπάσματα είναι εκτενή, 

κάθε λίγο να λέει ότι διαβάζει από το βιβλίο του τάδε, ούτως ώστε να μην έχετε 

απορίες. Διότι βλέπω πονηρές ... 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

... απορίες, κύριε Μαρκίδη; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Χριστόφια, τις έντεχνες απορίες και τους έντεχνους μορφασμούς εγώ 

τους βλέπω. Εσείς δεν μπορείτε να τους βλέπετε πίσω σας, διότι είναι στα πίσω 

έδρανά σας. Καταλάβατε; Εγώ όμως από εδώ τα βλέπω. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Υπάρχουν και από την πλευρά σας, συνάδελφε, που δεν ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Όχι, όχι. Από την πλευρά μας δυστυχώς στα πίσω έδρανα δεν υπάρχει 

κανένας. 

(Γέλια) 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Νομίζω έπρεπε να κάμετε μια πρόβα του κ. Καρά, πριν έρθετε εδώ. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ : 

Όχι, καθόλου, καθόλου. Ο κ. Καράς διαβάζει από ένα βιβλίο. Έχει κάθε 

δικαίωμα να το κάμει, αλλά απλώς να μας το λέει. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Ναι, όταν δε θέτει τη δική του γνώμη όμως, σημαίνει ότι είναι εκείνη η γνώμη 

που ακούεται. 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Όχι, κύριε. Γι' αυτό λέω, για να αποφευχθεί αυτή η έντεχνη σύγχυση, γι' αυτό 

του λέω κάθε λίγο να μας λέει το βιβλίο. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Ευχαριστώ για τη συνηγορία, αγαπητέ Αλέκο, αλλά δε νομίζω να χρησιμο

. ποίησα χαρακτηρισμούς πιο υπερβολικούς από τους υπερβόλικούς χαρακτηρισμούς 
που χρησιμοποιήσατε εναντίον της παράταξής μας. 

Τώρα διαβάζω από το βιβλίο του Πλουτή Σέρβα "Ένα Άλλο Μνημόσυνο". 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Δυσκολεύετε πάρα πολύ τον ομιλητή. Σας παρακαλώ. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Εμείς, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Νομίζω. Όχι μόνο εσείς. Προς Θεού! Όχι μόνο εσείς. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

" Η μαρτυρία του Ανδρέα Καννάουρου. Σε επίμετρον ο Ανδρέας Καννάουρος 
(αρχισυντάκτης τότε της "Χαραυγής" και τωρινός αρχισυντάκτης του "Εμπρός") σε 

μελέτη του στο "Εμπρός", "Ιστορικές Αλήθειες", που σε αρκετά σημεία επενδύουν 

αυτό το μνημόσυνο καταγράφει ως αυτόπτης μάρτυς στις 15 του Γενάρη του 1989 τα 
πιο κάτω, σχετικά με τη λάμψη - του Παπα"ίωάννου και των επιτελών του κατά τις 

τραγικές στιγμές του χουντικού πραξικοπήματος: 'Το χουντοφασιστικό πραξικό

πημα της 15ης Ιουλίου 1974 βρήκε τους ελεγχόμενους από τον Εζεκία Παπα·ίωάννου 
και το Γιάννη Κατσουρίδη μηχανισμούς του ΑΚΕΛ σε πλήρη αδράνεια και ύπνωση. 

Μπορεί να έγραφε και να προειδοποιούσε η "Χαραυγή" ή να μιλούσε ο Παπα·ίω

άννου για τους κινδύνους και την απειλή πραξικοπηματικής δράσης, αλλά στην 

πραγματικότητα ούτε το πίστευαν ούτε και προετοίμαζαν το κόμμα για την αντιμε

τώπιση ενός τέτοιου ενδεχομένου. 

Χαρακτηριστικά αναφέρω ότι ο Εζεκίας Παπα"ίωάννου καλλιεργούσε μέχρι 

την τελευταία στιγμή την ψευδαίσθηση ότι η Σοβιετική Ένωση δε θα επιτρέψει να 

γίνει πραξικόπημα στην Κύπρο. Λίγες μέρες μάλιστα πριν εκδηλωθεί το φρικτό 

έγκλημα, με επισκέφθηκε στο γραφείο μου στη "Χαραυγή" και επέμενε να δημοσιεύ

σουμε ως κύριο θέμα ότι τα σοβιετικά πολεμικά πλοία περιπολούσαν στις ακτές της 

νήσου μας -κοντά στον Απόστολο Ανδρέα- έτοιμα να επέμβουν και να καταστείλουν 

τυχόν πραξικοπηματική δράση! 

Χρειάστηκε πολλή προσπάθεια και επιμονή, για να αποτρέψω τη δημοσίευση 

μιας τέτοιας ανυπόστατης πληροφορίας και να σώσω την εφημερίδα από το ρεζί

λεμα και τους αναγνώστες της από μια τρομερή εξαπάτηση. Τελικά διοχετεύθηκε η 

πληροφορία σε άλλη εφημερίδα, η οποία ευτυχώς την υποβάθμισε και έτσι η υπόθεση 

δεν πήρε τις διαστάσεις που επεδίωκαν οι φαντασιώσεις Παπα"ίωάννου, με τις συνε

παγόμενες δυσμενείς εντυπώσεις και επιπτώσεις για την ίδια τη Σοβιετική Ένωση, 

αλλά και για το ΑΚΕΛ, λόγω της ανυπαρξίας κάποιου συγκεκριμένου και 

πρακτικού αντικρίσματος'." 
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Τώρα έρχομαι στις προσωπικές μου απόψεις, κύριοι. Με όσα έχω εκθέσει 

προκύπτει ότι: 

1) Υπήρχαν περιθιορια, αν ήθελε ο Μακάριος, να αποφύγει το πραξικόπημα 
το οποίο μετά βεβαιότητας προέβλεπε και επληροφορείτο ότι ερχόταν. 

Μπορούσε να το αποφύγει, αν φαινόταν ελαστικός, όπως άλλωστε έκαμε 

και με τον Παπαδόπουλο το 1972. 

2) Ο Μακάριος είτε σε συνεννόηση με άλλους παράγοντες επιδίωξε τη ρήξη, 
συμβάλλοντας έτσι στην πτώση της χούντας είτε ενεργώντας από μόνος 

του ρίσκαρε πολύ επικίνδυνα και ενεργιοντας έτσι προκάλεσε το 

πραξικόπημα. 

3) Αυτοί που καθηκόντως είχαν αναλάβει την προστασία του κράτους 

επέδειξαν εγκληματική αφέλεια, αμέλεια και αδράνεια, έτσι ώστε το 

πραξικόπημα να επικρατήσει αμέσως. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι από βιβλίο τούτα; 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι οι προσωπικές απόψεις του κ. Καρά. 

Α. ΚΑΡΑΣ: 

Είναι δικά μου συμπεράσματα. Το πιο δύσκολο σε μια πραξικοπηματική ενέρ

γεια είναι το στάδιο της επικράτησης. Και σε αυτό το στάδιο δεν προκύπτει από 

πουθενά ότι οποιοσδήποτε Ελληνοκύπριος και κατά συνέπεια κανένας από τους 62 
έλαβε μέρος με οποιοδήποτε τρόπο. Η εκ των υστέρων συμμετοχή οποιουδήποτε 

καθόλου δε διαφοροποιεί τα πράγματα, διότι το ζητούμενο από την Τουρκία είχε 

δοθεί, δηλαδή η κατάλυση του κράτους είχε επέλθει διά της επικράτησης του πραξι

κοπήματος. Και πρέπει να πούμε εδώ ότι συμμετοχή δεν έχει μόνο αυτός που συνα

γελάζεται στα στρατιωτικά γραφεία, αλλά συμμετοχή έχουν και αυτοί που σιωπηρά 

παρέμειναν στις θέσεις τους είτε ήταν δικαστές είτε ήταν πρόεδροι ημικρατικών 

οργανισμών είτε ήταν γενικοί διευθυντές ή ήταν σε οποιαδήποτε θέση του κράτους 

και παρέμειναν σιωπηροί. Αυτή η σιωπηρή στάση είναι στάση σύμπραξης προς το 

καθεστώς το οποίο δημιουργείται. Αν υπάρχουν άνθρωποι που με οποιοδήποτε 

τρόπο αντιστάθηκαν, είτε διά της παραιτήσεώς τους είτε άλλως πως, αυτοί πρέπει 

να δικαιωθούν και πρέπει να τιμηθούν. 

Κατά την άποψή μου επομένως υπεύθυνοι για την τραγωδίά είναι: 

α) αυτοί βέβαια, πρώτιστα και σίγουρα που διενήργησαν το πραξικόπημα, 

β) αυτοί που θα μπορούσαν να το αποφύγουν ή με τις ενέργειές τους, αθέλητα ή 

ηθελημένα, το πρox~λεσαν, γ) αυτοί που, ενιJ> είχαν την ευθύνη της προστασίας του 
κράτους, αμέλησαν ή αρνήθηκαν ή φάνηκαν ανίκανοι να πράξουν το καθήκον τους, 

για να καταστείλουν εν τη γενέσει του το πραξικόπημα και δ) αυτοί που με οποιοδή

ποτε τρόπο βοήθησαν τους πραξικοπηματίες. 

Φαίνεται ότι ο Μακάριος επιστρέφοντας στην Κύπρο δεν είναι τυχαία που 

πρόσφερε τον κλάδο ελαίας. Με άλλα λόγια πιστεύω ότι ο Μακάριος ήθελε να πει: 

''Ο αναμάρτητος πρώτος τον λίθον βαλέτω". 
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Κύριοι συνάδελφοι, σίγουρα το 1974 υπήρξε τραγωδία στην Κύπρο, που τη 
συνθέτουν η εισβολή, η κατοχή, η προσφυγιά, οι αγνοούμενοι, οι εγκλωβισμένοι. 

Μόνη παρηγοριά ότι οι τεράστιες αυτές θυσίες έφεραν ένα σημαντικό αποτέλεσμα, 

τη δημοκρατία στην Ελλάδα. Και η τραγική ειρωνεία βρίσκεται ακριβώς εδώ. Ενώ 

δηλαδή η Κύπρος για χιλιετηρίδες προσέβλεπε και ανέμενε από την Ελλάδα την 

απελευθέρωσή της, στο τέλος προσεφέρθη η ίδια θυσία, για να ελευθερώσει την 

Ελλάδα από τη δικτατορία. 

Και ας μη λεχθεί ότι τη δημοκρατία στην Ελλάδα την έφερε το Πολυτεχνείο. 

Το Πολυτεχνείο υπήρξε σίγουρά ή έκφραση της ριζικής διαφωνίας της ελληνικής 
νεολαίας προς τη δικτατορία, αλλά σίγουρα δεν έφερε τη δημοκρατία. Απεναντίας 

έφερε ένα πιο στυγνό δικτατορικό καθεσnΟς. Αλίμονο όμως για το νεότερο ελλη

νισμό, αν δεν υπήρχε και το Πολυτεχνείο. Παρά ταύτα τη δημοκρατία στην Ελλάδα 

την έφερε η τραγωδία της Κύπρου. 

Ποτέ καμιά θυσία δε γίνεται άδικα. Κάθε θυσία έχει το νόημά της, τον προο

ρισμό της, το αποτέλεσμά της. Οι νεκροί του '74 είτε κατά το πραξικόπημα είτε κατά 
την εισβολή έδωσαν τη δική τους σπονδή για την αποκατάσταση της δημοκρατίας. 

Και πραγματικά χάρι στις τραγικές θυσίες του 1974 έχουμε δημοκρατία στην 

Ελλάδα και υποδειγματική δημοκρατία στην Κύπρο. Για να αξιοποιήσουμε αυτές 

τις κατακτήσεις, τις βαμμένες με ποταμούς αιμάτων, χρειάζεται αυστηρή προσήλωση 

προς τη νομιμότητα, την εθνική συμφιλίωση και την εξάλειψη κάθε στοιχείου που 

μας χωρίζει. Η επιλεκτική εκδίκηση και ο στιγματισμός και ο αφορισμός μόνο 

οπισθοδρόμηση μπορούν να προσφέρουν. Εμείς τείνουμε χέρι συνεργασίας προς 

όλους, με στόχο την απελευθέρωση της πατρίδας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Συνήθως ο Γενικός Γραμματέας του κόμματός μας, αλλά και η ηγεσία του 

ΑΚΕΛ, στις εκτιμήσεις και στις προειδοποιήσεις τους φαίνονται σε πολύ μεγάλο 

βαθμό σωστοί. Αυτή τη φορά όμως στην αγόρευσή του ο Γενικός Γραμματέας του 

ΑΚΕΛ έκαμε ένα λάθος. Προειδοποίησε τη Βουλή ότι κατά την επόμενη συζήτηση 

παρόμοιου θέματος η παράταξη του ΑΚΕΛ, αλλά και ο τότε Πρόεδρος Μακάριος θα 

κατηγορηθούν πως είναι αυτοί που προκάλεσαν το πραξικόπημα. Δυστυχώς έσφαλε. 

Αυτή η προσπάθεια, αγαπητοί συνάδελφοι, έγινε από τα σήμερα. Οι δυο-τρεις και 

κυρίως ο προηγούμενος ομιλητής από πλευράς του Δημοκρατικού Συναγερμού 

έκαμαν αυτή την προσπάθεια. Και δυστυχώς, όπως είπε προηγουμένως ο κ. Αναστα

σιάδης, δε μας ακούει ολόκληρος ο κυπριακός λαός, για να κρίνει τις τοποθετήσεις 

του καθενός μας, τις τοποθετήσεις της καθεμιάς κομματικής παράταξης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Για να είστε σωστός, εγώ δεν είπα δυστυχώς που δε μας ακούει. Είπα αδια

φορεί και δε μας ακούει. 
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Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Όταν ακούει τέτοιες τοποθετήσεις, το λιγότερο που έχει να κάνει είναι να 

αδιαφορήσει, κύριε Αναστασιάδη. Έγινε χωρίς κανένα κάλυμμα προσπάθεια ίσου 

καταμερισμού ευθυν(ον για τη διενέργεια του πραξικοπήματος. Στις τοποθετήσεις 

του ο συνάδελφος, στο τέλος της ομιλίας του, μίλησε για τους πραξικοπηματίες και 

αμέσως μετά μίλησε γι' αυτούς που προκάλεσαν το πραξικόπημα, μίλησε για ευθύνες 

αυτών που δεν κατάφεραν να αποτρέψουν το πραξικόπημα. Και αντιλαμβάνομαι 

ότι εννοεί πριν από τις 15 Ιουλίου. Αλλά ο κυπριακός λαός πολύ εύκολα μπορεί να 
σκεφτεί ότι και αυτοί που προσπάθησαν μετά τις 15 Ιουλίου να το αποτρέψουν είναι 
συνυπεύθυνοι το ίδιο με τους πραξικοπηματίες. 

Έγινε νύξη για την "υπνηλία" του ΑΚΕΛ λίγες μέρες πριν από το πραξικό

πημα. Έγινε όμως και άλλη νύξη. Έγινε εξίσωση της πράξης του ΑΚΕΛ να 

προσφέρει στο νόμιμο κράτος χίλιους μαχητές για την υπεράσπιση της Δημοκρατίας 

με την πράξη των πραξικοπηματιών. Θα πρέπει επιτέλους, όταν κάνουμε αναφορές, 

να έχουμε το θάρρος να τοποθετούμαστε ευθαρσώς ως προς το ποιες είναι εκείνες οι 

απόψεις τις οποίεζ υιοθετούμε, οι μεν ή οι δε. 

Ακούσαμε φυσικά για ακόμα μια φορά τη θεωρία της λογικής του παράλογου. 

Επειδή το ΑΚΕΛ βγαίνει σήμερα και λέει ότι το συλλαλητήριο της περασμένης εβδο

μάδας προκλήθηκε από πλευράς του Δημοκρατικού Συναγερμού ή της κυβέρνησης 

με την απόφασή της, άρα και το πραξικόπημα του 1974 προκλήθηκε από το 

Μακάριο και από εκείνους που δεν τα κατάφεραν να το αποτρέψουν! Ειλικρινά 

προχωρούμε σε επίπεδα τα οποία αναμέναμε να ζήσουμε σε λίγα χρόνια. Αλλά 

φαίνεται ότι κάποιοι συνάδελφοι τουλάχιστο θέλουν να μας διαψεύσουν. 

Λέχθηκαν εδώ διάφορα αποσπάσματα από ομιλίες του Μακαριοτάτου. Είμαι 

σίγουρος, όπως και εσείς, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι ο λαός δεν έχει καθόλου στη 

μνήμη του αυτά τα αποσπάσματα, όπως και πολλά άλλα. Τα μόνα λόγια του Μακά

ριου που έχει στη μνήμη του ο λαός είναι αυτά τα οποία είπε από τον Ελεύθερο 

Ραδιοσταθμό της Πάφου μετά τη φυγή του από το Προεδρικό. Και οι τοποθετήσεις 

του και για τη χούντα και για τους εοκαβητατζήδες και για τους πραξικοπηματίες 

ήταν πεντακάθαρες και δε σηκώνουν καμιά παρερμηνεία. Τους κατονόμασε 

προδότες και τίποτε άλλο. Γι' αυτό οποιαδήποτε άλλη προσπάθεια πέφτει στο κενό. 

Από προηγούμενους συναδέλφους, κύριε Πρόεδρε, και από τον έντιμο συνά

δελφο κ. Αλέκο Μαρκίδη την περασμένη φορά έγινε αναφορά στην ιστορία. Πήγαμε 

τρεις χιλιάδες χρόνια πίσω. Και είναι μια ιστορία για την οποία σίγουρα όλοι μας 

ως Ελληνοκύπριοι είμαστε περήφανοι. Όμως στις αναφορές περί Σπαρτιατών και 

Αθηναίων, όταν προχώρησαν σε εκείνο τον πόλεμο, έχω την εντύπωση ότι δεν είναι 

σωστή σύγκριση που γίνεται με το σήμερα, με το θέμα που συζητούμε. Γιατί τότε 

εκείνη η διαμάχη δεν ήταν μεταξύ πατριωτών και κάποιων οι οποίοι τάχθηκαν για 

κάποιο χρονικό διάστημα ενάντια στη δημοκρατία. Επίσης στην ελληνική ιστορία 

τιμάται για τη μάχη των Θερμοπυλών ο Λεωνίδας και οι τριακόσιοι. Δεν τιμάται ο 

Εφιάλτης και δεν τιμά η ελληνική ιστορία τους διάφορους Εφιάλτες στην ιστορία 

της. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε συνάδελφε, είστε Βουλευτής ή μουκτάρης τώρα; Θα αρχίσουν τα περί 

πατριωτισμού πάλι; Σας παρακαλώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Αναστασιάδη, σας παρακαλώ. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Αναστασιάδη, αν θέλετε να σας σέβονται όταν αγορεύετε, θα πρέπει να 

επιδείξετε και εσείς τον ίδιο σεβασμό. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Σας σέβομαι απόλυτα, αλλά να σταματήσετε τα περί πατριωτών και λοιπά. 

Νομίζω ότι είναι παρωχημένες οι εποχές αυτές πια και ο λαός γνωρίζει. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Θα χρησιμοποιήσω την παροιμία που εσείς χρησιμοποιήσατε σε κάποια συνο

μιλία μας. "Από 'σιει μούγια, μουγιάζεται". Λυπούμαι πάρα πολύ. Ειλικρινά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Θεοδούλου. 

Λ. ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

Θέτω θέμα ταξης, κύριε Πρόεδρε. Δεν μπορεί ένας Βουλευτής, δεν μπορεί ο 
κ. Αναστασιάδης κατά το δοκούν, όποτε θέλει να παίρνει το λόγο και να εκφράζει 

μέσα στη Βουλή χαρακτηρισμούς. Επιτέλους πρέπει να μπει τάξη, κατά την άποψή 

μου. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Μα, έχω την εντύπωση πως στην ομιλία του κ. Μαρκίδη γινόταν διάλογος εδώ 

και μιλούσαν και δικοί σας Βουλευτές. Και χαρακτηρισμοί απεδίδοντο και επίθετα 

εδίδοντο. Σας παρακαλώ να αφήσουμε σε κάποιο επίπεδο τη συζήτηση. Μπορεί ο 

κάθε Βουλευτής να εκφράζει προσωπικές απόψεις και να διαφωνούμε όποιοι 

θέλουμε. Σημασία έχουν οι θέσεις των κομμάτων μας και οι απόψεις μας. Παρα

καλώ, εκείνο που ήθελα να αποφευχθεί, διότι είδα τον εκτροχιασμό, είναι να αρχί

σουμε πάλι τα περί πατριωτών και προδοτών, κάτι που στο παρελθόν, εν πάση περι

πτώσει ... 

Λ. ΘΕΟΔΟΥ λΟΥ: 

Κύριε Αναστασιάδη, ο εκτροχιασμός έγινε και από δικούς σας Βουλευτές και 

δεν παρεμβήκατε για να διακόψετε. Έχουμε προκληθεί αρκετά. Εμείς όμως είπαμε 

είναι δικαίωμά τους να μιλούν. Δε θεωρήσαμε ότι θα κάνουμε το μουκτάρη εδώ και 

να βάλουμε εμείς κοντρόλ στη δουλειά της Βουλής. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Όχι. Υπάρχει Πρόεδρος της Βουλής. 

Λ. ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

Αυτό είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας παρακαλώ. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι κάπου παραγίνεται το πράγμα, με όλο το σεβασμό. 

Έγινε διάλογος στη διάρκεια της ομιλίας του κ. Μαρκίδη, εφόσον εζητείτο η άδεια 

από τον αγορητή και από τον Πρόεδρο της Βουλής. Αυτό είναι που εγίνετο και 

κανένας αυθαίρετα δεν εγείρετο να διακόψει τον κ. Μαρκίδη και να του πει ότι ... 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ο κ. Αγαπίου δε σηκωνόταν αυθαίρετα, κύριε Χριστόφια; 

Δ . ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Με συγχωρείτε πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Αναστασιάδη, παρακαλώ. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Δεν είναι αυθαίρετα που σηκώνεστε τώρα, κύριε Αναστασιάδη; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Είναι αυθαίρετα, ναι, που σηκώνομαι, όπως αυθαίρετα εσηκώνετο και ο κ. Αγαπίου 

και άλλοι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ και ο κ. Χριστοδουλίδης και έκαμνε αναφορές 

μάλιστα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι ήταν εντελώς ατυχή ς η παρέμβαση του κ. Αναστα

σιάδη και ο χαρακτηρισμός περί μουκτάρηδων, όταν αναφέρεται κανένας στην ελλη

νική ιστορία την οποία ο φίλος μου ο κ. Αναστασιάδης τόσο πολύ σέβεται και 

επικαλείται τόσο πολύ συχνά. Κατά τη γνώμη μου πρέπει να τύχει σεβασμού ο 

αγορητής και να αφεθεί να τελειώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ πάρα πολύ να έχω την κατανόηση και τη 

συνεργασία σας. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή πάντοτε σέβομαι τους συναδέλφους, αποσύρω το χαρα

κτηρισμό' δεν" έχω κανένα ενδοιασμό. Εκείνο που ήθελα ήταν απλά να προειδο

ποιήσω: Μην αρχίσετε τους πατριώτες και τους προδότες. Τίποτε άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ευχαριστώ, κύριε Αναστασιάδη. Συνεχίστε, κύριε Καζαμία. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα δώσω και τη δική μας εκδοχή σε ακόμα μια αναφορά του κ. Μαρκίδη από 

την τελευταία του ομιλία. Το όνομα δε θα το ανέφερα εγώ. Έχει αναφερθεί από τον 

κ. Μαρκίδη. Στην προσπάθεια να αποδειχθεί ότι κάποιοι από τους 62 είναι αθώοι ή 
πιθανό να είναι αθώοι, έγινε αναφορά και σε συγκεκριμένο όνομα. Αν μου επιτρέ

πετε, είναι η αναφορά σε κάποιο κ. Πίκολο, για τον οποίο λέχθηκε, αν ενθυμούμαι 

καλώς, πως αυτό το άτομο είχε θυματοποιηθεί, γιατί στο φάκελό του βρισκόταν 

αναφορά πως το αμάρτημά του, είπε ο κ. Μαρκίδης, ήταν πως παρευρέθηκε σε μια 

συγκέντρωση, σε κάποιο Σωματείο Εθνικοφρόνων και χειροκρότησε, ξέρω εγώ, 

κάποιον ομιλητή. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μπορώ να διακόψω; 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Αν σας δίνει την άδεια ο Πρόεδρος, πολύ ευχαρίστως. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, κύριε Μαρκίδη. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Έχετε παρεξηγήσει. Το παράδειγμα του κ. Πίκολου αναφέρθηκε ως παρά

δειγμα πιέσεως εναντίον κρατικών υπαλλήλων που είχαν ταχθεί με το Δημοκρατικό 

Συναγερμό, απλώς και μόνο διότι είχαν παρευρεθεί σε μια νόμιμη, ανοικτή συγκέ

ντρωση προεκλογική του Δημοκρατικού Συναγερμού - ΔΕΚ, όπου κύριοι ομιλητές 
ήταν οι κ. Κληρίδης και Ρένος Χριστοδουλίδης, τότε Πρόεδρος του ΔΕΚ. Αυτό 

αναφέρθηκε ως παράδειγμα για το πώς πιέζονταν οπαδοί δικοί μας κατά την 

περίοδο των εκλογών του 1976. Δεν αναφέρθηκε ότι αυτός ήταν ο λόγος για τον 
οποίο ο κ. Π ίκολος εν τέλει, τέσσερα χρόνια αργότερα, βρέθηκε μέσα στους 61 
απολυθέντες με τις αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου της 31 ης Ιανουαρίου 
1980. Εγώ δεν είπα αυτό το πράγμα, για τον απλούστατο λόγο ότι εγώ δε γνωρίζω 
για ποιο λόγο ο κ. Πίκολος είχε ενταχθεί μέσα στους 61, αφού σύμφωνα με την 
επιστολή που έστειλε το Υπουργικό Συμβούλιο και σύμφωνα με την ίδια την 

απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, για την οποία δεν υπάρχουν πρακτικά, οι 

λόγοι για τους οποίους απολύθηκε ο κ. Πίκολος αποτελούν κρατικά μυστικά τα 

οποία δεν ήταν δυνατό να αποκαλυφθούν ούτε στον ίδιο τον κ. Πίκολο ούτε στους 

μεταγενέστερους δικηγόρους του ούτε στον κυπριακό λαό και πιθανότατα ούτε στη 

νυν κυβέρνηση, διότι δεν υπάρχουν πουθενά αυτά τα κρατικά μυστικά. 

Αυτή ήταν η θέση μου και το παράδειγμα του κ. Πίκολου δεν αναφέρθηκε για 

να πω ότι απολύθηκε άνθρωπος διότι παρευρέθηκε σε συγκέντρωση του Δημοκρα

τικού Συναγερμού. · · Ήταν χωριστό παράδειγμα του τι πιέσεις υφίσταντο όσοι 

κρατικοί υπάλληλοι τολμούσαν να παρακολουθήσουν, όταν δεν ήταν στην υπηρεσία, 

συγκεντρώσεις απλώς προεκλογικές του Δημοκρατικού Συναγερμού. Και κατηγορή

θηκε και προσήχθη σε πειθαρχικό δικαστήριο απλώς με την κατηγορία ότι χειροκρο

τούσε το Γλαύκο Κληρίδη και το Ρένο Χριστοδουλίδη όταν μιλούσαν. Και είπα και 

. εγώ -είπα ολίγον τι ειρωνικά για να ομολογήσω και εγώ- πως είμαι σίγουρος ότι, 

επειδή πολλοί κρατικοί υπάλληλοι της εποχής εκείνης χειροκροτούσαν και συμμε

τείχαν σε συλλαλητήρια και προεκλογικές συγκεντρώσεις των αντιπάλων μας, και 

εκείνοι υπέστησαν παρομοίας πειθαρχικάς διώξεις ως ο κ. Πίκολος. Αυτά είχα πει. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Μαρκίδη ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Αυτά είχα πει, κύριε Χριστοδουλίδη' ακριβώς αυτά. Επικαλούμαι τα 

πρακτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Μαρκίδη, δεν ξέρω αν είναι σωστό να αναφερόμαστε σε συγκεκριμένα 

ονόματα. Δεν είμαι σίγουρος αν δικαιούμαστε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Νομίζω κάποιος ομιλητής από την πλευρά του ΑΚΕΛ προηγουμένως είχε 

αναφέρει συγκεκριμένο όνομα, κάποιον Πανίκκο Γεωργίου στη Λεμεσό. Αναφέρθηκε 

σε κάποιον Πανίκο Γεωργίου -εγώ δεν ξέρω ποιος είναι ο άνθρωπος- και μάλιστα 
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είπε ρητώς ότι είχε και διασυνδέσεις λέει πριν από είκοσι χρόνια με παράνομη οργά

νωση και τα τοιαύτα. Και αν δεν είναι σωστό να αναφέρονται ονόματα, τότε νομίζω 

να εφαρμοστεί γενικά αυτή η αρχή και να πάψουν να αναφέρονται ονόματα. Ιδιαί

τερα όταν η αναφορά των ονομάτων γίνεται κατά τρόπο δυσμενή για τα πρόσωπα 

αυτά, δηλαδή για τον πολίτη, τότε θα πρέπει να προσέχουμε. Διότι άλλο να μιλάς 

και να λες ότι δεν αποδείχθηκε η ενοχή του άλφα ή του βήτα ή του γάμα πολίτη και 

άλλο να αποφαίνεσαι από το βήμα της Βουλής ότι ο συγκεκριμένος πολίτης, που δεν 

μπορεί να υπερασπιστεί τον εαυτό του, διότι οτιδήποτε λέει ένας Βουλευτής από 

εκεί καλύπτεται από προνόμιο, είναι ένοχος αδικήματος. Και θα ήθελα να σας υπεν

θυμίσω ότι σε παρόμοια περίπτωση, όταν συνέβηκε παρόμοιο προηγούμενο στην 

προηγούμενη Βουλή και διαμαρτυρήθηκε ο κ. Νέμιτσας, ο κ. Κληρίδης είχε το 

θάρρος να επαναλάβει όσα είπε εντός Βουλής και εκτός Βουλής, με αποτέλεσμα ο 

κ. Νέμιτσας να μπορέσει να διεκδικήσει το δικαίωμά του και να κινήσει την αγωγή, 

η οποία ακόμα και εκκρεμεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας παρακαλώ. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχει μισή ώρα που αγορεύουν άλλοι εκτός από το Βουλευτή 

που είναι στο βήμα. Για το όνομα του Θεού! 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μου επέτρεψε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Σας επέτρεψε, κύριε Μαρκίδη, αλλά θα κάμετε δεύτερη δίωρη αγόρευση από τη 

θέση σας; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Δευτερολογία. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Η δευτερολογία έρχεται την άλλη βδομάδα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Σύμφωνοι. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Α υτό ήταν παρέμβαση. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Δίωρη παρέμβαση! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ να συνεχίσει ο ομιλητής. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Εν πάση περιπτώσει, μετά την επεξήγηση που έχει δοθεί δε θεωρώ σκόπιμο να 

κάμω τη συγκεκριμένη αναφορά στο άτομο. Αν όμως υπήρχε οποιαδήποτε 

πρόκληση, ήμασταν έτοιμοι να δώσουμε και την άλλη εκδοχή με βάση την οποία 

έγιναν έγγραφες μαρτυρίες, οι οποίες, όπως σωστά ανέφερε ο συνάδελφος 

Μαρκίδης, έχουν εξαφανιστεί. 
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Έγινε προσπάθεια, κύριε Πρόεδρε, από πλευράς του Δημοκρατικού Συνα

γερμού να υποδειχθεί ότι η προσπάθεια όλων όσων επεξεργάζονται οποιαδήποτε 

επιχειρήματα πάνω στο θέμα τ.ων 62 είναι ύποπτη, υποβολιμιαία και τείνει να 

αναζωπυρώσει τον εθνικό διχασμό και πως έχει σαν στόχο, όσον αφορά την πλευρά 

του ΑΚΕΛ, όπως λέχθηκε, να σταματήσει τον κατήφορο της συρρίκνωσής του μετά 

το τελευταίο εκλογικό αποτέλεσμα. Αυτά είναι λόγια τα οποία χρησιμοποιήθηκαν. 

Φαίνεται όμως ότι η ηγεσία του ΔΗΣΥ ανησυχεί περισσότερο για το πολιτικό εκτό

πισμα του ΑΚΕΛ παρά η ίδια η ηγεσία του κόμματος. Και αυτό είναι φυσιολογικό, 

. γιατί στη συγκεκριμένη περίπτωση που εξετάζουμε το ΑΚΕΛ με τη στάση του 
συμπορεύεται πλήρως με την τοποθέτηση της καταπληκτικής πλειοψηφίας του 

κυπριακού λαού, ενώ η κυβέρνηση Κληρίδη και ο Συναγερμός μαζί δεν καταφέρνουν 

να συγκεντρώσουν όχι μόνο την κατανόηση του λαού, αλλά ούτε καν του 50,3% που 
τους ψήφισαν στις τελευταίες εκλογές . 

Έτσι αποδεικνύεται εκ των πραγμάτων ότι όλες εκείνες οι υποσχέσεις τουλά

χιστο γι' αυτό το συγκεκριμένο θέμα του Προέδρου Κληρίδη πως θα παρουσιαζόταν 

ως Πρόεδρος όλων των Κυπρίων ήταν κούφια λόγια. Έχει όμως αντίκρισμα η άλλη 

υπόσχεση του Προέδρου Κληρίδη, ότι θα παραμείνει εσαεί συναγερμικός και ως εκ 

τούτου θα εκφράζει τα κομματικά συμφέροντα. Αυτά δεν είναι λόγια δικά μου, 

κύριε Πρόεδρε. Είναι λόγια τα οποία λέχθηκαν από τον Πρόεδρο Κληρίδη. Το 

Υπουργικό Συμβούλιο, κύριε Πρόεδρε, ως Ανώτατο Σώμα Εκτελεστικής Εξουσίας 

με παραδειγματικό, μπορούμε να πούμε, τρόπο με την απόφασή του για τους 62 
ουσιαστικά υποκινεί οποιουσδήποτε φορείς, οργανωμένα σύνολα, αλλά και κάθε 

Κύπριο ξεχωριστά σε περιφρόνηση των ηθικών αξιών. Ηθικές αξίες και δεοντο

λογία για τους κυβερνώντες δεν έχουν καμιά μα καμιά ουσιαστικά σημασία. Η 

υπεροψία, αλλά και η περιφρόνηση της καταπληκτικής πλειοψηφίας είναι βασικά 

χαρακτηριστικά της πολιτικής που θέλει να εφαρμόσει ο Συναγερμός. Το αποφασί

ζουμε και διατάσσουμε την πλειοψηφία φαίνεται ότι γίνεται σλόγκαν των κυβερνώ

ντων. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ : 

Ποια πλειοψηφία; 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Την πλειοψηφία του κυπριακού λαού, κύριε Αναστασιάδη. Και δεν μπορείτε 

να επιχειρηματολογήσετε καθόλου ενάντια στη θέση πως η καταπληκτική πλειο

ψηφία του κυπριακού λαού είναι ενάντια σ' αυτή την απόφαση που πάρθηκε. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αν εγίνοντο εκλογές τη Δευτέρα, το 80% θα ψήφιζε Κληρίδη. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Δοκιμάστε για να δούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Αναστασιάδη, παρακαλώ. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Δοκιμάστε για να δούμε. "Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδημα." 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα έχετε την ευκαιρία να σχολιάσετε όλα τα σημεία, κύριε Αναστασιάδη. 
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Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Αφού περιφρονούν τα πηγαία, αγνά. πατριωτικά αισθήματα της καταπλη

κτικής πλειοψηφίας του λαού, Βουλευτής από την πλευρά του Δημοκρατικού Συνα

γερμού μίλησε για ανέντιμη προσπάθεια, κύριε Πρόεδρε, από μέρους μας για να προσκο

μίσουμε πολιτικά οφέλη. Είμαστε ανέντιμοι, κύριε Πρόεδρε κατά τον κ. Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Όχι, συγγνώμη. Είπα εγώ ανέντιμοι; Σας παρακαλιl>, ακούστε, κύριε Καζαμία. 

Μην προσθέτετε στο στόμα μου λόγια. Ποτέ δεν αναφέρθηκα σε ανεντιμότητα και 

προκαλώ να μου πείτε πότε το έχω πει. Υπάρχουν πρακτικά και αν θέλετε να γίνει 

αναφορά. Άλλως ανακαλέστε. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Δέχομαι, κύριε Πρόεδρε, να γίνει αναφορά στα πρακτικά, στην τελευταία 

αγόρευση του κ. Αναστασιάδη ο οποίος αναφέρθηκε σε πολιτική ανεντιμότητα των 

αντιπάλων της απόφασης για τους 62. Παρακαλώ, κάνουμε επίκληση των 

πρακτικών. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Προκαλώ να γίνει και όχι απλώς παρακαλώ. Προκαλ(1) να γίνει. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Η πρόκληση είναι και από μέρους μου, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Μη βάζετε στο στόμα συναδέλφων σας λέξεις οι οποίες δε λέχθηκαν. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Αυτή τη μήνιν ή αυτό τον τρόπο σκέψης θα πρέπει να τα έχουμε όταν αγορεύ

, , ουμε, κύριε Αναστασιάδη. Όχι να τα αφήνουμε να περνούν έτσι απαρατήρητα και 
όταν κάποιος μας τα αναφέρει, τότε να εκφράζουμε ... . 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Καζαμία, τέτοια μαθήματα από σας δε θα πάρω. Είμαι στη Βουλή από 

το 1981 και γνωρίζω καλύτερα και τους κανόνες και ιδιαίτερα να σέβομαι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Αναστασιάδη, παρακαλώ. Θα παρακαλέσω τον ομιλητή να μην απευθύ

νεται στους Βουλευτές, προκαλώντας κατά οποιοδήποτε τρόπο την αντίδρασή τους. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Λυπούμαι, κύριε Πρόεδρε, αν η αναφορά μου σε πρακτικά είναι πρόκληση. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Έχετε τα πρακτικά μπροστά σας; 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Παρακαλώ να έρθουν τα πρακτικά να τα διαβάσετε. Να τα διαβάσουμε όλοι 

μαζί. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Να έρθουν τα πρακτικά. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα ζητήσουμε από τη Γραμματεία να παρουσιάσει τα πρακτικά αργότερα. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Ζητήστε τα πρακτικά, κύριε Πρόεδρε, και να τα αναγνώσουμε απ' αυτό το 

βήμα για να δούμε ποιος έχει δίκαιο. 

Θα συνεχίσω, κύριε Πρόεδρε, πάνω σ' αυτή την αναφορά, γιατί επιμένω ότι 

έγινε και αν υπάρχει πολιτική ανεντιμότητα σ' αυτό τον τόπο -επαναλαμβάνω, αν 

υπάρχει, δεν είμαι εγώ που ισχυρίζομαι ότι υπάρχει, αν υπάρχει και αυτό ας το 

κρίνει η παράταξη του Δημοκρατικού Συναγερμού- αυτή διερμηνεύεται από την 

πράξη της κυβέρνησης να αθετήσει την υπόσχεσή της προς το Σώμα πως δε θα 

προχωρούσε σε τετελεσμένα πριν από τη συζήτηση του θέματος στη Βουλή. 

Αν υπάρχει πολιτική ανεντιμότητα σ' αυτό το Σώμα -και πάλι ας το κρίνουν 

αυτοί που το ανέφεραν- αυτή εκδηλώνεται σαφέστατα από το κόμμα εκείνο που 

προέρχεται ο Βουλευτής που το ανέφερε, γιατί, ενώ γνώριζε τη διαδικασία αυτό το 

κόμμα της συζήτησης και ενώ στις 22 Απριλίου με την έναρξη της συζήτησης ο Δημο
κρατικός Συναγερμός εξέφραζε αδυναμία να παραθέσει τις απόψεις του από το 

βήμα της Βουλής και ζήτησε να τοποθετηθεί ύστερα από μια βδομάδα, εντούτοις 

λίγες μόνο ώρες πριν ο ΔΗΣΥ με δύο τουλάχιστον ανώτατους αξιωματούχους του, 

Βουλευτές, μαζί με αντιπροσωπεία των 62 υποχρέωναν ουσιαστικά τον Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας να επιβάλει στο Υπουργικό Συμβούλιο τη γνωστή εσπευσμένη 

απόφαση πριν από την ολοκλήρωση της συζήτησης στη Βουλή, όπου γι' αυτούς ήταν 

σίγουρη η λήψη απόφασης που ηθικά θα τους έφραζε τον δρόμο για την παράνομη 

και παράτυπη απόφασή τους. 

Έτσι μαζί με το θέμα ηθικής τάξης που τέθηκε για τον Πρόεδρο και την πλειο

ψηφία του Υπουργικού Συμβουλίου του τίθεται, κύριε Πρόεδρε, κατά την άποψή 

μου, και για την κοινοβουλευτική ομάδα του Συναγερμού ή τουλάχιστον για την 

ηγεσία του, η οποία γνώριζε εκ των προτέρων το σενάριο, τη σκηνοθεσία και την 

υλοποίηση της όλης γελοιότητας. Ήταν μια καθαρή συμπαιγνία μεταξύ κυβέρνησης 

και ηγεσίας του ΔΗΣΥ. Το επόμενο βήμα της συμπαιγνίας θα είναι η αποστολή 

επιστολών στους "δικαιούχους", στους 62, να παρουσιαστούν σε μερικές μέρες 
στους χώρους εργασίας τους. 

Στο Δημοκρατικό Συναγερμό, κύριε Πρόεδρε, φαίνεται ότι δε συμφέρει το 

ήπιο πολιτικό κλίμα, γιατί σε ήπιες συνθήκες ο λαός θα διαπιστώνει τα απανωτά 

λάθη και τις παραλείψεις της κυβέρνησής του. Έτσι το μόνο που του παραμένει 

είναι η έντονη πολιτική αντιπαράθεση, για να συσπειρώσει γύρω από την κυβέρνηση 

όλες τις δεξιές δυνάμεις, αναθεματίζοντας όλους εκείνους που βρίσκονται πέραν 

του πολιτικού τους περίγυρου. Και ας μη μας κατακεραυνώσουν ότι εμείς δημιουρ

γούμε την ένταση. Οι δημιουργοί, οι πολύ έντεχνοι δημιουργοί είναι αυτοί. Εμείς 

απλώς είμαστε εκφραστές πραγματικών, πηγαίων και όχι έντεχνων αιθημάτων του 

λαού. 

Έγινε ήδη ανοικτή καταγγελία ότι στους 62 περιλαμβάνεται ο εμπνευστής, ο 
ηθικός σχεδιαστής της δολοφονίας του Δώρου Λο·ι"ζου. Η αναφορά αυτή έγινε από 

τον Πρόεδρο της ΕΔΕΚ. Αυτός ο ίδιος και οι υπόλοιποι 61 είναι στα μάτια του 

προδομένου κυπριακού λαού η προσωποποίηση του μεγαλύτερου εγκλήματος κατά 

της Κύπρου. Με την αποκατάστασή τους, έχοντας υπόψη ότι σ' αυτούς περιλαμβά-

. νονται στρατιωτικοί, αστυνομικοί, δάσκαλοι και καθηγητές, είναι δυνατό, κύριε 
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Πρόεδρε, κάποιοι απ' αυτούς να βρεθούν στο διάβα των παιδιών, των εγγονιιον ή 

άλλων συγγενικών προσώπων των Μισιαούλη, Ευαγόρου, Κέστα; Θεοδοσίου, 

Ιορδάνου, Σκόμπου, Κουρτελλή, Ματθαίου και των άλλων δεκάδων πεσόντων του 

πραξικοπήματος, αλλά και των εκατοντάδων, των χιλιάδων θυμάτων της εισβολής 

που επακολούθησε. Θα βρεθούν απέναντι στα θύματά τους, κύριε Πρόεδρε, για να 

τους διδάξουν πίστη και σεβασμό στην πατρίδα, για να τους διδάξουν τη νεότερη 

ιστορία της Κύπρου! Και τι θα τους πουν. Δε θα κάμουν σίγουρα μνεία στους πεσό

ντες αγωνιστές της Δημοκρατίας κατά τη διάρκεια του πραξικοπήματος, παρά μόνο 

θα μνημονεύουν τον Πρόεδρο Κληρίδη και τους αξιωματούχους του ΔΗΣΥ που 

τους αποκατέστησαν στο πνεύμα της λα'ίκής τάχατες συμφιλίωσης, ενώ θα επικρί

νουν και θα αναθεματίζουν τους υπόλοιπους που αναξέουν πληγές και αναζωπυρώ

νουν τον εθνικό διχασμό. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ευθυμογραφήματα! 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Με ευθυμογραφήματα είναι άλλοι που ασχολούνται, κύριε Αναστασιάδη. 

Άλλων είναι η ειδικότητα τα ευθυμογραφήματα, όχι εμάς. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν είμαι εγώ που είπα όσα λέτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Αναστασιάδη, παρακαλώ πάρα πολύ. Συνεχίστε, κύριε Καζαμία. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, χαρακτηρίζω την απόφαση της κυβέρνησης για 

την αποκατάσταση των 62 σαν κηλίδα, σαν μαύρη σελίδα στο αρχείο των αποφά
σεων του Υπουργικού Συμβουλίου που έχει την έδρα του στο Προεδρικό Μέγαρο. 

Στο Προεδρικό Μέγαρο το οποίο έμεινε ως σύμβολο αντίστασης και μνημείο υπερά

σπισης της Δημοκρατίας. Οι εμπνευστές, αλλά και αυτοί που υλοποίησαν αυτή την 

απόφαση ντροπής βρίσκονται όλοι συγκεντρωμένοι σε έναν κομματικό χώρο. 

Και επειδή, κύριε Πρόεδρε, αυτό το βήμα εμείς το θεωρούμε πρωτίστως πολι

τικό και όχι βήμα για να αναλύονται νομικίστικες προσεγγίσεις, περιμένουμε 

σταράτα απ' όλες τις πλευρές να τοποθετηθούν ξεκάθαρα και να πουν ξεκάθαρα 

στον κυπριακό λαό τις τοποθετήσεις τους, όπως ξεκάθαρα τις έχει αναφέρει προη

γουμένως και ο κ. Καράς. Περιμένουμε από τους συναδέλφους του Δημοκρατικού 

Συναγερμού να μας εξηγήσουν ακόμα μια πτυχή της λογικής του παράλογου: Πώς 

είναι δυνατό φραστικά τουλάχιστο να καταδικάζουν το προδοτικό, χουντοφασι

στικό πραξικόπημα και από την άλλη να γίνεται η οποιαδήποτε έμπρακτη προσπά

θεια να διαμοιράσουν πιστοποιητικά πατριωτισμού στους 62; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Να σας απαντήσουμε τώρα, κύριε συνάδελφε; 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Επίσης, κύριε Πρόεδρε, προτού κατέλθω από το βήμα της Βουλής, θα ήθελα να 

σας παρακαλέσω πραγματικά να γίνει η ανάγνωση των πρακτικιΟν. 
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Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Να γίνει, για να φανεί κατά πόσο αποκάλεσα ανέντιμους τους συναδέλφους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον αυτό εγείρεται και είναι θέμα επίμαχο, θα ζητήσω από τη Γραμματεία 

στην επόμενη συνεδρία να παρουσιάσει το απόσπασμα αυτού του μέρους των 

πρακτικών. 

Κύριοι συνάδελφοι, θέλω να αποφασίσουμε όλοι μαζί αν πρόκειται να συνεχί

σουμε. Είναι 8.53, σχεδόν 9.00 η ιόρα ... 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Εγώ θα είμαι σύντομος, κύριε Πρόεδρε. Δεν έχω γραπτή ομιλία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν θέλετε, διότι τώρα φαίνεται ότι οι ομιλητές είναι από το Συναγερμό και το 

ΑΚΕΛ. Έτσι βλέπω· δε βλέπω άλλους. Μέχρι της στιγμής έχουν πάρει το λόγο 

τέσσερις από το Συναγερμό και τέσσερις από το ΑΚΕΛ. Αν ο κ. Παρισινός είναι 

σύντομος, των 10 λεπτών, νομίζω να του επιτρέψουμε. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Λιγότερο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Για το θέμα που απασχολεί τη Βουλή των Αντιπροσώπων τις τελευταίες αλλε

πάλληλες, τόσο τακτικές όσο και έκτακτες συνεδριάσεις από πλευράς Δημοκρατικού 

Συναγερμού έχουν μιλήσει αρκετοί και ικανότατοι συνάδελφοι και έχουν αναλύσει 

με πλήρη σαφήνεια τις θέσεις του κόμματός μας. 

Με την ευκαιρία όμως που βρίσκομαι αυτή τη στιγμή στο βήμα, θα ήθελα να 

σταθώ σε μερικά σημεία που αφορούν το θέμα που συζητούμε. Ναι, σίγουρα ο 

Γλαύκος Κληρίδης βρίσκεται στο Προεδρικό Μέγαρο. Βρίσκεται εκεί ως εκλελεγ

μένος Πρόεδρος της Δημοκρατίας από το λαό, για το λαό. Και προς το λαό αυτόν 

είναι υπόλογος. Ο Γλαύκος Κληρίδης είναι γνωστός σε όλο το κυπριακό εκλογικό 

σώμα ως ένας διαπρεπής νομικός και ως ένας βετεράνος πολιτικός, ο οποίος 

βρέθηκε στην Προεδρία αυτού του Σώματος για δεκαέξι ολόκληρα χρόνια. Και 

νομίζω ότι πρέπει να συμφωνούμε όλοι ότι όλες οι πολιτικές πλευρές και οι κομμα

τικοί του αντίπαλοι δέχτηκαν και παραδέχτηκαν ότι στην όλη του θητεία και πολι

τεία υπήρξε άψογα ακριβοδίκαιος. 

Άρα ο ίδιος αισθανόταν πάρα πολύ έντονα για το συγκεκριμένο θέμα, γιατί η 

άποψη είναι ότι κάτω από κάποιες ειδικές συνθι1κες έγινε μια προσέγγιση του 

θέματος, πιθανώς τυφλή και μουγκή, που ξένισε ορισμένους, νομικούς ιδιαίτερα, 

αλλά και πολιτικούς που είχαν και έχουν την πεποίθηση ότι έπρεπε αυτό με κάποιο 

τρόπο να διορθωθεί. 

Γι' αυτό, θα ήθελα να πω ότι την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου της 

κυβέρνησης Κληρίδη θα τη χαρακτήριζα ως μια θαρραλέα πολιτική πράξη, που 

αποτελεί συνέχεια και συνέπεια στις θέσεις, απόψεις και διακηρύξεις τόσο του ίδιου 
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όσο και του κόμματος το οποίο ίδρυσε και του οποίου προήδρευε μέχρι πρόσφατα. 

Υπήρξε έντονη αντίδραση από ηγεσίες κομμάτων και διερωτώμαι γιατί τόσο έντονη 

αντίδραση. Γιατί; Δεν υπήρξε κάτι το νέο, κάτι το ουρανοκατέβατο με την απόφαση 

αυτή. 

Ο Γλαύκος Κληρίδης και ο Δημοκρατικός Συναγερμός τόσο από το βήμα της 

Βουλής όσο και από όλα τα μέσα μαζικής επικοινωνίας, τηλεοράσεις, ραδιόφωνα, 

εφημερίδες, δήλωσε επανειλημμένως ξεκάθαρα την πρόθεσή του να προχωρήσει 

σ' αυτή περίπου την απόφαση, την οποία έλαβε πρόσφατα. Έχει λεχθεί πολύ έντονα, 

ιδίως από τους ομιλητές συγκεκριμένου κόμματος, ότι η απόφαση αυτή αποσκοπεί 

και τείνει να δικαιιοσει το πραξικόπημα. Γιατί όμως παραβλέπουμε ότι ο Δημοκρα

τικός Συναγερμός από την ιδρυτική του πράξη, στη διακήρυξη αρχών ξεκάθαρα 

τοποθετήθηκε και καταδίκασε χωρίς καμιά επιφύλαξη το πραξικόπημα; Και σε κάθε 

ευκαιρία που του δόθηκε επανέλαβε τη μόνιμη και ομόφωνη αυτή θέση των μελών 

και στελεχών του. 

Μας λέχθηκε επίσης απόψε ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός επιδίωξε μέτωπα 

σκοπιμότητας. Είναι το λιγότερο άδικος ο χαρακτηρισμός αυτός προς το Δημοκρα

τικό Συναγερμό, διότι σε όλη του τη σταδιοδρομία, στα δεκαεπτά του χρόνια ζωής, ο 

Δημοκρατικός Συναγερμός ένα μέτωπο επιδίωξε με την πρόταση Κληρίδη του 1987 
και 1988 για κυβέρνηση εθνικής ενότητας. Πρόταση την οποία επανέλαβε και στις 
πρόσφατες εκλογές και μη υπαρχούσης προθυμίας προχώρησε να υποβάλει δημόσια 

πρόταση προς το πιο συγγενές ιδεολογικά κόμμα. Ουδέποτε ο Δημοκρατικός Συνα

γερμός δημόσια εκδήλωσε την πρόθεση να μονοπωλήσει την εξουσία, ιδιαίτερα σε 

περιόδους κρίσιμους, όπως είναι οι σημερινές που διανύει η πατρίδα μας. 

Μας λέχθηκε επίσης προ ολίγου ότι ο κ. Κληρίδης δήλωσε ότι θα είναι ο Πρόε

δρος όλων των Κυπρίων και ότι οι πράξεις του αντιβαίνουν σ' αυτό. Θα ήθελα να 

σταθώ εδώ και να πω ότι ο Γλαύκος Κληρίδης εκλέχτηκε από το λαό, ενώπιον του 

οποίου είχε παραθέσει ένα συγκεκριμένο πρόγραμμα. Και θα ήταν ανακόλουθος .και 

αδικαιολόγητος, αν δεν εφάρμοζε και αν δεν εφαρμόσει το πρόγραμμα το οποίο ο 

ίδιος κατέθεσε ενώπιον του εκλογικού σώματος, ζητώντας την ψήφο εμπιστοσύνης. 

Άρα, ο κ. Κληρίδης-δεν εξελέγη για να κάμει δημόσιες σχέσεις, αποσκοπώντας στο 

να καλοπιάσει ή να ικανοποιήσει τους πάντες, αλλά εξελέγη για να εφαρμόσει το 

πρόγραμμα το οποίο με παρρησία παρουσίασε ενώπιον του εκλογικού σώματος. 

Ο βασικός όμως λόγος, κύριε Πρόεδρε, που ζήτησα να ανέλθω στο βήμα -και 

λυπούμαι γιατί δε μου δίνεται αυτή τη στιγμή η ευκαιρία με την αποχώρηση του 

. αξιότιμου συνάδελφου, του κ. Χριστόφια- είναι βασικά ο εξής: Την περασμένη 

Παρασκευή, στις 8.30 μ.μ. περίπου υποχρεώθηκα να αποχωρήσω από τα έδρανα της 
Βουλής, για να υπηρετήσω μια προκαθορισμένη κομματική δραστηριότητα. Κατά 

την απουσία μου αυτή πληροφορήθηκα ότι σε κάποια στιγμή έντονων διαξιφισμών ο 

αξιότιμος Γενικός Γραμματέας του ΑΚΕΛ αναφέρθηκε στο πρόσωπό μου, μεταφέρο

ντας κάποιες οικογενειακές συζητήσεις. Δε θα απαντήσω αυτή τη στιγμή, διότι είναι 

αρχή μου να μιλώ για οποιοδήποτε ενώπιόν του. Απλά, θέλω να τονίσω ότι το 

Γενικό Γραμματέα ενός μεγάλου κοινοβουλευτικού κόμματος σίγουρα τον σέβομαι 

και περιμένω ή μάλλον είμαι βέβαιος ότι και εκείνος θα επιλέγει τον ελεύθερο 

διάλογο απευθείας στην παρουσία του οποιουδήποτε συναδέλφου στον οποίο 

αναφερόμαστε. Επιφυλάσσομαι λοιπόν να συζητήσουμε μια άλλη φορά που θα είναι 

παρών. 
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Και καταλήγω με το εξής: Έχει και πάλι εδώ αναφερθεί ότι ο Δημοκρατικός 

Συναγερμός δεν ευνοεί την ενότητα. Θα ήθελα με όλη τη δύναμη της ψυχής μου να 

πω ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός δεν την επικαλ.είται την ενότητα. όπως μας 

λέχθηκε, αλλά πραγματικά την εννοεί. Γιατί. αγαπητοί συνάδελφοι, ο Δημοκρατικός 

Συναγερμός σε όλη:rου τη σταδίοδρομία, ποτέ μα ποτέ δεν έχει διαχωρίσει το λαό 

της πατρίδας μας σε λιγότερο ή περισσότερο πατριιΟτες. Με αυτή την αρχή λοιπόν ο 

Δημοκρατικός Συναγερμός είναι πανέτοιμος να συστρατευθεί με όλους για τη 

σωτηρία της πατρίδας. Και εγώ προσωπικά, αναφερόμενος προηγουμένως σε συγκε

κριμένο συνάδελφο, ήθελα να πω ότι είμαι ολοπρόθυμος ανά πάσα στιγμή για συζή-

. τηση πάνω σε οποιοδήποτε θέμα που αναφέρεται στο πρόσωπό μου. 

Ευχαριστιο πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, νομίζω ότι μπορούμε να τερματίσουμε τη συζήτηση εδώ. 

Εξ όσων έχω πληροφορηθεί έχουν γίνει συνεννοήσεις και η συζήτηση επί του 

θέματος αυτού θα συνεχίσει την προσεχή Τρίτη, στις 3.00 το απόγευμα. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Μήπως είναι τη Δευτέρα, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν ξέρω, είχα δύο πληροφορίες. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Επειδή θα μιλήσει ο κ. Χρίστου που είναι στις Βρυξέλλες. Αν δεν πρόκειται να 

είναι πίσω τη Δευτέρα, η αναβολή δε θα είχε λόγο. Αυτός ήταν και ο λόγος νομίζω 

που είπαμε Τρίτη αντί Δευτέρα, για να προλάβει ο κ. Χρίστου να έρθει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αρχικώς είχε λεχθεί για τη Δευτέρα, αλλά αργότερα είχε διευκρινιστεί. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Ήμουν με την πρώτη εξήγηση, κύριε Πρόεδρε. Είναι εντάξει με εμάς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει. Ώστε, επαναλαμβάνω, η συνεδρία θα συνεχίσει επί αυτού του 

θέματος την προσεχή Τρίτη, στις 3.00 το απόγευμα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Στις 4.00, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχει συναδέλφους που συνηθίζουν να ξεκουράζονται το 

απόγευμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Αναστασιάδη, εγώ ανακοινιονω την πληροφορία που μου έχει δώσει ο 

κ. Λυσσαρίδης, ο οποίος χειρίστηκε αυτό το θέμα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Παρακαλούμε εμείς να γίνει στις 4.00 η ώρα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αλλά, αν η παράκληση είναι να γίνει στις 4.00 η ώρα, θα γίνει στις 4.00 η (Ορα. 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για αύριο, στις 4.00 το απόγευμα, με 
την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

Συζήτηση της έκθεσης του Υπουργού Οικονομικών με τον τίτλο: 

'Ή κυπριακή οικονομία - προβλήματα και προοπτικές". (Συνέχιση της συζή

τησης). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

Ι) Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος 

του 1993. 

2) Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 
1993. 

3) Ο περί Αμιάντου (Ασφάλεια και Υγεία Προσώπων στην Εργασία) Νόμος 
του 1992. 

4) Ο περί Αναγνωρίσεως του Απελευθερωτικού Αγώνα του Κυπριακού 
Λαού 1955-59 και της Εθνικής Οργάνωσης Κυπρίων Αγωνιστών (ΕΟΚΑ) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του Ι 992. (Πρόταση νόμου). 

5) Ο περί της Διεθνούς Συνθήκης εναντίον της Στρατολόγησης, 

Χρησιμοποίησης, Χρηματοδότησης και Εκπαίδευσης Μισθοφόρων 

(Κ υρωτικός) Νόμος του 1993. 

6) Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου Δικαιοσύνης Νόμος του 1993. 

7) Ο περί Επισήμων Γλωσσών της Δημοκρατίας (Ερμηνευτικός) Νόμος του 
1993. 

8) Οι περί Βοηθών Καταστημάτων (Εβδομαδιαίες Ημιαργίες) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

9) Οι περί Εξετάσεων Εμπόρων Χονδρικής Πωλήσεως Δηλητηρίων 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993 . 

10) Οι περί Ρυθμίσεως της Μαρίνας Λάρνακας (Καταβλητέα Δικαιώματα) 

Κανονισμοί του 1993. 

11) Οι περί Αμύνης (Εξαγωγή Εμπορευμάτων) Κανονισμοί του 1993. 

12) Οι περί Εξαγωγής Γεωργικών Προ·ίόντων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 1993. 

13) Οι περί Νοθείας Γεωργικών Προ·ίόντων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1993. 

14) Οι περί Μέτρων και Σταθμών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

15) Οι περί Κυπριακ(ον Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Τροποποιητικοί) 
(Άδειαι διά Πρότυπα Σήματα) Κανονισμοί του 1993. 

16) Οι περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων Κανονισμοί του Δήμου Αγίου 
Αθανασίου του 1993. 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το θέμα που 

τιτλοφορείται 'Ή κατακράτηση δεδουλευμένων μισθών του καθηγητή 

Δρα Θεόδωρου Οικονόμου, οι σχέσεις της Προσωρινής Διοικούσας 

Επιτροπής και της Διεύθυνσης του Πανεπιστημίου με το ακαδημα·ίκό 

προσωπικό, η τήρηση της εργατικής νομοθεσίας και ο σεβασμός προς την 

ακαδημα·ίκή ελευθερία". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Ρένου 

Πρέντζα). (21.1.1993). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που τιτλοφορείται 'Ή τροποποίηση του Σχεδίου Πολεοδομικών Ζωνών 

και του Σχεδίου Ορίου Ανάπτυξης Πέγειας με την Κ.Δ.Π. 24/93'Ό 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (11.3.1993). 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας του Σώματος. 

(Ώρα λήξης: 9.05 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβ11-

τική σειρά: 

Αναστασιάδης Νίκος 

Αντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Θεοδούλου Λάκης 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Λυσσαρίδης Βάσος 

ΠΙΝΑΚΑΣ 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Χάσικος Σωκράτης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

Συνέχιση της συζήτησης (Δ. Συλλούρης, Δ. Χριστόφιας, Ν. Αναστασιάδης, Α. 

Μαρκίδης, Ι Μάτσης, Ευ. Ευσταθίου, Προεδρεύων (Β. Λυσσαρίδης), Ι.Ιωαννίδης, Θ. 

Σοφοκλέους, Δ. Κοντίδης, Αυ. Παπαρές, Π. Παπαγεωργίου, Α. Καράς, Ν. 
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Μουσιούττας, Κ . Καζαμίας, Λ. Θεοδούλου, Α. Παρισινός} του θέματος 'Ή εκδηλω

θείσα πρόθεση της κυβέρνησης Κληρίδη για επαναπρόσληψη και 'αποκατάσταση' 

των 61 παυθέντων, για λόγους δημόσιου συμφέροντος, δημόσιων υπαλλήλων, ενεχο
μένων στο πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 1974". 

Τιμή: 75σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημοκρατίας. Λευκιοοία. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 6ης Μαίου 1993 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης 4.13 μ.μ.) 

(Αρ.29) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας. Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν 

υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συνεχίζεται η συζήτηση για την κυπριακή οικονομία. 

Ο κ. Μάτσης. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Πρέπει, κύριε Πρόεδρε, να επαινέσω την τακτική, που εξήγγειλε πρόσφατα ο 

Πρόεδρος της Δημοκρατίας, της έγκαιρης πληροφόρησης της Βουλής των Αντιπρο

σώπων από την Εκτελεστική Εξουσία πάνω σε όλα τα σημαντικά θέματα που 

απασχολούν το λαό, η οποία αποτελεί σοβαρή καινοτομία μέσα στα πλαίσια του 

προεδρικού μας συστήματος. Μέσα απ' αυτή την προσέγγιση είχαμε την ευκαιρία να 

ακούσουμε από το βήμα της Βουλής τον έντιμο Υπουργό των Οικονομικών να 

εκθέτει χωρίς αποκρύψεις και περιστροφές τις διαπιστώσεις της κυβέρνησης 

Κληρίδη για τα ουσιαστικά στοιχεία που συνθέτουν την πραγματική εικόνα της 

οικονομίας μας ως έχει σήμερα. Δόθηκε με αυτό τον τρόπο η ευκαιρία όχι μόνο 

στους έντιμους συναδέλφους αλλά και σε ολόκληρο το λαό να πληροφορηθούν 

χωρίς συγκαλύψεις ή παραλείψεις τη σημερινή σκληρή οικονομική πραγματικότητα. 

Δε θα απασχολήσω με την ομιλία μου τη Βουλή με το ευρύ και πολυδιάστατο 

θέμα της οικονομίας, γιατί σύντομα θα έχουμε όλοι την ευκαιρία να εκθέσουμε 

αναλυτικά τις κομματικές μας τοποθετήσεις. Άλλωστε, ο Υπουργός Οικονομικών 

είναι βασικά διαπιστώσεις και στοιχεία στην ομιλία του που παρέθεσε. Θα εντοπίσω 

με την ομιλία μου σημεία τα οποία οι συνάδελφοι της ΕΔΕΚ και του ΑΚΕΛ 

(1863) 
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προσπάθησαν να παρερμηνεύσουν προσδίδοντας ταυτόχρονα σ' αυτά την παραπλα

νητική προέκταση των αντιλα'ίκών μέτρων που, όπως ισχυρίζονται, θα ληφθούν από 

την κυβέρνηση προς θεραπείαν της σημερινής οικονομικής μας κατάστασης. 

Από το βήμα όμως της Βουλής ακούστηκαν διάφορα σχόλια. Σχεδόν όλοι οι 

ομιλητές έμμεσα ή άμεσα παραδέχΟηκαν την ύπαρξη σοβαρού οικονομικού προβλή

ματος. Οι διαφωνίες εντοπίζονται κυρίως στο ποιος ευθύνεται για τη δημιουργία 

του προβλήματος. Το Δημοκρατικό Συναγερμό τον ενδιαφέρει περισσότερο να τεΟεί 

ενώπιον του Σώματος μια όσο το δυνατό πιο αντικειμενική ανάλυση των οικονο

μικών μεγεθών, που Οα μας επιτρέψει να προβούμε τόσο σε σωστές εκτιμήσεις όσο 

και στη λήψη των σωστών αποφάσεων. 

Ουσιαστικά κανένας δεν αμφισβήτησε τα οικονομικά μεγέθη που συνθέτουν τη 

σημερινή κατάσταση της οικονομίας μας. Έγινε όμως μια φανερή προσπάθεια να 

στραφεί η κοιν11 γνώμη εναντίον της κυβέρνησης, γιατί άλλαξε τον τρόπο και τη 

μέθοδο παρουσίασης των οικονομικών δεδομένων. Οι ομιλίες που έγιναν από τους 

συναδέλφους άλλων κομμάτων δεν Ι1ταν ομιλίες επί της ουσίας του πραγματικού 

μας προβλήματος, αλλά ασΚΙ10ηκε κυρίως ΚΡΙΤΙΚΙ1 για τα φημολογούμενα μέτρα που 

προτίθεται δήΟεν η κυβέρνηση να πάρει. Ορισμένοι συνάδελφοι προσπάθησαν να 

παραπλανήσουν το λαό παρουσιάζοντας ότι τα όσα λέγονται και γράφονται καΟημε

ρινά και σκόπιμα στον τύπο αποτελούν και τις προθέσεις της κυβέρνησης και την 

επίσημη κυβερνητική πολιτική. 

Ήταν ξεκάθαρη η χθεσινή δήλωση του Προέδρου της Δημοκρατίας: "Τα μέτρα 

αυτά, είπε ο κ. Κληρίδης, μιλώντας χΟες στην Ομοσπονδία Βιομηχάνων Κύπρου, δε 

θα αποτελούν τροχοπέδη για την ανάπτυξη του τόπου και δε θα είναι αντιλα'ίκά, 

όπως μερικοί πρόωρα έσπευσαν να προδικάσουν. Το στοιχείο της κοινωνικής δικαι

οσύνης θα είναι ιδιαίτερα έντονο, ούτως ώστε κάθε πολίτης αυτού του τόπου να 

συνεισφέρει ανάλογα με τις δυνατότητές του". 

Πιστεύουμε ότι η κυβέρνηση, όπως υπεύθυνα εν.ημέρωσε τη Βουλή για την 

πραγματική εικόνα της οικονομίας μας, με την ίδια υπευΟυνότητα θα χειρισθεί και 

τα διάφορα μέτρα τα οποία θα προτείνει. Μια και οι συνάδελφοι περιόρισαν στο 

ελάχιστο την αναφορά τους στο φλέγον αυτό θέμα, που είναι τα πραγματικά στοι

χεία της οικονομίας μας που η κυβέρνηση έδωσε στη δημοσιόΤ'Qτα, ας δούμε αναλυ

τικά ποια είναι η πραγματική εικόνα της οικονομίας μας σήμερα. 

Μερικοί ομιλητές μας είπαν ότι η κυβέρνηση παρουσίασε μαγειρεμένα και 

προετοιμασμένα στοιχεία, στην προσπάθειά της να παρουσιάσει μια πιο δραματική 

εικόνα της οικονομίας από την πραγματική. Συγκεκριμένα, συγκρίνοντας η ΕΔΕΚ 

τα στοιχεία του Υπουργείου Οικονομικών με πιο παλιά στοιχεία του Γραφείου 

Προγραμματισμού, ερωτά: "Ποιου λοιπόν οι αριθμοί είναι σωστοί, οι αριθμοί του 

Υπουργείου Οικονομικών 11 εκείνοι του Γραφείου Προγραμματισμού;" -αΨ1νοντας 
να νοηθεί ότι τα στοιχεία του Υπουργείου Οικονομικών είναι κατασκευασμένα. Η 

απάντηση είναι πολύ απλή: Η έκθεση του Γραφείου Προγραμματισμού ετοιμάστηκε 

τον Οκτώβριο του 1992. Ως εκ τούτου, τα στοιχεία που παρουσιάζει είναι σε μεγάλο 
βαθμό προβλέψεις ή βασίζονται σε εκτιμήσεις οι οποίες γίνονταν τότε και σύμφωνα 

με τις οποίες το τουριστικό ρεύμα θα παρουσίαζε αύξηση το 1993 της τάξης του 5%. 
Όμως, οι τελευταίες προβλέψεις του ΚΟΤ μιλούν για μείωση της τάξης του 10% 
μέχρι 20% του τουριστικού ρεύματος και στις προβλέψεις αυτές είναι που βασί
στηκαν οι πρόσφατες εκτιμήσεις του Υπουργείου Οικονομικών. Πού βλέπει 

επομένως το μαγείρεμα στοιχείων η ΕΔΕΚ; 
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Η προσέγγιση του ΑΚΕΛ προσλαμβάνει δραματικότερες προεκτάσεις. 

Άλλαξε, λέει το ΑΚΕΛ, η κυβέρνηση τον τρόπο παρουσίασης ορισμένων στοιχείων, 

ώστε να δώσει μια πιο δραματική εικόνα της οικονομικής κατάστασης του τόπου. 

Ας ενδιατρίψουμε για λίγο σ' αυτό, για να δούμε ποια παρουσίαση στοιχείων είναι 

αυτή που δυνατό να παραπλανήσει το λαό. 

ΜΕΔΟΔΟΣ ΚΑΙ η>ΟΠΟΣ ΠΑΙ>ΟΥΣΙΑΣΗΣ ΤΩΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΣΤΟΙΧΕΙΩΝ 

Πιστεύουμε ότι η μέΟοδος με την οποία η κυβέρνηση παρουσίασε τα οικονο

μικά στοιχεία είναι από πλευράς οικονομικής θεώρησης η πιο ορθολογική και 

βασικά η πιο σωστή. Αυτός ο τρόπος ακολουΟείται από τις πλείστες χώρες του 

εξωτερικού και παρουσιάζει την πραγματική εικόνα των οικονομικών μας δεδο

μένων. Για πρώτη φορά παρουσιάζεται με πλήρη διαφάνεια στο λαό η πραγματική 

εικόνα διάφορων οικονομικών μεγεΟών, ιδιαίτερα του δημοσιονομικού ελλείμματος, 

του ελλείμματος τρεχουσών συναλλαγCΊN, του δημόσιου χρέους και του εξωτερικού 

χρέους της Κύπρου, καΟώς και των συναλλαγματικών μας αποΘεμάτων. Αναλυτικό

τερα αναφέρω: 

1. Άμυνα 

Είναι γεγονός ότι η μέχρι τώρα ακολουθούμενη τακτική ήταν να μη συμπερι

λαμβάνονται τα κονδύλια της άμυνας και του Ταμείου Αμυντικής Θωράκισης στον 

υπολογισμό των διάφορων δημοσιευόμενων στοιχείων. Η ταΚΤΙΚΙ1 αυη1, που ομολο

γουμένως αρχικά δε στόχευε στην παραπλάνηση, σταδιακά δημιούργησε σημαντικά 

προβλήματα στην παρουσίαση των οικονομικών στοιχείων της χώρας λόγω των 

συνεχώς αυξανόμενων και επιβαλλόμενων αμυντικών δαπανών. Χαρακτηριστικά 

αναφέρω ότι: 

α) Το δημοσιονομικό έλλειμμα το 1992 θα Ι1ταν με τον παλιό τρόπο 

υπολογισμού ΩΟ εκατομμύρια, ενώ με την άμυνα γίνεται f154 
εκατομμύρια, δηλαδή το διπλάσιο. 

β) Το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών Θα ήταν γύρω στα .f140 t'Λατομμύρια 
χωρίς την άμυνα, ενώ είναι Ω70 t'Λατομμύρια υπολογιζόμενο με την 

άμυνα. 

Είναι όμως εξίσου γεγονός ότι όλες οι μέχρι σήμερα συγκρίσεις της οικονο

μίας μας τόσο με τις κατευθυντήριες γραμμές του Μάαστριχτ όσο και με στοιχεία 

άλλων οικονομιών παγκόσμια γίνονταν με βάση τα δημοσιευόμενα στοιχεία και 

έδιναν την εσφαλμένη ενΤ1Jπωση ότι η οικονομία του τόπου δεν ήταν σε ιδιαίτερα 

άσχημη κατάσταση. Το παράδειγμα που ακολουθεί είναι αποκαλυπτικό: Με τη 

συμπερίληψη της άμυνας το πραγματικό δημοσιονομικό έλλειμμα ανήλθε το 1992 
στο 5% του ακαΘάριστου εγχώριου προ'ίόντος, ενώ, αν δε συμπεριλαμβανόταν η 
άμυνα, θα ανερχόταν περίπου στο 2,5% και Οα ήταν μέσα στα κριη1ρια του 

Μάαστριχτ, τα οποία αναφέρονται στο 3%. 

Από τη στιγμή που τα κονδύλια της άμυνας αλλοιώνουν και προκαλούν σημα

ντική διαφορά στα στοιχεία που συνθέτουν την οικονομική μας κατάσταση, είναι 

σημαντικό να παρουσιάζουμε διεΘνώς την πραγματική εικόνα της οικονομίας μας. 

Για τον ίδιο λόγο είναι εξίσου σημαντικό να δίδουμε και στο λαό την πραγματική 

οικονομική μας κατάσταση, για να αντιληφθεί τις πραγματικές διαστάσεις του 

προβλήματος. Πρέπει ο λαός να γνωρίζει το σύνολο των οφειλών μας, γιατί μια 

μέρα είναι αυτός ο λαός που Θα κληΟεί να πληρώσει. 
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Κανένας μας δε διαφωνεί με τη διαπίστωση του Γενικού Γραμματέα του 

ΑΚΕΛ ότι "αφαιρουμένων των δαπανών για την άμυνα, βρισκόμαστε μέσα στα 

πλαίσια της δημοσιονομΙΚ11ς πειΟαρχίας που απορρέει από τη συμφωνία του 

Μάαστριχτ". Ο τρόπος όμως με τον οποίο ο κ. Χριστόφιας προσπαΟεί να παρου

σιάσει την εικόνα της οικονομίας μας δεν είναι ορΟολογικά σωστός, για να μην πω 

ότι είναι και παραπλανητικός. Γιατί η εικόνα που προσπαΟεί να μας παρουσιάσει 

μπορεί να παραλληλιστεί με την περίπτωση μιας οικογένειας, η οποία ξοδεύει πολύ 

περισσότερα από το εισόδημά της και η οποία ισχυρίζεται ότι, αν αφαιρέσει τα 

έξοδα που έχει για ενοίκιο και άλλα έξοδα του σπιτιού, τότε τα γενικά έξοδά της δε 

θα είναι κατά πολύ περισσότερα του εισοδ11ματός της. Γιατί λοιπόν, σύμφωνα με 

την ίδια συλλογισΤΙΚ11, να μην μπορούσαμε να δημιουργ11σουμε χωριστά ταμεία για 

την υγεία ή την παιδεία Π.χ., τα οποία να παραλείπουμε να υπολογίζουμε και έτσι 

να παρουσιαζόμαστε ότι δεν έχουμε κανένα δημοσιονομικό έλλειμμα; 

Ταυτόχρονα το ΑΚΕΛ ισχυρίζεται ότι οι δαπάνες για την άμυνα δε Οα πρέπει 

να περιλαμβάνονται στα οικονομικά στοιχεία, γιατί, όπως υποστηρίζει, το ταμείο 

αυτό Οα παρουσιάσει πλεόνασμα το 2004. Αυτό που δε μας αποκαλύπτουν είναι ότι 
η πρόβλεψή τους βασίζεται στο ότι δε Οα χρειαστεί να κάνουμε οποιεσδήποτε νέες 

αμυντικές δαπάνες, εκτός από αυτές για τις οποίες ήδη έχουμε συμβληΟεί, και στο 
ότι ακόμη για δέκα χρόνια δε Οα δαπανήσουμε οτιδήποτε για τη συντήρηση των 11δη 

αγορασθέντων οπλικών μας συστημάτων. Δηλαδή, προσΟέτουν μόνο τις δαπάνες 

που έχουν ήδη προβλεφΟεί για τα επόμενα τέσσερα χρόνια και τα έσοδα μέχρι το 

2004 και μας λ~,Ioυν ότι με αυτό τον τρόπο ισοζυγίζεται το ταμείο. 

2. Συναλλαγματικά αποθέματα 

Η κυβέρνηση παρουσίασε για πρώτη φορά και μας έδωσε τη σωστή εικόνα των 

συναλλαγματικών αποΟεμάτων μας, αφού για πρώτη φορά μας παρουσιάζει τα 

καθαρά συναλλαγματικά αποΟέματα της χώρας, ενώ μέχρι τώρα παρουσιάζονταν τα 

ακαθάριστα συναλλαγματικά αποΟέματα. Τα στοιχεία αυτά έδιναν μια εσφαλμένη 

εντύπωση για την οικονομική μας ευρωστία, καΟότι τα ακαθάριστα συναλλαγματικά 

αποΟέματα παρουσιάζουν συνεχή αύξηση, αφού από ;[794 εκατομμύρια το 1989 
αυξήΟηκαν πέραν του ενός δισεκατομμυρίου στο τέλος του 1992, δηλαδ11 αυξ110ηκαν 
πέραν του 44%. Ι-Ι άνοδος όμως αυτή οφείλεται στην αύξηση των καταΟέσεων μη 

κατοίκων Κύπρου. Σημειώνουμε ότι οι καταΟέσεις ξένων, μη κατοίκων Κύπρου, 

περιλαμβάνονται μέσα στα ακαΟάριστα συναλλαγματικά αποΟέματα, ενώ τα καΟαρά 

περιλαμβάνουν μόνο τα συναλλαγματικά αποΟέματα που ανήκουν σε Κυπρίους, Π.χ. 

στην Κεντρική Τράπεζα και στις εμπορικές μας τράπεζες. 

Τα καΟαρά αποΟέματα παρουσιάζουν σημαντική μείωση τα τελευταία χρόνια 

και συγκεκριμένα, ενώ το 1989 τα καθαρά συναλλαγματικά αποΟέματα ήταν B34,S 
εκατομμύρια, έπεσαν στα Ε132 εκατομμύρια στο τέλος του 1992 και στα;[72 εκατομ
μύρια το Μάρτιο του 1993. Ι-Ι πτώση οφείλεται σε μεγάλο βαΟμό στην άρνηση της 

προηγούμενης κυβέρνησης να προσφύγει στον εξωτερικό δανεισμό, με αποτέλεσμα 

λόγω των ελλειμμάτων στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών να σημειωθεί πτώση 
των καθαρών συναλλαγματικών μας αποΟεμάτων. Δηλαδή, λέγαμε ότι το ξένο 

συνάλλαγμα που ανήκει συνολικά σ' εμάς και στους ξένους καταθέτες μας αυξήΟηκε 

σημαντικά, ενώ η πραγματικότητα ήταν ότι το ξένο συνάλλαγμα που ανήκει σε 

ξένους καταθέτες αυξάνεται σημαντικά, ενώ το συνάλλαγμα που ανήκει σ' εμάς, 

τους Κυπρίους, παρουσίαζε σημαντΙΚ11 πτώση. Οι απλές αυτές αλήΟειες ερμηνεύο

νται σαν στατιστικές μανούβρες από τους συναδέλφους του ΑΚΕΛ. 
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ΣΥΜΠΕΡΑΣΜΑΤΑ ΑΠΟ ΤΟΝ ΤΡΟΠΟ ΠΑΡΟΥΣΙΑΣΗΣ ΤΩΝ ΣΤΟΙΧΕΙΩΝ 

Είναι λοιπόν φανερό ότι η μέθοδος που η κυβέρνηση επέλεξε, για να παρου

σιάσει τα μεγέθη της οικονομίας μας, είναι η πλέον ορΟή και ενδεδειγμένη. Με την 

παρουσίαση της πραγματικής εικόνας της οικονομίας μας η κυβέρνηση δεν είχε 

σκοπό να δημιουργήσει πανικό στο λαό, όπως ισχυρίζεται το ΑΚΕΛ. Αλίμονο αν η 

αλήθεια δημιουργεί πανικό! Ο λαός Οα πρέπει να γνωρίζει αναλυτικά τις πραγμα

τικές διαστάσεις του οικονομικού μας προβλήματος. Εξάλλου, η παρουσίαση της 

πραγματικής εικόνας του κράτους προς το λαό είναι επιβεβλημένη βασική δημοκρα

τική αρχή. Η διαφάνεια άρχισε να επικρατεί και στις χώρες στις οποίες κάποιους 

καιρούς ήταν άγνωστη και δεν προκάλεσε κανέναν πανικό στους λαούς των χωρών 

αυτών. Πιστεύουμε ότι ο λαός μας είναι αρκετά ώριμος, για να δεχθεί την αλήθεια, 

και υποτιμούμε την αντίληψη και τη νοημοσύνη του, αν θέλουμε να πιστεύουμε ότι 

προτιμά την απόκρυψη της πραγματικής εικόνας. 

Επιπρόσθετα, η ευρωπα'ίκή μας προσέγγιση μας δημιουργεί υποχρεώσεις, γιατί 

υπάρχουν αυστηρά κριη1ρια που αφορούν τα δημοσιονομικά μεγέθη και το δημόσιο 

χρέος. Γι' αυτό και τα στοιχεία που παρουσιάζουμε Οα πρέπει να είναι ακριβή και 

σύμφωνα με τις απαΙΤΙ1σεις των ευρωπα'ίκών συνεταίρων με τους οποίους προσμέ

νουμε να συνενωΟούμε. Είναι επομένως σημαντικό να παρουσιάζουμε την πλήρη 

εικόνα των δημόσιων οικονομικών μας, των αμυντικών μας δαπανών και του δημό

σιου χρέους μας και να μπορούμε ορΟολογικά να κρίνουμε την κατάστασή μας με 

βάση τις απαιτήσεις του Μάαστριχτ. 

Επίσης έχουν αναφερΟεί από προηγούμενους ομιλητές τα ακόλουθα σημεία, τα 

οποία χρήζουν κάποιας απάντησης, προτού προχωρήσω στην εξέταση της κατά

στασης της κυπριακής οικονομίας σήμερα: 

1) Η ΕΔΕΚ μας κατηγόρησε ότι φέρουμε ευΟύνη για τη σημερινή κατάσταση 

των δημόσιων οικονομικών, αφού ψηφίσαμε μαζί με άλλα κόμματα τους 

προϋπολογισμούς του κράτους. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός ψήφιζε 

πάντοτε υπεύΟυνα, γιατί γνώριζε ότι τυχόν καταψΙ1φιση των κρατικών 

προϋπολογισμών Οα δημιουργούσε τεράστια πολιτική και οικονομική 

αναστάτωση και αδυναμία στη λειτουργία του κράτους. Ένα τέτοιο 

δραστικό μέτρο όχι μόνο δε Οα πετύχαινε οτιδήποτε άλλο, αλλά επιπλέον 

σημαντικοί τομείς της δημόσιας ζωΙ1ς, υγεία, παιδεία και άλλοι, Οα 

παρέλυαν. 

2) Μας κατηγόρησαν επίσης ότι αρνηθήκαμε να ψηφίσουμε αυξημένη 

φορολογία για την άμυνα και ως εκ τούτου ότι είμαστε υπεύθυνοι για τα 

ελλείμματα και τα χρέη που έχουν δημιουργηΟεί. Ο λόγος που ο 

Δημοκρατικός Συναγερμός δεν ψήφισε αυξημένη φορολογία για την 

άμυνα εξηγήΟηκε επανειλημμένα. Επαναλαμβάνουμε και σήμερα ότι, για 

να ψηφίσουμε αυξημένη δαπάνη, ζητούσαμε από την κυβέρνηση να μας 

παρουσιάσει ολοκληρωμένα προγράμματα και αναλυτικούς 

προϋπολογισμούς. Η προσ11λωσ11 μας στην αναγκαιότητα της ύπαρξης 

αξιόλογης και αποτελεσματικής αμυντικής Οωράκισης είναι και θα 

παραμένει δεδομένη μόνιμη Οέση μας. 

3) Το ΑΚΕΛ προσπαθεί να αποδώσει για ευνόητους λόγους την ύπαρξη 
οικονομικών προβλημάτων σε εξωγενείς παράγοντες, όπως Π.χ. στην 

υποτίμηση της στερλίνας, στην ανομβρία περασμένων ετών, στη διεθνή 



1868 

ύφεση και άλλα. Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι οι παράγοντες αυτοί 

επέδρασαν αρνητικά, αλλά κατ' ουδένα λόγον δεν επηρέασαν στο βαΟμό 

που ισχυρίζεται το ΑΚΕΛ. Αλλά, και αν δεχΟούμε, χάριν συζήτησης, ότι 

έχουν επηρεάσει στο βαΟμό που το ΑΚΕΛ παρουσιάζει, αυτό δε 

διαφοροποιεί την εικόνα που παρουσιάζει η οικονομία. Απλώς 

διαφοροποιεί τις αιτίες που οδήγησαν στη σημερινή κατάσταση. Αυτές οι 

αιτίες μπορούν να αποτελέσουν αντικείμενο χωριστής συζήτησης. 

4) Διατυπώθηκε επίσης ο ισχυρισμός ότι, εκτός από την αλλαγή του τρόπου 
παρουσίασης των οικονομικών στοιχείων, έγινε και επιλεκτική 

παρουσίαση στοιχείων, ώστε να προβάλλεται πιο αρνητική εικόνα από 

την πραγματική. Υπάρχει όμως, κύριοι συνάδελφοι, πιο επιλεκτική 

παρουσίαση από αυτή που έγινε από το ΑΚΕΛ, όσον αφορά το δημόσιο 

χρέος, όταν από τη μια τονίζεται η μείωση του εξωτερικού χρέους, χωρίς 

να γίνεται παράλληλη μνεία στη μείωση των συναλλαγματικών 

αποΘεμάτων και την αύξηση του εσωτερικού δημόσιου χρέους; 

Πώς διαφορετικά όμως μπορεί να παρουσιαστεί παρά ως επιλεΚΤΙΚ11 παρου

σίαση στοιχείων από το ΑΚΕΛ το ίδιο, όταν συγκρίνει την πορεία του δημοσιονο

μικού ελλείμματος ως ποσοστού του ακαΟάριστου εγχώριου προ'ίόντος και λέει ότι 

το 1987 αυτό ανερχόταν στο 6,4%, ενώ το 1992 περιορίστηκε στο 5%. Αποφεύγει 

όμως το ΑΚΕΛ να αναφέρει ότι το 1989 το δημοσιονομικό έλλειμμα είχε περιορι
στεί στο 3% ως προς το ακαθάριστο εγχώριον προ'ίόν και ότι έκτοτε παρουσίασε 
συνεχή ανοδική τάση, εκτός από το 1992, που ήταν ο πρώτος χρόνος εισαγωγής του 
φόρου προστιΟέμενης αξίας. 

Πώς παρουσιάζεται λοιπόν η οικονομία μας σήμερα ενόψει όλων των δεδο

μένων που έχουμε αναφέρει και που βρίσκονται ενώπιόν μας; 

Όπως προβλέψαμε και τονίζαμε και πριν από την ανάληψη της εξουσίας από 

το Γλαύκο Κληρίδη και όπως επιβεβαιώνουν και τα στοιχεία τα οποία η κυβέρνηση 

έδωσε στη δημοσιότητα, υπάρχουν σοβαρότατα οικονομικά προβλήματα τα οποία 

πρέπει να αντιμετωπισΟούν. Τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η οικονομία σήμερα 

μπορούν να διαχωριστούν σε τρεις βασικά κατηγορίες 

1) Προβλήματα τα οποία σχετίζονται με τα δημόσια οικονομικά. 

2) Προβλήματα εξωτερικής σταΘερότητας. 

3) Προβλήματα δομής της κυπριακής οικονομίας, όπως η υπερεξάρτηση 
από τον τουρισμό, η απώλεια ανταγωνιστικότητας, η κατανομή 

παραγωγικών επενδύσεων και άλλα. 

Θα αναφερΘώ στα τρία αυτά προβλήματα ξεχωριστά παρά το γεγονός ότι 

αλληλεξαρτώνται. 

Α. ΔΗΜΟΣΙΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΑ 

1. Δημοσιο"ομικ() έλλειμμα 

Το μέγεΟος του δημοσιονομικού ελλείμματος, που ανέρχεται στο 5 % του 

ακαθάριστου εγχώριου προ'ίόντος, είναι ιδιαίτερα ανησυχητικό. Αποτελεί τον κύριο 

αποσταθεροποιητικό παράγοντα της οικονομίας, αφού με έμμεσο τρόπο συντείνει 

στη διαη1ρηση υψηλού ρυΟμού πληΟωρισμού με όλες τις επακόλουθες επιπτώσεις 

στην ανταγωνιστικότητα των κυπριακών εξαγωγών, με αποτέλεσμα την ενΘάρρυνση 
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των εισαγωγών και την τελική διεύρυνση του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών. Η 

διεύρυνση του ισοζυγίου τρεχουσών συναλλαγών οδηγεί με τη σειρά της ή στην 

αύξηση του εξωτερικού χρέους της χώρας ή στη μείωση των καΟαρών συναλλαγμα

τικών αποθεμάτων ή και στα δυο. 

Το δημοσιονομικό έλλειμμα επιπρόσΟετα είναι ψηλό σε σύγκριση με τα διεθνή 

στοιχεία, διότι το έλλειμμά μας παρουσιάζεται σε περιόδους πλήρους απασχόλησης, 

ενώ τα δημοσιονομικά ξένων χωρών επηρεάζονται από την επικρατούσα σήμερα 

πτώση των εισοδημάτων και την επακόλουΟη μείωση των φόρων στις χώρες αυτές, 

καθώς και από τις ψηλές πληρωμές για ανεργιακό επίδομα, που οι κυβερνήσεις 

αυτές είναι υποχρεωμένες να καταβάλλουν, αφού τα ποσοστά ανεργίας τους είναι 

πολύ μεγάλα. Επιπλέον, όπως ανέφερα και στην εισαγωγή μου, απέχει κατά πολύ 

από τις κατευΟυντήριες γραμμές του Μάαστριχτ. 

Ένα άλλο σημαντικό διαρθρωτικό στοιχείο του δημοσιονομικού ελλείμματος 

είναι το ότι οι δαπάνες για τόκους είναι σχεδόν στο ύψος του ελλείμματος. Δηλαδή, 

δανειζόμαστε, για να πληρώσουμε σε μεγάλο βαθμό τους τόκους μας, με αποτέλεσμα 

να αυξάνεται το χρέος, να αυξάνονται ξανά οι τόκοι, που μεγαλώνουν το έλλειμμα 

και μας αναγκάζουν να κάνουμε νέα δάνεια, και έτσι να δημιουργείται ένας φαύλος 

κύκλος. Και αυτό σε περιόδους που τα διεΟνή επιτόκια είναι σχετικά χαμηλά. Ι-Ι 

κατάσταση δυνατό να επιδεινωΟεί περισσότερο, αν τα διεθνή επιτόκια αυξηθούν. 

2. Δημόσιο χρέος 

Το μεγάλο δημοσιονομικό έλλειμμα οδηγεί αναπόφευκτα στη συνεχή διόγκωση 

του δημόσιου χρέους και αναγκάζει την κυβέρνηση να προβαίνει σε σημαντικό 

εσωτερικό και εξωτερικό δανεισμό. Στις περιπτώσεις που επιλέγεται ο εσωτερικός 

δανεισμός, όπως έπραττε η προηγούμενη κυβέρνηση, τότε έχουμε ως αποτέλεσμα την 

αποστέρηση παραγωγικών κλάδων του ιδιωτικού τομέα από πόρους αναγκαίους για 

τη συνεχή ανάπτυξή του. Από την άλλη πλευρά βέβαια είναι αυτονόητο ότι η πολι

τική η οποία βασίζεται στο συνεχή εξωτερικό δανεισμό δεν μπορεί να ακολουθείται 

επ' αόριστον. 

Β. ΠΡΟΒΑΗΜΑΤΑ Ε:ΞΩΤΕΙ'ΙΚΗΣ ΣΊΆθΕΡΟΊΉΤΑΣ 

Η εικόνα που παρουσιάζει το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών, ιδιαίτερα με 

τη συμπερίληψη των πληρωμών για τις εισαγωγές αμυντικού οπλισμού, είναι επίσης 

ανησυχητική, αφού δείχνει ότι ως χώρα τα έξοδα τόσο για επενδύσεις όσο και για 

κατανάλωση υπερβαίνουν κατά 10% περίπου το εισόδημά μας. Δηλαδή, ξοδεύουμε 
περίπου 10% περισσότερα απ' ό,ΤΙ κερδίζουμε. Το γεγονός αυτό δε θα ήταν ιδιαίτερα 
ανησυχητικό, αν οι δαπάνες γίνονταν για παραγωγικές επενδύσεις. Αλλά, απ' ό,ΤΙ 

φαίνεται, ξοδεύουμε ως κοινωνία σημαντικά ποσά για κατανάλωση ή για μη παρα

γωγικές επενδύσεις, όπως θα αναφέρω πιο κάτω. Αυτό προδιαγράφει ότι μακρο

χρόνια Οα εξανεμίζουμε τα συναλλαγματικά μας αποΟέματα ή θα καταχρεωΘούμε. 

Τα προβλ1)ματα αυτά Οα εξακολουΘι1σουν να υπάρχουν, έστω κι αν το Ταμείο 

Αμυντικής Θωράκισης ισοσκελισΟεί, όπως ισχυρίζεται το ΑΚΕΛ, μέχρι το 2000 και 
έστω και αν αυξηθεί η φορολογία, όπως προτείνει η ΕΔΕΚ, μια και τα έξοδα του 

Ταμείου για τις εισαγωγές των οπλικών συστημάτων γίνονται από το εξωτερικό σε 

ξένο νόμισμα. Αυτό σημαίνει ότι τα συναλλαγματικά αποθέματα της χώρας Θα 

επιβαρύνονται με τις αμυντικές δαπάνες. 
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Γ. ΔΟΜΗ ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ 

Σοβαρά δομικά προβλήματα παρουσιάζει η κυπριακι1 οικονομία, τα οποία 

μπορούν να συνοψισΟούν στα ακόλουΟα: 

. 1) Υπερεξάρτηση από Τον τουρισμό σε σημείο που οι διακυμάνσεις του 
τουριστικού ρεύματος έχουν σημαντικές επιπτώσεις στην οικονομία της 

Κύπρου. Έτσι, η αναμενόμενη μείωση του τουριστικού ρεύματος θα 

επηρεάσει φέτος δυσμενώς την οικονομία μας. 

2) Συνεχής απώλεια ανταγωνιστικότητας τα τελευταία χρόνια λόγω της 

ύπαρξης ρυθμών πληΟωρισμού οι οποίοι ήταν πιο ψηλοί από αυτούς των 

εμπορικών μας εταίρων. Ως αποτέλεσμα έχουν επηρεασΟεί οι εξαγωγές 

βιομηχανικών προ'ίόντων μας στο εξωτερικό, οι οποίες τα τελευταία 

2-3 χρόνια παρουσιάζουν πτωτικές τάσεις σε πραγματικές αξίες. Όπως 
ανέφερα προηγουμένως, 11 διατήρηση των ψηλών ρυθμών πληΟωρισμού 
ήταν το αποτέλεσμα της ύπαρξης μεγάλου δημοσιονομικού ελλείμματος. 

3) Το γεγονός ότι σημαντικό ποσοστό των επενδύσεών μας ως χώρας 

κατευΟύνεται σε κατασκευαστικά έργα, όπως Π.χ. κτίσιμο πολυκατοικιών, 

αντί σε επενδύσεις σε βιομηχανικό εξοπλισμό και τεχνολογική αναβάΟμιση 

της βιομηχανίας μας. 

Έκαμα, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, μια γενικι1 αναφορά στην οικο

νομία μας και στις διαπιστώσεις που επηρεάζουν τα υφιστάμενα οικονομικά δεδο

μένα. 

Θα πρέπει στο σημείο αυτό να υπογραμμίσω ότι η πορεία για ένταξή μας στην 

Ευρωπα'ίκή Κοινότητα ήταν και παραμένει η Οεμελιακή βάση της πολιτικής μας από 

της ίδρυσης του Δημοκρατικού Συναγερμού μέχρι σήμερα. Με τα σημερινά δύσκολα 

δεδομένα η απαλλαγι1 μας από τις επιπτώσεις της τουρκικι1ς κατοχής και η εξασφά

λιση ενός σίγουρου μέλλοντος για όλους τους Κυπρίους μόνο με την πλι1ρη ένταξή 

μας στην Ενωμένη Ευρώπη μπορούν να πραγματοποιηΟούν. Γι' αυτό και η ανάγκη 

προσαρμογι1ς μας προς τα ευρωπα'ίκά δεδομένα προβάλλει επιτακτικότερη από 

οποτεδήποτε προηγουμένως. 

Η εναρμόνιση της οικονομίας και των θεσμών μας σε όλα τα επίπεδα με τις 

απαιτήσεις της Ευρωπα'ίκι1ς Κοινότητας Οα είναι ο βασικός άξονας της πολιτικι1ς 

του Δημοκρατικού Συναγερμού. ΙΙ πρόκληση του διεΟνούς ανταγωνισμού επιβάλλει 

σε όλους τους κοινωνικούς εταίρους προσαρμογι1, αναβάΟμιση και εκσυγχρονισμό 

σε όλους τους τομείς, για να αντιμετωπίσουμε με επιτυχία το μέλλον. 

Μέσα σ' αυτά τα πλαίσια αναμένουμε από την κυβέρνηση να διαβουλευΟεί και 

να αξιολογήσει μαζί με όλους τους κοινωνικούς εταίρους με πλι1ρη διαφάνεια τα 

σημερινά οικονομικά δεδομένα και τις δυνατότητες και προοπτικές αντιμετώ;tισής 

τους. Απαιτείται μια ευφάνταστη κυβερνητικι1 πολιτική η οποία Οα πρέπει να 

στοχεύει πρωταρχικά τόσο στην άμεση μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος, 

που είναι και η γενεσιουργός αιτία των άλλων προβλημάτων, όσο και σε πιο μακρο

χρόνια διόρΟωση των διαρΟρωτικών αδυναμιών της οικονομίας. 

Αναμένουμε ότι η κυβέρνηση Οα παρουσιάσει στη Βουλή και συνεπώς στο λαό 

τα μέτρα εκείνα τα οποία Οα επιτύχουν τους πιο πάνω σκοπούς με βασικό γνώμονά 

μας την προετοιμασία της οικονομίας μας, έτσι ώστε να ανταποκριΟεί στις προκλή

σεις της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας. 
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Ο Δημοκρατικός Συναγερμός, κύριε Πρόεδρε, Οα εξετάσει και θα αναλύσει 

μέσα στα συλλογικά του όργανα τις προτάσεις που Οα καταθέσει στη Βουλή η κυβέρ

νηση και Οα τοποθετηΟεί ελεύΟερα και υπεύθυνα ενώπιον του Σώματος με μοναδικό 

κριτήριο το συμφέρον του συνόλου του λαού. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχω ήδη εγγεγραμμένους τον κ. Ρολάνδη και τον κ. Ι-Ιλιάδη. Και ο κ. Μαυρο

κορδάτος. 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρία συνάδελφος και κύριοι συνάδελφοι, 

Το θέμα το οποίο έχουμε σήμερα ενώπιόν μας, δηλαδή η οικονομία, πιστεύω 

πως είναι το σοβαρότερο Οέμα που αποσχολεί αυτό τον τόπο μετά το εΟνικό θέμα, 

και είναι χωρίς καμιά αμφιβολία. Φυσικά αυτό το θέμα έχει πολλές διαστάσεις και 

πολλές πτυχές και δεν είναι εύκολο να καλυφΟεί μέσα στο σύντομο χρονικό 

διάστημα που μας προσφέρεται σι1μερα, αλλά Οα προσπαΟι1σω μέσα στο πλαίσιο της 

έκθεσης του Υπουργού Οικονομικών να προβώ σε ορισμένες παρατηρήσεις. 

Πρώτ' απ' όλα θέλω να υπενθυμίσω ότι για δύο χρόνια τώρα είμαι ο μόνος 

Βουλευτής που συνεχώς εγείρει το θέμα της μη συμπερίληψης των αμυντικών 

δαπανών στον προϋπολογισμό και στα μεγέΟη της οικονομίας. Ήταν ένα καίριο 

σφάλμα. Δε μέμφομαι κανέναν γι' αυτό, έτσι συνέβαινε για πολλά χρόνια, αλλά ήταν 

λάΟος. 'Ηταν ένα λάΟος το οποίο άλλες κυβερνήσεις διέπρατταν, διότι δεν υπάρχει 

κανένας λόγος να κρατούμε χωριστό ταμείο για την άμυνα, να υπάρχει χωριστή 

εισροή και χωριστή εκροή για την άμυνα. Και θα ήΟελα να επαινέσω πράγματι τον 

Υπουργό Οικονομικών, διότι τώρα οι δείκτες και τα μεγέΟη της οικονομίας δε θα 

είναι πλέον διαστρεβλωμένα. Θα ακολουθούμε την πορεία και τα κριτήρια που 

ακολουθούν όλες οι χώρες και που ακολουθεί και η Κοινότητα προς την οποία 

κατευθυνόμαστε, δηλαδή η Ευρώπη. 

Τούτων λεχθέντων, Οα ήθελα να παρατηρήσω και το εξής: Παρόλο που ο 

Υπουργός Οικονομικών έχει κάνει μια βαΟιά τομή, Οα έλεγα, στην οικονομία, εντού

τοις πιστεύω ότι κοιτάζει την οικονομία από μια οπτική γωνία κάπως πιο απαισιό

δοξη απ' ό,ΤΙ θα δικαιολογούσαν τα δεδομένα και Οα έλεγα επίσης ότι, ακόμα και αν 

τα οικονομικά δεδομένα είναι καταθλιπτικά, δε Οα πρέπει αυτά τα οικονομικά δεδο

μένα και αυτή η κατάΟλιψη να αντανακλώνται σε τέτοιο βαθμό στην έκΟεση του 

Υπουργού Οικονομικών. Να μην ξεχνούμε το αγγλικό ρητό "glum brings more glum", 
δηλαδή η μιζέρια ή η κατάΟλιψη φέρνει περισσότερη κατάΟλιψη και, επειδή εμείς 

ιδιαίτερα είμαστε μια χώρα υπό κατοχή στην οποία ο επενδυτής θα σκεφτεί πολλές 

φορές αν πρέπει να επενδύσει, νομίζω ότι πρέπει να προσέχουμε λίγο περισσότερο 

τους τόνους αισιοδοξίας-απαισιοδοξίας που δίνουμε στις εκτιμι1σεις μας σχετικά με 

τα οικονομικά δεδομένα του τόπου. 

Τώρα μπαίνω στο θέμα όπως το χειρίζεται, όπως επιλαμβάνεται του θέματος 

αυτού ο Υπουργός Οικονομικών και ξεκινώ με το δημοσιονομικό έλλειμμα και το 

δημόσιο χρέος, που είναι δύο συναρτώμενα θέματα. διότι, όταν υπάρχει δημοσιονο

μικό έλλειμμα, ασφαλώς αυξάνεται το δημόσιο χρέος. 
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Από πού Οα βρούμε τα χρήματα, αν δε δανειστούμε; Είναι ένα χρόνιο 

πρόβλημα της Κύπρου αυτό το Οέμα του δημοσιονομικού ελλείμματος, διότι στο 

δημόσιο τομέα Οέλουμε να ζούμε με περισσότερα απ' ό,τι διαθέτουμε. Όπως ένα 

σπίτι το οποίο εισπράττει 100 και ξοδεύει 130 ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

110. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Ίσως είναι παραπάνω από 110. 

Α ν δε βρούμε τον τρόπο να ισοζυγίσουμε την εισροή και την εκροή αυτών των 

χρηματικών πόρων, Οα καταλήξουμε σε υπερδανεισμό και τελικά σε πτώχευση. Έτσι 

και ως πολιτεία και ως δημόσια οικονομικά αντιμετωπίζουμε αυτό το πελώριο 

πρόβλημα, το οποίο συνεχώς αυξάνει το δανεισμό μας. Και εδώ ακούμε συνεχώς 

παχιά λόγια, λεκτικά σχήματα, τα οποία όμως δεν οδηγούν πουΘενά, αν δεν καθί

σουμε πράγματι να βρούμε αυτούς τους τρόπους. Συνεχώς μιλούμε στη Βουλή για 

διάφορες μεΟόδους και στο τέλος τίποτε από όλα αυτά δε γίνεται. 

Είχα κάνει και στο παρελΟόν, κύριε Πρόεδρε, ορισμένες εισηγήσεις σχετικά με 

αυτό το πολύ σημαντικό Οέμα που, αν έμπαιναν σε εφαρμογή, πιστεύω ότι Οα το 

είχαν απαμβλύνει και οι οποίες πιστεύω ότι δε θα καταστήσουν αναγκαία στο τέλος 

του δρόμου τη φορολογία. Διότι, αν δεν κάνουμε τίποτε, τι άλλο απομένει από τη 

φορολογία; Δεν μποροίJμε συνεχώς να δανειζόμαστε από το εξωτερικό και να ζούμε 

με δανεικά, διότι κάποια στιγμή Οα παύσουν να μας δανείζουν από το εξωτερικό. 

Είχα αναφερθεί στα εξι1ς συγκεκριμένα μέτρα: 

Το ένα μέτρο 11ταν οι αμυντικές δαττάνες. Έστω και αν υπάρχουν ενστάσεις 

πάνω σε αυτό το σημείο και στη Βουλή αυτή και σε άλλους χώρους, πιστεύω ότι 

υπάρχει μια σημαντική υπερδαπάνη στο Οέμα των αμυντικών επενδύσεων. Είναι μια 

δαπάνη η οποία σε μεγάλο βαΟμό είναι αχρείαστη και στο τέλος, αν συνεχίσουμε με 

αυτούς τους ρυΟμούς, Οα γονατίσουμε. Αυτό συνέβη με την πρώην Σοβιετική Ένωση. 

Οι διαπιστώσεις δεν είναι δικές μου· είναι των πιο σοβαρών διεΟνών επιΟεωρήσεων 

οι διαπιστώσεις ότι η μεγάλη αμυντική δαπάνη είναι εκείνη η οποία επέφερε το 

σημερινό αποτέλεσμα και τη σημερινή πτώχευση της χώρας και κατάντησε σήμερα ο 

Ρώσος πολίτης να εργάζεται και να πληρώνεται οκτώ ή δέκα ή δώδεκα δολάρια το 

μήνα. Σ' αυτό συνετέλεσε σε μεγάλο βαΟμό η υπερβολική αμυντική δαπάνη και 
πιστεύω ότι είναι κάτι που πρέπει να μελετηΟεί προσεκτικά, αν Οέλουμε να αποφύ

γουμε την πτώχευση. 

Ερχόμαστε μετά στο δεύτερο σημείο, που είναι τα μέτρα λιτότητας. Μιλούμε 

όλοι για λιτότητα και ουδείς ενδιαφέρεται για λιτότητα. Υπάρχουν στην Κύπρο 

εκατοντάδες φορείς, χιλιάδες φορείς, όλων των ειδών οι φορείς με όλων των ειδών 

τις απαιτήσεις. Συνεχώς όλοι θέλουν να εισπράξουν από το δημόσιο ταμείο. Μα, με 

αυτό Τον τρόπο πώς Οα ισοσκελίσουμε τους προϋπολογισμούς; Ποτέ! Τι πιΟανό

τητες υπάρχουν; Αν δεν αντιληφθούμε ότι η λιτότητα δεν είναι λεκτικό σχήμα, αλλά 

είναι η ουσία, και εφόσον συνεχίζουμε την πορεία αυτή των απαιτι1σεων και των 

αξιώσεων πάνω στα δημόσια χρήματα και εφόσον οι πόροι παραμένουν οι ίδιοι, η 

οικονομία στο τέλος Οα πτωχεύσει. 

Το τρίτο σημείο είναι τα έργα αναπτύξεως. Ασφαλώς Οέλουμε έργα αναπτύ

ξεως. Όλες οι χώρες Οέλουν έργα αναπτύξεως, αλλά αυτό εξαρτάται και από το αν 
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είναι απύθμενη ή αν δεν είναι απύΟμενη η τσέπη μας, δηλαδή από το μέχρι πού 

μπορούμε να φτάσουμε. Δεν μπορεί συνεχώς να τα έχουμε όλα! Δεν μπορεί να καλύ

πτουμε και τις κοινωνικές μας ανάγκες και να έχουμε και ανάπτυξη και να έχουμε 

τα πάντα και να θέλουμε να μην έχουμε και φορολογίες! Κατά συνέπεια και εδώ 

πρέπει, πιστεύω, να στρέψουμε την προσοχή μας. 

Και ένα τέταρτο σημείο, που και αυτό είναι υπαρκτό και που μπορεί να 

βελτιωθεί -δεν μπορεί να εξαλειφθεί πιστεύω, αλλά μπορεί να βελτιωθεί- είναι ο 

τομέας της φοροδιαφυγής. Πιστεύω ότι με περισσότερη προσοχή μπορεί κάποια 

μεγαλύτερα ποσά να εισπραχθούν. 

Αυτοί οι τέσσερις τομείς μεταξύ τους είμαι της γνώμης ότι θα μπορούσαν είτε 

να εξοικονομήσουν είτε να φέρουν εισοδήματα της τάξεως των Π00 εκατομμυρίων 

το χρόνο. Δηλαδή, η άμυνα, η πραγματική λιτότητα, κάποιος περιορισμός στην 

ανάπτυξη και η φοροδιαφυγιl, η πάταξή της δηλαδιl, θα μπορούσαν ως σύνολο να 

μας δώσουν ένα ποσό Π00 εκατομμυρίων. Μόνο η άμυνα Θα μπορούσε να δώσει με 

έναν ορΘολογιστικό προγραμματισμό γύρω στα f.70 με f.80 εκατομμύρια μείωση. 
Και αν φτάσουμε στο σημείο αυτό, αναμφίβολα δε θα έχουμε δημοσιονομικό ούτε 

και ταμιακό έλλειμμα. 

Φεύγω από το Θέμα του δημοσιονομικού ελλείμματος και του δημόσιου χρέους 

-το δημόσιο χρέος είναι γνωστό, το καλύψαμε με προηγούμενες ομιλίες, ότι είναι 

ψηλό σε σύγκριση με τα κυπριακά δεδομένα- και έρχομαι στο Θέμα της ιδιωτικής 

οικονομίας, της εγχώριας παραγωγής, η οποία πράγματι τα τελευταία χρόνια άρχισε 

να παρουσιάζει ένα σοβαρό πρόβλημα μείωσης ή εξάλειψης της ανταγωνιστικότητάς 

της. 

Είναι γεγονός ότι τόσο στον τουριστικό τομέα όσο και στο γεωργικό και 

βιομηχανικό τομέα αρχίσαμε να μην είμαστε πλέον ανταγωνιστικοί. Υπάρχουν 

κάποιοι λόγοι στους οποίους οφείλεται αυτό το πράγμα και πιστεύω ότι ο βασικό

τερος, αν θέλουμε την πραγματικότητα, είναι το ψηλό εργατικό κόστος στην Κύπρο. 

Δε μέμφομαι τον εργάτη· μέμφομαι όλους μας. Οι Κύπριοι θέλουμε να ζούμε με 

εισοδήματα ψηλότερα από ό,τι υπαγορεύει η οικονομία, ώστε να είναι ανταγωνι

στική. Όταν δίπλα μας υπάρχουν χώρες, όπως είναι η Αίγυπτος, όπως είναι η 

Ιορδανία, όπως είναι η Συρία, όπως είναι η Τουρκία, όπως είναι η Ελλάδα, με 

κόστος παραγωγι1ς, με εργατικό κόστος παραγωγής πολύ μικρότερο από το δικό 

μας, πώς αναμένουμε, για παράδειγμα, αν πάρω την περίπτωση των καλλιεργητών 

εσπεριδοειδών, ότι Θα είναι ποτέ ανταγωνιστικοί αυτοί οι άνθρωποι συγκρινόμενοι 

με τη Συρία, η οποία έχει τώρα παραγωγή περίπου ενός εκατομμυρίου τόνων εσπερι

δοειδών και στην οποία το κόστος συλλογι1ς των καρπών ή περιποίησης των 

καρπών είναι 50 δολάρια το μι1να κατά κεφαλήν; Στην Κύπρο είναι 1.000 δολάρια 
κατά κεφαλήν ... 

Και συνεχίζουμε αυτή την πορεία. Και επαναλαμβάνω: Δε μέμφομαι τον 

εργάτη· μέμφομαι το σύνολο του λαού και μέμφομαι τον τρόπο ζωής που έχει αυτός 

ο λαός ο οποίος έχει μάΟει να ζει και να απαιτεί και να αξιώνει. Στο τέλος έχουμε 

φτάσει σε ένα σημείο που έπαψε να υπάρχει ανταγωνιστικότητα και θα συνεχιστεt 
και θα χειροτερέψει αυτό το πράγμα και στη βιομηχανία και στη γεωργία και στον 

τουρισμό και σε πέντε με δέκα χρόνια θα φτάσουμε στο σημείο όχι μόνο να μην 

είμαστε ανταγωνιστικοί, αλλά και να πωλούμε κάτω από το κόστος πλέον, για να 

μπορούμε να επιβιώσουμε. 
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ΛέχΟηκε όχι σε αυτό το χώρο, αλλά συζητώντας με διάφορους "Καλά, η 

Ευρώπη, η οποία έχει βιομηχανίες, πληρώνει δύο και τρεις και τέσσερις φορές αυτά 

που πληρώνουμε εμείς!" Λυτή είναι μια επιφανειακή προσέγγιση. Έχω μελετήσει το 

θέμα και είναι σωστό να το βάλουμε στις διαστάσεις του, στις ορθές διαστάσεις. 

Μιλούμε για Ευρώπη και μιλούμε για διεθνή οικονομία. Έχω το "Fortune" 
μπροστά μου, το οποίο είναι το πιο έγκυρο περιοδικό πάνω σε οικονομικά Οέματα, 

που έχει τις μεγάλες βιομηχανίες του κόσμου. Τις χωρίζει σε είκοσι έξι κατηγορίες. 

Από αυτές τις είκοσι έξι κατηγορίες, κυρία συνάδελφος και κύριοι συνάδελφοι, 

εμείς δεν μπορούμε να αγγίσουμε καθόλου τις δεκαεννιά. Από την αεροναυτική 

μέχρι την κατασκευή αυτοκινήτων, μέχρι την κατασκευή ηλεκτρονικών υπολογι

στών, μέχρι τα μεταλλεία, την επεξεργασία μετάλλων κτλ. εμείς δεν μπορούμε να 

αγγίξουμε τίποτε. Σε αυτούς τους τομείς έχουν μεν ψηλό κόστος εργατικό, αλλά 

είναι μόνοι τους. Είναι οι Γερμανοί με τους Γάλλους, με τους Άγγλους, με τους 

Ιταλούς, με τους Καναδούς και τους Αμερικάνους και έχουν το ψηλό εργατικό 

κόστος και με βάση αυτό καΟορίζουν τις τιμές στις δεκαεννιά κατηγορίες που παρα

θέτει το "Fortune Magazine" από το σύνολο των είκοσι έξι κατηγοριών βιομηχανιών. 

Στις άλλες εφτά, στις οποίες ίσως εμείς να μπορούσαμε να είχαμε κάποια 

ανταγωνιστικότητα, όπως είναι τα τρόφιμα, τα ποτά κτλ., συμβαίνει το εξής Αυτές 

οι βιομηχανίες οι μεγάλες έχουν προαγάγει με την πάροδο του χρόνου τα δικά τους 

εμπορικά ονόματα, τα οποία είναι τόσο ισχυρά σήμερα, που πάλι μπορεί να τα 

πωλήσουν πιο ακριβά με βάση το ψηλό εργατικό κόστος τους. Κατά συνέπεια, ούτε 

εδώ υπάρχει σύγκριση. Όταν έχεις, για παράδειγμα, το όνομα "Marlboro" σήμερα ή 
το όνομα "Nestle", που θα μπορούσε να πωληΟεί ως όνομα, μόνο με βάση αξιολογή
σεις, γύρω στα $30 δισεκατομμύρια, φανταστείτε τι δύναμη έχει πίσω του. Αυτός 
παράγει με κόστος ένα και πωλεί είκοσι φορές πιο ακριβά, πράγμα το οποίο εσύ εδώ 

ποτέ δεν μπορείς να κάνεις. 

Κατά συνέπεια, αν αναλύσει κανείς τη βιομηχανική παραγωγή, το φάσμα των 

βιομηχανιών της Κύπρου, θα δει ότι στο 75% των τομέων δεν υπάρχει ανταγωνιστι
κότητα ούτε ως θέμα συζήτησης με τις μεγάλες βιομηχανίες της Δύσης, διότι εκεί 

είναι μόνοι τους και ανταγωνίζονται αλλήλους και το ψηλό τους κόστος δε μας 

αφορά εμάς. Στις υπόλοιπες δε, όπου εμείς θα μπορούσαμε να ήμαστε πιο φΟηνοί, 

διότι έχουμε παρόμοιες βιομηχανίες, εκείνοι έχουν μεγάλα εμπορικά ονόματα, τα 

οποία μπορούν να πωλούν ακριβά, και έτσι εμείς δεν μπορούμε να τις ακολουΟή

σουμε, δυστυχώς. Εμείς μοιραίως ως μικρή χώρα με μειωμένη τεχνολογία είμαστε 

υπόχρεοι να ανταγωνιστούμε και να είμαστε συναγωνιστικοί σε σύγκριση με τις 

χώρες του γεωγραφικού μας περιβάλλοντος και της Άπω Ανατολής και δεν έχουμε 

την πολυτέλεια ή την ευχέρεια να συγκριΟούμε και να κτυπήσουμε τους μεγάλους 

οικονομικούς κολοσσούς του κόσμου . Σε αυτά τα προβλήματα προστέθηκε 

πρόσφατα η διεθνής ύφεση, η οποία μείωσε τη ζήτηση ασφαλώς και, όταν μειωθεί η 

ζ11τηση, η αγορά είναι αγορά του αγορασΤ11 πλέον, δεν είναι αγορά του πωληΤ11, με 

όλα τα προβλήματα τα οποία ακολουθούν ως συνέπεια αυτού του γεγονότος. Και 

έχουμε ένα νόμισμα με ψηλή ισοτιμία, είναι σκληρό νόμισμα, το οποίο ούτε να 

υποτιμήσουμε μπορούμε ούτε να αφήσουμε να διολισΟήσει μπορούμε, διότι, εφόσον 

η τιμαριθμική αύξηση είναι συνδεδεμένη με όλα αυτά τα κόστα, έχουμε άμεση 

αύξηση των απολαβών όλων των Κυπρίων και πάλι και τελικά η υποτίμηση εξουδε

τερώνεται. 
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Νομίζω ότι έχουμε ένα πολύ σοβαρό θέμα το οποίο άρχισε να κτυπά την πόρτα 

μας ήδη και το οποίο αφορά την ιδιωτική οικονομία και από την ιδιωτική οικονομία 

αυτό το πρόβλημα θα μεταπηδήσει σύντομα στα δημόσια οικονομικά. Διότι, αν 

υπάρξει ύφεση στην ιδιωτική οικονομία, επειδή δεν μπορούμε να πωλήσουμε τα 

πορτοκάλια μας, επειδή δεν μπορούμε να πωλήσουμε τα ξενοδοχεία μας, επειδή τα 

εργοστάσια ένδυσης λόγω του ψηλού εργατικού κόστους δεν μπορούν να υπάρχουν, 

και δεν υπάρχουν ήδη και τα συναγωνίζονται από γειτονικές χώρες, τα δημόσια 

έσοδα αυτομάτως θα μειωθούν, διότι δε θα υπάρχουν κέρδη να φορολογηθούν, και 

το πρόβλημα της ιδιωτικής οικονομίας μεταφέρεται αυτόματα στα δημόσια οικονο

μικά. 

Και ο φόβος μου, τον οποίο πρέπει να εκφράσω, είναι ότι, αν συνεχιστεί αυτή 

η πορεία, τότε οι δείκτες που χρειαζόμαστε, οι δείκτες του Μάαστριχτ, για να κινη

θούμε με κάποια άνεση προς το χώρο της Ευρωπα"ίκής Κοινότητας, θα παύσουν να 

είναι σε πλαίσια αποδεκτά για την Κύπρο, η οποία Κύπρος έχει ήδη άλλο μεγάλο 

πρόβλημα, το οποίο οφείλεται στο πολιτικό της θέμα. Δηλαδή, αφού η Ευρώπη δε 

μας βάζει εύκολα μέσα από την πόρτα της λόγω του πολιτικού προβλήματος, να 

φανταστούμε τι θα γίνει, αν και στον οικονομικό τομέα αρχίσουμε να βγαίνουμε 

από τις προδιαγραφές, που δεν είναι εντός Μάαστριχτ, αλλά είναι κοντά στο 

Μάαστριχτ αυτή τη στιγμή. 

Δεν έχω να συμπληρώσω, κύριε Πρόεδρε, οτιδήποτε άλλο σε αυτή τη σύντομη 

ομιλία παρά να επισημάνω ακόμα μια φορά ότι μπαίνουμε σε καιρούς χαλεπούς. 

Προσωπικά δεν είμαι εδώ ούτε για να επαινέσω ούτε για να μεμφθώ καμιά κυβέρ

νηση. Είμαι εδώ ως αντιπρόσωπος του λαού που με ψήφισε, για να εκφράσω τον 

προβληματισμό μου για την πορεία που ακολουθεί σήμερα η κυπριακή οικονομία με 

βάση αυτά τα οποία έχω αναφέρει και που είναι υπαρκτά και χειροπιαστά. Και 

εκείνο που θέλω να ευχηθώ είναι, προτού είναι αργά -γιατί θα έρθει η ώρα που θα 

είναι αργά- να συνειδητοποιήσουμε όλοι οι Κύπριοι, όχι μόνο οι εργαζόμενοι, όχι 

μόνο οι εργάτες αλλά όλοι οι Κύπριοι, ότι δεν μπορούμε να ζούμε έξω από κάποιες 

οικονομικές προδιαγραφές, ότι δεν μπορούμε να ζούμε δανειζόμενοι, ότι δεν 

μπορούμε να έχουμε συνεχείς απαιτήσεις. Διότι, αν δεν το αντιληφθούμε αυτό, το 

πρόβλημα της Κύπρου στον οικονομικό τομέα μέσα στα επόμενα χρόνια θα είναι, 

πιστεύω, τεράστιο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης και ο κ. Μαυροκορδάτος. 

Υπάρχουν άλλοι που θα Οέλουν να μιλήσουν; Διότι θα πρέπει να κλείσει 

σήμερα το θέμα και ας μην ξεχνούμε ότι το Οέμα αφορά περισσότερο προοπτικές 

δεν έχει κατατεθεί η πλήρης οικονομική πολιτική της κυβέρνησης. Υπάρχουν άλλοι; 

Και ο κ. Καζαμίας. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Χαιρετίζουμε καταρχήν το γεγονός ότι η νέα κυβέρνηση με την παρουσία και 

την ομιλία του Υπουργού Οικονομικών στη Βουλή εγκαινίασε ένα διάλογο με το 

Κοινοβούλιο πάνω στο ζωτικό κεφάλαιο της κυπριακής οικονομίας, ώστε να 

γνωρίζει τις απόψεις των διάφορων πλευρών πάνω στο θέμα, όταν θα παίρνει τις 
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δικές της αποφάσεις. Ανεξάρτητα από συμφωνίες ή διαφωνίες που θα προκύψουν, η 

διαδικασία αυτή είναι πολιτικά σωσΤ11 και πρακτικά χρήσιμη και θα ευχόμασταν να 

την είχε ακολουΟήσει η κυβέρνηση και σε άλλα θέματα στα οποία, αντί να λειτουρ

γήσει με αυτό τον τρόπο, προκάλεσε θύελλα με την περιφρονητική συμπεριφορά της 

απέναντι σ' αυτό το Κοινοβούλιο. 

Α ναγκαστικά, κύριε Πρόεδρε, περιοριζόμαστε σε μερικές βασικές παρατηρή

σεις, αφού το μόνο που έχουμε μπροστά μας είναι ένα μάλλον σύντομο σημείωμα 

του Υπουργείου Οικονομικών για τα προβλήματα της κυπριαΚ11ς οικονομίας, χωρίς 

να έχουμε καμιά ολοκληρωμένη μελέτη, χωρίς να έχουμε υπόψη μας τις σκέψεις 

έστω της κυβέρνησης πάνω στα μελετώμενα μέτρα που Οα ληφθούν προς αντιμετώ

πιση των προβλημάτων της κυπριακής οικονομίας. 

Η διάγνωση των προβλημάτων της οικονομίας, όπως περιγράφονται στο 

σημείωμα του Υπουργείου Οικονομικών, είναι βασικά αντικειμενική. Είναι επίσης 

πραγματική και βασική η εκτίμηση ότι η σταθεροποίηση της οικονομίας προϋποΟέτει 

την αντιμετώπιση του υπέρογκου δημοσιονομικού ελλείμματος και του πληΟωρι

σμού, που βρίσκεται σε ψηλότερα κατά μέσο όρο επίπεδα σε σχέση με τον πληΟω

ρισμό που παρουσιάζουν χώρες ανταγωνίστριες της δΙΚ11ς μας. 

Η αντιμετώπιση βέβαια των προβλημάτων αυτών συνεπάγεται πολιτικό και 

κοινωνικό κόστος. Θεωρητικά μάλιστα, αν μια κυβέρνηση αποφάσιζε να μη λογα

ριάσει ούτε το ένα ούτε το άλλο, Οα μπορούσε να μηδενίσει τα ελλείμματα αυξάνο

ντας δραστικά τους φόρους και μειώνοντας αδιακρίτως τις δημόσιες δαπάνες. 

Όμως, τα πράγματα δε λειτουργούν έτσι σε μια δημοκρατία και μια κυβέρνηση έχει 

να σταθμίσει διάφορους παράγοντες και να λάβει πολλά πράγματα υπόψη της, πριν 

καταλήξει στις τελικές της επιλογές. 

'Ηταν ωστόσο αναμενόμενο, αναπόφευκτο αλλά και θεμιτό οι διάφορες οργα

νωμένες ομάδες συμφερόντων στην κοινωνία μας, οι βιομήχανοι, οι εργοδότες, τα 

εργατικά συνδικάτα κ.ά., να προσπαθήσουν, όπως ήδη κάνουν, να ασκήσουν την 

επιρροή τους ως προς την τελική διαμόρφωση της δέσμης των μέτρων που θα 

περιέχει το πρόγραμμα σταΟεροποίησης, ώστε καθόλου ή ελάχιστα να επηρεαστούν 

τα συμφέροντα της κάΟε ομάδας. Κι αυτή τους η προσπάΟεια είναι ευεξήγητη, γιατί 

θα πρόκειται για ένα πρόγραμμα λιτότητας που Οα απαιτήσει κάποια πρόσΟετα 

βάρη, κάποιες Ουσίες. Σ' αυτό το σημείο πρέπει να γίνει αναφορά στις ανησυχητικές 

τάσεις που επιδεικνύουν τα ισχυρά οικονομικά συμφέροντα του τόπου και οι φορείς 

που τα εκφράζουν. 

Εκείνο που εκτιμάται ότι πρέπει να κάνει η κυβέρνηση είναι η διαμόρφωση 

μιας τέτοιας δέσμης μέτρων, φορολογικών και αναπτυξιακών, που να μειώνει το 

κοινOj\ιικό κόστος. Δηλαδ11. Οα πρέπει να κατανείμει τα βάρη ανάλογα με τις οικο

νομικές δυνατότητες των πολιτών και όχι να καταφύγει στις εύκολες ισοπεδωτικές 

λύσεις, που πλήττουν αδιακρίτως τα λα·ίκά στρώματα. 

Δεν μπορούμε να ξέρουμε ποια πορεία θα ακολουΟηΟεί πριν από την ανακοί

νωση των μέτρων και την κατάΟεσή τους στο Κοινοβούλιο. Πάντως, οι διάφορες 

αντιφατικές δηλώσεις κυβερνητικών αξιωματούχων προκαλούν σύγχυση και 

ανησυχία, κατά πόσο δηλαδή Οα επικραΤ11σουν τα συμφέροντα του μεγάλου εμπορο

βιομηχανικού κεφαλαίου 11 άλλες, ευρύτερες κοινωνικές και οικονομικές αντιλήψεις 
και επιλογές. Αυτό θα το δούμε σύντομα. 
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Συνεπώς, δεν υπάρχει κανένας λόγος αυτή τη στιγμή να προτρέξουμε, να 

προχωρήσουμε τώρα σε κριτική επί του μη όντος. Οφείλουμε ωστόσο να καταΟέ

σουμε τις απόψεις μας, αυτές που θεωρούμε ότι είναι αντικειμενικά επιβεβλημένες 

και κοινωνικά εξισορροπημένες για την αντιμετώπιση των θεμελιακών προβλη 

μάτων της οικονομίας μας και την ενίσχυση των δυνατοτήτων και της προοπτικής 

για μια όσο το δυνατό πιο αυτοδύναμη οικονομική ανάπτυξη. 

Ένα πρόγραμμα οικονομικής σταθεροποίησης δεν μπορεί παρά να είναι ένα 

πρόγραμμα λιτότητας. Εμείς όμως λέμε όχι στη μονόπλευρη λιτότητα για τους εργα

ζομένους, για τα χαμηλά και τα ασΟενέστερα στρώματα, ακόμη και για τη μεσαία 

τάξη, που μονίμως καλούνται από τις νεοφιλελεύΟερες οικονομικές πολιτικές να 

καταβάλλουν το τίμημα. Ένα πρόγραμμα λιτότητας με την κατάσταση της οικονο

μίας μας πρέπει να έχει αφετηρία το δημόσιο τομέα και μέσα από μια σειρά μέτρων 

περισυλλογής να καταλ11γει στη μείωση των καταΟλιπτικών ελλειμμάτων. 

Η φημολογούμενη αύξηση του συντελεσΤ11 του φόρου προστιθέμενης αξίας, 

που, όντας η εύκολη λύση, φαίνεται να παρουσιάζεται 11 φέρεται από την κυβέρνηση 
ως αναπόφευκτη, δεν είναι παραδεκτή. Η κυβέρνηση πρέπει να μελετήσει την 

επιβολή μιας έκτακτης, ειδΙΚ11ς φορολογίας πάνω στα υψηλά και τα πολύ υψηλά 

εισοδήματα για όσο χρόνο Οα διαρκέσει το πρόγραμμα σταΟεροποίησης, π.χ . για δύο 

ή τρία χρόνια . 

Η αμφισβήτηση και η επιδίωξη ακύρωσης των κεκτημένων των εργαζομένων 

θα ήταν μια εντελώς απαράδεκτη οπισΟοδρόμηση και σε μια τέτοια εξέλιξη όχι μόνο 

δε Οα μείνουμε αδιάφοροι, αλλά Οα βρεΟούμε αποφασιστικά στο πλευρό των εργαζο

μένων. Για παράδειγμα, αν υιοΟετηΟεί η επίθεση ενάντια στην ΑΤ Α -κάποια 

αναφορά στις αυτόματες αυξήσεις έκανε και ο κ. Ρολάνδης προηγουμένως- αν 

εξαπολυθεί τέτοια επίθεση, δε Οα οδηγηΟούμε σε οικονομική ανάκαμψη αλλά σε 

κοινωνική αναταραχή και οξύτητα, με αποτέλεσμα την επιδείνωση της συνολικής 

οικονομικής κατάστασης και τη διασάλευση του επενδυτικού κλίματος, που είναι 

αναγκαίο για την αναζωογόνηση της οικονομικής δραστηριότητας. 

Η ανάγκη σταθεροποίησης της οικονομίας δεν επιτρέπεται να αποτελέσει 

αφορμ11 για την κατάργηση ή υποβάΟμιση κοινωνικών Οεσμών και ευκαιρία για την 

επιβολή των νεοφιλελεύΟερων επιλογών του μεγάλου εμπορικού κεφαλαίου. Εκτός 

από την ΑΤ Α, μια τέτοια εξέλιξη Οα ήταν η περαιτέρω φιλελευΟεροποίηση των εισα

γωγών, και πάσχουμε από αυτού του είδους τη φιλελευΟεροποίηση, η κατάργηση ή η 

αποδυνάμωση της Επιτροπής Τιμών και Προστασίας του Καταναλωτή και τα λοιπά . 

Η αντιμετώπιση του διττού και αλληλοτροφοδοτούμενου προβλ11ματος του 

δημοσιονομικού ελλείμματος και του δημόσιου χρέους δεν μπορεί να επιχειρηθεί 

μόνο με βραχυπρόΟεσμα φορολογικά μέτρα αύξησης των δημόσιων εσόδων και με 

συμπίεση των δημόσιων δαπανών. Επιβάλλεται η ταυτόχρονη λήψη όλων των 

αναγκαίων μέτρων για την επίλυση των διαρΟρωτικών προβλημάτων της οικονο

μίας, για την ενδυνάμωση της παραγωγΙΚ11ς βάσης της βιομηχανίας και για την 

αναβάθμιση της γεωργίας. Είναι γι' αυτό που επείγει η άμεση χάραξη μιας νέας 

βιομηχανΙΚ11ς και τεχνολογικής στρατηγικής για τον εκσυγχρονισμό των κυπριακών 

επιχειρηματικών παραγωγικών μονάδων. Το πρόγραμμα σταΟεροποίησης δηλαδή 

πρέπει να συνοδεύεται από μια παράλληλη δέσμη μέτρων δυναμικής αναπτυξιακής 

πολιτικής, ώστε το σταΟεροποιητικό πρόγραμμα να μην εξουδετερώσει τις προο

πτικές περαιτέρω ανάπτυξης της οικονομίας. 
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Κύριε Πρόεδρε, είμαστε σε μια φάση όπου πρέπει να μην περιοριστούμε 

απλώς σε μια ανορΟόδοξη και επιφανειακή αναμέτρηση με τα αποτελέσματα της 

κρίσης, ενώ τα αίτια της να αφεθούν να λειτουργούν ανεμπόδιστα και να αναπαρά

γουν την ίδια την κρίση και μάλιστα σε μορφές ολοένα και χειρότερες. 

Οι απόψεις μας είναι γενικές, ίσως και σ' ένα βαΟμό θεωρητικές, γιατί λείπει 

ακόμη η κυβερνητική πολιτική και πρόταση, που Οα αποτελέσει τη βάση ουσιαστικής 

συζήτησης για τα προβλ11ματα και το μέλλον της οικονομίας μας. Είναι όμως 

χρήσιμη αυτή η προκαταρκτική συζήτηση, γιατί ανοίγει ένα διάλογο και στέλνει 

ορισμένα καΟαρά μηνύματα στην κυβέρνηση, ότι δηλαδή τα μέτρα της δεν πρέπει να 

στρέφονται μονόπλευρα ενάντια στους εργαζομένους, τα λα'ίκά και τα μεσαία στρώ

ματα του λαού και ότι ο προκλητικός πλούτος σε μια ημικατεχόμενη χώρα πρέπει να 

συμβάλλει κατ' αναλογίαν στα δημόσια βάρη του σταθεροποιητικού προγράμματος 

μιας οικονομίας, που οι προνομιούχοι της πρέπει να μάΟουν επιτέλους να δίνουν 

και όχι μόνο να παίρνουν. Δε χρειάζεται να Ουμίσουμε ξανά την τεράστια συμβολή 

των εργαζομένων και των μισΟωτών στα δημόσια βάρη και την αντιστρόφως 

ανάλογη συμμεΤΟΧ11 τους στην κατανομή του εΟνικού εισοδ11ματος. 

Κύριε Πρόεδρε, μιλάμε για τα σοβαρά προβλήματα της κυπριακής οικονομίας, 

που αντικειμενικά διαπιστώνονται, και για τη συνεπακόλουθη κρίση που προκα

λούν. Γι' αυτό, πρέπει να είμαστε αντικειμενικοί και στις παρατηρήσεις μας. Υπάρ

χουν διάφορες αποχρώσεις απόψεων. Εμείς δε συμμεριζόμαστε την άποψη ότι στην 

οικονομία όλα περίπου είναι ρόδινα και άρα δε χρειάζεται η λήψη μέτρων ούτε και 

την επίμονη προσπάΟεια ωραιοποίησης που καταβάλλεται, για να πεισθούμε ότι η 

απελΟούσα κυβέρνηση μόνο επαίνους δικαιούται για την οικονομική της πολιτική. 

Άλλο τόσο βέβαια δε συμμεριζόμαστε την άποψη ότι στην οικονομία μας όλα είναι 

μαύρα και ετοιμόρροπα, ά,.τcoψη που συνοδεύεται με τη σχετική καταστροφολογία, 

ώστε να δικαιολογηΟούν a priori τα όποια κλειστά μέτρα, τα όποια σκληρά μέτρα 
μονόπλευρης λιτότητας ενδεχομένως Οα ληφθούν. 

Αντικειμενικό γεγονός είναι ότι η οικονομία μας όντως παρουσιάζει σοβαρά 

προβλ11ματα και ότι είναι πολύ μεγάλες οι ευΟύνες που φέρει η απελΟούσα κυβέρ

νηση για τη σημερινή κατάσταση. Όλη η οικονομική πολιτική μετά το 1974 έχει τις 

δικές της ευΟύνες βέβαια, για να μην περιοριζόμαστε μόνο στην τελευταία πεντα

ετία. Όσον αφορά την κυβέρνηση Βασιλείου, ευΟύνεται, γιατί με την έλλειψη 

συγκροτημένης οικονομικής πολιτικής, το χωρίς όρια φιλελευΟερισμό και την 

ολιγωρία που επέδειξε στην αντιμετώπιση των δημοσιονομικών και διαρΟρωτικών 

προβλημάτων φέρει ευΟύνη για την αποδιοργάνωση του παραγωγικού ιστού της 

οικονομίας, την αποβιομηχάνιση -το κλείσιμο εργοστασίων ακόμη συνεχίζεται- την 

υδροκέφαλη μεγέΟυνση του τουρισμού και των υπηρεσιών και την υπονόμευση των 

δυνατοτήτων συνέχισης της αναπτυξιακής προσπάΟειας της χώρας. 

Η γεωργία, που όλοι μας την αποκαλούμε σπονδυλική στήλη της οικονομίας 

μας, ποτέ δε δεινοπάθησε τόσο όσο τα τελευταία χρόνια, για να πληγεί ακόμη περισ

σότερο από την ασύδοτη φιλελευΟεροποίηση των εισαγωγών αγροτικών προ'ίόντων, 

πέρα από τα καλυπτόμενα από τη σύμβαση για την τελωνειακή ένωση προ·ίόντα. Και 

είναι πολύ χαρακτηριστικό παράδειγμα των ημερών οι εισαχθέντες χυμοί, από τη 

Βραζιλία κυρίως, που καλύπτουν απόθεμα δύο ετών για τις χυμοβιομηχανίες της 

Κύπρου και έτσι έχουμε το σημερινό πρόβλημα των εσπεριδοκαλλιεργητών. 

, 
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Ακόμη, η προηγούμενη κυβέρνηση δε φρόντισε να προσδώσει στην οικονομία 

δυναμισμό και ικανότητα να απορροφά, όσο είναι δυνατό, τους κραδασμούς που 

προέρχονται από επιδράσεις εξωγενών παραγόντων, όπως ήταν ο πόλεμος στον 

Κόλπο ή η οικονομική ύφεση στην Ευρώπη, και ιδιαίτερα στο Ηνωμένο Βασίλειο, 

σήμερα. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι όσο δημόσιο χρέος συγκεντρώΟηκε στα πρώτα 

τριάντα χρόνια από της ίδρυσης της ΚυπριαΚΙ1ς Δημοκρατίας μέχρι το 1988 που 
ανέλαβε ο Πρόεδρος Βασιλείου (.f1,4 δισεκατομμύρια) σχεδόν άλλο τόσο συσσωρεύ
τηκε μόνο μέσα στην πενταετία της διακυβέρνησης Βασιλείου (Ω,4 δισεκατομμύρια) 

μέχρι το 1992. Η πολιτική του τέως Προέδρου για μείωση του εξωτερικού δημόσιου 
χρέους δεν ήταν παρά ένα τέχνασμα στο βωμό της εξυπηρέτησης εκλογικών σκοπι

μοτήτων. 'Ηταν μια πολιτική χωρίς ουσιαστικό αντίκρισμα, αφού η αλόγιστη 

προσφυγή στον εσωτερικό δημόσιο δανεισμό διαμόρφωσε το συνολικό δημόσιο 

χρέος σε τέτοια επίπεδα, που δημιουργούν μια επικίνδυνη αποσταΟεροποιητική 

δυναμική ανάμεσα στις πληρωμές τόκων, τα δημοσιονομικά ελλείμματα και το 

δημόσιο χρέος, μια πολιτική που οδηγεί τη χώρα σ' αυτό που οι οικονομολόγοι στην 

ορολογία τους αποκαλούν "παγίδα χρέους", δηλαδή σε ένα φαύλο κύκλο αναπαρα

γωγής του δημόσιου χρέους και των ελλειμμάτων μέσω της αύξησης των πληρωμών 

τόκου. Είναι χαρακτηριστικό και σημειώνεται ότι οι πληρωμές τόκων επί του δημό

σιου χρέους το 1991 ήταν ί116 εκατομμύρια και το 1992 .f127 εκατομμύρια, όσο 
περίπου προβλέπεται ότι θα είναι και το δημοσιονομικό έλλειμμα το 1993. Όταν 

μιλούν οι αριθμοί, περισσότερα σχόλια ίσως να μη χρειάζονται. 

Και ας μην επιχειρείται η επίρριψη στην άμυνα του προβλήματος της οικονο

μίας. Γιατί, αν δεν υπάρχει άμυνα, δεν υπάρχει ασφάλεια, κουράγιο, ελπίδα, ηΟικό 

για δημιουργία και ανοικτές προοπτικές στο μέλλον. Και ούτε μπορεί να υποστηρι

χθεί σοβαρά ότι οι δαπάνες για την άμυνα υπήρξαν περισσότερες των αναγκαίων ή 

ότι υπερέβησαν τις δυνατότητες της κυπριακής οικονομίας. Το πρόβλημα δεν είναι 

οι δαι-τάνες για την άμυνα' αρκεί να γίνονται σωστά και αδιάβλητα. Άλλωστε, ποιος 

έθεσε θέμα για οποιεσδ11ποτε άλλες ουσιώδεις δημόσιες δαπάνες, για να μπορούμε 

να θέσουμε υπό συζήτηση την αναγκαιότητα ή τη χρησιμότητα των αμυντικών μας 

δαπανών; 

Κύριε Πρόεδρε, αυτά, όσον αφορά τις σοβαρές ευΟύνες που προκύπτουν από 

την οικονομική πολιτική ή ακριβέστερα από την έλλειψη συγκροτημένης οικονο

μικής πολιτικής της προηγούμενης κυβέρνησης. Και όσον αφορά εμάς του Σοσιαλι

στικού Κόμματος ΕΔΕΚ, αυτή δεν είναι μια εκ των υστέρων και εκ του ασφαλούς 

κριτική. Η διαφωνία μας εκφραζόταν καΟημερινά και σαφέστατα μια ολόκληρη 

πενταετία και επισφραγιζόταν με την καταψήφιση των προϋπολογισμών και την 

προβολή των προτάσεών μας, που καταθέτουμε και στη σημερινή συζήτηση όχι ως 

δόγματα, όχι ως τελειωτικές λύσεις, αλλά ως προτάσεις για συζΙ1τηση που ποτέ η 

προηγούμενη κυβέρνηση δε θέλησε να συζητήσει στα σοβαρά, γιατί είχε άλλους οικο

νομικούς προσανατολισμούς, άλλη φιλοσοφία. 

Αλλά, ευΟύνες για εκείνη την οικονομΙΚ11 πολιτική και τη σημερινΙ1 κρίση της 

οικονομίας υπάρχουν και σ' αυτή την αίθουσα του Κοινοβουλίου. Η νεοφιλελεύΟερη 

πολιτική Βασιλείου στηρίχΟηκε βέβαια από το ΑΚΕΛ, που ήταν το κατεξοχήν 

συμπολιτευόμενο κόμμα, αλλά όχι μόνο' στηρίχΟηκε και από το μεγαλύτερο κόμμα 

της σημερινής συγκυβέρνησης. Γιατί ο Δημοκρατικός Συναγερμός, και ας διαμαρτύ

ρεται ο κ. Μάτσης, συνοδοιπόρησε πλΙ1ρως με την κυβέρνηση Βασιλείου, στήριξε την 
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οικονομική της πολΙΤΙΚ1], υπερψήφιζε τους προϋπολογισμούς της, χωρίς ποτέ να 

διατυπώσει οποιαδήποτε ουσιαστική διαφωνία, πλην των γνωστών άσφαιρων 

πυρών για την τιμή των όπλων. Κάποιες περικοπές κονδυλίων, που άλλωστε 

επανέρχονταν και εγκρίνονταν λίγο αργότερα με τη μορφή συμπληρωματικών προϋ

πολογισμών, δεν είχαν καμιά σχέση με τη φιλοσοφία ούτε με την οικονομική πολι

τική της κυβέρνησης. 

Το ΔΗΚΟ ασκούσε εντονότερη κριτική, καταΨ11φισε μαζί μας τον προϋπολο

γισμό του 1993 και κατέΘεσε και μια σωστή στον προβληματισμό της πρόταση νόμου 
σε μια προσπάΟεια για περιορισμό του δημοσιονομικού ελλείμματος. Σημειώνουμε 

ότι οι τροπολογίες ΔΙ-ΙΣγ -ΔΗΚΟ κατά τη Οέσπιση της φορολογικής μεταρρύΟμισης 

στέρησαν σημαντικά έσοδα από το κράτος προς όφελος του μεγάλου κεφαλαίου, των 

μεγάλων εταιρειών. Έτσι, αν Οέλουμε να είμαστε αντικειμενικοί, πρέπει να πούμε 

ότι οι ευθύνες της πολιτικής που προκάλεσε τα προβλήματα που συζητούμε σήμερα 

δε βαρύνουν μόνο την προηγούμενη κυβέρνηση, αλλά και την πλειοψηφία ΑΚΕΛ

ΔΗΣΥ, και κατά δεύτερο λόγο το ΔΗΚΟ, που ενέκριναν την κυβερνητική πολιτική 

και με την ψήφο τους τη μετέτρεπαν κάΟε φορά σε νόμο του κράτους. 

Κύριε Πρόεδρε, σήμερα έχουμε μια νέα κυβέρνηση και άλλες ισορροπίες στο 

Κοινοβούλιο. Όμως, ας μην αλλάξουν απλώς οι κομματικοί ρόλοι στο τυπικό 

σχήμα συμπολίτευση-αντιπολίτευση λόγω της κυβερνητικής αλλαγής. Το χΟεσινό 

λάΟος να μην ονομάζεται "σωστό" και αντιστρόφως ανάλογα με το ποιος βρισκόταν 

χΘες ή ποιος βρίσκεται σ1]μερα στην εξουσία. Ας πρσπαΟ1]σουμε ειλικρινά να υπερ

βούμε τις σκοπιμότητες, χαράζοντας με συναίνεση, αν είναι δυνατό, και μια κοινή 

οικονομική πολΙΤΙΚ1] σταΟεροποίησης με κύριους άξονες την κοινωνική δικαιοσύνη 

και την αναπτυξιακή προοπτική. Άλλωστε, αυΤ1] η Βουλή μπορεί, αν το θελήσει, να 

καθοδηγήσει σωστά και να βοηΟι]σει αποτελεσματικά τη νέα κυβέρνηση. Μην 

ξεχνάμε ότι κανένα μέτρο δεν ισχύει και δεν εφαρμόζεται, αν πρώτα δεν περάσει 

από αυτό το Σώμα. 

Αξίζει όμως να κάνουμε και μια αλλιώτικη εκτίμηση και μια υπογράμμιση, 

αφού συζητάμε το πρώτο σοβαρό Οέμα που κατέΟεσε η νέα κυβέρνηση. Το άλλο Οέμα 

που συζητάμε δεν το κατέΟεσε' το προκάλεσε η νέα κυβέρνηση. ΊΌ γεγονός ότι η 

συγκυβέρνηση ΔΗΣΥ -ΔΗΚΟ διαΟέτει πλειοψηφία στη Βουλή είναι όντως ένα 

μεγάλο πλεονέκτημα για την κυβέρνηση. Είναι όμως και ένας πολύ μεγάλος πειρα

σμός και μια επικίνδυνη παγίδα, αν χρησιμοποιηΟεί αλόγιστα χωρίς φρόνηση, χωρίς 

σύνεση. Γιατί η ορΘότητα και η κοινωνική αποδοχή των μέτρων μιας πολιτικής λιτό

τητας δε μετριούνται μόνο με την πλειοψηφία των Βουλευτών, αλλά κρίνονται 

κυρίως από την κοινωνία των πολιτών και τα οργανωμένα τους σύνολα, τα οποία 

είναι γνωστό πως δε λειτουργούν πάντα και μόνο με τα στενά παραταξιακά 

κριτήρια αλλά και με την αντίληψη των ευρύτερων κοινωνικών συμφερόντων. Όχι 

λοιπόν μονόπλευρη λιτότητα σε βάρος των λα'ίκών και μεσαίων στρωμάτων, αλλά 

μέτρα που να διαπνέονται από το αίσΟημα της κοινώνικής δικαιοσύνης και της 
κοινωνικής αλληλεγγίJης. 

Αυτή είναι μια καλόπιστη παρατήρηση που απευΟύνεται στα κόμματα της 
σημερινής συγκυβέρνησης και που Οα ήταν χρι]σιμο να την κατέχουν και όσοι 

διαμορφώνουν την κυβερνητική πλειοψηφία μέσα στο Κοινοβούλιο. Εμείς πάντως 

θα αναμένουμε τα κυβερνητικά μέτρα και Οα τα κρίνουμε χωρίς προκατάληψη. Από 

εμάς η κυβέρνηση Οα κρίνεται αλλά πάντα και μόνο ανάλογα με τα έργα της. 

Ευχαριστώ πολύ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαυροκορδάτος. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Ο προηγούμενος συνάδελφος, ο κ. Ι-Ιλιάδης, στην ομιλία του, που ήταν ομιλία 

προεκλογικής περιόδου, είδε τα τελευταία πέντε χρόνια κατάμαυρα από οικονομική 

άποψη και μας ανέφερε ότι είχαμε αύξηση του εξωτερικού δημόσιου χρέους στο 

διπλάσιο, χωρίς να τονίσει τις πολύ ψηλές δημόσιες δαπάνες για την άμυνα. Γιατί, 

αν ανέφερε κι αυτές τις δαπάνες, τότε η εικόνα δε Οα Ι1ταν αυτή που παρουσίασε. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Συζητούμε την έκΟεση του Υπουργού Οικονομικών στην οποία παρουσιάζο

νται οι εκτιμήσεις της κυβέρνησης Κληρίδη για την κατάσταση της κυπριακής οικο

νομίας, τα προβλήματα και τις προοπτικές της. Συζητούμε ένα σοβαρό Οέμα το 

οποίο ενδιαφέρει πρώτιστα το λαό, γιατί από τις εκτιμήσεις και διαπιστώσεις που 

γίνονται Οα εξαρτηΟΟ1Jν οι κατευΟύνσεις της οικονομικής πολιτικής της κυβέρνησης . 

Από τις κυβερνητικές διαπιστώσεις και εκτιμι1σεις Οα διαφανεί κατά πόσο η σημε

ρινή κυβέρνηση είναι έτοιμη να συνεχίσει την κοινωνικά προσανατολισμένη μεικτή 

οικονομία, την κατοχύρωση της δικαιότερης κατανομι1ς και ανακατανομι1ς του 

εθνικού εισοδι1ματος και την κατανομι1 των οικονομικών βαρών ανάλογα με το εισό

δημα του καΟενός. 

Η κυβέρνηση Κληρίδη όμως, αντί να αξιολογήσει νηφάλια την κατάσταση της 

κυπριακι1ς οικονομίας και να δώσει την αντικειμενική εικόνα που παρουσιάζεται, 

προχώρησε σε μια μονόπλευρη και επιλεκτική παρουσίαση της επικρατούσας κατά

στασης. ΠροσπάΟησε η κυβέρνηση Κληρίδη να αποδείξει με παραποιημένα και 

διαστρεβλωμένα οικονομικά στοιχεία και να δώσει την εντύπωση ευρύτερα ότι 

παρέλαβε "καμένη γη", ότι η κυπριακι1 οικονομία βρίσκεται στα πρόΟυρα της 

πτώχευσης και ότι ήδη άρχισε να καταρρέει ολοκληρωτικά . Για να στοιχειοΟετηΟεί 

αυη1 η Οέση, χρησιμοποιήΟηκαν διάφορα τεχνάσματα. Δεν προτίΟεμαι να ασχοληΟώ 

με αυτά, μια και ο Γενικός Γραμματέας της Κεντρικι1ς Επιτροπι1ς του ΑΚΕΛ 

κ. Δημήτρης Χριστόφιας τα ξεσκέπασε με την ομιλία του ενώπιον του Σώματος. 

Φυσιολογικά όμως γεννιέται ένα βασανιστικό ερώτημα, το οποίο πρέπει να 

απαντηΟεί: Γιατί η κυβέρνηση Κληρίδη ενδιαφέρεται τόσο να δείχνει ζοφερή την 

κατάσταση της κυπριακής οικονομίας και χρησιμοποιεί με τόση ευκολία την κινδυ

νολογία και την καταστροφολογία; Αν βρισκόμασταν στην προεκλογική περίοδο 

και στα πρόθυρα των προεδρικών εκλογών του Φλεβάρη του 1993, θα 11ταν κατα
νοητή μια τέτοια τακτική και στάση. Γιατί όμως συνεχίζεται και μετεκλογικά; 

Αν στόχος της κυβέρνησης Κληρίδη ήταν να παρουσιάσει ζοφερή την κατά

σταση της οικονομίας που παρέλαβε, για να έρΟει ύστερα από λίγο καιρό και να 

παρουσιάσει στο λαό πως χάριν της ορθής κυβερνητικής οικονομικής πολΙΤΙΚ11ς η 

οικονομία του τόπου ανακάμπτει και αρχίζει η ανοδική της πορεία, αυτό δε Οα μας 

ανησυχούσε και τόσο. Οι σκέψεις της κυβέρνησης όμως είναι άλλες και στοχεύουν 

βασικά σε δυο κατευΟύνσεις: 

Ι-Ι δημιουργία της εντύπωσης ότι παραλήφΟηκε "καμένη γη" και ότι η οικο

νομία οδεύει προς την καταστροφ11 υποβοηΟά την κυβέρνηση Κληρίδη να προετοι

μάσει ψυχολογικά το έδαφος, για να προωΟήσει μια αντιλα'ίκι1, νεοφιλελεύΟερη 
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οικονομική φιλοσοφία και πολιτικι1. Οι πρώτες ενδείξεις έχουν φανεί και δηλώσεις 

στελεχών της κυβέρνησης ήδη έχουν γίνει προς αυτή την κατεύΟυνση. Η έκΘεση του 

Υπουργείου οικονομικών αντικατοπτρίζει αλλού έμμεσα και αλλού άμεσα και 

σαφώς την οικονομική φιλοσοφία του νεοφιλελευΘερισμού γύρω από την οποία 

προτίθεται να κινηΘεί η νέα κυβέρνηση. Αυτό είναι το ένα. 

Το άλλο που επιδιώκει η κυβέρνηση Κληρίδη με τη Θεωρία της "καμένης γης" 

και την παρουσιαζόμενη δΙ10εν ζοφερή εικόνα της οικονομίας είναι να δημιουργήσει 

άλλοΘι για τον απεγκλωβισμό της από προεκλογικές διακηρύξεις. ΔηλαδΙ1 "ναι μεν 

υποσχεθήκαμε το ένα ή το άλλο, όμως δε γνωρίζαμε την πραγματική κατάσταση και 

τις πραγματικές δυνατότητες της οικονομίας. Είναι γι' αυτό που δεν μπορούμε 

σήμερα να υλοποιήσουμε ό,ΤΙ υποσχεθήκαμε. Είναι γι' αυτό που πρέπει να σφίξουμε 

το ζωνάρι, να καΟηλωΟούν οι μισΟοί, να περικοπούν κοινωνικές παροχές, να μπουν 

νέες φορολογίες, για να καταστεί εφΙΚΤΙ1 η ανόρΟωση της οικονομίας, και μετά 

βλέπουμε". 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι του χαρακτήρα μας να ωραιοποιούμε τα πράγματα 

και ιδιαίτερα τα Θέματα που σχετίζονται με την οικονομία και το βιοτικό επίπεδο 

του λαού. Ούτε χρησιμοποιούμε ροζ γυαλιά, για να τα βλέπουμε όλα ρόδινα' η 

κυπριακή οικονομία έχει προβλ11ματα και αντιμετωπίζει δυσκολίες. Κατά τη θητεία 

της προηγούμενης κυβέρνησης, ασκήσαμε κριτική και υποβάλαμε σωρεία εισηγήσεων 

για ορΘολογισΤΙΚ11 αντιμετώπιση δυσκολιών και προβλημάτων που αναφύονταν. 

Αλλά το να Θέλουν οι κυβερνώντες να παρουσιάσουν την κυπριακή οικονομία σαν 

καμένη γη ή ότι οδεύει προς την καταστροφ11, αυτό είναι εκτός πραγματικότητας . 

Κάποιοι επιμένουν όμως πεισματικά να φέρουν μαύρα γυαλιά, για να βλέπουν όλα 

τα ζητήματα της οικονομίας μαύρα κι άραχλα. 

Από δικής μας πλεράς δεν προτιΘέμεΘα να ακολουΟ11σουμε την τακτική τους. 

Πάγια Θέση της κοινοβουλευΤΙΚ11ς μας ομάδας είναι η μελέτη των αντικειμενικών 

στοιχείων και η επεξεργασία θέσεων βασισμένων σε πλήρη στοιχεία και όχι σε στοι

χεία ελλιπή ή διαστρεβλωμένα. Το ΑΚΕΛ είναι σε Οέση να δώσει την πραγματική 

εικόνα που παρουσιάζει η κυπριαΚΙ1 οικονομία, όπως και εισηγΙ1σεις για την επίλυση 

των προβλημάτων, ώστε να επιτευχΘεί η διαρΘρωτική αναβάθμιση και να συνεχιστεί 

η αναπτυξιακή πορεία της. 

Ι-Ι κυβέρνηση όμως δεν προχώρησε πέραν των διαπιστώσεων και δεν έκανε 

αναφορά σε οποιαδ11ποτε προτεινόμενα μέτρα και εισηγι1σεις. Θα αναμένουμε την 

εξαγγελία τους και τότε Θα τοποΟετηΘούμε συγκεκριμένα. Θέλουμε να ελπίζουμε ότι 

το συντομότερο δυνατό οι εισηγήσεις της κυβέρνησης Οα δημοσιοποιηΟούν, για να 

παρασχεΘεί η δυνατότητα να διεξαχΟεί δημιουργική συζήτηση επί συγκεκριμένων 

εισηγήσεων, ώστε ο λαός να μπορέσει να κρίνει τις τοποΟετήσεις της κάθε πλευράς 

ανεπηρέαστα και αντικειμενικά. 

Διακατεχόμαστε από ανησυχία για τις επιλογές που προτίΘεται να κάνει η 

κυβέρνηση, γιατί από την αξιολόγηση της κατάστασης της κυπριακής οικονομίας 

που έγινε από τον Υπουργό οικονομικών διαφαίνονται ζοφερές μέρες για τους 

εργαζομένους και τον αγροτικό πληΘυσμό με το προβλεπόμενο ξέσπασμα μιας φορο

μπηχτικής πολιτικής. 

Η αγροτική οικονομία, παρά τα θετικά βήματα που έγιναν κατά τα τελευταία 

πέντε χρόνια, εξακολουΟεί να αντιμετωπίζει σοβαρά προβλήματα διάρΟρωσης, 

κόστος και διάΘεσης της παραγωγι1ς. 1-1 κυπριακή αγροτική οικονομία απολαμβάνει 
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υψηλή προστασία και για αρκεΤά προ'ίόντα υπάρχουν σημαντικές επιδΟτ11σεις και 

επιχορηγήσεις διάφορων μορφών. Κι αυτό γιατί υπάρχει ψηλό κόστος παραγωγής, 

πράγμα που διαφορετικά Οα καθιστούσε τις τιμές μιας σειράς αγροτικών προ'ίόντων 

απρόσιτες στον καταναλωτή. Από τη μια οι επιδοτήσεις συμβάλλουν ως ένα βαθμό 

στη δικαιότερη κατανομή και ανακατανομή του εθνικού εισοδήματος, ενώ από την 

άλλη ο προστατευτισμός διαφυλάσσει τα ντόπια αγροτικά προ'ίόντα από τον 

αθέμιτο ανταγωνισμό των εισαγόμενων ομοειδών προ·ίόντων. 

Για να μπορέσει ο Κύπριος αγρότης να αντεπεξέλΟει στα καλέσματα των 

καιρών, για να έχει τη δυνατότητα να επιβιώσει και για να γίνουν όσο το δυνατό 

λιγότερο οδυνηρές οι επιπτώσεις των διαδικασιών για εναρμόνιση με την Ευρω

πα'ίκή Κοινότητα, απαιτούνται ζωτικής σημασίας διαρΟρωτικές και θεσμικές 

αλλαγές στις δομές της αγροτικής οικονομίας. Απαιτείται η αναβάθμιση, ο εκσυγ

χρονισμός και η εισαγωγή νέων τεχνολογικών μεΟόδων στην αγροτική παραγωγή. 

Μόνο έτσι η κυπριακή αγροτική οικονομία θα παράγει προ'ίόντα ποιοτικά αναβαθ

μισμένα και συναγωνίσιμα' μόνο έτσι θα επιτευχΟεί η μείωση του κόστους παρα

γωγής. 

Για να μπορέσουν να γίνουν αυτά, Οα πρέπει να λυΟεί μια σειρά γενικών 

προβλημάτων που σχετίζονται με την αγροτική οικονομία, μερικά από τα οποία 

είναι τα ακόλουθα: 

Ο μέσος γεωργικός κλήρος Οα πρέπει να αυξηΟεί. Για να επιτευχθεί κάτι 

τέτοιο, πρέπει η κραΤΙΚ11. εκκλησιαστική και μοναστηριαΚ11 γεωργική γη να αποδοΟεί 

στους καλλιεργητές. Ταυτόχρονα Θα πρέπει να ληφΘούν δραστικά μέτρα για την 

προστασία και ανάπτυξη γενικά της καλλιεργΙ1σιμης γεωργικής γης. 

Ο αναδασμός έχει προσφέρει σημαντικά οφέλη στους παραγωγούς προς αυτή 

την κατεύθυνση εκεί όπου εφαρμόστηκε. Θα πρέπει όμως οι υπηρεσίες του να 

αναβαΘμιστούν περαιτέρω, να εκσυγχρονιστούν, να επιταχυνθούν οι ρυΘμοί εφαρ

μογής και να απλοποιηΟούν οι διαδικασίες του με νομοΟετικά ή άλλα μέτρα. 

Το νερό διαδραματίζει σημαντικό ρόλο, μια και επιδρά τόσο στην ποσότητα 

και ποιότητα της παραγωγής όσο και στο κόστος της. Τα προβλήματα με τις τιμές 

του νερού εξακολουΘούν να υφίστανται, ενώ σε αρκετές περιπτώσεις η άντληση 

νερού έχει καταστεί ασlΊμφορη. Η κατασκευή μεγάλων περιφερειακών και τοπικών 

υδατικών και αρδευτικών έργων πρέπει να συνεχιστεί και να εντατικοποιηΘεί περαι

τέρω. Είναι γι' αυτό που απαιτείται η άμεση ίδρυση και λειτουργία φορέα υδάτων, 

για τη δικαιότερη και ορΟολογιστικότερη εκμετάλλευση των υδάτινων πόρων με τη 

διασφάλιση ταυτόχρονα των συμφερόντων και δικαιωμάτων όλων των επηρεαζό

μενων παραγωγών. 

Η λήψη δραστικών μέτρων για τον πραγματικό, αποτελεσματικό και αυστηρό 

αγορανομικό έλεγχο στις τιμές βασικών συντελεστών που επηρεάζουν αρνητικά το 

κόστος, όπως είναι τα γεωργοκτηνοτροφικά μηχανήματα και εξαρτήματα, τα φυτο

φάρμακα, ζωοφάρμακα, λιπάσματα και χημικά παρασκευάσματα, αποτελεί άμεση 

προτεραιότητα. 

Η σταθεΡΙ1 διάΘεση της αγροτικής παραγωγής επιτυγχάνεται με την απλο

ποίηση των δομών εμπορίας, κάτι που, για να πραγματοποιηΘεί, πρέπει να ενισχυ

θούν τα υφιστάμενα Συμβούλια Εμπορίας και να επεκταθεί ο θεσμός εκεί όπου 
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χρειάζεται. Τα νομοΟετικά ΟεσμοΟετημένα Συμβούλια Εμπορίας έχουν τη δυνατό

τητα να προγραμματίζουν την παραγωγή, να μελετούν τις διακυμάνσεις της εσωτε

ρικής και διεΟνούς αγοράς, να βλέπουν τις αλλαγές στις προτιμήσεις του κατανα

λωτή και έγκαιρα να διαμορφώνουν τις ποικιλίες των παραγόμενων προ'ίόντων και 

έτσι κατά οργανωμένο τρόπο να προωΟούν την εμπορία και διάΟεση των αγροτικών 

προ·ίόντων. Έτσι, εξασφαλίζουν α..-τό τη μια τις καλύτερες δυνατές τιμές για τον 

παραγωγό που προσφέρει η αγορά και από την άλλη αποφεύγεται ο ανταγωνισμός 

ομοειδών κυπριακών αγροτικών προ'ίόντων στις αγορές του εξωτερικού, που επηρε

άζει δυσμενώς τις τιμές τους. 

Πρέπει να δημιουργηΟούν οι αναγκαίες κτηνοτροφικές περιοχές με την 

ανάλογη ορΟή υποδομή. 

Ο Οεσμός του Συνεργατισμού πρέπει να διαφυλαχΟεί και να ενισχυΟεί περαι

τέρω. Τα αγροτικά χρέη προς τις διάφορες συνεργατικές τράπεζες και άλλους 

δανειοδοτικούς οργανισμούς (εμπορικές τράπεζες) πρέπει να μετατραπούν σε μεσο

πρόΟεσμα και μακροπρόΟεσμα χαμηλότοκα δάνεια. Για το σκοπό αυτό πρέπει να 

επισπευσΟούν οι ειδικές μελέτες, ώστε να αντιμετωπιστεί ορΟολογιστικά το σοβαρό 

πρόβλημα των αγροτικών χρεών. 

Πρέπει να τερματιστεί οποιαδήποτε σκέψη για φιλελευΟεροποίηση των εισα

γωγών γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων, που αποτελεί πλήγμα για την ντόπια 

παραγωγι1 και οξύνει τα μέγιστα τα προβλι1ματα διάΟεσης που παρουσιάζονται. Οι 

εισαγωγές αγροτικών προ'ίόντων πρέπει να αποτελούν αυστηρά συμπλήρωμα της 

ντόπιας παραγωγής. 

Με την εφαρμογι1 και υλοποίηση των πιο πάνω μέτρων, καΟώς και μιας σειράς 

άλλων, η αγροτικι1 οικονομία Οα αναβαΟμιστεί και ο Κύπριος αγρότης, αφού η 

παραγωγή του Οα διατίΟεται απρόσκοπτα σε αμειπτικές τιμές, Οα έχει την οικονο

μική ευχέρεια να προβαίνει στις αναγκαίες κεφαλαιουχικές επενδύσεις. ΙΙ αύξηση 

του γεωργικού κλήρου και της κτηνοτροφικι1ς μονάδας, παράλληλα με την ασφάλεια 

που Οα παρέχεται για τη διάΟεση της παραγωγι1ς, καΟώς και την επίλυση της στενό

τητας που υπάρχει στα πιστωτικά περιΟώρια, Οα ωΟι1σει τον Κύπριο αγρότη να 

αυξήσει κατακόρυφα τις επενδύσεις για τη χρησιμοποίηση νέων, σύγχρονων τεχνο

λογικών μεΟόδων, πράγμα που Οα αυξι1σει την παραγωγικότητα, Οα συμβάλει στην 

ποιοτική αναβάΟμιση και Οα μειώσει το κόστος παραγωγής. 

Με αυτό τον τρόπο τα κυπριακά αγροτικά προ'ίόντα Οα γίνουν συναγωνιστικά 

τόσο σε σχέση με τις τιμές όσο και σε σχέση με την ποιότητα. Μόνο έτσι η κυπριακι1 

αγροτική οικονομία Οα είναι σε Οέση να αντεπεξέλΟει στα καλέσματα των καιρών 

και να συνεχίσει την ανοδικι1 της πορεία. 

Για να μετουσιωΟούν όμως όλα αυτά σε πράξη, απαιτείται να δοΟεί περισσό

τερη προσοχή στα Οέματα αγροτικι1ς οικονομίας από όλους τους εμπλεκόμενους 

φορείς. Πέραν αυτού, χρειάζεται να αλλάξουμε εξ ολοκλήρου νοοτροπία σε σχέση 

με τις κατευΟύνσεις ανάπτυξης της εΟνικής μας οικονομίας, δίδοντας πρωτεύουσα 

σημασία στην ανάπτυξη κυρίως του πρωτογενούς τομέα της οικονομίας. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, τα πιο πάνω που αναφέραμε, για να 

γίνουν πράξη, απαιτείται η οικονομικι1 ανάπτυξη να εξακολουΟι1σει να έχει στο 

επίκεντρό της τον άνΟρωπο και τις ανάγκες του. Γι' αυτό, η οικονομικι1 πολιτική 

πρέπει να είναι απαλλαγμένη από τη νεοφιλελεύΟερη νοοτροπία και οι κυβερνώντες 
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να ξεχάσουν τη μονόπλευρη λιτότητα, την αύξηση του συντελεστή του φόρου 

προστιθέμενης αξίας, την απελευθέρωση του επιτοκίου, την περικοπή μέχρι και τον 

τελειωτικό τερματισμό των επιχορηγήσεων και επιδοτήσεων και την κατάργηση των 

Συμβουλίων Εμπορίας διάφορων αγροτικών προ·ίόντων. 

Τονίσαμε και στο πρόσφατο παρελθόν και τονίζουμε και σήμερα ότι το βάρος 

για την αντιμετώπιση των οποιωνδήποτε προβλημάτων πρέπει να το επωμιστούν 

κατά κύριο λόγο αυτοί που επωφελήθηκαν και κερδοσκόπησαν από την οικονομική 

ανάπτυξη του τόπου. Κι αυτοί δεν είναι ούτε οι παραγωγοί ούτε οι εργαζόμενοι. 

Το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις δεν μπορεί να δεχΟεί και θα αντιταχθεί 

στις οποιεσδήποτε προσπάθειες: 

1) Για συρρίκνωση του αγροτικού εισοδήματος, το οποίο κατά τα τελευταία 

χρόνια είχε ανοδική τάση τόσο σε τρέχουσες τιμές όσο και σε σταθερές. 

2) Για καταπάτηση κεκτημένων που το αγροτικό κίνημα κέρδισε μετά από 

πολύχρονους αγώνες. 

3) Για κατάργηση του κράτους προνοίας, που επιτεύχθηκε μετά από αγώνες 

και ως αποτέλεσμα της ορθής κοινωνικής και οικονομικής πολιτικής που 

ακολουθήθηκε. 

4) Για τερματισμό αναπτυξιακών έργων και άλλων έργων υποδομής στην 

ύπαιθρο. 

5) Για περικοπές στα διάφορα σχέδια ανάπτυξης της υπαίθρου. 

Είμαστε έτοιμοι και ανοικτοί για δημιουργικό διάλογο με την κυβέρνηση 

όποτε θα θελήσει να φέρει τις δικές της συγκεκριμένες εισηγήσεις. Καθοδηγητική 

πυξίδα στις τοποθετήσεις μας εξακολουθεί να παραμένει η προάσπιση και επέκταση 

των λα'ίκών κατακτήσεων και η εξυπηρέτηση των συμφερόντων του εργαζόμενου 

λαού. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Χρ. Μαυροκορδάτου, τον προεδρεύοντα 

του Σώματος κ. Β. Λυσσαρίδη αντικατέστησε σ~y έδρα ο κ. Α. Αντωνίου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Προτού ξεκινήσω την ομιλία μου, όπως την έχω ετοιμάσει, θα ήθελα να 

σχολιάσω μερικά λεχΟέντα από προηγούμενους συναδέλφους. 

Η προσέγγιση του συναδέλφου κ. Ρολάνδη δεν ήταν τίποτε το νέο. Με 

παρρησία επανέλαβε παλαιότερες τοποθετήσεις δικές του, παραμένοντας συνεπής 

στη δική του προσέγγιση για τα οικονομικά πράγματα του τόπου. Δεν μπορούμε να 

συμφωνήσουμε τουλάχιστον με την ισοπεδωτική προσέγγιση πως τα προβλήματα της 

κυπριακής οικονομίας, τα προβλήματα που είναι σήμερα μπροστά στον κυπριακό 

λαό, Οα επιλυΟούν με καΟολική λιτότητα. Ι-Ι προσέγγιση της λιτότητας είναι σίγουρα 

σωστή, αλλά θα πρέπει ταυτόχρονα να διερωτηθούμε ποιες από τις τάξεις του λαού 
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έχουν το περιθώριο να ζήσουν πιο λιτά. Και εδώ σίγουρα Οα πρέπει να κάνουμε 

κάποιες διαφοροποιήσεις. Όλοι όσοι ασχολούνται με τα Οέματα της υπαίΟρου, με 

την καΟημερινή ζωή των αγροτών μας, Οα διαφωνούσαν με την προσέγγιση του 

κ . Ρολάνδη . 

Όμως ταυτόχρονα Οέλω να διαπιστώσω και να επαναλάβω κάτι άλλο που είπε 

ο κ. Ρολάνδης. Είπε ότι η εκτίμηση της οικονομίας, όπως παρουσιάζεται από την 

κυβέρνηση και όπως παρουσιάστηκε από τον έντιμο Υπουργό Οικονομικών στο 

Σώμα, είναι καταΟλιπτικι1. ΙΙ λέξη είναι δικι1 του. Σ' αυτό συμφωνούμε και θα 

θέλαμε σ' αυτό να επιστήσουμε την προσοχι1 των συναδέλφων του Δημοκρατικού 

Συναγερμού, οι οποίοι πολύ τακτικά επικαλούνται προσεγγίσεις του κ. Ρολάνδη. 

Ο κ. Μάτσης στην αγόρευσή του σήμερα, πρώτο, έκανε μια επανάληψη των 

τοποθετήσεων του Υπουργού Οικονομικών και, δεύτερο, αρκέστηκε σε σχόλια πάνω 

στην παρουσίαση των Οέσεων του ΑΚΕΛ, όπως αυτές εκφράστηκαν στην πρωτο

λογία του Γενικο:ύ Γραμματέα του κόμματός μας. Όμως, κάτι το αξιοσημείωτο είναι 

πως γίνονται σχόλια για ευΟύνες για την "κατάντια" της οικονομίας και καταλογίζο

νται ευΟύνες σχεδόν εξ ολοκλι1ρου στην κυβέρνηση σαν να εκτιμούμε την οικονομία 

μιας χώρας των πρώην σοσιαλιστικών χωρών, όπου το ίδιο το κράτος είχε σχεδόν 

την αποκλειστική ευΟύνη ή την αποκλειστική ευΟύνη για την ανάπτυξη της οικονο

μίας, ενώ Οέλουμε να πιστεύουμε, και σίγουρα έτσι είναι, πως ζούμε σε μια χώρα 

όπου επικρατεί η μεικη1 οικονομία. 

Για να καταρρίψω αυτό το επιχείρημα, χρησιμοποιώ ένα απόσπασμα από τη 

χθεσινή ομιλία του προέδρου της Δημοκρατίας στη Γενική Συνέλευση της ΟΕΒ, 

όπου είπε κατά λέξη: "Στη μεγάλη προσπάΟεια που αναλαμβάνουμε για ενδυνάμωση 

των διαφόρων παραγωγικών κλάδων, οι ίδιοι οι επιχειρηματίες πρέπει να διαδρα

ματίσουν τον πρωταγωνιστικό ρόλο και να αναλάβουν το κύριο βάρος των πρωτο

βουλιών. Παράλληλα, η κυβέρνηση Οα εκπληρώσει με στοργι1 και αποφασιστικότητα 

το δικό της ρόλο στα πλαίσια της μεικτής οικονομίας". 

Ως χαρακτηριστικό παράδειγμα, αγαπητοί συνάδελφοι, του πόση βαρύτητα 

έδωσε ο ιδιωτικός τομέας ή μάλλον πόση βαρύτητα δεν έδωσε ο ιδιωτικός τομέας 

στην ανάπτυξη της οικονομίας μας και κυρίως του κλάδου της βιομηχανίας, που, ως 

γνωστόν, αντιμετωπίζει σι1μερα ιδιαίτερα προβλι1ματα, αναφέρω τις δαπάνες που 

έγιναν για επιστημονικι1 και τεχνολογικι1 ανάπτυξη. Με βάση διεθνή μέτρα 

σύγκρισης, Οα έπρεπε αυτό το κονδύλι να ήταν της τάξης του 2,5% επί του ακαθάρι
στου εγχώριου προ·ίόντος. Δηλαδή, με βάση τα κυπριακά οικονομικά μεγέθη, Οα 

έπρεπε να ήταν γύρω στα f:75.000.000. Λαμβανομένου όμως υπόψη ότι η κυπριακι1 

οικονομία δε βασίζεται σε τόσο μεγάλο βαΟμό πάνω στη βιομηχανία της όσο άλλες 

βιομηχανικές χώρες της Ευρώπης και αλλού, αν και ο τριτογενής τομέας σ' αυτές τις 

χώρες ξεπερνά το 60%, όπως και στην Κύπρο, κι αν Οεωρι1σουμε ότι το επίπεδο 
στην Κύπρο θα έπρεπε να 11ταν το μισό από ό,ΤΙ των διεθνών επιπέδων, τα 

f:75.000.000 γίνονται ί37.500.000 ή, αν 11ταν ακόμα της τάξης του 1 %, Οα ήταν λιγό

τερα. Οα ήταν ί30.000.000. Στην Κύπρο, αγαπητοί συνάδελφοι, το κονδύλι που 

δαπανήθηκε σ' αυτό τον τομέα ήταν μόνο f5.500.000, από τα οποία περισσότερα από 
ί~500.000 δαπάνησε το κράτος. Ο ιδιωτικός τομέας ούτε f1.000.000 δεν επένδυσε 
για το μέλλον της ιδιωτικι1ς βιομηχανίας. 
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Γίνεται η αναφορά, κύριε Πρόεδρε, στο σημείωμα που μας παρουσίασε ο 

κύριος Υπουργός Οικονομικών στο Σώμα πως " ... και τα σύνΟετα διαρΟρωτικά 
προβλήματα σε βασικούς τομείς της οικονομίας είναι βασικές αδυναμίες της 

κυπριακής οικονομίας σήμερα. Τα φαινόμενα αυτά δεν είναι νέα". Με αυτή τη 

διαπίστωση συμφωνούμε και υπερΟεματίζουμε. 

Συνεχίζει ο κύριος Υπουργός: " ... ανησυχητική είναι η μεγάλη αύξηση του 
δημοσιονομικού ελλείμματος ... που είναι σε μεγάλο βαΟμό απότοκα της έλλειψης 
μακροοικονονομικής πολιτικής ... ". Αξίζει τον κόπο όμως να δούμε τι μακροοικο

νομική πολΙΤΙΚ11 διαφορετική από αυτή που εφαρμόστηκε Οα μπορούσε να εφαρμο

στεί με τα κυπριακά δεδομένα. 

Η κυπριακή βιομηχανία, ξεκινώντας από τα σπάργανά της το 1960, δεν είχε 
κλείσει ούτε 15 χρόνια όταν δέχτηκε εκείνο το σοβαρότατο χτύπημα το 1974 με την 
απώλεια του 40% σχεδόν του εδάφους μας και του 70% των οικονομικών μας 
δραστηριοη1των. Σήμερα, προτού κλείσουν ακόμα 15 χρόνια από τον καιρό της 
ανασυγκρότησης της οικονομίας μας (έχοντας υπόψη πως Θα μπορούσαμε να υπολο

γίσουμε ως χρόνο έναρξης της επαναδραστηριοποίησης το 1978), διατηρείται ακόμα 
ο αναπτυξιακός χαραΚΤ11ρας της. Έχω την εντύπωση ότι μ' αυτό δε διαφωνεί 

κανένας. Σίγουρα, αν το πολιτικό μας πρόβλημα δεν επιλυΟεί και αν συνεχιστεί η 

σημεριν11 κατάσταση, αυτός ο ρυΟμός Θα διαφοροποιηΟεί και αυτό το χαρακτηρι

στικό σίγουρα Οα αλλάξει. 

Πώς 11ταν δυναη1 η υλοποίηση άλλης οικονομικής πολιτικής, πολύ διαφορε

ΤΙΚ11ς από αυΤ11 που ακολουΟ110ηκε; Πώς 11ταν δυνατό να μη δοΟεί προτεραιότητα 

στη δημιουργία ή την κατασκευ11 ή ανακατασκευ11 και επέκταση του οδικού δικτύου, 

στην επέκταση 11 τη δημιουργία νέων λιμανιών και αεροδρομίων, στην κατασκευ11 
φραγμάτων και λοιπών αναπτυξιακών έργων; 

Η νομισματική πολΙΤΙΚ11 πόσο διαφορεΤΙΚ11 Οα μπορούσε να ήταν, αν λάβουμε 

υπόψη τη σοβαΡ11 ανάγκη που υΠ11ρχε για παραχώρηση δανείων για την ανάπτυξη 

του τουρισμού και της βιομηχανίας; Θα μπορούσε σίγουρα να υπάρξει κάποια 

συγκράτηση της δανειοδότησης για καταναλωτικούς, περιττούς σκοπούς, όχι όμως 

για στέγαση Π.χ. των χαμηλών εισοδηματικών στρωμάτων. 

Επίσης, οι δαπάνες για την άμυνα πόσο Οα μπορούσαν να περιοριστούν, 

έχοντας υπόψη τον υπερτονισμό που γίνεται από πλευράς Υπουργού Οικονομικών 

σ' αυτό τον τομέα και μη παραγνωρίζοντας ότι όλες οι αποφάσεις σχετικά με 

δαπάνες για την άμυνα παίρνονταν και παίρνονται ακόμα ομόφωνα από το ΕΟνικό 

Συμβούλιο; Στο Οέμα της άμυνας Οα επανέλΟω αργότερα. 

"Έχουν εισχωΡ11σει στο σύστημα των δημόσιων οικονομικών δυνάμεις αυτο

τροφοδοτούμενες πλέον, που διογκώνουν από μόνες τους το έλλειμμα". Αυτή είναι 

διαπίστωση του Υπουργού Οικονομικών στο σημείωμά του. 

Γίνεται επίσης αναφορά στην αύξηση των δημόσιων εξόδων ως αποτέλεσμα 

του συστήματος προσαυξήσεων, των προαγωγών, της ανανέωσης προσωπικού και 

της ύπαρξης της ΑΤΑ. Θα πρέπει ακριβώς σ' αυτό το σημείο, κύριε Πρόεδρε, να 

τοποθετηθεί το κυβερνών κόμμα και η κυβέρνηση, κατά πόσο δηλαδή θεωρείται 

πεΡΙΤΤ11 η μισΟολογική αύξηση για τους δημόσιους υπαλλ11λους 11 αν υπάρχει ανάγκη 
παγοποίησης των μισΟών ή μείωσ11ς τους. Εμείς λέμε ότι αυτό το πράγμα συντε

λείται νομοτελειακά. Εκεί που πρέπει να δοΟεί το βάρος είναι περισσότερο στην 
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αύξηση της παραγωγικότητας και στην αύξηση της παραγωγικότητας κατά δημόσιο 

υπάλληλο. Γι' αυτό, επικροτήσαμε και επικροτούμε το μορατόριουμ της προηγού

μενης κυβέρνησης και θέλουμε να ελπίζουμε ότι με τούτο το ρυΟμό Οα συνεχίσει και 

στο προβλεπτό μέλλον η νέα κυβέρνηση. Ταυτόχρονα όμως Οα πρέπει να συνεχιστεί 

η προσπάθεια που ξεκίνησε η προηγούμενη κυβέρνηση για επιμόρφωση και χρησιμο

ποίηση των επιτευγμάτων της τεχνολογίας στη δημόσια υπηρεσία. 

Θυμίζουμε εδώ ότι είναι με πρωτοβουλία του σημερινού κυβερνώντος 

κόμματος και με την ανοχή του Δημοκρατικού Κόμματος και, το καταλαβαίνω, για 

προεκλογικούς λόγους που α..-τορρίφΟηκαν ή περικόπηκαν κονδύλια για επιμόρφωση 

δημόσιων υπαλλ11λων στους τομείς που αποφέρουν έσοδα στο κράτος, Π.χ. των 

υπαλλήλων της Υπηρεσίας Φόρου Προστιθέμενης Αξίας, των υπαλλήλων του 

Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων, του Τελωνείου και του Κτηματολογίου. Επίσης, 

παρόμοια κονδύλια απορρίφθηκαν ή αποκόπηκαν για την αγορά και χρησιμοποίηση 

τεχνολογίας βασικά στους τομείς της δημόσιας υπηρεσίας που μόλις προηγουμένως 

έχω αναφέρει. 

Ενάμιση μόλις μήνα μετά την ψήφιση των προϋπολογισμών και την καταψή

φιση των πιο πάνω κονδυλίων ο νέος Πρόεδρος της Δημοκρατίας στο βαρυσήμαντο 

λόγο του ενώπιον της Βουλής, που συν11Οως εκφωνείται στην επίσημη εγκατάσταση 

οποιουδήποτε νέου Προέδρου, μίλησε για τη μεγάλη ανάγκη της μηχανογράφησης 

της δημόσιας υπηρεσίας. Τι άλλο από ανακολουΟία και αντιφατική προσέγγιση 

μπορεί να χαρακτηριστεί αυτή η φράση; Έστω και τώρα όμως εμείς επικροτούμε 

αυτή τη θέση και ας προχωρήσει η νέα κυβέρνηση στην υλοποίησή της αυτή τη 

στιγμή, καΟώς και στην υπό ανΟρωπινότερες συνΟήκες στέγαση της δημόσιας υπηρε

σίας. 

Κύριε Πρόεδρε, δε Οα επαναλάβω όλα εκείνα τα σημεία από τα οποία καταφαί

νεται πολύ καθαρά η μη αντικειμενΙΚ11 παρουσίαση των οικονομικών δεικτών της 

οικονομίας μας. Θα μπορούσαμε να μιλούμε για αρκετή ώρα, αλλά θέλω να το 

αποφύγω. 

Ένα άλλο σημείο που θα 11θελα να σχολιάσω από το σημείωμα του Υπουργού 

Οικονομικών αναφέρει: " Η περιορισμένη προσφυγή σε εξωτερικό δανεισμό οδήγησε 
αναπόφευκτα σε δραστική μείωση των συναλλαγματικών αποθεμάτων". Εδώ Οα 

ήθελα να αναφέρω ότι τα συναλλαγματικά μας αποΟέματα ουδέποτε μειώΟηκαν 

δραστικά και μάλιστα ουδέποτε μειώΟηκαν καν ή τουλάχιστον διατηρήΟηκαν στα 

ίδια επίπεδα κατά την τελευταία πενταετία. Αντιλαμβάνομαι ότι εδώ ο Υπουργός 

Οικονομικών εννοεί τα καΟαρά συναλλαγματικά αποΟέματα. Αυτός όμως ο όρος, ο 

όρος "καθαρά συναλλαγματικά αποθέματα", δεν είναι επίσημος όρος μέτρησης 

στους δείκτες της οικονομίας οποιασδήποτε χώρας. Σημασία έχουν τα συνολικά 

συναλλαγματικά αποΟέματα και αυτός είναι ο δείκτης που χρησιμοποιείται παντού. 

Αυτός ο δείκτης από το 1988 μέχρι το 1992 είχε πάντοτε ανοδική πορεία. Ξεκινώ

ντας από f572.000.000 το 1988, υπερδιπλασιάστηκε αυτό το ποσό με ανοδική 

πάντοτε πορεία μέχρι το 1992. Αυτά είναι στοιχεία του Υπουργείου Οικονομικών. 

Η πληρωμ11 χρεών από το αποΟεματικό αφορά συγκεκριμένα τις αγορές για 

την άμυνα, που όλοι πρέπει να ξέρουμε ότι δε γίνονται με πίστωση, γιατί σε μια 

τέτοια περίπτωση οι όροι αποπληρωμής τους είναι σαφώς δυσμενέστεροι. Δεν ξέρω 

αν υπάρχει οποιοσδήποτε σ' αυτό το Σώμα που Οα προτιμούσε να γίνουν οι 

αμυντικές μας δαπάνες με πολύ δυσμενέστερους χρηματοδοτικούς όρους, αν εξευρε

θούν φυσικά δανειοδότες. 
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Κατά την παρουσίαση των οικονομικών προοπτικών για το 1993, ο Υπουργός 
Οικονομικών είπε κατά λέξη: 'Ή κυπριακή οικονομία κατά το 1993 αναμένεται να 
κινηΟεί μέσα σε ένα δύσκολο διεΟνές περιβάλλον". Σε άλλο απόσπασμα λέει: ''Ο 

ρυθμός ανάπτυξης στις χώρες-μέλη της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας παραμένει υποτο

νικός, αν και αναμένεται να σημειώσει μια ελαφρά ανάκαμψη του 2,3%. Στις χώρες 

αυτές προβλέπεται να αυξηΟεί και το ποσοστό της ανεργίας στο επίπεδο του 10%". 

Καμιά κουβέντα όμως δεν έγινε, αγαπητοί συνάδελφοι, για τη διεΟνή κατά

σταση της οικονομίας το 1992, έτος κατά το οποίο κριτικάρονται οι οικονομικοί 
δείκτες της οικονομίας μας. Καμιά κουβέντα δεν έγινε για τη διεΟνή κατάσταση τα 

τελευταία τρία με πέντε χρόνια που κρίνεται η κυπριακή οικονομία. Καμιά αναφορά 

δεν έγινε στο ότι ο ρυΟμός ανάπτυξης το 1992 ήταν περίπου 8% στην Κύπρο, ενώ 
στις χώρες της Ευρωπα'ίκιlς Κοινότητας ήταν 1 %-2%. 

Το δύσκολο διεΟνές οικονομικό κλίμα υπάρχει εδώ και πέραν του τελευταίου 

χρόνου. Έτσι, ενώ ο μέσος όρος του ρυΟμού ανάπτυξης των χωρών-μελών της 

Ευρωπα'ίκιlς Κοινότητας την περίοδο 1988-1992 ήταν 2,5%, στην Κύπρο ήταν 
2,5 φορές πιο γρήγορος. Ως προς αυτό ο έντιμος Υπουργός Οικονομικών, ενώ θέλει 
να παρουσιάσει και να αναλύσει έστω και σύντομα τη δύσκολη οικονομική κατά

σταση που Θα επικραηΙσει διεΟνώς το 1993, δεν έκαμε καμιά αναφορά στο 1992 ή 
πριν, που είναι η χρονική περίοδος κατά την οποία κρίνει την οικονομική κατά

σταση στην Κύπρο. 

Αυτή η συγκεκριμένη παρουσίαση των οικονομικών πραγμάτων του τόπου, 

όπως έγινε από πλευράς κυβέρνησης, είναι, κατά τη γνώμη μου, αντιεπιστημονική 

και ανεπαρκής και εμπεριέχει πολιτική σκοπιμότητα. Και επειδή γνωρίζω προσω

πικά ότι στις τάξεις του Υπουργείου Οικονομικών αλλά και στη δημόσια υπηρεσία 

γενικότερα υπάρχει άριστα καταρτισμένο επιστημονικό και άλλο προσωπικό, οι 

αναλύσεις έγιναν σωστά, όμως η πολιτική σκοπιμότητα από πλευράς κυβέρνησης 

δεν επέτρεψε στον έντιμο Υπουργό Οικονομικών να δώσει πλιlρως αντικειμενική 

εικόνα της οικονομίας μας . Λυτό εξάλλου ομολογείται και στο προοίμιο της ομιλίας 

του έντιμου κυρίου Υπουργοί" ότι δηλαδή το συγκεκριμένο σημείωμα "ετοιμάστηκε 

κατόπιν οδηγιών του Προέδρου και του Υπουργού Οικονομικών αμέσως μετά την 

ανάληψη των καΟηκόντων τους". Λες και μέχρι τότε δεν υπήρχαν οποιεσδήποτε 

αναλύσεις για την κατάσταση της κυπριακής οικονομίας και έπρεπε να γίνει ειδική 

ανάλυση με ειδικούς όρους εντολής! 

Κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας την παρέμβασή μου, διαβάζω ακόμα μια δήλωση 

του Υπουργού Οικονομικών, η οποία έγινε στις 30 Απριλίου στην εφημερίδα "Φιλε
λεύθερος" . Είπε ο κύριος Υπουργός: "Η οικονομία δε βρίσκεται στα πρόΟυρα της 

καταστροφής, όμως εμείς δε Οέλουμε να εθελοτυφλούμε και να διαδίδουμε τον 

εφησυχασμό" . Λυτή ήταν η δήλωση του κυρίου Υπουργού: Η οικονομία δε βρίσκεται 

στα πρόΘυρα της καταστροφής. Σ' αυτό συμφωνούμε α.ίτόλυτα με την προσέγγιση 

του κυρίου Υπουργού . Όμως, εμείς τουλάχιστον δεν εΟελοτυφλούμε, όταν παρου

σιάζουμε την πραγματικιl εικόνα της οικονομίας. Αυτοί που, κατά την άποψή μας, 

εθελοτυφλούν είναι εκείνοι που αναστάτωσαν πραγματικά την αγορά πασχαλιάτικα 

με την κινδυνολογία τους, οι οποίοι φυσικά, πρέπει να αναγνωρίσουμε, μετά τις 

πρώτες αντιδράσεις μας, καΟώς και τις αντιδράσεις άλλων φορέων και παρατάξεων, 

έκαμαν ηπιότερη την προσέγγισή τους για τα μέτρα που πρέπει να παρθούν. 
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Αυτά που φημολογούνται και για τα οποία ο κ. Μάτσης Οεώρησε σκόπιμο να 

μας καταλογίσει σκοπιμότητα και ότι κινδυνολογούμε δεν είναι πρώτη η "Χαραυγι]" 

ή οποιοδήποτε άλλο όργανο του ΑΚΙ:Λ που τα έδωσε στη δημοσιότητα. Αυτά τα 

συγκεκριμένα μέτρα με τους αριΟμούς και τα αυξητικά ποσοστά τα οποία υπολογί

ζεται ότι αναμένονται είναι από όλους εκείνους που έχουν προσβάσεις στη σημερινή 

κυβέρνηση που δόΟηκαν. Αυτό το αναφέρω με την καλή έννοια του όρου, χωρίς να 

υπονοώ οτιδήποτε κακό. "[ίναι από τις εφημερίδες και άλλα έντυπα που πρόσκει

νται στη σημερινή κυβέρνηση. Έτσι για τούτο ας κοιτάξουν προς άλλη κατεύΟυνση, 

αλλά όχι προς τη δική μας, για να την κατηγΟΡΙ1σουν για κινδυνολογία. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας πως πραγματικά Οα ήταν λάΟος να γίνει 

προσπάΟεια από οποιονδ11ποτε να δώσει λανΟασμένη εικόνα της οικονομίας. 

Στις αρχές αυτής της βδομάδας ήταν στην Κύπρο ο Υφυπουργός Εξωτερικών 

της Ελλάδος κ. Πα..ιϊ;αστάμκος, ο οποίος δεν 11ρΟε ως προσκεκλημένος του ΑΚΕΛ. 

Ανήκει σ' ένα κόμμα το οποίο είναι αδελφό κόμμα του σημερινού κυβερνώντος 

κόμματος στην Κύπρο -κι αυτό το λέω με κάΟε καλόπιστη προσέγγιση χωρίς κανένα 

υπονοούμενο- και έκαμε δηλώσεις. Είναι εξειδικευμένος σε Οέματα ΕΟΚ και 

ανέφερε συγκεκριμένα ότι Οεωρεί την κατάσταση των δεικτών της κυπριακής οικο

νομίας εντυπωσιακι1, παρόλο που στη διεΟνΙ1 οικονομΙΚ11 αρρένα επικρατούσαν και 

επικρατούν ακόμα πολύ δυσμενείς συνΟήκες. 

Επίσης, μόλις σήμερα το πρωί ο έντιμος Υπουργός Εξωτερικών της κυβέρ

νησης Κληρίδη, ο κ. Αλέκος Μιχαηλίδης, σε συνέντευξη που έδωσε σε κυπριακό 

ραδιοσταθμό από τις Βρυξέλλες όπου βρίσκεται, προσπαΟώντας μαζί με διακοινο

βουλευτική αντιπροσωπεία δική μας να πείσει για την ανάγκη Οετικής γνωμοδό

τησης για ένταξη της χώρας μας στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα, ανέφερε ότι οι κοινο

τικοί μας εταίροι εκτιμούν πως η κατάσταση της κυπριακι1ς οικονομίας είναι μέσα 

σε εκείνα τα πλαίσια με τα οποία η Κύπρος μπορεί χωρίς κανένα πρόβλημα να εντα

χθεί στους κόλπους της. Οι οποιεσδ11ποτε αντιρρήσεις ή Ε.ιϊ;ιφυλάξεις ήΟελαν διατυ

πωθεί από πλευράς Κοινότητας είναι για πολιτικούς και μόνο λόγους και για 

άλλους λόγους σκοπιμότητας που Οα διατυπώνονταν, οι οποίοι πάντοτε προβάλλο

νται όταν εξετάζονται αιτι1σεις οποιασδ11ποτε χώρας για ένταξΙ1 της στην Ευρω

πα'ίκή Κοινότητα. 

Με τα λόγια, κύριε Πρόεδρε, της κυβέρνησης του κ. Κληρίδη, της κυβέρνησης 

που ανεδείχΟη και υποστηρίζεται πρωτίστως από το Δημοκρατικό Συναγερμό, 

καταρρίπτεται η προσπάθεια που καταβλΙ10ηκε αμέσως μετά την εκλογή της νέας 

κυβέρνησης και η οποία ξεκίνησε, πρέπει να πούμε, προεκλογικά να παρουσιαστεί 

διαστρεβλωμένη η κατάσταση της οικονομίας μας. Αυτή η κατάσταση, όπως παρου

σιάζεται, επαναλαμβάνω πως πολΙΤΙΚ11 και μόνο σκοπιμότητα υπάρχει για να 

παρουσιάζεται με τον τρόπο που παρουσιάζεται. 

Ευχαριστώ πολύ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Κ. Καζαμία, ο κ. Β. Λυσσαρίδης 

επανήλΟε στην έδρα του Προέδρου και ο κ. Α. Αντωνίου επέστρεψε στη Οέση του.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΙΙΣ) 

Ο κ. ΕυσταΟίου. 
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ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε και κίJΡΙΟΙ συνάδελφοι, Οα είμαι πολύ σύντομος, για να διασκε

δάσω και την παρατήρηση που μου έγινε τώρα που ανέβαινα στο βήμα. 

Ι-Ι οικονομΙΚ11 πολΙΤΙΚ11 μιας κυβέρνησης, κύριοι συνάδελφοι, κρίνεται και 

αποφασίζεται, αν είναι δηλαδή σωση1 ή όχι, σε συνάρτηση με τις επιπτώσεις που 

μπορεί να έχει αυτή η πολιτική στις κοινωνικές μάζες. Πρόκειται δηλαδή περί 

κοινωνικοοικονομικής πολΙΤΙΚ11ς και αυτό είναι το ενδιαφέρον και η επικέντρωση 

σ' αυτό είναι που πρέπει να δοΟεί από μια κυβερνητική οικονομική πολιτική. Αυτό 

είναι που ενδιαφέρει πρώτιστα, διότι η κύρια μέριμνα Οα πρέπει να στρέφεται 

πάντα προς την κατεύΟυνση της αναβάΟμισης της ζωής του συνόλου του λαού, του 

συνόλου του πληΟυσμού, κατά τρόπο που να εδραιώνεται η ιδέα ότι σε μια κοινωνία 

επικρατεί η δικαιοσύνη. Πρέπει να επικρατεί αυτό που λέμε "κοινωνική δικαιο 

σύνη" και που τα σοσιαλιστικά κόμματα, και ιδιαίτερα το Σοσιαλιστικό Κόμμα της 

Κύπρου στο χώρο τούτο, έχουν την τιμή να υπηρετούν, δηλαδή την εδραίωση της 

ιδέας της κοινωνικι1ς δικαιοσύνης, όχι όμως με τρόπο που να ευημερούν οι αριΟμοί 

και οι άνΟρωποι να πένονται, όπως γίνεται σε πολλές περιπτώσεις. 

Δυστυχώς, κύριοι συν(Ί.δελφοι, η πραγματικότητα είναι ότι η απελΟούσα κυβέρ

νηση του Προέδρου Πασιλείου μας κληροδότησε μία άκρως προβλημαΤΙΚ11 οικο

νομία, της οποίας αν δεν ανακοπούν οι κακές επιπτώσεις, πραγματικά Οα δημιουρ

γήσουν μεγάλο πρόβλημα εις βάρος της ευημερίας του λαού. 

Είχαμε ως κόμμα επανειλημμένα επισημάνει τα μεγάλα λάΟη της επικρατούσας 

τότε οικονομικής πολιτικής με επανειλημμένες προτάσεις και σε επανειλημμένες 

συζητήσεις που γίνονταν στο Σώμα, ιδίως όταν συζητούνταν οι προϋπολογισμοί. 

Επανειλημμένα είχαμε επισημάνει τα προβλ11ματα, τις αδυναμίες και τα λάΟη αυτής 

της πολΙΤΙΚ11ς. Για να εκδηλώσουμε την αποδοκιμασία μας, φΟάναμε μέχρι το σημείο 

να καταψηφίζουμε τους προϋπολογισμούς και να κατηγορούμαστε από όλους εδώ 

στο Σώμα ότι τάχατες 11μαστε αντιδραστικοί και ότι 11μαστε άνθρωποι οι οποίοι δεν 

είχαμε υπευθυνότητα. 

Τι είχαμε επισημάνει τότε; Θα τα αναφέρω και Οα είμαι πολύ σύντομος . 

Πρώτα είχαμε επισημάνει το λάΟος της μονοδιάστατης οικονομΙΚ11ς ανάπτυξης με 

επίκεντρο την ξενοδοχειαΚ11 βιομηχανία και τον τουρισμό. Δηλαδ11 είχαμε πει ότι δεν 

είναι ορΟό να στηριζόμαστε στις υπηρεσίες, διότι, όπως λέγαμε, ο τουρισμός είναι 

ένας πολύ ευαίσΟητος οικονομικός ΤOfλ:έας που μπορεί να επηρεαστεί από αστάΟμη

τους παράγοντες και, εκεί που όλα πηγαίνουν καλά, μπορούν να ανατραπούν τα 

πάντα . Το αποτέλεσμα ήταν σε μια τριετία να επαληΟευτούν δύο φορές τα όσα τονί

ζαμε, όταν ξέσπασε η κρίση στον Κόλπο και σήμερα που υπάρχει οικονομική κρίση 

στην Ευρώπη και βλέπουμε να συγκλονίζονται τα Οεμέλια αυτής της οικονομίας, 

διότι προβλέπεται μείωση ενός 10% περίπου του τουριστικού ρεύματος προς την 
Κύπρο. 

Τονίζαμε επίσης ότι ο τουρισμός και η παροχή υπηρεσιών είναι ένας ευαί

σΟητος τομέας, ο οποίος επηρεάζεται από παράγοντες απρόβλεπτους και αστάθμη 

τους που κανένας δεν μπορεί να προλάβει, και έτσι λέγαμε ότι οι κίνδυνοι πραγμα

τικά ήταν πολύ μεγάλοι. Τονίζαμε ταυτόχρονα με έμφαση ότι έπρεπε να δοθεί 

σημασία στους πρωτογενείς τομείς της οικονομίας, όπως είναι η παραγωγή, η 

γεωργία και η βιοτεχνία, διότι περί βιομηχανίας δεν μπορεί να γίνει λόγος στην 
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Κύπρο, αφού πρόκειται για μικρές βιομηχανίες που με τα οικονομικά δεδομένα 

κρίνονται ως βιοτεχνίες. Ούτε αυτό έγινε, με αποτέλεσμα και πάλι να βλέπουμε ότι 

η κυβέρνηση Βασιλείου παρέδωσε την εξουσία με μειωμένη και τη βιομηχανική και 

την αγροτική παραγωγή. Αυτά είναι που είχαμε επισημάνει, όπως επίσης είχαμε 

επισημάνει και τα μεγάλα ελλείμματα, τα οποία επικρατούσαν τότε στους προϋπο

λογισμούς, καΟώς και το δανεισμό ο οποίος πραγματικά έχει αυξηθεί. 

Αλλά, κύριοι συνάδελφοι, εκείνο το οποίο είναι φαινόμενο και γεγονός σ' αυτή 

την οικονομία είναι η άνιση κατανομή του εΟνικού εισοδήματος. Το εΟνικό εισόδημα 

στην Κύπρο είναι 11 χιλιάδες δολάρια ή 5 χιλιάδες λίρες κατά κεφαλήν. Αυτό 
σημαίνει ότι η μέση οικογένεια των έξι ατόμων -τρία παιδιά, οι γονείς και ένας 

γέροντας- πρέπει να συγκεντρώνει 30 χιλιάδες λίρες το χρόνο εισόδημα, για να 
πούμε ότι παίρνουμε το μέσο όρο, εκείνο που υπαγορεύει η δικαιοσύνη. Έχω διαπι

στώσει από μελέτη των στατιστικών ότι δεν υπερβαίνει το 2% του πληθυσμού η τάξη 
εκείνων των ανθρώπων που έχουν εισόδημα από 30 χιλιάδες λίρες και άνω. Αυτό 

σημαίνει μια άδικη, μια άνιση κατανομή του εισοδήματος, κάτι που πρέπει μια 

κυβέρνηση, αν Οέλει να αρΟεί στο ύψος της αποστολής της και να είναι κυβέρνηση 

του λαού, να Οεραπεύσει. 

Υπάρχει και κάτι άλλο: Στην Κύπρο οι εργάτες, οι εργαζόμενοι γενικά, 

απολαμβάνουν από το εη1σιο εΟνικό εισόδημα μόνο το 48%, ενώ στην ΑμεΡΙΚΙ1, που 
είναι η μητέρα του καπιταλισμού, όπως με πληροφόρησε ο κ. Αβραάμ Αντωνίου, 

όταν μιλούσαμε χθες, παίρνουν πέραν του 80-85%. Εγώ νόμιζα ότι είναι 75% και με 
διόρΟωσε και μου είπε ότι είναι πέραν του 80%. Αυτό σημαίνει ότι υπάρχει ένα 
πρόβλημα που πρέπει να διορΟωθεί, διότι ή Οα Οερα,,-τεύσουμε το σοσιαλισμό προς 

την κατεύθυνση της εδραίωσης της κοινωνικής δικαιοσύνης, της αλληλεγγύης, της 

αναβάθμισης της ποιότητας της ζωΙ1ς, της άρσεως των ανισοτήτων και της απονομής 

ίσων δικαιωμάτων στον κάΟε άνΟρωπο ή, αν με διάφορους τρόπους, με τον άλφα ή 

βήτα τρόπο, δεχόμαστε τέτοιες καταστάσεις, σημαίνει ότι δεν υπηρετούμε το σοσια

λισμό και κατ' επέκταση δεν υπηρετούμε το λαό. 

Όλα αυτά ήταν απόρροια του νεοφιλελευΟερισμού που εισήγαγε η κυβέρνηση 

του απελθόντος προέδρου, ο οποίος οδηγούσε στην αποδυνάμωση του κράτους, το 

οποίο εμείς Οέλουμε να είναι δυνατό, για να μπορεί να επεμβαίνει και να κάνει 

κοινωνική πολιτική και πολιτική παροχών προς τις μάζες, για να αναβαθμιστεί η 

ποιότητα της ζωής, αλλά και για να μ,-τορεί το κράτος να είναι ένα στρατηγείο που 

θα επεμβαίνει και Οα κατευθύνει την πορεία μιας οικονομίας στους σωστούς τομείς. 

Ο Υπουργός των Οικονομικών Ι1ρΟε και μας παρέΟεσε μερικά μεγέθη. 

Συμφωνώ κι εγώ ότι το έκανε βέβαια, για να προετοιμάσει και αυτός το έδαφος, 

ώστε να αρχίσει να λαμβάνει μέτρα πολύ πιΟανόν αντιλα·ίκά, λέγοντάς μας ότι δεν 

έχουμε άλλη διέξοδο εκτός από το να κάνουμε το άλφα ή το βήτα. Αλλά είναι 

γεγονός ότι τέτοια μέτρα ακόμα δε λήφΟηκαν. Εμείς Οα είμαστε πολύ προσε--ι<.τικοί, 

θα επαγρυπνούμε, για να κρίνουμε τη νέα οικονομική πολιτική της κυβέρνησης με 

βάση τα συγκεκριμένα μέτρα τα οποία Οα μας παρατεΟούν. Γι' αυτό το λόγο Οεωρώ 

ότι θα ήταν πρόωρο αυτή τη στιγμή να αρχίσουμε τους αφορισμούς και τις αρές και 

κατάρες για μια πολιτική η οποία ακόμα δεν έχει παρουσιαστεί, δεν έχει διαμορ

φωΟεί, για να κριΟεί E.-rτί συγκεκριμένης βάσεως, μέτρο με μέτρο. Αλλά σίγουρα είναι 

ενθαρρυντικό το γεγονός ότι ο Οόρυβος που δημιούργησε αυη1 η συζΙ1τηση στη 

Boυλ1l είχε ως αποτέλεσμα να δηλωθεί από κυβερνητΙΚΙ1ς πλευράς -και είναι 

ωφέλιμη η συζήτηση, σίγουρα- ότι δε Οα ληφΟούν αντιλα·ίκά μέτρα για τη διόρΟωση 

των λαθών τα οποία έχουν επισημανθεί από τη νέα κυβέρνηση. 
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Γι' αυτό και επιφυλασσόμαστε, όταν έρθει η ώρα, να κρίνουμε την οικονομική 
πολιτική της κυβέρνησης με τη συμβουλή να μην προχωρήσει πάνω στην ίδια 

γραμμή, να σταματήσει την ενίσχυση του δευτερογενούς και τριτογενούς τομέα της 

οικονομίας και να δυναμώσει τους πρωτογενείς τομείς, τη γεωργία, την κτηνο

τροφία και τη βιομηχανία. Εμείς Οα κάνουμε την κριτική μας με στόχο και μέριμνα 

να εδραιώσουμε αυτό που λέμε "κοινωνΙΚ11 δικαιοσύνη", με στόχο την εδραίωση 

ανθρωπίνων δικαιωμάτων και της αξιοπρέπειας του πολίτη, ώστε επιτέλους να 

δώσουμε και τα στοιχειώδη εκείνα τα οποία δικαιούται ο κάθε άνθρωπος να πάρει, 

για να είμαστε κράτος το οποίο να μπορεί να συγκριθεί -εφόσον έχουμε εισόδημα 

11 χιλιάδες δολάρια κατά κεφαλ11ν- με άλλες χώρες. Και θα πρέπει να δώσουμε και 

την αύξηση των συντάξεων γήρατος στους ανθρώπους εκείνους οι οποίοι καλούνται 

σήμερα να ζήσουν με i100-.f120 παραμένοντας νοικοκύρηδες, κατι που είναι μια 
απαράδεκτη κατάσταση. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έκλεισε η συζ11τηση για τα οικονομικά Οέματα. Άλλωστε η ουσιαστική συζή

τηση έπεται. 

Μπαίνουμε στη νομοθετική εργασία. Το πρώτο θέμα στην ημερήσια διάταξη 

είναι ''Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού ΑΟλητισμού Νόμος ΤΟ'U! 

1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 11 
κάποιο άλλο Μέλος της Βουλής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ TITΛOΦOl~EITAI ''Ο 

ΠΕΡΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΥ ΑΘΛΗΤΙ

ΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

. Ι-Ι Κοινοβουλευτική Επιτροπή οικονομικών και Προϋπολογισμόύ μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήΟηκε στις 7 Απριλίου 1993. 

Στο στάδιο της μελέτης αυη1ς κλήΘηκαν και παρευρέΟηκαν εκπρόσωποι του 

Διοικητικού Συμβουλίου και της Διε'ίJΟυνσης του Κυπριακού Οργανισμού ΑΟλητι

σμού, οι οποίοι ανέλυσαν τις πρόνοιες του υπό συζ11τηση προϋπολογισμού και 

ενημέρωσαν την Επιτροπή για τα προγραμματιζόμενα αναπτυξιακά έργα του Οργα

νισμού. 
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Ο προϋπολογισμός του Οργανισμού προβλέπει για το 1993 έσοδα ύψους 

f8.452.800 και δαπάνες ύψους f9.277.8oo. Το έλλειμμα του προϋπολογισμού του 

ΚΟΑ, ύψους f825.0oo, θα καλυφΟεί από πλεόνασμα προηγούμενων ετών. 

Αναλυτικά τα κυριότερα έσοδα του Οργανισμού προέρχονται από τις πιο 

κάτω πηγές: 

(α) Ποσό f1.8oo.oo0 από το ΠΡΟ-ΠΟ. 

(β) Ποσό f3.433.oo0 από χορηγίες και συνεισφορές. Το ποσό αυτό 

αντιπροσωπεύει την κρατική χορηγία προς τον Οργανισμό για το έτος 

1993, η οποία προέρχεται από τις φορολογίες που επιβάλλονται στα 
ιπποδρομιακά στο ΙΧΙ1 ματα, στα στοιχήματα ποδοσφαίρου και σε άλλα 

στοιχήματα. 

(γ) Ποσό f2.440.0oo αποτελεί χρηματοδότηση από διάφορες άλλες πηγές. 
Ειδικότερα ο Οργανισμός με έγκριση και εγγύηση της κυβέρνησης συνήψε 

το 1992 δάνειο ύψους Π.ΟΟΟ.ΟΟΟ για τη χρηματοδότηση της κατασκευής 
του "Palais des Sports ΕλευΟερία" Λευκωσίας. Από το δάνειο αυτό 

δαπανήΟηκαν f475.000 το 1992 και το υπόλοιπο f1.525.oo0 Οα δαπανηΟεί 
το 1993. 

Οι δα.ίτάνες του Κυπριακού Οργανισμού ΑΟλητισμού καλύπτουν κυρίως τα 

διαχειριστικά έξοδα του Οργανισμού, ενώ τα μεγαλύτερα κονδύλια που αναφέρο

νται στις δαπάνες του Οργανισμού είναι τα εξι1ς: 

(α) Ποσό Π.150.000, το οποίο Οα διατεΟεί για επιχορηγήσεις, που φέτος 

παρουσιάζονται αυξημένες λόγω της συμμετοχής της Κύπρου σε 

μεγαλύτερους διεΟνείς αγώνες. 

(β) Ποσό f4.29 εκ. Οα διατεΘεί για τη δημιουργία αΟλητικών χώρων και τη 
βελτίωση υφισταμένων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοΘετεί στο 

σύνολό τους τις πρόνοιες του υπό αναφορά προϋπολογισμού, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Πουλή την ψήφιση σε νόμο του σχετικού νομοσχεδίου. Παράλληλα η 

Επιτροπή παρατηρεί ότι η κυβέρνηση δεν έχει ακόμα υλοποιήσει την εισήγηση του 
ΚΟΑ η ετήσια μείωση των εσόδων του Οργανισμού από το ΠΡΟ-ΠΟ εξαιτίας του 

ΛΟΤΤΟ να καλύπτεται από τα έσοδα που προέρχονται από το τελευταίο. Η 

Επιτροπι1, επαναλαμβάνοντας τη Οέση που εξέφρασε και κατά τη συζι1τηση του 

προϋπολογισμού του ΚΟΑ για το 1992, καλεί την κυβέρνηση να προχωρι1σει στην 
υλοποίηση της πιο πάνω εισι1γησης του ΚΟΑ, ώστε να είναι συνεπής και προς την 

υπόσχεση που έδωσε στη Πουλή στα πλαίσια της συζήτησης για την επικύρωση της 

συμφωνίας για την εισαγωγή του παιχνιδιού ΛΟΤΤΟ στην Κύπρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχι1ς; 

Επειδή δεν υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκ~ση πληρωμι1ς από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού ΛΟλητισμού 

ποσού f9.277.800 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. 
ΆρΘρο 2. 
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Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηΟούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρΟρων για κάλυψη ελλείμ-

ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο. ΆρΟρο 4. 

Ίδρυση νέων Οέσεων. Δεύτερος Πίνακας. Άρθρο 5. 

Κατάργηση Οέσεων. Τρίτος Πίνακας. ΆρΟρο 6. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. ΆρΟρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων 1 μέχρι και 7; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι και 7 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο περί προυπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού ΑΟλητισμοί) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο Οέμα στην ημεΡ11σια διάταξη, το υπ' αριΟμό 2, που 
είναι ''Ο περί προυπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 

1993". 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΙΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΙ-ΙΣ: 

Θερμά θα παρακαλούσα όπως ο προυπολογισμός για το Θεατρικό Οργανισμό 

Κύπρου, ενόψει πολλών παραστάσεων που έχουν γίνει πρόσφατα στην Επιτροπή 

Παιδείας, η οποία είναι και η αρμόδια να ασχολείται με Οέματα πολιτισμού, 

αναβληθεί, αν είναι δυνατό, όχι πέραν των δεκαπέντε ημερών, για να δοθεί η 

ευκαιρία στην Επιτροπή Παιδείας να ακούσει διάφορους πολιτιστικούς ομίλους και 

θεατρικούς οργανισμούς ή άλλους φορείς, οι οποίοι φαίνεται να μην αισθάνονται 

ευτυχείς με τη μέχρι σι1μερα πολΙΤΙΚ11 του τόπου. 

Δεν ξέρω πώς, αλλά φαίνεται ότι κάΟε προυπολογισμός παραπέμπεται στην 

Επιτροπή Οικονομικών, χωρίς να δίνεται η ευκαιρία σε άλλες Επιτροπές να δουν 

κάποια Οέματα. Για να είμαστε ειλικρινείς, δεν παρευρισκόμαστε όλοι οι Βουλευτές 

και στις συνεδρίες της Επιτροπι1ς Οικονομικών, για να μπορούμε να παρακολου

θούμε το καθετί. 

:EJ-τειδή λοιπόν υπάρχει έντονο το αίσθημα ότι πρέπει να ελεγχΟεί η πολιτι

στική πολιτική που ακολουθεί ο ΘΟΚ όσον αφορά τις χορηγίες, θα παρακαλούσα 

και τις υπόλοιπες πλευρές της Βουλής και τους κυρίους συναδέλφους να συγκατατε

θούν, ώστε να μπορέσει η Επιτροπή να διεξέλΟει την πολιτική αυτή. Αυτό δε 

σημαίνει ότι Οα υπάρξουν αποκοπές, αλλά τουλάχιστον Οα υπάρξει ο αναγκαίος και 

επιβαλλόμενος έλεγχος τώρα που περνούμε τον προυπολογισμό. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ανταποκριΟούμε στην παράκληση του έντιμου συναδέλφου, 

μόνο που Οέλω να πω το εξής: Επί μερικά χρόνια στην Επιτροπή Οικονομικών 

εσυζητείτο ο προϋπολογισμός του ΘΟΚ, που είχε σχέση και με τις επιχορηγήσεις 

του ελεύΟερου Οεάτρου. Έχει δίκαιο ο συνάδελφος κ. Αναστασιάδης ότι δεν 

μπορούν όλοι οι Βουλευτές να παρακολουΟούν τις συνεδρίες της Επιτροπής Οικο

νομικών. Τα κόμματα όμως μέσω των Βουλευτών τους είναι παρόντα και εκφρά

ζουν την πολιτική τους μέσω αυτών των Βουλευτών στην Επιτροπή Οικονομικών. 

Και λυπούμαι να παραΤΙΊρι1σω ότι το κόμμα που εκφράζει ο κ. Αναστασιάδης ως 

τώρα απέκοπτε συλλήβδην τα ποσά που αφορούσαν τις επιχορηγι1σεις ακριβώς από 

πλευράς ΘΟΚ και προς το ελεύΟερο Οέατρο. Θέλω να το πω αυτό το πράγμα, 

εκφράζοντας και τη συγκατάΟεσΙ1 μου να πάει και στην ΕΠΙΤΡΟΠΙ1 Παιδείας. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα προτιμούσα να μην μπούμε στην ουσία. Θα έχετε χρόνο να συζητήσετε επί 

της ουσίας ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Έχετε απόλυτο δίκαιο, κύριε Πρόεδρε, και σέβομαι την έκκλησή σας. Όμως 

δεν είναι απόλυτα ορΟό αυτό που είπε ο κ. Χριστόφιας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει, Οα έχετε χρόνο. Και εγώ προσωπικά πιστεύω ότι πράγματι Οέματα 

που αφορούν ειδικούς τομείς είναι καλό να εξετάζονται από κοινού με την 

Επιτροπή Οικονομικών και την αρμόδια Επιτροπή. Αυτό το σύστημα, το να παρα

πέμπεται ένα Οέμα μόνο σε μια Επιτροπι1, ίσως να μην είναι και το καλύτερο. 

Ο κ. ΕυσταΟίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Και εμείς συμφωνούμε με την αιτούμενη αναβολή, για να δοθεί καιρός για 

περαιτέρω εξέταση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παναγίδης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συμφωνούμε, αλλά νομίζω ότι αυτά τα πράγματα πρέπει να 

συζητούνται πριν ακόμα μια Επιτροπή εξετάσει ένα Οέμα. Δεν είναι ορΟό να έρχεται 

στην ολομέλεια ένα Οέμα και μετά να γίνεται παράκληση να πάει ξανά σε μια 

Επιτροπή. Είναι προτιμότερο μια Επιτροπή, αν ενδιαφέρεται για ένα Οέμα, κατά 

την κατάΟεση του νομοσχεδίου να εισηγείται παραπομπή του σΟ αυτή, για να εξετά

ζεται. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτός είναι ο πιο ορΟόδοξος τρόπος . Εν πάση περιπτώσει, αναβάλλεται για 

δεκαπέντε μέρες. 

Προχωρούμε στο επόμενο Οέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριΟμό 3, που 
είναι "Ο περί Αμιάντου (Ασφάλεια και Υγεία Προσώπων στην Εργασία) Νόμος του 

1992". παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας ΚοινοβουλευΤΙΚ11ς Επιτροπής να 

αναγνώσει την ΈκΟεση στο Σώμα. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΠΟΥΛΕΥΤΙΚΙΙΣ ΕΠΙΤΡΟΠΙΙΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩ

ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΛ ΊΌ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΑΜΙΑΝΤΟΥ (ΑΣΦΑΛΕΙΛ ΚΑΙ ΥΓΕΙΑ ΠΡΟΣΩΠΩΝ ΣΤΗΝ ΕΡΓΑΣΙΑ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Αβραάμ Αντωνίου, Πρόεδρος 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Ανδρέας Μούσκος 

Καίτη Κληρίδου 

Ανδρέας Παρισινός 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Ρένος πρέντζας 

Ι-Ι Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ

τησε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγμαΤΟΠΟΙΙ10ηκαν 

στις 14 Ιανουαρίου και στις 22 Απριλίου 1993. Στις συνεδριάσεις αυτές κλΙ10ηκαν 

και ανέλυσαν τις πρόνοιες του νομοσχεδίου εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι ο περιορισμός, ο έλεγχος και η 

ρύΟμιση της χρήσης του αμιάντου στην εργασία, καΟώς και της έκΟεσης σε αμίαντο 

προσώπων στην ,εργασία και άλλων προσώ::ιων που πιΟανόν να επηρεάζονται από 

τη ΧΡΙ1ση αμιάντου στην εργασία, έτσι που να διασφαλίζονται ψηλά επίπεδα ασφά

λειας και υγείας των προσώπων αυτών και να αποτρέπονται κίνδυνοι που δημιουρ

γούνται από δραστηριότητες στις οποίες χρησιμοποιείται αμίαντος. 

Στην προτεινόμενη νομοΟεσία, η οποία αποσκοπεί στην εναρμόνιση της 

κυπριακής νομοΟεσίας με σχεΤΙΚΙ1 Σύμβαση της ΔιεΟνούς Οργάνωσης Εργασίας για 

την Ασφάλεια στη Χρήση του Αμιάντου, που επικυρώΟηκε από τη Πουλή με σχεΤΙΚΙ1 

νομοΟεσία τον Ιούνιο του 1992, προβλέπονται ειδικότερα τα πιο κάτω: 

1) ΚαΟορίζονται τα καΟήκοντα και οι υ::ιοχρεώσεις των εργοδοτών σε ό,ΤΙ 
αφορά την παΡΟΧΙ1 εγκαταστάσεων, εξοπλισμού, διευκολύνσεων και 

συστημάτων εργασίας που παρεμποδίζουν την έκΟεση των 

εργοδοτουμένων τους σε αμίαντο, καΟώς και σε ό,ΤΙ αφορά την παροχή 

πληροφοριών και οδηγιών για την προστασία τους από έκΟεση σε 

αμίαντο. 

2) ΚαΟορίζονται τα καΘήκοντα και οι υποχρεώσεις εργοδοτούμενων 

προσώπων, που περιλαμβάνουν τη λι1ψη μέτρων για προστασία άλλων 

προσώπων που μπορεί να επηρεαστούν από τυχόν παραλείψεις τους, την 
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υποχρέωση για συνεργασία τους με τον εργοδότη, καΟώς και την 

υποχρέωση να ακολουΟούν οδηγίες και να χρησιμοποιούν τα μέσα που 

τους παρέχονται για προστασία. 

3) Παρέχεται στο Υπουργικό Σύμβουλιο η εξουσία να εκδίδει Κανονισμούς 

για σκοπούς καλύτερης εφαρμογής των διατάξεων της προτεινόμενης 

νομοΟεσίας. 

4) Παρέχεται η εξουσία στον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων να διορίζει ΑρχιεπιΟεωρητή, Επιθεωρητές και άλλους 

λειτουργούς, των οποίων τα καΟήκοντα προδιαγράφονται λεπτομερώς 

στις πρόνοιες του ίδιου νομοσχεδίου. 

5) Τέλος, καΟορίζονται τα αδικήματα και οι ποινές για παραβάσεις των 

προνοιών της προτεινόμενης νομοΟεσίας. 

ΥιοΟετώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της προτεινόμενης νομοΟεσίας, 

η Κοινοβουλευτική ΕπΙΤΡΟΠ11 Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ομόφωνα 

εισηγείται στη Πουλ11 την ψήφιση σε νόμο του υπό συζ11τηση νομοσχεδίου, αφού 

τροποποιηΟεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως "Ο περί Αμιάντου (Ασφάλεια 

και Υγεία Προσώπων στην Εργασία) Νόμος του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής; 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Από τη Οέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Φυσικά θα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο. 'ΗΟελα όμως με αφορμή αυτό το νομο

σχέδιο να κάμω μια παραΤ11ρηση: Για τον αμίαντο έχει γίνει πάρα πολύς Οόρυβος 

και όχι μόνο τώρα, πρόσφατα, αλλά και στο παρελΟόν. Είναι ιατρικά αποδεδειγ

μένο ότι προκαλεί μια ασθένεια των πνευμόνων η οποία οδηγεί σε καρκίνο. Έχουν 

γίνει διαβήματα σε τόπους όπου εχρησιμοποιείτο ο αμίαντος στη δουλειά, έχει γίνει 

θόρυβος, έχει προκληΟεί δημοσιογραφικός σάλος. 

Παρ' όλα αυτά, αυτό που θέλω να Οίξω είναι ότι στη Λεμεσό στον πλέον 

νευραλγικό χώρο, στην επίχωση του μόλου, η οποία έχει μετατραπεί σε συνεργείο 

κοπής αμιαντοσωλήνων, έχει δημιουργηθεί μια κατάσταση που πιστεύω ότι είναι 

επικίνδυνη για την υγεία του λαού. Εκεί, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, οι 

σωλήνες του αποχετευτικού, που είναι πολύ μεγάλων διαστάσεων, απ' ό,ΤΙ αντιλαμ

βάνεστε, υφίστανται την όλη επεξεργασία, ΚΟΠ11 και οποιαδήποτε άλλη επεξεργασία, 

για να τοποθετηΟούν εκεί που πρέπει, και έχει δημιουργηΟεί μεγάλο πρόβλημα από 

τα ρινίσματα του αμιάντου, τα οποία είναι βέβαιο ότι δημιουργούν πρόβλημα στην 

υγεία του λαού. Για το Οέμα τούτο έχουν γίνει διαβήματα και από άλλους 

Βουλευτές και από εμένα προσωπικά προς το δ11μαρχο ως Πρόεδρο του ΣΑΛΑ και 

από τους διάφορους συνδέσμους προστασίας του περιβάλλοντος. 

Η Βουλή νομίζω ότι Οα πρέπει να στείλει, παράλληλα με την ψήφιση αυτού 

του νομοσχεδίου, το μήνυμα προς το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλί

σεων, το οποίο είναι υπεύθυνο για την εφαρμογή αυτής της νομοθεσίας, να κοιτάξει 

χωρίς καθυστέρηση αυτό το πολύ επείγον Οέμα. Ο καρκίνος που προκαλείται από 

τον αμίαντο δεν είναι αστεία υπόΟεση· είναι Οανατηφόρος. Και μπορεί να μην 
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προκληθεί αμέσως, τώρα, αλλά να προκληθεί σε είκοσι χρόνια. Δεν ξέρω πόσες 

χιλιάδες κόσμου περνούν από το μόλο και πόσοι μένουν εκτεθειμένοι σ' αυτή τη 

σκόνη του αμιάντου με το πρώτο φύσημα του αέρα, αλλά αισθάνομαι ότι όλοι 

βρισκόμαστε μπροστά σε ένα φοβερό κίνδυνο. Γι' αυτό, παρακαλώ η Βουλή, παράλ

ληλα με την ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου, να στείλει και επείγον μήνυμα στο 

Υπουργείο Εργασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε βλέπω ένσταση' επομένως η παράκληση αυτή μπορεί να διαβιβαστεί από τη 

Γραμματεία της Βουλής προς το Υπουργείο Εργασίας. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Εφαρμογή του νόμου. Άρθρο 3. 

Εξουσία έκδοσης Κανονισμών. Άρθρο 4. 

Καθήκοντα και υποχρεώσεις εργοδοτών. Άρθρο 5. 

Καθήκοντα και υποχρεώσεις εργοδοτούμενων προσώπων. Άρθρο 6. 

Καθήκοντα και υποχρεώσεις αυτοεργοδοτουμένων. Άρθρο 7. 

Αρχιεπιθεωρητής και Επιθεωρητές. Άρθρο 8. 

Εξουσίες Επιθεωρητών. Άρθρο 9. 

Αδικήματα και ποινές. Άρθρο 10. 

Αδικήματα λόγω υπαιτιότητας άλλων. Άρθρο 11. 

Ποινική ευθύνη αξιωματούχων νομικών προσώπων. Άρθρο 12. 

Κανόνας ως προς την απόδειξη. ΆρΟρο 13. 

Επιφύλαξη. Άρθρο 14. 

Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου. Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων 1 μέχρι και 15; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι και 15 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αμιάντου (Ασφάλεια και Υγεία 

Προσώπων στην Εργασία) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 4, που 
είναι ''0 περί Αναγνωρίσεως του ΑπελευΟερωτικού Αγώνα του Κυπριακού Λαοί' 
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1955-1959 και της ΕΟνικής Οργάνωσης Κυπρίων Αγωνιστών (ΕΟΚΑ) (Τροποποιη
τικός) Νόμος του 1992". Είναι πρόταση νόμου και παρακαλώ τον Πρόεδρο της 

αρμόδιας Κοινοβουλευτικής ΕπΙΤΡΟΠ11ς να αναγνώσει την ΈκΘεση στο Σώμα. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΙ-Ι Σ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΙ-ΙΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΑΝΑΓΝΩΡΙΣΕΩΣ ΤΟΥ 

ΑΠΕΛΕΥΘΕΡΩΤΙΚΟΥ ΛΓΩΝΑ ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΛΑΟΥ 1955-1959 ΚΛΙ 
ΤΗΣ ΕΘΝΙΚΙ-ΙΣ ΟΡΓΑΝΩΣΗΣ ΚΥΠΡΙΩΝ ΑΓΩΝΙΣΤΩΝ (ΕΟΚΑ) (ΤΡΟΠΟ

ΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΊΌΥ 1992" 

Παρόντες: 

ΕυστάΘιος ΕυσταΟίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Καίτη Κληρίδου 

Κώστας Κωνσταντίνου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

ΠαίJλος Παπαγεωργίου 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η ΚοινοβουλευΤΙΚ11 ΕπΙΤΡΟΠ11 Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου 

σε τέσσερις συνεδρίες της που έγιναν στις 12 Νοεμβρίου και 3 Δεκεμβρίου 1992, 
καΟώς και στις 14 Ιανουαρίου και 8 Απριλίου 1993. Στο στάδιο της μελέτης της υπό 
συζήτηση πρότασης νόμου κλ110ηκαν στην Επιτροπή και εξέφρασαν τις απόψεις 

τους εκπρόσωποι των Υπουργείων Οικονομικών, Εσωτερικών, Άμυνας, Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Δικαιοσύνης και Παιδείας, του Γραφείου του Γενικού 

Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της Συντονιστικής Επιτροπής Συνδέσμων Αγωνιστών 

ΕΟΚΑ 1955-1959 και της Πανελλ11νιας Ένωσης Αγωνιστών ΕΟΚΑ. 

Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου, η οποία κατατέΟηκε στη Βουλή από 

τον κ. Σ . Χατζηγιάννη, Βουλευη1 εκλογΙΚ11ς περιφέρειας Αμμοχώστου, είναι η 

τροποποίηση του νόμου για την αναγνώριση του απελευΟερωτικού αγώνα του 

κυπριακού λαού του 1955-1959 και της ΕΟνΙΚ11ς Οργάνωσης Κυπρίων Αγωνιστών 
(ΕΟΚΑ), ώστε να συσταΟεί ειδΙΚ11 επιτροπή με κυριότερη αρμοδιότητα τον καταρ

τισμό και την τήρηση Μητρώου Μελών της ΕΟΚΑ. ΕπιπρόσΟετα, η επιτροπή που 

συστήνεται με βάση την παρούσα πρόταση νόμου περιβάλλεται με την αρμοδιότητα 

υποβολής προς το Υπουργικό Συμβούλιο εισηγήσεων για την αύξηση των χορηγη

μάτων που παρέχονται στους αναπ11ρους του απελευΟερωτικού αγώνα και στους 

εξαρτωμένου ς των πεσόντων και των θυμάτων του. 

Κατά τη διάρκεια της συζ11τησης του όλου Θέματος, η Επιτροπή Νομικών 

ζήτησε να εκφράσουν τις απόψεις τους όλοι οι αρμόδιοι παράγοντες, οι οποίοι και 

τάχθηκαν υπέρ της Ψ11φισης σε νόμο της υπό αναφορά πρότασης νόμου. 

Ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, καταΟέτοντας ενώπιον της 

Επιτροπής, δήλωσε ότι συμφωνεί με την ουσία της υπό συζ11τηση πρότασης νόμου. 

Η ΚοινοβουλευΤΙΚ11 Επιτροπή Νομικών, υιοΟετώντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, εισttγείται στη Βουλή την Ψ11φισή της 
σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί, ώστε τα μέλη της Επιτροπής Καταρτι

σμού και Τήρησης Μητρώου Μελών της ΕΟΚΑ να διορίζονται από το Υπουργικό 

Συμβούλιο και από αυτά ο Πρόεδρος να είναι Υπουργός, ενώ δύο τουλάχιστον μέλη 

να υΠ11ρξαν αγωνιστές-τομεάρχες της ΕΟΚΑ. 
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Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Λριστερά-Νέες Δυνάμεις 

δήλωσαν ότι επιφυλάσσονται να εκφράσουν τις Οέσεις τους κατά τη διάρκεια της 

συζήτησης του όλου Οέματος ενώπιον της ολομέλειας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αΡΧΙ1ς; 

Ο εισηγητής έχει το λόγο. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Για τον κυπριακό ελληνισμό, που ζει για χρόνια τώρα κάτω από την απειλή 

του φυσικού και εθνικού του αφανισμού και μέσα στο άγχος της απόγνωσης, της 

ψυχικής αποδυνάμωσης και της εΟνικής αυτοαμφισβήτησης, η αναγνώριση, ο σεβα

σμός και η τιμή των εΟνικών του ηρώων, καΟώς και η στάση παραδειγματισμού από 

αυτούς, αποτελούν 1Jψιστη εΟνική ανάγκη και απαραίτητη προϋπόθεση για την 

ανάλυση της πορείας που Οα φέρει την εΟνική αναγέννηση και τη σωτηρία. 

Οι λαοί δεν μπορούν πράγματι να μιλούν στα σοβαρά για θυσίες και αγώνες 

και ταυτόχρονα να απισΤΟ1Jν και να ασεβούν προς τους ήρωές τους. Οι πολιτείες 

και τα έθνη δεν μπορούν να επιβιώσουν, αν δε ΟεμελιωΟούν, αν δε στοιχειωθούν με 

το αίμα των ηρώων τους και αν δεν καλλιεργούν την πίστη των πολιτών τους 

σ' αυτούς. 

Με την παρούσα τροποποιηΤΙΚ11 πρόταση νόμου, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνά

δελφοι, σκοπός μου είναι να δώσω ουσιαστικό περιεχόμενο στη βασική νομοΟεσία 

που έχει ψηφιστεί με το Νόμο 48 του 1987. 

Θυμούμαι με ιδιαίτερη συγκίνηση, όταν είχα επισκεφΟεί το Μουσείο του Κολο

κοτρώνη στην ΑΟήνα, αλλά, αν θέλετε, και μεταγενέστερα επί δικτατορίας ένα 

συνταγματάρχη ο οποίος είχε βασανιστεί τότε από τη χούντα και ο οποίος στην 

κακή κατάσταση που βρισκόταν στο κελί του είχε κοιτάξει το στήθος του, που είχε 

αρκεΤά παράσημα, και είχε πει το εξής ρητό, το ίδιο ρητό που υπάρχει και στο 

Μουσείο Κολοκοτρώνη: "Πατρίδα που δεν τιμά τους ήρωές της είναι καταδικα

σμένη να χαΟεί". Γι' αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, πιστεύω ότι υπό τις συνθήκες που 

διέρχεται σήμερα ο ελληνισμός πρέπει να τιμηθούν επάξια νεκροί και ζώντες, για να 

αναβαΟμιστεί το εΟνικό φρόνημα, για να είμαστε έτοιμοι ψυχικά να αντιμετωπί

σουμε τον Τούρκο εισβολέα και κατακτητή. 

Πρακτικό λοιπόν αποτέλεσμα της πρότασης νόμου, όπως έχω ήδη αναφέρει, 

θα είναι ο καταρτισμός Μητρώου Μελών, αγωνιστών, της ΕΟΚΑ, ώστε, όταν περά

σουν τα χρόνια, να μην τα σβήσει η λησμονιά αυτά τα άτομα που είχαν τότε 

συνδράμει τον αγώνα παντοιοτρόπως, και νομίζω ότι η τήρηση αυτού του μητρώου 

θα έχει αυτή την αποστολή. Δηλαδή, πέραν της υπερηφάνειας που θα νιώθουν αυτοί 

οι οποίοι είχαν συμμετάσχει σ' αυτό τον αγώνα, Οα Ουμίζει και στις επερχόμενες 

γενιές ποιοι ήταν εκείνοι οι οποίοι είχαν σΤΙ1σει αυτό τον υπέροχο αγώνα. 

Όπως έχει αναφερΟεί από τον κ. ΕυσταΟίου, η επιτροπή η οποία Οα καταρτίσει 

αυτό το Μητρώο Μελών Οα είναι πενταμελής. Πρόεδρος Οα είναι ο Υπουργός τον, 

οποίο Οα διορίζει η Εκτελεστική Εξουσία και ο οποίος Οα διορίζει και τους υπόλοι

πους τέσσερις, αλλά αυτοί Οα εγκρίνονται από τη Βουλή. Και έχω δεχτεί την εισή

γηση του Προεδρεύοντος της Βουλής κ. Λυσσαρίδη όπως τα μέλη αυτά τυγχάνουν 
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και της έγκρισης της Βουλής παρά την αρχή ότι πρέπει η ΕκτελεσΤΙΚ11 Εξουσία να 

είναι ξεχωριστή και η Βουλή να μπορεί να ελέγχει, γιατί ήΟελα να προσδώσω στα 

άτομα αυτά το αναγκαίο κύρος, για να μπορέσουν να επιτελέσουν το έργο τους. 

Στην παρούσα τροποποιητική πρόταση νόμου προβλέπεται και η παροχή τιμη

τικών διπλωμάτων και τιμητικών μεταλλίων της Δημοκρατίας σε αναγνώριση της 

προσφοράς των ατόμων εκείνων που πήραν μέρος στον τετράχρονο απελευΟερωτικό 

αγώνα. Όπως σωστά αναφέρει ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, δεν 

πρόκειται περί διακρίσεων αλλά περί τιμητικών ταυτοτήτων και έτσι δεν πάσχει 

καΘόλου αυτή η πρόνοια από συνταγματική άποψη. 

Μια άλλη εισήγηση είναι να υποβάλει αυτή η επιτροπή εντός τακτής προΟε

σμίας δύο μηνών, όπως αναφέρεται στο κείμενο της πρότασης νόμου, εισηγήσεις για 

αναΘεώρηση των συντάξεων και των επιδομάτων των εξαρτωμένων των πεσόντων 

και των Ουμάτων του αγώνα, καΟώς και των αναπήρων του αγώνα αυτού. Είναι 

κοινό μυστικό ότι επί σειράν ετών η πολιτεία, με αγνωμοσύνη φερόμενη, έδωσε 

συντάξεις πείνας σ' αυτούς τους εξαρτωμένους και είναι κλασικό το παράδειγμα 

που ο τομεάρχης της ΕΟΚΑ, συνάδελφος κ. Θάσος Σοφοκλέους, έχει αναφέρει 

μητέρας απαγχονισΟέντος που δεν είχε χρήματα να αγοράσει γυαλιά μυωπίας και 

έτσι έγινε έρανος μεταξύ των αγωνιστών! Ομολογώ ότι τα τελευταία χρόνια έχουν 

ουσιαστικά διαφοροποιηΟεί αυτές οι συντάξεις, αλλά και πάλι δεν είναι τέτοιες, 

ώστε να παρέχουν στα άτομα αυτά αξιοπρεπ11 διαβίωση . 

Και Οα επεκταΟώ, πέραν των συντάξεων και των άλλων χορηγημάτων, στο 

ποια ήταν η αγνώμων συμπεριφορά της πολιτείας προς αυτούς τους ανΟρώπους και 

ιδιαίτερα προς εκείνους που είχαν νεκρούς σ' αυτό τον αγώνα, αναφέροντας το 

παράδειγμα, αν θέλετε, του Παντελή Μοδέστου από το Λιοπέτρι, του υιού του 

πρώτου ήρωα του απελευΟερωτικού αγώνα, που υπήρξε δεκαοχτώ χρόνια ωρομί

σΟιος, που μόλις προ ενός έτους έγινε έκτακτος και που μετά μονιμοποιήΟηκε με το 

νόμο που έχει ψηφίσει η Βουλή. Και πρέπει να πω ότι και εκεί ακόμα, μεταξύ των 

129, δε συμπεριλαμβανόταν και 11ρΟε ξεχωριστό νομοσχέδιο, για να συμπεριληφΟεί. 
Αυτή λοιπόν ήταν η συμπεριφορά του κράτους προς αυτούς τους ανΟρώπους που 

είχαν τη συμμετοχή που όλοι γνωρίζουμε στον τετράχρονο απελευΟερωτικό αγώνα. 

Έχει παρουσιαστεί α;τό τους συναδέλφους του ΑΚΕΛ-Λριστερά μια τροπο

ποίηση που σκοπό έχει να συμπεριλάβει στην πρόταση νόμου και τους πεσόντες στο 

πραξικόπημα και σε όλες τις άλλες εκφάνσεις του βίου της Κυπριακής Δημοκρατίας 

βασικά από το 1974 και εντεύΟεν και πρέπει να πω ότι διαφωνώ ριζικά με τη συμπε
ρίληψη της τροποποίησης αυη1ς σ' αυτή την πρόταση νόμου . Ας έλθουν με ξεχω

ριστή πρόταση νόμου κι εμείς Οα τοποΟετηΟούμε ανάλογα. ΚαΟόλου δε διαφωνούμε 

να απονεμηΟούν τα δέοντα όπου δει, αλλά πρέπει να τονιστεί με έμφαση ότι ο 

απελευΟερωτικός αγώνας του 1955-59 ήταν ο ξεχωριστός, ο μοναδικός απελευΟερω
τικός αγώνας αυτού του τόπου και δικαιολογείται οποιαδ11ποτε ξεχωριση1 ρύΟμιση 

με τις πρόνοιες τις οποίες έχω ήδη αναφέρει. Άλλωστε και ο ίδιος ο Γενικός Εισαγ

γελέας της Δημοκρατίας υιοΟετεί ότι δεν υπάρχει καμιά αντισυνταγματικότητα και 

σ' αυτό τον τομέα με την πρόταση νόμου, γιατί είναι λογικά επιτρεπτό, αναφέρει στη 

γνωμάτευσή του, να γίνει ειδική νομοΟετική ρύΟμιση σχετικά με τον απελευΟερωτικό 

αγώνα του 1955-59, που αι-cοτελεί τον κατεξοχήν πρόσφατο απελευΟερωτικό αγώνα 
των Ελλ11νων της Κύπρου, χωρίς βέβαια να αποκλείεται παρόμοια πρόβλεψη και για 

άλλους αγωνιστές που πήραν μέρος σε άλλους αγώνες υπέρ της ελευΟερίας της 

Κύπρου. 
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Είναι λοιπόν με αυτό το σκεπτικο που απορρίπτω, και Οα εισηγηθώ και στο 
Σώμα να απορρίψει, την τροποποίηση του ΑΚΕΛ-Αριστερά, γιατί και νομοθετικά 

νομίζω ότι δεν ταιριάζει, πέραν του δικαιολογητικού ... Εδώ αυτή η πρόταση νόμου 
είναι καθαρά πρόταση νόμου για τον απελευΟερωτικό αγώνα του κυπριακού λαού 

του 1955-59 και της Εθνικι1ς Οργάνωσης Κυπρίων Αγωνιστών, της ΕΟΚΑ. Διερω

τώμαι ποιο έδαφος, ποια δικαιολογία μπορεί να υποστηρίξει την ενσωμάτωση 

οποιασδήποτε τροποποίησης, επαναλαμβάνω, στην παρούσα πρόταση νόμου. 

Δεν τοποθετούμαι. Αν έλθει οποιαδι1ποτε άλλη πρόταση νόμου που να 

ρυθμίζει ή να εισηγείται, αν θέλετε, τη δημιουργία κάποιου μητρώου είτε των πεσό

ντων στο πραξικόπημα είτε των πεσόντων το '74 κτλ. κτλ., εμείς θα τοποθετηθούμε 
ανάλογα. Σήμερα όμως εκείνο που έχουμε μπροστά μας και πρέπει να κάνουμε είναι 

να δώσουμε ουσιαστικό περιεχόμενο και να τιμήσουμε ιδιαίτερα εκείνους οι οποίοι 

έχουν δώσει το αίμα τους, για να είμαστε σήμερα Βουλευτές σ' αυτό το Σώμα, όπως 

και τους εξαρτωμένους τους, στους οποίους όλα αυτά τα χρόνια η πολιτεία δεν 

έδωσε τα δέοντα. 

Τέλος, χαιρετίζω την εισι1γηση του συναδέλφου Μάρκου Κυπριανού, την 

οποία ευχαρίστως έχω αποδεχτεί, η οποία συμπεριλήφθηκε στο νόμο αυτό και η 

οποία, όπως αναφέρει το κείμενο, έχει ως εξής: 'Ή Ε-τιτροπι1 εισηγείται επίσης 

μεταξύ άλλων μέτρα απότισης και απονομι1ς τιμι1ς στους αγωνιστές, καθώς και 

τρόπους διαφώτισης του λαΟ1) για τον εΟνικοαπελευθερωτικό αγώνα της ΕΟΚΑ". 

Είναι κι αυτό το κεφάλαιο, αγαπητοί συνάδελφοι, ιδιαίτερης σπουδαιότητας και 

χαίρομαι, γιατί η νέα Υπουργός Παιδείας έχει εγκύψει με ιδιαίτερη προσοχή σ' αυτό 

τον τομέα, γεγονός που είδαμε κατά τους εορτασμούς της 1 ης του Απρίλη. Διαφωνώ 
ριζικά με το συνάδελφο κ. Χριστόφια, που προσπάθησε να δώσει την εντύπωση ότι 

ήταν δείγματα σοβινισμού αυτές οι εκδηλώσεις. Διαφωνώ, επαναλαμβάνω, ριζικό

τατα. 

Με αυτές τις σκέψεις, κύριοι συνάδελφοι, εγκαταλείπω το βι1μα και θέλω να 

σας διαβεβαιώσω ότι αυτό δεν είναι το τέλος, δεν πρέπει να είναι το τέλος, για να 

τιμηθούν δεόντως αυτοί οι οποίοι τραγουδούσαν ανεβαίνοντας στην αγχόνη. Αυτή 

είναι μια αρχή· είναι μια αρχή και Οα περιποιήσει τιμήν σ' αυτό το Σώμα η ψήφιση 

αυτών των προνοιών. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική μας ομάδα Οα υπερψηφίσει την τροπο

ποίηση του νόμου. Όμως θα ήθελα να εκφράσω κάποιες προσωπικές μου απόψεις 

και προβληματισμούς γύρω από το Οέμα: 

Ο απελευθερωτικός αγώνας της ΕΟΚΑ θα ήταν αφελές να ισχυριζόμαστε ότι 

είναι έργο αριθμημένων αγωνιστών. Τον αγώνα της ΕΟΚΑ τον στήριξε ο ελληνικός 

κυπριακός λαός και ο ελληνικός κυπριακός λαός αξίζει της τιμής του ήρωα. Ο συνά

δελφος μίλησε για ήρωες που πρέπει να τιμούμε. Συμφωνώ και υπερθεματίζω: να 

τιμούμε και να παραδειγματιζόμαστε. Να παραδειγματιζόμαστε προπαντός από 

τους ήρωες εκείνους που μπροστά στο Οάνατο συνειδητά έκαμαν την επιλογή του 

θανάτου αντί της παράδοσης. Τις οικογένειες των πεσόντων, ναι, και υπάρχουν 

αναξιοπαθούντες, να τις φροντίσουμε. 
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Θέλω όμως να εκφράσω μια απορία: Ποιος είναι ο αγωνιστής και ποιος δεν 

είναι; Γιατί αυτή η επιτροπή που Οα συσταΘεί φοβούμαι πως θα δημιουργήσει και 

πολλές πικρίες ανάμεσα στο λαό. Υπάρχουν επώνυμοι ή εγγεγραμμένοι αγωνιστές 

οι οποίοι συλλήφΟηκαν και κλείστηκαν σε κρατητήρια ή και βασανίστηκαν, αφού 

είχαν συλληφθεί σε κάποιες μαζικές συλλήψεις. Υπάρχει όμως και μια γριούλα η 

οποία μπορεί με τον κίνδυνο να καταδικαστεί σε θάνατο να απέκρυψε έναν 

αγωνιστή, μια κοπελίτσα που μπορεί να μετέφερε κάποιο οπλισμό ... Αυτή η 

ανώνυμη στρατιά, η μεγάλη, του λαού πώς Οα τιμηθεί; 

Φοβούμαι τη μονοπώληση και αυτό ήΟελα να το εκφράσω απ' αυτό το βήμα. Να 

γίνει, ναι, οτιδήποτε για τις οικογένειες εκείνων που έπεσαν πράγματι για μας. Από 

την άλλη θα πει κανένας: Γιατί υποστηρίζετε αυτή την τροποποίηση έχοντας τόσες 

επιφυλάξεις; Είναι γεγονός: υπάρχει μια τραγική γενιά της οποίας το μέλλον είναι 

να φθίνει και να εξαφανίζεται. Δεν είναι κόμμα που θα μεγαλώσει' είναι ζωντανοί 

άνθρωποι που χρόνο με το χρόνο λιγοστεύουν. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Λιγόστευσαν. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Ειλικρινά Οα 11θελα να κάμω μια προκαταβολική σύσταση σ' αυτούς που Θα 

εργαστούν πάνω σ' αυτά τα θέματα: να προσέξουν τη μονοπώληση, να προσέξουν να 

μην πληγώσουν την καρδιά τούτου του λαού που έπαλλε τότε με τον ίδιο ρυθμό για 

έναν αγώνα ανεπανάληπτο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας και μετά ο κ. Ευσταθίου. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η κοινοβουλευτική μας ομάδα μου έχει αναΟέσει να προβώ σε δήλωση από 

μέρους της σε σχέση με την πρόταση νόμου που συζητούμε και τις τροποποιήσεις 

που προτείνονται. 

Πρώτα απ' όλα Οα ήΘελα να διευκρινίσω ότι τα όσα Οα πω παρακάτω δεν 

έχουν καμιά σχέση και δεν προκλήΟηκαν από τη χΟεσινή 11 προχΘεσινή συζήτηση που 
είχαμε, προς αποφυγήν κάΟε παρεξήγησης ή, αν Οέλετε, και χρησιμοποίησης των 

όσων θα πω. Νοουμένου ότι η πρόταση νόμου του κ. Χατζηγιάννη εκκρεμεί από 

καιρό και συζητείται από καιρό, και αυΤ11 η δ11λωση έχει προετοιμαστεί πολύ πολύ 

νηφάλια, με όλη την ειλικρίνεια. Άλλωστε είναι, αν Οέλετε, μια νέα μορφή, μια νέα 

έκδοση δήλωσης του μακαρίτη του Εζεκία Παπα'ίωάννου που έγινε από αυτό το 

βήμα το 1987, όταν εσυζητείτο ο νόμος του οποίου σήμερα η Βουλή συζητά την 
τροποποίηση με τις προτάσεις του κ. Χατζηγιάννη. Θα έλεγα ότι έγινε μια προσπά

θεια να είναι ακόμα πιο ήπια η σημερινή δ11λωση από εκείνη του μακαρίτη του 
Παπα"ίωάννου που, όταν την είχε καταθέσει τότε στη Βουλή, δεν υπήρξε η όποια 

αντίδραση. Έγιναν δηλώσεις από τον κ. Κληρίδη, από τον κ. Γαλανό και από τον 

κ. Λυσσαρίδη. 

Θα ήΟελα πρώτα επίσης να πω ότι συζητήσαμε πέρσι -και το έχει δηλώσει ο 

κ. Χατζηγιάννης τώρα- αύξηση των επιδομάτων και εγκρίΟηκε αύξηση των επιδο

μάτων. Εμείς είμαστε από εκείνους που πρωτοστάτησαν για την αύξηση των επιδο

μάτων. Άρα δεν έχει σχέση και με τα ε..-τιδόματα. 
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Η πρόταση νόμου του συναδέλφου κ. Χατζηγιάννη επαναφέρει προς συζήτηση 

το θέμα που τέΟηκε και συζητήθηκε σε αυτή τη Βουλή το 1987, όπως είπα. Όπως και 
τότε, έτσι και σήμερα τίΟεται το κεφαλαιώδες ερώτημα που άπτεται της ιστορίας 

τούτου του τόπου: Υπήρξε ο αγώνας της ΕΟΚΑ του 1955-1959 η μοναδική έκφραση 
του απελευθερωτικού αγώνα του κυπριακού λαού; Η δική μας η απάντηση και, 

πιστεύουμε, η αντικειμενική απάντηση της ίδιας της ιστορίας είναι πως ο αγώνας 

της ΕΟΚΑ του 1955-1959 δεν 11ταν η μοναδΙΚ11 έκφραση του απελευθερωτικού 

αγώνα του κυπριακού λαού. 

Ο κυπριακός λαός, καΟ' όλη τη διάρκεια της βρετανικής αποικιοκρατίας, ουδέ

ποτε συμβιβάστηκε με την αποικιοκρατία και αγωνιζόταν πάντα για την απόκτηση 

της ελευθερίας του. Αλλά και στα μετέπειτα χρόνια ο λαός μας αγωνίστηκε και 

συνεχίζει να αγωνίζεται και σήμερα για την προάσπιση της ελευθερίας και της 

ανεξαρτησίας του . Ο αγώνας τούτος δεν υπήρξε και δεν είναι μονοπώλιο καμιάς 

παράταξης, κανενός κόμματος, καμιάς οργάνωσης. Και εδώ συμφωνώ πλήρως με 

τον κ. Μουσιούττα. 

Ισχυρίζομαι, και Οα προσπαΟήσω να αποδείξω τον ισχυρισμό μου, ότι η 

Αριστερά, το Κομμουνιστικό Κόμμα Κύπρου στα προπολεμικά χρόνια και το 

ΑΚΕΛ στα μεταπολεμικά χρόνια, είχε σημαντικότατη συμβολή στους απελευθερωτι

κούς αγώνες της Κύπρου και διαδραμάτισε πρωταγωνιστικό ρόλο. Ιδιαίτερη 

συμβολή είχε η Αριστερά στην κινητοποίηση του λα·ίκού παράγοντα και στη μετα

τροπή της απελευΟερωτικής πάλης σε υπόθεση των πλατιών λα·ίκών μαζών. 

Σε όλους αυτούς τους αγώνες η Αριστερά είχε τα Ούματά της, είχε τη δική της 

προσφορά σε αίμα και σε Ουσίες. Και στη διάρκεια του 1955-1959 η Αριστερά είχε 
νεκρούς από τα βόλια των Άγγλων. Αυτοί έχουν επίσης παιδιά. Έχουν επίσης 

χήρες. Αυτοί δεν ήταν αγωνιστές για την ελευΟερία της πατρίδας μας; Επειδή δε Οα 

είναι σε ένα μητρώο, το Μητρώο Μελών της ΕΟΚΑ, που Οα αποφασίσει σήμερα 

αυτή η Βουλή, δε Οα τους αναγνωριστεί η προσφορά. 

Άρα, κύριε Χατζηγιάννη, δε μιλώ για το 1974 μόνο. Και η πρόταση νόμου ή η 
αντιπρόταση που έχει κάμει 11, αν Οέλετε, η τροποποίηση που έχει προτείνει η κοινο
βουλευτική μας ομάδα δεν αναφέρεται απλώς στο 1974. Μια σύντομη έστω 

αναδρομή σε ορισμένους ιστορικούς σταθμούς Οα τεκμηριώσει, πιστεύω, τις θέσεις 

μας αυτές. 

Αν αρχίσουμε από τα Οκτωβριανά του 1931, παρόλο που το 1922 συναντούμε 
φυλακίσεις, εξορίες και κατατρεγμούς μελών του τότε νεαρού Κομμουνιστικού 

Κόμματος για την αποικιακή τους δράση, θα βρούμε ότι ένας από τους νεκρούς της 

αυθόρμητης εκείνης εξέγερσης ήταν ο Γεώργιος Φιλής, μέλος της κομμουνιστικής 

νεολαίας, που σκοτώΟηκε στην Αγία Ζώνη του Παρωσιού. Οι ηγέτες του Κομμουνι

στικού Κόμματος Κύπρου, οι Πατυλιώτης και Σκελέας, συνελ11φΟησαν από τους 

αποικιοκράτες και εξορίστηκαν. 

Στα χρόνια της παλμεροκρατίας το Κομμουνιστικό Κόμμα Κύπρου μέσα σε 

συνΟήκες βαθιάς παρανομίας ήταν η μόνη πολιτική δύναμη που συνέχισε τον αγώνα 

κατά της αγγλοκρατίας. Δεκάδες μέλη και στελέχη του κόμματος φυλακίστηκαν, 

εκτοπίστηκαν, διώχΟηκαν από τις δουλειές τους για την πολιτική και συνδικαλι

στική τους δράση. Όπως δια;ι;ιστώνει ο συγγραφέας της "Ιστορικής Εγκυκλοπαί

δειας της Κύπρου" Παναγιώτης Παπαδημήτρης, "η δραστηριότητα των κομμουνι

στών ανησυχούσε ιδιαίτερα τον Κυβερνήτη. Ι-Ι δράση τους ήταν η μόνη παραφωνία 

στη διακυβέρνηση που είχε κατορθώσει να επιβάλει". 
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Εκδήλωση της Οέλησης και αποφασιστικότητας των Κυπρίων για ελευΟερία 

και δημοκρατία ήταν ακόμα και η συμμετοχή εξήντα περίπου εΟελοντών στη ΔιεΟνή 

Ταξιαρχία που πολέμησε στο πλευρό των Δημοκρατικών Δυνάμεων στον ισπανικό 

εμφύλιο πόλεμο, Μεταξύ τους, όπως γνωρίζετε, ήταν και ο μακαρίτης Εζεκίας 

Παπα'ίωάννου, 

Στα χρόνια του Δευτέρου Παγκοσμίου Πολέμου, μετά την ίδρυση του ΑΚΕΛ, 

κάπου οκτακόσια κομματικά μέλη, ανάμεσά τους και έντεκα από τα δεκαεπτά μέλη 

της Κεντρικής Επιτροπής, κατατάχθηκαν εΟελοντές στο Κυπριακό Σύνταγμα και 

πολέμησαν κατά του χιτλεροφασισμού, Ορισμένοι από αυτούς έπεσαν στα πεδία των 

μαχών, Πολεμώντας κατά του ναζισμού και του φασισμού ταυτόχρονα αγωνίζονταν 

και για τη λευτεριά της μικρής μας πατρίδας, Πριν ακόμα τελειώσει ο πόλεμος, στις 

25 του Μάρτη του 1945, ο Ανδρέας Εξηντάρης και ο Ανδρόνικος Κυπριανού, μέλη 
του ΑΚΕΛ, καΟώς και ο μαΟηΤΙ1ς Μιχαλάκης Κουρτέλλας, έπεφταν δολοφονημένοι 

από τις σφαίρες της αποικιακής αστυνομίας σε αντιαποικιαΚ11 διαδΙ1λωση των 

λα'ίκών οργανώσεων στο χωριό του φίλου μου, του Δημήτρη του ΙΙλιάδη, το Λευκό

νοικο, 

Τον ίδιο χρόνο οι αποικιακές αρχές κήρυξαν παράνομη την Παγκύπρια Συντε

χνιακή Επιτροπή, πρόδρομο της σημερινής ΠΕΟ, και φυλάκισαν την ηγεσία της για 

την απελευΟερωΤΙΚΙ1 της δράση, Αργότερα, το αριστερό Δημοτικό Συμβούλιο 

Λεμεσού καΟαιρείται και φυλακίζεται, γιατί τολμά να μετονομάσει την οδό Πάλμερ 

σε οδό 28ης Οκτωβρίου και επιμένει στην απόφασή του αυτή, Τότε δήμαρχος ήταν 

το μέλος του Πολιτικού Γραφείου του κόμματος, ο μακαρίτης ο Κώστας ο Παρτα

σίδης, Ο Δήμαρχος Λάρνακας, ο Γιώργος Χριστοδουλίδης, φυλακίζεται επίσης, 

γιατί δεν απαγόρευσε καΟ' υπαγόρευσιν των αποικιακών αρχών σε διαδηλωτές να 

ζητωκραυγάσουν υπέρ της αυτοδιάΟεσης, ΙΙ ηγεσία της Παγκύπριας Διδασκαλικής 

Οργάνωσης, που καΟοδηγείται από την Αριστερά, απολύεται, γιατί αντιστάΟηκε στις 

αποικιακές προσπάΟειες υποδούλωσης της εκπαίδευσής μας, 

Τον Οκτώβριο του 1946, όταν οι στρατιώτες του Κυπριακού Συντάγματος 
διαδηλώνουν απαιτώντας αποστράτευση, για να μην χρησιμοποιηΟούν ενάντια σε 

απελευΟερωτικά κινήματα από τους Εγγλέζους, ο Τάκης ΚυΟραιώτης, στέλεχος του 

ΑΚΕΛ, δολοφονείται, ενώ πολλοί άλλοι τραυματίζονται και άλλοι φυλακίζονται, 

Στη δεκαετία 1945-1955 φουντώνει ο μαζικός, παλλα'ίκός αγώνας του λαού 
μας σΤον οποίο πρωτοστατεί η Αριστερά, Θυμίζω ενδεικτικά τις διαδηλώσεις και 

παναπεργίες με αφορμή την επίσκεψη του Σερ Κόσμο Πάρκινσον, του τότε 

Υπουργού Αποικιών, Τα συλλαλητήρια του 1946 με την ευκαιρία της αναχώρησης 
της εΟνικής πρεσβείας στο εξωτερικό, Το υπόμνημα για το Κυπριακό, που ετοίμασε 

και απέστειλε η Αριστερά στον Οργανισμό Ηνωμένων ΕΟνών το Νοέμβρη του 1949, 
Με το υπόμνημα εκείνο για πρώτη φορά το εΟνικό μας Οέμα έφτανε στο διεΟνΙ1 οργα

νισμό, Την πρωτοβουλία της Αριστεράς για συγκέντρωση υπογραφών υπέρ της 

αυτοδιάθεσης, που οδήγησε στο δημοψήφισμα του 1950, Τις λα'ίκές πρεσβείες στο 

εξωτερικό το 1950 και το 1951, Τα συλλαλητήρια στη Φανερωμένη, Τις παναπερ

γίες του Αυγούστου και του Δεκέμβρη του 1954 και τόσες άλλες αγωνιστικές εκδη
λώσεις, που συχνά κατέληγαν σε διώξεις, σε φυλακίσεις και σε πρόστιμα, 

Αλλά και μετά την έκρηξη του αγώνα της ΕΟΚΑ το ΑΚΕΛ, παρόλο που 

διαφώνησε με την ένοπλη ταΚΤΙΚΙ1 του αγώνα, αξιοποιώντας τη μεγάλη του επιρροή, 

συνέχισε τους μαζικούς, παλλα'ίκούς αγώνες με διαδηλώσεις και παναπεργίες, 
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Υποστήριξε και πήρε μαζικά μέρος η Αριστερά σε όλες τις διαμαρτυρίες ενάντια 

στους απαγχονισμούς, στις φυλακίσεις και ενάντια σε όλα τα καταπιεστικά μέτρα 

του αιμοσταγούς Χάρντιγκ. Μέλη του ΑΚΕΛ, όπως ο Ανδρέας Γεωργίου από τη 

Διερώνα και ο Αργυρός Νικόλα από το Βαρώσι, σκοτώνονται σε αντιβρετανικές 

διαδηλώσεις. 

Το Δεκέμβρη του 1955 ο Χάρντιγκ έθεσε εκτός νόμου το ΑΚΕΛ και τις λα·ίκές 
οργανώσεις και έριξε στα στρατόπεδα συγκεντρώσεως 134 στελέχη του κόμματος 
και του λα"ίκού κινι1ματος. Με την ενέργειά του αυτή ο Βρετανός Κυβερνήτης 

θέλησε να συντρίψει μια συνεπή αντιαποικιακή δύναμη για την οποία ο ίδιος παρα

δέχΟηκε στο διάταγμα για την απαγόρευση του ΑΚΕΛ: "Οι κομμουνισταί είναι 

εκείνοι οι οποίοι από του τέλους του πολέμου είχαν το προβάδισμα εις την 

προσφυγήν εις οχλαγωγίας, την δολιοφθοράν και τον εκφοβισμόν ... Είναι αυτοί οι 

οποίοι ανέπτυξαν ολόκληρον μηχανισμόν 'αγώνος' εναντίον της καθεστωτικής 

τάξεως, τας μαζικάς διαδηλώσεις, τας πολιτικάς απεργίας, την αναγραφι1ν συνθη

μάτων, την στασιαστικι1ν προπαγάνδαν και τα υπερμεγέΟη υπομνι1ματα". 

Στα χρόνια του ένοπλου αγώνα της ΕΟΚΑ φανατικά και αντικομμουνιστικά 

στοιχεία δολοφόνησαν μια σειρά στελεχών και οπαδών της Αριστεράς συκοφαντώ

ντας τους άδικα και ατεκμηρίωτα για προδοσία. Θα αντιπαρέλΟουμε στη σημερινή 

συζήτηση αυτή την τραγική σελίδα της κυπριακής ιστορίας. Θα πούμε μόνο πως το 

αίμα του Μενοίκου, του Ττοφαρι1, του Πέτρου, του Σακκά, του ΚλεάνΟους και 

τόσων άλλων, αν και χύΟηκε άδικα και απάνΟρωπα όχι από ξένους αλλά α.,τι;ό 

Κυπρίους, πότισε και αυτό το δέντρο της λευτεριάς και της δημοκρατίας. Είναι και 

αυτοί μάρτυρες του αγώνα για τη λευτεριά. 

Θα τονίσουμε ακόμα πως -το είπα και χΟες και διερωτώμαι γιατί υπήρξε μια 

αντίδραση- αν αποφείJχΘηκε τότε ο εμφύλιος σπαραγμός, ήταν γιατί το ΑΚΕΛ και η 

ηγεσία του επέδειξαν πατριωτισμό, ψυχραιμία και πολλ11 αυτοσυγκράτηση. Στις 

δολοφονίες η Αριστερά δεν απάντησε με το ίδιο νόμισμα γνωρίζοντας ότι αυτό Θα 

οδηγούσε στο χάος. Ι-Ι Αριστερά απάντησε με μαζικές κινητοποιήσεις καταδίκης 

των δολοφονιών. Και είχαν αυτές οι εκδηλώσεις αποτέλεσμα. Στο σταμάτημα των 

δολοφονιών συνέβαλαν και αρκεΤά σημαίνοντα στελέχη της ΕΟΚΑ με την παρεμ

βολή τους. 

Ήμουν πολύ μικρός, αλλά έχω προσωπική εμπειρία. Και δεν είναι γιατί είναι 

εδώ ο Γιαννάκης Μάτσης. Θα αναφέρω ακριβώς τον ήρωα Κυριάκο Μάτση. Και η 

προσωΠΙΚ11 μου εμπειρία, παρόλο που ήμουν μικρός, είναι ότι στο Δίκωμο όντως 

παρεμβλήθη, όταν εμφανίστηκαν μασκοφόροι και έκαμαν απόπειρα δολοφονίας και 

τερματίστηκαν αυτά τα απαράδεκτα, όπως είπε, τα οποία Οα οδηγούσαν σε εμφύλιο 

σπαραγμό. Αυη1 τη διαβεβαίωση έδωσε ο Κυριάκος Μάτσης στην ηγεσία του λα·ίκού 

κινήματος στο Δίκωμο και αποφεύχΟηκαν όντως οι οποιεσδήποτε συγκρούσεις και 

επιτεύχθηκε, Οα μπορούσα να πω, μετά από αυτό και μια καλή και αγαστή συνερ

γασία μεταξύ Δεξιάς και Αριστεράς στο Δίκωμο και έγιναν κοινές διαδηλώσεις. Η 

εΘνικά σωστή στάση τους πάντα Οα τους τιμά. Οι κατασυκοφαντημένοι και άδικα 

δολοφονημένοι μας σύντροφοι περιμένουν ακόμα τη δικαίωση από πλευράς πολι

τείας. Εμείς δε Οα πάψουμε ποτέ να απαιτούμε αυτή τη δικαίωση. 

ΟδηγηΟήκαμε, αγαπητοί συνάδελφοι, με την ένοπλη τακτική σε τραγικά αδιέ

ξοδα τα οποία οι εχΟροί της Κύπρου αξιοποίησαν έντεχνα, για να επιβάλουν την 

κολοβωμένη ανεξαρτησία της Ζυρίχης. Και μετά την ανεξαρτησία ο λαός μας συνέ

χισε τους αγώνες του, για να υπερασ;ι;ίσει την πατρίδα του και να ματαιώσει τα 
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αντικυπριακά σχέδια των εχΟρών του. Δε Θα κάνουμε εκτενή αναφορά σε αυτή την 

περίοδο, γιατί τα γεγονότα, οι αγώνες και οι Ουσίες είναι πιο γνωστά, έστω και αν 

ορισμένοι επιχειρούν συστηματικά να τα θάψουν στη λήΟη ή να τα παραποιήσουν. Η 

κυβερνητική απόφαση για τους 62 είναι η πιο φοβερι1, εξωφρενική και προκλητική 
έκφραση τούτης της προσπάΟειας. 

Στα χρόνια 1970-1974 με την ένταση της παρανομίας, τις χουντικές παρεμβά
σεις και τη δράση της ΕΟΚΛ Π' οι αγώνες για την ανεξαρτησία ταυτίστηκαν με τους 

αγώνες για την προάσπιση της δημοκρατίας. Σε αυτούς τους αγώνες η Αριστερά είχε 

τη δική της συμβολή και το μεγάλο μερτικό της σε Ουσίες. Δεκάδες μέλη του ΑΚΕΛ 

και άλλοι αριστεροί πατριώτες δολοφονήΟηκαν από την ΕΟΚΑ Β' ή έπεσαν υπερα

σπιζόμενοι τη δημοκρατία. Γύρω στις 2 500 αριστεροί συνελήφθησαν από τους 
πραξικοπηματίες και ρίχτηκαν στις φυλακές. 

Με την εισβολ11 του Αττίλα και τις μάχες που ακολούΟησαν χιλιάδες Κύπριοι 

αγωνιστές, που υπεράσπιζαν την ανεξαρτησία και την εδαφΙΚΙ1 ακεραιότητα της 

πατρίδας μας, δεξιοί και αριστεροί, Ουσίασαν τη ζωή τους. 

Κύριε Πρόεδρε, Οεωρήσαμε αναγκαίο να κάνουμε αυτή την έστω σύντομη 

αναδρομή στην πρόσφατη κυπριακή ιστορία, για να καταδείξουμε ότι ο απελευΟερω

τικός αγώνας του λαού μας δεν περιορίζεται μόνο στον αγώνα της ΕΟΚΑ του 1955-
1959. Τον απελευΟερωτικό αγώνα του κυπριακού λαού κανένας δεν μπορεί, δεν 

είναι σωστό να τον μονοπωλήσει. Όλοι έχουν τη συμβολή τους και βέβαια η 

συμβολ11 της Αριστεράς είναι και σημαντική και πολύπλευρη και πολύχρονη. Είναι 

γι' αυτό, κύριε Πρόεδρε, που δεν μπορούμε να ψηφίσουμε ένα σχέδιο νόμου που 

στόχο έχει να διαχωρίσει την ΕΟΚΑ του 1955-1959 α.η;ό τους άλλους αγώνες, τις 
άλλες Ουσίες που δόΟηκαν, και μάλιστα να τις υποβαΟμίσει και να υποβαΟμίσει ό,ΤΙ 

δεν έχει σχέση με την Ι30ΚΑ του 1955-1959. 

ΕπειδΙ1 ως ΑΚΙ3Λ ποτέ δε σταΟι1καμε στη στείρα άρνηση, έχουμε υποβάλει τόσο 

στην ΚοινοβουλευΤΙΚ11 Ι3πιτροπή Νομικών όσο και τώρα στην ολομέλεια του 

Σώματος τροποποιι1σεις τέτοιες, ώστε η σχετική πρόταση νόμου να αγκαλιάζει 

όλους τους αγώνες και να αναγνωρίσει την προσφορά όλων των αγωνιστών, 

ανεξάρτητα από κομματική ή παραταξιακή προέλευση. Υποβάλαμε ακόμα τροπο

ποίηση, έτσι που κριτήριο για τον καΘένα που Οα τιμηΟεί και Οα ευεργετηθεί από το 

νομοθέτημα να είναι η συνολΙΚ11 προσφορά του σε αυτό τον τόπο . Γιατί Θεωρούμε 

αδιανόητο η πολιτεία να τιμά ηΟικά και υλικά ανΟρώπους οι οποίοι είχαν συμμε

τοχή στην ΕΟΚΑ του 1955-1959, αλλά αργότερα είχαν συμμετοχή και στην ΕΟΚΑ Π' 
και στην προδοσία σε βάρος της πατρίδας μας . Οι εισηγι1σεις μας αυτές δυστυχώς 

απορρίφΟηκαν -το είπε και ο κ . Χατζηγιάννης τώρα από το βι1μα- από τα άλλα 

κόμματα κατά τη συζι1τηση της πρότασης νόμου στην ΚοινοβουλευΤΙΚ11 Επιτροπή 

Νομικών. Αν οι τροπολογίες μας απορριφΟούν και α.η;ό την ολομέλεια του 

Σώματος, δε μας μένει άλλη επιλογή παρά να καταψηφίσουμε τον προτεινόμενο 

νόμο. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, Θα Οέλαμε να τονίσουμε για μια ακόμα φορά 

την πάγια Θέση του κόμματός μας και της κοινοβουλευτικής μας ομάδας: Τιμούμε 

και Θα τιμούμε πάντα όλους τους απελευΘερωτικούς αγώνες του λαού μας, τους 

αγώνες του για δημοκρατία και ανεξαρτησία. Τιμούμε και Οα τιμούμε όλους όσους 

Θυσίασαν τη ζωή τους για λευτεριά της Κύπρου είτε αυτοί ανι1καν στη Δεξιά είτε 
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στην Αριστερά είτε στην ΕΟΚΑ είτε σε οποιαδ11ποτε άλλη οργάνωση ή κόμμα. 

Τιμούμε τον Αυξεντίου, τον Παλληκαρίδη, το Μάτση και όλους τους αγωνιστές της 

ΕΟΚΑ που απαγχονίστηκαν από τους αποικιοκράτες ή έπεσαν μαχόμενοι κατά των 

Βρετανών. Τιμούμε όλους αυτούς, όπως τιμούμε τον ΚυΟραιώτη, το Νικόλα, το 

Μενοίκου, τον Κουσουλίδη, το Μισιαούλη, τον Καβάζογλου και όλους τους αγωνι

στές της Αριστεράς. Τιμούμε και Οα τιμούμε πάντα τους συμ..-τατριώτες μας εκεί

νους που αγωνίστηκαν για την Κύπρο και στις δύσκολες ώρες της δοκιμασίας 

στάθηκαν με συνέπεια στις επάλξεις του χρέους υπερασπίζοντας τη δημοκρατία και 

τη νομιμότητα. 

Κύριε Πρόεδρε, ο αγώνας του κυπριακού λαού για δικαίωση, για απαλλαγή 

της Κύπρου από την κατοχή και για επανένωση της πατρίδας μας συνεχίζεται. Οι 

αγώνες του παρελθόντος είναι για μας ένα πολύτιμο ηΟικό και πολιτικό κεφάλαιο, 

πηγ11 έμπνευσης και ενδυνάμωσης που μας στηρίζουν στη δύσκολ11 μας πορεία. Η 

ιστορία μας και τα διδάγματά της είναι ο γερός Οεμελιός πάνω στον οποίο 

μπορούμε να χτίσουμε το μέλλον αυτού του τόπου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΕυσταΟίου. 

ΕΥ. ΕγΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε να μιλήσω από τη Οέση μου. 

Κύριε Πρόεδρε, το να τιμούμε εκείνους οι οποίοι έχουν αναλώσει τον εαυτό 

τους ή έχουν αγωνιστεί για την απόκτηση του πιο μεγάλου αγαΟού της ζωής, που 

είναι η ελευΟερία, αυτού του αγαθού που έχει τιμηθεί κατεξοχήν από τον ελληνισμό 

ως η μέγιστη αρετή, είναι χρέος όλων μας και χρέος πρώτιστα του κράτους. Διότι 

είναι γεγονός ότι ο τόπος αυτός είχε την ατυχία και την τραγική μοίρα στην εξέλιξή 

του μετά την εγκαθίδρυση της ανεξαρτησίας να γευτεί τους πικρούς καρπούς της 

προδοσίας. Τούτο δεν αίρει καΟόλου όμως το μεγαλείο του αγώνα εκείνου ο οποίος 

είναι ο ανάλογος αγώνας που ο ελληνικός λαός άρχισε την 25η Μαρτίου του 1821 
για την απελευΟέρωση της Ελλάδας. 

Η 1 η του Απρίλη έχει αυη1 τη σημασία. Είναι ο αγώνας τον οποίο κήρυξε η 

Εθνική Οργάνωση Κυπρίων Αγωνιστών, η ΕΟΚΑ, τότε με συγκεκριμένο περιεχό

μενο, με συγκεκριμένη συγκρότηση, με αντάρτες ένοπλους που βγήκαν στα βουνά, με 

τους αντάρτες των πόλεων, με όλες εκείνες τις προσπάΟειες οι οποίες όλες μαζί 

συνιστούν τον καΟολικό ένοπλο απελευΟερωτικό αγώνα ενός λαού, την κήρυξη της 

επαναστάσεως για την απόκτηση της ελευΟερίας του τμ11ματος αυτού, του δυστυχι

σμένου αυτού τμ11ματος του ελληνικού έΟνους. 

Είναι υποχρέωση και χρέος να τιμηΟούν όλοι αυτοί οι οποίοι πρόσφεραν τους 

εαυτούς τους σε αυτό το βωμό, ο οποίος τιμήΟηκε τόσο πολύ από τους Έλληνες και 

τους θεούς των Ελλήνων, αν Οέλετε. Ταυτόχρονα όμως είναι δίκαιο να απονέμονται 

οι ίδιες τιμές και σε εκείνους που αγωνίστηκαν υπέρ του λαού αγωνιζόμενοι για το 

αγαθό της δημοκρατίας, διότι ελευΟερία χωρίς δημοκρατία είναι μια άλλη μορφ11 

υποδουλώσεως, την οποία και πάλι το ελληνικό έΟνος δεν εδέχΟη, γι' αυτό και έδωσε 

στην ανθρωπότητα το ίδιό του το έΟνος και τον όρο "δημοκρατία", που σήμερα 

χρησιμοποιείται από όλες τις ομιλούμενες γλώσσες του κόσμου με παραφθορά της 

λέξης "δημοκρατία". 
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Γι' αυτό το λόγο το κόμμα μας κατέΟεσε και στο παρελΟόν και κατέθεσε και 

παρεπέμφθη ήδη από το προεδρείο για συζήτηση τροποποιητική πρόταση νόμου 

ανάλογη με την τροποποιηΤΙΚ11 πρόταση νόμου που συζητούμε σήμερα, διότι 

υπάρχει νόμος εδώ εν ισχύι τον οποίο τροποποιούμε. Είναι και αυτή πρόταση 

νόμου που τροποποιεί το Νόμο για την Αναγνώριση και Καθιέρωση της 

15ης Ιουλίου ως Ημέρας ΜνΙ1μης και Τιμής προς Όσους Έπεσαν ή Αγωνίστηκαν 

Προασπίζοντας τη Δημοκρατία και Εναντίον του Προδοτικού Πραξικοπήματος της 

15ης Ιουλίου 1974. Ο τίτλος αυτής της πρότασης νόμου είναι ο ίδιος με τον τίτλο 
του νόμου που ισχύει, διότι είναι και αυτή τροποποιητική πρόταση νόμου και περι

λαμβάνει και εδώ την απονομή των απαράλλακτων τιμών και την αναγνώριση, 

καθώς και την εισήγηση, όταν υπάρχουν πένητες, οι οποίοι προκαλούν το δημόσιο 

αίσθημα, να δίνονται και σ' αυτούς τα επιδόματα που προβλέπονται για τους αγωνι

στές της ΕΟΚΑ. ' 

Ακουσα μετά προσοχής την ομιλία του κ. Χριστόφια. Συμφωνώ μαζί του ότι η 

προσφορά του λαού αυτού στους αγώνες για την αποτίναξη του αποικιακού ζυγού 

είναι μια προσφορά που δεν αρχίζει την 1η του Απρίλη του 1955, αλλά είναι μια 
προσφορά που αρχίζει πολί) νωρίτερα. 

Ανέφερε ο ίδιος το 1922 και είναι γεγονός οι αγώνες των δημοτικών 

συμβούλων της Λεμεσού, οι αγώνες ακόμα και στο Λευκόνοικο, και θυμούμαι αυτό 

το επεισόδιο στο οποίο έχει αναφερΟεί. Ί-Ιμουν μαΟηη1ς του δημοτικού σχολείου 

τότε και είχε σκοτωΟεί και ένα παιδί, συμμαΟητής μου, όταν βγήκε και εκείνο έξω 

στη διαδήλωση, ένα παιδί δώδεκα χρόνων. Και αυτοί πρέπει να τιμηθούν, αλλά 

αυτό δεν μπορεί να γίνει με έναν ειδικό νόμο ο οποίος περιλαμβάνει τους αγωνιστές 

της περιόδου 1955-1959, όπως είναι ειδικός νόμος και ο άλλος του οποίου η κοινο
βουλευτική μας ομάδα έχει επιδιώξει την τροποποίηση και έχει καταθέσει γι' αυτό 

πρόταση νόμου. Δεν μπορούμε να βάλουμε τη γενική αρχή να τιμηθούν όλοι ανεξαι

ρέτως, όλοι εκείνοι οι οποίοι με οποιοδήποτε τρόπο πρόσφεραν τους εαυτούς τους 

στους αγώνες πριν από το 1955-1959, διότι κάτι τέτοιο δεν ταιριάζει, θα είναι ξένο 
σώμα προς τη νομοΟεσία και δε Οα μ.ι-τ:ορούσε να έχει κανένα πρακτικό αποτέλεσμα. 

Αλλά ούτε και νομοτεχνικώς Οα μπορούσε να προστεΟεί σε οποιοδ11ποτε άρΟρο, 

διότι είναι άλλη η δομή, είναι άλλη η φιλοσοφία του νομοΟετήματος, η συγκρότηση 

της επιτροπής που Οα εγκρίνει η Βουλή και όλα αυτά τα γεγονότα, κάτι που μας 

κάνει, ενώ δε διαφωνούμε με την ουσία του περιεχομένου της τροποποίησης του 

ΑΚΕΛ, να μην μπορούμε να δεχθούμε ότι μπορεί να προσκολληθεί σε αυτή την 

πρόταση νόμου. 

Θα μπορούσε όμως κάλλιστα, κατά τη συζήτηση του νομοθετήματος το οποίο 

βρίσκεται σε εκκρεμότητα Ι1δη και είναι πρόταση νόμου, να γινόταν ειδΙΚΙ1 επεξερ

γασία, ώστε να περιληφΟούν και όλοι εκείνοι οι οποίοι, όπως περιέγραψε ο κ. Χριστό

φιας, έδωσαν την προσφορά τους, ώστε να ποτιστεί το δένδρο της κυπριακής 

ανεξαρτησίας, της κυπριαΚΙ1ς ελευΟερίας, με την πεποίθηση και με την ευχή όπως 

όλοι μαζί, και οι μεν και οι δε και όλοι, συνενωΟούμε ξανά, για να πορευΟούμε το 

νέο, αναγκαίο δρόμο και, φρονηματιζόμενοι μάλιστα και από την απόφαση του 

Κοινοβουλίου των Σέρβων της Βοσνίας, Οα πρέπει να πούμε: Θα προχωρήσουμε 

ανένδοτοι, για να διεκδΙΚΙ1σουμε την ελευΟερία μας, για να εγκαΟιδρυθεί και εδώ το 

καθεστώς των ανΟρωπίνων δικαιωμάτων το οποίο οραματίστηκαν εκείνοι που 

αγ'ονίστηκαν και έπεσαν, για να γίνουν τα θύματα και οι νεκροί των τιμημένων 

αγώνων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρυσοστόμου. 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Ο αγώνας της ΕΟΚΑ, ο Ορυλικός αγώνας της ΕΟΚΑ, υπήρξε ο καίριος 

αγώνας του λαού μας, ο ένδοξος, ο ανεπανάληπτος ένοπλος αγώνας για την αποτί

ναξη του αποικιακού ζυγοί), χωρίς να απαρνούμαστε άλλους αγώνες του λαού μας. 

'Ηδη η ΕΔΕΚ, όπως έχει προαναφέρει και ο συνάδελφος κ. Ευσταθίου, κατέΟεσε 

σχετική πρόταση νόμου, την οποία η κοινοβουλευτική μας ομάδα θα μελετήσει 

θετικά. Η σύνδεση της ΕΟΚΑ, της πραγματικής, της μοναδικής ΕΟΚΑ, με την 

ΕΟΚΑ Β' ή με τους 62 είναι, κατά τη γνώμη μου, ατυχή ς και την αντιπαρέρχομαι. 

Κύριε Πρόεδρε, είχα προβληματιστεί, όταν κατατέΟηκε αυτή η πρόταση νόμου, 

η τροποποίηση από το συνάδελφο Χατζηγιάννη, γιατί έφερα στη μνήμη μου την 

αντρίκεια, την ελληνική απάντηση που είχε δώσει ο ήρωας Κυριάκος Μάτσης όταν, 

ευρισκόμενος στα μπουντροίψια της Ομορφίτας, τον είχε επισκεφΟεί ο στρατάρχης 

τότε Χάρντιγκ και του πρόσφερε τα τριάκοντα αργύρια, για να προδώσει τον αγώνα 

του, να προδώσει την πατρίδα του. Και απάντησε: "Ου περί χρημάτων τον αγώνα 

ποιούμεΟα". 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, ο αγώνας της ΕΟΚΑ ήταν αντιαποικιακός αγώνας, 11ταν 

αγώνας για την ελευΟερία του λαού μας δεν ήταν περί χρημάτων ο αγώνας. Γι' αυτό 

είχα αρχικά προβληματιστεί. Αλλά ο αγώνας εκείνος άφησε χι1ρες, άφησε παιδιά 

ορφανά, χωρίς τον προστάτη τους. Και η πολιτεία, το κράτος, είχε υποχρέωση να 

σταθεί προστάτης με στοργι1 στα μέλη των οικογενειών που έμειναν χωρίς τον 

προστάτη τους. Και για να είμαστε ειλικρινείς, η πολιτεία δεν ανταπέδωσε ως 

όφειλε, στο βαΟμό που έπρεπε, το χρέος της προς αυτούς τους ανΟρώπους. Γι' αυτό 

υποστηρίζουμε την Ψι1φιση αυη1ς της πρότασης νόμου . 

Ένας άλλος προβληματισμός που με απασχόλησε ήταν η καταγραφή των 

αγωνιστών. Σίγουρα πρέπει να γίνει κάτι. Γιατί 11δη συνάντησα πρόσφατα κάποιους, 

που ίσως να 11ταν και ανήλικοι τότε, που έλεγαν ότι έλαβαν μέρος στον αγώνα και, 

όταν ρώτησα κάποιον με ποιους συνεργάστηκε, αναφέρθηκε μόνο σε μακαρίτες. 

Γι' αυτό, σίγουρα Οα πρέπει κάτι να γίνει και γι' αυτό, για να είμαστε προσεκτικοί 

και να υπάρχουν για την ιστορία έστω, χωρίς να μειώνεται η προσφορά κανενός. 

Και συμφωνώ απόλυτα με τις παρατηρήσεις και τους προβληματισμούς του συνα

δέλφου Μουσιούττα, γιατί πρέπει να είμαστε πολύ προσεκτικοί και να μην πικρά

νουμε κανέναν. Γι' αυτό, η δΙΚ11 μας κοινοβουλευτική ομάδα θα υποστηρίξει 

χωριστά και μόνο την ψήφιση του νόμου όπως έχει τροποποιηΟεί και επαναλαμβάνω 

ότι είμαστε έτοιμοι να μελεη1σουμε την πρόταση νόμου που έχει καταΟέσει η ΕΔΕΚ 

με θετικό τρόπο, ούτως ώστε να τιμηΟούν όλοι οι άλλοι που έχουν προσφέρει με 

οποιοδ11ποτε τρόπο για την ελευΟερία του τό;ωυ μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαρές. 

ΑΥ. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, Οα ήΟελα να κάμω δυο διευκρινίσεις πάνω στην ομιλία 

του κ. Χριστόφια. Πεβαίως, μας ανέπτυξε ο Γενικός Γραμματέας του ΑΚΕΛ την 
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ιστορία του ΑΚΕΛ και ήταν πράγματι συγκινητική. Και πράγματι το ΑΚΕΛ έχει 

ιστορία στο ενεργητικό του. Θέλω να διαβεβαιώσω όμως τον κ. Χριστόφια ότι στα 

προσκλητήρια πεσόντων που κάμνει ο Σύνδεσμος Αγωνιστών της πόλεως και επαρ

χίας Λεμεσού στο κρησφύγετο του Διγενή δεν παραλείπουμε να αναφέρουμε τα 

ονόματα που είπατε προ ολίγου, τα ονόματα των ατόμων που φονεύθηκαν από τους 

Άγγλους. Άρπαξα ένα όνομα από τη Διερώνα που γνωρίζω. Άρα, εμείς δεν ξεχω

ρίζουμε ονόματα πεσόντων και φονευθέντων από τους Άγγλους είτε είναι αριστεροί 

είτε είναι δεξιοί. Για μας είναι αγωνιστές, είναι πεσόντες στον αγώνα της ΕΟΚΑ. 

Το ένα είναι αυτό. 

Το άλλο που θέλω να τονίσω: Πάντοτε το ΑΚΕΛ συγχύζει τους δολοφονηθέ

ντες από την ΕΟΚΑ. Θεωρεί ότι η ΕΟΚΑ εκτελούσε στελέχη και μέλη του ΑΚΕΛ. Η 

ΕΟΚΑ δεν ξεχώριζε αυτούς που την πολεμούσαν ή που την κατέδιδαν ή που με 

οποιοδήποτε τρόπο έκαμναν ζημιά σΤον αγώνα. Υπήρξα περιφερειάρχης της ΕΟΚΑ 

και μια εποχή που καταζητούμουν βρισκόμουν στη Μέσα Γειτονιά. Έτυχε ο Εζεκίας 

Παπα'ίωάννου να δραπετεύσει από το νοσοκομείο. 'Ηρθε και ζήτησε καταφύγιο στη 

Μέσα Γειτονιά. Έρχεται κάποιος, μέλος της ΕΟΚΑ, τρεχάτος κοντά μου και μου 

λέει: ''Ο Παπα'ίωάννου είναι στο τάδε σπίτι. Πες μου τι να κάνω: να τον συλλά

βουμε, να τον εκτελέσουμε ή να τον παραδώσουμε;" Και του λέω: "Όχι, ο αγώνας 

μας δεν είναι με το ΑΚΕΛ ή με την Αριστερά' ο αγώνας μας είναι με τους Άγγλους". 

Είναι για να τονίσω, κύριε Χριστόφια, ότι η ΕΟΚΑ δεν τα είχε με το ΑΚΕΛ' δεν 

εκτελούσε μέλη του ΑΚΕΛ. Εκτελούσε μόνο εκείνους για τους οποίους είχε πληρο

φορίες ότι κατέδιδαν τον αγώνα της. Αυτούς εκτελούσε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ τον κ. Αβραάμ Αντωνίου να με αντικαταστήσει. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Α. Αντωνίου αντικαθιστά στην έδρα τον κ. Β. Λυσσα

ρίδη, ο οποίος κατέρχεται στο βήμα.) 

Β. Λ γΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Λέγεται κοινοβουλευτικά ότι, όταν κάποιος έχει έννομο συμφέρον, δε 

λαμβάνει μέρος στη συζήτηση. Το δηλώνω: έχω, αλλά όχι μόνο σε σχέση με την 

ΕΟΚΑ, γιατί οι ρίζες του έννομου συμφέροντός μου αρχίζουν και πριν από την 

ΕΟΚΑ και επεκτείνονται και μετά την ΕΟΚΑ. Έτσι μπορώ να πω πως αυτής της 

μορφής το έννομο συμφέΡ,ον δε με κάνει να είμαι επηρεασμένος προς οποιαδήποτε 

κατεύθυνση. 

Τέθηκε το ερώτημα: Ήταν η ΕΟΚΑ η μοναδική έκφραση του εθνικοαπελευθε

ρωτικού αγώνα του λαού μας; Μα, αν ήταν μόνο η ΕΟΚΑ η μοναδική έκφραση ενός 

λαού που ζούσε κάτω από τον αποικιακό ζυγό, χωρίς καμιά προηγούμενη αντί

δραση, αυτό Οα ήταν ύβρις προς την ιστορία του λαού μας! Σίγουρα η κυπριακή 

ιστορία είναι γεμάτη από αντιδράσεις προς τους εκάστοτε κατακτητές και φυσικά 

και προς τους Βρετανούς αποικιοκράτες. Όμως νομίζω πως λογικά και Ψύχραιμα 

πρέπει να παραδεχτούμε ότι η ΕΟΚΑ υπήρξε η μοναδική έκφραση οργανωμένου και 

συνεχούς εθνικοαπελευΟερωτικού αγώνα, αγώνα διαρκείας και με συγκεκριμένους 

στόχους. 

Δεν είμαι μεταξύ εκείνων που είτε στο παρελθόν είτε τώρα παρέλειψαν ή 

παραλείπουν να αναφερΟούν σε λάθη και παραλείψεις του εΟνικοαπελευθερωτικού 

μας αγώνα της ΕΟΚΑ, της οποίας υπήρξα μέλος, και είμαι περήφανος γιατί υπήρξα 
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μέλος. Όμως, ούτε τα λ(ΧΟη ούτε οι παραλείψεις -και υπήρξαν και κατά τη διάρκεια 

του αγώνα, δεν αναφέρομαι στα μετέπειτα- δεν αλλοιώνουν ούτε το μεγαλείο του 

αγώνα ούτε το μεγαλείο των πεσόντων. Δεν μπορούμε να αρνηΟούμε ότι το 1955-59 
ένας ολάκερος λαός συγκλονίστηκε, ήταν έτοιμος να δώσει τα πάντα και υπήρξε 

πλειοδοσία ποιος Οα έχει την ευκαιρία να πεΟάνει. Τέτοιες ανατάσεις, ναι, είναι 

σπάνιες στα χρονικά κάΟε λαού, γιατί δεν είναι δυνατό να υπάρχουν κατ' εξακολού
θησιν. Όταν αγωνιστές ανέβαιναν στην αγχόνη '):ραγουδώντας, όταν ο Αυξεντίου 

επαναλάμβανε το "μολών λαβέ", όταν b Μ6.τσης, που 11ταν και προοδευτικός -να μου 
επιτρέψει ο Γιαννάκης να το πω, προοδευτικός, και δεν ξέρω, αν ζούσε, ποιες θα 

ήταν οι σημερινές του πεΠΟΙΟ11σεις- για να μη σκοτώσει, εφόσον πια γι' αυτόν η 

έννοια ήταν απλώς να δώσει το παράδειγμα, προειδοποίησε τους Άγγλους "Οα βγω 

πυροβολώντας", για να σώσει έστω και έναν, κατά τη γνώμη του, αΟώο Άγγλο, διότι 

οι απλοί στρατιώτες και αυτοί Ούματα ήταν, αυτά δείχνουν το μεγαλείο αυτού του 

αγώνα. Γι' αυτό, ανεξάρτητα από την οφειλόμενη τιμή και για προηγούμενους 

αγώνες και για μετέπειτα αγώνες, ναι, προσωπικά πιστεύω ότι αυτή ειδικά η 

περίοδος και αυηΙ ειδικά η ιστορΙα πρέπει να τύχουν μιας ειδΙΚ11ς μεταχείρισης. 

Με συγκίνησε ο Μουσιούττας. Ρωτά: "Μόνο επώνυμοι έκαναν αυτό τον 

αγώνα;" Και απαντά και α;ταντώ: Λσφαλώς όχι. 'Ισως οι μεγαλύτεροι ήρωες ή 

τουλάχιστον εξίσου μεγάλοι 11ρωες αυτού του αγώνα είναι οι ανώνυμοι άνΟρωποι, 

οι οποίοι κινδύνευσαν πάρα πολλές φορές, χωρίς να το ξέρει ίσως κανένας άλλος 

εκτός από τον άμεσα ενδιαφερόμενο, για την επιτυχία αυτού του αγώνα. 

Ναι, και υ:;τάρχουν κάποιοι κίνδυνοι. Και πρέπει να προσέξουμε. Αυτό βέβαια 

δε σημαίνει ότι πρέπει να σταΟούμε αρνητικά προς την πρόταση νόμου. Κάθε άλλο. 
Αλλά πρέπει να προσέξουμε πράγματι, γιατί υπάρχουν κίνδυνοι και, αντί να τιμ11-

σουμε έναν ολόκληρο λαό με επικεφαλής κάποιους που έδωσαν τη ζωή τους, μπορεί 

να κάνουμε ζημιά. Και αυτός είναι ένας από τους κινδύνους τους οποίους πρέπει 

πολύ αυτή η Βουλή να προσέξει. Γι' αυτό εγώ προτιμώ με τους Κανονισμούς, ναι, να 

έχει λόγο αυτή η Βουλή εις όλα, εις όλες τις εκφράσεις αυτής της πρότασης νόμου. 

Δεν είναι κάτι που μπορεί να το εμπιστευΟεί κανείς μόνο σε λίγα χέρια, χωρίς να 

διατρέξει αυτούς τους κινδύνους της έστω αΟέλητης παραποίησης κάποιων κατα

στάσεων. 

Υπάρχουν δύο σκοποί. Και νομίζw πως τον έναν κανένας εδώ δεν μπορεί να 

τον αμφισβητήσει και με αυτόν κανένας δε διαφωνεί. Υ:;τάρχουν οι οικογένειες των 

παΟόντων ή και οι παΟόντες που αναξιοπαΟούν. Και σωστά λέχΟηκε ότι Οα είναι 

ντροπή όχι για εκείνους αλλά για μια πατρίδα η οποία δε Οα μπορεί να ανταμείψει 

και υλικά, έστω και αν ο αγώνας δε γινόταν περί χρημάτων, τους αναξιοπαΟούντες 

αυτού του αγώνα ή τις οικογένειες των αναξιοπαΟούντων. Δε νομίζω πως σ' αυτό 

μπορεί να υπάρξει δεύτερη γνώμη. 

Υπάρχουν κίνδυνοι α;τό τα μητρώα και τους είπα. Υπάρχει ακόμα ένα άλλο 

θέμα που, πιστέψετέ με, με αγάπη και φιλία Οέλω να το καταΟέσω με προβλημα

τισμό. Η ιστορία κάΟε ανΟρώπου κρίνεται από το σύνολο των έργων του. Και 

κανένας δεν μπορεί να τιμηΟεί, αν δεν έχει τελευηΊσει και ο βίος του 11ταν έντιμος. 

Ναι, αυτό με απασχολεί. ΔιατυπώΟηκε το ερώτημα αν ο αγώνας άρχισε την 1 η Απρι
λίου ή πριν. Μα και ο εΟνικοαπελευΟερωτικός αγώνας του ελληνικού λαού δεν 

άρχισε στις 25 Μαρτίου του 1821! Πάντα υΠ11ρχε αυτός ο αγώνας, αλλά το 1821 
υπήρξε η ειδική έκφραση, γι' αυτό και όλοι μας ιδιαίτερα τιμούμε το 1821. Να γιατί 
τιμούμε και το 1955-59. . 
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Όμως και εκεί η ιστορία γράφτηκε αδέκαστη και αγωνιστές που κινδύνευσαν 

πολλές φορές στη ζω11 τους, όταν δεν ετελεύτησαν σωστά, δεν είχαν τον έπαινο της 

ιστορίας. Δε διεγράφη το παρελΟόν τους. Η ιστορία κατέγραψε τα κατορΟώματά 

τους και τις προσφορές τους, αλλά η ιστορία κατέγραψε και τα ολισΟήματα. Αν 

θέλουμε να είμαστε ειλικρινείς και με την ιστορία και με τις επόμενες γενεές, πρέπει 

να είμαστε προσεκτικοί, γιατί, αν αντί να προβάλουμε, όπως σωστά λέχθηκε, το 

θεσπέσιο αγώνα του 1955-59 με όλα τα πολιτικά λάΟη ή, αν Οέλετε, την αφέλεια την 
πατριωτική που υπήρχε, ώστε να αρχίσει ένας αγώνας χωρίς επιστημονική ανάλυση 

όλων των δεδομένων -αλλά ποιος μπορεί να αρνηΟεί την ομορφιά αυτού του 

πατριωτικού αγώνα;- αν Οέλουμε οι επόμενοι να τον τιμούν, δεν πρέπει να τον 

συνδέσουμε με τη μετέπειτα εξέλιξη ατόμων -γιατί ο αγώνας του 1955-59 παραμένει, 
ότι και να συμβαίνει- ατόμων που Ι1ταν εμπε.ι-τλεγμένα και στο 1955-59 αλλά αργό
τερα και σε πράξεις που, κατά τη γνώμη μου, δεν μπορούν να τους επιτρέψουν να 

τιμηΟούν από την πολιτεία. 

Να ένας δεύτερος προβληματισμός τον οποίο βάζω μπροστά σας. Δεν μ..-τορούν 

να μην καταγραφτούν όλοι . Ακόμα και εκείνοι που πρόδωσαν τότε τον Αυξεντίου ή 

το Σαμάρα ή οποιονδ11ποτε Οα γραφτεί ότι έκαμαν πρώτα τη συνεισφορά τους και 

κάποτε πρόδωσαν. Μερικοί εξετελέσΟησαν, καλά! Μερικοί δεν εξετελέσΟησαν και 

τους γράφει η ιστορία. Νομίζω ότι η ιστορία συνεχίζεται και η ιστορία πρέπει να 

γραφτεί με έντιμο, ειλικρινΙ1 και χωρίς πάΟος τρόπο. Ναι, Οα τιμ11σουμε και τους 

άλλους. Αλλά εγώ ειλικρινά πιστεύω ότι ίσως Οα υποτιμήσουμε τη σημασία του 

1955-59, αν όλα μπουν μέσα στο ίδιο καλάΟι. Και το λέω εγώ, ο οποίος φανταστείτε 
πόσο θέλω να τιμΙ1σω ένα Δώρο Λο·ίζου, ένα Φωτίου, τους ανΟρώπους που πέΟαναν 

στο πραξικόπημα. Νομίζω πως έχω περισσότερη αγωνία από τον καΟένα, όμως δεν 

μπορώ παρά να ξεχωρίσω το 1955-59 ως την πιο όμορφη, την πιο ηρωική και την 
πιο ιδανική περίοδο του νεότερου κυπριακού ελληνισμού, με λάΟη, επαναλαμβάνω, 

και παραλείψεις. 

Ποια επανάσταση, ποιος αγώνας δεν είχε λάΟη και παραλείψεις; Ποιος 

διάβασε την πλ11ρη ιστορία του 1821 και δεν είδε και λάΟη και παραλείψεις και 
μικρότητες; Αυτό όμως δεν αλλάζει το νόημα του 1821. Έτσι και τα λάΟη και οι 
παραλείψεις δεν αλλάζουν το περιεχόμενο του 1955-59, το οποίο κανένας μας δε 
Οέλει να μην τιμήσει. Γιατί- και το ΑΚΕΛ είπε, για να είμαστε εντελώς σαφείς 

"Τιμούμε τον Λυξεντίου, όλους αυτούς που έδωσαν τη ζωή τους 11 αγωνίστηκαν 
προς αυΤ11 την κατεύΟυνση". Έχουν τους δικούς τους προβληματισμούς και έχουν 

δικαίωμα να τους έχουν . Ι:μείς έχουμε άλλης μορφ11ς προβληματισμούς και έχουμε 

και εμείς δικαίωμα να τους έχουμε. Γι' αυτό εγώ πιστεύω ότι μπορούμε να ψηφί

σουμε αυτή την πρόταση νόμου και πρέπει να δώσουμε τον πλήρη έλεγχο στη Βουλή 

και όχι σε άτομα. ΟτιδΙ1ποτε πρέπει να έχει τη συγκατάΟεση της Βουλής και πρέπει 

να είμαστε προσεκτικοί γράφοντας πλέον για πάντα την ιστορία και του 1955-59 και 
πριν και μετά και με άλλο σχέδιο νόμου να αναζητήσουμε και να τιμήσουμε σε ένα 

άλλο επίπεδο αγωνιστές πριν το 1955 ή μετά το 1955. Αυτός είναι ο δικός μου 
προ βλ ηματισμός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

Ο κ. Σοφοκλέους παρακαλώ. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Β. Λυσσαρίδης ανέρχεται στην έδρα και ο κ. Α. Αντω

νίου επιστρέφει στη Οέση του.) 
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Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

ΚιΊριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Θα ήταν ασφαλώς πρόκληση να ισχυριστεί κανείς ότι ο κυπριακός λαός αγωνί

στηκε μόνο το 1955-59. Αν όχι τίποτε άλλο, ας ΟυμηΟούμε μόνο το καΟολικό δημο
ψήφισμα του 1950 με το οποίο ο κυπριακός λαός εξέφρασε την αγωνιστικότητά του 
παλλα'ίκά με ένα ποσοστό 96% και εξέφρασε τους πόθους του που 11ταν καΟαροί, η 
ένωση με τη μητέρα Ελλάδα. 

Δεν έχω να προσΟέσω τίποτε σ' αυτά που είπατε. Εξάλλου, νιώθω πάρα πολύ 

συγκινημένος και είναι με δυσκολία που κρατιέμαι. Επιτρέψετέ μου. Θέλω απλώς 

να μεταφέρω αυτό που μετέφερα και στην ΕΠΙΤΡΟΠ11. όταν με κάλεσε δυο φορές, για 

να εκφράσω εκ μέρους των αγωνιστών και να πω και εγώ εκ μέρους των αγωνιστών 

τις απόψεις μας για αυτή την πρόταση νόμου που ο κ. Χατζηγιάννης έχει υποβάλει. 

Βλέπω μπροστά μου με άσπρα μαλλιά παιδούλες με τις οποίες έτυχε να συνερ

γαστώ το 1955. 

Η ΕΟΚΑ δε ζήτησε τίποτε και το έκαμα σαφές. Κ1Jριε Χατζηγιάννη, σας το 

έκαμα σαφέστατο. K1JQLOL εκπρόσωποι του ΑΚΕΛ, σας το είπα εκ μέρους της 
Συντονιστικής Επιτροπής των Συνδέσμων Αγωνιστών τους οποίους εκπροσωπούσα, 

και εκπροσωπούσα το 96% και πλέον των αγωνιστών της ΕΟΚΑ εκείνη την ημέρα: 
Η ΕΟΚΑ δε ζήτησε τίποτε. 

Έχουν περάσει 32 και πλέον χρόνια από τότε. Κανείς δεν κοίταξε και δε 
ρώτησε για την ΕΟΚΑ τίποτε. Ουδείς αγωνιστής αγωνίστηκε, για να ζητήσει ανταλ

λάγματα από την πολιτεία. Ό,ΤΙ κάναμε το κάναμε γιατί πιστεύαμε σ' αυτό το 

πράγμα. Γιατί πιστέψαμε σΤον αγώνα για την ελευθερία του τόπου μας. Και αν 

έχουμε ζήσει, δεν το επιλέξαμε εμείς. Απλώς αυΤ11 ήταν η μοίρα μας και ίσως και 

κακή μοίρα μας: να επιζήσουμε. 

Είναι υποχρέωση και παραμένει υποχρέωση της πολιτείας, υποχρέωση ημών -
διότι αυτή τη στιγμή αν11κω και σ' εσάς υπό την ιδιότητα του Βουλευη1- είναι 

υποχρέωση λοιπόν και παραμένει υποχρέωση της πολιτείας η οποία έπρεπε και 

πρέπει να αντιμετωπίσει αυτά τα Οέματα. Οι αγωνιστές της ΕΟΚΑ δεν έχουν 

ανάγκη από παράσημα, οι αγωνιστές της ΕΟΚΑ δεν έχουν ανάγκη να τους κάνετε 

μητρώα. Ό,ΤΙ έκαναν -επαναλαμβάνω και θα κατέβω από το βΊιμα-το έκαναν γιατί 

ένιωθαν ότι αυτό 11ταν το καΟΙ1κον τους προς την πατρίδα. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΙ-ΙΣ) 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κατανοώ πλήρως τη συγκίνηση του συναδέλφου Σοφοκλέους 

και το λέω με όλη μου την ειλικρίνεια. Κατανοώ πλήρως και τη συγκίνηση άλλων 

αγωνιστών της ΕΟΚΑ, που τυγχάνει να είναι παρόντες 11 να ακούνε αυτή τη στιγμ11 
τα τεκταινόμενα στη ΠουλΊl των Αντιπροσώπων. 

ΗγέρΟην ξανά και ανέβηκα στο βήμα, γιατί άκουσα τη Ρ11ση που ελέχΟη και προχΟές 

από το συνάδελφο κ. Θάσο Σοφοκλέους και σήμερα από τον κ. Παπαρέ ότι η ΕΟΚΑ δεν 

ξεχώριζε αυτούς που κατέδιδαν ή προέδιδαν. Όταν ο Χριστόφιας εγείρεται και μιλά για 
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αδικοσκοτωμένους ακελιστές, κύριοι συνάδελφοι, κυρία συνάδελφος, νομίζω ότι 

είναι αυτονόητο ότι το ολιγότερο ισχυρίζεται ότι αυτοί οι άνθρωποι δεν επρό

δωσαν. Το ολιγότερο! Εναι μέλη και στελέχη του ΑΚΕΛ τα οποία μέσα στα "λάΟη" 

που διαπράχθηκαν... Για τον κ. Παπαρέ μπορεί να είναι κάποια "λάθη", για τον 

κ. Σοφοκλέους μπορεί να είναι κάποια "λάΟη'" εμείς λέμε ότι ήταν συνειδητή 

επιλογή ορισμένων, αυτό είναι που λέμε. ΔολοφονήΟηκαν αυτοί οι άνΟρωποι, είναι 

αδικοσκοτωμένοι! 

Ο κ. Μουσιούττας συγκινημένος διερωτήΟηκε μήπως και μείνουν κάποιοι 

ζώντες έξω από τα μητρώα της ΕΟΚΑ και έχουμε κακοφανισμούς. Συμπλήρωσε και 

ο συνάδελφος Χρυσοστόμου και τώρα μόλις ο συνάδελφος Βάσος Λυσσαρίδης. 

Κατανοητό αυτό το πράγμα. Διερωτώμαι: Έχουμε κάμει καμιά προσπάθεια να 

βρεθούμε στη Οέση του γιου του Ηλία του Ττοφφαρή, του Ανδρέα του Ττοφαρή από 
τη Γιαλούσα, από την Κώμα του Γιαλού 11 του παιδιού του Σάββα του Μενοίκου α.."tό 
το Λευκόνοικο 11 των εγγονιών τους; Αν κάνουμε μια τέτοια προσπάΟεια, το ολιγό
τερο που θα πρέπει να Οέσουμε στον εαυτό μας ως ευΟύνη είναι: Επειδή ακόμα 

ζούμε εμείς, οι αγωνιστές της ΕΟΚΑ, πρέπει νά κάνουμε μια έρευνα μήπως και 

διεπράχΟη το μοιραίο λάΟος αυτοί οι άνΟρωποι να δολοφον110ηκαν αδίκως και να 

μείνει κολλημένη η ρετσινιά στο όνομά τους εσαεί. Η ρετσινιά του προδότη. 

Μετά από νομοΟεn1ματα της Βουλής των Αντιπροσώπων η ΕΟΚΑ του 1955-59 
έτσι και αλλιώς Οα έμενε στην ιστορία. Έτσι και αλλιώς τώρα επισημοποιούνται 

αυτά τα πράγματα και από τη Βουλ11 των Αντιπροσώπων. Δε νομίζετε ότι υπάρχει 

τουλάχιστον αυτό το στοιχειώδες καΟήκον; 

Είναι γι' αυτό, κύριε Πρόεδρε, που Οέλω να υπογραμμίσω ότι το ΑΚΕΛ, περή

φανο για ό,ΤΙ έκαμε γι' αυτό τον τόπο, δεν μπορεί να δέχεται από το β11μα της 

Βουλής των Αντιπροσώπων τη γενική ρήση "η ΕΟΚΛ δεν ξεχώριζε αυτούς που κατέ

διδαν και που προ έδιδαν" . Άρα οι ακελιστές που δολοφονήΟηκαν ήταν καταδότες 
και προδότες! Δεν είναι δυνατό να δεχΟούμε κάτι τέτοιο, δε μας το επιτ.ρέπει η 

συνείδησή μας. 

Πρέπει να πω, και το είπα και προχΟές, ότι υπάρχουν αγωνιστές των οποίων η 

συνείδηση φαίνεται ότι λειτουργεί σ11μερα κάπως πιο ήρεμα, πιο συναισΟηματικά. 

Είπατε προηγουμένως α..-tό το βήμα ότι οι αγωνιστές άρχισαν να μας εγκαταλείπουν 

από τη ζωή. Φαίνεται ότι κάποιοι σκέφτονται, πριν παραδώσουν την ψυχή τους, να 

αποκατασn1σουν ορισμένους ανΟρώπους οι οποίοι άδικα έχουν σκοτωΟεί' έχουν 

δολοφονηΟεί. Είναι γι' αυτό που σας είπα ότι έχω στα χέρια μου για δυο τουλάχι

στον περιπτώσεις μέχρι σήμερα παραδοχές ακριβώς τομεαρχών της ΕΟΚΑ ότι αυτοί 

οι άνθρωποι αδίκως έχουν σκοτωΟεί. Και Οέλω ακριβώς από το βΙ1μα της Βουλής να 

κάμω αυτή την έκκληση. Εναι ο μόνος τρόπος, κατά τη γνώμη μου, να επέλΟει η 

λα'ίκή συμφιλίωση και για εκείνη την περίοδο. Και δεν είναι τυχαίες οι δικές μας οι 

τροποποιήσεις. 

Θέλω να πιστεύω ότι τελικά Οα γίνει και αυτό. Αλλά δεν μπορεί να γίνει, 

εφόσον δεν απoκατασταOσι'Jν οι αδικοσκοτωμένοι. Αν υπάρχουν άνΟρωποι από 

αυτούς για τους οποίους λέμε εμείς "ξέρετε, αυτός ο άνΟρωπος άδικα σκοτώΟηκε" 

και αν εμφανιστούν τεκμ11ρια, αν εμφανιστούν συγκεκριμένες μαρτυρίες που να 

καταμαρτυρούν ότι ήταν ένοχος αυτός ο άνΟρωπος, τότε Οα κάνουμε πίσω. Σας το 

λέω με όλη μου την εντιμότητα. Αλλά, επαναλαμβάνω, είναι άδικο' και πολιτικά και 

ηΟικά είναι άδικο να σύρουν μαζί τους οι οικογένειες αυτών των ανθρώπων αυτό το 

σταυρό της ρετσινιάς, του άδικου χαρακτηρισμού ενός ανΟρώπου ως προδότη. 
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Θα ήΟελα, κύριε Πρόεδρε, να κάμω αυΤ11 τη δεύτερη παρεμβολή, για να 

εκφράσω και δικά μου συναισΟήματα αλλά και συναισΟ11ματα χιλιάδων ανΟρώπων 

της Αριστεράς γι' αυτό το ειδικό Οέμα, το οποίο, κατά τη γνώμη μου, καίει πολύ και 

δεν έχει συζητηΟεί νηφάλια, δεν έχει εξεταστεί νηφάλια. Όταν εξετάζεται, πάντοτε 

είναι υπό το βάρος παραταξιακών συναισΘημάτων. 

Κανένας από δικής μας πλευράς τουλάχιστον, κύριε Πρόεδρε, ούτε το ΑΚΕΛ 

επίσημα δε Οα ήΟελε, δε Οέλει και δε λέει αυτά τα πράγματα, για να αμαυρώσει τον 

αγώνα της ΕΟΚΑ και το όνομα των αγωνιστών της ΕΟΚΑ, και ζώντων και νεκρών. 

Θέλω να το ξεκαθαρίσω μια για πάντα αυτό το πράγμα: Δεν επιχειρούμε να μειώ

σουμε έστω και στο παραμικρό τον αγώνα της ΕΟΚΑ. Έχουμε τις απόψεις μας, 

σωστά το είπατε, για τη μορφή του αγώνα, για το πού Οα οδηγούσε και πού οδήγησε. 

Αλλά έτερον εκάτερον. 

Επιχειρούμε λοιπόν ακόμα μια φορά να υποβάλουμε, να απευΟύνουμε έκκληση 

-δε λέω και μετά που Οα ψηφιστεί η τροποποίηση του κ. Χατζηγιάνη- για ένα 

διάλογο πάνω στη σωστή βάση, για να καταλήξουμε κάπου σε αυτά τα Οέματα, τα 

οποία πιστείJω ότι είναι λάΟος να μην ξεκαΟαρίσουν και Οα είμαστε υπόλογοι στην 

ιστορία αν οι γενιές του 1955-59 φύγουν και δεν ξεκαΟαρίσουν αυτά τα πράγματα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ τον κ. Χρυσοστόμου να με αντικαταστήσει. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Β. Αυσσαρίδης κατέρχεται στο βήμα, ενώ ο κ. Ά. Χρυσο

στόμου τον αντικαΟιστά στην έδρα.) 

Β . Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Λυπούμαι που ταλαιπωρώ τη Βουλ11, αλλά δεν επιτρέπεται ... Εγώ συμφωνώ: 

Σε κάθε επανάσταση μπορεί να γίνουν λάΟη. Και δε νομίζω πως είναι αδικαιολό

γητο το αίτημα να εξεταστούν τέτοιες περιπτώσεις. Ούτε αυτό αλλοιώνει το περιε

χόμενο του αγώνα της ΕΟΚΑ. Το να πει κανείς ότι δεν έγιναν λάθη, το να πει κανείς 

ότι όσοι εξετελέσθησαν καλώς εξετελέσΟησαν χωρίς έρευνα, ναι, νομίζω ότι είναι 

λάΟος. Εγώ προσωπικά δεν έχω καμιά δυσχέρεια να αποδεχθώ αυτή την εισήγηση 

να αναψηλαφηθούν υποΟέσεις, για να αποδειχΟεί η αλήΟεια, διότι πράγματι είναι 

μεγάλο στίγμα να λέγεται για κάποιον ότι εξετελέσΟη λόγω του ότι πρόδωσε αυτό 

τον αγώνα, που τόσο λαμπρά περιγράψαμε από αυτό το βήμα. 

Γι' αυτό, εγώ υποστηρίζω απόλυτα αυnΙ τη Οέση, γιατί είναι ορΟό και δίκαιο, 

ναι, να εξετασθούν σε βάΟος αυτές οι υποΟέσεις. Και αν και εφόσον ευρεΟεί, όπως 

πολύ σωστά είπε ο κ. Χριστόφιας, ένοχος κάποιος, Οα είναι ένοχος. Αν είναι αΟώος, 

ναι, πρέπει να υπάρξει το Οάρρος να λεχΟεί ότι εδώ αυτός ο άνΟρωπος είναι αθώος. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. n. Λυσσαρίδης εγκαταλείπει το β11μα και ανέρχεται στην 
έδρα του Προέδρου, ενώ ο κ. Ά. Χρυσοστόμου επιστρέφει στη Οέση του.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, παρακαλώ το Γραμματέα να προχωρήσει στη 

δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. Θα μπαίνουν όμως πρώτα οι τροπολογίες 

προς επιψήφιση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει τροπολογία α..-τό το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

Τροπολογίες Κοινοβουλευτικής Ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστεράς-Νέες Δυνάμεις επί 

της ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, δεν είναι ανάγκη να το αναγνώσετε όλο. Όταν έλθετε στον τίτλο, θα 

πείτε ότι υπάρχει τροπολογία του τίτλου. Αντί του τίτλου ως έχει ... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Υπάρχει τροπολογία του τίτλου, η οποία λέει το εξής Αντί του υφιστάμενου 

τίτλου του βασικού νόμου, να δοΟεί ο ακόλουΟος νέος Νόμος Προνοών περί του 

Απελευθερωτικού Αγώνα του Κυπριακού Λαού 1955-59 και περί Όλων των 

Αγώνων του Κυπριακού Λαού για ΕλευΟερία και Δημοκρατία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

15 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μία απΟΧΙ1, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 15 ψήφους υπέρ, 21 ψήφους εναντίον και μία αποχή η τροπολογία απορρί
πτεται και ο τίτλος παραμένει ως έχει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο 1. 

Τροποποίηση του άρΟρου 2 του βασικού νόμου. ΆρΟρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρΘρων 1 και 2; Εφόσον δεν υπάρχει 
ένσταση, τα άρΟρα 1 και 2 εγκρίνονται. Προχωρούμε. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσΟ11κη νέων άρΟρων. Άρθρο 3. 

Εδώ, Κ1Jριε Πρόεδρε, υπάρχει προσΟ11κη νέου άρΟρου. 

Στο κείμενο του βασικού νόμου να τεΟεί αμέσως μετά το άρΟρο 5 αυτού το 
ακόλουΘο νέο, υπ' αριΟμό 5Α, άρΟρο: 

Ανεξάρτητα από τις πρόνοιες των πιο πάνω άρΘρων, στις ρυΟμίσεις που 

αυτά επιφέρουν περιλαμβάνονται και όλοι οι πριν και μετά τη χρονική 

περίοδο του 1955-59 αγώνες του κυπριακού λαού υπέρ της ελευΘερίας 
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και δημοκρατίας και όσοι καΟ' οιονδήποτε τρόπο πρόσφεραν σ'αυτούς 

τους αγώνες, καΟώς επίσης και όσοι συμμετείχαν την περίοδο 1955-59 
στον αντιαποικιακό αγώνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21 εναντίον, όπως προηγουμένως, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μία αποχή,κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 15 ψήφους υπέρ, 21 ψήφους εναντίον και μία αποχή η τροπολογία απορρί
πτεται και το άρΟρο 3 εγκρίνεται ως έχει. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο περί Αναγνωρίσεως του ΑπελευΟερω

τικού Αγώνα του Κυ:cριακού Λαού 1955-1959 και της ΕΟνικι1ς Οργάνωσης Κυπρίων 
Αγωνιστών ([,ΟΚΑ) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15 εναντίον, κύριε Πρόεδρε . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 21 ψήφους υπέρ, 15 ψήφους εναντίον και μία αποχή η πρόταση νόμου 
ψηφίζεται σε νόμο. 

Ορίστε; 
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Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Δικαιολόγηση της ψήφου, κύριε Πρόεδρε. 

Δε θέλω να νομιστεί ότι είμαι είτε με τη μια άποψη είτε με την άλλη. Ο λόγος 

της αποχής μου είναι άλλος, κύριε Πρόεδρε. 

Προσωπικά πιστεύω ότι η τελευταία έκβαση δίνει τη σφραγίδα της στην ιστο

ρική κρίση. Και επειδή ο αγώνας του κυπριακού λαού για ελευθερία και εθνική 

κυριαρχία δεν έχει τελειώσει, νομίζω ότι η τελευταία λέξη και η τελευταία κρίση δεν 

έχουν διατυπωΘεί ακόμα. 

Κατά τη γνώμη μου αυτή η ιστορική πράξη που κάνει η Βουλή σήμερα χρονο

λογικά ίσως θα έπρεπε να γινόταν αργότερα. Αυτή είναι η προσωπική μου άποψη. 

Και νομίζω ότι υπάρχουν και κίνδυνοι, άνΟρωποι δηλαδή οι οποίοι σε μια φάση της 

ζωής τους έχουν προσφέρει και σε άλλη φάση της ζωής τους έχουν κάνει το αντί

θετο, όχι δεν έχουν προσφέρει, αλλά 11 έχουν προβεί σε πράξεις επιζ11μιες και κατα
στροφικές γι' αυτό το λαό 11 Οα ... -διότι κανείς δε γνωρίζει ποιο Θα είναι το τέλος 
μας και η εξέλιξΙ1 μας- μ..ττ:ορεί να καταγραφούν στην ιστορία σαν ήρωες και σαν 

άνθρωποι οι οποίοι έχουν ευεργετήσει αυτό το λαό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σας επέτρεψα να μιλήσετε, παρόλο που δεν ήταν αιτιολόγηση ψήφου' ήταν 

ομιλία επί της ουσίας. Εν πάση περιπτώσει ... Διότι αυτά ελέχθησαν από του 
βήματος, και μιλώ ως Πρόεδρος τώρα και όχι ως ομιληΤ11ς, και ελέχΟη ότι πρέπει να 

διαχωριστεί ακόμα και για κ(Ί.Οε άτομο η ιστορία του. Και επομένως, όταν έλΘουν 

οι Κανονισμοί -διότι όλα αυτά Οα καΟοριστούν διά Κανονισμών- τότε Οα μπορούμε 

να συζητ11σουμε. 

Προχωρούμε στο επόμενο Οέμα της σημεριν11ς ημερήσιας διάταξης, που είναι 

''Ο περί της ΔιεΟνούς ΣυνΟ11κης Εναντίον της Στρατολόγησης, Χρησιμοποίησης, 

Χρηματοδότησης και Εκπαίδευσης ΜισΟοφόρων (Κυρωτικός) Νόμος του 1993". 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Επιτροπής 11 οποιοδήποτε Μέλος να κατα
θέσει την ΈκΟεση στο Σώμα. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΙ-!; 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΤ ΤΗΣ ΔΙΕΘΝΟΥΣ 

ΣΥΝΘΗΚΗΣ ΕΝΑΝΤΙΟΝ ΤΙΙΣ ΣΤΡΑΤΟΛΟΓΗΣΠΣ, ΧΡΗΣΙΜΟΠΟΙΗΣΗΣ, 

ΧΡΗΜΑΊΌΔΟΤΗΣΗΣ ΚΑΤ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΙΙΣ ΜΙΣΘΟΦΟΡΩΝ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Τάσσος Παπαδόπουλος, Πρόεδρος 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Ανδρέας Χρίστου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Δώρος Χριστοδουλίδης 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η ΚοινοβουλευΤΙΚ11 Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε δύο συνεδρίες της που πραγμαΤΟΠΟΙ110ηκαν στις 18 και στις 29 Απριλίου 1993. 
Στις συνεδριάσεις αυτές κλήΟηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες της ΔιεΟνούς 

ΣυνΘήκης εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών. 
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Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η κύρωση της Διεθνούς Σύμβασης 

Εναντίον της Στρατολόγησης, Χρησιμοποίησης, Χρηματοδότησης και Εκπαίδευσης 

Μισθοφόρων και η επιψήφιση πρόνοιας με βάση την οποία οποιοσδήποτε παρα

βαίνει τις διατάξεις της Σ1Jμβασης διαπράττει αδίκημα. 

Η Κύπρος με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 38.597 και 
ημερομηνία 30 Δεκεμβρίου 19~2 αποφάσισε να υπογράψει την πιο πάνω Σύμβαση. 

Με την υπό αναφορά ΔιεθνΙ1 Σύμβαση σκοπείται κυρίως ο καθορισμός της 

έννοιας του όρου "μισΟοφόρος". Ο όρος αυτός περιλαμβάνει κάθε άτομο που στρα

τολογείται ειδικά για να πολεμήσει είτε στο εσωτερικό είτε στο εξωτερικό έναντι 

ψηλής υλικής αμοιβής, χωρίς να είναι υπήκοος χώρας αναμιγμένης στη σύρραξη. 

Στην έννοια του όρου "μισθοφόρος" περιλαμβάνεται επίσης και το άτομο που στρα

τολογείται ειδικά για μια συνδυασμένη πράξη η οποία αποβλέπει στην ανατροπή 

μιας κυβέρνησης ή στην υπονόμευση της εδαφικής ακεραιότητας ενός κράτους. 

Η επιψήφιση από το Σώμα του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι αναγκαία για 

την επικύρωση της υπό αναφορά Διεθνούς Σύμβασης. 

Επικροτώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πιο πάνω Διεθνούς 

Σύμβασης, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο για την κύρωση της 

Σύμβασης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αΡΧΙ1ς; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο 1. 

Ερμηνεία. Πίνακας. Πρώτο Μέρος . Δεύτερο Μερος. Άρθρο 2. 

Κύρωση της ΔιεΟνούς ΣυνΟι1κης. ΆρΟρο 3. 

Αδικήματα. ΆρΟρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1,2, 3 και 4 εγκριΟούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρΟρα αυτά εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο περί της ΔιεΟνούς Συνθήκης εναντίον της 

Στρατολόγησης, Χρησιμοποίησης, Χρηματοδότησης και Εκπαίδευσης Μισθοφόρων 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο και 

η Σύμβαση κυρούται. 
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Προχωρούμε στο επόμενο Οέμα, που είναι ''Ο περί Μετονομασίας του Υπουρ

γείου Δικαιοσύνης Νόμος του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινο
βουλευτικής Επιτροπής 11 οποιοδ11ΠΟτε Μέλος να αναγνώσει την Έκθεση στη Βουλή. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΙ-Ι ΤΙΙΣ KOJN0J30Y ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΓΓΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ
ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ TITΛOΦOl~EΓΓAI "Ο ΠΕΡΙ ΜΕΤΟΝΟΜΑΣΙΑΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡ

ΓΕΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΙΙΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

ΕυστάΟιος ΕυσταΟίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Η ΚοινοβουλευΤΙΚ11 Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματο;τοιήΟηκε στις 29 Απριλίου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιο

σύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

Με το νομοσχέδιο που προτείνεται σκοπείται η αλλαγή της ονομασίας του 

Υπουργού Δικαιοσύνης και του Υπουργείου Δικαιοσύνης σε Υπουργό Δικαιοσύνης 

και Δημοσίας Τάξεως και σε Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως αντί

στοιχα. 

Ι-Ι ΚοινοβουλευΤΙΚ11 Ε.;ΤΙΤΡΟΠ11 Νομικών υιοΟετεί τους σκοπούς του υπό συζή

τηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και εισηγείται στη Π0υλή την ψήφισή του σε νόμο. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Π0υλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

επιφύλαξαν τις απόψεις τους, τις οποίες, όπως δl1λωσαν, Οα εκφράσουν κατά τη 

διάρκεια της συζ11τησης του όλου Οέματος ενώπιον της ολομέλειας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές ε;τί Οέματος αΡΧ11ς; 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Η Οέση μας είναι να τηΡ11σουμε απΟΧ11 σ' αυτό το ζήτημα, γιατί είχαμε τηρήσει 

και κατά την ψήφιση του Οέματος ουσίας αΠΟΧΙ1 για τους λόγους που αναφέραμε 

κατά τη συζ11τηση των Οεμάτων ουσίας και έτσι για λόγους ίσης αντιμετώπισης του 

ζητήματος και σε αυτό το Οέμα, που είναι το τυπικό Οέμα της αλλαγής του ονόματος, 

είμαστε υποχρεωμένοι να στηριχΟούμε στις ίδιες αρχές τις οποίες είχαμε αναφέρει. 

Γι' αυτό Οα τηρήσουμε αποχι1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ καλά. 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο 1. 

Μετονομασία του Υπουργείου Δικαιοσύνης. ΆρΟρο 2. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανείς εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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Με 15 ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και 11 αποχές το πρώτο και το δεύτερο 
άρθρο εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου 

Δικαιοσύνης Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανείς εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με 15 Ψ1]φους υπέρ, καμιά εναντίον και 
10 αποχές. 

Το επόμενο Οέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη είναι ''Ο περί Επισήμων 

Γλωσσών της Δημοκρατίας ('Cρμηνευτικός) Νόμος του 1993". Παρακαλώ τον κ. Ευστα

θίου να καταθέσει την ''CκΟεση. 
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ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΕΠΙΣΗΜΩΝ ΓΛΩΣΣΩΝ ΤΗΣ 

ΔΙ-ΙΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΕΡΜΗΝΕΥΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Απριλίου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιο

σύνης και Δημοσίας Τάξεως, καΟώς και ο Επίτροπος ΝομοΟεσίας. 

Με το νομοσχέδιο που προτείνεται σκοπείται ο καΟορισμός της έννοιας 

ορισμένων λέξεων που περιλαμβάνονται στο κείμενο των νόμων που ίσχυαν κατά 

την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του Συντάγματος της ΚυπριαΚ11ς Δημοκρατίας 

και που διατηρήθηκαν σε ισχύ σύμφωνα με το άρθρο 188 του Συντάγματος. 

Συγκεκριμένα. οι όροι "Αποικία ή Στέμμα", "Αυτής Μεγαλειότητα" και 

"Κυβερνήτης" ή "Κυβερνήτης εν Συμβουλίω" μετατρέπονται σε "Δημοκρατία", σε 

"Δημοκρατία" ή "Υπουργικό Συμβούλιο" και σε ''Υπουργικό Συμβούλιο" αντί

στοιχα, ανάλογα με τα συμφραζόμενα. Σε περίπτωση που οι πιο πάνω λέξεις ή 

άλλες αναφορές σε πρόσωπα τα οποία κατέχουν δημόσιο αξίωμα 11 θέση διαφορο
ποιήθηκαν με την αλλαγ11 του καθεστώτος και απαντώνται χωρίς μετατροπή, αυτές 

θα ερμηνεύονται σύμφωνα με το άρθρο 188 του κυπριακού Συντάγματος. 

Επιπρόσθετα, με το προτεινόμενο νομοσχέδιο λαμβάνεται πρόνοια, ώστε: 

1) Οι αναφορές που γίνονται σε πρόστιμο να θεωρούνται αναφορές στο 
αρχικό πρόστιμο, όπως αυτό αυξήΟηκε, σύμφωνα με τη νομοθεσία για 

την αύξηση των χρηματικών ποινών. 

2) Οι αναφορές που γίνονται σε μέτρα και σταΟμά να θεωρούνται αναφορές 

στα μέτρα και τα σταθμά όπως απαντώνται στον αρχικό νόμο, χωρίς να 

διαφοροποιούνται, ενώ Οα εφαρμόζονται σύμφωνα με τη νομοθεσία για 

τα μέτρα και τα σταθμά. 

3) Οι αναφορές που γίνονται στην υποδιαίρεση της κυπριακής λίρας να 

θεωρούνται αναφορές στην υποδιαίρεση της κυπριακής λίρας όπως 

απαντώνται στον αρχικό νόμο, χωρίς να διαφοροποιούνται, ενώ θα 

εφαρμόζονται σύμφωνα με τη νομοΟεσία για την Κεντρική Τράπεζα της 

Κύπρου. 

4) Ι-Ι λέξη "μετάφραση" να περιλαμβάνει, εκτός από τη μετάφραση των 

νόμων από την αγγλική στην ελληνική γλώσσα, και τη μετατροπή νόμων 

που Οεσπίστηκαν στην ελληνΙΚ11 για σκοπούς ενοποίησης από την 

καθαρεύουσα στη δημοτική. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη ότι με τις 

διατάξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου τροχιοδρομείται και . επιταχύνεται η 

κατάθεση στη Βουλ11 των νόμων οι οποίοι ίσχυαν πριν από την αναΚ11ρυξη της 
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Κυπριακής Δημοκρατίας και οι οποίοι μεταφράστηκαν από την αγγλική στην 

ελληνική γλώσσα, υιοΟετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 

νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αΡΧ11ς; 

Ο κ. Γεωργίου. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, Οα πρέπει να πούμε ότι η κυπριακή Βουλή ψηφίζει αυτό το 

νόμο με καθυστέρηση 32 χρόνων. Γιατί αυτές οι πράξεις και αυτός ο νόμος Οα 

έπρεπε να ήταν από τους πρώτους νόμους που ψήφισε αυτή η Βουλή, για να απαλ

λάξει την κυπριακή βασική νομοΟεσία από τις πρόνοιες και προβλέψεις για την 

ύπαρξη του κυβερνήτη και όλων των καταλοίπων της αποικιοκρατίας. 

Έστω όμως και σήμερα Οα πρέπει να χαιρετίσουμε αυτή την ενέργεια, που 

ουσιαστικά απαλείφει με τον τρόπο αυτό, τον ερμηνευτικό, από τη βασΙΚ11 μας νομο

θεσία όλα εκείνα τα στοιχεία που άφησε ως κατάλοιπο η μαύρη αποικιοκρατία. 

Παράλληλα, Οα πρέπει να τονίσουμε εδώ ότι Οα διευκολυνΟεί και Οα επιτα

χυνθεί και το έργο της ταξινόμησης και της κωδικοποίησης της κυπριακής νομοΟε

σίας, που είναι ένα από τα βασικά, τα αναγκαία στοιχεία, για να μπορεί τόσο ο 

νομομαθής όσο και ο πολίτης να παρακολουΟεί την κυπριακή νομοΟεσία, να τη 

μελετά εύκολα και να εφαρμόζει αυτή τη νομοΟεσία. Γι' αυτό και εμείς τασσόμαστε 

υπέρ της ψήφισης αυτού του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο 1. 

Ερμηνεία. ΆρΘρο 2. 

Προσαρμογές στο Σύνταγμα και άλλους νόμους. ΆρΟρο 3. 

Η μετάφραση περιλαμβάνει και μεταΤΡΟΠ11 του κειμένου από την καΟαρεύουσα 

στη δημοτική. ΆρΟρο 4. 

Επιφύλαξη. ΆρΟρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρΟρα 1, 2, 3, 4 και 5 εγκριΘούν; Εφόσον δεν 
υπάρχει ένσταση, τα άρΟρα 1,2,3,4 και 5 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανό.γνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο Περί Επισήμων Γλωσσών της Δημοκρα

τίας (Ερμηνευτικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 
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Προχωρούμε στο επόμενο Οέμα, το υπ' αριΟμό 8, που είναι και το τελευταίο 
θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη και είναι "Οι περί ΒοηΟών Καταστημάτων 

(Εβδομαδιαίες Ημιαργίες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993". Παρακαλώ τον 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την ΈκΟεση της 

Επιτροπής στο Σώμα. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΓΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩ

ΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 

''ΟΙ ΠΕΡΙ ΒΟΙ-ΙΘΩΝ ΚΑΤΑΣΤΗΜΑΤΩΝ (ΕΒΔΟΜΑΔΙΑΙΕΣ Ι-ΙΜΙΑΡΓΙΕΣ) 

(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Αβραάμ Αντωνίου, Πρόεδρος 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Ανδρέας Κουκουμάς 

Ανδρέας Παρισινός 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική ΕπΙΤΡΟΠ11 Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέ

τησε τους υπό αναφορά Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήΟηκε στις 

29 Απριλίου 1993. Στη συνεδρίαση αυΤΙ1 κλΙ10ηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 

του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, των συνδικαλιστικών 

οργανώσεων ΣΕΚ, ΠΕΟ και ΔΕΟΚ, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ και της ΠΟΒΕΚ. 

Με τους υπό εξέταση Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται σύμφωνα με το 

άρΟρο 19 της περί Βοηθών Καταστημάτων νομοθεσίας, σκοπείται η τροποποίηση 
των περί ΒοηΟών Καταστημάτων (Εβδομαδιαίες Ημιαργίες) Κανονισμών του 1990, 
έτσι που τα καταστήματα βιομηχανικών μηχανημάτων και μηχανουργικών υλικών 

και εξαρτημάτων να :ταραμένουν κλειστά καΟ' όλη την ημέρα του Σαββάτου αντί των 

δύο ημιαργιών της Τετάρτης και του Σαββάτου. 

Με βάση τα στοιχεία που κατατέΟηκαν στην Ε,-τιτροπή από τους εκπροσώπους 

του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, με την προτεινόμενη 

τροπολογία, η οποία υιοΟετήΟηκε ομόφωνα από το Εργατικό Συμβουλευτικό Σώμα, 

δεν αναμένεται να επηρεαστούν άλλα καταση1ματα ούτε και η εξυπηρέτηση του 

κοινού. Όλες οι οργανώσεις που παρευρέΟηκαν στην Επιτροπή δήλωσαν ότι υιοΘε

τούν την προτεινόμενη στους υπό αναφορά Κανονισμούς τροπολογία. 

ΥιοΟετώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων Κανονι

σμών, η ΚοινοβουλευΤΙΚ11 ΕπΙΤΡΟΠΙ1 Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισΙ1 τους, όπως κατατέθηκαν tlJ-τό την Εκτε

λεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, ρωτώ: Υπάρχει ένσταση όπως οι Κανονισμοί 

εγκριΟούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 
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Τα υπόλοιπα Οέματα στη σημερινή ημεΡ11σια διάταξη, δηλαδή τα υπ' αριΟμό 9, 
10, 11, 12, 13, 14, 15 και 16, έχουν αποσυρΟεί από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο 13', ΚατάΟεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Εγγυήσεως της ΧρηματοδΟτ11σεως του Συμβουλίου Εμ,.ττ:ορίας 

Κυπριακών Πατατών (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην ΚοινοβουλευΤΙΚ11 DτιτρoΠ11 Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Δημόσιας ΕκπαιδευΤΙΚ11ς Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1993. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική ΕπΙΤΡΟΠ11 Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδ11σεων Νόμος 
του 1993. 

ΚατατέΟηκε α:τό το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην ΚοινοβουλευΤΙΚ1] DτΙΤΡOΠ1] Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Δ11μων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην ΚοινοβουλευΤΙΚ11 Ε,;-τιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τα ακόλουΟα νομοσχέδια κατατέΟηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών: 

5) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 4) του 1993. 

6) Ο περί Ειδικεύσεως ΣυμπληρωμαΤΙΚ11ς Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ . 1) του 1993. 

7) Ο περί Ειδικεύσεως ΣυμπληρωμαΤΙΚ1]ς Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 2) του 1993. 

8) Ο περί Εγγυ1]σεως της Χρηματοδότησης της εταιρείας "Κυπριακαί 

Αερογραμμαί Λτδ" (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται όλα στην ΚοινοβουλευΤΙΚ1] Dτιτρoπή Οικονομικών και Προϋ

πολογισμού. 
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ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Οι περί Σχολικών ΒοηΟών των Δημόσιων και Κοινοτικών Νηπιαγωγείων 

(ΚαΟ11κοντα, Εργοδότηση, Όροι Εργασίας και Αμοιβής, Άδειες 

Απουσίας και ΛσΟενείας, Διάρκεια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

ΚατατέΟηκαν α.:τό το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην ΚοινοβουλευΤΙΚ11 ΕπΙΤΡΟΠ11 Παιδείας. 

ΓΡ ΑΜΜΛ ΤΕΑΣ: 

10) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Λεμεσού του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική .EJ-τιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΛΤΕΛΣ: 

11) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Σχέδια Συντάξεων και 

Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και 

Εξαρτώμενους τους Όμοια με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην KoινoβoυλευΤΙ~,ll ΕΠΙΤΡΟΠ11 Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡ ΑΜΜΛ ΤΕΑΣ: 

12) Οι περί Ενδείξεων Τιμής (Συγκρίσεις) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν α.:'τό το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην ΚοινοβουλευΤΙΚ11 ΕπΙΤΡΟΠ11 Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΛΣ: 

13) Οι περί Γεωργικής Ασφαλίσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην ΚοινοβουλευΤΙΚ11 Ε-ΤΙΤΡΟΠ1] Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Οι περί Παγκύπριου Συμβουλίου Ευημερίας Κανονισμοί του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην ΚοινοβουλευΤΙΚ11 Ε-ΤΙΤΡΟΠ11 Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Οι περί Λστυνομίας (ΠειΟαρχικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην ΚοινοβουλευΤΙΚ11 Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας 

Υπαλλ11λων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας 
Yπαλλ1lλων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην ΚοινοβουλευΤΙΚ11 Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

• 18) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Πάφου του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρα..ττ:έμπονται στην ΚοινοβουλευΤΙΚ11 ΕπΙΤΡΟΠ11 Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Οι περί Αμύνης (Εξαγωγή Εμπορευμάτων) Κανονισμοί του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Ι3ιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Ι3ιομηχανίας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Οι περί Εξετάσεων Εμπόρων ΧονδΡΙΚ11ς Πωλ11σεως Δηλητηρίων 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην ΚοινοβουλευΤΙΚ11 Επιτροπή Υγείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Οι ακόλουΟοι Κανονισμοί κατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και 

Βιομηχανίας: 

21) Οι περί Εξαγωγής Γεωργικών Προ'ίόντων (Τροποποιητι.κοί) Κανονισμοί 

του 1993. 

22) Οι περί ΝοΟείας Γεωργικών Προ"ίόντων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1993. 

23) Οι περί Μέτρων και Σταθμών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 
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24) Οι περί κυπριακών Προτύπων και Ηέγχου Ποιότητος (Τροποποιητικοί) 

(Άδεια ι διά Πρότυπα Σήματα) Κανονισμοί του 1993. 

25) Οι περί ΡυΟμίσεως της Μαρίνας Λάρνακας (Καταβλητέα Δικαιώματα) 

Κανονισμοί του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόΟηκαν από τον 
Υπουργό Συγκοινωνιών και 'Εργων προς την Αρχή Τηλεπικοινωνιών 

Κύπρου, σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρΟρου 4 του περί 

Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμου του 1992. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία, δυνάμει του άρΟρου 3(l)(α) του περί 

Προσλήψεως ΙΞκτάκτων Υπαλλι1λων (Δημοσία και ΙΞκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική ΙΞπΙΤΡΟΠΙ1 Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28) 'Εγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλΙ1λων από το ΘΟΚ, 

δυνάμει του άρΟρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 

εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 

1985 (Αρ. 169 του 1985). 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

29) Ο περί Αρχιτεκτόνων και Πολιτικών Μηχανικών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1993. 

ΚατατέΟηκε απ,ό τον κ. Άριστο Χρυσοστόμου, Βουλευτή εκλογΙΚ11ς 

περιφέρειας Λεμεσού. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην ΚοινοβουλευΤΙΚ11 ΕπΙΤΡΟΠ11 Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

30) Ο περί ΡυΟμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1993. 

ΚατατέΟηκε από τον κ. Άριστο Χρυσοστόμου, Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην ΚοινοβουλευΤΙΚ11 Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

31) Ο περί Αναγνώρισης και Καθιέρωσης της 15ης Ιουλίου ως Ημέρας της 
Δημοκρατίας και Ημέρας Μνήμης και Τιμ11ς προς Όσους Έπεσαν ή 

Αγωνίστηκαν Προασπίζοντας τη Δημοκρατία και εναντίον του 

Προδοτικού Πραξικοπήματος της 15ης Ιουλίου 1974 (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1993. 

ΚατατέΟηκε από τους κ. ΕυστάΟιο ΕυσταΟίου και Γιαννάκη Ομήρου εκ 

μέρους της ΚοινοβουλευΤΙΚ11ς Ομάδας του Σοσιαλιστικού Κόμματος 

ΕΔΕΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην ΚοινοβουλευΤΙΚ11 ΕπΙΤΡΟΠ11 Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

32) Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΚατατέΟηκε από τον κ. Άριστο Χρυσοστόμου, Βουλευη, εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Γ', Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Λυτές δόΟηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΊ1' 214 που υποβλιίθι)κε από το Boυλευτtί εκλογικής περιφέρειας 
A~ιμoχώστoυ κ. Δημιίτρι) HλιάlΊη στις 20 Απριλίου 1993. 

"Στις 9 Απριλίου 1993 οι γονείς, τ' αδέλφια, τα παιδιά και οι συγγενείς των 

εννέα απαγχονισθέντων ηρώων του αγώνα του 1955-1959 οργάνωσαν στη Λευκωσία 
εκδήλωση προς τιμ11ν των εκδόσεων Χρ. Ανδρέου και των συνεργατών τους, με την 

ευκαιρία της ολοκλήρωσης του μνημειώδους έργου 'ΠεΟαίνοντας για την Ελευθερία', 

που αναφέρεται στη ζωή και τη Ουσία των ηρώων της αγχόνης. 

Την εκδ11λωση τίμησε η πολιτεία διά του Προέδρου της Δημοκρατίας, 

Υπουργών, Βουλευτών, του Γενικού Εισαγγελέα, του Προέδρου του Λνώτατου 

Δικαστηρίου, καΟώς και η ελληνική πρεσβεία, ο πνευματικός κόσμος και οι αγωνι

στές του 1955-1959. 

Ήταν μια εκδήλωση ιστορικής μνήμης και εΟνικής ανάτασης που συγκίνησε 

και συγκλόνισε όσους παρευρεΟl1καμε . 
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Το γεγονός καλύφΟηκε εκτεταμένα από το σύνολο των ραδιοτηλεοπτικών 

σταθμών, με μοναδΙΚ11 εξαίρεση το ραδιόφωνο και την τηλεόραση του ΡΙΚ. Η παρά

λειψη αυτή του κρατικού ιδρύματος, που συντηρείται από το υστέρημα του φορολο

γούμενου πολίτη, υΠΙ1ρξε κραυγαλέα και ακατανόητη. 

Γι' αυτό καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφΟΡ11σει τη Βουλ11 για ποιους 

λόγους το ΡΙΚ αρνΙ10ηκε να καλύψει την εκδΙ1λωση αυτή, όταν καλύπτει και 

προβάλλει ήσσονος σημασίας γεγονότα, και ποια είναι η Οέση της κυβέρνησης επί 

του προκειμένου . " 

Ερώτησιι με αρ. ΣΤ'Β' 215 που υποβλιίθιικε απ() το Boυλευτtί εκλογικιίς περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομιίρου στις 21 Απριλίου 1993. 

"Αμπελουργοί της Αμαργέτης, που εκρίζωσαν αμπελώνες σύμφωνα με το 

σχέδιο εκρίζωσης, παρα.ι;ονούνται ότι δεν έχουν εισπράξει τα αναλογούντα χρημα

τικά ποσά. 

Ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο πού οφείλεται η καΟυστέρηση και πότε Οα 

πληρωΟούν οι δικαιούχοι." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 216 που υποβλιίflιιχε απ() το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομιίρου στις 21 Απριλίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων πότε Οα ολοκληρωΟούν οι διαδικασίες για την κατασκευΙ1 του δρόμου Αμαρ

γέτης-Ζιριπιλλή. " 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 217 που υποβλιίθιικε απΙ> το Hoυλευτtί εκλογικιίς περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομιίρου στις 21 Απριλίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα πότε Οα εγκατα

σταΟούν τηλέφωνα στα σπίτια της κοινότητας Αμαργέτης στα οποία δεν έγινε 

δυνατή η εγκατάστασΙ1 τους κατά την πρώτη φάση της τηλεφωνΙΚΙ1ς δικτύωσης στην 

κοινότητα. " 

Ερώτιιση με αρ. ΣΓΒ' 218 που υποβλιίθιικε απΙ> το Ηουλευτιί εκλογικιίς περιφέρειας 
Πάφου κ. ΓιαννάκlJ Ομιίρου στις 21 Απριλίου 1993. 

'Ή κοινότητα Γαλαταριάς παραπονείται ότι υπάρχει πρόβλημα απώλειας 

πόσιμου νερού από την πηγΙ1 ύδρευσης του χωριού. Τι μέτρα λαμβάνει το αρμόδιο 

Υπουργείο για επίλυση του προβλ11ματος;" 

Ερώτιισιι με αρ. ΣΓΒ' 219 που υ:ωβλιίθιικε απ6 το Ηουλευτιί εκλογικιίς περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκιι Ομιίρου στις 21 Απριλίου 1993. 

"ΙΙ κοινότητα Γαλαταριάς εγείρει αίτημα για αναΟεώρηση της συμμετοχής των 

κατοίκων της κοινότητας στο αρδευτικό έργο Σαλαμιούς. 

Πώς αντιμετωπίζει το αίτημα το αρμόδιο Υπουργείο;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 220 που υ:τοβλιίθηκε απ6 το Hoυλευτtί εκλογικιίς :τεριφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομιίρου στις 21 Απριλίου 1993. 

"Η κοινότητα Αμαργέτης εγείρει αίτημα για αξιοποίηση της επιτυχούς 

γεώτρησης στην πεΡΙΟΧΙ1 'Λιχούδι' για σκοπούς άρδευσης της περιοχι1ς που γειτ

νιάζει με την τοποΟεσία 'Γεράνια'. 

Ποια η Οέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 
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Ερώτηση με αρ. Στ'Β' 221 :του υποβλι'ιθηκε α:τ<ί το Πουλευτι'ι εκλογικιίς :τεριφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομ ιίρου στις 2] Α:τριλίου 1993. 

"1-1 κοινότητα Αμαργέτης ζητά τη συνΤΙ1ρηση και ασφαλτόστρωση του δρόμου 
προς Λεμώνα, που Οα τη συνδέσει με τις κοινότητες Λεμώνας, Λετύμπου, Χούλου 
και Τσάδας. Με αυτή τη σύνδεση Οα ενωΟούν οδικά δυο περιφέρειες κοινοτήτων. 

Πώς αντιμετωπίζει το δίκαιο και λογικό αυτό αίτημα το αρμόδιο Υπουργείο;" 

Ερώτηση με αρ. Στ'Β' 222 που υποβλιίθηκε απ() το Boυλευτtί εκλογικιίς περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομιίρου στις 21 Απριλίου 1993. 

"Η κοινότητα Γαλαταριάς ζητά την ολοκλήρωση του υδρευτικού έργου στην 

τοποθεσία 'Πλέα'. 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα σχετικά." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΉ' 223 :του υ:τοβλιίθηκε α:τ() το Boυλευτtί εκλογικιίς :τεριφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομιίρου στις 21 Α:τριλίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορι1σει το Σώμα πότε Οα ολοκλη

ρωθεί η κατασκευή του δρόμου από Κοιλίνεια στην τοποΟεσία 'Ελέα'." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤΉ' 224 που υποβλιίθιικε απ<ί το Πoυλευτtί εκλογικιίς περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 21 Α:τριλίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Πουλή πότε Οα διατε

Οούν οι αναγκαίες πιστώσεις για την ανέγερση κοιμητηρίου στην κοινότητα Γαλατα
ριάς." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Β' 225 που υ:τοβλι'ιθιικε απ<ί το Βουλευτιί εκλογικιίς περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομιίρου στις 21 Απριλίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Ι30υλή πότε Οα ευθυ

γραμμιστεί ο δρόμος που οδηγεί στην κοινότητα Γαλαταριάς από τον κύριο δρόμο 

προς την Παναγιά." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Β' 226 που υποβλι'ιθιικε απ<ί το Πουλευτιί εκλογικιίς περιφέρειας 
Πάφου κ. ΓΙα\'νάΚΙ1 Ομιίρου στις 21 Α:τριλίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Ι30υλή πότε Οα ικανο

ποιήσει το αίτημα για επίστρωση με μιϊετόν του δρόμου Γαλαταριάς-Σίντη." 

Ερώτηση με αρ. Στ'Β' 227 που υ:τοβλιίθιικε από το Βουλευτιί εκλογικιίς περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομ ιίρου στις 21 Απριλίου 1993. 

'Ή κοινότητα Κοιλίνειας αντιμετωπίζει δραματικό πρόβλημα έλλειψης νερού. 

Τα πηγάδ~α έχουν ξεραΟεί, όπως και πολλές φυτείες οπωροφόρων δέντρων. 

Τι μέτρα λαμβάνει το αρμόδιο Υπουργείο για την επίλυση του προβλI1ματος;" 

Ερώτηση ~ιε αρ. Στ'Β' 228 που υ:τοβλιίθηκε α:τ() το Πουλευτιί εκλογικιίς περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομιίρου στις 21 Α:τριλίου 1993. 

"Οι κοινότητες Κοιλίνειας και Γαλαταριάς ζητούν την ευΟυγράμμιση του 

δρόμου που τις συνδέει. 

Ποια η επί του αιη1ματος αυτού απάντηση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΓΒ' 229 που υ:τοβλιίθιικε απ<ί το Ηουλευηί εκλογΙΚ1ις περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομιίρου στις 21 Α:τριλίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Ι30υλή σε ποιο στάδιο 

βρίσκεται η προώΟηση του σχεδίου άρδευσης και ύδρευσης της κοινότητας Κοιλί

νειας από τον ποταμό που βρίσκεται δίπλα από το χωριό." 
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Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 230 που υποβλιιθηκε απ() το Ηουλευτιl εκλογικιις περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 21 Απριλίου 1993. 

'Ή κοινότητα Κοιλίνειας ζητεί την επάλειψη·συνnΙρηση του δρόμου που 

οδηγεί στο χωριό. 

Ποια η επί τούτου απάντηση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 231 που υποβλιίθηκε από το Βουλευτιι εκλογικιίς περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 21 Απριλίου 1993. 

'Ή κοινότητα Νατάς εγείρει εκ νέου το αίτημα για ευΟυγράμμιση και διαπλά

τυνση του δρόμου Τίμης-Νατάς. 

Ποια η επί τούτου Οέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 232 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομιιρου στις 21 Απριλίου 1993. 

"Η κοινότητα Νατάς ζητεί τη λειτουργία κοινοτικσί) ιατρείου με την επίσκεψη 

ανά εβδομάδα γιατρού από το Νοσοκομείο Πάφου. 

Ποια η επί t01JtO)) Οέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 233 που υποβλιίθηκε απ<ί το Βουλευτιί εκλογικιίς περιφέρειας 
Αεμεσού κ. Ιωάννη Ιωαννίδη στις 22 Απριλίου 1993. 

"Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν πωλού· 

νται φάρμακα εκτός φαρμακείων και, αν ναι, ποια φάρμακα είναι αυτά." 

Ερώτηση ~ιε αρ. ΣΤ'Β' 234 που υποβλιίθηκε από το Βουλευτιί εκλογικιίς περιφέρειας 
Αεμεσού κ. Ιωάννη Ιωαννίδη στις 22 Απριλίου 1993. 

"Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφΟΡ11σει τη Βουλή κατά πόσο 

υπάρχουν ελλείψεις στο συντονισμό και στη διαφώτιση για την εκστρατεία εναντίον 

του AIDS." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 235 που υποβλιίθl)κε απ() το Βουλευτll εκλογικιίς π. εριφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 23 Απριλίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε Οα διαχωρι

στούν τα οικόπεδα για φτωχές οικογένειες στο χωριό Ορόκλινη και θα δοθούν στους 

δικαιούχους, για να μπορέσουν να στεγαστούν και να απαλλαγούν από τις ταλαιπω

ρίες που υφίστανται." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 236 που υποβλιίθηκε από το Βουλευτιl εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 23 Απριλίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφΟΡ11σει τη Βουλή πότε θα αποπε

ρατώσει η Τράπεζα Αναπτύξεως την τεχνικοοικονομική μελέτη, σύμφωνα με την 

Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 36.309 και ημερ. 25/10/91, για 

δημιουργία βιοτεχνΙΚ11ς πεΡΙΟΧ11ς στη Δρομολαξιά - Μενεού, ώστε να καταστεί 

δυνατή η μεταφορά όλων των υποστατικών που βρίσκονται στην κατοικημένη 

περιοχή του χωριού και τα οποία δημιουργούν προβλ11ματα στους κατοίκους." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 237 που υποβλιίθηκε απ() το Βουλευτιί εκλογικιίς περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 23 Απριλίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή γιατί έχει περι

πέσει σε αδράν εια το σχέδιο ΧΟΡ11γησης κυβερνητικών εγγυ11σεων 11 δανείων μέσω 
του σχεδίου δανειοδότησης εκτοπισΘέντων και πληγέντων για επαναδραστηριο

ποίησή τους." 
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Απά,'τηση ημερομηνίας 7 Α=rριλίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Α. Αδαμίδl) στην ερώτηση ΣΤ'Λ'373, ημερομηνίας II Μαρτίου 1992, του 
ΒουλευΤ11 εκλογικιις =rεριφέρειας Πάφου κ. Για,'νάκη Ομllρου. 

"Σχετικά με το δρόμο εισόδου στο χωριό Τσάδα α;τό την ανατολική πλευρά, 

σας πληροφορώ τα ακόλουΟα: 

(α) Ο υπό αναφορά δρόμος ;τρος Τσάδα είναι κάΟετος πάνω στο νέο δρόμο 

Τσάδας-Λετύμπου-Χούλου, βρίσκεται σε κατοικημένη περιοχή και 

εκατέρωΘεν υπάρχουν κτισμένα σπίτια. Η συμβολ11 του με τον κύριο 

δρόμο ελέγχεται με οδικά σήματα υποχρεωτικής στάσης (STOP) κατά την 
έξοδο προς τον κύριο δρόμο και η ορατότητα Οεωρείται ικανοποιητική. 

(β) Εξάλλου από τα στοιχεία που διαΟέτει το Τμήμα Δημοσίων Έργων δε 

φαίνεται να έχουν γίνει δυστυχήματα στο πιο πάνω σημείο που να 

δικαιολογούν οποιαδήποτε βελτιωτικά έργα." 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Α=rριλίου 1993 του V=rουργού Εσωτερικών κ. Ντ. Μιχαη
λίδη στην ερώτησl) ΣΤ'Λ' 388, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 1992, του Βουλευτή εκλο
γΙΚlίς :τεριφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομιίρου. 

"Σχετικά με την αγορά σκυβαλοφόρου οχήματος από το Συμβούλιο Βελτιώ

σεως Έμπας, σας πληροφορώ τα ακόλουΟα: 

Το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών με τη διαδικασία των 

προσφορών αγόρασε σκυβαλοφόρα ΟΧ11ματα, ένα από τα οποία παραδόΟηκε ήδη 

στην κοινότητα Έμπας. Η κυβέρνηση έχει επιχορηγ11σει το 1/2 της δαπάνης για την 
αγορά αυτή." 

Απάντηση ημερομψίας 7 Απριλίου 1993 του V=rουργού Εσωτερικών κ. Ντ. Μιχαη
λίδη στην ερώτηση ΣΤ'Η' 69, ημερομψίας 28 Σε=rτεμβρίου 1992, του Μ έλους της 
Βουλής εκλογικιίς =rεριφέρειας Κερύνειας κ. ]>ιίνας Κατσελλl1. 

"Σχετικά με την οχληρία που προκαλείται α:τό το κάψιμο των αΧΡ11στων των 

μονάδων εκτροφ11ς πουλερικών του Π. Χατζηιωάννου και 'Πίπης Φαρμ' στην 

περιοχή ΚοκκινοτριμιΘιάς, σας πληροφορώ τα ακόλουΟα: 

(α) Οι ιδΙΟΚΤ11τες της φάρμας Χατζηιωάννου συμμορφώΟηκαν πλ11ρως με τις 

υποδείξεις των αρμόδιων υπηρεσιών και έτσι τόσο οι νεκροί νεοσσοί όσο 

και άλλες ακαΟαρσίες προερχόμενες από τα υποστατικά τους 

μεταφέρονται σε άλλη πεΡΙΟΧ11 και διατίΟενται κατάλληλα. 

(β) Η φάρμα Άδελφοί Πίπης Φαρμ" που βρίσκεται κοντά στην κατοικημένη 

πεΡΙΟΧ11, όχι μόνο κατεδαφίστηκε, αλλά έγινε και ε.ίτιχωμάτωση των 

τάφρων που χρησιμοποιούνταν από τους ιδιοκτήτες για αποτέφρωση 

ψόφιων κοτόπουλων, με <Χ.ι"οτέλεσμα να μην παρατηρούνται ούτε τα ίχνη 

αποτέφρωση ς ;του γίνονταν στο παρελΟόν." 

Απάντηση ημερομηνίας 21 Α=rριλίου 1993 του V=rουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτι)σl) ΣΤ'Η' 129, ημερομψίας 17 Νοεμβρίου 
1992, του ΗουλευΤ11 εκλογΙΚ11ς =rεριφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομlίρου. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Σίμου για την παροχή νερού για άρδευση, 

σας πληροφορώ τα ακόλουΟα: 

Το αίτημα της κοινότητας Σίμου να της παραχωρηΟεί νερό από το φράγμα της 

Ευρέτου για την άρδευση επιπρόσΟετης έκτασης γης (560 δεκάρια) εξετάζεται σε 
συσχετισμό με παρόμοιο αίτημα, που υποβλ11Οηκε από την κοινότητα Γιόλου." 
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Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαρτίου ]993 τιις Υπουργού Παιδείας κ. Κλαίρης Λγγε
λίδου στην ερώτηση ΣΓΒ' 153, ημερομ1]\'ίας 10 Δεκεμβρίου 1992, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Βάφου κ. Κώστα Κωνσταντίνου. 

"Στο Μνημόνιο του Προϋπολογισμού Αναπτύξεως για το 1993 γίνεται 

πρόνοια στο Κεφάλαιο S6Δ, άρΟρο 16.814, για ανέγερση λυκείου βορειοδυτικά της 
Πάφου με δανεισμό. 

Επειδή οι εκπαιδευτικές ανάγκες απαιτούσαν ανέγερση γυμνασίου αντί 

λυκείου στην περιοχή 'Πετρίδια', ύστερα από έγκριση του Γραφείου Προγραμματι

σμού το Γυμνάσιο Αγίου Νεοφύτου στην Πάφο Οα μετατραπεί σε λύκειο και στην 

περιοχή 'Πετρίδια' Οα ανεγερΟεί γυμνάσιο". 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Απριλίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Α. Αδαμίδll στην ερώτηση ΣΓΒ' 157, ημερομηνίας] 8 Δεκεμβρίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικιίς περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου. 

"Σχετικά με το πρόβλημα των τροχαίων δυστυχημάτων που συμβαίνουν στο 

δρόμο Λάρνακας-Δεκέλειας και ιδιαίτερα στη συμβολή του με τους δρόμους που 

οδηγούν προς τα Λειβάδια, την Ορόκλινη και την Πύλα, σας πληροφορώ τα 

ακόλουΟα: 

(α) Το πρόβλημα των τροχαίων δυστυχημάτων στο δρόμο αυτό αποτελεί 

μέρος της κυκλοφοριαΚ11ς μελέτης Λάρνακας, που διεξάγεται από ξένους 

εμπειρογνώμονες και αναμένεται να ολοκληρωΟεί μέχρι το τέλος του 

τρέχοντος μηνός. Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων αναμένει τα 

πορίσματα και τις εισηγήσεις της μελέτης, για να επιλέξει τα πιο 

κατάλληλα μέτρα για επίλυση του προβλήματος. 

(β) Ωστόσο, ανεξάρτητα από τη μελέτη, το Υπουργείο αυτό έχει προωΟήσει 

και συμπληρώσει την αναβάΟμιση του οδικού φωτισμού στον πιο πάνω 

δρόμο και προγραμματίζει την εγκατάσταση φώτων τροχαίας στη 

συμβολή του με το δρόμο προς τα Λειβάδια, που Οα υλοποιηΟεί, μόλις 

ολοκληρωΟεί η απαλλοτρίωση της ιδιωΤΙΚ11ς γης,που α;-τ;αιτείται." 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι έτοιμη η Boυλ1l, για να συζηη1σει σ11μερα το Οέμα "Η τροποποίηση του 

Σχεδίου Πολεοδομικών Ζωνών και του Σχεδίου Ορίου Αναπτύξεως Πέγειας με την 

Κ.Δ.Π.24/93"; Αυτό που Οα κάμω είναι ότι Οα Οεωρήσω την ΈκΟεση αναγνωσΟείσα 

και θα αναβάλω τη συζ11τηση για την επόμενη συνεδρία της Πουλ11ς. Αλλά, επειδ11 η 

Έκθεση σας έχει δοΟεί, Οα ΟεωρηΟεί αναγνωσΟείσα, αν δεν υπάρχει ένσταση. 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η ΈκΟεση Οεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΙ-Ι ΤΙ-ΙΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΙ-ΙΣ ΠEPJΠAΛΛONTOΣ ΓΙΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΠΆΙ "Η ΤΡΟΠΟΠΟΙΙ-ΙΣΙΙ ΊΌΥ ΣΧΕΔΙΟΥ ΠΟΛΕΟ

ΔΟΜΙΚΩΝ ΖΩΝΩΝ ΚΛΙ ΤΟΥ ΣΧΕΔΤΟΥ ΟΡΙΟΥ ΛΝΛΠΤΥΞΕΩΣ ΠΕΓΕΙΑΣ 

ΜΕ ΤΗΝ Κ.Δ.Π. 24/93" 

Παρόντες: 

Χρίστος Σολωμ11ς, Πρόεδρος 

Ττίμης ΕυΟυμίου 

Καίτη Κληρίδου 

Λώρης Λ υσιώτης 

\ 
\ 

Διόφαντος Χρυσοστόμου 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Ρ11να Κατσελλή 

Δημ11τρης Ηλιάδης 
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Ι-Ι ΚοινοβουλευΤΙΚ11 ΕΠΙΤΡΟΠΙ1 Περιβάλλοντος μελέτησε αυτεπάγγελτα το πιο 

πάνω θέμα σε δύο συνεδρίες της που πραγμαΤΟΠΟΙΙ10ηκαν στις 16 και στις 30 Μαρτίου 
1993. Στις συνεδρίες αυτές κλήΟηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους ο Υπουργός 

Εσωτερικών, αρμόδιοι λειτουργοί των Υπουργείων Εσωτερικών και Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων, καΟώς και εκπρόσωποι της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και 

Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου και του Σχεδίου Λαόνας. 

Την αυτεπάγγελτη εξέταση του Οέματος από την Επιτροπή προκάλεσαν οι 

έντονες αντιδράσεις και παραστάσεις των περιβαλλοντικών οργανώσεων, πρωτο

στατούντων των "Φίλων του Ακάμα" και της Οικολογικής Κίνησης Κύπρου, οι 

οποίες με υπομνήματά τους διαδΙ1λωσαν στην ΕΠΙΤΡΟΠΙ1 τη σφοδρή διαφωνία τους 

με την απροσδόκητη και απαράδεκτη, όπως τη χαρακτήρισαν, αύξηση του συντε

λεστή δόμησης στην περιοχή του Ακάμα, την οποία ενέκρινε το απελΟόν Υπουργικό 

Συμβούλιο και η οποία γνωσΤΟΠΟΙΙ10ηκε πρόσφατα. 

Όπως είναι γνωστό, το όλο Οέμα προέκυψε στα πλαίσια της εξέτασης των 

ενστάσεων που υποβλήΟηκαν, σύμφωνα με την περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 

ισχύουσα νομοθεσία, στον Υπουργό Εσωτερικών εναντίον του Σχεδίου Πολεοδο

μικών Ζωνών και του Σχεδίου Ορίου Αναπτύξεως Πέγειας, καθώς και των 

προνοιών της ΔΙ1λωσης ΠολΙΤΙΚ11ς, που τέΟηκαν σε ισχύ την 1 η Δεκεμβρίου 1990. Το 
απελθόν Υπουργικό ΣυμβΟ1Ίλιο, αφού ολοκλ11ρωσε την εξέταση των πιο πάνω ενστά

σεων, αποφάσισε να ΤΡΟΠΟΠΟΙΙ1σει τις πρόνοιες των υπό αναφορά σχεδίων και της 

Δήλωσης Πολιτικής, γνωστοποιώντας την απόφασή του αυτΊΙ με δημοσίευσή της 

στην επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας στις 19 Φεβρουαρίου 1993, δηλαδΙ1 πέντε 
μέρες μετά την ανάδειξη του νέου Προέδρου της Δημοκρατίας. 

Στο σημείο αυτό η ΚοινοβουλευΤΙΚ11 Επιτροπή Περιβάλλοντος, πριν παραΟέσει 

τα όσα κατατέΟηκαν ενώπιόν της, κρίνει σκόπιμο να κάνει σύντομη αναφορά στο 

ιστορικό του Οέματος, δηλαδή στην πορεία της μελέτης και ετοιμασίας του υπό 

εκπόνηση τοπικού σχεδίου για την ευρύτερη περιοχή του Λκάμα και παράλληλα στις 

κατά καιρούς νομοΟετικές ρυΟμίσεις που έγιναν αναφορικά με την ίδια περιοχή. 

Σημειώνεται ότι το ενδιαφέρον της Επιτροπής επικεντρώΟηκε στις ρυθμίσεις και τις 

σχετικές ΤΡΟΠΟΠΟΙΙ1σεις που αφορούν την ιδιαίτερα ευαίσΟητη, από περιβαλλοντική 

άποψη, περιοχή της Τοξεύτρας και των τριών φαραγγιών Άβακα, Κουφών και 

Άσπρου Ποταμού. 

Ιστορικό του θέματος - Αναφορά σε σημαντικά γεγoνιJτα 

Στην πεΡΙΟΧΙ1 μελέτης που εμπίπτει στο υπό εκπόνηση Τοπικό Σχέδιο Ακάμα 

εμπίπτει και τμήμα της πεΡΙΟΧΙ1ς βελτιώσεως Πέγειας. Στο τμήμα αυτό περιλαμβά

νεται και η περιοχή της Τοξεύτρας (παραλιακό μέτωπο και ενδοχώρα) η οποία, 

όπως ήδη αναφέρΟηκε, παρουσιάζει ιδιαίτερο οικολογικό και γενικά περιβαλλοντικό 

ενδιαφέρον. Τα γεγονότα που αφορούν την περιοχή αυτΊΙ είναι με χρονολογική 

σειρά τα εξής 

1) Το 1981 καΟορίστηκαν πολεοδομικές ζώνες, σύμφωνα με τις οποίες 

ολόκληρο το παραλιακό μέτωπο, συνολΙΚ11ς έκτασης 1 220 περίπου 
σκαλών, εντάχθηκε στις τουριστικές ζώνες Α2 και Β3 με συντελεστές 

δόμησης 0.57: 1 και 0.40: 1 αντίστοιχα, ενώ τμήμα της ενδοχώρας, έκτασης 
1 000 περίπου σκαλών, εντάχΟηκε στη γεωργική ζώνη Ζ4 με συντελεστή 
δόμησης 0.08: 1. 
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2) Το 1984 ο συντελεστής δόμησης του πιο πάνω τμήματος της ενδοχώρας 
τροποποιήΘηκε και αυξήΟηκε σε 0.20:1, αφού προηγουμένως το τμήμα 
αυτό εντάχΟηκε στη γεωργική ζώνη Ζ4Α. 

3) Το 1989 με διάταγμα του Υπουργικού Συμβουλίου η υπό αναφορά 

περιοχή ορίστηκε ως λευΚΙ1 ζώνη με σκοπό την προσωρινή αναστολή 

οποιασδήποτε μορφής ανάπτυξης μέχρι την εφαρμογή των επιΘυμητών 

πολεοδομικών ρυΟμίσεων στα πλαίσια του ενδεδειγμένου σχεδίου 

ανάπτυξης. 

4) Την 1 η Δεκεμβρίου 1990 το πιο πάνω διάταγμα ανακλήΟηκε και την ίδια 
μέρα τέθηκε σε ισχύ νέο νομικό καΟεστώς όσον αφορά τις πολεοδομικές 

ζώνες, σύμφωνα με το οποίο ολόκληρη η προαναφερΟείσα περιοχή 

Πέγειας, που εμπίπτει στο υπό εκπόνηση Τοπικό Σχέδιο Ακάμα, 

εντάχΟηκε στη λεγόμενη Ζώνη Προστασίας της Φύσης με συντελεστή 

δόμησης 0.005: 1. Η ρύΘμιση αυτή, η οποία έγινε στα πλαίσια της 

πλ11ρους εφαρμογής της πολεοδομΙΚ11ς νομοΘεσίας με τη δημοσίευση την 

1 η Δεκεμβρίου 1990 της Δήλωσης Πολιτικής, βασίστηκε στις προτάσεις 
και επιδιώξεις του Προκαταρκτικού Τοπικού Σχεδίου Ακάμα για τη 

δημιουργία εΟνικού πάρκου. Το προκαταρκτικό αυτό σχέδιο ετοιμάστηκε 

από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως σε συνεργασία με δεκατρία 

κυβερνητικά τμΙ1ματα και κυρίως τμ11ματα του Υπουργείου Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων, τα οποία είχαν συμφων11σει σε μεγάλο βαθμό με τις 

αρχικές πρόνοιες του Τοπικού Σχεδίου που στόχευε τόσο στην 

προστασία του περιβάλλοντος όσο και στη διασφάλιση στα χωριά της 

περιοχής της δυνατότητας για ανάπτυξη που να μη βασίζεται 

αποκλειστικά στον καλοκαιρινό τουρισμό στις παράλιες περιοχές. 

Όπως έχει 11δη αναφερΘεί στο εισαγωγικό μέρος της παρούσας ΈκΘεσης, 

εναντίον των τελευταίων ρυΟμίσεων υποβλήΟηκαν ενστάσεις από επηρεαζόμενους 

στην περιοχή αυτή ιδιοκτήτες γης. Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τον περί Πολεοδο

μίας και Χωροταξίας Νόμο, την αρμοδιότητα και την ευΟύνη για τη μελέτη των 

ενστάσεων αυτών έχει ο Υπουργός Εσωτερικών, ενώ την τελική απόφαση λαμβάνει 

το Υπουργικό Συμβούλιο. 

Διαδικασία μελέτης των ενστάσεων - Εισηγιίσεις/προτάσεις του Υπουργείου 

Εσωτερικών 

Στα πλαίσια της μελέτης των ενστάσεων κατά της Δήλωσης Πολιτικής το 

Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ετοίμασε και υπέβαλε στον Υπουργό Εσωτερικών 

το Σεπτέμβριο του 1992 προτάσεις για την αναΟεώρηση του ορίου ανάπτυξης και 
του Σχεδίου Πολεοδομικών Ζωνών ενεν11ντα τριών κοινοτήτων, μεταξύ των οποίων 

και η περιοχή βελτιώσεως Πέγειας. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών οι 

εισηγήσεις για τροποποίηση του Σχεδίου Ζωνών Πέγειας Οα αποτελούσαν ξεχωριστή 

πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο. ΊΌ τελευταίο υιοΟέτησε τις προτάσεις που 

αφορούσαν τις υπόλοιπες ενεν11ντα δύο κοινότητες, ενώ για την περιοχή της Πέγειας 

εξουσιοδότησε υπουργΙΚ11 εΠΙΤΡΟΠ11, στην οποία συμμετείχαν οι Υπουργοί Εσωτε

ρικών, Άμυνας, Δικαιοσύνης και Υγείας, να μελεη1σει περαιτέρω τις προτεινόμενες 

ρυθμίσεις που αφορούσαν την πεΡΙΟΧ11 της Τοξεύτρας και να αποφασίσει άνευ 

επαναφοράς. Στις 22.12.1992 η εν λόγω υπουργική επιτραΤΙ1 ανέΟεσε στο Τμήμα 
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Πολεοδομίας και Οικι1σεως και στον έπαρχο Πάφου να ετοιμάσουν νέες προτάσεις, 

λαμβάνοντας υπόψη και τις Οέσεις της Ιεράς Μητρόπολης Πάφου, η οποία υποστήριξε 

την ένταξη ολόκληρης της ενδοχώρας της περιοχι1ς της Τοξεύτρας, έκτασης 500 
περίπου σκαλών, σε ζώνη με συντελεστή δόμησης 0.20: 1. 

Τελικά, στις 28.1.1993 εγκρίΟηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο το Τελικό 
Σχέδιο Ζωνών Πέγειας, το οποίο ετοιμάστηκε σε στενή συνεργασία με το Συμβούλιο 

Βελτιώσεως Πέγειας, αφού λήφΟηκαν υπόψη όλες οι ενστάσεις που υποβλήΟηκαν 

από μεμονωμένα άτομα και/ή οργανωμένους φορείς. Ι3ασικά λήφΟηκαν υπόψη οι 

αναπτυξιακές ανάγκες της περιοχι1ς ως συνόλου και ταυτόχρονα η ανάγκη για 

προστασία περιοχών ευαίσΟητων από άποψη φυσικού περιβάλλοντος. 

Ανάμεσα στις βασικότερες πρόνοιες των νέων ζώνων περιλαμβάνεται και η 

πρόνοια που τροποποιεί το συντελεσΤ11 δόμησης στην περιοχή της Τοξεύτρας. 

Συγκεκριμένα, στην περιοχή της Τοξεύτρας δημιουργούνται δύο Ούλακες, συνολικής 
έκτασης 480 περίπου σκαλών, με συντελεσΤ11 δόμησης που αυξάνεται από 0.5% σε 
15%. Οι δύο Θύλακες βρίσκονται σε a..ι:όσταση 1 500 περίπου ποδιών από την 
παραλία . 

Σύμφωνα με τις απόψεις του Υπουργείου Εσωτερικών, η ιδεώδης λύση για την 

περιοχή της Τοξεύτρας είναι η διατήρησ11 της ως Ζώνης Προστασίας της Φ'ίJσης με 

συντελεστή δόμησης 0.5%. Μια τέτοια όμως λύση Οα πρέπει να αντισταΟμιστεί με 

την καταβολ11 σημαντικών ποσών που Οα απαιτηΟούν ως αποζημιώσεις από τους 

επηρεαζόμενους ιδιοκη1τες γης. 

Ο Υπουργός Εσωτερικών, που παρευρέΘηκε στην πρώτη συνεδρία της Κοινο

βουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, δήλωσε ότι η συζήτηση του Θέματος 

αποτελεί απόφαση της προηγούμενης κυβέρνησης και ότι προτίΟεται να εισηγηΟεί 

στο Υπουργικό Συμβούλιο να επανατοποΟετηΟεί πάνω στο όλο Οέμα. 

Αναφορικά με την ολοκλήρωση του Τοπικού Σχεδίου Ακάμα, ο κύριος 

Υπουργός ανέφερε ότι Οα καταβληΟεί κάΟε δυναη1 προσπάΟεια, για να επαναλει

τουργι1σει το Κοινό Συμβούλιο, το οποίο είναι το κατά νόμο αρμόδιο συμβουλευ

τικό σώμα ενώπιον του οποίου τέΟηκε το προκαταρκτικό σχέδιο και στο οποίο 

εκπροσωπούνται οι επηρεαζόμενες κοινότητες, καΟώς και επαγγελματικές και άλλες 

οργανώσεις. Οι εργασίες του Κοινού Συμβουλίου δεν έχουν ακόμη ολοκληρωθεί 

λόγω των αντιδράσεων και της άρνησης συμμετοχής σ' αυτό ορισμένων κοινοτήτων. 

Ωστόσο, προγραμματίζεται να ολοκληρωΟεί σύντομα ο διάλογος με την κοινότητα 

'Ινιας, που είναι η μόνη κοινότητα η οποία διατηρεί ακόμα σοβαρές επιφυλάξεις. Η 

κυβέρνηση θα τοποΟετηΟεί τελικά επί του Οέματος, όταν Οα έχει ολοκληρωμένη 

εικόνα των Οέσεων όλων των μερών . 

Στο μεταξύ σημειώνεται η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, που 

λήφΟηκε στις 17.3.1993, δηλαδΙ1 στο διάστημα που μεσολάβησε μεταξύ των δύο συνε
δριάσεων της Κοινοβουλευτικής ΕΠΙΤΡΟΠ11ς Περιβάλλοντος, να αναΟέσει σε υπουρ

γική επιτροπή, απαρτιζόμενη από τους Υπουργούς Eσωtερικών, Δικαιοσύνης και 

Δημοσίας Τάξεως, Συγκοινωνιών και Έργων, Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και 

Υγείας, να μελετήσει τις χαλαρώσεις που αποφάσισε η προηγούμενη κυβέρνηση στο 

συντελεστή δόμησης σε ζώνες της πεΡΙΟΧ11ς της Τοξεύτρας στον Ακάμα και να 

υποβάλει σχετική εισι1γηση. 
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Εισηγιlσεις και απ()ψεις του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικώ\· Πί)ρων 

Το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού ζήτησε και ενημερώΟηκε 

με δική του πρωτοβουλία πάνω στις αλλαγές των ζωνών της Πέγειας που προτείνο

νταν, διαβίβασε γραπτώς τις ωτόψεις του στο Υπουργείο Εσωτερικών στις 28 Φεβρουα
ρίου 1991. Οι απόψεις του αυτές Ι1ταν σαφώς εναντίον οποιασδτμτ;οτε ανάπτυξης στην 
περιοχή της Τοξεύτρας και προειδοποιούσαν ότι, αν οι αλλαγές που προτείνονταν 

υιοθετούνταν, δικαιολογημένα Οα προκαλ01Jσαν την αντίδραση τόσο διεΟνών οργα

νισμών όσο και ντόπιων περιβαλλοντικών οργανώσεων. 

Η δημιουργία των δύο Ουλάκων με συντελεστή δόμησης 15% Οεωρείται από το 
Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων ασυμβίβαστη με την προστασία του 

φυσικού περιβάλλοντος και από οικολογικής ά.."tοψης καταστροφική για τις 

χελώνες. ΕπιπρόσΟετα, δημιουργεί σοβαρή απειλΙ1 για τα φαράγγια της περιοχής και 

εκμηδενίζει τις προοπτικές για δημιουργία εΟνικού πάρκου σε λειτουργικά ενιαίο 

χώρο. 

Οι χαλαρώσεις στην περιοχή της Τοξεύτρας Οα δημιουργήσουν προηγούμενο, 

το οποίο δυνατό να επικαλεστούν και άλλοι ενδιαφερόμενοι, ενώ από την άλλη η 

κυβέρνηση δε Οα μπορεί να αρνηΟεί παρόμοια ρύΟμιση και σε άλλες περιπτώσεις, 

αφού τα κριτήρια στα οποία βασίστηκε η επίμαχη ρύΟμιση δεν ήταν αντικειμενικά. 

Ειδικότερα, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

πιστεύουν ότι η αύξηση του συντελεση1 δόμησης στους δύο Ούλακες παρέχει τη 

δυνατότητα για τη δημιουργία τουριστικής πολίχνης στην πεΡΙΟΧΙ1 της Τοξεύτρας με 
πληθυσμό που υπολογίζεται να είναι γύρω στις 3 000 άτομα και με αναγκαία την 
εκτέλεση έργων υποδομής, όπως είναι Π.χ. οι δρόμοι, ο οδικός φωτισμός και γενικά 

η δημιουργία υπηρεσιών. Όμως διαβλέπει κανείς τον κίνδυνο το γεγονός αυτό να 

προκαλέσει επιπρόσΟετη οχληρία στη διεΟνούς σημασίας παραλία της Τοξεύτρας, 

όπου γεννούν τόσες πράσινες χελώνες όσες γεννούν και στις παραλίες της Λάρας, 

με αποτέλεσμα να σταματήσουν οι χελώνες να γεννούν στην παραλία αυτή ή, και αν 

γεννούν μερικές, τα μικρά χελωνάκια να κατευΟύνονται προς την ενδοχώρα αντί 

προς τη Οάλασσα, καΟώς θα προσελκύονται από το φως. 

Συναφώς το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων επισήμανε στην 

Επιτροπή ότι οι νέες ζώνες που εγκρίΟηκαν πρόσφατα δημιουργούν και διάφορα 

άλλα προβλ11ματα για τις περιοχές προστασίας της φύσης, αφού κοντά σ' αυτές 

δημιουργούνται διάφορες ζώνες με ψηλό συντελεσΤΙ1 δόμησης. 

Τέλος, επισημάνΟηκε το γεγονός ότι οι τελευταίες ρυΟμίσεις, και ιδιαίτερα 

αυτή που αφορά την πεΡΙΟΧΙ1 της Τοξεύτρας, Οα εκθέσουν σοβαρά την Κύπρο σε 

οργανισμούς όπως η ΔιεΟνΙ1ς Τράπεζα και η Ευρωπα'ίκή Κοινότητα, που συμμετέ

χουν στο πρόγραμμα ΜΕΤ ΑΡ, το οποίο χρηματοδοτεί και τη Μελέτη για το Διαχει

ριστικό Σχέδιο Ακάμα. Επίσης, η Ευρωπα'ίΚΙ1 Κοινότητα στα πλαίσια του σχεδίου 

MEDSPA χρηματοδοτεί το Σχέδιο Προστασίας των Χελώνων. 

Υπό το φως των πιο πάνω απόψεων και μέχρι να μελετηΟεί το όλο Οέμα από 

την ειδική υπουργΙΚ11 επιτροπι1, που συστάΟηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο, το 

Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων υποστηρίζει ότι πρέπει: 

1) Να ανακληθούν οι αλλαγές των ζωνών στην περιοχή της Τοξεύτρας, 

νοουμένου ότι Οα ζητηΟεί και σχεΤΙΚΙ1 γνωμάτευση από το Γενικό 

Εισαγγελέα της Δημοκρατίας . 
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2) Να επανεξεταστούν οι αλλαγές των ζωνών στην περιοχή της Πέγειας που 
γειτνιάζουν με την περιοχι1 του υπό εκπόνηση Τοπικού Σχεδίου Ακάμα, 

αφού ληφΟούν υπόψη οι απόψεις των αρμόδιων τμημάτων και 

υπηρεσιών. 

3) Να μελετηΟεί εμπεριστατωμένα και σφαιρικά το Οέμα της δημιουργίας 
πάρκου, αφού περατωΟεί η μελέτη που χρηματοδοτείται από τη ΔιεΟνή 

Τράπεζα και την Ευρωπα'ίκι1 Κοινότητα, και να αξιολογηΟούν οι 

εισηγήσεις τους. 

Απόψεις περιβαλλο\'τικών οργανώσεων 

Οι περιβαλλοντικές οργανώσεις, τόσο αυτές που παρευρέΟηκαν στις συνεδρίες 

της Κοινοβουλευτικι1ς Επιτροπι1ς Περιβάλλοντος όσο και εκείνες οι οποίες διαβί

βασαν τις α,ίίόψεις τους σ' αυΤΙ1 με υπομνήματα, εξέφρασαν τη βαΟιά απογοήτευση 

και την έντονη διαφωνία τους με τις ρυΟμίσεις στις οποίες προέβη η απελΟούσα 

κυβέρνηση. Επίσης, τόνισαν τη σοβαρή ανησυχία τους για τις δυσμενείς επιπτώσεις 

που οι πρόσφατες αλλαγές δυνατό να έχουν στο περιβάλλον του Ακάμα και ιδιαί

τερα στην περιοχή της Τοξεύτρας και στις χελώνες. 

Επειδή οι απόψεις των περιβαλλοντικών οργανώσεων, όπως εκτέΟηκαν στην 

Επιτροπή προφορικά ή γραπτά, υπερκαλύπτονται από τις αντίστοιχες απόψεις του 

Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, η ΕΠΙΤΡΟΠΙ1 παρα..τι;έμπει στο σχετικό 

μέρος της παρούσας ΈκΟεσης. 

Συ~ιπεράσ"ατα και δια:tιστώσεις 

ΙΙ ΚοινοβουλευΤΙΚ11 ΕΠΙΤΡΟΠΙ1 Περιβάλλοντος, με βάση την ενημέρωσΙ1 της από 

τους κυβερνητικούς και άλλους αρμοδίους και τη μελέτη σωρείας υπομνημάτων που 

κατατέΟηκαν ενώπιόν της, πιστεύει ότι, επειδή ο Λκάμας είναι πράγμαtι η μοναδική 

περιοχή στην ελεύΟερη Κύπρο που παραμένει ανέπαφη από την απρογραμμάτιστη 

και καταστρεπτικι1 ανάπτυξη και επειδΙ1 αναμφίβολα συγκεντρώνει τεράστια οικολο

γική αξία λόγω της σπάνιας χλωρίδας και πανίδας της αλλά και λόγω της αγριάδας 

της φύσης της , είναι επιταΚΤΙΚΙ1 ανάγκη να προστατευΟεί και να αξιοποιηΟεί ορΟολο

γικά με απόλυτο σεβασμό προς το περιβάλλον και τις ιδιαιτερότητες της περιοχι1ς. 

Υπό το φως των πιο πάνω διαπιστώσεων η Είτιτροπή κρίνει ότι η απόφαση 

της προηγούμενης κυβέρνησης να τροποποιηΟούν οι ζώνες στην περιοχή της Πέγειας 

και ειδικότερα στην πεΡΙΟΧΙ1 της ΊΌξεύτρας αποτελεί ρύΟμιση που εγκυμονεί σοβα

ρούς κινδύνους για το περιβάλλον. 

ΕπιπρόσΟετα, η ΚοινοβουλευΤΙΚ11 ΕΠΙΤΡΟΠΙ1 Περιβάλλοντος υπογραμμίζει το 

γεγονός ότι, κατά τη λήψη της εν λόγω απόφασης, η απελΟούσα κυβέρνηση δεν έλαβε 

υπόψη τις προειδοποιι1σεις και απόψεις του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων, το οποίο είναι το πλέον αρμόδιο Υπουργείο σε Οέματα περιβάλλοντος. 

Περαιτέρω υπογραμμίζεται η παράλειψη του απελΟόντος Υπουργικού Συμβουλίου 

να συμπεριλάβει και τη συμμεΤΟΧΙ1 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

στην υπουργΙΚ11 επιτροπι1 που ορίστηκε για τη μελέτη των ρυΟμίσεων που προτείνο

νταν. 

Η Επιτροπή, ε.,ι;ισημαίνοντας το γεγονός ότι στη Δήλωση Πολιτικής, που 

τέΟηκε σε ισχύ την 1η Δεκεμβρίου 1990, λι1φΟηκαν υπόψη οι επιδιώξεις και οι σκοποί του 
υπό εκπόνηση τότε Τοπικού Σχεδίου Λκάμα, που δεν έχει ακόμα ολοκληρωΟεί, καΟώς και 

ότι, σύμφωνα με το άρΟρο 34Λ του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, "όταν 
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τεθεί σε ισχύ τοπικό σχέδιο, αυτό υπερισχίJει της Δ11λωσης Πολιτικής", φρονεί ως 

θέμα αρχής ότι δεν πρέπει να τεθούν σε εφαρμογή οποιεσδήποτε ρυΟμίσεις που 

δυνατό να δημιουργ11σουν αρνητικά τετελεσμένα αναφορικά με το εν λόγω σχέδιο. 

Ενόψει όλων των πιο πάνω διαπιστώσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περι

βάλλοντος συμμερίζεται τις ανησυχίες των περιβαλλοντικών οργανώσεων και 

υιοΟετεί πλήρως τις Οέσεις του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. Γι' αυτό, 

καλεί την κυβέρνηση να ανακαλέσει την απόφασ11 της με την οποία τροποποιούνται 

οι ζώνες στην περιοχή της Πέγειας, επαναφέροντας έτσι σε ισχύ το αμέσως προηγού

μενο νομικό καΟεστώς που ίσχυε στην περιοχή αυτή. ΙΙ Επιτροπή αναμένει ότι, 

μέχρι να ολοκληρωΟεί η μελέτη της ΔιεΟνούς Τράπεζας, να αξιολογηΟούν οι εισηγή

σεις των ειδικών και το Σχέδιο Ακάμα να πάρει την τελική του μορφή, η κυβέρνηση 

δε θα ενεργήσει με τρόπο που να προκαταλαμβάνει ή να εμποδίζει τη λήψη ορΟολο

γικών αποφάσεων. 

Της προσοχής της Επιτροπής δε διαφε1Jγει το γεγονός ότι, για να προστατευτεί 

αποτελεσματικά η πεΡΙΟΧ11 του Ακάμα, Οα Οιγούν κατ' ανάγκην συμφέροντα ιδιο

κτητών γης στην επηρεαζόμενη πεΡΙΟΧ11. Γι' αυτό και η Επιτροπή ομόφωνα πιστεύει 

ότι σε όσες περιπτώσεις Οίγονται ιδιωτικά συμφέροντα πρέπει να καταβληΟούν οι 

κατάλληλες αποζημιώσεις στους επηρεαζομένους βάσει μελετών και εισηγήσεων 

ειδικών στα Οέματα αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε· Πρόεδρε, υπάρχει και η ΈκΟεση της ΚοινοβουλευΤΙΚ11ς Επιτροπής 

Παιδείας για το Οέμα που τιτλοφορείται "1-1 κατακράτηση δεδουλευμένων μισΟών 
του καθηγηη1 Δρα Θεόδωρου Οικονόμου, οι σχέσεις της Προσωριν11ς Διοικούσας 

Επιτροπής και της ΔιεύΟυνσης του Πανεπιστημίου Κύπρου με το ακαδημα·ίκό 

προσωπικό, η τήρηση της εργατικής νομοΟεσίας και ο σεβασμός προς την ακαδη 

μα·ίκή ελευΟερία". Dιειδ11 έχουμε όλοι συμφων11σει ότι δε Οα κάνουμε ομιλίες, η 

Έκθεση να Οεωρηθεί αναγνωσΟείσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ωραία! Και αυη1 η ΈκΟεση να ΟεωρηΟεί αναγνωσΟείσα . 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Και δε Οα γίνουν ούτε συζηΤ11σεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν για το πρώτο Οέμα δε Οα γίνει συζ11τηση, Οα το Οεωρήσω λήξαν. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΙ-ΙΣ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λείπει ο εισηγητής. Είστε σίγουροι ότι έχετε την άδεια του εισηγητή; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει. Η ΈκΟεση Οεωρείται αναγνωσΟείσα και το Οέμα λήξαν. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΙ-ΙΣ ΚΟΙΝΟΙ30Υ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΙ-ΙΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ 

ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Η ΚΑΤΑΚΡΑΤΗΣΙΙ ΔΕΔΟΥΛΕΥΜΕΝΩΝ ΜΙΣΘΩΝ 

ΤΟΥ ΚΑΘΗΓΙ-ΙΤΙ-Ι ΔΡΑ ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΟΤΚΟΝΟΜΟΥ, ΟΙ ΣΧΕΣΕΙΣ ΤΙ-ΙΣ 

ΠΡΟΣΩΡΤΝΗΣ ΔΙΟΙΚΟΥΣΑΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΚΛΙ ΤΙΙΣ ΔΙΕΥΘΥΝΣΙ-ΙΣ ΤΟΥ 

ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟΥ ΚΥΠΡΟΥ ΜΕ ΤΟ ΑΚΑΔΗΜΑΙΚΟ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟ, Η 

ΤΗΡΗΣΗ ΤΙΙΣ El~ΓATIKIIΣ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑΣ ΚΑΙ Ο ΣΕΙ3ΑΣΜΟΣ ΠΡΟΣ ΤΙ-ΙΝ 

ΑΚΑΔΗΜΑΙΚΙ-Ι ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ" 

Παρόντες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Θάσος Σοφοκλέους 

Αντώνης Καράς 

Ανδρέας Φιλίππου 

Λώρης Λυσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε αυτεπάγγελτα το πιο πάνω 

θέμα ύστερα από εισήγηση του Μέλους της κ. Ρ. Πρέντζα σε τρεις συνεδρίες της που 

πραγματοποιήΘηκαν στις 26 Ιανουαρίου, στις 2 Φεβρουαρίου και στις 23 Μαρτίου 
1993. Στα πλαίσια της εξέτασης του Οέματος αυτού κλ1l0ηκαν και παρευρέΟηκαν 

ενώπιον της Επιτροπής η Πρόεδρος της Προσωρινής ΔιοικοιΎσας Επιτροπής, ο 

Πρόεδρος του Συμβουλίου των Προσωρινών Κοσμητόρων και ο ΔιευΟυνη1ς Διοί

κησης και Οικονομικών του Πανεπιστημίου ΚίJπρου, εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και ο ενδιαφερόμενος καΟηγητής Δρ. Θεόδωρος 

Οικονόμου. 

Εισάγοντας το υπό συζήτηση Οέμα ενώπιον της Επιτροπής, ο Ι30υλευτής κ. Ρένος 

Πρέντζας ανέφερε πως η ενέργεια των αρχών του Πανε.ίτιστημίου Κύπρου να κατακρατή

σουν τους δεδουλευμένους μισΟούς των μηνών Νοεμβρίου και Δεκεμβρίου του 1992, 
καΘώς και το δέκατο τρίτο μισΟό, που οφείλονταν στον καΟηγητή Δρα Θεόδωρο 

Οικονόμου έγινε κατά παράβαση της ισχύουσας εργατικής νομοΟεσίας και με τρόπο 

που πλήττεται ο επιβαλλόμενος σεβασμός προς την ακαδημα·ίΚ11 ελευΟερία. 

Η Πρόεδρος της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής του Πανεπιστημίου 

Κύπρου επιβεβαίωσε το γεγονός της κατακράτησης των μισΟών του υπό αναφορά 

καΘηγητή, χαρακτηρίζοντας την ενέργεια αυη1 ως καΟαρά διοικητική πράξη που 

οφείλεται στο ότι ο ενδιαφερόμενος καΟηγηη1ς αρνήΟηκε να υπογράψει έγκαιρα το 

συμβόλαιο διορισμού του με τους όρους που προτάΟηκαν από το Πανεπιστήμιο. 

Δήλωσε επίσης ότι η ενέργεια αυη1 δεν έχει καμιά σχέση με την ακαδημα"ίκή ελευ

θερία και ότι ενέκρινε τη σχετικιι απόφαση χωρίς να έχει υπόψη της πως παραβαίνει 

οποιαδήποτε νομικιl διάταξη. Τέλος, η Πρόεδρος της Προσωρινής Διοικούσας 

Επιτροπής πληροφόρησε την Επιτρο;η1 πως οι μισΟοί που είχαν κατακρατηΟεί έχουν 

ήδη καταβληΟεί στο δικαιοίJΧΟ. 

Ο ΔιευΟυνη1ς Διοίκησης και Οικονομικών του Πανεπιστημίου Κύπρου επιβε

βαίωσε επίσης την κατακράτηση των πιο πάνω αναφερόμενων μισΟών και διlλωσε 

πως, αν η ενέργειά του αυτιι παραβιάζει οποιαδήποτε νομική διάταξη, είναι έτοιμος 

να υποστεί τις συνέπειες. 
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Ο ενδιαφερόμενος καΟηγηΤΙ1ς κατέΟεσε στην Επιτροπή ότι πράγματι κατακρα

τήΟηκαν οι μισΟοί του των μηνών Νοεμβρίου και Δεκεμβρίου του 1992, καΟώς και ο 
δέκατος τρίτος μισΟός, και ότι οι λόγοι για τους οποίους δεν υπέγραψε την 

ανανέωση της σύμβασής του με το Πανεπιστήμιο ήταν ότι επιδίωκε τη βελτίωση 

τόσο της μισΟολογικής του κλίμακας όσο και της διάρΟρωσης του τμήματος του 

Πανεπιστημίου στο οποίο προσφέρει τις υπηρεσίες του. 

Ο Γενικός ΔιευΟυνη1ς του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλί

σεων πληροφόρησε την ΕπΙΤΡΟΠΙ1 τόσο προφορικά όσο και με σχετικό έγγραφό του 

πως η κατακράτηση των μισΟών του εν λόγω καΟηγητή έγινε κατά παράβαση του 

άρθρου 12 της διεΟνούς σύμβασης του ΔιεΟνούς Γραφείου Εργασίας με αριΟμό 95 
σχετικά με την προστασία των μισΟών αλλά ακόμα και κατά παράβαση των περί 

Πανεπιστημίου Κύπρου (Ειδικό Εκπαιδευτικό Προσωπικό και Μεταπτυχιακοί 

Συνεργάτες) Κανονισμών του 1992. 

Ι-Ι ΚοινοβουλευΤΙΚ11 Ε=τ:ιτροπή Παιδείας, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα στοιχεία 

που υποβλήΟηκαν και όλες τις απόψεις που εκτέΟηκαν ενώπιόν της, διαπιστώνει 

πως η κατακράτηση των δεδουλευμένων μισΟών του καΟηγηΤΙ1 Δρα Θεόδωρου Οικο

νόμου έγινε κατά παράβαση τόσο της διεΟνούς σύμβασης με αριΟμό 95, η οποία 
επικυρώθηκε από την ΚυπριαΚΙ1 Δημοκρατία, όσο και των περί Πανεπιστημίου 

Κύπρου (Ειδικό Εκπαιδευτικό Προσωπικό και Μεταπτυχιακοί Συνεργάτες) Κανονι

σμών του 1992, που καΟορίζουν το δικαίωμα των εργαζομένων να τους καταβάλ
λεται μισθός για την προσφερόμενη εργασία τους σε τακτά χρονικά διαστήματα. 

Ι-Ι Κοινοβουλευτική ΕΠΙΤΡΟΠΙ1 Παιδείας, με βάση την πιο πάνω διαπίστωση 

αλλά και με γνώμονα την αυστηΡΙ1 προσ11λωση προς την αρχή του σεβασμού των 

νόμων από όλους και ιδιαίτερα από τα όργανα που τ('ιχΟηκαν για την περιφρούρησή 

της, καταδικάζει στη συγκεκριμένη περίπτωση την παραβίασΙ1 της από τους αρμο

δίους του Πανεπιστημίου Κύπρου και προειδοποιεί πως στο μέλλον όχι μόνο δε Οα 

ανεχτεί άλλη παρόμοια παραβίαση, αλλά Οα απαιτήσει και τη λήψη μέτρων εναντίον 

όσων θα παρανομι1σουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Για το Οέμα που αφορά την Π έγεια Οα υ=τ:άρξουν ομιλίες; 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Για την Πέγεια, ναι, υ=τ:άρχουν ομιλίες, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Στην επόμενη συνεδρία. 

Ι-Ι επόμενη έκτακτη συνεδρία της Πουλ11ς ορίζεται για την ερχόμενη Τρίτη, 

11 Μα"ίου 1993, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουΟη ημεΡΙ1σια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Π': 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

"Ι-Ι εκδηλωΟείσα πρόΟεση της κυβέρνησης Κληρίδη για 

επαναπρόσληψη και 'αποκατάσταση' των 61 παυΟέντων, για λόγους 
δημόσιου συμφέροντος, δημόσιων υπαλλΙ1λων, ενεχομένων στο 

πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 1974". 
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(Θέμα εγγραφέν με εισι1γηση του κ. Δώρου Χριστοδουλίδη εκ μέρους 

της Κοινοβουλευτικι1ς Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 

(Συνέχιση της συζι1τησης). 

Και η κανονική συνεδρία της Πουλής ορίζετα ι για την ερχόμενη Πέμπτη, 

13 Μα·ίου 1993, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουΟη ημερι1σια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΊΊΚΙΙ ΕΙ)IΆΣΙΑ 

1) Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων Νόμος 

του 1993. 

2) Ο περί Εγγυι1σεως της Χρηματοδοτι1σεως του Συμβουλίου Εμπορίας 
κυπριακών Πατατών (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

3) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της Εταιρείας "Κυπριακαί 

Αερογραμμαί Λτδ" (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

4) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικι1ς Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Λρ. 2) του 1993. 

5) Οι περί Αστυνομίας (ΠειΟαρχικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1993. 

6) Οι περί ΑΡΧ11ς Λιμένων Κύ;τρου (Σχέδια και Λοι;τοί Όροι Υπηρεσίας 

Υπαλλl1λων) (Τροποποιητικοί) (Λρ. 3) Κανονισμοί του 1993. 

7) Οι περί της Καταμέτρησης της Χωρητικότητας Πλοίων Μικρότερων των 

Εικοσιτεσσάρων Μέτρων Κανονισμοί του 1993. 

8) Οι περί Ραδιοφωνικών ΣταΟμών Κανονισμοί του 1993. 

9) Οι περί Τηλεο;ττικών ΣταΟμών Κανονισμοί του 1993. 

10) Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 1993. 

11) Οι περί Εκρηκτικών Υλ(ον (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

12) Οι περί ]'υΟμίσεως της Μαρίνας ·'LIMASSOL SIIERATON MARINA" 
(Καταβλητέα Δικαιώματα) Κανονισμοί του 1993. 

13) Οι περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (ΚαΟίδρυση Εφορειακού 

Συμβουλίου) Κανονισμοί του 1993. 

14) Οι περί Φόρου ΠροστιΟέμενης Αξίας (Υπηρεσίες Σφαγείων κα.ι 

Μεταφορές Κρεάτων) Κανονισμοί του 1993. 

15) Οι περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

16) Ο περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (ΚαΟορισμένα 
Πρότυπα - ΑναΟεώρηση Τρίτης Σειράς) Κανονισμός του 1993. 

17) Οι περί Χρωστικών Ουσιών στα Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1993. 

18) Οι περί Ξενοδοχείων και ΤουρισΤΙΚcJJν Καταλυμάτων (Γενικοί) 

(Τροπο;τοιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

19) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Οργανωμένα 

Διαμερίσματα και Τουριστικά Χωριά) Κανονισμοί του 1993. 

20) Οι περί Ξενοδοχείων και τουριστικών Καταλυμάτων (Συγκροτήματα 

Τουριστικών Επαύλεων) Κανονισμοί του 1993. 

21) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Παραδοσιακές 

Οικοδομές) Κανονισμοί του 1993. 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Π': ΚατάΟεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) ΈκΘεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το Οέμα 
που τιτλοφορείται "ΙΙ τροποποίηση του Σχεδίου Πολεοδομικών Ζωνών 

και του Σχεδίου Ορίου Ανα.,ι;τύξεως Πέγειας με την Κ.Δ.Π. 24/93". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (11.3.1993). 

2) ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το Οέμα 

που τιτλοφορείται "ΤοποΟέτηση κεντρικού αγωγού του αποχετευτικού 

συστήματος Λεμεσού διά μέσου της αγοράς της παλαιάς πόλης της 

ΑμαΟούντας". (Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). 

(11.3.1993). 3) ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος 
για το Οέμα που τιτλοφορείται "Προβλήματα από τη λειτουργία των 
λατομείων". 

(Α υτεπάγγελ τη εξέταση ύστερα από πρόταση των Βουλευτών κ. Χρ. 

Σολωμll, κ. Κ. Κληρίδου και κ. Ά. Χρυσοστόμου). (13.10.1992). 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας του Σώματος. 

(Ώρα λιlξης: 8.33 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υ:τέγραψαν τον κατάλογο των :ταρίιντων με αλφαβη

τική σειρά: 

Αναστασιάδης Νίκος Μάτσης Ιωάννης 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Αριστοψ'ι.νης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

ΕυσταΟίου ΕυστάΟιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Λυσσαρίδη~ Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Λλέκος 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Λ νδρέας 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Ρολάνδης Νίκος 

ΣολωμιΊς Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημιlτρης 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοχλιlς 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χριστόφιας Δημιlτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντι:τρ()σω:τοι 0ριισκευτικών Ομάδων: 

ΠογιατζιΊς Ιωάννης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 
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ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Αγορεύσεις (Ι. Μάτσης, Ν. Ρολάνδης, Δ. Ηλιάδης, Χρ. Μαυροκορδάτος, 

Κ. Καζαμίας, Ευ. Ευσταθίου) στα πλαίσια της συνέχισης της συζήτησης 

της έκθεσης του Υπουργού Οικονομικών με τον τίτλο 'Ή κυπριακή 

οικονομία - Προβλήματα και προοπτικές" και λήξη της συζήτησης. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος του 1993" και ψήφισή του σε νόμο. 

3) Σύντομες παρατηρήσεις [Ν. Αναστασιάδης, Δ. Χριστόφιας, Προεδρεύων 

(Β. Λυσσαρίδης), Ευ. Ευσταθίου, Κ. Παναγίδης] ύστερα από αίτημα του 

κ. Αναστασιάδη να αναβληθεί το Οέμα "Ο περί Προϋπολογισμού του 

Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 1993" και αναβολή του 

θέματος. 

4) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Αμιάντου (Ασφάλεια και Υγεία 

Προσώπων στην Εργασία) Νόμος του 1992", η σύντομη αγόρευση του 
κ. Δ. Θεοδώρου που ακολούθησε και ψήφισή του σε νόμο. 

5) Έκθεση για την πρόταση νόμου "Ο περί Αναγνωρίσεως του 

Απελευθερωτικού Αγώνα του Κυπριακού Λαού 1955-1959 και της 

Εθνικής Οργάνωσης Κυπρίων Αγωνιστών (ΕΟΚΑ) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1992", οι αγορεύσεις και οι παρατηρήσεις που ακολούθησαν 
πάνω στο θέμα (Σ. Χατζηγιάννης, Ν. Μουσιούττας, Δ. Χριστόφιας, Ευ. 

Ευσταθίου, Ά. Χρυσοστόμου, Αυ. Παπαρές, Β. Λυσσαρίδης, Θ. 

Σοφοκλέους) και ψήφισή της σε νόμο. 

5α) Δικαιολόγηση από τον κ. Δ. Θεοδώρου της αποχής που τήρησε κατά την 

ψηφοφορία. 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί της Διεθνούς Συνθήκης Εναντίον της 

Στρατολόγησης, Χρησιμοποίησης, Χρηματοδότησης και Εκπαίδευσης 

Μισθοφόρων (Κυρωτικός) Νόμος του 1993" και ψήφισή του σε νόμο. 

7) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου 
Δικαιοσύνης Νόμος του 1993", η παρατήρηση του κ. Αρ. Γεωργίου που 

ακολούθησε πάνω στο θέμα και ψήφισή του σε νόμο. 

8) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί των Επισήμων Γλωσσών της 

Δημοκρατίας (Ερμηνευτικός) Νόμος του 1993", οι σύντομες 

παρατηρήσεις του κ. Αρ. Γεωργίου που ακολούθησαν πάνω στο θέμα και 

ψήφισή του σε νόμο. 

9) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Βοηθών Καταστημάτων 

(Εβδομαδιαίες Ημιαργίες) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993" και 
έγκρισή τους. 

10) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

11) Ερωτήσεις Βουλευτών (Ι-Ι απουσία του ΡΙΚ από εκδήλωση προς τιμήν 

των εκδόσεων Χρ. Ανδρέου σχετικά με το 1955-59 - Η μη καταβολή 
αποζημιώσεων σε αμπελουργούς της Αμαργέτης - Η κατασκευή του 

δρόμου Αμαργέτης-Ζιριπιλλή - Η εγκατάσταση τηλεφώνων στην 

κοινότητα Αμαργέτης - Απώλεια πόσιμου νερού στην κοινότητα 

Γαλαταριάς - Αίτημα για αναθεώρηση της συμμετοχής των κατοίκων 

Γαλαταριάς στο αρδευτικό έργο Σαλαμιούς - Αίτημα Αμαργέτης για 

αξιοποίηση γεώτρησής της - Αίτημα Αμαργέτης για βελτίωση του δρόμου 
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προς Λεμώνα - Αίτημα Γαλαταριάς για ολοκλήρωση υδρευτικού έργου -
Η ολοκλήρωση του δρόμου από Κοιλίνεια στην τοποΟεσία "Βλέα" - Η 
ανέγερση κοιμητηρίου στη Γαλαταριά - Η ευΟυγράμμιση του δρόμου 

προς Γαλαταριά από Τον κύριο δρόμο προς την Παναγιά - Αίτημα για 

ασφαλτόστρωση του δρόμου Γαλαταριάς-Σίντη - Σοβαρό πρόβλημα 

έλλειψης νερού στην Κοιλίνεια - Αίτημα για ευθυγράμμιση του δρόμου 

Κοιλίνειας-Γαλαταριάς - Το σχέδιο άρδευσης και ύδρευσης της 

, κοινότητας Κοιλίνειας - Αίτημα για επάλειψη-συντήρηση του δρόμου 

που οδηγεί στην Κοιλίνεια - Λίτημα για βελτίωση του δρόμου Τίμης

Νατάς - Αίτημα Νατάς για λειτουργία κοινοτικού ιατρείου - Πώληση 

φαρμάκων εκτός φαρμακείων - Ελλείψεις στο συντονισμό και τη 

διαφώτιση για την εκστρατεία εναντίον του AIDS - Ο διαχωρισμός 

οικοπέδων για φτωχές οικογένειες στην Ορόκλινη - Η μελέτη της 

Τρά.Jι;εζας Λναπτύξεως για τη δημιουργία βιοτεχνΙΚ11ς περιοχής στη 

Δρομολαξιά και στα Μενεού - ΊΌ σχέδιο ΧΟΡ11γησης κυβερνητικών 

εγγυήσεων ή δανείων για επαναδραστηριοποίηση εκτοπισΟέντων και 

πληγέντων). 

12) ΛπανΤ11σεις Υπουργών σε ερωΤ11σεις Βουλευτών (Ι-Ι αγορά 

σκυβαλοφόρου οχήματος από το Συμβούλιο Βελτιώσεως Έμ,-τας - Ι-Ι 

οχληρία από τα άχρηστα μονάδων εκτροφής πουλερικών - Αίτημα 

κοινότητας Σίμου για παΡΟΧ11 νερού - Ανέγερση γυμνασίου αντί λυκείου 
σε περιοχή της Πάφου - ΊΌ πρόβλημα των τροχαίων δυστυχημάτων στο 
δρόμο Λάρνακας-Δεκέλειας). 

13) ΕκΟεση για το Οέμα "1-1 τροποποίηση του Σχεδίου Πολεοδομικών Ζωνών 
και του Σχεδίου Ορίου ΛναΠΤ1Jξεως Πέγειας με την Κ.Δ.Π. 24/93". 

14) ΈκΟεση για το Οέμα ''1-1 κατακράτηση δεδουλευμένων μισΟών του 

καΟηγητή Δρα Θεόδωρου Οικονόμου, οι σχέσεις της Προσωρινής 

ΔΙΟΙΚΟ1Jσας ΕΠΙΤΡΟΠ11ς και της ΔιεύΟυνσης του Πανεπιστημίου Κύπρου 

με το ακαδημα'ίκό προσωπικό, η τήρηση της εργατικής νομοΟεσίας και ο 

σεβασμός προς την ακαδημα'ίκή ελευΟερία" και λ11ξη του θέματος. 

Τιμ}]: 7Sσ 

ΤυπώOτrι.ε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημοκρατίας, Λευκωσία. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Έκτακτη Συνεδρίαση 11 ης Μαίου 1993 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.28 μ.μ.) 

(Αρ.30) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπρο

σώπων. Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συνεχίζεται η συζήτηση για το θέμα των 62. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Θα ήθελα, προ ημερησίας διατάξεως, όπως σας έχω πληροφορήσει και 

γραπτώς, να θίξω το θέμα του Ασίλ Ναδίρ, όχι όμως υπό την έννοια του να γίνει 

συζήτηση σήμερα στη Βουλή και να παρεμποδίσει το θέμα το οποίο έχουμε προς 

συζήτηση. Θα μπορούσαμε όμως, πολύ σύντομα, να καταλήγαμε σε μια συγκεκριμένη 

εισήγηση, γιατί αυτό το θέμα είναι καυτό, έχει πολλές πτυχές, είναι κάτι το οποίο 

μας ευαισθητοποιεί σίγουρα όλους και πρέπει να το δούμε. Ως Βουλή, πιστεύω ότι 

μπορούμε να κάνουμε πάρα πολλά πράγματα γι' αυτό το θέμα. Όμως δε θα ήθελα να 

κάμω εγώ την εισήγηση για το τι πρέπει να γίνει. Πιστεύω ότι είναι ένα θέμα στο 

οποίο μπορούμε να καταλήξουμε για το πώς πρέπει να το αντιμετωπίσουμε μόνο σε 

δέκα λεπτά, χωρίς να παρεμποδίζουμε την υπόλοιπη συζήτηση, ούτως ώστε να 

επιληφθούμε του θέματος με τον πιο πρακτικό και αποδοτικό τρόπο. 

(1949) 



1950 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ένα τέτοιο θέμα, δε νομίζω ότι μπορεί να συζητηθεί σε δέκα λεπτά. Είναι 

αδύνατο. Και αυτή η συνεδρία είναι ειδικά γι' αυτό το θέμα των 62. Αν υπάρχει 
εισήγηση για να γίνει ειδική συνεδρία ή οτιδήποτε άλλο, καλώς. 

Ο κ. Μάτσης. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η σημερινή συνεδρία ασφαλώς είναι αφιερωμένη σε συγκεκρι

μένο θέμα και δεν πρέπει να εκτραπούμε από τη συζήτηση του θέματος αυτού. Όπως 

εθίγη όμως το θέμα, θα εισηγούμουν όπως η Βουλή σχηματίσει μια ad hoc επιτροπή 
για να εξετάσει αυτό το πολύ φλέγον θέμα το οποίο, με την καταφυγή του Ασίλ 

Ναδίρ στην κατεχόμενη Λάπηθο, έχει προσλάβει διεθνή επικαιρότητα. Πρέπει να 

τονιστεί και εκ μέρους μας, λόγω της διεθνούς σημασίας του θέματος, η υπόσταση 

της παρανομίας που διαπράχθηκε εις βάρος της Κύπρου και που συνεχίζεται σήμερα 

με την παρουσία του κατοχικού στρατού και την παραβίαση των ανθρωπίνων δικαι

ωμάτων όλων των Κυπρίων. Αυτή είναι η σημασία του θέματος και εισηγούμαι 

πράγματι η Βουλή να σχηματίσει μια ad hoc επιτροπή -ίσως αργότερα οι αρχηγοί 
των κομμάτων, δεν ξέρω- για να συζητήσουμε αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος και ο κ. Χριστόφιας. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Σε μεγάλο βαθμό με έχει προλάβει ο κ. Μάτσης. Το να γίνει συζήτηση για να 

πούμε αυτά, για τα οποία συμφωνούμε όλοι, νομίζω ότι θα υποβαθμίσει το θέμα, 

γιατί θα κάνουμε απλώς λόγους για πράγματα που όλοι συμφωνούμε και ίσως να 

υπερθεματίζει ο ένας σε ένταση έναντι του άλλου. Η εισήγησή μου είναι συγκεκρι

μένη και απλή. Βέβαια αρμοδιότητα μπορεί να έχει και η Επιτροπή Εξωτερικών και 

θα μπορούσε η Βουλή να το παραπέμψει εκεί. Όμως νια να δείξουμε ακριβώς ότι 

θέλουμε να δώσουμε ιδιαίτερη βαρύτητα σ' αυτό το θέμα, εισηγούμαι τη σύσταση ad 
hoc επιτροπής επί τούτω από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους των τεσσάρων 
κοινοβουλευτικών κομμάτων, για να εξετάσει τι είναι δυνατό να γίνει. Πιστεύω ότι, 

κατά κύριο λόγο, το θέμα αφορά ενέργειες της Εκτελεστικής Εξουσίας και λιγότερο 

της Βουλής, διότι άπτονται παραστάσεων και ενεργειών της. 

Όμως το θέμα έχει τόσες πολλές πτυχές που μπορεί μερικές εισηγήσεις να 

έχουν ακριβώς το αντίθετο αποτέλεσμα από το επιδιωκόμενο ή και να καταλήξουν 

να έχουν δυσμενείς επιπτώσεις για την πλευρά μας. Γι' αυτό η εισήγησή μου, για να 

μην καθυστερώ περισσότερο τη συζήτηση του κύριου θέματος, είναι αν η Βουλή 

συμφωνά, να γίνει μια ad hoc Επιτροπή αποτελούμενη από τους Κοινοβουλευτικούς 
Εκπροσώπους, η οποία σε πρώτο στάδιο να εξετάσει τι είναι δυνατό να γίνει και να 

υποβάλει στην ολομέλεια εισηγήσεις ή έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η τροπή της υπόθεσης Ναδίρ έχει εξελιχθεί εδώ και σχεδόν μια 

βδομάδα. Νομίζω ότι έχει απόλυτο δίκαιο ο κ. Παπαδόπουλος λέγοντας ότι το θέμα 

δεν είναι τόσο απλό και δε μιλώ για τις πολιτικές του διαστάσεις. Στις πολιτικές του 
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διαστάσεις είναι απλούστατο. Είναι θέμα κατοχής. Η κλοπή, ένεκα της κατοχής, 

ξεκίνησε από την επομένη της κατοχής και συνεχίζεται και θα συνεχίζεται. Εδώ 

υπάρχει μια άλλη περιπλοκή. Είναι κυρίως θέμα της Εκτελεστικής Εξουσίας και 

πολλαπλών ενεργειών που πρέπει να γίνουν. 

Θέλω, κύριε Πρόεδρε, συμφωνώντας με τη δημιουργία της επί τούτο 

επιτροπής, να πω ότι δε γίνεται να ακούμε από τα ραδιόφωνα τι θα συζητήσουμε 

στη Βουλή των Αντιπροσώπων. Σήμερα το μεσημέρι, ή κατά τις 11 το πρωί ... 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Το είπε από ψες. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Δεν το άκουσα εγώ ψες. Είχα άλλη δουλειά, ήμουν έξω μέχρι τα μεσάνυκτα, 

δεν άκουσα ειδήσεις. Ακόμα χειρότερα όμως που το είπε στις ειδήσεις από ψες. 

Είναι αδύνατο να ακούμε από τα ραδιόφωνα ότι προ ημερησίας διατάξεως η Βουλή 

θα συζητήσει το τάδε θέμα. Οποιοδήποτε και αν είναι αυτό το θέμα, κύριε Πρόεδρε. 

Νομίζω ότι πρέπει να μας πείτε αν εσείς, ως Προεδρεύων της Βουλής, γνωρίζατε 

κάτι τέτοιο και αν είχε εγγραφεί στην ημερήσια διάταξη κάτι τέτοιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η καθιερωμένη τακτική την οποία έχουμε υιοθετήσει είναι ότι ούτε καν πρέπει 

να αναφέρονται θέματα εδώ. Οποιαδήποτε αίτηση για εγγραφή θέματος πρέπει να 

εξετάζεται προτού συζητηθεί εδώ. Δεν ήξερα άλλωστε ότι θα εγειρόταν αυτό το 

θέμα, αλλά εν πάση περιπτώσει, αφού ηγέρθη και αφού υπήρξε κάποια εισήγηση, ας 

γίνει δεκτή. Αλλά είναι γεγονός ότι ο τρόπος με τον οποίο πρέπει να εγγράφονται 

τα θέματα έχει ήδη διευθετηθεί και δεν είναι αυτός. 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, το να γίνει μια ad hoc επιτροπή είναι κάτι το οποίο μπορεί να 
γίνει, αλλά αυτό είναι ένα θέμα κατεπείγον αυτή τη στιγμή. Οι επίσημοι υπάλληλοι 

του κράτους της Βρετανίας είναι εδώ και καταγράφουν περιουσίες για να τις πουλή

σουν και έρχονται σε επίσημη επαφή με το κατοχικό καθεστώς, το οποίο υποτίθεται 

και εκείνοι λέγουν ότι είναι παράνομο. Αν αφήνουμε τέτοιες εκδηλώσεις να 

περνούν, διότι οι διαδικασίες δεν το επιτρέπουν, τότε νομίζω ότι φεύγουμε τελείως 

από την αποστολή μας . Συμφωνώ να συσταθεί η επιτροπή αλλά εισηγούμαι το θέμα 

να συζητηθεί ανοικτά, κατεπειγόντως, μεθαύριο Πέμπτη, εδώ στην ολομέλεια, διότι 

έχουμε πλέον ξεφύγει και από το επιτρεπτό όριο . Αποκαλύπτεται πλέον μια συμπαι

γνία η οποία μας οδηγεί στην τουρκοποίηση εδώ, τουλάχιστο στην τουρκοποίηση της 

βόρειας Κύπρου. Δεν μπορεί ούτε ο Λόρδος Καγκελλάριος, ούτε ο Πρέσβης της 

Αγγλίας εδώ, ο High Commissioner, να έρχονται σε επαφές για τέτοια θέματα 
επισήμως, κάτι που υποδηλώνει ξεκαθαρισμένα αναγνώριση αυτού του κράτους. Αν 

αυτά τα θέματα τα αφήνουμε να παραμερίζονται ή να υποβαθμίζονται χάριν της 

διαδικασίας, νομίζω ότι δεν εκτελούμε την αποστολή μας. Πρέπει να οριστεί 

μεθαύριο ή αύριο το απόγευμα, αν είναι τόσον επείγον το θέμα -που είναι επείγον

για να συζητηθεί διεξοδικότατα. Διότι προκύπτει ενοχή της εγγυήτριας δύναμης η 

οποία δεν επιτέλεσε την αποστολή της, κρατεί τα εδάφη μας, φιλοξενείται εδώ και 

είναι πράξη καθαρά εχΟρική προς την Κυπριακή Δημοκρατία. Αυτά τα πράγματα 

έτσι πρέπει να λέγονται, με το όνομά τους. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε θα συμφωνούσα ότι δεν είναι Οέμα διαδικασίας. Δεν είναι δουλειά του 

Προεδρείου να λαμβάνει μέρος στη συζήτηση των θεμάτων. Αλλά η διαδικασία η 

οποία έπρεπε να ακολουθηθεί είναι η εξής: αν οποιοδήποτε κόμμα ήθελε αυτό το 

θέμα να εγγραφεί προ ημερησίας διατάξεως σήμερα, θα έπρεπε να ζητήσει από τον 

Προεδρεύοντα να καλέσει μια έκτακτη σύσκεψη των Κοινοβουλευτικών Εκπρο

σώπων, οι οποίοι και να αποφασίσουν. Αυτή είναι η έννοια της διαδικασίας. Άλλο 

η ουσία. Επί της ουσίας δεν μπορώ εγώ να αναφερθώ. Αν όμως γίνεται δεκτή η εισή

γηση ότι θα δημιουργηθεί μια ad hoc επιτροπή από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπρο
σώπους η οποία θα μελετήσει κατεπειγόντως το θέμα, καλώς. Αν υπάρχει άλλη εισή

γηση, εγώ απλώς έχω υποχρέωση να τη θέσω ενώπιον του Σώματος. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Να συζητηθεί την Πέμπτη, κύριε Πρόεδρε. Έκανα και αυτή την εισήγηση. Τώρα 

αν αυτή η εισήγηση απορρίπτεται από τους συναδέλφους, από το Σώμα, είναι άλλη 

ιστορία. Εισήγησή μου είναι να συζητηΟεί αυτό το θέμα το απόγευμα της Πέμπτης 

στο Κεφάλαιο Δ'. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγώ δεν έβαλα καμιά εισήγηση σε ψηφοφορία για να απορριφθεί ή να εγκριθεί 

ακόμα. Επομένως, ακόμα δεν υπάρχει τίποτα, δεν υπάρχει απόφαση. Το ένα δεν 

αποκλείει το άλλο, άλλωστε. Το να υπάρξει η ad hoc επιτροπή η οποία θα ασχο
λείται μονίμως με το θέμα, νομίζω πως είναι απαραίτητο. Αν όμως υπάρχει και η 

εισήγηση να συζητηθεί την ερχόμενη Πέμπτη στο Κεφάλαιο Δ', από σας εξαρτάται. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω καμιά ένσταση να συζητηθεί όσο πιο γρήγορα γίνεται. 

Αν όμως η εισήγηση είναι να συζητηθεί την Πέμπτη, εγώ, ως προτεινόμενο μέλος της 

προτεινόμενης επιτροπής, δηλώνω αδυναμία. Αν είναι για να εκφράσουμε την 

αγανάκτησή μας για ό,ΤΙ γίνεται, βεβαίως. Και σήμερα ακόμα είναι δυνατό. Αν είναι 

για να κάνουμε σοβαρή δουλειά, για να δούμε πρακτικά τι μπορεί να γίνει, εγώ 

δηλώνω αδυναμία μέχρι την Πέμπτη, να λογαριάσω όλες τις -κατά τη δική μου 

νομική αν θέλετε και πρακτική εκτίμηση- πολιτικής φύσεως περιπλοκές που εγείρο

νται. Και δεν είναι θέμα διαδικασίας, είναι θέμα ουσίας. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Περιπλοκές; 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Μάλιστα, περιπλοκές. Για παράδειγμα ακούω εισήγηση να διεκδικήσουμε να 

δικαστεί ο Ναδίρ εδώ. Έχουμε σκεφτεί τι σημαίνει αυτό το πράγμα για την κρατική 

οντότητα και την αναγνώριση; 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Μα από μας; 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Όχι από εσάς, κύριε f-υσταΟίου. 

ΕΥ. εΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Μα αφού δεν είναι τούτο το Οέμα, κύριε ... 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σέβας. Ή θα με αφήσετε να πω αυτό που λέω -να με 

αφήσουν οι συνάδελφοι δηλαδή- ή αν θέλετε να συζητήσουμε, ας το συζητήσουμε. Αν 

η πρόταση είναι για συζήτηση αυτού του θέματος την Πέμπτη, εγώ δηλώνω αδυναμία 

να λάβω μέρος σ' αυτή την Επιτροπή και να μπορέσω να σας απαντήσω ή να πω 

απόψεις μέχρι την Πέμπτη. Εκτός, επαναλαμβάνω, αν είναι για έκφραση της δίκαιης 

αγανάκτησης και οργής μας, που νομίζω κανένας δεν έχει πρόβλημα. Εξαρτάται 

ποιος θα μιλήσει τελευταίος, και είμαι σίγουρος ότι θα μιλήσει με μεγαλύτερη 

ένταση από αυτούς που Οα προηγηθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάτσης. 

1. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω παρά να συμφωνήσω με τον κ. Παπαδόπουλο. Το ότι 

το θέμα είναι κατεπειγούσης σημασίας και πρέπει να εξεταστεί τάχιστα, δεν το αμφι

σβητεί κανένας. Αλλά οι πτυχές του θέματος άπτονται τόσο πολύπλοκων προβλη

μάτων, που αν δεν έχουμε πλήρη και κατασταλαγμένη ανταλλαγή απόψεων και 

εξέταση σφαιρικά του προβλήματος, θα ήταν ίσως λάθος να προβούμε, όπως ελέχθη, 

σε εντονότατη έκφραση της αγανάκτησή ς μας για το τι γίνεται στα κατεχόμενα 

εδάφη μας. 

Γι' αυτό εισηγούμαι να σχηματιστεί αυτή η Επιτροπή, να εξετάσει τάχιστα το 

θέμα και να έρθει στην ολομέλεια προς συζήτηση όσο το δυνατό πιο γρήγορα. Για να 

είμαστε και πολύ πιο θετικοί και αποτελεσματικοί στις εισηγήσεις που θα κάνουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Φαίνεται ότι η πλειοψηφία συμφωνεί στο να γίνει η ad hoc επιτροπή από τους 
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και τάχιστα να ετοιμάσουν τις απόψεις τις 

οποίες να θέσουν ενώπιον της ολομέλειας. Υπάρχει ένσταση γι' αυτή την άποψη; 

Αν δεν υπάρχει ένσταση ... Άλλωστε η αγανάκτηση έχει ήδη εκφραστεί. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΙ-ΙΣ: 

Μπορώ, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, δε θα επιτρέψω περαιτέρω συζήτηση, διότι ήταν απλώς θέμα διαδικασίας. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εφόσον έχετε επιτρέψει να θιγεί ένα θέμα ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν το έχω επιτρέψει. Μου το έχουν επιβάλει. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν επιθυμώ να σας επιβάλω τίποτε, αλλά παρακαλώ να μου 

επιτρέψετε και μένα να αναφέρω κάτι, να εισηγηθώ αν θέλετε κάτι στο Προεδρείο 

για ένα θέμα εξίσου κατεπείγον. ΉΟελα να εισηγηΟώ όπως το Προεδρείο της Βουλής 
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μας στείλει κατεπείγοντα μηνύματα σε όλα τα Κοινοβούλια και στους διεθνείς οργα

νισμούς με τους οποίους συνδέεται, για να καταγγείλει το όργιο τρομοκρατίας και 

εκφοβισμού το οποίο έχει εξαπολυθεί τις τελευταίες ημέρες εναντίον των εγκλωβι

σμένων της Καρπασίας και να ζητήσει το σεβασμό των ανθρωπίνων τους δικαιω

μάτων από την κατοχική δύναμη και την εφαρμογή της Συμφωνίας της Τρίτης 

Βιέννης. Είναι ένα Οέμα ομόφωνο, το έχουμε συζητήσει επανειλημμένα και το μόνο 

που ζητώ είναι όπως το Προεδρείο μας -παράλληλα με τις ενέργειες που κάνει η 

κυβέρνηση στο δικό της επίπεδο- λειτουργήσει άμεσα και κατεπειγόντως για να 

καταγγείλει την κατοχική δύναμη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, το Προεδρείο μπορεί να αναλάβει αυτό το ρόλο. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ. 

Λοιπόν, ποιος Οέλει να μιλήσει; 

Ο κ. Μιχαηλίδης. 

Θ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Με αισΟήματα οργής και αγανάκτησης ο κυπριακός λαός πληροφορήθηκε τη 

νυχτιάτικη απόφαση της οριακής πλειοψηφίας του Υπουργικού Συμβουλίου για 

επαναπρόσληψη των 62. Η απόφαση αυτή του Υπουργικού Συμβουλίου αναπό
φευκτα έφερε στη μνήμη του λαού το μέγιστο εΟνικό έγκλημα, που προκάλεσε στην 

πολύπαθη Κύπρο τη μέγιστη συμφορά και ταπείνωση. 

Ι-Ι απόφαση της κυβέρνησης είναι πολιτική και συνιστά δικαίωση του πραξικο

πήματος και πρόκληση προς τη συντριπτική πλειοψηφία του λαού, προς τους συγγε

νείς των πεσόντων στο πραξικόπημα και την τουρκική εισβολή, προς τους συγγενείς 

των αγνοουμένων, προς τους χιλιάδες πρόσφυγες και παθόντες. ΚάΟε δημοκράτης 

άκουσε με έκπληξη την κυβερνητική δήλωση ότι η αποκατάσταση των πραξικοπημα

τιών συνιστά πράξη δικαιοσύνης, αποκατάσταση της έννομης τάξης και ηθική 

υποχρέωση. Η περίπτωση των 62 παυθέντων υπαλλήλων ήταν φυσικό να θυμίσει 
την προδοσία της Χούντας και των συνεργατών της εδώ στην Κύπρο. Να θυμήσει 

τους πρωταίτιους και τους ηΟικούς αυτουργού ς της μεγάλης προδοσίας. 

Η Χούντα της ΑΟήνας -που πρωτεργάτες και στελέχη της καταδικάστηκαν 

στην Ελλάδα- δεν ήταν οι μόνοι πρωτεργάτες του εγκλήματος στην Κύπρο, όπως 

θέλουν αρκετοί να παρουσιάζουν τα γεγονότα σήμερα διαστρεβλώνοντας την 

ιστορία, γιατί θέλουν να κρύψουν τις ενοχές της ακροδεξιάς στον τόπο. Η Χούντα ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα παρακαλέσω τους δημοσιογράφους αν έχουν να πουν κάτι να το πουν έξω, 

γιατί εδώ δεν επιτρέπεται να γίνεται αυτός ο θόρυβος. Ναι, ορίστε. 

Θ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Η Χούντα, χωρίς τους συνεργάτες της στην Κύπρο, χωρίς αυτούς που συνει

δητά θα αναλάμβαναν το ρόλο ενάντια στο Μακάριο και τη Δημοκρατία, δε θα 
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επιχειρούσε όσα επιχείρησε. Και οι Πέρσες κάποτε στην ιστορία των τριών 

χιλιάδων ετών που μας είπε ο κ. Μαρκίδης χωρίς τον Εφιάλτη δε θα μπορούσαν να 

νικήσουν το Λεωνίδα. Δηλαδή υπήρχε από μέσα προδοσία. 

Για κάποιους λόγους, ήρθε στην επιφάνεια το θέμα της αποκατάστασης των 62 
παυθέντων δημόσιων υπαλλήλων. Δεν πρόκειται για ένα απλό ανθρωπιστικό θέμα. 

Ο λαός δεν ξέρει τις περιπτώσεις των ανθρώπων. Μπορούσε ο τύπος να βοηθήσει 

στην ενημέρωση του λαού γράφοντας για τον καθένα από αυτούς, τι διέπραξε πριν, 

κατά και μετά το πραξικόπημα. Ας ανοίξει τελικά αυτός ο φάκελος της προδοσίας, 

εφόσον όλα τα κόμματα συμφωνούν. . 

Το άνοιγμα του φακέλου της Κύπρου και η διεξαγωγή δίκης ενάντια στους 

γνωστούς και άγνωστους πρωτεργάτες και συμμετασχόντες στο πραξικόπημα 

μπορεί να γίνει και σήμερα. Η συμβολή της κυβέρνησης, που τόσο υποκριτικά ζητά 

το άνοιγμα του φακέλου της προδοσίας, μπορεί να είναι αποφασιστική. Ξέρει όμως 

και δεν ξέχασε ο προδομένος λαός το δικό του πένθος. Δεν ξέχασε πως το έγκλημα 

της 15ης του Ιούλη 1974 έπληξε τον κάθε έναν από μας. Κανένας γονιός δεν μπορεί 
να ξεχάσει και δεν είναι εκδίκηση που ζητά αλλά δικαιοσύνη. 

Το θέμα των 62 είναι καθαρά πολιτικό. Ελλείψει όμως σοβαρής επιχειρηματο
λογίας η κυβέρνηση επικαλείται νομικούς λόγους, για να δικαιολογήσει την πράξη 

της. Πιο συγκεκριμένα, επικαλούνται μια απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου του 

1990, η οποία δήθεν επιβάλλει επαναπρόσληψη των 62. Και προκύπτει αμέσως το 
ερώτημα. Αν ο λόγος της επαναπρόσληψης είναι ο σεβασμός προς την Απόφαση του 

Ανωτάτου, τότε γιατί ο Δημοκρατικός Συναγερμός ζητούσε, πολύ πριν παρθεί η εν 

λόγω απόφαση, την αποκατάσταση των πραξικοπηματιών; Είναι ξεκάθαρο ότι η 

επαναπρόσληψη δεν έχει να κάνει τίποτα με το σεβασμό της έννομης τάξης. Στην 

πραγματικότητα δεν ενέκρινε το Ανώτατο ως αντισυνταγματικό το Νόμο για την 

κάθαρση με βάση τον οποίο το Υπουργικό Συμβούλιο είχε κάθε δικαίωμα να παύσει 

τους 62. 

Ο Νόμος για την κάθαρση είναι έγκυρος και παρέχει την εξουσία στο Υπουρ

γικό Συμβούλιο να τερματίσει τις υπηρεσίες για λόγους δημόσιου συμφέροντος ή να 

προβεί στην αναγκαστική αφυπηρέτηση κάτω από ορισμένες προϋποθέσεις, όπως 

παραδεχόταν ο ψηφίσας υπέρ της επαναπρόσληψης νυν Υπουργός Δικαιοσύνης και 

Δημόσιας Τάξης σε μελέτη του προτού υπουργοποιηθεΙ Δύο φορές μάλιστα απολυ

θέντες πραξικοπηματίες προσέφυγαν στο Ανώτατο και ισάριθμες φορές το Σώμα 

οριστικά και τελεσίδικα αποφάνθηκε ότι η απόφαση για απόλυση των πραξικοπημα

τιών ήταν καθόλα νόμιμη. Η κυβέρνηση με την επαναπρόσληψη δε σεβάστηκε το 

Σύνταγμα που προνοεί ότι οποιοδήποτε δικαστήριο, όργανο ή αρχή, υποχρεούνται 

σε ενεργό συμμόρφωση με τις αποφάσεις του Ανωτάτου. 

Είπαμε ότι το θέμα είναι πολιτικό και όχι νομικό. Ο μόνος πολιτικός λόγος 

που επικαλείται η κυβέρνηση για την επαναπρόσληψη είναι η αποκατάσταση της 

ενότητας και η λήθη. Και διερωτούμαι όμως, όπως και κάθε Έλληνας Κύπριος, 

μήπως η πράξη της κυβέρνησης συμβάλλει στην ενότητα; Αντίθετα, η απόφαση 

αναξέει πληγές βαθιές και φοβερές, διότι στην ουσία επιχειρεί δικαίωση του πραξι

κοπήματος. Διαλύει την ενότητα, οδηγεί σε πόλωση και ανατινάσσει την ομογνωμία 

του λαού που με τόσους κόπους και μόχθους είχε οικοδομηθεί την τελευταία πεντα

ετία. 
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Ο πραγματικός λόγος της επαναπρόσληψης ήταν η εξόφληση δεσμευτικής 

πολιτικής υπόσχεσης προς την ΕΟΚΑ Β', η οποία αποτελεί πυρήνα με δική του δομή 

εντός του Δημοκρατικού Συναγερμού και είναι σε θέση να επηρεάζει σοβαρά τις 

αποφάσεις της κυβέρνησης. Όλοι οι παθόντες, πρόσφυγες, εγκλωβισμένοι, συγγενείς 

αγνοουμένων, η Βουλή, τα κόμματα, η Εκκλησία, οι οργανώσεις, τα μέσα μαζικής 

ενημέρωσης, τίθενται τώρα ενώπιον των ευΟυνών τους. 

Τώρα που η πράξη επιβεβαιώνει τις έγνοιες και τις ανησυχίες μας για τη νέα 

εξουσία, τώρα που οι πραξικοπηματίες αθωώνονται και όσοι αντιστάθηκαν, όσοι 

υπερασπίστηκαν τη δημοκρατία και τη νομιμότητα προσφέροντας ότι πολυτιμότερο 

είχαν, την ίδιά τους τη ζωή, τώρα ακριβώς δε δικαιούται κανείς μας να μένει απαθής 

θεατής της επιχειρούμενης νόθευσης και καταστρατήγησης των θεσμών και αξιών 

σ' αυτό τον πολύπαθο τόπο. 

Επειδή κατά τη διάρκεια των ομιλιών, κύριε Πρόεδρε, υπήρξαν ορισμένες 

ομιλίες από τις οποίες επηρεάζομαι και εγώ προσωπικά, διότι είμαι παθών, θα 

ήθελα να απαντήσω σε ορισμένες απορίες συναδέλφων από προσωπικές εμπειρίες 

μου. Όπως είχε ο συνάδελφος Χριστόφιας συνειδησιακά προβλήματα, είχε και ο 

φίλος μου ο Χρίστος ο Πουργουρίδης τις ίδιες συνειδησιακές έγνοιες. Έχω όμως 

και εγώ τις προσωπικές μου . Ο κ. Ρολάνδης μας ανέφερε ότι το Υπουργικό 

Συμβούλιο του 1978 πιανόταν από το λαιμό, γιατί έτσι ήταν τα δεδομένα της εποχής 
εκείνης. Πιστεύω ότι είναι η πίεση των διακοσίων χιλιάδων προσφύγων και η άλλη 

μισή Κύπρος, η νότια, που πίεζε το τότε Υπουργικό Συμβούλιο για να πάρει αυτή 

την απόφαση, ενώ τώρα η πίεση έρχεται μόνο από 62 άτομα τα οποία είχαν πάρει 
την υπόσχεση από το τωρινό Υπουργικό Συμβούλιο. 

Το πιο παράξενο είναι ότι τελευταίως , πριν κανένα μήνα, στο Προεδρικό 

αποφασίστηκε θέση Διευθυντή Γραφείου Παθόντων και Αγνοουμένων. Δηλαδή να 

έχει κάποιο η κυβέρνηση να ενδιαφέρεται τώρα για τους παθόντες και τους αγνοού

μενους και γι' αυτό βιάζεται η κυβέρνηση να ανοίξει τη θέση διευθυντή για τους 

παθόντες. Την ίδια όμως ημέρα αποφάσισε να αθωώσει τους 62 που δημιούργησαν 
τους παθόντες. "Κάψε με τζαι βάρ ' μου μύξα", Οα έλεγε ο Κουρτελλάρης. 

Το Υπουργικό Συμβούλιο, αγαπητέ Χρίστο, δεν είναι μόνο 2500 καταγγελίες 
που είχε και κατάληξε στους 62. Η αλήθεια είναι ότι έγινε γερό φιλτράρισμα. Εγώ 
πιστεύω ότι θα ήταν καμιά δεκαριά χιλιάδες. Ξέρετε όμως, με εκείνη τη διαδικασία 

της κάθαρσης, όποιος κατάγγελνε, τη νύκτα έπαιρνε και τηλεφώνημα. Και να μην τα 

ξεχνάμε αυτά. Υπήρχε μια εποχιακή τρομοκρατία πάνω στους μάρτυρες. Το ίδιο θα 

γίνει, αν θα γίνει, και τώρα. Αν αποφασιστεί να γίνουν ξανά τώρα οι έρευνες για 

τους 62, το 'ίδιο θα γίνει. 

Ο κ. Ευσταθίου, προχθές που μιλούσαμε προσωπικά, μου ανέφερε ότι είναι 

δύσκολο να ανοίξουμε δίκες τώρα και να ξαναδικάζουμε. Είναι παλιά υπόθεση. Οι 

Ισραηλίτες, οι Εβραίοι τρέχουν τους Borman και τους Eichman ως την Αργεντινή 
για να τους βρουν και να τους δικάσουν . Εμείς θα τους ξεχάσουμε; 

Η κα Λυσσαρίδου έκανε μήνυση νομίζω για ψυχική οδύνη. Έχω και εγώ κάτι 

να αναφέρω, κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, προσωπικό, δικό μου. Εγώ επειδή 

ήμουν στο εξωτερικό, δεν είχα υπηρετήσει τη θητεία μου και ήρΟα ακριβώς και κατα

τάγηκα το 1974, κάπου 28 - 29 χρονών, παντρεμένος και με οικογένεια. Από την 
πρώτη μέρα που καταταγήκαμε στο ΚΕΝ οι εχΘροί μας ήταν δύο, όχι ένας. ΤΟ κακό 
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ήταν ότι ο πρώτος εχθρός ήταν ο κομμουνισμός και ύστερα οι Τούρκοι. Εγώ είχα 

πρόβλημα συνείδησης. Έπρεπε να αποφασίσω. Ποιος άραγε θα ήταν ο εχθρός μου; 

Ο εαυτός μου ή ο Τούρκος; 

Στις 21 ή 27 Ιανουαρίου -ο Χρίστος μπορεί να με διορθώσει αν θέλει για να 
μην παρεξηγηθώ- επήλθε ο θάνατος του Γεώργιο Γρίβα. Εμείς δεν ξέραμε τίποτα, 

επειδή δεν είχαμε ραδιόφωνα στο στρατόπεδο, για να ξέρουμε τι νέα υπήρχαν έξω 

από τα συρματοπλέγματα του στρατοπέδου στο ΚΕΝ Λάρνακας. Εμείς δεν ξέραμε 

τίποτα. Άρχισε τότε ένα καψόνι από τις τρεις μέχρι τις δέκα τη νύκτα, ίδρωναν τα 

παράθυρα και τα τζάμια του θαλάμου και εμείς δεν ξέραμε γιατί. Δεν ξέραμε τι 

συνέβαινε. 

Σ. XATZHΓlANNHΣ: 

Καλά, που είναι η συνείδηση; 

Θ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Τώρα, η συνείδηση έρχεται στο αποτέλεσμα και στέκομαι εδώ σήμερα να σας 

τα πω . 

Γίνεται το πραξικόπημα και από τη Μύρτου -τόσα τάγματα που υπάρχουν στη 

Νότια Κύπρο- έπιασαν εμάς, της πρώτης γράμμης, το 281 ΤΠ να μας μεταφέρουν να 
πιάσουμε το Μακάριο, μήπως και μας φύγει από την Κύπρο. 

Σ. XATZHΓlANNHΣ: 

Ήσουν και εσύ μαζί τους; 

Θ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Ναι, ήμουν. Το ζήτημα τώρα είναι, όταν φθάσαμε μέχρι την Πάφο. Ευτυχώς οι 

άνθρωποι παραδόθηκαν, διότι Οα Υινόταν μακελειό. 'Ηταν λυπηρό να αντιστέκεσαι 
στο συνάνθρωπό σου. Συνάντησα πολλούς φίλους μετά, καθηγητές, οι οποίοι ήταν 

στο αντίθετο στρατόπεδο και μπορούσε να έρθουμε σε σύγκρουση. Φανταστείτε τη 

μοίρα μας! Πού μας κατάντησε! 

Έρχομαι στην Ανωτέρα Τακτική Διοίκηση της Πάφου, είναι το πιο σημαντικό 

τούτο. Η Ανωτέρα της Πάφου ήταν κοντά σε μια εκκλησία η οποία είχε τέσσερα 

φυλάκια - παρατηρητήρια. Ο Έλληνας αξιωματικός με διάφορους συμβούλους του 
από την Κύπρο μας έβαζε σκοπιές νυκτερινές. Δύο με τέσσερις το πρωί, δώδεκα με 

τέσσερις το πρωί και εγώ έπρεπε μέσα από αυτή τη σκοπιά να προσέχω ποιον; Έξω 

ήταν το εφεδρικό της εποχής, έξω ήταν επίσης οι Τούρκοι, μέσα ήταν οι Έλληνες και 

οι φίλοι τους. Πράγματι, φανταστείτε σε ποια θέση ήμουν εγώ, να είμαι σκοπός και 

να μην ξέρω ποιον να προσέχω. Δηλαδή είχα τρεις εχθρούς εναντίον μου, διότι 

ορισμένοι δεν ήταν ενήμεροι ποιος ήμουν. 

Επιστρέφει μετά το τάγμα μας στον Κοντεμένο, αγαπητοί μου συνάδελφοι, και 

αρχίζει ο βομβαρδισμός το πρωί του Σαββάτου, στις πέντε το πρωί, οπόταν έγινε 

μακελειό. Τραυματίστηκα εγώ στο πόδι και είχαμε άλλα 27 παιδιά. Θάψανε όλα 
επτά. Πολέμησαν ορισμένα παιδιά τίμια. Ορισμένα παιδιά πήγαν θύματα μιας κατά

στασης. Για τα παιδιά της ΕΛΔ ΥΚ νομίζω ξέρετε. Αξίζει τιμή και δόξα σ' αυτούς 

τους ανθρώπους. Θυσιάστηκαν χωρίς να ξέρουν τίποτε. 

Για το θέμα των 2500 φακέJSiι,Jν θέλω να αναφέρω ότι έπρεπε να γίνουν και 
γι' αυτούς δίκες, όχι μόνο για τους 62, διότι τις περισσότερες προαγωγές είναι αυτοί 
οι αθωωμένοι που βγήκαν οι φακέλοι τους σκάρτοι που τις πήραν την τελευταία 

εποχή. 

Αυτά, κύριε Πρόεδρε. Να μη σας κουράζω. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποιος άλλος θέλει να μιλήσει; 

Ορίστε, ο κ. Μαυροκορδάτος. 

ΧΡ. ΜΑ ΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

1958 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, συζητούμε σήμερα ένα πολύ σοβαρό 

πρόβλημα, ένα πρόβλημα που είναι άμεσα συνδεδεμένο με την πρόσφατη ιστορία 

του τόπου μας. Συζητούμε τη βεβιασμένη και σκόπιμη ενέργεια της κυβέρνησης 

Κληρίδη για επαναπρόσληψη των 62 δημόσιων υπαλλήλων που απολύθηκαν με βάση 
το νόμο 57/78 το 1980 από την τότε Κυβέρνηση Κυπριανού. Το σκεπτικό της Κυβέρ
νησης Κυπριανού ήταν ότι δεν μπορούσαν άτομα που συμμετείχαν σε πραξικόπημα 

και σε πράξεις βίας ενάντια στο κράτος να κατέχουν θέσεις στη Δημόσια Υπηρεσία. 

Όσο και αν κάποιοι προσπαΟούν να αποδώσουν τις αντιδράσεις και κινητο

ποιήσεις του λαού ενάντια στην απόφαση για επαναπρόσληψη των 62 σε κομματικές 
σκοπιμότητες, δεν μπορούν να μειώσουν τη σημασία του πολιτικού αυτού ολισθή

ματος της Κυβέρνησης Κληρίδη. 

Αν, κύριοι συνάδελφοι, το προδοτικό πραξικόπημα της 15ης του Ιούλη 

θεωρείται το μεγαλύτερο έγκλημα σε βάρος του λαού και της πατρίδας μας, τότε η 

προσπάθεια δικαίωσης του πραξικοπήματος είναι το δεύτερο έγκλημα ενάντια στο 

λαό μας. 

Μιλήσατε συνάδελφοι του Δημοκρατικού Συναγερμού για προσπάθεια 

δημιουργίας έντασης και πόλωσης από το ΑΚΕΛ και την ΕΔΕΚ, παραβλέποντας 

έντεχνα τις αντιδράσεις από το ΔΗ ΚΟ, τους αντιστασιακούς, τους γονείς των πεσό

ντων και των αγνοουμένων. Τις αντιδράσεις της συντριπτικής πλειοψηφίας του 

κυπριακού λαού, συμπεριλαμβανομένων και απλών ακόμα ψηφοφόρων του ΔΗΣΥ. 

Μας μιλήσατε για κινδύνους διάσπασης της ενότητας και για ανάξεση των 

πληγών του παρελθόντος. Μήπως αναξέουν τις πληγές οι μαυροφορεμένες μάνες, οι 

γονείς των πεσόντων και των αγνοουμένων με τις αντιδράσεις τους; Αυτό που 

αναξέει τις πληγές, που πυροδοτεί την πόλωση και επαναφέρει το διχασμό στο λαό 

μας, με όλα τα αρνητικά συνεπακόλουΟα στις κρίσιμες αυτές ώρες που διέρχεται η 

Κύπρος, είναι η αυθαίρετη απόφαση για επαναπρόσληψη των 62 και η προσπάθεια 
επιβράβευσης του πραξικοπήματος. Είναι η απόφαση της κυβέρνησης, μια καθαρά 

πολιτική πράξη, που σκοπό έχει να δικαιώσει την ΕΟΚΑ Β', την παρανομία και τα 

εγκλήματά της. Προσπαθεί η κυβέρνηση με την απόφασή της να μας πει ότι δεν 

υπάρχουν πραξικοπηματίες, άρα ούτε πραξικόπημα έγινε. 

Δεν είμαι νομικός και γι' αυτό δε Οα ασχοληθώ με τη νομική πτυχή του 

θέματος. Με αυτό ασχολήθηκαν ήδη πολλοί συνάδελφοι, οι οποίοι δήλωσαν ότι ούτε 

και νομικά δικαιολογείται η πράξη αυτής της κυβέρνησης. Προσπάθησε στην προη

γούμενη συνεδρία ο συνάδελφος Μαρκίδης να μας πείσει με νομικίστικα επιχειρή

ματα για το θέμα νομικής τάξης, αλλά και ο ίδιος μετά από δυο ώρες ομιλία κατέ

ληξε στο γεγονός ότι το θέμα που συζητούμε σε τελευταία ανάλυση είναι πολιτικό. 

Εξάλλου τα νομικίστικα επιχειρήματα που επικαλείται η κυβέρνηση και ο 

Δημοκρατικός Συναγερμός περιφρονούν την ίδια τη δικαιοσύνη και δεν μπορούν να 

αποκρύψουν το γεγονός ότι η προσπάΟειά τους προσανατολίζεται στην πολιτική 

δικαίωση του πραξικοπήματος και όλων των γνωστών στοιχείων που έλαβαν ενεργό 

μέρος σ' αυτό. Γιατί τί άλλο σημαίνει η συνεχής προσπάθεια για να δεχθεί ο λαός 
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μας την αποκατάσταση όλων εκείνων που έλαβαν μέρος στο πραξικόπημα και με τις 

ενέργειές τους άνοιξαν την Κερκόπορτα για την τούρκικη εισβολή; Τί άλλο μπορεί 

να σημαίνει η προσπάθεια δικαίωσης αυτών των στοιχείων εκτός από τη δικαίωση 

του προδοτικού πραξικοπήματος; 

Και ας ισχυρίζεται ο κ. Μαρκίδης ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός από την 

αρχή καταδίκασε το προδοτικό πραξικόπημα. Μα χωρίς προδότες και πραξικοπημα

τίες υπάρχει πραξικόπημα και προδοσία, κύριε Μαρκίδη; Ποιος έκαμε τέλος 

πάντων αυτό το πραξικόπημα που καταδικάζετε; Ποιος ανατίνασσε τους αστυνομι

κούς σταθμούς; Ποιοι δολοφόνησαν, ανέκριναν και ταλαιπωρούσαν αθώους 

πολίτες; Ας μην κρυβόμαστε πίσω από το δάκτυλό μας. Η προσπάθεια που καταβάλ

λεται είναι να απαλλαγούν αρχικά οι πραξικοπηματίες από το βάρος της προδοσίας 

τους και μετά να σβήσουν τη μνήμη για το πραξικόπημα σαν να μην υπήρξε ποτέ. 

Ανέφερε στην προηγούμενη συνεδρία ο έντιμος συνάδελφος κ. Μαρκίδης ότι 

επιστρέφοντας στην Κύπρο μετά το πραξικόπημα, το Δεκέμβρη του 1974, ο Αρχιεπί
σκοπος Μακάριος έφερε μαζί του τη λήθη και τον κλάδο ν ελαίας. Και όπως ισχυρί

στηκε, κάποιοι που ήθελαν να εκμεταλλευθούν το πραξικόπημα για πολιτικές σκοπι

μότητες θεώρησαν ότι ο κλάδος ελαίας μαράθηκε και προχώρησαν στην κάθαρση. 

Ναι, συνάδελφε Μαρκίδη, ο κλάδος ελαίας μαράθηκε και ξέρανε, γιατί δεν τον 

πότισε με τη μεταμέλειά του κανένας από τους ενόχους του πραξικοπήματος. 

Κανένας από αυτούς που ενέχονταν σε πράξεις βίας και έλαβαν ενεργό μέρος στο 

εγκληματικό πραξικόπημα δε μετανόησε γι' αυτό που έκαμε. Απεναντίας, από τότε 

μέχρι σήμερα, αυτά τα στοιχεία παραμένουν αμετανόητα και αναπτύσσονται επικίν-

δυνα. . 

Στην αρχή ο Δημοκρατικός Συναγερμός στέγασε πολιτικά τα ακροδεξιά στοι

χεία και στελέχη της ΕΟΚΑ Β'. Ύστερα τους ανέδειξε σε κομματικά και πολιτειακά 

αξιώματα. Τώρα επιχειρεί να τους δικαιώσει για τις πράξεις τους, υλοποιώντας με 

αυτό τον τρόπο προεκλογικές υποσχέσεις που τους έδωσε ο κ. Κληρίδης. Πέραν 

αυτού, ζητά από εμάς και το λαό, ζητά από τις μαυροφορεμένες μάνες, τους γονείς 

των αγνοουμένων, τους εγκλωβισμένους και τους πρόσφυγες να δεχθούμε αδιαμαρ

τύρητα και χωρίς καμιά αντίδραση τη δικαίωση τόσο αυτών των ανθρώπων, όσο και 

του πραξικοπήματος, χάριν του κλάδου ελαίας, της ενότητας και της λήθης. Αυτό 

όμως δε μας το επιτρέπει η συνείδησή μας και η αξιοπρέπειά μας ως ελεύθερων 

ανθρώπων αυτού του τόπου. 

Κάποιοι συνάδελφοι από το Δημοκρατικό Συναγερμό προσπάθησαν να μας 

παρουσιάσουν τους 62, ούτε λίγο ούτε πολύ, σαν θύματα για τα οποία θα έπρεπε να 
νιώθουμε και τύψεις, γιατί δήθεν θυματοποιήθηκαν αυτοί οι άνθρωποι. Μάλιστα 

αναφέρθηκε και συγκεκριμένο όνομα ενός από τους 62, σαν παράδειγμα δικαίωσης 
και μετάνοιας, και ο διορισμός του από τον τέως πρόεδρο στη σχολική εφορεία 

Κοκκινοχωριών και η εκλογή του στη Οέση του προέδρου αυτής. Θα πρέπει να 

αναφέρω ότι δεν είναι το άτομο αυτό που διορίστηκε κατ' αρχάς πρόεδρος στη 

σχολική εφορεία, αλλά άλλο άτομο το οποίο εξαναγκάστηκε σε παραίτηση για να 

καταλάβει τη θέση του το συγκεκριμένο άτομο που αναφέρθηκε. Καταλαβαίνω 

βεβαίως την προσπάθεια του συνάδελφου για δικαίωση του ατόμου αυτού. 

Μιλώντας στην ολομέλεια του Σώματος ο συνάδελφος Αντώνης Καράς για το 

θέμα των 62 προσπάθησε με τη λογική του παράλογου και διαβάζοντας επιλεκτικά 
εκτεταμένα αποσπάσματα από συγκεκριμένα βιβλία να ανατρέψει την ισχύουσα για 
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την πλειοψηφία του λαού εκτίμηση για τα γεγονότα που οδήγησαν στο προδοτικό 

πραξικόπημα. Ο κυπριακός λαός επιρρίπτει ευθύνες για το πραξικόπημα στη 

χούντα και τα ντόπια όργανα της ΕΟΚΑ Β .. Μέχρι σήμερα, εξ όσων γνωρίζω, καμιά 
πολιτική δύναμη σ' αυτό τον τόπο δεν αμφισβήτησε το ρόλο της χούντας στο πραξι

κόπημα. Κι όμως ο έντιμος συνάδελφος προσπάθησε να δώσει συγχωροχάρτι και 

σ' αυτή ακόμα τη χούντα, γιατί αν δεν την προκαλούσε ο Μακάριος με τις ενέργειές 

του, αν δεν ηγείτο παραστρατιωτικών ομάδων -κι εδώ επιρρίπτει ευθύνες και στο 

ΑΚΕΛ που πρότεινε 1 000 μαχητές, για να ενταχθούν στις νόμιμες δυνάμεις για την 
πάταξη της τρομοκρατίας-αν λοιπόν δεν υπήρχαν αυτά, η χούντα δε θα οργάνωνε το 

πραξικόπημα. Πέραν αυτού, ένοχοι, με εξαίρεση ασφαλώς τους εοκαβητατζήδες, για 

τον κ. συνάδελφο, είναι όλοι εκείνοι που ήταν εντεταλμένοι να πατάξουν το πραξι

κόπημα και δεν μπόρεσαν να το κάνουν. 

Δεκαεννέα χρόνια μετά την προδοσία και όταν ακόμα ο λαός μας ζει τις 

συμφορές που επισώρευσε το πραξικόπημα υπάρχουν πολιτικά πρόσωπα που 

επιχειρούν αθώωση των ενόχων και μετατρέπονται, νομίζουν, σε κατήγορους των 

αντιστασιακών και των θυμάτων . 

Ο λαός θα ήταν υπόχρεος στον έντιμο κύριο συνάδελφο, αν αυτός στην ομιλία 

του έκανε αναφορά στο πόσους ακελικούς ή άλλους δημοκράτες εντόπισε να είναι 

ένοπλοι-παρακρατικοί και πόσες ποσότητες οπλισμού κατείχαν. 

Αλλά προσωπικά γνωρίζω ακόμη μια περίπτωση "αθώου", ο οποίος ήταν 

καθηγητής και έλαβε μέρος σε πολλές πράξεις βίας εκείνη τη μαύρη περίοδο της 

παρανομίας και συγκεκριμένα ηγήΟηκε ένοπλης επίθεσης ομάδας της ΕΟΚΑ Β' 

εναντίον του αστυνομικού σταθμού Κουτραφά, όπου μετά από πολύωρη μdχη με 

αστυνομικούς σκοτώθηκε ένας από τους επιτιθέμενους ένοπλους εοκαβητατζ'ιδες -ο 

Κουτουρέσιης- ενώ τραυματίστηκε ο υπαστυνόμος Κουάλης, ο οποίος αργότερα 

πέθανε. Μετά από αυτή την επίθεση βγήκε ο γνωστός καθηγητής καταζητούμενος και 

επανεμφανίστηκε την ημέρα του πραξικοπήματος πανηγυρίζοντας, γιατί σκοτώθηκε 

ο "Μούσκος" και ανέλαβε χρέη αστυνομικού διευθυντή της περιοχής Μόρφου, όπου 

ανέκρινε δεκάδες δημοκρατικούς πολίτες . 

Κύριε Πρόεδρε, δε θα αποφύγω ούτε εγώ τον πειρασμό να αναφερθώ και σε 

ιστορικά γεγονότα, γιατί ο καθένας κρίνεται από ολόκληρο το βίο του και ιδιαίτερα 

από τα τελευταία συμβάντα και πράξεις του . Ας θυμηθούμε την περίπτωση του ήρωα 

των Πανελλήνων, του νικητή των Πλαταιών Παυσανία. Οι δάφνες που απέσπασε 

στα πεδία των μαχών δεν ήταν αρκετές, για να παραγραφεί η προδοσία που 

διέπραξε μετέπειτα συμμαχώντας με τους Πέρσες ενάντια στην πατρίδα του. Και οι 

Σπαρτιάτες με την ίδια τη μητέρα του επικεφαλής τον καταδίκασαν σε θάνατο κτίζο

ντας τις πόρτες του ναού της Χαλκιοίκου Αθηνάς όπου κατέφυγε, για να αποφύγει 

τη λα"ίκή ετυμηγορία. Ο Παυσανίας λοιπόν κρίθηκε από την τελευταία του πράξη. 

Είναι αυτός ο λόγος που η συντριπτική πλειοψηφία του λαού μας αντέδρασε 

έντονα και κινητοποιήθηκε ενάντια σ' αυτή την απόφαση της κυβέρνησης. Πίστευε η 

κυβέρνηση Κληρίδη και ο Συναγερμός ότι η απόφαση αυτή θα έπεφτε στα μαλακά, 

γι' αυτό ξαφνιάστηκε από τις αντιδράσεις του λαού . Πιστέψατε, κύριοι συνάδελφοι 

του Δημοκρατικού Συναγερμού, ότι ο λαός ξέχασε το 1974. Έχασε τη μνήμη και την 
αξιοπρέπειά του και θα δεχόταν μια τέτοια απόφαση που δικαιώνει ουσιαστικά το 

προδοτικό πραξικόπημα και πλαστογραφεί την ιστορία αυτού του τόπου. 
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Ο στόχος του ΔΗΣγ είναι φανερός. Ούτε για τους 62 ενδιαφέρεται, αλλά ούτε 
και για τα νομικά τους δικαιώματα, για τα οποία το Ανώτατο Δικαστήριο αποφά

σισε τελεσίδικα πως τηρήθηκαν πλήρως. Εκείνο που ενδιαφέρει το Συναγερμό είναι 

η πολιτική αποκατάσταση του πραξικοπήματος. Είναι να εξαλειφθεί κάθε τι που 

θυμίζει ότι σΟ αυτό τον τόπο επιτελέστηκε ένα τεράστιο εθνικό έγκλημα. Είναι να 

εξαγνίσει πολιτικά όλους αυτούς που έλαβαν μέρος σΟ αυτό το έγκλημα. Όμως 

όποια απόφαση και αν πάρει η κυβέρνηση Κληρίδη αυτή η μαύρη σελίδα της ιστο

ρίας , μας δε σβήνεται. Την κρατούν ανοιχτή η μνήμη των νεκρών μας, η αγωνία για 

τους αγνοούμενούς μας και η συνεχιζόμενη τραγωδία της πατρίδας μας. 

Μας μιλήσατε για ενότητα σΟ αυτή τη δύσκολη περίοδο που περνά η Κύπρος 

και μας κατηγορείτε ότι με τις αντιδράσεις μας υπονομεύουμε την ενότητα. Εκείνοι 

όμως που υπονομεύουν την ενότητα του λαού είναΙ. η Κυβέρνηση Κληρίδη που με 

την απόφασή της να δικαιώσει τους 62 αναμοχλεύει και αναζωπυρώνει τα πάθη και 
προκαλεί με το χειρότερο τρόπο το κοινό αίσθημα δικαίου. Η απόφαση αυτή 

υποσκάπτει ακόμα τις προσπάθειες της Κύπρου για εξεύρεση μιας δίκαιης και 

βιώσιμης λύσης, ενώ στέλλει προς τα έξω λανθασμένα μηνύματα, τα οποία εκμεταλ

λεύονται η Τουρκία και ο Ντενκτάς. 

Για όλους αυτούς τους λόγους καλούμε έστω και την υστάτη, την Κυβέρνηση 

Κληρίδη να αναιρέσει την απόφασή της, για να επέλθει ηρεμία στο εσωτερικό 

μέτωπο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Από το Συναγερμό ποιός θέλει να μιλήσει; Ορίστε. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, η μόνη ερμηνεία που μπορεί να δώσει 
κανείς για το μάκρος της συζήτησης του Οέματος το οποίο έχει εγγράψει ο συνά

δελφος κ. Δώρος Χριστοδουλίδης είναι η επίδιωξη πράγματι πολιτικών, αν θέλετε, 

αποτελεσμάτων προς όφελος του εγγράψαντος και του κόμματος το οποίο τον 

στεγάζει. Και είναι γεγονός ότι, μετά την εκλογική ήττα του ΑΚΕΛ στις τελευταίες 

προεδρικές εκλογές, παρείχετο πράγματι η ευκαιρία να ανυψωΟεί το ηθικό των 

οπαδών του κόμματος και παράλληλα να δημιουργηθούν προβλήματα στη συνερ

γασία. Θέλω, αναφορικά με το δεύτερο σκέλος να διαβεβαιώσω τους αγαπητούς 

συναδέλφους του ΑΚΕΛ ότι η συνεργασία θα συνεχίσει και δεν μπορεί με κανένα 

τρόπο να τρωθεί με σφήνες τέτοιες όπως αυτές που έχει βάλει ο εγγράψας το θέμα 

αγαπητός συνάδελφος . 

Το θέμα το οποίο συζητούμε σίγουρα έχει, όπως τουλάχιστον έχει παρουσια

στεί από τους διάφορους ομιλητές, τη νομική του πτυχή, αλλά και την πολιτική 

πτυχή. Σαν νομικός, παρά το γ.εγονός ότι ο συνάδελφος Αλέκος Μαρκίδης έχει 

αναφερθεί εκτεταμένα και έδωσε πλήρη δικαιολογία του δικαιώματος ανάκλησης 

της απόφασης του πρώην Υπουργικού Συμβουλίου, να μου επιτρέψετε να κάμω κι 

εγώ τα δικά μου τα σχόλια . 

Έχει λεχΟεί κατά κόρον από τους αγαπητούς συναδέλφους ότι το Ανώτατο 

Δικαστήριο αποφάσισε τελεσίδικα επί των υποΟέσεων των 62. Και ερωτώ του συνα
δέλφους: Το Ανώτατο Δικαστήριο άνοιξε οποιοδήποτε φάκελο από τους 62, μελέ
τησε τα στοιχεία του φακέλου, έκρινε τα γεγονότα και αν ήταν αληθή τι έκρινε ότι 

καταμαρτυρούν εναντίον αυτών των προσώπων; 
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Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, όχι δε θα επιτρέψω. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Ή το Ανώτατο Δικαστήριο έκρινε μόνο, είχε δηλαδή μπροστά του να αποφα

σίσει αν καλώς ή κακώς, αν είχε το δικαίωμα το τότε Υπουργικό Συμβούλιο να 

πάρει την απόφαση, να παύσει δηλαδή τους 62 για λόγους δημοσίου συμφέροντος; 
Εξέτασε, αγαπητοί συνάδελφοι, την ουσία του θέματος, για να αποφανθεί αν 

στέκουν οι κατηγορίες, αν οι μαρτυρίες στέκουν; Αποδεικνύουν υπόθεση, δηλαδή, 

εναντίον του συγκεκριμένου εκείνου προσώπου; 

Το δεύτερο σημείο το οποίο θέλω να σχολιάσω είναι το θέμα κατά πόσο είχε το 

νυν Υπουργικό Συμβούλιο δικαίωμα ανάκλησης . Η απάντηση είναι σίγουρα ναι. 

Οποιοσδήποτε αντίθετος ισχυρισμός μπορεί να προβληθεί μόνο από μη νομικούς. 

Εδώ μπορεί να δικαιολογείται η σχετική άγνοια. Αλλά από νομικούς σίγουρα όχι, 

γιατί γινόμαστε καταγέλαστοι, αγαπητοί συνάδελφοι δικηγόροι. Αν δηλαδή το 

Υπουργικό Συμβούλιο, το οποίο πήρε μια απόφαση, κρίνει σήμερα ότι ήταν άδικη 

αυτή η απόφαση είναι η θέση σας λοιπόν ότι εμποδίζεται να άρει αυτή την αδικία! 

Αυτή η θέση, επαναλαμβάνω, δεν μπορεί με κανένα τρόπο να σταθεί στο νομικό 

κόσμο. Μπορείτε να στήσετε την υπόθεσή σας και να μακρηγορήσετε αν θέλετε πάνω 

στους πολιτικούς λόγους, το δεχόμαστε . Αλλά να έρχεστε και να λέτε ότι δεν έχει 

δικαίωμα ένα Υπουργικό Συμβούλιο, αν διαπιστώσει μετά από κάποια, αν θέλετε, 

δεύτερη σκέψη ή από μελέτη κάποιων νέων δεδομένων μιας υπόθεσης, να άρει μιαν 

αδικία, επαναλαμβάνω, δε στέκει καθόλου νομικά αυτή η θέση . 

Τώρα η νομική και ηΟική υπόσταση των νόμων πάνω στους οποίους στηρί

χθηκε η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. Όπως έχει αναφερθεί είναι τα 

άρθρα του περί Συντάξεως Νόμου και ο Νόμος περί Καθάρσεως. Αναφορικά με τα 

άρθρα, νομίζω είναι τα άρθρα 6 και 7 του περί Συντάξεως Νόμου, ήδη έχει 

αποφανθεί το Ανώτατο Δικαστήριο με την απόφαση το 1990 και φαίνεται επί αυτού 
του σημείου δεν υπάρχει διαφωνία ότι εκείνα τα άρθρα δεν παρείχαν τέτοιαν 

εξουσία στο Υπουργικό Συμβούλιο. Εκείνο το οποίο λοιπόν μπορεί κάποιος να 

συζητήσει, και δέχομαι να το βάλουμε κάτω προς συζήτηση, είναι κατά πόσο παρεί

χετο μια τέτοια εξουσία με βάση το Νόμο περί Καθάρσεως. Παρά το γεγονός ότι 

πιστεύω ότι σωστά έχει αναλυθεί από τον κ. Μαρκίδη ότι τέτοια εξουσία δεν παρέ

χεται στο Υπουργικό Συμβούλιο και ότι το Υπουργικό Συμβούλιο μπορούσε να 

αποφασίσει διαφορετικά αν η απόφασή του στηριζόταν μόνο πάνω στο Νόμο περί 

Καθάρσεως, εντούτοις χάριν συζήτησης δέχομαι ότι μπορούσε να του παρέχεται μια 

τέτοια εξουσία. 

Το νόμο όμως αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, θα τον δω εγώ από μια άλλη 

σκοπιά. Αυτός ο Νόμος περί ΚαΟάρσεως μπορούσε να αποτελέσει νόμο, τον οποίο 

οι νομικοί θα έλεγαν ότι είναι κανόνας δικαίου; Είναι ένας νόμος ο οποίος στερεί 

και τα στοιχειώδη δικαιώματα που μπορεί να έχει ένας υπό κατηγορία. Και στα πιο 

υποανάπτυκτα κράτη παρέχονται το ολιγότερο δικαίωμα αντεξετάσεως, δικαίωμα 

παρουσίασης μαρτύρων, δικαίωμα τουλάχιστο να δεις αυτόν που σου καταμαρτυρεί 

τις καταγγελίες. Στην παρούσα περίπτωση, έντιμοι συνάδελφοι, είδε κανένας από 
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τους 62 τους καταγγέλλοντες, να τους γνωρίσει, να δει αν υπάρχουν, να δει αν είναι 
υπαρκτά πρόσωπα; Είναι αυτός ο νόμος κανόνας δικαίου, όπως η νομική επιστήμη 

θέλει να ονομάζει το νόμο; 

Απλώς κατά τον κ. Ρολάνδη ξεχώρισαν κάποιους από τις δυο τρεις χιλιάδες 

φακέλους εκεί και όποιος είχε τα μέσα, είχε προσβάσεις τότε προς δυνατούς αφαι

ρούσε τον εαυτό του και κάποιοι οι οποίοι δεν είχαν φαίνεται πλάτες -ήταν οι λεγό

μενοι τότε άτυχοι-και σαν άτυχοι έπρεπε να πεταχτούν στους δρόμους, να στερη

θούν και του ψωμιού και εκείνοι και οι οικογένειές τους. 

Μου θυμίζει η δίκη μιας τέτοιας μορφής την εποχή που πήγαμε να σπουδά

σουμε στα πανεπιστήμια, κύριοι συνάδελφοι, όταν οι παλαιοί συνάδελφοι νομικοί 

μας έλεγαν δυο χτυπητά παραδείγματα. Κάποτε ένας καθηγητής -ήταν τον καιρό που 

δεν υπήρχαν αυτοκίνητα, ήταν με τα ποδήλατα που πήγαιναν στα σπίτια τους- πήρε 

τα γραπτά των φοιτητών και τα έβαλε πίσω στο καλάθι του ποδηλάτου. Στο δρόμο 

οι φοιτητές του έκλεψαν τα μισά. Πήγε στο σπίτι του και όταν ανακάλυψε ότι του 

έλειπαν τα μισά είπε "όσοι λείπετε είσαστε οι άτυχοι". Το δεύτερο παράδειγμα, όταν 

ένας καθηγητής πήγε να διορθώσει τα γραπτά, άνοιξε το παράθυρο, φύσησε ο αέρας 

και κάποιος αριθμός γραπτών έφυγε, οπόταν και είπε "όσοι πέσατε έξω είσαστε οι 

άτυχοι". 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Οι τυχεροί. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Εδώ βεβαίως ήταν οι τυχεροί. Αλλά οι 62 ήταν οι άτυχοι. Τέτοια είναι η δικαι
οσύνη που θέλουμε λοιπόν να επιβάλουμε σ' αυτό τον τόπο; Και φωνάζουμε σε όλο 

τον κόσμο για τα τρωθέντα ανθρώπινα δικαιώματα σ' αυτό τον τόπο; Και κάμνουμε 

αγώνες σε όλα τα διεθνή βήματα ότι πρέπει να υπάρξει σεβασμός των ανθρωπίνων 

δικαιωμάτων; 

Υπέρτατος νόμος, κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι ο τυπικός αυτός νόμος ο 

οποίος ψηφίζεται κάθε Πέμπτη στη Βουλή. Υπέρτατος νόμος είναι η συνείδηση του 

καθενός. Και αν ... 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Όποιος έχει. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Όποιος έχει. Βέβαια όποιος έχει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Με ρωτούν και απαντώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, το παρακαλώ δεν απευθυνόταν σε σας. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Και επειδή, επαναλαμβάνω, η κυβέρνηση Κληρίδη έχει υψηλό αίσθημα δικαιο

σύνης δεν μπορούσε να αφήσει στους δρόμους αυτούς τους 62. Είπετε, "μα ξέρετε, 
είναι διοικητικά μέτρα που λήφΟηκαν". Διοικητικά μέτρα τα οποία ασφαλώς 
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εξουσιοδότησε κάποιος νόμος. Μου {Νμίζουν τα διοικητικά μέτρα τα οποία εξουσιοδο

τούνταν βέβαια από νόμο στη Σοβιετική Ένώση στο παρελθόν ή αν θέλετε στην 

Αφρική. Και εκεί οι νόμοι εξουσιοδοτούν κάποια μέτρα. Να εκτοπίζουν τους 

πολίτες ... 

Γ. ΑΓΑΠIQΥ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούεται). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, δε θέλω διακοπές. 

Κρατάτε σημειώσεις ... 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Αν ενοχλείστε, κύριε συνάδελφε, και Θέλε.τε να είναι μονόλογος, όταν ξεκινή

σατε από του πάππου Φιλίπιτου να αναφέρεστε, αυτά είναι σχετικά τα Θέματα και 

πρέπει να δέχεστε και τη δεύτερη άποψη. Αυτά τα διοικητικά μέτρα τα οποία πήρατε 

για τους 62 με βάση νόμο, όπως λέτε, τον περί Καθάρσεως, σας λέω ότι νόμος εξου
σιοδοτούσε τη λήψη διοικητικών μέτρων και στη Σοβιετική Ένωση, όταν εκτόπιζαν 

τους πολίτες, όταν τους έστελλαν στα αναμορφωτήρια. Τέτοιους νόμους θέλουμε 

σ' αυτό τον τόπο; 

Μιλήσατε για αποζημιώσεις. Μιλήσατε ότι πήραν αποζημιώσεις και συντάξεις 

πλουσιοπάροχες. Ούτε σ' αυτό το σημείο δεν είσαστε ειλικρινής. Είχα την ευκαιρία 

να ρωτήσω ένα δάσκαλο, ο οποίος είχε είκοσι χρόνια υπηρεσία και μου είπε ότι 

μέχρι πρότινος -τώρα έχει πράγματι αναΟεωρηθεί, πήγε στις ±:l04 περίπου- η 

μηνιαία σύνταξή του ήταν ;[50, αγαπητοί συνάδελφοι. Η σlΊνταξη η οποία είχε δοΘεί 
σε όσους είχε δοθεί ήταν αυτού του ύψους. Και λέγω τη φράση "σε όσους είχε δοθεί" 

κατά την περίοδο εκείνη. Δηλαδή άνθρωποι οι οποίοι είχαν παιδιά -έχει και εκτοπι

σμένους μέσα- αυτοί οι άνθρωποι οι οποίοι στερήθηκαν το μισθό τους βρέθηκαν 

στους δρόμους και ύστερα λέμε κιόλας "ξέρετε αυτοί οι άνθρωποι πήραν και συντά-

----- ξεις και πρέπει να είναι και πανευτυχείς για τις συντάξεις που πήραν". Για τους 

στρατιωτικούς, σας το είπα και πριν δεκαπέντε μέρες από του βήματος, κανένα σεντ 

δεν έχει δοθεί και κανένας σας δεν το έχει σχολιάσει. Οι στρατιωτικοί ούτε αποζη

μιώσεις έχουν πάρει ούτε σύνταξη έχουν πάρει. Και οι περισσότεροι ήταν αγωνιστές 

της ΕΟΚΑ του 1955-59. Και βρέΟηκαν από τη μια μέρα στην άλλη χωρίς καμιά 
δουλειά, χωρίς έστω και την πενιχρή εκείνη σύνταξη. 

Ένα άλλο σημείο το οποίο θέλω να σχολιάσω, κύριε Πρόεδρε, γιατί έχω 

προσωπική εμπειρία. Κάποτε ο κ. Χριστόφιας, -και τον πιστώνω με αυτή την εντι

μότητά του, το ξεκαθαρίζω- είπε ότι αναμένει από τους συναδέλφους να δέχονται 

την εντιμότητά του γιά κάτι που λέει . Κι εγώ Θα δώσω την προσωπική μου 

μαρτυρία, αν θέλετε, από την επίσκεψή μας στον πρώην Πρόεδρο της Κυπριακής 

Δημοκρατίας, τον κ. Βασιλείου, μαζί με τον κ. Μαρκίδη και με τον κ. Γεωργίου. 

Όπως έχει ήδη αναφερθεί -αλλά Οέλω να είμαι πιο ακριβής στο σημείο τούτο, για να 

δείτε τι γίνεται εδώ σήμερα με τη συζήτηση- όταν επισκεφθήκαμε τον κ. Βασιλείου 

εκ μέρους του Πολιτικού Γραφείου, επειδή πίστευε ότι νομικά βρισκόμαστε σε αδιέ

ξοδο και ότι οποιαδήποτε λύση του προβλήματος έπρεπε να περάσει μέσα από τη 

Βουλή και ότι έπρεπε να εξασφαλιστεί η πλειοψηφία στη Βουλή, μας είπε πεντακάθαρα 

-και αναφέρθηκε σε πρόσωπα μάλιστα, στον κ. Φάκα, εγώ δεν ήξερα τον κ. Φάκα

''ο κ. Φάκας, που είναι και φίλος μου, το μόνο του αμάρτημα είναι ότι έκανε κάποιο 

έρανο και επειδή ο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος τότε ήταν στο εξωτερικό, τα έδωσε 
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του Γεννάδιου." Και ήταν αρκετό αυτό το πράγμα για να τον θεωρήσουμε αρχιπρα

ξικοπηματία, να τον διαλέξουμε από τις χιλιάδες που λέτε ότι ήταν οι πραξικοπημα

τίες, για να χάσει τη δουλειά του. Αναφέρθηκε ο ίδιος ο κ. Βασιλείου, σας επανα

λαμβάνω, στον κ. Φάκα και είπε: ''Γνωρίζω περιπτώσεις αρκετές στις οποίες 

υπάρχει οπωσδήποτε θυματοποίηση. Πηγαίνετε δείτε το Γενικό Εισαγγελέα της 

Δημοκρατίας, δείτε νομικά το θέμα και δείτε και τα πολιτικά κόμματα. Αν εξασφα

λίζετε πλειοψηφία, εγώ είμαι έτοιμος να πάω στη Βουλή και να άρω αυτή την 

αδικία. Βέβαια", λέει, "ποιος δε φοβάται το Χριστόφια;" Το είπε καθαρά. Ήταν 

μάλιστα, κύριε Χριστόφια, την ημέρα που ο κ. Μητσοτάκης είχε αποφασίσει να 

αφήσει τότε τους έγκλειστους της χούντας και ακολούθως έκανε δεύτερη σκέψη ... 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Γιατί φώναξε ο Χριστόφιας! 

(Γέλια) 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Μάλιστα. Αλλά εγώ θα πω όλη την αλήθεια. Όλη την αλήθεια προς πάσα 

κατεύθυνση, για να σταματήσουμε να παίζουμε εδώ όπως θέλουμε τα πράγματα. Να 

γνωρίζει ο κυπριακός λαός ποια είναι η αλήθεια και ποιοι είναι οι στόχοι αυτής της 

συζήτησης. 

Ο κ. Βασιλείου λοιπόν, ο οποίος πίστευε ότι ήθελε την πλειοψηφία της Βουλής 

-σου λέει, αυτοί δε θα την εξασφαλίσουν ούτως ή άλλως, έπαιζε στα σίγουρα- μας 

μιλούσε για θυματοποιήσεις των 62, και μας προέτρεπε να πάμε να δούμε το Γενικό 
Εισαγγελέα. Και πήγαμε στο Γενικό Εισαγγελέα, ο οποίος επί μακρόν, επί τρίωρο, 

αν θέλετε, είχε συζήτηση με τον κ. Μαρκίδη, και εκεί πράγματι προτάθηκε από τον 

κ. Μαρκίδη η θέση ότι δε χρειάζεται η απόφαση της Βουλής, αλλά απλή ανάκληση 

της απόφασης από το Υπουργικό Συμβούλιο. Κάτι τέτοιο θα ήταν αρκετό για να 

θεραπεύσει την όλη κατάσταση. Όταν πήγαμε ξανά πίσω και είδαμε τον κ. Βασι

λείου -ήταν λίγες μόνο μέρες προτού πάει στο ταξίδι του ή στην Κίνα ή στην 

Ιαπωνία, αν δε με απατά η μνήμη μου, ήταν και κάπου κοντά στις γιορτές-μόλις του 

αποκαλύψαμε ότι δε χρειάζεται η συγκατάθεση των πολιτικών κομμάτων κ.λπ., 

κ.λπ., είπε "μα ρε παιδιά, ο κ. Κυπριανού θα είναι αυτός που έκανε την κάθαρση κι 

εγώ θα είμαι ο Πρόεδρος των 62;" Άρχισε λοιπόν να κάμνει δεύτερες σκέψεις και να 
λέει "αυτό το πράγμα δε γίνεται, και ακούστε να σας πω, εγώ σας λέω ότι θέλω να 

προχωρήσω, αλλά για να προχωρήσω πρέπει να φέρετε τη συγκατάθεση όλων των 

πολιτικών πλευρών της Βουλής". 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Και του κ. Χριστόφια. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Και του κ. Χριστόφια. Αυτή λοιπόν ήταν η αντίκριση. Με μεγάλη έκπληξη, σας 

ομολογώ, άκουσα τον κ. Βασιλείου πριν λίγες μέρες να μιλά από το ραδιόφωνο, αν 

δε με απατά η μνήμη μου, και να καταράται και να λέει για τους 62 αυτούς ανθρώ
πους ότι είναι όλοι τους αρχιπραξικοπηματίες κ .λπ., Κ .λπ. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Πήγε και στο συλλαλητήριο. 
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Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Και πήγε και στο συλλαλητήριο. 

Θέλω να πω και κάτι άλλο, κύριε Πρόεδρε. Δεν είναι για εξαργύρωση ψήφων η 

ανάκληση της υπουργικής απόφασης. Θα ενθυμείτε το προεδρείο σας, και πολλοί 

συνάδελφοι που ήταν τότε στη Βουλή, ότι αμέσως μετά, την επόμενη Πέμπτη, αν δε 

με απατά η μνήμη μου, της απόφασης του 1990 που αναφερόταν στα άρθρα 6 και 7 
του περί Συντάξεως Νόμου ότι αυτά δεν παρείχαν τέτοιο δικαίωμα στο Υπουργικό 

Συμβούλιο, γι' αυτό και γράψαμε Οέμα στη Βουλή. Αν θυμάμαι καλά τίτλος του ήταν 

'Ή ανάγκη αποκατάστασης των 62 κάτω από το πρίσμα της απόφασης του 

Ανωτάτου Δικαστηρίου". Και ασφαλώς δεν προχώρησε τότε η συζήτηση ελλείψει, 

όπως πιστεύαμε και εμείς ότι Οέλαμε, πλειοψηφίας στη Βουλή, η οποία δεν υπήρχε. 

Και αφού η κυβέρνηση δε λάμβανε τα μέτρα είναι γεγονός ότι δεν προχώρησε η 

συζήτηση. Αλλά μεθοδεύτηκε να ξανασταλεί επιστολή στο Υπουργικό Συμβούλιο 

καΟ' υπόδειξη μάλιστα, αν θέλετε, του κ. Βασιλείου, -γιατί μπορεί να μη θυμάται 

καλά ο κ. Μαρκίδης- θα έγραφε δηλαδή ο κ. Μαρκίδης στο Υπουργικό Συμβούλιο, 

θα απέρριπτε το Υπουργικό Συμβούλιο, ώστε να γίνει νέα προσφυγή στο Ανώτατο 

Δικαστήριο με βάση τη νέα απόρριψη της απόφασης από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

Και τότε θα παρεχόταν η ευκαιρία στο Ανώτατο Δικαστήριο, μετά τη νέα απόφαση 

που είχε εν τω μεταξύ βγάλει το 1990, να διορΟώσει τα κακώς πραχΟέντα τότε. Αυτά 
ήταν τα γεγονότα της περιόδου εκείνης και αυτή είναι η αλήΟεια, για να τη γνωρίζει 

όλος ο κυπριακός λαός. Και να μη λένε σήμερα ότι έχουμε αναβαΟμίσει το πραξικό

πημα, ότι έχουμε δώσει οποιουσδήποτε άλλους τίτλους. Εδώ υπήρχε ένα πρόβλημα 

και ο Δημοκρατικός Συναγερμός είναι προ πολλού που ένιωΟε την ανάγκη ότι 

έπρεπε αυτούς τους ανΟρώπους να τους αποκαταστήσει, γι' αυτό και προχωρήσαμε. 

Είναι πολιτική απόφαση. Εμείς έχουμε το Οάρρος να πάρουμε, αν Οέλετε, πολιτικό 

κόστος αν υπάρχει, αλλά στηρίζεται, επαναλαμβάνω, σε στοιχειώδη ανΟρώπινα 

δικαιώματα που έπρεπε να έχουν αυτοί οι άνΟρωποι, τους οποίους ανθρώπους 

πέταξαν στο δρόμο χωρίς να τους δώσουν την ευκαιρία ούτε να ακουστούν ούτε να 

δουν, επαναλαμβάνω, τους κατηγόρους τους . 

Ακούσαμε, κύριε Χριστόφια, προχΟές στο νόμο που ψηφιζόταν για την ΕΟΚΑ 

εσάς να μιλάτε και αν προσέξατε, σεβόμενος το πνεύμα της στιγμής εκείνης, 

απέφυγα οποιουσδήποτε χαρακτηρισμούς και πιστεύω ότι ήμουν σ' ένα κλίμα πολύ 

ήπιο που επιβαλλόταν από τη νομοΟεσία, αν Οέλετε, που το Σώμα αυτό Οα ψήφιζε. 

Είχατε καλέσει τότε τους ιΟύνοντες για κάποια άτομα της παράταξής σας, τα οποία 

κατά την άποψή σας είχαν δολοφονηΟεί -κατ' εμάς είχαν εκτελεστεί, αλλά δεν έχει 

σημασία, δεν είναι αυτό που συζητούμε- να επανεξετάσουν την περίπτωσή τους και 

είπατε ότι υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι μπορεί, εσείς λέτε, να είχαν θυματοποιηθεί 

από κάποιες πληροφορίες. Ι-Ι απάντηση είναι ναι, μπορεί να υπάρχουν. Ουαί και 

αλλοίμονο! Ουαί και αλλοίμονο σ' έναν αγώνα να μην υπάρχουν τέτοιες περιπτώ

σεις. Και εγώ λέω ναι, υπάρχουν οι σύνδεσμοι τομεαρχών Κ.λπ. και αν υπάρχουν 
στοιχεία ας εξετάσουν αυτές τις περιπτώσεις. Όμως όταν μιλάτε μετά από το 1955, 
38 τώρα χρόνια, γιατί λέτε ότι αυτοί οι άνΟρωποι είναι άδικο να σπιλώνονται οι 
ίδιοι και οι οικογένειές τους σαν προδότες, και πρέπει, λέτε, κάποιοι ιΟύνοντες να 

εξετάσουν αυτές τις περιπτώσεις; Το ίδιο δικαίωμα δεν το έχουν αυτοί οι 62; Αν 
υπάρχουν -και λέω τη λέξη αν- άνΟρωποι μέσα στους 62 που ΟυματοποιήΟηκαν, 
άνθρωποι οι οποίοι απλώς καρφώΟηκαν, γιατί κάποιος επιδίωκε να πιάσει τη Οέση 

τους -όπως κάθε μέρα τα έχουμε μπροστά μας αυτά τα πράγματα, αν πάει κάποιος 
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να μιλήσει για τον εαυτό του θα πρέπει να κατηγορήσει και τον άλλο που τυχόν θα 

του πάρει τη θέση- δε βλέπετε ότι υπάρχει στοιχειώδης υποχρέωση να απονεμηθεί 

δικαιοσύνη σ' αυτούς τους ανθρώπους; 

Θέλω να κάμω ακόμα ένα σχόλιο για να δείτε τη μεγαλοψυχία, αν θέλετε, των 

πολιτικών σας αντιπάλων, κάτι που νομίζω ότι ποτέ δεν έχετε εκτιμήσει. Όταν εσείς 

ήσαστε υπό κατηγορία, ολόκληρη η παράταξη, το 1960, καλώς ή κακώς δεν το 
εξετάζω -κατ' εμένα καλώς κι αν Οέλετε το συζητούμε το θέμα- δε ζήτησαν την 

κεφαλή σας επί πίνακι! Δε ζήτησαν να στήσουν κρεμάλες ούτε εκτελεστικά αποσπά

σματα. Τουναντίον σας έδωσαν και βουλευτικές έδρες στη Βουλή χωρίς μάλιστα 

εκλογές. Ποια ήταν λοιπόν η συμπεριφορά των πολιτικών σας αντιπάλων; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Να ανοίξει ο φάκελος. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Ναι, να ανοίξει ο φάκελος προδοσίας της Κύπρου, γιατί αν ανοίξει ο φάκελος 

προδοσίας θα πρέπει να καλύψει κατ' αρχήν όλες τις περιόδους για να δούμε πώς 

φτάσαμε εδώ. Εμείς δε διαφωνούμε. Να ανοίξει ο φάκελος, αλλά να πούμε και τα 

πράγματα με το όνομά τους. Όχι γιατί Οέλουμε να προστατεύσουμε την τιμή και την 

υπόληψη του κυπριακού λαού και να λέμε "ξέρετε το 1955-59 είναι μόνο η ηγεσία 
που πρόδιδε". Όχι, εγώ θυμούμαι στο χωριό μου ότι όλοι συλλήβδην φώναζαν στον 

Μουφτιζατέ, τον τότε Τούρκο Διοικητή Αμμοχώστου, "είμαστε μαζί σας" και 

φώναζαν μαζί με τους Εγγλέζους. Και φώνάζαν "κάτω η μάσκα." Αν θέλετε να ανοί

ξουμε το φάκελο να τον ανοίξουμε. Α ν αυτό εξυπηρετεί την υπόθεση του κυπριακού 

λαού να τον ανοίξουμε. Και έχουμε, επαναλαμβάνω, στοιχεία να αναφέρουμε για 

πολλούς. Και αυτούς που έριχναν τα ποδήλατα κάτω από τα πόδια κάποιων που 

απαγχονίστηκαν. Αν αυτή η περίοδος επιβάλλει την αναμόχλευση αυτών των παθών 

και πρέπει να ζητάτε την κεφαλή επί πίνακι των πολιτικών σας αντιπάλων, όποιων 

και να είναι, να το κάνουμε. 

Δεν μπορείτε να φωνάζετε ομόνοια, γιατί η ομόνοια για να έχει περιεχόμενο 

πρέπει να αγκαλιάζει ολόκληρο τον κυπριακό λαό. Μέχρι πρότινος, και σας το 

υπενθυμίζω αυτό το πράγμα, δεν είναι μόνο για τους 62 που λέγατε ότι είναι 

προδότες. Αποκαλούσατε το 35% του κυπριακού λαού προδότες, μέχρι πρότινος. 
Πώς φωνάζετε λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, ομόνοια, την ίδια στιγμή μάλιστα που 

φωνάζετε ότι οι Τούρκοι είναι αδέλφια μας; Διερωτώμαι αν όλες αυτές οι ομιλίες, 

όλα αυτά που έχουμε ακούσει αυτές τις 25 μέρες εξυπηρετούν τους σκοπούς της 
ομόνοιας. Είναι καθαρό που αποσκοπούν. 

Θα έλθω και στο συνάδελφο, κατά τα άλλα αγαπητό μου συνάδελφο, τον κ. Θάσο 

Μιχαηλίδη ο οποίος ήταν ο ομιλητής σήμερα. 

Θ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Ο παθών. 

Σ. ΧΑ TZHΓlANNHΣ: 

Ο παθών, όπως ο ίδιος αναφέρει. Είπες όμως ότι είχες πάει για να συλλάβετε 

τον Μακάριο. Σας διέταξαν. 

θ. MI~..8.HΛIΔHΣ: 

Επήραν με. 
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Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Επήραν σε. Σας ερωτώ, κύριε Μιχαηλίδη, τι περισσότερο από σας έκαμαν οι 

στρατιώτες που έπιασαν το Προεδρικό Μέγαρο και έχασαν τη ζωή τους και μέχρι 

σήμερα δε μνημονεύονται; Δε διατάχΟηκαν και οι στρατιώτες αυτοί; Πήγαν ή τους 

επήραν; Τι διαφορετικό λοιπόν έκαμαν από σας; Και εσείς είσαστε σήμερα παθών 

και εκείνοι πραξικοπηματίες και ούτε ένα μνημόσυνο δεν τους γίνεται! Με τα ίδια 

λοιπόν τα λόγια σας μπορώ να πω ότι και εσείς είστε πραξικοπηματίας. Κι ουκ έστι 

τέλος. Και πρέπει να γνωρίζετε, γιατί αν δεν το γνωρίζετε εσείς, θα σας το υποδεί

ξουν οι νομικοί, ότι όταν είναι παράνομη μια διαταγή έχεις υποχρέωση να μην την 

υπακούσεις. Και τα δικαστήρια έχουν σωρεία αποφάσεων πάνω στο σημείο τούτο. 

Δεν υπακούουμε σε παράνομες διαταγές ή εντολές ανωτέρων μας. Όταν εσείς 

λοιπόν τρέξατε ευχαρίστως για να συλλάβετε τον Μακάριο, αν εκεί σας πυροβο

λούσαν και σκοτωνόσαστε, σήμερα Οα ήσαστε πραξικοπηματίας και ούτε μνημόσυνο 

δε θα σας έκαναν. Ενώ οι στρατιώτες που τους πήραν να πιάσουν το Προεδρικό, για 

σας είναι πραξικοπημαΤίες. 

Δεν είναι του ήΟους μου, κύριε Πρόεδρε, και εφτά χρόνια που είμαι στη Βουλή 

θα έχετε προσέξει ότι ουδέποτε κάνω αυτού του, αν Οέλετε, ήΟους τις ομιλίες. Αλλά 

πιστεύω ότι οι συνάδελφοι μας του ΑΚΕΛ πίστεψαν ότι βρήκαν αρτεσιανό νερό, 

όπως έλεγαν οι παλιοί, για να ανυψώσουν το ηΟικό των οπαδών τους, που πράγματι 

έχει καταποντιστεί και να ξέρετε ότι συνεχώς θα καταποντίζεται. Π ίστεψαν λοιπόν 

ότι παρέχεται η ευκαιρία αυτό το πράγμα να το συζητούμε για ένα, δυο, τρεις μήνες. 

Εδώ είμαστε να το συζητούμε. Αν θέλετε να μη συζητούμε και τίποτε άλλο. Δε θα 

αποκομίσετε οφέλη από αυτή την τακτική. Είναι τακτική την οποία χρησιμοποιή

σατε στο παρελΟόν με τα γνωστά εκλογικά αποτελέσματα. Η ώρα λοιπόν προσφέ

ρεται να αφήσουμε το παρελΟόν να το κρίνει η ιστορία. Ο καΟένας μας έχει την 

ιστορία του. 

Και αφού αναφέρεστε σε προσωπικά παραδείγματα, για να αντιληφθείτε και 

την ιστορία όλων ημών, και δε Οέλω να κατονομάζω, όταν το 1963 τρεις χιλιάδες 
Κύπριοι φοιτητές πήγαν στα στρατόπεδα στην Ελλάδα να εκπαιδευτούν, εκκενώ

θηκαν στρατόπεδα και ήλΟαν εδώ να συγκροτήσουν στρατό, όταν οι Τούρκοι έκαμαν 

τα γεγονότα του 1963, προτού ιδρυΟεί η ΕΟνική Φρουρά, όλοι δραπέτευαν από τα 
στρατόπεδα και έμειναν ογδόντα. Και από τους ογδόντα που έμειναν, τουλάχιστον 

τρεις που ξέρω είναι στα έδρανα του Δημοκρατικού Συναγερμού. Δεν κάμναμε άλλη 

δουλειά από του να τρέχουμε να τους συλλαμβάνουμε που έφευγαν από τα λιμάνια. 

Και μιλάτε συνέχεια για πατριωτισμό και πατριωτισμό. Να αφήσουμε λοιπόν τον 

πατριωτισμό να τον κρίνουν οι τρίτοι. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποιος Οα μιλήσει από το ΑΚΕΛ; Αν έχει κανένα από την ΕΔΕΚ που Οέλει να 

μιλήσει, ο κ. Γιαννάκης Ομήρου. Επειδή είπα να δώσω το λόγο και στην ΕΔΕΚ 

κάλεσα τον κ. Ομήρου. Δε μίλησε κανένας από την ΕΔΕΚ σήμερα. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Να διευκρινίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι μίλησα κατά την εισήγηση του Οέματος την 

πρώτη μέρα, αλλά στο μεταξύ πρέπει να υπενΟυμίσω ότι ουσιαστικά άλλαξε το Οέμα, 

επειδή υπάρχει απόcιχχση πλέον και όχι πρόΟεση της κυβέρνησης για επαναπρόσληψη 
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των 62. Επίσης να υπενθυμίσω ότι μεσολάβησε και η συζήτηση για το βεβιασμένο της 
απόφασης και υπήρξαν τοποθετήσεις επί της ουσίας. Και σε αυτή τη συζήτηση δεν 

είχα λάβει μέρος. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα πολύ σύντομα να κάμω κάποιες παρατηρήσεις πάνω 

στην προηγούμενη ομιλία του συνάδελφου κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη, ο οποίος 

υπέβαλε μερικά ερωτήματα. Ρώτησε ο κ. Χατζηγιάννης επί της νομικής πτυχής του 

θέματος, αν πράγματι το Ανώτατο Δικαστήριο, κατά τη μελέτη των προσφυγών 

εναντίον των αποφάσεων απόλυσης για λόγους δημοσίου συμφέροντος των 62, 
εξέτασε τους φακέλους των υποθέσεων των 62 δημόσιων υπαλλήλων, εκπαιδευ
τικών, στρατιωτικών, αστυνομικών κ.λπ. Θέλω να τον πληροφορήσω ότι από το 

κείμενο της απόφασης προκύπτει ότι, ναι, το Ανώτατο Δικαστήριο μελέτησε τους 

σχετικούς διοικητικούς φακέλους. Αναφέρει επί λέξει η απόφαση του Ανωτάτου 

Δικαστηρίου: "Προτού τελειώσουμε αυτή την απόφαση, θα μπορούσαμε να προσθέ

σουμε πως, παρόλο που στο κείμενο των υπό κρίση αποφάσεων δεν παρουσιάζονται 

ειδικοί λόγοι αναφορικά με τον τερματισμό των υπηρεσιών του καθενός από τους 

αιτητές, εντούτοις τέτοιοι λόγοι απορρέουν από τους σχετικούς διοικητικούς φακέ

λους οι οποίοι έχουν τεθεί ενώπιόν μας και έχουμε την άποψη ότι αυτοί οι λόγοι 

καθιστούν, σε καθεμιά από τις περιπτώσεις, την απόφαση του Υπουργικού Συμβου

λίου να τερματίσει τις υπηρεσίες του κάθε αιτητή λογικά επιτρεπτή". Συνεπώς, όχι 

μόνο το Υπουργικό Συμβούλιο, αλλά και το Ανώτατο Δικαστήριο σε ολομέλεια 

μελέτησε τους σχετικούς διοικητικούς φακέλους και κατέληξε στο συμπέρασμα ότι 

το Υπουργικό Συμβούλιο λογικά μπορούσε να προχωρήσει στην απόλυση των 62 
δημόσιων υπαλλήλων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, όχι. Δε θα επιτρέψω διακοπές, διότι διακοπές γίνονται μόνο όταν γίνεται 

προσωπική αναφορά. Αν πρόκειται περί επιχειρημάτων, δε θα τελειώσουμε ποτέ. 

Προχωρείστε. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. Να κάμω μια ερώτηση; 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Παρακαλώ, εγώ δε θα είχα ένσταση να ακουστεί η ερώτηση. 

Τώρα σε ό,ΤΙ αφορά το ερώτημα αν το Υπουργικό Συμβούλιο είχε δικαίωμα, 

εμείς ισχυριζόμαστε ότι, τηρουμένων των διατάξεων του άρθρου 146 του Συντάγ
ματος, το Υπουργικό Συμβούλιο όχι μόνο δεν είχε καμιά υποχρέωση, όπως 

αναφέρει ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, ο κ. Τριανταφυλλίδης, στη γνώμη 

την οποία έδωσε προς το Υπουργικό Συμβούλιο και αυτής και της προηγούμενης 

κυβέρνησης, αλλά πράγματι δεν είχε και δικαίωμα. Διότι από τη στιγμή που με βάση 

το άρθρο 146 υπήρξαν προσφυγές ενώπιον του αρμόδιου δικαστηρίου της χώρας, 
του Ανώτατου Δικαστηρίου, και γι' αυτές τις προσφυγές, σύμφωνα με την παρά

γραφο 4 του άρθρου 146, αποφασίστηκε ότι επικυρώνεται εν όλω η απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου για την απόλυση των 62, τότε ενεργοποιούνται οι πρόνοιες 
της παραγράφου 5 του άρΟρου 146 που αναφέρει επί λέξει τα εξής: ''Οιαδήποτε 
απόφασις κατά την τετάρτην παράγραφον του παρόντος άρΘρου δεσμεύει κάθε δικα

στήριον, όργανον ή αρχήν εν τη Δημοκρατία και τα περί ων πρόκειται όργανα, 

αρχαί ή πρόσωπα υποχρεούνται εις ενεργόν συμμόρφωσιν προς ταύτην". 
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Συνεπώς, το Υπουργικό Συμβούλιο ισχυριζόμαστε ότι δεν είχε κανένα 

δικαίωμα να επέμβει και να ανατρέψει μια διοικητική απόφαση επί της οποίας 

υπήρξε τελεσίδικη, αμετάκλητη και ανέκκλητη απόφαση του Ανωτάτου Δικαστηρίου 

της χώρας. 

Υπάρχει και ένα άλλο σημείο στην εισήγηση του αγαπητού συναδέλφου, το 

οποίο ήθελα να σχολιάσω. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Να κάμω μια ερώτηση επιτρέπετε, κύριε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Α ν θέλει ο ομιλητής; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Όταν επιτρέπει ο ομιλητής και ο Πρόεδρος, κύριε Αγαπίου, εσάς τι σας ενδια

φέρει; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Εγώ θα ήΟελα ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ερώτηση φυσικά. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ναι, ναι. Θα ήθελα να μάθω πώς σχολιάζει ο ομιλητής το γεγονός ότι το ίδιο 

το Ανώτατο Δικαστήριο ερμήνευσε εντελώς διαφορετικά τη σχετική παράγραφο του 

άρθρου 146 του Συντάγματος και απεφάνΟη στην υπόθεση Λεύκος Γεωργιάδης 
εναντίον Κυπριακής Δημοκρατίας, 1976, τρίτος τόμος αποφάσεων του Ανωτάτου 
Δικαστηρίου, σελίδα 380, ότι: "Παρά την απόρριψη προσφυγής, εντούτοις το διοικη
τικό όργανο μπορεί να επανέλΟει και να ανακαλέσει την πράξη". Διαφωνείτε με το 

ίδιο το Ανώτατο Δικαστήριο επί του Οέματος; 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Εμείς απαντήσαμε και απαντούμε ως εξής: Ότι τα ενδιαφερόμενα πρόσωπα, οι 

επηρεαζόμενοι Οα μπορούσαν να χρησιμοποιήσουν οποιαδήποτε άλλα ένδικα μέσα 

και όχι να σπεύσει το Υπουργικό ΣυμβΟΊΊλιο ουσιαστικά να υπονομεύσει και να 

αχρηστεύσει τις επί τούτω, τις ad hoc ακριβώς αποφάσεις που έλαβε το Ανώτατο 
Δικαστήριο επί των συγκεκριμένων προσφυγών των συγκεκριμένων 62 δημόσιων 
υπαλλήλων Κ.λπ. 

Όμως επανέρχομαι στην αναφορά του κ. Χατζηγιάννη, ο οποίος ανέφερε ότι 

μερικοί από τους απολυΟέντες δεν παίρνουν ψηλή σύνταξη. Είναι χαμηλές οι συντά

ξεις τους. Μερικοί στρατιωτικοί ή όλοι ... 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Οι στρατιωτικοί δεν παίρνουν καΟόλου. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Το σημείο μου είναι άλλο βέβαια, και είναι πλείστοι από αυτούς αγωνιστές του 

1955-1959. Είχαν λάβει μέρος στον εθνικοαπελευΟερωτικό αγώνα της ΕΟΚΑ. 

Μόλις την περασμένη Πέμπτη αυτό το Σώμα κατά πλειοψηφία -το δικό μας 

κόμμα τουλάχιστον τήρησε θετική στάση-ψήφισε νόμο που αναγνωρίζει την 

προσφορά όσων πήραν μέρος στον εΟνικοαπελευθερωτικό αγώνα του λαού μας. 
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Αλλά να προσέξουμε κάτι. Ο εθνικοαπελευθερωτικός αγώνας του 1955-1959 δεν 
μπορεί να αποτελεί αναδρομική κολυμβήθρα της Σιλωάμ για οποιαδήποτε μετέπειτα 

εγκλήματα διαπράχθηκαν από ανθρώπους, οι οποίοι πήραν μέρος σ' εκείνο τον 

αγώνα. Και αυτή η ιστορία πρέπει να λήξει. Αν οι ίδιοι με πράξεις ή παραλείψεις 

κατά την περίοδο του εγκληματικού πραξικοπήματος έστρεψαν τα όπλα εναντίον 

του νόμιμου κράτους, υπονόμευσαν τη δημοκρατία, πήραν μέρος σε ανατινάξεις 

αστυνομικών σταθμών και ουσιαστικά άνοιξαν, εκούσια ή ακούσια, την πόρτα στον 

Τούρκο κατακτητή, νομίζω ότι όλοι θα πρέπει να αντιλαμβανόμαστε πως δεν είναι 

δυνατό να γίνεται η επίκληση της προσφοράς τους το 1955-1959 και να λειτουργεί 
αυτός ο αγώνας σαν αναδρομική κολυμβήθρα της Σιλωάμ. Ίσως να αποτελεί 

ελαφρυντικό σε μια διαδικασία στο δικαστήριο. Δεν μπορεί όμως να αποτελεί σε 

καμιά περίπτωση πολιτικό επιχείρημα. 

Και ούτε θα δεχθώ την προσωπική αναφορά του κ. Χατζηγιάννη για το ποιοι 

στάθηκαν και ποιοι δε στάΟηκαν πατριωτικά στις κρίσιμες ώρες που πέρασε αυτός ο 

τόπος. Γιατί, αν είναι πραγματικά να κατανείμουμε ευΟύνες, θα αναγκαστώ και εγώ 

να μιλήσω για προσωπικά βιώματα και να πω πως, παρόλο που εμείς πήραμε μέρος 

στην αντίσταση κατά του πραξικοπήματος, παρόλο που εμείς είχαμε κάθε λόγο να 

φοβούμαστε να καταταγούμε και στο στρατό στις 20 του Ιούλη, τρέξαμε και κατατα
γήκαμε στην Εθνική Φρουρά, για να υπηρετήσουμε την πατρίδα μας. 

Και να θυμίσω ότι στην Πάφο, ενώ εμείς είχαμε καταταγεί και είχαμε σταλεί 

και επανδρώναμε παραλιακά φυλάκια, στο περίφημο "Ζήνα", στον κινηματογράφο 

"Ζήνα" πάρα πολλοί εοκαβητατζήδες, άνΟρωποι που είχαν πάρει μέρος στο πραξι

κόπημα, που επέβαλαν το πραξικόπημα στην επαρχία της Πάφου, κατοικοέδρευαν 

σ' αυτό, έκαμναν σούβλες μέσα στο "Ζήνα" και δεν είχαν υπακούσει στο καθήκον 

στο οποίο τους καλούσε η πατρίδα. Για να μην πω ότι εμείς στη συνέχεια συνελή

φθημεν και εκλείσθημεν στον αστυνομικό σταθμό, απομακρυνθέντες από τα παρα

λιακά φυλάκια τα οποία επανδρώναμε, από εκείνους οι οποίοι όφειλαν από την 

πρώτη στιγμή να είναι μαζί μας στα φυλάκια αυτά. Γι' αυτό νομίζω ότι, όταν 

κάνουμε αυτού του είδους τις αναφορές, Οα πρέπει να είμαστε πλήρεις. 

Κύριε Πρόεδρε, στις αρχικές μας τοποθετήσεις πάνω στο υπό συζήτηση θέμα, 

εμείς του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ είχαμε πει ότι δεν αναζητούμε έδαφος 

πολιτικών αντιπαραθέσεων πάνω σε παρελθοντική βάση, όχι γιατί παραγράφουμε 

την ιστορική μνήμη και ιδιαίτερα εΟνικά εγκλήματα του μεγέθους του προδοτικού 

πραξικοπήματος της 15ης του Ιούλη, αλλά γιατί πιστεύουμε ότι η ιστορική μνήμη 

υπάρχει, για να φωτίζει κυρίως το μέλλον. 

Τι απεδείχΟη από τη μέχρι τώρα συζήτηση; Έχει καταδειχθεί ότι πέραν των 

άλλων η κυβερνητική απόφαση ανάκλησης της απόλυσης των 62 έχει ακριβώς 

οδηγήσει σε μια στροφή στο παρελΟόν, σε υπονόμευση της ανάγκης για εθνική λα'ίκή 

ενότητα και συμφιλίωση, σε αναζωπύρωση των παθών και σε ξαναζωντάνεμα των 

απαίσιας μνήμης στιγμών και γεγονότων του 1974. 

Η πολιτικά απαράδεκτη και προκλητική για το λα'ίκό αίσθημα κυβερνητική 

απόφαση, παρά τις διακηρύξεις των εμπνευστών της, κατάφερε να αποπροσανατο

λίσει το λαό μας από τα σημερινά μεγάλα προβλήματα που τον απασχολούν και 

κύρια από το πρόβλημα της εΟνικής του επιβίωσης και από τους ορατούς κινδύνους 

μιας μόνιμης εκτροπής και να οδηγήσει την προσοχή του στην εξελισσόμενη επιχεί

ρηση αποκατάστασης και δικαίωσης της προδοσίας. 
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Στη διάρκεια της συζήτησης έγινε προσπάθεια να παρουσιαστούν μια σειρά 

επιχειρήματα, για να στηρίξουν το ατόπημα της κυβερνητικής απόφασης. Επιχειρή

ματα κατά τη γνώμη μας που δεν έχουν λογική, πολιτική και ηθική θεμελίωση, που 

συγκρούονται παράλληλα βάναυσα με τη δημοκρατική ευαισθησία του λαού μας. 

Εκεί όμως που η επιχειρηματολογία των συνηγόρων της κυβερνητικής απόφασης 

υπήρξε πραγματικά ανεδαφική και έωλη ήταν η προσπάθεια απόδοσης νομικής 

κάλυψης για ένα θέμα στο οποίο δόθηκε οριστική απάντηση από το υφιστάμενο 

σύστημα απονομής της δικαιοσύνης. 

Καμιά νομική παραφιλολογία, όπως είπα και προηγούμενα, δεν είναι δυνατό 

να αλλοιώσει το αναντίλεκτο γεγονός ότι η υπόθεση των 62 εκρίθη κατά τρόπο 
οριστικό από το Ανώτατο Δικαστήριο της χώρας μας. Καμιά επινόηση δεν μπορεί 

να διαγράψει την αλήθεια ότι με την υπό κρίση απόφαση επιχειρείται η ανατροπή 

του δοσμένου συνταγματικού πλαισίου, όπως καθορίζεται από το άρθρο 146 του 
Συντάγματος που επιτάσσει σε όλα τα όργανα, τις αρχές και τα πρόσωπα να 

συμμορφώνονται ενεργά προς κάθε απόφαση επί προσφυγής που επικυρώνει οποια

δήποτε διοικητική πράξη. Και κανένα ρητορικό εύρημα δεν μπορεί να συσκοτίσει 

την απλή αλήθεια πως η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου αποτελεί πράξη κατ' 

εξοχήν πολιτικής σκοπιμότητας, όπως ανέφερε ο κ. Χατζηγιάννης, που στοχεύει 

άμεσα σε εξόφληση, λέω εγώ, λογαριασμών της ηγεσίας του ΔΗ ΣΥ προς ακροδεξιά 

πραξικοπηματικά στοιχεία τα οποία στέγαζε και στεγάζει στους κόλπους του. 

Είναι γι' αυτό ακριβώς το λόγο που η προσπάθεια μετατροπής του βήματος της 

Βουλής σε έδρανο μακρών και δυσνόητων για το λαό μας νομικών αγορεύσεων έχει 

καταρρεύσει. Γιατί ο λαός κατανοεί ένα και μόνο απλό γεγονός. Ότι η απόφαση του 

Υπουργικού Συμβουλίου του 1980 εκρίΟη από τα δικαστήρια και πως κανένας δεν 
μπορεί να παραγνωρίζει, να περιφρονεί και να αχρηστεύει δικαστικές αποφάσεις. 

Και πως συνεπώς εδώ εγείρεται θέμα πολιτειακής, νομικής και ηθικής τάξης για 

τους κυβερνώντες. 

Κατά τη διάρκεια αυτής της συζήτησης επιχειρήθηκε και μια χονδροειδής 

διαστρέβλωση της θέσης του Σ.Κ. ΕΔΕΚ, όταν ψηφιζόταν ο Νόμος 57 του 1978. Και 
όμως ούτε η ανάγνωση επιλεκτικά αποσπασμάτων από τις αγορεύσεις των εκπρο

σώπων του Σ.Κ. ΕΔΕΚ στην τότε συζήτηση δεν μπορεί να δώσει οποιαδήποτε 

λανθασμένα μηνύματα. Θέση του κόμματος και τότε και σήμερα είναι πως με 

αίσθημα εθνικής ευθύνης και πολιτικής σωφροσύνης θα έπρεπε να οικοδομηθεί ένα 

κλίμα λα'ίκής ενότητας και εθνικής συμφιλίωσης στη βάση μιας ουσιαστικής τιμω

ρίας των ενόχων και βέβαια του ανοίγματος του φακέλου της προδοσίας. Και αυτό, 

για να λήξει οριστικά κάθε συζήτηση γύρω από ενοχές και ενόχους και για να 

μπορέσει απερίσπαστα ο λαός μας να αποδοθεί στο έργο της διάσωσης της πατρίδας 

μας από τις συνέπειες του εθνικού εγκλήματος. Και γιατί ακόμα πιστεύαμε και 

πιστεύουμε ότι ο διαχωρισμός του λαού, οι τεχνητές διαιρέσεις και οι μόνιμα 

καλλιεργημένες ψυχώσεις παγιδεύουν τμήματα του λαού και δημιουργούν συνθήκες 

εθνικού διχασμού, υπονομεύουν το αναγκαίο κλίμα εθνικής ομοψυχίας που είναι 

προϋπόθεση απαραίτητη για την ευόδωση του εθνικοαπελευΟερωτικού αγώνα του 

λαού μας. Γιατί η ευόδωση ενός τέτοιου αγώνα χρειάζεται πράγματι ένα παλλα'ίκό 

μέτωπο εθνικής σωτηρίας, το σύνολο δηλαδή των λα'ίκών δυνάμεων. 

Αυτή η σαφής θέση την οποία επαναλαμβάνουμε και σήμερα με τον πιο εμφα

ντικό τρόπο δε σήμαινε βέβαια και δεν μπορεί να σημαίνει σε καμιά περίπτωση ιστο

ρική αμνησία, πλαστογράφηση της ιστορικής μνήμης, ισοπέδωση και εξίσωση 
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ενόχων και αθώων και παραγραφή της ευθύνης των ελάχιστων επωνύμων που 

αποτέλεσαν την έκφραση της κατάλυσης του δημοκρατικού πολιτεύματος, της 

συνταγματικής τάξης, που σφετερίστηκαν τη λα"ίκή εξουσία και που συνήργησαν με 

οποιοδήποτε τρόπο στη συνωμοσία εναντίον της Κύπρου. Σε καμιά περίπτωση εν 

ονόματι της λήθης και της ενότητας δεν μπορούμε να διαγράψουμε αυτές τις τερά

στιες ευθύνες που οδήγησαν στην εθνική τραγωδία και πολύ περισσότερο δεν 

μπορούμε να δεχθούμε και να συνεργούμε στην επιβράβευσή τους. Κάτι τέτοιο, 

πέραν του ότι θα οδηγούσε σε μια πλήρη ανατροπή αρχών και αξιών, θα υπονόμευε 

και το κλίμα της σωστά νοούμενης λα"ίκής ενότητας, αφού θα αποτελούσε πρόκληση 

προς τη μεγάλη πλειοψηφία του λαού μας και κυρίως προς τα θύματα της εθνικής 

τραγωδίας. 

Και είναι γι' αυτό ακριβώς το λόγο που το 1978 το Σοσιαλιστικό Κόμμα 
ΕΔΕΚ είχε εκφράσει τη διαφωνία του με ένα βιαστικό κλείσιμο της υπόθεσης των 

δημόσιων λειτουργών που κατηγορούνταν ούτε καν για ποινικά αδικήματα, αλλά 

για πειθαρχικά παραπτώματα που είχαν σχέση με πράξεις συμμετοχής στο πραξικό

πημα πριν, κατά και μετά από αυτό. Γιατί ακριβώς η θέση μας ήταν ότι θα έπρεπε να 

υπάρξει μια πλήρης απόδοση ευΟυνών που θα ικανοποιούσε το περί δικαίου και 

δημοκρατίας αίσθημα του λαού και Οα δημιουργούσε συνθήκες πραγματικής 

ενότητας. Αυτό δε σήμαινε και δε σημαίνει ότι η έστω μη πλήρης και ολοκληρωμένη 

διαδικασία που ακολουθήθηκε, θα πρέπει να αναιρεθεί για να αποδοθούν ωσεί 

"λευκές περιστερές" ακόμα και οι ελάχιστοι που απλώς απολύθηκαν από δημόσια 

λειτουργήματα τα οποία δεν τίμησαν, καταχράστηκαν και χρησιμοποίησαν, για να 

πλήξουν το ίδιο το κράτος που τους τα εμπιστεύθηκε. 

Όμως, κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν και οι ευρύτεροι κίνδυνοι για τον τόπο, για 

το εθνικό μας θέμα, για την εμφάνισή μας διεθνώς από αυτή την τάση επανόδου των 

επωνύμων του πραξικοπήματος που ξεκίνησε στις βουλευτικές εκλογές του 1985 και 
που προωΟείται τώρα πια επίσημα με κυβερνητικές αποφάσεις. Και ερωτώ: Με ποια 

αξιοπιστία θα παρουσιαζόμαστε στους διεΟνείς οργανισμούς και στις διακρατικές 

μας σχέσεις; Ποιο μήνυμα είναι που στέλλουμε διεθνώς; Ότι το πραξικόπημα που 

αποτέλεσε την αφορμή και το νομικό πρόσχημα της τουρκικής εισβολής είναι εδώ, 

είναι παρόν, είναι νόμιμο, τυγχάνει ουσιαστικής έγκρισης και επιδοκιμασίας και 

μάλιστα με συγκεκριμένες αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου; Ότι το πραξι

κόπημα του 1974 με την παράνομη και διά καταλύσεως του Συντάγματος εξουσίας 
του επανέρχεται μέσα από τις διαδικασίες και τις αποφάσεις του Υπουργικού 

Συμβουλίου στη νόμιμη πολιτειακή εξουσία; 

Ποια θα είναι πραγματικά η απάντηση σε αυτά τα δικαιολογημένα ερωτήματα; 

Και τι απαντούμε, όταν Οα μας ρωτούν γιατί δεν εγκαθιδρύουμε αποτελεσματικούς 

μηχανισμούς προστασίας, αυτοπροστασίας του πολιτεύματος; Και ακόμα γιατί δε 

θωρακίζουμε τη δημοκρατία απέναντι σε αυτή τη δυσφήμιση και τη διαπόμπευση 

που επιχειρείται με τη σταδιακή επάνοδο του πραξικοπήματος στη ζωή του τόπου; 

Κύριε Πρόεδρε, ούτε τα νομικά σοφίσματα ούτε οι θεωρητικές καταδίκες του 

πραξικοπήματος στις διάφορες επετειακές αναφορές μπορούν να αλλοιώσουν την 

ουσία της πρόκλησης που επιχειρείται με την απόφαση αποκατάστασης των 62. 
Υπάρχει μέγιστο θέμα πολιτικής, πολιτειακής, νομικής και συνταγματικής τάξης. 

Υπάρχει κυρίως μέγιστο θέμα δημοκρατικής τάξης. Αυτή η κυβέρνηση επέλεξε από 

τις πρώτες μέρες της διακυβέρνησής της να δώσει ένα κάκιστο δείγμα γραφής περι

φρόνησης των λα'ίκών αισθημάτων, πρόκλησης των θυμάτων της τραγωδίας, 
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αναδρομικής δικαίωσης της πλέον προδοτικής σελίδας της σύγχρονης κυπριακής 

ιστορίας. Γι' αυτό είμαστε υποχρεωμένοι να καταγγείλουμε την κυβέρνηση για τη 

συμπεριφορά της. Γι' αυτό εγκαλούμε αυτή την κυβέρνηση ενώπιον του λαού για την 

κυνική και προκλητική της στάση. Και την καλούμε εν ονόματι της δημοκρατίας, εν 

ονόματι του προδομένου λαού μας, εν ονόματι της συνταγματικής τάξης, των 

συμφερόντων του τόπου και των κρίσιμων στιγμών που διέρχεται η πατρίδα μας να 

ανανήψει και να ανακαλέσει άμεσα αυτή την απόφαση. Σε επιβεβαίωση της σωστής 

αντίληψης για την εθνική λα'ίκή ενότητα που να στηρίζεται στη νομιμότητα, τη δημο

κρατία και τις κορυφαίες λειτουργίες της. Σαν ελάχιστη ακόμα υποχρέωση σωστής 

πολιτικής αντίληψης για το δημοκρατικό πολίτευμα και τις αξίες του. Και κυρίως 

για να δοθεί και το μήνυμα προς τη νέα γενιά ότι η διαφύλαξη της δημοκρατίας 

αποτελεί το πρωταρχικό καθήκον του κάθε πολίτη. 

Αν η κυβέρνηση, παρ' όλα αυτά, επιμείνει σε αυτή την εκτροπή, ας είναι έτοιμη 

να συναντήσει τη λα'ίκή οργή και ας επωμισΟεί τις βαρύτατες ευθύνες του εθνικού 

διχασμού που θα προκύψει. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Λάκης Θεοδούλου. 

(Πριν αρχίσει την ομιλία του ο κ. Θεοδούλου, ο κ. Λυσσαρίδης κατήλθε από 

την έδρα του και τον αντικατέστησε ο Κ" Αντωνίου). 

Λ. ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ : 

Κύριε Πρόεδρε, δε Οα αποφύγω να ασχοληθώ με μερικά σημεία της ομιλίας 

του συνάδελφου κ. Χατζηγιάννη, ο οποίος είπε, όπως και οι άλλοι συνάδελφοι του 

Δημοκρατικού Συναγερμού, ότι η εγγραφή αυτού του θέματος στη Βουλή από 

μέρους του ΑΚΕΛ πηγάζει από την ήττα του ΑΚΕΛ στις τελευταίες προεδρικές 

εκλογές. Κατ' αρχήν θέλω να υποδείξω ότι αυτό εκφράζει μια υποτίμηση προς τα 

άλλα κοινοβουλευτικά κόμματα και τα υπόλοιπα κόμματα εκτός Βουλής, τα οποία 

έχουν συστρατευθεί με τις θέσεις και απόψεις του ΑΚΕΛ σε μια μακρά συζήτηση 

αυτού του θέματος. 

Αντιστρέφω αυτό το ερώτημα και παρακαλώ να απαντηθεί, γιατί ο συνά

δελφος του Δημοκρατικού Συναγερμού κ. Μαρκίδης χρειάστηκε να μιλήσει σ' αυτό 

το Σώμα για δύο ώρες; Αισθανόταν και ο κ. Μαρκίδης εκλογική ήττα από αυτή την 

απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου; 

Εμείς γι' αυτή την απόφαση να εγγράψουμε το Οέμα αισθανόμαστε περήφανοι, 

γιατί μαζί μας έχει συστρατευθεί η πλειοψηφία του κυπριακού λαού. Ακόμα και τα 

πέντε από τα έξι μέλη του Υπουργικού Συμβουλίου. Κατά συνέπεια πρέπει να κατα

λάβουμε ότι η απόφαση της κυβέρνησης έχει προκαλέσει τα αισθήματα της συντρι

πτικής πλειοψηφίας του κυπριακού λαού και δεν είναι για να ικανοποιήσει οποια

δήποτε μικροπροβλήματά του το ΑΚΕΛ. Το ΑΚΕΛ είναι περήφανο και για το 

αποτέλεσμα των προεδρικών εκλογών. 

Υπάρχουν σ' αυτό τον τόπο θύματα μιας τραγωδίας, κι όταν εκφραζόμαστε 

για την εγγραφή του θέματος ότι ενεγράφη για να ικανοποιηθεί το ΑΚΕΛ, πρέπει να 

ξέρουμε ότι την ίδια στιγμή πληγώνουμε τα αισΟήματα αυτού του λαού. Των 

χιλιάδων που είναι θύματα της προδοσίας του 1974. 
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Δυο λόγια θέλω να πω και για το θέμα της στάσης του κ. Βασιλείου. Εμείς δεν 

είμαστε δικηγόροι του κ. Βασιλείου. Έχω ακούσει και για γραπτή επιστολή του 

κ. Βασιλείου, έχω ακούσει και το συνάδελφο κ. Χατζηγιάννη να λέει ότι τουλάχι

στον ο κ. Βασιλείου, ακόμα κι όταν αναγνώριζε ότι κάπου υπάρχει πρόβλημα -
σύμφωνα με τα δικά σας λεγόμενα- θεωρούσε μείζον το θέμα και ζητούσε τη συγκα

τάθεση των πολιτικών κομμάτων, της Βουλής. Άκουσα από το ραδιόφωνο το συνά

δελφο κ. Μαρκίδη, που χρησιμοποίησε αυτή την επιστολή στην οποία οκ. Βασιλείου 

κατέληγε λέγοντας "εν τελευταία αναλύσει το θέμα είναι θέμα της δικαιοσύνης". 

Αυτή ήταν, και πιστεύω προς τιμή του, η επίσημη θέση και γνωστοποιήθηκε όχι από 

εμάς αλλά από εσάς. 

Λυπούμαι που θέλω να υποδείξω και κάτι άλλο πάνω στην ομιλία του κ. Χατζη

γιάννη. Ο συνάδελφος κ. Χατζηγιάννης έχει ταυτίσει τα θύματα του 1955-59 της 
Αριστεράς με τους 62. Και λέω λυπούμαι, γιατί είναι νομικός και ξέρει πως οι 62 
αντιμετωπίστηκαν μέσα σε συνθήκες δημοκρατικής ομαλότητας, κάτω από κάποιους 

νόμους που ψήφισε αυτή η Βουλή, κάτω από διαδικασίες του τότε Υπουργικού 

Συμβουλίου και τελικά αντιμετωπίστηκαν και με τις προσφυγές τους στο Ανώτατο 

Δικαστήριο, ενώ τα Ούματα της Αριστεράς του 1955-59 ξέρουμε πως θυματοποιή
θηκαν. 

Επειδή έκαμε αναφορά στο χωριό του και γενικότερα για τη στάση του ΑΚΕΛ 

που λίγο πολύ τη χαρακτήρισε ως προδοσία, θέλω να υποδείξω ότι το ΑΚΕΛ το έχει 

δικαιώσει η ιστορία όσον αφορά τη θέση του έναντι του ένοπλου αγώνα. Ακόμα και 

ο κ. Κληρίδης από το ραδιόφωνο παραδέχθηκε ότι η τακτική του ένοπλου αγώνα 

ήταν λανθασμένη. Τον έχω ακούσει από το Τρίτο Πρόγραμμα. Επιπρόσθετα θέλω να 

σας θυμίσω ότι το ΑΚΕΛ, την περίοδο εκείνη, δεν είχε υποστείλει τη σημαία του 

μαζικού παλλα·ίκού αγώνα ακόμα και σε συνθήκες όπως στο χωριό σας, όπου 

υπέστη τρομακτική πίεση και πρόκληση. Και η απάντηση του ΑΚΕΛ σε εκείνες τις 

προκλήσεις, που ομολογώ ότι στο χωριό σας ήταν εξαιρετικά μεθοδευμένες, ήταν να 

αποτρέψουμε τον εμφύλιο σπαραγμό σ' αυτό τον τόπο. Και το ΑΚΕΛ θεωρεί ότι 

είναι περήφανο για τη συμπεριφορά του σε εκείνη την περίοδο. 

Δεν είναι η πρώτη φορά που έχει λεχθεί από συνάδελφο του Δημοκρατικού 

Συναγερμού, και σχολιάζεται δυσμενώς, το σύνθημα που είχε το ΑΚΕΛ κατά 

καιρούς ότι οι Τουρκοκύπριοι είναι αδελφοί μας. Το έχω ακούσει από δύο τρεις 

συναδέλφους του Δημοκρατικού Συναγερμού. Θέλω να πιστεύω ότι οι συνάδελφοι 

εξακολουθούν να υποστηρίζουν την πολιτική της επαναπροσέγγισης ή τουλάχιστον 

αυτοί που έχουν χρησιμοποιήσει αυτό το σύνΟημα για να πλήξουν το ΑΚΕΛ και 

θέλω να πιστεύω ότι κατανοούν πως αυτό το σύνθημα έχει μια σαφή πολιτική μετα

φορική έννοια που δε νομίζω ότι υπονομεύει τον αγώνα του λαού μας. Εξυπηρετεί 

μια πολιτική που όλες οι πολιτικές δυνάμεις του τόπου, επίσημα τουλάχιστον, 

έχουν υποστηρίξει. Αν κάποιοι συνάδελφοι δεν υποστηρίζουν αυτή την πολιτική, να 

το πουν ξεκάθαρα. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ ενέγραψε ως θέμα την πρόθεση της 

κυβέρνησης Κληρίδη και τώρα έχουμε μπροστά μας την απόφαση της κυβέρνησης 

για αποκατάσταση των 62. 

Πριν αρχίσουμε τη συζήτηση η κυβέρνηση διαβεβαίωσε, μέσω του Προέδρου 

της Βουλής, ότι θα αναμένει μέχρι τη συζήτηση του θέματος. Όλοι ξέρουμε, και 
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πολύ περισσότερο ο κ. Κληρίδης, τι σημαίνει αυτή η διαβεβαίωση. Σημαίνει αυτό 

που συνέβαινε πάντα και καθιερώθηκε. Να αναμένει η κυβέρνηση ν' ακούσει και να 

δει και τη γνώμη της Βουλής. 

Ο ΔΗ ΣΥ επιχείρησε και σ' αυτό το ζήτημα να αναποδογυρίσει τα πράγματα 

μέσα στη Βουλή. Μας είπε, χωρίς να στενοχωρηθεί έναντι του κύρους και της ιστο

ρίας αυτού του Σώματος, ότι η κυβερνητική διαβεβαίωση είχε την πρωτοφανή έννοια 

της αναμονής μέχρι την έναρξη κι όχι την αποπεράτωση της συζήτησης και τη λήψη 

απόφασης από τη Βουλή. Δεν ξέρω αν ο ΔΙ-ΙΣΥ συνειδητοποιεί τον εμπαιγμό έναντι 

της Βουλής στην προσπάθεια να συγκαλύψει τα ασυγκάλυπτα της κυβέρνησης. 

Αλλά κι αν αποδεχτούμε, απλά για χάρη της συζήτησης, την πρωτοφανή ερμη

νεία του ΔΗΣΥ, τότε αναπόφευκτα οδηγούμαστε και σε μια άλλη πρωτοφανή και 

μοναδική ερμηνεία η οποία είναι ότι η κυβέρνηση συνειδητά και σκόπιμα έπαιξε ένα 

σκανδαλώδη και παραπλανητικό παιγνίδι έναντι της Βουλής. Αυτό κι αν σημαίνει 

ασέβεια και προσβολή του θεσμοί) της Βουλής. 

ΑΛ. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το θέμα αυτό έχει συζητηθεί και εξαντληθεί σε ειδική συνεδρία 

της Βουλής, η οποία κατέληξε, σύμφωνα με τη Οεωρία ορισμένων, και σε ψήφισμα. 

Γιατί το επαναλαμβάνει ο κ. Θεοδούλου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

Πράγματι είναι ένα Οέμα το οποίο συζητήθηκε, αλλά όπως θα έχετε προσέξει, 

το θέμα έχει διευρυνθεί κατά τέτοιο τρόπο που διερωτάται κανένας πότε είμαστε 

μέσα και πότε όχι. Συνεπώς η παράκληση είναι να αποφύγουμε τις επαναλήψεις. 

Λ. ΘΕΟΔΟΥ ΛΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αισΟάνομαι ότι είμαι ακριβώς εντός του Οέματος, διότι 

ανεξάρτητα αν συζητήθηκε ή όχι αυτή η πτυχή, συζητούμε την απόφαση της κυβέρ

νησης για τους 62, τους χειρισμούς της και είμαι ακριβώς εντός του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν προτίθεμαι να σας διακόψω, κύριε Θεοδούλου, συνεχίστε. 

Λ. ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

Η Βουλή έχει καθήκον πιστεύω έναντι του εαυτού της και του θεσμού που 

υπηρετεί να απαντήσει ανάλογα για να διαφυλάξει το κύρος της και το σεβασμό που 

της οφείλει η κυβέρνηση. 

Η συζήτηση στη Βουλή υπενθυμίζω ότι άρχισε την Πέμπτη, 22 του Απρίλη, μια 
μέρα μετά την επέτειο του χουντοφασιστικού πραξικοπήματος της 21 ης Απριλίου 
του 1967 στην Ελλάδα. Υπενθυμίζω ακόμα ότι την Πέμπτη, 22 του Απρίλη, η Βουλή 
προ ημερησίας διατάξεως στηλίτευσε το χουντοφασιστικό πραξικόπημα του 1967 
και απότισε φόρο τιμής στα θύματά του, ανάμεσα στα οποία και τα δικά μας προδο

μένα θύματα του 1974. Και διερωτώμαι ειλικρινά σ' αυτό το σημείο τι θα λεγόταν 
και τι θα γινόταν, αν η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για αποκατάσταση 

των 62 έβγαινε το πρωί της Πέμπτης ή την Τετάρτη στις κανονικές και συνηθισμένες 
συνεδρίες κι όχι τη νύχτα της Πέμπτης μετά τη Βουλή. Δε νομίζετε ότι και να το 

ήθελαν κάποιοι ήταν λίγο πολύ βαρύ και δύσκo~o, γι' αυτό έπρεπε να διατηρηθούν 

τουλάχιστον τα προσχήματα, όταν Οα μνημονεύαμε τους θύτες και τα θύματα; 
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Θέτω λοιπόν μπροστά σας το ερώτημα: Ήταν τυχαία η έκτακτη νυχτερινή 

συνεδρία και απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου της Πέμπτης, 22 του Απρίλη, 
και σε συνάρτηση με την πρωτοφανή ερμηνεία του ΔΗΣΥ ότι η υπόσχεση της κυβέρ

νησης ήταν μέχρι την έναρξη και όχι την ολοκλήρωση της συζήτησης στη Βουλή; 

Εγώ απάντησα σ' αυτό το ερώτημα και επαναλαμβάνω ότι τα γεγονότα βοούν. Δεν 

χωρεί καμιά αμφιβολία ότι ο ΔΗΣΥ και η κυβέρνηση ενήργησαν οργανωμένα, 

σχεδιασμένα αλλά και απαράδεκτα. 

Κύριε Πρόεδρε, έχει εδώ λεχθεί κατά κόρο ότι ο Πρόεδρος κ. Κληρίδης θα 

εφαρμόσει το πρόγραμμα και τις υποσχέσεις του και ότι το Οέμα των 62 είναι στις 
αρμοδιότητες της κυβέρνησης. Ουδείς φθόνος και καμιά ένσταση να εκτελέσει τα 

καθήκοντά του κάτω από το σύνταγμα και τους νόμους και μέσα στα πλαίσια των 

δημοκρατικών Οεσμών. Πρέπει, όμως, ο κ. Κληρίδης, η κυβέρνηση και το κόμμα του 

να αναγνωρίσουν και να σεβαστούν ότι κι εμείς έχουμε δημοκρατικό νόμιμο 

δικαίωμα και καθήκον να κρίνουμε ανάλογα τις πράξεις τους και πολύ περισσότερο 

να εναντιωνόμαστε σε ό,ΤΙ θεωρούμε κακό, σε ό,ΤΙ γίνεται σε βάρος του λαού και του 

τόπου μας. 

Η κυβέρνηση και ο ΔΗΣΥ στηρίζουν την απαράδε-ι<.τη απόφασή τους προτάσ

σοντας νομικά, ηθικά και πολιτικά επιχειρήματα. Παρόλο που η απόφασή τους, 

όπως όλοι ξέρουμε και οι ίδιοι παραδέχονται, είναι αρκετά παλιά όσο και η 

απόλυση των 62 και είναι σταΟερός πολιτικός στόχος και επιδίωξή τους, προβάλ
λουν πρώτα για σκοπούς τακτικής και σύγχυσης τα νομικά και ηθικά δήθεν επιχει

ρήματα. 

Από αυτό το βήμα, αλλά και προηγουμένως από άλλα βήματα, αμφισβήτησαν 

και χαρακτήρισαν παράνομους και αντισυνταγματικούς τους νόμους της Βουλής 

περί κάθαρσης, την απόφαση της Κυβέρνησης Κυπριανού και τις δύο αποφάσεις 

των ολομελειών του Ανωτάτου Δικαστηρίου. 

Όταν καταλήγουν σ' αυτές τις θέσεις, μετά τις προσφυγές που έγιναν στο 

Ανώτατο Δικαστήριο και απορρίφθηκαν, διερωτώμαι αν υπερβάλλω καταλήγοντας 

στο συμπέρασμα ότι ενεργούν ως απόλυτοι κριτές και δικαστές στο πνεύμα παρωχη

μένων εποχών, εκμεταλλευόμενοι την ευκαιρία της ανόδου τους στην εξουσία. 

Κατηγορούν την απόφαση της κυβέρνησης Κυπριανού ως μια παράνομη διοι

κητική πράξη, όταν δικαιώθηκε από το Ανώτατο Δικαστήριο και έρχονται οι ίδιοι 

τώρα, παραμερίζοντας τους νόμους και τα δικαστήρια, με καθαρά διοικητική πράξη, 

να επιβάλουν τη θέλησή τους. 

Εφόσον προτάσσουν νομικά και ηθικά επιχειρήματα, γιατί έσπευσαν να ερμη

νεύσουν κατά το δοκούν την αναφορά του Γενικού Εισαγγελέα περί ηθικού ίσως 

δικαιώματος επανεξέτασης του Οέματος; Γιατί, εφόσον ο Γενικός Εισαγγελέας δεν 

είναι βέβαιος, όχι για το νομικό αλλά το ηΟικό ακόμα δικαίωμα, δε ζήτησαν περαι

τέρω εξηγήσεις; Γιατί παρερμήνευσαν το Γενικό Εισαγγελέα και στη βάση αυτής της 

παρερμηνείας βγήκαν πάνω και από το Ανώτατο Δικαστήριο; Κατά συνέπεια τα 

νομικά και ηθικά τους επιχειρήματα δεν είναι τίποτε άλλο από προπέτασμα καπνού. 

Πίσω από τον καπνό είναι οι πολιτικοί στόχοι και οι επιδιώξεις του ΔΗΣΥ. Εδώ 

έγκειται το θέμα και ας είμαστε ειλικρινείς. 

Η αποκατάσταση των 62 είναι μέρος της γενικής πολιτικής του ΔΗΣΥ που 
στοχεύει στην εξιλέωση των πραξικοπηματιών της ΕΟΚΑ Β' και της ακροδεξιάς. 

Στην απαλλαγή και αθώωωση από το αμαρτωλό παρελθόν και την προδοσία του 
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1971-74. Στη στρατηγική επιδίωξη όπως οι νέες γενιές μη γνωρίζουν την όλη 

αλήθεια και μαθαίνουν απλά ότι έγινε μια ανωμαλία, ένα πραξικόπημα για το οποίο 

λίγο πολύ φταίουν όλοι, κι όσοι το έκαναν κι όσοι αντιστάθηκαν. Ο συνάδελq;Ός κ. Καράς 

του ΔΗΣΥ μας το είπε από αυτό το βήμα με ειλικρίνεια πως φταίει ο Μακάριος, φταίει 

το ΑΚΕΛ, όλοι φταίμε σ' αυτό τον τόπο. 

Η πολιτική αυτή του ΔΗΣΥ έχει στηθεί σ' ένα ωραιοποιημένο σκηνικό, έχει 

περιβληθεί με τα συνθήματα της λήθης, της εθνικής συμφιλίωσης, της φραστικής 

καταδίκης του πραξικοπήματος και της ενότητας πάνω σ' αυτή τη βάση. Αλλά μήπως 

το 1971-74 δεν είχαμε περίπου το ίδιο σενάριο; ΕΟνικιστική έξαρση, εθνοκαπηλεία, 
αντικομμουνισμός, ενωσιολογία, στο όνομα των οποίων εκδηλώθηκε η μεγαλύτερη 

εθνική προδοσία. 

Τι άλλες μαρτυρίες θέλουμε, όταν ο ΔΗΣΥ αγκάλιασε όλους τους αμετανόη

τους πραξικοπηματίες, τους ανέβασε στα ψηλότερα κομματικά πόστα και τους 

προώθησε σε δημόσια αξιώματα; Τι σημασία έχει αν λέει ότι καταδικάζει το πραξι

κόπημα, όταν στην πράξη βήμα βήμα αλλά σταΟερά το δικαιώνει; 

Πόση ειλικρίνεια διακρίνει το ΔΗΣΥ, όταν αξιοποιεί το γεγονός, επειδή δεν 

έγιναν δίκες, προωθεί και τιμά και όσους δε χρειάζονται δίκες, όσους καταδικά

στηκαν από το λαό και την ιστορία για τη συμμετοχή στους στο πραξικόπημα; Όταν 

ούτε από τους αδιαμφισβήτητους πραξικοπηματίες δε ζήτησε κατά κάποιο τρόπο να 

απολογηθούν; Όταν εδώ και 18 χρόνια δε ζήτησε να βρουν ένα εύσχημο τρόπο να 
παραδώσουν τον οπλισμό τους που είναι ακόμα σε κρύπτες και βρίσκεται κατά 

καιρούς εδώ κι εκεί; Όταν ζητούν τώρα επανεξέταση ομόφωνης απόφασης του 1979 
για ανέγερση στην Πάφο μνημείου αντίστασης με προτομή του Μακαρίου σε κάτι 

άλλο; 

Αδιαμφισβήτητα οι ευθύνες του ΔΗΣΥ και της κυβέρνησης είναι τεράστιες. Η 

αποκατάσταση των 62 έπιχειρείται σε συνΟήκες όπου οι πληγές του 1974 είναι ανοι
κτές και επικίνδυνες. Εκεί που όλοι πρέπει να αγωνιζόμαστε να κλείσουμε τις 

πληγές, ο ΔΗΣΥ και η κυβέρνηση τις αναξέουν ανοίγοντας βαθύτερες πληγές που 

υπονομεύουν την εσωτερική γαλήνη και το εσωτερικό μας μέτωπο. 

Στην Ελλάδα, όπου οι πληγές του 1967 έκλεισαν και με τη δεξιά στην κυβέρ
νηση, οι χουντικοί είναι στη φυλακή. Εδώ ο ΔΗΣΥ και η κυβέρνηση, αφού ανήλθαν 

στην εξουσία, προχωρούν σε αποκατάσταση των 62, προωθούν την άλωση των 
κρατικών και ημικρατικών οργάνων, την προαγωγή και πρόσληψη ημετέρων και 

πολλά άλλα. Στο όνομα της αξιοκρατίας, της δικαιοσύνης και της χρηστής διοί

κησης, ουσιαστικά εφαρμόζουν μια στενή κομματική αντίληψη και πολιτική στην 

οποία εμπεριέχεται και το στοιχείο μιας κακώς νοούμενης ρεβανσιστικής συμπερι

φοράς. 

Ο τρόπος και τα μέσα που χρησιμοποιούν και επιχειρούν να επιβάλουν την 

πολιτική τους, ειδικά στο θέμα των 62, αισΟάνομαι, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι 

αγγίζει τα όρια ενός μίνι πραξικοπήματος. Η Βουλή και ο λαός δεν πρέπει να 

ανεχθούν και να επιτρέψουν να περάσει αυτή η απόφαση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 
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Κ. ΚΩΝΣΤ ΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Αυτές τις μέρες έχουμε πραγματικά ακούσει πάρα πολλά τα οποία και 

εξωπραγματικά είναι αλλά και τείνουν να επαναφέρουν στη μνήμη μας καταστάσεις 

απαράδεκτες αλλά και ενέργειες οι οποίες τείνουν να επαναφέρουν πράξεις και 

ενέργειες που τείνουν να διχάσουν το λαό. Έχουμε ακούσει πάρα πολλά από τους 

συναδέλφους του ΑΚΕΛ. Και σίγουρα οι ίδιοι σε καμιά περίπτωση δεν έχουν κάνει 

αυτοκριτική. Και σίγουρα αυτή τους η ενέργεια βρίσκει έρεισμα στη μεγάλη τους 

αδυναμία στην οποία βρίσκονται λόγω του εκλογικού αποτελέσματος που τους 

αφαίρεσε το δικαίωμα της συνεξουσίας. Και σίγουρα ο λαός τους έχει καταδικάσει 

και θα τους καταδικάζει ενόσω συνεχίζουν αυτή την τακτική. Γιατί έχουμε ακούσει 

πολλές φορές τα ίδια και τα ίδια. Τα ίδια τετριμμένα. Σίγουρα όμως τα αποτελέ

σματα για το Δημοκρατικό Συναγερμό είναι ολοένα και καλύτερα και με μεγαλύτερα 

ποσοστά. Ο Δημοκρατικός Συναγερμός ενισχυμένος πάντοτε και σίγουρα ενισχυ

μένος θα είναι και στο μέλλον, γιατί απέδειξε ότι ξέρει και να πολιτεύεται σωστά, 

αλλά και να ακολουθεί τακτική η οποία είναι τακτική προς το συμφέρον του 

κυπριακού ελληνισμού. 

Έχουμε ακούσει για νομικές διαδικασίες και για ειδικούς νόμους που έχουν 

ψηφιστεί ειδικά για την περίπτωση των 62. Και σίγουρα δε χρειάζονται ιδιαίτερες 
νομικές γνώσεις, για να διαπιστωθεί ότι ο ίδιος ο νόμος που ψηφίστηκε τότε και ο 

τρόπος εφαρμογής του δεν μπορούν και δεν αφήνουν κανένα παρά να νιώθει ότι 

ήταν πράγματι διαβλητός εκείνος ο νόμος. Γιατί ήταν μια διαδικασία καθαρά 

αφύσικη σε μια περίοδο η οποία γινόταν πιο αφύσικη από τις πολιτικές αλχημείες 

της και του αποκλεισμού του 30% του κυπριακού ελληνισμού από τη Βουλή. Και 
ψηφίστηκε ειδικά αυτός ο νόμος, για να αποκλείσει τόσο το Δημοκρατικό Συνα

γερμό από τη συμμετοχή του στη λα'ίκή κυριαρχία αλλά και σίγουρα για να καταδι

κάσει εκείνους τους οποίους ήθελε, για να δώσει ερείσματα σε κάποιους αλλά και 

σίγουρα για να αποδώσει ευθύνες, γιατί υπήρχε μια αδυναμία τότε απόδοσης 

ευθυνών. Και σίγουρα ήταν ένας νόμος ... 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Να μη με διακόπτετε, κύριοι, όπως δε διακόψαμε εμείς κανένα. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Θέμα τάξης, κύριε Πρόεδρε. Μπορώ να εγείρω, συνάδελφε, θέμα τάξης. Το 

θέμα τάξης το οποίο εγείρεται κατ' επανάληψη είναι ότι συνάδελφοι, Βουλευτές του 

Συναγερμού, και στην παρούσα περίπτωση ο κ. Κωνσταντίνου, οι οποίοι μαζί μας 

έχουν ομώσει να τηρούν το Σύνταγμα και τους νόμους, καταφέρονται ενάντια σε 

κάποιο νόμο, ο οποίος δεν έχει τροποποιηΟεί και είναι υφιστάμενος. Και θα πρέπει 

να επιλέξουν αν αυτό για το οποίο ορκίστηκαν Οα το τηρήσουν ή όχι. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Συγγνώμη, λυπούμαι, τώρα τίΟεται θέμα τάξεως, διότι το δικαίωμα της 

κριτικής των νόμων είναι Οεμελιώδες δικαίωμα όλων ανεξαίρετα των πολιτών της 

Κυπριακής Δημοκρατίας. Και άλλο είναι η εφαρμογή του νόμου και άλλο είναι η 
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προσπάθεια τροποποιήσεως του νόμου ή κριτικής εναντίον υφιστάμενων νόμων. Αν 

είναι αυτή η αντίληψή σας περί δημοκρατίας, καλά εκάμετε και το είπετε και σας 

ευχαριστούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Μαρκίδη, ο ομιλητής μπορεί να συνεχίσει. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν ήταν κριτική, κύριε Πρόεδρε. Ήταν αξία, κύριε Πρόεδρε. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Δεν ήταν κριτική που ασκούσε ο συνάδελφος, ακριβώς επενέβαινε σε εκείνο το 

επίπεδο που δε Οα έπρεπε να επεμβαίνει. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε συνάδελφε, εμείς ποτέ δεν πιστέψαμε αλλά ούτε και δώσαμε πίστη σε 

ολοκληρωτικούς θεσμούς και καθεστώτα. Εμείς πιστεύαμε και εξακολουθούμε να 
πιστεύουμε στη Δημοκρατία και σεβόμαστε και το Σύνταγμα. 

Ήταν ένας νόμος, αγαπητοί συνάδελφοι, και μια διαδικασία που μπορεί 

πρόσκαιρα να ικανοποιούσε αισΟήματα, πίκρες, πάθη, σκοπιμότητες κάθε είδους 

εκτός σίγουρα από το δίκαιο και τους Οεσμο1Jς. Και είναι γνωστές εκείνες όλες οι 

διαδικασίες που ακολουθήΟηκαν χάριν ακριβώς εκείνων των σκοπιμοτήτων. Και 

σίγουρα οι προθέσεις του ΑΚΕΛ ήταν ξεκάθαρες, γιατί ήθελε σώνει και καλά 

κάποιοι να θυματοποιηθούν. Εμείς λέμε και το εννοούμε ότι θέλουμε τη λα·ίκή 

συμφιλίωση, τη λήθη των λαθών, και το έχουμε κάμει πράξη. 

Δε σας συμφέρει, αγαπητοί συνάδελφοι, η λήΟη και η ομόνοια. Σίγουρα 

συμφέρει όμως την Κύπρο. Είναι μια πολιτική, είναι μια εξαγγελία δική μας, μια 

εξαγγελία από της ιδρύσεως του Δημοκρατικού Συναγερμού και του κόμματός μας. 

Και γίνεται ενσυνείδητα για τους λόγους που εξηγούμε και σίγουρα πρέπει να 

προσπαθήσετε επιτέλους να κατανοήσετε ότι επιβάλλεται και η λήθη αλλά και η 

ομόνοια. Αν δε σας συμφέρει, σίγουρα είναι πρόβλημα δικό σας. Ο λαός όμως θέλει 

και θα κάμει πράξη και βίωμά του αυτή την πολιτική. 

Μιλήσατε για πραξικοπηματίες και για συγχωροχάρτια. Αγαπητοί συνάδελφοι 

του ΑΚΕΛ γνωρίζετε πολύ καλά ότι υπάρχουν στις τάξεις σας άνθρωποι οι οποίοι 

τότε πίστευαν διαφορετικά και οι οποίοι σήμερα βρίσκονται και εργάζονται στις 

τάξεις τις δικές σας. Αυτοί για σας είναι συγχωρεμένοι. Μόνο ο Θεός συγχωρεί, 

αγαπητοί συνάδελφοι. Κανένας άλλος. Και αν εσείς συγχωράτε και διαχωρίζετε σε 

συγχωρεμένους και μη, είναι και πάλι πρόβλημα δικό σας. Και μπορούμε να σας 

δώσουμε και παραδείγματα, αν Οέλετε. 

Μίλησε ο συνάδελφος Ομήρου, ο αγαπητός κατά τα άλλα συνάδελφος Ομήρου, 

ότι στην Πάφο οι τότε ενωτικοί βρισκόντουσαν στεγασμένοι ... 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Οι πραξικοπηματίες. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Οι πραξικοπηματίες, όπως τους ονομάσατε, αγαπητέ συνάδελφε, βρισκό

ντουσαν μαζεμένοι και έκαναν σούβλες στο "Ζήνα". Και ρωτώ, αγαπητέ συνάδελφε, 

αν γνωρίζετε τον κατάλογο των ηρω·ίκώς πεσόντων στην Πάφο, οι οποίοι έπεσαν 

για την πατρίδα και έδωσαν το αίμα τους . Να σας τον αναφέρω ονομαστικά. 



1981 

Γ. ΟΜΉΡΟΥ: 

Επειδή ρωτάτε, να σας απαντήσω ότι η καπηλεία για τους ήρωες των εθνικοα

πελευθερωτικών μας αγώνων, της αντίστασης στο πραξικόπημα, της αντίστασης 

στην τουρκική εισβολή πρέπει επιτέλους να σταματήσει. Εγώ μίλησα για γεγονότα 

τα οποία γνωρίζει ολόκληρος ο κυπριακός λαός και στη συγκεκριμένη περίπτωση ο 

λαός της Πάφου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Ναι, αγαπητέ συνάδελφε, αλλά μιλήσατε για τους πραξικοπηματίες και ενωτι

κούς οι οποίοι βρισκόντουσαν εντός του "Ζήνα" και έκαναν σούβλες. Και διαβάζω 

ονομαστικά: Αριστοτέλης Σάββα, δεν είχε νομική υποχρέωση να καταταγεί στην 

Εθνική Φρουρά και κατατάγηκε και έπεσε ηρω·ίκά μαχόμενος στην Πόλη της Χρυσο

χούς. Ήταν ενωτικός. Αυτός ήταν πραξικοπηματίας μήπως; 

Υπήρχε μια οικογένεια αντιμακαριακών στην Παναγιά και ήταν η μόνη, και το 

επαναλαμβάνω και το τονίζω ιδιαίτερα, η μόνη οικογένεια που τότε ήταν ενάντια 

στην πολιτική του αείμνηστου Αρχιεπισκόπου Μακαρίου. Και αυτή η οικογένεια 

έδωσε το πρώτο Ούμα στον αγώνα εναντίον των Τούρκων στη μάχη της Πάφου. 

Ήταν ο πρώτος νεκρός, τότε αντιμακαριακός. 

Μιχάλης Γεννάρης, ανάπηρος σήμερα, με χαμένο το ένα του πόδι και αυτός 

αντιμακαριακός. 

Γ. ΟΜΉΡΟΥ: 

Μην επικαλείστε τους νεκρούς ήρωες, κύριε Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Επικαλούμε ακριβώς για να διαψεύσω ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, αφήστε τον ομιλητή να συνεχίσει. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Ακούσαμε συνάδελφους να μιλάνε για νομικίστικες πράξεις αλλά και για 

δυνατότητες. Εμείς μιλούμε για το ηθικό μέρος, αγαπητέ συνάδελφε, γιατί πρέπει να 

εφαρμόζεται για όλους ανεξαίρετα το "ίn dubio pro reo", εν αμφιβολία υπέρ του 
κατηγορουμένου. Εδώ όχι μόνο δεν εφαρμόστηκε η αρχή αυτή αλλά καταδικάσαμε 

κάποιους προτού τους καλέσουμε καν σε απολογία. Και δεν τους δώσαμε το 

δικαίωμα να γνωρίζουν ποιοι ήταν οι κατήγοροί τους αλλά και ποιες ήταν οι συγκε

κριμένες κατηγορίες. Και έχουμε υπόψη μας αρκετά ονόματα μεταξύ των οποίων θα 

αναφέρω μερικά παραδείγματα τα οποία αποδεικνύουν στην πράξη την όλη συμπε

ριφορά που επιδείχθηκε τότε και το πόσο μεγάλη θυματοποίηση υπήρξε για 

ορισμένα άτομα. 

Υπάλληλος Σχολικής Εφορείας στην Πόλη Χρυσοχούς, φοιτητής νομικής 

σχολής, μετέβη στο εξωτερικό στις 18 Μα·ίου 1974 και επέστρεψε στις 19 Ιουλίου 
1974. Οι σφραγίδες επί του διαβατηρίου του της Κυπριακής Δημοκρατίας είναι 
εμφανείς. Και όμως αυτός ο άνΟρωπος καταδικάστηκε για παράνομες προπαρα

σκευαστικές ενέργειες και για συμμετοχή στο πραξικόπημα. Αν είναι δυνατό. Και 

όμως είναι δυνατό. Αυτό τον άνΟρωπο καταδικάσατε και αυτό τον άνΟρωπο επιμέ

νετε μέχρι σήμερα να καταδικάζετε. 
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Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Μα, κύριε Πρόεδρε, λέει ότι τον καταδικάσαμε. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Τον καταδικάζετε ακόμα και σήμερα με τη συμπεριφορά σας, κύριε Αγαπίου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κυριάκος Δαμιανού από το Νέο Χωρίο Πάφου, διδάσκαλος. Αυτός ο 

άνθρωπος καταδικάστηκε, γιατί δόΟηκε μια μαρτυρία από συγκεκριμένο κάτοικο της 

Γιόλου της επαρχίας Πάφου. Το πληροφορήΟηκε μετά την απόλυσή του ο εν λόγω 

δάσκαλος και πράγματι παίρνοντας μια ομάδα από τρία άτομα φίλους του μετέβη 

στο χωρίο Γιόλου και εκεί ζήτησε να μάΟει ποιο ήταν το συγκεκριμένο πρόσωπο. 

Και πράγματι του το υπέδειξαν. Κάθησε δίπλα του και είπε: "Γεια σας αγαπητοί 

φίλοι". Επέμενε και ο άλλος έκπληκτος του λέει: "Μα δε σε γνωρίζω". "Εμένα τον 

Κυριάκο Δαμιανού δε με γνωρίζεις;" "Όχι, πρώτη φορά σε βλέπω". Αυτή είναι η 

στιχομυθία επί λέξει και τη μεταφέρω ενώπιον της Βουλής. "Δε σε γνωρίζω". Επανα

λαμβάνει: "Εμένα δε με γνωρίζεις αγαπητέ μου φίλε;" "Όχι, πρώτη φορά σε βλέπω". 

Και αυτά ενώπιον πολλών μαρτύρων. "Μήπως το όνομα Κυριάκος Δαμιανού, 

δάσκαλος από το Νέο Χωρίο Πάφου, λέει τίποτα;" Τα έχασε πράγματι. Άλλαξε 

χρώμα. "Σε παρακαλώ, επιτέλους αφήστε με ήσυχο. Αρκετά τραβώ για μήνες και δεν 

μπορώ να κοιμηθώ." Και πράγματι ο άνΟρωπος απολογήθηκε και απεκάλυψε το όλο 

σχέδιο και τη σκευωρία εναντίον αυτού του ανΟρώπου. Και αυτά τα πράγματα 

ενώπιον όχι ενός και δύο και τριών, ενώπιον δεκάδων θαμώνων του καφενείου. 

Είναι γεγονός και πραγματικότητα, αγαπητοί συνάδελφοι, και προχωρώ παρακάτω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Κωνσταντίνου, δε θα σας διακόψω, παρακαλώ να μην πάρουμε όλες τις 

περιπτώσεις για να τις αναλύσουμε, διότι νομίζω πως ... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θα πάρουμε όλες τις περιπτώσεις. Κύριε Πρόεδρε, σε λίγο 

θα ακούσετε και εσείς, θα ακούσουν και όλοι οι συνάδελφοι, αυτό το έγγραφο λέει 

πολλά, πάρα πολλά. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Χριστόφια, σας παρακαλώ κάνετε λίγη υπομονή και θα ακούσετε και θα 

εκπλαγείτε ίσως, γιατί ίσως δε γνωρίζετε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε συνάδελφε, εγώ θα παρακαλέσω την Προεδρία ακριβώς, τον κ. Πρόεδρο, 

να σας αφήσει να πείτε ό,ΤΙ θέλετε. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Δε θα πω πολλά, θα πω λίγα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Αυτό είναι που λέω. Να διαβάσετε όσα Οέλετε και να πείτε ό,ΤΙ θέλετε. Δεν έχω 

καμιά αντίρρηση. Αυτό είναι που παρακαλώ τον Πρόεδρο. 
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Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

Θα πω λίγα από τα πολλά παραδείγματα. Ακούστε όμως με προσοχή αυτό το 

οποίο θα σας διαβάσω τώρα. Θα το διαβάσω σιγά σιγά και παρακαλώ λίγη προσοχή 

από μέρους σας, για να με ακούσετε. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Μα είναι δυνατή η φωνή σας. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Ευχαριστώ κύριε. 

Ελήφθη στο Προεδρικό Γραφείο 29.2.1980. Αυτό το έγγραφο μου το παρέδωσε 
ο κ. Αλέκος Μαρκίδης, Γενικός Γραμματέας του κόμματος πριν από λίγο. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Εισήλθε στα αρχεία του κράτους ο κ. Μαρκίδης και δίδει έγγραφα της Προε

δρίας; Πρέπει να εξηγήσει πού βρίσκει τα έγγραφα του κράτους και τα διανέμει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Ευσταθίου, αφήστε τον να καταθέσει τον κ. Κωνσταντίνου ό,ΤΙ έχει. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Ευσταθίου, το πρόβλημα δεν είναι πώς βρίσκεται στα χέρια μας. Το 

πρόβλημα είναι το περιεχόμενο αυτού του εγγράφου. ΊΌ περιεχόμενο μας ενδια

φέρει. Και ακούστε σας παρακαλώ. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ναι, αυτό είναι το πρόβλημα. Πού το βρήκα είναι άλλη υπόθεση. Μην ξεχάσετε 

ότι ορισμένοι μας είπαν ότι όλα αυτά τα έγγραφα τα κατέθεσαν στο δικαστήριο, στη 

σχετική δίκη όπου υπάρχουν και τα πρακτικά και όπου υπάρχει και το τι είπετε 

εσείς για τις απολύσεις αυτών των ανθρώπων. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Το λέει η απόφαση του δικαστηρίου, συνάδελφε, δεν το λέω εγώ. Οι δικαστές, η 

ολομέλεια λέει και είδαμε τους φακέλους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ να τερματιστεί η συζήτηση σ' αυτό το σημείο και να συνεχίσει ο 

ομιλητής. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Σας παρακαλώ, ακούστε με προσοχή. Δώστε μου το δικαίωμα να σας διαβάσω. 

'Έξοχώτατον Πρόεδρον Κυπριακής Δημοκρατίας, 

Λευκωσία. 

Εξοχώτατε, 

Εμείς οι υπογεγραμμένοι κάτοικοι και παράγοντες Νέου Χωρίου Πάφου και 

περιφερείας Πόλεως Χρυσοχούς, διά της παρούσης μας δηλούμεν ότι η απόλυσις 

του ομοχωρίου μας Κυριάκου Δαμιανού, διδασκάλου, από την θέσιν του, μέσα στα 
πλαίσια της κάθαρσης που εξήγγειλε η κυβέρνησίς μας είναι άδικη, καθ' ότι εξ' όσων 

είμαστε σε θέση να γνωρίζομεν καλύτερα παντός άλλου σαν χωριανοί και συντο

πίτες του, ο ως άνω διδάσκαλος δεν έλαβε μέρος στο πραξικόπημα Παρουσιάστηκε 

μόνο στις 20 Ιουλίου του 1974, όταν κλήθηκε από την Εθνική Φρουρά, για να υπερα
σπίσει την πατρίδα μας. 



1984 

Δραττόμεθα της ευκαιρίας αυτής, για να σας εκφράσομεν την αμέριστη 

υποστήριξη και συμπαράστασή μας προς το δύσκολο έργο που επιτελείτε και παρα

καλούμε να επέμβετε, για να θέσετε τέρμα στο δράμα μιας οικογενείας και την 

προσβολή ενός χωριού, του οποίου οι κάτοικοι είναι όλοι δημοκρατικοί και νομιμό

φρονες." 

Και ο Δημοκρατικός Συναγερμός, και το τονίζω αυτό, το 1980 είχε μόλις 
είκοσι ψηφοφόρους στο εν λόγω χωριό. Αλλά ακούστε παρακάτω. 

"Διατελούμεν μετά πάσης τιμής, 

Πρόεδρος και Μέλη Χωριτικής Αρχής". Υπάρχει η υπογραφή του Προέδρου, 

Παρασκευά, Χατζηπέτρου, Χατζηπαύλου, Μ. Πεγειώτη. 

Πρόεδρος και Μέλη Εκκλησιαστικής Επιτροπής. Παπάκυριακος Μιχαήλ, 

Ονησίφορος Θωμά, Λο·ίζος Μεννές, Χαράλαμπος Αλεξίου και Στέφανος Δημοσθέ

νους. 

Γραμματέας και Μέλη Συνεργατικής Νέου Χωρίου. Μηνάς Ματθαίου, Χατζη
κωστής Παναγή, Μιχάλης Πεγειώτης, Γεώργιος Ζασκαρίδης. 

Οι κάτοικοι Νέου Χωρίου Πάφου και ακολουθούν -να σας πω και τον αριθμό-

168 υπογραφές και ο Δημοκρατικός Συναγερμός το 1980 είχεν είκοσι ψηφοφόρους. 

Χωρι τικές και Δημοτικές Αρχές Πόλεως Χρυσοχούς και Περιχώρων. Δημοτική 

Αρχή Πόλεως. Παύλος Σεραφείδης, Δήμαρχος. Υπάρχει μια υπογραφή που δεν 

μπορώ να διαβάσω το όνομα. Χαράλαμπος Φιλίππου και ακόμα μια υπογραφή. 

Χωριτική Αρχή Πόλεως Χρυσοχούς, υπάρχουν υπογραφές. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Μουκτάρη του ΑΚΕΛ είχε; 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Ναι, ήταν κοινοτάρχης του ΑΚΕΛ βεβαίως. Δικός σας κοινοτάρχης, κύριοι. 

Μου διέφυγε. Ευχαριστώ, κύριε Αναστασιάδη. 

Χωριτική Αρχή Κινούσας Πάφου. Πρόεδρος και Μέλη Χωριτικής Αρχής. 

Χωριτική Αρχή Περιστερώνας. Δικοί σας, κύριοι, κοινοτάρχες και μέλη Χωρι

τικής Αρχής. 

Χωριτική Αρχή Παχυάμμου, δικοί σας, κύριοι, οι οποίοι υπογράφουν εδώ, 

είναι ευκρινές και μπορώ να το θέσω στη διάΟεσή σας, του οποιουδήποτε, να τα 

δείτε αυτά τα πράγματα. Θα κατατεθεί στη Γραμματεία. 

Μιλήσατε και δεν είχατε την ευαισθησία να αντιδράσετε, όταν ο υποψήφιός 

σας, ο πρώην Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας κ. Βασιλείου, χρησιμοποιούσε 
σαν μέσο για την εκλογή του -και εσείς σίγουρα ασπαζόσαστε αυτή την τακτική και 

βοηθούσατε σ' αυτή την τακτική- άτομα τα οποία έτυχε τότε να ήταν, σύμφωνα με 

σας, πραξικοπηματίες. Και έχουμε πολύ γνωστά ονόματα. Γνωστός παράγοντας, 

αρχιταμίας της ΕΟΚΑ Β' από τη Λάρνακα στο σπίτι του οποίου ... 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Καλά, αυτός είναι δεξιός. 

Κ . ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Σας παρακαλώ, κύριε Αναστασιάδη. 

Στο σπίτι του οποίου ο κ. Βασιλείου συνοδευόμενος από παράγοντες και στελέχη 

του ΑΚΕΛ μετέβη σε κόκτε·ίλ πάρτυ που ο ίδιος προετοίμασε για να αποσπάσει ψηφο

φόρους. Θέλετε και το όνομα του κυρίου παράγοντα; Δε σας το λέω. Το ξέρετε. 
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Γνωστότατος παράγοντας από την πόλη της Λεμεσού το 1988 βρισκόταν στην 
εξέδρα του κ. Βασιλείου, δίπλα από σας, κύριοι παράγοντες του ΑΚΕΛ. Τον ξέρετε 

και αυτόν. Και δεν αντιδράσατε τότε και δεν είχατε τη στοιχειώδη ευαισθησία να 

αντιδράσετε ή να διαχωρίσετε τη θέση σας και αντιδράσατε φέτος κατά τη διάρκεια 

του προεκλογικού, όταν αυτός ο παράγοντας άλλαξε στρατόπεδο. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Έγινε αμετανόητος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, μην παρεμβαίνετε, όταν μιλά ένας αγορητής. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Και η μετάνοια φαίνεται ότι είχε τελειώσει και επανήλθε πίσω υποστηρίζοντας 

την υποψηφιότητα του κ. Κληρίδη. Και τότε και η Χαραυγή και άλλα όργανα δικά 

σας άρχισαν να βάλλουν ότι οι πραξικοπηματίες υποστηρίζουν την υποψηφιότητα 

του κ. Κληρίδη. Δηλαδή ήταν πραξικοπηματίας, μετανόησε, ήταν εντάξει, και εκ των 

υστέρων επανήλΟε στην κόλαση. 

Υπάρχουν πάρα πολλά παραδείγματα παραγόντων που ήταν "πραξικοπημα

τίες" και οι οποίοι σύμφωνα με σας υποστήριξαν την υποψηφιότητα του κ. Βασι

λείου και εσείς δεν αντιδράσατε αλλά συναγελάζεστο μαζί τους, ζητούσατε την 

υποστήριξή τους, την είχατε και κατηγορείτε συνάμα και ταυτόχρονα άλλους ότι 

είναι πραξικοπηματίες και ότι συνεργάστηκαν και υποστήριξαν το Δημοκρατικό 

Συναγερμό. 

Στην Έμπα της Πάφου, στην παρουσία του αγαπητού συνάδελφου Λάκη 

Θεοδούλου, ο κ. Βασιλείου στην προσπάΟειά του να πάρει ψηφοφόρους -και πολύ 

καλά έκαμε- μπήκε στο οίκημα του Δημοκρατικού Συναγερμού και εκεί ερωτηθείς 

από έναν εκ των 62: '"Πού βρίσκεται το Οέμα μας, κύριε Πρόεδρε, αφού μας δώσατε 
υποσχέσεις ότι θα το λύσετε; "Είχε παρέμβη τότε γνωστότατος παράγοντας της 

Πάφου ο οποίος παλαιότερα ήταν δικός μας, δεν το κρύβω, αλλά εσείς τον αποσπά

σατε. Και τον ξέρεις, αγαπητέ συνάδελφε, ποιος ήταν αυτός ο οποίος έκανε το μεσο

λαβητή για την προώΘηση και λύση του προβλήματος των 62 και ο οποίος έδινε 
αφειδώς υποσχέσεις. Τότε ο κ. Βασιλείου απάντησε και είπε: "Μα, αφού σας είπα 

ότι το πρόβλημά σας Θα επιλυΘεί σίγουρα και σύντομα, γιατί βιάζεστε; Άστε το και 

Θα λυΘεί". Και ο παράγοντας ο δικός σας απευθυνόμενος στον έναν εκ των 62 του 
είπε: "Μα είσαι βλάκας; Δεν σου είπα να μην πεις τίποτε τώρα και ότι για το θέμα 

πήρα υποσχέσεις και από τον Υπουργό Άμυνας ο οποίος ήταν παρών, παρευρί

σκετο, αγαπητέ συνάδελφε και από άλλους ότι Οα λυΘεί; Τι το επαναφέρεις τώρα; 

Δεν είναι ώρα να το αναφέρεις." Και σε επικαλούμε και εσένα, αγαπητέ συνάδελφε. 

Λ. ΘΕΟΔΟΥ ΛΟΥ: 

Μου επιτρέπεις, συνάδελφε; 

Απλώς για να φανεί η αλήΘεια, αγαπητέ συνάδελφε. Παρόλο που αυτή η 

ιστορία έχει λεχθεί και στην Πάφο και έχει απαντηΘεί, πρέπει να πω ότι ο συνά

δελφος δεν ήταν παρών, ενώ εγώ στην προεκλογική επίσκεψη του τέως Προέδρου 

στην Έμπα ήμουν παρών. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Σίγουρα δε θα ήμουν παρών. Θα έκαμνα προεκλογικό του Βασιλείου; 

(Γέλια) 
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Λ. ΘΕΟΔΟΥ ΛΟΥ: 

Ήταν ένας από τους 61 παρών ο οποίος ναι, υπέβαλε την ερώτηση κατά πόσο 
ο Πρόεδρος, ο τέως Πρό~δρoς, θα τους έλυε το πρόβλημα της αποκατάστασης -και 

έχω δηλώσει και ξανά και το δηλώνω και τώρα-όΤι η δήλωσή του και προς τιμή του 

ήταν ότι αυτό το θέμα αφορά τη δικαιοσύνη. Δεν έχει πει αυτά που λέει ένας από 

τους 61 που χρησιμοποιεί ο συνάδελφος Κωνσταντίνου. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν είναι ένας από τους 61 που τα λέει. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Εν πάση περιπτώσει, αγαπητοί συνάδελφοι, δε θα συνεχίσω. Εξάλλου επί της 

ουσίας του θέματος έχουν μιλήσει επί αρκετόν άλλοι συνάδελφοι του Δημοκρατικού 

Συναγερμού οι οποίοι ξεκάθαρα τοποθετήΟηκαν και ανέφεραν όλα εκείνα τα παρα

δείγματα και τη νομική πτυχή του Οέματος και πράγματι απέδειξαν ότι πολύ σωστά 

η κυβέρνηση έθεσε με την απόφασή της τέρμα σε ένα δράμα για το οποίο επηρεάζεται 

ένας μεγάλος αριθμός οικογενειών. Γιατί εμείς λέμε ναι, να αποδοθεί δικαιοσύνη 

και όσοι είναι ένοχοι έπρεπε ήδη να είχαν καταδικαστεί. Αλλά σε καμιά περίπτωση 

δεν πρέπει να θυματοποιηθούν αθώοι. Και η ίδια η δικονομία μιλά και λέει ότι είναι 

καλύτερα να αθωωθούν χίλιοι ένοχοι παρά να καταδικαστεί ένας αθώος. Τίποτε 

άλλο δε θέλω να προσθέσω παρά να επαναλάβω ότι η κυβέρνηση ορθώς έπραξε, 

γιατί είχε δικαίωμα και υποχρέωση έναντι αυτών των ατόμων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Λυσσαρίδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, δεν είχα πρόθεση να επανέλθω, όμως το 

θέμα πήρε μια ευρύτερη έκταση κι είμαι υποχρεωμένος να επανέλθω. 

Προβλήθηκε το επιχείρημα ότι η ενέργεια της κυβέρνησης ισοδυναμούσε με 

προσπάθεια δικαίωσης του πραξικοπήματος. Μερικοί συνάδελφοι του Δημοκρα

τικού Συναγερμού απέκρουσαν αυτή τη Οέση, όμως άλλοι και μέσα στη Βουλή 

επιχείρησαν ακριβώς αυτό που φαίνεται να επιδίωκε η κυβερνητική απόφαση, 

δηλαδή τη δικαίωση του πραξικοπήματος μέσα από το βήμα της Βουλής, παρά τις 

φραστικές εντελώς υποκριτικές καταδίκες. 

Πρέπει να τονίσω ότι υπήρχε ήδη μια ανατροπή ηθικών αξιών και πριν από 

αυτή την υπόθεση, με την ουσιαστική επιβράβευση των ενόχων και την ταλαιπωρία 

των θυμάτων. Εν ονόματι μιας, όπως φαίνεται τώρα, κατ' επίφαση εθνικής 

ενότητας, επετράπη σε ένοχους και συνένοχους, σε υπεύθυνους και συνυπεύθυνους 

να προβληθούν στο πολιτικό, στο κρατικό και στο κοινωνικό προσκήνιο. Στο όνομα 

μιας μονόπλευρης λήΟης επετράπη σε κατηγορούμενους να μετατραπούν σε τιμητές. 

Επετράπη στους εκφραστές της παρανομίας και της επακόλουθης προδοσίας να 

ζητούν ευθύνες από τα Ούματα. Οι δολοφόνοι ζητούν ευθύνες από τους δολοφονημέ

νους, γιατί τους εξανάγκασαν να τους δολοφονήσουν. Οι καταλυτές της δημοκρα

τίας και της νομιμότητας ζητούν ευθύνες από εκείνους που με τίμημα ακόμα και τη 

ζωή τους προασπίστηκαν τη νομιμότητα, τη δημοκρατία και την εθνική επιβίωση. Οι 

Κουππήδες ζητούν ευΟύνες από το Φωτίου, οι γνωστοί άγνωστοι δολοφόνοι του 

Δώρου ζητούν ευΟύνες από το Δώρο. 
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Τώρα λέω φθάνει πια. Έχει και η υπομονή και η ανοχή τα όριά της. Τώρα, 

πολιτικά να ανοίξουμε το Φάκελο της Κύπρου. Κι αν χρειαστεί, έστω και χωρίς 

διαδικασίες, από το λα'ίκό βήμα της Βουλής, να φτάσουμε ως το βάθος. Ως εκείνους 

που άμεσα ή έμμεσα προπαρασκεύασαν το πραξικόπημα ή είχαν την άλφα ή βήτα 

συμμετοχή ή ανέλαβαν ρόλο μετά το πραξικόπημα και το μεταπραξικόπημα. Γιατί 

λέχθηκε από αυτό το βήμα "μα κάποιοι από αυτούς δεν ήταν καν εδώ, όταν πράγ

ματι εμφανιζόταν το πραξικόπημα". Μα το πραξικόπημα δεν ήταν μια στιγμιαία 

υπόθεση. Το πραξικόπημα προπαρασκευάστηκε από μακρού, κι αν κάποιοι ήταν 

ένοχοι για την προπαρασκευή του, είναι ένοχοι και επιβάλλεται να τιμωρηθούν. 

Φτάσαμε στο σημείο ύποπτοι, για να είμαι επιεικής, να χρησιμοποιούν το λα'ίκό 

βήμα και να κατανέμουν ευθύνες. Προκάλεσαν. θα έχουν την απάντηση στην 

πρόκληση. 

Είναι κανόνας οι πραξικοπηματίες να μέμφονται τις δημοκρατικές κυβερνή

σεις που τάχατες, με τη στάση τους ή τις παραλείψεις τους, ανάγκασαν τους διάφο

ρους πατριώτες, Πινοσέτ, Ιντί Αμίν, Παπαδόπουλο -εδώ αφήνω ανοικτό το θέμα 

όλων των ανάλογων ονομάτων στην Κύπρο- να αναλάβουν να βάλουν στο γύψο τις 

δημοκρατικές κυβερνήσεις και τις δημοκρατικές διαδικασίες, για να σώσουν τον 

τόπο ή για να εκπληρώσουν τα ανεκπλήρωτα οράματα του λαού. Αυτή είναι η 

μόνιμη τοποθέτηση κάΟε πραξικοπήματος και κάΟε παρανομίας. Φτάνει. Δολοφονή

σατε τη λήθη. Θα έχετε τη νέμεση. Ναι. Απαιτούμε να ανοίξει ο Φάκελος της Κύπρου 

και να τιμωρηθούν οι πραγματικοί ένοχοι, για να πάψει ο ιστορικός εφιάλτης των 

απλών ανθρώπων που πράγματι παρασύρθηκαν και τους οποίους κι η ιστορία κι 

εμείς απόλυτα συγχωρούμε. 

Καλασνικοφόροι πραξικοπηματίες κατηγορούν εκείνους που αντιστάθηκαν. 

Κι ας μην κρύπτονται πίσω από την ηρω'ίκή και αντιαποικιοκρατική ΕΟΚΑ. Αυτή 

την τιμούμε. Γι' αυτή αισΟανόμαστε τιμή και περηφάνεια, γιατί ανήκαμε στις τάξεις 

της. Όμως η συμμετοχή σ' έναν υπέροχο αγώνα δεν προσφέρει άφεση για μελλοντικά 

εγκλήματα. Ο Τσολάκογλου και ο Πετέν κρίΟηκαν τελικά από την τελευταία σελίδα 

της ιστορίας τους. 

Δεν υπάρχει δικαιολογητικό ότι δεν πρέπει να φωτίσουμε όλες τις πτυχές της 

προδοσίας, γιατί, όπως λέχθηκε, υπάρχουν μηχανισμοί ξένων που θα μας παραλύ

σουν. Δεν είναι μυστικός ο ρόλος του Κίσσινγκερ. Από αυτό το βήμα, την επομένη 

του πραξικοπήματος, ανέλυσα το ρόλο του συντονιστή της δίδυμης φάσης της 

προδοσίας (του πραξικοπήματος και της εισβολής) από τον τότε Υπουργό Εξωτε

ρικών των Ηνωμένων Πολιτειών. Κι αυτό δε μας φέρνει σε αντιπαράθεση με την 

αμερικανική κυβέρνηση, γιατί τώρα ούτε εκείνοι ούτε το Κογκρέσσο εγκρίνει συνω

μοτικές ενέργειες ενάντια σε άλλους λαούς, έστω κι αν έγιναν από τα πιο επίσημα 

χέρια. Εκεί άνοιξαν φάκελοι για το Ιράνγκε'ίτ κι όταν ακόμη ο φάκελος έφθανε 

μέχρι και τον Πρόεδρο των Ηνωμένων Πολιτειών. Και πέρασαν νόμοι που στερούν 

πια από τη CIA το δικαίωμα ανάληψης τέτοιων ανατρεπτικών ενεργειών. 

Θεωρήθηκε επίτευγμα η ένταξη των πραξικοπηματιών στο Δημοκρατικό Συνα

γερμό χωρίς μετάνοια και χωρίς διαφοροποίηση -κι εδώ αποδείχθηκε ότι δεν 

υπάρχει ούτε μετάνοια ούτε διαφοροποίηση, γιατί εμείς και τους μετανοημένους και 

τους διαφοροποιημένους είμαστε έτοιμοι να τους συγχωρήσουμε- γιατί μας είπαν 

πως έτσι δε συνέχισαν το εγκληματικό έργο τους. 
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Επίτευγμα λοιπόν Οα ήταν και αν ο Αλ Καπόνε γινόταν αρχιαστυνόμος της 

αμερικανικής αστυνομίας. Επίτευγμα αν ο Κου'ίνσλινγκ, για λόγους εθνικής 

ενότητας, γινόταν υπουργός αντί να εκτελεστεί. Επίτευγμα αν ο Εφιάλτης -αφού 

κατέφυγαν στην αρχαία ελληνική ιστορία- σιτιζόταν στο πρυτανείο. Μας λένε πως 

δεν είμαστε οι κατάλληλοι να δίνουμε συγχωροχάρτια. Όμως είμαστε οι κατάλ

ληλοι, γιατί υπήρξαμε τα κατ' εξοχήν Ούματα της προδοσίας και των δολοφονιών. 

Και δώσαμε συγχωροχάρτι με το αίμα ακόμα αστέγνωτο. Δε θα δεχΟούμε όμως 

προκλήσεις από αμετανόητους ούτε πλαστογράφηση της ιστορίας. 

Όλοι συμφωνούμε ότι έχουμε και πρέπει να έχουμε ένα βασικό πρόβλημα, την 

κατοχή. Και όλοι Οέλουμε να εστιάσουμε την προσοχή μας στην κοινή προσπάΟεια 

τερματισμού της. Κι είναι με αυτό το γνώμονα που δεχΟήκαμε να καταπνίξουμε και 

αγανάκτηση και πικρία και παράπονο. Είναι γι' αυτό που δεχΟήκαμε κάποια μορφή 

λήθης. Ποιος όμως άναψε τον σπινΟήρα για την έκρηξη του ηφαιστείου και ποιος 

τώρα προκαλεί με την τόσο χοντροκομμένη ανατροπή των ηΟικών αξιών; 

Κύριοι συνάδελφοι, όταν οι ένοχοι σιωπούν, η άφεση έχει τη Οέση της. Όταν 

οι ένοχοι προκαλούν, η νέμεση αφυπνίζεται. 

Απαντώ στα επιχειρήματα, όπως τα άκουσα εδώ, χρονολογικά κι όχι κατά 

ομάδες. Επειδή λέχθηκε ότι κάποτε τό τότε κόμμα της δεξιάς αποκλείστηκε από την 

παρουσία του σ' αυτή τη Βουλή, Οέλω κι επίσημα από αυτό το βήμα να δηλώσω ότι 

εμείς διαφωνήσαμε. Και μάλιστα, για να επισημάνουμε τη διαφωνία μας, βάλαμε 

υποψηφιότητα χωριστά σε δυο επαρχίες, γνωρίζοντας ποια Οα ήταν τα εκλογικά 

αποτελέσματα. 

Θα πρέπει να πω με πικρία πως λέχΟηκε με Χάποια σκοπιμότητα η αναφορά 

για το ποσοστό της ΕΔΕΚ που ψήφισε Κληρίδη. Παρεμπιπτόντως το ποσοστό της 

ΕΔΕΚ που ψήφισε Κληρίδη είναι περίπου το ίδιο με εκείνο που δεν ψήφισε Λυσσα

ρίδη στις προεδρικές εκλογές και επομένως δεν είχαν υπόψη τους για το Οέμα των 

62 και τώρα θα αισΟάνονται δυστυχείς. Κακό παράδειγμα και αχρείαστο. 

Η ιστορία ξεκινά από πριν. Αν πράγματι κάποιοι δεν ήΟελαν να έχουμε αυτά 

τα αποτελέσματα Οα είχαν δράσει διαφορετικά -χι εγώ λέω πως Οα αισΟάνεται 

πικρία η τότε ηγεσία του ΑΚΕΛ- γιατί ονομάζοντας τον κ. Κληρίδη καλό καραβο

κύρη, του επέτρεψαν σήμερα να είναι Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοχρατίας. Και 

φυσικά και ο κ. J3ασιλείου που για 4 χρόνια Ι1ταν ομοτράπεζος του κ. Κληρίδη. Ναι, 
υπάρχουν πολιτικά λάΟη. 

ΛέχΟηκε ορΟά ότι η απόφαση της κυβέρνησης Κυπριανού ήταν συμβολική. Ναι, 

ήταν. Μια έστω ελαφρά καταδίκη του πραξικοπι1ματος. Και ο συνάδελφος κ. Ομήρου 

σας είπε τι Οέλαμε εμείς τότε. Ναι, Οεωρούσαμε το νόμο ανεπαρχή. Αυτό δε σημαίνει 

ότι δε θέλαμε την τιμωρία. Θέλαμε ακόμα πιο έντονα την ηΟική τιμωρία του πραξι

κοπήματος, γιατί και τότε δεν αναζητούσαμε τιμωρίες ποινικές για λόγους λήΟης 

και ομοψυχίας. Ζητούσαμε τουλάχιστον μια ηΟΙΧΙ1 πολιτιχή καταδίκη του πραξικο

πήματος και τιμωρία των συνειδητών που έλαβαν μέρος στο πραξικόπημα. Κι ας μη 

μας λένε πως όλα ήλΟαν από την Ελλάδα. Χωρίς τη συμμετοχή υψηλών παραγόντων 

της πολιτικής ζωής αυτού του τόπου, δε Οα μπορούσε η τότε χούντα να κάνει την 

προδοσία που έκανε. Εκεί συνειδητά κι εδώ κάποιοι συνειδητά και κάποιοι ασυνεί

δητα, γιατί εκείνοι ήταν τότε υποχείρια αυτού που είπα πριν, της δίδυμης συνωμο

σίας του Κίσσινγκερ. 



1989 

Έγιναν αναδρομές στο παρελθόν και είναι αυτό που με ανάγκασε, για πρώτη 

φορά σ' αυτή τη νέα Βουλή, να βγω στο βήμα με αυτές τις προθέσεις και με αυτή την 

ένταση που ομολογώ πως για χρόνια είχα αφήσει στο περιθώριο. 

Συμβολική λοιπόν η στάση της κυβέρνησης τότε. Σωστά. Συμβολική και η 

στάση της τωρινής κυβέρνησης για δικαίωση του πραξικοπήματος. Τα νομικά να 

μένουν. Το μήνυμα είναι απλό. Αυτή η πράξη είναι μια δικαίωση του πραξικοπή

ματος. Τα άλλα είναι εκ του πονηρού. 

Φτάσαμε και πάλι στο τραγελαφικό σημείο οι εγκληματίες της ΕΟΚΑ Β' να 

εξισώνονται με τις νόμιμες δυνάμεις του κράτους. Και μάλιστα βία ήταν το κράτος 

και αντιβία η δικαιολογημένη αντίσταση. Έτσι λοιπόν () Μακάριος, σύμφωνα με 
αυτή τη λογική, είναι υπεύθυνος για το πραξικόπημα. Μάλιστα κάποιος από αυτό 

το βήμα περίπου μας το είπε: ''Ο Μακάριος φταίει για το πραξικόπημα". Όπως και 

οι δολοφονημένοι φταίνε, γιατί δολοφονήΟηκαν. Ο Μακάριος, που είτε το παραδέ

χονται είτε όχι, είτε διαφωνούσανε είτε συμφωνούσανε, απολάμβανε της εμπιστο

σύνης και υπερψήφισης της καταπληκτικής πλειοψηφίας του Κυπριακού λαού. 

Χρειαζόταν οτιδήποτε άλλο, όταν η τεράστια πλειοψηφία αυτού του λαού του έδινε 

πλήρη πολιτική υποστήριξη; 

Έγινε αναφορά με Ορασύτητα σε ομάδες Λυσσαρίδη μέσα σ' έναν κοινό κατά

λογο με τις εγκληματικές ομάδες τις οποίες πρέπει να γνωρίζει πολί) καλά ο αναφο

ρέας. Οι ομάδες Λυσσαρίδη που λευτέρωσαν τον Πενταδάκτυλο ήταν νόμιμες δυνά

μεις του κράτους που εκπαιδεύτηκαν από 'Ελληνες αξιωματικούς με επικεφαλής τον 

Πούλιο, ο οποίος δολοφονήΟηκε από τους Τούρκους στην Αμμόχωστο. 

Αυτά για την ιστορία. Και δε Οα δεχΟώ ποτέ πλαστογράφηση της ιστορίας. 

Όχι γιατί με αφορά, αλλά γιατί αφορά αυτό το λαό και δεν μπορούμε ποτέ να 

επιτρέψουμε οι καταλύτες της δημοκρατίας, οι ένοχοι, αυτή τη στιγμή να ζητούν να 

βάλουν στο εδώλιο εκείνους που έδωσαν τη ζωής τους, για να προασπίσουν τη δημο

κρατία και την ελευΟερία σε όλα τα στάδια της πολιτικής ύπαρξης της Κυπριακής 

Δ ημοκρα τίας . 

Βέβαια είχαμε και μια άλλη αρνητική σελίδα. ΑντισταΟήκαμε στο προσφιλές 

πραξικόπημα και έτσι αναγκάσαμε τους πατριώτες πραξικοπηματίες να μας δολο

φονήσουν. Απολογούμαστε. 

ΑναφέρΟηκαν στην ελληνική μεραρχία κι αυτό μου δίνει την ευκαιρία να 

αναφερθώ στα ανόητα δημοσιε-l'Jματα της εφημερίδας ''Αλήθεια'' για τη στάση μας. 

Όχι μόνο δεν πανηγυρίσαμε, όπως επανειλημμένα αναφέρει, αλλά δήλωνα επίσημα 

και ενυπόγραφα τότε, ότι είναι από τις πιο Ολιβερές και αναξιοπρεπείς πράξεις 

στην ελληνική ιστορία. Να υπενθυμίσω ότι αν κάποιος υπεράσπιζε την προδοτική 

χούντα ήταν υπερέλληνας και πατριώτης και όποιος αντιστεκόταν ήταν ανθέλληνας. 

Έτσι η μεγάλη πλειοψηφία του ελληνικού λαού βαφτιζόταν από τους εδώ χουντι

κούς και μετέπειτα πραξικοπηματίες ως ανΟέλληνες. Ένας ολάκερος λαός ήταν 

αντιλαός. 

Όσα λέχθηκαν για συνενοχή όλων αποτελούν παιδαριώδη προσπάθεια δικαί

ωσης του πραξικοπήματος. Με το να λέμε" είμαστε όλοι ένοχοι", που εκ πρώτης 

όψεως φαίνεται ως αυτοκριτική, μπαίνουν εγκληματίες και θύματα στο ίδιο τσου

βάλι. 

Όσον αφορά τη δολοφονία κάποιων αγωνιστών στη Λεμεσό, κάτι πρέπει να 

ήξερε ο κάποτε συναρχηγός του κόμματος της δεξιάς και κάτι πρέπει να ήξερε και ο 

αναφέρας. 



1990 

Η βία, μας λένε, υπήρχε πριν εμφανιστεί η ένοπλη αντιπολίτευση. Σικ. Ένοπλη 

αντιπολίτευση. Και ο Φωτίου πώς δολοφονήΟηκε; Με αφορισμούς ή με όπλα; 

Μας είπαν, και σωστά, ότι οι εγκλωβισμένοι πρέπει να απορούν με τα συμβαί

νοντα στην Κύπρο και στη Βουλή, όταν αυτοί που τους κατάντησαν εγκλωβισμένους 

ζητούν δικαίωση, κι όχι γιατί η Βουλή ασχολείται με το να μην επιτρέψει τη 

δικαίωση εκείνων που τους έκαναν εγκλωβισμένους. 

Με τη λογική "τι θα πειράξει, αν επαναπροσληφθούν οι 62" μας είπαν θα 
χαλάσει και η δημοκρατία, που άλλωστε έχει την ικανότητα να απορροφά κι αυτά τα 

στοιχεία. Και τότε τι θα βλάψει αν ο συνταγματάρχης Παπαδόπουλος ή ο Ιωαννίδης 

επανέλθουν στο στράτευμα; 

Η χούντα προσπάθησε επανειλημμένα, με τη συμμετοχή πρακτόρων, να δολο

φονήσει το Μακάριο. Τώρα ο Μακάριος είναι χουντικός. ΦΟάσαμε και σ' αυτό το 

σημείο. Επειδή ο Μακάριος, στην προσπάΟειά του να διασώσει τον Κυπριακό Ελλη

νισμό ήξερε, ή νόμιζε ότι ήξερε, μέχρι ποιου σημείου Οα έπρεπε να έχει ή να μην έχει 

σχέσεις με μια δικτατορική κυβέρνηση, τώρα ο Μακάριος έγινε χουντικός. Αν χρεια

στεί θα επανέλθω σ' αυτό, γιατί έχω την προσωπική μου μαρτυρία για το πώς αισθα

νόταν ο Μακάριος για τη χούντα . 

Το πιο φαιδρό είναι το πως επειδή ο Μακάριος δέχθηκε να καταδικαστεί κάθε 

μορφή βίας, καταδίκασε και τον εαυτό του, γιατί κι αυτός ασκούσε βία . Ο Μακάριος 

του 96% χρειαζόταν να ασκήσει βία για να κρατήσει το πολιτικό του αξίωμα! 

Λέχθηκε ακόμα ότι φταίει ο Μακάριος, γιατί δεν πήρε μέτρα. Είναι αυτό που 

είπα πριν. Γιατί κυκλοφοράτε στο δρόμο, κύριοι, για να σας δει ο δολοφόνος και να 

σας δολοφονήσει; Γιατί δε μείνατε στα σπίτια σας, ώστε να μην είχατε σήμερα δολο

φονηθεί; 

ΦταίΈι λοιπόν και η γυναίκα μου, αφού έγινε αναφορά, επειδή κυκλοφορούσε 

εκείνη την ημέρα του πραξικοπήματος και συνελήφΟη. Γιατί να κυκλοφορεί και να 

συλληφθεί; Και είπαν πως κανένας Κύπριος δεν πήρε μέρος στο πραξικόπημα. 

Ποιοι συνέλαβαν τη γυναίκα μου τις πρώτες ώρες του πραξικοπήματος; Κύπριοι 

εοκαβιτατζήδες. Αυτοί τη συνέλαβαν. Πώς δεν έλαβαν μέρος στο πραξικόπημα; 

Συμφωνώ για τους παθητικούς θεατές. Ούτε ο κλάδος ελαίας σήμαινε ''ο 

αναμάρτητος πρώτος το λίθον βαλέτω". Παρεξηγήθηκε η μεγαλοψυχία του Μακα

ρίου πως αυτό σήμαινε ενοχή. Κακώς, αν Οέλετε, η τόση μεγαλοψυχία του. Για να 

πείσει τους ένοχους, εν ονόματι της εΟνικής ενότητας, άρα παραδεχόταν πως κι 

αυτός ήταν ένοχος και επομένως ''ο αναμάρτητος πρώτος τον λίΟον βαλέτω". 

Ειλικρινά πίστευα ότι δε Οα χρειαζόταν ποτέ να μιλήσω στη Βουλή, όπως 

τώρα βρίσκομαι υποχρεωμένος να πράξω. Γιατί έγνοια μου ήταν, είναι και θα είναι 

μια λα'ίκή ενότητα . Αυτός ο λαός, πάνω από ιδεολογικά σύνορα, πάνω από 

κόμματα, να συστρατευθεί σ' ένα μέτωπο εΟνικής σωτηρίας. Γι' αυτό είναι με 

αγωνία, κι αν θέλετε με μεγάλη Ολίψη, που σήμερα βρίσκομαι αναγκασμένος να πω 

αυτά που λέω. Όμως, αν σιωπούσα, θα ήμουν συνένοχος για την ανατροπή πολι

τικο-ηθικών αξιών και πλαστογράφησης της ιστορίας. Θα αισΟανόμουν ένοχος να 

αντικρίζω τις μαυροφορεμένες οικογένειες και τους συγγενείς των αγνοουμένων, αν 

επέτρεπα εδώ, σ' αυτό το βήμα, να γίνει αυτή η ανατροπή των ηθικών αξιών. 

Μάχαιραν δώσατε, πήρατε άφεση. Ζητάτε ευΟύνες, θα πάρετε επιχείρια. 



1991 

Να ανοίξει λοιπόν ο Φάκελος της Κύπρου και τότε πράγματι μερικοί από τους 

απολυθέντες θα φαίνονται ως οι τελευταίοι τροχοί της άμαξας. Όχι όλοι, μερικοί. 

Υπάρχουν όμως για άλλους αυταπόδεικτες ενοχές. Θα μιλήσουμε, αν χρειαστεί, για 

τις αυταπόδεικτες ενοχές. 

Για να τελειώσω, ζητώ ξανά από την κυβέρνηση να αναιρέσει την απόφασή της 

άμεσα. 

Με ένα μεγάλο αριθμό ανθρώπων του Δημοκρατικού Κόμματος μας συνδέουν 

κοινοί αγώνες για τη δημοκρατία. ΒρεΟήκαμε στα ίδια χαρακώματα. Βέβαια οι 

αποφάσεις είναι δικές τους, όμως με φιλία και αγάπη τους καλώ να μετρήσουν τις 

ευθύνες τους. Το κάνω γιατί τους θέλω συναγωνιστές σε κοινούς αγώνες κι όχι αντί

παλους σε άλλο στρατόπεδο. Με πρακτικό διαχωρισμό από μια κυβέρνηση που 

τυχόν θα εμμείνει στην απόφαση για τους 62. Η πλειοψηφία αυτής της Βουλής 
πρέπει να στείλει σαφές μήνυμα. Ούτε Οα δικαιώσει το πραξικόπημα ούτε θα δεχθεί 

πολιτικές προκλήσεις. Θα πρέπει να εξαναγκάσει όλους να συμμορφωθούν στην 

απόφασή της που είναι και η απόφαση και η Οέληση της μεγάλης πλειοψηφίας του 

λαού μας. 

Αν θέλουμε να εστιάσουμε όλη την προσοχή μας στο εΟνικό θέμα, τότε να 

αφήσουμε τα κακώς έχοντα να κοιμούνται, όχι όμως να δικαιώνονται. Επαναλαμ

βάνω, θέλουμε λα'ίκή ενότητα, δε Οέλουμε να αναξέουμε πληγές, δε θέλουμε ιδεολογι

κούς διαχωρισμούς σε αχρείαστες περιπτώσεις. Θέλουμε συστράτευση όλων των 

δυνάμεων στον αγώνα για τη σωτηρία της πατρίδας μας, ακόμα και των ένοχων που 

συναισθάνθηκαν το έγκλημα. Όμως η ενότητα δεν προωΟείται με προσπάΟεια δικαί

ωσης του εγκλήματος. Δε ζητήσαμε τιμωρίες, όμως δεν ανεχόμαστε κατηγορίες ή 

έστω συγκατηγορίες. Τείνουμε το χέρι προς όλους με ειλικρίνεια και αγάπη, όχι 

όμως στη βάση ανατροπής αξιών. Αντίθετα στη βάση εδραίωσης ιστορικών αξιών 

και στη βάση ιστορικής μνήμης και αλήΟειας. Δεν τρέφουμε αισθήματα μισαλλοδο

ξίας ούτε προς τους δολοφόνους μας. Αν τρέφαμε, άλλη θα ήταν η τροπή της ιστο

ρίας σε προηγούμενες εποχές κι αυτό το αποδείξαμε. Δε θα τους δώσουμε όμως 

παράσημα αντρείας και καλής διαγωγής. 

Κάποιοι υπέστησαν κάποια διοικητικά μέτρα με απολαβές. Κι ας διαμαρτύρο

νται μερικοί με καλύτερες συνΟήκες από τους αντιστασιακούς. Κι αυτό έγινε για να 

τεθεί ένα τέρμα. Κι αν ακόμα πίστευαν ότι κάποιος είναι τάχατες αθώος και ταλαι

πωρήθηκε -που ασφαλώς δε φαίνεται να είναι έτσι- για τη λήθη άξιζε τον κόπο. Αν 

υπήρχε μια σαφής υπόΟεση, Οα μπορούσε για λόγους ιστορίας και μόνο να είχε 

αναψηλαφηθεί. Η ομαδική δικαίωση είναι πολιτική πρόκληση και πολιτική δικαίωση 

του πραξικοπήματος. Είναι προσβολή -και να μου επιτραπεί να το πω στους φίλους 

μου του Δημοκρατικού Κόμματος- και προς την κυβέρνηση και προς το ΔΗΚΟ. 

Πήραν μια απόφαση και τώρα που είναι συγκυβέρνηση, αυτή η απόφαση που έχει 

επικυρωθεί με Τον πιο επίσημο τρόπο και από τα ανώτατα δικαστικά σώματα του 

τόπου, αυτή τη στιγμή αναιρείται από μια κυβέρνηση στην οποία μετέχουν. Ναι, 

είναι μια πρόκληση που υπονομεύει το κλίμα που υποτίθεται ότι ευνοείται από όλες 

τις πλευρές. 

Μια ανασκευή της απόφασης δε Οα επουλώσει, αλλά τουλάχιστον θα μειώσει 

τις επιπτώσεις. Και τότε ας στραφούμε πραγματικά με ειλικρίνεια στην προσπάθεια 

εξεύρεσης κοινού παρονομαστή για συστράτευση για τον τερματισμό της κατοχής 



1992 

και τη λευτεριά της πατρίδας μας, χωρίς παρελθοντολογία, αλλά και χωρίς προκλή

σεις. Αυτό επιβάλλουν οι δύσκολες ιστορικές συνθήκες που αντιμετωπίζει ο 

Κυπριακός λαός και το έθνος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Στις 15 Ιουλίου 1974 στην Κύπρο επιτεύχθηκε το μεγαλύτερο τεχνολογικό 
επίτευγμα του 200υ αιώνα. Τανκς, πυροβόλα, αυτόματα και περίστροφα κινούνται 

και βάλλουν με θαυμαστό συντονισμό και οργάνωση τηλεκαθοδηγούμενα από την 

Αθήνα και ορισμένους Ελλαδίτες αξιωματικούς στην Κύπρο! Ακόμα οι εκατοντάδες 

Κύπριοι που βγαίνουν ένοπλοι στους δρόμους δεν είναι υπαρκτά πρόσωπα αλλά η 

προβολή της μοριακής ανασύνθεσης ξένων ή εξωγή·ίνων που για ευνόητους λόγους 

πήραν τη μορφή Κυπρίων! Η αθηνα·ίκή χούντα διεκδικεί το Νόμπελ τεχνολογίας 

αλλά τελικά παίρνει το Νόμπελ προδοσίας, γιατί μαζί με τους Κύπριους υποτακτι

κούς της παραδίδουν έναν ολόκληρο λαό στα χέρια του Αττίλα! 

Η πιο πάνω αναφορά μου στόχευε να καταδείξει τον τραγέλαφο στον οποίο 

συνειδητά προσπαθούν να μας οδηγήσουν οι Οέσεις της ηγεσίας του Δημοκρατικού 

Συναγερμού και οι ομιλίες των συναδέλφων. 

Αγαπητοί συνάδελφοι του ΔΙ-ΙΣγ ειλικρινά πίστευα ότι όλα έχουν τα όρια 

τους και πρέπει να τα έχουν. Γνωρίζετε πολύ καλά, καλύτερα από μας, ότι στο 

πραξικόπημα έλαβαν μέρος και Κύπριοι. Ακόμα και στο σχεδιασμό του και σίγουρα 

στην ιδεολογική και ψυχολογική του προετοιμασία πρωτοστάτησαν. 

Μετά όμως από τις ομιλίες δύο συναδέλφων πράγματι πείθομαι ότι δεν υπάρ

χουν όρια. Το πάθος και το ύφος που ήδη ομολόγησαν ότι για πρώτη φορά επιστρά

τευσαν στη θητεία τους στη Βουλή προδίδει και τις προθέσεις και τη στάση απέναντι 

στο πραξικόπημα και τους πραξικοπηματίες και ακόμα θα έλεγα ότι τέτοιες ομιλίες 

δε θα γίνονταν πριν τις προεδρικές εκλογές, όχι τις τελευταίες, πριν τις οποιεσδή

ποτε, όπως και δεν έγιναν. Έγιναν τώρα που νιώΟουμε, νομίζουμε, εξασφαλισμένοι, 

γιατί μπήκαμε στο προεδρικό μέγαρο. Κοπίασαν κάποιοι συνάδελφοι να μας πουν 

ότι το θέμα είναι σαφώς νομικό. Εξάντλησε δίJΟ ώρες ο συνάδελφος Μαρκίδης για 

να μας πείσει ότι είναι σαφώς νομικό και βγήκε ο συνάδελφος Χατζηγιάννης για να 

μας πει: "Δε φοβούμαστε να πούμε ότι το Οέμα είναι πολιτικό". Και βγαίνει μετά ο 

συνάδελφος Κωνσταντίνου για να μας αποδείξει ότι νομικά δε στέκουν οι καταγγε

λίες ενάντια σε ορισμένους από τους εξήντα δύο. Διαλέξτε επιτέλους τι είναι η 

γραμμή" που αποφασίσετε να ακολουθείτε. Η γραμμή ήταν να περάσουμε σε χαμη

λούς τόνους, είναι νομικό το Οέμα, αλλά μέσα από την εξέλιξη της συζήτησης δεν 

είναι οι ακελικοί που χρειάστηκαν να ανυψωΟεί το ηΟικό τους, είναι ανυψωμένο 

μονίμως. Εξήντα εφτά ολόκληρα χρόνια υπάρχει το ΑΚΕΛ, έχασε πολλές εκλογικές 

μάχες, δεν έχασε ούτε την επιροή του ούτε το ηΟικό του και ούτε θα τα χάσει. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Εξήντα εφτά χρόνια; 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Εξήντα εφτά, κύριε Αναστασιάδη και παρακαλώ να μη με διακόπτετε, γιατί 

και οι διακοπές και τα χαμόγελα και πολλά άλλα που γίνονται, όχι από εσάς μόνο 
γενικά, προδίδουν και στάση απέναντι στο θέμα το οποίο συζητούμε. Είναι το ηθικό 

του σκληρού πυρήνα τον οποίο υπερασπίζεστε που έπεσε αυτές τις μέρες και έπρεπε 

να ανυψωθεί. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Του σκληρού πυρήνα; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Του σκληρού πυρήνα, γνωρίζετε πολύ καλά. 

Έγινε λόγος για ανΟρώπους οι οποίοι θυμήθηκαν κάποιοι το 1963 και περίπου 
μας είπαν ότι από όλους τους Κύπριους αντιστάθηκα ν το 1963 στην τουρκανταρσία 
μόνο σημερινοί συναγερμικοί. Έτσι βγαίνει τελικά, διότι έμειναν οι ογδόντα εκλε

κτοί που ανήκουν σήμερα σε μια συγκεκριμένη παράταξη και μάλιστα τρεις από 

αυτούς κάθονται στα έδρανα. Αφού η μνήμη του συνάδελφου είναι τόσο δυνατή, εγώ 

θα έλεγα να μας θυμίσει και ποιοι ήταν που εγκατέλειψαν τα πολυβολεία της Κερύ

νειας, για να κυνηγούν το Μακάριο στην Πάφο. Ποιοι ήταν που είχαν στήσει τα 

road-blocks στο Τρόοδος και άλλες περιοχές; Και ακόμα ας μας θυμίσει για τον 
καθένα από εμάς τους πενήντα έξι, πού βρισκόμασταν στις 15 του Ιούλη το 1974, 
στις 16, στις 17 και τι κάναμε; Και επειδή αρκετός λόγος έγινε για τον κ. Θάσο και 
την αναφορά του στους στρατιώτες και επειδή την ώρα που ο κ. Λυσσαρίδης 

μιλούσε για τη γυναίκα του που τη συνέλαβαν, άκουσα τον κ. Παρισινό, ειδικά τον 

κ. Παρισινό, να λέει ότι τη συνέλαβαν στρατιώτες όπως το Θάσο και να χαμογελά, 

θέλω να πω ότι ναι, σίγουρα υπήρξαν στρατιώτες που παρασύρθηκαν, ρωτώ όμως 

Παρασύρθηκαν οι ιθύνοντες, παρασύρθηκαν οι τομεάρχες της ΕΟΚΑ Β'; Λυπούμαι 

που υποχρεώνομαι να το πω, κύριε Παρισινέ, παρασύρθηκαν άνθρωποι σε νόμου 

ηλικία με πείρα και εμπειρίες και ανέλαβαν υπουργοί της πραξικοπηματικής κυβέρ

νησης; Άτυχοι οι εξήντα δύο, γιατί μπορεί, λέγουν οι συνάδελφοι, κάποιοι από 

αυτούς να απουσίαζαν στις 15 του Ιούλη ή αν θέλετε για κάποιους λέχθηκαν πράγ
ματα που δεν έπρεπε να λεχΟούν ή που δεν ήταν αληθινά. Τι γίνονται οι διακόσιες 

χιλιάδες πρόσφυγες, οι αγνοούμενοι, οι συγγενείς των θυμάτων; Αυτοί και αν ήταν 

άτυχοι και εκείνοι που ενεργούσαν στις 15 του Ιούλη δεν μπορούν να ισχυριστούν 
ότι δεν προειδοποιήθηκαν ότι θα έφερναν τον Αττίλα. Προειδοποίηθηκαν και από 

πολιτικές δυνάμεις, όπως το ΑΚΕΛ και άλλες αλλά και από το Μακάριο κατ' 

επανάληψη, ότι απόπειρα παράνομης και βίαιης ανατροπής του κράτους θα 

οδηγούσε σε εισβολή. Ας μην προσπαΟούν τώρα να δικαιολογηθούν. 

Εμείς του ΑΚΕΛ δεχόμαστε συνεχώς μια επίθεση για την απόφαση που πήραμε 

δήθεν για τους εξήντα δύο. Την υποστήριξαμε και τότε και τώρα. Σας ρωτώ όμως, 

εσείς που λέτε ότι εμείς ενεργούμε για να σπάσει η συνεργασία: Γιατί υποκριτικά 

αναφέρεστε μόνο στο ΑΚΕΛ; Γιατί δε ρωτάτε την κυβέρνηση και το κόμμα που πήρε 

την απόφαση; Από τη μια λέτε ότι ήταν ανεύΟυνη, αστήρικτη, χωρίς έρευνα, άδικη 

και από την άλλη δεν υπάρχει δύναμη να ταράξει τη συνεργασία. Θέατρο μα το Θεό! 

Έγινε λόγος και για υπέρτατο νόμο και ότι ο υπέρτατος νόμος είναι η συνείδηση. 

Ναι, ας ρωτήσουμε τον κυπριακό λαό τι λέει η συνείδησή του για το θέμα που συζη

τούμε. Ας γίνει ένα δημοψήφισμα να δούμε τι λέει. Ο κ. Πουργουρίδης είχε την ειλι

κρίνεια να πει -την ομιλία του τη διάβασα, δεν ήμουν εδώ- ότι η συντριπτική πλειο

ψηφία του λαού συμφωνεί με τις Οέσεις που βάζουν οι άλλοι και όχι η πλευρά σας 

πάνω στο θέμα. 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Δεν είπε κάτι τέτοιο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Διαβάστε την ομιλία του, κύριε Μαρκίδη. Μας είπατε ακόμη ότι πάρθηκε η 

απόφαση από την κυβέρνηση Κληρίδη, γιατί έχει ψηλό αίσθημα ευΟύνης και ψηλό 

αίσθημα δικαιοσύνης. Ακριβώς το ίδιο αίσθημα δικαιοσύνης βάσει του οποίου μόλις 

ανέλαβε το 1974 έπαυσε όσους αντιστάΟηκαν στο πραξικόπημα, για να προσλάβει 
όσους είχε απολύσει η κυβέρνηση Μακαρίου για συμμετοχή σε ανατρεπτικές ενέρ

γειες. Είναι ακριβώς το ίδιο ψηλό αίσθημα. 

Πολύς λόγος έγινε για το Γιώργο Βασιλείου με αναφορές οι οποίες θα ήταν 

καλό να γίνονται, αλλά να υπάρχει η ευκαιρία και για τον ίδιο να απαντήσει, διότι 

εγώ δεν μπορώ να αγοράσω καμιά αναφορά που είναι εκ μεταφοράς. Ένας από τους 

ενδιαφερόμενους εξήντα δύο είπε ένα παραμύΟι στον κ. Κώστα Κωνσταντίνου και 

μας το είπε σήμερα από το βήμα της Βουλής. Λλλά θα πω και κάτι άλλο. Δε μας 

δεσμεύει εμάς η όποια θέση του κ. Βασιλείου σε ένα οποιοδήποτε θέμα το οποίο δεν 

ήταν αντικείμενο του προγράμματος βάσει του οποίου τον υποστηρίξαμε. 

Εδώ ο κ. Μαρκίδης στις πρώτες-πρώτες συζητήσεις που κάναμε από τα ραδιό

φωνα, για να υπερασπιστεί τη θέση που πήρε η κυβέρνηση Κληρίδη, είχε πει ότι ήταν 

στο πρόγραμμα Κληρίδη, που δεν ήταν, το θέμα των εξήντα δύο και εμείς δεσμευό

μαστε από το πρόγραμμά μας και εμείς δεσμευόμαστε απέναντι στον κ. Βασιλείου 

και με τον όποιον έτυχε να είχαμε συνεργαστεί ή θα συνεργαστούμε στο μέλλον από 

τις κοινές θέσεις που υιοθετούμε. Κατά συνέπεια δεν είναι επιχείρημα, αλλά εγώ 

ρωτώ: Αν η κρίση, για το συνάδελφο, του κ. Βασιλείου πάνω στο υπό συζήτηση Οέμα 

είναι Οέσφατο, γιατί δεν τη δέχεται και για όλα τα άλλα θέματα; 

Λέχθηκε και το εξής εξωφρενικό: "Σας δώσαμε βουλευτικές έδρες το 1960 -
πέντε κύριε Χατζηγιάννη, πέντε- εκεί που Οα μπορούσε να είχαν στηθεί εκτελεστικά 

αποσπάσματα". Πρώτα απ' όλα Οέλω να ευχαριστήσω για την ευσπλαγχνία, δε με 

αφορά όμως προσωπικά αλλά τους γονιούς μας, τους πριν από εμάς ακελιστές. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Είμαστε μαζί σας, ορισμένοι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Αλλά τις έδρες δε μας τις έδωσε κανένας, τις έδωσε η δύναμη του κόμματος 

που σε περίπτωση που διεξάγονταν κανονικές εκλογές θα έπαιρνε περισσότερες 

έδρες. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ- Α. ΜΑ])ΚΙΔΗΣ: 

Εκάμαμε ψυσικό. (γελούν μεταξύ τους). 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Αναστασιάδη, κύριε Μαρκίδη, είχα ζητήσει να μη με διακόπτετε, δε θα 

σας αφήσω να μιλήσετε, όταν θα βγείτε στο βήμα, με τον ίδιο τρόπο. Λοιπόν, συνή

θειες που αποκτήθηκαν σε άλλες συζητήσεις αυτή τη στιγμή δεν μπορώ να τις δεκτώ, 

γιατί είναι πολύ σοβαρό το Οέμα. Σε άλλες περιπτώσεις, ναι. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Οι οποίες εισήχΟησαν από τα έδρανά σας, κύριε Κατσουρίδη, διότι ο πρώτος 

διδάξας ήταν ο κ. Αγαπίου, όταν μιλούσα εγώ. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Δεν εισήχθησαν, κύριε Μαρκίδη, από τα δικά μας έδρανα. Όχι. Μιλώ από την 

ημέρα που μπήκα σε αυτή τη Βουλή, το φαινόμενο το είδα από την απ' εδώ πλευρά, 

όπως το είδα και σε άλλες συζητήσεις εκτός Βουλής. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Φαίνεται είναι μονόπλευρα που κοιτάζετε, πάντα αριστερά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Αναστασιάδη, με λίγη υπομονή Οα προχωρήσουμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Το πιο υβριστικό που είπε ο κ. Χ"Γιάννης ήταν ότι δεν ήταν μόνο η ηγεσία του 

ΑΚΕΛ που πρόδωσε. Μέχρι τώρα, όταν είχατε την ψυχραιμία σας, κατορθώνατε να 

εντοπίζετε το θέμα στην ηγεσία. Τώρα που χάσατε την ψυχραιμία σας, γιατί καίει το 

θέμα και κάποιους τους ενδιαφέρει και προσωπικά από τους παριστάμενους, δεν μπορέ

σατε να κρατήσετε την ίδια ψυχραιμία και κάποιοι ήταν προδότες, είπε ο κ. Χ"Γιάννης, 

γιατί φώναζαν: "Κάτω οι μάσκες. Κάτω οι μάσκες, ναι. Οι μάσκες που εκτέλεσαν 

αθώους. Θα αναφερθώ και στη σχέση του ΑΚΕΛ με τους Τουρκοκύπριους, κύριε 

Χ"Γιάννη, στη γραπτή μου ομιλία, αυτά είναι μόνο σχόλια. 

Λέχθηκε από τον κ. Κωνσταντίνου ότι έχουμε πραξικοπηματίες στη δική μας 

πλευρά. Προκλήθηκε την ώρα που μιλούσε και τον προκαλούμε και τώρα να τους 

ονομάσει τους πραξικοπηματίες που είναι στο ΑΚΕΛ. Για μας είναι ύβρη, ανεπανά

ληπτη ύβρη. Μπορεί κάποιοι να μη Οίγονται αν συναγελάζονται, αν τους έχουν 

δίπλα τους ή τους στηρίζουν οι πραξικοπηματίες, εμάς όμως μας θίγει. 

Λέχθηκε ότι η αμφιβολία πρέπει να είναι υπέρ του κατηγορουμένου, για ένα 

θέμα όπως αυτό που συζητούμε. Όμως η αμφιβολία μπορεί να είναι μόνο υπέρ της 

πατρίδας. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Θα συμφωνήσω απόλυτα με τους συναδέλφους μου του Δημοκρατικού Συνα

γερμού ότι ναι αυτή η Βουλή δε Οα πρέπει να συζητά θέματα που διχάζουν βαθιά και 

προκαλούν ψυχικό κλονισμό και σκληρό τραυματισμό στο συναισθηματικό κόσμο 

του καθενός από μας. Πολύ περισσότερο Οα συμφωνήσω ότι δε θα πρέπει να ανάγο

νται σε θέματα ύψιστης προτεραιότητας, να παίρνουν διαστάσεις και να ταλανίζουν 

το λαό σε βαθμό υπερθετικό. Γιατί συζητούμε σήμερα τους εξήντα δύο και εξ 

ανάγκης ανακαλούμε στη μνήμη μας και τη συλλογική μνήμη του λαού, τα τραγικά 

γεγονότα του 1974 και όσα προηγήΟηκαν; Γιατί επανέρχεται σήμερα, το 1993, το 
λεξιλόγιο και το κλίμα του 1972-74; Γιατί σήμερα που συνεχίζουμε να αντιμετωπί
ζουμε την απειλή του Αττίλα υποχρεωνόμαστε να εξαντλούμε μέρος έστω της ενέρ

γειας, του πάθους και του χρόνου μας αντί ενάντια στον Αττίλα, ο ένας ενάντια 

στον άλλο; Γιατί λοιπόν όλα αυτά; 

Α υτό ήταν που δεν μπορούσα να καταλάβω, όταν άκουσα την απόφαση του 

κ. Κληρίδη και των Υπουργών του. Γιατί Οα ήταν αφέλεια, και δεν τους πιστώνω με κάτι 

τέτοιο, να πιστεύουν ότι θα έπαιρναν μια τέτοια απόφαση χωρίς να προκαλούσαν 

όλα όσα πιο πάνω ανέφερα. Και η συζήτηση το αποδεικνύει και η αντίδραση του 

λαού το αποδεικνύει. Δε νομίζω να ανέμεναν πως ήταν δυνατό να προκαλέσουν 

τόσο βάναυσα τη μνήμη και τον πόνο, πρώτα απ' όλα των συγγενών των θυμάτων 

της προσχεδιασμένης και εγκληματικής προδοσίας κατά της Κύπρου, και να περάσει 
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το θέμα απαρατήρητο. Αυτό ήταν το πρώτο και κύριο που δεν μπορούσα να αντι

ληφθώ με το άκουσμα της απόφασης. Και γι' αυτό θεωρώ ότι υποτιμούν τη νοημο

σύνη μου ή αν θέλετε υπερτιμούν τη βλακεία μου, όσοι εκ των υστέρων επικαλούνται 

τα επιχειρήματα περί ενότητας, ομοψυχίας και τα παρόμοια. Ας μη στοχεύατε, 

κύριοι, καίρια αυτά τα στοιχεία, αν πραγματικά πιστεύατε σ' αυτά! Ας τα αποκατα

στήσετε έστω και τώρα, γιατί δεν είναι αργά, ανακαλώντας την αναιδή για την ιστο

ρική μνήμη και τη λα"ίκή συνείδηση απόφαση της ηγεσίας του Συναγερμού, γιατί δεν 

είναι της κυβέρνησης είναι της ηγεσίας του Συναγερμού η απόφαση. Αν εμμένετε 

ετσιθελικά στο αντιδημοκρατικό δόγμα και τη μονοκομματική αντίληψη που ο όλος 

χειρισμός του θέματος αποπνέει, ότι δηλαδή "είμαστε κυβέρνηση, κάνουμε ό,ΤΙ 

θέλουμε", τότε να μην ελπίζετε ότι στο όνομα μιας ψευδεπίγραφης και αντικειμενικά 

αστήρικτης ενότητας θα παίρνετε έγκριση για κάθε λανθασμένη και ένοχη απόφαση 

όπως αυτή. 

ΤΟ δεύτερο ερώτημα που προέκυψε στο μυαλό μου ήταν καθαρά πολιτικό. Και 

συνεχώς επανερχόταν, όταν άκουα ότι το ΑΚΕΛ δήθεν με τη στάση του θέλει να 

διαλύσει τη συνεργασία. Πώς είναι δυνατό, σκέφτηκα, να μην αντιλαμβάνονται ότι 

μ' αυτή την απόφαση, δυο μόλις μήνες μετά την εκλογή Κληρίδη στην Προεδρία, 

προκαλούν την αντίθεση όλων των κομμάτων, αλλά ακόμα και συναγερμικών ψηφο

φόρων και στελεχών προς τη νέα εξουσία; Και ας μην προσποιηθούν ότι δε γνωρί

ζουν πως υπήρχε και κάτι τέτοιο. Το γνωρίζουν πολύ καλά, αφού έχουν ασκήσει και 

πιέσεις ενάντια σε δικά τους στελέχη που διαφωνούσαν με την απόφαση. Καλά όλοι 

οι άλλοι, αλλά ένας έμπειρος πολιτικός όπως ο Πρόεδρος Κληρίδης δεν αντιλαμβα

νόταν τι θα επακολουθούσε; Γιατί άραγε, σκέφτηκα, να προκαλέσουν ακόμα και την 

ηγεσία του ΔΗκα που τους ανέδειξε στην εξουσία με την πρώτη-πρώτη πολιτική 

απόφαση του νέου Υπουργικού Συμβουλίου και από την πρώτη στιγμή να υποχρεώ

σουν τους Υπουργούς του Δι-ικα να διαφωνήσουν με την πρώτη πολιτική απόφαση 

της κυβέρνησης; Να πίστευαν άραγε, διερωτήΘηκα, ότι θα μπορούσαν να καθυποτά

ξουν την αυτονομία του Δι-ικα προβάλλοντας το ανεδαφικό επιχείρημα "σωπάστε" 

χάριν της συνεργασίας και της συγκυβέρνησης; Το προβάλλουν φυσικά τώρα,εκ των 

υστέρων, προσπαθώντας να πάρουν ντε γιούρε δικαίωση για μια ντε φάκτο ενέρ

γεια. Και εγώ θα έλεγα ότι δεν κατανοούν πως κανένα κόμμα δε θα μπορούσε να 

υποκύψει σ' έναν τέτοιο ετσιθελικό χειρισμό, γιατί θα σήμαινε ότι από την πρώτη 

στιγμή θα υπέγραφε εν λευκώ άσκηση της εξουσίας στο ένα από τα συνεργαζόμενα 

κόμματα στο όνομα της συγκυβέρνησης. ι-ι στάση των συνάδελφων του ΔΗΣΥ εδώ 

και των εφημερίδων που τους εκφράζουν φανερώνει από τώρα και κάτι άλλο. 

Όποτε ένας εταίρος της συγκυβέρνησης, το ΔΗκα, θα αποτολμά άλλη θέση, θα 

ακούει τη σοφή συμβουλή του ισχυρού συνεταίρου: "Μην αντιδράτε, γίνεστε όργανο 

του ΑΚΕΛ, σωπάστε". Και δε διστάζουν να χρησιμοποιήσουν γλώσσα προπραξικο

πηματική και ύβρεις ορισμένοι αμετανόητοι όπως ο Λευτέρης Παπαδόπουλος που 

σε άρθρο του στις 28/4/93 στην ΕλευΟερία της Γνώμης αποκαλεί τα στελέχη του 
ΔΗκα ιοβόλους όφεις, γιατί διαφωνούν με την απόφαση της κυβέρνησης. Πού 

βρίσκεται λοιπόν η απάντηση; Η απάντηση είναι μία και μόνο. α Πρόεδρος 

Κληρίδης και η ηγεσία του Συναγερμού ήταν υποχρεωμένοι, δεσμευμένοι να δικαιώ

σουν πολιτικά την ακροδεξιά! Όχι απλά τους εξήντα δύο, και αυτό είναι που 

έκαναν. Δικαίωσαν στο πρόσωπο των εξήντα δύο την ακροδεξιά, δικαίωσαν το 

πραξικόπημα, δίνοντας συγχωροχάρτι με έναν έμμεσο τρόπο και στον εαυτό τους 
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για το γεγονός ότι στέγασαν και πολιτικοποίησαν και ανέδειξαν τους πραξικοπημα

τίες. Αυτή η πράξη του Προέδρου και της ηγεσίας του Συναγερμού δεν ήταν απλά η 

εξόφληση ενός προεκλογικού γραμματίου, όπως γράφτηκε. Ήταν η εξόφληση ενός 

μακροπρόθεσμου γραμματίου υπηρεσιών της ακροδεξιάς προς τον Συναγερμό που 

είχε ημερομηνία έναρξης την αμέσως μετά το πραξικόπημα περίοδο και ειδικότερα 

την περίοδο .αμέσως πριν, κατά και μετά την ίδρυση του ΔΗΣΥ το 1976 και ημερο
μηνία λήξης την ημέρα που ενδεχόμενα ο κ. Κληρίδης θα γινόταν Πρόεδρος. Γι' αυτό 

ουδέποτε προηγουμένως ετέθη το Οέμα στη Βουλή. Ήταν το αντάλλαγμα για τη 

στήριξη της ακροδεξιάς προς τον κ. Κληρίδη και την προσφορά της για την οργανω

τική συγκρότηση του κόμματός του. Οι συνάδελφοι που μπορεί να απορούν γνωρί

ζουν καλύτερα από μένα ποιος στήριξε οργανωτικά το νεο'ίδρυθέν τότε κόμμα. 

Ακόμα και για το γεγονός ότι τον υιοθέτησαν τον ίδιο τον κ. Κληρίδη για ηγέτη 

τους, αυτόν που για χρόνια πριν το 1974 κατηγορούσαν, χλεύαζαν και επέκριναν. 
Πράγμα το οποίο άλλωστε και ο συνάδελφος κ. Πουργουρίδης, γνωστό για το πού 

ανήκε πριν το 1974, αναγνώρισε με μια αυΤQκριτική ομιλία του εδώ στη Βουλή, λίγο 
πριν τις τελευταίες εκλογές. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

'Επήρα άφεση, κύριε Κατσουρίδη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ζήτησες από τον κ. Κληρίδη, αν κρίνω από το γεγονός ότι δεν πήρες Υπουρ

γείο ή άλλο πόστο, αλλά δε σου έδωσε ακόμα. 

(Γέλια) 

Φυσικά και ο κ. Κληρίδης με τη σειρά του, τους ανέδειξε σε πολιτικά 

πρόσωπα, τους έμπασε στη Βουλή, και λυπούμαι που Οα το πω, και στο Προεδρικό. 

Μάλιστα αυτή τη στιγμή στο Προεδρικό υπηρετεί καταζητούμενος με δημοσίευση 

στην επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας πριν το 1974, καταζητούμενος για ενέρ
γειες ενάντια στο κράτος. Μια και ανέφερα το συνάδελφο Πουργουρίδη, να 

σημειώσω και τούτο. Διερωτάται ο συνάδελφός μας ως πότε τάχα το ΑΚΕΛ θα 

κατηγορά τη δεξιά για το πραξικόπημα. Το ΑΚΕΛ δεν κατηγορά τη δεξιά για το 

πραξικόπημα αλλά την ακροδεξιά. Και είναι ακριβώς με κάτι τέτοια τεχνάσματα 

που προσπαθούν να μετατοπίσουν άδικα, το βάρος της ενοχής της ακροδεξιάς σ' όλο 

το συναγερμικό κόσμο, η μόνη απόπειρα ταύτισης αυτού του κόσμου με τη ένοχη 

ακροδεξιά. Αυτά τα κόλπα στοχεύουν στο να χρησιμοποιήσουν τους δημοκράτες 

οπαδούς του ΔΙ-ΙΣΥ, που είναι η συντριπτική πλειοψηφία, ως ασπίδα για τους 

λίγους ενόχους. 

Είναι η ώρα ακριβώς εδώ να σχολιασθεί και ο ισχυρισμός Συλλούρη ότι 

υπήρξε επίτευγμα του κ. Κληρίδη και του ΔΗΣΥ η ένταξη των πραξικοπηματιών 

στο κοινωνικό σύνολο. Δηλαδή μας λένε ότι αν δεν τους εν έτασσαν στο ΔΗΣΥ, ίσως 

να συνέχιζαν να παρανομούν. Αυτό είναι το ένα. Αλλά ερωτώ: Στην Ελλάδα ο 

Καραμανλής που δεν τους ενέταξε στη "Νέα Δημοκρατία" πρόσφερε χειρότερη ή 

καλύτερη υπηρεσία στο λαό και τη Δημοκρατία; Είναι καλύτερα που στην περί

πτωσή μας η ένταξή τους στο κοινωνικό σύνολο σήμαινε ως αντάλλαγμα να αναρρι

χηθούν σε θέσεις κλειδιά, που επιδίωξαν, καταργώντας το νόμο και το κράτος; 

Σίγουρα όχι. Ο φρονηματισμός και κατά συνέπεια η φυσιολογική στη συνέχεια 

ένταξή τους στο κοινωνικό σύνολο, τα πολιτικά δρώμενα και τους δημοκρατικούς 

θεσμούς θα ήταν πιο επιτυχής και από μέρους τους πιο συνειδητή, αν αισθάνονταν 
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λόγω της στάσης της κοινωνίας και της πολιτείας το μέγεθος του εγκλήματός τους. 

Τότε σίγουρα θα είχαμε ακούσει και κάποιους να μετανοούν. Τότε σίγουρα θα 

έπαυαν να προκαλούν. Δε θα υπήρχε ο κίνδυνος υποτροπής από τις δημοκρατικές 

διαδικασίες. 

Δεν είναι τυχαία που ο υπαρχηγός της ΕΟΚΑ Β' Σταύρος Σταύρου Σύρος, 

εκτός αν και αυτός θεωρείται ότι δεν είχε σχέση με το πραξικόπημα, έγραφε στις 

29/1/93 στον "Αγώνα" "η υποστήριξη μας στο Γλαύκο Κληρίδη ... " 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Πήγε με τον κ. Βασιλείου σε αποστολή στη Βουλγαρία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Άκουσα και εσένα και αυτό που κάνεις είναι δείγμα θράσους. Όταν ο 

ομιλητής είπε ότι δε δέχεται διακοπές και επιμένεις καθ' υπόδειξη του Γενικού σου 

Γραμματέα να το κάνεις, είναι δείγμα θράσους το οποίο φάνηκε και μέσα από την 

ομιλία σου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Δε φτάνω τη δική σας νοοτροπία πάντως. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΙ-ΙΣ: 

Φαίνεται στις πράξεις, κύριε Κωνσταντίνου, και μη με προκαλείς. Εγώ είπα να 

λεχθεί για τον καΘένα από τους 56 πού ήταν στις 15 του Ιούλη πριν τις 15 του Ιούλη, 
αν θέλεις. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Να σας πω και παραδείγματα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Και ποιοι έγραφαν συνΘήματα υπέρ της χούντας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Κωνσταντίνου, σας παρακαλώ, δεν έχετε πάρει το λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Σας είπα δε με ενδιαφέρει αν συνταξίδεψε με τον κ. Βασιλείου, και εσείς 

συνταξιδεύατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Κατσουρίδη, συνεχίστε την ομιλία σας. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Λοιπόν, ο Σταύρος Σύρος έγραφε στον "Αγώνα": ''Υποστήριξή μας προς το 

Γλαύκο Κληρίδη δίδει την ελπίδα ότι μέσα από τους νέους κυβερνητικούς μηχανι

σμούς και κομματικούς μηχανισμούς του ΔΗΣΥ θα συμβάλουμε ελεύθερα και εποι

κοδομητικά στη διαμόρφωση της αναγκαίας νέας απελευθερωτικής πορείας του 

εθνικού μας ζητήματος". Να υπενΘυμίσω μόνο ότι τα ίδια εύηχα για νέα απελευΘε

ρωτική πορεία, αλλά παραπλανητικά έλεγαν οι ίδιοι και όταν πολεμούσαν και όταν 

ανέτρεπαν τον Πρόεδρο Μακάριο και όταν ανατίναζαν τους αστυνομικούς σταθ

μούς και όταν δολοφονούσαν Κύπριους δημοκράτες. 

Συμπερασματικά λοιπόν, η απόφαση για τους εξήντα δύο ήταν πέρα για πέρα 

προσχεδιασμένη, προειλημμένη, καΘαρά πολιτική πράξη, άσχετη με τα νομικιστικά 

επιχειρήματα που ανασύρονται για να τη δικαιολογήσουν εκ των υστέρων. Άκουσα 
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πολλούς συναγερμικούς, στελέχη σας, να λένε μετά τις εκλογές σ' εμένα ότι πρέπει 

όλες οι γενναίες αποφάσεις να παρΟούν γρήγορα για να χωνευτούν γρήγορα, και όχι 

να κάνουμε το λάθος του Μητσοτάκη που τις έπαιρνε λίγο λίγο και τώρα έχει να 

αντιμετωπίσει ολόκληρο τον πολιτικό κόσμο εναντίον του. Θα είχαν κάποια λογι

κοφανή πειθώ πάντως τα περί νομικής στήριξης της απόφασης αν η θέση τους για 

δικαίωση των εξήντα δύο είχε ληφΟεί μετά τη νομολογία του 1990 που επικαλού
νται. Αλλά οι ίδιοι συνεχώς υπερηφανεύονται ότι η θέση για τους εξήντα δύο ήταν 

ανέκαθεν θέση του Συναγερμού. Άρα είναι υποκρισία ότι η θέση προέκυψε μετά το 

1990 μετά από κάποια νομολογία από το Ανώτατο Δικαστήριο που αμφισβητείται 
και από κάποιους άλλους νομικούς. 

Η απόφαση του κυβερνώντος κόμματος για τους εξήντα δύο στοχεύει να 

οδηγήσει στα περί το πραξικόπημα γεγονότα σ' ένα παραλογισμό. Οτι δηλαδή στην 

Κύπρο έγινε πραξικόπημα αλλά χωρίς πραξικοπηματίες. Διότι, όταν και η μοναδική 

απόφαση για συμμετοχή στο πραξικόπημα έμμεση ή άμεση αναιρεθεί, κανένας δε θα 

μπορεί να αναφέρεται σε Κύπριους πραξικοπηματίες. Αυτό το πράγμα και μόνο, ότι 

είχαμε πραξικόπημα χωρίς Κύπριους πραξικοπηματίες, αποτελεί κατά τη γνώμη 

μου διακωμώδηση της πιο τραγικής στιγμής της σύγχρονης κυπριακής ιστορίας. Αν 

αυτή η απόφαση περνούσε απαρατήρητη Οα οδηγούσε, και ήταν και αυτός ένας από 

τους στόχους, στο συμπέρασμα ότι δεν υπάρχουν Κύπριοι πραξικοπηματίες, ότι η 

ΕΟΚΑ Β', ο αρχηγός, οι υπαρχηγοί και τα μέλη της, ο Πρόεδρος και τα μέλη της 

πραξικοπηματικής κυβέρνησης, ήσαν απλοί θεατές των προδοτικών ενεργειών της 

αθηνα'ίκής χούντας, την οποία φυσικά κάποιοι καλά γνωστοί σ' όλους μας, 

εκθείαζαν ως την εθνοσωτήρια ηγεσία του ελληνισμού. Και σε τοίχους και σε ομιλίες 

σε οικήματα και σε φοιτητικά συνέδρια. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Στην Ομόνοια. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Φαίνεται ότι δεν επιδέχεσαι διόρθωση, κύριε Κωνσταντίνου, είσαι αδιόρ

θωτος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ. Συνεχίστε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ακόμα λίγο θα ισχυριστούν, και ευτυχώς που αυτή τη φορά έκανες αναφορά, 

γιατί μου διέφυγε κάτι από την ομιλία σου. Είχατε αναφερθεί, κύριε Κωνσταντίνου, 

και δε σε διακόψαμε, σε ακελικούς. Πράγματι στο χωριό τους ο τάδε, Κυριάκος 

Δαμιανού, έχετε πει, δεν έλαβε μέρος σε πραξικοπηματικές ενέργειες. Είδατε το 

φάκελο και είσαστε σίγουροι ότι οι κατηγορίες -εγώ δεν είμαι σίγουρος για το αντί

Οετο, αλλά βάλλω το ερώτημα- αφορούν ενέργειες του εκείνες τις μέρες στο χωριό 

του; Δεν μπορεί να αφορούν ενέργειες κάπου άλλου πριν το πραξικόπημα; Είναι 

προς τιμή των ακελικών, που για εκείνο που δεν ήταν σίγουροι είπαν "ναι, εμείς δεν 

είδαμε" αλλ' αυτό δεν είναι τεκμήριο για να πούμε τώρα ότι σίγουρα, αφού στο Νέο 

Χωριό ο κ. Δαμιανού στις 1S του Ιούλη δεν έκανε τίποτε, συνεπώς δεν είχε κάνει 
τίποτε πουθενά. Όπως πάμε, έγραφα στην ομιλία μου, Οα ακούαμε τον ισχυρισμό 

ότι οι εοκαβητατζήδες και οι Κύπριοι πραξικοπηματίες υπήρξαν αθώοι αγωνιστές 
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της Δημοκρατίας και πραξικοπηματίες και αντιδημοκράτες ο Μακάριος και όσοι 

τον στήριζαν. Περίπου όμως αυτό ήταν και το νόημα της ομιλίας του συνάδελφου 

Καρά που ουσιαστικά μας είπε ότι το πραξικόπημα το προκάλεσε ο Μακάριος με 

την αντιδημοκρατική και δικτατορική συμπεριφορά του, καθώς και το ΑΚΕΛ που 

δεν αντέδρασε δήθεν όσο θα έπρεπε δυναμικά σ' αυτό. Μου θύμισε η ομιλία του 

συνάδελφου Καρά τις θεωρίες περί "βίας και αντιβίας" και "για τα δύο παρακράτη" 

και δημοσιεύματα του τύπου όπως "έπεσε ο τύραννος" και πολλά άλλα. Είναι πραγ

ματικά θαυμαστή αυτή η λογική. Ένοχοι είναι όλοι οι άλλοι και όχι εκείνοι οι 

οποίοι προβαίνουν σε μια πράξη. Αλλά διερωτώμαι και για κάτι άλλο. Οι πολλές 

αναφορές από διάφορους και σε διαφορετικές περιπτώσεις ότι τάχα ο Μακάριος 

προκάλεσε το πραξικόπημα και την εισβολή και ότι πίεζαν τους αθώους αγωνιστές 

οι αντιδημοκράτες του 96% που ψήφιζαν Μακάριο δεν αποδεικνύει άραγε από μόνη 
της ότι ορισμένοι παραμένουν ακόμα και σήμερα αμετανόητοι και αδιόρθωτοι; Και 

ακριβώς ήταν μια τέτοια συμπεριφορά που .υποχρέωσε την κυβέρνηση Κυπριανού να 

πάρει την απόφαση που πήρε τότε για τους εξήντα δύο. 

Φυσικά σ' όλα αυτά η ηγεσία του ΔΗΣΥ αντιτείνει ότι καταδικάζει το πραξι

κόπημα. Φραστικά ναι, καταδικάζει το πραξικόπημα, όλους τους άγνωστους εγκέ

φαλους που το σχεδίασαν, όχι όμως αυτούς που με όπλα το εκτέλεσαν. Όσοι βγήκαν 

στους δρόμους με τα όπλα, συλλάμβαναν, ανέκριναν, βασάνιζαν και δολοφονούσαν 

Ελληνοκύπριους αδελφούς τους είναι αθώοι, γιατί δε δικάστηκαν! Πολλοί μεγάλοι 

εγκληματίες δε δικάστηκαν, πολιτικοί εγκληματίες, όμως δεν τους αθώωσε η 

ιστορία. Αλλά ήδη έχει γίνει η πρόκληση. Ας ανοιχτεί ο φάκελος της προδοσίας. 

Υπάρχει όμως και κάτι άλλο. Το Οέμα των εξήντα δύο και γενικότερα όσων ενέχο

νται στο πραξικόπημα δεν είναι θέμα εκδίκησης. Είναι θέμα αποτροπής τυχόν παρό

μοιων φαινομένων. Γιατί η ατιμωρησία και επιπρόσθετα η πλουσιοπάροχη αποζη

μίωση και πολιτική αθώωση, αφού είναι πολιτική πράξη, όπως μας είπετε, 

ενθαρρύνει και αποθρασύνει και δημιουργεί προϋποΟέσεις μίμησης και επανάληψης. 

Και τίποτα, μα τίποτα, δεν πρέπει να κάνουμε που να δημιουργεί πρόσφορο έδαφος 

για επανάληψη παρόμοιων γεγονότων με αυτά του 1974 ή πριν το 1974. 

Στο σημείο αυτό επιτρέψτε μου να υποβάλω το εξής Αν το θέμα για την κυβέρ

νηση Κληρίδη ήταν η επανεξέταση, η εκδίκαση, η αναψηλάφηση των εξήντα δύο περι

πτώσεων, τότε θα μπορούσε κάλλιστα να αποφάσιζε ένα από αυτά τα τρία και όχι 

πρώτα να τους απαλλάξει και μετά να αναμένει να την παρακαλέσει η Βουλή για 

αναψηλάφηση. Γιατί όντως αναμένουν να τους παρακαλέσει η Βουλή, όταν από το 

βήμα της δύο συνάδελφοι του ΔΗΣγ μας είπαν ήδη ότι "τα χρόνια πέρασαν, δεν 

είναι ώρα να ανοίγουμε φακέλους". Να γιατί πιστεύω ότι η πρόταση του συνά

δελφου Ευσταθίου θα είχε νόημα πριν την απόφαση της ηγεσίας του ΔΗΣΥ και των 

Υπουργών του κ. Κληρίδη. Αυτή τη στιγμή η υιοθέτηση της πρότασης καί μάλιστα 

κάτω από τον εκβιαστικό όρο της κυβέρνησης, μια τέτοια απόφαση να είναι 

ομόφωνη, ενισχύει και εκτρέφει τον ετσιθελισμό και την αυταρχικότητα της νέας 

κυβέρνησης. Το θέμα ήταν και είναι για την κυβέρνηση πολιτικό. Έτσι το χειρίστηκε 

και έτσι συνεχίζει να το χειρίζεται και μετά την πρόταση Ευσταθίου. Το θέμα ήταν 

και παραμένει πολιτικό και στη συνείδηση του λαού. Άλλος χειρισμός από τη 

Βουλή θα αποτελούσε αποφυγή τοποΟέτησης πάνω στην ουσία και διάσταση από το 

περί δικαίου αίσθημα του λαού, ο οποίος στη συντριπτική του πλειοψηφία θεωρεί 

άδικη και προκλητική την κυβερνητική απόφαση. 
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Άλλωστε και ο συνάδελφος Μαρκίδης μετά από δύο ώρες ομιλία κατέληξε 

απλά να μας πει ότι το θέμα δεν ήταν νομικό, αλλά ήταν δικαίωμα της κυβέρνησης 

να προχωρήσει σε αυτή την πράξη. Άρα ήταν πολιτική απόφαση. 

Άλλωστε τι σημαίνει η Οέση, που είναι λίγο πολύ πραγματική έκπληξη, γιατί 

διατυπώθηκε, ότι επιβάλλεται η δικαίωση των εξήντα δύο, γιατί δεν ήσαν οι μόνοι 

ένοχοι; Τι σημαίνει η αναφορά ότι "η έκταση του προβλήματος θα ήταν δικαιολογη

μένη, αν οι εξήντα δύο αυτοί άνθρωποι ήταν οι πρωταγωνιστές, οι αρχιτέκτονες του 

πραξικοπήματος"; Σημαίνει ότι αναγνωρίζετε και εσείς ότι υπήρξαν και αυτοί 

ένοχοι αλλά δεν ήταν οι μόνοι. Δεν μπορεί όμως να σημαίνει ότι αφού οι υπόλοιποι 

ένοχοι τη γλύτωσαν, ας τη γλυτώσουν και αυτοί και μάλιστα αποκαθιστώμενοι πολι

τικά και επαγγελματικά με αποζημιώσεις εκατομμυρίων. Και επειδή έγινε πολύς 

λόγος ότι ο τάδε πραξικοπηματίας δέχτηκε στο σπίτι του το Βασιλείου, ότι ο τάδε 

εργάστηκε για το Βασιλείου, ο τάδε έτσι, άρα υπάρχουν πραξικοπηματίες, τους 

γνωρίζετε πολύ καλά και τη Οέση και το ρόλο που διαδραμάτισαν και αφού μέχρις 

στιγμής έχετε αρκετές φορές πει "ας ανοίξει ο φάκελος της προδοσίας" ανοίξτε τον. 

Ξεκινάτε εσείς που γνωρίζετε να μας τους κατονομάσετε. 

Άλλωστε η αναφορά πως "το επίπεδο συμμετοχής των εξήντα δύο στα σχέδια 

του πραξικοπήματος, δεν έπρεπε να μας ανησυχεί" είναι αφ' εαυτής επικίνδυνη. 

Λέχθηκε εδώ ότι το επίπεδο συμμετοχής δεν έπρεπε να ανησυχεί. Δηλαδή μας 

υποβάλλετε -ο κ. Συλλούρης στην ομιλία του, πάρτε την να τη δείτε- ότι κάποιος 

μπορεί να συμμετέχει σε ένα πραξικόπημα αρκεί να έχει ρόλο δευτερεύοντα. 
""- . 

~ , Κύριοι συνάδελφοι, 

Ως μαθητής του γυμνασίου τα πιο πολλά χρόνια φοίτησα στο Γυμνάσιο 

Κύκκου όπου μεταξύ άλλων με δίδαξαν ο Αρχιεπίσκοπος Χρυσόστομος, ο Θάσος 

Σοφοκλέους, ο Παναγιώτης Περσιάνης, ο Παττίχης, ο Χ" Στεφάνου και πολλοί 

άλλοι. Όλοι αυτοί υπερτόνιζαν σε μας, και καλά έκαναν, τις υπέρτατες αξίες του 

ελληνικού πολιτισμού. Την ελευΟερία και τη δημοκρατία. Διερωτούμαι λοιπόν, γιατί 

σήμερα θέλουν από εμένα το μαΟητή τους να ξεχάσω ότι η απόφαση για τους εξήντα 

δύο και όλους όσους συνέβαλαν άμεσα ή έμμεσα για να καταλυθούν και τα δυο αυτά 

υπέρτατα αγαΟά του ελληνικού πολιτισμού στη γη που γέννησε την Αφροδίτη, το 

Ζήνωνα, τον Ευαγόρα, τον Ρε Αλέξη, το Νικόδημο Μυλωνά, τον Αυξεντίου, τον 

Κουσουλίδη, τον Μισιαούλη, Τον Παπαλαζάρου και τόσους άλλους. 

Φυσικά οφείλω να ομολογήσω ότι διδάχθηκα και τη χριστιανική αρετή της 

συγνώμης και της συγχώρεσης. Όμως ακόμα και η εκκλησία, ακόμα και ο Θεός 

προϋποθέτει τη συγνώμη για την άφεση των αμαρτιών. Προϋποθέτει την εξομολό

γηση, την αναγνώριση των αμαρτημάτων και μετά την αίτηση της παρά τω Θεώ 

συγχώρεσης. Πέρασαν από το 1974, δεκαεννέα συναπτά έτη και κανένας δε ζήτησε 
από τον καταπροδοθέντα λαό συγνώμη. Κανένας δεν είπε "έστω, έκανα λάθος". Το 

αντίθετο. Προσπαθούν να φορτώσουν το αμάρτημά τους στον Αρχιεπίσκοπο 

Μακάριο και το λαό που τον υποστήριζε. Διατείνονται οι συνάδελφοι του Συνα

γερμού ότι η διαδικασία της κάθαρσης υπήρξε παρωδία. Ότι ο Μακάριος έδωσε 

κλάδο ελαίας τον οποίο απέσυρε η κυβέρνηση Κυπριανού με την απόφαση για τους 

εξήντα δύο. Ξεχνούν όμως ότι είχαμε ανατρεπτικές ενέργειες και μετά τον προτα

θέντα κλάδο ελαίας. Ξεχνούν ότι κάποιοι με λόγια και έργα συνέχιζαν, το ίδιο 

αμετανόητοι, την πολιτική που είχαν αρχίσει από το 1972. Συμφωνώ όμως μαζί τους 
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όΤL η κάθαρση ήταν παρωδία. OtL στο εδώλLΟ του κατηγορούμενου έπρεπε να 
βρεθούν ΟΡLσμένοι που δε βρέθηκαν και που σήμερα παρουσιάζονται σαν αμύνΤόρες 

της δημοκρατίας και της νομιμότητας xaL του κράτους, τα οποία κάποτε κατέλυσαν. 
Το μέτρο ενάντια στους εξήντα δύο υπήρξε μέτρο κολασμού ακριβώς στα πλαίσια 

του κλάδου ελαίας και της λα'ίκής συμφιλίωσης και μικρή μόνο άμυνα της Δημοκρα

τίας απέναντι στη συνεχιζόμενη τότε πρόκληση. Δυστυχώς η πρόκληση επανέρχεται 

και σήμερα. Και ο κολασμός, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι επιβαλλόμενο μέτρο για 

τη συνοχή και ενότητα κάθε συνόλου. Της οικογένειας, του κόμματος, της ομάδας 

και τόσων άλλων οργανωμένων συνόλων όπως και της κοινωνίας, ακόμα και της 

Εκκλησίας. Είναι γι' αυτό που η τοποθέτηση του Αρχιεπισκόπου κρινόμενη ακόμα 

και με τους εκκλησιαστικούς όρους αποτελεί παραφωνία και άρνηση της ίδιας της 

προσωπικής ιστορίας του παλιού καθηγητή μου και σημερινού Αρχιεπισκόπου. 

ΚύΡLΟΙ συνάδελφοι, τόσο σ' αυτή την αίθουσα όσο και αλλού ακούστηκε και 

γράφτηκε ο ισχυρισμός ότι το ΑΚΕΛ δέχεται για αδέλφια του τους Τουρκοκύπριους 

και απορρίπτει τους ομοεθνείς; συμπατριώτες του . Φυσικά αυτοί που διατυπώνουν 

τον ισχυρισμό αποφεύγουν να ξεκαθαρίσουν για ποιους Ελληνοκύπριους πρόκειται. 

Οτι δηλαδή πρόκειται για τους πραξικοπηματίες. Για εκείνους που για τρία 

ολόκληρα χρόνια προετοίμαζαν ιδεολογικά, ψυχολογικά, πολιτικά και ένοπλα το 

πραξικόπημα. Για εκείνους που το 1974 προσωποποίησαν όλα τα κακά χαρακτηρι
στικά ενός έθνους και ως νέοι Εφιάλτες άνοιξαν την κερκόπορτα στον κατακτητή 

της μικρής μας πατρίδας. Αλλά αυτός ο ισχυρισμός που ουσιαστικά εξισώνει τους 

πατριώτες Τουρκοκύπριους με τους Εφιάλτες πραξικοπηματίες είναι πολιτικά 

επικίνδυνος και ιδεολογικά ρατσιστικός . Και δε θα μας απασχολούσε αν δεν τον 

εκστόμιζε, και μάλιστα από τηλεόρασης, ένας πολιτικός, ένας Βουλευτής, ένας από 

τους πρώτους αξιωματούχους του κυβερνώντος κόμματος. Είπε ο συνάδελφος 

Αναστασιάδης το φοβερό ότι εμείς του ΑΚΕΛ θέλουμε τ' αδέλφια μας τους Τουρκο

κύπριους και απορρίπτουμε τους ομοεθνείς μας! 

Στο σημερινό κόσμο είναι ζήτημα αν θα συναντήσει κανείς δώδεκα με δεκα

πέντε μονοεθνικά κράτη. Όλα τα άλλα είναι πολυεθνικά. Οι ευρωπα'ίκές, αλλά και 

οικουμενLκές αρχές στηρίζονται στην προκειμένη περίπτωση σε δυο βασικές αρχές: 

Σεβασμός της ταυτότητας της κάθε κοινότητας από τη μια, εLρηνική συμβίωση και 

Lσότητα όλων των πολιτών ανεξάρτητα από εθνικότητα ένανΤL του νόμου από την 

άλλη. Τι μας λέει λοιπόν ο συνάδελφος; Μας λέει ουσωστικά ότι στα εκατόν εβδο

μήντα τόσα πολυεθνικά κράτη του κόσμου, αν θέλει κανείς να επιβιώνει με συμπα

τριώτες του διαφορετικής εθνότητας, τότε πρέπει να δίνει συγχωροχάρτι στον κάθε 

εγκληματία ομοεθνή του. Σε δωφορεΤLκή περίπτωση, θα κατηγορηθεί ως άπατρις, 

ξενοκίνητος, άθεος και θα στολιστεί με πολλά άλλα κοσμητικά επίθετα που επιστρα

τεύονται με τη μεγαλύτερη ευκολία. Δεν είναι δύσκολο να μαντέψει κανείς τι θα 

συμβεί στον κόσμο αν εφαρμοστεί αυτή η λογLκή. Να γωτί αυτή η συλλογιστική είναι 

εΠLκίνδυνη, είναι ρατσισΤLκή, είναι εκτός σύγχρονου ευρωπα'ίκού πνεύματος. Όλοι, 

ανεξάρτητα από φυλεΤLκή προέλευση, πρέπει να έχουν ίση μεταχείριση . Και ο κάθε 

εγκληματίας πρέπεL να αντιμετωπίζεται όπως προνοεί ο νόμος καL όΧL ανάλογα με 

τη φυλετική του προέλευση, όσο ένδοξη κι αν είναι. Στην προκειμένη περίπτωση 

εμείς καταδLκάζουμε καL τους Ελληνοκύπριους καL τους ΤουρκοκύΠΡLους τρομο

κράτες. KaL την ΕΟΚΑ Β' και την ΤΜΤ. Είναι δίδυμα αδέλφια και συγκοινωνούντα 
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δοχεία, έχουν ταυτόσημη ιδεολογία και πρακτική. Η μόνη τους διαφορά είναι ότι 

εκεί που βάζουν τη λέξη Έλληνες στην άλλη περίπτωση βάζουν τη λέξη Τούρκοι. 

Είναι αυτοί της ΕΟΚΑ Β' και οι όμοιοι τους της ΤΜΤ που με τις πράξεις τους 

έχουν οδηγήσει την πατρίδα και το λαό μας στη διχοτόμηση. 

Κύριε Πρόεδρε, σε μια ομιλία γεμάτη από νουθεσίες προς το ΑΚΕΛ ο συνά

δελφος Συλλούρης μας είπε ότι το θέμα που συζητούμε είναι τελικά θέμα αντίληψης 

περί δημοκρατίας. Και για να αποδείξει την άποψή του ότι τάχα το ΑΚΕΛ δεν έχει 

δημοκρατικές αντιλήψεις κατέφυγε στη Ρουμανία, τη Μόσχα και αλλού. Δε χρεια

ζόταν συνάδελφε τόσο μακρυνό και κοπιαστικό ταξίδι. Καταξοδεύτηκες άδικα. 

Κόπιασε εδώ στο κυπριακό έδαφος και βρες αν μπορείς τα τεκμήρια που χρειάζεσαι. 

Εμείς δεν έχουμε κανένα απολύτως πρόβλημα, να εγγραφεί θέμα στη Βουλή για τη 

δημοκρατική συμπεριφορά του ΑΚΕΛ. Όταν το εγγράψεις θα έχουμε να πούμε 

πολλά. Να σημειώσω μόνο μερικά σημεία τώρα. 

Πρώτο, ο δημοκράτης πρώτα απ' όλα σέβεται το υπέρτατο αγαθό όλων των 

άλλων. Το αγαθό των αγαθών, την ίδια τη ζωή. Αναμένουμε να κατονομάσεις ένα 

έστω ακελιστή που αφαίρεσε τη ζωή συμπατριώτη του για λόγους πολιτικούς. 

Άλλοι το έκαναν! 

Δεύτερο, δημοκρατία σημαίνει να σέβεσαι την ετυμηγορία των πολλών. Πότε 

το ΑΚΕΛ ασέλγησε βίαια και βάναυσα πάνω στη θέληση της πλειοψηφίας; Άλλοι το 

έκαναν! 

Τρίτο, δημοκρατία σημαίνει να σέβεσαι τους νόμους, τη νομιμότητα, το δημo'~ 
κρατικό κράτος και τη δημοκρατική κοινωνία. Πες μας, πότε το ΑΚΕΛ ενέργησε 

ενάντια στη νόμιμη Κυπριακή Δημοκρατία; Άλλοι το έκαναν. 

Τέταρτο, Δημοκρατία σημαίνει, υπογράμμισε ο συνάδελφος Συλλούρης, να μη 

χρησιμοποιούνται συνοπτικές διαδικασίες, και έχει δίκαιο. Ποιες συνοπτικές διαδι

κασίες αλήθεια χρησιμοποίησαν στις 15 Ιουλίου αυτοί που για χρόνια υπερασπί
ζεστε; Ποιές διαδικασίες χρησιμοποίησαν, όταν δολοφονούσαν τον Αρμεύτη, το 

Φωτίου, τον Μισιαούλη, το Δώρο Λο'ι'ζου, τον Παπαλαζάρου και εκατοντάδες 

άλλους; 

Κύριοι συνάδελφοι, Οα συμφωνήσω με ένα δύο σημεία της ομιλίας του συνά

δελφου Συλλούρη. Θα συμφωνήσω ότι δε Οα πρέπει να χειριζόμαστε τα ζητήματα 

κάτω από το κράτος της ατομικής ή συλλογικής ενοχής. Και ενοχή απέναντι στην 

κυπριακή τραγωδία δεν αισθάνονται οι ακελιστές, όπως δεν αισΟάνονται για καμιά 

περίοδο της 67χρονης ιστορίας του ΑΚΕΛ, γιατί ποτέ δεν εγκλημάτησαν ενάντια σ' 

αυτό τον λαό. Ενοχές και ένοχοι αισΟάνονται κάποιοι άλλοι. Και αυτό το αίσθημα 

ενοχής θα τους κυνηγά ως σύγχρονες Ερινύες ως το τέλος της ζώής τους. Ο,ΤΙ και αν 

πουν, όσα και αν διαστρεβλώσουν, όσο θρασείς και προκλητικοί κι' αν γίνονται, την 

ώρα που θα συναντούν το δημιουργό τους δε θα μπορούν να απαντήσουν καταφα

τικά το ερώτημα αν αποδημούν από τον κόσμο τούτο στις αιώνιες μονές απαλλαγ

μένοι από την ενοχή για την προδοσία ενός λαού και μιας πατρίδας. 

Το δεύτερο σημείο, και κλείνω την ομιλία μου, με το οποίο θα συμφωνήσω με 

το συνάδελφο Συλλούρη είναι ότι ναι, δεν πρέπει να φορτώνουμε τις ευΟύνες μας 

αλλού. Γι' αυτό και η Βουλή των Αντιπροσώπων του λαού οφείλει να αναλάβει τις 

ευθύνες της. Οι ιερείς του ναού της Δημοκρατίας, οι Βουλευτές, οφείλουν να 
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φανούν αντάξιοι της αποστολής τους, της ιστορίας και της ιστορικής μνήμης και 

συνείδησης του λαού. Οφείλουν να αντιτάξουν σΟεναρό το όχι στην απαράδεκτη 

ιστορικά, αήθη πολιτικά και προοπτικά επικίνδυνη απόφαση του Προέδρου και της 

ηγεσίας του Συναγερμού! 

(Στο σημείο αυτό ο Προεδρεύων της Βουλής κ. Β. Λυσσαρίδης επανέρχεται 

στην έδρα του και ο κ. Α. Αντωνίου επιστρέφει στη θέση του.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Όχι, όχι, σειρά έχει ο κ. Αναστασιάδης. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Επί προσωπικού θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν είναι επί προσωπικού Οέματος, ορίστε. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Δε ζήτησα να δευτερολογήσω, κύριε Πρόεδρε, αλλά να μιλήσω καθαρά επί 

προσωπικού θέματος. Επειδή ο αγαπητός συνάδελφος κ. Κατσουρίδης μου έκαμε 

την τιμή να αναφερθεί στο πρόσωπό μου, διερωτώμαι γιατί απόρησε στη λογική 

απορία μου, αφού, όταν ο Προεδρεύων της Βουλής ομιλώντας αναφέρθη',(ε στη 

σύλληψη της σεβαστής συζύγου του, απλά δεν ανέφερε αν συνελήφΘη από στρα

τιώτες ή αν συνελήφθη από πολίτες. Και αυτό το ερώτημά μου το παρουσίασε 

σίγουρα με διαφορετική χροιά από αυτή που του έδωσα. Όμως Θα 'θελα, κύριε 

Πρόεδρε, να πω ότι για τα γεγονότα του 74, είμαι -το τόνισα από το βήμα αυτό
πανέτοιμος για οποιαδήποτε ανοικτή συζήτηση και θα 'θελα να πω ότι προσωπικά 

ουδέποτε υποστήριξα το θέμα της λήΟης. Τι σημαίνει λήθη; Σημαίνει να αφήσει στίγ

ματα σε αθώους και μη αθώους. Εκείνο το οποίο αποκλειστικά υποστήριξα και 

υποστηρίζω δεν είναι ούτε η λήΟη ούτε η δικαίωση. Απλά υποστηρίζω ότι πρέπει να 

μάθουμε την αλήΘεια. Και αυτή την αλήΟεια δικαιούται να τη μάθει ολόκληρος ο 

Κυπριακός Ελληνισμός και δικαιούμεΟα να τη μάθουμε κι εμείς. Από το βήμα αυτό 

και από πολλούς άλλους έχω ακούσει τόσα πολλά για το άτομό μου, κύριε Πρόεδρε. 

Όμως κανένας ποτέ δεν αναφέρΟηκε σ' ένα συγκεκριμένο γεγονός. Και επειδή ο 

αξιότιμος κ. Κατσουρίδης είναι πνευματικός άνΟρωπος, ασχολείται με τη δημοσιο

γραφία, είναι μελετητής, με παραξενεύει, γιατί δεν έχει μέχρι τώρα εντοπίσει το 

γεγονός ότι και το 1972 και το 1973 και το 1974, την εποχή της παντοδυναμίας της 
χούντας, είχα το θάρρος να βάλω την υπογραφή μου μαζί με ελάχιστους άλλους, 

κύριε Πρόεδρε, μόνο 46 τον αριΟμό, σε ανακοινώσεις που καταδίκαζαν το ολοκλη
ρωτικό καθεστώς των ΑΟηνών. Και αν εξαιρέσω τον Προεδρεύοντα της Βουλής, του 

οποίου ήταν ξεκάΘαρα εκδηλωμένη η Οέση από την πρώτη στιγμή, και είχα την 

ευκαιρία να τον παρακολουθήσω στο Μαγικό Παλάτι στην πρώτη του ομιλία για το 

συγκεκριμένο θέμα, θα ήΟελα να ρωτήσω πόσοι τότε είχαν το θάρρος να πάρουν 

αυτή τη θέση, όταν πολλοί, άτομα ή καταστάσεις, αγκάλιαζαν και θώπευαν την τότε 

ισχυρότατη κυβέρνηση των Αθηνών. 

Όμως γι' αυτό που τόνισε επίσης ο κ. Κατσουρίδης, ότι δηλαδή ο Γλαύκος 

Κληρίδης προώθησε, ανέδειξε και τοποθέτησε α\θρώπους σε κομματικά αξιώματα ή σε 

αξιώματα της πολιτείας, θα Όελα από το βήμα αυτό να τονίσω ότι στο Δημοκρατικ) 
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Συναγερμό έχουμε ελεύθερες δημοκρατικές διαδικασίες για τις οποίες είμαστε περή

φανοι και από αυτές τις διαδικασίες εκλέγονται οι άνθρωποι του Δημοκρατικού 

Συναγερμού είτε σε κομματικά είτε σε δημόσια αξιώματα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επειδή υπάρχει μεγάλος αριθμός ομιλητών, η εισήγηση υπάρχει να μιλήσουν 

όσοι θέλουν σήμερα και τελικά το όλο θέμα να κλείσει με τα ψηφίσματα, αν η Βουλή 

συμφωνεί. Βεβαίως θα μιλήσουν ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αν θα τελειώσουν οι ομιλίες ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε θα τελειώσουν. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αν δε θα τελειώσουν, τότε Οα μιλήσω την Πέμπτη. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι προσωπικό; Διότι πολλές φορές μιλούμε για προσωπικά και δεν είναι. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Μάλιστα. Επειδή προκλήθηκα, κύριε Πρόεδρε, από το συνάδελφο κ. Κατσου

ρίδη κατά πόσο γνωρίζω πρόσωπα τα οποία είχαν τότε σχέση με το πραξικόπημα ή ,., 
με την τότε κατάσταση, και τα οποία σήμερα βρίσκονται στο ΑΚΕΛ, θέλω να πω ότι 

βεβαίως γνωρίζω και αναφέρω τον υπασπιστή του τότε συνταγματάρχη Κατερινάκη, 

ο οποίος νυμφεύθηκε κόρη στελέχους του ΑΚΕΛ στη Λεμεσό. Φαίνεται ότι η 

σύζευξη αυτή τον οδήγησε να είναι ... 

Εν πάση περιπτώσει, όσον αφορά την πρόκληση κατά πόσο στέλεχος του 

ΑΚΕΛ ενέχεται σε δολοφονία μέλους οποιασδήποτε άλλης κατάστασης και δη πολι

τικής, επιθυμώ να αναφέρω τον Κατσιάμαλη, ο οποίος εν ψυχρώ σκότωσε τον 

Κώστα Σωτηρίου στο Δίκωμο το 1974. Ο Κατσιάμαλης από το Δίκωμο σκότωσε τον 
Κώστα Σωτηρίου εν ψυχρώ, πράξη που ήταν καΟαρά πολιτική δολοφονία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν είναι προσωπικό το θέμα. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Εντάξει. Να μου επιτρέψετε να αναφέρω και κάτι άλλο το οποίο πιπιλίζεται 

συνεχώς από αρκετούς, παρόλο ότι έχει αναφερΟεί στο παρελΟόν, αλλά φαίνεται ότι 

οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ δε διορθώνονται με τίποτε. Αναφέρουν συνεχώς ότι ο 

Παπαλάζαρος σκοτώθηκε από πραξικοπηματικά ή άλλα στοιχεία. Ο Παπαλάζαρος 

σκοτώθηκε, και το επαναλαμβάνω για τελευταία φορά, στη Μητρόπολη Πάφου από 

"υπερασπιστές" (σε εισαγωγικά) της δημοκρατίας, από αστυνομικό. Το επαναλαμ

βάνω να το καταλάβετε και μην το πιπιλίζετε συνέχεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ εκτιμώ πολύ τον τρόπο με τον οποίο προσπαθεί ο κ. Κωνστα

ντίνου να μας πείσει. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Πρόβλημά σας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Πολύ πειστικός, εν πάση περιπτώσει. Θέλετε δε θέλετε εννά το καταλάβετε! 

Είναι νοοτροπία αυτή; Την αφήνω στον κυπριακό λαό να την κρίνει, καλέ, επιτέ

λους. 

Αναφέρτηκε, τάχατες, σε προσωπικό θέμα για τον Κατσιάμαλη που το Δίκωμο. 

Επειδή τυγχάνει να είμαι λίγο Δικωμίτης, σας λέω ότι ο Κατσιάμαλης δεν ήταν 

Ακελιστής ο άνθρωπος. 

ΒΟΥ ΛΕΥΤΗΣ ΔΗΣΥ: 

Τι ήταν: 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Πάντως δεν ήταν Ακελιστής. Με συγχωρείτε πολύ, τους χωριανούς μου ξέρω 

τους καθώς και τους κάττους τους! KdL μιλάτε για πολιτική δολοφονία! Λοιπόν, 
δεν είμαι ο αρμόδιος να πω και για χώρους οποιουδήποτε. Εν πάση περιπτώσει, 

εκείνο που είμαι αρμόδιος να πω είναι ότι ο Κατσιάμαλης δεν ήταν και δεν είναι 

Ακελιστής ο άνθρωπος. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Σε ποιο χώρο ανήκει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχω την εντύπωση ότι είναι λάθος η Βουλή να συζητά για άτομα τα οποία δεν 

έχουν τη δυνατότητα να απαντήσουν. Γι' αυτό Οα παρακαλέσω όλους να μην κατα

φεύγουμε σ' αυτού του είδους τη συζήτηση. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Μάλιστα, πολύ σωστό, κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν αναφέρομαι σε άτομα. Απλώς 

επειδή λέχθηκε και είναι λυπηρό να λέγεται "ξέρετε, ο υπασπιστής του τάδε Κατερι

νάκη, η κόρη του ή ο γυιός του παντρεύτηκε την αγγόνισσα κάποιου Αριστερού, 

γι'αυτό και ... ". Μήπως αυτό είναι τεκμήριο σιόρ ότι το ΑΚΕΛ με λλίο με πολλύ 
στεγάζει τζιαι πραξικοπηματίες; Δεν ξέρω πια ειλικρινά τι να πω. Τερματίζω ως 

δαμαί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα ήθελα να ξέρω ποιοι θέλουν να μιλήσουν απόψε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣIΑΔΗΣ: 

Ένα λεπτό, κύριε Κατσουρίδη, αν μου επιτρέπετε. Θέμα διαδικασίας απλά. 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή η πλειοψηφία των δικών μας Βουλευτών, πλήν εμού 

νομίζω -δεν ξέρω αν άλλος δεν έχει μιλήσει- έχει μιλήσει εκτός από μένα και επειδή 

αντιλαμβάνομαι ότι από πλευράς της Λριστεράς υπάρχει αρκετός αριθμός ακόμα 

που δεν έχει μιλήσει, θα παρακαλούσα, όπως ορΟά έχετε παρατηρήσει, να δηλωθούν 

οι ομιλητές, διότι Οα πρέπει κάποιος, και είναι δίκαιο, να παραμείνει, για να δώσει 

απάντηση. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Όχι μόνο αυτό, αλλά έχετε δίκαιο στο ότι είναι η πλευρά η οποία θα 

απαντήσει. Δικαιολογημένα. 

Ποιοι θέλουν να μιλήσουν απόψε; 

Δ. ΣΎ ΛΛΟΎΡΗΣ: 

Για τη διαδικασία να ρωτήσω κάτι, κύριε Πρόεδρε. 

Θα δευτερολογήσουμε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Βεβαίως θα δευτερολογήσουμε. Αλίμονο. Η συζήτηση είναι ανοικτή και τότε 

μόνο θα τερματιστεί αν όλοι μιλήσουν και δευτερολογήσουν. 

Ποιοι θέλουν να μιλήσουν απόψε; 

Ν. ΚΑΤΣΟΎΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή μου υποβλήθηκε μια προσωπική ερώτηση από τον κ. Παρι-

σινό ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα σας επιτρέψω για · τελευταία φορά, επειδή όλες οι προσωπικές επιθέσεις δεν 

είναι προσωπικές. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Τριάντα δευτερόλεπτα μόνο, κύριε Πρόεδρε, επειδή θέλω να υποβάλω μια 

ερώτηση κι εγώ με τη σειρά μου προς τον κ. Παρισινό. 

Πώς είναι δυνατό ένας άνθρωπος με τη στάση που είχε ο κ. Παρισινός, όπως 

την περιέγραψε και δεν την αμφισβητώ, απέναντι στη χούντα, να δεχτεί να ορκιστεί 

υπουργός της πραξικοπηματικής κυβέρνησης; Δεν ευθύνομαι εγώ γι' αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Θα είμαι υποχρεωμένος να δώσω το λόγο στον κ. Παρισινό. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Θα παραπέμψω τον αξιότιμο συνάδελφο στα πρακτικά της προηγούμενης 

Βουλής, όπου έδωσα αναλυτική απάντηση και πιστεύω ότι πρέπει να τα μελετήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποιοι θέλουν να μιλήσουν απόψε; Τα ονόματα παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο κ. Γιάγκου, ο κ. Διόφαντος Χρυσοστόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει κανένας από το ΔΗΚΟ που Οέλει να μιλήσει απόψε; Όχι. Ώστε δύο 

θα μιλήσουν απόψε και θα τερματιστεί η συζήτηση και μετά θα μείνει την Πέμπτη ως 

πρώτο θέμα στο Κεφάλαιο ΔΌ Θα συνεχιστεί η συζήτηση κι ελπίζω να τελειώσει, αν 

τελειώσει, παρόλο που αμφιβάλλω, εφόσον Οα υπάρξουν δευτερολογίες. 

Λοιπόν, ορίστε, ποιος εκ των δύο Οέλει να έρΟει; 

Ο κ. Διόφαντος Χρυσοστόμου. 
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Δ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Προσπαθούν με πάθος και μας παιδεύουν οι ευπαίδευτοι νομικοί και μη 

Βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού, επιστρατεύοντας περισπούδαστα νομικά 

επιχειρήματα, για να πείσουν εμάς και το λαό ότι όχι μόνο ορθά έπραξε η Κυβέρ

νηση Κληρίδη, όταν αποφάσιζε να επαναπροσλάβει τους 62 δημόσιους υπαλλήλους 
και λειτουργούς που είχαν παυθεί για λόγους δημόσιου συμφέροντος, αλλά απένειμε 

και δικαιοσύνη. 

Άχαρις πραγματικά ο ρόλος τους και εξ αρχής καταδικασμένη σε αποτυχία η 

προσπάθειά τους. Δεν πρόκειται να πείσουν κανένα. Και δεν είναι μόνο το ΑΚΕΛ 

που αντέδρασε στην προκλητική απόφαση των Συναγερμικών Υπουργών της κυβέρ

νησης. Το λέω αυτό με σιγουριά απόλυτη, επικαλούμενος ως επιχείρημα το αδιά

σειστο δεδομένο ότι πέντε από τους έντεκα Υπουργούς της κυβέρνησης Κληρίδη δεν 

πείστηκαν να υποστηρίξουν τη σχετική απόφαση, δυναμιτίζοντας έτσι τα θεμέλια 

της συγκυβέρνησης ΔΗΣΥ -ΔΗΚΟ και Οέτοντάς την σε πολύ σοβαρή δοκιμασία από 

τα πρώτα της βήματα. 

Εύλογα λοιπόν αναφύεται το ερώτημα πώς ο κ. Κληρίδης και γενικότερα ο 

ΔΗΣΥ, που δεν κατάφεραν να πείσουν τους συνεταίρους και συνεργάτες τους στην 

κυβέρνηση, αναμένουν να πείσουν άλλους, που στο κάτω κάτω δεν έχουν και κανένα 

ιδιαίτερο λόγο να κρατήσουν τα προσχήματα. 

Και διερωτάται ο απλός πολίτης. Είναι, μήπως, οι πέντε Υπουργοί που αντι

τάχθηκαν στη μεθοδευόμενη συναγερμική προσπάΟεια για δικαίωση του πραξικοπή

ματος ανίκανοι να κατανοήσουν απλές και αυταπόδεικτες κατά το ΔΗΣΥ νομικές 

αλήθειες, που αυτόματα καταδεικνύουν ότι η απόφαση της κυβέρνησης Κυπριανού 

ήταν λανθασμένη, παράνομη και αντιδημοκρατική; Μα αν έτσι είναι τα πράγματα, 

τότε οι άνθρωποι αυτοί δεν κάνουν να είναι Υπουργοί μιας κυβέρνησης που φιλο

δοξεί να αφήσει εποχή. 'Η είναι μήπως οι πέντε Υπουργοί πεισματάρηδες, φορούν 

παρωπίδες και σκέφτονται με πολύ στενά κομματικά κριτήρια, και παρόλο ότι 

βλέπουν την αλήθεια και το δίκαιο αρνούνται να τα δεχτούν επιμένοντας να υπερα

σπίζονται για λόγους γοήτρου μια απόφαση, επειδή την πήρε το δικό τους κόμμα 

πριν από δεκατρία χρόνια; Μα τότε οι άνΟρωποι αυτοί είναι απλά επικίνδυνοι για 

τόν τόπο και πρέπει "πάραυτα", κατά που εκφράστηκε και ο Νικόλαος Σαμψών, να 

απομακρυνθούν από τους υπουργικούς Οώκους. 'Ι-Ι είναι μήπως οι πέντε προανα

φερθέντες Υπουργοί κρυπτοακελιστές, που στην προσπάΟειά τους να εμποδίσουν 

συρρίκνωση του ΑΚΕΛ -και να διαψεύσουν έτσι τους ηγέτες του ΔlΙΣΥ - αναξέουν 
παλιές πληγές και πυροδοτούν εσωτερική όξυνση; 

Επειδή όμως όλοι ξέρουμε πως τίποτε απ' όλα αυτά δε συμβαίνει, πρέπει να 

αναζητήσουμε μια άλλη εξήγηση για τη στάση των Υπουργών του ΔΙ-ΙΚΟ. Και η 

εξήγηση που χωρίς δυσκολία μπορεί να δοΟεί είναι ότι οι άνΟρωποι αυτοί όπως και 

η μεγάλη πλειοψηφίC' των Ελληνοκυπρίων, Οεωρούν πως για την κυβέρνηση 

Κυπριανού η παύση τι.'ν 62 ήταν πρώτιστα Οέμα ηΟικής τάξης, ιδιαίτερα αν ληφθεί 
υπόψη ο χρόνος και τι κλίμα μέσα στο οποίο αυτή υλοποιήΟηκε. Και ακριβώς ο 

χρόνος, και μιλούμε εδιi,. για την άμεσα μεταπραξικοπηματική περίοδο και το κλίμα 

που τότε επικρατσίJσε, είναι παράγων που πρέπει όχι απλά να λαμβάνεται υπόψη 

αλλά απαραίτητα να υπερ ~σνίζεται, όταν αναφερόμαστε στο Οέμα των 62 και για το 
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πώς πάρΟηκε γι' αυτούς η γνωστή απόφαση. Και το κλίμα τότε ήταν πάρα πολύ 

βαρύ. Το διαμόρφωναν από τη μια οι φρεσκοσκαμμένοι τάφοι για τους αδικοσκοτω

μένους νεκρούς του πραξικοπήματος και της εισβολής, οι πονεμένες οικογένειες που 

θρηνούσαν νεκρούς ή που εναγώνια αναζητούσαν αγνοούμενους, οι χιλιάδες ξεσπι

τωμένοι με τη βία, η οργή και η αγανάκτηση για τους προδότες και τους ένοχους της 

απερίγραπτης τραγωδίας που έπληξε τη γη μας και για όσους τους βοήΟησαν ή έστω 

αδιαμαρτύρητα τους ανέκτηκαν και από την άλλη η τρομοκρατία που προσπα

θούσαν να συντηρήσουν οι ένοπλοι εοκαβητατζήδες, για να εξασφαλίσουν την 

ατιμωρησία τους. Γι' αυτό η προσπάΟεια των συναδέλφων του Δημοκρατικού Συνα

γερμού και της κυβέρνησης να επενδύσουν με νομικιστικό μανδύα το όλο θέμα, 

φανερώνει εκ του πονηρού πρόΟεση για φυγομαχία, παραπλάνηση και νόΟευση της 

ουσίας του θέματος. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Είναι ολοφάνερο ότι η απόφαση για τους 62, όπως πάρΟηκε και όταν πάρθηκε 
το 1980, αποτελούσε ένα μίνιμουμ συμβιβασμό που στόχευε στο να ικανοποιηθεί το 
καΟολικό αίτημα για τιμωρία όσων με τον έναν ή τον άλλο τρόπο συνέβαλαν στην 

καταστροφή της πατρίδας μας και γενικότερα στο εΟνικό ρεζίλεμα του ελληνισμού, 

στη συντομότερη επούλωση των πληγών που άνοιξαν το πραξικόπημα και η εισβολή 

και κατ' επέκταση στη γρήγορη αποκατάσταση της ψυχικής ενότητας του λαού που 

μέσα στις δοσμένες εκείνες συνΟήκες ήταν κάτι περισσότερο από αναγκαία. 

Σίγουρα δεν αποτελούν την αφρόκρεμα των πραξικοπηματιών οι απολυΟέντες. 

Αυτό όμως δεν τους απαλλάσσει από ευΟύνες και δεν τους προσφέρει ατιμωρησία. 

Γιατί στο κάτω κάτω και από δικές τους μικρές ή μεγάλες άφρονες ενέργειες ή έστω 

από τη δική τους αδιαφορία και ανοχή, εκτός των άλλων, κάποιοι άνΟρωποι είτε 

αυτοί ήταν ενεργά μέλη της δημοκρατικής αντίστασης είτε ανύποπτο ι πολίτες, 

έχασαν τη ζωή τους στο πραξικόπημα και την εισβολή που το ακολούθησε. Θα δεχό

μουν ακόμα χάριν συζήτησης πως πιΟανότατα μερικοί από τους 62 είναι άσημοι 

συμπαθούντες το πραξικόπημα. 

~δώ όμως πιστεύω πως συμφωνούμε όλοι ότι κανένας απολύτως από τους 62, 
όπως και οποιοσδήποτε άλλος σημαντικός ή άσημος πραξικοπηματίας, δε θα 

μπορούσε να προταΟεί και κανένας δε Οα τολμούσε να τον προτείνει για παράσημο ή 

έστω για εύφημη μνεία για υπηρεσίες προς την πατρίδα. ~oμένως ας μη σχίζουν τα 

ιμάτιά τους οι πραξικοπηματίες, καΟώς και οι ιδεολογικά συγγενείς και φίλοι τους 

και ας μη χύνουν ποταμούς από κροκοδείλια δάκρυα, γιατί τάχα καταπατήΟηκαν τα 

ανθρώπινα δικαιώματά τους. Παραγνωρίζουν αποφάσεις του Ανωτάτου Δικαστη

ρίου, επικαλούνται νεότερες νομολογίες και ισχυρίζονται ότι η απόλυσή τους από 

την κυβερνητική υπηρεσία είναι παράνομη, γιατί δε δικάστηκαν, λένε, οι 62 από 
κανονικά δικαστήρια και δεν τους δόΟηκε η ευκαιρία να απολογηθούν. Αυτό, κύριε 

Πρόεδρε, αποτελεί υποτίμηση της νοημοσύνης μας, ύβρη προς τις χιλιάδες Ούματα 

του απεχΟούς εγκλήματος και ανυπόφορη πρόκληση για την εκ φύσεως μεγαλοψυχία 

του κυπριακού λαού, που για χάρη του εΟνικού συμφέροντος συμβιβάστηκε και 

δέχτηκε σαν κάΟαρση για το φοβερότερο έγκλημα που διαπράχΟηκε ποτέ ενάντια 

στον Κυπριακό ~λληνισμό την παύση 62 ατόμων από την κυβερνητική υπηρεσία, αν 
μη τι άλλο για να μην πληρώνονται από το μόχΟο του λαού εκείνου που καταπρό

δωσαν. 
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Αυτό, επαναλαμβάνω, κύριε Πρόεδρε, δείχνει θράσος απύθμενο, γιατί τολμούν 

να μιλούν για ανθρώπινα δικαιώματα κάποιοι που άμεσα ή έστω έμμεσα στέρησαν 

από άλλους συνανθρώπους τους το υπέρτατο ανθρώπινο δικαίωμα τους, το 

δικαίωμα της ύπαρξης, το δικαίωμα της ζωής. 

Είναι γι' αυτούς λοιπόν τους λόγους που η απόφαση της Κυβέρνησης Κληρίδη 

όχι απλά λύπησε αλλά κατάβαθα ανησύχησε τον κάθε εθνικά σκεπτόμενο Κύπριο 

πολίτη. Διότι ο καΟένας μας έχει το δικαίωμα να κάμει τον απλό συλλογισμό και να 

υποθέσει πως αφού μια από τις πρώτες έγνοιες της κυβέρνησης Κληρίδη ήταν να 

αποκαταστήσει τους 62 αποζημιώνοντάς τους και από πάνω, σίγουρα θα ακολουθή
σουν και άλλες ενέργειες που σκοπό θα έχουν την ιστορική και πολιτική δικαίωση 

του πραξικοπήματος. Και δε θα είναι καθόλου απίθανο να φτάσουμε στην κατάντια 

οι τότε υπερασπιστές της δημοκρατίας και της νομιμότητας να δικάζονται από τους 

βιαστές της. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Επαναλαμβάνουμε ότι δεν είμαστε ενάντια στη λήΟη για τους μετανοημένους. 

Κατανοούμε την ανάγκη της εθνικής ομοψυχίας και συμφιλίωσης και με συνέπεια 

την επιδιώκουμε και όταν ακόμα κάποιοι άλλοι την υποσκάπτουν με αψυχολόγητες 

και εκτός τόπου και χρόνου αποφάσεις. Το ίδιο όμως αποφασιστικά επαγρυπνούμε 

για να εμποδίσουμε παραγραφή εγκλημάτων κατά της πατρίδας και παραχάραξη της 

ιστορίας. Διότι στην πραγματικότητα αυτό είναι που επιχειρείται και γι' αυτό είναι 

που ο λαός αντέδρασε. 

Ξέρουμε πως λαοί που ξεχνούν την ιστορία τους δεν έχουν μέλλον. Το ίδιο και 

χειρότερο ισχύει και για λαούς που αδιαμαρτύρητα ανέχονται παραμόρφωση της 

ιστορίας τους. Ο κυπριακός λαός όμως Οέλει να έχει όχι απλά μέλλον αλλά ένα 

ευτυχισμένο μέλλον. Και θα παλέψει να το πετύχει παραμερίζοντας στο διάβα του 

όσους με οποιοδήποτε τρόπο και τέχνασμα προσπαθούν να σταθούν εμπόδιο. Ας το 

συνειδητοποιήσει αυτό ο Δημοκρατικός Συναγερμός που από παλιά πρόσφερε 

κάλυψη στους πραξικοπηματίες καταστροφείς του τόπου και ας προσπαΟήσει έστω 

και τη δωδεκάτη τουλάχιστο να τους χαλιναγωγήσει. Ο λαός διαισθάνεται τις προθέ

σεις τους και πήρε χειροπιαστά δείγματα πόσο αδίστακτοι είναι στην προσπάθειά 

τους να ολοκληρώσουν το καταστρεπτικό τους έργο. Γι' αυτό είναι που αντέδρασε 

και θα κλιμακώσει τις αντιδράσεις του. Σειρά τώρα του κ. Κληρίδη και των περί 

αυτόν να πάρουν τα δικά μας μηνύματα και να βγάλουν τα δικά τους συμπεράσματα 

για χάρη της καλώς νοούμενης ομοψυχίας, ομαλότητας και ηρεμίας για το εθνικό 

συμφέρον. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο τελευταίος ομιλητής για απόψε είναι ο κ. Γιάγκου. Έχετε το λόγο. 

Κ. ΠΑΓΚΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Δεν έχω σκοπό να μακρηγορήσω ούτε να απασχολήσω το Σώμα με δαιδαλώ

δεις νομικίστικους συλλογισμούς για νομική ή φυσική δικαιοσύνη. Θα ήθελα απλώς 

σε συντομία να αναφερθώ και στους δικούς μου προβληματισμούς σχετικά με τη 

βεβιασμένη πολιτική απόφαση της Κυβέρνησης Κληρίδη, καΟώς και τη σπουδή του 

Δημοκρατικού Συναγερμού για επαναπρόσληψη των 62 που απολύθηκαν από τη 
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δημόσια υπηρεσία για τη συμμετοχή τους στο πραξικόπημα. Προβληματισμοί που 

απασχολούν την τεράστια πλειοψηφία του Κυπριακού λαού, που απασχολούν τον 

κάθε Κύπριο δημοκράτη πολίτη. 

Στην Κύπρο έγινε ένα φασιστικό πραξικόπημα. Το πραξικόπημα έγινε με 

εντολές της χούντας των Αθηνών από τους Ελλαδίτες αξιωματικούς της Εθνικής 

Φρουράς και την ΕΟΚΑ Β'. Αποτέλεσμα της εγκληματικής αυτής ενέργειας ήταν η 

ανατροπή της συνταγματικής τάξης και η παροχή στην Τουρκία της αφορμής και 

ευκαιρίας να εισβάλει και να θέσει υπό την κατοχή της το 37% του κυπριακού 
εδάφους. 

Τα τραγικά αποτελέσματα του δίδυμου εγκλήματος είναι σήμερα οι 200.000 
πρόσφυγες, οι αγνοούμενοι, οι εγκλωβισμένοι, οι χιλιάδες νεκροί και παθόντες. 

Αποτέλεσμα είναι ο διαχωρισμός του λαού μας, το μοίρασμα της κοινής μας 

πατρίδας, η κατοχή των πόλεων και χωριών μας, η ανάγκη να ζούμε σε μια ημικατε

χόμενη πατρίδα. Τα γεγονότα αυτά είναι δεδομένα και κανείς δεν μπορεί να τα 

αρνηθεί ή να τα αμφισβητήσει. 

Το πραξικόπημα που οργάνωσε η χούντα και εκτέλεσαν τα πειθήνια όργανά 

της στην Κύπρο -οι ελλαδίτες αξιωματικοί της ΕΘνικής Φρουράς και η ΕΟΚΑ Β'

είναι η αιτία και η αφορμή για την τούρκικη εισβολή. Είναι το πραξικόπημα που 

άνοιξε την Κερκόπορτα στον Αττίλα. Η εισβολή δε θα μπορούσε να πραγματο

ποιηθεί, αν δεν υπήρχε η προδοσία του πραξικοπήματος. 

Σήμερα κάποιοι προσπαΟοίJν να συσκοτίσουν τα γεγονότα της προπραξικοπη

ματικής περιόδου. Οι ακροδεξιοί εγκέφαλοι προσπαθούν να πείσουν τον κυπριακό 

λαό ότι η ΕΟΚΑ Β' ήταν αμέτοχη στο πραξικόπημα, το οποίο οργανώθηκε και πραγ

ματοποιήθηκε εξ ολοκλήρου από τη χούντα των Αθηνών με τη βοήθεια των Ελλα

διτών αξιωματικών, που στελέχωναν την Εθνική Φρουρά. Και αυτό το στηρίζουν 

στο γεγονός ότι κατά την έκρηξη του πραξικοπήματος η ΕΟΚΑ Β' ήταν σχεδόν 

διαλυμένη, ενώ μια σειρά ηγετικά στελέχη της είχαν συλληφθεί και ευρίσκοντο στις 

φυλακές. 

Θα μπορούσαμε πράγματι να δώσουμε συγχωροχάρτι και άφεση αμαρτιών 

στους εοκαβητατζήδες; Πράγματι η ΕΟΚΑ Π' ήταν αμέτοχη στο πραξικόπημα και δε 

φέρει οποιαδήποτε ευΟύνη; Η ακροδεξιά ακολουθεί την προσφιλή της μέθοδο και 

λέγει μόνο τη μισή αλήΘεια. Ναι, η ΕΟΚΑ Β' δεν μπορούσε από μόνη της να 

διαπράξει το πραξικόπημα. Ναι, η ΕΟΚΑ Π' τις παραμονές του πραξικοπήματος 

είχε δεχθεί ισχυρά κτηπήματα από τις νόμιμες δυνάμεις ασφαλείας του κράτους και 

αρκετά ηγετικά στελέχη της είχαν συλληφΟεί. Αυτή είναι μόνο η μισή αλήθεια. Ποια 

είναι η άλλη μισή; ΤΟ πραξικόπημα δεν ήταν μια στιγμιαία πράξη. Ί-Ιταν ένα καλο

μελετημένο έγκλημα, που οργανώΟηκε και σχεδιάστηκε για χρόνια, μέχρι την 

υλοποίησή του στις 15 του Ιούλη 1974. Η ίδρυση της ΕΟΚΑ Π' το Σεπτέμβρη
Οκτώβρη του 1971 και η τρομοκρατική δράση της μέχρι και τον Ιούλη του 1974 
εντάσσεται μέσα στα σχέδια για πραξικοπηματική ανατροπή της συνταγματικής 

τάξης στην Κύπρο. Η ίδια η ΕΟΚΑ Π' και ο αρχηγός της Γρίβας ετοίμασαν πληθώρα 

πραξικοπηματικών και άλλων ανατρεπτικών σχεδίων. Είναι η ΕΟΚΑ Β' που προε

τοίμασε ψυχολογικά το έδαφος για το πραξικόπημα. Τέλος είναι η ΕΟΚΑ Β' και ο 

Γρίβας που οργάνωσαν τους πραξικοπηματικούς μηχανισμούς. 

Αν δεν υπήρχε η δράση της ΕΟΚΑ Π' είναι αμφίβολο αν θα υπήρχε και το 

πραξικόπημα της 15ης του Ιούλη, που έδωσε το καταλληλότερο πρόσχημα για την 
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εισβολή της Τουρκίας. Άρα η ΕΟΚΛ Β' προετοίμασε το έδαφος για το πραξικόπημα, 

σύμφωνα με τα κελεύσματα και τις οδηγίες των ξένων αφεντικών της, οι οποίοι τη 

χρηματοδοτούσαν αδρά. 

Επιπλέον η ΕΟΚΑ Β' είχε και ενεργό ανάμειξη στο πραξικόπημα. Είναι οι 

εοκαβητατζήδες που επάνδρωσαν τα διάφορα μπλόκα, συνέβαλαν στην κατάπνιξη 

διάφορων εστιών αντίστασης, συνέλαβαν και κακοποίησαν πολίτες. Είναι εοκαβητα

τζήδες που δολοφόνησαν κατά τις ημέρες του πραξικοπήματος εν ψυχρώ δημοκρατι

κούς πολίτες. Για την εμπέδωση και υπερίσχυση του πραξικοπήματος η ΕΟΚΑ Β' 

έκανε τα πάντα. Εκτός του γεγονότος ότι και μετά την κατάρρευση του πραξικοπή

ματος για αρκετό καιρό οι εοκαβητατζήδες, με τον παράνομο οπλισμό που κατείχαν, 

συμπεριφέρονταν ασύδοτα και προσπαΟούσαν να τρομοκρατήσουν τον κυπριακό 

λαό. 

Αυτή είναι με δυο λόγια η ολοκληρωμένη αλήθεια για την ΕΟΚΑ Β', την οποία 

η ακροδεξιά δε θέλει να θυμάται και προσπαΟεί να τη συσκοτίσει και να την παρα

ποιήσει. Ο κυπριακός λαός όμως έχει μνήμη και θυμάται ότι η ΕΟΚΑ Β' και το 

πραξικόπημα είναι συνώνυμα και ταυτίζονται, γι' αυτό και δε θα επιτρέψει τις 

οποιεσδήποτε ακροδεξιές ιστορικές παραχαράξεις. 

Η ακροδεξιά, για να συσκοτίσει τα γεγονότα και να εξαγνίσει τον εκλεκτό της 

Γρίβα, προσπαΟεί να πείσει ότι το πραξικόπημα του Ιούλη το 1974 ήταν ένα "στιγ
μιαίο" αδίκημα. Και από τη στιγμή που ήταν "στιγμιαίο", ο Γρίβας δεν μπορούσε να 

έχει οποιαδήποτε σχέση, μια και απεβίωσε πεντέμισι μήνες πριν το πραξικόπημα. 

Άρα ο Γρίβας δεν μπορούσε να οργανώσει και πολύ περισσότερο να διενεργήσει το 

πραξικόπημα της 15ης του Ιούλη. Επομένως τίποτε δεν τον βαρύνει από αυτή την 

"άφρονα εγκληματική πράξη"! 

Οι συνήγοροι του Γρίβα προχωρούν και υποστηρίζουν χωρίς αιδώ ότι αν 

αυτός ζούσε δε θα γινόταν πραξικόπημα, γιατί διέβλεπε τις καταστροφές που θα 

επισώρευε στον κυπριακό λαό. Η κακοτυχία της Κύπρου, καταλήγουν, είναι ότι ο 

Γρίβας πέθανε νωρίς! 

Όχι, κύριοι! Όσο και αν προσπαΟείτε να απαλλάξετε το Γρίβα από τις 

ευΟύνες του, δε Οα το καταφέρετε. Όχι γιατί έτσι Οέλουμε εμείς, αλλά γιατί αυτό 

λέγουν τα ψυχρά ντοκουμέντα του ίδιου του Γρίβα. Αυτό λέει ο βίος και η πολιτεία 

του εκλεκτού σας. 

Το πραξικόπημα της 15ης του Ιούλη ήταν ένα ψυχρά μελετημένο έγκλημα κατά 

της δημοκρατίας, κατά του κυπριακού λαού. Και το έγκλημα αυτό δεν ήταν "στιγ

μιαίο" ή "άφρον", αλλά σχεδιάστηκε για χρόνια και επανειλημμένα αποτελούσε 

δαμόκλειο σπάθη για την Κύπρο και το λαό της. 

Από την περίοδο 1964-1967, που ο Γρίβας βρισκόταν στην Κύπρο, παρατη
ρούμε τις αγωνιώδεις προσπάΟειές του να ελέγξει πλήρως την Εθνική Φρουρά και 

να πετύχει την υπαγωγή όλων των στρατιωτικών δυνάμεων της νήσου υπό τις 

διαταγές του. Απλή ανάγνωση των απόρρητων επιστολών του Γρίβα κατά καιρούς 

προς τον Παπανδρέου, το Βασιλιά Κωνσταντίνο και το Στεφανόπουλο, δείχνει ότι ο 

Γρίβας συνωμοτούσε κατά της νόμιμης κυπριακής κυβέρνησης και επιΟυμούσε να 

γίνει κυρίαρχος της πολιτικής σκηνής στην ΚίJΠΡΟ. Ο Γρίβας ήταν επίσης αναμεμειγ

μένος στην υπόΟεση ΛΣΠΙΔΑ, μια σκευωρία που στόχο είχε να συγκαλύψει τον 

ΙΔΕΑ, ο οποίος προετοίμασε το στρατιωτικό πραξικόπημα της 21 ης τ' Απρίλη 1967 
στην Ελλάδα. 
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Η προσφιλής μέθοδος του Γρίβα -η συνωμοσία ενάντια στη νομιμότητα- χρησι
μοποιήθηκε και το 1971-1974, όταν επανήλθε στην Κύπρο και ίδρυσε την τρομοκρα
τική οργάνωση της ΕΟΚΑ Β'. Δε θα αναφερΟούμε στους λόγους για τους οποίους 

ήρθε ο Γρίβας στην Κύπρο ή για την όλη δράση του. Θα παραθέσουμε μόνον ότι 

ήταν ο εμπνευστής μιας σειράς πραξικοπηματικών σχεδίων με στόχο το νόμιμο 

Πρόεδρο της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Το Δεκέμβρη του 1971 συντάχΟηκε το σχέδιο ΣΦΕΝΔΟΝΗ που έπρεπε να 
εφαρμοστεί στις 14 του Φεβράρη του 1972. Ένα παραπλήσιο μ' αυτό σχέδιο ήταν το 
σχέδιο ΑΡΑΧΝΗ. Από τις αρχές του 1972 άρχισε να προετοιμάζεται το πραξικοπη
ματικό σχέδιο ΑΠΟΛΛΩΝ στο οποίο, ενώ δίνονται με λεπτομέρειες οι ενέργειες που 

έπρεπε να γίνουν σ' όλες τις επαρχίες, εν τούτοις η επαρχία της Κερύνειας παρα

μένει εκτός σχεδίου. Υπάρχει πληθώρα σχεδίων της ΕΟΚΑ Β' και του αρχηγού της 

Γρίβα για τη δολοφονία του Προέδρου Μακαρίου και για άλλες τρομοκρατικές ενέρ
γειες, που μόνο η απαρίΟμησή τους Οα ήΟελε μερικές δακτυλογραφημένες σελίδες. 

Πίσω από τις προσπάΟειες του εκκλησιαστικού πραξικοπήματος, που επιχεί

ρησαν οι τρεις Μητροπολίτες κατά του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου, και πάλιν ευρί
σκετο ο Γρίβας. Παρατηρούμε δηλαδή ότι ο Γρίβας ευρισκόμενος εν ζωή κατάρτιζε 

σχέδια για πραξικοπηματική κατάληψη της εξουσίας. Επομένως ο Γρίβας είχε προε

τοιμάσει τους μηχανισμούς του πραξικοπήματος, οι οποίοι αν εξέλιπαν δε θα 

μπορούσε να πραγματοποιηθεί αυτό της 15ης του Ιούλη. Εδώ ακριβώς έγκειται η 

ιστορική ευθύνη του Γρίβα, έστω και αν, όταν έγινε το πραξικόπημα, είχε ήδη 

πεθάνει. Βλέπουμε λοιπόν ότι ο Γρίβας δεν είναι άμοιρος ευθυνών για το πραξικό
πημα, όσο και αν προσπαθεί η ακροδεξιά σήμερα να τον απαλλάξει. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Για το πραξικόπημα στην Ελλάδα και στην Κύπρο υπάρχουν πρωταίτιοι και 

αίτιοι. Η ελληνική δικαιοσύνη κατεδίκασε τους πρωταιτίους του πραξικοπήματος σε 

ισόβια κάθειρξη, οι πλείστοι των οποίων ακόμα είναι στη φυλακή, και καμιά κυβέρ
νηση δε διανοήΟηκε ή τόλμησε να τους αφήσει ελεύΟερους, για να μην προκαλέσει το 

λα·ίκό αίσθημα περί δικαίου, για να μην αναξέσει πληγές του παρελθόντος, για να 

μην προκαλέσει τη δίκαιη οργή του ελληνικού λαού. 

Στην Ελλάδα η δημοκρατία έχει αποκατασταΟεί πλήρως, τα κατάλοιπα της 

χούντας έχουν εξαλειφθεί και όμως οι πρωταίτιοι του πραξικοπήματος στην 

Ελλάδα βρίσκονται στη φυλακή. Στην Κύπρο όμως έγιναν παράδοξα πράγματα. Για 
την όλη τραγωδία στόν τόπο μας, για το πραξικόπημα της 15ης του Ιούλη 1974, 
έγιναν μόνο τέσσερις δίκες Καταδικάστηκε ο ''οκταήμερος'' Πρόεδρος Νίκος 

Σαμψών και έχουν παυθεί, αφού αποζημιώΟηκαν, από τη δημόσια υπηρεσία μόνο 62 
άτομα. Και τα παράδοξα συνεχίζονται. Ο μεν Σαμψών όντας φυγόποινος αφέΟηκε 

ελεύθερος για λόγους υγείας, για δε τους 62 γίνεται προσπάΟεια να επαναπροσλη
φθούν στη δημόσια υπηρεσία και να αποζημιωΟούν πλουσιοπάροχα ως αδικημένοι! 
Μόνο στην Κύπρο μπορούν να συμβούν αυτά τα παράξενα και παράδοξα. 

Κι' ενώ ζούμε έντονα ακόμα και σήμερα τα αποτελέσματα της προδοσίας, η 

πρώτη πολιτική απόφαση, μετά τις πρόσφατες προεδρικές εκλογές, του Συναγερμού 

και της οριακής πλειοψηφίας της κυβέρνησης Κληρίδη είναι η αποκατάσταση και 

αποζημίωση αυτών των ελάχιστων που έχουν "τιμωρηΟεί" με τη μικρότερη δυνατή 
ποινή. Ποινή που τους επιβλήΟηκε γιατί ως δημόσιοι υπάλληλοι αντί να προστατέ
ψουν το κράτος και τη δημοκρατία, συνωμότησαν με την παρανομία και υπηρε

τούσαν το φασισμό. Επιδιώκεται μάλιστα η αποκατάσταση των 62 παρά τις αποφά
σεις του Ανώτατου Δικαστηρίου. 



2014 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός και η οριακή πλειοψηφία της κυβέρνησης 

Κληρίδη προσπαθούν να καλύψουν το πολιτικό ατόπημά τους μιλώντας για πράξη 

ηθικής ανάγκης και δικαίου, μιλώντας για πράξη ενότητας και ομοψυχίας. Στην 

πραγματικότητα όμως προβαίνουν σε προκλητική πράξη διχασμού και αντιπαρά

θεσης, σε πράξη διαίρεσης και πολιτικής δικαίωσης του πραξικοπήματος και των 

πραξικοπηματιών. 

Η απόφαση για επαναπρόσληψη των 62 δεν αποκαθιστά τη δικαιοσύνη, αλλά 
παραβιάζει κατάφωρα και περιφρονεί τη δικαιοσύνη. Δεν προωθεί την ομοψυχία, 

αλλά σπέρνει τη διχόνια. Η πολιτική ουσία της απόφασης και το ουσιαστικό περιε

χόμενό της είναι η ανάδειξη του αρρωστημένου εΟνικισμού σε πολιτικό πιστεύω και 

καθοδήγηση. Συνδέεται η ενέργεια αυτή με τις φωνές και απόψεις για το πανεπι

στήμιο, με την αναΟέρμανση της ενωσιολογίας, με τις εκδικητικές μεταθέσεις, με τις 
προσπάθειες αλλαγής των δομών της Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας, με τις 

προσπάΟειες συναγερμοποίησης των πάντων. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Κατά τη συζήτηση του Οέματος ακούστηκαν ανήκουστα πράγματα. Ευθύνες για 

το πραξικόπημα, λένε, έχει ο αείμνηστος Αρχιεπίσκοπος, τότε εκλελεγμένος Πρόε

δρος της Κυπριακής Δημοκρατίας, γιατί προκάλεσε με τις ενέργειές του τη χούντα! 

Ευθύνες για το πραξικόπημα έχουν όλοι εκείνοι οι οποίοι αντιστάθηκαν στους 

πραξικοπηματίες, γιατί δεν μπόρεσαν να το αποτρέψουν! Ευθύνες για το πραξικό

πημα, λένε, έχει το ΑΚΕΛ, γιατί προσφέρΟηκε να δώσει στο νόμιμο κράτος χίλια 

μέλη του για να βοηθήσουν στην αποτροπή του πραξικοπήματος και στην καταστολή 

της βίας και τρομοκρατίας, στην οποία επιδίδονταν οι "αγωνιστές" (σε εισαγωγικά) 

της ΕΟΚΑ Β .. Οι Ούτες αΟωώνονται και κατηγορούμενοι είναι οι αντιστασιακοί! 
Και τα θύματα, η συντριπτική δηλαδή πλειοψηφία του λαού, που θα πρέπει να λογο

δοτήσουν, γιατί δεν μπόρεσαν να αποτρέψουν ή να συντρίψουν το πραξικόπημα! 

Οι λέξεις για ορισμένους συναδέλφους έχουν χάσει τη σημασία τους. Με το 

σκεπτικό που αναπτύχθηκε κατά τη συζήτηση από ορισμένους συναδέλφους, οι 

οργανωτές και οι συμμετασχόντες στο πραξικόπημα δεν είναι ένοχοι, γιατί αντιμε

τώπιζαν τις προκλήσεις των δημοκρατικών, οι οποίες αν εξέλιπαν δε θα ήταν 

αναγκασμένοι να διαπράξουν το πραξικόπημα! Ένοχοι είναι αυτοί που ήταν εντε

ταλμένοι να αποτρέψουν το πραξικόπημα και δεν τα !<ατάφεραν, γιατί αν το 

απέτρεπαν δε θα ανετρέπετο η συνταγματική τάξη, άρα η Τουρκία δε θα εύρισκε 

πρόφαση να εισβάλει στην Κύπρο! Και αυτοί οι συλλογισμοί γίνονται, όταν ακόμα 

ο λαός μας ζει το δράμα της μοιρασμένης πατρίδας, το δράμα των αγνοουμένων και 

εγκλωβισμένων, το δράμα της προσφυγιάς που ήταν αποτέλεσμα της προδοσίας που 

κάποιοι ακραιφνείς πατριώτες στό όνομα της εΟνικοφροσύνης διέπραξαν. Και 

δυστυχώς τα συνθήματα της εΟνικοφροσύνης αυτής βρυκολακιάζουν τις μέρες μας ... 
Δεν υπάρχουν λόγια να εκφράσουμε την αγανάκτησή μας γι' αυτή την κατάντια. Ένα 

μόνο λέμε: "Αιδώς Αργείοι"! 

Καταδικάζουμε με όλη τη δύναμη της ψυχής μας την απόφαση για επαναπρόσ

ληψη των 62, γιατί είναι ενέργεια αντιδεοντολογική, διασπαστική και αντίθετη σε 
κάθε μορφή δικαίου. Υλοποίηση της απόφασης αυτής το μόνο που θα προσφέρει 

είναι την ανάξεση πληγών, τη διάσπαση και την επιβράβευση της αδικίας. 

Επιτέλους σ'αυτό τον τόπο έγινε ένα πραξικόπημα, μια εισβολή. Υπάρχει 

κατοχή. Υπάρχουν χιλιάδες νεκροί και αγνοούμενοι, χιλιάδες εγκλωβισμένοι και 

πρόσφυγες. Κάποιοι είναι ένοχοι. Γνωστοί και επώνυμοι ένοχοι. Κάποιοι επώνυμοι 
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ένοχοι πλήρωσαν με το ελάχιστο. Ας μην προσπαθούμε με νομικίστικες διαδικασίες 

να τους δικαιώσουμε και να τους επιβραβεύσουμε για τις προδοτικές πράξεις τους. 

Ας τους αφήσουμε με την ελάχιστη αυτή τιμωρία -αν θεωρείται τιμωρία- για να 

νιώθουν τουλάχιστον τη βαριά ευΟύνη τους απέναντι στον τόπο και στις επερχό

μενες γενιές. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η επόμενη συνεδρία θα είναι την Πέμπτη στις 4 μ.μ., με την ημερήσια διάταξη 
που έχει ήδη κυκλοφορήσει και με πρώτο θέμα στο Κεφάλαιο Δ' τη συνέχιση της 

συζήτησης του θέματος που και σήμερα συζητούμε. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 8.40 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

τική σειρά: 

Αγαπίου Γιαννάκης 

Αναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου ΕυσΤάΟιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Λ υσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παρισινός Ανδρέας 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

Πογιατζής Ιωάννης 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Ομόφωνη απόφαση της Βουλής ύστερα από εισήγηση του κ. Δ. Συλλόυρη 
να επιληφθεί του θέματος του Ασίλ Ναδίρ με σύσταση ad hoc Επιτροπής. 
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2) Ομόφωνη απόφαση του Σώματος ύστερα από εισήγηση του κ. Δ. ΙΙλιάδη 
να καταγγείλει διεΟνώς το όργιο εκφοβισμού εναντίον των 

εγκλωβισμένων της Καρπασίας. 

3) Οι αγορεύσεις και η συζήτηση που έγιναν (Θ. Μιχαηλίδης, Χρ. 

Μαυροκορδάτος, Σ. Χατζηγιάννης, Γ. Ομήρου, Α. Μαρκίδης, Λ. 

Θεοδούλου, Κ. Κωνσταντίνου, Αρ. Γεωργίου, Δ. Χριστόφιας, Ν. 

Αναστασιάδης, Β. Λυσσαρίδης, Ν. Κατσουρίδης, Α. Παρισινός, Δ. 

Συλλούρης, Δ. Χρυσοστόμου και Κ. Γιάγκου) πάνω στο θέμα: 'Ή 

εκδηλωΟείσα πρόΟεση της Κυβέρνησης Κληρίδη για επαναπρόσληψη και 

'αποκατάσταση' των 61 παυΟέντων, για λόγους δημόσιου συμφέροντος, 
δημόσιων υπαλλήλων, ενεχομένων στο πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 

1974". 

Τιμή: 75σ 

ΤυπώΟΤ)",ιε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημογ.ρατίας, Λευ/.ωσία. 



Πρακτικά της Βουλ11ς των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΓΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ J3' 

Συνεδρίαση 13ης ΜαΤου 1993 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΙΙΣ) 

(Ώρα έναρξης 4.25 μ.μ.) 

(Αρ . 31) 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της παρούσης συνεδρίας της Π0υλ11ς. 

Παρακαλώ το Γραμματέα να δια.ιι;ιστώσει αν υ:τάρχει απαρτία. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠAΠAΓEΩPΓJOY) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το πρώτο Οέμα είναι ''Ο περί Εγγυ11σεως της Χρηματοδοη1σεως του Συμβου

λίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών (Κυρωτικός) Νόμος του 1993". 

Ο κ. Μάτσης. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι κατετέΟησαν κάποια νέα νομοσχέδια και 

αντιλαμβανόμεΟα ότι ορισμένα από αυτά αφορούν την αύξηση φορολογικών επιβα

ρύνσεων και , κατά την άΠΟΨ11 μας, Οα πρέπει να κηρυχΟούν επείγοντα, για να 

αποφευχΟεί οποιαδ11ποτε καιροσΚΟΠΙΚ11 επιβάρυνση του ευρύτερου κοινού. Α ν 

θεωρηΟεί από το Σώμα ότι είναι επείγοντα, Οα πρέπει να παραπεμφΟούν αμέσως 

στην ΕπΙΤΡΟΠ11 Οικονομικών και να επανέλΟουν στο Σώμα για το λόγο τον οποίο 

ανέφερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάτσης αναφέρεται στον :τερί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Κατανα

λώσεως (Τροποποιητικό) Νόμο του 1993 και στους περί Πετρελαιοειδών (Α να:τρο
σαρμογή της Λιανικής Τιμής Πωλ11σεως) (Τρο:το:τοιητικούς) Κανονισμούς του 1993. 
Και υπάρχει εισ11γηση να θεωρηΟούν ε:τείγοντα, να παρα:τεμφΟούν στην ΕΠΙΤΡΟΠ11 

Οικονομικών και να .. . 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Να κατατεΟούν πρώτα επίσημα. 

(2017) 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα τα καταΟέσω, σε περίπτωση κατά την οποία θέλετε να κηρυχΟούν επεί

γοντα. 

Ναι; 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Εμείς δεν έχουμε καμιά ένσταση να κατατεΟούν και να παραπεμφθούν στην 

Επιτροπή Οικονομικών. Αλλά είμαστε εναντίον του να κηρυχθούν επείγοντα. 

Θέλουμε να δοθεί κάθε δυνατότητα στην Επιτροπή Οικονομικών να συζητηθούν 

αυτά τα προτεινόμενα νομοσχέδια και στη συνέχεια να έρθουν εδώ στην ολομέλεια 

για να εκφράσουμε απόψεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν ότι πρέπει να κηρυχΟούν επείγοντα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τρεις. 

Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τα δυο θέματα τα οποία ήδη ανέφερα, ''Ο περί Τελωνειακών Δασμών και 

Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993" και "Οι περί Πετρελαιο
ειδών (Αναπροσαρμογή της ΛιανΙΚ11ς Τιμής Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) Κανονι
σμοί του 1993", κατατίΟενται στη Βουλή, κηρύσσονται επείγοντα και παραπέμπο
νται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών, για να επιληφθεί αυτών και 

όταν θα είναι έτοιμη, να καταθέσει την Έκθεσή της στο Σώμα. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Προς αποφυγήν οποιασδ11ποτε παρεξήγησης, κύριε Πρόεδρε, η δική μας η 

πλευρά ψηφίζει και ψήφισε υπέρ του επείγοντος των νομοσχεδίων με μοναδικό 

κριτήριο, αν και εφόσον ψηφιστούν από τη Βουλή, να αποφευχθεί η αισχροκέρδεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μα, θα σας δοθεί η ευκαιρία να εκφράσετε απόψεις. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Για να υπάρξει περισσότερη σαφήνεια από τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, προχωρούμε στο πρώτο Οέμα, που είναι ''Ο περί Εγγυήσεως της 

Χρηματοδοτήσεως του Συμβουλίου Εμπορίας κυπριακών Πατατών (Κυρωτικός) 

Νόμος του 1993". Παρακαλώ τον Αναπληρωτή Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευ
τικής Επιτροπής να καταΟέσει την Έκθεση στο Σώμα. 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙ1ΆΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΕΓΓΥΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΕΩΣ ΤΟΥ ΣΥΜΙ30ΥΛΙΟΥ 

ΕΜΠΟΡΙΑΣ ΚΥΠΡΙΑΚΩΝ ΠΑΤΑΊΏΝ (ΚΥΙ)ΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993". 

Παρόντες: 

Αλέκος Μαρκίδης, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήΟηκε στις 10 Μα'ίου 1993. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήΟηκαν και παρευρέΟηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

οικονομικών. 

Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η έγκριση από τη Βουλή της 

εγγύησης που η κυβέρνηση της Δημοκρατίας θα παράσχει στο Συμβούλιο Εμπορίας 

Κυπριακών Πατατών για την αποπληρωμή δανείου ύψους f3.500.oo0 που το 
Συμβούλιο συνήψε με τη Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα Λτδ για τη χρηματοδότηση 

της συγκέντρωσης και εμπορίας των πατατών εαρινής εσοδείας 1993. 

Όπως δήλωσε στην Επιτροπή ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών, 

το πιο πάνω δάνειο Οα φέρει τόκο 8% και Οα αποπληρωθεί στις 30 Σεπτεμβρίου 
1993. 

Η επικύρωση από τη Βουλή της πιο πάνω κυβερνητικής εγγύησης είναι 

αναγκαία με βάση την ισχύουσα νομοθεσία για την άσκηση των δημοσιονομικών 

εξουσιών της Βουλής, σύμφωνα με την οποία απαιτείται η συγκατάθεσή της για την 

παραχώρηση από την κυβέρνηση τέτοιας μορφής εγγυήσεων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, επικροτώ

ντας τους σκοπούς για τους οποίους δίνεται η ζητούμενη κυβερνητική εγγύηση, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζι1τηση νομοσχεδίου, 

για την κατά νόμο κύρωση της συμφωνίας που αναφέρεται σ' αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχι1ς, παρακαλώ τον έντιμο 

Γραμματέα να προχωρήσει στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της Συμφωνίας. ΆρΟρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρΟρα 1, 2 και 3 εγκριΟούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρΟρα 1,2 και 3 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 

του Συμβουλίου Εμπορίας κυπριακών Πατατών (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο και 

η Σύμβαση κυρούται. 

Το δεύτερο έτοιμο θέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη είναι ''Ο περί Εγγυή

σεως της Χρηματοδότησης της Εταιρείας Κυπριακαί Αερογραμμαί Λτδ (Κυρωτικός) 

Νόμος του 1993". Παρακαλώ τον Αναπληρωτή Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευ
τικής Επιτροπής να καταθέσει την ΈκΟεση της Επιτροπής ?τη Βουλή. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ KOIN0J30Y ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΕΓΓΥΙΙΣΕΩΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΙ-ΙΣ ΤΗΣ ΕΤ ΑΙΡΕΙΑΣ 

ΚΥΠΡΙΑΚΑΙ ΑΕΡΟΓΡΑΜΜΑΙ ΛΤΔ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Αλέκος Μαρκίδης, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Η Κοινοβουλευτική ΕΠΙΤΡΟΠ11 Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήΘηκε στις 10 Μα·ίου 1993. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλ11Οηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών. 

Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η έγκριση από τη η0υλή της 

εγγύησης που η κυβέρνηση της Δημοκρατίας Οα παράσχει στην εταιρεία Κυπριακές 

Αερογραμμές Λτδ για την αποπληρωμή δανείου ύψους $40.000.000 που η εταιρεία 
συνήψε με όμιλο ξένων τραπεζών για την αντιμετώπιση των βραχυπρόΟεσμων δανει

στικών της υποχρεώσεων προς την κυβέρνηση. 

Όπως ειδικότερα αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το πιο 

πάνω νομοσχέδιο, η κυβέρνηση παραχώρησε στις 26 Φεβρουαρίου 1993 στις 

Κυπριακές Αερογραμμές Λτδ δάνειο υπό μορφ11 κυβερνητικής προκαταβολής ύψους 

$40.000.000, έτσι που η εταιρεία να είναι σε Οέση να παραλάβει στις αρχές Μαρτίου 
1993 το όγδοο Α320 αεροσκάφος της και συνάμα να είναι σε Οέση να αποπληρώσει 
μέρος της αξίας του πέμπτου Α320 αεροσκάφους. Με την πιο πάνω κυβερνητική 

χρηματοπιστωτική διευκόλυνση οι Κυπριακές Αερογραμμές ακύρωσαν τη συμφωνία 

χρηματοδότησης ύψους $30.000.000 για το υπόλοιπο της αγοράς του όγδοου Α320 
αεροσκάφους που φέρει κυβερνητική εγγύηση και συνάμα ανέλαβαν την υποχρέωση 

να αποπληρώσουν τον Ιούνιο του 1993 το 1/3 της αξίας του πέμπτου Α320 αεροσκά
φους, ύψους $10.000.000 περίπου, η χρηματοδότηση του οποίου έγινε και πάλι με 
κυβερνητική εγγύηση. 



2021 

Ο κυριότερος λόγος που ώΟησε τις Κυπριακές Αερογραμμές να ακυρώσουν 

την πιο πάνω συμφωνία χρηματοδότησης είναι το οικονομικό όφελος που Οα αποκο

μίσουν και που Οα ξεπεράσει το $1.000.000, εξαιτίας των χαμηλών επιτοκίων που 
επικρατούν σήμερα στη διεθνή χρηματαγορά. Ι-Ι συμφωνία παραχώρησης της προα

ναφερθείσας κυβερνητικής προκαταβολής προς τις Κυπριακές Αερογραμμές προνοεί 

την αποπληρωμή της αμέσως μετά τη συνομολόγηση και ενεργοποίηση ενός νέου 

εμπορικού δανείου το οποίο Οα φέρει την κυβερνητική εγγύηση. 

Ι-Ι επικύρωση από τη Βουλή της πιο πάνω κυβερνητικής εγγύησης είναι 

αναγκαία με βάση την ισχύουσα νομοΟεσία για την άσκηση των δημοσιονομικών 

εξουσιών της Βουλής, σύμφωνα με την οποία απαιτείται η συγκατάθεσή της για την 

παραχώρηση από την κυβέρνηση τέτοιας μορφής εγγυήσεων. 

Αξίζει να σημειωΟεί ότι, προτού παραχωρηΟεί η κυβερνητική προκαταβολή 

στις Κυπριακές Αερογραμμές, ζητΊΙΟηκε και δόΟηκε η κατ' αρχήν έγκριση της Κοινο

βουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τη σύναψη νέου 

δανείου από μέρους των Κυπριακών Αερογραμμών Λτδ με κυβερνηΤΙΚΙ1 εγγύηση. 

Η ΚοινοβουλευΤΙΚ11 Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 

υπόψη όλα τα πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του 

υπό συζήτηση νομοσχεδίου, για την κατά νόμο κύρωρη της συμφωνίας που αναφέ

ρεται σ' αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρΧι1ς; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο 1. 

Ερμηνεία . ΆρΟρο 2. 

Κύρωση της συμφωνίας. ΆρΟρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρΟρα 1,2 και 3 εγκριΟούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρΟρα 1,2 και 3 εγκρίνονται ομόφωνα. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης της 

Εταιρείας Κυπριακαί Αερογραμμαί Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο Οεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα Οεσπίζεται σε νόμο και 

η συμφωνία κυρούται. 

Το τρίτο Οέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη είναι ''Ο περί Ειδικεύσεως 

Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 2) του 1993". 
Παρακαλώ τον Λναπληρωτή Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

να καταθέσει την ΈκΟεση της Επιτροπι1ς στο Σώμα. 



2022 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΙ-Ι Σ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΊΌ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥ ΜΠΛΙ-ΙΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΊΆΜΕΙΟ 

ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 2) ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Αλέκος Μαρκίδης, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγμαΤΟΠΟΙ11θηκε στις 10 Μα'ίου 1993. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλ11θηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού ;[876.000 και η διάθεσή του για την κάλυψη 
της κυβερνητικής συνεισφοράς (4/5) στην εκτέλεση των αναγκαίων βελτιωτικών 

έργων στην τουριστική περιοχή Αμαθούντας ενόψει της Διάσκεψης των Αρχηγών 

των Κρατών-Μελών της Κοινοπολιτείας που θα γίνει στην Κύπρο τον Οκτώβριο 

του 1993. 

Όπως ειδικότερα δηλώθηκε στην Ε.,ττιτροπή, ενόψει της προσεχούς Διάσκεψης 

των Αρχηγών των Κρατών-Μελών της Κοινοπολιτείας κρίνεται αναγκαία η εκτέ

λεση ορισμένων οδικών και άλλων έργων στην πιο πάνω περιοχή τόσο για τη διευ

κόλυνση της τροχαίας κίνησης όσο και για τον ευπρεπισμό της περιοχής. 

Τα προγραμματιζόμενα έργα αναμένεται να συμπληρωΟούν έγκαιρα και εν 

πάση περιπτώσει μέχρι τις 10 Σεπτεμβρίου 1993, σύμφωνα και με τη συμβατική 
υποχρέωση του εργολάβου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού μελέ

τησε ξεχωριστά καθένα από τα έργα που προγραμματίζεται να γίνουν στο διάστημα 

αυτό, εκφράζει την άποψη ότι η κυβέρνηση Οα πρέπει να καταβάλει κάθε δυναη1 

προσπάθεια, ώστε τα έργα αυτά να ολοκληρωΘούν μέχρι το τέλος Αυγούστου 1993, 
για να μπορέσουν να ικανΟΠΟΙ11σουν και τις ανάγκες της 39ης Κοινοπολιτειακής 

Κοινοβουλευτικής Διάσκεψης, που Οα πραγματοποιηΘεί στην Κύπρο από τις 31 Αυγού
στου μέχρι τις 11 Σεπτεμβρίου 1993. 

Ανάμεσα στα έργα που προγραμματίζονται περιλαμβάνεται και η κατασκευή 

μικρής προΟήκης για την έκΘεση αρχαίων αντικειμένων. Η προΘήκη αυτή θα στοι

χίσει f5 .000 και Θα τοποΘετηθεί στο ξενοδοχείο "Lc Meridien", όπου θα διαμένουν οι 
σύνεδροι-αρχηγοί κρατών. Η Επιτροπή Θεωρεί ορΟό η προΟήκη να είναι κινητή, 

ώστε να μπορεί, μια και Οα αποτελεί κραΤΙΚ11 περιουσία, να μεταφέρεται και να εκτί

θεται όπου κρίνεται αναγκαίο από τις αρμόδιες υπηρεσίες, και με αυτή την προϋπό

Θεση υιοΘετεί τη διάΟεση της πιο πάνω ζητούμενης πίστωσης. 

Η ΚοινοβουλευΤΙΚ11 Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, Οέτοντας 

τις πιο πάνω προϋποΟέσεις για την έγκριση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 



2023 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 

;[876.000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. ΆρΟρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που Οα δαπανηΟούν. Πίνακας. ΆρΟρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1, 2 και 3 και του Πίνακα; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρΟρα 1,2 και 3, καΟώς και ο Πίνακας εγκρί
νονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός Οα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

_ Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτί,ξεως) Νόμος (Αρ. 1) του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

νόμο. 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο αυτό ομόφωνα ψηφίζεται σε 

Το τέταρτο Οέμα είναι "Οι περί Αστυνομίας (Πειθαρχικοί) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να καταθέσει την 'Εκθεση στο Σώμα. 

Ε. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟ130Υ ΛΕΥΤΙΚΙ-ΙΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΣΤΥΝΟΜΙΑΣ 

(ΠΕΙΘΑΡΧΙΚΟΙ) (TPOllOllOIl-ITIKOI) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

ΕυστάΟιος ΕυσταΟίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομ11ρου 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Αριστοφάνης Γεωργί.ου 

Ι-Ι Κοινοβουλευτική ΕΠΙΤΡΟΠ11 Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και στις 29 Απριλίου 1993. 
Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 



2024 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρΟρο 10 
του νόμου για την Αστυνομία, σκοπείται η τροποποίηση των υφιστάμενων Κανονι

σμών, ώστε τα μέλη της αστυνομΙΚ11ς δύναμης που τιμωρούνται με την πειθαρχική 

ποινή της απόλυσης να στερούνται όλα τα συνταξιοδοτικά τους ωφελήματα. Με την 

ίδια εντούτοις τροποποίηση προτείνεται η καταβολή σύνταξης στον ή στη σύζυγο 

και στα εξαρτώμενα τέκνα του μέλους που απολύΟηκε, η οποία υπολογίζεται με 

βάση την πραγμαΤΙΚ11 υπηρεσία του μέλους. 

Οι τροποποιήσεις που προτείνονται συνάδουν με παρόμοιες διατάξεις που 

εφαρμόζονται για τα υπόλοιπα μέλη της δημόσιας υπηρεσίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί τους σκοπούς των υπό 

αναφορά τροποποιητικών Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Ι30υλή 

την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής, ρωτώ; 

Υπάρχει οποιαδ11ποτε ένσταση στην έγκριση των Κανονισμών αυτών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, οι Κανονισμοί αυτοί εγκρίνονται 

ομόφωνα. 

Το επόμενο έτοιμο Οέμα για σήμερα είναι "Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 

(Σχέδια και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) (Αρ . 3) Κανονι
σμοί του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής ή οποιοδήποτε Μέλος της να αναγνώσει την ΈκΟεση της Επιτροπής στο 

Σώμα της Ι30υλής. 

ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟ1ΝΟΙ30Υ ΛΕΥΤΙΚΗΣ EΠITI~OΠHΣ ΣΥΓΚΟ1ΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΛΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΛΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ "01 ΠΕΡΙ 
ΑΡΧΙ-ΙΣ ΛΙΜΕΝΩΝ ΚΥΠΡΟΥ (ΣΧΕΔΤΑ ΚΑΙ ΛΟΙΠΟ1 ΟΡΟΙ ΥΠΙ-ΙΡΕΣΙΑΣ 

ΥΠΑΛΛΙΙΛΩΝ) (ΤΡΟΠΟΠΟΤΗΤΙΚΟΙ) (ΑΡ. 3) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Νίκος Πιττοκοπίτης, Πρόεδρος 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Ττίμης ΕυΟυμίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Δημήτρης Κοντίδης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική ΕπΙΤΡΟΠ11 Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγμαΤΟΠΟΙ110ηκε στις 4 Μα·ίου 1993. Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήΟηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Συγκοινωνιών και 'Εργων και της Λρχής Λιμένων Κύπρου, καΟώς και 

εκπρόσωποι των συντεχνιών ΣΕΚ, ΠΕΟ, ΔΕΟΚ, ΠΑ ΣΥ Δ Υ και ΣΥ ΑΛΚ. Στη συνε

δρία αυτή ήταν παρών και ο Ι30υλευnΙς κ. l~. Πρέντζας. 
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Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρΟρο 19 
του νόμου για την Αρχή Λιμένων Κύπρου, σκοπείται ο καθορισμός του σχεδίου 

υπηρεσίας της νέας Οέσης Διοικητικού Λειτουργού Α' στην Αρχή Λιμένων Κύπρου. 

Με τους ίδιους Κανονισμούς σκοπείται επίσης η τροποποίηση του σχεδίου υπηρε

σίας της υφιστάμενης θέσης Διοικητικού Λειτουργού. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέΟηκαν ενώπιον της Επιτροπής από τους 

κυβερνητικούς αρμοδίους, η τροποποίηση του υπό αναφορά σχεδίου υπηρεσίας 

είναι αναγκαία, ώστε να διατηρείται η ιεραρχία και να αποφεύγεται η σύγκρουση 

καθηκόντων μεταξύ της υφιστάμενης Οέσης Διοικητικού Λειτουργού και της νέας 

θέσης Διοικητικού Λειτουργού Α'. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, υιοΟετώντας τους 

σκοπούς των υπό συζήτηση Κανονισμών και λαμβάνοντας υπόψη και τη σύμφωνη 

γνώμη των εκπροσώπων όλων των συντεχνιών που παρευρέΟηκαν στη συνεδρία 

αυτή, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισ11 τους, αφού τροποποιηΟεί ο τίτλος 

τους, ώστε να αναφέρονται ως "Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια και Λοιποί 

Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχι1ς; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, ρωτώ: 

Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των Κανονισμών αυτών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί αυτοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

Το αμέσως επόμενο Οέμα στη σημερινή ημερήσια διάταξη είναι "Οι περί της 

Καταμέτρησης της Χωρητικότητας Πλοίων Μικροτέρων των Είκοσι Τεσσάρων 

Μέτρων Κανονισμοί του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβου
λευτικής Επιτροπής ή οποιοδήποτε Μέλος της να καταΟέσει την ΈκΟεση στη Βουλή. 

Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚOJΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚOJΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΛ ΤΟΥΣ ΚΛΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ "01 ΠΕΡΙ ΤΗΣ 
ΚΑΤΑΜΕΤΡΙ-ΙΣΗΣ ΤΙ-ΙΣ ΧΩιη1ΤΙΚΟΤΗΤΑΣ ΠΛOJΩΝ ΜΙΚΡΟΤΕΡΩΝ ΤΩΝ 

ΕΙΚΟΣΙ ΤΕΣΣΛΡΩΝ METI~ΩN ΚΑΝΟΝΙΣΜOJ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Νίκος Πιττοκοπίτης, Πρόεδρος 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Ττίμης ΕυΟυμίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Δημήτρης Κοντίδης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η ΚοινοβουλευΤΙΚ11 Ί1-ΤΙΤΡΟΠΙ1 Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιι10ηκε στις 4 Μα'ίου 1993. Στη 
συνεδρία αυτή κλι1θηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουρ

γείου Συγκοινωνιών και Έργων. 
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Με τους πιο πάνω Κανονισι.- ύς, οι οποίοι εΧδίδονται με βάση το άρθρο 83 
του νόμου για την Εμπορική Ναυτιλία, σκοπείται η νομοΟετική ρύΟμιση της μεΟόδου 

με βάση την οποία θα καταμετρείται η χωρητικότητα πλοίου που είναι μικρότερο 

από είκοσι τέσσερα μέτρα και πc . ΠΡΙΙ", . • ωι να εγγραφεί στο κυπριακό νηολόγιο. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέΟηκαν ενώπιον της Επιτροπής από τους 

κυβερνητικούς αρμοδίους, με τους u.ιτό αναφορά Κανονισμούς, οι οποίοι συντά

χθηκαν με βάση αντίστοιχους κανονισμούς άλλων χωρώ, πιτυγχάνεται ομοιο

μορφία ως προς τη μέΟοδο καταμέτρησης της χωρητικ( τω:: αυτής της κατηγορίας 

πλοίων, που αποτελείται κυρίως από Οαλαμηγούς, απ' όλ()υς τους αναγνωρισμένους 

νηογνώμονες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, επικροτώντας τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής, ρωτώ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των Κανονισμών αυτών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει καμιά ένσταση, οι Κανονισμοί αυτοί εγκρίνονται 

ομόφωνα. 

Τα υπόλοιπα Οέματα στη σημερινή ημερήσια διάταξη, δηλαδή οι υπ' αριθμό 8, 
9, 10, 11, 12, 13, 14, 15, 16, 17, 18, 19,20 και 21 Κανονισμοί, αποσύρονται από την 
Εκτελεστική Εξουσία. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β': ΚατάΟεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. Παρα

καλώ το Γραμματέα να καταθέσει τα νομοσχέδια και έγγραφα που υπάρχουν για 

σήμερα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Φαρμάκων (Έλεγχος Ποιότητας, ΠρομήΟειας και Τιμών) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Υγείας . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου Παιδείας Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτικι1 Επιτροπι1 Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί της Α ντιμετώπισης της Βίας, της Ανάρμοστης Συμπεριφοράς και 
Συναφών Αδικημάτων στους ΑΟλητικούς Χώρους Νόμος του 1993. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Ε"τιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου Νόμος 
του 1993. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική l3πιτροπή Οικονομικών και προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 5) του 1993. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Ε"ι;ιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί Συντάξεων και Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους του 

Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Ελαιοκομικών Προ·ίόντων 

Κανονισμοί του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην KoινoβoυλευΤΙΚ11l3πιτρoΠl1 Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Οι περί Αποχετεύσεων Παραλιμνίου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

1993. 

ΚατατέΘηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμ.,η;ονται στην Κοινοβουλευτική Ε"ι;ιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κατηγορίες Θέσεων) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην ΚοινοβουλευΤΙΚ11 ΕπΙΤΡΟΠΙ1 Νομικών. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Οι περί Επιτρόπου Διοικήσεως (Π ροσόντα και Όροι Υπηρεσίας 

Προσωπικού του Γραφείου) (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Οι περί Τμήματος Εργασίας - Θέση ΔιευΟυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Οι περί Ραδιοφωνικών ΣταΟμών Κανονισμοί του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στις Κοινοβουλευτικές Ε"tιτροπές Συγκοινωνιών και Έργων 

και Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Οι περί Τηλεοπτικών Σταθμών Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Συγκοινωνιών και Έργων 

και Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Γροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην ΚοινοβουλευΤΙΚ11 ΕπΙΤΡΟΠΙ1 ~μπoρίoυ και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική ~πιτρoπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Οι περί ΡυΟμίσεως της Μαρίνας "ιTMASSOL SHERATON MARJNA" 
(Καταβλητέα Δικαιώματα) Κανονισμοί του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Οι περί Φόρου ΠροστιΟέμενης Αξίας (Υπηρεσίες Σφαγείων και 

Μεταφορές Κρεάτων) Κανονισμοί του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Ο περί κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (ΚαΟορισμένα 
Πρότυπα - ΑναΟεώρηση Τρίτης Σειράς) Κανονισμός του 1993. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιόμηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική ΕπΙΤΡΟΠ11 Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Οι περί Χρωστικών Ουσιών στα Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 1993. 

ΚατατέΟηκαν α.,.ττ:ό το Υπουργείο Υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην ΚοινοβουλευΤΙΚ11 ΕΠΙΤΡΟΠ11 Υγείας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Οι περί Ξενοδοχείων και τουριστικών Καταλυμάτων (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

21) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Οργανωμένα 

Διαμερίσματα και Τουριστικά Χωριά) Κανονισμοί του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22) Οι περί Ξενοδοχείων και τουριστικών Καταλυμάτων (Συγκροτήματα 

τουριστικών Επαύλεων) Κανονισμοί του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 
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ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23) Οι περί Ξενοδοχείων και τουριστικών Καταλυμάτων (Παραδοσιακές 
Οικοδομές) Κανονισμοί του 1993. 

ΚατατέΟηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24) Έγγραφα που αφορούν την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 

υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία δυνάμει του άρΟρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Yπrιλλ1lλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 198::> (Λρ. 99 του 1985). 

Ι:ατατέΟηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Ε,-ΤΙΤΡΟΠΙ1 Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

Κεφάλαιο Γ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Α υτές δόΟηκαν IΙδη γραπτώς) 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Α:τριλίου 1993 του Υ:τουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Αόαμου Αδαμίδη στην ερώτησll ΣΊ"Β' 179, ημ!t?ομηνίας 12 Μαρτίου 1993, 
του Βουλευτή εκλογικιις περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ανδρέα Κουκουμά. 

"Σχετικά με τη διασταύρωση του δρόμου Λευκωσίας-Λεμεσού με την οδό 

Καλαμών, στα φώτα τροχαίας παρά τη βιομηχανική περιοχή Στροβόλου, σας πληρο

φορώ τα ακόλουθα: 

(α) Για οριστική λύση του προβλήματος της κυκλοφοριακής συμφόρησης 

στον κόμβο προωΟείται η κατασκευή ανισόπρ~"υ κόμβου σε συνδυασμό 

με τη διαπλάτυνση του αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας - Λεμεσού σε έξι 
λωρίδες κυκλοφορίας μέχρι την Αλάμπρα. Τα σχέδια βρίσκονται ήδη υπό 

ετοιμασία από ξένους Συμβούλους Μηχανικούς και Οα συμπληρωΟούν το 

καλοκαίρι του 1994 οπότε και Οα ζητηΟούν προσφορές για τις 

κατασκευαστικές εργασίες. 

(β) Για απάμβλυνση του προβλιlματος προωΟούνται αμέσως προσωρινά 

μέτρα που περιλαμβάνουν διαπλάτυνση του Νότιου Παρακαμπτήριου 

και της οδοΊ) Καλαμών και βελτίωση της ρύΟμισης των φώτων τροχαίας. 

'Ηδη δόΟηκαν οδηγίες στο Τμιlμα Δημόσιων Έργων για ετοιμασία των 

κατασκευαστικών σχεδίων και προώΟηση των κατασκευαστικών έργων 

το συντομότερο δυνατό." 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συνεχίζεται η συζήτηση για το Οέμα που αναφέρεται ως "Η εκδηλωΟείσα 

πρόθεση της κυβέρνησης Κληρίδη για επαναπρόσληψη και 'αποκατάσταση' των 61 
παυθέντων, για λόγους δημόσιου συμφέροντος, δημόσιων υπαλλιlλων, ενεχομένων 

στο πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 1974". Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Δώρου 
Χριστοδουλίδη εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΛΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

Δυνάμεις. 

Ποιος θέλει να μιλήσει; Ουδείς; 
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Α. ΧΡΙΣΤΟΎ: 

Οι δύο ομιλητές μας είναι στην ΕπΙΤΡΟΠΙ1, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν υπάρχει άλλος; 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Βεβαίως, υπάρχει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ορίστε. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Έχουμε δύο ομιλητές που προηγούνται στη σειρά και δε θα ήθελα να τους ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κουκουμάς. 

Α. ΚΟΥΚΟΎΜΑΣ: 

Κύριε πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η απόφαση για ε.ίταναπρόσληψη των 62 από την κυβέρνηση Κληρίδη είναι 
αναμφίβολα μια πολιτική πράξη, που στόχο έχει να δικαιώσει τους 62 που, με βάση 
τα στοιχεία που υπάρχουν στους φακέλους τους, έλαβαν μέρος στο πραξικόπημα, 

έστρεψαν τα όπλα ενάντια στο κυπριακό κράτος, ενάντια στην Κυπριακή Δημο

κρατία, τον κυπριακό λαό και τον Πρόεδρό του Μακάριο. Υπέσκαψαν τη δημο

κρατία και την υπόσταση του κυπριακού κράτους. Και το μεγαλύτερο έγκλημα που 

διέπραξαν αυτοί συνειδητά ή ασυνείδητα: Διάνοιξαν με το πραξικόπημα τις πόρτες 

στον Αττίλα κατακτητή, πρόδωσαν την Κύπρο. Ι-Ι απόφαση για επαναπρόσληψη των 

62 είναι καθαρά πολΙΤΙΚ11, όπως πολιτική Ι1ταν και η απόφαση της κυβέρνησης 

Κυπριανού το 1980. 

Η κυβέρνηση Κυπριανού και η Πουλ11 με το Νόμο 57 του 1978 και με την 
απόφαση για τιμωρία των 62 επέβαλαν την πιο μικρή τιμωρία που Οα μπορούσε να 
επιβληθεί σε κραΤΙΚΟ1)ς υπαλλήλους που υπέσκαψαν το δημόσιο συμφέΡΟΥ" όχι σε 

ανθρώπους που στράφηκαν με τα όπλα ενάντια στο κράτος, ενώ γνώριζαν ότι ο 

Αττίλας καραδοκούσε! Και η τιμωρία ήταν απόλυση μετ' αποζημιώσεων, τιμωρία η 

οποία κανονικά επιβάλλεται μόνο για επαγγελματικό σφάλμα ή παράλειψη στην 

υπηρεσία. Ι-Ι τιμωρία όμως ήταν συμβολική για ηθική ικανοποίηση του κυπριακού 

λαού, των συγγ~ν των νεκρών και αγνοουμένων, των χιλιάδων προσφύγων. Για 
να μείνει στη μνημη του κυπριακού λαού ότι οι υπαίτιοι μιας τέτοιας μεγάλης 

τραγωδίας τιμωρήΟηκαν. Για να μείνει ως δίδαγμα ηΟικής για τις επόμενες γενιές 

αυτού του πολύπαθου τόπου. 

Η πολιτική πράξη της κυβέρνησης Κληρίδη, η απόπειρα για ισΤΟΡΙΚΙ1 δικαίωση 

των πραξικοπηματιών, τείνει να σβήσει από τη μνΙ1μη, τη συνείδηση, την ιστορία του 

κυπριακού λαού τους υπαίτιους του πραξικοπήματος και σταδιακά το ίδιο το 

πραξικόπημα, το ένα μέρος της τραγωδίας που μας οδήγησε προς το δεύτερο και 

μεγαλύτερο, την εισβολ11 του Αττίλα στην Κύπρο. ΔηλαδΙ1, 11 απόφαση της κυβέρ
νησης στοχεύει στο να ανακόψει την ιστορική λογική συνέχεια και να ανατρέψει τις 

ηθικές αρχές, Οίγει τη μνήμη των νεκρών που έπεσαν για την πατρίδα και τείνει να 

ανατρέψει τα ηΟικά διδάγματα και ιδανικά που κληρονομήσαμε από τους προγόνους 

μας. 
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Εδώ έγινε λόγος για το Θουκυδίδη και διαβάστηκε ένα μέρος CtJϊ:ό την ιστορία 

του Θουκυδίδη από τον κ. Μαρκίδη. Ο Θουκυδίδης έμεινε στην ιστορία, γιατί ήταν 

αυτός που έΟεσε τις αρχές της λογικής της ιστορίας. Και ο Θουκυδίδης μαζί με τον 

Περικλή ήταν αυτοί που έκαναν τον "Επιτάφιο" και τον διάβασε ο Περικλ11ς. 

Εμείς πιστεύουμε, αφού αναφέρΟηκε αυτό, ότι αυτή η απόφαση τείνει να Οίξει 

και να ανατρέψει αυτή τη λογική και αυτά τα ηΟικά διδάγματα που μας άφησαν οι 

αρχαίοι με τον Περικλή και το Θουκυδίδη, ιδιαίτερα τα διδάγματα που βγαίνουν 

από τον "Επιτάφιο", που είναι διδάγματα αγάπης προς την πατρίδα. Είναι διδάγ

ματα που μας λένε ότι υπάρχουν ήρωες που αγωνίζονται για την πατρίδα. αλλά 

υπάρχουν και προδότες. 

Γι' αυτό, εμείς αντιδρούμε και επιμένουμε όπως η κυβέρνηση ανακαλέσει την 

πιο πάνω απόφασή της. Σε έναν αντικειμενικό κριη1 αυτής της πολιτικής δημιουρ

γείται το εξής ερώτημα: Μ11πως βρισκόμαστε μπροστά στην απαρχή της επαναφοράς 

μιας παλιάς μεΟόδου πολΙΤΙΚ11ς που πάει να γίνει σήμερα "μοντέρνα"; ΠολΙΤΙΚ11ς 

που καΘοδηγείται από το δόγμα ''ο σκοπός αγιάζει τα μέσα"; Τέτοια πολιτική όχι 

μόνο απέτυχε παταγωδώς στην πολΙΤΙΚ11 ιστορία, αλλά στο πέρασμά της ποδοπάτησε 

ολόκληρους λααι'jς και αφάνισε πολλούς δημοκρατικούς προοδευτικούς ανΟρώπους. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας Οα ήΟελα να υπογραμμίσω 

τα πιο κάτω που είπε ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, μιλώντας επ' ευκαιρία των 

εθνικών επετείων, ο οποίος υπερτόνισε την πιο κάτω φράση: "Δεν ξεχνούμε τις 

Θερμοπύλες. Όλοι δεν ξεχνούμε τις Θερμοπύλες". Μα είναι ανακόλουΟο, αντιλο

γικό και αντιδιαλεκτικό να μην ξεχνούμε τις ΘερμοπίJλες, αλλά να επιχειρείται από 

την κυβέρνηση η διαγραφ11 του Εφιάλτη ως τέτοιου από την ιστορία και να επιδιώ

κεται η δικαίωση και επιβράβευσή του. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Αντωνίου. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Είναι τώρα αρκετές μέρες που διεξάγεται μια έντονη συζήτηση και αντιπαρά

θεση απόψεων γύρω από το γνωστό Οέμα της επαναπρόσληψης των 62. 

Θέλω πρώτα να σχολιάσω κάτι που έχει κατά κόρον λεχΟεί από Π0υλευτές του 

Δημοκρατικού Συναγερμού. Το πρώτο είναι: Ποια 11ταν τα ελαη1ρια του ΑΚΕΛ, 

όταν ενέγραφε αυτό το θέμα; Ι-Ι πρώτη εκδοχή που έχει υποστηριχθεί από τους 

Βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού είναι ότι αυτό έγινε, για να ανορΟωΟεί το 

ηθικό των οπαδών της αριστεράς. 

Κύριοι συνάδελφοι, η Οέση του ΑΚΕΛ σ' αυτό το Οέμα έγινε γνωστή όχι τώρα, 

αλλά είναι γνωστή (L"τό πάρα πολλά χρόνια. Θέλω να διευκρινίσω ότι το ΑΚΕΛ 

ήταν μεταξύ εκείνων των πολιτικών δυνάμεων που έπαιξαν τον πρώτο και κύριο 

ρόλο στο θέμα της κάΟαρσης. Συνεπώς, ήταν πάντοτε πάγια η θέση του ΑΚΕΛ σε 

αυτό το θέμα. 

Το δεύτερο: ΛέχΟηκε ότι το ΑΚΕΛ στοχεύει στο να διασπάσει τη συνεργασία 

ΔΗΣΥ -ΔΗΚο. Τώρα διερωτώμαι γιατί τίΟεται έτσι το Οέμα, εφόσον στην τοποΟέ

τηση για την επαν(L"τρόσληψη των 62 δεν είναι μόνο το ΑΚΕΛ που αντιτίΟεται αλλά 
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και η ΕΔΕΚ και το ΔΙ-ΙΚα. Και αν υπάρχει κίνδυνος γι' αυτό το Οέμα της συνεργα

σίας, ο κίνδυνος δεν προκύπτει από το τι κάνει το ΑΚΕΛ, αλλά από το πώς ο Δημο

κρατικός Συναγερμός συμπεριφέρεται έναντι του κόμματος εκείνου με το οποίο 

συνεργάζεται. Συνεπώς, δε βλέπω πώς μπορεί κανείς να τεκμηριώσει πραγματικά 

την άποψη ότι το ΑΚΕΛ κινείται με αυτά τα δύο ελατήρια. 

Βεβαίως, εγώ προσωπικά δεν έχω την αφέλεια να πιστεύω ότι αύριο το πρωί η 

συνεργασία θα διακοπεί. Δεν είναι δυνατό, διότι εκείνοι που την έκαμαν ασφαλώς 

την έκαμαν, για να επιζήσει. Όμως, αγαπητοί συνάδελφοι, τα πράγματα έχουν τη 

δική τους δυναμική και δεν εξελίσσονται πάντοτε όπως τα επιΟυμούν οι άνΟρωποι. 

Και αυτή η συνεργασία Οα ζήσει ή Οα πεΟάνει ανάλογα με το πώς οι ενδιαφερόμενοι 

θα χειριστούν τα Οέματα. Και σίγουρα Οα ζήσει, αν ο Δημοκρατικός Συναγερμός 

υποτάξει το καΟετί στη συνεργασία και αγνοήσει και Ουσιάσει γι' αυτή τη συνερ

γασία ζωτικά συμφέροντα ή και αντίθετα. Γι' αυτό, ας αφ11σουμε το χρόνο να 

απαντήσει στο ερώτημα κατά πόσο αυτή η συνεργασία Οα ζήσει 11 δε θα ζήσει . 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός, ο οποίος από την αΡΧ11 και ζ11τησε και υποσΤ11-

ριξε αυτή την απόφαση της κυβέρνησης, Οεωρεί την απόφαση αυτΊΙ πρ<χξη αποκατά

στασης της δικαιοσύνης. Όμως, τα υπόλοιπα τρία κοινοβουλευτικά κόμματα, όπως 

έχω πει, και να μου επιτρέψετε να πω χωρίς αμφισβ11τηση -και δεν μπορεί να 

υπάρξει αμφισβήτηση- και η καταπληκτική πλειοψηφία του κυπριακού λαού, 

κρίνουν αυτή την απόφαση ως μια καΟαρά πολιτική πράξη, η οποία τείνει να 

υποβαθμίσει το πραξικόπημα και να εδραιώσει την άποψη ότι για τη συμφορά που 

έχει υποστεί αυτός ο τόπος κανένας Κύπριος δεν ευθύνεται. 

Ας δούμε λοιπόν τα επιχειρήματα αυτών που υποστηρίζουν την απόφαση του 

Υπουργικού Συμβουλίου . Το κύριο και βασικό στοιχείο που προβάλλεται είναι ότι 

κατά την εξέταση των υποθέσεων c~ν 62 από το Υπουργικό Συμβούλιο παραβιά
στηκαν οι κανόνες της φυσικής δικαιοσύνης. Αυτός ήταν ο άξονας γιΊρω από τον 

οποίο περιεστράφη η επιχειρηματολογία αυτή . 

Μιλώντας ο έντιμος συνάδελφος κ. }~oλάνδης επί του Οέματος, ανέφερε ότι 

κανένας από τους ενδιαφερόμενους υπαλλήλους δεν κλ1l0ηκε να απολογηΟεί ή να 

δώσει τις δικές του εκδοχές γύρω από τις κατηγορίες τις οποίες αντιμετώπιζε. 

Αναφέρθηκε μάλιστα ότι το τότε Υπουργικό Συμβούλιο ούτε είδε ούτε άκουσε 

οποιονδήποτε από τους επηρεαζομένους. Νομίζω ότι με αυτά που έχουν λεχΟεί από 

τον κ. Ρολάνδη δημιουργείται εύλογα η εντύπωση ότι το τότε Υπουργικό Συμβούλιο 

μέσα από δύο χιλιάδες φακέλους επέλεξε διά κλ11ρου 62, τους οποίους και απέλυσε. 

Αδυνατώ πραγματικά να φανταστώ ότι είναι δυνατό ένα Υπουργικό 

Συμβούλιο να καταλ11ξει στην απόφαση για απόλυση 62 ανΟρώπων έτσι, στην τύχη. 
Η δική μου λογική λέει ότι μέσα από τις δύο χιλιάδες και πλέον φακέλους το 

Υπουργικό Συμβούλιο επέλεξε εκείνες τις περιπτώσεις για τις οποίες τα στοιχεία 

ήταν άκρως επιβαρυντικά. Συνεπώς, είναι δύσκολο να στοιχειοΟετηθεί η άποψη ότι 

το τότε Υπουργικό Συμβούλιο ενήργησε εντελώς απρόσεχτα και πρόχειρα. Αυτό 

τουλάχιστον Οίγει πάρα πολύ το Υπουργικό Συμβούλιο στο οποίο ο κ. Ρολάνδης 

υπηρέτησε για αρκετό καιρό. 

Αλλά, ο κ. ]~oλάνδης μίλησε και για αναψηλάφηση των υποΟέσεων αυτών από 

το παρόν Υπουργικό Συμβούλιο. Εξ όσων έχει ανακοινωθεί, το παρόν Υπουργικό 

Συμβούλιο δεν εξέτασε οποιαδ11ποτε περιστατικά αφορούν την κάθε περίπτωση, 
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αλλά πήρε μια γενική πολιτική απόφαση και, όπως λέχΟηκε, στη βάση δι10εν της 

αποκατάστασης της δικαιοσύνης Συνεπώς, δε βλέπω γιατί πρέπει να μιλούμε περί 

αναψηλάφησης των περιπτώσεων. 

Ας δούμε όμως και το πιο σημαντικό επιχείρημα, το οποίο ανελύΟη εκτενώς 

από τους έντιμους συναδέλφους κ. Μαρκίδη και Πουργουρίδη. 

Ο κ. Μαρκίδης με αναφορά σε νομολογίες και αυΘεντίες προσπάΘησε να 

αποδείξει ότι η όλη νομοΟεσία πάνω στην οποία στηρίχΟηκε η απόφαση του Υπουρ

γικού Συμβουλίου ήτ'αν εσφαλμένη. Κατά σαφή και κατηγορηματικό τρόπο υπέδειξε 

ο αγαπητός συνάδελφος ότι εδώ έχουμε μια κλασική περίπτωση παραβίασης των 

κανόνων της φυσικής δικαιοσύνης και του διοικητικού και αστικού δικαίου. 

Ειλικρινά μου είναι δύσκολο να αποδεχΟώ, αλλά και να καταρρίψω τα νομικά 

επιχειρήματα του κ. Μαρκίδη. Εγείρεται όμως εδώ ένα σημείο καίριας σημασίας: 

Πώς και γιατί η ολομέλεια του Ανωτάτου Δικαστηρίου, το οποίο είμαι βέβαιος ότι 

άκουσε όλη αυτή την επιχειρηματολογία του κ. Μαρκίδη, δεν απεδέχΟη τις 

προσφυγές; Πώς και γιατί, κύριε Μαρκίδη, δέκα ανώτατοι δικαστές δεν αποδέ

χΘηκαν τη δική σας επιχειρηματολογία; Αν λοιπόν το Ανώτατο Δικαστήριο, που 

είναι το αρμοδιότερο όργανο να αποφαίνεται επί καίριων Θεμάτων της δικαιοσύνης, 

δεν υιοΘέτησε την άποψη περί παραβίασης του δικαίου, πώς είναι δυνατό η Πουλή 

να υιοΘετήσει διαφορετική γνώμη; Δε Οα αποτελεί τούτο καΘαρή σύγκρουση αρμο

διοτήτων των δύο εξουσιών, της ΝομοΟετικι1ς και της Δικαστικής Εξουσίας; 

Υπάρχει όμως μια πτυχή του Οέματος αυτού η οποία είναι χρι1σιμο να 

αναφερΘεί. Με πολλι1 άνεση προβάλλεται αυτό το επιχείρημα υπέρ της τ11ρησης των 

κανόνων της φυσικής δικαιοσύνης. Ο κ. Πουργουρίδης πολύ επέμεινε σε αυτό το 

Θέμα. Είμαι μεταξύ εκείνων που χωρίς ενδοιασμούς και ανεπιφύλαχτα τάσσονται 

υπέρ της προστασίας αυτού του δικαιώματος .. 

Αλλά, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, το 1974 σε αυτό τον τόπο ήρΟε 
μια συμφορά. Πασική αιτία αυτι1ς της συμφοράς ήταν η δράση και οι ενέργειες 

ορισμένων ανΟρώπων και στην Ελλάδα και εδώ στην Κύπρο. Είχαμε χιλιάδες 

νεκρούς και αγνοουμένους. Είχαμε απώλεια εστιών και περιουσιών. Τα Ούματα 

αυτής της μεγάλης τραγωδίας ήταν πολλά. Θεωρείται αξίωμα ότι για κάΟε 

τραγωδία, για κάΘε συμφορά, για κάΟε έγκλημα οι αίτιοι πρέπει να τιμωρ01Jνται. 

Είναι αυτό ένας υπέρτατος κανόνας της φυσικής δικαιοσύνης ή όχι; Και όμως και ο 

Μακάριος και γενικά η πολιτεία έκριναν ότι δεν έπρεπε να υπάρξει τιμωρία των 

ενόχων. Προσέφεραν το γνωστό "κλάδον ελαίας" και αυτός ο κλάδος ποτίστηκε και 

ποτίζεται με τα δάκρυα του πόνου και της οργι1ς πρώτα των συγγενών των νεκρών, 

των αγνοουμένων και γενικά όλων των παΟόντων. Με άλλα λόγια, ο Πρόεδρος 

Μακάριος και η πολιτεία ζι1τησαν από τις χιλιάδες αυτών των Ουμ<Χτων και παΟό

ντων να πνίξουν μέσα στα δάκρυα τον πόνο τους και την οργή τους, να παραιτη

Θούν από το αναφαίρετο δικαίωμά τους για φυσική δικαιοσύνη και να μην επιμεί

νουν στην τιμωρία των ενόχων. Και νομίζω ότι αυτή η ευαισΟησία των Ουμάτων 

είναι πάρα πολλή . Και ακόμα πριν λίγες βδομάδες υπήρξαν κάποια γεγονότα σε μια 

πολιτεία στην Αμερική -αν δεν απατώμαι στο Λος Άντζελες- όταν αΟωώΟηκαν 

μερικοί οι οποίοι κατηγορούνταν για κακοποίηση ή δολοφονία ανΘρώπων. Πού 

πήγαν λοιπόν σε αυτή την περίπτωση οι κανόνες της φυσικής δικαιοσύνης; Για μένα 

είναι σαφέστατο: Οι κανόνες της φυσικής δικαιοσύνης Ουσιάστηκαν, όπως λέχΟηκε, 

για το γενικότερο καλό αυτού του τόπου, για τη σωτηρία της Κύπρου. 
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Έστω λοιπόν και αν δεχΟώ ότι υπήρξε πράγματι στην περίπτωση των 62 
μερική παραβίαση των κανόνων της φυσΙΚΙ1ς δικαιοσύνης, δε Οα ήταν σοφότερο 

δεκατρία χρόνια μετά την απόλυσή τους το Οέμα να αφεθεί εκεί που ήταν, ώστε να 

μην οδηγήσει αυτό το Οέμα σε ανάξεση πληγών; Θα ήταν πράγματι μεγάλη Ουσία, αν 

για το δημόσιο συμφέρον δεκατρία χρόνια μετ(ί δεν άνοιγε αυτό το Οέμα; Αλλά εγώ 

ρωτώ: Αν για τους 62 κρίνεται δίκαιο να ανοίξει το Οέμα δεκατρία χρόνια μετά 
απλώς και μόνο ως Οέμα απώλειας εργασίας, δεν είναι στο πολλαπλάσιο δίκαιο για 

τα θύματα του πραξικοπήματος δεκαεννέα χρόνια μετά να ζητούν να επιμείνουν 

στην τιμωρία των ενόχων; Να λοιπόν γιατί λέμε ότι η απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου να ανοίξει αυτό το Οέμα ήταν αχρείαστη, αψυχολόγητη και λανΟασμένη! 

Να γιατί λέμε ότι το άνοιγμα του Οέματος των 62 αναξέει πληγές του παρελΟόντος 
και διαταράσσει την ομοψυχία του λαού! 

Υπάρχει όμως ακόμα ένα ζήτημα το οποίο αξίζει να σχολιαστεί. Ο έντιμος 

συνάδελφος κ. Μαρκίδης, υπερασπίζοντας την άποψή του, είπε τα εξής: "Μα γιατί, 

κύριοι, σας ξενίζει και σας εκπλι1σσει η απόφαση για τους 62; Ο κ. Κληρίδης α.ι"τό 

καιρό έκαμε σαφΙ1 τη Οέση του για την πρόΟεσή του να αποκαταση1σει τους 62. Αυτό, 
περαίνει ο κ. Μαρκίδης, Ι1ταν γνωστό στο λαό". Και πέραν τούτου διερωΤάται: "Πώς 

είναι δυνατό ο κ . Κληρίδης να μην κάνει αυτό που ο ίδιος είχε ζηΤΙ1σει να κανει ο 

Πρόεδρος Βασιλείου;" 

Ειλικρινά δεν αμφισβητώ το ότι αυτά έχουν λεχΟεί από τον Πρόεδρο Κληρίδη. 

Όμως, ο κ . Κληρίδης στην προεκλογΙΚ11 του εκστρατεία είχε προβεί και σε μερικές 

άλλες δηλώσεις, δηλώσεις πολύ πιο σημαντικές και ουσιαστικές. Σε μία από αυτές 

έλεγε: "Δηλώνω χωρίς περιστροφές ότι, όταν εκλεγώ Πρόεδρος της Δημοκρατίας, Οα 

είμαι Πρόεδρος όλων των Κυπρίων. Θα είμαι Πρόεδρος και αυτών που με ψήφισαν 

και αυτών που δε με Ψι1φισαν". 

Πώς ερμηνεύεται, xiJQΙOL συνάδελφοι, μια τέτοια δήλωση του Προέδρου; Για 

μένα το θέμα είναι απλό. Αυτό σημαίνει ότι ο Πρόεδρος, όπως δήλωσε, θα ασκεί την 

εξουσία του με γνώμονα τα συμφέροντα αλλά και τα αισΟήματα όλου του λαού. 

Λυπάμαι ειλικρινά να παρατηΡΙ1σω ότι σ' αυτό το Οέμα των 62 ο Πρόεδρος 

Κληρίδης όχι μόνο δεν έλαβε υπόψη του τα αισΟήματα αυτών που δεν τον ψήφισαν, 

αλλά δεν έλαβε υπόψη του και τα αισΟήματα πολλών από αυτούς που τον ψήφισαν. 

Έχω την πεποίΟηση ότι στην προκειμένη περίπτωση οι σύμβουλοι του προέδρου 

Κληρίδη δεν τον βοήΟησαν να κατανΟΙ1σει το μέγεΟος και τη σοβαρότητα του ίδιου 

του προβλήματος αλλά και των προεκτάσεών του. 

Κύριοι συνάδελφοι, Οα τελειώσω την παρέμβασή μου με μια αναφορά σε ένα 

εξαιρετικά σημαντικό σημείο. ΠαρακολούΟησα με πάρα πολλή προσοχή τη σύντομη 

παρέμβαση που έκανε σε μια περασμένη συνεδρία του Σώματος ο έντιμος συνά

δελφος κ. Μάτσης. Μιλώντας μπροστά στο Σώμα, έκανε μια δραμαΤΙΚΙ1 έκκληση για 

την ανάγκη διατήρησης της ενότητας και ομοψυχίας ανάμεσα σε όλο το λαό και 

κατέληξε: "Τείνουμε χέρι φιλίας προς όλες τις πλευρές της Βουλής για ενότητα και 

συνεργασία". Θέλω να πιστεύω ότι ο κ. Μάτσης ως ηγέτης του κυβερνώντος 

κόμματος του Δημοκρατικοί) Συναγερμού εννοεί πλήρως αυτά που είπε. Νομίζω ότι 

όλοι σε αυτό το Σώμα καιγόμαστε ή πρέπει να καιγόμαστε για το Οέμα της ενότητας. 

Καιγόμαστε, γιατί, αν η ενότητα δεν εδραιωΟεί, με μαΟηματική ακρίβεια Οα 

φθάσουμε στην ολοκληρωΤΙΚ11 καταστροφή. 
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Ενώ λοιπόν χαιρετίζω αυτή τη δήλωση του κ. Μάτση, μου είναι αδύνατο να 

μην εκφράσω την ανησυχία μου για μια άλλη δήλωση που έγινε από ένα άλλο 

σημαίνον στέλεχος του Δημοκρατικού Συναγερμού. Ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος 

και πρώην συνάδελφος, ο φίλτατος κ. Κασουλίδης, απαντώντας πριν λίγες μέρες σε 

κάποιες επικρίσεις, διατίJπωσε την εξής φράση: "Κύριοι του ΑΚΕΛ, πάρτε το 

απόφαση. Εμείς Οα εφαρμόσουμε το πρόγραμμά μας". Θέλω να ελπίζω ότι ο Κυβερ

νητικός Εκπρόσωπος έκανε αυτή τη δήλωση χωρίς να συλλάβει την πλήρη έννοια 

αυτής της τοποΟέτησης. Διότι, απλά ερμηνεύοντάς τη, αυτή η δήλωση σημαίνει ότι η 

κυβέρνηση θα κάνει αυτό που νομίζει και ότι δεν πρόκειται να ακούσει την οποιαδή

ποτε άποψη, τοποΟέτηση ή και εισ11γηση της αντιπολίτευσης. Η εφαρμογή όμως μιας 

τέτοιας κυβερνητικής νοοτροπίας δεν μπορεί ούτε την ενότητα να προαγάγει, αλλά 

ούτε στη δημιουργία συνΟηκών για εποικοδομητική και δημιουργική αντιπολίτευση 

συμβάλλει. Αν λοιπόν η κυβέρνηση επιΟυμεί πράγματι μια εποικοδομηΤΙΚ11 αντιπολί

τευση, είναι πρώτα δΙΚ11 της ευΟύνη να αναπτύξει έναν ειλικρινή και καρποφόρο 

διάλογο πάνω στη βάση μιας ισότιμης συνεργασίας. Και ισότιμη συνεργασία δεν 

είναι δυνατό να υπάρξει, αν η κυβέρνηση υιοΟετήσει στάση πολεμΙΚ11ς ή συνεχούς 

αντιπαράθεσης με την αριστερά. 

Αισθάνομαι πράγματι μεγάλη στενοχώρια ύστερα από αυτά που άκουσα από 

τον κ. Παπαρέ και στη συνέχεια από τον αγαπητό συνάδελφο κ. Καρά. Όλα όσα 

εξιστορήθηκαν από τους δύο συναδέλφους περί δίωξης της αντιπολίτευσης από το 

κατεστημένο Μακαρίου, καΟώς και περί βίας και αντιβίας, πού στοχεύουν; Μήπως 

με όλα αυτά δεν εδραιώνεται η ά)τοψη ότι το πραξικόπημα ήταν EJ-τάναγκες ή τουλά

χιστον αναπόφευκτο; Ακούοντας αυη1 την άποψη ένας συνάδελφος με ρώτησε: 

"Είσαι σίγουρος ότι σε λίγο δε Οα διώκονται όσοι μιλούν για το πραξικόπημα, γιατί 

δήθεν διασπούν το λαό;" Νομίζω ότι η απάντηση σε αυτό το ερώτημα δεν ανήκει 

σ' εμένα' ανήκει κατά κύριο λόγο στο Δημοκρατικό Συναγερμό. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, εμείς Οεωρούμε το πραξικόπημα ένα 

άφρον έγκλημα. Ένα έγκλημα παρόμοιο του οποίου ίσως δεν υπάρχει στην παγκό

σμια ιστορία, δεδομένου ότι, πέραν της κακοποίησης της δημοκρατίας, διαμέλισε 

και την Κύπρο. Και το να προσπαΟούμε να βροίψε ελαφρυντικά γι' αυτό είναι πάρα 

πολύ επικίνδυνο. Εδώ είναι η σαφ11ς διαφορά μας. Εδώ είναι η κάΟετη αντίθεσή μας. 

Εμείς δε δίνουμε ούτε το ελάχιστο ελαφρυντικό στο πραξικόπημα. Οι χιλιάδες 

πρόσφυγες, οι συγγενείς των αγνοουμένων και των νεκρών και ολόκληρος ο 

κυπριακός λαός κρατούν το πραξικόπημα στη συνείδησή τους σαν μια Ολιβερή 

πράξη που έφερε τη συμφορά σε αυτό τον τόπΟ. ΚαΟετί που τείνει να υποβαθμίσει 

αυτή την πράξη -και η επινόηση ελαφρυντικών, καΟώς και η επαναπρόσληψη των 62, 
δυστυχώς είναι τέτοια υποβάΟμιση- δεν μπορεί παρά να προκαλεί την ψυχική 

αναστάτωση αυτού του λαού. Αλλά, πάνω απ' όλα προοιωνίζεται αναβίωση εκείνης 

της συμπεριφοράς που επικρατούσε σε ορισμένα κυπριακά μυαλά τις παραμονές 

του πραξΙΚΟΠl1ματος. ΛυΤ11 η πράξη προοιωνίζεται νέους κινδίJνoυς και νέες 

συμφορές. 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Το άλλο φαβορί, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγώ δεν μπορώ παρά να δώσω το λόγο σε εκείνους που ζητούν να μιλήσουν. 

Δεν μπορώ να δώσω το λόγο σε μη ζητούντες. 

Ορίστε, κύριε Αναστασιάδη. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΙΙΣ: 

Πόση ώρα, κύριε Α ναστασιάδη; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Όση απαιτείται, κύριε Χριστοδουλίδη. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Γίνεται εδώ και μέρες ένας υπερβολικός, κατά την άποψή μου, θόρυβος πέραν 

της έκτασης που Οέλουν κάποιοι να δώσουν ως προς την απόφαση της κυβέρνησης. 

Και γίνεται και θεωρείται υπερβολικός, γιατί είναι αξίωμα πως όσοι αγαπούν και 

σέβονται τη δημοκρατία ξέρουν πως μεταξύ άλλων ένα από τα πρωταρχικά της 

γνωρίσματα είναι και ο σεβασμός και η αγάπη προς τη δικαιοσ1)νη. Ακόμη όσοι 

αγαπούν και σέβονται τη δημοκρατία -και είναι εδώ που διαφέρουν από παράνομα 

καθεστώτα ή παράνομες ομάδες 11 παράνομες κυβερνήσεις, και εννοώ αυτές που δεν 
εδράζονται στη βούληση και τη Οέληση του λαού- σέβονται το ελάχιστο το Σύνταγμα. 

Και είμαι της άποψης πως, αν κάποιοι παρανομούν, υπάρχουν οι ανάλογοι νόμοι, 

για να τιμωρηθούν όπως ο νόμος ορίζει. Αλλά όχι όπως ο καθένας βούλεται και 

θέλει, κατά τη δική του κρίση. 

Έτσι στην προκειμένη περίπτωση η κυβέρνηση κατηγορείται πως από ασέβεια 

προς τους νόμους ή το δεδικασμένο έχει πάρει μια απόφαση αποκατάστασης 62 
ανθρώπων για τους οποίους, κύριοι συνάδελφοι, τα κοσμητικά επίΟετα που ακού
στηκαν δεν είναι ποσώς κοσμητικά ε.ίτίΟετα, αλλά βαρύτατες κατηγορίες που αρχί

ζουν από το δολοφόνοι, προδότες, εγκληματίες, Εφιάλτες και δεν ξέρω τι άλλο 
επίΟετο τους αποδόΟηκε. Και διερωτάται κανένας: Αν για ένα απλό τροχαίο 

αδίκημα, έτσι τουλάχιστον το Σύνταγμα ορίζει, επιβάλλεται ο κατηγορούμενος να 

προσαχΟεί ενώπιον της δικαιοσύνης, αυτοί που κατηγΟΡ11θηκαν ως προδότες, ως 

δολοφόνοι, ως εγκληματίες, ως βαρυνόμενοι με την καταστροφή της Κύπρου δε Οα 

έπρεπε το ελάχιστο να προσαχΟούν ενώπιον των δικαστηρίων; 

Ας δούμε τι λέει το άρΟρο 12 του Συντάγματος. Λυπούμαι, είναι στοιχειώδη 
και σίγουρα οι κύριοι συνάδελφοι τα γνωρίζουν, αλλά Οα πρέπει να υπενΟυμίσω τι 

τουλάχιστον ο Οεμελιώδης νόμος της Δημοκρατίας, αυτόν που ανέτρεψαν οι πραξι

κοπηματίες, αν Οέλετε, προβλέπει. Και είναι εδώ η διαφορά της νόμιμης κυβερνή

σεως από τους πραξικοπηματίες. Δεν επιτρέπεται το νόμιμο κράτος να παραβιάζει 

οποιαδήποτε Οεμελιώδη αΡΧ11 ανΟρώπινων δικαιωμάτων αντί πάσης ή οποιασδ11ποτε 

σκοπιμότητας. Προβλέπει λοιπόν το άρΟρο 12 του Συντάγματος στην παράγραφο 
(4): ''Ο κατηγορούμενος δι' αδίκημά τι Οεωρείται αΟώος, μέχρις ου αποδειχΟή ένοχος 
συμφώνως προς τον νόμον". Είναι αΟώος, μέχρις ότου αποδειχΟεί σύμφωνα με το 

νόμο ένοχος. Και αποδεικνύεται ένοχος πέραν πάσης λογικής αμφιβολίας, για να 

καταδικαστεί. Δεν απαιτείται η απλ11, όπως ο κ. Ομήρου ανέφερε από την απόφαση 

του Ανώτατου Δικαστηρίου, πιΟανολόγηση ότι δικαιολογείτο, πως 11ταν λογικά 

επιτρεπτή, αν μου επιτρέπετε, έτσι ακριβώς ανέφερε την απόφαση του Υπουργικού. 

Το λογικά επιτρεπτή δε φτάνει στο πέραν πάσης λογικής αμφιβολίας, όπως το 

Σύνταγμα προβλέπει για κάποιους ενόχους. 

Γνωρίζω ότι Οα μου πείτε πως δεν επρόκειτο περί ποινΙΚ01) μέτρου, αλλά περί 

διοικητικής ενέργειας. 
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Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Η αναφορά που διάβασα είναι του Λνώτατου Δικαστηρίου. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΛΔΙ-ΙΣ: 

Από τα πρακτικά του Ανώτατου Δικαστηρίου, κύριε συνάδελφε. Έτσι είπα. 

Για την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ότι ήταν λογικά επιτρεπτή. Και λέω 

ότι το Σύνταγμα δε μιλά για λογικά επιτρεπτή ενοχή, αλλά για πέραν πάσης λογικής 

αμφιβολίας ενοχή, για να καταδικαστεί κάποιος. Και Οα έρΟω και στη διάκριση του 

πειθαρχικού μέτρου όχι από νομΙΚ11ς πλευράς, αλλ<χ από ηΟΙΚΙ1ς, αν Οέλετε, πλευράς, 

διότι, κύριοι συνάδελφοι, λέγουν -και άκουσα και το σεβαστό και καλό φίλο 

κ. Αβραάμ προηγουμένως να λέει- πως τους επεβλήΟη η ποινή της απώλειας απλά 

της δουλειάς. Δεν είναι μόνο αυτό. Εναι και το χειρότερο. Το ότι Οα φέρουν το 

στίγμα του προδότη, του δολοφόνου, του Εφιάλτη διά βίου. Και αυτό είναι ίσως η 

χειροτέρα των ποινών που μπορεί να επιβληΟεί σε έναν άνΟρωπο που ποτέ δεν του 

δόθηκε η ευκαιρία, όπως το Σύνταγμα προβλέπει στο άρΟρο 12(5), που λέει ότι "πας 
κατηγορούμενος δι' αδίκημά τι έχει τα ακόλουΟα κατ' ελάχιστον όρον δικαιώματα: 

(α) να πληροφορηΟή εις καταληπτήν υπ' αυτού γλώσσαν αμέσως και λεπτομερώς την 

φύσιν και τους λόγους της εις αυτόν αποδιδομένης κατηγορίας, (β) να έχη επαΡΚ11 

χρόνον και διευκόλυνσιν διά την προπαρασκευ11ν της υπερασπίσεως αυτού, (γ) να 

υπερασπίζη εαυτόν αυτοπροσώπως ή διά συνηγόρου της εκλογής αυτού ... " Ακόμα 
το Σύνταγμα προβλΙιει πως επιβάλλεται, αν ο ίδιος δεν έχει τη δυνατότητα, το 

κράτος να του δώσει δωρεάν νομική αρωγή. Και δε διακρίνει το Σύνταγμα μεταξύ 

ελαφρών ή σοβαρών αδικημάτων. Πολύ περισσότερο για τα σοβαρά αδΙΚ11ματα, 

κύριοι συνάδελφοι, επιβάλλεται οπωσδήποτε να δίδεται η ευκαιρία και το δικαίωμα 

που ο καθένας έχει να μπορεί να απολογηΟεί και να υπερασπιστεί τον εαυτό του είτε 

αυτοπροσώπως είτε διά δικηγόρου. 

Υπάρχει ακόμα ένα άρΟρο του Συντάγματος, το άρΟρο 30, με βάση το οποίο, 
κύριοι συνάδελφοι, στην παράγραφο (2) προνοείται ότι ο καθένας "δικαιούται 

ανεπηρεάστου, δημοσίας ακροαμαΤΙΚ11ς διαδικασίας εντός ευλόγου χρόνου, ενώπιον 

ανεξαρτήτου, αμερολήπτου και αρμοδίου δικαστηρίου ιδρυομένου διά νόμου" όσον 

αφορά τα αστικά ή εναντίον του ποινικά τυχόν αδικήματα και ούτω καΟεξ11ς. Ακόμα 

λέει ότι οι αποφάσεις του δικαστηρίου Οα πρέπει να είναι αιτιολογημένες. Μπορεί 

να καλεί, όπως λέγει, μάρτυρες και μπορεί να έχει εν πάση περιπτώσει το δικηγόρο 

της ιδίας αυτοl) εκλογής. Ακόμα προνοεί το άρΟρο 30 πως η σύσταση δικαστικών 
επιτροπών 11 έκτακτων δικαστηρίων υπό οιονδ11ποτε όνομα απαγορεύεται. Παρά την 
απαγόρευση Οα αγνοήσω, Οα παραγνωρίσω το γεγονός πως συστάΟηκαν κάποτε -
γιατί ήταν, αν Οέλετε, λα'ίκή απαίτηση- κάποιες επιτροπές που διασφάλιζαν με βάση 

το νόμο 3 τα ελάχιστα των δικαιωμάτων. 

Και επειδή δεν επιταχύνετο η διαδικασία και επειδή από δυο χιλιάδες εκατόν 

πενήντα μια καταγγελίες μετά πάροδο τριών χρόνων δικάστηκαν μόνο δύο και 

έπρεπε κατά τη βούληση εκείνων που νόμιζαν ότι ήταν και δικαστές να καταδικαστεί 

το σύνολο και επειδή εν πάση περιπτώσει ορΟά η κυβέρνηση Κυπριανού έκρινε πως 

η παράταση αυτής της κατάστασης έπρεπε κάποτε να τερματιστεί, Οεσπίστηκε ένας 

νόμος, ο οποίος όμως μπορεί να υ;τηρετούσε κάποιες σκοπιμότητες, αλλά δεν υπηρε

τούσε απόλυτα το δίκαιο ή τη δικαιοσύνη. ΊΙ τουλάχιστον δεν 11ταν απόλυτα, αν 

Οέλετε, συνυφασμένος με τα πλαίσια αρχών, όπως αυτά κατοχυρώνονται στο 

Σύνταγμα της ΚυπριαΚ11ς Δημοκρατίας. Και α;Τοφ<'ι.νΟηκε το Υπουργικό Συμβούλιο 

ότι, από τους δυο χιλιάδες και, εκείνοι οι οποίοι διέπραξαν ή έπρεπε να τιμωρηΟούν 

για τη διάπραξη του αδΙΚΙ1ματος δεν Ι1ταν άλλοι από τους 61. 
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Και είναι για να διερωτάται κανένας, κύριοι συνάδελφοι, και παρακαλώ 

απλώς χάριν προβληματισμού σκεφτείτε, για να δείτε τη λογικότητα. Στην Πάφο 

ένας νοσοκόμος, ένας υπάλληλος σχολικής εφορείας και δύο δάσκαλοι διέπραξαν το 

πραξικόπημα κατά της κυβέρνησης Μακαρίου! Λυτό είναι που λέει η απόφαση της 

απόλυσης για τους 61. Για μένα αυτό είναι η μεγίστη προσβολή για όσους πραγμα
τικά αντιστάΟηκαν με ηρωισμό απέναντι στα τανκς του πραξικοπήματος. Λλίμονο 

αν αυτοί οι τέσσερις ανέτρεψαν τη Δημοκρατία στην Πάφο, όταν μάλιστα οι 

τέσσερις είχαν συλληφΟεί κατά την εκδι1λωση του πραξικοπήματος, για να προλά

βουν εκείνοι που τους συνέλαβαν την πιΟανή ανάμειξή τους. Τιμωρείται κάποιος, 

γιατί ενώ βρισκόταν στο εξωτερικό Οεωρείται συνεργός στη διάπραξη του πραξικο

πήματος. Τιμωρείται άλλος, γιατί το προ'ίόν εράνου δεν το παρέδωσε στον ΕΟνάρχη 

Μακάριο, ο οποίος απουσίαζε, αλλά σε κάποιον εκκλησιαστικό ηγέτη, ο οποίος 

κατά το εκκλησιαστικό δίκαιο ή και άλλως πως -δεν ενδιαφέρομαι και δε Οα ασχο

ληθώ με την ουσία του Οέματος- Οεωρείτο καΟαιρεμένος. Και αυτό κρίΟηκε ως πράξη 

που ανέτρεψε τη Δημοκρατία. Και αυτό μετ<'ι. οπωσδήποτε το πραξικόπημα. Και 

αυτό αποτελεί δικαιοσύνη, κύριοι συνάδελφοι! Και αυτό αποτελεί ένα κομμάτι 

αυτού που Οέλετε να λέγουμε ότι υπηρετούμε. 

ΛέχΟηκε ακόμα ότι η κυβέρνηση δε σέβεται ούτε το Συνταγματικό ούτε τις 

αποφάσεις του Ανώτατου Δικαστηρίου. Ας δω πόσο εσέβοντο κάποια μέλη της 

Βουλής το Ανώτατο Δικαστήριο που, όπως πολί) ορΟά ανέφερε ο κ. Αβραάμ προη

γουμένως, αποτελεί την κορωνίδα απόδοσης της δικαιοσύνης σε έναν τόπο. Θα σας 

διαβάσω πρακτικά της Πουλής των Αντιπροσώπων ύστερα από αι-τόφαση του 

Ανώτατου Δικαστηρίου, που απέρριπτε την έφεση του κ. Αγαπίου ως προέδρου τότε 

του Δικηγορικού Συλλόγου σε μια αΟωωτική απόφαση πειΟαρχικού συμβουλίου 

επαγγελματικού συλλόγου. Διαβάζω τι ο μακαρίτης Παπα'ίωάννου από σεβασμό 

έλεγε προς τη δικαιοσύνη που αμετάκλητα και αδέκαστα δικάζει και αποφαίνεται. 

"Έτσι το σκάνδαλο του πραξικοπηματία Υπουργού μεγιστοποιήΟηκε με την α.:rταρά

δεκτη απόφαση του Ανώτατου Δικαστηρίου, που λήφΟηκε με τέσσερις Ψι1φους υπέρ 

και δύο κατά . Π01) πάμε όμως -διερωτάτο ο αείμνηστος Παπα'ίωάννου- όταν και το 

Ανώτατο Δικαστήριο -εγώ τον σέβομαι και δε γελώ, κύριε Χρίστου- αι-τοφαίνεται ότι 

η συμμετοχή στην πραξικοπηματικι1 κυβέρνηση δεν είναι πράξη συνειδηη1 και ανάρ

μοστη;" 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Δεν είναι για τον Παπα'ίωάννου που γέλασα. Είναι για τον τρόπο που τον 

χρησιμοποιεί τε. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΛΔΗΣ: 

Δικαιούμαι να χρησιμοποιι1σω όλα τα πρακτικά της Πουλι1ς, είτε σας αρέσει 

είτε δε σας αρέσει. Και Οα κάμετε υπομονι1 να τα aX01JEtE, όπως έκαμαν και άλλοι 
υπομονή να ακούουν όσα είπατε και όσα πιΟανό να πείτε. Επανέρχομαι στο τι έλεγε 

ο Παπα'ίωάννου για να έρΟω στο μέγιστο. "Και δε νομίζει το Ανώτατο Δικαστήριο -
διερωτάτο ο μακαρίτης Παπα'ίωάννου- ότι με τέτοια απόφαση εκΟέτει και εξευτε

λίζει τη δικαιοσύνη στην Κύπρο;" Αυτός ήταν ο μέγιστος βαΟμός σεβασμού προς τη 

δικαιοσύνη του τόπου απ' αυτούς που σι1μερα επικαλούνται σεβασμό προς τις 

αποφάσεις του Ανώτατου Δικαστηρίου και το δεδικασμένο! Για να συνεχίσει ο 

μακαρίτης πιο κάτω: "Εγείρεται τόσο με την απόφαση του ΠειΟαρχικού Συμβουλίου 

όσο και με την απόφαση του Ανώτατου Δικαστηρίου ένα πελώριο Οέμα ηΟικής, 
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κοινωνικής, πολιτικής, αλλ<l και συνταγματικής τάξης". Εγείρετο Οέμα συνταγμα

τικής τάξης για μια απόφαση του δικαστηρίου που λήφΟηκε με τέσσερις ψήφους 

υπέρ έναντι δύο κατά! Διότι δεν ήταν της αρεσκείας μας. Και ήταν τότε φυσικά 

επιτρεπτό, διότι τα πάντα έπρεπε να υπηρετούν κάποιες σκοπιμότητες. Για να συνε

χίσει: "Η Εκτελεστική Εξουσία έχει καΟ11κον να ξεκαΟαρίσει αυτό το Οέμα το ταχύ

τερο, αν δεν πρόκειται να καταρρεύσουν στη συνείδηση του λαού ολότελα όσα ίχνη 

απέμειναν από πλευράς δικαιοσύνης". Δηλαδ11 δεν περιορίζετο στην κριτική ή στην 

κατηγορία της αποφάσεως του Ανώτατου Δικαστηρίου, αλλά καλούσε ταυτόχρονα 

και την κυβέρνηση να πάρει μέτρα, που δεν ήταν άλλα από την παύση των δικαστών 

που πήραν την απόφαση, για να αποκατασταΟεί το κύρος της δικαιοσύνης! Ακόμα 

και η δικαιοσύνη την εποχή εκείνη απειλείτο, αν αποφαίνετο άλλως απ' ό,ΤΙ ήΟελαν 

οι σκοπιμότητες να υπηρετήσουν. Αυτός ήταν ο σεβασμός από τους προκατόχους 

σας α.ι-τέναντι στις αποφάσεις του Ανώτατου Δικαστηρίου και αυτό τούτο το 

Ανώτατο Δικαστήριο. Υπάρχει φυσικά και αναφορά άλλου συναδέλφου, προέδρου 

κόμματος, όμως δε θα ήΟελα να επεκταΟώ επ' αυτού, για το πόσα λέχΟηκαν εναντίον 

του Ανώτατου Δικαστηρίου για την απόφαση. Ελπίζω να μην προκληΟώ. Αν 

προκλ ηθώ, Οα το πράξω. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Σας προκαλώ εγώ. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Όχι, σας προκαλώ εγώ. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ακούστε, κύριε Α γαπίου, 11σαστε τότε διάδικος και δε σας δέχτηκε το δικα

στήριο ως διάδικο. Σήμερα είστε ένας Βουλευτής που κάΟεται στα έδρανα ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, όταν λέει ένας ομιλητής Οα προκληΟεί, σημαίνει ότι σε κά..τι:οια 

ομιλία θα προκληΟεί. Να μην αρχίζουν διάλογοι. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δε με ενοχλεί, Κ1Jριε Πρόεδρε, αν ολοκληρώνω τα επιχεΙΡ11ματά μου, να μιλά ο 

καθένας ή να με προκαλεί, όπως Οέλει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Με ενοχλεί εμένα. Η πρόκληση, αν Οα γίνει, Οα γίνει με ομιλία και όχι με 

διάλογο. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Όπως Οέλετε, κύριε Πρόεδρε. Εγώ πάντως είμαι στη διάΟεσ11 σας. Εν πάση 

περιπτώσει, δε θα κάμω την αναφορά. Θέλετε να την κάμω, Οα την κάμω. Επρόκειτο 

περί του κ. Λυσσαρίδη και ήταν ακριβώς τότε έκφραση, αν Οέλετε, της αγανάκτησης 

για μια απόφαση του Ανωτάτου. Αλλά δεν έπαυε να είναι απόφαση του Ανώτατου 

Δικαστηρίου. Και αυτό νομίζω έχει μεγίστη σημασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω πως καλά είναι, αφού αναφέρεται, να την πείτε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 



2041 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όπως θέλετε . Εγώ πάντως ευχαρίστως Οα την ακούσω. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θα σας διαβάσω μερικά αποσπάσματα. Έχω την εντύπωση ότι δεν υπηρετεί 

κανένα σκοπό. 'Ηταν οι Οέσεις που εκφράζονταν. Εγώ δείχνω ακόμα και σε εκείνη 

την εποχή κατανόηση, ακόμα και σε εκείνη τη συμπεριφορά κατανόηση. Και από 

πλευράς του ΑΚΕΛ, κύριοι συνάδελφοι. Και αυτό 11ταν το 1979, προτού ληφΟεί η 
απόφαση για τους 62. Αν το ανέφερα, το ανέφερα για να δείτε σε ποιο κλίμα 
ζούσαμε το 1980. Σ' ένα κλίμα που η δικαιοσύνη υφίστατο πιέσεις και απειλές, που 
καλείτο η κυβέρνηση να παύσει τους δικαστές του Ανώτατου Δικαστηρίου, διότι δεν 

πήραν την α.ι-τόφαση που εμείς Οέλαμε. Και εξευτελίζεται η δικαιοσύνη, διότι η δικαι

οσύνη είναι αρεση1 ή καλ11, αν είναι αρεστές οι αποφάσεις της. Αν όχι, τότε δεν 

είναι. Εμείς επιδείξαμε πάντοτε σεβασμό . 

Αλλά επανέρχομαι επί του επιχειρι1ματος. Υπάρχει άραγε ασέβεια προς το 

δεδικασμένο, όπως ισχυρίζονται μερικοί; Και είναι πράγματι πρώτος ο κ. Κληρίδης 

που ήγειρε το θέμα στην παρούσα φάση 11 από παλαιότερα; Ο κ. Κληρίδης το 11γειρε 
όντως από το 1988 διά επιστολών του προς τον τότε Πρόεδρο. Και ο τότε Πρόεδρος 
ανταποκρίθηκε. Και ο Γενικός Εισαγγελέας ανταποκρίθηκε εξίσου. Και ήταν και 

πρόεδρος τότε του δικαστηρίου που εξέδωσε τις αποφάσεις του Χριστοδουλίδη και 

του Φάκα. Και έλεγε ο Γενικός Εισαγγελέας "Το παρόν Υπουργικό ΣυμβοίJλιο 

μπορεί όμως να επανέλΟει -και κάμνει αναφορά πλέον για το σημερινό- στο Οέμα 

αυτό, αν κρίνει τούτο ορΟό. Και εξακολουΟώ να πιστεύω ότι η ηΟΙΚ11 υποχρέωση της 

κυβερνήσεως ... ". Με συγχωρείτε, το α.;τόσπασμα πρέπει να είναι πιο πάνω και 
διαβάζω από τη "Χαραυγή", που είναι ... 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Αξιόπιστη εφημερίδα. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αξιόπιστη εφημερίδα βεβαίως, για να μην το αμφισβηη1σετε, παρά το γεγονός 

ότι είναι και κείμενο του Γενικού Εισαγγελέα. Έτσι, αφού κάμνει αναφορά στη 

νεότερη νομολογία, αναφέρει ότι έχει ηθικι1 υποχρέωση να επανέλΘει στο Θέμα, αν 

κρίνει τούτο ορΟό και λέει πως εξακολουΟεί να πιστεύει ότι η ηΘική υποχρέωση της 

κυβέρνησης, ένεκα της προαναφερόμενης νεότερης νομολογίας ... Ποιος το λέει, της 
νεότερης νομολογίας; Όχι άλλος από το Γενικό Εισαγγελέα, ο οποίος προς τιμι1 του 

ήταν και ο πρόεδρος του δικαστηρίου που εξέδωσε τις τότε αποφάσεις που επικα

λείστε εσείς. Συνεπώς η κυβέρνηση ορΘά πράττοντας και αφού ο Γενικός Εισαγγε

λέας συμβουλεύει και εκείνος ... Νομίζω είναι καλύτερα' είναι και σύμβουλός μας, 
απ' ό,ΤΙ γνωρίζετε, ως ΝομοΘετικού Σώματος, είναι ανεξάρτητος αξιωματούχο ς του 

κράτους και συμβουλεύει και τη Βουλ11 και την κυβέρνηση. Και παρά την άποψη 

μερικών Βουλευτών ότι υπάρχει δεδικασμένο, εκείνος αναφέρεται σε νεότερη νομο

λογία . Αν ο Γενικός Εισαγγελέας, που ήταν τότε και ο πρόεδρος του Ανώτατου 

Δικαστηρίου, δέχεται πως υπάρχει νεότερη νομολογία που επιτρέπει, επιβάλλει την 

ηΘικι1 υποχρέωση ε.-τανεξέτασης των υποΘέσεων, η κυβέρνηση έπρεπε να κωφεύσει; 

Όταν μάλιστα, κύριοι συνάδελφοι, για τρεις βδομάδες τώρα ακοίψε για τους 

προδότες, τους δολοφόνους και πάντα υπονοούμε ένα νοσοκόμο, δυο δασκάλους, 

για να αναφέρω και τους αριΘμούς. Αν Οέλετε, μιλούμε για μερικούς, όπως έλεγε 

κάποτε και ο κ. Λυσσαρίδης, γραφιάδες. Και όπως σας είχα προαναφέρει στην 
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Πάφο ανατράπηκε η Δημοκρατία από τέσσερις συλληφΟέντες: ένα νοσοκόμο, έναν 

υπάλληλο εφορείας που έλειπε στο εξωτερικό και δύο δασκάλους που είχαν συλλη

φθεί κατά την εκδήλωση του πραξικοπήματος και συνεπώς ήταν αδύνατο να συμμε

τάσχουν, για να διαπράξουν το έγκλημα της ανατροπής της κυβέρνησης. Και είναι 

άραγε ηθικό ή είναι ανήΟικο σε μια κυβέρνηση να πει ότι επιτέλους ... Και ομολογώ 
με όλη την ειλικρίνεια ότι, όταν ο κ. Χριστόφιας την περασμένη Πέμπτη έκαμνε 

αναφορά σε μια γνήσια και πηγαία, πιστεύω, εκδήλωση, αν Οέλετε, αισΟημάτων 

αγάπης σε συνανθρώπους που ανήκουν στο ΛΚΕΛ και οι οποίοι κατά τον απελευΘε

ρωτικό αγώνα ΘεωρήΟηκαν προδότες και δολοφονήΟηκαν, συγκινήΟηκα ειλικρινά, 

διότι υπάρχει το ενδεχόμενο κάποιοι απ' αυτούς που έχασαν τη ζωή τους και φέρουν 

το στίγμα του προδότη να 11ταν και Ούματα πλάνης. 

Και αυτό είναι αναμενόμενο, αν Οέλετε, σε μια επανάσταση. Αλλά, αν εσείς 

λέτε ότι είναι άδικο εκείνο, πολύ περισσότερο άδικο είναι όταν το κάμνει όχι μια 

επαναστατική οργάνωση, αλλά μια νόμιμη κυβέρνηση. Και συνεπώς αν είναι άδικο 

για κάποιους, που μάλιστα πιΟανό να δολοφονιι0ηκαν επί τόπου -και δεν κάμνω 

καμιά αναφορά, κύριοι συνάδελφοι, σε ονόματα, διότι σέβομαι του καΟενός την 

ιδιωτική ζωή και την πολιτική συμπεριφορά, αφού παραδέχομαι ότι πιΟανό να 

έγιναν και λάΟη- είναι νοητό σε μια νόμιμη κυβέρνηση να παραγνωρίζει στοιχειώ

δεις αρχές και να τιμωρεί 62 ανΟρώπους όχι απλώς να χάσουν τη δουλειά τους και 
με αδρές αμοιβές τάχα; Τι να την κάμει κάποιος, κύριοι συνάδελφοι, την αμοιβή, αν 

σε όλη του τη ζωή, διά βίου, Οα φέρει το στίγμα του προδότη, του δολοφόνου, του 

Εφιάλτη, του καταστροφέα της πατρίδας του; Υπάρχει μεγαλύτερο όνειδος; Ερωτώ. 

Όσες χιλιάδες Οέλει ας έλαβε ο Κεραυνός. Παραμένει στη συνείδηση του κυπριακού 

ελληνισμού ως ο μεγάλος προδότης. Και δε νομίζω όσα χρήματα και αν κερδίσει να 

μπορούν ποτέ να αποκαταστήσουν αυτό που λέγεται τιμή, υπόληψη ή τουλάχιστον 

εθνική αξιοπρέπεια και προσωπική αξιοπρέπεια του καΟενός. 

Μίλησε ο κ. Χριστόφιας για τα παιδιά εκείνων που πιΟανό από πλάνη να 

δολοφονήΘηκαν κατά την επανάσταση. Τι γίνεται με αυτούς που ζουν και υποφέ

ρουν και τα παιδιά τους και οι ίδιοι απ' αυτούς τους χαρακτηρισμούς και από μια 

απόφαση, αφού, όπως και εσείς ομολογήσατε, κύριε Χριστόφια, λεΙΤΟΙJργησαν οι 

διαδικασίες τότε κάτω από σκοπιμότητες; Και εμείς τις αντιλαμβανόμαστε, αλλά δε 

γίνεται να πιστεύουμε ότι οι σκοπιμότητες υπηρετούν τη δικαιοσύνη. Μπορεί να 

υπηρετούνται σκοπιμότητες, αλλά δεν υπηρετείται σίγουρα έτσι η δικαιοσύνη. 

Μπορεί να υπηρετούν κά;ι;οιους σκοπούς, αλλά δεν είναι δυνατό να ζητolJμε από 62 
ανθρώπους να ΟεωρηΟούν τα Ούματα που πρέπει επιτέλους να αναλάβουν το βάρος, 

γιατί κάποιες σκοπιμότητες επέβαλλαν να φανούμε μικρόψυχοι. 

Αν δικάζονταν, αν καταδικάζονταν, Οα 11ταν εντελώς διάφορο. Και δεν 

ήμασταν εμείς τότε κυβέρνηση, ούτε το 1974 ούτε μέχρι πρόσφατα το Φεβρουάριο, 
ούτε και παρεμποδίσαμε ποτέ τη δικαιοσύνη. Εσείς ήσαστε πάντοτε οι σύμμαχοι της 

κυβέρνησης ή της εκάστοτε κυβέρνησης και είχατε συνεπώς τη δυνατότητα να 

διαμορφώσετε πολΙΤΙΚ11 και να ληφΟούν οι ανάλογες αποφάσεις, ώστε να μην 

αποστερηθεί κανένας του δικαιώματος της φυσικής δικαιοσύνης. Το ότι ο νόμος 

57/78 διασφάλιζε κάτι άλλο εκτός από τη φυσική δικαιοσύνη το έλεγε τότε ευΟαρσώς 
η ΕΔΕΚ, η οποία πρωτοστατούσε, αν Οέλετε, στην κάΟαρση και όχι την κάΟαρση 

τούτη που έγινε, αλλά την ουσιασΤΙΚ11 και σε βάΟος κάΟαρση. Λυτό 11ταν το αίτημα 

το πάγιο της ΕΔΕΚ. Και όμως τότε, όταν έφεραν μπροστά στη Πουλή το νόμο 57/78, 
είχαν το θάρρος να πουν ότι, κύριοι, είναι τραγέλαφος, πρόκειται περί πλάνης, θα 
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οδηγηΟούμε σε αυΟαίρετες αποφάσεις 11 Οα κατηγορηΟεί η κυβέρνηση ότι έλαβε 
αυθαίρετες αποφάσεις, πιΟανό να υπάρξουν και ΟυμαΤΟΠΟΙ11σεις, όπως διαφαίνεται 

ξεκάθαρα από κάποια κείμενα που ανέγνωσε ο συνάδελφος κ. Κωνσταντίνου ή 

άλλοι συνάδελφοι, κάμνοντας ακριβώς αναφορά σε κάποιους ανΟρώπους που εκ 

των υστέρων μαρτύρησαν ότι πλανήΟηκαν. Δώσαμε κάτω από πίεση καταΟέσεις και 

λοιπά ή από παραπληροφόρηση. Και υπάρχουν 62 άνΟρωποι που Οα πρέπει να 
φέρουν εφ' όρου ζωής το στίγμα και η μικροψυχία μας σήμερα, το 1993, να νομί
ζουμε ότι η αποκατάσταση των 62 είναι δικαίωση του πραξικοπήματος. Όχι, δεν 
είναι, κύριοι συνάδελφοι, γιατί το πραξικόπημα εγώ λέω δεν το έκαμαν οι 62. Και 
απαντώ σε κάποιαν ισχυρισμό που προβλ110ηκε από τον κ. Κατσουρίδη ότι ο κ. Καρα

μανλής, λέει, έστειλε ταυς χουντικούς στη φυλακή. Λυπούμαι να σας πω ότι τίμησε 

εκείνους που πρόδωσαν την Κύπρο και δε διστάζω να το πω, με όλο το σεβασμό που 

τρέφω προς τους ΟεσμσίJς και τους Έλληνες παλιτικσίJς. Ο κ. Γκιζίκης, α κ. Λραπάκης, α 

κ. Γαλατσάνος, α κ. Παπανικαλάαυ, η τότε κυβερνώσα χαύντα, παυ διέταξαν τα 

τανκς, μεταξύ των απαίων και ενός συναδέλφαυ μας στη Βουλή παυ δεν έχει καμιά 

σχέση με τα Συναγερμό, να αδηγηΟαύν εναντίαν ταυ Αρχιεπισκόπαυ Μακαρίαυ όχι 

μόνα δεν διώχΟηκαν ... 

Κύριοι, σας παρακαλώ, δεν έκαμα αναφαρά σε όναμα και δε Οέλω. Ο 

άνθρωπας είχε τα Οάρρος, την τόλμη, την εντιμότητα να αναφέρει ένα περιστατικό 

και αυτό είναι πρας τιμή ταυ. Και έτσι έγινε. Παλλά παιδιά της αριστεράς πιΟανό 

τότε αδηγήθηκαν μέσα στα τανκς κάτω από διαταγές Ελλήνων αξιωματικών, 

Ελλήνων στο όναμα, αν Οέλετε, αξιωματικών να ανατρέψαυν τη νόμιμη κυβέρνηση 

ταυ κράταυς. Εκείναι παρέμειναν ατιμώρητα ι, κύριαι συνάδελφαι. Οι πρωταγωνι

στές παρέμειναν ατιμώρητοι, διότι τάχα αποκατέστησαν τη Δημακρατία στην 

Ελλάδα, ανεξάρτητα αν κατέστρεψαν 11 διχοτόμησαν την ΚύπρΟ'. Και δεν είναι 

δυνατό να ναμίζετε ότι Οα δεχόταν α Δημακρατικός Συναγερμός ή η κυβέρνηση να 

δικαιώσαυν τα πραξικόπημα, γιατί, όπως λέτε, δε σκέφτονται τις διακόσιες χιλι(ι.δες 

πρόσφυγες, ταυς αγνοούμεναυς, ταυ ς δαλαφονηΟέντες. Μα στα σαβαρά, κύριοι 

συνάδελφοι, θέλετε να πείτε ότι αγνοείτε και τα εκλαγικά αποτελέσματα; Από τότε 

που υπάρχαυμε εδώ, μετά τα πραξικόπημα, την καταστροφ11, πέραν του ενός τρίτου 

αυτών που εκταπίστηκαν, αυτών παυ δαλαφανήΟηκαν, αυτών παυ αγνοούνται 

ανήκουν στα Δημακρατικό Συναγερμό. Λέτε αυτοί οι άνΟρωπαι να πρόδωσαν τα 

σπίτια ταυς; Λέτε αυτοί οι άνΟρωπαι να μην έχαυν συνείδηση; Να ψηφίζουν το 

Συναγερμό παυ κατ' επανάληψη ταν κατηγαρήσατε από τότε παυ ιδρύΟηκε ότι 

στεγάζει ταυς πραξικοπηματίες, ότι είναι τα κόμμα των πραξικαπηματιών και λοιπά 

και παρά ταύτα να τον τιμούν; Λέτε ότι δε Οα λαμβάναμε υπόψη τη γνώμη ταυ λααύ; 

Δεν είναι αυτό. Και δεν είναι ποσώς δικαίωση του πραξικαΠ11ματας. Εκείνα τα 

ανοσιαύργημα το καταδικάσαμε και τα καταδικάζαυμε. Αν μιλσίJσαμε, κύριαι συνά

δελφαι, επαναλαμβάνω, περί πραγματικαύ αναίγματος του φακέλου της Κύπρου, 

περί πραγματικής τιμωρίας των πρωταγωνιστών και όχι του πέμπταυ τροχού της 

αμάξης, όπως παλλές φαρές α κ. Λυσσαρίδης ανέφερε ή των γραφιάδων, όπως σε 

κείμενα της Βαυλής και σε αμιλίες της τότε επαχής ανεφέρετο, σίγουρα θα 11ταν πολύ 

διαφορετικό. Αν αποκαΟίσταντο καταδικασΟέντες, Οα είχατε, ναι, κάΟε δικαίωμα να 

πείτε ότι καταδικάστηκαν από τη δικαιοσύνη. 

Μιλαύμε για διοικητικό μέτρα. Και λέτε ότι ήταν διοικητικό μέτρα 11 απόλυση 
και όχι παινική δίωξη . Τι σημαίνει αυτό, Κ1Jριαι συνάδελφοι; Δηλαδ11 επιτρέπεται η 

κυβέρνηση Κληρίδη να παίρνει διαικητικά μέτρα, να αμαυρώνει το όνομα κάποιαυ 
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αριστερού και επειδ11 δεν 11ταν ποινικό μέτρο, επικαλσίJμενη το δημόσιο συμφέρον, 

σημαίνει ότι αυτό δικαιολογείται και καλύπτει την όποια πράξη; ΥΠ11ρχε λόγος, 

εφόσον υπήρχαν, όπως ισχυρίζεστε 11 όπως ισχυρίζονται, τα στοιχεία εναντίον των 
62, να μην προσαχΟσίJν ενώπιον της δικαιοσύνης, ώστε να μην εγίνετο αυτό που 
ορθά πρόβλεψε τότε η ΕΔΕΚ; Να μη ΟυματοποιηΟούν δηλαδ11 άνθρωποι για κάτι το 

οποίο δεν είναι απλά παραβ11κατε το νόμο, πηγαίνατε μονόδρομο, δεν αποδείχΟηκε η 

ενοχή, αλλά εν πάση περιπτώσει ποιος Οα ξέρει αν καταδικαστήκατε, διότι παραβ11-

κατε κάποιους τροχαίους κανονισμούς. Εδώ μιλούμε για την εσχάτη προδοσία. Την 

εσχάτη προδοσία, κύριοι συνάδελφοι! Και λέχΟηκε από το βήμα της Πουλής κατά 

κόρον και αποδίδεται η εσχάτη προδοσία σε 62 ανΟρώπους. Σε ένα νοσοκόμο, έναν 
υπάλληλο της σχολικής εφορείας που απουσίαζε, έναν που έκαμνε έρανο, κάποιους 

δασκάλους που συνελήφΟηκαν προκαταβολικά και λοιπά. Και αυτό είναι δικαιο

σύνη και αυτό είναι διοικητικό μέτρο! Λυποίψαι, αλλά αυτού του είδους τη δικαιο

σύνη τουλάχιστον εν ονόματι τάχα της μη δικαίωσης του πραξΙΚΟΠ11ματος δε Οα την 

ανεχόμαστε. Γιατί το πραξικόπημα δε δικαιώνεται με τίποτε όσο η Κύπρος Οα παρα

μένει ημικατεχόμενη. Και αφού υπήρξαν νεκροί, δεν τίΟεται θέμα δικαίωσης μιας 

άνομης, άφρον ης, παράλογης πράξης. Και συνεπώς ο λαός και μν11μη και γνώση 

έχει. 

Αυτά, κίJΡΙΟΙ συνάδελφοι, που λέτε και είπατε στη Πουλ11 όλες αυτές τις μέρες 

τα ακούσαμε κατά κόρον σε κάΟε εκλογή που από το 1976 και εντείJΟεν γίνεται. Το 
κύριο μήνυμα και η κύρια πολΙΤΙΚ11 κ{ιΟε πολιτικού αντιπάλου του Δημοκρατικού 

Συναγερμού ήταν η πραξικοπηματολογία. Και το παράδοξο είναι ότι, οσάκις οι 

φερόμενοι ως πραξικοπηματίες συνεργ{ιζονται μαζί σας, είναι μετανοημένοι. 

Οσάκις συνεργάζονται με το Δημοκρατικό Συναγερμό, είναι αμετανόητοι. Και αυτό 

είναι μια παρ{ιδοξη φιλοσοφία δικαιοσύνης την οποία αισθ{ινονται όσοι προβάλ

λουν Τον ισχυρισμό. Συλλαμβάνεται ο Σύρος με κ(χποιον άλλο πολίτη. Κατηγορείται 

ο Κληρίδης, διότι ο Σταύρος Σταύρου Σύρος καΟόταν στις κερκίδες του ΛευκόΟεου 

και αυτό δεν επετρέπετο. Και όμως εκείνος που ήταν μαζί του καταζητοίψενος και 

συνελήφθη την αυτΊ1 μέρα στον ίδιο τόπο ίστατο με το μακαρίτη Παπα·ίω(χννου επί 

της αυτής εξέδρας με τον κ. Πασιλείου! Εκείνος 11ταν μετανοημένος, ο ΣίJρος αμετα

νόητος! Αυτά είναι τα παράδοξα και τα περί φυσικής δικαιοσύνης, όπως την αντι

λαμβάνεται η αριστερά. Έτσι συμβαίνουν και Οέλετε να τα βλέπουμε, χωρίς να τα 

σχολιάζουμε. 

Λυπούμαι, κίJΡΙΟΙ συνάδελφοι, αλλά Οα πρέπει να είμαστε πολιτικά αρκετά 

ώριμοι, αν θέλετε, ή σοβαροί. Και διακρίνεστε ότι κατά καιροίJς κάνατε αυτοκρι

τική. Τουλάχιστον κάμετε ακόμα μια φορά αυτοκριτική, όπως κάνατε όταν ουδόλως 

σκέφτεστο ότι είμαστε το κόμμα των πραξικοπηματιών, όταν το 1985 μαζί βγάζαμε 
ψηφίσματα και καλούσαμε την κυβέρνηση Κυπριανού να παραιτηΟεί. Ας μην τα 

ξεχνούμε. Κάποτε συνεργαζόμαστε, γιατί έτσι βολεύει. Κάποτε όχι και είμαστε 
πραξικοπηματίες. Για τέσσερα χρόνια, ναι, συνεργαστήκαμε στηρίζοντας -και εδώ 

κάμνω αυτοκριτική, αν Θέλετε, και δική μας- την κυβέρνηση Πασιλείου. Τότε πραξι

κοπηματίες δεν υπήρχαν! Επειδ11 όμως η κυβέρνηση Κληρίδη ζητά την αποκατά

σταση 62 αδίκως κατηγορουμένων 11 ΟυματοποιηΟέντων ανΘρώπων -και το ζητούσε 
αυτό με επιστολές του προς Τον κ. Πασιλείου από το 1989 ... Διότι, αν δεν είναι 
αδίκως, ας δικάζονταν. Γιατί χρειάζονταν τα διοικητικά μέτρα και όχι τα ποινικά 

μέτρα; Δεν είμαστε εμείς που Π11ραμε την <L-τόφαση. Είναι άλλες κυβερν11σεις και 

συνεπώς δεν τις ψέγω. Λλλ{ι το επαναλαμβ{ινω και το λέω, κύριοι συνάδελφοι, ήταν 
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κάτω από σκοπιμότητες που λήφθηκε η απόφαση. Δε σημαίνει όμως ότι υπηρέτησε 

τη δικαιοσύνη εκείνη η απόφαση και δε σημαίνει ότι πρέπει κάποιοι συμπατριώτες 

μας να φέρουν αυτό το στίγμα. 

ΛέχΟηκαν πολλά και δεν μπορεί να παραμείνουν ούτε και απαρατήρητα. Διότι 

η πολιτική ευΘύτητα Οα πρέπει να διακρίνει όλους. ΛέχΟηκε ότι φέρουμε ως κόμμα, 

αν θέλετε, ή ως δεξιά την ευΟύνη, ενώ η αριστερά πάντοτε αγωνιζόταν για την 

αποφυγή κάθε εμφυλίου. Ξέχασαν ότι έκαμναν κάποτε αυτοκριτική, γι' αυτό και 

είμαι υποχρεωμένος, απαντώντας σε όσα ο κ. Χριστόφιας είπε και σε όσα άλλοι 

ομιλητές είπαν, να κάμω κάποια αναφορά στο κείμενο της αυτοκριτικής που έκαμε 

το ΑΚΕΛ την 1 η Μα'ίου του 1957. Και αυτό γίνεται, κύριοι συνάδελφοι, γιατί, όταν 
ο κ. Παπαρές με πολλή ανΟρωπιά είπε ότι, κύριοι, δεν υπάρχει κανένας αναμάρ

τητος σ' αυτή την ιστορία -και δεν εννοούσε ότι άλλος αμάρτησε λίγο και άλλος 

περισσότερο- το είπε γιατί κάποιοι φέρουν είτε διά πράξεων είτε διά παραλείψεων 

ευΟύνη σε αυτόν τον τόπο, είτε διότι οδηγηΟ11καμε στην κλίση του 59-60 -πιθανό να 
ήταν άλλη η πορεία, όπως παρατηρσίJν κάποιοι δικοί σας συγγραφείς- είτε και διότι 

αργότερα κάποιες άλλες συμπεριφορές από άλλες παρατάξεις, αν Οέλετε, οδ11γησαν 

στον εμφύλιο σπαραγμό και επέτρεψαν στη χούντα να εκμεταλλευτεί τις αδυναμίες 

του ελληνισμού της Κύπρου, να επιβάλει το πραξικόπημα και να οδηγηΟούμε στην 

καταστροφή. Έτσι είναι η αλΙ10εια και πρέπει να λέγεται. 

Λοιπόν, έρχομαι στο πόσο βοηΟήσατε στο να αποφευχΟεί ο εμφύλιος. Το Μάιο 

του 1957, κάμνοντας αυτοκριτική, λέγατε τα ακόλουΟα, κύριοι συνάδελφοι. Διαβάζω 
ορισμένα αποσπάσματα: "Πρώτα πρώτα, από την αρχή υποτιμήσαμε σοβαρά το 

κίνημα της ΕΟΚΑ Οεωρώντας το σαν κίνημα μερικών δεκάδων φανατικών της 

δεξιάς, προορισμένο να σβ11σει σε μερικούς μ11νες και δεν μ..η;ορέσαμε να μάΟουμε 

και να παρακολουΟ11σουμε τις προετοιμασίες που γίνονταν πάνω από τρία χρόνια". 

Για να μη διαβάζω, προχωρώ πιο κάτω. Αναμείνατε και Οα δείτε πσί) Οα οδηγηΟώ. 

Υποδηλοί η απόφασ11 σας: "Τρίτο, οι χαρακτηρισμοί που σε ανακοινώσεις και σε 

άρΘρα μας δώσαμε στην ΕΟΚΛ και στους αγωνιστές της, αποκαλώντας τους ψευτο

διγενήδες, τραμπούκους, βαρελότα, τρακατρούκες και λοιπά, 11ταν προκλητική και 

σεκταρισΤΙΚ11 και ενώ δεν εξυπηρετούσαμε καΟόλου την εΟνΙΚ11 μας υπόΟεση -
προσέξτε, εσείς το λέτε, όχι εγώ- και την ενότητα του λαού οπλίζαμε την ΕΟΚΑ και 

το μοναρχοφασισμό στην επίΟεσ11 τους ενάντια στο κόμμα και στο λα'ίκό κίνημα". 

Αλλά το πιο σημαντικό, προσέξτε, κύριοι συνάδελφοι, τι έλεγε η αυτοκριτική του 

ΑΚΕΛ: "Και έριχναν νερό στο μύλο της διάσπασης και του κινδύνου του εμφύλιου 

σπαραγμού". Αυτό απαντά σε σας, Κ"ιΊριε Χριστόφια, αν είναι το ΑΚΕΛ που συνέ

βαλε στο να αποφευχΟεί ο εμφύλιος 11 κάποιοι άλλοι που είχαν ψυχραιμία. Και 
διαβάζω από βιβλίο του κ. Γώγου Κακογιάννη, πρώην μέλους του ΑΚΕΛ, που, 

διαφωνώντας με την απόφαση που ΠΙ1ρατε τότε αναφορικά με την ταΚΤΙΚΙ1 του 

ένοπλου αγώνα, άσκησε μια αυστηρά μαρξισΤΙΚ11 ΚΡΙΤΙΚ11 στις Οέσεις και τις αποφά

σεις σας. Έλεγε ο κ. Κακογιάννης μεταξύ άλλων γι' αυτό που λέχΟηκε και από τον 

κ. Κατσουρίδη με πολί) στόμφο. Ναι, κάτω η μάσκα. Όταν κάποιοι, κύριε Κατσου

ρίδη, υποχρεώνονταν να φορούν μάσκες, γιατί κάποιοι άλλοι Οα τους κατέδιδαν 

στους Εγγλέζους, δυστυχώς η τότε ηγεσία, από σφάλματα εκτίμησης ή ταΚΤΙΚ11ς, 

όπως έλεγε και η αυτοκριτική, οδηγούσε τους αριστερούς σε διαδηλώσεις με 

σύνθημα -τώρα Οα σας διαβάσω από το βιβλίο του Κακογιάννη, για να ακούσετε

πώς αλλιώς Οα μπορσιΊσαν να ερμηνευτσιΊν, λέγει, παρά ως διασπαστικά και ως 

οδηγούντα την αριστερά σε αντιπαράΟεση, που δεν υπήρχε και λόγος, πώς αλλιώς 
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θα μπορούσαν να ερμηνευτούν τέτοια συνΟ11ματα όπως "κάτω η μάσκα" και "κάτω 

οι δολοφόνοι". Δεν είναι η ψυχραιμία της ηγεσίας του ΑΚΕΛ, αλλά η αντίδραση του 

λαού και των εργατών που εμπόδισαν σοβαρότερα επεισόδια. 

Τέταρτο, λέγει μεταξύ άλλων ο κ. Κακογιάννης, πως προδοτικά στοιχεία, 

άτομα που πρόδωσαν τον αγώνα στους Εγγλέζους προσχώρησαν στις οργανώσεις 

της αριστεράς για προστασία. Συνεπώς δεν υπάρχει λόγος κάποτε να προσπαθείτε 

να προστατεύσετε ακόμα και κάποιους που ίσως να μην ήταν ούτε καν μέλη σας, 

απλώς εξαιτίας της στάσης της δεξιάς 11 του αγώνα απέναντι στην αριστερά. 
Κάποιοι που πρόδωσαν τον αγώνα ερχόντουσαν για να δεχτούν δυστυχώς στέγη στο 

δικό σας κόμμα. Και επειδ11 Οα πρέπει να ενισχύσω αυτά που ο κ. Κακογιάννης λέει 

και με κάποια που έλεγε ο κ. Λυσσαρίδης -με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε, τότε 

υπογράφατε με το ψηφίο Σ- το Μάιο του 1959, προλογίζοντας το βιβλίο του Γώγου 
Κακογιάννη, έλεγε ο Πρόεδρος της ΕΔΕΚ τα ακόλουΟα. Και κανένας δεν μπορεί να 

του αρνηθεί -και με όλο το σεβασμό το λέω, όπως και με σεβασμό προς τους ηγέτες 

της αριστεράς έσφαλαν, έκαμαν, έσφαλαν και οι ηγέτες της δεξιάς, έσφαλαν οι 

πάντες- τον τιμά γιατί δεν έλειψε από κανέναν αγώνα, άσχετα αν διαφωνούμε σε 

πολλούς τομείς. Έλεγε εν πάση περιπτώσει στον πρόλογο ο Πρόεδρος της ΕΔΕΚ 

τότε. Δε διαφωνώ με αυτά, κύριε Πρόεδρε. Δε διαφωνώ με αυτά που λέτε. Πιθανόν 

οι διαφωνίες μας να αναφύονται κατά καιραίJς στον ιδεολογικό νου ... 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Διαφωνεί με αυτά που δε διάβασε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν αποκλείεται και με εκείνα που δε διάβασα. Με αυτά που διάβασα όμως 

συμφωνώ απόλυτα και Οα σας τα διαβάσω και εσάς. Τελειώνοντας Οα 11θελα να 

τονίσω πόσο σωστά αναφέρει στον πρόλογό του ο συγγραφέας τη συντροφικότητα 

και την ανΟρωπιά που βΡ11καν οι πραγματικοί κομμουνιστές που μΠ11καν μέσα στις 

τάξεις της ΕΟΚΑ. Τη συντροφικότητα που ενώνει τους ανΟρώπους που αγωνίζονται 

με ένα σκοπό, για το λαό, για την πραγμαΤΙΚ11 λευτεριά. Αυτά δεν τα λέει κανένας 

της δεξιάς και δεν μπορείτε να τον κατηγορήσετε. Φυσικά κάποτε βρέΟηκε και υπό 

τα δικά σας πυρά ο Πρόεδρος της Ι3ΔΙ3Κ. Κανένας δε διέφυγε των πυρών της 

αριστεράς. Και πραγματικά, αν αυτά τα ανέφερα, είναι για να σας πω ότι είναι 

καιρός να αφήσουμε την υποκρισία, κύριοι συνάδελφοι. Και Οα κάμω ακόμα μια 

αναφορά, για να καταλάβετε, όταν έλεγα προηγοίψενα και το εννοούσα πόσο συγκι

ν110ηκα, όταν άκουα τον κ. Χριστόφια, γιατί ένιωσα την ανΟρωπιά που μπορεί να 

περικλείουν -και περικλείετο ανΟρωπιά σ' αυτά που έλεγε για τα Ούματα- και ιδιαί

τερα όμως όταν, αναφερόμενος στο νομοσχέδιο που κατέΟεσε ο συνάδελφος κ. Χατζη

γιάννης και Θεσπίστηκε σε νόμο περί των μητρώων και λοιπά της ΕΟΚΑ, έλεγε ότι 

τιμά τους αγωνιστές και τον αγώνα της Ι30ΚΛ. Θα σας διαβάσω την επομένη τι η 

"Χαραυγ11" έγραφε για μνημόσυνο κά...η;οιου, δεν αναφέρω το όνομα, δε θέλω να 

αναφέρω το όνομα αυτού που δολοφον110ηκε τότε, ΟεωρηΟείς προδότης. 

Σ. ΧΑΤΖΙ-ΙΓΙΑΝΝΙΤΣ: 

ΕκτελεσΟείς όχι δολοφονηΟείς. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Χρησιμοποίησε το σωστό Ρ11μα ο κ. Αναστασιάδης. 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΕκτελεσΟείς, δολοφονηΟείς, έχασε τη ζωή του εν πάση περιπτώσει σαν 

προδότης, αν Οέλετε. Δεν αναφέρω το όνομα. Σημασία δεν έχει το όνομα του 

ανθρώπου. Σημασία έχει ο σεβασμός που το επίσημο όργανο της αριστεράς, το 

εκφραστικό της όργανο επιδεικνύει απέναντι σε εκείνους τους αγωνιστές που 

τάχατες ο κ. Χριστόφιας τιμά. "Οι λα'ίκές οργανώσεις του τάδε χωριού οργανώνουν 

την ερχόμενη Κυριακή μνημόσυνο για το λα'ίκό αγωνιστή που πριν <L-ιτό τριάντα 

πέντε χρόνια -προσέξτε, κύριοι συνάδελφοι- τα δολοφονικά χέρια μασκοφόρων του 

Γρίβα έκοψαν το νήμα της ζωής του". Τα δολοφονικά χέρια των μασκοφόρων του 

Γρίβα! Αυτοί είναι οι αγωνιστές της κυπριακής ελευΟερίας που σέβεται το ΑΚΕΛ! 

Δε θα δείξω ούτε τη φωτογραφία, αλλά, αν Οέλετε, κύριε Χριστόφια, μπορώ να 

σας τη δώσω. Και σίγουρα πιΟανόν ομιλητής να ήταν κάποιος από τους συναδέλ

φους από τα έδρανα του ΑΚΕΛ. Έτσι <L-ιτοκαλούνται ακόμα, τριάντα πέντε χρόνια 

ύστερα ή τόσα χρόνια ύστερα από τον αγώνα της ΕΟΚΑ, οι αγωνιστές της ΕΟΚΑ 

από το ΑΚΕΛ. Και μετά λέμε ότι η αριστερ(ί ουδεμία ευΟύνη φέρει για όσα έγιναν 

σ' αυτό τον τόπο. Όταν το 1967 αυτι1 η Boυλ1l ομόφωνα Ψι1φιζε την ένωση της 
Κύπρου μετά της Ελλάδας. Ομόφωνα! Του ΛΚΕΛ μη εξαιρουμένου. Μιλούμε για 

τους απλούς ανoριGπoυς που παρασύρΟηκαν πιστεύοντας, :ταρανομώντας, αν 
θέλετε, πως έτσι πράττοντας ανόητα Οα έφερναν την ένωση της Κύπρου με την 

Ελλάδα. Αν οι πολιτικές ηγεσίες, κύριοι συνάδελφοι, διαπράττουν τέτοια λάθη, αν η 

ηγεσία του ΑΚΕΛ κατά καιρούς μετέβαλλε αποφάσεις ανάλογα με το κλίμα και τους 

καιρούς, τι ευΟύνη μπορεί να φέρουν απλοί άνΟρωποι που παρέμειναν πιστοί σε 

έναν όρκο που έδωσαν; Κάποιοι ορκίστηκαν να υπηρετούν το λαό και τα συμφέ

ροντά του. Και κάΟε φορά παρουσιάζεται μια διάφορος πολιτική. Κατηγορήθηκε ο 

Δημοκρατικός Συναγερμός α.,,-τό ποιους; Από το ΑΚΕΛ ότι έψεξε ή κατηγόρησε το 

Μακάριο. Δε σχολιάζω πόσο μπορεί ένας Βουλευτής να έχει την ελευΟερία της 

γνώμης και την ελευΟερία της έκφρασης και πόσο σωστά ή λανΟασμένα είναι αυτά 

που λέει. Όμως, αν είναι κάποιοι που τουλάχιστο Οα πρέπει να αισΟάνονται όχι 

τόσο ευτυχείς, όταν κάμνουν αναφορές στο Μακάριο, είναι η ηγεσία του ΑΚΕΛ. 

Θέλετε να σας πω μερικά από αυτά που λέγατε για το Μακάριο; Έτσι, για να 

φρεσκάρουμε και τη μνι1μη των νεοτέρων; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Αν πούμε όχι, δε Οα τα πείτε; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΙΙΣ: 

Αν πείτε όχι, Οα σας διαβάσω μόνο μερικά. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κάμετε επιλογή τότε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Στις 13 Δεκεμβρίου του 1959, την ημέρα των εκλογών, να σας πω τι λέγατε για 
το Μακάριο. Έγραφε η "Χαραυγι1" τότε: 

"ψηλά τη σημαία της εΟνικι1ς τιμής και αξιοπρέπειας. Κυπριακέ λαέ, καταδί

κασε τους ενταφιαστές των εΟνικών σου πόΟων. Μαύρο στο Μακάριο. Και να ο 

λόγος" Θα σας απαντήσω, Κ'ι)ριε Χριστόφια. "Γιατί υπέγραψε, χωρίς τη Οέληση και 

την έγκριση του λαού, τις ατιμωτικές συμφωνίες για αυτοδιάΟεση. Γιατί από Αρχιε

ρέας, μεταμορφώΟηκε σε κομματάρχη". Έλεγε το ΑΚΕΛ για το Μακάριο! "Γιατί 
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οδηγεί τον τόπο στη φασισΤΙΚΙ1 δικτατορία". '~λεγε το ΑΚΕΛ για το Μακάριο! 

''Εργάτες'', έλεγε η "Χαραυγή" προς τους εργάτες του ΛΚΕΛ, ''Ο Μακάριος και οι 

έμμισθοί του α. .. rτoτελoύν κίνδυνο για τις κατακτήσεις, γιατί έχει πολλά μαγαζιά"! 
Είναι και φαιδρά τα επιχειρήματα, αλλά ελέγοντο. "Διανοούμενοι", έλεγε το ΑΚΕΛ 

προς τους διανοουμένους, "σας περιφρόνησε με το χειρότερο τρόπο ο ιερωμένος 

μονοκράτορας. Γυναίκες, σπάστε τα δεσμά της πρόληψης, της αμάΟειας, της υποτί

μησης και της υποταγής". 

Αυτά έλεγε το ΑΚΕΛ για το Μακάριο! Όχι για τίποτε άλλο, αλλά από 

σεβασμό! Και επικαλσίJνται σ' αυΤΙ1 την απόφαση -και είδα τον κ. Χριστόφια που 

γελούσε- το ότι δεν έλαβε υπόψη την πλειοψηφία του κυπριακού ελληνισμού. Αλλά, 

κύριοι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ, η πλειοψηφία του κυπριακού ελληνισμού με 97% 
αποφάσισε το 1950 την ένωση μετά της μητρός πατρίδος. Και όταν ξεκίνησε ο 
αγώνας, εσείς Ι1σαστε οι λιποτάκτες. Διότι ΟεωΡ1]<Jατε ότι δε συμφωνούσατε με την 

τακτική. Σέβομαι αυτή τη Οεώρησι] σας και δε Οα ασχοληΟώ με τα υπόλοιπα. Και δε 

θα ασχοληΘώ με το πόσες φορές έχετε αλλ<Ίξει τακτική και πολιτικιl. 

Αλλά και για τον κ . Κληρίδη: Ο κ. Κατσουρίδης είχε το Οάρρος -δε Οα το έλεγα 

θράσος, το Οάρρος- να πει ότι ο κ. Κληρίδης α..-τό το 1974 δεν επιδεικνύει υψηλό ν 
αίσΘημα ευΟύνης, διότι έσπασε .. . 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΙΙΣ: 

Δεν είπα τέτοιο πράγμα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΙ-ΙΣ: 

Ε! τι είπατε; Πέστε μου εσείς. Μακάρι να σφάλλω για να μη σας απαντήσω. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Είπα ότι το ίδιο ψηλό αίσΟημα περί δικαιοσύνης επέδειξε και τώρα, όπως τότε 

που απέλυε τους αντισταΟέντες στο πραξικό;τ;ημα και προσλάμβανε τους απολυΘέ

ντες από το Μακάριο. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΛΔΠΣ: 

ΔηλαδΙ1 συμπεριεφέρετο κατά τρόπο που δεν υποδηλοί υψηλόν αίσΟημα τότε, 

το 1974. Να σας διαβάσω τι λέγατε το 1974 για τον κ. Κληρίδη. Τι να σας πω, κύριε 
συνάδελφε. ~γώ δεν προκάλεσα. Εσείς το Οέλατε. 

Ο μακαρίτης Παι-τα·ίωάννου στις 28 Αυγούστου του 1974, στο ξενοδοχείο 
Χίλτον, σε δημοσιογραφική διάσκεψη έλεγε ότι: 

"Το ΑΚΕΛ υποστήριξε και Οα υποστηρίζει τον κ. Γλαύκο Κληρίδη στις 

προσπάθειές του για επάνοδο του τό;τ;ου ... " 

Άραγε υποσ111ριζε και το μη υψηλόν αίσΟημα του κ. Κληρίδη; Θα μου πείτε 

ήταν Αύγουστος. Ακόμα δεν είχε εκδηλώσει τις προΟέσεις του ο κ. Κληρίδης. Να 

προχωρήσουμε πιο κάτω. Η οργάνωση του κ. Αβραάμ, η Π~O, το Δεκέμβριο του 

1974 έλεγε: 

"Είμεθα βέβαιοι ότι δεν χρειάζεται να τονίσωμεν ημείς πόσον σοβαραί είναι αι 

ευθύναι που έχετε αναλάβει ... " -προς τον Κληρίδη αυτό- "διά την επαναφοράν της 

πατρίδος μας εις την συνταγματικήν Τάξιν, δΙ<l την προστασίαν της ανεξαρτησίας, 

της κυριαρχίας και της εδαφικι1ς ακεραιότητας. 
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Δεχθήτε, κύριε Πρόεδρε, την διαβεβαίωσίν μας" -έλεγε η ΠΕΟ- "ότι εις το 

δύσκολον έργον που έχετε αναλάβει Οα σας δοΟεί από την ομοσπονδίαν μας κάΟε 

βοήθεια και συμπαράστασις". 

Λέτε η ΠΕΟ να υποστήριζε το αίσΟημα ανευΟυνότητας τάχα του κ. Κληρίδη, το 

μη υψηλόν αίσΟημα που επέδειξε σήμερα, όπως και τότε; 

Να πάμε στο "καλός καραβοκύρης", κύριοι συνάδελφοι, ή στο ομόφωνο 

ψήφισμα, με αποχή τότε του κ. Λυσσαρίδη; Δήλωσε ότι δεν παρίσταται. Δεν έφερε 

ένσταση ο κ. Λυσσαρίδης. Δεν παρίστατο. Και Ι1γειρε λόγους αΡΧΙ1ς τότε ότι Οα 

έπρεπε ίσως πρώτα να συζητηΟούν οι ρόλοι που διαδραμάτισε ο καΟένας Κ.λπ. Αλλά 

οι υπόλοιποι, αν δείτε και τις δηλώσεις τότε του μακαρίτη Παπα'ίωάννου, Οα δείτε 

ότι χαιρέτισαν, συνεχάρησαν τον κ. Κληρίδη. Και έρχεται ο κ. Κατσουρίδης το 1993 
να πιστέψει ότι διαγράφει τη μνήμη του λαού, λέγοντας τα όσα είπε. Λυπούμαστε. 

Κάποτε θα πρέπει να λέγεται η αλι10εια. Και Οα πρέπει να την ακούτε, όπως είναι η 

αλήΟεια, όχι όπως τη σερβίρετε. 

Είπε ο κ. Χριστόφιας: "Το λάΟος μας είναι διότι αυτή τη φορά δε χρησιμο

ποιήσαμε την πραξικοπηματολογία κατά την προεκλογική περίοδο." Εμείς βγάλαμε 

τις αφίσες με μια κεφαλΙ1 του Γρίβα, μια μεγαλύτερη του Σαμψών και μια μεγαλύ

τερη του κ. Κληρίδη, ως το διάδοχο σΧΙ1μα; Εσείς το κ<Ί.νατε. Με συγχωρείτε; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Το ΑΚΕΛ δεν έγινε "ΕργαΤΙΚ11 Δημοκρατία". Δε μετονομάσΟη. Είναι η 'Έργα

τική Δημοκρατία". Κάποια 'ΈργαΤΙΚΙ1 Δημοκρατία". ΊΌ ΑΚΕΛ δεν έβγαλε καμιά 

αφίσα. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΙΙΣ: 

Μάλιστα. Υ:τάρχει "Εργατική Δημοκρατία" στην Κύπρο; Εγώ δεν το γνώριζα. 

Το πληροφορούμαι σήμερα. Τα ψευδώνυμα είναι ... 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Επειδή λέτε την αλήθεια, κύριε Αναστασιάδη, πρέπει να λέτε την αλι]Οεια, 

ιδιαίτερα από το βΙ1μα της Πουλής. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΛΔΙ-ΙΣ: 

Από το βήμα της Πουλι]ς λέγω ότι εν πάση περιπτώσει γνώριζα ότι κατά 

χιλιάδες οι αφίσες ήταν στα γραφεία του ΛΚΕΛ και της ΠΕο. 

Εκείνο όμως που Οέλω να πω είναι το άλλο. Διαδίδατε ότι, αν εκλεγεί η κυβέρ

νηση Κληρίδη, Οα ανασυρΟούν τα καλασνίκοφ και οα δολοφονηΟεί ο κόσμος. Όταν 

κέρδισε τη νύκτα ο Γλαύκος Κληρίδης, γυναίκες του ΑΚΕΛ έκλαιγαν από φόβο. 

Τόσο τις τρομοκραη1σατε ότι υΠΙ1ρχε ο κίνδυνος τάχα ταραχών! Και εκείνο για το 

οποίο υπήρξε μάρτυρας ο κυπριακός λαός ένα ήταν μόνο: Ότι, όταν η "Ομόνοια" 

κερδίζει -πού είναι ο Διόφαντος;- το πρωτάΟλημα, οι φασαρίες και ο σαματάς είναι 

πολύ περισσότερα από ό,ΤΙ όταν ο Γλαύκος Κληρίδης και ο Συναγερμός μαζί με το 

ΔΗΚΟ κέρδισαν τις εκλογές. Και όχι μόνο αυτό, όχι μόνο δεν ανασύρΟηκαν καλασ

νίκοφ, αλλά, αν πρ<Ί.γματι υ:ΤΙ1ρξε αιματοχυσία, είναι όσον αφορά τα πρόβατα και τα 

πουλερικά, διότι ακολούΟησαν πράγματι διασκεδάσεις. Μεταξί! των διασκεδαζό

ντων όχι κατ' αποκλειστικότητα μόνο κομματικ<Ί. στελέχη του ΔΙΙΚΟ και του ΔΙ-ΙΣγ, 

αλλά και του ΑΚΕΛ και της ΕΔΕΚ. Διότι στο κάτω κάτω μια κυβέρνηu'l έχανε, 

ανεδεικνύετο μια άλλη. Συνεπώς και πάλι η κινδ1'νολογία, αυτή τη φορά διά 
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ψιθύρου, ήταν η κύρια πολΙΤΙΚ11 αιχμ11, την οποία χρησιμοποιήσατε στις εκλογές. 

Και πάλι όμως για να αποτύχετε, όπως και στο παρελΟόν. ΚάΟε φορά που χρησιμο

ποιείτε αυτή τη μέΟοδο, αντί όφελος, α.,-τοβαίνει εις βάρος σας. 

Γι' αυτό και Οα έλεγα να δούμε με μεγαλύτερη ψυχραιμία, κάτω από τις 

συνθήκες που σήμερα ζούμε, τα πρ<iγματα όπως έχουν. Ναι, μπορεί δικαιολογημένα 

να αντιδράτε, κύριοι συνάδελφοι. Και δικαιολογημένα αντιδράτε, διότι Οεωρείτε ότι 

θα έπρεπε εκείνη η απόφαση να παραμείνει ως έχει, ανεξαρτήτως συνεπειών για 

όποιους ανΟρώπους. Εμείς λέμε το <Χλλο. Δε συμφωνούμε με αυτή την τακτική, να 

δεχόμεΟα την αδικία, όταν μάλιστα έχουμε γνώμη του Γενικού Εισαγγελέα περί του 

αντιθέτου. Δε δεχόμαστε διοικητικά μέτρα . Τα διοικητικά μέτρα λαμβάνονται από 

άλλες κυβερνήσεις. Φυσικά με κανένα τρόπο και ποσώς δεν αφήνω αιχμή. 'Ηταν μια 

αναγκαία, αν Οέλετε, απόφαση της εποχής και τη σεβόμαστε. Αλλά, επαναλαμβάνω, 

δε σημαίνει πως πρέπει να τη δεχόμαστε εσαεί. Σεβόμαστε τους κυρίους του ΔΙΙΚΟ, 

τους κυρίους Υπουργούς, αλλά και τις Οέσεις του ΔΤΙΚΟ, διότι διαφώνησαν. Σεβό

μεθα την ΕΔΕΚ, σεβόμεΟα το ΑΚΕΑ. Μπορεί να διαφωνούν. Αλλ<i μη μεγιστο

ποιείτε το θέμα, προβάλλοντας ότι τάχα ο λαός εξεγέρΟη! Κουβαλήσατε μερικούς 

ανθρώπους έξω από τη J30υλή, κ<iνατε και συλλαλητήριο και το μόνο αυΟόρμητο 

που συνέβη κατά το συλλαλητήριο ήταν το γιουχάισμα των εκπροσώπων του ΔΙΙΚΟ, 

αλλά και του Προέδρου της ΕΔΕΚ. όταν προσ11ρχοντο στο συλλαληnΙριο. Αυτό 
ήταν το μόνο αυΟόρμητο. Και ξέρετε ποιο 11ταν το πολιτικό μήνυμα; Ότι έγινε απλ<i 

το συλλαλητήριο, όχι για να καταδικάσετε την α.,-τόφαση της κυβέρνησης που 

αναγνώριζε το πραξικόπημα, γιατί ξέρετε πολύ καλ<i ότι κάτι τέτοιο δεν έγινε, αλλά 

απλούστατα για να τονώσετε το ηΟικό των ανΟρώπων που έχασαν τις εκλογές. Και 

όταν παρουσιάστηκαν οι φερόμενοι ως υπεύΟυνοι για την εκλογή Κληρίδη και την 

απώλεια Βασιλείου, αλλά και την απώλεια της εξουσίας από το ΑΚΕΑ. ευτυχώς που 

δεν τους λιντσ<iρατε, για να δείξετε πόση αγαν(ίκτηση αισΟάνεστε, τάχατες αυΟόρ

μητα, για την απόφαση που πιΊρε η κυβέρνηση! 

ΕπανελήφΟη ο αυΟορμητισμός προχΟές. Και διερωτώμαι γιατί σήμερα f , 
βρίσκονται "αυΟόρμητα" έξω, για να φωνασκσίJν οι ίδιοι. Απλούστατα κάπιι 

μηχανισμοί κινούν κάποιους ανΟρώπους. 

ΧΡ. ΣΟΑΩΜΙ-ΙΣ: 

Αυθόρμητα! 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Βεβαίως, αυΟόρμητα π<iντα! 

Επομένως, κύριοι συνάδελφοι, οι σκοπιμότητες Οα πρέπει κάποτε να εκλεί

ψουν. ΟδηγΟ1ψεΟα στις 24 του μηνός σε συνομιλίες. Αντιμετωπίζουμε ένα σωρό 
προβλήματα. Δε λέγω ότι Οα έπρεπε να περ<iσει απαραnΊρητο α.,-τό εσάς, εφόσον 

διαφωνούσατε. Αλλά δεν είναι προς όφελος του τόπου το να προσπαΟούμε να 

αποδώσουμε άλλα από τα πραγματικά κίνητρα σε μια κυβέρνηση. Εξαργύρωσε ο 

Κληρίδης το γραμμάτιό του προς τους εοκαβητατζήδες. Και ο κ . J3ασιλείου, που 

έτυχε της υποστήριξης αρκετών από αυτούς, πώς το εξαργύρωσε; Δι' <Χλλων τρόπων; 

Διά παροχών; Πώς εξαργύρωσε ο αρχιταμίας της ΕΟΚΑ 13' την υποσnΊριξή του 
προς τον κ. Βασιλείου; 

Κύριοι συνάδελφοι, Οα πρέπει επιτέλους κ(ίποτε να είμεΟα πιο προσεκτικοί. 

Φαίνεται ότι όλοι καΟόμαστε κάπου σε γυάλινο κλουβί. Είτε το Οέλετε είτε όχι. Και 

άλλοι ίσως με πιο στερεό γυαλί και άλλοι με λιγότερο στερεό γυαλί. Αλλά φαίνεται 
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ότι είναι γυάλινα τα σπίτια μας όλων. Και αν είναι να τα κάνουμε πέτρινα και 

φρούρια, όπως έλεγε κάποτε ο Βάσος Λυσσαρίδης, χρειάζεται ενότητα. Και η 

ενότητα δεν είναι με μικροψυχία που γίνεται, αλλά με μεγαλοψυχία. Να διαγρά

ψουμε, ναι, και να αφ11σουμε στη λήΟη τα όποια αμαΡΤ11ματα του 1955-1959, από 
όποιους και αν διαπράχΟηκαν. Να διαγράψουμε τα όποια αμαρτήματα πιΟανό να 

διαπράχΘηκαν από το 1960 μέχρι το 1971. Να μην ξεχάσουμε -αν Θέλετε, γιατί δεν 
πρέπει να ξεχνούμε- τις αμαρτίες του 1971-1973-1974. Να μην ξεχάσουμε ποτέ το 
έγκλημα του 1974, αλλά να μην προσποιούμεΟα ότι δε γνωρίζουμε, γιατί υπάρχουν 
οι ομιλίες των αρχηγών καταχωρημένες στη Βουλ11 που τότε δεν ξεχνούσαν ότι 11ταν 

η χούντα υπεύΟυνη κατά κιΊριο λόγο. Δε νομίζω να δέχεστε ότι 11ταν ποτέ δυνατό 

Βουλευη1ς σας να λάμβανε μέρος στο πραξικόπημα. Δε νομίζω να πιστεύετε ότι τα 

παιδιά της αριστεράς, που οδηγ110ηκαν μέσα στα τανκς, γιατί υπηρετούσαν, 110ελαν 

να ανατρέψουν το Μακάριο. ΔιετάχΟησαν, ακολούΟησαν. Ούτε και πιστεύω, όπως 

εκατηγΟΡ110ητε κάποια εΠΟΧ11, ότι συναγελάζεσΟο με πραξικοπηματίες και κερνού

σατε καρυδάκια, ότι συμμετείχατε τάχα στο πραξικόπημα, πως είστε πραξικοπημα

τίες. Εγώ δεν το δέχομαι. Εγώ δέχομαι ότι είστε και υποστηρικτές του Μακαρίου 

και ενάντιοι στη βία της ΕΟΚΑ ]3'. Δε χρειάζεστε τα πιστοποιητικά μου. Αυτά είναι 

γνωστά, κύριοι συνάδελφοι. Αλλά επιτέλους να είμεΘα πιο συνετοί και ας πάρουμε 

μια απόφαση. Ότι όσο το συντομότερο επουλωΟούν οι πληγές ... Και μη μου πείτε 
ότι η πρόκληση εΠ11λΟε α.:τό πλευράς Κληρίδη. 'Ηταν μια ειλημμένη από χρόνια 

απόφαση: Πως ούτε την αριστερά Οα ενοχλ01ψε, ούτε Οα υπενΘυμίζουμε τα τυχόν 

αμαρτήματά της, αλλά ούτε και τους ανΟρώπους, που εν πάση περιπτώσει πιΟανό να 

θυμαΤΟΠΟΙ110ηκαν για σκοπιμότητες, Θα πρέπει να παραγνωρίσουμε. 

Έτσι, κάτω από αυτό το πρίσμα και για να περιορίζομαι, κύριοι συνάδελφοι, 

διότι φαίνεται χωρίς να το Οέλω μακρηγορώ, είναι το Οέμα τέτοιο, ήταν πολλές οι 

ομιλίες, θα παρακαλούσα να δοΟεί ο ηπιότερος δυνατό τόνος σ' όσους Οα ακολουΟή

σου ν, για να δοΟεί και ένα μ11νυμα ενότητας, αν Οέλετε, επιβαλλομένης ενότητας, και 

μεταξύ αριστεράς και μεταξύ δεξιάς και μεταξύ κέντρου και σοσιαλιστών. 

Αλλά, αν Οέλετε, ακόμα κάτι, για να επανορΟώσω, το οποίο ο κ. Κατσουρίδης 

Οέλησε να διαστρεβλώσει είναι το Οέμα της επαναπροσέγγισης. Δεν είμαι εγώ ο 

ρατσιστής, κύριε συνάδελφε, όταν έλεγα ότι η αριστερά α.ιι:οκαλούσε και αποκαλεί 

τους ΤουΡΚΟΚ1Jπριους αδέλφια. Δεν είμαι εγώ που έλεγα ότι το ΑΚΕΛ είναι το 

κόμμα και των Τουρκοκυπρίων εργατών. Εγώ είπα ότι επιβάλλεται και ορΟά γίνεται 

η προσπάΘεια επαναπροσέγγισης. Και, αν Οέλετε, όπως καλά γνωρίζετε, εμείς είχαμε 

επαφές και με τον κ. Οζκιέρ Οζκιούρ, που εκφράζει την αριστερά, και με τον κ. Ακκιντζί 

και με τον κ. Ντουρτουράν. Και το ε..ι:ιδιώκουμε. Αλλά οι ρατσιστές είναι εκείνοι οι 

οποίοι λένε "έξω και μακριά η άκρα δεξιά, είτε Τουρκοκύπριοι είτε Ελληνοκύπριοι". 

Αυτό είναι ο ρατσισμός. Διότι, αν δώσουμε το μήνυμα πως κάποιοι από τους Τουρ

κοκύπριους Οα Οεωρούνται ή Οα τυγχάνουν της αυη1ς μεταχείρισης από εσάς, όπως 

οι πολιτικοί σας αντίπαλοι στην ελληνοκυπριαΚ11 πλευρά, ε! να είστε σίγουροι το 

τελευταίο που Οα επιτύχουμε είναι αυτό που Οέλουμε και επιδιώκουμε. Την επανα

προσέγγιση. Και ας μη μου πει κανένας για την ΤΜΤ Κ.λπ. Μιλούμε σ11μερα για 

Τουρκοκύπριους και Ελληνοκύπριους. Και αν εσείς δε σέβεστε τα αδέλφια σας τους 

Ελληνοκύπριους, πώς Οα σεβασΟείτε τα αδέλφια σας τους Τουρκοκύπριους; Και αν 

Θεωρούνται, όπως Οεωρούνται αδέλφια οι Ναδίρες, οι Λσίλ Ναδίρες, που κατέχουν 

τα σπίτια μας, τις περιουσίες μας κ.λπ., αν Οεωρούνται αδέλφια μας ... 



Ν. ΚΑΤΣΟΥιηΔΗΣ: 

Εμείς είπαμε τέτοιο πράγμα; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

2052 

Έτσι λέτε. Μπορεί να είναι και της αριστεράς. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΙ-ΙΣ: 

Εξαιρούνται κάποιοι. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΙΙΣ: 

Α! εξαιρούνται! Δηλαδή Οέλετε να πείτε ότι οι ΊΌυρκυκύπριοι αριστεροί 

μένουν σε παράγκες ή στην ύπαιΟρο, αλλά, εν πάση περιπτώσει, όχι σε σπίτια Ελλη

νοκυπρίων. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΙΙΣ: 

Ούτε σκότωσαν! 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΛΔΙΙΣ: 

Δε συμμετείχαν πουΟενά! 

Σ. ΧΑΤΖΙ-ΙΓΙΑΝΝΗΣ: 

Ούτε βίασαν! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ,παρακαλώ! 

(Κτυπ<Ί. τη σφύρα) 

Ν. ΑΝΑΣΤΛΣΙΑΔΗΣ: 

Λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, έχω την εντύπωση ότι μακρηγόρησα. Εκείνα τα 

οποία έπρεπε να λεχΟούν ... 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΠΣ: 

Μια ώρα και τρία λεπτά, κύριε Α ναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΙΙΣ: 

Εσφαλμένη η εντύπωση τότε ότι μακρηγόρησα, αν είναι μόνο μια ώρα και τρία 

λεπτά! 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΑΙΔΙ-ΙΣ: 

Έχεις ακόμα μια ώρα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Έχω ακόμα μια ώρα. Ευχαριστώ. 

Αλλά, εν πάση περιπτώσει, έχω την εντύπωση ότι τουλάχιστον όσα επεβάλλετο 

να λεχΟούν, ελέχΟησαν. Αν παραστεί ανάγκη, υπάρχουν και δευτερολογίες. Υπάρ

χουν όντως και ανα.ίτάντητα. Αλλά η ουσία παραμένει μία. Οι εξι1ντα δυο παυΟέντες 

με διοικητικό μέτρο κρίνεται, και ορΟά, α.,-τό την κυβέρνηση Κληρίδη ότι έπρεπε να. 

αποκατασταΟούν. Είχε τη δυνατότητα. Υπι1ρχε η δυνατότητα να γίνει εκείνο που οι 

νόμοι προβλέπουν. Δεν έγινε. Και αν δεν έγινε τότε που έπρεπε, εκείνο που λέμε 

σήμερα είναι πως επιβ<Ί.λλεται να ξεχάσουμε τις όποιες δια.φορές μας χώρισαν στο 

παρελΟόν, να μονοιάσουμε στο παρόν, για. να. ε;τιζι1σουμε στο μέλλον. 

Ευχαριστώ, X1JQΙOL συνάδελφοι. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πριν συνεχίσει η συζιlτηση, όπως ξέρετε, είχαν κηρυχΟεί επείγοντα ορισμένα 

νομοσχέδια και η ΈκΟεση της Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού είναι 

έτοιμη. Θα παρακαλούσα τον Πρόεδρο της Επιτροπής να την καταθέσει. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ KOINonoy ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΚΑΙ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΤΣΜΟΥΣ 

ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΤΕΛΩΝΕΤΑΚΩΝ ΔΑΣΜΩΝ ΚΛΙ ΦΟΡΩΝ 

ΚΑΤΑΝΑΛΩΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" ΚΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ 
ΠΕΤΡΕΛΑΙΟΕΙΔΩΝ (ΑΝΑΠΡΟΣΑΡΜΟΓΙΙ ΤΙΙΣ ΛΙΑΝΙΚΗΣ ΤΙΜΗΣ ΠΩΛΗ

ΣΕΩΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΙΙΤΙΚOJ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Γιαννάκης Ομι1ρου, εκπροσωπώντας τον κ. Τ. Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο και τους Κανονισμούς που κηρύχΟηκαν επείγοντες σε σημε

ρινή συνεδρία της. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η αύξηση των υφιστάμενων φόρων 

καταναλώσεως πάνω στα τσιγάρα και στη βενζίνη. Ειδικότερα προτείνεται αύξηση 

κατά 10 σεντ το πακέτο για τα τσιγάρα και αύξηση κατά 2 σεντ το λίτρο για τη 
βενζίνη. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρΟρο 3 του 
νόμου περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής Πωλήσεως), 

σκοπείται η τροποποίηση των αντίστοιχων βασικών Κανονισμών για αύξηση από 

σήμερα της λιανικι1ς τιμής της βενζίνης κατά δυο σεντ το λίτρο, ως αποτέλεσμα της 

πιο πάνω αύξησης του φόρου κατανάλωσης στη βενζίνη. Σύμφωνα με τους Κανονι

σμούς αυτούς, οι λιανικέι; τιμές της βενζίνης έξτρα, της αμόλυβδης βενζίνης και της 

συνήθους βενζίνης αυξάνονται κατά δυο σεντ το λίτρο, ενώ οι λιανικές τιμές όλων 

των άλλων πετρελαιοειδών παραμένουν στα επίπεδα που ισχύουν σήμερα. 

Όπως ειδικότερα αναφέρεται στην εισηγητική έκΟεση του Υπουργείου Οικονο

μικών που συνοδεύει το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, τα δημόσια οικονομικά ακολου

θούν μια πολύ ανησυχητική πορεία λόγω των διάφορων διαρΟρωτικών τάσεων και 

αδυναμιών που έχουν αναπτυχΟεί στο όλο σύστημα. Μέσα στα σημερινά δεδομένα, η 

δημοσιονομική ανισοσκέλεια αποτελεί αποσταΟεροποιητικό παράγοντα για την 

κυπριακή οικονομία τόσο στην εγχώρια αγορά όσο και στις εξωτερικές της συναλ

λαγές. 
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Από την εκτίμηση των διάφορων παραμέτρων που συνΟέτουν το δημοσιονο

μικό πρόβλημα και των τάσεων, προκύπτει κατά το Υπουργείο Οικονομικών επιτα

κτική η ανάγκη άμεσης προώΟησης διορθωτικών μέτρων, στα πλαίσια ενός προγράμ

ματος εξυγίανσης των δημόσιων οικονομικών. 

Κύριοι στόχοι του προγράμματος αυτού είναι η μείωση του δημοσιονομικού 

ελλείμματος κάτω από το 3% του Α.Εγχ.π. και του ποσοστού του δημόσιου χρέους 
κάτω από το 60% του Α.Εγχ.Π., όπως ορίζεται από τη συνΟήκη του Μάαστριχτ. 

Το Υπουργείο Οικονομικών εκτιμά ότι για την επίτευξη των στόχων αυτών 

είναι αναγκαία η λήψη διορθωτικών μέτρων τόσο στο σκέλος των δαπανών όσο και 

στο σκέλος των εσόδων. 

Πρόθεση της κυβέρνησης είναι να παρουσιάσει στη Βουλή, μαζί με τα νομο

σχέδια που αφορούν τη λ11ψη φορολογικών μέτρων, και το ολοκληρωμένο 

πρόγραμμά της για τη συγκράτηση των δημόσιων δαπανών. 

Οι πιο πάνω προτεινόμενες αυξ11σεις στους φόρους καταναλώσεως περιλαμβά

νονται στα φορολογικά μέτρα που η κυβέρνηση έχει αποφασίσει να π{χρει στα 

πλαίσια του προγράμματος αύξησης των δημόσιων εσόδων. 

Ειδικότερα, η αύξηση του φόρου στα τσιγάρα κρίΟηκε σκόπιμο να είναι ουσια

στική και να καΟοριστεί στα 10 σεντ το κουτί των 20 για όλες τις κατηγορίες 
τσιγάρων, τόσο γιατί η αύξηση Οα αποδώσει σε έσοδα εξαιτίας της σχετικής ανελα

στικότητας της ζήτησης όσο και γιατί φρονείται ότι μια συνεχής ουσιαστική αύξηση 

της φορολογικής επιβάρυνσης και κατ' επέκταση και της τιμής Οα αποβεί σταδιακά 

ανασταλτικός παράγοντας στην κατανάλωση τσιγάρων που έχει άμεσα συνδεΟεί με 

σοβαρά νοσήματα, όπως είναι οι καρδιοπάΟειες και ασΟένειες των πνευμόνων. 

Υπολογίζεται ότι από την αύξηση του φόρου κατανάλωσης κατά 10 σεντ στα 
τσιγάρα θα προκύψουν έσοδα ύψους ί6 εκ. 

Η αύξηση της τιμής της βενζίνης α;τοσκοπεί τόσο στην αναπλήρωση της αγορα

στικής δύναμης των φορολογικών εσόδων που προκύπτουν από το φόρο αυτό, δεδ0-

μένου ότι από την τελευταία αύξηση του συντελεστή το Μάρτιο του 1990 ο Δείκτης 
Τιμών ΛιανΙΚ11ς Πώλησης αυξ110ηκε κατά 17% περίπου, όσο και στην υλοποίηση του 
στόχου για αύξηση των δημόσιων εσόδων. 

Υπολογίζεται ότι από την αύξηση του συντελεστή Οα προκύψουν επιπρόσΟετα 

έσοδα ύψους f4,6 εκ. 

Τα Μέλη της ΕΠΙΤΡΟΠ11ς-Βουλευτές του ΔΠΣΥ και του ΔIlΚΟ, με μόνο 

κριτήριο την αποφυγή εκμετάλλευσης και κερδοσκοπίας σε βάρος των κατανα

λωτών, εισηγούνται στη Βουλή την Ψ11φιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου 

και την έγκριση των Κανονισμών, διαφυλάσσοντας το δικαίωμά τους να μελεη1σουν 

σε βάθος τα φορολογικά μέτρα που προτείνονται σε συνδυασμό με τις υπόλοιπες 

φορολογικές προτάσεις της κυβέρνησης, καΟώς επίσης και τελεσίδικα να τοποΟετη

θούν στην ίδια τη δημοσιονομική και οικονομική πολιτική, που κατά το Υπουργείο 

Οικονομικών εκτιμάται ότι επιβάλλει τα μέτρα που προτείνονται. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, 

χωρίς να υπεισέρχονται στην ουσία των φορολογικών μέτρων που προτείνονται και 

εφόσον οι διαβουλεύσεις της κυβέρνησης για τη συνολΙΚ11 δέσμη των φορολογικών 

μέτρων με τα κόμματα άρχισαν και συνεχίζονται χωρίς ακόμα να ολοκληρωΟούν, 

έχουν την άποψη ότι οι φορολογίες που προτείνονται δε Οα 'πρεπε να διαχωριστούν, 

γι' αυτό και τάσσονται ενάντια στην υιοΟέτησή τους. 
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Ο εκ των Μελών της Επιτροπής κ. Γ. Ομ11ρου-Βουλευη1ς του Σοσιαλιστικού 

Κόμματος ΕΔΕΚ τάχΟηκε ενάντια στις φορολογικές αυξήσεις που προτείνονται, 

υποστηρίζοντας ότι η πλευρά του Οα καταΟέσει ολοκληρωμένες εναλλακτικές προτά

σεις κατά τη συζήτηση της δέσμης των φορολογικών μέτρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αΡΧ11ς; 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Στην ΈκΟεση που έχει μόλις τώρα κατατεΟεί υπάρχει μόνο μια πτυχή ή μια 

πλευρά των επιχειρημάτων, τα οποία οι εκπρόσωποί μας διατύπωσαν στην Κοινο

βουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. Θέλουμε να ξεκαΟαρίσουμε ευΟύς εξαρχής ότι 

διαφωνούμε με την ουσία και το περιεχόμενο των συγκεκριμένων φορολογικών 

αυξήσεων και Οα τις καταψηφίσουμε όταν έρΟουν και τις συζηη1σουμε στα αρμόδια 

όργανα της Βουλής. Ταυτόχρονα, Οεωρούμε ότι, εφόσον πράγματι σε διάφορα 

επίπεδα σε συνεργασία με τη συνδικαλιστική πλευρά και αλλού η κυβέρνηση 

διεξάγει ένα διάλογο, η παρουσίαση αυτών των μέτρων σήμερα είναι αναμφίβολα 

πρόωρη και δημιουργεί μια αχρείαστη εντύπωση υπερφαλάγγισης αυτών των διαδι

κασιών. Εμείς Οα καταΟέσουμε ακόμα μια φορά στη Βουλή των Λντιπροσώπων τις 

δικές μας απόψεις, τις δικές μας προτάσεις για το πώς, κατά τη γνώμη μας, καλύ

πτονται αυτές οι ανάγκες της κυβέρνησης και Οα υπενΟυμίσουμε και άλλα μέτρα τα 

οποία καταψηφίστηκαν από αυτή τη Βουλή, η οποία σήμερα καλείται να ψηφίσει 

κάποια άλλα. Τα Οεωρούμε, τα συγκεκριμένα μέτρα, και αντιλα·ίκά και ενάντια στη 

δική μας αντίληψη περί φορολογίας, γι' αυτό και τασσόμαστε εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, Κ1JΡΙΟΙ συν(Ί.δελφοι, 

Θέλω να καταστήσω σαφές ότι η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΔΙΙΚΟ δεν έχει 

ακόμα εξετάσει τα φορολογικά νομοσχέδια τα οποία τώρα έχουν υποβληΟεί και πως 

η θετική ψήφος μας τόσο για να κηρυχΟούν τα νομοσχέδια επείγοντα όσο και για την 

άμεση εφαρμογή τους καμιά σχέση δεν έχει με την τελική τοποΟέτηση του κόμματος 

όσον αφορά αυτά τα φορολογικά νομοσχέδια 11 όσον αφορά τη γενΙΚ11 οικονομΙΚ11 
πολιτική της κυβέρνησης. ούτε και πιστεύουμε πως αυτά εξαντλούν όλα τα περι

θώρια για την ανάκαμψη της οικονομίας. Αυτό πρέπει να είναι σαφές, δηλαδή ότι η 

υπερψήφιση από μέρους μας σήμερα αυτών των νομοσχεδίων έχει έναν και αποκλει

στικό σκοπό: να μην επιτρέψει σε μετα.ι:ωλητές τη συσσώρευση αποΟεμάτων ΠΡΟ·ίό

ντων τα οποία Οα φυλάξουν μέχρι την τελΙΚΙ1 έγκριση της φορολογίας, που μπορεί 

να είναι σε μια βδομάδα, δέκα μέρες, δεκα.ι:έντε, είκοσι μέρες, ώστε πωλώντας τα 

τότε στις αυξημένες τιμές, αν τυχόν εγκριΟσίJν τελικά τα φορολογικά νομοσχέδια, 

να κερδοσκοπήσουν σε βάρος του καταναλωτή. Λυτή και μόνο την έννοια έχει η 

θετική ψήφος μας σήμερα υπέρ των νομοσχεδίων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Απλώς για λόγους διαδικαστικής τάξης, Οα ήΟελα να αντιληφΟώ αν τα νομο

σχέδια θα παραμείνουν στην Κοινοβουλευτική ΕπΙΤΡΟΠ11 Οικονομικών προς περαι

τέρω εξέταση. 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Εγώ νομίζω ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο Πρόεδρος της Επιτροπής. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ένεκα του ότι μπορεί να γίνει εκμετάλλευση λόγω αυτών των 

φορολογιών, η πλειοψηφία της Βουλής τάσσεται υπέρ της άμεσης έγκρισής τους, 

αλλά θα επανέλθει η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών να μελετήσει τα 

νομοσχέδια στην ουσία τους. Ουσιαστικά σήμερα και εμείς ως κόμμα, για να 

ολοκληρώνουμε και να μη ζητά άλλος το λόγο, τοποθετούμαστε απλώς για να 

αποφευχθεί οποιαδήποτε μορφή κερδοσκοπίας. Επί της ουσίας δεν έχουμε ακόμα 

τοποθετηθεί. Η Κοινοβουλευτικι1 Ομάδα του Δημοκρατικού ΣυναγερμΟ1) Οα ξαναμε

λετήσει την ουσία των φορολογιών και Οα τοποΟετηΟεί τελειωτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Απλώς ήΟελα να ξέρω αν νομοτεχνικά Οα δικαιούται η Επιτροπι1 να μειώσει 

αργότερα ... 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Η Επιτροπή Οα επανέλΟει, κύριε Πρόεδρε, να μελετήσει την ουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πολύ καλά! Ο κ. Ομήρου. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, το πρώτο που έχουμε να παρατηρήσουμε είναι ότι πρά.γματι 

υπήρξε ένα ολίσθημα, υπό την έννοια του ότι, ενώ πράγματι, όπως αναφέρΟηκε, 

συνεχίζεται ο διάλογος και με πολιτικές δυνάμεις του τόπου, αλΜ. και με τους 

κοινωνικούς φορείς, ενόψει της νέας οικονομικής πολιτικής και των νέων προσεγγί

σεων της νέας κυβέρνησης, έσπευσε η κυβέρνηση να καταθέσει αυτά τα φορολογικά 

νομοσχέδια. Και η δική μας η απόψη είναι ότι Οα πρέπει για την επίλυση των 

προβλημάτων που πράγματι αντιμετωπίζει η οικονομία να υπάρξει ένας στοι

χειώδης εΟνικός προγραμματισμός με μια αναπτυξιακή κατεύΟυνση, με δομικές 

αλλαγές στην οικονομία και κυρίως με δίκαιη κατανομή των βαρών, γιατί φαίνεται 

από τα πρώτα φορολογικά μέτρα που υιοΟετεί η κυβέρνηση πως στρέφεται προς μια 

ετεροβαρή οικονομικι1 πολιτική που Οα πλι1ττει κυρίως τα μεσαία και τα χαμηλά 

εισοδηματικά στρώματα. Πρέπει να διαπιστώσουμε ότι και αυτι1 η κυβέρνηση, όπως 

και η προηγούμενη, διακατέχεται από μια νεοφιλελεύΟερη αντίληψη, μια νεοφιλελεύ

θερη προσέγγιση στις οικονομικές της επιλογές, γι' αυτό και στρέφεται προς την 

εύκολη μέθοδο των έμμεσων φόρων. Και είναι γνωστό πως οι έμμεσοι φόροι πλήτ

τουν κυρίως τα μεσαία και τα χαμηλά εισοδηματικά στρώματα. 

Εμείς θεωΡΟ1)με ότι μια τέτοια πολιτικι1 είναι κοινωνικά άδικη και σκληρι1 και 

πως οδηγεί σε ακόμα μεγαλύτερα χάσματα την 11δη υφιστάμενη κοινωνική και εισο

δηματική ανισότητα. Εμείς πιστεύουμε ότι μια δίκαιη, σωστά προγραμματισμένη και 

με αναπτυξιακό στρατηγικό χαρακη1ρα οικονομική πολιτικι1 πρέπει να στραφεί 

προς τη μείωση των μη παραγωγικών δαιι:ανών, προς την πάταξη της φοροδιαφυγής 

και φοροαποφυγής, προς την ωΊξηση των εσόδων του κράτους με ψηλότερη φορο

λογία των ψηλών εισοδημάτων, που σι1μερα α."'τολαμβάνουν ουσιαστικά καΟεστώτος 
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φορολογικού παραδείσου. Δεν μποροίψε εμείς να συμφωνήσουμε με μια οικονομΙΚ11 

πολιτική των εύκολων λύσεων που στηρίζονται στην αφαίμαξη των ήδη ισχνών εισο

δημάτων των εργαζομένων. Εμείς Οα συζηη1σουμε το σύνολο των οικονομικών 

μέτρων που η κυβέρνηση αυτή εισηγείται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονο

μικών και Προϋπολογισμού, αλλά και στην ολομέλεια της Βουλής. Θα καταΟέσουμε 

τις δικές μας ολοκληρωμένες εναλλακτικές προτάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, δεν πρόκειται να αγορεύσω. Απλά Οα 

ήΟελα να διευκρινίσω με ακόμα μεγαλύτερη ίσως σαφ11νεια ένα σημείο μόνο στο 

οποίο έκανε αναφορά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του κόμματός μας, ο φίλος 

Ανδρέας Χρίστου. Η κοινοβουλευΤΙΚ11 μας ομάδα τάσσεται, όχι μόνο για λόγους 

διαδικασίας, αλλά και επί της ουσίας, ενάντια στα δύο αυτά νομοσχέδια και όπως 

έχει αναφερθεί επιφυλασσόμαστε να δώσουμε τις δικές μας προτάσεις στην κυβέρ

νηση. Ανεξάρτητα από το αν Οα επανέλΟει 11 όχι το νομοσχέδιο, και το ένα και το 
άλλο, τα δίJΟ νομοσχέδια, στην Κοινοβουλευτική ΕπΙΤΡΟΠ11 Οικονομικών και Προϋ

πολογισμού, εμείς ζητούμε από τώρα να μ.η;ει στην ΈκΟεση, να προστεΟεί δηλαδ11 

στην ΈκΟεση με σαφ11νεια ότι και επί της ουσίας διαφωνούμε, γι' αυτό και καταψη

φίζουμε και όταν Οα επανέλΟει και πάλι Οα καταψηφίσουμε. Φαίνεται ότι η κυβέρ

νηση σε αυτό τον διάλογο τον οποίο επιχειρεί να ανοίξει κάπου βάζει τα άλογα 

πίσω από την άμαξα ή την άμαξα μπροσηΊ. α.:τό τα άλογα. Αυτές οι φορολογίες εμείς 

κρίνουμε ότι Οα επιβαρίJνουν τον α.ίτλό άνΟρωπο, τα λα·ίκά στρώματα, γι' αυτό δεν 

μπορούν να γίνουν αποδεκτές. Από εκεί και πέραν, αναγνωρίζοντας ότι υπάρχουν 

κάποιες ανάγκες, όχι εκείνες που λέει η κυβέρνηση ούτε στο βαΟμό που τις ζωγρα

φίζει η κυβέρνηση, εμείς είμαστε έτοιμοι να δώσουμε τις δικές μας προτάσεις και 

εισηγήσεις, για να αποφέρουν στην κυβέρνηση οικονομικούς πόρους. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Χατζηγι(χννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κίJΡΙΟΙ συνάδελφοι, 

Πραγματικά δε Οα μιλούσα σ11μερα, αν οι δύο συνάδελφοι, ο κ. Χριστόφιας 

και ο κ. Χρίστου, δεν ανέφεραν ότι Οα καταψηφίσουν τα νομοσχέδια και επί της 

ουσίας τους, όταν Οα παρουσιαστούν μετά στο Σώμα. Θα ήΟελα να υπερτονίσω τη 

θέση του κ. Ιεροδιακόνου ότι και εμείς επιφυλασσόμαστε να τοποΟετηΟούμε επί της 

ουσίας όταν τα δύο νομοσχέδια Οα εξεταστούν στην ουσία τους στην αρμόδια 

Κοινοβουλευτική ΕΠΙΤΡΟΠ11. Βγ11κα όμως στο βι1μα για να τονίσω τη μεγάλη υπευΟυ

νότητα που δείχναμε ως κόμμα, όταν εμείς τότε συμ.ι-τ:εριφερόμενοι υπεύΟυνα ως 

κόμμα ψηφίζαμε κάποιες φορολογίες. Και αν κάποτε ήμασταν αρνητικοί στα φορο

λογικά μέτρα, μας λέγατε "είστε ανεύΟυνοι·'. Θέλω να σας υπενΟυμίσω ότι τα νομο

σχέδια που έχουμε σήμερα μπροστά μας κατατέΟηκαν από την κυβέρνηση Βασιλείου 

στο παρελθόν με τους ίδιους και ψηλότερους φορολογικούς συντελεστές και νομίζω 

είναι κατατεΟειμένα στο Σώμα και μπορούν να βρεΟούν τα νομοσχέδια. Και είναι 
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αυτό το Σώμα που μείωσε τότε τις φορολογίες. Και τότε εσείς ως αριστερά στηρί

ζατε την κυβέρνηση, ήσαστε το κυβερνών κόμμα. Μάλιστα είχατε καταΟέσει, 

θυμάμαι, και Φορολογία ΠροστιΟέμενης Αξίας με συντελεσΤΙ1 10% για σωρεία 

άλλων εμπορευμάτων, τα οποία τελικά αυτή η Πουλή δεν είχε συμπεριλάβει με την 

τελική ψήφιση της φορολογίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Συγνώμη, νόμιζα ότι τέλειωσε ο κ. Χατζηγιάννης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νόμιζα κι εγώ πως τελείωσε. Με συγχωρείτε. 

Σ. ΧΑΤΖΙΙΓΙΑΝΝΗΣ: 

Απλώς ήΟελα να τονίσω ότι επί της ουσίας Οα τοποΟετηΟούμε και εμείς όταν 

θα εξεταστούν τα νομοσχέδια στην αρμόδια ΚοινοβουλευΤΙΧ11 E-cLtgOn11, αλλά η 
θέση σας ότι από τώρα, δηλαδΙ1 ρροκαταβολικά, καταψηφίζετε αυτά τα φορολογικ{ι 

μέτρα -τα οποία, επαναλαμβάνω, Οα επανεξετάσουμε και εμείς- είναι ασυνεπι1ς 

έναντι της Οέσης σας που τηρούσατε όταν Ι1σαστε κυβέρνηση, γιατί είχατε φέρει 

φορολογικά νομοσχέδια σ' αυτό το Σώμα με συντελεση1 του Φόρου Π ροστιΟέμενης 

Αξίας 10%. Εκείνο που έχει σημασία είναι ότι είναι αυτό το Σώμα που μείωσε το 
φορολογικό συντελεση1 στο 5% και αφαίρεσε μάλιστα το μεγαλύτερο αριΟμό των 
προνοούμενων εμπορευμάτων που η κυβέρνηση Πασιλείου εισηγείτο να φορολο

γηΟεί. Ειδικά, επαναλαμβάνω, επί της βενζίνης και των τσιγάρων εί ε καταΟέσει 

νομοσχέδια με ψηλότερους συντελεστές από αυτούς που σήμερα βρίσχ ται ενώπιον 

του Σώματος. Είναι τα οικονομικά χάλια τα οποία έχει παρουσιάσει η κυβέρνηση 

Πασιλείου όλα αυτά τα χρόνια και οπωσδ11ποτε η κυβέρνηση του κ. Κληρίδη Οα 

πάρει κάποια φορολογικά μέτρα. Επί της ουσίας όμως των φορολογικών επιφυλασ

σόμαστε να τoπoOετη001Jμε και εμείς αν<Ί.λογα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, Οέλω να παρακαλέσω πολύ τους συναδέλφους του Δημοκρα

τικού Συναγερμού να πολιτευτούν έντιμα. Με συγχωρείτε πάρα πολύ, δεν είναι και 

τόσο ωραίο και έντιμο να εγειρόμεΟα στο βιΊμα και να λέμε στο ΛΚΕΛ: "Εσείς 

εφέρετε το τάδε νομοσχέδιο και εσείς εψηφίσετε το τάδε νομοσχέδιο με έμμεση φορο

λογία τόσα τοις εκατόν". 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΛΝΝΙΙΣ: 

Η κυβέρνηση. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Δεν ήμαστε κυβέρνηση, δεν εκπροσωΠ11σαμε ποτέ τον κ. Βασιλείου ούτε 

πρόκειται ποτέ να εκπροσωπήσουμε τον κ. Βασιλείου. Με συγχωρείτε πάρα πολύ. 

Απαιτώ το σεβασμό σας. Όχι απλά τον ζητώ, τον απαιτώ! Με συγχωρείτε πολύ. Με 

συγχωρείτε πάρα πολύ. Δε δέχομαι με κανένα τρόπο να διαστρεβλώνονται οι Οέσεις 

του ΑΚΕΛ. Ο οποιοσδ11ποτε μπορεί να επιχειρηματολογεί, αλλά λυπούμαι, είναι 
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παράλογο να διαστρεβλώνονται Οέσεις του όποιου κόμματος. Το ΑΚΕΛ ουδέποτε 

έφερε νομοσχέδιο εδώ στη Πουλ1]. ΊΌ ΛΚΕΛ δεν υποστήριξε ποτέ νομοσχέδιο με 

συντελεστή Φόρου ΠροστιΟέμενης Λξίας 10%. ΛντίΟετα είναι το ΑΚΕΛ το οποίο 
διαβουλεύτηκε με την κυβέρνηση Πασιλείου και έΟεσε ως όρο μηδενικούς συντελε

στές στα προ'ίόντα μαζικής κατανάλωσης και 5% συντελεση] στο Φόρο ΠροστιΟέ
μενης Αξίας, για να ψηφίσει. Πέραν τούτου έΟεσε ακόμα στην κυβέρνηση Πασιλείου 

ως όρο για να ψηφίσει να φέρει σειρά α..η;ό νομοσχέδια για φιλολα'ίκά κοινωνικά 

μέτρα, τα οποία ψηφίσαμε. Και Οέλω να υπενΟυμίσω εδώ, xiJgLOL συνάδελφοι, ότι, 
ναι, καταψηφίστηκαν προσΟ1]κες και τροποποιήσεις του ΑΚΕΛ για να αυξηΟούν 

κάποιοι φόροι -και καταψηφίστηκαν από τη δΙΚ1] σας κοινοβουλευΤΙΚ1] ομάδα- όπως 

είναι ο εταιρικός φόρος και όπως είναι ο φόρος για τις τράπεζες. Εσείς τις καταψη

φίσατε. Για να μη φέρω έναν κατάλογο μεγάλο από ΤΡΟΠΟΠΟΙ1]σεις τις οποίες 

κάναμε ή και νομοσχέδια τα οποία ήρΟαν και τα καταψηφίσατε, γιατί επιβάρυναν τα 

κέρδη. Εμείς είχαμε ως στόχο και έχουμε και Οα συνεχίσουμε ως στόχο να έχουμε 

και πολΙΤΙΚ1] να μην επιβαρύνονται τα λα'ίκ(χ στρώματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ : 

Θέμα διαδικασίας, xiJQLE Πρόεδρε. Δεν είναι αν προηγούμαι 1] όχι. Είναι Οέμα 
διαδικασίας που Οα εγείρω. Έχω παρατηΡ1]σει στις δύο τελευταίες συνεδρίες μια 

τάση των συναδέλφων, όταν μιλά ο ομιληη1ς, με σχόλια ή με παρεμβάσεις να δίνουν 

έναν τόνο στις συζητήσεις τους που καΟόλου δεν τιμά το Σώμα. Ξέρω πόσο πολύ 

ικανοποιητικά προεδρεύετε των συνεδριών μας και ίσως να έχετε παρασυρΟεί και 

εσείς από τις πελλές ... πολλές παρεμβάσεις που έχουν γίνει. 

(Γέλια) 

Πολλές παρεμβάσεις που έχουν γίνει. 

Αυτό που λέω είναι μια ένδειξη. Εγώ είπα πολλές ... Εν πάση περιπτώσει, κύριε 
Πρόεδρε, παρακαλώ να υπάρξει αυστηΡ1] η1ρηση της συνταγμαΤΙΚ11ς πρόνοιας που 

απαγορεύει διακοπή ομιλητών όταν βρίσκονται στο β11μα, εφόσον είναι εντός του 

θέματος και εφόσον το Προεδρείο δεν κρίνει ότι έχουν δια..-τράξει παράβαση επί 

θέματος τάξεως. Ειλικρινά εγώ από το βήμα δεν πρόκειται να δεχτ<iJ ποτέ κανένα 

συνάδελφο ούτε σχόλιο ούτε παρέμβαση να κάνει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει πράγματι μια παρεξ1]γηση. Δεν α..-ταγορεύεται να επέμβει κά.-τοιος, αν 

ο ομιληη]ς και ο Πρόεδρος το δέχονται, αλλά αυτές οι διαλογικές συζηη1σεις, τα 

συνεχή σχόλια υποβιβάζουν πράγματι το επίπεδο συζήτησης της Πουλ11ς. Φαίνεται 

ότι υπάρχει παρεξήγηση ως προς το τι σημαίνει διακοπή. Δηλαδ1], αν κάποιος Οέλει 

να παρέμβει και ο ομιληΤ1]ς το δέχεται, είναι διαφορετικό από το να γίνονται 

συνεχώς σχολιασμοί και μάλιστα μεταξύ συναδέλφων και όχι καν μεταξί! του 

ομιλητή και του οιουδ11ποτε συναδέλφου. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΙΙΣ: 

Επειδή έγιναν κάποια σχόλια περί υποβιβασμού κ.λπ., Οέλω να πω πως 

αταξία, ναι, υπάρχει, κύριοι συνάδελφοι. Όμως παρακολουΟ11στε συνεδρίες άλλων 

κοινοβουλευτικών σωμάτων, στην Ευρώπη Κ . λπ. Για το όνομα του eεoiJ! Προσπα

θούμε να κάνουμε μια νεΚΡ11 Βουλ11, στην οποία ο ομιληη1ς να αγορεύει και οι 



2060 

υπόλοιποι να κοιμούνται. Συμφωνώ, κύριε Παπαδόπουλε, και έχετε δίκαιο ότι 

παρατηρείται αταξία, ίσως αΟέλητα, αλλά οι ζωντανές συνεδρίες είναι πιο καλές 

από τις άλλες που παρακολουΟούσαμε στο παρελΟόν. Δε Οα βρείτε κοινοβούλιο, το 

πιο συντηρητικό κοινοβούλιο, το βρετανικό, όπου να μην ακούσετε, και πιΟανόν 

όλοι θα ακούσατε, γιουχα·ίσματα. ΠιΟανό να μην είναι ωραία η αταξία που επικρά

τησε, αλλά μην το παίρνετε ότι είναι υποβιβασμός του Σώματος κ.λπ., διότι είναι 

σαν να υποβιβάζουμε τους εαυτούς μας. Δέχομαι το Οέμα της αταξίας. Συμφωνώ με 

τον κ. Παπαδόπουλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό που είχα ζητήσει ήταν να μη γίνεται διάλογος μεταξύ των Βουλευτών. 

Εγώ δεν είμαι εναντίον των διακοπών και εφόσον δε μου ζητά ο ομιλητής να τον 

προστατεύσω, εγώ θα επιτρέπω τις διακοπές. Λυτό όμως που δεν πρέπει να γίνεται 

είναι ο διάλογος από τα έδρανα της μιας πλευράς προς τα έδρανα της άλλης. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΛΘΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ζητήΟηκε από το Προεδρείο να εφαρμοστεί η αυστη()11 συνταγ

ματική διάταξη. Δεν υπάρχει τέτοια διάταξη. Υπάρχει ο Κανονισμός 30, που λέει το 
εξής: "Ουδείς Βουλευτ11ς διακόπτει έτερον Βουλευτ11ν εκτός εάν Οα διευκρινίση 

ζήτημά τι εγερθέν υπό του αγορε1Jοντος ΒουλευΤΟ1) τη συγκαταO~:σει τούτου". Κατά 

συνέπεια οι διακοπές δεν απαγορε1Jονται από το Σύνταγμα, αλλά επιτρέπονται από 

τον Κανονισμό, όπως όμως διατυπώνεται στον Κανονισμό. Κατά συνέπεια δε 

δέχομαι τη Οέση του κ. Πα..-ταδόπουλου ότι υπάρχει αταξία και ότι αυτά δεν επιτρέ

πονται ούτε και τη Οέση του κ. Λναστασιάδη ο οποίος επεκαλέσΟη το βρετανικό 

κοινοβούλιο. Επικαλούμαι τον Κανονισμό 30 του δικού μας κοινοβουλίου το οποίο 
λέει ότι επιτρέπονται οι διακοπές, νοουμένου πως υπάρχει συγκατάθεση του 

ομιλητή και άδεια από τον Πρόεδρο. Γιατί μεγαλοποιούμε Οέμα το οποίο δεν είναι 

τόσο σοβαρό και τόσο μεγάλο; 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΛΣΙΛΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ξεφεύγω από το διαδικαστικό Οέμα και επανέρχομαι στη συζι1-

τηση. Νομίζω ότι κινδυνεύουμε να μ..ττούμε σε συζήτηση ουσίας π<χνω στα δύο νομο

σχέδια και επαναλαμβάνω ότι η πλειοψηφία η οποία τάσσεται υπέρ της έγκρισης 

αυτών των δύο φορολογιών δεν έχει τοποΟετηΟεί π<lνω σε Οέμα ουσίας. Απλώς τα 

περνούμε, για να μην υπ<χρχει δυνατότητα κερδοσκοπίας. Ι-Ι ΚοινοβουλευΤΙΚ11 

Επιτροπή Οικονομικών και ΠροϋπολογισμΟ1J, όπως και η ολομέλεια Οα έχουν όλη 

την ευχέρεια να συζητήσουν την ουσία αυτών των δύο φορολογιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγώ πιστεύω πως ακόμα και προς όφελος εκείνων που Ψι1φισαν εναντίον είναι 

προτιμότερο να μη συνεχιστεί η συζι1τηση, γιατί, αν προβληΟούν επιχειρι1ματα γιατί 

δεν πρέπει να ψηφισΤΟ1Jν, τότε ίσως άλλοι Οα βρεΟούν σε μειονεκτική μοίρα να 

απαντούν προτού ακόμα τοποΟετηΩούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρίδης και μετά ο κ. ΙΙλι<χδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μπι1καμε στην ουσία, γιατί μπι1κε ο κ. Χατζηγιάννης, ίσως 

ενόψει των εκλογών του Ιουνίου. Όσον αφορά το επιχείρημα της κερδοσκοπίας, αν 
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θέλουμε πράγματι να μην κερδοσΚΟΠ11σουν όσοι εδώ και δύο εβδομάδες έχουν συγκε

ντρώσει ποσότητες, γιατί διέρρευσε την επομένη της σύσκεψης στο Προεδρικό σε 

εφημερίδα ολόκληρος ο κατάλογος των μέτρων, Οα πρέπει να τα καταψηφίσουμε. 

Τότε είναι που δε Οα έχουν τι να πωλήσουν και μάλιστα Οα το πωλήσουν με ζημιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό είναι εντός του Οέματος, διότι δεν άπτεται του γενικού Οέματος των 

φορολογικών μέτρων. Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εμείς Οα καταψηφίσουμε για τους λόγους που έχουν λεχΟεί. 

Και είναι σωστό το επιχείρημα του κ. Κατσουρίδη ότι η υπερψήφιση βοηΟά την 

κερδοσκοπία αντικειμενικά. Εγώ ήΟελα να Οίξω άλλο σημείο, κύριε Πρόεδρε, το 

οποίο ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν είναι επί της ουσίας, Οα σας παρακαλέσω ... 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Είναι επί της ΕκΟέσεως η οποία μας εδόΟη, κύριε Πρόεδρε, και όχι επί της 

ουσίας των προτεινόμενων μέτρων. Είναι μια παράγραφος η οποία υποτιμά τη 

νοημοσύνη του κοινοβουλίου, στη σελίδα 3. Λεγόταν και παλαιότερα, αλλά κ<Χποτε 
πρέπει να σταματήσει αυτή η υποτίμηση της νοημοσύνης μας. Λέει η κυβέρνηση ότι 

εισηγείται την αύξηση της τιμ11ς των τσιγάρων, γιατί αυτό το πρ<Ί.γμα Οα δώσει σημα

ντικά έσοδα στο κράτος, αλλά, λέει, Οα αποβεί και ανασταλτικός παράγοντας στην 

κατανάλωση τσιγάρων, που έχει άμεσα συνδεΟεί με σοβαρά νοσήματα, όπως είναι οι 

καρδιοπάΘειες και οι ασΟένειες των πνευμόνων. Όχι να μας λένε ότι το κάνουν για 

την υγεία μας, κύριε Πρόεδρε! Τουλάχιστον αυτή η παράγραφος πρέπει να 

διαγραφεί για λόγους στοιχειώδους σεβασμ01' στη νοημοσύνη μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εγώ ως γιατρός προτιμώ να παραμείνει. 

(Γέλια) 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, μισή κουβέντα μόνο . Στην ίδια ΈκΟεση υπάρχει και αντίφαση, 

διότι στην ίδια παράγραφο ομιλεί. περί ανελασΤΙΚ11ς καταν<χλωσης των καπνών. 

Δηλαδή, ακριβώσουν 11 φτηνίσουν το επίπεδο ζ11τησης είναι το ίδιο. Έρχεται δε μετά 
και λέει: 'Άκριβώνω τα, για να παΡΟΤΡ1,νω τον κόσμο να μην καπνίζει, να προσέχει 

την υγεία του" . 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Θα παρακαλσί,σα όλα αυηχ να παραμείνουν όταν Οα συζηΤ01ψε επί της 

ουσίας. Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. Θα πάρουμε πρώτα το νόμο 

που τροποποιεί τους περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεων 

Νόμους. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. ΆρΟρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 



ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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Το άρθρο 1 εγκρίνεται με 24 Ψι1φους υ;τέρ, 22 εναντίον και καμιά αποχι1. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του Τρίτου Πίνακα, Μέρος "Λ". ΆρΟρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

24 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή, κ-ίJριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Το άρΟρο 2 εγκρίνεται με 24 Ψι1φους υπέρ, 22 εναντίον και καμι<i αποχι1. 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

Τροποποίηση του Τρίτου Πίνακα, Μέρος ''Λ'' και Μέρος "Β". ΆρΟρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡ ΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

22 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 



ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 
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Το άρΟρο 3 εγκρίνεται με 24 ψήφους υπέρ, 22 εναντίον και καμιά αποχή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του Τρίτου Πίνακα, Μέρος "Π". ΆρΟρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΊΈΑΣ: 

24 υπέρ, κί'ριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22 εναντίον, κί'ριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Το άρΟρο 4 εγκρίνεται με 24 ψήφους υπέρ, 22 εναντίον και καμιά Qjτοχή. 

Η τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου Οα γίνει δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο περί Τελωνειακών ΔασμιίΝ και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

γ πάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά απΟΧ11. κί'ριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφ1Jρα) 

Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με 24 ψήφους υπέρ, 22 εναντίον και καμιά 
αποχή. 

ΠροχωΡΟ1Jμε στους Κανονισμούς, που είναι για τα πετρελαιοειδή. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των Κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Οι Κανονισμοί εγκρίνονται με 24 Ψι1φους υπέρ, 22 εναντίον και καμιά αποχι1. 

Συνεχίζουμε τώρα τη συζήτηση του Οέματος "Η εκδηλωΟείσα πρόΟεση της 

κυβέρνησης Κληρίδη για επαναπρόσληψη και 'αποκατάσταση' των 61 παυΟέντων, 
για λόγους δημόσιου συμφέροντος, δημόσιων υπαλλήλων, ενεχομένων στο πραξικό

πημα της 15ης Ιουλίου 1974". 

Ο κ. Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι επί προσωπικού Οέματος που Οέλω να μιλήσω, αναφο

ρικά με την ομιλία του κ. Αναστασιάδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι. Επί προσωπικού Οέματος; Δεν άκουσα. ~δώ υπάρχει μια παρεξι1γηση για 

το τι σημαίνει "προσωπικό Οέμα". Αυτό σημαίνει να Οίξει ένας Πουλευη1ς κάποιον 

άλλο και να αισΟάνεται την ανάγκη να απανη1σει. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Αυτό λέω. Ο κ. Αναστασιάδης στην ομιλία του αναφέρΟηκε σε έφεση την οποία 

έκαμα κι έδωσε στοιχεία που δεν ανταποκρίνονται στην αλήΟεια. 

ΠPOEΔP~YΩN: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΙΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πολύ ορΟά παρατηριΊσατε ότι πλέον δεν ξεχωρίζουμε ποιο 

είναι προσωπικό Οέμα. Έκαμα εγώ επίΟεση εναντίον του κ. Αγα..η;ίου; 

Αν ανέφερα ανακρίβειες, κύριε Λγαπίου, έχετε δικαίωμα στη δευτερολογία σας 

να τις ανατρέψετε. "Επί προσωΠΙΚΟ1! Οέματος" σημαίνει να σας Οίξω. ~γώ δεν 

ανέφερα τίποτε που να σας Οίγει. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό είναι σωστό. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Βεβαίως με έΟιξε, κύριε Πρόεδρε! ΛναφέρΟηκε στο ότι δε με άφησε το Ανώτατο 

Δικαστήριο να εμφανιστώ ενώπιόν του. Δεν είναι προσωπική επίΟεση αυτό το 

πράγμα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν άκουσα κάτι τέτοιο. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΙΙΣ: 

Η μόνη μου αναφορά που μπορούσε να σας Οίξει ήταν για το συνάδελφό σας 

κ. Κακογιάννη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ακόμα Μο ομιλητές που Οα πρωτολογι1σουν και μετά Οα υπάρξουν 

δευτερολογίες από ένα Πουλευη1 από κάΟε κόμμα, αν συμφωνείτε. 

Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΤΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε υπόψη μας αυτή τη διευΟέτηση. Από ό,ΤΙ γνωρίζω, 

εκ μέρους μας Οα δευτερολογ11σει ο κ. Χριστόφιας κι εγώ ως εισηγηγι1ς του Οέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό είναι αυτονόητο. 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Έχουμε ακούσει εδώ και από τον κ. Αναστασιάδη και από τον κ. Μαρκίδη 

όγκο πληροφοριών, στοιχείων και επιχειρημάτων με στόχο να καταδειχΟεί η νομική 

δυνατότητα αναΟεώρησης της απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου του 1980. 
Σελίδες ολόκληρες, επιχειρήματα ατέλειωτα, τα οποία με ακριβώς την ίδια φρασεο

λογία σε περισσότερη έκταση και με περισσότερη (lνεση έχουν κατατεΟεί αυτούσια 

στο Ανώτατο Δικαστήριο, το οποίο, αφΟ1) άκουσε όλη αυη1 την επιχειρηματολογία, 

αποφάσισε. 

Έχει διατυπωΟεί ο ισχυρισμός ότι μπορεί να αποτελέσει αντικείμενο συζΙ1-

τησης η απόφαση του Λνωτάτου Δικαστηρί.ου και αναφέρΟηκαν ως παραδείγματα η 

ομιλία του κ. Παπα'ίωάννου πάνω σ' ένα Οέμα και η ομιλία του κ. Λυσσαρίδη σε 

άλλο Οέμα. 

Διαβάζοντας και μετροφυλλώντας τα πρακτικά της Πουλ11ς, Οα συνανη1σει 

κάποιος πολλές φορές επιχειρηματολογία Βουλευτών, οι οποίοι για τους δικούς 

τους λόγους διαφωνούν με αποφάσεις που λι1φΟηκαν. Θα συνανη1σει ακόμα περι

πτώσεις Πουλευτών, οι οποίοι διαφωνούν με τη νομική συμβουλ11 του νομικού τους 

συμβούλου, του ΓενΙΚΟ1) JΞισαγγελέα, και επιχειρηματολογΟ1)ν διαφορετικά. Λυτό το 

πράγμα μπορεί να τεΟεί στην ίδια μοίρα με τη σηΊ.ση της πολιτείας; ΤΙ οποιαδήποτε 

στάση κάποιου Πουλευτή, που δεν έχει καμιά εκτελεστικι1 δυνατότητα, μπορεί να 

εξισώνεται με την περιφρόνηση, κατά την άποψή μας, του Ανώτατου Δικαστηρίου 
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και του νομικού συμβούλου της κυβέρνησης, που είναι ο Γενικός Εισαγγελέας; Ο 

Γενικός Εισαγγελέας είπε στην κυβέρνηση ότι δεν υπάρχει νομική υπόΟεση σε σχέση 

με αυτό το Οέμα. Παρ' όλ' αυτά, η κυβέρνηση στην επίσημη ανακοίνωσή της, παρα

γνωρίζοντας, περιφρονώντας, υποτιμώντας την άποψη του Γενικού Εισαγγελέα, σε 

δύο σημεία επανέρχεται και λέει ότι υπήρχε Οέμα νομικής και ηΟικής τάξης και ότι 

ετρώΘηκε η έννομη τάξη, η οποία και πρέπει να αποκατασταΟεί. Αν αυτός είναι ο 

σεβασμός, τότε νομίζω ότι κάΟε παραβίαση από οποιοδήποτε Βουλευτή πρέπει να 

θεωρείται παρωνυχίδα. 

Ο κ. Α ναστασιάδης είπε πως με τις διαφωνίες των Βουλευτών ή με τις 

αναφορές στο Ανώτατο Δικαστήριο επέδειξαν ασέβεια και μάλιστα ότι η δικαιοσύνη 

και οι δικαστές δέχονταν απειλές. Η δικαιοσύνη και οι δικαστές, ναι, δέχΟηκαν 

απειλές, έγγραφες και δημόσιες απειλές από την ΕΟΚΑ Β' το 1972, της οποίας 
αρκετοί από αυτούς που σήμερα υπερασπίζεται ο κ. Αναστασιάδης 11ταν μέλη. Η 

ΕΟΚΑ 13' ειδοποίησε τους δικαστές ότι, αν έ.ιι;αιρναν αποφάσεις ενάντια σε μέλη 
της, τότε Οα τους τιμωρούσε. Κι ένας δικαση1ς δέχΟηκε την μήνιν της ΕΟΚΛ Β' με 

την ανατίναξη του αυτοκινι1του του εξαιτίας απόφασης που πήρε εναντίον τους. 

Σικελία, θυμηΟείτε τα πρόσφατα γεγονότα. 

Ο νόμος έχει ονομαστεί τραγέλαφος. ΚίJΡΙΟΙ συνάδελφοι, μπορείτε να ονομά

ζετε το νόμο όπως Οέλετε. Σημασία έχει ότι αυη1 η Βουλή συζήτησε επί μακρόν, 

χαρακτήρισε ο κάΟε Βουλευη1ς το νόμο όπως ήΟελε, αλλά ψήφισε. Ι-Ι Πουλή τότε 

ψήφισε, ο νόμος υπογράφτηκε από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, είναι έγκυρος, 

δημοσιεύθηκε και δε ΟεωρήΟηκε αντισυνταγματικός από το Ανώτατο Δικαση1ριο. 

Επομένως, οι χαρακτηρισμοί απλώς δείχνουν την αδυναμία μας να αντιμετωπί

σουμε την πραγματικότητα όπως την αποφάσισε η πλειοψηφία και το Ανώτατο 

Δικαστήριο. 

Ο κ. Αναστασιάδης είπε ακόμα ότι κανένας δε διέφυγε από τους χαρακτηρι

σμούς της αριστεράς. Κύριοι συν<ίδελφοι, αν πάρετε τους τόμους των εφημερίδων, 

θα δείτε πληΟώρα χαρακτηρισμών που έγιναν (L-τό την αριστερά για τη δεξιά και 

αντίστροφα. Θα δείτε πώς ονόμαζε το Δημοκρατικό Κόμμα τον κ . Κληρίδη, Οα δείτε 

πώς ονομάζαμε εμείς τον κ. Κληρίδη, Οα δείτε πώς ονόμαζαν σημερινοί Βουλευτές 

του ΔΗΣΥ τον κ. Κληρίδη. Θα δείτε πώς ον6μαζαν άλλοι τον κ. Κυπριανού. Καλώς 

ή κακώς, στη διάρκεια των τελευταίων χρόνων ανταλλάχΟηκαν ποικίλοι χαρακτηρι

σμοί και επίΟετα. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κακώς. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ : 

Κακώς ή καλώς, κύριε Μαρκίδη, σας παρακαλώ, αφι1στε με να ολοκληρώνω 

τις σκέψεις μου. Αυτά είναι τα γεγονότα και κανένας δεν μπορεί να πει ότι υστέρησε 

σ' αυτό τον τομέα. Επομένως, αυτό το επιχείρημα ας σταμαη1σει να αποτελεί όπλο 

στη συζήτηση. 

Υπάρχει όμως μια διαφορά. Ο κ. Λναστασιάδης είπε ότι από τα πυρά της 

αριστεράς δε διέφυγε κανένας 01πε ο κ. Λυσσαρίδης. Αυτό είναι γεγονός. Με τον 

κ. Λυσσαρίδη είχαμε και έχουμε διαφορές. Πλην όμως, κύριοι συνάδελφοι, κανένας 

αριστερός δεν πυροβόλησε, δε σκότωσε και δε δολοφόνησε κανέναν πολιτικό του 
αντίπαλο. Αυτή είναι μια μεγάλη διαφορά που διαχωρίζει όχι μόνο την αριστερά 
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αλλά τη μεγάλη πλειοψηφία του κυπριακού λαού από μερικούς για τους οποίους 

σήμερα γίνεται λόγος, όπως και προσπάΟεια να υποστηριχτεί η άποψη και η Οέση 

τους. 

Εμείς, κύριε Α ναστασιάδη, δε λέγαμε για τα καλασνίκοψ εσείς όμως λέγατε 

για τις σημαίες και τα κόκκινα πανιά, τα οποία έχουν εκλείψει από την αγορά, 

καθώς και ότι, αν εκλεγόταν ο κ. Βασιλείου, Οα κυμάτιζαν σε όλη την Κύπρο. Εμείς 

λέγαμε, ναι, αν ~κλεγεί ο κ. Κληρίδης, η ακροδεξιά Οα είναι κοντά στην εξουσία, στο 

προσκήνιο της εξουσίας, Οα ελέγχει και Οα επηρεάζει την εξουσία. Και είναι αυτά τα 

πράγματα που φόβισαν και φοβίζουν ακόμα μια μεγάλη μερίδα του κυπριακού λαού. 

Δυστυχώς, αυτή η απόφαση που έχετε πάρει ενισχύει αυτούς τους φόβους και 

καθόλου δεν έχει καΟησυχάσει τον κυπριακό λαό για το ποια προσπάΟεια βρίσκεται 

στην πραγματικότητα πίσω από αυτή την ενέργεια. 

Είναι ντροπή να λέτε ότι ο λαός που Π1]γε στο συλλαληη]ριο ήταν λαός ο 

οποίος με την πίεση των κομμάτων 1] άλλως πως μαζεύτηκε, για να εκφράσει τη 
διαφωνία του και τη διαμαρτυρία του. Και είναι ιδιαίτερα νΤΡΟΠ11 για τους γονείς, 

τις συζύγους, τα παιδιά των δολοφονημένων, των αγνοουμένων, των χαμένων στην 

εισβολή και στο πραξικόπημα. ΙΙ γυναίκα του Αρμεύτη, η οικογένεια του Ευρυβιάδη 

και η οικογένεια του Μαύρου δεν ήταν στο συλλαλητήριο επειδή ανήκουν στο 

ΑΚΕΛ ή στην ΕΔΕΚ, αλλά επειδ11 ήρΟαν μαζί με όλο τον ανώνυμο και επώνυμο λαό, 

για να εκφράσΨJν τη δυσαρέσκεια και τη διαφωνία τους. 

ΑναφέρΟηκε ακόμα μια φορά από το β11μα το καρυδάκι. Ναι, κίJΡΙΟΙ συνά

δελφοι, ο Παντελής Βαρνάβας, ο βετεράνος του συνδικαλιστικού κινήματος, ο σεβά

σμιος ηγέτης της ΠΕΟ και ολόκληρης της εργατικής τάξης της Κύπρου, κέρασε 

καρυδάκι τους πραξικοπηματίες που πήγαν στο σπίτι του. Και Οα τους κερνούσε κι 

ό,ΤΙ άλλο είχε, για να σώσει τρεις αγωνιστές της αντίστασης, μεταξί! των οποίων και 

το γιο του, οι οποίοι ήταν κρυμμένοι στο σπίτι διωκόμενοι από τους πραξικοπημα

τίες και φοβούμενοι την εκτέλεση εκεί στο Κα"ίμακλί. Ναι, αυη1 ήταν η πράξη του 

Παντελή Βαρνάβα και Ι1ταν έτοιμος να κάμει ό,ΤΙ χρειαζόταν, Ουσιάζοντας και τη 

ζωή του ακόμα, για να σώσει τρία νέα παιδιά. 

Κάποιοι συνάδελφοι, όταν βρίσκονται σε αδιέξοδο χωρίς επιχεΙΡΙ1ματα και 

ερείσματα, καταφεύγουν μοιραία στον ακελισμό και τον αντικομμουνισμό. Πηγαί

νουν 35 χρόνια πίσω και επαναλαμβάνουν το ξεφτισμένο τροπάρι για προδοσίες. 
Εμείς ειλικρινά Οέλουμε το συντομότερο δυνατό να διεξαχΟεί δημόσια ανοικη1 συζΙ1-

τηση μπροστά στο λαό για όλη εκείνη την περίοδο, για να παρουσιάσει ο καΟένας τα 

στοιχεία του. Για να μάΟουμε επιτέλους ποιοι πρόδωσαν, γιατί πρόδωσαν και ποιοι 

πλήρωσαν για την προδοσία. Για να ποίψε ποιους και πόσους διέσωσαν οι ακελι

στές από τη σύλληψη και το Οάνατο. Για να ποίψε για τα τίμια στελέχη της ΕΟΚΛ 

που στάθηκαν εμπόδιο στην κλιμάκωση των δολοφονιών που κάποιοι σχεδίαζαν. 

Για να μιλήσουμε και για τον αντικομμουνισμό, για το μένος και το πάΟος κατά της 

αριστεράς που διακατείχε το Γρίβα και για το ρόλο του εδώ στην ΚίJΠΡΟ και στην 

Ελλάδα. 

Να Ουμίσω εδώ δηλώσεις όπως της ουρανίας Κοκκίνου, που είπε: "Ναι, 

υπήρξαν προδότες, αλλά προέρχονταν όχι αϊτό την αριστερά. Δυστυχώς, προέρχο

νταν από την εΟνικόφρονα παράταξη". 

Ο Γρίβας από το 1948 επιχείρησε να κτυΠΙ1σει το ΑΚΕΛ, ενώ το 1955 στα δικά 
του κείμενα κατέτασσε το ΛΚΕΛ στους εχΟροίJς που έπρεπε να κτυπηΟούν με τα 

όπλα. 
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Για να ακούσουμε ποιον πρόδωσε η Δέσποινα Κατσούρη, η 13χρονη κόρη, που 

στις 26 Αυγούστου του 1958 δολοφονήΟηκε στο σπίτι της, όταν φώναξε, για να 
σώσει τον πατέρα της. Για να ακούσουμε ποιους πρόδωσε η Μαρία Χαρίτου, μητέρα 

τριών παιδιών, που την ίδια μέρα στη Μηλιά κτυπήΟηκε με τρεις σφαίρες πισώ

πλατα. Για να πούμε για τη διαφωνία και τις διαμαρτυρίες του Μακ<'ιριου από την 

εξορία για τις δολοφονίες αριστερών. Για να μιλ11σουμε για το πόσο δύσκολο ή 

εύκολο ήταν να χαρακτηριστεί κάποιος ύποπτος 11 έστω και απλός κομμουνιστής, 
ώστε να μπορέσει έτσι να εκμαιευΟεί η εντολή του Γρίβα για εκτέλεση. Για να μάΟει 

ο κυπριακός λαός, εμείς, οι σύζυγοι, τα παιδιά, τα εγγόνια αυτών των 18 αδικοχα
μένων ανΟρώπων αυτά τα μυστικά και άγνωστα στοιχεία και τις πληροφορίες που 

τους θανάτωσαν. Διότι δε δίνονται απαντήσεις και δε δίνονται, γιατί δεν υπάρχουν. 

Ο Γρίβας στα απομνημονεύματά του το 1958 αναφέρει ότι Οα εκδώσει 

βιβλιάριο για το ΑΚΕΛ. Ακόμα Οα το εκδώσει. Κατά της αριστεράς, κίJΡΙΟΙ συνά

δελφοι, διαπράχΟηκαν πολιτικές δολοφονίες και εγκλήματα και το αίσχος και το 

όνειδος ανήκει στους συκοφάντες. 

Έχει ακουστεί από αυτό το βήμα ότι η κ<'ιΟαρση δεν ήταν παλλα·ίκό αίτημα. 

Ότι η φωνή του Μακάριου για άφεση αμαρτιών και αμνηστία δεν εισακούστηκε. 

Έγινε λόγος ακόμα για γνωστό Οόρυβο και αγκιτάτσια περί κάΘαρσης. Αυτές οι 

εκτιμήσεις προδίδουν έλλειψη ισΤΟΡΙΚ11ς μν11μης και προσπάΟεια αλλοίωσ11ς της. Δε 

χρειάζεται να αναφέρω πάμπολλα ;ι;εριστατικά ;ι;ου να καταρρί;ι;τουν αυτούς τους 

ισχυρισμούς. 

Θα αναφερΟώ σε μια ομιλία του Προέδρου Μακάριου, που έγινε α.η;ό τα 

ερείπια του Προεδρικού Μεγάρου στις 15 Ιουλίου 1975. Έλεγε ο Μακάριος: "Δεν 
αποκλείω και την πιΟανότητα συνενν011σεως της χούντας μετά των εισβολέων και 

άλλων σκοτεινών δυνάμεων διά την πραξικοπημαΤΙΚ11ν αυτήν ενέργειαν, η οποία Οα 

είχεν ως συνέπειαν την διχοτόμησιν της Κύπρου υπό μορφ11ν διπλ11ς ενώσεως. Αλλ' 

η χούντα είχεν όργανα και συνεργάτας της εν ΚίJπρω διά την εκτέλεσιν του εγκλημα

τικού πραξΙΚΟΠ11ματος. Ποία η έναντι Τ01πων Οέσις μας; 

Όταν επέστρεφον εις την Κ1J;ι;ρον κατό;ι;ιν πενταμήνου α.-τουσίας μου, εξήγ

γειλα αμνηστίαν και συγχώρησιν των πραξικο;ι;ηματιών και έτεινα προς αυτούς την 

χείρα μετά κλάδου ελαίας. Υπό τας δημιουργηΟείσας εκ της τουΡΚΙΚ11ς εισβολής 

συνθήκας, δεν ηΟέλησα ανάξεσιν πληγών του παρελΟόντος. Λ110η του παρελΟόντος, 

ομόνοια και ενότης του λαού 11σαν και είναι η επιδίωξις και η ειλικριν11ς επιΟυμία 

μου. Απαράδεκτος όμως είναι η μέχρι Τ01Jδε στ<'ισις ωρισμένων πραξικοπηματιών, 

οι οποίοι, ενώ επρόδωσαν και κατέστρεψαν την K1JngOV ως συνεργοί της χούντας, 
επιδεικνύουν συμπεριφοράν προκληΤΙΚ11ν και παρουσιάζονται ως υπερπατριώται 

και σημαιοφόροι του αγώνος. Η σιωπή των Οα συνέβαλλεν εις λ110ην των κατά 

συρροήν και εξακολούΟησιν εΟνικ<ί)ν αμαρτι<ίJν των. Αλλά προβάλλουν απαραδέ

κτως κραυγαλέοι και προκαλούν υβριστικώς τα 01Jματά των. Παρά τα1πα, τεταμένην 

ακόμη έχω προς αυτούς την χείρα και αναμένω συμπεριφοράν ανάλογον. Γνωρίζω 

το λα·ίκόν αίτημα περί τιμωρίας και καΟάQσεως και δικαιολογώ την λα·ίΚ11ν πικρίαν 

και αγανάκτησιν κατά των πραξικοπηματιών. Συνιστώ όμως αυτοσυγΚQάτησιν. Δεν 

Θα επεΘύμουν πράξεις και ενεργείας αι οποίαι συμβάλλουν εις αναζωΠ1JQωσιν και 

έξαψιν παΘών. Διά Τ01πων δεν εννοώ, βεβαίως, παQοχήν ασυδοσίας εις τους ΠQαξι

κοπηματίας. Αλλά το όλον Οέμα Οα χειρισ011 υπευΟύνως η ΚυβέQνησις, έχουσα ως 

μοναδικόν γνώμονα το εΟνικό συμφέQον". 
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Και συνεχίζει παρακάτω: "Οι πραξικοπηματίαι, έστω και πιστούμενοι με το 

ελαφρυντικό ν χαμηλού βαΘμού νοημοσύνης, δεν απαλλάσσονται της κατηγορίας 

δι' εσχάτην προδοσίαν. Ελαφρά τη συνειδήσει επρόδωσαν, οι άΘλιοι, και κατέ

στρεψαν την Κύπρον. ΕβύΘισαν εις πένΘος τον κυπριακόν λαόν". 

Αυτά έλεγε ο Μακάριος οκτώ μήνες μετά την εξαγγελία του κλάδου ελαίας. 

Αυτά έλεγε για την ασέβεια προς το λαό και την περιφρόνηση προς την πράξη του. 

Υπάρχει ακόμα κι ένα ψήφισμα αυη1ς της Βουλής, κύριοι συνάδελφοι, με 

ημερομηνία 30 Οκτωβρίου 1975. Ένα ομόφωνο ψήφισμα με αποχή του κ. Πάσου 
Λυσσαρίδη, επειδΙ1110ελε ακόμα πιο ισχυΡΙ1 διατύπωση και επιχειρηματολογία. Λέει 

αυτό το ψ11φισμα: 

"Η Βουλή των Αντιπροσώπων, εξ αφορμ11ς της συζηη1σεως του νομοσχεδίου 

και θεσπίσεως του Περί Πραξικοπήματος (ιδέ και διατάξεις) Νόμου του 1975 και 
λαμβάνουσα υπόψιν ότι, παρά την επίσημον και κατηγορημαΤΙΚ11ν διαΚ11ρυξιν 

προΘέσεως της Κυβερν11σεως όπως παράσχη αμνηστίαν, αρκετοί εκ των μετασχό

ντων του πραξΙΚΟΠΙ1ματος, αντί να αισχύνωνται διά την συμμεΤΟΧ11ν των εις αυτό 
και την διά της τοιαύτης συμμεΤΟΧ11ς ενσυνείδητον 11 ασυνείδητον προδοσίαν της 
πατρίδος των και ειλικρινώς μεταμελούμενοι να δικαιολογήσουν την γενναιοδώρως 

προσφερΘείσαν εις αυτούς αμνηστίαν, έχουν το Οράσος να προβάλλουν ως παράγο

ντες εις την πολΙΤΙΚ11ν ζωΙ1ν του τόπου και να επικρίνουν τας καταβαλλομένας 

προσπαΘείας προς επούλωσιν των δεινών τα οποία η ιδΙΚ11 των αφροσύνη 11 
προδοσία προεκάλεσαν, Θεωρούσα αναγκαίαν την τιμωρίαν των τοιούτων αμετα

νοήτων ενόχων, δυνάμει της κειμένης νομοΘεσίας, την οποίαν μόνον η Κυβέρνησις 

δικαιούται να Οέση εν ενεργεία, ψηφίζει ως ακολούΟως: 

Επιβεβαιώνει ομοφώνως το υπό της Βουλ11ς εγκριθέν ψ11φισμα της 15ης Ιουλίου 

1975, διά του οποίου καταδικάζεται κατά τον πλέον έντονον και κατηγορηματικόν 
τρόπον το εγκληματικόν πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 1974, το οποίον ωδ11γησεν 
εις την τουΡΚΙΚ11ν εισβολ11ν". 

Πιο κάτω το ΨΙ1φισμα "καλεί την Κυβέρνησιν όπως, εφαρμόζουσα την 

κειμένην νομοΘεσίαν, χωΡΙ1ση εις πλ11ρη κάΟαρσιν του κρατικού μηχανισμού, των 

ενόπλων δυνάμεων, των σωμάτων ασφαλείας, της δημοσίας και εκπαιδευτικής 

υπηρεσίας και των υπηρεσιών των ημικρατικών οργανισμών από τα αμετανόητα 

εκείνα στοιχεία τα οποία, αφού μετέσχον ενεργώς εις το εγκληματικόν πραξικό

πημα, συνεχίζουν διά λόγων 11 έργων την υπονομευΤΙΚ11ν των δράσιν". 

Η τελευταία παράγραφος του ψηφίσματος αναφέρει τα εξΙ1ς: "Η Πουλ11 των 

Αντιπροσώπων διαδηλώνει την ετοιμότητά της όπως υποστηρίξη σΘεναρώς την 

Κυβέρνησιν της Δημοκρατίας εις πάσαν προσπάΟειαν αυη1ς αποβλέπουσαν εις την 

αΠΟΤΡΟΠ11ν οιασδ11ποτε νέας αντιδρασΤΙΚ11ς εκδηλιiJσεως και όπως Οεσπίση οιανδ11-

ποτε νομοΘεσίαν 110ελεν η Κυβέρνησις κρίνει αναγκαίαν προς επίτευξιν τως ως άνω 

σκοπών". 

Και η Βουλ11 τότε, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν αποτελείτο από Βουλευτές του 

ΑΚΕΛ και της ΕΔΕΚ. Σ' αυτή τη ΠουλΊ1 υΠ11ρχαν μόνο οκτώ Βουλευτές του ΑΚΕΛ 

και ένας Βουλευη1ς της ΕΔΕΚ. Οι υπόλοιποι αν11καν στο Ενιαίο Κόμμα και την 

ΠροοδευΤΙΚ11 Παράταξη. Μεταξύ αυτών που 1Ίταν στο Ενιαίο Κόμμα 11ταν και ο κ. Λέαν

δρος Ζαχαριάδης, ο κ. ΓειiJργιος Μαλιώτης, ο κ. Αιμίλιος Μιχαηλίδης, ο κ. Αιμίλιος 

Φράγκος, ο κ. Μιχαλάκης Σαββίδης και πολλοί άλλοι Βουλευτές της ΠροοδευΤΙΚ11ς 

Παράταξης. Άρα, είναι τουλάχιστον ασέβεια προς την ιστορία να λέγεται ότι αίτημα 

για κάθαρση εκφραζόταν μόνο από το ΑΚΕΛ και την ΕΔΕΚ. 
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Ο λαός και η κομματική του ηγεσία 110ελαν τότε την ηΟική εξόντωση του 

καθενός που σχετιζόταν με την ΕΟΚΑ 13' και το πραξικόπημα; Η απαίτηση για 
κάθαρση ήταν εκδικητική ενέργεια; Λυτό είναι ένα μεγάλο ψέμα, το οποίο λένε οι 

επηρεαζόμενοι και το οποίο ενισχύουν οι πολιτικοί τους πάτρωνες, για να φορτί

σουν συναισΟηματικά το όλο Οέμα, να το αποπροσανατολίσουν και να το μετατρέ

ψουν από Οεμελιακό Οέμα πολιτικι1ς συμ.ίτεριφοράς απέναντι στη δημοκρατία σε 

θέμα ανθρώπινων σχέσεων. ΙΙ πραγματικ()τητα είναι ()τι αυτός ο λαός, ο συνετ()ς και 

μεγαλόκαρδος, συγχώρεσε, δέχτηκε στις γραμμές του και πίστωσε με όλα τα ελαφρυ

ντικά αυτούς που ασυνείδητα αναμείχΟηκαν στην ΕΟΚΑ 13' και στο πραξικόπημα, 
αλλά κι αυτούς που συνειδητά μετανόησαν και το απέδειξαν με δηλώσεις και με την 

πολιτική τους συμπεριφορά. Ο κλάδος ελαίας και η άφεση αμαρτιών Οα είχαν Οέση 

μόνιμη και αξία σταΟερή, αν οι ίδιοι οι πραξικοπηματίες και οι συνεργάτες τους δεν 

προκαλούσαν το λα'ίκό αίσΟημα, τη συσσωρευμένη οργι1 και πικρί.α αυτού του λαού. 

Να σας αναφέρω ένα μόνο παράδειγμα: Ο Νικόλαος Σαμψών κυκλοφοραl)σε 

ελεύθερος μέχρι το Γενάρη του 1976, όταν στη Λεμεσό στο μνημόσυνο του Γρίβα 
εκφωνεί λόγο εμπρηστικ6, προκλητικό και προσβλητικό. Και 11ταν μ6νο τότε που 

κινήΟηκε εναντίον του η δικαιοσύνη. 

Πολύ χαρακτηριστική επί του προκειμένου είναι η ομιλία του κ. Τάσσου 

Παπαδόπουλου, εκπροσώπου τότε του Ενιαίου Κόμματος στη 130υλι1, στις 30 Οκτω
βρίου 1975, ένα μικρό μέρος της οποίας Οέλω να καταΟέσω, το οποίο αναφέρεΙ τα 
εξής: 

"Είναι γεγονός ότι ο Πρόεδρος του Κράτους ωμίλησεν περί λι10ης και διεκι1-

ρυξεν την πρόΟεσιν της Κυβερνήσεως να εξαγγείλη αμνηστίαν. Ας καΟορίσωμεν 

ολίγον τους όρους. Διότι επετρέψαμεν, δυστυχώς, επί πολύ να επέλΟη μία σύγχυσις 

εις τα μυαλά του κόσμου, ώστε όσοι ομιλαίJν με προσπάΟειαν να εντοπίσουν τους 

ενόχους, να ξεκαΟαρίσουν την ατμόσφαιραν, να κατανοήση ο λαός ποίοι ήσαν οι 

λόγοι που τον ωδήγησαν εις την καταστροφήν και ποίαι είναι αι συνέπεια ι που 

μπορεί να περιμένη να παρεξηγ01Jνται ότι παραβι('ιζουν την πολιτικήν της λήΟης και 

της ομονοίας. Λι10η, αγα.ίτητοί συνάδελφοι, δεν σημαίνει διαστροφήν της ιστορίας, 

λήθη δεν σημαίνει να μην ομιλώμεν διά τους ενόχους, να μην αποκαλ1Jπτωμεν το 

μέγεθος της ενοχής των. Να το εντοπίσωμεν, να το γνωρίζουν, να το κατανοήσουν, 

να είναι σαφές ότι αυτοί και μόνοι 11νοιξαν τας πύλας της Κ1Jπρου, δι(Ί. να εισρεύ

σουν αι ορδαί του 'Αττίλα', και να τους συγχωρούμεν! Αυτή είναι η έννοια της 

λήθης. Διότι, εάν δεν διαπιστώσωμεν ορΟώς τα αίτια και τα αιτιατά που ωδήγησαν 

εις την καταστροφι1ν της Κ1Jπρου, αυτοί οι ίδιοι <'ινΟρωποι, αυτή η ιδία πολιτική της 

δημοκοπίας και της ευκολίας, αυτή είναι η οποία Οα οδηγήση εις νέαν καταστροφι1ν 

της Κύπρου, διότι οι ίδιοι άνΟρωποι Οα βρυκολακιάσουν και πάλιν! Είτε βαλλό

μενοι ως 'κινούμενα' από αυτούς οι οποίοι αρΧι10εν τους έδεσαν -και ακόμη μερι

κούς τους πληρώνουν μηνιαίως- είτε διότι προσπαΟούν να εύρουν πολιτικι1ν 

επιβίωσιν, Οα αρχίσουν νέαν συνΟηματολογίαν, κενι1ν περιεχομένου αλλ' εξ ίσου 

καταστρεπτικι1ν, όπως και η προηγουμένη. Και παρά τα σαφι1 και καΟαρώς διατυ

πωΟέντα εις την 130υλι1ν περί της ενοχι1ς των, της πλ1lρoυς και άνευ ελαφρυντικών 

ενοχής των, παρά τα λεχΟέντα ομοφώνως περί επιΟυμίας της Πουλι1ς περί τιμωρίας 

των αμετανοήτων, έγραψαν, εν ΤΟ1ηοις, πάρα πολλά που επιβεβαιώνουν την ορΟό

τητα της διαπιστώσεως που κάμνω, όσον acpOQct τας επιδιώξεις και την πολιτικήν 
αυτών των κυρίων. Αφ' ενός μεν το χουντικόν έντυπον των 1,234 φύλλων ημερησίως 
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και αφ' ετέρου το έντυπον του επιβάτου του προεδρικού αξιώματος, το οποίον δίκην 

ανδρεικέλου εφόρτωσαν επί των ώμων του κυπριακού λαού, κακή τη μοίρα της 

κυπριακής πατρίδος, οι κράκται και οι πάτρωνές του, θέλουν να παρουσιάζουν την 

Βουλήν ότι ευρίσκεται εις αντιδικίαν, όσον αφορά το Οέμα της καΘάρσεως. Ουδείς 

διαφωνεί ότι αυτοί και οι όμοιοί των πρέπει να εξοστρακισθούν διά παντός από τα 

πολιτικά πράγματα του τόπου, μέχρις ότου ανανΙ1ψουν και μέχρις ότου, εν τη μεγα

λοθυμία του αυτός ο λαός, που εδοκιμάσθη, που εσφαγιάσΟη, που υποφέρει ακόμη, 

εύρη περιθώρια μεγαλοψυχίας και τους ανεΧΟΙ1 και εις το κοινωνικόν σύνολον και 

εις το σύνολον της ελληνΙΚΙ1ς πατρίδος. Αυτοί οι κύριοι, οι οποίοι έχουν όλα τα 

χαρακτηριστικά γνωρίσματα του δολιχοκεφάλου, οι οποίοι φέρουν επί της σφρα

γίδος του προσώπου των το χαμόγελον της απαρχής του μογγολισμού, που είναι 

μέτρον της διανοηΤΙΚ11ς των ικανότητος, παρουσιάζονται ότι είναι 'Ηρακλείς' του 

πατριωτισμού και των εΟνικοφρόνων της Κύπρου". 

Είναι όμως, Κ1Ύριοι συνάδελφοι, το Οέμα της κάΘαρσης από πλευράς ιδεολο

γίας και συνεργών του εγκλήματος -όπως ήταν το πραξικόπημα- Οέμα που αντιπα

ρατίθεται με την έννοια της ομοψυχίας και ενότητας; Είναι πρόβλημα φυλετικό που 

πρέπει να αντιπαραβ<'ι.λλεται προς την Τουρκία ως χώρα που εισέβαλε και καταπά

τησε τα δικαιώματα του κυπριακού λαού; Η τουΡΚΙΚ11 εισβολή δηλαδΙ1 αποτελεί το 

λοιμοκαθαρη1ΡΙΟ του πραξΙΚΟΠΙ1ματος και των πραξικοπηματιών; 

Η ιστορία της ανΟρωπότητας απαντά σαφώς αρνητικά σ' αυτό το ερώτημα. 

Τους υπευΘύνους για εγκλήματα σε βάρος των λαών δεν τους χωρίζει σε εΟνικό

τητες. Μετά τη μικρασιαΤΙΚΙ1 καταστροφή ο ΕλευΟέριος Βενιζέλος προχώρησε σε 

σύμφωνο ειρήνης και φιλίας με τον Κεμάλ ΛτατσίJΡΚ, τον Ισμέτ Πασά των 

Νεοτούρκων, τον αρχηγό των βιαστών και δολοφόνων, αν προτιμά ο κ. Αναστα

σιάδης, ενάμισι εκατομμυρίου ΕλλΙ1νων της Μικράς Ασίας. Στο μεταξύ όμως οι 

Έλληνες που ΟεωΡΙ10ηκαν υπεύΟυνοι για τον έγκλημα και την καταστροφ11 εκτελέ

στηκαν από Έλληνες στο Γουδί. 

Μετά από δεκάδες αιματηρούς πολέμους στην ιστορία, μετά από τον πολυαί

μακτο Πρώτο και Δεύτερο Παγκόσμιο Πόλεμο, οι Γάλλοι και οι Γερμανοί βάζουν τα 

Οεμέλια της Ευρωπα·ίκι1ς ΟικονομΙΚ11ς Κοινότητας. Όμως, και η Γαλλία και η 

Γερμανία δε λυΠΙ10ηκαν τους φασίστες οποιασδήποτε εΟνικότητας. Άρχισαν, συνέ

χισαν και συνεχίζουν μέχρι σΙ1μερα να κυνηγούν, να συλλαμβάνουν και να τιμωρούν 

Γερμανούς ναζί, Γάλλους ομο·ίδε{ηες τους και οποιασδ11ποτε φυλΙ1ς συνεργάτες 

τους, όπου κι αν βρίσκονται. 

Υπάρχουν αυτοί που βίασα.ν Ελληνοκύπριες και Τουρκοκύπριες μάνες και 

αδελφές. Υπάρχουν αυτοί που σκότωσαν, που λεηλάτησαν και κατέστρεψαν. Λυτοί 

είναι πάντα οι σοβι.νιστές και οι εξτρεμιστές. Εναι τα φασιστοειδΙ1, σε όποια εΟνι

κότητα ή κοινότητα κι αν ανι1κουν. Τους διαχωρίζουμε από το λαό, τους καταδικά

ζουμε, τους αναΟεματίζουμε και τους παραδίνουμε στην αιώνια αισχύνη. Μεταξύ 

τους είναι αδέλφια· μαζί μας όχι και ποτέ. 

ΚαταβλΙ10ηκε ιδιαίτερη προσπάΟεια οι 62, για τους οποίους γίνεται λόγος, να 
παρουσιαστούν αΟώοι, Ούματα παρεξΙ1γησης και διαδικασιών οι οποίες εξέΟεσαν το 

όνομα, την τιμΙ1 κα.ι την αξιοπρέπειά τους. ΔόΟηκε το παράδειγμα του κ. Σωκρ<'ι.τη 

ΝαΟαναήλ, ο οποίος αναχώρησε το Μα"ίο και ε . ."τέστρεψε τον Ιούλιο. Δεν εξηγήΟηκε 
γιατί απέσυρε ο κ. ΝαΟανα11λ την προσφυγ11 του. M~χOηκε ότι, επειδΙ1 στο μεταξύ είχε 
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γίνει δικηγόρος, δεν ενδιαφερόταν να επανέλΟει στη δημόσια υπηρεσία. Ι-Ι τιμή όμως 

και η αξιοπρέπειά του πώς αποκαΟίστανται; Διερωτάται όμως κανένας: Πριν από 

το Μάιο με ποιες ευΟύνες βαρύνεται ο κ. ΝαΟαναήλ; Στις 19 Ιουλίου ποιοι 

μπορούσαν να επανέλΟουν στην ΚίJΠΡΟ; Ο συνάδελφος κ. Δώρος Χριστοδουλίδης, 

αγωνιστής της αντίστασης στη Λάρνακα, κατεζητείτο τέσερις μέρες μετά την τουρ

κική εισβολή. 

Και δε λέχΟηκε ακόμα κάτι, ότι μεταξί) των 62 ατόμων υπάρχουν πρόσωπα 
εναντίον των οποίων υπάρχουν επώνυμες καταγγελίες για βασανισμοίJς δημοκρα

τικών πολιτών, για ανατινάξεις αστυνομικών σταΟμών, για κλΟΠΙ1 όπλων, για 
συλλήψεις και φυλακίσεις πολιτών. Δε μας είπαν ότι μεταξύ αυτών υπάρχουν άτομα 

που δικάστηκαν και καταδικάστηκαν από δικαση1ρια πριν από τον Ιούλιο του 1974 
για ενέργειες και πράξεις που είχαν σχέση με την παρανομία και την τρομοκρατία. 

Ο συνάδελφος του Δημοκρατικού Κόμματος κ. Μιχαλάκης Κυπριανού, ο 

οποίος απουσιάζει σΙ1μερα, σε μια τηλεΟΠΤΙΚΙ1 συζήτηση ανέφερε ένα περισταστικό 

για συγκεκριμένο πρόσωπο από την Πάφο. Οα 110ελα να επεκταΟώ σ' αυΤ11 την περί

πτωση, για να καταδείξω το μέγεΟος είτε της απόκρυψης είτε της υποκρισίας. Συγκε

κριμένο πρόσωπο, ο Γεώργιος Ράφτης, υπαστυνόμος, κατεζητείτο για κλοπή όπλων 

από το ΚΕΝ Πάφου. 'Ι-Ιταν τομεάρχης της ΕΟΚΛ Π' και στις 16 Ιουλίου 1974 με την 
επικράτηση του πραξικοπήματος αναλαμβάνει" Λστυνομικός ΔιευΟυνη1ς Π άφου". Ι-Ι 

υπόθεσή του σε κάποιο στάδιο παραπέμπεται σε πειΟαρχική επιτροπι1. Εξετάζεται 

ενδελεχώς, ακοίJγονται μάρτυρες κατηγορίας, μ('ιρτυρες υπεράσπισης, κατήγοροι, 

συνΙ1γοροι και η εΠΙΤΡΟΠΙ1 τον βρίσκει ένοχο και αποφασίζει την απόλυσΙ1 του από 
τις τάξεις της Λστυνομίας. Όμως δεν απολύεται. ΙΙ κυβέρνηση Ε..-τιδεικνύει και 

υπομονή και επιείκεια και τον περιλαμβ<'~νει στον κατάλογο των 62 για αφυπηρέ
τηση για λόγους δημόσιου συμφέροντος με σύνταξη και φιλοδώρημα. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, είναι με XiJJtll που διαπιστώνουμε ότι ο 
ΔΗΣΥ δε βρήκε όλη εκείνη τη δίJναμη που χρειάζεται, για να καταδικάσει και να 

εξοστρακίσει το φασιστικό πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 1974. Τα πλείστα στελέχη 
αυτού του κόμματος αρκοίJνται σε γενικές διακηρίJξες για καταδίκη 'των Ολιβερών 

γεγονότων του 1974', ενώ εκείνοι που ονομάζουν το πραξικόπημα με το όνομά του 
επίμονα και έντονα προσπαΟούν να το διαχωρίσουν από την παράνομη και τρομο

κρατική δράση της ΕΟΚΛ ll" η οποία προηγι1Οηκε και δημιούργησε το πλαίσιο, το 
ψυχολογικό, ιδεολογικό και υλικοτεχνικό υπόβαΟρο, για να γίνει και να επιβληΟεί 

το πραξικόπημα. 

Θέλουν να παρουσι(χζουν το πραξικόπημα ως έργο της χοίJντας, της ΕΛΔ ΥΚ, 

των Ελλαδιτών αξιωματικών και μόνο. Θέλουν να απαλλάξουν πλήρως τη δεξιά 
από τις ασήκωτες ευΟίJνες της για τη συμμεΤΟΧΙ1 και συνενοχή της στην καταστροφή 

της Κύπρου. Θέλουν να την απαλλάξουν από την ταίJτισή της με τη βδελυρή και 

επαίσχυντη απόφαση και πράξη που συνίσταται στο ότι μια μΙΚΡΙ1 μειοψηφία του 

κυπριακού λαού με την οικονομΙΚ11, στρατιωΤΙΚΙ1 και πολιτική βοι10εια των ξένων 

προσπάθησε να επιβάλει με τα όπλα και την τρομοκρατία τη Οέλησή της στον 

υπόλοιπο λαό, στη μεγάλη του πλειοψηφία, και να ανατρέψει τον Πρόεδρο 

Μακάριο. 

Αυτό το μέγιστο έγκλημα κατά του λαοί) και της δημοκρατίας εκκολαπτόταν, 

τρεφόταν και εσυντηρείτο για μεγάλο δι(Χστημα. ΙΙ διάβρωση, η υπονόμευση και η 

ιδεολογική κατεργασία κρ<'ιτησαν σχεδόν είκοσι χρόνια. Ττσι, το πραξικόπημα 11ταν 

το σκάσιμο της κορυφ11ς του μεγιΊ.λου αποσΤ11ματος, αλλά όχι όλος ο όγκος και το 

βάθος της προδοσίας. 
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Το πιο επαίσχυντο λοιπόν πολιτικό δράμα σε ολόκληρη την ιστορία του 

κυπριακού λαού παίχτηκε ακριβώς την περίοδο που προηγ11Οηκε του πραξικοπή

ματος. Αυτή που ισούται με πολλά καΟημερινά πραξικοπήματα, δολοφονίες, 

απαγωγές, ξυλοδαρμούς και εκΟεμελίωση του κράτους και της πολιτείας. Αυτή την 

περίοδο κάποιοι μέσα στο ΔΙΙΣΥ Οέλουν να τη διαγράψουν, να την ξεχάσουν, να την 

αποσυνδέσουν από το πραξικόπημα, αλλά πάνω α..:τ' όλα να απαλλάξουν από τις 

βαριές ιστορικές ευΟύνες της την ακροδεξιά της Κύπρου. Γιατί; Γιατί έΟεσαν αυη1 

την παράταξη υπό τηΥ πολΙΤΙΚ11 τους σκέπη, δέχτηκαν την υποστήριξη και τη 

βοήθειά της και σε αντάλλαγμα της παραχώρησαν αξιώματα και νέο πολιτικό 

πρόσωπο. 

Είναι σ' αυτή την προσπάΟεια, που συνεχίζεται αμείωτη από το 1974, που 
εντάσσεται και η απόφαση για τους 62. Μια πράξη με μεγάλες προεκτάσεις και συνέ
πειες, με βάναυση προσβολή Οεσμών, όπως είναι ο Γενικός Εισαγγελέας και η Δικα

στική Εξουσία, και με σαφ11 ελαηΙρια και επιδίωξη τη διαγραφ11 του πραξΙΚΟΠ11-

ματος. 

Είναι μια καΟαρά πολΙΤΙΚ11 επιλογή και σκοπιμότητα χωρίς αρχές, αλλά 

δυστυχώς όχι χωρίς ιδεολογική συγγένεια προς τους 62, που οδ11γησε στο Ολιβερό 
φαινόμενο άνΟρωποι που στις 15 Ιουλίου και για μια βδομάδα πάνοπλοι συνελάμ
βαναν, ανέκριναν, τιμωρούσαν κι εξευτέλιζαν ανΟρώπους και Οεσμούς, αμετανόητοι 
και μετανοημένο ι να κατέχουν σήμερα ψηλές πολιτικές Οέσεις και να αποφασίζουν 

για το μέλλον αυτού του λαού . 

ΕπιβεβαιώΟηκε λοιπόν η πρόβλεψη ενός συναδέλφου, που το 1975 από αυτό το 
βήμα έλεγε: "" . από την κάΟαρσιν 11 την μη κάΟαρσιν σοβαρόταται Οα είναι αι συνέ
πειαι του αγώνα διά την επιβίωσιν του κυπριακσί! λαού και ανάλογα Οα είναι και τα 

θεμέλια της πολιτικής μελλονΤΙΚ11ς ζωής του τόπου". 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, έχω την εντύπωση ότι άλλα επιχειΡ11ματα πλέον δεν 

πρόκειται να ακουστούν. Με όλο το σεβασμό προς όλους, λέω ότι υπάρχουν πάρα 

πολλές επαναλήψεις. Γι' αυτό, Οα παρακαλούσα να μιλ11σει ένας α.ιτό κάΟε κόμμα με 

σύντομες παρεμβάσεις, διότι η επανάληψη δεν πρόκειται να προσΟέσει τίποτα, και 

να τελειώσουμε το Οέμα. Ί~νας από κάΟε κόμμα με σ1Jντομες παρεμβάσεις. Υπάρ

χουν και κόμματα που δε Οέλουν καν να μιλ1\σουν, όπως αντιλαμβ<Ί.νομαι. 

Ο κ. Μουσιο1ητας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Επί του Οέματος των 62 το κόμμα μας έχει ήδη τοποΟετηΟεί ξεκ<Ί.Οαρα και 
σταθερά και κυρίως με λίγα και σταράτα λόγια, όπως υπό τις συνΟι1κες αρμόζει σε 

θέματα τόσο καυτά και σοβαρά. Γι' αυτό, καλΟ1ψε και σήμερα την κυβέρνηση να 

ανακαλέσει την απόφασή της και να παρουσιάσει τους 62 ή όσους εκ των 62 το 
επιθυμούν στο δικαστήριο. Με αυτό τον τρόπο το δικαίωμα που λένε πως στερή

θηκαν, να υπερασπίσουν δηλαδή τον εαυτό τους, Οα το έχουν και όποιοι είναι 

ένοχοι να τιμωρηΟΟ1Jν και, αν υπάρχουν μεταξύ τους αΟώοι, να αποκατασταΟούν. 

Αναφορικά τώρα με κάποια σχόλια που αφορούν το κόμμα μας, Οα 110ελα για 

τελευταία φορά να κάμω ΤΟ1ηη τη διευκρίνιση που πιστεύω πως ωιαντά και σε 

εκείνα που λέχΟηκαν και σε εκείνα :;ιου υ:;ιενΟΟ1ΝΤΟ : Όταν τη δε1περη Κυριακή των 
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προεδρικών εκλογών παρέμειναν δύο υΠΟψιιφιοι -Πασιλείου και Κληρίδης- αποφα

σίσαμε να υποστηρίξουμε την υποψηφιότητα Κληρίδη, αφού συμφωνήσαμε σε μια 

γραμμή πλεύσης για το εΟνικό μας Οέμα και αφού εξηγηΟήκαμε ότι τα Μο κόμματα 

θα διατηρήσουν την ταυτότητα και την ανεξαρτησία τους. Εμείς έχουμε τη δική μας 

ιδεολογία και διατηρούμε τις δικές μας πεποιΟήσεις. Εμείς γνωρίζουμε πολύ καλά 

τα συνειδησιακά μας σύνορα και μπορούμε να συνεργαζόμαστε με οποιονδήποτε 

χωρίς να υποΟηκευόμαστε. Λυτά διά τα καΟ' ημάς. 

Όσον αφορά τώρα το πολιτικό χαλάζι που έριξε εν αφΟονία η ημιΟερινή 

μπόρα Καρά, πέρα από τα όσα έχει πει ο αγα.ίτητός συνάδελφος Πάσος Λυσσαρίδης, 

θα 'θελα να δώσω και τη δική μου κατάΟεση ως μικρή σπονδή στη μνι1μη του αλησμό

νητου εθνάρχη. 

Κύριε Πρόεδρε, η επιλεΚΤΙΚ11 αναφορά του συναδέλφου Αντώνη Καρά σε 

αποσπάσματα κίτρινης αρΟρογραφίας και μα1Jρης βιβλιογραφίας για το Μακάριο 

καταδεικνύει δύο τινά: 'll ότι ο αγορηη1ς υιοΟετεί το αναγνωσΟέν περιεχόμενο ή ότι 
του δίνει μια τέτοια ιδιαίτερη σημασία, που Οεώρησε ότι Οα 11ταν ενισχυτικό για τη 

στήριξη της επιχειρηματολογίας του. Λλλά, και αν ακόμα αποποιηΘεί την υιοΟέτηση 

του περιεχομένου των αποσπασμ(χτων από βιβλία και δημοσιε1Jματα που μας 

ανέγνωσε, στις προσωπικές του απόψεις καταλογίζει ξεκάΟαρα στο Μακάριο 

"ευΟύνη για το πραξικόπημα, εγκληματική αδιαφορία, αμέλεια και αδράνεια". 

Αναφερόμενος δε στον κλάδον ελαίας, μας είπε περίπου ότι η προσφορά του κλάδου 

ελαίας είχε το νόημα της :τροσωπικής εξιλέωσης του Μακάριου από τις ενοχές του. 

Κάτι τέτοιο, κύριε Πρόεδρε, αποτελεί :τροκλητικι1 και βάναυση κακοποίηση 

της αλήθειας και αποτελεί ακόμη ύβριν προς το λαό και προς τη μνι1μη του Μακά

ριου. Γιατί; Το πραξικόπημα της 15ης του Ιούλη του 1974 δεν ήταν μια. πράξη στιγ
μιαία' ήταν το αποτέλεσμα μιας μακρ(ις συνωμοσίας και το αποκορύφωμα της κατ' 

εξακολούΟησιν εγκλημαΤΙΚ11ς δράσης της Χ01Jντας των ΛΟηνών και των εδώ 

πρακΤόρων της, της ΕΟΚΛ Π', που με την προ:τραξικοπηματική δράση τους έκαμαν 

να γνωρίσει η Κύπρος την πρώτη πικρι1 YE1Jall του φασισμού. 

Περιττεύει, νομίζω, να αναφερΟούμε εδώ εν εκτάσει στις απανωτές απόπειρες 

δολοφονίας εναντίον του Μακάριου, στο εκκλησιαστικό πραξικόπημα, στην τρομο

κρατία κατά των πολιτών, στις ανατινάξεις αστυνομικών σταΟμών και κυβερνη

τικών κτιρίων, στους φόνους και γενικά σε ό,ΤΙ έχει να επιδείξει ένα σύγχρονο 

οπλοστάσιο της δικτατορίας και του φασισμού. 

Ο Μακάριος πάλευε, για να ματαιώσει τα σχέδια της χούντας και των 

πατρώνων της, και αγωνιζόταν μαζί με το λαό, για να ανακόψει το καλπάζον καρκί

νωμα που διάβρωνε τα Οεμέλια της δημοκρατίας και έπληττε την πεμπτουσία της 

κρατικής μας οντότητας και ανεξαρτησίας . Και αγωνιούσε ο Μακάριος και προειδο

ποιούσε και ενημέρωνε το λαό: 

"Ποίον σκοπόν προάγουν, έλεγε ο Μακάριος, και ποία σχέδια προωΟούν αι 

από μηνών δραστηριοποιούμεναι ομάδες, οι βομβισταί και οι υποκινούντες εις 

εκτροπήν και ανωμαλίαν; 'Π ροωΟ01Jν την ένωσι ν' , είναι η απάντηση των δραστών 
των τοιούτων πράξεων". Τα λόγια είναι του Μακάριου. Και συνεχίζει: "ΝεκροΟά

πται της ενώσεως είναι οι αναλαβόντες ή ενΟαΡΡ1Jνοντες τοια1Ηην δραστηριότητα ... 
Αντί της ενώσεως προωΟ01Jν την διχοτόμησιν της Κύπρου, προωΟούν την τουρκο

ποίησίν της. Και εγκλημαΤ01Jν κατά της Κ1J:τρου και εγκληματούν κατά του έΟνους. .. 
Και εάν δεν αναν11ψουν, φοβερά Οα είναι δι' αυτούς η κρίσις της ιστορίας ... " 
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Τα προφητικά τούτα λόγια του Μακάριου δεν συνέτισαν ούτε καν προβλημά

τισαν εκείνους που συνειδητά 11 ασυνείδητα ανέλαβαν υπεργολαβικά το ξεπούλημα 
της πατρίδας και που την "έσωσαν" τελικά με το "σωτήριο" πραξικόπημά τους. 

Ο Μακάριος, αγαπητέ συνάδελφε κύριε Καρά, έκανε τα πάντα, για να 

προλάβει το κακό, που όμως τελικά μας βρήκε. Κι αν είναι κάτι που δεν έκανε, είναι 

τούτο: Το ότι δεν ξέχασε ποτέ το ιερατικό του σχήμα, για να πατάξει δυναμικά το 

κακό εν τη γενέσει του και να τιμωΡ11σει αμείλιχτα τους λίγους που προκάλεσαν μια 

τόσο μεγάλη τραγωδία στους πολλούς. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ποιος θα μιλήσει; 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Επί της διαδικασίας, για να πληροφορηΟώ: Ε..-τειδή δεν ξέρουμε τι ώρα Οα 

τελειώσουμε και επειδή έχουμε κάποιες δουλειές, για να μπορέσουμε να τις αναβά

λουμε, πώς βλέπετε τη διαδικασία; Τι έχει συμφωνηΟεί; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα μιλήσει ένας από το ΑΚΕΛ και ένας από το Συναγερμό και Οα κλείσουμε. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Ας πούμε, παραδείγματος χάριν, ότι εγώ έχω προετοιμαστεί για να δευτερολο

γήσω. Αν αυτό το πράγμα έχει αλλ<'ι.ξει και αν όλοι οι συνάδελφοι δέχονται ότι έχει 

αλλάξει, να μας το πείτε έγκαιρα, να μας πείτε ποιοι Οα μιλ11σουν και, αν είναι 

δυνατό, και περίπου πόσο χρόνο ο καΟένας, για να ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Από το ΑΚΕΛ Οα μιλήσει ο κ. Χριστόφιας; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Ναι, εγώ Οα μιλήσω, X1JQLE Πρόεδρε, αλλά νομίζω έχει σειρά ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόση ώρα περίπου υπολογίζετε; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Υπολογίζω περί τη μισή ώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Από τη δική σας πλευρά ο κ. Μάτσης; 

Ι. ΜΑ ΤΣΙΠ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόση ώρα; 
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Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Λιγότερο των δέκα λεπτών, Κ1Jριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λιγότερο των δέκα λεπτών. 

Εσείς, κύριε Χριστοδουλίδη, δε δικαιούστε να δευτερολογl1σετε. Α ν Οα το κλεί

σετε, Οα το κλείσετε απλώς. ΊΌ έχετε υπόψη σας αυτό. Διαφορετικά Οα περιοριστώ 

στους δύο. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Α ν αντιλαμβάνονται τη διαφορά μεταξύ δευτερολογίας και κλεισίματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δηλαδή, δεν μ"η;ορείτε πλέον παρά μόνο να βγ<χλετε συμπεράσματα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΤΔΙ-ΙΣ: 

Όχι, κύριε Πρόεδρε, σας είχα τονίσει και στην αναφορά σας που εκάμετε ότι 

από πλευράς δΙΚ11ς μας Οα μιλ11σει ο κ. Χριστόφιας και εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, Οα το κλείσετε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Όχι, κλείσιμο δευτερολογώντας. ΙΙ επιλογ11 της δευτερολογίας ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι. Άλλο δευτερολογία και άλλο κλείσιμο. Το δικαίωμα του εισηγηη1 δεν 

είναι διαφορετικό από όλων των άλλων, πλην του κλεισίματος. Διαφορετικ<χ, πρέπει 

να δευτερολογ11σουν όλοι οι Πουλευτές που Οέλουν και μετά να το κλείσετε. Δεν 

μπορώ να αλλάξω τη διαδικασία. 

Και εγώ ειλικρινά δε βλέπω πώς μ"η;ορεί να κλείσει κανείς ένα Οέμα με τόσες 

διαφωνίες και με τόσες αποχρώσεις. Για να είμαι και δίκαιος. 

Λοιπόν, ο κ. Μάτσης. 

Ι. ΜΑΤΣΙ-ΙΣ: 

Είναι σειρά μου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δύο έχετε μείνει. 

Ι ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Η Βουλή των Λντιπροσώπων άκουσε εξαντλητικές και εκτεταμένες ομιλίες με 

αφορμή την ανάκληση της α.ίτόφασης του προηγούμενου Υπουργικού Συμβουλίου 

για τους 62 απολυΟέντες. Και η συζ11τηση έχει, όπως γνωρίζουμε όλοι, εκτραπεί α.ίτό 
την ουσία του Οέματος και έχει περιφερΟεί σε όλα τα Οέματα της ιστορίας μας, από 

την αρχαία και πολύ εντονότερα τη νεότερη ιστορία του κυπριαΚΟ1! ελληνισμού. 

Έχουν γίνει βάναυσες παραΠΟΙ11σεις γεγονότων και περιστατικών και πολλές 

παρερμηνείες πολλών ιστορικών εξελίξεων από την αρχή του απελευΟερωΤΙΚΟ1! μας 

αγώνα μέχρι σήμερα. 
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Δε Οα μπω στον πειρασμό να διευκρινίσω τις δικές μου τις Οέσεις πάνω σε 

πολλές από τις πτυχές που έχουν παραποιηΟεί, αλλά αντίΟετα Οα εγκαταλείψω αυη1 

την προσπάθεια, διότι Οεωρώ προσωπικά και αισΟάνομαι, κύριε Πρόεδρε, πολύ 

πολύ έντονα αποδυναμωμένο ς, για να σταΟώ σ11μερα, το 1993, να εξηγ11σω και να 
συγκρουστώ με συναδέλφους για τις παραποιήσεις που πραγματοποιήΟηκαν. 

Τα γεγονότα όμως που έχουμε μ..""tροστά μας πηγάζουν από το μοναδικό 

γεγονός ότι ο ελληνισμός, η ΑΟήνα και η Λευκωσία, αρνήΟηκαν επίμονα να μπουν 

στην ουσία του προβλήματος και να ανοίξουν το φάκελο της προδοσίας της 

Κύπρου. Γιατί απέφυγαν να το πράξουν; Είναι άλλη ιστορία και συμβάν το οποίο 

και σήμερα δεν μπορεί κανένας να δικαιολογήσει. Αν το έπρατταν, όπως εμείς 

κατ' επανάληψιν επιμέναμε, κύριε Πρόεδρε, ίσως οι συζητήσεις στις οποίες κατά 

περιόδους ενδιατρίβουμε και αντιπαρατασσόμαστε να μην πραγματοποιούνταν. 

'Ηταν και παραμένει έντονη η Οέση μας ότι οι σκηνοΟέτες της προδοσίας της 

Κύπρου, οι εγκέφαλοι ;ι;ου οδ11γησαν τον ελληνισμό στη μεγαλύτερη ταπείνωσ11 του 

μετά τη μικρασιαΤΙΚ11 καταστροφ11, έπρε:τ:ε και :τ:ρέπει να απoκαλυCΡOoύν, για να 

πληρώσουν και το αντίτιμο της προδοσίας. Διότι μιλούμε περί μεγίστης προδοσίας, 

κύριε Πρόεδρε, όταν αναφερόμαστε στο ;ι;ραξικόπημα, και λυΠ01Jμαι Π{lρα πολύ, 

διότι έντιμοι συνάδελφοι προσ:τ:αΟ01Jν με τις ομιλίες τους να α:τ:οδώσουν σε άλλους 

συναδέλφους άλλων κομματικών αποχρώσεων τη Οέση ότι υποστηρίζουν το πραξι

κόπημα. Είναι λυπηρό, είναι υποτιμητικό, είναι αναξιοπρεπές ακόμα και να ακούει 

κανείς αυτή την επιχειρηματολογία. 

Με αυτή την περιφορά των συζηη1σεων, Κ1Jριε Πρ6εδρε, το μόνο το οποίο 

τραυματίζεται μόνιμα και συνεχώς είναι η πολυπόΟητη εν6τητα αυτού του λαού. 

Και τραυματίζεται κατά τρόπο που πραγματικά αφ11νει ρωγμές και δημιουργεί 

αποστάσεις μεταξύ μας, σε μια περίοδο που αυη1 η ενότητα είναι το μοναδικό 

επίτευγμα το οποίο έπρεπε και πρι,""tει να πραγματοποιήσουμε και να διατηρήσουμε. 

Είναι λόγω της έλλειψης αυη1ς της υπευΟυνότητας εκ μέρους όλων μας που 

δεν μπορέσαμε μετά το 1974 να ενώσουμε τις δυν{φεις μας και να αντιμετωπίσουμε 
την πρόκληση της τουρκικής εισβολ11ς. Λν είχαμε το σΟένος και το Οάρρος να το 

πράτταμε, κύριε Π ρ6εδρε, έχω την ταπειν11 γνώμη και άποψη ότι δε Οα υΠ11ρχε 

σήμερα σε εκκρεμότητα κυπριακό πρόβλημα και ότι η K1JJtQO; Οα βρισκόταν 11δη 
εντεταγμένη στους κόλπους της Ευρω:τ:α·ίΚ11ς Κοινότητας. 

Δε θα παραλείψω να αναφέρω 6τι σε συνομιλία μου με τον εκλιπόντα Αρχιεπί

σκοπο Μακάριο μου είχε πει ότι ο ίδιος ο τότε Καγκελάριος της ΔυΤΙΚ11ς Γερμανίας 

κ. \Villy Brandt του είχε εισηγηΟεί άμεση ένταξη της Κ1Jπρου στην Κοιν6τητα -και 
αναφέρομαι στην περίοδο του 1976- αφΟ1) με αυτό τον τρόπο το Κυπριακό δύο 

χρόνια μετά την τουΡΚΙΚ11 εισβολ11, όταν 11ταν νω;Ι;11 και η μομφ11 εναντίον της Τουρ

κίας, Οα λυνόταν και η K1JJtQO; Οα οδηγείτο σταδιακά στην πραγμαΤΙΚ1] α:τ:οκατά
σταση της ειρήνης και των ανΟρώ:τ:ινων δικαιωμάτων και στην α:τ:αλλαγ1] α:τ:ό την 

τουΡΚΙΚ11 εισβολ1] και τις επι;ι;τώσεις της. 

Δυστυχώς και τότε η βάναυση αντι:τ:αρ('1ταξη μεταξ1) μας, η επιχειρηματολογία 

για τους αΟώους και τους εν6χους του ;ι;ραξΙΚΟ:Τ:11ματος, η συνένωση δυν('1μεων 

εναντίον άλλων πολιτικών δυνάμεων του κυ:τ:ριακού ελληνισμού απέτρεψαν αυτό το 

μεγάλο ευεργέτημα για τον τ6:τ:ο μας. είναι κρίμα και έγκλημα να διατηρούμε και 

σήμερα αυτές τις δυνατότητες του διχασμΟ1) και να αναφύονται και να παραμένουν 
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και να προβάλλονται με αναφορές σε πολλά γεγονότα της ιστορίας μας τα οποία 

συνδέονται κατά τρόπο ανεπίτρεπτο, για να σταΟεροποιηΟούν επιχεΙΡ11ματα από τη 

μια και την άλλη πλευρά. Θεωρώ, κύριε Πρόεδρε, ότι η Ολιβερή αναδρομ11 σε γεγο

νότα και περιστατικά του παρελΟόντος, που α.ι-ι;οτέλεσαν απαράδεκτη κατάντια για 

όλους μας, πρέπει να εγκαταλειφΟεί και η παρα.,,-τοίηση της ιστορίας πρέπει να 

τερματιστεί. 

Δε Οα ξεχάσω, και Οέλω να το αναφέρω ιδίως για τους συναδέλφους του 

ΑΚΕΛ, για να το θυμηΟούν όσοι βρίσκονταν εδώ -δε Ουμούμαι αν βρισκόταν 

κανένας από τους συναδέλφους στη Βουλή του 1981- ότι οι Βουλευτές του ΑΚΕΛ 

αρνούντο, αρνούντο, κύριε Πρόεδρε, να μιλήσουν με ΒουλευΤ11 του Δημοκρατικού 

Συναγερμού. Δεν ξέρω αν Ουμούνται οι συνάδελφοι αυΤ11 την πραγματικότητα. Και 

συνέβη το τραγικό να απευΟυνΟώ για πρώτη φορά στο υπόγειο, κάτω στο καφενείο, 

προς το μακαρίτη τον Παπα'ίωάννου και έστρεψε το κεφάλι του προς τον τοίχο' 

αρνήθηκε να μου απανη1σει. Και επαναλψρΟηκε το ίδιο γεγονός μετά από δεκαπέντε 

ημέρες. Έπραξε ακριβώς το ίδιο ο κ. Παπα'ίωάννου. Τον άρπαξα από το χέρι και 

του είπα: "Κύριε Παπα'ίωάννου, δεν είναι γάδαρος που σου μιλά". 

Αναφέρω το γεγονός, διότι έχει πολλ11 σημασία. Έκατσε στη Οέση του στο 

έδρανο της Βουλ11ς, μου έγνεψε αργότερα να κατεβσίψε κάτω και είχαμε -πρέπει να 

το παραδεχΟώ- μια πραγματικά αξιόλογη, ανΟρώπινη συνομιλία για το παρελΟόν με 

κάποιες προεκτάσεις και προς το μέλλον. 

Αν δεν είμαστε σε Οέση να συνειδηΤΟΠΟΙ11σουμε τι κόστος πληρώνεται και τι 

τίμημα για το μέλλον αυτού του λαού με αυτές τις αντιπαρατάξεις, δε Οα μπορέ

σουμε να σταθούμε αξιόλογα ως ηγέτες 11 εκφραστές αυτού του λαού και είναι κρίμα 
και έγκλημα να στεκόμαστε και να αγναντε1Jουμε την ιστορία μας, να αγναντεύουμε 

τον απελευΟερωτικό μας αγώνα και όλους τους αγωνιστές όλων των εποχών, όταν 

διαπληκτιζόμαστε με τον τρόπο με τον οποίο παρουσι<'ι.ζεται η σκην11 μέσα στο Σώμα 

της Βουλής κατά τις τελευταίες συνεδρίες. 

Η δΙΚ11 μου η Οέση, κύριε Π ρόεδρε, σε μια εΠΟΧ11 που μίλησαν οι συν<'ι.δελφοι 

για την επαναπροσέγγιση είναι -και Οέλω να αναφέρω ότι είμαι από τους πρωτερ

γάτες- και πιστεύω απόλυτα ότι στη νήσο Κύπρο, στην πατρίδα αυη1, που είναι 

πράγματι κοινή πατρίδα όλων των 13λληνοκυπρίων και των Τουρκοκυπρίων, η 

αλληλοκατανόηση και ο αλληλοσεβασμός μεταξύ των δύο κοινοη1των επιβ<'ι.λλεται 

και έπρε..-τε να αναπτυχΟεί. Διότι μετά την τουρκική εισβολή, αν αναπτύσσαμε 

έγκαιρα την προσέγγισή μας προς την τουρκοκυπριακή κοινότητα, όσο δύσκολη και 

αν ήταν η πραγματοποίησή της, Οα καταρρΙ-τταμε την επιχειρηματολογία, τη μία και 

μόνη, την οποία ε..η;ιχειρεί μόνιμα η τουΡΚΙΚ11 διπλωματία, ότι δηλαδή "εμείς βρισκό

μαστε στην Κύπρο για τον απλ01Jστατο λόγο ότι ΟΙ δ1JΟ κοινότητες δεν τα βΡ11καν 

μεταξύ τους και, όταν οι ΊΌυΡΚΟΚ1JΠΡΙΟΙ τα βρουν με τους 13λληνοκυπρίους, τότε 

και εμείς θα αποχωΡ11σουμε". Και καλ1Jπτεται πίσω από την επιχειρηματολογία αυη1 

η Άγκυρα και προβάλλει σε όλα τα διεΟν11 β11ματα μόνο αυτό το επιχείρημα. 

'Ηταν και είναι επιβεβλημένο δικαίωμα και κα011κον μας να σπι'ι.σουμε και να 

απομονώσουμε την τουΡΚΙΚ11 διπλωματία, προσεγγίζοντας την τουρκοκυπριακή 

κοινότητα, και είναι με αυτή τη γνώση που οι Τούρκοι και ο κ. Ντενκτάς δεν 

επέτρεψαν και δεν επιτρέπουν επαφές μεταξ1! των Μο κοινοη1των. 

Πώς μπορούμε να πετύχουμε αυη1 την κατανόηση μεταξύ των Μο κοινοτήτων, 

η οποία πρέπει να εδράζεται στο σεβασμό της Ορησκείας, της καταγωγής, των παρα

δόσεων της καΟεμιάς, αν δεν κατορΟώσουμε πρώτα να επουλώσουμε τις πληγές και 
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να γεφυρώσουμε τα χάσματα που διατηρούνται για χρόνια μεταξ1) μας; Και γιατί να 

τα αφήνουμε να αναβιώνουν; Και γιατί να ερμηνεύουμε ο καΟένας με το δικό του 

τρόπο το Μακάριο, το Διγενή, τον Λυξεντίου και οποιοδήποτε άλλο πρόσωπο της 

ιστορίας μας; 

Η δική μου η Οέση, X1JQLE Πρόεδρε, μιλώντας εκ μέρους του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, είναι ότι πρέπει επιτέλους στη δυσκολία που βρισκόμαστε σ11μερα να 

ενώσουμε τις δυνάμεις μας και με προσχεδιασμένα και μελετημένα βήματα να 

προσπαΟήσουμε να σπάσουμε το σημερινό αδιέξοδο που επέβαλε στην ιστορία της 

πατρίδας μας η παρουσία των τουρκικών στρατευμάτων και των εποίκων και η 

κατοχή με τις επιπτώσεις της. 

Και έχω τη μόνιμη Οέση ότι δεν μπορεί ούτε το Κυπριακό να αντιμετωπιστεί 

ούτε η αισιοδοξία να αποκατασταΟεί σε αυτό τον τόπο ούτε η ελπίδα για το μέλλον 

του λαού μας να ανΟήσει, αν όλοι ενσυνείδητα δε δώσουμε τα χέρια, δεν ανοίξουμε 

τις καρδιές μας, δεν επουλώσουμε τις πληγές του παρελΟόντος και δεν αποφασί

σουμε όλοι μαζί τι πρέπει να γίνει και πώς πρέπει να γίνει, για να ακολουΟ11σουμε 

μια σωτήρια πορεία προς το μέλλον. Λυη1 είναι η δική μας η συνταγ11 και αυη1 είναι 

και η ερμηνεία και η Οέση μας για την κατιΧληξη του Οέματος το οποίο συζητούμε, 

κύριε Πρόεδρε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΙ)ΕΥΩΝ: 

Ο τελευταίος ομιλητής Οα είναι ο κ. Χριστόφιας και μετιΧ υπάρχει απόφαση η 

οποία θα τεΟεί ενώπιον του Σώματος. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συν<'tδελφoι, 

Θα χρησιμοποιήσω κάποια μηνύματα του συνιΧδελφου κ. Μάτση δευτερολογώ

ντας από το βήμα της Βουλ11ς. Όντως χρει6.ζεται η ενότητα ολόκληρου του 

κυπριακού λαού, γιατί έχουμε να αντιμετωπίσουμε κρίσιμες εξελίξεις. Όχι μόνο δε 

διαφωνώ, υπερΟεματίζω. 

Ο κ. Μάτσης καυτηρίασε oμιλητ~:ς που π~:ρασαν από το β11μα και αντιλαμβά

νομαι ομιλητές όχι μόνο των άλλων κοινοβουλευτικών ομιΧδων, αλλ<ί και της δΙΚ11ς 

του κοινοβουλευτικής ομάδας, γιατί αναφερόμαστε στο παρελΟόν και αναξέουμε 

πληγές. Η αλι]Οεια είναι ότι δε χρειιΧζεται ανιΧξεση των πληγών. Το Οέμα όμως 

ενεγράφη ένεκα μιας απόφασης της κυβέρνησης, η οποία δυστυχώς, επαναλαμβάνω, 

είναι ατυχής, είναι λανΟασμένη α..-cόφαση και αναξέει πληγές. Γι' αυτό και ενεγράφη 

και γι' αυτό συζητείται το Οέμα σήμερα από τη Βουλή των Λντιπροσώπων. Δεν 

ενεγριΧφη από το ΑΚΕΛ το Οέμα, για να συγκραη1σει τάχατες οπαδο1Jς. Άλλωστε 

έγινε μια πληΟωρική αναφορά από τους συναδέλφους του Δημοκρατικού Συνα

γερμού που ανέβηκαν στο β11μα στη σκοπιμότητα με την οποία το ΛΚΕ,Λ χρησιμο

ποίησε αυτό το β1]μα συζητώντας το Οέμα των 61-62. Οι πιο πύρινοι λόγοι ίσως 
ακούστηκαν από Βουλευτές άλλων κοινοβουλευτικών ομ<'ιδων ενιΧντια στην 

απόφαση της κυβέρνησης. Παρόλ' αυτιΧ δε Οίγηκαν οι ομιλίες συναδέλφων άλλων 

κοινοβουλευτικών ομάδων ούτε Οίγηκε η σκοπιμότητα 1] τέλος πάντων τα ελαη1ρια 
<Χλλων κοινοβουλευτικών ομάδων 11 συναδέλφων μελών <Χλλων κοινοβουλευτικών 
ομάδων. Ακόμα και όταν διαβιΧζονταν από το βήμα της Βουλής α..-cοσπ<iσματα, 

θεωρήΟηκε σκόπιμο να διαβαστούν επιλεκτικιΧ μόνο αποσπάσματα από ομιλίες του 
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μακαρίτη Εζεκία Παπα'ίωάννου, α.)τό Οέσεις του ΑΚΕΛ από το παρελΟόν. Μάλιστα 

λέχθηκε ότι δε χρειάζεται να σας κουράζουμε διαβάζοντας αποσπάσματα για το ίδιο 

θέμα ηγετών άλλων κοινοβουλευτικών ομάδων, που πιΟανό να ήταν ακόμα πιο 

σκληρά από εκείνα του μακαρίτη Εζεκία Πα.,'ια·ίωάννου. Γιατί αυτή η επιλεκτικό

τητα; Μήπως υπάρχει πολιτική σκοπιμότητα; Εγώ Οέλω να είμαι πάντα ειλικρινής. 

Λέω ότι εκείνο για το οποίο κατηγορούμαστε το κάμνουν άλλοι. Υπάρχει σκοπιμό

τητα να αναφέρεστε μόνο στο ΑΚΕΛ, μόνο στις τοποΟετήσεις του ΛΚΕΛ είτε από το 

πρόσφατο παρελΟόν είτε από το απώτερο παρελΟόν. 

Είναι καλά γνωστό ότι στους κύκλους της δεξιάς και στον απλό τον κόσμο 

υπάρχει μια προκατάληψη. Όμως προκατάληψη υπάρχει και στους κίJκλους της 

αριστεράς. Αξιοποιείται αυτΊΙ η προκατάληψη κατά την άποψή μου. Και αυτό είναι 

λάθος. Αν όντως εννοοίJμε τα όσα λέμε για ενότητα, πρώτα απ' όλα τη μεγαλύτερη 

ευθύνη για την ενότητα, το έχω ξαναπεί, τη φέρουν εκείνοι που κυβερνοίJν. Και 

πρέπει οι συνάδελφοι του Δημοκρατικοί! Συναγερμού να κατανΟΙ1σουν ότι κυβερ

νούν αυτή τη στιγμή. δεν ασκούν αντιπολίτευση. Είναι πιο εύκολο να ασκείς αντιπο

λίτευση . Και εφόσον κυβερνάτε, έχετε τη μεγαλίηερη ευΟύνη για το κτίσιμο και τη 

διατήρηση της ενότητας. Επιμένω ότι τόσο η απόφαση της κυβέρνησης όσο και η 

συμπεριφορά πολλών, δε λέω όλων, από τους συναδέλφους του Δημοκρατικού 

Συναγερμού στη συζήτηση του Οέματος δεν είναι συμ.,η;εριφορά κυβερνώντων, που 

φέρουν τη βασΙΚ!l ευΟίJνη των χειρισμών του κυπριακού προβλ11ματος στην κρίσιμη 

φάση που βρίσκεται και τη βασική ευΟίJνη για το κτίσιμο και τη συντΊιρηση μιας 

ενότητας στηριγμένης στον αλληλοσεβασμό και σε γερά Οεμέλια. 

Έχουν πολλοί εκτραπεί όντως, γιατί, αν εμείς στα λόγια έχουμε επικρίνει 

έντονα το Μακάριο- και το εκάμαμε- ήταν μια εποχή διαφορετική, που στην πολι

τική ζωή οι χαρακτηρισμοί ήταν στην ημερήσια διάταξη . Μέχρι πρόσφατα. 

Υπογραμμίζω όμως ότι το σημερινό ΛΚΕΛ κάμνει ό,τι είναι δυνατό για να 

αποφεύγει χαρακτηρισμούς ασκώντας κριτική ή ασκώντας αντιπολίτευση. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μας είπατε ανέντιμους πριν α;ι;ό μισή ώρα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Είπα για ανέντιμη συμ.ι-τεριφορά, κύριε Μαρκίδη . Δε χαραΚτΊιρισα κανέναν ως 

ανέντιμο. Έχει διαφορά νομίζω. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ο κ. Καζαμίας συμφωνεί νομίζω. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Τον παρακολουΟείτε πάντα βλέπω και αυτό είναι καλό σημείο. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Να μου επιτρέψετε να συνεχίσω . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ να μη διακόπτουμε, εφόσον ο ομιλητΊις δεν το θέλει. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΣ: 

Πιστεύω λοιπόν ότι το σημερινό ΛΚΕΛ αποφεύγει χαρακτηρισμούς και 

προσπαθεί να κτίσει συναδελφικές σχ~:σεις με τους Βουλευτές των άλλων κομμάτων και 

αποδίδω την ίδια καλ!l Οέληση και τις ίδιες προΟέσεις σε όλες τις κοινοβουλευτικές 
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ομάδες και σε όλους τους συναδέλφους. Δε νομίζω ότι είναι σωστό να φέρνουμε 

παραδείγματα της εποχής του 1980 και προπάντων του 1975 ή του 1974 για τις 
σχέσεις μεταξύ πολιτικών ηγετών . ΛκσίJω Τον κ. Κληρίδη πολύ συχνά να λέει και 

ανέκδοτα από τις σχέσεις του με τον κ. Παπα'ίωάννου. Συνεπώς, δε Οα συμφωνήσω 

ότι η σχέση Παπα'ίωάννου με τους πολιτικούς του αντιπάλους, να το βάλουμε έτσι, 

ήταν μια σχέση μίσους. 

Κύριε Πρόεδρε, είμαι υποχρεωμένος δυστυχώς και πάλι να κάμω μικρές 

τουλάχιστον αναφορές στο παρελΟόν, με πολύ πιο ήπιο τόνο και σε μια προσπάθεια 

και πάλι να κλείσουν επιτέλους ορισμένα πράγματα. Είναι άδικο να επιμένουν 

συνάδελφοι περί προδοτών α.,η;ό το χώρο του ΛΚΕΛ. Όχι μόνο είναι άδικο. είναι 

κάτι παραπάνω. Αυτό δείχνει έλλειψη επιχειρημάτων. ΊΙμουν παρών σε μνημόσυνο 

του ΚλεάνΟους στην Πάφο στο οποίο πήραν μέρος τομεάρχες της ΕΟΚΑ, 

πρόσφατα. Και μίλησα εκ μέρους του ΛΚΕΛ. Και ήρΟαν οι άνΟρωποι, προς τιμή 

τους, και είπαν: "ΚίJριε Χριστόφια, έστω και τώρα εκφράζουμε τη λύπη μας. Αυτός ' 

ο άνθρωπος άδικα έχει δολοφονηΟεί". Και τα έχω και ενυπόγραφα αυτά τα πράγ

ματα. 

Για το μακαρίτη το Σακκά έγινε το ίδιο. Αυτοί οι <χνΟρωποι δολοφον110ηκαν με 

τη ρετσινιά του προδότη. Και είναι σ' αυτόν που αναφερόταν η "XagaUY1l", στην 
οποία έκανε μνεία ο Νίκος ο Αναστασιάδης προηγούμενα. Εγώ τον αναφέρω και δεν 

ντρέπομαι να τον αναφέρω. Σ' αυτόν αναφέρεται. Είχα συνομιλία α;τ;ό ραδιοφώνου 

τότε, μετά το μνημόσυνο του Σ axx<J. , με τον αγαπητό συνάδελφο το Θάσο Σοφο
κλέους. Επειδή δεν υπήρχε ένταση, πολύ ανΟρώ;τ;ινα ο Θάσος μου είπε: "Δημήτρη, 

έγιναν λάΟη. Γιατί τώρα να συζητούμε γι' αυτ{χ τα λάΟη". Έγιναν λάΟη. Η διαφορά 

με τους 62 είναι η εξής: Εκείνοι οι άνΟρωποι είναι δολοφονημένοι, είναι νεκροί και 
συνεχίζουν κάποιοι να τους αποκαλ01Jν προδότες. Είναι νεκροί, επιμένω. Δεν 

μπορεί να συγκρίνονται με ανΟρώπους οι οποίοι απολύΟηκαν από τη δουλειά τους, 

γιατί πήραν μέρος σε σχεδιασμένες ενέργειες και σε παράνομη οργ<χνωση, η οποία 

παράνομη οργάνωση κηρύχτηκε από αυη1 τη Πουλιι, α.,-τό το νόμιμο κράτος, παρά

νομη οργάνωση. Είναι το λιγότερο ατυχής ο παραλληλισμός. Είναι άδικος αυτός ο 

παραλληλισμός και η γνώμη μου είναι ότι πρt:;τ;ει να τερματιστεί. 

Λέχθηκε ότι εμείς το 1959 είπαμε κ<lμποσα σε β<χρος του Μακ<χριου, στρέψαμε 
πυρά ενάντια στο Μακάριο. Ναι, στρέψαμε ;τ;ολιτικά πυρά ενάντια στο Μακάριο. 

Πολιτικά πυρά όμως, πολιτικά πυρά! Το 197411 το 1971 - 1974 δε στράφηκαν πολι
τικά πυρά ενάντια στο Μακάριο, τα οποία Οα 'πρεπε να 'ταν ευπρόσδεκτα. 

Προσέξτε. Στράφηκαν βόμβες, κροτάλισαν αυτόματα, στράφηκαν σφαίρες! Δε 

βλέπουμε αυη1 τη διαφορά; Υπάρχει μια διαφορά την οποία δεν πρέπει να προσπα

θούμε να συγκαλύψουμε. Και κάποιοι τα έκαμαν αυτά τα πράγματα. Όχι αόρατοι, 

ορατοί! ΧρησιμοποιήΟηκε η ΡΙ1ση του Θ<χσου ότι τον υποχρέωσαν, όταν 11ταν στρα

τιώτης και υπηρετούσε στην EOVLX1l Φρουρά, να πάει, ξέρω 'γω πού να ;τ;άει. Και 
διερωτάται κανένας: 'Ηταν πραξικο;τ;ηματίας ο Θάσος ή τα παιδι<l εκείνα, δεξι<χ και 

αριστερά, ανεξάρτητα από το ;τ;ού ανήκαν, που τα υποχρέωσαν να παν στο Προε

δρικό ή στην Αρχιεπισκο;τ;ή ή οπουδl1ΠΟτε; Εγώ απαντώ όχι. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΙ-ΙΣ: 

Γιατί δεν τους κάμνουν μνημόσυνο; 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Όχι γιατί ήταν ο Θάσος. Τα παιδιά αυτά τα οποία υπηρετούσαν τη Οητεία τους 

διατάχτηκαν με το πιστόλι στον κρόταφο από κάποιους ιΟύνοντες. Εκείνοι οι ιΟύνο

ντες είναι οι πραξικοπηματίες. Τα παιδιά τούτα είναι αΟώα. Σ' αυτούς αναφερό

μαστε. Στους ιΟύνοντες τους επώνυμους, οι οποίοι προδιαγεγραμμένα και με όρκο 

είχαν ενταχΟεί σε οργάνωση, για να ανατρέψουν το Μακάριο και τη νόμιμη κυβέρ

νηση. Υπάρχει διαφορά; Βεβαίως υπάρχει διαφορά. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, δε Οα ήΟελα να κλείσω αυτή την ομιλία 

αποφεύγοντας να μιλήσω για την επαναπροσέγγιση. Πάλι ατυχώς έχει χαρακτηρι

στεί η επαναπροσέγγιση πολιτικός ρατσισμός. Αν είναι ρατσισμός να Οεωρώ τον 

Τουρκοκύπριο προοδευτικό άνΟρωπο συνάδελφό μου και αδελφό μου, όπως και τον 

Ελληνοκύπριο έντιμο και τίμιο άνΟρωπο ο οποίος εργάζεται για τη δημοκρατία 

στον τόπο του, εργάζεται ως έντιμος πολίτης για την ανά.ι-ττυξη του τόπου του, 

αδελφό μου, ναι, εγώ είμαι ρατσίτσι1ς υπό αυτή την έννοια. Ακούστηκε από το 

έδρανο, δυστυχώς ακούστηκε την ώρα που γινόταν αυτή η κουβέντα, "οι ΊΌυρκοκύ

πριοι αριστεροί δε δολοφόνησαν, δε βίασαν;" Λπαντώ: Οι τουρκοκύπριοι αριστεροί 

δε δολοφόνησαν, δε βίασαν. Οι ΤουρκοΚ'l'!πριοι αριστφοί βιάστηκαν από τους φασί

στες της ΤΜΤ, δολοφονήΟηκαν από τους φασίστες της ΤΜΤ. Ο Ντερβίς Αλή Καβά

ζογλου είναι νεκρός από τα πυρά της ΤΜΤ, την οποία καΟοδηγούσε ο κ. Ντενκτάς. 

Αυτή είναι η στυγνΙ1 πραγματικότητα. Ξέρετε γιατί; Γιατί έκαμε το έγκλημα ο 

άνθρωπος να αγαπά τους ΊΌυρκοκύπριους το ίδιο με τους Ελληνοκύπριους. Και 

έκαμε το έγκλημα να πάει στη Λουρουτζίνα μαζί με έναν Ελληνοκύπριο αδελφό του, 

τον Κώστα Μισιαούλη, για να βοηΟι1σουν κάποιους αναξιοπαΟ01Jντες τουρκοκύ

πριους. Τους έστησαν καρτέρι τα όργανα της ΤΜΤ και τους καΟάρισαν αγκαλιασμέ

νους. Ναι, είναι αδελφοί. Κι εγώ είμαι περήφανος, γιατί στο κόμμα μου υπήρχαν και 

υπάρχουν τέτοιοι αδελφοί, οι οποίοι έδωσαν τη ζωΙ1 τους ακριβώς, έχυσαν το αίμα 

τους αδελφωμένοι, για να υπηρεη1σουν αυτόν τον τόπο, για τον απλό άνΟρωπο 

αυτού του τόπου. Το ίδιο καταδικάζω εκείνους οι οποίοι κροτάλισαν τα όπλα 

ενάντια στο Μισιαούλη και στον Καβάζογλου με εκείνους οι οποίοι κροτάλισαν τα 

όπλα ενάντια στο Μακάριο. Τους Οεωρώ το ίδιο εγκληματίες. Δεν παίζει ρόλο ποια 

γλώσσα μιλούν. Τι κι αν μιλ01Jν ελληνικ(i δηλαδΙ1 και καταστρέφουν ό,τι η πατρίδα 

έκτισε εκατοντάδε ,,. , ·'1) Ι {lι')ες χρόνια. 'Εναν πολιτισμό ολόκληρο. Καταστρέφουν 

τη δημοκρατία. Αν ει",,, .. v.vως ρατσισμός, δηλώνω από το βι1μα της Βουλής ο μεγα
λύτερος ρατσιστής αυτού του τόπου. Δεν είναι ρατσισμός. Είναι ακριβώς συμβολή 

στη συμφιλίωση, στην οποία αναφέρΟηκε ο κ. Μάτσης. Είναι συγκεκριμένη δουλειά, 

για να ζι1σει αυτός ο τόπος ελεύΟερος και οι κάτοικοί του αδελφωμένοι. Βέβαια 

έγιναν πολλά και ""ι''' .'''1' 'ΙΙΓl T~'ωια συνεργασία 

θα χρειαστούν ακόμα Πt\lvvuv "-ι: ~ ... _ ._.", "v.ι:~ ,.v . • c.." ,ιι!"ωωυειες, πολλή αυτο
συγκράτηση από όλους και σίγουρα κοινός πόλεμος όλων των δυνάμεων, δεξιών και 

αριστερών δυνάμεων, ενάντια σ' εκείνους οι οποίοι βλέπουν ο Τούρκος τον Έλληνα 

σαν το μεγαλύτερό του εχΟρό και ο Έλληνας τον T01JρΚo σαν το μεγαλ1ηερό του 

εχθρό. Χρειάζεται δεξιοί και αριστεροί να απομονώσουμε αυτά τα στοιχεία, αν 

θέλουμε καμιά φορά να επανενωΟεί αυτός ο τόπος, αν Οέλουμε να κτίσουμε μια 

Κύπρο για το λαό της, ΕλληνΟΚ1Jπριους και Τουρκοκύπριους, αν Οέλουμε να διατη

ρηθεί ο ελληνισμός σ' αυτόν τον τόπο. 

Θέλω να τελειώσω με μια έκκληση, όπως τέλειωσε και ο συνάδελφος κ. Μου

σιούττας. Να ξανασκεφτεί η κυβέρνηση την απόφασΙ1 της. Να ανακαλέσει αυτή την 

απόφαση. Είναι ο μόνος τρόπος να συμβάλει Οετικά στην ενότητα, η οποία είναι 



2083 

απαραίτητη για τον αγώνα επιβίωσης τον οποίο διεξάγουμε. Αν κάμει κάτι τέτοιο, 

είμαι σίγουρος ότι απ' όλες τις πλευρές Οα πάρει τις Οετικότερες απαντήσεις. Εμείς 

είμαστε έτοιμοι να δώσουμε αυτή τη ΟεΤΙΚ11 απάντηση, αυτή τη Οετική συμβολή, 

φτάνει, επαναλαμβάνω, η κυβέρνηση να σκεφτεί ακόμα μια φορά το πόσο βαΟιές 

είναι οι πληγές που αναξέονται και να αναΟεωρήσει αυτή τη λανΟασμένη απόφασή 

της. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΙ-ΙΣ: 

Μπορώ να ρωτήσω κάτι διευκρινιστικά; Αν μου επιτρέπει ο Πρόεδρος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, δε θα επιτρέψω, διότι αν αρχίσει ο διάλογος δε Οα τελειώσει. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Δεν είναι διάλογος, μια ερώτηση Οα υποβάλω. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ερώτηση, Οα υπάρξει απάντηση και η ωτάντηση μπορεί να προκαλέσει νέα 

ερώτηση. 

Θεωρώ ότι τερματίστηκε η συζ11τηση. Υπάρχει ένα Ψ11φισμα το οποίο κατατέ

θηκε, αντιλαμβάνομαι, από τα τρία κόμματα, ΑΚΕΛ, ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ, και παρακαλώ 

το Γραμματέα να το αναγνώσει. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είναι απόφαση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Απόφαση, ναι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η Boυλ1l των Α ντιπροσώπων αποφασίζει: 

1) Θεωρεί την απόφαση της κυβέρνησης για ε.,ι;αναπρόσληψη των 62 δημόσιων 
υπαλλήλων και λειτουργών που πα-ι'JΟηκαν για ενέργειες σχετιζόμενες με το 

πραξικόπημα προκλητική και α.,η;αράl' nη. 

2) Α υη1 η ενέργεια ισοδυναμεί με έμμεση δικαίωση του πραξικοπήματος και 
προκαλεί τα αισΟήματα του λαού. 

3) Μετά την απόλυσ11 τους οι ενδιαφερόμενοι κατέφυγαν στη δικαιοσί,νη, η 
οποία απεφάνΟη ότι δεν υΠ11ρχε νομικό κώλυμα για την απόλυσ11 τους 

και ότι ο σχετικός νόμος δεν έπασχε από αντισυνταγματικότητα. 

4) Ακόμα και μετά τα νεότερα νομικά στοιχεία στα οποία αναφέρεται η 
Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, υπήρξε και νέα προσφυγ11 στη 

δικαιοσύνη, της οποίας την απόφαση δεν ανέμενε η κυβέρνηση. Α ντίΟετα, 

έσπευσε να πάρει μια τέτοια απόφαση, χωρίς καν μελέτη για τα 

αποτελέσματα και προεκτάσεις της 11 για την πρακτική εφαρμογή της ή 
για τα ωφελήματα που δωρίζονται στους επηρεαζόμενους. 

5) Ι-Ι Βουλή των Αντιπροσώπων καλεί την κυβέρνηση να αναιρέσει αμέσως 

την απόφασ11 της, μια α.,ι;όφαση που α.,ι;ορρίπτεται από την πλειοψηφία 

του λαού και των Μελών του Σώματος. 
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6) Το επιχείρημα ότι οι υψηλ{χ ιστάμενοι ένοχοι παρέμειναν ατιμώρητοι και 
ότι ο φάκελος της προδοσίας δεν άνοιξε στην Κύπρο δεν ευσταΟεί. ΙΙ 

κυβέρνηση έχει κάΟε ευχέρεια να το πράξει και η Βουλή προΟύμως Οα 

ανταποκριΟεί. Για το σκοπό αυτό η Βουλή καλεί την κυβέρνηση να 

ανοίξει το φάκελο της Κ'ίJπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της απόφασης; 

Ναι, κάτι Οέλει να πει ο κ. Μαρκίδης. Να μην ανοίξουμε τη συζήτηση εξαρχής. 

Μιλούμε για την απόφαση. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΙ-ΙΣ: 

Όχι επί της ουσίας. Λμφισβητώ την εξουσία της Βουλής να ψηφίσει αυτή την 

απόφαση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Αυτό το είπατε επανειλημμένα, κύριε συνάδελφε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΙ-ΙΣ: 

Τι σχέση έχει; Θέλω το λόγο να αναπη"ξω πώς και γιατί αυη1 η Βουλ11 δεν 

μπορεί να ψηφίσει αυτό το πράγμα και πως η κυβέρνηση δε Οα δεσμεύεται α.ιι:ό αυτή 

την απόφαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ασφαλώς, κύριε συνάδελφε. Λλλά σε όλες τις Βουλές του κόσμου -και δεν 

μπορεί η δική μας να αποτελεί εξαίρεση- όταν ένας ΒουλευΤ11ς εγείρει ένα Οέμα και η 

Βουλή αποφανΟεί, δεν μ..τcoρεί κάΟε φορά να το επανεγείρει, διότι αυτό το πρ<Ί.γμα 

πλέον ονομάζεται "filibusrcring". 

Α. ΜΑΡΚΙΔΙ-ΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ Οέλω να μου υποδείξετε πότε αγόρευσα επί του συγκεκρι

μένου θέματος που μιλάτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Εννοείτε για το αν η Βουλή δικαιούται να παίρνει αποφάσεις; 

Α. ΜΑΡΚΙΔΙ-ΙΣ: 

Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Βεβαίως και μάλιστα υπέρ. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΙ-ΙΣ: 

Πότε; 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Όταν εσυζητείτο πρόταση ΛΚΕΛ - ΔΙΙΣγ. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΙΙΣ: 

ΑΚΕΛ-ΔΗΣγ; Πότε; 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Εν πάση περιπτώσει, να μη χάνουμε χρόνο, Κ1Jριε συνάδελφε. 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Μιλάτε για Ι30υλή που δεν 11μουν Ι30υλευΤ11ς, κύριοι συνάδελφοι. Η απόφαση 

ΑΚΕΛ-ΔΗΣΥ, που καλούσε τον Πρόεδρο Κυπριανού να παραιτηΟεί, λήφΟηκε από 

τη Βουλή του 1981, στην οποία δεν ήμουν Μέλος, άρα αποκλείεται να είχα μιλήσει. 

Αποκλείεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει, ΚI'Jριε συνάδελφε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΙΙΣ: 

Απλώς, κύριε Πρόεδρε, εγώ Οα 110ελα να πω επιγραμματικά και πάρα πολύ 

σύντομα -και ασφαλώς δεν είναι "filibustcrirlg" που κάνω- ότι δεν μ.ιι;ορεί η I3oυλ1l να 

επιτάσσει τρόπο ασκήσεως εκτελεσΤΙΚ11ς εξουσίας. Αυτό αποτελεί οπωσδήποτε 

παράβαση της αρχής της διακρίσεως των εξουσιών. Μια διοικηΤΙΚ11 πράξη δεν 

μπορεί να καταργηΟεί με νόμο και πολύ ολιγώτερο δεν μπορεί να καταργηΟεί με 

απόφαση της Βουλής των Λντιπροσώπων. 

Ο Πρόεδρος έχει εκλεγεί με καΟολική ψηφοφορία και είναι υπόλογος προς 

ολόκληρο το λαό, και προς αυτούς που τον ψ1]φισαν και προς αυτσίJς που δεν τον 

ψήφισαν. Το δικαί,ωμα της Βουλής καΟόσον αφορά τον τρόπο ασΚ11σεως της εκτελε

στικής εξουσίας περιορίζεται σε έλεγχο και οπωσδ11ποτε δεν επεκτείνεται σε έκδοση 

διαταγών για το πώς Οα ασκείται η εκτελεστική εξουσία. 

Η Βουλή δεν μ.ιι;ορεί να εκδίδει αποφάσεις, παρά μόνο στις συγκεκριμένες 

περιορισμένες περιπτώσεις που ρητά το Σύνταγμα αναφέρεται σε απόφαση, όπως 

συμβαίνει στα άρΟρα 62 και 67, παράγραφος (1), του Συντάγματος. 

Γι' αυτό το λόγο εμείς Οεωρούμε -και δεν μ;ταίνω στην ουσία του Οέματος- ότι 

η απόφαση, και ιδιαίτερα η παράΥ()(lφος (5) της (L"tοφάσεως αυτής, συνιστά παρά

βαση της κατοχυρωμένης συνταγματικά αΡΧ1]ς της διακρίσεως των εξουσιών και 

ασφαλώς καλούμε τον Πρόεδρο να (ωΚ11σει τα δικ(Ί. του προνόμια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος και ο κ. Ομ11ρου. Θα παρακαλέσω -διότι ομολογώ ότι 

αδίκησα το συνάδελφο, αφσί) μίλησε επί καΟαρώς διαδικαστικού Οέματος- και τους 

υπόλοιπους συναδέλφους να κάμουν το ίδιο, διότι μάλλον δικό μου 11ταν το 

σφάλμα. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, Οα είμαι πολί) σΙJντομος, γι' αυτό παρακαλώ από τη Οέση μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Τ. ΠΑΠΛΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Το άρΟρο 68 του Συντ(Ί.γματος ρητώς αναφέρει για αποφιΊ.σεις της Ι30υλής σε 
εξαιρετικές περιπτώσεις 11 εξαιρετικές καταστ(Ί.σεις. Και Οεωρώ ότι αυτΊ] είναι μία 
από αυτές. 

Δεύτερο, το άρΟρο 82 λέει: "Οι ν(>μοι και αι αποφάσεις της ΒουλΊ1ς των Λντι
προσώπων τίΟενται εν ισχύι ... ". ΊΌ ότι η Βουλ11 έχει δικαίωμα να λαμβάνει αποφά
σεις το Οεωρώ μη συζηΤ11σιμο καν. Τχει δικαίωμα. Δεν έχει δικαίωμα να λαμβ(Ί.νει 

. ..... -
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αποφάσεις, οι οποίες να έχουν εκτελεστικό χαραΚτ1]ρα και να δεσμεύουν την Εκτελε

στική Εξουσία. Αν ο αγαπητός συνάδελφος ανέμενε να δει ποιο είναι το πόρισμα 

των παρόντων Βουλευτών ή της Βουλι]ς πάνω στο προσχέδιο α.."tοφάσεως, Οα έβλεπε 

ότι με κανέναν τρόπο δεν επιχειρείται η επιβολή στην Εκτελεστική Εξουσία εκτελε

στικής ενέργειας. Είναι δικαίωμα της Βουλής να αποφασίζει πώς Οα χαρακτηρίζει 

αποφάσεις της Εκτελεστικής Εξουσίας. Είναι δικαίωμα της Βουλής να καλεί την 

κυβέρνηση να αναΟεωρεί αποφάσεις και είναι δικαίωμα της Βουλής να υποβάλλει 

εισηγήσεις με απόφασή της. 

Κατά τη δική μου γνώμη δεν υπάρχει κανένας κανονισμός ή πρόνοια του 

Συντάγματος που να υποχρεώνει τη Βουλι] να χαρακτηρίζει τα πορίσματα των συζη

τήσεών της είτε ψήφισμα είτε απόφαση. ΑυΤΙ1 τη φορά επιλέγουμε να χαρακτηρί

σουμε τα πορίσματα της συζΙ1τησης -τουλάχιστον εκείνων των Μελών που Οα ψηφί

σουν- απόφαση. Καμιά αντισυνταγματικότητα δε βλέπω και κανένας περιορισμός 

δεν υπάρχει στην εξουσία αυτ1)ς της Βουλι)ς να π<Ί.ρει την προκείμενη απόφαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ομήρου. 

Γ.ΟΜΒΡΟΥ: 

Συμφωνώ απόλυτα με τον κ. Πα..-ταδόπουλο ότι τίποτε στο Σύνταγμα δεν εμπο

δίζει τη Βουλή να προχωρήσει στην υιοΟέτηση αυΤΙ1ς της απόφασης. Αναμένω ότι Οα 

εκφραστούν οι Οέσεις της πλειοψηφίας αυτοί) του Σώματος επί του τόσο σοβαρού 

θέματος της απόφασης της κυβέρνησης για την ανάκληση της απόλυσης των 62. 

Όμως, με την ευκαιρία Οέλω να πω πως, παρόλο που δεν υπάρχει δεσμευτικό

τητα αυτι]ς της απόφασης, ότι δηλαδι] η κυβέρνηση είναι υποχρεωμένη να εφαρμόσει 

την επιΘυμία της Βουλής, Οα πρέπει πολύ σοβαρ<Ί. η κυβέρνηση να λάβει υπόψη αυτή 

την απόφαση, η οποία αναμένω ότι Οα εγκριΟεί από την πλειοψηφία του Σώματος, 

να ανταποκριΟεί δηλαδή στα αισΟι1ματα της μεγ<Ί.λης πλειοψηφίας του λαού μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αγαπίου και μετά ο κ. ΕυσταΟίου. 

Γ. ΑΓΑΠlOΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε χρειάζεται να πω ότι συμφωνώ με τον κ. Παπαδόπουλο και 

τον κ. Ομήρου ότι το άρΟρο 78 του Συντάγματος δίνει το δικαίωμα στη Βουλι] να 
παίρνει αποφάσεις. ΙΙ Πουλι] ελέγχει την Εκτελεστικι] Εξουσία και με αυτ11 την 

απόφαση, την οποία σι]μερα η Πουλι] παίρνει, Οέλει να πει στην ΕκτελεσΤΙΚΙ1 

Εξουσία ότι διαφωνοίψε με την απόφαση την οποία πι1ρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΕυσταΟίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘlOΥ: 

Θα είμαι πολύ σίJντομος, κίJριε Πρόεδρε. Σίγουρα, η απόφαση της Βουλής δεν 

είναι εκτελεστ11, υπό την έννοια ότι δεν ακυρώνει την απόφαση του Υπουργικού 

Συμβουλίου. Θέτει όμως την κυβέρνηση σε σαφΙ1 αντίΟεση προς τη συντριπτική 

πλειοψηφία αυτού του λαοίJ, όπως αυτός ο λα6ς αντιπροσωπείJεται απ6 τη λα·ίκι1 

του αντιπροσωπεία. Αν η κυβέρνηση επιμείνει στην απόφασΙ1 της, τ6τε Οα υΠ<lρχει 

πραγματικά μέγα Οέμα, διότι Οα βQίσκεται σε πλι]ρη αντίΟεση προς τη λα·ίκή 

απόφαση, η οποία εκφράζεται α..-τ6 τους λα·ίκοίJς αντιπροσώπους σε αυτ6 το Σώμα. 
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Και πρέπει να το λογαριάσει πολύ αυτό το πράγμα η κυβέρνηση, εφόσον πρόκειται 

περί μέτρου το οποίο λαμβάνεται στα πρώτα της β11ματα στη διακυβέρνηση της 

χώρας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της απόφασης; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον της απόφασης; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η απόφαση εγκρίνεται με 29 Ψ11φους υπέρ, 11 εναντίον και καμιά αΠΟΧI1 . 

Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 20 Μα'ίου 1993, στις 
4.00 το απόγευμα, με την ακόλουΟη ημεΡ11σια διάταξη: 

ΚΕΦΑΑΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΙ-Ι ΕΙ)ΓΑΣΙΑ 

1) Ο περί Προϋπολογισμού του ΚυπριακοΊ) πρακτορείου Ειδήσεων Νόμος 

του 1993. 

2) Ο περί Προϋπολογισμού του ΘεατρικοΊ) Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 
1993. 

3) Ο περί Δημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης (ΥποχρεωΤΙΚl1 Φοίτηση και 
Παροχή Δωρεάν Παιδείας) Νόμος του 1993. 

4) Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1991. 

5) Ο περί Εκλογής Μελών της Πουλ11ς των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1992. 

6) Ο περί Χωριτικών Αρχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

7) Ο περί Χωρίων (Διοίκηση και Πελτίωση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1992. 

8) Ο περί ΓεωργΙΚ11ς Ασφαλίσεως (Γροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

9) Οι περί ΓεωργΙΚ11ς Ασφαλίσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

10) Οι περί Δασών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

ΚΕΦΑΑΑΙΟ Π ' : Κατ{χΟεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΑΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απανη1σεις . 

ΚΕΦΑΑΑΙΟ Δ': 

1) 'ΕκΟεση της ΚοινοβουλευΤΙΚ11ς ΕΠΙΤΡΟΠ11ς Περιβάλλοντος για το Οέμα 

που τιτλοφορείται 'ΊΙ τροποποίηση του Σχεδίου Πολεοδομικών Ζωνών 

και του Σχεδίου Ορίου Ανάπτυξης Πέγειας με την Κ.Δ.π. 24/93". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της ΕπΙΤΡΟΠI1ς). (11.3 .1993). 
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2) ΈκΟεση της ΚοινοβουλευΤΙΚ1Ίς ΕΠΙΤΡΟΠ1Ίς Περιβάλλοντος για το Οέμα 
που τιτλοφορείται "ΤοποΟέτηση κεντρικού αγωγού του αποχετευτικοί) 

συστήματος Λεμεσοί) διά μέσου της αγοράς της παλαιάς πόλης της 

ΑμαΟοίJντας" . 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (11.3.1993). 

3) ΈκΟεση της ΚοινοβουλευΤΙΚ11ς ΕπΙΤΡΟΠ11ς Περιβάλλοντος για το Οέμα 

που τιτλοφορείται "Προβλήματα από τη λειτουργία των λατομείων". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των Πουλευτών κυρίων Χρ. 

Σολωμή, Κ. Κληρίδη και Ά. Χρυσοστόμου). (13.10.1992). 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης: 8.20 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υ:τέγραψαν τον κατάλογο των :ταρ(ιντων με αλφαβη

τική σειρά: 

Αγαπίου Γιαννάκης 

Αναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Λ νδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

ΕυΟυμίου Ττίμης 

ΕυσταΟίου ΕυστάΟιος 

Ηλιάδης Δημ11τρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσελλ11 })11να 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημ11τρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Λυσσαρίδης Πάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μ('ιτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θ(1σος 

Μουσιούττας Νίκος 

Ομ11ρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Π απαδόπουλος Τάσσος 

Παρισινός Ανδρέας 

ΠουΡΥουρίδης Χρίστος 

Σολωμ11ς Χρίστος 

Σοφοκλέους Θ('ισος 

ΣυλλσίJρης Δη/υ1τρης 

Φιλίππου Λ νδρέας 

Χατζηγιάννης Σοφοκλ11ς 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Λ νδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Λ ντι:τρ6σω:τοι ΘΡlJσκευτικιl)\' Ομάδων: 

Πογιατζ11ς [ω(ιννης 

Καλα"ίτζι<Ιν Λρ('ιμ 

Μαντοβ('ινη Μπενίτο 
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ΠΙΝΑΚΑΣ Π~PI~XOMENΩN 

1) ΚατάΟεση έπειτα από συζήτηση {Ι. Μάτσης, Προεδρε1Jων (J3. 
Λυσσαρίδης), Τ. Παπαδόπουλος, ΙΌ Ομήρου, Α. Χρίστου} και ΚΙ1ρυξη ως 

επειγόντων των Οεμάτων 1. ''Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993" και 2. "Οι περί 

Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της ΛιανΙΚΙ1ς Τ ιμΙ1 ς Πωλήσεως) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993". 

2) ΈκΟεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί ~γγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 

του Συμβουλίου Εμπορίας Κυ;τριακών Πατατών (Κυρωτικός) Νόμος του 

1993" και ψι]φισή του σε νόμο. 

3) ΈκΟεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Εγγυι]σεως της Χρηματοδότησης της 
Εταιρείας Κυπριακαί Λερογραμμαί Λτδ (Κυρωτικός) Νόμος του 1993" 
και ψι]φισι] του σε νόμο. 

4) ΈκΟεση για το νομοσχέδιο ''Ο ;τερί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικι1ς 

Πιστώσεως (Ταμείο Λνα.ι;τ1Jςεως) Νόμος (Λρ. 2) του 1993" και ψιjcρισ11 
του σε νόμο (με αρ. 1 του 1993). 

5) ΈκΟεση για τους ΚανονισμΟ1Jς "Οι περί Λστυνομίας (ΠειΟαρχικοί) 

(Τροποποιητι.κοί) Κανονισμοί του 1993" και έγκρισΙ1 τους. 

6) ΈκΟεση για τους Κανονισμούς "Οι ;τερί Αρχι]ς Λιμένων Κύπρου (Σχέδια 
και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας Υπαλλι]λων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) 
Κανονισμοί του 1993" και έγκρισι] τους (ως Τροποποιητικοί με αρ. 2 του 
1993). 

7) ΈκΟεση για τους Κανονισμούς "Οι περί της Καταμέτρησης της 

Χωρητικότητας Πλοίων Μικροτέρων των Είκοσι Τεσσ(χρων Μέτρων 

Κανονισμοί του 1993" και έγκρισΙ1 τους. 

8) ΚατάΟεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

9) Απάντηση Υπουργού σε ερώτηση Βουλευη] (Η διαστα1Jρωση του δρόμου 
Λευκωσίας-Λεμεσού με την οδό Καλαμών). 

10) Λγορεύσεις και συζιμηση (Λ. Κουκουμάς, Α. Αντωνίου, Ν. 

Αναστασιάδης, Λ. Χρίστου, Γ. Λγαπίου, Προεδρεύων, Δ . Χριστόφιας, Σ. 

Χατζηγιάννης, Ν. Κατσουρίδης, Ν. Μουσιούττας, Ι. Μ(lτσης, Λ. 

Μαρκίδης) για το Οέμα 'ΊΙ εκδηλωΟείσα πρόΟεση της κυβέρνησης 

Κληρίδη για επανα;τρ6σληψη και 'αποκατάσταση' των 61 παυΟέντων, για 
λ6γους δημόσιου συμφέροντος, δημ6σιων υπαλλήλων ενεχομένων στο 

πραξικ6πημα της 15ης Ιουλίου 1974" και έγκριση σχεΤΙΚΙ1ς α;τόφασης. 

1Οα) Διεξαγωγή συζι1τησης (Λ. Μαρκίδης, Προεδρεύων, Τ. Πωtαδό;ΤOυλoς, Γ. 

ΟμΙ1ρου, Γ. Λγαπίου, ~υ. rυσταΟίου) έ;τειτα (Lι;ό παραη1ρηση του κ. Μαρκίδη 

ότι η Π0υλή δεν έχει δικαίωμα να εγκρίνει τέτοια απόφαση. 

11) ΈκΟεση για το νομοσχέδιο "Ο ;τερί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων 
Καταναλώσεως (Τρο;το;τοιητικός) Νόμος του 1993" και για τους 

Κανονισμούς "Οι περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογ11 της Λιανικι]ς 

Τιμής Πωλήσεως (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993", η συζήτηση 
που ακολούΟησε (Λ. Χρίστου, ΊΌ Παπαδόπουλος, Λ. Ιεροδιακόνου, Γ. 

Ομήρου, Δ. Χριστόφιας, Σ. Χατζηγιάννης, Ν. Λναστασιάδης, Ν. 

Κατσουρίδης, Δ. ΙΙλιάδης, Δ. Θεοδώρου), ψι]φιση του νομοσχεδίου σε 

νόμο και έγκριση των Κανονισμών. 
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11 α) Διεξαγωγή σύντομης συζι1τησης (ΊΌ Παπαδόπουλος, Προεδρεύων, Ν. 

Αναστασιάδης, Ευ. ΕυσταΟίου) επί Οέματος διαδικασίας, έπειτα από 

παρατήρηση του κ. Παπαδόπουλου ότι είναι απαράδεκτο να 

διακόπτονται συνεχώς οι αγορητές. 

Τιμt1: 7Sσ 

ΤυπώΟηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημοκρατίας, Λευχωσία. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 2Οής Μαίου 1993 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.16 μ.μ.) 

(Αρ.32) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας. Παρακαλώ να διαπιστωθεί αν 

υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Το πρώτο θέμα στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία, είναι ''Ο περί Προϋπο

λογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων Νόμος του 1993". 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, για το πρώτο θέμα η κοινοβουλευτική μας ομάδα θα ήθελε μια 

σύντομη αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Εφόσον συμφωνούν και οι άλλες πλευρές, το θέμα αναβάλλεται. Επίσης, το 

επόμενο θέμα, που είναι ''Ο περί Προϋπολογι'σμού του Θεατρικού Οργανισμού 

Κύπρου Νόμος του 1993", αναβάλλεται . 

Ο κ. Κατσουρίδης . 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, για το πιο πάνω θέμα είχε δοθεί ένα περιθώριο δεκαπέντε 

ημερών και πρέπει να γνωρίζουμε τους λόγους για τους οποίους και πάλι αναβάλ

λεται. Εμείς πιστεύουμε ότι είναι έτοιμα να τοποθετηθούν τα κόμματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ : 

Τι λέει ο Πρόεδρος της Επιτροπής; 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

(2091) 
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Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι ακόμα έτοιμος ο προϋπολογισμός του ΘΟΚ. 
Υπάρχει ένα πρόβλημα, διότι το μεν κονδύλι, η χορηγία η κρατική, έχει μειωθεί 

στους προϋπολογισμούς του 1993, ενώ στον προϋπολογισμό που εξετάστηκε παρα
μένει όπως ήταν η κατανομή των κονδυλίων, με βάση την παλαιά χορηγία, που είναι 

πιο ψηλή. Επομένως, θα πρέπει να εξεταστεί αυτό το θέμα, για να αποφασιστεί πώς 

θα γίνει η περικοπή ανάλογα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το πρόβλημα δεν είναι πρόβλημα νομοτεχνικό· είναι πρόβλημα 

των κομμάτων. Το θέμα είναι αν τα κόμματα είναι διατεθειμένα να ψηφίσουν το 

κονδύλι με εκείνο το ποσό το οποίο δε θα μειώνει τη χορηγία προς το ελεύθερο 

θέατρο ή όχι. Δεν μπορεί τη δική μας δυσκολία, την κομματική, να την παρουσιά

ζουμε ως νομοτεχνικό ζήτημα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει θέμα ούτε κομματικής ούτε πολιτικής δυσκολίας 

σε αυτή τη φάση. Υπάρχει ένα ποσό μειωμένο, το οποίο κατανέμεται με βάση 

πρόβλεψη για μεγαλύτερο ποσό από τον προϋπολογισμό που έχουμε αναλυτικό 

μπροστά μας. Στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Οικονομικών και Προϋπολογισμού 

και Παιδείας δε λήφθηκε οποιαδήποτε πρόνοια γι' αυτό το πράγμα. Επομένως, 

κατανέμονται χρήματα αυτή τη στιγμή που δεν υπάρχουν. 

Πιστεύω ότι θα πρέπει είτε να εξεταστεί από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Οικονομικών και Προϋπολογισμού είτε να αποφασίσουμε τι θα κάνουμε ανάλογα· 

αλλά όχι στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όπως με πληροφορεί η Γραμματεία, το πρόβλημα είναι ουσιαστικό, διότι η 

Βουλή καλείται να ψηφίσει έναν προϋπολογισμό ύψους ί1.400.ΟΟΟ, ενώ η κυβέρνηση 

έχει προτείνει f:1.150.ooo. Επομένως, θα ψηφίσουμε, από ό,ΤΙ με πληροφορούν, έναν 

προϋπολογισμό ο οποίος δε θα μπορεί να ανταποκριθεί στην πρόταση η οποία 

βρίσκεται ενώπιον της Βουλής, αν τα πράγματα είναι όπως μας ... 

Ναι, ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, οι προϋπολογισμοί του κράτους ψηφίστηκαν κατά τη διάρκεια 

της θητείας της προηγούμενης κυβέρνησης, η οποία είχε προτείνει ένα ποσό, και διά 

πλειοψηφίας η Βουλή περιέκοψε αυτό το κονδύλι της χορηγίας του κράτους προς το 

ΘΟκ. 

Ο προϋπολογισμός του ΘΟΚ, όπως παρουσιάστηκε στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και όπως αργότερα παραπέμφθηκε 

στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αναφέρει μέσα κυβερνητική χορηγία 

προς το ΘΟΚ ψηλότερη από αυτή που είναι εγκεκριμένη στους προϋπολογισμούς 

του κράτους. 

Όμως πρέπει να πούμε ότι ο προϋπολογισμός αυτός ενεκρίθη από το Υπουρ

γικό Συμβούλιο το καινούριο, το οποίο φυσιολογικά φαίνεται, η νέα κυβέρνηση 
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φαίνεται ότι προτείνει προς τη Βουλή αναθεώρηση αυτού του κονδυλίου, όπως είναι 

φυσιολογικό. Και δεν πρέπει να υπάρχει οποιοδήποτε κώλυμα, διότι, αν ψηφίσουμε 

σήμερα, ουσιαστικά αν εγκρίνουμε την πρόταση του Υπουργικού Συμβουλίου, τότε 

θα ανατεθεί στο Υπουργείο Οικονομικών να φέρει συμπληρωματικό προϋπολογισμό 

ύψους 1:250.000, ο οποίος ουσιαστικά χωρίς κανένα πρόβλημα θα πρέπει να ψηφι
στεί, για να καλυφθεί η διαφορά μεταξύ του ποσού που είναι ενσωματωμένο στον 

προϋπολογισμό του ΘΟΚ και του ποσού που είναι εγκεκριμένο στον Τακτικό προϋ

πολογισμό του κράτους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι σχεδόν συζητούμε την ουσία. Το θέμα το 

είδε πρώτα η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού. Μετά, 

αντιλαμβάνομαι ότι ασχολήθηκε και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

Τη Δευτέρα, όπως αντιλαμβάνομαι από τη Γραμματεία, θα επανέλθει στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού. Ένα τέτοιο θέμα 

μόνο σε μια Επιτροπή, πιστεύω, μπορεί να συζητηθεί. Στην ολομέλεια δεν μπορούμε 

να λύσουμε αυτό το θέμα τώρα, αυτή τη στιγμή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να αντιληφθώ ότι την ερχόμενη Πέμπτη μπορεί να είναι στην ημερήσια 

διάταξη; 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Λογικά θα πρέπει, κύριε Πρόεδρε. Η προσπάθειά μας θα είναι να περάσει την 

επόμενη Πέμπτη. Τουλάχιστον από πλευράς Επιτροπής Οικονομικών θα το βάλουμε 

προς συζήτηση τη Δευτέρα. Υπάρχει ο χρόνος μέχρι την Πέμπτη να έρθει στην 

ολομέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Άλλωστε, και απλώς Συμπληρωματική Έκθεση να γίνει, δε χρειάζεται να 

κυκλοφορήσει νωρίτερα. Εφόσον η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού θα εξετάσει το θέμα τη Δευτέρα, τότε να μπει στην ημερήσια 
διάταξη για την ερχόμενη Πέμπτη. 

Προχωρούμε τώρα στο επόμενο θέμα, που είναι ''Ο περί Δημοτικής και Μέσης 

Εκπαίδευσης (Υποχρεωτική Φοίτηση και Παροχή Δωρεάν Παιδείας) Νόμος του 

1993''. Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε άλλο Μέλος της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Παιδείας να διαβάσει την Έκθεση. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΔΗΜΟΤΙΚΗΣ ΚΑΙ ΜΕΣΗΣ ΕΚΠΑΙ

ΔΕΥΣΗΣ (ΥΠΟΧΡΕΩΤΙΚΗ ΦΟΙΤΗΣΗ ΚΑΙ ΠΑΡΟΧΗ ΔΩΡΕΑΝ ΠΑΙΔΕΙΑΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Θάσος Σοφοκλέους 

Α ντώνης Καράς 

Ανδρέας Φιλίππου 

Λώρης Λυσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 6 και 27 Απριλίου και στις 11 Μαίου 
1993. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι 

του Υπουργείου Παιδείας και των Συνομοσπονδιών Συνδέσμων Γονέων Μέσης και 

Δημοτικής Εκπαίδευσης. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η νομοθετική ρύθμιση της υποχρεω

τικής φοίτησης στο δημοτικό σχολείο και στο γυμνάσιο, μέχρις ότου ο μαθητής 

συμπληρώσει το γυμνασιακό κύκλο ή το δέκατο πέμπτο έτος της ηλικίας του, και της 

παροχής δωρεάν παιδείας στα δημόσια σχολεία, τόσο στη δημοτική όσο και στη μέση 

εκπαίδευση. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας συμφωνεί με τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως έχει τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Δομή δημοτικής και μέσης εκπαίδευσης. Άρθρο 2. 

Υποχρεωτική φοίτηση. Άρθρο 3. 

Ποινικό αδίκημα. Άρθρο 4. 

Παροχή δωρεάν παιδείας. Άρθρο 5. 

Διδακτικά βιβλία. Άρθρο 6. 

Μεταφορά μαθητών. Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Δημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης 
(Υποχρεωτική Φοίτηση και Παροχή Δωρεάν Παιδείας) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 1991". Παρακαλώ τον Πρόεδρο ή οποιοδήποτε άλλο Μέλος της Κοινοβουλευ
τικής Επιτροπής Νομικών να διαβάσει την Έκθεση. 
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Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΔΙΚΑΣΤΗΡΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 3) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1991" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Μα·ίου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιο

σύνης και Δημοσίας Τάξεως. Μέρος του νομοσχεδίου αυτού, που αφορούσε την 

αύξηση του αριθμού των πρΟέδρων των Επαρχιακών Δικαστηρίων, των Ανώτερων 

Επαρχιακών Δικαστών και των Επαρχιακών Δικαστών, ψηφίστηκε σε νόμο από το 

1991 (Νόμος Αριθμός 237 του 1991). 

Με το εναπομείναν μέρος του υπό αναφορά νομοσχεδίου, όπως αρχικά κατα

τέθηκε, σκοπείται η τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας για τα δικαστήρια, ώστε 

να επεκταθεί η ποινική δικαιοδοσία του προέδρου Επαρχιακού Δικαστηρίου και 

του Ανώτερου Επαρχιακού Δικαστή και να αυξηθεί κατά χίλιες λίρες το ποσό των 

αποζημιώσεων που μπορεί να επιδικάσει οποιοδήποτε μέλος του Επαρχιακού Δικα

στηρίου σε συνοπτική δίκη. 

Κατά τη διάρκεια της μελέτης του όλου θέματος από την Επιτροπή, η κυβέρ

νηση κατέθεσε νέο κείμενο νομοσχεδίου που περιλαμβάνει μόνο την αύξηση του 

ποσού των αποζημιώσεων που μπορεί να επιδικάσει οποιοδήποτε μέλος του Επαρ

χιακού Δικαστηρίου σε συνοπτική δίκη. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώ

ξεις του αναθεωρημένου αυτού μέρους του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο 

τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνιοοη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο. 

Τα θέματα υπ' αριθμό 5, 6 και 7, που είναι ''Ο περί Εκλογής Μελών της 

Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992", "Ο περί Χωριτικών 
Αρχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992" και ''Ο περί Χωρίων (Διοίκηση και 

Βελτίωση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992", έχουν αποσυρθεί από την Εκτελε
στική Εξουσία. 

Προχωρούμε στα επόμενα δύο θέματα, που είναι ''Ο περί Γεωργικής Ασφαλί

σεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993" και "Οι περί Γεωργικής Ασφαλίσεως 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993", τα οποία έχουν κοινή Έκθεση. Παρακαλώ 
τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων να 

διαβάσει την Έκθεση. 

ΧΡ. ΜΑ ΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ ΦΥΣΙΚΩΝ 

ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΚΑΙ ΓΙΑ ΤΟΥ Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ 

ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΓΕΩΡΓΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" ΚΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΓΕΩΡΓΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΣ 

(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" ΑΝΤΙΣΤΟΙΧΑ 

Παρόντες: 

Χρίστος Μαυροκορδάτος, Πρόεδρος 

Λάκης Θεοδούλου 

Κίκης Γιάγκου 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τα υπό 

αναφορά θέματα σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Μαίου 1993. Στη 

συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Οργανισμού Γεωρ

γικής Ασφάλισης και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Πανα

γροτικός. 

Με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο σκοπείται η περαιτέρω βελτίωση του σχεδίου 

ασφάλισης των γεωργικών προ·ίόντων με τη συμπερίληψη σ' αυτό νέων φυσικών 

κινδύνων, και συγκεκριμένα της ανεμοθύελλας και του παγετού για τα φυλλοβόλα 

οπωροφόρα δέντρα και της βροχής για τα κεράσια στο στάδιο της ωρίμανσής τους, 

και με την καταβολή από την κυβέρνηση των δαπανών για την κάλυψη των ζημιών 

που προκαλούνται από τους πιο πάνω κινδύνους. 

Σκοπός των υπό αναφορά Κανονισμών είναι η εναρμόνιση των διατάξεων των 

βασικών κανονισμών με τις τελευταίες τροποποιήσεις που έχουν γίνει στο βασικό 

νόμο για τη γεωργική ασφάλιση με τον τροποποιητικό Νόμο 17(1) του 1992. 
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Οι εκπρόσωποι όλων των αγροτικών οργανώσεων που παρευρέθηκαν στην 

Επιτροπή δήλωσαν ότι υιοθετούν στην ολότητά τους τις προτεινόμενες με τα υπό 

συζήτηση σχέδια νόμου βελτιώσεις στο σχέδιο γεωργικής ασφάλισης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, υιοθετώντας 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των πιο πάνω Κανονισμών και του πιο πάνω νομο

σχεδίου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου, καθώς και την έγκριση των υπό συζήτηση Κανονισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε πρώτα με την ψήφιση του νομοσχεδίου. 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου. Άρθρο 5. 

Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου. Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Γεωργικής Ασφαλίσεως (Τροποποιη

τικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο. 

Προχωρούμε τώρα στην έγκριση των Κανονισμών. 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση όπως οι 

Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι "Οι περί Δασών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Γεωργίας και Φυσικών Πόρων να διαβάσει την Έκθεση. 
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ΧΡ. ΜΑ ΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ ΦΥΣΙΚΩΝ 

ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ ''ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΔΑΣΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Χρίστος Μαυροκορδάτος, Πρόεδρος 

Λάκης Θεοδούλου 

Κίκης Γιάγκου 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Γιαννάκης Ομήρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους 

υπό αναφορά Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 13 Μαίου 
1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι 

του Τμήματος Δασών του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Σκοπός των υπό αναφορά Κανονισμών είναι η διόρθωση των προνοιών των 

βασικών περί Δασών Κανονισμών, που αναφέρονται στην εξουσία του Διευθυντή 
του Τμήματος Δασών να εκδίδει, με την έγκριση του Υπουργού Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων, Κανονισμούς για τη ρύθμιση ζητημάτων που αφορούν την 

προστασία και τη σωστή χρήση των εθνικών πάρκων, ώστε η εξουσία αυτή να 

ασκείται με την έκδοση οδηγιών αντί με την έκδοση Κανονισμών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, υιοθετώντας 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των πιο πάνω Κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση όπως οι 

Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Β', Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί της Συμβάσεως της Χάγης περί Ειρηνικού Διακανονισμού των 
Διεθνών Διαφορών (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί της Συμβάσεως επί του Διεθνούς Εμπορίου Εξαφανιζομένων 
Ειδών Αγρίας Πανίδος και Χλωρίδος (Τροποποίηση) (Κυρωτικός) 

Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 6) του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Οι περί Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων - Θέσεις Μηχανολόγου 

Μηχανικού 1 ης Τάξης, Υγειονομικού Μηχανικού 1 ης Τάξης, Υ δρολόγου 
Ιης Τάξης, Γεωλόγου Ιης Τάξης και Χημικού Ιης Τάξης (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί Επιτρόπου Προεδρίας για Ανθρωπιστικά Θέματα (Καθήκοντα, 

Απολαβές και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία, δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου .του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πρόταση νόμου: 

7) Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
1993. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εqωτερικών. 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 
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Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 238 πο" "ποβλήθηκε από το Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας 
Λε"κωσίας κ. Αριστοφάνη Γεωργίο" στις 29 Απριλίο" 1993. 

"Ερωτάται η κυβέρνηση τι προτίθεται να πράξει για την εφαρμογή του Νόμου 

152/90 ως προς τα πιο κάτω: 

(α) Προτίθεται να οργανώσει επίσημη παγκύπρια εκδήλωση προς τιμήν των 

μαχητών της αντίστασης ενάντια στο πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 

1974; 

(β) Τι ηθικές αμοιβές προτίθεται η κυβέρνηση να δώσει στους αντιστασιακούς; 

(γ) Πώς προτίθεται η κυβέρνηση να οργανώσει τη διαφώτιση για το 

προδοτικό πραξικόπημα του 1974 στα σχολεία της Κύπρου; 

(δ) Πότε θα κατατεθούν στη Βουλή για έγκριση οι Κανονισμοί που 

προβλέπει το άρθρο 7(α) του Νόμου για υλοποίηση των προνοιών του 

Νόμου 152/90;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 239 πο" "ποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφο" κ. Γιαννάκη Ομήρο" στις 4 Μαίο" 1993. 

'Ή κοινότητα Θελέτρας εγείρει αίτημα για ένταξή της στο κυβερνητικό σχέδιο 

δανειοδότησης νέων ζευγαριών. 

Ποια η επί τούτου θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 240 πο" "ποβλήθηκε από το Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφο" κ. Γιαννάκη Ομήρο" στις 4 Μα'ίο" 1993. 

'Ή κοινότητα Θελέτρας ζητά όπως στο προγραμματιζόμενο υδατικό έργο 

Αγυιάς ληφθεί πρόνοια για άρδευση προσφερόμενης έκτασης της κοινότητας που 

γ~ιτνιάζει με την κοινότητα Γιόλου . 

Ποια η επί τούτου θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 241 πο" "ποβλήθηκε από το Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφο" κ. Γιαννάκη Ομήρο" στις 4 Μαίο" 1993. 

'Ή κοινότητα Θελέτρας εγείρει αίτημα για ένταξή της στο σχέδιο ανάπτυξης 

Ακάμα. 

Πώς αντιμετωπίζει το αίτημα αυτό το αρμόδιο Υπουργείο;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 242 πο" "ποβλήθηκε από το Βο"λε"τή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφο" κ. Γιαννάκη Ομήρο" στις 4 Μαίο" 1993. 

'Ή κοινότητα Θελέτρας ζητά την κατασκευή δρόμου που να εξασφαλίζει την 

έξοδό της προς το δρόμο Στρουμπίου-Κάθηκα. 

Ποια η επί τούτου θέση του αρμόδιου Υπουργείου;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 243 πο" υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 4 Μαίου 1993. 

'Ή κοινότητα Θελέτρας ζητά την ανόρυξη νέας γεώτρησης για την ενίσχυση 

της υδατοπρομήθειάς της . 

Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πώς αντιμετω

πίζει το λογικό αυτό αίτημα." 
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Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 244 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 4 Μαίου 1993. 

'Ή κοινότητα Θελέτρας ζητά από την κυβέρνηση την κατασκευή κοινοτικής 

αίθουσας πολλαπλής χρήσεως, που να περιλαμβάνει υγειονομικό κέντρο, κοινοτικό 

νηπιαγωγείο και γραφεία της χωριτικής αρχής. 

Πώς αντιμετωπίζει το δίκαιο αυτό αίτημα το αρμόδιο Υπουργείο;" 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 'ΕρΥων κ. Α. 

Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤΆ' 387, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 1992, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με αίτημα για διαπλάτυνση και επίστρωση με πρέμιξ του κύριου 

δρόμου Έμπας-Τάλας από την περιοχή 'Διπλαρκατζιά' μέχρι τα 'Μερσινούθκια', σας 

πληροφορώ ότι ολόκληρο το πιο πάνω τμήμα επιστρώθηκε με πρέμιξ και διαπλατύν

θηκε στα 5,50 μέτρα . " 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μα·ϊου 1993 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Κ. Πετρίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 102, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 
1992, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Παύλου Παπαγεωρ
γίου. 

"Όσον αφορά το αλιευτικό καταφύγιο Κάτω Πύργου, σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

Έχουν ήδη προκηρυχθεί προσφορές, οι οποίες λήγουν στις 14 τρέχοντος 
μηνός, για τον καθαρισμό από τα φύκια και την εκβάθυνση του υπό αναφορά αλιευ

τικού καταφυγίου. Στόχος του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων είναι να 

αποπερατωθούν οι εργασίες πριν από την έναρξη της καλοκαιρινής περιόδου . 

Για τη ριζική επίλυση του προβλήματος της συγκέντρωσης φυκιών μέσα στη 

λεκάνη του καταφυγίου γίνεται μελέτη από το Τμήμα Δημοσίων Έργων και ειδικούς 

εμπειρογνώμονες . 

Το θέμα της δημιουργίας δρόμου προς το αλιευτικό καταφύγιο εμπίπτει στην 

αρμοδιότητα του Υπουργείου Εσωτερικών, το οποίο αναμένεται να απαντήσει 

σχετικά στη Βουλή." 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Μαίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 'ΕρΥων κ. Α. 

Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 168, ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 1993, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρένου Πρέντζα. 

"Σχετικά με την υπογραφή του συμβολαίου για την κατασκευή του νέου αυτο

κινητόδρομου Λεμεσού-Πάφου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το ανακοινωθέν που δόθηκε στον τύπο με την ευκαιρία της υπογραφής 

του συμβολαίου για την κατασκευή του τμήματος Ερήμης-Αυδήμου του 

νέου αυτοκινητόδρομου Λεμεσού-Πάφου (αντίγραφο επισυνάπτεται) 

περιέχει συνοπτική περιγραφή του συμβολαίου και των 

κατασκευαστικών εργασιών και είναι αρκετά κατατοπιστικό παρέχοντας 

ικανοποιητική πληροφόρηση. 

(β) Για οποιεσδήποτε συγκεκριμένες ερωτήσεις αναφορικά με το έργο το 

Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων είναι στη διάθεση της Βουλής για 

να απαντήσει . " 
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Απάντηση ημερομηνίας 7 Μα"ίου 1993 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Αλέκου 

Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 182, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 1993, του Κοινο
βουλευτικού Εκπροσώπου του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδη

μητρίου. 

"Με την κατάρρευση της Σοβιετικής Ένωσης και του Ανατολικού Συνασπι

σμού οι διεθνείς σχέσεις έπαυσαν πλέον να χαρακτηρίζονται από την πολιτική αντι

παράθεση της ψυχροπολεμικής περιόδου. Η περίοδος των πολιτικών και στρατιω

τικών συνασπισμών που προωθούνταν από τις υπερδυνάμεις έληξε. Στη θέση της 

αντιπαράθεσης διαμορφώνονται σταδιακά θεσμοί συνεργασίας τόσο σε διμερή όσο 

και σε πολυμερή/διεθνή επίπεδα. 

Στη νέα κατάσταση πραγμάτων, όπως διαμορφώθηκε στο διεθνή χώρο, η διπο

λικότητα που χαρακτήριζε τις διεθνείς σχέσεις έπαυσε να ισχύει. Παράλληλα παρα

τηρήθηκε μια ουσιαστική αναβάθμιση του ηγετικού ρόλου των Ηνωμένων Πολι

τειών, που εκφράστηκε κυρίως στα πλαίσια του Συμβουλίου Ασφαλείας των 

Ηνωμένων ΕΟνών. 

Η συγκεκριμένη περίπτωση της αντιμετώπισης της ιρακινής εισβολής του 

Κουβέιτ με τις μεθοδεύσεις που υιοθετήθηκαν από τις Ηνωμένες Πολιτείες στην 

επίτευξη ομοφωνίας (consensus) των μελών (και ιδιαίτερα των μόνιμων μελών) του 
Συμβουλίου Ασφαλείας είναι ενδεικτική της νέας πραγματικότητας. 

Ο αναβαθμισμένος ρόλος των Ηνωμένων Πολιτειών και οι συλλογικές θέσεις 

που υιοθετούνται και προωθούνται από την ομάδα των δυτικών χωρών στα πλαίσια 

του Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών προσδίδουν μια νέα διάσταση 

στις διεθνείς σχέσεις. 

Μια άλλη διάσταση της νέας τάξης πραγμάτων, που δημιουργήθηκε ως αποτέ

λεσμα των γεωπολιτικών ανακατατάξεων στο τέλος της δεκαετίας του 1980 και στις 
αρχές της δεκαετίας του 1990 και του τερματισμού της αντιπαράθεσης των υπερδυ
νάμεων και του ψυχρού πολέμου, αφορά την αυξημένη διπλωματική δραστηριότητα 

και επιρροή ορισμένων περιφερειακών οργανισμών και τη μειωμένη δραστηριότητα 

και επιρροή άλλων. 

Το τι βασικά παρατηρείται είναι ότι εκείνοι οι οργανισμοί που διαδραμάτιζαν 

ρόλο γεφυροποιού ή/και που πληρούσαν τον πολιτικο-ιδεολογικό χώρο μεταξύ του 

Αναντολικού και Δυτικού Συνασπισμού δεν έχουν ακόμα επιτύχει να καθορίσουν τη 

νέα 'raison d'etre' που να δικαιολογεί και να υποστηρίζει τη συνέχισή τους. 

Ο κυριότερος και πλέον αντιπροσωπευτικός οργανισμός αυτού του είδους 

είναι το Κίνημα των Αδεσμεύτων. Παρά τις έντονες προσπάθειες που καταβλήθηκαν 

από επιτροπή του Κινήματος, που συστάθηκε ειδικά για το σκοπό του επανακαθορι

σμού των στόχων και διαδικασιών του Κινήματος από το 1988, ελάχιστα επιτεύ
χθηκαν. 

Είναι γενικά παραδεκτό ότι το Κίνημα των Αδεσμεύτων δεν μπορεί να εξακο

λουθήσει να διαδραματίζει τον πρωτοποριακό ρόλο που παραδοσιακά διαδραμάτιζε 

ενάντια στην αποικιοκρατία, στο ρατσισμό, στον ηγεμονισμό και υπέρ του δικαιώ

ματος της ανεξαρτησίας και του αδεσμεύτου των κρατών σ' ένα διεθνές περιβάλλον 

που έχει ήδη υιοθετήσει τις βασικότερες από τις αρχές του Κινήματος και που έχει 

προχωρήσει ακόμα παραπέρα, ιδιαίτερα στους τομείς της δημοκρατίας και των 

ανθρώπινων δικαιωμάτων. 
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Η μειωμένη δυναμικότητα του Κινήματος και η συρρίκνωση της επιρροής του 

στις διεθνείς εξελίξεις φαίνονται καθαρά στα πλαίσια των Ηνωμένων Εθνών με τις 

ψηφοφορίες σε αριθμό θεμάτων όπου το Κίνημα δεν μπορεί πλέον να παρουσιάσει 

κοινές θέσεις όπως συνέβαινε στο παρελθόν. 

Σε αντίθεση με το Κίνημα των Αδεσμεύτων, οργανισμοί των οποίων η ύπαρξη 

βασιζόταν είτε σε γεωγραφικά και οικονομικά κριτήρια είτε σε άλλα, όπως η 

θρησκεία, έχουν ενδυναμωθεί. Παραδείγματα τέτοιας ενδυνάμωσης και αυξημένης 

επιρροής είναι, μεταξύ άλλων, η Ευρωπα'ίκή Κοινότητα και ο Οργανισμός Ισλα

μικής Διάσκεψης (lslamic Conference Organization). Ιδιαίτερα για τον Οργανισμό 

Ισλαμικής Διάσκεψης μπορεί να λεχθεί ότι ο αυξημένος ρόλος του στις διεθνείς 

εξελίξεις είναι αντιστρόφως ανάλογος του μειωμένου ρόλου του Κινήματος των 

Αδεσμεύτων. 

Έτσι, ενώ στο παρελθόν οι θέσεις των Αδεσμεύτων στα διάφορα διεθνή και 

περιφερειακά θέματα υιοθετούνταν με ελάχιστες ίσως διαφοροποιήσεις από την 

Οργάνωση Ισλαμικής Διάσκεψης, τα μέλη της οποίας ήταν και μέλη του Κινήματος 

των Αδεσμεύτων, σήμερα παρατηρείται η τάση μιας πλέον δυναμικής αντιμετώπισης 

των θεμάτων με ιδιαίτερο ενδιαφέρον για τις ισλαμικές χώρες (κατάσταση στα 

Βαλκάνια, μουσουλμανικές πρώην σοβιετικές δημοκρατίες κ.λπ.) και υιοθέτησης 

θέσεων ανεξάρτητα, σε κάποιο βαθμό, από το Κίνημα των Αδεσμεύτων. 

Οι εξελίξεις αναφορικά με την Ευρωπα'ίκή Κοινότητα είναι γνωστές. Η πορεία 

που καθορίζεται με τις συμφωνίες Μαάστριχτ μπορεί να αντιμετωπίζει ορισμένα 

προβλήματα που η υπερπήδησή τους είναι απλώς θέμα χρόνου. Η διεύρυνση παράλ

ληλα της Κοινότητας μαζί με τις άλλες εξελίξεις στον πολιτικό, οικονομικό και 

κοινωνικό τομέα δεν αφήνουν καμιά αμφιβολία για την τεράστια σημασία που 

αποκτά η Κοινότητα όχι μόνο στον ευρωπα'ίκό χώρο αλλά και διεθνώς. 

Αυτές είναι διαστάσεις της νέας πραγματικότητας στις διεθνείς σχέσεις, που 

θα πρέπει να λάβουμε σοβαρά υπόψη στη διαμόρφωση της εξωτερικής μας πολι

τικής. Διότι η εξωτερική πολιτική μιας χώρας, για να είναι αποτελεσματική, πρέπει 

να έχει τη δυνατότητα να ελίσσεται και να διαμορφώνεται ανάλογα με τις πραγματι

κότητες του διεθνούς περιβάλλοντος και οπωσδήποτε ανάλογα και με τους στόχους 

που τίθενται για προαγωγή και υλοποίηση. 

Η Κύπρος ήταν ένα από τα ιδρυτικά μέλη του Κινήματος των Αδεσμεύτων. 

Κατά τα τελευταία τριάντα και πλέον χρόνια το Κίνημα διαδραμάτισε έναν εποικο

δομητικό ρόλο στο διεθνές επίπεδο και στα πλαίσιά του που η Κύπρος βρήκε την 

υποστήριξη που της ήταν τόσο απαραίτητη για τη διαφύλαξη της ανεξαρτησίας της 

και της εδαφικής της ακεραιότητας. 

Συνεχίζουμε να ανήκουμε στο Κίνημα των Αδεσμεύτων, διότι πιστεύουμε ότι 

το Κίνημα παρέχει την ιδεολογική σκέπη σε ένα μεγάλο αριθμό χωρών, που παράλ

ληλα ανήκουν και σε άλλους οργανισμούς, όπως η Οργάνωση Ισλαμικής Διάσκεψης, 

η Κοινοπολιτεία και άλλοι. 

Η συμμετοχή μας στο Κίνημα μας δίνει την ευκαιρία να είμαστε σε επαφή με 

ομάδες κρατών με τις οποίες διαφορετικά δε θα ήταν εύκολο να συνεργαζόμαστε 

(ιδιαίτερα τις ισλαμικές) και παράλληλα με τις θέσεις που υιοθετούνται στα 

διάφορα προβλήματα, μεταξύ των οποίων και το Κυπριακό, επηρεάζουμε τις αντί

στοιχες θέσεις άλλων οργανώσεων, τα μέλη των οποίων ανήκουν στο Κίνημα. 
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Οι παράμετροι των σχέσεών μας με τις γειτονικές μας χώρες στο μεσανατο

λικό χώρο καθορίζονταν βασικά στα πλαίσια των θέσεων τόσο των Ηνωμένων 

Εθνών όσο και του Κινήματος των Αδεσμεύτων, που συνήθως ήταν <ιχεδόν ταυτό

σημες, ιδιαίτερα στα θέματα της κατάστασης στη Μέση Ανατολή, στο πρόβλημα των 

Παλαιστινίων, του Λιβάνου Κ.ά. 

Η πολιτική μας στο διμερές αλλά και στο πολυμερές επίπεδο, όσον αφορά τις 

σχέσεις μας με τις γειτονικές μας χώρες αλλά και όλες τις χώρες γενικά, εδραιώ

νεται στις αρχές του σεβασμού της ανεξαρτησίας, της εδαφικής ακεραιότητας, της 

κυριαρχίας των χωρών, της ειρηνικής επίλυσης των διαφορών, της μη επέμβασης 

στις εσωτερικές υποθέσεις άλλων χωρών και του σεβασμού των ανθρώπινων δικαι

ωμάτων. Αυτές είναι οι αρχές που υιοθετούνται και από τον Καταστατικό Χάρτη 

των Ηνωμένων Εθνών αλλά και αρχές στις οποίες δίνεται ιδιαίτερη σημασία από 

την Ευρωπα'ίκή Κοινότητα και από ευρωπα'ίκούς οργανισμούς, όπως το Συμβούλιο 

της Ευρώπης, η ΔΑΣΕ και η Δυτικοευρωπα'ίκή Ένωση. 

Σήμερα, ο βασικός άξονας της εξωτερικής μας πολιτικής είναι ο ευρωπα'ίκός 

προσανατολισμός, που αποβλέπει στο άνοιγμα του δρόμου για πλήρη ένταξη της 

Κύπρου στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα. Στο πλαίσιο του ευρωπα'ίκού προσανατολι

σμού μας θα πρέπει να γίνουν, και γίνονται, ορισμένες αναπροσαρμογές στην εξωτε

ρική μας πολιτική με τις οποίες λαμβάνονται υπόψη οι αλλαγές στο διεθνές πολι

τικό σκηνικό και οι νέες πραγματικότητες που προέκυψαν. Χωρίς να χάσουμε 

επαφή με τους παραδοσιακούς μας φίλους, που διαδραμάτισαν έναν αξιόλογο ρόλο 

στη διαφύλαξη της οντότητάς μας ως ανεξάρτητου κράτους, και χωρίς να εγκαταλεί

ψουμε τις αρχές στις οποίες βασίζεται η εξωτερική μας πολιτική, θα προχωρήσουμε 

με βάση τον ευρωπα'ίκό μας προσανατολισμό στην αξιοποίηση των νέων διεθνών 

δεδομένων για την εξασφάλιση ενός ειρηνικού μέλλοντος για την Κύπρο." 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι ή Έκθεση για το πρώτο θέμα στο Κεφάλαιο Δ', που είναι 

'Ή τροποποίηση του Σχεδίου Πολεοδομικών Ζωνών και του Σχεδίου Ορίου 

Αναπτύξεως Πέγειας με την Κ.Δ.Π.24/93", έχει αναγνωσθεί. 

Επ' αυτού είναι που θέλετε να μιλήσετε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έχει διαβαστεί η Έκθεση, κύριε Πρόεδρε. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Δεν έχει διαβαστεί η Έκθεση, κύριε Πρόεδρε. Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέ

πετε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μήπως μιλούμε για άλλο θέμα; 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Αν μου επιτρέπετε, γιατί απουσίαζα στο σημείο που υπήρξε απόφαση του 

Προεδρείου της Βουλής. Είναι τέτοιο το θέμα, κύριε Πρόεδρε, που, αν δεν αναγνω

σθεί η Έκθεση, με όλο το σέβας, κανένας συνάδελφος, εκτός από αυτούς που ήταν 

παρόντες στην Επιτροπή Περιβάλλοντος, δε θα μπορεί να παρακολουθεί το θέμα. 

Εδώ υπάρχει η άποψη να θεωρηθεί η Έκθεση αναγνωσθείσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν πρότεινα να θεωρηθεί αναγνωσθείσα. Στο file που μου έχουν δώσει λέει 
ότι η Έκθεση διαβάστηκε στις 6 Μαίου 1993. 
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ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Όχι, κύριε Πρόεδρε, δεν έχει αναγνωσθεί η Έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν έχει αναγνωσθεί ... 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, η Έκθεση έχει κυκλοφορήσει αιτό καιρό και θεωρήθηκε πριν 

δυο Πέμπτες αναγνωσθείσα. Νομίζω ότι είναι καιρός να ακουστούν και οι επιμέ

ρους απόψεις των κομμάτων και των Βουλευτών. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ωραία. Ποιος θέλει να μιλήσει; 

Ναι, κύριε Σολωμή, θέλετε να αλλάξει η αιτόφαση της Βουλής; 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε. Ήμουν αιτών, λυπούμαι, στο σημείο εκείνο που 

λήφθηκε η αιτόφαση. Επαναλαμβάνω ότι δε θα μπορούν οι συνάδελφοι να παρακο

λουθούν το αντικείμενο της συζήτησης, εκτός αιτό τα Μέλη της Επιτροπής Περιβάλ

λοντος, γιατί αφορά συγκεκριμένη κανονιστική διοικητική πράξη με την οποία 

ασχολήθηκε η Επιτροπή Περιβάλλοντος. Δηλαδή, θα είναι συζήτηση μεταξύ τριών 

τεσσάρων συναδέλφων και υπάρχει, με όλο το σέβας, παρεξήγηση, αν είναι παρεξή

γηση. Συνάδελφοι όλων των πλευρών αιτό την Πάφο έχουν κάποια μορφή διαφω

νίας γενικά με το αντικείμενο που αυτή η Έκθεση πραγματεύεται. 

Ν. ΠΠΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Απόλυτη διαφωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, όχι διαλογική συζήτηση. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Και επομένως, κύριε Πρόεδρε, επειδή είναι και το δεύτερο τούτο επιχείρημα, 

παρακαλώ να αναγνωσθεί η Έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εφόσον υπάρχει αίτημα να αναγνωσθεί η Έκθεση, να αναγνωσθεί. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΓΙΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 'Ή ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΟΥ ΣΧΕΔΙΟΥ ΠΟΛΕΟ

ΔΟΜΙΚΩΝ ΖΩΝΩΝ ΚΑΙ ΤΟΥ ΣΧΕΔΙΟΥ ΟΡΙΟΥ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ ΠΕΓΕΙΑΣ 

ΜΕ ΤΗΝ Κ.Δ.Π. 24/93" 
Παρόντες: 

Χρίστος Σολωμής, Πρόεδρος 

Ττίμης Ευθυμίου 

Καίτη Κληρίδου 

Λώρης Λυσιώτης 

Διόφαντος Χρυσοστόμου 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρης Ηλιάδης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε αυτεπάγγελτα το πιο 

πάνω θέμα σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και στις 30 Μαρτίου 
1993. Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους ο Υπουργός 

Εσωτερικών, αρμόδιοι λειτουργοί των Υπουργείων Εσωτερικών και Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων, καθώς και εκπρόσωποι της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και 

Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου και του Σχεδίου Λαόνας. 

Την αυτεπάγγελτη εξέταση του θέματος από την Επιτροπή προκάλεσαν οι 

έντονες αντιδράσεις και παραστάσεις των περιβαλλοντικών οργανώσεων, πρωτο

στατούντων των "Φίλων του Ακάμα" και της Οικολογικής Κίνησης Κύπρου, οι 

οποίες με υπομνήματά τους διαδήλωσαν στην Επιτροπή τη σφοδρή διαφωνία τους 

με την απροσδόκητη και απαράδεκτή, όπως τη χαρακτήρισαν, αύξηση του συντε
λεστή δόμησης στην περιοχή του Ακάμα, την οποία ενέκρινε το απελθόν Υπουργικό 

Συμβούλιο και η οποία γνωστοποιήθηκε πρόσφατα. 

Όπως είναι γνωστό, το όλο θέμα προέκυψε στα πλαίσια της εξέτασης των 

ενστάσεων που υποβλήθηκαν, σύμφωνα με την περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 

ισχύουσα νομοθεσία. στον Υπουργό Εσωτερικών εναντίον του Σχεδίου Πολεοδο

μικών Ζωνών και του Σχεδίου Ορίου Αναπτύξεως Πέγειας, καθώς και των 

προνοιών της Δήλωσης Πολιτικής, που τέθηκαν σε ισχύ την Ιη Δεκεμβρίου 1990. Το 
απελθόν Υπουργικό Συμβούλιο, αφού ολοκλήρωσε την εξέταση των πιο πάνω ενστά

σεων, αποφάσισε να τροποποιήσει τις πρόνοιες των υπό αναφορά σχεδίων και της 

Δήλωσης Πολιτικής, γνωστοποιώντας την απόφασή του αυτή με δημοσίευσή της 

στην επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας στις 19 Φεβρουαρίου 1993, δηλαδή πέντε 
μέρες μετά την ανάδειξη του νέου Προέδρου της Δημοκρατίας. 

Στο σημείο αυτό η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, πριν παραθέσει 

τα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, κρίνει σκόπιμο να κάνει σύντομη αναφορά στο 

ιστορικό του θέματος, δηλαδή στην πορεία της μελέτης και ετοιμασίας του υπό 

εκπόνηση τοπικού σχεδίου για την ευρύτερη περιοχή του Ακάμα και παράλληλα στις 

κατά καιρούς νομοθετικές ρυθμίσεις που έγιναν αναφορικά με την ίδια περιοχή. 

Σημειώνεται ότι το ενδιαφέρον της Επιτροπής επικεντρώθηκε στις ρυθμίσεις και τις 

σχετικές τροποποιήσεις που αφορούν την ιδιαίτερα ευαίσθητη, από περιβαλλοντική 

άποψη, περιοχή της Τοξεύτρας και των τριών φαραγγιών Άβακα, Κουφών και 

Άσπρου Ποταμού. 

Ιστορικό του θέματος - Αναφορά σε σημαντικά γεγονότα 

Στην περιοχή μελέτης που εμπίπτει στο υπό εκπόνηση Τοπικό Σχέδιο Ακάμα 

εμπίπτει και τμήμα της περιοχής βελτιώσεως Π έγειας. Στο τμήμα αυτό περιλαμβά

νεται και η περιοχή της Τοξεύτρας (παραλιακό μέτωπο και ενδοχώρα) η οποία, 

όπως ήδη αναφέρθηκε, παρουσιάζει ιδιαίτερο οικολογικό και γενικά περιβαλλοντικό 

ενδιαφέρον. Τα γεγονότα που αφορούν την περιοχή αυτή είναι με χρονολογική 

σειρά τα εξής: 

1) Το 1981 καΘορίστηκαν πολεοδομικές ζώνες, σύμφωνα με τις οποίες 

ολόκληρο το παραλιακό μέτωπο, συνολικής έκτασης 1 220 περίπου 
σκαλών, εντάχθηκε στις τουριστικές ζώνες Α2 και Β3 με συντελεστές 

δόμησης 0.57: 1 και 0.40: 1 αντίστοιχα, ενώ τμήμα της ενδοχώρας, έκτασης 
1 000 περίπου σκαλών, εντάχΟηκε στη γεωργική ζώνη Ζ4 με συντελεστή 
δόμησης 0.08: 1. 

2) Το 1984 ο συντελεστής δόμησης του πιο πάνω τμήματος της ενδοχώρας 
τροποποιήΘηκε και αυξήΘηκε σε 0.20:1, αφού προηγουμένως το τμήμα 
αυτό εντάχΘηκε στη γεωργική ζώνη Ζ4Α. 



2107 

3) Το 1989 με διάταγμα του Υπουργικού Συμβουλίου η υπό αναφορά 

περιοχή ορίστηκε ως λευκή ζώνη με σκοπό την προσωρινή αναστολή 

οποιασδήποτε μορφής ανάπτυξης μέχρι την εφαρμογή των επιθυμητών 

πολεοδομικών ρυθμίσεων στα πλαίσια του ενδεδειγμένου σχεδίου 

ανάπτυξης. 

4) Την 1η Δεκεμβρίου 1990 το πιο πάνω διάταγμα ανακλήθηκε και την ίδια 
μέρα τέθηκε σε ισχύ νέο νομικό καθεστώς όσον αφορά τις πολεοδομικές 

ζώνες, σύμφωνα με το οποίο ολόκληρη η προαναφερθείσα περιοχή 

Πέγειας, που εμπίπτει στο υπό εκπόνηση Τοπικό Σχέδιο Ακάμα, 

εντάχθηκε στη λεγόμενη Ζώνη Προστασίας της Φύσης με συντελεστή 

δόμησης 0.005:1. Η ρύθμιση αυτή, η οποία έγινε στα πλαίσια της 

πλήρους εφαρμογής της πολεοδομικής νομοθεσίας με τη δημοσίευση την 

1 η Δεκεμβρίου 1990 της Δήλωσης Πολιτικής, βασίστηκε στις προτάσεις 
και επιδιώξεις του προκαταρκτικού Τοπικού Σχεδίου Ακάμα για τη 

δημιουργία εθνικού πάρκου. Το προκαταρκτικό αυτό σχέδιο ετοιμάστηκε 

από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως σε συνεργασία με δεκατρία 

κυβερνητικά τμήματα και κυρίως τμήματα του Υπουργείου Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων, τα οποία είχαν συμφωνήσει σε μεγάλο βαθμό με τις 

αρχικές πρόνοιες του Τοπικού Σχεδίου που στόχευε τόσο στην 

προστασία του περιβάλλοντος όσο και στη διασφάλιση στα χωριά της 

περιοχής της δυνατότητας για ανάπτυξη που να μη βασίζεται 

αποκλειστικά στον καλοκαιρινό τουρισμό στις παράλιες περιοχές. 

Όπως έχει ήδη αναφερθεί στο εισαγωγικό μέρος της παρούσας Έκθεσης, 

εναντίον των τελευταίων ρυθμίσεων υποβλήθηκαν ενστάσεις από επηρεαζόμενους 

στην περιοχή αυτή ιδιοκτήτες γης. Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τον περί Πολεοδο

μίας και Χωροταξίας Νόμο, την αρμοδιότητα και την ευθύνη για τη μελέτη των 

ενστάσεων αυτών έχει ο Υπουργός Εσωτερικών, ενώ την τελική απόφαση λαμβάνει 

το Υπουργικό Συμβούλιο. 

Διαδικασία μελέτης των ενστάσεων - Εισηγήσεις/προτάσεις του Υπουργείου 

Εσωτερικών 

Στα πλαίσια της μελέτης των ενστάσεων κατά της Δήλωσης Πολιτικής το 

Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ετοίμασε και υπέβαλε στον Υπουργό Εσωτερικών 

το Σεπτέμβριο του 1992 προτάσεις για την αναθεώρηση του ορίου ανάπτυξης και 
του Σχεδίου Πολεοδομικών Ζωνών ενενήντα τριών κοινοτήτων, μεταξύ των οποίων 

και η περιοχή βελτιώσεως Πέγειας. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών οι ειση

γήσεις για τροποποίηση του Σχεδίου Ζωνών Πέγειας θα αποτελούσαν ξεχωριστή 

πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο. Το τελευταίο υιοθέτησε τις προτάσεις που 

αφορούσαν τις υπόλοιπες ενενήντα δύο κοινότητες, ενώ για την περιοχή της Πέγειας 

εξουσιοδότησε υπουργική επιτροπή, στην οποία συμμετείχαν οι Υπουργοί Εσωτε

ρικών, Άμυνας, Δικαιοσύνης και Υγείας, να μελετήσει περαιτέρω τις προτεινόμενες 

ρυθμίσεις που αφορούσαν την περιοχή της Τοξεύτρας και να αποφασίσει άνευ 

επαναφοράς. Στις 22.12.1992 η εν λόγω υπουργική επιτροπή ανέθεσε στο Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως και στον έπαρχο Πάφου να ετοιμάσουν νέες προτάσεις, 

λαμβάνοντας υπόψη και τις θέσεις της Ιεράς Μητρόπολης Πάφου, η οποία υποστή

ριξε την ένταξη ολόκληρης της ενδοχώρας της περιοχής της Τοξεύτρας, έκτασης 

500 περίπου σκαλών, σε ζώνη με συντελεστή δόμησης 0.20: 1. 
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Τελικά, στις 28.1.1993 εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο το Τελικό 

Σχέδιο Ζωνών Πέγειας, το οποίο ετοιμάστηκε σε στενή συνεργασία με το Συμβούλιο 

Βελτιώσεως Πέγειας, αφού λήφθηκαν υπόψη όλες οι ενστάσεις που υποβλήθηκαν 

από μεμονωμένα άτομα και/ή οργανωμένους φορείς . Βασικά λήφθηκαν υπόψη οι 

αναπτυξιακές ανάγκες της περιοχής ως συνόλου και ταυτόχρονα η ανάγκη για 

προστασία περιοχών ευαίσθητων από άποψη φυσικού περιβάλλοντος . 

Ανάμεσα στις βασικότερες πρόνοιες των νέων ζώνων περιλαμβάνεται και η 

πρόνοια που τροποποιεί το συντελεστή δόμησης στην περιοχή της Τοξεύτρας. 

Συγκεκριμένα, στην περιοχή της Τοξεύτρας δημιουργούνται δύο θύλακες, συνολικής 

έκτασης 480 περίπου σκαλών, με συντελεστή δόμησης που αυξάνεται από 0.5% σε 
15%. Οι δύο θύλακες βρίσκονται σε απόσταση 1 500 περίπου ποδιών από την 
παραλία. 

Σύμφωνα με τις απόψεις του Υπουργείου Εσωτερικών, η ιδεώδης λύση για την 

περιοχή της Τοξεύτρας είναι η διατήρησή της ως Ζώνης Προστασίας της Φύσης με 

συντελεστή δόμησης 0.5%. Μια τέτοια όμως λύση θα πρέπει να αντισταθμιστεί με 

την καταβολή σημαντικών ποσών που θα απαιτηθούν ως αποζημιώσεις από τους 

επηρεαζόμενους ιδιοκτήτες γης. 

Ο Υπουργός Εσωτερικών, που παρευρέθηκε στην πρώτη συνεδρία της Κοινο

βουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, δήλωσε ότι η συζήτηση του θέματος 

αποτελεί απόφαση της προηγούμενης κυβέρνησης και ότι προτίθεται να εισηγηθεί 

στο Υπουργικό Συμβούλιο να επανατοποθετηθεί πάνω στο όλο θέμα. 

Αναφορικά με την ολοκλήρωση του Τοπικού Σχεδίου Ακάμα, ο κύριος 

Υπουργός ανέφερε ότι θα καταβληθεί κάθε δυνατή προσπάθεια, για να επαναλει

τουργήσει το Κοινό Συμβούλιο, το οποίο είναι το κατά νόμο αρμόδιο συμβουλευ

τικό σώμα ενώπιον του οποίου τέθηκε το προκαταρκτικό σχέδιο και στο οποίο 

εκπροσωπούνται οι επηρεαζόμενες κοινότητες, καθώς και επαγγελματικές και άλλες 

οργανώσεις . Οι εργασίες του Κοινού Συμβουλίου δεν έχουν ακόμη ολοκληρωθεί 

λόγω των αντιδράσεων και της άρνησης συμμετοχής σ' αυτό ορισμένων κοινοτήτων. 

Ωστόσο, προγραμματίζεται να ολοκληρωθεί σύντομα ο διάλογος με την κοινότητα 

Ίνιας, που είναι η μόνη κοινότητα η οποία διατηρεί ακόμα σοβαρές επιφυλάξεις. Η 

κυβέρνηση θα τοποθετηθεί τελικά επί του θέματος, όταν θα έχει ολοκληρωμένη 

εικόνα των θέσεων όλων των μερών. 

Στο μεταξύ σημειώνεται η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, που 

λήφθηκε στις 17.3.1993, δηλαδή στο διάστημα που μεσολάβησε μεταξύ των δύο συνε
δριάσεων της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, να αναθέσει σε υπουρ

γική επιτροπή, απαρτιζόμενη από τους Υπουργούς Εσωτερικών, Δικαιοσύνης και 

Δημοσίας Τάξεως, Συγκoι~νιών-και Έργων, Γεωργίας και Φυσικών Πόρων και 

Υγείας, να μελετήσει τις χαλαρώσεις που αποφάσισε η προηγούμενη κυβέρνηση στο 

συντελεστή δόμησης σε ζώνες της περιοχής της Τοξεύτρας στον Ακάμα και να 

υποβάλει σχετική εισήγηση . 

Εισηγήσεις και απόψεις του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

Το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού ζήτησε και ενημερώθηκε 

με δική του πρωτοβουλία πάνω στις αλλαγές των ζωνών της Πέγειας που προτείνο

νταν, διαβίβασε γραπτώς τις απόψεις του στο Υπουργείο Εσωτερικών στις 28 
Φεβρουαρίου 1991. Οι απόψεις του αυτές ήταν σαφώς εναντίον οποιασδήποτε 
ανάπτυξης στην περιοχή της Τοξεύτρας και προειδοποιούσαν ότι, αν οι αλλαγές που 

προτείνονταν υιοθετούνταν, δικαιολογημένα θα προκαλούσαν την αντίδραση τόσο 

διεθνών οργανισμών όσο και ντόπιων περιβαλλοντικών οργανώσεων. 



2109 

• Η δημιουργία των δύο θυλάκων με συντελεστή δόμησης 15% θεωρείται από το 
Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων ασυμβίβαστη με την προστασία του 

φυσικού περιβάλλοντος και από οικολογικής άποψης καταστροφική για τις 

χελώνες. Επιπρόσθετα, δημιουργεί σοβαρή απειλή για τα φαράγγια της περιοχής και 

εκμηδενίζει τις προοπτικές για δημιουργία εθνικού πάρκου σε λειτουργικά ενιαίο 

χώρο. 

Οι χαλαρώσεις στην περιοχή της Τοξεύτρας θα δημιουργήσουν προηγούμενο, 

το οποίο δυνατό να επικαλεστούν και άλλοι ενδιαφερόμενοι, ενώ από την άλλη η 

κυβέρνηση δε θα μπορεί να αρνηθεί παρόμοια ρύθμιση και σε άλλες περιπτώσεις, 

αφού τα κριτήρια στα οποία βασίστηκε η επίμαχη ρύθμιση δεν ήταν αντικειμενικά. 

Ειδικότερα, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

πιστεύουν ότι η αύξηση του συντελεστή δόμησης στους δύο θύλακες παρέχει τη 

δυνατότητα για τη δημιουργία τουριστικής πολίχνης στην περιοχή της Τοξεύτρας με 

πληθυσμό που υπολογίζεται να είναι γύρω στις 3 000 άτομα και με αναγκαία την 
εκτέλεση έργων υποδομής, όπως είναι Π.χ. οι δρόμοι, ο οδικός φωτισμός και γενικά 

η δημιουργία υπηρεσιών. Όμως διαβλέπει κανείς τον κίνδυνο το γεγονός αυτό να 

προκαλέσει επιπρόσθετη οχληρία στη διεθνούς σημασίας παραλία της Τοξεύτρας, 

όπου γεννούν τόσες πράσινες χελώνες όσες γεννούν και στις παραλίες της Λάρας, 

με αποτέλεσμα να σταματήσουν οι χελώνες να γεννούν στην παραλία αυτή ή, και αν 

γεννούν μερικές, τα μικρά χελωνάκια να κατευθύνονται προς την ενδοχώρα αντί 

προς τη θάλασσα, καθώς θα προσελκύονται από το φως. 

Συναφώς το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων επισήμανε στην 

Επιτροπή ότι οι νέες ζώνες που εγκρίθηκαν πρόσφατα δημιουργούν και διάφορα 

άλλα προβλήματα για τις περιοχές προστασίας της φύσης, αφού κοντά σ' αυτές 

δημιουργούνται διάφορες ζώνες με ψηλό συντελεστή δόμησης. 

Τέλος, επισημάνθηκε το γεγονός ότι οι τελευταίες ρυθμίσεις, και ιδιαίτερα 

αυτή που αφορά την περιοχή της Τοξεύτρας, θα εκθέσουν σοβαρά την Κύπρο σε 

οργανισμούς όπως η Διεθνής Τράπεζα και η Ευρωπα'ίκή Κοινότητα, που συμμετέ

χουν στο πρόγραμμα ΜΕΤ ΑΡ, το οποίο χρηματοδοτεί και τη Μελέτη για το Διαχει

ριστικό Σχέδιο Ακάμα. Επίσης, η Ευρωπα'ίκή Κοινότητα στα πλαίσια του σχεδίου 

MEDSPA χρηματοδοτεί το Σχέδιο Προστασίας των Χελώνων. 

Υπό το φως των πιο πάνω απόψεων και μέχρι να μελετηθεί το όλο θέμα από 

την ειδική υπουργική επιτροπή, που συστάθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο, το 

Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων υποστηρίζει ότι πρέπει: 

1) Να ανακληθούν οι αλλαγές των ζωνών στην περιοχή της Τοξεύτρας, 
νοουμένου ότι θα ζητηθεί και σχετική γνωμάτευση από το Γενικό 

Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

2) Να επανεξεταστούν οι αλλαγές των ζωνών στην περιοχή της Πέγειας που 
γειτνιάζουν με την περιοχή του υπό εκπόνηση Τοπικού Σχεδίου Ακάμα, 

αφού ληφθούν υπόψη οι απόψεις των αρμόδιων τμημάτων και 

υπηρεσιών. 

3) Να μελετηθεί εμπεριστατωμένα και σφαιρικά το θέμα της δημιουργίας 
πάρκου, αφού περατωθεί η μελέτη που χρηματοδοτείται από τη Διεθνή 

Τράπεζα και την Ευρωπα'ίκή Κοινότητα, και να αξιολογηθούν οι 

εισηγήσεις τους. 
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Απόψεις περιβαλλοντικών οργανώσεων 

Οι περιβαλλοντικές οργανώσεις, τόσο αυτές που παρευρέθηκαν στις συνεδρίες 

της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος όσο και εκείνες οι οποίες διαβί

βασαν τις απόψεις τους σ' αυτή με υπομνήματα, εξέφρασαν τη βαθιά απογοήτευση 

και την έντονη διαφωνία τους με τις ρυθμίσεις στις οποίες προέβη η απελθούσα 

κυβέρνηση. Επίσης, τόνισαν τη σοβαρή ανησυχία τους για τις δυσμενείς επιπτώσεις 

που οι πρόσφατες αλλαγές δυνατό να έχουν στο περιβάλλον του Ακάμα και ιδιαί

τερα στην περιοχή της Τοξεύτρας και στις χελώνες. 

Επειδή οι απόψεις των περιβαλλοντικών οργανώσεων, όπως εκτέθηκαν στην 

Επιτροπή προφορικά ή γραπτά, υπερκαλύπτονται από τις αντίστοιχες απόψεις του 

Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, η Επιτροπή παραπέμπει στο σχετικό 

μέρος της παρούσας Έκθεσης. 

Συμπεράσματα και διαπιστώσεις 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, με βάση την ενημέρωσή της από 

τους κυβερνητικούς και άλλους αρμοδίους και τη μελέτη σωρείας υπομνημάτων που 

κατατέθηκαν ενώπιόν της, πιστεύει ότι, επειδή ο Ακάμας είναι πράγματι η μοναδική 

περιοχή στην ελεύθερη Κύπρο που παραμένει ανέπαφη από την απρογραμμάτιστη 

και καταστρεπτική ανάπτυξη και επειδή αναμφίβολα συγκεντρώνει τεράστια οικολο

γική αξία λόγω της σπάνιας χλωρίδας και πανίδας της αλλά και λόγω της αγριάδας 

της φύσης της, είναι επιτακτική ανάγκη να προστατευθεί και να αξιοποιηθεί ορθολο

γικά με απόλυτο σεβασμό προς το περιβάλλον και τις ιδιαιτερότητες της περιοχής. 

Υπό το φως των πιο πάνω διαπιστώσεων η Επιτροπή κρίνει ότι η απόφαση 

της προηγούμενης κυβέρνησης να τροποποιηθούν οι ζώνες στην περιοχή της Πέγειας 

και ειδικότερα στην περιοχή της Τοξεύτρας αποτελεί ρύθμιση που εγκυμονεί σοβα

ρούς κινδύνους για το περιβάλλον. 

Επιπρόσθετα, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος υπογραμμίζει το 

γεγονός ότι, κατά τη λήψη της εν λόγω απόφασης, η απελθούσα κυβέρνηση δεν έλαβε 

υπόψη τις προειδοποιήσεις και απόψεις του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων, το οποίο είναι το πλέον αρμόδιο Υπουργείο σε θέματα περιβάλλοντος. 

Περαιτέρω υπογραμμίζεται η παράλειψη του απελθόντος Υπουργικού Συμβουλίου 

να συμπεριλάβει και τη συμμετοχή του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 

στην υπουργική επιτροπή που ορίστηκε για τη μελέτη των ρυθμίσεων που προτείνο

νταν. 

Η Επιτροπή, επισημαίνοντας το γεγονός ότι στη Δήλωση Πολιτικής, που 

τέθηκε σε ισχύ την 1 η Δεκεμβρίου 1990, λήφθηκαν υπόψη οι επιδιώξεις και οι 
σκοποί του υπό εκπόνηση τότε Τοπικού Σχεδίου Ακάμα, που δεν έχει ακόμα ολοκλη

ρωθεί, καθώς και ότι, σύμφωνα με το άρθρο 34Α του περί Πολεοδομίας και Χωρο

ταξίας Νόμου, "όταν τεθεί σε ισχύ τοπικό σχέδιο, αυτό υπερισχύει της Δήλωσης 

Πολιτικής", φρονεί ως θέμα αρχής ότι δεν πρέπει να τεθούν σε εφαρμογή οποιεσδή

ποτε ρυθμίσεις που δυνατό να δημιουργήσουν αρνητικά τετελεσμένα αναφορικά με 

το εν λόγω σχέδιο. 

Ενόψει όλων των πιο πάνω διαπιστώσεων, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περι

βάλλοντος συμμερίζεται τις ανησυχίες των περιβαλλοντικών οργανώσεων και 

υιοθετεί πλήρως τις θέσεις του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. Γι' αυτό, 

καλεί την κυβέρνηση να ανακαλέσει την απόφασή της με την οποία τροποποιούνται 
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οι ζώνες στην περιοχή της Πέγειας, επαναφέροντας έτσι σε ισχύ το αμέσως προηγού

μενο νομικό καθεστώς που ίσχυε στην περιοχή αυτή. Η Επιτροπή αναμένει ότι, 

μέχρι να ολοκληρωθεί η μελέτη της Διεθνούς Τράπεζας, να αξιολογηθούν οι εισηγή

σεις των ειδικών και το Σχέδιο Ακάμα να πάρει την τελική του μορφή, η κυβέρνηση 

δε θα ενεργήσει με τρόπο που να προκαταλαμβάνει ή να εμποδίζει τη λήψη ορθολο

γικών αποφάσεων. 

Της προσοχής της Επιτροπής δε διαφεύγει το γεγονός ότι, για να προστατευτεί 

αποτελεσματικά η περιοχή του Ακάμα, θα θιγούν κατ' ανάγκην συμφέροντα ιδιο

κτητών γης στην επηρεαζόμενη περιοχή. Γι' αυτό και η Επιτροπή ομόφωνα πιστεύει 

ότι σε όσες περιπτώσεις θίγονται ιδιωτικά συμφέροντα πρέπει να καταβληθούν οι 

κατάλληλες αποζημιώσεις στους επηρεαζομένους βάσει μελετών και εισηγήσεων 

ειδικών στα θέματα αυτά. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κ. Κατσελλή. Αν ζητήσει ο κ. Παπαδόπουλος πρώτα ... 

Ν. ΠΠΊΌΚΟΠΠΗΣ: 

Επειδή, κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, ο Πρόεδρος της Επιτροπής Περι

βάλλοντος έχει διαβάσει την Έκθεση και η κ. Κατσελλή είναι στην Επιτροπή Περι

βάλλοντος, που υιοθέτησε την Έκθεση, και εμείς διαφωνούμε, παρακαλώ θερμά, αν 

εί ναι δυνατό .... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σύμφωνα με τον Κανονισμό ... 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, παρακαλώ! 

Σύμφωνα με τον Κανονισμό, προηγούνται Βουλευτές που έχουν ζητήσει το 

λόγο εκ των προτέρων, εκτός των εκπροσώπων των κομμάτων. Αν η κ. Κατσελλή 

θέλει να παραχωρήσει τη θέση της, είναι άλλο θέμα. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Όχι. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Μα είχα ζητήσει πρώτος το λόγο προηγουμένως! 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ναι, ο κ. Ομήρου. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, όπως φαίνεται από τα πρακτικά της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Περιβάλλοντος, δεν έχουν κληθεί, για να εκφράσουν τις απόψεις τους 

κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων της Επιτροπής, εκπρόσωποι ... 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Είναι ουσία, κύριε Πρόεδρε. 
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Γ.OMHPOY~ 
Σαςπαρακ~ώ,σαςπαρακαλώ! 

... εκπρόσωποι των κοινοτήτων που επηρεάζονται, εκπρόσωποι των επηρεαζό
μενων κοινοτήτων της περιοχής του Ακάμα. Όπως είναι γνωστό, αυτές οι κοινό

τητες συμμετέχουν και στο Κοινό Συμβούλιο, το οποίο έχει εγκαθιδρυθεί δυνάμει 

του νόμου. Συνεπώς, η εισήγησή μου προς την Επιτροπή Περιβάλλοντος θα ήταν, 

για να υπάρχει μια πιο ολοκληρωμένη και σφαιρική εικόνα για το σύνολο των 

Μελών της Βουλής, να κληθούν και οι εκπρόσωποι των κοινοτήτων, προτού μπούμε 

στη συζήτηση αυτού του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επί του διαδικαστικού θέλετε να μιλήσετε; 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

Μιλούμε αυτή τη στιγμή για κανονιστική διοικητική πράξη' δε μιλούμε για 

διαφορές μεταξύ κοινοτήτων. Και πολύ σωστά ο Πρόεδρος της Επιτροπής δεν έχει 

καλέσει κανένα από τα ενδιαφερόμενα μέρη. Κλήθηκαν προηγουμένως, όταν συζη

τούνταν άλλα θέματα του Ακάμα. Παρακαλώ να μου δοθεί ο λόγος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να τελειώσουμε το διαδικαστικό. 

Ορίστε. 

Λ. ΘΕΟΔΟΥ ΛΟΥ: 

Επί του διαδικαστικού, κύριε Πρόεδρε. 

Η Έκθεση αναφέρει ότι κλήθηκαν οι περιβαλλοντικές οργανώσεις και κυβερνη

τικά τμήματα. Η Έκθεση αναφέρει ότι έγινε αναθεώρηση των ζωνών ανάπτυξης της 

Πέγειας και εδώ δεν εντοπίζεται το θέμα στην Τοξεύτρα' προχωρεί και επεκτείνεται 

στις ζώνες ανάπτυξης της Πέγειας. Κατά συνέπεια, πιστεύω ότι έχει δίκαιο ο συνά

δελφος, ο κ. Ομήρου, ότι ήταν παράλειψη να μην κληθεί τουλάχιστον η κοινότητα 

της Π έγειας, το Συμβούλιο Βελτιώσεως Πέγειας, το οποίο μαζί με τον έπαρχο 

αναθεώρησε ή τροποποίησε τις ζώνες και τις έστειλε στο Υπουργικό Συμβούλιο το 

οποίο τις ενέκρινε. Πιστεύω ότι έχει δίκαιο . Έπρεπε να κληθεί λοιπόν και το 

Συμβούλιο της Πέγειας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής. Για ομιλία ή επί του διαδικαστικού; 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Επί του διαδικαστικού, αλλά προτιμώ από το βήμα, κύριε Πρόεδρε" 

Κύριε Πρόεδρε, κάπου υπάρχει κάποιο θέμα που θα πρέπει οριστικά να διευ

κρινιστεί, γι' αυτό και είχα ζητήσει να αναγνωσθεί η Έκθεση. Η Επιτροπή Περιβάλ

λοντος δεν έχει ασχοληθεί με τις πολεοδομικές ζώνες του Ακάμα ή της Πέγειας ευρύ

τερα ή με τη λευκή ζώνη, αν θα πρέπει να γίνει ή όχι στον Ακάμα. Η Επιτροπή 

Περιβάλλοντος της Βουλής ασχολήθηκε με τη συγκεκριμένη προκλητική χαλάρωση 

που έγινε στη συγκεκριμένη περίπτωση, όπου ο συντελεστής δόμησης από 0,5 αυξή
θηκε λίγες μέρες πριν από τη δεύτερη Κυριακή των προεδρικών εκλογών κατά 

τριάντα φορές, για να εξυπηρετήσει ... 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτά τα έχουμε υπόψη μας. Διαδικαστικά. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εδώ οι δυο θύλακες, οι τετρακόσιες σκάλες, ανήκουν, 

σύμφωνα με κατάθεση των αρμοδίων, κατά 99% στη Μητρόπολη Πάφου. Δεν επηρε
άζονται άλλες κοινότητες, κύριε Πρόεδρε. Και είναι χαρά μας να ακούμε τις 
απόψεις των κοινοτήτων. Αν προσέχαμε την Έκθεση, θα βλέπαμε μέσα ότι έχει 

οριστεί υπουργική επιτροπή που θα μελετήσει το θέμα και τότε θα αποφασίσουμε, 

εννοώ η κυβέρνηση και το Σώμα. Δεν έχει αποφασίσει η Επιτροπή Περιβάλλοντος 

ευρύτερα για τα προβλήματα της Πέγειας ή του Ακάμα αλλά για τη συγκεκριμένη 

χαλάρωση με την οποία σε ένα τεμάχιο γης ενιαίο που ανήκει κατά κανόνα στη 

Μητρόπολη Πάφου, και ενώ αγνοήθηκαν όλα τα άλλα, δημιουργούνται δυο θύλακες 

και από 0,5 ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μπαίνουμε στην ουσία. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Αυτό είναι το πρόβλημα· δεν είναι θέμα ευρύτερο δηλαδή Πέγειας ή Ακάμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πιττοκοπίτης και μετά ο κ. Αγαπίου. Επί του διαδικαστικού, παρακαλώ. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, χωρίς να θέλω να υποτιμήσω κανένα συνά

δελφο, όσα αναφέρθηκαν από το συνάδελφο τον Ομήρου και το συνάδελφο το 

Θεοδούλου λέχθηκαν κατόπιν δικής μου διαμαρτυρίας, αφού έχουν ακούσει την 

τοποθέτηση την οποία θα έκαμνα μιλώντας επί του θέματος. 

Επειδή, κύριε Πρόεδρε, ναι μεν η Έκθεση έχει άλλη επικεφαλίδα, αλλά το 

περιεχόμενο του καταστήματος είναι άλλο, πιστεύω ότι μπαίνουμε όλοι στην ουσία 

και πιστεύω ότι πρέπει να το συζητήσουμε, γιατί και στην Έκθεση αναφέρεται πώς 

από το 1989 επιβλήθηκαν ή πώς διαφοροποιήθηκαν οι πολεοδομικές ζώνες ... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δηλαδή, είστε υπέρ της συνέχισης της συζήτησης. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Σίγουρα να συζητηθεί, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Ο κ. Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχουν όλοι παραγνωρίσει τις απόψεις των συναδέλφων 

Ομήρου και Θεοδούλου επί του διαδικαστικού θέματος. Ενώπιόν μας υπάρχει μια 
Έκθεση της Επιτροπής Περιβάλλοντος στην εισαγωγή της οποίας αναφέρεται ρητά, 

ανεξάρτητα αν πρόκειται για οποιαδήποτε διοικητική πράξη ή αν αφορά οποιαδή

ποτε νομοθετική εξουσία της κυβέρνησης, ότι, για να συζητηθεί αυτό το θέμα, 

κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους ο Υπουργός Εσωτερικών, αρμόδιοι 

λειτουργοί των Υπουργείων Εσωτερικών και Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, καθώς 

και εκπρόσωποι της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων 

Κύπρου και του Σχεδίου Λαόνας. 
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Εδώ το διαδικαστικό θέμα που έχει εγερθεί από το συνάδελφο Ομήρου και έχει 

υποστηριχθεί από το συνάδελφο Θεοδούλου είναι πως αυτή η Έκθεση θα ήταν 

πλήρως κατατοπιστική, αν και εφόσον καλούνταν και οι άμεσα ενδιαφερόμενοι 

κάτοικοι της περιοχής που επηρεάζεται από αυτή την Έκθεση. Συνεπώς, αυτό είναι 

το θέμα το οποίο εγείρεται και όχι η ουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Δε θα δώσω το λόγο, γιατί ήδη έχω παραβεί τον Κανονισμό. Σ' αυτές τις περι

πτώσεις μιλά ένας υπέρ, ένας εναντίον και αποφασίζεται. 

Πόσοι είναι υπέρ του να συνεχιστεί σήμερα η συζήτηση; 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΎ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Όχι, όχι, δε θα επιτρέψω άλλη... Είμαστε στο στάδιο της ψηφοφορίας. Να 

μετρηθούν πόσοι ψηφίζουν υπέρ ... 
Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ; 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Όχι. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΎ: 

Επειδή από την πλευρά μας δεν έχει γίνει οποιαδήποτε τοποθέτηση και επειδή 

άλλες πλευρές έχουν τοποθετηθεί επί του διαδικαστικού θέματος ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Παρακαλώ, επί διαδικαστικών θεμάτων δε μιλούν όλες οι πλευρές. Κακώς 

μίλησαν πέραν των δύο. Επομένως, αυτό που ζητώ από τη Βουλή είναι να αποφα

σίσει κατά πόσο θέλει αυτή τη στιγμή να συνεχιστεί η συζήτηση ή να διακοπεί, για να 

κληθούν και οι εκπρόσωποι της κοινότητας Πέγειας να συζητήσουν το θέμα. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της συνέχισης της συζήτησης; 

ΒΟΎΛΕΎΤΕΣ: 

Είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Όχι, δεν είναι ομόφωνο, παρακαλώ! Έφόσον υπάρχει άλλη εισήγηση! Προς 

Θεού! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι είναι υπέρ της διακοπής της συζήτησης, μέχρις ότου κληθεί και η 

Κοινοτική Επιτροπή Πέγειας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συνεχίζεται η συζήτηση. Το λόγο έχει η κ. Κατσελλή. 
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Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να παρατηρήσω ότι η Έκθεση είναι ομόφωνη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Άλλο η Έκθεση, άλλο τα διαδικαστικά. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Απλώς το λέω. Και θέλω να δηλώσω και από αυτό το βήμα, πριν ξεκινήσω, 

ότι αυτή τη στιγμή μιλώ περισσότερο ως απλός Βουλευτής που αγαπά τον τόπο του 

και όχι ως Βουλευτής που ανήκει οπουδήποτε. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, το θέμα της τροποποίησης του Σχεδίου 

Πολεοδομικών Ζωνών και του Σχεδίου Ορίου Αναπτύξεως Πέγειας με την Κ.Δ.Π. 

24/93, που η Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε αυτεπάγγελτα, θέτει επί τάπητος το 
πολυβασανισμένο θέμα του Ακάμα, που μέχρι σήμερα όλες οι εκάστοτε κυβερνήσεις 

όχι μόνο δε στήριξαν σθεναρά, παρά τις διακηρύξεις τους, αλλά όλες ανεξαίρετα 

υπέκυψαν σε πιέσεις λόγω δήθεν συμφερόντων των επηρεαζόμενων ψηφοφόρων, 

ενώ με ό,ΤΙ έγινε μέχρι τώρα ακριβώς τα συμφέροντα των πολιτών αυτών είναι που 

πρώτιστα πλήττονται, αν πρέπει να μιλήσουμε μόνο με τη γλώσσα των εισοδημάτων, 

ερήμην της εγκληματικής καταστροφής του περιβάλλοντος. 

Κορύφωση των εγκληματικών ενεργειών σε βάρος της διάσωσης του Ακάμα 

ήταν οι χαλαρώσεις και διαφοροποιήσεις που έγιναν στην περιοχή της Πέγειας 

παραμονή των τελευταίων προεδρικών εκλογών και μετά, στη νεκρή περίοδο της 

μεταπολίτευσης, από την απελθούσα κυβέρνηση. Είναι γενικά παραδεχτό πως ό,ΤΙ 

είναι καταστροφικό για το περιβάλλον είναι και ασύμφορο οικονομικά. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, ο άνθρωπος δεν είναι αλτρουιστής και δεν 

αγαπά ούτε τη φύση ούτε τα ζώα. Αν νοιάζεται αυτή τη στιγμή για τη φύση και για 

τα ζώα, για τα όποια ζώα, είναι γιατί θίγεται το συμφέρον του, ο ίδιος και η ποιό

τητα της ζωής του. Εδώ θέλω να αναφέρω, για όσους δεν το γνωρίζουν, ένα βιβλίο 

που λέγεται "Βουβή Άνοιξη", το οποίο έγραψε κάποια Αμερικάνα γυναίκα, η Ραχήλ 

Κάρσον, το 1962, πριν από 31 χρόνια, και το οποίο αφιερώνει στον Άλμπερτ Σβάι
τσερ, που είπε ότι ο άνθρωπος έχασε την ικανότητα να προβλέπει και να προλαμ

βάνει, για τούτο και θα καταλήξει να καταστρέψει τη γη. Όταν πρωτοεκδόθηκε αυτό 

το βιβλίο, η γυναίκα κόντεψε να λιντσαριστεί στην Αμερική. Τώρα όμως είναι ευαγ

γέλιο. Αυτό το βιβλίο άλλαξε την πολιτική, την περιβαλλοντική πολιτική όλων των 

κρατών της γης και έθεσε μέσα στις διεθνείς γλώσσες τη λέξη "οικολογία" από το 

"οίκος". Ενδιαφερόμαστε για το περιβάλλον, γιατί κινδυνεύει ο οίκος μας. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας της κ. Ρ. Κατσελλή, ο Προεδρεύων της Βουλής 

κ. Β. Λυσσαρίδης αντικαταστάθηκε στην έδρα από τον κ. Α. Αντωνίου.) 

Ν. ΠΙΤΓΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούεται.) 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θέλω διακοπές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

Παρακαλώ, συνάδελφε. 
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Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Πέρασε ο καιρός που πρόοδος ήταν μόνο ό,τι πιο μεγάλο και τρανό μπορούσε 

να κάνει ο άνθρωπος και οι μηχανές του. Έχουμε φτάσει στο σημείο που αυτή η 

πρόοδος δεν είναι πρόοδος πια αλλά οπισθοδρόμηση. Πόλεις μεγαθήρια, εργο

στάσια μεγαθήρια, γραφεία μεγαθήρια, ξενοδοχεία μεγαθήρια, δρόμοι μεγαθήρια και 

ούτω καθεξής, όλα αυτά είναι πια χρεοκοπημένα στις αναπτυγμένες χώρες. Αν δεν 
το αντιληφθούμε γρήγορα αυτό και αν δεν παραδειγματιστούμε, τότε θα είμαστε 
ζημιωμένοι σίγουρα οικονομικά. Και δεν εξαφανίζεται μόνο η ποιότητα της ζωής 
μας, αλλά το χειρότερο είναι πως εδώ στην Κύπρο αφανιζόμαστε στην κυριολεξία, 

γιατί είμαστε μικρός τόπος και δεν έχουμε μεγάλα περιθώρια για διορθωτικά έργα. 
Ήδη τώρα γυρεύουμε το χωριό της Αγίας Νάπας και δεν το βρίσκουμε πουθενά. Με 

τον ίδιο τρόπο θα αφανιστεί και το ωραίο χωριό Πέγεια, αν δεν προσέξουμε και αν 

δεν περιορίσουμε την καταστροφή της. 

Η Πέγεια είναι ένα από τα χωριά του Ακάμα και να μη μου πουν οι συνά

δελφοι εκ Πάφου πως Ακάμας είναι μόνο η εκεί κρατική γη. Υπάρχει απόφαση ο 
Ακάμας να γίνει εθνικό πάρκο, έχουν γίνει μελέτες και ' μίλησαν ειδικοί. Στα 

προγράμματά τους όλα τα κόμματα αυτό διακήρυσσαν γραπτώς και αυτό έλεγαν 

στις προεκλογικές τους υποσχέσεις. Τι έγινε όμως μέχρι σήμερα στην πράξη; Η 
μελέτη για τον Ακάμα, για τις προστατευτικές ζώνες γύρω του, για την ανάπτυξη 

οικολογικά των χωριών του ήταν καλή όπως τέθηκε αρχικά. Όμως, "συμφέρον" ο 

ένας πολίτης, "συμφέρον" ο άλλος, "συμφέρον" η μια κοινότητα, "συμφέρον" η άλλη 

κοινότητα, "συμφέρον" η Εκκλησία στη δεδομένη περίπτωση, το σχέδιο τούτη τη 

στιγμή, όπως διαφοροποιήθηκε με τις χαλαρώσεις, είναι αφανισμένο. Και όλα αυτά 

τα "συμφέροντα", κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, σε εισαγωγικά, όχι γιατί θέλω 

να ειρωνευτώ, αλλά γιατί ουσιαστικά είναι συμφέροντα με παρωπίδες, στενόμυαλα, 

όχι μόνο μακροπρόθεσμα αλλά και μέσα σε λίγα χρόνια θα καταστρέψουν τις κοινό

τητες του Ακάμα και τον ίδιο τον Ακάμα. 

Ό,ΤΙ έγινε στην περιοχή της Πέγειας παραμονή των προεδρικών εκλογών ή την 

περίοδο της μεταπολίτευσης -και τούτο να μην ισχυριστεί κανένας πως έγινε 

τυχαία- είναι ενδεικτικό της όλης νοοτροπίας. Περιγράφεται πολύ καλά στην 

Έκθεση και πολύ καλά διαβάστηκε. Εκ των υστέρων ομολογώ ότι είχα λάθος που 

είχα ένσταση να διαβαστεί. 

Το πιο προκλητικό και σκανδαλώδες, εγκληματικό μπορώ να πω -και αυτές 

είναι οι πιο ήπιες εκφράσεις που βρίσκω- είναι η δημιουργία δυο θυλάκων με συντε

λεστή δόμησης αυξημένο κατά 30% σε κτήματα στην είσοδο του φαραγγιού του 
Άβακα. Εδώ υποτίθεται πως η περιοχή είναι άκρως προστατευόμενη και χρηματο

δοτείται η προστασία της από διεθνείς οργανισμούς. Με τις χαλαρώσεις αυτές 

μπορεί νόμιμα πια με συνένοχη την κυβέρνηση να γίνει τουριστική ανάπτυξη που να 

απασχολεί, όπως λέει η Έκθεση, τρεις χιλιάδες άτομα. Πού είναι το φυσικό περι

βάλλον, οι χελώνες που γεννούν στην αμμουδιά εδώ της Τοξεύτρας, η λοιπή 

βλάστηση και τα άλλα άγρια ζώα; Και έχουμε την αφέλεια να πιστεύουμε πως ο 

ξένος θα μπαίνει στον κόπο :να πληρώνει, για να έρχεται από τις τσιμεντουπόλεις 
της Ευρώπης σε τουριστικές τσιμεντουπόλεις στην Κύπρο στο εγγύς μέλλον! 

Όμως δεν είναι μόνο αυτά που έγιναν στο χωριό Πέγεια. Αυτά είναι μόνο η 

κορυφή του παγόβουνου. Ας μου επιτραπεί να παραθέσω περιληπτικά τα κυριό

τερα: 

1) Η οικιστική περιοχή (Η7 στο χάρτη) πίσω από τον Άγιο Γεώργιο της 
Πέγειας, όπου έχουν γίνει έργα αναδασμού, μετατρέπεται αυθαίρετα σε 

τουριστική περιοχή, πράγμα απαράδεχτο. 
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2) Στην τουριστική ζώνη, όπου είναι οι θαλασσινές σπηλιές (Τ2Β στο 

χάρτη), ο συντελεστής δόμησης αυξήθηκε από 30% σε 40%. Γιατί τόσο 
λίγο, κύριοι; Να αυξηθεί, για να μπορέσει ο κόσμος να τσιμεντώσει και 

ολόκληρες τις θαλασσινές σπηλιές! Τι τις θέλουμε τις θαλασσινές 

σπηλιές; Υπάρχουν σε άλλα μέρη της γης θαλασσινές σπηλιές και εμάς 
δε μας συγκινούν, φαίνεται! 

3) Η αγροτική ζώνη (Γ3 στο χάρτη) είχε συντελεστή 10% κατά μήκος του 
κύριου δρόμου και τώρα έγινε 15%. Χάριν της γεωργίας μήπως; Για να 

χτιστούν σπίτια και να φυτευτούν πάνω τους φυτά και δέντρα; 

4) Η απομωνοτική προστατευτική λωρίδα γύρω από το φαράγγι του Άβακα 
και το δάσος του Μελέτη εξαφανίστηκε. Αυτό σημαίνει πως θα υπάρξουν 

τεράστιες επιπτώσεις στο φυσικό περιβάλλον και παραμένει το γιατί 

εξαφανίστηκε. 

5) Οι οικιστικές ζώνες του χωριού Πέγεια (με ένδειξη στο χάρτη Η2) 

μεγάλωσαν και πολλαπλασιάστηκαν σε σχέση με τις ανάγκες του χωριού. 

Γιατί; 

Και όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, για το καλό της Πέγειας; 

Μήπως έτσι θα γίνουν οι Πεγειώτες μεγαλοξενοδόχοι και μεγαλοεπιχειρηματίες; 

Ένας δυο επιτήδειοι ίσως, δεν είμαι όμως ακόμα ούτε γι' αυτό απόλυτα σίγουρη. 

Ίσως μερικοί επιτήδειοι να κερδίσουν μερικές δεκάδες χιλιάδες λίρες, αλλά οι 

κάτοικοι της Πέγειας θα αφανιστούν. Απλώς θα κατακλυστεί η περιοχή από μεγάλες 

εταιρείες, μεγάλα συγκροτήματα κτλ., που μακροπρόθεσμα θα γίνουν προβλημα

τικές, γιατί οι μελέτες ήδη λένε πόσο αριθμό τουριστών μπορεί ορθολογικά να 

δέχεται κάθε χρόνο η Κύπρος χωρίς κίνδυνο. Οι Πεγειώτές θα γυρεύουν το χωριό 
τους και δε θα το βρίσκουν, αλλοτριωμένοι κατώτεροι υπάλληλοι σε ξενοδοχεία 
μαμούθ, αμελητέες ποσότητες μέσα στην πλημμύρα των ξένων εξειδικευμένων και 

άξιων υπαλλήλων. 

Φυσικά δεν ισχυρίζομαι πως τα συμφέροντα μερικών πολιτών δε θίγονται. 

Όπου αποδειγμένα ζημιώνονται πολίτες, ναι, να αποζημιωθούν. Όταν για την κατα

σκευή ενός απλού δρόμου, που έχει λίγα χρόνια ζωής, ο Κύπριος φορολογούμενος, 

γενικά όλοι εμείς πληρώνουμε εκατομμύρια, γιατί να μην εγκριθούν μερικά εκατομ

μύρια για αποζημιώσεις στον Ακάμα, που θα είναι ένα μνημείο της φύσης εσαεί για 

τον τόπο και μακρόχρονα πλουτοφόρο με τους ξένους που θα ελκύει; Γιατί να μην 

το κάνουμε; Και αν μερικοί προβάλλουν την οικονομική κρίση και το πού θα τα 

βρούμε, θέλω να τονίσω πως δεν είμαστε ο ομφαλός της γης. Θα τα βρούμε όπως τα 

βρήκαν σε πολλά άλλα μέρη της γης. 

Υπάρχει σήμερα παγκόσμια το σύστημα των μεταφερόμενων δικαιωμάτων 

ανάπτυξης. Ένας από τους πιο αρμόδιους, ο Δρ. Θεόδωρος Παναγιώτου, κυπριακής 

καταγωγής, οικονομολόγος περιβάλλοντος στο Πανεπιστήμιο Χάρβαρντ, έχει ήδη 

κληθεί από οργανώσεις που είναι πρόθυμες να το χρηματοδοτήσουν και έχει ήδη 

κάνει μελέτη, όπου αναφέρει με ποιο τρόπο εφαρμόστηκε αλλού και πώς μπορεί να 

εφαρμοστεί στην Κύπρο. Και δεν είναι ξένο αυτό το πράγμα, τα μεταφερόμενα 

δικαιώματα ανάπτυξης, στην Κύπρο και στη νομοθεσία μας. Κάτι ανάλογο ισχύει 

και για τις διατηρητέες οικοδομές. Ο άνθρωπος που έχει διατηρητέα οικοδομή και 

δεν μπορεί να την κάνει πολυκατοικία, με βάση Κανονισμούς που ισχύουν αυτή τη 

στιγμή, δικαιούται να μεταφέρει τα δικαιώματά του αλλού. 
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Μπορεί ένα μέρος των αποζημιώσεων στους επηρεαζομένους να το πληρώ

σουν με κάποιο είδος ειδικού φόρου ή ακόμα και με μετοχές όσοι έχουν ξενοδοχεία 

σε όλες τις παραλίες της Κύπρου και εκμεταλλεύονται το περιβάλλον και την 

υποδομή που έγινε με χρήματα του Κύπριου φορολογούμενου για χρόνια τώρα και 

εντελώς δωρεάν. Και αυτό έχει εφαρμοστεί με επιτυχία σε πολλές άλλες χώρες και 

είναι ένα πάρα πολύ δίκαιο μέτρο. 

Είμαι βέβαιη πως δεν απαιτείται υπέρογκο ποσό για αποζημιώσεις, γιατί 

πολλοί που ισχυρίζονται πως επηρεάζονται και ζημιώνουν απλώς επιδιώκουν, 

υπερπηδώντας κανονισμούς και νόμους της Δημοκρατίας μας, να κερδίσουν από 

δικαιώματα που δεν έχουν και από την αξία που θα είχε η γη τους, μόνο αν είχαν 

εξασφαλισμένες άδειες για νερό, δρόμο, ηλεκτρισμό και αυξημένο ποσοστό κάλυψης 

και δόμησης. Να μην ξεχνούμε πως αυτά που λένε πως εμποδίζονται να αναπτυ

χθούν είναι χωράφια με χαμηλούς συντελεστές δόμησης. Πονηρά -ας το διατυπώσω 

με αυτή την ήπια έκφραση- επιδιώκουν χαλαρώσεις σε περιοχές όπου υπάρχει 

αναδασμός και που έχουν δοθεί. ήδη. Γιατί έγινε αναδασμός; Γιατί πλήρωσε ο 

Κύπριος φορολογούμενος για αναδασμό; Θέλουν να χρησιμοποιηθεί το νερό και ο 

ηλεκτρισμός του αναδασμού για άλλους από τους γεωργικούς σκοπούς κτλ., γιατί 

μόνο τότε αποκτούν υπεραξία τα χωράφια τους. Βάζουν την άμαξα μπροστά από 

το άλογο και φωνάζουν πως "αδικούνται". 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, αν είναι να φωνάξουμε σε τούτο τον τόπο 

για αδικημένους πολίτες των οποίων οι περιουσίες έχουν· κυριολεκτικά καταποντι
στεί, πρέπει να αρχίσουμε από αλλού. Από τις περιουσίες των εκτοπισμένων που 

αυτό το κράτος τα τελευταία 19 χρόνια δεν είναι σε θέση να περιφρουρήσει και που 
για 19 χρόνια αδικημένοι κρατούν με τα δόντια και αγωνίζονται για τούτο το νησί.. 

Έτσι, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, πρέπει απαραίτητα η κυβέρνηση 

Κληρίδη να ανακαλέσει όλες τις χαλαρώσεις που δόθηκαν και ζημιώνουν το σχέδιο 

Ακάμα παρά τις ενστάσεις που είχαν όλα τα αρμόδια τμήματα. Γιατί αυτές οι χαλα

ρώσεις δόθηκαν, ενώ όλα τα τμήματα της κυβέρνησης είχαν ενστάσεις και το 

τόνιζαν. Όλοι οι επα·ίοντες κυβερνητικοί υπάλληλοι διαφωνούσαν με την κατακρε

ούργηση του σχεδίου Ακάμα και συνεχίζουν να διαφωνούν. Είναι μήπως παράλογοι; 

Ή μήπως θέλουν να καταστρέψουν τον τόπο και ειδικά τους κατοίκους της 

περιοχής; Είμαστε μήπως παράλογοι, η πλειοψηφία έστω των Βουλευτών, που 

αγωνιζόμαστε για να διατηρηθεί ο Ακάμας, ενώ έχουμε εκλεγεί για να προασπίζουμε 

τα συμφέροντα των πολιτών; 

Καλούμε την κυβέρνηση ομόφωνα να εφαρμόσει το περιβαλλοντικό της 

πρόγραμμα όπως το έχει δώσει γραπτώς μαζί. με το προεκλογικό της πρόγραμμα και 

να επιβάλει σε όλους να το σεβαστούν. Να εξηγήσει στις κοινότητες το πρόγραμμα, 

να μελετήσει τρόπους αποζημίωσης, να προβεί σε έργα υποδομής, ναι. Όχι όμως να 

το ναρκοθετεί για τον πρώτο τυχόντα που μπορεί και ασκεί πιέσεις με τον έναν ή 

τον άλλο τρόπο! 

Και κάτι άλλο για την προηγούμενη κυβέρνηση. Είχε συμφωνηθεί να χρηματο

δοτήσει μερικώς το σχέδιο Λαόνας και, ενώ ιδιωτικά ιδρύματα έχουν συνεισφέρει 

σημαντικά ποσά, όπως το Ίδρυμα Λεβέντη, η προηγούμενη κυβέρνηση δεν έδωσε γι' 

αυτό όσα υποσχέθηκε. Παρακαλώ να εξεταστεί από την παρούσα κυβέρνηση 

Κληρίδη και αυτό το θέμα. 

Και για να ακριβολογούμε, θα ήθελα να διαβάσω τις διακηρύξεις της κυβέρ

νησης του Δημοκρατικού Συναγερμού για τον Ακάμα. Σελίδα 89: "Ειδικά για τον 

Ακάμα πρέπει να ληφθούν αποφάσεις με στόχο την κήρυξη της χερσονήσου του 
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Ακάμα σε εθνικό πάρκο με καθορισμό περιοχών προστασίας της φύσης διαφόρων 

διαβαθμίσεων, που να εκτείνονται μέχρι τα χωριά της περιφέρειάς του, και 

σχεδιασμό διακριτικών έργων ελαφράς υποδομής, ώστε να διευκολύνεται η προσπέ

λαση των επισκεπτών, την εφαρμογή ολοκληρωμένου προγράμματος ανάπτυξης των 

χωριών, που να περιλαμβάνει έργα υποδομής, μέτρα για ανάπτυξη της γεωργίας, 

κτηνοτροφίας και άλλων ήπιων μορφών αναπτυξιακών έργων, καθώς και μέτρα για 

ενθάρρυνση των εναλλακτικών μορφών τουρισμού με πρόνοιες για οικονομική, 

τεχνική και άλλη βοήθεια στους κατοίκους, τον άμεσο τερματισμό της χρήσης του 

Ακάμα από τα βρετανικά στρατεύματα και την απαλλαγή της περιοχής από κάθε 

επέμβαση". 

Θέλω όμως να καταγγείλω από το βήμα της Βουλής και μια άνευ προηγου

μένου πρόκληση. Αυτή τη στιγμή που μιλούμε, και ενώ εκκρεμούσε η συζήτηση του 

θέματος αυτού, το Συμβούλιο Βελτιώσεως Πέγειας έχει ρίξει τσιμέντο και έχει 

τσιμεντώσει μέρος του δρόμου λίγα μέτρα πριν από το φαράγγι του Άβακα, στο 

δρόμο προς τη Λάρα, αυθαίρετα. Ακριβώς εδώ που "τυχαία" δόθηκαν οι χαλαρώ

σεις. 

Γούστο του και καπέλο του του Συμβουλίου Βελτιώσεως; Και αν είναι έτσι, 

τότε γιατί υπάρχει κυβερνητικό πρόγραμμα για τον Ακάμα; Και γιατί η κυβέρνηση 

κάλεσε τη Διεθνή Τράπεζα να κάνει σχετική μελέτη με την ελπίδα να μας χρηματοδο

τήσει γενναιόδωρα; Σημειωτέον ότι ήλθαν οι ειδικοί πολύ πρόσφατα και δεν ξέρω 

πόσο έχουμε εκτεθεί και ως κράτος και ως λαός με αυτή την πράξη του τσιμεντώ
ματος. 

Και για τους Βουλευτές, γιατί να συζητούμε εδώ; Γιατί ιδρύσαμε Επιτροπή 

Περιβάλλοντος και σπαταλούμε ώρες και φαιά ουσία; Αν είναι έτσι, να καταργη

θούν όλα αυτά και το κάθε Συμβούλιο Βελτιώσεως να κάνει ό,ΤΙ θέλει. Και ερωτώ: 

Είναι αυτοκέφαλα αυτά τα Συμβούλια Βελτιώσεως; Ποιοι τα διορίζουν και σε 

ποιους λογοδοτούν; Περιμένω τουλάχιστον εγώ μια απάντηση, για να δω αν δεν 

πρέπει να εισηγηθώ την κατάργηση της Επιτροπής Περιβάλλοντος της Βουλής. Για 

να παραμείνουμε, χωρίς να εξευτελίζουμε τους εαυτούς μας, πρέπει απαραίτητα να 

σηκωθεί ο τσιμέντος που ρίχτηκε στον Ακάμα, αλλιώς αυτό θα σημαίνει πρωτίστως 

την αρχή του τέλους του. 'Ηδη οι ειδικοί το τονίζουν αυτό. 

Δε νομίζω πως είναι ώρα εδώ να αντικρούσω τα επιχειρήματα, παιδαριώδη 

πράγματι, που προβλήθηκαν για το τσιμέντωμα. Κινδυνεύουν, λέει, όσοι τον περπα

τούν να σκοτωθούν. Τα μεγάλα και σοβαρά επιχειρήματα που παρακίνησαν αυτούς 

που το έκαναν να το κάνουν είναι άλλα και για τούτο όλοι οι αρμόδιοι κυβερνητικοί 

ανησυχούν και πολύ καλά είπαν πως είναι βόμβα στα θεμέλια της διατήρησης του 

Ακάμα και του προγράμματος αναπαραγωγής χελώνων στη Λάρα, που χρηματοδο

τείται από πολύ σοβαρούς διεθνείς οργανισμούς. 

Πριν κατέβω από το βήμα, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θέλω να 

απαντήσω και στο ερώτημα που μου έθεσε κάποιος: Εσύ, μια Βουλευτής εκτοπι

σμένων από την Κερύνεια, γιατί νοιάζεσαι και φωνάζεις για τη διατήρηση του 

Ακάμα στη φυσική του κατάσταση; Γιατί δε Οέλεις και εδώ μεγάλα ξενοδοχεία, 

τσιμέντο, βρομισμένες ακρογιαλιές; 

Θέλω να τονίσω υπεύΟυνα, κύριε Πρόεδρε, πως αγωνίζομαι και φωνάζω μαζί 

με το κόμμα μου, εκτός ίσως των συναδέλφων εκ Πάφου ... 
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Ν. ΠΠΤΟΚΟΠΠΗΣ: 

Είσαι η μόνη, μόνο το άτομό σου και όχι να μιλάς μόνο για το συνάδελφο από 

τηνΠάφο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Παρακαλώ, όχι διακοπές. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Θέλω να δηλώσω υπεύθυνα και φωνάζω μαζί με το κόμμα μου, το Δημοκρα

τικό Κόμμα -και πρέπει να θυμίσω ότι είναι επί κυβερνήσεως Κυπριανού που έγινε 

η ολοκληρωμένη μελέτη και αποκρυσταλλώθηκε το τελικό σχέδιο και ότι αργότερα 

κατακρεουργήθηκε- πως έχω έννομο συμφέρον να φωνάζω να διατηρηθεί ο Ακάμας 

ως εθνικό πάρκο και τα χωριά του να αναπτυχθούν μέσα σε αυτά τα πλαίσια μόνο 

και να προκόψουν εσαεί. 

Η επαρχία μου, η επαρχία της Κερύνειας, κατά κοινή ομολογία είναι η ωραιό

τερη σε φυσικές καλλονές επαρχία. Τώρα είναι κατεχόμενη. Νοσταλγούμε τις 

φυσικές ομορφιές της, αλλά μας είναι απρόσιτη. Μας τη στερούν τα τουρκικά στρα

τεύματα κατοχής. Η ζωή μας έτσι φτωχαίνει. Και το χειρότερο: δεν μπορούμε να 

δώσουμε στα παιδιά μας αυτή την ποιότητα ζωής που θέλουμε. 

Με τον ίδιο τρόπο έννομο συμφέρον έχουν και όλοι οι εκτοπισμένοι από την 

Αμμόχωστο, την Καρπασία και τη Μόρφου, με τον ίδιο τρόπο έννομο συμφέρον 

έχουν και οι κάτοικοι της Λευκωσίας, που έχασαν την Κερύνεια, την ανάσα τους, με 

τον ίδιο τρόπο έννομο συμφέρον έχουν και οι κάτοικοι της Λάρνακας και της 

Λεμεσού, που έχουν τσιμεντωθεί ασύδοτα, και να μου επιτρέψετε τώρα να μην 

απαριθμήσω τα προβλήματά τους. Το ίδιο έννομο συμφέρον έχουν και οι κάτοικοι 

της Πάφου, αφού και εκεί το ίδιο λάθος επαναλαμβάνεται. Ήδη και αυτή η πόλη της 

Πάφου με τον τρόπο που αναπτύχθηκε απωθεί τον εσωτερικό τουρισμό και δεν είναι 

παράξενο που χιλιάδες Κύπριοι κάθε καλοκαίρι μπαίνουν στα πλοία και πηγαίνουν 

σε άλλα νησιά του Αιγαίου για διακοπές, όπου μπορεί να βρεθεί μια ακρογιαλιά 

καθαρή, ένας τόπος που να θυμίζει πώς ήταν κάποτε και το δικό τους νησί. Και, 

πιστέψετέ με, ο αριθμός τους στο μέλλον Οα μεγαλώνει μαζί με το συνάλλαγμα που 
θα φεύγει. 

Ειδικά σ' εμάς τους Κερυνειώτες αρέσει η φύση και δε θέλουμε το τελευταίο 

φυσικό κομμάτι εκτός κατεχομένων που απέμεινε στη φυσική του κατάσταση να 

τσιμεντωθεί, γιατί τότε δε θα μπορούμε να το χαιρόμαστε. 

Πέρα από τούτα, πιστεύουμε πως μόνο τούτο είναι το συμφέρον του τόπου 

γενικά και όχι το αν σε ένα χωράφι χωρίς φως, νερό και δρόμο θα δοθεί άδεια να 

χτιστεί οτιδήποτε ή το αν μια γεωργική περιοχή θα καταστρέψει τη γεωργία της 

εσαεί. Για τούτο γίνεται ο αγώνας από όλους που σκέφτονται λογικά και όχι στενό

μυαλα για το καλό του τόπου. Και αυτοί που σκέφτονται λογικά είναι η συντριπτική 

πλειοψηφία, συμπεριλαμβανομένων και κατοίκων της Πάφου και των χωριών της 

Λαόνας. 

Δεν ελπίζω πως η τωρινή συζήτηση στη Βουλή θα κάνει τους πάντες να δουν 

έτσι τα πράγματα, έστω και αν γίνεται τόσος θόρυβος διεθνώς για τη διατήρηση του 

περιβάλλοντος, την ανάγκη διατήρησής του, έστω και αν οι νέες συντεταγμένες 

τουριστικής ανάπτυξης αυτό επιτάσσουν, έστω και αν υπάρχει το παράδειγμα του 
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δάσους της Βαυαρίας στην Αυστρία και των χωριών του. Το δάσος αυτό συνόρευε 

με χώρες του σιδηρού παραπετάσματος πριν μερικές δεκαετίες και οι κάτοικοι των 

χωριών του ήταν φτωχοί, κακομάζαλοι και ταλαιπωρημένοι από το Δεύτερο Παγκό

σμιο Πόλεμο. Έγιναν όμως μελέτες, έγινε ορθός προγραμματισμός περιβαλλοντικός 

και τώρα το δάσος αυτό δέχεται τη συντριπτική πλειοψηφία των τουριστών της 

Αυστρίας και οι κάτοικοι των χωριών του δε χάθηκαν σε απρόσωπα ξενοδοχεία 

μαμούθ. Έχουν τις επιχειρήσεις τους, ευημερούν, αλλά προπάντων διατηρούν την 

αξιοπρέπειά τους και είναι περήφανοι για τα χωριά και το δάσος τους και την πολι

τιστική τους παράδοση. 

Ακριβώς επειδή δεν ελπίζω και δεν έχω εμπιστοσύνη στις διάφορες πιέσεις, 

στούς νόμους που τα παραθυράκια τους τα βρίσκουν οι επιτήδειοι, κάνω έκκληση 

στην τωρινή κυβέρνηση να μην πτοηθεί και απερίσπαστη να κηρύξει τον Ακάμα 

εθνικό φυσικό πάρκο, να ενισχύσει ορθολογικά, με βάση τα σύγχρονα οικολογικά 

δεδομένα, τα χωριά του και πρωτίστως την Πέγεια, χωρίς να λάβει υπόψη πιέσεις 

από μεμονωμένα άτομα. Τη διατήρηση του Ακάμα την απαιτεί η συντριπτική πλειο
ψηφία των Κυπρίων πρώτα και δεύτερο αυτό επιτάσσει το συμφέρον του τόπου και 

όχι όσον αφορά το απώτερο μέλλον αλλά το πολύ εγγύς. Τα παζαρέματα πρέπει να 

σταματήσουν, γιατί είτε διατηρείται ο Ακάμας είτε χάνεται' μέσος όρος δεν υπάρχει. 

Και δεν το λέω εγώ, μια απλή Βουλευτής το λένε οι επιστήμονες, οι ειδικοί. 

Ελπίζω να μην είμαστε το ίδιο άφρονες όπως σε όλες τις προηγούμενες περιπτώσεις 

-Αμμόχωστος, Λάρνακα, Λεμεσός, Πάφος- σε βάρος της ποιότητας της ζωής μας 

αλλά και της οικονομίας μας. Στο χέρι μας είναι το αν ο Ακάμας θα γίνει κτήμα 

εσαεί ή αν θα τον κάνουμε ένα άλλο τουριστικό συγκρότημα αμφίβολης βιωσιμό

τητας. 

Και νομίζω ότι εδώ πρέπει να τονίσω ότι και αυτή η Βουλή πρέπει να δείξει 

όλη τη σοβαρότητά της, πρέπει να δείξει ότι είναι υπεράνω πιέσεων και να ψηφίσει 

το σχέδιο νόμου το οποίο κατετέΟη, ώστε να μη γίνει τίποτε στον Ακάμα, μέχρι να 

συμπληρωθούν οι μελέτες. Όλοι αυτό περιμένουν, η συντριπτική πλειοψηφία των 

Κυπρίων, να περάσει ομόφωνα, για να αφεθεί η κυβέρνηση απερίσπαστη να διαβου

λευθεί και με τα χωριά και με τη Διεθνή Τράπεζα αλλά και με τόσα άλλα ιδρύματα 

και οργανώσεις. Μόνο έτσι θα φύγουν οι Άγγλοι από τον Ακάμα. Όταν εμείς δεν 

τον προστατεύουμε, πώς θα πείσουμε τους Άγγλους να φύγουν; Πώς θα ασκηθούν 

πιέσεις στα διεθνή βήματα για τούτο το σκοπό; Αν πούμε ότι θέλουμε να φύγουν οι 

Άγγλοι και να μην κάνουν ασκήσεις στον Ακάμα, απλώς γελοιοποιούμαστε, όταν 

εμείς οι ίδιοι τον καταστρέφουμε. Το λιγότερο θα μας περιγελούν αν, χωρίς να 

δείχνουμε καμιά διάθεση να κηρύξουμε τον Ακάμα εθνικό πάρκο, ζητούμε να μην 

τον χρησιμοποιούν ο Άγγλοι για ασκήσεις. 

Έτσι, κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι η Έκθεση της Επιτροπής Περιβάλλοντος για 

τις χαλαρώσεις είναι πολύ ισοζυγισμένη και ορθή και θίγει αυτό το κύριο θέμα που 

είναι θέμα που αφορά όλη την Κύπρο. Είμαστε μικρός τόπος και δεν έχουμε περι

θώρια να καταστρέψουμε και το τελευταίο κομμάτι που μας απέμεινε. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας της κ. Ρ. Κατσελλή, ο Προεδρεύων κ. Α. Αντω

νίου αντικαταστάθηκε στην έδρα από τον κ. Ν. Μουσιούττα.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤΑΣ) 

Στη σειρά είναι ο κ. Μαυροκορδάτος, όπως μου έχει αφήσει σημειωμένο εδώ ο 

κ. Αντωνίου, και μετά ο κ. Πιττοκοπίτης και ο κ. Κωνσταντίνου. 
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ΧΡ. ΜΑ ΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Παραχωρώ τη θέση μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει. Ο κ. ΠιττοκοπΙτης. 

Ν. ππrOKOΠΠHΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Καλά επέμενε ο Πρόεδρος της Επιτροπής Περιβάλλοντος να διαβαστεΙ η 

Έκθεση, γιατΙ πιθανόν από μερικούς συναδέλφους να εΙχε περάσει απαρατήρητο το 

γεγονός ότι κλήθηκε σ' αυτή την Επιτροπή μόνο η ΟμοσπονδΙα Περιβαλλοντικών 

Οργανώσεων, για να αποφασΙσει και να εκφράσει απόψεις για την περιοχή του 

Ακάμα, τις κοινότητες του Ακάμα, για το 1989 και τις πολεοδομικές ζώνες. Πιστεύω 
πως άθελά τους συνέχισαν μέσω αυτής της Έκθεσης την παραπληροφόρηση η οποΙα 

γΙνεται στον κυπριακό λαό, όπως θα εξηγήσω πιο κάτω. 

Είναι η άποψή μου πως οι έντιμοι συνάδελφοι πρέπει να μη λάβουν καθόλου 

υπόψη τους αυτή την Έκθεση, γιατΙ πράγματι δεν εΙναι Έκθεση που παρουσιάζει τις 

απόψεις όλων των ενδιαφερόμενων πλευρών και θα μπορούσαν το λιγότερο να 

ακούσουν όλους τους ενδιαφερομένους, χωρΙς με αυτό να εξυπακούεται ότι θα 

έπρεπε κατ' ανάγκην να υιοθετήσουν και τις απόψεις τους. Γι' αυτό, παρακαλώ 

θερμά όπως αυτή η Έκθεση αγνοηθεΙ 

Ένα δεύτερο σημαντικό στοιχεΙο εΙναι -και προκαλώ οποιοδήποτε συνάδελφο 

με την καλή έννοια του "προκαλώ" να μου πει- πότε στην Κύπρο μέχρι το 1984 
αναφέρθηκε η λέξη "Ακάμας" ή δεν ξέρω αν δεν ήταν μέχρι τότε της μόδας, γιατΙ 

σήμερα, όπως έγινε η υπόθεση του Ακάμα, έχει αναβαθμιστεΙ περισσότερο κι από το 

κυπριακό πρόβλημα, κι αυτό το λέω με όλη τη σοβαρότητα. 

ΕπΙσης κάποιοι άθελά τους έχουν γΙνει υπηρέτες των αγγλικών συμφερόντων -
άθελά τους, το τονΙζω- και κυκλοφόρησε μια Έκθεση της Επιτροπής αυτού του 

Σώματος που δε γράφει ούτε μια λέξη για τους Άγγλους οι οποΙοι έχουν καταντήσει 

τον Ακάμα σεληνιακό τοπΙο. 

(Κατά τη διάρκεια της oμιλtας του κ. Ν. ΠιττοκοπΙτη, ο κ. Α. ΑντωνΙου 

επανήλθε στην έδρα του προέδρου και ο κ. Ν. Μουσιούττας επέστρεψε στη θέση 

του.) 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέμα διαδικασΙας. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΠΗΣ: 

Αν με διακόψει ο Πρόεδρος, θα σας δώσω το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

Επειδή εΙναι θέμα διαδικασΙας, δΙνω το λόγο στον κ. Σολωμή. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Θα παρακαλούσα το συνάδελφο να σχολιάσει το αντικείμενο της Έκθεσης, 

διότι, έντιμα μιλώντας και αντιδρώντας, είναι εκτός θέματος. Λυπούμαι να παρατη

ρήσω ότι ο κύριος συνάδελφος δεν έχει αντιληφΟεί για ποιο πράγμα μιλούμε ακόμα. 

Επομένως, πώς θα μιλούσαμε για τις ασκήσεις των Άγγλων; Ξεχνά ότι η Επιτροπή 
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είναL η ΕπLτροπή ΠεΡLβάλλοντος; Εξετάσαμε τη συγκεκρψένη χαλάρωση που δόθηκε 

σε μLα έκταση, σ' αυτό όλο το πράσLνο, σε δύο θύλακες της Μητρόπολης Πάφου, ΤLς 

παραμονές της δεύτερης ΚυΡLακής των προεδΡLκών εκλογών. Επομένως, να 

σχολLάσΗ το πεΡLεχόμενο καL όΧL τον Πρόεδρο καL την ΕπLτροπή ΠεΡLβάλλοντος. 

Ν. ΠΠΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Θα έρθω καL θα σχολLάσω καL το πεΡLεχόμενο της Έκθεσης, αλλά, κύΡLε συνά

δελφε, την ώρα που υωθετούσατε ΤLς απόΨΗς του Υπουργείου Γεωργίας ... ΚαL γLα 
τον κ. ΒασLλείου, έπρεπε να αναφέρετε στην Έκθεσή σας όΤL προσκλήθηκαν στην 

Αγγλία ως Πρόεδρος καL ως Υπουργός σε πάρκα όπου γίνονταL γυμνάσLα των 

Άγγλων. ΓLατί με τον τρόπο που το βάζετε, όΤL υωθετείτε ΤLς απόΨΗς του Υπουρ

γείου Γεωργίας, παραπληροφορείτε, κύΡLε συνάδελφε. Θα φθάσω όμως XL εκεί, μην 
ανησυχείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΗλLάδης είναL γω θέμα δωδLκασίας; 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ : 

Θέμα τάξεως, κύριε Πρόεδρε. 

Σέβομαι τις ΟΠΟLεσδήποτε απόΨΗς του κ. ΠLττοκοπίτη πάνω στο θέμα καL ΤLς 

απόψεLς οποιουδήποτε άλλου συναδέλφου. Θα ήθελα να παρακαλέσω τον ίδω 

σεβασμό να επLδεLκνύΗ καL Ο ομLλητής προς τον Πρόεδρο καL τα Μέλη της Κοινο

βουλευΤLκής ΕπLτροπής ΠεΡLβάλλοντος, τα οποία ενεργούν με πλήρη συναίσθηση 

της ευθύνης τους καL αναλαμβάνουν ευθύνη από την πρώτη μέΧΡL την τελευταία 

γραμμή του πεΡLεχομένου της Έκθεσης, με την οποία έΧΗ το δLκαίωμα ΟΠΟLοσδή

ποτε να συμφωνεί ή να δωφωνεί, έχα όμως καL την ταυτόχρονη υποχρέωση να τη 

σέβεταL. 

Ν. ΠΠΤΟΚΟΠΠΗΣ: 

ΣέβομαL την Έκθεση, αλλά δωφωνώ κάθετα. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ : 

ΔLκαίωμά σας . 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

ΜάλLστα. 

ΜέΧΡL το 1984 κανένας δε γνώΡLζε τον Ακάμα ΚL ούτε κανένας ενδLαφερόταν. 
ΜόλLς εμφανίσθηκαν OL πρώτες σκέΨΗς ανάπτυξης στην πεΡLοχή, οπότε καL θα 
έμπωνε ο κόσμος στον Ακάμα, κάΤL που θα ενοχλούσε τους Άγγλους, γLατί θα εμπό

δLζε τα γυμνάσιά τους, ο κ . Δημητρόπουλος, υπεύθυνος του Τμήματος Αλιείας, καL η 

Αγγλίδα γυναίκα του εΠLστρατεύτηκαν από τους Άγγλους, γLα να δημLουργήσουν 

κίνηση εναντίον της ανάπτυξης στην περιοχή του Ακάμα. 

Η γυναίκα του κ. Δημητρόπουλου -και υπάρχουν όλα τα σχεΤLκά σΤΟLχεία, τα 

οποία θα κατατεθούν- σε όλες ΤLς τάξΗς του ·'English School", όπου διδάσΚΗ, έκανε 
μάθημα γω τον Ακάμα, ενώ είχε κυκλοφορήσεL εγκυκλίους καL καλούσε τους 

μαθητές του "English School" να ΤLς υπογράφουν κω ακόμα μεταφέρθηκαν αυτές OL 
εγκύκλLΟL κω στα σπίΤLα, γω να υπογράψουν καL OL γονείς των μαθητών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Πιττοκοπίτη, επειδή κάπως ξεφεύγουμε από το θέμα ... 
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Ν. ΠΙΤΓΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Καθόλου, κύριε Πρόεδρε, διότι έγινε επιλογή πάνω στο θέμα και πιστεύω ότι 

δεν ενημερώνεται σωστά ο λαός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εδώ η Επιτροπή Περιβάλλοντος εξέτασε μια συγκεκριμένη πτυχή αυτού του 

προβλήματος και πιθανόν να υπάρχουν κι άλλες πτυχές. Η Έκθεση βασικά έχει 

περιστραφεί γύρω από μια συγκεκριμένη πτυχή και παρακαλώ η συζήτηση να περιο

ριστεί σ' αυτή την πτυχή. 

Ν. ΠΙΤΓΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όταν αναφέρονταν σε δρόμο στον Ακάμα, όταν αναφέρονταν 

στις χελώνες στον Ακάμα και στις πολεοδομικές ζώνες του 1989, γιατί δε διακόψατε 
κανέναν; Εγώ απλώς λέω το ιστορικό, για να μπορέσει ο κάθε συνάδελφος και ο 

λαός να πληροφορηθούν τα πραγματικά γεγονότα, γιατί δε θα επιτρέψουμε να συνε

χιστεί η παραπληροφόρηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Θέμα τάξης, κύριε Πρόεδρε. 

Δεν έχει καμιά σημασία η γυναίκα του κ. Δημητρόπουλου ούτε το αν αυτή 

είναι Αγγλίδα και τι διδάσκει στο σχολείο της. Αυτά είναι εκτός θέματος, αλλά 

κυρίως είναι εκτός τάξεως, και παρακαλώ να διαγραφούν από τα πρακτικά αυτού 

του Σώματος. 

Ν. ΠΙΤΓΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Με όλο το σεβασμό, πιστεύω πως ό,ΤΙ λέει ο κάθε Βουλευτής πρέπει να παρα

μένει και να μη διαγράφεται, για να φαίνεται και η θέση και η υπευθυνότητα κάθε 

Βουλευτή και το αν λέει τα πράγματα με το όνομά τους ή αν παραπληροφορεί. 

Παρακαλώ να μη διαγραφούν και να παραμείνουν στα πρακτικά. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επιμένω να τεθεί το θέμα σε ψηφοφορία, γιατί δεν είναι θέμα 

αν η σύζυγος του κ. Δημητρόπουλου είναι Αγγλίδα και τι κάνει. Δεν μπορούμε να 

αναφερόμαστε σε πρόσωπα και μάλιστα να είμαστε εκτός θέματος. 

Ν. ΠΙΤΓΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Δεν ενοχλεί η καταγωγή της. Είναι η δραστηριότητά της που με ενοχλεί και δε 

με ενοχλεί, αλλά πρέπει να ενημερωθεί όλος ο κόσμος για το πώς ξεκίνησε το θέμα 

του Ακάμα. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Μα, να ενημερωθεί αν είνg.ι Αγγλίδα η σύζυγος του κ. Δημητρόπουλου; 

Ν. ΠΙΤΓΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Είναι αβάφτιστη, είναι άνευ ... nationality; J,:L είναι δηλαδή; 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΎ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, χωρίς να σημαίνει ότι συμφωνώ ή διαφωνώ με όσα λέει ο κ. Πιττο

κοπίτης, όσον αφορά το θέμα που έθιξε ο κ. Ηλιάδης, επειδή θίγηκε ακόμα δύο φορές στη 
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Βουλή και έτυχε να μην είμαι στη συνεδρία, αναφέρω ότι ψήφισε η Βουλή διαγραφή 

λεχθέντων από το βήμα. Δεν επιτρέπει το Σύνταγμα τη διαγραφή. Δικαιούται να 

ψηφίσει η Βουλή και να πει ότι καταδικάζει τον ομιλητή, αλλά θα μείνουν μέσα στα 

πρακτικά αυτά που είπε ο ομιλητής και θα φαίνεται και η θέληση της Βουλής. Δεν 

επιτρέπεται η διαγραφή, οτιδήποτε κι αν λεχθεί. Αυτά όσον αφορά το θέμα της 

διαδικασίας. 

Όσον αφορά τα άλλα θέματα που λέει ο κ. Πιττοκοπίτης, θα τον παρακαλούσα 

μέσω του Προέδρου της Βουλής να μην αναφέρεται σε άτομα, εκτός αν αυτά που 

αναφέρει έχουν σχέση με το βασικό ισχυρισμό του ότι η Επιτροπή δεν κάλεσε όλους 

τους ενδιαφερομένους. Ομολογώ πως δε μου αρέσει και ούτε συμφωνώ με την 

αναφορά σε οικογενειακή σχέση ανθρώπων, οι οποίοι κλήθηκαν και κατέθεσαν, 

αλλά αυτό είναι θέμα του Προεδρείου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Πιττοκοπίτη, θα παρακαλούσα να αποφύγουμε την αναφορά σε 

πρόσωπα και μάλιστα κατά τρόπο που να αφήνονται αιχμές λόγω του ότι είναι της 

μιας ή της άλλης καταγωγής. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε νομίζω πως πρέπει να προχωρήσουμε σε ψηφοφορία για το αν θα μείνουν 

τα λεχθέντα στα πρακτικά ή όχι. Νομίζω ότι έγιναν οι παρατηρήσεις, όσον αφορά 

τον τρόπο που διεξάγεται η συζήτηση, κι αυτό είναι αρκετό. 

Συνεχίστε, κύριε Πιττοκοπίτη. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Το 1989, για να ξεκινήσω και από εκεί που αναφέρεται η Έκθεση της 

Επιτροπής, με διάταγμα διαφοροποιήθηκαν οι πολεοδομικές ζώνες στην περιοχή 

του Ακάμα και των κοινοτήτων του, χωρίς να ενημερωθεί καμιά κοινότητα της 

περιοχής, χωρίς να ενημερωθεί καμιά εκλελεγμένη τοπική αρχή και όλοι αυτοί οι 

άνθρωποι που κατοικούν εκεί, καθώς και όσοι είναι απόδημοι στην Πάφο, τη 

. Λεμεσό και τη Λευκωσία, και οι οποίοι, σύμφωνα με επίσημα στοιχεία, ανέρχονται 
σε 49 000 -αυτοί είναι και οι ιδιοκτήτες της περιοχής της Λαόνας και του Ακάμα
όλοι αυτοί οι άνθρωποι το πληροφορήθηκαν από τα μέσα μαζικής επικοινωνίας. 

Άρχισαν λοιπόν έντονες διαμαρτυρίες προς κάθε κατεύθυνση και το 

Σεπτέμβρη του 1989 επισκέπτεται την περιοχή, και συγκεκριμένα την Πόλη Χρυσο
χούς, ο τότε Πρόεδρος της Δημοκρατίας, ο κ. Βασιλείου, και τότε όλες οι κοινότητες 

πήγαν εκεί, για να διαμαρτυρηθούν. Ο κ. Βασιλείου πέρασε με το προεδρικό αυτοκί

νητο μέσα από τις 2 000 άτομα, πήγε στο μεταλλείο της Λίμνης με τον κ. Σιακόλα 

για άλλα θέματα και απλώς την ώρα που επέστρεψε τους είπε: "Μην ανησυχείτε και 

αυτά τα φέρετρα που εκάμετε θα σας τα γεμίσω με λίρες". Αυτά είπε στην παρουσία 

τόσο τη δική μου όσο κι άλλων συναδέλφων που βρίσκονται εδώ. 

Στην εξέλιξη των πραγμάτων η τότε κυβέρνηση μαζί με τον Υπουργό Εσαηε
ρικών, τον Υπουργό Γεωργίας και Τον έπαρχο Πάφου γυρόφερνε τις διάφορες 

κοινότητες ,και σε τοπικές συσκέψεις με τις αρχές προσπαθούσε να τις πείσει να 

αποδεχθούν αυτή τη διαφοροποίηση των ζωνών και ο Ακάμας να γίνει πάρκο. , 
, Ι 
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Για να μην υπάρξει καμιά παρανόηση από κανέναν, δηλώνω με τον πιο κατη

γορηματικό τρόπο ότι όλες οι κοινότητες του Ακάμα επιθυμούν φανατικά ο Ακάμας 

να γίνει πάρκο. Με την παραπληροφόρηση που γίνεται αφήνουν να εννοηθεί ότι οι 

κοινότητες του Ακάμα είναι εναντίον της δημιουργίας πάρκου στον Ακάμα. 

Πρέπει επίσης και τα τέσσερα κόμματα που είναι στη Βουλή και όλοι οι συνά

δελφοι να θυμηθούμε ότι ο κ. Κληρίδης τότε ως αρχηγός του ΔΗΣΥ επισκέφθηκε 

όλες τις κοινότητες και τοποθετήθηκε πάνω στο θέμα, ότι, δηλαδή, ναι, επιβάλλεται 

ο Ακάμας να γίνει πάρκο και να καλύψει τα 100 τετραγωνικά χιλιόμετρα ή τις 
100 (Χ)() χιλιάδες σκάλες που είναι και η κρατική γη που καλύπτει το δάσος του 

Ακάμα. Την ίδια περιοχή, κύριοι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ, επισκέφθηκε και ο Γενικός 

Γραμματέας του κόμματός σας και έκαμε ακριβώς την ίδια τοποθέτηση. Την περιοχή 

επισκέφθηκε και ο κ. Κυπριανού, ο οποίος έκαμε ακριβώς την ίδια τοποθέτηση, 

καθώς και ο κ. Λυσσαρίδης, που ήταν τότε και Πρόεδρος της Βουλής. 

Τι έγινε όμως στην εξέλιξη; Άρχισε μια εκστρατεία, για να αμβλυνθούν οι 

εντυπώσεις και, εφόσον οι κάτοικοι της περιοχής δεν αποδέχονταν αυτό το σχέδιο -
που, όπως είναι, θα καλύψει τις 100 000 σκάλες του Ακάμα αλλά και 100 (Χ)() σκάλες 
εκτός του Ακάμα, γιατί είναι η ευρύτερη περιοχή, όπως την ονομάζουν- τότε 

εφεύραν και προώθησαν το σχέδιο Λαόνας, κάποιο ιδιωτικό σχέδιο, το οποίο εκπρο

σωπεί κάποια κ. Άρτεμις Γιορδαμλή από τη Λεμεσό. Είναι ιδιωτικό σχέδιο και, 

όπως πάει στην περιοχή, πάει στις κοινότητες και παρουσιάζεται ο Υπουργός 

Εσωτερικών της Κυπριακής Δημοκρατίας και λέει "θα σας κάμω δρόμο, θα σας 

φέρω νερό, θα σας βάλω ρεύμα, θα σας ... ", όπως δηλαδή ένας Υπουργός Εσωτε
ρικών μιας κυβέρνησης συμπεριφέρεται, κατά τον ίδιο τρόπο συμπεριφέρεται και 

εδώ που είναι ιδιωτικό αυτό το σχέδιο και χρηματοδοτείται με επιχορήγηση από το 

κράτος και έχω υποβάλει σχετική ερώτηση, για να γίνει έρευνα και να μας ενημε

ρώσει το κράτος πώς και γιατί διατίθενται αυτά τα χρήματα. 

Στην εξέλιξη των πραγμάτων οι Άγγλοι συνεχίζουν ανενόχλητοι τα γυμνάσιά 

τους στην περιοχή και δύο φορές έχουν ξεσπάσει μεγάλες πυρκαγιές. Όσοι γνωρί

ζετε την περιοχή θα δείτε ότι μετατράπηκε σε σεληνιακό τοπίο. Οι Άγγλοι οι ίδιοι 

κατέστρεψαν το δρόμο, για τον οποίο υπάρχει και διαμαρτυρία στην Έκθεση, ούτως 

ώστε να μην μπορούν οι πολίτες να εισέρχονται εντός του Ακάμα και έτσι ανενό

χλητοι να κάνουν τα γυμνάσιά τους. 

Και φωνάζουμε όλοι για το φυσικό περιβάλλον, μήπως και κάνουμε ένα πόδι 

μπετόν ή μήπως κόψουμε ένα κυκλάμινο, και δε μας ενοχλούν οι αποβάσεις, τα 

τανκς και οι βομβαρδισμοί! Πιστεύω ειλικρινά ότι δεν είμαστε σοβαροί άνθρωποι, 

όταν λέμε πως θέλουμε να κάνουμε πάρκο τον Ακάμα και να προστατεύσουμε το 

φυσικό περιβάλλον, την ίδια στιγμή που μπροστά στα μάτια μας τον μετατρέπουν σε 

σεληνιακό τοπίο. Δεν είδα κανέναν να φωνάξει, δεν είδα κανέναν να φανατιστεί και 

να ιδρώσει εναντίον των Άγγλων, για να φύγουν και να σταματήσουν αυτά τα 

γυμνάσια. 

Κάτι άλλο, κύριοι συνάδελφοι. Φέρτε μου οποιαδήποτε εγκυκλοπαίδεια, γιατί 

εγώ είμαι αμαθής, που να γράφει για την Κύπρο και τις χελώνες, για να τη δω κι 

εγώ. Θα σας παραπέμψω σε εγκυκλοπαίδεια για τις χελώνες, που δεν αναφέρει ούτε 

μια λέξη για την Κύπρο' όχι για τη Λάρα! Τι συνέβη, κύριοι συνάδελφοι; Απλώς ο 

κόλπος της Λάρας, που ήταν τουριστική περιοχή με 57% συντελεστή, μετατράπηκε 
και δημιουργήθηκε εκεί εκκολαπτήριο των χελώνων. Μαζεύουν τα αυγά που γεννούν 

οι χελώνες από τον Κάτω Πύργο μέχρι τη Δερύνεια, μεταφέρονται εκεί, εκκολάπτο

νται οι χελώνες και αφήνονται στη θάλασσα. 
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Επίσης, είστε προσκεκλημένοι μου, αγαπητοί συνάδελφοι, τον Ιούλιο να 

έρθετε στην Πάφο, να πάμε στον αερολιμένα Πάφου και είκοσι μέτρα από το δίαυλο 

με τόσο έντονο φωτισμό και τόσο θόρυβο που υπάρχει στο αεροδρόμιο θα δούμε τις 

χελώνες μπροστά μας να γεννούν και απλώς την άλλη μέρα θα έρθουν να μαζέψουν 

τα αυγά, για να τα μεταφέρουν στο εκκολαπτήριο. 

Δημιουργήσαμε το μύθο των χελώνων και: Ενοχλούνται οι χελώνες από το 

φωτισμό ή από το δρόμο που φτιάχτηκε μήπως σκοτωθεί κανένας. Αλλά οι χελώνες 

δεν ενοχλούνται, όταν γίνεται απόβαση στον κόλπο, δεν ενοχλούνται, όταν βομβαρ

δίζουν ή με πυροβολικό ή με ΠΑΟ ή με όλμους ή όταν περνούν τα τανκς, επηρεάζο

νται όμως από ένα αυτοκίνητο κάποιου που θα πάει να επισκεφθεί τον Ακάμα! 

Ένα άλλο σημαντικό στοιχείο, που πρέπει να το γνωρίζουν όλοι και πρέπει να 

το πείτε όσοι υποστηρίζετε αντίθετα πράγματα, είναι πως οι SO 000 κυνηγοί δε θα 
ξαναμπούν στον Ακάμα' οι χιλιάδες ψαράδες δε θα ξαναμπούν στον Ακάμα. Να 

τους πείτε ότι θα μπουν τρία κάγκελα και να τους πείτε ότι θα επιτρέπεται να 

πηγαίνεις στον Ακάμα μόνο με τα πόδια ή με γα'ίδούρια και όταν δε θα κάνουν 

γυμνάσια οι Άγγλοι. Αυτό να τους το πείτε να το ξέρουν. 

Ερχόμαστε τώρα, κύριοι, στο επίμαχο θέμα της διαφοροποίησης ή των χαλα

ρώσεων οι οποίες έγιναν στην Πέγεια. Είπα ότι σέβομαι την Έκθεση και είπε και ο 

κ. Ηλιάδης ότι υποστηρίζει και σέβεται την κάθε γραμμή της Έκθεσης της 

Επιτροπής Περιβάλλοντος, αλλά, συνάδελφοι, όπως εγώ σας σέβομαι, άσχετα αν 

διαφωνώ μαζί σας, θέλω ειλικρινά κι εσείς να μας πείσετε πώς μετά από μια 

βδομάδα και στα κρυφά, χωρίς να περάσει από τις κοινοβουλευτικές ομάδες των 

κομμάτων, κατατέθηκε πρόταση νόμου -κι ευχαριστώ τη συνάδελφο κ. Κατσελλή, η 

οποία, όταν ανέβηκε στο βήμα, δήλωσε ότι είναι ως Βουλευτής που μιλά και όχι εκ 

μέρους του ΔΗΚΟ- ώστε να ξαναγίνει ο Ακάμας και οι κοινότητες του Ακάμα λευκή 

ζώνη- και η κ. Κατσελλή κατέθεσε πρόταση νόμου για το χωριό μου, τη Δρούσια, 

μαζί με τον κ. Σολωμή και τον Ηλιάδη- χωρίς να το γνωρίζει κανένας. Και από την 

άλλη διαμαρτυρόμαστε ότι δεν έχει καμιά σχέση το ένα με το άλλο! 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Το απέδειξε ότι δεν έχει καμιά σχέση. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΙ-ΙΣ: 

Ήταν το αποτέλεσμά σας. Όταν είδατε αυτό το πράγμα, καταθέσατε αυτή την 

πρόταση νόμου, χωρίς να περάσει από καμιά κοινοβουλευτική ομάδα. 

Θέλω όμως έντιμα, αγαπητοί συνάδελφοι, να κάμουμε και μια αυτοκριτική: 

Μήπως μερικοί από εμάς έχουμε ανεγείρει κάπου αλλού τα ξενοδοχεία μας; Μήπως 

μερικοί από εμάς έχουμε ανεγείρει τα εξοχικά μας κάπου στην Πάφο, εκεί που κατα

στρέψατε πράγματι το φυσικό περιβάλλον; Και έχετε εξοχικά στην Πάφο και θέλετε 

και τις κοινότητες και την περιοχή του Ακάμα και κλαίτε και κόπτεσθε για το περι

βάλλον; Κι αυτά να τα πείτε . Εγώ δηλώνω επίσημα ενώπιον αυτού του Σώματος 

πως κανένα περιουσιακό στοιχείο δεν έχω εγώ ή η οικογένειά μου σε ακτίνα 14 
μιλίων από τον Ακάμα. Για να μην εκληφθεί ότι έχω και προσωπικά συμφέροντα! 

Άκουσα επίσης με έκπληξη ότι δήθεν αυτά που υποστηρίχθηκαν από τη συνά

δελφο κ. Κατσελλή υποστηρίζονται και από τις κοινότητες της Πάφου, της Λαόνας 

κι άλλους πολλούς Κυπρίους. Με όλο το σεβασμό, πιστεύω ότι μέσα στην Πάφο 

ισχυριζόμαστε όλοι ότι γνωρίζουμε ... 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

ΕπΙ προσωπικού θέματος. 

Επειδή εΙμαι ένας εκ των εισηγητών της πρότασης νόμου, με την οποΙα 

ασφαλώς συμφωνώ, θέλω να πω δυο πράγματα: Πρώτο, δε γΙνεται να συζητεΙται 

πρόταση η οποΙα εκκρεμεΙ στις Επιτροπές, πριν να έρθει εδώ, πριν να μπει στην 

ημερήσια διάταξη. Δεύτερο, όντας ένας εκ των τριών εισηγητών, οφεΙλω να δηλώσω 

ενώπιον του Σώματος ότι δε διαθέτω ούτε ξενοδοχεΙο ούτε εξοχικό οπουδήποτε 

στην Κύπρο. 

Ν. ΠΠΤΟΚΟΠΠΗΣ: 

ΧαΙρομαι, γιατί είσαι φτωχός όπως εμένα. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κ. Κατσελλη. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, οφείλω κι εγώ με τη σειρά μου να δηλώσω ότι δεν είμαι 

κάτοχος κανενός ξενοδοχείου στις ελεύθερες περιοχές. Στις κατεχόμενες ναι, είμαι, 

κι έχω και ένα μικρό σπιτάκι πάνω στο βουνό, στον Άγιο Νεόφυτο. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή είναι και της μόδας να δηλώνουμε τι έχουμε, ούτε εγώ 

έχω κανένα ξενοδοχείο ούτε σπίτια ούτε κανένα συμφέρον σε καμιά περιοχή. Αλλά, 

επειδή κάτι αναφέρθηκε περί κοινοβουλευτικών ομάδων και εγκρίσεων, δε θα ήθελα 

να διακόψω τον κ. Πιττοκοπίτη. Εξάλλου, εκείνα που θέλει να πει, όποιος κι αν τον 

διακόψει, θα τα πει. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΠΗΣ: 

Σίγουρα θα τα πω, βεβαίως θα τα πω. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Αυτός είναι ο καθένας από εμάς. 

Εκείνο που ήθελα να πω, κύριε Πιττοκοπίτη, είναι να περιοριστείτε και τουλά

χιστον υποτυπωδώς να τηρείτε κάποια δεδομένα στη δική σας κοινοβουλευτική 

ομάδα. Στην απουσία μου η κοινοβουλευτική μας ομάδα με εισήγηση της κ. Καίτης 

Κληρίδου ενέκρινε την κατάθεση αυτής της πρότασης νόμου. Επομένως, να σχολιά

ζετε τη δική σας κοινοβουλευτική ομάδα. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Απολογούμαι. Σχολιάζω τη δική μου κοινοβουλευτική ομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Κύριε Πιττοκοπίτη, ο κάθε Βουλευτής εΙναι ελεύθερος να υποβάλει πρόταση 

νόμου στη Βουλή. Δεν υπόκειται σε κανέναν περιορισμό. Θα σας παρακαλούσα να 

αποφύγουμε νύξεις και αναφορές κατά τρόπο που θίγει άλλους συναδέλφους. 
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Ν. ΠΠΊΌΚΟΠΠΗΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, το θέμα 'Άκάμας" είναι ένα πολύ σοβαρό θέμα και ειλι

κρινά, όπως δημιουργήθηκε και συντηρείται, δεν εξυπηρετεί τα πραγματικά συμφέ

ροντα του τόπου. 

Θέλω να τονίσω μόνο ένα πράγμα: Α ν οποιοδήποτε τοπικό σχέδιο ή άλλο 

εφαρμοστεί σε οποιαδήποτε περιοχή χωρίς τη θέληση των ενδιαφερομένων κι 

εκείνων που κατοικούν εκεί, αυτό το πράγμα σε καμιά περίπτωση δε θα μπορεί να 

εφαρμοστεί με επιτυχία. Αυτή είναι η προσωπική μου άποψη, έχοντας μελετήσει 

εμπειρικά άλλες περιπτώσεις. Επομένως, όλοι θα πρέπει να σταματήσουμε να 

είμαστε της μόδας, να σοβαρευτούμε και να δούμε πώς ο Ακάμας θα γίνει πάρκο, 

αλλά αυτό το πάρκο να είναι προσιτό και να το χαίρεται ολόκληρος ο λαός. 

Η άποψή μου είναι ότι πρώτιστο καθήκον και υποχρέωση αυτού του λαού 

είναι να φύγουν οι Άγγλοι από τον Ακάμα και να σταματήσει κάθε καταστροφή. 

Ένα δεύτερο σημαντικό στοιχείο είναι πως δεν πρέπει να μας διαφεύγει το 

γεγονός ότι οι Τούρκοι κατέχουν το 55% των ακτών μας και ότι ένα άλλο 15% των 
ακτών μας ανήκει στις αγγλικές βάσεις. Αν εξακολουθήσουν να τσέλλονται οι 

Άγγλοι και τον Ακάμα, που αποτελεί ένα άλλο μεγάλο ποσοστό, τότε διερωτώμαι 

πώς θα επιβιώσει ή πώς θα αναπτυχθεί ο λαός μας. 

Πρέπει, αγαπητοί συνάδελφοι, να διαφυλαχθεί το περιβάλλον, για να μπορέσει 

ο άνθρωπος να χαίρεται το περιβάλλον. Ασχέτως του ότι δεν αναφέρεται η Κύπρος 

ως τόπος όπου αναπαράγονται οι χελώνες, πρέπει να τις προστατεύσουμε. Όμως 

ειλικρινά και έντιμα ερωτώ: Δεν πρέπει τουλάχιστον και οι άνθρωποι να έχουν τόσα 

δικαιώματα όσα και οι χελώνες; Το λιγότερο, δεν πρέπει και οι άνθρωποι στην 

Κύπρο να έχουν τόσα δικαιώματα όσα έχουν και οι χελώνες; 

Κύριε Πρόεδρε της Επιτροπής Περιβάλλοντος, πιστεύω ότι θα σας απασχο

λήσει σοβαρά το θέμα του Ακάμα και ότι θα καλέσετε τον κάθε ενδιαφερόμενο, το 

κάθε οργανωμένο σύνολο, για να εκφράσει απόψεις. Παράκλησή μου είναι να διαθέ

σετε αρκεΤό χρόνο, για να επισκεφθείτε την περιοχή και έτσι να έχετε προσωπική 

αντίληψη της κατάστασης. Είναι άλλη η αντίληψη που μπορεί να έχει ένας 

άνθρωπος, όταν του μεταβιβάσουν κάποιες πληροφορίες, και άλλη η αντίληψη που 

θα διαμορφώσει, όταν επισκεφθεί ο ίδιος την περιοχή. Τότε θα έχει προσωπική 

γνώμη για το θέμα. 

Θα παρακαλέσω επίσης τους συναδέλφους οι οποίοι κατέθεσαν την πρόταση 

νόμου να την αποσύρουν. Όταν οι συνάδελφοι αυτοί, που είναι της Επιτροπής 

Περιβάλλοντος, συζητήσουν αυτό το θέμα με όλους τους ενδιαφερομένους, κανένας 

δε θα τους εμποδίζει να καταΟέσουν ξανά την πρότασή τους ή οποιαδήποτε άλλη 

πρόταση νόμου η οποία, κατά την αντίληψή τους, θα προστατεύσει τον Ακάμα. 

Σχετικά με τις χαλαρώσεις που έγιναν στην Πέγεια, θέλω να δηλώσω ότι 

διαφωνώ έντονα όσον αφορά τη μεγάλη ξενοδοχειακή μονάδα που θα καθίσει στον 

Κόλπο των Κοραλλίων, γιατί είναι η μοναδική πλαζ που έμεινε όχι μόνο για την 

Πάφο αλλά και για όλους τους άλλους ντόπιους και ξένους που επισκέπτονται την 

Πάφο. Ειλικρινά η Πάφος στερείται παραλιών και, αν καταστραφεί κι αυτή η μονα

δική πλαζ που έμεινε, τότε ειλικρινά δεν ξέρω με ποια άλλα, πιο σοβαρά θέματα θα 

ασχολούμαστε, όταν τώρα δεν ασχολούμαστε με αυτά, που είναι πολύ σοβαρά. 

Όσον αφορά το δρόμο που έγινε στην περιοχή του Αγίου Γεωργίου του 

Ακάμα, και το λέω για όσους δεν ξέρουν την περιοχή, συμφωνώ με αυτό το δρόμο 

που έγινε. Είναι συνεχόμενος ασφάλτου και υπήρχαν εγκεκριμένα και κομμένα 
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οικόπεδα στην περιοχή με άσφαλτο και πεζοδρόμιο πριν από είκοσι χρόνια. Και 

όσοι δεν ξέρετε την περιοχή ή όσοι την ξέρετε φέρτε τη στη μνήμη σας ή φέρτε τη στο 

μυαλό σας, για να δείτε ότι αυτά που λέμε είναι πραγματικότητα. Και ειλικρινά με 

τη βελτίωση εκείνων των εκατό μέτρων μπορεί να αποφύγουμε δυστυχήματα που 

μπορεί να στοίχιζαν και ανθρώπινες ζωές στην κατάσταση που ήταν. 

Με όλο το σεβασμό, με όλη την εκτίμηση και με όλη μου την αγάπη προς τη 

συνάδελφο κ. Ρήνα Κατσελλή, αυτός ο δρόμος δεν είναι μερικά μέτρα από τον 

Άβακα, εκτός κι αν η ρίγα σας στο χάρτη ... Ή, αν τον έχετε περπατήσει, θα έχετε 
αντιληφθεί ότι είναι κάποια χιλιόμερα από τον Άβακα. Τζιαι, επειδή εν τζιαι μέναν 

χωρκόν μου τζιαι του φίλου μου του Γιαννάκη Αγαπίου που εν μες στο χωρκόν του, 

δεχτείτε και πιστώστε μας πως ξέρουμεν το χωρκόν μας, τα ευλοημένα! Μπορεί να 

μεν ηξέρουμεν άλλα πράματα, αλλά ξέρουμεν το χωρκόν μας. Ξέρουμέν το! 

Επομένως, να μη δημιουργούμε ευαισΟησία στο κοινό ότι έγιναν αυτά τα εκατό 

μέτρα της ασφάλτου σε μερικά μέτρα απόσταση από τον Άβακα. 

Άλλο πρέπει να μας ανησυχεί όλους: Με την πίεση που ασκούμε όλοι στη 

Μητρόπολη για την Τοξεύτρα, επειδή ο δρόμος που περνά για τον Άβακα είναι μέσα 

από τεμάχιό της, με βάση το Σύνταγμα και το νόμο κόφκει μας το που το πρωίν 

τζιαι μόνο με ελικόπτερα εν να μπορούμεν να πάμεν, αν θα πάμε. Αν ξέρετε την 

περιοχή, ή αν ξέρετε πόθεν πάμε στον Άβακα. 

Με αυτά, κύριε Πρόεδρε, κλείνω λέγοντας ότι σέβομαι την Έκθεση της 

Επιτροπής, αλλά δεν αποδέχομαι το περιεχόμενό της. Αναφέρθηκαν και υιοθετή

θηκαν μόνο οι απόψεις του Υπουργείου Γεωργίας, που, όπως είπα προηγουμένως, 

ήταν προκατασκευασμένες. Υιοθετήθηκαν οι απόψεις περιβαλλοντικών και οικολο

γικών οργανώσεων, που έχουν 21 άτομα μέλη, για περιουσία 100000 σκαλών. Και 
εφόσον δεν είχαν το δικαίωμα να ακουστούν οι ιδιοκτήτες αυτών των 100 (Χ)() 

σκαλών και οι εκλελεγμένες κοινοτικές αρχές, πιστεύω πως η Έκθεση δεν είναι αντι

κειμενική και το λιγότερο που μπορώ να κάμω είναι να καλέσω τους έντιμους συνα

δέλφους να μην τη λάβουν υπόψη. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Ν. Πιττοκοπίτη, ο κ. Β. Λυσσαρίδης 

επανήλθε στην έδρα του και ο κ. Α . Αντωνίου επέστρεψε στη θέση του.) 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Ναι, ορίστε. Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Συγγνώμη, συνάδελφε, δεν είναι για να μιλήσω. Θέλω να διευκρινίσω ότι, 

επειδή το θέμα είναι εγγεγραμμένο στο Κεφάλαιο Δ', η Κοινοβουλευτική Ομάδα του 

ΔΗΚΟ είχε αποφασίσει να αφήσει τα μέλη της να μιλήσουν κατά βούληση και δεν 

εκπροσωπεί τις απόψεις της ομάδας ούτε η μία ομιλία ούτε η άλλη. Η κοινοβουλευ

τική μας ομάδα θα τοποΟετηΟεί, όταν θα υπάρχει νομοσχέδιο ή πρόταση νόμου προς 

συζήτηση ενώπιον της ολομέλειας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Ο κ. Μαυροκορδάτος. 
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ΧΡ. ΜΑ ΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Και εμείς ως ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις συμμεριζόμαστε τις ανησυχίες 

των περιβαλλοντικών οργανώσεων αλλά και του Υπουργείου Γεωργίας, το οποίο 

είναι το πλέον αρμόδιο σε θέματα περιβάλλοντος, για την αύξηση του συντελεστή 

δόμησης στην περιοχή του Ακάμα. 

Η περιοχή του Ακάμα είναι η μοναδική στην ελεύθερη Κύπρο που παραμένει 

ανέπαφη από την απρογραμμάτιστη και καταστρεπτική ανάπτυξη και έχει τεράστια 

αξία όχι μόνο από περιβαλλοντική άποψη αλλά και από οικολογική λόγω της 

σπάνιας χλωρίδας και πανίδας της και λόγω της αγριάδας της φύσης της. Επίσης, 

τεράστια είναι η σημασία της περιοχής αρχαιολογικά, ιστορικά και από πλευράς 

πετρωμάτων και γενικά ειδών που συναντώνται μόνο στον Ακάμα σ' όλη την 

Κύπρο. Όλοι οι ξένοι εμπειρογνώμονες που ήρθαν στην Κύπρο και ασχολήθηκαν 

με το θέμα του Ακάμα θεωρούν ότι η περιοχή αυτή είναι κάτι το μοναδικό, που δεν 

υπάρχει αλλού, και ως τέτοια θα πρέπει να διαφυλαχτεί, να προστατευτεί και να 

κηρυχτεί εθνικό πάρκο. 

Η αύξηση του συντελεστή δόμησης στην περιοχή στην οποία αναφερόμαστε 

είναι ασυμβίβαστη με την προστασία του φυσικού περιβάλλοντος και από οικολο

γικής άποψης καταστροφική για τις χελώνες. Δημιουργεί επίσης σοβαρή απειλή για 

τα φαράγγια της περιοχής και επηρεάζει δυσμενώς τη δημιουργία εθνικού πάρκου 

όπως έχει προγραμματιστεί. 

Γι' αυτό, συμφωνούμε και εμείς με την τοποθέτηση η οποία καλεί την κυβέρ

νηση να ανακαλέσει την απόφασή της για αύξηση του συντελεστή δόμησης στη 

συγκεκριμένη περιοχή της Τοξεύτρας. Συμφωνούμε επίσης με την πρόταση νόμου 

που έχει κατατεθεί από τους τρεις συναδέλφους και προνοεί την κήρυξη της συγκε

κριμένης περιοχής της Τοξεύτρας στον Ακάμα σε λευκή ζώνη με σκοπό να ανασταλεί 

οποιαδήποτε απρογραμμάτιστη και ανεπιθύμητη ενέργεια που θα επηρέαζε αρνητικά 

το υπό εκπόνηση τοπικό σχέδιο του Ακάμα. 

Εξαίρεση πρέπει να αποτελέσει η περιοχή γύρω από το χωριό Πέγεια ή γύρω 

από άλλα χωριά για τα οποία, με βάση τη διακηρυγμένη πολιτική της κυβέρνησης, 

κατόπιν μακρών διαβουλεύσεων και 'συνεννοήσεων μεταξύ του Υπουργείου Εσωτε
ρικών, της Επαρχιακής Διοίκησης, του Τμήματος Πολεοδομίας και των κοινοτήτων 

έχει επέλθει συμφωνία όσον αφορά το θέμα των ζωνών. 

Για να προστατευτεί όμως αποτελεσματικά η περιοχή του Ακάμα, θα θιγούν 

κατ' ανάγκην συμφέροντα ιδιοκτητών γης στην επηρεαζόμενη περιοχή. Η θέση του 

κόμματός μας είναι ότι σε όσες περιπτώσεις Οίγονται ιδιωτικά συμφέροντα πρέπει 

να καταβληθούν και οι ανάλογες αποζημιώσεις στους επηρεαζομένους. Το κράτος 

θα πρέπει να συμβάλει αποφασιστικά με διάφορους τρόπους, έτσι που οι κάτοικοι 

της περιοχής να μην επωμιστούν μόνοι τους το κόστος της ανάγκης διατήρησης του 

φυσικού τοπίου στον Ακάμα, αλλά Οα πρέπει να συμβάλει και ολόκληρη η κυπριακή 

κοινωνία για εναλλακτικούς τρόπους ανάπτυξης της περιοχής που δε θα συγκρούο

νται με το περιβάλλον . Αυτό είναι εξάλλου και το πνεύμα της σύγχρονης αντιμετώ

πισης τέτοιου είδους ζητημάτων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κωνσταντίνου. 
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Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Τις τελευταίες μέρες πραγματικά βλέπουμε να γίνεται πάρα πολύς και μεγάλος 

θόρυβος για το υπό συζήτηση θέμα και πραγματικά όλοι πρέπει να προβληματι

στούμε, αλλά και να φέρουμε το θέμα στις σωστές του διαστάσεις. Έχουμε ακούσει 

πάρα πολλά και σίγουρα ο καθένας πρέπει και να προβληματιστεί, αλλά και να 

παρακολουθήσει με βάση τους σωστούς κανόνες το όλο θέμα. 

Πιστεύω ότι κακώς η Επιτροπή Περιβάλλοντος δεν κάλεσε και δε συμμετείχαν 

σ' αυτή τη διαδικασία οι πλέον άμεσα ενδιαφερόμενοι, που είναι στην προκειμένη 

περίπτωση οι τοπικές αρχές των άμεσα επηρεαζόμενων κοινοτήτων. Δηλαδή, αυτοί 

οι ίδιοι οι κάτοικοι των χωριών, των κοινοτήτων εκείνων που επηρεάζονται, οι 

οποίοι έχουν αποδείξει εδώ και δεκάδες χρόνια ότι και ενδιαφέρονται, αλλά και 

διαφυλάττουν το φυσικό περιβάλλον της περιοχής. Γιατί, αν σήμερα μιλάμε για 

Ακάμα και αν υφίσταται Ακάμας, είναι γιατί αυτοί οι άνθρωποι με τις δικές τους 

ενέργειες διαφύλαξαν το περιβάλλον . Και σίγουρα σήμερα πρέπει να έχουν και τον 

πρώτο λόγο, πιστεύω, και αυτοί οι ίδιοι τουλάχιστον να συναποφασίζουν για το 

μέλλον και την τύχη του Ακάμα. Δυστυχώς η Επιτροπή δεν τους κάλεσε και έτσι δε 

συμμετείχαν αυτοί οι άνθρωποι σ' αυτή και δεν ακούστηκαν οι δικές τους απόψεις. 

Έννομο συμφέρον σίγουρα έχουν όλοι οι κάτοικοι του νησιού και κανένας δεν 

έχει το δικαίωμα να μιλήσει διαφορετικά. Έννομο συμφέρον σίγουρα έχει ο καθένας 

από τη δική του σκοπιά και σύμφωνα με τα δικά του κριτήρια και μπορεί το έννομο 

συμφέρον να ερμηνεύεται ανάλογα. Και εμείς πιστεύουμε ότι έννομο συμφέρον υπό 

διπλή έννοια έχουν πρώτα οι κάτοικοι της περιοχής. Και επαναλαμβάνω ότι 

δυστυχώς σε καμιά περίπτωση δε λήφθηκαν υπόψη οι δικές τους απόψεις. 

Και επειδή ακούστηκε και η άποψη ότι είναι λίγα και μεμονωμένα τα άτομα 

της περιοχής τα οποία έχουν αντίθετες απόψεις από τις ήδη εκφρασθείσες μέσα από 

την Έκθεση της Επιτροπής, τολμώ να πω, και είναι γεγονός, είναι πραγματικότητα, 

ότι ολόκληρη η περιοχή, όλες οι κοινότητες διά των οργάνων τους, που είναι οι 

τοπικές αρχές, οι κοινοτικές αρχές ή και τα Συμβούλια, και συμπαραστατούμενες 

απ' όλους τους κατοίκους ενίστανται στο προτεινόμενο σχέδιο και στο νόμο. Και 

είναι δικαιολογημένη η αντίδραση αυτή, γιατί στερούν από αυτούς τους ίδιους 

εμπράγματα δικαιώματα αλλά σίγουρα και το ίδιό τους το μέλλον και την ίδιά τους 

την επιβίωση. 

Γιατί σίγουρα το να φωνάζουν κάποιοι σήμερα είτε από τη Λευκωσία -
δικαίωμά τους, φυσικά- είτε από τις άλλες πόλεις και να αυτοαποκαλούνται "φυσιο

λάτρες" χωρίς καν να έχουν πατήσει το πόδι τους ή να έχουν γνωρίσει τον ίδιο τον 

Ακάμα είναι εύκολο. Και έχουμε πολλά παραδείγματα, γιατί αρκετοί από αυτούς οι 

οποίοι φωνάζουν συνελήφθησαν να είναι αμαΟείς, γιατί δε γνωρίζουν καν πού 

βρίσκεται ο Ακάμας ούτε και τι εστί Ακάμας. Και φαίνεται ότι οι ίδιοι έχουν έννομο 

συμφέρον, σύμφωνα με τη δική τους φυσικά ερμηνεία αλλά και το δικό τους 

σκεπτικό και λογική. 

Φυσικά, εκείνο το οποίο μας ενδιαφέρει και που εμείς ως Δημοκρατικός Συνα

γερμός κατ' επανάληψιν έχουμε δηλώσει είναι ότι ναι μεν τασσόμαστε υπέρ της 

διατήρησης της διαφύλαξης του φυσικού περιβάλλοντος και υπέρ της δημιουργίας 

εθνικού πάρκου, αλλά το πάρκο αυτό θα πρέπει να είναι στις σωστές διαστάσεις και 
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να εντοπιστεΙ στα κρατικά όρια, στην κρατική γη. Ο Ακάμας εΙναι γύρω στις 

100 000 στρέμματα και μέσα σ' αυτές τις 100 000 στρέμματα μιλάμε για το ότι 
υπάρχει ιδιωτική περιουσΙα της τάξεως των 3 000 μόλις στρεμμάτων. ΕμεΙς λέμε 
ναι, να υπάρξει προστασΙα, να δημιουργηθεΙ εθνικό πάρκο, αλλά να περιοριστεΙ 

ακριβώς σ' αυτή την κρατική γη. Και τότε σΙγουρα οι κάτοικοι αυτών των περιοχών 

θα εΙναι οι πρώτοι οι οποΙοι και θα διαφυλάξουν, αλλά και θα προωθήσουν αυτό το 

σχέδιο. ΓιατΙ μια ενέργεια παραβΙασης και επέμβασης εντός της Ιδιας της ιδιωτικής 

περιουσΙας σΙγουρα δεν προωθεΙ το σκοπό για τον οποto πρέπει να υπάρξει η 

διαφύλαξη, αλλά και θα στερήσει από αυτούς τους Ιδιους ακριβώς την Ιδιά τους την 

ύπαρξη και επιβΙωση. ΓιατΙ, επαναλαμβάνω, εΙναι με πολύ κόπο και μόχθο που 

αυτοΙ οι Ιδιοι οι κάτοικοι διαφύλαξαν το δάσος του Ακάμα, το οποΙο σήμερα μπορεΙ 

ο καθένας να χαΙρεται ελεύθερα. 

Γtνεται λόγος για επεμβάσεις που έγιναν τελευταΙα. Ναι, σΙγουρα εΙναι επέμ

βαση, αλλά κανένας δε διαμαρτυρήθηκε για το ότι τόσα χρόνια γΙνονται κάποιου 

άλλου εΙδους επεμβάσεις, οι οποΙες και το φυσικό περιβάλλον αλλοιώνουν, αλλά 

και την ίδια την υπόσταση της περιοχής αλλοτριώνουν. Και δεν υπήρξε ούτε και 

υπάρχει ευαισθησΙα από μερικούς, όταν σε κάποιες άλλες περιοχές οι Ιδιοι με τις 

Ιδιες τις ενέργειες και τις επεμβάσεις τους έχουν αλλοιώσει το Ιδιο το φυσικό περι

βάλλον και τις έχουν μετατρέψει σε καθαρά οικιστικές περιοχές ή και αναπτυξιακές 

περιοχές. Υπάρχει ένα ρητό: "Τα δικά μας δικά μας, αλλά και τα δικά σας και πάλι 

δικά μας". ΦαΙνεται ότι εδώ βρΙσκει άμεση εφαρμογή. 

Έγινε λόγος για επέμβαση, επειδή τσιμεντώθηκε ένα μέρος εβδομήντα μόλις 

μέτρων, το οποΙο, όπως πολύ σωστά ο συνάδελφος, ο Μκος ηιττοκοπΙτης, ανέφερε, 

εΙναι συνέχεια ασφαλτοστρωμένου δρόμου και οικοπεδοποιήσιμης περιοχής εκατόν 

οικοπέδων και κανένας, μα κανένας δε διαμαρτυρήθηκε. Και διαμαρτυρήθηκαν 

κάποιοι, γιατΙ έγινε τσιμέντωμα αυτού του μέρους του δρόμου που οδηγεΙ -όχι που 

αποτελεΙ μέρος του Ακάμα, που οδηγεΙ- προς τον Ακάμα. 

ΟφεΙλω να αναφέρω ότι και πριν από έξι μήνες και πέρσι, πριν από δεκατρεΙς 

μήνες περΙπου, συνέβησαν δύο δυστυχήματα, που ευτυχώς δεν ήταν θανατηφόρα, 

γιατΙ το μέρος αυτό του δρόμου εΙναι πολύ πολύ ολισθηρό και με τις πρώτες βροχές 

εΙναι σαν να υπάρχει γράσο που οδηγεΙ κατευθεΙαν τα οχήματα στο βάραθρο, γιατΙ 

υπάρχει γκρεμός από κάτω. Και φαΙνεται ότι κάποιοι δε θα έχουν την ευαισθησΙα να 

κλάψουν, όταν συμβεΙ οτιδήποτε. Απλώς θα στενοχωρηθούν στιγμιαΙα. Άλλοι θα 

κλαΙνε σΙγουρα και πολύ σωστά το Συμβούλιο Βελτιώσεως Πέγειας ενήργησε, ούτως 

ώστε να προληφθούν όλοι εκεΙνοι οι κΙνδυνοι οι οποΙοι σΙγουρα υπήρχαν. 

Αλλά δε δΙνουμε το δικαΙωμα σε κανέναν, ο οποΙος δε γνωρΙζει επακριβώς 

ούτε και έχει επισκεφθεΙ καμιά φορά ούτε την Πέγεια ούτε και τη Λάρα ούτε την 

Τοξεύτρα ούτε και την ευρύτερη περιοχή που λέγεται 'Άκάμας", να μιλά για τον 

Ακάμα. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέμα τάξης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, νομΙζω ότι δικαιούται, διότι δεν εΙναι προσωπική επΙθεση. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Απλώς θέλω να δηλώσω κάτι, κύριε Πρόεδρε. Δεν εΙναι εναντΙον κανενός. 
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Θέλω να δηλώσω ότι η Επιτροπή Περιβάλλοντος όχι αυτης της συνόδου, της 

προηγούμενης, έκαμε τριήμερη εξόρμηση και πήγε με τα LAND-ROVER του Υπουρ
γείου Γεωργίας, του Τμήματος Δασών, και περπάτησε πατίν πατίν όλο τον Ακάμα. 

Ευχαριστώ. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

Μίλησα γενικά και σίγουρα δεν είναι μόνο τα Μέλη της Επιτροπής εκείνοι οι 

οποίοι είναι υπέρ αυτής της άποψης υπάρχουν και δεκάδες άλλοι οι οποίοι μιλούν 

από τη Λευκωσία χωρίς να έχουν επισκεφθεί ούτε μια φορά την περιοχή του Ακάμα. 

Ανησυχούν μερικοί και ωρύονται, γιατί μπορεί να υπάρξει κάποια μικρή ανάπτυξη 

στην περιοχή. Και δεν είχαν, επαναλαμβάνω, την ίδια ευαισθησία όταν κάπου 

αλλού γίνονταν όχι απλώς μικρές αναπτύξεις αλλά έργα τεραστίων διαστάσεων. 

Δικαίωμά τους, φυσικά! Φαίνεται ότι έμεινε η περιοχή αυτή η οποία πρέπει να 

αναπτυχθεί και κάποιοι θίγονται άμεσα ή έμμεσα. 

Όσον αφορά το θέμα το οποίο κατ' επανάληψιν έχει εγερθεί και που φαίνεται 

ότι είναι και το θέμα το οποίο δίνει ερείσματα σε κάποιους να ισχυρίζονται ότι 

δήθεν αυτή είναι η περιοχή στην οποία γεννούν οι χελώνες, έχει εξακριβωθεί και 

είναι γεγονός ότι οι χελώνες γεννούν καΟ' όλο το μήκος της παραλίας της Πάφου 

αλλά και σε άλλες περιοχές. Φαίνεται όμως ότι η επιλογή του χώρου απλώς και 

μόνο για εκκόλαψη των χελώνων και μεταφορά τους από άλλα σημεία στο μέρος 
εκείνο δίνει σίγουρα αυτό το δικαίωμα σ' αυτούς, από τους οποίους φαίνεται ότι 

κάποιοι, πέρα από το γεγονός αυτό, επιλέγουν και το χώρο εκείνο, για να κάνουν 

γυμνισμό. Είναι δικαίωμά τους και αυτό. 

Εν πάση περιπτώσει, εμείς λέμε ξεκάθαρα ότι σε καμιά περίπτωση δεν υιοθε

τούμε την άποψη της Επιτροπής Περιβάλλοντος, γιατί δε λήφθηκε καν υπόψη η θέση 

των πλέον αρμοδίων και επηρεαζομένων, που είναι οι κάτοικοι της περιοχής. 

Κανένας κάτοικος από τις περιοχές αυτές δεν υιοθετεί και δεν αποδέχεται το περιε

χόμενο αυτής της Έκθεσης. Εμείς δηλώνουμε ότι σε καμιά περίπτωση δε θα αποδε

χτούμε τετελεσμένα γεγονότα και ότι θα προασπίσουμε και το περιβάλλον αλλά 

σίγουρα και τα συμφέροντα, τα καλώς νοούμενα συμφέροντα των κατοίκων αυτών 

των περιοχών, γιατί είναι θέμα και επιβίωσης των κατοίκων αυτών των περιοχών, 

πράγμα το οποίο φαίνεται ότι έχει παραγνωριστεί. Και σίγουρα επαναλαμβάνω 

αυτό το οποίο ανέφερε ο συνάδελφος Νίκος Πιττοκοπίτης, ότι οι απόψε"ις όλων των 

αρχηγών των κομμάτων ήταν ταυτόσημες επί του θέματος και ότι έπρεπε ναι μεν να 

προωθηθεί και να κατοχυρωθεί η δημιουργία του εθνικού πάρκου, αλλά στις σωστές 

του διαστάσεις, πράγμα το οποίο φαίνεται ότι σήμερα δεν υιοθετείται και δεν 

ακολουθείται από κάποιους. 

Όσον αφορά την επίκληση κάποιων προβλημάτων, τα οποία υπάρχουν και τα 

οποία κάποιοι ακολουθούν και έχουν ως γνώμονα, για να τα μετατρέπουν σε γενικό

τερα, εμείς λέμε ότι είναι υποχρέωση και της κυβέρνησης αλλά και όλων των αρμό

διων αρχών να εξετάσουν και να επιληφθούν ατομικά, ειδικά αυτών των προβλη

μάτων και να μην τα ανάγουν σε γενικότερα, ούτως ώστε να υπάρχει και γενικότερο 

πρόβλημα. Δε θα αναφερΟώ ειδικά στα θέματα αυτά. Είναι ξεκάθαρα και γι' αυτό 
πιστεύω ότι πρέπει να υπάρξει και η ανάλογη μεταχείριση. 

Τελειώνοντας θα ήθελα να τονίσω και πάλι ότι σε καμιά περίπτωση δεν αποδε
χόμαστε την εισήγηση της Επιτροπής, της αρμόδιας Επιτροπής, και ότι αυτή είναι η 

θέση και των κοινοτικών αρχών και της Πέγειας και των κατοίκων της Πέγειας και 

των κατοίκων των άλλων επηρεαζόμενων περιοχών. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Ομήρου και μετά ο κ. Θεοδούλου. 

Γ.ΟΜΗΡΟΎ: 

Κύριοι, 

Πρώτα απ' όλα θα ήθελα να πω ότι κακώς, κάκιστα λέχθηκε ότι αυτό το Σώμα 

δεν ευαισθητοποιήθηκε στο θέμα της ασύδοτης πραγματικά δράσης των αγγλικών 

στρατευμάτων στην περιοχή και των τεράστιων καταστροφών που έχει προκαλέσει 

και προκαλεί ο αγγλικός στρατός, γιατί στη διάρκεια της προηγούμενης Βουλής 

αυτό το Σώμα υιοθέτησε ψήφισμα, ομόφωνο μάλιστα, ύστερα από πρόταση του 

Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ, με το οποίο εκαλείτο η κυβέρνηση να αναθεωρήσει 

συμφωνία στην οποία είχε καταλήξει με την αγγλική κυβέρνηση για παραχώρηση 

εκατόν επιπλέον ημερών από τις ημέρες που δικαιούνταν τα αγγλικά στρατεύματα 

να διεξάγουν γυμνάσια στην περιοχή . Και αποτέλεσμα αυτού του ψηφίσματος ήταν 

ότι πράγματι η κυβέρνηση προχώρησε σε επαναδιαπραγμάτευση της συμφωνίας, η 

οποία είχε υπογραφεί το 1969, και τουλάχιστον έχουν μειωθεί οι ημέρες των ασκή
σεων των αγγλικών στρατευμάτων στην περιοχή του Ακάμα. 

Ένα δεύτερο σημείο στο οποίο θα ήθελα να σταθώ είναι το γεγονός ότι πραγ

ματικά υπήρξε μια πολύ σημαντική παράλειψη από την πλευρά της Επιτροπής Περι

βάλλοντος. Από τη στιγμή που συζητούσε ένα θέμα το οποίο άμεσα ή έμμεσα επηρε

άζει τις κοινότητες, επηρεάζει τις χωριτικές αρχές, τα Συμβούλια Βελτιώσεως των 

κοινοτήτων της περιοχής, θα έπρεπε να κληθούν και η εισήγηση η δική μας είναι ότι 

θα πρέπει να κληθούν στο μέλλον, εφόσον η Επιτροπή θα συνεχίσει την εξέταση 

αυτού του θέματος. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω ότι είναι δεδομένο πως λήφθηκαν αποφάσεις 

λίγο πριν από τις προεδρικές εκλογές του 1993, του Φεβρουαρίου, για να εξυπηρετη
θούν εκλογικές σκοπιμότητες. Δεν υπάρχει καμιά περί τούτου αμφιβολία και είναι 

πραγματικά μια συμπεριφορά ανεύθυνη, μια συμπεριφορά που αυτό το Σώμα 

οφείλει να αποδοκιμάσει, μια συμπεριφορά που θα έλεγα ότι είναι ανάξια οποιασδή

ποτε κυβέρνησης, μια συμπεριφορά που είναι ανάξια δημόσιων προσώπων, ενόψει 

δηλαδή επερχόμενων εκλογών και υπό το κράτος της αγωνίας για την εξασφάλιση 

ψήφων να λαμβάνονται αυτού του είδους οι αποφάσεις. Νομίζω ότι είναι καθήκον 

της Βουλής να την αποδοκιμάσει και σωστά η Επιτροπή Περιβάλλοντος έχει αποδο

κιμάσει αυτή τη συμπεριφορά. 

Σε ό,ΤΙ αφορά το ευρύτερο Οέμα, θα πρέπει να λεχθεί ότι έλειψε πραγματικά 

μια σταθερή πολιτική σε ό,ΤΙ αφορά το θέμα του Ακάμα, που να αποσκοπεί και στην 

προστασία του περιβάλλοντος και αυτής της μοναδικής σε ομορφιά περιοχής της 

Κύπρου, αλλά και στην προστασία παράλληλα των συνταγματικά κατοχυρωμένων, 

αναπαλλοτρίωτων δικαιωμάτων των ιδιοκτητών γης, που είναι οι κάτοικοι της 

περιοχής . 

Και προσέξτε κάτι, αγαπητοί συνάδελφοι: Έλειψε ένας σωστός, δημιουργικός 

διάλογος με τις κοινότητες της περιοχής. Δημιουργήθηκε ένα κλίμα αντιπαράθεσης 

και εγώ σας λέω ότι, όπου ανοίχτηκε ένας σωστός διάλογος, υπήρξε κατανόηση. Και 

σας λέω ότι εγώ είχα πάρει υπομνήματα και μου είχαν γίνει εκκλήσεις και παραστά

σεις από άλλες κοινότητες που γειτνιάζουν με τον Ακάμα, για να ενταχθούν στο 

σχέδιο ανάπτυξης της Λαόνας και του Ακάμα και να επωφεληθούν των πολλών 

προνομίων και κινήτρων που έχουν δοθεί από τα διάφορα κυβερνητικά σχέδια για 

μια σωστή ανάπτυξη. Αλλά υπήρξε ένα κλίμα αντιπαλότητας. Και εδώ έχουν 

διαπράξει λάθη και οι περιβαλλοντικές οργανώσεις, που πρέπει να κάνουν μια 
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αυτοκριτική, ότι δηλαδή πραγματικά δεν έλαβαν υπόψη καθόλου τις -υπερβολικές 
ενδεχομένως- αντιδράσεις των κατοίκων της περιοχής. 

Συνεπώς, θα πρέπει η Βουλή να συζητήσει πράγματι με πολλή σοβαρότητα την 

ανάγκη προστασίας αυτής της μοναδικής, επαναλαμβάνω, σε ομορφιά περιοχής της 

πατρίδας μας, μιας οικολογικά ευαίσθητης περιοχής, και αυτό δεν είναι απλώς μια 

περιβαλλοντική προσέγγιση' εγώ θα έλεγα ότι είναι ένα εθνικό καθήκον. 

Όμως, επαναλαμβάνω ότι σε κάθε περίπτωση θα πρέπει να ληφθούν υπόψη οι 

αντιλήψεις και οι προσεγγίσεις των κατοίκων της περιοχής και κυρίως, εκεί που θα 
επιβληθούν περιορισμοί, θα πρέπει να υπάρξει ένα σύστημα αποτελεσματικών 

αποζημιώσεων που να ισοδυναμούν με την αξία της γης που δε θα μπορεί να αξιο

ποιηθεί προς οποιαδήποτε άλλη κατεύθυνση. 

Επίσης θα έλεγα το εξής: Υπάρχει το Κοινό Συμβούλιο. Δε λειτούργησε το 
Κοινό Συμβούλιο. Το Κοινό Συμβούλιο θα πρέπει να λειτουργήσει και θα πρέπει να 

λειτουργήσει με την πειθώ, ώστε οι κοινοτάρχες και τα Συμβούλια να συμμετάσχουν 

σ' αυτό το διάλογο ο οποίος πρέπει να γίνει. Αλλιώτικα, θα συμφωνήσω ότι δεν 
μπορεί να επιβληθεί απλώς ένα σχέδιο το οποίο θα υιοθετηθεί ερήμην των κατοίκων 

της περιοχής. Άρα όλοι έχουμε καθήκον, πολιτικά κόμματα, περιβαλλοντικές οργα

νώσεις, να εργαστούμε προς την κατεύθυνση του να πείσουμε τις κοινότητες να 

πάρουν μέρος σ' αυτό το διάλογο, για να λειτουργήσει το Κοινό Συμβούλιο. Θα 

αναμένουμε από την υπουργική επιτροπή, που αποτελείται από τα Υπουργεία 

Εσωτερικών, Δικαιοσύνης, Συγκοινωνιών και Έργων, Γεωργίας και Φυσικών 

Πόρων και Υγείας, να ολοκληρώσει τη μελέτη και να καταθέσει το πόρισμά της στη 

Βουλή το συντομότερο. 

Να ανακληθούν οι χαλαρώσεις; Να ανακληθούν, αλλά προσέξτε: θα συμφω

νήσω με αυτό που λέχθηκε προηγουμένως ότι θα πρέπει, εκεί που οι κοινότητες 

είχαν καταλήξει μέσα στα πλαίσια του Κοινού Συμβουλίου με την κυβέρνηση, να 

μην υπάρξει παρέμβαση της Βουλής, διότι σ' αυτή την περίπτωση θα υπάρξουν 

σίγουρα αντιδράσεις. Συνεπώς, ας εργαστούμε με συναινετικές προσεγγίσεις, για να 

προστατεύσουμε αυτό το φυσικό πλούτο της πατρίδας μας, και ας εργαστούμε, για 

να δημιουργήσουμε και συνθήκες συναίνεσης με τους κατοίκους της περιοχής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Θεοδούλου. 

Θέλω να πληροφορήσω ότι το Οέμα θα παραμείνει στην ημερήσια διάταξη. 

Όσοι βέβαια θέλουν να πρωτολογήσουν σήμερα θα πρωτολογήσουν, αλλά το θέμα 
θα παραμείνει στην ημερήσια διάταξη. 

Ορίστε, κύριε Θεοδούλου. 

Λ. ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το θέμα αντικειμενικά πήρε προεκτάσεις: επεκτάθηκε στα όρια του Ακάμα, 

γενικότερα της περιοχής του Ακάμα, και στο εθνικό πάρκο, ενώ, όπως φαίνεται 

καθαρά στην Έκθεση, το ουσιαστικό θέμα εντοπίζεται στην Τοξεύτρα, η οποία 

υπάγεται στην περιοχή της Π έγειας. Δυστυχώς όμως η Επιτροπή Περιβάλλοντος 

τόσο με τον τίτλο όσο και με τις αναφορές της πιο πέρα στην Έκθεση θίγει ή καλύ

πτει και τις ζώνες ανάπτυξης της Πέγειας. 

Και από εδώ προήλθε η σύγχυση και το πρόβλημα. Δεν περιορίστηκε η 

Επιτροπή Περιβάλλοντος στο θέμα ειδικά της Τοξεύτρας. Και εφόσον το θέμα 

καλύφθηκε κατ' αυτό τον τρόπο, ήταν λογικό και -επαναλαμβάνω αυτό που είπαμε 
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στην αρχή- επιβαλλόταν να κληθεί και το Συμβούλιο της Πέγειας. Εδώ δε συζητούμε 

το εθνικό πάρκο. Το εθνικό πάρκο το συζητήσαμε στο παρελθόν, το υποστηρίξαμε 

όλα τα πολιτικά κόμματα, όπως και οι κοινότητες της περιοχής υποστηρίζουν το 

εθνικό πάρκο. Απλώς υπάρχουν κάποιες διαφορές για τις ζώνες προστασίας και 

ανάπτυξης πέριξ του πάρκου, γύρω από το πάρκο μέχρι τις κοινότητες της 

περιοχής. 

Και πάνω σ' αυτό το σημείο οι αρχηγοί των κομμάτων, όταν επισκέφθηκαν την 

περιοχή, υπογράμμισαν ένα σημαντικό στοιχείο, την ανάγκη να αναπτυχθεί ένας 

διάλογος με τις κοινότητες, για να επιλυθούν τα προβλήματα και οι διαφορές που 

υπάρχουν. Και αυτός ο διάλογος έχει γίνει, έχει αναπτυχθεί και ουσιαστικά επήλθε 

συμφωνία με όλες τις κοινότητες εκτός της Ίνιας. Και πρέπει, το υπογραμμίσαμε 

πολλές φορές, το κράτος να συνεχίσει τις προσπάθειές του, μέχρις ότου βρει κοινή 

γλώσσα, συναινετική λύση στις διαφορές που υπάρχουν και με την Ίνια, αναφορικά 

με τις ζώνες προστασίας και ανάπτυξης που είναι πέραν του δάσους του Ακάμα. 

Μέσα σ' αυτά τα πλαίσια έγινε ένας μακρύς διάλογος μεταξύ του Συμβουλίου 
Βελτιώσεως της Πέγειας, του επάρχου Πάφου και της Πολεοδομίας και κατέληξαν 

σε συγκεκριμένες εισηγήσεις τις οποίες υπέβαλαν στο Υπουργικό Συμβούλιο. Μέσα 

σ' αυτές τις εισηγήσεις είναι αλήθεια ότι καλυπτόταν και η περιοχή της Τοξεύτρας. 

Και έχω την εντύπωση ότι για αυτά τα ζητήματα πρέπει να ενημερώθηκε η Επιτροπή 

Περιβάλλοντος. 

Εμείς δε διαφωνούμε με την τοποθέτηση που υπάρχει στην Έκθεση της 

Επιτροπής, στη σελίδα 6, που αναφέρει ότι υπάρχει απόφαση του νυν Υπουργικού 
Συμβουλίου, ημερομηνίας 17.3.93, να επανεξεταστούν τα πράγματα στην περιοχή 
και ειδικότερα όσον αφορά την Τοξεύτρα. Δε διαφωνούμε ποσώς να ανακληθεί η 

απόφαση, η χαλάρωση που δόθηκε για την Τοξεύτρα και να επανεξεταστεί αυτό το 

θέμα. Αλλά η απόφαση που λήφθηκε, όπως έχω πει, μεταξύ επάρχου, Συμβουλίου 

Βελτιώσεως Πέγειας και Πολεοδομίας -πιστεύω ότι συμμετείχε και η Πολεοδομία

και εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο δεν πρέπει αυτή η απόφαση να αναι

ρεθεί. Ήταν μέσα στα πλαίσια της πολιτικής που όλοι συναινετικά είχαμε καθο

ρίσει, για να εξευρεθεί μάλιστα λύση στα υφιστάμενα τότε προβλήματα. Γι' αυτό 

πρέπει να κάνουμε αυτή τη διάκριση. Και στο Οέμα της Τοξεύτρας πιστεύω ότι όλοι 

συμφωνούν. 
ι 

Εγώ δε θέλω πέραν τούτου να αφήσω ψταρατήρητο ούτε και το σημείο ότι δεν 

αντιδράσαμε είτε ως Βουλή είτε ως πολιτικές δυνάμεις στο θέμα των στρατιωτικών 
γυμνασίων των Άγγλων. Δε δείξαμε ευαισθησία, κάπου λέχθηκε ή, αν θέλετε, 

λυπούμαι, κάπου παρουσιάζεται το εξής: Όσ~. ι υποστηρίζουν το πάρκο ουσιαστικά 
δεν αντιμάχονται τα γυμνάσια των Βρετανων και όσοι δεν το υποστηρίζουν ... ή, 
μάλλον καλύτερα, θέλουν να υποδειχθεί ότι Π έπει να κάνουμε αγώνα πρώτα, για 

να φύγουν οι Άγγλοι και μετά να γίνει το πάρκο. 

Νομίζω ότι δεν πρέπει να οδηγηθούμε σ' αυτή την αντιδικία' είναι, πιστεύω, 

λογοπαίγνιο. Κανένας δε διαφωνεί να αρχίσει αγώνας, να συνεχίζεται μάλλον ο 

αγώνας που γίνεται από χρόνια, για να σταματήσουν τα βρετανικά γυμνάσια στην 

περιοχή. Και εγώ έχω υπόψη μου όχι μόνο περιβαλλοντικές οργανώσεις αλλά και 

άλλες οργανώσεις οι οποίες έχουν κάμει εκδηλώσεις στην περιοχή. Εγώ έχω συμμε

τάσχει σε εκδηλώσεις και ο συνάδελφος Ομήρου ξέρω ότι συμμετείχε σε διαμαρτυ

ρίες, αντιδράσεις για τα στρατιωτικά γυμνάσια που γίνονται στην περιοχή. Αλλά 

έτερον εκάτερον. Και εγώ πιστεύω ότι, αν δεν πετύχουμε αυτό το στόχο νωρίτερα, 

το εθνικό πάρκο θα ενισχύσει τις προσπάθειες και τον αγώνα μας, για να σταματή

σουν τα βρετανικά γυμνάσια στον Ακάμα. Κατά συνέπεια, το θέμα εντοπίζεται εδώ 
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και θέλω να πιστεύω ότι θα προσεχθεί αυτή η λεπτομέρεια που υπάρχει, το ότι μπλέ
κονται εδώ οι ζώνες ανάπτυξης της Πέγειας και της Τοξεύτρας. Πρέπει να γίνει 

αυτή η διάκριση στην Έκθεση. Εμείς ακριβώς για την Τοξεύτρα δεχόμαστε την 

απόφαση του νυν Υπουργικού Συμβουλίου για απόσυρση της χαλάρωσης που 

δόθηκε και επανεξέταση της κατάστασης στην Τοξεύτρα. 

Αναφορικά με τις ζώνες της Πέγειας, υπογραμμίζω ξανά, για να μη δημιουργή

σουμε νέες τριβές με τις κοινότητες, ότι, εφόσον συμφωνήθηκαν, πρέπει να παραμεί

νουν αυτές οι ζώνες όπως και στις άλλες κοινότητες. Εκείνο που απομένει είναι να 

συμφωνήσουμε και να επιλύσουμε τα προβλήματα και με την κοινότητα της Ίνιας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Απλώς πληροφοριακά λέω στη Βουλή ότι η Βουλή επίσημα ζήτησε από τη 

βρετανική Βουλή να βοηθήσει στον τερματισμό κάθε άσκησης στην περιοχή του 

Ακάμα. Απλώς για λόγους πληροφόρησης. 

Ο κ. Παρισινός. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ακριβώς ζήτησα την παρέμβαση, για να υπενθυμίσω ότι, όταν 

συστάθηκε η Επιτροπή Περιβάλλοντος για πρώτη φορά, νομοτυπικά στην πρώτη της 

συνεδρίαση το πρώτο θέμα που αντιμετώπισε ήταν η προστασία του Ακάμα και 

υπήρξε και η παρουσία η δική σας ως Προέδρου τότε της Βουλής και με ομόφωνη 

εισήγηση αναλάβατε την ευθύνη και αποστείλατε προσωπική σας επιστολή προς τον 

Πρόεδρο του αγγλικού Κοινοβουλίου ειδικά ζητώντας την παρέμβασή του, για να 

σταματήσει αυτή η καταστροφή με τις ασκήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, το θέμα θα παραμείνει στην ημερήσια 

διάταξη. 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων ορίζεται για την Πέμπτη, 

27 Μα·ίου 1993, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων Νόμος 
του 1993. 

2) Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 
1993. 

3) Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
1993. 

4) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 4) του 1993. 

5) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 6) του 1993. 

6) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 1) του 1993. 

7) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992. 

8) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως Νόμος του 
1993. 

9) Οι περί Επιτρόπου Προεδρίας για Ανθρωπιστικά Θέματα (Καθήκοντα, 

Απολαβές και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 
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10) Οι περί Αστυνομίας Γενικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που τιτλοφορείται 'Ή τροποποίηση του Σχεδίου Πολεοδομικών Ζωνών 

και του Σχεδίου Ορίου Αναπτύξεως Πέγειας με την Κ.Δ.Π. 24/93'Ό 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (11.3.1993). 
(Συνέχιση της συζήτησης) 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που τιτλοφορείται "Τοποθέτηση κεντρικού αγωγού του αποχετευτικού 

συστήματος Λεμεσού διά μέσου της αγοράς της παλαιάς πόλης της 

Αμαθούντας". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (11.3.1993). 
3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που τιτλοφορείται "Προβλήματα από τη λειτουργία των λατομείων". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των Βουλευτών κ. Χρ. 

Σολωμή, κ. Κ. Κληρίδη και κ. Ά. Χρυσοστόμου). (13.10.1992). 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας του Σώματος. 

(Ώρα λήξης: 6.37 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη-

τική σειρά: 
Α γαπίου Γιαννάκης 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Λυσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 
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Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

Καλα'ίτζιάν Αράμ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Διεξαγωγή σύντομης συζήτησης [Λ. Ιεροδιακόνου, Ν. Κατσουρίδης, Μ. 

Κυπριανού, Προεδρεύων (Β. Λυσσαρίδης), Κ. Καζαμίας] ύστερα από 

αίτημα του κ. Λ. Ιεροδιακόνου εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας 

του ΔΗΣΥ για αναβολή του θέματος "Ο περί Προϋπολογισμού του 

Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 1993", το οποίο τελικά 
αναβλήθηκε. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Δημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης 
(Υποχρεωτική Φοίτηση και Παροχή Δωρεάν Παιδείας) Νόμος του 1993" 
και ψήφισή του σε νόμο. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 3) Νόμος του 1991" και ψήφισή του σε νόμο. 

4) Έκθεση για το νομοσχέδιο και για τους Κανονισμούς ''Ο περί Γεωργικής 
Ασφαλίσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993" και "Οι περί Γεωργικής 
Ασφαλίσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993", ψήφιση του 

νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των Κανονισμών. 

5) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Δασών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1993" και έγκρισή τους. 

6) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

7) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η εφαρμογή του νόμου που αφορά το 

πραξικόπημα της 1Sης Ιουλίου 1974 - Αίτημα για ένταξη της Θελέτρας 

στο σχέδιο δανειοδότησης νέων ζευγαριών - Αίτημα για άρδευση έκτασης 
της Θελέτρας από το υδατικό έργο Αγυιάς - Αίτημα για ένταξη της 

Θελέτρας στο σχέδιο ανάπτυξης Ακάμα - Αίτημα Θελέτρας για 

κατασκευή δρόμου - Αίτημα Θελέτρας για την ανόρυξη νέας γεώτρησης -
Αίτημα Θελέτρας για κατασκευή αίθουσας πολλαπλής χρήσεως). 

8) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Διαπλάτυνση και 

ασφαλτόστρωση τμήματος του δρόμου Έμπας-Τάλας - Το αλιευτικό 

καταφύγιο Κάτω Πύργου - Το συμβόλαιο για την κατασκευή του νέου 
αυτοκινητόδρομου Λεμεσού-Πάφου - Η νέα παγκόσμια τάξη πραγμάτων 
και η εξωτερική πολιτική της Κύπρου). 

9) Έκθεση για το θέμα 'Ή τροποποίηση του Σχεδίου Πολεοδομικών Ζωνών 
και του Σχεδίου Ορίου Αναπτύξεως Πέγειας με την Κ.Δ .Π. 24/93" και οι 
αγορεύσεις, καθώς και η συζήτηση, που ακολούθησαν πάνω στο θέμα (Ρ. 

Κατσελλή, Ν. Πιττοκοπίτης, Χρ. Σολωμής, Δ. Ηλιάδης, Τ. 

Παπαδόπουλος, Χρ. Μαυροκορδάτος, Κ. Κωνσταντίνου, Γ. Ομήρου, Λ. 

Θεοδούλου, Α. Παρισινός), η συζήτηση του οποίου συνεχίζεται. 

9α) Διεξαγωγή συζήτησης για διαδικαστικό θέμα (Γ. Ομήρου, Ρ. Κατσελλή, 

Λ. Θεοδούλου, Χρ . Σολωμής, Ν . Πιττοκοπίτης, Γ. Αγαπίου, Κ. 
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Κωνσταντίνου) ύστερα από εισήγηση του κ. Ομήρου, προτού συζητηθεί 

το θέμα, να κληθούν στην αρμόδια Επιτροπή, για να εκφράσουν τις 

απόψεις τους, όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη που προηγουμένως δεν 

κλήθηκαν. 

Τιμή: 75σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημοκρατίας, Λευκωσία. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 27ης Μαίου 1993 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

(Ώρα έναρξης 4.34 μ.μ.) 

(Αρ.33) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπρο

σώπων. Παρακαλώ το Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μπαίνουμε στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία. Το πρώτο θέμα στην 

ημερήσια διάταξη είναι ''Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου 

Ειδήσεων Νόμος του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευ
τικής Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΕΠΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ προ-γ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΚΥΠΡΙΑΚΟΥ ΠΡΑΚΤΟΡΕΙΟΥ ΕΙΔΗΣΕΩΝ 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Αλέκος Μαρκίδης, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

τον πιο πάνω προϋπολογισμό σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 10 
Μαίου 1993. Στο στάδιο της μελέτης αυτής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις 
τους στην Επιτροπή εκπρόσωποι του Διοικητικού Συμβουλίου και της Διεύθυνσης 

του Κυπριακού πρακτορείου Ειδήσεων. 

(2143) 
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Στα πλαίσια της μελέτης του πιο πάνω προϋπολογισμού η Επιτροπή ενημερώ

θηκε για τις δραστηριότητες του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων και για τα 

αποτελέσματα της ως τώρα λειτουργίας του. 

Ο υπό αναφορά προϋπολογισμός, όπως εγκρίθηκε από το Υπουργικό 

Συμβούλιο, προβλέπει για το 1993 έξοδα ύψους Β02.186 και έσοδα του ίδιου ύψους, 
τα οποία θα προέλθουν κυρίως από την κυβερνητική χορηγία στο Πρακτορείο, 

ύψους f267.186, και από συνδρομές ύψους Β5.000. 

Η Επιτροπή, αφού μελέτησε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋ

πολογισμού, εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο . Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού πρακτορείου Ειδήσεων ποσού 

που δεν υπερβαίνει τις Β02.188 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 
1993. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνετ<:ι. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ

ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Πίνακας. Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 5 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Πρακτορείου Ειδήσεων Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αρ. 3 που 
είναι ... 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να υπενθυμίσω ότι σήμερα είμαστε δεσμευμένοι να 

επιληφθούμε και του δεύτερου θέματος. Πρωτοσυζητήθηκε πριν τρεις βδομάδες και 

δόθηκε από τον Πρόεδρο του Σώματος δύο βδομάδων χρόνος, για να εξεταζόταν και 

από άλλη Επιτροπή, την Επιτροπή Παιδείας. Την περασμένη βδομάδα τέθηκε θέμα 

για αναβολή ακόμα μιας βδομάδας και διερωτούμαι γιατί δεν είναι έτοιμο προς 

τοποθέτηση από πλευράς του Σώματος το θέμα υπ' αριθμό 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είχα την εντύπωση ότι ήταν ομόφωνα που δεν τέθηκε το θέμα. Παρακαλώ ο 

Πρόεδρος της Επιτροπής Οικονομικών να μας ενημερώσει. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε. Πληροφορήθηκα από τη Γραμματεία ότι το ίδιο το 

Συμβούλιο του ΘΟΚ ζήτησε μια βδομάδα αναβολή, διότι θα το δει ξανά το Υπουρ

γικό Συμβούλιο το όλο θέμα. Θα μελετήσει επίσης και την πιθανότητα, παράλληλα 

με τον προϋπολογισμό, να καταθέσει συμπληρωματικό προϋπολογισμό για τη 

διαφορά που υπάρχει μεταξύ του ενός εκατομμυρίου 400 χιλιάδων και του ενός 
εκατομμυρίου 150 χιλιάδων λιρών. Γι' αυτό η παράκληση για αναβολή προήλθε από 

το ίδιο το Συμβούλιο του ΘΟΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Ιεροδιακόνου, να θεωρήσουμε ότι θα είναι μια βδομάδα η αναβολή ή θα 

είναι περισσότερο; Πώς έχει το θέμα; 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, μπορεί την άλλη βδομάδα να μας καταθέσουν συμπληρωμα

τικό προϋπολογισμό, οπότε θα είναι πλέον πάλι είτε στην ολομέλεια είτε στην 

Επιτροπή, για να αποφασίσει πώς θα το δει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Φυσικά δεν υπάρχει κανένας λόγος αμφισβήτησης των λεχθέντων από το συνά

δελφο, διότι είναι και Πρόεδρος της Επιτροπής Οικονομικών. Αλλά έχω την εντύπωση 
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ότι, όταν υπάρχουν τέτοια θέματα, αν δεν είναι κατορθωτή η πληροφόρηση όλων των 

μελών της αρμόδιας Επιτροπής, τουλάχιστο θα πρέπει να τα πληροφορούνται όλες 

οι πλευρές προς αποφυγή οποιωνδήποτε παρεξηγήσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, για να είμαι ειλικρινής, στην τελευταία συνεδρία της 

Επιτροπής Οικονομικών είχε λεχθεί ότι θα ζητηθεί η άποψη της Εκτελεστικής Εξου

σίας και εκεί τέθηκε θέμα ότι αυτό το πράγμα πιθανόν να προκαλέσει καθυστέρηση. 

Επίσης ούτε εγώ πληροφορήθηκα. Φαίνεται ότι είναι σημερινή η πληροφορία αυτή 

και την πήρα είκοσι λεπτά προτού έρθουμε στην Ολομέλεια. Γι' αυτό δεν είχα την 

ευχέρεια να επικοινωνήσω με όλα τα μέλη της Επιτροπής οικονομικών και να τους 

ενημερώσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εν πάση περιπτώσει, καταλαβαίνω ότι δεν τίθεται θέμα επιμονής για συζήτηση 

του θέματος σήμερα. Όμως, δεδομένου ότι το θέμα αυτό εκκρεμεί από μερικές 

βδομάδες, ίσως θα ήταν χρήσιμο να επισπευσθεί. 

ι Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη το υπ' αριθμό 3 που 
είναι "Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1993. 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει 

την Έκθεση στο Σώμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗ! ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΗΣ 

ΠΑΡΑΛΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (Αρ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης ' Γιάγκου 

Α ντώνης Καράς 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από την ίδια, σε συνεδρία της που πραγματοποιή

θηκε στις 22 Απριλίου 1993. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η παράταση για έναν ακόμα μήνα, 

και συγκεκριμένα μέχρι το τέλος Μαίου του 1993, του νομικού καθεστώτος που 
ισχύει για τις παραλίες, εκτός αν στο μεταξύ η Βουλή νομοθετήσει διαφορετικά για 

το ίδιο θέμα, αφού οι άδειες που ισχύουν σήμερα λήγουν στο τέλος του φετινού 

Απρίλη. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε σε έκταση το καθεστώς 

που ισχύει σήμερα για τις παραλίες σε διαδοχικές συνεδρίες της και κατέληξε σε 

ορισμένες κατ' αρχήν θέσεις, τις οποίες διαβίβασε προς την Εκτελεστική Εξουσία 

για ετοιμασία από την τελευταία της αναγκαίας ολοκληρωμένης νομοθεσίας. 

Το Υπουργικό Συμβούλιο με πολύ πρόσφατη Απόφασή του έχει αναθέσει σε 

Επιτροπή Υπουργών να μελετήσει και να εισηγηθεί την πολιτική της νέας κυβέρ

νησης για το θέμα της προστασίας της παραλίας, με ιδιαίτερη έμφαση στο ρόλο που 

θα πρέπει να διαδραματίζει η τοπική αυτοδιοίκηση στον τομέα αυτό, γι' αυτό και η 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών θεώρησε αναγκαίο να παρατείνει την ισχύ 

των υφιστάμενων αδειών για έναν ακόμα μήνα, για να της δοθεί η ευκαιρία να έχει 

τις τοποθετήσεις της κυβέρνησης για το θέμα και να ολοκληρώσει τη μελέτη του. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις της υπό αναφορά πρότασης νόμου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του Νόμου 19(1) του 1993. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροπο

ποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου θεσπίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη το υπ' αριθμό 4 που 
είναι "Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 4) του 1993. Παρα
καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την 

Έκθεση στο Σώμα. 
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Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 4) ΤΟΥ 
1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 17 Μαίου 1993. 
Στη συνεδρίαση αυτή παρευρέθηκε και εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού f:20.000 και η διάθεσή του για 
την κάλυψη των εξόδων μεταφράσεων του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών μέσα 

στο 1993. 

Για τις μεταφράσεις αυτές το Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών εισπράττει 

τέλη από τους ενδιαφερόμενους τα οποία και κατατίΟενται στο κεφάλαιο εσόδων 

του Προϋπολογισμού. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού προηγουμένως τροπο

ποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολο

γισμού Νόμος (Αρ. 3) του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού f:20.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Πίνακας . Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υ πάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 4 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 3) του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα στην ημερήσια διάταξη, το υπ' αριθμό 6 που 
είναι ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 

Νόμος (Αρ. 1) του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

πρσΥ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑ ΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (Τ ΑΜΕΙΟ 

ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 1) ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 17 Μαίου 1993. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικο

νομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού f1 .000.000 και η διάθεσή του για την 
επέκταση του χώρου στάθμευσης αεροσκαφών στο αεροδρόμιο Λάρνακας κατά 

70000 Τ.μ. περίπου. 
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Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν από το Υπουργείο 

Οικονομικών, ο υφιστάμενος χώρος στάθμευσης αεροσκαφών στο αεροδρόμιο 

Λάρνακας δεν ικανοποιεί τις σημερινές ανάγκες με βάση τα δεδομένα της αεροπο

ρικής κίνησης και τα διεθνή επίπεδα ασφάλειας, ιδίως κατά τους μήνες αιχμής της 

κυκλοφορίας. Για το λόγο αυτό αλλά και ενόψει της Διάσκεψης των Αρχηγών 

Κρατών της Κοινοπολιτείας, που θα γίνει τον προσεχή Οκτώβριο στην Κύπρο, 

επιβάλλεται η επέκταση του χώρου στάθμευσης των αεροσκαφών κατά 70 000 τ.μ. 
τουλάχιστον, ώστε να δημιουργηθούν 5-6 νέες θέσεις στάθμευσης, οι οποίες μαζί με 
τις υφιστάμενες 19 θέσεις θα καταστήσουν δυνατή την ικανοποίηση των άμεσων 
αναγκών του αεροδρομίου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς για τους οποίους ζητείται η πιο πάνω πίστωση, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 1 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 

f:l.ooo.000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 2 εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το άρθρο 3 εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 2) του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο θεσπιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο θεσπίζεται σε νόμο. 

Τα θέματα 7, 8, 9 και 10 δεν είναι έτοιμα. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β', Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Σφαγείων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Καταθέσεως στη Βουλή των Αντιπροσώπων των Κανονισμών 
που εκδίδονται με Εξουσιοδότηση Νόμου (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου Νόμος ·του 

1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Εξωτερικών Δανείων προς την Κυβέρνηση της Κυπριακής 

Δημοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 7) του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής οικονομικών και 

Προϋπολογ ισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: . 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογ ισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Νεολαίας Νόμος του 
1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Οι περί Υπουργείου Δικαιοσύνης- Θέση Συντηρητή Εγγράφων (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 

υπαλλήλων από το Συμβούλιο Αμπελουργικών Προ"ίόντων δυνάμει του 

άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την 

Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 
169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πρόταση νόμου 

12) Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας Μεταφοράς (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από τον κ. Χρίστο Πουργουρίδη, Βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 

Έργων. 

Έχει περατωθεί και η Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Γ'. Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση με αρ. ΣΓΒ' 245 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Παύλο Παπαγεωργίου στις 7 Μαίου 1993. 

"Ενόψει του γεγονότος ότι έχει ληφθεί απόφαση από την κυβέρνηση για 

δημιουργία πάρκου και πλατείας στην κοινότητα Μαλούντας πριν από μεγάλο 

χρονικό διάστημα και ενόψει του γεγονότος ότι οι διαδικασίες του Υπουργείου 

Εσωτερικών καθυστερούν την υλοποίηση της κυβερνητικής απόφασης, καλείται ο 

αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια μέτρα 

λαμβάνει το Υπουργείο του μέσω των διάφορων υπηρεσιών του, έτσι ώστε να 

αρχίσει η κατασκευή της πλατείας και του πάρκου στο χωριό Μαλούντα το συντομό

τερο δυνατόν και να υλοποιηθεί η κυβερνητική απόφαση." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 246 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Παύλο Παπαγεωργίου στις 7 Μαίου 1993. 

"Ενόψει του γεγονότος ότι η απόφαση για ανέγερση νέου Δημοτικού Σχολείου 

στη Μαλούντα για την κάλυψη των αυξημένων αναγκών της κοινότητας έχει ληφθεί 

εδώ και αρκεΤό καιρό και ενόψει του γεγονότος ότι η υλοποίηση της προ πολλού 

δοθείσας κυβερνητικής υπόσχεσης καθυστερεί αδικαιολόγητα στις διάφορες κυβερ

νητικές υπηρεσίες, καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων ποια μέτρα λαμβάνει το Υπουργείο του, έτσι ώστε να συντομευθούν 

οι διαδικασίες των διάφορων κυβερνητικών τμημάτων, για να αρχίσει η ανέγερση 

του νέου σχολικού κτιρίου το συντομότερο δυνατό." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 247 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Παύλο Παπαγεωργίου στις 7 Μαίου 1993. 

"Εδώ και αρκεΤό καιρό διαπιστώθηκε από τις αρμόδιες υπηρεσίες η ανάγκη 

να δημιουργηθεί αρδευτικό τμήμα στο χωριό Μαλούντα για κάλυψη των σοβαρών 

αναγκών των γεωργών της κοινότητας. Ενόψει του γεγονότος ότι για το θέμα έχουν 

ενημερωθεί οι υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας και δεδομένου ότι έχει δοθεί 

κυβερνητική υπόσχεση για δημιουργία του αρδευτικού τμήματος, καλείται ο αρμό

διος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια μέτρα 

λαμβάνει το Υπουργείο του για τη δημιουργία του ζητούμενου αρδευτικού 

τμήματος." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 248 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κίκη Γιάγκου στις 7 Μα·ϊου 1993. 

"Στις 10 Ιουλίου 1992 ο έντιμος Υπουργός Εσωτερικών πληροφόρησε το 

Συμβούλιο Βελτιώσεως Δρομολαξιάς - Μενεού ότι το Υπουργείο Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων ετοιμάζει πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο σχετικά με την 

κάλυψη της δαπάνης για τη μετακίνηση ενός χοιροστασίου, ενός αγελαδοτροφείου 

και ενός πτηνοτροφείου που βρίσκονται πολύ κοντά στο συνοικισμό αυτοστέγασης 

Μενεού. 
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Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε 

προτίθεται να ικανοποιήσει το αίτημα των δυο πιο πάνω κοινοτήτων, ώστε να απαλ

λαγούν οι κάτοικοι από την ανυπόφορη δυσοσμία και τον κίνδυνο μετάδοσης ασθε

νειών. " 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 249 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Οδυσσέα Δημητρίου στις 7 Μαίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή ποια μέτρα 

προτίθεται να πάρει, ώστε να εξασφαλίσει για τους ηλικιωμένους: 

1) Ανθρώπινες και υγιεινές συνθήκες διαβίωσης στα γηροκομεία. 

2) περαιΤέρω ανθρώπινη μεταχείριση και δυνατότητες ψυχαγωγίας, για να 
ζουν καλύτερα και πιο άνετα γηρατειά. 

3) Κάποια προτεραιότητα κατά τις επισκέψεις τους στα κυβερνητικά 

ιατρεία, για να αποφεύγουν την ταλαιπωρία. 

4) Σε περίπτωση ασθένειας καλύτερη ιατρική περίθαλψη με δυνατότητα 

παραμονής στο νοσοκομείο και πλήρη ιατρική παρακολούθηση μέχρι την 

αποθεραπεία τους. 

Η νέα κυβέρνηση τι έχει να προτείνει για την ευπαθή τάξη των ηλικιωμένων, 

ώστε να βελτιωθούν οι συνθήκες των τελευταίων ετών της ζωής τους;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 250 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέ

ρειας Πάφου κ. Λάκη Θεοδούλου στις 5 Απριλίου 1993. 

"Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων για τα ακόλουθα προβλήματα που ανησυχούν τους πρόσφυγες που διαμέ

νουν στην Πάφο: 

1. Γιατί καθυστερεί και δεν προωθείται η απόφαση διαχωρισμού οικοπέδων 

για σκοπούς αυτοστέγασης στις κοινότητες Γεροσκήπου και Λέμπας; 

2. Σκοπείται η ανέγερση νέου οικισμού στην περιοχή Μούτταλου ή σ' άλλη 

περιοχή, για να στεγαστούν οι οικογένειες οι οποίες έχουν ήδη εγκριθεί 

και άλλες οι οποίες απορρίπτονται λόγω έλλειψης κατοικιών; Γενικά τι 

προθέσεις υπάρχουν για την άμεση αντιμετώπιση του οξύτατου 

στεγαστικού προβλήματος δεκάδων οικογενειών, οι οποίες λόγω των 

χαμηλών εισοδημάτων τους μπορούν να λύσουν το πρόβλημά τους μόνο 

με τη στέγασή τους σε κάποιο νεοανεγερθέντα κυβερνητικό οικισμό;" 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 

Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤΆ' 515, ημερομηνίας 14 Μαίου 1992, του 

Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Νίκου Πιττοκοπίτη. 

"Σχετικά με το διαχωρισμό του κυβερνητικού Τσιφλικιού στα Κούκλια σε 

κλήρους για να δοθούν σε κατοίκους της κοινότητας, σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

Το μέρος του Κυβερνητικού Τσιφλικιού Κουκλιών που ζητά η κοινότητα 

Κουκλιών είναι έκτασης 572 δε~αρίων (427 σκάλες) και είναι παραχωρημένο από 
παλιά στο Γεωργικό Τμήμα Πάφου. Ολόκληρη η έκταση χρησιμοποιείται για πειρα

ματικούς και δοκιμαστικούς σκοπούς νέων ειδών φυτών και δένδρων και τα αποτε

λέσματα βοηθούν και ευεργετούν τους γεωργούς και δενδροκαλλιεργητές, όχι μόνο 

της Πάφου αλλά και των άλλων επαρχιών. 
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Η πιο πάνω έκταση συνίσταται από 100 δεκάρια αβοκάτο, 16 δεκάρια αμπέλια 
επιτραπεζίων ποικιλιών, 1 δεκάριο μπανάνες, 25 δεκάρια διαφόρων ειδών τροπικών 
φυτών, 26 δεκάρια εσπεριδοειδών (για παραγωγή πιστοποιημένων εμβολίων), 4 δεκάρια 
πέργολες σκεπασμένου χώρου για παραγωγή διαφόρων ειδών δενδρυλλίων και 

400 δεκάρια για την παραγωγή σπόρων και διαφόρων κτηνοτροφικών φυτών που 
παραχωρούνται σε γεωργούς και κτηνοτρόφους όλης της Κύπρου. 

Από τη μέση της πιο πάνω έκτασης θα περάσει ο νέος δρόμος Λεμεσού -
Πάφου και υπολογίζεται ότι θα καταληφθούν 100 δεκάρια περίπου. 

Όλοι οι δικαιούχοι κάτοικοι Κουκλιών κατέχουν κλήρο έκτασης 10-15 
σκαλών. Τα νέα ζευγάρια της κοινότητας που καθίστανται δικαιούχοι μπορούν να 

αποταθούν για παραχώρηση σ' αυτούς κλήρων που σταδιακά καθίστανται διαθέ

σιμοι λόγω συνταξιοδοτήσεως των κληρούχων ή και μετακίνησή τους σε άλλη 

επαρχία. 

Για τούς πιο πάνω λόγους, δεν μπορεί προς το παρόν να ικανοποιηθεί το 

αίτημα της κοινότητας." 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μα·ϊου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 

Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 63, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Δημήτρη Ηλιάδη. 

"Σας πληροφορώ ότι το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου δεν παρεμβαίνει στην 

εκπομπή της ΕΤ1 προς την Κύπρο, όπως εξάλλου προβλέπεται και στη διακρατική 

συμφωνία που διέπει την αμφίδρομη τηλεοπτική άδεια Ελλάδας-Κύπρου. 

Σ' ότι αφορά τη μετάδοση του φεστιβάλ Ευρωπα·ίκής Κοινότητας - Κύπρου 

που έγινε στις 20.9.92 το ΡΙΚ ρωτήθηκε από την ΕΤ2 κατά πόσο μπορούσε να αναμε
ταδοθεί και στην Κύπρο από την ΕΤΙ και απάντησε ότι δεν είχε ένσταση. Επομένως 

το ΡΙΚ δεν είχε οποιαδήποτε ευθύνη για τη μετάδοση ή τη διακοπή της μετάδοσης 

του εν λόγω φεστιβάλ." 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Μα·ϊου 1993 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχανίας 
κ. Σ. Κοιλιάρη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 71, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Χρυσοστόμου. 

"Σχετικά με τις εισαγωγές αμυγδαλόψιχας και τη διάθεση της ντόπιας παρα

γωγής σε αμειπτικές τιμές, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

ι. Μέσα στο 1992 έχουν εκδοθεί άδειες για την εισαγωγή 643 τόνων 

αμυγδαλόψιχας με δέσμευση των εισαγωγέων να αγοράζουν αναλογικά 

και ντόπια αμύγδαλα της εσοδείας Αυγούστου 1992 σε τιμή όχι 

χαμηλότερη από 65 σεντ το κιλό. Η τιμή αυτή θεωρείται αμειπτική τόσο 
από τις Αγροτικές Οργανώσεις όσο και από τις Συνεργατικές Ενώσεις 

Διαθέσεως Χαρουπιών Λεμεσού και Πάφου και το Τμήμα Γεωργίας. 

ιι. Η αναλογία με την οποία συνδέθηκε η εισαγωγή αμυγδαλόψιχας 

καθορίστηκε στο 2: 1, δηλαδή για κάθε δύο μέρη εισαγόμενης 

αμυγδαλόψιχας οι εισαγωγείς δεσμεύτηκαν να αγοράζουν ένα μέρος 

ντόπιας φετινής παραγωγής. Η μετατροπή αμυγδαλόψιχας σε αντίστοιχη 

ποσότητα αμυγδάλων γίνεται με βάση τη σχέση 4.75 κιλά αμύγδαλα προς 
1 κιλό αμυγδαλόψιχας. 

ιιι. Με βάση την πιο πάνω αναλογία οι εισαγωγείς δεσμεύτηκαν να 

απορροφήσουν 321 τόνους ντόπιας αμυγδαλόψιχας ή 1.525 τόνους 

αμύγδαλα. 
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LV. Ας σημηωθεί όΤL σύμφωνα με σΤΟLχεία των τελευταίων ετών OL ετήσLες 
ανάγκες της αγοράς σε αμυγδαλόψLχα είνω γύρω στους 700 τόνους. Η 
παραγωγή ντόΠLας αμυγδαλόψLχας το 1992 ήταν πολύ μειωμένη (270 
τόνοι περίπου). 

ν. Με βάση τα πω πάνω στοιχεία, προκύπτη όΤL από τη μια έχη 

εξασφαλLστεί η επάρκεια αμυγδαλόψιχας στην εγχώρια αγορά και από 

την άλλη η διάθεση της ντόπιας παραγωγής. Συνεπώς με τη διευθέτηση 

αυτή δεν αναμένεται να υπάρξουν προβλήματα στη διάθεση της φετινής 

παραγωγής αμυγδάλων." 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντ. Μιχαη

λίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 94, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 1992, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με το αίτημα της ΚΟLνότητας Τίμης για κατεδάφLση των ετοψόρ

ροπων Τ/Κ σΠLnών που βρίσκονται στο κέντρο του χωριού σας πληροφορώ τα 

ακόλουθα: 

Η Υπηρεσία Διαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών προωθεί την κατεδάφιση Τ/Κ κατοι

κιών, όταν αυτές κριθούν ετοιμόρροπες. Όλες οι κατοικίες στο χωριό που έχουν 

κριθεί ετοιμόρροπες έχουν κατεδαφιστεί από συνεργεία της Υπηρεσίας. Αν υπάρ

χουν κατοικίες τις οποίες η κοινότητα κρίνη ετοιμόρροπες, καλείται να υποβάλη 

σχετικά στοιχεία γω περωτέρω μελέτη." 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 

Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 166, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 1993, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Χρυσοστόμου. 

''Αναφορικά με τα μέτρα που λαμβάνονταL για την ενίσχυση της υδατοπρομή-

θηας Προδρόμου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Το θέμα της ενίσχυσης της κοινοτικής υδατοπρομήθειας Προδρόμου απασχό

λησε ΥπουργLκή Επιτροπή σε δυο συνεδρίες και λήφθηκε απόφαση γLα προώθηση 

της ετοιμασίας από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων μελέτης για μεταφορά νερού στο 

χωΡLό από τη γαλαρία χρωμίου στο Τρόοδος. Το εν λόγω Τμήμα ετοίμασε προκα

ταρκτική μελέτη που προβλέπει δαπάνη της τάξεως των ί152.000 χωρίς να περιλαμ

βάνονται σ' αυτή τα έργα για τη συλλογή του νερού μέσα στη γαλαρία. Δυστυχώς οι 

επικρατούσες στην περωχή καιρικές συνθήκες δεν επέτρεψαν στους αρμόδιους του 

Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων να συνεχίσουν και ολοκληρώσουν τη σχετική 

μελέτη. Θα καταβληθεί δε κάθε δυνατή προσπάθηα, ώστε η μελέτη να συμπληρωθεί 

πριν από το τέλος του 1993. 

Θα ήθελα συναφώς να αναφέρω προς περαιτέρω ενημέρωσή σας ότι, η σημε

ρινή κατάσταση της υδατοπρομήθειας Προδρόμου θεωρείται ικανοποιητική. Η 

ενίσχυσή της, όπως πιο πάνω αναφέρεται, στοχεύη όχι μόνο στην περαιτέρω 

βελτίωση της υδατοπρομήθηας του χωρωύ αλλά και να βοηθήσει στην ανάπτυξη της 

τουριστικής βιομηχανίας στην κοινότητα". 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Μα'ϊου 1993 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Αλέκου 

Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 177, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 1993, του Κοινο
βουλευτικού Εκπροσώπου του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ κ. Τάκη Χατζηδη

μητρίου. 

"Σας πληροφορώ όΤL για το θέμα που εγείρετε στην εν λόγω επερώτηση ενημε

ρώθηκαν σχετικά οι διπλωματικές αποστολές της Δημοκρατίας στο Λονδίνο και τη 
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Βόννη με οδηγίες όπως προβούν στις δέουσες ενέργειες τόσο προς την κεντρική 

διεύθυνση της SHELL INTERNA ΤΙΟΝΑΙ στη Βρετανία όσο και προς την 

DEUTSCHE SHELL και τον εκδοτικό οίκο MAIRS GEOGRAPHISCHER VERLAG, 
στη Γερμανία, με στόχο τη διόρθωση της παράλειψης (μη συμπερίληψης της 

Κύπρου) ως και την ορθή παρουσίαση των τοπωνυμίων κατεχόμενων περιοχών της 

Κύπρου που εμφαίνονται αλλοιωμένα στο χάρτη της σελ. 13 και αλλού. 

Θα σας ενημερώσουμε για τις όποιες εξελίξεις σχετικά με το θέμα. 

Επειδή στο παρόν στάδιο είναι δυνατό να χρειασθούμε και πάλι το Χάρτη, θα 

σας επιστραφεί όταν έχουμε τις αντιδράσεις της εταιρείας." 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Απριλίου 1993, της Υπουργού Παιδείας κ. Κλαίρης 
Αγγελίδου στην ερώτηση ΣΤ'Β' 189, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 1993, του 

Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Λάκη θεοδούλου. 

""Στη Μονάδα Βαρήκοων Παιδιών Πάφου που λειτουργεί στο χώρο του Γ' 

Νηπιαγωγείου Πάφου υπάρχει ηλεκτρικό ρεύμα. 

Οι χώροι της Μονάδας κρίνονται ικανοποιητικοί για τους σκοπούς της 

λειτουργίας της, επέκτασή τους όμως θα μπορούσε να δημιουργήσει πιο άνετες 

συνθήκες. Από ό,ΤΙ γνωρίζουμε υπάρχει πρόθεση από φιλανθρωπικό οργανισμό να 

αναλάβει τα έξοδα ανέγερσης πρόσθετης αίθουσας. 

Το προσωπικό της μονάδας Βαρηκόων Πάφου (εκπαιδευτικός, λογοθεραπεύ

τρια και σχολική βοηθός) τοποθετείται από το Υπουργείο Παιδείας με τους ίδιους 

όρους, όπως και στις άλλες μονάδες ή σχολεία." 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Απριλίου 1993 της Υπουργού Παιδείας κ. Κλαίρης 

Αγγελίδου στην ερώτηση ΣΤ'Β' 190, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 1993, του 

Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Λάκη Θεοδούλου. 

'Ή παροχή ακουστικών μέσων σε παιδιά προσχολι)(.ής και σχολικής ηλικίας 

που έχουν αυτή την ανάγκη (περίπου 200 παιδιά) γίνεται από το Υπουργείο Υγείας. 
Η σχετική πρόνοια αφορά ατομικές ακουστικές συσκευές οπισθωτιαίου τύπου. 

Οι ανάγκες σε ραδιοακουστικά τύπου FM που είναι χρήσιμα για τα παιδιά με 
προβλήματα ακοής που εντάσσονται στα συνηθισμένα σχολεία (περίπου 135 παιδιά), 
καλύφθηκαν μερικώς κατά το 1992 από το Υπουργείο Υγείας (40), από τον Παγκύ
πριο Σύνδεσμο Γονέων Κωφών (7) και από τον Όμιλο Φίλων Κωφών Λάρνακας (6). 
Για την κάλυψη των αναγκών των υπόλοιπων παιδιών με ραδιοακουστικά FM το 

1993 το σχετικά ερώτημα θα πρέπει να υποβληθεί προς το Υπουργείο Υγείας. 

Σημειώνεται επίσης ότι το Υπουργείο Παιδείας προνοεί για την αγορά 10-20 
ατομικών ακουστικών συσκευών οπισθωτιαίου τύπου κάθε χρόνο για συμπλήρωση 

των αναγκών των μαθητών της Σχολής Κωφών και των Μονάδων Βαρηκόων 

(Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας και Πάφου) από τον Προϋπολογισμό Αναπτύ

ξεως). 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Απριλίου 1993 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 191, ημερομηνίας 18 Μαρτίου 
1993, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Θάσου Μιχαηλίδη. 

"Σχετικά με την όδευση του υδραγωγού Τερσεφάνου-Λευκωσίας στην περιοχή 

του χωριού Αγία Άννα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η όδευση του αγωγού αποφασίστηκε μετά από σοβαρή εξέταση όλων των 

σχετικών παραγόντων και επιλογών, κατά τρόπο που να περιοριστούν 
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στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό o~ δυσμενείς επ~πτώσε~ς στις περιοχές 

μέσω των οποίων θα περνούσε ο αγωγός. 

(β) Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, η γνωστοποίηση απαλλοτρίωσης της 

απα~τoύμενης ~δ~ωτ~κής γης δημoσ~εύτηκε στην επίσημη Εφημερίδα της 

Δημoκρατ~ας, σύμφωνα με το Νόμο, κα~ δόθηκε προθεσμία 15 ημερών γ~α 
υποβολή ενστάσεων. Τέτοιες ενστάσεις δεν υποβλήθηκαν από 

oπo~oδήπoτε ενδιαφερόμενο μέρος μέσα στην προθεσμία που τέθηκε. 

(γ) Γ~α τ~ς εκτάσε~ς που θα απαλλοτριωθούν θα προσφερθούν 

απoζημιώσε~ς, όπως θα εκτιμηθούν από το Τμήμα Κτηματολογίου και 

Χωρομετρίας με βάση τα καθορισμένα κρ~τήρια." 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαίου 1993 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 206, ημερομηνίας 5 Απριλίου 
1993, του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ 
κ. Τάκη Χατζηδημητρίου. 

"Σχετ~κά με τη χρήση του νερού του Πεδιαίου, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Όπως αναφέρεται στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή του Υπουργείου 

Γεωργίας κα~ Φυσικών Πόρων με αρ. Φακ. 61.84/2 και ημερ. 23 
Σεπτεμβρίου 1992, που στάληκε σε βουλευτές, περιλαμβανομένου και του 
κ. Χατζηδημητρίου, (οι οποίοι συμμετέσχαν σε σύσκεψη που 

πραγματοποιήθηκε στα Πέρα Ορεινής στις 18.4.1992), έχει αποφασισθεί 
να προωθηθεί η κατασκευή εμπλουτιστικού έργου έναντι δαπάνης της 

τάξης των ί700.000. 

Η κατασκευή του φράγματος θα συμβάλει στην καλύτερη ρύθμιση της 

ροής στον ποταμό και στον καλύτερο και αποτελεσματικότερο 

εμπλουτισμό ολόκληρης της κοιλάδας και, κατά συνέπεια, στη 

δικαιότερη κατανομή του νερού σε ολόκληρη την πεΡιΘχή μέχρι και τη 

Λευκωσία. 

(β) Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων θα προχωρήσει στις αναγκαίες μελέτες 

και στην εκπόνηση των κατασκευαστικών σχεδίων και, στη συνέχεια, το 

έργο θα προταθεί για περίληψη στον Προϋπολογισμό." 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Δ'. Στο Κεφάλαιο Δ', απ' ό,ΤΙ έχω πληροφορηθεί, 

υπάρχει πρόταση εκ μέρους του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της κοινοβουλευ

τικής ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστέρα-Νέες Δυνάμεις όπως εγγραφεί και συζητηθεί ως 

κατεπείγον το θέμα "Τα Συμβούλια των Ημικρατικών Οργανισμών και η στάση της 

κυβέρνησης". Αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Χρίστου θα εξηγήσει το θέμα. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πιστεύουμε ότι γενικά το θέμα των ημικρατικών οργανισμών 

και της δικοίκησής τους είναι από μόνο του πολύ σοβαρό θέμα. Κατά τη γνώμη μας 

καθίσταται ακόμα σοβαρότερο και ακόμα πιο επείγον από το γεγονός ότι κάτω από 

διάφορες συνθήκες οι οργανισμοί αυτοί οδηγούνται, είτε στην παράλυση της διοί

κησής τους είτε στην ανυπαρξία διοίκησης σε στιγμές πολύ σημαντικές για ορισμέ

νους από αυτούς καθότι έχουν μπροστά τους να διεκπεραιώσουν μεγάλα αναπτυ

ξιακά έργα. Πιστεύουμε ότι αυτή η Βουλή έχει και λόγο και υποχρέωση να πει την 

άποψή της πάνω στο θέμα αυτό που δημιουργείται και να δώσει την εκτίμησή της 
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και προς την κυβέρνηση για το θέμα που, κατά τη γνώμη μας, αφορά όχι μόνο την 

κυβέρνηση αλλά αφορά ολόκληρο τον κυπριακό λαό. Αυτοί οι οργανισμοί είναι 

οργανισμοί δημόσιας ωφέλειας και έχουν σχέση με την παροχή σημαντικότατων 

υπηρεσιών στο λαό. 

Γι' αυτό το λόγο έχουμε ζητήσει και αποτεινόμαστε στην Ολομέλεια της 

Βουλής να δεχθεί όπως αυτό το θέμα αρχίσει να συζητείται από σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί της προτάσεως; 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, και εμείς επίσης θεωρούμε ότι είναι πολύ σημαντικό το θέμα, 

γιατί ο θεσμός των ημικρατικών οργανισμών είναι πράγματι ένας προοδευτικός, 

σωστός και σημαντικός θεσμός. Οι δε πιο πολλοί από τους ημικρατικούς οργανι

σμούς επιτελούν πράγματι αξιόλογο έργο. Όμως εκείνο που δεν έχουμε αντιληφθεί 

είναι σε τι θα εξυπηρετούσε η κατεπείγουσα συζήτηση του θέματος στη Βουλή. 

Όπως μας λέχθηκε, έχουν παραιτηθεί κάποια μέλη των συμβουλίων από αρκε

τούς ημικρατικούς οργανισμούς. Σύμφωνα με το νόμο, αν οι παραιτήσεις υπερβαί

νουν το μισό, δηλαδή τον αριθμό της απαρτίας, τότε το Υπουργικό Συμβούλιο 

δικαιούται να παύσει και τους υπόλοιπους και να επανιδρύσει τα συμβούλια. Το να 

συζητηθεί στη Βουλή θα είχε το κατεπείγον του αν το νόημα του μηνύματος που θα 
θέλαμε να δώσουμε από το βήμα της Βουλής ήταν: "Σας παρακαλούμε, μην παραι

τείστε". Αν το κατεπείγον είναι για να πληρωθούν οι κενές θέσεις, αυτή είναι 

δουλειά της κυβέρνησης και βέβαια η Βουλή θα μπορούσε να πει "καλούμε το 

Υπουργικό Συμβούλιο να πληρώσει τις κενές θέσεις ή να αντικαταστήσει τα 

συμβούλια εκεί όπου τα συμβούλια δεν τηρούν την πολιτική καθοδήγηση που 

σύμφωνα με το νόμο δικαιούται να τους δίνει η κυβέρνηση σε θέματα ευρύτερης 

πολιτικής. " 

Δεν έχουμε ακούσει πώς η κατεπείγουσα συζήτηση του θέματος -και μάλιστα 

όταν θα αρχίσει μεν σήμερα αλλά θα συνεχιστεί και μετά από μια βδομάδα- θα 
εξυπηρετήσει οποιοδήποτε σκοπό. Αν, μετά την επιστροφή του προέδρου της ~ημo

κρατίας από το εξωτερικό, φανεί ότι δεν πρoχωρε~ η κυβέρνηση να συμπληρώσει τις 

κενές θέσεις ή να αντικαταστήσει τα συμβούλια εκεί που ο αριθμός των παραιτηθέ

ντων είναι τέτοιος, ώστε να επιβάλλει την παραίτηση και των υπολοίπων, ναι, τότε 

μάλιστα. Τότε θα υπάρχει θέμα και θα πρέπει να καλέσουμε την κυβέρνηση να 

προχωρήσει επειγόντως στην αντικατάσταση όσων συμβουλίων έχουν εκπέσει λόγω 

αριθμού μελών που παρέμειναν ή στην πλήρωση των κενών θέσεων εκείνων των 

μελών που έχουν παραιτηθεί. Δε θεωρώ όμως ότι είναι έργο της Βουλής να καλέσει 
όσους παραιτήθηκαν -οι πλείστοι για λόγους πολιτικής ή προσωπικής ευθιξίας ή για 

λόγους ανθρώπινης αξιοπρέπειας- να παραμείνουν στις θέσεις τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, και η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα, πέραν των όσων 

λέχθηκαν από τον κ. Παπαδόπουλο, τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Δημο

κρατικού Κόμματος, υιοθετεί την άποψη τούτη, ότι δηλαδή δεν υπάρχει ειδικός 

αποχρών λόγος να συζητηθεί σήμερα, κατεπειγόντως, το θέμα των ημικρατικών 

οργανισμών. 
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Πέραν των όσων λέχθηκαν, θα ήθελα ιδιαίτερα να επισημάνω το γεγονός ότι η 

Βουλή σ' αυτή την ασθμαίνουσα προσπάθειά της να εξετάζει κατεπειγόντως θέματα 

όπως το συγκεκριμένο, ίσως πράγματι αγγίζει τα όρια και τα περιθώρια -σίγουρα 

όχι ορθά συνταγματικά- θεμάτων καθαρά της Εκτελεστικής Εξουσίας. 

Αν δε θα πρέπει να κρίνω και το κατεπείγον από άλλης πλευράς, τολμώ να πω 

ότι αυτό το θέμα έχει συζητηθεί τον τελευταίο μήνα επί επιπέδου ίσως πολιτικών 

αρχηγών. Έγιναν δηλώσεις και θίγηκε και σε άλλες συζητήσεις η ύπαρξη αυτού του 

θέματος, άρα μπορούσε να εγγραφεί και να συζητηθεί μέσα από τα κανονικά 

κανάλια και τις κανονικές διαδικασίες της Βουλής. 

Είναι σίγουρα σφοδρή και εμάς η ένστασή μας, γιατί έτσι ίσως υποτιμούμε και 

υποβαθμίζουμε και θέματα κατεπειγούσης φύσεως που θα πρέπει σωστά αυτή η 

Βουλή να εξετάζει. Μάλιστα, στη συγκεκριμένη περίπτωση είναι στο απόγειο των 

εξελίξεων η συζήτηση για το εθνικό μας θέμα στα Ηνωμένα Έθνη και εμείς προσπα

θούμε τώρα για ένα θέμα που εδώ και δύο μήνες συζητείται σε όλους τους διαδρό

μους, να το χαρακτηρίσουμε σαν κατεπείγον και να ξεχάσουμε ολόκληρη την άλλη 

νομοθετική εργασία ή εργασία του Κεφαλαίου ΔΌ Γι' αυτό έχουμε και εμείς την 

ένστασή μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ομήρου .. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα συμφωνήσουμε ότι υπάρχει σοβαρό θέμα προς συζήτηση 

και θα συμφωνήσουμε επίσης για την ανάγκη κατεπείγουσας συζήτησης αυτού του 

θέματος. Υπάρχει μια νομοθεσία η οποία διέπει το διορισμό και τη λειτουργία των 

διοικητικών συμβουλίων των ημικρατικών οργανισμών. Και ισχυριζόμαστε ότι 

υπάρχει μια παράνομη συμπεριφορά της κυβέρνησης. Υπό ποία έννοια; Υπό την 

έννοια ότι f:γιναν δηλώσεις και ασκήθηκαν πιέσεις, για να παραιτηθούν αυτά τα 

συμβούλια προ της εκπνοής της θητείας τους. 

Συνεπώς υπάρχει θέμα προς συζήτηση, γιατί μερικά διοικητικά συμβούλια 

έχουν ήδη υποβάλει τις παραιτήσεις τους. Υπάρχει ένα κλίμα διάλυσης και αποσύν

θεσης σε μερικούς τουλάχιστον ημικρατικούς οργανισμούς και θα πρέπει αυτό το 

Σώμα να τοποθετηθεί για τους ίδιους τους νόμους που ψηφίζει και για την ανάγκη 

να εφαρμόζονται αυτοί οι νόμοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, συμπληρωματικά στα όσα έχουν λεχθεί. Αυτή η Βουλή το 1988 
ασχολήθηκε σε έκταση με το θέμα και οι Βουλευτές που υπηρετούσαν εκείνη την 

περίοδο είναι καλοί γνώστες του θέματος. Και ψήφισε νόμο αυτή η Βουλή με βάση 

τον οποίο η θητεία των συμβουλίων είναι απαρέγκλιτα τριετής και μέλος παραι

τείται μόνο με αιτιολογημένη αναφορά. Άρα η τριετής θητεία σήμαινε αποσύνδεση 

της θητείας των ημικρατικών οργανισμών από τη θητεία του Προέδρου. Και έτσι το 

αντιλαμβάνεται πιστεύουμε επίσημα και η κυβέρνηση, γι' αυτό και διακήρυξε τη θέση 

της όπως τα συμβούλια εξαντλήσου'" τη θητεία τους. 
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Ταυτόχρονα όμως κω παράλληλα με τη θέση της κυβέρνησης, σε διάφορα 

επίπεδα από διάφορες ομάδες πιέσεων ασκεΙται μια τέτοια πολιτική που συμβούλια 

οδηγούνται σε παραΙτηση παρά τη θέλησή τους, γιατΙ νιώθουν ότι έχουν προσβληθεΙ 

από μεταχεΙριση που τους έγινε από διάφορους παράγοντες ή διάφορες ομάδες. 

Ηναι αυτό το θέμα που μας ανησυχεΙ, διότι ένας θεσμός για τον οποΙο η Βουλή σε 

έκταση έχει συζητήσει και αποφασΙσει, αυτή τη στιγμή υπονομεύεται. Πιστεύουμε 

ότι υπονομεύεται όχι με τη συνειδητή, ... 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Θέμα διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε, θέμα διαδικασΙας. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΎ: 

Γι' αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, πιστεύουμε ότι το επείγον έχει σχέση με τη 

διάσωση και του θεσμού και των συμβουλίων που, με βάση το νόμο, θέλουν να συνε

χΙσουν να υπηρετούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ναι, ορΙστε, κύριε Σολωμή. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Το θέμα της διαδικασΙας που ήθελα να θΙξω, κύριε Πρόεδρε, με όλο το 

σεβασμό προς το συνάδελφο, τον κ. ΧρΙστου, είναι ότι έχει μπει στην ουσία της 

συζήτησης του θέματος. Εδώ η Βουλή θα πρέπει να αποφανθεΙ, μετά που έχουν 

ακουστεΙ οι απόψεις των Εκπροσώπων των κοινοβουλευτικών Ομάδων, για το 

συγκεκριμένο θέμα του επεΙγοντος. Σ' αυτό θα πρέπει να τοποθετηθεΙ Κανένας μα 

κανένας δεν αμφισβήτησε ότι εΙναι σοβαρό το θέμα. Οπωσδήποτε εΙναι σοβαρό το 

θέμα. Πλην όμως θα πρέπει κάποιος συνάδελφος, για να απαντήσει στον κ. ΧρΙστου, 

να ασχοληθεί τώρα αν θα πρέπει πρώτα να πάει ίσως στις αρμόδιες επιτροπές της 

Βουλής το θέμα και ούτω καθεξής. Επομένως, θα πρέπει να τοποθετηθούμε πρώτα 

στο κατά πόσο ή όχι το θέμα εΙναι κατεπεΙγον και αυτό να προηγηθεΙ οποιασδήποτε 

άλλης συζήτησης. Άρα, γι' αυτό επαναλαμβάνω ότι θα έπρεπε να ήταν θέμα διαδι

κασίας και όχι ουσίας το περιεχόμενο της δευτερολογίας του κ. Χρίστου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πραγματικά δεν πρέπει να μπούμε στην ουσία του θέματος, αν και νομίζω ότι 

όλοι οι ομιλητές δεν παραβΙασαν αυτό τον κανόνα. Αν έγινε ακροθιγώς, αυτό έγινε 

στην προσπάθειά τους ·να εξηγήσουν γιατί έπρεπε να εγγραφεί ως επεΙγον το θέμα. 

Ο κ. Αγαπίου είχε ζητήσει το λόγο. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΎ: 

Κύριε Πρόεδρε, μερικοί συνάδελφοι οι οποίοι εγείρουν και θέματα τάξης, 

γιατί συζητείται δήθεν από τον εισηγητή του θέματος το θέμα ουσίας και όχι η διαδι

κασία, νομίζω εΙναι οι πρώτοι που παρέβησαν τον κανόνα αυτό. Ο κ. Σολωμής 

αναφέρθηκε όχι μόνο στη διαδικασία αλλά και στο γεγονός ότι συζητούνται άλλα 

θέματα, πιο σοβαρά, ότι υπάρχει και το εθνικό θέμα και μάλιστα ότι άπτεται ίσως η 

συζήτηση αυτή εξουσιών της Εκτελεστικής Εξουσίας και πιθανόν να υπεισέλθουμε 

σε ξένα ταράφια. Ο κ. Χρίστου έχει αναφέρει ότι εδώ, κατά τη γνώμη του, αυτή τη 

στιγμή καταπατούνται οι πρόνοιες ενός νόμου. 

Κατά τη δική μου άποψη φαΙνεται πολύ καθαρά η τάση καταπάτησης πολλών 

νόμων από την Εκτελεστική Εξουσία, γι' αυτό πιστεύω εδώ είναι το επείγον του 
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θέματος. Πιστεύω ότι αν αυτό το θέμα συζητηθεί και επεξηγηθεί ο τρόπος με τον 

οποίο η Εκτελεστική Εξουσία καταπατά ή παραβαίνει νόμους, αυτό θα αποτελέσει 

ανασταλτικό παράγοντα για περαιτέρω καταπατήσεις. 

Ειδικά γι' αυτό το θέμα έχουμε σήμερα το φαινόμενο ημικρατικοί οργανισμοί 

στους οποίους βασίζεται το μεγαλύτερο μέρος της οικονομικής και της κοινωνικής 

ζωής αυτού του τόπου, να έχουν σμπαραλιάσει, να μη λειτουργούν, μερικά μέλη να 

έχουν αναγκαστεί σε παραίτηση, μερικά να υπάρχουν, γι' αυτό και τίθεται θέμα 

συμπλήρωσης των θέσεων των παραιτηθέντων ή ανάκλησης ίσως μερικών παραιτή

σεων. 

Γι' αυτό το θέμα είναι όντως επείγον και κατά τη γνώμη μου η Βουλή θα 

πρέπει σεβόμενη τον . εαυτό της -όπως και τον σέβεται πιστεύω- να δεχθεί να συζη

τηθεί αυτό το θέμα και αν η συζήτηση δεν τελειώσει σήμερα, ας συνεχιστεί αύριο ή 

το συντομότερο δυνατό, για να αποφασίσει το Σώμα αν σωστά η κυβέρνηση ενεργεί 

για το θέμα των ημικρατικών οργανισμών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είχε ζητήσει το λόγο ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, από τη στιγμή που η κυβέρνηση έχει 

υιοθετήσει την άποψη ότι η θητεία των συμβουλίων θα πρέπει να εξακολουθήσει 

μέχρι της λήξεως της χρονικής περιόδου που προβλέπεται, τίθεται θέμα πραγματικά 

τι θα γίνει, ιδιαίτερα αν αυτά τα συμβούλια θα πρέπει και σε ποια έκταση να 

λειτουργούν. Εγώ πράγματι πολύ αδημονώ να ακούσω τις ειδικές αναφορές που θα 

αποδεικνύουν τους όποιους ισχυρισμούς, σε περίπτωση που το θέμα θα συζητηθεί. 

Από τη στιγμή που τίθεται τέτοιο θέμα, θα πρέπει βέβαια εκείνος που το ενέγραψε 

να παρουσιάσει και τα σημεία αυτά, όταν θα συζητηθεί, που δείχνουν ότι η κυβέρ

νηση ενεργεί κατά τον άλφα ή βήτα όχι αποδεκτό τρόπο. 

Άλλη ιστορία ο διορισμός ενός συμβούλου από μια κυβέρνηση είναι θέμα το 

οποίο της στερεί το δικαίωμα να τον παύσει ως σύμβουλο. Εκείνο μετατίθεται 

αλλού πλέον, εφόσον η κυβέρνηση η ίδια δέχθηκε την άποψη ότι δεν μπορεί να τους 

παύσει. Από τη στιγμή αυτή πράγματι τίθεται θέμα κατεπείγοντος, διότι αυτά τα 

συμβούλια θα πρέπει να ξέρουμε πώς λειτουργούν, αν λειτουργούν, σε ποιο βαθμό 

λειτουργούν και ποια από αυτά λειτουργούν όπου οι πλείστοι από τους συμβούλους 

έχουν δώσει την παραίτησή τους. Διότι, εφόσον ο νόμος εξακολουθεί να βρίσκεται 

σε ισχύ, πολύ σοβαρά θέματα εργολαβιών, αναθέσεως κατασκευής έργων, αναλή

ψεως υποχρεώσεως εκατομμυρίων λιρών θα πρέπει να συνεχίσουν να γίνονται. Θα 

πρέπει να ασκείται αυτή η εξουσία, διότι τα μόνα αρμόδια σώματα εντός των 

συμβουλίων που μπορούν να επιλαμβάνονται αυτών των θεμάτων αποτελούνται 

από διορισθέντες συμβούλους. 

Υπό την έννοια και μόνο αυτή θεωρώ προσωπικά ότι το θέμα είναι επείγον και 

θα ψηφίσω υπέρ του κατεπείγοντος. Πράγματι συμμερίζομαι την άποψη του κ. Σολωμή 

ότι όταν γίνονται αυτά που γίνονται στη Νέα Υόρκη αυτή τη στιγμή, αυτά τα φοβερά που 

ακούμε, με τα οποία πρόκειται να νομιμοποιήσουμε το καθεστώς τούτο, όπως 

παρουσιάζεται σήμερα, δηλαδή εγκαταλείψαμε και το ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να μη ξεφύγουμε από το θέμα μας, κύριε Ευσταθίου, παρακαλώ. 
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ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Όχι, λέω ότι είναι λυπηρό να απασχολούν τέτοια θέματα το Σώμα και να μην 

το απασχολούν τα σοβαρότερα αυτά θέματα. Αλλά τι να κάνουμε; Είναι και αυτό 

ένα θέμα και πρέπει να το επιληφθούμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Εγώ, χάριν διαλόγου, κύριε Πρόεδρε, θα υιοθετήσω τα επιχειρήματα του κ. Αγαπίου 

αλλά ακόμα αν θέλετε και αυτά του κ. Ευσταθίου. Βασίζονται σε ισχυρισμούς. Τι 

συμβαίνει οσάκις ζητούμε να εγγραφεί θέμα στο οποίο, κατά κύριο λόγο, προβάλλο

νται ισχυρισμοί; Παραπέμπεται στην αρμόδια Επιτροπή και ακούγονται απόψεις. 

Λέει ότι κάποια μέλη εκβιάστηκαν και υποχρεώθηκαν σε παραίτηση. Ποιος το λέει; 

Αυτό είναι ένας ισχυρισμός. Θα πρέπει να ακούσουμε επιχειρήματα. Υπάρχουν 

θέματα, λέει ο κ. Ευσταθίου, ανάληψης έργων και λοιπά. Και πάλι είναι θέμα να 

ακουστούν απόψεις. 

Αλλά και πέραν τούτου. Ας έρθουμε στην ουσία του θέματος. Ποιος κυβερνά 

τον τόπο; Η Βουλή ή η Εκτελεστική Εξουσία; Υπάρχει ένας σαφής διαχωρισμός 

εξουσιών από το Σύνταγμα. Άλλοι ασκούν την εκτελεστική εξουσία και άλλοι τον 

ελεγκτικό και το νομοθετικό ρόλο σ' αυτό το κράτος. Συνεπώς και αν ακόμα υποθέ

σουμε ότι υιοθετούμε παραδείγματος χάριν τα όσα είπε ο κ. Αγαπίου, και αν κατα

λήξουμε σε οποιοδήποτε συμπέρασμα, απόφαση ή ψήφισμα, η κυβέρνηση είναι που 

θα αποφασίσει και οπωσδήποτε όχι η Βουλή. 

Επομένως με το να προβάλλεται ο ισχυρισμός ότι παραβαίνει νόμους η κυβέρ

νηση και με αυτό το πρόσχημα να κηρύσσεται ένα θέμα κατεπείγον, έχω την εντύ

πωση ότι αυτή η Βουλή δε θα ασχολείται με οτιδήποτε άλλο, παρά με τους ισχυρι

σμούς της άλφα ή βήτα κοινοβουλευτικής ομάδας η οποία θα προβάλλει με τη 

διαδικασία του επείγοντος σωρείαν ισχυρισμών και θα ζητά κάθε Πέμπτη να ασχο

λείται το Σώμα όχι με τίποτε άλλο αλλά με την αντιπολιτευτική της διάθεση. 

Τα διοικητικά συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών είτε οι διοικητικοί 

σύμβουλοι υποβάλλουν ο ένας μετά τον άλλο τις παραιτήσεις τους. Αυτό εξάλλου το 

είχαν κάμει, κύριε Πρόεδρε, απλά χάριν υπενθύμισης, αμέσως μετά την εκλογή της 

νέας κυβέρνησης. Τα πλείστα των διοικητικών συμβουλίων έθεσαν τις παραιτήσεις 

τους στη διάθεση της κυβέρνησης και η κυβέρνηση απάντησε ότι δεν είχε πρόθεση να 

τους παύσει. Είναι αυτό που επιχειρηματολόγησε ο κ. Ευσταθίου. Πότε όμως ηγέρθη 

το θέμα; Ηγέρθη από κάποιους Υπουργούς, όταν οι σύμβουλοι, αντί να συνεργάζο

νται με τους εντεταλμένους να εφαρμόζουν την κυβερνητική πολιτική, άρχισαν να 

συμπεριφέρονται κατά τρόπο που έδειχαν ότι άλλες ήταν οι προθέσεις και άλλες οι 

διαθέσεις τους. Και εν πάση περιπτώσει και πάλι, έστω και αν έτσι έχουν τα πράγ

ματα, κανένας δεν εξεβίασε κανένα. Υποβάλλουν κάποιοι τις παραιτήσεις του.ς και 

είναι στην Εκτελεστική Εξουσία να αποφασίσει πότε και με ποιους θα τους αντικα

ταστήσει. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Διαδικασία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, καταλαβαίνω ότι όταν εξηγά κάποιος γιατί θέλει το θέμα να 

είναι επείγον, πρέπει να πει και κάτι από την ουσία, τουλάχιστον ο εγγράψας. Οι 

υπόλοιποι μας όμως ίσως δεν έχουμε δικαιολογία, γιατί έχουμε μεταθέσει το θέμα 

σε θέμα ουσίας. Η εισήγησή μου ως θέμα διαδικασίας είναι ότι έχει εξαντληθεί το 

θέμα σ' αυτή την πτυχή. Βέβαια το ουσιαστικό είναι μεγάλο θέμα και εισηγούμαι ότι 

ο Πρόεδρος θα πρέπει να θέσει το θέμα σε ψηφοφορία. Δε θα εξυπηρετήσει τίποτε με 

το να παρατείνεται η συζήτηση ή η συζήτηση δε θα έχει πλέον σημασία, αν δεν 

μπούμε στην ουσία. 

Λ. ΘΕΟΔΟΥ ΛΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι θέμα διαδικασίας, κύριε Θεοδούλου; 

Λ. ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

Εγώ θέλω να εκφράσω κάποιες απόψεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επί θέματος διαδικασίας; 

Λ. ΘΕΟΔΟΥ ΛΟΥ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ακούστε, βέβαια το θέμα είναι πολύ δύσκολο να το εντοπίσει κανείς μόνο σε 

θέματα διαδικασίας χωρίς να μπει κάπου στην ουσία, στην προσπάθειά του να 

εξηγήσει τα επιχειρήματα γιατί είναι επείγον. Προτείνω να δοθεί ο λόγος σε ακόμα 

ένα ομιλητή από κάθε πλευρά και να τελειώσουμε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Μα, κύριε Πρόεδρε, επί θέματος διαδικασίας; Ζητήθηκε να θεωρηθεί ένα θέμα 

κατεπείγον. Πολύ ορθά ο κ. Παπαδόπουλος έθιξε ότι το θέμα θεωρείται λήξαν. Ή 

μπαίνουμε στη συζήτηση ή μένουμε στο θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Αναστασιάδη, παρακαλώ. Άκουσα πολύ προσεκτικά την πρόταση του κ. 

Παπαδόπουλου. Βλέπω έντονα τα χέρια από δύο τουλάχιστον πλευρές. Κάποιοι 

συνάδελφό ι θέλουν να μιλήσουν και νομίζω πως έχω το δικαίωμα να κάνω μια, 
τέλος πάντων, συμβιβαστική πρόταση για να μιλήσει ένας από κάθε κόμμα, αν το 

επιθυμεΙ Αν δεν επιθυμεί, θα μιλήσουν εκείνοι που επιθυμούν. 

Γ . ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θέμα διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Θέμα διαδικασίας. Έχετε απόλυτο δίκαιο. Ο Κανονισμός προβλέπει, πως όταν 

φθάσει το θέμα εδώ που έφθασε, να ψηφιστεί δηλαδή η συζήτηση του θέματος ή όχι, 

έχετε δικαίωμα δυνάμει των Κανονισμών 32 και 33 να δώσετε το λόγο, όπως αποφα
σίσατε, σε έναν από κάθε παράταξη να πει τις απόψεις του γιατί πρέπει να τερματι

στεί η συζήτηση ή όχι . 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ. Ας μη χρονοτριβούμε με θέματα νομικα η 

άλλως πως. Παρακαλώ, θέλω να δω αν το Σώμα εδώ συμφωνεί να επιτρέψουμε σε 

ένα από κάθε κόμμα να μιλήσει επί του θέματος για εύλογο χρονικό διάστημα και ή 

δυνατόν επί του θέματος που συζητούμε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣIΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι θέμα ... Η Βουλή θα είναι απαράδεκτο να απαγο
ρεύσει σε συναδέλφους να μιλήσουν. Όπως το βλέπω είναι να τεθεί θέμα συνέχισης 

ή όχι της συζήτησης επί του κατεπείγοντος. Έτσι τίθεται το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Αναστασιάδη, παρακαλώ. Ο Κανονισμός προνοεί ότι σε τέτοιες περι

πτώσεις δικαιούται ο Πρόεδρος να δώσει το λόγο σε δύο ομιλητές. Έναν υπέρ και 

έναν κατά. Συνεπώς αυτό είναι το θέμα και εγώ έχω τροποποιήσει ελαφρώς αυτό 

τον Κανονισμό. Τον έχω κάνει πιο πρακτικό. 

(Γέλια) 

Παρακαλώ, ο κ. Θεοδώρου από πλευράς του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΠΗΣ: 

Είναι από τους υπέρ ή από τους κατά αυτός; 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Θα πληροφορηθείτε πολύ σύντομα, κύριε συνάδελφε. 

Ειλικρινά με εκπλήττει το γεγονός ότι ακούω να γίνεται λόγος περί δήθεν 

ισχυρισμών ότι η Εκτελεστική Εξουσία είπε ή πίεσε ή οτιδήποτε άλλο. Εδώ έχουμε 

δημόσιες δηλώσεις και του Κυβερνητικού Εκπροσώπου προηγουμένως και 

Υπουργών και απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, η οποία τάσσεται και 

υποστηρίζει τη δήλωση του συγκεκριμένου Υπουργού. Και εγώ λέω, κύριε Πρόεδρε, 

ότι όχι μόνο σήμερα που υποβλήθηκε η πρόταση για συζήτηση, αλλά από πολύ προη

γουμένως ετίθετο θέμα αυτεπάγγελτης εξέτασης αυτού του ζητήματος από τη Βουλή, 

η οποία έχει καθήκον να ελέγχει την Εκτελεστική Εξουσία εκεί όπου αυτή εκτρέ

πεται από συγκεκριμένους νόμους και μάλιστα νόμους που το κόμμα που σήμερα 

κυβερνά είχε εισηγηθεί και είχαν ψηφιστεί όχι πριν από πολύ καιρό. Είναι γι' αυτό 

το λόγο που συμφωνώ με τους εισηγητές ότι το θέμα είναι πράγματι επείγον και ότι 

πρέπει να συζητηθεί επειγόντως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει κανείς από την πλευρά του Δημοκρατικού Συναγερμού ή του Δημο

κρατικού Κόμματος; 

Θα δώσω τότε το λόγο στον κ. Θεοδούλου. 

Α. ΘΕΟΔΟΥ ΑΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, όταν άκουσα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Δημοκρα

τικού Κόμματος να τοποθετείται στο κατά πόσο πρέπει να συζητηθεί ως επείγον το 

θέμα των συμβουλίων των ημικρατικών οργανισμών όπως είχε αναφερθεί ως θέμα 
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συμβουλίων των ημικρατικών οργανισμών, θεώρησα την τοποθέτησή του δικαιολο

γημένη. Και αυτό διότι δεν προηγήθηκε η εξήγηση που έδωσε αργότερα ο Κοινοβου

λευτικός μας Εκπρόσωπος ότι εγείρεται θέμα νόμου, δηλαδή κατά πόσο τηρούνται ή 

παραβιάζονται οι νόμοι, εγείρεται θέμα σεβασμού προς τους θεσμούς. 

Μετά από αυτό το πράγμα, θα ήθελα ειλικρινά να ξέρω τη γνώμη του Κοινο

βουλευτικού Εκπροσώπου του ΔΗΚΟ, όταν εγείρεται ζήτημα έστω και από μια 

πλευρά ότι υπάρχει θέμα. Και μάλιστα όταν το θέμα αυτό είναι γνωστό στην κοινή 

γνώμη, υπάρχουν επίσημες δηλώσεις, είναι κατά τη δική μας άποψη -έστω και αν 

από κάποιους θεωρείται λανθαμένη- καθαρό το θέμα. Νομίζω ότι παραπέρα εγεί

ρεται και θέμα, αν θέλετε, δημοκρατικής λειτουργίας αυτού του Σώματος. Κατά 

πόσο δηλαδή, όταν έστω μια πλευρά, έστω και αν είναι λανθασμένη, αισθάνεται 

έντονα για ένα τέτοιο ζήτημα που απασχολεί την κοινή γνώμη, πρέπει να εμποδί

ζεται από του να συζητήσει αυτό το θέμα. 

Στο παρελθόν -και θέλω να το τονίσω αυτό το πράγμα- και επί προηγούμενης 

διακυβέρνησης, όποτε εγείρετο τέτοιο θέμα, εμείς πάντοτε σεβόμασταν τους συνα

δέλφους, όταν ήθελαν να συζητούν οποιαδήποτε επείγοντα θέματα, εφόσον τα 

θεωρούσαν ότι ήταν επείγοντα, ήταν σοβαρά και λοιπά. Και θέλουμε να πιστεύουμε 

ότι θα σεβαστούν και τη δική μας θέση, γιατί θεωρούμε ότι όντως υπάρχει σοβαρό 

πρόβλημα και αξίζει αυτή η Βουλή να τοποθετηθεί. Κατά τη συζήτηση αν φανεί ότι 

έχουμε λάθος άλλο θέμα. Αλλά αισθανόμαστε ότι υπάρχει όντως σοβαρό θέμα και 

παρακαλούμε να γίνει σεβαστή η επιθυμία μας για κατεπείγουσα συζήτηση αυτού 

του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα καμιά διάθεση -άλλωστε αποποιήθηκα την ερώτηση 

και την πρόσκλησή σας- να μιλήσω όμως έχει ρωτήσει προσωπικά εμένα ο κ. Θεοδούλου 

και νομίζω ότι του οφείλω μια απάντηση. Πρώτα απ' όλα, για το τελευταίο του σχόλιο 

ότι πάντοτε είχαν σεβαστεί τη θέληση για εγγραφή θεμάτων, απλώς να του υπενθυ

μίσω ότι όταν η ΕΔΕΚ και το ΔΗΚΟ ήθελαν να εγγράψουν θέμα για τους χειρι

σμούς του εθνικού θέματος, δυστυχώς μείναμε μειοψηφία παρά το ότι εμείς επιμέ

ναμε ότι όχι μόνο ήταν κατεπείγον αλλά θέλαμε να συνέλθει εκτάκτως η Βουλή. 

Αυτό απλώς για λόγους τάξης και για να μην έχουμε επιλεκτική τη μνήμη μας. 

Όσον αφορά το θέμα για το νόμο, εγώ τυγχάνει να έχω εκ διαμέτρου αντίθετη 

άποψη. Ο νόμος λέει ότι οι ημικρατικοί οργανισμοί οφείλουν να ακούουν τις 

γενικές οδηγίες πολιτικής της κυβέρνησης. Μιλούμε για ένα συγκεκριμένο ημικρα

τικό οργανισμό στον οποίο λέχΟηκε -δεδομένου ότι το θέμα του διορισμού των 

μελών του προσωπικού των ημικρατικών οργανισμών είναι αντικείμενο μελέτης, αν 

θα πάει δηλαδή η εξουσία στην Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας ή σε άλλη αρχή που 

θα διορίζει ή αν θα παραμείνει στα συμβούλια- "παρακαλούμε μην προχωρήσετε σε 

πλήρωση και μάλιστα των διοικητικών θέσεων, ώστε να μη προκαταληφθεί η κυβέρ

νηση στο τι θέλει να κάμει". Και εγώ λέω ότι έκαμε παραβίαση του νόμου η κυβέρ

νηση, γιατί δεν έπαυσε αμέσως τα συμβούλια . Αμέσως έπρεπε να τους παύσει. Αυτή 

είναι η παράβαση. Όπως και όταν έθεσαν στη διάθεσή της τις παραιτήσεις τους τα 

συμβούλια των ημικρατικών. Τι πάει να πει "θέτω στη διάθεσή σου"; Σημαίνει "Αν 
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θέλεις να με παύσεις, δέχομαι. Αν θέλεις να με διατηρήσεις δέχομαι". Διαφορετικά 

τι να πούμε; Ότι ήταν μια κενή χειρονομία εντυπωσιασμού; Λυπούμαι, γιατί έφυγα 

από το διαδικαστικό θέμα αλλά δεν είμαι εγώ ο υπεύθυνος. Προκλήθηκα να 

απαντήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Νομίζω ότι η συζήτηση εδώ τελειώνει. Και προχωρούμε στο να ψηφίσουμε 

κατά πόσο το θέμα αυτό θα εγγραφεί και αν θα είναι θέμα επείγον. Αντιλαμβάνομαι 

ότι έχει δύο πτυχές το πρόβλημα και συνεπώς είμαι υποχρεωμένος να το θέσω σε 

ψηφοφορία με δύο τρόπους. Η πρώτη πτυχή είναι αν το θέμα αυτό πρέπει να 

εγγραφεί προς συζήτηση και η δεύτερη πτυχή είναι ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν υπάρχει θέμα, αν θα εγγραφεί, κύριε Πρόεδρε. Είναι ομόφωνο αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν υπάρχει ένσταση; Αυτό ακριβώς θέλω να το ξεκαθαρίσω. Δηλαδή για το 

πρώτο σκέλος του προβλήματος, για ότι το Οέμα πρέπει να εγγραφεί προς συζήτηση, 

δεν υπάρχει ένσταση και είναι ομόφωνο. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ; 

Να ακούσουμε το τίτλο του θέματος, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο τίτλος του θέματος, όπως είναι διατυπωμένος εδώ, είναι "Τα Συμβούλια των 

Ημικρατικών Οργανισμών και η στάση της κυβέρνησης''. Αυτό είναι το θέμα. 

Δηλαδή δεν προδικάζει τίποτε. Είναι πολύ ουδέτερα γραμμένο, θα έλεγα, και νομίζω 

ότι δεν εμποδίζει κανένα να συζητήσει το θέμα. 

Ερχόμαστε στο κατά πόσο το θέμα θεωρείται η δε θεωρείται επείγον. 

Ποιοι υποστηρίζουν ότι το θέμα πρέπει να κηρυχθεί ως επείγον και να προη

γηθεί η συζήτησή του της συζήτησης άλλων θεμάτων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το θέμα δεν μπορεί να κηρυχθεί ως επείγον. Εγγράφεται στην ημερήσια 

διάταξη και θα συζητηθεί στο Κεφάλαιο Δ' με κάποια σειρά ασφαλώς. Υπάρχουν 

τώρα τρία θέματα εκεί, οπότε είναι θέμα της επόμενης συνεδρίας να προσδιορίσει 

ακριβώς πώς προχωρεί. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι η 'Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται Ή τροποποίηση του 

Σχεδίου Πολεοδομικών Ζωνών και του Σχεδίου Ορίου Ανάπτυξης Πέγειας με την 

Κ.Δ.Π. 24/93'." (Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής).Συνεχίζεται η 
συζήτηση η οποία άρχισε πριν από δύο συνεδρίες, απ' ό,ΤΙ θυμούμαι. 

Ποιοι θέλουν να μιλήσουν; Είμαστε στο στάδιο της πρωτολογίας. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΎΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ εισηγούμαι να δοθεί ο λόγος στον κ. Πιττοκοπίτη ανεξάρ
τητα αν έχει ήδη μιλήσει για πρώτη φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παρακαλώ, κύριε Κατσουρίδη, νομίζω υπάρχει εδώ μια τάξη, μια διαδικασία 

και πρέπει να υπάρχει ισχυρός λόγος για να παραβιαστεί. 

Ν. ΚΑΤΣΟΎΡΙΔΗΣ: 

Είναι λα'ίκό αίσθημα, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΠΗΣ: 

Είναι για να δώσουμε ακόμα μερικές διευκρινίσεις για να μπορέσουν οι 

υπόλοιποι συνάδελφοι ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Α ντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει ένσταση να δοθεί για δεύτερη φορά ο λόγος 

στον κ. Πιττοκοπίτη. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΎ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να ακολουθηθεί η διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Από τη στιγμή που υπάρχει ένσταση, λυπούμαι κύριε Πιττοκοπίτη. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Θα αναμένω τη σειρά μου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ποιοι θέλουν να μιλήσουν; 

Ο κ. Χρίστου, ο κ. Ηλιάδης, ο κ. Σολωμής. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΎ: 

Δεν ήθελα να στερήσω το λόγο από τον κ. Πιττοκοπίτη ούτε να χάσω εγώ τη 

συνολική εικόνα και την εντύπωση που θα δοθεί από την ομιλία του, απλά πρέπει να 

αποχωρήσω γι' αυτό ζήτησα το λόγο πρώτος. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, εγώ οφείλω να διατυπώσω τη συμφωνία 

μου σχεδόν σε όλα τα σημεία της Έκθεσης της Επιτροπής και να εκφράσω την εκτί

μησή μου για το γρήγορο και αποτελεσματικό τρόπο με τον οποίο χειρίστηκε το όλο 

θέμα και παρουσίασε στο Σώμα αυτό το πολύ σοβαρό πρόβλημα που δεν είναι θέμα 

των κατοίκων της περιοχής, αλλά πιστεύω ενδιαφέρει τον κάθε Κύπριο που νοιά

ζεται για τη σωστή ανάπτυξη -με την κυριολεξία του όρου- μιας τόσο ευαίσθητης 

περιοχής. 

Η μοναδική μου έγνοια στην Έκθεση της Επιτροπής είναι το σημείο που 

αναφέρεται για τις ζώνες γύρω από το χωριό Πέγεια, σημείο στο οποίο θα επανέλθω 

μετά. Δε συζητούμε το θέμα του Ακάμα, δεν είναι το θέμα μας ο Ακάμας και η ευρύ

τερη ανάπτυξη της περιοχής. Είναι κάτι που έχει κάμει αυτό το Σώμα και κάτι που 

πιθανό να χρειαστεί να ξανακάμει, γιατί και γι' αυτό το μεγάλο πρόβλημα υπάρχει 

μια συνεχώς αυξανόμενη ευαισθησία που θα πρέπει κι εμείς σαν Βουλή των Αντι

προσώπων ... 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, παρόλο που είμαστε λίγοι στην αίθουσα, υπάρχει πάρα 

πολύς θόρυβος. Παρακαλώ να είμαστε πιο ήσυχοι. 
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Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

... να αντιμετωπίσουμε κατά Τον καλύτερο τρόπο προβάλλοντας τη γενικότερη 
απαίτηση για τη διαφύλαξη της περιοχής. Όμως αναπόφευκτα το θέμα μας εμπλέ

κεται με τον Ακάμα μιας και οι περιοχές για τις οποίες γίνεται λόγος είναι είτε στην 

περιοχή του Ακάμα είτε γειτνιάζουν με αυτή. 

Η πρώτη μας θέση είναι ότι διαφωνούμε εξ ολοκλήρου με την μετατροπή της 

περιοχής Τοξεύτρας από ζώνη προστασίας του περιβάλλοντος σε τουριστική ζώνη 

με συντελεστή δόμησης 15%. Εδώ η διαφωνία μας είναι σαφής και καθαρή. οφεί

λουμε όμως να πούμε για λόγους τάξης και για λόγους ιστορίας ότι οι ζώνες που 

έγιναν το 1981 και τροποποιήθηκαν το 1985 καθόριζαν αυτή την περιοχή σαν τουρι
στική με συντελεστή μεταξύ 47 και 56% ανάλογα με την τοποθεσία. Οφείλουμε να το 
σημειώσουμε, για να εκτιμήσουμε πόσο ριζική και ουσιαστική ήταν η μεταβολή 

αυτών των τουριστικών περιοχών σε ζώνες προστασίας του περιβάλλοντος και 

πόσο μεγάλες ήταν οι πιέσεις σε όλους τους φορείς, ημών περιλαμβανομένων, για 

αλλαγή των συντελεστών. Μιλώ για την Τοξεύτρα. 

Το 1985 η απελθούσα κυβέρνηση την κήρυξε σε λευκή ζώνη και το 1990 με τη 
δήλωση πολιτικής η ζώνη καθορίστηκε σε ζώνη προστασίας του περιβάλλοντος με 

μηδενικό συντελεστή. 

Αναφορικά με τις περιοχές που περιβάλλουν το χωριό Πέγεια δεν είμαστε 

ευτυχείς από την όλη εξέλιξη του θέματος από καθαρά περιβαλλοντικής πλευράς και 

οφείλουμε να το πούμε. Είναι γεγονός ότι μια λωρίδα η οποία είχε βάθος ενός χιλιο

μέτρου, η λεγόμενη προστασίας της φύσης, έχει συρρικνωθεί στα εκατό μέτρα 

περίπου, περιοχές αναδασμού όπου έχουν γίνει σοβαρές επενδύσεις από το κράτος 

για γεωργική ανάπτυξη έχουν μετατραπεί σε οικιστικές ή επιτρέπεται η οικιστική 

ανάπτυξη, μεγάλες εκτάσεις χαρακτηρίζονται μεν σαν γεωργικές αλλά με συντελεστή 

10-15%, γεγονός που επιτρέπει σε οποιοδήποτε, και τον κάτοικο και τον μη κάτοικο 
της περιοχής, να κτίσει κατοικία σημαντικού εμβαδού μέσα σ' αυτή την περιοχή. 

Ακόμα και στη ζώνη ΖI που είναι ζώνη προστασίας, έτσι ονομάζεται, ο συντελεστής 

είναι 6%, γεγονός που και πάλι επιτρέπει την ανέγερση οικίας 8S Τ.μ. σε μία και 

μόνη σκάλα. 

Ακόμα από τον κατάλογο των ιδιοκτητών της περιοχής φαίνεται ότι υπάρχουν 

κάτοικοι της Πέγειας, υπάρχουν κάτοικοι της περιοχής, αλλά προφανώς υπάρχουν 

πολύ περισσότεροι ή ελέγχουν πολύ περισσότερο εμβαδόν άνθρωποι οι οποίοι δεν 
κατάγονται από την περιοχή, οι οποίοι αγόρασαν στην~ περιoχή κτήματα, οι οποίοι 

πιθανό να τα προορίζουν για δικές τους παραθεριστικές ανάγκες, πιθανόν όμως οι 

πλείστοι από αυτούς να τα προορίζουν για μια οικίστική ή τουριστική ανάπτυξη. 

Παρόλη όμως τη διαφωνία μας πάνω σ' αυτή την πλευρά του θέματος και 

παρόλο που σημειώνουμε ότι δε λειτούργησε το κοινό συμβούλιο στην περίπτωση 

της Πέγειας, εμείς δηλώνουμε εξ υπαρχής ότι η πεποίθησή μας είναι ότι αυτή η διευ

θέτηση που έχει διαφανεί, σΤον ένα ή στον άλλο βαθμό εκφράζει 'Και τις επιθυμίες 

των κατοίκων της περιοχής, τις επιθυμίες του Συμβουλίου, των αιρετών αρχών, 

εκφράζει τις αντιλήψεις τους, όσο κι αν δεν αρέσουν σε ορισμένους, για την 

ανάπτυξη που θέλουν να δώσουν στην περιοχή τους. Αν αυτό το πράγμα, αν αυτές 

οι ζώνες, όπως έχουν καταλήξει, είναι όντως αντικείμενο μιας διαβούλευσης, και 

φαίνεται να είναι έτσι, μεταξύ των εκπροσώπων των κατοίκων, του Τμήματος Πολε

οδομίας, της Επαρχιακής Διοίκησης, του Υπουργείου Εσωτερικών και άλλων 
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φορέων, τότε ειλικρινά πιστεύουμε ότι δεν μπορούμε αποτελεσματικά ή άλλως πως 

να παρέμβουμε παρά μόνο αν η ίδια η κοινότητα θελήσει να επανασυζητήσει αυτό το 

θέμα σε άλλο σώμα, σε άλλο επίπεδο. Γι' αυτό το λόγο εμείς θα 'θέλαμε το θέμα της 

Πέγειας να παραμείνει τουλάχιστον στο παρόν στάδιο όπως είναι εν όψει άλλων 

πιθανών εξελίξεων σε συνεργασία και σε συνεννόηση με τους κατοίκους. Θεωρούμε, 

δηλαδή, ότι είναι ένα ΠΡΟ·ίόν συμβιβασμού αυτό που έχει γίνει στην περιοχή της 

Πέγειας, συμβιβασμού που μερικοί από μας πιθανό να μην τον θεωρούν αποδεκτό ή 

ορθό αλλά είναι πάντα ένας συμβιβασμός που δεν μπορεί να αφήσει όλες τις 

πλευρές ικανοποιημένες. 

Είναι γι' αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, που πιστεύουμε ότι 

θα πρέπει επιτέλους στην περιοχή να εκπονηθεί τοπικό σχέδιο διότι μόνο με τη 

δήλωση πολιτικής δίδονται οι δυνατότητες συνέχισης παρατυπιών και αυθαιρεσιών 

και δεν προωθούνται τα έργα ανάπτυξης και υποδομής που έχουν ήδη αποφασιστεί 

ως θέμα γενικότερης πολιτικής για τα χωριά και την περιοχή του Ακάμα. 

Αναφορικά γενικά με το θέμα της χερσονήσου του Ακάμα δεν είναι άγνωστη η 

θέση μας ότι έχουμε υποστηρίξει την μετατροπή του σε εθνικό πάρκο το οποίο- θα 

πρέπει και εδώ να πούμε την αλήθεια δεν μπορεί να περιοριστεί μόνο μέσα στα όρια 

του κρατικού δάσους. Σε κάποια σημεία τα οποία δεν είμαστε ειδικοί να καθορί

σουμε ή να προεπιλέξουμε θα επεκταθεί και σε άλλες περιοχές και ίσως επηρεα

στούν και ιδιωτικές περιουσίες. Σ' αυτή την περίπτωση θα πρέπει να είναι ομόφωνη 

η άποψή μας ότι οι ιδιοκτήτες περιουσιών που επηρεάζονται από τέτοιες σοβαρές 

μεταβολές χρήσης της ιδιωτικής τους γης θα πρέπει να αποζημιώνονται με τον ένα ή 

τον άλλο τρόπο. Οι κάτοικοι της περιοχής δεν μπορούν και δε θα πρέπει να επωμι

στούν μόνοι την ανάγκη διατήρησης του φυσικού τοπίου και του περιβάλλοντος του 

Ακάμα. Έχουμε την άποψη ότι προς αυτή την κατεύθυνση οφείλει να συμβάλει όλη 

η κυπριακή κοινωνία όπως κατ' αναλογία ζητά και απαιτεί να απολαμβάνει τις 

ομορφιές και το περιβάλλον εκείνης της περιοχής. Και θα πρέπει για έναν επιπρό

σθετο λόγο να αναλάβει ολόκληρη η κυπριακή κοινωνία αυτό το κόστος για να 

πείσει · και να κάμει πλέον ελκυστικούς και αποδεκτούς τους εναλλακτικούς τρόπους 

ανάπτυξης του Ακάμα και της περιοχής οι οποίοι πράγματι δε συγκρούονται με το 

περιβάλλον και πράγματι προσφέρουν στους κατοίκους της περιοχής πέραν της 

ανάπτυξης, όπως είναι γνωστή, και άλλες δυνατότητες και άλλες προοπτικές πιο 

προσοδοφόρες και προπάντων πιο συνάδουσες με το περιβάλλον της περιοχής. 

Θα ήθελα να πω ότι μας έχει λυπήσει αφάνταστα ο τρόπος με τον οποίο αντι

μετωπίστηκε ένας δημόσιος λειτουργός, ο κ. Ανδρέας Δημητρόπουλος, ο Προ·ίστά

μενος του Τμήματος Αλιείας, ένας άνθρωπος που έχει διακριθεί για την προσφορά 

του στα θέματα διάσωσης και διατήρησης, που έχει τιμηθεί και με διακρίσεις από το 

εξωτερικό, και ιδιαίτερα η σύνδεση που έχει γίνει με την τέως σύζυγό του, με την 

οποία έχει διαζευχΟεί από χρόνια, η οποία είναι Αγγλίδα, και η υποβολή της ιδέας 

"μα ξέρετε, αυτοί οι άνθρωποι δεν έχουν αγνό και ειλικρινές ενδιαφέρον για το 

περιβάλλον αλλά ενεργούν σαν πράκτορες των Άγγλων". Αυτά τα πράγματα 

κατ' εμάς είναι και απαράδεκτα και αδιανόητα να λέγονται και να ακούονται. 

Ακόμα η σύγχυση, ηθελημένη ή αθέλητη, πιστεύω να είναι αθέλητη, που έγινε για τις 

χελώνες μα, βεβαίως γεννούν οι χελώνες κοντά στο αεροδρόμιο και βεβαίως 

γεννούν και στην περιοχή της Δερύνειας και βεβαίως γεννούν και στον Πύργο, αλλά 

αυτή δεν είναι η πράσινη χελώνα για την οποία τόσο ενδιαφέρον έχει επιδειχτεί στην 

περιοχή της Μεσογείου . Η πράσινη χελώνα, η οποία γεννά μόνο στην περιοχή της 
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Λάρας και σε όλη τη Μεσόγειο και σε ακόμα μια παραλία της Τουρκίας πράγματι 

αριθμεί πολύ λίγο πληθυσμό και πράγματι χρήζει πολύ μεγάλης προστασίας και 

φροντίδας. Και αν μαζεύονται τα αυγά των άλλων χελώνων, της "Careta" δηλαδή, 
και μεταφέρονται στην περιοχή της Λάρας είναι για να διασωθεί και εκείνο το είδος 

το οποίο βεβαίως δεν απειλείται με αφανισμό αλλά καταστρέφεται από πολλούς 

εχθρούς και επίσης υφίσταται ένα συνεχή αφανισμό. 

Θα 'θελα ακόμα να πω ότι το σχέδιο της Λαόνας το οποίο αντιμετωπίστηκε με 

ειρωνεία και θυμηδία δεν είναι μια προσωπική και ιδιωτική υπόθεση κανενός, όπως 

επιχειρήθηκε να εμφανιστεί. Είναι ένα σχέδιο το οποίο χρηματοδοτείται κατά το 

ήμισυ από την Ευρωπα'ίκή Κοινότητα και κατά το άλλο ήμισυ από το Ίδρυμα 

Λεβέντη και η Κυπριακή Δημοκρατία έχει προσφέρει μόνο 10.000 λίρες σε σύγκριση 
με το ποσό του σχεδόν μισού εκατομμυρίου που έχουν δώσει οι δύο αυτοί οργανι

σμοί. Είναι ένα σχέδιο το οποίο απέδωσε πάρα πολλά στην περιοχή, έχουν γίνει 

πρότυπες αναστηλώσεις και αναπαλαιώσεις κατοικιών, έχουν αποδοθεί σε κοινό

τητες πολιτιστικά κέντρα εξαιτίας της λειτουργίας αυτού του σχεδίου και είναι ένα 

σχέδιο το οποίο υπόσχεται περαιτέρω συνεργασία με την Ευρωπα'ίκή Κοινότητα και 

με τους οργανισμούς αυτής της Κοινότητας για ενίσχυση της όλης προσπάθειας που 

γίνεται για αναβίωση της περιοχής και για, επαναλαμβάνω, συνδυασμό εναλλα

κτικών τρόπων ανάπτυξης μαζί με τους κλασικούς, τους παραδοσιακούς. 

Θα 'θελα ακόμα να πω ότι το θέμα του εθνικού πάρκου είναι άκρως επείγον, 

είναι ύψιστης σημασίας, σε μια στιγμή που πολύ πρόσφατα μας έρχονται μηνύματα 

ότι αυτό που εμείς καθυστερούμε να κάμουμε ή αυτό που εμείς με διάφορους 

τρόπους παραμορφώνουμε ή αναβάλλουμε, προχωρεί στη χερσόνησο της Καρπα

σίας. Προχωρεί, αγαπητοί συνάδελφοι, διότι στο τελευταίο συνέδριο της I.U.C.N., 
είναι Διεθνής Οργάνωση για Διαφύλαξη του Περιβάλλοντος, που έγινε στην Αθήνα, 

οι Τουρκοκύπριοι παρουσίασαν σχέδιο και πρόταση για μετατροπή της Καρπασίας 

σε εθνικό πάρκο και συνέδεσαν τη διαφύλαξη της Καρπασίας και τη διαφύλαξη των 

περιοχών που κι εκεί, ειρήσθω εν παρόδω, γεννούν χελώνες, με τους βιοτόπους της 

Τουρκίας. Δημιουργείται λοιπόν η εντύπωση ότι υπάρχει και μια άλλη αρχή, 

υπάρχει και μια άλλη έγνοια που δεν περιορίζεται μόνο στον Ακάμα αλλά και για 

μια άλλη χερσόνησο. Αυτά τα μηνύματα είναι μηνύματα τα οποία πρέπει να 

παρθούν υπόψη πολύ σοβαρά απ' όλες τις πλευρές και προπάντων να ξεκαθαριστεί 

ότι ο Ακάμας θα πρέπει να διατηρηθεί ταυτόχρονα και παράλληλα με την ανάπτυξη 

των περιοχών που γειτνιάζουν μαζί του και να καταρτιστεί ένα μικτό σχέδιο 

ανάπτυξης που θα είναι και προς εξυπηρέτηση των κατοίκων αλλά και προς τη 

σωστή ανάπτυξη των περιοχών με όλους εκείνους τους τρόπους που θα συνάδουν με 

το περιβάλλον. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου, παρακαλώ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Απλώς μια πληροφορία από τη θέση μου. Μελετώντας κάποια έγγραφα του 

Συμβουλίου της Ευρώπης, διαπίστωσα ότι υπάρχει μεγάλη κατακραυγή εναντίον της 

Τουρκίας, γιατί στο μέρος που γίνεται αυτή η ανάπτυξη των χελώνων έγιναν 

μεγάλες τουριστικές εγκαταστάσεις και συνάντησε αυτή η ενέργεια της Τουρκίας 

μεγάλη κατακραυγή. 

Απλώς το λέω για να το έχουμε υπόψη μας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το θέμα που συζητούμε, παρόλο ότι αφορά μια συγκεκριμένη 

ενέργεια της προηγούμενης κυβέρνησης, εντούτοις έχει τη δική του διάσταση λόγω 

του ευαΙσθητου κεφαλαΙου που ονομάζεται Ακάμας ως η τελευταΙα περιβαλλοντικά 

διατηρημένη νησΙδα της ελεύθερης Κύπρου. 

Ακούσαμε αρκετές και ενδιαφέρουσες από κάθε άποψη oμιλtες στην προηγού

μενη συνεδρΙαση. Θα ήθελα να κάνω αναφορά στην ομιλΙα της κ. Κατσελλή και να 

εκφράσω την εκτΙμησή μου για την εμπεριστατωμένη προσέγγιση και τη λεπτομερή 

τοποθέτηση πάνω στο θέμα. Ειναι και αυτός ο κύριος λόγος για τον οποΙο δεν 

προτίθεμαι να επαναλάβω όσα η κ. Κατσελλή έχει αναφέρει. Ήταν επίσης ενδιαφέ

ρουσα η ομιλία του συνάδελφου κ. Πιττοκοπίτη, του οποίου σέβομαι το ενδιαφέρον 

για την περιοχή και τους κατοίκους της, παρά τη σημαντική διαφωνία και διαφορά 

απόψεων που έχουμε επΙ της ουσΙας του θέματος. 

Αν παραλεΙΠω περαιτέρω αναφορές για πράγματα που Ισως έχει πει η κ. Κατσελλή 

λόγω συμφωνtας μαζΙ της, με την Ιδια λογική θα πρέπει να επιμεΙνω σε σημεΙα της 

oμιλtας του κ. ΠιττοκοπΙτη τα οποΙα κατά τη γνώμη μου χρήζουν απαντήσεως. 

Λέχθηκε ότι ήταν παράλειψη της Επιτροπής ότι δεν κάλεσε και το Συμβούλιο 

Βελτιώσεως της Πέγειας και τους κατοίκους της περιοχής να ακούσει τις απόψεις 

τους. Δέχομαι ότι Ισως αυτή να ήταν μια παράλειψη καλόπιστη της Επιτροπής. 

Όμως όλοι γνωρίζουμε ότι αυτή η Βουλή στις Επιτροπές της ποτέ δεν αρνήθηκε να 

ακούσει κανέναν. Θα μπορούσε Ισως να ήταν παρών και ο κ. Πιττοκοπίτης στην 

Επιτροπή, αν του το επέτρεπε ο χρόνος του, αλλά δεν ήταν παρών, όπως και άλλοι 

συνάδελφοι. Εξάλλου η ημερήσια διάταξη στην οποΙα αναγράφεται η ημέρα, η ώρα, 

καθώς και οι προσκεκλημένοι για κάθε θέμα είχε διανεμηθεΙ έγκαιρα. Και θα 

μπορούσαν οι συνάδελφοι που ήγειραν το θέμα της απουσΙας του συμβoυλtoυ να 

εΙχαν ζητήσει από τον Πρόεδρο της Επιτροπής να κληθεΙ και το Συμβούλιο της 

Πέγειας και οποιοσδήποτε άλλος και εΙμαι βέβαιος ότι ο Πρόεδρος θα το έπραττε 

πολύ ευχαρΙστως, όπως όλοι κάνουμε σε όλες τις Επιτροπές αυτού του Σώματος. 

Εξαπολύθηκε μια έντονη επΙθεση ενάντια στους οικολόγους και τους περιβαλ

λοντιστές, έντονη λέω, ότι ασχολούνται με τον Ακάμα περΙπου αποκλειστικά χωρΙς 

να εστιάζουν την προσοχή τους και σε άλλα θέματα, ότι λειτουργούν αρκετοΙ ή 

κάποιοι -και λέχθηκε ευθέως αυτό- σαν υπηρέτες των Άγγλων και αυτοΙ που συστη

ματικά εμπoδtζoυν ή προσπαθούν να εμποδΙσουν την οικονομική ανάπτυξη της 

περιοχής, δεν ασχολούνται και δεν κάνουν τΙποτε για τα βρετανικά στρατιωτικά 

γυμνάσια, τα οποΙα καταστρέφουν με τον πιο βάρβαρο, αν θέλετε, τρόπο την 

περιοχή του Ακάμα, εκεΙ όπου κάνουν τα γυμνάσιά τους. Αυτές εΙναι πολύ σοβαρές 

κουβέντες, γι' αυτό δεν μπορούν ούτε απαρατήρητες ούτε ασχολΙαστες να περάσουν. 

Σε ορισμένα σημεΙα της oμιλtας του ο κ. ΠιττοκοπΙτης ήταν εξόχως γλαφυρός 

και γραφικός. Κάπου λέει ευθέως ότι: ''Ο κ. Δημητρόπουλος, Υπεύθυνος του 

Τμήματος ΑλιεΙας και η αγγλtδα σύζυγός του", διαβάζω από τα πρακτικά της 

Βουλής, "επιστρατεύτηκαν από τους Άγγλους, για να δημιουργήσουν κΙνηση 

εναντΙον της ανάπτυξης της περιοχής του Ακάμα". Εδώ τα λεγόμενα περιβάλλονται 

με την αχλύ μυστηρίου κατασκοπευτικού μυθιστορήματος και είμαστε στο πρώτο 
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κεφάλαιο της στρατολόγησης των πρακτόρων. Έτσι μέσα σε αυτό το κλίμα μπορεί 
κανένας να αναπτύξει τη φαντασία του, το αστυνομικό του δαιμόνιο και να κατα

λήξει σε όποιο συμπέρασμα θέλει να καταλήξει. 

Βέβαια θεωρώ περιττό -και το έχω κάνει με παρέμβαση επί θέματος τάξης στην 

προηγούμενη συνεδρίαση της Βουλής- να πω ότι είναι ανεπίτρεπτη η αναφορά σε 

συγγενικά πρόσωπα λειτουργών και ούτω καθεξής που δεν έχουν καμιά σχέση με τα 

συζητούμενα θέματα στις Επιτροπές και την ολομέλεια της Βουλής. Όσον αφορά τη 

θέση των οικολόγων απέναντι στα στρατιωτικά γυμνάσια των Εγγλέζων είναι πολύ 

καλά γνωστό και θα πρέπει να το γνωρίζει καλύτερα από εμένα και ο φίλος κ. Πιττο

κοπίτης ότι όσες εκδηλώσεις διαμαρτυρίας έγιναν στον Ακάμα ενάντια στη στρατιω

τική παρουσία των Εγγλέζων οργανώθηκαν από τους περιβαλλοντιστές και από 

τους οικολόγους και από κανέναν άλλο. Ακόμα, επειδή λέγεται ότι αυτό το θέμα 

παρασιωπάται, ακόμα και η τελευταία Γενική Συνέλευση των Φίλων του Ακάμα στις 

5 αυτού του μήνα σε ψήφισμά της, μαζί με όλα τα άλλα, αναφέρεται και στη συνεχι
ζόμενη πρόκληση των βρετανικών γυμνασίων με τις γνωστές καταστροφικές τους 

ενέργειες και την παρεμπόδιση της διακίνησης των ανθρώπων στην περιοχή των 

ασκήσεων. 

Λέχθηκε επίσης ότι περίπου οι περιβαλλοντιστές ασχολούνται μόνο με τον 

Ακάμα με σκοπό να πλήξουν τις αναπτυξιακές προοπτικές της περιοχής και να διευ

κολύνουν με αυτό τον τρόπο τους Εγγλέζους στη διεξαγωγή των στρατιωτικών 

γυμνασίων τους. 

Ήταν νομίζω άδικη η επίθεση που εξαπολύθηκε και άστοχη η κριτική που 

ασκήθηκε. Όμως είναι πράγματι μια καλή ευκαιρία για μια διαφορετική αναφορά 

στους οικολόγους, τους περιβαλλοντιστές και τη δράση τους. Όλα αυτά τα τελευ

ταία χρόνια με δική τους πρωτοπορία πάντοτε και με δική τους πρωτοβουλία 

συνήθως ήλθαν στην επιφάνεια για πρώτη φορά στην κυπριακή κοινωνία το 

πρόβλημα της προστασίας του περιβάλλοντος και τα διάφορα οικολογικά προβλή
ματα που αντιμετωπίζει πολύ έντονα και η Κύπρος, πέραν από το πρόβλημα του 

Ακάμα, εννοώ. 

Υπάρχει ένας πολύ μακρύς κατάλογος των εξαίρετων, αν θέλετε, δραστηριο

τήτων του οικολογικού κινήματος. Τι να πρωτοαναφέρει κανείς; Για το βαφείο στο 

Ακάκι του RAINBOW; Για τα λύματα των σφαγείων της Κοφίνου και της Αγλαν

τζιάς; Τα λύματα της Ποταμιάς; Για τη βιομηχανία DEXEL; Για τη ρύπανση του 
Βασιλικού; Για το δηλητηριώδες ΑΣΚΑΡΕΛ; Για τα λύματα στην Πάφο; Για το 

δάσος της Αθαλάσσας; Το δάσος της Ακαδημίας; Το δάσος του Απόλλωνα Υλάτη; 

Για το δάσος της κοιλάδας του Πλατύ; Για μια σειρά από λατομεία που δημιουρ

γούν περιβαλλοντικά και άλλα προβλήματα σε σχέση με τις αρχαιότητες; Για το 

θέμα της Αρχιγραμματείας; Για τα διατηρητέα κτίρια; Για την Αμαθούντα; Για την 

περίπτωση του Χάνι Γιαμάνι -θυμάστε- που, αν δεν υπήρχε εκείνη η έντονη ευαισθη

τοποίηση με πρωτοπόρους τους οικολόγους δε γνωρίζουμε αν δε θα είχε δοθεί από 

τότε η άδεια; Για το πρόβλημα που εξελίσσεται στον Κόλπο των Κοραλλίων; Για το 

πάρκο του Κάβο Γκρέκο; Για τη ρύπανση των θαλασσών; Για την προστασία των 

υδάτινων πόρων; Για τον αγροτουρισμό που πρώτοι τον ανέφεραν στην Κύπρο οι 

οικολόγοι και έγιναν αντικείμενο ειρωνείας, ακόμα και μέσα στην αίθουσα που 

συνεδρίαζε η προηγούμενη Επιτροπή Περιβάλλοντος; Μπορώ να πω ότι δέχθηκαν 

σχόλια και πειράγματα που είχαν κάποια δόση χυδαιότητας, όταν για πρώτη φορά 

ανέφεραν το θέμα της προώθησης του αγροτουρισμού, για να γίνει σήμερα και αυτός 

αντικείμενο μελέτης και επίσημη πολιτική του ΚΟΤ και της κυβέρνησης της 

Κυπριακής Δημοκρατίας. 
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Έτσι μέσα ωτό αυτό το μακρύ κατάλογο δραστηριοτήτων διαπωτώνουμε ότι 

ήταν πολύτψη και μοναδική η συμβολή του οικολογικού-περιβαλλοντικού κινή

ματος στην ευαωθητοποίηση των μέσων μαζικής επικοινωνίας κω των κυβερνήσεων 

-όσο τα κατάφεραν οι οικολόγοι, εννοείται σε αυτό το θέμα, γιατί οι κυβερνήσεις 

συνήθως και οι γραφειοκρατίες τους δε φημίζονται για την ευαισθησία τους σε 

παρόμοια θέματα- αλλά και στην ευωσθητοποίηση ολόκληρης της κοινωνίας. 

Ακόμα και αυτή η ίδια η Βουλή, ύστερα ωτό το κλίμα που δημιουργήθηκε 

κύρια ωτό τους οικολόγους, προχώρησε στην περασμένη της θητεία να ιδρύσει για 

πρώτη φορά την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος. Έτσι με αυτά τα μέτρα 

και αυτή η Βουλή έχει ένα χρέος ωτέναντι στο περιβαλλοντικό κίνημα μέσα ωτό την 

ίδια τη λειτουργία της. Και ωτό τότε πρέπει να πούμε ότι ο καλύτερος σύμβουλος 

και ο πιο ωτοδοτικός συνεργάτης και μόνψος και ανιδιοτελής και πρόθυμος στη 

λειτουργία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος είναι οι οργανώσεις 

και ιδιαίτερα η Ομοσπονδία των Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων. 

Έτσι, αν θα έπρεπε σήμερα να γίνει μια αναφορά στο οικολογικό κίνημα της 

Κύπρου, θα έπρεπε να ήταν η ωτό του βήματος της Βουλής έκφραση της εκτίμησής 

μας για την προσφορά του περιβαλλοντικού κινήματος στην κοινωνία μας. Γιατί, 

επιτέλους, απέναντι στην ασυδοσία της κερδοσκοπίας και τον περιβαλλοντικό 

Αττίλα που πλήττει ανελέητα όλη την ελεύθερη Κύπρο, υπάρχει ο ανιδιοτελής αντί

λογος της ισορροπίας που προκαλείται ωτό τον περιβαλλοντικό λόγο του περιβαλ
λοντικού και οικολογικού κινήματος της Κύπρου. Ακόμα θα μπορούσε κανείς να 

πει ότι η αυτόνομη οργάνωση και ανάπτυξη του περιβαλλοντικού κινήματος έξω 

ωτό οποιαδήποτε κομματική κηδεμόνευση που συγκεντρώνει ανθρώπους ευαισθητο

ποιημένους στα θέματα του περιβάλλοντος, προερχόμενους ωτό όλα ανεξαίρετα τα 

τμήματα του πολιτικού φάσματος, είναι μια ελπιδοφόρα εξέλιξη για την κοινωνία 

μας ολόκληρη και για την πολιτική μας ζωή, ιδιαίτερα γιατί υπάρχει μια αυτόνομη 

φωνή κριτικής όχι μόνο ωτέναντι στην κυβέρνηση, όχι μόνο ωτέναντι στη Βουλή 

σαν συντεταγμένη εξουσία, αλλά και ωτέναντι στα κόμματα. Και αν τα κόμματα 

έχουν ευαισθητοποιηθεί στο βαθμό που το έχουν κάνει, αυτό σίγουρα το χρωστάμε 

σε έναν πολύ μεγάλο βαΟμό στην παρουσία, τη λειτουργία και την κριτική του περι

βαλλοντικού κινήματος και γι' αυτό πρέπει να τους εκφράσουμε μια ειλικρινή ευχα

ρωτία. 

Όσον αφορά το ιδιαίτερο θέμα που συζητούμε στην ημερήσιά μας διάταξη, 

κύριε Πρόεδρε, ο τρόπος που λειτούργησε η ωτελθούσα κυβέρνηση Βασιλείου στην 

τροποποίηση των πολεοδομικών ζωνών στην Τοξεύτρα θα εθεωρείτο παράλογος, αν 

δεν ήταν τόσο χονδροειδώς εμφανείς οι προεκλογικές σκοπψότητες που υπηρε

τούσε. Άρον, άρον, λίγες μέρες πριν ωτό τις εκλογές, λαμβάνεται η ωτόφαση του 

Υπουργικού Συμβουλίου. Κω λίγες μέρες πριν ωτό την παράδοση της εξουσίας, 

γίνεται η δημοσίευση της τροποποίησης στην εφημερίδα της κυβέρνησης. Όλα 

μαρτυρούν την πονηρή βιασύνη κάποιων να κλείσουν ένα θέμα, για να ωτοκομίσουν 

κέρδη εκλογικής πελατείας και μάλωτα με τέτοιο τρόπο που, όπως μας βεβαιώνουν 

οι ειδικοί και αρμόδιοι κυβερνητικοί λειτουργοί, τίθεντω σε κίνδυνο σημαντικοί 

βιότοποι της χερσονήσου του Ακάμα. όπου υποτίθεται ότι ως πολιτεία οργανώνουμε 

το πρώτο και τελευταίο, αν τα καταφέρουμε να το οργανώσουμε, εθνικό πάρκο της 

χώρας μας. 

Είναι εκπληκτικό, αλλά και ευεξήγητο ότι η ωτελθούσα κυβέρνηση ενεργούσε 

σε πλήρη αντίθεση προς τις εισηγήσεις των αρμόδιων υπηρεσιών του Υπουργείου 

Γεωργίας κω Φυσικών Πόρων . Κω είναι επίσης εκπληκτικό ότι ο αρμόδιος 
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Υπουργός απουσίαζε ευσχήμως από τη συνεδρία του Υπουργικού Συμβουλίου, όταν 

λαμβανόταν η απόφαση, παίζοντας προφανώς κρυφτούλι με τις ευθύνες του. Ακόμα, 

κύριε Πρόεδρε, είναι αχαρακτήριστο το γεγονός ότι η ίδια κυβέρνηση που υπέγραψε 

τον Ιούνιο του 1992 συμφωνία με τη Διεθνή Τράπεζα για ετοιμασία του σχεδίου 
προστασίας και διαχείρισης του Ακάμα με χρηματοδότηση της Ευρωπα'ίκής Κοινό

τητας, προχωρεί σε λίγους μήνες σε ρυθμίσεις που δημιουργούν τετελεσμένα. Είναι 

θέμα απόλυτης αναξιοπιστίας της κυπριακής κυβέρνησης και του κυπριακού 

κράτους απέναντι σε διεθνείς οργανισμούς του επιπέδου και του κύρους της 

Διεθνούς Τράπεζας και των ευρωπα'ίκών κοινοτήτων που χρηματοδοτούν τη μεν 

πρώτη φάση της μελέτης με $145.000 και τη δεύτερη με $240.000. Αν όμως έτσι 
συμπεριφερόμαστε, τότε γιατί πάμε στους διεθνείς οργανισμούς και γελοιοποιού

μαστε; Εκθέτουμε και γελοιοποιούμε την Κύπρο; Ποια κυβέρνηση έχει αυτό το 

δικαίωμα; 

Ένα ερώτημα που προκύπτει, κύριε Πρόεδρε, είναι ποίων τα συμφέροντα 

εξυπηρετήθηκαν από την απελθούσα κυβέρνηση με τη συγκεκριμένη χαλάρωση που 

συζητούμε; Μήπως άραγε των φτωχών κατοίκων της περιοχής; Ο κατάλογος των 

ιδιοκτητών που κατατέθηκε στη Βουλή είναι αποκαλυπτικός. Από τις 480 σκάλες 
που καλύπτει η χαλάρωση στην Τοξεύτρα, το 95% ανήκει στον πνευματικό οργα
νισμό της Μητρόπολης Πάφου. Όσον αφορά τους ιδιώτες, μήπως ωφελημένο είναι 

και συγγενικό άτομο πρώην Υπουργού με αύξηση συντελεστή μέχρι και εξήντα 

φορές; Μήπως είναι ωφελημένα και άλλα άτομα ξένα προς την περιοχή; Μήπως 

έχουν ωφεληθεί σε μεγάλο βαθμό και κάποιοι τοπικοί παράγοντες; Αυτά είναι 

ερωτήματα στα οποία οι απαντήσεις που δίνονται από τα επίσημα στοιχεία 

δυστυχώς είναι καταφατικές. Έτσι φαίνεται ότι η απεριόριστη κουτοπονηριά με την 

οποία λειτούργησε η κυβέρνηση δεν ήταν και τόσο αφελής στην αξιολόγηση του 

καταλόγου των ωφελουμένων. 

Κύριε Πρόεδρε, είχαμε ύστερα, στην προηγούμενη συνεδρία, το πρόσφατο 

τσιμέντωμα μέρους ενός δρόμου στην περιοχή της Πέγειας προς τη Λάρα για το 

οποίο έγινε πολύς λόγος. Και έλεγε ο κ. Πιττοκοπίτης: "Μα, δε χάλασε ο κόσμος. 

Ήταν ένα μικρό πράγμα χρήσιμο και αναγκαίο να γίνει, για να αποφευχθούν και 

δυστυχήματα". Έτσι είναι όλα. Μικρά, μικρά και αναγκαία. Έτσι καταστράφηκε με 

τα μικρά, μικρά και η Αμμόχωστος προπολεμικά και η Λεμεσός, η Λάρνακα και η 

Αγία Νάπα μεταπολεμικά. Σιγά, σιγά και λίγο, λίγο. 

Αλλά εμείς δεν εισηγούμαστε με την Έκθεση της Επιτροπής ούτε και απαγο

ρεύουμε τίποτε ως Επιτροπή σε κανέναν. Λέμε απλά προς την κυβέρνηση και τις 

τοπικές αρχές: "Σταματήστε τις προχειρότητες και ανευθυνότητες. Σταματήστε τους 

αυτοσχεδιασμούς να τελειώσει η μελέτη της Διεθνούς Τράπεζας, την οποία εσείς 

έχετε αναθέσει, να συζητηθεί το σχέδιο στο κοινό συμβούλιο που πρέπει επιτέλους 

να λειτουργήσει και στο οποίο συμμετέχουν και όλες οι ενδιαφερόμενες κοινότητες. 

Να οριστικοποιηθεί το σχέδιο μέσα από το διάλογο και τις προβλεπόμενες διαδικα

σίες". Εμείς δεν είμαστε εμπειρογνώμονες και οφείλουμε τουλάχιστον να ακούσουμε 

ως πολιτεία τις γνώμες των ειδικών, πριν να πάρουμε τις τελικές αποφάσεις στο 

Υπουργικό Συμβούλιο. Με διάλογο και κατανόηση πρέπει να προσεχθούν οι 

απόψεις και τα καλώς νοούμενα συμφέροντα των κατοίκων της περιοχής. Η 

επιβίωση και η ποιότητα της ζωής τους περνά μέσα από μια οικονομική ανάπτυξη 

που σέβεται και διατηρεί τον πολύτιμο, το μοναδικό και αναντικατάστατο πλούτο 

του φυσικού περιβάλλοντος. Αλλά να μη μετατρέψουμε και αυτό το θέμα σε ένα 
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ατέλειωτο παζάρεμα. Και όπου κρίνεται αναγκαίο να αντιμετωπιστούν με όλους 

τους δυνατούς και μεγαλόψυχους, θα έλεγα, τρόπους τα προβλήματα επηρεασμού 

των ιδιοκτησιών σε οικολογικά ευαίσθητες περιοχές με αποζημιώσεις, ανταλλαγή 

γης, μεταφορά συντελεστών και όποιους άλλους τρόπους είναι δυνατό. Με κανέναν 

όμως τρόπο δεν πρέπει να μείνουν εκτεθειμένοι οι τυχόν ιδιοκτήτες που θα επηρεα

στούν. Όμως πρέπει να σώσουμε τον Ακάμα από το τσιμέντο και την καταστροφή. 

Εμείς ως λαός και ιδιαίτερα σαν πρόσφυγες είμαστε οι ίδιοι θύματα της πιο 

βάναυσης παραβίασης της οικολογικής ισορροπίας της πατρίδας μας. Γιατί και οι 

άνθρωποι είμαστε μέρος του περιβάλλοντος. Και αν μιλάμε για την προστασία των 

χελώνων -και πολύ καλά κάνουμε- τότε τι είναι ο βίαιος ξεριζωμός των ανθρώπων 

από τη γη, τις ρίζες και τον πολιτισμό τους; Είναι η πιο βάναυση παραβίαση της 

οικολογικής ισορροπίας σε έναν τόπο. Αντιλαμβανόμαστε σε όλα τα επίπεδα το 

νόημα της περιβαλλοντικής και της οικολογικής ισορροποίας. Το ξέρουμε και 

μπορούμε να το προβλέψουμε καΟαρά ότι, αν σήμερα αυτή η κυβέρνηση που δίνει τις 

πρώτες της εξετάσεις σε αυτό το ευαίσθητο κεφάλαιο δε λειτουργήσει υπεύθυνα και 

συνετά, όπως δε λειτούργησε η προηγούμενη, σε λίγα χρόνια θα είναι αργά, αφού θα 

έχουμε ολοκληρώσει την περιβαλλοντική καταστροφή της όσης Κύπρου μας 

απέμεινε ελεύθερη, καθώς και του τελευταίου ελεύθερου βιότοπου, ο οποίος 

υπάρχει, όσος υπάρχει και όπως υπάρχει στην Κύπρο σήμερα. 

Εκείνο που λέμε και είναι σωστό και ως Επιτροπή, αλλά και με την πρόταση 

νόμου την οποία είχα μπορώ να πω την τιμή να συνυποβάλω με τους συνάδελφους 

κ. Ρήνα Κατσελλή και κ. Σολωμή είναι ότι εμείς δεν υπαγορεύουμε πολιτική. Εμείς 

δε λέμε πού και τι πρέπει να κτιστεί, πού και τι δεν πρέπει να κτιστεί. Δεν είμαστε 

ειδικοί. Εμείς λέμε να κηρυχθεί ο Ακάμας λευκή ζώνη αυτή τη στιγμή. Να γίνουν οι 

επιστημονικές μελέτες των εμπειρογνωμόνων και να συζητηθούν στο κοινό 

συμβούλιο απ' όλους. Να καταλήξει η κυβέρνηση στο τελικό σχέδιο προστασίας και 

διατήρησης του Ακάμα ως εθνικού πάρκου και μέσα στα πλαίσια εκείνου του δομη

μένου, εννοώ, του διαμορφωμένου σχεδίου να γίνει η λελογισμένη ανάπτυξη που 

μπορεί να γίνει στην περιοχή του Ακάμα. Αν αυτό δε γίνει με την πειρατεία, νόμιμη 

εντός εισαγωγικών, ή απροκάλυπτα παράνομη, με την αυθαιρεσία, με τις προχειρό

τητες, με τις ανευθυνότητες, με τη χείριστη έννοια της ανάπτυξης, θα είναι αργά και 

δε θα έχει κανένα νόημα ένα σχέδιο, όταν ήδη θα έχει παραβιαστεί πριν να το 

πάρουμε στα χέρια μας. 

Είναι γι' αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, που αυτή η Βουλή, που όντως 

έχει επιδείξει ευαισθησία σε αυτά τα θέματα και συναίσθηση ευθύνης, πρέπει να 

αντιμετωπίσει ή, αν θέλετε, να συνεχίζει να αντιμετωπίζει το μεγάλο κεφάλαιο που 

ονομάζεται περιβάλλον με την ίδια ευαισθησία. Εμείς είμαστε σίγουροι ότι η Βουλή 

θα συνεχίσει και να σκέφτεται και να λειτουργεί και να ψηφίζει υπεύθυνα, όπως 

μέχρι τώρα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Δημήτρη Ηλιάδη, ο Προεδρεύων της 

Βουλής κ. Αβραάμ Αντωνίου αντικαταστάθηκε από τον κ. Άριστο Χρυσοστόμου) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΑΡ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Σολωμής. 
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ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θα προσπαθήσω να είμαι όσο μπορώ πιο 

σύντομος, γιατί πιστεύω πραγματικά ότι αν οι συνάδελφοι, για να είμαι δικαιότερος 

οι συγκεκριμένοι συνάδελφοι, αντιλαμβανόντουσαν από την αρχή το θέμα το οποίο 

συζητούμε, θα ήταν ίσως αχρείαστη η συζήτηση που τώρα γίνεται. 

Έχει πράγματι ξιφουλκήσει συνάδελφος, έχει δημιουργηθεί ένα κλίμα αντιπα

ράθεσης αχρείαστο σ' αυτό το Σώμα. Δεν υπάρχουν σίγουρα εχθροί της πατρίδας 

μας, ειδικά σ' αυτό το Σώμα, σε οποιοδήποτε τομέα. Ο καθένας έχει το δικό του 

τρόπο αντίληψης για το πώς θα προστατέψει μερικούς τομείς που χρειάζονται 

προστασία, πώς θα επιτελέσει το καθήκον του ως εκπρόσωπος αυτού του λαού, πώς 

ειδικότερα σαν υπεύθυνο μέλος ή πρόεδρος μιας συγκεκριμένης Επιτροπής θα αντι

μετωπίσει κάποιο πρόβλημα. 

Αντιλαμβάνομαι πλήρως και απόλυτα το δυναμισμό, τη θέληση του συνά

δελφου, του κ. Πιττοκοπίτη, και την έγνοια και την αγωνία του για τη σωστή αξιο

ποίηση όχι μόνο της περιοχής του Ακάμα, όχι μόνο της περιοχής της πόλης και της 

επαρχίας Πάφου, αλλ' αν θέλετε, ολόκληρης της Κύπρου. Δεν το αμφισβητώ με 

τίποτε. Σίγουρα είμαι βέβαιος ότι στην προσπάθειά του, ως εκπρόσωπος του λαού, 

να επιτύχει το καλύτερο ενδιαφέρεται θετικά και καλόπιστα. Είναι γι' αυτό που 

διατυπώνονται οι παρατηρήσεις που ακολουθούν, ξεκινώντας με τον τρόπο που 

αντιμετωπίστηκε η Επιτροπή Περιβάλλοντος στο συγκεκριμένο θέμα ο οποίος δεν 

ήταν τουλάχιστον αντικειμενικός. Και μπαίνω στο θέμα κύριοι συνάδελφοι. Η 

Επιτροπή Περιβάλλοντος θα πρέπει, έστω και αν δε θέλω να ευλογώ τα δικά της 

ιμάτια, να πούμε ότι έχει δημιουργηθεί και δραστηριοποιηθεί τα τελευταία τρία 

χρόνια χωρίς παράδοση, χωρίς βοηθήματα, χωρίς ουσιαστικά τη βοήθεια από οπου

δήποτε μέσα από την αγωνιώδη προσπάθεια κάποιων οργανώσεων, κάποιων συνδέ

σμων, κάποιων ατόμων, αν θέλετε του λαού μας, μαζί με τις πρoσπάθει~ς, λίγες ή 

πολλές, της εκάστοτε κυβέρνησης, για να προστατεύσει τον τομέα τούτο, τον κρίσιμο 

τομέα του περιβάλλοντος, ο οποίος βρίσκεται σήμερα στο επίκεντρο πράγματι της 

συζήτησης όχι σαν κυπριακό φαινόμενο, αλλά σαν παγκόσμιο, σαν διεθνές φαινό

μενο. Είναι εδώ που δε θα θέλαμε και το εύγε των υπόλοιπων μελών του Σώματος 

για το έργο μας, αλλά απλά, κύριοι συνάδελφοι, αν ρίξετε μια ματιά στη σημερινή 

ημερήσια διάταξη -που φυσικά δεν ήμουν συνεννοημένος με τον κ. Πιττοκοπίτη ή με 

τον Πρόεδρο της Βουλής για να την καθορίσω- αν έχει τρία θέματα το Κεφάλαιο Δ' 

είναι και τα τρία της Επιτροπής Περιβάλλοντος. Προς Θεού, όχι γιατί δεν εργάζο

νται οι άλλες Επιτροπές, αλλά προσπαθεί να αντεπεξέλθει στις ανάγκες της 

αποστολής της η Επιτροπή μέσα πάντοτε από αντικειμενικές κλήσεις. Και ποια ήταν 

η αντικειμενική κλήση; Εδώ, κύριοι συνάδελφοι, σωρεία περιβαλλοντικών οργανώ

σεων, ατόμων, μονάδων, ομάδων, αν θέλετε, είχε αποταθεί, σωστά, στην Επιτροπή 

Περιβάλλοντος αναφερόμενη σε κάποια συγκεκριμένη προκλητική χαλάρωση που 

έγινε. Η Επιτροπή Περιβάλλοντος, όπως κάνει μέχρι τώρα σε όλα τα θέματα που 

εξετάζει, είχε ζητήσει αυτό το θέμα να εξεταστεί στη σειρά και στη διαδικασία που 

είχε καθορίσει. Και το θέμα είναι, όπως αναφέρεται και στην Έκθεση, η τροπο

ποίηση του σχεδίου πολεοδομικών ζωνών και του σχεδίου ορίου ανάπτυξης Πέγειας 

με την Κανονιστική Διοικητική Πράξη 24/93. 

Το σημείο μου, κύριοι συνάδελφοι: Δε ζήτησε η Επιτροπή Περιβάλλοντος την 

αξιοποίηση ή όχι περιβαλλοντικά ή μη του Ακάμα. Δεν ασχολήθηκε η Επιτροπή 

Περιβάλλοντος με το ευρύτερο σχέδιο της αξιοποίησης ή όχι του Ακάμα είτε τούτο 
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ονομάζεται σχέδιο Λαόνας είτε έχει οποιοδήποτε άλλο όνομα. Γι' αυτό και δεν είχε 
ζητήσει να ακούσει την κοινότητα ή το Συμβούλιο Βελτιώσεως της Πέγειας. Δε 

χρειαζόταν, κύριοι συνάδελφοι.Αναφέρθηκε και προηγουμένως ότι οι Επιτροπές 

συνεδριάζουν -εκτός του ότι είναι ανοιχτές οι συνεδρίες τουλάχιστον στην 

Επιτροπή Περιβάλλοντος- μετά από ειδοποιήσεις που έγκαιρα επιδίδονται σε όλους 

τους συναδέλφους. Άραγε ο κ. Πιττοκοπίτης ή οποιοσδήποτε άλλος ενδιαφερόμενος 

δε θα ήταν ευπρόσδεχτος; οριστικά θα ήταν. Οι οποιεσδήποτε θέσεις ή απόψεις δε 

θα λαμβάνονταν υπόψη; Σίγουρα ναι. Επομένως δεν υπήρξε οποιαδήποτε κακό

πιστη, αν θέλετε -βεβαίως πιστεύω ότι τη θεωρεί καλόπιστη- ενέργεια της Επιτροπής 

Περιβάλλοντος. Αν υπήρξε οποιαδήποτε παράλειψη, ο κ. Πιττοκοπίτης μπορούσε 

να λάβει το λόγο. 

Επομένως για να καταλήξω, κύριοι συνάδελφοι, στο συγκεκριμένο θέμα δεν 

υπήρχε θέμα να επέμβει ή να λάβει οποιοσδήποτε συνάδελφος μέρος στη συζήτηση. 

Γιατί δεν είχαμε καλέσει το Συμβούλιο Βελτιώσεως Πέγειας. Μα αλίμονο, 

κύριοι συνάδελφοι, ανεξάρτητα αν αυτό βοηθούσε ή όχι. Εδώ είχε εξετάσει η 

Επιτροπή Περιβάλλοντος δεκάδες θέματα. Σκεφτήκατε για κάθε συγκεκριμένο εξει

δικευμένο θέμα αν θα 'πρεπε σίγουρα και εκ προοιμίου να ακούει το συμβούλιο ή το 

δημαρχείο; Εκεί που χρειάζεται το πράττει. Εδώ άκουσε όλους τους ενδιαφερόμε

νους. Γιατί; Γιατί απλά ήλθε η κυβέρνηση μεταξύ πρώτης και δεύτερης Κυριακής 

των τελευταίων προεδρικών εκλογών και είπε: Σε 480 σκάλες που είναι μέρος των 
100 000 σκαλών ... Προσέξετε, κύριοι συνάδελφοι, όταν μιλούμε για Ακάμα μιλούμε 
για 100 000 σκάλες και το θέμα που συζητούμε είναι η συγκεκριμένη Κ.Δ.Π. που 
αφορά τις 480 σκάλες που είναι στην περιοχή της Τοξεύτρας. Στην περιοχή 

ολόκληρη του Ακάμα υπάρχουν πολλές κοινότητες. Όλες σχεδόν, αντιλαμβάνομαι, 

έχουν από παλιά φτάσει σε κάποια διευθέτηση στη συζήτηση που γινόταν με την 

κυβέρνηση για κάποιες διευθετήσεις. Και ήταν εκκρεμές το θέμα της κοινότητας της 

Πέγειας με κάποιες διαφορές. Και ήλθε η κυβέρνηση του κ. Βασιλείου και μας είπε, 

παραμονές όχι των εκλογών, αλλά της ανακήρυξης της επομένης της νυν κυβέρ

νησης, ότι ξέρετε ... Παρακαλώ προσέξετε το σημείο, κύριοι συνάδελφοι, (στο σημείο 
αυτό δείχνει προς τους Βουλευτές δύο χάρτες) είναι οι επίσημοι χάρτες τους 

οποίους μας έχει καταθέσει το Υπουργείο Εσωτερικών στην Επιτροπή Περιβάλλο

ντος. Η περιοχή που φαίνεται με το πράσινο χρώμα είναι η περιοχή της Τοξεύτρας 

στην οποία ο συντελεστής δόμησης, πριν από τη συγκεκριμένη Κ.Δ.Π. του Φεβράρη 

του 1993 ήταν 0.5%, μισό τοις εκατόν. Και τι μας είπε η συγκεκριμένη Κανονιστική 
Διοικητική Πράξη; Ότι έπρεπε να γίνει έτσι (δείχνει το σχετικό χάρτη). Δηλαδή 

έπιασαν από ολόκληρη αυτή την περιοχή δυο θύλακες -κατά την κυπριακή, και μη με 

παρεξηγήσετε, δυο βυζούδκια- μας τους έβαλαν με κίντρινο χρώμα, για να τους 

ξεχωρίζουμε εμείς οι αδαείς. Και αυτά όλα με την απουσία βασικού Υπουργείου, 

μεταξύ πρώτης και δεύτερης Κυριο.κής, και θέλω να είμαι ή τουλάχιστον προσπαθώ 

να είμαι αντικειμενικός και δίκαιος προς όλες τις πλευρές, οποιοδήποτε ζήτημα ή 

θέμα συζητά αυτή η Βουλή και προσπαθώ και στην προκειμένη περίπτωση να πω 

ναι, πράγματι από τις θέσεις και τις τοποθετήσεις που έχω ακούσει από συναδέλ

φους που είχαν κάθε λόγο τουλάχιστο να μην εκφράζονται, ότι είμαι ικανοποιη

μένος ότι επιτελείται έργο σ' αυτό το Σώμα. Και τι μας είπε, κύριοι, η κυβέρνηση 

Βασιλείου μερικές μέρες πριν να φύγει; Μας είπε απλά: Ξέρετε, σ' αυτούς τους δυο 

θύλακες που είναι 480 σκάλες ο συντελεστής δόμησης πρέπει να γίνει από 0,5 σε 
15%. Τριάντα τοις εκατόν αύξηση! 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Όχι 30%, τριάντα φορές. 
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ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Τριάντα φορές, με συγχωρείτε. Ευχαριστώ, κύριε Θεοδώρου, δεν ήμουν καλός 

στα μαθηματικά. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

3000%. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

3 000%, σωστά παρατηρεί ο κ. Ιεροδιακόνου. Και προσέξετε, κύριοι συνά

δελφοι, επίσημα έχει πληροφορηθεί η Επιτροπή Περιβάλλοντος, το Σώμα, η Βουλή 

για τις 480 αυτές σκάλες, από τις 100000 σκάλες του Ακάμα ... γι' αυτό η Επιτροπή 
Περιβάλλοντος, κύριε Π ιττοκοπίτη, δεν συζητούσε τον Ακάμα η μαυρογέριμη, 

αλλ' αυτές τις συγκεκριμένες 480 σκάλες, κύριοι συνάδελφοι, που ανήκουν ... 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, συγνώμη. Δεν μπορούμε να μιλούμε για Επιτροπή Περιβάλλο
ντος και να την ονομάζουμε και μαυρογέριμη. Ύστερα δεν είναι Επιτροπή Περιβάλ

λοντος. Για όνομα του Θεού! 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Έχετε δίκαιο. Οι 480 αυτές σκάλες από τη στιγμή που ασχολείται μ' αυτές η 
Επιτροπή Περιβάλλοντος, σίγουρα απαντώντας στους ισχυρισμούς του κ. Πιττοκο

πίτη, είναι εκεί που γίνονται μαυρογέριμα, γιατί κάτι έχω ακούσει. Εν πάση περι

πτώσει θέλω να είμαι αντικειμενικός και δίκαιος. Οι 480 αυτές σκάλες, από πληρο
φορίες που ζήτησε η Επιτροπή Περιβάλλοντος και κατατέθηκαν, ανήκουν κατά 95% 
στην Ιερά Μητρόπολη της Πάφου και το 5% σε ιδιώτες που όπως μας είπαν είναι 
μια δυο οικογένειες. Τι σημαίνει, κύριοι συνάδελφοι, άραγε το 95% στις 480 σκάλες; 
Αν το 10% είναι 48 σκάλες, το 5%, που είναι σε ιδιώτες, είναι 24 σκάλες. Επομένως 
αντιλαμβάνεστε ότι σε όλο αυτό το χώρο των εκατό χιλιάδων σκαλών αντιλήφθηκε η 

κυβέρνηση του κ. Βασιλείου, μερικές μέρες πριν να φύγει, ότι έπρεπε να ευνοηθούν 

οι δικαιούχοι των 24 σκαλών εκτός από τις άλλες 450 τόσες που ήταν της Ιεράς 
Μητρόπολης Πάφου. Και ήλΟε δίκαια η Επιτροπή Περιβάλλοντος και τι είπε; 

Κύριοι της εξουσίας, όποιοι και αν είστε σήμερα, εδώ δε θέλουμε εμείς ως Επιτροπή 
Περιβάλλοντος ως Βουλή, όταν θα εισηγηθούμε, αν εισηγηθούμε, την υιοθέτηση 

αυτής της Έκθεσης σ' αυτό το στάδιο, να σας πούμε πώς θα αξιοποιήσετε τον 

Ακάμα. Ούτε πού θα βάλετε ή δε θα βάλετε κάγκελα, γιατί είδα ένα γραπτό κείμενο 

του κ. Πιττοκοπίτη που μας κυκλοφόρησε για να διαφωτιστούμε ή όχι, αλλά τους 
είπαμε ότι είναι πρόκληση πραγματικά προς οποιοδήποτε θεσμό σ' αυτό τον τόπο, 

παραμονές της λήξης της θητείας μιας οποιασδήποτε κυβέρνησης, να επωφελούνται 

με αυτό τον τρόπο οι οποιοιδήποτε είτε τούτοι είναι η Ιερά Μητρόπολη Πάφου είτε 

οποιοσδήποτε άλλος. Και αν, κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει να γίνει 15% ο συντελε
στής δόμησης στη συγκεκριμένη περίπτωση της Τοξεύτρας, που είναι μέρος του 

Ακάμα, για να επωφεληθεί η Ιερά Μητρόπολη Πάφου, γιατί να μη γίνει για όλο τον 

Ακάμα η αύξηση του 15 %; Εγώ δηλαδή που δεν είμαι στους δυο θύλακες των 480 
σκαλών, γιατί να αδικηθώ και να μείνω με το 0,5; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μα είναι ιερά εκείνη, κύριε Σολωμή. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Και για να δείτε πώς δοκίμασε η Επιτροπή Περιβάλλοντος να ενημερωθεί, για 

να είναι πιο σωστή στην Έκθεσή της, γιατί κάπου έχουμε φαιδρολογήσει με περιβαλ

λοντικές οργανώσεις, θεσμούς, δεσμούς κ.λπ., αναφέρω, κύριοι συνάδελφοι, πως 
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έχω ζητήσει επίσημα σαν Βουλή και μου στάληκε κατάλογος των περιβαλλοντικών 

οργανώσεων που για κάποιους είναι "ταπελλούα". Να μου επιτρέψετε να τον 

διαβάσω: Ορειβατικός Φυσιολατρικός Όμιλος Λεμεσού. Επιτροπή Λεμεσού για το 

Φυσικό Περιβάλλον. Σύνδεσμος Προστασίας Κυπριακού Περιβάλλοντος. Σύνδεσμος 

Προστασίας Περιβάλλοντος Πάφου. Φυσιολατρικός Πνευματικός Όμιλος Πάφου. 

Εκδρομικός Όμιλος "Υπαίθριος Ζωή Αμμοχώστου". Παγκύπριος Οργανισμός Αρχι

τεκτονικής Κληρονομιάς. Σύνδεσμος Προστασίας Άγριας Ζωής. Κίνηση Πρασίνων 

"Πράσινη Ηχώ". Περιβαλλοντικό Κίνημα Λάρνακας. Περιβαλλοντική Κίνηση 

Κύπρου. Ένωση Οικολόγων Εναλλακτικών. Φίλοι του Ακάμα. Οικολογική Κίνηση 

Κύπρου. Φίλοι της Γης. Οικολογική Κίνηση Πάφου. Παγκύπρια Περιβαλλοντική 

Κίνηση "Εναρμόνιση". Δεκαεφτά τον αριθμό. Αυτές, κύριοι συνάδελφοι, είναι οργα

νώσεις που είναι μέλη της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών Οργανώσεων. Υπάρχουν 

και άλλες τρεις σαν επαγγελματικές οργανώσεις με περιβαλλοντικό τμήμα και περι

βαλλοντικά ενδιαφέροντα που είναι εγγεγραμμένες στην Ομοσπονδία σαν συνδεδε

μένα μέλη και ακούστε ποιες είναι: Η ΠΑΣΥ Δ Υ (ταπελλούα), Σύνδεσμος Επιστη

μόνων Μηχανικών (ταπελλούα), Παγκύπρια Ένωση Επιστημόνων Χημικών 

(ταπελλούα και τούτη). Έχουμε οργανώσεις με περιβαλλοντικά ενδιαφέροντα που 

δεν είναι μέλη της Ομοσπονδίας, γιατί θέλουν να υπερθεματίζουν την Ομοσπονδία 

σε περιβαλλοντικά θέματα, όπως είναι ο Πτηνολογικός Σύνδεσμος Κύπρου, ο Φιλο

δασικός Σύνδεσμος Κύπρου, ο Γεωγραφικός Όμιλος Κύπρου, η Βιολογική Εταιρεία 

Κύπρου κ.λπ. Εγώ δεν ισχυρίζομαι ότι είναι οι ειδήμονες σε όλα τα θέματα τα περι

βαλλοντικά. Δεν ισχυρίζομαι ότι ό,ΤΙ πουν είναι ευαγγέλιο. Απλά, αν αυτούς δεν 

τους ακούσει, όχι η Επιτροπή Περιβάλλοντος αλλά οποιοσδήποτε λογικός 

άνθρωπος -πόσο μάλλον αν είναι και κανένας Βουλευτής και είναι και λογικός 

άνθρωπος- αν δεν ακούσει τι απόψεις έχουν να εκφράσουν για κάτι το συγκεκριμένο 

που γίνεται στον Ακάμα, ποιους θα πρέπει να ακούσει; Τον ιδιοκτήτη της διπλανής 

γης που επηρεάζεται και που σίγουρα θα προβάλει απλώς τα συμφέροντά του; 

Αλλά, κύριοι συνάδελφοι, δε χρειαζόταν ούτε επίθεση ούτε κριτική της 

Επιτροπής Περιβάλλοντος που έβαλε απλά την καμπούρα της πολλές φορές σ' αυτό 

το Σώμα από κάτω, για να βγάλει από κάποιες δύσκολες θέσεις κυβερνήσεις ή 

συλλογικές αποφάσεις του Σώματος τούτου. Ήλθαν σήμερα εδώ με τη βοήθεια, και 

το εκτιμώ, του συναδέλφου κ. Κωνσταντίνου κάποιοι εκπρόσωποι από την Πέγεια 

και μας είπαν οι άνθρωποι ότι θέλουν να εκφράσουν άποψη. Μάλιστα, κύριοι, η 

άποψη θα είναι σεβαστή και θα εκφραστεί, όταν θα συζητείται -και είναι εδώ το 

σημείο που προσπάθησα διαδικαστικά να υπενθυμίσω στον κ. Πιττοκοπίτη-η 

ανάπτυξη του Ακάμα και όταν θα συζητούμε οποιοδήποτε σχέδιο που έχει σχέση με 

αυτά που λέει ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΤΓΟΚΟΠΠΗΣ: 

Μα η Πέγεια δεν είναι Ακάμας. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Γιατί αυτά που μας είπε, ανεξάρτητα αν συμφωνούμε ή αν διαφωνούμε, δεν 

έχουν σχέση . Κατά σύμπτωση και κάπως παρενθετικά, να πούμε ότι σήμερα και οι 

δυο Υπουργοί της κυβέρνησης που εμπλέκονται σίγουρα είναι Υπουργοί της Κυβέρ

νησης Κληρίδη, αλλά προέρχονται από τον πάγκο του Δημοκρατικού Κόμματος, 

κύριε Πιττοκοπίτη. Ο Υπουργός Εσωτερικών ο νυν και ο Υπουργός Γεωργίας ο νυν 

μας είπαν -και έχω και κείμενα που έστειλαν στην Επιτροπή Περιβάλλοντος ... 
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Ν. ΠΠΤΟΚΟΠΠΗΣ: 

Είναι και οι δυο εναντίον σας. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Φαίνεται ότι είναι άλλη η γλώσσα που μιλούν μερικοί. Εδώ με επιστολή του ο 

Υπουργός Εσωτερικών, ο νυν, στο Γενικό Διευθυντή της Βουλής των Αντι.προ

σώπων, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 1993, μας λέει μεταξύ άλλων που μας διαβιβάζει 
το σημείωμα αυτό που αναλύθηκε στην Έκθεση της Επιτροπής "επιθυμώ περαιτέρω 

να σας πληροφορήσω ότι το Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη συνεδρία του ημερομη

νίας 17 Μαρτίου του 1993 αποφάσισε τη σύσταση Υπουργικής Επιτροπής, για να 
μελετήσει το όλο θέμα και να υποβάλει έκθεση στο Συμβούλιο." Εδώ αγνοήθηκε το 

περιβόητο κοινό Συμβούλιο στην περίπτωση της Πέγειας. Ο δε Υπουργός Γεωργίας, 

ο νυν, έρχεται διά των εκπροσώπων του στην Επιτροπή Περιβάλλοντος και λέει ότι 

αυτό το πράγμα που έγινε καταστρέφει την περιοχή και δεν είπαμε εμείς σαν 

Επιτροπή Περιβάλλοντος αν καταστρέφει την περιοχή ή όχι. Είπαμε απλά, για 

λόγους εκείνων των σκοπιμοτήτων παραμονές της λήξης της θητείας της προηγού

μενης κυβέρνησης, να ανακληθεί η χαλάρωση. Κύριοι συνάδελφοι, δεν είπαμε τίποτε 
άλλο. Αλλά για να δείτε και συγκριτικά, τις ημέρες αυτές συζητείται στην Επιτροπή 

Περιβάλλοντος με τον ίδιο τρόπο ένα άλλο θέμα που έθιξε ο κ. Πιττοκοπίτης, και 

χαίρομαι γιατί κάπου έχει και σημεία που συμφωνούμε, για τον Κόλπο των κοραλ

λίων για μια νέα ξενοδοχειακή μονάδα είκοσι σκαλών όπου έγινε χαλάρωση με τον 

ίδιο τρόπο. Και η χαλάρωση εκεί τι προνοεί; Να ανεγείρουμε δυο γήπεδα του τένις 

και ένα μεγάλο μέρος της πισίνας πάνω στη ζώνη προστασίας της παραλίας. Και 

είναι εκεί που ανέφερε ο κ. Πιττοκοπίτης, σωστά, ότι πρέπει να δραστηριοποιη

θούμε, για να εμποδίσουμε την καταστροφή του κόλπου. Γιατί δυο μέτρα και δυο 

σταθμά, κύριε Πιττοκοπίτη; Ακούστε με σαν φίλο σας και από την Αμμόχωστο που 

πριν να την απολέσουμε το 1974, ελπίζω να την ξαναδούμε βέβαια, είδαμε να κατα
στρέφεται, με ανοχή σαν αυτή που τώρα προσπαθούμε να επιδείξουμε, σε όλη την 

έκταση της παραλίας. Και πραγματικά είδαμε πονώντας, γιατί είχαμε την εμπειρία 

της Αμμοχώστου, σχεδόν να καταστρέφεται και η περιοχή της Λεμεσού και της 

Λάρνακας. Αν διαβάσουμε προσεχτικά την Έκθεση της Επιτροπής Περιβάλλοντος, 

αυτή καταλήγει λέγοντας "Αν υπάρχουν οποιαδήποτε ιδιωτικά συμφέροντα πρέπει 

να ληφθούν υπόψη". Και εδώ να πω και το άλλο: Στο σκάνδαλο που έγινε με την 

τελευταία απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για τις 480 σκάλες, η Μητρόπολη 
Πάφου είχε καταχωρήσει προσφυγή, κύριοι συνάδελφοι, στο Ανώτατο Δικαστήριο 

και είναι Διοικητική Πράξη με την οποία, αφού εφαρμόστηκε η δήλωση πολιτικής 

της Ιης Δεκεμβρίου 1990, ζητούσε την τροποποίηση των πολεοδομικών ζωνών και 
εκκρεμούσε απόφαση του Ανώτατου Δικαστηρίου σε προσφυγή. Δηλαδή ακόμα ένας 

επιπρόσθετος λόγος να μη γίνει ό,τι έγινε. Αλλά ανεξάρτητα από τούτο, κύριοι 

συνάδελφοι, ας έλθει η κυβέρνηση να μας πει τι ζητά. Χρόνο να μελετήσει, να ακου

στεί το κοινό συμβούλιο το περιβόητο που αγνοήθηκε; Να ακουστούν όλες οι 

απόψεις και του κ. Πιττοκοπίτη και όλων των ενδιαφερομένων, καλόπιστα πιστεύ

ουμε, από την Πάφο και να μας πει τι σημαίνει ο συντελεστής δόμησης πέντε, δέκα, 

τρία και να είναι αυτός για ολόκληρο τον κόσμο και να γίνεται κανονικά και όχι να 

περιμένουμε παραμονές προεδρικών εκλογών να κάνουμε τη χαλάρωση. Αν με την 

ίδια συλλογιστική ακολουθήσουμε αυτή την τακτική, από πού θα βγούμε έξω; Μετά 

με τόση περιφρόνηση μιλούμε για το Συμβούλιο της Ευρώπης. 

Δε θέλω να υποστηρίξω ή όχι το σχέδιο Λαόνας. Αυτοϋποστηρίζεται από τα 

έργα, από το βίο και την πολιτεία και (κάτι λέει που δεν ακούεται). Χρειάζεται και 

λίγος σεβασμός σε μερικούς θεσμούς. 
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Όταν η Διεθνής Τράπεζα αυτή τη στιγμή διεξάγει έρευνα για να τοποθετηθεί 

ποιο θα είναι το σχέδιο για την ανάπτυξη του Ακάμα, έχω λόγο να βρίζω; Τουλάχι

στον ας συμπεριφερθώ σωστά. Και τι είπαμε ως Επιτροπή Περιβάλλοντος; Να περι

μένουμε και τη Διεθνή Τράπεζα με το σχέδιο, για να μας πουν. Η τοποθέτηση της 

Επιτροπής Περιβάλλοντος στη συγκεκριμένη περίπτωση της χαλάρωσης, που οποια

δήποτε και αν είναι σε οποιοδήποτε μέρος της Κύπρου είναι, άμα γίνεται με αυτό 

τον προκλητικό τρόπο, για να εξυπηρετηθούν ευτελή δυστυχώς συμφέροντα, έτσι 

πρέπει να αντιμετωπίζεται από ολόκληρο τον κυπριακό λαό, όχι μόνο από τους 

Βουλευτές. 

Είναι με αυτά τα δεδομένα που θα ήθελα να διαβεβαιώσω οποιονδήποτε ενδια

φέρεται για τον Ακάμα ότι θα έχει την ευκαιρία να μιλήσει, είτε όταν θα συζητηθεί η 

πρόταση νόμου, την οποία έχουν καταθέσει τρεις Βουλευτές διαφορετικών 

κομμάτων, είτε όταν η κυβέρνηση -όπως διά στόματος του Υπουργού Εσωτερικών, 

του κ. Ντίνου Μιχαηλίδη, μας έχει διαβεβαιώσει ότι έχει διοριστεί Υπουργική 

Επιτροπή- καταθέσει ολοκληρωμένο σχέδιο, είτε ακόμη όταν η Έκθεση της Διεθνούς 

Τράπεζας για την αξιοποίηση του Ακάμα είναι έτοιμη είτε όταν, όταν, όταν ... Αυτά 
τα πράγματα είναι σε εξέλιξη. Αντιλαμβάνεστε πως με τη χαλάρωση αυτή και το 

συντελεστή δόμησης του 15% μπορούν να ανεγερθούν μέχρι και τριώροφα σε 
απόσταση 400 μέτρων από την θάλασσα κτίρια. Ε λοιπόν, προς τι να συνεδριάζει η 
Διεθνής Τράπεζα; Προς τι να συνεδριάζει η Υπουργική Επιτροπή; Άραγε για να 

κατεδαφίσουμε μετά τα τσιμέντα; 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, δεν είχα πρόθεση να αντιδικήσω με κανένα 

συνάδελφο. Σέβομαι και εκτιμώ τις θέσεις και τις απόψεις όλων. Να πω και τούτο 

υπεύθυνα: Ως Επιτροπή Περιβάλλοντος έχουμε σωρεία, δεκάδες υπομνημάτων που 

ουσιαστικά εισηγούνται ή υιοθετούν τις θέσεις που εκφράστηκαν από την κυβέρ

νηση. Το Υπουργείο Εσωτερικών και το Υπουργείο Γεωργίας, που είναι τα αρμόδια, 

κλήθηκαν και παρέστησαν και εξέφρασαν απόψεις στην Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

Αλλά και για την Έκθεση, στην οποία έχει ομόφωνα καταλήξει η Επιτροπή Περιβάλ

λοντος, δεν είχαμε την τιμή να έχουμε οποιοδήποτε σημείωμα ή υπόμνημα, αν 

θέλετε. Και το θέμα αυτό, κύριοι συνάδελφοι, συζητείται από τις αρχές του Μάρτη 

και αισίως είμαστε στις αρχές του Ιουνίου και κανένας δεν εμποδίστηκε να 

αποστείλει οτιδήποτε. 

Επαναλαμβάνω, κλείνοντας, ότι ήταν σίγουρα το καθήκον μας να ενεργήσουμε 

με τον τρόπο που ενεργήσαμε ως Επιτροπή Περιβάλλοντος. Να υπενθυμίσω το 

Σώμα ότι υπάρχουν πάρα πολλά θέματα σοβαρά τα οποία αντιμετωπίστηκαν 

ακριβώς με τον ίδιο φακό από την Επιτροπή και να θυμάστε ότι, αν λείψουν 

εντελώς από αυτό τον τόπο και οι κάποιοι οραματιστές κάποιων καλύτερων ημερών 

είτε τούτοι αναφέρονται στο εθνικό μας θέμα είτε σε πιο πεζά πράγματα, όπως το 

περιβάλλον μας, τότε πράγματι θα ζητούμε να ανακαλύψουμε μετά από πολλά 

χρόνια πού ήμαστε, όταν υπό κρίση ήταν τα πάντα στην Κύπρο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

Ο κ. Παρισινός. 
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Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Θα ήθελα να πω ότι μελέτησα με πολλή προσοχή την Έκθεση της Επιτροπής 

Περιβάλλοντος και χρησιμοποιώ τη λέξη "μελέτησα", για να δώσω έμφαση, παρά τη 

λέξη "διάβασα". Και θα ήθελα να επισημάνω ότι η Επιτροπή Περιβάλλοντος πραγ

ματικά στην Έκθεση αυτή υπήρξε πάρα πολύ προσεκτική στην επιλογή των λέξεων 

και των εκφράσεων. 

Δικαιολογημένα έχει επισημάνει τα ερωτηματικά της, γιατί σε ανύποπτο χρόνο 

ή μάλλον σε σημαδιακό χρόνο, μερικά εικοσιτετράωρα προ των προεδρικών 

εκλογών, έγινε μία κανονιστική πράξη. Και δικαιολογημένα η Επιτροπή τονίζει ότι 

θα έπρεπε τουλάχιστο να περιμένουμε να ολοκληρωθεί η μελέτη της Διεθνούς 

Τράπεζας και οι αξιολογήσεις, οι επιστημονικές που περιμένουμε για το θέμα αυτό. 

'Ισως αντιλαμβάνομαι η πρόκληση κάποιας αντιπαράθεσης να έγινε, γιατί 

ταυτόχρονα υπήρξε από τρία μέλη της Επιτροπής Περιβάλλοντος η κατάθεση 

κάποιου άλλου σχεδίου νόμου. Στην προηγούμενη συνεδρίαση της Βουλής παρακο

λούθησα με μεγάλη προσοχή την ανάγκη που αισθάνθηκαν οι συνάδελφοι από την 

Πάφο, σύσσωμοι και οι τέσσερις, ανεξαρτήτως κομματικής προέλευσης, να πάρουν 

μια συγκεκριμένη θέση. Παράλληλα είχαμε το φαινόμενο τα μέλη της Επιτροπής 

Περιβάλλοντος να αισθανθούν την ανάγκη να υπερασπίσουν σύσσωμοι τις τοποθε

τήσεις της Επιτροπής αυτής. Χαίρομαι, γιατί παρατηρείται το φαινόμενο όλα τα 

κόμματα να έχουν αποδεσμεύσει τους Βουλευτές, ώστε να εκφράζονται ως άτομα 

στην αντίκριση ενός συγκεκριμένου θέματος. 

Αλλά θα ήθελα να δω το θέμα, κύριε Πρόεδρε, και να μου επιτρέψουν οι συνά

δελφοι, από μία κάπως διαφορετική σκοπιά. Είχα τη χαρά να είμαι μέλος της 

πρώτης Επιτροπής Περιβάλλοντος, της Υποεπιτροπής, όπως είχε χαρακτηριστεί, 

και στη συνέχεια της κανονικής Επιτροπής. Οι διαπιστώσεις μου, και το λέω με 

παρρησία, είναι ότι έχουμε όλοι τις ίδιες απόψεις και την ίδια προσέγγιση στο 

σύνολο του θέματος. Λυπούμαι εκ των προτέρων, και θα ήθελα να το τονίσω, γιατί 

υποχρεούμαι να μπω στο θέμα που συνολικά λέγεται Ακάμας, γιατί η συζήτηση έχει 

πάρει αυτή την τροπή. 

Θα ήθελα να σταθώ σε μερικές τοποθετήσεις που είχαν γίνει παλαιότερα. 

Επιτρέψετέ μου να διαβάσω ένα απόσπασμα ομιλίας του κ. Χριστόφορου Χριστο

φόρου, Προέδρου κάποιας Επιτροπής, που έγινε στο συμπόσιο για τον Ακάμα στη 

Δρούσια στις 14 Δεκεμβρίου 1986. Λέει ο κ. Χριστοφόρου κατά λέξη: "Ο Ακάμας 

κινδυνεύει από έλλειψη ενδιαφέροντος και παραμέληση από επίσημους φορείς. 

Αποτέλεσμα; Οργιάζει η αρχαιοκαπηλεία, η καταστροφή αρχαιοτήτων, οι κατσίκες 

έγιναν λαίλαπα που εξαφανίζει πολύτιμα είδη χλωρίδας, ενώ επισκέπτες αφήνουν 

μεγάλες ποσότητες από σκουπίδια." Και καταλήγει: "Άρα, πρώτο μέτρο, επίβλεψη 

και φροντίδα". 

Διαβάζω από μια άλλη διακήρυξη που έγινε στις 11 Φεβρουαρίου 1987, από 15 
οργανώσεις που χαρακτηρίζονται ως περιβαλλοντικές. Και λέει η διακήρυξη: 

"Διακριτικά έργα ελαφράς υποδομής ή προσπέλαση, για να μπορούν οι επισκέπτες 

να απολαμβάνουν με τον καλύτερο τρόπο τη μοναδικότητα της φύσης της περιοχής." 

Τον ίδιο χρόνο από μία επιστολή προς τον τότε Πρόεδρο της Δημοκρατίας 

κ. Σπύρο Κυπριανού -την υπογράφουν οι κοινοτάρχες Πέγειας, Δρούσιας, 'Ινιας, 

Πάνω και Κάτω Αρόδων, Κάθηκα, Νέου Χωρίου, Πόλης Χρυσοχούς, ακόμα και ο 



2184 

δήμαρχος της πόλης- παίρνουμε αποσπάσματα τα οποία λένε: "Συμφωνούμε και 

υπερθεματίζουμε στη διαφύλαξη του φυσικού περιβάλλοντος στον Ακάμα. Εμείς 

που γεννηθήκαμε και ζούμε εδώ εκτιμούμε καλύτερα από κάθε άλλον τις ομορφιές 

της περιοχής." Και συνεχίζει και καταλήγει: ''Υπάρχει χώρος για όλους στον Ακάμα, 

εκτός από τα στρατιωτικά γυμνάσια." 

Για να μην ανησυχούμε, θα ήθελα να αναφερθώ και σε μια σύμβαση που το 

Κοινοβούλιο αυτό έχει υπογράψει. Σύμβαση για τη Διατήρηση της Ευρωπα·ίκής 

Άγριας Ζωής και των Φυσικών Οικοτόπων (Κυρωτικός) Νόμος του 1987. Και το 

είχαμε περάσει στις 7 Μαρτίου 1988. Και η σύμβαση αυτή λέει ότι τα συμβαλλόμενα 
κράτη, άρα και η Κυπριακή Δημοκρατία, έχουν υποχρέωση προστασίας και διατή

ρησης της άγριας χλωρίδας, πανίδας και των φυσικών οικοτόπων τους, κυρίως των 

σπάνιων τρωτών και απειλούμενων με αφανισμό ειδών των οποίων η προστασία 

απαιτεί τη συνεργασία πολλών κρατών. Και ειδικότερα με τη σύμβαση αυτή, τα 

συμβαλλόμενα κράτη αναλαμβάνουν την υποχρέωση της λήψης μέτρων για εφαρ

μογή εθνικής πολιτικής για τη διατήρηση της άγριας χλωρίδας, πανίδας και των 

φυσικών οικοτόπων και για την προαγωγή της εκπαίδευσης και διάδοσης πληροφο

ριών που αφορούν γενικά την άγρια ζωή. 

Καταλήγουμε λοιπόν ότι όλοι οι εκπρόσωποι στην αίθουσα αυτή συμφωνούν 

σε δύο βασικές παραμέτρους. Πρώτο, ότι πρέπει να προστατεύσουμε τη θαυμάσια 

αυτή περιοχή, τη μοναδική ίσως, που λέγεται Ακάμας και παράλληλα ότι πρέπει να 

δώσουμε το αναφαίρετο δικαίωμα στους κατοίκους της περιοχής να αναπτυχθούν 

οικονομικά ή τουριστικά και να έχουν ίση μεταχείριση όπως και οι κάτοικοι όλων 

των άλλων περιοχών της Δημοκρατίας μας. Γι' αυτό η αναφορά ότι το 96% περίπου 
της περιοχής ανήκει στην κυβέρνηση, άρα η κυβέρνηση είναι υποχρεωμένη βάσει των 

συμβάσεων να προστατεύσει και να μετατρέψει αυτό το χώρο σε δρυμό, για το 

υπόλοιπο που ανήκει στους ιδιώτες σίγουρα υπάρχει υποχρέωση να υπάρξει συνερ

γασία στον τρόπο τον ισοζυγισμένο της ανάπτυξης που να μη θίγει το περιβάλλον, 

αλλά ταυτόχρονα να εξυπηρετήσει τις δυνατότητες των κατοίκων της περιοχής για 

ισομερή οικονομική ανάπτυξη, όπως επιβάλλεται παγκόσμια. 

Θα επικεντρώσω όμως το ενδιαφέρον, και κάνω έκκληση προς όλα τα μέλη της 

Βουλής να δραστηριοποιηθούμε προς το συγκεκριμένο τομέα της μεγάλης κατα

στροφής, τα γυμνάσια τα στρατιωτικά που γίνονται εκεί. Είχαμε την ευκαιρία να 

ακούσουμε τον τότε Υπουργό Εσωτερικών, τον κ. Βενιαμίν, ο οποίος μας ανέλυσε 

τα της συνθήκης εγκαθίδρυσης. Και η συνθήκη αυτή, λέει, δίνει το δικαίωμα στα 

βρετανικά στρατεύματα να χρησιμοποιούν ορισμένη περιοχή του Ακάμα τόσο 

χερσαία όσο και θαλάσσια ως πεδίο βολής εδάφους και ναυτικού και για να πραγμα

τοποιούν όλων των ειδών ασκήσεις πυρός εδάφους και ασκήσας για εκπαίδευση στη 

χρήση μηχανημάτων για συγκεκριμένη περίοδο που να μην ξεπερνά τις 70 ημέρες το 
χρόνο και τις 10 ημέρες το χρόνο για ναυτικά γυμνάσια. Παράλληλα το 1969 
δεσμευτήκαμε να προσφέρουμε άλλες 120 ολόκληρες ημέρες με μόνο αντάλλαγμα να 
μας επιτραπεί 13 ημέρες το μήνα να χρησιμοποιούμε το λατομείο της Πύλας. Και 

υπογράψαμε αυτή τη συμφωνία η οποία συμφωνία έληγε στις 13 Ιουλίου του 1990. 
Είμαι υπόχρεος να δεκτώ και να παραδεκτώ ότι δε γνωρίζω με τη λήξη της συμφω

νίας ατις 13 Ιουλίου του 1990, αν την ανανεώσαμε ή αν έχουμε αποσύρει τις 
πρόσθετες ημέρες που έχουμε δώσει. 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Δεν ανανεώθηκε. 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Ευχαριστώ για την πληροφόρηση. 

Ο τότε Υπουργός Εσωτερικών ανέφερε συγκεκριμένα ότι ο ίδιος ζήτησε το 

1984 να αποσυρθούν οι περισσότερες ημέρες, αλλά το Υπουργικό Συμβούλιο και η 

Εισαγγελία δεν έκριναν το χρόνο κατάλληλο. Και εδώ προβάλλει αμέσως η πληρο

φόρηση ότι η μεγάλη καταστροφή που γίνεται έχει συγκεκριμένη έκταση. 

Από τα στοιχεία που έχω στα χέρια μου το 1984 κάηκαν 5 350 εκτάρια γης και 
πήραμε, αγαπητοί συνάδελφοι, αποζημίωση f6.311. Το 1985, 1986 και 1987 κάηκαν 
211 δέντρα και πήραμε αποζημίωση n.077. Το 1988 είχαμε ένα θεαματικό αποτέ
λεσμα των ασκήσεων, γιατί κάηκαν 53 515 εκτάρια και ευτυχήσαμε, λέει, να πάρουμε 
αποζημίωση f121.0oo. 

Το ερώτημα υποβλήθηκε στους αρμόδιους φορείς οι οποίοι παραδέκτηκαν ότι 

γι' αυτή την τεράστια καταστροφή επαναφορά δεν μπορεί να γίνει ούτε μετά από 

εκατό χρόνια. Το ερώτημα αν αγοράζεται αυτή η καταστροφή με λεφτά, σίγουρα δεν 

έτυχε απάντησης. Ο τότε Πρόεδρος της Βουλής κ. Λυσσαρίδης ανέφερε ότι έστειλε 

δύο επιστολές στον Πρόεδρο του Βρετανικού Κοινοβουλίου με τις οποίες τοποθε

τούσε το πρόβλημα πάνω σε καθαρά περιβαλλοντική βάση. Και ο Πρόεδρος του 

Βρετανικού Κοινοβουλίου απάντησε ότι ο ίδιος δεν μπορεί να βάλει το θέμα στο 

Κοινοβούλιο. Διένειμε όμως την επιστολή στους Βουλευτές και ο μόνος τρόπος που 

παρέμενε ήταν να βρεθούν Βουλευτές να βάλουν το θέμα στη Βουλή. Τόνισε επίσης 

ότι ταυτόχρονα το Υπουργείο Εξωτερικών έπρεπε να κάνει διαβήματα πάνω στην 

καθαρά περιβαλλοντική βάση που τοποθετούσε το θέμα. Αναφέρθηκε επίσης ότι θα 

μπορούσαμε να απευθυνθούμε σε διεΟνείς περιβαλλοντικές οργανώσεις. Και το 

ερώτημα που προβάλλει άμεσα, μετά που από συνάδελφο, εκπρόσωπο της Βουλής, 

αναφέρθηκε προηγουμένως ότι υπάρχει, λέει, μια εχθρότητα προς την Τουρκία για 

τα μέτρα που λαμβάνει και εμποδίζει τη διατήρηση και α·νάπτυξη των χελώνων, 

είναι: Εμείς τι κάνουμε ως Κυπριακή Βουλή ΠQος το Ευρωκοινοβούλιο, για να 

ζητήσουμε επιτέλους το σταμάτημα της καταστροφής από τα στρατιωτικά γυμνάσια; 

Γιατί πιστεύω, και ας μη μας πει κανένας πως, επειδή το θέμα είναι πολιτικό και 

ενόψει συζητήσεων του εθνlκού μας προβλήματος και επειδή η Αγγλία είναι μία από 

τις χώρες του Συμβουλίου Ασφαλείας, δε θα πρέπει να θίξουμε το θέμα. 'Ισα, ίσα, 

δεν έχει καμιά απολύτως σχέση το θέμα αυτό με την πολιτική προσέγγιση των 

προβλημάτων μας. Το θέμα είναι καθαρά πολιτιστικό, οικολογικό και θα πρέπει να 

συντονιστούμε στο να ευαισθητοποιήσουμε εκείνους που πρέπει, για να το δουν με 

τη σωστή του διάσταση και να έχουμε ανταπόκριση. Δεν μπορεί οι Εγγλέζοι να είναι 

ευαίσθητοι στο ότι κυνηγούμε τα a.μπελοπούλια και να μη δείχνουν καμιά ευαι

σθησία στο ότι οι ίδιοι καταστρέφουν άλλα σπάνια είδη της πανίδας του Ακάμα με 

τους χερσαίους ή τους ναυτικούς βομβαρδισμούς ή με το κατακάψιμο δεκάδων 

χιλιάδων εκταρίων, όπως τα επίσημα στοιχεία αναφέρουν συγκεκριμένα. 

Άρα καλώ το Κοινοβούλιό μας να πάρει συγκεκριμένη θέση, να πάρει επιτέ

λους αποφάσεις και να απευΟυνΟεί επισήμως τόσο προς το Αγγλικό Κοινοβούλιο 

όσο και στο Κοινοβούλιο της Ενρώπης καθώς και στις διεΟνείς περιβαλλοντικές 
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οργανώσεις. Αν θέλουν ουσιαστικά να μας βοηθήσουν, να δραστηριοποιηθούν στο 

σταμάτημα αυτής της απαράδεκτης καταστροφής η οποία καταδικάζεται διεθνώς. 

Και παράλληλα να στρέψουμε την προσοχή μας και να κάνουμε εισηγήσεις προς την 

κυβέρνηση ότι είναι η ώρα να επισπεύσει τις μελέτες και να προχωρήσει πραγματικά 

στη λήψη μέτρων για συντήρηση και αξιοποίηση αυτού που λέγεται εθνικός δρυμός. 

Δεν ξέρω, συνάδελφοι, αν έχετε δει ξένους εθνικούς δρυμούς. Είχα την 

ευκαρία να περπατήσω το φαράγγι της Σαμαριάς στην Κρήτη και θα ήθελα πολύ 

έντονα να παρατηρήσω ότι μάλιστα, ακούμπησε το χώρο εκείνο ανθρώπινο χέρι. 

Αλλά πώς. Με προσοχή και διάκριση. Έστησε σκαλοπάτια ύψους για να κατεβαίνει 

από το βουνό, από τον Ομαλό, ο τουρίστας, για να προχωρήσει και να χαρεί πραγ

ματικά το δρυμό αυτό. Αλλά το κάθε σκαλοπάτι είναι φτιαγμένο από ξύλο του ίδιου 

χώρου χωρίς καν να αποφλοιωθεί, διατηρημένο στην ίδια θέση και έχει δημιουρ

γήσει δρόμο, πλακόστρωτο με πέτρες της ίδιας περιοχής σε χιλιόμετρα ολόκληρα, 

για να δώσει την ευκαιρία στον τουρίστα και στον περιπατητή και στον περιβαλλο

ντιστή και στον όποιο θέλει να χαρεί το περιβάλλον αυτό, να περπατήσει για πέντε ή 

έξι ώρες, όσες δηλαδή χρειάζεται κάποιος για να διασχίσει αυτό το θαυμάσιο χώρο. 

Ακόμη και τους καλάθους αχρήστων που έχει τοποθετήσει, τους έχει φτιάξει από 

δένδρα της ίδιας περιοχής, χωρίς να διαταράξει το φυσικό περιβάλλον. Και ακόμα 

κάτι, για το οποίο άκουσα φωνές αντιρρήσεως, ήταν η δημιουργία τουριστικού περι

πτέρου για να δώσει την ευκαιρία κάποιας ξεκούρασης και κάποιας αναψυχής στους 

ανθρώπους που διασχίζουν αυτό το θαυμάσιο περιβάλλον. Το κτίσμα εκείνο έχει 

δεθεί με το περιβάλλον με κατάλληλο σχέδιο και με κατάλληλα υλικά και έχουν 

δημιουργηθεί χώροι για να μπορεί ο ξένος ή ο Έλληνας τουρίστας να ξεκουράζεται 

ή να βρίσκει κατάλυμα και φαγητό για κάποιες ώρες. Όλα αυτά όμως με συγκεκρι

μένο σχέδιο δεμένα με το περιβάλλον. 

Εμάς ποιος μας εμποδίζει; Εμείς έχουμε ένα χώρο ασύγκριτα ωραιότερο, 

ασύγκριτα ομορφότερο. Πότε επιτέλους θα αποφασίσουμε να τον συντηρήσουμε και 

να τον αναπτύξουμε; Γιατί προσωπικά θεωρώ ανάπτυξη του περιβάλλοντος και 

αξιοποίηση του περιβάλλοντος, αν δώσουμε το περιβάλλον να το χαρεί ο άνθρωπος. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Πιττοκοπίτης έγινε το επίκεντρο των ομιλιών όλων των 

άλλων ομιλητών και αντιλαμβάνομαι ότι θα ήθελε να παραμείνει το θέμα στην 

ημερήσια διάταξη για την επόμενη συνεδρία, οπότε σκοπεύει να δευτερολογήσει. 

Ν. ΠΠΤΟΚΟΠΠΗΣ: 

Για να απαντήσω σε όλους. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Και εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα δευτερολογήσω. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Τους έχει γραμμένους όλους εδώ. Είναι χρεωμένοι. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγέλασέ μας ο κ. Πιττοκοπίτης . Εκάτσαμε σαν τους αγίους να 

τον ακούσουμε και τώρα λέΗ να μείνει την άλλη βδομάδα; 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΠΗΣ: 

Με όλο το σεβασμό, συνάδελφε, δεν ήξερα ότι τόσοι ένημοι συνάδελφοι θα 

ασχολούνταν με την ομιλία που είχα κάμΗ και εΠΗδή θα πρέΠΗ να απαντήσω σε 

δεκαοκτώ αναφορές που έγιναν και σε άλλες δεκατέσσερις συνεχιζόμενες παραπλη

ροφορήσεις, γι' αυτό θα ήθελα να παρακαλέσω τον κ. Πρόεδρο όπως το θέμα μείνΗ 

ανοικτό, για να μπορέσω να αρχίσω τη δευτερολογία μου την ερχόμενη βδομάδα. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Όμως τουλάχιστο να ξέρουμε ΠΟLOΙ θα πρωτολογήσουν την επόμενη φορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Οι πρωτολογΙες έκλεισαν. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

ΈκλΗσαν οι πρωτολογίες σήμερα; Άρα, εντάξΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είχα την πρόθεση να δοκιμάσω να κλείσουμε το θέμα απόψε, αλλά φαίνεται 

όη εφόσον υπάΡΧΗ επιθυμία από δύο μέλη του Σώματος να επανέλθουν, θα το 

αφήσουμε στην ημερήσια διάταξη και για την επόμενη συνεδρία. Έτσι νομίζω ότι 

ως εδώ η συζήτηση τερματίζεται και δεν προτίθεμαι να Ησάξω προς συζήτηση άλλο 

θέμα από το ΚεφάλαLO ΔΌ Αντιλαμβάνομαι ότι μερικά μέλη του Σώματος έχουν 

ειλημμένες υποχρεώσεις, έτσι θα τερματίσουμε τις εργασίες της συνεδρίας αυτής 

σήμερα εδώ. 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων ορίζεται για την ερχό

μενη Πέμπτη, 3 Ιουνίου 1993, στις 4.00 το απόγευμα με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

1) Ο Κυρωτικός της Σύμβασης για τους έχοντες προνομιακή πρόσβαση στην 
πληροφόρηση Νόμος του 1992. 

2) Ο Κυρωτικός της Προξενικής Σύμβασης του 1989 μεταξύ της 

Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Ουγγρικής Λα'ίκής 

Δημοκρατίας, Νόμος του 1993. 

3) Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 
1993. 

4) Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 

(Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992. 

5) Ο περί της Ρύθμισης Θεμάτων Αναφορικά με την Αναγνώριση Τίτλων 
Σπουδών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης Νόμος του 1992. 

6) Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Νεολαίας Νόμος του 
1993. 

7) Οι περί Επιτρόπου Προεδρίας για Ανθρωπιστικά Θέματα (Καθήκοντα, 

Απολαβές και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 
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8) Οι περί Επιτρόπου Διοικήσεως (Προσόντα και Όροι Υπηρεσίας 

Προσωπικού του Γραφείου) (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

9) Οι περί Τμήματος Εργασίας - Θέση Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 1993. 

10 Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

11) Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της Δημοκρατίας (Μίσθωση Ιδιοκτησίας 

μέσα σε Κυβερνητικές Βιομηχανικές Περιοχές) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1993. 

12) Οι περί Εξαγωγής Γεωργικών ΠΡΟ·ίόντων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 1993. 

13) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Κατηγορίες Θέσεων) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

14) Οι περί Κυπριακού οργανισμού τουρισμού (Συμπληρωματική 

Ιατροφαρμακευτική Περίθαλψη) Κανονισμοί του 1993. 

15) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Λεμεσού του 1993. 

16) Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Σχέδιο Συντάξεων και 

Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και 

Εξαρτώμενους τους Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων της Κυβέρνησης) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που τιτλοφορείται 'Ή τροποποίηση του Σχεδίου Πολεοδομικών Ζωνών 

και του Σχεδίου Ορίου Ανάπτυξης Πέγειας με την Κ.Δ.Π. 24/93". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής. (11.3.1993) 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που τιτλοφορείται "Τοποθέτηση κεντρικού αγωγού του αποχετευτικού 

συστήματος Λεμεσού δια μέσου της αγοράς της παλαιάς πόλης της 

Αμαθούντας" . 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (11.3.1993). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που τιτλοφορείται "Προβλήματα από τη λειτουργία των λατομείων". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των Βουλευτών κυρίων Χρ. 

Σολωμή, Κ. Κληρίδη και Ά. Χρυσοστόμου). (13.10.1992). 

4) "Τα Συμβούλια των Ημικρατικών Οργανισμών και η στάση της 

κυβέρνησης" . 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). (27.5.1993). 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας του Σώματος. 

(Ώρα λήξης: 6.45 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

τική σειρά: 

Αγαπίου Γιαννάκης 

Αναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

ΠΙΝΑΚΑΣ 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλα'ίτζιάν Αράμ 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Πρακτορείου Ειδήσεων Νόμος του 1993" και ψήφισή του σε νόμο. 

2) Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Προστασίας της Παραλίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993" και ψήφισή της σε νόμο (με 
αρ. 3 του 1993). 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 4) του 1993" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 3 του 1993). 

4) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 1) του 1993" και ψήφισή 
του σε νόμο (με αρ. 2 του 1993). 

5) Κατάθεση Νομοσχεδίων Εγγράφων και Κανονισμών. 

/ 
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6) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η δημιουργία πάρκου και πλατείας στην 

κοινότητα Μαλούντας - Η ανέγερση νέου Δημοτικού Σχολείου στη 

Μαλούντα - Η δημιουργία αρδευτικού τμήματος στη Μαλούντα - Η 
μετακίνηση χοιροστασίου αγελαδοτροφείου και κτηνοτροφείου που 

βρίσκονται κοντά στο συνοικισμό αυτοστέγασης Μενεού - Οι συνθήκες 

διαβ-ίωσης των ηλικιωμένων που μένουν στα γηροκομεία - Τα διάφορα 
προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι πρόσφυγες που διαμένουν στην 

Πάφο). 

7) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Ο διαχωρισμός του 
κυβερνητικού τσιφλικιού στα Κούκλια σε κλήρους - Οι καταγγελίες για 

παρέμβαση του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου στην εκπομπή της ΕΤΙ 

προς την Κύπρο - Οι εισαγωγές αμυγδαλόψιχας και η διάθεση της 

ντόπιας παραγωγής σε αμειπτικές τιμές - Το αίτημα της κοινότητας 

Τίμης για κατεδάφιση των ετοιμόρροπων Τ/Κ σπιτιών που βρίσκονται 

στο κέντρο του χωριού - Η ενίσχυση της υδατοπρομήθειας Προδρόμου -
Η ορθή παρουσίαση των τοπωνυμίων των κατεχόμενων περιοχών της 

Κύπρου - Η ανέγερση πρόσθετης αίθουσας για τη Μονάδα Βαρήκοων 
Παιδιών Πάφου - Η παροχή ακουστικών μέσων σε παιδιά προσχολικής 
και σχολικής ηλικίας που έχουν αυτή την ανάγκη - Η όδευση του 

υδραγωγού Τερσεφάνου-Λευκωσίας στην περιοχή του χωριού Αγία Άννα 

- Η κατασκευή εμπλουτιστικού έργου στον Πεδιαίο). 

8) Διεξαγωγή συζήτησης (Τ. Παπαδόπουλος, Χρ. Σολωμής, r. Ομήρου, r. 
Αγαπίου, Ευ. Ευσταθίου, Ν. Αναστασιάδης, Προεδρεύων (Α. Αντωνίου), 

Ν. Πιττοκοπίτης, Δ. Θεοδώρου και Λ. Θεοδούλου) πάνω στην εισήγηση 

του κ. Α. Χρίστου να εγγραφεί και να κηρυχθεί επείγον το θέμα "Τα 

Συμβούλια των Ημικρατικών Οργανισμών και η στάση της κυβέρνησης" 

και απόφαση να εγγραφεί το θέμα και να συζητηθεί κανονικά και όχι ως 

επείγον. 

9) Οι αγορεύσεις και η συζήτηση που έγιναν (Ν. Κατσουρίδης, Ν. 

Πιττοκοπίτης, Τ. Χατζηδημητρίου, Α. Χρίστου, Δ. Ηλιάδης, Χρ. 

Σολωμής και Α. Παρισινός) πάνω στο θέμα 'Ή τροποποίηση του Σχεδίου 

Πολεοδομικών Ζωνών και του Σχεδίου Ορίου Ανάπτυξης Πέγειας με την 

Κ.Δ.Π.24/93". 

Τιμή: 75σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δ ημσκρατίας, Λευκωσία. 



ΠQακτικά της Βουλής των ΑνΤΙΠQοσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 3ης Ιουνίου 1993 

(Ώρα έναρξης: 4.15 μ.μ.) 

(Αρ.34) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

Παρακαλώ το Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ, : 

Κύριε Πρόεδρε, σίγουρα θα έχει περιέλθει και στη δική σας αντίληψη, όπως 

και στην αντίληψη κάθε ενδιαφερόμενου Κύπριου, η απόπειρα κατεδάφισης του 

διατηρητέου κτιρίου, γνωστού ως κτιρίου Πούλια, στη Λευκωσία. 

Υπήρξε κάποια συνεννόηση με όλες τις πλευρές της Βουλής και για να είμαι 

δίκαιος ακολούθησε κατάθεση σχετικής αίτησης από το συνάδελφο κ. Ηλιάδη για 

την εγγραφή και εξέταση κατεπειγόντως του θέματος 'Ή απειλούμενη κατεδάφιση 

της οικίας Πούλια στη Λευκωσία και η ανάγκη διάσωσι1ς της" από την Επιτροπή 

Περιβάλλοντος. 

Παράκλησή μας, την οποία διαβιβάζουμε μέσω του Προεδρείου της Βουλής 

των Αντιπροσώπων προς την Εκτελεστική Εξουσία, είναι μέχρι να μπορέσει η 

αρμόδια Επιτροπή της Βουλής να επιληφθεί του θέματος και να κάνει όλες τις 

αναγκαίες έρευνες και διεργασίες, ώστε να καταλήξει σε σωστά συμπεράσματα, σε 

ένα θέμα δημοσίου συμφέροντος τόσο σημαντικό, να αναστείλει την εκτέλεση της 

ήδη εκδοθείσας απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου για την κατεδάφιση της 

συγκεκριμένης οικίας. 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, να διαβιβαστεί κατεπειγόντως αυτή η παράκληση από 

τη Βουλή προς την Εκτελεστική Eξo~σία. 

(2191) 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρόλο που είναι εκτός διαδικασίας, λόγω της σοβαρότητας του θέματος και 

εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παραπέμπεται ... 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Εφόσον πρόκειται μόνο για έκφραση επιθυμίας από μερικά Μέλη της Βουλής 

και παράκληση προς την κυβέρνηση, δεν έχω ένσταση, όσον αφορά την ουσία. Αν 

όμως πρόκειται να είναι απόφαση της Βουλής ή έκφραση ομόθυμης επιθυμίας της 

Βουλής προς την Εκτελεστική Εξουσία, έχω ένσταση, διότι το θέμα πρέπει να συζη

τηθεί. 

Στην προηγούμενη συνεδρία οι συνάδελφοι της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 

ΑΚΕΛ ήθελαν να εγγράψουν κατεπειγόντως θέμα για τους ημικρατικούς οργανι

σμούς. Μερικοί από εμάς, κι εγώ είμαι ένας από αυτούς, είπαμε ότι δεν μπορεί, 

ενόψει των συνταγματικών προνοιών, αυτή η Βουλή να μετατραπεί σε συνοικιακό 

σύνδεσμο που εγγράφει θέματα κατεπειγόντως ως εκκλήσεις. Υπάρχει συνταγματική 

πρόνοια και διαδικασία και δεν είναι δυνατό να γράφονται θέματα κατεπειγόντως, 

σε βαθμό που ουσιαστικά να μην μπορεί να διεξαχθεί το έργο της Βουλής. 

Για παράδειγμα σας λέω από τώρα, κύριοι συνάδελφοι, ότι έχω πρόθεση, στο 

Κεφάλαιο Δ' , την ώρα που πρέπει να εγγράφονται θέματα, να εγγράψω θέμα για τις 

εξελίξεις του Κυπριακού ενόψει της τελευταίας συνεδρίας στη Νέα Υόρκη. Αν 

καθένας από εμάς θα εγγράφει κατεπείγοντα Οέματα που ουσιαστικά θα υπερκερούν 

την ημερήσια διάταξη της Βουλής, νομίζω ότι παρεκκλίνουμε από τη νενομισμένη 

συνταγματική τάξη όσον αφορά τη λειτουργία αυτής της Βουλής. 

Επαναλαμβάνω ξανά ότι, αν είναι έκφραση επιθυμίας από ορισμένα Μέλη της 

Βουλής προς την κυβέρνηση, ενόψει του γεγονότος ότι δεν ακολουθήθηκαν οι 

σωστές διαδικασίες, πράγμα για το οποίο συμφωνώ, και ενόψει του γεγονότος ότι 

είναι δυνατό, χωρίς να ακολουθεί τις διαδικασίες, η κυβέρνηση να προχωρήσει στην 

υλοποίηση της απόφασής της, συμφωνώ να διαβιβαστεί αυτή η επιθυμία μερικών 

Μελών της Βουλής. Αν όμως αυτή η παράκληση θα είναι απόφαση της Βουλής, 

λυπούμαι, δεν μπορεί να πάει προτού συζητηΘεί το Θέμα, γιατί εγώ τυγχάνει να έχω 

αντίθετη άποψη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν προτίθεμαι να εισηγηθώ τη συζήτηση του θέματος προ της ημερήσιας 

διάταξης, αντίθετα προτίθεμαι να εγγράψω το Θέμα και να το παραπέμψω στην 
Επιτροπή Περιβάλλοντος, με την παράκληση να επιληφθεί του θέματος κατά προτε

ραιότητα και ταυτόχρονα να γίνει έκκληση προς την Εκτελεστική Εξουσία να 

αναστείλει τις εργασίες της κατεδάφισης μέχρι να συμπληρωΘεί η συζήτηση του 

θέματος. 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Έχω καλυφθεί από τον Πρόεδρο. Αυτή ήταν και η παράκλησή μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συμφωνείτε με την εισήγησή μου; 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Μάλιστα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΎ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θα μπω στο σχολιασμό των όσων είπε ο κ. Παπαδόπουλος, 

αλλά νομίζω το θέμα το οποίο ζητήσαμε να εγγραφεί και να συζητηθεί ως επείγον 

την περασμένη φορά δεν είναι θέμα που θεωρείται θέμα συνοικιακού καφενείου. 

Είναι ένα θέμα πολύ σημαντικό και επείγον, που ενδιαφέρει ολόκληρο τον κυπριακό 

λαό. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΎ ΛΟΣ: 

Δεν είπα καφενείου, αλλά συνδέσμου και ήταν για το σημερινό θέμα. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΎ: 

Εγώ το εξέλαβα διαφορετικά. Αν έκαμα λάθος, λυπούμαι. 

Το θέμα της εγγραφής επειγόντων θεμάτων καλύπτεται πλήρως από τον Κανο
νισμό της Βουλής και επαφίεται σ'αυτό το Σώμα να αποφασίζει αν είναι επείγον το 

θέμα από πλευράς ουσίας ή σημασίας και να το συζητά. Όμως, δε νομίζω ότι θα 

πρέπει να στερηθούμε του δικαιώματος να εγγράφουμε επείγοντα θέματα. 

Δεν είναι κάποιοι Βουλευτές από την ομάδα μας, κύριε Πρόεδρε, που τοποθε

τούνται για το θέμα του κτιρίου Πούλια, αλλά τοποθετείται όλη η ομάδα και 

ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ως εγγράψας το θέμα δε ζητώ να πάρει καμιά απόφαση σήμερα 

η Βουλή. Εξάλλου, πώς μπορεί η Βουλή να αποφασίσει, αν δεν κληθούν ενώπιον 

της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής όλοι οι εμπλεκόμενοι παράγοντες και 

υπηρεσίες, για να καταθέσουν τις απόψεις τους. 

Η μόνη παράκληση είναι αυτό που εσείς έχετε πει πολύ σωστά. Ζητούμε από 

την Εκτελεστική Εξουσία να απομακρύνει τις μπουλντόζες από το κτίριο και να μην 

προχωρήσει σε καμιά ενέργεια που θα δημιουργεί τετελεσμένα, πριν αυτή η Βουλή 

μελετήσει και εκφράσει τις απόψεις της πάνω στο θέμα της κατεδάφισης του κτιρίου 

Πούλια. Αυτή είναι η παράκληση, ορθά έχει τεθεί από τον κ. Παπαδόπουλο και 

πιστεύω δεν υπάρχει θέμα προς συζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, την παράκληση που υπέβαλε ο κ. Σολωμής δεν την υπέβαλε 

μόνο ως Πρόεδρος της Επιτροπής Περιβάλλοντος, αλλά ταυτόχρονα την υπέβαλε 

και εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Παρακαλώ, κύριε ΕυσταΟίου, θεωρώ ότι το θέμα έχει εξαντληθεί και το παρα

πέμπω στην Επιτροπή Περιβάλλοντος. Παρακαλείται η ΕΠΙΤΡΟΠΙ1 Περιβάλλοντος να 
το συζητήσει κατά προτεραιότητα και να γίνει ταυτόχρονα έκκληση προς την Εκτε

λεστική Εξουσία να αναστείλει τις εργασίες για κατεδάφιση του κτιρίου Πούλια, 

μέχρι τη συμπλήρωση της μελέτης του θέματος από τη Βουλή. 



2194 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Είναι για θέμα διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε, κι όχι για θέμα ουσίας. 

Επειδή τέθηκε ακόμα μια φορά παρεμφερές θέμα από τον κ. Παπαδόπουλο 
για τον Κανονισμό, για να μη δημιουργούνται λανΘασμένες εντυπώσεις, ο Κανονι

σμός 78 λέει τα εξής: "Άνευ επηρεασμού της γενικότητος του Κανονισμού 77, 
Βουλευτής δύναται να ζητήση όπως οιονδήποτε ζήτημα ή θέμα ιδιαιτέρως εξαιρε

τικού ενδιαφέροντος και απροβλέπτων περιστάσεων συζητηΘεί αμέσως ή εις οιανδή

ποτε συνεδρίασιν της Βουλής ανεξαρτήτως του εάν τούτο είναι εγγεγραμμένον ή μη 

επί της ημερησίας διατάξεως". 

Επειδή δεν μπορούμε να ενεργούμε και να λειτουργούμε με εσφαλμένη εντύ

πωση για το νόμο, καλό είναι να υπενθυμίσουμε αυτό τον Κανονισμό και να πούμε 

πως, αν μπορούμε να συζητούμε χωρίς να έχει εγγραφεί προηγουμένως ένα θέμα και 

να παίρνουμε απόφαση, δεν μπορεί να ζητήσει κάποιος αυτό που ζήτησε ο κ. Σολωμής; 

Όταν δικαιούμαι το μείζον, δε δικαιούμαι το έλασσον; Κι αν ένα κτίριο κατεδαφιστεί, 

τότε τι σημασία θα έχει να συζητηθεί μετά ένα θέμα τέτοιας φύσης; 

Αυτό ήθελα να υποδείξω και τέλειωσα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Ευσταθίου, δε συζητούμε τους Κανονισμούς. 

Συμφωνείτε με την εισήγησή μου; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μπαίνουμε τώρα στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία. 

Το πρώτο θέμα είναι ''Ο Κυρωτικός της Σύμβασης για τους Έχοντες Προνο

μιακή Πρόσβαση στην Πληροφόρηση Νόμος του 1992". Παρακαλώ να διαβαστεί η 
Έκθεση της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής στο Σώμα. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΙ-ΙΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ ΤΗΣ ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΓΙΑ 

ΤΟΥΣ ΕΧΟΝΤΕΣ ΠΡΟΝΟΜΙΑΚΗ ΠΡΟΣΒΑΣΗ ΣΤΗΝ ΠΛΗΡΟΦΟΡΗΣΗ 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Τάσσος Παπαδόπουλος, Πρόεδρος 

Μάρκος Κυπριανού, εκπροσωπώντας την κ . Ρ11να Κατσελλή 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Ανδρέας Χρίστου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Δώρος Χριστοδουλίδης 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 19 Νοεμβρίου 1992 και στις 29 
Απριλίου 1993. Στη συνεδρίαση κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες της Σύμβασης 
εκπρόσωποι των Υπουργείων Εξωτερικών και Εμπορίου και Βιομηχανίας. 
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Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η κύρωση της Σύμβασης για τους 

έχοντες προνομιακή πρόσβαση στην πληροφόρηση η οποία καταρτίστηκε από το 

Συμβούλιο της Ευρώπης και Οα υπογραφεί από τα κράτη-μέλη του. Το Υπουργικό 

Συμβούλιο αποφάσισε την προσχώρηση της Δημοκρατίας στη Σύμβαση με την 

Απόφαση αρ. 35901, ημερομηνίας 25 Ιουλίου 1991. 

Κυριότερος στόχος της Σύμβασης είναι η προστασία των επενδυτών αξιών και 

η διασφάλιση της αξιοπιστίας της αγοράς. 

Με τις πρόνοιες της Σύμβασης τα κράτη-μέλη αναλαμβάνουν να παρέχουν το 

ένα στο άλλο τη μεγαλύτερη δυνατή βοήθεια κατά την ανταλλαγή πληροφοριών 

σχετικά με τις αντικανονικές συναλλαγές των προσώπων που έχουν προνομιακή 

πρόσβαση στην πληροφόρηση. Επιπρόσθετα, τα μέρη αναλαμβάνουν να παρέχουν 

το ένα στο άλλο κάθε δυνατή βοήθεια σχετικά με ποινικά αδικήματα που αφορούν 

τις οικονομικές συναλλαγές των πιο πάνω προσώπων. 

Η επιψήφιση από το Σώμα του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι αναγκαία για 

την επικύρωση της υπό αναφορά Σύμβασης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, επικροτώντας τους σκοπούς και 

τις επιδιώξεις της υπό αναφορά Σύμβασης, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου για την κύρωση της Σύμβασης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Το υπό συζήτηση νομοσχέδιο έχει μεγάλη σπουδαιότητα, κυρίως μετά την 

ψήφιση από το κοινοβούλιο της χώρας μας του νόμου για τη λειτουργία του χρημα

τιστηρίου. Με την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου διευρύνεται η ευχέρεια να 

προστατευθεί όσο το δυνατό καλύτερα το επενδυτικό κοινό. 

Επίσης έχει σημασία για τις περιπτώσεις που προκηρυσσονται πλευράς του 

κυπριακού κράτους διεθνείς διαγωνισμοί κατακύρωσης προσφορών μικρών ή 

μεγάλων έργων σΤον τόπο μας, γιατί προσφέρεται η δυνατότητα στο κράτος και σε 

οποιουσδήποτε άλλους ενδιαφερομένους να παίρνουν όσο το δυνατό περισσότερες 

πληροφορίες για διαφύλαξη του δημόσιου συμφέροντος, εκεί που εμπλέκεται ο 

δημόσιος τομέας, αλλά και του επενδυτικού κοινού, εκεί που εμπλέκονται οι οποιοι

δήποτε Κύπριοι επενδυτές. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Πίνακας, Μέρος Α' και Μ έρος ΠΌ 'ΛρΟρο 2. 

Κύρωση της Σύμβασης. ΆρΟρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρΟρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρΟρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Κυρωτικός της Σύμβασης για τους 

Έχοντες Προνομιακή Πρόσβαση στην Πληροφόρηση Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και η Σύμβαση 
κυρούται. 

Το επόμενο Οέμα εί.ναι "Ο Κυρωτικός της Προξενικής Σύμβασης του 1989 
μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακι1ς Δημοκρατίας και της Ουγγρικής Λα·ίκής 
Δημοκρατίας Νόμος του 1993". Παρακαλώ να διαβαστεί η Έκθεση της αρμόδιας 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής στο Σώμα. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΊΌ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ ΤΗΣ ΠΡΟΞΕΝΙΚΗΣ 

ΣΥΜΒΑΣΗΣ ΤΟΥ 1989 ΜΕΤΑΞΥ ΤΙ-ΙΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ ΤΙ-Ι Σ ΚΥΠΡΙΑΚΙ-ΙΣ 

ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΚΑΙ ΤΗΣ ΟΥΓΓΡΙΚΙ-ΙΣ ΛΑΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Τάσσος Παπαδόπουλος, Πρόεδρος 

Μάρκος Κυπριανού, εκπροσωπώντας την κ. Ρήνα Κατσελλή 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Α νδρέας Χρίστου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Δώρος Χριστοδουλίδης 

Τάκης Χατζηδημητρί.ου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 20 ΜαΤου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες της Προξενικής Σύμβασης εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εξωτερικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η κύρωση της Προξενικι1ς Σύμβασης 

του 1989 μεταξύ της Κυπριακι1ς Δημοκρατίας και της Δημοκρατίας της Ουγγαρίας. 

Η Κύπρος με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αριθμό 31.988 και 
ημερομηνία 22 Ιουνίου 1989 ενέκρινε, καλυπτικά, τη σύναψη της Προξενικής 

Σύμβασης που υπογράφτηκε στις 24 ΜαΤου 1989 από τους Υπουργούς Εξωτερικών 
των συμβαλλόμενων μερών. 

Με την υπό αναφορά Σύμβαση δημιουργοίJνται οι προϋποθέσεις για τη σύναψη 

προξενικών σχέσεων μεταξύ της Κύπρου και της Ουγγαρίας και καΘορίζονται οι 
διευκολύνσεις, τα προνόμια και οι ασυλίες που Οα ισχύουν μεταξί) των συμβαλλό
μενων μερών. 

Η επιψήφιση από το Σώμα του υπό συζΙ1τηση νομοσχεδίου είναι αναγκαία για 
την κατά νόμο κύρωση της υπό αναφορά ΠροξενικιΊς Σύμβασης. 
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Επικροτώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πιο πάνω Προξενικής 

Σύμβασης, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο για την κύρωση της 

Σύμβασης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχι1ς; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο
σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Πίνακας, Μέρος Α', Μέρος Β .. Αρθρο 2. 

Κύρωση της Σύμβασης. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρΟρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Οα αναφέρεται ως ο Κυρωτικός της Προξενικής Σύμβασης του 

1989 μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της Ουγγρικι1ς 

Λα'ίκής Δημοκρατίας Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και η Σύμβαση 

κυρούται. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινή

σεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμό
διας Κοινοβουλευτικής Επιτροπι1ς να διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΜΗΧΑΝΟΚΙΝΗΤΩΝ ΟΧΗΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΤΡΟΧΑΙΑΣ ΚΙΝΗΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟ

ΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Πιττοκοπίτης, Πρόεδρος 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Ττίμης Ευθυμίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Δημήτρης Κοντίδης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο 

πάνω πρόταση νόμου σε τέσσερις συνεδρίες της που πραγματοποιήΘηκαν στις 13 Οκτω
βρίου και 1 η Δεκεμβρίου 1992 και στις 4 και 25 ΜαΤου 1993. Στην πρώτη συνεδρίαση 
κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινω

νιών και Έργων και των συνδέσμων εκπαιδευτών οδηγών ΣΙΣΟΚ, ΠΑΣΙΣΟΚ και 

ΠΑΣΕΣΟ. 

Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου, η οποία κατατέΘηκε στη Βουλή από 

την ίδια την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, είναι η τροπο

ποίηση της νομοθεσίας για τα Μηχανοκίνητα Οχήματα και την Τροχαία Κίνηση, 

ώστε να νομοθετηθεί ότι η εξέταση της ικανότητας υποψηφίων προς απόκτηση 

άδειας οδήγησης θα διενεργείται από εξεταστές που θα καθορίζονται κάθε φορά με 

κλήρο. 

Όπως είναι γνωστό, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων 

εξέτασε, με αφορμή τη μελέτη άλλης σχετικής πρότασης νόμου, τα προβλήματα που 

απασχολούν τις σχολές και τους εκπαιδευτές οδηγών και κατέληξε σε τροποποίηση 

της σχετικής νομοθεσίας, την οποία και προώθησε με πρόταση νόμου στην ολομέ

λεια του Σώματος προς ψήφιση. Το θέμα της διαδικασίας εξέτασης υποψήφιων 

οδηγών περιλαμβανόταν στο σύνολο των υπό συζήτηση θεμάτων, αλλά δεν ήταν 

δυνατό νομοτεχνικά να ενταχθεί στην τροποποιηθείσα για τα Μηχανοκίνητα 

Οχήματα (Εκπαίδευση Οδηγών) νομοθεσία, γι' αυτό και αφέθηκε να ρυΟμιστεί με 

ξεχωριστό σχέδιο νόμου, αφού θα γίνονταν περαιΤέρω διαβουλεύσεις με όλα τα 

ενδιαφερόμενα μέρη. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, υιοΟετώντας τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, ομόφωνα εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, όπως έχει τελικά διαμορφωθεί και αφού τροπο

ποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως "Ο περί Μηχανοκινι1των Οχημάτων και 

Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής; 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να επισημάνω ότι το νομοσχέδιο το οποίο θα ψηφί

σουμε θέτει τέρμα στα παρατράγουδα και τις φι1μες σχετικά με τις διαδικασίες που 

ακολουθο'ύνται κατά την εξέταση οδηγών και την επιλογή των εξεταστών. Με τη 

θεσμοποίηση διά νόμου της διαδικασίας της κλήρωσης των εξεταστών, πιστεύω ότι 

η Βουλή καθιερώνει το αδιάβλητο της διαδικασίας και κατοχυρώνει ένα επάγγελμα 

στο οποίο χιλιάδες πολίτες αυτού του τόπου προσφεύγουν για να εκμάθουν να 

οδηγούν αυτοκίνητο και άλλα μέσα κυκλοφορίας. 

Θα το ψηφίσουμε και πιστεύουμε ότι, ψηφίζοντας αυτό το νομοθέτημα, 

προσφέρουμε μια καλή υπηρεσία σε μια διαδικασία στην οποία υποβάλλεται το 

σύνολο σχεδόν των πολιτών του κράτους μας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρίδης. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κι εμείς θα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο και την πρόταση του 

κ. Ηλιάδη, παρόλο που πρέπει να πω με ειλικρίνεια ότι αν κρίνω από τις κληρώσεις 
που γίνονται για τους διαιτητές ποδοσφαίρου, τίποτε δε θα εξασφαλιστεί ούτε με 

αυτές τις κληρώσεις. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Τότε φταίνε οι διαιτητές ποδοσφαίρου, κύριε Πρόεδρε, και όχι οι κληρώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Εξέταση της ικανότητας οδηγήσεως από εξεταστές που καΘορίζονται με κλήρο 

Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση αυτών των δύο άρθρων; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, και τα δύο άρΟρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος Θα αναφέρεται ως ο περί Μηχανοκιν11των Οχημάτων και 

Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψΙ1φιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Τα νομοσχέδιο υπ' αριθμό 5 και 6 στην ημερήσια διάταξη, δηλαδή ''Ο περί της 
Ρύθμισης Θεμάτων Αναφορικά με την Αναγνώριση Τίτλων Σπουδών Τριτοβάθμιας 

Εκπαίδευσης Νόμος του 1992" και "Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα 
Νεολαίας Νόμος του 1993", αποσύρΟηκαν από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤ ΑΙ ΩΣ "ο! ΠΕΡΙ ΕΠΙΤΡΟΠΟΥ ΔΙΟΙΚΗ

ΣΕΩΣ (ΠΡΟΣΟΝΤΑ ΚΑΙ ΟΡΟ! ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ ΤΟΥ ΓΡΑΦΕΙΟΥ) 

(ΤΡΟΠΟΠΟ!ΗΤΙΚΟ!) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ! ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Γιαννάκης Ομήρου, ΑναπληρωΤΙ1ς Πρόεδρος 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 
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Η Κοινοβουλευτική ΕπΙΤΡΟΠΙ1 Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 20 ΜαΤου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονο

μικών και του Γραφείου του Επιτρόπου Διοικήσεως. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τα άρθρα 4 και 15 
της νομοθεσίας για τον Επίτροπο Διοικήσεως, σκοπείται ο καθορισμός των σχεδίων 

υπηρεσίας της θέσης Ανώτερου Λειτουργού Γραφείου Επιτρόπου Διοικήσεως. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώ

ξεις των υπό αναφορά Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους, όπως έχουν νομοτεχνικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι Κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται . 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι "Οι περί Τμήματος Εργασίας - Θέση 
Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993". Παρακαλώ τον Αναπληρωτή 
Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο 

Σώμα. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΤΜΗΜΑΤΟΣ ΕΡΓΑ

ΣΙΑΣ - ΘΕΣΗ ΔΙΕΥΘΥΝΤΗ (ΣΧΕΔΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 
1993" 

Παρόντες: 

Γιαννάκης Ομήρου, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 20 ΜαΤου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή 

κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουργείων Εργασίας 

και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Οικονομικών καθώς και της ΠΑΣΥ Δ Υ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 27 
και 87 της νομοθεσίας για τη δημόσια υπηρεσία, σκοπείται η τροποποίηση του 
σχεδίου υπηρεσίας της θέσης του Διευθυντή του Τμήματος Εργασίας που κατέστη 

αναγκαία μετά τη δημιουργία ξεχωριστής Υπηρεσίας Βιομηχανικών Σχέσεων στο 

Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και τη δημιουργία της Υπηρε

σίας Μέριμνας Αναπήρων ως νέου κλάδου του Τμήματος Εργασίας στο πιο πάνω 
Υπουργείο. 

Η Κοινοβουλευτική ΕπΙΤΡΟΠΙ1 Νομικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώ

ξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους . 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι Κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το υπ' αριθμό 10 θέμα, που είναι "Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιη
τικοί) Κανονισμοί του 1993", αποσύρθηκε από την Εκτελεστική Εξουσία. Προχω

ρούμε στο υπ' αριθμό 11 θέμα, που είναι "Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της Δημο
κρατίας (Μίσθωση Ιδιοκτησίας μέσα σε Κυβερνητικές Βιομηχανικές Περιοχές) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993" και παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥ Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΑΚΙΝΗΤΟΥ ΙΔΙΟΚΤΗΣΙΑΣ ΤΙ-ΙΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΜΙΣΘΩΣΗ ΙΔΙΟΚΤΙ-ΙΣΙΑΣ 

ΜΕΣΑ ΣΕ ΚΥΒΕΡΝΙ-ΙΤΙΚΕΣ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΕΣ ΠΕΡΙΟΧΕΣ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Α νδρέας Μούσκος 

Κίκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε τους υπό 

αναφορά Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 27 ΜαΤου 1993. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εμπορίου και Βιομηχανίας, του ΚΕΒΕ και της ΟΕΒ. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του 

άρθρου 18 της βασικής νομοθεσίας για τη διακατοχή, εγγραφή και εκτίμηση ακίνητης 
ιδιοκτησίας, σκοπείται η τροποποίηση των βασικών κανονισμών που ρυθμίζουν τη 

μίσθωση της ιδιοκτησίας της Δημοκρατίας σε κυβερνητικές βιομηχανικές περιοχές 

(Κ.Δ.Π. 164/90), ώστε η ιδιοκτησία αυτή να μπορεί να εκμισθώνεται και για άλλους 
παρεμφερείς σκοπούς που συντελούν στην ανάπτυξη, στην εξυπηρέτηση και στην 

καλύτερη λειτουργία των βιομηχανιών που λειτουργούν στις περιοχές αυτές, εκτός 

από τους καθαρά βιομηχανικούς σκοπούς που προβλέπονται στους ισχύοντες βασι

κούς κανονισμούς. 

Με τις τροπολογίες που προτείνονται συμφώνησαν και οι εκπρόσωποι του 

ΚΕΒΕ και της ΟΕΒ, υποστηρίζοντας ότι αυτές Οα συμβάλουν στη διευκόλυνση και 

παραπέρα ανάπτυξη της βιομηχανίας. 

Η Κοινοβουλευτική ΕΠΙΤΡΟΠ11 Εμπορίου και Βιομηχανίας υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκρισ11 τους. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι Κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνον.ται. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 12 θέμα, που είναι "Οι περί Εξαγωγής Γεωργικών 
Προ·ίόντων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993''. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της 
αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΕΞΑΓΩΓΗΣ ΓΕΩΡΓΙΚΩΝ ΠΡΟΙΟΝΤΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤιΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Α νδρέας Μούσκος 

Κίκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους υπό 

αναφορά Κανονισμούς σε πέντε συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο 

διάστημα από το Φεβρουάριο του 1992 μέχρι και το Μάιο του 1993. Στις συνεδρίες 
της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι . του Υπουργείου Εμπορίου 

και Βιομηχανίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της ΟΕΒ 

και του ΚΕΒΕ, των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Παναγρο

τικός, της ΣΕΔΙΓΕΠ, του Παγκύπριου Εργοδοτικού Συνδέσμου Συσκευαστών 

Εξαγωγέων Εσπεριδοειδών και Σταφυλιών και του Συνδέσμου Εξαγωγέων Φρέσκων 

Φρούτων και Λαχανικών . . 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τις 

πρόνοιες της βασικής νομοθεσίας για την εξαγωγή γεωργικών πρo·ίό~ων, σκοπείται 

η αύξηση των τελών που επιβάλλονται για την επιθεώρηση των γεωργικών ΠΡΟ·ίό

ντων που προορίζονται για εξαγωγή, ώστε να ανταποκρίνονται στο σημερινό 

κόστος της υπηρεσίας που προσφέρεται. 

Σύμφωνα με τους εκπροσώπους της κυβέρνησης, οι αυξήσεις που προτείνονται 

δεν είναι πολύ ψηλές και έτσι δε θα επηρεάσουν τους παραγωγούς, ενώ αναμένεται 

να αποφέρουν στο δημόσιο πρόσθετα έσοδα ύψους ί124.000 περίπου. 

Οι εκπρόσωποι όλων των αγροτικών οργανώσεων και των εξαγωγέων, εκθέτο

ντας τις δικές τους απόψεις ενώπιον της Επιτροπής, τάχθηκαν ενάντια σε οποιαδή

ποτε αύξηση των τελών για την επιθεώρηση των εξαγώγιμων γεωργικών προ·ίόντων, 

ενώ μερικοί από αυτούς εισηγήθηκαν την κατάργηση των τελών αυτών, γιατί ήδη 

παρουσιάζονται προβλήματα στην εξαγωγή των γεωργικών ΠΡΟ·ίόντων λόγω του 

έντονου διεθνούς ανταγωνισμού. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 

όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την απόρριψη 

των υπό αναφορά Κανονισμών, γιατί πιστεύει ότι, εφόσον υπάρχουν ήδη αρκετά 

προβλήματα όσον αφορά τη διάθεση των γεωργικών προ'ίόντων, δε δικαιολογείται η 

επιβάρυνση στο κόστος παραγωγής και διάθεσής τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Δώρος Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, αν παίρνω το λόγο, είναι για να μην περάσει απαρατή

ρητο το θέμα αυτό. Ενώ όλοι γνωρίζουμε ότι υπάρχει σοβαρότατο πρόβλημα με την 

εμπορία και τη διάθεση των γεωργικών μας προ'ίόντων, ενώ όλοι γνωρίζουμε ότι 

υπάρχει σοβαρότατο Οέμα πολΙΤΙΚ11ς, κυβερνητικής πολιτικής -και όχι μόνο τώρα, 

για να είμαι δίκαιος- ως προς το ζήτημα της εμπορίας των γεωργικών προ'ίόντων 

και γενικά θέμα γεωργικι1ς πολιτικής, έχουμε το φαινόμενο, πιστεύω εντελώς απερί

σκεπτα, η κυβέρνηση να έρχεται και να ζητά έστω και αυΤΙ1 τη μικρή επιβάρυνση στο 

κόστος των γεωργικών προ·ίόντων. Τη στιγμή μάλιστα που όλοι γνωρίζουμε ότι το 

πρόβλημα της γεωργίας μας είναι πρόβλημα κόστους και τη στιγμή που πάλι γνωρί

ζουμε ότι στην Ευρώπη κατά πολλούς και διάφορους τρόπους επιχορηγείται η γεωρ

γική παραγωγή και διασφαλίζεται και εξασφαλίζεται. Θίγω λοιπόν, υπογραμμίζω 

αυτό το θέμα, για να μην περάσει απαρατήρητο, επαναλαμβάνω, τόσο σε μας 

εδωπέρα όσο και γενικά στην κοινή γνώμη, αλλά και στην κυβέρνηση, η οποία θα 

πρέπει να σκεφτεί ότι άλλως πως πρέπει να αντιμετωπίσει τα σοβαρότατα πλέον 

θέματα της διάθεσης της γεωργικής παραγωγι1ς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κίμων Παναγίδης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να τονίσω και εγώ με τη σειρά μου ότι τα γεωργικά 

προ'ίόντα αντιμετωπίζουν μια άνευ προηγουμένου κρίση. Επομένως όλες οι πράξεις 

και οι ενέργειες θα πρέπει να τείνουν να ενισχύσουν τη γεωργική παραγωγι1. παρά 

να την εμποδίσουν. Θέλω να σας πω ότι από προσωπικές εμπειρίες ίσως η κατά

σταση τον επόμενο χρόνο να είναι πολύ χειρότερη της φετινής και πρέπει αυτό το 

πράγμα και η Βουλή και η κυβέρνηση να το λάβουν σοβαρά υπόψη. Η γεωργική 

παραγωγή κινδυνεύει να καταστραφεί, διότι ο ανταγωνισμός είναι τεράστιος. Και 

πρέπει η κυβέρνηση να ενισχύσει με διάφορους τρόπους τους γεωργούς, τους παρα

γωγούς, για να μπορούν να αντεπεξέλθουν. Άλλως πως σας λέω με ειλικρίνεια ότι 

η γεωργική καταστροφή θα είναι καταστροφή και για τους γεωργούς μας . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αυγερινός Παπαρές . 

ΑΥ. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, Οέλω και εγώ να συμφωνήσω με τα άλλα κόμματα. Οπωσδή

ποτε πρέπει η κυβέρνηση να είναι πολύ προσεκτική. Δεν πρέπει να επιβαρύνουμε το 

κόστος παραγωγής, ιδιαίτερα στα γεωργικά μας προ'ίόντα και καλά κάνει η κυβέρ

νηση μελλοντικά, πριν στείλει έτσι είδους νομοσχέδια, να προβληματίζεται. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κίκης Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με την κατάθεση αυτών των Κανονισμών στην αρμόδια Κοινο

βουλευτική Επιτροπή η ΕκτελεσΤΙΚΙ1 Εξουσία πιάστηκε τελείως αδιάβαστη. Και μόνο 

επιπόλαιη μπορεί να χαρακτηριστεί η ενέργειά της τούτη, τη στιγμι1 που διά 

στόματος άλλων κυβερνητικών εκπροσώπων διατείνεται ότι ενδιαφέρεται να 

βοηθήσει τον τομέα της γεωργίας να ανακάμψει ή να προοδεύσει. Έχουμε τη γνώμη, 

όπως και όλοι οι προηγούμενοι συνάδελφοι, ότι τουλάχιστον πρέπει να σκέφτεται 

διπλά και να μην αυτοδιαψεύδεται η κυβέρνηση, προτού κάνει παρόμοιου είδους 

προτάσεις προς το κοινοβούλιό μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Σοφοκλής Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς βλέποντας την Έκθεση, γιατί δ"εν έχω τους Κανονι

σμούς μπροστά μου, μπορώ να συμπεράνω ότι αυτοί οι Κανονισμοί έχουν κατατεθεί 

στο Σώμα από το Φεβρουάριο του έτους 1992 τουλάχιστο. Μάλλον θα είναι πιο 
πριν, διότι λέει ότι "η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέ

τησε τους υπό αναφορά Κανονισμούς σε πέντε συνεδρίες της, που πραγμαΤΟΠΟΙΙ1-

θηκαν στο διάστημα από το Φεβρουάριο του 1992 μέχρι και το Μάιο του 1993". Το 
λογικό συμπέρασμα που μπορεί να βγει από αυτό το κείμενο που διάβασα είναι ότι 

τους Κανονισμούς αυτούς τους έστειλε στη Β0υλή η προηγούμενη κυβέρνηση. 

Γι' αυτό, όταν κάνουμε κριτική, πρέπει να είμαστε ολίγον τι προσεκτικοί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Χατζηγιάννη, αυτοί οι Κανονισμοί είχαν κατατεθεί από την προηγού

μενη κυβέρνηση, αποσύρθηκαν και επανακατατέΟηκαν από την τωρινή κυβέρνηση. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΙ-ΙΣ: 

Ναι, όμως δε διαψεύδεται το γεγονός ότι στάλθηκαν από την προηγούμενη 

κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Γιαννάκης Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Παρόλη την παρέμβασΙ1 σας, κύριε Πρόεδρε, δεν μπορώ να μην απαντήσω στην 

πρόκληση του κ. Χατζηγιάννη, ο οποίος είτε σωστά είτε λανθασμένα δε χάνει την 

ευκαιρία να επιρρίψει ευθύνες εκεί που δεν επιρρίπτονται. Όπως πολύ σωστά 

είπατε, το επανέφερε η κυβέρνηση η νέα αυτό το νομοθέτημα. Και αν ακόμη δεν το 

επανέφερε η κυβέρνηση, για το γεγονός ότι ψηφίζεται επί των ημερών της την ευθύνη 

φέρει η κυβέρνηση που στις μέρες της ψηφίζεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Δημήτρης Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς ήΟελα να πω χάριν αντικειμενικότητας ότι λανΟασμένη 

ήταν η προηγούμενη κυβέρνηση που τους κατέΟεσε και λανθασμένη και η τωρινή που 

τους υιοθέτησε. Για να λέμε τα πράγματα με το όνομά τους. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κίκης Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, χάριν της τάξης θα πρέπει εδώ να πούμε ότι η προηγούμενη 

κυβέρνηση, κατόπιν υπόδειξης της αρμόδιας ΚοινοβουλευΤΙΚ11ς Επιτροπής, απέσυρε 

τους Κανονισμούς. Απ'έσυρε τους Κανονισμούς χωρίς να τεθούν υπό ψήφιση, διότι 

με το ίδιο σκεπτικό την καλέσαμε και τους απέσυρε. Και η νέα κυβέρνηση θεώρησε 

σκόπιμο να τους επανακαταθέσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Απλώς συμπληρώνω, κύριε Πρόεδρε, ότι τους απέσυρε, γιατί συμπληρωνόταν 

η προθεσμία μέσα στην οποία έπρεπε να εγκριΟούν. Είναι γι' αυτό το λόγο που τους 

απέσυρε και όχι για οποιοδήποτε άλλο λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, το θέμα έχει εξαντληθεί. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των Κανονισμών; Κανένας. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Οι Κανονισμοί απορρίπτονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι "Οι περί Αρχής Ηλεκτρισμού 

Κύπρου (Κατηγορίες Θέσεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993". Παρακαλώ 
τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΙ-ΙΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΙ-Ι

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ (ΚΑΤΙ-ΙΓΟΡΙΕΣ ΘΕΣΕΩΝ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Α νδρέας Μούσκος 

Κίκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Koινoβo~λευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους υπό 
αναφορά Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 27 ΜαΤου 1993. 
Στη συνεδρίαση της ΕΠΙΤΡΟΠ11ς κλ11θηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας, της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και των 

συντεχνιών του προσωπικού της. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 4 του 
περί Αρχής Hλε~τρισμoύ Κύπρου (Σχέδια Υπηρεσίας και Κατηγορίες Θέσεων) 

Νόμου (Αρ. 157 του 1990), σκοπείται ο καθορισμός της κατηγορίας των θέσεων του 
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Διευθυντή Οικονομικών Υπηρεσιών, του Ανώτερου Βοηθού ΔιευΟυντή Οικονqμικών 

Υπηρεσιών και του Βοηθού Διευθυνη1 Οικονομικών Υπηρεσιών. Ο προτεινόμενος 

καθορισμός της κατηγορίας των Οέσεων αυτών αποτελεί αναγκαία προϋπόθεση για 

την πλήρωσή τους, η οποία κρίνεται επιβεβλημένη για την ομαλή λειτουργία της 

ΑΗΚ. 

Σύμφωνα με τις πρόνοιες των υπό αναφορά Κανονισμών, η κατηγορία των 

θέσεων του Διευθυντή Οικονομικών Υπηρεσιών, του Ανώτερου ΒοηΘού ΔιευΘυντή 

Οικονομικών Υπηρεσιών και του ΒοηΟού ΔιευΘυντή Οικονομικών Υπηρεσιών 

προτείνεται να είναι Πρώτου Διορισμού και Προαγωγής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, επικροτώντας τους 

σκοπούς των υπό συζήτηση Κανονισμών, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

έγκρισή τους, όπως έχουν κατατεΘεί από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι Κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Τα επόμενα τρία Οέματα, τα υπ' αριΟμό 14, 15 και 16, αιι;οσύρονται από την 
Εκτελεστική Εξουσία. 

Φτάσαμε στο τέλος της ΝομοΘετικής Εργασίας . Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β', 

που είναι η ΚατάΘεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. Παρακαλώ το Γραμματέα να 

προβεί στην κατάθεση των νομοσχεδίων και των εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοη1σεως του Δι1μου Πάφου 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Μετονομασίας του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
Νόμος του 1993. 

ΚατατέΟηκε από το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Προστασίας και Αναπτύξεως Θηραμάτων και Αγρίων Πτηνών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε <L'τό το Υπουργείο Εσωτερικών . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου 
Νόμος (Αρ . 1) του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί Επιτρόπων Ασφαλείας στους Τόπους Εργασίας 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλί

σεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 

Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

6) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (Συμπληρωματική 

Ιατροφαρμακευτική Περίθαλψη) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 

Βιομηχανίας . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 

υπηρεσία' και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3(I)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 

υπαλλήλων από την Αρχή Λιμένων Κύπρου δυνάμει του άρθρου 3(l)(α) 

του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν 

Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 
1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 

υπαλλήλων από τον ΚΟΑ δυνάμει του άρθρου 3 (1) (α) του περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την Υπηρεσίαν Νομικών 

Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών. 

Έχουμε τελειώσει και με την κατάθεση. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Γ, Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Αυτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 251 που υποβλήθηκε από το Μέλος της Βουλtίς εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Ρtί"α Κατσελλtί στις 12 Μα'ίου 1993. 

''Υπάρχουν βάσιμες πληροφορίες ότι δόθηκε άδεια για εξόρυξη μαρμαρόπε

τρας στην περιοχή 'Κρέμμισμα' στο χωριό Πέγεια. 

Στο χώρο αυτό υπάρχει καταρράκτης εν ενεργεία, που αποτελεί στοιχείο 

σπάνιας φυσικής καλλονής, πέραν του ότι η περιοχή περιλαμβάνεται στο σχέδιο 

προστασίας του Ακάμα. 

Ερωτώνται οι αρμόδιοι αν μια τέτοια άδεια, σε περίπτωση που πράγματι έχει 

δοθεί, συνάδει με τους περιορισμούς και τους κανονισμούς που ισχύουν για την 

περιοχή, καθώς και αν έχει ερωτηθεί σχετικά η αρμόδια Υπηρεσία Περιβάλλοντος 

του Υπουργείου Γεωργίας." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 252 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Άριστο Χρυσοστόμου στις 13 Μα'ίου 1993. 

"Στη Γενική Συνέλευση της ΣΕΔΙΓΕΠ, που πραγματοποιήθηκε στις 4/4/93, 
καταγγέλθηκε πως έγιναν σοβαρές παρατυπίες από το Συμβούλιο Εξαγωγής 

κυπριακών Επιτραπέζιων Σταφυλιών (ΣΕΚΕΣ) στην κατακύρωση των προσφορών 

για ναύλωση πλοίων - ψυγείων για μεταφορά σταφυλιών στην Αγγλία. Οι καταγγε
λίες είχαν ως ακολούθως: 

α) Για τη ναύλωση πλοίων για τον Ιούλιο του 1991 το ΣΕΚΕΣ διόρισε 

ολιγομελή υπεπιτροπή, για να ετοιμάσει τους όρους προσφορών και να 

αξιολογήσει τις προσφορές που θα υποβάλλονταν. Στην υπεπιτροπή 

συμμετείχε και μέλος του ΣΕΚΕΣ που ήταν γνωστό ότι αντιπροσώπευε 

τουλάχιστο μια εταιρεία που είχε ενδιαφέρον στην εξασφάλιση της 

προσφοράς. Η προσφορά κατακυρώθηκε στην εταιρεία Cool-Caniers και 
τότε αποκαλύφθηκε ότι και η εταιρεία αυτή αντιπροσωπευόταν από το 

ίδιο μέλος του ΣΕΚΕΣ. 

β) Για τη ναύλωση πλοίων για τον Ιούλιο του 1992 το ΣΕΚΕΣ διόρισε και 
πάλι oλιγoμελ1l υπεπιτροπή για την ετοιμασία και την αξιολόγηση των 

προσφορών που θα υποβάλλονταν. Παρόλο που 11ταν ήδη γνωστό ότι 

μέλος του ΣΕΚΕΣ ήταν αντιπρόσωπος δυο εταιρειών που είχαν 

ενδιαφέρον να εξασφαλίσουν την προσφορά, εντούτοις το μέλος αυτό 

διορίστηκε στην υπεπιτροπή. Στο ΣΕΚΕΣ υποβλήθηκαν μόνο δυο 

προσφορές από τις εταιρείες που αντιπροσώπευε το μέλος αυτό. Η 
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προσφορά κατακυρώθηκε στη μια από τις δυο εταιρείες, με τιμή ναύλου 

αυξημένη κατά 31 % σε σύγκριση με τον προηγούμενο χρόνο ή κατά ποσό 

30 περίπου στερλινών κατά τόνο, με επιβάρυνση στην εξαγωγή κατά Λ.Κ. 
75.000 περίπου. 

γ) Αναφέρθηκε ότι η ΣΕΔΙΓΕΠ εξασφάλισε για το 1992 τις ίδιες τιμές 

ναύλου με εκείνες του 1991 για τη μεταφορά σταφυλιών στη 

Σκανδιναβία, γι' αυτό σχολιάστηκε ότι η αύξηση της τιμής του ναύλου 

για την Αγγλία κατά 31 % ήταν αδικαιολόγητη. 

δ) Αναφέρθηκε επίσης πως και στις δυο περιπτώσεις το μέλος του ΣΕΚΕΣ 

ανέλαβε έναντι αμοιβής και την εργολαβία των φορτώσεων των 

σταφυλιών στα πλοία. 

Πρόκειται για πολύ σοβαρές καταγγελίες, που έγιναν δημόσια, στην παρουσία 

Βουλευτών, του Εφόρου Συνεργατικών Εταιρειών και πλειάδας παραγόντων και 

δεδομένόυ πως ούτε αμφισβητήθηκαν ούτε διαψεύσθηκαν, καλείται το αρμόδιο 

Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν οι καταγγελίες διερευνήθηκαν και ποιο 

ήταν το πόρισμα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 253 που υποβλιίθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Αριστοφάνη Γεωργίου στις 13 Μα'ϊου 1993. 

"Καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή ποια θα είναι η 

πολιτική της κυβέρνησης στο θέμα των αναπτυξιακών έργων που επιβάλλεται να 

γίνουν σε μικρές κοινότητες. Επίσης ερωτάται πώς θα επιτευχΘεί η ισορροπημένη 

ανάπτυξη όλων των κοινοτήτων της υπαίΘρου, νοουμένου ότι με την οικονομική 

βοήθεια που τώρα δίνεται στις κοινότητες αυτές δεν είναι δυνατό να γίνουν σοβαρά 

έργα υποδομής. 

Ενδεικτικά αναφέρουμε τις κοινότητες Σινά Όρος, Οίκος Μαραθάσας, 

Απλίκι, Καμπί του Φαρμακά και όλες τις άλλες κοινότητες με πληΘυσμό κάτω των 

500 κατοίκων." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 254 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Μάρκο Κυπριανού στις 13 Μα'ϊου 1993. 

"Καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων κάθε πότε εκδίδονται νέες σειρές γραμματοσήμων, πότε αποσύρονται οι 

παλιές σειρές από την κυκλοφορία, πόσο στοιχίζει η δημιουργία νέας σειράς και τι 

οικονομικά οφέλη αποφέρει η κυκλοφορία των γραμματοσήμων." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 255 που υποβλιίθl)κε από το Βουλευτιί εκλογικιίς περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Δημιίτρι) Ηλιάδη στις 18 Μα'ϊου 1993. 

"Έχουν περάσει πέντε μήνες από τη δημοσιοποίηση του προβλ11ματος σχετικά 

με τη διαδικασία υποβολής και αξιολόγησης των προσφορών για το σύστημα οδικής 

κυκλοφορίας Scoot και παρά τις επανειλημμένες δηλώσεις του Υπουργείου Συγκοι
νωνιών ότι το θέμα διερευνάται, μέχρι σήμερα τίποτε το σχετικό δεν ανακοινώθηκε. 

Επειδή οι διαδικασίες των προσφορών που κατακυρώθηκαν στις 30.1.1992 σε 
οίκο του εξωτερικού (Siemens - Plessey Controls Ltd) έναντι του ποσού των Λ.Κ. 
2.284.124 είναι ενδεχόμενο να παρουσιάζουν σοβαρές παρατυπίες και παραλείψεις, 
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με αποτέλεσμα να ζημιωθεί το κυπριακό δημόσιο σημαντικά ποσά προς όφελος 

ιδιωτών, καλείται ο αρμόδιος Υπουργός να απαντήσει στα πιο κάτω συγκεκριμένα 

ερωτήματα: 

1. Αληθεύει ότι οι Βρετανοί σύμβουλοι του Υπουργείου Συγκοινωνιών 

(Pell Frischman) είναι συνεργάτες της ξένης εταιρείας στην οποία 

ανατέθηκε το έργο; 

2. Αληθεύει ότι οι ξένοι σύμβουλοι (consultants) συνεργάζονται και 

αντιπροσωπεύονται στην Κύπρο από την κυπριακή εταιρεία που ανέλαβε 

ως υπεργολάβος να εκτελέσει μέρος του έργου; 

3. Αληθεύει ότι και οι τρεις ξένοι προσφοροδότες αντιπροσωπεύονται στην 

Κύπρο από την ίδια πιο πάνω κυπριακή εταιρεία; 

4. Είναι δεοντολογικά ορθό και αληθεύει ότι οι σύμβουλοι που ετοίμασαν 

τους όρους των προσφορών είναι οι ίδιοι που αξιολόγησαν και τις 

προσφορές; 

5. Είναι νόμιμο, δεοντολογικά επιτρεπΤό και αληθεύει ότι αντιπρόσωπος 

και συνεργάτης των συμβούλων συμμετείχε στις προσφορές με έγγραφα 

που ετοιμάστηκαν από τους ίδιους; 

6. Είναι δεοντολογικά ορθό για τους συμβούλους να αξιολογούν 

προσφορές στις οποίες ενδιαφερόμενη εταιρεία είναι αντιπρόσωπος -
συνεργάτης τους; 

7. Οι ξένοι σύμβουλοι ενημέρωσαν το Υπουργείο Συγκοινωνιών για την 
πιο πάνω διασύνδεση και διαπλοκή σχέσεων και ενδιαφερόντων; 

8. Γιατί το κόστος των εργασιών πολιτικής μηχανικής, καθώς και άλλων 

τμημάτων έργου για την εγκατάσταση του συστήματος Scoot ήταν 

υπερβολικά ψηλότερο από το κανονικό; 

9. Γιατί ορισμένα εξαρτήματα (ηλεκτρονικοί υπολογιστές, δισκέτες κτλ.) 

κοστολογήθηκαν χαμηλότερα από τις πραγματικές τους τιμές, με 

αποτέλεσμα να χρειαστούν πρόσθετα ποσά κατά την εκτέλεση του έργου; 

10. Οι ξένοι σύμβουλοι ενημέρωσαν το Υπουργείο ότι οι υποβληθείσες 

προσφορές σύμφωνα με τα πιο πάνω ήταν υπερβολικά ψηλές και έπρεπε 

να απορριφθούν; Αν όχι, ποιες οι ευθύνες τους; 

11. Αληθεύει ότι αρμόδιοι λειτουργοί του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
παρέλειψαν να ετοιμάσουν αναλυτική οικονομική εκτίμηση δαπάνης για 

την προμήθεια και εγκατάσταση του συστήματος Scoot, κατά παράβαση 
του κανονισμού που επιβάλλει ρητά ότι 'για όλα τα δημόσια έργα πρέπει 

να ετοιμάζεται αναλυτική οικονομική εκτίμηση δαπάνης'; 

12. Αληθεύει ότι αρμόδιοι λειτουργοί του Υπουργείου Συγκοινωνιών 

αποδέχθηκαν σιωπηρά το γεγονός ότι και οι τρεις ξένοι προσφοροδότες 

είχαν τον ίδιο υπεργολάβο στην Κύπρο; 

13. Αληθεύει ότι οι αρμόδιοι λειτουργοί του Υπουργείου αποδέχθηκαν τη 

διαδικασία με βάση την οποία οι σύμβουλοι που ετοίμασαν τους όρους 

των προσφορών αξιολόγησαν οι ίδιοι τις π,ροσφορές; 

14. Οι αρμόδιοι λειτουργοί του Υπουργείου γνώριζαν και αποσιώπησαν το 

γεγονός ότι οι σύμβουλοι είχαν σχέση συνεργασίας με τον οίκο στον 

οποίο ανατέθηκε το έργο, καθώς και με τον Κύπριο υπεργολάβο; 
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Αν οι πιο πάνω παρατυπίες αληθεύουν, πρόκειται για ένα πραγματικό σκάν

δαλο, από το οποίο το δημόσιο ζημιώθηκε σημαντικά ποσά προς όφελος ιδιωτών 
μέσα από διαβλητές διαδικασίες, που εκ πρώτης όψεως φαίνονται τουλάχιστον 
ύποπτες. 

Γι' αυτό καλείται ο αρμόδιος Υπουργός χωρίς άλλη καθυστέρηση να ενημε
ρώσει τη Βουλή: 

- Πόσα στοίχισε τελικά η εγκατάσταση του συστήματος οδικής 

κυκλοφορίας Scoot; 

- Ποιο είναι το ύψος της ζημιάς του δημοσίου και ποιοι επωφελ1lθηκαν; 

- Ποιες είναι οι ευθύνες των ξένων συμβούλων και ποια μέτρα έχουν 

ληφθεί εναντίον τους, για να αποζημιωθεί το κυπριακό κράτος; 

- Ποιες είναι οι ευθύνες των αρμόδιων υπηρεσιών και λειτουργών του 

Υπουργείου Συγκοινωνιών; 

- Ποιες είναι επί του προκειμένου οι απόψεις και οι εισηγήσεις του 
Γενικού Εισαγγελέα και του Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 256 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Ιωάννη Ιωαννίδη στις 20 Μαιου 1993. 

"Οι παραγωγοί της επαρχίας Λεμεσού διατηρούν στα ψυγεία τους μεγάλες 

ποσότητες μήλων που δεν έχουν ακόμη διατεθεί. 

Νοουμένου ότι πλησιάζει η συγκομιδή της νέας παραγωγι1ς μήλων και άλλων 

φρούτων, παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πώς 

σκοπεύει να αντιμετωπίσει το πιο πάνω πρόβλημα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 257 που υποβλtjθηκε απ6 το Βουλευτή εκλογικtjς περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 24 Μα·ϊου 1993. 

"Οι κυβερνητικές υπηρεσίες Πάφου έχουν διασκορπιστεί σε πολυκατοικίες που 

βρίσκονται σε διάφορες περιοχές της πόλης, με αποτέλεσμα να δημιουργούνται 

τεράστια προβλήματα στους κατοίκους της υπαίθρου, οι οποίοι ούτε καν πού 

βρίσκονται δε γνωρίζουν. 

Εξάλλου, οι ηλικιωμένοι κάτοικοι αυτής της qταρχίας, μέχρι να ανακαλύψουν 

πού βρίσκονται αυτές οι υπηρεσίες, περιφέρονται με ταξί από τη μια πολυκατοικία 

στην άλλη καταβάλλοντας επιπλέον κόμιστρα και, αφού ανακαλύψουν την υπηρεσία 

που τους ενδιαφέρει, ταλαιπωρούνται μέσα στους ανελκυστήρες των πολυκατοι

κιών. 

Μετά την ανέγερση του νέου Γενικού Νοσοκομείου Πάφου και την κατεδάφιση 

των κτιρίων του παλιού νοσοκομείου, οι αρμόδιοι της προηγούμενης κυβέρνησης 

είχαν υποσχεθεί ότι χωρίς καμιά καθυστέρηση θα άρχιζε η άνέγερση στο χώρο του 

παλιού νοσοκομείου νέων κτιρίων για τη στέγαση των κυβερνητικών υπηρεσιών και 

την καλύτερη εξυπηρέτηση των πολιτών. 

Επειδή είναι τεράστια τα ποσά τα οποία καταβάλλονται από το δημόσιο για 

την ενοικίαση διάφορων πολυκατοικιών και άλλων υποστατικών, καλούμε τους 

αρμοδίους να πληροφορήσουν τη Βουλή των Αντιπροσώπων τι προτίθενται να 

πράξουν, για να σταματήσει η διασπάθιση του δημόσιου χρήματος και, το σημαντι

κότερο, για να παρέχονται στους πολίτες από το κράτος υπηρεσίες μέσα σε 

συνθήκες ασφαλείας, καθώς και για να περιοριστούν τα τεράστια ποσά που επωμί

ζονται ειδικά τα άτομα της τρίτης ηλικίας." 
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Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 258 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογΙΚ11ς περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Ανδρέα Μούσκο στις 25 Μαίου 1993. 

"Τα τελευταία χρόνια ο κ. G.A. Hughes έχει αναλάβει για λογαριασμό του 

δημοσίου και ημικρατικών οργανισμών πολλές μελέτες, με θεματολογία που επεκτεί

νεται από τις περιφερειακές εταιρείες λεωφορείων μέχρι τα λιμάνια. 

Ερωτάται ο αρμόδιος Υπουργός ποια είναι τα προσόντα αυτού του ανΟρώπου 

και γιατί χρησιμοποιεί τηλέφωνο με κυβερνητικό αριθμό." 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μα'ϊου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Α. 
Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤ 'Α , 384, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 1992, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Έμπας για ευθυγράμμιση επικίνδυνης 

στροφής στο δρόμο που οδηγεί προς την Έμπα σας πληροφορώ τα ακόλουΟα: 

(α) Το πιο πάνω τμήμα του δρόμου βελτιώθηκε παλαιότερα από την 

Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου. Στο μεταξύ αυτό έχει υπαχΟεί στην 

αρμοδιότητα του Τμήματος Δημοσίων Έργων και μέσα στο 1992 έγινε 
επίστρωση με πρέμιξ η οποία επεκτάθηκε και στα ερείσματα. 

(β) Το τμήμα του δρόμου στο οποίο βρίσκεται η επικίνδυνη στροφή έχει 

παρακαμφθεί με την κατασκευή του παρακαμπτήριου Έμπας που 

συμπληρώθηκε πρόσφατα και το πρόβλημα έχει απαμβλυνθεί . 

(γ) Ωστόσο για αύξηση της ορατότητας στο σημείο της στροφής το Τμήμα 

Δημοσίων Έργων προωθεί την επίταξη/απαλλοτρίωση μέρους του 

συνορεύοντος τεμαχίου για τη δημιουργία του αναγκαίου ερείσματος και 

'πεζούλας'." 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μα'ϊου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 

Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤ'Α' 627, ημερομηνίας 16 Ιουνίου 1992, του 

Βουλευη1 εκλογΙΚ11ς περιφέρειας Πάφου κ. ΓιαννάΚ1) Ομ11ρου. 

"Σχετικά με την παραχώρηση Τ/Κ περιουσίας στο Δήμο Πόλης Χρυσοχούς στο 

Λατσί σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Τα ζητούμενα από το Δήμο Πόλης Χρυσοχούς Τ/Κ τεμάχια με αριΟμούς 20 και 
21/1 του Φ/Σχ. 26/50 καλύπτουν έκταση 1 εκταρίου, 2 δεκαρίων και 709 τετρ. 

μέτρων. Βρίσκονται στη δεξιά πλευρά του κύριου δρόμου Πόλης Χρυσοχούς -
Λατσιού και είναι παραχωρημένα ως γεωργικός κλήρος σε εκτοπισμένη οικογένεια. 

Ο Δήμος Πόλης Χρυσοχούς ενδιαφέρεται να δημιουργήσει στα τεμάχια αυτά πλαζ, 

χώρο πρασίνου και χώρο στάθμευσης οχημάτων. 

Η αίτηση αυτή έχει απορριφθεί για τους πιο κάτω λόγους: 

(α) Τυχόν παραχώρηση θα αντίκειται στις πρόνοιες του Νόμου 139/91 βάσει 
των οποίων δεν μπορεί να γίνεται αποξένωση περιουσίας όπως στην 

προκειμένη περίπτωση με τη δημιουργία χώρου πρασίνου και άλλων 

εγκαταστάσεων. 

(β) Το μεγαλύτερο μέρος των τεμαχίων εμπίπτει μέσα στη Ζώνη Προστασίας 

της Παραλίας όπου απαγορεύεται οποιαδήποτε ανάπτυξη. 

(γ) Τα έργα που προβλέπεται να κατασκευαστούν θα επηρεάσουν 

ανεπανόρθωτα το φυσικό περιβάλλον." 
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Απάντηση ημερομηνίας 17 ΜαΤου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνι(ον και 'Εργων 
κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤΆ' 642, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 1992, του 
Βουλευτtί εκλογΙΚ11ς περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη ΟJιtίρου. 

"Σχετικά με το αίτημα της κοινότητας Τάλας για ευθυγράμμιση της στροφής 

στο σημείο 'Γεφύρι της STEFANI' σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Η στροφή στη γέφυρα 'STEF ΑΝ!' βελτιώθηκε το 1988 κατά την κατασκευή του 
παρακαμπτήριου Τάλας και προς το παρόν δεν προγραμματίζεται περαιτέρω ευθυ

γράμμισή της διότι δε Οεωρείται επικίνδυνη για την τροχαία κίνηση. 

2. Εξάλλου εκτός του γεγονότος ότι πριν τη γέφυρα υπάρχουν κατοικίες και η 
επιτρεπόμενη ταχύτητα είναι 50 ΚΜ/Η, έχουν επιπλέον τοποθετηθεί πριν τη στροφή 
και προειδοποιητικά σήματα με όριο ταχύτητας." 

Απάντηση ημερομηνίας 12 ΜαΤου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 

Μιχαηλίδη στη" ερώτηση ΣΤΙΒ' 4, ημερομηνίας 20 Ιουλίου 1992, του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με αίτημα της κοινότητας Κουκλιών για παραχώρηση Τ/Κ κατοικιών 

σε άπορες οικογένειες σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Στην κοινότητα Κουκλιών υπάρχουν 4 Τ/Κ κατοικίες οι οποίες βρίσκονται 
έξω από την Αρχαιολογική Ζώνη του χωριού. Οι κατοικίες αυτές παραμένουν αδιά

θετες γιατί δεν υπάρχει ζήτηση από μέρους προσφύγων, μπορούν όμως να ενοικια

σθούν με την κατάβολή αγοραίου ενοικίου σε μη εκτοπισθέντες κατοίκους του 
χωριού υπό την προϋπόθεση ότι αυτές θα επιδιορθωΟούν με έξοδα των ιδίων των 

ενδιαφερομένων. . 

Μέσα στην ΑρχαιολογΙΚ11 Ζώνη του χωριού υπάρχουν 8 Τ/Κ κατοικίες οι 
οποίες κενώθηκαν από τους ενοίκους τους (πρόσφυγες) που μετακινΙ1θησαν σε 

κυβερνητικό οικισμό. Οι κατοικίες αυτές δεν· μπορούν να παραχωρηθούν διότι το 

Τμήμα Αρχαιοτήτων δεν επιτρέπει οποιαδήποτε συντήρησή τους αφού σε κάποιο 

στάδιο θα τις κατεδαφίσει για αρχαιολογικές ανασκαφές." 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μα'ϊου 1993 του Υπο\!ργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤΙΒ' 34, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρο\!. 

"Σχετικά με τη βελτίωση στροφών στο δρόμο Αρμίνου - Φιλούσας σας πληρο
φορώ τα ακόλουΟα: 

Η βελτίωση των στροφών στον πιο πάνω δρόμο εντάσσεται στο γενικότερο 

θέμα της βελτίωσης τ~ν δυο δρόμων που συνδέουν το δρόμο Λεμεσού - Πάφου από 
τη Γέφυρα Ξερού με τον Άγιο Νικόλαο. 'Ηδη για το θέμα αυτό έχει ετοιμαστεί τεχνο

οικονομΙΚ11 μελέτη από ξένο οίκο η οποία Οα μελετηΟεί από το Υπουργείο Συγκοινω

νιών μαζί με άλλες εμπλεκόμενες υπηρεσίες για λήψη τελικής απόφασης προτού 

ζητηθούν διεθνείς προσφορές για τα κατασκευαστικά σχέδια." 

Απάντηση ημερομψίας 3 Μα·ϊου ;1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου 

Μιχαηλίδη στη" ερώτηση ΣΤ '8 , 58, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 1992, του 
Βουλευτtί εκλογικtίς περιφέρειας Λεμεσού κ. Λυγερι,'ού Παπαρέ. 

"Σχετικά με το Τ/Κ σχολείο και το Τ/Κ καφενείο στο χωριό πραστειό της 

Αυδήμου σας πληροφορώ τα ακόλουΘα: 

Τα δυο κτίρια είναι πετρόκτιστα και δεν είναι ετοιμόρροπα όπως γίνεται ισχυ

ρισμός, είναι όμως ερειπωμένα και εγκαταλειμμένα εφόσον δε χρησιμοποιύνται . Για 
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να γίνει πλήρης επαναφορά και επιδιόρθωση χρειάζονται ριζικές εργασίες περιλαμ

βανομένης και της ανακατασκευής της στέγης και αντικατάστασης όλων των πορτο

παραθύρων. Ασφαλώς τούτο θα σήμαινε σημαντικές δαπάνες, επειδή δε μέχρι 

σήμερα δεν υπήρξε εκδήλωση ενδιαφέροντος για τα κτίρια αυτά δεν περιλήφθηκαν 

στα προγράμματα επιδιορθώσεων. 

Τα υποστατικά αυτά θα μπορούσαν να επιδιορθωθούν και εκμισθωθούν σε 

οργανωμένα σύνολα ή στη Χωριτική Αρχή του χωριού, αν ενδιαφέρεται, έναντι 

καταβολής του αγοραίου ενοικίου που θα καθοριστεί και θα είναι ανάλογη με τις 

δαπάνες που θα απαιτηθούν." 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μα'ϊου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 183, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 1993, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ .. Παύλου Παπαγεωργίου. 

Σχετικά με τη βελτίωση/ανακατασκευή της λεωφόρου Στροβόλου παραθέτω τα 

πιο κάτω: 

1. Το έργο άρχισε να εκτελείται εργολαβικά στις 2 Μαρτίου 1993 έναντι 
δαπάνης .f345.394,OO με διάρκεια συμβολαίου 18 εβδομάδες. 

2. Ένεκα της φύσης του έργου ήταν αδύνατο να αποφευχθεί κάποια 

αναστάτωση της κυκλοφορίας στη λεωφόρο. Καταβλήθηκε όμω"ς κάθε 
δυνατή προσπάθεια για ελαχιστοποίηση της ταλαιπωρίας του κοινού. 

3. Τα συνεργεία κατασκευής των έργων εργάζονταν υπερωρίες καθημερινά 
μέχρι αργά το απόγευμα, ήταν όμως πρακτικά αδύνατο και οικονομικά 

ανεπίτρεπτο να συνεχίζεται η εργασία και κατά τις νυκτερινές ώρες και 

κατά τη διάρκεια του Σαββατοκυρίακου. 

4. Η επίσπευση δε θα ήταν σωστή επιλογ1] λόγω του σχετικά μικρού 

μεγέθους του έργου και του μικρού χρόνου διάρκειας του συμβολαίου." 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Μα'ϊου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και 'Εργων 
κ. Αδάμου Αδαμίδη στην ερώτ~ση ΣΤ'Β' 200, ημερομηνίας 31 Μαρτίου 1993, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με το θέμα της τοποθέτησης Αρχαιολογικού Λειτουργού στην 

επαρχία Πάφου σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το γεγονός ότι σήμερα δεν υπάρχει Αρχαιολογικός Λειτουργός 

εγκατεστημένος στην Πάφο οφείλεται στη σημαντική μείωση του 

επιστημονικού προσωπικού του Τμήματος Αρχαιοτήτων που προέκυψε 

λόγω αφυπηρετήσεων. 

2. Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων έχει επίγνωση της ανάγκης να 
τοποθετηθεί Αρχαιολογικός Λειτουργός ειδικά στην πλούσια σε 

αρχαιολογικούς χώρους και μνημεία επαρχία της Πάφου και ελπίζει ότι 

πολύ σύντομα, με την πλήρωση των κενών θέσεων Αρχαιολογικού 

Λειτουργού κατά το τρέχον έτος, να είναι σε θέση να τακτοποιήσει το 

θέμα αυτό. 

3. Στο μεταξύ Αρχαιολογικοί Λειτουργοί που ανήκουν στο υφιστάμενο 

προσωπικό του Τμήματος μεταβαίνουν στην Πάφο, όποτε τούτο είναι 

αναγκαίο και χειρίζονται τις υποθέσεις που αφορούν τις αρχαιότητες 

της πόλης." 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ΔΌ Πρόκειται για συνέχιση της συζήτησης για το 

θέμα που τιτλοφορείται 'Ή τροποποίηση του Σχεδίου Πολεοδομικών Ζωνών και 

του Σχεδίου Ορίου Ανάπτυξης Πέγειας με την Κ.Δ.Π. 24/93". Είναι αυτεπάγγελτη 
εξέταση με απόφαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος. Έχουν 

τελειώσει οι πρωτολογίες και προχωρούμε στις δευτερολογίες. 

Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Είμαι λίγο αργοπορημένος, γιατί από την περασμένη συνεδρία της Βουλής 

είχα' ετοιμάσει την ομιλία/μελέτη μου που σας διανεμήθηκε λίγη ώρα προτού ανέλθω 

στο βήμα, για να μπορέσετε να την παρακολουθήσετε. Εντούτοις, επειδή είχε 

διακοπεί η συνεδρίαση για σήμερα, θεωρείται ξεπερασμένη πλέον η ομιλία μου και 

απλώς θα την καταΟέσω. Άλλωστε την έχετε διαβάσει 11δη όλοι. 

(ΤΟ κείμενο της ομιλίας του κ. Πιττοκοπίτη παρατίθεται πιο κάτω). 

"Εν πρώτοις θα ήΟελα να σχολιάσω τις παρατηρήσεις συναδέλφων στην τελευ

ταία συνεδρία της Βουλής σχετικά με την αναφορά μου σε συγκεκριμένα άτομα και 

στην εθνικότητά τους και να τονίσω το εξής: Αν, κύριοι συνάδελφοι, θέλουμε να 

λέμε την αλήθεια στην κοινωνία που μας έστειλε εδώ, σεβόμενοι τους ψηφοφόρους 

μας, πρέπει να λέμε τα πράγματα με το όνομά τους. Αν θέλουμε να πληροφορήσουμε 

σωστά την κοινή γνώμη για να βγάλει τα ορθά συμπεράσματα στο θέμα Ακάμα και 

να προστατευθεί από τη δόλια, βρετανΙΚ11ς έμπνευσης, παραπληροφόρηση που 

συστηματικά υφίσταται για δέκα τώρα χρόνια μέσω των διάφορων Δημητρόπουλων 

και των ομάδων πιέσεως που έχουν κατασκευαστεί, πρέπει να πούμε καθαρά και τα 

ονόματα και την εθνικότητά τους . Γιατί θα δείτε ότι πίσω από εκείνους που πρωτο

στατούν στην εκστρατεία για να αποκλείσουν τους ανθρώπους από τον Ακάμα είναι 

κυρίως Βρετανοί, κρυπτοβρετανοί 11 πράκτορές τους. Και πρέπει να μου επιτρέψετε 
να τους ονομάσω, αν θέλετε να μάΟετε την πραγμαΤΙΚ11 αλ110εια για το ποιοι κρύβο

νται πίσω από το συνεχώς διογκούμενο σάλο για τον Ακάμα. Αν δε μάθετε την 

αλήθεια τώρα, δε θα αντιληφθείτε ποτέ ούτε και τη δόλια πλεκτάνη που εξυφαίνεται 

σήμερα από τους Άγγλους και τους ανθρώπους τους, για να δεσμεύσουν τον 

Πρόεδρο, την κυβέρνηση, τη Βουλ11 και το λαό για τον Ακάμα, με την ετοιμαζόμενη 

μελέτη, δήθεν από την Ευρωπα'ίΚΙ1 Κοινότητα και τη Διεθνή Τράπεζα, για να μας 

δέσουν ολωνών τα χέρια. Για να βρεθούμε μπροστά σε τετελεσμένα. 

Αυτό ακριβώς γίνεται αυη1 τη στιγμή. Γνωστοί άνθρωποι των Άγγλων, που 

εργάζονται γι' αυτούς από χρόνια για τον Ακάμα -όχι όλοι απαραιτήτως Βρετανοί

έχουν φορέσει τώρα το καπέλο της Διεθνούς Τράπεζας και της Ευρώπης, για καμου

φλάζ και σοβαροφάνεια. Με την ετοιμαζόμενη νέα μελέτη για τον Ακάμα θα επανα

βεβαιώσουν απλώς το προηγούμενο, αγγλικής έμπνευσης, εκτρωματικό Τοπικό 

Σχέδιο Ακάμα, που με τις ευλογίες τότε των φίλων τους Βασιλείου και Βενιαμίν 

επέβαλαν και δημοσίευσαν ήδη από το 1988 ως ένα από τα πρώτα κατορθώματα του 
Βασιλείου. Και θα το δείτε πως και το νέο σχέδιο της Διεθνούς Τράπεζας σαν γάντι 

θα ταιριάζει στα βρετανικά συμφέροντα που αποσκοπεί να εξυπηρετήσει. Θα 

προβλέπει, όπως και το Τοπικό Σχέδιο, περίφραξη του Ακάμα με δύο τρία φρουρού

μενα κάγκελα, από τα οποία θα επιτρέπεται να περνούν μόνο πεζοί 11 με γα·ίδούρια. 

Τροχοφόρα κάθε μορφής θα απαγορεύονται. Και οι πεζοί ακόμα θα αποκλείονται, 
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όταν διεξάγονται βρετανικά γυμνάσια. Ξέρουν καλά οι πολύπειροι Άγγλοι πως. αν 

το εκτρωματικό αυτό σχέδιό τους για τον Ακάμα το ντύσουν με το ένδυμα της 

Διεθνούς Τράπεζας και της Ευρωπα·ίκής Κοινότητας. καμιά κυβέρνησή μας δε θα 

τολμήσει ποτέ να το απορρίψει 11 να το αμφισβητ11σει. Σ' αυτό έγκειται η πλεκτάνη 

που στήνεται σήμερα από τους Άγγλους για να παγιδεύσουν τον Πρόεδρο Κληρίδη 

και την κυβέρνηση. Κι ας μην ξεχνάμε πως είναι η κυβέρνηση Βασιλείου που ζήτησε 

από τη Διεθνή Τράπεζα να κάμει τη μελέτη αυτή. Γι' αυτό θέλουν να παγοποιήσουν 

τα πάντα με τη Λευκή Ζώνη στον Ακάμα. μέχρι να έρθει η επικουρία της Διεθνούς 

Τράπεζας. 

Κύριοι. πρέπει να κατανοήσουμε μια αλήΟεια. την πραγματικότητα. Οι Άγγλοι 

μας επέβαλαν το 1960 τη Συνθήκη Εγκαθίδρυσης που τους . εξασφαλίζει το δικαίωμα 

να γυμνάζονται στον Ακάμα. Ξέρουν πολύ καλά πως καμιά κυβέρνησή μας δε θα τα 

βάλει ποτέ μαζί τους ακυρώνοντας τη συνΟΙ1κη εκείνη. έστω και αν οι ίδιοι την κατέ

στησαν ανενεργό με το γνωστό ρόλο τους κατά την τουρκική εισβολή. Γι' αυτό από 

πλευράς κυβέρνησης κοιμούνται ήσυχοι. Ένας μόνο είναι ο φόβος και ο τρόμος 

τους που μπορεί εύσχημα και αποτελεσματικά να τους βγάλει έξω από τον Ακάμα: ο 

κόσμος. Όταν και αν ποτέ επιτύχουμε να μπει ο κόσμος μέσα στον Ακάμα. με τους 

κατάλληλους δρόμους και τις αναγκαίες διευκολύνσεις. οι Άγγλοι θα υποχρεωΟούν 

να σταματήσουν τα στρατιωτικά γυμνάσιά τους. γιατί δε θα μπορούν να σκοτώνουν 

τους ανθρώπους για να γυμνάζονται. Εδώ ακριβώς έγκειται το πρόβλημα των 

Άγγλων στον Ακάμα. Και γι' αυτό με κάθε σπουδή μηχανεύονται τρόπους για να 

εμποδίσουν τον κόσμο από του να μπαίνει στον Ακάμα. 

Και εφεύραν το 'Άkamas Wildemess". δηλαδή να διατηρηθεί ο Ακάμας τόπος 
άγριος. απρόσιτο ς και αποκλεισμένος από τον κόσμο. Αυτό είναι που επιδιώκουν. 

Δόλια όμως οι άνθρωποί τους το βάφτισαν σκοπίμως δήθεν εθνικό πάρκο. για να 

παραπλανήσουν την κοινή γνώμη. Γιατί ο ανύποπτο ς κόσμος μας νομίζει πως όλος 

αυτός ο σαματάς γίνεται για το καλό του. Ότι τάχα ο Ακάμας. ως "εθνικό πάρκο". 

θα · γίνει ένας ευχάριστος παραδεισένιος τόπος. προσιτός στον καΟένα να τον 

απολαμβάνει. Όχι. κύριοι συνάδελφοι. Αν επιτύχουν οι Άγγλοι να επιβάλουν το 

"εθνικό τους πάρκο" με τη μορφή του 'Άkamas \Vilderness". το ενιακόσια ενενήντα 
εννιά τοις χιλίοις των κυπρίων θα αποκλειστεί οριστικά από τον Ακάμα. Το έχουν 

δηλώσει επανειλημμένα. ξεκάθαρα ο κ. Δημητρόπουλος και οι άνθρωποί του. οι 

ονομαζόμενοι "Φίλοι του Ακάμα". Το έχουν επαναλάβει πρόσφατα και οι μυημένοι 

στα αγγλικά συμφέροντα "εμπειρογνώμονές" τους. που μίλησαν στο τελευταίο τους 

συνέδριο/φιάσκο: "Κανείς δε Οα επιτρέπεται να μπα~νει στον Ακάμα". είπαν. "εκτός 

με τα πόδια και με τα γα·ίδούρια". ΔηλαδΙ1 το ένα τοις χιλίοις του κόσμου μας. Και 

τούτο. όπως είπαν πάλι. "μόνο ορισμένες ε..τcoχές του έτους". όταν δηλαδή δε θα 

διεξάγονται τα βρετανικά γυμνάσια (Ίδε κείμενο ομιλίας του Hans Kiener. σελ. 5). 

Αυτό είναι όμως που θέλει για τον Ακάμα ο κάθε πολίτης αυτής της χώρας; 

Κάθε άλλο. Το αντίθετο μάλιστα επιθυμεί ο κάΟε Κύπριος. Να μπαίνει ελεύθερα με 

το αυτοκίνητό του.οικογενειακώς και να απολαμβάνει τον Ακάμα. ΕΟνικό πάρκο; 

Μάλιστα. Να γίνει ο Ακάμας στο κρατικό του μέρος. το οποίο είναι το 98.2% του 
Ακάμα και ξεπερνά τις 100000 σκάλες και που είναι υπεραρκετό για τα μεγέθη της 
Κύπρου. Να γίνει όμως πραγματικό εΟνικό πάρκο. για την άνεση και την ψυχαγωγία 

όλου του λαού μας. μικρών και μεγάλων. υγιών και ασθενών -προπαντός των τελευ

ταίων- όπως συμβαίνει με όλα τα πραγματικά εθνικά πάρκα όλου του κόσμου και 
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όχι "Wilderness", το οποίο σημαίνει "απροσπέλαστος αγριότοπος", όπως τον ονομά
ζουν οι Βρετανοί, για να κόψουν τον κόσμο έξω από τον Ακάμα και να μείνουν 

ανενόχλητοι να συνεχίζουν αιώνια τις ασκι1σεις τους και να καταστρέψουν αυτό μας 

τον παράδεισο. Τον Ακάμα μας, που με τα δόντια των κατοίκων της περιοχής του 

κρατήθηκε και συντηρήΟηκε μέσα από χιλιετ:ηρίδες. Για να έρθουν τώρα οι Άγγλοι 

και οι πράκτορές τους να χρησιμοποιήσουν αυτό τούτο το δημιούργημα των χωριών 

του Ακάμα σαν φονικό στιλέτο στην ίδιά τους την καρδιά. 

Με το πρόσχημα της διαη1ρησης δι1θεν του Λκάμα, οι Βρετανοί μεΟοδεύουν 

απάνθρωπα την οικονομική και κοινωνική εξαΟλίωση των εκεί κατοίκων και τελικά 

την οριστική διάλυση των κοινοτήτων του Ακάμα που σήμερα έχουν ήδη καταντήσει 

μουσεία γερόντων, για να γλιτώσουν μια και καλή απ' αυτούς. Η φτώχεια, η εγκατά

λειψη, η απομόνωση και οι παντός είδους στερήσεις -για τα οποία σε μεγάλο βαθμό 

φταίνε και ευθύνονται οι Βρετανοί- έχουν διώξει τους νέους τους μακριά σε αναζή

τηση πόρων ζωής, στα πέρατα του κόσμου. Οι σύνδεσμοι αποδήμων των χωριών του 

Ακάμα είναι οι πολυπληθέστεροι της Κύπρου. 

Λέγοντας αυτά θέλω να επεξηγι1σω. ΚάΟε φορά που εγίνετο σκέψη για οποιο

δήποτε έργο που Οα έσπαζε την απομόνωση των χωριών του Ακάμα και θα δημιουρ

γούσε κάποιο πόρο υποφερτής ζωι1ς, οι Άγγλοι υποχΟόνια το πολεμούσαν μέχρι να 

το σταματήσουν. Και πάντα το πετύχαιναν. Αναφέρω μερικά: 

(α) Λεωφόρος Ακάμα: Ο Μακάριος είχε αποφασίσει και το υποσχέθηκε ρητά 

στους δεινοπαθούντες κατοίκους του Ακάμα να κατασκευάσει τη 

λεωφόρο Ακάμα, η οποία θα ένωνε παραλιακά την Πάφο με την Πόλη 

Χρυσοχούς. Όλα τα χωριά θα συνδέονταν με τη λεωφόρο Ακάμα με 

δικούς τους δρόμους. Α ν κατασκευαζόταν η λεωφόρος Ακάμα, θα ήταν 

ένα σωτήριο έργο για όλα τα πάμ..η;τωχα σΙ1μερα χωριά του Ακάμα. Θα 

είχαμε και στο σημείο αυτό της Κύπρου μια ανθούσα κοινωνία, αντί της 

φτώχειας και της κακοριζικιάς. Τη λεωφόρο όμως τορπίλισαν με άμεση 

επέμβασή τους οι Άγγλοι, γιατί η λεωφόρος Ακάμα θα έφερνε κόσμο 

στον Ακάμα και θα τους κατέστρεφε τα δικαιώματά τους για γυμνάσια 

εκεΙ 

(β) "Μυθική" τουριστική πόλη: Ο Μακάριος μίλησε για μια "μυθικι1" 

τουριστική πόλη στον Ακάμα, αλλά και αυτή η ιδέα συνεΟλίβη φυσικά 

κάτω από τη βρετανική μπότα. 

(γ) Κατασκηνωτικός χώρος στη Φοντάνα Αμορόζα: Το 1972 είχε αποφασίσει 
το Δασονομείο να δημιουργ11σει κατασκηνωτικό χώρο στη Φοντάνα 

Αμορόζα και για να το επιτύχει είχε ετοιμάσει σχέδια να επιδιορθώσει το 

δρόμο από τα Λουτρά της Αφροδίτης μέχρι τον Κόλπο της Φοντάνα 

Αμορόζα. Μόλις το πληροφορήθηκαν οι Εγγλέζοι, έδρασαν αστραπιαία 

μέσω των ανθρώπων τους και το έργο διαλύθηκε ως διά μαγείας και 

ξεχάστηκε. Υπάρχουν πολλές περιπτώσεις έργων στον Ακάμα που πάντα 

προσέκρουαν στη βρετανική αντίδραση. Μάλιστα την προέβαλλαν 

πάντοτε μέσω δικών μας ανθρώπων τους, χωρίς να φαίνονται οι ίδιοι 

φανερά. Η στρουθοκαμηλΙΚ11 τους όμως ουρά πάντα τους πρόδιδε σε 

όσους δεν εθελοτυφλούσαν. 

Και φτάσαμε αισίως στο 1984 όταν διαφάνηκαν κάποιες σοβαρές προθέσεις 
για έργα αναπτύξεως στην περιοχή, τόσο στον Ακάμα όσο και στην Πέγεια -
Τοξεύτρα, που παρεμπιπτόντως είναι πολύ έξω από τον Ακάμα και δεν έχει καμιά 



2218 

απολύτως σχέση με τον Ακάμα. Σκόπιμα τη συμπεριέλαβαν πρόσφατα στον Ακάμα 

για τους δικούς τους σκοπούς. Οι Βρετανοί ΟορυβήΟηκαν για πρώτη φορά πραγμα

τικά. Γιατί εδώ δεν επρόκειτο για κυβερνητικό έργο που μέσω των διάφορων 

Βενιαμίν τους μπορούσαν και με μια μόνο κίνηση του μικρού τους δακτύλου να το 

σταματήσουν, όπως εγίνετο μέχρι τότε. Τα χρειάστηκαν. Μπήκε η βρετανική δολιό

τητα και η αγγλΙΚΙ1 μυΘοπλαστική μηχανική μπροστά. Έπρεπε να δημιουργηΘούν 

επειγόντως μύΘοι και συνΟήκες που Οα εμπόδιζαν με κάΘε Θυσία τα μελετώμενα 

αναπτυξιακά έργα που Οα έφερναν κόσμο μέσα στον Ακάμα και Θα ανάγκαζαν τους 

Άγγλους να σταματήσουν τα εκεί γυμνάσιά τους, που για τους ίδιους είναι πολύ

τιμα. Για όσους δεν το γνωρίζουν αναφέρω ότι ο Ακάμας Θεωρείται για τον κάΘε 

Βρετανό στρατιώτη, που φεύγει από την παγερή Βρετανία και έρχεται να ασκηΘεί 

στον Ακάμα, εισιτήριο για τον επίγειο παράδεισο και μάλιστα ανέξοδα για την 

πλούσια πατρίδα του. 

Ως πρώτο βι1μα εμφανίστηκαν μερικά ζευγάρια Άγγλων -μάλιστα του ενός η 

σύζυγος μιλούσε άπταιστα τα ελληνικά. Άρχισαν να αλωνίζουν στα χωριά του 

Ακάμα και να μιλούν στους χωρικούς -ιδιαίτερα στους προεστούς τους- λέγοντάς 

τους να μην επιτρέψουν την ανά;ττυξη ή δρόμους στον Ακάμα, γιατί Οα καταστραφεί 

η κληρονομιά τους. ΣΙ1μερα οι Άγγλοι συνταξιούχοι που έχουν εγκατασταΟεί στην 

περιοχή και δεν κάνουν τίποτε άλλο παρά να προπαγανδίζουν τη μη κατασκευή 

δρόμων και τη μη ανάπτυξη στον Ακάμα είναι τριάντα επτά οικογένειες. Υπάρχουν 

δε μόνιμα και δυο δημοσιογράφοι. Κατέχουμε τα ονόματά τους. Δεν έπεισαν όμως 

οι Βρετανοί τα χωριά, γιατί οι κάτοικοι αντίΘετα διακαώς επιΘυμούν και έχουν ως 

μόνιμο αίτημά τους δρόμους και ανάπτυξη, για να αναζωογονηΘούν τα χωριά τους 

που έχουν νεκρώσει. Για να γυρίσουν τα παιδιά τους που ξενιτεύτηκαν για να 

επιβιώσουν. Έπεσε στο κενό η πρώτη προσπάΘειά τους. 

Αρχές του 1985 μια ομάδων Άγγλων καΟηγητών του English School, με επικε
φαλής τον τότε διευΟυνη1 του σχολείου και την Λγγλίδα κυρία Δημητροπούλου, 

σύζυγο του ΔιευΘυντή του ΤμΙ1ματος Αλιείας, ετοίμασαν petition (υπόμνημα) στα 
αγγλικά, ελληνικά και γερμανικά προς τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, με το οποίο 

ζητούσαν να μην επιτραπεί ανάπτυξη στον Ακάμα. Με συστημαΤΙΚΙ1 δε πλύση εγκε

φάλου στους μαΘητές, τους έπειΘαν όχι μόνο να το υπογράψουν οι ίδιοι, αλλά και 

να το μεταφέρουν στα σπίτια τους για να το υπογράψουν οι γονείς, συγγενείς και 

φίλοι τους. 

Ταυτόχρονα ο Άγγλος Mark Caney, Λεωφ. Ποσειδώνος 1, Κάτω Πάφος, τηλ. 
34271 και 37927, και η Αγγλίδα Τζάκι της "Μπουάτ" μαζί με τον κ. Δημητρόπουλο 
και άλλους Βρετανούς προωΘούσαν το ίδιο υπόμνημα περιφέροντάς το προς 

υπογραφή. Με δημοσεύματά τους δε στον τύπο καλούσαν όλους να το υπογράψουν. 

Παράλληλα ο κ. Δημητρόπουλος, ΔιευΟυντής του Τμήματος Αλιείας, στελεχω

μένος και με εξειδικευμένο στα τοιαύτα προσωπικό της ΒρετανΙΚΙ1ς Αρμοστείας, 

άρχισε πυρετωδώς δουλειά, δημιουργώντας τα διάφορα "pressure groups", με πρώτο 
τους λεγόμενους "Φίλους του Ακάμα" του κ. Χριστόφορου Χριστοφόρου, ανώτερου 

κυβερνητικού επίσης υπαλλήλου του Γ.Τ.Π. Υλικό όσο Θέλεις. Μπόλικοι οι 

άνΘρωποι των Άγγλων. Και βλαστού σαν σαν μανιτάρια κάΘε τόσο και νέες ακραίες 

οργανώσεις, που διά πυρός και σιδήρου ζητούσαν την απαγόρευση κάΟε ανάπτυξης 

και κάΘε δρόμου στον Ακάμα. Παρέσυραν και γνΙ1σιους περιβαλλοντιστές δυστυχώς, 

που χωρίς να το καταλαβαίνουν έγιναν Ούματά τους. Τα πιόνια τους. 
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Σε χρόνο μηδέν δημιούργησαν πυρήνες στο ΡΙΚ και σε μερίδα του τύπου και 

σκόρπισαν πράκτορές τους σε όλα τα στρώματα της κοινωνίας. Αυτό και μόνο είναι 

απόδειξη πως ο ιθύνων νους δεν μπορεί να είναι άλλος από τους Άγγλους, γιατί 

μόνο αυτοί είναι μάνες στο πώς να κάνουν πλύση εγκεφάλου στους λαούς. 

Ταυτόχρονα εμφανίστηκε ο άλλος καππαδόκης. Ο Βρετανός πιλότος των 

κυπριακών Αερογραμμών Αντριάν Ντάγκλας Άκκερς, που έφερε στην Κύπρο 

εκείνο τον καιρό την οργάνωση "Φίλοι της Γης" (εξ ου και οι "Φίλοι του Ακάμα" 

σαν απόφυση των "Φίλων της Γης"), για να πολεμήσουν ειδικά ενάντια στην 

ανάπτυξη του Ακάμα. Ο Βρετανός αυτός ζει στο Μαρώνι, το οποίο "σκουλλίζεται" 

κυριολεκτικά μαζί με άλλα δεκαέξι γύρω χωριά με την αποπνικτική ρύπανση, τη 

λίγδα, την καπνίλα και τη σκόνη των εκεί ρυπαρών βιομηχανιών. Δεν ενδιαφέρθηκε 

να πολεμήσει για το περιβάλλον του σπιτιού του ο περιβαλλοντιστής! Στο Ζύγι 

βλέπετε δεν έχουν συμφέροντα οι Άγγλοι που θίγονται και χρειάζονται προστασία. 

Πλειάδα άλλων Άγγλων, δημοσιογράφοι, "ειδικοί" όλων των ειδών κ.λπ. Κ.λπ. 

δουλεύουν σήμερα μόνιμα παρά το πλευρόν όσων εργάζονται να αποτρέψουν την 

ανάπτυξη στον Ακάμα, για να εξασφαλίσουν διαιώνιση των βρετανικών ασκήσεων. 

Βρετανοί αυτόκλητα γίνονται οδηγοί και διοργανώνουν εκδρομές δικών μας ανύπο

πτων θυμάτων στον Ακάμα και τους κάνουν εκεί πλύση εγκεφάλου, μέχρι να τους 

μυήσουν στα σχέδιά τους. Σε κάθε επίσημη δε επίσκεψη στον Ακάμα, Προέδρων, 

Υπουργών, Βουλευτών ή άλλων, απαραίτητος οδηγός πάντα ο δημιουργός των 

γνωστών pressure groups των Βρετανών, ο κ. Δημητρόπουλος, ο οποίος προβάλλεται 
από τους Άγγλους σαν μοναδική περιβαλλοντική αυθεντία! Για να τον επιβάλουν 

δε, τον παρουσιάζουν ως έναν από τους 500 πιο γνωστούς περιβαλλοντολόγους του 
κόσμου! Ποιοι άραγε είναι οι υπόλοιποι 499; 

Και η υποκρισία όλων αυτών που προσποιούνται τους περιβαλλοντιστές και 

στην πραγματικότητα προσβάλλουν τους πραγματικούς και αληθινούς φίλους του 

φυσικού περιβάλλοντος δεν έχει όρια. Εκτελέστηκαν ή τελούν υπό εκτέλεση τερά

στια αναπτυξιακά έργα ανά την Κύπρο, μερικά δαπάνης μέχρι και πεντακόσιων 

εκατομμυρίων λιρών, πολλά χωρίς να πληρούν τις αναγκαίες περιβαλλοντικές 

προδιαγραφές, αλλά με σκανδαλώδεις χαλαρώσεις ή χαριστικές παραχωρήσεις του 

κράτους! Μάλιστα σε πολύ καίρια ιστορικά ή περιβαλλοντικά ευαίσθητα σημεία της 

νήσου. Μερικά και πολύ κοντά στον Ακάμα ή σε ιστορικά μνημεία. Να μην παρεξη

γηθώ ότι τοποθετούμαι εναντίον τους. Το αντίθετο. Ένθερμα υποστηρίζω κάθε 

σωστό αναπτυξιακό έργο που προορίζεται να ωφελέσει Τον τόπο και σέβεται το 

περιβάλλον. Τα αναφέρω όμως, για να αποδείξω την υποκρισία των παρουσιαζό: 

μενων ψευδοφίλων του Ακάμα ως περιβαλλοντιστών. Για κανένα από τα άλλα 

κολοσσιαία αυτά τουριστικά έργα που πραγματοποιούνται δε σήκωσαν ποτέ φωνή 

διαμαρτυρίας. Και η εξήγηση είναι μια. Δεν υπάρχουν εκεί συμφέροντα των Άγγλων 

που χρήζουν προστασίας. Έμειναν μονότερμα στον Ακάμα, λες και κόλλησε εκεί η 

βελόνα τους. 

Τι άλλο θέλετε, αγαπητοί συνάδελφοι και άλλοι αγαπητοί συμπατριώτες, όσοι 

ακούτε αυτές τις κρυστάλλινες, πραγματικές ιστορίες, για να πεισθείτε ότι μας 

έπιασαν κορόιδα οι Εγγλέζοι για να κάνουν τη δουλειά τους; Αυτές είναι αλήθειες 

που έπρεπε κάποτε να ειπωθούν. 

Ο κάθε καλόπιστος συμπατριώτης μας, που παραπλανήθηκε από τη μονό

πλευρη, συστηματική πλύση εγκεφάλου και την παραπληροφόρηση που εργολαβικά 

και για χρόνια οι Άγγλοι με τους δικούς μας συνενόχους τους, βοηθούντος και του 
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ΡΙΚ και μερίδας του τύπου, πέτυχαν, πιστεύω ότι έχει τώρα την ευκαιρία, ακούο

ντας όσα τίμια και με κάθε ειλικρίνεια και αντικειμενικότητα εκθέτουμε σήμερα, να 

ανοίξει τα μάτια του και να δει το φως της αλήθειας. Της πραγματικής αλήθειας για 

τον Ακάμα. Μας δουλεύουν, κύριοι συνάδελφοι. Ψευδώς λένε πως ένας δρόμος 

στον Ακάμα θα καταστρέψει τα ανύπαρκτα δέντρα (ή όσα άφησαν άκαυτα οι 

Άγγλοι) με τα καυσαέρια των αυτοκινήτων. Αλλά ας μας πουν τι έπαθαν τα πανέ

μορφα πεύκα του Τροόδους και των Πλατρών ή του Σταυρού της Ψώκας ή τα 

αγέρωχα κέδρα της Κοιλάδας των Κέδρων ή ακόμα και τα δέντρα όλων των εθνικών 

πάρκων όλου του κόσμου που τα διασχίζουν αυτοκινητόδρομοι; Ας μας αναφέρουν 

έστω και ένα πραγματικό εθνικό πάρκο, οπουδήποτε στον κόσμο, που δεν το διασχί

ζουν δρόμοι. Δε θα βρουν ούτε ένα. Και αν ακόμα ένας δρόμος στον Ακάμα, που θα 

ήταν αρκετός και από μόνος του να διώξει τους Άγγλους από εκεί μέσα και να τον 

απελευθερώσει, να τον σώσει μόνιμα από τη συνεχή καταστροφή και τις καθεχρο

νικές πυρκαγιές που προκαλούν οι Άγγλοι, και αν προκαλούσε υποθετικά κάποια 

ζημιά, δε θα άξιζε τον κόπο; Αλλά δε βλάπτουν οι δρόμοι τα δέντρα. 

Θα ήθελα να αναφερθώ σε συντομία και στις γελοιότητες περί αγροτουρισμού 

και στο φιάσκο του σχεδίου Λαόνας της κυρίας Γιορδαμλή, άλλης γνωστής αγγλό

πληκτης. Τόσο υποτιμούν οι άνθρωποι τη νοημοσύνη των κατοίκων των χωριών 

του Ακάμα, ώστε τους σερβίρουν, οι αφελείς, το παραμύθι πως ο αγροτουρισμός θα 

τους κάνει να κολυμπήσουν στο χρήμα. Και μάλιστα έχουν το θράσος να τους 

ζητούν να θυσιάσουν τα ελάχιστα παραλιακά τους κτήματα στο βωμό του βρετα

νικού κουρβανά, σε μη ανάπτυξη, γιατί -άκουσον άκουσον- αν γίνει παραλιακή 

τουριστική αξιοποίηση των κτημάτων τους, όπως τους λένε, θα εμποδίσει το χρυσο

φόρο ρεύμα που θα τους φέρει ο αγροτουρισμός. Εγκληματικές παραμορφώσεις της 

αλήθειας. Και αλίμονο. Αν παρασυρθεί κανένας και τους ακούσει, θα του πουλή

σουν και το σπίτι του. Γιατί οι ΛΚ40.000 που χρειάζεται για αναπαλαίωση του 

σπιτιού του για να καταστεί αποδεκτό από τους τουρίστες θα του κοστίζουν τόκους 

(10%) και αποσβέσεις (5%) μόνο, χωρίς τα άλλα έξοδα, ΛΚ6.000 το χρόνο! 

Ας μας πουν οι φωστήρες αυτοί των οικονομικών πώς θα βγάλει ο άνθρωπος 

τις ΛΚ6.000 με την ενοικίαση του ενός ή των δύο δωματίων που θα ενοικιάζει, έστω 

και χωρίς διακοπή, επί έξι μήνες, όταν θα έχει κόστος ΛΚ33 την ημέρα και θα 

εισπράττει όχι πέραν των ΛΚlO. Ας μας αναφέρουν έστω και μια χώρα όπου έχει 

πετύχει ο αγροτουρισμός σε ορεινή περιοχή. Πέραν τούτου, ενώ όλοι υποστηρίζουμε 

πως θα πρέπει να προσελκύσουμε απ' εδώ και πέρα τους τουρίστες ποιότητας και 

ψηλής εισοδηματικής τάξης, ο αγροτουρισμός που προωθείται από την κυρία Γιορ

δαμλή με το σχέδιο της Λαόνας θα προσελκύσει αντίθετα μόνο τουρίστες πολύ 

χαμηλής εισοδηματικής τάξης που θα την περνούν ανέξοδα με την κονσέρβα. 

Τελευταίο, αλλά όχι λιγότερο σημαντικό, μένει ο τερατώδης μύθος των 

χελώνων. Ένα μεγάλο θέμα που θα ήθελα πολύ να αναπτύξω. Θα απαιτήσει όμως 

πολύ χρόνο, γιατί τον μαστορεύει από χρόνια ο κ. Δημητρόπουλος, βοηθούμενος 

από πολλών ετών και από τον τακτικό μας κρυπτοεπισκέπτη από τη δεκαετία του 

1980, το Γάλλο βιολόγο κ. Alain de Grissac. Αυτόν τον ίδιο κύριο στον οποίο 

ανέθεσαν την "αντικειμενική μελέτη" της Διεθνούς Τράπεζας σαν "σημερινή" ανακά

λυψη. Ουρανόπεμπτη "αυθεντία για εΟνικά πάρκα". Αυτός είναι ο "ουδέτερος" και 

"αντικειμενικός" υπεύθυνος της περίφημης μελέτης της ΔιεΟνούς Τράπεζας για τον 

Ακάμα, που το ντουέτο Δημητρόπουλου - de Grissac έκτισαν από πολλού ήδη, αλλά 
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έλειπε το πειστικό καπέλο της επισημότητας διεΟνούς οργανισμού. Και τώρα καμώ

νονται ότι αναμένουν κάτι το νέο και ζητούν τη Λευκή Ζώνη, μη τυχόν αλλάξει 

τίποτε στο μεταξύ. Για όλα αυτά χρειάζεται να παρουσιάσουμε όλα τα στοιχεία που 

θα αποκαλύψουν την απάτη αυτή σε όλο της το μεγαλείο. Γι' αυτό θα το αφήσω για 

την επόμενη φορά, μετά που θα έχουμε τις απαντήσεις του Υπουργού Γεωργίας στη 

σημερινή μας επερώτηση. 

Κλείνοντας, και με την απόλυτη πεποίΟηση ότι σας έχω διαφωτίσει σωστά και 

επαρκώς και έχω χύσει άπλετο φως στη σκοτεινή αυτή υπόθεση της προσπάθειας για 

προστασία των ξένων συμφερόντων από δικούς μας σε βάρος των συμφερόντων του 

κυπριακού λαού, κάνω μια θερμή έκκληση. Όσοι αγαπούν πραγματικά τον Ακάμα 

και όσοι αντιμετωπίζουν με ανθρωπιστικά αισΟήματα το δράμα των κατοίκων των 

χωριών του Ακάμα να ενωΟούν σε μια προσπάΟεια να βάλουμε, με κατάλληλους 

δρόμους, κόσμο στον Ακάμα. Αυτό αυτόματα Οα διώξει τους Άγγλους και θα ελευ

θερώσει τον Ακάμα μας από τη νεοαποικιακή σκλαβιά του. Με ήπια δε και ορθολο

γιστική ανάπτυξη στα εκεί ελάχιστα ιδιωτικά κτήματα, να προσφέρουμε στο ευρύ 

κοινό τη δυνατότητα εύκολης πρόσβασης και τις αναγκαίες διευκολύνσεις για να 

απολαμβάνει τον Ακάμα. 

Θίγοντας εδώ το θέμα της ήπιας ανάπτυξης στον Ακάμα, θα ήθελα να πω και 

τούτο: Δεν είναι ορθό ούτε και δίκαιο, ε.;τειδή έχει επιτραπεί να γίνει υπερβολική 

τουριστική ανάπτυξη σε ορισμένα μέρη της Κύπρου, να καταδικάσουμε τα χωριά 

του Ακάμα, τα μοναδικά απ' όλη την Κύπρο, σε αιώνια υπανάπτυξη, φτώχεια και 

εξαθλίωση, όταν και σήμερα ακόμα προωθούνται και εγκρίνονται, χωρίς κανένας να 

διαμαρτύρεται -γιατί δε Οίγονται βρετανικά συμφέροντα- έργα κολοσσιαία, όχι μόνο 

σε παρθένες, μη αναπτυγμένες περιοχές, όπως η Πέτρα του Ρωμιού ή η Λίμνη της 

Πόλης, αλλά και μέσα στις ίδιες τις περιοχές που ήδη χαρακτηρίζουμε ως υπερκορε

σμένες τουριστικά. Πού πάει η χρηση1 διοίκηση και η ίση μεταχείριση των πολιτών; 

Αν κάπου πρέπει να τραβήξουμε τη γραμμή της μη περαιτέρω ανάπτυξης, είναι εκεί 

που πράγματι η ανάπτυξη έχει υπερθερμάνει την οικονομία της πεΡΙΟΧ11ς. Και να 

επιτρέψουμε και κάποια ήπια ανάπτυξη και στους φτωχούς τους Ακαμίτες. Το 

επιτάσσει το δίκαιο. 

Απευθύνω δε τελειώνοντας προειδοποίηση στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας 

κ. Γλαύκο Κληρίδη και στην κυβέρνηση για την πλεκτάνη που τους στήνουν οι 

Άγγλοι με τη μελέτη της ΔιεΟνούς Τράπεζας. Και τους υποβάλλω πως, αν το βρετα

νικό αυτό σχέδιο περάσει, Οα κοστίσει στο κράτος και στο φoΡOλOγ01JμενO λαό 

κολοσσιαία ποσά, γιατί θα υποδεικνύει και θα απαιτεί απαλλοτρίωση όλων των 

ιδιωτικών κτημάτων στον Ακάμα και θα αναγκαστούμε να καταβάλουμε οι φορολο

γούμενοι στους ιδιοκτήτες πάνω από εκατό εκατομμύρια λίρες. Οι Άγγλοι δηλαδή, 

για να κάμουν τη δουλειά τους, μας ζητούν εμάς "να τηανίσουμε με τη μίλλα μας το 

φλαντζίν μας" κατά την κυπριαΚ11 παροιμία. Πάντα ανέξοδα θέλουν να τη βγάζουν 

οι Εγγλέζοι, σε βάρος άλλων. 

Είναι απείρως προτιμότερο -και αυτό επιβάλλεται να γίνει- να αναΟέσει το 

κράτος σε επιση1μονες ακέραιου χαρακη1ρα, δοκιμασμένους και ανεπηρέαστους, 

ώστε να κάνουμε τη δική μας αντικειμενΙΚ11 μελέτη που θα στοχεύει μόνο στα γν11σια 

κυπριακά συμφέροντα για τον Ακάμα. Και ας διαθέσουμε f50.000 11 f100.000. Θα 
είναι ασήμαντο το κόστος αυτό μπροστά στα τόσα εκατομμύρια που Οα μας 

φορτώσει η αγγλοπρόβλητη μελέτη, που από πάνω Οα μας κάνει να χάσουμε για 

πάντα τον Ακάμα, θυσία στους βρετανικούς βομβαρδισμούς. 



2222 

Q Ακάμας εΙναι ένα μωσα'ίκό αρχαΙων μνημεΙων και χριστιανικών ναών, που 
αποτελούν πολύτιμο πολιτιστικό πλούτο της πατρΙδας μας. Όλους αυτούς τους 

πολιτιστικούς θησαυρούς μας έχουμε καθήκον να τους παρουσιάσουμε και να τους 

προβάλουμε σε δικούς μας και ξένους. Για να το πετύχουμε αυτό, πρέπει να τους 

κάνουμε προσιτούς στον επισκέπτη με κατάλληλους δρόμους. Καλούμε το κράτος 

να κατασκευάσει τους αναγκαΙους δρόμους το ταχύτερο δυνατό. 

Παράλληλα, κάνουμε έκκληση τόσο σε κοινότητες όσο και σε άτομα, ευσεβεΙς 

χριστιανούς, να αναλάβουν την αναστήλωση των εκεΙ 101 αρχαΙων εκκλησιών, όσων 
δεν έχουν ήδη αναστηλωθεί, ώστε να δημιουργι]σουμε και να προσφέρουμε στον 

επισκέπτη, παράλληλα προς την πανδαισΙα της φύσης σΤον Ακάμα, και τη χριστια

νική κατάνυξη της προσευχής, πρόσωπο με πρόσωπο με το Θεό, στη μαγεΙα του 

φυσικού περιβάλλοντος του Ακάμα. Έτσι θα γΙνει ο Ακάμας πραγματικό προσκύ

νημα για τον κάθε Κύπριο και τον κάθε ενδιαφερόμενο ξένο. Με τον τρόπο αυτό θα 

έχουμε και το μεγάλο όφελος ότι Οα υποχρεωθούν οι Άγγλοι να σταματήσουν την 

ασεβή και κατ' εξακολούθηση βεβήλωση των ιερών και οσΙων μας στον Ακάμα με τις 

συνεχείς ανηλεείς πολεμικές δραστηριότητές τους. 

Θα επανέλθω με την πρώτη ευκαιρΙα στο μύθο των χελώνων και στην ενοχή 

του κ. Δημητρόπουλου, στο σκάνδαλο αυτών των τεραστΙων διαστάσεων. Τέλος 

θέτω τον εαυτό μου στη διάθεση οποιουδήποτε ενδιαφερόμενου για περαιτέρω 

πληροφορΙες και επεξηγήσεις. 

Αν τα μέσα μαζικής επικοινωνίας, και ιδιαΙτερα οι τηλεοπτικοΙ και ραδιοφω

νικοί σταθμοί, θέλουν να διαφωτιστεί σωστά η κοιν1] γνώμη στα καυτά θέματα του 

Ακάμα που εκθέτουμε πιο πάνω και να αποθεραπεύσουν το κοινό από τη χρόνια, 

ξενόφερτη πλύση εγκεφάλου στην οποία οι ξένοι συνέχεια το υποβάλλουν, οφείλουν 

να καλέσουν σε σειρά συνεντεύξεων και συζητήσεων από τηλεοράσεως και ραδιο

φώνου και τους μέχρι σήμερα παραγκωνισμένους εκπροσώπους της περιοχής, ώστε 

να εκφέρουν και διά ζώσης τις απόψεις τους και να υπερασπιστούν τα δίκαιά τους. 

Αυτό επιβάλλει το δίκαιο." (Ακολουθεί η δευτερολογία του κ. Πιττοκοπίτη) 

Σήμερα θα ασχοληθώ με τη δευτερολογία μου σχολιάζοντας ομιλίες έντιμων 

και αξιόλογων συναδέλφων. Σε καμιά περίπτωση ούτε στόχο ούτε πρόθεση είχα ή 

έχω να αντιδικήσω μαζί τους. Ειμαι όμως υποχρεωμένος εκ των πραγμάτων να 

ανασκευάσω πράγματα τα οποία έχουν λεχθεί και δεν αποδίδουν την πραγματική 

εικόνα της κατάστασης για το θέμα του Ακάμα. Θα παρακαλέσω θερμά να μη με 

διακόΨει κανένας, γιατί στις προηγούμενες συνεδρίες που μιλούσαν οι συναδέλφοι, 

τους επιτράπηκε να επεκταθούν σε εμβέλεια, σε μήκος και σε πλάτος και να καλύ

ψουν όλα τα θέματα και έχω και τις ομιλίες τις οποίες έχουν κάμει αυτοί οι έντιμοι 

συνάδελφοι. 

Θέλω επίσης να τονίσω ότι σ' αυτό το Σώμα που μας έχει στεΙλει ο λαός με την 

ψήφο του πρέπει να λέμε τα πράγματα με το όνομά τους και όχι να μιλούμε απλώς 

με υπονοούμενα, όχι να ρίχνουμε απλώς έναν κόκκο άμμου στη θάλασσα και να 

προκαλούμε ή να παρακαλούμε κάποιους να τον βρουν. Δεν υπάρχει περίπτωση να 

τον βρουν, διότι η θάλασσα είναι γεμάτη από άμμο. Γι' αυτό είμαι αναγκασμένος και 

σήμερα -αναγκάστηκα και άλλες φορές- να πω ορισμένα πράγματα τα οποία δεν τα 

στηρίζω σε αστυνομικά μυθισΤΟΡ1]ματα και δεν πρέπει να χρησιμοποιήσει κάποιος 

το αστυνομικό του δαιμόνιο για να τα αποδείξει, όπως ο έντιμος συνάδελφος κ. Ηλιάδης 

είχε αναφέρει σχολιάζοντας την ομιλία μου. 
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Ο συνάδελφος Ηλιάδης είχε αναφέρει επίσης ότι συμφωνούσε απόλυτα με όσα 

είπε η έντιμη και αξιότιμη συνάδελφος, η κ. Κατσελλή -έτσι λέει στην ομιλία του ο 

κ. Ηλιάδης- και αν θέλει μπορώ να τη διαβάσω. Λέει λοιπόν ότι "δεν προτίθεμαι να 

επαναλάβω όσα έχει αναφέρει η κ. Κατσελλή πάνω στο θέμα" και συμφωνεί απόλυτα 

μαζί της και ούτω καθεξής. Και επίσης, λέει, συμφωνεί μαζί μου σε ένα μόνο θέμα: 

Ότι βλέπει και ο ίδιος ότι ήταν κάποια παράλειψη που δεν είχαν κληθεί ενώπιον της 

Επιτροπής Περιβάλλοντος και άλλοι ενδιαφερόμενοι και συγκεκριμένα το 

Συμβούλιο Βελτιώσεως της Πέγειας, για να εκφράσουν τις απόψεις τους αυτοί οι 

άνθρωποι. 

Ένα τρίτο σημείο που θα 'θελα να σχολιάσω, γιατί πιστεύω ότι ο κ. Ηλιάδης 

είχε άγνοια, είναι ότι μας προκάλεσε γιατί να μην παρευρεθούμε, εφόσον είχαμε τη 

σχετική πρόκληση/πρόσκληση ως Βουλευτές και είχαμε όλοι τη δυνατότητα, αν 

επιθυμούσαμε, να παρευρεθούμε στην Επιτροπή και να εκφράσουμε τις απόψεις 

μας. Πρέπει να ξέρει, αν δεν το γνωρίζει ο κ. Ηλιάδης, ότι δυστυχώς, για κακή μου 

τύχη, έλειπα στο εξωτερικό, όπως είναι γνωστό. 

Ο αξιότιμος συνάδελφος κ. Ηλιάδης έχει αναφέρει ότι ο κ. Πιττοκοπίτης έχει 

εξαπολύσει μια έντονη επίθεση σε οικολόγους, σε περιβαλλοντιστές και πως δεν 

μπορούν να περάσουν αυτά τα πράγματα απαρατήρητα. Συμφωνώ απόλυτα με το 

συνάδελφο τον Ηλιάδη ότι ήταν έντονη η Ε.-rtίθεσή μου. Αλλά αυτή η επίθεσή μου δεν 

ξεκινούσε από καμιά προσωπική εμπάθεια και δεν ασχολ1Ίθηκα με κανέναν 

απολύτως άνθρωπο, εκτός και μόνο αν είχα συγκεκριμένα στοιχεία. Χθες πήρα και 

προειδοποίηση μέσω δικηγορικού γραφείου ότι θα μου κινηθεί αγωγή επί λιβέλλω 

για δυσφήμιση . Καμιά πρόθεση δεν είχα και δεν έχω να δυσφημίσω κανένα. Εκείνο 

που ξέρω με τα λίγα νομικά που γνωρίζω -γιατί δεν είμαι νομικός-είναι ότι δυσφή

μιση ή κατηγορία είναι κάτι το οποίο δεν ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα. 

Όσον αφορά το θέμ~ του κ. Χριστοφόρου που ανέφερα, δεν έχω πει εγώ 

απολύτως τίποτα, εκτός από. αυτά που πήρα από το κείμενό του που δημοσιεύτηκε 
στις 7.7.1986 στον 'ΆΓΩΝΑ" -ο κ. Χριστοφόρου είναι ο πρόεδρος των "Φίλων του 
Ακάμα", εντός εισαγωγικών, ή αντιπρόεδρος, αν δε με απατά η μνήμη μου- που λέει, 

και θα το καταθέσω στη Βουλή: "Πόση ζημιά προκάλεσαν οι Άγγλοι και τα αγγλικά 

στρατεύματα με τα γυμνάσιά τους που επί 25 χρόνια βρίσκονται στον Ακάμα, σε 
σύγκριση με την καταστροφή η οποία γίνεται στην Κάτω Πάφο και τη Λεμεσό;" 

Αν, αγαπητοί, έντιμοι συνάδελφοι και κύριε Πρόεδρε, λέμε ότι πρέπει να 

υπερασπιστούμε το φυσικό περιβάλλον και από την άλλη εμείς οι ίδιοι λέμε "Τι 

ζημιά έχουν κάμει οι Άγγλοι κατά τα τελευταία 25 χρόνια;", απλά και λογικά εγώ 
λέω ότι ο κάθε άνθρωπος, όταν θέλει να δώσει έμφαση, λέει "εβομβαρδίσαν τους, 

έγιναν εκρήξεις, έγινε χαλασμός κόσμου". Αν τώρα γι' αυτά τα πράγματα εμείς οι 

ίδιοι λέμε τι ζημιά έκαναν, αφήνω στον καθένα από σας καλόπιστα ή και κακόπιστα, 

αν θέλετε, να βγάλει τα δικά του συμπεράσματα. Επομένως το σχόλιό μου εκείνο 

και η αναφορά μου στη μελέτη η οποία γίνεται προέρχεται αποκλειστικά και μόνο 

από το συγκεκριμένο στοιχείο, το οποίο και καταθέτω. 

Είπε επίσης ο έντιμος συνάδελφος κ. Ηλιάδης ότι έχω αναφερθεί σε συγγενικά 

πρόσωπα, και συγκεκριμένα στη γυναίκα του κ. Δημητρόπουλου. Αλλά πάλι, έντιμοι 

συνάδελφοι, στη μελέτη και στην ομιλία που σας έδωσα είχα επισυνημμένο το ίδιο 

έγγραφο που κυκλοφορούσαν το 1984 στο Englisll ScllOol με όλο το περιεχόμενο και 
το έχετε στα χέρια σας. Επομένως αναφέρθηκα σ' αυτό το όνομα, γιατί υπήρχε αυτό 

το στοιχείο. 
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Ένα άλλο σημείο: Είχα αναφέρει χαι για την κ. Γιορδαμλή. Καταθέτω ένα 

άλλο στοιχείο. Αυτά δεν είναι δι.χά μου: Παροικιακός τύπος στο Λονδίνο, Πέμπτη, 

30 Νοεμβρίου 1989. Δημητρόπουλος. Γιορδαμλή, Σίσμαν, Σεμινάριο για τον Ακάμα, 
τον Ακάμα όπου γεννούν οι χελώνες. 

Και ερωτώ συνάδελφοι, γιατί πολύς θόρυβος γινόταν, γίνεται και θα γίνεται 

και ασχοληθήκατε όλοι οι προηγούμενοι oμU.ηιές με το θέμα. Θέλω να ξεκαθαρίσω 

ένα πράγμα: Τι εννοούμε λέγοντας β&ότοπος; Γι.ατΙ μπορεί να το κατέχω λάθος. 

Βιότοπος για μένα είναι ο χώρος εκείνος όπου αναπαράγεται το όποιο είδος. Εκκο
λαπτήριο για μένα είναι μια μηχανή που την cryoeάζω και την παίρνω στο σπίτι μου 

και αγοράζω αυγά και τα εκκολάπτω χαι. βγάζω νεοσσούς. Αυτό δεν είναι βιότοπος, 

όπως και στην προκειμένη περίπτωση δεν είναι βι.ότοπος η Λάρα. Και θα σα.ς 

αποδείξω αυτό το πράγμα, παρόλο που δε χρει.άl;εται. γιατί όλοι λέτε ότι πήγατε 
στον Ακάμα -μάλιστα ο Πρόεδρος της Επιτροπής Περιβάλλοντος μας είπε ότι 

επισκεφτήκατε και γνωρίζετε πολύ καλά το χώρο. Δε θέλω λοιπόν να πιστέψω ότι 

δεν πήγατε και στη Λάρα, στο εκκολωπήριο. Και δεν μπορώ επίσης να πιστέψω ότι 

δε διαβάσατε τη μεγάλη πινακίδα που σας οδηγεΙ και γράφει πάνω "Εκκολαπτήριο 

χελώνων". 

Πολύ όμορφα ο έντιμος συνάδελφος κ. Ηλιάδης είπε ότι είμαι και γλαφυρός 
και γραφικός. Χρησιμοποίησε αυτές τις δυο λέξεις. Πράγματι, αγαπητέ συνάδελφε, 

αυτές οι λέξεις αρμόζουν πολύ καλύτερα σε σας πιστεύω, υπό την εξής έννοια: 

Μιλήσατε για ξεριζωμό και πράγματι εσείς τον νιώθετε πολύ πιο έντονα από τον 

κάθε άλλο και πράγματι το σέβομαι αυτό το πράγμα, το εκτιμώ, γιατί είναι απόλυτα 

ειλικρινές. Αλλά την ίδια στιγμή που μιλούσατε και μιλούμε γι' αυτό το θέμα, 

πιστεύω δικαιούμαι να ρωτήσω και εγώ το εξής: Αν οι χελώνες γεννούν στην Αγία 

Νάπα, αν οι χελώνες γεννούν στον Κάτω Πύργο ή στην Επισκοπή και χαλούν τις 

φωλιlς και τις ξεριζώνουν και τις στέλνουν σε κάποιο εκκολαπτήριο, όχι εκεί που 

γεννήθηκαν, μήπως αυτό το πράγμα δεν είναι ξεριζωμός; 

Κάποιοι έντιμοι συνάδελφοι, ίσως από άγνοια, ίσως γιατί αυτά μόνο γνωρί

ζουν, ανέφεραν ότι είναι μόνο οι οικολόγοι και οι περιβαλλοντιστές που δραστηριο

ποιήθηκαν και διαμαρτυρήθηκαν ενάντια στην παρουσία των Άγγλων και στα 

γυμνάσιά τους στον Ακάμα. Και επειδή, όταν ο έντιμος συνάδελφος ανέφερε αυτά 

τα πράγματα, μου έδωσε την εντύπωση ότι έχει στενές σχέσεις και με τους οικολό

γους και με τους περιβαλλοντιστές και πιστεύω ότι και τύπο διαβάζει, του υπενθυ

μίζω ότι κατά την τελευταία εκδ11λωση σΤον Ακάμα που παρευρισκόμουν, όταν 
άρχισα να μιλώ, με πολλή ευγένεια μου έκοψαν τα μεγάφωνα! Απλώς το θυμίζω 

αυτό το γεγονός, έχει δημοσιευθεί και στον τύπο. Και δε δέχομαι σε καμιά περί

πτωση ότι είναι οι μόνοι που διαμαρτυΡ11Οηκαν. 

Υπήρξε επίσης ένας άλλος ισχυρισμός από πολλούς ότι το μόνο που τους 

ενδιαφέρει είναι η προστασία του φυσικού περιβάλλοντος και ο Ακάμας. Πιστεύω 

ότι έχω και εγώ λόγο να ρωτήσω: Όταν στις μεγάλες πυρκαγιές του Ακάμα και στην 

καταστροφή τεράστιων εκτάσεων, όταν εγώ βαστούσα "κούσπο" και έβγαζα λάκκους 

και φύτευα δέντρα μαζί με τις υπόλοιπες κοινότητες, πού ήσαστε, κύριοι αξιότιμοι 

συνάδελφοι και κύριοι τόσοι άλλοι, που κόπτεστε για τη συντήρηση και τη διαφύ

λαξη του Ακάμα; Κάποιων από μας τα χέρια είχαν ροζιάσει τότε. Και επομένως, 

συνάδελφοι, πρέπει, όταν λέμε μερικά πράγματα, να τα αποδεικνύουμε και στην 

πράξη. Και να τρέχουμε την ώρα που πρέπει να σβήσουμε τις πυρκαγιές, αλλά και 

να τρέχουμε μετέπειτα να αναδασώσουμε ή τουλάχιστο να προσπαθήσουμε να 

επαναφέρουμε ό,τι είναι δυνατόν στην πρώην φυσική του κατάσταση. 
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Ο έντιμος συνάδελφος κ. Ηλιάδης και η εξίσου αξιότιμη, πολύ αγαπητή σε 

μένα, συνάδελφος κ. Κατσελλή, και οι δύο πρόσφυγες, με πολλούς αγώνες στο ενερ

γητικό τους, δε χάνουν καμιά ευκαιρία, καμιά εκδήλωση, και πάντοτε πρωτοσΤά

τησαν για τα δικαιώματα της κατεχόμενι1ς μας πατρίδας. Και για εκκλησίες και για 

τόσα άλλα. Είμαι υποχρεωμένος όμως -μια και ασχολείστε τόσο πολύ με τον Ακάμα

να σας τονίσω ότι έχετε και κάποιες παραλείψεις. Γιατί έπρεπε να γνωρί~ετε, αξιό

τιμοι συνάδελφοι, ότι στον Ακάμα υπάρχουν εκατόν μια εκκλησίες που βομβαρδίζο

νται και που καταστρέφονται. Ακόμα και το Μέγα Συνοδικό του Αγίου Νικολάου, 

που βρίσκεται μετά τις Σμνιές και τον Αί-Μηνά, βομβαρδίστηκε και ισοπεδώθηκε 

και αυτό. Και είναι αυτές τις πέτρες των ιερών και των οσίων μας που χρησιμο

ποιούν οι Άγγλοι για να κτίζουν εκεί φυλάκια και βεβηλώνουν οι μεν στο Βορρά, οι 

άλλοι στο Νότο. Και γι' αυτό νομίζω ότι είχαμε υποχρέωση και είναι η δική μου 

αντίληψη ότι, αν δε φύγουν οι Άγγλοι, αν δε σταματήσουν αυτά τα γυμνάσια, δε 

σώζουμε το περιβάλλον. Διαφορετικά, απλώς είμαστε μοντέρνοι, θέλουμε να είμαστε 

ίη και να είμαστε της μόδας και δε θα είμαστε πρακτικοί και δε θα προσφέρουμε 

τίποτε στον τόπο μας. 

Ένα άλλο σημαντικό στοιχείο το οποίο δημιούργησε και δημιουργεί Θόρυβο 

και αναφέρεται στις ομιλίες των προηγούμενων συναδέλφων είναι ότι τσιμεντώθηκε 

ο Ακάμας. Για όνομα του Θεού! Δίπλα μάλιστα, μερικά μέτρα από τον Άβακα. 

Υποχρεώθηκα -γιατί πάντοτε προσπαθώ να είμαι μελετημένος και μήπως είχα κάνει 

λάθος-αναγκάστηκα το περασμένο Σαββάτο να μετρήσω το δρόμο με το μιλιοδείκτη 

του αυτοκινήτου, αλλά και επί χάρτου. Η απόσταση, αξιότιμοι συνάδελφοι, είναι 

5604 μέτρα. Και προκαλώ ή παρακαλώ οποιοδήποτε συνάδελφο αμφισβητεί αυτό το 
πράγμα να επισκεφθεί το χώρο. Αν τώρα 5500 μέτρα τα λέμε μερικά, ο καθένας ας 
βγάλει τα συμπεράσματά του. 

Γιατί ασχολούμαι με το δρόμο; Πρέπει να ξεκαθαρίσουμε μερικά πράγματα, 

αγαπητοί συνάδελφοι. Τι είναι το ζητούμενο; Όλοι συ~φωνoύμε ότι ο Ακάμας 

πρέπει να γίνει πάρκο. Και έτσι πρέπει να γίνει. Ποιον τύπο πάρκου θέλουμε; Αυτό 

το πάρκο να έχει το δικαίωμα ο λαός να το χαίρεται, και ο πλούσιος και ο φτωχός, 

και ο κάΟε άνΟρωπος και η οικογένειά του να έχουν το δικαίωμα να εισέρχονται ή 

κλειστό αγριότοπο, απροσπέλαστο, όπως τον Οέλουν οι Άγγλοι, μόνο με τρεις εισό

δους και μόνο όταν αυτό επιτρέπεται και όποιοι Θέλουν με τα πόδια -κάποιοι που 

θα το έχουν σαν χόμπι, διότι δεν κάνουν tlnOtE άλλο και κάπου κατασκοτώνουν την 

ώρα τους μέσα μέσα- ή κάποιοι που ίσως βρουν μερικά τετράποδα για να τον 

επισκεφτούν γα"ίδουροκαβάλα; Είναι αυτόν τον τύπο του Ακάμα που Οέλουμε; 

Ένα άλλο σημαντικό στοιχείο, συνάδελφοι: Μι1πως ο Ακάμας δεν είναι εξίσου 

όμορφος -που λέτε ότι είναι ο πιο όμορφος και το δέχομαι- με την Κοιλάδα των 

Κέδρων, το Τρόοδος, τις Πλάτρες, το Σταυρό της Ψώκας, τον Άγιο Μερκούρη και 

τόσους άλλους αξιόλογους χώρους μας; Καταστράφηκαν αυτοί οι χώροι μας, γιατί 

υπάρχει ένας δρόμος και έχουμε τη δυνατότητα και εμείς οι φτωχοί και εσείς οι 

πλούσιοι να απολαμβάνουμε τη φύση; 

Επομένως πρέπει, συνάδελφοι, να το κατανοι1σουμε ότι η τεράστιά μας 

διαφορά έγκειται σ' αυτό το θέμα. Έχουμε την ίδια φιλοσοφία για πάρκο, αλλά 

έχουμε αυτή τη διαφορά. Εμείς θέλουμε το πάρκο για το λαό, ολόκληρο το λαό, και 

για τους ξένους επισκέπτες που θα επισκέπτονται τη χώρα μας, ενώ μερικοί άλλοι 

το θέλουν κλειστό αγριότοπο, απροσπέλαστο και για να πλάΟουν απλώς μύθους. 
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Θέλω να το ξέρετε από τώρα ότι εμείς της Πάφου ξεκινούμε, και σας καλώ και 

εσάς, αξιότιμοι συνάδελφοι, σε μικρό χρονικό διάστημα ή ως άτομα ή ως οργανω

μένα σύνολα να υιοθετήσουμε ξωκλήσια τα οποία θα αναστηλωθούν, γιατί εμείς 

πιστεύουμε στη θρησκεία μας, στις ρίζες και θα πηγαίνουμε μέσω του δρόμου που 

θα γίνει και κανένας δε θα μπορέσει να μας σταματήσει από αυτό το γεγονός, γιατί ο 

Ακάμας, εκτός από τις φυσικές του ομορφιές, προσφέρει αυτή την ησυχία και τη 

γαλήνη σΤον κάθε συνάνθρωπό μας να δυνηθεί να πάει εκεί, να προσευχηθεί και να 

απολαύσει και το φυσικό περιβάλλον. Άλλο τόσο προσφέρεται και για τους ξένους 

επισκέπτες. 

Ερχόμαστε τώρα στο επίκεντρο του θέματος, το οποίο ήταν η αλλαγή των 

πολεοδομικών ζωνών στην Τοξεύτρα, που ήταν, αν θέλετε, και το αντικείμενο που 

οι διάφορες περιβαλλοντικές οργανώσεις είχαν ζητήσει να εγγραφεί στην Επιτροπή 

Περιβάλλοντος. Δε λέμε την αλήθεια, όταν δεν πούμε το ιστορικό. Ότι μέχρι τις 

11 Αυγούστου του 1989 η Τοξεύτρα είχε στο μέτωπο της θάλασσας διακόσιες 

σκάλες, με συντελεστή 57%. Το υπόλοιπο, οι εξακόσιες σκάλες }"ης ενδοχώρας, εί.χαν 
συντελεστή 20%. Με τη ρύθμιση η οποία έγινε τώρα παρέμεινε μηδενικός ο συντελε
στής επί του μετώπου της θάλασσας -πολύ σωστά- και απλώς η ενδοχώρα, που ήταν 

20%, έχει μειωθεί στο 15%. Και δεν ~ίναι μόνο αυτό. Υπάρχει ρητή διάταξη ότι 
δύνανται μόνο να τεμαχίσουν το χώρο σε οικόπεδα της μιας σκάλας και με 

δικαίωμα ανέγερσης μιας μονωρόφου κατοικίας. 

Επομένως είναι σωστό να παραπληροφορούμε τον κόσμο και να του μιλούμε 

για τσιμέντωμα, ξενοδοχεία, θάλασσες, πολυόροφα και άλλως πως; Πρέπει να 

πούμε τα πράγματα με το όνομά τους. Πώς έγινε τώρα αυτό το πράγμα; Γιατί ειδικά 

οι αξιότιμοι συνάδελφοι που ασχολούνταν με το περιβάλλον και πρώτα και ύστερα 

έπρεπε να ξέρουν και το χρησιμοποίησαν πολλές φορές. Κατηγορείτο μέχρι σήμερα 

η κοινότητα της 'Ινιας ότι ήταν η μόνη που δε συμφώνησε. Και προετάσσετο μάλιστα 

σαν επιχείρημα εναντίον της Ίνιας το εξ11ς: ''Εφόσον όλες οι άλλες κοινότητες έχουν 

συμφωνήσει, γιατί, κύριοι, εσείς δε συμφωνάτε;" 

Το εξήγησα και την προηγούμενη φορά, με αναγκάζετε να το επαναλάβω και 

υπάρχουν συνάδελφοι Βουλευτές εδώ που γνωρίζουν αν αυτά τα οποία λέγω είναι 

αληθή ή ψέματα. 'Επαρχος, αρμόδιοι της Πολεοδομίας, Υπουργός Εσωτερικών, 

Υπουργός Γεωργίας, ανάλογα, επισκέπτονταν αυτές τις κοινότητες και προσπα

θούσαν με συναίνεση, τους υποσχέθηκαν και πολλά πράγματα που τους ξεγέλασαν 

στο τελικό στάδιο και δεν τα :τ:cραγματoπoίησαν και υπέγραψαν αυτοί οι άνθρωποι. 

Μέσα σ' αυτούς είχαν και την Πέγεια μέσα στην τζέπη. Την Πέγεια όμως τη 

συνδύαζαν και με άλλες χαλαρώσεις για κάποιο ξενοδοχείο, με παρεμβάσεις πάνω 

στη ζώνη προστασίας της παραλίας, με το οποίο διαφωνώ κάθετα, γιατί για μένα 

ακόμα ούτε άδεια δεν έπρεπε να δοθεί, καθόλου. Πρέπει τις παραλίες μας να τις 

διαφυλάξουμε. Δεν μπορούμε να τις κάνουμε όλες αυλές ξενοδοχείων με προνόμια, 

αλλά να μπορεί ο κάθε πολίτης να εισέρχεται ελεύθερα, γιατί η θάλασσα δεν είναι 

"κοτσιάνιν" κανενός. 

Αναφέρθηκε επίσης από αξιότιμο συνάδελφο ότι αυτό το ξενοδοχείο λέγεται 

ότι ανήκει σε κάποιο συγγενικό πρόσωπο κάποιου Υπουργού. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

(Κάτι λέει που δεν ακούγεται). 
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Ν . ΠΙΊΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Έτσι αναφέρατε στην ομιλία σας, συνάδελφε. Την έχω εδώ την ομιλία σας. 

Επί λέξει έτσι έχετε πει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, παρακαλώ, όχι διακοπές. Αφήστε το συνάδελφο να τελειώσει. 

Συνεχίστε, κύριε Πιττοκοπίτη. 

Ν. ΠΙΤΊΌΚΟΠΙΤΗΣ: 

Ένα δευτερόλεπτο, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ. Κάπου το αναφέρατε, 

έντιμε συνάδελφε, στην ομιλία σας και εν πάση περιπτώσει, επειδή υπήρξαν πολλοί 

Υπουργοί, και νυν και πρώην, η όλη ιστορία είναι για τον κ. Παπαγεωργίου. Πολλά 

έχουν γραφτεί στον τύπο . Αφού υπάρχει η άδεια, έντιμοι συνάδελφοι, υπάρχει η 

άδεια, είναι του κ. Παπαγεωργίου, του θείου του πρώην Υπουργού. Και δεν είναι 

σωστό, εκε( που γνωρίζουμε πράγματα, να μην τα λέμε και να δημιουργούμε λανθα
σμένες εντυπώσεις για δεκαπέντε ή σαράντα πρώην Υπουργούς. Εφόσον υπάρχει η 

επίσημη άδεια που εκδόθηκε από το Συμβούλιο Πέγειας και στην εξέλιξη του έκαμαν 

τις χαλαρώσεις που του έκαμαν. Θα μου πείτε ότι μπορεί να μην πολιτεύομαι 

σωστά. Αυτό είναι μια άλλη υπόθεση. Προτιμώ όμως εκείνα που ξέρω και έχω στοι

χεία να τα λέω με το όνομά τους. 

Τελειώνοντας, έντιμοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα, αν αυτό το Σώμα 

συμφωνεί, να περάσουμε ψήφισμα/απόφαση ότι θα επιμένουμε ο Ακάμας να γίνει 

πάρκο και ότι θα έχει τη δυνατότητα ο κάθε άνΟρωπος αυτής της χώρας να τον 

επισκέπτεται. Για να μπορεί να γίνει αυτό το πράγμα, πρέπει να γίνει και ο κατάλ

ληλος δρόμ9ς . 

Καταλήγω λέγοντας ότι το 1972 ο αείμνηστος Εθνάρχης Μακάριος είχε 

δεσμευτεί για την κατασκευή της λεωφόρου Ακάμα . Αυτή η λεωφόρος θα ένωνε τον 

Άγιο Γεώργιο της Πέγειας με τα Λουτρά της Αφροδίτης. Δεν ξέρω πόσοι από σας 

παραδέχεστε τη νοημοσύνη του αείμνηστου Εθνάρχη Μακαρίου. Εγώ όχι μόνο την 

παραδέχομαι, αλλά τη θαύμαζα και τη θαυμάζω. Πιθανόν, πέραν της άλλης 

διάστασης που θα έδινε για την επαρχία Πάφου, να διέβλεπε ότι ήταν και ο μόνος 

τρόπος, με το να εισέλθει ο κόσμος στον Ακάμα, να αναγκαστούν οι Άγγλοι να τον 

εγκαταλείψουν, γιατί ως εκ των πραγμάτων φαίνεται, με τη Συνθήκη Εγκαθίδρυσης 

που μας επέβαλαν το 1960, μας έμειναν "αγγονίν", μας έκοψαν να βρισκόμαστε κάτω 
από την τουρκική κατοχή, με του κόσμου τα προβλήματα. Και με αυτό τον τρόπο 

τους δίνεται το δικαίωμα να συνεχίζουν και να μετατρέπουν καΟημερινά τον Ακάμα 

σε σεληνιακό τοπίο . 

Ευχαριστώ . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Άλλος ομιλητής; 

Η κυρία Κατσελλή. 

Ρ . ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Δεν ανέβηκα στο βήμα για να επαναλάβω την πρωτολογία μου, δίνοντας περισσό

τερες εξηγήσεις για τη σωστή και ομόφωνη απόφαση της Επιτροπής Περιβάλλοντος της 

Βουλής να εισηγηθεί ανάκληση των καταστρεπτικών -πραγματικά καταστρεπτικών-
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χαλαρώσεων που δόθηκαν για την είσοδο του φαραγγιού του Άβακα και για τη 

γύρω περιοχή προστασίας του Ακάμα, παρόλο που όλοι οι αρμόδιοι φορείς δε 
συμφωνούσαν. Άλλωστε υπάρχει στα πρακτικά της Βουλ11ς. 

Με πολλή συντομία θέλω να προσΟέσω μερικά στοιχεία και να απαντήσω σε 

μερικά ερωτήματα που τέΟηκαν κατά τη διάρκεια της συζήτησης. Πριν όμως πρέπει 

να ξανατονίσω πως η ορΟολογισΤΙΚ11 συνt11ρηση και ανάπτυξη, με τα σημερινά περι

βαλλοντικά δεδομένα και τα δεδομένα των σύγχρονων τουριστικών προτιμήσεων, 

θα ζημιωθεί αν δημιουργηΟεί κλίμα καχυποψίας και έλλειψης εμπιστοσύνης. 

Το πρώτο στοιχείο είναι η επιστολή του Παγκόσμιου Συνδέσμου Τουριστικών 

Πρακτόρων, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 1993, προς τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, 
κ. Γλαύκο Κληρίδη, που ξεκάθαρα λέει πως είναι προς όφελος του τουρισμού η 

διατήρηση περιοχών στη φυσική τους κατάσταση. Και το επαναλαμβάνουμε, αυτό θα 

αποφέρει περισσότερα κέρδη στους πραγματικούς κατοίκους των χωριών της 

Λαόνας και όχι στους τυχόν άσχετους, που απλώς Οα εκμεταλλευθούν άγρια και θα 

αλλοτριώσουν τους κατοίκους από τα χωριά τους. Επιπλέον, ισχύουν παγκόσμια 

ρυθμίσεις οικονομικής ενίσχυσης των κατοίκων τέτοιων περιοχών. ΚαταΟέτω αντί

γραφο της επιστολής αυτής στη Γραμματεία και παρακαλώ να συμπεριληφθεί ως 

τεκμήριο. 

(ΚαταΟέτει το αντίγραφο της επιστoλ1lς στη Γραμματεία). 

Ο έντιμος συνάδελφος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ, μετά από 

πολλά περιβαλλοντικά -πολύ σωστά- είπε πως, ναι, όλα αυτά είναι σωστά, αλλά 

φαίνεται πως οι κάτοικοι δε συμφωνούν. Και εδώ έμεινε ένα κενό. Και εγώ ερωτώ: 

Σε αυτούς τους κατοίκους όμως εξηγ11Θηκαν τα νέα δεδομένα και το πώς διαμορφώ

νεται ο σύγχρονος τουρισμός; Τους εξηγ11θηκε πως γι' αυτούς -όχι για τους υπόλοι

πους Κυπρίους- το φυσικό τους περιβάλλον είναι η κότα που γεννά χρυσά αυγά και 

πως, αν τη σφάξουν, αν καταστρέψουν τις ευαίσΟητες ισορροπίες της φύσης εκεί, δε 

θα έχουν κανένα όφελος, εκτός από το αμελητέο και στιγμιαίο όφελος να φάνε το 

κρέας της κότας σε ένα γεύμα μόνο; 

Και πού πηγαίνει η ευΟύνη των κομμάτων και του κράτους να διαφωτίσουν 

τους κατοίκους και να αρχίσουν έναν εποικοδομητικό διάλογο μαζί τους; Γιατί δε 

λειτούργησε το κοινό συμβούλιο; Όλα τα κόμματα ανεξαίρετα έχουν επιτροπές 

περιβάλλοντος. Γιατί τις έχουν; Μόνο για να ελκύουν ψηφοφόρους περιβαλλοντι

στές στις εκάστοτε εκλογές και τίποτε περισσότερο; Δεν το νομίζω. Το κράτος έχει 

αρμόδιους επιστήμονες, ειδ11μονες και στον ΚΟΤ και στο Υπουργείο Γεωργίας και 

αλλού. Αυτοί και τα επιστημονικά δεδομένα δε λαμβάνονται υπόψη; Οι τεκμηριω

μένες γνώμες των αρμόδιων τμημάτων; Των ε..τcιστημόνων; Και από το Υπουργείο 

Γεωργίας ακριβώς σήμερα μας έχει κατατεΟεί νομοσχέδιο για τη μετονομασία του σε 

Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικού Περιβάλλοντος. Γιατί μόνο φραστικά; 

Επίσης Οέλω να πω ότι, όταν έρΘουν νέες μέΟοδοι σε άλλους τομείς, βιομηχα

νίας κ.λπ., γίνονται σεμινάρια, ανακινείται γη και ουρανός. Όταν 11ρΟαν οι ηλεκτρο

νικοί υπολογιστές χρηματοδότησε η κυβέρνηση και όλοι οι γραφείς πέρασαν από 

τέτοια σεμινάρια. Εδώ, με την τουρισΤΙΚ11 ανάπτυξη και τα νέα δεδομένα για τα 

περιβαλλοντικά, έγινε ολόκληρη επανάσταση. Τι έκανε για να διαφωτιστεί ο λαός, 

για να διαφωτιστούν οι αρμόδιοι; 

Οι χωριτικές αρχές Πέγειας επισκέφΟηκαν τα κόμματα και λένε πως συμφω

νούν με τις χαλαρώσεις. Γιατί συμφωνούν; Μια ματιά στα ονόματα που γνωστο

ποιήθηκαν και εξυπηρετήθηκαν πείθει πως η συνΤΡΙΠΤΙΚ11 τους πλειοψηφία δεν έχει 



2229 

σχέση με εξυπηρέτηση κατοίκων της Πέγειας. Και θα πρέπει να διερωτηΟούν πολλοί 

γιατί άλλα χωριά, εκτός Ακάμα, Οέλουν να ενταχΟούν σε αυτό το σχέδιο. Διότι 

φυσικά έχουν πεισΟεί πως συμφέρει στις κοινότητές τους. 'Ετσι, ας μελετήσουν τα 

δεδομένα πιο προσεκτικά οι χωριτικές αρχές, για να δουν ποιο είναι το πραγματικό 

τους συμφέρον. 

Ο ισχυρισμός πως αυτοί που Οέλουν την προστασία του Ακάμα δεν τον ξέρουν 

πραγματικά δε στέκει. Το περιβάλλον και η προστασία του δεν είναι αν έχεις πάει 

επί τόπου. Αν έχεις περπατήσει όλα τα μονοπάτια ή όχι. Κανένας μας δεν πήγε ούτε 

θα πάει στα τροπικά δάση της Νότιας Αμερικής. Είναι όμως καΟήκον όλων μας να 

συμβάλουμε στο να μην καταστραφούν. Γιατί η καταστροφή τους, αν δεν αναχαιτι

στεί και δε σταματήσει, θα επηρεάσει σίγουρα τις κλιματολογικές συνθ11κες της γης 

μας. Όπως δεν Π11γαν ούτε πολλοί στο δάσος της Βαυαρίας. Όμως όλοι ξέρουμε 

πως εκεί έγινε μια καλ11 δουλειά, που ωφέλησε τους κατοίκους του και τη χώρα 

γενικά, αλλά προπάντων διαΤ11ρησε ένα κομμάτι σπάνιας ομορφιάς. 

Την περασμένη δεκαετία έγιναν λάΟη σε όλες τις άλλες περιοχές των λιγοστών 

μη κατεχόμενων παραλιών μας και το έχω αναφέρει. Πρέπει να επαναληφΟούν και 

σε αυτό το τελευταίο κομμάτι που έχει απομείνει; Την περασμένη δεκαετία το 

βαφείο "Rainbo\v" έχυνε τα λύματά του ελεύΟερα και κανένας, μα κανένας, δεν είχε 
ένσταση. Έπρεπε να συνεχιστεί αυτό και μετά, όταν διαπιστώΟηκαν οι επιπτώσεις 

στο περιβάλλον; 

Και για τον Ακάμα είχαν γίνει σχέδια τουριστικής εκμετάλλευσης παλαιού 

τύπου. ΑνεφέρΟη και ο αείμνηστος Μακάριος. Νομίζω ότι είναι ατυχές να αναφέ

ρουμε τα σχέδια που έκαμε ο αείμνηστος Αρχιεπίσκοπος Μακάριος, πριν από δυο

τρεις δεκαετίες. Γιατί; Εκείνο τον καιρό αυτά ήταν τα δεδομένα. Αλλά εκείνο τον 

καιρό ακόμα και το δηλητήριο DDT το είχαμε στα σπίτια μας και το χρησιμοποιού
σαμε απλόχερα παντού. Τώρα τα δεδομένα είναι πολύ διαφορετικά και, αν δεν το 

καταλάβουμε, θα ζημιωΟούμε από πολλές απόψεις. 

Υπάρχουν στην Κύπρο κάποιοι που το κατάλαβαν έγκαιρα και προωΟούν 

σήμερα την κήρυξη ολόκληρης πεΡΙΟΧ11ς με τα χωριά της σε εΟνικό πάρκο. Ναι, και 

είναι πραγματικότητα. Είναι το κατοχικό καΟεστώς Ντενκτάς που 11δη έχει προχω

ρήσει στην Κ11ρυξη της χερσον11σου της Καρπασίας σε άκρως προστατευόμενη 

περιοχή. Έχει μετονομάσει δυο κόλπους της βόρειας ακτής μας σε κόλπους της 

Λάρας και έχει ήδη εξασφαλίσει τις πρώτες χρηματοδοη1σεις από παγκόσμιους 

οργανισμούς. Κυκλοφορεί παγκόσμια περιβαλλοντικά φυλλάδια πάρα πολύ ωραία 

και εμπεριστατωμένα. Αυτό πρέπει να μας προβληματίσει! γιατί σε λίγο, αν δεν 

προσέξουμε, όχι μόνο Οα χάσουμε το τελευταίο κομμάτι φυσικής ομορφιάς που μας 

έχει μείνει στις ελεύΟερες περιοχές, αλλά και όλες οι χρηματοδοτήσεις, όλος ο ποιο

τικός τουρισμός Οα πηγαίνει στην κατεχόμενη Καρπασία και αυτό θα αποτελεί, είτε 

το θέλουμε είτε όχι, αναγνώριση των εισβολέων. Ί-Ιδη σε παγκόσμια συνέδρια οι 

Τούρκοι εκμεταλλεύονται τα δικά μας λάΟη και σ' αυτό τον τομέα, δυστυχώς. Θέλω 

τούτο το σημείο να προσεχΟεί πολύ, γιατί εγγίζει και πτυχές του εθνικού μας 

προβλήματος. 

Δε θέλω να επαναλάβω πως μόνο η έμπρακτη προστασία του φυσικού περιβάλ

λοντος του Ακάμα θα είναι ο πιο σοβαρός μοχλός και παγκόσμια και απευΟείας 

στην κυβέρνηση της Αγγλίας, για να σταματήσουν οι Άγγλοι τα στρατιωτικά τους 

γυμνάσια εκεί. Όσο εμείς δεν το προστατεύουμε, καμιά περιβαλλονΤΙΚ11 οργάνωση ή 

διεθνής οργανισμός δεν μπορεί να μας συμπαρασταΟεί σε αυτό. 
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Και σε αυτό το επίμαχο Οέμα για τον Ακάμα η Βουλή, για διάφορους λόγους, 

πρέπει να μείνει αδιάφορη; Έχει κατατεΘεί ένα σχέδιο νόμου, κύριε Πρόεδρε, κύριοι 

συνάδελφοι, το οποίο δεν είναι για να ζημιώσει τους κατοίκους της περιοχής, δεν 

είναι για να γίνουν ή να μη γίνουν έργα ή δρόμοι ή πολυόροφα ξενοδοχεία στον 

Ακάμα ή για να κοπούν μονόσκαλα και να κτιστούν σ' αυτά σπίτια, όχι από αυτό

χΘονες κατοίκους φυσικά· δεν είναι για το αν θα υπάρχουν στο μέλλον σπάνια είδη 

χελώνων ή όχι. Το σχέδιο νόμου είναι για να δώσει καιρό σε όλους, σε όλους πραγ

ματικά, το τονίζω, να ανταλλάξουν απόψεις και να πάρουν από κοινού αποφάσεις. 

Θα βοηθήσει να εξηγηΟούν πράγματα, να βρεΟούν λύσεις σε όλα τα επιμέρους 

προβλήματα, πριν υπάρξουν ολέΟρια τετελεσμένα και χωρίς να ζημιωθεί απολύτως 
κανένας. Το σχέδιο νόμου δε λέει πρέπει να γίνει αυτό ή εκείνο. Όχι. Το σχέδιο 

νόμου λέει να αφεθούν τα πράγματα στον Ακάμα ως έχουν, μέχρι να ολοκληρωΟούν 

οι μελέτες και να συμφωνηθούν τα πλαίσια με όλες τις ενδιαφερόμενες πλευρές. 

Θέλω να πιστεύω πως η Βουλή θα είναι αποφασιστική. Αυτό το σχέδιο νόμου 

αποτελεί για τη Βουλή και τα κόμματά μας λυδία λίΟο για το αν θα πρέπει να έχει 

λόγο στα κοινά αυη1 η Βουλ11 και να αποφασίζει, όταν μπορεί, για το καλό του 
τόπου και των πολιτών του ή όχι. 

Πριν κατέβω από το β11μα, κύριε Πρόεδρε, θέλω να τονίσω ότι και αυτή η εβδο

μάδα είναι εβδομάδα περιβάλλοντος και όχι τυχαία αυτό πρέπει να μας κάνει να 

σκεφθούμε δυο φορές τα καυτά αυτά περιβαλλοντικά Οέματα που αντιμετωπίζει η 

Κύπρος σήμερα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Έχω ακούσει με πολλή προσοχή αυτά τα οποία έχει πει ο συνάδελφος Πιττο

κοπίτης και δεν έχω την παραμικρή επιφύλαξη να συμφωνήσω με τη βασική του 

διαπίστωση, που ήταν ότι ο Ακάμας πρέπει να γίνει πάρκο και ότι ο Ακάμας πρέπει 

να είναι προσιτός σε όλους τους πολίτες αυτσί! του τόπου και σε όλους τους ξένους 

επισκέπτες. Αυτή είναι η βασΙΚ11 μας διαπίστωση, ότι πρέπει να είναι εΟνικό πάρκο 

ο Ακάμας. 

Εγώ δηλώνω ότι δεν είμαι ειδικός πάνω στα Οέματα των εθνικών πάρκων και 

υποστηρίζω ότι κανένα από τα Μέλη της Βουλ11ς δεν έχει ειδικότητα σε αυτό τον 

τομέα. Είναι γι' αυτό το λόγο που η άποψη, και η προσωπική μου, αλλά και η 

ομόφωνη γνώμη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, είναι περίπου η 

εξής Αφού εμείς δεν είμαστε ειδικοί για να καΟορίσουμε τι είναι και πώς πρέπει να 

γίνει ένα εθνικό πάρκο, ας αφήσουμε τον Ακάμα όπως είναι και ας περιμένουμε τη 

μελέτη των διεθνών εμπειρογνωμώνων, η οποία μάλιστα χρηματοδοτείται και από 

την ΕΟΚ, να έρΟει, να τη μελεη1σουμε, να γίνει ο διάλογος και με τις ενδιαφερό

μενες κοινότητες και με όλους τους φορείς οι οποίοι σχετίζονται 11 ενδιαφέρονται 
για το Οέμα και ύστερα να αποφασίσουμε τι Οα είναι αυτό που ονομάζουμε "εΟνικό 

πάρκο του Ακάμα". Αυη1 είναι η άιΙ;ΟΨι1 μας . Τίποτε λιγότερο και τίποτε περισσό

τερο. 

Ακούστηκε ότι πρέπει να γίνει δρόμος, ότι ο Μακάριος σχεδίαζε μια λεωφόρο 

και ούτω καθεξής. Εγώ δεν μπορώ να ξέρω αν πρέπει 11 όχι να γίνει οτιδ11ποτε σε 
εκείνο το χώρο του Ακάμα. Δηλώνω ότι δεν είμαι ικανός να αποφασίσω οτιδι1ποτε. 
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Δηλώνω, ως πολίτης, ότι περιμένω να δω τι Θα πουν εκείνοι που είναι ειδικοί σε 

αυτά τα Θέματα, να δούμε τις απόψεις τους, να τις λάβουμε υπόψη και ύστερα να 

αποφασίσουμε. Αυτή είναι η ταπεινή μου άποψη και αυτή ήταν και η ταπεινή άποψη 

της Επιτροπής. 

Επαναλαμβάνω: Είναι γι' αυτό το λόγο που μαζί με την κυρία Κατσελλή και 

τον κύριο Σολωμή, είπαμε να κάνουμε λευκή ζώνη τον Ακάμα και είναι εντονότατη 

η άποψή μου ... 

Παρακαλώ, μη με διακόψετε. Δε σας επιτρέπω. Αν Οέλετε. Αν όμως είναι 

πολύ έντονη η άποψή σας, διακόψτε με. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, παρακαλώ, όχι διακοπή. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΠΗΣ: 

Μιλάτε για λευκή ζώνη του Ακάμα, αλλά στην πρόταση νόμου ... 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε συνάδελφε, δε θα ξανανοίξουμε τη συζήτηση. 

Με την πρόταση νόμου -την οποία δε συζητούμε τώρα, εν πάση περιπτώσει

λέμε "σταματήστε τις παρεμβάσεις". Να μη δημιουργηΘεί κανένα τετελεσμένο, 

τίποτε που να είναι μη ανατρέψιμο. Να διαφυλάξουμε τη σημερινή κατάσταση και 

να γίνουν εκείνα τα οποία Θα αποφασιστούν '\Jστερα από τις μελέτες και ύστερα από 

το διάλογο και ύστερα από τις αποφάσεις που Οα ληφθούν με τον ενδεδειγμένο 

τρόπο. Αυτό λένε οι οικολόγοι. Αυτό λέει η Επιτροπή Περιβάλλοντος της Βουλής. 

Αυτό λέει και ο κ. Πιττοκοπίτης. Άρα, κύριε Πιττοκοπίτη, ας μη δημιουργήσουμε 

τετελεσμένα και, αν θέλετε να γίνει εΟνικό πάρκο, ας αφήσουμε να γίνει με το σωστό 

τρόπο και όχι με παρεμβάσεις οιουδήποτε, είτε κυβέρνησης είτε τοπικών αρχών είτε 

ιδιωτών, οι οποίες δε θα μας επιτρέψουν να κάνουμε ένα σωστό εΟνικό πάρκο. 

Αυτές είναι οι απόψεις μου με δυο λόγια. 

Παρόλον ότι δε συζητούμε τα θέματα των γυμνασίων των Βρετανών -δεν είναι 

το θέμα μας- έχουν γίνει αναφορές από όλους μας, εμού συμπεριλαμβανομένου. 

Θέλω να αναφέρω πάνω σε εκείνο το σημείο, κύριε Πρόεδρε, ότι στα πρόσφατα 

πρακτικά της Βουλής υπήρξαν επανειλημμένες συζητήσεις, ψηφίσματα, διαβήματα 

από πλευράς Βουλής προς το βρετανικό κοινοβούλιο και δε χάνουμε καμιά ευκαιρία 

για να επαναφέρουμε το Οέμα αυτό. Ωστόσο συμφωνώ απόλυτα με την πρόταση του 

κ. Πιττοκοπίτη ότι πρέπει να το επαναφέρουμε στην πρώτη γραμμή της επικαιρό

τητας και των προτεραιοη1των μας, ότι είναι απαράδεκτο τα στρατιωτικά γυμνάσια 

των Βρετανών να πλήττουν έστω και το τελευταίο αγριόχορτο της πατρίδας μας, 

έστω και την τελευταία πέτρα του πιο ερειπωμένου ναού στην περιοχή του Ακάμα. 

Και συμφωνώ απόλυτα ότι, αν οι Τούρκοι με το δικό τους τρόπο, ως κατακτητές, 

βεβηλώνουν και καταστρέφουν το φυσικό πλο'\ηο και την ιστορική και θρησκευτική 

μας κληρονομιά, με την ίδια λογΙΚ11 και με τον ίδιο απαράδεκτο και βάρβαρο τρόπο 

και οι Βρετανοί βεβηλώνουν και καταστρέφουν και το φυσικό περιβάλλον και τη 

θρησκευτική, ισΤΟΡΙΚ11 μας κληρονομιά, την οποία απόλυτα σεβόμαστε, στο νότιο 

τμήμα, στην περιοχή του Ακάμα. Γι'αυτό συμφωνώ και υπερθεματίζω και με την 

πρόταση του κ. Πιττοκοπίτη ότι πρέπει να το επαναφέρουμε. Και, αν χρειαστεί, με 

επικεφαλής τους ίδιους τους Βουλευτές αυτού του Σώματος, όταν οι Βρετανοί θα 
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κάνουν γυμνάσια, να πάμε μπροστά, με πρώτους ΙOuς Boυλεmές, να τους σταματή

σουμε στην πράξη χαι όχι σtα λόγια και εκ ιου ασφαλούς. 

Eυχαρισtώ πολύ, κ,;ρ&.ε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝ: 

Υπάρχει άλλος OμLληtής; Δευτερολογ(α; 

Ο κ. ΠιποκοπΙτης. 

Ν. ΠΙΊΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Επειδή μπορεΙ να υπάρξει παρερμηνεια, γιαιΙ ιην ομιλία την κατέθεσα και είχε 

δοθεί στους ένtΨOυς συναδέλφους την περασμένη Πέμπτη και πίστευα ότι μελετή
σατε αυτή τη μελέtη χαι ομιλία μου που θα γινόταν την περασμένη Πέμπτη, 

αναφέρω ότι ιο κράτος πρέπει να απεΥκλωβιστεΙ από τη Διεθνή Τράπεζα και την 

ΕΟΚ για δυο λόγους σημαντικούς: Ο μεν κ. Alain de Grissac, ο Γάλλος ο βιολόγος 
που μπαινόβγαινε στην Κύπρο από το 1980 και είχε στενή συνεργασία με τον 

κ. Δημητρόπουλο, εΙναι ο αρχηγός της παρέας. Συναντήθηκα δυο φορές μαζί του, τη 

μια για τέσσερις ώρες και την άλλη για τρεις ώρες. Και η μελέτη και το αποτέλεσμα 

-να το πω από τώρα για να το γνωρίζετε- είναι αυτά τα οποία ανέφερα: τρία 

κάγκελα κλειστά, χωρίς δρόμους και τα τοιαύτα. 

Ελπίζω ότι δε θα πάθουμε όπως με το Διαρίζο, όταν Οα γινόταν η εκτροπή και 

είχε γίνει και η περιβαλλοντική μελέτη και το άλφα και το βήτα και το γάμα, οπότε 

αντέδρασαν και Βουλευτές της Πάφου και τα άλλα οργανωμένα σύνολα και οι 

κοινότητες της Πάφου και μετακαλέσαμε Έλληνες εμπειρογνώμονες και τελικά η 

κυβέρνηση πείσΟηκε ότι οι Έλληνες περιβαλλοντολόγοι που είχαν έρθει και οι 

ειδικοί ήταν πιο αξιόλογοι. Και έτσι το τι γίνεται τώρα γίνεται βάσει της δικής τους 

μελέτης. 

Εγώ λέω στην ομιλία μου ότι θα πρέπει το κράτος να πληρώσει ειδήμονες έξω 

από αυτά τα κυκλώματα, ούτως ώστε οι μελέτες που θα κάμουν για τον Ακάμα να 

έχουν αποκλειστικό σκοπό και στόχο την προστασία του φυσικού περιβάλλοντος 

και το συμφέρον της χώρας μας και κανενός άλλου. Γιατί; Επειδή ο έντιμος συνά

δελφος είχε πει ότι συμφώνησα για τη μελέτη, για να μην παρερμηνευτεί αυτό που 

είπα, αναγκάστηκα να κάμω αυτή την παρέμβαση . 

Η τρίτη παρέμβαση, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι, όταν λέμε πάρκο στον Ακάμα, 

να εννοούμε όλοι το ίδιο πράγμα . Μιλούμε για εκατό τετραγωνικά χιλιόμετρα, για 

εκατό χιλιάδες σκάλες, που είναι η κρατικιl γη. 

Αυτά ιlθελα να πω, κύριε Πρόεδρε. 

Ευχαριστώ . 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, και πάλι Οα συμφωνήσω με τον κ. Πιττοκοπίτη, όχι να σταμα

τήσει η μελέτη της Διεθνούς Τράπεζας και των διεΟνών εμπειρογνωμόνων, αλλά, αν 

χρειάζεται να ανατεθεί η μελέτη και σε άλλους εμπειρογνώμονες, καμιά ένσταση και 
να ανατεθεί. 

Μια ερώτηση όμως: Αν εμείς δημιουργούμε τετελεσμένα, το ερώτημα είναι τι 

θα κάνουμε τις μελέτες. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

Συμπληρώθηκε η συζι1τηση του θέματος αυτού. 

Η επόμενη συνεδρίαση της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 10 Ιουνίου 
1993, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη ... 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Για το Κεφάλαιο Δ', για να μην ταλαιπωρήσω το Σώμα την επόμενη Πέμπτη, 

κύριε Πρόεδρε. Στο Κεφάλαιο Δ' το επόμενο Οέμα τώρα είναι η Έκθεση της Κοινο

βουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται "ΤοποΟέτηση 

κεντρικού αγωγού του αποχετευτικού συστήματος Λεμεσού διά μέσου της αγοράς 

της παλαιάς πόλης της Αμαθούντας". Είναι εδώ που θα παρακαλούσα να διαγραφεί 

από την ημερήσια διάταξη, γιατί προτίθεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλ

λοντος να το επαναφέρει προς συζι1τηση, ενόψει κάποιων νέων δεδομένων και στοι

χείων, ώστε να συμπληρώσει τις έρευνες και την ΈκΟεση, αν χρειαστεί, που υπάρχει 

ενώπιον του Σώματος με συμπληρωματικι1 ΈκΟεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, καταλαβαίνω ότι έχετε το δικαίωμα με βάση τον Κανονισμό 

να τερματίσετε τη συνεδρία του Σώματος. Άλλωστε και η παρουσία δεν είναι αρκού

ντως ικανοποιητική. Πλην όμως θεωρώ ότι μια συνεδρία ολομέλειας, η οποία δεν 

έχει φτάσει καν τις δύο ώρες και όταν στην ημερήσια διάταξη υπάρχουν τρία θέματα 

της Επιτροπής Περιβάλλοντος -το δεύτερο, αντιλαμβάνομαι, υπάρχει κάποιος λόγος 

να μη συζητηθεί, αλλά υπάρχει το τρίτο, το οποίο καθάπτεται θέματος πολύ 

σοβαρού που βρίσκεται και σε εξέλιξη και για το οποίο υπάρχουν κοινότητες και 

ομάδες με ισχυρές απόψεις- δε νομίζω ότι δικαιολογούμεΟα να διακόψουμε αυτή τη 

συνεδρία σε λιγότερο από δύο ώρες, χωρίς να μπούμε σε θέματα τα οποία είναι στην 

ημερήσια διάταξη. 

Επαναλαμβάνω, αντιλαμβάνομαι κάποια προβλήματα που μπορεί να προκύ

πτουν, αλλά δεν ξέρω πόσο Οα μας κατανοήσει ο κόσμος, ο οποίος μας παρακο

λουθεί και μας κρίνει . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε συνάδελφε, σας εξήγησα τους λόγους γιατί δε θα συζητηθεί το θέμα και 

δε θεωρώ σκόπιμο να τους αναφέρω και στην ολομέλεια. Θα είναι το πρώτο θέμα 

προς συζήτηση στην επόμενη συνεδρίαση της Βουλής. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι πρώτα πρέπει να πείτε την ημερήσια 

διάταξη και μετά να εγγράψουμε θέματα. ΊΌ εκλαμβάνω ότι εννοείτε πως η ημερήσια 

διάταξη θα μας σταλεί εν καιρώ, για να μη διαβάζονται ξανά τα Οέματα . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι ... 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Δεν είναι αυτό το κύριο θέμα, κύριε Πρόεδρε. Επειδ11 θέλω να εγγράψω θέμα ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Στο τέλος, μετά που θα ... 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Ναι, επειδή είπα ότι το εκλαμβάνω ως βέβαιο ότι δε χρειάζεται να διαβάσετε 

την ημερήσια διάταξη, αφού Οα μας σταλεί. Α ν θέλετε να τη διαβάσετε, διάβαστε 
την. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 10 Ιουνίου 
1993, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουΟη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕ1ΊΚΗ ΕΡΙΆΣΙΑ 

1) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992. 

2) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως Νόμος του 
1993. 

3) Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 
1993. 

4) Ο περί κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Καθορισμένα 
Πρότυπα - Αναθεώρηση Δωδέκατης Σειράς) Κανονισμός του 1993. 

5) Οι περί Επιτρόπου Προεδρίας για Ανθρωπιστικά Θέματα (Καθήκοντα, 

Απολαβές και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

6) Οι περί Νοθείας Γεωργικών Προ'ίόντων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1993. 

7) Οι περί Μέτρων και ΣταΟμών (Γροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

8) Οι περί κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Άδειες για 
Πρότυπα Σήματα) Κανονισμοί του 1993. 

9) Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

10) Οι περί Χρωστικών Ουσιών στα Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1993. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

Στο Κεφάλαιο Δ' θα ξεκιν11σουμε με το Οέμα στο οποίο έχει αναφερθεί ο κ. Χρίστου. 

Θα είναι το πρώτο θέμα στην ημεΡ11σια διάταξη. Και τα άλλα θέματα που είναι εγγε

γραμμένα ... 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Για ποιο θέμα μιλάτε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα που 

τιτλοφορείται "Προβλ11ματα από τη λειτουργία των λατομείων". Αυτεπάγγελτη 

εξέταση ύστερα από πρόταση των Βουλευτών κυρίων Χρ. Σολωμή, Κ. Κληρίδη και 

Ά. Χρυσοστόμου. (13.10.1992). 

Θα είναι το πρώτο ... 



2235 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, συγνώμη, επειδή είπατε ότι αυτό θα είναι το πρώτο θέμα και 

εγώ θέλω να εγγράψω θέμα μαζί .. . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν μου επιτρέπετε, διότι υπάρχει εισήγηση και από άλλον Κοινοβουλευτικό 

Εκπρόσωπο για εγγραφή θέματος, αφού συμπληρώσουμε, να πείτε την εισήγησή σας. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Νόμισα ότι λέτε την ημερήσια διάταξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι. Ο κ. Μαυροκορδάτος. 

ΧΡ. ΜΑΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν είναι δυνατό, να αρχίσει η συζήτηση του επόμενου θέματος. 

Επειδή είμαι έτοιμος να μιλήσω για το Οέμα και Οα απουσιάζω στην επόμενη συνε

δρία, να αρχίσει και να διακοπεί μετά την πρώτη ομιλία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν έχω ένσταση. Αλλά έπρεπε ... 

Ο κ. Κοντίδης. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Όσον αφορά το θέμα "Τοποθέτηση κεντρικού αγωγού του αποχετευτικού 

συστήματος Λεμεσού διά μέσου της αγοράς της παλαιάς πόλης της Αμαθούντας", 

εγώ, κύριε Πρόεδρε, διαφωνώ με τη διαγραφή του θέματος. Αυτό το θέμα επείγει 

πάρα πολύ. Υπάρχει Έκθεση της ΚοινοβουλευΤΙΚ11ς ΕπΙΤΡΟΠ11ς Περιβάλλοντος με 

ημερομηνία 4 ΜαΤου 1993. Δηλαδ11, πριν από ένα μήνα. Στις 5 ΜαΤου 1993 υπάρχει 
έκθεση κάποιας εΠΙΤΡΟΠΙ1ς κυβερνητικής γι' αυτό το θέμα. Όλο αυτό το διάστημα θα 

μπορούσε η Κοινοβουλευτική ΕπΙΤΡΟΠ11 Περιβάλλοντος να το ξαναμελετήσει. Δε 

νομίζω ότι είναι σωστό να αφήνουμε αυτό το Οέμα για τέσσερις συνεχείς βδομάδες 

πάνω στην ατζέντα ή τρεις και, όταν έρΟει η σειρά του να συζητηΘεί, να το αποσύ

ρουμε, τη στιγμ11 που ξέρουμε ότι αυτό το πράγμα επείγει πάρα πολύ. 

Τώρα, αν πρόκειται να το αναβάλουμε για μια βδομάδα, οίnως ώστε να 

συνέλθει η Κοινοβουλευτική ΕπΙΤΡΟ;Ί;11 Περιβάλλοντος -με συγχωρείτε, κύριε συνά

δελφε, να ολοκληρώσω- να μελεη1σει ή να αλλάξει την ΈκΟεσ11 της, αν και θα 

μπορούσε να την αλλάξει την τοποΟέτησ11 της κάθε ομάδα στη συζ11τηση αυτού του 

θέματος ενώπιον του Σώματος, αλλά εν πάση περιπτώσει, αν πρόκειται να υπάρξει 

μια αναβολ11 μιας ή δύο βδομάδων, το βλέπω. Αλλά να το αποσύρουμε και να 

επανέλθουμε μέσα στο Σεπτέμβρη, αυτό το πράγμα είναι πολύ επικίνδυνο, γιατί 

επείγει αυτό το έργο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν υπάρχει πρόΟεση να αποσυρΟεί και να μείνει για το Σεπτέμβριο. Απλώς 

δε θα είναι στην ημερήσια διάταξη της προσεχούς βδομάδας. Η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Περιβάλλοντος Οα ασχοληθεί με το Θέμα την προσεΧ11 βδομάδα με βάση τα 

νέα στοιχεία που έχουν προκύψει και Οα υποβάλει ίσως συμπληρωμαΤΙΚ11 ']3κΟεση. 

J 
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ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλά), διότι κάπου δεν έχω γίνει κατανοητός από το 

συνάδελφο. Θα προσπαθ11σω να γίνω κατανοητός. Ι-Ι 'ΕκΟεση της ΚοινοβουλευΤΙΚ11ς 

ΕπΙΤΡΟΠΙ1ς Περιβάλλοντος για το θέμα το οποίο αναφέρεται ως "ΤοποΟέτηση 

κεντρικού αγωγού του αποχετευτικού συστήματος Λεμεσού διά μέσου της αγοράς 

της παλαιάς πόλης της ΑμαΟούντας" έγινε, αφού η ΕΠΙΤΡΟΠΙ1 Περιβάλλοντος άκουσε 

σε συνεδρίες της στις 16 και 30 Μαρτίου τα σχετικά γεγονότα, κύριοι συνάδελφοι. 
Από τις 16 και 30 Μαρτίου κυκλοφόρησε η ΈκΟεση με την ημερομηνία που είπατε, 4 
ΜαΤου, και μεταγενέστερα, στις 5 ΜαΤου, ετοιμάστηκε η έκθεση κάποιας νέας 

επιτροπής. Αυτή την έκΟεση έχει ακόμα Μέλος της Επιτροπι1ς Περιβάλλοντος που 

δεν την έχει πληροφορηθεί. 

Και δεν είπα εγώ να διαγραφεί το Οέμα. Απλά, για να είναι σωστά ενήμερο το 

Σώμα, πρέπει πρώτα να ενημερωΟεί η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος. 

Υπήρξαν νέα στοιχεία, εκτός α.)τό αυτά που μας έχουν κατατεΟεί στην Κοινοβουλευ

τική Επιτροπή Περιβάλλοντος, τα οποία ίσως να μας οδηγήσουν σε διαφορετικά 

πορίσματα. Και είναι α.,η;όλυτα σωση1 η ενέργεια αυη1 να αναβάλουμε τη συζήτηση, 

για να μας δοθεί το σύντομο χρονικό διάστημα των μερικών ημερών, για να 

επανέλΟει η ΚοινοβουλευΤΙΚ11 Ι:.ίτιτροπή Περιβάλλοντος, που υπενΟυμίζω ότι σε 

κανένα θέμα δεν καΟυστερεί, κύριε Πρόεδρε. Και πληροφοριακά να ξέρετε ότι είναι 

άλλες τρεις ΕκΟέσεις έτοιμες της Κοινοβουλευτικής ΕπΙΤΡΟΠΙ1ς Περιβάλλοντος. Και 

την Τρίτη θα δούμε και το Οέμα του σπιτιού του Πούλια. Δηλαδιl, να είστε έτοιμοι, 

κύριοι συνάδελφοι, να συζητάτε συνέχεια Εκθέσεις της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Περιβάλλοντος. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΙ-ΙΣ: 

Αν πρόκειται, κύριε συνάδελφε, αυτό το πράγμα να είναι σύντομο, δε φέρω 

ένσταση. Όμως πιστεύω ότι έπρεπε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή , Περιβάλλοντος 

αυτή την έκΟεση, η οποία έχει κυκλοφΟΡ11σει εδώ και ένα μήνα, τουλάχιστον ο Πρόε

δρος να την είχε υπόψη του, να τη Οέσει υπόψη των Μελών και αυτό το πράγμα να 

είχε ήδη γίνει. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΙ-ΙΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού Οέματος. Ούτε αυη1 τη στιγμΙ1 ο Πρόεδρος 

γνωρίζει, κύριε συνάδελφε. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Λάθος σου, κίJριε συνάδελφε . 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Όχι, δεν είναι λάΟος μου. Το λάθος είναι των αρμοδίων. Και εγώ πληροφΟΡ11-

θηκα από το συνάδελφο τον κ. Άριστο Χρυσοστόμου, ο οποίος προεδρεύει σΙ1μερα 

του Σώματος, πριν από έξι μέρες για την ύπαρξη της νέας μεΗτης. Και τηλεφωνώ

ντας διαμαρτυρόμενος προς τους υπεύΟυνους του ΣΑΛΛ και το δι1μαρχο, παραδέ

χθηκαν το λάΟος που δε μας την έχουν κοινοποιι1σει. Δηλαδή, ποιο είνάι το λάθος 

μου; Ότι δεν παρακοιμώμαι στους αρμοδίους που Οα τροποποιι1σουν την οποιαδι1-

ποτε έκθεση; Αν είναι αυτό, απολογούμαι, κύριε συνάδελφε. 

Έχω πληροφορηΟεί για την έκΟεση από τον κ. Άριστο Χρυσοστόμου πριν από 

έξι μέρες. Να πω δε ότι από το Μάρτιο ανέμενα να πάρω σειρά στο Κεφάλαιο Δ' με 
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τις τρεις τούτες Εκθέσεις. Πού ευΟύνεται πάλι ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Περιβάλλοντος; Επειδι] είναι ταχεία φαίνεται η εξέταση των Οεμάτων 

από την ΚοινοβουλευΤΙΚ1] Επιτροπι] Περιβάλλοντος. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Την περασμένη Πέμπτη, κί'ριε συνάδελφε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, η έγνοια του συνάδελφου και όλων που γνωρίζουν το 

πρόβλημα είναι να μην αναβληΟεί η συζήτηση του θέματος για μετά τις θερινές 

διακοπές αυτού του Σώματος. Α ν εδώ αναλαμβάνουμε την υποχρέωση όλοι μας το 

θέμα να συζητηΟεί προτού η Πουλι] διακόψει, διότι αντιλαμβάνομαι το φόρτο των 

θεμάτων, τότε σοβαρό πρόβλημα δεν προκύπτει. Σέβομαι τα νέα στοιχεΙα που προέ

κυψαν, αν είναι αρκούντως, ας πούμε, ουσιαστικά. Αλλά Οα πρέπει το Σώμα να 

αναλάβει την ευΟύνη το Οέμα να συζητηΟεί πριν διακόψουμε. Διαφορετικά το έργο 

προχωρεί χωρίς το Σώμα να έχει άποψη και νομίζω δε θα είναι τιμητικό για μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Πληροφοριακά, κύριε Πρόεδρε. 'Ηδη έχει οριστεί συνεδρία της Κοινοβουλευ

τικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για την ερχόμενη Τρίτη, αφοί) το Σάββατο .είναι 

αργία, όπως ξέρετε, για την κυβερνητική υπηρεσία, η Δευτέρα είναι και πάλι 

δημόσια αργία, γιατί είναι του Κατακλυσμού, κύριε συνάδελφε. Την Τρίτη το πρωί 

να είστε εδώ στις 10.30 π.μ. 'Εχει ιΊδη οριστεί η συνεδρία. Αν Οέλετε να σας φέρω 

την Κυριακή, ευχαρίστως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, το Οέμα έχει εξαντληθεί. Το Οέμα Οα συζητηθεί στην Κοινοβουλευ

τική Επιτροπή Περιβάλλοντος την Τρίτη και πρόΟεση είναι να συζητηθεί στην 

ολομέλεια προτού τερματιστούν οι εργασίες της ΠουλιΊς για τις θερινές διακοπές. 

Συνάδελφοι, παρακαλώ, δεν μπορεί να τα αλλάξουμε. Προχωρήσαμε, έχει καθορι

στεί η Νομοθετική Εργασία και η ημεριΊσια διάταξη Οα κυκλοφοριΊσει. 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, τι έγινε με το Οέμα που έΟεσε ο κ . Χρίστου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είπα ότι το άλλο θέμα Οα μείνει για την προσεχι] Πέμπτη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι δικαιοδοσία σας, αλλά εγώ, ως ΠουλευτιΊς αυτού του 

Σώματος, θέλω να ακοί,σω ένα λόγο γιατί να μείνει για την άλλη Πέμ.ιι;τη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε συνάδελφε, η έδρα απoφCJ.σισε το Οέμα να μείνει για την προσεχι] 

Πέμπτη. 



2238 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Έτσι έκρινε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ ζητά 

εκ μέρους της κοινοβουλευτικής του ομάδας την εγγραφή του πιο κάτω θέματος: 

''1-1 αναστολή εφαρμογής των αμυντικών προγραμμάτων κατά παράβαση 

σχετικής απόφασης του Εθνικού Συμβουλίου". 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή το Θέμα είναι πάρα πολύ σοβαρό και Οα χρειαστεί η 

διερεύνηση πολλών λεπτομερειών εμπιστευτικής φύσεως του θέματος της άμυνας, 

θα παρακαλέσω να παραπεμφΟεί στην Κοινοβουλευτική ΕΠΙΤΡΟΠ1] Άμυνας, για να 

συζητηθεί εκεί και να έρΟει Έκθεση στο Σώμα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το Θέμα εγγραφεί και παραπεμφΟεί στην Κοινοβουλευ

τική Επιτροπή Άμυνας; Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το θέμα εγγράφεται και παρα

πέμπεται στην ΚοινοβουλευΤΙΚ1] Επιτροπή Άμυνας. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Θέλω να εγγράψω το θέμα "Το Κυπριακό ενόψει του πρόσφατου γύρου των 

συνομιλιών στη Νέα Υόρκη". Και επειδ1] εγώ Οεωρώ ότι είναι αρκεΤά σοβαρό Θέμα 

και πολύ επείγον να συζητηθεί για ενημέρωση του λαού, αλλά και για να ακουστούν 

οι απόψεις των Βουλευτών, δε θα ζητήσω να συζητηΘεί κατά προτεραιότητα, αλλά 

παρακαλώ να εγγραφεί και θα φροντίσω να γίνουν διαβουλεύσεις με τα άλλα κοινο

βουλευτικά κόμματα, για να δω τις πιθανότητες να συγκατατεΟούν στη συζήτηση 

αυτού του θέματος ως πρώτου στην ημερήσια διάταξη της επόμενης συνεδρίας. Προ 

ημερησίας διατάξεως δεν επιΟυμώ να γίνει. Αλλά αυτό νομίζω ότι Θα 1]ταν σωστό να 

συζητηθεί προηγουμένως με τους συναδέλφους και τα κοινοβουλευτικά κόμματα. 

Γι' αυτό η παράκλησ1] μου είναι να εγγραφεί και λέω προς πληροφόρηση ότι αυτή θα 

είναι η επιδίωξή μου, αν και τα άλλα κόμματα συμφωνήσουν, να συζητηΘεί ως 

πρώτο θέμα στην επόμενη συνεδρία της Βουλ1]ς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, προσυπογράφουμε την πρόταση του κ. Παπαδό;τουλου, γιατί 

πραγματικά πρόκειται για μια πολύ σημαντική εξέλιξη που πρέπει το Σώμα να τη 

συζητήσει και να πάρει Οέση πάνω σε αυη]. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 
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Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Εμείς, κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε ένσταση να εγγραφεί το Οέμα. Όμως για το 

κατά πόσο θα συγκατανεύσουμε να συζητηΟεί ως επείγον ή κατά προτεραιότητα θα 

λάβουμε υπόψη και παρόμοια μεταχείριση που έγινε σε πρόταση δΙΚ11 μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Από την πλευρά του Δημοκρατικού Συναγερμού υπάρχει ένσταση για την 

εγγραφή του θέματος; 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Δεν έχουμε ένσταση, κύριε Πρόεδρε, και αντιλαμβάνομαι ότι θα ακολουθήσουν 

διαβουλεύσεις για το πότε Οα συζητηΟεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σίγουρα . Το θέμα εγγράφεται και Οα ακολουΟήσουν διαβουλε"ίJσεις, για να 

αποφασιστεί πότε θα συζητηθεί. 

Ο κ. Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, επί Οέματος διαδικασίας, όχι επί του θέματος 

που ήδη έχετε αποφασίσει τώρα, αλλά δε Οέλω να περάσει απαρατήρητη 'μια 

απόφασή σας την οποία ανακοινώσατε στον κ. Κατσουρίδη, ότι: ''Αποφάσισα και 

το θέμα θα συζητηΘεί στην επόμενη συνεδρίαση". Φυσικά, αν για κάποιους λόγους ο 

Πρόεδρος ζητά την αναβολ11 ενός Οέματος που είναι στην ημερήσια διάταξη και 

πάρει τη συγκατάθεση της Βουλής, αυτό είναι Οέμα ανθρώπινο, είναι δημοκρατικό, 

εφόσον αποφασίσει η Βουλή. Αλλά, με όλο το θάρρος, τα θέματα τα οποία βρίσκο

νται στην ημερήσια διάταξη δεν μπορεί κανένας άλλος να τα αναβάλει, εκτός από 

αυτό το Σώμα. Είναι καθαρός ο Κανονισμός, ο οποίος λέει ότι: "Θέματα τα οποία 

ευρίσκονται στην ημερήσια διάταξη αναβάλλονται μόνο κατόπιν αποφάσεως της 

Βουλής". Εγώ δέχομαι ότι κάποιοι λόγοι συνηγορούν υπέρ της αναβολής του 

θέματος, είτε διότι δεν προεδρεύει ο κανονικός Πρόεδρος είτε λόγω ειλημμένων 

υποχρεώσεων άλλων κομμάτων κ.λπ. Όμως η δικαιολογία την οποία δώσατε 

λυπούμαι να σας πληροφορήσω πως δε με βρίσκει σύμφωνο, διότι αντίκειται προς 

τους υφιστάμενους κανονισμο"ίJς της Βουλ11ς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε συνάδελφε, είχα εξηγ11σει στον Κοινοβουλευτικό σας Εκπρόσωπο, 

γι' αυτό δε θεώρησα σκόπιμο να αναφερθώ σε έκταση. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε. Η εξ11γηση που μου δώσατε δεν μπορεί να 

λεχθεί στους συναδέλφους, διότι πραγματικά τότε δε Οα πείσουμε κανέναν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σίγουρα. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημεριν11ς συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 6.03 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βουλευτές υ:τέγραψαν τον κατάλογο των :ταρό\'των με αλφαβη

τική σειρά: 

Αγαπίου Γιαννάκης 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομι1ρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημι1τρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλι1ς 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Α"τι;τρι)σω;τοι θρησκευτικώ" Ομάδω,,: 

Καλα'ίτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Απόφαση του Σώματος ύστερα από σ1Jντομη συζΙ1τηση [Χρ. Σολωμής, 
Προεδρεύων (Ά. Χρυσοστόμου), Τ. Παπαδόπουλος, Α. Χρίστου, Δ. 

Ηλιάδης, Α. Μαρκίδης, Ευ. ΕυσταΟίου] να γίνει έκκληση προς την 

ΕκτελεσΤΙΚΙ1 Εξουσία να αναστείλει τις εργασίες για κατεδάφιση του 

κτιρίου Πούλια, μέχρι τη συμπλι1ρωση της μελέτης του Οέματος από την 

αρμόδια ΚοινοβουλευΤΙΚ11 Επιτρο;τι1. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο Κυρωτικός της Σύμβασης για τους 

Έχοντες ΠρονομιαΚ11 Πρόσβαση στην Πληροφόρηση Νόμος του 1992", οι 
σύντομες παρατηρι1σεις του κ. Κ . Καζαμία πάνω στο θέμα και ψήφισΙ1 

του σε νόμο. 

3) ΈκΟεση για το νομοσχέδιο ''Ο Κυρωτικός της Προξενικι1ς Σύμβασης του 

1989 μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και της 

Ουγγρικής Λα'ίΚΙ1ς Δημοκρατίας Νόμος του 1993" και Ψι1φισή του σε 
νόμο. 
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4) ΈκΘεση για την πρόταση νόμου "Ο περί Μηχανοκιν11των Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1992", οι 

σύντομες παρατηρήσεις των κυρίων Δ. Ι-Ιλιάδη και Ν. Κατσουρίδη πάνω 

στο Θέμα και ψήφισή της σε νόμο (ως τροποποιητικός του 1993). 

5) ΈκΘεση για τους Κανονισμούς ''Ο περί Επιτρόπου 

(Προσόντα και Όροι Υπηρεσίας Προσωπικού του 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993" και έγκρισ11 τους. 

ΔΙΟΙΚ11σεως 

Γραφείου) 

6) ΈκΟεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Τμήματος Εργασίας - Θέση 

ΔιευΟυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993" και έγκρισή τους. 

7) ΈκΟεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της 

Δημοκρατίας (ΜίσΘωση Ιδιοκτησίας μέσα σε Κυβερνητικές Βιομηχανικές 

Περιοχές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993" και έγκρισ11 τους. 

8) ΈκΘεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Εξαγωγής Γεωργικών 

Προ'ίόντων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993", η συζ11τηση που 
ακολούθησε (Δ. Θεοδώρου, Κ. Παναγίδης, Αυ. Παπαρές, Κ. Καζαμίας, 

Σ. Χατζηγιάννης, Προεδρε1Jων, Γ. Αγαπίου, Δ. Ι-Ιλιάδης) και απόΡΡΙΨ11 

τους. 

9) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Αρχής Ι-ΙλεκτρισμΟ1) Κ1Jπρου 

(Κατηγορίες Θέσεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993" και 

έγκρισή τους. 

10) ΚατάΘεση Νομοσχεδίων και Εγγρ<Ί.φων. 

11) Ερωτήσεις Βουλευτών (Η παραχώρηση άδειας για εξόρυξη 

μαρμαρόπετρας στην πεΡΙΟΧ11 "Κρέμμισμα" στο χωριό Πέγεια -
Καταγγελίες για παρατυπίες από το ΣΕΚΕΣ στην κατακύρωση 

προσφορών - Αναπτυξιακά έργα που επιβάλλεται να γίνουν σε μικρές 

κοινότητες - Έκδοση, απόσυρση και οικονομικά οφέλη από νέες σειρές 

γραμματοσήμων - Προσφορές για το σ1Jστημα οδΙΚ11ς κυκλοφορίας 

SCOOT - Το πρόβλημα διάΘεσης των μήλων - Ταλαιπωρίες των πολιτών 
της Πάφου λόγω του διασκορπισμού των κυβερνητικών υπηρεσιών σε 

διάφορα σημεία της πόλης - Τα προσόντα του κ. G. Α. I-Iuglles, που 
ανέλαβε τα τελευταία χρόνια για λογαριασμό του δημοσίου πολλές 

μελέτες). 

12) Απανη1σεις Υπουργών σε ερωη1σεις Βουλευτών (Η ευΘυγράμμιση 

επικίνδυνης στροφής που οδηγεί στην Έμπα - Η παραχώρηση 

τουρκοκυπριακής περιουσίας στο Δήμο Πόλης Χρυσοχούς - Ι-Ι 

ευΘυγράμμιση της στροφ11ς στο σημείο "Γεφύρι της Stefani" στην Τάλα -
Το αίτημα για παραχώρηση τουρκοκυπριακών κατοικιών σε άπορες 

οικογένειες στα Κούκλια - Ι-Ι βελτί.ωση στροφών στο δρόμο Αρμίνου

Φιλούσας - Το τουρκοκυπριακό σχολείο και το τουρκοκυπριακό 

καφενείο στο Πραστειό Αυδήμου - ΙΙ βελτίωση/ ανακατασκευ11 της 

λεωφόρου Στροβόλου - Ι-Ι τοποΟέτηση Αρχαιολογικού Λειτουργού στην 

Πάφο). 

13) Αγορεύσεις Βουλευτών (Ν. Πιττοκοπίτης, Ρ . Κατσελλ11, Δ. Ηλιάδης) για 

το Θέμα "1-1 τροποποίηση του Σχεδίου Πολεοδομικών Ζωνών και του 
Σχεδίου Ορίου Ανάπτυξης Πέγειας με την Κ.Δ.Π. 24/93" και λήξη αυτού. 
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14) Διεξαγωγή συζήτησης (Χρ. Σολωμής, Α. Χρίστου, · Προεδρεύων, Δ. 

Κοντίδης, Ν. Κατσουρίδης, r. Αγαπίου) γLα τα θέματα του Κεφαλαίου Δ'. 
15) Εγγραφή και παραπομπή στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας του 

θέματος 'Ή αναστολή εφαρμογής των αμυντικών προγραμμάτων κατά 

παράβαση σχετικής απόφασης του Εθνικού Συμβουλίου". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 

Σ.Κ. ΕΔΕΚ κ. Τ. Χατζηδημητρίου. 

16) Εγγραφή και παραπομπή στην ολομέλεια γLα συζήτηση του θέματος "Το 
Κυπριακό ενόψει του πρόσφατου γύρου συνομιλιών στη Νέα Υόρκη". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 

ΔΗΚΟ κ. Τ. Παπαδόπουλου). 

Τιμή: 75σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημοκρατίας, Λευκωσία. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση lΟης Ιουνίου 1993 

(Ώρα έναρξης: 4.16 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. ΓΑΛΑΝΟΣ) 

(Αρ. 35) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των Αντιπρο

σώπων. Παρακαλώ το Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π . ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εισερχόμαστε στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία. Το πρώτο θέμα που 

είναι έτοιμο και για το οποίο υπάρχει Έκθεση είναι το υπ' αριθμό 4. Είναι ''Ο περί 

Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Καθορισμένα Πρότυπα - Αναθεώ
ρηση Δωδέκατης Σειράς) Κανονισμός του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμό
διας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση. 

ΜΙΧ . ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ : 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ BIQMH
ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΚΥΠΡΙΑΚΩΝ ΠΡΟΤΥΠΩΝ ΚΑΙ ΕΛΕΓΧΟΥ ΠΟΙΟΤΗΤΑΣ (ΚΑΘΟΡΙΣΜΕΝΑ 

ΠΡΟΤΥΠΑ - ΑΝΑΘΕΩΡΗΣΗ ΔΩΔΕΚΑΤΗΣ ΣΕΙΡΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΣ ΤΟΥ 
1993" 

Παρόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Ανδρέας Μ<?ύσκος 

Κίκης Καζαμίας ~ 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε τον πιο 

πάνω Κανονισμό σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Ιουνίου 1993. Στη 

(2243) 
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συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπουργείων Εμπο

ρίου και Βιομηχανίας και Οικονομικών, του ΚΕΒΕ και της Παγκύπριας Ένωσης 

Επιστημόνων Χημικών. 

Με τον υπό αναφορά Κανονισμό, που εκδίδεται με βάση τις πρόνοιες των 

άρθρων 9 και 23 της βασικής νομοθεσίας για τα κυπριακά πρότυπα και τον έλεγχο 
ποιότητας, σκοπείται η τροποποίηση του υπ()χρεωτικού κυπριακού ·προτύπου για το 
εδώδιμο άλας όσον αφορά τα βάρη συσκευασίας, για να ευθυγραμμιστούν οι 

πρόνοιές του με τις αντίστοιχες ρυθμίσεις που ισχύουν στις χώρες της Ευρωπα·ίκής 

Κοινότητας, ώστε να αποφεύγονται προβλήματα στην εισαγωγή εδώδιμου άλατος 

στην Κύπρο . 

Οι πρόνοιες που προτείνονται στον υπό εξέταση Κανονισμό αναφορικά με τα 

νέα βάρη συσκευασίας του εδώδιμου άλατος θα τεθούν σε ισχύ έξι μήνες μετά τη 

δημοσίευση του Κανονισμού αυτού στην επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά Κανονισμού, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή του, όπως έχει κατατεθεί από την Εκτελεστική 

Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, ρωτώ αν υπάρχει ένσταση για την έγκριση του 

Κανονισμού. 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, ο Κανονισμός εγκρίνεται. 

Μείνετε, κύριε Κυπριανού, γιατί νομίζω ότι θα αναγνώσετε και την επόμενη 

Έκθεση. 

Το επόμενο θέμα, το υπ' αριθμό 6, είναι "Οι περί"Νοθείας Γεωργικών ΠΡΟ·ίό
ντων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμό
διας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΝΟΘΕΙΑΣ ΓΕΩΡΓΙΚΩΝ ΠΡΟΙΟΝΤΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ 

ΤΟΥ 1993" , 

Παρόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Α νδρέας Μούσκος 

Δημήτρης Συλλούρης 

Κίκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε τους υπό 

αναφορά Κανονισμούς σε πέντε συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο 
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διάστημα από το Φεβρουάριο του 1992 μέχρι τις αρχές Ιουνίου του 1993. Στις συνε
δρίες της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Γραφείόυ του Γενικού Eισαγγ~λέα της Δημοκρα

τίας, της ΟΕΒ και του ΚΕΒΕ, των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική 

και Παναγροτικός, του Παγκύπριου Εργοδοτικού Συνδέσμου Συσκευαστών Εξαγω

γέων Εσπεριδοειδών και Σταφυλιών και του Συνδέσμου Εξαγωγέων Φρέσκων 

Φρούτων και Λαχανικών. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του 

άρθρου 13 της βασικής νομοθεσίας για τη νοθεία γεωργικών προ 'ίόντων, σκοπείται η 

αναθεώρηση των τελών που επιβάλλονται για την επιθεώρηση ή επανεπιθεώρηση 

ορισμένων εισαγόμενων γεωργικών προ·ίόντων. 

Με τις αυξήσεις που προτείνονται επιδιώκεται διπλός στόχος: η κάλυψη από 

τη μια των σημερινών εξόδων της Υπηρεσίας Επιθεώρησης Γεωργικών Προ'ίόντων 

και η προστασία από την άλλη της ντόπιας γεωργικής παραγωγής . 

Σύμφωνα με τους εκπροσώπους της κυβέρνησης, οι αυξήσεις που προτείνονται 

δεν είναι πολύ ψηλές και αναμένεται να αποδώσουν στο δημόσιο πρόσθετα έσοδα 

ύψους ί102.000 περίπου. Τα υφιστάμενα τέλη ισχύουν από το 1987 (Κ.Δ.Π. 144/87) 
και τα έτη 1990 και 1991 απέφεραν στην κυβέρνηση έσοδα ύψους ί108 .616 και 

ίl20.207 αντίστοιχα. 

Οι εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ και της ΟΕΒ διαφώνησαν με την επιβολή αυξη

μένων τελών επιθεώρησης σε γεωργικά προ'ίόντα που χρησιμοποιούνται ως πρώτες 

ύλες από τις κυπριακές βιομηχανίες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 

όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 

υπό αναφορά Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή 

τους, όπως έχουν κατατεθεί από την Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονι

σμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το υπ' αριθμό 7 θέμα είναι "Οι περί Μέτρων και Σταθμών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΜΕΤΡΩΝ ΚΑΙ ΣΤΑΘΜΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 199~" 

Παρόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Α νδρέας Μούσκος 

Δημήτρης Συλλούρης 

Κίκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος -Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε τους υπό 

αναφορά Κανονισμούς σε πέντε συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο 

διάστημα από το Φεβρουάριο του 1992 και μέχρι και τις αρχές Ιουνίου 1993. Στις 
συνεδριάσεις της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ

γείου Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημο

κρατίας, της ΟΕΒ και του ΚΕΒΕ. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των 

άρθρων 28 και 68 της βασικής νομοθεσίας για τα μέτρα και τα σταθμά, σκοπείται η 
αναθεώρηση των τελών που εισπράττονται από τα πρόσωπα που χρησιμοποιούν 

μέτρα και σταθμά για την εκτέλεση της εργασίας τους, ώστε αυτά να ανταποκρίνο

νται στο σημερινό κόστος της υπηρεσίας που προσφέρεται σΤον τομέα αυτό, αφού 

τα τέλη που ισχύουν σήμερα καθορίστηκαν το 1981 (Κ.Δ.Π. 84/81). 

Σύμφωνα με τους εκπροσώπους της κυβέρνησης, τα έσοδα του κράτους από 

την παροχή της υπηρεσίας αυτής ανέρχονται σήμερα στις .f4.000-.f:6.000 το χρόνο, 
ενώ αναμένεται να αυξηθούν κατά .f:4.000 περίπου ετήσια, αν εγκριθούν από τη 
Βουλή τα νέα αναθεωρημένα τέλη που προτείνονται. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν κατατεθεί από την Εκτελεστική 

Εξουσία. 

Επίσης η Επιτροπή καλεί με την ευκαιρία αυτή την Εκτελεστική Εξουσία να 

προβαίνει σε αυστηρότερο και τακτικότερο έλεγχο από τον διενεργούμενο σήμερα 

στα μέτρα και στα σταθμά που χρησιμοποιούνται στο εμπόριο για την καλύτερη 

προστασία των συμφερόντων των καταναλωτών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν παίρνω το λόγο, είναι για να υποδείξω μια στάση αμέλειας 

και ανευθυνότητας, μπορώ να πω, από μέρους του κράτους έναντι και του συνόλου 

των πολιτών αλλά ιδιαίτερα μιας μερίδας των πολιτών. 

Καλούμαστε σήμερα να ψηφίσουμε τους Κανονισμούς περί Μέτρων και 

Σταθμών, η δε τελευταία παράγραφος της Έκθεσης καλεί την κυβέρνηση να 

διενεργ.εί συστηματικότερους και αυστηρότερους ελέγχους επί της ακριβείας αυτών 

των μέτρων και των σταθμών. 

Σε συνεδρία της Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας κατά την οποία συζη

τούσαμε αυτό το θέμα, υπέβαλα ερώτηση στον αρμόδιο εκπρόσωπο του Υπουργείου 

Εμπορίου αναφορικά με τις γεφυροπλάστιγγες, τις κρατικές γεφυροπλάστιγγες, από 

τις οποίες περνά φορτίο να μην πω εκατομμυρίων τόνων, αλλά πάντως, εν πάση 

περιπτώσει, εκατοντάδων χιλιάδων τόνων. Οι υπάλληλοι που εργάζονται σ' αυτές 

τις γεφυροπλάστιγγες στέλνουν στα δικαστήρια τους παραβάτες, εκείνους που 

παραβαίνουν το συνολικό φορτίο, που παραβαίνουν το αξονικό φορτίο, που παρα

βαίνουν το πλευρικό φορτίο και ό,ΤΙ άλλο μπορείτε να φανταστείτε. Η ερώτηση που 

υπέβαλα στον αρμόδιο αφορούσε το αν πράγματι οι γεφυροπλάστιγγες αυτές ελέγ

χονται ή μπορούν να ελέγχονται από το κράτος και αν μπορεί να διαβεβαιώσει ότι 
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τα ζυγίσματα είναι ακριβή. Η απάντηση του αρμόδιου υπαλλήλου ήταν ότι δεν είναι 

σε θέση το κράτος να κάμει αυτή τη δουλειά, ότι δεν μπορεί να πιστοποιήσει ότι 

είναι ακριβή τα νούμερα που δίνουν οι γεφυροπλάστιγγες. Επομένως μπορούμε να 

συμπεράνουμε ότι ίσως και όλοι απ' όσους έχουν σταλεί κατά καιρούς στα δικα

στήρια, από τους ιδιοκτήτες φορτηγών, αυτούς τους βιοπαλαιστές που αγωνίζονται 

σκληρά, για να βγάλουν τον επιούσιο, ίσως και όλοι λέγω να στάληκαν αδίκως στα 

δικαστήρια, διότι δεν υπήρχε τρόπος να εξακριβωθεί κατά πόσο οι μετρήσεις των 

γεφυροπλαστίγγων ήταν ακριβείς και ορθές. 

Το κράτος οφείλει όχι μόνο να σπεύδει για το λαβείν του, αλλά οφείλει να 

σπεύδει και για την εξυπηρέτηση αυτού του λαού όπως πρέπει. Βεβαίως, μετά από 

σχετικό θόρυβο που έγινε εντός των πλαισίων της Επιτροπής έχω πληροφορηθεί ότι 

έστω και με καθυστέρηση, προ δύο εβδομάδων, κάποιο συνεργείο ήρθε εξ Ελλάδος 

ειδικά γι' αυτό το σκοπό, για να μετρήσει την ακρίβεια των γεφυροπλαστίγγων. 

Καλό θα είναι όμως η κυβέρνηση να φροντίζει για την ακρίβεια αυτών των γεφυρο

πλαστίγγων, χωρίς να αποκαλύπτονται τέτοιου είδους αβλεψίες, τέτοιου είδους 

παραλείψεις και χωρίς να χρειάζεται να πηγαίνουν άνθρωποι στο δικαστήριο άδικα, 

όπως ίσως έχουν πάει όλοι απ' όσους έχουν μέχρι στιγμής στείλει στα δικαστήρια οι 

σχετικές αρχές. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Θεοδώρου, θα φροντίσω τα πρακτικά των απόψεων που έχετε εκφράσει 

να σταλούν στο κατάλληλο τμήμα της κυβέρνησης. 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των 

Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα, το υπ' αριθμό 8, είναι "Οι περί Κυπριακών Προτύπων και 
Ελέγχου Ποιότητος (Άδειαι διά Πρότυπα Σήματα) Κανονισμοί του 1993". Παρα
καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την 

Έκθεση. Πολύ φοβούμαι ότι ο κ. Κυπριανού σήμερα θα μονοπωλήσει τη νομοθετική 

τουλάχιστον εργασία. Από τα πέντε θέματα που έχουμε τα τέσσερα είναι της αρμο

διότητας της Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Γιατί, κύριε Πρόεδρε, εκφράζετε φόβο; Είναι χαρά και ευχαρίστηση για το 

Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι για τον ίδιο που εκφράζω φόβο, κύριε Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Προέρχεται από το ίδιο κόμμα με το δικό σας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Αγαπίου, παρακαλώ, είναι γιατί γνωρίζω ότι είναι κουραστικό να 

αναγινώσκει διαρκώς ΕκΟέσεις κα~ να πηγαίνει και να 'ρχεται. 
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Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Έχει και καλή άρθρωση μεταξύ των άλλων. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Είμαι βέβαιος ότι και ο κ. Αγαπίου το χαίρεται αυτό. Δεν είναι έτσι; 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Εγώ δεν είπα το αντίθετο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Κυπριανού, αν έχετε καμιά άλλη Έκθεση και θέλετε να τη διαβάσει ο 

κ. Αγαπίου, θα είναι χαρά όλων μας. Παρακαλώ, προχωρήστε. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΚΥΠΡΙΑΚΩΝ ΠΡΟΤΥΠΩΝ ΚΑΙ ΕΛΕΓΧΟΥ ΠΟΙΟΤΗΤΟΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚ ΟΙ) (ΑΔΕΙΑΙ ΔΙΑ ΠΡΟΤΥΠΑ ΣΗΜΑΤΑ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Α νδρέας Μούσκος 

Δημήτρης Συλλούρης 

Κίκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε τους υπό 

αναφορά Κανονισμούς σε πέντε συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό 

διάστημα από το Φεβρουάριο του 1992 μέχρι και τις αρχές Ιουνίου 1993. Στις συνε

δρίες της Επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρα

τίας, του ΚΕΒΕ και της ΟΕΒ. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του 

άρθρου 23 της βασικής νομοθεσίας για τα κυπριακά πρότυπα και τον έλεγχο ποιό
τητας, σκοπείται η αναθεώρηση των τελών που εισπράττει ~ Κυπριακός Οργανισμός 

Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας από κάθε πρόσωπο που επιθυμεί να χρησιμο

ποιεί το πρότυπο σήμα σχετικά με την ποιότητα οποιουδήποτε εμπορεύματος 

παράγει. 

Για την παραχώρηση του δικαιώματος χρήσ!lς του πρότυπου σήματος ο Οργα

νισμός διενεργεί προκαταρκτικό έλεγχο όσον αφορά την κατασκευή, παραγωγή, 
επεξεργασία και κατεργασία του εμπορεύματος και ακολούθως προβαίνει σε 

δοκιμές, για να εξακριβώσει αν το εμπόρευμα ανταπoκρίνετ~ι στο κυπριακό 

πρότυπο. 

Τα τέλη που εισπράττει σήμερα ο Οργανισμός για την προσφορά της υπηρε

σίας αυτής ανέρχονται σε ηοο για τον προκαταρκτικό έλεγχο και σε Ω00 για τον 

έλεγχο παρακολούθησης και εφαρμογής, ενώ η Εκτελεστική Εξουσία προτείνει με 

τους υπό αναφορά Κανονισμούς τέλος ύψους ίΒ00 για τον προκαταρκτικό έλεγχο 

και f:SOO για τον έλεγχο παρακολούθησης και εφαρμογής. 
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Σύμφωνα με τους εκπροσώπους της κυβέρνησης, τα τέλη που προτεΙνονται δεν 

εΙναι πολύ ψηλά, αν ληφθεΙ υπόψη το γεγονός ότι το κόστος της διενέργειας του 

προκαταρκτικού ελέγχου ανέρχεται σε f1.970 περΙπου το χρόνο και το κόστος της 
διενέργειας του ελέγχου παρακολούθησης και εφαρμογής σε ί810 περΙπου το χρόνο. 

Σημειώνεται ότι τα τέλη που ισχύουν σήμερα καθορΙστηκαν το 1977 (Κ .Δ.Π. 120/77) 
και ότι η υποβολή στον έλεγχο εΙναι εθελοντική, τον δε έλεγχο επιλέγει ένας πολύ 

μικρός αριθμός βιομηχανιών . Τα αναθεωρημένα τέλη αναμένεται να αποφέρουν στο 

κράτος πρόσθετα έσοδα ύψους f3 .200 περΙπου το χρόνο . 

Οι εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ και της ΟΕΒ δήλωσαν στην Επιτροπή ότι θεωρούν 

τα προτεινόμενα τέλη πολύ ψηλά και άκαιρα στο παρόν στάδιο κατά το οποΙο η 

βιομηχανΙα του τόπου διέρχεται περΙοδο κρΙσης . 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΕμπορΙου και ΒιομηχανΙας, αφού έλαβε σοβαρά 

υπόψη από τη μια το αυξημένο κόστος που συνεπάγεται η υπηρεσΙα που προσφέρει 

ο Οργανισμός στον τομέα αυτό και από την άλλη το γεγονός ότι η ρύθμιση αυτή 

εΙναι προαιρετική, υιοθετεΙ τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά 

Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγεΙται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως 

έχουν νομοτεχνικά διαμορφωθεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επΙ θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονι-

σμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι ΚανονισμοΙ εγκρΙνονται. 

Το τελευταΙο θέμα της νομοθετικής εργασίας, το υπ' αριθμό 10, είναι "Οι περί 
Χρωστικών Ουσιών στα Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993". Παρα
καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την 

Έκθεση. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥ Σ ΚΑΝΟ

ΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΧΡΩΣΤΙΚΩΝ ΟΥΣΙΩΝ ΣΤΑ 

ΤΡΟΦΙΜΑ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες : 

Αλέκος Μαρκίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Παρισινός 

Δημήτρης Κοντίδης 

Ιωάννης ΙωαννΙδης 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή ΥγεΙας μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 3 Ιουνίου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και ανέλυσαν τους υπό συζήτηση Κανονισμούς εκπρόσωποι του Υπουρ

γείου Υγείας. 

Με τους Κανονισμούς που προτείνονται και που εκδίδονται με βάση τον περί 
Πωλήσεως Τροφίμων και Φαρμάκων Νόμο σκοπείται η τροποποίηση των βασικών 

περί Χρωστικών Ουσιών στα Τρόφιμα Κανονισμών, ώστε να επιτρέπεται η 

προσθήκη, εκτός των άλλων, στη μαργαρίνη της χρωστικής ουσίας "κουρκουμίνη". 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας συμφωνεί με τους σκοπούς των υπό 

συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή 

τους, όπως έχουν τελικά διαμορφωΟεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονι

σμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι Κανονισμοί εγκρίνονται . 

Φτάσαμε στο τέλος της νομοΟετικής εργασίας. Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β', 

ΚατάΟεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΛΜΜΑΤΕΑΣ : 

1) Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για . την Άμυνα της Δημοκρατίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Παπαγεωργίου, με την ταχύτητα που πάτε δεν μπορούμε να παρακολου

θήσουμε την κατάΟεση. Ποιο ήταν το πρώτο Οέμα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Να το επαναλάβουμε : Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της Δημο 

κρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993. Είναι στην Επιτροπή Άμυνας 

που παραπέμπεται; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Γι' αυτό διερωτώμαι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Επιτροπή Άμυνας. Δικό μου λάΟος, κύριε Κατσουρίδη . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο Συμπληρωματικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού της Αρχής 

Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομιχών και Προϋπολο

γισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Ποινικού Κώδικα (Γροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τα ακόλουθα νομοσχέδια κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών: 

5) Ο περί Εγγυήσεως της Ανταλλαγής Υποχρεώσεων της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

6) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Γαμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 3) του 1993. 

7) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 8) του 1993. 

8) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 9) του 1993. 

9) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 10) του 1993. 

10) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 11) του 1993. 

11) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 12) του 1993. 

12) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 13) του 1993. 

13) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 14) του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται όλα στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋ

πολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Οι Δημοτικοί (περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί Αμμοχώστου του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Οι περί Πετρελαιοειδών (Αναπροσαρμογή της Λιανικής Τιμής 

Πωλήσεως) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Γενικές Διατάξεις και 

Πειθαρχία) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 
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Βέβαια, επειδή πρόκειται περί Κανονισμών, θα πρέπει να λάβει κάποια ιδέα 

και η Επιτροπή Νομικών επί του θέματος, αλλά αφού προηγουμένως εξεταστεί από 

την αρμόδια Επιτροπή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 

υπηρεσία και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία, δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Έκθεση του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας προς τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων δυνάμει των διατάξεων του άρθρου 2 του Νόμου 74/88. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων προς την Αρχή 

Βιομηχανικής Καταρτίσεως · Κύπρου, σύμφωνα με το εδάφιο (3) του 
άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού της Αρχής Βιομηχανικής 

Καταρτίσεως Κύπρου Νόμου του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Λογαριασμοί του Ταμείου Θήρας για την περίοδο 27.7.90 - 31.12.91. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι το σημερινό νομοσχέδιο που κατατέθηκε και έχει σχέση με 

την έκτακτη εισφορά για την άμυνα έχει παραπεμφθεί στην Επιτροπή Άμυνας και 
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όχι διότι θέλουμε να πολλαπλασιάσουμε τη δουλειά μας στην Επιτροπή Οικονο

μικών, αλλά ένεκα του ότι πάντοτε οτιδήποτε σχετιζόταν με την έκτακτη εισφορά 

παραπεμπόταν στην Επιτροπή Οικονομικών και επειδή ήδη έχουμε μπροστά μας 

άλλο νομοσχέδιο που αφορά την έκτακτη εισφορά, νομίζω ότι θα πρέπει να παρα
πεμφθεί στην Επιτροπή Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Λυσσαρίδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Ενώ δεν υπάρχει καμιά ένσταση η Επιτροπή Οικονομικών να λάβει μέρος στην 

εξέταση του νομοσχεδί.ου, νομί.ζω πως εί.ναι εντελώς εκτός πραγματικότητας να 

συζητούμε αύξηση της εισφοράς για την άμυνα χωρίς να ακούονται οι απόψεις της 

Επιτροπής που γνωρίζει τις ανάγκες που αφορούν τον αμυντικό εξοπλισμό μας. 

Γι' αυτό, πιστεύω ότι θα πρέπει να μείνει στην Επιτροπή Άμυνας, χωρίς αυτό να 

σημαίνει ότι δεν μπορεί να παρακαθίσει και η Επιτροπή Οικονομικών, για να παρα

κολουθήσει το θέμα. Διότι δεν είναι μόνο το οικονομικό. Για να κρίνει η Επιτροπή 

Οικονομικών αν πρέπει να διατεθεί το άλφα ή το βήτα ποσό, πρέπει πρώτα να 

γνωρίζει και τα προγράμματα τα εξοπλιστικά και τις προοπτικές της κυβερνήσεως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μου έχει λεχθεί ότι η πρακτική προηγουμένως ήταν να παραπέμπεται στην 

Επιτροπή Οικονομικών. Όμως, για να προχωρήσουμε και επειδή πρέπει να εξετα

στεί και από τις δύο Επιτροπές, παραπέμπεται στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές 

Άμυνας και Οικονομικών. Νομίζω ότι είναι αρκεΤά σημαντικό νομοθέτημα, ούτως 

ώστε να εξεταστεί και από τις δύο Επιτροπές. 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Διευκρινιστικά, κύριε Πρόεδρε, αλλά ήταν πριν βγάλετε το ruling. Αν ήδη έχετε 
αποφασίσει, διερωτώμαι αν θα πρέπει να μιλήσω. 

Ήθελα να πω τα εξής, επειδή έχω διαβάσει και το κείμενο του συγκεκριμένου 

νομοσχεδίου που σήμερα έχει κατατεθεί: Αφορά ουσιαστικά τυπική τροποποίηση 

στον όρο του αυτοεργοδοτουμένου, κατά πόσο ο διεθυντής εταιρείας πρέπει να περι

λαμβάνεται ως μισθωτός ή όχι, ως αποτέλεσμα απόφασης, κατόπιν προσφυγής, του 

Ανωτάτου Δικαστηρίου. Δηλαδή, θα ήθελα να πληροφορήσω το συνάδελφο, τον κ. 

Λυσσαρίδη, ότι δεν αφορά ουσιαστική τροποποίηση του Νόμου περί Εκτάκτου 

Εισφοράς ως προς θέματα που αφορούν την άμυνα. Για να είμαστε δίκαιοι όσον 

αφορά το ιστορικό της όλης υπόθεσης. Μέχρι τώρα όλα τα συναφή, τα σχετικά 

νομοσχέδια παραπέμπονταν στην Επιτροπή Οικονομικών. Το συγκεκριμένο δε 

νομοσχέδιο δεν έχει σχέση με την ουσία της αμυντικής θωράκισης. Αυτό πληροφο

ριακά και ό,ΤΙ αποφασίσετε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πέραν των όσων ανέφερε ο κ. Λυσσαρίδης, ένας άλλος λόγος 

που συνηγορεί υπέρ της μελέτης του θέματος από την Επιτροπή Άμυνας είναι ότι 

όλα τα έσοδα από το Ταμείο Αμυντικής Θωράκισης υπάγονται στην καθ' ύλην 
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αρμόδια Επιτροπή, που είναι η Επιτροπή Άμυνας. Και η έκτακτη εισφορά, οποιαδή

ποτε αλλοίωση της συνεισφοράς είναι μέρος, το βασικό μέρος του Ταμείου 

Αμυντικής Θωράκισης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όσα άκουσα επιβεβαιώνουν την απόφαση να παραπεμφθεί και στις δύο 

Επιτροπές και κλείνουμε. 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Σε μια τέτοια περίπτωση θα παρακαλούσα να παραπεμφθεί μόνο στην 

Επιτροπή Άμυνας. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Όχι. Αξίζει να τον τιμωρήσετε και να πάει και στις δύο Επιτροπές. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επειδή είναι η δεύτερη φορά που γίνεται αλλαγή, εγώ το παρέπεμψα και στις 

δύο Επιτροπές και προχωρούμε. 

Κεφάλαιο Γ', Ερωτήσεις - Απαντήσεις . Δεν υπάρχουν ερωτήσεις και απαντή-

σεις. 

Εισερχόμαστε στο Κεφάλαιο Δ'. Το πρώτο θέμα είναι η Έκθεση της Κοινοβου

λευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται "Προβλήματα 

από τη λειτουργία των λατομείων" (αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση των 

Βουλευτών κ. Χρ. Σολωμή, κ. Κ. Κληρίδη και κ. Ά. Χρυσοστόμου, 13.10.1992). 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει 

την Έκθεση στο Σώμα. 

Αν υπάρχει εισήγηση να θεωρηθεί αναγνωσθείσα ... 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Δεν έχει αναγνωσθεί, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Αν είναι μεγάλη, να θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Κατσουρίδη, επεμβαίνετε πάλι αυθαίρετα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι αρκετά μεγάλη, αλλά ίσως, αν αναγνώσει την Έκθεση, να μην υπάρξουν 

και πολλοί ομιλητές. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: · 

Κύριε Πρόεδρε, χωρίς να θέλω να περιφρονήσω και να υποτιμήσω τη μνήμη 

οποιουδήποτε Βουλευτή, ακόμη και αν είναι Μέλος της Επιτροπής Περιβάλλοντος, 

έχει μελετήσει αυτό το θέμα από τον Οκτώβριο του 1992 και κάπου χρειάζεται να 
φρεσκάρουμε και τη δική μας μνήμη. 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΓΙΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "ΠΡΟΒΛΗΜΑΤΑ ΑΠΟ ΤΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΩΝ 

ΛΑΤΟΜΕΙΩΝ" 

Παρόντες: 

Χρίστος Σολωμής, Πρόεδρος 

Λώρης Λυσιώτης 

Διόφαντος Χρυσοστόμου 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος εξέτασε αυτεπάγγελτα το πιο 

πάνω θέμα, ύστερα από κοινή εισήγηση του Προέδρου της κ. Χρίστου Σολωμή και 

των Μελών της Βουλής κ. Καίτης Κληρίδου και κ. Άριστου Χρυσοστόμου, σε τρεις 

συνεδρίες της που πραγματοποιήΟηκαν στις 27 Οκτωβρίου, 24 Νοεμβρίου και 8 Δεκεμ
βρίου 1992. Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρό
σωποι των Υπουργείων Εμπορίου και Βιομηχανίας, Εσωτερικών, Γεωργίας και 

Φυσικών Πόρων και Υγείας, του Τμήματος Αρχαιοτήτων, της Ομοσπονδίας Περι

βαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου, καθώς και εκπρόσωποι των 

Συνδέσμων Γεωλόγων και Μεταλλειολόγων Κύπρου, Βιομηχάνων Θραυστών 

Σκύρων και Άμμου, του Παγκύπριου Συνδέσμου Σκυροποιών και της Ένωσης 

Κατόχων Πλυντηρίων Αμμοχαλίκων Λάρνακας/Αμμοχώστου (ΕΚΠΑΛΑ) . Στις 

συνεδρίες παρευρέθηκαν επίσης και οι Βουλευτές κ . Κ. Κληρίδου και κ. Γ . Κασου

λίδης και Ά. Χρυσοστόμου. 

Εισάγοντας το όλο θέμα στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής, οι εισηγητές του 

διευκρίνισαν ότι πρόΟεση της Επιτροπής είναι να επικεντρωθεί στην περιβαλλο

ντική πτυχή του θέματος και κάλεσαν τους κυβερνητικούς αρμοδίους να ενημερώ

σουν την Επιτροπή αναλύοντας τα κριτήρια και τη διαδικασία βάσει των οποίων 

παραχωρείται ή ανανεώνεται ένα προνόμιο λατομείου, καθώς και τον τρόπο που 

διατίθενται τα διάφορα ποσά που εισπράσσονται με σκοπό την αποκατάσταση του 

περιβάλλοντος από τη λειτουργία των διάφορων λατομείων. 

Με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της, προφορικά ή γραπτά, από 

τις αρμόδιες υπηρεσίες, η Επιτροπή παραθέτει συνοπτικά για σκοπούς γενικής 

ενημέρωσης τη διαδικασία και τα κριτήρια για έκδοση προνομίου λατομείου. 

Κριτήρια για την έκδοση προνομίου λατομείου 

Για την ανάπτυξη οποιασδήποτε λατομικής δραστηριότητας, εκτός από την 

έκδοση προνομίου από την Υπηρεσία Μεταλλείων και πριν ακόμη υποβληθεί η 

σχετική αίτηση στην εν λόγω υπηρεσία, απαιτείται η εξασφάλιση πολεοδομικής 

άδειας. Η προϋπόθεση αυτή αποτελεί καινοτομία, την οποία εισήγαγε ο περί Πολεο

δομίας και Χωροταξίας Νόμος από το Δεκέμβριο του 1990. Επίσης καινοτομία 
συνιστά και η υποχρέωση υποβολής περιβαλλοντικής μελέτης, που εισήχθη με 

απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου και πάλι το 1990. Η Πολεοδομική Αρχή κατά 
την εξέταση της αίτησης λαμβάνει υπόψη θέματα που αφορούν το φυσικό περι

βάλλον, όπως είναι η μορφολογία του χώρου σε συσχετισμό με την ευρύτερη 

περιοχή, η αισθητική, η ορατότητα από δημόσιους δρόμους και η πιθανή αντίθεση με 

άλλου είδους ανάπτυξη στην περιοχή. Η πολεοδομική άδεια συνήθως εκδίδεται για 
χρονικό διάστημα δυο ετών και θέτει όρους που στοχεύουν στην προστασία του 

περιβάλλοντος και στην επαναφορά του χώρου λατόμησης στην προηγούμενή του 

κατάσταση. 
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Η Υπηρεσία Μεταλλείων, η οποία είναι η καθ' ύλην αρμόδια υπηρεσία, προτού 

υποβάλει την εισηγητική της έκθεση στον Υπουργό Εμπορίου και Βιομηχανίας, 

εξετάζει θέματα ασφάλειας και ποιότητας του υλικού που θα ανορύσσεται. 

Κατά κανόνα τόσο η Πολεοδομική Αρχή όσο και η Υπηρεσία Μεταλλείων 

ζητούν επιπρόσθετες απόψεις από άλλα κυβερνητικά τμήματα, όπως είναι το Τμήμα 

Γεωλογικής Επισκόπησης, το Τμήμα Δασών και η Υπηρεσία Περιβάλλοντος του 

Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, των οποίων όμως ο ρόλος είναι καθαρά 

συμβουλευτικός. 

Τα πιο πάνω Τμήματα του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μαζί με 

το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και την Επαρχιακή Διοίκηση μετέχουν στη 

Μόνιμη Τεχνική Επιτροπή για την Εξέταση των Μελετών Περιβαλλοντικών Επιπτώ

σεων. Της Επιτροπής αυτής προεδρεύει η Υπηρεσία Μεταλλείων. Η υποβολή περι

βαλλοντικής μελέτης είναι υποχρεωτική στις περιπτώσεις που η αίτηση έκδοσης 

προνομίου αφορά μεγάλο λατομείο, χωρίς όμως να υπάρχουν θεσμοθετημένα 

κριτήρια για το ποιο λατομείο θεωρείται μεγάλο. 

Σήμερα λειτουργούν σε όλη την Κύπρο περίπου 300 λατομεία, από τα οποία τα 

μισά περίπου παράγουν υλικά πάνω σε συνεχή βάση και τα άλλα πάνω σε περιοδική 

βάση. Στα λατομεία απασχολούνται περίπου 600 άτομα για την παραγωγή και 
επεξεργασία υλικών και άλλα 400 περίπου άτομα ως ιδιώτες-μεταφορείς. 

Κριτήρια επιλογής χώρων λατομείου 

Τα γενικά κριτήρια με βάση τα οποία επιλέγονται οι χώροι για δημιουργία 

λατομείου από τη Μόνιμη Τεχνική Επιτροπή για Λατομικές Ζώνες, της οποίας 

προεδρεύει το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, είναι τα ακόλουθα: 

(α) Ύπαρξη ικανοποιητικών ποσοτήτων κατάλληλων πετρωμάτων. 

(β) Ασφαλής απόσταση από κατοικημένες περιοχές. 

(γ) Κατάλληλη τοπογραφία για ανάπτυξη λατομείου και κατά το μέγιστο 

δυνατό βαθμό απόκρυψή του από κύριους δρόμους και χωριά. 

(δ) Υποβαθμισμένη χρήση γης. 

(ε) Ύπαρξη έργων υποδομής, όπως δρόμων προσπέλασης και ηλεκτρικού 

ρεύματος. 

(στ) Κατάλληλη γεωγραφική θέση ως προς τα κέντρα κατανάλωσης. 

Περιβαλλοντικά προβλήματα 

Τα κυριότερα προβλήματα που προκαλούνται σε περιοχές εξόρυξης υλικού 

από τα λατομεία συνοψίζονται στα πιο κάτω: 

(α) Αποψίλωση, ιδιαίτερα της δασικής βλάστησης, σε περίπτωση που υπάρχει 

στο χώρο των εργασιών, και γενικά αφαίρεση της φυτοδιάπλασης. 

(β) Διατάραξη του τοπογραφικού αναγλύφου και της φυσιογνωμίας του 

τοπίου. 

(γ) Διασκορπισμός και επικάθιση σκόνης που προέρχεται από τις εκρήξεις, 

τις σκυροθραυστικές μονάδες και τη διακίνηση των οχημάτων στους 

χώρους εργασίας, καθώς και σε μια ακτίνα 100-500 μέτρων από το 
λατομείο, ανάλογα με τις τοπικές κλιματικές και τοπογραφικές 

συνθήκες. 

(δ) Κάλυψη με σωρούς από ακατάλληλα υλικά χώρων με φυσική βλάστηση. 
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Πόροι χρηματοδότησης έργων αποκατάστασης του φυσικού περιβάλλοντος 

Κατά την εξέταση του όλου θέματος από την Επιτροπή ιδιαίτερη βαρύτητα και 

προσοχή δόθηκε στο θέμα της επαναφοράς του φυσικού περιβάλλοντος στην αρχική 
του κατάσταση, πριν δηλαδή αυτό αλλοιωθεί από τις διάφορες λατομήσεις. Για το 

θέμα αυτό ζητήθηκαν και κατατέθηκαν από την Υπηρεσία Μεταλλείων γραπτά στοι
χεία που αφορούν τα διάφορα ποσά, τέλη και δικαιώματα που η εν λόγω υπηρεσία 

εισπράσσει, με σκοπό την αποκατάσταση του φυσικού περιβάλλοντος. Από τα ειδικά 

αυτά στοιχεία προκύπτουν τα ακόλουθα: 

- Με βάση τους περί Ρυθμίσεως Μεταλλείων και Λατομείων Κανονισμούς, 

η Υπηρεσία Μεταλλείων από το 1979, εκτός από το νενομισμένο ενοίκιο 
για έκδοση προνομίου λατομείου, εισπράσσει και τέλος για την 

προστασία του φυσικού περιβάλλοντος, το οποίο από το 1990 ανέρχεται 
στις πέντε λίρες το δεκάριο. 

- Με βάση τους ίδιους Κανονισμούς, από τον Ιούλιο του 1990 
εισπράσσεται δικαίωμα ίσο με δέκα σεντ για κάθε τόνο λατομικών 
υλικών που ανορύσσεται, χρησιμοποιείται ή πωλείται επιτόπια. Το 75% 
του ποσού που εισπράσσεται παραχωρείται στις κοινότητες που 

επηρεάζονται άμεσα ή έμμεσα από τη λειτουργία των λατομείων, με 
σκοπό την εκτέλεση αναπτυξιακών έργων, και το υπόλοιπο 25% θα 
διατίθεται από την κυβέρνηση για την αποκατάσταση του περιβάλλοντος 

από ζημιές που προκλήθηκαν στο παρελθόν από τη λειτουργία 

λατομείων ή μεταλλείων, νοουμένου ότι οι ζημιές αυτές δεν μπορούν να 
καλυφθούν με οποιοδήποτε άλλο τρόπο. Για το σκοπό αυτό με απόφαση 

του Υπουργικού Συμβουλίου, με ημερομηνία 22 Φεβρουαρίου 1990, 
συστάθηκαν επιτροπές για την ετοιμασία μελέτης σχετικά με την έκταση 

του προβλήματος και τον τρόπο διάθεσης των ποσών αυτών. Οι εν λόγω 

επιτροπές αναμένεται ότι θα υποβάλουν την έκθεση και τις εισηγήσεις 

τους μέσα στο 1993. 

- Επιπρόσθετα από την είσπραξη των πιο πάνω τελών και δικαιωμάτων, η 
Υπηρεσία Μεταλλείων στους προϋπολογισμούς του 1990, 1991 και 1992 
συμπεριέλαβε ποσό ύψους n5 .000 για κάθε έτος για την αποκατάσταση 
του περιβάλλοντος σε συγκεκριμένες περιοχές. 

Συνολικά, όπως προκύπτει από τα υπό αναφορά στοιχεία, τα έτη 1990, 1991 
και 1992 εισπράχθηκε από την κυβέρνηση το ποσό των ί403.471. Ωστόσο μέχρι 
σήμερα κανένα ποσό δεν έχει διατεθεί για έργα. Η καθυστέρηση αυτή οφείλεται, 

σύμφωνα με τους εκπροσώπους της κυβέρνησης, στην έλλειψη προσωπικού που θα 

απασχολείτο με την ετοιμασία μελέτης, σχεδίων και προκήρυξης προσφορών, καθώς 

και με την παρακολούθηση της εκτέλεσης των κατά περίπτωση έργων. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Σολωμής διακόπτει την ανάγνωση): 

Να που η Επιτροπή Περιβάλλοντος -σχόλιο καθαρά προσωπικό, δικό μου, 

κύριε Πρόεδρε-συνάντησε και μια περίπτωση που η κυβέρνηση δεν είχε τον κατάλ

ληλο μηχανισμό για να διαθέσει λεφτά. 

(Ο κ. Σολωμής συνεχίζει την ανάγνωση): 

Στην έλλειψη προσωπικού οφείλεται επίσης και ο ανεπαρκής έλεγχος, που έχει 

ως αποτέλεσμα την είσπραξη περίπου μόνο του 60% του υπολογισθέντος εισπρα
κτέου ποσού από την επιβολή του δικαιώματος των δέκα σεντ. 

Απόψεις εκπροσώπων των συνδέσμων 

(α) Οι εκπρόσωποι των συνδέσμων των ιδιοκτητών λατομείων που 

παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της Επιτροπής υποστήριξαν ότι για τη 
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δημιουργία και λειτουργία ενός λατομείου απαιτείται επένδυση χιλιάδων 

λιρών σε μηχανήματα και πως το χρονικό διάστημα για το οποίο 

καταρχήν εκδίδεται η πολεοδομική άδεια είναι πολύ μικρό, με 

αποτέλεσμα, δεδομένης και της αβεβαιότητας για μελλοντική ανανέωση, 

μια τόσο μεγάλη επένδυση να καθίσταται γι' αυτούς επισφαλής. Οι ίδιοι 

εκπρόσωποι δήλωσαν ότι μέχρι σήμερα δεν κατέστη δυνατή η εκτέλεση 

σοβαρών έργων αποκατάστασης του περιβάλλοντος, επειδή η υποχρέωσή 

τους αυτή καθιερώθηκε μόλις το 1990 και ο χρόνος που μεσολάβησε δεν 

ήταν επαρκής για πλήρη συμμόρφωση στις νέες τους υποχρεώσεις. 

(β) Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Γεωλόγων και Μεταλλειολόγων Κύπρου 

καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής επισήμανε ότι, παρά τη σημαντική 

διαπίστωση ότι οι λατομικές δραστηριότητες έχουν δυσμενείς επιπτώσεις 

για το περιβάλλον, η λατομική βιομηχανία αποτελεί αναγκαίο κακό και 

αδήριτη ανάγκη για τη χώρα μας, αφού αποτελεί ζωτικό παράγοντα στην 

όλη κοινωνικοοικονομική μας ανάπτυξη. Παράλληλα όμως 

επισημάνθηκε και το γεγονός ότι σήμερα υπάρχουν τα τεχνολογικά μέσα 

τα οποία καθιστούν την προστασία και αποκατάσταση του φυσικού 

περιβάλλοντος εφικτές σε μεγάλο βαθμό, έτσι που το περιβάλλον να μην 

αποτελεί κατά απόλυτο τρόπο ανασταλτικό παράγοντα στην ανάπτυξη. 

(γ) Από την πλευρά της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών 

Οργανώσεων Κύπρου τονίστηκε ότι οι καταστροφές που υφίσταται το 

φυσικό περιβάλλον από τη λειτουργία των λατομείων είναι 

ανεπανόρθωτες, αφού αυτό που μπορεί να επιτευχθεί δεν αποτελεί 

επαναφορά του τοπίου στην προηγούμενή του κατάσταση, αλλά μόνο 

κάποιος εξωρα'ίσμός του, ο οποίος καθορίζει και τη νέα χρήση του 

χώρου. Ως γενεσιουργός αιτία του προβλήματος εντοπίστηκε η τεράστια 

ζήτηση δομικών υλικών, ως αποτέλεσμα των αναπτυξιακών επιλογών 

που χαρακτηρίζονται από άκρατους ρυθμούς οικοδομικής και οδικής 

ανάπτυξης. Με σκοπό τη μακρόχρονη αντιμετώπιση του θέματος έγιναν 

εισηγήσεις για μέτρα που θα στοχεύουν στον περιορισμό της 

κατανάλωσης λατομικών υλικών, στην ελάττωση του αριθμού των 

εκδιδόμενων αδειών λατόμησης και στο νέο καθορισμό λατομικών 

ζωνών, αφού προηγουμένως γίνουν αξιόπιστες μελέτες περιβαλλοντικών 

επιπτώσεων. 

Παράνομες λατομήσεις 

Κατά τη συζήτηση του όλου θέματος ενώπιον της Επιτροπής έγινε συγκεκρι

μένη αναφορά σε παράνομες λατομήσεις σε διάφορες περιοχές, γι' αυτό και η 

Επιτροπή ζήτησε από τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες γραπτά στοιχεία για όλες τις περι

πτώσεις που αναφέρθηκαν, με σκοπό να διακριβωΟεί η έκταση και η σοβαρότητα των 

προβλημάτων από παράνομες λατομήσεις και το κατά πόσο και σε ποιο βαθμό αυτές 

οφείλονται σε παρατυπίες των αρμοδίων. 

Από τη μελέτη των στοιχείων που κατατέθηκαν διαπιστώνεται ότι μεγάλος 

αριθμός παράνομων λατομήσεων οφείλεται σε αδυναμία της νομοθεσίας που διέπει 

τη λειτουργία των λατομείων. Ειδικότερα, από την Πολεοδομική Αρχή επισημάν

θηκε ως ιδιαίτερα σοβαρή η έλλειψη πρόνοιας στη σχετική νομοΟεσία που να της 
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παρέχει τη δυνατότητα έκδοσης Διατάγματος Αναστολής Εργασιών σε παρανο
μούντα λατόμο. Η αδυναμία αυτή την υποχρεώνει να προσφεύγει σε άλλες διαδικα
σίες που, επειδή είναι χρονοβόρες, επιτρέπουν στο διάστημα που μεσολαβεί τη συνέ

χιση της παράνομης λατόμησης και την παραπέρα καταστροφή του τοπίου, έτσι που 

η αποκατάστασή του να καθίσταται ακόμα πιο δύσκολη. 

Συμπεράσματα και διαπιστώσεις 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, με βάση τη διερεύνηση του όλου 

θέματος που έκανε, διαπιστώνει ότι οι αρνητικές επιπτώσεις στο περιβάλλον από τη 
λειτουργία των λατομείων είναι δυνατό να αντιμετωπιστούν ή τουλάχιστον να 

απαμβλυνθούν σε μεγάλο βαθμό με τα μέσα που διαθέτει σήμερα η τεχνολογία, αν 

μάλιστα αυτά συνδυαστούν με τη λήψη προληπτικών μέτρων και γενικά με την 

άσκηση πολιτικής που να διαπνέεται από τις σύγχρονες αντιλήψεις και εμπειρίες 

στα περιβαλλοντικά θέματα. 

Η Επιτροπή, ενώ συμμερίζεται την εκφρασθείσα άποψη ότι δεν είναι εφικτή η 

πλήρης επαναφορά του τοπίου στην προηγούμενή του φυσική κατάσταση, θεωρεί 

εντούτοις απόλυτα αναγκαίο να επισημάνει ότι πρέπει να τηρούνται με ιδιαίτερη 

προσοχή και απόλυτη αυστηρότητα οι σχετικοί με την άδεια, ανανέωση, επέκταση 

και λειτουργία λατομείου όροι και διαδικασίες. Ιδιαίτερα, η Επιτροπή προτρέπει 

όλους τους αρμοδίους, πριν από την παραχώρηση ενός νέου προνομίου, να 

εξετάζουν με περισσότερη ευαισθησία το ενδεχόμενο επηρεασμού περιοχών σπάνιας 

φυσικής ομορφιάς και οικολογικής σημασίας, δασικών περιοχών ή αρχαιολογικών 

χώρων, λαμβάνοντας υπόψη ότι οι περιοχές αυτές έχουν μειωθεί ανησυχητικά και 

συνεκτιμώντας ότι οι λίγες που απέμειναν έχουν ανεκτίμητη αξία τόσο για την πολι

τιστική μας κληρονομιά και συνέχεια όσο και για την ποιότητα της ζωής. 

Συναφώς, η Επιτροπή καλεί την κυβέρνηση να εντείνει τις προσπάθειές της με 

σκοπό τον περιορισμό της παράνομης λατομικής δραστηριότητας, προβαίνοντας στη 

λήψη των αναγκαίων δραστικών μέτρων . Ειδικότερα, η Επιτροπή αναμένει την εισα

γωγή του μέτρου της έκδοσης Διατάγματος Αναστολής Εργασιών σε παρανομούντα 

λατόμο, καθώς και την αναθεώρηση των λατομικών ζωνών, ώστε να εξαιρεθούν 

περιοχές που λόγω της ιδιαιτερότητάς τους δεν έπρεπε αρχικά να περιληφθούν στις 

ζώνες αυτές. Αναμένεται επίσης ότι θα ενισχυΟεί ο εποπτικός έλεγχος τόσο για την 

τήρηση των όρων που οι αρχές θέτουν όσο και για την είσπραξη των σχετικών τελών 

και δικαιωμάτων. 

Η Επιτροπή τέλος τονίζει ότι δε διέφυγε της προσοχής της το γεγονός ότι δεν 

έχει διατεθεί μέχρι σήμερα κανένα ποσό για οποιοδήποτε έργο αποκατάστασης του 

περιβάλλοντος, παρόλο που υπάρχουν κονδύλια που προορίζονται για το σκοπό 

αυτό, και δηλώνει πως δεν αποδέχεται τις αιτιάσεις της κυβερνητικής πλευράς. 

Και υπενθυμίζω ότι αυτό το ποσό ήταν και είναι σήμερα, γιατί σίγουρα θα έχει 

αυξηθεί από το Νοέμβριο που έχει περίπου τελειώσει η έρευνα της Επιτροπής Περι

βάλλοντος, πάνω από ;[403.000. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της ανάγνωσης της Έκθεσης, τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Α. 

Γαλανό αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Ά. Χρυσοστόμου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Δημητρίου. 
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Ο. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, μόνο δυο λόγια έχω να πω, διότι είναι πολύ 

αναλυτική η Έκθεση. Είναι για το σημείο που αναφέρει η Έκθεση ότι δυστυχώς 

γίνονται παράνομες λατομήσεις και ήθελα να επικεντρώσω την προσοχή μας στη 

Λάρνακα, όπου γίνονται τέτοιες παράνομες λατομήσεις και παρά τις διαμαρτυρίες 

των κατοίκων της περιοχής που έχω υπόψη μου δε λαμβάνεται κανένα μέτρο. Και 

ενώ για ένα σπίτι εδώ στη Λευκωσία έχει γίνει συναγερμός, στην περιοχή Τερσε

φάνου έχει μετακινηθεί ολόκληρο βουνό, χωρίς να μπορούν να ληφθούν μέτρα 

δυστυχώς, παρά το παράπονο που έχει υποβληθεί από τις επιτροπές, τις κοινότητες, 

και μέχρι αυτή τη στιγμή που μιλούμε δεν έχει ληφθεί κανένα μέτρο. Τίποτε άλλο, 

κύριε Πρόεδρε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μιχαηλίδης. 

Θ. ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Εδώ και μερικές χιλιάδες χρόνια η Μεταλλευτική Γεωλογία τροφοδοτεί την 

παραγωγική διαδικασία με τις αναγκαίες πρώτες ύλες. Σήμερα όμως όσο αναγκαία 

είναι αυτή η τροφοδότηση, άλλο τόσο αναγκαία καΟίσταται και η αντιμετώπιση των 

συνεπειών της εκμετάλλευσης. Γι' αυτό, έχει αναπτυχθεί τις τελευταίες δεκαετίες ο 

κλάδος της Περιβαλλοντικής Γεωλογίας, που σκοπό έχει την αξιοποίηση του 

ορυκτού πλούτου από τη μια, αλλά και τον περιορισμό στο ελάχιστο των αρνητικών 

επιπτώσεων από την άλλη. Ακόμα, όπου είναι δυνατό, οι χώροι εκμετάλλευσης 

διαμορφώνονται κατά τέτοιο τρόπο, ώστε να γίνεται δυνατή η αξιοποίησή τους και 

για άλλους σκοπούς. Και αυτό, όπως έχει δείξει η πείρα, είναι δυνατό. 

Προβλήματα - Συνέπειες 

Τα κυριότερα προβλήματα που μπορεί να δημιουργηθούν από τη λατομική 

δραστηριότητα είναι τα ακόλουθα: 

1) Κατά την εξόρυξη και την επεξεργασία των ορυκτών, ώστε να 

ανταποκρίνονται στις βιομηχανικές προδιαγραφές, παράγονται και 

άχρηστα υλικά, στερεά, υγρά και αέρια, που ρυπαίνουν τη γύρω περιοχή. 

2) Αλλοίωση του φυσικού τοπίου με αρνητικές συνέπειες στην αισθητική, 
που προκαλείται από επιφανειακές εκσκαφές, αποθέσεις μπάζων σε 

ακατάλληλους χώρους, αποψιλώσεις δασών, κατολισθήσεις κτλ. 

3) Καταστροφή της πανίδας και χλωρίδας. 

4) Πρόκληση οχληρίας (ηχορύπανση) σε κατοικημένες περιοχές. 

5) Πρόκληση ζημιών σε οικοδομές από τη χρήση εκρηκτικών υλών. 

6) Διατάραξη και μόλυνση του συστήματος επιφανειακών υδάτων ή 

υπόγειων υδροφόρων στρωμάτων. 

7) Ρύπανση της θάλασσας. 

Η αλλοίωση του φυσικού τοπίου με αρνητικές επιπτώσεις στην αισθητική είναι 

το κατεξοχήν πρόβλημα της επιφανειακής εκμετάλλευσης. Παρόλο που κατά κανόνα 

τα περισσότερα λατομεία βρίσκονται μακριά από τα αστικά κέντρα, εντούτοις η 
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πρόληψη της αλλοίωσης του τοπίου και κυρίως η αποκατάστασή του αποτελούν 

πρώτιστο καθήκον τόσο των επιχειρήσεων όσο και των αρμόδιων υπηρεσιών, κυβερ

νητικών και άλλων. 

Προληπτικά μέτρα 

Ως προληπτικά μέτρα προστασίας πρέπει να αναφερθούν κυρίως τα 

ακόλουθα: 

1) Σωστός προγραμματισμός και έγκαιρος σχεδιασμός της εκμετάλλευσης 
από ειδικούς, ώστε να προλαμβάνονται πολλά προβλήματα και να 

προετοιμάζεται καλύτερα ο τρόπος αντιμετώπισής τους. 

2) Τα μπάζα πρέπει να αποτίθενται σε τέτοιους χώρους, ώστε το μέτωπό 
τους να μην είναι σε δημόσιους χώρους (δρόμους, οικισμούς). Φυσικά, η 

επιλογή αυτών των χώρων εξαρτάται από πολλούς παράγοντες, 

οικονομικούς, τοπογραφικούς, υδρογεωλογικούς Κ.ά. 

3) Όπου είναι δυνατό πρέπει να εφαρμόζεται η διαδοχική εκμετάλλευση, 
ώστε ο χώρος όπου έγινε η εκσκαφή για εξόρυξη μέρους του κοιτάσματος 

(λατομείου) να χρησιμοποιείται ως χώρος απόθεσης μπάζων από άλλη 

εκσκαφή και ούτω καθεξής. Έτσι μπορεί να αποφευχθούν οι πολύ 

μεγάλες εκτάσεις μπάζων και οι μεγάλου βάθους εκσκαφές που 

τραυματίζουν αισθητικά το τοπίο. 

4) Εφαρμόζοντας τη διαδοχική εκμετάλλευση, στην περίπτωση των 

επιφανειακών εκμεταλλεύσεων, πρέπει να γίνεται ταυτόχρονα και 

σταδιακή αποκατάσταση του τοπίου. Αποφεύγεται έτσι η μακρόχρονη 

διατήρηση του χώρου σε αντιαισθητική μορφή. 

5) Η συλλογή του επιφανειακού στρώματος του εδάφους πριν από την 
εκσκαφή. Το έδαφος αυτό μπορεί να χρησιμοποιηθεί στο στάδιο της 

αποκατάστασης του τοπίου ως επίστρωμα πάνω στα μπάζα, από τη μια 

για καλύτερη σταθεροποίηση και από την άλλη για να βοηθήσει στην 

ανάπτυξη των νεαρών δενδρυλλίων που θα φυτευθούν. 

Μέτρα αποκατάστασtις του φυσικού τοπίου 

Πρώτο μέλημα είναι η σωστή διαπαιδαγώγηση για την απόθεση των μπάζων 

και η ομαλή κλίση των πρανών. Έτσι αποφεύγονται οι κίνδυνοι υποχώρησης των 

μπάζων και διευκολύνεται η φύτευση. Η δημιουργία αναβαθμίδων, όπου είναι 

δυνατή, βοηθά στην αποστράγγιση των νερών της βροχής και στη μεγαλύτερη 

επιτυχία της φύτευσης. Σ' αυτό βοηθά επίσης σημαντικά το επίστρωμα του χώματος 

που τοποθετείται πάνω στα μπάζα, όπως αναφέρΟηκε πιο πάνω. 

Ιδιαίτερη προσοχή δίνεται στην επιλογή των δέντρων και θάμνων που θα 

φυτευθούν. Συνήθως προτιμώνται αυτά που έχουν ταχύρρυθμη ανάπτυξη και 

συμφωνούν με τη χλωρίδα της περιοχής. 

Μετά την εξάντληση των αποθεμάτων και ανάλογα με τις δυνατότητες 

ανάπτυξης της περιοχής, το ανανεωμένο τοπίο μπορεί να προσφερθεί για γεωργική, 

τουριστική ή άλλη χρήση, σύμφωνα με τις ανάγκες του τόπου. Λόγω της φύσης της 

εκμετάλλευσης έχουμε εκσκαφές σε μεγάλη οριζόντια έκταση και εναπόθεση 

μεγάλων ποσοτήτων μπάζων που προέρχονται από την αποσαΟρωμένη επιφάνεια 

του πετρώματος. Εκτός από τις εκσκαφές και τα μπάζα, ένας άλλος παράγοντας 

που συντείνει στην αλλοίωση του φυσικού τοπίου είναι η καταστροφή της δασικής 

βλάστησης. 
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Και οι τρεις αυτοί παράγοντες επιδρούν αρνητικά κυρίως από αισθητικής 

πλευράς. Για να εκτιμηθεί το μέγεθος της αισθητικής αυτής προσβολής του τοπίου, 

θα πρέπει η περιοχή να καταταχθεί σε κάποια από τις ζώνες αιqθητικής ευαισθη

σίας, που μπορεί να διαχωριστούν σε τρεις κατηγορίες 

1) Ζώνες μεγάλης αισθητικής ευαισθησίας που βρίσκονται κοντά σε 

αρχαιολογικούς χώρους, τουριστικές περιοχές, μεγάλα αστικά κέντρα, 

εθνικούς δρόμους κτλ. 

2) Ζώνες μέσης ευαισθησίας. 

3) Απομακρυσμένες περιοχές, όπου η αισθητική ευαισθησία είναι 

μικρότερη. 

Η τρίτη κατηγορία δεν ισχύει για τα κυπριακά δεδομένα, γιατί καμιά περιοχή 

δεν μπορεί να θεωρηθεί απομακρυσμένη. 

Είναι φανερό ότι το πρόβλημα είναι κοινωνικό και εκφράζεται με οικονομικά 

κριτήρια. Αναντίρρητα όμως το ύψος της δαπάνης για την αποκατάσταση του 

τοπίου δεν πρέπει να παίζει ρυθμιστικό ρόλο, γιατί στις πλείστες περιπτώσεις, και 

ιδιαίτερα στην Κύπρο με τον περιορισμένο χώρο, η αποκατάσταση του φυσικού 

περιβάλλοντος είναι πάντοτε σκόπιμη και απαραίτητη. Αλλά και το ύψος της 

δαπάνης μπορεί να περιοριστεί κατακόρυφα, αν γίνει έγκαιρα ο κατάλληλος 

προγραμματισμός και σχεδιασμός της λατόμησης και αν ληφθούν υπόψη τα προλη

πτικά μέτρα. 

Ζημιές σε οικοδομές από τις δονήσεις των εκρήξεων 

Τέτοιο πρόβλημα παρουσιάζεται, όταν κοντά στο σημείο της εκμετάλλευσης 

υπάρχουν οικοδομές. Τα κυριότερα μέτρα αντιμετώπισής του είναι η χρήση επιβρα

δυντήρων, που μειώνουν την ένταση των δονήσεων που προκαλούνται από τις εκρή

ξεις, η χρήση μικρότερων ποσοτήτων εκρηκτικών υλών και τα μέτρα σταθερο

ποίησης των οικοδομών. 

Για την αποτελεσματικότερη αντιμετώπιση του προβλήματος αυτού απαιτείται 

εκτενής μελέτη των τεκτονικών, σεισμολογικών και εδαφοτεχνικών χαρακτηρι

στικών της περιοχής. 

Καταστροφή γεωργικής γης (εδαφών) 

Η εξόρυξη και επεξεργασία του ορυκτού πλούτου και σ' αυτή την περίπτωση η 

λατόμηση για παραγωγή αδρανών υλικών συνεπάγονται σε μερικές περιπτώσεις 

φθορά και καταστροφή του εδάφους, που συντελείται με την εκσκαφή του επιφα

νειακού εδάφους για την αποκάλυψη του ορυκτού ή του κατάλληλου πετρώματος 

για παραγωγή σκύρων και άμμου, με την κατάληψη και αχρήστευση έκτασης 

εδάφους για τις εγκαταστάσεις, τις πλατείες και τους δρόμους προσπέλασης και 

κυκλοφορίας, με την επικάλυψη του εδάφους με τα μπάζα και το στείρο υλικό της 

εξόρυξης, με την επικάλυψη και αχρήστευση του εδάφους με τα απόβλητα της βιομη

χανικής επεξεργασίας και με την επικάλυψη του εδάφους με σκόνες. 

Περίληψη - Συμπεράσματα 

Δύο είναι βασικά τα προβλήματα που δημιουργούνται λόγω της λειτουργίας 

μιας μονάδας. 

Το πρώτο είναι το πρόβλημα της ρύπανσης της ατμόσφαιρας και του άμεσου 

περιβάλλοντος με σκόνες, που κυρίως έχει αρνητικές συνέπειες στην υγεία των εργα

ζομένων. Για την καταστολή του προβλήματος αυτού πρέπει να γίνεται συνεχές 
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κατάβρεγμα των δρόμων διακινήσεως των φορτηγών και των πλατειών και να παρέ

χονται στους εργαζομένους προστατευτικές μάσκες-φίλτρα. 

Το δεύτερο πρόβλημα είναι εκείνο της αλλοίωσης του φυσικού τοπίου λόγω 

των εκσκαφών, των εναποθέσεων μπάζων και της καταστροφής της δασικής 

βλάστησης. 

Εισηγήσεις 

Το σχέδιο λατόμησης, καΟώς και το προκαταρκτικό σχέδιο για τη σταδιακή 

αποκατάσταση του φυσικού τοπίου, πρέπει να αποτελούν τη βάση για τον προγραμ

ματισμό των εργασιών στα λατομεία. Η εκτέλεση του προγράμματος πρέπει να 

παρακολουθείται συστηματικά, ώστε να γίνεται η κατάλληλη καθοδήγηση και τα 

προβλήματα να προβλέπονται και να αποφεύγονται. 

Η σταδιακή αποκατάσταση του τοπίου μπορεί να αρχίσει με δεντροφύτευση 

στην περιοχή των εγκαταστάσεων. Για το σκοπό αυτό μπορούν να χρησιμοποιηθούν 

δέντρα και θάμνοι με ταχύρρυθμη ανάπτυξη που συμφωνούν με τη χλωρίδα της 

περιοχής. Για να είναι πιο επιτυχής η φύτευση και για να επιταχυνθεί η ανάπτυξή 

τους, είναι προτιμότερο να φυτεύονται μεγαλύτερα δενδρύλλια. 

Θα πρέπει να γίνει συνολική μελέτη τελικής αποκατάστασης του τοπίου, 

πράγμα φυσικά που πρέπει να γίνεται σε κάθε περίπτωση υπαίθριας εκμετάλλευσης. 

Στη μελέτη αυτή θα πρέπει να διερευνηθεί η πιθανότητα και να μελετηθούν τρόποι 

αξιοποίησης του χώρου μετά τη συμπλήρωση των εργασιών εξόρυξης. Η λύση θα 

μπορούσε να αναζητηθεί στην αποκατάσταση του φυσικού περιβάλλοντος με τη 

δημιουργία χώρων υψηλής στάθμης και χρήσης (πάρκου, θηρευτικής περιοχής κτλ.). 

Το πρόβλημα της προστασίας και της αποκατάστασης του περιβάλλοντος δεν 

είναι νέο στην Κύπρο. Σε άλλες χώρες έχει σημειωθεί σημαντική πρόοδος στον 

τομέα αυτό και ιδιαίτερα στον τομέα της μεταλλευτικής βιομηχανίας. Σημαντική 

είναι η προσφορά των υπηρεσιών περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας. 

Παρά το ότι δημιουργούνται σοβαρά προβλήματα από την παρέμβαση του 

ανθρώπου στην οικολογική ισορροπία, η αξιοποίηση των φυσικών πόρων είναι για 

όλες τις χώρες του κόσμου βασική αρχή, αφού θεωρείται ένας από τους βασικότε

ρους παράγοντες για τη γενικότερη ανάπτυξη μιας χώρας. Παράλληλα όμως η 

συνεχώς αυξανόμενη ευαισθητοποίηση του ανθρώπου στην προστασία του φυσικού 

περιβάλλοντος δημιουργεί σταδιακά τις προϋποθέσεις, ώστε η μέση οδός, δηλαδή 

αυτή της ανάπτυξης με σεβασμό προς το περιβάλλον, να γίνεται ο στόχος κάθε 

προηγμένης κοινωνίας. Και αυτο έχει ιδιαίτερη σημασία στην περίπτωση των λατο

μείων, που ο στατικός τους χαρακτήρας δεν τους παρέχει ευελιξία στην επιλογή του 

τόπου εγκατάστασης, όπως συμβαίνει με άλλους κλάδους της βιομηχανίας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Παπαγεωργίου. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Συζητούμε ένα από τα πιο σοβαρά προβλήματα, τα προβλήματα από τη 

λειτουργία των λατομείων, και στη μικρή παρέμβασή μου θα αναφερθώ σε ένα 

συγκεκριμένο μεταλλείο που λειτούργησε από το 1904, το μεταλλείο του Αμιάντου. 
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Είναι το αρχαιότερο μεταλλείο της Ευρώπης και από το μεταλλείο αυτό οι ιδιο

κτήτες του κατά καιρούς έχουν εξαγάγει ένα εκατομμύριο τόνους ινών αμιάντου, 

ποσότητα που αντιπροσώπευε περίπου το 50% της εξαγωγής ορυκτών από τον τόπο 
μας. Είχε ξεκινήσει αυτό το μεταλλείο από το 1904 και διέκοψε, όπως είναι γνωστό, 
τη λειτουργία του το 1988. Η άδεια που δόθηκε από πλευράς της Δημοκρατίας 
κάλυπτε τεσσεράμισι τετραγωνικά μίλια έκταση και ίσχυε από το 1904 μέχρι το 
2023, αλλά ακυρώθηκε αυτή η άδεια το 1992, μετά που οι νέοι ιδιοκτήτες του μεταλ
λείου αυτού τερμάτισαν τη λειτουργία του. 

Κύριε Πρόεδρε, στη σύμβαση και την άδεια που δόθηκε από την Κυπριακή 

Δημοκρατία στους ιδιοκτήτες που είχαν αυτό το μεταλλείο υπήρχαν ρητές υποχρεώ

σεις, τις οποίες όφειλαν οι ιδιοκτήτες αυτοί να εφαρμόζουν, αναφορικά με το 

πρόβλημα της ρύπανσης του περιβάλλοντος και τους κινδύνους για την υγεία τόσο 

των εργαζομένων μέσα στο μεταλλείο όσο και των κατοίκων της περιοχής. Ενόψει 

των κινδύνων για την υγεία που υπήρχαν από τη λειτουργία αυτού του μεταλλείου 

στα χρόνια αυτά στα οποία αναφέρθηκα και της ακαταστασίας που υπάρχει σήμερα 

στο μεταλλείο Αμιάντου με την εγκατάλειψη χιλιάδων τόνων μπάζων εντελώς ελεύ

θερων που επικίνδυνα ρυπαίνουν ολόκληρη την περιοχή του Τροόδους, και μάλιστα 

μια περιοχή όπου μαζεύεται το νερό που πίνει όλη η Κύπρος, την κοιλάδα του 

Κούρρη, λέω ότι οι υποχρεώσεις αυτής της εταιρείας, την οποία αποτελούσαν ξένοι 

οίκοι της Σουηδίας, αν δεν απατώμαι, της Ιρλανδίας και της Δανίας, ήταν να αποκα

ταστήσουν το περιβάλλον αναφορικά με όλα τα προβληματα τόσο του κινδύνου 

ρύπανσης όσο και της ανάγκης αναδάσωσης της περιοχής. 

Τα κέρδη που έχουν αποκομίσει οι ξένοι ιδιοκτήτες από αυτό το μεταλλείο 

είναι πολύ μεγάλα. Μόνο το 1981, αγαπητοί συνάδελφοι, είχαν κέρδη, όπως 

δήλωσαν στις διάφορες υπηρεσίες του κράτους, ύψους f:8 00. 000. Όμως το 1986, 
μετά από κάποια προβλήματα που είχαν, μεταβίβασαν την ιδιοκτησία αυτού του 

μεταλλείου σε μια εταιρεία της Ιεράς Μητρόπολης Λεμεσού και ταυτόχρονα άφησαν 

ποσό μισού εκατομμυρίου λιρών για την αποκατάσταση κάποιων ζημιών που 

πιθανόν να είχε αυτή η νέα εταιρεία. 

Κύριε Πρόεδρε, είναι γνωστά σε όλους τους συναδέλφους τα προβλήματα 

υγείας που δημιουργήΟηκαν στα τόσα χρόνια της λειτουργίας αυτού του μεταλλείου, 

και της πνευμονοκονίασης αλλά και άλλα προβλήματα που αναφέρονται σε κινδύ

νους για καρκίνο και που έχουν διαπιστωΟεί από ειδικούς εμπειρογνώμονες του 

εξωτερικού' έχουμε και συνάδελφο μεταλλειολόγο, τον αγαπητό φίλο κ. Θεοδώρου, 

που ξέρει τα προβλήματα υγείας καλύτερα από οποιονδήποτε άλλο. Και πιστεύω ότι 

οι κυβερνητικές υπηρεσίες, οι οποίες είχαν την υποχρέωση και δυνάμει του συμβο

λαίου που είχε υπογράψει η εταιρεία με την Κυπριακή Δημοκρατία αλλά και 

δυνάμει του νόμου τον οποίο τροποποίησε η Βουλή το 1990 να παρακολουθούν και 
να αποτρέπουν όλους τους κινδύνους για την υγεία, όπως και τον κίνδυνο της 

ρύπανσης του περιβάλλοντος, αυτές οι υπηρεσίες άφησαν, αν θέλετε, ανεφάρμοστες 

τις πρόνοιες της σύμβασης, με αποτέλεσμα η ξένη εταιρεία να έχει φύγει από τον 

τόπο μας αποκομίζοντας εκατομμύρια λίρες κέρδη και αφήνοντας στον τόπο μας 

εκείνη την ασχημία που βλέπετε όλοι σας, όταν ανεβαίνετε την οροσειρά του Τροό

δους. 

Με τόσο πολλούς κινδύνους είναι φυσικό να υπάρχουν προβλήματα και σε 

άλλα λατομεία που λειτουργούν και υπάρχει νομοΟεσία και πρέπει να επισημανΟούν 

οι υποχρεώσεις των κυβερνητικών υπηρεσιών, ούτως ώστε να επιβλέπουν τη 
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λειτουργία αυτών των λατομείων και να υποχρεώνουν τους ιδιοκτήτες να αποκαθι

στούν το περιβάλλον και να επιλύουν όλα τα προβλήματα που δημιούργουνται από 

τη λατόμηση. 

Κύριε Πρόεδρε, θα τελειώσω τη μικρή μου παρέμβαση αναφέροντας ότι εν 

πάση περιπτώσει το κράτος έχει υποχρέωση να πάρει άμεσα μέτρα αναφορικά με τα 

μπάζα που έχουν εγκαταλειφθεί στην περιοχή του Αμιάντου, τα οποία αποτελούν 

κίνδυνο μόλυνσης του ύδατος που πίνει όλη η Κύπρος αλλά και κίνδυνο επηρεα

σμού της υγείας των κατοίκων των χωριών του Αμιάντου και άλλων χωριών που 

είναι εκεί. Πρέπει να ληφθούν άμεσα μέτρα, γιατί φοβούμαι ότι θα υπάρξουν συνέ

πειες. Αν δεν αντιμετωπιστεί αυτή η κατάσταση και δε μετακινηθούν τα μπάζα και 

δεν αναδασωθεί η περιοχή, φοβούμαι ότι θα υπάρξουν σοβαρά προβλήματα για τους 

κατοίκους της περιοχής. 

Ευχαριστώ πολύ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Παπαγεωργίου, ο Πρόεδρος της Βουλής 

κ. Α. Γαλανός επανήλθε στην έδρα και ο κ. Ά. Χρυσοστόμου επέστρεψε στη θέση 

του.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. ΓΑΛΑΝΟΣ) 

Υ πάρχουν άλλες μικρές παρεμβάσεις; 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν πρόκειται να μιλήσω. Απλώς μια μικρή διόρθωση, αν μου 

επιτρέπει ο αγαπητός συνάδελφος κ. Παπαγεωργίου. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Βεβαίως. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Επειδή υπάρχουν δημοσιογράφοι, να μη δημιουργήσουμε αδικαιολόγητα 

πανικό. Ο αμίαντος είναι βλαβερός διά της εισπνοής. Όταν εισπνέονται οι ίνες του 

αμιάντου, οι λεγόμενες καρκινογόνες, επειδή είναι αγκιστρωτές, επικάθονται στις 

κυψελίδες του πνεύμονα και από εκεί δεν μπορούν να βγουν έξω διά της εκπνοής. 

Με τη συστολή και τη διαστολή δημιουργείται μία τραυματική κατάσταση, η οποία 

μετεξελίσσεται ύστερα από χρόνια σε καρκινική κατάσταση, το λεγόμενο μεσοθη

λίωμα. Όμως, μέχρι στιγμής τουλάχιστον, σε καμιά περίπτωση δεν έχει αποδειχθεί 

ότι η πόση του αμιάντου δημιουργεί παρόμοια προβλήματα. 

Αυτό, όχι για τίποτε άλλο, αλλά για να μη δημιουργήσουμε πανικό στον 

κόσμο, διότι πράγματι από το φράγμα του Κούρρη υδρεύεται σήμερα ολόκληρη η 

Κύπρος και θα είναι άδικο και αδικαιολόγητο να δημιουργήσουμε την εντύπωση ότι 

κινδυνεύει να πάθει καρκίνο το σύνολο του πληθυσμού, επειδή πίνει νερό από το 

φράγμα του Κούρρη. Όχι για τίποτε άλλο' απλώς για να μη δημιουργηθεί πανικός. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Βλέπω ότι υπάρχει φόβος και τρόμος για τους δημοσιογράφους. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Γι' αυτό επικαλέστηκα τη βοήθεια του κ. Θεοδώρου, που είναι ο ειδικός εμπει

ρογνώμονας που ξέρει από αυτά τα προβλήματα. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κάπου το θέμα, κύριε Πρόεδρε, άπτεται, νομίζω, και ολίγον τι της ιατρικής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Όχι της άμυνας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Της άμυνας όχι. Έχει καμιά σχέση η άμυνα με τον αμίαντο; Ούτε ο κ. Χάσικος 

δε μας έχει ... (κάτι λέει που δεν ακούεται καθαρά). 

(Γέλια) 

Νομίζω ότι δεν έχει απόλυτο δίκαιο ο κ. Θεοδώρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Επικρατεί ατμόσφαιρα άμυνας πάντως. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Και η επαφή με τον αμίαντο μπορεί να οδηγήσει σε ανεπιθύμητες καταστάσεις 

και η πόση πάλι νερού που περιέχει αμίαντο δεν αποκλείει την εισχώρησή του διά 

μέσου του γαστρεντερικού συστήματος στον οργανισμό και την κατάληξή του κάπου 

αλλού, όπου θα μπορούσε να προκαλέσει ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σαν να βλέπω ότι πάμε να κάνουμε συζήτηση μέσα από τη συζήτηση. Να 

προχωρήσουμε και θα έχετε την ευκαιρία να μιλήσετε πάνω στο θέμα. 

Ναι, ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Για όνομα του Θεού! Δεν είμαι ούτε γιατρός ούτε τίποτε, αλλά αυτές είναι οι 

επαγγελματικές ασθένειες που τις έχουμε διδαχθεί καλύτερα απ' ό,ΤΙ έχουμε διδαχθεί 

το θέμα μας, τη Μεταλλειολογία, όταν ήμασταν κάποτε στα πανεπιστήμια. Δεν 

υπάρχει θέμα . Μέχρι στιγμής δεν έχει τίποτε αποδειχθεί που να σχετίζεται με 

καρκίνο λόγω κατάποσης του αμιάντου . Αν υποθέσουμε ότι θα πάει στραβά ο αμία

ντος, την ώρα που θα καταπιείς, και θα μπει στους πνεύμονές σου, αυτό είναι άλλου 

παπά ευαγγέλιο! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Ιωαννίδη, θα παρακαλέσω να μη γίνει ιατρική συζήτηση εντός ευρύτερης 

συζήτησης. 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ι. ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: 

Εγώ νομίζω ότι συμφωνώ με τον κ. Θεοδώρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει, συμφωνήσατε. 

Ο κ. Σολωμής. 

Εν πάση περιπτώσει, το Θέμα Θα μείνει για την επόμενη εβδομάδα, γιατί υπάρ

χουν ομιλητές που θα ήΘελαν να μιλήσουν την επόμενη Πέμπτη. Γι' αυτό, Θα μείνει 

γραμμένο το θέμα και κατά συνέπεια όσοι επιΘυμούν θα μιλήσουν την άλλη Πέμπτη. 
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ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα είναι σύντομη η αναφορά μου, πλην όμως να μου επιτρέ

ψετε κάποιο σχόλιο, δεχόμενος με σέβας τις γνώσεις του συναδέλφου κ. Θεοδώρου, 

γιατί είναι και η ειδικότητά του η Μεταλλειολογία. Όμως, τουλάχιστον μακάρι να 

είναι έτσι και να διασκεδάσει κάποιες ανησυχίες που υπάρχουν. Απ' ό,ΤΙ θυμούμαι, 

σε κάποια Επιτροπή, όπου είχα και εγώ παρακαθίσει, της Βουλής, είχε αναφερθεί 

ότι ειδικότερα στην Αμερική ο αμίαντος ως υλικό οικοδομικό έτυχε σχεδόν πλήρους 

απαγόρευσης, γιατί υπάρχουν κάποιες υποψίες για κάποιες σχέσεις με την υγεία του 

ανθρώπου. Αλλά ίσως με την εισπνοή να λύεται η απορία μας, όπως μας ανέφερε ο 

κ. Θεοδώρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Θεοδώρου, να τελειώσει και θα σας δώσω και πάλι το λόγο. Στην πραγ

ματικότητα όμως γίνεται συζήτηση ... 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Αν μου επιτρέπει ο συνάδελφος, κύριε Πρόεδρε. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ναι, έχει σε μερικές χώρες απαγορευθεί. Γιατί έχει απαγο

ρευθεί; Γιατί με την κοπή του αμιάντου ή με την τριβή του αμιάντου δημιουργού

νται αυτές οι ίνες, οι οποίες απελευθερώνονται, και είναι το θέμα που είχαμε ανακι

νήσει στη Βουλή, όταν στο μόλο της Λεμεσού ασυνείδητα τελείως εκεί πέρα έκατσαν 

και έκοβαν τους αμιαντοσωλήνες και δημιούργησαν πρόβλημα για τον κόσμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εισηγούμαι να εγγράψετε το θέμα "Οι ζημιογόνες επιδράσεις του αμιάντου", 

για να το συζητήσουμε. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Η διευκρίνιση ήταν ουσιαστική, κύριε Πρόεδρε, και κάπου φαίνεται ότι 

υπάρχει μια σύγκλιση στις απόψεις. 

Επανέρχομαι στο θέμα μας για τα λατομεία. Ένα σημείο της Έκθεσης το οποίο 

θα ήθελα να υπερτονίσω, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι με βάση 

τους Κανονισμούς περί Ρυθμίσεως Μεταλλείων και Λατομείων, που τέθηκαν σε 

εφαρμογή από το 1979, τα έτη 1990, 1991 και 1992, τα τρία προηγούμενα από 
σήμερα χρόνια, έχει εισπραχθεί με βάση ακριβώς αυτούς τους Κανονισμούς, επανα

λαμβάνω, έχει εισπραχθεί σήμερα, όπως υπολογίζω, ένα ποσό γύρω στο μισό 

εκατομμύριο λίρες. Δηλαδή, με βάση τους Κανονισμούς αυτούς δέκα σενΤ για κάθε 

τόνο λατομικού υλικού πρέπει να διατίΟεται για την αποκατάσταση του φυσικού 

περιβάλλοντος. Και αυτό βασικά ήταν και το αντικείμενο, αν μου επιτρέπετε, της 

εξέτασης της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος, αυτή είναι η αρμοδιό

τητά της και όχι τα λατομικά υλικά, η καταλληλότητά τους ή όχι. 

Θα πρέπει να πω ότι το 75%, όπως προβλέπουν οι Κανονισμοί, διατίθεται στις 
κοινότητες που παΟαίνουν τη σχετική "ζημιά" από την ύπαρξη, από τη λειτουργία 

των λατομείων, το δε άλλο 25 % των δέκα σεντ για κάθε τόνο λατομικών υλικών θα 
πρέπει να διατίθεται από την κυβέρνηση, αφού εισπραχΟεί από τους λατόμους, για 
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την αποκατάσταση του φυσικού περιβάλλοντος. Και για τα τρία χρόνια που 

ανέφερα, για το 1990, το 1991 και το 1992, μας ανεφέρθηκε ακριβώς το ποσό των 
403 τόσων χιλιάδων λιρών, το οποίο δεν έχει, λέει, διατεθεί, γιατί η αρμόδια 

υπηρεσία δε διαθέτει το κατάλληλο προσωπικό! 

Και είναι εδώ που πράγματι τα Μέλη της Επιτροπής Περιβάλλοντος έμειναν 

άφωνα. Δηλαδή, αυτή τη στιγμή έχουμε στα ταμεία μας -αν τα έχουμε ακόμη- έχουμε, 

με συγχωρείτε, στον κορβανά, θα έλεγα, τον κρατικό, στο δημόσιό μας ταμείο, ένα 

ποσό γύρω στο μισό εκατομμύριο λίρες και ακόμη αγωνιζόμαστε να βρούμε τρόπο, 

να βρούμε μηχανισμό, να βρούμε το κατάλληλο προσωπικό, για να μπορέσει να 

διατεθεί για την αποκατάσταση του φυσικού περιβάλλοντος εκεί όπου έχει πάθει 

ζημιά, όπου έχει τρωθεί από τη λειτουργία των λατομείων! 

Μα είναι πρωτοφανές! Γιατί σίγουρα θα συμφωνήσετε, κύριοι συνάδελφοι, ότι 
μια κάποια ζημιά είναι με την πάροδο του χρόνου που γίνεται στο περιβάλλον, στη 

φύση, εφόσον δεν αποκαθίσταται έγκαιρα. Και πάντοτε σίγουρα είναι αυτονόητο 

και θεωρούμε βασικά ότι κάποιες ενέργειες είτε προληπτικά είτε και μετά από τη 

λειτουργία κάποιων μεταλλείων, κάποιων λατομείων, που χρειάζονται για την 

αποκατάσταση του περιβάλλοντος πρώτα απ' όλα χρειάζονται την κινητήρια οικονο

μική δύναμη, που είναι το χρήμα. 

Εδώ είχαμε το χρήμα στο δημόσιο ταμείο από το 1990 να εισρέει, το έχουμε 
ακόμα, φαντάζομαι, και τώρα που συζητούμε και δε βρήκαμε τρόπο να πούμε: 

Ξέρετε, από τη λειτουργία π.χ. του μεταλλείου του Αμιάντου έπαθε την άλφα ζημιά 

το φυσικό περιβάλλον στην κοινότητα Κάτω ή Πάνω Αμιάντου ή των τόσων άλλων 

λατομείων. Και σημειώστε, αν έχετε παρακολουθήσει την Έκθεση, ότι πάρα πολλά, 

ότι μεγάλος αριθμός των λατομείων που λειτουργούν είναι παράνομος, οπότε αντι

λαμβάνεστε ότι το τελευταίο που Οα σκεφτούν τα παράνομα λατομεία κατά τη 

λειτουργία τους είναι η προστασία του περιβάλλοντος. Αφού δεν έχουν σεβαστεί τη 

νομοθεσία, θα σεβαστούν το περιβάλλον; 

Και είναι εδώ που Οα θέλαμε να τονίσουμε όχι με οποιαδήποτε τάση κριτικής 

κακόπιστης, σίγουρα, προς την τότε κυβέρνηση ή την παρούσα, γιατί σήμερα το 

ποσό αυτό κάποια άλλη κυβέρνηση το διαχειρίζεται, ότι το ποσό αυτό θα έπρεπε να 

είχε διατεθεί, γιατί με μισό εκατομμύριο λίρες πολλά θα μπορούσαν να γίνουν για 

την προστασία του φυσικού μας περιβάλλοντος. Και θεωρούμε ότι είναι απαράδε

κτος ο ισχυρισμός ότι δεν είχαν το μηχανισμό, ότι δεν είχαν το κατάλληλο προσω

πικό. Εδώ, κάθε Πέμπτη εισρέουν στις Ουρίδες των Βουλευτών δεκάδες αιτιολο

γικών σημειωμάτων για την πρόσληψη κάποιων εκτάκτων! Δεν μπορούσε να 

διατεθούν δέκα άνθρωποι με ένα σωστό περιβαλλοντολόγο, αν θέλετε, ή, ξέρω 'γώ, 

ένα μεταλλειολόγο κτλ., που να μπορέσει να συμβουλεύσει τους ιθύνοντες για το 

πώς θα έπρεπε να διαΟέσουν το μισό εκατομμύριο λίρες; 

Το άλλο δε επίσης απαράδεκτο -και είναι εδώ που κακίζονται οι αρμόδιοι, 

γιατί ήταν πολύ εύκολο- είναι ότι η νομοθεσία, όπως λειτουργεί σήμερα, δεν είναι 

ικανοποιητική για τη λήψη προληπτικά εκείνων των αναγκαίων μέτρων, ώστε να 

μην έχουμε την παρανομία στα λατομεία. Δηλαδή, απλά δεν είναι εύκολη, λέει, η 

έκδοση συντηρητικού προσωρινού διατάγματος για την αναστολή της λειτουργίας 

των παράνομων μεταλλείων-λατομείων, γιατί είναι χρονοβόρα η διαδικασία. 

Εδώ, έχουμε τροποποιήσει και έχουμε ψηφίσει και ασήμαντους, αν μου επιτρέ

πετε, και καλά εκάμαμε, νόμους! Δεν μπορούσε να σκεφτεί έγκαιρα η αρμόδια 

υπηρεσία, το αρμόδιο Υπουργείο, όποιο και αν ήταν, επί οποιασδήποτε κυβερνήσεως, 
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ότι μια σχετική παράγραφος έπρεπε να δίνει το δικαίωμα στο δικαστή, στο δικα

στήριο, σε κάποια αρχή που παρακολουθεί τα θέματα για το περιβάλλον, που παρα

κολουθεί τις εκδόσεις των αδειών, έγκαιρα να σταματά την παρανομία; 

Για μας είναι απαράδεκτο. Και ως Επιτροπή Περιβάλλοντος ζητήσαμε, αν 

υπάρχει αδυναμία από πλευράς, από νομικής δηλαδή πλευράς, για την κυβέρνηση να 

προχωρήσει σε νομοθετική ρύθμιση, σε τροποποίηση, να μας το πει, για να το 

πράξουμε εμείς. Δεν το έχουμε πράξει ως Επιτροπή Περιβάλλοντος με πρόταση 

νόμου δική μας, γιατί απλούστατα υπάρχουν παράλληλες νομοθεσίες που πρέπει να 

μελετηθούν σε συσχετισμό με τροποποιήσεις και άλλες ρυθμίσεις για την προστασία 

ευρύτερα των νόμιμων λατομείων, των νόμιμων μεταλλείων από τα παράνομα αλλά 

σίγουρα και την προστασία του περιβάλλοντός μας. 

Ήταν βασικά αυτά τα δύο σημεία που ήθελα να υπερτονίσω ιδιαίτερα, κύριε 

Πρόεδρε: το γεγονός ότι εντελώς αδικαιολόγητα υπάρχει ένα ποσό κατατεθειμένο 

στο δημόσιο ταμείο για την αποκατάσταση του φυσικού περιβάλλοντος εκεί όπου 

έχει ζημιωθεί, έχει τρωθεί από τη λειτουργία των λατομείων, το οποίο δε διατίθεται 

και, δεύτερο, ότι δεν υπάρχει στη νομοθεσία ο κατάλληλος εκείνος μηχανισμός που 

να προλαβαίνει έγκαιρα τις παρανομίες, ενώ ξέρουμε πολύ καλά, αντιλαμβανόμαστε 

ότι η παρανομία στη λειτουργία κάποιου λατομείου, σε οποιασδήποτε μορφής 

μεταλλείο κτλ. είναι πολύ εύκολη και γίνεται σε χρόνο ρεκόρ, σε χρόνο αστραπή. 

Δηλαδή, κάποιος ο οποίος διαθέτει κάποια μηχανήματα μπορεί να διαβρώσει μια 

έκταση υπολογίσιμη τόσο σύντομα, σε μια, σε δυο, σε τρεις εβδομάδες, σε ένα μήνα, 

που χρειάζεται να είχαμε κάποιο μηχανισμό νομικό, ώστε νόμιμα και έγκαιρα να 

τον παρεμποδίζουμε να κάνει τη ζημιά. Πόσο μάλλον τώρα που μας λένε οι αρμό

διοι ότι δεν έχουν εκείνο τον κατάλληλο μηχανισμό, ώστε να ενεργούν όχι μόνο 

προληπτικά αλλά έγκαιρα και μετά, για να σταματούν την παρανομία! Είναι αυτά 

τα δύο σημεία τα οποία πιστεύω ότι πρέπει να υποδειχθεί ότι χρήζουν άμεσης 

τουλάχιστον ρύθμισης και τροποποίησης όπου χρειάζεται. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου μια προσΟήκη. 

Επειδή αναφέρθηκε, και ορθά αναφέρθηκε, ότι το μεταλλείο ή λατομείο του 

Αμιάντου είναι ίσως εκείνο που έχει επιφέρει την πιο μεγάλη καταστροφή στο περι

βάλλον απ' όλα τα άλλα λατομεία ή μεταλλεία στην Κύπρο, πρέπει να πούμε ότι 

αυτό δεν καλύπτεται από το νόμο ο οποίος προβλέπει την είσπραξη τελών για κάΟε 

τόνο υλικού που εξορύσσεται, γιατί το λατομείο, τούτο το μεταλλείο έχει κλείσει 

από το 1990 και δυστυχώς, ενώ η ευθύνη για την αποκατάσταση του τοπίου ήταν 
ευθύνη της εταιρείας αυτής, η εταιρεία πουλώντας το μεταλλείο στη Μητρόπολη 

Λεμεσού μετέφερε και αυτή την υποχρέωση στη Μητρόπολη, η οποία, ως γνωστόν, 

όχι μόνο αυτή αλλά και άλλες πιο σημαντικές υποχρεώσεις δεν έχει αναλάβει και 

δεν έχει εκτελέσει. Και έτσι είναι γεγονός ότι υπάρχει αυτό το πελώριο θέμα, πλην 

όμως άνευ οιωνδήποτε χρημάτων σε οποιοδήποτε ταμείο που να μπορούν να αποκα

ταστήσουν το περιβάλλον και να το φέρουν στην πρoτέ~α του μορφή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Αγαπίου. 
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Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς μια μικρή διόρθωση στα όσα ανέφερε ο κ. Σολωμής 

σχετικά με την ύπαρξη ή μη νομοθεσίας για προληπτικά μέτρα εναντίον εκείνων που 

προκαλούν οχληρία στο φυσικό περιβάλλον. 

Η νομοθεσία μέχρι πρόσφατα -γιατί έχουμε κάνει νέα νQμοθεσία- έδινε το 

δικαίωμα στο Γενικό Εισαγγελέα να λαμβάνει και προληπτικά μέτρα και τελεσίδικα 

μέτρα μέσω δικαστηρίου για την καταστολή οποιασδήποτε οχληρίας είτε αυτή 

προερχόταν από λατομεία είτε από οποιοδήποτε άλλο λόγο. Τώρα, με τη νέα νομο

θεσία, την οποία ψηφίσαμε πρόσφατα, το δικαίωμα αυτό του Γενικού Εισαγγελέα 

έχει επεκταθεί περισσότερο, δηλαδή και στις χωριτικές αρχές και σε άλλους οργανι

σμούς. Συνεπώς, υπάρχει νομοθεσία τόσο για την έκδοση προσωρινού διατάγματος 

για την καταστολή της οχληρίας όσο και για την έκδοση μόνιμου διατάγματος για τη 

συνέχιση της απαγόρευσης. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαγεωργίου. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς μια διευκρίνιση. 

Όπως ανέφερα, το συμβόλαιο της εταιρείας αυτής που είχε το μεταλλείο Αμιά

ντου είχε δύο ρητές πρόνοιες μέσα, με βάση τις οποίες είχε υποχρέωση η εταιρεία 

αυτή να αποκαθιστά το φυσικό περιβάλλον και να τοποθετεί τα μπάζα κατά τέτοιο 

τρόπο, που να μην προκαλείται ζημιά ούτε στο φυσικό περιβάλλον ούτε στην υγεία 

των κατοίκων της περιοχής. Και οι δύο αυτές πρόνοιες υπήρχαν στο συμβόλαιο και 

δυστυχώς δεν είχαν εφαρμοστεί από το 1947 μέχρι το 1986 που μας έφυγε η εταιρεία 
αυτή εγκαταλείποντας ερείπια εκεΙ 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, διευκρινιστικά, γιατί ίσως να μην έγινα απόλυτα αντιληπτός 

από τον κ. Αγαπίου. Φαίνεται και στην Έκθεση. Καταρχήν, δεν είναι ισχυρισμός 

δικός μου' είναι ο ισχυρισμός της Εκτελεστικής Εξουσίας, που ήρθε με γνωμοδό

τηση του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα, ότι με την υπάρχουσα νομοθεσία 

υπάρχει κάποια αδυναμία στην έκδοση των προσωρινών διαταγμάτων όχι για το 

αστικό αδίκημα της οχληρίας εγώ δε μίλησα για οχληρία. Αλλά εκδίδεται κάποια 

άδεια λατόμησης και ο συγκεκριμένος λατόμος υπερβαίνει τα όρια αυτής της άδειας. 

Είναι εδώ που εκδηλώνεται η παρανομία. Όσον αφορά την εκδήλωση αυτής της 

παρανομίας, κύριε συνάδελφε, κάπου έχει πρόβλημα η κατηγορούσα αρχή, όταν θα 

παρουσιάσει την υπόθεσή της, να πετύχει το προσωρινό διάταγμα μέχρι την εκδί

καση. Και αντιλαμβάνεστε ότι είναι σ' αυτό το χρόνο που γίνεται η ζημιά στο περι

βάλλον. Εν πάση περιπτώσει, το Οέμα είναι απλό' νομοΟετικά να ρυΟμιστεί, αν 

υπάρχει αδυναμία. Συμφωνούμε δηλαδή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα το δούμε στο τέλος της συζήτησης. 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 
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Κατά συνέπεια, θα συνεχιστεί η συζήτηση την επόμενη Πέμπτη και όσοι θέλουν 

να μιλήσουν να είναι έτοιμοι, διότι θα κλείσει η συζήτηση την επόμενη Πέμπτη. 

Το επόμενο θέμα, το οποίο έχει εγγραφεί με εισήγηση του κ. Ανδρέα Χρίστου 

εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά Νέες Δυνάf.ι.εις, είναι 

"Τα Συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών και η στάση της κυβέρνησης". Παρα

καλώ τον κ. Χρίστου να ανοίξει το θέμα. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Στους ημικρατικούς οργανισμούς ή, όπως άλλως ονομάζονται, στους οργανι

σμούς δημόσιου δικαίου ή οργανισμούς δημόσιας ωφέλειας έχει ανατεθεί η διαχεί

ριση θεμάτων που αφορούν την αναβάθμιση της ζωής και της ευημερίας του λαού 

και η παροχή υπηρεσιών που είναι γι' αυτό το σκοπό αναγκαίες. Διεξάγουν αυτοί οι 

οργανισμοί και διεκπεραιώνουν ένα έργο πολύ σημαντικό και σε όγκο και σε σπου

δαιότητα. 

Τεράστιος αριθμός υπαλλήλων, που αποτελούν ουσιαστικό τμήμα των 

απασχολουμένων στο δημόσιο, προσλαμβάνεται, απασχολείται, ανελίσσεται και 

προάγεται από τους ημικρατικούς οργανισμούς. Είναι οργανισμοί που διαχειρίζο

νται δεκάδες εκατομμύρια λίρες, που παίρνουν από το λαό, ασχολούνται με πλεί

στες όσες τεχνικές υπηρεσίες, αλλά προσφέρουν και πνευματικά και άλλα αγαθά, 

όπως είναι η ενημέρωση, ο πολιτισμός, η ψυχαγωγία, η ανάπαυση, ο αθλητισμός. 

Είναι φυσικό να ενδιαφέρει όλους άμεσα το πώς λειτουργούν αυτοί οι οργανι

σμοί. Και γι' αυτό τούτο το Σώμα ασχολήθηκε αρκετές φορές με τη σύνθεση των 

Συμβουλίων τους και με το ρόλο της Βουλής και των κομμάτων όσον αφορά τους 

ημικρατικούς. ΑσχολήΘηκε επίσης με τους προϋπολογισμούς αυτών των οργανι

σμών και νομοθέτησε έτσι που αυτοί οι προϋπολογισμοί να παρουσιάζονται, να 

συζητούνται και να εγκρίνονται από αυτό το Σώμα. Ακόμα ασχολήΘημε με θέματα 

που αφορούν διορισμούς, προαγωγές και άλλα, καΟαρά υπαλληλικά θέματα. 

Γι' αυτό το λόγο λοιπόν στην Επιτροπή Νομικών και τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων έγιναν το 1988 εκτεταμένες συζητήσεις που οδήγησαν τελικά στην ψήφιση 
νόμου με στόχο, όπως έλεγε η Έκθεση της Επιτροπής Νομικών, "την εξασφάλιση της 

πιο εύρυθμης λειτουργίας των Διοικητικών Συμβουλίων ορισμένων ημικρατικών 

οργανισμών και την καλύτερη εκπροσώπηση των συμφερόντων που επηρεάζονται 

από τη λειτουργία των Συμβουλίων των οργανισμών αυτών". 

Ακόμα, η Έκθεση της Επιτροπής έλεγε ότι "σ' όλο το διάστημα της εξέτασης 

του όλου θέματος αλλά και μέσω των ίδιων των σχεδίων νόμου που προήλΟαν από 

της πλευράς της Εκτελεστικής Εξουσίας κατά κύριο λόγο επιδιώκεται η διεύρυνση 

της βάσης συμμετοχής στα Συμβούλια αυτά ταυτόχρονα με την αναβάθμιση του 

ρόλου των κομμάτων στον καταρτισμό της σύνΟεσης των Συμβουλίων αυτών, μια 

και η οργανωμένη πολιτική ζωή, στην οποία εκφράζονται οι κομματικές τους 

δραστηριότητες, συνιστά κατά τεκμήριο την εκάστοτε βούληση του λαού στο σχημα

τισμό της κρατικής θέλησης και ιδιαίτερα όσον αφορά την άσκηση της κρατικής 

εξουσίας στα θέματα που πραγματεύεται το υπό συζήτηση νομοσχέδιο". 

Τελικά υιοθετήθηκε από την πλειοψηφία της Βουλής ο Νόμος 149 του 1988, ο 
οποίος, μεταξύ άλλων, προέβλεπε διορισμό και παρουσία στις συνεδρίες των 

ημικρατικών οργανισμών παρατηρητών των κομμάτων, προβλέπει ότι δυο μήνες 
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πριν από τη λήξη της θητείας των Διοικητικών Συμβουλίων των οργανισμών θα 

πρέπει η κυβέρνηση, το Υπουργικό Συμβούλιο συγκεκριμένα, να αρχίσει διαβουλεύ

σεις με τους εκπροσώπους των εν τη Βουλή πολιτικών κομμάτων, προβλέπει ότι 

κατά τη διάρκεια αυτών των διαβουλεύσεων θα πρέπει οι εκπρόσωποι των 

κομμάτων να υποβάλουν τις απόψεις τους και, αν το επιθυμούν, γραπτές εισηγήσεις 

αναφορικά με τα πρόσωπα που προτείνουν, για να διοριστούν μέλη των Διοικη

τικών Συμβουλίων. Ακόμα, οι πιο πάνω εισηγήσεις, λέει, θα μπορούσαν να περιλαμ

βάνουν και συγκεκριμένο κατάλογο ονομάτων, ο οποίος να μην είναι μικρότερος 

των πέντε και να μην είναι μεγαλύτερος των εννέα ατόμων. Και τελικά προβλέπει 

ότι το Υπουργικό Συμβούλιο θα λαμβάνει σοβαρά υπόψη κατά την επιλογή του 

προέδρου, του αντιπροέδρου και μελών των Διοικητικών Συμβουλίων τις τυχόν 

γραπτές εισηγήσεις και απόψεις των εκπροσώπων των εν τη Βουλή κομμάτων. 

Πέραν τούτων, έχει καθορίσει και έκαμε συγκεκριμένη αλλαγή στα θέματα που 

αφορούν τη θητεία αυτών των ημικρατικών οργανισμών. 

Μιλώντας σ' αυτό το Σώμα οι Βουλευτές κύριοι Μανώλης Χριστοφίδης, τότε 

Πρόεδρος της Επιτροπής Νομικών, και Αλέκος Μαρκίδης τοποθέτησαν το θέμα 

κατά έναν τρόπο πολύ σαφή σε σχέση με τις προθέσεις του κόμματος το οποίο 

εκπροσωπούσαν. Είπε για παράδειγμα ο κ. Μαρκίδης: 

''Ο Δημοκρατικός Συναγερμός πιστεύει ότι είναι επιθυμητή η συμμετοχή όλων 

των πολιτικών κομμάτων στα Συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών κατ' αναλο

γίαν δυνάμεων και ταυτόχρονα πιστεύει ότι είναι επιθυμητό το θέμα αυτό να μην 

καλουπιάζεται με αυστηρούς νόμους, να μη θεσμοθετείτάι μέσα σε αυστηρά πλαίσια, 
αλλά να αφήνεται κάποια διακριτική εξουσία στη διοίκηση να επιλέγει τα άτομα 

που πρέπει να επιλέξει ... " 

ο κ. Μανώλης Χριστοφίδης είπε: 

"Όσον αφορά το Δημοκρατικό Συναγερμό, αποτελούσε πάντα διακηρυγμένη 

πολιτική του Δημοκρατικού Συναγερμού η πεποίθηση ότι επιβάλλεται αναλογική 

σύνθεση των Διοικητικών Συμβουλίων των ημικρατικών οργανισμών με βάση την 

εκλογική δύναμη των κομμάτων που αντιπροσωπεύονται στη Βουλή. Εμείς, συνέ~ 
χισε, σήμερα ως Συναγερμικοί είμαστε ικανοποιημένοι, γιατί αυτή η πάγια πολιτική 

μας θέση δικαιώνεται. Και πιστεύουμε ότι δίκαια προχωρούμε σ' αυτό το νομοθέ

τημα, το οποίο θεμελιώνει και τη λα'ίκή κυριαρχία και ενισχύει την πολυκομματική 

δημοκρατία. Πιστεύουμε, έλεγε, ότι με τις διατάξεις αυτού του νομοθετήματος 

ενισχύεται η πολυκομματική δημοκρατία. Τα κόμματα σήμερα σε όλο τον κόσμο 

είναι οργανισμοί ζωντανοί που εκπροσωπούν τη λα'ίκή βάση. Εκπροσωπούν τα λαό, 

εκπροσωπούν την κοινή γνώμη. Και πιστεύουμε ότι μ' αυτό το ρόλο που τους αναθέ

τουμε, συμμετοχής, δηλαδή, στη διαδικασία διορισμού ή στη σύνθεση των Διοικη

τικών Συμβουλίων των ημικρατικών οργανισμών, είναι ακριβώς αυτό το σκοπό που 

ενισχύουμε" . 

Και κατέληξε ο κ. Μανώλης Χριστοφίδης με τα εξής 

"Με την ψήφιση αυτού του νομοθετήματος η συμμετοχή των πολιτικών 

κομμάτων στη σύνθεση των Διοικητικών Συμβουλίων των ημικρατικών οργανισμών 

δε θα είναι πλέον ρουσφέτι, δε θα είναι αντάλλαγμα για υπηρεσίες που παρασχέ

θηκαν, δε θα είναι προσφορά, διότι προσφέρθηκε προηγούμενα γη και ύδωρ από 

οποιονδήποτε, αλλά θα είναι δικαίωμα των κομμάτων από το νόμο. Επομένως, 

επέρανε, ανοίγει μια νέα εποχή στην προσέγγιση της διακυβέρνησης του τόπου, 

καθόσον αφορά στον ημικρατικό χώρο". 
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Εμείς είναι γνωστό, κύριοι συνάδελφοι, ότι δεν ψηφίσαμε υπέρ αυτού του 

νομοσχεδίου, όχι γιατί διαφωνούσαμε με την ουσία του νόμου. Άλλωστε, δηλώναμε 

πολύ πριν από το 1988 ότι ήμαστε υπέρ της εκπροσώπησης στα Διοικητικά 

Συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών των κομμάτων ανάλογα με τη δύναμή 

τους. Θεωρούσαμε όμως ότι δυστυχώς αυτός ο νόμος -αυτή ήταν η εκτίμησή μας- θα 

κηρυσσόταν αντισυνταγματικός. 

Τελικά, το Ανώτατο Δικαστήριο, έστω και με μια ψήφο διαφορά, δικαίωσε τις 

επιφυλάξεις μας. Πρέπει όμως να δεχθούμε και να πούμε ότι πολιτικά εκείνος ο 

νόμος ήταν σωστός και αποτελούσε ένα περαιτέρω βήμα για τον εκδημοκρατισμό 

του δημόσιου βίου, ώστε να συμμετέχουν σε τέτοιους οργανισμούς κοινωνικού 

ενδιαφέροντος οι ίδιοι οι ενδιαφερόμενοι μέσω των αντιπροσώπων τους. 

Όμως, ανεξάρτητα από την κήρυξη ή όχι του νόμου ως αντισυνταγματικού, το 

πολιτικό μήνυμα και η θέληση της Βουλής νομίζουμε ότι ήταν έκδηλα τα ακόλουθα: 

Πρώτο, ήθελε Συμβούλια αυτό το Σώμα που να εκφράζουν τα κοινοβουλευτικά 

κόμματα κατ' αναλογίαν της δύναμής τους και ακόμα ήθελε διακομματική, συναινε

τική πολιτική σε συνεργασία των Συμβουλίων, που θα ασκούσαν τις εξουσίες τους 

με βάση το νόμο που διέπει τον κάΟε οργανισμό, με τον αρμόδιο Υπουργό. 

Ακόμα, ήθελε θεσμοποίηση των Συμβουλίων κατά το πρότυπο των ανεξάρ

τητων αξιωματούχων και υπηρεσιών του κράτους και του τρόπου άσκησης της εξου

σίας τους. 

Ακόμα -και αυτό είναι όχι μικρής σημασίας- αποφάσισε να καθορίσει τριετή 

θητεία και όχι πενταετή, για να μη συμπίπτει με τη θητεία του ΠρΟέδρου της Δημο

κρατίας. Δηλαδή, αποδέσμευσε χρονικά το διορισμό και τη λήξη της θητείας των 

Συμβουλίων από την εκλογή ή τη λήξη της θητείας του Προέδρου. 

Προηγουμένως, κύριοι συνάδελφοι, δεν υπήρχε σαφήνεια σ' αυτό το θέμα. Ο 

νόμος προνοούσε θητεία μέχρι τρία χρόνια, αλλά το Υπουργικό Συμβούλιο 

μπορούσε οποτεδήποτε να τερματίσει το διορισμό οποιουδήποτε συμβούλου ή 

Συμβουλίου. 

Ο νόμος στον οποίο αναφερόμαστε καθορίζει σαφώς τριετή θητεία, ενώ το 

Υπουργικό Συμβούλιο μόνο με αιτιολογημένη απόφαση μπορεί να τερματίσει το 

διορισμό μέλους του Διοικητικού Συμβουλίου. Και γίνεται αντιληπτό από εμάς ότι 

η τριετής θητεία δεν επελέγη τυχαία, όπως δεν επελέγη τυχαία και η εξαετής θητεία 

για την Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας. Νομίζουμε ότι ο νομοθέτης ήθελε να 

τονίσει την αυτονομία του θεσμού και την ανεξαρτησία του από τη στιγμή που 

διορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο. Ο νομοθέτης, κατά την άποψή μας, ήθελε 

να διασφαλίσει το δικαίωμα στο Υπουργικό Συμβούλιο να διορίζει, αλλά συνειδητά 

περιόρισε και αποστέρησε το δικαίωμα της πρόωρης ή αυΟαίρετης παύσης των 

Συμβουλίων και των μελών τους, προτού εξαντλήσουν τη θητεία τους. 

Θεωρούμε ότι τα παρόντα Συμβούλια ήταν τα πιο αντιπροσωπευτικά που 

υπήρξαν ποτέ, στελεχωμένα με πολλά πρόσωπα εγνωσμένης αξίας και προσφοράς, 

που προέρχονταν από όλους τους πολιτικούς χώρους. Λειτούργησαν ομαλά και 

αντικειμενικά και πρόσφεραν πολλές υπηρεσίες με δημόσιο πνεύμα. Αδυναμίες και 

ελλείψεις μπορεί να εντοπίσει κάποιος πολλές. Όμως είναι γενική η εκτίμηση, 

λαμβάνοντας υπόψη και τα δεδομένα, την παράδοση, τη γενική εικόνα της δημόσιας 

ζωής μας, ότι εργάστηκαν πολύ ικανοποιητικά, με αυτονομία και ανεξαρτησία, 

ασκώντας όλες τις εξουσίες που τους παρέχουν οι οικείοι νόμοι. 
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Έχει λεχθεί ότι τα Συμβούλια πρέπει να αντικαΟίστανται ή πρέπει να υποβάλ

λουν παραίτηση ή πρέπει να παύονται, γιατί Οα πρέπει να ακολουΟούν την πολιτική 

της εκάστοτε κυβέρνησης. Και εφόσον έχουν διοριστεί από μια προηγούμενη, πρέπει 

να φεύγουν μαζί με αυτή. 

Έχω την άποψη ότι αυτή καθαυτή η ουσία του επιχειρήματος είναι λανθα

σμένη, γιατί θεωρεί κατά τεκμήριο ότι κανένα Συμβούλιο και κανένα μέλος δεν είναι 

διατεθειμένο να υιοθετήσει ή να ακολουθήσει την πολιτική της κυβέρνησης, η οποία 

πολιτική, σε ό,ΤΙ αφορά την παρέμβαση της κυβέρνησης στους ημικρατικούς οργανι

σμούς, καθορίζεται με τις εξουσίες του αρμόδιου Υπουργού, ο οποίος -και σε όλες 

τις περιπτώσεις είναι πανομοιότυπο- "δύναται, κατόπιν συμβουλευτικής γνωμοδο

τήσεως της Αρχής, να εκδίδει προς ταύτην οδηγίας γενικής φύσεως ως προς την 

ενάσκησιν των αρμοδιοτήτων αυτής, αναγκαίας διά το γενικόν συμφέρον της Δημο

κρατίας, η δε Αρχή οφείλει να εφαρμόζει πάσαν τοιαύτην οδηγία ν". 

Διερωτόμαστε όμως πόσο διαφέρει η πολιτική της μιας κυβέρνησης από την 

πολιτική της άλλης σε τέτοιους μεγάλους, πολύ μεγάλους οργανισμούς, όπως η 

Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου ή η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου, όπου την ουσία της 

πολιτικής την καθορίζει η τεχνολογική πρόοδος και η ορθολογιστική εφαρμογή της 

στο δοσμένο χώρο της Κύπρου. 

Πόσο κυβερνητική τελικά είναι η πολιτική που ασκείται από έναν ημικρατικό 

οργανισμό, όταν αυτή η Βουλή μέσα από τη συζήτηση και την έγκριση των προϋπο

λογισμών έχει την ευχέρεια να αποφασίζει τελικά αν θα γίνει ένας ηλεκτροσταθμός ή 

αν δε θα γίνει, ποιο καύσιμο θα χρησιμοποιήσει, πού θα ανεγερθεί, πόσες νέες θέσεις 

θα δημιουργηθούν σ' αυτό τον οργανισμό, ποιες θα πληρωθούν, τι εξοπλισμός θα 

αγοραστεί και ποιας αξίας; 

Ακόμα, πόσο στενά και αυστηρά "κυβερνητική" πολιτική θέλει να ασκήσει η 

κυβέρνηση, όταν ο ίδιος ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας στη σύναξη των αθλητικο

γράφων δήλωσε ότι η πολιτική αυτής της κυβέρνησης στον αθλητισμό πρέπει να 

είναι και υπερκομματική και διακομματική; 

Ποιοι λόγοι λοιπόν συνέτρεχαν, ώστε να αρχίσει η πολεμική ενάντια στα 

Συμβούλια, εφόσον η κυβέρνηση αρχικά τα κάλεσε να εξαντλήσουν τη Οητεία τους; 

Επειδή δε θέλω να ισχυριστώ ότι η κυβέρνηση άλλα διακηρύττει δημόσια και 

άλλα πράττει στο παρασκήνιο, οδηγούμαι στο συμπέρασμα ότι πίσω από αυτή την 

πολεμική, που ήδη κρατεί τρεις μήνες, υπάρχουν πολιτικά και οικονομικά συμφέ

ροντα διαφόρων κύκλων που διαφωνούν με τη λειτουργία αυτών των Συμβουλίων ή 

ακόμα και με την ίδια την ύπαρξη και τη δραστηριότητά τους στο συγκεκριμένο 

χώρο. Υπάρχουν όμως, και πρέπει να το αναγνωρίσουμε, και τα συμφέροντα 

κάποιων ατόμων και κάποιων ομάδων που συνωστίζονται και επείγονται να κατα

λάβουν θέσεις στα Συμβούλια αυτών των οργανισμών. 

Το ερώτημα όμως που μπαίνει είναι πώς αυτή η κυβέρνηση, η Βουλή, τα 

κόμματα, ο τύπος προστατεύουν το θεσμό των ημικρατικών από τη βουλιμία αυτών 

των συμφερόντων. Πόσο έχει αντιμετωπιστεί αυτό το θέμα διαχρονικά και με προο

πτική, έξω από κάποια πρόσκαιρα και αμφίβολης αξίας οφέλη; 

Δυστυχώς, κατά την άποψή μας, κατά τρόπο πολύ χλιαρό, με αλληλοσυγκρου

όμενες θέσεις και δηλώσεις και με μια σύγχυση που τη θεωρούμε ενδεικτική των 

αφόρητων πιέσεων που ασκούνται στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας από διάφορα 

κέντρα και πλευρές εντός και εκτός κυβέρνησης με στόχο να παρανομήσει. Να μου 

επιτρέψετε να διεξέλΟω τις δηλώσεις που έγιναν από διάφορες πλευρές της κυβέρ-

νησης κατά τους τελευταίους τρεις μήνες. ' 
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Ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος με δήλωσή του στις 28.2.1993 -αν δεν κάμνω 
λάθος, πρέπει να είναι η ημέρα της εγκαθίδρυσης του Προέδρου της Δημοκρατίας

είπε: 

''Είθισται, όταν αναλαμβάνει τη διακυβέρνηση της χώρας νέος Πρόεδρος της 

Δημοκρατίας, τα Διοικητικά Συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών να θέτουν τις 

παραιτήσεις τους στη διάθεση του νέου Προέδρου, διευκολύνοντας με τον τρόπο 

αυτό το έργο του". 

Από πού εξάγεται το "είθισται"; Εμείς το αποδίδουμε προφανώς σε έλλειψη 

έγκαιρης ενημέρωσης για το τι προβλέπει ο νόμος ο οποίος ισχύει από το 1988 μέχρι 
σήμερα. 

Στις 10.3.93 και πάλι ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος αναφερόμενος στο θέμα 
μετριάζει τον τόνο της τοποθέτησής του. Λέγει: 

"Το θέμα της σύνθεσης των Συμβουλίων μελετάται από τον Πρόεδρο της Δημο

κρατίας και καμιά απόφαση δεν έχει ληφθεί. Οι αποφάσεις του Προέδρου, σχετικά 

με το θέμα αυτό, θα είναι σύμφωνες με τη νομιμότητα". 

Προφαν(ος ενημερώθηκε ότι υπήρχε νόμος. Στο μεταξύ όμως παρακαλεί ο 

Κυf)ερνητικός Εκπρόσωπος, καλεί όλα τα Διοικητικά Συμf)ούλια των ημικρατικών 

οργανισμιον "να λειτουργούν ομαλά και εύρυθμα, χωρίς να επηρεάζονται από το 

γεγονός -αν είναι δυνατό!- ότι μελετάται η ανασύνθεσή τους". 

Στις 30.3.93 διοχετεύεται στους ημικρατικούς οργανισμούς, στους προέδρους 
και τα μέλη, η γνωστή επιστολή, η οποία υπογράφεται από τον κ. Πάτροκλο 

Σταί'ρου, με την οποία καλούνται οι πρόεδροι και τα μέλη να μην προβαίνουν σε 

νέους διορισμούς, προαγωγές, μεταθέσεις κτλ. υπαλλήλων και γενικά προχωρεί 

παρακάτω και λέει: 

"Μη λαμβάνετε αποφάσεις καθοριστικές για την πορεία του οργανισμού σας, 

έως ότου η κυβέρνηση αποφασίσει τελικά για τη συγκρότηση των Διοικητικών 

Συμβουλίων των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου" . 

Αυτή η επιστολή ξεσήκωσε θύελλα διαμάρτυριών και από τους προέδρους και 

από τα μέλη των Συμβουλίων των ημικρατικών οργανισμιον αλλά και από τις συντε

χνίες αυτιον των οργανισμιον, γεγονός που οδήγησε την κυβέρνηση σε επανατοποθέ

τηση, σε νέα, πιο διαφοροποιημένη επιστολή, η οποία εστάλη στις 20 Απριλίου και 
πάλι διά χειρός και με την υπογραφή του κ. Πάτροκλου Σταύρου, η οποία λέει: 

'Ή εγκύκλιος επιστολής μου της 30ής Μαρτίου δεν ισχύει για αποφάσεις που 

θεωρούνται απαραίτητες για την τρέχουσα λειτουργία και δεν πρέπει να κάμετε 

διορισμούς και προαγωγές, εκτός αν υπάρχουν, κατά την κρίση σας, επείγουσες 

περιπτιοσεις διορισμών, προαγωγών ή μεταθέσεων, οπότε σας παρακαλούμε να τις 

κάμετε σε συνεργασία με τον αρμόδιο Υπουργό". 

Ακόμα, στις 12 Απριλίου 1993 ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος παραδέχεται ότι 
υπάρχει νομικό θέμα, ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας ζήτησε γνωμάτευση από το 

Γενικό Εισαγγελέα και ότι από τη γνωμάτευση προκύπτει ότι η παύση πρέπει να 

cίναι αιτιολογημένη και ότι οι παραιτήσεις που τέθηκαν στη διάθεση του Προέδρου 

δεν ισοδυναμούν με υποβολή παραίτησης. Και η κυβέρνηση καταλήγει ότι θα 

εξετάσει συγκεκριμένες περιπτώσεις όχι συνολικά την αναθεώρηση, την ανασύν

θεση, αλλά συγκεκριμένες περιπτώσεις αντικατάστασης Συμβουλίων πάντοτε μέσα 

στα πλαίσια του νόμου. 
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Στις 9.5.93 όμως με νέα δήλωσή του ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος αναθεωρεί 
άρδην την πρώτη του δήλωση -και αυτά, κύριοι συνάδελφοι, εντός διαστήματος 

περίπου ενάμιση έως δύο μηνών- και λέγει ότι τα Συμβούλια των ημικρατικών θα 

εξαντλ ήσουν τη θητεία τους. 

Και τα Συμβούλια άρχισαν να αναδιπλώνουν τη δουλειά τους, οπότε έρχονται 

οι γνωστές δηλώσεις του κ. Ντίνου Μιχαηλίδη, του Υπουργού Εσωτερικών, δηλώ

σεις οι οποίες συνοδεύτηκαν με καλυπτικές δηλώσεις άλλων Υπουργών και οι 

οποίες δημιούργησαν τη γνιοοτή πολύ τεταμένη και απαράδεκτη κατάσταση. 

Λοιπόν, η εκτίμησή μας είναι ότι, επειδή η κυβέρνηση δε θέλει ή δεν μπορεί να 

παρανομήσει, κάποιοι ανέλαβαν αυτό τον άχαρο ρόλο, δηλαδή τον καταναγκασμό 

των μελών των Συμβουλίων σε παραίτηση. Επιτέθηκαν εναντίον τους σε θέματα που 

έχουν σχέση με την ευθιξία των μελών τους, ανέπτυξαν μια πρωτοφανή δραστηριό

τητα και οδήγησαν την ίδια στιγμή σε παράλυση την ομαλή εργασία και δραστηριό

τητα των Συμβουλίων . Μερικά μέλη δήλιοοαν ότι αισθάνονται εξευτελισμένα και 

επαγγελματικά και προσωπικά εξαιτίας αυτής της μεταχείρισης, που οδήγησε τελικά 

σε πολλές παραιτήσεις. 

Εμείς Οεωρούμε ότι αυτά τα φαινόμενα, τα οποία κάποιοι αντιμετωπίζουν με 

σιωπηλή συγκατάβαση ή ίσως και ικανοποίηση, είναι απαράδεκτα, μειωτικά και 

προσβλητικά για τη δημόσια και πολιτική ζωή αυτού του τόπου. 

Επειδή ίσως κάποιοι να νομίζουν ότι οι παραιτήσεις αυτές τους βολεύουν, θα 

αρχίσουμε το γκρέμισμα ενός πλαισίου που άρχισε σιγά σιγά να οικοδομείται; Θα 

ακολουθήσουμε άραγε το παράδειγμα άλλων χωρών, όπου σαρώνονται τα πάντα με 

την κάθε νέα κυβέρνηση; Δηλαδή, ο κάΟε καινούριος που αναλαμβάνει θα καταλύει 

τους θεσμούς και θα δημιουργεί κάποιους άλλους; 

Και ποια η Οέση, σε μια τέτοια περίπτιοοη, των επί συμβάσει υπαλλήλων του 

δημοσίου ή των υπαλλήλων που ασκούν πολιτικά καΟήκοντα ή γενικά των δημόσιων 

υπαλλήλων; Πόσο θα αντέξουν σε μια τέτοια περίπτωση και οι ανεξάρτητοι αξιω

ματούχοι του κράτους, τα μέλη της Επιτροπής Δημόσιας Υπηρεσίας ή της 

Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας και γιατί, διερωτόμαστε, να μην τους αντικα

θιστούμε με την κάθε νέα κυβέρνηση; 

Εμείς, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, ακόμα δε συμφωνούμε με την 

εκτίμηση ότι η κυβέρνηση νομιμοποιείται να αντικαταστήσει και τα μη παραιτηθέντα 

μέλη των Συμβουλίων . Η κυβέρνηση βεβαίως επικαλείται γνωμάτευση του Γενικού 

Εισαγγελέα, σύμφωνα με την οποία είναι εύλογα δυνατός ο τερματισμός των διορι

σμών και των μη παραιτηΟέντων μελών, για να μπορέσει να διοριστεί ολόκληρο το 

Συμβούλιο για μια νέα τριετή Οητεία. 

Θέλουμε να επισημάνουμε πως για τα διορισμένα επί θητεία συλλογικά 

όργανα υπάρχουν κάποιοι κανόνες λειτουργίας, οι οποίοι τηρούνται βασικά και 

στην Κύπρο. Και ένας από τους βασικούς αυτούς κανόνες επιτάσσει ότι οι οποιεσ

δήποτε νόμιμες αντικαταστάσεις σε διορισμένα επί θητεία συλλογικά όργανα γίνο

νται για το υπόλοιπο της Οητείας. Ο κανόνας αυτός λειτουργεί και ως ασφαλιστική 

δικλίδα, ώατε να μην μπορεί να παραταθεί τεχνηέντως η Οητεία οποιουδήποτε διορι

σμένου συλλογικού οργάνου. 

Αν επικρατήσει η λογική ότι, σε περίπτωση παραίτησης της πλειοψηφίας των 

μελών του Διοικητικού Συμβουλίου ενός ημικρατικού οργανισμού, η κυβέρνηση έχει 

το δικαίωμα να διορίσει νέο Συμβούλιο για τριετή Οητεία, οδηγούμαστε αυτόματα σε 
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κατάργηση του θεσμού της Οητείας ή χρησιμοποίησή της κατά το δοκούν. Με τον 

τρόπο αυτό η κάθε απερχόμενη κυβέρνηση θα μπορεί να ζητά τις παραιτήσεις των 

Συμβουλίων ένα δυο μήνες πριν λήξει η δική της θητεία και να διορίζει άλλα για νέα 

τριετή θητεία, δημιουργώντας τετελεσμένα για την επόμενη κυβέρνηση. 

Το ίδιο βέβαια θα μπορεί να γίνει και με τα μέλη της Επιτροπής Δημόσιας 

Υπηρεσίας και της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, πράγμα που θα οδηγήσει 

και σε κατάλυση των θεσμών και σε άλλα, δυσμενή για τη δημοκρατία, πιστεύουμε, 

επακόλουθα. 

Το θέμα, κύριοι συνάδελφοι, είναι πολύ σοβαρό και θεωρούμε ότι δεν αφορά 

απλώς τους προέδρους και τα μέλη των ημικρατικών οργανισμών, αλλά αφορά 

αρχές και θεσμούς με την κατάργηση των οποίων Οα συμπαρασυρθεί και η προο

πτική και η μεγάλη απαίτηση, που εκφράζεται με το πνεύμα του νόμου στον οποίο 

αναφερθήκαμε, για κοινωνική συναίνεση. Αφορά ακόμα την τύχη, το κόστος, το 

έγκαιρο της αποπεράτωσης, τις ζημιές που καΟημερινά παΟαίνει το δημόσιο εξαι

τίας της καθυστέρησης υλοποίησης μεγάλων έργων που βρίσκονται υπό εξέλιξη. 

Γι' αυτό, εμείς ζητούμε από την κυβέρνηση: 

Πρώτο, να επαναβεβαιώσει τη θέση της όπως τα Συμβούλια αφεθούν να εξαντ

λήσουν τη θητεία τους. 

Δεύτερο, να καλέσει τα Συμβούλια, αφού εκφράσει την εμπιστοσύνη της προς 

αυτά, να συνεχίσονν να εργάζονται απρόσκοπτα για το δημόσιο συμφέρον και σέ 

συνεργασία με τους αρμόδιους Υπουργούς και τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

Τρίτο, να επαναδιορίσει όλα τα μέλη των Συμβουλίων που υπέβαλαν παραί

τηση, αλλά αποδέχονται επαναδιορισμό, να συμπληρώσει δε τους διορισμούς με 

πρόσωπα ικανά από όλο το πολιτικό και κοινωνικό φάσμα και να απαιτήσει από 

όλους όπως τερματίσουν την πολεμική ενάντια στο Οεσμό της απρόσκοπτης τριε

τούς θητείας των Συμβουλίων των ημικρατικών οργανισμών. 

Έχουμε την άποψη ότι τα Συμβούλια ανήκουν σε όλο το λαό' δεν ανήκουν 

μονομερώς ούτε στην κυβέρνηση ούτε στα κόμματα ούτε στη Βουλή και σε σχέση με 

αυτό η προστασία της σωστής υπόστασης, της σωστής σύνθεσης και λειτουργίας 
τους αυξάνει την εμπιστοσύνη του πολίτη προς τη δημόσια ζωή και ΤQυς λειτουρ

γούς της, θεμελιώνει πιο στέρεα το αίσθημα δικαίου και ίσης μεταχείρισης, αλλά 

ενισχύει προπάντων και προάγει τη δημοκρατία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Βλέπω ότι δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές. Η συζήτηση θα συνεχιστεί την 

επόμενη Πέμπτη και θα λήξει. 

Φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας. 

Η επόμενη συνεδρίαση της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 17 Ιουνίου, 
στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992. 

2) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως Νόμος του 
1993. 
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3) Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 
1993 . 

4) Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου Νόμος του 
1993 . 

5) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 7) του 1993. 

6) Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Δήμου Πάφου 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

7) Ο περί Εξωτερικών Δανείων προς την Κυβέρνηση της Κυπριακής 

Δημοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

8) Οι περί Επιτρόπου Προεδρίας για Ανθρωπιστικά Θέματα (Καθήκοντα, 

Απολαβές και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

9) Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

10) Οι περί Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων - Θέσεις Μηχανολόγου 

Μηχανικού 1 ης Τάξης, Υγειονομικού Μηχανικού 1 ης Τάξης, Υ δρολόγου 
1 ης Τάξης, Γεωλόγου 1 ης Τάξης και Χημικού 1 ης Τάξης (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

11) Οι περί Υπουργείου Δικαιοσύνης - Θέση Συντηρητή Εγγράφων (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

12) Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993 . 

13) Οι περί Γυναικών Υπαξιωματικών του Στρατού της Δημοκρατίας 

(Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) Κανονισμοί του 

1993. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ' : 

1) ' ΕκΟεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 

που τιτλοφορείται "Προβλήματα από τη λειτουργία των λατομείων". 

(Α υτεπάγγελ τη εξέταση ύστερα από πρόταση των Βουλευτών κ. Χρ. 

Σολωμή, κ. Κ . Κληρίδου και κ . Ά. Χρυσοστόμου). (13 .10.1992). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) "Τα ΣυμβσιΊλια των ημικρατικών οργανισμών και η στάση της 

κυβέρνησης" . 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Α . Χρίστου εκ μέρους της 

Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 

(27.5.1992). 

(Συνέχιση της συζήτησης) . 

3) "Το Κυπριακό μετά τον πρώτο γύρο των συνομιλιών στη Νέα Υόρκη". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 

Δημοκρατικού Κόμματος κ. Τ. Παπαδόπουλου). (3.6.1993) . 

4) ΈκΟεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το Οέμα που 

τιτλοφορείται "Η άμεση ανάγκη λήψης απόφασης και δρομολόγησης 

διαδικασιών για μετακίνηση των κοινοτήτων Πενταλιάς και Επισκοπής 

που κινδυνεύουν από κατολισΟήσεις και ρωγμές" . 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Γ. 

Ομήρου) . (11.5.1993). 
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5) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα που 
τιτλοφορείται 'Ή θέση της κυπριακής κυβέρνησης έναντι της Κούβας 

σχετικά με τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (8.4.1993). 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 6.00 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

τική σειρά: 

Αγαπίου Γιαννάκης 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσιώτης Λώρης 

Λυσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι Θρησκευτικών Ομάδων: 

Καλα'ίτζιάν Αράμ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Έκθεση για τον Κανονισμό "Ο περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου 
Ποιότητας (Καθορισμένα Πρότυπα - Αναθεώρηση Δωδέκατης Σειράς) 

Κανονισμός του 1993" και έγκρισή του. 

1) 'Εκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Νοθείας Γεωργικών Προ'ίόντων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993" και έγκρισή τους. 
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3) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Μέτρων και Σταθμών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993", η σύντομη ομιλία του κ . Δ. 

Θεοδώρου που ακολούθησε πάνω στο θέμα και έγκρισή τους . 

4) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί κυπριακών Προτύπων και 

Ελέγχου Ποιότητος (Άδειαι διά Πρότυπα Σήματα) Κανονισμοί του 

1993" και έγκρισή τους. 

5) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Χρωστικών Ουσιών στα 

Τρόφιμα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993" και έγκρισή τους. 

6) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

7) Έκθεση για το θέμα "Προβλήματα από τη λειτουργία των λατομείων" και 

οι παρατηρήσεις και αγορεύσεις, καθώς και η συζήτηση, που 

ακολούθησαν πάνω στο θέμα (Ο . Δημητρίου, Θ. Μιχαηλίδης, Π. 

Παπαγεωργίου, Δ. Θεοδώρου, Δ. Χριστοδουλίδης, Ι. Ιωαννίδης, Χρ. 

Σολωμής, Α. Χρίστου, r . Αγαπίου), η συζήτηση του οποίου συνεχίζεται. 
8) Αγόρευση του κ. Α. Χρίστου π.άνω στο θέμα "Τα Συμβούλια των 

ημικρατικών οργανισμών και η στdση της κυβέρνησης", η συζήτηση του 
οποίου συνεχίζεται . 

Τιμή: 7Sσ 

ΤυπώΟηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημοκρατίας, Λευκωσία. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ' ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 17ης Ιουνίου 1993 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. ΓΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.13 μ.μ.) 

(Αρ.36) 

, Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

Παρακαλώ το Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Με την άδειά σας. Σήμερα αντιλαμβανόμαστε ότι θα επανακατατεθεί στη 

Βουλή των Αντιπροσώπων ο προϋπολογισμός του Φορέα Νεολαίας, μάλιστα αυξη

μένος κατά κάποιο ποσό. Ταυτόχρονα, όπως πληροφορούμαστε, χθες οι υπάλληλοι, 

που είναι αποσπασμένοι στο Φορέα, ειδοποιήθηκαν να επανέλθουν πίσω στις παλιές 

τους εργασίες. 

Είναι η άποψή μας ότι αυτή η κίνηση έχει μια έλλειψη σύνδεσης και μια αντί

φαση. Εφόσον κατατίθεται ο προϋπολογισμός και κατά τη συζήτηση, όπως μας 

έχουν ενημερώσει, θα προσέλθει και ο αρμόδιος Υπουργός και οι φορείς νεολαίας 

και αντιλαμβάνομαι και άλλοι εκπρόσωποι που ασχολούνται με το θέμα, για να 

πουν τις απόψεις τους για το Φορέα και θα κατατεθούν πιθανόν και νομοθετικές 

τροποποιήσεις, υπάρχει μια αντίφαση και υπάρχει μια σπουδή, η οποία οδηγεί στην 

κατάρρευση του Φορέα, στη διάλυση του Φορέα. 

Γι' αυτό θα ήταν η παράκλησή μας προς εσάς, και αν συμφωνούν και τα άλλα 

κόμματα, να διαβιβαστεί στην κυβέρνηση όπως μη κάμει οποιεσδήποτε ενέργειες, 

προτού συζητηθεί το θέμα και αποφασίσει σχετικά το Σώμα. 

Ευχαριστώ . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ομήρου. 

(2281) 
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Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα συμφωνήσω με τον κ. Χρίστου. Είναι πράγματι ανησυχη

τικό το γεγονός ότι, ενώ η Βουλή δεν έχει επιληφθεί ακόμα του θέματος, υπάρχει μια 

σπουδή να δημιουργηθούν τετελεσμένα γεγονότα. Εφόσον θα υπάρξει κοινοβουλευ
τικός διάλογος, εφόσον θα κληθούν οι διάφορες ενδιαφερόμενες πλευρές να εκφρά

σουν τις απόψεις τους, για να καταλήξει σε οριστικά συμπεράσματα η αρμόδια 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή και στη συνέχεια η ολομέλεια του Σώματος, ειλικρινά 

δεν μπορούμε να παρακολουθήσουμε την ενέργεια αυτή της κυβέρνησης να ειδο

ποιήσει τους υπαλλήλους, οι οποίοι ήταν αποσπασμένοι στο Φορέα Νεολαίας, να 

επιστρέψουν στις προηγούμενες θέσεις τους. Παρακαλώ όπως διαβιβάσετε προς την 
Εκτελεστική Εξουσία αυτή τη θέση της Βουλής ολόκληρης, ελπίζω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Οι άλλες πλευρές; Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είμαστε ενήμεροι εμείς αν έχει ζητηθεί από τους υπαλλή

λους οι οποίοι είναι αποσπασμένοι στο Φορέα Νεολαίας να επιστρέψουν πίσω στις 

αρχικές τους θέσεις. Από την άλλη πλευρά πιστεύω ότι γίνεται συζήτηση στην 

ολομέλεια πάνω σε ένα θέμα για το οποίο δεν είναι εδώ ο κατάλληλος χώρος να 

συζητηθεί, διότι όταν μας λείπουν στοιχειώδεις πληροφορίες, πώς είναι δυνατό να 

τοποθετηθούμε; Πρέπει πρώτα να πληροφορηθούμε αν η κυβέρνηση ζήτησε πράγματι 

ή από πόσους ζήτησε να πάνε πίσω στις αρχικές τους εργασίες. Αν έγινε κάτι τέτοιο, 

πιστεύω ότι θα υπάρχει κάποια βάση πάνω στην οποία έχει στηριχθεί η απόφαση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το Δημοκρατικό Κόμμα; Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ούτε εμείς ξέρουμε με τη σειρά μας αν έχει ληφθεί οποιαδή

ποτε απόφαση για μετακίνηση υπαλλήλων ή για επανσ"φορά τους πίσω στο τμήμα 

στο οποίο βρίσκονταν, αλλά σίγουρα για το θέμα του Φορέα Νεολαίας εμείς ως 

Δημοκρατικό Κόμμα διατηρούμε τις θέσεις και επιφυλάξεις μας, όπως έχουν εκφρα

στεί πολλές φορές, αλλά το θέμα ξέρουμε και μας λέχθηκε στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού ότι μελετάται από την κυβέρνηση και 

θα έρθει ολοκληρωμένη και συγκεκριμένη πρόταση. 

Επομένως, πιστεύω, θα μπορούσαμε να περιμένουμε και να ερευνηθούν οι 

λόγοι. Θα μπορούσε μια αρμόδια επιτροπή ίσως να εξετάσει γιατί γίνονται αυτές οι 

μετακινήσεις και πού αποσκοπούν και ανάλογα να τοποθετηθούμε. Αλλά με μια 

κουβέντα, είναι λίγο δύσκολο στην ολομέλεια να πάρουμε συγκεκριμένη θέση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εν πάση περιπτώσεί, ως θέμα αρχής, εφόσον επανακατατίθεται ο προϋπολογι
σμός, είναι φυσιολογικό πριν συζητηθεί ο προϋπολογισμός και πριν ληφθεί οποια

δήποτε απόφαση, να μη σπεύσουμε να κάνουμε οποιαδήποτε αλλαγή μέχρις ότου τον 

δουν τα κόμματα. Αυτή ήταν μια φυσιολογική εξέλιξη για οποιοδήποτε παρόμοιο 
θέμα. 

Γι' αυτό το λόγο εγώ τουλάχιστο θα διερευνήσω το θέμα με την κυβερνητική 

πλευρά, θα μεταφέρω τις ισχυρές απόψεις δύο πλευρών -οι άλλες δύο πλευρές 
απλώς δε γνωρίζουν περί τίνος πρόκειται- και θα αναμένουμε την εξέλιξη των πραγ

μάτων, αφού διαβιβαστούν αυτές οι απόψεις. 

Ο κ. Καζαμίας ήθελε το λόγο. 
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Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς πληροφοριακά. Υπήρξαν σήμερα το πρωί δηλώσεις 

Υπουργού από ραδιοφώνου γι' αυτό το θέμα και είναι με έκπληξη που τις ακούσαμε, 

γιατί κατά την έναρξη της συζήτησης του προϋπολογισμού στην Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού την περασμένη βδομάδα δεν ολοκλη

ρώθηκε η συζήτηση και καταλήξαμε να τον ξαναδούν και να τον ξαναφέρουν. Η δική 

μας τουλάχιστο πλευρά με τη σημερινή επανακατάθεση των προϋπολογισμών είχε 

και έχει πρόθεση να παρακαλέσει διαμέσου του Προέδρου της Επιτροπής να έρθει ο 

αρμόδιος Υπουργός, να έρθουν οι οργανώσεις νεολαίας, να ακούσουμε τις απόψεις 

τους, προτού τοποθετηθούμε επί του ~ρoυπoλoγισμoύ. Απλώς και εμείς είναι από 

ραδιοφώνου σήμερα το πρωί που ακούσαμε τις θέσεις του Υπουργού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα δώσω το λόγο στον κ. Κατσουρίδη, αλλά να μη συνεχιστεί η συζήτηση, η 

οποία είναι εκτός ημερήσιας διάταξης. Εγώ τουλάχιστο θα μεταφέρω τα μηνύματα 

τα οποίά έχουν δοθεί τουλάχιστο από δύο από τα κόμματα. 

ό κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Εγώ απλώς ήθελα να δώσω μια συμπληρωματική πληροφορία. Από ό,ΤΙ πληρο

φορούμαι μέχρι αύριο ή το αργότερο μεθαύριο το πρωί, αλλά μάλλον μέχρι αύριο το 

απόγευμα θα υπάρχει κοινή τοποθέτηση από τις οργανώσεις νεολαίας, που πιστεύω 

όλους, και Νομοθετική και Εκτελεστική Εξουσία, μας ενδιαφέρει πολύ, προπάντων 

όταν είναι κοινή η τοποθέτησή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία. Το πρώτα δύο θέματα 

είναι 'Ό περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 3) Νόμος του 1992" και "Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώ
σεως Νόμος του 1993". Το κείμενο των δύο αυτών νομοσχεδίων έχει ενσωματωθεί 
από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προυπολογισμού σε ένα 

νομοσχέδιο και υπάρχει κοινή Έκθεση. Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 1. 'Ό 
ΠΕΡΙ ΤΕΛΩΝΕΙΑΚΩΝ ΔΑΣΜΩΝ ΚΑΙ ΦΟΡΩΝ ΚΑΤΑΝΑΛΩΣΕΩΣ ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1993" ΚΑΙ 2. 'Ό ΠΕΡΙ ΤΕΛΩΝΕΙΑΚΩΝ ΔΑΣΜΩΝ ΚΑΙ ΦΟΡΩΝ ΚΑΤΑΝΑ
ΛΩΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ.3) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 
πιο πάνω νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 5 Απρι
λίου και στις 9 Ιουνίου 1993. Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και εξέφρασαν τις 
απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

Σκοπός του πρώτου νόμου που προτείνεται είναι η αναπροσαρμογή από την 

1 η Ιανουαρίου 1993 των δασμολογικών συντελεστών του Κυπριακού Δασμολογίου, 
στα πλαίσια συμμόρφωσης με τις πρόνοιες του Πρωτοκόλλου Εφαρμογής του 
Δεύτερου Σταδίου της Συμφωνίας Συνδέσεως μεταξύ της Κυπριακής Δημοκρατίας 

και της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας. Ταυτόχρονα επιφέρονται ορισμένες άλλες επιμέ
ρους τροποποιήσεις που στοχεύουν στον εκσυγχρονισμό του δασμολογίου. 

Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το πιο πάνω νομο

σχέδιο, οι βασικές πρόνοιες του Πρωτοκόλλου που αφορούν και επηρεάζουν το 

Κυπριακό Δασμολόγιο προβλέπουν ότι οι ισχύοντες εισαγωγικοί δασμοί που καλύ
πτονται από τη Συμφωνία θα μειώνονται σταδιακά, έτσι ώστε μέσα σε περίοδο 

10 χρόνων να μηδενιστούν. Η υλοποίηση της σταδιακής μείωσης των δασμών, που 
άρχισε την 1 η Μαρτίου 1988, πραγματοποιείται με ετήσια τροποποίηση του Δασμο
λογίου που γίνεται την 1η Ιανουαρίου κάθε χρόνου. 

Στο υπό αναφορά νομοσχέδιο, εκτός από τις διαφοροποιήσεις των δασμολο

γικών συντελεστών που απορρέουν από τις πρόνοιες του Πρωτοκόλλου, προτείνο

νται και άλλες τροποποιήσεις, ορισμένες από τις οποίες αποτελούν αντικείμενο του 

υπ' αριθμό 2 νομοσχεδίου. Όπως έχει αναφερθεί, οι τροποποιήσεις αυτές αποσκο
πούν στον εκσυγχρονισμό και την εναρμόνιση του Δασμολογίου, έτσι ώστε να 

συνάδει με τις παρούσες συνθήκες του εμπορίου και με την τεχνολογική πρόοδο. 

Με την ευκαιρία της αναπροσαρμογής του Δασμολογίου προτείνονται επίσης 
ορισμένες διαφοροποιήσεις για την πλήρωση κενών και για τη διόρθωση λαθών που 
έχουν επισημανθεί. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση νομοσχεδίων, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμο, αφού ενσωματωθούν σε 

ένα κείμενο με τον τίτλο "Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του ενιαίου κειμένου του νομοσχεδίου, όπως έχει ετοιμαστεί από την 

αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρον 1. 
Ερμηνεία . Πρώτος Πίναξ. Άρθρον 2. 
Τελωνειακοί Δασμοί. Δεύτερος Πίναξ. Άρθρον 3. 

Δασμοί προτιμήσεως. Δεύτερος Πίναξ. Άρθρον 4. 
Γενικός δασμός. Δεύτερος Πίναξ. Άρθρον 5. 

Τελωνειακαί διευθετήσεις αφορώσαι εις τας Ενόπλους Δυνάμεις, Κ.λπ. 

Άρθρον 6. 
Επιβολή και είσπραξις τελωνειακών δασμών από της ημερομηνίας καταθέσεως 

του οικείου νομοσχεδίου. Άρθρον 7. 
Φόροι καταναλώσεως. Τρίτος Πίναξ. Άρθρον 8. 
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Διευθετήσεις περί τους φόρους καταναλώσεως, αφορώσαι εις τας Ενόπλους 

Δυνάμεις, κ.λπ. Άρθρον 9. 

Μείωσις δασμού επί εμπορευμάτων επανεισαγομένων μετά προηγουμένην 

επεξεργασίαν. Άρθρον 10. 

Απαλλαγή υπό όρους. Τέταρτος Πίναξ. Άρθρον 11. 

Επιστροφή καταβληθέντος δασμού ή φόρου καταναλώσεως. Πέμπτος Πίναξ. 

Άρθρον 12. 

Εξουσία τροποποιήσεως των αφορωσών εις την επιστροφήν δασμών 

προνοιών. Άρθρον 13. 
Διαζευκτικοί συντελεσταί. Άρθρον 14. 
Εξουσία επιστροφής τελωνειακού δασμού ή φόρου καταναλώσεως. Άρθρον 15. 
Απαγορευτικαί διατάξεις και περιορισμοί. Άρθρον 16. 
Κατάργησις των περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως 

Νόμων του 1992. Άρθρον 17. 
Έναρξις ισχύος. Άρθρον 18. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 18 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 18 εγκρίνονται. Προχωρούμε 
στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρηται ως ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το υπ' αριθμό 3 θέμα στην ημερήσια διάταξη, που είναι ''Ο περί Προϋπολογι
σμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 1993", δεν είναι έτοιμο για 
σήμερα. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Σιτηρών 

Κύπρου Νόμος του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΏΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΊΌ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο 

ΠΕΡΙ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΙΤΗΡΏΝ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

τον πιο πάνω προϋπολογισμό σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 
Ιουνίου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Διοικητικού Συμβουλίου και της Διεύθυνσης της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου. 

Ο προϋπολογισμός αυτός προβλέπει για το 1993 έσοδα ύψους f.57.593.71O, 
που κατά κύριο λόγο προέρχονται από πωλήσεις σιτηρών, επιχορηγήσεις και 

δάνεια, και έξοδα του ίδιου ύψους, που αντιπροσωπεύουν κυρίως δαπάνες για την 

αγορά σιτηρών, διοικητικά έξοδα και κεφαλαιουχικές δαπάνες. Θα πρέπει να 

σημειωθεί ότι στα έσοδα της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου περιλαμβάνεται ποσό 

ύψους f.28.359.41O το οποίο αφορά επιχορηγήσεις. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, στα 

πλαίσια της μελέτης του πιο πάνω προϋπολογισμού, είχε την ευκαιρία να ενημε

ρωθεί για τις δραστηριότητες της Επιτροπής Σιτηρών μέσα στο 1993. Η Επιτροπή, 
αφού διεξήλθε λεπτομερειακά τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολο
γισμού και με βάση τις εξηγήσεις που της δόθηκαν, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση 

του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής ; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί Οέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο . Συνοπτικός τίτλος . Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου ποσού 

f.57 .593.71O για τη χρήση του έτους που λήγει στις 30 Απριλίου 1994. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν . Πρώτος Πίναξ. Άρθρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ

ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. Προχωρούμε 
στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 

Σιτηρών Κύπρου Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κ τυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το υπ' αριθμό 5 θέμα στην ημερήσια διάταξη, που είναι ''Ο περί Συμπληρωμα
τικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 7) του 1993", δε Οα συζητηθεί σήμερα. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι "Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδο

τήσεως του Δήμου Πάφου (Κυρωτικός) Νόμος του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο 
της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 
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Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΕΓΓΥΗΣΕΩΣ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΕΩΣ ΤΟΥ ΔΗΜΟΥ ΠΑΦΟΥ 

(ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Ιουνίου 1993. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικο
νομικών, ο οποίος ανέλυσε τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομο

σχεδίου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση από τη Βουλή της κυβερνη

τικής εγγύησης που η Κυπριακή Δημοκρατία θα παράσχει στο Δήμο Πάφου για την 

αποπληρωμή δανείου ύψους Ε400.000 που ο δήμος έχει συνάψει με τη Συνεργατική 

Κεντρική Τράπεζα Λτδ. Το δάνειο αυτό θα χρησιμοποιηθεί για τη συνέχιση της εκτέ

λεσης τριών πολεοδομικών έργων στην πόλη της Πάφου. 

Ο Δήμος Πάφου έχει ήδη συνάψει με τη Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα τρία 

δάνεια, συνολικού ύψους .0.341.000, για την εκτέλεση των πολεοδομικών έργων που 
αναφέρονται πιο πάνω και αφορούν τη βελτίωση της Λεωφόρου Γρίβα Διγενή, τη 

βελτίωση της Λεωφόρου Ποσειδώνος και Δανάης και την κατασκευή του νότιου 

παρακαμπτήριου δρόμου που θα συνδέει το δρόμο Λεμεσού-Πάφου με την περιοχή 

των παραλιακών ξενοδοχείων στην Κάτω Πάφο. Το πιο πάνω πρόσθετο δάνειο 
απαιτείται, όπως έχει ήδη αναφερθεί, για τη συνέχιση των εν λόγω έργων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετώ

ντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της συμφω

νίας που αναφέρεται σ' αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; Περίεργο πράγμα. Συνήθως, όταν 

επρόκειτο για θέματα του Δήμου Πάφου, είχαμε τέσσερις ομιλητές. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Ικανοποιήθηκε το αίτημα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. ΆρΘρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση Συμφωνίας. Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. Προχωρούμε 
στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 

του Δήμου Πάφου (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και η 

συμφωνία κυρούται. 

Τα υπ' αριθμό 7 και 8 θέματα, που είναι ''Ο περί Εξωτερικών Δανείων προς 
την Κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 1993" και "Οι 
περί Επιτρόπου Προεδρίας για Ανθρωπιστικά Θέματα (Καθήκοντα, Απολαβές και 

Λοιποί Όροι Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993", δεν είναι έτοιμα για συζήτηση 
σήμερα. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι "Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

Μα, γιατί κωλύεται ο Πρόεδρος της Επιτροπής; Βλέπω ότι βρίσκεται μαζί μας. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Τα γυαλιά μου πήγαν να μου τα φέρουν. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Και εκείνα τα γυαλιά που φορείς, τι είναι; 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Είναι άλλα γυαλιά. Όχι εκείνα που διαβάζω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι οι διόπτρες νυκτός, φαντάζομαι. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΑΣΤΥΝΟΜΙΑΣ 

(ΓΕΝΙΚΟΙ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Γιαννάκης Ομήρου 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 20 ΜαΤου και στις 3 και 
10 Ιουνίου 1993. Στην πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν 
τις απόψεις τους εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 
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Με τους πίο πάνω Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 1 Ο της 
νομοθεσίας για την Αστυνομία, παρέχεται η εξουσία στον Αρχηγό της Αστυνομίας 

να διορίζει και να εγγράφει στην Αστυνομία παιδιά μελών της Αστυνομίας που 
εργάζονται ως τακτικοί ειδικοί αστυφύλακες, έχουν ευδόκιμη υπηρεσία και των 
οποίων ο ένας από τους γονείς πέθανε κατά την εκτέλεση του καθήκοντός του. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώ
ξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
έγκρισή τους, αφού πρώτα τροποποιηθούν, ώστε ο Αρχηγός της Αστυνομίας να έχει 
επίσης την εξουσία να διορίζει και να εγγράφει στην Αστυνομία: 

(1) παιδιά μελών της Αστυνομίας των οποίων ο ένας από τους γονείς 

πέθανε ή κατέστη ανίκανος για εργασία συνεπεία τραύματος κατά την 

εκτέλεση του καθήκοντός του. 

(2) συζύγους μελών της Αστυνομίας τα οποία πέθαναν ή κατέστησαν 
ανίκανα για εργασία συνεπεία τραύματος κατά την εκτέλεση του 

καθήκοντός τους. 

(3) παιδιά ή χήρες των οποίων οποιοσδήποτε από τους γονείς ή ο σύζυγος, 
αντίστοιχα, έπεσαν μαχόμενοι υπερασπίζοντας την Κυπριακή Δημο

κρατία από την εγκαθίδρυσή της και μετέπειτα· και 

(4) παιδιά, συζύγους και αδέλφια αγνοουμένων ένεκα · της τουρκικής 
εισβολής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση όπως οι 

Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στα υπ' αριθμό 10 και 11 θέματα στην ημερήσια διάταξη, που 
είναι "Οι περί Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως - Θέση Συντηρητή 

Εγγράφων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993" και "Οι περί Τμήματος 

Αναπτύξεως Υδάτων - Θέσεις Μηχανολόγου Μηχανικού Ιης Τάξης, Υγειονομικού 

Μηχανικού Ιης Τάξης, Υδρολόγου Ιης Τάξης, Γεωλόγου Ιης Τάξης και Χημικού lης 

Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993", τα οποία έχουν κοινή Έκθεση. 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει 

την Έκθεση. 

Ήρθαν τα γυαλιά, κύριε Ευσταθίου; 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥΣ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ ΕΠΙΣΥΝΗΜΜΕΝΟ ΠΑΡΑΡ

ΤΗΜΑ 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Σωκράτης Χάσικος, εκπροσωπώντας την κ. Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω Κανονισμούς 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήΘηκε στις 3 Ιουνίου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήΘηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουργείων Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως και Οικονομικών, καΘώς 

και της ΠΑΣΥ Δ Υ. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρΘρα 27 
και 87 της νομοθεσίας για τη δημόσια υπηρεσία, σκοπείται ο καθορισμός ή η τροπο
ποίηση των σχεδίων υπηρεσίας για τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Συντηρητής Εγγράφων 

2. Μηχανολόγος Μηχανικός 1 ης Τάξης 

3. Υγειονομικός Μηχανικός 1ης Τάξης 

4. Υδρολόγος 1 ης Τάξης 

s. Γεωλόγος 1ης Τάξης 
6. Χημικός 1ης Τάξης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών συμφωνεί με τα σχέδια υπηρεσίας που 

προτείνονται, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό 

αναφορά Κανονισμών. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως - Θέση 

Συντηρητή Εγγράφων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

2. Οι περί Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων - Θέσεις Μηχανολόγου 

Μηχανικού 1 ης Τάξης, Υγειονομικού Μηχανικού 1 ης Τάξης, Υ δρολόγου 
1ης Τάξης, Γεωλόγου 1ης Τάξης και Χημικού 1ης Τάξης (Σχέδια 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση όπως οι 

Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το υπ' αριθμό 13 θέμα, που είναι "Οι περί Γυναικών Υπαξιωματικών του 
Στρατού της Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές και Αφυπηρετήσεις) 

Κανονισμοί του 1993", έχει αποσυρθεί από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Το τελευταίο θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι "Οι περί Εκρηκτικών Υλών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993'Ό Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει την Έκθεση. 

ΜΙΧ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΕΚΡΗΚΤΙΚΩΝ Υ ΛΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Αλέκος Μαρκίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε τους υπό 
αναφορά Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 1 Ο Ιουνίου 
1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ
γείου Εμπορίου και Βιομηχανίας, του ΚΕΒΕ και της ΟΕ Β, καθώς και εισαγωγείς 

. πυροτεχνημάτων. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του 

άρθρου 13 της βασικής νομοθεσίας για τις εκρηκτικές ύλες, σκοπείται η τροπο
ποίηση των ομώνυμων βασικών κανονισμών, για να καταστεί δυνατή η επιβολή 

κάποιας μορφής φορολογίας σε όσους ζητούν άδεια για χρήση πυροτεχνημάτων σε 

διάφορες γιορταστικές και άλλες εκδηλώσεις. 

Ειδικότερα, με τους υπό εξέταση Κανονισμούς προτείνεται, από τη μια, η 

αύξηση από ίl Ο σε ίΙ5 του τέλους που εισπράττεται για την έκδοση ειδικής άδειας 

γΙα αγορά, μεταφορά και χρήση εκρηκτικών υλών ψηλής εκρηκτικότητας και, από 

την άλλη, η καταβολή τέλους ίΙΟ από όσους υποβάλλουν στις αρμόδιες αρχές 

αίτηση για έκδοση ειδικής άδειας για αγορά, μεταφορά και χρήση πυροτεχνημάτων, 

καθ(ος και η επιβολή πρόσθετης επιβάρυνσης 20% πάνω στην αξία των πυροτεχνη
μάτων για τα οποία ζητείται η έκδοση της ειδικής αυτής άδειας. 

Οι εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ και της ΟΕΒ δήλωσαν στην Επιτροπή ότι θεωρούν 

τα τέλη που προτείνονται με τους υπό εξέταση Κανονισμούς λογικά, ενώ οι εκπρό

σωποι των εισαγωγέων δήλωσαν στην Επιτροπή ότι τα πυροτεχνήματα επιβαρύνο

νται ήδη με ψηλούς εισαγωγικούς δασμούς και γι' αυτό δε δικαιολογείται η περαι

τέρω επιβάρυνσή τους και ιδιαίτερα η πρόσθετη επιβάρυνση του 20% πάνω στην 
αξία τους. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας υιοθετεί τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν τελικά διαμορφωθεί, έτσι που 

να εισπράττεται μόνο τέλος ί50 για την έκδοση ειδικής άδειας για αγορά, μεταφορά 

και χρήση πυροτεχνημάτων και αφού διαγραφεί η πρόσθετη επιβάρυνση του 20% 
πάνω στην αξία τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; Ελπίζω να μην αναγκάσουν τη Βουλή 

να πληριονει αυξημένα τέλη, εφόσον πρόκειται περί εκρηκτικών υλών και πυροτε

χνημάτων. 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, υπάρχει ένσταση όπως οι 

Κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Και έτσι φθάσαμε στο τέλος της νομοθετικής εργασίας. 

Εισερχόμαστε στο Κεφάλαιο Β', Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 



2292 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί ΠροϋπολογLσμού του ΚεντΡLκού Φορέα Νεολαίας Νόμος του 
1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο ΔLκαωσύνης καL Δημοσίας Τάξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΠαραπέμπεταL στην ΚΟLνοβουλευΤLκή ΕπLτροπή ΟLκονομLκών καL Προϋπολο

γLσμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί ΣυμπληρωμαΤLκού Προϋπολογωμού Νόμος (Αρ. 15) του 1993. 

4) Ο περΙ Αναστολής Πλήρωσης Θέσεων Πρώτου Δωρωμού στη ΔημόσLα 
Υπηρεσία, τη Δημόσω ΕκπαLδευΤLκή Υπηρεσία καL την Αστυνομία 

(ΠροσωΡLνές ΔLατάξεις) Νόμος του 1993. 

5) Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1993. 

6) Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) (ΤΡΟΠΟΠΟLητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 1993. 

7) Ο περί ΕιδLκεύσεως ΠLστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπωθέντων 
και Παθόντων) (ΤΡΟΠΟΠΟLηΤLκός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο ΟLκονομLκών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΠαραπέμπονταL στην ΚΟLνοβουλευηκή Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογωμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

8) Ο περί Πολεοδομίας καL Χωροταξίας (Τροποποιηηκός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο ΕσωτεΡLκών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΠαραπέμπεταL στην ΚΟLνοβουλευΤLκή ΕπLτροπή ΕσωτεΡLκών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Ο περί Συντάξεων (ΤΡΟΠΟΠΟLηηκός) Νόμος του 1993. 

10) Ο περί Συντάξεων Καθηγητών (ΤροποποιηΤLκός) Νόμος του 1993. 

11) Ο περί ΣΤΟΙΧΗώδους Εκπωδεύσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

12) Ο περί ΣυμπληρωμαΤLκού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 16) του 1993. 

13) Ο περί Συμπληρωμαηκού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 17) του 1993. 

14) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογωμού Νόμος (Αρ. 18) του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

ΠαραπέμπονταL στην Κοινοβουλευτική ΕπLτροπή ΟLκονομικών και Προϋπο

λογωμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

15) Οι περί Ιατρικών ΥπηρεσLών κω ΥπηρεσLών Δημόσως Υγείας - Θέσεις 

Προ'ίσταμένου/ης ΝοσηλευΤLκού ΛΗτουργού, Πρώτου/ης ΝοσηλευΤLκού 

ΛΗτουργού, Ανώτερου/ης ΝοσηλευΤLκού ΛΗτουργού, ΝοσηλευΤLκού 

ΛΗτουργού 1ης και 2ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Υγείας. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Οι περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών (Τέλη Τηλεπικοινωνιακών Υπηρε

σιών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17) Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων από τον ΚΟΤ 
δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 

εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 

1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19) Έγγραφα που αφορούν: 

(α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια 

υπηρεσία' και 

(β) τη σκοπούμενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και 

εκπαιδευτική υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί 

Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική 

Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20) Οικονομικές καταστάσεις και Έκθεση Γενικού Ελεγκτή για τους πιο 

κάτω οργανισμούς: 

1. Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου. 
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2. Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. 

3. Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. 

4. Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού. 

S. Οργανισμός Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας. 

6. Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών Ελαιοκομικών Προ·ίόντων. 

7. Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών Πατατών. 

Κατατέθηκαν από το Γενικό Ελεγκτή της Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων 

Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

21) Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Επιβολή Εισφοράς) (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από τους κ. Τάσσο Παπαδόπουλο, Κοινοβουλευτικό Εκπρό

σωπο του Δημοκρατικού Κόμματος και κ. Δημήτρη Ηλιάδη, Βουλευτή 

Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22) Ο περί Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από τον κ. Χρίστο Σολωμή, Βουλευτή εκλογικής περιφέ

ρειας Αμμοχώστου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23) Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιη
τικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 

Έργων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24) Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προϋπολο

γισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

25) Ο περί των Επίσημων Γλωσσών της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

Έχει περατωθεί η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

Θα ήθελα να αναφέρω ότι μας έχουν μείνει δύο συνεδρίες μέχρι το κλείσιμο 

της Βουλής, 24 Ιουνίου και 1 η Ιουλίου 1993, γ ι' αυτό καλώ τις Επιτροπές να ιεραρ
χήσουν κάποιες προτεραιότητες, διότι δεν προσφέρεται πολύς χρόνος, για να περά

σουμε ή να προχωρήσουμε σε όλο τον όγκο της εργασίας που υπάρχει μπροστά μας. 

Γι' αυτό, ενόψει των δύο συνεδριάσεων που υπάρχουν, θα πρέπει να επιταχυνθεί το 

έργο κάποιων Επιτροπών οι οποίες έχουν μπροστά τους θέματα μάλλον επείγοντα 

που ίσως θα έπρεπε να περάσουν πριν τις καλοκαιρινές διακοπές. 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Α υτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 259 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Δώρο Θεοδώρου στις 27 Μα'ίου 1993. 

"Όπως είναι γνωστό, οι κανονισμοί του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως 

για ανέγερση οικοδομής (ιδίως κατοικίας) στην ύπαιθρο διαλαμβάνουν τέτοιες 

υποχρεώσεις του ιδιοκτήτη, ώστε το τελικό κόστος κατασκευής να αυξάνεται ουσια

στικά (χρήση κεραμιδιού, ξύλου κ.λπ.), σε σύγκριση με αντίστοιχη κατοικία που 

κτίζεται σε αστική περιοχή. 

Επειδή πολλές τέτοιες οικίες προορίζονται να αποτελέσουν τη μόνιμη 

κατοικία κατοίκων της υπαίθρου ή των παιδιών τους, με εισοδήματα κατά κανόνα 

πολύ χαμηλότερα από αυτά των αστών, καλείται η κυβέρνηση να πληροφορήσει τη 

Βουλή κατά πόσο μελετά τρόπους άρσης αυτής της άνισης μεταχείρισης σε βάρος 

των κατοίκων της υπαίθρου." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 260 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Δώρο Θεοδώρου στις 27 Μα'ίου 1993. 

"Πάγιο αίτημα των αμπελουργών είναι η εξίσωση της στρεμματικής επιχορή

γησης των νέων φυτειών με εκείνη των παλαιών. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή ποιες 

είναι οι προθέσεις της κυβέρνησης επί του θέματος αυτού." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 261 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Δώρο Θεοδώρου στις 27 Μα'ίου 1993. 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή ποιες είναι οι 

προθέσεις της κυβέρνησης αναφορικά με την εκτέλεση διάφορων έργων αναπτύξεως 

στην ύπαιθρο, τα οποία καθυστερούν λόγω ελλείψεως συγκεκριμένων πιστώσεων. 

Υπενθυμίζεται ότι η επαναφορά στη Βουλή των κονδυλίων για το καθένα από 

τα έργα αυτά υπό μορφή εξειδικευμένου συμπληρωματικού προϋπολογισμού 

αποτελεί διακηρυγμένη προεκλογική δέσμευση της κυβέρνησης." 
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Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 262 που υποβλήθηκε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο 
του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις κ. Ανδρέα Χρίστου στις 27 Μα'ίου 1993. 

"Ενόψει του γεγονότος ότι από Τον Απρίλη του 1992 που η Βουλή ψήφισε το 
νόμο με αρ . 23 (Ι) του 1992, ο οποίος προνοεί για την υποχρεωτική τοποθέτηση 
έργων τέχνης σε ανεγειρόμενα δημόσια κτίρια σε ποσοστό 1 % τουλάχιστον του 
συνολικού κόστους της δαπάνης τους, οι αρμόδιες υπηρεσίες δεν έχουν καταθέσει 

κανονισμούς για την υλοποίηση των προνοιών του νόμου, καλείται η κυβέρνηση να 

ενημερώσει το Σώμα για το πώς προτίθεται να ενεργήσει, ούτως ώστε οι διατάξεις 

του σχετικού νόμου να ενεργοποιηθούν προς όφελος των δημιουργών, αλλά και της 

αισθητικής των δημόσιων κτιρίων." 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Μαίου 1993 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων 
κ. Α. Αδαμίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 12, ημερομηνίας 20 Ιουλίου 1992, του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με τη συντήρηση του δρόμου Νικόκλειας - Τροόδους μέσω κοιλάδος 
Διαρίζου σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Το Τμήμα Δημοσίων Έργων προβαίνει κάθε χρόνο στη συντήρηση του δρόμου 

αυτού ούτως ώστε να διατηρείται σε καλή και λειτουργήσιμη κατάσταση. Περί το 

τέλος του 1992 έγινε επίστρωση με πρέμιξ τμήματος S,5 χλμ. από τα Μαντριά προς 
Άγιο Νικόλαο. Προγραμματίζεται επίση η επίστρωση με πρέμιξ μέσα στο 1993 και 
του υπόλοιπου τμήματος του δρόμου μέχρι τον Άγιο Νικόλαο καθώς και πρόσθετου 

τμήματος από τον Άγιο Νικόλαο μέχρι το χωριό Κιδάσι συνολικού μήκους 13 χλμ. 
περίπου." . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εισερχόμαστε στο Κεφάλαιο Δ'. Θα συνεχιστεί η συζήτηση πάνω στην Έκθεση 

της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα που τιτλοφορείται 

"Προβλήματα από τη λειτουργία των λατομείων". (Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα 

από πρόταση των Βουλευτών κ. Χρ. Σολωμή, κ. Κ. Κληρίδου και κ. Ά. Χρυσο

στόμου). 

Ζήτησε το λόγο η κ. Κατσελλή από την προηγούμενη συνεδρία και της δίδω το 

λόγο. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η συνειδητοποίηση πρώτα για την προστασία του φυσικού περιβάλλοντος, τα 

νέα δυναμικά μηχανικά μέσα για λατόμηση, η αυξημένη οικοδομική δραστηριότητα 

στην Κύπρο, αλλά προπάντων η κατoχ~ από τους Τούρκους ενός μεγάλου μέρους 
του τόπου μας μεγιστοποιεί τα προβλήματα των λατομείων μας, που έτσι κι αλλιώς 

αποτελούν σε όλα τα πλάτη και μήκη της γης ένα αναγκαίο κακό. 

Γεγονός αδιαμφισβήτητο είναι πως κάθε λατομείο, όπου κι αν είναι, αποτελεί 

πληγή στο φυσικό περιβάλλον, το οποίο ουδέποτε επανακτά την προηγούμενη 

μορφή του όσες προσπάθειες και να γίνουν, ενώ κάνει ζημιά σε πολλά άλλα επίπεδα. 

Τα λατομεία μας είναι απαραίτητα όμως και δεν μπορούν να σταματήσουν να 

υφίστανται. 

Τι πρέπει να γίνει; Πρώτα, πρέπει να γίνει ριζική αναθεώρηση των 'λατομικών 
ζωνών. Έχουν τόσο αλλάξει τα δεδομένα για τη διατήρηση του περιβάλλοντος που 

πρέπει οπωσδήποτε να αναθεωρηθούν και να περιοριστούν. Σήμερα υπάρχει ειδικός 
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κλάδος, η Περιβαλλοντική Γεωλογία, που με επιστημονικά εξειδικευμένα δεδομένα 

επιλαμβάνεται αυτών των προβλημάτων. Οι λατομικές ζώνες στην Κύπρο δεν είναι 

βάσει αυτών των καινούργιων δεδομένων. Αν ήταν, δε θα είχαμε λατομείο παραδείγ

ματος χάρη στην Ανδρολίκου. Ειδικά τώρα που έχει στελεχωθεί και η Υπηρεσία 

Περιβάλλοντος και το Υπουργείο Γεωργίας και Φυσικών Πόρων ζητά να γίνει και 

Υπουργείο Περιβάλλοντος είναι απόλυτη ανάγκη να γίνει αυτή η αναθεώρηση. 

Δεύτερο, θα πρέπει τα κενά του νόμου να συμπληρωθούν, ώστε τα διατάγματα 

αναστολής εργασιών σε παρανομούντα λατόμο να είναι δραστικά και να μπορούν 

να σταματούν αμέσως τις παράνομες λατομήσεις. Αλλά και για τους νόμιμους 

αδειούχους λατόμους πρέπει να ληφθεί πρόνοια, ώστε, όταν προκύπτει κάτι, όπως 

Π.χ. στην περίπτωση του λατομείου σΤον Άγιο Σωζόμενο που λόγω των λατομήσεων 

απεκαλύφθη σημαντικός αρχαιολογικός χώρος, να μπορούν να σταματήσουν. Άλλη 

περίπτωση είναι αν με τη λατόμηση αποκαλυφθεί υπόγειο αξιόλογο σπήλαιο. Πρέπει 

να υπάρχει νομοθεσία που να είναι δραστική, ούτως ώστε η λατόμηση να σταματά 

αμέσως, για να μην προκαλείται ζημιά. 

Τρίτο, θα πρέπει παράλληλα με τη λατόμηση να γίνεται ανάσωση του περιβάλ

λοντος όπου είναι δυνατό και σύμφωνα με τις μελέτες που πρέπει να προϋπάρχουν. 
Όχι να γίνεται η λατόμηση για ολόκληρες δεκαετίες και μετά από αυτές όλες τις 

δεκαετίες να γίνεται προσπάθεια για ανάσωση του περιβάλλοντος. 

Είναι αδιανόητο να υπάρχουν καθυστερήσεις στο εισπρακτέο ποσό που 

φτάνουν το 60% του κονδυλίου για τη λίγο ή πολύ αποκατάσταση του τοπίου και 
όσα έχουν εισπραχθεί και που ανέρχονται στις ;[403.471 να μένουν αδιάθετα, γιατί 
δεν υπάρχει προσωπικό για μελέτες και σχέδια ανάσωσης του περιβάλλοντος. Τότε 

γιατί έχουν θεσπιστεί αυτά τα τέλη; Για να θεσπιστούν, σημαίνει ότι υπήρχε 

αποχρών λόγος. Δε θα μπω σε λεπτομέρειες για την προσοχή με την οποία θα πρέπει 

να γίνεται η λατόμηση, για να ελαχιστοποιείται η ζημιά στο περιβάλλον, γιατί τις 

εξέθεσε πολύ εμπεριστατωμένα ο συνάδελφος Θάσος Μιχαηλίδης την προηγούμενη 

Πέμπτη. 

Είναι όμως κάτι βασικό που δεν ειπώθηκε και θέλω να ληφθεί σοβαρά υπόψη. 

Το γεγονός της έλλειψης πανεπιστημίου στον τόπο είχε ως αποτέλεσμα όλοι οι 

ειδικοί, αν και Κύπριοι, να έχουν σπουδάσει σε πανεπιστήμια στο εξωτερικό, όπου 

τα δεδομένα της σχετικής επιστήμης τους που έχουν διδαχτεί είναι τα δεδομένα της 

χώρας των σπουδών τους. Αυτό είχε ως αποτέλεσμα σε μικρό ή μεγάλο βαθμό τα 

πρότυπά μας να ακολουθούν σήμερα τα πρότυπα άλλων χωρών χωρίς να λαμβάνο

νται υπόψη τα οικοδομικά μας υλικά και οι κλιματολογικές συνθήκες εδώ στην 

Κύπρο. Νομίζω πως και αυτά πρέπει να αναθεωρηθούν και να ενταχθούν στα 

τοπικά δεδομένα της Κύπρου, όπου αυτό είναι δυνατό. Σε αυτό μπορεί να βοηθήσει 

και το ΕΤΕΚ για το οποίο έχει θεσπιστεί από αυτή τη Βουλή ειδικός νόμος, για να 

συμβουλεύει και τη Βουλή και την κυβέρνηση. Φυσικά μπορεί να βοηθήσει και το 

Πανεπιστήμιο Κύπρου, όταν θα προχωρήσει σε αυτούς τους κλάδους, αλλά μπορεί 

και άμεσα, όπως είπα, το αρμόδιο αυτό επιμελητήριο να κάνει εμπεριστατωμένες 

μελέτες και να βοηθήσει τη διαφοροποίηση των προτύπων σύμφωνα με τα πιο νέα 

δεδομένα παγκόσμια σε σχέση με το περιβάλλον και σε σχέση με τις ιδιαιτερότητες 

του τόπου μας. 

Σήμερα με τους ρυθμούς ανάπτυξης φθάσαμε στην εποχή της ανακύκλωσης και 

της μη σπατάλης αναγκαστικά και επιβεβλημένα. Και όμως, ενώ στην κατασκευή 

των δρόμων μας και σε πολλές άλλες περιπτώσεις μπορούν άνετα να ξαναχρησιμο

ποιηθούν παλιά οικοδομικά υλικά και άχρηστα μπάζα, αυτό δε γίνεται κατά κανόνα. 
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Αποτέλεσμα περισσότερος φόρτος στα ήδη ανεπαρκή λατομεία μας. Επίσης πολλά 

από τα "άχρηστα υλικά" των λατομείων μπορούν να χρησιμοποιηθούν με πολλούς 

τρόπους και αυτό κατά κανόνα δε γίνεται και παρουσιάζεται το φαινόμενο τα λατο

μεία να έχουν σωρούς άχρηστων υλικών με όλες τις κακές επιπτώσεις στο περι

βάλλον. Ενώ αυτά που λέγονται άχρηστα, μπορεί να είναι χρήσιμα, μπορούν να 

χρησιμοποιηθούν ως "γεμίσματα" και σε ένα σωρό άλλες εργασίες. 

Παράλληλα η ευκολία των τρομερών μηχανικών μέσων που έχουμε και μια 

δόση, ας μου επιτραπεί να πω, υπερπολυτέλειας κάνει να κτίζονται όλο και μεγαλύ

τερα σπίτια σε οικόπεδα τσιμεντωμένα, αν είναι δυνατό, από τη μια άκρη ως την 

άλλη. Το αντίτιμο είναι πιο μεγάλο από ό,τι υπολογίζεται με μια πρώτη ματιά. Και 

εδώ πρέπει οι αρμόδιοι να σκεφτούν και να πάρουν κατάλληλα δραστικά μέτρα. Η 

λιτότητα και η φειδώ στις σύγχρονες οικοδομές είναι ωφέλιμη και πολλές φορές 

από πολλές απόψεις. 

Τελειώνοντας θέλω και εγώ να παρατηρήσω πως εδώ και πολλές χιλιάδες 

χρόνια ο γεωλογικός πλούτος της γης μας συνέχεια είναι αντικείμενο εκμετάλ

λευσης. Δε λέει κανένας πως σήμερα πρέπει να σταματήσει η ανάπτυξη. Κάθε άλλο. 

Αλλά μια ανάπτυξη ορθολογική που να μη γίνεται σε βάρος της ποιότητας της ζωής 

μας και η ποιότητα της ζωής μας είναι άσχετη με πολλά που μέχρι χτες εθεωρούντο 

πρόοδος και προκοπή. 

Δύο είναι τα αμείλικτα δεδομένα σήμερα: Πρώτο, ό,τι είναι περιβαλλοντικά 

επιζήμιο είναι αργά ή γρήγορα και οικονομικά επιζήμιο για έναν τόπο. Δεύτερο, 

πρέπει να αφήσουμε στις επόμενες γενιές τη δυνατότητα να ζήσουν σε αυτό τον 

πλανήτη και ο μόνος τρόπος είναι να χρησιμοποιούμε τους γήινους πόρους, που δεν 

είναι ανεξάντλητοι, με φειδώ και σεβασμό προς τη φύση. Και μένει το ερώτημα προς 

τους αρμοδίους: Τα τριακόσια τόσα λατομεία που λειτουργούν σήμερα στις ελεύ

θερες περιοχές της Κύπρου πληρούν τα πιο πάνω σύγχρονα δεδομένα; Το λατομείο 

Αγίου Σωζομένου, το λατομείο Ανδρολίκου και τόσα άλλα πληρούν αυτά τα 

κριτήρια και δεν κάνουν ανεπανόρθωτες ζημιές είτε στην αρχαιολογία είτε στο 

φυσικό περιβάλλον; 

Νομίζουμε πως υπάρχουν πολλά περιθώρια βελτίωσης, ίσως περισσότερα από 

όσα θα ειπωθούν συλλογικά απ' όλους τους ομιλητές από αυτό το βήμα στο θέμα 

που συζητούμε. Ελπίζουμε η συζήτηση στη Βουλή να επιταχύνει τους ρυθμούς 

βελτίωσης, αφού όλα τα κείμενα μαζί με την Έκθεση, η οποία είναι πολύ καλή και 

εμπεριστατωμένη, θα αποσταλούν στα αρμόδια τμήματα. 

Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας της κ. Κατσελλή, ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Α. 

Γαλανός αντικαταστάθηκε από τον κ. Γ. Αγαπίου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Γ. ΑΓ ΑΠΙΟΥ) 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Ο πανάρχαιος ορυκτός πλούτος της Κύπρου έγινε αντικείμενο εκμετάλλευσης 

μέσα από τους αιώνες. Ιδιαίτερα στην περίοδο της αγγλοκρατίας και τα πρώτα 

χρόνια της ανεξαρτησίας, η εξαντλητική εξαγωγή ορυκτών και λατομικών υλικών, 
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συχνά με πεπαλαιωμένες μεΟόδους, οδήγησε σε τεράστια καταστροφή του περιβάλ

λοντος, με παράλληλη ρύπανση των ποταμών και της θάλασσας, αλλά είχε και αρνη

τικές επιπτώσεις στους εργαζόμενους στα ορυχεία και άλλους. Σαν κατάλοιπα της 

μεταλλευτικής αυτής δραστηριότητας, ολόκληρες περιοχές του νησιού μας μένουν 

σήμερα βαθιά πληγωμένες. 

Οι ανάγκες της αλματώδους οικονομικής και οικοδομικής ανάπτυξης και η 

κατοχή από τους Τούρκους των πατροπαράδοτων λατομικών περιοχών του Πεντα

δάκτυλου, οδήγησαν σε μια χωρίς προηγούμενο ανάπτυξη των εξορυκτικών δραστη

ριοτήτων σ' ολόκληρη την ελεύθερη Κύπρο. Αναφερόμαστε σε δραστηριότητες που 

εξαιτίας των χαριστικών προνοιών της αποικιοκρατικής νομοθεσίας, αλλά και της 

ελαστικής συμπεριφοράς των αρμόδιων υπηρεσιών, έχουν εξελιχθεί σε μια από τις 

κυριότερες πληγές του κυπριακού περιβάλλοντος. Άλλωστε είναι γνωστό ότι στις 

περισσότερες περιπτώσεις τα προ'ίόντα αυτής της δραστηριότητας κρίνονται ποιο

τικώς ανεπαρκή αλλά χρησιμοποιούνται, ελλείψει καλύτερων, με σοβαρά μειονεκτή

ματα στην ποιότητα και την ασφάλεια κάποτε των οικοδομών. 

Για να δώσω ένα παράδειγμα του πόσο ευνοήθηκε στα χρόνια που πέρασαν η 

λατομική βιομηχανία, φθάνει μόνο να αναφερθώ στα προνόμια των δυο τσιμεντο

βιομηχανιών που τους δίδουν το δικαίωμα 99 χρόνων εκμετάλλευσης, χωρίς να 
μπορεί καμιά κυβέρνηση να ενοχλήσει τις δραστηριότητές τους με περιβαλλοντικούς 

φόρους, περιβαλλοντικές μελέτες και άλλα παρόμοια. Σαν αποτέλεσμα είναι γνωστό 

ότι οι βιομηχανίες αυτές αρνούνται να πληρώσουν το τέλος των δέκα σεντ ανά τόνο, 

όπως προβλέπει ο νέος νόμος περί λατομείων . 

Αλλά ο νόμος αυτός ήρθε, υποτίθεται, για να βάλει μια τάξη στα ζητήματα της 

λατομικής δραστηριότητας. Έτσι, αναθεωρήθηκαν τα σκανδαλωδώς χαμηλά μισθώ

ματα και δικαιώματα, εισήχθη ο θεσμός της περιβαλλοντικής μελέτης μέσω της πολε

οδομικής άδειας και καΟιερώΟηκε η υποχρεωτική καταβολή των περίφημων δέκα 

σεντ. Βέβαια, η καινούρια νομοΟεσία αποτελεί μια θετική εξέλιξη που όμως δεν 

είναι από μόνη της αρκετή. 

Όσον αφορά τον ίδιο το νόμο, ειπώΟηκε κυρίως από τους εκπροσώπους των 

οικολόγων, πως υπάρχουν πολλά αρνητικά. Η υποχρεωτική καταβολή των δέκα σεντ 

κατά τόνο, δεν αποσκοπούσε στην επίλυση των περιβαλλοντικών προβλημάτων που 

προκαλούν οι λατομικές δραστηριότητες, αλλά μάλλον στην απάμβλ1Jνση των αντι

δράσεων των γύρω κοινοτήτων, ιδιαίτερα δε των κοινοτικών αρχών. Έτσι, το μεγα

λύτερο μέρος αυτού του ποσού, το 75%, κατανέμεται στις κοινότητες για διάφορα 
αναπτυξιακά έργα άσχετα με το πρόβλημα των περιβαλλοντικών επιπτώσεων. Το δε 

υπόλοιπο ποσό, συσσωρεύεται τα δύο τελευταία χρόνια στα κρατικά ταμεία χωρίς 

να διατίθεται, όπως μας λέχθηκε, για τους σκοπούς που εισπράχθηκε λόγω έλλειψης 

προσωπικού. 

Εδώ είναι ένα σημείο που χρήζει διευκρίνισης Παράγονται ετησίως οκτώ 

εκατομμύρια περίπου τόνοι λατομικά υλικά, κυρίως άμμος και χαλίκια. Το συνο

λικό ποσό που πρέπει να εισπράττεται για την προστασία του περιβάλλοντος 

υπολογίζεται γύρω στα δύο εκατομμύρια λίρες το χρόνο . Στα δύο χρόνια θα έπρεπε 

να είχαν εισπραχθεί τέσσερα εκατομμύρια λίρες. Λέχθηκε ότι οι 403.000 λίρες που 
εισπράχθηκαν είναι το 60% όσων έπρεπε να εισπραχθούν, γεγονός που οφείλεται 
στην έλλειψη προσωπικού και τον ανεπαρκή έλεγχο. Όμως το 60% του εισπρακτέου 
ποσού των τεσσάρων εκατομμυρίων, δεν είναι 403.000 αλλά είναι 2.4 εκατομμύρια 
λίρες. Το πρόβλημα είναι τεράστιο και δεν αφορά μόνο τις τσιμεντοβιομηχανίες . 
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Σημειώνεται ότι η αύξηση των δέκα σεντ κατά τόνο χρεώνεται ήδη στον κατανα

λωτή. Δηλαδή οι λατόμοι εισπράττουν τα τέλη χωρίς να τα πληρώνουν στην κυβέρ

νηση. Να υποθέσουμε ότι πρόκειται για ανευθυνότητα του κράτους ή για κλασική 

περίπτωση αισχροκέρδειας ή μήπως και για τα δύο; 

Η δικαιολογία ότι δεν υπάρχει προσωπικό να εκπονήσει μελέτες για την 

αποκατάσταση του τοπίου είναι διαβλητή. Για το μεταλλείο του Αμίαντου για παρά

δειγμα είναι γνωστό ότι υπάρχει ολοκληρωμένη μελέτη Άγγλων εμπειρογνωμόνων 

αλλά για χρόνια ρωτούμε γιατί δεν προχωρά η εκτέλεση του έργου. 

Η επιμέτρηση των περιβαλλοντικών επιπτώσεων δε λαμβάνεται υπόψη στον 

καθορισμό του περιβαλλοντικού φόρου. Αλλά δεν είναι το ίδιο να λατομεί κάποιος 

σε ένα χώρο με ελάχιστες περιβαλλοντικές επιπτώσεις, όπως το να λατομεί μέσα στο 

δάσος ή τις αρχαιότητες. Όμως το ποσό παραμένει το ίδιο: δέκα σέντ ανά τόνο. 

Μήπως, τελικά, έχουν δίκαιο οι οικολόγοι, όταν ισχυρίζονται ότι ο νόμος αυτός 

έγινε, για να σιγήσουν οι οργανωμένες διαμαρτυρίες των κοινοτήτων; 

Ένα άλλο σημείο που θα άξιζε να υπογραμμιστεί είναι αυτό των περιβαλλο

ντικών μελετών . Πρώτα και κύρια, όπως αναφέρεται στην έκθεση της επιτροπής, δε 

μας λένε για ποια τέλος πάντων λατομεία απαιτείται αυτή η μελέτη. Ο νόμος λέει τα 

"μεγάλου μεγέθους λατομεία". Αλλά χρειάζονται επιτέλους και κάποιο αντικειμε

νικό μέτρο καθορισμού του τι σημαίνει "μεγάλου μεγέθους λατομεία". 

Επίσης στη Μόνιμη Τεχνική Επιτροπή για την εξέταση των Περιβαλλοντικών 

Επιπτώσεων, μαθαίνουμε ότι δεν είναι μέλος το Τμήμα Αρχαιοτήτων με αποτέλεσμα 

να γίνονται τραγικά λάθη που θα μπορούσαν να είχαν αποφευχθεί όπως η έκδοση 

προνομίων λατόμησης στον Άγιο Σωζόμενο. Και δεν είναι μόνο αυτό. Δεν έχουμε 

ακόμα θεσμοθετήσει τι είναι αυτές οι περιβαλλοντικές μελέτες. Τι πρέπει να περι

λαμβάνουν, ποια ζητήματα να εξετάζουν, ποιοι επιστήμονες θα τις συντάσσουν και 

ποιες υπηρεσίες θα τις ελέγχουν. Υπάρχουν προς τούτο, πρέπει να υπογραμμίσουμε, 

σχετικές οδηγίες της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας τις οποίες πρέπει, όσο μπορούμε πιο 

σύντομα, να τις υιοθετήσουμε. 

Τέλος, αξίζει να σχολιάσουμε με δύο λόγια το ζήτημα της περιβαλλοντικής και 

οικολογικής αποκατάστασης του τοπίου . Ειπώθηκε στην επιτροπή ότι μπορούν να 

γίνουν πολλά σ' αυτό τον τομέα. Οπωσδήποτε οι καινούριες πρακτικές, οι επιστημο

νικές ανακαλύψεις και οι εφαρμογές τους, δίνουν, τουλάχιστον στο εξωτερικό, εξαι

ρετικά αποτελέσματα. Το ερώτημα είναι αν αυτό είναι εγγυημένο και στα κυπριακά 

δεδομένα και μέχρι πού μπορούν να φθάσουν αυτές οι δυνατότητες ελέγχου. Αλλά 

οπωσδήποτε όχι σε βαθμό που να αναπλάθουν αρχαιότητες 1400 χρόνων. Έτσι, ας 
μην επαναπαυόμαστε ότι μπορούν να λατομούν όπου θέλουν και ότι μετά θα αποκα

θιστούν το τοπίο. Υπάρχουν μερικές καταστροφές που είναι ανεπανόρθωτες, 

μερικές εξελίξεις που είναι μη ανατρέψιμες. 

Όλα αυτά τονίζονται για να επικεντρωθεί η προσοχή πάνω στο καθαυτό 

ζήτημα της έκτασης της εξόρυξης των λατομικών υλικών. Όταν μιλούμε και 

κρίνουμε αρνητικά το νεοπλουτισμό και την υπερκατανάλωση, θα πρέπει να 

ξέρουμε πως μια πτυχή των συνεπειών τους είναι και η λατομική υπερδραστηριό

τητα. Ίσως θα πρέπει να αρχίσουμε ως κοινωνία να προβληματιζόμαστε πάνω στο 

θέμα. Τα λατομικά υλικά είναι φυσικοί πόροι, όμοιοι με το νερό ή το πετρέλαιο. Οι 

σύγχρονες αντιλήψεις προβάλλουν ότι η εξοικονόμηση των φυσικών πόρων δεν 

αποτελεί φρένο στην πρόοδο του ανΟρώπινου γένους. Αντίθετα, συμβάλλει στη 
διατήρηση και τη συνέχιση αυτής της προόδου, μέσα σε λογικά πλαίσια και ρυθμούς 

και έτσι θέτουμε τη βάση και διαφυλάσσουμε μια διαρκή ανάπτυξη. 
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Άλλωστε είνα~ γνωστότατο ότ~ υπάρχουν λατομεία που λειτουργούν χωρίς τ~ς 

αναγκαίες άδε~ες, ότ~ πρώην αδειούχα λατομεία συνεχίζουν να λειτουργούν χωρίς 

να έχει ανανεωθεί η άδε~ά τους, ότ~ ακόμα υπάρχουν πολλές παράνομες λατoμήσε~ς. 

Ακόμη λατομεία επεκτείνουν την περ~oχή δραστηρwτητάς τους κα~ επεμβαί

νουν σε εκτάσε~ς γης πέραν εκείνων που καλύπτονται από τα πρoνόμ~ά τους. o~ 

κρατ~κές υπηρεσίες ~σχυρίζoντα~ ή πρoφασίζoντα~ αδυναμία λόγω έλλειψης πόρων 

κα~ πρoσωπ~κoύ ή λόγω ελλ~πoύς νoμoθετ~κής ρύθμ~σης που είνα~ η γνωστή 

αδυναμία γ~α έκδοση Διατάγματος Αναστολής Eργασ~ών. Όμως τ~ γίνετα~ με τη 

χωροθέτηση λατoμ~κών ζωνών σε περιοχές με ύψ~στo περιβαλλοντικό πλούτο όπως 

για παράδειγμα στην Ανδρολίκου; 

Εκείνο που λείπει φαίνεται ότι είναι κυρίως η πολιτική βούληση για πραγμα

τική προστασία του περιβάλλοντος μέσα σε μια ομαλά και ήπια ανεπτυσσόμενη 

κοινωνία. Αν η θέληση υπήρχε, ο νόμος θα μπορούσε να αναθεωρηθεί, οι υπηρεσίες 

να ενισχυθούν και οι πόροι να βρεθούν απλώς με την εφαρμογή της ισχύουσας νομο

θεσίας . Τελικά φαίνεται ότι για το περιβάλλον ισχύει αυτό που είπε μόλις πρόσφατα 

ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, όταν ρωτήθηκε για το λατομείο στον Άγιο Σωζόμενο. 

Ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος απάντησε: ''Ο σώζων εαυτόν σωθήτω". 

Eυχαρ~στώ, κύρ~ε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ . Μαυροκορδάτος του ΑΚΕΛ Αριστερά Νέες 

Δυνάμεις. 

ΧΡ. ΜΑ ΥΡΟΚΟΡΔΑΤΟΣ : 

Κύριε Πρόεδρε, 

Η λειτουργία λατομείων και γενικά οι λατομικές δραστηριότητες, όπως και αν 

τις δούμε, έχουν δυσμενείς επ~τώσε~ς για το περιβάλλον. Ταυτόχρονα όμως η λατο

μική βιομηχανία αποτελεί αναγκαίο κακό και αδήριτη ανάγκη για την κoινων~κooι

κονομική ανάπτυξη του τόπου μας. 

Οι αρνητικές επιπτώσεις στο περιβάλλον από τη λειτουργία των λατομείων 

είναι δυνατό μέχρι ενός ορισμένου σημείου να αντιμετωπισθούν ή τουλάχιστον να 

απαμβλυνθούν με τα τεχνολογικά μέσα που διατίθενται σήμερα σε συνδυασμό με τη 
λήψη κάποιων προληπτικών μέτρων και γενικά με την άσκηση πoλ~τικής που να 

διαπνέεται από τις σύγχρονες αντιλήψεις και εμπειρίες στα περιβαλλοντικά θέματα. 

Είναι αποδεκτό ότι οι καταστροφές που υφίσταται το φυσικό περιβάλλον από 

τη λειτουργία των λατομείων είναι ανεπανόρθωτες, αφού δεν είναι εφικτή η πλήρης 

επαναφορά του τοπίου στην προηγούμενη φυσική του κατάσταση. Καλούμε τις 

αρμόδιες υπηρεσίες να είναι πολύ σχoλαστ~κές, να τηρούν με ιδιαίτερη προσοχή και 

απόλυτη αυστηρότητα τη νομοθεσία και τους όρους και διαδικασίες που σχετίζονται 

με την έκδοση άδειας, ανανέωση, επέκταση και λειτουργία λατομείων. Θα πρέπε~ οι 

αρμόδιοι πριν από την παραχώρηση ενός νέου προνομίου να εξετάζουν με περισσό

τερη ευαισθησία το ενδεχόμενο επηρεασμού περιοχών σπάν~ας φυσικής oμoρφ~άς 

και οικολογικής σημασίας, δασικών περιοχών ή αρχαιoλoγ~κών χώρων, λαμβάνο

ντας υπόψη ότι o~ περιοχές αυτές έχουν μειωθεί ανησυχητικά και ότι οι λίγες που 

απέμειναν έχουν ανεκτίμητη αξία. 

Αλλά εκείνο που είναι ιδιαίτερα ανησυχητικό είναι η διαπίστωση ότι γίνονται 

παράνομες λατομήσεις και ταυτόχρονα πολλές παρανομίες και υπερβάσεις από τα 

αδειούχα λατομεία και τούτο οφείλεται σε αδυναμίες της νομοθεσίας που διέπει τη 

λειτουργία των λατομείων. 
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Τις τελευταίες μέρες, κύριε Πρόεδρε, είμαστε μάρτυρες καθημερινών εκδηλώ

σεων διαμαρτυρίας από τις περιβαλλοντικές οργανώσεις και το Σύνδεσμο Αρχαιο

λόγων για τη συνέχιση των εργασιών του λατομείου στον Άγιο Σωζόμενο και τη 

μελετούμενη ανανέωση της άδειας λειτουργίας του με κίνδυνο την καταστροφή 

σημαντικών αρχαιολογικών χώρων και γενικότερα του περιβάλλοντος. 

Το θέμα απασχόλησε την Επιτροπή Παιδείας της Βουλής και πιο παλιά αλλά 

επανήλθε πάλι στην επαφάνεια με τη λήξη της άδειας λατόμησης του συγκεκριμένου 

λατομείου στις 31 Απριλίου 1993 και μετά από πληροφορίες ότι εξετάζεται το ενδε
χόμενο ανανέωσης της άδειάς του. Και δεν είναι μόνο αυτό, αλλά εξετάζονται νέες 

αιτήσεις της ίδιας εταιρείας και δύο άλλων για λατόμηση στην ίδια περιοχή και 

επέκταση του υφιστάμενου λατομείου. Αυτό θεωρείται απαράδεκτο τη στιγμή 

μάλιστα που ο λατόμος έχει επεκταθεί πολύ πέραν των ορίων που του είχαν καθορι

στεί από την Υπηρεσία Μεταλλείων και γενικά έχει υπερβεί τους όρους της άδειάς 

του με αποτέλεσμα να κινδυνεύουν οι αρχαιότητες. 

Είναι σημαντικό το ότι ο Επίτροπος Διοίκησης εξετάζοντας το θέμα της 

λειτουργίας του λατομείου στην περιοχή Αγίου Σωζομένου διαπίστωσε ότι οι αρμό

διες υπηρεσίες επέδειξαν ανοχή σε μια σειρά παράνομων ενεργειών των ιδιοκτητών 

του λατομείου και ότι η αρμόδια αρχή παραχωρώντας άδεια δεν προέβη σε επαρκή 

έρευνα και ειδικότερα δεν έλαβε σοβαρά υπόψη τα χαρακτηριστικά του περιβάλλο

ντος της περιοχής στην οποία παραχωρήθηκε το προνόμιο λατομείου και δε ζητή

θηκαν έγκαιρα οι απόψεις του Τμήματος Αρχαιοτήτων. Επίσης ο Επίτροπος εισηγή

θηκε όπως η εμπλεκόμενη υπηρεσία επανεξετάσει κάθε πτυχή του όλου θέματος και 

λάβει κάθε ενδεικνυόμενο μέτρο για την αποκατάσταση της νομιμότητας. 

Όπως είναι γνωστό, το λατομείο βρίσκεται πολύ κοντά στην αρχαιολογική 

τοποθεσία "Νικολήες" που είναι μια από τις πιο σημαντικές της Μέσης προς την 

Ύστερη Εποχή του Χαλκού. Το λατομείο άρχισε ήδη με την έναρξη της λειτουργίας 

του να αγκαλιάζει θανάσιμα το χώρο με κίνδυνο την καταστροφή του. Επίσης η 

τοποθεσία Καυκαλιά που σχεδόν εφάπτεται του λατομείου σύντομα θα επηρεασθεί. 

Βλέποντας όλους αυτούς τους κινδύνους, κύριε Πρόεδρε, έχουμε εγγράψει ως 

κόμμα το θέμα για συζήτηση στην Επιτροπή Περιβάλλοντος ζητώντας να θεωρηθεί 

επείγον και να συζητηθεί αμέσως για να προλάβουμε τυχόν αποφάσεις των αρμό

διων υπηρεσιών που θα είναι καταστροφικές για τις αρχαιότητες και το περιβάλλον, 

γι' αυτό και δε θα επεκταΟώ άλλο στο θέμα του λατομείου στον Άγιο Σωζόμενο, 

αφού θα μας δοθεί η ευκαιρία να το συζητήσουμε με λεπτομέρεια πολύ σύντομα. 

Θα ήθελα όμως να αναφέρω ότι πρέπει να είμαστε πολύ ευαίσθητοι, όταν 

επηρεάζονται οι αρχαιότητές μας σε μια περίοδο που η μισή Κύπρος είναι υπό 

κατοχή και σημαντικοί αρχαιολογικοί χώροι της κινδυνεύουν να καταστραφούν. 

Είναι αδιανόητο να κάνουμε ολόκληρο αγώνα, να κινητοποιούμε τη διεθνή κοινό

τητα και να ξοδεύουμε τεράστια ποσά για να προστατεύσουμε τις αρχαιότητες και 

την πολιτιστική μας κληρονομιά που βρίσκονται στα κατεχόμενα και να μένουμε 

αδιάφοροι μπροστά στον κίνδυνο να καταστραφούν οι λίγες αρχαιότητες που μας 

έχουν απομείνει στην ελεύΟερη Κύπρο. 

Κλείνοντας, Οα ήθελα να πω ότι η Οέση του ΑΚΕΛ δεν είναι να κλείσουν τα 

λατομεία τα οποία είναι αναγκαία για την οικονομία του τόπου αλλά να εκσυγχρο

νιστεί η νομοΟεσία που διέπει τη λειτουργία τους, ώστε να λειτουργούν μόνον 

εκείνα που είναι σωστά, στην κατάλληλη περιοχή και μέσα στα πλαίσια της νομιμό

τητας καθώς και της προστασίας του φυσικού περιβάλλοντος. Θα πρέπει επίσης να 
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ρυθμιστεί το θέμα νομοθετικά, ώστε με την παραχώρηση προνομίου λατομείου να 

απαιτείται αναγκαστικά περιβαλλοντική και αρχαιολογική μελέτη και όχι μόνο όταν 

το κρίνουν σκόπιμο οι αρμόδιες υπηρεσίες. 

Με λύπη μου αναφέρω, κύριε Πρόεδρε, ότι ενώ η κυβέρνηση από τον Ιούλιο 

του 1990 μέχρι σήμερα έχει εισπράξει ως δικαίωμα από τα λατομεία ποσό πέραν των 
1:450.000 χιλιάδων λιρών το οποίο θα έπρεπε να διατεθεί για την αποκατάσταση του 
περιβάλλοντος από ζημιές που προκλήθηκαν από τη λειτουργία των λατομείων, 

μέχρι σήμερα έχει διατεθεί το ποσό των .f2.000 λιρών μόνο. Καλούμε την κυβέρνηση 
να προχωρήσει στην παραχώρηση του πιο πάνω ποσού για την αποκατάσταση του 

περιβάλλοντος στις περιοχές όπου λειτουργούν τα λατομεία. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές πάνω στο υπό συζήτηση θέμα; 

Υπάρχει κανένας Βουλευτής που εισηγείται την παράταση της συζήτησης για 

την επόμενη συνεδρία; 

Συνεπώς η συζήτηση επί του Οέματος πρέπει να θεωρηθεί ως λήξασα. Τόσο η 

Έκθεση της Επιτροπής όσο και τα πρακτικά της συζήτησης Οα σταλούν, όπως αντι

λαμβάνομαι, στα αρμόδια υπουργεία για την ανάλογη μελέτη. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα που είναι "Τα Συμβούλια των Ημικρατικών 

Οργανισμών και η Στάση της Κυβέρνησης", θέμα που ενέγραψε ο Βουλευτής κ. Ανδρέας 

Χρίστου από μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνά

μεις . 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το θέμα των ημικρατικών οργανισμών, η λειτουργία τους, η φιλοσοφία και το 
θέμα σύνθεσης των Συμβουλίων και γενικά της επάνδρωσής τους είναι ένα πολύ 
μεγάλο και σοβαρό θέμα κοινωνικής, πολιτικής και γενικά διάρθρωσης του κράτους 

μας. Π ιστεύω η αφορμή με την οποία συζητείται αυτό το μεγάλο θέμα και οι πτυχές 

στις οποίες έχει επικεντρωθεί το ενδιαφέρον της Βουλής, δηλαδή η αντικατάσταση 

των παραιτηθέντων μελών των Συμβουλίων των Ημικρατικών Οργανισμών ή η 

παραίτηση των άλλων, εξετάζει το Οέμα από την εσφαλμένη σκοπιά και όχι στον 

κατάλληλο χρόνο. 

Οι ημικρατικοί οργανισμοί είναι και στην πράξη και νομικά προέκταση του 

κράτους. Πάνω στο θέμα αυτό υπάρχει και δικαστική απόφαση, ότι οι ημικρατικοί 

οργανισμοί είναι προέκταση του κράτους. Είναι απλώς ένας φορέας για εφαρμογή 

της κυβερνητικής, κρατικής πολιτικής στο Οέμα των ημικρατικών οργανισμών με το 

σκοπό να τους παρέχει κάποια μεγαλύτερη ελαστικότητα και ευχέρεια και ταχύτητα 

στη λήψη των αποφάσεων έξω από τις καΟιερωμένες κρατικές διαδικασίες. 

Είπα ότι ξεκίνησε το θέμα σε λανθασμένο χρόνο και από λανθασμένη σκοπιά. 

Λέχθηκε από συνάδελφο της Βουλής, απ' αυτό το βήμα, ότι οι πιέσεις που ασκούνται 

πάνω στα μέλη των ημικρατικών οργανισμών για να παραιτηθούν όλα, πιέσεις που 

γίνονται στα παρασκήνια για να τους εξαναγκάσουν σε παραίτηση, όλες οι δηλώσεις 

που κατά καιρούς έγιναν από την κυβέρνηση, κάμνουν πολλά απ' αυτά τα μέλη να 

αισθάνονται ένα αίσΟημα εξευτελισμού και μείωσης . 
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Δε δέχομαι ότι αυτή είναι σιοοτή εκτίμηση της κατάστασης. Εξευτελισμό και 

μείιοοη έπρεπε να αισθάνονται για έναν άλλο λόγο. Και εμείς έπρεπε να θεωρούμε 

τους εαυτούς μας ότι έχουμε εξωτατηθεί για έναν άλλο λόγο. Μερικοί ωτό τους 

Προέδρους Ημικρατικών Οργανισμών και μέλη Συμβουλίων αμέσως με την εκλογή 

του νέου Προέδρου, είπαν: "Θέτουμε την παραίτησή μας στη διάθεση του Προέ

δρου". 

Τι εσήμαινε, όταν έλεγαν "θέτουμε στη διάθεση του Προέδρου την παραίτησή 

μας;" Δηλαδή ρίχνουμε ένα βεγγαλικό για να δείξουμε ότι έχουμε αντίληψη ευνομίας 

και ευρυθμίας στη λειτουργία των οργανισμών αυτών μαζί με τη νέα κυβέρνηση, 

αλλά όχι και να μας πιστέψετε και να μας παραιτήσετε; Εγώ με τα όσα ελληνικά 

ξέρω, όταν ένας θέτει την παραίτησή του στη διάθεση του άλλου, του παρέχει την 

ευχέρεια, κατά την ωτόλυτή του κρίση, να τον παραιτήσει ή όχι, να την ωτοδεχτεί ή 

όχι . Γιατί , πριν αλέκτωρ φωνήση, ήρθαν να πονν "ναι μεν, θέσαμε την παραίτησή 

μας στη διάθεσή σας, κύριε Πρόεδρε της Δημοκρατίας, αλλά όχι και να μας πιστέ

ψεις, όχι και να επιμένεις να τιμήσουμε αυτή την προσφορά παραίτησης που κάναμε 

δήθεν για λόγους ευθιξίας και αξιοπρέπειας". 

Πρέπει να πούμε, για να είμαστε δίκαιοι, ότι πράγματι στα πλείστα ωτό τα 

Συμβούλια υπηρετούν αξιόλογοι άνθρωποι και ότι πολλοί έχουν υπηρετήσει εύορκα. 

Όμως αν είναι σωστό ότι οι ημικρατικοί οργανισμοί είναι προέκταση του κράτους -
και έτσι είναι και στην πράξη- επαναλαμβάνω, και με βάση δικαστική ωτόφαση δεν 

είναι αυτόνομοι οργανισμοί, δεν είναι τα Συμβούλια των Ημικρατικών Οργανισμών 

τα οποία χαράσσουν πολιτική. Τα Συμβούλια των Ημικρατικών Οργανισμών έχουν 

υποχρέωση σύμφωνα με το νόμο που τα διέπει να σέβονται, να ακούουν, να συμμορ

φώνονται προς τις γενικότερες οδηγίες που δίνει το κράτος. Και στην προκειμένη 

περίπτωση που μιλούμε και με αιχμή του δόρατος το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου 

τι έχει γίνει στην πράξη; Η κυβέρνηση έχει πει ότι μελετά, για να μην πω έχει ωτοφα

σίσει, το φορέα που θα ασχολείται με τις προαγωγές και τους διορισμούς προσω

πικού στους ημικρατικούς οργανισμούς. 

Έχουν γραφτεί διάφορα στον τύπο, εγώ ομολογώ δεν έχω ιδιαίτερη γνώση για 

τις σκέψεις της κυβέρνησης, αλλά λέγεται ότι είτε η Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας 

διευρυνόμενη θα αναλάβει αυτή την ευθύνη είτε υιοθετώντας μια πρόταση συνα

δέλφου που έγινε σε ανύποπτο χρόνο και πριν αρκετό καιρό θα ιδρυθεί νέο όργανο 

για το διορισμό αυτών των υπαλλήλων. Και η κυβέρνηση, όπως δικαιούται και 

σωστά και σώφρονα φερόμενη, είπε μέχρις ότου πάρει απόφαση για την πλήρωση 

των θέσεων στους ημικρατικούς οργανισμούς να μην την προκαταλάβουν διορίζο

ντας πρόσωπα σε θέσεις διευθυντικές, ώστε να είναι άνευ αντικειμένου οιαδήποτε 

πολιτική ωτόφαση που θα έπαιρνε για το μελλοντικό διορισμό ανθρώπων σ' αυτές. 

Αυτό έγινε. Και όταν υπεδείχθη ότι μερικοί οργανισμοί αντιμετωπίζουν σοβαρά 

προβλήματα λόγω της ύπαρξης των κενών θέσεων, σωστά η κυβέρνηση είπε -κάτι 

που παρουσιάστηκε ότι ήταν υπαναχώρηση της κυβέρνησης, απλώς ήταν λογική, 

σωστή αντιμετώπιση του θέματος- εκεί που είναι αδήριτη ανάγκη προχωράτε. Όμως 

μη μας προκαταλάβετε . Εκείνοι οι οποίοι ήρξαντο χειρών αδίκων είναι τα 

Συμβούλια εκείνων των Οργανισμών που θέλουν να συμπεριφέρονται ως κράτος 

στο κράτος και να παραγνωρίζουν ή να μη λαμβάνουν υπόψη τις ωτόψεις της κυβέρ

νησης. 

Έγινε επίκληση του νόμου 149/1988 που είχε ψηφίσει αυτή η Βουλή. Εγώ λέγω 
-αυτή είναι προσωπική μου άποψη- αυτός είναι ένας κακός νόμος . Εγώ λέω, κακά 

προχώρησε η Βουλή να ψηφίσει εκείνο το νόμο και βέβαια φέρνει στη μνήμη μου τη 
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λα'ίκή ρήση: "Όποιος καεί από το χυλό, φυσά και το γιαούρτι". Στην προσπάθειά 

της η Βουλή να παρεμποδίσει αυτό που λέγεται κομματικοποίηση των Συμβουλίων 

των Ημικρατικών Οργανισμών ήρθε και ψήφισε εκείνο το νόμο. Όμως ούτε οι 

πρόνοιες του νόμου ούτε η πρακτική εφαρμογή του απέτρεψαν την κομματικο

ποίηση. Απλώς την κατένειμαν, απλώς έγινε διαμερισμός, απλώς ενθαρρύνθηκε, 

επισημοποιήθηκε και νομιμοποιήθηκε η κομματικοποίηση, από την ώρα που η Βουλή 

με νόμο εξέφραζε τη βούλησή της ότι θέλει τα Συμβούλια των Ημικρατικών Οργανι

σμών να κατανέμονται στα κόμματα και μάλιστα κατ' αναλογία της δύναμής τους εν 

τη Βουλή. 

Είναι αυτό αποτροπή της κομματικοποίησης ή είναι ενίσχυση και ενθάρρυνση 

της κομματικοποίησης; Πράγμα που πιστεύω δεν εξυπηρετεί αυτό που ο συνάδελφος 

ο οποίος άνοιξε το θέμα, ο κ. Χρίστου, είπε ότι αποτελεί, επαναλαμβάνοντας 

ομιλίες Βουλευτών κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου, δηλαδή επικράτηση της 

λα'ίκής βούλησης. Όχι. Διότι η λα'ίκή βούληση δεν εκφράζεται με την κατανομή σε 

οποιαδήποτε αναλογία των θέσεων και του βολέματος κατά κόμμα. Δεν είναι όλος ο 

λαός ενταγμένος και τοποθετημένος σε κόμματα. Εναι απλώς, και να τα λέμε τα 

πράγματα με το όνομά τους, καταμερισμός των ευκαιριών βολέματος στα κόμματα 

και τίποτε άλλο . Δεν μπορούμε να επικαλούμαστε το νόμο επιλεκτικά, αναφορικά 

μόνο με τη διάρκεια της Οητείας των Συμβουλίων και να παραγνωρίζουμε τα άλλα. 

Να παραγνωρίζουμε δηλαδή το γεγονός ότι εισήξε εκείνος ο νόμος την παρουσία και 

τη συμμετοχή των κομμάτων στη λειτουργία αυτών των οργανισμών που πρέπει να 

είναι οι φορείς και η προέκταση της κρατικής εξουσίας. 

Γιατί δηλαδή επιλέγουμε μόνο την πρόνοια που αφορά τη θητεία αυτών των 

Σωμάτων και δεν αναφερόμαστε και στις άλλες πρόνοιες; Άλλωστε το ίδιο το 

Ανώτατο Δικαστήριο της Κύπρου σωστά φερόμενο και για λόγους προστασίας της 

δημοκρατικής βούλησης των πολιτών ακύρωσε εκείνες τις πρόνοιες του νόμου που 

επισημοποιούσαν την παρουσία των κομματικών παρατηρητών, των "ινστρου

κτόρων", μέσα στα Συμβούλια αυτών των Οργανισμών. Για να μην πούμε ότι η 

ισομερής ή κατ' αναλογία κατανομή των θέσεων στα Συμβούλια μεταδίδει και ένα 

μήνυμα το οποίο δυστυχώς το βλέπουμε να εφαρμόζεται, ότι και η κατανομή των 

προσλαμβανομένων ή των προαγομένων πρέπει να έχει την ίδια αναλογία. Πώς 

μπορούμε να μιλούμε για αξιοκρατία, όταν εμείς, η ίδια η Βουλή, έρχεται να θεσμο
ποιήσει και να επισημοποιήσει την κομματική κατανομή θέσεων στα Συμβούλια, το 

βόλεμα δηλαδή των ημετέρων; Και πραγματικά αυτό που λέχθηκε ότι δε θα είναι, 

γίνεται. Δηλαδή ανταμοιβή εκείνων που έδωσαν γην και ύδωρ σε κάποια ώρα στο 

παρελθόν ή που πρόσφεραν κομματικές εξυπηρετήσεις. 

Είναι η δική μου άποψη ότι η κυβέρνηση και ειδικότερα ο Πρόεδρος της Δημο

κρατίας πρέπει να αφεΟεί και να είναι ελεύΟερος να ασκήσει τη δική του πολιτική 

κρίση και βούληση διαβουλευόμενος με τα κόμματα, αλλά όχι υπακούοντας στα 

θελήματα των κομμάτων και να διορίσει εκεί που ο ίδιος κρίνει ότι ο καθένας από 

τους υποψήφιούς του πρέπει να διοριστεί. 

Εγώ δεν ενοχλούμαι από τις αναλογίες κατανομής των εδρών ούτε με ενοχλεί 

αν ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας διορίσει από το κόμμα του είτε Προέδρους είτε 

μέλη των Συμβουλίων. Ο ίδιος έχει το δικαίωμα της επιλογής και ο ίδιος θα έχει την 

ευθύνη . Ούτε με ενδιαφέρει η κατανομή κατ' αναλογία των θέσεων των Προέδρων ή 

των μελών των Συμβουλίων. Όμως και εγώ τότε θα δικαιούμαι, όπως και ο 

καθένας, ο κάΟε πολίτης, να κρίνω την κρίση του, να κρίνω αν όντως έχει επιλέξει 
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κατάλληλους ανθρώπους αδιάφορα και άσχετα από την κομματική τους προέλευση. 
Είναι δουλειά δική του και είναι ευθύνη δική του και είναι προς το δικό του 

συμφέρον να δείξει ότι έχει καταρτίσει τα Συμβούλια και έχει κάμει την κατανομή 

των Προεδρίων στα Συμβούλια επιλέγοντας άριστους ανθρώπους ελεύθερος και 

αδέσμευτος από κομματικές σκοπιμότητες και προκαταλήψεις. Τότε πραγματικά ο 

λαός μας θα αισθανθεί ότι δεν είναι η κομματική σκοπιμότητα που διέπει τη 

λειτουργία αυτού του κράτους, όπως πρέπει. Και αν είναι προέκταση του κράτους -
που είναι οι ημικρατικοί οργανισμοί- διερωτώμαι, γιατί τότε δεν πρέπει να διεκδι

κήσουμε με την ίδια λογική ότι και η κυβέρνηση πρέπει να είναι κατ' αναλογία προς 

τα κόμματα. 

Εγ(ο πιστεύω ότι κακή υπηρεσία προσφέρουν στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας 

όσοι συνηγορούν, πιέζουν ή προσπαθούν να τον επηρεάσουν για να καταρτίσει 

κομματικά Συμβούλια και να κατανείμει τις θέσεις με οποιαδήποτε αναλογία κομμα

τική. Να τα καταρτίσει με μόνο κριτήριο την αξιοκρατία, την καταλληλότητα του 

ανθρώπου για την κατάλληλη θέση, από οπουδήποτε και αν προέρχεται. Και θα 

λεχθεί, είμαι σίγουρος: Μα έχουμε εμπιστοσύνη ότι αυτό θα κάμει; Ας μην το κάμει. 

Ο ίδιος θα βλάψει τον εαυτό του. Κακή υπηρεσία θα προσφέρει ο ίδιος στον εαυτό 

του και στο κόμμα του, αν άλλως πως πράξει. 

Να μην ξεχνούμε ότι αυτός ο λαός τον εξέλεξε, αυτός ο λαός εξέφρασε τη 

λα'ίκή του βούληση να αποθέσει στα χέρια του τις τύχες αυτού του τόπου και του 

εθνικού μας θέματος και της διακυβέρνησης του τόπου. Είναι δυνατό αυτός ο λαός 

να εμπιστεύεται τον εκλεγμένο Πρόεδρο της Δημοκρατίας για να διαχειρίζεται 

ύψιστης σημασίας θέματα και να μην εμπιστεύεται την κρίση του ότι θα ζυγίσει 

σωστά τις συστάσεις των κομμάτων και ότι θα επιδιώξει να επιτύχει αυτό που θέλει, 

που διακηρύσσει ότι θέλει, δηλαδή που είναι η συναίνεση και η ενότητα των λα'ίκών 

δυνάμεων και η στράτευση του καθενός που μπορεί να προσφέρει sxνεξάρτητα από 

την κομματική του πηγή; Εγώ δε θέλω να προσάψω τέτοια ύβρη στον Πρόεδρο της 

Δημοκρατίας, γιατί τότε είναι το λαό μας που υβρίζουμε. 

Και έκκλησή μου είναι ο Πρόεδρος να ακούσει τις συστάσεις, τις εισηγήσεις 

των κομμάτων, αλλά αδέσμευτος να προχωρήσει μαζί με το Υπουργικό του 

Συμβούλιο στην πλήρωση της σύνθεσης των Συμβουλίων. Και ελπίζω συναισθανό

μενη η Βουλή τη σημασία που έχει ο θεσμός των ημικρατικών οργανισμών να 

προχωρήσει στην ακύρωση αυτού του νόμου και στην έγκριση ενός νόμου που πραγ

ματικά να καθιερώνει την αξιοκρατία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Ομήρου. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ : 

Κύριε Πρόεδρε, είμαι υποχρεωμένος να διαφωνήσω πλήρως με την προσέγγιση 

και την επιχειρηματολογία του κ. Τάσσου Παπαδόπουλου, όπως την προδιέγραψε 

προηγουμένως. 

Ο κ. Παπαδόπουλος ερώτησε το Σώμα: "Θέλουμε να διατηρηθεί σε ισχύ μια 

νομοθεσία η οποία -Νόμος 149 του 1988- κατοχύρωσε την κομματικοποίηση;" 

Όμως, κύριε Πρόεδρε, ο Νόμος 149 του 1988, πέραν κάποιων υπερβολών που 
εκρίθησαν ήδη από το Ανώτατο Δικαστήριο ως αντισυνταγματικές διατάξεις και 

καταργήθηκαν, ακριβώς έχει καταργήσει το μονοκομματισμό, ο οποίος από το 1960 
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αποτελούσε καθεστώς μέσα στα συμβούλια, στη διαχείριση, των ημικρατικών οργανι
σμών, Υπήρχε μια κατάσταση και ένα καθεστώς μονοπώλησης, χρησιμοποίησης των 

ημικρατικών οργανισμών ως να ήταν φέουδο, σε'ίχάτο, όπως χαρακτηριστικά έλεγε 
ο μακαρίτης ο Παπα'ίωάννου, της εκάστοτε κυβέρνησης. Και ξέρουμε πραγματικά 

ότι για δεκαετίες ολόκληρες αυτή ήταν η πραγματικότητα. Επρόκειτο για σε'ίχάτα. 

Ήταν μια κατάσταση μονοπώλησης των ημικρατικών οργανισμών από μια ορισμένη 

πολιτική παράταξη, Και να μην κρυβόμαστε πίσω από το δάκτυλό μας. Δε νομίζω 

λοιπόν ότι θέλουμε να πάμε στο παρελθόν. 

Μιλάμε για εκσυγχρονισμό της κυπριακής κοινωνίας. Μιλάμε για την ανάγκη 

μεταρρυθμίσεων και δε νομίζω ότι θα αποτελούσε σοφή εισήγηση προς αυτή τη 

Βουλή ή προς την κυβέρνηση να αναιρέσουμε τις όποιες δημοκρατικές κατακτήσεις, 
τα όποια βήματα έγιναν με τη συμμετοχή όλων μας σ' αυτό το Σώμα, για το μάθημα 

της δημοκρατίας, 

Σήμερα στην Ευρώπη είναι κατοχυρωμένη η πολυφωνία και η έκφραση των 

διάφορων πολιτικών και κοινωνικών φορέων μέσα από παρόμοιους οργανισμούς, 

Για παράδειγμα; στα ραδιοτηλεοπτικά δίκτυα. Και υπάρχουν νομοθεσίες που 

προβλέπουν ρητά την ανάγκη να εκφράζονται όλα τα κοινωνικά και πολιτικά 
ρεύματα σε όλες τις Σκανδιναβικές χώρες. Η δική μας είναι πρόνοια σε συγκεκρι

μένες νομοθεσίες και έχει υιοθετηθεί από αυτές τις πολύ προηγμένες δημοκρατικά 

κοινωνίες. 

Θα προτιμούσαμε λοιπόν την αυθαίρετη και ασύδοτη δυνατότητα της εκάστοτε 

κυβέρνησης να διορίζει κατά το δοκούν συμβούλια, χωρίς να λαμβάνει υπόψη τις 

πολιτικές τάσεις, τα κοινωνικά ρεύματα, τους κοινωνικούς φορείς της συγκεκρι
μένης κοινωνίας στην οποία ζούμε; Ασφαλώς ναι, ο Πρόεδρος να διορίζει έντιμους, 

ηθικά ανεπίληπτους και ικανούς πολίτες, οι οποίοι να στελεχώνουν τα διοικητικά 

συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών. Όμως, από την άλλη, εμείς επιμένουμε 

ότι θα πρέπει να τηρούνται ναι, οι πρόνοιες της νομοθεσίας, για να υπάρχει εκπρο

σώπηση ουσιαστικά της ίδιας της κοινωνίας μέσα σ' αυτούς τους ημικρατικούς 

οργανισμούς. 

Είναι προέκταση του κράτους, όπως ανέφερε ο κ. Παπαδόπουλος, οι ημικρα

τικοί οργανισμοί; Σε κάποιο βαθμό είναι. Αλλά γιατί ο νομοθέτης καθόρισε ένα 

συγκεκριμένο διαφορετικό νομικό πλαίσιο λειτουργίας αυτών των ημικρατικών 

οργανισμών; Επειδή ακριβώς δεν ήθελε να είναι προέκταση πλήρως, υπό την πλήρη 

έννοια αυτής της λέξης, της άσκησης κρατικής εξουσίας. Γι' αυτό όρισε ένα διαφορε

τικό νομικό πλαίσιο για τη λειτουργία αυτών των ημικρατικών οργανισμών. 

Ακριβώς για να μην παρατηρούνται φαινόμενα γραφειοκρατίας, αγκύλωση ς των 

διαδικασιών, για να μην παρατηρούνται φαινόμενα δυσλειτουργίας αυτών των 

οργανισμών δημόσιας ωφέλειας και για να υπάρχει η απαραίτητη "ελαστικότητα, η 

ταχύτητα στη λήψη και στην υλοποίηση των αποφάσεων. Ακριβώς γι' αυτούς τους 

λόγους δεν είναι προέκταση του κράτους, αλλά είναι ακριβώς οργανισμοί, οι οποίοι 

λειτουργούν μέσα σε ένα διαφορετικό πλαίσιο, το οποίο επιτρέπει τη διαγραφή 

αυηόν των αρνητικών φαινομένων. Φαινόμενα που παρατηρούνται στη δημόσια 

υπηρεσία δυστυχιός, όχι λόγω των ατόμων που στελεχώνουν τη δημόσια υπηρεσία, 

αλλά λόγω των διαδικασιιόν, λόγω της βραδύτητας στη λήψη και στην υλοποίηση 

των αποφάσεων. 

Ο κ. Παπαδόπουλος είπε επίσης ότι συμπεριφέρονται ή συμπεριφέρθησαν -
μιλά για τα προηγούμενα συμβούλια- τα διοικητικά συμβούλια των ημικρατικών 

οργανισμών ως κράτος εν κράτει, Εμείς θα διαφωνήσουμε με αυτή την προσέγγιση. 
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Εμείς λέμε ότι απλώς τηρούν τη νομιμότητα. Υπάρχει μια νομοθεσία, η οποία 

προβλέπει ότι, για να παυθούν τα συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών, θα 

πρέπει να υπάρξει αιτιολογημένη απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου και, 

συνεπώς, αν δεν υπάρχει αυτή η αιτιολογημένη απόφαση ή αν η απόφαση δεν είναι 

αιτιολογημένη για την παύση των συμβουλίων των ημικρατικών οργανισμών, δεν 

μπορεί νόμιμα η κυβέρνηση να παύσει τα συμβούλια. Συνεπώς δε βλέπουμε για ποιο 

λόγο συμπεριφέρονται ή συμπεριφέρθησαν τα συμβούλια ως κράτος εν κράτει. 

Εμείς, κύριε Πρόεδρε, πιστεύουμε ότι ο χειρισμός του θέματος των συμβου

λίων δεν υπήρξε από την πλευρά της κυβέρνησης σύμφωνος ούτε με το πνεύμα ούτε 

με το γράμμα του νόμου 149 του 1988, ενός νόμου στην ψήφιση του οποίου και οι 
κοινοβουλευτικές ομάδες των κομμάτων που μετέχουν στην κυβέρνηση διαδραμά

τισαν πρωταγωνιστικό ρόλο για την ψήφιση. 

Πρώτα πρώτα θα πρέπει να παρατηρήσουμε ότι υπήρξε μια κυβερνητική 

συμπεριφορά αλληλοσυγκρουόμενη και αντιφατική. Είχαμε δηλώσεις που έμμεσα 

καλούσαν τα συμβούλια να υποβάλουν παραίτηση -αυτές ήσαν οι αρχικές τοποθετή
σεις της κυβέρνησης- στη συνέχεια δήλωση που καΟόριζε ότι τα συμβούλια θα εξαντ

λούσαν τη θητεία τους και τέλος μια κυβερνητική επίΟεση με νέες δηλώσεις, που 

καλούσαν τους προέδρους και τα μέλη των συμβουλίων να υποβάλουν τις παραιτή

σεις τους. 

Πραγματικά είναι να διερωτάται κανένας με ποιο τρόπο διαμορφώνεται η 

συγκεκριμένη κυβερνητική πολιτική, όταν για ένα Οέμα μέσα σε τρεις μόνο μήνες 

είχαμε όλη αυτή τη συνεχώς διαφοροποιούμενη προσέγγιση. Και αυτό για ένα θέμα 

για το οποίο υπάρχει η σχετική νομοθεσία προς την οποία η κυβέρνηση όφειλε έναν 

αυτονόητο στοιχειώδη σεβασμό. 

Συνεπώς, για μας υπάρχει πρώτα και πάνω από όλα ένα θέμα τήρησης των 

κανόνων δημοκρατικής τάξης και των αρχών της νομιμότητας. 

Ο νόμος σαφώς ορίζει ότι τα διοικητικά συμβούλια των ημικρατικών οργανι

σμών διορίζονται για τριετή θητεία. Και αυτό δεν έγινε καθόλου τυχαία από τη 

Βουλή. Έγινε προφανώς για να μη συμπίπτει η θητεία των συμβουλίων με τη θητεία 

μιας κυβέρνησης. Για να κατοχυρώνεται με αυτό τον τρόπο η αμεροληψία και η 

ανεξαρτησία των μελών τους απέναντι στην όποια κυβέρνηση. Ο νόμος δεν όρισε ότι 

η θητεία των συμβουλίων λήγει με την εκλογή Προέδρου της Δημοκρατίας. Έτσι, το 

επιχείρημα που κατά κόρον πρόβαλε η κυβέρνηση, ότι θα έπρεπε να υποβληθούν οι 

παραιτήσεις τους με την αλλαγή στη διακυβέρνηση του τόπου, στερείται οποιασδή

ποτε νομικής θεμελίωσης. Και ας μην προβληθεί το επιχείρημα ότι λόγοι πολιτικής 

ευθιξίας επέβαλλαν την υποβολή των παραιτήσεων. Γιατί καμιά πολιτική σκοπιμό

τητα δεν μπορεί να βασίζεται στην παραβίαση της νομιμότητας. 

Άλλωστε η Βουλή όρισε, όπως είπα προηγούμενα, με σαφή πρόνοια στο νόμο 

ότι δεν μπορεί το Υπουργικό Συμβούλιο να παύσει οποιοδήποτε μέλος κατά το 

δοκούν αλλά με αιτιολογημένη απόφαση, που σημαίνει ότι μια απόφαση που 

στερείται επαρκούς δικαιολογίας μπορεί να κριθεί σαν τέτοια από τα δικαστήρια 

και συνεπώς να κηρυχΟεί νομικά άκυρη. Και αυτό ως μια επιπρόσθετη κατοχύρωση 

της αποδέσμευσης των συμβουλίων από σχέσεις εξάρτησης με την όποια κυβέρνηση 

και ως ένα επιπρόσθετο εχέγγυο της αντικειμενικότητας και της ανεξαρτησίας τους. 

Βεβαίως η σημερινή συζήτηση γίνεται υπό το φως τετελεσμένων γεγονότων 

διότι, όπως είναι γνωστό, πλείστα όσα συμβούλια έχουν υποβάλει τις παραιτήσεις 

τους, μη αποδεχόμενα μια παρατεταμένη πίεση και μια αμφισβήτηση της γνησιό

τητας των προθέσεών τους για τη σωστή λειτουργία των ημικρατικών οργανισμών. 
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Οι ημικρατικοί οργανισμοί, που αποτελούν κρίσιμης και στρατηγικής αναπτυ

ξιακής σημασίας επιχειρήσεις δημόσιας ωφέλειας, βρίσκονται σήμερα σε μια κατά

σταση παρατεταμένης παραλυσίας και σύγχυσης. Η κατάσταση αυτή έχει σαφώς 

επηρεάσει αρνητικά την πορεία και την ομαλή αναπτυξιακή τους πορεία. Είναι γι' 

αυτό που πιστεύουμε πως, χωρίς καμιά άλλη καθυστέρηση, η σημερινή ανώμαλη 

κατάσταση θα πρέπει να τερματιστεί. 

Σε όσους ημικρατικούς οργανισμούς τα διοικητικά συμβούλια έχουν υποβάλει 

τις παραιτήσεις τους, η κυβέρνηση θα πρέπει να προχωρήσει στο διορισμό νέων 

διοικητικών συμβουλίων, τηρώντας τις πρόνοιες της νομοθεσίας. 

Αναμένουμε την τήρηση των διαβεβαιώσεων που έχει δώσει ο Πρόεδρος της 

Δημοκρατίας για μια αντιπροσωπευτική πολιτικά και κοινωνικά σύνθεση των 

συμβουλίων . Αναμένουμε το διορισμό συμβουλίων που να ανταποκρίνονται στις 

προδιαγραφές της νομοθεσίας αλλά και στις προσδοκίες του λαού, που θα εργα

στούν με ζήλο και ανιδιοτέλεια για την ανάπτυξη και την πρόοδο των διάφορων 

τομέων δραστηριότητων του αντικειμένου τους. 

Ευχόμαστε και ελπίζουμε ότι η συμπεριφορά που επιδείχθηκε στο θέμα που 

συζητούμε δε θα αποτελέσει τη μόνιμη τακτική της κυβέρνησης και ότι η συμμόρ

φωση προς τις αρχές της νομιμότητας θα αποτελεί στο μέλλον το κριτήριο της 

συμπεριφοράς της. Εμείς του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ θα επαγρυπνούμε 

προς αυτή την κατεύθυνση . 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Ομήρου ο Πρόεδρος της Βουλής 

επανήλθε και κατέλαβε την έδρα του, ενώ ο κ. Αγαπίου κατέβηκε στη θέση του). 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Παρισινός από τη θέση του, μάλιστα . 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο Δημοκρατικός Συναγερμός θα είναι έτοιμος να τοποθετηθεί 

στο υπό συζήτηση θέμα στην επόμενη συνεδρίαση, γι' αυτό θα παρακαλέσουμε να 

παραμείνει το θέμα στην ημερήσια διάταξη . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Γι' αυτό θα παρακαλέσετε να μη διοριστούν, αντιλαμβάνομαι, οποιοιδήποτε 

μέχρις ότου τοποθετηθείτε; 

(Γέλια) 

Α. ΠΑΡΙΣΙΝΟΣ: 

Είναι θέμα κυβερνήσεως εκείνο και όχι κόμματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Εμείς θέλουμε να διοριστούν, ούτως ώστε να πούμε όσα αφορούν και τους 

διορισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Οπωσδήποτε, παρόλο που κανονικά τα Οέματα μένουν γραμμένα σε δύο συνε

δρίες και τελειώνουν -και το είχαμε πει στην προηγούμενη συνεδρία- αυτό θα μείνει 

μέχρι και την επόμενη συνεδρία, αλλά παρακαλώ όσοι επιθυμούν να μιλήσουν να 
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γνωρίζουν ότι κλείει το θέμα την επόμενη Πέμπτη, γι' αυτό και να είναι έτοιμοι να 

μιλήσουν στην τρίτη συνεδρία, διότι δεν πρόκειται να δοθεί περισσότερη παράταση. 

Επίσης θα παρακαλέσω και τον εγγράψαντα το θέμα Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο 

του ΑΚΕΛ, τον κ. Χρίστου, να είναι έτοιμος να κλείσει το θέμα στην επόμενη συνε

δρία. 

Το επόμενο θέμα είναι "Το Κυπριακό μετά τον πρώτο γύρο των συνομιλιών 

στη Νέα Υόρκη". Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου 

του Δημοκρατικού Κόμματος κ. Τάσσου Παπαδόπουλου. 3.6.1993. 

Αντιλαμβάνομαι ότι ο εισηγητής του, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του 

Δημοκρατικού Κόμματος κ. Παπαδόπουλος, εξέφρασε επιθυμία να συζητηθεί μετά 

που θα συνεδριάσει το Εθνικό Συμβούλιο. Βέβαια αναμενόταν να συνεδρίαζε ήδη, 

όμως υπό το φως των εξελίξεων συνεχίζει να είναι αυτή η τοποθέτηση, κύριε Παπα

δόπουλε; 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. Νομίζω ότι δεν μπορούμε να συζητήσουμε χωρίς να 

έχει ενημέρωση το ΕΟνικό Συμβούλιο, τουλάχιστον για τα μέλη της δεύτερης ομάδας 

που δεν ήταν στη Νέα Υόρκη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Όλοι εδώ στη Βουλή είμαστε δεύτερη ομάδα. 

Τα επόμενα δύο θέματα που βρίσκονται στην ημερήσια διάταξη είναι η Έκθεση 

της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το θέμα που τιτλοφορείται 'Ή 

άμεση ανάγκη λήψης απόφασης και δρομολόγησης διαδικασιών για μετακίνηση των 

κοινοτήτων Πενταλιάς και Επισκοπής που κινδυνεύουν από κατολισθήσεις και 
ρωγμές". Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου. 

11.5.1993. 

Εισηγούμαι να αναγνωστεί η Έκθεση και αν υπάρχουν έτοιμοι ομιλητές 

σήμερα να προχωρήσουμε σ' αυτό το θέμα . Να αναγνωστεί όμως σήμερα η Έκθεση, 

όπως επίσης εισηγούμαι να αναγνωστεί και η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα που τιτλοφορείται 'Ή θέση της κυπριακής 

κυβέρνησης έναντι της Κούβας σχετικά με τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών". 

Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής. 8.4.1993. 

Αν δεν υπάρχουν έτοιμοι ομιλητές, να συζητηθούν την επόμενη εβδομάδα, 

αλλά αυτές οι δύο Εκθέσεις, για να προχωρήσουμε, θα πρέπει να αναγνωστούν, 

κατά τη γνώμη μου, σήμερα. Έχουμε ήδη αρκεΤό χρόνο. Γι' αυτό καλώ τον Πρόεδρο 

της Επιτροπής Εσωτερικών να αναγνώσει την Έκθεση. 

Τώρα, αν επιθυμείτε, για να μη βασανίσουμε άδικα τον Πρόεδρο της 

Επιτροπής, να θεωρηθεί αναγνωσΟείσα, εγώ προσωπικά δεν έχω ένσταση. Αλλά από 

την άλλη αν αναγνωστεί, πιΟανόν να αποφύγουμε ομιλίες. 

Ν . ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ : 

Όχι, δε θα τις αποφύγουμε. Θα νιώσουν την ανάγκη οι εκ Πάφου να πουν 

κάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Α ν δε θα τις αποφύγουμε, τότε να θεωρηθεί αναγνωσθείσα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ευχαριστώ πολύ. Κάποτε είστε καλός. 



2311 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είμαι πάντοτε καλός, κύριε Κατσουρίδη. 

(Η Έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα) 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΠΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΠΛΟΦΟΡΕΠΑΙ 'Ή ΑΜΕΣΗ ΑΝΑΓΚΗ ΛΗΨΗΣ ΑΠΟΦΑΣΗΣ 

ΚΑΙ ΔΡΟΜΟΛΟΓΗΣΗΣ ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΩΝ ΓΙΑ ΜΕΤΑΚΙΝΗΣΗ ΤΩΝ ΚΟΙΝΟ

ΤΗΤΩΝ ΠΕΝΤΑΛΙΑΣ ΚΑΙ ΕΠΙΣΚΟΠΗΣ ΠΟΥ ΚΙΝΔΥΝΕΥΟΥΝ ΑΠΟ ΚΑΤΟ

ΛΙΣΘΗΣΕΙΣ ΚΑΙ ΡΩΓΜΕΣ" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Γιάγκου 

Αντώνης Καράς 

Δημήτρης Συλλούρης 

Νίκος Μουσιούττας 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών εξέτασε το πιο πάνω θέμα σε δύο 

συνεδρίες της που πραγματοποιήΟηκαν στις 26 Μα'ίου και στις 10 Ιουνίου 1993. 
Στην πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής ήταν παρών και ο εισηγητής του θέματος, 

κ. Γ. Ομήρου. 

Στα πλαίσια της εξέτασης του Οέματος αυτού, η Επιτροπή είχε την ευκαιρία να 

ακούσει τις απόψεις του Γενικού Διευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών, του 

Βοηθού Επάρχου Πάφου, καΟώς και εκπροσώπων του Τμήματος Γεωλογικής 

Επισκόπησης του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, της Χωριτικής Αρχής 

Πενταλιάς και Επισκοπής και του Συνδέσμου Αποδήμων Πενταλιάς. 

Όπως έχει ήδη αναφερθεί, το υπό συζήτηση Οέμα ενεγράφη στη Βουλή στις 

11 Μα'ίου 1993 με πρόταση του Βουλευτή Πάφου κ. Γ. Ομήρου. 

Εισάγοντας το Οέμα ενώπιον της Επιτροπής, ο κ. Ομήρου ανέφερε ότι η 

εγγραφή του κρίθηκε αναγκαία, γιατί το πρόβλημα είναι παλιό και σοβαρό, αποτε

λώντας τροχοπέδη στην παραπέρα ανάπτυξη των κοινοτήτων Πενταλιάς και 

Επισκοπής της επαρχίας Πάφου, ενώ επιβεβλημένη κρίθηκε και η επείγουσα εξέτασή 

του, γιατί υπάρχει ο άμεσος κίνδυνος βροχόπτωση μερικών ημερών ή μία ασθενής 

σεισμική δόνηση να επιφέρει τραγικές συνέπειες στην περιοχή . 

Κλείνοντας την εισαγωγή του, ο εισηγητής δήλωσε ότι η συζήτηση του θέματος 

στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών και στην ολομέλεια της Βουλής 

κρίθηκε αναγκαία, γιατί δεν έχει ληφθεί μέχρι σήμερα καμιά πολιτική απόφαση για 

το θέμα αυτό, παρά μόνο δρομολογούνται κάποιες διαδικασίες για την αντιμετώ

πιση των προβλημάτων της Πενταλιάς, ενώ κάποιες σκέψεις γίνονται και για την 

Επισκοπή. 

Καταθέτοντας ενώπιον της Επιτροπής, ο κοινοτάρχης Πενταλιάς δήλωσε ότι 

μόνο 70 σπίτια κατοικούνται σήμερα στο χωριό από υπερήλικα κυρίως άτομα λόγω 
του κινδύνου των κατολισθήσεων, ενώ οι 3-4 μαΟητές του χωριού φοιτούν σε 

σχολεία γειτονικών κοινοτήτων .. Οι κάτοικοι της Πενταλιάς λόγω του προβλήματος 
των ρωγμών και των κατολισΟήσεων αισΟάνονται φόβο για το αύριο, με αποτέλεσμα 
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να εγκαταλείπουν την κοινότητα, η οποία φθίνει συνεχώς. Ο Πρόεδρος του Συνδέ

σμου Αποδήμων Πενταλιάς εξάλλου, επιβεβαιώνοντας τα πιο πάνω, δήλωσε στην 

Επιτροπή ότι ούτε και οι απόδημοι δεν επιθυμούν να επανεγκατασταθούν στον τόπο 

τους. Ο κοινοτάρχης Πενταλιάς δήλωσε ακόμα στην Επιτροπή ότι η τοποθεσία 

"Γεράνια", που έχει επιλεγεί από την κυβέρνηση για τη μετακίνηση του χωριού, είναι 

καλή και μπορεί να αναπτυχθεί σε μια μεγάλη κοινότητα. 

Ο κοινοτάρχης Επισκοπής δήλωσε στην Επιτροπή ότι η κοινότητα φθίνει 

χρόνο με το χρόνο και ότι, παρόλο που βρίσκεται σε απόσταση 13 μόνο χιλιομέτρων 
από το Κτήμα, έχει χάσει μεγάλο μέρος του πληθυσμού της, αφού από τους 750 κατοί
κους που αριθμούσε παλαιότερα σήμερα ζουν σε αυτή μόνο 200 - 250 άτομα. Αυτό 
οφείλεται στο γεγονός ότι λόγω παλαιότερων κατολισθήσεων μέρος του χωριού 

έμεινε ακατοίκητο, αλλά παράλληλα και στο ότι δεν εκτελούνται, έργα στην περιοχή, 

όπως δρόμοι κτλ., με τον ισχυρισμό ότι γίνονται μελέτες για τη μετακίνηση της 

κοινότητας. 

Ο κοινοτάρχης, διαφωνώντας με την εισήγηση του Υπουργείου Εσωτερικών 

για μερική μετακίνηση της κοινότητας, ζήτησε την πλήρη μετακίνηση του χωριού σε 

νέα τοποθεσία, ώστε να δοθεί ριζική λύση στο πρόβλημα, αφού μάλιστα οι συνο

λικές στεγαστικές ανάγκες της κοινότητας δεν ξεπερνούν σήμερα τις 105-110 κατοι
κίες. 

Ο Γενικός Διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών, καταθέτοντας τις θέσεις 

του Υπουργείου για το υπό εξέταση θέμα, δήλωσε στην Επιτροπή ότι η Πενταλιά 

αριθμεί σήμερα 96 κατοίκους μεγάλης κυρίως ηλικίας, που κατοικούν σε 45 σπίτια, 
ενώ άλλα 65 σπίτια κατοικούνται μόνο το καλοκαίρι. Ο ίδιος πρόσθεσε ότι το 
πρόβλημα της Πενταλιάς είναι εδώ και καιρό καλά γνωστό στην κυβέρνηση και ότι 

γίνονται μελέτες για τη μετακίνηση της κοινότητας σε νέα περιοχή, την περιοχή 

"Γεράνια". Για την υλοποίηση του στόχου αυτού έχουν αρχίσει οι διαδικασίες για 

την καταγραφή των κτημάτων, οι οποίες αναμένεται να συμπληρωθούν μέχρι τις 

αρχές προσεχούς Ιουλίου, ώστε να αρχίσει και η διαδικασία της απαλλοτρίωσης. 

Παράλληλα, το Τμήμα Πο?cεοδομίας και Οικήσεως ετοιμάζει σχέδια για το διαχω

ρισμό οικοπέδων στην περιοχή και σύντομα το θέμα θα απασχολήσει το Υπουργικό 

Συμβούλιο, το οποίο θα αποφασίσει ποια πρόσωπα και με ποιους όρους θα δικαού

νται την παροχή βοήθειας. Επίσης, το Υπουργικό Συμβούλιο θα εγκρίνει τη συμπε

ρίληψη σχετικού κονδυλίου στον προϋπολογισμό του 1994, αφού το ποσό των 
±:465.0ΟΟ, που είχε γίνει εισήγηση από το Υπουργείο Εσωτερικών να συμπεριληφθεί 

στον προϋπολογισμό του 1993, δεν εγκρίθηκε τελικά από το Υπουργικό Συμβούλιο. 
Η συνολική δαπάνη για τη μετακίνηση της Πενταλιάς ανέρχεται στα 2,5 εκ. λίρες 

περίπου, ενώ, για να ολοκληρωθεί η μετακίνηση, Οα απαιτηθούν 3-5 χρόνια. 

Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών, αναφερόμενος στην Επισκοπή, 

δήλωσε στην Επιτροπή ότι το πρόβλημα στην κοινότητα αυτή είναι λιγότερο έντονο, 

αφού οι κατολισθήσεις επηρέασαν μόνο μερικά σπίτια. Για την αντιμετώπιση του 

προβλήματος η κυβέρνηση μελετά τη μερική μετακίνηση του χωριού και για το 

σκοπό αυτό σκέφτεται να διανοίξει 43 νέα οικόπεδα, ενώ παράλληλα γίνονται 

σκέψεις για την εκτέλεση έργων σταθεροποίησης του εδάφους της περιοχής, ώστε να 

μη χρειαστεί τελικά να μετακινηΟεί ολόκληρη η κοινότητα. 

Κλείνοντας, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε στην 

Επιτροπή ότι υπάρχουν πολλές κοινότητες στην Κύπρο, και ιδιαίτερα στην επαρχία 

Πάφου, που σε συνθήκες ψηλής βροχόπτωσης ή σε περίπτωση σεισμού μπορεί να 

παρουσιάσουν προβλήματα αστάΟειας. 
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Με τις θέσεις του εκπροσώπου του Υπουργείου Εσωτερικών διαφώνησαν οι 

εκπρόσωποι του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης, οι οποίοι, αναφορικά με την 

περιοχή της Πενταλιάς, δήλωσαν στην Επιτροπή ότι είναι χτισμένη πάνω σε μπεντο

νίτη -τύπος γράσου κάτω από το χώμα- γι' αυτό και η περιοχή κινήθηκε πολλές 

φορές, ενώ το χωριό κινδυνεύει να καταστραφεί ολοκληρωτικά σε περίπτωση παρα

τεταμένης βροχόπτωσης ή ακόμα και ασθενούς σεισμικής δόνησης. Με βάση τα 

διεθνή δεδομένα το χωριό, όπως είπαν, πρέπει να μετακινηΟεί, γιατί το υπέδαφός 

του είναι ασταθές σε βαθμό πιο ψηλό απ' ό,ΤΙ είναι διεθνώς αποδεκτό. Η τοποθεσία 

"Γεράνια" κρίθηκε ότι είναι η πιο κοντινή και ασφαλής περιοχή για τη μεταl{ίνηση 

της Πενταλιάς. 

Σχετική έρευνα του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης, που έγινε το Σεπτέμ

βριο του 1989, αναφέρει τα πιο κάτω: 

'Ή όλη έρευνα έδειξε ότι το χωριό αντιμετωπίζει σοβαρά προβλήματα αστά

θειας. Οι αναλύσεις ευστάθειας πρανών απέδειξαν ότι, εκτός από τις σχετικά 

αβαθείς κατολισθήσεις, που πράγματι συμβαίνουν στην περιοχή του χωριού, οι 

πιθανόtητες επαναδραστηριοποίησης των παλιών, βαθιών κατολισθήσεων είναι 

μεγάλες και οι συνέπειές τους καταστροφικές. Μια παρατεταμένη ψηλή βροχόπτωση 
θα ήταν αρκετή για τη δημιουργία σοβαρών κατολισΟήσεων μέσα στο ίδιο το χωριό. 

Εάν στην ψηλή βροχόπτωση προσθέσουμε και την πιθανότητα σεισμού, τότε οι 

συντελεστές ασφαλείας του χωριού μειώνονται σε κρίσιμα επίπεδα. 

Η έρευνά μας επεκτάΟηκε, για να καλύψει και τα πιθανά μέτρα που μπορούν 

να ληφθούν για την αύξηση των συντελεστών ασφαλείας και την αποφυγή των κατα

στροφικών κατολισθήσεων. Με βάση τα στοιχεία που έχουμε, δεν πιστεύουμε ότι 

υπάρχει άλλη τεχνικά και οικονομικά εφικτή λύση από τη μετακίνηση του χωριού. 

Πιστεύουμε επίσης ότι, εφόσον ληφθεί καταρχήν απόφαση μετακίνησης, λαμβάνο

ντας υπόψη και το γεγονός ότι η ευρύτερη περιοχή γύρω από το χωριό είναι προβλη

ματική, η έρευνα για τον εντοπισμό και την αξιολόγηση της νέας περιοχής πρέπει να 

αρχίσει το συντομότερο δυνατό . Εν τω μεταξύ, έχει 11δη εγκατασταθεί το πρώτο 

κλισίμετρο και προγραμματίζεται η εγκατάσταση του δευτέρου το συντομότερο. 

Πιστεύουμε ότι το Οέμα είναι πολύ σοβαρό και ότι η συμπεριφορά του υπεδά

φους και η κατάσταση των σπιτιών Οα πρέπει να παρακολουθούνται στενά και 

είμαστε πρόθυμοι να συζητήσουμε το όλο Οέμα τόσο μαζί σας όσο και με άλλα ενδια

φερόμενα κυβερνητικά τμήματα και υπηρεσίες." 

Οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν εξάλλου στην Επιτροπή ότι και η περιοχή της 

Επισκοπής είναι πολύ επικίνδυνη και ότι η κοινότητα πρέπει να μετακινηθεί, παρά 

τα όσα ανέφεραν σε γραπτή έκΟεσή τους που επισυνάπτεται, γιατί θα χρειαστούν 

πολλά βελτιωτικά έργα, για να ελαχιστοποιηΟούν οι κίνδυνοι που προκαλεί η αστά

θεια του εδάφους της περιοχής, και μάλιστα τα έργα αυτά, έστω και αν γίνουν, ίσως 

και να μην αποδειχθούν στο τέλος αρκούντως αποτελεσματικά. Πρόσθεσαν επίσης 

ότι είναι πολλά τα χωριά των οποίων το έδαφος παρουσιάζει κάποια προβλήματα 

αστάθειας. 

Έκθεση του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης για την Επισκοπή, που έγινε 

το Μάρτιο του 1992, αναφέρει τα ακόλουθα: 

"Συμπέρασμα της έκθεσης είναι να παραμείνει το χωριό στο χώρο όπου ευρί

σκεται τώρα υπό ορισμένες προϋποθέσεις, οι οποίες περιλαμβάνουν μερική μετακί

νηση μιας από τις γειτονιές του, σειρά διορΟωτικών μέτρων που θα συντείνουν στη 

σταθεροποίηση της περιοχής, καΟώς και άλλα έργα υποδομής. 
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Οι εισηγήσεις που γίνονται είναι γενικής μορφής και έχουν την έννοια ενός 

ενιαίου σχεδίου, το οποίο τα διάφορα τεχνικά τμήματα, ανάλογα με την ειδικότητά 

τους, θαπρέπει να επεξεργασΟούν και να σχεδιάσουν στη λεπτομέρειά του." 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε σοβαρά υπόψη όλα 

όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της και ιδιαίτερα τις απόψεις των εκπροσώπων του 

Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης, ομόφωνα καλεί την Εκτελεστική Εξουσία να 

δρομολογήσει τις αναγκαίες διαδικασίες για την άμεση μετακίνηση των κοινοτήτων 
Πενταλιάς και Επισκοπής, ώστε να μη θρηνήσουμε ανθρώπινες ζωές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ισχύει το ίδιο και για την Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτε

ρικών; 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχουμε κάμει συνεδρίες για το θέμα. Έχει γίνει και προσχέδιο 

Έκθεσης και κυκλοφόρησε σ' όλα τα μέλη. Αντιλαμβάνομαι το κείμενο που έχει 

κυκλοφορήσει είναι συμφωνημένο, είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κατά συνέπεια να θεωρηθεί αναγνωσΟείσα. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Μάλιστα και να δημοσιευτεί βεβαίως, διότι αυτός είναι ο σκοπός. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Και αν είναι ομόφωνο, να δημοσιευτεί. Αν δεν υπάρχουν ομιλητές, μπορεί να 

θεωρηθεί ότι έχει κλείσει το θέμα. 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Α. ΧΡΙΣΊΌΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, για το θέμα υπ' αριθμό 5, η πρόΟεσή μας ήταν να τοποθετη
θούμε στο πνεύμα της Έκθεσης και της ομόφωνης απόφασης της Επιτροπής δίνο

ντας κάποιες προεκτάσεις. Πλην όμως δεν υπολογίζαμε αυτή την ιλιγγιώδη ταχύ

τητα σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Καμιά φορά υπάρχουν παράπονα ότι αφήνουμε Οέματα πίσω. Σήμερα προχω

ρούμε γρήγορα. Αλλά οπωσδήποτε η ΈκΟεση Οεωρείται αναγνωσθείσα και οι τοπο

θετήσεις θα γίνουν στην επόμενη συνεδρία. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΙ30Υ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΘΕΜΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΠΆΙ "Η ΘΕΣΙ-Ι ΤΙ-ΙΣ ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ 

ΕΝΑΝΤΙ ΤΗΣ ΚΟΥΒΑΣ ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ ΤΑ ΨΙ-ΙΦΙΣΜΑΤΑ ΤΩΝ ΗΝΩΜΕΝΩΝ 

ΕΘΝΩΝ" 

Παρόντες: 

Τάσσος Παπαδόπουλος, Πρόεδρος 

Ρήνα Κατσελλή 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Ανδρέας Χρίστου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Δώρος Χριστοδουλίδης 

Τάκης Χατζηδημητρίου 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε αυτεπάγγελτα το πιο 

πάνω θέμα σε δύο συνεδρίες της. Η πρώτη συνεδρία της Επιτροπής πραγματοποιή

θηκε στις 19 Νοεμβρίου 1992 και σ' αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Εξωτερικών. Αντικείμενο της πρώτης αυτής συνεδρίας ήταν η 

επικείμενη ψηφοφορία στη Γενική Συνέλευση των Ηνωμένων Εθνών αναφορικά με 

προσχέδιο ψηφίσματος που υποβλήθηκε από τον εκπρόσωπο της Κούβας. 

Για τους σκοπούς της εξέτασης του θέματος αυτού, ο Πρόεδρος της Επιτροπής 

κατέθεσε ότι η Κούβα υπέβαλε στη Γενική Συνέλευση των Ηνωμένων Εθνών 

προσχέδιο ψηφίσματος, με το οποίο ζητούσε απόφαση της Γενικής Συνέλευσης που 

να εξουδετερώνει την οικονομική και εμπορική απαγόρευση (εμπάργκο) που τα 

νομοθετικά σώματα των Ηνωμένων Πολιτειών επέβαλαν εναντίον της. 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών που παρευρέθηκαν στη συνεδρία 

της Επιτροπής δεν εξέφρασαν οποιαδήποτε άποψη πάνω στο υπό αναφορά θέμα, 

γιατί, όπως δήλωσαν, δεν είχαν σαφείς οδηγίες από τον πολιτικό προ'ίστάμενο του 

Υπουργείου. 

Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, ο Πρόεδρος και τα Μέλη της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Εξωτερικών διαμήνυσαν στην κυβέρνηση ότι η Επιτροπή υποστηρίζει το 

προσχέδιο ψηφίσματος και αναμένει ότι η κυπριακή κυβέρνηση θα τοποθετηθεί 

πάνω σ' αυτό δίνοντας θετική ψήφο. 

Κατά τη δεύτερη συνεδρία της Επιτροπής, η οποία πραγματοποιήθηκε στις 

29 Απριλίου 1993, στην παρουσία του Υπουργού Εξωτερικών, εξετάστηκε η στάση 
που τήρησε η Κύπρος ενώπιον της Επιτροπής ΑνΘρώπινων Δικαιωμάτων του Οικο

νομικού και Κοινωνικού Συμβουλίου των Ηνωμένων ΕΘνών κατά τη συζήτηση του 

θέματος της παραβίασης των ανΟρώπινων δικαιωμάτων και βασικών ελευθεριών 

στην Κούβα. 

Συναφώς, ο Πρόεδρος της Επιτροπής υπέμνησε ότι η Κύπρος τάχθηκε 

εναντίον της Κούβας και υπέρ της Απόφασης της Επιτροπής ΑνΘρώπινων Δικαιω

μάτων του Οικονομικού και Κοινωνικού Συμβουλίου των Ηνωμένων ΕΟνών να 

διερευνηθούν ισχυρισμοί για παραβίαση των ανΟρώπινων δικαιωμάτων στη χώρα 

αυτή, παρόλο που στο παρελΟόν παρόμοιες διερευνήσεις απέβησαν άκαρπες. 

θέσεις Υπουργού Εξωτερικών 

Καταθέτοντας ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών, ο 

Υπουργός Εξωτερικών δήλωσε τα πιο κάτω: 

(α) Η Απόφαση της Επιτροπής ΑνΟρώπινων Δικαιωμάτων αφορούσε την 

αποστολή εισηγητή στην Κούβα, για να διερευνηΘούν ισχυρισμοί για 

παραβιάσεις των ανθρώπινων δικαιωμάτων στη χώρα αυτή. 

(β) Η κυπριακή κυβέρνηση και γενικά ο κυπριακός λαός πρέπει να είναι και 

είναι ευαίσΟητοι στο Οέμα των ανΟρώπινων δικαιωμάτων, γιατί τόσο 

αυτά όσο και οι βασικές ελευΟερίες εξακολουΘούν να παραβιάζονται 

στην Κύπρο από τα τουρκικά στρατεύματα εισβολής και κατοχής. 

(γ) Θα αποτελούσε ασυνέπεια εκ μέρους μας να καταγγέλλεται διεθνώς και 

ποικιλοτρόπως η Τουρκία για παραβιάσεις των ανΟρώπινων δικαιω

μάτων στην Κύπρο και ταυτόχρονα να τηρείται αρνητική στάση από την 

κυπριακή κυβέρνηση, όταν η διερεύνηση ισχυρισμών για παραβιάσεις 

ανΟρώπινων δικαιωμάτων αφορά άλλη χώρα. 
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(δ) Δόθηκαν σαφείς οδηγίες στον εκπρόσωπο της Κύπρου στην Επιτροπή 

Ανθρώπινων Δικαιωμάτων να ενημερώσει σχετικά και εκ των προτέρων 

τον εκπρόσωπο της Κούβας. 

Σε σχέση με το πρώτο σκέλος του υπό συζήτηση Οέματος ο Υπουργός Εξωτε

ρικών δήλωσε ότι η απουσία της κυπριακής αντιπροσωπείας από τη Γενική Συνέ

λευση των Ηνωμένων ΕΟνών κατά τη συζήτηση του προσχεδίου ψηφίσματος που 

υπέβαλε η Κούβα εναντίον της απαγόρευσης που επέβαλαν οι Ηνωμένες Πολιτείες 

ήταν πολιτική απόφαση που λήφθηκε από την προηγούμενη κυβέρνηση. 

Συνεκτιμώντας τα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, η Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή Εξωτερικών παρατηρεί ότι οι τοποθετήσεις της κυπριακής κυβέρνησης 

έναντι της Κούβας στις υπό αναφορά ψηφοφορίες δε συνάδουν ούτε με την παραδο

σιακή και μακρόχρονη φιλία των λαών των δύο χωρών ούτε με την έμπρακτη 

υποστήριξη που σε πλείστες περιπτώσεις η Κούβα επέδειξε έναντι της Κύπρου στα 

διάφορα διεθνή σώματα και ιδιαίτερα μετά την τουρκική εισβολή. 

Έχοντας υπόψη τα πιο πάνω και με αφορμή τη συζήτηση και τον προβλημα

τισμό που έγινε στα πλαίσια της εξέτασης του όλου Οέματος, η Επιτροπή καλεί την 

κυβέρνηση να τηρεί στο μέλλον θετική στάση έναντι της Κούβας, έχοντας ως 

γνώμονά της τις αρχές και τις διατάξεις του Καταστατικού Χάρτη των Ηνωμένων 

Εθνών, σε συνάρτηση με τα καλώς νοούμενα συμφέροντα του κυπριακού λαού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πιστεύω ότι φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας. 

Η επόμενη συνεδρία της Ι30υλής των Αντιπροσώπων ορίζεται για την ερχό

μενη Πέμπτη, 24 Ιουνίου 1993, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΙ-Ι ΕΡΓΑΣΙΑ 

1) Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1993. 

2) Ο περί Εξωτερικών Δανείων προς την Κυβέρνηση της Κυπριακής Δημο
κρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

3) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 7) του 1993. 

4) Ο περί της Συμβάσεως της Χάγης περί Ειρηνικού Διακανονισμού των 
Διεθνών Διαφορών (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

5) Ο περί Φαρμακευτικής και Δηλητηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1993. 

6) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 10) του 1993. 

7) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 3) του 1993. 

8) Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1993. (Πρόταση νόμου). 

9) Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιη
τικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993. (Πρόταση νόμου). 

10) Ο περί της Συμβάσεως επί του ΔιεΟνούς Εμπορίου Εξαφανιζομένων 
Ειδών Αγρίας Πανίδος και Χλωρίδος (Τροποποίηση) (Κυρωτικός) 

Νόμος του 1993. 
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11) Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 
1993. 

12) Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Νεολαίας Νόμος του 
1993. 

13) Ο περί Μαρίνας Sheraton (Εισπραχθέντα Δικαιώματα) Νόμος του 1993. 

14) Οι περί Ρυθμίσεως της Μαρίνας "LIMASSOL SHERATON MARINA" 
(Καταβλητέα Δικαιώματα) Κανονισμοί του 1993. 

15) Οι περί Επιτρόπου Προεδρίας για Ανθρωπιστικά Θέματα (Καθήκοντα, 

Απολαβές και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

16) Οι περί Εξετάσεως Εμπόρων Χονδρικής Πωλήσεως Δηλητηρίων 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

17) Οι περί ΑμΙJνης (Εξαγωγή Εμπορευμάτων) Κανονισμοί του 1993. 

18) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας 

Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1993. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) "Τα Συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών και η στάση της 

κυβέρνησης" . 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις κ. Α. Χρίστου). (27.5.1992). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

2) "Το Κυπριακό μετά τον πρώτο γύρο των συνομιλιών στη Νέα Υόρκη". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 

Δημοκρατικού Κόμματος κ. Τ. Παπαδόπουλου). (3.6.1993). 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το θέμα που 

τιτλοφορείται "Η άμεση ανάγκη λήψης απόφασης και δρομολόγησης 

διαδικασιών για μετακίνηση των κοινοτήτων Πενταλιάς και Επισκοπής 

που κινδυνεύουν από κατολισΟήσεις και ρωγμές". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Γ. 

Ομήρου). (11.5.1993). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα που 
τιτλοφορείται "Η θέση της κυπριακής κυβέρνησης έναντι της Κούβας 

σχετικά με τα ψηφίσματα των Ηνωμένων ΕΟνών". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 

Εξωτερικών). (8.4.1993). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας του Σώματος. 

(Ώρα λήξης 5.49 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

τική σειρά: 

Α γαπίου Γ~αννάκης 

Aναστασ~άδης Νίκος 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Aρ~στoφάνης 

Γ~άγκoυ Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευσταθίου Eυστάθ~oς 

Hλ~άδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Iερoδ~ακόνoυ Λεόντως 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Kυπρ~ανoύ Μάρκος 

Kυπρ~ανoύ M~χαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λυσ~ώτης Λώρης 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

M~χαηλίδης Θάσος 

Moυσ~oύττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Aυγερ~νός 

Παρ~σ~νός Ανδρέας 

Π~ττoκoπίτης Νίκος 

Πρέντζας Ρένος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φ~λίππoυ Ανδρέας 

Xάσ~κoς Σωκράτης 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Xρ~στoδoυλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χρυσοστόμου Δ~όφαντoς 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

Πoγ~ατζής Ιωάννης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Δ~εξαγωγή σύντομης συζήτησης (Γ . Ομήρου, Λ . Iερoδ~ακόνoυ, Μαρκ. 

Kυπρ~ανoύ, Κ. Καζαμίας κα~ Ν . Κατσουρίδης) ύστερα από παρατήρηση 

του Ko~νoβoυλευτ~κoύ Εκπροσώπου του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

Δυνάμε~ς κ . Ανδρέα Χρίστου ότ~, ενώ βρ~σκόταν προς κατάθεση ο 

Πρoϋπoλoγ~σμός του Φορέα Νεολαίας, υπάλληλo~ που είνα~ 

απoσπασμένo~ στο Φορέα ειδoπo~ήOηκαν να επανέλθουν στ~ς παλ~ές 

τους εργασίες. 

2) Έκθεση γ~α τα νoμoσχέδ~α ''Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων 

Καταναλώσεως Νόμος του 1993" κα~ 2) ''Ο περί Τελωνειακών Δασμών 

και Φόρων Καταναλώσεως (Tρoπoπo~ητ~κός) (Αρ. 3) Νόμος του 1992" 
κα~ ψήφισή τους σε νόμο ως ''Ο περί Tελωνε~ακών Δασμών κα~ Φόρων 

Καταναλώσεως Νόμος του 1993". 
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3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 

Σιτηρών Κύπρου Νόμος του 1993" και ψήφισή του σε νόμο. 

4) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 

του Δήμου Πάφου (Κυρωτικός) Νόμος του 1993" και ψήφισή του σε 
νόμο. 

5) Έκθεση για τους κανονισμούς "Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993" και έγκρισή τους. 

6) Έκθεση για τους κανονισμούς 1) "Οι περί Υπουργείου Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως - Θέση Συντηρητή Εγγράφων (Σχέδια Υπηρεσίας) 

Κανονισμοί του 1993" και 2) "Οι περί Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων -
Θέσεις Μηχανολόγου Μηχανικού 1ης Τάξης, Υγειονομικού Μηχανικού 

1 ης Τάξης, Υ δρολόγου 1 ης Τάξης, Γεωλόγου 1 ης Τάξης και Χημικού 1 ης 
Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993" και έγκρισή τους. 

7) Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Εκρηκτικών Υλών 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993" και έγκρισ11 τους. 

8) Κατάθεση Νομοσχεδίων, Κανονισμών και Εγγράφων. 

9) Ερωτήσεις 130υλευτών (Η άνιση μεταχείριση σε βάρος των κάτοίκων της 

υπαίθρου που επιθυμούν να ανεγείρουν κατοικία - Το αίτημα των 

αμπελουργών για εξίσωση της στρεμματικής επιχορήγησης των νέων 

φυτειών με εκείνη των παλαιών - Η εκτέλεση διάφορων έργων 

αναπτύξεως στην ύπαιΟρο, τα οποία καθυστερούν λόγω ελλείψεως 

συγκεκριμένων πιστώσεων - Ι-Ι τοποΟέτηση έργων τέχνης σε ανεγειρόμενα 

δημόσια κτίρια) . 

10) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις 130υλευτών (Η συντήρηση του 

δρόμου Νικόκλειας - Τροόδους μέσω της κοιλάδας Διαρίζου). 

11) Αγορεύσεις (Ρ. Κατσελλ ή, Δ . Ηλιάδης και Χρ. Μαυροκορδάτος) πάνω 

στο θέμα "Προβλήματα από τη λειτουργία των λατομείων". 

12) Αγορεύσεις (Τ . Παπαδόπουλος και Γ . Ομήρου) πάνω στο θέμα "Τα 

Συμβούλια των Ημικρατικών Οργανισμών και η στάση της κυβέρνησης". 

13) ΈκΟεση για το Οέμα "1-1 άμεση ανάγκη λήψης απόφασης και 

δρομολόγησης διαδικασιών για μετακίνηση των κοινοτήτων Πενταλιάς 

και Επισκοπής που κινδυνεύουν από κα-:ολισΟήσεις και ρωγμές" . 

14) ΈκΟεση για το Οέμα "Η Οέση της ΚυπριαΚ11ς Κυβέρνησης έναντι της 
Κούβας σχετικά με τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών". 

Τιμή: 7Sσ 

ΤυπώΟηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημοκρατίας, ΛεU'ι.ωσία. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 24ης Ιουνίου 1993 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

(Ώρα έναρξης: 4.20 μ. μ.) 

(Αρ.37) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

Παρακαλώ το Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, επειδή επίκειται εντός της επόμενης βδομάδας η γνωμά

τευση της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας όσον αφορά την αίτηση της Κύπρου για ένταξη 

στην Ευρωπα"ίκή Κοινότητα, θεώρησα σκόπιμο και προέβην σε κάποιες διαβουλεύ

σεις με τα κόμματα για να σταλεί ένα μήνυμα προς διάφορες κατευθύνσεις που να 
διαδηλώνει τη θέληση του Σώματος και του λαού μας, στη μεγάλη του πλειοψηφία, 

να προχωρήσει η αίτηση της Κύπρου και να είναι το αποτέλεσμα όσο το δυνατό πιο 
ευνο·ίκό. 

Αν το Σώμα με εξουσιοδοτεί να προχωρήσω, τότε θα φροντίσω να πράξω το 
καλύτερο το ταχύτερο δυνατό, ώστε η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κύπρου να 

εκδηλιοσει με τον πιο έντονο τρόπο την αποφασιστικότητά της να προχωρήσει και 

να προωθήσει αυτή την αίτηση, ζητώντας βοήθεια από εκεί που μπορούμε να βρούμε. 
Βλέποντας ότι δεν υπάρχει καμιά ένσταση, θα προβώ στα κατάλληλα διαβήματα. 

Μπαίνουμε τώρα στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία. Εισηγούμαι, λόγω 
και της δουλειάς που υπάρχει στο Κεφάλαιο Δ', εκεί που είναι ομόφωνες οι Εκθέ
σεις, να θεωρούνται αναγνωσθείσες. Α ν δεν υπάρχει ένσταση, προχωρούμε με αυτή 

τη διαδικασία . 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Δεν υπάρχει ένσταση . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Το πρώτο θέμα είναι ''Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της Δημο

κρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993". 

(2321) 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η Έκθεση είναι ομόφωνη, άρα θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΕΚΤΑΚΤΟΥ ΕΙΣΦΟΡΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΜΥΝΑ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ 

(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Γεωργίου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκός Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 31 Μαίου 
και στις 21 Ιουνίου 1993. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η αύξηση του συντελεστή της 

εισφοράς κατά μία ποσοστιαία μονάδα και η παράταση της ισχύος του βασικού 

νόμου μέχρι τις 31 Δεκεμβρίου 1997. 

Όπως είναι γνωστό, το πιο πάνω νομοσχέδιο αποτελεί μέρος της δέσμης των 

φορολογικών νομοσχεδίων που έχουν κατατεθεί στη Βουλή, και των οποίων η 

μελέτη στην Επιτροπή δεν έχει ακόμα ολοκληρωθεί. Επειδή η υπό τροποποίηση 

βασική νομοθεσία εκπνέει στις 30 Ιουνίου 1993, ημερομηνία κατά την οποία δεν 
αναμένεται να έχει συμπληρωθεί η εξέταση των φο@ολογικών μέτρων από την 

Επιτροπή, γίνεται εισήγηση στο στάδιο αυτό να δοθεί παράταση στην ισχύουσα 

νομοθεσία μέχρι και το τέλος του Δεκέμβρη του 1993, χωρίς όμως οποιεσδήποτε 
τροποποιήσεις στις υπόλοιπες πρόνοιές της. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, διαμορφώ

νοντας ανάλογα το υπό συζήτηση νομοσχέδιο με βάση την πιο πάνω εισήγησή της, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα 
της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Εξωτερικών Δανείων προς την Κυβέρνηση της 

Κυπριακής Δημοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 1993". 
ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η Έκθεση είναι ομόφωνη, άρα θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΔΑΝΕΙΩΝ ΠΡΟΣ ΤΗΝ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ ΤΗΣ ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ 

ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Ιουνίου 1993. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Οικονομικών. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή από τους εκπροσώ

πους του Υπουργείου Οικονομικών, για τη χρηματοδότηση αναπτυξιακών έργων η 

κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας προήλθε, στις 11 Δεκεμβρίου 1986, σε 

συμφωνία με Όμιλο Ξένων τραπεζών για τη σύναψη δανείου ύψους εβδομήντα 
εκατομμυρίων στερλινών, η οποία κυριόθηκε με νόμο (190/86) στις 19 Δεκεμβρίου 
1986. 

Για την κάλυψη των κινδύνων που απορρέουν από τη διακύμανση του επιτο

κίου και του νομίσματος του εν λόγω δανείου, η κυβέρνηση της ΚυπριαΚllς Δημο

κρατίας συνήψε, στις 12 Δεκεμβρίου 1986, συμφωνία ανταλλαγής υποχρεώσεων με 
τη "Security Pacific Nationa\ Bank", η οποία μετονομάστηκε αργότερα σε "Bank of 
America Nationa\ Trust and Savings Association". Αυτή η συμφωνία ανταλλαγής 
υποχρεώσεων τροποποιήθηκε στις 17 Δεκεμβρίου 1992. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση με νόμο τόσο της συμφω
νίας ανταλλαγής υποχρεώσεων με αναδρομική ισχύ από τις 19 Δεκεμβρίου 1986 όσο 
και της σχετικής τροποποιημένης συμφωνίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κύρωση και των δύο 

συμφωνιών που αναφέρονται σε αυτόν. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, και τα τρία άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Εξωτερικών Δανείων προς την 

Κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σέ νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί της Συμβάσεως της Χάγης περί Ειρηνικού 

Διακανονισμού των Διεθνών Διαφορών (Κυρωτικός) Νόμος του 1993". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η Έκθεση είναι ομόφωνη, άρα θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤ ΛΟΦΟΡΕΙΤ ΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΤΗΣ ΣΥΜΒΑΣΕΩΣ ΤΗΣ 

ΧΑΓΗΣ ΠΕΡΙ ΕΙΡΗΝΙΚΟΥ ΔΙΑΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥ ΤΩΝ ΔΙΕΘΝΩΝ ΔΙΑΦΟΡΩΝ 

(ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Τάσσος Παπαδόπουλος, Πρόεδρος 

Ρήνα Κατσελλή 

Δημήτρης Συλλούρης, εκπροσωπώντας τον κ. Ιωάννη Μάτση 

Αυγερινός Παπαρές, εκπροσωπώντας τον κ. Νίκο Αναστασιάδη 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Δώρος Χριστοδουλίδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 10 Ιουνίου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες της Σύμβασης εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εξωτερικών. 
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Με την υπό αναφορά Σύμβαση σκοπείται κυρίως η διασφάλιση του ειρηνικού 

διακανονισμού των διεθνών διαφορών και η εδραίωση αισθήματος διεθνούς δικαιο

σύνης. 

Την προσχώρηση της Κυπριακής Δημοκρατίας στη Σύμβαση της Χάγης για τον 

Ειρηνικό Διακανονισμό των Διεθνών Διαφορών ενέκρινε το Υπουργικό Συμβούλιο 

με την Απόφασή του με αριθμό 37.716 και ημερομηνία 7 Ιουλίου 1992. 

Με βάση τις επιμέρους πρόνοιες της υπό επικύρωση Σύμβασης, τα συμβαλλό

μενα μέρη, σε περίπτωση διαφοράς μεταξύ τους, προσφεύγουν στη διαμεσολάβηση 

άλλων χωρών, πριν καταφύγουν στη χρήση βίας. Επιπρόσθετα, τα εμπλεκόμενα 

μέρη μπορούν, αν το επιτρέπουν οι περιστάσεις, να συστήσουν διεθνή εξεταστική 

επιτροπή, για να επιληφθεί της διαφοράς, ενώ παράλληλα, σύμφωνα με τις πρόνοιες 

της Σύμβασης αυτής, οι εμπλεκόμενες χώρες μπορούν να παραπέμψουν το ζήτημα σε 

διεθνή διαιτησία, της οποίας η απόφαση θα γίνεται αποδεκτή από αυτές. 

Η επιψήφιση από το Σώμα του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι αναγκαία για 

την κατά νόμο κύρωση της υπό αναφορά Σύμβασης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, επικροτώντας τους σκοπούς και 

τις επιδιιοξεις της πιο πάνω Σύμβασης, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση 

του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο για την κύρωσή της. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

cιχεδίoυ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία. Άρθρο 2. 

Κύρωση της Σύμβασης. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα τρία άρθρα και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμβάσεως της Χάγης περί Ειρη

νικού Διακανονισμού των Διεθνών Διαφορών (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο και η Σύμβαση 

κυρούται. 

Το επόμενο θέμα είναι "Ο περί Φαρμακευτική~ και Δηλητηρίων (Τροποποιη
τικός) Νόμος του 1993". 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η Έκθεση είναι ομόφωνη, άρα θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΥΓΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ

ΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΦΑΡΜΑΚΕΥΤΙΚΗΣ ΚΑΙ ΔΗΛΗΤΗ

ΡΙΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Αλέκος Μαρκίδης, Πρόεδρος 

Ανδρέας Παρισινός 

Δώρος Χριστοδουλίδης 

Λιορης Λ υσιώτης 

Δημήτρης Κοντίδης 

Ιωάννης Ιωαννίδης 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 

δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και στις 1 Ο Ιουνίου 1993. Στις 
συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 

Υπουργείου Υγείας, του Παγκύπριου Φαρμακευτικού Συλλόγου και του ΚΕΒΕ για 

το Σύνδεσμο Εισαγωγέων Φαρμάκων. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής περί 

Φαρμακευτικής και Δηλητηρίων νομοθεσίας, ώστε για την παραχώρηση άδειας για 

την άσκηση του επαγγέλματος του εμπόρου χονδρικής πώλησης φαρμάκων και δηλη

τηρίων να απαιτείται η επιτυχία σε εξετάσεις, οι οποίες θα καθορίζονται με Κανονι

σμούς που θα εκδίδει το Συμβούλιο Δηλητηρίων με την έγκριση του Υπουργικού 

Συμβουλίου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώ

ξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των δύο άρθρων; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, και τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φαρμακευτικής και Δηλητηρίων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 10) του 1993". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η Έκθεση είναι ομόφωνη, άρα θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 10) ΤΟΥ 
1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Ιουνίου 1993. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Οικονομικών και του Υπουργείου Άμυνας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού f209.384 και η διάθεσή του για 
την ίδρυση 48 νέων θέσεων στον κυπριακό στρατό. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή από τους εκπροσώ

πους των πιο πάνω Υπουργείων, οι θέσεις αυτές δημιουργούνται, για να διοριστούν 

στο βαθμό του ανθυπολοχαγού 32 απόφοιτοι των ανώτατων στρατιωτικών σχολών 
της Ελλάδας που, σύμφωνα με :εους σχετικούς Κανονισμούς για τους Αξιωματικούς 

του Στρατού της Δημοκρατίας, θα πρέπει να διοριστούν την επόμενη μέρα της 

αποφοίτησής τους. Πρόσθετα και με βάση τους Κανονισμούς για τους Υπαξιωματι

κούς του Στρατού της Δημοκρατίας θα πρέπει να διοριστούν στο βαθμό του ανθυπο

λοχαγού και 16 από τους υπαξιωματικούς (ποσοστό 50%) που θα αξιολογηθούν 
σύμφωνα με την προβλεπόμενη διαδικασία. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης, παράλληλα 

όμως εκφράζει την παρατήρηση ότι η ανάγκη για τη δημιουργία των πιο πάνω 

θέσεων ήταν γνωστή στις αρμόδιες υπηρεσίες κατά το χρόνο της σύνταξης του 

κρατικού προϋπολογισμού, γι' αυτό και θα έπρεπε να είχε από τότε περιληφθεί στον 

προϋπολογισμό σχετική πρόνοια. 
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Με βάση τα πιο πάνω, η Επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση 

σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος 
του ιοστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 4) του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ί209.384 

για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Ίδρυση νέων θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα και οι Πίνακες εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 4) του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Εδώ θα ήθελα να ρωτήσω κατά πόσο οι συνάδελφοι επιθυμούν να διαβάζονται 

οι Εκθέσεις ή μήπως ο Πρόεδρος της κάθε Επιτροπής αισθάνεται έντονα την ανάγκη 

να διαβάσει την Έκθεση; 

Ο κ. Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν έχω ένσταση. Αντιλαμβάνομαι ότι έχουν συμφωνηθεί 

αυτά τα πράγματα. Όμως, χάριν της τάξης, θέλω να επισημάνω το γεγονός ότι 

τελευταία όλες οι Εκθέσεις έρχονται μισή ώρα πριν αρχίσει η συνεδρία. Δε θα 

εγείρω θέμα για τα νομοσχέδια της σημερινής συνεδρίας, αλλά, αν θέλουμε να διατη

ρήσουμε την οντότητα αυτού του Σώματος και τους θεσμούς του, θα πρέπει να 

ακολουθούμε τους Κανονισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Αγαπίου, έχεις δίκαιο, αλλά ταυτόχρονα δεν μπορεί να γίνει διαφορε

τικά και θα σας εξηγήσω. Όταν υπάρχουν τόσα αυτεπάγγελτα θέματα στις 

Επιτροπές και όταν βρισκόμαστε στο τέλος της Συνόδου και πρέπει να περάσουν 

κάποια επείγοντα νομοσχέδια, ποια άλλη επιλογή έχουμε από το να ακολουθείται 

αυτή η διαδικασία; Διαφορετικά θα πρέπει η Βουλή να συνεχίσει όλο το καλοκαίρι 

για να περάσει τα επείγοντα νομοσχέδια. 
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Εκείνο που θέλω να τονίσω είναι ότι οι Λειτουργοί της Βουλής πράττουν στο 
ακέραιο το καθήκον τους και δε νομίζω να φταίει κανείς εκτός από τον όγκο εργα
σίας. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, να μη βάζετε λόγια στο στόμα μου. Εγώ δεν 
είπα ούτε μία λέξη εναντίον των Λειτουργών της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν έχω βάλει λόγια στο στόμα σας. Απλώς, κύριε Αγαπίου, εξηγώ ότι οι 

δυσκολίες είναι αντικειμενικές και δυστυχώς, όσο δίκαιο και να έχεις, δεν μπορεί να 

αντιμετωπιστεί αλλιώς. Και η δική μου επιθυμία, ως Προέδρου του Σώματος, είναι 

να κυκλοφορούν κανονικά οι Εκθέσεις. Αν υπάρχει κάποια λύση, ας την εισηγηθεί 

επιτέλους η Επιτροπή Κανονισμού, όταν θα εξετάζει κι άλλα θέματα. 

Προχωρούμε τώρα στο επόμενο θέμα, που είναι η πρόταση νόμου που τιτλο

φορείται "Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1993". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η Έκθεση είναι ομόφωνη, άρα θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 

''Ο ΠΕΡΙ ΑΞΙΩΝ ΚΑΙ ΧΡΗΜΑΤΙΣΤΗΡΙΟΥ ΑΞΙΩΝ ΚΥΠΡΟΥ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗ

ΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την 

πιο πάνω πρόταση νόμου σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Ιουνίου 

1993. 

Με την προτεινόμενη πρόταση νόμου σκοπείται η τροποποίηση της βασικής 

νομοθεσίας για το Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου, για να επιταχυνθεί όσο είναι 

δυνατό η διαδικασία ετοιμασίας από το Υπουργικό Συμβούλιο και έγκρισης στη 

συνέχεια άπό τη Βουλή των αναγκαίων χρηματιστηριακών κανονισμών, προκει
μένου αυτό να λειτουργήσει έγκυρα και αποτελεσματικά. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο της υπό αναφορά πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της 

πρότασης νόμου. 
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ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

Αντικατάσταση του άρθρου 72 του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 

Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι η πρόταση νόμου που τιτλοφορείται ''Ο περί Επιστημο

νικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η Έκθεση είναι ομόφωνη, άρα θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ 

ΕΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ 

ΕΠΙΣΤΗΜΟΝΙΚΟΥ ΤΕΧΝΙΚΟΥ ΕΠΙΜΕΛΗΤΗΡΙΟΥ ΚΥΠΡΟΥ (ΤΡΟΠΟ

ΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (Αρ. 2) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Νίκος Πιττοκοπίτης, Πρόεδρος 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Ανδρέας Μούσκος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Ττίμης Ευθυμίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Δημήτρης Κοντίδης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δημήτρης Ηλιάδης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο 

πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από την ίδια, σε συνεδρία της 

που πραγματοποιήθηκε στις 21 Ιουνίου 1993. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της νομοθεσίας για το 

Επιστημονικό Τεχνικό Επιμελητήριο, ώστε να επιτραπεί στους εξ επαγγέλματος 

τεχνικούς στους κλάδους της επιμέτρησης, της εκτίμησης γης και της τοπογραφίας 

να συνεχίσουν την άσκηση του επαγγέλματός τους μέχρι τις 30 Νοεμβρίου 1993, 
ανεξάρτητα από το αν πληρούν ή όχι τις προϋποθέσεις που θέτει ο βασικός νόμος. 
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Σύμφωνα με την ισχύουσα βασική νομοθεσία για το Επιστημονικό Τεχνικό 

Επιμελητήριο, κανένας δε δικαιούται να ασκεί επάγγελμα σε οποιοδήποτε κλάδο της 

μηχανικής επιστήμης, αν δεν είναι μέλος του Επιμελητηρίου. 

Υπενθυμίζεται ότι με πρόσφατη τροποποίηση του σχετικού νόμου, που έγινε 

με σκοπό την προσωρινή παράκαμψη της πιο πάνω απαγορευτικής διάταξης, δόθηκε 

το δικαίωμα στους εξ επαγγέλματος επιμετρητές, εκτιμητές γης και τοπογράφους να 

συνεχίσουν να ασκούν το επάγγελμά τους μέχρι τις 30 Ιουνίου 1993, ώστε να δοθεί 
χρόνος για την οριστική διευθέτηση όλων των θεμάτων που τους αφορούν και που 

επηρεάζονται από την πλήρη εφαρμογή του νόμου. 

Ενόψει του γεγονότος ότι η διαδικασία και οι διαβουλεύσεις για τη διευθέτηση 

των πιο πάνω ζητημάτων, παρά το ότι έχουν ήδη αρχίσει, δεν αναμένεται να ολοκλη

ρωθούν μέχρι τις 30 Ιουνίου 1993 και λόγω των θερινών διακοπών του Σώματος, η 
Επιτροπή έκρινε σκόπιμο, αφού έγινε συνεννόηση με όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη, να 

εισηγηθεί να επιτραπεί στα εν λόγω πρόσωπα να συνεχίσουν την άσκηση του επαγ

γέλματός τους μέχρι τις 30 Νοεμβρίου 1993, ελπίζοντας ότι μέχρι τότε η πορεία των 
διαβουλεύσεων θα έχει θετική κατάληξη. 

Υπό το φως όλων των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών 

και Έργων ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της υπό συζήτηση πρότασης 

νόμου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δευτερη ανάγνωση της 

πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των δύο άρθρων; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, και τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητη

ρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί της Συμβάσεως επί του Διεθνούς Εμπορίου 

Εξαφανιζομένων Ειδών Αγρίας Πανίδος και Χλωρίδος (Τροποποίηση) (Κυρωτικός) 

Νόμος του 1993". 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η Έκθεση είναι ομόφωνη, άρα θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΚΑΙ ΦΥΣΙΚΩΝ 

ΠΟΡΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΤΗΣ 

ΣΥΜΒΑΣΕΩΣ ΕΠΙ ΤΟΥ ΔΙΕΘΝΟΥΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΕΞΑΦΑΝΙΖΟΜΕΝΩΝ 

ΕΙΔΩΝ ΑΓΡΙΑΣ ΠΑΝΙΔΟΣ ΚΑΙ ΧΛΩΡΙΔΟΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ) (ΚΥΡΩΤΙΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Χρίστος Μαυροκορδάτος, Πρόεδρος 

Λάκης Θεοδούλου 

Κίκης Γιάγκου 

Α υγερι νός Π απαρές 

Ρήνα Κατσελλή, εκπροσωπώντας τον κ. Άριστο Χρυσοστόμου 

Νίκος Πιττοκοπίτης 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το υπό 

αναφορά νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 17 Ιουνίου 1993. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και ανέλυσαν τις πρόνοιες του νομοσχεδίου εκπρό

σωποι του Υπουργείου Γεωργίας και Φυσικών Πόρων. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η επικύρωση της τροποποίησης του 

άρθρου ΧΧΙ της Σύμβασης επί του Διεθνούς Εμπορίου Εξαφανιζομένων Ειδών 

Αγρίας Πανίδος και Χλωρίδος, γνωστής ως Σύμβασης Cites, που επικυρώθηκε από 
τη Βουλή το 1974. 

Με την υπό επικύρωση τροποποίηση παρέχεται η ευχέρεια για την προσχώ

ρηση στην εν λόγω Σύμβαση περιφερειακών ολοκληρωμένων οικονομικών οργανι

σμών, που απαρτίζονται από κυρίαρχα κράτη και που έχουν την αρμοδιότητα να 

διαπραγματεύονται, να συνάπτουν και να εφαρμόζουν διεθνείς συμφωνίες ως προς 

θέματα τα οποία παραπέμπονται σε αυτούς από τα κράτη-μέλη τους και τα οποία 

καλύπτονται από τη Σύμβαση. Η τροποποίηση αυτή αφορά ουσιαστικά την Ευρω

πα'ίκή Κοινότητα και βασίζεται στην πρακτική που έχει καθιερωθεί τα τελευταία 

χρόνια, ώστε οργανισμοί όπως η Ευρωπα'ίκή Κοινότητα να μπορούν να προσχω

ρούν σε διεθνείς συμβάσεις για θέματα περιβάλλοντος και να καθίστανται συμβαλ

λόμενα μέρη. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, υιοθετώντας 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, ομόφωνα ειση

γείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κύρωση της προαναφερόμενης 

τροποποίησης της πιο πάνω Σύμβασης. Η Επιτροπή σημειώνει παράλληλα την 

ικανοποίησή της για το γεγονός ότι η αρμόδια υπηρεσία του Υπουργείου Γεωργίας 

και Φυσικών Πόρων λαμβάνει τα αναγκαία μέτρα τόσο για την αυστηρή τήρηση των 

προνοιών της εν λόγω Σύμβασης όσο και για τη διαφώτιση του κοινού πάνω 

σ' αυτές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Κύρωση Τροποποίησης της Σύμβασης. Πίνακας, Μέρος Πρώτο, Μέρος 
Δεύτερο. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρθρα και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμβάσεως επί του Διεθνούς 

Εμπορίου Εξαφανιζομένων Ειδών Αγρίας Πανίδος και Χλωρίδος (Τροποποίηση) 

(Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα 

Νεολαίας Νόμος του 1993". Παρακαλώ να διαβαστεί η Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΚΕΝΤΡΙΚΟΥ ΦΟΡΕΑ ΝΕΟΛΑΙΑΣ ΝΟΜΟΣ 

ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Ιουνίου 1993. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, καθώς και εκπρόσωποι των κομματικών οργα

νώσεων νεολαίας. 

Στον προϋπολογισμό του Κεντρικού Φορέα Νεολαίας, όπως κατατέθηκε στη 

Βουλή, προβλέπονται δαπάνες ύψους ί180.000 για την περίοδο από την 1 η Ιανουα
ρίου 1993 μέχρι τις 31 Οκτωβρίου 1993 και έσοδα του ίδιου ύψους. Τα έσοδα του 
Φορέα προέρχονται αποκλειστικά από κρατική χορηγία. 
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Όπως δήλωσαν στην Επιτροπή οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης, 
ο όλος θεσμός του Κεντρικού Φορέα Νεολαίας επανεξετάζεται από την κυβέρνηση. 

Ήδη έχει ετοιμαστεί σχετική έκθεση από υπηρεσιακή επιτροπή, η οποία περιλαμ

βάνει και σχετικές εισηγήσεις, χωρίς όμως να έχει ακολουθήσει και η λήψη των 

αναγκαίων πολιτικών αποφάσεων. Γι' αυτό, στο στάδιο αυτό προτείνεται η έγκριση 

ορισμένων βασικών κονδυλίων που προορίζονται να διατεθούν για τα Κέντρα 

Νεότητας, για το Ίδρυμα Κάρτας Νέων και για τα λειτουργικά έξοδα του Φορέα 

Νεολαίας μέχρι τον προσεχή Οκτώβριο. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αναμένο

ντας τις πολιτικές αποφάσεις της κυβέρνησης αναφορικά με το όλο θέμα του 

Κεντρικού Φορέα Νεολαίας, συμφωνεί με την έγκριση του προϋπολογισμού για την 

περίοδο που προτείνεται, αλλά εισηγείται κατά πλειοψηφία την απάλειψη του 

κονδυλίου που προορίζεται να διατεθεί για το Ίδρυμα Κάρτας Νέων, εγκρίνοντας 

συμβολική πρόνοια ύψους ίlΟ μόνο. Η Επιτροπή προβαίνει στην εισήγηση αυτή, 

γιατί θεωρεί σκόπιμο να εξεταστεί προηγουμένως από την Κοινοβουλευτική 

Επι τροπή Ελέγχου το ειδικό θέμα της κρατικής χορηγίας προς το 'Ιδρυμα Κάρτας 

Νέων, που έχει ήδη εγγραφεί και που εκκρεμεί ενώπιον της Επιτροπής αυτής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 

διαμόρφωσε ανάλογα το υπό συζήτηση νομοσχέδιο, εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή του σε νόμο, όπως έχει τελικά διαμορφωθεί. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις κ. Κ. 

Καζαμίας και Α. Φιλίππου διατύπωσαν την ένστασή τους για τον τρόπο με τον 

οποίο η κυβέρνηση έχει χειριστεί και χειρίζεται το όλο θέμα του Κεντρικού Φορέα 

Νεολαίας, καθώς και για όλες τις ενέργειες που γίνονται, για να αλλοιωθεί και να 

μεταβληθεί ο ρόλος του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Κατά τη συζήτηση του θέματος του προϋπολογισμού του Φορέα Νεολαίας, 

επαναλήφθηκε, δυστυχώς, για ακόμα μια φορά η τακτική της κυβέρνησης, που 

ακολουθεί από την εγκατάστασή της και φαίνεται ότι θεσμοποιείται, να γνωστοποιεί 

τις εκ των προτέρων αποφάσεις της και να διατυμπανίζει ότι είναι έτοιμη για 

διάλογο. Πραγματικά αυτή η τακτική, η οποία μας ξενίζει πάρα πολύ, πιστεύω ότι 

δεν είναι η σωστή τακτική που μπορεί να ακολουθήσει μια σοβαρή και υπεύθυνη 

κυβέρνηση. 

Συζητώντας τον προϋπολογισμό του Φορέα Νεολαίας, αναπόφευκτα θα 'πρεπε 

να εξετάσουμε την πολιτική και την προσφορά που είναι έτοιμη η κυβέρνηση να 

κάμει με τις διακηρυγμένες της θέσεις προς την κυπριακή νεολαία. Και δυστυχώς 

διαπιστώσαμε και μπορεί να διαπιστώσει σήμερα και ολόκληρο το Σώμα πως η 

πολιτική της σημερινής κυβέρνησης στα θέματα νεολαίας δεν είναι τίποτε άλλο από 

υποβάθμιση προσφοράς προς τους νέους του τόπου μας. Δεν μπορεί να εξηγηθεί 

διαφορετικά ο όλος χειρισμός που έκαμε η κυβέρνηση. Τη στιγμή που όλες οι οργα

νώσεις νεολαίας όλων των πολιτικών κομμάτων, αλλά κι άλλες, όπως είναι τα 
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Κέντρα Νεότητας, διαπιστώνουν την ανάγκη αναβάθμισης της προσφοράς του 

κράτους προς τη νεολαία, η κυβέρνηση κάθετα αντίθετη προς αυτό το ρεύμα 

κωφεύει, δεν τοποθετείται ουσιαστικά και προτείνει με τον πλέον επίσημο τρόπο 

την υποβάθμιση της προσφοράς του κράτους προς τη νεολαία. Διότι δεν μπορούμε 

να ερμηνεύσουμε διαφορετικά τις δηλώσεις του αρμόδιου Υπουργού από ραδιο

φώνου πως πρόθεση και κατ' αρχήν απόφαση της κυβέρνησης είναι να μετατρέψει το 

Φορέα Νεολαίας σε συμβουλευτικό και μόνο σώμα, ενώ ταυτόχρονα τα κονδύλια τα 

οποία είχαν προταθεί από την προηγούμενη κυβέρνηση, ύψους περίπου μισού 

εκατομμυρίου λιρών, σε συγκεκριμένη κωδικοποίηση για δαπάνη, απορρίπτονται, 

δεν υιοθετούνται και δεν προτείνεται να δοθούν από άλλα κονδύλια ή από άλλο 

Υπουργείο, όπως Π.χ. το Υπουργείο Παιδείας, που είναι αρμόδιο για θέματα 

νεολαίας. 

Κύριε Πρόεδρε, χθες σε δύο διαφορετικές συσκέψεις που έγιναν από οργανώ

σεις νεολαίας βγήκαν ομόφωνα πορίσματα και ένα από αυτά λέει πως θα πρέπει ο 

Φορέας Νεολαίας όχι μόνο να μη διαλυθεί, όχι μόνο να μην υποβαθμιστεί, αλλά θα 

πρέπει να αναβαθμιστεί ο ρόλος του. Και όλοι ξέρουμε ότι είναι πάγιο αίτημα των 

οργανώσεων νεολαίας να τους δοθεί η δυνατότητα να λαμβάνουν μέρος στη λήψη 
αποφάσεων που αφορούν τους νέους μας. Αντίθετα με αυτό, την περασμένη 

βδομάδα ο Υπουργός Δικαιοσύνης ανακοίνωσε από το ραδιόφωνο την πρόθεση και 

την προαπόφαση της κυβέρνησης να υποβαθμίσει το Φορέα Νεολαίας και ουσια

στικά απέρριπτε και απορρίπτει αυτό το αίτημα της νεολαίας των πολιτικών 

κομμάτων και άλλων παρατάξεων. 

Κύριε Πρόεδρε, δεν μπορούμε να αφήσουμε ασχολίαστο το γεγονός ότι συγκε

κριμένες προτάσεις οι οποίες είχαν επεξεργαστεί και κονδύλια προσφοράς προς τη 

νεολαία, τα οποία ουσιαστικά έγιναν ομόφωνα αποδεκτά, από ό,τι έχω υπόψη μου, 

όπως είναι οι επιχορηγήσεις για ανέγερση οικημάτων στις πόλεις και κυρίως στην 

ύπαιθρο, όπως είναι η ενίσχυση της καλλιτεχνικής δημιουργίας των νέων, όπως 

είναι η λειτουργία κέντρων πληροφόρησης προς τους νέους για θέματα που τους 

ενδιαφέρουν, όπως είναι η δημιουργία χώρων φεστιβάλ για τους νέους και κατασκη

νωτικών χώρων νέων στο βουνό και στη θάλασσα, όπως είναι επιμορφωτικά μαθή

ματα για τη στρατευμένη νεολαία, είτε αυτά είναι μαθήματα σε στρατευμένους νέους 

μας που θέλουν να σπουδάσουν σε ανώτατα εκπαιδευτήρια είτε επαγγελματική 

επιμόρφωση για όσους θέλουν να βγουν στην παραγωγή και στους άλλους κλάδους 

της καθημερινής ζωής στον τόπο μας, όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, απορρίπτονται 

ουσιαστικά από τη σημερινή κυβέρνηση από τη στιγμή που δεν υιοθετούνται μέσα 

από τα κονδύλια του προϋπολογισμού για το Φορέα Νεολαίας και αφού ταυτόχρονα 

δε δίνουν υπαλλακτική λύση, να τα προσφέρουν δηλαδή μέσω άλλων κονδυλίων του 

ίδιου ή άλλου Υπουργείου. 

Αυτό είναι μια συγκεκριμένη αντι νεολαιίστικη πολιτική. Ως τέτοια την ερμη

νεύουμε και πιστεύουμε ότι δεν έχει αντεπιχείρημα η κυβέρνήση να μας προτάξει, 

όπως και δε μας πρόταξε στη συζήτηση που έγινε στην αρμόδια Κοινοβουλευτική 

Επιτροπή των Οικονομικών. 

Το τελεταίο, κύριε Πρόεδρε, προτού κλείσω την παρέμβασή μου, είναι η επισή

μανση ότι δυστυχώς η έκκληση της Βουλής, την οποία εσείς υποβάλατε κατόπιν 

δικής μας πρότασης, να μην προχωρήσει η κυβέρνηση σε τετελεσμένα γεγονότα, που 

ήταν η συγκεκριμένη περίπτωση τερματισμού της απόσπασης των 12 λειτουργών 
από το Τμήμα Ευημερίας στο Φορέα Νεολαίας για παρακολούθηση των Κέντρων 
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Νεότητας, δε λήφθηκε υπόψη και δυστυχώς αυτό το πράγμα έχει γίνει, κύριε 

Πρόεδρε. Κι ακριβώς εδώ θα πρέπει κι εσείς από μέρους σας να δείτε το βαθμό 

κατανόησης ή το βαθμό σεβασμού που τρέφει στη συγκεκριμένη περίπτωση η Εκτελε

στική προς τη Νομοθετική Εξουσία, σε μια παράκληση από την έδρα του Προέδρου 

και εκ μέρους ολόκληρου του Σώματος ή τουλάχιστον μιας σεβαστής μερίδας του 

Σώματος. 

Ελπίζουμε, κύριε Πρόεδρε, πως ψηφίζοντας τον προϋπολογισμό, διότι δεν 
πρόκειται να καταψηφίσουμε τον προϋπολογισμό ο οποίος ουσιαστικά δείχνει 

ακόμα μια φορά την προχειρότητα με την οποία επιλαμβάνεται διάφορων υποθέ

σεων η κυβέρνηση ... αν ήθελε να διαλύσει το Φορέα για τον άλφα ή βήτα λόγο, 

θα 'πρεπε να το πει ξεκάθαρα, θα 'πρεπε ουσιαστικά να προβλέψει και να προτείνει 

τη διαγραφή εκείνων των κονδυλιών που αφορούν διαχειριστικά έξοδα. που είναι 

της τάξης των ;(180.000 και είναι μπροστά μας για να τα ψηφίσουμε, κι αυτά τα 
λεφτά μαζί με τα άλλα που έχει περικόψει να τα δώσει στη νεολαία με διάφορους 

τρόπους, ώστε να δείξει έμπρακτα κι όχι μόνο με λόγια το οποιοδήποτε ενδιαφέρον 

τρέφει η κυβέρνηση προς τη νεολαία. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Πράγματι μου προκαλεί εντύπωση το ότι δε λήφθηκε υπόψη η έκκληση που 

έγινε από πλευράς Προεδρείου και χωρίς να θέλω να πω περισσότερα θα ζητήσω 

κάποιες εξηγήσεις. Τουλάχιστο θα μπορούσε η κυβερνητική πλευρά να καθυστερήσει 

κάποιες αποφάσεις της, εφόσον έγινε η έκκληση, μέχρις ότου συζητηθεί σήμερα το 

όλο θέμα. 

Θα ζητήσω να πληροφορηθώ υπό ποιες συνθήκες δε δόθηκε έστω κι αυτή η 

μικρή παράταση χρόνου που ζητήθηκε. 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Θα αρχίσω από το τελευταίο θέμα, που αφορά τις αποσπάσεις ή την ακύρωση 

των αποσπάσεων που είχαν γίνει από το Τμήμα Ευημερίας. Έχω επικοινωνήσει με 

τους αρμόδιους και αυτό που αντιλαμβάνομαι, εξ ου και επέμενε η κυβέρνηση -και 

δεν θέλω να κάνω το δικηγόρο της κυβέρνησης αυτή τη στιγμή· μπορούν να έρθουν 

στη Βουλή σε κάποια κατάλληλη στιγμή και να απαντήσουν- είναι ότι κρίθηκε πως 

οι αποσπάσεις ήταν παράνομες. Δεν είχε δικαίωμα η προηγούμενη κυβέρνηση να 

κάνει αυτές τις αποσπάσεις σε κάποιον οργανισμό της μορφής που έχει σήμερα ο 

. Κεντρικός Φορέας Νεολαίας. Από τη στιγμή που είχε αυτή τη θέση από νομική 

άποψη η κυβέρνηση, πιστεύω ότι δεν μπορούσε πλέον ενσυνείδητα να παρανομεί και 

να συνεχίζει κάτι που το θεωρεί παρανομία. 

Πιστεύω ότι δεν είχε καμιά πρόθεση να θίξει οποιονδήποτε και εγώ προσω

πικά δε νιώθω θιγμένος αυτή τη στιγμή, διότι ξέρω πως, αν αύριο κριθεί ότι χρειά

ζεται προσωπικό ο Φορέας Νεολαίας για οποιοδήποτε σκοπό, τότε μπορούν να 

γίνουν οι αποσπάσεις, αν μπορούν να γίνουν από νομική και συνταγματική άποψη, 

ή να προσληφθεί νέο προσωπικό μόνιμο, το οποίο θα απασχολείται με τα θέματα 

του Φορέα Νεολαίας. 
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Δεν πιστεύω ότι τώρα είναι η ώρα να μπούμε στην ουσία του θέματος του 

Κεντρικού Φορέα Νεολαίας. Αυτή τη στιγμή συζητείται ο προϋπολογισμός του 

Φορέα, που αφορά απλώς τα λειτουργικά έξοδα και ειλημμένες υποχρεώσεις του 

Φορέα και όχι οποιουδήποτε άλλου ανεξάρτητου ή παραπλήσιου ιδρύματος. 

Παρόλα αυτά, κάθε κόμμα έχει το δικαίωμα να έχει τις επιφυλάξεις του για το 

Φορέα Νεολαίας ή να πιστεύει πως ήταν κάτι το τέλειο που δημιουργήθηκε για να 

εκπληρ(οσει όλα τα όνειρα της νεολαίας. Η δική μας πλευρά, το Δημοκρατικό 

Κόμμα και η Νεολαία του ΔΗΚΟ, της οποίας τυγχάνει να είμαι μέλος, ουδέποτε 

δέχθηκε ότι η λύση των προβλημάτων των νέων ήταν ο Φορέας Νεολαίας, ότι η 

μορφή που είχε πάρει θα μπορούσε να επιλύσει τα προβλήματα των νέων και στην 

ουσία η θέση μας ήταν ότι απέτυχε πλήρως στο ρόλο του. Δεν είναι τυχαίο το ότι 

έχει πάνω από ένα χρόνο που συζητείται η όλη δομή του Φορέα Νεολαίας κι αυτό το 

Σώμα, έστω κατά πλειοψηφία, πολλές φορές περιέκοψε κονδύλια μέχρι να αποφασι

στεί ποια θα είναι αυτή η τελική μορφή. 

Επομένως σ' αυτή τη φάση το πιο λογικό είναι να εγκρίνουμε τα άμεσα 

λειτουργικά έξοδα, εφόσον ακόμα δεν έχει καταλήξει ούτε η κυβέρνηση ούτε η Βουλή 

η οποία Οα χρειαστεί να εγκρίνει ή να απορρίψει σχετική νομοθεσία για το ποια θα 

είναι η τελική μορφή του Φορέα Νεολαίας. Δεν τίθεται θέμα διάλυσής του αυτή τη 

στιγμή ούτε συνέχισής του όπως είναι. Τίθεται θέμα παράτασής του σε μια λανθά

νουσα κατάσταση, ώστε σε ένα μήνα ή το αργότερο σε δύο μήνες, να έρθει στη Βουλή 

σχετικός τροποποιητικός νόμος, αν το κρίνει κατάλληλο η κυβέρνηση, και πλέον να 

μπορέσει το Σώμα να τοποθετηθεί πάνω στην ουσία του όλου θέματος. Αυτός είναι 

και ο λόγος για τον οποίο δεν περιλήφθηκαν οποιαδήποτε άλλα συγκεκριμένα 

κονδύλια σε άλλο προϋπολογισμό ή δεν έγινε μεταφορά ή δεν υιοθετήθηκαν. Διότι 

να μην ξεχνούμε ότι οι θέσεις για ορισμένες από τις υπηρεσίες του Φορέα Νεολαίας 

δεν ήταν ομόφωνες θέσεις. Ήταν προτάσεις της προηγούμενης ηγεσίας του Φορέα 

και θα πρέπει να επανεξεταστούν και από τις οργανώσεις νεολαίας και από την ίδια 

τη Βουλή, η οποία στο τέλος θα έχει και την ευθύνη να εγκρίνει τα σχετικά 

κονδύλια. 

Να μην ξεχνούμε όμως ότι ο ρόλος που έχει επιδείξει μέχρι σήμερα ο Φορέας 

Νεολαίας δεν είναι τίποτε άλλο από διοργανωτή φεστιβάλ, γιορτών, συναυλιών και 

ανταλλαγής ταξιδιών. Δεν έχει δείξει καμιά σημαντική δραστηριότητα και δεν 

πιστεύω πως, αν για δυο μήνες παραταθεί η λειτουργία του με τη σημερινή κατά

σταση, με εγκεκριμένα μόνο τα άμεσα λειτουργικά έξοδα, θα επηρεαστεί οποιοσδή

ποτε. 

Αυτό στο οποίο θα πρέπει να συγκεντρωθεί το Σώμα ολόκληρο, και ως 

Βουλευτές και ως κόμματα, είναι το να εξασφαλίσουμε ότι ολόκληρος ο κυβερνη

τικός μηχανισμός θα εφαρμόζει πολιτική νεολαίας κι όχι να γίνονται κάποια έργα 

βιτρίνας από ένα κομμάτι του κράτους που κι εκείνο έχει αμφίβολη νομική 
υπόσταση. Αυτό με φέρνει στο τελευταίο σημείο, γιατί δε θα ήθελα να μπω σε λεπτο

μέρειες, στο σημείο της νομικής υπόστασης του Φορέα Νεολαίας. Ο Κοινοβουλευ

τικός μας Εκπρόσωπος επανειλημμένα έθεσε το θέμα της συνταγματικής πτυχής του 

Φορέα Νεολαίας και του τρόπου δομής της ηγεσίας του. Από ό,τι φαίνεται ευστα

θούν αυτές οι θέσεις και θα πρέπει να αλλάξει η όλη δομή. 

Επομένως υπάρχουν πολλά προβλήματα. Δεν είναι τόσο απλό να λέμε ότι 

πρέπει να συνεχίσει γιατί είναι ένα επίτευγμα των νεολαιών. Επίτευγμα θα είναι 
έργα για τους νέους κι όχι κάποια υπαλληλική δημιουργία ή κάποιο δημιούργημα 

υπαλληλικής οργάνωσης. 
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Θέλω να πω τέλος κάτι για το κονδύλι που αφορά το Ίδρυμα Κάρτας Νέων. 

Δεν τοποθετούμαστε οριστικά ακόμα, αλλά ήδη έχει εγγραφεί θέμα, εδώ και πολύ 

καιρό, στην Επιτροπή Ελέγχου. Ο τρόπος που δόθηκε το δάνειο από το κράτος στο 

Ίδρυμα ήταν περίεργος, αλλά ακόμα πιο περίεργος είναι ο τρόπος με τον οποίο 

έρχεται τώρα ο Φορέας Νεολαίας να αποπληρώσει αυτό το δάνειο. Επομένως επιφυ

λασσόμαστε, γι' αυτό και μπαίνει συμβολική πρόνοια σ' αυτό το σημείο, μέχρι να 

εξεταστεί και να οριστικοποιηθεί αν πράγματι υπάρχει νομικό πρόβλημα ή όχι. 

Όσον αφορά τα υπόλοιπα, θα εκφράσουμε τις θέσεις μας όταν θα συζητηθεί 

στην ουσία ο νέος νόμος, αν υπάρξει, για το Φορέα Νεολαίας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Είστε και εσείς της νεολαίας του κόμματός σας, κύριε Χατζηδημητρίου; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ξεκινήσαμε από τη νεολαία, κύριε Π ρόεδρε. Έτσι δε βρισκόμαστε τυχαίως και 

στη γερουσία των κομμάτων μας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σίγουρα δεν εννοείτε εμένα λέγοντας αυτό το πράγμα, γι' αυτό το παίρνω ως 

ωραίο χιούμορ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Τέλος πάντων, ας πούμε ξεκινήσαμε με μαύρα μαλλιά και είμαστε με άσπρα 

τώρα. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Ο Φορέας Νεολαίας είναι πραγματικά ένα πολυσυζητημένο θέμα μέσα σ' αυτή 

τη Βουλή. Και ήταν φυσικό να συζητηθεί τόσο πολύ. Ήταν μια προσπάθεια θεσμοθέ

τησης και διαμόρφωσης, αν είναι δυνατό, εθνικής πολιτικής πάνω σε θέματα και 

προβλήματα νεολαίας. Και η δημιουργία θεσμών δεν είναι εύκολη υπόθεση ούτε από 

εκεί νους που την εισηγούνται και την ψηφίζουν ακόμα και φυσικά ούτε από εκεί

νους που την καταψηφίζουν και διαφωνούν εξαρχής για τους δικούς τους λόγους. 

Έτσι περιεπλάκη πραγματικά το θέμα του Φορέα Νεολαίας μέσα σε έναν κυκεώνα 

αντιθέσεων. Όμως στον τελικό απολογισμό μπορούμε να πούμε ότι ο Φορέας 

Νεολαίας ήταν μια σωστή απόφαση, εξυπηρετούσε εθνικές ανάγκες, εξυπηρετούσε 

τις ανάγκες της νεολαίας μας. Και μπορούμε να πούμε ότι η αναγκαιότητά του θα 

μεγεθύνεται όλο και περισσότερο, γιατί σε μια παλαιότερη εποχή περιορισμένες 

ήταν οι δυνατότητες και οι προοπτικές της κυπριακής νεολαίας, ακόμα και η πληθυ

σμιακή της παρουσία στην Κύπρο, γιατί ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ ησυχία, για να ακούμε τον ομιλητή. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δε χρειάζεται, κύριε Πρόεδρε, είναι χάριν των πρακτικών που μιλούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Χατζηδημητρίου, μπορεί να μη θέλετε να ακούτε τον εαυτό σας, εγώ 

όμως θέλω να σας ακούω. Γι' αυτό παρακαλώ ησυχία. 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Καλοσύνη σας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Π άντοτε είμαι καλός. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δε σας φαίνεται, αλλά δεν πειράζει! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει, κύριε Χατζηδημητρίου, με πείσατε τώρα ότι είστε ακόμα στη νεολαία! 

Λοιπόν, προχωρήστε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Εντάξει, δεν πειράζει, είναι προτιμότερο. 

Λέγαμε, λοιπόν, ότι η πληθυσμιακή παρουσία της νεολαίας ήταν περιορισμένη, 

επειδή δεν είχαμε εκπαιδευτικά ιδρύματα, ιδιαίτερα τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. 

Τώρα, με την παρουσία του πανεπιστημίου, ακόμα και πολλών ιδιωτικών ιδρυ

μάτων τριτοβάθμιας εκπαίδευσης, η παρουσία και ο ρόλος της νεολαίας μαζί με την 

εργαζόμενη φυσικά νεολαία και την αγροτική νεολαία θα μεγεθύνεται όλο και περισ

σότερο, όπως επίσης θα αυξάνονται οι ανάγκες, οι υποχρεώσεις και οι ευθύνες της 

κοινωνίας έναντι της νεολαίας μας. Γι' αυτό η ύπαρξη ενός φορέα νεολαίας είναι 

πρωταρχικής σημασίας. Και είναι πρωταρχικής σημασίας στο βαθμό που μετέχουν 

οι ίδιοι οι νέοι και συμμετέχουν στη λήψη των αποφάσεων. Και είναι ακριβώς αυτό 

το σημείο που η κυβέρνηση παρέβλεψε, είναι αυτό το σημείο που η κυβέρνηση παρα

γνώρισε και προχώρησε προς ενέργειες που υποβαθμίζουν πραγματικά την έννοια 

του Φορέα Νεολαίας. Όχι μόνο με τις εξαγγελίες για συμβουλευτικό χαρακτήρα, 

αλλά και με έμπρακτη υποβάθμιση, περικόπτοντας τα αναγκαία κονδύλια, ιδιαίτερα 

εκείνα που σχετίζονται με την πολιτιστική δραστηριότητα της νεολαίας. 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού ανέφερε προηγουμένως ότι το μόνο που έκαμνε ήταν 

φεστιβάλ, γιορτές, καλλιτεχνικές εκδηλώσεις. Μπορεί να υπάρχουν και άνθρωποι 

που τους αρκούν 1) που τα θεωρούν πολύ σημαντικά αυτά τα πράγματα. Και πραγ
ματικά νομίζουμε ότι είναι απασχόληση της νεολαίας προς τη σωστή κατεύθυνση το 

να ασχολείται με το θέμα της πνευματικής και της καλλιτεχνικής δημιουργίας. 

Αναλήφθηκαν πρόσθετα και άλλες δραστηριότητες. Δε θα ήθελα να μεταβληθώ 

σε απολογητή του έργου της προηγούμενης θητείας και της ιστορίας του Φορέα 

Νεολαίας. Κριτές ήταν οι ίδιες οι οργανώσεις νεολαίας που είδαμε με τι οργή και 

αγανάκτηση εκφράστηκαν, τουλάχιστον στην πλειοψηφία τους, όταν ήρθαν στην 

Επιτροπή Οικονομικών, για να εκφράσουν τη διαμαρτυρία τους για τον τρόπο που 

λαμβάνονταν οι αποφάσεις γύρω από το Φορέα Νεολαίας. Ακριβώς όμως επειδή δε 

θα ήθελα και εγώ να προχωρήσω σε συνολική συζήτηση του θέματος, έχω να 

προσθέσω ότι ήρθε στην αντίληψή μας και ενημερωθήκαμε ότι έγιναν συνομιλίες 

μεταξύ κυβέρνησης και οργανώσεων νεολαίας. Το μόνο πράγμα που έχουμε να 

εκφράσουμε είναι η επιθυμία να προχωρήσουν οι θεσμοί, να εισακουστεί η φωνή της 

νεολαίας, να υπάρξει ένας Φορέας Νεολαίας ισχυρός, δυναμικός και αποτελεσμα

τικός. Τον έχει ανάγκη η νεολαία της Κύπρου, τον έχει ανάγκη η Κύπρος ολόκληρη. 

Και να φροντίσει και η κυβέρνηση -και είναι μια προειδοποίηση σαφής είναι νέα 
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κυβέρνηση, αλλά δεν αποτελεί αντιπολίτευση της προηγούμενης κυβέρνησης- να 

αναλάβει τις ευθύνες της και εκεί που νομίζει ότι υπάρχει κάτι, κάποιο έργο, να το 

στηρίζει και να προχωρεί παρακάτω. Απ' αυτό θα κριθεί και να μην προχωρεί κατα

κρημνίζοντας, διότι στο τέλος δε θα έχει πού η ίδια να στηριχτεί. 

Ευχαριστώ, κύριε Προέδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Μακρίδης. 

Ι. ΜΑΚΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, για πρώτη φορά άκουσα σήμερα ότι κυβέρνηση ευρωπα·ίκής 

χώρας έπαυσε να ενδιαφέρεται για τη νεολαία της. Αυτό είναι το νέο των ημερών 

μας. 

Επίσης αναφερόμενος στον κ. Καζαμία, στους διάφορους προγραμματισμούς 

και τις προθέσεις της προηγούμενης κυβερνήσεως, θα ήθελα να ρωτήσω για τα έργα 

τα οποία επιτελέστηκαν από το Φορέα Νεολαίας και ποιες οι κριτικές όχι μόνο του 

κόμματός μας, αλλά και της πλειοψηφίας των κομμάτων και των νεολαιών αυτού 

του τόπου. 

Ουδέποτε η κυβέρνηση Κληρίδη και ο Συναγερμός αγνόησαν ή παραμέλησαν τη 

νεολαία. Ο ΔΗΣΥ από τη νεολαία γεννήθηκε, με τη νεολαία ανδρώθηκε και με τη 

νεολαία έγινε κυβέρνηση. Και με αυτό το σκεπτικό θα συνεχίσουμε να εξυπηρετούμε 

και να υπηρετούμε τη νεολαία, διότι αποτελεί και αποτέλεσε όχι μόνο για μας, για 

ολόκληρο τον κόσμο, τις ρίζες και τη βάση κάθε υγιούς κοινωνίας. Με το ίδιο 

σκεπτικό και με τον ίδιο τρόπο και αναδύοντας το παρελθόν του Φορέα Νεολαίας, 

πιστεύουμε ότι χρειάζεται εκ θεμελίων μελέτη του όλου θεσμού και πιστεύω ότι 

χρειάζεται χρόνος, πραγματικός χρόνος και συνεργασία όλων, για να εξευρεθούν 

πράγματι οι ορθές λύσεις, για να μπορέσουμε να προσφέρουμε πραγματικά στη 

νεολαία αυτού του τόπου και στον τόπο και στο έθνος μας ως σύνολο. Αυτά, κύριε 

Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δύο παρατηρήσεις, κύριοι. Πρώτα πρώτα φαίνεται ότι δεν είναι πλέον αυτα

πόδεικτο πως είμαστε Ευρωπαίοι, γι' αυτό πρέπει να προσέχουμε οι πράξεις μας να 

μας κάνουν Ευρωπαίους. Και το δεύτερο, σίγουρα ελπίζω πως σε θέματα νεολαίας 

θα υπάρξει συνεργασία όλων των πλευρών. Τουλάχιστον ως Πρόεδρος της Βουλής 

θα ήθελα να δω μια συναινετική προσέγγιση όλων των πλευρών όσον αφορά τα 

θέματα νεολαίας. 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Καζαμίας, αν δεν υπάρχουν άλλες πρωτολογίες. Εφόσον δεν υπάρχουν, 

τότε μπορούμε να εισέλθουμε στις δευτερολογίες. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Νιώθω την ανάγκη, κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα να κάμω δύο διευκρινίσεις 

σε συγκεκριμένες αναφορές που έγιναν από προηγούμενο συνάδελφο. Το πρώτο 

είναι πως οι αποσπάσεις των δώδεκα λειτουργών του Τμήματος Ευημερίας στο 

Φορέα Νεολαίας ακυρώθηκαν, γιατί θεωρήθηκαν παράνομες. Αυτό λέχθηκε. Έχω 

την εντύπωση ότι η σωστή λέξη θα πρέπει να είναι παράτυπες, κατά την κρίση της 
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κυβερνήσεως. Όμως δεν είχε κανένα απολύτως πρόβλημα η κυβέρνηση, αν αυτό 

είναι το δικαιολογητικό της για το ότι ακύρωσε τις αποσπάσεις, να τις κάμει 

νόμιμες με τη σωστή διαδικασία. Και ξέρει ή πρέπει να ξέρει τουλάχιστον η κυβέρ

νηση ποια είναι η σωστή διαδικασία για να κάμει αποσπάσεις νόμιμες. Δεν το έκαμε 
όμως. 

Το δεύτερο, λέχθηκε ότι ο Φορέας Νεολαίας απέτυχε πλήρως στους σκοπούς 

του. Νομίζω ότι δικαιούμαι να παρατηρήσω εδώ πως αυτή η εκτίμηση είναι μόνο 

μιας συγκεκριμένης οργάνωσης νεολαίας, αυτής του Δημοκρατικού Κόμματος, απ' 

ό,τι έχω υπόψη μου τουλάχιστον. Και αυτά τα πράγματα υπάρχουν και γραπτώς. 

Όλων των άλλων οργανώσεων η άποψη, μέχρι τελευταίως τουλάχιστον, ήταν κάτι 

το διαφορετικό. 

Όμως ακριβώς εδώ υπάρχει και η διάψευση σ' αυτή την προσέγγιση. Γιατί, αν 

ο Φορέας Νεολαίας σαν τέτοιος και σαν θεσμός εθεωρείτο αποτυχημένος, θα έπρεπε 

εκείνα τα κονδύλια που θα γινόταν πρόταση να απαλειφθούν να ήταν τα διοικητικά 

ή τα λειτουργικά. Αντίθετα, είναι αυτά τα κονδύλια που παραμένουν και συνεχίζουν 

και είναι μπροστά μας σήμερα για να τα ψηφίσουμε και τα ουσιαστικά κονδύλια 

προσφοράς προς τη νεολαία είναι εκεί να που διαγράφονται και δεν παρουσιάζονται 

σε οποιοδήποτε άλλο κεφάλαιο κονδυλίων προσφοράς προς τη νεολαία. Άρα επί 

της ουσίας η κυβέρνηση απορρίπτει αυτή την προσέγγιση και δεν μπορεί να το 

διαψεύσει κανένας, παρά η ίδια η κυβέρνηση μόνο, αν διαφοροποιήσει τη στάση της 

και παρουσιάσει αυτά τα κονδύλια, έστω και συμπληρωματικώς, ενώπιον του 

Σώματος προς ψήφιση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, επειδή έγινε πολλή συζήτηση, θα έλεγα ότι θα ήταν καλό 

να αναμένουμε τις ολοκληρωμένες απόψεις της κυβέρνησης στο θέμα του Φορέα 

Νεολαίας, οπότε θα μπορέσουμε και εμείς να τοποθετηθούμε. Και μάλιστα, πριν 

δοθούν οι ολοκληρωμένες απόψεις, εγώ τόνισα ότι πρέπει να υπάρξουν κάποιες 

διεργασίες με όλες τις πλευρές. 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, για να μπουν μερικά πράγματα κάτω, ακριβώς όπως έχουν. 

Ναι, το Δημοκρατικό Κόμμα είναι το πρώτο που επίσημα και η οργάνωση της 

νεολαίας του στη συνέχεια ήγειραν το θέμα αποτυχίας του Φορέα Νεολαίας. Και 

εγώ, όταν μιλώ από το βήμα της Βουλής, βεβαίως μπορεί να κάνω αναφορά στις 

θέσεις της κυβέρνησης, αλλά μιλώ εκ μέρους του Δημοκρατικού Κόμματος. Και 

γι' αυτό και καταθέσαμε ειδική πρόταση νόμου η οποία είχε τροποποίηση πάνω στην 

ουσία του Κεντρικού Φορέα Νεολαίας όπως είχε και τη θέσαμε ενώπιον του 

Σώματος για να τοποθετηθεί. Και η θέση μας και τότε και τώρα παρέμεινε να εκφρά
ζεται σ' αυτή την πρόταση νόμου. Αλλά επειδή οι οργανώσεις νεολαίας και τα άλλα 

κόμματα κατ' επέκταση ήρθαν στην Επιτροπή Παιδείας που εξέταζε το θέμα τότε και 
ζητήθηκε να γίνει ένας διάλογος, γι' αυτό το λόγο και κάνοντας κάποιο συμβιβασμό, 

αν θέλετε, δεχτήκαμε να εγκρίνονται τα λειτουργικά έξοδα, μέχρι να καταλήξει 

κάπου το θέμα με συναινετικές διαδικασίες και να καταλήξει κάπου που θα 
μπορούσε πλέον να υπάρχει μια ομόφωνη απόφαση. 

Επομένως, όσον αφορά το Δημοκρατικό Κόμμα, τονίζω η θέση μας ήταν 

πάγια, ήταν πάντα η ίδια και δεν έχει αλλάξει τώρα, δεν έχει καμιά σχέση με την 

καινούργια κυβέρνηση. Αλλά παράλληλα θα ήθελα να πω ότι όλες οι νεολαίες έχουν 
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παραδεχτεί ότι δεν πέτυχε -σε διάφορους βαθμούς η καθεμιά- ο Φορέας Νεολαίας το 

ρόλο του και γι' αυτό δέχτηκαν όλοι και διατύπωσαν όλοι ότι έπρεπε να γίνει αυτή η 
συζήτηση και αυτός ο διάλογος. Επομένως κριτική υπάρχει απ' όλους. Είναι θέμα 

βαθμού πλέον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω έχει συμπληρωθεί η συζήτηση. Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κεντρικού Φορέα Νεολαίας ποσού 

ί146.4 10 για χρήση την περίοδο 1/1/93 - 31/10/93. Άρθρο 2. 
Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 
Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ

ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

Λει τουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Άρθρο 5. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το πέμπτο, καθώς 

και ο Πρώτος Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το πέμπτο, 

καθώς και ο Πρώτος Πίνακας εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού 

Φορέα Νεολαίας Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στο υπ' αριθμό 14 θέμα, που είναι "Οι περί Ρυθμίσεως της 

Μαρίνας "LIMASSOL SHERATON MARINA" (Καταβλητέα Δικαιώματα) Κανονι
σμοί του 1993". Η Έκθεση είναι ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟ1ΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ "01 ΠΕΡΙ 
ΡΥΘΜΙΣΕΩΣ ΤΗΣ ΜΑΡΙΝΑΣ 'LIMASSOL SHERATON MARINA' (ΚΑΤΑ

ΒΛΗΤΕΑ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ1 ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Ανδρέας Μούσκος 

Δημήτρης Συλλούρης 

Κίκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 



2343 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε τους πιο 
πάνω Κανονισμούς σε εννέα συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα 
μεταξύ 27 Φεβρουαρίου 1992 και 17 Ιουνίου 1993. Κατά την εξέταση των υπό 
αναφορά Κανονισμών κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους ο Υπουργός 
Εμπορίου και Βιομηχανίας και άλλοι εκπρόσωποι του ίδιου Υπουργείου, εκπρό
σωποι των Υπουργείων Οικονομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, ο Γενικός 

Εισαγγελέας της Δημοκρατίας και εκπρόσωποι του Κυπριακού Οργανισμού Τουρι
σμού. 

Με τους Κανονισμούς που προτείνονται και που εκδίδονται με βάση το άρθρο 
5 της βασικής νομοθεσίας για τη ρύθμιση μαρίνων προβλέπεται η καταβολή νέων, 
αυξημένων τελών για τη χρήση της μαρίνας Sheraton και των εγκαταστάσεών της 
από όσους ελλιμενίζουν τα σκάφη τους σ' αυτή. 

Ο τελευταίος καθορισμός των τελών που εισπράττονται από τους διαχειριστές 
της μαρίνας του Sheraton Λεμεσού έγινε το 1987 (Κ.Δ.Π. 215/87) για την περίοδο 
από 10 Ιουλίου μέχρι και 31 Οκτωβρίου 1987, οπότε έληξαν οι πιο πάνω Κανονι
σμοί. 

Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας, 

με τη λήξη της ισχύος των Κανονισμών του 1987 ανέκυψαν διαφορές μεταξύ της 
κυβέρνησης και της μισθώτριας εταιρείας για τις συμβατικές υποχρεώσεις της τελευ
ταίας, που διευθετήθηκαν πολύ πρόσφατα, οπότε η κυβέρνηση προχώρησε στην 

κατάθεση ενώπιον της Βουλής για έγκριση νέων Κανονισμών για αναθεωρημένα 
τέλη ελλιμενισμού στους χώρους της μαρίνας. 

Όπως είναι γνωστό, η μαρίνα του Sheraton Λεμεσού εκμισθώθηκε από το 
κράτος σε ιδιωτική εταιρεία για να τη διαχειρίζεται για ενενήντα εννέα χρόνια, 

αφού η τελευταία ανέλαβε τα έξοδα διαμόρφωσής της, με την καταβολή κάποιου 

συμφωνημένου ενοικίου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας συμφωνεί με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την Εκτελε

στική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση στην έγκριση των Κανονι

σμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το υπ' αριθμό 16 θέμα, που είναι "Οι περί Εξετάσεως Εμπόρων Χονδρικής 
Πωλήσεως Δηλητηρίων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993", αποσύρθηκε από 
την Εκτελεστική Εξουσία. Το επόμενο θέμα, το υπ' αριθμό 17, είναι "Οι περί 
Άμυνας (Εξαγωγή Εμπορευμάτων) Κανονισμοί του 1993". Η Έκθεση είναι 

ομόφωνη και θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟΥ Σ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ 

ΑΜΥΝΑΣ (ΕΞΑΓΩΓΗ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΩΝ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Α νδρέας Μούσκος 

Κίκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 



2344 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε τους πιο 

πάνω Κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 23 Μαρτίου 
και 17 Ιουνίου 1993. Στα πλαίσια της εξέτασης των εν λόγω Κανονισμών κλήθηκαν 
και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι των Υπουργείων Εμπορίου και Βιομη

χανίας και Οικονομικών, της Κεντρικής τράπεζας της Κύπρου, του ΚΕΒΕ και της 

ΟΕΒ. 

Σκοπός των υπό αναφορά Κανονισμών, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 5 
του περί Προμηθειών και Υπηρεσιών (Συνέχιση Μεταβατικών Εξουσιών) Νόμου, 

Κεφ. 175Α, είναι η απλούστευση των διαδικασιών εξαγωγής εμπορευμάτων και η 

μείωση της γραφειοκρατίας, για να διευκολυνθεί ο επιχειρηματικός κόσμος στη διεκ

περαίωση των εξαγωγικών του δραστηριοτήτων. 

Με βάση τους Κανονισμούς αυτούς, οι άδειες εξαγωγής που απαιτούνταν 

προηγουμένως για όλα τα προ'ίόντα καταργούνται και περιορίζονται μόνο στα 

προ'ίόντα για τα οποία ο Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας θα εκδίδει σχετικό 

διάταγμα, με απώτερο στόχο να εξασφαλίζεται επάρκεια αγαθών στην εγχώρια 

αγορά. 

Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εμπορίου και Βιομηχανίας, 

η κατάργηση των αδειών εξαγωγής θα έχει ως αποτέλεσμα από τη μια την καλύτερη 

προιόθηση των εξαγωγών τόσο στον ιδιωτικό όσο και στο δημόσιο τομέα και από 

την άλλη την εξοικονόμηση κονδυλίων και χρόνου. 

Οι εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ και της ΟΕΒ που εξέφρασαν τις απόψεις τους 

ενώπιον της Επιτροπής υιοθετούν τις πρόνοιες των υπό συζήτηση Κανονισμών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας συμφωνεί με τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και ομόφωνα 

εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν κατατεθεί από την Εκτελεστική 

Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, όταν πριν από μια περίπου βδομάδα συζητούνταν οι Κανονι

σμοί αυτοί στην Επιτροπή Εμπορίου, είχα υποβάλει προς τον εκπρόσωπο του 

Υπουργείου Εμπορίου την ερώτηση κατά πόσο αυτοί ενέχουν οποιαδήποτε σκοπιμό

τητα, συγκεκριμένη σκοπιμότητα, σε ό,τι αφορά τις εμπορικές μας σχέσεις με τη νέα 

ΓιουγκοσλαΒία. Η ερώτηση αυτή δεν ήταν αστήριχτη και τυχαία. Ξεκινούσε από 

συγκεκριμένη πρόνοια των Κανονισμών, σύμφωνα με την οποία ο Υπουργός Εμπο

ρίου είχε δικαίωμα για λόγους εθνικής ασφάλειας, για λόγους δημόσιας υγείας και 

λοιπά και για λόγους διασφάλισης της παγκόσμιας ειρήνης να εκδίδει απαγορευτικά 

διατάγματα σε ό,τι αφορά το εμπόριο με συγκεκριμένες χώρες ή περιοχές. Ο εκπρό

σωπος του Υπουργείου Εμπορίου διαβεβαίωσε την Επιτροπή ότι οι συγκεκριμένοι 

Κανονισμοί δεν ξεκινούσαν απ' αυτή τη σκοπιμότητα, διότι υπάρχει, όπως μας 

πληροφόρησε, νομοθεσία, η οποία επιτρέπει στον Υπουργό και στην κυβέρνηση να 

απαγορεύουν το εμπόριο με συγκεκριμένες χώρες και ότι αυτής της νομοθεσίας ήδη 

ο Υπουργός Εμπορίου έχει κάμει χρήση σε ό,τι αφορά το εμπόριο με τη Σερβία και 

το Μαυροβούχιο, τη Νέα Γιουγκοσλαβία. Προφανώς η κυβέρνηση έκαμε χρήση αυτής 
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της εξουσίας, για να πειθαρχήσει στις αποφάσεις του Συμβουλίου Ασφαλείας, το 

οποίο επέβαλε το γνωστό εμπάργκο εναντίον της νέας Γιουγκοσλαβίας. Και εμείς 

λέμε ορθώς, παρόλο που στην κρίση της Βοσνίας μια από τις κύριες δυνάμεις που 

κρύβονται πίσω από την τραγωδία εκείνη είναι η Τουρκία και ο τουρκικός επεκτατι

σμός, που είναι ο εχθρός ο δικός μας. Αυτή η σκέψη με οδήγησε και στην επόμενη 

ερώτηση. Και ρώτησα τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εμπορίου κατά πόσο παρό

μοιο απαγορευτικό διάταγμα έχει εκδοθεί και αναφορικά με τις εισαγωγές και τις 

εξαγωγές από την Τουρκία. Ομολογώ ότι θεωρούσα περιττή την ερώτησή μου, διότι 

νόμιζα ατυχώ ς ότι τέτοιο διάταγμα υπήρχε. Πλην όμως έκαμα λάθος. Διότι προς 

μεγάλη έκπληξη και εμού και όλων των παρευρισκομένων πληροφορηθήκαμε 

επίσημα πλέον από τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εμπορίου ότι δεν υπάρχει 

τέτοιο απαγορευτικό διάταγμα για εισαγωγή ή εξαγωγή εμπορευμάτων από την 

Τουρκία! 

Κ ύριοι συνάδελφοι, αντιλαμβάνεστε ότι απ' αυτό το τυχαίο γεγονός προκύπτει 

μέγα θέμα ηθικής τάξης. Διότι εμείς, μια χώρα της οποίας το 37% του εδάφους 
βρίσκεται υπό κατοχή, μια χώρα της οποίας ο πληθυσμός κατά το 1/3 έχει εκπατρι
σθεί και εκριζωθεί από τις στρατιωτικές δυνάμεις της Τουρκίας, από τον Αττίλα, 

δεν έχουμε προχωρήσει έστω και σ' αυτό το ελάχιστο μέτρο διαμαρτυρίας ενάντια 

στην κατοχή. Έρχονται στη μνήμη μου διάφορα περιστατικά, διάφορες καταγγελίες 

από εφημερίδες κατά καιρούς, κυρίως από το "Παρασκήνιο", που κατάγγελλαν ότι 

τουρκικά εμπορεύματα, είτε μήλα είτε άλλα φρούτα είτε σοκολάτες είτε οτιδήποτε 

άλλο, εισήχθησαν από την Τουρκία. Νόμιζαν οι εφημερίδες ότι ήταν παράνομα. 

Δυστυχώς, αν εισήχθησαν, και φαίνεται ότι εισήχθησαν, δεν εισήχθησαν παράνομα. 

Εισήχθησαν νομιμότατα. Εδώ είναι το μέγα θέμα ηθικής τάξης. Και διερωτώμαι, 

κύριοι συνάδελφοι, προς τι δηλαδή οι υποκριτικές κραυγές από μέρους ακόμα και 

της κυβέρνησης για το λαθρεμπόριο που διεξάγεται στην περιοχή της Πύλας σε ό,τι 

αφορά τα τουρκικά ψάρια ή διάφορα άλλα τουρκικά τρόφιμα ή οτιδήποτε άλλο, 

αφού η κυβέρνηση δεν έχει κάμει το παραμικρό για να απαγορεύσει τις εισαγωγές 

από την Τουρκία ή ακόμα και τις εξαγωγές προς την Τουρκία. 

Κύριοι συνάδελφοι, το θέμα δεν είναι ασφαλώς μικρό. Το θέμα είναι μεγάλο 

και έχει προεκτάσεις και διεθνώς, γιατί αυτή η κατάσταση, στο βαθμό που είναι 

γνωστή στο εξωτερικό -και πιστεύω ότι είναι πολύ περισσότερο γνωστή στο εξωτε

ρικό παρά στο εσωτερικό- υποσκάπτει την πειστικότητά μας σε οποιαδήποτε 

προσπάθειά μας εναντίον της Τουρκίας. Πώς μπορούμε εμείς να πάμε να ζητήσουμε 

την επιβολή μέτρων εναντίον της Τουρκίας, όταν η δική μας κυβέρνηση δεν κάμνει 

αυτό το ελάχιστο προς την κατεύθυνση της Τουρκίας; Και διερωτώμαι γιατί καμιά 

φορά και επίσημα, κύριοι, ακούονται κατηγορίες και εναντίον της Ελλάδας για τις 

αναβαθμισμένες εμπορικές και άλλες σχέσεις της με την Τουρκία. Εμείς δίνουμε το 

παράδειγμα. Πιστεύω ότι αυτό το θέμα πρέπει να απασχολήσει τη Βουλή και πρέπει 

η κυβέρνηση να σπεύσει, αν υπάρχει καιρός, να διασώσει ό,τι μπορεί να διασωθεί. 

Αυτό είναι το ένα θέμα το οποίο ήθελα να καταγγείλω. 

Υπάρχει όμως και δεύτερο θέμα το οποίο έχει προκύψει από τη συζήτηση στη 

συγκεκριμένη Επιτροπή και για το οποίο θα ήθελα να εκφράσω προς τη Βουλή τις 

ανησυχίες μου, καθώς και μια πρόταση. Το θέμα αυτό αφορά τον έλεγχο συναλλάγ

ματος. Εξ αφορμής της συζήτησης αυτών των Κανονισμών είχε κληθεί και ο εκπρό

σωπος της Κεντρικής Τράπεζας, προς τον οποίο υποβλήθηκε σειρά ερωτήσεων σε 

ό,τι αφορά τον έλεγχο συναλλάγματος. 
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Κύριοι συνάδελφοι, ομολογώ ότι είμαι ανήσυχος και θορυβημένος από τις 

αντιλήψεις που εκφράστηκαν εκ μέρους της Κεντρικής Τράπεζας σε ό,τι αφορά τον 

έλεγχο συναλλάγματος. Περίπου, αν κατάλαβα καλά, ελευθεροποίηση. Αυτή είναι η 

κατάσταση. Τα πάντα φαίνεται ότι είναι νόμιμα ή παραδεκτά για την Κεντρική 

Τράπεζα. Δεν μπορώ να αναπτύξω περισσότερο το θέμα, ελλείψει άλλων στοιχείων. 

Εισηγούμαι όμως η Βουλή να ασχοληθεί ειδικά με το μέγα θέμα του ελέγχου συναλ

λάγματος, γιατί αυτός ο τόπος αιμορραγεί και είναι γνωστό και είναι ακατάσχετη η 

αιμορραγία. Και οι συντηρητικοί υπολογισμοί μιλούν περί ενός δισεκατομμυρίου 

λιρών "λαθραίας" εξαγωγής συναλλάγματος. Και το βάζω εντός εισαγωγικών, διότι 

φαίνεται ότι είναι εν πλήρει γνώσει και σε επίγνωση και ίσως και με την έγκριση 

κάποιων αρμόδιων αρχών. Και αν αυτή η αιμορραγία συνεχιστεί, λαμβανομένου 

υπόψη ότι αυτός ο τόπος αντιμετωπίζει σοβαρότατα προβλήματα ισοζυγίου 

πληρωμών, δημοσιονομικά και λοιπά, πρέπει πιστεύω αυτό το θέμα να συζητηθεί, 

να δοθούν εξηγήσεις και από την κυβέρνηση και από την Κεντρική Τράπεζα για το 

ποια ακριβώς είναι η πολιτική της επί του θέματος του ελέγχου του συναλλάγματος, 

για να γνωρίζουμε και εμείς πού πάμε και για να αποφασίσουμε, εφόσον μπορούμε, 

ποια πολιτική θα πρέπει να ακολουθήσει αυτός ο τόπος. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Θεοδώρου, θα ήθελα να πω το εξής: Σίγουρα είναι πολύ σοβαρές οι 

καταγγελίες και θα . ζητήσω τουλάχιστον ως Πρόεδρος της Βουλής εξηγήσεις και για 

τα δύο θέματα. Σίγουρα πιθανώς να χρειάζεται και απαγορευτικό διάταγμα για τις 

εισαγωγές εμπορευμάτων από την Τουρκία. Αλλά εκείνο που έχω υπόψη μου είναι 

ότι χρειάζονται άδειες εισαγωγής για ορισμένες χώρες και δε δίνονται άδειες εισα

γωγής από την Τουρκία. Δε λέω ότι είναι αρκετό και θα πρέπει να ληφθούν περαι

τέρω μέτρα. Όμως δε νομίζω ότι είναι τόσο εύκολο να έρχονται εμπορεύματα από 

την Τουρκία από τον οποιοδήποτε. Είναι βάσει αδειών εισαγωγής και απ' ό,τι 

τουλάχιστο γνωρίζω δε δόθηκαν ποτέ αυτές οι άδειες εισαγωγής. Απλώς για να 

καλύψω ένα μέρος. Θα συμφωνήσω όμως μαζί σας ότι δε φτάνει να ρυθμιστεί με τις 

άδειες εισαγωγής. Θα πρέπει να υπάρξει και απαγορευτικό διάταγμα, όπως υπάρχει 

στην περίπτωση της Γιουγκοσλαβίας, της Νοτίου Αφρικής και λοιπά. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, διότι το θέμα δεν είναι ούτε νομοτυπικό ούτε γραφειοκρα

τικό' το θέμα είναι πολιτικό. Εδώ υπάρχει απόφαση πολιτική που απαγορεύει τις 

εισαγωγές και τις εξαγωγές προς τη Γιουγκοσλαβία γενικά. Δεν μπορεί να μην 

υπάρχει παρόμοια απόφαση που να απαγορεύει αυτού του είδους τα νταλαβερί

σματα με την κατοχική δύναμη, η οποία κατακρατεί το 37% των εδαφών μας. Δεν 
είναι θέμα αν θα εισάξω έναν τόνο μήλα ή έναν τόνο ψάρια. Το θέμα είναι αν 

επιτρέπει το κράτος εν γένει οικονομικές συναλλαγές με την κατοχική δύναμη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Θεοδώρου, γι' αυτό υιοθέτησα την εισήγησή σας, διότι είναι πολιτικό το 

θέμα, αλλά ουσιαστικά ανέφερα το τι συμβαίνει μέχρι σήμερα. 

Ο κ. Χριστοδουλίδης. 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι μια παρατήρηση για μερικά που ανέφερε ο κ. Θεοδώρου 

σχετικά με το λαθρεμπόριο μεταξύ των ελεύθερων περιοχών και των κατεχομένων. 

Έχει γίνει συνήθεια, όταν ακούεται η λέξη λαθρεμπόριο μεταξύ τουρκοκρατούμενων 

εδαφιον και Κυπριακής Δημοκρατίας, να αναφέρεται η Πύλα. Είναι μια πολύ λανθα

σμένη συνήθεια. Αν διεξάγεται λαθρεμπόριο, διεξάγεται στο μήκος ολόκληρης της 

γραμμής αντιπαράταξης. Και οπωσδήποτε με τα σημερινά δεδομένα διαβεβαιούμε 

ως Βουλευτές της επαρχίας Λάρνακας ότι λαθρεμπόριο μεταξύ της Πύλας και των 

τουρκοκρατούμενων δε διεξάγεται. Θα παρακαλούσα τον κ. Θεοδώρου, αν το 

δέχεται, να κάμει μια διόρθωση. Έβγαλε όνομα άδικα και κακώς η Πύλα. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα καμιά πρόθεση να θίξω τους κατοίκους της Πύλας ή 

οποιασδήποτε περιοχής της Κύπρου και ούτε μίλησα για το λαθρεμπόριο της Πύλας. 

Μίλησα για το λαθρεμπόριο μέσω Πύλας. Προσθέτω και μέσω οποιωνδήποτε άλλων 

ακριτικών περιοχών. Δεν είναι αυτό το θέμα. Το θέμα είναι ότι αυτό το λαθρε
μπόριο η κυβέρνηση υποκρίνεται ότι το καταδιώκει ή ότι είναι απαράδεκτο ή οτιδή

ποτε άλλο, αλλά δεν έχει πάρει καν την πολιτική απόφαση της απαγόρευσης -και δε 

μιλώ γι' αυτή την κυβέρνηση- δεν έχει πάρει την πολιτική απόφαση της απαγόρευσης 

των εμπορικών σχέσεων με την Τουρκία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Για να γίνει και εδώ μια διόρθωση, θα λέγαμε η εκάστοτε κυβέρνηση. 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, υπάρχει 

ένσταση στην έγκριση των Κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνoνται~ 

Το επόμενο θέμα είναι το υπ' αριθμό 18, "Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Σχέδια και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονι
σμοί του 1993". 

Ο κ. Π απαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όπως είδα από την Έκθεση, το Δημοκρατικό Κόμμα έχει 

ένσταση στην έγκριση αυτών των Κανονισμών. Παράκλησή μου είναι να αναβληθεί η 

συζήτηση του θέματος, σε μια προσπάθεια να γίνουν διαβουλεύσεις με τους συναδέλ
φους των άλλων πλευρών, για να βρεθεί μια κοινή θέση πάνω στους Κανονισμούς. 

Αντιλαμβάνομαι είναι Κανονισμοί που δεν εκπνέουν, ώστε η αναβολή δεν πρόκειται 

να παρακωλύσει αυτή την εξέταση του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Είναι σωστό ότι δεν εκπνέουν οι Κανονισμοί μέχρι την επόμενη Πέμπτη και 

γίνεται αυτή η εισήγηση εκ μέρους του Δημοκρατικού Κόμματος. Ποια είναι η θέση 

των άλλων πλευρών; 

Ο κ. Αντωνίου. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, η θέση μας βεβαίως επί του θέματος, επί της ουσίας του 

θέματος είναι σαφής και είναι διατυπωμένη στην Έκθεση. Παρόλο που νομίζω πως 

κατά την πορεία των συζητήσεων υπήρχε χρόνος να εξεταστεί και να τοποθετηθούν 
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όλες οι πλευρές, εντούτοις, σεβόμενοι την παράκληση του Κοινοβουλευτικού 

Εκπροσώπου του Δημοκρατικού Κόμματος για μικρή αναβολή μέχρι την επόμενη 

Πέμπτη, εμείς δε θα είχαμε ένσταση να υπάρξει αυτή η αναβολή, νοουμένου 

ασφαλώς ότι οπωσδήποτε το θέμα θα έρθει προς συζήτηση την προσεχή Πέμπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Λοιπόν, αναβάλλεται για την προσεχή Πέμπτη. 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ο συνάδελφος Αντωνίου είπε ότι η θέση του κόμματός του 

είναι σαφής. Η πρόταση του κ. Παπαδόπουλου αποσκοπεί στη διαφοροποίηση των 

θέσεων. Αν η αναβολή της συζήτησης θα είναι απλώς για να έρθουμε την ερχόμενη 

Πέμπτη με τις ίδιες θέσεις, δε βλέπω κανένα λόγο πραγματικά να αναβληθεί. Επίσης 

ο Δημοκρατικός Συναγερμός δεν έδωσε καμιά ένδειξη κατά πόσο θεωρεί ότι υπάρχει 

περιθώριο επανεξέτασης και επανατοποθέτησης πάνω στο ζήτημα. Αν ξεκινούμε 

από το ότι η θέση μας είναι σαφής, δηλαδή αν απλώς θα έρθουμε την ερχόμενη 

Πέμπτη να πούμε τις θέσεις που έχουμε και σήμερα, γιατί να μην τις πούμε σήμερα; 

Η αίτηση αναβολής είναι αν όλοι είναι ανοικτοί για να ξαναδούν τη θέση τους. 

Εμείς είμαστε ανοικτοί. Αλλά θα ήθελα να ακούσω και από τις άλλες πλευρές αν 

αυτό ισχύει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Πρέντζα, δε νομίζω ότι είναι σωστό, εφόσον δίδεται αναβολή και η 

πλειοψηφία δέχεται μια αναβολή, να προκαταλάβουμε αν θα υπάρξει ή όχι αλλαγή 

των θέσεων. Πιθανώς να υπάρξει, αλλά θα υπάρξει δέσμευση από τώρα αν θα είναι 

ανοικτοί ή όχι προς συζήτηση; Νομίζω να αναβληθεί η συζήτηση για την ερχόμενη 

βδομάδα, εκτός αν υπάρχουν πολύ ισχυρές απόψεις. Βλέπω ότι συμφωνεί και η 

πλευρά του Συναγερμού, γι' αυτό αναβάλλεται. 

Φτάσαμε στο τέλος της νομοθετικής εργασίας. Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Β', 

Κατάθεση Νομοσχεδί.ων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί των Τροποποιήσεων της Σύμβασης κατά των Βασανιστηρίων και 
Άλλων Μορφών Σκληρής, Απάνθρωπης ή Εξευτελιστικής Μεταχείρισης 

ή Τιμωρίας (Κυρωτικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Υδατοπρομήθειας (Δημοτικές και Άλλες Περιοχές) (Τροποποιη
τικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί της Διεθνούς Σύμβασης για το Εναρμονισμένο Σύστημα 

Περιγραφής και Κωδικοποίησης των Εμπορευμάτων του 1983 και του 
πρωτοκόλλου Τροποποίησης αυτής του 1986 (Κυρωτικός) Νόμος του 
1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και προϋπολο

γισμού. 

Διαβάστε από το 40 μέχρι το 130, που παραπέμπονται όλα στην Κοινοβουλευ
τική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 19) του 1993. 

5) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιη-
τικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993. 

6) Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 1993. 

7) Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 1993. 

8) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Α. 20) του 1993. 

9) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 21) του 1993. 

10) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 22) του 1993 . 

. 11) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 4) του 1993. 

12) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 5) του 1993. 

13) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφί

σεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 1) του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπο

λογισμού, με την υπόμνηση ότι την επόμενη Πέμπτη, 1η Ιουλίου, θα είναι η τελευ

ταία συνεδρία του Σώματος πριν από τις καλοκαιρινές διακοπές και έτσι αντιλαμ

βάνομαι θα πρέπει να καλύψει πάρα πολύ έδαφος η Επιτροπή Οικονομικών. 

Α ντιλαμβάνομαι ότι υπάρχουν πάρα πολλά νομοσχέδια και προϋπολογισμοί στην 

Επιτροπή Οικονομικών, δε γνωρίζω όμως κατά πόσο υπάρχει χρόνος να μελετηθούν 

όλα μαζί μέχρι την επόμενη Πέμπτη. 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Θα συνεδριάσει το Σαββατοκυρίακο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κάποια συνεδρία θα γίνει το Σαββατοκυρίακο. 

(Γέλια) 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Έγγραφα που αφορούν (α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων 

υπαλλήλων στη δημόσια και εκπαιδευτική υπηρεσία και (β) τη σκοπού
μενη πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και εκπαιδευτική 

υπηρεσία δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων 

Υπαλλήλων (Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμου του 1985 
(Αρ. 99 του 1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπονται και αυτά στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού και είμαι σίγουρος ότι θα υπάρχει ο χρόνος να αναγνωστούν με 

πολλή προσοχή αυτά τα έγγραφα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτάσεις νόμου: 

15) Ο περί Αναγνωρίσεως Όλων των Αγώνων του Κυπριακού Λαού για 
Ελευθερία και Δημοκρατία Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16) Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

Δυνάμεις . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ 

17) Ο περί της Ένταξης και Ενσωμάτωσης Κωφών Παιδιών στο Εκπαιδευ
τικό Σύστημα (Προδημοτική, Στοιχειώδης και Μέση Εκπαίδευση) Νόμος 

του 1993. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18) Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
1993. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έχει τερματιστεί η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κεφάλαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Α υτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 1993 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχανίας 
κ. Στέλιου Κοιλιάρη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 174, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 1993, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. ΑυΥερινού Παπαρέ. 

"Είναι γεγονός ότι η Ευρωπα'ίκή Κοινότητα επιδοτεί την παραγωγή και 

διάθεση των χαρουπιών. Θα πρέπει ωστόσο να σημειωθεί ότι δεν επιδοτείται άμεσα 
το προ'ίόν, αλλά έμμεσα με τους εξής τρόπους: 

(ϊ) Παροχή οικονομικής βοήθειας για τη δημιουργία Συνδέσμων Παρα

γωγών. Το ύψος της βοήθειας αυτής καθορίζεται ανάλογα με τις ποσό

τητες χαρουπιών που διέθεσε ο κάθε Σύνδεσμος το χρόνο που ακολού
θησε τη δημιουργία και αναγνώρισή του. 

(ϊϊ) Συνεισφορά κατά 45% στο κεφάλαιο κινήσεως των Συνδέσμων Παρα
γωγών το οποίο χρησιμοποιείται για κάλυψη των δαπανών προς αποθή

κευση, διαλογή, σπάσιμο και συσκευασία του προ·ίόντος. 

(ϊϊϊ) Επιδότηση κατά 55% των σχεδίων που καταρτίζουν οι Σύνδεσμοι Παρα
γωγών για βελτίωση της ποιότητας και εμπορίας του προ·ίόντος. Στα 

πλαίσια των σχεδίων αυτών περιλαμβάνεται και επιδότηση κατά 300 
ΕCU/εκτάριο για εκρίζωση χαρουπόδενδρων προς αντικατάστασή τους 

με νέες βελτιωμένες ποικιλίες. 

(ϊν) Επιδότηση μέτρων που αποσκοπούν στην αύξηση της κατανάλωσης/ 

χρήσης των χαρουπιών στις χώρες της Κοινότητας. 

Όπως προκύπτει από τα ανωτέρω, τα μέτρα που λαμβάνονται στοχεύουν στην 

ποιοτική βελτίωση του προ'ίόντος και στην προσαρμογή της προσφοράς στις 

ανάγκες της αγοράς, παρά σε στήριξη των τιμών παραγωγού. Μέτρα που ν' αποσκο

πούν στη διατήρηση και προώθηση της χαρουποκαλλιέργειας στην Κύπρο θα 

μπορούσαν να επεξεργαστούν από κοινού ο Συνεργατισμός και η Ομοσπονδία 

Χαρουπιών και να υποβληθούν ακολούθως στην κυβέρνηση προς περαιτέρω μελέτη 

και αξιολόγηση." 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Ιουνίου 1993, του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχανίας 
κ. Στέλιου Κοιλιάρη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 180, ημερομηνίας 12 Μαρτίου 1993, 
του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Δημήτρη Κοντίδη. 

"Σας πληροφορώ ότι προς απάμβλυνση του προβλήματος διάθεσης των μήλων, 
το Υπουργικό Συμβούλιο, έπειτα από σχετική πρόταση του Υπουργείου Εμπορίου 

και Βιομηχανίας, αποφάσισε στις 26 ΜαΤου t 993 όπως η κυβέρνηση παραλάβει σε 
πρώτο στάδιο από τους παραγωγούς στην τιμή των 30 σεντ/κιλό: 

(α) όλες τις αδιάθετες ποσότητες 'Λόρδικων' μήλων όλων των ποιοτήτων 

(υπολογίζονται στους 40 τόνους περίπου) και 

(β) 260 τόνους εμπορεύσιμα μήλα άλλων ποικιλιών. 

Το θέμα λήψης περαιτέρω μέτρων αναφορικά με το πρόβλημα διάθεσης των 

μήλων θα επανεξεταστεί περί τα μέσα Ιουνίου υπό το φως των μέχρι τότε εξελίξεων 
όσον αφορά τις ποσότητες μήλων που θα παραμείνουν αδιάθετες . 

Να σημειωθεί πρόσθετα ότι προς απ άμβλυνση του προβλήματος διάθεσης των 
μήλων, τα τελευταία συμπεριλαμβάνονται από τις αρχές Απριλίου στο καθημερινό 

σιτηρέσιο της Εθνικής Φρουράς." 
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Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιουνίου 1993 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Κώστα Πετρίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 210, ημερομηνίας 5 Απριλίου 
1993, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Για τις περιοχές των χωριών Γουδί, Χόλη, Σκούλλη και Χρυσοχού που 

αρδεύονταν προηγουμένως από Αρδευτικά Τμήματα, και που τώρα έχουν συνδεθεί 

με το Κυβερνητικό Υδατικό Έργο Χρυσοχούς, έχει ετοιμασθεί σχέδιο συμπληρωμα

τικών αγροτικών δρόμων συνολικού μήκους 10 χιλιομέτρων περίπου, για την καλύ
τερη εξυπηρέτηση των γεωργών των περιοχών αυτών. 

Στο φετινό Προϋπολογισμό Αναπτύξεως περιλαμβάνεται σχετική πρόνοια και 
προγραμματίζεται ήδη η έναρξη εργασιών για κατασκευή των υπό αναφοράν αγρο

τικών δρόμων μέσα στο Β' εξάμηνο του 1993. Οι εργασίες θα συνεχισθούν μέσα στο 
1994 με πιστώσεις που θα προταθούν για περίληψη στον Προϋπολογισμό Αναπτύ
ξεως του 1994 'Ό 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουνίου 1993 του Υπουργού Εμπορίου και Βιομηχανίας 
κ. Στέλιου Κοιλιάρη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 215, ημερομηνίας 21 Απριλίου 1993, 
του Βουλευτή εκλογική; περιφέρεια; Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

"Σχετικά με παράπονο αμπελουργών της κοινότητας Αμαργέτης, οι οποίοι 

εκρίζωσαν αμπελώνες σύμφωνα με το Σχέδιο Εκρίζωσης και δεν είσπραξαν τα 

αναλογούντα χρηματικά ποσά, σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Το απαιτούμενο ποσό για αποζημίωση αμπελιών που συμμετέχουν στο 

Σχέδιο Παροχής Κινήτρων για εκρίζωση αμπελιών περιλαμβάνεται στον 

ετήσιο Τακτικό Προϋπολογισμό. 

(β) Το ανάλογο ποσό αποδεσμεύεται κάθε χρόνο ύστερα από αίτηση του 

Συμβουλίου Αμπελουργικών Προ·ίόντων, αφού πρώτα υπολογισθεί το 

ποσό που θα απαιτηθεί για τις εκριζώσεις. 

(γ) Είναι γεγονός ότι φέτος σημειώθηκε κάποια καθυστέρηση στην πληρωμή 

των αμπελουργών της κοινότητας Αμαργέτης και αμπελουργών άλλων 

κοινοτήτων που εκρίζωσαν τα αμπέλια τους, αλλά η καθυστέρηση 

οφείλεται στις διαδικασίες που απαιτούνται για αποδέσμευση του 

σχετικού κονδυλίου. 

(δ) Οι λογαριασμοί για κάθε αμπελουργό έχουν ήδη ετοιμασθεί από το 

Συμβούλιο Αμπελουργικών Προ·ίόντων και οι σχετικές επιταγές έχουν 

ταχυδρομηθεί στους δικαιούχους αμπελουργούς." 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιουνίου 1993 του Υπουργού Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων κ. Κώστα Πετρίδη στις ερωτήσεις ΣΤ'Β' 227 και ΣΤ'Β' 229, ημερομηνίας 
21 Απριλίου 1993, του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Γιαννάκη 
Ομήρου. 

"Σχετικά με υδρευτικά και αρδευτικά θέματα της κοινότητας Κοιλίνειας παρα

θέτω τα πιο κάτω: 

(α) Για την ενίσχυση της υδατοπρομήθειας των κοινοτήτων της περιφέρειας 

Αμπελίτη - Αμαργέτης και Κοιλίνειας θα αξιοποιηθούν δυο επιτυχείς 

γεωτρήσεις που βρίσκονται στην περιοχή του ποταμού Βρετσιών. Το 

κόστος του έργου υπολογίζεται να είναι της τάξης των ί370.000 και θα 

εκτελεσθεί κατά φάσεις. Στο φετινό Προϋπολογισμό Αναπτύξεως 

περιλαμβάνεται πρόνοια f150.000 για την εκτέλεση της Α' φάσης του 
έργου. 
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(β) Μελετάται παράλληλα σχέδιο για τη χρησιμοποίηση μέρους του νερού 

των δυο γεωτρήσεων που θα είναι διαθέσιμο μετά την ικανοποίηση των 

υδρευτικών αναγκών των προαναφερόμενων κοινοτήτων για την 

άρδευση υφιστάμενων φυτειών. Οι μελέτες αναμένεται να ολοκληρωθούν 

πριν το τέλος του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εισερχόμαστε στο Κεφάλαιο ΔΌ 

Ν. ΚΑ ΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Παρόλο που το έχω εγείρει ξανά, θέλω να το ξαναεγείρω, για να πάρω μια 

απάντηση τουλάχιστον. Ο Κοσμήτορας της Βουλής πρέπει να κάθεται στη θέση του 

ή δεν πρέπει να κάθεται στη θέση του; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα ζητήσω από τον Κοσμήτορα της Βουλής να ετοιμάσει γραπτή απάντηση, 

κύριε Κατσουρίδη! Θα δώσω το λόγο στον Κοινοβουλευτικό του Εκπρόσωπο. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρόλο που φαίνεται ότι το θέμα είναι απλώς φιλικό, συνα

δελφικό πείραγμα και επειδή πολύ συχνά εγείρεται, θέλω να εξηγήσω το εξής: Όταν 

επρόκειτο να κατανεμηθούν οι θέσεις για τους αξιωματούχους της Βουλής, Γραμ

ματέα, Κοσμήτορα και τα υπόλοιπα, εμείς δε θέλαμε να ορίσουμε Κοσμήτορα. Και 

λόγω του αριθμού των Βουλευτών μας θέλουμε να είναι συνασπισμένες οι δυνάμεις 

μας και ιδιαίτερα με τον κ. Πιττοκοπίτη ως την αιχμή του δόρατος. Και είναι κατά 

παραχώρηση που δέχθηκε το Δημοκρατικό Κόμμα να αναλάβει αυτά τα καθήκοντα 

πρόσθετα προς τα άλλα ο κ . Πιττοκοπίτης, με τη σαφή διευκρίνιση ότι θα παρί

σταται στη θέση του εκεί, όταν υπάρχουν επίσημες εκδηλώσεις της Βουλής και 

βεβαίως όποτε άλλοτε θέλει. Αλλά δεν είναι υποχρεωμένος να μένει εκεί στη θέση 

του. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Κατσουρίδη, κανονικά, αν το σκεφθείτε καλά, θα πρέπει να προτιμάτε ο 

κ. Πι ττοκοπί της να βρίσκεται μεταξύ των άλλων συναδέλφων του. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Ελέγχεται κάπως εκεί. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Και όχι απομονωμένος από το ύψος εδώ πάνω. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Δ' και τονίζω ότι θα συνεχιστεί και θα λήξει 

σήμερα η συζήτηση του πρώτου θέματος, "Τα συμβούλια των ημικρατικών οργανι

σμών και η στάση της κυβέρνησης", που ενεγράφη με εισήγηση του Κοινοβουλευ

τικού Εκπροσώπου του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις κ. Ανδρέα Χρίστου. 

Μάλιστα, ο κ. Α γαπίου. 
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Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Μετά τον κ. Πουργουρίδη, επειδή μιλήσαμε εμείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα, ο κ. Πουργουρίδης. Επειδή βιάστηκες να σηκώσεις το χέρι σου και 
επέμενες, νόμιζα πως ήθελες να έρθεις προηγουμένως. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ευχαριστώ πολύ τον κ. Αγαπίου, κύριε Πρόεδρε, που μου παραχώρησε τη 

σειρά του, εφαρμόζοντας πιστεύω την αρχή ''Age before beauty"! 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, νομίζω εφαρμόζει την αρχή "Εδώ Λεμεσός"! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Να 'στε καλά, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Πρόεδρε, συμφωνώ και προσυπογράφω μέχρι και το τελευταίο γιώτα 

όσα ανέφερε ο συνάδελφος Τάσσος Παπαδόπουλος για το θέμα των ημικρατικών 

οργανισμών και θα μπορούσα να πω ότι ανέπτυξε μια επιχειρηματολογία που 

τολμώ να χαρακτηρίσω ακαταμάχητη και δε θα επιχειρήσω να πω τα ίδια πράγματα 

με άλλα λόγια, γιατί, αν επιχειρήσω κάτι τέτοιο, σίγουρα θα αφαιρέσω αντί να 

προσθέσω στα όσα πολύ ορθά ανέφερε. Όμως θα ήθελα να προσθέσω μερικές 
σκέψεις μου για την ουσία του θέματος. 

Οι ημικρατικοί οργανισμοί, όπως όλοι γνωρίζουμε, ασκούν πολιτική πάνω σε 
πολλά και σοβαρά θέματα. Σε πολλές χώρες οι αρμοδιότητες που ασκούν στην 

Κύπρο οι ημικρατικοί οργανισμοί ασκούνται από όργανα της κεντρικής κυβέρ

νησης. Για παράδειγμα, σε πολλές χώρες η παραγωγή ηλεκτρισμού είναι ευθύνη του 

Υπουργείου Ενέργειας και όχι ενός ανεξάρτητου ημικρατικού οργανισμού, όπως 

είναι η Αρχή Ηλεκτρισμού στην Κύπρο. Κατά συνέπεια οι δραστηριότητες των 

ημικρατικών οργανισμών σχετίζονται άμεσα με την κυβερνητική πολιτική. Όταν 

διεξαχθούν προεδρικές εκλογές και εκλεγεί νέος Πρόεδρος της Δημοκρατίας, νομικά 
τα μέλη του Υπουργικού Συμβουλίου που διόρισε ο απερχόμενος Πρόεδρος, επανα

λαμβάνω νομικά, δεν έχουν υποχρέωση να υποβάλουν παραίτηση. Μπορούν να 
παραμείνουν στη θέση τους, μέχρις ότου τους παύσει ο νέος Πρόεδρος. Όμως σε 

καμιά δημοκρατική χώρα δε διανοήθηκε κανένας Υπουργός μέχρι σήμερα να πει ότι 

παραμένει στη θέση του και να προκαλέσει την παύση του από ένα νέο Πρόεδρο, 

αλλά με έθιμο που εφαρμόζεται σε όλες τις χώρες του κόσμου οι Υπουργοί υποβάλ
λουν τις παραιτήσεις τους στο νέο Πρόεδρο, για να τον διευκολύνουν να σχηματίσει 
νέο Υπουργικό Συμβούλιο. Αυτή την υποχρέωση που εφαρμόζεται για τους Υπουρ

γούς, την ίδια και απαράλλαχτη υποχρέωση έχουν, κατά την άποψή μας, τα μέλη 

των συμβουλίων των ημικρατικών οργανισμών. Γιατί τόσο οι Υπουργοί όσο και τα 

συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών ασκούν κυβερνητική πολιτική. Και 

επομένως, από τη στιγμή που ασκούν κυβερνητική πολιτική, έχουν υποχρέωση να 

υποβάλουν παραίτηση, για να διευκολύνουν το νέο Πρόεδρο να διορίσει και Υπουρ

γούς και συμβούλια της δικής του επιλογής. 

Το θέμα που προκύπτει δεν είναι νομικό, αλλά καθαρά πολιτικό. Δε μιλούμε 

και κανένας δε μίλησε, ούτε ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας ούτε τα μέλη του Υπουρ

γικού Συμβουλίου, αλλά ούτε και καμιά ανακοίνωση του Δημοκρατικού Συναγερμού 

δε μίλησε ποτέ για νομική υποχρέωση των μελών των διοικητικών συμβουλίων να 

υποβάλουν παραίτηση. Είπαμε και τονίσαμε ότι υπάρχει πολιτική υποχρέωση να 

υποβάλουν παραίτηση. 
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Κύριε Πρόεδρε, αν τα μέλη των διοικητικών συμβουλίων των ημικρατικών 
οργανισμών δεν υποβάλουν παραίτηση, θα βρεθούμε μπροστά σε μια τραγελαφική, 

θα έλεγα, κατάσταση, να ασκούν δηλαδή κυβερνητική πολιτική σε πλείστα και 

σοβαρά θέματα, θέματα για τα οποία δαπανώνται εκατομμύρια λίρες, άνθρωποι που 
διορίστηκαν από έναν απελθόντα Πρόεδρο. Να ασκούν δηλαδή πολιτική αντίθετη 

ενδεχόμενα από την πολιτική του νέου Προέδρου. Γι' αυτό και γεννάται η 

υποχρέωση της υποβολής παραίτησης, για να μπορέσει ο ν~oς Πρόεδρος να διορίσει 

νέα συμβούλια που θα εφαρμόσουν τις προεκλογικές του εξαγγελίες. 

Ας πάρουμε ένα θέμα, για να γίνει κατανοητή η επιχειρηματολογία μας, που 

είναι γνωστή σε όλους μας. Υπάρχει θέμα, και έγινε συζήτηση γι' αυτό και σε 

Επιτροπές, αλλά και στην ολομέλεια, κατά πόσο θα έπρεπε να λειτουργήσει στην 

Κύπρο ηλεκτροπαραγωγός σταθμός με άνθρακα. Η πολιτική της μιας κυβέρνησης, 

που εφαρμόζεται από το συμβούλιο της ΑΗΚ, μπορεί να είναι υπέρ της λειτουργίας 

τέτοιου σταθμού. Η πολιτική όμως μιας νέας κυβέρνησης μπορεί να είναι ότι δεν 

πρέπει να λειτουργήσει σταθμός με άνθρακα, αλλά σταθμός με πετρέλαιο. Ποια 

πολιτική θα εφαρμόσει το συμβούλιο το παλιό, αν παραμείνει στη θέση του; Την 

πολιτική που θέλει το ίδιο ή την πολιτική της νέας κυβέρνησης; 

Είναι κατά την άποψή μας αντιδημοκρατικό να επιμένουν κάποιοι να παρα

μείνουν στις θέσεις τους στα συμβούλια, με το αιτιολογικό ότι δεν έληξε η θητεία 

τους που καθορίζει ο νόμος. Είναι γεγονός ότι η νομοθεσία που ψήφισε πριν από 

μερικά χρόνια τούτο το Σώμα καθορίζει ως τριετή τη θητεία των συμβουλίων των 

ημικρατικών οργανισμών. Πράγματι, η Βουλή θέσπισε πως τα συμβούλια των 

ημικρατικών οργανισμών δεν πρέπει να παύονται από τις εκάστοτε κυβερνήσεις 

κατά το δοκούν. Η θητεία τους, για ευνόητους λόγους, πρέπει να έχει κάποια 

χρονική διάρκεια. Αλλά σίγουρα ο νομοθέτης, όταν ψήφιζε τον υπό συζήτηση νόμο, 

δεν είχε υπόψη του ότι στην περίπτωση που θα εκλεγεί νέος Πρόεδρος θα πρέπει να 

παραμείνουν τα συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών που δεν έληξε η θητεία 
τους. Αν κάποιος Βουλευτής διερωτάτο στο στάδιο των συζητήσεων "και τι θα γίνει, 

αγαπητοί συνάδελφοι, αν εκλεγεί αύριο νέος Πρόεδρος και δεν έχει λήξει η θητεία 
των συμβουλίων που διόρισε ο προηγούμενος Πρόεδρος;", είμαι βέβαιος ότι η 

απάντηση όλων των Βουλευτών θα ήταν ότι σε τέτοια περίπτωση τα συμβούλια αυτά 

υποχρεούνται να υποβάλουν παραίτηση. Απλά διέλαθε της προσοχής μας ως νομο

θετικού σώματος να ρυθμίσουμε το θέμα που θα προέκυπτε με την εκλογή νέου 
Προέδρου και αν, επαναλαμβάνω, προβληματιζόμαστε πάνω στο βέμα αυτό, σίγουρα 

ομόφωνα όλοι θα λέγαμε ότι πρέπει να ρυθμιστεί νομοθετικά, με τέτοιο τρόπο που η 

θητεία να λήγει με την εκλογή νέου Προέδρου. 

Κύριε Πρόεδρε, το ΑΚΕΛ πριν λίγες βδομάδες, όταν συζητούσαμε το θέμα των 

62, κατηγορούσε το Δημοκρατικό Συναγερμό ότι οχυρωνόταν πίσω από νομικίστικα 
επιχειρήματα, ενώ η ουσία του θέματος δεν ήταν νομική, αλλά πολι tική. Σήμερα, 

χωρίς καμιά πρόθεση να κατηγορήσω το ΑΚΕΛ, επαναλαμβάνω το ίδιο επιχείρημα 

καί λέω ότι το ΑΚΕΛ δεν πρέπει να οχυρώνεται πίσω από νομικίστικα επιχειρή
ματα για το θέμα της θητείας των ημικρατικών συμβουλίων, γιατί το θέμα δεν είναι 

νομικό, είναι πολιτικό. Και λέμε ότι είναι θέμα δημοκρατικής τάξης. Ναι, εγείρεται 

θέμα δημοκρατικής τάξης, κατά την άποψή μας, να υποβάλλουν παραίτηση τα 

συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών, όταν εκλέγεται νέος Πρόεδρος. Αυτή τη 

δημοκρατική τάξη δεν τη σεβάστηκαν μερικά μέλη των ημικρατικών συμβουλίων, 
ενώ πολλά άλλα μέλη, προς τιμή τους, τη σεβάστηκαν και υπέβαλαν παραίτηση ως 

είχαν υποχρέωση να πράξουν, κατά την άποψή μας. 
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Γι' αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, πιστεύουμε ότι η κυβέρνηση και ο 

Πρόεδρος Κληρίδης ορθότατα έπραξαν, όταν κάλεσαν τα συμβούλια των ημικρα

τικών οργανισμών να υποβάλουν παραίτηση. Τα συμβούλια αυτά έπρεπε να υποβά

λουν παραίτηση ευθύς μετά τις εκλογές και όχι να αναμένουν τον Πρόεδρο της 

Δημοκρατίας και το Υπουργικό Συμβούλιο να τα καλέσει σε παραίτηση. 

Πιστεύουμε, για να κλείσω την επιχειρηματολογία μου, ότι, αν ο Πρόεδρος της 

Δημοκρατίας και το Υπουργικό Συμβούλιο προχωρούσαν εν τάχει και διόριζαν τα 

ημικρατικά συμβούλια μέσα σε λίγες μέρες και μέσα σ' αυτά περιλαμβανόταν και 

αριθμός ακελικών παραγόντων ή ακελικών προσώπων, κανένας θόρυβος δε θα 

δημιουργόταν. Απλά ο θόρυβος δημιουργήθηκε, κατά την άποψή μου, προειδοποιη

τικά προς την κυβέρνηση, σε μια προσπάθεια να εξασφαλίσει το ΑΚΕΛ τη συμμε

τοχή του μεγαλύτερου δυνατού αριθμού ανθρώπων που προέρχονται από το χώρο 

του, ενώ το θέμα της δημοκρατικής τάξεως είναι και παραμένει πως τα συμβούλια 

των ημικρατικών οργανισμών οφείλουν και υποχρεούνται να υποβάλλουν παραί

τηση στις συνθήκες κάτω από τις οποίες συζητούμε, όταν δηλαδή εκλέγεται νέος 

Πρόεδρος. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Πουργουρίδη ο Πρόεδρος της Βουλής 

εξήλθε από την αίθουσα και αντικαταστάθηκε στην έδρα από το Βουλευτή κ. Ά. 

Χρυσοστόμου). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

Ο κ. Α γαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Επειδή πρόκειται να αναφερθώ στην ομιλία του συναδέλφου κ. Παπαδό

πουλου, του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΔΗ ΚΟ, είχα την εντύπωση ότι θα 

πρόσθετε κάτι καινούριο ο συνάδελφος κ. Πουργουρίδης, γι' αυτό περίμενα να 

μιλήσει, για να απαντήσω και στους δύο συναδέλφους, στο μέτρο ασφαλώς που θα 

μπορούσα να τους απαντήσω. Νομίζω όμως πως δεν έχει προσθέσει τίποτα σημα

ντικό πέρα από την ομιλία του συνάδελφου κ. Παπαδόπουλου, γι' αυτό ό,τι θα πω 

για το συνάδελφο Παπαδόπουλο θα ισχύει και για το συνάδελφο Πουργουρίδη, με 
μια μικρή διαφορά. Νομίζω ότι έχει συγχύσει ο συνάδελφος Πουργουρίδης την 

κοινοβουλευτική δημοκρατία με την προεδρική δημοκρατία, το σύνταγμα της 

Κύπρου με το σύνταγμα άλλων χωρών. Είναι στον Πρόεδρο από τον οποίο διορί

στηκαν οι Υπουργοί που υποβάλλουν τις παραιτήσεις τους και όχι σε κανέναν άλλο. 
Και όταν ο Πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας δεν επανεκλέγεται και φεύγει, 

αυτόματα φεύγει μαζί του και το Υπουργικό του Συμβούλιο. Συνεπώς δεν υπήρχε 

Υπουργικό Συμβούλιο άλλο, για να υποβάλει τις παραιτήσεις του στον κ. Κληρίδη 

όταν εξελέγη, διότι αυτόματα το Υπουργικό Συμβούλιο το οποίο διόρισε ο κ. Βασι

λείου όταν εξελέγη Πρόεδρος έφυγε μαζί του. 

Κύριε Πρόεδρε, το θέμα που συζητούμε άπτεται των θεσμών και των αρχών 

του κράτους και του σεβασμού προς τους νόμους που αυτό το Σώμα ψηφίζει. Και 
φυσικά οι νόμοι έχουν πολιτική σημασία και πολιτική χροιά. Γι' αυτό λυπούμαι να 

πω από την αρχή πως θεωρώ το λιγότερο ατυχή το χαρακτηρισμό από τον Κοινο

βουλευτικό Εκπρόσωπο του ΔΗ ΚΟ του νόμου 149/1988 ως κακό νόμο. Παρόλο που 
η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα τάχτηκε για λόγους αρχής ενάντια στην ψήφιση 

αυτού του νόμου, εντούτοις δήλωσε καθαρά πως συμφωνούσε με την ουσία του 
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νόμου και τα πολιτικά μηνύματα που έστελλε στην Εκτελεστική Εξουσία. Γι' αυτό 

και εδώ δίνω μια απάντηση στον κ. Πουργουρίδη ότι εμείς δε θεωρούμε νομικίστικο 

ή νομικό το θέμα μόνο, αλλά το θεωρούμε και βαθιά πολιτικό. Τα πολιτικά μηνύ

ματα αυτού του νόμου τα ανέφερε ο Κοινοβουλευτικός μας Εκπρόσωπος, χρησιμο

ποιώντας μάλιστα αποσπάσματα από ομιλίες των εκπροσώπων του Δημοκρατικού 

Συναγερμού, ενός από τα δύο σήμερα συγκυβερνώντα κόμματα. Αλλά και τότε ο 

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΔΗΚΟ, ο προκάτοχος δηλαδή του κ. Παπαδό

πουλου, ο κ. Γαλανός, ο σημερινός Πρόεδρος της Βουλής, που δυστυχώς δεν είναι 

εδώ για να με ακούει, δεν υστέρησε στο να υπερθεματίσει για τη σημασία του νόμου 

και να τον υποστηρίξει με όλο το πάθος. Φαί νεται ότι δεν κατόρθωσαν μέχρι σήμερα 

να σμικρύνουν τις διαφορές πολίτικής ίσως με το συνάδελφο κ. Παπαδόπουλο, 

γι' αυτό και σε αυτό το θέμα ακόμα θα υπάρξει κάποια διαφωνία μεταξύ τους. Να τι 

είπε μεταξύ άλλων ο κ. Γαλανός, τότε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Δημο

κρατικού Κόμματος, στις 30.6.1988, τέτοια ώρα περίπου, το απόγευμα, σε αυτή τη 
Βουλή, όταν ψηφιζόταν ο νόμος: "Όμως δεν πιστεύουμε ότι το όλο θέμα θα πρέπει 

να αφεθεί στον Πρόεδρο κ. Βασιλείου να το αντιμετωπίζει με φακό, με καταλόγους 

και να επιλέγει ο ίδιος από αυτούς τους καταλόγους κατά πόσο θα ευνοήσει ή θα 

αδικήσει ένα κόμμα. Γι' αυτό το λόγο προχωρούμε σ' αυτή τη ρύθμιση, που πιστεύ

ουμε όμως ότι είναι συνταγματική". Και πιο κάτω ο κ. Γαλανός λέει: "Σίγουρα η 

γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα σε πάρα πολλές περιπτώσεις είναι σεβαστή. 

Αλλά σ' αυτή την περίπτωση θα ήθελα να το τονίσω ιδιαίτερα. Το μήνυμά μας είναι 

πολιτικό. Δεν είναι απόλυτα νομικό το θέμα. Θέλουμε να δώσουμε ένα μήνυμα στο 

νέο Πρόεδρο της Δημοκρατίας και πιστεύω ότι τον βοηθούμε με αυτό το μήνυμα να 

λαμβάνει σοβαρά υπόψη τα κόμματα τα οποία, όπως εξάλλου ο ίδιος δήλωσε και 

στη Βουλή, θα χρειαστεί, για να προχωρήσει το νομοθετικό του έργο". 

Αυτά έλεγε τότε ο κ. Γαλανός, συνηγορώντας με τον κ. Μανώλη Χριστοφίδη 

και τον κ. Αλέκο Μαρκίδη, που και οι δύο έλεγαν πως αυτή η πολιτική θέση, δηλαδή 

η αναλογική σύνθεση των διοικητικών συμβουλίων των ημικρατικών οργανισμών, 

με βάση την εκλογική δύναμη των κομμάτων στη Βουλή, αποτελούσε πάγια πολιτική 

του Δημοκρατικού Συναγερμού, που ήταν, όπως ισχυρίζονταν, το μόνο κόμμα που 

δεν άλλαξε γραμμή και θέση για όλα τα πράγματα, περιλαμβανομένου και του 

Κυπριακού. Η μοναδική διαφωνία που εξέφρασε ο κ. Γαλανός στις ομιλίες εκπρο

σώπων του Δημοκρατικού Συναγερμού ήταν όσον αφορά τον τελευταίο ισχυρισμό 

του κ. Μαρκίδη περί του μόνου κόμματος που δεν άλλαξε πολιτική γραμμή, χαρα

κτηρίζοντας αυτόν τον ισχυρισμό του κ. Μαρκίδη ως μέθοδο της "κούππας της 

άπαννης". Γέλωτες, όπως φαίνεται στα πρακτικά της Βουλής, ακολούθησαν τότε τη 

φράση του κ. Γαλανού, μερικοί γέλωτες την ακολούθησαν και τώρα. Ούτε έχω αντι

ληφθεί τον ισχυρισμό του κ. Παπαδόπουλου πως το θέμα ξεκίνησε λανθασμένα και 

από λανθασμένη σκοπιά. Έπρεπε δηλαδή να μην κάνουμε κριτική, την ώρα που 

δημιουργήθηκε και να περιμένουμε το ξεκαθάρισμα για να υψώσουμε τη φωνή μας, 

για να μας πει, όπως μας είπε και σε ένα προηγούμενο θέμα, των εξήντα δύο νομίζω, 

πως: 'Άργήσατε να διαμαρτυρηθείτε' το θέμα άλλαξε". 

Υπάρχει ένας νόμος που αυτή η Βουλή ψήφισε και που προνοεί τριετή θητεία 

των συμβουλίων των ημικρατικών οργανισμών. Ασφαλώς, κύριε Πουργουρίδη, αν η 

Βουλή τότε και τα κόμματα που σήμερα αποτελούν τη συγκυβέρνηση εννοούσαν ότι 

τα συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών πρέπει να αφυπηρετούν ή να παύονται 

ή να σταματούν, όταν εκλέγεται νέος πρόεδρος, θα ψήφιζαν πενταετή περίοδο ή 
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δύομισι χρόνια την κάθε περίοδο, έτσι που να συμπίπτει ο διορισμός τους με την 
εκλογή του νέου Προέδρου. Με δικαίωμα οποιουδήποτε μέλους, πρόβλεπε ο νόμος, 
να υποβάλει οποτεδήποτε ιδιόγραφη παραίτηση προς το Υπουργικό Συμβούλιο και 

με εξουσία επίσης του Υπουργικού Συμβουλίου να τερματίσει το διορισμό οποιου
δήποτε μέλους και οποτεδήποτε με αιτιολογημένη απόφαση. Δε χρειάζεται να 

αναφερθώ στη σημασία της λέξης αιτιολογημένη, γιατί είναι αυτονόητη. Γίνεται 

προσπάθεια καταπάτησης των προνοιών αυτού του νόμου, είτε άμεσα είτε έμμεσα, 
και της νομικής, αλλά και της πολιτικής πρόνοιας αυτού του νόμου. K~ι είμαστε 

μάρτυρες αυτής της προσπάθειας που ξεκινά από την επαύριο των τελευταίων 
εκλογών. Είτε με εναλλασσόμενες και αντιφατικές δηλώσεις του Κυβερνητικού 

Εκπροσώπου είτε με δηλώσεις αγανακτισμένου Υπουργού είτε με τη διοχέτευση 

ψιθύρων στον τύπο των συνεργαζόμενων κομμάτων, γίνεται φανερή αυτή η προσπά

θεια εξαναγκασμού των μελών των διοικητικών συμβουλίων σε παραίτηση πριν από 
την εκπνοή της θητείας τους. 

Τι πρέπει να κάνουμε εμείς; Να μην εγείρουμε τη φωνή μας; Να μη διαμαρτυ

ρηθούμε για το ολίσθημα στο οποίο προφανώς η κυβέρνηση οδηγήθηκε, ύστερα από 

πιέσεις για βόλεμα ημετέρων και για εκπλήρωση προεκλογικών κομματικών υποσχέ

σεων; Είναι γεγονός πως μερικοί ημέτεροι υπέβαλαν τις παραιτήσεις τους. 
Προφανώς, για να εξαναγκάσουν τους άλλους να ακολουθήσουν το παράδειγμά 

τους. Μερικοί έθεσαν την παραίτησή τους στη διάθεση του Προέδρου μετά τη 

δήλωση του Κυβερνητικού Εκπροσώπου το τέλος του Φεβράρη πως είθισται μετά 

την εκλογή του νέου Προέδρου τα διοικητικά συμβούλια των ημικρατικών οργανι

σμών να θέτουν την παραίτησή τους στη διάθεση του Προέδρου. Πότε δημιουργή

θηκε αλήθεια αυτός ο θεσμός, αφού από την ψήφιση του νόμου και εδώ ένας Πρόε

δρος μόνο άλλαξε; Μόνο ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος ξέρει πότε δημιουργήθηκε 

αυτός ο θεσμός του είθισται. 

Αλλά ο κ. Παπαδόπουλος μιλά και για δική μας εξαπάτηση, της Βουλής, από 

εκείνους που έθεσαν στη διάθεση του Προέδρου την παραίτησή τους, αντί να παραι

τηθούν. Μα αυτό ζήτησε ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, κύριε Παπαδόπουλε. Είθι

σται να θέτουν την παραίτησή τους στη διάθεση του Προέδρου! Τι έπρεπε να 
ακολουθήσει μετά από αυτή την έκκληση; Μερικοί έθεσαν την παραίτησή τους στη 

διάθεση του Προέδρου. Ας την αποδεχόταν. Γιατί δεν την αποδέχθηκε; Τι περίμενε 

δηλαδή; Να του πουν παραιτούμαστε; Αφού οι ίδιοι δεν ήθελαν να παραιτηθούν. 

Γιατί ξαφνιάζεται ο κ. Παπαδόπουλος από τη στάση μερικών μελών των διοικη

τικών συμβουλίων που έθεσαν την παραίτησή τους στη διάθεση του Προέδρου, 

χωρίς τάχατες να το εννοούν, όταν από κυβερνητικής πλευράς για τρεις μήνες τώρα 

ακούμε αντικρουόμενες δηλώσεις, όπως: "Θέστε την παραίτησή σας στη διάθεση του 

Προέδρου", "μπορείτε να προχωρήσετε", "είναι ανάγκη να προχωρήσετε σε διορι
σμούς και αποφάσεις, αν χρειάζεται", "αν έχετε συνείδηση, παραιτηθείτε", "το θέμα 

μελετάται και θα αποφασισθεί σύντομα" και ούτω καθεξής; Ισχυρίζεται ακόμη ο 
κ. Παπαδόπουλος ότι ούτε οι πρόνοιες του νόμου ούτε η πρακτική εφαρμογή του 

απέτρεψαν την κομματικοποίηση. Απλώς κατά τον κ. Παπαδόπουλο "την κατέ

νειμαν· έγινε διαμερισμός" και ακόμη "η λα·ίκή βούληση δεν εκφράζεται με την κατα

νομή των θέσεων στα κόμματα, γιατί όλος ο λαός δεν είναι ενταγμένος στα 

κόμματα". Η αλήθεια είναι πως όλος ο λαός δεν είναι ενταγμένος στα κόμματα και 

πως υπάρχουν αξιόλογοι άνθρωποι έξω από τα κόμματα. Είναι όμως εξίσου 

αλήθεια πως αξιόλογοι άνθρωποι βρίσκονται σε όλα τα κόμματα και όχι μόνο στα 
δύο συγκυβερνώντα κόμματα. Εγώ προτιμώ χίλιες φορές τον πολυκομματισμό, που 

στο κάτω κάτω αντιπροσωπεύει την καταπληκτική πλειοψηφία αυτού του λαού, 

παρά το δικομματισμό. 
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Αυτές τις αρχές υποστήριξε τότε στη Βουλή ο κ. Μανώλης Χριστοφίδης, 

Βουλευτής του Δημοκρατικού Συναγερμού, μιλώντας για την πολυκομματική δημο

κρατία, για την εκπροσώπηση της λα·ίκής βάσης από τα κόμματα και για το ρόλο 

που πρέπει να τους ανατίθεται και τη συμμετοχή τους στη διαδικασία του διορισμού 

των συμβουλίων των ημικρατικών οργανισμών. Αρχές που υποστήριξε με περισσό

τερο ακόμη ζήλο ο κ. Μαρκίδης, ο οποίος μεταξύ κάποιας διακριτικής εξουσίας 

στην επιλογή από τον Πρόεδρο και συμμετοχής όλων των πολιτικών κομμάτων στα 

συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών κατά αναλογία δυνάμεων υποστήριξε το 

δεύτερο, δηλαδή την εξασφάλιση της συμμετοχής όλων των κομμάτων στη διοίκηση 

των ημικρατικών οργανισμών. 

Είναι πραγματικά παράδοξες οι ιδέες του κ. Παπαδόπουλου ' πως με την 
υφιστάμενη νομοθεσία η λα·ίκή βούληση δεν εκφράζεται με την κατανομή σε οποιεσ

δήποτε αναλογίες των θέσεων και με το βόλεμα κατά κόμμα ή ακόμη πως τέτοια 

κατανομή μεταδίδει και το μήνυμα της κατανομής των διορισμών και προαγωγών με 

την ίδια αναλογία. Αν πράγματι όλα αυτά μπορούν να συμβούν ή συμβαίνουν με την 

ύπαρξη ενός νόμου, με τα πολιτικά μηνύματα που έστειλε στην Εκτελεστική 

Εξουσία και που είναι ολοκάθαρα, μπορεί να μας πει ο κ. Παπαδόπουλος ή να μας 

εξασφαλίσει πώς θα αποφευχθούν tκείνα τα οποία ο ίδιος εκφράζει φόβους ότι 

γίνονται για κομματικό βόλεμα, αν παραμεριστούν τα μηνύματα αυτά του νόμου; 

Μήπως ζούμε σε άλλο πλανήτη; Μήπως ζούμε σε άλλη χώρα; Μήπως εκείνα που 

έγιναν με τους εξήντα δύο ή με το ξήλωμα της αστυνομίας ή αυτό που πάει να γίνει 

με τις Επιτροπές Δημόσιας και Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας και οι φανερές προπονή

σεις για τόσα άλλα ζητήματα δε μας πείθουν για το τι θα συμβεί, όταν παραγνωρίζο

νται οι νόμοι και τα πολιτικά μηνύματά τους; 

Θα συμφωνούσα με τον κ. Παπαδόπουλο στο σημείο πως ο Πρόεδρος θα 

έπρεπε να αφεθεί ελεύθερος, προσθέτοντας στην κατάλληλη στιγμή, για να ασκήσει 

τη δική του πολιτική κρίση και βούληση, διαβουλευόμενος με τα κόμματα γι' αυτό το 

θέμα και προσθέτοντας πάλι από δικής μας πλευράς, αφού λάβει υπόψη τις απόψεις 

των κομμάτων. Λέει ο κ. Παπαδόπουλος πως όσοι συνηγορούν ή πιέζουν ή προσπα

θούν να επηρεάσουν τον Πρόεδρο, για να καταρτίσει κομματικά συμβούλια, του 

προσφέρουν κακές υπηρεσίες. Παραδέχεται επομένως και είμαι σίγουρος πως ο κ. Παπα

δόπουλος γνωρίζει πως γίνονται τέτοιες πιέσεις και προσπάθειες για καταρτισμό κομμα

τικών συμβουλίων και πως δεν προέρχονται από άλλα κόμματα εκτός από τα κόμματα 

της συγκυβέρνησης. Επομένως, με ποια κριτήρια και με ποια δείγματα γραφής πρέπει 

εμείς να αναμένουμε πως οι ρομαντικές αυτές απόψεις του κ. Παπαδόπουλου για αξιο

κρατικούς και κατάλληλους διορισμούς, άσχετους με κομματική προέλευση, 

μπορούν να γίνουν πραγματικότητα, όταν εκ των προτέρων ξέρουμε πως οργιάζουν 

οι πιέσεις και οι παρεμβάσεις; 

Λυπούμαι να παρατηρήσω πως η βιασύνη για την αντικατάσταση των διοικη

τικών συμβουλίων πάση θυσία, ένα χρόνο πριν τη λήξη της θητείας τους, εγκυμονεί 

σοβαρότατους κινδύνους και προοιωνίζεται λύσεις αντίθετες με τις προσωπικές 

επιθυμίες του κ. Παπαδόπουλου. Με βάση το πνεύμα και το νόημα της υφιστάμενης 

νομοθεσίας, το πολιτικό πνεύμα και νόημα μάλιστα, δεν υπήρχε κανένας λόγος 

εξαναγκασμού σε παραίτηση και αντικατάστασης των διοικητικών συμβουλιών των 

ημικρατικών οργανισμών ένα χρόνο πριν από τη λήξη της θητείας τους. Ήταν 
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καθήκον της κυβέρνησης και εκεί ακόμα που υπήρξαν προσωπικές παραιτήσεις να 

συμπληρώσει τον αριθμό των μελών των διοικητικών συμβουλίων με νέους διορι

σμούς μέχρι τη λήξη της θητείας τους. Ούτε υπάρχει καμιά πρόνοια στο νόμο που να 

δίνει το δικαίωμα στην κυβέρνηση να παύει διοικητικά συμβούλια συνεπεία παραί

τησης οποιωνδήποτε άλλων μελών τους. 

Τελικά θα ήθελα να πω πως η διαφορά μας από εκεί νους που ψήφισαν το νόμο 

149/88 είναι η εξής: Εμείς που δεν ψηφίσαμε το νόμο, μόνο γιατί πιστεύαμε πως 
1Ίταν αντισυνταγματικός -και δυστυχώς δικαιωθήκαμε μερικώς- δεχτήκαμε και 

εξακολουθούμε να δεχόμαστε την ουσία και τα πολιτικά του μηνύματα και χαιρετί

σαμε την εφαρμογή του από τον τότε Πρόεδρο της Δημοκρατίας, που με βάση το 

μήνυμα του νόμου διόρισε κατά γενική ομολογία τα καλύτερα και τα πιο αντιπρο

σωπευτικά συμβούλια μέχρι τότε. Εκείνοι που ψήφισαν το νόμο τότε και που ασπά

στηκαν, εντός εισαγωγικών, τα πολιτικά του μηνύματα προς την Εκτελεστική 

Εξουσία και τα ασπάζονται και σήμερα, και στην περίπτωση ακόμη που θα ήταν 

αντισυνταγματικός, σήμερα που βρίσκονται στην εξουσία τον καταστρατηγούν και 

τον αντιστρατεύονται και αντιπαρατάσσονται στα επιχειρήματα τα οποία οι ίδιοι ή 

οι κοινοβουλευτικές τους ομάδες πρόβαλλαν τότε για την ψήφισή του. Υπάρχει 

όμως, έστω και την υστάτη, κάποια ευκαιρία να συμβάλουν στη διάσωση των 

θεσμών, συντασσόμενοι με τις απόψεις μας και τις προσπάθειές μας, για να πειστεί 

η Εκτελεστική Εξουσία να αφήσει τα Συμβούλια να εξαντλήσουν τη θητεία τους, όσα 

έμειναν, να επαναδιορίσει όλα τα μέλη που υπέβαλαν παραίτηση και επαναδέχονται 

το διορισμό τους και να συμπληρώσει τις κενωθείσες θέσεις με διορισμούς αξιό

λογων προσώπων από όλο το κοινωνικό φάσμα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Τέσσερις μήνες μετά την ανάληψη της εξουσίας από την κυβέρνηση Κληρίδη 

έχει εξαντληθεί η περίοδος χάριτος και περάσαμε ήδη στην περίοδο της κριτικής. 

Άλλωστε εμείς από την αρχή τονίσαμε ότι η στάση μας απέναντι στη νέα κυβέρνηση 

δε θα είναι αποτέλεσμα προκατάληψης, ότι θα αναμέναμε και θα καθορίζαμε τη θέση 

μας ανάλογα με την πολιτική και τα έργα της, χωρίς να διστάσουμε να αναγνωρί

σουμε τα όποια θετικά. Ωστόσο η κυβέρνηση, όπως συμπεριφέρεται, δημιουργεί 

κρίσεις και συγκεντρώνει τη δίκαιη και δικαιολογημένη κριτική. Ένα μεγάλο πλεο

νέκτημα στη λειτουργία της Εκτελεστικής, της κρατικής εξουσίας στην Κύπρο, της 

κυβερνητικής, είναι οι ελάχιστες μεταβολές που επέρχονται στον κρατικό μηχανισμό 

και στην πυραμίδα του, όταν έχουμε κυβερνητικές μεταβολές. Εκτός από τους 

Υπουργούς και λίγες, ελαχιστότατες πολιτικές θέσεις, ο κρατικός και ο ευρύτερος 

δημόσιος τομέας συνεχίζει αδιατάραχτα το έργο του χωρίς διαλείψεις, ανακατατά

ξεις και αναστατώσεις, που απορρυθμίζουν τη λειτουργία του. Η συνέχεια και η 

σταθερότητα που επιτυγχάνεται με αυτό τον τρόπο δεν εξασφαλίζει μόνο την ομαλή 

διεκπεραίωση του έργου του κρατικού και ημικρατικού τομέα, αλλά προσθέτει στην 
αξιοπιστία, την εγκυρότητα και την ανεξαρτησία του, μια και οι υπηρεσιακοί μηχα

νισμοί δεν ταυτίζονται με πολιτικά πρόσωπα, πολιτικά κόμματα και δεν μπαίνουν 

στο παιχνίδι της καθημερινής πολιτικής. 
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Όμως η όλη συμπεριφορά της κυβέρνησης στο θέμα των διοικητικών συμβουλίων 

των ημικρατικών οργανισμών τείνει να ανατρέψει ένα θετικό δεδομένο της πολι

τειακής μας δομής και πρακτικής που θεσμοθετήθηκε όχι μόνο από το σύνταγμα, 

αλλά και από τους νόμους που ψήψισε, και πολύ σωστά, αυτή η Βουλή, πρωτοστα

τούντων μάλιστα των κομμάτων της σημερινής συγκυβέρνησης. 

Δε χρειάζεται να λεχθούν πολλά για το νομικό πλαίσιο. λέχθηκαν επανειλημ

μένα από αυτό το βήμα και είναι γνωστά. Η κυβέρνηση νομικά δε δικαιούται να 

παρεμβαίνει στις αρμοδιότητες των διοικητικών συμβουλίων ούτε και να τα παύσει 
δικαιούται χωρίς σοβαρούς και τεκμηριωμένους λόγους. Αυτό αναγνωρίστηκε και 

από την πλευρά των κυβερνώντων. Τα συμβούλια διορίζονται για τρίχρονη περίοδο, 

ώστε η ανανέωσή τους να μη συμπίπτει χρονικά με την εκλογή Προέδρου, έτσι που 

να διασφαλίζεται η ανεξαρτησία και η συνέχεια, άσχετα με τις κυβερνητικές 

αλλαγές. Απ' εκεί και πέρα τα διοικητικά συμβούλια λειτουργούν αυτόνομα και 

ανεξάρτητα με συμμόρφωση μόνο στους νόμους και στους κανονισμούς. Δε χρειά

ζεται επίσης να επιχειρηματολογήσει κανείς για το ότι οι ενέργειες της κυβέρνησης 

όλο αυτό τον καιρό παραβιάζουν ευθέως και το γράμμα και το πνεύμα του νόμου. 

Λέχθηκε από τον κ. Παπαδόπουλο και από άλλους συναδέλφους του Δημοκρα

τικού Συναγερμού ότι το θέμα είναι πολιτικό και πως ανεξάρτητα από αυτό το 

νομικό πλαίσιο έχουν πολιτική υποχρέωση να παραιτούνται οι αποτελούντες στα 
συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών. Όμως, άσχετα με το αν μια κυβέρνηση 

θεωρεί σωστή ή λανθασμένη την πρόνοια της νομοθεσίας, έχει υποχρέωση να την 

εφαρμόσει. Δεν υπάρχει κανένας νόμος που έχει επιφύλαξη ότι εφαρμόζεται, αν και 

όταν θεωρείται ορθός από τους εκάστοτε κυβερνώντες. Μπορεί η κυβέρνηση να 

επιδιώξει διά του κοινοβουλίου την τροποποίηση του νόμου. Αυτό είναι θεμιτό και 

είναι μια σωστή συνταγματική και πολιτική διαδικασία. Από τη στιγμή όμως που 

υπάρχει ο νόμος, οι κυβερνήσεις δε λειτουργούν κατά το δοκούν, αλλά κατά το 

γράμμα και κατά το πνεύμα του νόμου, όπως δεν έπραξε η σημερινή κυβέρνηση. 

Λέχθηκε, και είναι γεγονός, ότι η νομική πλευρά του θέματος είναι δεδομένη 

και είναι και διάφανη και γι' αυτό δε θα μας απασχολήσει. Υπάρχουν όντως δύο 

φιλοσοφίες και δύο θεωρίες σε αυτό το θέμα. Η μία είναι εκείνη την οποία υιοθέτησε 

αυτή η Βουλή, που λέει ότι τα διοικητικά συμβούλια συνεχίζουν τη θητεία τους 

μέχρι να τελειώσει, ανεξάρτηΤΗ από τις κυβερνητικές μεταβολές και η οποία έχει 

θεσπιστεί, έχει καθιερωθεί, έχει υιοθετηθεί από τη νομοθεσία μας. Η άλλη αντίληψη 

λέει ότι μια κυβέρνηση εκλέγεται για να εφαρμόσει το πρόγραμμά της και, για να το 

εφαρμόσει, πρέπει να διορίσει τα δικά της διοικητικά συμβούλια. Είναι και αυτή μια 

άποψη σεβαστή και ισχύει και σε πάρα πολλές χώρες. Όμως η δική μας χώρα μέσα 

από το κοινοβούλιο έχει υιοθετήσει την πρώτη, η οποία πρέπει να είναι σεβαστή, 

μέχρις ότου αλλάξει. Λέχθηκε ότι το θέμα είναι πολιτικό. Ναι, έδωσε πολιτική λύση 

ο Κυπριανού το 1988. Ένα χρόνο πριν τις προεδρικές εκλογές έληγε η θητεία των 
τότε διοικητικών συμβουλιών και ο τότε Πρόεδρος Κυπριανού, πολιτικά συμπεριφε

ρόμενος, αντί να διορίσει συμβούλια για τριετία, είπε: "Παρατείνω τη θητεία τους 

για ένα χρόνο, γιατί κρίνω ότι ο νέος Πρόεδρος πρέπει να έχει την ευχέρεια να 

διορίσει τα δικά του συμβούλια". Αυτή ήταν μια πολιτική επιλογή την οποία του 

έδινε την ευχέρεια η νομοθεσία να την εφαρμόσει και την εφάρμοσε. Αυτό όμως που 

κάνει η σημερινή κυβέρνηση δεν παραχωρείται ως ευχέρεια από τη νομοθεσία. 

Λέχθηκε ότι το θέμα δεν είναι νομικό, δεν είναι νομικίστικο και είναι πολι

τικό. Σύμφωνοι. Σέβομαι την αντίθετη άποψη, χωρίς να την υιοθετώ, αλλά ας δούμε 
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την πολιτική συμπεριφορά της κυβέρνησης, για να κρίνουμε αν ήταν σωστή. Τίποτε 

άλλο. Για να δούμε αν εκείνοι που προτάσσουν το πολιτικό στοιχείο δικαιολογού
νται να υπερασπίζουν την πολιτική συμπεριφορά της κυβέρνησης, γιατί αξίζει να 

εξετάσουμε τη συμπεριφορά, τη νοοτροπία και το ύφος που επέδειξε. 

Στους τελευταίους τέσσερις μήνες παρακολουθούμε ένα ασυνάρτητο σενάριο, 
με αντιφάσεις και ασυνέπειες, που μειώνει το κύρος και προκαλεί σοβαρές αμφιβο

λίες για την ικανότητα της κυβέρνησης να πολιτευθεί υπεύθυνα πάνω σε σοβαρά 
θέματα. Ο κ. Παπαδόπουλος μας είπε ότι η κυβέρνηση λειτούργησε σωστά και με 
σωφροσύνη και τους είπε: "Μην κάνετε τίποτα. Εγώ θα πάρω αποφάσεις και θα 

πρέπει να συμπορευτείτε, θα πρέπει να συμμορφωθείτε". Αν ήταν έτσι τα πράγματα 

και ήταν αυτή η απλή, η σαφής θέση, θα έλεγε κανείς: "Διαφωνούμε με την κυβέρ

νηση, αλλά η κυβέρνηση έχει πολιτική, ξέρει τι θέλει, ανεξάρτητα από τη δική μας 

διαφωνία". Όμως στην αρχή η κυβέρνηση κάλεσε τα μέλη των διοικητικών συμβου

λίων να παραμείνουν στις θέσεις τους, μέχρι να πάρει τις αποφάσεις της. Ύστερα 

τα κάλεσε να θέσουν τις παραιτήσεις τους στη διάθεσή της, για να τη διευκολύνουν, 

πράγμα που έγινε από αρκετά μέλη. Λίγο αργότερα όμως διαπίστωσε ότι αυτό δεν 

ισοδυναμούσε με παραίτηση και ότι δεν ήταν αρκετό. Στη συνέχεια με εγκύκλιο του 

Υφυπουργού παρά τω Προέδρω κάλεσε τα μέλη των διοικητικών συμβουλίων να 

παραμείνουν στη θέση τους, χωρίς να παίρνουν καμιά ουσιαστική απόφαση. Αλλά 

σε λίγες μέρες η κυβέρνηση επανέρχεται με νέα δυσνόητη εγκύκλιο του ίδιου 

Υφυπουργού, όπου επαναλαμβάνει την απαγόρευση οιασδήποτε ουσιαστικής 

απόφασης, εξαιρεί όμως τις κατ' επείγουσες περιπτώσεις, όπου και πάλι, για να 

ληφθεί οποιαδήποτε απόφαση, πρέπει να ληφθεί εκ των προτέρων η έγκριση του 

εποπτεύοντος Υπουργού. Και προφανώς, σε εφαρμογή της παράνομης εγκυκλίου, 

αρμόδιοι Υπουργοί απευθύνουν επιστολές με παράνομο περιεχόμενο, υποδεικνύο

ντας στους προέδρους των ημικρατικών οργανισμών να τους ενημερώνουν προκα

ταβολικά και γραπτώς ακόμη και για την παραχώρηση αδειών στο προσωπικό, κάτι 

το οποίο είναι εντελώς παράνομο ως υπόδειξη των Υπουργών. 

Την ίδια περίοδο γινόμαστε μάρτυρες μιας ακατανόητης κατάστασης που 

εξελίσσεται στις στήλες του τύπου και στα ραδιοφωνικά και τηλεοπτικά κανάλια. Ο 

Κυβερνητικός Εκπρόσωπος καλεί ανοικτά τα μέλη των διοικητικών συμβουλίων να 

παραιτηθούν, αλλά σε λίγο αλλάζει και δηλώνει ότι θα αφεθούν να εξαντλήσουν 

ολόκληρη τη θητεία τους. Ταυτόχρονα ο ένας Υπουργός δηλώνει ότι τα μέλη των 

διοικητικών συμβουλίων οφείλουν να παραιτηθούν, ενώ άλλος συνάδελφός του 

Υπουργός δηλώνει ότι έδωσε εντολή στους προέδρους των εποπτευόμενων οργανι

σμών να συνεχίσουν κανονικά την υπηρεσία τους. Και οι πρόεδροι των διοικητικών 

συμβουλίων, σε κατάσταση πλήρους σύγχυσης, άλλοι δήλωναν ότι δέχονταν πιέσεις 

από τον Υπουργό τους να παραιτηθούν, άλλοι ότι ρώτησαν τον Υπουργό τους και 

τους λέχθηκε ότι δεν υπάρχει καμιά παρόμοια απόφαση και άλλοι δήλωναν απλώς 

την άγνοια και την αμηχανία τους τόσο για τις κυβερνητικές προθέσεις όσο και για 

το τι έπρεπε να κάνουν οι ίδιοι. Αυτό ήταν το κομφούζιο. Στο αποκορύφωμα του 

κυβερνητικού ερασιτεχνισμού φτάσαμε, όταν ο Υπουργός Εσωτερικών με ραδιοφω

νικές του δηλώσεις απαίτησε την παραίτηση των διοικητικών συμβουλίων για 

λόγους δεοντολογίας, οπότε το Υπουργικό Συμβούλιο, αντί να αποφασίσει ως 

κυβέρνηση, προτίμησε να λειτουργήσει ως ομάδα συμπαράστασης συναδέλφου και 

εξέδωσε μια ανακοίνωση αλληλεγγύης, λέγοντας ότι: "Το σύνολο των μελών του 

Υπουργικού Συμβουλίου συμμερίζεται τις απόψεις του Υπουργού Εσωτερικών". 
Μετά την εκδήλωση της αλληλεγγύης επανήλθε και ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, 

ζητώντας την παραίτηση για λόγους ευθιξίας και ούτω καθεξής. 
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Αυτά ήταν τα γεγονότα, αυτή ήταν η φωτογραφία και η εικόνα που παρου

σίασε η κυβέρνηση. Μέσα σε έναν κυκεώνα αντιφάσεων, ασυνεπειών, ασυνεννοη
σίας, χωρίς υπευθυνότητα, χωρίς σοβαρότητα, χωρίς εγκυρότητα, η κυβέρνηση από 

μόνη της οδήγησε τον ευρύ και νευραλγικό ημικρατικό τομέα σε σύγχυση, στασιμό

τητα και παραλυσία. Για τέσσερις μήνες παρακολουθούμε την κυβέρνηση να μην έχει 

καμιά κατεύθυνση στο θέμα των ημικρατικών και να αλλάζει θέση από μέρα σε μέρα, 

χωρίς να μπορεί να διατυπώσει μια συγκεκριμένη πρόταση ή έστω επιτέλους να 

δηλώσει καθαρά τι θέλει να κάνει. Δεν ξέρουμε τι θέλει να κάνει η κυβέρνηση. Δε 

μας το έχει πει ποτέ. Ήταν απογοητευτική και ανησυχητική η κυβερνητική συμπερι

φορά. Έδωσε την εντύπωση μιας κυβέρνησης χωρίς πολιτική πάνω σε αυτό το θέμα, 

χωρίς συνοχή, χωρίς φυσιογνωμία και δημιούργησε σοβαρές αμφιβολίες για τη 

δυνατότητά της να κυβερνήσει τον τόπο, αν πρόκειται να συνεχίσει να λειτουργεί με 

αυτό τον τρόπο. Λάθη απειρίας είναι κατανοητά, διαφωνίες στην κυβερνητική πολι

τική από μέρους μας και από άλλους είναι αναμενόμενες. Άλλωστε δεν έχουμε την 

απαί τη ση η κυβέQjηση να εφαρμόσει τη δική μας πολιτική. Τη δική της πολιτική 

είναι που θα εφα~μόσει και το σεβόμαστε απόλυτα. Αλλά, για να εφαρμόσει πολι

τική, πρέπει πρώτα να την αποκτήσει. Πριν να ανακινούν θέματα και να προκαλούν 

αναστάτωση, οι κυβερνώντες είναι ορθότερο να αποφασίζουν πρώτα τι θέλουν και 

ύστερα να αρχίζουν τις δηλώσεις. Αυτό το θαλάσσωμα δεν έχει προηγούμενο και δεν 

πρέπει να επαναληφθεί. Άλλωστε η έλλειψη σοβαρότητας είναι η χειρότερη φθορά 

που μπορεί να υποστεί μια κυβέρνηση. Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι και οι σοβαροί 

άνθρωποι στο χώρο της συγκυβέρνησης, και υπάρχουν πολλοί τέτοιοι, δεν μπορούν 

να αισθάνονται καθόλου ευτυχείς με όλη αυτή την κακόγουστη και ασυνάρτητη 

ιστορία. 

Εμείς δε θεωρούμε ότι είναι μια ευκαιρία για επίθεση ενάντια στην κυβέρνηση. 

Είναι όμως μια καλή ευκαιρία για κριτική, ιδιαίτερα χρήσιμη για την ίδια την κυβέρ

νηση τώρα που βρίσκεται στην αρχή της θητείας της, ώστε να σοβαρευτεί και να 

συμπεριφέρεται πιο υπεύθυνα. Αυτό είναι το ξεκάθαρο μήνυμα. Κατανοητές οι 

διαφωνίες και τα λάθη, ακατανόητη και αδιανόητη η έλλειψη σοβαρότητας. Ύστερα 

από όλο αυτό τον κυκεώνα ήταν φύσικό να υποβάλουν τις παραιτήσεις τους τα μέλη 

των διοικητικών συμβουλίων των ημικρατικών οργανισμών, όπως και έγινε από τη 

συντριπτική τους πλειοψηφία. Τώρα ο Πρόεδρος Κληρίδης φαίνεται ότι ασχολείται 

με το θέμα και δηλώνει ότι τα νέα διοικητικά συμβούλια θα διοριστούν σύντομα και 

θα περιλαμβάνουν μέλη από όλο το πολιτικό φάσμα. Ωστόσο αυτό που θα μετρήσει 

θα είναι η πράξη. Εμείς θα αναμένουμε από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας να 

τηρήσει τις δηλώσεις του, να διορίσει τα μέλη των νέων διοικητικών συμβουλίων 

από όλο το πολιτικό και κοινωνικό φάσμα, όχι για το αναλογικό βόλεμα των 

κομμάτων, αλλά για τα αξιοκρατικά κριτήρια τα οποία πρέπει να επικρατήσουν και 

με βάση τα οποία πρέπει να γίνει επιλογή. Γιατί όντως δεν μπορεί κανένας να 

ξεχάσει ότι για δεκαετίες ολόκληρες τα συμβούλια και οι υπηρεσίες των ημικρα

τικών οργανισμών ήταν παραταξιακά φέουδα μιας και μόνης παράταξης σε αυτό 

τον τόπο. Είναι γι' αυτό το λόγο που επιμένουμε με αξιοκρατικούς τρόπους να 

διοριστούν άνθρωποι ικανοί, προερχόμενοι από όλο το φάσμα, γιατί εμείς δε δεχό

μαστε ότι όλοι οι ικανοί αυτού του τόπου έχουν μαζευτεί σε έναν ή σε δύο ;τολι τι

κούς χώρους. 

Είναι αντικειμενική η διαπίστωση, κύριε Πρόεδρε, τελειώνοντας, ότι μέχρι 

τώρα στα θέματα εσωτερικής πολιτικής που διαχειρίστηκε η νέα κυβέρνηση δεν 

έπεισε ούτε για τις αρχές της ούτε για τις προθέσεις της ούτε για την προσήλωσή της 
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στους θεσμούς. Τώρα, ύστερα από την αναστάτωση που η ίδια δημιούργησε από 
μόνη της, έστω και καθυστερημένα περιμένουμε ότι θα αρχίσει να εφαρμόζει αυτά 

που η ίδια διακηρύσσει για αξιοκρατία, χρηστή διοίκηση και συναινετική πολιτική. 

Και εμείς σε μια τέτοια περίπτωση θα είμαστε ανάμεσα σε εκείνους που δε θα έχουμε 

την παραμικρή επιφύλαξη να επαινέσουμε όποιο βήμα προς αυτή την κατεύθυνση. 

Και στο τέλος πρέπει να γνωρίζουν οι κυβερνώντες ότι δε θα κριθούν από τις διακη
ρύξεις, αλλά από τα έργα τους. Και είναι αυτά τα έργα που αναμένουμε, για να τους 

κρίνουμε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Ηλιάδη ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Α. 

Γαλανός επανήλθε στην έδρα του και ο κ. Ά. Χρυσοστόμου επέστρεψε στη θέση του.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο επόμενος ομιλητής αντιλαμβάνομαι είναι ο κ. Θεοδούλου. Θέλω να ρωτήσω 

αν υπάρχουν άλλοι Βουλευτές που επιθυμούν να μιλήσουν μετά τον κ. Θεοδούλου. 

Θα υπάρξουν και άλλες πρωτολογίες; 

Ο κ. Θεοδούλου. 

Λ. ΘΕΟΔΟΥΛΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, κατ' αρχήν η κυβέρνηση προχώρησε από 

την αρχή σε μια απαράδεχτη συμπεριφορά. Εμπόδισε ευθύς εξαρχής την ομαλή και 

νόμιμη ύπαρξη και λειτουργία των συμβουλίων των ημικρατικών οργανισμών, οι 

οποίοι προσφέρουν στον πιο νευραλγικό κοινωνικό και οικονομικό τομέα της ζωής 

του τόπου. Ουσιαστικά επέδειξε και πάλι, όπως και σΙ άλλες περιπτώσεις, ασέβεια 

προς τους νόμους και τους θεσμούς του τόπου. Η αμηχανία και οι σπασμωδικές 

ενέργειες της κυβέρνησης, οι πιέσεις που εξάσκησε, οι εγκύκλιοι που στέλλονταν και 

αναστέλλονταν αποτελούν την καλύτερη απόδειξη που επιβεβαιώνει τα πιο πάνω 

και ακόμα φανερώνουν την ανοχή που και η ίδια έβλεπε στις πράξεις της. Φαίνεται 

ότι κάποιες δυνάμεις, που συναποτελούν την κυβέρνηση, δεν ήθελαν να προχωρή

σουν σΙ αυτή την ωμή πρόκληση να διορίσουν ημέτερα κομματικά συμβούλια και 

άλλες ήταν ασύδοτες και σκέφτονταν μόνο το άμεσο στενό κομματικό συμφέρον, 

ανεξάρτητα από το αν θα εκτεθούν πολιτικά, αν θα βλάψουν τον τόπο. 

Έρχομαι τώρα στο θέμα ουσίας που παρουσιάζεται από μερικούς ίσως δικαιο

λογημένα και αθώα και από άλλους καιροσκοπικά, για να συγκαλύψουν την απαρά

δεχτη και παράνομη συμπεριφορά της κυβέρνησης και ιδιαίτερα όσων είναι 

ασύδοτοι και θέλουν να ποδηγετήσουν τα συμβούλια στα κόμματά τους και να 

ικανοποιήσουν φίλους και στελέχη τους. Για να αντιμετωπίσουμε το θέμα ουσίας 
που προβ.άλλεται, πρέπει να απαντήσουμε σε τρία καίρια ερωτήματα. 

Πριδτο, πότε τα συμβούλια ήταν πιο αξωκρατικά, από το 1960 έως το 1988 ή 
από το 1988 έως το 1993; 

Ποιος μπορεί να αρνηθεί ότι από το 1960 ως το 1988, ανεξάρτητα από μικρές 
παραλλαγές, ανάλογα με τη διακυβέρνηση, είχαμε παραταξιακά και κομματικά 

συμβούλια, είχαμε τα γνωστά σε"ίχάτα, τα οποία κάθε άλλο παρά αξιοκρατικά 

αποδείχθηκαν; Ποιος μπορεί να αρνηθεί το γεγονός ότι από το 1988 ως το 1993 τα 
συμβούλια, με την αντιπροσώπευση όλου σχεδόν του πολιτικού φάσματος και 

ανεξάρτητα από τις όποιες προσπάθειες των κομμάτων για προσλήψεις και προα

γωγές ημετέρων, υποχρεώθηκαν να λειτουργήσουν και να εργαστούν πιο αξιοκρα

τικά και παραγωγικά; Η σύγκριση αυτών των δυο περιόδων αναμφίβολα είναι υπέρ 
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της δεύτερης, όσο περιορισμένη κι αν ήταν η ζωή της δεύτερης περιόδου. Η δεύτερη 

περίοδος με τη συμμετοχή αντιπροσώπων των κομμάτων σίγουρα δεν ήταν τέλεια -
υπήρχαν προβλήματα, καταβάλλονταν προσπάθειες εξυπηρέτησης ημετέρων- όμως 

ήταν μια ουσιαστική πρόοδος και για την αξιοκρατία και για την καλύτερη 

λειτουργία και απόδοση των συμβουλίων. Και εξηγούμαι: Μέσα από τα "διακομμα
τικά συμβούλια", σε εισαγωγικά γιατί δεν ήταν απόλυτα έτσι, φύγαμε από το σκοτα

δισμό που επικρατούσε στα προηγούμενα συμβούλια και μπήκαμε υποχρεωτικά στη 
διαφάνεια, στον καλύτερο κοινωνικό έλεγχο και στην ανταγωνιστικότητα των 
εκπροσώπων για αποδοτικότητα και σωστές, πιο αντικειμενικές αποφάσεις. Σε 

συνθήκες συσκότισης αποδείχθηκε ότι οι κομματικές, οι παραταξιακές και προσω

πικές παρεμβάσεις όχι μόνο δεν αποκλείονται, αλλά και ευνοούνται, απλούστατα 

γιατί δε φαίνονται εύκολα. Σε συνθήκες διαφάνειας οι κομματικές και υποκειμε

νικές ενέργειες εμποδίζονται, απλούστατα γιατί ο ένας βλέπει και ελέγχει τον άλλο, 

οι ενέργειες μπορούν να αποκαλυφθούν, να προκαλέσουν πολιτικό κόστος στα 

κόμματα και στα άτομα, γιατί καταλήγουν στον κοινωνικό έλεγχο. Οι συνθήκες 

διαφάνειας πιέζουν και οδηγούν σταδιακά στην αξιοκρατική ρύθμιση ακόμα και των 

προσλήψεων και προαγωγών. 

Το δεύτερο ερώτημα που προκύπτει είναι αν με τη συμμετοχή και εκπροσώπων 

των κομμάτων είχαμε τελευταία κομματικά συμβούλια. Πρώτα απ' όλα πρέπει να 

ξεκαθαριστεί ότι με το σημερινό καθεστώς δεν ήταν όλα τα μέλη των συμβουλίων 

εκπρόσωποι κομμάτων. Απαντώντας όμως στην ουσία του ερωτήματος, πρέπει να 

πούμε ότι με τη συμμετοχή εκπροσώπων όλων των κομμάτων σίγουρα ξεφύγαμε από 

το χειρότερο, από τα μονοπαραταξιακά και μονοκομματικά συμβούλια. Με τη 

συμμετοχή όλων των κομμάτων σίγουρα έχουμε ένα πιο δημοκρατικό και σε προέ

κταση πιο αντιπροσωπευτικό λα'ίκό καθεστώς. Στην πράξη και ανεξάρτητα από τις 

εντυπώσεις που μπορεί να υπάρχουν, η διακομματική συμμετοχή πλήττει την κομμα

τικοποίηση. Ποιος μπορεί να ισχυριστεί ότι είναι δυνατό όλα τα κόμματα να 

συμφωνούν και να επιλύουν τα προβλήματα με το πάρε δώσε; 

Αυτό που γίνεται, και είναι μια σοβαρή αδυναμία που εκθέτει όσους το 

κάνουν, είναι κάποια κόμματα να συμφωνούν κάποτε να σχηματίζουν πλειοψηφία 

και να επιβάλλουν αυθαίρετες, αναξιοκρατικές αποφάσεις. Υπενθυμίζω τις 

πρόσφατες αναξιοκρατικές ενέργειες των κομμάτων ΔΗΣΥ -ΔΗΚΟ στο ΣΑΛΑ 

Λεμεσού, στους Δήμους Μέσα Γειτονιάς και πρόσφατα στην Έγκωμη. Η δυνατότητα 

όμως που προσφέρεται σε κόμματα που θέλουν να συμπεριφέρονται με αυτό τον 

απαράδεχτο τρόπο είναι δυνατό να αντιμετωπιστεί με διάφορα μέτρα, ίσως και 

νομοθετικά. Κατά συνέπεια μπορούμε με το σημερινό καθεστώς να βελτιώσουμε την 

κατάσταση ακόμα περισσότερο. Οι σημερινές αδυναμίες δεν μπορούν όμως να 

χρησιμοποιούνται σαν αφορμή, σαν άλλοθι και επιχείρημα, για να πάμε πίσω σ' ένα 

καθεστώς παρωχημένο και σκοταδιστικό. Με την ίδια λογική, αν θα πάμε πίσω 

στους ημικρατικούς, αυτοί που θα το κάνουν εδώ, αύριο θα πρέπει να το κάνουν και 

στους δήμους ίσως. Γιατί και στους δήμους στην πράξη είχαμε την ίδια εξέλιξη, από 

τα διορισμένα συμβούλια περάσαμε στα διακομματικά συμβούλια. 

Η περίπτωση που συζητούμε δεν είναι θεωρητικά, ακαδημα'ίκά ή νομικίστικα 

που πρέπει να εξετάζεται. Πρέπει πρακτικά να εξετάζεται, με βάση την πείρα της 

ζωής, τις συνθήκες του τόπου και την αρχή της δημοκρατικότητας. Ας μου επιτραπεί 

να προσθέσω την παρομοίωση πως επιδιώκοντας την ειρήνη δε σημαίνει ότι πάντα 

αφοπλίζεσαι ή το επιτυγχάνεις μόνο με ειρηνικά μέσα. Κατά συνέπεια και με τη 

διακομματική συμμετοχή πλήττεται και μπορεί, αν δεν εξαλειφθεί, να περιοριστεί σε 

μεγάλο βαθμό η κομματικοποίηση. 
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Καταλήγοντας θα θέσω και το τρίτο ερώτημα, κατά πόσο ο Πρόεδρος μπορεί 
να σχηματίσει και να επιβάλει ανεξάρτητα και αξιοκρατικά συμβούλια. Είναι απλό 

και εύκολο να λέμε ότι ο Πρόεδρος έχει την ευθύνη και το καθήκον να το κάνει. 

Θεωρητικά είναι σωστή αυτή η προσέγγιση, αλλά όχι στην πράξη. Πρώτα απ' όλα η 

πείρα και η ιστορία μας λένε ότι οι προηγούμενοι Πρόεδροι και οι κυβερνήσεις 

αποδείχθηκε ότι δεν μπόρεσαν να εφαρμόσουν αυτή τη θεωρητικά σωστή θέση. Αν 

αυτή την αδυναμία του παρελθόντος τη θεωρούν κάποιοι υποκειμενική, ποιος 

εγγυάται ότι η συγκυβέρνηση ΔΗΣΥ -ΔΗΚΟ, η κυβέρνηση Κληρίδη θα μπορέσει να 

εφαρμόσει ότι δεν πέτυχαν οι προηγούμενες καταστάσεις; Μήπως προτιμούμε αντί 

αυτού που έχουμε και πέτυχε, που χρειάζεται να βοηθήσουμε να βελτιωθεί, να δοκι

μάσουμε να δώσουμε την ευκαιρία στη συγκυβέρνηση ΔΗΚΟ-ΔΗΣΥ ξανά με βάση το 

παρελθόν; Δεν είναι λογικό ότι τόσο ο Πρόεδρος όσο και το περιβάλλον του, το 

ΔΗ ΚΟ και ο ΔΗΣΥ, αν τους δοθεί αυτή η ευκαιρία, αντικειμενικά θα ψάξουν στο 

χώρο που γνωρίζουν, στον πολιτικό τους χώρο, και ότι θα δεχθούν πιέσεις από το 

χώρο τους; Δεν είναι προτιμότερο το υφιστάμενο καθεστώς που εφαρμόστηκε με τη 

συγκατάθεση της Βουλής, που προσφέρει τη δυνατότητα ευρύτερης δημοκρατικό

τερης επιλογής και βοηθά τον Πρόεδρο να λειτουργήσει στα πλαίσια του συντάγ

ματος πιο αξιοκρατικά και πιο άνετα, από τις αναπόφευκτες κομματικές και παρα

γοντικές πιέσεις; 

Εμείς επιλέγουμε λοιπόν το σημερινό καθεστώς ως πιο δημοκρατικό και πιο 

αξιοκρατικό. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Έχουν τελειώσει οι πρωτολογίες. Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Οφείλω να πω ότι δεν έχω και πολλά να προσθέσω σε όσα είπα στην αρχή . 

Μια όμως και τόσοι συνάδελφοι μου έκαμαν την τιμή να αναφερθούν είτε επικρι

τικά είτε υποστηριχτικά στα όσα είπα, έχω τουλάχιστον την υποχρέωση να επιβε

βαιώσω αυτά που είπα, μήπως νομιστεί ότι με την αναφορά τους έχουν αφαιρέσει 

οτιδήποτε από την εγκυρότητα ή την πειστικότητα αυτών που προσπάθησα να πω. 

Συνάδελφος έχει πει ότι αυτά που λέγω είναι ρομαντισμοί. Εμένα δε με 

ενοχλεί να είναι ρομαντικά, αρκεί να είναι σωστά. Προτιμώ να έχω το όραμα αυτού 

που είναι καλό να γίνει, παρά να δίνω στήριξη σε αυτό που είναι κακό, ομολογου

μένως κακό, στον κομματισμό των διορισμών στα συμβούλια των ημικρατικών 

οργανισμών. Εγώ δεν έχω ακούσει κανένα να υποστηρίξει ότι δεν πρέπει να υπάρχει 

ο κομματισμός στα συμβούλια. Όλοι οι ομιλητές το υποστηρίζουν. Αλλού διαφω

νούν. Αν θα είναι μονοκομματικοί ή αν θα είναι δικομματικοί ή αν θα είναι τετρα

κομματικοί οι διορισμοί. Και εγώ προσπάθησα να υποστηρίξω ότι πρέπει να είναι 

αξιοκρατικοί. Αν αυτός είναι ένας ρομαντισμός που τρέφω, προτιμώ να τρέφω αυτό 

το ρομαντικό όραμα, παρά τη στυγνή εικόνα του πολυκομματισμού ή του δικομματι

σμού που έχουν περιγράψει ή έχουν επικαλεστεί ή έχουν υποστηρίξει οι συνάδελφοι 

που προηγήθηκαν από εμένα σε αυτό το βήμα. 

Ακόμα έχουμε ξεχάσει ποιο είναι το θέμα που συζητούμε. Το θέμα που έχει 

εγγραφεί είναι "Τα συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών και η στάση της κυβέρ

νησης". 
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Όσον αφορά τις παλινδρομήσεις της κυβέρνησης, δε θα διαφωνήσω ότι, ναι, η 

κυβέρνηση έδειξε παλινδρομήσεις που δεν έπρεπε να δείξει. Η κυβέρνηση έπρεπε να 

παύσει τα συμβούλια, αμέσως μόλις αυτά έθεσαν τις παραιτήσεις τους -εκείνα που 

τις έθεσαν- στη διάθεση της κυβέρνησης. Αυτό ναι. Γι' αυτό ψέγεται η κυβέρνηση. 

'Ομως δεν έχω ακούσει κανέναν από τους συναδέλφους -κ~ι λυπούμαι, γιατί, ενώ 
αυτό ήταν το κύριο θέμα της ομιλίας μου την προηγούμενη φορά, δεν το είδα καν να 

αναφέρεται στον τύπο- κανένας δε μου εξήγησε ποια έννοια, ηθική ή πρακτική, είχαν 

οι λέξεις μερικών συμβουλίων "θέτουμε την παραίτησή μας στη διάθεση του προέ

δρου της Δημοκρατίας''. Τι σημαίνει αυτό το πράγμα; Αν αυτό δεν είναι κορο·ίδία 

προς το λαό και προς τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, πέστε μου τι είναι. Τι σημαίνει 

"θέτω την παραίτησή μου στη διάθεσή σου, κύριε Πρόεδρε, αλλά, αν δεχθείς την 

παραίτηση που θέτω στη διάθεσή σου, δεν παραιτούμαι"; Δηλαδή, θέτω την παραί

τησή μου στη διάθεσή σου, κύριε Πρόεδρε, με σκοπό να σε εκβιάσω να με επαναδιο

ρίσεις. Αυτό είπα. Γιατί δεν το είπαν έτσι, αν ήθελαν, τα συμβούλια; 

Διερωτήθηκε ένας συνάδελφος που μίλησε προηγουμένως, ο κ. Αγαπίου, τι 

μπορούσαν να κάμουν. Τι μπορούσαν να κάμουν; Ή είναι άνθρωποι άξιοι να κατέ

χουν δημόσιο αξίωμα και να κρίνουν τι είναι σωστό να κάμουν και να έχουν την 

ευθιξία να συμπεριφέρονται ως πολιτικοποιημένα πρόσωπα ή δεν κάμνουν γι' αυτές 

τις θέσεις. Πολλοί έθεσαν τις παραιτήσεις τους στη διάθεση της κυβέρνησης, χωρίς 

να τους το ζητήσει η κυβέρνηση. Ίσως αυτοί υπέθεσαν ότι, αν έσπευδαν να υποβά

λουν παραιτήσεις, θα έπαιρναν πιο γρήγορα επικύρωση για ανανέωση του διορι

σμού τους. Και λέω: Αν δεν είχαν άλλη επιλογή, τότε να εκλάβω ότι αυτή η πρόθεση 

να θέσουν τις παραιτήσεις τους στη διάθεση του Προέδρου εξακολουθεί να ισχύει; 

Μήπως έβαλαν ημέρα εκπνοής; Μήπως είπαν: "Θέτουμε τις παραιτήσεις μας στη 

διάθεσή σου, κύριε Πρόεδρε της Δημοκρατίας, μέχρι την τάδε ημερομηνία;" Αν όχι, 

να τους παραιτήσει αύριο. Και γιατί λέχθηκε με τόση δηκτικότητα ότι μερικοί 

ημέτεροι -το ημέτεροι σε εισαγωγικά βέβαια, εννοώντας ημέτεροι της κυβερνήσεως
υπέβαλαν τις παραιτήσεις τους και αρκετοί, όχι ημέτεροι της κυβέρνησης, αλλά 

ημέτεροι του ΑΚΕΛ, κατά σύμπτωση και κατά κανόνα δεν υπέβαλαν τις παραιτήσεις 

τους απ' όλους τους ημικρατικούς οργανισμούς. Μήπως πρέπει εγώ να υποθέσω και 

να επικρίνω ότι πήραν κομματική γραμμή; Δε θέλω να το πιστέψω, εφόσον είναι 

ανεξάρτητα πρόσωπα, διορισμένα αξιοκρατικά, για να εκτελούν τι είναι σωστό και 

ευόρκως τα καθήκοντά τους ως μέλη των ημικρατικών οργανισμών και όχι ως 

κομματικά κινούμενα να εκπληρώνουν την κομματική γραμμή που τους δίνουν. 

Γι' αυτό εγώ δεν το πιστεύω ότι έτσι είναι. 

Ο συνάδελφος κ. Αγαπίου -και λυπούμαι γιατί είναι ο κ. Αγαπίου που το είπε

είπε ότι οι νόμοι πρέπει να γίνονται σεβαστοΙ Και ο κ. Αγαπίου, όντας νομικός, 

λέει: "Πώς είναι δυνατό να πω από το βήμα αυτό της Βουλής ότι ο νόμος είναι 

κακός;" Τουλάχιστον ο κ. Αγαπίου, όπως και άλλοι νομικοί συνάδελφοι που είναι 

στην αίθουσα, πρέπει να ξέρουν τη διαφορά μεταξύ του επικρίνω το νόμο και 

σέβομαι το νόμο. Τον σέβομαι, έστω και κακό, εφόσον υπάρχει, αλλά έχω κάθε 

δικαίωμα και καθήκον να τον επικρίνω, επειδή είναι κακός. Δε λέω τίποτε το νέο. 

Αυτή είναι αρχέγονη φιλοσοφική αρχή. 

Και είμαι βέβαιος όλοι ξέρουν τον "Κρίτωνα" του Πλάτωνα. Όταν ο 

Σωκράτης καταδικάστηκε σε θάνατο, επειδή διέφθειρε τους νέους ή τα χρηστά ήθη 

των νέων, και ο Κρίτωνας ήθελε να του προσφέρει απόδραση από τη φυλακή, γιατί 

ο νόμος ήταν κακός, είπε "Ώσπερ οι Κορυβαντιώντες ακούω την φωνήν του νόμου 

και την σέβομαι", παρόλο που με τη διαλεκτική του απέδειξε ότι ήταν κακός. 
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Αυτός ο νόμος δεν είναι υποχρεωτικός. Δεν υποχρεώνει τα συμβούλια των 

ημικρατικών οργανισμών να μείνουν τρία χρόνια. Απόδειξη ότι έχει άρθρο ο νόμος 

που λέει: "Όποιος θέλει, δικαιούται να παραιτηθεί". Και παραιτείται, είτε γιατί 

κρίνει ότι δεν μπορεί πλέον να εκπληρώσει τα καθήκοντά του είτε για λόγους 

προσωπικούς είτε από πολιτική ευθιξία. Και είναι αυτό που συζητούμε. Όλοι από 

τη μια λέτε ότι το θέμα είναι πολιτικό -και μιλούμε για θέματα πολιτικής ευθιξίας

αλλά όλοι από την άλλη επικαλείστε το γράμμα του νόμου, για να μας πείτε ότι ο 

Πρόεδρος της Δημοκρατίας έπρεπε να σεβαστεί το γράμμα του νόμου. 

Επαναλαμβάνω, για μένα το θέμα είναι καθαρά πολιτικό. Όμως, αφού επικα

λείστε το γράμμα του νόμου -εκείνοι που το επικαλούνται- οφείλω να πω ότι το 

γράμμα του νόμου λέει ότι τα συμβούλια έχουν υποχρέωση να πειθαρχούν στις 

οδηγίες πολιτικής που δίνει η κυβέρνηση. Στους παραπάνω οργανισμούς είναι το 

άρθρο 3. Δεν ξέρω αν σε όλους είναι το 3 ή το 5, αλλά σε όλους σχεδόν τους νόμους 
που έχουν ιδρύσει ημικρατικούς οργανισμούς αυτή είναι ρητή πρόνοια του νόμου. 

Επειδή ο κ. Ηλιάδης, μιλώντας από το βήμα της Βουλής, είπε -αν καλά 

θυμούμαι τα όσα είπε- "η κυβέρνηση δε δικαιούται να επεμβαίνει στο έργο των 

συμβουλίων", απαντώ πως και δικαιούται και χρέος έχει να επεμβαίνει και να δίνει 

γενικές οδηγίες πολιτικής. Έτσι λέει ο νόμος, γι' αυτούς που θέλουν να επικαλού

νται το γράμμα του νόμου. Και αν η γενική πολιτική της κυβέρνησης, που έχει κάθε 

ηθικό και νόμιμο δικαίωμα να επιβάλλει την πολιτική της ως νεοεκλεγείσα κυβέρ

νηση, βρίσκεται σε αντίθεση με την πολιτική που θέλουν να ακολουθούν τα 

συμβούλια, έχει νομικό δικαίωμα να παύσει αυτά τα συμβούλια ή τα συμβούλια 

έχουν ηθικό, πολιτικό χρέος να μην ενεργούν αντίθετα από την πολιτική που διακη

ρύσσει ότι θέλει να εφαρμόσει η κυβέρνηση. 

Όμως επανέρχομαι στο θέμα που έχουμε εγγράψει. Ποια είναι η μέχρι τώρα 

συμπεριφορά της κυβέρνησης και γιατί επικρίνεται; Είπα ως προς το πρώτο σκέλος: 

Επικρίνεται, γιατί έδειξε δισταγμό. Και εγώ την επικρίνω. Έπρεπε να τους παύσει 

από την επόμενη ημέρα. Την επικρίνω, γιατί είχε παλινδρομήσεις σε αυτό το θέμα, 

έδειξε αβεβαιότητα και έδειξε ότι τελούσε υπό κράτος σύγχυσης. 'Ισως οι σύμβουλοί 

τους, οι νομικοί ή άλλοι, τους έχουν παρασύρει. 

Το δεύτερο τι είναι; Τι είναι που επικρίνω; Αν εγώ εκφράζω ρομαντικές 

απόψεις, όπως λέχθηκε, για το τι θα έπρεπε να γίνει, όλοι οι άλλοι που μίλησαν από 

το βήμα εδώ τι επικρίνουν; Επικρίνουν την πρόθεση της κυβέρνησης του κ. Κληρίδη 

να προχωρήσει σε κομματικούς διορισμούς . Περιμένετε, κύριοι, να το δείτε. Αν η 

κυβέρνηση Κληρίδη κάνει μονοκομματικούς διορισμούς ή έστω διαμοιραστεί τους 

f!ιορισμούς μόνο με το συνεργαζόμενο κόμμα του Δημοκρατικού Κόμματος, ναι, και 

εγώ θα την επικρίνω. Αν όμως η κυβέρνηση Κληρίδη ακολουθήσει και το γράμμα και 

το πνεύμα του νόμου, δηλαδή αν κάνει διορισμούς από όλο το κομματικό φάσμα 

αυτής της Βουλής, γιατί σπεύδουμε εκ προοιμίου να αποφασίσουμε το τι θα κάμει 

και να επικρίνουμε το τι θα κάνει; Και αυτό το οποίο υποθέτουμε ότι θα κάνει η 

κυβέρνηση το ανάγουμε σε ένδειξη μη σεβασμού προς το νόμο ή σε παραβίαση του 

νόμου που ψήφισε αυτή η Βουλή. 

Θέλω να τελειώσω ξανά με τη βασική μου άποψη: Η κυβέρνηση έχει πολιτικό 

χρέος να διοικά σωστά. Να διοικά σύμφωνα με το πρόγραμμά της. Και ο λαός έχει 

δικαίωμα να επικρίνει αυτό το πρόγραμμα. Η κυβέρνηση διοικά σωστά, αν πέρα από 

τις θέσεις που είναι καθαρώς πολιτικές, όπως είναι οι θέσεις των Υπουργών, 
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επιλέγει τους ανθρώπους που θέλει να είναι οι φορείς της πολιτικής της βούλησης 
και της πολιτικής της και του προεκλογικού της προγράμματος για τους ημικρατι

κούς οργανισμούς που, όπως έχουν πει και άλλοι, αποτελούν προέκταση του 

κράτους. Προέκταση της κρατικής εξουσίας. 

Εκεί που η κυβέρνηση ασκεί αυτό το πολιτικό έργο, πολιτική πρέπει να είναι η 

επίκριση. Α ν η κυβέρνηση επιλέξει να κάμει μονοκομματικούς διορισμούς -εγώ θα 

πάω ένα σκαλί παραπάνω και θα πω κομματικούς διορισμούς, διαμοιρασμό των 

βολεμάτων και των θέσεων μεταξύ των κομμάτων και ιδιαίτερα σε αναλογία της 

κομματικής τους δύναμης- κακά θα ασκήσει το πολιτικό έργο και καθήκον που έχει 

να διοικά σωστά. Γιατί, αντί να διοικά σωστά, θα διοικά κομματικά. Και αυτό είναι 

κακό για οποιαδήποτε κυβέρνηση. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλες δευτερολογίες; Ο κ. Χατζηδημητρίου πρωτολόγησε; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Όχι. Να θεωρηθεί δευτερολογία, κύριε Πρόεδρε. Δε θα ξαναζητήσω το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει, κύριε Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Υπάρχουν δύο πτυχές του θέματος. Η μια πτυχή αφορά την ίδια την έννοια 

του νόμου που ψηφίσαμε, την αναγκαιότητά του και τη σημασία του και η άλλη τους 

χειρισμούς και τη συμπεριφορά της κυβέρνησης. 

Έρχεται και επανέρχεται το θέμα. Έρχεται και επανέρχεται και μάλιστα κατά 

κάποιο τρόπο μειωτικό για την ίδια τη Βουλή, τα κόμματα, την αντίληψη περί πολι

τικής ζωής, την αντίληψη περί ευρύτερης αντιμετώπισης των καταστάσεων για 

δημιουργία κάποιων οργάνων που να είναι αντιπροσωπευτικά της κοινωνίας, που 

να σημαίνουν αποκέντρωση, που να μη σημαίνουν μονοκομματισμό. Φαίνεται ότι το 

μόνο πράγμα που γίνεται κατανοητό σε αυτό τον τόπο είναι ο υπερσυγκεντρωτισμός 

στις εξουσίες που ένας Πρόεδρος έχει, ο οποίος θα πρέπει να είναι ο απόλυτος 

άρχων, ο οποίος θα πρέπει να θεωρεί προέκτασή του όλα τα άλλα και να κυβερνά 

στο τέλος κατά το δοκούν. Και φυσικά θα έχουμε το δικαίωμα της εκ των υστέρων 

κριτικής. Αυτή δεν είναι λογική με την οποία θα μπορέσουμε να συμφωνήσουμε. 

Ναι, θελήσαμε να δώσουμε μηνύματα με το νόμο που ψηφίσαμε. Και ήταν ένας 

από τους επιτυχέστερους, σημαντικότερους θεσμικούς νόμους που πέρασε αυτή η 

Βουλή. Όχι γιατί υπήρχε μια ρομαντική αντίληψη, η οποία θα έπρεπε να αντικρου

στεί, αλλά γιατί υπήρχε μια οδυνηρή πραγματικότητα, θεμελιωμένη στη δεκαετία του 

'60, προωθημένη στη δεκαετία του '70, με προέκταση και παρακάτω ακόμη, όπου, 
ναι, τα συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών ήταν φέουδα. Όπου οι διορισμοί 

ήταν παροχή προνομίων σε κάποιους μεγιστάνες της πολιτικής ζωής. Όπου οι 

διοριζόμενοι ήταν οι ημέτεροι. Όπου τα συμβούλια διαδραμάτιζαν στο τέλος και ο 
κάθε ημικρατικός οργανισμός και πολιτικό ρόλο. Ακόμη και σε περιπτώσεις κρίσης 

και έντασης υπήρχε υπόσκαψη και του κράτους από την · πλευρά της ΣΥΤ Α, 
θυμούμαι, τον καιρό της χούντας, που έκαμνε και πολιτικές απεργίες για να πλήξει 

το Μακάριο. Χρησιμοποιήθηκαν οι οργανισμοί αυτοί κατά τον πιο απαράδεκτο 

τρόπο. 
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Συζητούμε για τους ημικρατικούς οργανισμούς. Και έχουν προβλήματα. Και 

έχει προβλήματα το ΡΙΚ, γιατί υπήρξε μονοκρατορία, μονοκομματισμός, διαφθορά, 

όπως υπήρξε σε πάρα πολλούς οργανισμούς. Και έπρεπε κάποτε να αντιμετωπιστεί 

αυτό το πράγμα. Και πώς θα αντιμετωπιζόταν; Θα αντιμετωπιζόταν όχι με αντικα

τάσταση του ενός κόμματος με το άλλο κόμμα, αλλά με μια συνεργασία όλων. Με 

μια συναντίληψη. Με μια δημοκρατικοποίηση. Με μια αποκέντρωση. Με μια άλλη 

αντίληψη της κοινωνίας που ζούμε, στην οποία κατά κύριο λόγο, ναι, τα πολιτικά 

κόμματα ας ελπίσουμε ότι δεν είμαστε συντεχνίες εδώ μέσα που κανονίζουμε τους 

φίλους μας, αλλά ότι έχουμε ένα όραμα γ~ την πατρίδα μας, ένα όραμα για μια 
καλύτερη διακυβέρνηση αυτού του τόπου και την ελπίδα ότι μπορούμε να βοηθή

σουμε προς αυτή την κατεύθυνση και ότι είναι αυτό που ζητήθηκε με το νόμο που 

πέρασε για την αλλαγή του τρόπου σύνθεσης των διοικητικών συμβουλίων. 

Και θέλω να το υπερασπιστώ με όλη τη δύναμη της ψυχής μου, με όλη τη 

δύναμη που το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ αντιπροσωπεύει, με όλη την αντίληψη 

περί αποκατάστασης της ηθικής τάξης. Ναι, χρειαζόμαστε συμβούλια αντιπροσω

πευτικά των κοινωνικών παραγόντων αυτού του τόπου. Και αλίμονο αν θεωρή

σουμε τα κόμματα ως καταστάσεις συμφεροντολογικές, ωφελιμιστικές, που μόνο με 

αυτά τα κριτήρια αναζητούν την αντικατάσταση του μονοκομματισμού με τον τετρα

κομματισμό. Δε δεχόμαστε την ύβριν, κύριοι συνάδελφοι. Θέλουμε να αντικαταστή

σουμε τη δικτατορία του μονοκομματισμού με τον πλουραλισμό της αναγνώρισης 

και της ανάθεσης ευθυνών σε ολόκληρο το φάσμα της πολιτικής ζωής σε αυτό τον 

τόπο. Ναι, και να κριθούμε εκεί, αν χειριζόμαστε τα πράγματα με υπευθυνότητα. 

Και είδαμε αλλαγή με αυτού του είδους τα συμβούλια. Και άλλαξε το κλίμα. Και 

άλλαξε η κοινωνία και έγιναν οι νέοι διορισμοί όλοι αξιοκρατικά. Έπαυσε ακριβώς 

η συμφεροντολογική και η χαριστική τοποθέτηση του οποιουδήποτε εκλεκτού στα 

φέουδα. Και έγινε αξιοκρατία. Γίνονταν διαγωνισμοί και δεν μπορούσε να διοριστεί 

πλέον οποιοσδήποτε ανάξιος . Στο .κάτω κάτω υφίστατο την κριτική της άλλης 

πλευράς. 

Μάλιστα, κύριοι συνάδελφοι. Θα επιμείνουμε σε αυτό το θεσμό, σε αυτή τη 

σημασία και στην τοποθέτηση και θα κρίνουμε τον καθένα σύμφωνα με αυτή την 

αντίληψη. Έτσι, η υπόθεση, ναι, είναι και η τοποθέτηση στο αν ο νόμος είναι καλός 

ή κακός. Εμείς τον θεωρούμε καλό το νόμο και είναι αυτό που βρίσκεται υπό συζή

τηση. Και θα στηρίξουμε το νόμο, στο βαθμό που μπορούμε. 

Τώρα σε ό,τι αφορά τους χειρισμούς της κυβέρνησης, έχει εξαντληθεί το θέμα. 

Έχει συζητηθεί, έχουν γίνει αναφορές, που τουλάχιστον από πλευράς δικής μας με 

καλύπτουν πλήρως- από τον κ. Ομήρου και τον κ. Ηλιάδη- κι έτσι δε θα προχωρήσω 

παρακάτω στο να επαναλάβω τα γνωστά. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Α ντωνίου παρακαλώ να προεδρεύσει, γιατί θέλω να πω μερικά λόγια. 

(Σε αυτό το σημείο ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Αλέξης Γαλανός αντικαταστά

θηκε στην έδρα από το Βουλευτή κ. Αβραάμ Αντωνίου.) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι συνάδελφοι, μιλούμε πάνω σε αυτό το θέμα -και λυπούμαι πράγματι 
που αναγκάζομαι να κάμω αυτή την παρέμβαση- σαν να ζούμε σε άλλο κόσμο και 

σαν να μη ζούμε στην Κύπρο. 



2371 

Γιατί λέχθηκε περί αξιοκρατίας. Λέχθηκε ότι μακάρι να γίνονται αξιοκρατικά 

οι διορισμοί. Και εγώ συμφωνώ απόλυτα με τον κ. Παπαδόπουλο και με οποιοδή

ποτε άλλο υποστήριξε την αξιοκρατία σε αυτό τον τόπο. Αλλά δεν αντιλαμβανό

μαστε ότι και η πολιτική και η κοινωνική ζωή αυτού του τόπου περνά μέσα από τα 

κόμματα; Και είναι μια κριτική που πρέπει να κάνουμε στον εαυτό μας, διότι όλες 

οι φάσεις αυτού του τόπου περνούν μέσα από τα κόμματα, και ιδιαίτερα τα εν τη 

Βουλή κόμματα. Έχουμε φτάσει σε ένα σημείο όλοι μας που κάπου πρέπει να 

σταματήσουμε και να δούμε μερικά πράγματα. 

Το όλο φάσμα που έχουμε μπροστά μας συνδέεται με αυτό που είπα κάποτε 

από αυτό το βήμα της Βουλής, με το ρουσφέτι. Και φθάσαμε σε μια αντίστροφη 

μεριά του ρουσφετιού, όπου έρχεται κόσμος και παρακαλεί να τον βοηθήσουμε, για 

να μην αδικηθεί. Γιατί, όπως λειτουργεί το ρουσφέτι σε αυτό τον τόπο, όπως 

λειτουργούν οι διορισμοί, όπως λειτουργούν πολλά πράγματα, υπάρχει πλέ.ον ένας 

πολύ σοβαρός κίνδυνος ότι κάποιοι κόβουν έξω από το ρουν των πραγμάτων και 

αδικούνται. 

Γι' αυτό το λόγο, για να είμαστε ειλικρινείς και να βάλουμε τον δάκτυλον επί 

τον τύπον των ήλων, πράγματι υπάρχει κομματική ζωή σε αυτό τον τόπο, αναπτυγ

μένη σε πάρα πολύ μεγάλο βαθμό. Οι διορισμοί, οπουδήποτε και να γίνονται, σε 

πολύ μεγάλο βαθμό περνούν και πάλι μέσα από τα κόμματα. Αν θέλουμε πραγμα

τικά να αλλάξει αυτή η κατάσταση, εμείς, τα κόμματα, πρέπει να σταματήσουμε αυτή 

την κατάσταση. Εμείς, τα κόμματα, πρέπει να δώσουμε ένα τέλος στην κατάσταση η 

οποία υπάρχει. Και μη μου πείτε ότι το άλφα κόμμα εξασκεί αυτή την πολιτική πολύ 

περισσότερο από το βήτα κόμμα. Το πρόβλημα είναι ποια κόμματα βρίσκονται στην 

εξουσία και ποια κόμματα προωθούν περισσότερο τους δικούς τους. Κατά συνέπεια 

"ο αναμάρτητος πρώτος τον λίθον βαλέτω". 

Υπάρχει πράγματι σοβαρή κομματικοποίηση. Περνούν όλα τα πράγματα μέσα 

από τα κανάλια των κομμάτων και, αν νομίζουμε ότι και σήμερα που θα γίνουν οι 

διορισμοί δε θα περάσουν από τα κανάλια των κομμάτων, νομίζω ότι πλανώμεθα 

πλάνην οικτράν. Είναι μια διαπίστωση για το πού πάει αυτή η κοινωνία μας, για το 

πώς προχωρεί η πολιτική μας. Και ίσως και πολλά από τα κακά που υπάρχουν σε 

αυτό τον τόπο να οφείλονται σε αυτή τη νοοτροπία. Και ας μην κατηγορηθεί 

κάποιος που λέει αυτές τις αλήθειες ότι κάπου σπάζει το κατεστημένο και κάπου 

λέει πράγματα τα οποία συγκλονίζουν. Γιατί κάποτε πρέπει να λέμε κάποιες 

αλήθειες, χωρίς να υφιστάμεθα κριτική, διότι υπάρχει και η νοοτροπία ότι όποιος 

πάει αντίθετα από το ρεύμα, όποιος πει αυτές τις αλήθειες, θα βρεθεί ξαφνικά αντι

μέτωπος όλων, διότι τόλμησε να σηκώσει κεφάλι. 

Επαναλαμβάνω: Αν θέλουμε -και δε μιλούμε τώρα μόνο για το θέμα των 

ημικρατικών, μιλούμε για όλο το φάσμα της πολιτικής και κοινωνικής ζωής σε αυτό 

τον τόπο- να σταματήσει αυτή η κατάσταση, να υπάρξει αξιοκρατία, να μετριαστεί 

το ρουσφέτι, τότε πρέπει να καθίσουμε όλα τα κόμματα -πρακτικά υπάρχει και η 

Επιτροπή στη Βουλή, η οποία ασχολείται υποτίθεται με αυτό το θέμα- να νομοθετή

σουμε, αν είναι δυνατό, για να περιοριστεί, διότι δεν πρόκειται να εκλείψει ποτέ 

αυτή η κατάσταση του ρουσφετιού, των διορισμών, της κομματικοποίησης, την 

οποία εμείς οι ίδιοι προωθούμε, αλλά ταυτόχρονα εμείς οι ίδιοι σαν νέοι Ταρτούφοι 

υποκριτές ερχόμαστε και κατά καιρούς καταδικάζουμε. 

Ευχαριστώ πολύ. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

Ο κ. Χατζηδημητρίου παρακαλώ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 
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Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι αυτά που είπε ο κ. Γαλανός μπορεί να αντι

προσωπεύουν τον κ. Γαλανό, εμάς όμως με κανέναν τρόπο δε μας αντιπροσω

πεύουν. Δεν μπήκαμε ποτέ σε κανενός είδους ρουσφετολογία. Και θέλω να συγκρα
τηθώ, για να μην προχωρήσω παρακάτω. Τουλάχιστον ο κ. Γαλανός θα έπρεπε να 

ήταν πολύ πιο προσεχτικός πάνω σε αυτό το σημείο, γιατί θα πρέπει να γνωρίζει 

πολ ύ καλά ότι από την πλευρά τη δική μας δεν μπήκαμε ποτέ σε αυτόν τον κυκεώνα. 

Και απεναντίας, αν αγωνιστήκαμε για οποιαδήποτε κατεύθυνση, ήταν για τη δημο

κρατικοποίηση αυτής της κοινωνίας και τη δημιουργία κάποιων θεσμών. Χρησιμο

ποιώ την αυτοσυγκράτησή μου, για να μην προχωρήσω παραπέρα, κύριε Γαλανέ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Α. Γ ΑΛΑΝΟΣ) 

Δίνω το λόγο στον κ. Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα πρόθεση να μιλήσω,γιατί οι ομιλίες των συναδέλφων 

μου του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις με καλύπτουν πλήρως. Αλλά πραγματικά, 

επειδή άκουσα τον κ. Παπαδόπουλο, διερωτώμαι αν βρισκόμαστε στη Βουλή ή αν 

βρισκόμαστε σε αίθουσα δικαστηρίου, όπου έχουμε εκ των προτέρων αποφασίσει ότι 

από επαγγελματική υποχρέωση πρέπει να υποστηρίξουμε μια υπόθεση και εφευρί

σκουμε επιχειρήματα για να την υποστηρίξουμε. 

''Ορισμένες φορές", είπε, "λέτε το θέμα είναι πολιτικό. Ορισμένες φορές αναζη

τάτε το γράμμα του νόμου". Εγώ απορώ. Έχει κανένα που δε γνωρίζει ότι οι νόμοι 

γίνονται για να διευκολύνουν την άσκηση πολιτικής; Και όταν αυτή η Βουλή ψήφιζε 

εκείνο το νόμο, τον ψήφιζε για να διασφαλίσει με το νόμο την άσκηση ορθής πολι

τικής ή ορθής κατά το δυνατό πολιτικής από τα συμβούλια, προωθώντας κατά ένα 

ακόμα βήμα την πολυφωνία και την πολυμερή εκπροσώπηση. Κανένας δε λέει και 

δεν ισχυρίζεται ότι με το να έχουν λόγο ή άποψη τα κόμματα αυτόματα εξασφαλί

ζεται η αξιοκρατία, αλλά δεν μπορεί να γίνει και δεκτή η άλλη άποψη που περίπου 

έβγαινε από την ομιλία, ότι, αν έχουν άποψη τα κόμματα, καταργήθηκε η αξιο

κρατία. Και αν δηλαδή διορίσει από μόνος του ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, αυτό

ματα διασφαλίζεται η αξιοκρατία; Ο όποιος Πρόεδρος της Δημοκρατίας, όχι μόνο ο 

κ. Κληρίδης. Ή μήπως δηλαδή προσπαθούμε να πείσουμε και τον εαυτό μας ότι ο 

Πρόεδρος θα αφεθεί να κάνει τους διορισμούς από μόνος του; Αν διαπιστώσει, είπε 

ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΔΗΚΟ, ότι έγιναν μονοκομματικοί διορι

σμοί,τότε θα τους ψέξει από το βήμα της Βουλής. Εγώ λέω ότι ξέρει αυτή τη στιγμή 

τι γίνεται. Ξέρει πολύ καλά ποια λίστα ετοίμασε το κόμμα του, για παράδειγμα. 

Ξέρει πολύ καλά τι διεκδίκησε το κόμμα του και σε ποσότητα προεδριών και σε 

ποσότητα συμβούλων. Τα ξέρουν και οι εφημερίδες που τα γράφουν. Άρα να μη μας 

λέει ότι, αν το διαπιστώσει, θα μιλήσέΙ. Οφείλει να μιλήσει τώρα. Συμφωνεί με το 

ότι ανατέθηκε σε αξιωματούχο του κόμματός του και ετοίμασε κατάλογο; 

Τα συμβούλια έπρεπε να παυθούν, γιατί ήταν βέβαιο ότι δε θα ακολουθούσαν 

τις οδηγίες της κυβέρνησης. Μα πότε πρόλαβε η νέα κυβέρνηση να διαπιστώσει ότι 

τις γενικές οδηγίες πολιτικής δε θα τις ακολουθούσαν τα συμβούλια; Είναι από τα 
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πρώτα εικοσιτετράωρα που ασκήθηκαν οι πιέσεις για να υποβάλουν παραιτήσεις. 

Και αυτό ήταν το νόημα των παραιτήσεων. Δε δέχομαι ότι αυτοί οι άνθρωποι, που 

ανήκουν σε όλους τους χώρους, υπέβαλαν παραιτήσεις για να εκβιάσουν την παρα

μονή τους. Είναι γιατί δέχτηκαν πιέσεις. Κι εγώ δέχομαι αν υπάρχει τρόπος να 

ορκιστούν στο Ευαγγέλιο και να μιλήσουν, για να δούμε τι θα μας πουν αυτοί οι 

άνθρωποι. 

Αλλά ποιες οδηγίες πολιτικής της νέας κυβέρνησης δεν ακολούθησαν; Εγώ δε 

γνωρίζω -και όποιος γνωρίζει ας το πει- συνεδρία του νέου Υπουργικού Συμβου

λίου που να καθόρισε πολιτική για οποιοδήποτε ημικρατικό οργανισμό και να είπε 

το συμβούλιο όχι. Η αλήθεια είναι μία και να την πούμε. Εμπόδιζαν τα συμβούλια 

να ακολουθηθεί μια και μοναδική οδηγία: προαγωγές, διορισμοί. Τίποτε άλλο. Και 

ταυτόχρονα έπρεπε να καλυφθούν οι απαιτήσεις ανθρώπων που τους δόθηκαν 

κάποιες υποσχέσεις. 1249 υποψήφιοι από δύο κόμματα! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κύριοι. Να λείπουν οι υπολογισμοί των αριθμών. Μπορεί να είναι 

μεγαλύτεροι, μπορεί να είναι και μικρότεροι. 

Λοιπόν, παρακάτω, κύριε Κατσουρίδη. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Δεν είναι ανάγκη να λέμε τα μυστικά των κομμάτων δηλαδή! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Διατυπώθηκε η απορία και δόθηκε και η απάντηση φυσικά: Οι ακελιστές παρέ

μειναν με οδηγία του κόμματος; Και απαντήθηκε ότι αποκλείεται να υπήρξε τέτοια 

Ωδηγία. Έχω κι εγώ μια απορία. Εκείνοι που υπέβαλαν παραιτήσεις και προέρχο

νται από συγκεκριμένους χώρους είναι με οδηγίες των κομμάτων τους που το 

έκαναν; Εγώ λέω όχι. Δεν είναι με οδηγίες των κομμάτων τους. 

Παρόλο που ο κ. Χατζηδημητρίου κάλυψε το θέμα στο οποίο θα αναφερθώ και 

θα κλείσω, εγώ έχω μια ερώτηση: Πριν από αυτό το νόμο, πριν από την πολυφω

νική, αν θέλετε πολυκομματική εκπροσώπηση, όταν ο κ. Παπαδόπουλος ήταν μέλος 

κυβερνήσεων και δεν επενέβαιναν τα κόμματα, τα όποια κόμματα υπήρχαν τότε, ή 

και αν επενέβαιναν κανένας δεν τα λάμβανε υπόψη, ήταν αξιοκρατικοί οι διορισμοί; 

Α νέφερε ο κ. Χατζηδημητρίου τη ΣΥΤ Α και θέλω κι εγώ να την αναφέρω. Ποια 

προσόντα χρειάζονταν όλα τα χρόνια που δε λαμβάνονταν υπόψη τα κόμματα, για 

να διοριστείς στη ΣΥΤ Α; Κανένα άλλο, παρά οι δεσμοί σου με κάποιους δυνατούς 

Υπουργούς της εποχής! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

Βλέπω ότι πάμε για δευτερολογίες και τρι τολογίες. Θα ήθελα να ερωτήσω 

ποιοι άλλοι θέλουν να δευτερολογήσουν; Διότι μου ζήτησε το λόγο ο κ. Χρίστου ο 

οποίος έχει επιλέξει να δευτερολογήσει, αντί να κλείσει το θέμα. 

Είναι ο κ. Πιττοκοπίτης, ο κ. Ηλιάδης και ο κ. Χρίστου, που έχει το δικαίωμα 

να μιλήσει τελευταίος, αλλά υπό μορφή δευτερολογίας. Αν νομίζετε ότι μπορεί να 

παραστεί ανάγκη να απαντήσετε, μπορείτε να τρι τολογήσετε. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 
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Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κι εγώ θα απαντήσω σε μερικά ερωτήματα που έβαλε ο κ. Κατσουρίδης συγκε
κριμένα. Περιμένει ο άνθρωπος, να μην έχει παράπονο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα σας δώσω το λόγο, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ο κ. Πι ττοκοπί της. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Άκουσα με πολλή προσοχή αρκετούς συναδέλφους που έχουν μιλήσει και οι 

περισσότεροι από αυτούς χρησιμοποίησαν τη λέξη "αλήθεια" πάνω από δεκαπέντε 

φορές. Πράγματι, συνάδελφοι, με αυτά που λέτε, λέτε την αλήθεια; Γιατί ο κ. Χατζη

δημητρίου προηγουμένως είπε: "Να μην προκληθώ να πω περισσότερα"! Εγώ θα πω. 

Εγώ θα πω, γιατί είμαι συνηθισμένος να λέω τα πράγματα με το όνομά τους. Όλη η 

συζήτηση που γίνεται σήμερα στη Βουλή γίνεται πράγματι για να διοριστούν αξιο

κρατικά τα διοικητικά συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών; Μήπως θυμάστε 

τις δηλώσεις που έκανε μετά την επείγουσα συνάντηση που είχε τότε ο Γενικός 

Γραμματέας του ΑΚΕΛ, ο κ. Χριστόφιας, με τον κ. Κληρίδη, πάνω στο συγκεκρι

μένο θέμα; Να το πούμε ξεκάθαρα, αγαπητοί συνάδελφοι, για να μη γελοιοποιού

μαστε και μπροστά στο λαό, γιατί δεν είναι προς τους πολίτες του Σουδάν ή της 

Κούβας που απευθυνόμαστε, ότι όλοι κάμνουμε αγώνα για το πόσες προεδρίες και 

πόσα μέλη θα πάρει ο καθένας στους ημικρατικούς οργανισμούς. Και κάποιο κόμμα 

που κόπτεται για αξιοκρατία και τάσσεται ενάντια στο ρουσφέτι ας θυμηθεί τι έκαμε 

την περασμένη βδομάδα στην Πάφο. Και αν αναγκαστώ, θα αναφέρω και όνομα. 

Ανέφερε ο πολύ αγαπητός μου συνάδελφος, ο κ. Κατσουρίδης, τη ΣΥΤΑ. Ναι, 

συνάδελφε, πριν από έξι μήνες έγιναν κάποιες προσλήψεις. Μπορείτε να μας πείτε 

πώς τις εκάμετε; Πόση ήταν η λίστα; Από ποια κανάλια πέρασε; Ποιος έκαμε μετά 

το shOI1 Iist; Και πέστε μου την αλήθεια, γιατί σ' αυτό τον οργανισμό ήμουν είκοσι 
πέντε χρόνια αξιωματούχος και έχω διασυνδέσεις και ξέρω πρόσωπα και πράγματα. 

Επομένως δεν είναι όλος ο πόλεμος που γίνεται για την αξιοκρατία. Κι εγώ το 

δηλώνω από τώρα: Είτε η Εκτελεστική Εξουσία φέρει νομοσχέδιο είτε κατατεθεί 

πρόταση νόμου από οποιοδήποτε έντιμο συνάδελφο που να ποινικοποιεί το 

ρουσφέτι εγώ δε θα το ψηφίσω, γιατί εγιο είμαι ειλικρινής και με τον εαυτό μου και 

με το λαό. Όλοι θα το χρησιμοποιούμε. Όλοι χρησιμοποιούμε το μέσο και όλοι 

κατηγορούμε το μέσο. Και σε μια τέτοια περίπτωση εκείνοι που θα στείλουμε 

φυλακή θα είναι πράγματι οι φτωχοί και οι άνθρωποι που δε θα 'χουν το μέσο. Να 

είμαστε επομένως, έντιμοι συνάδελφοι, ειλικρινείς πρώτα με τον εαυτό μας. Και αν 

υπάρχει συνάδελφος μέσα σ' αυτή τη Βουλή που δε χρησιμοποίησε και δε χρησιμο

ποιεί το ρουσφέτι, με όλο το σεβασμό λέει και ισχυρίζεται οτιδήποτε άλλο εκτός από 

την αλήθεια. Όλοι το κάμνουμε κάθε μέρα. 

Λέχθηκε προηγουμένως και για αριθμούς. Σίγουρα ξέρουμε όλοι τους αριθ

μούς και ξέρουμε όλοι το διαμερισμό που θα γίνει, τρεις πάνω τρεις κάτω, αλλά δε 

μας ενδιαφέρει αν αυτοί οι άνθρωποι που θα μπουν θα είναι άξιοι και αν θα 

προσφέρουν στο δημόσιο. Φυσικά θα τους κρίνουμε, θα 'χουμε το δικαίωμα να τους 

κρίνουμε. Αυτή όμως τη στιγμή ο πόλεμος που γίνεται είναι για τους αριθμούς. Και 

δε θέλω να μιλήσω και για κάποιους ημικρατικούς οργανισμούς, για τους οποίους 
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ανακάλυψε ο έντιμος και αγαπητός μου συνάδελφος κ. Α γαπίου πως από το 1960 
μέχρι το '88 ουδείς άνθρωπος που υπηρέτησε σ' αυτούς, ουδείς άνθρωπος που διορί
στηκε σ'αυτούς δε διορίστηκε αξιοκρατικά και τα πάντα έγιναν αξιοκρατικά για 

πρώτη φορά το 1988. Το όγδοο θαύμα έγινε μετά το 1988! Η αξιοκρατία εφαρμό
στηκε μετά το 1988! Το καθετί έγινε για πρώτη φορά τότε! 

Αυτοί οι ημικρατικοί οργανισμοί δημιουργήθηκαν οι περισσότεροι το 1960 και 
αντιμετώπισαν τόσα προβλήματα. Υπήρξαν άνθρωποι που δεν αμείβονταν, που δεν 

έπαιρναν ούτε ένα σεντ και στήριξαν αυτούς τους οργανισμούς και ειδικότερα μετά 

την τούρκικη εισβολή που σχεδόν καταστράφηκαν τα πάντα. Και το λιγότερο ως 

δημόσια πρόσωπα που είμαστε κι εμείς πρέπει κάπου να εκτιμούμε και κάπου να 

σεβόμαστε κάποιους ανθρώπους άσχετα από την πολιτική τους τοποθέτηση και να 

τους κρίνουμε αποκλειστικά και μόνο από την προσφορά τους. 

Επομένως ο λαός που μας παρακολουθεί τώρα ξέρει αν λέμε την αλήθεια και 

ξέρει αν ο πόλεμος που κάμνει το ΑΚΕΛ είναι για την αξιοκρατία. Γιατί ήθελε να 

παραμείνουν εκείνοι που ήταν. Κυβέρνηση δική του ήταν, Πρόεδρος δικός του ήταν, 

φίλοι του ήταν και οι άλλοι που ήταν διορισμένοι και ήταν προσκείμενοι στον τέως 

Πρόεδρο. Είχατε την πλειοψηφία και εκάμνετε τη δουλειά σας. Τώρα κάπου χάλασε 

αυτό το σκηνικό και γι' αυτό διαμαρτύρεστε. 

Έτσι σίγουρα, όσο και αν σέβομαι και αποδέχομαι απόλυτα τις απόψεις του 

κοινοβουλευτικού μου αρχηγού, αφού το ξέρουμε φανερά, υπάρχει συγκυβέρνηση, 

κάποια συμφωνία, κάποια διαβούλευση γίνεται. Γιατί λοιπόν ξεσπαθώνετε και κατη

γορείτε τη συγκυβέρνηση ΔΗΚΟ-ΔΗΣΥ; Τι θέλετε δηλαδή; Να μας κρίνετε μόνο, 

χωρίς να έχουμε το δικαίωμα να κάμνουμε διαβουλεύσεις ή να παίρνουμε αποφά

σεις ή να εφαρμόζουμε κάποια πολιτική; Απλώς για να έχετε ερείσματα να μας αντι

πολιτεύεστε ή να μας κατηγορείτε; 

Γι' αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, τελειώνοντας λέω ότι το ρουσφέτι χρησιμο

ποιείται από όλους. Ο αγώνας που κάμνουν όλοι είναι για το πόσους περισσότε

ρους θα εξασφαλίσουν μέσα στον κάθε ημικρατικό οργανισμό, για να μπορούν να 

περνούν την πολιτική τους. 

Σήμερα είναι Πρόεδρος ο κ. Κληρίδης, πριν από τέσσερις μήνες ήταν ο κ. 

Βασιλείου και μετά πέντε χρόνια θα είναι κάποιος άλλος Πρόεδρος. Πιστεύω ότι η 

κάθε κυβέρνηση και ο κάθε Πρόεδρος που εκλέγεται σε οποιαδήποτε δημοκρατική 

χώρα το λιγότερο θέλει να εφαρμόσει την πολιτική του και βάσει αυτής της πολι

τικής του θα επικριθεί ή θα χειροκροτηθεί, με βάση τα έργα και τις ημέρες του. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χρίστου. Έχει δικαίωμα ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ... 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Επειδή είπατε ότι θα είναι ο τελευταίος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, αλλά επειδή θα είναι ο τελευταίος και όπως βλέπω θα υπάρξουν και 

τριτολογίες, γι' αυτό το λόγο χρησιμοποιείται το δικαίωμα του Κοινοβουλευτικού 

για να δευτερολογήσει. Σίγουρα δε θα το κλείσει, αλλά μπορεί και να τριτολογήσει 

και να ... 
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Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Δεν πρόκειται να κλείσω. Απλώς δευτερολογώ, όπως έκαμαν πολλοί άλλοι. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Έχω τη γνώμη ότι, αν με τη δέουσα νηφαλιότητά σκύψουμε πάνω στις απόψεις 
της κάθε πλευράς, θα διαπιστώσουμε ότι τα επιχειρήματα και η όλη προσέγγιση θα 

μπορούσε να είχαν πράγματι διαφορετική πλατφόρμα, αν ένα οποιοδήποτε κόμμα 

από εκείνα τα οποία το 1988 ψήφισαν το πνεύμα και το γράμμα του νόμου στον 
οποίο αναφερόμαστε από την πρώτη μέρα που ανέλαβε η νέα κυβέρνηση, υιοθετώ

ντας τις απόψεις τις οποίες σήμερα λέγει και οι οποίες είναι διαμετρικά αντίθετες 

από αυτές που έλεγε το 1988, ερχόταν εδώ στη Βουλή και έλεγε: "Κύριοι, αυτά που 
λέγαμε το 1988 δε μας εκφράζουν σήμερα και έχουμε την τόλμη να το πούμε και 
προτείνουμε αλλαγή του νόμου, κατάργηση της πρόνοιας ή των προνοιών του 

νόμου, οσεσδήποτε και αν είναι. Γι' αυτό το λόγο έχουμε αυτή την πρόταση, την 

οποία ζητούμε είτε να υπερψηφίσετε είτε να καταψηφίσετε." Αυτό το πράγμα θα 

ήταν μια έντιμη πολιτική πράξη, εφόσον. επαναλαμβάνω. κάποιοι ανακαλύπτουν ότι 

δεν τους εκφράζει ο νόμος που ψήφισαν το '88. Θα ήταν μια έντιμη πολιτική πράξη, 
απέναντι στην οποία και εμείς και όλοι, διατηρώντας τις διαφωνίες μας, θα εκφρά

ζαμε την εκτίμηση και το σεβασμό προς τις αρχές τους και προς τις απόψεις τους τις 

σημερινές. Δεν έγινε όμως κάτι τέτοιο. Δεν έγινε κάτι τέτοιο. Όχι μόνο δεν έγινε 

από τα κόμματα, δεν έγινε ούτε από την κυβέρνηση. Λέχθηκε ότι ήταν κορο'ίδία η 

υποβολή, μάλλον η διάθεση προς τον Πρόεδρο των παραιτήσεων. Αν ήταν εκείνη η 

πράξη κορο·ίδία. το ίδιο κορο'ίδία ήταν και η απαίτηση του Κυβερνητικού Εκπρο

σώπου να θέσουν τα μέλη των συμβουλίων των ημικρατικών οργανισμών την παραί

τησή τους στη διάθεση του Προέδρου. Αυτό ζήτησε ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος 

στις 28 του Φεβράρη του 1993. 'Έίθισται", είπε - το "είθισται" ακόμα δεν έχει διασα
φηνιστεί - "να τίθενται στη διάθεση του προέδρου οι παραιτήσεις". Και πολλοί, 

πειθαρχημένοι, υπέβαλαν αυτές τις παραιτήσεις στη διάθεση του Προέδρου. 

Τι όφειλε να κάμει ο Πρόεδρος, κατά την άποψή μας; Ο Πρόεδρος, αν όντως 

ήθελε να διαγνώσει τη βούληση και την πρόθεση των συμβουλίων αυτών να ακολου

θήσουν την πολιτική του -στο θέμα πολιτική θα επανέλθω- θα έπρεπε να μαζέψει 

όλα αυτά τα συμβούλια και να τους πει: "Κύριοι, έχω αυτή την πολιτική. Είστε 

έτοιμοι να υπηρετήσετε την πολιτική της κυβέρνησης; Αν είστε έτοιμοι, να παραμεί

νετε, αν και εφόσον είστε άξιοι" . Και ουδείς είπε ότι αυτά τα συμβούλια ήταν 

ανάξια. Ουδείς επιχειρηματολόγησε πάνω σ' αυτή τη βάση. Όσοι δεν είναι έτοιμοι 

ν' ακολουθήσουν αυτή την πολιτική αυτοί οφείλουν, και νομίζω ήταν στοιχειώδης 

υποχρέωσή τους, να παραιτηθούν. Δεν έγινε κάτι τέτοιο . Δεν εκτέθηκε πολιτική, με 

βάση την οποία αυτά τα συμβούλια όφειλαν να συνεχίσουν να εργάζονται. 

Επομένως, κύριοι συνάδελφοι, είτε θα έπρεπε οι παραιτήσεις να γίνουν αποδε

κτές αμέσως, όταν και εφόσον υποβλήθηκαν, είτε θα έπρεπε η κυβέρνηση της Δημο

κρατίας και ο Πρόεδρος να σεβαστούν όχι το γράμμα του νόμου, όχι το νομικό 

πλαίσιο, αλλά το πολιτικό πλαίσιο και το πολιτικό πνεύμα το οποίο επικράτησε 

σ' αυτή τη Βουλή το 1988. Και αυτή η Βουλή, καλά ή κακά, ορθά ή λανθασμένα, 
δίκαια ή άδικα, ζητούσε -και εδώ η Έκθεση της Επιτροπής μιλά νομίζω καθαρά

όπως εκφραστεί με το νομοθέτημα η καλύτερη εκπροσώπηση των συμφερόντων που 

επηρεάζονται από τη λειτουργία των συμβουλίων αυτών των οργανισμών. Ζητούσε 
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να διευρυνθούν αυτά τα συμβούλια, για να επιτευχθεί η καλύτερη λειτουργία τους. 
Έτσι πίστευε αυτή η Βουλή και έτσι πίστευε και η τότε κυβέρνηση. Ήθελε ακόμα 

αυτή η Βουλή να διευρύνει τη βάση συμμετοχής με την αναβάθμιση του ρόλου των 

κομμάτων. Αυτή ήταν η πολιτική βούληση, ορθή ή λανθασμένη. Αν έχουμε άλλη 

πολιτική βούληση σήμερα, να τη θέσουμε, κύριοι συνάδελφοι. Δε γίνεται στη βάση 
μιας πολιτικής πλατφόρμας να λειτουργεί άλλη παρασκηνιακή, πίσω από την πολι

τική δημοσιότητα, η οποία ουσιαστικά τι κάμνει; Λειτουργεί ως ανασχετική και ως 

υπονομευτική μιας βούλησης που πλαισιώνεται από νόμους. 

Λέχθηκε ότι αποτελεί πολιτική υποχρέωση των μελών των συμβουλίων να 

υποβάλλουν παραίτηση και ότι είναι από παραδρομή που δεν περιλήφθηκε αυτό στο 

νόμο. Ξέρετε, οι τότε Βουλευτές δεν είχαν την απαιτούμενη οξυδέρκεια και παρατη

ρητικότητα να εντοπίσουν αυτή την έλλειψη, τη "μικρή", κραυγαλέα έλλειψη, αν 

ήταν έλλειψη του νόμου, ότι με κάθε νέο Πρόεδρο αλλάζουν τα συμβούλια! Αντί

θετα, κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική βούληση αυτής της Βουλής δεν ήταν τα 

συμβούλια να αλλάζουν με την αλλαγή του Προέδρου. Εντελώς το αντίθετο. Ήθελε 

να μετατρέψει τα συμβούλια σε θεσμούς, ήθελε να τα κάμει διαχρονικά, να τα κάμει 

να λειτουργούν περίπου όπως λειτουργούν οι Επιτροπές που διορίζει ένας Πρόε

δρος για έξι χρόνια ή ο Γενικός Εισαγγελέας που διορίζεται μέχρι τα εξήντα οκτώ 

του ή άλλοι θεσμοί αυτού του κράτους. Αυτή ήταν η πολιτική βούληση της Βουλής. 

Δεν ήταν αντίστροφα. Είναι λάθος. Και νομίζω ότι δεν είναι σωστό να παρερμηνεύ

ουμε, αν διαβάσει κανένας και πάει στο παρελθόν, το 1988, τον τρόπο που διατυπώ
θηκαν οι απόψεις και τη συλλογιστική αυτών των απόψεων. Και διερωτώμαι: Αν 

ένα μέλος ημικρατικού οργανισμού ασκεί πολιτική, ο διευθυντής Υπουργείου, 

κύριοι συνάδελφοι, ασκεί λιγότερη πολιτική; Είναι λιγότερο κράτος; Γιατί δε 

ζητούμε αλλαγή; Γιατί δεν αποκεφαλίζουμε ολόκληρο τον κρατικό μηχανισμό και να 

αντικαθίστανται οι πάντες, μέχρι και τον κλητήρα, με την έλευση της κάθε κυβέρ

νησης; Άρα κάπου υπάρχει το όριο, κάπου υπάρχει το μέτρο και μέσα στο μέτρο 

αυτή η Βουλή θεώρησε ότι βρίσκονται και τα συμβούλια των ημικρατικών οργανι

σμών. 

Λέχθηκε και το εξής: "Πώς είναι δυνατό να ασκήσει πολιτική η κυβέρνηση, 

όταν ένα συμβούλιο μπορεί να έχει διαφορετική άποψη, λ.χ. στο είδος καυσίμου 

ενός σταθμού;" Ο νόμος, πολύ σωστά είπε ο κ. Παπαδόπουλος, είναι σαφής και λέει 

ότι ''Ο Υπουργός ο αρμόδιος, κατόπιν συμβουλευτικής γνωμοδότησης της Αρχής, 

δύναται να εκδίδει προς αυτήν οδηγίες γενικής φύσεως για την ενάσκηση της αρμο

διότητάς της, για το γενικό συμφέρον της Δημοκρατίας, η δε Αρχή οφείλει να εφαρ

μόζει πάσαν τοιαύτην οδηγία". Λοιπόν, αν υποθέσουμε ότι το συμβούλιο μπορεί να 

έχει διαφορετική άποψη σε τέτοιο θέμα, τότε η κυβέρνηση σίγουρα δεν κυβερνά, 

διότι και η Βουλή όχι μόνο μπορεί να έχει άποψη, αλλά έχει και τη δύναμη, τους 

μοχλούς, τους μηχανισμούς να αποτρέψει την ανέγερση οποιουδήποτε σταθμού, όχι 

μόνο πετρελα'ίκού, οποιουδήποτε σταθμού. Άρα δεν κυβερνά η κυβέρνηση; Δεν 

ασκεί πολιτική, επειδή ένα άλλο σώμα, μια άλλη αρχή, μια άλλη εξουσία μπορεί να 

έχει άποψη πάνω στο θέμα; Δεν είναι σοβαρά πράγματα αυτά. Δεν μπορούμε να 

τεκμηριώνουμε έτσι απόψεις. 

Το 1988 η Βουλή αυτή προχώρησε άσκεφτα και αν θέλετε καθαρά συμφεροντο
λογικά στην ψήφιση του νόμου για τον οποίο αναφερόμαστε; Νομίζω θα 'ταν το 

λιγότερο όχι ύβρις, αλλά νομίζω μειωτικό για τους συναδέλφους και τα κόμματα να 

διατυπώσουμε αυτή τη θέση. Η Βουλή τότε προχώρησε, γιατί διαπίστωσε - και 
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υπάρχει αυτό στις ομιλίες που έγιναν τότε από τους συναδέλφους όλων των 

κομμάτων - ότι, παρόλο που η πρόταση που γινόταν είχε τις αδυναμίες της, ήταν 

σαφώς καλύτερη και διασφάλιζε περισσότερα από το υπάρχον τότε σύστημα, με 

βάση το οποίο ο Πρόεδρος διόριζε χωρίς καμιά παρεμβολή των κομμάτων, θεωρη

τικά χωρίς καμιά παρεμβολή των κομμάτων, κατά το δοκούν και έπαυε κατά το 

δοκούν και παρέτεινε ή δεν παρέτεινε τη θητεία των συμβουλίων. Έτσι ήταν η κατά

σταση. 

Ψηφίστηκε το πολυκομματικό σύστημα, αν μου επιτρέπεται ο όρος, σε αντιπα

ραβολή και σε αντικατάσταση του μονοκομματικού. Ψηφίστηκε ένα σύστημα που 

είχε περισσότερη πολιτική σκέψη και περισσότερη πολιτί,:{ή βούληση στα συμβούλια 
από αυτό που υπήρχε ως τότε, που υπήρχε μεν μια σκέψη, αλλά ήταν η μονοκομμα

τική, ήταν η επιλογή του ενός κόμματος. Έχει μειονεκτήματα; Ασφαλέστατα έχει, 

αλλά δεν μπορούμε να το αντιπαραβάλλουμε με την αξιοκρατία. Δηλαδή όπου 

υπάρχει κόμμα υπάρχει αναξιοκρατία και όπου υπάρχει η βούληση του Προέδρου η 

καλυμμένη με το 51 % των ψήφων του λαού, εκεί κατά τεκμήριο υπάρχει αξιοκρατία 
ή μπορεί να υπάρξει περισσότερη αξιοκρατία; 

Άλλωστε σχολιάστηκε η άποψη του κ. Παπαδόπουλου, σαν ρομαντική. Είναι 

πολύ ωραία λέξη. Δεν πρέπει να ενοχλείται κανένας απ' αυτή τη λέξη. Εγώ δε θα 

έλεγα ότι είναι ρομαντική! Είναι εξωπραγματική. Δεν εκφράζει την πολιτική αντί
ληψη της κυπριακής κοινωνίας, αυτής που <,!ιαμορφώθηκε, της δικής μας κοινωνίας, 

που είμαστε κι εμείς μέρος της και καθρέφτης της και εκφραστές της. Έχουμε την 

άποψη ότι θα είχε αξία η άποψη του κ. Παπαδόπουλου, αν εξέφραζε τουλάχιστον 

ένα κόμμα, μια πολιτική παράταξη. Δεν εκφράζει όμως ούτε την πολιτική παράταξη 

της οποίας προ·ίσταται στη Βουλή ο κ. Παπαδόπουλος, διότι την ίδια στιγμή που 

γίνονται αυτές οι τοποθετήσεις εδώ, οι ωραίες τοποθετήσεις, την ίδια στιγμή 

λειτουργεί σε άλλο επίπεδο ένας κομματικός μηχανισμός κατ' αντιπαράθεση των 

απόψεων του κ. Παπαδόπουλου, σε πλήρη διάσταση με αυτές τις απόψεις. 

Είπε ο κ. Ηλιάδης ότι η κυβέρνηση στο θέμα των ημικρατικών ήταν χωρίς 

κατεύθυνση. Δε συμφωνώ. Η κυβέρνηση στο θέμα των ημικρατικών είχε μία και 

μόνη κατεύθυνση. Πώς το συντομότερο δυνατό να απέλθουν οι διορισθέντες από την 

προηγούμενη κυβέρνηση, για να διορίσει η ίδια μονοκομματικά ή πολυκομματικά 

συμβούλια, δεν έχει σημασία, να διορίσει η ίδια και προπάντων να δώσει τα ανταλ

λάγματα τα οποία όφειλε για προεκλογικούς λόγους και να ρυθμίσει το θέμα που 

αφορά τους διορισμούς και τις προαγωγές. Αυτή είναι η πραγματικότητα, την οποία 
πρέπει να αναγνωρίσουμε, είπε ο συνάδελφος κ. Πιττοκοπίτης. Να αναγνωρίσουμε. 

Σε ποιο σημείο όμως, κύριοι συνάδελφοι, να αναγνωρίσουμε; Να αναγνωρίσουμε 

ότι και σ' αυτή την περίπτωση μέσα από τα πολυκομματικά συμβούλια και αυτή η 

διαδικασία, με όσο θράσος και με όση βουλημία θα γίνεται, θα είναι σ' ένα βαθμό και 

πάλι ελεγχόμενη; 

Γι' αυτό το λόγο καταλήγοντας, σ' αυτό το στάδιο τουλάχιστον, εμείς δεν 

κρύβουμε τη θέλησή μας, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, τα συμβούλια αυτά να 

παραμείνουν πολυκομματικά. Είναι η θέση μας, η άποψή μας, σαφώς και απεριφρά

στως, χωρίς να λέμε ότι μόνο στα κόμματα υπάρχουν άξιοι άνθρωποι ή μόνο εκτός 

κομμάτων υπάρχουν άξιοι άνθρωποι. Υπάρχουν παντού και ας τους επιλέξει ο Πρόε

δρος από οιουσδήποτε καταλόγους. Δε μας ενοχλούν εμάς οι κατάλογοι, όσο μεγάλοι 

και όσο πληθωρικοί και αν είναι. Φτάνει αυτοί οι άνθρωποι που θα διοριστούν να 

είναι άξιοι και να εκφράζουν τη φυσιογνωμία αυτής της κοινωνίας. Δε δεχόμαστε στα 
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συμβούλια να υπάρχουν οι άνθρωποι οι άχρωμοι, οι άνθρωποι οι αμέτοχοι στο καθη
μερινό πολιτικό γίγνεσθαι. Δεν εκφράζουν τη θέληση της κοινωνίας μας. Άρα ούτε 

θόρυβο προειδοποιητικό κάμνουμε ούτε σ' αυτό το στάδιο έχουμε πει ακόμα την 

τελευταία μας λέξη. Εμείς ζητούμε απλώς, και λείπει ο κ. Πουργουρίδης, να εφαρμο
στεί ο νόμος τον οποίο η παράταξή του πρόβαλε, υπεράσπισε και ψήφισε. Τίποτε 
παραπάνω και τίποτε λιγότερο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δηλαδή πρέπει να καταλάβει ο κ. Πιττοκοπίτης ότι δε θα του κάμει κανένας το 
χατήρι να του απαντήσει. 

(Γέλια) 

Λοιπόν, ο κ. Παπαδόπουλος, κύριε Ηλιάδη, έχει το δικαίωμα ως Κοινοβουλευ

τικός Εκπρόσωπος, αλλά είμαι σίγουρος, επειδή είναι πολύ καλός σου φίλος, ότι θα 

σου δώσει τη σειρά του. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Θέλω κι εγώ να πω δυο λόγια, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Θα σου δώσω το λόγο, κύριε Αγαπίου, όμως ο κ. Ηλιάδης είχε ζητήσει νωρί

τερα το λόγο. Παρά το ότι δικαιούται να μιλήσει ο κ. Παπαδόπουλος ως Κοινοβου

λευτικός Εκπρόσωπος, παραχώρησε τη σειρά του στον κ. Ηλιάδη. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Είναι για να του απαντήσω και να βρει χρόνο να μου απαντήσει ύστερα, κύριε 

Πρόεδρε, ο κ. Παπαδόπουλος. Είναι καλή η πρόθεσή του, αλλά ήταν και λίγο εκ του 

πονηρού πιθανώς. 

Κύριε Πρόεδρε, έχουν θιγεί πολλά και ενδιαφέροντα. Θα φροντίσω να είμαι όσο 

μπορώ πιο σύντομος. Μένω στα γεγονότα, όσον αφορά τις αναφορές του κ. Παπαδό

πουλου. Ο κ. Παπαδόπουλος είπε ότι, ενώ τα διοικητικά συμβούλια ή αρκετά από τα 

μέλη τους έθεσαν την παραίτησή τους στη διάθεση του Προέδρου, ύστερα είπαν στον 

Πρόεδρο: "Αν θέλεις να μας παύσεις, παύσε μας. Αυτό το πράγμα που κάναμε εμείς 

ήταν εκείνο που μας ζήτησες". Οι άνθρωποι έθεσαν τις παραιτήσεις τους στη 

διάθεση του Προέδρου, διότι τους ζητήθηκε. 

τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Τους ζητήθηκε; 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Ναι, τους ζητήθηκε. Ύστερα η κυβέρνηση ζήτησε γνωμάτευση από την Εισαγ

γελία και η Εισαγγελία εν τη σοφία της είπε ότι αυτό δεν ισοδυναμεί με παραίτηση. 

Και η κυβέρνηση επανήλθε, μέσα σ' αυτό τον κυκεώνα των αντιφάσεων και των 

ασυναρτησιών, και δεν ήξερε πού ήθελε να πάει και από ποιο δρόμο. 

Λέχθηκε ότι δεν είναι ακριβώς σωστό ότι λειτουργούν ανεξάρτητα και αυτό

νομα τα διοικητικά συμβούλια, με προσήλωση μόνο στο νόμο και τους κανονισμούς. 

Ο κ. Παπαδόπουλος είπε -και ορθά- ότι συνήθως στο άρθρο 3 του κάθε νόμου για 
τους ημικρατικούς οργανισμούς αναφέρεται ότι τα συμβούλια ακολουθούν τις 

γενικές οδηγίες πολιτικής του εποπτεύοντος Υπουργού. Αυτό είναι πολύ σωστό. 
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Αλλά υπάρχουν και οι δικλίδες ασφαλείας, ότι δηλαδή ένα συμβούλιο, και να 

θέλει, δεν μπορεί στην πολιτική του να αποφασίσει και να κάνει κάτι διαφορετικό 

από εκείνο που είναι η πολιτική της κυβέρνησης. Δεν μπορεί να φέρει κανένα νόμο 

στη Βουλή, κανένα Κανονισμό, αν δεν τον εγκρίνει το Υπουργικό Συμβούλιο. Άρα 

πώς μπορεί να διοικήσει τον οργανισμό, αν δε συνεργαστεί εποικοδομητικά με την 

κυβέρνηση; Αυτό είναι το πρώτο. Το δεύτερο είναι ο κεφαλαιώδης νόμος του προϋ
πολογισμού κάθε χρόνο, με τον οποίο εκφράζεται η συνολική, αλλά και η εξειδικευ

μένη πολιτική του κάθε οργανισμού μέχρι την τελευταία του λεπτομέρεια. Ο προϋ

πολογισμός γίνεται σε συνεννόηση με το αρμόδιο Υπουργείο και δεν εμφανίζεται 

ποτέ ενώπιον της Βουλής, αν πρώτα δεν εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

Άλλωστε, δεν είναι καν οι ημικρατικοί οργανισμοί που απευθύνονται στη 

Βουλή. Ποτέ. Για όλα τα θέματα είναι η κυβέρνηση που απευθύνεται στη Βουλή, διά 

μέσου του Υπουργικού Συμβουλίου, όταν πρόκειται για τον προϋπολογισμό ή διά 

μέσου του αρμόδιου Υπουργού, όταν έχουμε οποιοδήποτε άλλο θέμα. Άρα οι , ... 
δικλίδες ασφαλείας υπάρχουν. 

Σ' αυτή την περίπτωση δεν ήταν αυτό που συνέβη. Δεν ήταν οδηγίες γενικής 

φύσεως που δόθηκαν. Θέλω να μιλούμε με γεγονότα. Έβγαλε εγκύκλιο ο 

Υφυπουργός παρά τω Προέδρω και είπε: "Μην κάνετε τίποτε, τίποτα απολύτως, 

μέχρι να σας πούμε τι θα κάνουμε εμείς". Και παρέλυσαν τα πάντα. Γιατί τίποτε 

σημαίνει τίποτε. Και σημαίνει ότι υπάρχει ακυβερνησία και παραλυσία. Το κατά

λαβε η κυβέρνηση και ύστερα από ελάχιστες μέρες ο ίδιος Υφυπουργός με νέα του 

εγκύκλιο τους είπε: "Μην κάνετε τίποτα το σημαντικό, το καθοριστικό. Ούτε προα

γωγές oU'tE μεταθέσεις ούτε τίποτα. Εκτός αν είναι επείγοντα. Αλλά και πάλι, αν 
είναι επείγοντα, πρέπει να ζητείτε την έγκριση του Υπουργού". 

Μα είναι γενική πολιτική το να κάνεις μια μετάθεση ενός υπαλλήλου, διότι 

μπορεί κάποιος να πέθανε και πρέπει να γίνει μια μετάθεση; Αυτό δεν είναι γενική 

πολιτική. Αυτό ήταν παραβίαση και του γράμματος και του πνεύματος του νόμου, 

τον οποίο ορθά έχετε επικαλεστεί, κύριε Παπαδόπουλε. 

Λέχθηκε ότι κάνουμε επίκριση, πριν να περιμένουμε να δούμε τι θα κάνει ο 

Πρόεδρος. Μα, όταν το κάνει, ποιο νόημα θα έχει; Θα μιλούμε θεωρητικά και θα 

είναι κριτική χάριν της κριτικής, για δημιουργία εντυπώσεων. 

Εκείνο που λέμε εμείς, κύριε Παπαδόπουλε, είναι το εξής -και θα εξηγήσω το 

γιατί: Έχει καθιερωθεί μια αντίληψη τα τελευταία χρόνια ότι πρέπει να λειτουρ

γούμε συναινετικά. Θα αναφερθώ στα μειονεκτήματα του προηγούμενου συστή

ματος, που μπορεί να μην ήταν ούτε υπόδειγμα αξιοκρατίας ούτε θαυμάσιο στη 

σοφία και στην τελειότητα της εφαρμογής του. Τι έγινε όμως; Από την ίδρυση της 

Κυπριακής Δημοκρατίας -και υπάρχουν και οι πολιτικοί και οι κοινωνικοί λόγοι 

που εξηγούν αυτό το πράγμα- είχαμε φέουδα μιας παράταξης, της δεξιάς παρά

ταξης. Να μη φοβούμαστε τις λέξεις. Αυτό ήταν ένα γεγονός σε όλο τον ημικρατικό 

τομέα. Και τα συμβούλια και οι υπηρεσίες, όλα, ήταν μονοπώλιο στη διαχείριση, 

στην εκμετάλλευση, στην αξιοποίηση, στα πάντα, μιας μοναδικής παράταξης, 

άρχουσας παράταξης. Και υπάρχουν οι εξηγήσεις από την εποχή της αγγλοκρατίας 

ακόμα, αν θέλετε. 

Λοιπόν, για πρώτη φορά, χωρίς να υπάρχει η τελειότητα της αξιοκρατίας, για 

πρώτη φορά άνοιξαν οι πόρτες και είδαμε μέσα και κομμουνιστές και σοσιαλιστές 

και ανέντακτους. Όχι αξιοκρατικά, αν θέλετε. Να πούμε εντελώς ειλικρινά τις 
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σκέψεις μας. Τι έγινε όμως; Έσπασε το μονοπώλιο. Έσπασε επιτέλους. Υπήρξε μια 

μεγαλύτερη διαφάνεια. Ο ένας, αν θέλετε και από το φόβο του άλλου, σκεφτόταν και 

τι έλεγε και τι αποφάσιζε, γιατί υπήρχε ο κίνδυνος της κριτικής και της πολιτικής 

καταγγελίας. Ήταν μια άλλη κατάσταση. 

Αν θέλετε, να μιλήσουμε και με τη γλώσσα την οποία χρησιμοποίησε ο κ. Πιττο

κοπί της, που έχει ψήγματα αλήθειας και χαίρομαι για τις απόψεις του μερικές φορές, 

γιατί πολλοί από μας αποφεύγουμε να τα πούμε και ο κ. Πιττοκοπίτης μερικές 

φορές τολμά. Ναι, εκεί που είχε μια παράταξη πρόσβαση να πει μια κουβέντα για 

έναν άνθρωπο ή για να προωθηθεί ή για να μην αδικηθεί και είχε μονοπώλιο και 

προνόμιο, τώρα είχαν και οι άλλοι. Κακώς, αν θέλετε, για μένα, αλλά, αντί να το 

έχει μόνο ένας, ας το έχουν όλοι επιτέλους, για να πάψουν να υπάρχουν οι προνο

μιούχοι και οι μη προνομιούχοι σ' αυτό τον τόπο. Και ήταν για πρώτη φορά που 

υπήρχε αυτή η ανάσα. Δεν υπεραμύνομαι και δε θα το κάνω ούτε της αξιοκρατίας 

τους, γιατί είναι γνωστό ότι και τα κόμματα είχαν λόγο, ούτε της τελειότητάς τους. 

Όμως υπήρχε ανοικτή πολυφωνία για πρώτη φορά. 

Λέχθηκε -και θα διαφωνήσω με τον κ. Χρίστου- ότι ο Πρόεδρος σήμερα θέλει 

να παραιτηθούν ή να παυθούν τα συμβούλια, για να δώσει σήμερα ανταλλάγματα 

που υποσχέθηκε προεκλογικά. Μπορεί και ο προηγούμενος Πρόεδρος να έκανε αυτό 

το πράγμα και όταν μιλάμε για το σημερινό πρέπει να πούμε ότι το έκανε και ο 

περασμένος και ο προπερασμένος και ο προπροπερασμένος. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Μα δεν είπα διαφορετικά. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Θέλω να πω ότι αυτό ισχύει για όλους, κύριε Χρίστου,. και όχι μόνο για το 

σημερινό Πρόεδρο. Έτσι η διαφάνεια και η πολυφωνία, με όλα τα μειονεκτήματα τα 

οποία ανέφερε ο κ. Παπαδόπουλος και τα οποία σέβομαι, ήταν ένα μεγάλο και 

πρωτοφανές άλμα στα πράγματα του ημικρατικού τομέα. 

Αναφέρθηκε ένα θέμα για την κομματικοποίηση. Αγαπητοί συνάδελφοι, 

είμαστε μια πολύ πολύ νεαρή και πολύπαθη Δημοκρατία. Ζωή μόλις τριάντα ετών. 

Λειτουργία των κομμάτων ως πολιτικών οργανισμών, με μόνη εξαίρεση ίσως μια, 

άρχισε από το 1977 και πήρε τη μορφή της από το 1981, με την εφαρμογή του αναλο
γικού συστήματος. Από τότε άρχισε η πολιτική μας ζωή. Προηγουμένως υπήρχε η 

εθναρχική φυσιογνωμία του Μακαρίου, η οποία κάλυπτε τα πάντα ή σχεδόν τα 

πάντα. Και έχει και αυτό την ιστορική του εξήγηση ως φαινόμενο. 

Έτσι, τα κόμματα διεκδικούν το δικό τους λόγο, διεκδικούν τη δική τους 

παρουσία, διεκδικούν τη δική τους συμμετοχή. Και αυτό είναι φυσικό. Και ταυτό

χρονα είναι φυσικό ότι σ' αυτή την προσπάθειά μας όλα τα κόμματα είναι δυνατόν 

κάπου να το παρακάνουμε. Είναι πολύ φυσικό αυτό το πράγμα και έχει την εξήγησή 

του. Τώρα κάνουμε τα πρώτα βήματα. Δεν έχουμε τα επτακόσια χρόνια κοινοβου

λευτισμού της Βρετανίας ούτε είμαστε όπως την Ελλάδα, που έχει ανεξαρτησία εδώ 
και έναν αιώνα, σχεδόν ενάμιση αιώνα. Εμείς έχουμε μόνο μερικά χρόνια. 

Έτσι αυτές οι συζητήσεις που κάνουμε είναι πολύ σπουδαίες και πολύ 

χρήσιμες και για έναν ακόμα λόγο. Σιγά σιγά μας βοηθούν όλους μας να βρούμε το 

μέτρο και την ισορροπία, μέχρι πού πρέπει να προχωρούν τα κόμματα, μέχρι πού 
πρέπει να έχουμε αυτοσυγκράτηση και πώς πρέπει να λειτουργούμε μέσα σε ένα 

πολυκομματικό, πολυφωνικό, πλουραλιστικό, δημοκρατικό σύστημα. 
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Έρχομαι τώρα σ' αυτά που είπε ο κ. Γαλανός και που έχουν ένα ψήγμα 

αλήθειας και μπορεί να έχουμε όλοι μας ευθύνες γι' αυτό το πράγμα. ''Ο αναμάρ
τητος πρώτος τον λίθον βαλέτω." Πράγματι πρέπει να προσέξουμε να μη δώσουμε 

στους πολίτες αυτού του τόπου την εντύπωση, την αίσθηση και την πεποίθηση ότι, 

για να διεκδικήσουν αυτά τα οποία δικαιούνται, πρέπει να δηλώσουν υποτέλεια ή 

υποταγή σε κόμμα. Είναι ένας κίνδυνος και πρέπει να τον προσέξουμε. Θέλουμε 

αυτούς τους πολίτες να είναι ελεύθεροι, ανεξάρτητοι και να ανήκουν όπου θέλουν 

και να ξέρουν ότι τα κόμματα μπορούν να τους προασπίσουν από αδικίες, αλλά ότι 
δε θα συνεργήσουν στη δημιουργία άδικίας, γιατί τότε εμείς ως κόμματα θα έχουμε 
παρεκκλίνει από το σωστό μας δημοκρατικό ρόλο σ' αυτή την κοινωνία. 

Αυτά είναι προβλήματα τα οποία θα συζητούνται σ' αυτό το κοινοβούλιο για 

αρκετές δεκαετίες, αν υπάρχει Κυπριακή Δημοκρατία, και μέσα από το διάλογο, 

σιγά σιγά θα πάρει και η δική μας η Δημοκρατία το δικό της το δρόμο. 

Αλλά λέχθηκε και μια άποψη που θα ήθελα να τη σχολιάσω. Δε σημαίνει 

αναγκαστικά ότι όσοι προέρχονται ή υποδεικνύονται από κόμμα είναι αξιοκρατικά 

τοποθετημένοι και όλοι οι άλλοι όχι. Σκοπιμότητες υπήρχαν και θα υπάρχουν και 

στόχος είναι να τις περιορίσουμε και να τις εξουδετερώσουμε, όσο είναι δυνατό. 

Τέλειοι δε θα γίνουμε ποτέ. Είναι για τις σχετικότητες που συζητούμε και όχι για 

τους ρομαντισμούς -όχι με την έννοια που ανέφερε τη λέξη ο κ. Παπαδόπουλος δεν 

κάνω παραλληλισμό. 

Λέχθηκε ότι θέλουμε πολίτες που να συμμετέχουν και στα συμβούλια, που να 

έχουν κομματικές και πολιτικές θέσεις και να μην είναι άχρωμοι, να μην είναι έξω 

από την πολιτική ζωή. Θα ήθελα να πω το εξής: Υπάρχουν δύο ειδών πολίτες που δε 

συμμετέχουν σε κόμματα. Οι πρώτοι, και με αυτή την έννοια θα συμφωνούσα με τον 

κ. Χρίστου, είναι οι καιροσκόποι, οι οποίοι βολεύονται με όλες τις εξουσίες. Αυτοί 

δεν είναι άχρωμοι. Αλλάζουν χρώμα ανάλογα με τις εξουσίες. Αυτοί, ναι, δεν έχουν 

θέση σε καμιά συμμετοχή, σε καμιά εξουσία. Και είναι αυτοί οι οποίοι βρίσκονται 

μονίμως με όλες τις εξουσίες. Και υπάρχει και μια άλλη κατηγορία πολιτών. Συνει

δητών, υπεύθυνων και ενεργών πολιτών, οι οποίοι επιλέγουν να είναι ανέντακτοι, 

γιατί θεωρούν ότι έχουν σοβαρές διαφωνίες με όλα τα κόμματα. Είναι πολιτικοποιη

μένοι και έχουν γνώμη και θέση σ' αυτή την κοινωνία. Θέλω να κάνω τη σαφή 

διάκριση. Τους πρώτους τους χαρακτηρίζω όχι άχρωμους, αλλά πολύχρωμους, 

ανάλογα με τις καταστάσεις ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρδαλοί θα ήταν καλύτερη έκφραση. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Ναι, αλλά είναι εναλλασσόμενη η παρδαλότητά τους. Θα έλεγα ότι έχουν 

στολή παραλλαγής, κύριε Πρόεδρε. Οι δεύτεροι πολίτες είναι αυτοί οι οποίοι αμφι

σβητούν τα κόμματα, μας επικρίνουν όλους μας. Είναι μια κατηγορία στη 

δημιουργία της οποίας ίσως να έχουμε όλοι τις ευθύνες μας. Και αυτούς τους 

πολίτες πρέπει να τους λαμβάνουμε υπόψη, γιατί και αυτόνομη φωνή έχουν και 

ικανότητες έχουν και κρίση έχουν, για να αμφισβητούν και τα κόμματα και τη ζωή 

και την πολιτική των κομμάτων μας. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Α γαπίου είχε ζητήσει ... 
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Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, μια διευκρίνιση μόνο. Ο κ. Ηλιάδης θα είχε απόλυτο δίκαιο 
στην παρατήρησή του, αν χρησιμοποιούσα τον όρο "πολιτική ζωή". Εγώ είπα "το 

πολιτικό γίγνεσθαι", το οποίο σαφώς δεν περιορίζεται μόνο στα κόμματα και δεν 
είναι μόνο θέμα των κομμάτων. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Ο κ. Αγαπίου μόνο για δύο λεπτά μου ζήτησε το λόγο. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ναι, κύριε Ηλιάδη, να απαντήσετε. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Ανεξάρτητα αν αυτό θεωρείται απάντηση σε εκείνο το οποίο είπε ο κ. Χρίστου, 

εκείνο το οποίο είπα εγώ, ανεξάρτητα από τα λεχθέντα από τον κ. Χρίστου, 

αποτελεί προσωπική μου πεποίθηση και θέλω να το διευκρινίσω. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ : 

Σίγουρα είναι και δική μου πεποίθηση . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Ο κ. Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Δεν πειράζει που μου περιορίζετε το χρόνο μου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εσείς μου ζητήσατε, κύριε Αγαπίου, τα δύο λεπτά. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Τα δύο λεπτά κατάντησαν τρόπος του λέγειν φυσικά. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Ήταν κόλπο δηλαδή; 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Όχι, δεν είναι κόλπο. Θα είμαι πάρα πολύ σύντομος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα αν είναι τρόπος του λέγειν, τότε και τα άλλα που θα πούμε θα είναι 

τρόπος του λέγειν. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Περιστρέφεται βασικά όλη η συζήτηση γύρω από τις απόψεις του κ. Χρίστου 

από τη μια πλευρά και τις απόψεις του κ. Παπαδόπουλου από την άλλη. Εγώ θα 
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αναφερθώ στις απόψεις του κ. Παπαδόπουλου, γιατί ουσιαστικά στην απάντησή του 
αναφέρθηκε περισσότερο σε μένα και ιδιαίτερα στην πολύ αγαπητή μου λέξη, το 
ρομαντισμό, με την οποία τον χαρακτήρισα. 

Ασφαλώς, αν προσέξατε κύριε Παπαδόπουλε -εκείνο το κομμάτι της ομιλίας 

μου είναι και γραπτό- εγώ είπα ότι συμφωνώ με τις απόψεις σας, εκείνες τις 
απόψεις τις οποίες ο κ. Χρίστου χαρακτήρισε πολύ όμορφες, πολύ συγκινητικές και 

πολύ ωραίες. Εγώ συμφωνώ πλήρως με τον τρόπο με τον οποίο εσείς θέλετε να 

διορίζονται τα διοικητικά συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών. Αυτά όμως υπό 
συνθήκες οι οποίες επιτρέπουν αυτό τον τρόπο, τον οποίο ο κ. Παπαδόπουλος 

καθόρισε και τον οποίο σέβομαι απόλυτα. 

Όμως, θα συμφωνά και ο ίδιος μαζί μου -μετά την ομιλία του αγαπητού μου 

συνάδελφου και συνεπαρχιώτη, του κ. Πι ττοκοπί τη- ότι δεν υπάρχουν οι συνθήκες 

εκείνες που να επιτρέπουν το διορισμό των μελών των διοικητικών συμβουλίων με 

τον τρόπο που ο κ. Παπαδόπουλος ονειρεύτηκε και εισηγείται και πιστεύει. Γι' αυτό 

εξακολουθώ να πιστεύω ότι, υπό τις δοσμένες συνθήκες, οι εισηγήσεις του περί 

αξιοκρατίας και καλών διορισμών εξακολουθούν να είναι ρομαντικές. 

Δύο λόγια για τον κ. Πιττοκοπίτη. Είμαστε 56 Βουλευτές, έξω εκείνος μένουμε 
55. Α ν του πουν όλοι από μια κουβέντα, όπως συνέβηκε περίπου απόψε -μεταξύ των 
οποίων και εγώ- νομίζει ότι εγώ "τη βγάζω από την κοιλιά μου" κατά τη λα'ίκή 

έκφραση. Εδώ μίλησαν όλοι οι Βουλευτές της ΕΔΕΚ, μίλησαν οι μισοί Βουλευτές 

του ΑΚ ΕΛ και είπαν όλοι ότι για πρώτη φορά το 1988 εφαρμόστηκε ένας θεσμός 
άγνωστος μέχρι εκείνη την εποχή, επί προεδρίας, αν δε φοβάστε να το ακούετε, επί 

προεδρίας του Γιώργου του Βασιλείου. Για πρώτη φορά ύστερα από είκοσι οκτώ 

χρόνια Κυπριακής Δημοκρατίας εφαρμόζεται ένας θεσμός, με εισηγήσεις αυτής της 

Βουλής, στον οποίο συμμετέχουν για πρώτη φορά μερικοί από αυτούς που τους 

βάζατε στη γωνιά. Μάλλον που τους έβαζαν στη γωνιά, γιατί ο κ. Πιττοκοπίτης 

δεν ... 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Το 1983 που ήταν το μίνιμουμ πρόγραμμα; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, κύριοι, όχι διαλογική συζήτηση. 

r. ΑΓΑΠΙΟΥ: 
Και το 1983, κύριε Πιττοκοπίτη, αν θέλετε να μάθετε, που ήταν το μίνιμουμ 

πρόγραμμα και που βγήκε ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας με τις ψήφους αυτής της 

παράταξης απ' εδώ, δεν είδε την προεδρία κανένα μέλος από την αριστερά ή από το 

ΑΚΕΛ. Για είκοσι οκτώ ολόκληρα χρόνια μια παράταξη, η μεγαλύτερη παράταξη, το 

μεγαλύτερο κόμμα αυτού του τόπου για εκείνα τα είκοσι οκτώ χρόνια, δεν είδε μια 

προεδρία ημικρατικού οργανισμού. M~ρικά ψίχουλα μόνο, ένας στη Διεθνή Έκθεση 

νομίζω και ένας στο ΘΟΚ. Καθόλη τη διάρκεια της εικοσιοκτάχρονης ύπαρξης της 

Κυπριακής Δημοκρατίας μόνο πέντε αριστεροί βρέθηκαν στους ημικρατικούς οργα

νισμούς. 

Όλοι οι συνάδελφοι που μίλησαν από αυτή την πλευρά, την αριστερή πλευρά 

της Βουλής, αναφέρθηκαν στο γεγονός ότι άλλαξε η κατάσταση το 1988. Συνεπώς 
δεν είμαι μόνο εγώ, κύριε Πιττοκοπίτη, διότι αναφέρατε ότι εγώ έβγαλα από την 

κοιλιά μου αυτό το πράγμα. 
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Επιμένω ότι μπορεί να μην ήταν τα πιο αξιοκρατικά συμβούλια, μπορεί να 

μην ήταν τα πιο αντιπροσωπευτικά συμβούλια. Όμως κανένας δεν μπορεί να αμφι

σβητήσει ότι τα συμβούλια που διορίστηκαν επί Γιώργου Βασιλείου ήταν τα πιο 

αντιπροσωπευτικά και τα πιο αξιοκρατικά μέχρι εκείνη την εποχή. Μακάρι και ο 

νέος Π ρόεδρος να διορίσει συμβούλια τουλάχιστον όχι χειρότερα από ό,τι διόρισε ο 
Γιώργος Βασιλείου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κάτι έχει να πει ο κ. Μουσιούττας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μουσιούττας. Εγώ θεωρώ ότι σχεδόν έχει εξαντληθεί η συζήτηση, αλλά θα 

δώσω το λόγο για λίγο στον καθένα σας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω δύο λόγια από τη θέση μου, για να διασκεδα

στούν ορισμένες εντυπώσεις που πιθανόν να έχουν δημιουργηθεί για το κόμμα μας. 

Είναι γεγονός ότι το 1988 πρωταγωνιστήσαμε στη θέσπιση αυτού του νόμου 
που αργότερα κρίθηκε αντισυνταγματικός, γιατί στα συμβούλια των ημικρατικών 

οργανισμών "συμπτωματικά" υπήρχαν από όλα τα κόμματα εκτός από το ΔΗΚΟ. 

Αυτός ο νόμος αργότερα κρίθηκε αντισυνταγματικός. Έγινε μια αιχμή ή μια 

επίκληση, αν θέλετε, στη συνέπεια εκείνων που τότε πρωταγωνίστησαν για να 

υπάρχει γενικότερη συμμετοχή από όλους τους χώρους σ' αυτούς τους οργανισμούς. 

Εδώ πρέπει με παρρησία και υπευθυνότητα να πω ότι το Δημοκρατικό Κόμμα 

δεν έσπευσε σ' αυτή την περίπτωση να εισπράξει ανταλλάγματα. Αντιθέτως, στην 

επαφή που είχε κάνει με την κυβέρνηση -και τέτοια επαφή είχαν κάμει όλα τα 

κόμματα- εισηγήθηκε ότι δε θα ήθελε ποτέ τα συμβούλια να απαρτίζονται από συνα

γερμικούς και δηκο·ίκούς μόνο. Λίγη πίστωση χρόνου προς τον Πρόεδρο της Δημο

κρατίας πιθανόν να δείξει αν κάποιοι φόβοι που εκφράστηκαν ότι περίπου άρχισε ο 

διαμοιρασμός και το ρουσφέτι είναι βάσιμοι ή όχι και θα αποδειχθεί αν τηρηθούν 

αυτά τα οποία εμείς πιστεύουμε ή όχι. 

Όσον αφορά τη χρησιμοποίηση κομματικών ή όχι, δε νομίζω ότι είναι σωστό 

να υπάρχει άνθρωπος σήμερα στην Κύπρο που να μην έχει μια ταυτότητα πολιτικού 

χώρου στον οποίο ανήκει. Συμφωνώ με το Δημήτρη τον Ηλιάδη. Όλοι οι άνθρωποι 

είναι πολιτικοποιημένοι. Τουλάχιστον όλοι οι σωστοί άνθρωποι. Και αν δεν 

υπάρχει χώρος που να τους εκφράζει, στο κάτω κάτω δημιουργούν, φροντίζουν να 

δημιουργηθεί ένας χώρος που να τους εκφράζει. Οι υπόλοιποι είμαστε πολιτικο

ποιημένοι. Και διορίζονται κάποιοι που σίγουρα προέρχονται από κάποιους 

χώρους. 

Εμείς πιστεύουμε ειλικρινά, και τοποθετηθήκαμε ήδη, ότι σ' αυτά τα 

συμβούλια πρέπει να εκπροσωπούνται οι πολιτικοί χώροι. Και είμαστε συνεπείς 

προς εκείνο για το οποίο το 1988 πρωταγωνιστήσαμε, όταν εμείς είμαστε θύματα 
κάποιων εχθρικών προς το κόμμα μας διορισμών. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, θα δώσω το λόγο και σε άλλους, αλλά νομίζω ότι εδώ υπάρχει μια 

ομοφωνία στο Σώμα. Όλες οι πλευρές συμφωνούν πως πρέπει να εφαρμοστούν οι 

πρόνοιες του νόμου του 1988, που βεβαίως αργότερα θεωρήθηκε αντισυνταγματικός. 
Κατά συνέπεια, απλώς απαντούμε σε επιχειρήματα για το τι έγινε στο παρελθόν. 

Νομίζω ότι θα ήταν καλό να περιμένουμε να δούμε τι θα γίνει. Εφόσον όλες οι 
πλευρές -ακόμα και τα κόμματα που είναι στη συγκυβέρνηση- τονίζουν ότι θα 

πρέπει να υπάρξει μια αναλογική τοποθέτηση και από άλλα κόμματα, έχω τη γνώμη 

πως σχεδόν έχει εξαντληθεί το θέμα, αλλά θα δώσω βέβαια το λόγο στον κ. Παπαδό

πουλο που τον ζήτησε. 

Λ. ΘΕΟΔΟΥ ΛΟΥ: 

Δηλαδή δε συμφωνά μαζί σας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δεν τέθηκε τέτοιο θέμα, κύριοι του ΑΚΕΛ, και όχι εκ του πονηρού να ... 
Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι μου δώσατε το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα, κύριε Παπαδόπουλε, και απαγορεύω σε οποιοδήποτε να διακόψει 

τον ομιλητή. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Εκτός αν ο ίδιος θέλει. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Όχι, δε δέχομαι. Αν περιμένουν, θα δουν δυο πρά!"fι'ατα που μπορεί να τους 

εκπλήξουν. Πρώτα συμφωνώ με τον κ. Πρόεδρο της Βουλής που λέει ότι εξαντλή

θηκε σχεδόν το θέμα, αλλά δεν μπορεί να μένουν αναπάντητα μερικά σχόλια, ιδιαί

τερα ερωτήματα που απευθύνθηκαν απευθείας προς εμένα. Όχι ότι επιδίωξα να έχω 

τον τελευταίο λόγο. Δε σημαίνει πάντοτε ότι εκείνος που έχει τον τελευταίο λόγο 

έχει και τη μεγαλύτερη βαρύτητα των επιχειρημάτων. Εγώ δεν πιστεύω ότι αυτό 

ισχύει. Αλλά τελευταίου μου δώσατε το λόγο και άρα, ναι, σε ένα μεγάλο βαθμό θα 

κάνω αυτό που είπατε, δηλαδή θα απαντήσω σε επιχειρήματα των επιχειρημάτων. 

Το δεύτερο που μπορεί να σας εκπλήξει είναι ότι εγώ βρίσκω τον εαυτό μου να 

συμφωνεί με τον κ. Χρίστου ή μάλλον βρίσκω τον κ. Χρίστου να συμφωνεί μαζί 

μου. Εκτός αν δεν κατάλαβα καλά τα όσα είπε ή αν εγώ δεν κατάφερα να εξηγήσω 

σωστά αυτά που είπα. Εγώ δεν είπα ούτε υποστήριξα ότι ο κ. Κληρίδης ή ο οποιοσ

δήποτε Πρόεδρος πρέπει να διαλέγει τα συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών 

από ακομμάτιστους. Θα συμφωνήσω με πολλούς χαρακτηρισμούς που έχει δώσει ο 

κ. Ηλιάδης όσον αφορά την κομματικοποίηση και την πολιτικοποίηση -αυτά τα δύο 

εν πολλοίς δυστυχώς στην Κύπρο είναι ταυτόσημα- των πολιτών μας. Δεν είπα εγώ 

έτσι πράγμα. Εγώ αναμένω ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας θα κάμει συμβούλια τα 

οποία θα εκπροσωπούν όλα τα κόμματα. Εγώ αναμένω ότι ο Πρόεδρος της Δημο

κρατίας θα προσπαθήσει -αν αφεθεί απερίσπαστος από αυτούς που τον πιέζουν- να 

κάμει, όσο του είναι δυνατόν, αξιοκρατικά αυτά τα συμβούλια. 

Είναι επίσης αλήθεια ότι όσοι προέρχονται από τα κόμματα δεν είναι αναγκα

στικά ακατάλληλοι ή ότι όσοι είναι έξω από τα κόμματα δεν έχουν αναγκαστικά το 

τεκμήριο της αξιοκρατίας πέριξ των. Εκεί που διαφωνώ είναι όταν το μόνο προσόν 
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αυτού που επιλέγεται είναι ότι υπήρξε κομματικός μπράβος ή ότι έχει εκπληρώσει 

κομματικό χρέος και παίρνει το διορισμό του ως ανταμοιβή ανθ' ων έπραξε ή 

μάλλον δεν έπραξε. Η κομματική ιδιότητα, η πολιτικοποίηση ενός ανθρώπου δεν 
πρέπει να είναι παράγοντας αποτρεπτικό ς στο διορισμό του. Με την ίδια δύναμη 

λέω επίσης ότι η κομματική προέλευση δεν αποτελεί ούτε ελαφρυντικό ούτε δικαιο
λογία για το ότι πρέπει κάποιος να αναλάβει αξίωμα. Δεν έχω ακούσει εγώ να πει 

τίποτε άλλο ο κ. Χρίστου. 

Δε θα απαντήσω στους υπόλοιπους γιατί, όπως σωστά λέχθηκε, κακώς περι
στράφηκε το θέμα γύρω από αντιδικία που είναι ανύπαρκτη. Και εσείς, κύριε 

Πρόεδρε, θα ξέρετε καλύτερα από πολλούς άλλους πόσες φορές δημιουργούν 

ανύπαρκτες αντιδικίες, ειδικότερα μεταξύ σας και μεταξύ μου και έτσι καταλαβαί

νετε με πόση οδύνη το λέω, όταν παρουσιάζεται η ύπαρξη αυτής της αντιδικίας. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Γελάτε και οι δύο πάντως. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Ναι, γιατί όχι; Είναι επειδή το βρίσκουμε αστείο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Τόσο πολύ αδικία είναι, κύριε Παπαδόπουλε, που μπορεί το παράδειγμα να μη 

θεωρηθεί και επιτυχές. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Εντάξει, για μένα νομίζω ότι είναι πραγματικότητα. 

Εν πάση περιπτώσει, εκείνο που θέλω να πω -και ήταν το κύριο θέμα της 

ομιλίας μου- είναι το εξής: Γιατί αρχίσαμε να επικρίνουμε τον Πρόεδρο της Δημο

κρατίας, προτού ακόμα δούμε τι θα πράξει; Δε δέχομαι το επιχείρημα που έθεσε 

αγαπητός συνάδελφος εν είδει απευθείας ερωτήματος σε μένα: "Κύριε, γιατί να 

τοποθετηθείς μετά; Τώρα να τοποθετηθείς." Μα αν όλα αυτά που είπα δεν αποτε

λούν την τοποθέτησή μου, λυπούμαι. Ή τα ελληνικά μου δεν είναι αρκετά καλά ή 

δεν άκουε προσεκτικά ο συνάδελφος. Η τοποθέτησή μου ήταν σαφέστατη. Πρέπει να 

αφεθεί ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, που τον εμπιστευόμαστε να ασκεί τη διακρι

τική του εξουσία για πολύ σοβαρότερα, πολύ πιο σημαντικά, πολύ πιο καίρια 

θέματα, να την ασκήσει και εδώ. Και αν δεν την ασκήσει καλά, τότε ο Πρόεδρος θα 

είναι κατακριτέος. Όπως και τα κόμματα, αν δεν την ασκήσουν καλά -τα κόμματα 
που συνάντησαν τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας από όλες τις πλευρές, για να του 

θέσουν τις απόψεις τους για την υπόδειξη προσώπων από τον κύκλο τους- και τα 
κόμματα θα είναι κατακριτέα, όπως και ο Πρόεδρος θα είναι κατακριτέος. Αυτή 
είναι η δουλειά του κοινοβουλευτικού ελέγχου. Αυτή είναι η δουλειά της κομματικής 

αντιπαράθεσης. Αυτή είναι η δουλειά της πολιτικής αναμέτρησης. "Αρχή άνδρα 

δείκνυσι". Ας αποδείξει. Ή νομίζετε ότι, επειδή έγινε η συζήτηση εδώ, θα αποτραπεί 
η βούληση και η θέληση του Προέδρου της Δημοκρατίας να ασκήσει όσα καθήκοντα 
απορρέουν από το νόμο και από το Σύνταγμα. 

Άρα, αν έτσι είναι αυτά που είπα και αν δεν είναι αλλότριοι οι σκοποί της 

συζήτησης, δηλαδή απλώς επίκριση για την επίκριση, νομίζω θα συμφωνήσετε ότι ο 

κ. Χρίστου συμφωνά μαζί μου ή, αν το προτιμά, εγώ συμφωνώ μαζί του, αν είναι 
θέμα προτεραιότητας. 

Θα απαντήσω στα ερωτήματα του κ. Κατσουρίδη. Τι συνέβαινε στη δεκαετία 

του 1960, ερωτά ο κ. Κατσουρίδης, που ήμουν και Υπουργός. Συνέβαινε αυτό που 
εισηγούμαι να συμβεί και τώρα. Έτσι θέλω να πιστεύω ότι συνέβαινε. Μπορώ να 
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σας διαβεβαιώσω -γιατί μετείχα στη σύνθεση πολλών συμβουλίων, είτε συμβουλεύο
ντας είτε ψηφίζοντας, και διότι ξέρω- ότι ποτέ για το Μακάριο δεν αποτέλεσε 
κριτήριο στην επιλογή η κομματική προέλευση. Ποτέ. Όμως θέλετε να πούμε και 
αυτό; Ο Μακάριος είχε τη δεδηλωμένη εμπιστοσύνη και υποστήριξη του 97% του 
λαού. Θα μου πείτε: Πόσοι αριστεροί μπήκαν; Γιατί το λέτε πολύ συχνά και ειδικό
τερα λέτε ότι εγώ ήμουν αυτός ο οποίος απέκλεισε κομμουνιστές ή αριστερούς από 
την αστυνομία και τα αξιώματα. Θα σας απαντήσω και για τούτο. Μάλιστα, ήμουν ο 

πρώτος που είχα το χρέος και το καθήκον να συμπληρώσω μέσα σε εννέα μήνες 1600 
θέσεις στην αστυνομία, από τον πρώτο μέχρι τον τελευταίο. Μετά την αποικιο
κρατία. Και τι έκαμα; Αν αυτό είναι επιλήψιμη ρουσφετολογία, δέχομαι οποιαδή
ποτε καταδίκη. Αυτοί που πολέμησαν και ελευθέρωσαν αυτή τη γη και έκτισαν τη 
Δημοκρατία, ναι, σε αυτούς όφειλε η Δημοκρατία το ελάχιστο. Όφειλε να τους 

δώσει μια θέση μέσα σ' αυτό το κράτος που οι ίδιοι έκτισαν. Και επειδή, όταν άλλοι 

ασχολούνταν με το να αποκτήσουν διπλώματα και προσόντα, αυτοί πολεμούσαν, 

δεν υπήρχαν άλλες θέσεις να τους δοθούν εκτός από την αστυνομία. Μάλιστα. Ναι. 

Οι πρώτοι διορισμοί, ναι, έγιναν από αυτούς τους ανθρώπους. Όχι προσωπικά. Και 

ζουν στην Κύπρο οι τομεάρχες και μπορούν να ~.?υν αν δεν ήταν κατά αναλογία 

ονομάτων από αυτούς πρώτα. Όχι ότι δε διορίστηκαν άλλοι. Αν δεν είχε πολλούς 

από το ΑΚΕΛ που εντάχθηκαν στις τάξεις της ΕΟΚΑ, ώστε να είναι αγωνιστές της 

ελευθερίας -εκείνου του είδους της ελευθερίας- σίγουρα δεν είναι από μένα που θα 

ζητηθεί ο λόγος. 

Τι γίνεται στο κόμμα μου σήμερα; Στο κόμμα μου σήμερα; αν γίνεται αυτό που 

λέγω, δηλαδή αν υποδεικνύεται στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας ότι πρέπει να είναι 

πολυκομματική η εκπροσώπηση σε αυτά τα συμβούλια, καλά γίνεται και σ' αυτό το 

σημείο συμφωνώ. Για τα άλλα που γίνονται, δεν ξέρω αν είναι από το κόμμα 

επίσημα ή αν είναι από στελέχη μεμονωμένα, δε συμφωνώ. Και δε διστάζω να πω 

ότι δε συμφωνώ και γι' αυτό δε μετέχω στα συμβούλια και τα παρασυμβούλια που 

γίνονται, αν και όταν έχω υποψία ότι πρόκειται να γίνουν συναλλαγές με άλλα 

κρι τήρια από τούτα. 

Τι κάνουμε εμείς οι Βουλευτές; Ε! δεν ξέρω. Ίσως μερικοί δεν ξεχωρίζουν την 

προσπάθεια ενός ανθρώπου ο οποίος θέλει να τον συστήσουν για να μην αδικηθεί 

και εκείνου που λέει "θέλω ρουσφέτι". Επειδή λέτε ''ο αναμάρτητος πρώτος τον 

λίθον βαλέτω", εγώ λέω είμαι αναμάρτητος και θα βάλω το λίθο ή δεν ανήκω σ' αυτό 

το Σώμα. Μπορεί να προέρχομαι από άλλο τόπο. Μάλιστα, πολλές φορές έχω 
συστήσει ανθρώπους. Συνήθως γραπτώς, για να φαίνεται κάπου και συνήθως λέω 

..... αν δεν υπολείπεται των άλλων ..... ή ..... καθένα πράγμα όντας ίσο ...... Τον συστήνω 
για το ήθος του ή γιατί τον ξέρω ή για την εργατικότητά του. Και πιστεύω ότι οι πιο 

πολλοί από μας αυτό κάνουν. Για εκείνους οι οποίοι κάνουν άλλως πως, λυπούμαι, 

αλλά δεν είναι περηφάνια ούτε επίδειξη θάρρους να το λένε από το βήμα της 

Βουλής. Και πολύ κακά κάνουν, αν το κάνουν, κατά τη γνώμη μου. Εγώ δεν το 

κάνω. 

Λέχθηκε ότι τα συμβούλια από το 1988 και εντεύθεν ήταν τα πιο άξια και 
ρωτήθηκα αν ήταν ανάξια. Δε λέω ότι ήταν ανάξια. Αν ήταν τα πιο άξια ή όχι, δε 

συμφωνώ ούτε είμαι εγώ ο αρμόδιος ούτε έχω τα μέσα να τους κρίνω αν ήταν άξιοι 

ή ανάξιοι. Όπως σε όλα τα συμβούλια συμβαίνει, όπως σε όλα τα κόμματα 

συμβαίνει, όπως σε όλα τα κοινωνικά σύνολα συμβαίνει, υπάρχουν και άξιοι και 
ανάξιοι και κατάλληλοι και ακατάλληλοι και δεν μπορώ να κρίνω με μια μονοκο

ντυλιά ότι τα συμβούλια από το 1988 είναι άξια και τα προηγούμενα δεν ήταν. Εγώ 
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ξέρω εξαίρετα συμβούλια και των διυλιστηρίων του 1960 και του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου του 1960 και πολλών άλλων οργανισμών. Αξιότατα συμβούλια 
από σίγουρα καταξιωμένους και άξιους ανθρώπους. 

Δεν ξέρω αν είναι ο κ. Κατσουρίδης ή ο κ. Χρίστου που είχε ρωτήσει για τους 

Γενικούς Διευθυντές. Πολύ πολύ επιγραμματικά θα αναφερθώ σ' αυτό, γιατί κατα
λαβαίνω ότι και εσείς με έχετε βαρεθεί και έχετε κουραστεί και εγώ δεν αισθάνομαι 
και πολύ καλά. Μόνο επιγραμματικά θα πω ότι οι Γενικοί Διευθυντές δεν έχουν 
σχέση με τα συμβούλια. Οι Γενικοί Διευθυντές δεν είναι πολιτικοί διορισμοί. Δε 
διορίζονται με άσκηση διακριτικής εκτελεστικής εξουσίας. Διορίζονται επί τη βάσει 
επιλογής που γίνεται από συνταγματικά συγκείμενο σώμα με τα κριτήρια επιλογής 

που θέτει ο νόμος. 

Δύο λόγια μόνο γι' αυτά που είπε ο κ. Ηλιάδης. Η πολιτική που καθορίζει η 

κυβέρνηση προς τα συμβούλια δεν είναι πάντα θετική. Δεν είναι πάντα να κάνουν 

αυτό. Πολιτική μπορεί να είναι και να μην κάνουν κάτι. Και η οδηγία από τον 

Υφυπουργό Προεδρίας "μην κάνετε κάτι" -αν είναι για το λόγο που λέχθηκε· και δεν 

ισχυρίζομαι εδώ ότι αυτός είναι ο λόγος, διότι η κυβέρνηση μελετά τον τρόπο των 

διορισμών ως θέμα γενικότερης πολιτικής- ναι, ήταν οδηγία πολιτικής. Και δεν 

είναι αλήθεια ότι υπέβαλαν τις παραιτήσεις τους, όταν τους ζητήθηκε. Μερικοί ναι. 

Πάρα πολλοί. Καλή ώρα, ως κύριο παράδειγμα, αυτός που πεισματικά αρνείται να 

παραιτηθεί και παραμένει προσκολλημένος στην καρέκλα είναι από αυτούς που από 
την πρώτη μέρα έθεσαν την παραίτησή τους στη διάθεση του Προέδρου. Και το 

επιχείρημα ότι μπορούσαν να κληθούν τα συμβούλια, ώστε ο Πρόεδρος να τους πει 

"Αυτή είναι η πολιτική μου. Τη δέχεστε;", με όλο το σέβας προς τον αγαπητό συνά

δελφο που το είπε, ούτε πρακτικό ούτε ρεαλιστικό είναι. Η πολιτική δεν είναι η ίδια 

για όλα τα συμβούλια ούτε υπάρχει κάτι περίπου σαν τις δύο πινακίδες του 

Μωυσέως με τις δέκα εντολές που να λένε "αυτή είναι η πολιτική της κυβέρνησης". 

Η πολιτική είναι κάτι το δυναμικό και το ζωντανό και εφαρμόζεται συνεχώς και 

ούτε επιβάλλεται συνεργασία. 

Ένας συνάδελφος είπε ότι τα συμβούλια δεν μπορούν να λειτουργήσουν χωρίς 

τη συνεργασία των υπουργείων. Είναι αμφίδρομος ο δρόμος. Ούτε τα υπουργεία 

μπορούν να ασκήσουν την πολιτική τους χωρίς τη συνεργασία των συμβουλίων ούτε 

τα συμβούλια μπορούν να εκπληρώσουν την αποστολή τους χωρίς τη συνεργασία με 

τα υπουργεία. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, απολογούμαι αν πήρα ώρα παραπάνω. 

Ξέρω ότι δεν πρόσθεσα τίποτε στην προώθηση του θέματος που είναι το αντικείμενο 

της συζήτησης, αλλά, με όλο το σέβας, δικαιούμουν να απαντήσω σε ερωτήματα που 

τέθηκαν ευθέως σε μένα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριοι, εισηγούμαι ότι έχει εξαντληθεί το θέμα. Αν πρόκειται, κύριε Κατσου

ρίδη, να απαντήσετε σε κάποια σχόλια, εντάξει. Αλλά νομίζω ότι, όσον αφορά την 

ουσία του θέματος, έχουμε καταλήξει σε κάποια ομόφωνη προσέγγιση. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Έστω. Πιστεύω όμως ότι πράγματι έχει εξαντληθεί το θέμα. Θα σας δώσω το 

λόγο, αλλά έχω την εντύπωση πως πρέπει να συντομεύσουμε. 

Ο κ. Κατσουρίδης. 
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Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Ζητώ και εγώ το λόγο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κ ύριε Σοφοκλέους, ζητάτε το λόγο, αλλά φτάσαμε στις τρι τολογίες για να τον 

ζητήσετε. Αν ξανάρθουμε από την αρχή στις πρωτολογίες, τότε ... 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Μα νομίζω ότι δε μίλησε κανένας από μας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μίλησε ο κ. Πουργουρίδης και όταν φύγουμε πλέον από τις πρωτολογίες, 

μπούμε στις δευτερολογίες και συνεχίσουμε με τις τριτολογίες, αν επανέλθουμε σε 

πρωτολογίες, τότε δε βγάζουμε άκρη. Αλλά μην έχετε την εντύπωση ότι θα χρειαστεί 

απαραιτήτως να απαντήσετε στο άλφα ή στο βήτα. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Δε θα απαντήσω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Εντάξει. Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρώτα θα 'θελα να αναφερθώ σε κάτι που σίγουρα δεν ελέχθη 

με κακή πρόθεση, αλλά δημιουργεί εντυπώσεις μέσα από κάποια συγκεκριμένη 

λογική, την οποία ο καθένας μας χρησιμοποιεί φυσικά. Και ο κ. Πι ττοκοπί της έχει 

τη δική του λογική, όταν τοποθετείται πάνω στα θέματα. 

Πέραν του ότι πιστεύω ότι ήταν εκτός θέματος η τοποθέτηση, διότι ήταν 

ενασχόληση με το αν γινόταν ή αν δε γινόταν ρουσφέτι, πρέπει να είμαστε προσε

κτικοί, όταν τοποθετούμαστε απέναντι σε άλλo'ιJς λαούς. Η αναφορά, η επίκληση 

προς τους Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις "Μα πού νoμίζετ~ ότι 

μιλάτε; Στο λαό του Σουδάν ή της Κούβας;" είναι ανεπίτρεπτη. Διότι περίπου 

δηλαδή αυτοί οι άνθρωποι είναι Κάφροι. Δε λέω ότι υπήρχε πρόθεση, αλλά πρέπει 

να είμαστε προσεκτικοί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Κατσουρίδη, αν έβλεπα ότι υπήρχε τέτοια πρόθεση, θα τον σταματούσα 

εγώ τον κύριο ... Αλλά εγώ κατάλαβα ότι απευθυνόμεθα σε λαό που μιλά άλλη 
γλώσσα, με άλλα ήθη και έθιμα. Δε νομίζω ότι υπήρχε οτιδήποτε μειωτικό για δυο 

λαούς, που και οι δυο είναι πολύ καλοί μας φίλοι. 

Ν. ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Να απαντήσω εγώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Όχι, κύριε Πιττοκοπίτη. Σ' άυτό το θέμα απάντησα εγώ. Γι' αυτό, αν θα 

σχολιάσετε κάτι άλλο, αργότερα, αν θέλετε, ζητήστε το λόγο. Συνεχίστε, κύριε 

Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ούτε εγώ είχα την πρόθεση. Αλλά ένας ο οποίος ακούει από το ράδιο, ακούει 

απλώς τι λέμε. Ούτε τον τρόπο ούτε το χαμόγελο εκεί που κάμνουμε αστείο ούτε το 

χρωματισμό της έκφρασης ούτε τίποτε άλλο μπορεί να αντιληφθεί. 



2391 

Λέχθηκε ότι η αντίδραση του ΑΚΕΛ -και είναι γι' αυτό που επιμένουμε ότι 
έχουμε διαφορά- οφείλεται στο γεγονός ότι "ήσαστε εξουσία, είχατε την πλειοψηφία 

στα συμβούλια και, τώρα που δε θα την έχετε, σας κακοφάνηκε". Αν μου παρουσια

στεί ένα συμβούλιο της πενταετίας Βασιλείου που είχε πλειοψηφία το ΑΚΕΛ, θα 

παραδεχθώ αυτή την κατηγορία και θα απολογηθώ. Ένα συμβούλιο που οι Ακελικοί 
ήταν πλειοψηφία. 

Λέχθηκε ακόμα ότι ένας συγκεκριμένος χώρος αδικήθηκε το 1988 και να μη 
μιλούμε για πολυφωνία. Διότι πρέπει να υπογραμμίσω αυτό που και από εμένα 
λέχθηκε και από τον κ. Χρίστου και από τον κ. Ηλιάδη και από άλλους, ότι, χωρίς 

να λέμε ότι ελύθη το θέμα με τον προηγούμενο τρόπο που διορίζονταν, ήταν ένα 

βήμα. Και κανένας δεν μπορεί να το αμφισβητήσει και κανένα δεν πείθουμε όταν 
λέμε για το αντίθετο. Ήταν ένα βήμq προς τα εμπρός. Πρέπει να πούμε ότι υπήρξαν 

και δηκο'ίκοί στα συμβούλια και είχαν και προεδρίες, κύριε Μουσιούττα. Αλλά να 

πούμε και κάτι άλλο. Δε θέλησε να δώσει κατάλογο ονομάτων ο πρόεδρος του 

κόμματος. Και όχι μόνο δε θέλησε, αλλά άσκησε και επιρροή, για να μην πω πίεση, 

σε ανθρώπους να μην αποδεχθούν διορισμούς. Αν χρειαστεί, θα πω και ονόματα, τα 
οποία γνωρίζουμε πολύ καλά όλοι. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤ ΑΣ: 

Κατάλογο ονομάτων πήγα προσωπικά και πήρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Μουσιούττα, σας παρακαλώ πάρα πολύ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Εν πάση περιπτώσει, το επιχείρημα δε στέκει, γιατί υπήρχαν κάποιοι και είχαν 

και προεδρία. Τουλάχιστον μια. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤ ΑΣ: 

Τις θεωρίες ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ε! δε γίνεται διαλογική συζήτηση. Δεν μπορώ να το αφήσω. Αν θέλετε, να σας 

δώσω το λόγο μετά, κύριε Μουσιούττα, να απαντήσετε. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤ ΑΣ: 

Κοιτάξτε, κύριε Πρόεδρε. Προεδρία δεν υπήρχε. Εδόθη μια το φθινόπωρο 

πέρσι στον ΚΟΤ. Για να μη μείνουν εντυπώσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Συνεχίστε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Τέλος πάντων, κύριε Μουσιούττα. Ξέρετε ότι υπήρχε από την αρχή, αλλά δε θα 

επιμένω. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤ ΑΣ: 

Α! για την άλλη ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Σε παρακαλώ, Νίκο. Δεν μπορεί να συνεχιστεί η διαλογική συζήτηση. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤ ΑΣ: 

Εντάξει . 
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Ν. ΚΑ ΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Λέχθηκε ότι περίπου η συζήτηση γίνεται και όλη η διαφορά είναι αν θα έχει ή 

αν δε θα έχει από όλους τους χώρους ή, όπως μας είπε ο κ. Πι ττοκοπί της, ο 

κ. Χριστόφιας πήγε και είδε τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, για να διασφαλίσει ότι 

θα έχει και ακελικούς. Δεν είναι εδώ η διαφορά μας. Πώς αντιμετωπίζεται το 

ρουσφέτι που όλοι διαπιστώνουμε; Αντιμετωπίζεται απλώς με το να εκλεγεί στην 

προεδρία κάποτε ο τελειότερος των κυπρίων; Ούτε και έτσι λύεται το θέμα. Λύεται 

ακριβώς προωθώντας θεσμούς και διαδικασίες. Προωθώντας την πολυφωνία, τη 

διαφάνεια. Και αυτά ήταν βήματα που έγιναν. Και ο Χριστόφιας πήγε για να υπερα

σπιστεί ακριβώς θεσμούς και διαδικασίες. Και αυτά που δήλωσε, από την ώρα που 

τα δήλωσε εξερχόμενος από τη συνάντηση με τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, όχι 

μόνο δεν τα διέψευσε ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, αλλά ούτε καμιά προσπάθεια 

έκαμε να δημιουργήσει την εντύπωση ότι ο Χριστόφιας είπε άλλα από εκείνα που 

λέχθηκαν. Ούτε για το Χριστόφια ούτε για τον κ. Κληρίδη το αντικείμενο της συζή

τησης ήταν αν θα έχει ή δε θα έχει από το ΑΚΕΛ. Γι' αυτό η διαφορά παραμένει. 

Υπάρχει όμως ακόμα μια διαφορά: Διακριτική εξουσία τι σημαίνει; Διακρι

τική εξουσία σημαίνει να κάνει, εκείνος που την έχει, ό,τι θέλει; Πόσες φορές συζη

τήσαμε σε Επιτροπές της Βουλής και περιορίσαμε με αποφάσεις διακριτικές εξου

σίες Υπουργών, αμφισβητώντας όχι την ποιότητα των συγκεκριμένων ανθρώπων, 

αλλά τη δυνατότητα να κάνουν ό,τι θέλουν. Και τώρα αμφισβητούμε όχι τη διακρι

τική εξουσία του Προέδρου, αλλά τη δυνατότητα, αν θέλετε, να μπορεί να την 

ασκήσει από μόνος του για δεν ξέρω 'γω πόσα είναι τα μέλη των συμβουλίων, ας 

πούμε, των ημικρατικών οργανισμών, χωρίς να έχει μια βοήθεια. Αυτό είναι το 

νόημα της υπόθεσης και αυτό ήταν το νόημα του νόμου. Πιο πολλοί να συμμετέχουν 

όχι απλά στα συμβούλια, πιο πολλοί να συμμετέχουν στον καθορισμό των συμβου

λίων. 

Λέχθηκε ακόμα και το εξής: "Μα γιατί δεν περιμένετε να δείτε τους διορι

σμούς;" Μα, όταν ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας είχε δηλώσει ότι θα φροντίσει να 

διατηρηθεί μια πολυφωνία, υπήρξε εφημερίδα την επομένη που έγραψε ότι, αν διορι

στούν άνθρωποι έξω από τα κόμματα της συγκυβέρνησης, είναι αρκετός λόγος για 

να διακοπεί η συνεργασία. Αλλά και σήμερα είχαμε τις παύσεις, τις καθυστερημένες 

κατά κάποιους. Εξαγγέλθηκαν και μέσα στην εξαγγελία υπάρχει και η εξής πρόταση: 

Για να διοριστούν νέα, ομοιογενή συμβούλια που θα ασκούν την πολιτική της κυβέρ

νησης. Ο καθένας καταλαβαίνει τι σημαίνει ''ομοιογενή''. 

Εγώ ειλικρινά δεν μπορώ να καταλάβω γιατί δεν μπορούσε να ανακοινωθεί 
σ' αυτά τα συμβούλια, αν θέλετε καλύτερα να συζητηθεί, αλλά έστω να ανακοινωθεί, 

η πολιτική της νέας κυβέρνησης στους διάφορους τομείς. Δεν κατάλαβα ποιο ήταν 

το εμπόδιο. Δεν μπορούσε ο κάθε Υπουργός να φωνάξει το συμβούλιο ή τα 

συμβούλια της αρμοδιότητάς του και να τους ανακοινώσει αυτή την πολιτική; Και, 

ειρήσθω εν παρόδω, πως και εμείς εδώ στη Βουλή αναμένουμε ακόμα να ακούσουμε 

ποια είναι η πολιτική της νέας κυβέρνησης. Διότι εγώ θέλω να θυμίσω ότι εκφωνή

θηκε εδώ ο λόγος, όταν εγκαθίστατο ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, με τη δήλωση και 

υπόσχεση και διαβεβαίωση ότι σήμερα θα λεχθούν κάποια πολύ βασικά πράγματα, 

αλλά σύντομα θα έρθουμε στη Βουλή για να εξαγγείλουμε το ολοκληρωμένο 

πρόγραμμα της κυβέρνησης. Λοιπόν, το αν αυτό το πρόγραμμα δεν εξαγγέλθηκε στη 
Βουλή, είναι θέμα της προεδρίας. Όμως θέλω να πιστεύω ότι μετά από τρεις μήνες 

και πλέον, σχεδόν τέσσερις, υπάρχει τέτοια πολιτική. Και αφού υπάρχει, δεν υπήρχε 
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εμπόδιο να ανακοινωθεί και στα συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών. Και αν 

έχει δίκαιο ο Πρόεδρος της Βουλής ότι ομοφωνούμε σε ένα σημείο, δηλαδή ότι 
πρέπει να είναι πολυφωνικά τα συμβούλια και να εκπροσωπούν όλους τους χώρους, 

ποιο ήταν το πρόβλημα αυτά που ήταν πολυφωνικά να μείνουν για ακόμα έξι μήνες 
και να τηρηθεί και ο νόμος; Το πρόβλημα είναι ένα: Είναι οι πιέσεις για διορισμό 

κάποιων συγκεκριμένων ανθρώπων. Είναι οι πιέσεις για προαγωγές. Είναι οι 

πιέσεις για διορισμούς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Κύριε Κατσουρίδη, να συντομεύσουμε, παρακαλώ; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ναι, βεβαίως. Να σας πω, θα έκλεια τώρα, αλλά επειδή είδα τον κ. Πιττοκο

πίτη που γελούσε όταν έλεγα το προηγούμενο, διερωτώμαι αν θα κάμω σχόλιο ή όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ε! όχι τώρα να κάνουμε και σχόλιο, άμα γελά κάποιος! 

(Γέλια) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ναι, αλλά καμιά φορά, κύριε Πρόεδρε, το γέλιο και το χαμόγελο είναι έκφραση 

τοποθέτησης πολύ πιο ισχυρή από τα λόγια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ε! μα εσείς είπατε προηγουμένως ότι εδώ δεν έχει τηλεοράσεις να βλέπουν το 

χαμόγελό μας. Επομένως ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ : 

Ε! εγώ βλέπω τον κ. Πιττοκοπίτη και μου είναι και πολύ συμπαθής! 

(Γέλια) 

Ναι, ακόμα ένα σημείο, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω. Δε θα σχολιάσω το γέλιο 
του κ. Πιττοκοπίτη. 

Ελέχθη -και τουλάχιστον ως άνθρωπος που ανήκω στο χώρο της Αριστεράς το 

θεωρώ και προσβλητικό- ότι, αν δεν είχε το ΑΚΕΛ-Αριστερά κάποιους μέσα στα 

συμβούλια, "δε φταίω εγώ, φταίει το γεγονός ότι τόσους είχαν που έλαβαν μέρος 

στον αγώνα. Δηλαδή κανένα. Ναι, αφού δεν είχαν ούτε ένα που έλαβε μέρος στον 

αγώνα, δεν πήραν ούτε ένα στους διορισμούς." Εκείνο που είχα πει εγώ ήταν το εξής 

... Όχι μόνο στην αστυνομία, αγαπητέ Ισίδωρε, πουθενά. Εκείνο που είχα πει όμως 
ήταν άλλο. Κατά πόσο ήταν αξιοκρατικοί. Η απάντηση ήταν ... 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή διαστρέβλωσε κάτι που έχω πει ο κ. Κατσουρίδης ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Δηλαδή θέτετε θέμα τάξης; 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Επί προσωπικού θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Εγώ μίλησα για την αστυνομία. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ναι, εντάξει. Να το σχολιάσω, κύριε Παπαδόπουλε, διότι δε θεωρώ τυχαίο το 

ότι σταθήκατε μόνο στην αστυνομία. Να δεχθώ εκείνο που είπατε για την αστυνομία, 

παρόλο που και πάλι δεν ήταν αξιοκρατικοί οι διορισμοί, υπό την εξής έννοια: 
Ήταν διορισμοί ανθρώπων, που έγιναν ακριβώς όπως το είπατε. Γιατί έλαβαν μέρος 

στον αγώνα και ήταν η ηθική και υλική ανταπόδοση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ : 

Υπήρχε κάποτε ένας Κανονισμός που πιστεύω, κύριε Κατσουρίδη, πρέπει να 

τον τηρήσουμε. Να μην απευθυνόμαστε σε ένα συνάδελφο και να μιλούμε για το τι 

είπε κάποιος συνάδελφος. Διότι, απευθυνόμενοι προς κάποιο συνάδελφο, προκα

λούμε άμεση απάντηση από κάτω. Και θα παρακαλέσω από τώρα, ει δυνατόν, να 

τηρήσουμε αυτό τον Κανονισμό. ΕίχΙ"κάποια σοφία αυτός ο Κανονισμός. 

Ν. ΚΑ ΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Δεκτό, κύριε Πρόεδρε. 

Σε όλους όμως τους άλλους ημικρατικούς οργανισμούς τι έγινε; Πάλι δεν 

υπήρχε κανένας άξιος από το 33%; Δεν είναι επιχείρημα ότι, επειδή ο Μακάριος 
πήρε το 67%, διόρισε μόνο από αυτό το 67%. Μέσα στο 33% υπήρχαν και άνθρωποι 
οι οποίοι ήταν μέλη και αγωνιστές τις ΕΟΚΑ, αλλά καταψήφισαν το Μακάριο το 

1960. 

Και θα πω και ακόμα κάτι άλλο, κύριε Πα ... ΑΙ συγγνώμη! 

(Γέλια) 

που το γνωρίζετε πολύ καλά. Ακόμα και μεταξύ αυτών που έλαβαν μέρος στον 

αγώνα έγιναν διακρίσεις σοβαρές στους διορισμούς. Και οι διακρίσεις είχαν για 

κύριο στοιχείο την προσωπική σχέση και την προσωπική εμπιστοσύνη που απολάμ

βαναν ή όχι από συγκεκριμένο Υπουργό -και εδώ θα χρησιμοποιήσω όνομα' δεν 

εννοώ τον κ. Παπαδόπουλο- από συγκεκριμένο λοιπόν Υπουργό που τον γνωρίζει 

όλη η Κύπρος. Κατά συνέπεια, είναι λυπηρό αν σήμερα λέμε ότι θα κάνουμε και 

σήμερα ό,τι κάναμε και το 1960. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ως Πρόεδρος της Βουλής θα εξασκήσω το εξής δικαίωμα, σοφά πιστεύω. Θα 

δώσω το λόγο σε κάθε πλευρά που θέλει να μιλήσει. Μπορεί κάποιο κόμμα να μη 

θέλει να μιλήσει. Θα δώσω το λόγο σε ένα Βουλευτή για πέντε λεπτά, να απαντήσει. 

Αν το Δημοκρατικό Κόμμα θέλει να δώσει το λόγο στον κ. Πιττοκοπίτη, έχει καλώς. 

Ειδάλλως θα μιλήσει ο Κοινοβουλευτικός του Εκπρόσωπος. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θέλω να μιλήσω. Όπως είπατε, θα αποδυθούμε σε ανταλ

λαγή επιχειρημάτων και όχι αναγκαστικά στην ουσία του θέματος. Εγώ δεν επιθυμώ 

να μιλήσω από μέρους του κόμματός μου. Αν ο κ . Πιττοκοπίτης .. . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Γι' αυτό δίνω το λόγο στον κ. Πιττοκοπίτη. Αλλά από τη θέση του Δημοκρα

τικού Κόμματος παρακαλώ. 

(Γέλια) 
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Ν. ΠΙΤΓΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Σίγουρα πάντα από τη θέση του Δημοκρατικού Κόμματος, κύριε Πρόεδρε. 

Ο χρόνος που θα χρησιμοποιήσω θα είναι μόνο μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, για 

ν' ανασκευάσω κάποια πράγματα που πιστεύω ότι δεν αποδίδουν την πραγματικό

τητα. 

Πρώτο, κοπτόμεθα όλοι περί θεσμών, περί νόμων και ούτω καθεξής. Οι μόνοι 

οι οποίοι καταπολέμησαν ή δεν ψήφισαν εν πάση περιπτώσει το νόμο, για να εφαρ

μοστεί ο θεσμός αυτός, το 1988, νομίζω είναι γνωστό και ήταν το ΑΚΕΛ-Αριστερά 
τότε, γιατί ύστερα έγιναν και οι Νέες Δυνάμεις. 

Όσον αφορά το ότι ήμουν εκτός θέματος όταν μιλούσα, φαίνεται πάλι ότι 

έχουμε πάρει μόνιμα διαζύγιο από την αλήθεια. Εφόσον ο αγώνας ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Αν ήσασταν εκτός θέματος, κύριε Πιττοκοπίτη, θα σας διέκοπτα εγώ: Αλλά δεν 

ήσασταν, διότι απαντούσατε σε κάποια επιχειρήματα που ελέχθησαν. Όταν ανοίξεις 

ένα παράθυρο, τότε μένει ανοικτό και το άλλο παράθυρο. Αυτός είναι ο κοινοβου

λευτικός κανόνας. Γι' αυτό μην ασχοληθείτε με αυτό το θέμα. Προχωρήστε σε κάτι 

άλλο. Είναι δικό μου θέμα αν ήσαστε εντός ή εκτός θέματος. 

Ν. ΠΙΤΓΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε, αλλά λέγω ότι η προσπάθεια είναι μια. Και συμφωνώ 

απόλυτα με τον κ. Παπαδόπουλο που λέει ότι στην ουσία συμφωνούμε όλοι μεταξύ 

μας. Όμως κάπου έχουμε ακόμα κάποια διαφορά. Και αυτή η διαφορά είναι στην 

επάνδρωση αυτών των ημικρατικών οργανισμών. Ο έντιμος και αγαπητός συνά

δελφος Κατσουρίδης είπε ότι με περιφρόνηση αναφέρθηκα στους λαούς του Σουδάν 

και της Κούβας. Νομίζω ήταν πέρα από καθαρό και από τον τρόπο που μιλούσα και 

από τη συνέχεια της σκέψης και της ομιλίας μου ότι εννοούσα πως όλοι είμαστε 

γνωστοί και μας παρακολουθούν και ως κόμματα και ως άτομα και δεν απευθυνό

μεθα προς λαούς οι οποίοι δε μας ξέρουν. Και επομένως δεν μπορούμε να τα παρερ

μηνεύουμε ή εν πάση περιπτώσει να τα εξηγούμε όπως θέλουμε. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, απάντησε ο κ. Παπαδόπουλος, αλλά είμαι 

υποχρεωμένος να πω μόνο για ένα λεπτό ... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μόνο; 

Ν. ΠΙΤΓΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

... μόνο για ένα λεπτό το εξής: 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μα οι απαντήσεις σου είπες στην αρχή θα πάρουν μόνο μισό λεπτό! 

Ν. ΠΙΤΓΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Ξεχνούμε ειλικρινά τι κάναμε ακόμα και πριν τρεις μέρες. Όλα τα κόμματα 

ομόφωνα σ' αυτή τη Βουλή ψηφίσαμε νόμο για τους ειδικούς αστυφύλακες, που 

είναι παιδιά πεσόντων στο πραξικόπημα και στην εισβολή και οι γυναίκες τους, που 

είναι πάλι κατά την ίδια φιλοσοφία ... 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Και το 1955. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Παρακαλώ, μη διακόπτετε τον ομιλητή. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Και του 1955, που είναι σίγουρα σήμερα στην αστυνομία . Και για να κάνουμε 

αυτό το πράγμα όλοι, κατανοούμε ότι το ψηφίσαμε και επιμέναμε και το θέλαμε για 

κάποιους συγκεκριμένους λόγους . Επομένως κάπου υπάρχει και το στοιχείο της 

αξιοκρατίας , αλλά πρώτιστα και πέρα από την αξιοκρατία πιστεύω ότι υπάρχει και 
πρέπει να λειτουργεί και η ευγνωμοσύνη και η υποχρέωση έναντι ανθρώπων που 

έδωσαν το αίμα τους. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Ηλιάδης από πλευράς της ΕΔΕΚ. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η συζήτηση ήταν μακρά, ίσως και κουραστική και σε μερικά 

σημεία ίσως να ήταν και λίγο υπερβολική. Όμως η άποψή μου είναι ότι ήταν πολύ 

ενδιαφέρουσα και πολύ χρήσιμη. 

Από δικής μας πλευράς συνοψίζω ότι συμπέρασμα είναι ότι όλοι συμφωνούμε 

πως ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας μέσα σε ένα κλίμα συναίνεσης, όπως έχει δηλώσει 

και ο ίδιος, θα πρέπει να προχωρήσει σε διορισμό συμβουλίων από άξιους και 

ικανούς ανθρώπους που θα τα στελεχώσουν, προερχόμενους από ολόκληρο το πολι
τικό και κοινωνικό φάσμα του τόπου μας. Αυτό θα είναι μια από τις πρώτες εξετά

σεις που θα δώσει στα θέματα εσωτερικής διακυβέρνησης. Και θέλω να τονίσω ότι 

το κλίμα, το οποίο επικρατεί ή θα επικρατήσει στο εσωτερικό μέτωπο, είναι οι 

κυβερνήσεις που ασκούν την εξουσία που το δημιουργούν ή που το προκαλούν, 

γιατί, ανάλογα με τις δικές τους πράξεις, θα είναι και η δική μας κριτική είτε θετική 

είτε αρνητική. 

Θέλω να τονίσω στο τέλος της συζήτησης ότι και σ' αυτό το θέμα, όπως και σε 

όλα τα άλλα, εμείς δεν πρόκειται να κρίνουμε την κυβέρνηση με καμιά απoλ~Έως 

προκατάληψη. Θα την κρίνουμε από τα έργα της και μόνο, γι' αυτό είναι σωστό αυτό 

που είπε ο κ. Παπαδόπουλος, αλλά εκ των υστέρων. Πρώτα λέμε τι ομόφωνα 

θεωρούμε σωστό, γιατί αν δεν το πούμε δε θα έχουμε και δικαίωμα κριτικής. Επιφυ

λάσσουμε το δικαίωμα κριτικής και αυτή η κριτική μας, αν σωστά ενεργήσει η κυβέρ

νηση, θα έχει το χαρακτήρα θετικής και επαινετικής κριτικής. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Χρίστου και μετά ο κ. Σοφοκλέους. Αν θέλει να μιλήσει εκ μέρους του 

Δημοκρατικού Συναγερμού, μπορεί να πει μερικά λόγια, όχι πέραν των πέντε 

λεπτών. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, σε κάποιο σχόλιό σας σχεδόν, διατυπώσατε την άποψη ότι 

είμαστε ομόφωνοι και μπορεί να εξαχθεί το συμπέρασμα ότι κακώς και άδικα και 

από παρεξήγηση έγινε αυτή η συζήτηση. Δεν είναι έτσι τα πράγματα. Και πρέπει να 

είμαστε αρκούντως σαφείς όλοι μας και να παρακολουθούμε πώς εξελίσσεται η 

συζήτηση και ποιες τοποθετήσεις μπαίνουν. 
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Ούτε με τον κ. Παπαδόπουλο συμφωνούμε. Συμφωνούμε σε κάποιες αρχές. 

Πλην όμως διαφωνούμε, όσον αφορά την ουσία αυτού του νόμου. 

Ο κ. Παπαδόπουλος χαρακτηρίζει αυτό το νόμο κακό. Εμείς λέμε ότι είναι 

καλός ο νόμος. Ο κ. Παπαδόπουλος λέει ότι αυτός ο νόμος έχει -να χρησιμοποιήσω 

τη λέξη- ενισχίlσει και ενθαρρύνει την κομματοκρατία, με την κακή έννοια της λέξης. 
Εμείς λέμε όχι. Έδωσε στα κόμματα μέρος αυτής της ευθύνης, που είναι επέκταση 

της κρατικής είπαμε. Και τα κόμματα είναι έκφραση της λα·ίκής κυριαρχίας. 

Επομένως υπάρχουν διαφορές. Ακόμα και εκεί που εκ πρώτης όψεως φαίνεται να 

υπάρχει συμφωνία. 

Όμως υπάρχει ακόμα μια πιο μεγάλη διαφορά, κύριε Πρόεδρε. Η διαφορά 

βρίσκεται στο γεγονός ότι εμείς θεωρούμε ότι τα συμβούλια, τα οποία εξωθούνται 

σε παραίτηση ή παύονται, ήταν νόμιμα διορισμένα με βάση το νόμο της Βουλής και 

όφειλε αυτή η κυβέρνηση να σεβαστεί την τριετή τους θητεία και να τους επιτρέψει 

να εξαντλήσουν τη θητεία τους. Εδώ βρίσκεται η ουσιώδης διαφορά. Εδώ βρίσκεται 

η μεγάλη διαφορά που μας χωρίζει από τις απόψεις των συναδέλφων, ίσως και των 

κομμάτων της συγκυβέρνησης, ίσως και άλλων κομμάτων. Επομένως είναι η άποψή 

μας, κύριε Πρόεδρε, ότι θα έπρεπε η κυβέρνηση είτε να σεβαστεί το νόμο είτε να 

έρθει να τον αλλάξει. Μόνο αυτές τις δυο επιλογές είχε και δυστυχώς ούτε τη μια 

ακολούθησε ούτε την άλλη. Εδώ βρίσκεται και η κριτική μας. 

Ελέχθη ότι εμείς δεν ψηφίσαμε το νόμο. Αυτό το είπα από την πρώτη στιγμή 

που ανέβηκα στο βήμα στην πρωτολογία μου. Δεν είναι μυστικό ότι δεν ψηφίσαμε το 

νόμο. Εμείς δεν τον ψηφίσαμε, διότι θεωρήσαμε ότι ήταν αντισυνταγματικός εκεί 

που καθόριζε, κατ' αναλογία των κομμάτων, συμβούλους των κομμάτων και γενικά 

μια πολύ καθορισμένη εκ των προτέρων πολιτική στον Προέδρο. Εμείς λέμε ότι 

εκείνο το σημείο θεωρήθηκε από εμάς αντισυνταγματικό. Δεν το ψηφίσαμε και το 

δικαστήριο τελικά ήρθε με μια ψήφο διαφορά και το θεώρησε συνταγματικό. Πλην 

όμως, το να μην ψηφίσει ένας ένα νόμο και να δέχεται το πολιτικό του μήνυμα, είτε 

τότε είτε σήμερα, δεν αφήνει κανέναν εκτεθειμένο. Πιστεύω ότι εκτεθειμένοι μένουν 

κάποιοι οι οποίοι ψήφισαν το νόμο, πρωτοστάτησαν στην έγκριση του νόμου, πλην 

όμως σήμερα δεν τον δέχονται και δεν τον ακολουθούν. 

Και τέλος, κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι η κάθε πολιτεία, περιλαμβανομένου και 

του δικού μας κράτους, οφείλει να σέβεται και να τιμά τους αγωνιστές και να τους 

παρέχει εκείνες τις διευκολύνσεις που χρειάζονται για τις βασικές τους βιοτικές 

ανάγκες, όπως είναι η επαγγελματική αποκατάσταση. Και ορθά το 1960 βοηθήθηκαν 
οι αγωνιστές. Πλην όμως πιστεύω ότι οποιαδήποτε μονοπώληση αυτού του θέματος 

μας επαναφέρει σε κάποιες άλλες συζητήσεις. Και η δική μας η παράταξη είχε 

αγωνιστές και φυλακισμένους και εκτοπισμένους και εξορισμένους και δολοφονημέ

νους από το 1926 που υπάρχει ως πολιτικό κόμμα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε . 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Νομίζω ότι έχουμε φτάσει στο τέλος της σημερινής συζήτησης. Και εγώ 

πιστεύω ότι η συζήτηση υπήρξε πράγματι χρήσιμη και εποικοδομητική, αλλά εκείνο 

που εννοούσα, όταν είπα ότι βρισκόμαστε πολύ κοντά σε συναίνεση όλοι μας, είναι 

για το τι πρέπει να γίνει. Για το τι έγινε υπάρχουν διάφορες εκτιμήσεις, αλλά για το 

τι πρέπει να γίνει δεν υπάρχει κανένας που να διαφωνεί ότι τα Συμβούλια των 

Ημικρατικών Οργανισμών που θα διορίσει ο Πρόεδρος πρέπει να αντιπροσωπεύουν 

, 
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ολόκληρο το πολιτικό και κοινωνικό φάσμα. Δεν έχει διαφωνήσει κανένας με αυτό 
το πράγμα και εκείνο που συζητήσαμε πάρα πολλή ώρα, και ίσως καλά το συζητή

σαμε, είναι το πρόσφατο παρελθόν αυτού του τόπου, τα τραύματα τα οποία υπάρ
χουν -και υπάρχουν και σύνδρομα και τραύματα- απ' αυτό το πρόσφατο παρελθόν. 

Θέλω όμως να υπενθυμίσω ότι ο κ. Κληρίδης, αναλαμβάνοντας την προεδρία

και εγώ δεν είμαι συνήγορος ουδενός- είπε, και αυτό ελπίζω να είναι ενδεικτικό του 

τι θα πράξει, ότι θα είναι Πρόεδρος όλων των Κυπρίων. Κατά συνέπεια την τελευ

ταία λέξη την έχει ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας και το μήνυμα το οποίο φεύγει 

σήμερα απ' αυτό το Σώμα είναι ότι αναμένει αυτό το Σώμα συναινετική προσέγγιση 

που να αντιπροσωπεύει όλο το φάσμα το πολιτικό και κοινωνικό αυτού του τόπου. 

Νομίζω ότι έχουμε τελειώσει τη συζήτηση του θέματος. Το επόμενο θέμα το 

οποίο έχει εγγράψει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Δημοκρατικού 

Κόμματος, ο κ. Παπαδόπουλος, είναι "Το Κυπριακό μετά τον πρώτο γύρο των 

συνομιλιών στη Νέα Υόρκη". Ο κ. Παπαδόπουλος πολύ ορθά είπε ότι θα σεβαστούμε 

την επιθυμία του προέδρου να υπάρξει Εθνικό Συμβούλιο πριν συζητηθεί. Όμως 

ακόμα δεν υπήρξε συνεδρία του Εθνικού Συμβουλίου, το οποίο ανεμένετο να 

συνέλθει προ περίπου 10 - 15 ημερών. Κατά συνέπεια ο Πρόεδρος, απ' ό,τι αντιλαμ
βάνομαι, θα καλέσει Εθνικό Συμβούλιο την επόμενη βδομάδα, πράγμα που σημαίνει 

ότι πιθανώς να υπάρξει έκτακτη συνεδρία της Βουλής, ίσως την Παρασκευή, για να 

συζητηθεί αυτό το θέμα. Αν όμως δεν κληθεί το Εθνικό Συμβούλιο την επόμενη 

βδομάδα, τότε, αν η επιθυμία του κ. Παπαδόπουλου παραμένει να συζητηθεί το 

ταχύτερο και να μην αναμένει πλέον το Εθνικό Συμβούλιο, το οποίο αργοπορεί, θα 

καλέσω ειδική συνεδρία του Σώματος στις 5 του μηνός και ημέρα Δευτέρα. Διότι 
κλείει η Βουλή, η τελευταία συνεδρία είναι Ιη του μηνός, αλλά δεν μπορεί το θέμα 

αυτό, εφόσον αφορά πρόσφατες εξελίξεις και ενεγράφη για να συζητηθεί σ' αυτό το 

Σώμα -συζητήθηκε το Κυπριακό και στην τουρκική πλευρά και αλλού- να μείνει 

μέχρι τον Οκτώβριο που θα επανέλθουμε. 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι σωστό η πρόθεση του κ. Παπαδό

πουλου να γ ίνει γνωστή τώρα, για να προετοιμαστούν όλες οι πλευρές. Διότι, αν 

πας την κοινοποιήσει για παράδειγμα 24 ή 48 ώρες πριν από την ημερομηνία που 
έχετε πρόθεση να καλέσετε έκτακτη συνεδρία, θα είναι αργά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μου την έχει ήδη κοινοποιήσει ο κ . Παπαδόπουλος, γι' αυτό το ανέφερα, αλλά 

θα ήθελα να την επαναλάβει. 

Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Ναι, μάλιστα, κύριε Πρόεδρε, την είχα αναφέρει προηγουμένως σε σας, έχω 

την εντύπωση και σε μια συνεδρία των εκπροσώπων των κομμάτων' αν όχι παρά

λειψή μου. Μάλιστα, ελπίζω ότι θα γίνει συνεδρία του Εθνικού Συμβουλίου αυτή 

την εβδομάδα. Α ν όχι, όπως προνοεί ο κανονισμός, θα υποβάλουμε την αίτηση για 

έκτακτη συνεδρία και θα αποφασίσει το Σώμα πότε θα το συζητήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Μάλιστα. Ο κ. Ηλιάδης. 
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Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, και η δική μας η πλευρά έχει τη γνώμη ότι θα πρέπει να συζη

τηθεί όσο το δυνατό γρηγορότερα, αν δεν πρόκειται στις αμέσως προσεχείς μέρες να 
συνέλθει το Εθνικό Συμβούλιο. Είναι η άποψή μας ότι δεν είναι δυνατό, μπροστά σε 

τόσο σοβαρές εξελίξεις του κυπριακού προβλήματος, οι πάντες να συζητούν το 
Κυπριακό, εκτός από την κυπριακή Βουλή. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Οι Εκθέσεις των Επιτροπών για τα επόμενα δύο θέματα, που είναι 'Ή άμεση 
ανάγκη λήψης απόφασης και δρομολόγησης διαδικασιών για μετακίνηση των κοινο

τήτων Πενταλιάς και Επισκοπής που κινδυνεύουν από κατολισθήσεις και ρωγμές" 

και 'Ή θέση της κυπριακής κυβέρνησης έναντι της Κούβας σχετικά με τα ψηφίσματα 

των Ηνωμένων Εθνών", έχουν ήδη αναγνωσθεί και θα συζητηθούν στην επόμενη 

συνεδρία της Βουλής. Πιστεύω ότι δεν πρόκειται να αφιερώσουμε πάρα πολύ χρόνο, 

γιατί είναι εξειδικευμένα θέματα. Έχουμε φθάσει στο τέλος του Κεφαλαίου ΔΌ Στην 

επόμενη συνεδρία πιστεύω ότι θα έχουμε πάρα πολλή νομοθετική εργασία. Απ' ό,ΤΙ 

έχω υπόψη μου, μιλούμε για περίπου 41 νομοσχέδια, γι' αυτό ελπίζω να προχωρή
σουμε με γρήγορο ρυθμό, αλλά να προετοιμαστείτε ότι η τελευταία κανονική συνε

δρία του Σώματος θα προχωρήσει μέχρι αργά το βράδυ, για να καλύψουμε τον όγκο 

της εργασίας που έχει αυτό το Σώμα. 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων ορίζεται για την Πέμπτη, 

1 η Ιουλίου 1993, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

1) Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου Νόμος 
του 1993. 

2) Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Επιβολή Εισφοράς) (Τροπο
ποιητικός) Νόμος του 1993. (Πρόταση νόμου). 

3) Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος του 
1993. 

4) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 7) του 1993. 

5) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 9) του 1993. 

6) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 15) του 1993. 

7) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 16) του 1993. 

8) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 17) του 1993. 

9) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 18) του 1993. 

10) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 3) του 1993. 

11) Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 1993. 

12) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) 
Νόμος (Αρ. 4) του 1993. 

13) Ο περί Χωριτικών Αρχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

14) Ο περί Αναγνώρισης Πτυχίων ή Διπλωμάτων Αναγνωρισμένων Πανεπι
στημίων όταν Μέρος της Φοίτησης Έγινε σε Εγγεγραμμένη Ιδιωτική 

Σχολή Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης Νόμος του 1992. (Πρόταση νόμου). 
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15) Ο περί των Επίσημων Γλωσσών της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1993. 

16) Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. (Πρόταση 
νόμου). 

17) Ο περί Αναγνώρισης και Καθιέρωσης της 15ης Ιουλίου ως Ημέρας της 
Δημοκρατίας και Ημέρας Μνήμης και Τιμής προς Όσους Έπεσαν ή 

Αγωνίστηκαν Προασπίζοντας τη Δημοκρατία και Εναντίον του Προδο

τικού Πραξικοπήματος της 15ης Ιουλίου 1974 (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1993. (Πρόταση νόμου). 

18) Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1993. 

19) Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

20) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιη
τικός) Νόμος του 1993. 

21) Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

22) Ο περί Προστασίας και Αναπτύξεως Θηραμάτων και Αγρίων Πτηνών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

23) Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
1993. (Πρόταση νόμου). 

24) Ο περί του Δικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 1993. 

25) Οι περί Επιτρόπου Προεδρίας για Ανθρωπιστικά Θέματα (Καθήκοντα, 
Απολαβές και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

26) Οι περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών (Τέλη Τηλεπικοινωνιακών Υπηρε

σιών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

27) Οι περί Αποχετεύσεων Παραλιμνίου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
1993. 

28) Οι περί Παγκύπριου Συμβουλίου Ευημερίας Κανονισμοί του 1993. 

29) Οι Δημοτικοί (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί Πάφου του 1993. 

30) Οι περί Ρυθμίσεως της Μαρίνας Λάρνακας (Καταβλητέα Δικαιώματα) 

Κανονισμοί του 1993. 

31) Οι περί Σχολικών Βοηθών των Δημόσιων και Κοινοτικών Νηπιαγωγείων 
(Καθήκοντα, Εργοδότηση, Όροι Εργασίας και Αμοιβής, Άδειες Απου

σίας και Ασθενείας, Διάρκεια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

32) Οι περί Ενδείξεως Τιμής (Συγκρίσεις) Κανονισμοί του 1993. 

33) Οι περί Συντάξεων και Χορηγημάτων στους Υπαλλήλους του Συμβου
λίου Εμπορίας Κυπριακών Ελαιοκομικών Προ·ίόντων Κανονισμοί του 

1993. 

34) Οι περί Ραδιοφωνικών Σταθμών Κανονισμοί του 1993. 

35) Οι περί Τηλεοπτικών Σταθμών Κανονισμοί του 1993. 

36) Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1993. 
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37) Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονι
σμοί του 1993. 

38) Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Υπηρεσίες Σφαγείων και Μετα
φορές Κρεάτων) Κανονισμοί του 1993. 

39) Ο περί Κυπριακών Προτύπων και Ελέγχου Ποιότητας (Καθορισμένα 
Πρότυπα - Αναθεώρηση Τρίτης Σειράς) Κανονισμός του 1993. 

40) Οι περί Ξενοδοχείων και τουριστικών Καταλυμάτων (Γενικοί) (Τροπο
ποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

41) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Οργανωμένα 

Διαμερίσματα και Τουριστικά Χωριά) Κανονισμοί του 1993. 

42) Οι περί Ξενοδοχείων και τουριστικών Καταλυμάτων (Συγκροτήματα 
Τουριστικών Επαύλεων) Κανονισμοί του 1993. 

43) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Παραδοσιακές 
Οικοδομές) Κανονισμοί του 1993. 

44) Οι περί Επιτρόπων Ασφαλείας στους Τόπους Εργασίας (Τροποποιη
τικοί) Κανονισμοί του 1993. 

45) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (Συμπληρωματική Ιατρο
φαρμακευτική Περίθαλψη) Κανονισμοί του 1993. 

46) Οι Δημοτικοί (περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί Αμμοχώστου του 1993. 

47) Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Γενικές Διατάξεις και 

Πειθαρχία) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

48) Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας - Θέσεις 

Προ'ίσταμένου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού, Πρώτου/ης Νοσηλευτικού 

Λειτουργού, Ανώτερου/ης Νοσηλευτικού Λειτουργού, Νοσηλευτικού 

Λει τουργού 1 ης και 2ης Τάξης, Νοσοκόμου 1 ης και 2ης Τάξης (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

49) Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 1993. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ': Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

1) "Το Κυπριακό μετά τον πρώτο γύρο των συνομιλιών στη Νέα Υόρκη". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 

Δημοκρατικού Κόμματος κ. Τ. Παπαδόπουλου). (3.6.1993). 

2) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το θέμα που 
τιτλοφορείται 'Ή άμεση ανάγκη λήψης απόφασης και δρομολόγησης 

διαδικασιών για μετακίνηση1ων κοινοτήτων Πενταλιάς και Επισκοπής 

που κινδυνεύουν από κατολισθήσεις και ρωγμές". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση ύστερα από πρόταση του Βουλευτή κ. Γ. 

Ομήρου). (11.5.1993). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 



2402 

3) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το θέμα που 
τιτλοφορείται 'Ή θέση της κυπριακής κυβέρνησης έναντι της Κούβας 

σχετικά με τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών". 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Επιτροπής). (8.4.1993). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

4) Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το θέμα 
που τιτλοφορείται 'Ή απειλούμενη κατεδάφιση της οικίας Πούλια στη 

Λευκωσία και η ανάγκη διάσωσής της". 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του Βουλευτή κ. Δ. Ηλιάδη). (3.6.1993). 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας του Σώματος. 

(Ώρα λήξης: 8.23 μ.μ. ) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόν~~ν με αλφαβη

τική σειρά: 

Α γαπίου Γιαννάκης 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσιώτης Λώρ.ης 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

Καλα'ίτζιάν Αράμ 
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ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1. Απόφαση του Σώματος, ενόψει της επικείμενης γνωμάτευσης της 

Ευρωπα'ίκής Κοινότητας όσον αφορά την αίτηση της Κύπρου για ένταξη 

στην ΕΚ, να προβεί στα κατάλληλα διαβήματα για προώθηση της αίτησης 

της Κύπρου. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα 
της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993" και ψήφισή του σε 
νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Εξωτερικών Δανείων προς την 

Κυβέρνηση της Κυπριακής Δημοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 1993" 
και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί της Συμβάσεως της Χάγης περί 

Ειρηνικού Διακανονισμού των Διεθνών Διαφορών (Κυρωτικός) Νόμος 

του 1993" και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Φαρμακευτικής και Δηλητηρίων 

(Τροπόποιητικός) Νόμος του 1993" και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 10) του 1993" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 4 του 1993). 

7. Διεξαγωγή σύντομης συζήτησης (Γ. Αγαπίου, Πρόεδρος), έπειτα από 

παρατήρηση του κ. Α γαπίου ότι τελευταίως οι Εκθέσεις διανέμονται 

στους Βουλευτές καθυστερημένα. 

8. Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου 

Αξιών Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993" και ψήφισή της σε 
νόμο. 

9. Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμε
λητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993" και ψήφισή 
της σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί της Συμβάσεως επί του Διεθνούς 

Εμπορίου Εξαφανιζομένων Ειδών Αγρίας Πανίδος και Χλωρίδος 

(Τροποποίηση) (Κυρωτικός) Νόμος του 1993" και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού 

Φορέα Νεολαίας Νόμος του 1993", η συζήτηση που ακολούθησε (Κ. 

Καζαμίας, Πρόεδρος, Μάρκος Κυπριανού, Τ. Χατζηδημητρίου, Ι. 

Μακρίδης) και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Ρυθμίσεως της Μαρίνας 

'LIMASSOL SHERATON MARINA' (Καταβλητέα Δικαιώματα) Κανονι
σμοί του 1993" και έγκρισή τους. 

13. Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Άμυνας (~ξαγωγή Εμπορευ
μάτων) Κανονισμοί του 1993", η συζήτηση που ακολούθησε (Δ. 

Θεοδώρου, Πρόεδρος, Δ. Χριστοδουλίδης) και έγκρισή τους. 

14. Απόφαση του Σώματος έπειτα από συζήτηση (Τ. Παπαδόπουλος, Α. 

Αντωνίου, Ρ. Πρέντζας, Πρόεδρος) για αναβολή των Κανονισμών "Οι 

περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας 

Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 1993". 
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15. Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

16. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η επιδότηση των 

χαρουπιών - Το πρόβλημα διάθεσης των μήλων - Το αίτημα των κοινο
τήτων Γουδί και Σκούλλι για άρδευσή τους από το υδατικό έργο Χρυσο

χούς - Η πληρωμή των αποζημιώσεων για εκρίζωση αμπελώνων στην 
Αμαργέτη - Η έλλειψη νερού στην Κοιλίνεια). 

17. Διεξαγωγή σύντομης συζήτησης (Ν. Κατσουρίδης, Πρόεδρος, Τ. Παπαδό
πουλος), έπειτα από παρατήρηση του κ. Κατσουρίδη ότι ο κ. Πιττοκο
πίτης πρέπει να κάθεται στη θέση του Κοσμήτορα. 

18. Συνέχιση της συζήτησης (Χρ. Πουργουρίδης, Γ. Αγαπίου, Δ. Ηλιάδης, Λ. 

Θεοδούλου, Τ. Παπαδόπουλος, Τ. Χατζηδημητρίου, Πρόεδρος, Ν. 

Κατσουρίδης, Ν. Πιττοκοπίτης, Α. Χρίστου, Ν. Μουσιούττας) πάνω στο 

θέμα "Τα συμβούλια των ημικρατικών οργανισμών και η στάση της 

κυβέρνησης" και λήξη αυτού. 

19. Διεξαγωγή σύντομης συζήτησης (Πρόεδρος, Ν. Κατσουρίδης, Τ. Παπαδό
πουλος, Δ. Ηλιάδης), όσον αφορά τον καθορισμό συνεδρίας για συζή

τηση του θέματος "Το Κυπριακό μετά τον πρώτο γύρο των συνομιλιών 

στη Νέα Υόρκη", που ενέγραψε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του 

ΔΗΚΟ κ. Τ. Παπαδόπουλος. 

Τιμή: 7Sσ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημοκρατίας, Λευκωσία. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 1ης Ιουλίου 1993 

(Ώρα έναρξης: 4.28 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

(Αρ.38) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. Παρακαλώ το 

Γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η παράκληση είναι να προηγηθεί η κατάθεση ενός νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Να προβούμε στην κατάθεση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Κεφάλαιο Β', Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1) Ο περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Ο περί Οίκων Στοιχημάτων, Οίκων Κυβείας και Παρεμποδίσεως της 
Κυ(1είας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών. 

(2405) 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και 

υπάρχει παράκληση να συνέλθει η Επιτροπή Παιδείας τώρα, για να εξετάσει αυτό το 

θέμα και να φέρει την Έκθεσή της σήμερα στην ολομέλεια της Βουλής. '.Ετσι, θα 

μπορέσουμε να ψηφίσουμε δωδεκατημόριο, για να μπορέσει να λειτουργήσει το 

Πανεπιστήμιο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφί
σεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 2) του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Π ροί!πολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Γενικοί) (Τροπο
ποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

6) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Οργανωμένα 

Διαμερίσματα και Τουριστικά Χωριά) Κανονισμοί του 1993. 

7) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Συγκροτήματα 

Τουριστικών Επαύλεων) Κανονισμοί του 1993. 

8) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Παραδοσιακές 

Οικοδομές) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται όλοι ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και 

Βιομηχανίας. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9) Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Παιδείας προς τον ΚΟΑ, σύμφωνα με το εδάφιο (3) του 

άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 

Αθλητισμού Νόμου του 1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10) Έγγραφα που αφορούν: (α) την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλ
λήλων στη δημόσια και εκπαιδευτική υπηρεσία και (β) τη σκοποψενη 
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πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια και εκπαιδευτική υπηρεσία, 

δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 

(Δημοσία και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμου του 1985 (Αρ. 99 του 
1985). 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

11) Ετήσια έκθεση της Αρχής Λιμένων Κύπρου για το έτος 1992. 

Κατατέθηκε από την Αρχή Λιμένων Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως 

Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

12) Έγγραφο που αφορά την πρόσληψη έκτακτου υπαλλήλου από τον ΚΟΤ, 
δυνάμει του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 

εις την Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 

1985 (Αρ. 169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) Έγγραφο που αφορά την παράταση των υπηρεσιών έκτακτων υπαλ
λήλων από τις Σχολικές Εφορείες Λευκωσίας και Λάρνακας, δυνάμει 

του άρθρου 3(1)(α) του περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων εις την 

Υπηρεσίαν Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου Νόμου του 1985 (Αρ. 
169 του 1985). 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Πρόταση νόμου: 

14) Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΑΚΕΛ- Αριστερά-Νέες 

Δυνάμεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 

Προϋπολογισμού. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έχει συμπληρωθεί η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μπαίνουμε τιόρα στο Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία. 

Υπάρχει η εισήγηση, όταν οι Εκθέσεις είναι ομόφωνες, να θεωρούνται αναγνω

σθείσες. Υπάρχει ένσταση; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το πρώτο θέμα είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 7) του 1993". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η Έκθεση είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε, και επομένως θεωρείται αναγνω

σθ!,ίσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

πρσΥ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ πρσΥ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 7) ΤΟΥ 
1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

ΑΒραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 14 και στις 
28 Ιουνίου 1993. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ύψους :Ε78.000, το οποίο θα 

διατεθεί για την κάλυψη των ωρομισθίων των Ταχυδρομικών Διανομέων που έχουν 

προσληφθεί, για να αντιμετωπιστεί το πρόβλημα καθυστέρησης διανομής της αλλη

λογραφίας. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή από τους εκπροσώ

πους του αρμόδιου Υπουργείου, στο Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών υπάρχουν 

75 κενές θέσεις Βοηθού Γραφείου (Ταχυδρομικού Διανομέα), για την πλήρωση των 
οποίων έχει αρχίσει η σχετική διαδικασία. Έναντι του συνόλου των κενών αυτών 

θέσεων υπηρετούν 50 έκτακτοι Βοηθοί Γραφείου (Ταχυδρομικοί Διανομείς) και 

30 ωρομίσθιοι Ταχυδρομικοί Διανομείς. Επιπρόσθετα, 15 ωρομίσθιοι υπάλληλοι 
υπηρετούν για την κάλυψη των αυξημένων αναγκών που υπάρχουν όσον αφορά τη 

διανομή της αλληλογραφίας. 
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Εξάλλου η Υπηρεσία Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού πληροφόρησε την 

Επιτροπή ότι μελετάται η αποομαδοποίηση των θέσεων Βοηθού Γραφείου (Ταχυδρο

μικού Διανομέα) από τη γενική κατηγορία του Γενικού Βοηθητικού Προσωπικού και 

η αντικατάστασή τους με θέσεις Ταχυδρομικού Διανομέα στο Τμήμα Ταχυδρομικών 

ΥπηρεσιιΟν. Παράλληλα, εξετάζεται το ενδεχόμενο μακροπρόθεσμα να μετατραπούν 

οι θέσεις του προσωπικού που εκτελεί καθήκοντα Ταχυδρομικού Διανομέα σε 

ωρομίσθιες. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού στο στάδιο 

αυτό συμφωνεί με την έγκριση της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης για την 

κάλυψη των ωρομισθίων των Ταχυδρομικών Διανομέων, αλλά παράλληλα καλεί την 

κυβέρνηση να μην προχωρήσει στην πλήρωση των μόνιμων θέσεων μέχρι τη συζή

τηση των προϋπολογισμιον του 1994, ιοστε να της δοθεί η ευκαιρία, αφού πάρει τις 
αναγκαίες πληροφορίες, να εξετάσει το θέμα στην ολότητά του. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικιον και Προϋπολογισμού με βάση τα 

πιο πάνω ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχε

δίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί 

Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 5) του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, προχωρούμε στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού f78.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσιον που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων 1-3; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 5) του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 9) του 1993". 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η Έκθεση είναι ομόφωνη και επομένως θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ-Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ-Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 9) ΤΟΥ 
1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Ιουνίου 1993. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικο

νομικ(Ον. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ί:118.373 και η διάθεσή του για 

την ίδρυση 63 νέων θέσεων λειτουργών ΦΠΑ σε διάφορα επίπεδα. 

Η δημιουργία των 63 πρόσθετων θέσεων αναμένεται, κατά τις εκτιμήσεις των 
αρμοδίων, να συμβάλει στην ουσιαστική βελτίωση της υφιστάμενης δύσκολης κατά

στασης που αντιμετωπίζει η υπηρεσία. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς για τους οποίους πρόκειται να διατεθεί η ζητούμενη συμπληρωμα

τική πίστωση, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζή

τηση νομοσχεδίου σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώρτε να 

αναφέρεται ως ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 6) του 
1993". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Π ροοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ί:118.373 

για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσ(ον που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Ίδρυση νέων θέσεων. Δεύτερος Πίνακας. Άρθρο 4. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα και οι Πίνακες εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 6) του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 15) του 1993". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η Έκθεση είναι ομόφωνη και επομένως θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥηΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ-Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ-Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 15) ΤΟΥ 
1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Ιουνίου 1993. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικο

νομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ;(5.000.000 και η διάθεσή του 
για την επιστροφή στους εμπορευομένους φόρου προστιθέμενης αξίας βάσει της 

σχετικής νομοθεσίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς για τους οποίους πρόκειται να διατεθεί η ζητούμενη συμπληρωμα

τική πίστωση. γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζή

τηση νομοσχεδίου σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ιόστε να 

αναφέρεται ως ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 7) του 
1993". 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ί5.000.000 

για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. 'Αρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων 1-3; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 7) του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 16) του 1993". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η Έκθεση είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε, και επομένως θεωρείται αναγνω

σθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

πρσΥ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ πρσΥ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 16) ΤΟΥ 
1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 21 και στις 
28 Ιουνίου 1993. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικιί:ιν. 
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Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ±:4.400.0ΟΟ και η διάθεσή του 

για την κάλυψη της ολικής δαπάνης που προβλέπει ο προκαταρκτικός προtJπολογι

σμός που έχει καταρτιστεί για τη διοργάνωση στην Κύπρο της Διάσκεψης των 

Αρχηγών Κρατών ή Κυβερνήσεων της Κοινοπολιτείας. 

Όπως ειδικότερα αναφέρθηκε στην Επιτροπή, το Υπουργικό Συμβούλιο με 

προηγούμενη απόφασή του αποδέχθηκε την απόφαση που είχε ληφθεί στη Συνάντηση 

Κορυφής της Κοινοπολιτείας που έγινε στη Χαράρε τον Οκτώβριο του 1991 για την 
πραγματοποίηση της επόμενης συνάντησης κορυφής στην Κύπρο από τις 21 μέχρι 
τις 2S Οκτωβρίου 1993. Με βάση τις εισηγήσεις που υπέβαλαν οι διάφορες υπεπι
τροπές που ασχολούνται με τη διοργάνωση της διάσκεψης έχει καταρτιστεί προκα

ταρκτικός προtJπολογισμός, ο οποίος τελεί υπό την τελική έγκριση της Οργανωτικής 

Υπουργικής Επιτροπής. Επειδή όμως στον προtJπολογισμό του 1993 υπάρχει για το 
σκοπό αυτό δεσμευμένη πρόνοια ύψους μόνο ±: 1.000.000, ενιο, σύμφωνα με τον πιο 
πάνω προκαταρκτικό προtJπολογισμό, απαιτούνται f4.400.0OO, παρίσταται ανάγκη 
για έγκριση και συμπληρωματικής πίστωσης. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού έχει την 

άποψη ότι οι δαπάνες που έχουν προϋπολογιστεί για την πιο πάνω διάσκεψη είναι 

εκ πρώτης όψεως ψηλές, ενώ λόγω του ότι ο υπό συζήτηση συμπληρωματικός προϋ

πολογισμός κατατέθηκε καθυστερημένα στη Βουλή δεν της παρέχεται ο απαιτού

μενος χρόνος, για να πάρει τις αναγκαίες πληροφορίες για κάθε κονδύλι ξεχωριστά 

και ιδιαίτερα για το αν αυτό προκύπτει από την ανάληψη συμβατικής υποχρέωσης ή 

όχι. Έτσι, στο στάδιο αυτό η Επιτροπή κρίνει σκόπιμο να εισηγηθεί τη μείωση της 

ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης κατά L1.0oo.000, καλώντας παράλληλα τον 
Υπουργό Οικονομικών να ασκήσει αυστηρό έλεγχο για όλα τα κονδύλια που διατί

θενται ή που προγραμματίζεται να διατεθούν. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 

διαμόρφωσε το υπό συζήτηση νομοσχέδιο με βάση την πιο πάνω εισήγησή της, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού προηγουμένως τροπο

ποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολο

γισμού Νόμος (Αρ. 10) του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού Β.4ΟΟ.000 

για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων 1-3; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα και ο Πίνακας εγκρίνονται. 
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Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 1 Ο) του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι "Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 17) του 1993". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η Έκθεση είναι ομόφωνη και επομένως θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ-Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ΙΌ 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ-Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 17) ΤΟΥ 
1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 28 Ιουνίου 1993. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος και 

εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται, όπως αρχικά κατατέθηκε από την Εκτελε

στική Εξουσία, είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου 

της Δημοκρατίας ποσού ί327.41Ο και η διάθεσή του για την κάλυψη των προβλεπό

μενων αναγκών του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών για την περίοδο Ιουνίου -
Δεκεμβρίου 1993. 

Όπως είναι γνωστό, η Βουλή των Αντιπροσώπων κατά την ψήφιση του 

Τακτικού Προϋπολογισμού του 1993 περιέλαβε στο πιο πάνω κονδύλι συμβολικό 
ποσό Ε10 μόνο αντί f1.500.000 που είχε προταθεί. 

Επειδή η νέα κυβέρνηση εξέφρασε την πρόθεση να μελετήσει σε βάθος το θέμα 

της διαφιότισης στο κυπριακό πρόβλημα, πράγμα που θα απαιτούσε χρονική 

περίοδο μερικών μηνών, κρίθηκε σκόπιμο να κατατεθεί στη Βουλή νομοσχέδιο 
συμπληρωματικού προϋπολογισμού. το οποίο προνοούσε συμπληρωματική πίστωση 

ύψους f503.oo0 για την κάλυψη των δαπανών του κονδυλίου "Εκδόσεις και Δημο
πιότητα" του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών για την περίοδο Ιανουαρίου -
Μα'ίου 1993, το οποίο και ψηφίστηκε σε νόμο. 

Στο μεταξύ και μετά από πρόταση της Υπουργικής Επιτροπής Διαφώτισης, το 

Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε να ζητήσει την έγκριση και δεύτερου συμπληρωματικού 
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προϋπολογισμού ύψους ;Ε327.410 για κάλυψη των προβλεπόμενων αναγκών του 

Γραφείου Τύπου και Πληροφορι(όν για την περίοδο Ιουνίου-Δεκεμβρίου 1993. 

Στα πλαίσια της συζήτησης του συμπληρωματικού προϋπολογισμού από την 

Επιτροπή, ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος δήλωσε ότι η μελέτη της κυβέρνησης για τη 

χάραξη ολοκληρωμένης πολιτικής στο θέμα της διαφώτισης στο κυπριακό πρόβλημα 

προβλέπεται σύντομα να ολοκληρωθεί. Στο μεταξύ λειτουργούν προσωρινά δύο 

επιτροπές, η Υπουργική Επιτροπή και η Συμβουλευτική Επιτροπή Διαφώτισης, που 

ετοιμάζουν τις εισηγήσεις τους πάνω στο θέμα. Η όλη προσπάθεια στοχεύει σε ένα 

αποτέλεσμα που θα συνδυάζει τη χρηστή διαχείριση των κονδυλίων και τη σωστή 

αξιοποίηση όλων των υπηρεσιών, οργανώσεων και άλλων παραγόντων που συμβάλ

λουν στην προώθηση όλων των πτυχ(όν του κυπριακού προβλήματος. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αναμένο

ντας τις οριστικές θέσεις της κυβέρνησης πάνω στο όλο θέμα, συμφωνεί με τη 

διάθεση συμπληρωματικής πίστωσης για τη συνέχιση των απαραίτητων δραστηριο

τήτων στον τομέα των εκδόσεων και της δημοσιότητας. Όσον αφορά ειδικότερα το 

ύψος της ζητούμενης πίστωσης, η Επιτροπή στο στάδιο αυτό θεωρεί σκόπιμο να 

μει(όσει στις ί50.000 το κονδύλι που αφορά την αποστολή διαφωτιστικού υλικού, 

καλ(όντας τους αρμοδίους να προβληματιστούν τόσο για την ποιότητα του υλικού 

που αποστέλλεται όσο και για την επικαιρότητά του και να επανέλθουν στο μέλλον 

με τις εισηγήσεις τους, μέσα στα πλαίσια της επανεξέτασης του όλου θέματος των 

προϋπολογισμών της διαφώτισης από την Επιτροπή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφQύ 

διαμόρφωσε το υπό συζήτηση νομοσχέδιο με βάση την πιο πάνω εισήγησή της, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού προηγουμένως τροπο

ποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως "Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολο

γισμού Νόμος (Αρ. 8) του 1993". 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ί308.61Ο 

για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων 1-3; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 8) του 1993. 



2416 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 18) του 1993". Αντιλαμβάνομαι ότι δεν είναι ομόφωνη η Έκθεση· επομένως 
παρακαλώ τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών να τη 

διαβάσει στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

πρσΥ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ πρσΥ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 18) ΤΟΥ 
1993" 

Παοόντε;: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 21 και στις 
28 Ιουνίου 1993. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού i8.l30 και η διάθεσή του για 
την κάλυψη της δαπάνης που συνεπάγεται, σύμφωνα με τους όρους υπηρεσίας, ο 

διορισμός Συμβούλου Επικοινωνίας στην ομώνυμη πολιτική θέση στην Πρεσβεία 

της Κυπριακής Δημοκρατίας στην Αθήνα. 

Όπως ειδικότερα αναφέρθηκε στην Επιτροπή, η θέση Συμβούλου Επικοινω

νίας στην Πρεσβεία της Κύπρου στην Αθήνα είναι πολιτική και το πρόσωπο που θα 

διοριστεί με συμβόλαιο σ' αυτή θα προ'ίσταται των Υπηρεσιών Επικοινωνίας της 

Πρεσβείας. Η θέση υπάγεται διοικητικά στον οικείο πρέσβη και λειτουργικά στο 

Διευθυντή του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 
κατά πλειοψηφία με τους σκοπούς για τους οποίους πρόκειται να διατεθεί η ζητού

μενη συμπληρωματική πίστωση, γι' αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 

υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, 

ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 9) 
του 1993". 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις δήλωσαν στην Επιτροπή ότι θα τηρήσουν αποχή κατά την 

ψηφοφορία για λόγους που θα εκθέσουν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέ

λεια. 



2417 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού f8.130 για 
τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσ(σν που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1-3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τα άρθρα 1-3 εγκρίνονται με 26 ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και 19 αποχές. 

Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 9) του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

26 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με 26 ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και 
19 αποχές. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 

(Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 3) του 1993". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η Έκθεση δεν είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών να 

διαβάσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

πρσΥ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ 

ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 3) ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 21 και 28 
Ιουνίου 1993. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρό
σωπος του Υπουργείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού ;[100.000 και η διάθεσή του για την κάλυψη 
της ολικής δαπάνης διοργάνωσης της πολιτιστικής εκδήλωσης "Πολιτιστικός 

Σεπτέμβρης 1993". 

Όπως είναι γνωστό, το φεστιβάλ αυτό διοργανώνεται κάθε χρόνο από το 

Υπουργείο Παιδείας σε συνεργασία με τον ΚΟΤ και το ΘΟΚ, οι δε δαπάνες αναλαμ

βάνονται εξίσου από τους τρεις διοργανωτές. Επειδή οι οργανισμοί ΚΟΤ και ΘΟΚ 

εξέφρασαν την αδυναμία τους να συνεισφέρουν, τουλάχιστον στο παρόν στάδιο, τις 

δαπάνες διοργάνωσης του φεστιβάλ που τους αναλογούν και για να καταστεί 

δυνατός ο έγκαιρος προγραμματισμός και η πραγματοποίηση της προαναφερόμενης 

πολιτιστικής εκδήλωσης μέσα στον προσεχή Σεπτέμβρη, απαιτούνται πιστώσεις 

ύψους ;[100.000 πέραν των f75.000 που έχουν ήδη εγκριθεί στον Προϋπολογισμό 
Αναπτύξεως του 1993. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού στα πλαίσια 

της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου ζήτησε και πήρε από το Υπουργείο Οικονο

μικ(\>ν και τις Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας πρόσθετα στοιχεία 

αναφορικά με τις εισπράξεις από το φεστιβάλ του 1992, καθώς και τον προκαταρ
κτικό προϋπολογισμό του φεστιβάλ για το 1993. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού μελέ

τησε το όλο θέμα, συμφωνεί κατά πλειοψηφία με την έγκριση της ζητούμενης 

συμπληρωματικής πίστωσης, γι' αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο 

του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗΚΟ, 

διαφωνώντας με την πιο πάνω θέση της πλειοψηφίας, δήλωσαν ότι ο όλος θεσμός θα 

πρέπει να επαναξιολογηθεί, γιατί, κατά την άποψή τους, δε γίνεται σωστή αξιο

ποίηση των κονδυλίων που διατίθενται. Γι' αυτό και θα υποστηρίξουν μόνο την 

ψήφιση ποσού που απαιτείται για τις δαπάνες των ελλαδικών συγκροτημάτων, που 

συμμετέχουν μέσα στα πλαίσια ανταλλαγής καλλιτεχνικών συγκροτημάτων μεταξύ 

των δύο χωρών και των οποίων τα ναύλα καλύπτονται από την Ελλάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Π απαδόπουλος. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου. 

Το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι, όπως δηλώθηκε και στην Επιτροπή, δεν 

έχει γίνει ακόμα καμιά δέσμευση για οποιαδήποτε από τις εκδηλιόσεις. Δηλαδή η 

Βουλή δεν αποφασίζει ενόψει δέσμευσης που υπάρχει. 

Δεύτερο, έχουμε την εντύπωση ότι μερικές από τις εκδηλώσεις που προτείνεται 

να χρηματοδοτηθούν με αυτό τον συμπληρωματικό προϋπολογισμό δεν έχουν προε

τοιμαστεί καλά και δεν εξυπηρετούν τους σκοπούς που προβλέπει ο νόμος, που 

είναι η πολιτιστική προβολή της Κύπρου ή η προβολή της πολιτιστικής παραγωγής 

της Κύπρου. 

Τρίτο, πιστεύουμε ότι η ίδια δαπάνη θα μπορούσε να αξιοποιηθεί με καλύτερο 

τρόπο, αν έπαιρνε τη μορφή της ενίσχυσης άλλων φορέων ή διάφορων οργανισμών 

που ασχολούνται με τέτοια θέματα, ώστε να οργάνωναν αυτές τις εκδηλώσεις υπό τη 

δική τους αιγίδα ή ως δικές τους εκδηλιόσεις. 

Τέταρτο, από τα πορίσματα που έχουν υποβληθεί, όσον αφορά την ανταπό

κριση του κοινού σε τέτοιου είδους εκδηλώσεις, φαίνεται ότι αυτή είναι πενιχρό

τατη. 

Πέμπτο, δεν πιστεύουμε ότι ο ρόλος και το έργο αυτής της υπηρεσίας του 

Υπουργείου Παιδείας είναι να γίνεται οργανωτής πολιτιστικών και καλλιτεχνικών 

εκδηλ(όσεων. 

Όμως, μεταξύ των έργων που έχουν προετοιμαστεί υπάρχουν δύο έργα για τα 

οποία αφ' ενός μεν υπήρξε συνεννόηση μεταξύ του Υπουργείου Παιδείας της 

Κύπρου και του αντίστοιχου υπουργείου της Ελλάδας, αφ' ετέρου δε η Ελλάδα έχει 

δεχθεί να καταβάλει σημαντικό μέρος των εξόδων προσέλευσης των συγκροτημάτων 

στην Κύπρο. Αυτό το ποσό, που ανέρχεται σε f45.200, είμαστε έτοιμοι να το ψηφί
σουμε. Τα υπόλοιπα θα τα καταψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Φιλίππου. 
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Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Υποστηρίζουμε το νομοσχέδιο, όπως έχει κατατεθεί, για δύο κυρίως λόγους: Ο 

"Πολιτιστικός Σεπτέμβρης", όπως οργανώνεται από τις Πολιτιστικές Υπηρεσίες του 

Υπουργείου Παιδείας, είναι ήδη ένας καταξιωμένος θεσμός. Οι λειτουργοί του 

Υπουργείου Παιδείας που ασχολούνται με τα θέματα αυτά είναι οι ίδιοι καταξιω

μένοι επιστήμονες και ό,ΤΙ καλύτερο διαθέτουμε στην Κύπρο. Είναι ιδιαίτερα 

κατάλληλοι για να ασχολούνται ουσιαστικά και με αποτέλεσμα με πολιτιστικά 

θέματα. 

Η αρχική ιδέα ήταν και παραμένει στην προσπάθεια αυτή να συμμετάσχει ο 

ΘΟΚ και ο ΚΟΤ. Μέχρι στιγμής δεν έγινε δυνατό να συμμετάσχουν, αλλά ο στόχος 

παραμένει. Μέχρι να γίνει αυτό δυνατό, ήταν σωστό να συμφωνήσουμε με το νομο

σχέδιο. όπως έχει κατατεθεί από το Υπουργείο Παιδείας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Π ρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. εμείς έχουμε συμφωνήσει με το νομοσχέδιο. όπως έχει έρθει 

από το Υπουργείο Παιδείας, όχι γιατί έχουμε κρίνει με οποιοδήποτε τρόπο τις 

προηγούμενες διοργανώσεις -δεν ήταν αυτό το αντικείμενο της εξέτασης της 

Επιτροπής- αλλά γιατί έχουμε πεισθεί ότι οι προτεινόμενες εκδηλώσεις, οι 

κυπριακές, οι ελλαδικές και οι άλλες από το εξωτερικό, είναι αξιόλογες συμμετοχές 

και γι' αυτό θα πρέπει να αφεθεί να πραγματοποιηθούν. 

Η έγκριση που δίνουμε είναι για φέτος και δε μας δεσμεύει όσον αφορά την 

τοποθέτησή μας έναντι του θεσμού που ονομάζεται "Πολιτιστικός Σεπτέμβρης", 

διότι αναμένουμε από τη νέα κυβέρνηση να μας παρουσιάσει την πολιτιστική της 

πολιτική βάσει της οποίας θα μπορούμε να τοποθετούμαστε. 

Το υπό συζήτηση νομοσχέδιο αφορά τον προγραμματισμό που είχε ήδη αρχίσει 

από την προηγούμενη κυβέρνηση και συνεχίστηκε από τη νέα κυβέρνηση. Είναι 

προγραμματισμός που φαίνεται αξιόλογος και ως προς τις ελλαδικές και ως προς 

τις κυπριακές και εξωτερικές συμμετοχές και γι' αυτό τοποθετούμαστε θετικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης και ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ενώ δε διαφωνούμε με τις εισηγήσεις του κ. Πρέντζα, θα 

πρέπει να αναφέρω ότι η παρούσα κυβέρνηση δεν έχει παρά προ τριμήνου περίπου 

αναλάβει την εξουσία και συνεπώς, υιοθετώντας ως θέμα αρχής τις εκδηλ(οσεις του 

"Πολιτιστικού Σεπτέμβρη", ήταν φυσικό και αναμενόμενο να υιοθετήσει και το 

πρόγραμμα που είχε εκπoνη~εί από την προηγούμενη κυβέρνηση. 

Αποδίδοντας ιδιαίτερη σημασία στον πολιτισμό, η κυβέρνηση έχει ήδη μετονο

μάσει το Υπουργείο Παιδείας σε Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, όχι απλώς 

για να αλλάξει το όνομα. αλλά για να δείξει την έμφαση που δίδει στον πολιτισμό. 
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Συνεπώς, θέλω να διαβεβαιώσω τους συναδέλφους, και ιδιαίτερα όσους έχουν 

εκφράσει την ανησυχία ή τον προβληματισμό τους, ότι σίγουρα από τον ερχόμενο 

Σεπτέμβρη -και έτσι, πιστεύω, θα ικανοποιήσουμε και την πλευρά του Δημοκρατικού 

Κόμματος- θα υπάρξει ακόμα μεγαλύτερος και ορθότερος προγραμματισμός για 

ωφελιμότερη και καλύτερη προσφορά στα πολιτιστικά του τόπου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω με τη σειρά μου ότι συμφωνώ κι εγώ απόλυτα με 

την ουσία, διότι τον πολιτισμό στην Κύπρο πρέπει να τον ενδυναμώσουμε κι όχι να 

τον αποδυναμώσουμε. 

Με την ευκαιρία θα ήθελα να αναφερθώ σε κάτι που διαβάζω στην εισηγητική 

έκθεση, που είναι πραγματικά απαράδεκτο. Πέρσι, λέει το Υπουργείο ΠαιδεΙας, ενώ 

ο προγραμματισμός μεταξύ του Υπουργείου Παιδείας, του ΚΟΤ και του ΘΟΚ είχε 

προχωρήσει σε σημείο που δεν μπορούσε να επιστρέψει πίσω, οι δύο οργανισμοί, ο 

ΘΟΚ και ο ΚΟΤ, ήλθαν και είπαν ξαφνικά ότι δεν μπορούν να συμμετάσχουν στο 

οικονομικό μέρος. 

Αυτό δείχνει ότι υπάρχει έλλειψη σοβαρότητας σ' αυτούς τους οργανισμούς, 

για να πω το ελάχιστο. Δηλαδή, προχωρούν σε μια εκδήλωση -σωστή ή λανθασμένη, 

δεν το κρίνω αυτή τη στιγμή- και, ενώ έχει προχωρήσει η εκδήλωση σε βαθμό που 

δεν μπορεί να γυρίσει πίσω, έρχονται ξαφνικά δύο ημικρατικοί οργανισμοί -δεν 

πρόκειται για ιδι(οτες ή άτομα και υποτίθεται ότι οι οργανισμοί αυτοί προγραμματί

ζουν τι κάνουν- και λένε ότι δεν έχουν τα οικονομικά μέσα, για να προωθήσουν 
αυτό το οποίο είχαν συμφωνήσει εξ υπαρχής να προωθήσουν. Και λέει το Υπουρ

γείο Παιδείας ότι, ενόψει των ανωτέρω, αναγκάστηκε εκ των πραγμάτων να διενερ

γήσει πληρωμές χρησιμοποιώντας εισπράξεις από τις εκδηλώσεις. Αυτό για μένα ως 

θέση, ως δήλωση του Υπουργείου Παιδείας είναι απαράδεκτη και ανεπίτρεπτη. 

Α υτό ήθελα απλώς να επισημάνω, χωρίς να διαφωνώ με την ουσία του 

θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 

νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση του πρώτου άρθρου; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το πρώτο άρθρο εγκρίνεται. 

Όσον αφορά το δεύτερο άρθρο, υπάρχει τροπολογία από το Δημοκρατικό 

Κόμμα. για να εγκρίνουμε ποσό μόνο ;(45.200. 

Πόσοι ψηφίζουνυπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9 υπέρ. 



ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

38 εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή . 
. ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 
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Επομένως η τροπολογία απορρίπτεται με 9 ψήφους υπέρ, 38 εναντίον και 
καμιά αποχή. 

Θέτω τώρα σε ψηφοφορία το δεύτερο άρθρο όπως υπάρχει στο νομοσχέδιο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 

;(100.000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

38 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Π όσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Το δεύτερο άρθρο εγκρίνεται με 38 ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και 9 αποχές. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ύπάρχει ένσταση για την έγκριση του άρθρου αυτού; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το τρίτο άρθρο και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστιόσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 3) του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 



ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

38 υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

9 αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 38 ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και 9 αποχές το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 

(Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 4) του 1993". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Η Έκθεση είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε και επομένως θεωρείται αναγνω

σθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ-Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ 

ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 4) ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

ΑΒραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 28 Ιουνίου 1993. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού ί660.000 και η διάθεσή του για την κάλυψη 

των δαπανών εκτέλεσης των έργων που απαιτούνται για την ολοκλήρωση της 

ανέγερσης του νέου Νοσοκομείου Λεμεσού. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. ΘεοδιΟρου. 
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Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, παίρνω το λόγο με αφορμή το νομοσχέδιο που έχουμε 

μπροστά μας διά του οποίου προτείνεται η ψήφιση ποσού ;(660.000 για την κάλυψη 
δαπανιον για εκτέλεση έργων που απαιτούνται για την ολοκλήρωση της ανέγερσης 

του Νοσοκομείου Λεμεσού, για να επισημάνω -κι ελπίζω η Εκτελεστική Εξουσία να 

ακούει- το γεγονός ότι το νοσοκομείο αυτό, το μεγαλύτερο αυτή τη στιγμή νοσοκο

μείο στην Κύπρο, παρόλο που έχει λειτουργήσει εδώ κι ενάμιση μήνα, παρουσιάζει 

δυσλειτουργία, η οποία ασφαλώς είναι σε βάρος της υγείας του λαού. 

Αυτή τη δυσλειτουργία μπορεί να την αντιληφθεί κανένας ακόμα και από το 

τηλέφωνο. Για να επικοινωνήσει κάποιος με το νέο νοσοκομείο, στον αριθμό 

330777, χρειάζεται περίπου ενός ημερομισθίου προσπάθεια. Έχει γίνει χειρότερο 
και από το τηλέφωνο του Υπουργείου Εργασίας -κι ελπίζω να μας ακούνε και από 

το Υπουργείο Εργασίας τώρα. Πρέπει να αφιερώσει κανένας ώρες, για να επικοινω

νήσει με αυτό το Υπουργείο. Η πρώτη γεύση λοιπόν από το νέο Νοσοκομείο 

Λεμεσού είναι η αδυναμία του πολίτη να επικοινωνήσει μαζί του. 

Υπάρχουν ασφαλώς και τα χειρότερα, τα προβλήματα στις Πρώτες Βοήθειες 

και στους θαλάμους. Υπάρχει έλλειψη προσωπικού και υπάρχουν σοβαρότατες 

ανωμαλίες, οι οποίες, σύμφωνα με γιατρούς του νοσοκομείου, έχουν επιπτώσεις 

στην ομαλή λειτουργία του νοσοκομείου και ασφαλώς στην υγεία του λαού. 

Επισκέφθηκε πρόσφατα το νοσοκομείο ο Υπουργός Υγείας και είμαι βέβαιος 

ότι το έκανε, για να δει από πρώτο χέρι και να αντιμετωπίσει αυτά τα προβλήματα. 

Παρ' όλον ότι έχουν περάσει ]5 μέρες από την επίσκεψη αυτή, τα προβλήματα 

ι:ξακολουθούν να υπάρχουν και είναι ανεπίτρεπτο νοσοκομείο αυτού του μεγέθους, 

το οποίο περιθάλπει πάνω από ]50000 κόσμο, να έχει τέτοιου είδους προβλήματα. 
Η κυβέρνηση και ειδικά το Υπουργείο Υγείας οφείλουν αμέσως να εγκύψουν επί 

των προβλημάτων αυτών και να τα επιλύσουν προς όφελος της υγείας του λαού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Μακρίδης. 

Ι. ΜΑΚΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε νομίζω ότι με μια επίσκεψη του Υπουργού και εντός ]5 ημερών 
είναι δυνατό να επιλυθούν προβλήματα όπως αυτά του Νοσοκομείου Λεμεσού, που είναι 

ίσως και το μεγαλύτερο της Κύπρου. 

Οπωσδήποτε η εισήγησή μας, η πρόθεσή μας και ως κυβέρνησης και ως Βουλής 

είναι να βοηθήσουμε το Υπουργείο Υγείας, ώστε το ταχύτερο δυνατό να επιλύσει τα 

καυτά προβλήματα που αντιμετωπίζει όχι μόνο το Νοσοκομείο Λεμεσού αλλά και 

οποιοδήποτε άλλο νέο νοσοκομείο του μεγέθους εκείνου της Λεμεσού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ιωαννίδης. 

Ι. ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πραγματικά υπάρχουν αρκετά προβλήματα στο Νοσοκομείο 

Λεμεσού. Έχω κάνει και εγώ επίσκεψη, έχω πάει επί τόπου και έχω εγγράψει στο 

Κεφάλαιο Δ' σχετικό θέμα, για να συζητηθούν αυτά τα προβλήματα που υπάρχουν 

σήμερα. 
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Συμφωνώ ότι είναι νωρίς. Πολλά από τα προβλήματα μπορεί να επιλυθούν 

σιγά σιγά. αλλά εν πάση περιπτώσει χρειάζεται παρακολούθηση και προσοχή, για να 

αντιμετωπιστούν σωστά όλα αυτά τα προβλήματα. 

ΕυχαριστιΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 
νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λόγαριασμό του Ταμείου Αναπτύξεως ποσού 

f660.000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 
Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση των άρθρων αυτών; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, όλα τα άρθρα και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Π ισηοσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 4) του 1993. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Είναι τώρα έτοιμη η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για 
το θέμα που αναφέρεται ως "Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που Εξου

σιοδοτεί τη Διενέργεια Δαπάνης από το Πανεπιστήμιο Κύπρου για το Μήνα Σεπτέμ

βριο του 1993". Παρακαλιο τον Πρόεδρο της Επιτροπής να καταθέσει την Έκθεση 
στο ΣιΟμα. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΘΕΜΑ 

ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΕΤΑΙ ΩΣ 'ΆΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ 

ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΕΙ ΤΗ ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΤΟ ΠΑΝΕΠΙ

ΣΤΗΜΙΟ ΚΥΠΡΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΜΗΝΑ ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟ ΤΟΥ 1993" 
Παρόντες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Θάσος Σοφοκλέους 

Αντώνης Καράς 

Ανδρέας Φιλίππου 

Λιορης Λ υσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Μιχαλάκης Κυπριανού 

Ρένος Π ρέντζας 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε την πιο πάνω Απόφαση σε 

συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε την 1 η Ιουλίου 1993. 
Με την πιο πάνω Απόφαση της Βουλής παρέχεται στο Πανεπιστήμιο Κύπρου 

η εξουσιοδότηση για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα Σεπτέμβριο του 1993 ποσού 
που δε θα υπερβαίνει εκείνο το τμήμα του ολικού ποσού που προβλέπεται στον 

οικείο προϋπολογισμό του ακαδημα"ίκού έτους 1992-93 του Πανεπιστημίου Κύπρου, 
του οποίου ο προϋπολογισμός για το ακαδημα'ίκό έτος 1993-94 δεν έχει ακόμα 
εγκριθεί από τη Βουλή, και που αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή στο 

μήνα Σεπτέμβριο του 1993. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, λαμβάνοντας υπόψη ότι η Βουλή 
διακόπτει σήμερα τις εργασίες της λόγω των θερινών διακοπών και επειδή μέχρι την 

επανέναρξή τους αρχίζει η ισχύς του προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση της υπό συζήτηση Απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν είναι κάτι που θα ήθελα να πω, αν μου επιτρέπετε, είναι ότι 
ο πρoίiπoλoγισμός του Πανεπιστημίου μόλις σήμερα έχει κατατεθεί, γι' αυτό και 

είμαστε υποχρεωμένοι να εγκρίνουμε δωδεκατημόρια. Από πλευράς Βουλής δεν 

υπάρχει καμιά, μα καμιά κωλυσιεργία για την έγκριση του προϋπολογισμού. Όμως, 

ως αποτέλεσμα των διακοπών που έρχονται ήταν αδύνατο να εγκριθεί. Για να 

είμαστε δίκαιοι, δεν οφείλεται σε ευθύνη της Βουλής αλλά σε ευθύνη άλλων η μη 

έγκαιρη κατάθεση του προϋπολογισμού. 

Ευχαριστι\>, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ το Γραμματέα να αναγνι\>σει την Απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΠΟΥ ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΕΙ ΤΗ 

ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΤΟ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΟ ΚΥΠΡΟΥ ΓΙΑ ΤΟ 

ΜΗΝΑ ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟ ΤΟΥ 1993 

ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου 

(ψήφισις Προϋπολογισμών) Νόμους, οι προϋπολογισμοί των νομικών αυτών 

προσι\>πων κατατίθενται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφιση των δαπανών 

που περιλαμβάνονται σ' αυτούς. ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση του 

προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου για μελέτη και ψήφιση από τη Βουλή 

των Αντιπροσώπων πριν από τις 31 Μα'ίου 1993. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρει το 

Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

κάτω: 

ΓΙ' Α ΥΤΟΥΣ τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο 

(α) Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα 

Σεπτέμβριο του 1993 ποσού που δε θα υπερβαίνει το τμήμα του 

συνολικού ποσού που προβλέπεται στον οικείο προϋπολογισμό του 

ακαδημα"ίκού έτους 1992-93 του Πανεπιστημίου Κύπρου που αναλογεί 
στο ίδιο χρονικό διάστημα. 
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(β) Η εξουσιοδότηση αυτή δίδεται με τον όρο ότι δε θα διενεργηθεί 

οποιαδήποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή για άλλους σκοπούς και ότι δε 
θα πληρωθεί καμιά νέα θέση μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων του προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου για το 

νέο οικονομικό έτος . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την έγκριση της Απόφασης; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η Απόφαση εγκρίνεται. 

Το επόμενο θέμα είναι 'Ό περί Χωριτικών Αρχών (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 1992". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να 
καταθέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Οκ. Ομήρου. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα έκαμνα την εισήγηση προς τη Βουλή να αναβληθεΙ η συζή

τηση και η ψήφιση του νομοσχεδίου που αφορά τις χωριτικές αρχές, γιατί φαίνεται 

να προκύπτουν ορισμένα θέματα και νομικής φύσεως τα οποία θα θέλαμε να ερευνή
σουμε περαιτέρω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει εισήγηση για αναβολή. 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Είναι και δική μας εισήγηση, κύριε Πρόεδρε, γιατι εχουμε ήδη προβεί σε 

κάποια πρακτική έρευνα σχετική με το θέμα και η εντύπωσή μας είναι ότι θα εισαγά

γουμε καινά δαιμόνια και θα δημιουργηθούν προβλήματα τα οποία κανένας δεν 
περιμένει, αν υιοθετηθεί αβασάνιστα το νομοσχέδιο το οποίο έχει σταλεί από την 
κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά την παρέμβαση του κ. Μουσιούττα, αγγίζει την 

ουσία και είναι θέση την οποία έθεσε και στην Επιτροπή και απορρίφθηκε. 

Όσον αφορά τη διερεύνηση της νομικής πλευράς του θέματος, έχω ακούσει και 

εγώ ότι μπορεί να υπάρχουν κάποια προβλήματα, αλλά είμαστε όλοι μάρτυρες ενός 

γεγονότος: Όταν ψηφίζονται τέτοια θέματα διφορούμενα, έχουμε και διφορούμενες 

γνωματεύσεις. Γι' αυτό, η δική μας η πλευρά περιμένει ότι το νομοσχέδιο αυτό 
πρέπει να συζητηθεί και, αν όντως υπάρχουν νομικές πλευρές, ας έρθει οποιοσδή

ποτε άλλος αρμόδιος φορέας να θέσει το θέμα πιθανώς της οποιασδήποτε αντισυ

νταγματικότητάς του. Αλλά η ουσία του θέματος είναι απλή και δε νομίζω ότι 

υπάρχει πραγματικός λόγος να αναβληθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

33 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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Με 14 ψήφους υπέρ της αναβολής, 33 ψήφους εναντίον και καμιά αποχή 
προχωρούμε στην ανάγνωση της Έκθεσης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΧΩΡΙΤΙΚΩΝ ΑΡΧΩΝ 

(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Γιάγκου 

Αντιονης Καράς 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν την lη Δεκεμβρίου 1992 και στις 22 
Ιουνίου 1993. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρα

τίας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της βασικής νομοθε

σίας για τις χωριτικές αρχές, ώστε ο κοινοτάρχης ή το μέλος Χωριτικής Επιτροπής, 

εναντίον του οποίου διερευνάται υπόθεση διάπραξης αδικήματος ατιμωτικού χαρα

κτήρα ή ηθικής αισχρότητας, να μην ασκεί τα καθήκοντά του στη διάρκεια της 

έρευνας ή της ποινικής δίωξης που ασκείται εναντίον του. 

Όπως δήλωσαν οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, με την τροπο

λογία που προτείνεται συμφωνεί και η Παγκύπρια Ομοσπονδία Ενώσεων Κοινο

τήτων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί κατά πλειοψηφία τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι' αυτό και εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

Ο Βουλευτής κ. Ν. Μουσιούττας δήλωσε στην Επιτροπή ότι η Κοινοβουλευ

τική Ομάδα του Δημοκρατικού Κόμματος θα τοποθετηθεί στο υπό αναφορά νομο

σχέδιο κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Μουσιούττας. 
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Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι πραγματικά πρωτάκουστο να προαποφασίζεται αν ένας 
τίθεται σε διαθεσιμότητα ή όχι, χωρίς να έχει τύχει ακρόασης από αρμόδιο όργανο. 

Οι δημόσιοι υπάλληλοι ακούονται από την Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας, η οποία 

αποφασίζει αν υπάρχουν λόγοι να τεθεί ο υπάλληλος σε διαθεσιμότητα κατά τη 

διερεύνηση της υπόθεσης. 

Έχω υπόψη μου περίπτωση κοινοτάρχη ο οποίος διέπραξε κάποια παρατυπία. 

Η παρατυπία συνίσταται στο εξής: Η κυβερνητική χορηγία προς την κοινότητα 

κατατέθηκε υπό του κοινοτάρχη στο δικό του λογαριασμό και ακολούθως δαπανή
θηκε για σκοπούς της κοινότητας χωρίς να υπάρξει ουδεμία ατασθαλία. Αυτό όμως 

νομοτυπικά επιτρέπει τη διενέργεια έρευνας, επιτρέπει να καταγγελθεί ο κοινο

τάρχης για διάπραξη ατιμωτικού αδικήματος. 

Ο λόγος που ζήτησα να τοποθετηθούμε στη Βουλή ήταν γιατί ήθελα να κάμω 

μια έρευνα, και την έκαμα, σε σαράντα κοινότητες. Αυτό το παράπτωμα για το 

οποίο κατηγορείται σήμερα ο συγκεκριμένος κοινοτάρχης είναι δουλειά ρουτίνας σε 
σαράντα τουλάχιστον κοινότητες με τις οποίες έχω επικοινωνήσει. 

Και ποιος είναι ο κοινοτάρχης; Είναι ο εκλελεγμένος άρχοντας της κοινό

τητας, είναι ο πρώτος πολίτης μιας μικρής κοινότητας. Θα μπορούσε κάλλιστα 

κάΠQιος να καταγγείλει τον κοινοτάρχη και έτσι, επειδή θα διερευνηθεί μία υπόθεση 

εναντίον του, αυτομάτως ο κοινοτάρχης τίθεται σε διαθεσιμότητα. Νομικός δεν 
είμαι. αλλά νομίζω ότι πρόκειται για την εφαρμογή μιας νέας μορφής δικαιοσύνης. 

Εισάγουμε πραγματικά καινά δαιμόνια, χωρίς να μπορούμε να υπολογίσουμε τι 

τέλος μπορεί να έχει αυτή η υπόθεση. Αν κάποιος πρέπει να αποφασίσει για τη 

διαθεσιμότητά του, αφού καταγγελθεί, ας αποφασίσει στην πρώτη ακρόαση το 

αρμόδιο δικαστήριο στο οποίο θα παρουσιαστεί. Γιατί δηλαδή εκ προοιμίου πρέπει 

να τίθεται σε διαθεσιμότητα; Και πού πάει η αρχή ότι καθένας είναι αθώος μέχρις 
αποδείξεως του εναντίου; 

Γι' αυτό το λόγο θα ήθελα να παρακαλέσω όλες τις πλευρές της Βουλής, αφού 
δε χάνουν τίποτε, αν τύχει μιας αναβολής, να επανεξετάσουν αυτό το θέμα πριν 

τοποθετηθούν τελικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ύστερα από σοβαρότερο προβληματισμό θα πρέπει να πω ότι 

δε θα είχαμε ένσταση αν ανεβάλλετο η ψήφιση του νομοσχεδίου μέχρι της 15ης 

Ιουλίου. Όντως το θέμα πρέπει να μας απασχολήσει όλους. Μετά τα επιχειρήματα 

που αναπτύχθηκαν θα πρέπει να μας προβληματίσει κατά πόσο, αν θέλει η όποια 

κυβέρνηση ή το όποιο κόμμα να τιμωρήσει ή να αποστερήσει το δικαίωμα από 

κάποιους αντιπροσώπους μιας πλευράς μέσα στην κοινοτική αρχή, θα μπορούσαν 

να υπάρχουν οι καταγγελίες, να υπάρχει η διερεύνηση και ταυτόχρονα η αναστολή 

της εκτέλεσης των καθηκόντων. Φαίνεται ότι η νομοθεσία, εξ όσων πληροφορούμαι

και λυπούμαι, διότι θα πρέπει να παραδεχτώ ότι δεν είμαστε έτοιμοι απόλυτα ή 

απόλυτα ενημερωμένοι τουλάχιστον περί της νομοθεσίας- δεν προνοεί κάποια 

ασφαλιστική δικλίδα, ώστε, όταν ασκείται ποινική δίωξη ή αναστέλλεται η εκτέλεση 
των καθηκόντων, να υπάρχει κάποιος που να διασφαλίζει ότι αυτό δε γίνεται εική 

και ως έτυχε, εκ του προχείρου, για να αποστερήσει τον εκλελεγμένο άρχοντα των 

δικαιωμάτων του, των δικαιωμάτων που προνοεί ο νόμος. 
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Συνεπώς, δε θα είχαμε ένσταση αν ανεβάλλετο μέχρι της 15ης Ιουλίου, προκει

μένου να μελετηθεί περαιτέρω και να υπάρξει πρόνοια που να διασφαλίζει οπωσδή

ποτε τα ελάχιστα που απαιτούνται για τη λήψη μέτρων εναντίον του όποιου κοινο
τικού άρχοντα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, πρώτα απ' όλα θέλω να παρατηρήσω ότι η 

αλλαγή της θέσεως του Δημοκρατικού Συναγερμού διά του στόματος του νέου 

Κοινοβουλευτικού του Εκπροσώπου ήταν η ορθή πορεία στην παρούσα υπόθεση, 

εφόσον προηγήθηκε καταψήφιση της προτάσεως για αναβολή της εξετάσεως αυτού 

του νομοθετήματος. 

Πράγματι το νομοθέτημα είναι πρωτάκουστο, κύριοι συνάδελφοι, διότι 

πλήττει θεσμούς και αρχές. Γιατί πλήττει θεσμούς και αρχές; Η τοπική αυτοδιοίκηση 
είναι θεσμός τόσο απαραίτητος σε μία δημοκρατία όσο και αυτή η ίδια η δημο

κρατία. Επιτέλους, το παλαιό καθεστώς του διορισμένου μουχτάρη έχει αναβαθμι

στεί σε καθεστώς εκλελεγμένου άρχοντος, όπως είπε ο κ. Μουσιούττας, σε μια 

συγκεκριμένη κοινότητα. Κατά συνέπεια, η άσκηση αυτού του αξιώματος και τιμή 

προσδίδει στο φορέα του αξιώματος, αλλά επίσης εκφράζει και τη λα'ίκή κυριαρχία 

επί τοπικού επιπέδου. 

Αρκεί και μόνο, αν υιοθετήσουμε αυτό το νομοθέτημα, κάποιος να κάμει μια 

καταγγελία, επώνυμη ή ανώνυμη, για να τεθεί αυτός ο κοινοτικός άρχοντας, αυτός ο 

πρι\)τος πολίτης της κοινότητας σε διαθεσιμότητα, και να αρχίσουν οι ψίθυροι και 

να τον παραλάβουν τα μέσα μαζικής επικοινωνίας και να τον εξευτελίζουν, χωρίς 

ίσως στο τέλος να θεμελιωθεί καν, έστω και κατά προσέγγιση χιλιοστού, οποιαδή

ποτε καταγγελία ή υπόνοια εναντίον του. 

Επίσης με τον τρόπο αυτό σίγουρα πλήττεται αυτός ο θεσμός, διότι δε θα ήταν 

δύσκολο είτε για τον αντίπαλο είτε για τον εχθρό του κοινοτάρχου είτε για τον 

προ'ίστάμενο της υπηρεσίας του κράτους με τον οποίο έρχεται σε επαφή, αν θέλει να 

του κάμει κακό, να δρομολογήσει μιας τέτοιας φύσεως διαδικασία εναντίον του. 

Αλλά είναι και θεσμός ο οποίος εκφεύγει εντελώς της νομοθετικής αρμοδιό

τητας. Όταν αποφασίζω αυτό το δυσμενέστατο μέτρο, το να θέσω κάποιον σε διαθε
σιμότητα, ασκώ διοικητική αρμοδιότητα και μάλιστα δικαστικής μορφής, οιονεί 

δικαστικής μορφής, όπως λέγουμε. Και ποια είναι η Βουλή η οποία θα έρθει και θα 

πει ότι όλοι εναντίον των οποίων έχουν διατυπωθεί τέτοιες κατηγορίες τίθενται 

αυτόματα σε διαθεσιμότητα; Και οι ι')ήμαρχοι αύριο ή και οι Βουλευτές μπορεί να 

κάνουμε ένα νόμο και να λέμε ότι, αν εναντίον Βουλευτού γίνεται μια εξέταση, τότε 

και αυτός ο Βουλευτής πρέπει να τεθεί σε διαθεσιμότητα, τροποποιούντες βέβαια το 

Σύνταγμα. 

Για μέρος από τους πολλούς λόγους τους οποίους θα ήθελα να αναφέρω -και 
δεν τους αναφέρω κατόπιν της προτροπής του νέου Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου 

του Δημοκρατικού Συναγερμού, που λέει "ως εδώ, για να κάνουμε ψηφοφορία"- θα 

κατεβ(\) από το βήμα λέγοντας ότι όχι μόνο πρέπει να αναβληθεί, αλλά να καταψηφι

στεί τι\)ρα. Η πρότασή μου είναι να καταψηφιστεί αυτό το νομοσχέδιο τώρα και να 

έρθει ένα άλλο σχέδιο νόμου, για να μπορέσουμε να δούμε πώς πρέπει να ρυθμίζο

νται τέτοια θέματα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με την ουσία της πρότασης που υπάρχει από πλευράς κυβέρ

νησης εμείς συμφωνούμε. Βλέπουμε όμως το πρόβλημα που διατυπώνεται τώρα, ότι, 

έτσι όπως είναι εδώ η πρόταση, πιθανόν να είναι αρκετή η καταγγελία ενός 

προσ(οπου, για να γίνει ένας οποιοσδήποτε εκλεγμένος κοινοτάρχης υποχείριο 

αυτού που κάνει την καταγγελία. 

Με αυτό το σκεπτικό και με στόχο να γίνουν εκείνες οι αλλαγές που να καλύ

πτουν μεν την ουσία -και εμείς πιστεύουμε ότι ναι, εφόσον παρουσιαστεί υπόθεση 

μπροστά στο δικαστήριο και για κοινοτάρχη και για Βουλευτή, αν θέλετε, για 

διάπραξη παρόμοιων αδικημάτων, δεν μπορεί αυτός να συνεχίσει να επιτελεί το 

λειτούργημά του- αλλά και να διασφαλίζουν από κάθε άποψη κάποιον από αυτή την 

περίπτωση η οποία περιγράφτηκε, συμφωνούμε με την αναβολή, ώστε το θέμα να το 

εξετάσει ξανά η Επιτροπή και να φέρει πρόταση στη Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εν πάση περιπτώσει, η αναβολή να δοθεί, εντάξει, αλλά όχι για τις 15 Ιουλίου. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι ''Ο περί Αναγνώρισης Πτυχίων ή 

Διπλωμάτων Αναγνωρισμένων Πανεπιστημίων όταν Μέρος της Φοίτησης Έγινε σε 

Εγγεγραμμένη Ιδιωτική Σχολή Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης Νόμος του 1992" 
(πρόταση νόμου). Δεν είναι ομόφωνη η Έκθεση, γι' αυτό παρακαλ(ο τον Πρόεδρο της 

αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Όταν έγινε γνωστή η πρόθεση της Βουλής να προχωρήσει στην ψήφιση αυτής 

της πρότασης νόμου, κύριε Πρόεδρε, διάφορα σύνολα, φορείς και εκπρόσωποι 

διάφορων ομάδων διατύπωσαν και γραπτώς και προφορικ(ος σοβαρές ανησυχίες, 

αμφιβολίες, απορίες γύρω από το θέμα το οποίο fj, "ν μας. Προέρχονται 

από το Τεχνικό Επιμελητήριο Κύπρου, από τη φοιτητικιι Κύινυτητα του Πανεπιστη

μίου Κύπρου. από οργανώσεις νεολαίας και άλλους. 

Έχουμε την άποψη, την οποία διαβιβάσαμε και στους Κοινοβουλευτικούς 

Εκπροσώπους των άλλων κομμάτων, ότι αυτά τα θέματα είναι πολύ σημαντικά και 

πρέπει να ακουστούν και στην Επιτροπή Παιδείας . Γι' αυτό υποβάλλουμε την 

πρόταση όπως αναβληθεί η συζήτηση και η ψήφιση, ούτως ώστε να δοθεί η δυνατό

τητα σ' αυτές τις ομάδες να πουν τις απόψεις τους με τον πιο επίσημο και σωστό 

τρόπο. Προτείνουμε όπως αναβληθεί για τις 15 Ιουλίου η συζήτηση και η ψήφιση 
αυτής της πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε καμια ενσταση να αναβληθεί, αν .και εφόσον 
αναβληθεί μέχρι τις 15, αν και το Προεδρείο συμφωνεί. Απλώς πρόκειται, πιστεύω, 
περί παραπληροφόρησης των ενδιαφερομένων, αλλά οφείλουμε καλά να τους 

πληροφορήσουμε, έστω και αν εκ παρεξηγήσεως θεωρούν ότι παραβλάπτονται τα 
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συμφέροντά τους. Αισθανόμαστε ότι έχουμε αυτή την υποχρέωση και έτσι και ως 

Πρόεδρος της Επιτροπής Παιδείας αλλά και εκφράζοντας πια το Συναγερμό θα 

έλεγα ότι δε διαφωνούμε με την πρόταση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 

ΑΚΕΛ να εξεταστεί το θέμα, αφού στο μεσοδιάστημα μας δοθεί η ευκαιρία να ενημε

ρώσουμε όσους ενδιαφέρονται για το σχετικό νομοθέτημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση για την αναβολή; 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Δεν είναι θέμα ένστασης, κύριε Πρόεδρε, αλλά αυτό που θέλω να πω είναι ότι 

στην ουσία όσοι έχουν διαμαρτυρηθεί έχει φανεί, απ' όσα έχουν γράψει στις γραπτές 

διαμαρτυρίες που μας έχουν στείλει, ότι έχουν πέσει θύματα και παραπληροφό

ρησης και διαστρέβλωσης των θέσεων τόσο της Επιτροπής Παιδείας όσο και του 

ίδιου του κειμένου της πρότασης νόμου την οποία θα ψηφίζαμε σήμερα. 

Επομένως, παρόλο που η θέση μας εμάς είναι ότι αυτή η πρόταση νόμου 

καθόλου δεν επηρεάζει όσους διαμαρτύρονται, ακριβώς για να τους το εξηγήσουμε 

αυτό το πράγμα, δεχόμαστε και εμείς να δοθεί αυτή η σύντομη αναβολή, ούτως ώστε 

να μπορέσουν να ενημερωθούν σωστά και πραγματικά για το τι ακριβώς διαλαμ

βάνει αυτή η πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το θέμα αυτό είναι πρόταση νόμου που είχε κατατεθεί από τον 

κ. Κληρίδη, Πρόεδρο της Δημοκρατίας σήμερα και τότε Πρόεδρο του Δημοκρατικού 

Συναγερμού, μαζί με τον κ. Νίκο Αναστασιάδη. Είναι θέμα που βρίσκεται ενώπιον 

της Βουλής επί περίπου μία διετία. Άρχισε να εξετάζεται από την Επιτροπή στις 

30 Ιουνίου 1992 και συνεχίστηκε η εξέτασή του μέχρι τις 22 Ιουνίου 1993. 

Στη διάρκεια αυτής της εξέτασης εκ μέρους του Σοσιαλιστικού Κόμματος 

ΕΔΕΚ είχα υποβάλει την πρόταση να κληθούν όσοι σήμερα ζητούν να παρουσια

στούν και πρέπει να πω ότι η πρόταση απορρίφθηκε και από την πλευρά η οποία 

ήγειρε το θέμα της αναβολής. Και εκπλήττομαι, διότι τότε είχε γίνει αποδεκτό να 

μην κληθούν, ενώ σήμερα ζητούμε να σταματήσει μια διαδικασία, για να κληθούν. 

Αλλά και ανεξαρτήτως τούτου, οι άνθρωποι οι οποίοι ζητούν τώρα να παρου

σιαστούν δεν είναι άνθρωποι που δε μετέχουν στη ζωή αυτού του τόπου και με 

κανέναν τρόπο δε δικαιολογούνται, διότι ήταν τακτικοί επισκέπτες της Βουλής για 

διάφορα θέματα της Επιτροπής Παιδείας και είχαν υπόψη τους αυτό το θέμα και 

από τα δημοσιεύματα του τύπου και από την αναφορά του Προέδρου για το Νόμο 4 
για την Εκπαιδευτική Υπηρεσία και απ' όλες τις συζητήσεις που είχαν γίνει εντός 

και εκτός Βουλής. 

Φοβούμαι ότι απλώς ενδίδουμε σε πιέσεις που προέρχονται από την παραπλη
ροφόρηση, η οποία παραπληροφόρηση επίσης φοβούμαι ότι μεθοδεύτηκε και καθο

δηγήθηκε και έτσι δεν είναι γνήσια, ατόφια εκδήλωση ανησυχίας. 

Εν πάση περιπτώσει, για να έχουν όλοι την ευκαιρία να βεβαιωθούν ότι αυτή η 

πρόταση νόμου στοχεύει στο να βάλει τάξη σε μια αταξία που υπάρχει στα θέματα 

της παιδείας, ... 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να μην μπούμε στην ουσία. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

... στο να δώσει οριστικές ρυθμίσεις σε ζητήματα που εκκρεμούν, γι' αυτό δεχό
μαστε την αναβολή, αλλά τη δεχόμαστε με πολύ δισταγμό και πολλή πικρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι που ο συνάδελφος κ. Πρέντζας αποδίδει τόσο αλλό
τριους σκοπούς στην παράκλησή μας για αναβολή δεκαπέντε ημερών. Ούτε και εγώ 
δε γνωρίζω ούτε και κανένας Βουλευτής από τη δική μας ομάδα δε γνωρίζει ότι ο κ. 

Πρέντζας πρότεινε να παρουσιαστεί στην Επιτροπή της Βουλής το Τεχνικό Επιμελη

τήριο και ότι εμείς αρνηθήκαμε να παρουσιαστεί! Δε γνωρίζω ότι καλέστηκαν οι 
φοιτητές του Πανεπιστημίου, η Φοιτητική Ένωση του Πανεπιστημίου, και ότι εμείς . 

είπαμε όχι! Άρα πιστεύω ότι, και παραπληροφόρηση αν υπάρχει -αν υπάρχει τόσο 
μεγάλου βαθμού, ώστε να κινητοποιεί τόσο κόσμο- οφείλει η Βουλή να δώσει τη 

σωστή πληροφόρηση. Γι' αυτό και μόνο το λόγο οφείλουμε να δώσουμε αυτή την 

αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θα πρέπει να είμαι δίκαιος προς τον κ. Πρέντζα, ο οποίος ναι, είχε εισηγηθεί 

αυτό που είπε -μπορεί να μην έχει πει το Τεχνικό Επιμελητήριο, διότι δεν αφορούσε 

το Τεχνικό Επιμελητήριο- αλλά την ίδια ώρα θα πρέπει να είμαι δικαιότερος και 

προς τους συναδέλφους της Αριστεράς, διότι δε νομίζω να υπήρξε ένσταση. 

Ένσταση πιθανόν να υπήρξε από δικής μας πλευράς, ναι, αλλά, εφόσον εγείρεται 

θέμα ορθής πληροφόρησης κάποιων ανθρώπων που εσφαλμένα πιστεύουν ότι 

αδικούνται, συγκατατιθέμεθα να πάει στις 15 Ιουλίου, ώστε στο μεσοδιάστημα να 
κληθούν, για να ενημερωθούν και έτσι να αρθεί και η ελάχιστη εις βάρος τους 

αδικία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, εφόσον όλες οι πλευρές τοποθετούνται υπέρ της αναβολής, το θέμα 
αναβάλλεται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι "Ο περί των Επισήμων Γλωσσών 
της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993". Η Έκθεση είναι ομόφωνη και 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΤΩΝ ΕΠΙΣΗΜΩΝ 

ΓΛΩΣΣΩΝ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Γιαννάκης Ομήρου, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Αγαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από την ίδια, στις 24 Ιουνίου 1993. Στη συνε
δρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας 

και ο Επίτροπος Νομοθεσίας. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η αναστολή για έναν ακόμη χρόνο, 

μέχρι τις 16 Αυγούστου 1994, της εφαρμογής ορισμένων διατάξεων του βασικού 
νόμου για τις επίσημες γλώσσες της Δημοκρατίας, ώστε να παρασχεθεί ο αναγκαίος 

χρόνος για τη συμπλήρωση των τεχνικών διεργασιών που απαιτούνται για την 

πρακτική εφαρμογή των διατάξεων της εν λόγω νομοθεσίας. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατέθεσε ενώπιον της Επιτροπής ο Επίτροπος 

Νομοθεσίας, η μετάφραση στην ελληνική των νόμων που θεσπίστηκαν από την αποι

κιακή κυβέρνηση της Κύπρου πριν από το 1960 έχει συμπληρωθεί. Οι νόμοι αυτοί, 
που εκδόθηκαν το 1959 στην αγγλική, είναι συνολικά τριακόσιοι πενήντα τέσσερις. 
Από αυτούς είκοσι οκτώ μεταφράστηκαν παλαιότερα από την αγγλική στην καθα

ρεύουσα. εβδομήντα ένας καταργήθηκαν, ενώ έχει αποφασιστεί ότι η μετάφραση 

εξήντα δύο νόμων δε θεωρείται σκόπιμη, επειδή οι νόμοι αυτοί έχουν εκπνεύσει ή 

έχουν αντικατασταθεί ή έχουν περιπέσει σε αχρησία ή μελετάται η αναθεώρησή τους. 

Συνεπώς. για μετάφραση από την αγγλική στην ελληνική παραμένουν εκατόν 

ενενήντα τρεις νόμοι και για μεταγλώττιση από την καθαρεύουσα στη δημοτική 

είκοσι οκτώ νόμοι. 

Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η δακτυλογράφηση όλων των νόμων δεν κατέστη 

δυνατό να ολοκληρωθεί λόγω μεγάλου όγκου εργασίας, με αποτέλεσμα να έχουν 

μέχρι στιγμής δακτυλογραφηθεί και ελεγχθεί πλήρως μόνο εβδομήντα τρεις νόμοι, 

που αναμένεται να κατατεθούν στη Βουλή από το Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρα

τίας, σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία. Γι' αυτό, κρίνεται απαραίτητη, όπως έχει 

ήδη αναφερθεί, η αναστολή για έναν ακόμη χρόνο της πλήρους εφαρμογής της νομο

θεσίας για τις επίσημες γλώσσες της Δημοκρατίας που ψηφίστηκε το 1988, ώστε να 
παρασχεθεί ο αναγκαίος χρόνος για τη συμπλήρωση των πιο πάνω τεχνικών διαδι

κασι(ί)ν. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις της υπό συζήτηση 'πρότασης νόμου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 

ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πληροφορήσουμε το Σώμα και διά του Σώματος το 

λαό ότι τριάντα τρία χρόνια μετά την αποτίναξη του αποικιακού ζυγού οι νόμοι της 

Κυπριακής Δημοκρατίας, ένας μεγάλος αριθμός τους δεν έχει ακόμα μεταγλωττιστεί 

στη γλ(ί)σσα του λαού, στην καθομιλουμένη, και έτσι παρουσιάζεται αυτό το πραγμα

τικά προσβλητικότατο φαινόμενο μια ανεξάρτητη χώρα να έχει νόμους οι οποίοι 

είναι διατυπωμένοι σε μία άλλη γλώσσα και μάλιστα στη γλώσσα της χώρας που τη 

δυνάστευσε, που την είχε υπόδουλη και η οποία της στερούσε τα ανθρώπινά της 

δικαιώματα. Είναι κάτι το νοσηρό και το τόσο απαράδεκτο όσο απαραδέκτη είναι η 

ανηθικότητα ενός χώρου που λέγεται πολιτειακή διαβίωση. 
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Εν πάση περιπτώσει, η πληροφορία είναι ότι συνετελέσθησαν οι μεταφράσεις 

ευτυχώς, αλλά χωλαίνουμε εις το ότι δεν έχουμε δακτυλογράφους να καταγράψουν 

τα μεταφρασμένα κείμενα και κάνω έκκληση δι' υμών, κύριε Πρόεδρε, προς την 

Εκτελεστική Εξουσία να πάρει μερικές δακτυλογράφους, διά να καταγράψουν τα 

μεταφρασθέντα κείμενα, ώστε η Κυπριακή Δημοκρατία να είναι ολιγότερον 

υποτελής χώρα, διότι είναι υποτέλεια τη γλώσσα τη δική σου να μην τη χρησιμο

ποιείς, όταν είναι επίσημη γλώσσα. Τότε είσαι υποτελής, δέχεσαι να είσαι υποτελής 

κάπου αλλού και πρέπει να αποτι νάξουμε ένα κομματάκι ακόμα από τη φοβερή 

υποτέλεια την οποία έχουμε στους ώμους μας. 

Βέβαια, αν δε γίνει αυτός ο νόμος, αν δεν ψηφιστεί, είναι αντιληπτό ότι θα 

προκύψουν θέματα και προβλήματα, διότι δε θα εφαρμόζονται κάποιοι νόμοι, 

εφόσον οι νόμοι αυτοί δεν έχουν μεταφραστεί και δεν έχουν περάσει από τη Βουλή, 

για να εγκριθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της 
πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικόςτί τλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

Μη υπαρχούσης οποιασδήποτε ενστάσεως, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει 

διά της αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρ(\)ν Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Επισήμων Γλωσσών της Δημο

κρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση προς το Σώμα. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε ΠΡόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Θα εισηγούμουν, αν το εγκρίνει και η ολομέλεια, να το αναβάλουμε για δεκα

πέντε μέρες, διότι υπάρχει η πιθανότητα εμείς να κάνουμε δεύτερες σκέψεις. 
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Διότι υπάρχει ... ; 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 
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Πιθανότητα να κάνουμε δεύτερες σκέψεις, άλλες σκέψεις. 

Δ. ΚΟΝΤΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εμείς, παρά το γεγονός ότι είμαστε έτοιμοι να τοποθετηθούμε, 

εφόσον οι συνάδελq>οι ζητούν αναβολή για δεκαπέντε μέρες με σκοπό να βρούμε 

κοινή φόρμουλα, δεν έχουμε καμιά ένσταση να δοθεί αυτή η αναβολή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχει ένσταση, θα αναβληθεί για δεκαπέντε μέρες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Α ναβάλλεται για δεκαπέντε μέρες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι ''Ο περί Αναγνώρισης και 

Καθιέρωσης της 15ης Ιουλίου ως Ημέρας της Δημοκρατίας και Ημέρας Μνήμης και 

Τιμής προς Όσους Έπεσαν ή Αγωνίστηκαν Προασπίζοντας τη Δημοκρατία και 

Εναντίον του Προδοτικού Πραξικοπήματος της 15ης Ιουλίου 1974 (Τροποποιη
τικός) Νόμος του 1993". Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής. 
Επιτροπής να αναγνώσει την Έκθεση προς το Σώμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είναι ομόφωνη η Έκθεση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Η κ. Κληρίδου. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Επειδή θα υπάρξουν ομιλίες και επειδή το νομοθέτημα αυτό για την κοινοβου

λευτική μας ομάδα έχει ιδιαίτερη σημασία, παρακαλούμε να αναγνωσθεί η Έκθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να ... ; 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Να αναγνωσθεί η Έκθεση λόγω της σημασίας του θέματος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει εισήγηση να αναγνωσθεί η Έκθεση. Να αναγνωσθεί. 
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ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΝΟΜΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΑΝΑΓΝΩΡΙΣΗΣ ΚΑΙ 

ΚΑΘΙΕΡΩΣΗΣ ΤΗΣ 15ΗΣ ΙΟΥΛΙΟΥ ΩΣ ΗΜΕΡΑΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΚΑΙ 

ΗΜΕΡΑΣ ΜΝΗΜΗΣ ΚΑΙ ΤΙΜΗΣ ΠΡΟΣ ΟΣΟΥΣ ΕΠΕΣΑΝ Ή ΑΓΩΝΙΣΤΗΚΑΝ 

ΠΡΟΑΣΠΙΖΟΝΤΑΣ ΤΗ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ ΚΑΙ ΕΝΑΝΤΙΟΝ ΤΟΥ ΠΡΟΔΟΤΙΚΟΥ 

ΠΡΑΞΙΚΟΠΗΜΑΤΟΣ ΤΗΣ 15ΗΣ ΙΟΥΛΙΟΥ 1974 (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Ευστάθιος Ευσταθίου, Πρόεδρος 

Σοφοκλής Χατζηγιάννης 

Χρίστος Πουργουρίδης 

Καίτη Κληρίδου 

Γιαννάκης Α γαπίου 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Αριστοφάνης Γεωργίου 

Μάρκος Κυπριανού 

Η ΚοινοΒουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου 
σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 24 Ιουνίου 1993. Στην 
πριίnη συνεδρίαση της Επιτροπής κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρό

σωποι της Υπηρεσίας Ανθρωπιστικών Θεμάτων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγ

γελέα της Δημοκρατίας, της Παγκύπριας Επιτροπής Αποκατάστασης Παθόντων και 

της Παγκύπριας Οργάνωσης Πεσόντων Αντιστασιακών. 

Με την υπό αναφορά πρόταση νόμου, που κατατέθηκε από τους Βουλευτές 

κυρίους Ευ. Ευσταθίου και Γ. Ομήρου εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του 

Σ.Κ. ΕΔΕΚ, σκοπείται η τροποποίηση του Νόμου για την Αναγνώριση και Καθιέ

ρωση της 15nς Ιουλίου ως Ημέρας τnς Δημοκρατίας και Ημέρας Μνήμης και Τιμής 

προς Όσους Έπεσαν ή Αγωνίστηκαν Προασπίζοντας τη Δημοκρατία και Εναντίον 

του Προδοτικού Πραξικοπήματος της 15ης Ιουλίου 1974, που θεσπίστηκε το 1990. 

Συγκεκριμένα, προτείνεται η σύσταση ειδικής επιτροπής με αρμοδιότητες τον 

καταρτισμό και την τήρηση Μητρώου Μαχητών της Αντίστασης και την υποβολή 

προς το Υπουργικό Συμβούλιο εισηγήσεων για αύξηση των επιδομάτων που παρέχο

νται στους μαχητές της αντίστασης και στους εξαρτωμένους των πεσόντων και των 

θυμάτων του προδοτικού πραξικοπήματος. Παράλληλα, με την παρούσα πρόταση 

νόμου διευρύνεται ο όρος "μαχητές της αντίστασης", ώστε να περιλαμβάνει και 

όσους έπεσαν υπερασπίζοντας τη δημοκρατία και τη νομιμότητα πριν ή μετά την 

εκδήλωση του πραξικοπήματος. 

Κατά τη διάρκεια της συζήτησης του όλου θέματος ενώπιον της Κοινοβουλευ

τικής Επιτροπής Νομικών όλοι οι αρμόδιοι παράγοντες, καθώς και η εκπρόσωπος 

του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, δήλωσαν ότι υποστηρίζουν και επικρο

τούν τις διατάξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 

επιδιώξεις της πρότασης νόμου, εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, αφού 

προηγουμένως τροποποιηθεί, ώστε: 

α) δύο τουλάχιστον από τα μέλη της Επιτροπής Καταρτισμού και Τήρησης 

Μητρώου Μαχητών της Αντίστασης να υπήρξαν μαχητές της αντίστασης, 
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ενώ ο Πρόεδρος και όλα τα μέλη της να διορίζονται από κατάλογο 

προσώπων που υποβάλλεται από τις οργανώσεις των αντιστασιακών και 

β) η επιτροπή να έχει εξουσία να εισηγείται μέτρα απότισης και απονομής 

τιμής στους μαχητές της αντίστασης και τρόπους διαφώτισης του λαού 

για τα γεγονότα που σχετίζονται με το πραξικόπημα. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού, χωρίς να 

διαφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της υπό αναφορά πρότασης νόμου, 

επισημαίνουν ότι είναι επιβεβλημένο εθνικό καθήκον και απόδειξη εθνικής ομοψυ

χίας η θεσμοθέτηση ενιαίου νομοθετήματος το οποίο να αναγνωρίζει και να τιμά τη 

Ουσία όλων όσων έπεσαν για την πατρίδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η κ. Κληρίδου. 

Κ. ΚΛΗΡΙΔΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Νιώθω την ανάγκη να εκφράσω τους προβληματισμούς μου σχετικά με αυτή 

την πρόταση νόμου, για να είμαι ήσυχη με τη συνείδησή μου. 

Δε διαφωνώ με τους γενικούς σκοπούς της πρότασης νόμου, όμως θα ήθελα να 

επισημάνω ότι η 15η Ιουλίου είναι ήδη ημέρα μνήμης και τιμής, σύμφωνα με την 

υφιστάμενη νομοθεσία, όπως είναι, και πολύ σωστά, και η 2Οή Ιουλίου. Εκείνο που 
σκοπείται με την πρόταση νόμου των συναδέλφων Ομήρου και Ευσταθίου είναι ο 

καταρτισμός και η τήρηση Μητρώου Μαχητών της Αντίστασης για σκοπούς 

σύνταξης και επιδομάτων, πράγμα που δεν έχει γίνει ακόμα για τα θύματα της 2Οής 

Ιουλίου. Γι' αυτό, πιστεύω ότι δεν είναι σωστό να ψηφιστεί αυτή η νομοθεσία, χωρίς 

να ληφθεί ανάλογη πρόνοια και γι' αυτούς που έπεσαν κατά την εισβολή. Και ενόψει 

του γεγονότος ότι το ΑΚΕΛ έχει καταθέσει, εξ όσων γνωρίζω, ολοκληρωμένη 

πρόταση νόμου σχετικά με αυτό το θέμα, που καλύπτει και τις δύο περιπτώσεις, εγώ 

θα προτιμούσα να εξεταστούν και οι δύο προτάσεις νόμου μαζί. Αυτά όσον αφορά 

τη γενική φιλοσοφία της πρότασης. 

Πριν κλείσω, όμως, θα ήθελα να αναφερθώ σε δύο ουσιαστικά σημεία της 

πρότασης νόμου που με ανησυχούν πολύ. Το πρώτο είναι η διεύρυνση του ορισμού 
του όρου "μαχητής της αντίστασης", για να συμπεριληφθούν και άτομα που έπεσαν 

υπερασπίζοντας τη δημοκρατία και τη νομιμότητα και πριν από την εκδήλωση του 

πραξικοπήματος όχι μόνο κατά ή μετά αλλά και πριν. Πιστεύω ότι αυτή η διεύ

ρυνση θα δημιουργήσει τρομερές δυσκολίες στην Επιτροπή Καταρτισμού και 

Τήρησης Μητρώου και στην προσπάθεια να προσδιοριστούν αυτά τα άτομα θα 

αφήσουμε να αναβιώσουν όλα τα μίση και τα πάθη και θα ανοίξουμε όλες τις πληγές 

του παρελθόντος που προσπαθούμε όλοι τόσα χρόνια να κλείσουμε. Δε νομίζω ότι 

χρειάζεται να επεκταθώ περισσότερο ή να περιγράψω τι γινόταν την εποχή πριν από 

το πραξικόπημα. Νομίζω ότι τα θυμούμαστε όλοι και νομίζω ότι πρέπει να γίνομαι 

κατανοητή. 

Το δεύτερο θέμα ουσίας που θέλω να θίξω, πριν κλείσω, είναι το πού κατατάσ

σονται με αυτή την πρόταση νόμου εκείνα τα παιδιά, οι νεαροί εθνοφρουροί δηλαδή, 

των δεκαοκτώ χρόνων, που σκοτώθηκαν κατά τη διάρκεια του πραξικοπήματος, 

επειδή εκτελούσαν οδηγίες των ανωτέρων τους. Και εδώ συγκεκριμένα έχω υπόψη 

μου τα εννέα παιδιά που σκοτώθηκαν κατά την επίθεση εναντίον του Προεδρικού, 

αλλά ίσως να υπάρχουν και πολλές άλλες περιπτώσεις. 
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Η ιστορία πιστεύω, κύριοι συνάδελφοι, ότι.είναι πολύ πιο πολύπλοκη από ό,ΤΙ 
φαίνεται εκ πρώτης όψεως και νομίζω ότι δεν απονέμουμε δικαιοσύνη με μια καλώς 
νοούμενη απλοποιημένη πρόταση νόμου όπως αυτή που έχουμε μπροστά μας. 
Γι' αυτό, εγισ αισθάνομαι έντονα ότι δεν μπορώ να ψηφίσω αυτή την πρόταση νόμου 
και θα τηρήσω αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Οκ. Ομήρου. 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

-Το Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ έχει καταθέσει αυτή την πρόταση νόμου στη 

Βουλή, γιατί ειλικρινά πιστεύουμε ότι αποτελεί γι' αυτό το Σώμα ελάχιστη 
υποχρέωση η αναγνώριση αυτής της μέρας, της 15ης Ιουλίου 1974, wς μέρας μνήμης 
και απόδοσης τιμής στους πεσόντες και στους μαχητές της αντίστασης, πράγμα 

βέβαια που έχει ήδη γίνει με το Νόμο 152 του 1990, αλλά και γιατί πιστεύουμε πως 
πρόσθετα, με τις τροποποιήσεις που περιέχονται σ' αυτή την πρόταση νόμου, 
ολοκληρισνεται το όλο νομοθέτημα. Και αυτό γιατί; Πρόσθετα προς τις διατάξεις 

του Νόμου 152 του 1990, ο οποίος, όπως έχω πει, ήδη καθιέρωσε τη 15η Ιουλίου ως 
ημέρα της δημοκρατίας και ως ημέρα μνήμης και τιμής για τους πεσόντες και τους 

αγωνιστές της αντίστασης, με το σημερινό νομοθέτημα επιφέρονται κάποιες ουσια

στικές τροποποιήσεις. Έτσι: 

Πρώτο, μαχητές της αντίστασης θεωρούνται και όσοι έπεσαν πριν ή μετά το 

πραξικόπημα υπερασπίζοντας τη νομιμότητα και τη δημοκρατία. Και για να καθη

συχάσω την κ. Κληρίδου, που είπε ότι είναι δυνατό να υπάρξει αναμόχλευση των 

παθισν, επαναλαμβάνω ότι πρόκειται για τους νεκρούς, γι' αυτούς που έπεσαν, που 

δολοφονήθηκαν από την εγκληματική οργάνωση ΕΟΚΑ Β' πριν ή μετά το πραξικό

πημα της 15ης Ιουλίου. Συνεπώς, δεν εγείρεται θέμα οιασδήποτε αναμόχλευσης 

παθισν, γιατί μιλάμε για τους ανθρώπους οι οποίοι απλώς υπερασπίστηκαν με τη 

ζωή τους τη δημοκρατία και το νόμιμο κράτος. 

Δεύτερο, με αυτή την πρόταση νόμου καθιδρύεται επιτροπή, για να καταρτίσει 
και να τηρεί Μητρώο Μαχητών της Αντίστασης. Αυτή η επιτροπή θα διοριστεί από 

το Υπουργικό Συμβούλιο και θα εγκριθεί από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

Συνεπώς, υπάρχουν όλα τα εχέγγυα ότι αυτό το μητρώο θα σχηματιστεί με την 
εγγύηση και το εχέγγυο της Εκτελεστικής και της Νομοθετικής Εξουσίας. Θα 

υπάρχει δηλαδή μια ασφαλιστική δικλίδα διπλή για το ότι δεν πρόκειται να προχω

ρήσει μια ανεύθυνη επιτροπή να καταρτίσει αυτό το μητρώο χωρίς να συλλέξει όλα 

τα απαραίτητα στοιχεία, τα οποία θα πείθουν ότι σ' αυτό το μητρώο θα περιληφθούν 

πράγματι μαχητές της αντίστασης. 

Η τρίτη πρόνοια είναι ότι η επιτροπή αυτή θα πρέπει να υποβάλει εισηγήσεις 

για την αναθεώρηση των συντάξεων και των έκτακτων επιδομάτων που παρέχονται 

στους αγωνιστές της αντίστασης και κυρίως στους εξαρτωμένους των πεσόντων και 

των θυμάτων του πραξικοπήματος. Και είναι γνωστό ότι πάρα πολλά χρόνια 

ύστερα από το πραξικόπημα οι εξαρτώμενοι των πεσόντων και των θυμάτων του 

πραξικοπήματος είτε δεν έπαιρναν καθόλου επιδόματα είτε έπαιρναν επιδόματα 
πολύ πολύ χαμηλά. 

Συνεπώς, πιστεύουμε, κύριε Πρόεδρε, ότι με τον τρόπο αυτό, πέραν της εκπλή

ρωσης ενός οφειλόμενου χρέους, δίνεται και το μήνυμα προς το λαό και ιδιαίτερα 

προς τη νέα γενιΙ;Ι ότι η πολιτεία τιμά και θεωρεί παράδειγμα προς μίμησιν την 
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προσφορά του πολίτη, του κάθε πολίτη, στην υπεράσπιση της δημοκρατίας, που 

είναι ένα από τα υπέρτατα αγαθά και μια αναλλοίωτη διαχρονική αξία και τρόπος 

ζωής. Πολύ περισσότερο γιατί στη δική μας περίπτωση η κατάλυση της δημοκρατίας 

σήμανε και την εθνική τραγωδία που ακολούθησε. Είναι γι' αυτό που, αν υπάρχει 

μια ιδιαίτερη χρησιμότητα σ' αυτή τη νομοθεσία, είναι ακριβώς το ότι στέλνει και 

αυτό το μήνυμα, το μήνυμα πως όλοι έχουμε χρέος να αντιστεκόμαστε ενεργά και με 

όλα τα μέσα σε κάθε απόπειρα κατάλυσης της δημοκρατίας και σε κάθε φασιστική 

επιβουλή. 

Θέλουμε να πιστεύουμε ότι η κυβέρνηση θα προχωρήσει στην πλήρη εφαρμογή 

αυτής της νομοθεσίας, εφόσον υιοθετηθεί, όπως αναμένουμε, από τη Βουλή των 

Αντιπροσώπων, αλλά και του Νόμου 152 του 1990, γιατί πρέπει να πω ότι στην 
πραγματικότητα δεν εφαρμόστηκε ούτε αυτή η νομοθεσία. Υπάρχουν πρόνοιες 

συγκεκριμένες στο Νόμο 152 του 1990 οι οποίες δεν έχουν υλοποιηθεί. Κάνουμε 
έκκληση σ' όλες τις πλευρές, ανεξάρτητα από τις επιμέρους επιφυλάξεις τους, να 

δώσουν θετική ψήφο στη σημερινή πρόταση νόμου, για να σταλεί και το σωστό 

μήνυμα στο σύνολο του κυπριακού λαού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

ΑΡ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η συζήτηση αυτού του θέματος συμπίπτει με την επέτειο ουσιαστικά του μεγα

λύτερου εγκλήματος εις βάρος του κυπριακού λαού μετά από πολλά χρόνια. Εισβο

λείς είχαμε πολλούς στην Κύπρο, κατακτητές είχαμε επίσης πολλούς στην Κύπρο. 

Εσωτερική ανατροπή της έννομης τάξης υπήρξε μία, αυτή που έγινε στις 15 Ιουλίου 
1974. 

Υπήρξαν οι άνθρωποι οι οποίοι πραγματικά αντιστάθηκαν θυσιάζοντας 

ακόμα και το πολυτιμότερο αγαθό, τη ζωή τους, για να προστατεύσουν τη δημο

κρατία και τις μελλούμενες γενιές από εκείνους οι οποίοι αποφάσισαν ότι αυτός ο 

τόπος θα πρέπει να πεθάνει, η Κύπρος θα πρέπει να πεθάνει. Το λιγότερο το οποίο 

θα μπορούσαμε να προσφέρουμε σε αυτούς οι οποίοι έχουν υποστεί τα πάνδεινα 

κατά το πραξικόπημα και σε όσους αντιστάθηκαν στην παρανομία πριν και μετά το 

πραξικόπημα που εκδηλώθηκε από την ΕΟΚΑ Β' και από τη χούντα των Αθηνών 

είναι πραγματικά αυτό το οποίο εισάγει αυτή η νομοθεσία. Πρέπει δηλαδή να 

υπάρχει ένας τρόπος εκτίμησης της προσφοράς αυτών των ανθρώπων και εκείνων 
οι οποίοι δεν είναι αρτιμελείς σήμερα και που, με βάση τα πορίσματα της αρμόδιας 

επιτροπής που ισχύει και λειτουργεί, πρέπει να μπορούν να έχουν μια στοιχειώδη 

σύνταξη ή ένα στοιχειώδες επίδομα που να τους επιτρέπει στο μέλλον να ζουν καλύ

τερα τόσο οι ίδιοι όσο και οι οικογένειές τους. 

Θέλουμε να τιμήσουμε αυτούς οι οποίοι δεν είναι τώρα μαζί μας, για να 

μπορούμε εμείς να μιλούμε από αυτό το βήμα μέσα σε πλαίσια δημοκρατίας, 

θέλουμε να προστατεύσουμε αυτούς οι οποίοι έμειναν πίσω, οι οποίοι έχασαν τον 

προστάτη ή το βοηθό τους, και αυτό είναι το λιγότερο που μπορεί να προσφέρει 

αυτή η κοινωνία προς αυτές τις οικογένειες οι οποίες τόσα χρόνια τώρα ζουν με τη 

βάσανο της απώλειας την οποίαν είχαν. Και είναι λυπηρό να ακούονται φωνές ότι 

για τυπικούς λόγους δεν μπορεί να εγκριθεί αυτή η νομοθεσία. 
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Το τρίτο και το τέταρτο θέμα, τα οποία πάνε μαζί, είναι τα θέματα της 

απότισης τιμής αλλά και της διαφώτισης, ώστε οι μελλούμενες γενιές να ξέρουν ότι 

αυτοί οι άνθρωποι αγωνίστηκαν, για να προστατεύσουν τις νέες γενιές και να τους 

δώσουν τα στοιχεία της δημοκρατίας, τα στοιχεία της πάλης και της αγωνιστικό

τητας, για να στείλουν μηνύματα ζωής και μηνύματα αντίστασης στον κάθε μορφής, 

είτε ξένο είτε ντόπιο, δυνάστη ή επίβουλο της δημοκρατίας. 

Δεν είναι τυχαίο, θα έλεγα, το ότι δεν έχει απαντηθεί η ερώτηση την οποία 

υπέβαλα στη Βουλή από τον Απρίλη για το πώς η κυβέρνηση επροτίθετο να εφαρ

μόσει το Νόμο 152 του 1990 και πώς θα διοργάνωνε εκδήλωση, για να τιμήσει ως 
μέρα μνήμης και τιμής τη 15η Ιουλίου. Δεν είναι τυχαίο που δεν απαντήθηκε το πώς 

σκέφτεται η κυβέρνηση να κάνει τη διαφιοτιση σε σχέση με την αντίσταση και σε 

σχέση με την προσπάθεια ανατροπής της δημοκρατίας και του συντάγματος στην 

Κύπρο. Άραγε είναι τυχαίο το γεγονός ότι για πρώτη φορά δε θα έχουμε συλλαλη

τήριο στις 20 Ιουλίου; Η θέση της Κεντρικής Επιτροπής του ΑΚΕΛ είναι γνωστή: 
Καλεί τον κυπριακό λαό να οργανώσει, έστω και με την απουσία της κυβέρνησης, 

αυτό το συλλαλητήριο. 

Γι' αυτούς τους λόγους, που έχουμε αναφέρει, αλλά και για πολλούς άλλους, 

τους οποίους έχουμε τονίσει πλειστάκις σε αυτό το Σώμα αλλά και στις δημόσιες 

και άλλες τοποθετήσεις μας, εμείς ναι, υποστηρίζουμε αυτή την πρόταση και 

υποστηρίζουμε ότι και η πρόταση που έχουμε καταθέσει θα πρέπει να ψηφιστεί και, 

αν υπάρχει θέμα, μπορεί η νομοθεσία να ενοποιηθεί και να κωδικοποιηθεΙ Συνεπώς, 

ας μη χρησιμοποιήσουμε τον τύπο, για να απορρίψουμε την ουσία και την αντί

σταση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΎΣΙΟΎΠ ΑΣ: 

Δυο λόγια από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, γιατί είναι ορισμένα πράγματα στη 

ζωή για τα οποία όσο πιο λίγα λόγια λέει κανένας τόσο λιγότερο κινδυνεύει να 

μειιοσει την πραγματικά μεγάλη σημασία τους. 

Η θυσία για την ανθρώπινη και εθνική αξιοπρέπεια, η θυσία για την ελευθερία 

και τη δημοκρατία είναι πράξεις, είναι εκδηλώσεις ιερές. Το κόμμα μας συμφωνεί 

και υπερθεματίζει για την ψήφιση της πρότασης νόμου και, όσον αφορά το συλλαλη

τήριο της 20ής Ιουλίου, που δε θα γίνει φέτος, δεν έγινε ούτε πέρσι. Εμείς και στη 

μια και στην άλλη περίπτωση διαφωνήσαμε και διαφωνούμε. Και δεν είναι δικαιο

λογία το ότι έλειπαν οι αρχηγοί' δεν είναι οι αρχηγοί που διαδηλώνουν -μιλώ για το 

περσινό. Οπωσδήποτε με την πρόταση νόμου το κόμμα μας συμφωνεί και την υπερ

ψηφίζει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης και μετά ο κ. Ρολάνδης. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Α, συγγνιομη! Είχε προηγηθεί ο κ. Κυπριανού. 
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Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Εγώ προσωπικά έχω ξεχωριστή προσέγγιση πάνω στο θέμα και θα εκφράσω 

προσωπικές απόψεις δεν είναι απόψεις της κοινοβουλευτικής μου ομάδας. 

Αν ήταν στο βήμα ο κ. Μαρκίδης, θα άρχιζε να μιλά για την ιστορία της 

Κύπρου και τους διάφορους αγώνες της εδώ και τρεις χιλιάδες χρόνια. Ασφαλώς 

εγώ δε θα αναφερθώ στα χρόνια εκείνα, αλλά θα περιοριστώ να πω ότι τουλάχιστον 

τα τελευταία χρόνια, το 1963 στην Τηλλυρία και όλες τις άλλες περιόδους, είχαμε 
αγωνιστές της κυπριακής ελευθερίας. Υπήρξαν και θύματα είτε από βομβαρδισμούς 

είτε και από άλλες, αν θέλετε, πολεμικές ενέργειες. Η αναφορά της κ. Κληρίδου στο 

1974 σίγουρα υιοθετείται και από εμένα, ότι δηλαδή υπάρχει ένας επίσης μεγάλος 
αριθμός ανθρώπων οι οποίοι έδωσαν τη ζωή τους και οι οποίοι δεν μπορούν με 

κανέναν τρόπο να ξεχωρίζουν, αν θέλετε, από οποιαδήποτε ρύθμιση η οποία γίνεται 

από αυτό το Σιόμα. Το 1931 είχαμε και πάλι θύματα, γιατί τότε, κατά την περίοδο 
εκείνη εναντίον των Άγγλων αποικιοκρατών, πολλοί είχαν χάσει τη ζωή τους σε 

διάφορες εκδηλιόσεις, διαδηλώσεις κ.ά. 

Αν έχω ανεβεί στο βήμα, είναι για να τονίσω τη δική μου εκτίμηση όσον αφορά 

το γιατί σκοπείται η σημερινή νομοθετική ρύθμιση. Και μόνο που θα δείτε το πότε 

κατατέθηκε η πρόταση νόμου από τους συναδέλφους, θα δείτε ότι ήταν την ημέρα 

που γινόταν η τοποθέτηση των κομμάτων πάνω στη δική μου πρόταση νόμου για το 

νόμο περί ΕΟΚΑ. Αν δείτε τις πρόνοιες αυτής της νομοθετικής ρύθμισης, θα διαπι

στώσετε ότι είναι ακριβώς οι ίδιες με τις πρόνοιες του νόμου περί ΕΟΚΑ που 

θέσπισε αυτή η Βουλή προ δύο περίπου μηνών. Ήταν ίσως η απάντηση -αυτή είναι η 

ταπεινή μου άποψη- των εισηγητών της πρότασης νόμου στη νομοθετική ρύθμιση, 

επαναλαμβάνω, που αυτό το Σώμα προωθούσε, με αποτέλεσμα να ψηφίσει το νόμο 

περί ΕΟΚΑ. 

Το ερώτημα που πρέπει να απαντήσουμε είναι αν για κάθε έκφανση της ζωής 

αυτού του τόπου θα ψηφίζονται κεχωρισμένοι νόμοι και αν θα ιδρύουμε μητρώα και 

θα λέμε εδώ μητριόο αγώνος ΕΟΚΑ, μητρώο του 1961, μητρώο του 1931, μητρώο 
του 1974, μητρώο των πεσόντων της 15ης Ιουλίου και ούτω καθεξής. 

Πιστεύω ειλικρινά ότι η πολιτεία, χωρίς να παραγνωρίζω καθόλου τη θυσία 

αυτιόν των ανθρώπων -και θέλω να το ξεκαθαρίσω αυτό το πράγμα. πιστεύω λοιπόν 

ότι η πολιτεία έχει την ευχέρεια, και ήδη το έχει πράξει, με διάφορες νομοθετικές 

ρυθμίσεις να αποδώσει τα δέοντα σ' αυτούς τους ανθρώπους οι οποίοι έδωσαν τη 

ζωή τους για το σκοπό για τον οποίο την έχουν δώσει. Η νομοθετική ρύθμιση που 

έχει γίνει για την ΕΟΚΑ δεν μπορεί να επαναλαμβάνεται -αυτή είναι η ταπεινή μου 

εισήγηση προς το Σώμα- γιατί εκείνος ο αγώνας ήταν καθολικός, ήταν κάτι το ξεχω

ριστό, ήταν ο μοναδικός αγώνας σ' αυτό τον τόπο και εδικαιολογείτο, πιστεύω, μια 

ξεχωριστή, αν θέλετε, νομοθετική ρύθμιση. Πιστεύω ότι οποιεσδήποτε παρόμοιες 

ρυθμίσεις σκοπό είχαν ή και μπορεί να έχουν τη μείωση, αν θέλετε, της τιμής εκείνης 

που πρέπει να αποδοθεί στους ανθρώπους εκείνους οι οποίοι βάδισαν προς την 

αγχόνη τραγουδώντας τον εθνικό ύμνο. 

Γι' αυτό, εγώ προσωπικά είμαι έτοιμος να ψηφίσω οποιεσδήποτε νομοθετικές 

ρυθμίσεις για αύξηση, αν θέλετε, των επιδομάτων προς τα τέκνα, τους εξαρτωμένους 

αυτιί>ν των ανθρώπων, των πεσόντων τη 15η Ιουλίου 1974, για να μην υπάρχει 
καμιά παρεξήγηση. Αλλά η ρύθμιση εκείνη που έχει στόχο και μόνο, κατά την άποψή 
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μου, να απαντήσει, να είναι το αντίβαρο, αν θέλετε, της νομοθετικής ρύθμισης που 

έκανε αυτό το Σώμα προ δύο μηνών, κάτι που έπρεπε να κάνει από το 1960, αλλά 
ήρθε να το κάνει το 1993, αν αυτή η νομοθετική ρύθμιση είναι η απάντηση σ' εκείνη 
την τιμή που καθυστερημένα έχει αποδοθεί, με κανέναν τρόπο εγώ δεν είμαι διατε

θειμένος να την ψηφίσω. Γι' αυτό και εγώ προσωπικά θα την καταψηφίσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Για το Δημοκρατικό Κόμμα δεν υπάρχουν πολλά είδη εθνικών αγώνων και 

διαφορετικά εΙδη και επίπεδα και διαφορετική αξιολόγηση των ηρώων και όσων 

πεθαίνουν για την πατρίδα τους είτε είναι αγώνες εναντίον εξωτερικού εχθρού είτε 

είναι αγισνες εναντίον εσωτερικού εχθρού. Ο καθένας που πεθαίνει σε έναν τέτοιον 

αγισνα δεν παύει να είναι ήρωας, δεν παύει να έχει θυσιαστεί για την πατρίδα του 

και σίγουρα όλοι πρέπει να τιμηθούν με τον ίδιο ακριβώς τρόπο. Δεν μπορούμε να 

ξεχωρίζουμε και να κάνουμε διαφορετικών ποιοτήτων ήρωες. Το Δημοκρατικό 

Κόμμα είναι έτοιμο να τιμήσει όλους τους ήρωες οι οποίοι θυσιάστηκαν για την 

πατρίδα τους είτε με τον έναν τρόπο είτε με τον άλλο τρόπο και δεν κάνουμε ούτε 

διακρίσεις ούτε πιστεύω ότι υπάρχουν περιθώρια, για να γίνουν αυτές οι διακρί

σεις. 

Συμφωνούμε και εμείς ότι θα ήταν πολύ καλύτερο να υπήρχε ένας νόμος που 

να καλύπτει όλη την ιστορία της πατρίδας μας και να τιμά με τον ίδιο τρόπο όλους 

τους ήρωες. Δυστυχώς βρήκαμε κάποια τετελεσμένα. Η προηγούμενη Βουλή εν τη 

σοφία της αποφάσισε να ψηφίσει ξεχωριστό νόμο για τη 15η Ιουλίου και ξεχωριστό 

νόμο για την ΕΟΚΑ και η πρόταση νόμου που αφορούσε το Μητρώο Μελών της 

ΕΟΚΑ και η πρόταση νόμου η σημερινή είναι τροποποιητικοί νόμοι υφιστάμενων 

νόμων που ψήφισε προηγουμένως το Σώμα. 

Όσον αφορά δε -και εδώ μπορώ να κάνω μία παρένθεση- τους πεσόντες κατά 

τη διάρκεια της εισβολής και τους αγώνες εναντίον των Τούρκων, επειδή εμείς δε 

θεωρούμε ότι είναι κομματικό το ζήτημα ούτε υπάρχει ανταγωνισμός μεταξύ 

κομμάτων σ' αυτό το σημείο, ικανοποιηθήκαμε με τη δήλωση συναδέλφων του 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ότι 

επρόκειτο να καταθέσουν σχετική πρόταση νόμου, η οποία, απ' ό,τι αντιλαμβάνομαι, 

ήδη έχει κατατεθεί, και επομένως με αυτό τον τρόπο νιώσαμε και εμείς ότι έκλεινε 

σ' ένα μεγάλο και αναγκαίο βαθμό τουλάχιστον ένα μεγάλο κεφάλαιο της ιστορίας 

μας με την εξεύρεση ενός τρόπου απότισης τιμής στους ήρωες της πατρίδας μας. 

Όσον αφορά τα πρακτικά προβλήματα, δε νομίζω να υπάρχουν περισσότερα 

προβλήματα στο να βρούμε ποιοι είναι οι ήρωες της αντίστασης και ποιοι έπεσαν 

για τη δημοκρατία από το να βρούμε ποιοι ήταν οι ήρωες του απελευθερωτικού 

αγώνα και ΠΟιΟι έπεσαν μαχόμενοι εναντίον του Άγγλου κατακτητή. Τα προβλή

ματα είναι τα ίδια και στις δύο περιπτισσεις, οι δυσκολίες είναι οι ίδιες και στις δύο 

περιπτισσεις, υπάρχουν πολλοί σύνδεσμοι και στις δύο περιπτώσεις. Επομένως δεν 

τίθεται το θέμα αυτή τη στιγμή, επειδή το ένα είναι πιο δύσκολο από το άλλο ή για 
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οποιοδήποτε άλλο λόγο, να καταψηφίσουμε ή να εμποδίσουμε να υλοποιηθεί αυτή η 

πρόταση νόμου. 

Όσον αφορά τα κίνητρα των συναδέλφων που κατέθεσαν την πρόταση νόμου, 

εμάς δε μας ενδιαφέρουν. Από τη στιγμή που βλέπουμε, που θεωρούμε ότι το περιε

χόμενο αυτής της πρότασης νόμου είναί σωστό και πρέπει να υιοθετηθεί, ας κρίνει ο 
λαός. ας κρίνουν οι υπόλοιποι γιατί έγινε αυτή η κατάθεση. Εμάς μας ικανοποιεί το 

περιεχόμενό της. 

Γι' αυτό -ήδη λέχθηκε από τον κ. Μουσιούττα, αλλά θα το επαναλάβω και εγώ

το κόμμα μας έχει υιοθετήσει την πρόταση νόμου, αφού κάναμε και ορισμένες 

προσθήκες ως τροποποιήσεις στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικιόν, που έγιναν 

αποδεκτές και από τους συναδέλφους που υποστηρίζουν την πρόταση νόμου, και 

πιστεύω ότι πρέπει να υιοθετηθεί. Δεν πιστεύω να υπάρχουν δικαιολογίες για να 

μην την εγκρίνουμε και δεν πιστεύω ότι, αν έχουμε αφήσει πίσω ήρωες της ιστορίας 

της Κύπρου. αυτός είναι λόγος, για να μην τιμήσουμε τους ήρωες αυτής της περί

πτωσης. Αντίθετα, πρέπει να βρούμε τρόπους, για να συμπληρώσουμε τη νομοθεσία, 

και θα πρέπει να έχουμε υπόψη μας ότι, αν θέλουμε πράγματι έμπρακτα να τιμή

σουμε τους ήρωες που έπεσαν για τη δημοκρατία, πέρα από την επετειακή συγκέ

ντρωση που κάνουμε κάθε χρόνο στις 15 του Ιούλη, για να πούμε λίγα λόγια και να 
νιώσουμε ικανοποιημένοι ότι κάναμε το καθήκον μας, θα πρέπει να προχωρήσουμε 

και σε πιο έμπρακτα μέτρα. 

Όσον αφορά. τέλος, τα πρακτικά ζητήματα, θα έρθουν Κανονισμοί στη Βουλή 

και είναι στο χέρι μας να τους επεξεργαστούμε με τον κατάλληλο τρόπο, για να μην 

υπάρξει πρόβλημα. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Ρολάνδης και μετά ο κ. Ευσταθίου. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου. 

Παρόλο που ίσως το θέμα, όπως το έθιξε η κ. Κληρίδου, να χρειάζεται μεγαλύ

τερη ανάπτυξη, εντούτοις κι εγώ δε βλέπω λόγο γιατί να μην ψηφίσουμε αυτή την 

πρόταση νόμου. Σ' αυτό τον τόπο οι άνθρωποι οι οποίοι αγωνίστηκαν για ελευθερία 

και δημοκρατία και αντίσταση σήμερα είναι δεύτερης κατηγορίας πολίτες. Και 

πιστεύω ότι σ' αυτή τη Βουλή πρέπει να μιλάμε λιγότερο και να πράττουμε περισσό

τερα. 

Επισκέφθηκα πρόσφατα τη μητέρα κάποιου ήρωα, χωρίς να μπω σε λεπτομέ

ρειες, και ντράπηκα. Βρισκόταν σε τέτοια εξευτελιστική κατάσταση -επένετο πραγ

ματικά- που, παρ' όλα όσα λέμε εδώ, παρ' όλα όσα συζητούμε χρόνια τώρα, ντρά

πηκα ως Κύπριος και ως άνθρωπος. Και πιστεύω ότι, κι αν ακόμα χρειάζεται το 

νομοθέτημα αυτό, το οποίο ήδη υπάρχει, κάποια συμπλήρωση, δεν υπάρχει λόγος να 

μην προχωρήσουμε και να μην ψηφίσουμε αυτή την πρόταση νόμου, ώστε να αρχί

σουμε να αποτίουμε έμπρακτα κάποια τιμή και να αποδίδουμε κάτι σ' αυτούς τους 

ανθρ(οπους, οι οποίοι στο κάτω κάτω έχασαν τη ζωή τους ή την αρτιμέλειά τους για 

την πατρίδα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥ ΣΤ ΑΘΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, φαίνεται ότι το νομοθέτημα τυγχάνει της ευρείας, αν μη της 

καθολικής, υποστήριξης του Σώματος με εξαίρεση βεβαίως τις επιφυλάξεις που 

εκφράστηκαν από την κ. Καίτη Κληρίδου και τον κ. Σοφοκλή Χατζηγιάννη εντονό

τερα. 

Θα ήθελα να απαντήσω στο συνάδελφο, τον κατά τα άλλα αγαπητό μου συνά

δελφο κ. Χατζηγιάννη, ότι οι μαχητές υπέρ της δημοκρατίας, οι υπερασπιστές της 

δημοκρατίας δεν είναι λιγότερο ήρωες και δεν είναι λιγότερο άξιοι από όσους 

αγωνίζονται προασπιζόμενοι την πατρίδα τους. Η έννοια της πατρίδας είναι 

άρρηκτα συνδεδεμένη με την έννοια της δημοκρατίας, της ισοπολιτείας, του σεβα

σμού του ανθρώπου, του συνόλου των ανθρώπων που απαρτίζουν μια κοινωνία. 

Γι' αυτό το λόγο ήταν χρέος της πολιτείας να τιμήσει όσους έχασαν και έδωσαν τη 

ζωή τους υπερασπιζόμενοι τα δικαιώματα των συνανθρώπων τους από τους 

εχθρούς οι οποίοι υπήρξαν εντός, δυστυχώς, των πυλών και οι οποίοι επέφεραν 

αυτή τη φοβερή καταστροφή, μετά την οποία και ο Εφιάλτης ακόμη έχει μπει σε 

δεύτερη μοίρα στην ιστορία του ελληνικού έθνους. Αυτό ήταν το αποτέλεσμα αυτού 

του φοβερού εγκλήματος που λέγεται "πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου του 1974". 

Αλλά διείδα, για να είμαι ειλικρινής, στην ομιλία του κ. Χατζηγιάννη και μια 

διάθεση να μονοπωλήσει η παράταξή του τον αγώνα της ΕΟΚΑ. Όχι, συνάδελφε, ο 

αγώνας της ΕΟΚΑ ήταν ο αγώνας των παιδιών, των ταπεινών παιδιών, αυτού του 

λαού και όχι των μεγαλόσχημων της αρχούσης τότε τάξεως, η οποία τάχθηκε 

αναφανδόν υπέρ των Άγγλων τότε και εναντίον του αγώνα αυτού στα πρώτα του 

στάδια. Και αυτοί οι γνωστοί και οι επώνυμοι δε νομίζω πως πρέπει να αναζητού

νται στην παράταξη τη δική μας, στην παράταξη των ανθρώπων που πιστεύουν στην 

ισότητα, των ανθρώπων που πιστεύουν στο σoσιαλ~σμό, που πιστεύουν στις αξίες 

εκείνες που δεν αναγνωρίζουν ούτε πάνω ούτε κάτω, αλλά αναγνωρίζουν τον 

άνθρωπο και την ανθρώπινη αξιοπρέπεια. 

Και πράγματι, έχετε δίκαιο, είναι ένα παράλληλο νομοθέτημα, το οποίο 

μάλιστα σας αναφέρθηκε' αναφέρθηκε στον κ . Χατζηγιάννη, όταν ζητούσαμε να 

βάλουμε εντός του δικού του κειμένου για την απονομή τιμών στα θύματα της 

ηρωικής ΕΟΚΑ και τους αντιστασιακούς και τους νεκρούς του πραξικοπήματος. 

Και είχαμε πει ότι ναι, δεν πρέπει να μπει μέσα στο νομοθέτημα που αφορά τον 

εθνικοαπελευθερωτικό αγώνα και αυτή η τάξη των νεομαρτύρων της πατρίδας μας, 

αλλά, μια και υπάρχουν οι δυο νόμοι ξεχωριστά, ας τροποποιηθεί ο Νόμος 152 του 
1990, για να δοθεί η τιμή η πρέπουσα και στα θύματα αυτής της εκδήλωσης πραγμα
τικά υπέρ του συνανθρώπου. Και συμφωνώ με τον κ. Ρολάνδη ότι πράγματι μένουμε 

στα λόγια και ότι είμαστε πολύ δισταχτικοί στο να προχωρούμε στα έργα. 

Ναι. υπάρχουν άνθρωποι που δυστυχούν, που δυσπραγούν και δεν έχουμε 

μεριμνήσει επαρκώς γι' αυτούς τους ανθρώπους. Επιτέλους, ας επιτραπεί τουλάχι. 

στον στους ηρωικούς νεκρούς να αφήσουν ως κληρονομιά στις ορφανεμένες οικογέ

νειές τους την τιμή της αναγνώρισης της θυσίας τους . Δεν είναι πολλή. Η τιμή της 

αναγν(σρισης αυτής της θυσίας ας τους δοθεί και ας συνοδευθεί και από την εισή

γηση που μπορεί να γίνει: Κοιτάξτε να δούμε τι είναι αυτές οι συντάξεις ή αν 

μπορούμε να τις αυξήσουμε. 
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Όσον αφορά την προθυμία που εκφράστηκε, ότι δηλαδή "είμαστε έτοιμοι να 

ψηφίσουμε οποιαδήποτε πρόταση νόμου, για να αυξηθούν οι συντάξεις", αυτό δε 

στέκεται, όπως γνωρίζουμε όλοι μας, γιατί η Βουλή δεν μπορεί με πρόταση νόμου 

ούτε συντάξεις να δίνει ούτε να αυξάνει συντάξεις ούτε να δίνει ωφελήματα, αν δεν 

είναι κυβερνητικό νομοσχέδιο. Αυτό που γίνεται με το νόμο τούτο είναι ότι θα γίνει 

εισήγηση στην κρατική εξουσία, στην Εκτελεστική Εξουσία ... 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Έχει γίνει. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Δι' αυτού του νόμου θα γίνει, όταν ψηφιστεί. Ο άλλος είναι ο Νόμος περί 

Αναγνωρίσεως του Εθνικοαπελευθερωτικού Αγώνα της ΕΟΚΑ. 

Ήταν ορθό, κατά τη γνώμη μου, να επεκταθεί η έννοια του μαχητού της αντί

στασης, για να περιλάβει και τα θύματα που προηγήθηκαν της ημέρας εκείνης της 

συμφοράς, της 15ης Ιουλίου, και τα προηγούμενα και τα μεταγενέστερα, γιατί το 

έγκλημα του πραξικοπήματος δεν ήταν ένα στιγμιαίο έγκλημα' είχε πορεία μεγάλη. 

Και λόγω των αποτελεσμάτων του όχι μόνο δεν ήταν στιγμιαίο, αλλά θα είναι 

αιώνιο, θα είναι αιώνιας διάρκειας τα φριχτά αποτελέσματα του τρομερού αυτού 

εγκλήματος. 

Ναι, όσοι πριν από το πραξικόπημα του 1974, αγωνιζόμενοι για να στηρίξουν 
το κράτος, έχασαν τη ζωή τους και όσοι την έχασαν μετά το πραξικόπημα, γιατί 

κατά τη διάρκεια του μεταπραξικοπήματος πολλοί έχασαν τη ζωή τους από την 

ΕΟΚΑ Β', ναι, να τιμηθούΥ και οι οικογένειές τους να έχουν ένα'ό.άχιστο εισόδημα, 
για να μην περπατούν ταπεινωμένες και δαχτυλοδειχτούμενες μέσα στους δρόμους. 

Αυτό είναι ένα ελάχιστο χρέος αυτής της κοινωνίας, το οποίο προσπαθούμε να 

εκπληρώσουμε, και είμαστε πρόθυμοι να δούμε και την κωδικοποίηση της νομοθε

σίας και τη νομοθεσία την οποία προτείνει το ΑΚΕΛ, για να κάνουμε κάτι το καλύ

τερο σ' αυτό το χώρο εδώ στον οποίο δυστυχώς χωλαίνουμε. Μεριμνούμε περί 

πολλών, τώρα θα έλθει το κυνήγι και έχουμε όλοι έντονες θέσεις, αλλά για τα 

θέματα αυτά δεν εκφραστήκαμε ποτέ μας με τη δέουσα σοβαρότητα και δε δώσαμε 

σ' αυτά τη δέουσα προσοχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Απλώς για αποκατάσταση της πραγματικότητας ήδη η παρούσα κυβέρνηση έχει 

παραχωρήσει αυξήσεις σ' εκείνους οι οποίοι τις δικαιούνται ως θύματα του πραξι

κοπήματος και της εισβολής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Παπαρές. 

Α Υ. ΠΑΠΑΡΕΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κι εγώ βρίσκομαι σε δύσκολη θέση. Έκλαψα και για το θάνατο 

του Φωτίου στη Λάρνακα, έκλαψα και για το θάνατο του Αριστοκλή Αυγουστή στο 
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Πραστειό. Και οι δυο δολοφονήθηκαν εν ψυχρώ. Εγώ δε βλέπω ούτε μαχητές της 

αντίστασης ούτε αγωνιστές. Βλέπω ότι είναι θύματα τρίτων. Δε θα νιώθω ήσυχος, 

αν ψηφίσω υπέρ της πρότασης νόμου, και θα την καταψηφίσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να με αντικαταστήσει ο κ. Αβραάμ Αντωνίου. 

(Στο σημείο αυτό ο Προεδρεύων της Βουλής κ. Β. Λυσσαρίδης κατέρχεται στο 

βήμα και στην έδρα τον αντικαθιστά ο κ. Α. Αντωνίου.) 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Λυπούμαι, γιατί είμαι υποχρεωμένος και πάλι να εγκαταλείψω την έδρα. 

Δεν ξέρω ποιος έδωσε το δικαίωμα σε οποιονδήποτε σ' αυτή την αίθουσα να 

μιλά εκ μέρους της ΕΟΚΑ και του εθνικοαπελευθερωτικού αγώνα αυτού του λαού. 

Κανένας εδώ δεν έχει αυτό το δικαίωμα ή μάλλον συλλογικά μπορεί πολλοί να 

έχουν αυτό το δικαίωμα. Το να ομιλούν κάποιοι υπερασπιζόμενοι τον εθνικοαπε

λευθερωτικό αγώνα του λαού και να προσδίδουν αλλότρια ελατήρια σε όσους 

θέλουν να τιμήσουν άλλους αγωνιστές αυτού του λαού να μου επιτραπεί να πω ότι 

αποτελεί απαράδεχτη ενέργεια. Δεν είναι προνόμιο καμιάς πολιτικής παράταξης ο 

εθνικοαπελευθερωτικός αγώνας του λαού μας. Και αν χρειαστεί, ναι, να επανέλ

θουμε για εξέταση αυτού του θέματος. Γιατί δεν είναι από τις τάξεις της άλφα ή της 

βήτα πλευράς που προέκυψαν οι αγωνιστές. 

Υπάρχει διαφορά μεταξύ εκείνων που συνειδητά οδηγήθηκαν προς μια θυσία 

και των θυμάτων; Υπάρχει, ασφαλώς υπάρχει. Δεν μπορώ να πω ότι είναι στην ίδια 

μοίρα εκείνοι που ανέβαιναν στις αγχόνες, όπως λέχθηκε, τραγουδώντας ή φωνάζο

ντας "μολών λαβέ" με κάποιον ο οποίος σκοτώθηκε στην εισβολή ή οπουδήποτε 

αλλού, του οποίου η οικογένεια πρέπει να τύχει συμπαράστασης. Ασφαλέστατα η 

ιστορία απονέμει παράσημα και επαίνους ανάλογα με τη συνειδητή προσφορά προς 

την πατρίδα. 

Και ερωτώ: Λυπούμαι, ο Φωτίου υπήρξε απλώς θύμα; Πόσες απόπειρες έγιναν 

τότε εναντίον του; Πόσες φορές δόθηκε εντολή από κάποια οργάνωση να δολοφο

νηθεί ο Φωτίου, γιατί αποτελούσε εμπόδιο στα τότε παράνομα και καταστροφικά 

σχέδια μιας μαφίας που λεγόταν "ΕΟΚΑ Β"'; Είναι θύμα; Δε γνώριζε ο Φωτίου τους 

κινδύνους τους οποίους διέτρεχε ή ο Δώρος Λοn;ου ή οποιοιδήποτε όταν συνειδητά, 

γνωρίζοντας τους κινδύνους στους οποίους ουσιαστικά ενέπλεκαν τον εαυτό τους, 

ανέλαβαν την ευθύνη να προασπίσουν τη δημοκρατία και τη νομιμότητα; Ναι, 

κάποιοι υπήρξαν απλά θύματα' αυτό είναι σωστό. Και αυτοί δεν μπορούν να 

θεωρούνται ήρωες, αλλά οι οικογένειές τους, επαναλαμβάνω, θα πρέπει να τύχουν 

προστασίας. 

Όμως, το να έρχονται κάποιοι και να ρωτούν ποια είναι τα ελατήρια του 

Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ, όταν ζητά να αναγνωριστεί η αντίσταση, αυτό δεν 

αποτελεί προσβολή προς την ΕΔΕΚ' αποτελεί προσβολή προς τον κυπριακό ελλη

νισμό και προς κάθε έννοια λογικής, γιατί από τις τάξεις της ΕΔΕΚ προήλθε η 

πλειοψηφία και μέσα στον εθνικοαπελευθερωτικό αγώνα του 1955-59, τον οποίο 
εμείς τιμούμε πραγματικά και όχι φραστικά. Και να υποδείξω ότι η αναγνώριση 

αυτού του αγώνα για πρώτη φορά αναφέρθηκε από αυτό το βήμα από τον υποφαι νό

μενο πολλά χρόνια πριν υπάρξουν κάποιοι Βουλευτές σ' αυτό το Σώμα. 
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Γι' αυτό, ας εγκαταλείψουμε και πάλι τις αιχμές, οι οποίες κάθε άλλο παρά 

προάγουν αυτό που ελέχθη και εν ονόματι του οποίου μας ζητούν να είμαστε προσε

χτικοί, την ενότητα αυτού του λαού. Γιατί η ενότητα αυτού του λαού σημαίνει να 

σέβεστε τους αγώνες αυτού του λαού, όλοι, όλων των αποχρώσεων και, αν υπάρ

χουν κάποιοι που δε θεωρούν τον αγώνα για τη δημοκρατία τον υπέρτατο αγώνα, να 

μου επιτραπεί να πω ότι δε σέβονται ούτε και τον αγώνα της ΕΟΚΑ. Γιατί η ΕΟΚΑ 

ήθελε μια δημοκρατική κυβέρνηση ελεύθερη από τα αποικιοκρατικά δεσμά και όχι 

μια κυβέρνηση μαφίας, όπως είπα, γιατί αυτό θα γινόταν, αν η ΕΟΚΑ Β' πετύχαινε 

στον προορισμό και στους στόχους της. 

Γι' αυτό, πιστεύω ότι είναι καθήκον αυτής της Βουλής να εγκρίνει αυτό το 

νόμο, να αποδώσει τα του Καίσαρος τω Καίσαρι και η ιστορία θα διαφοροποιήσει 

τους αγω,'ιστές, ακόμα και εκείνους που συνειδητά έδωσαν τη ζωή τους . Ναι, υπάρ

χουν διαβαθμίσεις. Δε βάζει κανείς στην ίδια μοίρα των Αθανάσιο Διάκο με κάποιον 

άλλο που επίσης πέθανε για την ελευθερLα στον αγώνα του '21! Ή τον Αυξεντίου, 
στη δική μας περίπτωση, με το "μολών λαβέ" ακόμα και με άλλους αγωνιστές που 

πέθαναν στη μάχη, γιατί είναι κάπως διαφορετικό. Αυτό είναι δουλειά Τητjoιστoρίας . 

Εμείς τιμούμε όσους έδωσαν τη ζωή τους για την πατρίδα τους και εμείς θεωρούμε 

καθήκον μας να δώσουμε τα στοιχειώδη μέσα διαβίωσης στις οικογένειες των 

θυμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

Ο κ. Χριστόφιας παρακαλώ. 

(Στο σημείο αυτό ο κ . Β. Λυσσαρίδης επανέρχεται στην έδρα και ο κ. Α. Αντω

νίου επιστρέφει στη θέση του.) 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, νόμιζα ότι το θέμα της απόδοσης τιμής σε όσους έπεσαν 

υπερασπιζόμενοι τη δημοκρατία και στις οικογένειες των σκοτωμένων θα ήταν πολύ 

απλό. Φαίνεται ότι αυτό το πολύ απλό θέμα, που προέρχεται από ένα πολυσύνθετο 

έγκλημα, τελικά θα το οδηγήσουμε μέσα από τη συζήτηση σε στράτες που δεν αρμό

ζουν. Λέω ότι είναι απλό το θέμα, γιατί έχει την ίδια, κατά τη γνώμη μου, αξία να 

αγωνίζεσαι και να θυσιάζεις τη ζωή σου για την απελευθέρωση από έναν ξένο 

δυνάστη με το να αγωνίζεσαι ενάντια σ' ένα δυνητικό δικό σου δυνάστη, ο οποίος 

πάει να καταλύσει κάθε έννοια ανθρώπινης αξιοπρέπειας και κάθε έννοια ανθρώ

πινων δικαιωμάτων με την κατάλυση της δημοκρατίας . 

Δε θα μακρηγορήσω, κύριε Πρόεδρε. Απλώς θέλω να κάμω έκκληση αυτή η 

Βουλή ομόφωνα να τιμήσει, όπως αρμόζει, τους ανθρώπους οι οποίοι, όπως 

αναφέρθηκε προ ολίγου από αυτό το βήμα, έδωσαν τη ζωή τους, για να μπορούμε 

εμείς σήμερα να δρέπουμε τους καρπούς της δημοκρατίας. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 
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Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Θέλω να κάμω ξεκάθαρο πως ο Δημοκρατικός Συναγερμός και τα μέλη της 

κοινοΒουλευτικής μας ομάδας, όσα πιθανόν έχουν διαφωνήσει, διαφοροποιούνται 

από μια γενΙΚ11 αρχή· δεν είναι από έλλειψη σεβασμού προς τους μαχητές της δημο

κρατίας. Είναι γιατί υπάρχει, αν θέλετε, μια διαφορετική θεώρηση της ιστορίας και 

του πώς κατέληξε, ιδιαίτερα προ του πραξικοπήματος, που θεωρείται ένας εμφύλιος 

σπαραγμός κατά μερικούς με ευθύνη άλλων, για άλλους με ευθύνη όσων παρανό

μησαν. Και ποιοι ήταν εκείνοι που παρανόμησαν; Δηλαδή, κάτι που θέλω να 

δηλιόσω και να κάμω σαφές είναι πως τιμούμε όσους έπεσαν προασπίζοντας τη 

δημοκρατία. 

Υπάρχουν όμως σημεία που θέλουν διευκρίνιση. Υπάρχει σχετική νομοθεσία 

που ήδη καλύπτει τα θύματα του πραξικοπήματος, τα θύματα της εισβολής, υπάρ

χουν ειδικά κριτήρια για τα παιδιά τους και δε διαφωνούμε ποσώς να δημιουργηθεί 

ένα μητρώο, αλλά χάριν προβληματισμού κάτι που πρέπει να απασχολήσει 

ολόκληρο το Σώμα είναι: Οι μαχητές με τα θύματα είναι το ίδιο; Εκείνοι οι οποίοι 

υπήρξαν απλώς θύματα είναι αγωνιστές και μπορούν να τιμηθούν; Και μέσα στα 

θύματα είναι και εκείνοι που υπηρετούσαν εκείνη την ημέρα διατεταγμένη αποστολή 

και σίγουρα δεν είχαν το δικαίωμα της αντίστασης στους προ·ίσταμένους; 

Εδώ αναφέρθηκε κάποτε ότι ακόμα και μέλη του ΑΚΕΛ, ενεργώντας πάντοτε 

κατά διαταγή των προ·ίσταμένων, γιατί τότε δε διακρίνονταν τα παιδιά πού ανήκαν, 

έλαΒαν μέρος εναντίον συγκεκριμένων στόχων εκτελώντας διατεταγμένη υπηρεσία. 

Εκείνοι ήταν πραξικοπηματίες; Και αν δολοφονήθηκαν, είναι θύματα; Εκείνοι ήταν 

εναντίον της δημοκρατίας; Δέχεστε δηλαδή ότι θα ήταν δυνατό κάποια θύματα, 

επειδή έτσι τα οδήγησαν ή έτσι ήταν ή έτσι είναι η αρχή στο στράτευμα, ότι μπορεί 

ποτέ να θεωρήσουμε ότι αυτοί οι άνθρωποι ήταν εναντίον της δημοκρατίας και ότι 

κάποιοι άλλοι ήταν υπέρ της δημοκρατίας; 

Γι' αυτό, αν ζητήσαμε την αναβολή, και αντιλαμβάνομαι ότι η κ. Κληρίδου 

αυτό έπραξε, ήταν γιατί υπάρχει η πρόθεση από την Αριστερά, απ' ό,τι πληροφορού

μαστε, να καταθέσει συμπληρωματική νομοθεσία, ώστε να καλύπτονται και οι πεσό

ντες κατά την 20ή Ιουλίου . 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Ήδη έχει κατατεθεί. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ : 

Ήδη έχει κατατεθεί. Συνεπώς, αν εσυζητείτο ως σύνολο και με τους προβλημα

τισμούς που έχω αναπτύξει, ομόφωνα, πιστεύω, θα καταλήγαμε σε κάποιες αρχές 

που δε θα εξίσωναν εκείνους που ... (Στο σημείο αυτό διακόπτεται το ρεύμα) 

(Ώρα διακοπής: 6.13 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 6.45 μ.μ. ) 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα και επίσημα να επιβεβαιώσω ότι η Κοινοβουλευτική 

Ομάδα του Δημοκρατικού Συναγερμού, μετά από πρόταση του Προέδρου του 

Κόμματος κ. Γιαννάκη Μάτση, έχει επιλέξει ομόφωνα το Βουλευτή μας κ. Νίκο 

Αναστασιάδη ως τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της ομάδας μας και του 

κόμματός μας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Είναι αρκετό. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Η επιστολή συντάσσεται και θα δοθεί στην Προεδρία της Βουλής αύριο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει εισήγηση για αναβολή της συνεδρίας, λόγω του ότι δεν είναι δυνατό 

να κρατηθούν πρακτικά, για αύριο το απόγευμα. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Έγιναν δεύτερες σκέψεις, για να αναβληθεί για τη 15η Ιουλίου και να γίνει 

ολοήμερη συνεδρία, πλην όμως θα πρέπει να ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα πρέπει να σας πω ότι κάποιοι Κανονισμοί θα καταψηφιστούν. Δηλαδή, οι 

υπ' αριθμό 27 και 30 στην ημερήσια διάταξη να καταψηφιστούν και, αν η κυβέρνηση 
θέλει να τους επαναφέρει, ας τους επαναφέρει. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Υπάρχουν και άλλοι Κανονισμοί που δεν τους αναφέρατε, οι υπ' αριθμό 36 
και ίσως και 39. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συμφωνεί η Βουλή να απορριφθούν οι Κανονισμοί υπ' αριθμό 27, 3Ω, 36 και 
39; Δεν ξέρω πότε λήγουν. 

Τ. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥ ΛΟΣ: 

Μπορεί να μείνουν οι Κανονισμοί αυτοί για την επόμενη βδομάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ας επανακατατεθούν. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Οι Κανονισμοί υπ' αριθμό 36 σίγουρα εκπνέουν τη βδομάδα αυτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν, απορρίπτονται οι Κανονισμοί. Οι άλλοι Κανονισμοί αποσύρθηκαν 

από την κυβέρνηση. Δηλαδή, οι Κανονισμοί υπ' αριθμό 28, 29,31,32,33,34,35,37, 
38,40,41,42,43,44,45,46,47,48 και 49 έχουν ήδη αποσυρθεί. 

Η συνεδρία αναβάλλεται και ορίζεται για την Πέμπτη, 15 Ιουλίου 1993, στις 10 
το πρωί, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

"Οι μαύρες έπέτειοι του πραξικοπήματος και της τούρκικης εισβολής". 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓ ΑΣΙΑ 

Ι) Ο περί Χωριτικών Αρχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992. 

2) Ο περί Αναγνώρισης Πτυχίων ή Διπλωμάτων Αναγνωρισμένων 

Πανεπιστημίων όταν Μέρος της Φοίτησης Έγινε σε Εγγεγραμμένη 

Ιδιωτική Σχολή Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης Νόμος του 1992. (Πρόταση 
νόμου). 

3) Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993. 
(Πρόταση νόμου). 
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4) Ο περί Αναγνώρισης και Καθιέρωσης της 15ης Ιουλίου ως Ημέρας της 
Δημοκρατίας και Ημέρας Μνήμης και Τιμής προς Όσους Έπεσαν ή 

Αγωνίστηκαν ΠροασπίζονΤάς τη Δημοκρατία και Εναντίον του Προδο
τικού Πραξικοπήματος της 15ης Ιουλίου 1974 (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1993. (Πρόταση νόμου). 

5) Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
1993. 

6) Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

7) Ο περί Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιη
τικός) Νόμος του 1993. 

8) Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

9) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 14) του 1993. 

10) Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφί
σεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 2) του 1993. 

11) Ο Συμπληρωματικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκ
τρισμού Κύπρου Νόμου, Νόμος του 1993. 

12) Ο περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 1992. 

13) Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1993. 
(Πρόταση νόμου). 

14) Ο περί Προστασίας και Αναπτύξεως Θηραμάτων και Αγρίων Πτηνών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

15) Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
1993. (Πρόταση νόμου). 

16) Οι περί Επιτρόπου Προεδρίας για Ανθρωπιστικά Θέματα (Καθήκοντα, 
Απολαβές και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

17) Οι περί Υπηρεσίας Τηλεπικοι νωνιών (Τέλη Τηλεπικοινωνιακών Υ πηρε
σιών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

18) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Γενικοί) (Τροπο
ποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

19) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Οργανωμένα 

Διαμερίσματα και Τουριστικά Χωριά) Κανονισμοί του 1993. 

20) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Συγκροτήματα 
Τουριστικών Επαύλεων) Κανονισμοί του 1993. 

21) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Παραδοσιακές 
Οικοδομές) " Κανονισμοί του 1993. 

22) Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέρ-
γεια δαπάνης από το Ταμείο Αμυντικής Θωράκισης της Δημοκρατίας. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': 

Κηρύσσω τη λήξη της συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης: 6.55 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη
τική σειρά: 

Αγαπίου Γιαννάκης 

Αναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου ΚΙκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωάννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κυπριανού Μιχαλάκης 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσιώτης Λώρης 

Λυσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαδόπουλος Τάσσος 

Παπαρές Αυγερινός 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

2) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 7) του 1993" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 5 του 1993). 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 9) του 1993" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 6 του 1993). 

4) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 15) του 1993" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 7 του 1993). 

5) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 16) του 1993" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 10 του 1993). 

6) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 17) του 1993" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 8 του 1993). 

7) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 18) του 1993" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 9 του 1993). 
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8) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 3) του 1993", οι 

παρατηρήσεις που ακολούθησαν πάνω στο θέμα (Τ. Παπαδόπουλος, Α. 
Φιλίππου, Ρ. Πρέντζας, Ν. Αναστασιάδης, Ν. Ρολάνδης) και ψήφισή του 
σε νόμο. 

9) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 
Πιστώσεως (Ταμείο Αναπτύξεως) Νόμος (Αρ. 4) του 1993", οι 
παρατηρήσεις που ακολούθησαν πάνω στο θέμα (Δ. Θεοδώρου, Ι. 
Μακρίδης, Ι. Ιωαννίδης) και ψήφισή του σε νόμο. 

10) Έκθεση για το θέμα "Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 
Εξουσιοδοτεί τη Διενέργεια Δαπάνης από το Πανεπιστήμιο Κύπρου για 
το Μήνα Σεπτέμβριο του 1993", η σύντομη παρατήρηση του κ. Ν. 
Αναστασιάδη που ακολούθησε, ανάγνωση της Απόφασης της Βουλής και 
έγκρισή της. 

11) Σύντομες παρατηρήσεις (Ν. Μουσιούττας, Ν. Κατσουρίδης) ύστερα από 
αίτημα του κ. Γ. Ομήρου για αναβολή της συζήτησης του θέματος ''Ο περί 

Χωριτικών Αρχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992". 
Ιlα) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Χωριτικών Αρχών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1992", οι αγορεύσεις και παρατηρήσεις που ακολούθησαν (Ν. 
Μουσιούττας, Ν. Αναστασιάδης, Ευ. Ευσταθίου, Ν. Κατσουρίδης) και 
αναβολή του θέματος, ώστε να επανεξεταστεί από την αρμόδια 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή. 

12) Διεξαγωγή συζήτησης (Α. Χρίστου, Ν. Αναστασιάδης, Μ. Κυπριανού, Ρ. 
Πρέντζας) ύστερα από αίτημα του κ. Α. Χρίστου να αναβληθεί η 
συζήτηση του θέματος ''Ο περί Αναγνώρισης Πτυχίων ή Διπλωμάτων 
Αναγνωρισμένων Πανεπιστημίων όταν Μέρος της Φοίτησης Έγινε σε 
Εγγεγραμμένη Ιδιωτική Σχολή Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης Νόμος του 
1992",το οποίο τελικά αναβλήθηκε. 

13) Έκθεση για την πρόταση νόμου "Ο περί των Επισήμων Γλωσσών της 
Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993", η σύντομη ομιλία του 
κ. Ευ. Ευσταθίου που ακολούθησε πάνω στο θέμα και ψήφισή της σε 
νόμο. 

14) Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Αναγνώρισης και Καθιέρωσης 
της 15ης Ιουλίου ως Ημέρας της Δημοκρατίας και Ημέρας Μνήμης και 
Τιμής προς Όσους Έπεσαν ή Αγωνίστηκαν Προασπίζοντας τη 
Δημοκρατία και Εναντίον του Προδοτικού Πραξικοπήματος της 15ης 
Ιουλίου 1974 (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993", καθώς και οι 
αγορεύσεις και παρατηρήσεις που ακολούθησαν πάνω στο θέμα (Κ. 
Κληρίδου, Γ. Ομήρου, Αρ. Γεωργίου, Ν. Μουσιούττας, Σ. Χατζηγιάννης, 

Μ. Κυπριανού, Ν. Ρολάνδης, Ευ. Ευσταθίου, Ν. Αναστασιάδης, Αυ. 
Παπαρές, Β. Λυσσαρίδης, Δ. Χριστόφιας). 

15) Ανακοίνωση εκ μέρους του Δημοκρατικού Συναγερμού της επιλογής του 
κ. Ν. Αναστασιάδη ως Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του κόμματος. 

Τιμή: 75σ 

Τυ;τώθφιε στο Τυ;τογραφεΙο της Κυ;τριακής Δημοκρατίας, Λευκωοία. 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 15ης Ιουλίου 1993 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

(Ώρα έναρξης: 10.55 π.μ.) 

(Αρ.39) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ να 

διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πριν προχωρήσουμε στην ημερήσια διάταξη, θα ήθελα να πληροφορήσω το 

Σώμα ότι τη σημερινή επετειακή συνεδρία της Βουλής τιμά με την παρουσία της 

αντιπροσωπεία του ΠΑΣΟΚ, της οποίας ηγείται ο Γραμματέας της Κεντρικής 

Επι τροπής Βουλευτής κ. Άκης Τζοχατζόπουλος. 

(Χειροκροτήματα) 

Το μοναδικό θέμα της σημερινής συνεδρίας είναι "Οι μαύρες επέτειοι του 

πραξικοπήματος και της τούρκικης εισ~oλής" . Καλώ τον Πρόεδρο του Δημοκρα

τικού Συναγερμού να καταθέσει τη δική του ομιλία. 

Γ. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Σε περίοδο εθνικής ταπείνωσης και ιστορικού εξευτελισμού αναφέρεται η 

σημερινή έκτακτη συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων. Διότι τα γεγονότα που 

εξελίχθηκαν τον Ιούλιο του 1974 αποτελούν τη μελανότερη πτυχή της σύγχρονης 
ιστορίας μας . Αδίστακτοι στρατιωτικοί εγκέφαλοι των Αθηνών διέτασσαν τότε 

χέρια ελληνικά να χύσουν αδελφικό αίμα στην Κύπρο. 

Το πραξικόπημα της 15ης και η επακολουθήσασα τουρκική εισβολή της 2Οής 

Ιουλίου του 1974 κατεγράφησαν και παραμένουν η μεγαλύτερη πράξη προδοσίας 
που συγκλόνισε ιστορικά και εθνικά το λαό μας και το μέλλον του. Η συμφορά είχε 

ήδη επέλθει και ο Ελληνισμός υφίστατο τη μεγαλύτερη ταπείνωσή του μετά τη 

μικρασιατική καταστροφή. Η καταδίκη μας για τους εγκέφαλους αυτής της τραγω

δίας είναι μόνιμη. 

(2455) 
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Σήμερα μνημονεύουμε, κύριε Πρόεδρε, τους νεκρούς της θλιβερής αυτής 

στιγμής της ιστορίας μας. Σ' αυτή τη μαύρη επετειακή μέρα ξαναζωντανεύει βασανι

στικά στη μνήμη ο ιστορικός και ο ανθρώπινος εξευτελισμός μας και τα βάσανα και 
οι κακουχίες που υπέστησαν οι χιλιάδες των εκτοπισθέντων αδελφών μας, οι εγκλω

Βισμένοι μας και όλοι μας. Και στρέφουμε με πολλή αγάπη τη σκέψη προς τις οικο
γένειες των χιλίων εξακοσίων δέκα εννέα αγνοουμένων μας, μ νημονεύοντες όσους ο 

Αττίλας εθανάτωσε και αναλογιζόμενοι όσους, ζωντανοί ίσως ακόμη, βρίσκονται 

στα υπόγεια των τουρκικών φυλακών, στα βάθη της Ανατολίας. 

Είναι, κύριοι συνάδελφοι, το αβάστακτο τίμημα που πληρώνουμε για την 

προδοσία του 1974. Και τα ερωτηματικά προβάλλουν σκληρά προς όλους μας. 
Είμαστε ικανοποιημένοι ότι ο καθένας μας χωριστά και όλοι μαζί πράξαμε κατά 

π(ος όριζε το καθήκον και η ιστορική αναγκαιότητα για απελευθέρωση, επιβίωση και 
προκοπή στην πατρογονική γη όλα αυτά τα 19 χρόνια που συμπληρώνονται σήμερα; 
Διότι το πρόΒλημα ήταν · και παραμένει δικό μας και κανενός άλλου. Είναι 
πρόΒλημα του κυπριακού ελληνισμού ιδιαίτερα και του ευρύτερου ελληνισμού γενι
κότερα. Και είναι εμείς εδώ στην Κύπρο που έπρεπε και πρέπει να βρούμε τους 

τρόπους και να αποδυθούμε στους αγώνες εκείνους που επιβάλλονται, για να 

σπάσουμε τα υφιστάμενα αδιέξοδα. 

Δεν υπάρχουν, κύριε Πρόεδρε, ανυπέρβλητα εμπόδια και αξεπέραστα αδιέξοδα 

για ηγέτες και λαούς που διαθέτουν την αποφασιστικότητα να συγκεράσουν το 

όραμα με το ρεαλισμό και να δώσουν ενωμένοι, με προγραμματισμό και μέθοδο, τη 

μάχη για το μέλλον. Γι' αυτό και πρέπει να προβληματιστούμε, και σαν λαός να 

πατήσουμε με εμπιστοσύνη και σιγουριά τα πόδια μας στη γη μας, στη γη των 

πατέρων και των προγόνων μας, τη γη της τρισχιλιετούς ιστορίας μας. Να επιστρα

τεύσουμε τις αρετές, όχι τα ελαττιοματα της φυλής. Και διαθέτουμε απεριόριστα 

αποθέματα δύναμης και περηφάνειας, για να οπλίσουμε με εμπιστοσύνη και με 

αυτοπεποίθηση τους εαυτούς μας για το μέλλον του τόπου μας. Ο εαυτός μας είναι 

όλοι οι Έλληνες Κύπριοι, όπου και αν ανήκουν κομμ(Ηικά. Και ο ελληνοχριστια

νικός πολιτισμός και τα ιδεώδη που αποτελούν τη στέρεη βάση μας. 

Κάτω από το φάσμα της συνεχιζόμενης τουρκικής αδιαλλαξίας και του 

επεκτατισμού, ο κυπριακός ελληνισμός δεν επιτρέπεται να παραμένει άβουλος 

θεατής και αποκαμωμένος δέκτης των αρνητικών επιπτώσεων του άγονου, μέχρι 

σήμερα, διακοινοτικού διαλόγου που κατά καιρούς επαναλαμβάνεται υπό την 

αιγίδα του Γενικού Γραμματέα. 

ΕπιΒάλλεται να σφυρηλατήσουμε την καθολική ενότητα μεταξύ μας και να 

επιτύχουμε τη συστράτευσή μας με το έθνος ολόκληρο και με τον ελληνισμό της 

παγκόσμιας διασποράς και αποφασιστικά και προγραμματισμένα να δώσουμε τη 

μάχη σε όλα τα επίπεδα. Είναι μεγάλες οι δυνατότητές μας, αν σωστά τις αξιοποιή

σουμε. 

Ως Δημοκρατικός Συναγερμός είμαστε αφοσιωμένοι υπερασπιστές αυτής της 

τοποθέτησης. Και θα αναλάβουμε και μόνοι πρωτοβουλίες και δραστηριότητες προς 

κάθε κατεύθυνση. Θα εντατικοποιήσουμε τις προσπάθειές μας στην Ευρώπη, στην 

Αμερική και παντού. Έχουμε υποχρέωση να επισημάνουμε και να αξιοποιήσουμε 

κάθε δυνατότητα. 

Π ιστεύουμε ότι η απαλλαγή μας από τις επιπτώσεις της τουρκικής παρουσίας 

και κατοχής, η αποκατάσταση της ενότητας της Κύπρου, των ανθρ(οπι νων δικαιω

μάτων και των δημοκρατικών αρχ(ον, μπορούν να εξασφαλιστούν μόνο μέσα στα 
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σύνορα της ενωμένης Ευρώπης. Η ευρωπα"ίκή πορεία μας αποτελεί τη σημαντικό

τερη επιλογή μας. Μόνο μέσα στην Ευρώπη μπορούμε να μετατρέψουμε την πατρίδα 
μας σε χιορα ειρήνης, ευημερίας και ασφάλειας για όλους τους νόμιμους κατοίκους 
της. 

Κύριε Πρόεδρε, η συμφορά που έπληξε την πατρίδα μας το 1974 δεν ανασκευά
ζεται με λόγους, αλλά με συνειδητή και προγραμματισμένη πορεία όλων μας προς το 
μέλλον και με πράξεις. Δε θα συνθηκολογήσουμε ποτέ με τη βία και την κατοχή, 

αλλά ανυποχώρητοι υπερασπιστές των δικαίων του λαού μας θα διοσουμε αυτή τη 
μάχη για ένα ελεύθερο, ελπιδοφόρο ευρωπα·ίκό μέλλον για όλους μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πριν διοσω το λόγο στον επόμενο ομιλητή, σας καλώ σε μονόλεπτη σιγή σε 

μνήμη των θυμάτων του πραξικοπήματος και της εισβολής. 

(Μονόλεπτη σιγή) 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Αιωνία τους η μνήμη. 

Καλιο το Γενικό Γραμματέα του ΑΚΕΛ στο βήμα. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Για δέκατη ένατη φορά καλούμαστε σήμερα ως Βουλή των Αντιπροσ(οπων του 

λαού να αποτίσουμε φόρο τιμής στους ήρωες της αντίστασης ενάντια στο προδοτικό 

πραξικόπημα και τη βάρβαρη εισβολή του Αττίλα. 

Για πολλοστή φορά καταδικάζουμε την προδοσία σε βάρος αυτού του λαού. 

Για πολλοστή φορά υψώνουμε τη φωνή ενάντια στους σύγχρονους εφιάλτες της 

ελλαδικής χούντας και της ΕΟΚΑ Β .. Αυτό ίσως δεν είναι αρκετό. Είναι όμως 
απαραίτητο. Είναι αναγκαίο να διατηρηθεί η μνήμη, να συντηρηθεί η αλήθεια, για να 

μην ξανασυμβεί ό,ΤΙ ολέθριο συνέβη στις 15 Ιουλίου 1974. Ιδιαίτερα φέτος που διερ
χόμαστε μια χρονιά έντονης προσπάθειας να διαστρεβλωθεί η ιστορία, να δικαιω

θούν οι θίηες και να αποκατασταθούν οι ένοχοι. 

Εμείς ως ΑΚΕΛ, πιστοί στην ιστορική μνήμη, πιστοί στην ιστορική αλήθεια 

και σεβόμενοι την ανθρώπινη αξιοπρέπεια και αυτοθυσία, δηλώνουμε για μια ακόμα 

φορά πιος η προδοσία δε λησμονείται. Το έγκλημα της 15ης Ιουλίου του 1974 δεν 
παραγράφεται. Παραμένει άσβεστη πικρή μνήμη. Παράδειγμα φρονηματισμού και 

αποφυγής για τις σημερινές και τις επερχόμενες γενιές. Το δίδαγμα είναι ένα και 

μοναδικό. Οφείλουμε όλοι να σταθούμε άγρυπνοι φρουροί για τη διατήρηση, την 

εμπέδωση και την ανάπτυξη της δημοκρατίας. 

Δυστυχιος για το λαό και τον τόπο, το πραξικόπημα δεν ήταν η μοναδική 

μελανή σελίδα του τραγικού Ιούλη. Το πραξικόπημα άνοιξε διάπλατα τις πόρτες 

στην εισβολη των ορδών του Αττίλα. Την τούρκικη εισβολή, που προκάλεσε τόσο 

πόνο, καταστροφή, ξεσπιτωμό και θάνατο. Με τίποτε από όλα αυτά δεν μπορούμε 

να ειρηνεύσουμε. Τίποτε από όλα αυτά δεν μπορούν να γίνουν αποδεκτά σαν μόνιμο 

και νόμιμο καθεσΗΟς. Το αντίθετο. Αγωνιζόμαστε με όλες μας τις δυνάμεις, για να 

ανατραπούν τα τετελεσμένα της εισβολής και της κατοχής. Για να επανενώσουμε την 

πατρίδα και το λαό μας. -Για να καταστήσουμε το νησί μας πραγματικά λεύτερο και 

ανεξάρτητο. 



2458 

Δεκαεννιά ολόκληρα χρόνια μετά το δίδυμο έγκλημα κατά της Κύπρου συνεχί

ζεται ασταμάτητα ο αγώνας για λύση του Κυπριακού και για δικαίωση. Οι 

πρόσφατες εξελίξεις δε μας καθιστούν ευτυχείς. Δε μας επιτρέπουν να νιώθουμε 

αισιόδοξοι. Η αδιαλλαξία του Ντενκτάς και της Άγκυρας κορυφώνεται, και η 

διεθνής κοινότητα δεν προχωρεΙ να πάρει τα απαραίτητα μέτρα, ώστε να καμφθεί η 
αρνητική στάση του εισβολέα. 

Δυστυχ(σς τα Ηνωμένα Έθνη επέτρεψαν να μετατοπιστεί ο διάλογος από τη 

συζήτηση της ουσίας του Κυπριακού στη συζήτηση μέτρων εμπιστοσύνης. Το 

ψήφισμα 789 του Συμβουλίου Ασφαλείας προβλέπει ριζική αλλαγή στις θέσεις του 
Ντενκτάς πάνω σε κεφαλαιώδεις πτυχές του Κυπριακού, που αφορούν την ουσία 

του. Προβλέπει επίσης μέτρα εμπιστοσύνης σαν μέσο που θα βοηθήσει στην επιτυχή 

αντιμετισπιση της ουσίας. Δυστυχώς ο Γενικός Γραμματέας και το Συμβούλιο Ασφα

λείας έμειναν προσηλωμένοι στα μέτρα εμπιστοσύνης και άφησαν την ουσία, την 

οποία συζήτησαν, φαίνεται, παρεμπιπτόντως. Το πιο ουσιαστικό είναι ότι δόθηκε η 

δυνατότητα στο Ντενκτάς να χρησιμοποιήσει παρελκυστική τακτική, τη στιγμή που 

ήταν τελείως αρνητικός και η συμπεριφορά του προσβλητική για το Γενικό Γραμ

ματέα και το Συμβούλιο Ασφαλείας. Ο Ντενκτάς συμπεριφέρθηκε με αυτό τον 

απαράδεκτο τρόπο, γιατί είχε τη στήριξη της Άγκυρας, αλλά και την κάλυψη 

ηγετικών χωρών του Συμβουλίου Ασφαλείας με προεξάρχουσα τη Βρετανία. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Είμαι υποχρεωμένος πολύ σύντομα να σταθώ και στον τρόπο, με τον οποίο η 

δική μας πλευρά αντιμετώπισε τις εξελίξεις. Είναι πολύ δυσάρεστο, κατά την άποψή 

μας, το γεγονός ότι η δική μας πλευρά έχει υιοθετήσει παθητική στάση, αποδεχόμενη 

εισηγήσεις του Γενικού Γραμματέα πάνω στα μέτρα εμπιστοσύνης για ικανοποίηση 

του κ. Ντενκτάς, ο οποίος συνέχισε, παρόλο τούτο, να είναι εντελώς αρνητικός. Η 

ελληνοκυπριακή πλευρά παρέμεινε ουσιαστικά παθητικός θεατής των εξελίξεων, 
αντί να ενημερ(σνει το Εθνικό Συμβούλιο και να αποφασίζονται συλλογικά και 

υπεύθυνα μέτρα για αποτροπή των αρνητικ(σν εξελίξεων. 

Είναι ζωτικά αναγκαίο, κύριε Πρόεδρε, η κυβέρνηση να συνειδητοποιήσει την 

ανάγκη συλλογικ(σν χειρισμών και ενεργού παρέμβασης για διαμόρφωση εξελίξεων. 

Είναι πρόδηλο ότι η χωρίς περιστροφές αποδοχή του 789 θα μας δώσει τη δυνατό
τητα να ζητήσουμε από το Συμβούλιο Ασφαλείας ενεργοποίηση σημαντικών 

προνοιών του ψηφίσματος, για καταδίκη της αδιαλλαξίας του Ντενκτάς και συζή
τηση εναλλακτικών τρόπων δράσης από πλευράς του Συμβουλίου Ασφαλείας. Η 

μεθόδευση εφαρμογής του 789 θα επιτρέΨει στην ελληνοκυπριακή πλευρά να απαι
τήσει ακόμα και τη λήψη μέτρων, για να υποχρεωθεί η τουρκοκυπριακή πλευρά, να 

υποχρεωθεί η Τουρκία, να συζητήσει σοβαρά, με βάση τα ψηφίσματα του Οργανι

σμού Ηνωμένων Εθνών και τις συμφωνίες κορυφής. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Τούτη την ιερή στιγμή της καταδίκης του διπλού απαίσιου εκγλήματος κατά 
της Κύπρου, θεωρώ καθήκον μου να υπομνήσω την ανάγκη ενότητας στο εσωτερικό 
μας μέτωπο. Η ενότητα είναι το βασικότερό μας όπλο για να πολεμήσουμε αποτελε
σματικά την αδιαλλαξία του Ντενκτάς και της Άγκυρας και να απαλλαγούμε από 

τις συνέπειες του διπλού εγκλήματος. 

Βέβαια, κανείς δεν έχει αρνηθεί τη σημασία της ενότητας, και όλοι τη μνημο

νεύουμε κατά καιρούς. Για να επιτευχθεί όμως στην πράξη, χρειάζεται, κατά την 
άποψή μας, κυβέρνηση και αντιπολίτευση να σεβαστούμε κάποιους κανόνες, τους 
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κανόνες της ενότητας. Αυτοί οι κανόνες, χωρίς την υλοποίηση των οποίων η 

ενότητα δεν μπορεί να οικοδομηθεί, είναι η κοινή γραμμή στο Κυπριακό, είναι ο 

αλληλοσεΒασμός και ο διάλογος μεταξύ των πολιτικών δυνάμεων, είναι ο σεβασμός 
των δημοκρατικιον θεσμιον και η δίκαιη και χρηστή διακυβέρνηση. Η τήρηση αυτών 

των κανόνων είναι ευθύνη όλων μας, αλλά πρώτιστα της εκάστοτε κυβέρνησης της 

Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Με λύπη μας παρατηρούμε ότι κάποιες ενέργειες και αποφάσεις, όπως εκείνη 
για τους 62, που ισοδυναμεί με δικαίωση του πραξικοπήματος, η μονομερής 

ακύρωση του συλλαλητηρίου της 2Οής του Ιούλη, η έλλειψη του αναγκαίου διαλόγου 

μεταξύ κυΒέρνησης και αντιπολίτευσης, η παραμέληση της συλλογικότητας στους 

χειρισμούς του Κυπριακού, η οικονομικοκοινωνική πολιτική που ακολουθείται και 

ο τρι'ιπος που αντιμετωπίζονται οι, θεσμοί, δε συμβάλλουν στη θετική τήρηση των 

κανόνων της ενότητας. 

Είναι, κατά την άποψή μας, ζωτικά αναγκαίο να γίνουν δεύτερες σκέψεις από 

την κυΒέρνηση. Την καλούμε να το πράξει και δηλώνουμε υπεύθυνα ότι θα ανταπο

κριθούμε ανάλογα. Αυτό επιτάσσει το καθήκον προς τη χειμαζόμενη πατρίδα. 

πριν κατέβω από το βήμα, κύριε Πρόεδρε, και μιλώντας για την ενότητα, δεν 

μποριο σήμερα, 15η του Ιούλη, επέτειο του μεγαλύτερου εγκλήματος που διεπράχθη 

ποτέ σε βάρος της πατρίδας μας, να μην υπομνήσω το γεγονός ότι από το ΡΙΚ έχουν 

παρελάσει οι υπαρχηγοί της ΕΟΚΑ Β' Καρούσος και Σύρος, προσπαθώντας ανερυ

θρίαστα να δικαιολογήσουν την εγκληματική δράση της ΕΟΚΑ Β' και να διοσουν το 

μήνυμα στον κυπριακό λαό ότι το πραξικόπημα ήταν επάναγκες, ήταν κάτι που το 

προκάλεσε, ούτε λίγο ούτε πολύ, η κυβέρνηση Μακαρίου και ο τρόπος διακυβέρ

νησης από το Μακάριο. Αυτές οι ενέργειες σίγουρα δε συμβάλλουν στην τήρηση των 

κανόνων της ενότητας ανάμεσα στις πολιτικές δυνάμεις και τον κυπριακό λαό. 

Ανακαλιοντας, κύριε Πρόεδρε, στη μνήμη τον τραγικό Ιούλη του 1974 και αντι
μετωπίζοντας με υπευθυνότητα και αποφασιστικότητα, τις αρνητικές εξελίξεις του 

Κυπριακού, καλούμε όλους σε μια υπέρτατη κοινή προσπάθεια για δικαίωση του 

αγιονα του λαού μας. Αυτό θα είναι το καλύτερο μνημόσυνο για τους ήρωες του 

1974. 

ΕυχαριστιΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Καλιο τον εκπρόσωπο του Δημοκρατικού Κόμματος στο Βήμα. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Έντιμε κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Τραγικό χρέος μας επιβάλλει αυτή τη συνεδρία. Χρέος προς τους νεκρούς μας, 

τους ξεσπιτωμένους μας, τους μαρτυρικούς εγκλωβισμένους και τους αγνοούμενούς 

μας. Χρέος προς την πατρίδα μας και τα άγια χώματά της, που έγιναν μάρτυρες 

πρωτόγνωρων συμΒάντων και χρέος κυρίως προς την ιστορία και παράδοσή μας, 

χρέη που μας κυνηγούν σαν απαιτητικές ερινύες και μας ρωτούν για δεκαεννιά τώρα 

χρόνια "γιατί;". "Γιατί αφήσατε το μίσος να κυριαρχήσει στις ελληνικές σας καρδιές, 

γιατί θέσατε τους εαυτούς σας πάνω από την πατρίδα, γιατί ξεχάσατε πως για τρεις 

χιλιάδες χρόνια, ήσασταν το προπύργιο του ελληνισμού στην άκρη αυτή της Μεσο

γείου, γιατί προδ(οσατε την πολυκύμαντη ιστορία σας, γιατί συνεργήσατε στην κατα

στροφή;". 
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Και εμείς, βουβοί και ένοχοι, κάθε 15 Ιουλίου ξεφεύγουμε ή τουλάχιστον 

προσπαθούμε να ξεφύγουμε από την Κίρκη της καθημερινότητας και ερχόμαστε να 
θυμηθούμε και να κλάψουμε, να αποτίσουμε φόρο τιμής σε κάποιους που, πιστοί 
έμειναν και φύλαξαν τις Θερμοπύλες τους και τις Θερμοπύλες μας και έσωσαν 
τουλάχιστον την ελληνική μας αξιοπρέπεια, που τόσο άγρια ποδοπατήθηκε κάτω 
από τις ερπύστριες των τανκς της χουντικής προδοσίας κατά το εγκληματικό πραξι

κόπημα της 15ης Ιουλίου 1974. 

Μακάρι και η σημερινή μας συνεδρία να ήταν πανηγυρική, μακάρι να γιορτά
ζαμε νίκη της δημοκρατίας, εξοστρακισμό των επίδοξων τυράνων και νίκη ακόμα 

ενός μονιασμένου λαού σε κάθε επίδοξο εχθρό και πολέμιο. Όμως η 15η Ιουλίου, 

όπως μάτωσε τα χώματά μας με συρματοπλέγματα, όπως σημάδεψε την ιστορία της 

Κύπρου μα και όλου του Ελληνισμού με ντροπή, σημάδεψε και την καρδιά μας. Το 

αδελφοκτόνο μίσος κυριάρχησε, ενώ εί1ηχα, ζωντανά συνθήματα και υποσχέσεις 

κάλυψαν το νου και την ψυχή κάποιων αδελφών μας, που, τυφλοί από πάθος, 

όρμησαν να επιβάλουν τη θέλησή τους, λίγοι αυτοί στους πολλούς, με τη βοήθεια, 

την καθοδήγηση και τα κάλπικα φλάμπουρα της αθηνα·ίκής χούντας. 

Χωρισμένος ο λαός έγινε μάρτυρας πρωτοφανούς συμπεριφοράς. Δάκρυσε η 

Κύπρος, μα το μίσος που κυρίαρχησε ήταν τόσο, ώστε τα όπλα που στήθηκαν για να 

προστατεύσουν τους Έλληνες αυτής της γης από τους αλλόφυλους, πυροδοτήθηκαν 

για να κάψουν τον ηγέτη της και τα παιδιά της. Τι και αν η πλειοψηφία ήθελε ηγέτη 

το Μακάριο και ακολουθούσε την πολιτική του; Θεώρησαν οι λίγοι και άφρονες ότι 

μπορούσαν να πάρουν στα χέρια τους το μέλλον του τόπου, βιάζοντας κάθε δημο

κρατική αρχή και κάθε ελληνική αξία. 

Σταθήκαμε μάρτυρες του πιο φρικτού εγκλήματος που επιχειρήθηκε ποτέ στον 

τόπο μας. Σατανικά σχέδια και πράξεις ντύθηκαν την τιμημένη γαλανόλευκη και με 

τους ήχους εμβατηρίων, που άλλοτε συγκινούσαν και συνάρπαζαν κάθε Κύπριο, 

τόλμησαν να καταστρέψουν, να σκοτώσουν, να εκθεμελιώσουν κάθε πίστη και αρχή, 

κάθε υψηλή αξία και πιστεύω. Εχθρός δεν ήταν πια ο Τούρκος που καραδοκούσε και 

οι φανεροί ή κρυφοί υποκινητές και πάτρονές του, αλλά ο γείτονας, ο φίλος, ο 

συνέλληνας, ο πιστός στο νόμο και στον εκλεγμένο ηγέτη, τον αείμνηστο Εθνάρχη 

Μακάριο. 

Βομβαρδισμοί στο Προεδρικό, σαδιστική αγαλλίαση για το φανταστικό θάνατο 

του Μακαρίου, εγκλήματα, συλλήψεις και ανόητοι πανηγυρισμοί χωρίς περιεχόμενο. 

Ψεύτικες και νόθες διακηρύξεις και δικαιολογίες βομβάρδιζαν, μαζί με τις σφαίρες 

τον απογοητευμένο λαό μα~, ενώ η καταστροφή επερχόταν. Ο Τούρκος ακόνιζε ήδη 

τη σπάθα του και ονειρευόταν στην παραλία της Κιλικίας τα κεφάλια των Ελλήνων 

που θα έκοβε. 

Σ' αυτή τη λαίλαπα κάποιοι πρόταξαν τα στήθη τους και όρθωσαν το κορμί 

τους. Κάποιοι έσφιξαν τη γροθιά τους και δοκίμασαν να σιοσουν ό,ΤΙ ήταν δυνατό. 

Να σιοσουν κάποια ίχνη από την κατασπαραγμένη αξιοπρέπειά μας και να διατηρή

σουν τα υψηλά δείγματα της ιστορίας μας. 

Αυτούς τιμούμε σήμερα, σ' αυτούς υποκλινόμαστε με σεβασμό, γιατί σ' αυτούς 

χρωστούμε πολλά. Πιστοί στα διδάγματα της ιστορίας, πιστοί στο χρέος, άξιοι 

πολίτες με το Θουκυδίδειο μέτρο του ενεργώς πολιτεύεσθαι, έδωσαν τη μάχη της 

Κύπρου, τη μάχη του ελληνισμού. Ο ηρω·ίσμός τους, η αυτοθυσία τους, η θέλησή 

τους για μια δημοκρατική πολιτεία, νικήθηκαν από τη σκληρότητα της στρατιωτικής 

εξουσίας. 
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Όμως ποτέ δεν πρέπει να ξεχάσουμε τη θυσία τους και το λαμπρό τους αγώνα. 

Είναι οι πράξεις τους ο κρίκος που ενώνει την ιστορική μας παράδοση. Χωρίς 
αυτούς. θα μέναμε ξεκρέμαστοι, και δε θα ήμαστε άξιοι των πατέρων μας. Θα 
βουλιάζαμε στην αισχύνη και το άγος. Η εκτίμηση και ο σεβασμός μας προς αυτούς 
δεν εμπεριέχει μισαλλοδοξία και εκδικητική μανία για άλλους. Είμαστοι όλοι 
αδέλφια. Άλλωστε, η δημοκρατία ξέρει να δέχεται τα παραστρατημένα της παιδιά με 
χριστιανική συγχώρεση και μεγαλοψυχία. Όμως, δεν μπορούμε να ξεχάσουμε. Δεν 

μπορούμε να μην πούμε στα παιδιά μας για τα αποτελέσματα της αφροσύνης, τα 
αποτελέσματα της προδοσίας. Τα αποτελέσματα είναι εδώ, τα ζούμε καθημερινά και 
μας πληγ<σνουν ακόμα το κορμί. Όσο περνούν τα χρόνια, η πληγή γίνεται βαθύτερη, 

έστω και αν δεν το αισθανόμαστε κάποτε. 

Πρόσφυγες, αγνοούμενοι, εγκλωβισμένοι, δημογραφικός βιασμός. Το πρόσωπο 

και το χρ<σμα της Κύπρου άλλαξε από τότε. Για δεκαεννιά χρόνια περιμένουμε μια 

βιώσιμη λύση και ~να καλύτερο αύριο. Για δεκαεννιά χρόνια ο Τούρκος μας 

προκαλεί με την παρουσία του, τις σημαίες του, τη φωνή των χοτζάδων του μέσα 

από τις εκκλησίες μας, την αναίσχυντη στάση του στα διεθνή σ<σματα και την απει

λητική συμπεριφορά του για ό,τι δεν πρόλαβε να καταλάβει τότε. 

Η ανάγκη ίσως της επιβίωσης, η ευμάρεια και η καθημερινή ρουτίνα της 

απασχόλησης μας αποδιώχνουν κάποτε τη σκέψη από τα πάθη μας, μα ό,τι και να 

κάνουμε η πληγή είναι βαθιά και χαίνουσα. Γι' αυτό και η μέρα η σημερινή επιβάλλει 

κάποιες σκέψεις που μπορεί να ακούγονται πολλές φορές, μα που ποτέ σχεδόν δεν 

εφαρμόζονται. 

Σίγουρα η βάρβαρη τούρκικη εισβολή έγινε για να καταστήσει η Άγκυρα ένα 

μέρος της Κύπρου καθαρά τουρκικό έδαφος. Γι' αυτό και οι δημογραφικές αλλαγές 

και τα εγκλήματα στους εγκλωβισμένους. Γι' αυτό και η στάση Ντενκτάς σε κάθε 
γύρο συνομιλιών. Γι' αυτό και η στρατιωτική παρουσία. 

Εν<σ εκείνοι προχωρούν μεθοδικά, με μακροπρόθεσμους στόχους, εμείς, 

δυστυχώς, μένουμε ακίνητοι μετρώντας το χρόνο που εδραιώνει το έγκλημα και 
διαμορφώνει τη ζωή μας, χωρίς την Κερύνεια, τη Λάπηθο, την Αμμόχωστο, τη 

Μόρφου, τη Μεσαορία. Εμείς, ως ελληνισμός δεν αποφασίσαμε ακόμα την Πανε

θνική. Χωρίς όμως Πανεθνική, πού πάνε οι διακηρύξεις μας για ενότητα γραμμής 
και τακτικής, για καρποφόρο προγραμματισμό και αποτελεσματική στρατηγική; 

Κάποιοι στην Αθήνα μπορεί ακόμα να νομίζουν ότι ο Τούρκος ικανοποιήθηκε 
με την κατοχή του 37% της πατρίδας μας. Όμως σήμερα είναι τόσο εμφανείς οι 
στόχοι του, ώστε οφείλουμε όλοι να εγερθούμε και να λειτουργήσουμε συνετά και 
προγραμματισμένα, άρρηκτα ενωμένοι, με μεθοδικότητα και προσοχή. Ο ελληνισμός 

ολόκληρος, όπου και αν βρίσκεται, θα πρέπει να δώσει τη μάχη στα σύνορα, γιατί 
δεν αντέχει άλλη συρρίκνωση. Η τιμή του Ελληνισμού δεν αντέχει τη βεβήλωση της 

Κερύνειας ύστερα από τρεις χιλιάδες χρόνια ελληνική ιστορία. 

Αν συνεχίσουμε να λειτουργούμε χωρίς συνοχή και συντονισμό, θα συνεχί
σουμε να αναμένουμε χειρονομίες καλής θέλησης και να ακούμε φιλάνθρωπες 
υποσχέσεις από τους ισχυρούς. Όλοι μπορούμε να προσφέρουμε, όπου και αν 

ανήκουμε ιδεολογικά. ΥJ1;άρχει πολύς χ<σρος για όλους μας. Φτάνει να βιισσουμε την 
αναγκαιότητα για συστράτευση, για αγώνα. 

Από κοινού να χαράξουμε το δρόμο για την Ευριοπη και να επιταχύνουμε όσο 

το δυνατό τα βήματά μας. Να εκμεταλλευόμαστε κάθε ευκαιρία προισθησης της 
διαδικασίας ένταξής μας και να μην αφήσουμε να συνδεθεί η ένταξή μας με τη λύση. 
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Να μη δεχτούμε λύση χωρίς την επιστροφή στις πατρογονικές μας εστίες. Η 

επιστροφή των προσφύγων είναι εθνική αναγκαιότητα και δεν πρέπει ποτέ να 

ατονίσει ως αίτημα, ως δικαίωμα, απαίτηση και προϋπόθεση για λύση. Μη 

επιστροφή σημαίνει παράδοση στους Τούρκους ενός κομματιού της Κύπρου. 

Σημαίνει τουρκοποίηση, που προετοιμάζει το χαμό όλου του νησιού. 

Είναι καιρός, είναι η ώρα, να χαράξουμε όλοι μαζί, μια νέα πορεία, για να 

αντιμετωπίσουμε τα καταχθόνια σχέδια των Τούρκων. Είναι καιρός, λαός και 

ηγεσία, συνειδητοποιώντας τις κρίσιμες ισρες, να ξεπεράσουμε κάθε εμπόδιο και να 

μεθοδεύσουμε μια νέα γραμμή με πίστη, πείσμα και αγωνιστικότητα. Δεν μπορούμε 

πια να ανεχόμαστε την κορο'ίδία των Τούρκων και τη σιωπή των ξένων. 

Η Κύπρος μας, πληγωμένη και πατημένη από βάρβαρα πόδια για δεκαεννιά 

χρόνια, καλεί όλους για κοινό, έντονο, επίμονο και αποφασιστικό αγώνα. 

Μπορούμε, φτάνει να το αποφασίσουμε. 

Για όλα αυτά, αν πιστεύουμε πως χρωστούμε σ'όσους τίμησαν τη δημοκρατία, 

τη λευτεριά και την Κύπρο στις 15 και 20 Ιουλίου οφείλουμε να αγωνιστούμε 
συστρατευμένα και συνυπεύθυνα. 

Η θυσία εκείνων για τις αιώνιες αξίες της ελευθερίας, της δημοκρατίας, καθώς 

και η ελληνική λεβεντιά και το ελληνικό φιλότιμο που επέδειξαν, επιβάλλουν σε μας 

να προχωρήσουμε πέρα από τις διακηρύξεις σε συγκεκριμένα έργα. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα είναι έτοιμο να συμβάλει με όλες του τις δυνάμεις, για 

επι τυχία των στόχων και των σκοπιον αυτού του αγώνα. 

Εμείς του Δημοκρατικού Κόμματος αγωνιζόμαστε για όσους χάσαμε, αγωνιζό

μαστε γι' αυτούς που ζουν τώρα και θα αγωνιστούμε για μια καλύτερη ζωή για τις 

μέλλουσες γενιές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Καλιο τον Αντιπρόεδρο του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ στο βήμα. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η 15η και η 20ή του Ιούλη του 1974 έχουν σφραγίσει ανεξίτηλα τη ζωή μας και 
την ιστορία του τόπου μας. Θα παραμείνουν στην ιστορία του έθνους, και ιδιαίτερα 

της Κύπρου, ως δυο επέτειοι που φανερώνουν ως πού μπορεί να φθάσει η αποσά

θρωση του εσωτερικού μετώπου, όταν στην εξουσία επιβάλλονται με τη βία, άθλια 

και ασυνείδητα στοιχεία. Όταν κυβερνά όχι ο λαός, όχι η ευνομία, αλλά η βία, τα 

τανκς, το έγκλημα, η τρομοκρατία, η πατριδοκαπηλεία, το ψεύδος και η απάτη. 

Θα παραμείνουν αυτές οι δυο επέτειοι στην ιστορία για να θυμίζουν σε μας, 

αλλά και στους νεότερους, ότι γι' αυτή τη μεγαλύτερη συμφορά στην ιστορίας μας, 

που θέτει σε κίνδυνο και το ίδιο το ιστορικό μας μέλλον, κύριοι υπεύθυνοι, αν όχι 
μοναδικοί υπεύθυνοι, ήταν άνθρωποι δικοί μας. Άνθρωποι που εκινούντο γύρω 

μας, που τους γνωρίζαμε και μας γνώριζαν. 

Η συμφορά, η καταστροφή και η τραγωδία ήρθε όμως για όλους μας. Γι' αυτό, 

αν έχουμε ένα κοινό σημείο σήμερα και κοινό καθήκον, αυτό είναι να μην αφήσουμε 

να ξεχαστεί το έγκλημα και η προδοσία. Οφείλουμε να θυμίζουμε τις τραγικές 

εκείνες μέρες των φόνων των δημοκρατικών πολιτών, του εγκλήματος των πραξικο

πηματιιον, της προδοσίας των χουντικιον και της ΕΟΚΑ Β', του πένθους και της 
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καταστροφής, της διάλυσης του στρατού, της συγκλονιστικής εσωτερικής κρίσης 

που έζησε ο λαός μας ψάχνοντας να βρει κάποιες διεξόδους μέσα από τη θύελλα της 

καταστροφής, της προδοσίας, της εισόρμησης των τουρκικών στρατιιί>ν. 

Μπορεί να έχουν ξεχαστεί οι πολυβολισμοί, οι εκρήξεις και οι βολές εναντίον 

πολιτιί>ν, εναντίον υπερασπιστών της Κυπριακής Δημοκρατίας, εναντίον της Αρχιε

πισκοπής και εναντίον του Προεδρικού. Μπορεί να έχουν ξεχαστεί από πολλούς οι 

ήρωες και οι μάρτυρες της δημοκρατίας και μπορεί ακόμη ανάμεσά μας να υπάρ

χουν άνθρωποι που δε θέλουν να τους θυμούνται. Μπορεί να ζούμε πλάι-πλάι, 

θύτες και θύματα, ωσάν τίποτε να μη συνέβη, άλλο δείγμα και τούτο της μικροψυ

χίας και της ρηχότητάς μας. 

Μπορεί ακόμα να μπήκε στην ιστορία μια νέα γενιά, που δεν έζησε τα τραγικά 

γεγονότα και δεν έμαθε πώς φτάσαμε σε αυτά, είτε γιατί δεν της τα είπαμε, είτε γιατί 

άρχισε κιόλας η διαστρέβλωση της ιστορίας μας, για να συγκαλυφθούν ευθύνες και 

να διατηρηθούν ψεύτικοι μύθοι. ΠΡοΒάλλονται κιόλας δικαιολογίες και κατασκευά

ζονται ψεύδη από τους πρωταγωνιστές της προδοσίας Σύρο, Καρούσο καθώς και 

από άλλους χουντικούς αξιωματικούς. 

Όμως όλα αυτά δεν μπορούν να σβήσουν το έγκλημα. Οι ευθύνες και οι ενοχές 

δεκαεννιά χρόνια μετά είναι ακόμα μεγαλύτερες. Γιατί η κρίση διογκώνεται. Ο κατα

κτητής εδραιιί>νει τις θέσεις του στο εσωτερικό μας μέτωπο που διατηρεί, δυστυχώς, 

πολλά από τα νοσηρά στοιχεία του παρελθόντος. 

Η ημικατεχόμενη Λευκωσία αποκτά τον τίτλο της μουσουλμανικής πόλης. Ο 

Ντενκτάς ονομάζεται έστω και λόγω απειρίας από τον κ. Κλάρκ "Πρόεδρος''. Ο 

Γενικός Γραμματέας δίνει στο ψευδοκράτος Τ(1 πλεονεκτήματα στο αεροδρόμιο 

Λευκωσίας που θα είχε, λέει, αν ενομιμοποιείτο η Τύμπου ή το Ερτζιάν, αναφέρο

ντας και τα δυο ονόματα, μήπως τυχόν θιγούν οι κατακτητές. 

Η Τουρκία προωθεί τους στόχους της, ο Ντενκτάς υλοποιεί τα σχέδιά του 

χωρίς να λογαριάζει τους ξένους διπλωμάτες, το Συμβούλιο Ασφαλείας, το Γενικό 

Γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. 

Δεκαεννιά χρόνια μετά, είναι πιο ορατή η τουρκοποίηση της Κύπρου παρά η 
απελευθέρωση, η σωτηρία, τα ανθρώπινα δικαιώματα. Τότε για την καταστροφή 

συνείργησαν τα δικά μας σφάλματα, οι προδοσίες, οι πατριδοκαπηλείες, τα ψεύδη, 

τα πάθη, τα μίση των χουντικών, ο φασισμός, οι συνωμοσίες των Εοκαβιτών. Τώρα 

υπάρχει ο εγωισμός, η δίψα για την εξουσία, η πολυτέλεια και η χλιδή, τα προνόμια 

και η αλαζονεία. 

Και η Κύπρος; Η Κυπριακή Δημοκρατία βρίσκεται κάπου καταχωνιασμένη, 

λησμονημένη, ανάμεσα στα αζήτητα της ιστορίας. Δεν υπάρχει γύρω μας οτιδήποτε 

που να μας εμπνέει και να μας καθοδηγεί. Λείπει η πειθώ του παραδείγματος. 

Λείπει η διάθεση της προσφοράς. Λείπουν οι στόχοι. Λείπει ο αγώνας. Λείπει ακόμα 

ο λαός από το προσκήνιο. Περισσεύει όμως ο βερμπαλισμός. Περισσεύει και πάλι η 

καπηλεία εθνικιί>ν συμβόλων και συνθημάτων. Αναλισκόμεθα σε δοξαστικά για τους 

νεκροίις μάρτυρες της ελευθερίας του 55-59 και λείπει σήμερα κάθε διάθεση 

προσφοράς. όχι από τα υστερήματά μας, αλλά από τα περισσεύματά μας. Η έννοια 
της θυσίας είναι άγνωστη στις σημερινές αξίες που κυριαρχούν γύρω μας. 

Όταν αναφερόμαστε στα ιστορικά γεγονότα που μας οδήγησαν στην κατα

στροφή, όταν μιλούμε για το πραξικόπημα, για τους ένοχους, για την προδοσία και 

για τους προδότες, μας λέγουν ότι αναξέουμε πληγές, ότι καλλιεργούμε πάθη. Όμως 
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εμείς δεν κάνουμε τίποτε άλλο από του να λέμε τα πράγματα με τις αληθινές τους 
λέξεις. Για να θυμάται η κοινωνία, για να μαθαίνουν οι νεότεροι και να μην 
αφήσουν να γίνει ξανά το ίδιο το κακό που πάντα κάπου καιροφυλακτεί. 

Λέγει ο εθνικός μας ποιητής, ο Γιώργος Σεφέρης: "Κύριε, βοήθα να θυμού
μαστε πιος έγινε τούτο το φονικό, την αρπαγή, το δόλο, την ιδιοτέλεια, το στέγνωμα 
της αγάπης. Κύριε, βοήθα να τα ξεριζ(Οσουμε". Για να τα ξεριζώσουμε, πρέπει να τα 

θυμούμαστε και Lιχι να τα παραγράφουμε. Για να τα ξεριζώσουμε, πρέπει να θυμού
μαστε όλη την ιστορία, όχι τη μισή. Όχι μόνο εκείνη που μας βολεύει, είτε έναντι 
των ανθρ(οπων, είτε έναντι των γεγονότων, είτε ακόμα έναντι των τόπων. Για να τα 
ξεριζώσουμε δεν πρέπει να γινόμαστε -και δυστυχώς γινόμαστε πολλές φορές
μάρτυρες προσπάθειας ωραιοποίησης του εγκλήματος. Για να τα ξεριζιοσουμε, 

πρέπει να θυμούμαστε και την προδοσία και τους προδότες. Γι' αυτό κάνουν άσχημα 

όσοι σιωπούν και όσοι επικαλούνται την ατιμωρησία ως πρόσχημα, για να προσφέ

ρουν απαλλαγές. Κανονικά θα έπρεπε να είχε πέσει πάνω στους ένοχους βαρύ το 

χέρι της δικαιοσύνης, της νέμεσης, της δίκης, της κάθαρσης. Λέξεις βαθύτατα ελλη

νικές που συνδέονται με την ίδια την έννοια και την ουσία του ελληνικού πολιτι
σμού. Στην περίπτωση τη δική μας φάνηκε ότι δε μάθαμε όσο έπρεπε από τη σοφία 

του ελληνικού πνεύματος, αλλ' ούτε και διδαχτήκαμε από την πρόσφατη ιστορία, 

όταν στήνονταν αλλού Νυρεμβέργες, και ούτε προσέξαμε ότι τώρα αποφασίστηκε η 
ίδρυση διεθνούς δικαστηρίου για εκείνους που παραβιάζουν τα ανθρώπινα δικαιώ

ματα, που καταλύουν τη δημοκρατία και τη νομιμότητα σε οποιοδήποτε τόπο. 

Μεγαλύτερη όμως τιμωρία και από εκείνη των δικαστηρίων είναι η μνήμη της 

ιστορίας, και αυτό είναι το καθήκον το δικό μας. Δεν ξέρουμε τι έγινε ο Εφιάλτης, 

αν τον συνέλαβαν και αν τον δίκασαν και αν τον καταδίκασαν. Όμως το όνομά του 

είναι ταυτόσημο με την προδοσία. Τιμωρία λοιπόν είναι η καταισχύνη των ενόχων. 

Τιμωρία των ενόχων είναι η τιμή στους ήρωες και τους μάρτυρες. Τιμωρία είναι η 

κοινωνική και ηθική καταδίκη των επιονυμων πρωταγωνιστών της συμφοράς. Η 

τιμωρία έχει νόημα όταν απορρίπτεται μια επονείδιστη κατάσταση και στη θέση της 

κτίζεται μια άλλη κοινωνία, όταν γίνεται μια νέα αρχή. 

Δυστυχώς, εδώ σε μας φαίνεται να επαναλαμβάνονται πολλά από τα λάθη του 

παρελθόντος. Και ενώ η πατρίδα μας είναι κατεχόμενη, υποσκάπτεται αντί να 

στηρίζεται το εσωτερικό μέτωπο, εξασθενεί αντί να ισχυροποιείται η δύναμη της 

αντίστασής μας ενάντια στην τούρκικη κατοχή και τον τούρκικο επεκτατισμό. 

Αυτά επιβάλλεται να λεχθούν σήμερα, ώρα ενδοσκόπησης και απολογισμού, 

μπροστά στις πιο τραγικές επετείους του τόπου μας. Σήμερα επιβάλλεται να πούμε 

ότι η σωτηρία της πατρίδας είναι πάνω και πρώτα από όλα δική μας υπόθεση, και 

από τα δικά μας έργα και αποφάσεις θα κριθεί το μέλλον του τόπου μας. Και, όπως 

φαίνεται, θα κριθεί σύντομα. 

Ευχαριστιο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Θέλετε να μιλήσετε; Ορίστε. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, 

Ο Μακάριος ονόμασε το πραξικόπημα "άφρον πραξικόπημα". Με όλο το 

σεβασμό ;τρος το νεκρό Μακάριο, πιστεύω ότι η λέξη "άφρον" δεν είναι η κατάλληλη 

λέξη και ότι δε μεταδίδει ... 
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Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Είναι του Καραμανλή, κύριε Ρολάνδη. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

... τα σωστά μηνύματα. Νομίζω ότι επανελήφθη πολλές φορές, κ. Χατζηδημη
τρίου. 

Άφρων σημαίνει ασύνετος, σημαίνει ανόητος, σημαίνει μωρός. Και αυτό το 

οποίο συνέβη στην Κύπρο το 1974 πιστεύω ότι δεν απέχει ούτε κατά ένα χιλιοστό 
από την έσχατη προδοσία αυτής της γής. 

Είναι γεγονός ότι όσο περνά ο καιρός και όσο μας πλακώνει ο χρόνος 

βλέπουμε βαθύτερα ότι τα σημάδια της κατοχής γίνονται όλο και πιο ανεξίτηλα. 

Όλα, και η γη και ο αέρας και το χρώμα από εκεί, αρχίζουν να παίρνουν μια άλλη 

μορφή. Αυτές είναι οι διαπιστώσεις όλων εμάς, που επισκεπτόμεθα από καιρού εις 

καιρόν την κατακτημένη γη. 

Είναι αλήθεια πως ζούμε σε έναν κόσμο περίεργο, αδίστακτο και ανάλγητο. 

Εάν η ζωή σου είναι ομαλή, αφήνεται να κυλήσει ομαλά, χωρίς να ασχολείται 

κανένας μαζί της. Αν όμως πάρεις το ελικοειδές μονοπάτι της καθόδου, τότε κανείς 

δεν ενδιαφέρεται πραγματικά για σένα. Αυτό το απέδειξαν πολλά γεγονότα στη 

σημερινή ιστορία. Όπου και αν γυρίσουμε στην υφήλιο, βλέπουμε συνεχή σημάδια 

αυτού του φαινομένου. 

Δε θα ήθελα να μπω σε πολλές λεπτομέρειες, ούτε και έχει έννοια. Θα ήθελα 

μόνο να αναφερθώ στην περίφημη Διάσκεψη των Ανθρώπινων Δικαιωμάτων στη 

Βιέννη, η οποία μόλις επερατώθη, μέ τέσσερις χιλιάδες κυβερνητικούς εκπροσώπους 

από όλες σχεδόν τις χώρες του κόσμου. Ποιο ήταν το αποτέλεσμα; Το αποτέλεσμα, 

όπως το περιγράφει παραστατικά η HeraId Tribune, είναι ότι η διάσκεψη θα μείνει 
γνωστή στην Ιστορία γι' αυτά που δεν ειπιοθηκαν και όχι γι' αυτά που ειπώθηκαν. 

Δηλαδή η ουσία δεν ειπώθηκε. 

Είναι γι' αυτό, κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, που έχω πάρει τη 

θέση -μπορεί λανθασμένη, δεν ξέρω- ότι αυτές τις πραγματικά τραγικές ημέρες δε 

χρειαζόμαστε πια μεγάλες συνάξεις ή συλλαλητήρια που από τη μορφή τους μοιραία 

έχουν το χαρακτήρα κάποιου πανηγυριού ευρύτερου. Δε χρειάζονται συνάξεις με 

πολιτικές αντιπαραθέσεις. Συνάξεις στις οποίες στο παρελθόν είχαμε ακόμα και 

γρονθοκοπήματα, δυστυχώς, λόγω κομματικών διαφορών. Μπροστά μου είχαν γίνει 

αυτά. 

Εκείνο που χρειαζόμαστε είναι περίσκεψη. Εκείνο που χρειαζόμαστε είναι 

μνήμη και τιμή. Είναι να αλλάξουμε την επιφανειακή ζωή μας. Όλοι οι θεσμοί μας 

ζουν κατά τρόπο επιδερμικό σ' αυτό τον τόπο. Ακόμα και η Εκκλησία έχει μεταβάλει 

τη Φάτνη του Θεού με το ένα αστέρι της, σε ξενοδοχεία πέντε αστέρων. Αυτό είναι 

που συμβαίνει δυστυχώς σήμερα στην Κύπρ(). 

Εκείνο που χρειαζόμαστε είναι να σκεφτούμε και να γονατίσουμε. Να γονατί

σουμε με τη ψυχή μας, να γονατίσουμε μαζί με το Θεό. Να γονατίσουμε μαζί με την 

πατρίδα και την Ελλάδα, και να αναλογισθούμε πώς θα μπορέσουμε να απαλλά

ξουμε αυτή τη χιορα από το τεράστιο φορτίο, που από το 1974 μεταφέρει μαζί της. 

ΕυχαριστιΟ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Νομίζω πως έχουν κλείσει οι ομιλίες. 

Η επόμενη συνεδρίαση της Βουλής θα γίνει στις 28 Ιουλίου 1993, στις 10 το 
πρωί, και η ημερήσια διάταξη θα αποσταλεί στα Μέλη της Βουλής. 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης: 11.45 π.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

ΤΙΚ1] σειρά: 

Αγαπίου Γιαννάκης 

Αναστασιάδης Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου Ευστάθιος 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδώρου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καρράς Αντώνης 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κληρίδου Καίτη 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσιιίnης Λώρης 

Λυσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκράτης 

Χατζηγιάννης Σοφοκλής 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χριστοδουλίδης Δώρος 

Χρίστου Ανδρέας 

Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι θρησκευτικών Ομάδων: 

ΠΙΝΑΚΑΣ 

Πογιατζής Ιωάννης 

Καλα'ίτζιάν Αράμ 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1. Αναφορά από τον Προεδρεύοντα της Βουλής κ. Βάσο Λυσσαρίδη στην 
παρουσία στην αίθουσα συνεδριάσεων της αντιπροσωπείας του ΠΑΣΟΚ. 
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2. Τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των θυμάτων του πραξικοπήματος 
και της τούρκικης εισβολής. 

3. Αγορεύσεις (Γ. Μάτσης, Δ. Χριστόφιας, Κ. Παναγίδης, Τ. Χατζηδημη

τρίου και Ν. Ρολάνδης) πάνω στο θέμα "Οι μαύρες επέτειοι του πραξικο

πήματος και της Τούρκικης εισβολής". 

Τιμή: 7Sσ 

Τ\Ι:ιώθηκε στο Τ\Ι:ιογραφείο της Κ υ:ιριακής Δημοκρατίας. Λειr,ιωσία. 



• 

,/ 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΤ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 28ης Ιουλίου 1993 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα έναρξης: 10.15 π . μ.) 

(Αρ. 40) 

Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας. Παρακαλιο να διαπιστωθεί αν 

υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ) 

Ι Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

• 

~.-. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

πριοτα θα ήθελα να πληροφορήσω τη Βουλή ότι η Επιτροπή Επιλογής όρισε 

τον κ. Χρίστο Πουργουρίδη Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολου

θήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών σε αντικατάσταση 

του κ. Μάτση, ο οποίος παραιτήθηκε από Πρόεδρος της Επιτροπής. 

Και τώρα παρακαλώ το Γραμματέα να προβεί πριοτα στην κατάθεση όλων των 

νομοσχεδίων και των κανονισμών. 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

1) Οι περί Επιτρόπου Προεδρίας για Ανθρωπιστικά Θέματα (Καθήκοντα, 
Απολαβές και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει εισήγηση να κηρυχθεί αυτό το θέμα επείγον και να εξεταστεί στη 

σημερινή συνεδρία. Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, κηρύσσεται επείγον. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2) Οι περί Αποχετεύσεων Παραλιμνίου (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

(2469) 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει η ίδια εισήγηση και για το δεύτερο θέμα . Αν δεν υπάρχει ένσταση, θα • 
εξεταστεί σήμερα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

3) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 24) του 1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Και αυτό το θέμα υπάρχει εισήγηση να κηρυχθεί επείγον. 

Υπάρχει ένσταση; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, κηρύσσεται επείγον. 

Τα υπόλοιπα είναι κανονικά. Προχωρήστε. Παρέλειψα να πω ότι το πρώτο 

θέμα θα εξεταστεί από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολο

γισμού, το δεύτερο από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών και το τρίτο 

από την ΚοινοΒουλευτική Επιτροπή Οικονομικιον και Προϋπολογισμού. Προχω

ρήστε . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

4) Ο περί Κυβερνητικών Υδατικών Έργων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

1993. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

Α . ΧΡΙΣΤΟΥ : 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι δυνατό να παρακολουθήσουμε καν τι συμβαίνει . Δεν 

ακούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λυπούμαι, ας γίνει κάποια ησυχία, για να μπορούμε να παρακολουθήσουμε . 

Λοιπόν, επαναλαμΒάνω ότι τα τρία πρώτα θέματα τα οποία κατατέθηκαν κηρύ

χθηκαν επείγοντα, γι' αυτό παρακαλώ τις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Οικονο

μικών και Προϋπολογισμού και Εσωτερικών να συνεδριάσουν και να καταθέσουν 

τις Εκθέσεις τους σε αυτή τη συνεδρία της Βουλής για να εξεταστούν από την ολομέ

λεια. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5) Ο περί Χωριτικών Αρχών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

6) Ο περί Χωρίων (Διοίκηση και Βελτίωση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7) Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 23) του 1993. 

8) Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 1993. 

• 

• 

• 

• 
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9) Ο περί Ειδικεύσεως Πιστώσεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων 
και Παθόντων) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 1993 . 

10) Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) Νόμος του 1993. 

11) Ο περί Προϋπολογισμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος του 1993. 

12) Ο περί Ειδικεύσεως Πιστ(\)σεως (Ταμείο Αναπτύξεως) (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκαν από το Υπουργείο ΟικονομικιΟν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικιον και Προϋπο

λογισμού. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13) ΈκΘεση προς τη Βουλή των Αντιπροσιοπων πάνω στις επενδύσεις του 
Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την περίοδο 1.7.1992- 31.12.1992. 

Κατατέθηκε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικιον Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων. 

Τα μεγάφωνα δεν είναι καλά. Παρακαλώ τους τεχνικούς ... 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

• Δε λειτουργούν καθόλου τα μεγάφωνα. Δεν ακούμε. Δεν καταλαβαίνουμε τι 

λέτε εσείς και ο Γραμματέας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

• Παρακαλιο τους τεχνικούς να κοιτάξουν τι θα γίνει. Λοιπόν, παρακαλώ τους 

• 

• 

τεχνικούς να μην καΘυστερήσουν. Τουλάχιστο μέχρις ότου αρχίσει η πραγματική 

εργασία της Βουλής να έχουν διορθωθεί, γιατί τώρα ίσως να μην είναι πολύ σημα

ντικό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

14) Πρόταση νόμου: 

Ο περί Ανακουφίσεως Οφειλετών (Προσωρινές Διατάξεις) (Τροποποιη

τικός) Νόμος του 1993. 

Κατατέθηκε από τον κ. Δημήτρη Συλλούρη, Βουλευτή εκλογικής περιφέ

ρειας Λευκωσίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. Έχουν διορθωθεί 

τα μεγάφωνα; Ακούετε τώρα; 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Εσάς κάπως σας ακούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ωραία! Αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Α', Νομοθετική Εργασία. Το πρώτο θέμα 

είναι ''Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου Νόμος του 

1993". 

Ο κ. Αναστασιάδης . 
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Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν και οι υπόλοιπες πλευρές της Βουλής συμφωνούν, θα 

έκαμνα εισήγηση όπως εκεί που υπάρχει ομοφωνία, αν δεν υπάρχει έντονη επιθυμία, 

να θεωρούνται οι Εκθέσεις αναγνωσθείσες, για να μπορούμε να επισπεύδουμε το 

έργο. Εκεί που υπάρχει ομοφωνία. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Η Έκθεση αυτή είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Ειδικά επί αυτού του θέματος, κύριε Πρόεδρε, επειδή έχουμε κάποιες απόψεις 

ή τουλάχιστον έχω κάποιες απόψεις, θα παρακαλούσα να διαβαστεί η Έκθεση, για 

να γνωρίζει ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δηλαδή, γίνεται δεκτή η εισήγηση οι ομόφωνες Εκθέσεις να μην αναγνωστούν 

πλην αυτής. 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να κατα

θέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ-Υ.ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΟΥ ΡΑΔΙΟΦΩΝΙΚΟΥ ΙΔΡΥΜΑΤΟΣ ΚΥΠΡΟΥ 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 

Ο προϋπολογισμός του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου για το 1993 κατατέ
θηκε στη Βουλή στις 13 ΜαΤου 1993 και παραπέμφθηκε στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού για μελέτη και υποβολή σχετικής 

Έκθεσης προς την ολομέλεια του Σώματος. 

Η Επιτροπή μελέτησε τον προϋπολογισμό αυτό σε επτά συνολικά συνεδρίες 

της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17,24 και 31 Μα'ίου και στις 9,14,21 και 28 Ιουνίου 
1993. Σε ορισμένες από τις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Διοικητικού Συμβουλίου και της Διεύθυνσης του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου. Στις συνεδρίες της Επιτροπής ήταν επίσης παρών και ο Βουλευτής κ. Δημή

τρης Ηλιάδης. 

Στον προϋπολογισμό του ΡΙΚ, όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή, προβλέπο

νται έσοδα ί 19.814.128 και έξοδα του ίδιου ύψους. 

• 

• 

• 

• 

• 

• 
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Ο τότε Πρόεδρος του Διοικητικού Συμβουλίου του Ιδρύματος, αναλύοντας την 

πολιτική του Ιδρίψατος σε συνδυασμό με τον υπό αναφορά προϋπολογισμό, 

αναφέρΗηκε στην ισορροπία που παρουσιάζουν οι δαπάνες προς τα · έσοδά του, τα 

οποία προέρχονται κυρίως από την εισφορά προς το ΡΙΚ, τις εμπορικές διαφημί

σεις και τη χορηγία από την κυβέρνηση. Κατά την εισαγωγή του προϋπολογισμού 
του Ιδρύματος, ο τότε Πρόεδρος του Διοικητικού Συμβουλίου του ΡΙΚ αναφέρtJηκε 

στις ανάγκες του Ιδρύματος, επισημαίνοντας, μεταξύ άλλων, την επιτακτική ανάγκη 

πλήρωσης καίριων θέσεων, για να μπορέσει να λειτουργήσει το Ίδρυμα ικανοποιη

τικά και για να αντιμετωπίσει τον ανταγωνισμό των ιδιωτικιόν σταtJμών. Τέλος, 

τονίστηκε από μέρους του Ιδρύματος η προσπάθεια που καταβάλλεται για την 

αναβάΘμιση των προγραμμάτων του, για την αντιμετώπιση του αυξημένου ανταγω

νισμού και για τη σωστή επιτέλεση του ρόλου του ως του κρατικού ιδρύματος 

ραδιοφωνίας-τηλεόρασης. 

Η Επιτροπή, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπο

λογισμοί'. ζήτησε και πήρε ορισμένα πρόσθετα στοιχεία αναφορικά με τις πραγμα

τικές δαπάνες του προϋπολογισμού μέσα στο 1992, την ανάλυση των δαπανιόν και 
εσ<'>δων του για κάθε κανάλι, τα αναπτυξιακά προγράμματά του. καΘ<ός επίσης και 

για τους μελλοντικούς στόχους του. 

Με βάση τη μελέτη της η Επιτροπή έχει την άποψη ότι κατά τον καταρτισμό 

του πρoίiπσλσγισμoύ του Ιδρύματος δεν καταβλήθηκαν προσπάθειες για άσκηση 

πολιτικής λιτότητας και περισυλλογής, αλλά αντίθετα οι προϋπολογιζόμενες 

δαπάνες παρουσιάζονται διογκωμένες, ενόψει των αυξημένων εσόδων που αναμέ

νεται να έχει το Ίδρυμα κυρίως από την πρόσφατη αύξηση της έκτακτης εισφοράς 

για το ΡΙΚ. Η τελευταία έχει αποφέρει στο Ίδρυμα μεγάλα έσοδα και αναμένεται να 

αποφέρει ακόμη πολύ μεγαλύτερα από όσα το ίδιο είχε δηλώσει το 1992 ότι ανέμενε 
να έχει. Από την άλλη, οι δαπάνες στον προϋπολογισμό του Ιδρύματος για το 1993 
παρουσιάζονται κατά 26,8% αυξημένες σε σύγκριση με τις πραγματικές δαπάνες του 
1992. 

Πρόσθετα, η Επιτροπή δεν έχει διαπιστώσει ότι έχουν υλοποιηθεί οι υποσχέ

σεις των εκπροσιόπων του Ιδρύματος για ποιοτική αναβάθμιση των προγραμμάτων 

του. ενιί> το δεύτερο τηλεοπτικό κανάλι, κατά την άποψη της Επιτροπής, δεν έχει 

επι τελέσει το ρόλο τον ψυχαγωγικό, εθνικό και ανταγωνιστικό που είχε εξαγγελθεί 

με την ίδρυσή του. 

Η Επιτροπή, με γνιόμονα τις πιο πάνω θέσεις και διαπιστώσεις της, αποφά

σισε να εισηγηθεί στη Βουλή την περικοπή των δαπανών του ,Ιδρύματος κατά 

f2 εκατομ. περίπου, κάτι που κατά την άποψή της μπορεί να πραγματοποιηθεί, 
χωρίς να επηρεαστεί η όλη λειτουργία του Ιδρύματος και η ποιότητα των προγραμ

μάτων του. 

Οι πιο πάνω περικοπές, οι οποίες έγιναν, αφού ζητήθηκαν οι προτάσεις του 

ίδιου του Ιδρύματος, αφορούν κατά κύριο λόγο τα πιο κάτω κονδύλια: 

(α) Τις αποδοχές προσωπικού. 

(β) Τα έξοδα προγραμμάτων. 

(γ) Άλλες περικοπές για γενικά έξοδα Κ.ά. 

Η Επιτροπή, αφού διαμόρφωσε ανάλογα τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό, 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως έχει τελικά διαμορ

φωθεί. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Ηλιάδης. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κ1,ριε Πρόεδρε, συζητούμε σήμερα και θα ψηφίσουμε σε λίγο τον προϋπολο

γισμι'ι του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου με μια διαδικασία όχι πολύ ορθόδοξη, 

ας μου επιτραπεί να αναφέρω. Στην τελευταία συνεδρίαση της ΚοινοΒουλευτικής 

Επιτροπής Οικονομικιον και Προϋπολογισμού που ασχολήθηκε με το θέμα, δηλαδή 

στις 28 του περασμένου μήνα, η απόφαση η ομόφωνη της Επιτροπής ήταν ότι το 
θέμα αναΒάλλεται για το Σεπτέμβριο, ώστε να μελετηθεί και να συζητηθεί συνολικά 

ο προϋπολογισμός μαζί με την πρόταση νόμου την οποία έχω καταθέσει με το συνά

δελφο κ. Τάσσο Παπαδόπουλο για μείωση της αναγκαστικής εισφοράς προς το 

Ίδρυμα. Ξαφνικά η απόφαση αυτή ανετράπη και, κατόπιν συνεννοήσεως μεταξύ των 

διαφόρων πλευρ(ον, το νομοσχέδιο του συμπληρωματικού προϋπολογισμού 

βρίσκεται σήμερα με ομόφωνη Έκθεση ενώπιόν μας. Είναι μια πρακτική η οποία 

έχει ακολουθηθεί και άλλες φορές και την οποία δε μέμφομαι ως διαδικασία την 

οποία ακολούθησε ο Πρόεδρος και η Επιτροπή. 

Εκεί που θα συγκεντρώσω την προσοχή μου -και θα παρακαλέσω να έχω και τη 

δική σας προσοχή- είναι η ουσία του θέματος. Πρώτα πρ(οτα θα ήθελα να παρακα

λέσω τη Γραμματεία να κάνει μια διόρθωση στην Έκθεση και να προσθέσει ότι σε 

όλες τις συνεδριάσεις της Επιτροπής, μη όντας μέλος της, ήμουν παρών και είχα 

συμμετοχή στη συζήτηση. Γι' αυτό παρακαλώ, για λόγους τάξεως, αλλά και 

πρακτικών, να καταχωρηθεί η παρουσία μου στις συνεδρίες αυτές της Κοινοβουλευ

τικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

Κύριε Πρόεδρε, έχουμε μπροστά μας μια ομόφωνη Έκθεση με την οποία δε 

διαφωνώ προσωπικά καθόλου. Και θα έλεγα ότι οι διαπιστώσεις οι οποίες περιλαμ

βάνονται στη σημερινή Έκθεση είναι εκείνες ακριβώς οι διαπιστιοσεις, εκείνες 

ακριΒιος οι παρατηρήσεις τις οποίες έκαμε πέρσι από αυτό το Βήμα μια μικρή ομάδα 

συναδέλφων. Και πέρασε μια ολόκληρη χρονιά για να τις υιοθετήσει ομόφωνα η 

ΚοινοΒουλευτική Επιτροπή Οικονομικ(Ον. Θέλω όμως να θυμίσω για λόγους τάξεως 

ότι εκείνοι οι οποίοι πέρσι λέγαμε τα ίδια πράγματα, ότι δεν είναι δυνατό να ψηφί

ζονται αυξήσεις στα κονδύλια, να διπλασιάζονται οι αναγκαστικές Εισφορές, χωρίς 

να ελέγχεται η παραγωγή του ΡΙΚ, η προσφορά του ΡΙΚ, χωρίς να νοικοκυρεύονται 

πριοτα τα οικονομικά του ΡΙΚ, ώστε να γνωρίζουμε, όσο είναι δυνατό τουλάχιστον, 

ότι διασφαλίζεται η σωστή χρήση του δημόσιου χρήματος, του χρήματος του φορο

λογούμενου πολίτη, είχαμε χαρακτηριστεί αιρετικοί ή έχοντες ιδιοτελείς σκοπιμό

τητες. Και πρέπει να αναφέρω πάνω στο τελευταίο σημείο ότι ακόμα και πρόσφατα 

ο συνάδελφος Τάσσος Παπαδόπουλος είχε δεχθεί κακοήθη επίθεση με υπονοούμενα 

ότι υπηρετεί προσωπικά του συμφέροντα έχοντας τις θέσεις τις οποίες έχει πάνω σε 

αυτό το θέμα. 

Δεν έχω αμφιβολία, όπως έγινε και στην αρμόδια Επιτροπή, ότι αυτά καταδι

κάζονται ανεπιφύλαχτα από τους 56 Βουλευτές αυτού του Σώματος και ότι εμείς ως 
Βουλευτές θα λειτουργούμε σύμφωνα με τη συνείδηση, σύμφωνα με τις απόψεις μας 

και όχι σύμφωνα με την κακοήθεια της οποιασδήποτε κακόπιστης κριτικής, η οποία 

προσπαθεί να πλήξει οποιοδήποτε συνάδελφο και να εκφοβίσει όλους τους υπόλοι

πους. 

• 

• 

• 

• 

• 

• 



• 

• 

.. 

• 

• 
2475 

Αυτή η συζήτηση γίνεται ετεροχρονισμένα. Χάθηκε ένας ολόκληρος χρόνος και 

άλλη μια καλή ευκαιρία πέρσι το Μάρτη να μπει μια τάξη στο ΡΙΚ. Ποτέ δεν είναι 
αργά. Όμως πρέπει να πούμε μερικά πράγματα. Ήταν σωστό να συζητηθούν ο 

προϋπολογισμός μαζί με τη μείωση της εισφοράς, γιατί η εισφορά γίνεται για να 

καλύψει τις πραγματικές ανάγκες και τις δαπάνες τις οποίες πρέπει να κάμει το 
ΡΙΚ, για να εκτελέσει τον προορισμό του. Άρα εισφορά και προυπολογισμός 

Βρίσκονται σε μια άμεση συνάρτηση. Γι' αυτό είναι άστοχη η αποσύνδεση των δύο 
θεμάτων. Και πρέπει να πούμε ότι από πέρσι μέχρι φέτος, και ιδιαίτερα από την 

αρχή αυτού του χρόνου που πληρώνεται η αναγκαστική εισφορά κατά 100%, 
υπάρχει μια δικαιολόγημένη αγανάκτηση του κόσμου, γιατί είναι παράλογη, υπερβο

λική, αψυχολόγητη και προκλητική αυτή η εισφορά την οποία αναγκάζεται να 

πληριονει ο φορολογούμενος πολίτης. Γιατί για κανένα λόγο δεν είναι δυνατό να 

δεχθούμε ότι ένας πολίτης, πρόσφυγας, οικογενειάρχης, που πληριονει ί 16 ρεύμα 
για την οικογένειά του, είναι δυνατό να πληρώνει και ί8 για την αναγκαστική 

εισφορά. Αυτά είναι παράλογα πράγματα. Ούτε είναι δυνατό να δεχθούμε ότι ένας 

φτωχός άνΘρωπος που έχει ένα μικρό μαγαζί, το οποίο είναι ξενοικίαστο και έχει 

ένα μετρητή ηλεκτρικού ρεύματος, εισπράττει μηδέν από ενοίκιο, διότι είναι ξενοι

κίαστο, πληριονει μηδέν ρεύμα, διότι δεν υπάρχει κατανάλωση, πρέπει να πληρώνει 

Ω,50 αναγκαστική εισφορά στο ΡΙΚ. Αυτά τα πράγματα πλέον είναι παράλογα, έξω 

από κάθε λογική. Και σίγουρα είναι γι' αυτό το λόγο που έχει κατατεθεί και η 

πρότασή μας για επανεξέταση αυτής της προκλητικής πλέον κατάστασης, η οποία 

έχει συγκεντριοσει τη δικαιολογημένη αγανάκτηση του κόσμου, ο οποίος δεν μπορεί 

να ανέχεται αδιαμαρτύρητα και να συνεχίζει να πληρώνει αυτή την παράλογη 

αναγκαστική εισφορά . 

Η αύξηση της εισφοράς ήταν 100%. Δεν εξηγήθηκε όμως -και εμείς τα είπαμε 
από αυτό το Βήμα και δεν είχαμε γίνει ακουστοί και δεν είχε δοθεί προσοχή- ότι 

εκείνη η αύξηση σημαίνει αύξηση μεν της εισφοράς κατά 100%, αλλά αύξηση των 
εισοδημάτων κατά 158%, διότι στο μεταξύ τα νοικοκυριά αυξάνονται και η κατανά
λωση του κάθε νοικοκυριού ξεχωριστά αυξάνεται από μόνη της. Έτσι, ενώ σύμφωνα 

με τα όσα μας είπαν τα Π,4 εκ. του 1991 πάνω στα οποία υπήρχε ο υπολογισμός για 
ολόκληρο χρόνο με βάση τα προηγούμενα δεδομένα θα διπλασιάζονταν, τελικά το 

1993 αναμένεται ότι τα εισοδήματα από την αναγκαστική εισφορά θα υπερβούν τα 
[9 εκ., σύμφωνα με ρητή δήλωση του Αρχιλογιστή του ΡΙΚ στην αρμόδια Κοινοβου
λευτική Επιτροπή. Έτσι φτάσαμε στο εξής σημείο: Το προηγούμενο διοικητικό 

συμβούλιο του ΡΙΚ στην προσπάθειά του να δικαιολογήσει την εισφορά, να κατα

σκευάσει, κυριολεκτικά να κατασκευάσει και να παρουσιάσει στη Βουλή έναν προϋ

πολογισμό ο οποίος ήταν διογκωμένος και πλασματικά ισοσκελισμένος, έψαχναν οι 

άνθρωποι να βρουν δαπάνες ή να κατασκευάσουν πλαστές δαπάνες, για να δικαιο

λογήσουν τα έσοδα. Και αυτή ήταν κοινή διαπίστωση ολόκληρης της Επιτροπής την 

οποία σε επανειλημμένες περιπτώσεις πολύ ορθά, κατά την άποψή μου, εξέφρασε 

και ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογι

σμού συνάδελφος, Λεόντιος Ιεροδιακόνου. 

Όπως γίνονται βεβιασμένα τα πράγματα και όπως φτάνουμε στο δεύτερο 

ήμισυ του χρόνου, ασφαλώς δεν μπορεί να γίνει σοβαρή μελέτη και σοβαρή συζήτηση 

πάνω στο πρόβλημα που ονομάζεται ΡΙΚ. Η δική μας η άποψη πέρσι ήταν ότι 

είμαστε πρόθυμοι, αφού μελετήσουμε το πρόβλημα, αφού εντοπίσουμε τις αδυναμίες 

και αφού βελτιωθούν τα κενά, να ψηφίσουμε και προϋπολογισμούς και εισφορά η 



2476 

οποία είναι αναγκαία για τη σωστή, αποδοτική λειτουργία του Ραδιοφωνικού Ιδρύ
ματος της Κύπρου. Αυτό δεν έγινε και θέλω να αναφέρω ότι η περσινή Έκθεση 

εντελιος αφελιος, ας μου επιτραπεί, εντελιος επιπόλαια, εντελώς επιφανειακά και 

επιδερμικά, αφού περιγράφει τα διάφορα κονδύλια και τους σκοπούς τους οποίους 

θα υπηρετούσαν, απλ(ος εξέφραζε ότι πιστεύει και αναμένει ότι το ΡΙΚ θα ανταπο
κριθεί στις υποχρειοσεις του και ότι η διοίκηση και η διεύθυνση θα εφαρμόσουν την 

αναγκαία πολιτική λιτότητας και περισυλλογής. Δηλαδή, η Βουλή αντί να ασκήσει 

κoινo~oυλευτικό έλεγχο, περιορίστηκε στην έκφραση ευχ(ον και στη διατύπωση 

ελπίδων, εκεί που μπορούσε να ασκήσει αποφασιστικό και ουσιαστικό έλεγχο. Και 
έπρεπε να το κάνει, γιατί διαφορετικά δε νοείται να δίνεται η ψήφος μας χωρίς 

πρ(οτα να ελέγχουμε. Λέει φέτος η Επιτροπή ότι το ΡΙΚ δεν ανταποκρίθηκε και 

ομόφωνα λέει αυτά τα οποία λέγαμε εμείς πέρσι. Διαπίστωσε λέει ότι δεν καταβλή
θηκαν προσπάθειες για άσκηση πολιτικής λιτότητας, ότι οι προϋπολογιζόμενες 

δαπάνες παρουσιάζονται διογκωμένες, ότι δεν υπήρξε ποιοτική αναβάθμιση των 

προγραμμάτων, ότι το δεύτερο τηλεοπτικό κανάλι κατά την άποψη της Επιτροπής 

ομόφωνα δεν έχει επιτελέσει το ρόλο τον ψυχαγωγικό, τον εθνικό και τον ανταγωνι

στικό μέσα στα πλαίσια της πολυφωνίας που λειτουργεί σήμερα στον τόπο μας. 

Αυτά για όσους είχαμε την άποψη και τη θέση τούτη την ίδια πέρσι αποτελούσαν 

επιχειρήματα τα οποία είχαμε καταθέσει από αυτό το βήμα και δεν υπάρχει κανένας 

λόγος να τα επαναλά~oυμε και φέτος. 

Δεν είναι αρκετό βέβαια να λέμε ότι το ΡΙΚ είναι πίθος των Δανα·ίδων. 

Κάποτε θα πρέπει να κλείσουμε τις τρύπες στο πιθάρι των Δανα"ίδων, για να μπορεί 

το χρήμα του φορολογούμενου πολίτη να αξιοποιείται με καλύτερο τρόπο. Οι διαπι

στιοσεις δεν είναι αρκετές, τη στιγμή που μπορούμε να πάρουμε μέτρα. Πρέπει να 

πω ότι ήταν κατά την άποψή μου σωστή η ομόφωνη απόφαση της Koινo~oυλευτικής 

Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού να ζητήσει από το ΡΙΚ να περικόΨει 

κατά f2 εκ. τις δαπάνες του. Είμαι σίγουρος επίσης ότι το πλεόνασμα στον πλασμα
τικά ισοσκελισμένο προϋπολογισμό υπερβαίνει κατά πολύ τα f2 εκ. και ότι, αν η 

Επιτροπή μελετούσε το θέμα κονδύλι με κονδύλι, θα έβρισκε τουλάχιστον ακόμα f:l 
έως ί 1,5 εκ. πλεόνασμα. Το έχω κάνει. Έχω στοιχεία, έχω μιλήσει με ανθριοπους οι 
οποίοι κατέχουν τα θέματα όσο ελάχιστοι, αλλά δεν είναι του παρόντος. Αυτή είναι 

μελέτη η οποία θα κατατεθεί στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή το Σεπτέμ

βριο. 

Παρ' όλα αυτά η Επιτροπή άφησε ακόμα και γι' αυτά τα f2 εκ. ημιτελές το έργο 
της. Είχε λεχθεί, όταν συνεδρίασε η Επιτροπή ότι, πέρα από την περικοπή των 

δαπανών κατά f2 εκ., θα εζητείτο από το ΡΙΚ να περιλάβει πρόνοια στον προϋπολο
γισμό, (οστε αυτά τα f2 εκ. να διατεθούν για την πληρωμή των χρεών του ΡΙΚ. 

Όπως έγινε βεβιασμένα αυτό το πράγμα, αντιλαμβάνομαι ότι δεν έχει περιληφθεί 

παρόμοια πρόνοια στον προϋπολογισμό που έχουμε ενώπιόν μας. Παρόλα αυτά, 

θέλω να πιστεύω και κάνω έκκληση προς το νέο διοικητικό συμβούλιο του ΡΙΚ -το 

οποίο και να θέλει δεν μπορεί, δεν έχει το χρόνο να δαπανήσει αυτά τα λεφτά, που 

θα τα εισπράξει και από την κυβερνητική χορηγία και από τη διαφήμιση και από την 

αναγκαστική εισφορά- τουλάχιστο να τα χρησιμοποιήσει σωστά αποπληρώνοντας 

τα χρέη του ή μέρος των χρεών του. Και αυτό έχει τεράστια σημασία. Αυτή τη στιγμή 

το ΡΙΚ έχει χρέη ί5 εκ. Γύρω στα ί2 εκ. είναι τα χρέη από τα παρατραβήγματα που 

έχουν φτάσει στο τέρμα τους στις κυπριακές τράπεζες. Αν πληρ(οσει και ξοφλήσει 

με αυτά τα ί2 εκ. το εσωτερικό του χρέος το ΡΙΚ, σημαίνει τρία πράγματα. Πρώτο, 

• 

• 
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ότι θα μειώσει τα χρέη του περίπου στο μισό. Δεύτερο, ότι το μισό περίπου εκατομ

μύριο που πληρώνει για τόκους κάθε χρόνο θα περιοριστεί στις 1:200.000 με 

1:250.000. Τρίτο, θα αποκτήσει δανειοδοτικές δυνατότητες, διότι θα απελευθερώσει 
τα παρατραβήγματά του στις τρεις κυπριακές τράπεζες και θα μπορεί σε ώρα 

ανάγκης να τα χρησιμοποιήσει, για να κάμει τη δουλειά του με έναν αποτελεσματικό 

τρόπο. 

Όμως, πέρα από αυτό, υπάρχει και μια άλλη ανάγκη σύμφωνα με μελέτη την 

οποία κατέθεσε στο διοικητικό συμβούλιο ο Αρχιλογιστής του ΡΙΚ, μελέτη η οποία 

ακόμα δεν ήρθε στη Βουλή και απευθυνόταν στο διοικητικό συμβούλιο, ημερομηνίας 

22 Ιουνίου, η οποία μας έχει δοθεί από τον Αρχιλογιστή του ΡΙΚ, όταν ως ΕΔΕΚ 
είχαμε επισκεφθεί το Ίδρυμα, για να συζητήσουμε σε βάθος ορισμένα θέματα μαζί με 

τη διεύθυνση και τις συντεχνίες. Σύμφωνα λοιπόν με τον Αρχιλογιστή του ΡΙΚ, 

πέρα από αυτά τα ί5 εκ., σε τέσσερα χρόνια τα χρέη του ΡΙΚ θα φτάσουν τα 

f 12,5 εκ. και σε πέντε χρόνια από σήμερα θα φτάσουν τα f 18,5 εκ. Συν ί5 εκ., που 
είναι τα σημερινά, θα φτάσουν στα 1:23,5 εκ. τα χρέη του ΡΙΚ. Και τι θα γίνει σε τρία 
ή σε τέσσερα ή σε πέντε χρόνια; Όπως είμαστε σήμερα εδώ, αν δε ληφθεί πρόνοια 

για εξόφληση, θα έρθει ξανά το ΡΙΚ και θα πει "κύριοι, διοστε λεφτά, βάλτε 

εισφορές, αυξήστε φορολογίες, γιατί το Ίδρυμα χρεοκοπεί και κλείνει, εκτός αν 

ανοίξετε τα δημόσια ταμεία". Και επειδή κανένας σε αυτή την αίθουσα δε θέλει ούτε 

να χρεοκοπήσει ούτε να κλείσει το ΡΙΚ, αναγκαστικά και μοιραία θα ανοίξουμε τα 

δημόσια ταμεία, για να δώσουμε τα f 18 εκ. ή τα 1:23 εκ. τα οποία θα απαιτηθούν 

σύμφωνα με τους υπολογισμούς του Αρχιλογιστή του ΡΙΚ, ο οποίος μιλά με ακρί

βεια. Λέει ότι σε πέντε χρόνια με ακρίβεια τα χρέη θα είναι fI3 .590.993. Δεν είναι 
κατά προσέγγιση οι υπολογισμοί του. Συν τα ί5 εκ. που υπάρχουν. Είναι γι' αυτό το 

λόγο που αποτελεί αναγκαιότητα το νέο διοικητικό συμβούλιο να σκεφτεί πολύ 

σοβαρά ότι πρέπει επιτέλους να αρχίσουν να αποπληρώνονται αυτά τα χρέη, διότι 

θα είναι άδικο, παράλογο και αδικαιολόγητο να ξαναφτάσουμε στα ίδια θέματα με 

τις ίδιες καταλήξεις, με τις ίδιες αντιδεοντολογικές λύσεις. 

Κύριε Πρόεδρε, κανονικά για όλους αυτούς τους λόγους θα έπρεπε κανείς να 

καταΨηφίσει ανεπιφύλαχτα αυτούς τους προϋπολογισμούς και να ζητήσει να πάνε 

πίσω στην Επιτροπή με την ψήφιση κάποιου συμπληρωματικού προϋπολογισμού, 

για να καλυφθούν οι ανάγκες για ένα ή δύο μήνες, να γίνει σε βάθος μελέτη από την 

αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή και αφού διορθωθούν τα κακώς έχοντα ή 

τουλάχιστον εκείνα που μπορούν να διορθωθούν, τότε να συζητήσουμε μαζί και τον 

προϋπολογισμό και την αναγκαστική εισφορά. Αυτή θα ήταν η σωστή θέση και αυτή 

θα ήταν και η δική μου η θέση, αν σήμερα δεν είχαμε ένα διαφορετικό διοικητικό 

συμβούλιο. Γιατί πρέπει να διορθωθούν τα κακώς κείμενα από συναίσθηση ευθύνης 

απέναντι στο δημόσιο χρήμα του φορολογούμενου πολίτη. Και πρέπει να γνωρί

ζουμε ότι τουλάχιστον όσο εξαρτάται από τη Βουλή γνοιαζόμαστε, προσέχουμε, 
αγρυπνούμε και επιβάλλουμε να χρησιμοποιείται με έναν τρόπο συνετό και νοικοκυ

ρεμένο, κάτι που δεν έγινε. 

Επειδή έχουμε μια νέα διοίκηση και πρέπει να της δώσουμε πίστωση χρόνου, 

διαφωνιοντας και με την άποψη όλων των πλευρών της Βουλής, περιλαμβανομένου 

και του δικού μου κόμματος, θα τηρήσω αποχή από την ψήφιση του προϋπολογι

σμού, γιατί θεωρώ ότι είναι αδύνατο για λόγους αρχής να τον ψηφίσω και από την 

αλλη θεωριο ότι είναι εύλογο να δώσουμε πίστωση χρόνου και ευκαιρία στο νέο 

διοικητικό συμβούλιο να καταθέσει σκέψεις, απόψεις και πολιτική, όσον αφορά το 

ραδιοτηλεοπτικό κρατικό ίδρυμα της Κύπρου. 
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Σε δυο-τρεις μήνες αυτή η Βουλή θα έχει το νέο προϋπολογισμό του Ιδρύ

ματος. Ζητούμε από το καινούργιο διοικητικό συμβούλιο να αποφύγει τις μεγαλό

στομες διακηρύξεις. Δε θα μας συγκινήσουν, δε θα μας επηρεάσουν. Έχουμε 

χορτάσει. ΖητοΙ:ψε να δουλέψει και να νοικοκυρέψει τα οικονομικά του Ιδρύματος. 

Να αναΙ1ιιθμίσει την προσφορά του και να συγχρονίσει το βηματισμό του Ιδρύματος 

με την κυπριακή πραγματικότητα και να κάμει το κρατικό ραδιοφωνικι'ι Ίδρυμα της 

Κύπρου το φορέα και τον εκφραστή της συνολικής προσπάθειας του κυπριακού 

λαού ολι'ικληρόυ, στην προσπάθειά του να αντισταθεί στην κατοχή, να απελευθε

ριοσει την πατρίδα του και να επιβιιοσει στη γη του . Το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα της 

Κύπρου πρέπει 'ινα επιβιιΟσει. Και οι εργαζι'ιμενοι τo~ Ιδρύματος, που είναι και 
πολλοί και οι π))μστοι είναι αξιι'ιλογοι, έχουν πολλά να συνεισφέρουν προς αυτή τη 

κατεί,Βυνση. Είναι αυτούς που πρέπει να προσπαθήσει το νέο διοικητικι'ι συμβούλιο 

ι'ιχι να τους ποδηγετήσει με ψευτοσυνδικαλιστικές παροχές, αλλά να τους κάνει 

κοινωνοί,ς του προβληματισμού του και της γνήσιας προσπάθειας που πρέπει να 

καταf1rιλει μαζί με τους εργαζόμενους, μαζί με την κυβέρνηση, μαζί με το κοινο

βούλιο. ιί>στ το ΡΙΚ να παύσει να είναι αυτός ο κοιμιομενος οργανισμός και να 

γίνει ένας ζωντανι'ις φορέας που θα εκφράζει τους αγιονες, τις αγωνίες, το παρόν, 

τους οραματισμούς και το μέλλον αυτού του λαού. 

Η άποψή μας είναι ότι το ΡΙΚ πρέπει να επιβιώσει. Μέσα σε αυτό τον κυκειονα 

και τον ωκεανι'ι της πολυφωνίας με τον ανταγωνισμό και την πολλαπλή πληροφό

ρηση. σίγουρα έχει τη θέση του και το κρατικό ραδιοτηλεοπτικό μας κανάλι. Το ΡΙΚ 

δεν μπορεί παρά να σταθεί, να αγωνιστεί, για να επιβιώσει. Δεν είναι τόσο εύκολο 

για ένα κρατικό μέσο να ανταγωνίζεται πάντα τα ιδιωτικά. Και είναι γι' αυτό το 

λόγο που η πολιτεία και με επιδότηση άφθονη και με φορολογία τεράστια και παρά

λογη, του έδωσε μέσα υπερβολικά, πολύ περισσότερα από εκείνα τα οποία όντως 

χρειάζεται, για να επιτελέσει το έργο του. Μιλούμε για πολυφωνία. Πρέπει όμως να 

πούμε. αν θέλουμε να είμαστε δίκαιοι, ότι τουλάχιστον στον τομέα της πολυφωνίας 

τα τελευταία χρόνια με το προηγούμενο διοικητικό συμβούλιο έγιναν βήματα θετικά. 

Και θα πρέπει να πούμε ότι αυτό οφείλεται και στις προθέσεις του διοικητικού 

συμβουλίου του προηγούμενου -και είναι σε πίστη του- αλλά οφείλεται κυρίως στην 

παρουσία, τη λειτουργία του θεσμού της ιδιωτικής ραδιοφωνίας και τηλεόρασης την 

οποία αυτή η Βουλή εισήγαγε και έφερε στην κυπριακή κοινωνία σαν τη μεγαλύτερη 

επανάσταση στον τομέα της πληροφόρησης και των μέσων μαζικής επικοινωνίας 

από την ίδρυση της Κυπριακής Δημοκρατίας μέχρι και σήμερα. 

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνοντας θέλω να αναφέρω ότι θα παρακολουθήσουμε με 

προσοχή και διάθεση συνεργασίας το νέο διοικητικό συμβούλιο. Και θα πρέπει να 

χαιρετίσουμε σήμερα την παρουσία σε αυτή την αίθουσα του νέου Προέδρου του 

διοικητικού συμβουλίου, καθώς και του Αναπληρωτή Γενικού Διευθυντή, που 

δείχνει ότι τουλάχιστο σε αυτό το σημείο κάνουν μια καλή αρχή. Σε αυτή τους την 

πορεία, σε αυτή την προσπάθεια προς αυτή την κατεύθυνση θα μας βρουν συμπαρα

στάτες και αρωγούς στο έργο τους, έτοιμους να επαινέσουμε, να στηρίξουμε και να 

βοηθήσουμε όσο μπορούμε ως κοινοβούλιο τη σωστή προσπάθεια την οποία ελπί

ζουμε και θέλουμε να καταβάλουν. Ταυτόχρονα όμως θα μας αντιμετωπίσουν 

επικριτικούς, όταν κατά τη γνιομη μας το δημόσιο συμφέρον δε θα υπηρετείται από 

τα δριίιμενα τα οποία θα καταθέσουν ως πράξη και όχι ως θεωρία. 

Ευχαριστιο, κύριε Πρόεδρε. 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Πιττοκοπίτης και να ετοιμάζεται ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Εμείς του Δημοκρατικού Κόμματος και ο συνάδελφος ο Δημήτρης ο Ηλιάδης 

δε θέλουμε καμιά απολογία από καμιά πλευρά, γιατί μας έχουν δικαιώσει τα γεγο

νότα από μόνα τους. Αλλά πιστεύω ότι εκείνες οι πλευρές ή εκείνοι οι συνάδελφοι, 

οι οποίοι πιστεύω ότι παραπληροφορήθησαν -για να μη χρησιμοποιήσω άλλη λέξη

και ψήφισαν τότε, θα πρέπει να έχουν το ολιγότερο απαίτηση. Απαίτηση όμως πιο 

έντονη έχει ο λαός μας που σε κάθε περίπτωση πληρώνει τα σπασμένα. 

Θα διαφωνήσω ελάχιστα με το συνάδελφο τον Ηλιάδη. Δε φορολογείται ο 

λαός, αγαπητέ συνάδελφε, μια φορά για το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα. Φορολογείται 
τρεις. Δηλαδή ο φορολογούμενος πολίτης ο οποίος έχει τρεις ή τέσσερις μετρητές 

πληρώνει και για τους τέσσερις εισφορά για το ΡΙΚ, ενώ στην πράξη δεν παρακο
λουθεί το ΡΙΚ και από τα τέσσερα υποστατικά που έχει στην κατοχή του. Από την 

άλλη είναι και η κρατική χορηγία. Μήπως δεν είναι πάλι ο φορολογούμενος πολίτης 

ο οποίος πληρ<ονει; 

Εκείνο που με ανησυχεί όμως ιδιαίτερα είναι το εξής: Αν η Επιτροπή Οικονο

μικ<ον έχει διαπισnοσει μέσα από τη μελέτη της ότι έπρεπε να περικόψει δύο εκατομ

μύρια λίρες, τι πρέπει να πράξουμε ως Βουλή, πέραν αυτής της περικοπής, για 

όλους εκείνους που έφτιαξαν αυτά τα στοιχεία και παραπληροφορούσαν τη Βουλή 

και έφτιαχναν αυτούς τους παραφουσκωμένους ή ανύπαρκτους λογαριασμούς για 

σκοπούς εξόδων; Μου θυμίζει ειλικρινά αυτή η περίπτωση κάποιους του μεγαλοκε

φαλαίου, οι οποίοι με διάφορους τρόπους προσπαθούν και φτιάχνουν λογαρια

σμούς για φοροδιαφυγή ή για φοροαποφυγή. Είναι ακριβώς το ίδιο πράγμα. 

Οπότε, τι θέλουμε, αγαπητοί συνάδελφοι; Θέλουμε αυτή η Βουλή, πέρα από 

τον κοινοβουλευτικό έλεγχο -που είναι υποχρέωσή μας, είναι δικαίωμά μας, απορ

ρέει μέσα από το Σύνταγμα- μήπως να γίνουμε και εγκεκριμμένοι λογιστές ή ελεγ

κτές και να τρέχουμε και την τελευταία περίπτωση ξωπίσω, αν ένας οργανισμός 

δημόσιου δικαίου δεν παρουσιάζει την πραγματική εικόνα των εσόδων και των 
εξόδων του; 

Εμείς του Δημοκρατικού Κόμματος αυτές τις θέσεις και αυτές τις απόψεις τις 

είχαμε και τότε. Αλλά από αυτό το βήμα θέλω και είμαι υποχρεωμένος να ξανατο

νίσω αυτό που είπε και προηγουμένως ο συνάδελφος ο κ. Ηλιάδης και πολύ παλαιό

τερα επανειλημμένως εγώ. Σε καμιά περίπτωση δε θα δεχθούμε οποιαδήποτε μομφή 

ή. κατηγορία ή ψίθυρο ενάντια σε οποιοδήποτε συνάδελφο οποιουδήποτε κοινοβου

λευτικού κόμματος, όταν προσπαθεί να πει τά πράγματα με το όνομά τους . Δε θα 

ανεχθούμε να ρετσινιάζεται, να εκφοβίζεται, να αφήνονται υπονοούμενα εις βάρος 

του ή άλλως πως, γιατί τότε, εάν υποκύψουμε σ' αυτού του είδους τις μεθόδους, 

πιστεύω ειλικρινά, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι αυτή η Βουλή θα παύσει να εξασκεί 

κοινοβουλευτικό έλεγχο ή θα παύσει το ολιγότερο να εξασκεί το ρόλο και τις 

υποχρειοσεις που έχει έναντι του λαού και που απορρέουν από το Σύνταγμα . 

Εμείς, ως Δημοκρατικό Κόμμα, θα ψηφίσουμε αυτό τον προϋπολογισμό, όπως 

έχει διαμορφωθεί, ειλικρινά με πολλή δυσφορία, εφόσον δεν έχουν παρουσιαστεί 

αναλυτικά και με πειστικά στοιχεία τα πραγματικά έξοδα και τα πραγματικά έσοδα 

\ 
\ , \ . 
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αυτού του Ιδρύματος. Διαφώνησα και τότε με το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα και όσο θα 

ισχύει ο νόμος με τον οποίο θα συνδέεται η εισφορά με την κατανάλωση ηλεκτρικού 

ρεύματος θα πρέπει και θα υποχρεούται κάθε χρόνο να φέρνει αναλυτική κατάσταση 

για το πι'>σοι είναι οι πολίτες αυτού του τόπου και πόσοι είναι οι μετρητές και πόσα 

είναι τα χρήματα τα οποία θα εισρέουν στα ταμεία αυτού του Ιδρύματος μέσω αυτής 
της φορολογίας. 

Δεύτερο, είναι και διαπίστωση της Επιτροπής Οικονομικιον, αλλά και όλων 

μας, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι όλα εκείνα που μας υπόσχονταν ότι θα πρόσφεραν 

μέσω του Δεύτερου Καναλιού δεν έγιναν. Και το αφήνω στο λαό μας να το κρίνει. 

Τελειιονοντας, θέλω να διερωτηθώ το εξής: Αναγνωρίζουμε όλοι -και το 

έχουμε δηλώσει επανειλημμένα- ότι με την πολυφωνία που υπήρξε σ' αυτό τον τομέα 

πράγματι και οι ιδιωτικοί τηλεοπτικοί και ραδιοφωνικοι σταθμοί προσφέρουν και 

αυτοί αρκετά. Πώς λοιπόν θα αντιμετωπίσει αυτή η Βουλή αύριο εκκλήσεις τους για 

σκοπούς επιχορήγησης ή άλλως πως και πώς θα αντιμετωπίσει αυτή η Βουλή αύριο 

εκείνους τους πολίτες που θα λένε ''εγιο δεν παρακολουθώ τον άλφα ή το Βήτα 

σταθμό, αλλά παρακολουθώ το γάμα"; 

Με αυτό δε θέλω σε καμιά περίπτωση να εκληφθεί από κανέναν ότι στρεφό

μαστε εναντίον του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου ή ότι δεν πρέπει να στηρί

ξουμε αυτό το Ίδρυμα. Αλλά κάμνουμε θερμή έκκληση προς το νέο διοικητικό 

συμβούλιο του ΡΙΚ να μελετήσει εις βάθος, να ακολουθήσει μια νέα φιλοσοφία σε 

όλους τους τομείς, για να μπορέσει να είναι πράγματι κρατικό Ραδιοφωνικό 

Ίδρυμα, που να προσφέρει και να εκπληρεί τις υποχρειοσεις του και τους σκοπούς 

• 

για τους οποίους συστάθηκε και να ανταποκρίνεται στις απαιτήσεις που έχει ο λαός • 
από αυτό το Ίδρυμα . Και να προσπαθήσει να επιβιώσει, γιατί δεν είναι ο μόνος 

τρόπος αυτός της φορολογίας και γιατί δε θα δεχόμαστε μια ζωή τον εύκολο τρόπο 

της φορολογίας και της αφαίμαξης του λαού, για τη στήριξη αυτού του Ιδρύματος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρίδης και μετά ο κ. Χατζηδημητρίου. Μετά ο κ. Αναστασιάδης, ο 

κ. Ρολάνδης, ο κ. Χατζηγιάννης. 

Ν . ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Καταρχήν πρέπει να πω ότι, κατά τη γνώμη μου, έχει ξεφύγει η συζήτηση από 

το θέμα το οποίο είναι ενώπιόν μας. Ενώπιόν μας είναι οι προϋπολογισμοί του 

Ιδρύματος και όχι το θέμα της εισφοράς το οποίο, καλά ή κακά, αποφασίστηκε να 

μείνει το Σεπτέμβρη και τότε εν εκτάσει όλες οι πλευρές θα πουν τις απόψεις τους. 

Όμως, μια και έχει επεκταθεί, θα πω δυο λόγια και για την εισφορά. 

Θέλω να ξεκινήσω με μια παρατήρηση που πιστεύω ότι όλοι αισθανόμαστε το 

ίδιο. Ελέχθη από τους δυο προηγούμενους συναδέλφους ότι σε κανένα δεν πρέπει να 

επιτρέπεται να απευθύνει χαρακτηρισμούς ή ρετσινιές σε συναδέλφους Βουλευτές, 

υπονο(οντας το γεγονός ότι με έναν άλφα τρόπο αφέθηκε κάποια εντύπωση για τον 

κ. Τάσσο Παπαδόπουλο, όταν έθεσε κάποια θέματα. Και αφέθηκε όχι από 

Βουλευτές. 

Δεν μποριο όμως να μη σημειιοσω το γεγονός ότι εδιο, από το έδρανο χαρακτη

ρίστηκε ο τρόπος που η συντριπτική πλειοψηφία τοποθετήθηκε πέρσι πάνω στο θέμα 

• 



• 

• 

• 

2481 

των προϋπολογισμών και της εισφοράς ως επιπόλαιος, επιδερμικός, επιφανειακός 

και μερικά άλλα. προσωπικά τα θεωρώ προσβλητικά και για τον εαυτό μου και για 
το σύνολο της Βουλής . 

Για το ρόλο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος είχαμε την ευκαιρία πάρα πολλές 
φορές να πούμε τις απόψεις μας. Δε θα τις επαναλάβω τώρα. Φαίνεται ότι υπάρχει 
μια διαφορά στην προσέγγιση μεταξύ των δικ(\)ν μας απόψεων και των απόψεων 

κάποιων συναδέλφων, η εξής: Δεν είναι για μας το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, 

με βάση το νόμο που λειτουργεί, ένα κανάλι ακριβώς το ίδιο όπως όλα τα άλλα 

κανάλια που υπάρχουν ή δυνατό να ιδρυθούν. Είναι ο κρατικός φορέας, ο δημόσιος 

φορέας. Και αυτή η ιδιότητα δημιουργεί και υποχρεώσεις για το κράτος, την πολι

τεία, τη Βουλή και φυσικά και για το ίδιο το Ίδρυμα. 

Είναι γι' αυτό το λόγο που εμείς δεν πρόκειται να συμφωνήσουμε σε επιχορή

γηση ιδιωτικ{\)ν καναλι{\)ν, επειδή δίνεται επιχορήγηση στο κρατικό Ραδιοφωνικό 

Ίδρυμα. Και, παρόλο τούτο, πρέπει να πούμε ότι, με έναν τρόπο, μέσω του Ραδιο

φωνικού Ιδρύματος Κύπρου ένα είδος επιχορήγησης έχει δοθεί, με κάποιες διευκο

λύνσεις σε ιδιωτικά κανάλια. 

Στην Έκθεση της Επιτροπής αναφέρονται λάθη του Ιδρύματος, παραλείψεις 

και αδυναμίες. Και, ειρήσθω εν παρόδω, οφείλω εδώ να αναφέρω ότι το λεκτικό της 

δεν έχει συμφωνηθεί. Εκείνο το οποίο είχαμε συμφωνήσει ήταν η συγκεκριμένη περι

κοπή των ί2 εκ., που ήταν ο συμβιβασμός μεταξύ διαφόρων απόψεων μέσα στην 

Επιτροπή Οικονομικών και που, εν πάση περιπτώσει, εμάς δε μας καλύπτει στο 

υημείο που η περικοπή αφορά και τα προγράμματα, γιατί είχαμε κάμει καθαρό ότι 

θα θέλαμε η περικοπή να μην περιλαμβάνει προγράμματα. Και αυτό το πράγμα ήταν 

η φυσική κατάληξη της συζήτησής μας, από τη στιγμή που το ίδιο το Ίδρυμα είχε 

δεχθεί ότι μπορεί να ανταποκριθεί, χωρίς να περιοριστεί η ποιότητα των προγραμ

μάτων, σ' αυτή την περικοπή των δύο εκατομμυρίων, παρόλο που η αρχική του 

τοποθέτηση στην Επι [ροπή ήταν ότι μπορούσε να δεχθεί περικοπή ί 1,2 εκ., χωρίς να 
επηρεαστούν τα προγράμματα. 

Εμείς λοιπόν, ανεξάρτητα από τα λάθη 11 τις παραλείψεις που εδώ επισημαίνο
νται, αναγνωρίζουμε ως θετική την προσφορά και τη δουλειά του Ιδρύματος στα 

χρόνια που πέρασαν κάτω από το προηγούμενο διοικητικό συμβούλιο, όχι μόνο 

στον τομέα της πολυφωνίας, που έχει αναγνωριστεί από όλες τις πλευρές, αλλά και 

στην ίδια την αναβάθμιση αρκετών από τα προγράμματα του Ιδρύματος. 

Και μια και μιλούμε για πολυφωνία, δεν μπορούμε παρά να σημειώσουμε το 

εξής: Η πολυφωνία που υπάρχει στο ΡΙΚ είναι μεγαλύτερη από ό,τι σε άλλα ιδιω

τικά τηλεοπτικά κανάλια. Και όποτε θέλετε το συζητούμε συγκεκριμένα. Δεν υπήρξε 

και ούτε υπάρχει μέχρι της στιγμής το ίδιο πολύπλευρη και αντικειμενική κάλυψη 

από άλλα ιδιωτικά τηλεοπτικά κανάλια. 

Ένα γεγονός το οποίο πρέπει να μας απασχολήσει και εμάς ως Βουλή είναι το 

εξής: Εν(\) συμφωνούμε ότι δεν έφθασε το επίπεδο προσφοράς του Ιδρύματος εκεί 

που θα το θέλαμε όλοι, παρόλο που, επαναλαμβάνω, θεωρούμε ότι έκαμε βήματα, 

σοβαρά βήματα -και σ' αυτό το σημείο σε κάποιο βαθμό δε μας καλύπτει η Έκθεση, ο 

τρόπος δηλαδή που περίπου απορρίπτεται το Δεύτερο Κανάλι του ΡΙΚ- εντούτοις 

πρέπει να μας απασχολήσει και να μας προβληματίσει το εξής: Αν είναι τόσο αποτυ

χημένο, γιατί υπάρχει η ακροαματικότητα και η θεαματικότητα που υπάρχει; Είναι 

άραγε μόνο συνήθειο; Είναι άραγε μόνο γιατί έχει περισσότερα μέσα ή γιατί κάπου 

ίσως να κάμνει και τη δουλειά του; 
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Ούτε θεωρούμε μικρό πράγμα το γεγονός ότι επετεύχθη μια καλή σχέση τα 
τελευταία χρόνια μεταξύ συνδικαλιστικ(ον οργανώσεων στο Ραδιοφωνικό 'Ιδρυμα 
Κύπρου και διοικητικού συμβουλίου. Ούτε οι οποιεσδήποτε παροχές προς τους 
εργαζομένους στο Ίδρυμα μπορεί να παρουσιάζονται ως μικροσυνδικαλιστικές 
παραχωρήσεις που έγιναν -ουσιαστικά δηλαδή αυτό υπονοείται- με στόχο να 
εξασφαλιστεί η βοήθειά τους ή, αν θέλετε, η συμπαιγνία τους με το διοικητικό 
συμΒούλιο του Ιδρύματος. 

Όσον αφορά την αναβολή, πρέπει να πούμε ότι η άποψη να πάνε και τα δυο 
νομοσχέδια το Σεπτέμβριο στην Επιτροπή Οικονομικών διατυπώθηκε πρ(ίnα από 
εμάς. Όμως, αφού όλοι συμφωνούμε ότι πρέπει να δοθεί μια πίστωση χρόνου στο 
νέο διοικητικό συμβούλιο -και εμείς όχι μόνο πίστωση χρόνου του δίνουμε, αλλά το 
πιστιονουμε και με καλή θέληση και διάθεση να εξυπηρετήσει το καλώς νοούμενο 

δημόσιο συμφέρον, χαρακτηριστικά με τα οποία εμείς πιστώνουμε και το απ ελθόν 
διοικητικό συμβούλιο- τότε η λογική λέει ότι έπρεπε να τους δώσουμε αυτή την 
ευκαιρία. Και επιπρόσθετα, θα ήταν παράλογο, από τη στιγμή που ανταποκρίθηκαν 
στις απαιτήσεις της Επιτροπής για περικοπές, εμείς να έλθουμε να πούμε "τώρα που 

ανταποκριθήκατε, δε σας ψηφίζουμε τους προϋπολογισμούς" και να συνεχίσει για 

ακόμα ένα εξάμηνο -διότι δεν είναι γρήγορα που τους ψηφίζουμε, είναι αργά που 

τους ψηφίζουμε- να λειτουργεί το Ίδρυμα χωρίς προϋπολογισμούς. 

Τα προβλήματα του ΡΙΚ είναι σύνθετα και δεν μπορούν να λυθούν απλώς με 
αφοριστικές τοποθετήσεις από το βήμα της Βουλής. Θέλω να αναφερθώ και στο 

"πέρσι", για το οποίο χαρακτηριστήκαμε "επιπόλαιοι, επιδερμικοί και επιφα

νειακοί", η συντριπτική πλειοψηφία που ψήφισε. Όταν ψηφίζονταν οι προϋπολογι

σμοί και όταν εψηφίζετο η εισφορά πέρσι, η θέση όλων των πλευρών -ή τουλάχιστον 

εκείνων που ψήφισαν- ήταν ότι θα έπρεπε να δοθούν τα μέσα για να επιτελέσει το 

ΡΙΚ εκείνο το ρόλο τον οποίο θέλουμε να επιτελεί. Και στην πορεία ήταν ξεκάθαρο 

από τις τοποθετήσεις μας, όχι εκ των υστέρων, ότι θα κρίναμε κατά πόσο εκείνο που 

δόθηκε καλιος χρησιμοποιήθηκε από το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. Είναι λίγο 

δύσκολο, κατά τη γνώμη μου, να είχε ασκηθεί κοινοβουλευτικός έλεγχος για τη 

διάθεση του ποσού της εισφοράς, πριν ακόμα ψηφιστεί η εισφορά. Και αυτό είναι 

που κάμνει σήμερα η Επιτροπή Οικονομικών και κατ' επέκταση η Βουλή. Έρχεται, 

μετά που λειτούργησε για ένα χρονικό διάστημα η εισφορά, να κάμει τις οποιεσδή

ποτε διαπιστώσεις και να πάρει τις οποιεσδήποτε αποφάσεις επιβάλλουν τα νέα 

στοιχεία. Με δυο λόγια αποφασίσαμε τότε, με τα δεδομένα που είχαμε μπροστά μας, 

με τα σενάρια και τα προγράμματα τα οποία παρουσιάστηκαν μπροστά μας, και 

σήμερα εξετάζουμε πώς λειτούργησαν αυτά τα σενάρια. 

Προσωπικά δεν πιστεύω ότι ήλθε οποιοσδήποτε εσκεμμένα και μας παρου

σίασε διαστρεβλωμένα σενάρια. Έγιναν κάποιοι υπολογισμοί· μπορεί να έχουν 

λάθη. Και εδώ θέλω να πω ότι πρώτα και πριν από την Επιτροπή Οικονομικών, 

στην Επιτροπή Εσωτερικών, είχαμε ζητήσει να σταλούν στη Βουλή οι λογαριασμοί, 

όπως παρουσιάζονται για ένα χρόνο, για να μπορούμε να κρίνουμε και από τα 

σενάρια αν τελικά αποδίδουν, όπως αρχικά είχαν παρουσιαστεί, αν όντως λειτουρ-

-::r.fl:(N κατά τρόπο που να διευκολύνονται τα χαμηλότερα και τα μεσαία εισοδηματικά 
στρ~α ή όχι . Και εδώ είμαστε για να το αλλάξουμε. Και φαίνεται αυτή είναι η 
ομόφων'η διαπίστωση της Επιτροπής, ότι σ' αυτό το χρόνο που πέρασε ο τρόπος που 

λειτούργησαν αυτά τα σενάρια είναι τέτοιος που επιβάλλει δεύτερες σκέψεις και 

πιθανόν κάποιες αλλαγές, τις οποίες ούτε και το ίδιο το Ίδρυμα, αντιλαμβάνομαι, 

αρνείται. 

• 
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Μια όμως και μιλούμε για τοθtμα της εισφοράς, και ανεξάρτητα αν θα τα 

πούμε τον Οκτιοβρη σε έκταση, πρέπει να υπογραμμίσουμε το εξής: Δεν μπορεί 

σήμερα να παρουσιαζόμαστε ορισμένοι με καταιγιστικά πυρά ενάντια στην εισφορά 

και να τη φορτιονουμε μόνο σε κάποιους άλλους, επειδή την ψήφισαν πέρσι, και 

ιδιαίτερα να είμαστε άκρως επιθετικοί, γιατί συνδέθηκε η εισφορά με την πληρωμή 
των λογαριασμιον της Αρχής Ηλεκτρισμού, ξεχνιοντας σε ποιον ανήκε η πρωτο
βουλία. Και ορισμένοι από αυτούς, οι οποίοι μας κατακεραυνιο"ουν σήμερα, είχαν 
φέρει την πρόταση εδώ. Και αναφέρομαι συγκεκριμένα στο Δημοκρατικό Κόμμα. 
Επί διακυβέρνησης Κυπριανού, με διοικητικό συμβούλιο του ΡΙΚ αποτελούμενο 

αποκλειστικά από ανθρώπους του Δημοκρατικού Κόμματος και με πρωτοστάτη τον 

πριοην Γενικό Διέυθυντή του ΡΙΚ και στέλεχος του ΔΗ ΚΟ κ. Ανδρέα Χριστοφίδη. 

Δεν το λέω για να επικρίνω την πρόταση. Και τότε συμφωνήσαμε και νομίζω ουδείς 

διεφιονησε μέσα στη Βουλή. Αλλά δεν μπορεί να παραβλέπει ένας τις οποιεσδήποτε 

δικές του ευθύνες -εφόσον θεωρεί ότι υπάρχουν ευθύνες γι' αυτό το θέμα- και να τα 

φορτιονει κάπου αλλού, που οπωσδήποτε είχαν δεύτερες ή τρίτες ευθύνες πάνω στο 

θέμα. 

Κατά συνέπεια ψηφίζουμε σήμερα τους προϋπολογισμούς για τους λόγους που 

αναφέραμε. θα συζητήσουμε το θέμα της εισφοράς τον Οκτώβρη και δεν υπάρχει 

αμφιβολία ότι, εφόσον η διαπίστωση είναι ότι κάποιοι πληρώνουν πραγματικά 

δυσανάλογα ποσά, η Βουλή είναι έτοιμη να κάμει αυτή την αλλαγή. Αλλά ταυτό

χρονα πρέπει να είναι ξεκάθαρο ότι θα βοηθήσουμε το ΡΙΚ να σταθεί στα πόδια του, 

γιατί δεν μπορεί, μέσα στις συνθήκες που διέρχεται η Κύπρος, να εμπιστευθούμε το 

θέμα "μαζική ενημέρωση και πληροφόρηση του κόσμου" αποκλειστικά και μόνο στα 

ιδιωτικά κανάλια . 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Νόμιζα ότι τα θέματα αρχής τα είχαμε εξαντλήσει στη συζήτηση που κάναμε 

πέρσι, αλλά και σε πάρα πολλές προηγούμενες συζητήσεις μέσα στη Βουλή είτε γύρω 

από την πολιτική είτε γύρω από το πρόγραμμα είτε γύρω από τη χρηματοδότηση του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου. 

Εκείνο που σήμερα έρχεται μπροστά μας για συζήτηση φαινομενικά είναι μια 

φορολογία, φαινομενικά είναι τα οικονομικά του ΡΙΚ, φαινομενικά είναι οι 

σπατάλες του ΡΙΚ, φαινομενικά είναι η απειθαρχία του ΡΙΚ προς τις περσινές 

απόψεις της Επιτροπής και της ολομέλειας του Σώματος. Όμως , στην πραγματικό

τητα είναι μια τάση που αιωρείται και μέσα στην κοινωνία και στη Βουλή: Η τάση 
για δημιουργία ενός ανίσχυρου Ιδρύματος, η αντίληψη ότι ένα ανίσχυρο Ίδρυμα 

βολεύει. Αυτή η τάση είναι λανθασμένη, αυτή η τάση έχει σχολιαστεί όχι μόνο από 

εμάς και στην προηγούμενη συζήτηση, αλλά και από ειδήμονες . Και φέρνω στη 

μνήμη μου κάποιες σχετικές δηλώσεις ακόμα και του Χαρίλαου Παπαδόπουλου, 

όταν ασκούσε ο ίδιος χρέη Γενικού Διευθυντή. Και πιο πριν σε μια συνέντευξή του 

αναφέρθηκε σχετικά . 

Είναι πρόβλημα το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου; Είναι πρόβλημα το θέμα 

των μέσων μαζικής επικοινωνίας; Είναι το μεγαλύτερο πρόβλημα που υπάρχει επί 

παγκοσμίου κλίμακος. Φτάνει να λογαριάσουμε, κύριοι συνάδελφοι, ότι τα 42% των 
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παγκόσμιων επενδύσεων, του παγκόσμιου κεφαλαίου κινείται μέσα στον τομέα των 

μέσων επικοινωνίας. Και υπάρχει παντού προβληματισμός γύρω από το θέμα των 

μέσων μαζικής επικοινωνίας και των ιδιωτικών σταθμών. Αλλά αυτό δεν είναι θέμα 

πολεμικής, δεν είναι θέμα αντιπαράθεσης. Είναι θέμα ήρεμης συζήτησης, που θα 

πρέπει να εμπλέξει όλους τους παράγοντες της κοινωνίας, και την πολιτική ηγεσία 

και τους οικονομικούς παράγοντες και την Ένωση Συντακτιον και δόξα Σοι ο Θέος 

και το πανεπιστήμιο που έχουμε πλέον. Να ακουστούν όλες οι απόψεις για το πιος 

βλέπουμε αυτό το κρατικό μέσο μαζικής επικοινωνίας και πιος θα θέλαμε να οικοδο

μήσουμε και να πετύχουμε μια πραγματικά εθνική πολιτική πάνω στο θέμα των 

μέσων μαζικής επικοινωνίας. Δεν είναι λοιπόν υπόθεση σχολιασμού του ενός ή του 

άλλου κονδυλίου, αλλά είναι το ποια αντίληψη έχουμε και πώς λογαριάζουμε να το 

αντιμετωπίσουμε. Και εφόσον μας αρέσουν τα παραδείγματα, ναι, υπάρχει το θέμα 

του BBC που προβληματίζεται το ίδιο για το μέλλον του, για την αντιμετώπιση του 
ανταγωνισμού που το ίδιο έχει και για τον τρόπο αναπροσαρμογής της δουλειάς 

του. Και γίνονται τεράστιες συζητήσεις που συνεχίζονται για μακρά σειρά ετών. 

Και είμαι βέβαιος ότι, όταν θα καταλήξουν σε κάποια συμπεράσματα, θα είναι τα 

συμπεράσματα που θα δώσουν ακόμα μεγαλύτερη ώθηση σ' αυτό το παγκόσμιου 

κύρους ίδρυμα, που εμείς θα μπορούσαμε να του ασκήσουμε κριτική τουλάχιστον 

πάνω στα σημεία που μας ενδιαφέρουν και τα καταλαβαίνουμε. 

Αυτό είναι το πρώτο θέμα, ότι τα μέσα μαζικής επικοινωνίας είναι εθνικά 

θέματα, ότι μια γενική τοποθέτηση μπορούμε να έχουμε σε αυτή την αίθουσα ως 

προς το πώς θα θέλαμε να σταθούν, μια τοποθέτηση για το αν θα θέλαμε να τα 

στηρίξουμε. Και η θέληση αυτή εκφράζεται, ναι, με αριθμούς και εκφράζεται με 

φορολογίες. Λέχθηκε ότι μπορεί κάποιος να μη θέλει να παρακολουθήσει το ΡΙΚ. 

Γιατί τότε να πληρώνει; Γράφτηκε και σε εφημερίδες από επιστολογράφους. Όμως 

το θέμα της πληροφόρησης είναι τεράστιας σημασίας και ως προέκταση της έννοιας 

της παιδείας και ως ενημέρωση και ως άμυνα και ως αντιμετώπιση των τούρκικων 

σταθμών και όλων των άλλων των σχετικών. Έτσι, υπό αυτή την έννοια τα μέσα 

μαζικής επικοινωνίας έχουν την ίδια σημασία που έχει η έννοια της παιδείας, που 

έχει η έννοια της υγείας, που έχει η έννοια της άμυνας, που έχουν όλα τα θέματα 

που σχετίζονται με τις παροχές που ένα κράτος πρέπει να προσφέρει. Και φορολο

γούνται οι παροχές και φορολογούνται οι κοινωνικές ασφαλίσεις και φορολογείται 
η παιδεία και φορολογείται η υγεία. Και δε φορολογούνται μόνο οι άρρωστοι· φορο

λογούνται όλοι. Και όλοι οι πολίτες, ναι, πρέπει να συμβάλουμε στο θέμα της 

στήριξης των μέσων μαζικής επικοινωνίας. Και είναι δικαίωμα η πληροφόρηση. Δεν 

είναι επιλογή η πληροφόρηση. Είναι υποχρέωση η πληροφόρηση. Και υπάρχει η 

δεοντολογία. Και δεν μπορώ να ζητήσω δεοντολογία από κανέναν ιδιωτικό σταθμό, 

όμως δεοντολογία μπορώ να ζητήσω από το ΡΙΚ και να του πω: "Κύριε, γιατί 

κάλεσες τον Καρούζο;" Αυτό δε θα μπορούσα να το πω σε κανέναν άλλο. Έτσι, 

παρόλες τις διαφωνίες που μπορεί να έχουμε, παρόλες τις επιφυλάξεις, ναι, χρεια

ζόμαστε ένα κρατικό μέσο μαζικής επικοινωνίας ως έννοια προσφοράς υπηρεσιών 

σε αυτό τον τόπο . 

Και είναι και τα διοικητικά συμβούλια. Ευχόμαστε και εμείς με τη σειρά μας 

επιτυχία στο νέο διοικητικό συμβούλιο, αλλά οφείλουμε και δίκαιο έπαινο στο 

απελθόν διοικητικό συμβούλιο, διότι έχει γράψει ιστορία, διότι έχει καταθέσει 

θετικά σημεία στην πορεία και την ιστορία του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος. Και να 

μου επιτραπεί επίσης να σχολιάσω και κάτι άλλο. Εκείνα τα οποία λέγονταν και 

" 



f 

2485 

χαρακτηρίστηκαν ως μεγαλόστομες διακηρύξεις εμένα με ενέπνεαν. Ναι, έβλεπα και 

ένα όραμα, έβλεπα και ένα σχολιασμό και έβλεπα και μια προοπτική και έβλεπα και 

έναν προβληματισμό. Και με προβλημάτιζαν και εμένα στη συνέχεια τι θα γίνει 

παρακάτω, πιος προχωρεί αυτή η υπόθεση και των μέσων μαζικής επικοινωνίας και 

του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου. Και δυστυχώς τα μεγάλα θέματα είναι με 
μεγάλες λέξεις που χαρακτηρίζονται. Λέμε και ότι το Κυπριακό είναι αγώνας ελευ

θερίας. Εκτός και αν δεν πρέπει να το λέμε, γιατί είναι μεγαλόστομη η λέξη ελευ

θερία. Αυτός πρέπει να είναι και ο στόχος μας και στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 

Κύπρου. Η μεγαλόστομη διακήρυξη είναι εκείνη που εκφράζει πραγματικά τις 

ευθύνες και τις υποχρεώσεις όλων μας έναντι της πορείας του Ραδιοφωνικού Ιδρύ

ματος. Και θα έχει προβλήματα σίγουρα. Και θα έχει προβλήματα ιδιαίτερα εκσυγ

χρονισμού και τεχνικής εξέλιξης, γιατί τα μέσα μαζικής επικοινωνίας βρίσκονται 

υπό συνεχή εξέλιξη. Και όταν μιλούμε για μέσα μαζικής επικοινωνίας, να ξέρουμε 

ότι δε μιλούμε για φιλολογία. Μιλούμε για μηχανήματα, για τεχνολογική πρόοδο, 

για ανάπτυξη, για νέες μεθόδους, για συνεχή ανανέωση. Και πέρα από την ανανέωση 

που χρειάζεται συνεχώς το προσωπικό, πρέπει να διδάσκεται συνεχώς και πρέπει να 

αναπτύσσεται. 

Και έρχομαι στο θέμα του ηλεκτρικού ρεύματος, κυρία συνάδελφος και κύριοι 

συνάδελφοι. Δε θα υπήρχε χειρότερος τρόπος για φορολόγηση από την αναφορά στο 

ηλεκτρικό ρεύμα. Εφόσον όλοι αναφερόμαστε στις αναμνήσεις μας, και το ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και το Σ.Κ. ΕΔΕΚ είχαμε καταψηφίσει το 1979 τη σύνδεση 
με το ρεύμα με επιχειρηματολογία σχετική. Όμως έχω να πω το εξής, που μας 

λέχθηκε και εμάς στη Βουλή: Να εισηγηθούμε άλλους τρόπους φορολόγησης. Και αν 

δε μας αρέσει το ρεύμα, η κυβέρνηση είναι του ΔΗΚΟ, ταυτόχρονα να μας εισηγηθεί 

άλλο -και είναι ο Υπουργός Εσωτερικών ο καθ' ύλην υπεύθυνος- άλλο τρόπο δικαι

ότερο και σωστότερο και σας διαβεβαιώνουμε ότι θα τον υποστηρίξουμε. Δεν έχουμε 

καμιά επιφύλαξη να υποστηρίξουμε οποιοδήποτε άλλο τρόπο δικαιότερο, σωστό

τερο, καθαρότερο, φορολόγησης αναγκαστικής και υποχρεωτικής και δίκαιης φορο

λόγησης για ένα σωστό Ίδρυμα. 

Κύριοι συνάδελφοι, θα τελειώσω με την έννοια της παραπληροφόρησης. Είναι 

γεγονός ότι κάθε φορά που έρχεται ένα κυβερνητικό νομοσχέδιο, ιδιαίτερα κάποιο 

που σχετίζεται με τα οικονομικά θέματα, μας δίνεται κάποιος υπολογισμός, που στο 

τέλος, ιδιαίτερα για τα φορολογικά νομοσχέδια και τα οικονομικά νομοσχέδια, 

υπερακοντίζεται, υπερφαλαγγίζεται, κύριε Ιεροδιακόνου, από τις εισπράξεις. Δεν 

είναι έτσι; Κατά κανόνα. Φόρος Προστιθέμενης Αξίας: Από εξήντα εκατομμύρια 

λίρες έγινε ογδόντα τέσσερα εκατομμύρια λίρες. Ή ακόμα και οι ιταροχές που 

δίνουμε, οι απαλλαγές που δώσαμε σε μεγαλοκεφαλαιούχους. Υπολογίζονταν λιγό

τερες και αποδείχθηκε στο τέλος ότι ζημιώθηκε περισσότερο το δημόσιο. 

Η CYTA όταν μας φέρνει λογαριασμούς φαίνεται στο τέλος ότι κάνει υπερ
κέρδη. Και ύστερα έρχεται και κάνει διορθωτικές κινήσεις και μας μειώνει τα τηλέ

φωνα. Ανάλογη συνεχής διόρθωση γίνεται και στην Αρχή Ηλεκτρισμού. Το ίδιο 

συμβαίνει και εδώ. Εφαρμόσαμε μια νομοθεσία. Αν είναι υπέρογκη η φορολογία, αν 

είναι εξογκωμένη η φορολογία, αν είναι εξοντωτική η φορολογία, αυτό θα πρέπει να 

το κρίνουμε σε σύγκριση και με το τι γίνεται σε άλλες χώρες. Και φαίνεται ότι 

είμαστε η χαμηλότερη από απόψεως φορολογίας. Όμως, στην κατανομή του φορο

λογικού βάρους. αν το θέλουμε να είναι ανάλογο με τις οικονομικές δυνατότητες, 

ναι, υπάρχει περιθώριο βελτίωσης και εκεί όλοι από κοινού είμαι βέβαιος ότι θα 
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συνεργαστούμε για τη διόρθωση οποιωνδήποτε στοιχείων. Και θα είμαστε ανοιχτοί 

για συζήτηση, ώστε να βοηθήσουμε κατά το δυνατό, ώστε και κρατικό μέσο μαζικής 

επικοινωνίας να έχουμε και να είναι ισχυρό το κρατικό μέσο επικοινωνίας και να 

μην υπάρχουν και αδικίες. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, αν είναι κάτι που θα πρέπει από την αρχή 

να σημειώσει κανένας, είναι η υπευθυνότητα όλων ανεξαίρετα των πλευριον στην 

αντίκριση της αναγκαιότητας ύπαρξης του Κρατικού Ιδρύματος Ραδιοφωνίας. 

Έγιναν πολύ σοβαρές και σωστές παρατηρήσεις. Συμμεριζόμαστε τις ανησυ

χίες, αλλά ακόμα και τη δίκαιη, αν θέλετε, αγανάκτηση των χαμηλότερα αμοιβό

μενων στρωμάτων του λαού, όσον αφορά τη συνεισφορά. Επιβάλλεται φαίνεται 

αναθειΟρηση. Όμως επ' αυτού πιστεύω ότι οι απόψεις και οι θέσεις των κομμάτων 

θα εκφραστούν κατά τη συζήτηση της σχετικής πρότασης νόμου που ήδη έχει κατα

τεθεί. Έτσι, αφού είναι κοινή διαπίστωση όλων πως επιβάλλεται η συντήρηση του 

κρατικού ιδρύματος, ο Δημοκρατικός Συναγερμός, όπως επαναλαμβάνω υπεύθυνα 

και τα υπόλοιπα κόμματα, θα ψηφίσει τον προϋπολογισμό του ΡΙΚ. Και αν είναι 

κάτι που θα ήθελα να πω, δραττόμενος της ευκαιρίας της παρουσίας εδιο του Προέ

δρου του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου, είναι να παρακαλέσω να λάβουν 

σοβαρά υπόψη όσα λέχθηκαν από τους έντιμους συναδέλφους με πολλή καλοπιστία 

για πολλά από τα προβλήματα που χρόνια αντιμετωπίζει το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 

Κύπρου. Πιστεύω πως όσες παρατηρήσεις έγιναν έγιναν, επαναλαμβάνω, με καλή 

διάθεση, καλή πίστη, γιατί η κατάληξη όλων ήταν πως επιτέλους ορθοδρομεί και 

διασώζεται το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. Θα πρέπει σοβαρά να λάβετε υπόψη 

τα όσα λέχθηκαν, έτσι που να μην υπάρξει επανάληψη είτε της κριτικής είτε ίσως της 

υποχρέωσης για αποκοπές και άρνηση στο μέλλον εγκρίσεως του προϋπολογισμού 

του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου. Τούτα λέγοντας, κύριε Πρόεδρε, δε θα ήθελα 

να επεκταθώ. Έχουν λεχθεί τόσα και χρήσιμα και σοβαρά που δε νομίζω πως η 
επανάληψη προσθέτει, αλλά στο τέλος αφαιρεί. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κυρία συνάδελφος, κύριοι συνάδελφοι, 

Πρώτα, παρόλο που στη βάση συμφωνιο με όσα είπε ο αγαπητός κ. Χατζηδημη

τρίου, ήθελα να διορθώσω εκείνο το 42% που είπε. Πρέπει να του έφυγε κανένα 
μηδενικό προς τα αριστερά νομίζω. Να συμπληρώσω. Δεν μπορεί το 42% των 
διεθν<ον επενδύσεων να είναι στον τομέα αυτό, να σας πω γιατί, γιατί ασχολούμαι 

με το θέμα αυτό. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Συγνώμη, είναι στοιχείο το οποίο έχω από εκδόσεις ειδικές και θα τις θέσω 

υπόψη σας. 
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Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Πρέπει να υπάρχει κάποιο λάθος. Απλώς να συμπληρώσω, αν μπορώ, ότι 4,2% 
πρέπει να είναι μάξιμουμ, διότι οι επενδύσεις διεθνώς στους βιομηχανικούς τομείς 

ανέρχονται σε τρισεκατομμύρια δολάρια και οι βιομηχανικοί κλάδοι είναι είκοσι 

έξι. Έτσι δεν μπορεί το 42% να έχει επενδυθεί στα μέσα μαζικής ενημέρωσης. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, μια παράκληση . Θα πρέπει να συμπεριλά

βουμε σ' αυτό και τις δαπάνες των δορυφόρων και όλων των άλλων. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Ούτε μ' αυτό βγαίνει 42%. Εν πάση περιπτώσει αυτή είναι η άποψή σας. Είναι 
θέμα με το οποίο ασχολούμαι και είμαι σίγουρος ότι κάπου έγινε λάθος, αλλά 

πρέπει να πω συμπληρώνοντας ότι κατά τα άλλα συμφωνιο με τη λογική την οποία 

ανέπτυξε ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Λέμε ότι θέλουμε να επιβιώσει το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου και είναι μια 

πολύ σωστή θέση. Είμαστε χιορα υπό κατοχή και το ΡΙΚ πρέπει ασφαλιος να 

επιβι<οσει, διότι δεν μπορεί να βασιστούμε σε εμπορικούς ιδιωτικούς ραδιοσταθμούς 

την ιορα την κρίσιμη. Πρέπει να επιβιώσει. 

Άκουσα με έκπληξή μου συναδέλφους να λένε ότι δικαιώθηκαν, διότι καταψή

φισαν τον περσινό νόμο για την εισφορά. Και λέω με έκπληξη, διότι οι αριθμοί, και 

περί αριθμιον πρόκειται εδώ και όχι περί γενικών θέσεων ή αφορισμιον, δεικνύουν 

το αντίθετο. Είχα υποστηρίξει το περσινό συμβούλιο και εξακολουθιο να το υποστη

ρίζω ανεξαρτήτως μικρολεπτομερειών. Αν κοιτάξετε τους αριθμούς, αν πάρετε την 

κατάσταση κερδοζημιών και τον ισολογισμό, θα δείτε ότι αυτή είναι η κατάσταση. 

Και προτού μπω σε κάποιες λεπτομέρειες, επιτρέψτε μου να πω και το εξής: Όταν 

έρχεται εδώ ο προϋπολογισμός της CYT Α με κέρδη δεκαεννιά εκατομμύρια λίρες, 
που πάλι τα πληρώνει ο λαός, ή της Αρχής Ηλεκτρισμού με άλλα κέρδη ουδείς 

εξανίσταται. Το είπε και ο κ. Χατζηδημητρίου περίπου αυτό το πράγμα. Δηλαδή 

περνούμε αβρόχοις ποσί προϋπολογισμούς άλλων ημικρατικών οργανισμών που 

πάλι ο λαός τους πληρώνει και ουδείς λέει οτιδήποτε. Εδώ έχουμε ένα Ίδρυμα το 

οποίο έχει έσοδα δεκαεννέα εκατομμύρια και περίπου έξοδα τα ίδια και ερχόμαστε 

εδώ να αναλύσουμε την τελευταία λεπτομέρεια, χωρίς να λέω ότι δεν πρέπει να την 

αναλύσουμε, και να πούμε γιατί να βγάλει εδώ άλλες πεντακόσιες χιλιάδες κτλ. 

Νομίζω ότι δεν ασκούμε τον έλεγχο με τον τρόπο που πρέπει γι' αυτό το Ίδρυμα. 

Υπάρχει κάποιος λόγος που υφίσταται επιθέσεις. Δεν ξέρω γιατί. Ελέχθη ότι τους 

τον στείλαμε πίσω τον προϋπολογισμό και περιέκοψαν δύο εκατομμύρια λίρες. 

Πάλι γενικός αφορισμός. Ας κοιτάξουμε τα νούμερα: Όταν έκοψαν τα δύο εκατομ

μύρια λίρες, από πού τα έκοψαν; Έκοψαν εξακόσιες χιλιάδες από τις επενδύσεις. 

Είναι εξυπνάδα δηλαδή; Κόβοντας από τις επενδύσεις μειώνουμε τα έξοδα; Δεν 

κάνουμε επενδύσεις και δε θα υπάρχει ο σταθμός. Παύει να υπάρχει. Έκοψαν άλλες 

εξακόσιες χιλιάδες από τα προγράμματα. Ούτε αυτό εγώ το θεωρώ εξοικονόμηση. Τι 

εξοικονόμηση είναι όταν δίνουμε προγράμμα-ω χειρότερης ποιότητας ή λιγότερα 

προγράμματα; Κατά συνέπεια, οι αριθμοί δεικνύουν ότι, αν δεν περνούσαμε πέρσι 

αυτή την εισφορά, δε θα υπήρχε το Ίδρυμα ή έπρεπε να πάει στην κυβέρνηση να 

φωνάζει "δώστε μου χρήματα" , διότι αλλιώς θα έκλειε. Να κάνω ακόμα μια διόρ

θωση. Ο κ. Ηλιάδης είπε ότι είναι πέντε εκατομμύρια που χρωστεί. Τουλάχιστον ο 

ισολογισμός που έχω μπροστά μου εδώ βραχυπρόθεσμες και μακροπρόθεσμες 
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υποχρειοσεις του 1991 μάλιστα -δεν έχω νεότερο- δεικνύουν εννέα εκατομμύρια ... 
Αν κοιτάξετε και το κάτω μέρος του ισολογισμού ... εννέα ... αφού το έχω εδιο, 9,3 
μάλιστα. Ίσως κοιτάξατε μόνο τις βραχυπρόθεσμες υποχρεώσεις. Το ίδρυμα έχει 

εννέα εκατομμύρια υποχρειΟσεις. Δεν κατορθιονει να ισοζυγίσει ... 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Ακόμα χειρότερα. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Ακόμα χειρότερα ακριβώς. Δεν κατορθώνει να ισοζυγίσει με βάση και την 

εισφορά που έχει την αυξημένη τον προϋπολογισμό εσόδων και εξόδων. Από πού 
λοιπόν θα πληριοσει το Ίδρυμα αυτό τα εννέα εκατομμύρια, όταν μιλούμε για 
μείωση; Μάλλον θα είχαμε λογικά αύξηση, αν δεν υπήρχε αυτή η εισφορά. Κύριοι, 

με τους αριθμούς δε γίνονται θαύματα. Ούτε τα έξοδα του ιδρύματος είναι 

ελαστικά, για να μπορούμε να μιλούμε για μεγάλες μειιΟσεις. Είναι ανελαστικά. Αν 

κοιτάξετε πάλι την κατάσταση εσόδων και εξόδων, θα δείτε αμέσως ότι ένα πολύ 
μεγάλο μέρος για μισθούς και για προγράμματα έχει ανελαστικότητα. Αν λοιπόν το 
Ίδρυμα δεν είχε αυτά τα εισοδήματα, πιος θα υπήρχε το Ίδρυμα; Και προτού 

τελειιοσω, να πω και το εξής: Το 30% των εισοδημάτων του ιδρύματος εξαρτάται 
από διαφημίσεις. Οι διαφημίσεις σήμερα στην ολότητά τους αποφέρουν κάπου εφτά 

με οκτιο εκατομμύρια λίρες. Και βάζουν εδιο, προϋπολογίζουν πέντε εκατομμύρια 

εξακόσιες χιλιάδες. Θα τα πάρουν σε μια εποχή που σπάζουν τα κανάλια σε 

τέσσερα, που ο θεατής κάθεται στην τηλεόραση και όταν έχει διαφήμιση γυρίζει σε 

άλλο κανάλι; Και άρχισαν οι διαφημίζοντες, και το έχω ακούσει από πολλούς, να 

μιλούν για μείωση των διαφημίσεων, σε μια περίοδο υφέσεως μάλιστα οικονομικής, 

διότι βλέπουν ότι δεν παίρνουν αξία από τη διαφήμιση, εφόσον ο κύριος άλφα που 

κάθεται στην τηλεόραση την ώρα που θα βγει η διαφήμιση γυρίζει να δει τι έχουν τα 

άλλα κανάλια. Άρα μπορεί να έχουμε και εδώ μείωση. Θα γίνει θαύμα δηλαδή, για 

να βγει το ΡΙΚ από πάνωi, : 

Εγώ πέρσι ψήφισα αυτή την εισφορά. Είναι το ευκολότερο πράγμα να λέμε 

πως δε θέλουμε να εισφέρει ο λαός. Ούτε εγώ θέλω, αν μπορούσε να μην υπάρχει 

εισφορά. Και αν υπάρχει λανθασμένη κατανομή, όπως είπε ο κ. Ηλιάδης και μας 

έδειξε κάποιες αποδείξεις, να μελετηθεί η λανθασμένη κατανομή, αλλά, για όνομα 

του Θεού, να μην πάμε να κλείσουμε το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, διότι θα το 

κλείσουμε με μαθηματική ακρίβεια. Οι αριθμοί δικαίωσαν εκείνους που ψήφισαν 

υπέρ του σχεδίου που έφερε πέρσι το διοικητικό συμβούλιο. Αυτό δεικνύουν οι 

αριθμοί τουλάχιστον' τα λόγια μπορεί να λένε οτιδήποτε. Προκαλώ οποιοδήποτε με 

τους αριθμούς, γιατί μιλούμε για λογαριασμούς και οι λογαριασμοί δεν επιδέχονται 

αμφισβητήσεις. Με όλα αυτά υπόψη νομίζω ότι πρέπει, παρακολουθώντας σίγουρα 

το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου -και χαίρω και εγώ, διότι είναι εδώ και ο Πρόε

δρος και ο Αναπληρωτής Γενικός Διευθυντής- παρακολουθώντας το Ίδρυμα και τα 

t:ξοδά του στο βαθμό που μπορεί να το κάνει η Βουλή, να είμαστε ρεαλιστές. Το 

Ίδρυμα δεν έχει εύκολο τρόπο χωρίς αυτή την εισφορά, που αποτελεί περίπου το 

40% μέχρι 45% των εισοδημάτων του, να βρίσκεται εκεί. Εκτός αν θέλουμε να το 
κλείσουμε ή εκτός αν υπάρχει μαγικός τρόπος να κατεβαίνουν χρήματα από τον 

ουρανό. Και δεν υπάρχει μαγικός τρόπος. Αν πρέπει να αλλοιώσουμε, όπως είπε 

και ο κ. Χατζηδημητρίου, τον τρόπο της εισφοράς, είναι άλλο θέμα. Αλλά, αν 

θέλουμε το Ίδρυμα να είναι εκεί, χρειάζεται αυτά τα χρήματα, γι' αυτό εγώ θα 

ψηφίσω υπέρ του προϋπολογισμού. 

• 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Kύρι~ Πρόεδρε, εγώ θα είμαι αρκετά σύντομος. Η δική μου η φιλοσοφία επί 

του θέματος είναι αρκετά απλοποιημένη. 

Και το εριοτημα που έχουμε να απαντήσουμε είναι: Πρέπει να υπάρχει το ΡΙΚ 

ή πρέπει να το κλείσουμε το ΡΙΚ; Από τη στιγμή που όλοι έχουμε διαπιστώσει ότι το 

ΡΙΚ έχει και είχε πάντοτε οικονομικά προβλήματα, σοβαρά οικονομικά προβλήματα, 

χωρίς Βοήθεια, είτε την κρατική χορηγία είτε την αύξηση της εισφοράς, δεν 

μπορούσε να επιβιώσει. Αν δεν ακολουθείτο η πορεία που ακολούθησε η Βουλή, 

σίγουρα το ΡΙΚ σήμερα θα ήταν ήδη κλειστό. 

Αν υπάρχει κάτι το οποίο πρέπει να μας απασχολήσει -και είναι γι' αυτό το 

λόγο που ανήλθα στο βήμα- είναι πως την εισφορά αυτή, τη διαφοροποιημένη, την 

αυξημένη, αν θέλετε, πρέπει να την πληρώνουν αυτοί που μπορούν να την πληρώ

νουν σε αυτό τον τόπο. Πρέπει να πέσει στους ώμους των ευπόρων. Δεν μπορεί να 

πληρώνουν τα φτωχά νοικοκυριά αυξημένες εισφορές. Και θέλω να προειδοποιήσω 

ότι η δική μου η θέση, όταν θα συζητείται το Σεπτέμβρη στη Βουλή αυτό το θέμα, θα 

είναι προς αυτή την κατεύθυνση. Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αν δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές που θέλουν να πρωτολογήσουν ... Ο κ. Μάρκος 
Κυπριανού. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, αν επιτρέπεται, γιατί θα είμαι πολύ 

σύντομος και γιατί ήδη έχουν λεχθεί πολλά πράγματα. Απλώς θέλω να βάλω πιο 

ξεκαθαρισμένα τις θέσεις του Δημοκρατικού Κόμματος όσον αφορά την τοποθέτησή 

του στους προϋπολογισμούς που ψηφίζουμε σήμερα. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα διατηρεί τις θέσεις του όπως είχαν εκφραστεί πέρσι 

και επανειλημμένα στην Επιτροπή ΟικονομικιΟν. Πιστεύει ότι το ΡΙΚ έχει αποτύχει 

σε ένα μεγάλο μέρος στην αποστολή του και ιδιαίτερα όσον αφορά το δεύτερο 

κανάλι, για το οποίο πραγματικά έχουμε επιφυλάξεις. Και επιμένουμε ότι δεν 

έπρεπε να είχε γίνει ή τουλάχιστον οι λόγοι που προβλήθηκε ότι δικαιολογούσαν 

την ίδρυσή του δεν έχουν πετύχει. Ούτε έχει τόση οικονομικη ευρωστία το ΡΙΚ και 

ούτε έχει πετύχει οποιαδήποτε εθνική αποστολή. 

Πιστεύουμε ότι η εισφορά είναι υπερβολική, όπως το είχαμε πει πέρσι, και γι' 

αυτό έχουμε υποβάλει την πρόταση νόμου η οποία παραμένει για να εξεταστεί, όταν 

ανοίξει ξανά η Βουλή. Ταυτόχρονα πιστεύουμε ότι δεν έχει πετύχει πάνω στην οικο

νομική διαχείριση. Αυτοί οι λόγοι κανονικά θα έπρεπε να μας είχαν οδηγήσει στο να 

καταψηφίσουμε τους προϋπολογισμούς. Από την άλλη πλευρά όμως έχουμε ήδη πει 

ότι τελειιονει ο έβδομος μήνας του χρόνου χωρίς να έχει το ΡΙΚ προϋπολογισμούς. 

Ταυτόχρονα έχει διοριστεί ένα νέο διοικητικό συμβούλιο, στο οποίο πιστεύω, 

όπως εκφράστηκε και από άλλους συναδέλφους, πως πρέπει να δοθεί πίστωση 

χρόνου, για να μπορέσει να επιληφθεί και να αντιμετωπίσει με τη δική του πολιτική 

τα οικονομικά του Ιδρύματος. Αυτό δε σημαίνει ότι η έγκριση των προϋπολογισμιον 

σήμερα μας κάνει να αναθεωρούμε τις αποφάσεις μας και τις απόψεις μας όσον 

αφορά ορισμένα επιμέρους θέματα, όπως είναι το δεύτερο κανάλι, ή όσον αφορά τα 
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αυξημένα έξοδα, όπως φαίνεται στους προϋπολογισμούς -που έχουμε έντονες 
επιφυλάξεις κατά πόσο είναι ακΡιΒή- και ιδιαίτερα όσον αφορά τη μείωση της 
εισφοράς, που θα επιμείνουμε να ψηφιστεί το Σεπτέμβρη. Ο λόγος που δεχθήκαμε να 

μη γίνει τιί:ιρα είναι για να βρούμε κάποιο πιο δίκαιο τρόπο να γίνεται η κατανομή 
ανάλογα με την κατανάλωση. 

Επομένως, ψηφίζοντας τους προϋπολογισμούς, εκείνο που θέλω να πω εκ 

μέρους του Δημοκρατικού Κόμματος, είναι ότι δεν εγκρίνουμε την οικονομική πολι
τική που ακολουθήθηκε μέχρι σήμερα ούτε την πολιτική πάνω σε πολλά προγράμ

ματα που έχουν γίνει, αλλά απλώς δίνουμε πίστωση χρόνου για να μπορέσει να 

επιληφθεί του θέματος το νέο διοικητικό συμβούλιο. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι που θέλουν να πρωτολογήσουν; 

Ο κ. Παπαγεωργίου. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, δε θα αναφερθώ στους προϋπολογισμούς 

ήδη η θέση μας έχει αναφερθεί. Θα αναφερθιί:ι μόνο σε τρία σημεία αναφορικά με τα 

προγράμματα του ΡΙΚ. Το πριί:ιτο σημείο είναι η μνήμη των κατεχομένων. Αυτά τα 

προγράμματα πρέπει να αναΒαθμιστούν. Υπάρχουν φωτογραφίες που είναι ξεθω

ριασμένες και άλλα σημεία που πρέπει να τα ?ούμε και να τα αναβαθμίσουμε με 

καλύτερο τρόπο. 

Το ίδιο ισχύει, και αυτός είναι λόγος για τον οποίο πήρα το βήμα, για τα 

προγράμματα προς τους τουρκοκύπριους. Άκουσα πρόσφατα από μια εκπομπή ότι 

το πρόγραμμα που απευθύνεται προς τους Τουρκοκύπριους έχει περισσότερη ακρο

αματικότητα από τα προγράμματα των δικών τους σταθμών. Συνεπώς είναι 

επιτυχία του ΡΙΚ αυτό το πρόγραμμα και πρέπει να του δοθεί ακόμα μεγαλύτερη 

σημασία. 

Το σημείο ότι το ΡΙΚ πρέπει να μείνει ανεξάρτητο και να δώσει τη σωστή 

πληροφόρηση σε έναν τόπο όπως είναι η δική μας πατρίδα, που βρίσκεται υπό 

κατοχή, είμαι βέβαιος ότι δεν υπάρχει οποιοσδήποτε συνάδελφος που το αμφι

σβητεί-

Τελειιί:ινοντας, επειδή είναι παρών και ο νέος Πρόεδρος του Διοικητικού 

Συμβουλίου του Ιδρύματος, θα ήθελα να επισημάνω κάτι για τα προγράμματα προς 

την ύπαιθρο, ότι χρειάζονται ποιοτική βελτίωση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μόνο δύο λόγια. 

Παίρνω την ευκαιρία από τις λέξεις "θεαματικότητα" και "ακροαματικότητα" . 

Για μένα δεν είναι πειστικά κριτήρια η θεαματικότητα και η ακροαματικότητα, γιατί 

εξαρτάται τι αρέσει στον κόσμο να βλέπει ή να ακούει. Υπό τις συνθήκες που περνά 

ο τόπος μας, δεν είναι αυτό που θα θέλαμε από ένα κρατικό ραδιοφωνικό ίδρυμα, 

αλλά θα θέλαμε να στρατευτεί στον αγιί:ινα του τόπου, να δημιουργήσει συνείδηση 
• 
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ανάλογη με τους καιρούς και να αποβεί, όπως μας λέχθηκε, η ασπίδα και η άμυνα 
έναντι της εισβολής των ξένων καναλιών και όχι να καταντήσει να συναγωνίζεται με 
τις διάφορες σειρές, όπως "Τόλμη και ... ", να μην πω, κάπως διαφορετικά θα το 
έλεγα. 

κριτήριο για μένα προσωπικά, όσον αφορά την έκτακτη εισφορά, θα είναι να 
διαφανεί το τι θα κάμει το νέο διοικητικό συμβούλιο, ιοστε το ΡΙΚ να λειτουργήσει 
σύμφωνα με την αποστολή του, όπως την αναμένει ο κάθε πονεμένος Κύπριος 
πατρι(Οτης. 

ΕυχαριστιΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

Υπάρχουν άλλοι που θέλουν να πρωτολογήσουν; 

Εφόσον δεν υπάρχουν άλλοι, παρακαλιο τον κ . Ηλιάδη να δευτερολογήσει. 

Παρακαλώ να είστε σύντομος, κύριε Ηλιάδη, γιατί έχουμε πάρα πολλά θέματα. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε θα δευτερολογήσω καταθέτοντας συμπληρωματικές 

απόψεις, αλλά απαντιοντας σε ορισμένα σημεία τα οποΙα με κανέναν τρόπο δε θα 
έπρεπε να μείνουν αναπάντητα. 

Στο θέμα της ακροαματικότητας έχει απαντήσει πολύ ωραία ο κ. Μουσιούττας. 

Και αν η τηλεόραση του ΡΙΚ έβαζε μερικές ταινίες πορνό, θα μπορούσε να αυξήσει 

ακόμα περισσότερο τη θεαματικότητά της. Αυτά είναι επιχειρήματα τα οποία είναι 

ευάλωτα, γιατί εξαρτάται τι δείχνεις για να πάρεις την άλφα ή βήτα θεαματικότητα 

και εξαρτάται πού καναλιάζεις εσύ ο ίδιος το ενδιαφέρον μιας ολόκληρης κοινω

νίας, μιας ημικατεχόμενης πατρίδας. Αυτός είναι ο ρόλος που θέλουμε να διαδραμα

τίσει το ΡΙΚ, όπως ο κ. Μουσιούττας τον έχει προδιαγράψει και δε θέλω να τον 

επαναλάβω. 

Λέχθηκε, και δε διαφωνώ καθόλου, ότι τα προβλήματα του ΡΙΚ δε λύονται με 

αφορισμούς από του βήματος της Βουλής. Αυτή είναι πολύ σωστή κουβέντα. Και 

εγιο θα ήθελα να ερωτήσω αν αφορισμοί είναι η μελέτη του θέματος, ο προβληματι

σμός πριν να ψηφίσεις, η έρευνα, η κατάθεση απόψεων και εισηγήσεων και στην 

Επιτροπή και στην ολομέλεια της Βουλής ή αν αφορισμός είναι "εγώ θα ψηφίσω και 

θα κρίνω του χρόνου, ανάλογα με το τι θα γίνει". Αν ήταν να τρέχουμε ως Επιμηθείς 

να καλύπτουμε τα λάθη ή τις αβλεψίες, τότε ποιο λόγο έχουμε να ασκούμε κοινοβου

λευτικό έλεγχο; Θα ψηφίζουμε και θα τρέχουμε εκ των υστέρων να καλύπτουμε τα 

κενά και τα προβλήματα, τα οποία θα δημιουργούνται του χρόνου από τη φετινή 

μας ψήφο. Έτσι, ας ξεκαθαρίσουμε αν η μελέτη, ο υπεύθυνος προβληματισμός και η 

επιχειρηματολογία αποτελούν αφορισμό ή αν ψηφίζουμε φέτος, βλέπουμε τα 

σενάρια του χρόνου και αποφασίζουμε τι θα κάνουμε για να διορθώσουμε τα λάθη 

μας. 

Λέχθηκε και με λύπησε ιδιαίτερα, γιατί περίμενα ότι τουλάχιστο φέτος δε θα 

είχε επαναληφθεί, ύστερα από όλες αυτές τις εμπειρίες, ύστερα από τις ομόφωνες 

διαπιστιί>σεις της Επιτροπής Οικονομικών, λέχθηκε και φέτος το εξής: "Υπάρχει η 

τάση ανίσχυρου Ιδρύματος που να βολεύει ... ". Να βολεύει ποιους; Και ασφαλιός η 
τάση από ποιους εκφράζεται; Όχι από το συνάδελφο που είπε την άποψη και από 

εκείνους που συμφωνούν μαζί του, αλλά από εκείνους που έχουν κριτική άποψη 

απέναντι στους προϋπολογισμούς και στην πολιτική του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου . 
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Αγαπητοί συνάδελφοι, παρόμοια υπονοούμενα τα θεωριο ανεπίτρεπτα και 

απαράδεκτα και τα απορρίπτω κατηγορηματικά και για τους άλλους συναδέλφους 

και για μένα, όταν αφήνεται να νοηθεί ότι υπάρχει η τάση δημιουργίας ενός 

ανίσχνρου ΡΙΚ, για να βολεύει. Όσοι έχουμε αντίθετη άποψη, έχουμε το θάρρος της 
γν(ομης μας να τη διατυπ(ονουμε και εδ(ο και σε κάθε περίπτωση, χωρίς να αφήνουμε 

υπονοούμενα για οποιοδήποτε έχει διαφορετική άποψη από τη δική μας. Τουλάχι

στον όσοι μιλούν με υπονοούμενα, θα έπρεπε να τα αφήσουν κατά μέρος και να 

μιλήσουν ανοικτά, να πουν ποιοι έχουν αυτή την τάση και ποια συμφέροντα 
προσπαθούν να Βολέψουν, όταν εκφράζουν τις απόψεις τους . Εμείς λέμε καθαρά τις 

απόψεις μας και δε μιλούμε με υπονοούμενα. Όσοι μιλούν με υπονοούμενα, πρέπει 
να τα αφήσουν κατά μέρος και να πουν τι εννοούν. Αυτή η ιστορία πρέπει κάποτε 

να τελει(οσει σε αυτό το κεφάλαιο που λέγεται Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. 

Κύριε Πρόεδρε, λέχθηκε ότι πρέπει κάποιοι να Βολευτούν. Εμείς λέμε -και το 
είπαν και οι συνάδελφοι από πλευράς Δημοκρατικού Κόμματος με κριτική άπΟ'ψη

ότι στόχος μας είναι να επιβιώσει το ΡΙΚ, να ισχυροποιηθεί και να διαδραματίσει 

το ρόλο του μέσα στον ωκεανό της πολυφωνίας και τον ανταγωνισμό των ιδιωτικών 

μέσων μαζικής επικοινωνίας. Επαναλαμβάνω και διαβάζω εκείνο που είπα προηγου

μένως και δεν επιδεχόταν καμιά παρεξήγηση, καμιά παρερμηνεία και κανένα υπονο

ούμενο: Το ΡΙΚ έχει το δικό του ιδιαίτερο ρόλο να διαδραματίσει ως το κρατικό 

ραδιοτηλεοπτικό μας κανάλι. Όποια προσπάθεια γίνει προς αυτή την κατεύθυνση 

θα μας ΒΡει συμπαραστάτες και αρωγούς. Υπάρχει σαφέστερη και πιο ξεκάθαρη 

διατύπωση από το ότι πρέπει να επιβιώσει, πρέπει να ισχυροποιηθεί και πρέπει να 

διαδραματίσει το ρόλο του το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα της Κύπρου; Κάποτε πρέπει τα 

υπονοούμενα, τουλάχιστον από το βήμα της Βουλής, να μπουν στο περιθώριο. 

Ο κ. Ρολάνδης είπε για εξοικονομήσεις και διερωτάται ευλόγως αν αυτές οι 

εξοικονομήσεις νοικοκυρεύουν το Ίδρυμα, αποκόπτουν τα έξοδά του, αλλά ταυτό

χρονα δεν του δημιουργούν προΒλήματα στην προσφορά του προς τον κυπριακό 

λαό. Κύριε Ρολάνδη, ίσως, αν είχατε παρακολουθήσει τις συζητήσεις στην 

Επιτροπή, να είχατε διαφορετική άποψη. Εξηγούμαι: Αυτές οι επενδύσεις που 

αποκόπτονται, όπως μας εξηγήθηκε, μέσα στα χρονικά περιθώρια που μένουν ως το 

τέλος του χρόνου δε θα μπορούσαν να γίνουν έτσι κι αλλιώς. Προδιαγραφές, 

προσφορές, αγορές κ.λπ. 

Πρ(οτο, θέλω να πω, και επιμένω σ' αυτό, ότι δεν έγινε καμιά περικοπή στην 

ουσία. Και επιμένω. Αυτά που παρουσιάζονται ως περικοπές είναι δαπάνες οι 

οποίες ούτως ή άλλως δεν μπορούσαν να γίνουν. 

Δεύτερο, προγράμματα ί600.000 δε θα γίνουν. Δε θα γίνουν λιγότερα και δε θα 

γίνουν χειρότερα. Δε θα γίνουν, απλώς διότι δεν προλαβαίνουν να γίνουν όλες οι 

παραγωγές και θα γίνει ένα μέρος τους, επειδή ήδη έχουν περάσει οι εφτά μήνες του 

χρόνου. Άρα και εδώ δεν πρόκειται για κονδύλι που περικόπτεται, αλλά για 

κονδύλι το οποίο δεν προλαβαίνει το Ίδρυμα να το δαπανήσει. 

Επίσης υπάρχουν και άλλα σοβαρά κονδύλια όσον αφορά την πλήρωση των 60 
ή 80 θέσεων, τα οποία φαίνεται ότι περικόπτονται, ενώ στην πραγματικότητα δεν 
περικόπτονται, αλλά απλούστατα στο περιθώριο των 4-5 μην(ον -αν αφαιρέσουμε 
τον Αύγουστο, αν αφαιρέσουμε την εκκρεμούσα απόφαση που δένει τα χέρια του 

διοικητικού συμβουλίου- και αυτές και άλλες δαπάνες δε θα γίνουν, διότι δεν 

παίρνει ο χρόνος να γίνουν, ακόμα και αν το θελήσει το διοικητικό συμβούλιο. 
• 

• 
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Τελει(σνοντας τη δευτερολογία μου, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να αναφέρω ότι 
οι απόψεις μας είναι απόψεις. Σε αυτή την πολυφωνική κοινωνία, που αυτή η Βουλή 

την έχει κάνει πολυφωνική, έχουν θέση και πρέπει να επι~ι(σσoυν και οι ιδιωτικοί 
ραδιοτηλεοπτικοί σταθμοί. Και οπωσδήποτε πρέπει να επιβιώσει και το κρατικό 
ραδιοτηλεοπτικό κανάλι της Κυπριακής Δημοκρατίας, γιατί όντως δεν μπορούμε 
κάτω από τις συνθήκες αυτές να μείνουμε μόνο με τους ιδιώτες, χωρίς τη φωνή του 
επίσημου κράτους, τη φωνή της συντεταγμένης πολιτείας, την οποία επιτέλους 

μπορούμε να ελέγξουμε αρκετά αποτελεσματικά και ως κυβέρνηση και ως κοινο
βούλιο . 

Όμως, στην προσπάθεια διατήρησης και ανάπτυξης της πολυφωνίας στον 

τόπο μας, θα είμαστε σταθεροί και ανυποχώρητοι, γιατί αυτή η Βουλή, η οποία εισή

γαγε και θεσμοθέτησε την πολυφωνική ενημέρωση, πληροφόρηση και διακίνηση 

ιδεών και απόψεων σε αυτή την κοινωνία, έχει ύψιστο καθήκον να την κατοχυρώσει 
και όσον αφορά την επιβίωση πολλών σταθμών, ανάμεσα στους οποίους πρέπει να 

είναι και ο κρατικός, και όσον αφορά την πολυφωνία μέσα στον καθένα ξεχωριστά 

από όλους αυτούς τους ραδιοφωνικούς και τηλεοπτικούς σταθμούς. 

Ευχαρισησ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Φρονώ ότι η συζήτηση στο κοινοβούλιο, το οποίο βέβαια συζητά ελεύθερα και 

δε νομίζω να υπάρχει κανένα πρόβλημα για οποιοδήποτε συνάδελφο να πει τις 

απόψεις του, έχει ξεφύγει από το θέμα που είναι εγγεγραμένο στην ημερήσια 

διάταξη. Έγιναν και συνεννοήσεις ότι το θέμα της εισφοράς θα αποτελέσει αντικεί

μενο συζήτησης, γιατί είναι στην ημερήσια διάταξη για το Σεπτέμβρη και ότι σήμερα 

θα περιοριζόμασταν στο θέμα που αφορά τους προϋπολογισμούς του Ιδρύματος, 

που, ειρήσθω εν παρόδω, είναι προϋπολογισμοί του 1993 και αισίως διάγουμε τον 
έβδομο και μπαίνουμε στον όγδοο μήνα του 1993. 

Θέλω να υπογραμμίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι εμείς, ως θέση αρχής, θα συζητή

σουμε με πολλή σοβαρότητα το πώς διαφοροποιείται η εισφορά προς το ΡΙΚ, ούτως 

ώστε, όπως λέχθηκε και από άλλους συναδέλφους, να αποφορτωθούν εκείνοι που 

δεν μπορούν να σηκώσουν το βάρος και εκείνοι που μπορούν να σηκώσουν το βάρος 

να το σηκισσουν. 

Νομίζω όμως ότι εδώ, από αυτό το βήμα, όταν γίνεται λόγος περί αφορισμών 

θα πρέπει και εκείνοι που κάνουν το λόγο περί αφορισμών να διεξέλθουν τα 

λεχθέντα από τους ίδιους. Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι από αυτό το βήμα λέχθηκε 

από το συνάδελφο κ. Ηλιάδη πως, όταν η Βουλή ψήφισε πέρσι, ψήφισε ανεύθυνα, 

επιπόλαια και επιδερμικά . Αυτό δεν είναι αφορισμός. Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι 

είναι ύβρις για τη Βουλή. Και πρέπει να το πω και πρέπει να είμαστε πιο προσε

κτικοί. Περίμενα ότι, όταν υποδείχθηκε από άλλους συναδέλφους και όταν ανήλθε 

στο βήμα ο κ. Ηλιάδης, ακριβώς επειδή συλλογάτε ελεύθερα, να πει ότι λυπάται 

γι' αυτά τα οποία έχει διατυπιόσει και ότι τα αποσύρει και από τα πρακτικά. Άλλο 

να λέω την άποψή μου και να είναι και επικριτική αυτή η άποψη και άλλο να χαρα

κτηρίζω, με τον τρόπο που χαρακτηρίστηκε η Βουλή των Αντιπροσώπων. Εγώ 

προσωπικά εκφράζω τη λύπη μου γι' αυτούς τους χαρακτηρισμούς. 
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Πέραν τούτου, θέλω να υπογραμμίσω ότι εκείνη η απόφαση της Βουλής, 

ανεξάρτητα αν στην πορεία της υλοποίησής της διαφαίνεται ότι υπάρχει το στοιχείο 

του Βάρους το οποίο δεν μπορούν να σηκώσουν τα χαμηλά αμειβόμενα στρώματα 

και (:)α πρέπει να διορθωθεί, ήταν υπεύθυνη, κατά την άποψή μας. Εξέφρασε η 

Βουλή την κοινωνική ευθύνη η οποία τη διακρίνει, διότι θέλησε ακριβ(ος να στηρίξει 
το μέσο επικοινωνίας που είναι μέσο όλων μας . Όλων ανεξαίρετα, και των πολι

τικ(ον κομμάτων και των μαζικών οργανώσεων και του ίδιου του λαού. Είναι το 

δημόσιο ίδρυμα ραδιοφωνίας και τηλεόρασης σ' αυτό τον τόπο. Ακόμα και στις πιο 

νεοφιλελεύθερες χώρες ή κυβερνήσεις τα κρατικά μέσα μαζικής ενημέρωσης στηρίζο

νται. Φθάσαμε σε τέτοιο σημείο νεοφιλελευθερισμού εμείς, ώστε να πούμε ότι δε μας 

ενδιαφέρει αν υπάρχει κρατικό ίδρυμα ραδιοφωνίας και τηλεόρασης; Δε νομίζω να 

έφθασε καμιά πλευρά αυτής της Βουλής σε ένα τέτοιο σημείο. 

Εγώ θα ήμουν πολύ δυστυχής, κύριοι συνάδελφοι, αν αφήνετο το Ραδιοφωνικό 

Ίδρυμα Κύπρου να τουμπάρει και να κλείσει . Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι θα 

μέναμε έρμαιο στα χέρια κάποιων ιδιωτιΟν. Τότε θα βλέπαμε και θα εκτιμούσαμε τι 

σήμαινε κρατικό ίδρυμα ραδιοφωνίας και τηλεόρασης και ποια ήταν η συμβολή του 

στην πολυφωνία. Γι' αυτό νομίζω ότι πολύ ορθά η Βουλή θέλησε να στηρίξει ενσυ

νείδητα το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. Και πολύ ορθά τονίζεται από τις 

διάφορες πλευρές και σήμερα ότι πρέπει να συνεχίσει το κράτος και η Βουλή των 

Αντιπροσ(οπων να στηρίζουν το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου. 

Σίγουρα αναμένουμε ο κοινωνικός ρόλος αυτού του Ιδρύματος να εκφράζεται 

όσο γίνεται πιο τέλεια και πιο αποτελεσματικά μέσα από τα προγράμματα και του 

ραδιοφιονου και της τηλεόρασης. Και εκεί που παρασπονδεί, έχουμε κάθε δικαίωμα 

να ψέξουμε και να κριτικάρουμε αυτή την παρασπονδία. Και η ίδια η Βουλή το 

κάνει και τα κόμματα και οι οργαν(Οσεις. Έχουμε πρόσφατες παρασπονδίες, τις 
ανέφερε ο κ. Χατζηδημητρίου, περί Καρούσου και Σύρου. Και η Βουλή ασχολείται 

με το θέμα. Είναι δικαίωμα της Βουλής να ασχοληθεί και με οποιαδήποτε άλλα 

προγράμματα και να ασκήσει αποτελεσματικό έλεγχο στο διοικητικό συμβούλιο και 

στη διεύθυνση του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου. 

Σας ερωτώ: Πόσο αποτελεσματικό έλεγχο μπορεί να ασκήσει η Βουλή των 

Αντιπροσώπων στους ιδιoκτijτες των ιδιωτικών μέσων επικοινωνίας; Αν πάει να 

κάνει κάτι τέτοιο η Βουλή, θα κατηγορηθεί για φίμωση. Κατά συνέπεια, ναι, το ΡΙΚ 

χρειάζεται να ζήσει. Και για να ζήσει, επειδή προσφέρει κοινωνικές υπηρεσίες, θα 

πρέπει το κράτος και ο λαός να στηρίξουν τη φωνή του. 

Κρίνονται τα προγράμματα. Δε νομίζω ότι είναι ο ρόλος της Βουλής να κρίνει 

ξεχωριστά το κάθε πρόγραμμα του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου. Οι Επιτροπές 

της Βουλής και το Σώμα της Βουλής δε νομίζω να είναι αρμόδιοι για να καταρτί

σουν με λεπτομέρεια το κάθε πρόγραμμα του ΡΙΚ, είτε ραδιοφωνικό είτε τηλεο

πτικό. Εμείς πρέπει να βάλουμε κάποιες αρχές και κατευθύνσεις και να κρίνουμε 

κατά πόσο συνολικά λειτουργεί μέσα από αυτές τις κατευθύνσεις, οι οποίες διαπαι

δαγωγούν σωστά το λαό και τη νεολαία μας και οπωσδήποτε διατηρούν άσβεστη τη 

φλόγα του αγώνα αυτού του λαού για ελευθερία και δικαίωση. Αυτός, κατά την 

άποψή μου, είναι ο ρόλος της Βουλής. Και σίγουρα είναι μέσα στα πλαίσια του 

ρόλου μας να κρίνουμε κατά πόσο είναι και αξιοκρατικά που λειτουργεί το Ίδρυμα 

και κατά πόσο τα λεφτά του δημοσίου και του λαού διατίθενται χρηστά και ορθά . 

Συνεπ(ος, κύριε Πρόεδρε, θέλω να τελειιοσω τη σύντομη παρεμβολή μου, 

υπογραμμίζοντας ότι όσο υπάρχει κυπριακό κράτος, και είμαι από εκείνους που 

πιστεύουν ότι θα υπάρχει στο διηνεκές το κυπριακό κράτος, θα πρέπει να υπάρχουν 

, 
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και τα κρατικά μέσα μαζικής ενημέρωσης, με μια σωστή και δημιουργική παρεμβολή 

της Βουλής των Αντιπροσώπων και ένα σωστό και δημιουργικό έλεγχο από δικής 
μας πλευράς. 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Θεωρ(ί> τη συζήτηση λήξασα, εκτός αν υπάρχει ένσταση. 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, παρακαλώ το Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη 

ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του ΡΙΚ ποσού fI7.814.128 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31 η Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμ

ματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο. Άρθρο 4. 

Ίδρυση και κατάργηση θέσεων. Πρώτος Πίνακας, Πρώτο Μέρος. Δεύτερος 

Πίνακας, Δεύτερο Μέρος. Άρθρο 5. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Τρίτος Πίνακας. Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Π όσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

40 υπέρ , κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μια αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Με 40 ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και μια αποχή, όλα τα άρθρα και οι 
Πίνακες εγκρίνονται. 

Τρίτη ανάγνωση . 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

40 υπέρ , κύριε Πρόεδρε. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μια αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

2496 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 40 ψήφους υπέρ, καμιά ψήφο εναντίον και μια αποχή, το νομοσχέδιο ψηφί
ζεται σε ν6μο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Αναγνώρισης Πτυχίων ή Διπλωμάτων Αναγνω

ρισμένων Πανεπιστημίων όταν Μέρος της Φοίτησης έγινε σε Εγγεγραμμένη Ιδιωτική 

Σχολή ΤΡιτοΒάΘμιας Εκπαίδευσης Νόμος του 1992". 

Αντιλαμβάνομαι ότι η Έκθεση είναι μεταξύ αυτών που πρέπει να αναγνω

σθούν, επειδή υπάρχουν επιφυλάξεις, γι' αυτό παρακαλιο τον Πρόεδρο της αρμόδιας 

ΚοινοΒουλευτικής Επιτροπής να αναγν(οσει την Έκθεση στο Σ(Ομα . 

Ν . ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΑΝΑΓΝΩΡΙΣΗΣ 

ΠΤΥΧΙΩΝ Ή ΔΙΠΛΩΜΑΤΩΝ ΑΝΑΓΝΩΡΙΣΜΕΝΩΝ ΠΑΝΕΠΙΣΤΗΜΙΩΝ ΟΤΑΝ 

ΜΕΡΟΣ ΤΗΣ ΦΟΙΤΗΣΗΣ ΕΓΙΝΕ ΣΕ ΕΓΓΕΓΡ ΑΜΜΕΝΗ ΙΔΙΩΤΙΚΗ ΣΧΟΛΗ 

ΤΡΙΤΟΒΑΘΜΙΑΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Θάσος Σοφοκλέους 

Αντιονης Καράς 

Λώρης Λ υσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου, που κατατέθηκε από το Βουλευτή κ. Νίκο Αναστασιάδη, σε πέντε συνεδρίες 

της που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 30 Ιουνίου 1992 και 22 Ιουνίου 
1993. Κατά τη μελέτη της υπό αναφορά πρότασης νόμου κλήθηκαν και εξέφρασαν 
τις απόψεις τους η Υπουργός Παιδείας και λειτουργοί του Υπουργείου της, ο 

Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας, εκπρόσωποι των εκπαιδευτικών οργανώ

σεων ΟΕΛΜΕΚ, ΠΟΕΔ και ΟΛΤΕΚ, καθ(ος και εκπρόσωποι πτυχιούχων διάφορων 

πανεπιστημίων ή εκπαιδευτικιον ιδρυμάτων του εξωτερικού . 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η αναγνώριση διπλωμάτων ή τίτλων 

πανεπιστημίων ή άλλων εκπαιδευτικών ιδρυμάτων του εξωτερικού των οποίων τα 

διπλ(ίιματα αναγνωρίζονται από την κυπριακή κυβέρνηση, όμως η αναγνιοριση αυτή ;: 
δεν παρέχεται όταν η φοίτηση ή μερος αυτής έγ ινε στην Κύπρο. 
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Σύμφωνα με τον προτεινόμενο νόμο. τα πιο πάνω διπλώματα ή τίτλοι θα 
αναγνωρίζονται. ανεξάρτητα από το αν -

(α) μέρος της φοίτησης έγινε στην Κύπρο. σε εγγεγραμμένη σχολή 

τριτοβάθμιας εκπαίδευσης. της οποίας ο αντίστοιχος κλάδος δεν είναι 

εκπαιδευτικά αξιολογημένος/ πιστοποιημένος. δεδομένου ότι οι σπουδές 

για την απόκτηση του σχετικού διπλιοματος άρχισαν πριν από ή κατά την 

έναρξη του ακαδημα"ίκού έτους 1992-93' και 

(β) η φοίτηση έγινε στην Κύπρο ή αλλού. δεδομένου ότι η περίοδος σπουδών 

που οδήγησε στην απόκτηση του διπλώματος ή τίτλου άρχισε πριν από 
τις 29 Σεπτεμβρίου 1989. 

Όπως κατατέθηκε στην Επιτροπή. δεν υπάρχει ενιαία πολιτική σχετικά με την 

αναγν<οριση τίτλων σπουδιον ξένων πανεπιστημίων. παρόλο που αυτοί αναγνωρίζο

νται τόσο στη χώρα έκδοσής τους όσο και στην Κύπρο. αφού η αναγνώριση των 

τίτλων αυτιον εξαρτάται από το χρόνο και τον τόπο φοίτησης. Συγκεκριμένα. οι 

τίτλοι αυτοί δεν αναγνωρίζονται. όταν η φοίτηση γίνεται μερικώς ή εξ ολοκλήρου σε 
σχολές τριτοβάθμιας εκπαίδευσης της Κύπρου. Όπως κατατέθηκε επίσης ενώπιον 
της Επιτροπής. διπλιοματα ή τίτλοι σπουδιον ακόμα και του ίδιου πανεπιστημίου 

αντιμετωπίζονται κατά διαφορετικό τρόπο. αφού η αναγνιορισή τους εξαρτάται και 

πάλι από το χρόνο και τον τόπο φοίτησης των κατόχων τους. 

Από τα στοιχεία που τέθηκαν ενιοπιον της Επιτροπής προκύπτει επίσης πως 

σε ορισμένες περιπτιοσεις η ίδια η κυβέρνηση ενΟάρρυνε πολίτες της Δημοκρατίας 

να εγγραφούν σε σχολή τριτοβάθμιας εκπαίδευσης της Κύπρου και να παρακολουθή

σουν τα σχετικά μαθήματα σύμφωνα με πρόγραμμα πανεπιστημίου του εξωτερικού 

και όταν έτυχαν του σχετικού διπλώματος. η ίδια η κυβέρνηση που συνέστησε την 

πιο πάνω φοίτηση αρνήθηκε να αναγνωρίσει τα διπλώματα που αποκτήθηκαν. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας. αφού έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία 

και τις απόψεις που τέθηκαν ενώπιόν της. και ιδιαίτερα τις θέσεις της Υπουργού 

Παιδείας και του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. εισηγείται κατά πλειοψηφία 

στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο της υπό συζήτηση πρότασης νόμου. όπως έχει τελικά 

διαμορφωθεί και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της. ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί 

Αναγνιορισης Διπλωμάτων ή Τίτλων Αναγνωρισμένων Πανεπιστημίων και Άλλων 

Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του Εξωτερικού Νόμος του 1993". 
Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

επιφυλάχθηκαν να εκφράσουν τις τελικές τους θέσεις στην ολομέλεια του Σώματος. 

Υπάρχει δεύτερη συμπληρωματική Έκθεση. κύριοι συνάδελφοι. την οποία 

διαβάζω. 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 

ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ "Ο ΠΕΡΙ 

ΑΝΑΓΝΩΡΙΣΗΣ ΠΤΥΧΙΩΝ Ή ΔΙΠΛΩΜΑΤΩΝ ΑΝΑΓΝΩΡΙΣΜΕΝΩΝ ΠΑΝΕΠΙ

ΣΤΗΜΙΩΝ ΟΤ ΑΝ ΜΕΡΟΣ ΤΗΣ ΦΟΙΤΗΣΗΣ ΕΓΙΝΕ ΣΕ ΕΓΓΕΓΡ ΑΜΜΕΝΗ 

ΙΔΙΩΤΙΚΗ ΣΧΟΛΗ ΤΡΙΤΟΒΑΘΜΙΑΣ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗΣ ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1992" 

Παρόντες: 

Νίκος Αναστασιάδης, Πρόεδρος 

Θάσος Σοφοκλέους 

Αντιονης Καράς 

Ανδρέας Φιλίππου 

Λώρης Λ υσιώτης 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 
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Όπως είναι γνωστό, η Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για 
την υπό αναφορά πρόταση νόμου κυκλοφόρησε στην ολομέλεια την 1 η Ιουλίου 1993, 
η συζήτησή της όμως αναβλήθηκε ύστερα από σχετική εισήγηση του Προέδρου της 
Επιτροπής,'για να ακουστούν ορισμένες οργανιοσεις που ζήτησαν να εκφράσουν τις 
απόψεις τους μετά την ολοκλήρωση της μελέτης του όλου θέματος από την 
Επιτροπή. 

Η ΚοινοΒουλευτική Επιτροπή Παιδείας συνήλθε σε νέα συνεδρία της στις 
13 Ιουλίου 1993, στην οποία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν όλες οι ενδιαφερόμενες 
οργαν(Οσεις. Ειδικότερα, στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν η 

Υπουργός Παιδείας, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημο

κρατίας, της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής του Πανεπιστημίου Κύπρου, των 

Ιδιοκτητιον Ιδρυμάτων Ανώτατης Εκπαίδευσης Κύπρου, της ΠΟΦΝΕ, των εκπαιδευ

τικών οργανιοσεων ΟΕΛΜΕΚ και ΟΛΤΕΚ, του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελη

τηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ), του Συνδέσμου Επιστημόνων Μηχανικών Κύπρου (ΣΕΜ), 

καθώς και εκπρόσωποι πτυχιούχων του Πανεπιστημίου της Ουαλλίας. Στην ίδια 

συνεδρία παρευρέθηκαν και οι Βουλευτές κύριοι Ανδρέας Χρίστου και Άριστος 

Χρυσοστόμου. 

Η ΚοινοΒΟύλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού άκουσε όλες τις απόψεις που 
τέθηκαν ενιοπιόν της, εμμένει στις θέσεις της, όπως αυτές εκφράζονται στην αρχική 

της Έκθεση που κυκλοφόρησε ήδη στη Βουλή και εξακολουθεί να εισηγείται κατά 

πλειοψηφία την ψήφιση σε νόμο της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, με την επιφύ

λαξη των Μελιον της-Βουλευτών της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις να εκφράσουν τις θέσεις τους κατά τη συζήτηση του 

θέματος ενιοπιον του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές; 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το θέμα που συζητούμε σήμερα ξεφεύγει, κατά την άποψή μας, κατά πολύ από 

το ειδικό πρόβλημα το οποίο έχει μια ομάδα πτυχιούχων, εκπαιδευτικ(ον κατά το 

πλείστον, και το οποίο η παρούσα πρόταση νόμου προιορισται να θεραπεύσει. 

Η άποψή μας είναι ότι, όπως εμφανίζεται το θέμα, αφορά ένα κεφαλαιώδες 

ζήτημα, που ονομάζεται αναγνώριση τίτλων σπουδών. Και γι' αυτό το κεφαλαιώδες 

θέμα, όπως είναι γνωστό, υπήρξε μια παλαιότερη συζήτηση στο Σώμα που οδήγησε 

σε κατάθεση σχετικιον νόμων, με βάση τους οποίους έχουν εμφυτευτεί τα σπέρματα 

της διαμόρφωσης μιας κρατικής πολιτικής κατά τρόπο παρόμοιο που υπάρχει σε 

πλείστα κράτη της Ευρώπης. Κορωνίδα υλοποίησης αυτής της πολιτικής θα πρέπει 

να είναι η δημιουργία ενός ακαδημα'ίκού σώματος, στην Ελλάδα ονομάζεται 

ΔΙΚΑΤΣΑ για παράδειγμα, το οποίο θα αναλάβει την αξιολόγηση και την αναγνώ

ριση των τίτλων σπουδιον, οποθενδήποτε και αν προέρχονται και καθ' οιονδήποτε 

τρόπο και αν αποκτήθηκαν, μέσα στα πλαίσια που θα ορίζουν οι Κανονισμοί και, 

εφόσον έχουμε πλέον και πανεπιστήμιο, η σύγκριση αυτών των τίτλων θα γίνεται 

κατ' αντιστοιχία με τους παρεχόμενους από το Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

Εμείς έχουμε την άποψη ότι με την πρόταση νόμου το θέμα αντιμετωπίζεται 

αποσπασματικά. Το θέμα αντιμετωπίζεται σαν να έχει πρόβλημα αξιολόγησης των 

τίτλων σπουδιον της αυτή η συγκεκριμένη ομάδα ανθρώπων και μόνο. Είμαστε υπέρ 



2499 

του να αρθεί οιαδήποτε τυχόν αδικία υπάρχει σε βάρος αυτών των ανθρώπων, των 

εκπαιδευτικ(ον, και άλλων πτυχιούχων. Είμαστε υπέρ του να διευθετηθεί, και μπορεί 

να διευθετηθεί στα πλαίσια του Υπουργείου, διοικητικά αυτό το πρόβλημα. 
Θεωρούμε όμως ότι, αναλαμβάνοντας η Βουλή το ρόλο του αξιολογητή τίτλων 

σπουδ(ον, υπεισέρχεται σε ένα θέμα το οποίο σαφώς δεν είναι νομικό, αλλά είναι 

καθαρά τεχνικό πρόβλημα και αφορά ακαδημα'ίκά θέματα. Δεν είμαστε ουδόλως 

ενάντια στις τριτοΒάθμιες σχολές της Κύπρου. Αντίθετα πιστεύουμε ότι και αξιό

λογες πολλές από αυτές είναι και ψηλού επιπέδου παιδεία παρέχουν. Δεν είμαστε 

ενάντια σε εκείνους τους φοιτητές που για διάφορους λόγους συνδυάζουν σπουδές 

σε ιδρύματα της Κύπρου και στη συνέχεια στο εξωτερικό. Είμαστε υπέρ της μετα

τροπής της Κύπρου, στο βαθμό που προσφέρονται οι δυνατότητες, σε περιφερειακό 

κέντρο σπουδών μεταγυμνασΙαί~ών, πανεπιστημιακών. Και πιστεύουμε ότι η 

Κύπρος προσφέρει αυτές τις δυνατότητες. Θεωρούμε όμως ότι αυτό το πράγμα 

πρέπει να γίνει όχι με επιμέρους ρυθμίσεις και διευθετήσεις, αλλά με μια συνολική 

θειορηση του θέματος. Και επαναλαμβάνω ότι η υποδομή προς αυτή την κατεύθυνση 

έχει ήδη δημιουργηθεί. Πρέπει όμως να λειτουργήσει. 

Γιατί λοιπόν δε θα ψηφίσουμε την πρόταση η οποία είναι μπροστά μας; Δε θα 

την ψηφίσουμε. αγαπητοί συνάδελφοι. διότι πιστεύουμε ότι, ενώ σκοπείται καλό

πιστα η ρύθμιση ενός επιμέρους θέματος, ανοίγεται ένα τεράστιο κεφάλαιο το οποίο 

στον έναν ή στον άλλο βαθμό αναποδογυρίζει, αναιρεί το Νόμο 1 του 1987, ο οποίος 
ψηφίστηκε από την παλιά Βουλή και με βάση τον οποίο η νέα Βουλή τον Ιούλιο του 

1992 έχει ψηφίσει Κανονισμούς για αξιολόγηση και πιστοποίηση τίτλων σπουδών 
των τριτοβάθμιων σχολών. Είναι γνωστό ότι η ισχύς του νόμου ξεκίνησε την Ιη του 

Οκτιοβρη του 1992 και ότι με βάση το νόμο έχουν εγγραφεί, αν δεν κάνω λάθος, 
δέκα- έντεκα σχολές με εβδομήντα πέντε κλάδους, οι οποίες με βάση το νόμο οφεί

λουν να παρουσιάσουν όλα τα αναγκαία στοιχεία, για να γίνει η αξιολόγηση των 

τίτλων τους, οι οποίοι αποτελούν και το υπόβαθρο για την περαιτέρω συνέχιση των 

σπουδ(ον για απόκτηση πανεπιστημιακών προσόντων. 

Αν εμείς, με το νόμο ο οποίος θα ψηφιστεί -όπως φαίνεται- έρθουμε και διά 

μιας άλλης οδού, με νομικές διαδικασίες κι όχι με τεχνικές ακαδημα"ίκές, εκπαιδευ

τικές, αναγνωρίσουμε αυτές τις σχολές, διότι περί αυτού πρόκειται, πιστεύουμε ότι 

και προστασία στις σχολές δεν προσφέρουμε ούτε τη σωστή εξυπηρέτηση, αλλά 

προπάντων υπερφαλαγγίζουμε το νόμο και δημιουργούμε στην προσπάθειά μας για 

απονομή δικαίου ανισομέρεια μεταξύ ανθρ(οπων οι οποίοι ακολουθούν διαφορετικό 

τρόπο απόκτησης του πτυχίου τους. Υπάρχει · ιδιωτική σχολή στην Κύπρο, φέρνω 
ένα παράδειγμα, η οποία με συνδυασμένες σπουδές τετραετούς διάρκειας προσφέρει 

στην Κύπρο πτυχίο στα παιδαγωγικά σε επίπεδο Bachelor of Education. Είναι το 
πτυχίο με το οποίο ένας μπορεί να διοριστεί δάσκαλος. Γιατί ο αριστούχος μαθητής 

του γυμνασίου, ο οποίος συναγωνίζεται κατά τρόπο να μην πω τη λέξη εξοντωτικό, 

αλλά με πολύ έντονο τρόπο με τους συμμαθητές του να οδηγηθεί στην πορεία μέσω 

του Πανεπιστημίου Κύπρου, της Παιδαγωγικής Ακαδημίας παλαιότερα ή των 

παιδαγωγικών ακαδημιών της Ελλάδας και να πάρει το πτυχίο του δασκάλου και να 

μην ακολουθήσει την εύκολη οδό της ιδιωτικής σχολής η οποία δεν έχει πιστοποιη

μένο κλάδο σπουδ<ον, αλλά παρέχει αυτό το πτυχίο και να τύχει της αναγνώρισης η 

οποία προτείνεται σήμερα και να καταστεί ισότιμος; Είναι ισότιμη μεταχείριση δύο 

ανθρ<οπων αυτή; Γιατί τα ιδρύματα αυτά τα οποία θα ωφεληθούν -και δε λέμε ότι 

είναι αυτός ο στόχος τους, αλλά θα ωφεληθούν από την πρόταση την οποία σήμερα 
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ψηφίζουμε- να επιδιώξουν αυτό που ο νόμος, ο νομοθέτης, η πολιτεία ζητά, την 

παρουσίαση .όλων των στοιχείων που θα τεκμηριώνουν ότι οι κλάδοι των σπουδών 

τους είναι πράγματι του επιπέδου που ανταποκρίνεται στον τίτλο σπουδών ο 

οποίος στο τέλος απονέμεται; Δε θα υπάρχει λόγος, δε θα υπάρχει πραγματική βάση 

γι' αυτή την προσπάθεια, διότι η αναγνιίJριση θα συντελείται. Θα λεχθεί, και δίκαια 

θα λεχθεί, ότι η πρόταση νόμου αφορά συγκεκριμένο αριθμό και έχει συγκεκριμένη 

έναρξη και λήξη . Αυτό είναι σωστό. Πλην όμως ήδη σε μια συνεδρίαση της 

Επιτροπής της αρμόδιας άνθρωποι οι οποίοι ξεφεύγουν ελαφρώς από αυτά τα όρια 

ήρθαν και υπέΒαλαν το αίτημά τους. Και λένε: "Καλά, εμείς γιατί είμαστε έξω από 

αυτή την ημερομηνία; Ας ανοίξει λίγο η ψαλίδα". Φυσιολογικά θα ζητηθεί αυτό το 

πράγμα και φυσιολογικά η Βουλή θα βρεθεί σε δύσκολη θέση να αρνηθεί. Άστε που 

δεν ξέρω αν και με βάση το Σύνταγμα δικαιούμαστε να αρνούμαστε κάτι σε κάποιον 

άνθρωπο, επειδή εκπίπτει χρονικά των δικών μας απόψεων. 

Είχα πει ότι υπάρχουν και πολλές άλλες ομάδες πτυχιούχων για τις οποίες δε 

γίνεται λόγος στην πρόταση νόμου και ορθώς δε γίνεται. Αλλά υπάρχει πρόβλημα. 
Αναφέρω μόνο ένα: Οι διπλωματούχοι της Γερμανίας οι οποίοι παίρνουν 

Engineering Diploma. Με Βάση τους γερμανικούς κανονισμούς αυτό το δίπλωμα 
αντιστοιχεί στο Master ίπ Science -παίρνω τη μηχανική επιστήμη. Στην Κύπρο οι 
αρμόδιες υπηρεσίες το αναγνωρίζουν και το δέχονται για σκοπούς αξιολόγησης και 

κατανομής βαθμών ως Bachelor ot' Science. Και δεν είναι μόνο αυτοί οι άνθρωποι' 
είναι πολλές παρόμοιες περιπτώσεις . Δεν ήρθε, και σωστά επαναλαμβάνω έκανε η 

Βουλή, δεν ήρθε να νομοθετήσει απονέμοντας σε αυτούς τον έναν ή τον άλλο τίτλο, 

αναγνωρίζοντας ουσιαστικά προσόντα και τίτλους σπουδών. Διότι αυτό το πράγμα 

θα πρέπει να γίνει από το αρμόδιο όργανο το οποίο δεν έχει συσταθεί. 

Εμείς δεν μπορούμε να μη λάβουμε υπόψη τις εκτιμήσεις οργανώσεων που 

λέχθηκαν στην Επιτροπή της Βουλής, όπως δεν μπορούμε να μη λάβουμε υπόψη μας 

και εκείνες τις εκτιμήσεις του Πανεπιστημίου, του Τεχνικού Επιμελητηρίου, του 

Συνδέσμου Επιστημόνων Μηχανικών, οι οποίες συμπίπτουν με τις δικές μας 

απόψεις. Γι' αυτό το λόγο πιστεύουμε ακράδαντα ότι η Βουλή μπορεί να περιμένει 

έξι μήνες, προτού προχωρήσει σ' αυτή τη ρύθμιση, γιατί εντός έξι μηνών, σύμφωνα 

με δήλωση της Υπουργού Παιδείας στην τελευταία συνεδρία της Επιτροπής, θα 

λειτουργήσει το σώμα εκείνο το οποίο με βάση το νόμο μπορεί να αναλάβει την 
αξιολόγηση των τίτλων σπουδών. Αυτά είπε η Υπουργός, ότι το Σεπτέμβριο θα 

επανακαταθέσει παλαιότερο νομοσχέδιο με τις απόψεις τις οποίες το ίδιο το 

Υπουργείο με τη σημερινή κατάσταση θέλει να εισάξει και ότι μέχρι το Δεκέμβριο 

μπορεί αυτό το σώμα αναγνώρισης να συγκροτηθεί. Ποιος ο λόγος αυτής της ολιγό

μηνης αναμονής; Ο λόγος είναι πολύ σοβαρός και πολύ σημαντικός, διότι επανα

λαμβάνουμε ότι τα προβλήματα που θα δημιουργηθούν με αυτή την απόφαση της 

Βουλής θα είναι απείρως περισσότερα και μεγαλύτερα από εκείνα τα οποία θα 

λύσει. 

Γι' αυτό, κυρία συνάδελφος και κύριοι συνάδελφοι, εισηγούμαστε η Βουλή να 

μην προχωρήσει στην ψήφιση και να αναμένει και να εργαστεί επίπονα μαζί με το 

Υπουργείο Παιδείας για την ολοκλήρωση των διαδικασιών που προβλέπει ο Νόμος 

1 του 1987 και για την έγκριση του νόμου για το κυπριακό ΔΙΚΑ ΤΣΑ, αν μου 
επιτρέπεται η φράση, ο όρος, και για τη λειτουργία αυτού του οργάνου, το οποίο 

πλέον με κάθε αρμοδιότητα και με κάθε σοβαρότητα θα αξιολογήσει όλους τους 

τίτλους. οποθενδήποτε και αν παρέρχονται. με οιονδήποτε τρόπο και αν αποκτού

νται. Και εμείς. επαναλαμβάνω. ουδεμία ένσταση έχουμε για τις συνδυασμένες 

, " 

.. 
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σπουδές, ουδεμία ένσταση έχουμε για τη λειτουργία των ιδιωτικών σχολών, οι 

οποίες υποβάλλουν και θα υποβάλλουν όλα τα σχετικά για τη με βάση το νόμο αξιο

λόγηση και πιστοποίηση των τίτλων σπουδιον τους. Απλά δε θέλουμε να εισάξουμε 
νέ.α προβλήματα στα ήδη υφιστάμενα. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θέλω να ξέρω πόσοι θα μιλήσουν. Νομίζω ένας από κάθε πλευρά θα είναι 

ικανοποιητικό, εκτός αν υπάρχει Βουλευτής κόμματος που έχει αντίθετη άποψη με 

την άποψη που εκφράζει το κόμμα του. Διαφορετικά, σας λέω ότι θα έχουμε και το 

Σάββατο συνεδρία. Αν δε σας πειράζει, εμένα δε με πειράζει. 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Άκουσα με προσοχή τις ανησυχίες του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του 

ΑΚΕΛ, του κ. Χρίστου. Θα πρέπει κανένας να εκφράσει, ίσως μη γνωρίζοντας την 

ιστορία, τις ίδιες ανησυχίες. Όμως θα πρέπει να γίνει μια ιστορική αναδρομή, αλλά 

και μια εν πάση περιπτώσει ανάλυση της πρότασης, για να διαφανεί ποια η σκοπιμό

τητα, πού αποσκοπεί, αν θέλετε, η πρόταση νόμου και γιατί βρέθηκε η πλειοψηφία 

της Βουλής υποχρεωμένη να θεσπίσει μια νομοθεσία, για να ρυθμίσει κάτι το οποίο 

όφειλε να ρυθμίσει από παλαιότερα το κράτος. 

Κατ' αρχήν θα πρέπει να λεχθεί ότι τα πτυχία που σήμερα καλείται η Βουλή 

διά νόμου να αναγνωρίσει ήδη από το κράτος αναγνωρίζονται με σχετική γνωμά

τευση του Γενικού Εισαγγελέα προς όλες ανεξαίρετα τις αρμόδιες υπηρεσίες. Τι 

είναι εκείνο το οποίο συμβαίνει; Απλούστατα επαφίεται στη διακριτική ευχέρεια του 

όποιου λειτουργού ή του αρμόδιου λειτουργού, αν θέλετε, του όποιου Υπουργείου 

να κρίνει αν θα δεχθεί την αυτή διαβάθμιση ή την αυτή αναγνώριση, όπως συμβαίνει 

στις άλλες υπηρεσίες. 

Παράλληλα και ταυτόχρονα συμβαίνει το εξής ανακόλουθο: Επειδή κάποιοι 

δεν έχουν τη δυνατότητα σπουδών στο εξωτερικό και φοιτούν σε σχολές εγγεγραμ

μένες, όχι πιστοποιημένων των κλάδων τους και αξιoλoΊ1lμένων, όπως ο Νόμος 1 
του 1987 προβλέπει -και θα έρθω επ' αυτού υστερότερα- και επειδή ξένα πανεπι

στήμια αναγνωρίζουν ένα ίσως έτος από το σύνολο των σπουδών που προσφέρουν 

στο εξωτερικό, τα πτυχία τους δεν αναγνωρίζονται, παρά το γεγονός ότι δίδονται 

από το αυτό πανεπιστήμιο, όταν επιστρέψουν στην Κύπρο, με μοναδικό το λόγο ότι 

ένα μέρος της φοίτησης, έστω κι αν ήταν τρία χρόνια στην Κύπρο και ένας χρόνος 

από αυτά αναγνωρίστηκε στο πανεπιστήμιο του εξωτερικού, ως ισότιμα του πανεπι

στημίου που εξέδωσε για όσους φοίτησαν πλήρως την τριετή υποχρεωτική φοίτηση 

στα πανεπιστήμια της χώρας. Να δώσω ένα παράδειγμα, για να γίνω πιο αντιλη

πτός: Αν Κύπριος φοιτητής που αποφοίτησε από ανιοτερη ιδιωτική σχολή της 

Κύπρου φοιτήσει στο Πανεπιστήμιο της Οξφόρδης και του αναγνωρίσουν ένα έτος 

σπουδιον λόγω των σπουδών που έκαμε στην Κύπρο, το πτυχίο της Οξφόρδης 

εκείνου του φοιτητή δεν είναι κατά τα κυπριακά ισότιμο με το πτυχίο της Οξφόρδης 

που δίδεται στο φοιτητή που φοίτησε τρία συνεχή χρόνια στην Αγγλία ή στο συγκε

κριμένο πανεπιστήμιο. Αυτό κρίνεται και θεωρείται παντελιος άδικο, διότι εκείνος ο 

οποίος δίδει τους τίτλους σπουδιον δεν είναι το κυπριακό κολλέγιο, αλλά το πανεπι

στήμιο είτε της Γαλλίας είτε της Αγγλίας είτε της Αμερικής, το οποίο κρίνει και 
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θεωρεί ότι υπάρχει επαρκής κατάρτιση του σπουδαστή, ώστε να μπορεί στο τέλος 
της φοίτησης ή στο τέλος της διάρκειας της φοίτησης να τον απονείμει το σχετικό 

τίτλο. Αυτές οι αδικίες προσπαθούμε να αρθούν με τη σημερινή νομοθεσία. 

Είπε ο κ. Χρίστου και πολύ σωστά. Θα υπάρξει -πολύ σωστά, όπως το αντι
λαμΒάνεται, αλλά όχι όπως είναι τα γεγονότα- ανατροπή του Νόμου 1 του 1987, είπε 
ο κ. Χρίστου, και ιδιαίτερα των Κανονισμιον που έχουμε θεσπίσει το 1992. Εδώ θα 
πρέπει να κάμω μια αναφορά. Ο Νόμος 1 του 1987 προβλέπει στο μέρος 5 τους 
τρόπους αξιολόγησης/πιστοποίησης κλάδων σπουδιΟν. Και προέβλεπε ότι θα τεθούν 

εν ισχύι με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. Τέθηκαν εν ισχύι μόλις το 1992. 
Από το 1992 και εντεύθεν έχει δικαίωμα μια σχολή να εγγραφεί και να ζητά αξιολό
γηση/πιστοποίηση των κλάδων σπουδιΟν. 

Όσων όμως φοίτησαν στο παρελθόν ποιος θα τους αναγνωρίσει τους τίτλους 

των σπουδ<ον τους, που δεν αναγνωρίζονται ως αποτέλεσμα της αδράνειας της 

κυΒέρνησης να θέσει εν ισχύ ι το Μέρος 5 του Νόμου 1 του 1987, αφού οι ίδιοι οι 
άνΗρωποι ταλαιπωρούνται για χρόνια και δεν υπάρχει ο τρόπος και συνεπώς δεν 

ανατρέπεται ο Νόμος 1 του 1987; Θα μου πείτε "πιθανόν η επιτροπή που θα 

συσταθεί και θα λειτουργεί ως το ΔΙΚΑΤΣΑ". Μιλούμε για μια νομοθεσία η οποία 

με Βάση υπόσχεση της Υπουργού Παιδείας θα έρθει στη Βουλή το Σεπτέμβριο. Και 

πιθανό η επιτροπή να λειτουργήσει -διότι, όπως γνωρίζετε, απαιτείται διορισμός, 

απαιτούνται Κανονισμοί- τουλάχιστον μετά ένα χρόνο. Συνεπώς, χρειάζεται τουλά

χιστον ένας χρόνος για να πούμε ότι αρχίζει να λειτουργεί και να αξιολογεί πτυχία. 

Επομένως, θα είχαμε παράταση της αδικίας. Αλλά διερωτιομαι και ποιο θα είναι το 

περιεχόμενο της νομοθεσίας, αν το ΔΙΚΑΤΣΑ θα έχει την ευχέρεια να εξετάσει 

τίτλους σπουδιον που έχουν ήδη δοθεί στο παρελθόν, ενόψει και του γεγονότος ότι 

υπάρχει σχετική νομοθεσία που πλέον ρυθμίζει την αξιολόγηση των πτυχίων των 

ιδιωτικιον σχολιΟν. 

Υπάρχει μια εκκρεμότητα, ένα κενό -και θα παραμείνει το κενό- όσον αφορά 

τους μερικιος φοιτήσαντες στην Κύπρο που ολοκλήρωσαν όμως τις σπουδές τους 

στο εξωτερικό. Δεν αξιολογεί η Βουλή πτυχία. Ρυθμίζει απλά κάτι που υπήρχε , αλλά 

δεν εφαρμοζόταν. Ο Γενικός Εισαγγελέας γνωμάτευσε ότι θα πρέπει να αναγνωρίζο

νται και επομένως δεν είναι καινοφανές αυτό το οποίο εισάγουμε. Εκείνο το οποίο 

πράττουμε είναι απλούστατα ότι αφαιρούμε τη διακριτική ευχέρεια από κάποιους 

αυθαίρετους, οι οποίοι, οσάκις τους παραχωρηθεί διακριτική ευχέρεια, καταχρώ

νται του δικαιιοματος, αντί να εφαρμόζουν αυτά τα οποία θα έπρεπε με ευθυκρισία 
να εφαρμόζουν. Και παρά το γεγονός της ύπαρξης της εγκυκλίου του Γενικού 
Εισαγγελέα και της προειδοποίησης ότι θα εκαλείτο να καταβάλει αποζημιιοσεις το 

κράτος, αν παράνομα δεν αναγνωρίζονταν πτυχία, παρά ταύτα συνέχισαν να αυθαι
ρετούν, με αποτέλεσμα να υποχρεώσουν την πλειοψηφία των Μελών της Βουλής να 

υιοθετήσει κάποια πρόταση προς λύση αυτού του προβλήματος. 

Λέχθηκε -και πάλι όμως με ανακρίβεια- ότι υπάρχει κάποιο εκπαιδευτικό 

ίδρυμα που εκδίδει τίτλους σπουδών στα παιδαγωγικά. Δεν είναι έτσι. Η πρόταση 

νόμου, όπως ψηφίζεται, επιθυμεί και επιδιώκει τη ρύθμιση του προβλήματος 
εκείνων εκ των ήδη υπηρετούντων ως εκπαιδευτικών που πήραν τον τίτλο της 

σχετικής σχολής και θέλουν αυτό να κριθεί ως επιπλέον προσόν. Και το τραγελα
φικό στην προκειμένη περίπτωση είναι ότι φοίτησαν στη συγκεκριμένη σχολή 

ύστερα από παρότρυνση του Υπουργείου Παιδείας. Θα πρέπει να πω ότι στη συγκε

κριμένη σχολή υπηρετούσαν ή μάλλον δίδασκαν τρεις ανώτεροι λειτουργοί του 
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Υπουργείου Παιδείας, ότι πήραν συγχαρητήρια οι δάσκαλοι οι οποίοι έτυχαν του 

σχετικού διπλιοματος, ότι κάποιοι εξ αυτών αξιολογήθηκαν πλήρως, πήραν προσαυ

ξήσεις, πήραν προαγωγές, ενώ άλλων τριάντα κρίθηκε σε κάποια δοσμένη στιγμή ότι 

το πτυχίο τους δεν ήταν ισότιμο και το αυτό με εκείνο με το οποίο άλλοι έτυχαν 

προσαύξησης και προαγωγής. Συνεπώς και πάλι εδημιουργείτο θέμα πώς επιτέλους 

ρυθμίζεται αυτό το πρόβλημα, το οποίο δεν έχει να κάνει ούτε με τη διαπανεπιστη
μιακή επιτροπή, η οποία θα αναγνωρίζει πτυχία. Αλλά την ίδια ώρα, αφού είναι ήδη 

υπηρετούντες, θα επροκαλείτο αδικία. αν αναμέναμε πότε και αν και εφόσον θα 

ήταν στην ευχέρεια της επιτροπής να αναγνωρίσει. να κρίνει ή να αξιολογήσει τα 

σχετικά πτυχία. 

Λέχθηκε ότι έχουμε σήμερα πανεπιστήμιο και συνεπώς υπάρχει το μέτρο της 

σύγκρισης. Αλλά μας διαφεύγει κάτι: 'Οτι οι τίτλοι του κυπριακού πανεπιστημίου. 

οι πριοτοι τουλάχιστο, θα δοθούν μετά τριετίας. Και κανένας δε λέει, πλην του 

νόμου. ποιο είναι το επίπεδο του κυπριακού πανεπιστημίου. Μέσα από τη ζωή του 

πανεπιστημίου. από την όλη πολιτεία του. από το επίπεδο σπουδών που θα παρά

σχει και όταν θα παράξει το έργο. θα κριθεί κατά πόσο το Πανεπιστήμιο της 

Κύπρου αξιολογείται. όπως εμείς θέλουμε. και στο εξωτερικό. Αν συνεπώς κάποιες 

σχολές της Κύπρου ... 

Κύριοι συνάδελφοι, να παρακαλέσω. Ομιλώ εις ώτα μη ακουόντων. Πώς θα 

ψηφίσετε το νόμο; Εγώ επιχειρηματολογώ. για να σας πείσω, κύριε Διόφαντε. 

Δ. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Δεν υπάρχει λόγος, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Είστε αμετάπειστος! Επανέρχομαι. Κύριε Πρόεδρε, ο σχολιασμός είναι για να 

αλλάξει και ολίγον η ατμόσφαιρα. Δε με ενοχλεί αν μιλούσατε ή αν θα καταψηφί

σετε, κύριε συνάδελφε. 

Εν πάση περιπτώσει εκείνο που θα ήθελα να πω είναι ότι με τη νομοθετική 
ρύθμιση που εισάγεται -και αυτό πρέπει να γίνει ξεκάθαρο- μιλούμε για όσους θα 

κάμουν χρήση των πτυχίων στη δημόσια. την εκπαιδευτική υπηρεσία. τους ημικρατι

κούς οργανισμούς και όχι στον ιδιωτικό τομέά. Στον ιδιωτικό τομέα ή στα τεχνικά 
επιμελητήρια. που ποσώς δεν καταργείται η ευχέρειά τους. εναπόκειται αν θέλουν 
να αξιολογήσουν ότι είναι ισότιμα των επιπέδων που επιθυμούν 'ή όχι και ανάλογα 
να εγγράψουν ή όχι μέλη στους σχετικούς συλλόγους Κ.λπ. Δηλαδή, η ρύθμιση η 

οποία γίνεται σήμερα αφορά τις κρατικές, αν θέλετε. υπηρεσίες και τους ημικρατι

κούς οργανισμούς. εκεί δηλαδή όπου ο εκάστοτε λειτουργός είχε την ευχέρεια να 

αξιολογεί ανάλογα και κατά το δοκούν κάποια συγκεκριμένα πτυχία. 

Μπήκαν χρονοδιαγράμματα. Γιατί; Γιατί απλά -για να πάρω τα πτυχία όσων 

εκ των εκπαιδευτικών φοίτησαν σε συγκεκριμένη σχολή καθ' υπόδειξη και με ενθάρ

ρυνση του Υπουργείου- στις 29 Σεπτεμβρίου 1989 επιτέλους το Υπουργείο αποφά
σισε να στείλει εγκύκλιο στους εκπαιδευτικούς και να τους καλεί και να τους προει

δοποιεί ότι από τούδε και στο εξής οι τίτλοι σπουδών που αποκτώνται από τη 

συγκεκριμένη σχολή δε θα αποτελούν επιπλέον προσόν. Και συνεπώς είχαν προειδο
ποιηθεί πλέον επαρκώς οι εκπαιδευτικοί ότι ήρετο η προηγούμενη απόφαση. διά της 

οποίας ενθαρρύνονταν να αποκτήσουν επιπλέον τίτλους σπουδών. Συνεπώς δεν 

τίθεται θέμα να ανοίξει η λαβίδα. Ιδία ήταν η ευθύνη όσων προχώρησαν. εφόσον 

είχαν προειδοποιηθεί. Το αν καλώς ή κακώς Τ,Ο Υπουργείο αρνείται τα πτυχία μετά 
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το 1989, ας το αποφασίσει το δικαστήριο. Αλλά το κύριο επιχείρημα -
δικαιολογημένο των δεκάδων δασκάλων- ήταν ότι όχι μόνο ποτέ δεν προειδοποιή
θηκαν ότι δε θα τύγχαναν αναγνώρισης τα σχετικά διπλώματα, αλλά έτυχαν ενθάρ

ρυνσης και προτροπής, πήραν επιστολές συγχαρητήριες και οι περισσότεροι εξ 

αυτών θεωρήθηκε ότι απέκτησαν επιπλέον προσόν, με πλήρεις μονάδες στην αξιολό

γηση, με προσαυξήσεις και με προαγωγές. Ποίο ήταν το κριτήριο ώστε άλλοι που 
κατέχουν τον αυτόν τίτλο να αναγνωρίζονται και άλλοι όχι; Και πώς θεραπεύεται 

το κακό, αν μετά δύο χρόνια κάποιος που απέκτησε το σχετικό τίτλο αφυπηρετεί; 
Να αναμένουμε πότε θα λειτουργήσει πιθανό το ΔΙΚΑΤΣΑ, για να τους δικαιώσει; 

Και έρχομαι στη δεύτερη κατηγορία των μερικώς φοιτησάντων στην Κύπρο. 

ΑκΡιΒώς από σεβασμό προς το Νόμο 1 του 1987 και τη θέσπιση των σχετικών Κανο
νισμών του 1992 θέσαμε και πάλι χρονοδιαγράμματα μέσα στα οποία θα ήταν 
δυνατό -και είναι δυνατό- να αναγνωρίζονται τα σχετικά πτυχία που αποκτώνται 
από πού. Από αναγνωρισμένα πανεπιστήμια του εξωτερικού που αναγνωρίζονται 

και στην Κύπρο. Όχι από τα όποια πανεπιστήμια του εξωτερικού που δεν αναγνω

ρίζονται στην Κύπρο. Αν δηλαδή κιUroιoς φοίτησε μερικώς στην Κύπρο, αλλά 

αποφοίτησε τελικ(ος από μη αναγνωρισμένο στη χώρα του εξωτερικού πανεπιστήμιο 

ή έστω και αναγνωρισμένο στη χώρα του εξωτερικού, αλλά μη αναγνωρισμένο στην 

Κυπριακή Δημοκρατία, και πάλι δεν τυγχάνει αναγνωρίσεως ο τίτλος σπουδών του. 

Μπήκε ως χρονοδιάγραμμα το ακαδημα·ίκό έτος 1992-93. Όχι τυχαία. Διότι 
από το 1992 τέθηκε σε ισχύ το Μέρος 5 του νόμου, με βάση το οποίο έχουν εγγραφεί 
και ζητούν αξιολόγηση, όπως πολύ σωστά είπε ο κ. Χρίστου, περίπου 70 ή 77 τόσοι 
κλάδοι σπουδών από τα κολλέγια της Κύπρου και συνεπώς στους επόμενους δεκα

πέντε τόσους μήνες θα έχουμε τα πρώτα αποτελέσματα. Δηλαδή, αξιολογημένους και 

πιστοποιημένους πλέον κλάδους σπουδών, που σημαίνει ότι θα εκδίδουν πτυχία, τα 

οποία θα είναι τουλάχιστον κατά τεκμήριο ελεγχόμενα και αναγνωρισμένα από το 
κράτος. Αλλά ποιος θα ήταν εκείνος που θα ανέτρεχε στο παρελθόν, για να αξιολο

γήσει κλάδους, αφού δεν υπήρχε ανάλογη υπηρεσία και ανάλογη επιτροπή; Συνεπώς, 

ήταν η ανάγκη που επέβαλε να αρθούν κάποιες αδικίες. Και, επαναλαμβάνω, δεν 

καινοτομεί η συγκεκριμένη πρόταση νόμου. Απλά μετατρέπει σε νόμο τη γνωμά

τευση του Γενικού Εισαγγελέα που κατ' επανάληψη παραγνωρίστηκε είτε από 

λειτουργούς είτε από σχετικές υπηρεσίες, είτε λέγεται εκπαιδευτική είτε λέγεται 

δημόσια υπηρεσία είτε λέγονται συμβούλια ημικρατικών οργανισμών ή άλλα 

συμβούλια οργανισμών δημόσιας ωφέλειας. 

Είμαι της άποψης πως η ψήφιση του νόμου ποσώς δε θα επηρεάσει, τουνα

ντίον θα ωφελήσει μια κατηγορία πολιτών που αδίκως τύγχαναν άνισης μεταχεί

ρισης. Συνέβαλαν, πιστεύω, στην αποφυγή εξαγωγής συναλλάγματος, αν θέλετε, και 

στην ανόρθωση των ιδιωτικών σχολιΟν. Διότι, αν υποχρειοσουμε το σύνολο των 

Κυπρίων να φοιτά στο εξωτερικό, με το επιχείρημα ότι δεν αναγνωρίζουμε τους 

τίτλους που δίδονται ύστερα από μερική φοίτηση στην Κύπρο, αυτό σημαίνει ότι 

την ίδια ιορα ζητούμε την κατάργηση της ιδιωτικής εκπαίδευσης. Και είμαι της 

άποψης ότι πέραν της δημόσιας και η ιδιωτική εκπαίδευση έχει σοβαρότατο ρόλο να 

παίξει και να διαδραματίσει σε αυτό τον τόπο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάρκος Κυπριανού και μετά ο κ. Πρέντζας και ο κ. Φιλίππου. 

/ 
/ 

• 

τ 
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Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: Ι' 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το θέμα είναι πολύ πιο απλό από ό,τι ακούγεται και πρέπει να το διευκρινί

σουμε. Η Βουλή σήμερα, ψηφίζοντας αυτή την πρόταση νόμου, δε f:)a αναγνωρίσει 
νέα πτυχία. Αυτό είναι κάτι που πρέπει να γίνει καθαρό και στους συναδέλφους 

εδωπέρα που έχουν επιφυλάξεις, αλλά και σε όσους έχουν ένσταση: κάποιες οργα

νιοσεις, κάποιες φωνές που ακούστηκαν όσον αφορά αυτή την πρόταση νόμου. Δε θα 

αναγνωρίσουμε καινούργια πτυχία και δέχομαι ότι δεν είναι ευθύνη της Νομοθε

τικής Εξουσίας να προβεί σε αναγνώριση και σε ακαδημα'ίκή αξιολόγηση νέων 

πτυχίων. 

Ερχόμαστε όμως και έχουμε ευθύνη ως νομοθετικό σιομα να διορθώσουμε μια 

αδικία, η οποία υφίσταται σήμερα σε βάρος μιας μερίδας των πολΙΗον, όσοι κι αν 

είναι αυτοί. Και δεν είναι ανάγκη πάντα να είναι χιλιάδες οι αδικημένοι, για να 

επιληφθεί κάποιου έργου η Νομοθετική Εξουσία. Και η αδικία δημιουργείται, γιατί 

αναγνωρισμένα από το κράτος πτυχία δεν αναγνωρίζονται για συγκεκριμένους 

πτυχιούχους, επειδή μέρος της φοίτησης έγινε στην Κύπρο. Άρα είναι ο τρόπος 

απόκτησης που απορρίπτεται. Και εγιο θα πω ότι αυτό κατ' αρχήν είναι αυθαίρετο. 

Αυτή η μη αναγνιοριση οφείλεται σε κάποιους λειτουργούς του Υπουργείου 

Παιδείας και δημιουργεί άλλα και χειρότερα προβλήματα. Και θα σας πω ένα παρά

δειγμα, ότι επαγγελματικό σώμα αναγνωρίζει τέτοιου είδους πτυχία, ασκούν 

κάποιοι ένα επάγγελμα -και μάλιστα ένα από τα δύσκολα επαγγέλματα στην Κύπρο

στον ιδιωτικό τομέα ΒέΒαια και, αν πάνε αυτοί οι άνθρωποι, ενώ έχουν ασκήσει 

πέντε και δέκα χρόνια αυτό το επάγγελμα στον ιδιωτικό τομέα, να κάνουν αίτηση 

στο κράτος, ούτε πτυχιούχοι δε θα θεωρηθούν. Επομένως, αυτή τη στιγμή υπάρχει 

αυθαίρετη μη αναγνιΟριση. 

Και θα σας διοσω άλλο παράδειγμα, όσον αφορά τον τρόπο απόκτησης του 

πτυχίου. Ξέρουμε πολύ καλά όλοι μας ότι στην Αθήνα δεν είναι υποχρεωτική η 

φοίτηση στις σχολές, η παρακολούθηση μαθημάτων μάλλον. Πόσοι δημόσιοι υπάλ

ληλοι ή και ιδιώτες έχουν αποκτήσει πτυχία πηγαίνοντας απλώς και δίνοντας εξετά

σεις στο τέλος του χρόνου στα ελληνικά πανεπιστήμια; Ουδέποτε πάτησαν το πόδι 

τους σε μια μέρα μαθήματος, σε μια αίθουσα μαθήματος. Τα πτυχία τους αναγνωρί

ζονται. Άρα η ίδια η πολιτεία έχει καθιερώσει ότι αυτό που έχει σημασία είναι το 

πτυχίο, είναι η σχολή, αν και εφόσον είναι αναγνωρισμένη. Αν το κράτος θεωρήσει 

ότι έχει αποκτήσει αυτό το πτυχίο ο αποφοιτήσας, σε αυτή την περίπτωση θα του 

δώσει την αναγνιΟριση. Επομένως, δεν τίθεται θέμα να δημιουργήσουμε μια νέα τάξη 

πτυχίων, να αξιολογήσουμε ακαδημα'ίκά προσόντα ή να επιληφθούμε κάποιου 

θέματος που δε μας αρμόζει. Εμείς διορθώνουμε μια αδικία. 

Ο νόμος τιορα του 1987 θα πρέπει να εφαρμοστεί. Και προκαλώ οποιοδήποτε 
συνάδελφο να κοιτάξει τα πρακτικά της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας, 

τουλάχιστον τα τελευταία δύο χρόνια, για να δει πόσες φορές καλέσαμε εδωπέρα 

τους αρμόδιους να μας εξηγήσουν, και ιδιαίτερα τον πριοην Υπουργό, γιατί δεν 

προχωροίJν στην υλοποίηση αυτού του νόμου. Επομένως, αν υπάρχει κάποια ευθύνη 

για τη μη υλοποίηση του νόμου αυτού, δε βαρύνει όσους ψηφίζουν σήμερα αυτή την 

πρόταση νόμου. 

Όσον αφορά τις ημερομηνίες, δεν είναι αυθαίρετες. Οι ημερομηνίες έχουν 

επιλεγεί με αντικειμενικά κριτήρια. Ήδη ο κ. Αναστασιάδης το εξήγησε. Δεν υ;τ{{ρχει 
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λόγος αυτή τη στιγμή να μπω σε λεπτομέρειες, αλλά ακριβώς βάλαμε τις ημερομη
νίες ως όριο εκεί που πιστεύαμε ότι θα ήρετο η αδικία και όχι για να δημιουργή
σουμε οποιαδήποτε άλλα πλεονεκτήματα αργότερα. 

Ακούστηκαν πολλά επιχειρήματα. Ακούστηκε ότι δημιουργείται αδικία για 
κάποιους που σπουδάζουν στο εξωτερικό σε αντίθεση με κάποιους που μένουν στην 
Κύπρο. Αυτά δεν είναι επιχειρήματα. Μακάρι να μπορούν να μένουν όλοι στην 

Κύπρο, να σπουδάζουν και να παίρνουν πτυχία του εξωτερικού αναγνωρισμένα. 
Δεν πρόκειται δηλαδή να αποκτήσουμε αυτή την ξενομανία, να δίνουμε προβάδισμα 
στο εξωτερικό, γιατί στοιχίζει περισσότερα αυτό το πράγμα. 

Όσον αφορά την ανταγωνιστικότητα, για μένα αυτό δεν είναι πάλι επιχείρημα. 

Δεν πρόκειται να αποκλείσουμε αναγνιοριση πτυχίων, για να προστατεύσουμε από 
'!ον ανταγωνισμό ορισμένα άλλα πτυχία, είτε γιατί αποκτήθηκαν με έξοδα στο 

εξωτερικό είτε γιατί είναι του Πανεπιστημίου Κύπρου. Και στην ουσία το επιχεί

ρημα του πανεπιστημίου και όσων ήρθαν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας 

αυτό ήταν: Ότι δημιουργείται πρόβλημα ανταγωνισμού . Μα, ο ανταγωνισμός θα 

πρέπει να γίνει με βάση το άριστο ακαδημα'ίκό επίπεδο, τα επιτεύγματα στον ακαδη

μα'ίκό τομέα και όχι με το να απαγορεύσουμε να αναγνωρίζονται ορισμένα πτυχία 

και να αποκλείσουμε την αναγνώρισή τους, για να λιγοστέψουμε τον ανταγωνισμό. 

Α υτό σε καμιά χιορα του κόσμου δεν ισχύει. 

Οφείλω να πω, για να αρθούν οποιεσδήποτε άλλες ανησυχίες που μπορεί να 
υπάρχουν, ότι, από τη στιγμή που υπάρχουν αυτές οι αντικειμενικές ημερομηνίες 

κατά τις οποίες σταματά να ισχύει αυτός ο νόμος ή σταματά να εφαρμόζεται, δεν 

τίθεται θέμα πλέον για οποιαδήποτε διαιώνιση ή προέκταση του προβλήματος, ιδίως 

εφόσον έχουμε διαβεβαιώσεις ότι θα συσταθεί σύντομα η επιτροπή που θα αναγνω

ρίζει και θα αξιολογεί τα πτυχία. 

Άρα δεν υπάρχει κανένα επιχείρημα αντικειμενικό, πιστεύω, που να μπορεί να 

σταθεί εναντίον της υιοθέτησης αυτού του νόμου. Είναι μια αδικία η οποία έχει 

διαιωνιστεί. Ήταν ευθύνη του κράτους τα τελευταία χρόνια τουλάχιστον, από τότε 

που δημιουργήθηκαν τα προβλήματα, να έρθει να διορθώσει αυτή την αδικία. Δεν το 

έκανε. Επομένως πλέον εναπόκειται σ' εμάς, ως εκπροσώπους όλων των Κυπρίων 

πολιτιον, είτε είναι πολλοί είτε είναι λίγοι, να έρθουμε να διορθώσουμε αυτή την 

αδικία. 

Και επαναλαμβάνω -και το επαναλαμβάνω για πολλοστή φορά, διότι πολύ 
φοβούμαι ότι όλη η αντίδραση οφείλεται σε αυτή την παρεξήγηση- δεν αναγνωρί

ζουμε νέα πτυχία, δεν κάνουμε ακαδημα"ίκή αξιολόγηση οποιουδήποτε νέου πτυχίου. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Πρέντζας. Μετά ο κ. Φιλίππου, ο κ. Κουκουμάς και τελειώνουμε τη συζή

τηση. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Τόσο ο συνάδελφος κ. Αναστασιάδης όσο και ο συνάδελφος κ. Κυπριανού 

ουσιαστικά έχουν καλύψει την επιχειρηματολογία από την πλευρά της πλειοψηφίας. 

Ωστόσο, αν πρέπει να πω κάτι, θα πω απλά ότι η πρόταση νόμου που έχουμε 

ενώπιόν μας είναι μια πρόταση πολύ απλή, πολύ καθαρή, μια πρόταση που δε 

ρυθμίζει τίποτε, αλλά που ερμηνεύει την υφιστάμενη νομοθεσία, όπως την έχει ερμη- • 
νεύσει και με γνωμάτευσή του ο Γενικός Εισαγγελέας . 
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Έρχεται και λέει αυτή η πρόταση νόμου ότι δε μας ενδιαφέρει πού άρχισες τη 
φοίτησή σου. Μας ενδιαφέρει ότι μας έφερες αναγνωρισμένο πτυχίο από αναγνωρι

σμένο πανεπιστήμιο, τίτλο ο οποίος ήδη αναγνωρίζεται στην Κυπριακιi Δημοκρατία. 

Αν ένα μέρος της φοίτησης το έκαμες στην Κύπρο και το υπόλοιπο στο εξωτερικό ή 

αν δεν πάτησες ποτέ στο πανεπιστήμιο και πήγες και έδωσες τις τελικές εξετάσεις 

και πήρες πτυχίο, αυτό δεν καθιστά το πτυχίο σου καθόλου κατιοτερο, παρά αν είχες 
εγγραφεί από την πρώτη στιγμή στο πανεπιστήμιο το αναγνωρισμένο του εξωτε

ρικού, αν έκαμες όλη τη φοίτηση από την πρώτη στιγμή μέχρι την τελευταία, χωρίς 

καμιά απουσία από τα μαθήματα στο πανεπιστήμιο του εξωτερικού . Εμείς δεχό

μαστε την αξιολόγηση του αναγνωρισμένου πανεπιστημίου ότι εσύ, το συγκεκριμένο 

άτομο, έχεις τα προσόντα που περιγράφει ο τίτλος τον οποίο το αναγνωρισμένο 

πανεπιστήμιο σου δίνει. Αυτό είναι η πρόταση νόμου και τίποτε περισσότερο. Και 

αυτό όφειλε να ισχύει χωρίς να χρειάζεται ο νόμος. Και θα ίσχυε, αν δεν υπήρχε η 

άρνηση τμημάτων ή υπηρεσιών να συμμορφωθούν στη γνωμάτευση του Γενικού 

Εισαγγελέα. 

Δεν αφορά καθόλου η πρόταση νόμου τις ιδιωτικές σχολές. Ούτε τις αναγνω

ρίζει ούτε τις αναβαθμίζει ούτε τις υποβαθμίζει. Αφορά τους ανθριοπους που 

έκαμαν μέρος της φοίτησής τους έξω από το πανεπιστήμιο το οποίο τους δίνει τον 

τελικό τίτλο σπουδών. Αν επρόκειτο για αναγνώριση των ιδιωτικών σχολών, γιατί 

να μην αναγνωρίζονται και τα δικά τους διπλιοματα; Ίσα ίσα ακριβώς επειδή δεν 

υπάρχει αναγνιοριση, περιορίζεται στο να δέχεται η πρόταση νόμου τη μερική 

φοίτηση, όπως άλλωστε έχει υποδείξει ο Εισαγγελέας. Δεν αναιρεί και δεν επηρεάζει 

καθόλου το Νόμο 1 του 1987 ή αν έχει κάποια επίδραση, αυτή είναι θετική, με την 
έννοια ότι καθιστά την κυβέρνηση υπόλογη, να έχει να δώσει εξηγήσεις, αν δεν 

ολοκληριοσει, αν δεν υλοποιήσει την αξιολόγηση/πιστοποίηση, όπως απαιτεί το 

μέρος 5 του νόμου. 

Η διαδικασία έχει αρχίσει και η κυβέρνηση δηλώνει έτοιμη να ολοκληρώσει τη 

διαδικασία. Αν παραλείψει να το κάμει -διότι και η προηγούμενη κυβέρνηση δήλωνε 

ότι ήταν έτοιμη, αλλά έφαε την πενταετία χωρίς να έχει αρχίσει τη διαδικασία- αν 

καθυστερήσει και αυτή η κυβέρνηση, θα βρεθεί υπό ' πίεση, υπό κριτική, διότι πραγ

ματικά τότε κάποιοι άλλοι που έχουν αρχίσει εν τω μεταξύ τη φοίτησή τους θα 
διαμαρτύρονται, διότι δε θα έχει γίνει η αξιολόγηση. Και αυτό είναι κάτι που βοηθά 

την υλοποίηση του νόμου και όχι που την εμποδίζει. Δεν μπορούσε να αφεθεί σε 
διοικητικά μέτρα η ρύθμιση του θέματος, διότι ακριβώς το πρόβλημα προέκυψε από 

τα κακά διοικητικά μέτρα, από τις αντιφατικές τοποθετήσεις, από τις επιλεκτικές 

τοποθετήσεις. Πτυχίο που αποκτήθηκε εξ ολοκλήρου στην Κύπρο εξωτερικής 

φοίτησης του πανεπιστημίου του Λονδίνου αναγνωρίζεται το 1973. Πτυχίο που 
λαμβάνεται με μερική εξωτερική φοίτηση το 1988 ή το 1989 ή το 1992 δεν αναγνωρί
ζεται. Έτσι ήταν απαραίτητη η ρυθμιστική, ερμηνευτική νομοθεσία. 

Υπάρχουν καταληκτικές ημερομηνίες. Και οι καταληκτικές ημερομηνίες είναι 

ακριβώς η ασφαλιστική δικλίδα ότι η κυβέρνηση από τη μια θα πρέπει να κάμει την 

αξιολόγηση για την κυπριακή τριτοβάθμια ιδιωτική εκπαίδευση και από την άλλη 

ότι δε δημιουργείται πλέον οποιοδήποτε προηγούμενο, διότι όλοι είναι ενημερω

μένοι, όλοι ξέρουν ότι με μερική φοίτηση στην Κύπρο από σήμερα και στο εξής δεν 

είναι δυνατό να πάρουν αναγνωρισμένο πτυχίο. 

Υπάρχει όμως και μια αναφορά για τα πτυχία της Γερμανίας. Και είναι σωστή 

η αναφορά αυτή' είναι σοβαρό το θέμα. Στην Κύπρο υπάρχει πρόβλημα, διότι 

ακολουΘήΘηκε η αποικιοκρατική λογική της υπεροχής των βρετανικών διπλωμάτων, 
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έστω και αν η φοίτηση είναι βραχύτερη, έστω και αν είναι τριετής η φοίτηση σε 
σχέση με την πενταετή ή εξαετή των γερμανικών πανεπιστημίων. Και η ίδρυση ενός 
κυπριακού ΔΙ ΚΑ ΤΣΑ θα πρέπει και σ' αυτό το ζήτημα να διόσει επιτέλους μια 
ρύθμιση, διότι είναι γεγονός ότι δεν είναι λογικό κάποιος να φοιτά για μακρότερο 
χρόνο, να υποβάλλεται σε δυσκολότερες εξετάσεις και να μην αναγνωρίζεται η 
υπεροχή των σπουδιόν του έναντι σπουδών που εξ αντικειμένου είναι κατώτερες. 
Όμως το πρόβλημα αυτό υπάρχει και στα πλαίσια της Ευρωπα"ίκής Κοινότητας και 
είναι ίσως το πιο ακανθώδες που υπάρχει στα θέματα της εκπαίδευσης. Και ακόμη 

και αν κάνουμε κυπριακό ΔΙΚΑΤΣΑ, ενδέχεται και πάλι οι όποιες αποφάσεις του 
να τελούν υπό κάποια αίρεση μέχρι την τελική ρύθμιση από την ΕΚ. 

Αυτά ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, και επικαλούμαι όλη τη Βουλή να ξαναδεί 

την τοποθέτησή της, διότι δεν αφορά όπως είπα σχολεία, δεν αφορά ιδιωτικές 

σχολές. Αφορά συγκεκριμένα πρόσωπα, συγκεκριμένους πολίτες, μερικές χιλιάδες 
πολίτες που φοιτούν στην Κύπρο και συνεχίζουν στο εξωτερικό. Και πρέπει να 
δούμε όλοι θετικά και να περάσουμε ομόφωνα την πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Φιλίππου. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Το θέμα το οποίο συζητούμε είναι πολύ πιο σοβαρό απ' όσο φαίνεται να 

έχουμε αντιληφθεί και ιδιαίτερα πολύπλοκο. Ξεκίνησε με την αφορμή ενός προσω

πικού θέματος που αφορούσε περίπου 25 - 26 δασκάλους, οι οποίοι παρακολουθώ
ντα; σε ιδιωτική σχολή στην Κύπρο μαθήματα που έδιναν καθηγητές από το εξωτε

ρικό πήραν τελικά ένα χαρτί το οποίο έφερε τον τίτλο του ξένου πανεπιστημίου, 

αλλά, παρακαλιο σημειιόστε το, μόνο για την Ανατολή έλεγαν οι Γάλλοι, μόνο για 

τις τέως αποικίες λέει ο ομιλητής. Δηλαδή, αγαπητοί συνάδελφοι, αυτό το δήθεν 

δίπλωμα -και δεν έχει καμιά σχέση με την προσπάθεια των ανθριόπων να αποκτή

σουν περαιτέρω προσόντα· εκτιμώ και σέβομαι αυτή την προσπάθεια- δεν είναι 

δίπλωμα, αγαπητοί συνάδελφοι, αυτό το δήθεν δίπλωμα δεν αναγνωρίζεται στη 

χιορα που το έδωσε. Δηλαδή, με αυτό το δίπλωμα δεν μπορεί ο κάτοχός του να 

διδάξει στην Ιρλανδία, αλλά στην Κύπρο η Βουλή μας δυστυχώς σε λίγα λεπτά θα 
νομοθετήσει ότι είναι ισότιμο με τα διπλώματα, ναι, της Οξφόρδης, του Λομονόσοφ, 

της Σορβόνης, του Μπέργκλε. 

Τα θέματα της αναγνώρισης τίτλων σπουδών είναι · πολύπλοκα. Δεν είναι 

θέματα νομικά ούτε είναι θέματα των κοινοβουλίων. Είναι θέματα καθαρά εκπαιδευ

τικά και είναι θέματα που αφορούν τους ειδικούς εκπαιδευτικούς. Σε όλες τις χιόρες 

της Ευριοπης -ίσως και αλλού, αλλά αυτό δεν το γνωρίζω- υπάρχουν ειδικά σιοματα 

αποτελούμενα από τους κορυφαίους εκπαιδευτικούς των χωρών, των οποίων έργο 

είναι να ασχολούνται με αυτή την αναγνώριση, στα πλαίσια βέβαια γενικού 

θεσμικού πλαισίου το οποίο είναι δουλειά της Βουλής να καθορίζει. Και έτσι 

γίνεται στις ευρωπα"ίκές χώρες. 

Θα διοσω δύο παραδείγματα για τα οποία εμείς εκ των πραγμάτων γνωρίζουμε 

περισσότερα. Το ένα είναι η Ελλάδα και το άλλο είναι το Ηνωμένο Βασίλειο. Στην 

Ελλάδα υπάρχει το ΔΙΚΑΤΣΑ, Διαπανεπιστημιακό Κέντρο Αναγνωρίσεως Τίτλων 

Σπουδιον Αλλοδαπής. Είχα την τύχη και την τιμή να είμαι μέλος του Διοικητικού 

Συμβουλίου αυτού του οργανισμού για τρία χρόνια κι έτσι αυτά τα λίγα που θα σας 
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πω είναι τεκμηριωμένα και μπορείτε και εσείς να τα επιβεβαιώσετε, αν θέλετε. Το 

δεύτερο αφορά το Ηνωμένο Βασίλειο και είναι το NARIC, National Academic 
Recognition Information Centre. Στο ΔΙ ΚΑ ΤΣΑ τα μέλη του Διοικητικού Συμβου
λίου είναι καθηγητές ελληνικών πανεπιστημίων, κατά κανόνα αντιπρυτάνεις ακαδη

μα'ίκιόν υποθέσεων και προσωπικού και επικουρείται από πλειάδα καθηγητών πανε

πιστημίου σε ~άθε τομέα. Ας πούμε στη νομική επιστήμη υπάρχει πενταμελές σώμα 

από καθηγητές πανεπιστημίου στην κάθε ειδικότητα. Για τη νομική επιστήμη δηλαδή 

μπορεί να υπάρχουν και δέκα σώματα. Ας πούμε για το συνταγματικό δίκαιο υπάρ
χουν πέντε ειδικοί και αν κάποιος έχει πάρει κάποιο πτυχίο από κάποιο πανεπι
στήμιο, ας είναι το καλύτερο του κόσμου, δεν είναι δεδομένο ότι το πτυχίο αυτό 

είναι αναγνωρισμένο. Μπορεί το πανεπιστήμιο να είναι σπουδαίο, αλλά αν δεν έχει 

διδαχθεί για παράδειγμα συνταγματικό δίκαιο, όπως προνοείται στην Ελλάδα, δεν 

ενδιαφέρει σαφιός την Ελλάδα. Αν για παράδειγμα κάποιος δεν έχει διδαχθεί 

ιστορία της Κύπρου στο πανεπιστήμιό του, ενώ στο δικό μας πανεπιστήμιο στην 

ιστορία διδάσκουμε ιστορία της Κύπρου, εμείς θα πρέπει να απαιτήσουμε -το ειδικό 

σ(όμα, όχι η Βουλή, θα πρέπει να απαιτήσει- ότι πρέπει να πάρει και ιστορία της 

Κύπρου από το Πανεπιστήμιο Κύπρου και τότε και μόνο τότε θα αναγνωριστεί το 

πτυχίο του. 

Γι' αυτούς που αποτέλεσαν την αφορμή για την πρόταση νόμου λέχθηκε ότι 

αδικήθηκαν. Δεν είναι καθόλου μα καθόλου σίγουρο ότι έχουν αδικηθεί. Μπορεί 

κανείς να υποστηρίξει ορθά ότι έχουν αδικηθεί σε σύγκριση με εκείνους τους 

ολίγους -δεν ξέρω πόσοι είναι, πέντε, έξι, επτά- που πριν από τις 29 Σεπτεμβρίου 
1989 τους είχε αναγνωριστεί αυτό το πτυχίο, Ναι, έναντι αυτών έχουν αδικηθεί. 
.Αλλά σίγουρα δεν έχουν αδικηθεί σε σχέση με τις τέσσερις χιλιάδες δασκάλους που 

διδάσκουν στην Κυπριακή Δημοκρατία. Ασφαλώς όχι . Αντίθετα, αγαπητοί συνά

δελφοι, αυτοί οι τέσσερις χιλιάδες δάσκαλοι που διδάσκουν στην Κυπριακή Δημο

κρατία θα αδικηθούν την επαύριο που αυτά τα πτυχία θα αναγνωριστούν. 

Σας είπα δεν αναγνωρίζονται στην Ιρλανδία, διότι το πτυχίο αυτό δεν είναι 

πτυχίο του Wales, αγαπητοί συνάδελφοι. Είναι πτυχίο του Wales που έχει δοθεί 
στην Κύπρο σε φοιτήσαντες εξ ολοκλήρου στην Κύπρο. Το Wales είναι στην 

Ιρλανδία . Απλιός θέλω να πω ότι άλλο το πτυχίο που το Wales της Ιρλανδίας δίνει 
στο φοιτητή που φοιτά στην Ιρλανδία και άλλο το πτυχίο που δίνει το Wales στους 
Κύπριους οι οποίοι φοίτησαν εν Κύπρω. 

Θέλω να προχωρήσω όμως, αγαπητοί συνάδελφοι, και με την άδειά σας θα 

ήθελα να πω και αυτό: Υπέβαλα στη νυν Υπουργό Παιδείας -κύριε Μαρκίδη, νομίζω 

σας ενδιαφέρει, διότι είναι η Υπουργός Παιδείας της νυν κυβερνήσεως και ως 

Αναπληρωτή Πρόεδρο του Δημοκρατικού Συναγερμού που έχει την κυβέρνηση 

νομίζω ότι σας αφορά- ερώτησα λοιπόν την Υπουργό Παιδείας αν εκείνη ως 

αρμόδια Υπουργός είναι πρόθυμη και έτοιμη να αναγνωρίσει για σκοπούς προα

γωγιόν, διορισμών, συντάξεων Κ.λπ. αυτά τα 25 - 26 πτυχία που αφορούν τα συγκε
κριμένα άτομα. Και ως ήταν εύλογο, αφού η πρόταση νόμου προέρχεται από έγκριτο 

στέλεχος του Δημοκρατικού Συναγερμού, η απάντηση της Υπουργού ήταν, βεβαίως, 

αυτή συμφωνεί να τα αναγνωρίσει το Υπουργείο Παιδείας. Κατά συνέπεια υπέβαλα 

και στην Επιτροπή Παιδείας της Βουλής και το υποβάλλω και τιόρα στην ολομέλεια 

πως δεν υπάρχει λόγος γι' αυτούς τους ανθρώπους να γίνει νομοθεσία. Διότι το 

θέμα επιλύεται διοικητικά. Η Υπουργός δημοσίως δήλωσε ότι όσον αφορά εκείνη 

αυτό το θέμα έληξε. Μπορεί την επαύριο να το προωθήσει. 
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Υπάρχει και δεύτερο θέμα. Το νομοθέτημα αφορά επίσης εκείνους οι οποίοι 

έχουν φοιτήσει μερικ(σς σε κολλέγια στην Κύπρο και στη συνέχεια πήραν πτυχίο 

από 1\ανεπιστήμιο του οποίου το δίπλωμα αναγνωρίζεται. Και αυτά να τα αναγνω

ρίσουμε, λέει η πρόταση νόμου, αν τα πτομα έχουν εγγραφεί μέχρι το ακαδημα'ίκό 

έτος 1992-93. Και έχουν επιμείνει όσοι μίλησαν από την πλειοψηφία της Επιτροπής 
Παιδείας της Βουλής που υποστηρίζει αυτή την πρόταση νόμου ότι το 1992-93 είναι 
καθοριστικό. Αυτή είναι η ημερομηνία και δε θα δοθεί ανανέωση. Σας ερωτώ: Και 

κάποιος ο οποίος θα εγγραφεί τιορα, το 1993-94, με ποιο επιχείρημα κάποιος θα του 
πει εσένα το πτυχίο δε σου το αναγνωρίζουμε; Θέλω να υποβάλω την άποψη ότι 

κανένας δε θα μπορέσει εύλογα να πείσει τον εαυτό του όχι και τους άλλους ότι 

πρέπει να επιμείνουμε σ' αυτή την ημερομηνία. Επομένως πρέπει να σκεφτούμε ότι, 

αν αυτή η πρόταση νόμου γίνει νόμος, σε μερικές μέρες αυτό θα αποτελεί την πολι

τική αυτού του κράτους. Και σίγουρα έχει δίκαιο το Πανεπιστήμιο Κύπρου και οι 

φοιτητές του Πανεπιστημίου Κύπρου και το Επιστημονικό Τεχνικό Επιμελητήριο 

και η ΠΟΦΝΕ και όλοι οι άλλοι οι οποίοι διαφωνούν, διότι πράγματι έρχεται το 

Νομοθετικό Σ(ομα να ασκήσει τεχνική εκπαιδευτική πολιτική, που δεν είναι δουλειά 

του. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, αν αυτή η πρόταση νόμου γίνει νόμος, αυτό θα αποτε

λέσει ουσιαστικό πλήγμα για την ιδιωτική τριτοβάθμια εκπαίδευση στην Κύπρο. 

Διότι και εκείνα τα ένα, δύο, τρία, τέσσερα, δεν ξέρω πόσα, από τα τριάντα τόσα 

κολλέγια στην Κύπρο είναι ενός επιπέδου. Κι αν θα ενθαρρύνονταν από τις νομοθε

σίες της Κυπριακής Δημοκρατίας να ανεβάσουν το επίπεδό τους, (οστε τα πτυχία 

τους να αναγνωριστούν, τώρα δε θα έχουν κανένα μα κανέναν απολύτως λόγο να το 

πράξουν. Διότι απλούστατα εκείνα τα παιδιά που δε θα εισάγονται στο Πανεπι

στήμιο Κύπρου είτε στην Ελλάδα είτε στα ξένα πανεπιστήμια, θα μπορούν κάλλιστα 

να πηγαίνουν σ' αυτά τα κολλέγια, τριάντα τόσα για μισό εκατομμύριο ψυχές, να 

κάνουν τρία χρόνια και να τους αναγνωρίζεται ένας χρόνος . Και υπάρχει πληθώρα 

ξένων πανεπιστημίων, ιδιαίτερα στο Ηνωμένο Βασίλειο, μέτρια και κακής ποιό

τητας, που είναι πρόθυμα να δεχτούν αυτούς τους φοιτητές. Σε άλλα κράτη πληρώ

νουν κέντρα για να τους εξασφαλίζουν φοιτητές. Γιατί λοιπόν να μη δεχτούν άτομα 

τα οποία έχουν ξοδέψει τρία χρόνια, έχουν μάθει την αγγλική γλώσσα σε κάποιο 

επίπεδο, ενδεχομένως και πολύ καλό. και να τους δώσουν ένα χρόνο; 

Η δική μου η παράκληση, ως ακαδημα'ίκού κι όχι ως Βουλευτή, θα ήταν όχι να 

μην ψηφίσουμε αυτό το νομοθέτημα, αλλά να αναβάλουμε την ψήφ.ισή του, διότι η 

Υπουργός Παιδείας και σε δεύτερο ερώτημα δικό μου ως προς το πότε θα είναι 

έτοιμο το Υπουργείο Παιδείας να καταθέσει τη νομοθεσία για τη δημιουργία του 

κυπριακού κέντρου αναγνωρίσεως τίτλων σπουδών απάντησε ευθέως και σαφ(ος το 

Σεπτέμβριο. Και ριστησα στη συνέχεια και πότε θα ολοκληρωθεί η συζήτηση , ώστε να 

αποτελέσει νόμο και απάντησε "το συντομότερο". Ενδεχομένως και τον οκτισβριο. 

Υπάρχει λοιπόν κανένας ουσιαστικός πρακτικός λόγος για να μην περιμένουμε; Η 

παράκλησή μου λοιπόν είναι να περιμένουμε ως τον οκτισβριο και αν η Υπουργός 

δε φέρει τη νομοθεσία της το Σεπτέμβριο και δεν αποτελεί αυτό νόμο τον Οκτιοβριο, 

τότε εγισ προσωπικά δεσμεύομαι να ψηφίσω την πρόταση νόμου. 

Ευχαριστιο, κύριε Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Φιλίππου ο Προεδρεύων της Βουλής 

κ. Βάσος Λυσσαρίδης αντικαταστάθηκε από τον κ. Αβραάμ Αντωνίου). 



• 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 
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Κύριοι συνάδελφοι, αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχουν και άλλοι ομιλητές. 

Ναι, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν πρόκειται να μιλήσω, κύριοι συνάδελφοι, απλώς θέλω να διορθώσω κάτι. 

Το Πανεπιστήμιο του Wales δεν είναι στην Ιρλανδία, αλλά στην Ουαλλία. 

Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Ευχαριστώ πάρα πολύ το συνάδελφο κ. Αναστασιάδη, που το είπε αυτό. Εν τη 

ρύμη του λόγου αντί να πω Ουαλλία, είπα Ιρλανδία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κουκουμάς, παρακαλώ. 

Α. ΚΟΥΚΟΥΜΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Άκουσα με προσοχή την ομιλία του κ. Αναστασιάδη και πήρα το λόγο, γιατί 

τυγχάνει να είμαι εδώ και έξι χρόνια μέλος της Επιτροπής Τριτοβάθμιας Εκπαί

δευσης. Αυτής της επιτροπής που ιδρύθηκε με βάση το Νόμο 1 του 1987. Εδώ και έξι 
χρόνια προσπαθούμε να εγγράψουμε αυτές τις σχολές. Υπάρχουν πολλά προβλή

ματα και πιστεύω ότι αυτό το σχέδιο νόμου που έχουμε μπροστά μας έρχεται σε 

αντίθεση με το Νόμο 1 του 1987. Και θα εξηγήσω τι γίνεται στην πρακτική, γιατί εδώ 
και έξι χρόνια ασχολούμαστε με αυτό το θέμα. Αναγνωρίζοντας τη μερική φοίτηση 

σε σχολές ιδιωτικής εκπαίδευσης σημαίνει ότι αναγνωρίζουμε έμμεσα ή και άμεσα 

αυτές τις ιδιωτικές σχολές, ενώ οι περισσότερες βρίσκονται εν εγγραφrΊ και είναι 

όλες είκοσι πέντε και ενεγράφησαν μόνο ένδεκα και γύρω στους εβδομήντα κλάδους. 

Επίσης θα πρέπει να ξέρουμε ότι ο Νόμος 1 του 1987 απαγορεύει στις 

ανώτερες ιδιωτικές σχολές στην Κύπρο να είναι παραρτήματα ξένων πανεπιστη

μίων. Θα πρέπει αυτές οι σχολές να έχουν ολοκληρωμένο πρόγραμμα σπουδών και 

να δίνουν δίπλωμα. Και εδώ νομίζω υπάρχει πρόβλημα όσον αφορά αυτό το σχέδιο 

νόμου. Γι' αυτό η άποψή μας είναι πως θα ήταν καλύτερα αυτό να γίνει με ένα 

υπουργικό διάταγμα ή με απόφαση του Υπουργείου Παιδείας που θα έλυε αυτό το 
πρόβλημα. Γιατί με αυτό τον τρόπο θα αντιμετωπίσει πολλές δυσκολίες η παρούσα 

Επιτροπή Εγγραφής και η επόμενη Επιτροπή Αναγνώρισης των Ιδιωτικών Σχολών 

στην Κύπρο. 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ευσταθίου. 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. Κύριε Πρόεδρε, λέχθηκαν πολλά και σωστά 

επιχειρήματα από την πλευρά των υποστηρικτών αυτού του νομοθετήματος. 

Λέχθηκε ότι γίνεται αδικία, ότι υπάρχει μια ξενομανία, ότι υπάρχουν παρεξηγήσεις 

και λοιπά. 

Θέλω να πω ότι ένας ακαδημα'ίκός τίτλος σπουδών δεν είναι ένα πιστοποιη

τικό ότι κάποιος έχει διαβάσει μερικά βιβλία καθορισμένης περιγραφής και ότι, 

αφού εξετάστηκε, πέρασε με τον καθοριζόμενο τρόπο, που συνήθως είναι πέραν του 
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/)0% κατά πάγια πλέον τακτική ή 65% των μονάδων που επιμετρούν τις γνιΟσεις. 
Ένας ακαδημα'ίκός τίτλος σπουδών είναι παιδεία. Προϋποθέτει ζυμώσεις ιδεολο

γικές, πολιτιστικές σε πανεπιστήμια, προβλέπει επαφές. Είναι κουλτούρα ένα πανε

πιστήμιο. είναι κέντρο πνευματικό. Δεν είναι κέντρο όπου κάποιος, αφού απομνη

μονεύσει κάτι, τον εξετάζουν είτε προφορικά είτε γραπτά και του λέγουν πέρασες. 

Αυτό πρέπει να μη διαφεύγει της προσοχής μας. Διότι αυτή είναι η έννοια του 

ακαδημα'ίκού προσόντος στη σύγχρονη εποχή. Είναι το σύνολο εκείνων των 

γνιοσεων που καλλιεργεί τον άνθρωπο και τον παρουσιάζει με μια διαφορετική 

μορφή. Είναι αυτό που οι αρχαίοι έλεγαν παιδεία του ανθρώπου. Γι' αυτό το λόγο 

προτρέπω εκείνους οι οποίοι έχουν αναλάβει το πολύ σοβαρό και σπουδαίο έργο 
του να έχουν την ευθύνη της παιδείας αυτού του λαού σε όλες τις βαθμίδες να καθο
ρίσουν κριτήρια μέσω της νομοθεσίας ή μέσω εγκυκλίων δευτερογενούς νομοθεσίας 

ή και τριτογενούς νομοθεσίας, για να μπορούμε να πούμε πως κάποιος που έχει ένα 
καθορισμένο προσόν είναι άξιος αυτού του προσόντος, είναι πρόσωπο το οποίο 

μπορεί αύριο να του εμπιστευθεί η κοινωνία, σύμφωνα με αυτό τον τίτλο που έχει, 
τις ευθύνες και το ρόλο που προορίζεται να παίξει ως άνθρωπος που έχει ένα 

ακαδημα'ίκό προσόν. 

Όλα αυτά που λέχθηκαν από τον κ. Αναστασιάδη και η επιχειρηματολογία του 

είναι επιχειρηματολογία μείζονος προτάσεως, ελάσσονος προτάσεως και συμπερά
σματος. Λυπούμαι να πω όμως ότι δεν είναι αρκετό αυτό. Η ποιότητα της παιδείας 

είναι η ποιότητα της ζωής που σήμερα έχει ο άνθρωπος ο οποίος έχει ένα προσόν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Αγαπίου. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, δυο λόγια. Παίρνω το έναυσμα από τις 

τελευταίες ομιλίες των συναδέλφων Φιλίππου και Κουκουμά για ένα θέμα εντελώς 

νομικό. Εγώ σέβομαι τις απόψεις των εισηγητών αυτού του νομοθετήματος, αυτής 

της πρότασης νόμου. Αν όμως όντως είναι για να καλυφθούν ορισμένοι άνθρωποι, 

όπως είπαν εδώ όλοι οι προηγούμενοι συνάδελφοι που αντιτίθενται στο νομοθέ

τημα, αυτό το πρόβλημα μπορεί να λυθεί με μια διοικητική πράξη. 

Δημιουργούμε νόμο με αυτό το νομοθέτημα ο οποίος δεν μπορεί να καταρ
γηθεί μετά, δεν μπορεί να μη χρησιμοποιηθεί για τους επόμενους φοιτητές. Από τη 

στιγμή που θα αναγνωρίσουμε αυτά τα διπλώματα με νομοθέτημα, είμαστε υποχρεω

μένοι στο διηνεκές να αναγνωρίζουμε τα διπλώματα τα οποία θα παίρνει ο καθένας 
από τα κολλέγια της Κύπρου, τα οποία αντιπροσωπεύουν διάφορες σχολές του 

εξωτερικού με τον έναν ή με τον άλλο τρόπο. Γι' αυτό, αν πράγματι μας ενδιαφέρει 

να λύσουμε το πρόβλημα αυτών των 26 ή 30 ανθρώπων, ας δεχτούν οι συνάδελφοι 
τη λύση η οποία προτάθηκε, με μια διοικητική πράξη δηλαδή να λήξει το πρόβλημα, 

και ας αναμένουμε όταν έρθει η εισήγηση της Υπουργού να λύσουμε το θέμα της 

αξιολόγησης των πτυχίων και τα άλλα θέματα που αφορούν το θέμα που συζητούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Π ρέντζας. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Δύο διευκρινίσεις, κύριε Πρόεδρε. Πρώτο, ναι, είναι καταληκτική η ημερο

μηνία και δεν μπορεί να δοθεί παράταση, διότι απλούστατα με την πλήρη εφαρμογή 

του Νόμου 1 του 87 για την αξιολόγηση/πιστοποίηση όσες μεν από τις ιδιωτικές 
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τριτοβάθμιες σχολές της Κύπρου θα έχουν αξιολογηθεί δε θα έχουν καμιά σχέση με 

αυτό το νόμο ούτε θα τον χρειάζονται, διότι θα είναι ήδη αξιολογημένες. Όσες 

επίσης δε θα τύχουν αξιολόγησης δεν μπορούν πλέον, εφόσον ακαδημα'ίκά δεν είναι 

αξιολογημένες, να συνεχίζουν να παρέχουν το είδος της εκπαίδευσης που σήμερα 

παρέχουν και να απαιτούν αναγνώριση. Μπορούν να παρέχουν ελεύθερες σπουδές, 

αλλά αυτές δε θα είναι ακαδημα'ίκές σπουδές που να δικαιούνται αναγνιΟριση. 

Δεύτερο, λέχθηκε ότι πολλά βρετανικά πανεπιστήμια είναι πρόθυμα να 

δεχτούν για το δεύτερο ή το τρίτο έτος φοιτητές που δεν έχουν κάμει τη φοίτησή 

τους ευθύς εξαρχής κοντά τους. Αν αυτό συμβαίνει, πολύ περισσότερο τα ίδια πανε

πιστήμια είναι προθυμότατα να δέχονται φοιτητές από το πρώτο έτος. Και το 

κάμνουν και είδαμε τις διαφημίσεις που είχαν έρθει όταν γινόταν η έκθεση των 

βρετανικ{ον πανεπιστημίων, που έλεγαν ότι ούτε GCE απαιτούν ορισμένα πανεπι
στήμια οί,τε άλλες προϋποθέσεις. Ας παρουσιαστούν, έλεγαν, οι ενδιαφερόμενοι και 

με την προσωπικότητά τους, με τις πνευματικές τους ικανότητες, που θα τις διαπί

στωναν αυτοί που θα τους έπαιρναν τη συνέντευξη, θα μπορούσαν να γίνουν δεκτοί. 

Το θέμα δεν είναι ποιοι γίνονται δεκτοί. Το θέμα είναι ποιοι βγαίνουν και αν αυτό 

που τους δίδεται ως δίπλωμα είναι έγκυρο και αναγνωρισμένο τόσο στη χώρα που 

δίνεται όσο και στην Κυπριακή Δημοκρατία. 

Αυτό είναι που αφορά το σχέδιο νόμου. Τα άλλα είναι απλώς σύγχυση που 
προκαλούν και άσκοπες και αχρείαστες αμφιβολίες και ταλαντεύσεις β.έσα στην 

κοινή γνιΟμη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Μια διευκρίνιση, κύριε Πρόεδρε. Επειδή ο κ. Κουκουμάς ανέφερε ότι έμμεσα 
αναγνωρίζονται οι σχολές, θέλω να πω ότι δεν είναι τα πτυχία των ιδιωτικών 

σχολιον που αναγνωρίζονται. Είναι τα πτυχία των ξένων πανεπιστημίων, εφόσον 

είναι αναγνωρισμένα στη χώρα τους και στη δική μας. Αυτό και μόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Ο κ. Θεοδιορου δεν πρωτολόγησε καν, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, νομίζω πρέπει να είμαστε ειλικρινείς. Πρέπει να είμαστε 

απόλυτα ειλικρινείς. Εφόσον τα πτυχία των πανεπιστημίων για τα οποία συζητούμε 
είναι ήδη αναγνωρισμένα, δε θα νομοθετήσουμε εμείς γι' αυτά τα πανεπιστήμια. 

Αυτό που προτείνεται από την πλειοψηφία, όπως αντιλαμβάνομαι, είναι να αναγνω

ρίσουμε έμμεσα τα ανώτερα εκπαιδευτικά ιδρύματα εδώ στην Κύπρο. Αν πρέπει να 
είμαστε ειλικρινείς, να είμαστε. Αυτό είναι. Ασφαλώς αυτό είναι που γίνεται. Και 

γίνεται εισήγηση για προσωρινή ισχύ, για καταληκτική ημερομηνία. Εγώ διερωτώμαι 

αν αυτή η περίπτωση της καταληκτικής ημερομηνίας δεν μπορεί να αποτελέσει 

νομικό προηγούμενο και για τους επόμενους. Γι' αυτό πρέπει να σκεφτούμε πολύ 

καλά αν αυτή η πρόταση πρέπει να περάσει. Πρέπει να είμαστε έντιμοι και ειλικρι

νείς με τους εαυτούς μας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, επαναλαμβάνω τις σοβαρές μας επιφυλάξεις και ανησυχίες, οι 

οποίες δεν έχουν καμιά πρόθεση να συγχύσουν κανένα συνάδελφο και προπαντός 
δεν έχουν πρόθεση να επιφέρουν σύγχυση σ' αυτούς που μας ακούουν. Έχουμε 
απόψεις και τεκμηριώθηκαν. Αν η τεκμηρίωσή μας δεν έγινε κατανοητή, δεν ικανο

ποιεί, είναι θέμα εκτίμησης. Αλλά διαφωνούμε ότι επέρχεται σύγχυση. Η σύγχυση 

επέρχεται, αν υπάρχει σύγχυση. 

Δεν υπάρχει ο όρος αναγνωρισμένο πτυχίο στην Κύπρο, κύριε Πρόεδρε. Δεν 

υπάρχει όργανο θεσμοθετημένο που να αναγνωρίζει πτυχία. Υπάρχει υπηρεσία στο 

Υπουργείο Παιδείας η οποία παρέχει συμβουλευτική γνώμη σε όποιον τη ζητήσει 

και την οποία συμβουλευτική γνώμη αν θέλει ένα σώμα τη δέχεται ή όχι. Η Αρχή 

Ηλεκτρισμού για παράδειγμα δε ζητά συμβουλευτική γνώμη από το Υπουργείο 

Παιδείας, προκειμένου να αξιολογήσει πτυχία ηλεκτρολόγων μηχανικών ή μηχανο

λόγων μηχανικών οι οποίοι κάμνουν αίτηση στην Αρχή Ηλεκτρισμού. Έχει το δικό 

της όργανο το οποίο κάνει αξιολόγηση, καλιος ή κακώς, και πλέον πάεις στο δικα

στήριο, αν εσύ θεωρείς ότι σε αδίκησε. 

Τιορα αυτό το ρόλο θα τον αναλάβει το Επιστημονικό Τεχνικό Επιμελητήριο 

Κύπρου με βάση το νόμο που ψήφισε η περασμένη Βουλή. Επομένως δεν υπάρχει 

αναγνωρισμένο πτυχίο και κάποιο άλλο το οποίο είναι από το ίδιο πανεπιστήμιο 

δεν τυγχάνει αναγνιΟρισης. Εδιο υπάρχει επιστολή από το NARIC ·και εξηγήθηκε τι 
είναι το NARIC- το οποίο λέει ότι αυτά τα πτυχία τα οποία παίρνουν αυτοί οι 

εκπαιδευτικοί μέσω συγκεκριμένου ιδρύματος εδώ στην Κύπρο στη δοσμένη χώρα η 

οποία τα παρέχει δεν αναγνωρίζονται για σκοπούς εκπαιδευτικούς. Άρα η γνωμά

τευση του Γενικού Εισαγγελέα σ' αυτό το σημείο δεν ισχύει. Διότι ο Γενικός Εισαγ

γελέας είπε ότι αναγνωρίζουμε εδώ στην Κύπρο και πρέπει να αναγνωρίζουμε 

διπλιόματα τα οποία στη δοσμένη χώρα που τα παρέχει είναι επίσης αναγνωρισμένα. 

Εδώ το NARIC λέει ότι αυτό το δίπλωμα το οποίο πήραν οι άνθρωποι αυτοί καλώς 
ή κακιος, δικαίως ή αδίκως δεν αναγνωρίζεται. Δεν είναι δικός μας ρόλος να πούμε 

ότι είναι σωστή η απόφαση ή λανθασμένη. 

Το ίδιο ισχύει και με το ΔΙΚΑΤΣΑ. Το ΔΙΚΑΤΣΑ αρχικά αναγνώρισε αυτά τα 
διπλώματα και στη συνέχεια ήρε την αναγνώρισή τους. Γι' αυτό εισηγούμαστε, για 

να μην μπούμε εμείς στη θέση αυτών των οργάνων και για να μη δημιουργήσουμε 

προβλήματα και να μην επιτείνουμε τις ανησυχίες που υπάρχουν ήδη σε πάρα πολλά 

στρώματα φοιτητών εντός και εκτός της Κύπρου, αυτό το θέμα να τύχει χειρισμού 

μέσα στα πλαίσια του γενικότερου προβλήματος που ονομάζεται αξιολόγηση 
πτυχίων. Οτιδήποτε άλλο μπορεί να γίνει μέσω του Υπουργείου. Και υπάρχει και η 

δικαστική οδός γι' αυτούς τους λειτουργούς οι οποίοι αισθάνονται ότι αδικούνται 

από την απόφαση οποιουδήποτε τμηματάρχη, οποιουδήποτε Υπουργού, με την 

οποία μπορούν να διεκδικήσουν το δίκαιό τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν . ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Είμαι υποχρεωμένος να απαντήσω ότι όντως υπάρχει σύγχυση λόγω αγνοίας. 

Διότι, όταν μου λέτε ότι το NARIC λέει ότι δεν αναγνωρίζονται για σκοπούς εκπαι-
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δευτικούς στη χώρα, παραγνωρίζετε κάτι άλλο. Δε ζητούν να διδάξουν με βάση το 

δίπλωμα που πήραν. Θέλουν να αναγνωρίζεται ως επιπλέον προσόν, όπως και 

εκείνοι που παίρνουν το πτυχίο της νομικής, αλλά δε δικαιούνται να διδάξουν. 

Εκπαιδευτικοί δηλαδή οι οποίοι έχουν παράλληλα πτυχίο νομικού, πτυχίο αρχιτέ

κτονα και λοιπά θεωρείται ότι έχουν επιπλέον προσόν . Αν πάρεις αυτό καθαυτό το 
πτυχίο του αρχιτέκτονα ή του νομικού, δε θα μπορείς να διδάξεις. Επομένως είναι 

εντελώς άσχετο αυτό που αναφέρεται και ακριβώς προκαλείται σύγχυση λόγω 

αγνοίας των γεγονότων και για τη σκοπιμότητα του νόμου. 

Αυτά, κύριε Πρόεδρε. Νομίζω το θέμα έχει εξαντληθεί. Να τεθεί σε ψηφοφορία, 

για να τελειώνουμε. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Αναστασιάδη, λυπούμαι, υπάρχει σαφής διαφορά. Έχω εδώ μπροστά 

μου την επιστολή που έστειλε αυτό το όργανο αναγνώρισης πτυχίων, η οποία κατα

λήγει ως εξής - να διαβάσω αγγλικά: 'Όbtaiπiπg this quaιitϊcatiοπ ... " 

Και αναφέρεται ποιο qualification. Το qualification με βάση το οποίο ζητείται η 
αναγνιοριση μεταπτυχιακού προσόντος στην Κύπρο .... 

would ποτ lead το the award or το qualitΎ teacher say". 

Α υτό το πράγμα επιβεβαιώνει ότ;, το προσόν το οποίο εμείς αναγνωρίζουμε ως 

επιπρόσθετο προσόν, στη χώρα προέλευσης του διπλιοματος δε δίνει το δικαίωμα να 

είσαι προσοντούχος δάσκαλος . 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αυτό επιβεβαιώνει, κύριε Πρόεδρε, με όλο το θάρρος αυτό που είπα . Είναι 

qualitϊcation. Άλλο το αν οδηγεί στο δικαίωμα διδασκαλίας . Και τα νομικά είναι 

qualitϊcation, δεν οδηγούν όμως στο δικαίωμα διδασκαλίας. Όμως στους εκπαιδευτι

κούς που έχουν πάρει το πτυχίο της νομικής αυτό αναγνωρίζεται ως επιπλέον 

προσόν. Αυτό ζητούμε: Να αναγνωριστεί ως επιπλέον προσόν και όχι ως τίτλος για 

να διδάσκουν. Είναι διδάσκαλοι και διδάσκουν. Συνεπώς υπάρχει μια βασική 

διαφορά. Μη συγχύζετε το ένα με το άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, νομίζω ότι έχει εξαντληθεί το θέμα. Δεν ξέρω, ο κ. Ηλιάδης 

κάτι ήθελε να προσθέσει. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Μια διευκρίνιση, κύριε Πρόεδρε' δε θα μιλήσω. Έχει πει ο κ. Αναστασιάδης 

ότι οι τίτλοι σπουδιον αναγνωρίζονται, δεδομένου ότι αναγνωρίζονται τα ιδρύματα 

που τους δίνουν και στη χώρα όπου εδρεύουν και στη δική μας. Θέλω να είναι 

σαφές -και αν δεν είναι έτσι, παρακαλώ να με διορθώσετε- ότι αποφεύγουμε τον 

κίνδυνο ένα ίδρυμα του εξωτερικού να δίνει δύο κατηγοριών διπλώματα: εκείνα που 

αναγνωρίζονται στη χώρα τους και τα δευτέρας κατηγορίας που έρχονται σε μας 

τους υπανάπτυχτους . Αντιλαμβάνομαι ότι οι πρόνοιες της νομοθεσίας κάνουν 

καθαρό ότι, αν ένα δίπλωμα δεν αναγνωρίζεται στη χώρα όπου εκδίδεται από το 

οικείο εκπαιδευτικό ίδρυμα, δεν το αναγνωρίζουμε ούτε και εμείς. Δηλαδή δε θα 

δεχόμαστε δεύτερης διαλογής διπλώματα. Αυτό θέλω να είναι σαφές και θέλω 

απάντηση, γιατί είναι σημαντικό σημείο και πρέπει να είναι σαφές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Φιλίππου. 
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Α. ΦΙΛΙΠΠΟΥ: 

Με την άδειά σας διαβάζω από το νόμο, από την πρόταση νόμου η οποία θα 

γίνει νόμος σε λίγο. Λέγει εδώ: 

''Οποιοδήποτε δίπλωμα ή τίτλος χορηγήθηκε από αναγνωρισμένο πανεπι

στήμιο ή άλλο εκπαιδευτικό ίδρυμα του εξωτερικού, του οποίου τα διπλώματα ή οι 

τίτλοι αναγνωρίζονται στην Κύπρο ... ". 

Αυτό απαντά στον κ. Ηλιάδη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, έχω την εντύπωση ότι έχει εξαντληθεί το θέμα. Δε θέλω να 

περιορίσω τη συζήτηση. Αν υπάρχουν νέα σημεία (( Χάποιον που θέλει να διοσει 

μια περαιτέρω διευκρίνιση, παρακαλώ να γίνει. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι σοβαρό το σημείο που θίγει ο κ. Φιλίππου. Γιατί, αν 

μένει κενό και δε γίνεται σαφές από την πρόταση νόμου ότι το δίπλωμα αυτό ή ο 

τίτλος αναγνωρίζεται και στη χιορα όπου χορηγείται, τότε τίποτε δε μας εμποδίζει 

να Βάλουμε μια τροπολογία η οποία θα λέει - και παρακαλώ επιτρέψτε μου: ''Οποιο
δήποτε δίπλωμα ή τίτλος χορηγήθηκε από αναγνωρισμένο πανεπιστήμιο ή άλλο 

εκπαιδευτικό ίδρυμα του εξωτερικού, το οποίο δίπλωμα ή τίτλος αναγνωρίζεται και 

στη χώρα όπου χορηγείται και στην Κύπρο", ούτως ώστε τουλάχιστο να είναι ξεκά

θαρο ότι δε θα είμαστε χιορα η οποία δέχεται διπλώματα τα οποία δεν αναγνωρίζει η 

ίδια η χώρα η οποία τα εκδίδει. 

Δηλαδή, αν στην πρόταση του κ. Φιλίππου μπορούμε να βάλουμε αυτή την 

τροπολογία, εγώ εκθύμως θα την ύποστήριζα, για να είναι ξεκάθαρο αυτό το 

πράγμα. Κλείνουμε μια πόρτα η οποία θα μας καταστήσει χώρα αποδοχής δευτέρας 

κατηγορίας διπλωμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, αντιλαμβάνομαι ότι εδώ υπάρχουν δύο συγκεκριμένες 

προτάσεις. Η μία πρόταση είναι αυτή που έγινε από τον κ. Φιλίππου για αναβολή 

του θέματος. Η δεύτερη συγκεκριμένη πρόταση είναι μια τροπολογία η οποία 

προτείνεται τώρα από τον κ. Ηλιάδη. Διερωτώμαι αν το Σώμα είναι έτοιμο αυτή τη 
στιγμή να εξετάσει την πιθανότητα αναβολής, ώστε να δούμε αυτή την τροπολογία ή 

και άλλες. Απλιος λέω, αν το Σώμα είναι διατεθειμένο, δε θα αποφασίσω εγώ, κύριε 

Αναστασιάδη, οπόταν αν η πρόταση για αναβολή δεν υιοθετείται, στη συνέχεια θα 

περάσουμε στο σημείο της τροπολογίας ή άλλων τροπολογιιον οι οποίες δυνατό να 

υποβληθούν και να προχωρήσουμε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, όταν διερωτάστε, δε θα πάρετε απάντηση. Εγώ νομίζω ότι το 

θέτετε σε ψηφοφορία. Με το διερωτώμαι δε βγαίνει δουλειά. Να το θέσετε σε ψηφο

φορία, να απαντήσει η Βουλή διά της ανατάσεως της χειρός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Χριστόφια, αυτό θα γίνει. Ασφαλώς, είπα, δεν αποφασίζω εγώ. Είπα αν 

το Σιομα αυτό δεν υιοθετήσει την άποψη περί αναβολής, τότε θα προχωρήσουμε 

παρακάτω. Συνεπώς τίθεται προς ψήφιση η πρόταση για αναβολή. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αναβολής; 



ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

19 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 
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Με 24 ψήφους εναντίον και 19 υπέρ η πρόταση για αναβολή απορρίπτεται. 

Μέχρι της στιγμής υπάρχει μόνο μια τροπολογία που υποβλήθηκε από τον 

κ. Ηλιάδη. Παρακαλώ τον κ. Ηλιάδη να επαναλάβει την τροπολογία του. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Η τροπολογία - και μπορεί να διατυπωθεί και πιο σωστά από νομοτεχνικής 

πλευράς ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Να γίνει κατά έναν τρόπο αντιληπτή, κύριε Ηλιάδη. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Για να γίνει αντιληπτή, είναι η εξής: 

''Οποιοδήποτε δίπλωμα ή τίτλος χορηγήθηκε από αναγνωρισμένο πανεπι
στήμιο ή άλλο εκπαιδευτικό ίδρυμα του εξωτερικού το οποίο δίπλωμα ή τίτλος 

αναγνωρίζεται και στη χώρα όπου χορηγείται και στην Κύπρο". 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Του οποίου τα διπλώματα ή οι τίτλοι αναγνωρίζονται και στη χώρα και στην 

Κύπρο. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Και στη χώρα όπου χορηγείται και στην Κύπρο. Η διατύπωση μπορεί να γίνει 

καλύτερα, κύριε Μαρκίδη. Απλώς να γίνει σαφές ότι δεν αναγνωρίζουμε κάτι το 

οποίο δεν αναγνωρίζει η χώρα η οποία το εκδίδει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ : 

Κύριε Ηλιάδη, αντιλαμβάνομαι ότι η τροπολογία αφορά το άρθρο 3. Δεν 
υπάρχει άλλη τροπολογία για τα υπόλοιπα άρθρα. Θα προχωρήσουμε λοιπόν στη 

δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου, άρθρο κατά άρθρο. 

ΒΟΎΛΕΎΤΕΣ: 

Την τροπολογία να την προσθέσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Όταν θα έρθουμε στο άρθρο 3, θα την υποβάλουμε. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, υπάρχει κάτι που δεν αποδίδει την πρόθεση 

της τροπολογίας και να το διορθώσουμε. Εισηγούμαι η τροπολογία να διαμορφωθεί 
ως εξής: 

"Οποιοδήποτε δίπλωμα ή τίτλος αναγνωρισμένος στη χώρα έκδοσής του χορη

γήθηκε από αναγνωρισμένο πανεπιστήμιο ή άλλο εκπαιδευτικό ίδρυμα του εξωτε

ρικού, του οποίου τα διπλιοματα ή οι τίτλοι αναγνωρίζονται στην Κύπρο ... ". Για να 
μη θεωρηθεί ότι κάπου παγιδεύτηκε η τροπολογία με μια ... 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Πρέντζα, είναι το ίδιο το νόημα. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Δεν είναι το ίδιο, κύριε Πρόεδρε! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Δεν είναι το ίδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λοιπόν προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Ερμηνεία . Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των δύο άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

2 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Με 28 ψήφους υπέρ, 16 εναντίον και 2 αποχές τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : . 

Αναγνώριση διπλωμάτων ή τίτλων. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εδώ είναι η τροπολογία, όπως έχει υποβληθεί από τον κ. Ηλιάδη και έχει διευ

κρινιστεί ή διαφοροποιηθεί ελαφρώς από τον κ. Πρέντζα. Επομένως το άρθρο ψηφί

ζεται με βάση αυτή την τροπολογία. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του τρίτου άρθρου με την τροπολογία, όπως έχει 

υποβληθεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 



ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

1 αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 
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Με 28 ψήφους υπέρ, 17 εναντίον και 1 αποχή το τρίτο άρθρο εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κατάργηση του Νόμου 40(Ι) του 1993. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του τέταρτου άρθρου; 

fΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2 αποχές , κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Με 28 ψήφους υπέρ, 17 εναντίον και 2 αποχές το τέταρτο άρθρο εγκρίνεται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αναγνώρισης Διπλωμάτων ή Τίτλων 

Αναγνωρισμένων Πανεπιστημίων και Άλλων Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του Εξωτε

ρικού Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

17 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

2 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 28 ψήφους υπέρ, 17 εναντίον και 2 αποχές η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

Εδιό θα διακόψουμε τη συνεδρία και θα επανέλθουμε στις 4.30 το απόγευμα. 

Ο κ. Σολωμής. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν είναι δυνατόν, αφού θα συνεχίσει τις εργασίες η Βουλή, να 

μην είναι η διακοπή για τρεισήμισι τόσες ώρες να μπορεί να συνεχίσει στις 2.30 ή 
στις 3.00 η ιόρα το απόγευμα. Να μην περιμένουμε μέχρι τις 4.00 η ώρα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Όχι, είναι καλοκαίρι' θα ξεκουραστούμε. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Εδώ πραγματικά, κύριε Πρόεδρε, φαίνεται ποιοι είναι από την πρωτεύουσα. 
Ποιοι διαμένουν εδώ και ποιοι έχουν πρόθεση να ξεκουραστούν. Αυτοί που επιμέ

νουν για τις 4.00 το απόγευμα, ξεχνώντας τους συναδέλφους από τις άλλες πόλεις, 
οι οποίοι από τη 1.00 μ.μ. μέχρι τις 4.00 μ.μ. κάθονται στα έδρανα εδώ και περιμέ
νουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, υπάρχει μια ειλημμένη υποχρέωση από μια ομάδα Βουλευτών και 

επομένως ήταν υποχρεωτικό να γίνει στις 4.30 το απόγευμα. Η συνεδρία λοιπόν 
ορίζεται για τις 4.30 το απόγευμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

(Ώρα διακοπής: 1.30 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης 4.41 μ.μ.) 

Συνεχίζεται η συνεδρία και προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι "Ο περί 

Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993" ο οποίος έχει αναβληθεί, 
ύστερα από εισήγηση της Επιτροπής Εσωτερικιόν, για τον Οκτώβρη. 

Το επόμενο θέμα είναι ''0 περί Αναγνώρισης και Καθιέρωσης της 15ης Ιουλίου 
ως Ημέρας της Δημοκρατίας και Ημέρας Μνήμης και Τιμής προς Όσους Έπεσαν ή 

Αγωνίστηκαν Προασπίζοντας τη Δημοκρωία και Εναντίον του Προδοτικού Πραξι

κοπήματος της 15ης Ιουλίου 1974 (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993". Η συζήτηση 
έχει ήδη αρχίσει και ρωτώ αν υπάρχουν άλλοι οι οποίοι θέλουν να μιλήσουν επί του 

θέματος. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Μια δήλωση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ο Δημοκρατικός Συναγερμός ή τα Μέλη, αν θέλετε, της κοινοβουλευτικής του 

ομάδας, ενόψει του γεγονότος, κύριε Πρόεδρε, ότι υπάρχει συναφής νομοθεσία που 

ρυθμίζει τα θέματα για τα θύματα του πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής, 
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ενόψει του γεγονότος ότι εκκρεμεί πρόταση του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις η 

οποία θα μπορούσε να εξεταστεί μαζί με την παρούσα πρόταση, aH<'t και του γεγο
νότος επίσης ότι υπάρχει το θέμα των εν υπηρεσία δολοφονηθέντων που εκκρεμεί, 

αποφάσισε πως τα Μέλη της κοινοβουλευτικής μας ομάδας είναι ελεύθερα να ψηφί

σουν κατά βούληση. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Λοιπόν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο Ι. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Δεν υπάρχει τίποτα στο άρθρο 1. Προχωρούμε στο άρθρο 2. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

34 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Το άρθρο 2 εγκρίνεται με 34 ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και μία αποχή. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του άρθρου 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

34 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το άρθρο 3 εγκρίνεται με 34 ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και μία αποχή. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση, που θα γίνει διά της αναγνι()σεως του 

τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αναγνώρισης και Καθιέρωσης της 

15ης Ιουλίου ως Ημέρας της Δημοκρατίας και Ημέρας Μνήμης και Τιμής προς 

Όσους Έπεσαν ή Αγωνίστηκαν Προασπίζοντας τη Δημοκρατία και Εναντίον του 

Προδοτικού Πραξικοπήματος της 15ης Ιουλίου 1974 (Τροποποιητικός) Νόμος του 
1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

34 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Δύο αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο με 34 ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και 2 
αποχές. 

Προχωρούμε στα επόμενα θέματα, που είναι ''Ο περί Φόρου Προστιθέμενης 

Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993", "Ο περί Φορολογίας του Εισοδή
ματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993" και ''Ο περί Τελωνειακών Δασμών και 

Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993". Έχουν κοινή Έκθεση. 
Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να διαβάσει 

την Έκθεση. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ·Υ.ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΑ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΑ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ 1. 
''Ο ΠΕΡΙ ΦΟΡΟΥ ΠΡΟΣΤΙΘΕΜΕΝΗΣ ΑΞΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 2) 
ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" ΚΑΙ 2. "Ο ΠΕΡΙ ΦΟΡΟΛΟΓΙΑΣ ΤΟΥ ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΟΣ 
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(ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" ΚΑΙ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟ
ΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΤΕΛΩΝΕΙΑΚΩΝ ΔΑΣΜΩΝ ΚΑΙ ΦΟΡΩΝ ΚΑΤΑΝΑΛΩ-

ΣΕΩΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" • 

Παρόντες: 

Αλέκος Μαρκίδης, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 

δυο πιο πάνω νομοσχέδια και το νόμο σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιή

θηκαν στις 4 και 21 Ιουνίου και στις 7 Ιουλίου 1993. Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν 
και εξέφρασαν τις απόψεις τους ο Υπουργός Οικονομικών, συνοδευόμενος από 

λειτουργούς του Υπουργείου του, και εκπρόσωποι όλων των συνδικαλιστικιίιν και 

αγροτικ(ίιν οργανώσεων, των οργανώσεων εκπαιδευτικών, του ΚΕΒΕ, της ΟΕ Β, της 

ΠΟΒΕΚ και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου. 

Τα δυο νομοσχέδια και ο νόμος που ψηφίστηκε ήδη από τη Βουλή περιλαμβά

νονται στη δέσμη των φορολογικών μέτρων που η κυβέρνηση έχει καταθέσει στη 

Βουλή, στα πλαίσια του προγράμματός της για εξυγίανση των δημόσιων οικονο

μικών. 

Με τον πρώτο νόμο που προτείνεται σκοπείται η αύξηση του συντελεστή του 

Φόρου Προστιθέμενης Αξίας από 5% σε 8% και η προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό 
νόμο, με βάση το οποίο επιλύονται ορισμένα προβλήματα που δυνατό να δημιουρ

γούνται από \ την τροποποίηση του συντελεστή ή από ορισμένες άλλες αλλαγές που 

επηρεάζουν το φορολογικό καθεστώς. Η αύξηση του συντελεστή του ΦΠΑ, σ;·ψφωνα 

με το νομοσχέδιο που κατατέθηκε αρχικά στη Βουλή, προτείνεται να εφαρμοστεί 

από την Ι η Ιουλίου 1993. Με νεότερη όμως επιστολή του προς την Επιτροπή ο 
Υπουργός Οικονομικών ζήτησε να μετακινηθεί η έναρξη εφαρμογής της αύξησης 

αυτής στην Ι η Οκτωβρίου 1993, για να παρασχεθεί στις επιχειρήσεις ο αναγκαίος 
χρόνος προσαρμογής και για να διευκολυνθεί η διοικητική εφαρμογή του μέτρου. 

Η αύξηση στα κρατικά έσοδα από την αύξηση του συντελεστή του ΦΠΑ αναμέ

νεται, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή από το Υπουργείο 

Οικονομικών, να είναι f45.000.000 με f50.000.000, ενώ η αναμενόμενη αύξηση στο 
δείκτη τιμών λιανικής πώλησης είναι 1,5 μονάδες (ή 0,9%). Το κρατικό μισθολόγιο 
αναμένεται να αυξηθεί κατά f3,8 εκατομ. 

Με το δεύτερο υπό συζήτηση νομοσχέδιο σκοπείται η παραχώρηση σε δικαι

ούχα φυσικά πρόσωπα φορολογικής πίστωσης έναντι του πληρωτέου από τα 

πρόσωπα αυτά φόρου εισοδήματος. Όπως ειδικότερα αναφέρεται στην εισηγητική 

έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο αυτό, παράλληλα με τη λήψη των φορολογικών 

μέτρων που αποσκοπούν στην αύξηση των κρατικών εσόδων γίνεται εισήγηση να 

παραχωρηθούν ελαφρύνσεις από την πλευρά του φόρου εισοδήματος, για να κατανε

μηθεί bίκαια το φορολογικό βάρος των μέτρων που προτείνονται πιο πάνω και ειδι

κότερα για να αποφευχθούν αρνητικές επιπτιίισεις στα εισοδήματα των χαμηλά αμει

βόμενων στρωμάτων του λαού . 
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Ειδικότερα, προτείνεται η χορήγηση των πιο κάτω φορολογικών ελαφρύν-

(α) Αύξηση της γενικής πίστωσης για εισοδήματα που δεν υπερβαίνουν τις 

ί4.500 το χρόνο. 

(β) Παραχώρηση γενικής πίστωσης ύψους ί 100 για εισοδήματα που 

υπερβαίνουν τις ί4.500, αλλά όχι τις ί6.000 το χρόνο. 

(γ) Παραχώρηση πίστωσης στους συνταξιούχους του Ταμείου Κοινωνικών 

Ασφαλίσεων ίσης με το 20% της σύνταξής τους από το Ταμείο, 

νοουμένου ότι η συνολική αυτή πίστωση δε θα υπερβαίνει τις ί500. 

Με τον τρίτο νόμο, που ψηφίστηκε ήδη από τη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 

13 Μα"ίου 1993, αυξήθηκαν οι συντελεστές του φόρου κατανάλωσης στα τσιγάρα και 
στη βενζίνη. Υπενθυμίζεται ότι ο νόμος αυτός περιλαμβάνεται στο υπό αναφορά 
φορολογικό πακέτο, όμως ψηφίστηκε αμέσως μετά την κατάθεσή του στη Βουλή και 
πριν ακόμα εξεταστούν τα υπόλοιπα νομοσχέδια του πακέτου, για να αποφευχθεί 

εκμετάλλευση και κερδοσκοπία σε βάρος των καταναλωτών. 

Τα Μέλη της Επιτροπής, προτείνοντας τότε την ψήφιση του εν λόγω νομοσχε

δίου σε νόμο, είχαν διαφυλάξει το δικαίωμά τους να μελετήσουν σε βάθος τα φορο
λογικά μέτρα που προτείνονται σ' αυτό, σε συνδυασμό με τις υπόλοιπες φορολο

γικές προτάσεις της κυβέρνησης. Έτσι, ο νόμος αυτός τέθηκε υπό επανεξέταση, μέσα 

στα πλαίσια της γεν~κότερης μελέτης και τοποθέτησης της Επιτροπής πάνω στη 

δέσμη των φορολογικών μέτρων. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην Επιτροπή, η κυβέρνηση έχει 

την άποψη ότι τα δημόσια οικονομικά ακολουθούν μια πολύ ανησυχητική πορεία 

λόγω των διαρθρωτικών αδυναμιών που έχουν αναπτυχθεί στο όλο σύστημα. Από 

την εκτίμηση των παραμέτρων που συνθέτουν το δημοσιονομικό μας πρόβλημα, η 

κυβέρνηση θεωρεί επιτακτική την ανάγκη άμεσης προώθησης διορθωτικών μέτρων, 

στα πλαίσια ενός προγράμματος εξυγίανσης των δημόσιων οικονομικών τόσο ως 

προς τις δαπάνες όσο και ως προς τα έσοδα του κράτους. Αναφορικά με τις 

δαπάνες το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε ήδη να προχωρήσει στην υιοθέτηση 

μιας νέας στρατηγικής, με στόχο την άμεση συγκράτηση και τον περιορισμό του 

ρυθμού αύξησης των δημόσιων δαπανών. Όσον αφορά τα έσοδα, το Υπουργικό 

Συμβούλιο έχει εγκρίνει τη δέσμη των φορολογικών μέτρων, στην οποία εμπίπτουν 

τα προαναφερθέντα νομοσχέδια. Η κυβέρνηση έχει την άποψη ότι τα μέτρα αυτά 

είναι απαραίτητα και απόλυτα αναγκαία, για να μπορέσει να προχωρήσει στη 

σταδιακή εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών. 

Ο Υπουργός Οικονομικών με νεότερη επιστολή του προς την Επιτροπή με 

ημερομηνία 5 Ιουλίου 1993, επανέλαβε την ανάγκη να ψηφιστούν τα πιο πάνω νομο
σχέδια, για να τεθεί η οικονομία σε μια νέα, υγιή τροχιά και διαβεβαίωσε ότι η 

κυβέρνηση θα εφαρμόσει απαρέγκλιτα το πρόγραμμα που ενέκρινε για άμεση 

συγκράτηση και περιορισμό του ρυθμού αύξησης των δημόσιων δαπανών. παράλ

ληλα, ο Υπουργός πληροφόρησε την Επιτροπή ότι βρίσκεται σε διάλογο με τις 

συνδικαλιστικές οργανώσεις, μελετώντας τρόπους για περαιτέρω απάμβλυνση του 

φορολογικού βάρους στα ασθενέστερα στρώματα του λαού. Στα πλαίσια αυτά ο 

Υπουργός Οικονομικών έχει καταλήξει στην απόφαση να προωθήσει στο Υπουργικό 

Συμβούλιο πρόταση για παραχώρηση πρόσθετης πίστωσης ί 100 για κάθε τέκνο για 
εισοδήματα μέχρι ί8.000. Πρόθεση της κυβέρνησης είναι να κατατεθεί το σχετικό 

νομοσχέδιο στη Βουλή έγκαιρα, ώστε να τεθεί σε ισχύ από φέτος. 

• 
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Ο Υπουργός Οικονομικών στην ίδια επιστολή του ανέφερε ότι η κυβέρνηση 

μελετά τα διάφορα επιδόματα που παραχωρούνται σε άπορες οικογένειες με στόχο 

τη ρύθμισή τους, λαμβάνοντας υπόψη τις ανάγκες, όπως διαμορφώνονται σαν 

αποτέλεσμα των αλλαγών στη φορολογία. Τέλος, ο Υπουργός πληροφόρησε την 

Επιτροπή ότι παράλληλα συζητούνται με τις συνδικαλιστικές οργανώσεις μέτρα για 

πάταξη της φοροδιαφυγής και πως η κυβέρνηση προτίθεται να προωθήσει στο 

σύντομο μέλλον συγκεκριμένα μέτρα προς την κατεύθυνση αυτή. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού μελέ

τησε τα προτεινόμενα στο φορολογικό πακέτο μέτρα και αφού έλαβε υπόψη τις 

απόψεις όλων των οργανώσεων που παρέστησαν στις συνεδρίες της, καθώς και τα 

στοιχεία που κατέθεσε ενώπιόν της η κυβερνητική πλευρά, συμφωνεί κατά πλειο

ψηφία με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των δυο πιο πάνω νομοσχεδίων, γι' αυτό 

και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους. Η πλειοψηφία της 

Επιτροπής, καταλήγοντας στη θέση της αυτή, έλαβε ιδιαίτερα υπόψη τη δέσμευση 

του Υπουργού Οικονομικών ότι πρόκειται να κατατεθεί σύντομα νομοσχέδιο για 

περαιτέρω απάμβλ υνση του φορολογικού βάρους στα ασθενέστερα στρώματα του 

λαού, ότι μελετάται η αναθεώρηση και ρύθμιση των επιδομάτων που παραχωρού

νται σε άπορες οικογένειες και ότι προτίθεται να προωθήσει το συντομότερο τα 

εξαγγελθέντα μέτρα για πάταξη της φοροδιαφυγής. 

Όσον αφορά το νόμο για την αύξηση των συντελεστών του φόρου κατανά

λωσης στα τσιγάρα και τη βενζίνη, η πλειοψηφία της Επιτροπής θεωρεί ότι ορθά 

ψηφίστηκε, όπως προτάθηκε από την Εκτελεστική Εξουσία, και ότι ορθά εντάσσεται 

στο σύνολο των διορθωτικών μέτρων της οικονομίας, τα οποία και αποδέχεται. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ

Αριστερά-Νέες Δυνάμεις τάχθηκαν ενάντια στα φορολογικά μέτρα, εκφράζοντας 

ταυτόχρονα τη δυσφορία τους για το γεγονός ότι, ενώ βρίσκονται σε εξέλιξη οι 

διαβουλεύσεις με τις συνδικαλιστικές οργανώσεις, η Εκτελεστική Εξουσία επείγεται 

και επιμένει στην άμεση ψήφιση των φορολογικών μέτρων. 

Ειδικότερα σε ό,ΤΙ αφορά το νομοσχέδιο για την αύξηση του Φόρου Προστιθέ

μενης Αξίας, οι πιο πάνω Βουλευτές δήλωσαν ότι το καταψηφίζουν για λόγους 

ουσίας, γιατί αποτελεί μια ισοπεδωτική και άδικη για τα χαμηλά και μεσαία εισοδη

ματικά στρώματα νομοθεσία. Πρόσθετα, έχουν την άποψη ότι μια και η υφιστάμενη 

νομοθεσία δε βρίσκεται ακόμα σε πλήρη ανάπτυξη και μόλις έχει συμπληρώσει 

δώδεκα μήνες ζωής, θα έπρεπε τουλάχιστον η κυβέρνηση να αναμένει την πραγμα

τική απόδοση της φορολογίας αυτής, η οποία εκ πρώτης όψεως παρουσιάζεται 

ψηλότερη από όσο αρχικά προβλεπόταν, και μετά να εισηγηθεί οποιεσδήποτε διαφο

ροποιήσεις. 

Όσον αφορά τη νομοθεσία για την αύξηση των συντελεστών του φόρου κατα

νάλωσης στα τσιγάρα και τη βενζίνη, τα Μέλη του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

δήλωσαν ότι απορρίπτουν την πρόταση αυτή για τους λόγους που ανέπτυξαν κατά 

την πρώτη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια. Πρόσθετα, έχουν την άποψη ότι 

τα ί8.000.000 που η κυβέρνηση προσδοκεί να εισπράξει από την αύξηση της φορολο

γίας αυτής θα μπορούσαν να εξασφαλιστούν με την επαναφορά της νομοθεσίας για 

τα τέλη στους λογαριασμούς των τηλεφώνων, που καταργήθηκε πέρσι και η οποία 

εφαρμοσμένη θα έχει την ίδια εισπρακτική απόδοση με το υπό συζήτηση φορολογικό 

μέτρο, χωρίς όμως τις αρνητικές επιπτώσεις στον τιμάριθμο. 
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Οι πιο πάνω Βουλευτές δήλωσαν ότι θα υποστηρίξουν το δεύτερο νομοσχέδιο 

για τις φορολογικές ελαφρύνσεις, θεωρούν όμως απαραίτητο η κυΒέρνηση να 

προτείνει και άλλες ελαφρύνσεις, γιατί οι προτεινόμενες αφήνουν ακάλυπτο έναν 

πολύ μεγάλο αριθμό εργαζόμενων πολιτών. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές της ΕΔΕΚ δήλωσαν ότι θα καταψηφίσουν 

το νομοσχέδιο για το Φόρο Προστιθέμενης Αξίας, συμφωνούν όμως με την επιβολή 

του φόρου στα τσιγάρα και τη βενζίνη. Ανεξάρτητα όμως από τις επιμέρους αυτές 

τοποθετήσεις, τα πιο πάνω Μέλη εξακολουθούν να υποστηρίζουν τη γενικότερη θέση 

τους ότι η ομάδα τους δεν είναι σε θέση να εξετάσει σφαιρικά και ολοκληρωμένα τα 

φορολογικά μέτρα που προτείνονται, αφού δεν έχει γίνει ακόμα γνωστή η κοινωνική 

και οικονομική πολιτική της νέας κυΒέρνησης, παρόλο που έχουν παρέλθει έξι μήνες 

από τότε που ανέλαβε την εξουσία. Παράλληλα, εξέφρασαν τη δυσαρέσκεια της 

ομάδας τους για το γεγονός ότι δεν έχει ακόμα ενημερωθεί για τις προθέσεις της 

κυβέρνησης όσον αφορά τη συνολική φορολογική πολιτική της και για το γεγονός 

πως δεν κλήθηκαν ακόμα ως κόμμα να συμμετάσχουν σε οποιοδήποτε διάλογο για 

τα θέματα αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

\ Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: \ 

,\ Κύριε Πρόεδρε. κύριοι συνάδελφοι. 

, Οι νέες φορολογίες που προτείν?νται από την κυβέρνηση συμπίπτουν μ ι μια 
ψρίοδο οικονομικής ύφεσης. Τούτο για μας δεν ήταν απρόβλεπτο γεγονός. Το 

είJ~αμε επισημάνει φορτικά στη Βουλή, ιδιαίτερα όταν συζητούσαμε τους προϋπολο
γισμούς και προσπαθούσαμε με τρόπο δραματικό καταψηφίζοντάς τους να κάν?υμε 

αντιληπτές τις θέσεις μας. \ 

Τονίζαμε ότι οι αδυναμίες της οικονομίας ήταν δομικές και βαθιές και ότι 

αυτές δεν αντιμετωπίζονταν με φορολογίες της μιας ή της άλλης μορφής. Η φωνή 

μας δυστυχώς όχι μόνο δεν εισακούετο, αλλά αντιμετωπίζαμε μέσα και έξω από τη 

Βουλή μια συντονισμένη επιθετικότητα όσων είχαν πιστέψει στο μικρό ή μεγάλο 

oικoνo~ικό θαύμα. Ο οικονομικός σχολιογράφος της εφημερίδας "Σημερινή" έγραφε 

προχθές την Κυριακή ότι όσο υπήρχε χρόνος και κάποιοι πόροι ουδείς ενδιαφέρ

θηκε ουσιαστικά να γίνουν κάποιες γενναίες διαρθρωτικές αλλαγές, που θα έκαναν 

την τοπική παραγωγική δομή ισχυρότερη και ανθεκτικότερη. Για την τωρινή κατά

σταση προσθέτει: 'Ή τραγική ειρωνεία είναι που ταλαντούχοι αντιπολιτευόμενο ι -
εννοιμντας φυσικά το Δημοκρατικό Συναγερμό- κλήθηκαν να βγάλουν τα κάστανα 

από ιη φωτιά. Και αυτοί λοιπόν οι ταλαντούχοι αντιπολιτευόμενο ι διαπίστωqαν 
αίφνης πως δεν είναι κατ' ανάγκην ταλαντούχοι κυβερνήτες. Και σκέπτονται τα 

δημόσια οικονομικά περίπου όπως τον ισολογισμό μιας ιδιωτικής τράπεζας". Είναι 

πολύ χαρακτηριστικές οι αναφορές και δε χρειάζονται σχολιασμό. 

Το μόνο που θα θέλαμε να πρόσθέσουμε σήμερα για κάποιον προβληματισμό 
είναι ~o πόσο συνδέεται η οικονομική ύφεση που μας αγγίζει με τα αδιέξοδα στο 
εθνΙΚ9 θέμα και με τις δυσμενείς προοπτικές που διαγράφονται. Γιατί νομίζουμε ότι 

η σημερινή κρίση συνδέεται πέραν των άλλων προηγούμενων λόγων και με τις ασφυ

κτικές καταστάσεις που περιβάλλουν το εθνικό μας πρόβλημα, ιδιαίτερα με τα 
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Μέτρα Οικοδόμησης Εμπιστοσύνης που θα έχουν, αν εφαρμοστούν, απροσδιόριστης 

έκτασης συνέπειες στην οικονομία. Γύρω μας, αγαπητοί συνάδελφοι, λειτουργεί μια 

αποσαθρωτική κατάσταση που αγκαλιάζει διάφορους τομείς. Στην οικονομία όμως 

γίνεται αυτή η κατάσταση πιο αντιληπτή, γιατί λογαριάζεται και με αριθμούς. Δε 

διoρθ(ίnιεται όμως αυτή η κατάσταση με κάποιους άλλους αριθμούς, με ψηλότερους 

συντελεστές του Φόρου Προστιθέμενης Αξίας, όπως φαίνεται να λογαριάζει η 

κυΒέρνηση. Χρειάζεται ένας νέος σκοπός που να συναρπάσει την κοινωνία μας και 

να εμπνεύσει το λαό. Χρειάζεται μια πίστη και μια αφοσίωση σε ένα σχέδιο που 

σήμερα λείπει, γιατί δεν υπάρχουν οι δυνάμεις να σκεφτούν το μέλλον του τόπου. 

Πάμε και στα οικονομικά, όπως και στους άλλους τομείς, με μια τακτική από μέρα 

σε μέρα ή από κρίση σε κρίση, χωρίς να έχουμε σκεφτεί το μέλλον της Κυπριακής 

Δημοκρατίας. Αν φυσικά έχουμε πίστη σε αυτή τη Δημοκρατία που τόσο απρόθυμα 

υπηρετούμε. 

Η πρόταση για αύξηση του ποσοστού του 5% του Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
σε 8% επαναφέρει σοβαρά θέματα αρχής και κατά κύριο λόγο το Θέμα της άνισης 
κατανομής Βαρ(ον, που με το νέο φορολογικό πλαίσιο επιδειν(Ονεται. Το 8% του 
Φόρου Προστιθέμενης Αξίας θα μειιοσει τα εισοδήματα των εργαζομένων και των 

μικρομεσαίων. Το ίδιο και η φορολογία πάνω στα τσιγάρα και στη Βενζίνη. Οι 

ελαφρύνσεις που προτείνονται και οι παροχές που βρίσκονται στην υποσχετική της 

κυΒέρνησης είναι τόqο περιορισμένες, μπορούσε να λεχθεί ακόμα και η λέξη ασήμα

ντες, που μόνο ελάχιστη ανακούφιση μπορούν να προσφέρουν. 

Η σημερινή μας άρνηση να προσυπογράψουμε την αύξηση του Φόρου Προστι

θέμενης Αξίας από 5% σε 8% δεν είναι αποτέλεσμα μιας βεβιασμένης απόφασης. Η 
διαφωνία μας για αύξηση του Φόρου Προστιθέμενης Αξίας είχε διατυπωθεί όταν 

ψηφίζαμε στις 20.12.1990 το 5%. Μια σειρά επιχειρημάτων μας έπεισε τότε ότι θα 
έπρεπε να ψηφίσουμε το 5%. Τα επιχειρήματα όμως εκείνα ανατράπηκαν ακόμα και 
κατά τη διάρκεια της συζήτησης στη Βουλή. Διαπιστώσαμε ότι η συντηρητική πλειο

ψηφία της Βουλής θεώρησε την ψήφιση του φορολογικού πλαισίου ως τρόπο όχι 

μόνο επιβολής ενός νέου σημαντικού έμμεσου φόρου, αλλά και ως ευκαιρία για 

μεγαλύτερη φοροαποφυγή για τα μεγάλα εισοδήματα και τις εταιρείες. Κατά τη 

συζήτηση για το Φόρο Προστιθέμενης Αξίας στη Βουλή στις 20.12.1990 εξελίχθηκε 
μια ιστορία πολύ χαρακτηριστική της νοοτροπίας της τότε πλειοψηφίας της Βουλής 

και της σημερινής πλειοψηφίας, αλλά και κυβερνητικής παράταξης. Επεξέτεινε τις 

μειιοσεις του φόρου εισοδήματος και πέραν των δραματικών μειώσεων που είχε 

προτείνει η προηγούμενη κυβέρνηση, προς τα άνω φυσικά. Κατάργησε το συντελεστή 

των σαράντα πέντε σεντ πάνω από δεκατέσσερις χιλιάδες λίρες και έτσι έμεινε ο 

συντελεστής των σαράντα σεντ για πάνω από οκτώ χιλιάδες λίρες, για απεριόριστο 

ποσό. 

Άλλη ουσιαστική μείωση που επέφερε η πλειοψηφία ήταν η καθιέρωση του 

20% ως εταιρικού φόρου μέχρι τις εκατό χιλιάδες αντί τις πενήντα που είχε αρχικά 
προταθεί και περιορίστηκε μόνο στο 25% για πέρα από εκατό χιλιάδες λίρες κέρδη 
και είχε απορρίΨει την πρόταση για συντελεστές 25% και 30%. Απέρριψε επίσης 
πρόταση για διαφοροποίηση των φορολογικών συντελεστών μεταξύ του παραγω

γικού τομέα και του χρηματοδοτικού τομέα, με αντίστοιχες κλίμακες 20% και 30%. 

Αυτές οι μειώσεις θα έφερναν, όπως είπε τότε ο κ. Μαρκίδης, αυξήσεις στις 

εισπράξεις του φόρου εισοδήματος, γιατί -μας είπε- αυτή είναι η τάση στις σημε

ρινές σύγχρονες κοινωνίες με φιλελεύθερη πολιτική. Το αποτέλεσμα όμως ήταν το 
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αντίθετο. Σήμαινε αποψίλωση του φόρου εισοδήματος από μεγάλα εισοδήματα. 

Είχαν ακόμη υποσχεθεί άνθιση των επιχειρήσεων με τις φορολογικές απαλλαγές και 

αντί αυτού οδηγηθήκαμε στη χρεοκοπία και στην ανεργία. Η εφαρμογή του Φόρου 

ΠροστιΘέμενης Αξίας έδωσε νέα εισοδήματα στο κράτος, τα οποία όμως στη συνέ

χεια διαβρώθηκαν και ελαχιστοποιήθηκαν με τη μείωση της συμμετοχής του φόρου 

εισοδήματος και την αύξηση φυσικά του πληθωρισμού. Ένας υπολογισμός ανέβασε 

σε είκοσι εκατομμύρια τη δωρεά που έδωσε στα ανώτερα εισοδηματικά στρώματα, 

στις εταιρείες και στα φυσικά πρόσωπα η τότε πλειοψηφία της Βουλής. Και αυτή 

ήταν μια άμεση δωρεά μέσα σε λίγα λεπτά, όταν ταυτόχρονα μεταφερόταν ένα βάρος 

ογδόντα τεσσάρων εκατομμυρίων λιρών στα πλατιά λα"ίκά στρ<Οματα. Και αυτό δεν 

ήταν το μόνο όφελος που προσφέρΘηκε στα αν<οτερα εισοδηματικά στρ<Οματα. Η 

αλλαγή της νομΌΘεσίας για το φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας προκάλεσε μείωση κατά 
ενάμισι εκατομμύριο λίρες των εσόδων του κράτους. Η αλλαγή της νομοθεσίας για 

κεφαλαιουχικά κέρδη έφερε πρόσθετη μείωση κατά τριάμισι εκατομμύρια λίρες. 

Έτσι μαζί με τις υΠΟΧΡΕ<οσεις της εκκλησίας η δωρεά προς το κεφάλαιο και τα 

μεγάλα κέρδη ξεπερνά τα τριάντα εκατομμύρια λίρες, τη στιγμή που το κράτος 

πάσχει από έλλειψη χρημάτων. Αν στα τριάντα εκατομμύρια λίρες προσθέσουμε τα 

οκτ<ο εκατομμύρια λίρες από την κατάργηση του φόρου υπηρεσιών στην Αρχή Τηλε

πικοινωνιών και τα εβδομήντα εκατομμύρια των ανείσπρακτων φόρων, φτάνουμε σε 

ένα ποσό εκατόν οκτώ εκατομμυρίων λιρ<ον, που θα μπορούσαν με απλές πράξεις 

να εξισορροπούσαν το οικονομικό μας πρόβλημα σήμερα. Τα εκατόν πενήντα 

εκατομμύρια λίρες των ελλειμμάτων μας θα μειώνονταν αισθητά, σε βαθμό που 

σίγουρα και εύκολα θα αντιμετωπίζονταν με κάποιες διευθετήσεις. Όμως η άρχουσα 

τάξη και η πλειοψηφία της Βουλής προτιμούν μειώσεις στις υποχρεώσεις των 

προνομιούχων και μεταφορά νέων βαρών ύψους πενήντα εκατομμυρίων λιρών -
μόνο με το Φόρο Προστιθέμενης Αξίας- στα χαμηλότερα εισοδηματικά στρώματα. 

Κοντά φυσικά σε όλα αυτά θα πρέπει να αναφερθεί και η φοροδιαφυγή, που 

και πάλι μπορεί να υπολογιστεί σύμφωνα με τα συνολικά εισοδήματα που υπάρχουν 

και το Ακαθάριστο Εθνικό Προ·ίόν. Αν η κυβέρνηση ήθελε πραγματικά τη σύλληψη 

των κερδ<ον που διαφεύγουν, θα δεχόταν τη δημοσίευση του φορολογικού κατα

λόγου, <οστε να γνωρίζουμε τι πληρώνει ο καθένας στο φόρο εισοδήματος. Η μείωση 

λοιπόν της άμεσης φορολογίας και η ανεπαρκής λειτουργία του Τμήματος Εσωτε

ρικιον Προσόδων αφήνει τελικά το κράτος εκτεθειμένο. 

Η γνώμη μας είναι ότι αυτή η κατάσταση δεν είναι ούτε τυχαία ούτε μοιραία. 

Είναι ηθελημένη και ωφελεί τελικά τα ανώτερα εισοδηματικά στρώματα. 

Πέραν όλων των προηγούμενων δωρεών, τώρα με τις πρόσφατες αποφάσεις 

της κυβέρνησης μεταφέρεται ένα πρόσθετο ποσό ύψους εφτάμισι εκατομμυρίων 

λιρ<ον από τα ταμεία του κράτους προς την τουριστική βιομηχανία με την κατάρ

γηση του 3% χάριν του ΚΟΤ. Όταν ακόμα υλοποιηθούν και οι διάφορες υποσχέσεις 
προς το ΚΕΒΕ και την ΟΕΒ, το δημοσιονομικό κόστος τους θα ανέβει πολύ περισ

σότερο. 

Τελικά το βάρος των κρατικών δαπανών θσ μετατεθεί κατά τρόπο συντριπτικό 

στους μισθωτούς, στα μεσαία και χαμηλότερα εισοδηματικά στρώματα με το Φόρο 

Προστιθέμενης Αξίας και με το φόρο εισοδήματος. Τούτο θα επιδεινώσει την άδικη 

με τα σημερινά ακόμα δεδομένα κατανομή των βαρών και θα μεγεθύνει τα κοινωνικά 

και οικονομικά χάσματα. 
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Το 75% της άμεσης φορολογίας καλύπτεται από τους μισθωτούς που απολαμ
(Ίάνουν τιόρα μόνο το 48% του Ακαθάριστου Εθνικού Προ·ίόντος, ενιό παλαιότερα 
το ποσοστό αυτό ανερχόταν στα 52%. Και αμφι(Ίάλλω αν αυτή τη στιγμή είναι 48%, 
με το κύμα της ανεργίας που παρουσιάζεται και διογκιόνεται συνεχώς. 

Για να δικαιολογήσει η νέα κυ(Ίέρνηση την πολιτική της, από την επομένη που 

ανέλα(Ίε την εξουσία άρχισε μαζί με τις εργοδοτικές οργανώσεις μια συστηματική 

προσπάθεια τρομοκράτησης των εργαζομένων, επίθεσης κατά των συντεχνιών και 

πίεσης για αναστολή διεκδικήσεων. Στο επίκεντρο της επίθεσης βρίσκεται ιδιαίτερα 

η Αυτόματη Τιμαριθμική Αναπροσαρμογή και το ύψος των ημερομισθίων. Θα παρα

καλέσω να προσέξετε μια νέα ορολογία, που θα την ακούμε συχνά πλέον. Και 

ομολογιό ότι εντυπωσιάστ,,~α από την ποιητικότητά της, όταν την πρωτοδιάβασα! 
Σύμφωνα λοιπόν με τη νέα οροr.ογία επιδιιόκεται ελαστικοποίηση προς ,ια κάτω των 

εισοδημάτων των εργαζομένων. Όχι μείωση των μισθιόν, ελαστικοποίηση προς τα 

κάτω! Έτσι πολλοί ικανοποιημένοι εργάτες θα απολαύσουν τη νέα οικονομική 

κατάσταση, από τη στιγμή που θα αισθανθούν ότι ελαστικοποιήθηκε ο μισθός τους, 

αλλά δε μειιόθηκε! Διατυπώνεται ακόμη η κατηγορία ότι η μείωση της παραγωγικό

τητας οφείλεται στη συμπεριφορά των εργαζομένων, με φανερούς στόχους και 

επιδιιόξεις . Έτυχε να παρευρίσκομαι σε γενική συνέλευση κάποιων εργοδοτιόν και 

το μόνο που είχαν να καταθέσουν ήταν μια τρομακτική επίθεση εναντίον των εργα

ζομένων για μείωση της παραγωγικότητάς τους, σαν να προέρχονται όλα τα κακά 

από τη μείωση της παραγωγικότητας των εργαζομένων σε μια φωλιά αγγέλων και 

αγίων των εργοδοτών . Όλα λοιπόν αυτά μαζί με την απελευθέρωση των επιτοκίων 

περιλαμ(Ίάνονται στην έκθεση του Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου. Και διερωτάται 

κανένας: Τόση σύμπτωση απόψεων με το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο ή μήπως 

υπαγόρευση απόψεων από μέρους της κυβέρνησης για στήριξη των θέσεών της; Και 

δε θα μπορούσαμε εύκολα να καταλήξουμε σε αυτό το συμπέρασμα, αν δεν είχαμε 

και προηγούμενες εκθέσεις του Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου υπόψη μας. Και 

πάλι κατά περιέργο τρόπο συνέπιπταν και εκείνες οι εκθέσεις με τις πολιτικές 

επιλογές της κυβέρνησης, της κυβέρνησης Βασιλείου στην προηγούμενη περίπτωση. 

Όταν ήθελε ο κ. Βασιλείου να φέρει ξένους εργάτες, πήραμε την εισήγηση αυτή από 

το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο! Όταν ήθελε ο κ. Βασιλείου να αυξήσει τα περι

θώρια εξαγωγής ξένου συναλλάγματος, πήραμε και εκείνη την εισήγηση από το 

Διεθνές Νομισματικό Ταμείο! Τώρα αυτή η κυβέρνηση θέλει τη φιλελευθεροποίηση 

των επιτοκίων, θέλει τη μείωση των κοινωνικών παροχών, ελαστικοποίηση, είπαμε, 

των ημερομισθίων και όλα αυτά βρίσκονται στην έκθεση του Διιθνούς Ταμείου! Και 

θα μας λένε: "Ξέρετε, είναι οι ξένες εισηγήσεις αυτές προς την Κύπρο". Εμείς τι λέμε 

προς το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο; Αυτό είναι που θα ήθελα να ξέρω, διότι ο 

ίδιος ο Διεθυντής της Κεντρικής Τράπεζας φαίνεται ότι επαναλαμβάνει τις ίδιες 

κου(Ίέντες και τις ίδιες εισηγήσεις στους εμπειρογνώμονες, όταν έρχονται να τον 

δουν. Στόχος τόσο της κυβέρνησης όσο και του Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου 

είναι η μετακίνηση βαρών προς την πλευρά των εργαζομένων και των χαμηλότερων 

εισοδηματικών τάξεων. Και αυτό είναι σαφέστατο. Και φυσικά τούτο επιτυγχάνεται 

με το 8%, γι' αυτό είναι και πάλι ένθερμος υποστηριχτής του 8% το Διεθνές Νομι
σματικό Ταμείο. 

Όμως θα πρέπει να υπενθυμίσω το Σώμα ότι η αρχική εισήγηση για το Φόρο 

Προστιθέμενης Αξίας προνοούσε 4% για τα είδη πρώτης και καθημερινής ανάγκης, 
ενιό για τα όχι τόσο αναγκαία υπήρχε πρόταση για ] 0%, με στόχο και σκέψη να 
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επιβαρυνθούν λιγότερο τα χαμηλά εισοδήματα πάνω στα είδη πρώτης ανάγκης. 

Τώρα όμως, με την ψήφιση αρχικά του 5% και του σημερινού 8%, η επιβάρυνση για 
τα είδη πριοτης ανάγκης μεγεθύνεται και διογκώνεται. Και θα ήθελα να προσέξετε 

τούτο το σημείο, κύριοι συνάδελφοι . Έχουμε δηλαδή με το 8% ανέβασμα της φορο
λογίας στα είδη πριοτης και άμεσης ανάγκης για τα χαμηλότερα στρώματα, τους 

εργαζομένους, τους αγρότες, τους μικρομεσαίους, ενώ συμπιέζεται προς τα κάτω η 

φορολογία ειδιον που δεν είναι άμεσης προτεραιότητας και αποτελούν επιλογές των 

ψηλότερων εισοδηματικών στρωμάτων. Δηλαδή με την εφαρμογή ενός μόνο συντε

λεστή, που μάλιστα αυξάνεται σημαντικά, ρέπει προς τα χαμηλότερα εισοδηματικά 

στρώματα η κατανομή του βάρους. 

Αν υπάρχει κανένας που αμφιβάλλει γι' αυτή την αλήθεια, θα πρέπει να υπεν

θυμίσουμε τις απόψεις που υποστηρίζουν οι οικονομικοί υπουργοί της κυβέρνησης 

για αφαίρεση από την τιμαριθμική αναπροσαρμογή των επιβαρύνσεων που προκύ

πτουν από τις νέες φορολογίες και πρόσθετα όχι μόνο οι υπουργοί, αλλά και οι 

εκφραστές, οι υποστηριχτές της κυβερνητικής πολιτικής. Προχθές στο "Φιλελεύ

θερο" ένας οικονομολόγος, ο κ. Αναστασιάδης, υποστηριχτής της πολιτικής της 

κυβέρνησης, έγραφε: "Σκοπός της φορολογίας είναι να μειωθεί η αγοραστική δύναμη 

των εργοδοτουμένων, για να μεταφερθούν χρηματικοί και πραγματικοί πόροι στο 

δημόσιο τομέα". Για να ξέρουμε τι ψηφίζουμε, κύριοι συνάδελφοι, αυτή η ερμηνεία 

δίνεται στα οικονομικά μέτρα και στα φορολογικά μέτρα. Και ο ίδιος αρθρογράφο ς 

παρακάτω μας λέει ότι πρέπει να παραδειγματιστούμε από άλλες χώρες. Για παρά

δειγμα μας λέει: "Στην Ελλάδα τα ημερομίσθια κατά τα τελευταία δύο χρόνια μειώ

νονται σε πραγματικούς αριθμούς" . Και πρέπει να ακολουθήσουμε αυτό το παρά

δειγμα! Σε άλλα μέρη του κόσμου, μέσα στα πλαίσια μιας γενικότερης κρίσης του 

συστήματος, κάτω από διαφορετικές περιστάσεις μπορεί να γίνεται και αντικείμενο 

διαλόγου. Εδιο επιβάλλεται, κύριε συνάδελφε, με αποφάσεις εκ των άνω, χωρίς 

κανενός είδους διάλογο και καμιά συγκατάθεση. Αν αποδειχθεί ότι φτάσαμε σε 

σημεία καταστροφής, είναι δυνατό να αποδεχθούν όλοι οι εργαζόμενοι κάποια 

μείωση. Αυτό είναι θέμα συνεννόησης. Αλλά εδώ πρόκειται περί του αποφασίζουμε 

και διατάζουμε. Και κάτι τέτοιο σίγουρα οδηγεί σε κοινωνική ανωμαλία. Ενώ όμως 

η κυβέρνηση διεκτραγωδεί την οικονομική κατάσταση και ζητά επείγοντα μέτρα, δε 
διστάζει να προχωρήσει στο διορισμό υψηλόμισθων ημετέρων, με νέο πρόσθετο 

κόστος στο κυ~ερνητικό μισθολόγιο. Ο θεσμός των εκτάκτων συνεχίζεται και όπου 

υπάρχει διακριτική εξουσία για προσλήψεις, αυτές περιορίζονται σε οπαδούς του 

κυβερνητικού σχήματος. Και αρχίσαμε να έχουμε δυστυχώς περιπτώσεις τέτοιες που 

επιβεβαιώνουν το γεγονός. Ακόμα άρχισαν να διατίθενται ή να υπόσχονται για 

σκοπούς δημαγωγίας χρήματα στις κοινότητες και για ικανοποίηση μικρών ή 

μεγάλων κομματαρχών, όταν δεν επιδιώκεται εξόφληση προεκλογικών υποσχέσεων. 

Ενώ βρίσκονται στο στόχαστρο τα εισοδήματα των εργαζομένων, με φανερή την 

πτωτική τάση των εισοδημάτων τους, υπάρχουν ταυτόχρονα προκλητικά φαινόμενα 

πλούτου και απερίγραπτης καταναλωτικής συμπεριφοράς από μια κατηγορία 

ανθριοπων οι οποίοι δεν επιβαρύνονται με φορολογικές υποχρεώσεις. Οι ανακτο

ιιικού τύπου κατοικίες, τα πολυτελή αυτοκίνητα, που το καθένα μπορεί να στοιχίζει 

όσο ένα σπίτι μιας μικρομεσαίας οικογένειας, είναι φαινόμενα που προκαλούν 

έκπληξη στους ξένους που επισκέπτονται την Κύπρο . Εμάς αλήθεια δε μας ενοχλούν 

ως φαινόμενα κοινωνικης παρακμής; Υπάρχουν ακόμα οι απότομο ι και ξαφνικοί 
πλουτισμοί. Θα έπρεπε για όλα αυτά να ίσχυε το πόθεν έσχες, ιδιαίτερα για δημό

σιους λειτουργούς και για δημόσια πρόσωπα. 

• 
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Πιός όμως συμβιβάζεται η πενία του κράτους, και μάλιστα με προεξάρχοντα 

;ταράγοντα που ανησυχεί την Κεντρική Τράπεζα, με την πολυτέλεια που παρουσιά

~εται από το ίδιο το κράτος; Ενώ λοιπόν το κράτος πένεται, η Κεντρική Τράπεζα 
κτίζει νέα πολυτελέστατα κτίρια, που θα ακουμπίσουν τα είκοσι εκατομμύρια λίρες. 

Να θέμα για να διερευνήσει η Βουλή: Πώς διατίθενται τα δημόσια χρήματα και τι 

είναι η λιτότητα και ποιοι πρέπει να δίνουν το παράδειγμα; Αν ακόμα αναλογι

στούμε τις απιόλειες από τα σκάνδαλα, τις καταχρήσεις, αντιλαμβανόμαστε ότι 

βρισκόμαστε σε μια κοινωνία υπό κρίση. Κατάντησαν όλα όσα γίνονται γύρω μας 

είτε να είναι είτε να θεωρούνται σκάνδαλα: δρόμοι, γεφύρια, εισαγωγές, δασμοί, 

αυτοκίνητα. 

Η κυβέρνηση υπόσχεται πάταξη της διαφθοράς. Θεωρούμε καθήκον μας να 

τονίσουμε σήμερα ότι θα της προσφέρουμε με όλες μας τις δυνάμεις υποστήριξη, αν 

πραγματικά επιδιιόξει την πάταξη των σκανδάλων και την παραδειγματική τιμωρία 

του οποιουδήποτε ενόχου. Θα έχει την αμέριστη υποστήριξή μας, διότι πραγματικά 

είναι κρίμα ο φορολογούμενος πολίτης, αλλά και η ίδια η Κυπριακή Δημοκρατία. 

Το πρόβλημα που άμεσα εγείρεται είναι: Πώς σκέφεται η κυβέρνηση να αντιμε

τωπίσει το οικονομικό πρόβλημα; Μόνο με φορολογικές επιβαρύνσεις; Βρισκό

μαστε, όπως τονίσαμε και στην Έκθεση, στον έκτο μήνα της ανάληψης της εξουσίας 

από τον κ. Κληρίδη και δεν έχουμε ακούσει ακόμη τα σχέδια της κυβέρνησης γΙα την 

οικονομική πολιτική. Ελπίζουμε να συναισθάνεται και η ίδια ότι για την αντιμετώ

πιση του οικονομικού προβλήματος που όντως υπάρχει δεν είναι επαρκής μέθοδος η 

επιβολή νέων φορολογιών. Φτάσαμε σε οικονομικά αδιέξοδα και χρειαζόμαστε 

ριζικές αλλαγές, χρειαζόμαστε τομές, χρειάζόμαστε νέους προσανατολισμούς, χρεια
ζόμαστε νέα τεχνολογία, χρειαζόμαστε νέα προ'ίόντα, χρειαζόμαστε μια νέα 

έμπνευση που δε φαίνεται να υπάρχει. Γι' αυτό προσγειωνόμαστε στη συνηθισμένη 
διαδικασία της επιβολής νέων φορολογιιόν, που τελικά μεγεθύνουν το πρόβλημα. 

Τα φορολογικά μέτρα της κυβέρνησης, έτσι όπως προτείνονται αποσπασμα

τικά και μεμονωμένα, χωρίς τη διασύνδεση με την ευρύτερη οικονομική πολιτική, 

είναι πιθανό να επηρεάσουν αρνητικά την ίδια την οικονομία και να οδηγήσουν την 

κυβέρνηση σε μεγαλύτερες ακόμα δυσχέρειες. Οι νέες φορολογίες και μάλιστα σε 

περίοδο ύφεσης δε θα ήταν παράδοξο να προβλέπαμε ότι θα φέρουν μεγαλύτερο 

κλονισμό της οικονομίας, διάβρωση των εισοδημάτων λόγω της αύξησης του πληθω

ρισμού και διόγκωση της ανεργίας. Και αυτό μας ενδιαφέρει ιδιαίτερα, γιατί διερω

τώμαστε μήπως είναι αυτός ο στόχος της κυβέρνησης: Να πιέσει προς τα κάτω τα 

ημερομίσθια με τη μέθοδο της μαζικής ανεργίας. 

Η πολιτική μας που βασίστηκε στα φτηνά εργατικά χέρια απέτυχε. Καταφύ

γαμε στα ξένα εργατικά χέρια, πολλά από αυτά παράνομα, με πολύ χαμηλά μεροκά

ματα και βυθιστήκαμε σε μεγαλύτερη κρίση. Τώρα η κυβέρνηση και το Διεθνές Νομι

σματικό Ταμείο στρέφονται εναντίον των εργατικών δικαιωμάτων. Θέλουμε να 

κάνουμε καθαρό, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι ούτε αυτό θα λύσει τα προβλήματα. Και 

τα μεροκάματα να μειώσουμε και τα δικαιώματα να περικόψουμε των εργαζομένων, 

δεν πρόκειται να λυθεί το πρόβλημα το οικονομικό της Κύπρου, γιατί, όπως τονί

σαμε, είναι βαθύτερο, αλλά και γιατί πάντα θα υπάρχουν άλλα φτηνότερα εργατικά 

χέρια όχι πολύ μακριά από εδώ. Ποιο είναι το μεροκάματο στην Αλβανία, ποιο είναι 

το μεροκάματο στη Βουλγαρία, ποιο είναι το μεροκάματο αυτή τη στιγμή στη Ρωσία 

και πόσο εύκολα μπορεί ο καθένας να πάει να εγκαταστήσει δουλειές, για να 

παράξει παρόμοια προ'ίόντα μ' αυτά που έχουμε εμείς; Και σίγουρα δε νομίζω να 
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υπάρχει κανείς εδιό που να νομίζει ότι μπορούμε να εξασφαλίσουμε παραγωγή με 

μεροκάματα κατιότερα από δύο δολάρια, όπως γίνεται αυτή τη στιγμή σε αρκετές 

από τις πριόην σοσιαλιστικές χιόρες. Για να αφήσουμε τις ασιατικές και τις άλλες 

χιόρες, δίπλα μας, πλάι μας, στην πόρτα της Κύπρου. 

Άλλου λοιπόν είδους ανάπτυξη είναι που χρειάζεται ο τόπος και ας παραδε

κτούμε έστω και τιόρα ότι εκείνο που απέτυχε ήταν η αναπτυξιακή μας πολιτική. Αν 

τα κόμματα της συμπολίτευσης ήθελαν πραγματικά να διοσουν σήμερα κάποια 

ουσιαστικά μηνύματα, θα έπρεπε να προχωρήσουν προς την άρση των χαριστικών 

προς το μεγάλο κεφάλαιο ρυθμίσεων. Όμως τούτο δε γίνεται και στρέφεται η κυβέρ

νηση μονόπλευρα προς τα μεσαία και τα χαμηλότερα εισοδηματικά στρώματα. 

Γι' αυτό και το Σ.Κ. ΕΔΕΚ δεν μπορεί να συμφωνήσει με τις νέες φορολογίες. Το 

Σ.Κ. ΕΔΕΚ θα καταψηφίσει το πρόσθετο 3%. Θα δεχθεί τις μειώσεις στα χαμηλό
τερα εισοδηματικά στρώματα, θα δεχθεί την αύξηση της φορολογίας των τσιγάρων 

για πολλούς λόγους και θα αντιταχθεί στην αύξηση της φορολογίας της βενζίνης. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Σοφοκλής Χατζηγιάννης. 

Σ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Δεν είναι σίγουρα ευχάριστο για κανέναν από μας να ψηφίζει crορολογίες. 

Όμως, γνωρίζοντας τα κακά χάλια των δημόσιων οικονομικών, δεν μπορεί όποιος 

σκέπτεται υπεύθυνα, παρά να υποστηρίξει τη στήριξη της οικονομίας. 

Όπως όλοι γνωρίζουμε, αυτή την περίοδο παρουσιάζονται σοβαρά προβλή

ματα στη γεωργία, στον τουρισμό, στις βιομηχανίες ένδυσης, στην κτηνοτροφία. Και 

όλοι καθημερινά αποτείνονται στο κράτος για βοήθεια. Μέχρι χθες ακόμα είχαμε 

ανοιχτή συγκέντρωση στα Κοκκινοχώρια και όλοι ξέρουμε ότι την Παρασκευή θα 

υπάρξει σύσκεψη στο Προεδρικό Μέγαρο, όπου θα εγείρουμε εκεί αίτημα -και 

σωστά θα το εγείρουμε- για παραχώρηση βοήθειας προς τον πατατοπαραγωγικό 

κόσμο, ο οποίος σήμερα, όλοι γνωρίζετε, ιδιαίτερα μετά την έλλειψη αμειπτικών 

τιμιον, βρίσκεται πράγματι κοντά στα όρια της χρεοκοπίας. Έχουν ήδη οι Συνεργα

τικές υπερκαλύψει τα όρια και βρίσκονται κοντά στο όριο χρεοκοπίας. 

Η απάντηση είναι: "Πού θα βρει η κυβέρνηση όλα αυτά τα χρήματα, για να 

στηρίξει όλες αυτές τις επαγγελματικές τάξεις, που σήμερα παρουσιάζουν προβλή

ματα;" Και πιστεύω ότι όλοι θέλουμε να βοηθήσουμε για να αντιμετωπιστούν αυτά 

τα προβλήματα που έχουν σήμερα παρουσιαστεί. Ξέρω ότι ήδη έχει υποσχεθεί η 

κυβέρνηση ένα εκατομμύριο διακόσιες τόσες χιλιάδες λίρες για τους εσπεριδοκαλ

λιεργητές. Ενάμισι εκατομμύριο. Ανάλογο ποσό έχει υποσχεθεί η κυβέρνηση να 

δώσει για τους χοιροτρόφους, διότι υπήρχε και εκεί πρόβλημα. Υπάρχει μεγαλύτερο 

αίτημα για τους πατατοκαλλιεργητές. Θέλουμε ή δε θέλουμε να στηρίξουμε αυτές τις 

τάξεις του λαού που σήμερα, όχι από ευθύνη της σημερινής κυβέρνησης, παρουσιά

ζουν σοβαρά προβλήματα; Διότι τον καιρό που επιτρέπαμε τις άδειες εισαγωγής 

φρούτων, μπανανιον, μήλων -που κατά πληροφορίες ήταν μέσω Τουρκίας που ερχό

ντουσαν- χυμού, που πλήξαμε τους εσπεριδοκαλλιεργητές και τόσα άλλα, δε σκεφθή

καμε ότι, αν θέλουμε αυτοί οι άνθρωποι να παραμείνουν στη γη τους, πρέπει να 

τους στηρίξουμε. Και να τους στηρίξουμε με χρήματα. Όχι με υποσχέσεις σαν αυτές 

που δίδουμε καθημερινά, αγαπητοί συνάδελφοι. 

-. 
.. 
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Είναι γεγονός ότι η κυβέρνηση μαζί με την αύξηση του Φόρου Προστιθέμενης 

Αξίας κατά 3% εισηγείται κάποιες ελαφρύνσεις. Πρέπει να ξεκαθαρίσω ότι δε με 
βρίσκει καθόλου σύμφωνο η εισήγηση η οποία περιέχεται στις ελαφρύνσεις, γιατί, αν 

θέλουμε να είμεθα ειλικρινείς μεταξύ μας -και εγώ δε θα αποκρύψω εκείνο το οποίο 

αισθάνομαι- οι ελαφρύνσεις αυτές δε θα ωφελήσουν τα χαμηλά εισοδηματικά στρώ

ματα του κυπριακού λαού. Γιατί απλούστατα, αγαπητοί συνάδελφοι, και αν 

πάρουμε την κατηγορία των γεωργιον, ξέρουμε όλοι μας ότι, με βάση την ισχύουσα 

νομοθεσία περί Φορολογίας, αν δε με απατά η μνήμη μου γύρω στο 25% με 30% του 
γεωργοκτηνοτροφικού εισοδήματος απαλλάσσεται της φορολογίας. Περίπου τόσο 

πρέπει να είναι. Είκοσι πέντε τοις εκατό. Έχουμε δε εμείς οι πρόσφυγες και τη 

μοναδική, αν θέλετε, παραχώρηση που έχει κάμει μέχρι σήμερα η κυβέρνηση, μια 

πίστωση διακοσίων λιρών που δίδεται εκεΙ Αν κάποιος έχει και παιδιά, ποιας 

ελάφρυνσης θα τύχει αυτή η οικογένεια με την εξαγγελθείσα πολιτική μέχρι f4.500 ή 
και μέχρι f6.000 ακόμα; Εγώ λέγω ότι στην πραγματικότητα είναι στάχτη στα μάτια 
αυτιον των κατηγοριών. Και πρέπει να είμεθα ειλικρινείς μεταξύ μας. Με κανέναν 

τρόπο εγιο προσωπικά δε θα ψήφιζα αυτές τις φορολογίες, αν δεν εγίνετο ξεκάθαρο 

από μέρους της κυβέρνησης -και σημειώνω με ιδιαιτερότητα την υπόσχεση της 

κυβέρνησης- ότι θα έλθει τον Οκτώβριο και θα εισηγηθεί εκτεταμένες απαλλαγές, 

παραχωρήσεις προς αυτές τις κατηγορίες των πολιτών. Διαφορετικά, αν θέλει ο 

Θεός, αγαπητοί συνάδελφοι, εδώ θα είμεθα πάλι και να μην αναμένει η κυβέρνηση, 

όποια και να είναι η κυβέρνηση, τη θετική ψήφο τουλάχιστον του δικού μου του 

προσιΟπου. Και αυτό το κάμνω ξεκάθαρο. Πιστεύω ότι η κοινοβουλευτική μου 

ομάδα προχωρεί στην ψήφιση αυτής της πρόσθετης φορολογίας, γιατί δέχεται την 

κυβερνητική υπόσχεση, η οποία δεν μπορεί δυστυχώς σήμερα να γίνει πραγματικό

τητα ελλείψει χρόνου, ότι τον Οκτώβριο θα έλθει, επαναλαμβάνω, να εισηγηθεί προς 

το Σιομα πρόσθετες παροχές και ελαφρύνσεις προς αυτές τις κατηγορίες. 

Αναφορικά με την ΑΤΑ, για την οποία τόσος θόρυβος γίνεται, θέλω να τονίσω 

ότι, όπως όλοι μας ξέρουμε, οι αγρότες δεν έχουν αυτόματη τιμαριθμική αύξηση. 

Και υπάρχουν και άλλες κατηγορίες των αυτοτελώς εργαζομένων οι οποίες δεν 

έχουν αυτόματη τιμαριθμική αύξηση. Αν αυτές οι κατηγορίες των πολιτών βρίσκο

νται εισοδηματικά μέσα στα ποσά τα οποία αναφέρονται σήμερα στην Έκθεση και 

στη νομοθεσία, καμιά επαναλαμβάνω ωφέλεια δεν μπορούν να έχουν με αυτές τις 
εισηγήσεις. 

Αναφορικά με τους γεωργούς πρέπει να πω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι είχα 

την ευκαιρία σήμερα το πρωί να κοιτάξω και ποιες είναι οι μέχρι σήμερα απαλλαγές 

που τυγχάνει αυτή η κατηγορία των πολιτών. Και, χωρίς να δίδω σε καμιά πλευρά 
ευθύνη, όταν εψηφίσθη τότε η νομοθεσία, είναι γεγονός ότι μεγάλος αριθμός ΠΡΟ·ίό

ντων, τα οποία είτε άμεσα είτε έμμεσα επηρεάζουν την αγροτική βιομηχανία, δεν 

είχαν εξαιρεθεΙ Δεν έχει δηλαδή οριστεί μηδενικός συντελεστής γι' αυτές τις κατηγο

ρίες. 

Πιστεύω ότι το Σώμα πρέπει να επιληφθεί αυτού του θέματος. Δεν ξέρω όμως 

αν, επειδή όπως είπα εμπλέκεται και με κανονισμούς αυτό το θέμα, μπορεί να 
προέλθει αυτή η διευθέτηση από εμάς. Είχα πρόθεση να ασχοληθώ με αυτό το θέμα 
και να εισηγηθώ σήμερα τροποποιήσεις, αλλά πιστεύω ότι θα ήμουν πολύ 

πρόχειρος. Πιστεύω ότι μεγάλος αριθμός ΠΡΟ·ίόντων τα οποία επηρεάζουν, επανα

λαμβάνω, το εισόδημα το γεωργού, δεν έχουν μηδενικό συντελεστή. Δεχόμεθα τη 

δικαιολογία ότι δεν μπορούμε να χρωματίσουμε το πετρέλαιο και έτσι δεν μπορεί να 
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υπάρξει απαλλαγή για τους αγρότες και γενικά για όσους χρησιμοποιούν για επαγ

γελματικούς σκοπούς το πετρέλαιο. Σήμερα όλοι ξέρουμε ότι αυτοί οι άνθρωποι με 

την αύξηση από το 5% στο 8% θα έχουν μια επιβάρυνση. Δεν μπορούμε να το 
χρωματίσουμε. Πρέπει όμως η κυβέρνηση να σκεφθεί άλλους τρόπους παροχών. 

Είμεθα έτοιμοι αν θέλετε να εισηγηθούμε τρόπους. Προσωπικά θα εισηγούμουν ότι 

είναι καιρός να σκεφθούμε κάποιες απαλλαγές στην άδεια κυκλοφορίας, αν θέλετε, 
οχημάτων τέτοιου τύπου, που χρησιμοποιούνται από αυτούς τους επαγγελματίες. 

Αν είναι δύσκολο να χρωματίσουμε το πετρέλαιο, να σκεφθούμε άλλες παροχές. 

Υπάρχουν τρόποι, φτάνει να υπάρχει η θέληση, να υπάρχει η πολιτική βούληση. 

Χρησιμοποιούν οι αγρότες, αυτοί που ασχολούνται με θερμοκήπια, νάυλον, 

κάλαθους αχρήστων, δοχεία. Όλα αυτά δεν απαλλάσσονται. Περιορίζομαι σ' αυτό 

τον τομέα, αλλά λέγω ότι υπάρχει μεγάλος αριθμός εμπορευμάτων, προ·ίόντων τα 

οποία επηρεάζουν αυτές τις κατηγορίες των πολιτών, τα οποία μπορεί άθελα, και 

λέγω έντιμα ότι μπορεί άθελα η Βουλή, τότε που ψήφιζε τη βασική νομοθεσία, να 

μην τα είχε περιλάβει στο παράρτημα εκείνο που έχουν μηδενικό συντελεστή. 

Προσωπικά, έντιμοι συνάδελφοι, ουδέποτε νιώθω ευχαριστημένος, όταν 

καλούμαι να ψηφίσω φορολογίες. Πιστεύω όμως ότι οι άνθρωποι πρέπει να είναι 

υπεύθυνοι σ' αυτό τον τόπο και νομίζω ότι η Βουλή πρέπει να συμπεριφέρεται υπεύ

θυνα. Έχει υποχρέωση να στηρίξει την οικονομία του τόπου, διότι τα μηνύματα της 

κατάρρευσης τα παίρνουμε καθημερινά. Και άν καταρρεύσει η οικονομία, θα μας 

συμπαρασύρει όλους. Έχουμε λοιπόν υποχρέωση να τη στηρίξουμε. Αλλά να στεί

λουμε παράλληλα τα σωστά μηνύματα ότι τα βάρη αυτά, τα πρόσθετα αυτά βάρη, 

πρέπει να πέφτουν στους ώμους εκείνων οι οποίοι έχουν τη δυνατότητα να πληρώ

νουν. Είναι ένα μήνυμα το οποίο πρέπει καθημερινά να στέλλουμε στην εκάστοτε 

κυβέρνηση, διότι αυτό είναι μια κοινωνική δικαιοσύνη. Πρέπει να μετακινηθεί 

πλούτος από τις πλούσιες τάξεις του λαού προς τα φτωχά στρώματα του λαού. 

Είναι περιττό να πω, προερχόμενος από προσφυγοποιημένη επαρχία, ότι για 

τους πρόσφυγες καμιά διάκριση ασφαλώς δεν μπορούσε να αναμένει κανείς ότι θα 

έκαμναν με την εισήγηση αυτή η οποία γίνεται. Δηλαδή σ' αυτό τον τόπο η εισβολή 

και η κατοχή έγινε ουσιαστικά μόνο για τους πρόσφυγες. Αυτή είναι η ωμή πραγμα

τικότητα. Και το μόνο που μέχρι σήμερα έχει δοθεί στους πρόσφυγες, και εκείνο με 

το σταγονόμετρο, είναι, επαναλαμβάνω, εκείνη η φορολογική πίστωση των διακό

σιων λιρών. 

Πραγματικά πιστεύω ότι είκοσι χρόνια τώρα μετά την τουρκική εισβολή είναι 

καιρός να εγκύψουμε πραγματικά στα προβλήματα του λαού μας και, ναι, να στηρί

ξουμε την οικονομία του τόπου, να στηρίξουμε τα δημόσια οικονομικά, να στηρί

ξουμε τα ταμεία της κυβέρνησης. Πρέπει όμως να υπάρξει φιλολα·ίκή πολιτική και 

προς τις φτωχές εισοδηματικές τάξεις του λαού μας, αλλά ιδιαίτερα, αν θέλετε, και 

προς τον προσφυγικό κόσμο, ο οποίος δοκιμάζεται σήμερα και από την οικονομική 

εξαθλίωση που υπέστη συνεπεία της τουρκικής εισβολής. 

Κάτω από αυτές και μόνο τις προϋποθέσεις, έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, θα 

ψηφίσω και εγώ την αύξηση της φορολογίας από 5% στα 8%, αλλά επαναλαμβάνω 
προτού κατέλθω από το βήμα ότι η προειδοποίηση η οποία εδόθη προς την κυβέρ

νηση και ιδιαίτερα προς τον Υπουργό Οικονομικών ότι, αν αγνοηθεί το αίτημά μας 

τον Οκτιόβριο να έχουμε μπροστά μας φορολογικές απαλλαγές, ελαφρύνσεις και 

.. 
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παροχές προς τον κόσμο εκείνο που πρέπει να δοθούν, το γεωργοκτηνοτροφικό 

κόσμο, αν αγνοηθεί αυτή η προειδοποίηση, θα είμεθα εδώ και θα συμπεριφερθούμε 
ανάλογα σε άλλα νομοσχέδια, τα οποία Αα είναι της ίδιας υφής. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Χατζηγιάννη ο Προεδρεύων της Βουλής, 

κ . Βάσος Λυσσαρίδης, αποχώρησε από την αίθουσα της Βουλής και την έδρα του 
προεδρεύοντος κατέλαβε ο κ. Αβραάμ Αντωνίου). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(ΑΒΡ ΑΑΜ ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ . ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Προτού ξεκινήσω τη δική μου παρεμβολή, είναι μεγάλη πρόκληση να ασχο

ληθιο, έστω και σε συντομία, με κάποιες διαπιστώσεις του προηγούμενου συνά
δελφου. Αν ο συνάδελφος δεν ξεκαθάριζε τη θέση του ότι θα υπερψηφίσει τα νομο

σχέδια όπως προτείνονται, με την επιχειρηματολογία που προσπάθησε να αναπτύξει 

εγώ θα ήμουν πεπεισμένος εκατό τοις εκατό ότι θα καταψήφιζε τα νομοσχέδια. 

Σίγουρα έχουμε υποχρέωση, ως Βουλή και ως υπεύθυνοι εκπρόσωποι του 

λαού, να στηρίξουμε την οικονομία του τόπου. Δεν έχουμε όμως καμιά υποχρέωση 

να στηρίξουμε μια πρόχειρη, επιφανειακή οικονομική πολιτική, όπως αυτή που 

θέλει να αναπτύξει η σημερινή κυβέρνηση, έχοντας μάλιστα υπόψη πως πέντε μήνες 

μετά την εγκατάστασή της στην εξουσία δεν κατόρθωσε να δώσει πειστικές θέσεις -
όχι προγραμματικές δηλώσεις- για το τι θέλει, με ποιο τρόπο θέλει να διοικήσει 

οικονομικά αυτό τον τόπο. Και οι πέντε μήνες θα γίνουν εφτά, γιατί σίγουρα πριν 

από τον Οκτιοβριο δεν πρόκειται αυτό το Σώμα να έχει την ευκαιρία να συζητήσει 

ενδελεχώς τις οποιεσδήποτε προθέσεις της κυβέρνησης. Γι' αυτό, ναι, υπεύθυνη 

τοποθέτηση για στήριξη της οικονομίας, όχι επιπόλαιη τοποθέτηση υπέρ των 

οποιωνδήποτε πρόχειρων υπολογισμών της κυβέρνησης για οποιαδήποτε μπαλώ

ματα. 

Λέχθηκε πως η οικονομία έχει τα κακά της τα χάλια, η οικονομία έχει τα 

προβλήματά της και πως όλοι οι αντικειμενικοί ερευνητές, αλλά και ο απλός λαός 

μπορούν να τα ζήσουν από την καθημερινότητα. Και τα διαπιστώνει και το αρμόδιο 

Σώμα της Ευρωπα"ίκής Οικονομικής Κοινότητας προς την οποία αποφασίστηκε να 

πορευτούμε. Είναι πρόσφατη η γνωμοδότηση. Και το μόνο θετικό που βρίσκουμε σε 

τούτη είναι για την κατάσταση της οικονομίας μας, εκτός και αν την αμφισβητούμε. 

Ναι, οι οποιοιδήποτε γεωργοί και άλλα στρώματα του λαού, όπως είναι οι 

χαμηλά αμειβόμενοι, οι μεροκαματιάρηδες, οι εργάτες, οι πωλήτριες και άλλοι, να 

έχουν την στοργή του κράτους. Όμως αυτή τη στοργή προς αυτά τα χαμηλά εισοδη

ματικά στρώματα δεν είναι ο πρόσφυγας από το Δασάκι της Άχνας ή από το Συνοι

κισμό Λιοπετρίου που πρέπει να κληθεί να την πληρώσει με την αποδοχή της 

αύξησης του συντελεστή από 5% σε 8% είτε με την αύξηση της τιμής της βενζίνης 
είτε μεθαύριο με την πρόταση για αύξηση της εισφοράς για την άμυνα. Αυτά τα 

πράγματα θα πρέπει, βλέποντας εκείνους στους οποίους θέλουμε πρωτίστως να 

αποτεινόμαστε, βλέποντάς τους στα μάτια, να τα λέμε, να τους λέμε την πραγματι

κότητα. 
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Δέχονται οι συνάδελφοι του κυβερνώντος κόμματος και της συμπολίτευσης, 

από ό,τι έχουμε καταλάβει μέχρι σήμερα, να υπερψηφίσουν αυτά τα νομοσχέδια, 

δεχόμενοι μια αόριστη υπόσχεση -γραπτή μεν, πρέπει να πούμε, αλλά σε γενικολο

γίες- ότι τον ΟΚΗοβρη θα κατατεθούν νομοσχέδια ελαφρυντικά προς τους χαμηλόμι

σθους και τις μεσαίες εισοδηματικές τάξεις. Και όταν προκλήθηκε και ο Υπουργός 

και άλλοι κυβερνητικοί παράγοντες, δεν ήταν σε θέση όχι μόνο να μας δώσουν ένα 

παράδειγμα, αλλά ούτε να μας χαράξουν την πορεία προς την οποία βαδίζουν. 

Γι' αυτό, έχοντας υπόψη ότι οι εξαγγελίες της σημερινής κυβέρνησης για τις 

αυξήσεις των φορολογιών έγιναν από το Μάρτη, κατατέθηκαν τα νομοσχέδια το 

Μάιο, είμαστε στο τέλος του Ιούλη και κάποιοι μας λεν ότι δεν είχαν χρόνο να 

φέρουν αντισταθμιστικά, ελαφρυντικά νομοσχέδια για τις χαμηλότερες και τις 

μεσαίες εισοδηματικές τάξεις, λέμε πως κάπου υπάρχει σύγχυση και τουλάχιστον 

όχι ειλικρίνεια. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Έχουμε σήμερα μπροστά μας δυο νομοσχέδια προς εξέταση, που αποσκοπούν 

σε αυξήσεις έμμεσων φορολογιιον και που θα αποφέρουν στο κράτος επιπλέον 

έσοδα της τάξης των f55 εκ. -και αυτό με τις εκτιμήσεις κυβερνητικών παραγόντων. 
Με τους δικούς μας υπολογισμούς τα επιπλέον αυτά έσοδα θα φθάσουν και ίσως θα 

ξεπεράσουν τα ΠΟ εκ., ενώ αν τα αναλύσουμε λίγο περισσότερο υπάρχει πιθανό

τητα να προστεθούν άλλα f 1 Ο εκ. και να ξεπεράσουν συνολικά τα f80 εκ. Τις συγκε
κριμένες επεξηγήσεις μας θα τις δώσουμε κάπως αργότερα. Και δυστυχώς, κύριε 

Πρόεδρε, πρέπει να πούμε πως, όσο και αν προσπαθήσουμε να μείνουμε περιορι

σμένοι μέσα στα πλαίσια των νομοσχεδίων που συζητούμε, είναι πολύ δύσκολο να 

μην ξεφύγουμε λιγάκι τουλάχιστον και να ασχοληθούμε με τις προθέσεις, όπως 

τούτες δεικνύονται, της κυβέρνησης, για τη γενικότερη οικονομική πολιτική της. 

Γι' αυτό παρακαλιο, επικαλούμαι την κατανόηση όλων. Και αυτό βασικά γιατί δεν 

έχουμε ούτε τις προγραμματικές τους δηλώσεις μπροστά μας. 

Ταυτόχρονα όμως καλούμαστε να συζητήσουμε και να ψηφίσουμε ένα τρίτο 

νομοσχέδιο, το οποίο αποσκοπεί στην παραχώρηση φορολογικών πιστώσεων συνο

λικού ύψους περίπου f5 εκ. σε φορολογούμενους με εισοδήματα μέχρι f6000. 

Για να κατανοήσουμε καλύτερα τους στόχους και τις επιδιιοξεις της κυβέρ

νησης, αλλά και για να μπορέσουμε να παραθέσουμε καλύτερα τις δικές μας θέσεις 

και τοποθετήσεις, θα ασχοληθούμε με τα νομοσχέδια ένα προς ένα. 

πριοτα λοιπόν ας δούμε το νομοσχέδιο για τροποποίηση του νόμου περί Τελω

νειακών Δασμιον και Φόρων Καταναλώσεως, που πιο απλοποιημένα είναι γνωστό 

ως το νομοσχέδιο που προνοεί αύξηση της τιμής των τσιγάρων κατά 10 σεντ το 
πακέτο και της τιμής της βενζίνης κατά δυο σεντ το λίτρο. Η κυβέρνηση λοιπόν με 

αυτή την πρόταση αποσκοπεί να εισπράξει επιπλέον f 10,6 εκ. (f6 εκ. από τα τσιγάρα 
και f4,6 εκ. από τη βενζίνη), ενώ θα επιστρέψει Ω,6 εκ. υπό μορφή αύξησης του 
τιμαρίθμου κατά 1 % πάνω στο κρατικό μισθολόγιο. Δηλαδή αναμένει καθαρό 

όφελος της τάξης περίπου των f8 εκ. 

Είναι πασιφανές ότι αυτές οι φο'ρολογίες, και κυρίως η αύξηση της τιμής της 

βενζίνης, πλήττουν βασικά τα χαμηλά και τα μεσαία εισοδηματικά στρώματα, μια 

και καλούνται ουσιαστικά να πληρώσουν κάτι περισσότερο από τα υστερήματά 

τους, και σίγουρα όχι από τα περισσεύματά τους, για τη διακίνηση των ιδίων και 

των οικογενειιόν τους. 
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Από την άλλη, η δικαιολογία της κυβέρνησης, όπως προβλήθηκε ,στην αιτιολο

γική Έκθεση του νομοσχεδίου, ότι "η αύξηση της τιμής των τσιγάρων θα αποβεί 

σταδιακά ανασταλτικός παράγοντας στην κατανάλωση τσιγάρων, που έχει άμεσα 

συνδεθεί με σοβαρά νοσήματα", πιστεύουμε ότι δεν ευσταθεί. Αν θέλει η κυβέρνηση 

πραγματικά να βοηθήσει τους καπνιστές να περιορίσουν ή να σταματήσουν το 

κάπνισμα, δεν έχει παρά να το κάμει έμπρακτα. Να κάμει δηλαδή μια συγκεκριμένη 

εκστρατεία, κύριε Πρόεδρε. Και ακριβιος εδώ δραττόμαστε της ευκαιρίας και 

καλούμε την κυβέρνηση, και συγκεκριμένα το Υπουργείο Υγείας, να κάμει αυτή τη 

συγκεκριμένη και σοβαρή εκστρατεία ενάντια στο κάπνισμα. Προσβλέπει ότι θα 

πάρει αρκετά εκατομμύρια. Ας προγραμματίσει σωστά μια εκστρατεία, η οποία ίσως 

να της στοιχίσει μερικές δεκάδες ή εκατοντάδες χιλιάδες λίρες, και να κάμει πραγ

ματική εκστρατεία για να καταπολεμήσει το κάπνισμα. Εκτός και αν δεν εννοούμε 

σωστά αυτή μας την πρόθεση, γιατί ίσως να μειώσουμε τα έσοδα προς το κράτος. Αν 

είναι να μειωθούν τα έσοδα του κράτους από αυτή τη φορολογία, είμαστε έτοιμοι να 

συζητήσουμε άλλους τρόπους κάλυψης αυτής της απώλειας που πιθανό να έχει η 

κυβέρνηση. 

Ως Κοινοβουλευτική Ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, είμαστε της 

γνώμης ότι το ποσό των Ε8 εκ. που αποσκοπεί η κυβέρνηση να εισπράξει από αυτές 

τις αυξήσεις θα μπορούσε να το εισπράξει από άλλη φορολογία, η οποία: 

Πριοτο, δεν επηρεάζει τον τιμάριθμο, γιατί είπαμε προηγουμένως ότι αυτές οι 

αυξήσεις θα διαφοροποιήσουν τον τιμάριθμο προς τα πάνω κατά fva περίπου τοις 
εκατό -αυτές είναι οι εκτιμήσεις της ίδιας της κυβέρνησης- αλλά ταυτόχρονα ούτε 

δημιουργεί πληθωριστικές τάσεις μέσα στην κυπριακή αγορά. 

Δεύτερο, δεν πλήττει τα χαμηλά εισοδηματικά στρώματα. 

Η φορολογία αυτή δεν είναι τίποτε άλλο από την επεξεργασμένη επαναφορά 

του τέλους επί των τηλεφωνικών λογαριασμιον πέραν των ΠΟ, πρόταση που η 

κοινοβουλευτική μας ομάδα έκαμε τον περασμένο Δεκέμβριο, όταν ο Δημοκρατικός 

Συναγερμός μαζί με το Δημοκρατικό Κόμμα ζήτησαν και κατάφεραν την κατάργηση 

νόμου που ίσχυε από το 1984 και επιβάρυνε κατά 90% τις εταιρείες, τις μεγάλες 
επιχειρήσεις και τους ξένους οργανισμούς. Και ας μη μας λεχθεί εδώ αυτό που 

λέχθηκε και στην Επιτροπή Οικονομικών, ότι τάχατες υπήρξε η οποιαδήποτε προδέ

σμευση της Βουλής για κατάργησή του, με την επιβολή του Φόρου Προστιθέμενης 

Αξίας. Π ιθανό κάποιες κομματικές παρατάξεις, σε διαβουλεύσεις με διάφορους να 

έδωσαν αυτή την υπόσχεση. Πάντως η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα κατηγορημα

τικά τέτοια προδέσμευση δεν είχε και ως εκ τούτου εμείς δεν μπορούσαμε να τη 

δεχθούμε. 

Με αυτή λοιπόν την κατάργηση της φορολογίας, αγαπητοί συνάδελφοι, η 

οποία έπαυσε να ισχύει από την πρώτη του Γενάρη του 1993, απωλέσθησαν τους 
πριοτους επτά μήνες του 1993 Ε5 εκ. περίπου για το δημόσιο ταμείο. 

Δεν ευσταθεί επίσης το επιχείρημα το οποίο ακούσαμε χθες, μάλλον προχθές, 

από κάποιες παρατάξεις όχι κομματικές, κάποια οργανωμένα σύνολα, ότι η Βουλή 

θα ήταν μεγάλο λάθος να επιβάλει φορολογία επί των τηλεφωνικών λογαριασμών, 

γιατί θα πάθουμε τάχατες ότι πάθαμε με τον τουρισμό, που ήταν η κότα με τα χρυσά 

αυγά και την αφήσαμε ουσιαστικά να ψοφήσει. Αυτή ήταν η επιχειρηματολογία η 

οποία εδόθη. Δεν πρόκειται περί προσπάθειας επιβολής φορολογίας. πρόκειται περί 

προσπάθειας επαναφοράς με δικαιότερο ακόμα τρόπο μιας φορολογίας η οποία 
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λειτούργησε για οκτώ τόσα χρόνια. Μας λένε πως, αν τη βάλουμε, τότε θα ωθήσουμε 

κάποιες ξένες εταιρείες να μην έρχονται να εγγράφονται στην Κύπρο. Απλώς 

θέλουμε να παρατηρήσουμε ότι, όταν ίσχυε αυτός ο νόμος, η εγγραφή ξένων εται

ρειών στο Μητριοο του Εφόρου Εταιρειιον της Κυπριακής Δημοκρατίας αυξανόταν 

σχεδόν με γεωμετρική πρόοδο προς τα άνω και όχι μόνο αριθμητική. Άρα αυτό το 

επιχείρημα, κατά την άποψή μας, δεν ευσταθεί. 

Με τη δική μας πρόταση κανένα φτωχό και σχεδόν κανένα μεσαίο νοικοκυριό, 

ακόμα και οι οικογένειες που έχουν παιδί στο εξωτερικό και νιώθουν κάποιες 

υποχρεώσεις να έχουν επικοινωνία με το παιδί τους και έχουν μια εβδομαδιαία, ας 

πούμε, τηλεφωνική συνδιάλεξη, αλλά και εύπορες οικογένειες που τα καταφέρνουν 

και δεν έχουν ψηλό τηλεφωνικό λογαριασμό, κανένας μικροκαταστηματάρχης ή 

βιοτέχνης, που κατά τεκμήριο δεν πληρώνει ψηλό τηλεφωνικό λογαριασμό πάνω 

από δεκαπέντε ή είκοσι λίρες, δε θα επλήττετο. Όλοι αυτοί, που είναι γύρω στις 

180.000 συνδρομητές της Αρχής Τηλεπικοινωνιιον Κύπρου και καλύπτουν τη μεγάλη 
πλειοψηφία του λαού, δε θα κατέβαλλαν κανένα επιπρόσθετο τέλος. Αντίθετα, τη 

φορολογία των ί8 εκ., ίσως και περισσότερα, θα καλούνταν να την πληρώσουν 

αυτοί που πραγματικά σηκώνουν οι ιομοι τους, αλλά και η τζέπη τους και όχι ο 

μεροκαματιάρης βιοπαλαιστής, που με την προτεινόμενη φορολογία για τη βενζίνη 

καλείται να πληριονει κατά μέσο όρο μια λίρα περισσότερο μια φορά την εβδομάδα, 

που γεμίζει το ντεπόζιτο του αυτοκινήτου του, για να πηγαίνει στη δουλειά του και 
να προσφέρει στοιχειώδεις μεταφορικές υπηρεσίες στην οικογένειά του. 

Καλούμε λοιπόν όλες τις πλευρές της Βουλής να καταψηφίσουν αυτό το νομο

σχέδιο και προτείνουμε την άμεση ετοιμασία νομοσχεδίου που να επαναφέρει τη 

φορολογία επί των τηλεφωνικιον λογαριασμών, όπως την αναλύσαμε ενωρίτερα. Αν 

τούτο δεν ετοιμασθεί από την κυβέρνηση, είμαστε έτοιμοι να καταθέσουμε τη 

σχετική πρόταση νόμου, την οποία να προσυπογράψουμε με όλες τις άλλες ενδιαφε

ρόμενες πλευρές της Βουλής. 

Προτάθηκε στην Επιτροπή Οικονομικιον από μια πλευρά της Βουλής η 

αναβολή της συζήτησης αυτού του νομοσχεδίου, με δικαιολογητικό να μας δοθεί 

καιρός να επεξεργαστούμε καλύτερα το νομοσχέδιο. Με όλο το σεβασμό προς τους 

προτείνοντες, κάτι τέτοιο θα ήταν κορο·ίδία προς τους φορολογουμένους, οι οποίοι 

εδιο και τρεις μήνες ήδη καταβάλλουν αυτή την επιπλέον φορολογία -μια και ο 

Δημοκρατικός Συναγερμός και το Δημοκρατικό Κόμμα την υπερψήφισαν ως επεί

γουσα, από την ημέρα που πρωτοκατατέθηκε το νομοσχέδιο- και θα συνέχιζαν να 

την καταβάλλουν μέχρι τον Οκτώβριο, που πιθανό να επανεξετάζετο το θέμα. Ενώ 

δηλαδή η φορολογία θα επιβάλλετο για πέντε ή έξι ολόκληρους μήνες, εμείς θα 

κρυβόμαστε πίσω από το δάκτυλό μας ότι τάχατες εξετάζουμε ακόμα το θέμα. 

Γι' αυτό ας μη μέμφονται κάποιοι το ΑΚΕΛ -όχι εκείνοι οι οποίοι πρότειναν, άλλοι

ότι, αρνούμενοι την αναβολή εξέτασης του συγκεκριμένου νομοσχεδίου, είμαστε 

τάχατες και οι υπεύθυνοι για την επιβολή της φορολογίας. Έχω την εντύπωση ότι 

πρέπει να υπάρχει και λίγος αυτοσεβασμός προς αυτούς που δίδουν προς τα έξω 

τέτοιες τοποθετήσεις. Λίγη περισσότερη σοβαρότητα είναι αναγκαία σε τέτοιες περι

πτιΟσεις. 

Ας προχωρήσουμε τώρα, αγαπητοί συνάδελφοι, στο δεύτερο και ουσιαστικό

τερο νoμoσχέδ~o, που προβλέπει αύξηση του συντελεστή του ΦΠΑ από 5% σε 8%. Το 
είπαμε πάρα πολλές φορές, δεν κουραζόμαστε να το επαναλάβουμε και σήμερα, ότι 

ακρογωνιαίος λίθος της οικονομικής πολιτικής του ΑΚΕΛ και της κοινοβουλευ

τικής μας παράταξης ήταν και παραμένει πάντοτε η κατοχύρωση της δικαιότερης 

f 
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κατανομής και ανακατανομής του παραγόμενου εθνικού εισοδήματος και ως εκ 
τούτου και η δικαιότερη κατανομή της φορολογίας ανάλογα με τα εισοδήματα του 
καθενός. Βασικός μας στόχος πρώτα η εξυπηρέτηση των συμφερόντων των χαμηλών 
και των μεσαίων εισοδηματικών στρωμάτων. Έτσι, ως θέμα αρχής, δεν μπορούμε, 
χωρίς σοβαρή αιτιολόγηση, να δεχθούμε ότι η βελτίωση των δημόσιων οικονομικιον 
πρέπει απαραίτητα να προέρχεται από ισοπεδωτική φορολογία και ουσιαστικά να 
εκφράζεται η τάση της μονόπλευρης πολιτικής λιτότητας που πλήττει ανεπανόρ
θωτα το βιοτικό επίπεδο ευρύτατων λα·ίκών στρωμάτων. 

Και ακριβώς εδώ είναι που πρέπει να κάμω μια παρένθεση, για να απαντήσω 
στο πονηρό ερώτημα ''γιατί τότε το ΑΚΕΛ ψήφισε υπέρ της επιβολής του ΦΠΑ στο 
αρχικό του στάδιο;" Γιατί κάποιοι καταλογίζουν στο ΑΚΕΛ και την ευθύνη της 

επιβολής του Φόρου Προστιθέμενης Αξίας. Όλοι, κύριε Πρόεδρε, ξέρουν ή τουλάχι
στον πρέπει να θυμούνται, ότι το ΑΚΕΛ ήταν η μόνη πολιτική δύναμη που, όταν 
συνεζητείτο το θέμα της ένταξης της Κύπρου στην ΕΟΚ, είχε τις επιφυλάξεις του, 
για τον απλούστατο λόγο πως έπρεπε να λαμβάνουμε υπόψη τις αντικειμενικές 
κυπριακές συνθήκες και ότι δε θα 'πρεπε απαραίτητα να εξαγγείλουμε την επιθυμία 

μας να ενταχθούμε στους Κόλπους της ΕΟΚ έναντι οποιουδήποτε τιμήματος. Γιατί 
αυτή ήταν η τοποθέτηση πολλών. Και αυτή ήταν η τοποθέτηση και της δικής μας 
ομάδας έναντι αυτής της προσπάθειας. 

Τότε που συνεζητείτο το θέμα ένταξης της Κύπρου στην ΕΟΚ όπως είπαμε 
είχαμε τις αντιθέσεις και τις επιφυλάξεις μας. Μπορούμε να συζητήσουμε και για τη 
σημερινή μας θέση, δεν έχουμε κανένα απολύτως πρόβλημα. Όμως εδώ δε θέλω να 

ξεφύγω με ένα σύνθημα. Συζητούμε τα νομοσχέδια, αλλά είμαστε οποιαδήποτε 
στιγμή έτοιμοι να συζητήσουμε και το θέμα ένταξης στην ΕΟΚ. Έχουμε λόγο, αν 

θέλετε, να εγγράψουμε θέμα. Και να το εγγράψουμε όλοι, για να μη δοθεί η εντύ
πωση ότι οποιοσδήποτε θέλει να το εκμεταλλευτεί. Έχουμε τη γνωμάτευση. Ας ασχο

ληθούμε σε ξεχωριστό ειδικό κεφάλαιο . 

Η πορεία αυτή, κύριε Πρόεδρε, τροχιοδρομήθηκε μετά από την απόφαση της 

πλειοψηφίας. Και ακριβώς μέσα σ' αυτά τα πλαίσια είναι που ξεκίνησε και η τελω
νειακή ένωση και η προετοιμασία επιβολής του Φόρου Προστιθέμενης Αξίας. Όλα 

αυτά άρχισαν επί της προ προηγούμενης κυβέρνησης . Και αυτό το λέω όχι για να 

καταλογ ίσω οποιαδήποτε ευθύνη, αλλά προς αποκατάσταση της ιστορικής αλήθειας, 
ότι δηλαδή δεν είναι κάποιοι από τη δική μας πλευρά που πρωτοστάτησαν τάχατες 

για να επιβληθεί ο Φόρος Προστιθέμενης Αξίας . Είναι τουλάχιστο φαιδρό να ισχυ
ρίζεται οποιοσδήποτε ότι είναι το ΑΚΕΛ που πρωτοστάτησε. Αυτό που έγινε στην 

πραγματικότητα είναι κάτι άλλο. Το ΑΚΕΛ, με τη σοβαρότητα και την υπευθυνό
τητα που πάντοτε το διακρίνει, σεβόμενο την απόφαση της πλειοψηφίας για πορεία 

προς την Ευριοπη, όταν διαπίστωσε ότι η επιβολή του Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 

ήταν πλέον αναπόφευκτη, προσπάθησε, και πιστεύουμε συνέβαλε αποφασιστικά και 

θετικά, ούτως ώστε: 

1. Να αυξηθεί το καλάθι των εμπορευμάτων που παρέμειναν στο μηδενικό 
συντελεστή και ο οποίος δεν προεβλέπετο στην αρχική τοποθέτηση 

εκείνων που την πρότειναν. 

2. Να περιοριστεί ο βασικός συντελεστής από 12% και αργότερα 10%, που 
ήταν οι αρχικές σκέψεις, στο 5%. Και 

3. Να προσφερθούν κοινωνικές παροχές και φορολογικές ελαφρύνσεις 
τέτοιες, ώστε με την επιβολή του Φόρου Προστιθέμενης Αξίας όχι μόνο 

να μην πληγούν, αλλά και να ευνοηθούν τα φτωχότερα εισοδηματικά 

στρώματα. 
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Έτσι γίναμε όλοι μάρτυρες πως, με τη φορολογΙΚή μεταρρύθμιση του 1990, 
οικογένειες με ένα ή και περισσότερα παιδιά, με μεικτό εισόδημα ανδρός και 
γυναικός μέχρι και ±:Ί500 περίπου ετησίως, δεν καταβάλλουν ούτε σεντ φόρο εισοδή
ματος. 

Αξιοσημείωτο επίσης είναι και το γεγονός ότι οι φορολογικές ελαφρύνσεις και 
κάποιες άλλες κοινωνικές παροχές προσφέρθηκαν δυόμισι χρόνια πριν από την 

επιβολή του Φόρου Προστιθέμενης Αξίας, με αποτέλεσμα οι φορολογούμενοι να 
επωφεληθούν ένα ποσό της τάξης των f40 εκ. περίπου, πριν από την έναρξη της 
επιβολής του ΦΠΑ. 

Και ακριβ(ός σ' αυτό το σημείο βρίσκεται η ειδοποιός διαφορά στη συμπερι

φορά της σημερινής από την προηγούμενη κυβέρνηση. Ενώ το 1990 είχαμε πραγμα
τικό διάλογο, με αποτέλεσμα τα ανακουφιστικά μέτρα να προτρέξουν της επιβολής 
του ΦΠΑ, σήμερα έχουμε την καταπιεστική επιμονή της κυβέρνησης να επιβάλει 

άμεσες φορολογίες ±:ΊΟ εκ . , με πρόνοια για φορολογικές ελαφρύνσεις από 1.1 .94 
ύψους f5 εκ. για ένα μόνο μέρος των χαμηλά αμειβομένων, αυτούς με μισθό μέχρι 
Ε6000, ενώ για χιλιάδες άλλες οικογένειες αυτή η εξαγγελία παραμένει χωρίς ουσια

στικό αντίκρισμα, όπως θα αποδείξουμε στη συνέχεια. 

Διατείνεται η κυβέρνηση Κληρίδη ότι επιδιώκει το διάλογο. Μάλιστα ο Πρόε

δρος, στην ομιλία του κατά την τελετή εγκατάστασής του στο προεδρικό αξίωμα, 
τόνισε από αυτό εδώ το βήμα, την ανάγκη του διαλόγου και τη συμμετοχή όλων μέσα 

σε συνθήκες συνεργασίας στην ενίσχυση των θεσμών που θα διατηρήσουν και θα 

βελτι(όσουν το ήπιο εργασιακό κλίμα. Αυτή τη θέση εξάγγειλε ο Πρόεδρος Κληρίδης 

από εδώ. Καλείται λοιπόν η κυβέρνηση να επεξηγήσει πώς αντιλαμβάνεται το 

διάλογο, όταν στην πραγματικότητα τον αποφεύγει, περιφρονώντας κάποιους που 

σοβαρά και υπεύθυνα θέλησαν να συζητήσουν μαζί της. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Με όλη την ευθύνη του τι λέγεται από αυτό εδώ το βήμα, καταγγέλλουμε την 

κυβέρνηση γιατί, εν(ό εδώ και δυο μήνες το δικό μας κόμμα υπέβαλε εμπεριστατω

μένο γραπτό υπόμνημα με συγκεκριμένες προτάσεις για βελτίωση των οικονομικών 

του κράτους, καμιά πάντηση δε δόθηκε, αλλά ούτε ετοιμότητα για διάλογο διαπι

στιόθηκε. Αντίθετα, την αμέσως επόμενη της επίδοσης του υπομνήματος υπήρξε, 

μετά από πιέσεις δημοσιογράφων, μια γενική και αόριστη δημόσια δήλωση του 

Υπουργού Οικονομικών, που ουσιαστικά απέρριπτε τις προτάσεις μας. Κανένα 

μήνυμα όμως δε θεώρησε σκόπιμο να μας στείλει. Αυτό επιδεικνύει έλλειψη σεβα

σμού, αλλά και περιφρόνηση του θεσμού του διαλόγου και διάψευση των κυβερνη

τικών διακηρύξεων περί του αντιθέτου. Η κυβέρνηση, αντί να δημιουργεί, κατα

στρέφει στην πραγματικότητα γέφυρες επικοινωνίας, με κίνδυνο, αν συνεχιστεί αυτή 

η τακτική, να έχουμε πολύ δυσάρεστα αποτελέσματα. 

Η κυβέρνηση, αγαπητοί συνάδελφοι, προαποφάσισε για τις φορολογίες από 

τον περασμένο Μάρτιο -αυτή είναι η πραγματικότητα- και δε δέχεται κανένα 

διάλογο περί τούτου. Αρνείται ουσιαστικά να επεξεργαστεί μεθόδους και να εξεύρει 

τρόπους ενίσχυσης των οικονομικών της, πέραν των ισοπεδωτικών και συνάμα 

πολύ εύκολων να επιβάλει φορολογικών μέτρων. 

Κάποιοι σχεδόν πανηγυρίζουν, γιατί η κυβέρνηση εξάγγειλε ότι θα προτείνει 

μέτρα πάταξης της φοροδιαφυγής και θεωρούν αυτές τις εξαγγελίες αντιστάθμισμα 

των φορολογιών που προτείνονται. Είναι η αντιπαροχή της κυβέρνησης προς τις 

Ι 
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φορολογίες αυτή η εξαγγελία. Εδώ πρέπει να τονίσουμε ότι, όσες απαιτήσεις 
υποΒάλλονται στην αντιπολίτευση να εξασκεί εποικοδομητική κριτική, άλλες τόσες 
απαιτήσεις μπαίνουν μπροστά στους κυβερνώντες να είναι πιο σοβαροί και πιο 
υπεύθυνοι. Δεν είναι ποτέ δυνατό τις υποχρεώσεις του κράτους, αγαπητοί συνά
δελφοι, αν και εφόσον εκτΈλεστούν, να τις θεωρούμε αντιπαροχή για φορολογίες 
που επιβάλλονται. Αν και εφόσον οι προθέσεις της κυβέρνησης, όπως εκδηλώνονται 

με τις υποσχέσεις της, υλοποιηθούν και φέρουν αποτελέσματα, τότε θα 'μαστε και 

εμείς σ' αυτούς που θα πρέπει να επαινέσουν την κυβέρνηση. Και σας υποσχόμαστε 

ότι θα 'μαστε από τους πρώτους. Είναι ακριβώς εδώ που εδώ και πέντε μήνες, 
αγωνιιίιντας, προσπαθούμε να εύρου με κάτι το θετικό στην αντιμετώπιση των οικο

νομικών και άλλων κοινωνικιίιν προβλημάτων που αντιμετωπίζουμε, για να επικρο
τήσουμε την κυΒέρνηση. Αλλά δυστυχώς δε βρίσκουμε. Δεν μπορούμε να το φτιά
ξουμε για να επαινέσουμε την κυβέρνηση. Θα πρέπει να μας προκαλέσει για να την 
επαινέσουμε. Και δυστυχώς αυτή την πρόκληση η κυβέρνηση ακόμα δεν κατάφερε να 

μας την προσφέρει. 

Η ετήσια αύξηση, κύριε Πρόεδρε, των δημόσιων εσόδων από την αύξηση του 

συντελεστή του ΦΠΑ από 5% σε 8% υπολογίζεται από εμάς σε ;[60 εκ. και όχι ;[45 
εκ., όπως το υπολογίζει η κυβέρνηση. Και αυτό έχοντας υπόψη ότι οι αρχικές 

προβλέψεις για τους πρώτους 12 μήνες διπλασιάστηκαν. Η σοφότερη συμπεριφορά 
της κυβέρνησης, αλλά και όλων μας πριν από τη διαμόρφωση συγκεκριμένης τοποθέ

τησης έναντι του συντελεστή του ΦΠΑ θα έπρεπε να ήταν η σωστή και πλήρης αξιο

λόγηση των αποτελεσμάτων της λειτουργίας του θεσμού σε πλήρη ανάπτυξη κατά 

τον πριίιτο χρόνο της εφαρμογής του. 

Έχω την εντύπωση ότι τα πρώτα ετήσια αποτελέσματα, μαζί με τις παρατηρή

σεις των αρμόδιων λειτουργών, θα καταδείξουν ότι, με τις εμπειρίες που μαζεύο

νται για πάταξη της προσπάθειας κάποιων να καταβάλλουν λιγότερα από ό,τι 

πρέπει για το Φόρο Προστιθέμενης Αξίας και με τη σωστή επάνδρωση της υπηρε

σίας, η οποία ήδη έχει εγκριθεί από αΊJτό το Σιίιμα, τα έσοδα την επόμενη χρονιά, το 

1994 δηλαδή, με τον ίδιο συντελεστή, το 5%, θα μπορούσαν να ξεπεράσουν το 
διπλάσιο αρχικιίις ετήσιο προϋπολογισθέν ποσό και να φθάσουν τα f 120 εκ. Στον 
προϋπολογισμό του 1993 τα έσοδα από το ΦΠΑ προϋπολογίστηκαν σε Ε56 εκ. Αυτός 
ο σωστός, κατά την άποψή μας, υπολογισμός θα έδινε από μόνος του για το 1994 
εξήντα και πλέον εκατομμύρια περισσότερα από ό,τι τα πρoϋπoλoγ~σθέντα για το 
1993. Αν λάβουμε επίσης υπόψη μας ότι η Υπηρεσία ΦΠΑ θα μπορούσε να είναι 
υποβοηθητική στο Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων, στην προσπάθειά του για πάταξη 

της φοροδιαφυγής, τότε τα έσοδα του κράτους θα μπορούσαν, χωρίς ιδιαίτερες 

προσπάθειες, να αυξηθούν κατά ακόμα μερικά εκατομμύρια λίρες. Γιατί δε χρειά

ζεται να αποδείξόυμε ότι, με τα αποτελέσματα τα επεξεργασμένα από την επιΒολή 

Φόρου Προστιθέμενης Αξίας, μπορεί, όχι πολύ δύσκολα, το Τμήμα Εσωτερικών 

Προσόδων να διώξει ή να κυνηγήσει κάποιους, οι οποίοι μέχρι σήμερα φοροδιαφεύ

γουν. 

Με την πιθανή λοιπόν αύξηση του συντελεστή από 5% σε 8% προβλέπουμε ότι 
τα συνολικά έσοδα από το ΦΠΑ για το 1994 θα φθάσουν και, αν έχουμε και μια 
ανάκαμψη της οικονομίας και του τουρισμού μας, θα ξεπεράσουν τα f 180 εκ., θα 
είναι δηλαδή κατά Ε120 εκ. περισσότερα από τα προϋπολογισθέντα για το 1993. 

Έχοντας λοιπόν υπόψη, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι η σημερινή κυβέρνηση 

έβαλε ως στόχο της να εξοικονομήσει ή και να εισπράξει fI00.000.000 εκ. επιπρό
σθετα, αυτός ο στόχος καλύπτεται με παραμονή του συντελεστή του ΦΠΑ στο 5% . 



2542 

Αν τον αυξήσει, αυτά τα έσοδα θα υπερδιπλασιαστούν. Και εμείς είμαστε σίγουροι, 

αγαπητοί συνάδελφοι, ότι αυτά τα περισσεύματα από εδώ δεν πρόκειται να έλθει 
τον Οκτώβρη η κυβέρνηση να μας τα προσφέρει. Ξέρουμε πότε θα έλθει η κυβέρνηση 
να τα προσφέρει. Θα έλθει χρονικά μερικούς μήνες πριν τις επόμενες βουλευτικές 

εκλογές. Και μερικούς μήνες ή ίσως ένα χρόνο πριν από τις επόμενες προεδρικές 
εκλογές. Και σημειιοστε το, για να τα ελέγξετε μετά από μερικούς μήνες. 

Κύριοι συνάδελφοι, 

Οι σημερινοί κυβερνώντες κατηγόρησαν την προηγούμενη κυβέρνηση για το 

ψηλό ποσοστό πληθωρισμού της τάξης του 6,5% τον προηγούμενο χρόνο, ασχέτως 
αν οι ίδιοι προϋπολόγιζαν ότι θα αναρριχάτο σε διψήφιο αριθμό. Αυτές ήταν οι 

εκτιμήσεις κάποιων κύκλων που πρόσκεινται προς τους σημερινούς κυβερνώντες . 
Όταν όμως έμεινε στο 6,5% βρήκαν άλλη επιχειρηματολογία για να κατηγορήσουν 
και πάλι τους προηγούμενους κυβερνώντες. 

Με τις φορολογίες και μόνο που προτείνονται, οι πληθωριστικές τάσεις που 

θα δημιουργηθούν είναι της τάξης του 2,5% - 3%. Και αυτές είναι δηλώσεις των 
αρμόδιων κυβερνητικών παραγόντων. Είναι γνωστές Ψ αλυσιδωτές επιπτιοσεις στο 
βιοτικό επίπεδο, αλλά πολύ περισσότερο στην ανταγwνιστικότητα των κυπριακών 
προ'ίόντων που θα επέλθουν μετά από αυτές τις φορολογίες. 

Γι' αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, και θεωρούμε ότι στην περίοδο κάμψης της 

κυπριακής οικ νομίας που περνούμε, αλλά και στο μούδιασμα της ντόπιας αγοράς 

που οδηγηθήκαμε, και λόγω των αρχικά λανθασμένων εκτιμήσεων και δηλιοσεων 

κυβερνητικιον n;αραγόντων, οι οποίοι ουσιαστικά εκφtβισαν την κυπριακή αγορά, 
αυτό που οφείλει να κάνει η κυβέρνηση σήμερα είναι ια αναζωογονήσει το παζάρι 
μας. Αντί ΤOύ~pυ, αντίθετα , το οδηγεί με μαθηματ κή ακρίβεια σε περαιτέρω 
μαρασμό. Και η βυθύνη είναι αποκλειστικά δική της. 

Η απόφαση της κυβέρνησης, κύριε Πρόεδρε, για αύξηση του Φόρου Προστιθέ

μενης Αξίας ήταν και παραμένει πολιτική απόφαση, την οποία εμείς εκτιμούμε ως 

λανθασμένη . Κάποιοι ίσως βρεθούν και πάλι να μας πουν ότι εξασκούμε στείρα 
αντιπολίτευση. Αν όμως η στάση μας αυτή χαρακτηρίζεται ως αρνητική, τη στιγμή 

που, απορρίπτοντας τις κυβερνητικές προτάσεις με αδιάσειστα, κατά την εκτίμησή 

μας, επιχειρήματα, παραθέτουμε τις δικές μας συγκεκριμένες προτάσεις, τότε δεν 

ξέρω πιος να χαρακτηρίσω τη δική τους στάση, που δεν είναι τίποτε άλλο εκτός από 

μια αβασάνιστη και επιβλαβής για τον .τόπο συμπολίτευση. 

Τελευταίο νομοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε , που βρίσκεται μπροστά μας είναι το 

περί Φορολογίας του Εισοδήματος, διά του οποίου προτείνεται η αύξηση της φορο

λογικής πίστωσης για εισοδήματα μέχρι Ε4500 κατά Ε1Ο0 επιπλέον, από Ε40 σε Ε140 

δηλαδή, και η παραχώρηση φορολογικής πίστωσης ύψους f 1 00 για εισοδήματα από 
Ε4500 μέχρι f6000. Επίσης προτείνεται παραχιορηση πίστωσης στους συνταξιούχους 
του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων ίση προς το 20% της σύνταξής τους, νοου
μένου ότι η συνολική πίστωση δε θα υπερβαίνει τις f500. Με δηλώσεις τους κυβερ
νητικοί παράγοντες υπολογίζουν τις πιο πάνω πιστώσεις σε Ε5 εκ. περίπου . Δηλαδή 

στα εβδομήντα και τόσα εκατομμύρια λίρες που προσβλέπει να εισπράξει η κυβέρ

νηση, αλλά και στα άλλα άμεσα ωφελήματα που μπορεί να έχει στα έσοδά της από 

την αύξηση του φόρου εισοδήματος, που θα φθάσουν συνολικά περίπου στα εκατό 

εκατομμύρια, μας κάμνει η κυβέρνηση μια έκπτωση της τάξης του 5%, πέντε εκατομ
μύρια στα εκατό, τα οποία όμως τα παραχωρεί σε μια μικρή εισοδηματική τάξη, 

σίγουρα όμως όχι σε εκείνους που την έχουν περισσότερη ανάγκη, που είναι οι 

χαμηλότερα αμειβόμενοι. 

... 

.. 
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Αν ψηλαφίσουμε λίγο αυτό το νομοσχέδιο (η πρόταση είναι για ισχύ από 

1.1.1994), τότε θα διαπιστώσουμε ότι η πρόταση αφορά τους ανθρώπους με τα πιο 
πάνω αναφερόμενα εισοδήματα, που έχουν σχετικά λιγότερη ανάγκη από χιλιάδες 

άλλους που βρίσκονται στην ίδια εισοδηματική τάξη. Και εξηγούμαστε: 

Κάποιος για να έχει εισόδημα 1:4500 και να είναι υποχρεωμένος να πληρώνει 
φόρο εισοδήματος, σημαίνει ότι είναι ελεύθερος, χωρίς εξαρτώμενα πρόσωπα -
άλλως πως με τις πιστώσεις δεν πληρισνει- δεν είναι πρόσφυγας, για να έχει τη 

γνωστή πίστωση των διακόσιων λιρών, ή είναι παντρεμένος και η σύζυγός του έχει 

εισόδημα πέραν των ί3000, δηλαδή σύνολο εισοδήματος του ζευγαριού ί75ΟΟ. 

Επίσης ένας συνταξιούχος, για να απολάβει της ελάχιστης πίστωσης, ή πρέπει να 

είναι εργαζόμενος και ο μισθός του συμπληρισνοντας τη σύνταξή του αποφέρει εισό

δημα που να φορολογείται ή η σύνταξή του να είναι τόσο ψηλή, ούτως ώστε να τον 

υποχρεισνει το κράτος σε καταβολή φόρου εισοδήματος. Και ερωτούμε: Πόσοι είναι 

οι απλοί συνταξιούχοι σήμερα των εβδομήντα, των εβδομήντα πέντε χρόνων που δεν 

εργάζονται και που παίρνουν τόσο ψηλή σύνταξη, για να απολάβουν της πίστωσης 

που τους προσφέρει σήμερα η κυβέρνηση; Είναι ελάχιστοι, πολύ ελάχιστοι. 

Οι αντιπαροχές που προσφέρει η κυβέρνηση στους χαμηλά αμειβόμενους, ως 

αντιστάθμισμα των φορολογιών που προτείνονται, είναι κατά γενική ομολογία 

ανεπαρκείς -το αποδέχθηκε και ο προηγούμενος συνάδελφος- αλλά πολύ περισσό

τερο είναι ελλιπείς. Οι κυβερνώντες δε δίνουν καμιά απολύτως απάντηση ή μάλλον 

παραδέχονται ότι χιλιάδες χαμηλόμισθοι δεν έχουν κανένα απολύτως όφελος από 

το προτεινόμενο νομοσχέδιο. Ο εργαζόμενος, για να δώσουμε και άλλο συγκεκρι
μένο παράδειγμα και να μη μας κατηγορήσει κάποιος ότι αερολογούμε, ο εργαζό

μενος λοιπόν με 1:400 το μήνα, με σύζυγο εργάτρια ή πωλήτρια ή με άλλο επάγγελμα 
με μισθό μέχρι και ί220, ί230, ακόμα και ί250 το μήνα, και περισσότερα του ενός 

παιδιού, δεν έχει κανένα απολύτως όφελος. Ο εργαζόμενος πρόσφυγας με το ίδιο 

εισόδημα, χωρίς να έχει παιδί, πάλι δεν επωφελείται. Ο συνταξιούχος των ί120, 

αλλά και των ί200 το μήνα δεν επωφελείται των προτεινόμενων πιστώσεων. Τα 

παραδείγματα που δίνουμε καλύπτουν λοιπόν χιλιάδες περιπτώσεων. Για όλους 

αυτούς οι προτεινόμενες παροχές είναι παραπλανητικές και είναι ουσιαστικά 

επιταγές χωρίς κανένα απολύτως αντίκρισμα, γιατί ακριβώς με τη φορολογική 

μεταρρύθμιση του 1990 απλά δεν πληρώνουν ούτε γρόσι φόρο εισοδήματος. Και 
είναι ακριβώς αυτοί οι άνθρωποι που χρειάζονται πρώτα και κύρια τη στοργή του 

κράτους. Και όμως εδώ η κυβέρνηση αοριστικολογεί και λέγει ότι θα φέρει τον 

οκτισβρη κάποια νομοθετήματα, τα οποία ούτε η ίδια τώρα δεν έχει την παραμικρή 

αίσθηση προς ποια κατεύθυνση θα πρέπει να τα στρέψει. Αντίθετα όμως οι κυβερνώ

ντες φρόντισαν πρόχειρα και χωρίς κανένα απολύτως προγραμματισμό και προβλη

ματισμό να μας προτείνουν τα υπό ψήφιση νομοσχέδια, με την υπόσχεση ότι μελλο

ντικά κάτι θα κάνουν και γι' αυτούς που σήμερα καλούνται να δεχθούν μείωση του 

βιοτικού τους επιπέδου σε ακόμα χαμηλότερα επίπεδα. 

Η υπόσχεση, διά επιστολής του Υπουργού Οικονομικών, ότι η κυβέρνηση 

μελετά διάφορα μέτρα δεν έχει ουσιαστικό αντίκρισμα για τις χιλιάδες αυτές οικογέ

νειες που αναφέραμε, γιατί απλά δεν ανήκουν στους άπορους που βοηθούνται με 

επιδόματα από το Γραφείο Ευημερίας Π.χ., αφού η κυβέρνηση θέλει να αυξήσει τα 

επιδόματα για τις άπορες οικογένειες. 

Κλείνοντας την παρέμβασή μου, κύριε Πρόεδρε, θα 'θελα να τοποθετηθώ πάνω 

στη θέση των κυβερνώντων ότι στο προεκλογικό τους πρόγραμμα δεν αναφέρονταν 
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σε επιβολή άμεσης φορολογίας, γιατί τάχατες την πραγματική κατάσταση της οικο

νομίας τη διαπίστωσαν μετά την ανάληψη της εξουσίας. Αυτό το επιχείρημα ελέχθη. 

Μέχρι το Φεβράρη δεν ήξεραν την πραγματική κατάσταση της κυπριακής οικονο

μίας, ανέλαβαν καθήκοντα διακυβέρνησης και μετά διαπίστωσαν την πραγματική 

κατάσταση. Όλοι οι αριθμοί και παράμετροι της κυπριακής οικονομίας ήταν σε 

όλους γνωστοί. Αλλά και γνωστοί να μην ήταν, οι διασυν.δέσεις ιδιαίτερα του Δημο

κρατικού Συναγερμού με τη Δημόσια Υπηρεσία, και κυρίως με το Υπουργείο Οικο

νομικών, αποδεικνύονται τόσο στενές, που θα ήταν από τους πρώτους που θα τους 

μάθαιναν. Και αυτά δεν είναι υπόνοιες δικές μας. Είναι διαπιστώσεις και δηλώσεις 

ηγετικών στελεχών του ΔΗΣΥ στο τελευταίο τους συνέδριο, όπου κάποιοι καυχό

νταν και για το αντίκρισμα που έχει το κόμμα μέσα στη Δημόσια Υπηρεσία. Άρα 

αυτές δεν είναι διαπιστώσεις δικές μας . Εμείς απλώς επαναλαμβάνουμε αυτά τα 

οποία μας αποκάλυψαν. 

Και τι είναι τα "νέα στοιχεία" που διαπίστωσαν μετά την ανάληψη των καθη

κόντων τους; Απλά πρόσθεσαν το έλλειμμα του Ταμείου Αμυντικής Θωράκισης στο 

δημοσιονομικό χρέος, για να μας πουν ότι το ποσοστό του ξεπερνά το 5% επί του 
Ακαθάριστου Εγχιοριου Προ·ίόντος και ότι είμαστε εκτός κοινοτικών προδια
γραφιΟν. Τι συνέβηκε όμως; Η ίδια η Κοινότητα στη γνωμοδότησή της, αλλά και 

εξέχοντες κοινοτικοί παράγοντες με τις δηλώσεις τους διαπιστώνουν επίσημα ότι η 

χιορα μας όχι μόνο πληρεί τις οικονομικές τους απαιτήσεις, αλλά βρίσκεται και σε 

καλύτερη μοίρα από μερικούς κοινοτικούς εταίρους. Αυτό δεν το αναφέρουμε για 

να επαναπαυθούμε, αλλά ακριβώς για να προβληματισθούμε στις σωστές διαστάσεις 

του προβλήματος. 

Καλούμε τους κυβερνώντες, αλλά και τη συμπολίτευση να αναλογιστούν 

σωστά τις ευθύνες τους. Να εκτιμήσουν την κατάσταση στα πραγματικά της μεγέθη 

και να συμβάλουν σωστά στην αντιμετώπιση των πραγματικών προβλημάτων. Η 

οικονομία του τόπου δεν είναι παιγνίδι και δε δικαιούται να παίζει κανένας με 

αυτή. Όσο λανθασμένο είναι να υποτιμάς ένα πρόβλημα, άλλο τόσο επικίνδυνο 

είναι να εξογκώνεις την πραγματικότητα. Και ακριβώς αυτή είναι η κατάσταση που 

περνούμε σήμερα, που βρίσκεται η οικονομία μας. 

Ας συνετιστεί επιτέλους η κυβέρνηση, ας πάψει να κάνει ακόμα αντιπολίτευση 

στην προηγούμενη κυβέρνηση και ας αναλάβει επιτέλους τις ευθύνες της. Αν δε 
συνέλθει γρήγορα για να το πράξει, να είναι τότε σίγουρη ότι ο λαός δε θα της το 

συγχωρέσει. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Καζαμία ο κ. Λυσσαρίδης επανήλθε και 

κατέλαβε τη θέση του Προέδρου, ενώ ο κ. Αβραάμ Αντωνίου επανήλθε στη θέση του). 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ) 

Έχω μια παράκληση. Αν δεν είμαστε σύντομοι στις ομιλίες μας, πολύ 

φοβούμαι ότι δε θα επαρκέσει ούτε η αυριανή μέρα και θα αναγκαστούμε να 

ορίσουμε συνεδρία και το Σάββατο. Γι' αυτό η παράκλησή μου είναι να μη γίνονται 

πολλές επαναλήψεις. Κανένα δε θέλω να διακόψω, αλλά η παράκληση είναι όσο 

μπορούμε τουλάχιστο να είμαστε σύντομοι. Δεν το λέω για τον προηγούμενο 

ομιλητή· να μην παρεξηγηθώ. Είναι μια γενική τοποθέτηση. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Να βάλετε την Παρασκευή, κύριε Πρόεδρε. 

( 

• 
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Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

• Μα θα βάλει την Παρασκευή ούτως ή άλλως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η Παρασκευή είναι μέσα. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Όχι! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Α! Συγνώμη. Η Τετάρτη και η Πέμπτη. 

Έχω ήδη εγγεγραμμένους εδ(\:ι τον κ. Κίμωνα Παναγίδη, τον κ. Ρένο Πρέντζα, 
τον κ. Αβραάμ Αντωνίου κα τον κ. Δημήτρη Ηλιάδη. Ο κ. Μουσιούττας, ο 

κ. Ρολάνδης, ο κ. Χρίστου, ο κ. Ιεροδιακόνου, ο κ. Κατσουρίδης, ο κ. Πιττοκοπίτης, 

ο κ. Πουργουρίδης, ο κ. Κυπριανού. Επομένως νομίζω πως η παρατήρησή μου δεν 

είναι χωρίς περιεχόμενο. Τρεις, πέντε, εφτά, εννιά, δώδεκα μέχρι της στιγμής. 

Ο κ. Ομήρου, δεκατρείς, ο κ. Χριστοδουλίδης δεκατέσσερις. Μάλιστα. 

Ο κ. Ιεροδιακόνου . 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, μια και υπάρχουν τόσοι πολλοί ομιλητές, εισηγούμαι είτε να 

καταβληΘεί προσπάθεια να μειωθεί ο αριθμός ή τουλάχιστο να μειώσουμε ' το 
χρονικό όιάστημα ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτή είναι η πρότασή μου. 

Λ.ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

.. Δηλαδή να ορίσουμε χρονικό διάστημα για κάθε πλευρά, ούτως ώστε ή να 

μειωθεί ο αριθμός των ομιλητών ή να μειωθεί το χρονικό διάστημα ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ : 

Δεδομένου ότι υπάρχει και ένα τεχνικό πρόβλημα ... 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Π ιστεύω ότι αν δοθεί μισή ώρα στον κάθε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, λέω ότι, δεδομένου ότι υπάρχει και ένα τεχνικό πρόβλημα για κάποιο 

νομοσχέδιο, το οποίο θέλω να συζητήσω με τους αρχηγούς των κομμάτων, ειση

γούμαι μια διακοπή ενός τετάρτου πρώτο για το θέμα του νομοσχεδίου και δεύτερο 

για να καθορίσουμε χρονικά περιθώρια για να κλείσουμε αυτή τη συζήτηση. 

Η Βουλή διακόπτει για ένα τέταρτο. Παρακαλώ τους αρχηγούς των κομμάτων 

να έχουμε σύσκεψη στην Αίθουσα 41. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Ώρα διακοπής: 6:21 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 6.35 μ.μ.) 

Συνεχίζεται η συνεδρία της Βουλής. 

Η ομόφωνη πρόταση των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων είναι να δοθούν 30 
λεπτά σε κάθε κόμμα και να συμπληρωθεί η συζήτηση για το θέμα των φορολογικών. 

Πρώτος έχει το λόγο ο κ. Παναγίδης. 
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Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Η κυπριακή οικονομία αντιμετωπίζει σήμερα πολλαπλά και σοβαρά προβλή

ματα και δεν μπορεί κανένας να αμφισβητήσει ότι χρειάζεται άμεση αντιμετώπισή 

τους με μια ολοκληρωμένη και ορθολογιστική πολιτική. 

Η υπέρμετρη επεκτατική πολιτική που ακολουθήθηκε τα τελευταία χρόνια 

επέφερε σοβαρές διαταραχές, τόσο στην εσωτερική όσο και στην εξωτερική σταθερό

τητα της οικονομίας. Τα ελλείμματα στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών και στα 

δημόσια οικονομικά έχουν φτάσει σε πολύ ανησυχητικά επίπεδα, το δημόσιο χρέος 

διογκούται συνεχώς και ο πληθωρισμός καλπάζει. Παράλληλα, η έλλειψη μιας 

σχεδιασμένης μακροοικονομικής πολιτικής έχει εξαρθρώσει τους παραγωγικούς 

τομείς της οικονομίας και έχει συσσωρεύσει σοβαρά προβλήματα, όπως τη διάβρωση 

της ανταγωνιστικότητας τόσο στο εσωτερικό όσο και στο εξωτερικό, την qστάθεια 

της βιομηχανίας, τα γνωστά προβλήματα της γεωργίας, τη χαμηλή παραγωγικότητα 

και την υπέρμετρη εξάρτηση από τον το"ρισμό. 

Η βασικότερη αιτία που διαβρώνει συστηματικά τη σταθερότητα της οικονο

μίας είναι το δημοσιονομικό έλλειμμα. Η προηγούμενη κυβέρνηση, ενώ το 1988, 
προεκλογικά δηλαδή, υποσχόταν μια νοικοκυρεμένη δημοσιονομική πολιτική, στην 

πενταετία που μας πέρασε μάλλον το αντίθετο επέδειξε. 

Με την αυθαίρετη παρουσίαση των δημόσιων οικονομικών, χωρίς ολόκληρη τη 

δαπάνη για την άμυνα, οδηγούσε σε λανθασμένες εκτιμήσεις για το μέγεθος του 

δημοσιονομικού ελλείμματος. Έτσι το πραγματικό δημοσιονομικό έλλειμμα το 1992 
ήταν ;[147 εκ. ή 4,8% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προ·ίόντος και πέραν του 30% των 
εξαγωγών αγαθών, ενώ το 1993 αναμένεται να φτάσει τα ;[165 εκ., αν δε ληφθούν τα 
κατάλληλα μέτρα. Ήταν επόμενο, για να καλυφθούν αυτά τα υπέρογκα ελλείμματα, 

να προσφύγουμε σε αυξημένο δημόσιο δανεισμό, που οδήγησε σε γρήγορη αύξηση 

των δαπανών για τόκους. Οι δαπάνες αυτές έφτασαν να είναι σήμερα γύρω στο 15% 
του Ακαθάριστου Εγχώριου Προ·ίόντος. 

Δημιουργήθηκε έτσι ένα σοβαρό διαρθρωτικό πρόβλημα, αφού με αυτό τον 

τρόπο το δημοσιονομικό έλλειμμα αυτοτροφοδοτείται και διογκούται συνεχώς από 

τις δαπάνες για τόκους που οφείλονται στα ελλείμματα των προηγούμενων χρόνων. 
Απότοκο των δημοσιονομικών ελλειμμάτων είναι η ανησυχητική διόγκωση του 

δημόσιου χρέους. 

Ένας από τους στόχους της πολεμικής ενάντια στη διακυβέρνηση Κυπριανού 

και του Δημοκρατικού Κόμματος, όταν βρισκόταν στην εξουσία, ήταν τάχα το ψηλό 
δημόσιο χρέος. Αντίθετα όμως η προηγούμενη κυβέρνηση, μέσα σε πέντε χρόνια, με 

την αλόγιστη πολιτική της το εκτόξευσε στα L2,5 δισεκ. στο τέλος του 1992, ενώ το 
παρέλαβε από την κυβέρνηση Κυπριανού στο ύψος του ;[1,2 δισεκ. Με τέτοιο ύψος 
το δημόσιο χρέος είναι τώρα αυτοδιευρυνόμενο. Έχει δημιουργηθεί ένας φαύλος 

κύκλος, που ξεκινά από τα ψηλά ελλείμματα, συνεχίζεται με αυξημένες δαπάνες για 

τόκους και ολοκληρώνεται με νέα αύξηση των ελλειμμάτων και του χρέους. 

Η εικόνα στο ισοζύγιο πληρωμών δεν είναι δυστυχώς καλύτερη. Ο βασικό

τερος δείκτης της εξωτερικής σταθερότητας, που είναι το ισοζύγιο τρεχουσών 

συναλλαγιον, παρουσιάζει κι αυτός σήμερα σοβαρή επιδείνωση. Έτσι, κατά το 1992 
το έλλειμμα έφτασε τα Ω70 εκ. ή στο 9% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προ·ίόντος, σε 
μια χρονιά μάλιστα που ο τουρισμός πέτυχε εξαιρετική επίδοση . 

• 



c 

2547 

Στο σημείο αυτό αξίζει να σημειωθεί ότι η προηγούμενη κυβέρνηση περηφανευ
όταν για τον περιορισμό του εξωτερικού δημόσιου χρέους . Αλλά ποιο ήταν το 
αποτέλεσμα αυτής της πολιτικής; Τα καθαρά ξένα συναλλαγματικά αποθέματα μειώ
θηκαν στα ί 11 Ο εκ. στο τέλος του 1992 και στα ΩΟ εκ. μόνο στο τέλος του Μάρτη 
αυτού του χρόνου. Δεν μπορεί κανένας να αμφιβάλλει ότι αυτό είναι ανησυχητικό 

ι και σίγουρα απαιτεί άμεση προσφυγή σε δανεισμό από το εξωτερικό. Τέλος, έχει 

πλέον καταστεί ολοφάνερη η διάβρωση της ανταγωνιστικότητας της οικονομίας μας, 
τόσο στις διεθνείς αγορές όσο και στην εγχώρια αγορά. 

Οι συνέπειες αυτής της τάσης έχουν ήδη εκδηλωθεί με τα προβλήματα που 
παρουσιάζουν οι εξαγωγές, αλλά και με την αυξητική τάση των εισαγωγών. Οι λόγοι 
δυστυχ(ός είναι και πάλι η αλόγιστη πολιτική της κυβέρνησης, που κατάφερε μέσα σε 
πέντε χρόνια να δ(όσει στον πληθωρισμό μια καλπάζουσα πορεία, ιόστε να φθάσει το 

1992 στο 6,5%, που είναι όχι μόνο ανησυχητικό, αλλά και πολύ μακριά από τα ευρω
πα·ίκά επίπεδα. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα έχει κάνει τις δικές του μελέτες για τη σημερινή κατά

σταση της οικονομίας. Τα αποτελέσματα των μελετιόν αυτών έχουν καταλήξει 

σχεδόν στις ίδιες θλιβερές διαπιστώσεις με αυτές της σημερινής κυβέρνησης . Κύριοι 

συνάδελφοι, η οικονομία μας δυστυχώς νοσεί και χρειάζεται επέμβαση. Δεν υποστη
ρίζουμε ότι βρισκόμαστε μπροστά σε κρίση. Αυτή όμως θα επέλθει, αν δεν παρθούν 

τα κατάλληλα μέτρα, και μάλιστα τώρα χωρίς καθυστέρηση. 

Το πρώτο νομοσχέδιο που έχουμε ενώπιόν μας είναι η προτεινόμενη αύξηση 

του Φόρου Προστιθέμενης Αξίας από 5% σε 8%. Η πρόσθετη φορολογία δεν είναι 
• σίγουρα ποτέ αρεστή, αλλά δυστυχώς σήμερα είναι αναγκαία, για να μπορέσει η 

κυβέρνηση να προχωρήσει στη σταδιακή εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών και 
να θέσει την οικονομία σε μια νέα και υγιή αναπτυξιακή πορεία. 

Εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να αναφέρω ότι και τον περασμένο χρόνο 

το Δημοκρατικό Κόμμα είχε ψηφίσει το νομοσχέδιο που προνοούσε την εφαρμογή, 

για πρ(ίnη φορά στην Κύπρο, του Φόρου Προστιθέμενης Αξίας, ύψους 5%. Το Δημο
κρατικό Κόμμα αντιλαμβάνεται ότι οι πιο πάνω φορολογίες θα επηρεάσουν αρνη

τικά τα διαθέσιμα εισοδήματα και ιδιαίτερα αυτά των μεσαίων και χαμηλά αμειβό

μενων στρωμάτων του λαού μας. Γι' αυτό απαιτήσαμε από την κυβέρνηση να 

καταθέσει ταυτόχρονα και νομοσχέδιο για φορολογικές ελαφρύνσεις, με σκοπό τη 

δίκαιη κατανομή του φορολογικού βάρους και την απάμβλυνση των επιπτώσεων στα 

ασθενέστερα στρώματα του λαού μας. Πέρα όμως από τις φορολογικές αυτές 

ελαφρύνσεις, η κυβέρνηση θα πρέπει να προχωρήσει και σε πρόσθετα κοινωνικά 

προγράμματα και σε νέες κοινωνικές παροχές, όπως άλλωστε υποσχέθηκε ο 
Υπουργός Οικονομικών, που να λαμβάνουν υπόψη τόσο τις ανάγκες όπως διαμορ

φώνονται με τις αλλαγές στην έμμεση φορολογία, όσο και τις γενικότερες ανάγκες 

διαβίωσης. Πρέπει να εξαγγελθούν προγράμματα για ανακούφιση των χαμηλών και 

μεσαίων εισοδηματικών τάξεων, όπως γεωργών και άλλων, με σκοπό την αντιστάθ

μιση στο βάρος της φορολογίας. 

Με ικανοποίηση παρατηρούμε ότι η κυβέρνηση, παράλληλα με τα φορολογικά 

νομοσχέδια, έχει εξαγγείλει και άλλα μέτρα για την εξυγίανση των δημόσιων οικονο

μικών. Τα μέτρα αυτά αφορούν το σκέλος των δαπανών και την πάταξη της φορο

διαφυγής. Είναι για μας αδιανόητο να ζητείται λύση των δημοσιονομικών προβλη

μάτων μόνο με την αύξηση των εσόδων. Παρόμοιες και εντονότερες προσπάθειες θα 

πρέπει να γίνουν για περιορισμό των δαπανών της κυβέρνησης και ιδιαίτερα των 

καταναλωτικών. 
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Στο σημείο αυτό το Δημοκρατικό Κόμμα θέλει να στείλει προς την κυβέρνηση 

ένα ξεκάθαρο μήνυμα. Το κόμμα μας αναμένει υλοποίηση όλων των μέτρων και 

υποσχέσεων που εξαγγέλθηκαν από την κυ~έρνηση, γιατί μόνο έτσι θα μπορέσει να 

επέλθει πραγματική εξυγίανση στα δημόσια οικονομικά. Το Δημοκρατικό Κόμμα θα 

παρακολουθεί και θα επαγρυπνεί, έτσι ώστε οι πρόσθετες αυτές φορολογίες να μην 

απo~oύν ένα βραχυχρόνιο σωσίβιο για τα δημόσια οικονομικά, αλλά η απαρχή μιας 

νέας και σωστής οικονομικής τροχιάς. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα απαιτεί όπως υπάρχει δίκαιη κατανομή του φορολο

γικού Βάρους και γι' αυτό με ικανοποίηση επικροτεί: 

Πρ(οτο: Την αύξηση της φορολογικής πίστωσης που παρχωρείται για εισοδή

ματα μέχρι f4.500 από Ε40 σε f140. 

Δεύτερο: Την παραχώρηση πίστωσης ΕΙΟΟ για εισοδήματα από Ε4.500 μέχρι 

f6.000. 

Τρίτο: Την παραχώρηση πίστωσης στους συνταξιούχους του Ταμείου Κοινω

νικών Ασφαλίσεων ίσης με το 20% της σύνταξής τους που δεν υπερβαίνει τις Ε500, 
γιατί είναι η τάξη εκείνη των συμπολιτιον μας που έχει ιδιαίτερη ανάγκη φορολο

γικών ελαφρύνσεων και δεν είναι δίκαιο να επωμισθεί την αυξημένη έμμεση φορο

λογία. 

Θα πρέπει επίσης η κυβέρνηση να συνεχίσει το διάλογο με τις συνδικαλιστικές 

οργαν(οσεις, για να βρει τη χρυσή τομή. Θα πρέπει να παραχωρήσει πρόσθετη 

πίστωση στις χαμηλές εισοδηματικές τάξεις και επίσης πίστωση για κάθε τέκνο στα 

χαμηλά εισοδήματα μέχρι f8.000. Αυτό σε κάποιο βαθμό ενισχύει και επιλύει και το 
δημογραφικό πρόβλημα της Κύπρου. Και θα πρέπει ιδιαίτερα να προσεχθούν οι 

πολύτεκνοι και οι άπορες οικογένειες, με στόχο να ρυθμιστούν τα εισοδήματα για 

εκείνους που έχουν απόλυτη ανάγκη. 

Είναι με βαριά καρδιά που το Δημοκρατικό Κόμμα ψηφίζει αύξηση έμμεσης 

φορολογίας. Και αυτό το κάνει σε μια ύστατη προσπάθεια που καταβάλλεται από 

όλους να περιορίσουμε τα όσα με μόχθο έχουμε επιτύχει. Γιατί δυο τρόποι υπάρ

χουν να αυξηθούν τα έσοδα του κράτους: Ή με δανεικά ή με φορολογία. Δόξα σοι ο 

Θεός, η κυβέρνηση του κ. Βασιλείου δανείστηκε f 1,5 δισεκ. σε πέντε χρόνια. Δεν 
μπορεί πλέον η οικονομία να αντέξει ψηλότερους δανεισμούς. Δυστυχώς, θα πρέπει 

να πληρώσουμε επιπρόσθετο έμμεσο φόρο. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα πιστεύει ότι, αν γίνουν από τη μεριά της νέας κυβέρ

νησης -και είμαι βέβαιος ότι θα γίνουν- οι σωστές ενέργειες για χρηστή διοίκηση και 

έλεγχο των δημόσιων δαπανών, τότε θα γίνει και σταδιακή εξυγίανση των δημόσιων 

οικονομικών. Όμως η κυβέρνηση δεν πρέπει να εξετάσει το δημοσιονομικό 

πρόβλημα, χωρίς να το εντάξει σε μια γενικότερη οικονομική πολιτική αναδιάρ

θρωσης της οικονομίας, με σκοπό να τροχιοδρομηθούν ξανά οι επιλογές εκείνες που 

θα έχουν καθαρά αναπτυξιακό χαρακτήρα και θα επιφέρουν και μια αύξηση στο 

εθνικό εισόδημα του τόπου μας. Διότι είναι από το αυξημένο εθνικό εισόδημα που 

πρέπει να καλυφθούν οι ανάγκες του τόπου. Αν δεν υπάρξει η σωστή αναπτυξιακή 

πορεία, τότε θα αυξάνουμε τους φόρους με στάσιμο εισόδημα. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα θα στηρίξει την παρούσα κυβέρνηση για να ξεφύγει 

από την οικονομική αυτή αποτελμάτωση, γιατί, για να είμαστε και δίκαιοι, ο νέος 

Υπουργός Οικονομικιόν παρέλαβε μια οικονομία με τεράστια προβλήματα. 

.. 

,. 

• 
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Και ενώ ο τελευταίος Υπουργός Οικονομικών της κυβέρνησης Κυπριανού, το 

1998, παρέδιδε μια ανθούσα οικονομία με τους πλέον εντυπωσιακούς δείκτες οικο
νομικής δραστηριότητας, η απελθούσα κυβέρνηση αφήνει πίσω της χάος. Το οικονο
μικό θαύμα, όπως το ονόμασαν οι ξένοι, είναι πλέον παρελθόν, γιατί η κακοδιοί
κηση της πενταετίας Βασιλείου με τα γνωστά της σκάνδαλα έχει επιφέρει καίριο 
πλήγμα στην ευρωστία της κυπριακής οικονομίας. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα θα εγκρίνει τα νομοσχέδια, με την ελπίδα και την 

προσδοκία ότι αυτά τα φορολογικά νομοσχέδια θα είναι η απαρχή της εξυγίανσης 
των δημόσιων οικονομικών. Αναμένουμε ότι, παράλληλα με την εξυγίανση, θα 

παρθούν και άλλα μέτρα για μια ευρύτερη οικονομική στρατηγική για την ανάπτυξη 

της κυπριακής οικονομίας, καθιος επίσης και όλα τα απαραίτητα μέτρα για μια 

δίκαιη κατανομή του φορολογικού βάρους. 

Τελειώνω με την υιοθέτηση του συνθήματος που πρέπει να γίνει πράξη από 

όλους μας και ιδιαίτερα από την κυβέρνηση: "Για κάθε μια νέα λίρα που προστί

θεται στα έσοδα του κράτους από νέες φορολογίες, να εξοικονομείται και μια λίρα 
από περιορισμό των δαπανών". 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πρέντζας. 

Το Δημοκρατικό Κόμμα έχει ακόμα 17 λεπτά μετά την ομιλία του κ. Παναγίδη. 

Ρ. ΠΡΕΝΤΖΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Από το 1974, από τα τραγικά γεγονότα του πραξικοπήματος και της εισβολής, 
ήταν σταθερή, μόνιμη και επαναλαμβανόμενη προειδοποίηση της δικής μας πλευράς 

ότι η Κύπρος αντιμετώπιζε τον κίνδυνο ο τρίτος Αττίλας να είναι οικονομικός. Και 

λέγαμε πάντοτε ότι θα έπρεπε να έχουμε ισχυρή οικονομία. Και όταν λέμε ισχυρή 

οικονομία, εννοούμε ταυτόχρονα τόσο ισχυρή δημόσια οικονομία όσο και ισχυρή 

εθνική οικονομία. Θα έπρεπε η δημόσια οικονομία, δηλαδή το κράτος, να είναι τόσο 

ισχυρή, ώστε στη δύσκολη ώρα να είναι σε θέση να στηρίξει την εθνική οικονομία. 

Και λέγαμε ότι η εθνική οικονομία θα έπρεπε να έχει ένα δυναμικό προσανατο

λισμό, έναν προσανατολισμό αναπτυξιακό, παραγωγικό, ανταγωνιστικό. 

Υπήρξαν τα ονομασθέντα οικονομικά θαύματα. Και πάλι προειδοποιούσαμε. 

Και πάλι διογκώθηκαν τα χρέη του δημοσίου. Εκφράζαμε ανησυχία, αλλά η αντί

δραση της τελευταίας ιδιαίτερα κυβέρνησης ήταν ότι η οικονομία πήγαινε θαύμα, ότι 

μπορούσαν τα πάντα να αποτολμηθούν, ακόμα και η φορολογική μεταρρύθμιση 

στην έκταση που έγινε. Με συνέπεια, διόγκωση των δημοσιονομικών ελλειμμάτων, 

διόγκωση του δημόσιου χρέους και να κτυπά η καμπάνα της κρίσης ήδη από τα μέσα 

προς τα τέλη του περασμένου χρόνου. Έπρεπε τότε να λαμβάνονταν τα μέτρα. 

Έπρεπε η προσπάθεια διόρθωσης των προβλημάτων της οικονομίας να γινόταν, 

όταν άρχιζαν τα προβλήματα να διαφαίνονται, όταν διαφαινόταν η δυναμική των 

προβλημάτων. Αντί τούτου υπήρξε εφησυχασμός. 

Θυμούμαι ότι, όταν ως ΕΔΕΚ προβαίναμε σε εισηγήσεις προς τον Υπουργό 

Οικονομικών ή αργότερα όταν καταθέταμε προτάσεις νόμου για φορολογικά μέτρα, 

η αντιμετώπιση ήταν περίπου χαριεντιστικού τύπου και με τη μόνιμη επωδό ότι 

είμαστε φορομπήχτες. Βέβαια ο Δημοκρατικός Συναγερμός, ο οποίος πολύ γενναία 
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αντιπολιτεύεται σήμερα την κυβέρνηση του χθες, χθες δεν έκαμνε αντιπολίτευση. 

Χθες όχι μόνο στήριζε την πολιτική Βασιλείου, αλλά την έσπρωχνε ακόμα πιο πέρα. 

Και έτσι είναι ο μόνος που δε δικαιούται σήμερα να κάμνει ετεροχρονισμένα 

κριτική. Είχαμε καταθέσει και εκκρεμούν ακόμη προτάσεις νόμου φορολογικές, που 

κατανέμουν τα φορολογικά βάρη πολύ δικαιότερα απ' ό,τι επιχειρείται με αυτά τα 

νομοσχέδια. Όμως δεν υπήρξε ανταπόκριση και δεν υπάρχει. Και βρισκόμαστε αντι

μέτωποι τιορα κάποιων φορολογικών νομοσχεδίων. Αλλά πώς μπορεί κάποιος να τα 

ψηφίσει, όταν αυτά τα φορολογικά νομοσχέδια δεν είναι ενταγμένα σε οποιαδήποτε 

πολιτική, οικονομική, κοινωνική και φορολογική, όταν είναι αποσπασματικά, 

ξεκάρφωτα και μας έρχονται έξω από οποιοδήποτε προγραμματισμό; 

Ζητήσαμε να έρθει η κυβέρνηση να μας πει την οικονομική της πολιτική, να 

μας πει τη φορολογική της φιλοσοφία, να μας πει τους κοινωνικούς της προγραμμα

τισμούς. Είναι έξι μήνες στην εξουσία. Δεν άρθρωσε λόγο για το τι θέλει να κάμει, 

για το πιος θέλει να κυβερνήσει. Πώς λοιπόν μπορεί να είναι αξιόπιστη η οποιαδή
ποτε φορολογική της πρόταση; Κανονικά θα έπρεπε κανένα νομοσχέδιο να μην το 

ψηφίζουμε, απλούστατα διότι δεν ξέρουμε πού οδηγούμαστε. Δεν μπορεί έτσι 

αποσπασματικά να κυβερνιέται ο Τι);Ί· ς, στην τύχη. Αναμένουμε να έρθει κυβερνη

τική πολιτική. Είπαμε είμαστε έτοιμοι να πάρουμε το μερίδιό μας από το πολιτικό 

κόστος και το κοινωνικό κόστος οποιωνδήποτε μέτρων. Αλλά να έχουμε έναν 

κοινωνικό διάλογο. Δε γίνεται κοινωνικός διάλογος. Δεν έγινε κανένας διάλογος 

πέρα από την Οικονομική Συμβουλευτική Επιτροπή, η οποία αντιπροσωπεύει από 

τη μια την εργοδοτική πλευρά, το τραπεζικό κεφάλαιο και από την άλλη ένα μέρος 

του συνδικαλιστικού κινήματος. Πού ακούστηκε η φωνή του καταστηματάρχη, του 

αγρότη, του μικρομεσαίου επιχειρηματία, του αυτοτελώς εργαζομένου; Πού ακού

στηκαν τόσες πλευρές της κοινωνίας μας; Πουθενά'. Και πού ακούστηκε το 

υπόλοιπο συνδικαλιστικό κίνημα που δε συμμετέχει στην Οικονομική Συμβουλευ

τική Επιτροπή; Δε γίνεται κοινωνικός διάλογος. Δεν υπάρχει κοινωνικός διάλογος 

και δεν μπορεί να γίνει με αποκλεισμούς και με το είδος κοινωνικού ρατσισμού στο 

οποίο είχαμε συνηθίσει εδώ και πολλά χρόνια. 

Αλλά ακόμα και την τελευταία στιγμή, όταν είπαμε να αναβληθεί αυτή η συζή

τηση για να γίνει κάποιος διάλογος ως τον Οκτώβριο, ποια βιασύνη υπήρχε, για να 

επισπευσθεί η ψήφιση αυτών των φορολογικών νομοσχεδίων; Και γιατί δεν απαντή

θηκαν μια σειρά εισηγήσεις, να αναφέρω μόνο δικές μας εισηγήσεις για την απαλ

λαγή από το ΦΠΑ ή για την επιστροφή του ΦΠΑ που επιβάλλεται για την ιδιοκατοί

κηση; Σήμερα ένα σπίτι που θα στοιχίσει μέχρι ;[50.000 θα έχει f2.500 ΦΠΑ και με 
το 8% θα έχει f4.000 ΦΠΑ. Δηλαδή ο φτωχός άνθρωπος που δανείζεται για να 
σπιτωθεί ή να σπιτώσει το παιδί του θα δώσει και στο κράτος f4.000 φόρο, αν θα 
είναι το συνηθισμένο σπίτι που κατασκευάζεται στις μέρες μας. Αλλά υπάρχει το 

ανθριοπινο δικαίωμα της στέγης. Και το λέει και το Σύνταγμα. Είναι από τα ανθριο

πινα δικαιώματα που κατοχυρώνονται. Να φορολογούμε και την άσκηση των 
ανθρώπινων δικαιωμάτων; 

Είπαμε για τους εργαζόμενους νέους που πάνε να πάρουν ένα δίπλωμα τρι το

βάθμιας σχολής να απαλλαγούν τα δίδακτρά τους από το φόρο εισοδήματος. Αυτό 

είναι μικρό μέτρο· είναι το ίδιο που θα ίσχυε αν ήταν τα παιδιά τους. Να το έχουν 

λοιπόν και οι ίδιοι, αν πάνε οι ίδιοι. Και υπάρχουν ένα σωρό υπάλληλοι, λέμε, για 

ανέλιξη, για αναβάθμιση της οικονομίας, για αναβάθμιση του ανθρώπινου δυνα

μικού. Πιος θα γίνει; Δεν υπάρχει ούτε σ' αυτό απάντηση. Τα επιδόματα είναι απλή 
υπόσχεση και βεβαίως η πάταξη της φοροδιαφυγής είναι το καθιερωμένο πλέον 

κλισέ που ακούμε πάντοτε όποτε συζητούνται φορολογικά μέτρα. 

• 
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Όλοι οι Υπουργοί Οικονομικών, όσοι πέρασαν από το Υπουργείο Οικονο

μικιον και έβαλαν φόρους, τις ημέρες της συζήτησης και της ψήφισης των φόρων 

ήταν αρειμάνιοι, έτοιμοι να κόψουν κεφάλια των φοροφυγάδων και των φοροκλε

πτιΟν. Αυτή ήταν μια φιλολογία που έσβηνε, όπως θα σβήσει και τώρα. Διότι ποια 

στήριξη δόθηκε στο Τμήμα Εσωτερικιον Προσόδων; Ποια στελέχωση έγινε, πόσοι 

άνθρωποι μπήκαν εκεί και πώς κρατιούνται οι υπάλληλοι του τμήματος αυτού; 

Ζήτησα από πέρσι να γίνει ειδική εξέταση για τα προβλήματα που αντιμετωπίζει το 

Τμήμα Εσωτερικών προσόδων στην είσπραξη των φόρων. Ελπίζω να γίνει αυτή η 

εξέταση, για να φανεί ότι το πρόβλημά μας βρίσκεται στις αδυναμίες των μηχανι

σμών. Και να μη λέμε για μορατόρια στις προσλήψεις, για να αποψιλώνονται οι 

υπηρεσίες, να μη λύονται προβλήματα και να δημιουργούνται άλλα. Εκεί που χρειά

ζονται να γίνονται προσλήψεις. Και να μην ακούμε συμβουλές του Διεθνούς Νομι

σματικού Ταμείου, διότι καλά λέχθηκε από τον κ. Τάκη Χατζηδημητρίου και από 

άλλους προλαλήσαντες ότι το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο είναι ένα όργανο που 

βλέπει μονοσήμαντα, μονοδιάστατα τα προβλήματα, που μπορεί να διοσει τις όποιες 

συμΒουλές θέλουν οι εταίροι του. Και οι εταίροι του Διεθνούς Νομισματικού 

Ταμείου είναι οι κυβερνήσεις και οι Κεντρικές Τράπεζες. Έτσι έρχεται και αναπα

ράγει και μεταδίδει αυτά που δεν τολμούν ή δεν μπορούν να πουν οι κυβερνώντες. 

Αν η κυβέρνηση δεν υιοθετεί τις θέσεις του Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου, θα 

πρέπει να το κάμει πολύ γρήγορα ξεκάθαρο, αλλιώς θα βαρύνεται και με πρόκληση 

πρόσθετων προβλημάτω:ν στην εθνική οικονομία. Διότι δεν είναι το πρόβλημα μόνο 

η αύξηση κατά 3% του ΦΠΑ, δηλαδή το ότι αυξάνουμε ένα φόρο κατά 60%. Είναι 
ότι δίνουμε και ένα μήνυμα ότι πάμε να εκθεμελιώσουμε την εθνική οικονομία, 

προκαλείται ο κόσμος να γίνει πιο συγκρατημένος, παραλύει η οικονομική δραστη

ριότητα, φοβάται ο καθένας, ιδιαίτερα λόγω του θέματος των επιτοκίων, να επεν

δύσει, διότι πέρα από τη δική του επένδυση θα είναι και τα δάνεια που θα βάλει 

μέσα και τρέμει στην ιδέα πού θα του πετάξουν αύριο το επιτόκιο, τρέμει να συνερ

γαστεί και με το Συνεργατικό, διότι πάνε και το Συνεργατισμό να τον στραγγαλί

σουν. 

Έτσι, κύριοι της κυβέρνησης, η παράκληση είναι: Ξεκαθαρίστε τη θέση σας 

γρήγορα. Αν πάτε να διαλύσετε την Κύπρο, να ξέρει ο λαός, να αμυνθεί. Αν θα 

σταθείτε και θα στηρίξετε την οικονομία, κάντε το καθαρό γρήγορα, για να μπορέσει 

και ο λαός να κάμει τον προγραμματισμό του, να ξέρει πού βαδίζει, να ξέρει αν 

αξίζει τον κόπο να υποβληθεί σε θυσίες και σε ποιες θυσίες. Και εν πάση περι

πτώσει, αυτά τα φορολογικά μέτρα με κανένα τρόπο δεν μπορούν να ψηφιστούν, το 

ΦΠΑ εννοώ και η αύξηση της βενζίνης, διότι είναι αντιλα"ίκά και διότι, όπως πολύ 

τεκμηριωμένα εξήγησε προηγούμενα ο κ. Καζαμίας, τα αντισταθμιστικά μέτρα που 

υποτίθεται ότι εισάγονται τίποτε απολύτως δεν αντισταθμίζουν. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ιεροδιακόνου. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ; 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Πρώτα θα ήθελα να σχολιάσω μερικά σημεία στα οποία έχουν αναφερθεί προη

γούμενοι συνάδελφοι. Όσον αφορά το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο και την έκθεσή 

του, ως Διεθνές Νομισματικό Ταμείο εκφράζεται τεχνοκρατικά. Και αντιλαμβά

νομαι ότι και ο Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας, όταν μίλησε από τη θέση του, 
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μίλησε τεχνοκρατικά και έτσι πρέπει να μιλήσει ένας Διοικητής της Κεντρικής 

Τράπεζας. Όμως οι θέσεις αυτές δεν αντανακλούν με κανένα τρόπο τις θέσεις της 

κυβέρνησης. Και η κυβέρνηση έχει πει ότι θα μελετήσει την έκθεση και θα δημο

σιεύσει τη θέση της και την προσέγγισή της πάνω στην έκθεση του Διεθνούς Νομι

σματικού Ταμείου. Αυτό για να διαλύσουμε οποιεσδήποτε εντυπ(οσης οι οποίες 

έχουν αφεθεί. 

Ο συνάδελφος κ. Καζαμίας στην ομιλία του ανέφερε ότι η προηγούμενη κυβέρ

νηση είχε καταθέσει φορολογικές ελαφρύνσεις και κοινωνικές παροχές πριν κατα-

" θέσει τη νομοθεσία για το ΦΠΑ. Το φορολογικό πακέτο τότε κατατέθηκε μαζί. 
Εκείνο το οποίο είχε γίνει είναι ότι, ενώ πέρασαν από τη Βουλή μαζί, οι φορολο

γικές ελαφρύνσεις και οι κοινωνικές παροχές είχαν ισχύ από τότε που είχαν 

περάσει, ενώ αντίθετα η κυβέρνηση δεν είχε προβλέψει ότι από την ώρα που θα 

περνούσε η νομοθεσία για το ΦΠΑ θα χρειαζόταν εξ αντικειμένου ενάμιση χρόνο 

για να εφαρμόσει στην πράξη τη φορολογία του ΦΠΑ. Άρα δεν ήταν εκ προθέσεως 

που έγινε αυτό το πράγμα από την κυβέρνηση, αλλά από λάθος της κυβέρνησης, το 

οποίο αργότερα ομολογούσαν οι ίδιοι και έλεγαν -κατά κάποιο τρόπο μέμφονταν 

και τη Βουλή- ότι έχασαν ί40.000.000 λόγω αυτού το οποίο είχε γίνει τότε. Άρα δεν 

ήταν η πολιτική της κυβέρνησης εκείνη. Ήταν από λάθος εκτίμηση της κυβέρνησης 

που είχε γίνει. 

Σε ένα άλλο σημείο ο συνάδελφος ο κ. Καζαμίας είπε ότι κάποιοι πρόβλεπαν 

πέρσι ότι ο πληθωρισμός θα ανερχόταν σε διψήφιο αριθμό, ενώ περιορίστηκε στο 

6,5%, άρα λίγο πολύ πρέπει να αισθανόμαστε ικανοποιημένοι που είναι μόνο στο 
6,5%, που είναι χαμηλό ποσοστό. Δεν είναι χαμηλό ποσοστό. Είναι ανησυχητικό και 
πολύ ψηλό π()( . ~ , (ίτό. Είμαστε η τρίτη χειρόπρη χώρα στην Ευρ(οπη στον πληθω

ρισμό. Και η προηγούμενη κυβέρνηση παρέλαβε πληθωρισμό 2,8% και τον ανέβασε 
στο 6,5%. Και το 6,5%, επαναλαμβάνω, είναι ανησυχητικό ποσοστό. Είμαστε η τρίτη 
χειρότερη χώρα στην Ευρώπη και είμαστε πολύ πιο ψηλά από το μέσο όρο της 

Ευρ(Οπης. Και βάσει των κριτηρίων του Μάαστριχτ δε θα μπορούσαμε να πληρούμε 

αυτό το σημείο, διότι το Μάαστριχτ προβλέπει ότι ένα κράτος μπορεί να έχει 

πληθωρισμό 2% πιο ψηλά από το μέσο όρο των μελών της Κοινότητας. Και απ' ό,τι 
θυμούμαι ο μέσος όρος για το 1992 είναι 2,5% και το μάξιμουμ που έπρεπε να 
ανεβούμε είναι 4,5%. Και εμείς ανήλθαμε στο 6,5%. 

Επίσης ο κ. συνάδελφος φοβήθηκε μήπως περισσέψουν χρήματα. Και αν περισ

σέψουν χρήματα δε σχολιάζω πότε θα χρησιμοποιηθούν. Και τον διαβεβαιώ να μην 

έχει αυτούς τους φόβους, διότι δεν υπάρχει περίπτωση να περισσέψουν χρήματα και 

να απλοποιούμε τους αριθμούς. Όλα τα έσοδα με το αυξημένο ποσοσtό του 8% από 
το ΦΠΑ είναι αρκετά να καλύψουν μόνο τους τόκους που πληρώνουμε για το 

δημόσιο χρέος. Θα είναι γύρω στα f130.000.000 με ίI40.000.000. Αυτοί είναι οι 
τόκοι που πληρώνουμε. Προσθέτουμε διάφορα ποσά και διογκώνουμε τα ποσά, τα 

ανεβάζουμε σε ίI80.000.000 και πιστεύουμε ότι θα περισσέψουν. Μακάρι. Μακάρι 

να περισσέψουν και σας διαβεβαιούμε ότι δε θα τα χρησιμοποιήσουμε προεκλογικά. 

Μακάρι να περισσέψουν, να βελτιωθούν τα δημόσια οικονομικά. 

Όσο για το Μάαστριχτ, κύριοι, δεν είναι έτσι τα θέματα με το Μάαστριχτ. 

Στην έκθεσή τους λαμβάνουν υπόψη το δημόσιο χρέος, αλλά λαμβάνουν υπόψη το 

εξωτερικό δημόσιο χρέος. Το εσωτερικό δημόσιο χρέος ούτε καν το λαμβάνουν 

υπόψη, διότι θεωρείται ενδοκυβερνητικός δανεισμός. Όμως από το 1994 -και έχω τη 
συμφωνία εδώ του Μάαστριχτ- καμιά κυβέρνηση δε θα μπορεί να δανείζεται από την 

.. 
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Ευρωπα"ίκή Κεντρική Τράπεζα, εννοώ προνομιακά δε θα μπορεί να δανείζεται. 

Επίσης καμιά κυβέρνηση δε θα μπορεί προνομιακά να δανείζεται από την Κεντρική 

της Τράπεζα και καμιά κυβέρνηση δε θα μπορεί να υποχρεώνει διάφορα ταμεία, 

όπως το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων ή άλλα, όπως είναι το Ταμείο Προνοίας, 

να δανείζουν την κυβέρνηση. Επίσης δε θα μπορεί να υποχρεώνει τις εμπορικές 

τράπεζες να δανείζουν την κυβέρνηση. Τι θα γίνεται στην πράξη; Όλα αυτά τα 

χρήματα θα είναι στην ελεύθερη αγορά. Μόλις τα δανειστεί η κυβέρνηση, είναι 

δημόσιο χρέος. Και το δημόσιο χρέος σήμερα της Κύπρου ανέρχεται στο 80% του 
Ακαθάριστου Εγχιί:ιριου Προ'ίόντος και σύμφωνα με τα κριτήρια του Μάαστριχτ δεν 

πρέπει να υπερβαίνει το 60%. Προς ενίσχυση του επιχειρήματος αυτού διαβάζω και 
ομιλία του αξιωματούχου της ΕΟΚ, του κ. Κόλια, τον οποίο κάλεσε η προηγούμενη 

κυβέρνηση και έδωσε μια διάλεξη στη Λευκωσία. Και λέει τα εξής: "Επίσης θα 

πρέπει να απαγορευθεί η προνομιακή πρόσβαση των δημόσιων αρχιί:ιν προς τους 

θεσμικοί!ς επενδυτές. Στα διάφορα κράτη της Ευρώπης σήμερα εξαναγκάζουν τους 

θεσμικούς επενδυτές, δηλαδή ασφαλιστικές εταιρείες, αμοιβαία κεφάλαια και ταμεία 

συντάξεων. να τοποθετούν σημαντικά κεφάλαια σε τίτλους του δημοσίου. Αυτό 

είναι κάτι που πρέπει να σταματήσει." Αυτός είναι εμπειρογνιί:ιμονας για θέματα της 

ΕΟΚ τον οποίο κάλεσε, επαναλαμβάνω, η προηγούμενη κυβέρνηση. Και είναι 

απόσπασμα από τη διάλεξή του. 

Κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχουν ευχάριστες φορολογίες. Δεν έχει κανέναν 

από εμάς εδιί:ι που θα ψηφίσουμε που να αισθάνεται ικανοποίηση. Όμως υπάρχουν 

προβλήματα της οικονομίας. Και αυτά τα προβλήματα δεν τα δημιούργησε αυτή η 

κυβέρνηση. Τα κληρονόμησε. Και για να φανεί το μέγεθος των προβλημάτων, να 

πούμε μερικούς αριθμούς. Δεν μπορούμε να ωραιοποιούμε άσχημες εικόνες. Στις 

προγραμματικές δηλώσεις του ο κ. Βασιλείου το 1988 απ' αυτό το βήμα, όταν το 
δημόσιο χρέος ήταν 71,7%, σε σύγκριση με το Ακαθάριστο Εγχώριο Προ'ίόν, το 
θεωρούσε θεομηνία, έλεγε ότι είναι καταστροφή και ότι θα το μειώσει. Και πού θα 

το μείωνε; Θα μείωνε το δημοσιονομικό έλλειμμα κάτω από 1,5%! Ποιο είναι το 
αποτέλεσμα; Τέλος του 1992 το δημόσιο χρέος ανέρχεται στο 78,1% του Ακαθάρι
στου Εγχιί:ιριου Προ·ίόντος. Όταν ήταν 71,7% ήταν θεομηνία, τιί:ιρα οι συνάδελφοι 
του ΑΚΕΛ το βλέπουν ωραίο. Και όταν έλεγε αυτά τα πράγματα ο κ. Βασιλείου 

απ' αυτό το βήμα, συμφωνούσε το ΑΚΕΛ. Το δημοσιονομικό έλλειμμα ουσιαστικά 

είναι στο 5%. Και εδώ θέλω να κάμω μια διευκρίνιση. Δε λαμβάνεται υπόψη το 
πλεόνασμα του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Αν ληφθεί υπόψη και το πλεό

νασμα του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων,το 5% γίνεται 8% και 9%. Και είναι 
τριτοκοσμικό το 8% και 9%. Και να εξηγήσω πώς. Και δε λέω ότι είναι απαράδεκτη 
μέθοδος το να θεωρούνται τα έσοδα του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων έσοδα 

του κράτους. Είναι μέθοδος που χρησιμοποιούν και άλλες χώρες. Ποια είναι όμως η 

διαφορά. Τα Ταμεία Κοινωνικών Ασφαλίσεων της Γαλλίας, της Γερμανίας, της 

Αγγλίας ωρίμασαν και περίπου όσα έσοδα έχουν έχουν και τόσα έξοδα. Εμάς όμως 

τι συμβαίνει; Το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων είναι προγραμματισμένο να 

αφήνει πλεόνασμα περίπου [100.000.000 το χρόνο. Αυτά τα [100.000.000 το χρόνο 
δεν παρουσιάζονται στο δημοσιονομικό έλλειμμα, που λέμε ότι είναι 5%. Όταν 
προστεθεί και αυτό, γίνεται 8% και 9%. Και, επαναλαμβάνω, 8% και 9% είναι τριτο
κοσμικός δείκτης. 

Ένα άλλο πρόβλημα που έθιξε ο κ. Βασιλείου απ' αυτό το βήμα, όταν κατέθετε 

τις προγραμματικές του δηλώσεις, ήταν η διόγκωση της δημόσιας υπηρεσίας, ο 

μεγάλος αριθμός των δημόσιων υπαλλήλων. Και υποσχέθηκε, και νομίζαμε στα 
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σοβαρά, απ' αυτό το βήμα ότι θα μειώσει τον αριθμό των δημόσιων υπαλλήλων. Και 

έλεγε μάλιστα πως δε γίνεται αυτό το πράγμα από τη μια μέρα στην άλλη, αλλά 

μακροπρόθεσμα, και ότι θα προσλαμβάνουμε λιγότερους απ' αυτούς που θα αφυπη

ρετούσαν και έτσι θα επερχόταν μείωση στον απόλυτο αριθμό των δημόσιων υπαλ

λήλων. 

Κύριοι συνάδελφοι, το Δεκέμβριο του 1987 όλοι οι κρατικοί υπάλληλοι ανέρ
χονταν σε 24 369. Μιλώ με ακρίβεια. Τέλος του 1992 έγιναν 27 706! Είχαμε μια 
αύξηση, όχι μείωση που υποσχόταν ο κ. Βασιλείου, μια αύξηση κατά 13,70% σε αριθ
μούς . Αυτό τι σημαίνει σε κόστος; Εγώ δε λέω να μειώνονταν οι δημόσιοι υπάλ

ληλοι. Εγ(ο λέω να έμεναν οι ίδιοι. Αυτή η αύξηση που έγινε αντιστοιχεί σε περισσό

τερα από ί45.000.000 έξοδα ετησίως . 

Τότε πληρώναμε 11 % του συνόλου των δαπανών του δημοσίου για τόκους για 
το δημόσιο χρέος. Και απ' αυτό το βήμα πάλι ο κ. Βασιλείου είπε ότι το θεωρούσε, 

επαναλαμβάνω, θεομηνία. Και συμφωνούσε και το ΑΚΕΛ μαζί του. Το 1992 πληρώ
σαμε 13,5% του συνόλου των δημόσιων δαπαν(ον για τόκους, μόνο για τόκους. Και 
μη μου πείτε ότι έκαμε έργα. Γιατί από το δημόσιο χρέος που δημιούργησε, ί 1 δισ. 
63 εκ . -και δε βάζω την άμυνα μέσα- ξόδεψε για παραγωγικά έργα ί418.000.000 ή 

39,3% απ' όλο το δημόσιο χρέος. Και είναι το μικρότερο ποσοστό που ξόδεψε η 
κυβέρνηση σε μια πενταετία σε σχέση με το δημόσιο χρέος που δημιούργησε. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Έχετε τα στοιχεία; 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Ασφαλώς. Τα έχω από τότε που μελετούσαμε στην Επιτροπή Οικονομικών, 

κύριε Καζαμία. 

Με αυτά τu δεδομένα και αυτή την εικόνα της οικονομίας, την οποία πολλοί 

συνάδελφοι θέλουν να την παρουσιάζουν ωραία, ήρθε η κυβέρνηση και κατέθεσε 

αυτό το φορολογικό πακέτο. Διότι, αν αργούσε, ύστερα από ένα χρόνο η κατάσταση 

θα είναι χειρότερη και θα χρειάζονται πιο οδυνηρά μέτρα. Και για πρώτη φορά, και 

το υπογραμμίζω, αυτή η κυβέρνηση ήρθε υπεύθυνα και είπε ότι πέρα απ' αυτά που 

έκοψε η Βουλή θα καταβάλω προσπάθεια να μειώσω τις καταναλωτικές δαπάνες 

κατά ί25.000.000. Δε λέω ότι είναι μεγάλο ποσοστό. Είναι 2,5% πάνω στην όλη 
δαπάνη. Είναι όμως μια αρχή. Και δυστυχώς δεν έχω ακούσει από κανένα συνά

δελφο που επικρίνει αυτή την κυβέρνηση να πει έστω μια θετική λέξη γι' αυτή την 

ενέργεια. Και το υπογραμμίζω αυτό, διότι έχει χρόνια που είμαι στη Βουλή και ήταν 

πάγια θέση της Βουλής, όλων των πλευρών, ότι είναι καιρός να συμπιεστούν οι 

καταναλωτικές δαπάνες. Καμιά κυβέρνηση δεν κατέβαλε σοβαρή προσπάθεια μέχρι 

τώρα, για πριοτη φορά έρχεται αυτή η κυβέρνηση και το μόνο που έχουμε να 

κάνουμε είναι να προσπαθούμε να βρούμε σημεία κριτικής. 

Και ποια είναι η κριτική; Το ΑΚΕΛ -και το γράφει και μέσα στην Έκθεση- λέει 

είναι ισοπεδωτική η επιβολή 3% επιπρόσθετου ποσοστού πάνω στο ΦΠΑ και άδικη 
για τα χαμηλά εισοδηματικά στρώματα. Κύριοι, δε λέμε ότι ο ΦΠΑ είναι ένας από 

τους πιο δίκαιους φόρους. Όμως, όταν περνούσατε το 5%, δεν ήταν ισοπεδωτική, 
δεν ήταν άδικη για τα χαμηλά στρώματα. Μετατράπηκε σε άδικη, επειδή άλλαξε η 

κυβέρνηση; Δηλαδή το αν είναι δίκαιη μια φορολογία ή άδικη, αν είναι ισοπεδωτική 

ή όχι ισοπεδωτική, εξαρτάται από το ποιος την κατέθεσε; Είναι ακριβώς η ίδια 

φορολογία. Τότε προέβλεπε 5%, τώρα γίνεται εισήγηση το 5% να γίνει 8%. 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Ύστερα από ένα χρόνο 15 %! 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Κύριε Χριστόφια, η προηγούμενη κυβέρνηση εισηγήθηκε 10%, απλώς το υπεν
θυμίζω, και σε άλλα προ'ίόντα 25% και εμείς μιλούμε τιi:ιρα για τις τρεις μονάδες 
που εισηγείται η κυβέρνηση για αύξηση. Όμως με εκπλήττει η θέση του ΑΚΕΛ για τα 

τσιγάρα. Το 1991 μας κάλεσε ο τότε Πρόεδρος της Δημοκρατίας και πήγαμε στο 

Προεδρικό. Ήταν τότε που είχαμε ένα πακέτο φορολογικά νομοσχέδια μπροστά 

μας. Μερικά τα είχαμε περάσει και άλλα τα συζητούσαμε. Και συζητούσαμε επίσης 

τους προ υπολογισμούς του 1992. Και εκεί είπαν όλες οι πλευρές. Είμαστε έτοιμοι 
να βάλουμε και άλλη φορολογία πάνω στα τσιγάρα. Τι μεσολάβησε τώρα και το 

ΑΚΕΛ διαφωνεί; Εκτός αν ενθαρρύνετε το κάπνισμα! 

Έγινε μια προσπάθεια να εκμηδενιστεί επίσης η αξία των φoρoλoγικιi:ιν πιστώ

σεων και των άλλων κοινωνικών παροχών που εισηγείται η κυβέρνηση. Δέχομαι ότι 

μπορεί να υπάρχει και ένα μέρος πολιτών οι οποίοι μπορεί να παίρνουν εισόδημα 

μέχρι ί6.000 και να πληρώνουν κάτω από ί1Ο0 ή να μην πληρώνουν φόρο εισοδ11-

ματος. Και εκείνα τα στρώματα του λαού είναι εκείνα που πρέπει να δούμε πώς 

πρέπει να βοηθηθούν άλλως πως. Αλλά αυτόν που πληρώνει έστω ίlΟΟ φόρο εισοδή

ματος -και πρέπει να υπάρχουν πολλοί που πληρώνουν τόσα, όταν λέει η κυβέρνηση 

πως θα χάσει ί5.000.000- αυτόν που πληρώνει ί1Ο0 αυτή η φορολογία τον ευνοεί. 

Ένας που έχει ί5.000 ή ί6.000 δεν ξοδεύει όλο του το εισόδημα σε προ'ίόντα που 

πληριi:ινoυν ΦΠΑ. Θα ξοδέψει τις ί 1.500, θα ξοδέψει τις ί2.000. Και με 3% είναι ί50 
ή ί60 που θα χάσει, ενώ εδώ ευνοείται μέχρι και ί Ι 00. Επαναλαμβάνω όμως ότι 
μπορεί να υπάρχουν κοινωνικά στρώματα τα οποία να μην επωφελούνται καθόλου 

ή να μην πληριi:ινoυν μέχρι ;[100 φόρο εισοδήματος. 

• Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, εμείς την προηγούμενη πενταετία ήμασταν 

αντιπολίτευση. Το μέγεθός μας του 35% μας σύστηνε να συμπεριφερόμαστε υπεύ
θυνα. Και παρόλο που ήμασταν αντιπολίτευση, συνεργαστήκαμε πάρα πολλές φορές 

στην επιβολή λoγ ικιi:ιν φορολογιών. Ο κ . Καζαμίας αναφέρθηκε στη σοβαρότητα και 

την υπευθυνότητα του ΑΚΕΛ. Δε θέλω να το αμφισβητήσω. Θα ήθελα όμως να πω 

αυτό: Όταν ένα κόμμα βρίσκεται στην αντιπολίτευση, έχει καθήκον από το πολιτικό 

σύστημα να συμπεριφέρεται υπεύθυνα. Έχει όμως και την πολυτέλεια να αντιπολι

τεύεται στείρα. Αυτό μπορεί να ισχύει για όλα τα κόμματα. Όμως, όσο πιο μεγάλο 

κόμμα είναι, τόσο πολύ περισσότερο πρέπει να αισθάνεται την ευθύνη για υπεύθυνη 

συμπεριφορά. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αβραάμ Αντωνίου. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Έχουμε μπροστά μας το θέμα των φορολογικών μέτρων. Τι στην ουσία συζη

τούμε εδώ; Συζητούμε εδώ την οικονομική πολιτική της κυβέρνησης; Συζητούμε εδώ 

την οικονομική πολιτική της προηγούμενης κυβέρνησης ή συζητούμε αν πρέπει να 

στηρίξουμε την οικονομία; Διότι κάποιος συνάδελφος ξεκίνησε και είπε έχουμε όλοι 

ευθί1νη να στηρίξουμε την οικονομία. Μα, προς Θεού! Δεν είναι αυτό το θέμα που 
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συζητούμε. Το θέμα που συζητούμε -γιατί από την αρχή πρέπει να δηλώσω πως 

καμιά πλευρά της Βουλής δε διαφωνεί και δεν αρνείται ότι πρέπει να στηριχτεί η 
οικονομία αυτού του τόπου- είναι με ποιο τρόπο θα στηρίξουμε την οικονομία και 

τα φορολογικά μέτρα ποιους πρέπει να πλήξουν περισσότερο και ποιους λιγότερο. 

Αυτό συζητούμε και όχι αν πρέπει να βρούμε ΠΟ ή :ΕΙΟΟ εκ. Από πού θα βρούμε τα 
:Ε80 ή τα :Ε 100 εκ.; 

Εμείς από την αρχή έχουμε χαρακτηρίσει αυτά τα μέτρα ετεροβαρή και μονό

πλευρα. Πολλοί βιάστηκαν να μας πουν: 'Ά, ξέρετε, αυτό το κάνετε για λόγους αντι

πολιτευτικούς". Αλλά, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν είναι μόνο εμείς που είπαμε ότι τα 
μέτρα αυτά είναι ετεροβαρή και μονόπλευρα. Μια πανσυνδικαλιστική σύσκεψη 

όλων των συνδικάτων είπε: "Χαρακτηρίζουμε αυτά τα μέτρα μονόπλευρα και ετερο

βαρή". Συμφωνούν δηλαδή απόλυτα με μια θέση της αντιπολίτευσης ή του ΑΚΕΛ, 

παρόλο που μερικοί φροντίζουν να πουν ότι αυτό το κάνει το ΑΚΕΛ για λόγους 

αντιπολιτευτικούς και μόνο. Και παρακάτω λέει αυτή η σύσκεψη: "Πιστεύουν ότι τα 

μέτρα αυτά θα πρέπει να είναι ισοζυγισμένα και να στοχεύουν στη δικαιότερη κατα

νομή των φορολογικών βαρών". Πέραν τούτου, ζητούσε αυτή η σύσκεψη τη διαμόρ

φωση ενός ολοκληρωμένου πακέτου φορολογι(Ον. Τι έχουμε αυτή τη στιγμή μπροστά 

μας; Έχουμε ολοκληρωμένο φορολογικό πακέτο; Μερικοί συνάδελφοι είπαν: 

"Ξέρετε, η κυβέρνηση δεσμεύτηκε να φέρει πρόσθετες προτάσεις". Μα, προς Θεού, 

κύριοι συνάδελφοι! Από το Μάιο δεν υπήρχαν τεχνοκράτες που θα μπορούσαν να 

επεξεργαστούν ένα ολοκληρωμένο σχέδιο ελαφρύνσεων έστω; Γιατί δεν έγινε αυτό 

το πράγμα; Ακόμα και στις 8 του μηνός, όταν συνεδρίασε εκτάκτως η Κοινοβουλευ
τική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με επιστολή του ο Υπουργός 

Οικονομικών είπε: "Θα προωθήσω αμέσως στο Υπουργικό Συμβούλιο πρόσθετα 

μέτρα". Πέρασαν μέχρι τώρα είκοσι μέρες. Τι έχουμε; Τίποτε. 

Το σημείο της δικής μας βασικής διαφωνίας, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι ότι 

δε ζητούσαμε απλώς ελαφρύνσεις γι' αυτά τα μέτρα. ζητούσαμε αναδιαμόρφωση και 

αναδιάρθρωσή τους. Και είχαμε προτείνει κατ' επανάληψη συγκεκριμένα άλλα 

μέτρα, τα οποία θα έδιναν στο κράτος επαρκείς οικονομικούς πόρους. Και ξέρετε; 

Είχαμε αρχίσει ένα διάλογο τουλάχιστον από πλευράς συνδικαλιστικού κινήματος 

με τον Υπουργό Οικονομικών και μέσω της Οικονομικής Συμβουλευτικής 

Επιτροπής. Είχαμε προβάλει προτάσεις και επιχειρήματα. Τι συνέβη μετά από αυτό 

το διάλογο; Ούτε ένα γιώτα δεν έχει αλλάξει από την αρχική πρόταση του Υπουργού 
Οικονομικών στα φορολογικά μέτρα! Ούτε ένα γιώτα! Ούτε μία λίρα δεν έχει 

μειωθεί! Ούτε ένα από αυτά τα μέτρα δεν έχει αναδιαρθρωθεί και αναπροσαρμοστεί! 

Και έχουν ακουστεί επιχειρήματα εδώ και για τα θέματα των λογαριασμών της 

Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου και για τα θέματα της φορολόγησης ειδών πολυτε

λείας. Και όλοι θυμούνται ότι, όταν συζητήθηκε το θέμα του Φόρου Προστιθέμενης 

Αξίας, είχαμε τουλάχιστον καταλήξει όλοι ότι έπρεπε να μην είναι ένας ο συντελε

στής, να είναι δύο οι συντελεστές, 5% και 25%, και ότι αυτό το 25% θα κάλυπτε 
περίπου εξήντα είδη. Και ενώ είχαμε βάλει επιχειρήματα, ήρθε η Βουλή αργότερα 

και είπε: "Αντί να βάλουμε 5% και 25%, να βάλουμε 5% και θα βάλουμε ειδικό φόρο 
ίωτανάλωσης ή πολυτελείας στα είδη αυτά". Τι έγινε αυτός ο κατάλογος; Από τα 

εξήντα έμειναν δέκα. Και είναι εκεί το θέμα. Και κανένας τεχνοκράτης της σημε

ρινής κυβέρνησης δε σκέφτηκε να επαναφέρει αυτό το θέμα για να συζητηθεί. Μα, 

προς Θεού, κύριοι! Όταν συζητούμε αυτά τα θέματα και όταν προβάλλουμε αυτά τα 

επιχειρήματα και ουδεμία ανταπόκριση υπάρχει, τότε προς τι ο διάλογος; Και τι 

απέδωσε ο διάλογος; Λυπούμαι να παρατηρήσω, τίποτα. 

.. 

,. 
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Συνάδελφοι, θα έρθω σε αυτό το θέμα των φορολογικών μέτρων. Λέμε ότι 
είναι ετεροβαρή για τους εργαζόμενους και για τα χαμηλά και μεσαία εισοδήματα. 

Μερικοί νομίζουν ότι φιλολογούμε. Με βάση αυτά τα μέτρα και με βάση πρόχειρους 

υπολογισμούς, δυνητικά κάθε εργαζόμενος ο οποίος έχει ±:6.000 εισόδημα μπορεί να 
επιβαρυνθεί, νοουμένου ότι καπνίζει, νοουμένου ότι έχει αυτοκίνητο, νοουμένου ότι 

θα υποστεί επιβάρυνση για την άμυνα, θα υποστεί δυνητικά, επαναλαμβάνω, ±:250 
απιόλεια. Και ένας που έχει εισόδημα ±:9.000 μέχρι ±:350. Αυτό το πράγμα αναλογεί 
περίπου σε 4% επί του εισοδήματός του. Αλλά, για να αναπληρώσει αυτή την 

απώλεια, χρειάζεται αύξηση του μισθού του όχι 4% λόγω των περικοπών που υπάρ
χουν, αλλά 5% ή και 6%. Συνεπώς, δεν είναι φιλολογία, όταν λέμε ότι αυτά τα μέτρα 
πλήττουν ετεροβαρώς τους εργαζόμενους και ιδιαίτερα τα χαμηλά και μεσαία εισο
δήματα. 

Θα έρθω όμως στις ελαφρύνσεις, οι οποίες λένε ότι όσοι έχουν εισόδημα μέχρι 
±:6.000 θα έχουν μια πρόσθετη πίστωση f100. Δηλαδή, το ±:40 θα γίνει για μερικούς 
±:140 και για άλλους αμέσως θα γίνει ±:1Ο0. Εγιό σας λέω απλά και χωρίς πολλούς 
μαθηματικούς υπολογισμούς. Αν υπολογίσουμε τις εργάτριες στη βιομηχανία και 

αλλού, αν υπολογίσουμε τους εργαζόμενους στο λιανικό εμπόριο και σε άλλες 
υπηρεσίες -που έχουν μισθούς γύρω στις ±:200, ±:250 και ±:300- θα δούμε ότι δεν 

ωφελούνται καθόλου από αυτό το πράγμα. Και μιλούμε για 30 000 ή και 40 000 ή 
και 50 000 εργαζόμενους. Αλλά και αυτοί που έχουν ±:6.000 εισόδημα, οι οποίοι 
είναι πάρα πολλές χιλιάδες και οι οποίοι έχουν ένα ή δύο ή τρία εξαρτιόμενα, και · 

πάλι δεν πληριόνουν φόρο εισοδήματος. Και συνεπιός εδώ η επιβάρυνση είναι 

αναπόφευχτη. Και όταν υποβάλαμε αυτή την ερώτηση στον Υπουργό Οικονομικών 

ακόμη και στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, η 

απάντηση ήταν: "Μα, τι να κάνουμε;" Και όμως, αν οι τεχνοκράτες του Υπουργείου 

έπαιρναν οδηγίες, υπήρχε τρόπος να δοθούν ελαφρύνσεις και γι' αυτές τις κατηγο

ρίες. Και ήταν ευθύνη του Υπουργείου Οικονομικών να βρει και να επινοήσει αυτές 

τις λύσεις. 

Δε θέλω να αμφισβητήσω την υπόσχεση που έχει δώσει ο Υπουργός Οικονο

μικών για νέα πίστωση ±: 1 00 για κάθε τέκνο γι' αυτούς που έχουν εισόδημα ±:8.000. 
Θεωρώ ότι θα τηρήσει αυτή την υπόσχεση ο Υπουργός. Αλλά και πάλι το θέμα δε 

λύεται ως εδιό. Διότι είναι αυτοί που έχουν ±:8.000 εισόδημα, αλλά δεν έχουν παιδιά. 
Έχουν όμως στην πλάτη τους υποχρεώσεις που ανέλαβαν για αποκατάσταση των 

παιδιιόν τους πάρα πολλές. 

Θα είμαι πολύ σύντομος στο θέμα του Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου. Πολύ 

ορθά ο αγαπητός συνάδελφος κ. Ιεροδιακόνου έχει πει ότι οι εμπειρογνώμονες 
αυτοί ενήργησαν τεχνοκρατικά. Εγώ λέω ότι βεβαίως ενήργησαν τεχνοκρατικά, αλλά 

και υπερσυντηρητικά. Και ενώ κανείς δεν μπορεί να αμφισβητήσει την αξία των 

λεγομένων ορισμένων εμπειρογνωμόνων, όπως είναι αυτοί του Διεθνούς Νομισμα

τικού Ταμείου, την ίδια στιγμή δεν μπορεί να αγνοεί τη γνώμη άλλων εμπειρογνω

μόνων, διεθνούς κύρους κοινωνιολόγων, οι οποίοι χαρακτηρίζουν στις πλείστες 

περιπτώσεις τις αποφάσεις και τις συστάσεις του Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου 

ασύδοτες και ετεροβαρείς. Αυτό δημοσιεύεται σε διεθνούς κύρους περιοδικό και 

αυτή είναι η γνώμη εμπειρογνωμόνων του Συμβουλίου για τα Ανθρώπινα Δικαιώ- . 
ματα του διεθνούς Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. Συνεπώς, ναι, μπορεί να ακούμε 

τι λένε οι διάφοροι εμπειρογνώμονες, αλλά είναι ευθύνη δική μας εδώ σε αυτή τη 

Βουλή να δούμε πιός θα ενεργήσουμε, ώστε από κοινωνικής άποψης να συμπεριφε

ρόμαστε κατά τρόπο δίκαιο. 
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Θα τελειιόσω, αγαπητοί συνάδελφοι, με το εξής: Και θέλω να κάμω αυτή την 

επισήμανση σε όλα τα Μέλη του Σώματος. Μερικοί νομίζουν ότι εδιό, επειδή 

υπάρχει μια πλειοψηφία και θα ψηφίσει αυτά τα μέτρα, το θέμα έκλεισε. Τι νομίζετε 
ότι θα συμΒεί μετά την ψήφιση αυτιόν των φορολογικών μέτρων, αγαπητοί συνά

δελφοι: Πώς νομίζετε ότι θα αντιδράσουν οι χιλιάδες των εργαζομένων που θα 

αφαιρεθούν από την τσέπη τους αυτά τα χρήματα που έχω πει; Θα είναι αδικαιολό

γητοι, αν διογκιόσουν τις απαιτήσεις τους, για να αναπληριόσουν αυτή την απιόλεια 

με τη λήξη των συμΒάσεων, που θα γίνει στο τέλος αυτού του χρόνου; Και αυτοί που 

λένε ότι με τα μέτρα αυτά θα στηρίξουν την κυπριακή οικονομία, ακριβώς το αντί

θετο θα κάμουν· θα την πλήξουν . Αυτό θα συμΒεί με τις αλυσιδωτές αντιδράσεις, τις 

αλυσιδωτές απαιτήσεις που θα προκύψουν από τους εργαζομένους. Και όσο και αν 

το συνδικαλιστικό κίνημα έχει αποδείξει με πόση ευθύνη χειρίζεται αυτά τα θέματα, 

πιστεύω ότι θα Βρεθεί σε πάρα πολύ δύσκολη θέση να μην υποστηρίξει και να μην 

υπερασπίσει τα συμφέροντα των εργαζομένων. 

Ευχαριστιό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Δημήτρης Ηλιάδης. Πόσα λεπτά θα μιλήσετε; Θέλω να ξέρω πόσα λεπτά, 

για να σας διακόψω, αν τα περάσετε. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Δεκαπέντε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν έχετε δεκαπέντε λεπτά. Έχετε ως κόμμα είκοσι λεπτά. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

~'Πoσύρεται ο κ. Ομήρου . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τότε έχετε δικαίωμα μέχρι είκοσι λεπτά. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Ευχαριστιό πολύ. 

Κύριε Πρόεδρε, κανένας δεν μπορεί να αποφύγει τον πειρασμό και να μην 

απαντήσει σε μερικά πράγματα που λέχθηκαν, έστω πολύ σύντομα, γιατί πράγματι 
μερικά πράγματα πρέπει να απαντώνται . . 

Ο αγαπητός κ. Χατζηγιάννης μας είπε το συναξάρι που ακολουθούν όλοι που 
εισηγούνται μια φορομπηχτική πολιτική. Όποιος σκέφτεται υπεύθυνα, πρέπει να 

ψηφίσει τις φορολογίες. Πού θα βρει η καημένη η κυβέρνηση λεφτά, για να δώσει 

στους αγρότες, στους χοιροτρόφους, στους εσπεριδοκαλλιεργητές και ούτω καθεξής; 
Πρέπει να τα πάρουμε απ' όλους τους φτωχούς, για να τα δώσουμε σε μερικούς 

φτωχούς. Λες και δεν υπάρχουν και κάποιοι πλουσιότεροι, για να κάνουμε και 
κάποια ανακατανομή του εισοδήματος. Κατά τα άλλα ο κ. Χατζηγιάννης είπε ότι θα 
ψηφίσουμε, αλλά στέλλουμε το μήνυμα ότι πρέπει τα μεγαλύτερα Βάρη να πέφτουν 
στους ώμους των πλουσίων. Και αυτό το μήνυμα απευθύνεται στην κυβέρνηση, 

ωσάν κυβέρνηση να είναι η ΕΔΕΚ ή το ΑΚΕΛ. Πού πάει το μήνυμα; Είμαστε οι 

αποδέκτες; 

Ο κ. Ιεροδιακόνου έκανε σωστές παρατηρήσεις σε πολλά σημεία για την οικο

νομική πολιτική της προηγούμενης κυβέρνησης και σωστά είπε ότι αυτή η κυβέρνηση 
δεν τα δημιούργησε, αλλά κληρονόμησε τα προβλήματα. Όμως εκείνη την πολιτική 
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εκείνης της κυΒέρνησης που δημιούργησε τα προΒλήματα τη στήριξε, την υπερθεμά

τισε και τη μετέτρεπε σε κάθε περίπτωση σε νόμο του κράτους, με φορολογίες, με 

πρoίiπoλoγισμoύς, χωρίς ποτέ να αρθρ(()σει αντιπολιτευτικό λόγο ή εναλλακτική 

οικονομική πολιτική σ' εκείνη την κυβέρνηση. Έτσι η εκ των υστέρων αντιπολί

τευση, ορθή ΒέΒαια, δεν έχει κανένα νόημα και καμιά σημασία και δεν έχει διαφορά, 

αν ενεργ(οντας όπως ενεργούσε ο Δημοκρατικός Συναγερμός, ήταν συμπολιτευόμενη 

αντιπολίτευση ή ήταν απλώς αντιπολίτευση που συμφωνούσε για λόγους υπευθυνό
τητας. 

Έτσι, οι ορθές διαπιστώσεις και η κριτική η οποία ασκήθηκε όσο απευθύνεται 

στην κυΒέρνηση Βασιλείου άλλο τόσο απευθύνεται και στο Δημοκρατικό Συναγερμό, 
ο οποίος συνοδοιπόρησε και στήριξε και αφού χωρίς την υποστήριξή του είναι 

αμφίΒολο αν εκείνη η πολιτική θα ήταν η πολιτική της Κυπριακής Δημοκρατίας. Και 

σίγουρα δε θα ήταν, γιατί το ΔΗ ΚΟ είχε επιφυλάξεις και η ΕΔΕΚ μόνιμες επιφυλά

ξεις. Άρα το δεκανίκι το μεγάλο του Δημοκρατικού Συναγερμού, του 35%, ήταν 
απαραίτητο στήριγμα. Πολλές φορές δεν ήταν απλά και μόνο στήριγμα. Προχω

ρούσε και πιο πέρα μερικές φορές, όπως στο φορολογικό πακέτο, από την ίδια την 
απαράδεκτη αντιλα·ίκή πολιτική την οποία είχε ο κ. Βασιλείου. 

Μία μόνο παραι;ήρηση θα κάμω για τον κ. Καζαμία, διότι περίπου το 5% του 
ΦΠΑ το οποίο ψήφισε το ΑΚΕΛ τότε το παρουσίασε ότι περίπου ήταν ένα χατήρι 

που έκαμε σε όσους από εμάς υποστηρίζουμε την ένταξη στην Ευρωπα·ίκή Κοινό

τητα . Νομίζω όχι. Ήταν μια αναγκαιότητα ενταγμένη σ' ένα συνολικό πακέτο 

μέτρων για ενίσχυση των δημόσιων οικονομικών. Έτσι το είδαμε όλοι. Έτσι το 

ψηφίσαμε. Τα περισσότερα είναι χωρίς νόημα. 

Από αυτό το βήμα είχαμε χαιρετίσει το γεγονός ότι ο Υπουργός Οικονομικών 

ήρθε και κατέθεσε τις απόψεις της κυβέρνησης πάνω στην οικονομική κατάσταση 

του τόπου. Και είπαμε ότι ήταν μια καλή αρχή, για να γίνει ένας διάλογος όλων των 

πλευριον, ώστε η κυβέρνηση να έχει υπόψη και, αν είναι δυνατό, να λάβει υπόψη 

στην εφαρμογή και στη διαμόρφωση της πολιτικής της τις απόψεις των άλλων 

πλευριΟν. Φαίνεται ότι ήταν η πρώτη και η μοναδική σοβαρή προσπάθεια διαλόγου, 

η οποία έμεινε ημιτελής συμφωνία. Και πρέπει να σημειιοσουμε ακόμα ότι ούτε ο 

Υπουργός Οικονομικιον ούτε κανένας ανώτατος λειτουργός ταγμένος από τον 

Υπουργό Οικονομικών δεν παρακολουθεί αυτή τη συζήτηση από τα έδρανα των 

επισκεπτιον της Βουλής, όταν συζητούμε ένα τόσο σοβαρό θέμα, που είναι τα δικά 

τους μέτρα τα οποία εισηγούνται. Και αυτό είναι, να μην πω περιφρόνηση, σοβαρή 
παρcιλειψη της κυΒέρνησης, όταν καταθέτει την πρώτη σοβαρή οικονομική της 

πρόταση και αγνοεί τη συζήτηση και δεν την παρακολουθεί, ως όφειλε να κάμει. 

Όμως είναι καλό να εξετάσουμε σε ποια κατάσταση βρίσκεται η κυπριακή 

οικονομία σήμερα που συζητούμε τα οικονομικά και τα φορολογικά μέτρα της 

κυβέρνησης, (οστε να τα εντάξουμε μέσα στο ευρύτερο πλαίσιο και να τα αξιολογή
σουμε ανάλογα, αν αποτελούν δηλαδή ενίσχυση των ταμείων, που είναι μια 
πρόσκαιρη λύση, ή αν αποτελούν σωστή πολιτική για τα Οεμελιώδη προβλήματα που 

αντιμετωπίζει σήμερα η κυπριακή οικονομία. Είναι γεγονός ότι η οικονομία μας 

περνά μια περίοδο κλιμακούμενης ύφεσης, για την οποία δεν έχει ευεrύνη η σημερινή 

κυβέρνηση ΒέΒαια, που είναι αισθητή σε όλους τους τομείς της οικονομικής δραστη
ριότητας πλην της γεωργίας. Η κατάσταση αυτή είναι απότοκο της κρίσης της τουρι

στικής Βιομηχανίας και της πλήρους σχεδόν κατάρρευσης στον τομέα της μετα

ποίησης. Και προκαλεί έντονο προβληματισμό και ανησυχία, αφού οι δύο αυτοί 

βασικοί τομείς βρίσκονται σε οπισθοδρόμηση περι?ρίζοντας σοβαρότατα τις προο

πτικές σ\)ντομης ανάκαμψης και ανάπτυξης της οικονομίας μας. 
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Οι τελευταίες εξελίξεις στα κυριότερα οικονομικά μεγέθη συνθέτουν μια 
καθόλου ενθαρρυντική εικόνα σε όλο το φάσμα της οικονομίας. Η ζήτηση αγαθών 

και υπηρεσιών και ειδικότερα η ιδιωτική κατανάλωση παρουσιάζουν αισθητή 

πτώση, δημιουργώντας κρίση στην αγορά και προβλήματα επιβίωσης σε πολλές 

επιχειρήσεις. Στον τομέα της παραγωγής όλοι οι τομείς, με εξαίρεση τη γεωργία, 

παρουσιάζουν κάμψη. Στον τουρισμό είναι πλέον γνωστό ότι τα προβλήματα είναι 

τεράστια. Η τουριστική δραστηριότητα τουλάχιστον για φέτος έχει επηρεαστεί 

ανεπανόρθωτα και το εισόδημα του τομέα θα μειωθεί πέρα από το 10% σε σύγκριση 
με το 1992. Οι ξενοδόχοι δηλώνουν ότι η φετινή χρονιά είναι ήδη χαμένη, καθώς η 
κρίση του τουρισμού βαθαίνει, ενιο το μέλλον του τομέα μαζί με το ίδιο το μέλλον 

της οικονομίας διαγράφεται ζοφερό. Η βιομηχανία συρρικνώνεται και αυτό είναι 

ιδιαίτερα ανησυχητικό, καθιος η απουσία βιομηχανικής στρατηγικής προκαλεί το 

κλείσιμο πολλιον βιομηχανικιον επιχειρήσεων και οδηγεί τον τομέα σε απόγνωση. 

Ήδη μέσα στους πριοτους μήνες του χρόνου η βιομηχανική παραγωγή μειώθηκε 

κατά 10%, ενιο οι κλάδοι της ένδυσης και υπόδησης είχαν μείωση γύρω στο 25 %. 
Μείωση 16% είχαμε και στον κλάδο των τροφίμων για πριοτη φορά μετά από πολλά 
χρόνια. Στον τομέα των κατασκευιον η κατάσταση δεν είναι λιγότερο απαισιόδοξη, 

ενιί) στη γεωργία, όπου η παραγωγή σημείωσε αύξηση, οι τιμές μειώθηκαν και τα 
αγροτικά εισοδήματα πέφτουν λόγω της λανθασμένης εμπορικής εισαγωγικής πολι

τικής την οποία ακολούθησε η προηγούμενη κυβέρνηση. Στην αγορά εργασίας η 

ανεργία αυξάνεται με γοργούς ρυθμούς, ενώ στον τομέα του εξωτερικού εμπορίου 

τόσο οι εισαγωγές όσο και οι εξαγωγές μειιονονται σε απόλυτους αριθμούς, αντανα

κλιοντας την επιταχυνόμενη εξασθένιση των επικρατουσιον οικονομικών συνθηκών. 

Η κατάσταση των δημόσιων οικονομικών είναι γεγονός ότι θα επιδεινωθεί, αφού η 

μείωση της οικονομικής δραστηριότητας και η πτώση των εισαγωγών θα επηρεάσουν 

αρνητικά τόσο τους άμεσους όσο και τους έμμεσους φόρους. Η μόνη ενθαρρυντική 

εξέλιξη υπό τις περιστάσεις φαίνεται να είναι η αποκλιμάκωση των πληθωριστικών 

πιέσεων και η μείωση του πληθωρισμού στο 4%. 

Σε γενικές γραμμές οι προοπτικές της οικονομίας για το 1993 και πέρα από 
αυτό δεν είναι καθόλου αισιόδοξες και σε μεγάλο βαθμό εξαρτώνται από τις εξελί

ξεις στον τουρισμό και τη βιομηχανία, που είναι αρνητικές. Το ερώτημα είναι τι 

κάμνει, ποιες είναι οι προτεραιότητές της ως κράτος και ως κυβέρνηση και ποια 

είναι η οικονομική πολιτική της κυβέρνησης για σταθεροποίηση, ανάκαμψη και 

ανάπτυξη της οικονομίας. Ποιοι είναι οι μακροπρόθεσμοι και ποιοι οι βραχυπρόθε

σμοι στόχοι της οικονομικής πολιτικής της κυβέρνησης; 

Όμως, παρατηρώντας τις πρόχειρες κινήσεις και τις εύκολες λύσεις που 

προκρίνει η κυβέρνηση, το ερώτημα που προκύπτει είναι αν υπάρχει καθόλου οικο

νομική πολιτική. Η κρατούσα σήμερα εντύπωση ανάμεσα στον εμπορικό και το 

βιομηχανικό κόσμο, ανάμεσα στους εργαζόμενους και τα συνδικάτα, ανάμεσα στους 

απλούς πολίτες αυτού του τόπου είναι ότι οικονομική πολιτική δεν υπάρχει. Το να 

βάζεις φόρους, για να μαζεύεις λεφτά δεν είναι οικονομική πολιτική. Δεν υπάρχει 

κατεύθυνση, δεν υπάρχουν προσανατολισμοί, δεν υπάρχουν στόχοι ούτε βραχυπρό

θεσμοι ούτε μακροπρόθεσμοι. 

Ο Υπουργός των Οικονομικών, μόλις ανέλαβε τα καθήκοντά του, ζήτησε 

πίστωση χρόνου για καταγραφή και μελέτη της κατάστασης, με στόχο να καταθέσει 

ένα ολοκληρωμένο πρόγραμμα σταθεροποίησης της οικονομίας. Πέντε μήνες μετά το 

Υπουργείο Οικονομικών παρουσιάζει κατά δόσεις φορολογικά μι!τρα, που στόχο 

L 
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έχουν την αφαίρεση αγοραστικής δύναμης από το διαθέσιμο εισόδημα των κατανα

λωτιον, σε μια περίοδο έντονης ύφεσης της οικονομίας. Και διερωτώμαστε: Αυτό 
είναι το πρόγραμμα σταθεροποίησης; Ποιοι είναι οι ποσοτικοί στόχοι του προγράμ

ματος αυτού σε σχέση με την κατανάλωση, τις αποταμιεύσεις, τις επενδύσεις, τον 

πληθωρισμό, την ανεργία, τα ελλείμματα του δημόσιου τομέα και του ισοζυγίου 
τρεχουσιον συναλλαγών; Δεν υπάρχουν απαντήσεις, γιατί δεν υπάρχει προγραμματι

σμένη πολιτική. Ποιους μακροοικονομικούς στόχους επιδιώκουν να πετύχουν τα 

φορολογικά αυτά μέτρα πέραν των γνωστιον ταμειακών στόχων; Κανένα. Ποιες θα 

είναι οι μακροοικονομικές επιπτιοσεις των μέτρων αυτών και ποια θα είναι τελικά η 
επίπτωση στα δημόσια οικονομικά από την επιβολή των φορολογιών αυτών μέχρι το 

τέλος του χρόνου, λαμβανομένης υπόψη της κλιμακούμενης ύφεσης της οικονομίας; 

Και αυτά τα μέτρα δε θα αποδιοσουν όσο αναμένεται, λόγω της ύφεσης της οικονο

μίας. Άρα, είναι η αναζωογόνηση της οικονομίας που έχει προτεραιότητα και όχι η 

φορομπηχτική πολιτική. Ποιο θα είναι το τελικό αποτέλεσμα των μέτρων αυτών επί 

των δημόσιων εσόδων και του δημοσιονομικού ελλείμματος, αφού είναι ήδη γνωστό 

ότι ο Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας ετοιμάζει δέσμη φορολογικιον και επεν

δυτικών κινήτρων, ενώ ο ίδιος ο Υπουργός Οικονομικών έδωσε εντολές για αύξηση 

των δαπανιον του Προϋπολογισμού Αναπτύξεως; Δυστυχώς οι αντιδράσεις της 

κυβέρνησης στο πρόβλημα της οικονομίας είναι πρόχειρες, αντιφατικές και σπασμω

δικές. Στερούνται οικονομικής λογικής και κοινωνικής αντίληψης και οπωσδήποτε 

χαρακτηρίζονται από έλλειψη συντονισμού ανάμεσα στα τρία βασικά οικονομικά 

Υπουργεία, το Οικονομικών, το Εμπορίου και Βιομηχανίας και το Γεωργίας και 

Φυσικιον Πόρων. 

Από τα πιο πάνω είναι φανερό ότι για την αντιμετώπιση της ύφεσης των δημο-

σιονομικών και για την αντιμετώπιση των άλλων διαρθρωτικών προβλημάτων της 

οικονομίας απαιτείται η λήψη σύντονων, ολοκληρωμένων και πλήρως εναρμονι

σμένων μεταξύ τους μέτρων, που να έχουν συνέχεια και συνέπεια. Η κατάσταση της 

οικονομίας δεν αναστρέφεται με την επιβολή μεμονωμένων και ετεροβαρών, 

ταμειακού χαρακτήρα φορολογικών μέτρων. Ημίμετρα, όπως η φορολογία στα 

τσιγάρα, στη βενζίνη και το ΦΠΑ, όπως είναι τα προτεινόμενα, δεν πρόκειται να 

αποδιοσουν παρά μόνο πρόσκαιρα και πενιχρά αποτελέσματα. Γιατί κάτω από τις 

παρούσες συνθήκες της ύφεσης της οικονομίας , η αύξηση του ΦΠΑ, της βενζίνης και 

των άλλων θα αναζωπυρώσουν τον πληθωρισμό, θα πλήξουν την αγορά και θα 
επιτείνουν την οικονομική ύφεση, φέρνοντας αντίθετα από τα επιδιωκόμενα αποτε

λέσματα. 

Το ζητούμενο σήμερα είναι η χάραξη οικονομικής πολιτικής για σταθερο

ποίηση και ανάπτυξη. Τα θέματα αυτά είναι αλληλένδετα και βεβαίως με τα προτει

νόμενα μέτρα δεν πρόκειται να επιτευχθεί ούτε το ένα ούτε το άλλο. Άμεση προτε

ραιότητα της πολιτείας πρέπει να είναι η λήψη μέτρων ανακοπής και αναστροφής 

της οικονομικής ύφεσης. Πρώτη προτεραιότητα πρέπει να είναι η ανάκαμψη της 

βιομηχανίας, της γεωργίας, του τουρισμού, με παράλληλη λήψη κοινωνικά εξισορρο

πημένων μέτρων, ιόστε να σταθεροποιηθούν ή τουλάχιστον να μην επιδεινωθούν 

περισσότερο τα δημόσια οικονομικά. Οι κεντρικοί άξονες αυτής της προσπάθειας 

πρέπει να είναι οι ακόλουθοι κατά την άποψή μας : 

(1) Η αποκατάσταση της εμπιστοσύνης στην κυπριακή οικονομία χωρίς 
οξίιτητες, επιθέσεις σε θεσμούς, όπως επιχειρείται με την Α Τ Α, και 

ετεροβαρή μέτρα, γιατί η διατάραξη της κοινωνικής ειρήνης αποτελεί ένα 

μείζονα ανασταλτικό λόγο στην προώθηση της οικονομικής ανάπτυξης. 
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(2) Η ανάπτυξη πρέπει να γίνει κεντρικός στόχος των πολιτικιον και παρα
γωγικιον δυνάμεων. Η μεταφορά πόρων να γίνεται από την υπερκατανά

λωση και την πολυτελή κατανάλωση και τον περιορισμό της σπατάλης 

και όχι από τα μικρομεσαία εισοδήματα τα οποία δε θα μπορέσουν να 

αντεπεξέλθουν. 

(3) Η κυβέρνηση και οι παραγωγικές δυνάμεις να αντιμετωπίσουν τα χρόνια 
διαρθρωτικά προβλήματα της οικονομίας. Να σταθμίσουμε τα συγκρι

τικά πλεονεκτήματα και να χαράξουμε μια πορεία ανασυγκρότησης της 

παραγωγικής βάσης της οικονομίας με τον τεχνολογικό εκσυγχρονισμό 

της βιομηχανίας, την αναβάθμιση της γεωργίας και την επίλυση των 

προβλημάτων του τουρισμού. 

(4) Να επανεξεταστεί σοβαρά η φορολογική μεταρρύθμιση της διακυβέρ
νησης Βασιλείου και ειδικότερα η νομοθεσία περί κινήτρων για επενδύ
σεις, έτσι ώστε: 

(α) το φορολογικό σύστημα, πέρα από την αύξηση των εσόδων, να 

συνταχθεί με τη λογική της ανάπτυξης και τη βελτίωση της ανταγω

νιστικότητας και 

(β) η αναπτυξιακή πολιτική να περιλαμβάνει λίγα, αλλά ισχυρά και 

αποτελεσματικά κίνητρα. 

Μιλιοντας για μέτρα σταθεροποίησης και ανάκαμψης της οικονομίας, δεν 

μπορούμε να μην αναφερθούμε και στην πρόσφατη έκθεση του Διεθνούς Νομισμα

τικού Ταμείου, όπως έγινε -και σωστά- από προηγούμενους συναδέλφους. Μια 

έκθεση για την οποία πολύς λόγος γίνεται αυτές τις μέρες. Οι εκθέσεις αυτές 

συντάσσονται και υποβάλλονται από κλιμάκιο του Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου 

που επισκέπτεται την Κύπρο περίπου κάθε δύο χρόνια, όπως συμβαίνει και με όλες 

τις χιορες μέλη του Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου. Η τακτική που ακολουθούσαν 

απαρέγκλιτα μέχρι τιορα όλες οι κυπριακές κυβερνήσεις ήταν να μη δίνουν στη 

δημοσιότητα το περιεχόμενο της έκθεσης. Μόνο κάποιες διαρροές γίνονταν επιλε

κτικά σε ορισμένες εφημερίδες για λόγους σκοπιμότητας και ειδικών σχέσεων. 

Φέτος η έκ(-)εση όχι μόνο δίνεται στη δημοσιότητα, αλλά μπαίνει στο πολιτικό 

παιχνίδι και χρησιμοποιείται από το Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας, σε συνεν

νόηση ασφαλιος με την κυβέρνηση, σαν ένα χαρτί εσωτερικής πολιτικής για την 

προιοθηση των σκληρών νεοφιλελεύθερων κυβερνητικών επιλογών. Κακώς. Οι εκθέ

σεις του Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου έχουν συμβουλευτική μορφή και συνήθως 

χαρακτηρίζονται από μια βραχυπρόθεσμη θεώρηση των οικονομικών μεγεθών, σε 

αντίθεση για παράδειγμα με τη Διεθνή Τράπεζα που αντιμετωπίζει σε μακροπρό

θεσμη βάση και με διαφορετική οπτική τα προβλήματα των οικονομιών. 

Μέσα σε αυτά τα πλαίσια το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο παραγνωρίζει τα 

κοινωνικά δεδομένα, την κοινωνική εξισορρόπηση των οικονομικών βαρών και το 

αίτημα για κοινωνική δικαιοσύνη. Ακολουθεί και εισηγείται μια νεοφιλελεύθερη 

πολιτική και καταφεύγει γι' αυτό σε σκληρά αντίστοιχα μέτρα. Όλα αυτά δε σημαί

νουν βέβαια ότι πρέπει να αγνοήσουμε ή να υποτιμήσουμε το περιεχόμενο της 

έκθεσης. Πρέπει όμως να έχουμε υπόψη μας ότι δεν αποτελεί ευαγγέλιο, ότι δεν 

είναι η μοναδική οδός, ότι υπάρχουν και άλλες λύσεις και συνδυασμοί λύσεων, αν 

θέλετε, στα πλαίσια μιας συναινετικής πολιτικής, την οποία δε θέλησε η κυβέρνηση, 

και ότι μπορούμε να οδηγηθούμε σε μια πιο σύνθετη και ολοκληρωμένη πολιτική 

σταθεροποίησης, ανάκαμψης και ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας. 

• 



• 

2563 

Είναι προφανές ότι χρειαζόμαστε μια συγκροτημένη και κοινωνικά ισορροπη
μένη πολιτική αντιμετώπισης όχι των αποτελεσμάτων της οικονομίας και της οικο

νομικής πολιτικής, αλλά των διαρθρωτικιον προβλημάτων της κυπριακής οικονο

μίας, με στόχο τη στήριξη των δυνατοτήτων ανάκαμψης και την ενίσχυση των 

προοπτικών για αυτόνομη οικονομική πορεία. Αντί αυτού, η κυβέρνηση καταφεύγει 

στις εύκολες λύσεις, πλήττει τα μεσαία και χαμηλά εισοδηματικά στρώματα, ναρκο
θετεί την εργατική και κοινωνική ειρήνη, που αποτελούσε σταθερή παράμετρο της 

οικονομικής μας προσπάθειας, και υπονομεύει ανοικτά τις μελλοντικές προοπτικές. 

Η άρνηση διαλόγου και η αυταρχική συμπεριφορά δεν αφήνουν χιορο για συνεν

νόηση και συναίνεση, που είναι αναγκαία για να χαράξουμε από κοινού μια εθνική 

πολιτική στο νευραλγικό τομέα της οικονομίας. Μια τέτοια προσέγγιση είναι επιβε

Βλημένη, όχι μeνο για στενούς οικονομικά στόχους και λόγους, αλλά και για λόγους 

πολιτικής και κοινωνικής σταθερότητας, που είναι επίσης επιβεβλημένη, για να αντι

μετωπίσουμε ενωμένοι τα αδιέξοδα στα οποία έχει οδηγηθεί το εθνικό μας θέμα. 

Η κυβέρνηση δυστυχιος ακολουθεί την οδό της αναμέτρησης, της κοινωνικής 

αδικίας και της κοινωνικής αναστάτωσης. Και αναλαμΒάνει γι' αυτό ακέραιη την 

ευθύνη των αποφάσεων και των επιλογών της. Ακόμα και τώρα η κυβέρνηση μπορεί 

να κάνει δεύτερες σκέψεις. Δεν προΒλέπουμε όμως ότι θα τις κάνει. Ακόμα και τώρα 
μπορεί να εγκαταλείψει τον αυταρχισμό και να προσέλθει σε διάλογο με όλους τους 

κοινωνικούς εταίρους για κοινές λύσεις και συναινετικές αποφάσεις. Η ύπαρξη 

πλειοψηφίας κοινοΒουλευτικής της συγκυβέρνησης δεν είναι αρκετή, για να δώσει 

κοινωνική αποδοχή σε αντικοινωνικά μέτρα . Αυτό να είναι γνωστό και στα κόμματα 

της σημερινής συγκυβέρνησης. Αν επιμείνει η κυβέρνηση στην άρνηση και τη λογική 

της επιβολής, τότε βέβαια η δική μας θέση είναι σαφής και ξεκάθαρη. Θα υπερασπι

στούμε σταθερά τις κοινωνικές κατακτήσεις του λαού μας, των εργαζομένων και θα 

σταθούμε στο πλευρό των μεσαίων και χαμηλών εισοδηματικών στρωμάτων της 

κοινωνίας μας, γιατί για μας η οικονομική ανάπτυξη είναι συνώνυμη και συμβαδίζει 

με την κοινωνική δημοκρατία και την κοινωνική δικαιοσύνη . Και αυτά σημαίνουν 

κοινωνική αποδοχή. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μουσιούττας. Για πόσα λεπτά θέλετε, κύριε Μουσιούττα; 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Τέσσερα λεπτά. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αφού ήταν δύο λεπτά, κύριε MOlJaLoiJTTa. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Θα τα πω αργά, κύριε . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αυτό είναι δικαίωμα του ΔΗΚο. Έχει ακόμα περιθώρια. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

~ Θα ήταν ανώμαλο να αισθάνεται κανένας ευχαρίστηση την ώρα που ψηφίζει 

• 

φορολογίες. Φορολογίες που αφήνουν εκτεθειμένη ακριβώς την τάξη εκείνη των 

πολιτιον προς τους οποίους η μέριμνα, η αρωγή και η συμπαράσταση του κράτους 
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θα 'πρεπε πρωτίστως να επικεντρωθεί και εμπράκτως να εκδηλωθεί. Επ' αυτού είναι 

γεγονός ότι έχουμε μόνο διαβεβαιώσεις. Και εκείνο που έχουμε να κάνουμε είναι να 

παρακολουθήσουμε τις σχετικές κυβερνητικές υποσχέσεις που μας δόθηκαν και να 

καθορίσουμε ανάλογα τη μελλοντική στάση μας. 

Η υπόθεση της οικονομίας δεν είναι και δεν πρέπει να είναι πρόβλημα μόνο 

της εκάστοτε κυβέρνησης. Είναι πρόβλημα όλων μας -δεξιών, αριστερών και 

κεντριί:ιων- και αφορά το κοινό μας σπίτι και τον κίνδυνο κατάρρευσής του. 

Θυμούμαι πως αμέσως μετά την τραγωδία του 1974 ο αείμνηστος εθνάρχης Μακά
ριος, κηρύσσοντας το μακροχρόνιο αγώνα που σωστά προέβλεψε, εξάγγειλε και το 

τρίπτυχο για τη διεξαγωγή του. Και ήταν το τρίπτυχό του: Οικονομική ανασυγκρό

τηση, αμυντική θωράκιση, διεθνοποίηση. Επειδή χωρίς υγιή οικονομία καμιά πτυχή 

του τρίπτυχου δε θα μπορούσε να υλοποιηθεί, διερωτώμαι γιατί, γι! αυτό που είναι 

το θεμέλιο του αγιί:ινα μας, γιατί, λέω, να μη συσταθεί ένα ειδικό εθνικό οικονομικό 

συμβούλιο, για να συντηρείται και να διατηρείται ισχυρό το βάθρο του αντικατο

χικού αγώνα μας. 

Έχω ακούσει, κύριε Πρόεδρε, με προσοχή ορισμένα σχόλια των αντιτιθεμένων 

στην ψήφιση και πρέπει να πω ότι υπάρχουν πολύ θετικές ιδέες στα όσα έχουν πει ο 

συνάδελφος Ρένο(; Πρέντζας και ο συνάδελφος Αβραάμ Αντωνίου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Είναι τα κατάλοιπα του Μετώπου. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Μας έμεινε σύστημα, ναι. 

Τ . ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μόνο το Μέτωπο δε μας έμεινε. 

(Γέλια) 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Τα προβλήματα της οικονομίας και οι ανάγκες της υγιούς οικονομίας δεν 

τελειώνουν εδιί:ι. Αν η κυβέρνηση αξιοποιήσει το ειλικρινές και αποδεδειγμένο ενδια

φέρον των ηγετών των πολιτικών κομμάτων, των ηγετών των συνδικαλιστικών και 

αγροτικών οργανώσεων, είμαι βέβαιος πως θα φωτιστεί ο δρόμος, σε ένα συνεχή 

διάλογο που πρέπει να διαρκέσει τόσο όσο κρατεί η έκρυθμη κατάσταση στην 

Κύπρο. Και πολλά από τα προβλήματα που μας αναγκάζουν να ερίζουμε περί την 

οικονομία θα βρουν τη λύση τους. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ρολάνδης. Για πόσα λεπτά, κύριε Ρολάνδη; 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δέκα - δώδεκα λεπτά. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Φυσικά τα δέκα - δώδεκα λεπτά δεν είναι αρκετά για να θίξει κανείς το 

πελώριο θέμα που έχουμε μπροστά μας, αλλά θα προσπαθήσω όσο μπορώ. 

Η χώρα αυτή είναι γνωστό πως έχει έναν προϋπολογισμό που για χρόνια δεν 

είναι ισοσκελισμένος. Είναι ένα πρόβλημα και πολλές άλλες χώρες έχουν το ίδιο 

πρόβλημα. Στη δική μας περίπτωση με την πάροδο των χρόνων αυτό το πρόβλημα 
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άρχισε να οξύνεται. Οι Βουλευτές Παπαδόπουλος και Κυπριανού μάλιστα στο 
παρελθόν θα υπέβαλλαν σχετική πρόταση νόμου. Και νομίζω υπεβλήθη πρόταση 

νόμου, που προνοεί ότι δεν μπορεί η Εκτελεστική Εξουσία να υποβάλλει προϋπολο
γισμούς που να μην είναι ισοσκελισμένοι. 

Το ερώτημα είναι πώς μπορεί να γίνει αυτό. Πρακτικά πώς γίνεται αυτό το 

πράγμα, όταν έχεις ταμειακά ελλείμματα ύψους ±:250.000.000 ή ί300.000.000 το 
χρόνο, αν υπολογίσει κανείς και την άμυνα; Είμαστε διατεθειμένοι να μειώσουμε τα 

έξοδα; Η δική μου ειλικρινής απάντηση είναι ότι σ' αυτό τον τόπο δεν είμαστε διατε

θειμένοι να μειώσουμε τα έξοδα. Αυτό μας διδάσκει η ζωή καθημερινά. 

Είχα κάμει προσωπικά ορισμένες εισηγήσεις. Για παράδειγμα να μειωθούν 

κάπως τα έξοδα για την άμυνα. Σε λίγο θα κληθούμε να εγκρίνουμε ±:215.000.000 
που είναι δεσμεύσεις, παρελθοντικές μάλιστα, για την άμυνα. Βλέπετε πουθενά λιτό

τητα; Εγιο Βλέπω μόνο ευδαιμονισμό σ' αυτό τον τόπο. Δε Βλέπω τάσεις λιτότητας. 

Δε βλέπω τάσεις να μειώσουμε στα σημεία που πρέπει την ανάπτυξη. Και, όπως 

αναφέρθηκε προηγουμένως, κτίζουμε καλλιμάρμαρα μέγαρα συνεχώς και κανένα 

δείγμα, κανένα δείγμα δεν έχουμε δώσει μέχρι σήμερα ότι έχουμε πρόθεση να μειώ

σουμε αυτό που ονομάζουμε έξοδα. Πιος θα ισοσκελίσουμε λοιπόν τους προϋπολογι

σμούς χωρίς έσοδα, χωρίς περισσότερα έσοδα; Και έρχεται η κυβέρνηση και 

επιΒάλλει αυτές τις φορολογίες, όσο και αν δε μας ευχαριστούν, σε μια προσπάθεια 

αυτό το ποσό των ±:250.000.000 ή ί300.000.000 που είναι το σημερινό ταμειακό 
έλλειμμα να μειωθεί. 

Τιορα υπάρχει το εριοτημα: Γιατί αυτή η επιλογή του Φόρου Προστιθέμενης 

Αξίας, που είναι και το μεγαλύτερο ποσό απ' όσα επιβάλλονται; Υπάρχει απάντηση. 

Λέμε ότι θέλουμε την Ευρώπη, φωνάζουμε συνεχιος, κτυπούμε την πόρτα της και η 

Ευρ<οπη είναι αρνητική προς εμάς. Μα η Ευρώπη, κύριοι συνάδελφοι, σχεδόν 

παντού έχει 17,5% Φόρο Προστιθέμενης Αξίας και θα τον ευθυγραμμίσει. Δηλαδή 
νομίζουμε πως πάμε προς την Ευρώπη να επιβάλουμε τους δικούς μας όρους; Στην 

Ευρ(\)πη, που δε μας θέλει, θα μπούμε και με τους όρους μας; Είμαστε αφελείς, αν 

πιστεύουμε αυτό το πράγμα. Άρα αυτή η φορολογία, είτε μας αρέσει είτε όχι, είναι 

μια κατ' εξοχήν ευρωπα·ίκή φορολογία η οποία, όταν μπούμε στην Ευρώπη, θα μας 

επιβληθεί. Και για να μπούμε στην Ευρώπη, θα την πληρώσουμε τελικά τη φορο

λογία στο άρτιο, θα πάμε στο 17,5%. Να είμαστε ρεαλιστές. Όταν μπούμε στην 
Ευρώπη, πρέπει να έχουμε και τους δείκτες εκείνους που θα μας βάλουν στην 

ΕυριΟπη. Αυτή τη στιγμή μπορεί να τους έχουμε σε κάποιο βαθμό, αλλά τα σημεία 

των καιρών δεν είναι καλά για την Κύπρο. 

Και έρχομαι πολύ σύντομα στο σημείο που έθιξαν και άλλοι ομιλητές, δηλαδή 

στην έκθεση του Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου. Εμείς μπορούμε να λέμε ό,τι 

θέλουμε. Ομιλητής ανέφερε προηγουμένως ότι έχει επικριθεί το Διεθνές Νομισμα

τικό Ταμείο κατά καιρούς από άλλους εμπειρογνώμονες. Μπορεί. Δεν έχει θεωρία 

σ' αυτό τον κόσμο που δεν έχει επικριθεί από κάποιον άλλο. Το γεγονός όμως παρα

μένει ότι είναι το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο και δεν μπορούμε να το αγνοούμε. 

Διότι από τη στιγμή που το αγνοούμε μια και δυο και τρεις φορές, τι νομίζετε πως 

θα γίνει, εκτός από τα χάλια μας τα εσωτερικά; Θα αρχίσουμε να μην μπορούμε να 

δανειστούμε. Το πρώτο βήμα, όπως έγινε και αλλού -συζήτησα αυτό το θέμα στο 
παρελθόν με ανώτατους λειτουργούς- είναι ότι θα μειωθεί η διεθνής οικονομική 

αξιοπιστία μας και όταν πάμε να δανειστούμε, θα μας πουν ψηλότερα επιτόκια. 

Και μετά θα μας κλείσουν την πόρτα των τραπεζών, όπως συνέβη και αλλού. Και δε 

.. 
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θα έχουμε χρήματα να πληριοσουμε τους δημόσιους υπαλλήλους και πρέπει να 

κόψουμε χρήματα τότε. Είναι μια αλυσιδωτή πορεία-εμπειρία την οποία είχαν και 

πολλοί άλλοι. Και όταν κόψεις χρήματα, αρχίζεις πλέον τον κατήφορο από τον 

οποίο δεν υπάρχει ανήφορος. 

Δε λέω να υιοθετήσουμε στα τυφλά αυτό το οποίο έχει πει το Διεθνές Νομισμα

τικό Ταμείο. Αυτό που κάνει είναι ένα ετήσιο ή διετές τσεκ-απ, ιατρικό τσεκ-απ της 

οικονομίας μας. Διαφωνώ με τον κ. Ηλιάδη που είπε ότι αυτό το τσεκ-απ πρέπει να 

το κλείσουμε μέσα σε ένα συρτάρι και να το ξεχάσουμε και να το αγνοήσουμε, διότι 

θα πεθάνουμε στο τέλος. Αυτό γίνεται, για να λάβουμε μέτρα. Έρχονται και μας 

λένε: Έχεις πρόβλημα σε ορισμένους τομείς. Αναφέρεται για παράδειγμα στην ΑΤΑ, 

αναφέρεται σε άλλα στοιχεία. Δε μας αρέσει, ασφαλώς δε μας αρέσει. Ποιου αρέσει; 

Αλλά είναι το πρόβλημά μας, υπάρχουν προβλήματα. Το έθιξε ο κ. Χατζηδημητρίου 

προ ολίγου. Δε λέω ότι έχουν εύκολη λύση. Και είπε ότι εδώ γύρω μας -πάρτε το 
Μαρόκο, την Αλγερία, την Αίγυπτο, την Ιορδανία, την Τουρκία, την Ελλάδα, την 

πρώην Σοβιετική Ένωση- τα εργατικά είναι μεταξύ δύο δολαρίων και διακόσιων 

δολαρίων. Εδιο είναι χίλια δολάρια. Πού θα μας πάρει αυτή η ιστορία; Υπάρχουν 
θαύματα; Όταν η εκκοπή των πορτοκαλιών στην Κύπρο πληρώνεται με αυτή την 

τιμή, ενώ στο Μαρόκο πληρώνεται με το 1/10, πού θα πάνε τα δικά μας πορτοκάλια; 
Στις χωματερές. Τώρα μόλις διάβαζα -βρήκα έξω τη "Συνεργατική Φωνή"- πως 500 
τόνοι προχθές πήγαν σε χωματερές. Είναι φυσικό να πάνε εκεΙ 

Η βιομηχανία είναι θέμα στρατηγικής; Αφού δεν μπορεί πλέον η βιομηχανία 

να αντέξει το κόστος της. Μας έστελλαν για παράδειγμα από την Αγγλία στο 

παρελθόν ημικατασκευασμένα υφάσματα και κάναμε αυτό που ονομάζεται νομίζω 

CMT στην Κύπρο. Ξέρετε πόσα το κάμνουν τώρα στη Ρωσία; Στο 1/6 της τιμής! 
Άνοιξαν εργοστάσια εκεί· ήρθε προχθές κάποιος και μου το έλεγε. Και έκλεισαν όλα 

τα δικά μας. Η πραγματικότητα είναι ότι έχουμε πρόβλημα που σε ορισμένους 

τομείς δε θα λυθεί, διότι αυτή είναι η αλήθεια. Σε άλλους που έχουμε να προσφέ

ρουμε κάτι πρόσθετο, όπως είναι ο τουρισμός, που έχουμε κάποια ποιότητα εμείς 

και δεν την έχουν άλλοι, ναι, εκεί θα διατηρήσουμε κάποιο κόσμο, αλλά και πάλι 

είναι θέμα ορίου κόστους. Όταν το περάσουμε το όριο κόστους, δε θα υπάρχει 

Κύπρος. Η δική μου εντύπωση είναι ότι το πρόβλημα δεν είναι πρόβλημα κυβερνή

σεων. Είναι πρόβλημα δικής μας νοοτροπίας. Όλων μας και ημών μη εξαιρουμένων. 

Υπάρχει μια νοοτροπία ευδαιμονιστική, μια τάση βελτίωσης του βιοτικού επιπέδου, 

που δεν είναι κακή, αλλά άρχισε να γίνεται υπό τις συνθήκες στην Κύπρο αντιοικο

νομική και κακή, η οποία θα μας καταστρέψει. 

Στην Κύπρο κρατούμε όλοι από ένα πελώριο κουτάλι και έχουμε μπροστά μας 

ένα γλύκισμα το οποίο έπαψε να υπάρχει και θέλουμε να φάμε όλοι από εκείνο και 

σπρώχνει ο ένας τον άλλον για να πάρει όσο μπορεί παραπάνω. Δεν υπάρχει τέλος 

σ' αυτή την ιστορία. Και αν δεν προσέξουμε, αν δεν αλλάξουμε τη γενική νοοτροπία 

που εκδηλώνεται στην Κύπρο, πάμε προς τον κρημνό. Εγώ δεν έχω καμιά αμφι

βολία. Γι' αυτό να μην απορρίπτουμε επιδερμικά εισηγήσεις που γίνονται από οικο

νομικούς αναλυτές που σίγουρα ξέρουν τι λένε. Να μην έχουμε ψευδαισθήσεις, 

σίγουρα ξέρουν τι λένε, και τουλάχιστον να καθίσουμε κάτω όλοι οι φορείς, όλοι οι 

κοινωνικοί εταίροι, και εργοδότες και κυβέρνηση και εργάτες, και να δούμε πώς θα 

λύσουμε αυτό το πρόβλημα, διότι η οικονομία άρχισε να κλονίζεται πιστεύω ανεπα

νόρθωτα σε ορισμένους τομείς, σε άλλους ίσως όχι, και να τη σώσουμε όσο είναι 

καιρός. 

Ευχαριστιο, κύριε Πρόεδρε. 

1 
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ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. Για πόση ώρα, κύριε Χρίστου; 

Α. ΧΡΙΣΤΟΎ: 

Εννέα με δέκα λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Απλιος, για να σας προειδοποιήσω. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΎ: 

Βεβαίως. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

ΒεΒαίως δε θα σχολιάσω τα όσα έχουν λεχθεί, αλλά θα ήθελα να πω ότι, ενιο 

πολλές από τις εκτιμήσεις οικονομικιον οργανισμών, όπως το Διεθνές Νομισματικό 

Ταμείο, πιθανό να αξιολογούνται και να σχολιάζονται, αυτό που εκπλήττει είναι ότι 

αυτοί οι διεθνείς οργανισμοί δεν ασχολούνται παρά μόνο με τα εισοδήματα των 

μισθωτιον, με την Αυτόματη Τιμαριθμική Αναπροσαρμογή, με την εργατική νομο

θεσία και τις συλλογικές συμβάσεις. Δεν ασχολούνται όμως ούτε με τα υπερκέρδη 

ούτε με τη φοροδιαφυγή ούτε με την παράνομη εξαγωγή κεφαλαίων στο εξωτερικό. 

Ασχολούνται βασικά με μια πτυχή του κοινωνικού προβλήματος που ονομάζεται 

οικονομία, με την πτυχή των μισθωτιον και των εργαζομένων. Αυτό- το πράγμα δεν 

μπορεί να διαφύγει της προσοχής μας, όταν αξιολογούμε αυτές τις εκθέσεις. 

Υπάρχει πρόβλημα στην οικονομία; Υπάρχει. Το θέμα είναι ποιου μεγέθους 

πρόβλημα υπάρχει, ποιο είναι το πραγματικό πρόβλημα και ποιος θα πληρώσει ή 

ποιοι θα πληριοσουν για τη σταθεροποίησή της και την παραπέρα πρόοδό της. Και 

εδιο υπάρχει ουσιαστική διαφορά. Υπάρχει ουσιαστική διαφορά, γιατί η κυβέρνηση 

έχει συστηματικά παρουσιάσει στοιχεία τα οποία στρεβλώνουν τα δεδομένα. 

Αλλάζεί τη μέθοδο εξαγωγής οικονομικών δεικτών και ενώ για χρόνια τα έξοδα του 

Ταμείου Αμυντικής Θωράκισης ήταν εκτός των προϋπολογισμών και εκτός των 

δεικτιον, σήμερα εισάγονται, καταφανώς και προφανιος για να διογκώσουν τους 

αριθμούς, για να μεγεθύνουν το πρόβλημα, για να δημιουργήσουν μια κατάσταση 

κατατρομοκράτησης, η οποία ήδη έχει δημιουργηθεί. Ήδη έχει παγιοσει η αγορά, ήδη 

ο μικρός και ο μεσαίος επενδυτής, που αποτελούν τη μεγάλη πλειοψηφία που 

διακινεί κεφάλαια σ' αυτό τον τόπο, έχει κατατρομάξει και ήδη υπάρχει στην αγορά 

μας μια κατάσταση, η οποία οφείλεται πρώτα και κύρια στην κινδυνολογία αυτής 
της κυβέρνησης. Άρα, εμείς έχουμε πει, και επαναλαμβάνουμε, ότι πίσω απ' αυτή 

την πολιτική διακρίνουμε τις επιρροές κύκλων οι οποίοι θέλουν να καταργήσουν 

την ΑΤ Α ή να την αλλοιώσουν κατά τρόπο απαράδεκτο, να αλλάξουν το νόμο περί 

Επιτοκίου, να βάλουν χέρι στο συνεργατικό κίνημα, να παρέμβουν στις συλλογικές 

συμβάσεις. Να δημιουργήσουν δηλαδή κατάσταση μέσα από την οποία το συνδικαλι

στικό κίνημα θα κτυπηθεί, θα αναγκαστεί να υποχωρήσει μπροστά στην ανεργία, η 

οποία ήδη δημιουργείται όχι εξαιτίας των μεγάλων προβλημάτων της οικονομίας, 

αλλά εξαιτίας της κινδυνολογίας, και να οδηγήσουν σε ένα αδυνάτισμα του πιο 

σημαντικού φορέα κοινωνικής πολιτικής στον τόπο μας. 

Έχουν λεχθεί διάφοροι αριθμοί. Οι αριθμοί πρέπει να γίνονται σεβαστοί. 

Αλλά, για να γίνονται σεβαστοί, πρέπει συνεχώς οι αριθμοί να παράγονται με τους 

ίδιους τρόπους. Ο κ. Ιεροδιακόνου ανέφερε ότι ο πληθωρισμός στην Κύπρο ήταν 

6,5%. Ναι, ήταν 6,5%. Το 2% ίσως το 2,5% ήταν από το ΦΠΑ, ο οποίος εφαρμόστηκε 
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για πριοτη φορά και φυσιολογικά έδωσε μια διόγκωση. Όμως στην Ευριοπη δεν ήταν 

2,5% ο πληθωρισμός, αλλά 4,5%. Άρα είμαστε μέσα στα πλαίσια, άρα είμαστε με 
Βάση τις νόρμες του Μάαστριχτ. 

Ακόμα μιλήσαμε για το δημοσιονομικό έλλειμμα. Και μιλήσαμε για την περα

σμένη πενταετία και την προπερασμένη. Δε θέλω να ασχοληθώ με αυτά τα πράγματα, 

διότι δεν είναι παρελθοντολογία που πρέπει να κάνουμε. Την περίοδο 1983-87 το 
δημοσιονομικό έλλειμμα ήταν 4,7% πάνω στο Ακαθάριστο Εθνικό Προ·ίόν. Το 1988-
92 ήταν 2,8%. Ξεχνούμε κάτω από ποιες συνθήκες δημιουργήθηκε το θέμα του δημο
σιονομικού ελλείματος. Και ήταν ο πόλεμος στον Κόλπο, ήταν η ξηρασία η οποία 

για δύο χρόνια κτύπησε την Κύπρο, ήταν η φορολογική μεταρρύθμιση και τα 

ί40.000.000 τα οποία δόθηκαν -και δε δόθηκαν από λάθος δόθηκαν κατόπιν της 

πίεσης που άσκησε το συνδικαλιστικό κίνημα και όλα τα κόμματα πάνω στην κυβέρ

νηση να διοσει πριοτα αυτές τις απαλλαγές και μετά να εισάξει το Φόρο Προστιθέ

μενης Αξίας- και η απώλεια, η καθεχρονική απ(ολεια δασμών εξαιτίας της Τελω

νειακής Ένωσης της Κύπρου με την Ευρωπα-Ική Κοινότητα. Απώλεια δασμών της 

τάξης των f50.000.000 ετησίως. Λοιπόν όλα αυτά τα πράγματα δεν μπορεί να μην τα 
λαμβάνουμε υπόψη όταν αξιολογούμε αριθμούς και όταν κάμνουμε συγκρίσεις. 

Τους αριθμούς πρέπει να τους σεβόμαστε. Αλλά, επαναλαμβάνω, δεν μπορεί την 

κάθε φορά να τους εξάγουμε και να τους παράγουμε με διαφορετικό τρόπο. 

Έχει λεχθεί ότι η εισαγωγή του ΦΠΑ, του 5% του νόμου, έγινε για να καλύψει 
οικονομικές ανάγκες. Αυτό είναι σωστό. Ταυτόχρονα όμως θα ήταν λάθος και θα 

ήταν υποτίμηση της νοημοσύνης όλων μας να μη λέγεται ότι η εισαγωγή αυτού του 

1 

συστήματος φορολογίας έγινε και για να συμμορφωθούμε στις απαιτήσεις της , 
Ευρωπα·ίκής Κοινότητας, η οποία στη γνωμοδότησή της το διαπιστώνει και λέει ότι: 

Ναι, όταν η Κύπρος θα προσεγγίζει την ένταξη, θα πρέπει να αυξήσει αυτό το φόρο 

και να εισάξει ακόμα κάποιο ειδικό φόρο, ο οποίος υπάρχει στις Χ(ΟΡΕς της Κοινό

τητας. Άρα, ναι, ήταν και προσπάθεια συμμόρφωσης στις υποδείξεις της Ευρω

πα"ίκής Κοινότητας. 

Υπάρχει επίσης μια συσκότιση των προβλημάτων της οικονομίας, όσον αφορά 

την προέλευσή τους. Νομίζουμε ότι είμαστε απομονωμένοι. Λέμε ότι όλα κληροδοτή

θηκαν. Όχι, κύριοι συνάδελφοι, θα είναι και εδώ παραποίηση των γεγονότων, αν δε 

δούμε στην Ευρ(οπη την οικονομική ύφεση, η οποία οδήγησε μοιραία και αναπό

φευκτα στη μείωση του τουριστικού ρεύματος στην Κύπρο και στη μείωση των 

εξαγωγ(ον μας λόγω της μείωσης της αγοραστικής δυνατότητας στην Ευρώπη, που 

είναι ο κύριός μας προορισμός, και λόγω άλλων παραγόντων που οδήγησαν στη 

μείωση του κόστους των προ·ίόντων που εισάγονται ανταγωνιστικά από άλλες 

χώρες. Αλίμονο όμως, αν θα τρέχουμε πίσω από το κόστος των παραδοσιακά παρα

γόμενων ΠΡΟ·ίόντων στην Κύπρο. Τα πορτοκάλια σήμερα δε μαζεύονται από 

Κύπριους εργάτες. Μαζεύονται από ξένους εργάτες, οι οποίοι μπορεί να πιάνουν 

δέκα δολάρια την ημέρα και πάλι όμως έχουμε πιο ψηλό κόστος. Είναι άλλα 

προβλήματα τα οποία δεν είναι της παρούσης συζήτησης να αναλυθούν και να 

σχολιαστούν. 

Έχουν λεχθεί τα πάντα από τον κ. Ιεροδιακόνου όχι όσον αφορά το σήμερα 

και το αύριο, αλλά όσον αφορά το παρελθόν. Και λέχθηκαν πάρα πολλά και ιδιαί

τερα έγινε και επίκληση στην υπευθυνότητά μας τώρα που είμαστε αντιπολίτευση. 

Εγ(ο λέω ότι η χειρότερη επιλογή που μπορούσε να γίνει αυτή τη στιγμή για να 

εισπράξει η κυΒέρνηση χρήματα είναι η αύξηση του Φόρου Προστιθέμενης Αξίας. Η 
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χειρότερη επιλογή σε στιγμές που θεωρούν οι ειδήμονες ότι έχουμε πρόβλημα αντα

γωνιστικότητας, ότι έχουμε πληθωριστικές τάσεις. Η αύξηση του ΦΠΑ, 'από την ώρα 
που θα εφαρμοστεί, θα εισάξει έναν πληθωρισμό του 3% αυτόματα, ο οποίος μετα
κυλιόμενος στις τιμές των αγαθών και των υπηρεσιών όχι από το μισθοσυντήρητο, 

αλλά από τον ελεύθερο επαγγελματία θα γίνει 6%, θα γίνει 9%. Και φυσιολογικά και 
αναπόφευκτα θα υπάρξουν απαιτήσεις από το συνδικαλιστικό κίνημα, θα υπάρξει 

αύξηση του κάθε παραγόμενου προ'ίόντος εδώ στην Κύπρο, είτε αυτό ονομάζεται 
τουριστικό προ'ίόν είτε ονομάζεται αγαθό βιομηχανικό ή γεωργικό. 

Και παρόλο τούτο, παρόλη την προειδοποίηση ότι αυτό το μέτρο αυτή τη 

στιγμή δε συμ(Ίάλλει στη λύση των προβλημάτων και παρόλο που εμείς πήγαμε με 

αυτό το υπόμνημα, εγιο αυτοπροσιοπως πήγα στον Υπουργό Οικονομιχιον και του 

είπα "Κύριε Οικονομίδη, εδιο έχουμε δεκατρείς προτάσεις για αύξηση των εσόδων 

της κυ(Ίέρνησης και άλλες δέκα προτάσεις για μείωση των εξόδων" και παρόλο που 

προσφερθήκαμε να συζητήσουμε και να πούμε αναλυτικά τις απόψεις μας, ακόμα να 

πάρουμε ειδοποίηση να συναντήσουμε τον Υπουργό Οικονομικών, ακόμα να μας 

δοθεί η ευκαιρία να συζητήσουμε με την κυβέρνηση. Άρα, ναι, η ευθύνη πρέπει να 

χαρακτηρίζει όλους μας, αλλά πρώτα και κύρια την κυβέρνηση και το κυβερνητικό 

κόμμα, γιατί εμείς διαπιστ<ονουμε και δηλώνουμε ότι υπάρχει μια υπερφίαλη, 

υπάρχει μια υπεροπτική αντιμετώπιση των κομμάτων και των οργανιί>σεων και των 

απόψειον τους. Η κυβέρνηση δε θέλει διάλογο, η κυβέρνηση ενισχύει και υιοθετεί 

αντιλα'ίκή πολιτική η οποία εκφράζει συγκεκριμένους οικονομικούς και πολιτικούς 

κύκλους. Και επειδή ακριβώς αυτά τα προβλήματα θα συνεχίσουν, εμείς θέλουμε να 

προειδοποιήσουμε την κυβέρνηση ότι χωρίς διάλογο με τους κοινωνικούς εταίρους 

και η ίδια θα οδηγηθεί σε αδιέξοδα, αλλά και ο τόπος σε καταστροφή. 

ΕυχαριστιΟ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πιττοκοπίτης. Για πόσα. λεπτά, παρακαλώ; 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Έχουμε δεκατρία λεπτά, κύριε Πρόεδρε, θα τα κάνουμε με τον κ. Κυπριανού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν υπάρχει άλλος ομιλητής από εσάς; Είναι ο κ. Κυπριανού. 

Ν. ΠΙΠΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

Θα τα μοιράσουμε με τον κ. Κυπριανού. Από εξήμισι λεπτά. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Ειλικρινά είναι για πρώτη φορά που έχω συγχυστεί. Είναι η δεύτερη φορά που 

εκείνοι που φέρουν κύρια ευθύνη γίνονται κατήγοροι. Αν θέλουμε να είμαστε ειλι

κρινείς, τα οικονομικά προβλήματα που αντιμετωπίζει σήμερα ο τόπος δημιουργή

θηκαν μέσα σε μια νύκτα ή μέσα σε τέσσερις μήνες; Και τι να πούμε, όταν πριν από 

πέντε μήνες ή πριν από επτά μήνες, που ήταν προεκλογική περίοδος, παρουσιαζόταν 

το οικονομικό θαύμα της Κύπρου και φτάσατε στο σημείο και μας λέγατε "Μα τα 

ί800.000.000 που χρωστούμε στις κοινωνικές ασφαλίσεις δεν τα χρωστούμε, διότι 

είναι του εαυτού μας που τα χρωστούμε"; Όταν μιλούμε για αριθμούς και για οικο

νομία, μπορεί όλοι μας να φτιάχνουμε εκατόν επιχειρήματα για να απαντήσουμε ή 

να καταρρίψουμε τις θέσεις οποιουδήποτε άλλου. Με όλο το σεβασμό, είπα ότι 

συγχύστηκα, γιατί παρουσιάστηκε απόψε απ' αυτό το βήμα ότι από τη φοροαλλαγή 
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που έγινε επί κυβέρνησης του κ. Βασιλείου καρπώθηκαν οι εργαζόμενοι ;(40.000.000. 
Είναι έτσι, αγαπητοί συνάδελφοι; Κατόπιν δεκάμηνης διαπραγμάτευσης με τον τότε 
Υπουργό Οικονομικιον, τον κ. Μαυρέλη, είχαμε καταλήξει τον Ιανουάριο του 1988 
στη διαφοροποίηση των συντελεστών. Εντούτοις δεν εφαρμόστηκαν από την κυβέρ
νηση του κ. Βασιλείου που προέκυψε α~ό τις εκλογές και οι εργαζόμενοι μέχρι να 
εφαρμοστεί χάσαμε και f 18.000.000. Μήπως ξεχάσαμε; Και τώρα ζητούμε, αν θέλετε, 
και τα ρέστα; 

Σίγουρα δεν είναι για κανέναν άνθρωπο εύκολη υπόθεση να υπερασπίζεται μια 

κυΒέρνηση ή, αν θέλετε, να υπερασπίζεται κάποια μέτρα που σίγουρα είναι αντι
λα·ίκά. Γιατί πρόκειται να κληθεί ο πολίτης να πληρώσει. Σίγουρα όμως θα πρέπει 
να κάνουν και κάποιοι αυτοκριτική, γιατί άκουσα να λένε το κυΒερνητικό κόμμα, 
άκουσα να λένε η συγκυβέρνηση, άκουσα να λένε η συμπολίτευση, αλλά δεν άκουσα 
σε καμιά περίπτωση εσείς να παραδεκτείτε ότι ήσασταν κυβέρνηση, ήσασταν συγκυ

Βέρνηση ή ήσασταν υποστηρικτές της πριοην κυβέρνησης. Δε σας άκουσα. Επομένως 
θα πρέπει με πολλή σοβαρότητα -εδώ που μας οδηγήσατε είναι δική σας ευθύνη- να 
αναλάΒουμε όλοι τις ευθύνες μας και πρέπει να βρούμε εκείνους τους τρόπους που 
θα βελτιιοσουν σίγουρα τα οικονομικά του τόπου μας. 

Ξεκινήσαμε εδώ δημοκοπιοντας και λέμε ότι καταστρέψαμε τον άνθρωπο που 

πιάνει π.οοο ή ;(8.000. Μα, αγαπητοί συνάδελφοι, ξεχνούμε ότι το 70% των 
απολαΒιον μας όλων πάει στο φαγητό. στα ενοίκια και στα φάρμακα, τα οποία δεν 
εμπίπτουν στο ΦΠΑ; Και όταν μιλούμε για την αύξηση του 3%, αν είναι για f5.000 
εισόδημα μιλούμε για ;(150, αν είναι για π.οοο μιλούμε για f210. Και αν αφαιρέ
σουμε τις ;( 1 00 τις οποίες θα πιστωνόμαστε ή τις άλλες f 1 00 πίστωση για το παιδί 
μας, για ποιο ποσό επομένως πρέπει να μιλούμε; Αν μιλούμε για τα φτωχά στρώ

ματα του λαού μας που εισπράττουν μόνο 0.000 και λέμε ότι με ολόκληρες τις 
0.000 αυτός ο άνθρωπος ούτε τρώει ούτε σπίτι έκτισε ούτε πάει στο γιατρό, και 
εσείς οι ίδιοι είχατε ψηφίσει προηγουμένως την αύξηση εισφοράς στο ΡΙΚ και 

παρουσιάστηκε το πρωί απόδειξη για f 16 ρεύμα, στην οποία υπήρχαν Ε8 ως επιβά
ρυνση για το ΡΙΚ. 

Επομένως κάποτε, όταν υπερασπιζόμαστε κάποιες θέσεις, θα πρέπει να έχουμε 

συνέπεια και συνέχεια για να εξακολουθήσουμε να υπερασπίζουμε τα ίδια πράγ

ματα. Πέραν αυτού αυτό το υπεύθυνο Σώμα πρέπει σίγουρα να προειδοποιήσει την 

κυβέρνηση ότι, αν ο λαός θα έχει κόστος και αν θα μειωθούν τα εισοδήματά του, θα 
πρέπει την ίδια στιγμή και η ίδψ η κυβέρνηση στην πράξη να αποδείξει ότι πράγ

ματι κάμνει νοικοκυρεμένη πολιτική. Εμείς του Δημοκρατικού Κόμματος θα παρα

κολουθούμε από πολύ κοντά την κυβέρνηση και αν τον Οκτώβριο δεν εφαρμόσει 

αυτά τουλάχιστον τα οποία έχει δεσμευτεί προς το Δημοκρατικό Κόμμα ότι θα 

εφαρμόσει, απ' αυτό το ίδιο βήμα θα την κρίνουμε πολύ αυστηρά. 

Τελειιονω, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. Ένα άλλο που πρέπει να γνωρίζει η 
κυβέρνηση είναι ότι θα πρέπει οπωσδήποτε ο εγκεκριμένος προϋπολογισμός του 

1993 για τα έργα ανάπτυξης να εφαρμοστεί και να κατασκευαστούν αυτά τα έργα. 
Και επίσης είμαι υποχρεωμένος απ' αυτό το βήμα να προειδοποιήσω την κυβέρνηση 

να μην τολμήσει να αθετήσει ή να αναστείλει την κατασκευή του δρόμου Λεμεσού

Πάφου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Πουργουρίδης. Έχετε μεταξύ εννέα και δέκα λεπτών, αν είστε ο τελευ

ταίος ομιλητής του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

, 
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ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Μερικώς θα συμφωνήσω με τον προηγούμενο ομιλητή για το ότι το ΑΚΕΛ 

επέτρεψε για τους γνωστούς λόγους, λόγω προεδρικών εκλογών, στον κ . Βασιλείου 

να οδηγήσει την οικονομία του τόπου στα σημερινά χάλια και τιορα φωνάζει πως η 

κυΒέρνηση Κληρίδη επιβάλλει απαράδεκτες φορολογίες. Υπάρχει κανένας μέσα 

σ' αυτή την αίθουσα είτε στα αριστερά είτε στα δεξιά είτε στο κέντρο που αμφι

βάλλει για το γεγονός ότι τα ταμεία του κράτους είναι άδεια; Ή μήπως είναι κινδυ

νολογία. αν λέει κάποιος πως η οικονομία μας αντιμετωπίζει σοβαρά προβλήματα; 

Ασφαλιος όλοι συμφωνούμε πως -για να χρησιμοποιήσω την ηπιότερη έκφραση 

\ που μπορώ- η κυπριακή οικονομία σήμερα αντιμετωπίζει πολύ σοβαρά προΒλήματα 

- να αποφύγω τη λέξη χάλια. Ερωτώ: Αν τα ταμεία του κράτους είναι άδεια, πού θα 

'στραφεί η κυΒέρνηση για να αντιμετωπίσει τις άμεσες ανάγκες της; 'Ολοι ξέρουμε 
πως κάθε μήνα η κυβέρνηση είναι υποχρεωμένη να κάμνει πληρωμές αρκετών 

εκατομμυρίων λιρών. Οι μισθοί των δημόσιων υπαλλήλων και ημών των Βουλευτών 

ασφαλιος πρέπει κάθε μήνα να πληριΟνονται. Και οι μισθοί μαζί με άλλες κρατικές 

δαπάνες είναι μερικές δεκάδες εκατομμύρια λίρες το μήνα. Πού θα Βρει η κυΒέρνηση 

αυτά τα χρήματα: Οι τρόποι είναι δύο: Είτε δανεισμός είτε φορολογίες. Δεν υπάρχει 
άλλος τρόπος. Ο ακατάσχετος δανεισμός της προηγούμενης κυβέρνησης οδήγησε στα 

σημερινά χάλια. Και όλοι έχουμε καταλήξει ή έχουμε πει κατ' επανάληψη πως το 

δημόσιο χρέος . εξωτερικό και εσωτερικό. πρέπει πάση θυσία να περιοριστεί. Αφού 

λοιπόν το χρέος πρέπει πάση θυσία να περιοριστεί, ένας μόνο τρόπος υπάρχει για 

να αντιμετωπίσει η κυβέρνηση τις άμεσες και τρέχουσες επιτακτικές ανάγκες της. 

Και αυτός ο τρόπος είναι οι φορολογ ίες. Είτε το θέλει η κυβέρνηση είτε δεν το θέλει, 

για να αντιμετωπίσει τις πληρωμές πρέπει ή να επιβάλει φορολογίες ή να δανειστεί. 

Κύριε Πρόεδρε. οι Βουλευτές του ΑΚΕΛ και ο κ. Ηλιάδης της ΕΔΕΚ κατηγό

ρησαν την κυβέρνηση πως δεν έχει ολοκληρωμένη οικονομική πολιτική. Ο Υπουργός 

Οικονομικών όμως εξήγησε με πολλή σαφήνεια ότι τα φορολογικά μέτρα που θα 

εγκρίνουμε είναι μέρος ενός ολοκληρωμένου οικονομικού προγράμματος. Και 

εξήγησε ο άνθρωπος ότι το πρόγραμμα αυτό στοχεύει στον περιορισμό των δημό

σιων δαπανιον και του δημόσιου χρέους . Και εξήγγειλε μέτρα προς την κατεύθυνση 

αυτή. Και είναι η πρώτη κυβέρνηση μετά από πολλά χρόνια που εξήγγειλε μέτρα 
προς την κατεύθυνση αυτή. Παράλληλα τόνισε πως πριν από το τέλος του χρόνου θα 

εξαγγείλει και νέα μέτρα για την ανακούφιση των ασθενέστερων τάξεων του λαού 

μας. Και εμείς του Δημοκρατικού Συναγερμού ασφαλώς θα παρακολουθούμε με 

ιδιαίτερη προσοχή το θέμα των φορολογικών απαλλαγών και των μέτρων που 

υποσχέθηκε ο κ. Οικονομίδης και δε θα διστάσουμε να ασκήσουμε δριμεία κριτική, 

αν ο κ. Υπουργός δεν τηρήσει τις υποσχέσεις του. Αλλά δεν έχουμε κανένα λόγο 

σήμερα να αμφιΒάλλουμε πως ο Υπουργός Οικονομικών θα τηρήσει στο έπακρο τις 

υποσχέσεις που έδωσε. Και πρέπει να πω πως το ενδιαφέρον για τους χαμηλά αμει

βόμενους σίγουρα δεν αποτελεί προνόμιο του ΑΚΕΛ και της ΕΔΕΚ. '!ΞΧ,>Jμε ί~αι 

εμείς. τα υπόλοιπα δύο κόμματα που συγκυβερνούμε αυτό τον τόπο. τ::οά.στί,Ο ενδια
φέρον για τις τάξεις αυτές. 

Δυο-τρία σχόλια για θέματα που έθιξαν συνάδελφοι στις ομι;,. ί '. τους. Ί~γινε 

πολύς ντόρος για το διάλογο με τους κοινωνικούς εταίρους για την αντιμετώπιση 

των προΒλημάτων της οικονομίας . Σίγουρα ο διάλογος, κύριοι συνάδελφοι. είναι 

επιΒεΒλημένος. Και αν το ΑΚΕΛ ζήτησε συνάντηση με τον Υπουργό Οικονομικών -
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και δεν έχω λόγο να αμφιβάλλω για τα όσα είπε ο αγαπητός εκ Λεμεσού συνάδελφός 

μου ακελικός Βουλευτής, ο κ. Χρίστου- και ο κ. Υπουργός δεν όρισε τη συνάντηση 

αμέσως, κακίζουμε την παράλειψή του αυτή και τον καλούμε να ορίσει συνάντηση 

αύριο, αν είναι δυνατό, γιατί, όταν ένα μεγάλο κόμμα ζητά συνάντηση με τον οποιο

δήποτε Υπουργό, ο Υπουργός είναι υποχρεωμένος να ακούσει το κόμμα αυτό 
αμέσως. Αυτή είναι η αντίληψη που εμείς του Δημοκρατικού Συναγερμού έχουμε για 

τις υποχρειόσεις των Υπουργιόν απέναντι στα κοινοβουλευτικά κόμματα του τόπου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Να έχετε υπόψη, κύριε Πουργουρίδη, ότι πήραμε απάντηση στην εφημερίδα 

προς το υπόμνημά μας. Σε δύο μέρες από την επίδοση πήραμε απάντηση δημοσιευ

μένη σε εφημερίδα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Χρίστου, κακίζουμε χωρίς δισταγμό τη στάση αυτή. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Δεν έχω αμφιβολία ότι ευθύνεται. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

Όμως δεν πρέπει να συγχύζουμε ορισμένα πράγματα. Ο διάλογος με τους 

κοινωνικούς εταίρους είναι ένα πράγμα και η ευθύνη του να κυβερνάς τον τόπο 

είναι άλλο πράγμα. Αν φτάσαμε στα σημερινά χάλια, κύριοι συνάδελφοι, φτάσαμε 

κύρια, και αυτή είναι η πρώτη αιτία που φθάσαμε στα σημερινά χάλια, από το 

γεγονός που πολύ επιτυχώς χαρακτήρισε ο Πρόεδρος της Επιτροπής Οικονομικών 

και το ανέφερε σε σειρά ομιλιών του ότι ο κ. Βασιλείου επί σειρά ετών δεν κυβερ

νούσε, αλλά διοικούσε. Και αν φτάσαμε στα σημερινά χάλια, είναι γιατί ο κ. Βασι

λείου δεν τολμούσε να κυβερνήσει και να πάρει αναγκαίες αποφάσεις, όπως τόλμησε 

η κυβέρνηση Κληρίδη με τα φορολογικά και άλλα μέτρα. Όταν κυβερνάς, το να .. 
επιβάλλεις φορολογίες είναι κάποτε δυστυχιός επιβεβλημένο. Και πρέπει να μη 

διστάζεις να πάρεις τα μέτρα αυτά, αν με το να πάρεις τα μέτρα θα οδηγήσεις την 

οικονομία του τόπου σε ευρωστία και θα θεραπεύσεις τα οικονομικά προβλήματα 

του τόπου. Και πιστεύουμε ότι με τα μέτρα αυτά η κυβέρνηση Κληρίδη εφαρμόζει 

ένα ολοκληρωμένο οικονομικό πρόγραμμα, το οποίο οπωσδήποτε χρειάζεται ένα 

μεγάλο χρονικό περιθώριο για να το υλοποιήσει. Είναι τα πρώτα μέτρα αυτά. Θα 

ακολουθήσουν και άλλα. Όχι φορολογικά. Επαναλαμβάνω ότι ασφαλώς, αν είναι 

αναγκαίο να ληφθούν και άλλα φορολογικά μέτρα για να μην οδηγηθούμε στη χρεο-

κοπία, δεν πρέπει η κυβέρνηση να διστάσει να πάρει τέτοια μέτρα. Και είμαι 

σίγουρος ότι, αν στην εξουσία βρισκόταν ο κ. Βασιλείου -και κλείω, κύριε Πρόεδρε-

να είστε σίγουρος και δε νομίζω να αμφιβάλλουν κάποιοι συνάδελφοι προς το 

κέντρο, ότι ο κ. Βασιλείου θα ζητούσε σήμερα αν ήταν Πρόεδρος όχι απλά αύξηση 

στο 8% του ΦΠΑ, αλλά στο 10% και στο 12%. Και όταν έγινε λόγος για τέτοιες 
αυξήσεις, οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ απλώς μειδίασαν. Όμως στις κατ' ιδίαν συνομι-

λίες -και κάναμε τέτοιες κατ' ιδίαν συνομιλίες με πολλούς από τους συναδέλφους 

του ΑΚΕΛ- μας έλεγαν ευθαρσώς ότι θα υποστήριζαν τέτοιες αυξήσεις. Τώρα, 

επειδή στην εξουσία βρίσκεται ο Γλαύκος Κληρίδης, το 8% είναι απαράδεκτο, ενώ, 

αν στην εξουσία βρισκόταν ο κ. Βασιλείου, το 10% θα ήταν παραδεκτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρίδης. Θα είστε ο τελευταίος ομιλητής; 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δώστε μου μισό δευτερόλεπτο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Δεν το αντέχω, κύριε Πρόεδρε, αυτό να επαναλαμβάνεται. Με όλη την ειλικρί

νεια δεν το αντέχει η ψυχή μου. Σας λέω με σαφήνεια ότι ουδείς από τους συναδέλ

φους μπορεί να ισχυριστεί ότι του είπε ο οποιοσδήποτε συνάδελφος του ΑΚΕΛ ότι, 

αν ο Βασιλείου έφερνε Φόρο Προστιθέμενης Αξίας πέραν του 5%, θα έπιανε έστω 
και 1 % από τΟ ΑΚΕΛ. Η διαφορά έγκειται στο εξής: Αν ήταν ο Βασιλείου και 
έφερνε τιόρα, θα απορρίπτετο. Και θα απορρίπτετο συλλήβδην από όλους και πριοτα 

απ' όλα από το ΑΚΕΛ -θα απορρίπτετο πρώτα απ' όλα από το ΑΚΕΛ- εκτός και αν 

το ψήφιζε ο Δημοκρατικός Συναγερμός μόνο. Τώρα φέρνει ο κ. Κληρίδης, φέρνει η 

νέα κυβέρνηση και έχει τη στήριξη της πλειοψηφίας της συγκυβέρνησης. Σωστά είπε, 

νομίζω ο κ. Ηλιάδης το είπε, ότι δεν μπορεί να συγκαλύπτεται από την κοινοβουλευ

τική πλειοψηφία. Δε θα το αντέξει ο κόσμος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρίδης θα είναι ο τελευταίος; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Έχετε οκτώ με εννέα λεπτά. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Αντιλαμβάνομαι ότι η τελευταία αναφορά του κ. Πουργουρίδη ήταν κατα

φύγιο μετά από εκείνο που του έφυγε και που είναι οι προθέσεις της κυβέρνησης όχι 

να διοικήσει, που σημαίνει να λαμβάνει υπόψη και τους κοινωνικούς εταίρους, αλλά 

να κυβερνήσει, δηλαδή να αποφασίζει και να διατάσσει . Και εξήγγειλε ήδη ότι 

πρέπει να περιμένουμε και νέα μέτρα. 

Είναι γεγονός, κύριοι συνάδελφοι, το οποίο είναι συνείδηση στον κυπριακό 

λαό ότι αυτή η κυβέρνηση για πρώτη φορά στην ιστορία της Κυπριακής Δημοκρα

τίας έχει ταυτιστεί πλήρως με τους εργοδότες, τις απόψεις και τις απαιτήσεις τους. 

Πότε στο παρελθόν είχαμε τέτοια ενθουσιώδη στήριξη κυβερνητικών μέτρων από 

πλευράς των εργοδοτών; Αλλά υπάρχει ακόμα κάτι: Αφού είναι τόσο σίγουροι οι 

συνάδελφοι για τα επιχειρήματά τους και για το δίκαιο της υπόθεσής τους, ας 

αποφασίσουμε σήμερα όλοι μαζί ότι θα διοργανώσουμε μια διήμερη, τριήμερη συζή

τηση, για να έχουμε το χρόνο να συζητήσουμε την οικονομία εν γένει. Και ακόμα ας 

δώσουν οδηγίες τουλάχιστον στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου να οργανώσει 

τέτοιες συζητήσεις. Και ας μην κακοφαίνεται στον κ. Πουργουρίδη όταν λέμε ότι 

δεν επιθυμούν διάλογο, διότι δεν είναι μόνο στον οικονομικό τομέα . Αποφεύγετε, 

κύριοι, συστηματικά το διάλογο και τις συζητήσεις και όποτε θέλετε να αναφέρουμε 

συγκεκριμένα παραδείγματα. Και σήμερα ακόμα, ενώ το Υπουργικό Συμβούλιο 

τέλειωσε η ιορα 1.00 μ.μ. με 1.30 μ.μ., δεν καταδέχτηκε κανένας, όπως επισήμανε και 
ο κ. Ηλιάδης, από την κυβέρνηση να παρακολουθήσει αυτή τη συζήτηση. Είναι σαφές 
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το μήνυμα. Επειδή έχουμε κοινοβουλευτική πλειοψηφία, λέτε όσα θέλετε, το ίδιο μας 

κάμνει. Έγινε λόγος για ανεύθυνη αντιπολίτευση. Το πιο ανεύθυνο είναι κάποιος να 
αναλάβει να κυβερνά έναν τόπο και αντί να κυβερνά, να αναλώνεται σε αντιπολί
τευση της προηγούμενης κυβέρνησης. 

Οι αριθμοί, τα προβλήματα είναι συζητήσιμα και όποτε θέλετε, επαναλαμβάνω, 

να τα συζητήσουμε. Δεν έχω χρόνο να ασχοληθιο με τους αριθμούς. Τα προβλήματα 

ξεκίνησαν και τέλειωσαν με την πενταετία Βασιλείου ή θα συνεχιστούν και θα 

τελειώσουν με την πενταετία Κληρίδη; Αν ο κάθε επόμενος Πρόεδρος και η κυβέρ
νησή του υιοθετήσουν αυτή την τακτική, θα φτάσουμε στα ίδια χάλια με την Ελλάδα. 

Δηλαδή στην τακτική να φορτώνει κάθε κυβέρνηση όλα τα προβλήματα στη δήθεν 

καμένη γη που παρέλαβε. 

Ακόμα -και εδώ λέω ήμαρτον στον κ. Πιττοκοπίτη- εμείς "νομίζαμε ότι ήταν 
γνωστό σε όλους ότι το ΑΚΕΛ υποστήριζε την κυβέρνηση Βασιλείου. Δυστυχώς 
εκάμαμε το λάθος να μην το επαναλάβουμε και σήμερα. Το επαναλαμβάνουμε τιορα, 
κύριε Πιττοκοπίτη. Αλλά εδώ είναι το θέμα; Ή το θέμα είναι αν τα προβλήματα 
είναι άλφα, βήτα ή γάμα βαθμού; Δύο είναι τα βασικά ερωτήματα. Αποδεχόμενος 

χάριν συζήτησης τις θέσεις της \κυβέρνησης για την κατάσταση της qικονομίας, 
ερωτώ: Αν είναι τόσο σοβαρά, σύνθετα και πολύπλοκα τα προβλήματα, γιατί αυτοί 

που περιγράφονται από τα φιλοκυβερνητικά μέσα ενημέρωσης περίπου σαν οικονο

μικοί εγκέφαλοι δε γνωρίζουν ότι ~ύνθετα, πολύπλοκα προβλήματα δεν αντιμετωπί

ζονται με αποσπασματικά μέτρα, αλλά με μια σύνθετη πρόταση; Πού είναι η σύνθετη 

πρόταση; Και αν όντως δεχτούμε ότι οι προθέσεις είναι αγαθές και θα έρθουν και 

αντισταθμιστικά μέτρα, σας ερωτιο: Είναι φοβερό πρόβλημα για την κυπριακή οικο

νομία, αντί να αρχίσουν να ισχύουν από 1 η Οκτωβρίου τα μονόπλευρα και αντι
λα'ίκά μέτρα, να αρχίσουν από 1 η Νοεμβρίου τα σύνθετα μέτρα που θα μας φέρετε 
το Σεπτέμβριο εδώ; 

Επιχειρείται να χρησιμοποιηθεί το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο. Το είπαν και 

άλλοι συνάδελφοι, το λέει και η ΕΟΚ όμως ότι έχει σαφή ταξική τοποθέτηση το 

Διεθνές Νομισματικό Ταμείο. Και ας μην κλείνουμε τα μάτια. Αλλά και κάτι άλλο. 

Αν η θέση είναι ότι, επειδή το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο και οι όποιοι παρόμοιοι 

οργανισμοί είναι ισχυροί οικονομικοί παράγοντες της γης σήμερα, πρέπει να υιοθε

τούνται οι εισηγήσεις τους και αν οι θέσεις της ΕΟΚ πρέπει οπωσδήποτε να 

υλοποιούνται, χωρίς να συζητούμε για να δούμε πώς προσαρμόζονται στην 

κυπριακή πραγματικότητα, γιατί να έχουμε κυπριακή κυβέρνηση και κυπριακή 

Βουλή και να μην τα παίρνουμε και να τα αντιγράφουμε; 

Γίνεται πάρα πολύς λόγος ότι τα μέτρα είναι αναγκαία, γιατί η ανταγωνιστι

κότητα των κυπριακών προ'ίόντων δεν είναι αυτή που θα έπρεπε να είναι εξαιτίας 
του εργατικού κόστους. Και εδώ για μια ακόμα φορά φαίνεται η μονόπλευρη τοπο

θέτηση. Αλλά εγώ προκαλώ να μου παρουσιάσετε τον οποιοδήποτε οικονομολόγο, 

αστό, αριστερό ή μαρξιστή, που θεωρεί ότι το θέμα κόστους παραγωγής μπορεί να 

λυθεί εις βάρος του εργατικού κόστους. Όχι, κύριοι συνάδελφοι, όλες οι οικονο

μικές θεωρίες του κόσμου είναι σαφείς: Το πρόβλημα του κόστους λύεται μόνο 

ριζικά, αποφασιστικά και επικερδώς με την αξιοποίηση της τεχνολογίας. Αν αυτή η 

λογική ήταν σωστή, η Γερμανία θα έπρεπε να είχε χαθεί, αφού έχει τους πιο ψηλούς 

μισθούς. Έχει όμως την πιο ψηλή τεχνολογία. Ποιες επενδύσεις έκαμε το κυπριακό 
ιδιωτικό κεφάλαιο για την αναβάθμιση της τεχνολογίας; Αυτό που έκανε, και όλοι 

σήμερα το παραδέχονται, είναι δύο δισεκατομμύρια παρ('.ινομη εξαγωγή, για να 

διασφαλίσει τι; Ότι και εδώ θα περνά καλά, ενόσω υπάρχει Κύπρος και αν, μη 

κακό, ο μη γένοιτο, χαθεί η Κύπρος, θα μπορεί να περνά καλά και στο εξωτερικό. 

.. 
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Λέχθηκε ότι το ΑΚΕΛ δεν κάμνει υπεύθυνη αντιπολίτευση, γιατί απλώς 

διαφωνεί. Ανέφερε ο κ. Χρίστου ότι επιδόθηκε ένα υπόμνημα. Στην αρχή είπαν θα 

συζητήσουν. Μετά απάντησαν μέσω του Κυβερνητικού Εκπροσώπου ότι απορρίπτο

νται συλλήβδην οι εισηγήσεις. Είναι ενδεικτικό του πόσο υπεύθυνα αντιμετωπίζει η 

κυβέρνηση τις εισηγήσεις. Λέχθηκε ότι, μα, κύριοι του ΑΚΕΛ, το 5% δεν ήταν ισοπε
δωτικό και είναι ισοπεδωτικό το 3% που θα προστεθεί; Όπως και αν αποφασί
στηκαν τα αντισταθμιστικά μέτρα, είτε με τον τρόπο που εμείς περιγράφουμε είτε 

και πάλι χάριν συζήτησης να δεχτώ αυτό που περιέγραψε ο κ. Ιεροδιακόνου , παρόλο 

που ξέρει ότι δεν ήταν έτσι τα πράγματα, δεν ήταν θέμα λάθους, εντούτοις ψηφίσαμε 

πακέτο και συζητήσαμε πακέτο. Είναι γι' αυτό το λόγο που δέχτηκε η Βουλή το 5%. 
Το 3%, ναι, είναι ισοπεδωτικό . Γιατί; Γιατί δε συνοδεύεται με αντισταθμιστικά 

μέτρα, αλλά αντίθετα, όχι με υπονοούμενα, με σαφείς τοποθετήσεις ότι τα προΒλή

ματα θα λυθούν με την κατάργηση της ΑΤΑ και σειράς άλλων κατακτήσεων των 

εργαζομένων. Θα λυθούν, όπως είπε ο Υπουργός Οικονομικών από την τηλεόραση 

σαράντα οκτώ ώρες μετά το διορισμό του, με τη μείωση του βιοτικού επιπέδου του 

λαού. Είναι καταγραμμένος ο λόγος στην τηλεόραση του ΡΙΚ. 

Σε ένα λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Ούτε δεχόμαστε το επιχείρημα ότι το 

ΦΠΑ μπήκε απλώς για να εισπραχθούν λεφτά. Ποιο ήταν το κύριο επιχείρημα 

αυτιόν που υποστήριζαν το ΦΠΑ και πριν το προτείνει ο Πρόεδρος Βασιλείου; Ότι 

θα πληρ(όσουν εκείνοι που φοροδιαφεύγουν. Και εκείνοι που φοροδιέφευγαν και 

φοροδιαφεύγουν δεν είναι οι εργαζόμενοι. Γι' αυτό και είναι σωστό να τους αναπλη
ρώνεται η απιόλεια αυτή μέσω της Αυτόματης Τιμαριθμικής Αναπροσαρμογής. 

Το γεγονός λοιπόν παραμένει ότι, και αν δεχτούμε αυτό που λέτε εσείς ότι 

όντως τόσο μεγάλα είναι τα προβλήματα, η κυβέρνηση έχει στρέψει αποκλειστικά 

την προσοχή Τ11ς στο να εισπράξει τα λεφτά από τους εργαζομένους. Και ακόμα, 

όπως λέει κάποιος φίλος, έλα Χριστέ, μόνο έξι μήνες, φαντάζομαι τι θα ακολου-
~ θήσει. Και ο Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας, ναι, μίλησε σε συνεννόηση με την 

κυβέρνηση -να μην περιπαιζούμαστεν εδώ μεταξύ μας- και είπε ότι μόνο η Κύπρος 

και μερικές μουσουλμανικές χώρες έχουν Αυτόματη Τιμαριθμική Αναπροσαρμογή 

και κάποιες άλλες κατακτήσεις των εργαζομένων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο τελευταίος ομιλητής είναι ο κ . Κυπριανού. Έχετε έξι με επτά λεπτά. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα μπορώ να πω κάτι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Όχι, διότι, αν επιτρέψω, σημαίνει ότι θα ξανανοίξω το διάλογο. 

Μ . ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα προσπαθήσω να είμαι μέσα στα πλαίσια. Διακόψτε με, αν 

τα ξεπεράσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξει. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Θα αρχίσω απαντώντας στον κ. Κατσουρίδη και γενικά στην ομάδα του 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, διότι πραγματικά τους τελευταίους μήνες βλέπω 

μια αναγέννηση. 
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Τα τελευταία πέντε χρόνια, όταν η κυβέρνηση Βασιλείου και η ομάδα σας επέρ

ριπταν την ευθύνη για ό,τι κακό υπήρχε σε αυτό τον τόπο -καμιά φορά και για ό,τι 

κακό υπήρχε έξω από αυτό τον τόπο- στη διακυβέρνηση Κυπριανού, όταν λέγατε ότι 

για όλα ευθυνόμάστε εμείς -και σας παραπέμπω στις ομιλίες που κάναμε για την 

οικονομία- και όταν η κυβέρνηση και ο Πρόεδρος Βασιλείου μέχρι και ένα χρόνο 

πριν από τις τελευταίες εκλογές έλεγαν ότι φταίει η κυβέρνηση Κυπριανού, δεν 

άκουσα μια φορά να σηκωθεί ο οποιοσδήποτε από εσάς και να πει: "Όχι, πέρασαν 

πέντε χρόνια από τις εκλογές, δε φταίει πλέον το ΔΗΚΟ και ο κ. Κυπριανού. Φταίει 

ο κ. Βασιλείου , φταίει το ΑΚΕΛ που τον υποστηρίζει, φταίει ο οποιοσδήποτε 

άλλος". Εκείνο που ξέρω είναι ότι για πέντε χρόνια σε αυτό τον τόπο από την 

πλευρά την κυΒερνητική και, καλά λέχθηκε, από τη συγκυβέρνηση, όπως θέλετε πέστε 

το, υποστηριζόταν ότι όλα τα κακά και όλες οι ευθύνες σε αυτό τον τόπο οφείλο

νταν στην κυΒέρνηση Κυπριανού και στο ΔΗΚΟ. Τουλάχιστον αυτή τη στιγμή ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Να μας παρουσιάσετε τις ομιλίες, κύριε Κυπριανού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επειδή είναι λίγα τα λεπτά, σας παρακαλώ μην επεμβαίνετε. 

Μ. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

Τουλάχιστον, εγώ ξέρω ότι ... Κύριε Κατσουρίδη, ουδέποτε υποστηρίξατε ότι 
δε φταίει το ΔΗ κο. Να σας το βάλω έτσι. Αυτή τη στιγμή εκείνο που ξέρω είναι ότι 

έξι μήνες μετά τις εκλογές ό,ΤΙ κακό υπάρχει αυτή τη στιγμή οφείλεται στη διακυβέρ

νηση Βασιλείου . Πριν μερικούς μήνες, αν δεν εγκρίναμε δάνειο, δε θα είχαν να 

πληρώσουν τους μισθούς των κρατικών υπαλλήλων και το ξέρετε όλοι εl?ωπέρα. 

Και γι' αυτό αναγκαστήκαμε άρον-άρον να εγκρίνουμε δάνεια, για να μη μείνουν 

απλήρωτοι οι δημόσιοι υπάλληλοι. Επομένως να μη λέμε τώρα ότι φταίει είτε η 

κυβέρνηση Κληρίδη είτε η συγκυβέρνηση ή το ένα κόμμα ή το άλλο κόμμα. 

Δεν πρόκειται να μπω στα νούμερα. Αυτό που έχει σημασία είναι ότι δε 

γίνεται καμιά συνωμοσία αυτή τη στιγμή από οποιοδήποτε, για να καταστρατηγη

θούν τα συμφέροντα του λαού, των χαμηλότερων μαζών, των χαμηλ(ον εισοδημα

τικ(ον τάξεων ούτε εδωπέρα γίνεται καμιά προώθηση συμφερόντων συγκεκριμένων 

οικονομικιον τάξεων. Και αυτά τα συνθήματα να μου επιτρέψετε να πω ότι ανήκουν 

στο παρελθόν. Ανήκουν σε άλλες εποχές που ήταν καθαρά χωρισμένες οι οικονο

μικές τάξεις μεταξύ τους. Αυτή τη στιγμή, αν ένας βιομήχανος δεν πάει καλά, ούτε ο 

εργάτης πάει καλά και, για να πηγαίνει ο εργάτης καλά και να έχει δουλειά, πρέπει 

να πηγαίνει και ο Βιομήχανος καλά και να έχει χρήματα να τα επενδύει και να μη 

σηκωθεί να κλείσει το εργοστάσιο και να φύγει. Επομένως, αυτό το πράγμα θα 

πρέπει να το βλέπουμε συλλογικά. Ο καθένας έχει την προσέγγισή του, ο καθένας 

μπορεί να δίνει τη δική του ερμηνεία στα οικονομικά μέτρα και στην οικονομική 

πολιτική, αλλά είναι πιστεύω το χειρότερο που μπορεί να γίνει να αποδίδονται 

λανθασμένα κίνητρα και λανθασμένες ευθύνες ή όχι έντιμες προθέσεις, αν θέλετε, σε 

οποιαδήποτε πλευρά ή στην κυβέρνηση ακόμα. 

Όπως είπα προηγουμένως, οι αριθμοί μιλούν από μόνοι τους. Εμείς έχουμε 

την ωριμότητα, δε θα μπω στους αριθμούς, να λέμε ότι τα πράγματα δεν είναι καλά. 

Και όπως και να τα πιάσετε, όπως και να τα γυρίσετε, αυτό παραμένει μια πραγμα

τικότητα. Εκείνο που ξέρω είναι ότι είναι ένα δυσάρεστο μέτρο, αλλά αναγκαίο 

μέτρο . Δε μας αρέσει και θα έχουμε πολιτικό κόστος ως κόμμα και ως Βουλευτές 
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ακόμα θα έχουμε πολιτικό κόστος και φθορά, επειδή εγκρίνουμε αυτά τα μέτρα, 
αλλά είναι η ώρα να δείξουμε ωριμότητα και είναι η ώρα να αναλάβουμε τις ευθύνες 
μας και να πούμε ότι, εφόσον αυτό κρίνεται αναγκαίο, όσο δυσάρεστο και να είναι, 
όσο αρνητικό και να είναι θα πρέπει να το εγκρίνουμε. 

Και εμείς με τη σειρά μας έχουμε πεισθεί, πριν έρθουμε εδώ για να εγκρίνουμε 
αυτά τα μέτρα, ότι η κυβέρνηση έχει πρόθεση να κάνει περικοπές. Και αυτό είναι 

κάτι που ουδέποτε μας διαβεβαίωσε η προηγούμενη κυβέρνηση πειστικά -
τουλάχιστον εμείς δεν πειστήκαμε ποτέ. Θα υιοθετήσει αντισταθμιστικά μέτρα' 
έχουν έρθει μερικά, θα έρθουν και άλλα. Και έχουμε πεισθεί ότι δεν υπάρχουν αυτή 
τη στιγμή άλλοι τρόποι, για να αντιμετωπιστεί άμεσα το οικονομικό πρόβλημα του 
κράτους. Και αν δεν αποκτήσει το κράτος χρήματα αυτή τη στιγμή να αρχίσει τα 

αναπτυξιακά έργα, να αρχίσει να επενδύει, θα καταρρεύσει ολόκληρη η οικονομία 

του τόπου. Αυτά είναι απλά οικονομικά, δεν υπάρχει λόγος να τα αναλύσω αυτή τη 

στιγμή. Πιστεύουμε ότι, όπως μας έχουν διαβεβαιώσει, και για τη μείωση των 

ελλειμμάτων πρόκειται να λάβουν σοβαρά μέτρα, ούτως ώστε να μειώνονται σε 

πραγματικούς αριθμούς τα ελλείμματα, όπως και να μην αυξάνονται οι δαπάνες. 

Και εμείς θα επιμείνουμε · να μην περικοποίιν ορισμένα σημαντικά αναπτυξιακά 

έργα και να έρθουν και άλλες κοινωνικές παροχές άμεσες. Ομολογουμένως όσες 

έχουν τη μορφή φορολογικών απαλλαγών δεν καλύπτουν όλες τις τάξεις των επηρε

αζομένων. Αλλά θα επιμείνουμε και θα απαιτήσουμε από την κυβέρνηση, και ξέρετε 

καλά ότι έχουμε ως Βουλή τρόπους να το απαιτήσουμε, να φέρουν κοινωνικές 

παροχές, για να αντισταθμίσουν τα προβλήματα. 

Τελειιονοντας -γιατί δε θέλω να πω περισσότερα- θέλω να πω ότι είναι άσχημα 

φορολογικά μέτρα. Συμφωνώ. Δεν είναι όμως τόσο δραματικά και κάπου έχει γίνει 

μια διόγκωση και μια δραματοποίηση του όλου θέματος. Είναι λογικό να υπάρχουν 

, αντιδράσεις βεβαίως. Κανένας ούτε μισό τοις εκατό δε θα δεχτεί να πληρώσει 

φόρους, διότι είναι μισό τοις εκατό περισσότερο από εκείνο που πληρώνει. Και 
είναι λογικό και θα υπάρχει αντίδραση και θα υπάρχει αντίσταση. Αλλά πρέπει να 

δούμε κάπου τα πράγματα στην πραγματική τους μορφή, στην πραγματική τους 

τοποθέτηση. Και γι' αυτούς τους λόγους εμείς τώρα θα υποστηρίξουμε αυτή τη 

στιγμή τα φορολογικά μέτρα με τους όρους που είπαμε, με τις απαιτήσεις που 

έχουμε για κοινωνικές παροχές και θα έχουμε πάντα στο μικροσκόπιο και θα παρα

κολουθούμε την οικονομική πολιτική της κυβέρνησης, ούτως ώστε οι εξαγγελίες 

βάσει των οποίων εγκρίνουμε σήμερα τα φορολογικά μέτρα να υλοποιηθούν και να 

μην τραβήξει πίσω. Όσον αφορά δε ... Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, απλώς θέλω μια 
παρένθεση να κάνω, έτσι απλώς μου ξέφυγε, ήθελα να απαντήσω προηγουμένως και 

να πω ότι το να επιτρέπεται οι πολιτικοί να πηγαίνουν στο εξωτερικό σε βιομηχα

νίες ήταν έμπνευση του κ. Βασιλείου και επί εποχής του υλοποιήθηκε. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του πρώτου νομοσχεδίου, που είναι "Ο 

περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτ·ικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 



ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 
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Τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται με 29 ψήφους υπέρ, 22 εναντίον και καμιά 
αποχή. 

Προχωρούμε στα άρθρα 3 και 4 παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο. Άρθρο 3. 

Έναρξη ισχύος του άρθρου 2 του παρόντος Νόμου. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 3 και 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

28 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Εναντίον; 

[ΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

22 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ : 

Καμιά αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Τα άρθρα 3 και 4 εγκρίνονται με 28 ψήφους υπέρ, 22 εναντίον και καμιά 
αποχή. 

Παρακαλώ το Γραμματέα όπως προβεί στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίbυ. 
ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ . 2) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

27 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

23 εναντίον, X1JQLE Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Καμιά αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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(Κτυπά τη σφύρα) 

Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με 27 ψήφους υπέρ, 23 εναντίον και καμιά 
αποχή. 

παρακαλιυ το Γραμματέα να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του δεύτερου νομο
σχεδίου, που είναι ''Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 1993". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 
Εφαρμογή των διατάξεων του παρόντος Νόμου. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

• Μη υπαρχούσης ενστάσεως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

Έληξε η δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει 

δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παριυν Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Αφού δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο. 

Αντιλαμβάνομαι ότι ο νόμος που τιτλοφορείται ''Ο περί Τελωνειακών Δασμών 

και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993" δεν είναι ενώπιον 
της Βουλής, διότι θεωρείται ότι έχει ήδη εγκριθεί στην προηγούμενη Σύνοδο. Εννοώ 

για το θέμα της βενζίνης και των τσιγάρων. Απλώς φαίνεται, πληροφοριακά, για το 

θέμα της βενζίνης καταψηφίζουν ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και ΕΔΕΚ. Για το 

θέμα των τσιγάρων μόνο το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και τα άλλα κόμματα 

ψηφίζουν υπέρ. Απλώς για λόγους ιστορίας, διότι ο νόμος έχει ήδη εγκριθεί. 

Το υπ' αριθμό 8 θέμα, που είναι ''Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 

~ (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993", αποσύρεται από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 14) του 1993". 
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ·Υ :ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 14) ΤΟΥ 
1993" 

Παρόντες: 

Αλέκος Μαρκίδης, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 1993. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικο

νομικιόν. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το Πάγιο 

Ταμείο της Δημοκρατίας ποσού f50.000 και η διάθεσή του, υπό τη μορφή οικονο
μικής βοήθειας, για τη λειτουργία κεντρικών και επαρχιακών γραφείων της 

,. 

Ομοσπονδίας Ενιόσεων Κοινοτήτων, καθώς και για τη στελέχωσή τους. Ι' 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

κατά πλειοψηφία με τους σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής 

πίστωσης, γι' αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση 

νομοσχεδίου, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται 

ως ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 11) του 1993". 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΔΗΚΟ 

ζήτησαν να αναβληθεί η συζήτηση του πιο πάνω νομοσχεδίου στην ολομέλεια μέχρι 

τον ερχόμενο Σεπτέμβριο, ώστε να παρασχεθεί ο απαιτούμενος χρόνος για πιο 

διεξοδική μελέτη του όλου θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Για να είμαστε δίκαιοι, υπήρξε η επιφύλαξη του ΔΗ ΚΟ αυτό το θέμα να συζη
τηθεί τον Οκτώβρη. Το θέμα είναι να δοθούν f50.000 για τα κεντρικά και επαρχιακά 
γραφεία της Ομοσπονδίας Ενώσεων Κοινοτήτων και για τη στελέχωσή τους. Δεν 

υπήρχε ένσταση εκ μέρους του ΔΗΚΟ, απλώς είχε γίνει εισήγηση να συζητηθεί μετά 

την επανέναρξη των εργασιών της Βουλής, αλλά η πλειοψηφία είναι υπέρ του να 

συζητηθεί τιόρα. 

Γι' αυτό ρωτώ: Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, παρακαλώ το Γραμματέα να προβεί στη 

δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Π ροοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού f50.000 
για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 
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Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πρώτος Πίνακας. Άρθρο 3. 

Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια. Δεύτερος Πίνακας. 

Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι το 4 εγκριθούν; 

Αφού δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 1 μέχρι το 4 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

Η τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου θα γίνει δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 11) τόυ 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής Πιστώσεως 

(Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 2) του 1993". 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΕΙΔΙΚΕΥΣΕΩΣ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΗΣ ΠΙΣΤΩΣΕΩΣ (ΤΑΜΕΙΟ 

ΑΝΑΚΟΥΦΙΣΕΩΣ ΕΚΤΟΠΙΣΘΕΝΤΩΝ ΚΑΙ ΠΑΘΟΝΤΩΝ) ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 2) 
ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Αλέκος Μαρκίδης, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 1993. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικο

νομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η έγκριση πληρωμής από το Ταμείο 

Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων ποσού ί800.000 και η διάθεσή του για 

τη δανειοδότηση του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών σχετικά με τη συνέχιση 

του προγράμματος επιδιόρθωσης και βελτίωσης τουρκοκυπριακών περιουσιών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού στα πλαίσια 

της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου ζήτησε και πήρε πρόσθετες πληροφορίες με 

σκοπό την ανάλυση του ζητούμενου κονδυλίου στα επιμέρους ποσά που θα διατε

θούν για τις επιδιόρθωσεις των τουρκοκυπριακών περιουσιών και για τα λειτουρ

.'ικά έξοδα του Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών. 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου 

όπως έχει τροποποιηθεί, ώστε να αποδίδονται ακριβέστερα οι σκοποί διάθεσης της 
πίστωσης αυτής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλώ το Γραμματέα 
να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Ταμείου Ανακουφίσεως Εκτοπι
σθέντων και Παθόντων ποσού f800.000 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 

31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσιί>ν που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι το 3 εγκριθούν; 

Αφού δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 1 μέχρι το 3 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

Η τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου θα γίνει δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

,.. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: ~ 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Ειδικεύσεως Συμπληρωματικής 

Πιστιί>σεως (Ταμείο Ανακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) Νόμος (Αρ. 2) 
του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο Συμπληρωματικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογι
σμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου Νόμος του 1993". 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΣ (ΑΡ. 1) ΤΟΥ ΠΕΡΙ ΠΡΟ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ 
ΑΡΧΗΣ ΗΛΕΚΤΡΙΣΜΟΥ ΚΥΠΡΟΥ ΝΟΜΟΥ ΝΟΜΟΣΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Αλέκος Μαρκίδης, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Πρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 1993. 
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 

Εμπορίου και Βιομηχανίας και της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου. 
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Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση συμπληρωματικής 

πίστωσης ύψους 055.000 για τη χρήση της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου και η 
διάθεσή της για την καταβολή αποζημιώσεων σε ιδιοκτήτες γης που απαλλοτριώθηκε 

για την ανέγερση νέων κεντρικών γραφείων για την Αρχή, καθώς και για την αγορά 

δεκαπέντε φορητών συσκευών καταγραφής ενδείξεων μετρητών και ολόκληρου του 

εξοπλισμού υποστήριξης των συσκευών αυτών. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς για τους οποίους πρόκειται να διατεθεί η πιο πάνω συμπληρωμα

τική πίστωση, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζή

τηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, παρακαλώ το Γραμματέα να προβεί στη 

δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο. Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Έγκριση κονδυλίων της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ύψους 055.000 για τη 
χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 3 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 1 μέχρι και το 3 εγκρίνονται 
• ομόφωνα. 

Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο Συμπληρωματικός (Αρ. 1) του περί προϋ
πολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Για τα θέματα 12, 17, 18, 19 και 20 υπάρχει μια ενιαία Έκθεση, η οποία είναι 
ομόφωνη. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΚΑΙ ΒΙΟΜΗ

ΧΑΝΙΑΣ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΚΑΙ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕ

ΡΟΝΤΑΙ ΣΤΟ ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ ΠΟΥ ΕΠΙΣΥΝΑΠΤΕΤΑΙ 

Παρόντες: 

Μιχαλάκης Κυπριανού, Πρόεδρος 

Άριστος Χρυσοστόμου 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ανδρέας Μούσκος 

Δημήτρης Συλλούρης 

Κίκης Καζαμίας 

Χρίστος Μαυροκορδάτος 

Θάσος Μιχαηλίδης 

Δώρος Θεοδώρου 



2584 

Η ΚοινοΒουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο και τους Κανονισμούς σε πάρα πολλές συνεδριάσεις της, που 
πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ Απριλίου 1992 και Ιουλίου 1993. Στα 
πλαίσια της μελέτης των θεμάτων αυτιίJν κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην 
Επιτροπή ο Υπουργός Εμπορίου και Βιομηχανίας, συνοδευόμενος από ανώτερους 

λειτουργούς του Υπουργείου του, ο Γενικός Εισαγγελέας της Δημοκρατίας και 
λειτουργοί του Γραφείου του, εκπρόσωποι του ΚΟΤ, του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Ξενοδόχων (ΠΑΣΥΞΕ), του Παγκύπριου Συνδέσμου Διευθυντών Ξενοδοχείων 

(ΠΑΣΥ ΔΙΞΕ), του Συνδέσμου Ταξιδιωτικών Πρακτόρων Κύπρου, του Παγκύπριου 
Συνδέσμου IδιoκτητιίJν Κέντρων Αναψυχής και του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιο
κτητιίJν ΤoυριστικιίJν Καταλυμάτων. 

Η Επιτροπή είχε ακόμα την ευκαιρία να μελετήσει και να αξιολογήσει πάρα 

πολλά έγγραφα και υπομνήματα που κατατέθηκαν ενώπιόν της από ενδιαφερόμενες 
υπηρεσίες, oργανιίJσεις και ιδιώτες. 

Σκοπός του υπό εξέταση νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση της βασικής νομο

θεσίας για τα ξενοδοχεία και τα τουριστικά καταλύματα, έτσι που να παρέχεται η 
ευχέρεια στο Διοικητικό Συμβούλιο του ΚΟΤ να επιτρέπει, σε ειδικές περιπτώσεις, 

την ανάθεση της διεύθυνσης ξενοδοχείων σε εξ επαγγέλματος ξενοδόχους που δε 

συγκεντριίJνoυν όλα τα ακαδημα·ίκά προσόντα που απαιτεί η βασική νομοθεσία. 

Προνοείται ακόμα ότι, για να μπορεί κάποιος να διευθύνει περισσότερες από μια 

ξενοδοχειακές μονάδες, πρέπει να έχει εξασφαλίσει σχετική έγκριση από τον ΚΟΤ. 

Επιπλέον, παρέχεται η δυνατότητα στον Οργανισμό να εκδίδει εγκύκλιες οδηγίες 

για τη λειτουργία παραδoσιακιίJν οικοδομών, καθώς και η δυνατότητα υποβιβασμού 

υφιστάμενων ξενοδοχείων σε ξενώνες. Στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο προνοείται 

ακόμα η δυνατότητα έκδοσης ex-parte διατάγματος στις περιπτώσεις ξενοδοχείων 
που ανεγείρονται ή επεκτείνονται, χωρίς την εξασφάλιση προηγούμενης έγκρισης 

από τον Οργανισμό. Τέλος προβλέπεται ότι το πιστοποιητικό καταλληλότητας ξενο

δοχείου θα ισχύει για ένα χρόνο. 

Με τους πρώτους υπό εξέταση Κανονισμούς σκοπείται η βελτίωση και 

συμπλήρωση των βασικών γενικών Κανονισμών για τα ξενοδοχεία και τα τουρι

στικά καταλύματα (Κ.Δ .Π 192/85). Ειδικότερα γίνεται πρόβλεψη, ανάμεσα σε άλλα, 
για επιΒολή κυριίJσεων στις περιπτώσεις υπερκρατήσεων (oνerbookings), εφαρμογή 
της τακτικής των stop sales και ποινικοποίηση της χρήσης μη εγγεγραμμένων τουρι
στικιίJν καταλυμάτων για τοποθέτηση τουριστών από ξενοδόχους. Επίσης παρέχεται 

η δυνατότητα χαλάρωσης της εφαρμογής των πιο πάνω Κανονισμών, με στόχο την 

πρoιίJθηση του αγροτουρισμού, υιοθετούνται ειδικές διευκολύνσεις για ανάπηρα 

άτομα κ.ά. 

Με τους δεύτερους υπό εξέταση Κανονισμούς καταργούνται οι υφιστάμενοι 

Κανονισμοί για τα οργανωμένα διαμερίσματα και τις τουριστικές επαύλεις (Κ .Δ . Π. 

251/74), που ισχύουν από το 1974, και προτείνονται νέοι για τα οργανωμένα διαμε
ρίσματα και τα τουριστικά χωριά. Στους Κανονισμούς αυτούς προβλέπεται η κατά

ταξη των διαμερισμάτων και σε κατηγορία πολυτελείας, καθορίζονται αυστηρότερες 

προδιαγραφές για τα γήπεδα, τους αθλητικούς και άλλους χώρους των νέων επιχει

ρήσεων, προβλέπεται η υποχρέωση των ξενοδοχείων να εξασφαλίζουν ειδικές διευ

κολύνσεις για τους αναπήρους, καθώς και η αύξηση των τελών για την έκδοση 

άδειας λειτουργίας και η καταβολή δικαιωμάτων για την έγκριση νέων σχεδίων και 

για επέκταση υφιστάμενων μονάδων. Οι πρόνοιες των υπό αναφορά Κανονισμών 

, 

, 
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για τα τουριστικά χωριά είναι νέες και στόχο έχουν να κατευθύνουν την τονριστική 

ανάπτυξη του τόπου σε νέους πιο ελκυστικούς τομείς που να συνάδο,\,ν με το περι

βάλλον και το μέγεθος της Κύπρου και να ανταποκρίνονται στις απαιτήσεις των 

τουριστών. 

Με τους τρίτους Κανονισμούς εισάγεται για πρώτη φορά ξεχωριστή, ολοκλη

ρωμένη ρύθμιση για τα συγκροτήματα τουριστικών επαύλεων. Ειδικότερα, προβλέ

πεται ότι για ένα συγκρότημα τουριστικών επαύλεων απαιτείται ένας ελάχιστος 

αριθμός πέντε επαύλεων, που να διοικούνται από ένα πρόσωπο ή μια επιχείρηση, 

ενώ μέχρι σήμερα ο αριθμός αυτός ήταν τουλάχιστο δέκα επαύλεις. Καθορίζονται 

ακόμα οι ελάχιστες διαστάσεις κάθε έπαυλης, με σκοπό την κατοχύρωση της ανεξαρ

τησίας της από τις υπόλοιπες μονάδες του ίδιου συγκροτήματος. 

Με τους τελευταίους Κανονισμούς ρυθμίζεται για πρώτη φορά η λειτουργία 

παραδοσιακ(ον οικοδομών για τουριστικούς σκοπούς, έτσι που η χρήση τους να 

συνάδει με τον παραδοσιακό χαρακτήρα της οικοδομής, με απώτερο στόχο την ορθο

λογιστική ανάπτυξη του αγροτουρισμού. 

Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου και των Κανονισμών, η Επιτροπή 

διεξήλθε σε πολύωρες συνεδριάσεις της όλες τις επιμέρους διατάξεις τους, στην 

παρουσία και με τη συνεργασία όλων των ενδιαφερόμενων φορέων και οργανώσεων. 

Μετά τη μελέτη αυτή η Επιτροπή θεώρησε αναγκαία την τροποποίηση ορισμένων 

διατάξεων των νομοθετημάτων αυτών, για σκοπούς καλύτερης εφαρμογής τους στην 

πράξη. 

Με βάση όλες τις τροπολογίες που η Επιτροπή επέφερε στις διατάξεις του 

νομοσχεδίου και των Κανονισμών έχουν επαναδιατυπωθεί τα κείμενά τους και 

γίνεται ομόφωνη εισήγηση να εγκριθούν από τη Βουλή, στη μορφή που τελικά έχουν 

διατυπωθεί. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

(α) Ο περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1992. 

(β) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Γενικοί) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993. 

(γ) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Οργανωμένα 

Διαμερίσματα και Τουριστικά Χωριά) Κανονισμοί του 1993. 

(δ) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Συγκροτήματα 

Τουριστικών Επαύλεων) Κανονισμοί του 1993. 

(ε) Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Παραδοσιακές 

Οικοδομές) Κανονισμοί του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλώ το Γραμματέα 

να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, που είναι ''Ο περί Ξενοδοχείων 
και Τουριστικών Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1992". 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου. Άρθρο 2 . 
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Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 
Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου. Άρθρο 5. 

Τροποποίηση του άρθρου IΟΑ του βασικού νόμου. Άρθρο 6. 

Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου. Άρθρο 7. 
Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου. Άρθρο 8. 

Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου. Άρθρο 9. 

Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου. Άρθρο 10. 

Αντικατάσταση του άρθρου 20 του βασικού νόμου. Άρθρο 11. 

Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου. Άρθρο 12. 

Τροποποίηση του άρθρου 23Α του βασικού νόμου. Άρθρο 13. 

Τροποποίηση του άρθρου 25Α του βασικού νόμου. Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το 1 μέχρι το 14 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το 1 μέχρι το 14 εγκρίνονται 
ομόφωνα. 

Η τρίτη ανάγνωση του νομοψχεδίου θα γίνει δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: ι 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Κατα

λυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Προχωρούμε στους Κανονισμούς. 

Υπάρχει ένσταση να εγκριθούν οι Κανονισμοί; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι ''Ο περί Προϋπολογισμού (Τροπο

ποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1993'Ό 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ·Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ 

''Ο ΠΕΡΙ ΠΡΟ-Υ.ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (ΑΡ. 4) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 
1993" 

Παρόντες: 

Αλέκος Μαρκίδης, Αναπληρωτής Πρόεδρος 

Αβραάμ Αντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

την πιο πάνω πρόταση νόμου, που κατατέθηκε από την Κοινοβουλευτική Ομάδα του 
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ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 7 Ιουλίου 
1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και εξέφρασαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών. 

Με το νόμο που προτείνεται σκοπείται η τροποποίηση του νόμου για τον 

προϋπολογισμό, ιυστε να διαγραφεί σχετική επεξήγηση που έχει περιληφθεί σ' αυτόν 

και που αφορά το άρθρο 742 του Κεφαλαίου Α68 "Αγορά Μηχανογραφικού Εξοπλι
σμού και Υπηρεσιών". Με βάση την επεξήγηση αυτή το σχετικό κονδύλι, ύψους 
f5.000.000, που εγκρίθηκε για το σκοπό αυτό θα έπρεπε να χρησιμοποιηθεί αποκλει
στικά και μόνο για έργα και υπηρεσίες που εκτελούνται από το Τμήμα Μηχανογρα

φικών Υπηρεσιιυν. 

Επεξηγ<υντας στην Επιτροπή τους λόγους για τους οποίους κατατέθηκε από 

την ομάδα του η προτεινόμενη πρόταση νόμου, το Μέλος της Επιτροπής-Βουλευτής 

κ. Κίκης Καζαμίας δήλωσε ότι με την πρότασή τους αίρεται το κώλυμα για την 

άμεση προιυθηση συγκεκριμένων προγραμμάτων για ηλεκτρονικούς υπολογιστές, 

την ετοιμασία των οποίων η κυβέρνηση είχε αναθέσει στην Τράπεζα Αναπτύξεως και 

που πρόκειται να χρησιμοποιηθούν σε βασικούς τομείς δραστηριότητας του 

κράτους. 

Από την πλευρά του Υπουργείου Οικονομικών δηλώθηκε ότι υποστηρίζεται η 

απάλειψη της προαναφερθείσας επεξήγησης, για να καταστεί δυνατή η προώθηση 

των προγραμμάτων μηχανογράφησης χωρίς περιορισμούς. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 

με τους σκοπούς και τις επιδιιυξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, παρακαλιο το Γραμματέα 

να προβεί στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 742 του Κεφαλαίου Α68 του βασικού νόμου. 

Άρθρο 2. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται ομόφωνα, 

Η τρίτη ανάγνωση θα γίνει δι' αναγνώσεως του τίτλου μόνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παριον Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ΠροϋπολογισμΟύ (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι "Ο περί Προστασίας και Αναπτύξεως Θηραμάτων και 

Αγρίων Πτηνιον (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993". 
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ΕΚΘΕΣΗ ΊΉΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤιΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟ 

ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤιΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΚΑΙ 

ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ ΘΗΡΑΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΑΓΡΙΩΝ ΠΤΗΝΩΝ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤιΚΟΣ) 

ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Γιάγκου 

Α ντώνης Καράς 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο 

σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 29 Ιουνίου 1993. Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και της 

Κυνηγετικής Ομοσπονδίας Κύπρου. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η αύξηση των τελών για την έκδοση 

άδειας κυνηγίου, ιοστε αυτά να ανταποκρίνονται στο σημερινό κόστος ζωής και να 

μπορέσει έτσι το Ταμείο Θήρας να συνεχίσει τα προγράμματά του για την ενίσχυση 

του θηράματος. Τα τέλη για την έκδοση άδειας κυνηγίου που ισχύουν σήμερα καθο

ρίστηκαν για τελευταία φορά το 1989. 

Οι εκπρόσωποι της Κυνηγετικής Ομοσπονδίας Κύπρου δήλωσαν ότι η 

Ομοσπονδία ζητά από την Επιτροπή να υποστηρίξει την αύξηση των τελών η οποία 

προτείνεται με το υπό αναφορά νομοσχέδιο, για να καταστεί δυνατή η συνέχιση και 

βελτίωση των προγραμμάτων της Υπηρεσίας Θήρας για εμπλουτισμό του θηρά

ματος. 

Όπως είναι γνωστό, οι άδειες κυνηγίου που ισχύουν σήμερα λήγουν στις 

31 Ιουλίου 1993. Τα τέλη που προτείνονται με τους υπό αναφορά Κανονισμούς 
θα ισχύουν από την Ιη Αυγούστου 1993. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί κατά πλειοψηφία τους 

σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι' αυτό και εισηγείται 

στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

Ο Πρόεδρος της Επιτροπής και τα Μέλη της, Βουλευτές των Κοινοβουλευ

τικών Ομάδων του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και του Σοσιαλιστικού 

Κόμματος ΕΔΕΚ, δήλωσαν ότι οι κοινοβουλευτικές τους ομάδες θα τοποθετηθούν 

στο θέμα αυτό κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ο κ. Αβραάμ Αντωνίου. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Με το νομοσχέδιο αυτό προτείνεται μια πολύ σημαντική αύξηση του τέλους 

για έκδοση άδειας κυνηγίου κατά πενήντα περίπου τοις εκατόν, δηλαδή από ΩΟ το 

χρόνο προτείνεται όπως αυξηθεί στις ΠΟ κατά έτος. Θέλω να υποδείξω ότι η 

άδεια ... 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Να διακόψω, γιατί θέλω να διευκολύνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Εμείς θα ψηφίσουμε να γίνει ί25. Λέτε από ί20 θα γίνει ΒΟ. Και λέμε ότι η 

απόφαση της δικής μας κοινοβουλευτικής ομάδας είναι αντί ί30 να γίνει ί25. Αν 

αυτό είναι αποδεκτό και το δέχεστε όλοι ... 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

Κύριε Μαρκίδη, εμείς είχαμε μια πρόταση να αυξηθεί περίπου κατά 15%, 
δηλαδή να γίνει ί23. Κάπως έτσι ήταν. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Από ί25 σε ί23 δε νομίζω ότι ... 

Α. ΑΒΡΑΑΜ: 

Εγώ κρίνω ότι είναι μια λογική διευθέτηση και στο τέλος της ημέρας μπορεί να 
γίνει. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ως προς την ήδη προταθείσα εισήγηση και το νομοσχέδιο 

διατηριό τις επιφυλάξεις μου. Μιλούμε για σαράντα χιλιάδες κυνηγούς της Κύπρου, 

οι οποίοι καλούνται αυτή τη στιγμή να επιβαρυνθούν με τις πέντε έστω επιπρό

σθετες λίρες. Εγώ τάσσομαι ενάντια στην τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας των Ω5; 

ΓΡ ΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

32 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, δικαιολογία της ψήφου . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ορίστε. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Εμείς ψηφίζουμε την τροπολογία, υπό την προϋπόθεση ότι τα χρήματα τα 

οποία θα προκύψουν από αυτή τη φορολογία, διότι περί φορολογίας πρόκειται, θα 
χρησιμοποιηθούν εξ ολοκλήρου για το Ταμείο Θήρας προς εμπλουτισμό του θηρά

ματος. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σας παρακαλώ, κάπως σύντομα. Ορίστε. Διαφορετικά θα αναγκαστώ να βάλω 

αύριο πρωί συνεδρία και δε θέλω να σας ταλαιπωρήσω. Ορίστε. 

Δ. ΗΛΙΑΔΗΣ: 

Εδώ η κυβέρνηση ορθώς κατά τη γνώμη μου είπε ότι ο προϋπολογισμός του 

Ταμείου Θήρας έχει ένα εκατομμύριο έσοδα και ενάμισι εκατομμύριο έξοδα για 

ανάπτυξη και εμπλουτισμό του θηράματος. Και επειδή είναι σαράντα χιλιάδες οι 

κυνηγοί, ζήτησε τη συγκεκριμένη αύξηση. Οι κυνηγοί με την ομοσπονδία τους ήρθαν 

στη Βουλή και είπαν: "Υποστηρίζουμε την αύξηση των τελιόν η οποία προτείνεται, 

για να καταστεί δυνατή η συνέχιση και βελτίωση των προγραμμάτων της Υπηρεσίας 

Θήρας για βελτίωση του θηράματος". Και διερωτώμαι: Γιατί εμείς πρέπει να είμαστε 

φανατικότεροι από τους ίδιους τους κυνηγούς; Γι' αυτό, επειδή δεν κατανοώ τη 

θέση, δεδομένου ότι υπάρχει αυτή η Έκθεση, κάνω αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα. Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η δική μας αποχή γίνεται λόγω του ότι το Ταμείο Θήρας με 

τους αξιωματούχους του δε φάνηκε συνεπές προς μια υποχρέωση την οποία ανέλαβε 

απέναντι στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού. Και 

η υποχρέωση αυτή ήταν να παρουσιάσει μέχρι το τέλος του Ιούνη αναλυτική κατά

σταση χρησιμοποίησης της επιχορήγησης προς την Κυνηγετική Ομοσπονδία, όταν 

ζητούσε την αύξησή της από σαράντα σε εξήντα χιλιάδες λίρες. Και επειδή υπήρχαν 

σοβαρές πληροφορίες πως αυτό το ποσό δε διαχειριζόταν ευπρεπώς, ζητήσαμε αυτές 

τις διευκρινίσεις, οι οποίες μέχρι τιόρα δεν παρουσιάστηκαν. 

Και μια δεύτερη παρατήρηση ως προς τα λεχθέντα του συνάδελφου κ. Ηλιάδη. 

Εκείνοι οι ιθύνοντες της Κυνηγετικής Ομοσπονδίας οι οποίοι πήγαν στην Επιτροπή 

και αποδέχθηκαν μετά από μερικές μέρες υποχρεώθηκαν να παραιτηθούν, διότι δεν 

εξέφραζαν τις απόψεις των μελών της ομοσπονδίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του Τύπου Β 1 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου. Άρθρο 2. 

Τροποποίηση του Τύπου Β2 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου. Άρθρο 3. 

Αντικατάσταση του Δεύτερου Πίνακα του βασικού νόμου. Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το Ι μέχρι το 4 εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το Ι μέχρι το 4 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑ ΤΕΑΣ: 

Ο παριον Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας και Αναπτύξεως Θηρα

μάτων και Αγρίων Πτηνών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993. 

.. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

'Ι ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

• 

25 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ουδείς εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

10 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με 25 ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και 
10 αποχές. 

Προχωρούμε στο επόμενο θέμα, που είναι ''Ο περί Προστασίας της Παραλίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1993". Πρόταση νόμου. 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΠΡΟΤΑΣΗ ΝΟΜΟΥ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο ΠΕΡΙ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΗΣ 

ΠΑΡΑΛΙΑΣ (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΣ) (Αρ. 4) ΝΟΜΟΣ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Γιάγκου 

ΑντιόνηςΚαράς 

Δημήτρης Συλλούρης 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Οδυσσέας Δημητρίου 

Δώρος Θεοδιόρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 

νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από την ίδια, σε συνεδρία της που πραγματοποιή
θηκε στις 29 Ιουνίου 1993. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται ε ίναι η παράταση για τρεις ακόμα μήνες, 

και συγκεκριμένα μέχρι το τέλος Σεπτεμβρίου 1993, του νομικού καθεστιί>τος που 
ισχύει για τις παραλίες, εκτός αν στο μεταξύ η Βουλή νομοθετήσει διαφορετικά για 

το ίδιο θέμα, αφού οι άδειες που ισχύουν σήμερα λήγουν στο τέλος του φετινού 

Ιουνίου. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε σε έκταση το καθεστώς 

που ισχύει σήμερα για τις παραλίες σε διαδοχικές συνεδρίες της και κατέληξε σε 

ορισμένες καταρχήν θέσεις, τις οποίες διαβίβασε στην Εκτελεστική Εξουσία, ώστε η 

τελευταία να ετοιμάσει την αναγκαία ολοκληρωμένη νομοθεσία για το θέμα αυτό. 

Το Υπουργικό Συμβούλιο με πολύ πρόσφατη απόφασή του ανέθεσε σε 

επιτροπή Υπουργών να μελετήσει το πρόβλημα και να εισηγηθεί στη νέα κυβέρνηση 

,ην ακολουθητέα πολιτική για την προστασία της παραλίας, με ιδιαίτερη έμφαση 
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στο ρόλο που η τοπική αυτοδιοίκηση θα πρέπει να διαδραματίζει στον τομέα αυτό. 

Έτσι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών θεώρησε αναγκαίο να παρατείνει 
τις ισχύουσες άδειες για τρεις ακόμα μήνες , αφού με τον τρόπο αυτό, ενόψει κάι των 
θεριν(ον διακοπ(ον της Βουλής, θα της δοθεί η ευκαιρία να έχει στα χέρια της τις 

θέσεις της κυΒέρνησης στο θέμα αυτό, (οστε να μπορέσει πολύ σύντομα να προχω

ρήσει στην τελική διαμόρφωση των θέσειον της αναφορικά με το νέο νομικό πλαίσιο 

που θα ετοιμαστεί για την προστασία της παραλίας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί τους σκοπούς και τις 

επιδι(οξεις της l'πό αναφορά πρότασης νόμου, γι' αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 

Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της 

πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Συνοπτικός τίτλος. Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 2 του Νόμου 27(1) του 1993. Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα δύο άρθρα εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα δύο άρθρα εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροπο
ποιητικός) (Αρ . 4) Νόμος του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι "Οι περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών (Τέλη Τηλεπικοι
νωνιακών Υπηρεσιών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993". 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 
ΠΡΟ·Υ.ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥ
ΝΤΑΙ ''ΟΙ ΠΕΡΙ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ (ΤΕΛΗ ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩ
ΝΙΑΚΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ) (ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΤΙΚΟΙ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Πρέντζας 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

J τους πιο πάνω Κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 21 Ιουνίου 
1993. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιιον Κύπρου. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 43 του περί 
Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών Νόμου, σκοπείται η μείωση των τελών που επιβάλλο

νται για τις υπεραστικές τηλεφωνικές συνδιαλέξεις. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί 

τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και 

ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως έχουν κατατεθεί από την 

Εκτελεστική Εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση για την έγκριση των Κανονι

σμών; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Ναι, ο κ. Θεοδώρου. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Λυπούμαι που θα σας απασχολήσω για λίγο σε τέτοια προχωρημένη ώρα, αλλά 

νομίζω ότι πρόκειται να καταθέσω κάτι που αξίζει τον κόπο να κατατεθεί. 

Καταρχήν βέβαια χαιρετίζουμε τους Κανονισμούς, με τους οποίους σκοπείται 

η μείωση των τελών που επιβάλλονται για υπεραστικές συνδιαλέξεις. Ταυτόχρονα 

όμως θέλω να καταθέσουμε εδώ τις ανησυχίες μας για κάποιες τάσεις οι οποίες 

υπάρχουν στην Αρχή Τηλεπικοινωνιών, που φαίνεται ότι οδηγούν την Αρχή προς 

κατευθύνσεις εντελιος επιχειρηματικές και κερδοσκοπικές. Έχουμε σαφείς πληροφο

ρίες ότι μεθοδεύεται η κατάργηση του 192. Αν έχει αλλάξει, κύριε Αναστασιάδη, η 
κατάσταση είναι άλλου παπά ευαγγέλιο, αλλά αυτά τα πράγματα έγιναν και μάλιστα 
κάτω από ύποπτες συνθήκες. Δηλαδή, ενώ ήδη οι κλήσεις από το 192 χρεώνονται 
αντί με 2 σεντ με 5 σεντ, σκοπεύει, όπως έχω πληροφορηθεί, η Αρχή να αυξήσει το 
τέλος για τις κλήσεις αυτές σε 15 σεντ και μετά να ιδιωτικοποιήσει το 192. Δηλαδή 
να ετοιμάσουμε ωραία δουλειά, χρυσοφόρα, για κάποιο μελλοντικό αγοραστή. Αν 

αυτά τα πράγματα αληθεύουν, τότε νομίζω ότι η Βουλή θα πρέπει από τώρα να 

προειδοποιήσει ότι τέτοια πράγματα η Αρχή με κανέναν τρόπο δεν πρέπει να τα 

κάμει, διότι η Βουλή αυτή δε θα τα αποδεχθεί. 

Αυτά, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δε νομίζω να υπάρχει κανείς που να το αμφισβητεί. Αντιλαμβάνομαι ότι είναι 

όλοι ομόφωνοι σ' αυτή την τοποθέτηση. 

&. Το επόμενο θέμα, που είναι "Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 

• 

εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από το Ταμείο Αμυντικής Θωράκισης της Δημο

κρατίας", δε θα συζητηθεί τώρα, αλλά τον Οκτώβριο . 
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ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, γι' αυτό το νομοσχέδιο που έχετε ήδη πει ότι θα 

μείνει για τον Οκτώβριο ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Α υτό μου λέχθηκε από τα κόμματα. 

ΧΡ. ΣΟΛΩΜΗΣ: 

Απλάις θα ήθελα να υποδείξω στο Σώμα ότι μιλούμε για το Ταμείο της 
Αμυντικής Θωράκισης το οποίο θα είναι μέχρι και τον Οκτώβριο χωρίς προϋπολο

γισμούς, αν θα μείνει η συζήτηση για τον Οκτώβριο. Αντιλαμβάνομαι ότι εκκρεμεί 

κάποια απάντηση από τον Υπουργό Άμυνας προς τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευ

τικής Επιτροπής Άμυνας, τον κ. Χατζηδημητρίου. Διερωτώμαι και εγώ αν μπορεί 

μέχρι αύριο το απόγευμα να γίνει η σχετική επαφή του Υπουργού Άμυνας με τον 

Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας, για να εγκριθεί αύριο η 

Απόφαση. Άλλως, απλώς πληροφοριο το Σώμα, γιατί ίσως μερικοί συνάδελφοι να 

μην είναι ενήμεροι, ότι τα συγκεκριμένα f21O.000.000 τα οποία ζητά η κυβέρνηση 
είναι παλιές συμβατικές ανειλημμένες υποχρεώσεις για τις οποίες ήδη αρχίσαμε να 

είμαστε εκτεθειμένοι. Αν το Σώμα αποφασίσει να παραμείνει η κατάσταση ως έχει 

και να μείνει μέχρι τον Οκτώβριο χωρίς προϋπολογισμούς το Ταμείο της Αμυντικής 

Θωράκισης, τότε και εγώ θα συμφωνήσω με τους υπόλοιπους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η εισήγησή μου είναι, αν μέχρι αύριο ο ΙΙρόεδρος της Επιτροπής μας πει ότι 

το θέμα έχει διευθετηθεί, να το βάλω στην αυριανή ημερήσια διάταξη. 

Το επόμενο θέμα είναι ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 

(Αρ. 24) του 1993'Ό 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ-Υ·ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟ ΝΟΜΟΣΧΕΔΙΟ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΕΙΤΑΙ ''Ο 

ΠΕΡΙ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΟΥ ΠΡΟ·Υ.ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΝΟΜΟΣ (ΑΡ. 24) ΤΟΥ 
1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Α νδρέας Γεωργίου 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Τάκης Χατζηδημητρίου 

Ρένος Π ρέντζας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 

πιο πάνω νομοσχέδιο που κηρύχθηκε επείγον σε συνεδρία της που πραγματοποιή

θηκε στις 27 Ιουλίου 1993. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογα

ριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ί9.250.000 το οποίο θα διατεθεί 

για κάλυψη της ετήσιας εισφοράς της Κυπριακής Δημοκρατίας από 15 Ιουνίου 1993 
έναντι των δαπανών της ΟΥΝΦΙΚΥΠ στην Κύπρο. 

., 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού συμφωνεί 
με τους σκοπούς διάθεσης της ζητούμενης συμπληρωματικής πίστωσης, γι' αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση σε νόμο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, 

αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του ώστε να αναφέρεται ως ''Ο περί 

Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 12) του 1993". 

ι ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομο

σχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Π ροοίμιο. Συνoπτικ~ς τίτλος. Άρθρο 1. 
Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου ποσού ;(9.250.000 

για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 Δεκεμβρίου 1993. Άρθρο 2. 

Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν. Πίνακας. Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τρίτο, καθώς και 

ο Πίνακας εγκριθούν; 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα από το πρώτο μέχρι και το τρίτο, 

καθώς και ο Πίνακας εγκρίνονται. 

Π ροχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 12) του 1993. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Το επόμενο θέμα είναι "Οι περί Αποχετεύσεων Παραλιμνίου (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 1993". 
ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΓΙΑ ΤΟΥ Σ 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΤΙΤΛΟΦΟΡΟΥΝΤΑΙ "01 ΠΕΡΙ ΑΠΟΧΕΤΕΥΣΕΩΝ 

ΠΑΡΑΛΙΜΝΙΟΥ (TPQllOnOIHTIKOI) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1993" 

Παρόντες: 

Νίκος Κατσουρίδης, Πρόεδρος 

Δημήτρης Κοντίδης 

Παύλος Παπαγεωργίου 

Κίκης Γιάγκου 

Αντώνης Καράς 

Σωκράτης Χάσικος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Δώρος Θεοδώρου 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών εξέτασε τους υπό αναφορά Κανο

νισμούς σε δύο συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και στις 22 Ιουνίου 
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1993. Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουρ
γείου Εσωτερικών και του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Παραλιμνίου. 

Με τους υπό αναφορά Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες του 

άρθρου 49 της βασικής νομοθεσίας για τα αποχετευτικά συστήματα, σκοπείται η 
τροποποίηση των βασικών κανονισμών για το αποχετευτικό σύστημα του Δήμου 

Παραλιμνίου, ώστε να παρασχεθεί η ευχέρεια στο Συμβούλιο Αποχετεύσεων Παρα-

λιμνίου να καθορίζει το ίδιο το ύψος των τελών που θα εισπράττεται από τους ιδιο-
κτήτες ή τους κατόχους υποστατικών που εξυπηρετούνται ή θα εξυπηρετηθούν από 

το αποχετευτικό σύστημα, ανάλογα με τις εκαστοτε ανάγκες του. 

Ειδικότερα, στους υπό αναφορά Κανονισμούς προβλέπεται η είσπραξη από 

τους ιδιοκτήτες ή τους κατόχους ακίνητης ιδιοκτησίας ετήσιου τέλους ύψους μέχρι 

οκτώ τοις χιλίοις της εκτιμημένης αξίας της ιδιοκτησίας, καθώς και πρόσθετου 

τέλους ύψους δέκα σεντ για κάθε κυβικό μέτρο νερού που καταναλώνεται. Παρό

μοια ρύθμιση ισχύει ήδη για τα Συμβούλια Αποχετεύσεων Λευκωσίας και Αγίας 

Νάπας. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών υιοθετεί κατά πλειοψηφία τους 

σκοπούς και τις επιδιιοξεις των υπό αναφορά Κανονισμιον, γι' αυτό και εισηγείται 

στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί με τη μείωση 

του ανιοτατου ύψους του εισπρακτέου τέλους από οκτώ τοις χιλίοις της αξίας της 

ακίνητης ιδιοκτησίας σε επτά τοις χιλίοις, ιοστε αυτό να συνάδει με ανάλογες ρυθμί

σεις που ισχύουν ήδη για τα Συμβούλια Αποχετεύσεων Λάρνακας και Λεμεσού. 

, 

Το Μέλος της Επιτροπής, κ. Δ. Θεοδώρου, δήλωσε ότι η Κοινοβουλευτική 

Ομάδα του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ για λόγους αρχής και ουσίας υποστη

ρίζει την έγκριση των υπό αναφορά Κανονισμών όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από 

την Εκτελεστική Εξουσία, γιατί πιστεύει ότι οι εκλεγμένες τοπικές αρχές είναι πολι- \. 
τικά υπεύθυνες και γι' αυτό μπορούν να αποφασίζουν οι ίδιες ποιο θα είναι το ύψος 

των τελών που εκάστοτε θα επιβάλλουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Θα ήθελα να αναφέρω ότι δεν είναι ομόφωνοι οι Κανονισμοί. Αν η διαφω

νούσα πλευρά δεν επιθυμεί να συζητήσει, εντάξει. 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Η θέση η δική μας είναι ότι οι Κανονισμοί οι οποίοι υποβάλλονται από αρχές 

εκλεγμένες σε ό,τι αφορά εισοδήματα αυτών των αρχών πρέπει να αφήνονται στις 

ίδιες τις αρχές. Ήδη έχει διατυπωθεί κατ' επανάληψη από το βήμα της Βουλής αυτή 

η θέση. Στη συγκεκριμένη περίπτωση η δική μας θέση είναι ότι δεν πρέπει να μειω

θούν τα ανώτατα όρια των επιβαλλόμενων τελών για τις αποχετεύσεις Παραλι

μνίου, αλλά να αφεθούν όπως τα έχει προτείνει η ίδια η αρμόδια αρχή. 

Υπάρχει τροποποίηση δική μας να μείνουν όπως έχουν προταθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Βάζω την τροποποίηση της ΕΔΕΚ σε ψηφοφορία. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροποποίησης; 

• 



ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

5 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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Με 5 ψήφους υπέρ και 29 εναντίον η τροπολογία απορρίπτεται. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των Κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

32 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Το επόμενο θέμα είναι "Οι περί Επιτρόπου Προεδρίας για Ανθρωπιστικά 
Θέματα (Καθήκοντα, Απολαβές και Λοιποί Όροι Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 

1993". 

Αντιλαμβάνομαι ότι εδώ το θέμα δεν είναι ομόφωνο. Η εισήγησή μου είναι ότι 

σ' αυτό το θέμα, εφόσον δεν είναι ομόφωνο, αν θα υπάρξουν ομιλητές ... Είναι 
ομόφωνο; 

Γ. ΑΓΑπιογ: 

Με συγχωρείτε, απλώς από περιέργεια, πού βρίσκεται αυτή η ημερήσια 

J διάταξη από την οποία διαβάζετε; Στην ημερήσια διάταξη που μας έδωσαν εμάς δεν 

υπάρχουν τέτοια θέματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Βουλευτή, μπορεί να ήσαστε απών από την αίθουσα όταν κατατέθηκαν 

τρία νομοσχέδια τα οποία θεωρήθηκαν επείγοντα και κάλεσα τις Επιτροπές να 

συνέλθουν και να υποβάλουν τις Εκθέσεις τους. 

Παρακαλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να κατα

θέσει την Έκθεση στο Σώμα. 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΙ 

ΠΡΟ'Υ'ΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΟΥΣ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΠΟΥ ΑΝΑΦΕΡΟΝΤΑΙ ΩΣ 

"01 ΠΕΡΙ ΕΠΙΤΡΟΠΟΥ ΠΡΟΕΔΡΙΑΣ ΓΙΑ ΑΝΘΡΩΠΙΣΤΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ (ΚΑΘ Η
ΚΟΝΤΑ, ΑΠΟΛΑΒΕΣ ΚΑΙ ΛΟΙΠΟΙ ΟΡΟΙ ΥΠΗΡΕΣΙΑΣ) ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 

1993" 

Παρόντες: 

Λεόντιος Ιεροδιακόνου, Πρόεδρος 

Αλέκος Μαρκίδης 

Ισίδωρος Μακρίδης 

Νίκος Κατσουρίδης 

Αβραάμ Α ντωνίου 

Κίκης Καζαμίας 

Ανδρέας Φιλίππου 

Τάσσος Παπαδόπουλος 

Νίκος Μουσιούττας 

Μάρκος Κυπριανού 

Ρένος Π ρέντζας 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 

τους πιο πάνω Κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στις 24 
και 31 Μα"ίου και στις 28 Ιουνίου 1993. Στην πρώτη συνεδρία της Επιτροπής 
κλήθηκε και παρευρέθηκε εκπρόσωπος του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας 

Τάξεως. 

Με τους πιο πάνω Κανονισμούς, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 5 του περί 
της Άμεσης Εποπτείας από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας των Θεμάτων των Αγνο

ουμένων, Εγκλωβισμένων και Παθόντων (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμου του 1993, 
καθορίζονται τα καθήκοντα, οι απολαβές και οι όροι υπηρεσίας του Επιτρόπου 

Προεδρίας για Ανθρωπιστικά Θέματα. 

Όπως είναι γνωστό, η Βουλή ψήφισε πρόσφατα νομοθεσία με σκοπό την 

υπαγωγή των θεμάτων αυτών υπό την άμεση εποπτεία του Προέδρου της Δημοκρα

τίας και το διορισμό πολιτικού προσώπου στη θέση του Επιτρόπου Προεδρίας για 

Α νθρωπιστικά Θέματα. 

Ο Πρόεδρος και τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής 

Ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώ

ξεις των υπό συζήτηση Κανονισμών, γι' αυτό και εισηγούνται στη Βουλή την 

έγκρισή τους, αφού προηγουμένως τροποποιηθούν, ώστε οι απολαβές και οι λοιποί 

όροι υπηρεσίας του Επιτρόπου να συνάδουν με αυτούς του Γενικού Ελεγκτή της 

Δημοκρατίας. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

διαφωνούν με την έγκριση των υπό συζήτηση Κανονισμών για τους ίδιους λόγους 

αρχής για τους οποίους καταψήφισαν και τη βασική νομοθεσία με βάση την οποία 

εκδίδονται οι Κανονισμοί αυτοί. 

Τα Μέλη της Επιτροπής-Βουλευτές των Κοινοβουλευτικών Ομάδων του 

ΔΗΚΟ και του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν 

στο θέμα αυτό κατά τη συζήτηση των πιο πάνω Κανονισμών στην ολομέλεια της 

Βουλής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με βάση τις 

πιο πάνω επιμέρους θέσεις των Μελών της υποβάλλει στην ολομέλεια του Σώματος 

την παρούσα Έκθεσή της για τη λήψη σχετικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπcψχουν ομιλητές σε θέμα αρχής; 

Ο κ. Καζαμίας. 

Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ: 

Απλώς από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, για να μην ταλαιπωρώ το Σώμα πολύ. 

Με αυτούς τους Κανονισμούς ουσιαστικά ολοκληρώνεται το νομοθέτημα για την 

υιοθέτηση της άποψης της κυβέρνησης για τη δημιουργία μιας επιπλέον θέσης στο 

Προεδρικό για τον Επίτροπο Προεδρίας, όπως ονομάζεται, που θα καλύπτει θέματα 

αγνοουμένων και παθόντων. Απλώς θέλουμε να υπενθυμίσουμε, κύριε Πρόεδρε, ότι 

για παρ6μοια θέματα απασχολούνταν και απασχολούνται μέχρι τώρα 17 με 20 δημό
σιοι υπάλληλοι σε τρία Υπουργεία. Αν η σημερινή κυβέρνηση ήθελε να αναβαθμίσει 

τις υπηρεσίες προσφοράς προς τους παθόντες και προς τους εγκλωβισμένους, θα 

μπορούσε να κάμει ένα συντονιστικό σώμα όπου να έβαζε όλους αυτούς τους υπαλ

λήλους, με την ιεραρχία η οποία υπάρχει μέχρι τώρα. Απλιός υπενθυμίζουμε πως 

, 

\. 



") 
2599 

σ' αυτή την υπηρεσία υπάγεται και έκτακτος λειτουργός, ο οποίος στεγάζεται στο 
Ύπουργείο Εξωτερικ(ον και ο οποίος έχει αντιμισθία και άλλα ωφελήματα της τάξης 

., περίπου των ίI8.000. Δε θεωρήθηκε σκόπιμο από την κυβέρνηση να μονιμοποιήσει 

αυτή τη θέση παραδείγματος χάριν, αλλά θεώρησε σκόπιμο να δημιουργήσει ακόμα 
μία. 

Είμαστε της γνώμης πως, αν η κυβέρνηση ήθελε ή ο Πρόεδρος να έχει έναν εκ 

των συμβούλων του ειδικά για τέτοια θέματα, είχε την ευχέρεια που του παρέχει ο 

νόμος, αφού και κάποιες θέσεις υπάγονται στην Προεδρία και υπάρχει και ένα ποσό 

στη διάθεση του Προέδρου γύρω στις ί85.000 να το χρησιμοποιήσει με αυτή τη 

διακριτική ευχέρεια που έχει. Όμως είναι ακριβώς με τέτοια νομοθετήματα που 

δείχνει η κυβέρνηση την ανακολουθία της τη στιγμή που μιλά για ανάγκη πολιτική 

λιτότητας, αλλά την πολιτική λιτότητας την εννοεί για άλλους και όχι για την ίδια. 

Και προτείνει όπως επιβαρυνθεί ουσιαστικά το κράτος με ί25.000 - ί30.000, κατά 

την άποψή μας εντελώς αχρείαστες, κύριε Πρόεδρε. 

Ακόμα κάτι που θέλουμε να καυτηριάσουμε είναι ότι επίσημα από κυβερνητικό 

λειτουργό στην Επιτροπή Οικονομικών λέχθηκε ότι συγκεκριμένο άτομο έλαβε 

μέρος σε διαβουλεύσεις υπό την ιδιότητά του ως Επίτροπος Προεδρίας, προτού 

ψηφιστούν οι Κανονισμοί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ 

Ορίστε, ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, φαίνεται ότι διέλαθε της προσοχής του κ. Καζαμία ότι οι 

Κανονισμοί απλά ρυθμίζουν τις απολαβές. Η θέση έχει θεσπιστεί από το Μάιο με 

συντριπτική πλειοψηφία. Σήμερα εκείνο το οποίο γίνεται με τους Κανονισμούς 

είναι ότι ρυθμίζεται απλώς το θέμα των απολαβών. 

Και η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα, αισθανόμενη ότι πράγματι μπορούσε 

να δημιουργηθεί πρόβλημα τάξης, εισηγείται κάποιες τροποποιήσεις στις απολαβές 

του Επιτρόπου για Ανθρωπιστικά Θέματα, του οποίου η θέση δημιουργήθηκε 

ακριβιος για να υπάρχει ο συντονιστής που μέχρι σήμερα δεν υπήρχε. Πρόκειται για 

αναβάθμιση των υπηρεσιών με κάποιον ο οποίος θα τις συντονίζει. Και δε νομίζω 

και ουδέποτε υπήρξατε απάνθρωπο ι για να θέλετε να αντιμετωπίσουμε προβλήματα 

όπως αυτά των υπαλλήλων του ΦΠΑ. Θα προκαλούνταν σίγουρα συγχύσεις με 

κάποιον ο οποίος δε θα είχε τις εξουσίες που έχουμε δώσει στον Επίτροπο νομοθε

τικά με βάση τη νομοθεσία του Μαιου του 1993. 

Επομένως, κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα τον κ. Ιεροδιακόνου ο οποίος 

έχει τις τροποποιήσεις να τις εισηγηθεί, διότι κατά αυτό τον τρόπο ίσως πιστεύω 

και οι συνάδελφοι της Αριστεράς να συναινέσουν στο να περάσει το νομοσχέδιο 

ομόφωνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Να τις ακούσουμε. Ορίστε, κύριε Ιεροδιακόνου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΎΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Τιορα να ακούσουμε τις εισηγήσεις, για να μπορέσετε να μιλήσετε. 
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Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Μπορεί να πεισθείτε, κύριε Κατσουρίδη, με τις εισηγήσεις. 

Η τροποποίηση που εισηγούμαστε, κύριε Πρόεδρε, αφορά την παράγραφο 6, 
εδάφιο (Ι), η οποία λέει, όπως κατατέθηκαν οι Κανονισμοί: 

''Ο Επίτροπος λαμβάνει απολαβές (περιλαμβανομένου και 130υ μισθού) όπως 

ο Γενικός Ελεγκτής της Δημοκρατίας, καθώς επίσης και επίδομα παραστάσεως εκ 

τριιον χιλιάδων λιρών ετησίως". 

Αυτό εισηγούμαστε να αλλάξει και να τροποποιηθεί ως εξής: 

''Ο Επίτροπος λαμβάνει απολαβές (περιλαμβανομένου και 130υ μισθού) και 

άλλα ωφελήματα όπως ο Γενικός Ελεγκτής της Δημοκρατίας, καθώς επίσης και 

επίδομα παραστάσεως εκ χιλίων διακοσίων λιρών ετησίως". 

Διότι αυτό είναι το επίδομα που παίρνει και ο Γενικός Ελεγκτής ή και οι 

Γενικοί Διευθυντές, που περίπου ... 

Δ. ΘΕΟΔΩΡΟΥ: 

Μειιονεται κατά f800; 

Λ. ΙΕΡΟΔΙΑΚΟΝΟΥ: 

Όχι. Μειιονεται κατά f 1.800. Επίσης να διαγραφεί όλη η παράγραφος 3, η 
οποία λέει: 

"Κατά τη διάρκεια της θητείας του ο Επίτροπος θα έχει δωρεάν ιατροφαρμα

κευτική περίθαλψη σύμφωνα με τους Κανονισμούς περί Κυβερνητικών Ιατρικών 

Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών και δωρεάν χρήση αυτοκινήτου και τηλεφώνου". 

Αυτή η παράγραφος εισηγούμαστε να διαγραφεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑ ΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, παρά τις διευκρινίσεις δε θα το ψηφίσουμε, ακριβώς γιατί 

κατανοούμε ότι είναι θέμα φιλανθρωπίας, αλλά όχι για εκείνους τους οποίους 

καλείται να εξυπηρετήσει ο συντονιστής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα βάλω πρώτα τις τροπολογίες σε ψηφοφορία. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των τροπολογιών, τις οποίες κατέθεσε ο κ. ιεροδια

κόνου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

22 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

l1ΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

( 



J 

2601 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Με 22 ψήφους υπέρ, 18 εναντίον και 7 αποχές, οι τροπολογίες εγκρίνονται. 

Τώρα βάζω τους Κανονισμούς σε ψηφοφορία. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των Κανονισμών, όπως έχουν τροποποιηθεί από το 

ΔΗΣΎ; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

20 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

18 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

7 αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΎΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα) 

Με 20 ψήφους υπέρ, 18 εναντίον και 7 αποχές, οι Κανονισμοί εγκρίνονται. 

Έχουμε φθάσει στο τέλος της Νομοθετικής Εργασίας . Προχωρούμε στο Κεφά

λαιο Γ: Ερωτήσεις - Απαντήσεις. 

(Α υτές δόθηκαν ήδη γραπτώς) 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 264 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Γιαννάκη Αγαπίου στις 18 Ιουνίου 1993. 

"Τα χαρούπια αποτελούν ένα προ'ίόν που στο παρελθόν υπήρξε η ραχοκο

καλιά της αγροτικής μας οικονομίας. Δυστυχώς , λόγω προβλημάτων στην παρα

γωγή και ιδιαίτερα στο μάζεμα των χαρουπιών, το προ'ίόν αυτό έχει καταστεί ασύμ

φορο και οι τελευταίες κοινότητες που εξακολουθούν να καλλιεργούν χαρουπιές και 

να μαζεύουν χαρούπια βρίσκονται στα πρόθυρα να τα εγκαταλείψουν. Δεδομένου 

όμως πως τα χαρούπια θα μπορούσαν να αποτελέσουν ξανά ένα βασικό πόρο για 

τους αγρότες, καθώς και του γεγονότος πως η χαρουπιά συμβάλλει στη διατήρηση 

του φυσικού περιβάλλοντος και στην ανάπτυξη της αγροτικής μας οικονομίας και 

δεδομένης της χαμηλής τιμής των χαρουπιών, παρακαλείται το αρμόδιο Ύπουργείο 

να πληροφορήσει το Σώμα κατά πόσο η κυβέρνηση προτίθεται να καθορίσει τιμές 

ασφάλειας για το εν λόγω προ'ίόν, έτσι που τουλάχιστο να καλύπτονται τα έξοδα 

παραγωγής και συγκομιδής και να καταστεί συμφέρουσα η καλλιέργεια της χαρου

πιάς, για το καλό όχι μόνο του αγροτικού κόσμου, αλλά και της Κύπρου γενικό

τερα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 265 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Γιαννάκη Αγαπίου στις 18 Ιουνίου 1993 . 

. ''Ο δρόμος Φασούλλας - Λεμεσού χρειάζεται συμπλήρωση και περαιτέρω 

βελτίωση. Συγκεκριμένα, η σηματοδότηση του δρόμου, καθώς και η κατασκευή 

προστατευτικιον κιγκλιδωμάτων σε πολλά μέρη αποτελεί άμεση ανάγκη για αποφυγή 
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ατυχημάτων. Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα 
για τα ακόλουθα: 

(α) Τι μέτρα ;Ι,::. \:!νονται για να επισπευσθεί η λύση των πιο πάνω 
προβλημάτων; 

(β) Πότε αναμένεται να ολοκληρωθούν αυτά τα μέτρα;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 266 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφtQειας 
Λεμεσού κ. Γιαννάκη Αγαπίου στις 18 Ιουνίου 1993. 

''Ο δρόμος που συνδέει τη Φασούλλα με το Σπιτάλλι είναι μεγάλης σημασίας 
τόσο για τη συγκοινωνία μεταξύ των δυο χωριwν όσο και για το γεγονός ότι συντο
μεύει τη διαδρομή από τη Λεμεσό προς την Πιτσιλλιά. Παρ' όλ' αυτά όμως ο δρόμος 
είναι παραμελημένος κα ~ χωρίς επίστρωμα από άσφαλτο. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή ποια 

σχέδια υπάρχουν για την ασφαλτόστρωση, τη διαπλάτυνση και τη βελτίωση αυτού 
του δρόμου." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 267 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Γιαννάκη Αγαπίου στις 18 Ιουνίου 1993. 

"Το χωριό Φασούλλα είναι ένα από τα χωριά που έχουν ψηλή παραγωγή 

αμυγδάλων. Το προ"ίόν αυτό είναι ένα από τα δυο βασικά προ'ίόντα που παράγει το 

χωριό, αλλά περισσότερο από το 50% της παραγωγής καταστρέφεται κάθε χρόνο 
από γνωστές ασθένειες των αμυγδαλιών συνεπεία της μη διενέργειας προληπτικού 

ψεκασμού. 

Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή: 

1) Μελετά την πιθανότητα προληπτικού αεροψεκασμού των αμυγδαλιών 
στην περιοχή αυτή, ώστε να προστατεύονται από τις ασθένειες; 

2) Αν δεν είναι δυνατός ο αεροψεκασμός, θα ήταν δυνατή η επιχορήγηση 
των φαρμάκων, ώστε να γίνεται ο ψεκασμός από τους ίδιους τους 

κατοίκους του χωριού και έτσι να περιορίζεται η ζημιά;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 268 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Λάκη Θεοδούλου στις 21 Ιουνίου 1993. 

"Παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπρο

σώπων αναφορικά με την πορεία κατασκευής των αρδευτικών έργων στους ποτα

μούς Διαρίζου και Έζουσας. 

Συγκεκριμένα, το 1992 αναμενόταν η ολοκλήρωση της μελέτης και των 

σχεδίων του όλου έργου στην κοιλάδα Διαρίζου και η προώθηση της μελέτης για τα 

έργα του ποταμού Έζουσας." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 269, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέ
ρειας Λευκωσίας κ. Α. Κουκουμά στις 21 Ιουνίου 1993. 

"Σύμφωνα με πληροφορίες που έχουμε υπάρχει διαφορά στη μισθολογική 

κλίμακα των Γραφέων Δεύτερης Τάξης της Σχολικής Εφορείας Λεμεσού σε σύγκριση 

με τους Γραφείς Δεύτερης Τάξης όλων των άλλων σχολικών εφορειών. 

Συγκεκριμένα οι Γραφείς Δεύτερης Τάξης της Σχολικής Εφορείας Λεμεσού 

βρίσκονται στη μισθολογική κλίμακα Α2-5-7 κλίμακα η οποία ισχύει για όλους τους 
Γραφείς Δεύτερης Τάξης που υπηρετούν στη δημόσια υπηρεσία και στους ημικρατι

κούς οργανισμούς, ενώ οι Γραφείς Δεύτερης Τάξης όλων των άλλων σχολικών 

εφορειιον βρίσκονται στη μισθολογική κλίμακα ΑI-2-5. 

\ 



.J 

2603 

Ενόψει των πιο πάνω παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να μας πληροφο

ρήσει γιατί υπάρχει αυτή η διάκριση όσον αφορά τις μισθολογικές κλίμακες των πιο 
πάνω υπαλλήλων." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 270 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Δώρο Θεοδώρου στις 24 Ιουνίου 1993. 

"Από το 1960 μέχρι σήμερα οι κάτοικοι δέκα κοινοτήτων της επαρχίας 

Λεμεσού δέχονται επανειλημμένα υποσχέσεις για την κατασκευή του υδατοφράκτη 

Ξυλούρικου. Παρά το γεγονός ότι από την πρώτη φορά που δόθηκε η υπόσχεση αυτή 

έχουν περάσει πάνω από τριάντα χρόνια, ο υδατοφράκτης αυτός δεν έχει ακόμα 

κατασκευαστε ί. 

Γι' αυτό ερωτάται 1j κυβέρνηση αν θα γίνει ο υδατοφράκτης Ξυλούρικου και, 

αν ναι, πότε." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 271 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Δώρο Θεοδώρου στις 24 Ιουνίου 1993. 

"Το αντάλλαγμα για την ένταξη του χωριού Πελένδρι στην εκπαιδευτική περι

φέρεια Πιτσιλλιάς ήταν η κατασκευή του δρόμου Πελενδρίου-Ποταμίτισσας-Αγρού. 

Όμως εδώ και δυο χρόνια εκκρεμεί η κατασκευή του τμήματος Ποταμίτισσας

Αγρού. 

Πότε η κυβέρνηση προγραμματίζει την εκτέλεση του έργου αυτού, που είναι 

αναγκαίο για τη μεταφορά των μαθητών στον Αγρό;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 272 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Δώρο θεοδώρου στις 24 Ιουνίου 1993. 

"Οι αρχές και οι κάτοικοι του Αγρού διαμαρτύρονται, γιατί η κατάσταση στο 

σφαγείο της κοινότητας είναι απαράδεκτη. Λύματα του σφαγείου χύνονται στον 

ποταμό και τα απόΒλητά του απορρίπτονται όπως τα κοινά σκουπίδια. Οι κάτοικοι 

προειδοποιούν ότι η κατάσταση αυτή ενέχει σοβαρούς κινδύνους για την υγεία τους 

και ζητούν την ανέγερση νέου περιφερειακού σφαγείου, καθώς το Σφαγείο Κοφίνου 

δεν μπορεί ακόμη να δεχθεί τις κοινότητες της επαρχίας Λεμεσού. 

Γι' αυτό ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο αν η κυβέρνηση σκοπεύει να προχω

ρήσει στην ανέγερση σφαγείου και, αν ναι, πότε." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 273 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
λεμεσού κ. Δώρο Θεοδώρου στις 24 Ιουνίου 1993. 
\ 

"Καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε θα αρχίσει 

η κατασκευή του νέου δρόμου Μανδριών-Πλατρών." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 274 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Δώρο θεοδώρου στις 24 Ιουνίου 1993. . 

"Σε αντάλλαγμα για την ένταξη της Κ υπερούντας και των Χανδριών στην 

εκπαιδευτική περιφέρεια Πιτσιλλιάς δόθηκε υπόσχεση για την κατασκευή του 

δρόμου Κυπερούντας-Χανδριών-Αγρού. Έκτοτε πέρασαν τέσσερα χρόνια και μόλις 

πέρσι άρχισε η κατασκευή του δρόμου από την Κυπερούντα μέχρι τα Χανδριά. 

Όμως το τμήμα του δρόμου από τα Χανδριά μέχρι τον Αγρό είναι το πιο επικίν

δυνο. Εξαιτίας μάλιστα της κακής κατάστασης του δρόμου αυτού οι μαθητές του 

γυμνασίου και λυκείου της Κυπερούντας και των Χανδριών έχασαν )ι;'ρσι δεκάδες 
ώρες διδασκαλίας. 

\ 

\ 
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Γι' αυτό καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή αν 

σκοπεύει να προχωρήσει σύντομα στην κατασκευή του δρόμου αυτού και, αν ναι, 

πότε." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 275 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Δώρο Θεοδώρου στις 24 Ιουνίου 1993. 

"Οι κάτοικοι του Αγρού διαμαρτύρονται, γιατί τμήμα του δρόμου προς το 

Παλαιχιόρι, μήκους 400 μ. περίπου από το χωριό, δεν έχει περιληφθεί στα σχέδια 
κατασκευής του νέου δρόμου και το αποτέλεσμα θα είναι, όταν ο δρόμος αυτός 

αποπερατωθεί, να δημιουργηθούν κυκλοφοριακά και άλλα προβλήματα. 

Επειδή η δαπάνη για την κατασκευή και αυτού του τμήματος του δρόμου είναι 

σχετικά μικρή και επειδή η ωφελιμότητα θα είναι μεγάλη, καλείται το αρμόδιο 

Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή ποιες είναι οι προθέσεις της κυβέρνησης 

σ' αυτό το θέμα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 276 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Δώρο Θεοδώρου στις 24 Ιουνίου 1993. 

"Οι αρχές και οι κάτοικοι των κοινοτήτων της περιφέρειας Καλού Χωριού 

Λεμεσού έχουν υποβάλει εδώ και ένα περίπου χρόνο αίτημα για δημιουργία περιφε
ρειακού υγειονομικού κέντρου στο Καλό Χωριό, το οποίο θα εξυπηρετεί πληθυσμό 

2.000 ατόμων σε πέντε κοινότητες . 

Καλείται η κυβέρνηση να πληροφορήσει τη Βουλή αν προτίθεται να προχω

ρήσει στην ίδρυση του υγειονομικού κέντρου και πότε." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 277 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Δώρο Θεοδώρου στις 24 Ιουνίου 1993. 

"Οι αρχές και οι κάτοικοι του Φοινιού διαμαρτύρονται ότι για έξι χρόνια δεν 

εκτελείται κυβερνητική υπόσχεση για διαπλάτυνση του δρόμου, μήκους Ι ,5 χμ., από 
το Κέντρο Νεότητας προς τον Άγιο Δημήτριο. 

Επειδή η διαπλάτυνση του δρόμου αυτού είναι καίριας σημασίας για την 

ανάπτυξη του χωριού, καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή 

πότε προγραμματίζεται να εκτελεστεί το έργο." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 279 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Αυγερινό Παπαρέ στις 24 Ιουνίου 1993. 

"Στις 30.4.92 υπέβαλα ερώτηση με αρ. ΣΤΑ' 494 σχετικά με τη ρύπανση των 
δρόμων και γενικά του φυσικού περιβάλλοντος . 

Επειδή δεν είχα καμιά απάντηση μέχρι της στιγμής και επειδή η νέα τουριστική 

περίοδος έχει ήδη αρχίσει, καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να απαντήσει στην πιο 

πάνω ερώτηση, την οποία -επισυνάπτω, το συντομότερο δυνατό." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 280 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Α. Παρισινό στις 24 Ιουνίου 1993. 

"Μέσα στα πλαίσια της λήψης μέτρων για προστασία της οικονομίας του 

τόπου η κυβέρνηση επαγγέλλεται τη λιτότητα. 

Γι' αυτό ζητούμε από τον Υπουργό Οικονομικών και προσωρινό Πρόεδρο του 

Συμβουλίου των Κυπριακών Αερογραμμών να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι

προσώπων αν προτίθεται άμεσα να εισηγηθεί τον περιορισμό στο ελάχιστο των 

δωρεάν εισιτηρίων (μόνο για εξυπηρέτηση των κρατικών αναγκών) και τη δραστική 
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περικo~ή των εκπτώσεων, ώστε το φαινόμενο τούτο να πάψει να αΠΟΥλεί πρόκληση 

για το φορολογούμενο πολίτη, που καλείται να φέρει την ευθύνη για έναν υπερχρεω-
μένο ημικρατικό οργανισμό." ' 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 281 που υποβλήθηκε από το Μέλος της Βουλής εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Ρήνα Κατσελλή στις 26 Ιουνίου 1993. 

"Τα αποτελέσματα του Τεστ Παπανικολάου καθυστερούν αρκετές βδομάδες, 

αν όχι μήνες, λόγω φόρτου εργασίας στο Ιστοπαθολογικό Τμήμα του Γενικού Νοσο

κομείου. Γι' αυτό ερωτάται το αρμόδιο Υπουργείο κατά πόσο προτίθεται να προσ

λάβει ένα έως δύο άτομα (έστω και σε έκτακτη βάση), για να βγαίνουν γρήγορα τα 

αποτελέσματα στον τομέα αυτό, που είναι βασικός για την υγεία των γυναικών και 

την πρόληψη του καρκίνου γενικότερα." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 282 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Νίκο Πιττοκοπίτη στις 28 Ιουνίου 1993. 

"Με συμφωνίες που ακολούθησαν την εγκαθίδρυση της Κυπριακής Δημοκρα

τίας καθορίστηκε ότι η N.A.A.F.I. θα λειτουργούσε για την εξυπηρέτηση μόνο των 
μελών της. 

Η διεύθυνση της N.A.A.F.I. κυκλοφορεί διαφημιστικό φυλλάδιο στο οποίο 
διαφημίζει ότι για τα είδη που πωλεί ο δασμός αφαιρείται αμέσως και έτσι φαίνεται 

ότι γίνεται έκπτωση, ενώ, σύμφωνα με τις υπάρχουσες συμφωνίες, αυτός ο δασμός 

επιστρέφεται στα μέλη της N.A.A.F.I. μετά την πάροδο τουλάχιστον τριών μηνών 
και αυτό ως ανασταλτικός παράγοντας για την αποτροπή και αποθάρρυνση ανεξέ

λεγκτων πιθανιον πωλήσεων και σε μη μέλη. 

Υπάρχουν πληροφορίες ότι αρκετά είδη πωλούνται και σε μη μέλη της 

J N.A.A.F.I. με αποτέλεσμα, εφόσον δεν επιβάλλεται επιπλέον και φόρος προστιθέ
μενης αξίας, να ενθαρρύνονται τα μέγιστα μεγάλες αγορές από μέλη και μη μέλη, 

κάτι που είναι καταστρεπτικό και αποβαίνει σε βάρος των Κυπρίων καταστημα

ταρχών. 

Γι' αυτό καλούμε το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντι

προσώπων ποια μέτρα σκοπεύει να πάρει για την εξάλειψη αυτής της απαράδεκτης 

κατάστασης και την πιστή εφαρμογή των νόμων και των συμφωνιών που αφορούν 

τη N.A.A.F.I." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 283 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 30 Ιουνίου 1993. 

"Πολλοί πολίτες εκφράζουν έντονα παράπονα για τη μεγάλη καθυστέρηση που 

παρατηρείται στην έκδοση διαβατηρίων. Ιδιαίτερα έντονα παράπονα εκφράζονται 

από πολίτες που κατοικούν στις άλλες επαρχίες εκτός από τη Λευκωσία, οι οποίοι 

υφίστανται μεγάλη ταλαιπωρία, με διαδικασία αναμονής που φτάνει και τον ένα 

μήνα. 

Επειδή η κατάσταση αυτή είναι προφανώς εντελώς απαράδεκτη και επειδή 

είναι αδιανόητο να υποβάλλονται οι πολίτες σε τόσο μεγάλη και υπερβολικά χρονο

βόρα διαδικασία για την εξασφάλιση ενός απλού ταξιδιωτικού εγγράφου, καλείται 

το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει το Σώμα τι μέτρα προτίθεται να πάρει για 

τον τερματισμό της απαράδεκτης αυτής κατάστασης. 
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Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 284 που υποβλήθηκε από τους Βουλευτές εκλογικής περιφέ
ρειας Λεμεσού κ. Κίμωνα Παναγίδη και Ιωάννη Ιωαννίδη την 1η Ιουλίου 1993. 

"Κάθε χρόνο διετίθεντο ορισμένα κονδύλια για τη συντήρηση και επιδιόρθωση 

αμπελουργικιον δρόμων. Τη φετινή χρονιά εκ παραδρομής αυτά τα κονδύλια δεν 

έχουν προϋπολογισθεί. Γι' αυτό παρακαλείται το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφο

ρήσει τη Βουλή κατά πόσο θα επαναφερθούν τα κονδύλια για τους αμπελουργικούς 

δρόμους έγκαιρα, ώστε να χρησιμοποιηθούν για την επιδιόρθωσή τους πριν από τον 

τρυγητό." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 285 που υποβλήθηκε από το Μέλος της Βουλής εκλογικής 
περιφέρειας Κερύνειας κ. Ρήνα Κατσελλ1ί στις 8 Ιουλίου 1993. 

"Με την ευκαιρία της Τέταρτης Συνόδου Υπουργών της Κοινοπολιτείας Υπευ

θύνων για Θέματα Γυναίκας, που έγινε στη Λευκωσία, ερωτάται η κυβέρνηση: 

1) Έχει συγκεκριμένη πολιτική για την προώθηση των γυναικών στην 

κυβέρνηση; 

2) Εφαρμόζει το άρθρο 4 της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών για την 
Εξάλειψη Κάθε Μορφής Διάκρισης σε Βάρος της Γυναίκας (Κυρωτικός 

Νόμος με αριθμό 78/85), που προβλέπει προσωρινά μέτρα για την 

επι τάχυνση της εφαρμογής της ίσης μεταχείρισης ανδρών και γυναικών; 

3) Γιατί η νέα κυβέρνηση κατά τους περισσότερους πρόσφατους διορισμούς 

κράτησε το ποσοστό των γυναικών που διόρισε σε τόσο χαμηλά επίπεδα; 

4) Πώς εξηγείται το παράδοξο φαινόμενο, ενώ στη δημόσια υπηρεσία 

υπάρχουν γυναίκες που είναι ικανότατα στελέχη, το ποσοστό τους σε 

ανώτερες θέσεις να είναι δυσανάλογα χαμηλό; Δεν υπάρχουν γυναίκες 

στη δημόσια υπηρεσία για τη στελέχωση Π.χ. διευθυντικών θέσεων, 

θέσεων πρέσβη κτλ . ; 

5) Γιατί οι γυναίκες, ενώ στην εκπαίδευση συνεισφέρουν ποσοτικά τη 

μερίδα του λέοντος, είναι σχεδόν ανύπαρκτες στις υπεύθυνες θέσεις των 

επιθεωρητών και των ανώτερων λειτουργών στο Υπουργείο Παιδείας;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 286 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου στις 12 Ιουλίου 1993. 

"Στο φετινό Προϋπολογισμό Αναπτύξεως προβλέπεται δαπάνη ύψους 
ί200.000 για τη συνέχιση των εργασιών στο δρόμο μεταξύ Αμαργέτης και Χρυσορο

γιάτισσας, καθώς και σε τμήμα παρά το Στατό-Άγιο Φώτιο. 

Παρόμοιες αναφορές για τη συνέχιση των εργασιών στον πιο πάνω δρόμο 

υπήρχαν και στους Προϋπολογισμούς Αναπτύξεως του 1987, του 1988 και του 1989. 
Ωστόσο, λόγω μη εκπόνησης των αναγκαίων κατασκευαστικών σχεδίων, τα ποσά δε 

διατέθηκαν και ο δρόμος παραμένει ημιτελής , με συνέπεια να υφίστανται διαρκή και 

αφόρητη ταλαιπωρία τα χωριά Στατός-Άγιος Φώτιος, Κοιλίνεια, Γαλαταριά, 
Πενταλιά, Αγία ΜαΡί\α Κελοκεδάρων, Αμαργέτη, Ελεδιό και Αξύλου. 

Επειδή η πιο πάΎω τακτική φαίνεται ότι συνεχίζεται και επειδή έχει προκα

HJEl τη δικαιολογημένη οργή των κατοίκων των πιο πάνω χωρι(.ί>ν, όπως και των 
κοινοταρχών και των μελών των χωριτικών αρχών, που ετοιμάζονται να υποβάλουν 

ομαδικιος τις παραιτήσεις τους σε ύστατη ένδειξη διαμαρτυρίας, καλείται το 

αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει επειγόντως τη Βουλή των Αντιπροσιοπων: 

1) Πότε θα ετοιμαστούν τα κατασκευαστικά σχέδια για όλο το μήκος του 

δρόμου από την Αμαργέτη μέχρι τη Χρυσορογιάτισσα, σύμφωνα με τι: 
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δεσμεύσεις που επανειλημμένα ανέλαβαν οι αρμόδιες υπηρεσίες του 
Υπουργείου Συγκοινωνι{ον και Έργων; 

2) Πότε θα αρχίσουν οι εργασίες για τη διάθεση του ποσού που 

αναγράφεται στο σχετικό άρθρο του Προϋπολογισμού Αναπτύξεως του 
1993; 

3) Τι προγραμματισμός υπάρχει, ώστε στον Προϋπολογισμό Αναπτύξεως 

του 1994 να περιληφθεί πρόνοια σχετικά με τη διάθεση του απαραίτητου 
ποσού για την αποφασιστική προώθηση του όλου έργου;" 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 287 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου στις 15 Ιουλίου 1993. 

"Το χωριό Αψιού συγκαταλέγεται στα χωριά που αντιμετωπίζουν οξύ 
πρόβλημα αποχέτευσης με σοβαρές επιπτώσεις στη δημόσια υγεία, αλλά και με οικο
νομικές επιπτιοσεις στους κατοίκους του χωριού. 

Λόγω του ότι το έδαφος δεν έχει απορροφητικότητα, οι κάτοικοι είναι υποχρε

ωμένοι να χρησιμοποιούν βυτιοφόρα για τη μεταφορά των λυμάτων με σχετικά 

ψηλή δαπάνη, που επηρεάζει ουσιαστικά τον πενιχρό προϋπολογισμό τους. Από την 

άλλη τα λύματα, όπως έχω ενημερωθεί, απορρίπτονται όπου να 'ναι, σε χωράφια και 

'αρκάτζια', και έτσι όπως μένουν εκτεθειμένα αποτελούν άμεσο κίνδυνο για τη 

δημόσια υγεία, εν{ο με τις πρ{οτες βροχές παρασύρονται στα φράγματα. 

Λόγω της σοβαρότητας του προβλήματος καλείται το αρμόδιο Υπουργείο να 

πληροφορήσει τη Βουλή πώς προγραμματίζει την επίλυσή του." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 288 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. Άριστο Χρυσοστόμου στις 15 Ιουλίου 1993. 

"Ένα από τα προβλήματα που αντιμετωπίζει το χωριό Παλιόμυλος και που 

αποτελεί ανασταλτικό παράγοντα στην ανάπτυξή του είναι η παροχή σ' αυτό μονο-

J φασικού ηλεκτρικού ρεύματος. 

Δεδομένου ότι ο Σύνδεσμος Αποδήμων επιδεικνύει ζωηρό ενδιαφέρον για την 

ανάπτυξη αυτού του μικρού χωριού της Μαραθάσας , καλείται το αρμόδιο Υπουρ
γείο να πληροφορήσει τη Βουλή πότε προγραμματίζεται η μετατροπή του ηλεκ

τρικού ρεύματος από μονοφασικό σε τριφασικό . " 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 289 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Ανδρέα Μούσκο στις 22 Ιουλίου 1993. 

"Έχουμε διαπιστώσει με πολλή ανησυχία ότι οι φυτείες ινδικής καννάβεως 

στις ελεύθερες περιοχές έχουν φτάσει σε τέτοιο σημείο, που, σύμφωνα με πολλά 
πρόσωπα που γνωρίζουν το θέμα, έχουν καταστήσει την Κύπρο αυτάρκη στην παρα

γωγή αυτού του είδους του ναρκωτικού. 

Γι' αυτό παρακαλώ το αρμόδιο Υπουργείο να πληροφορήσει τη Βουλή των 

Αντιπροσ{οπων χωρίς καθυστέρηση ποια μέτρα λαμβάνονται για την πάταξη της 

τάσης αυτής, που χρόνο με το χρόνο χειροτερεύει, απειλώντας σοβαρά την κοινωνία 

μας." 

Ερώτηση με αρ. ΣΤ'Β' 290 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λεμεσού κ. 'Αριστο Χρυσοστόμου στις 23 Ιουλίου 1993. 

"Στην Κύπρο λειτουργούν σήμερα πέντε κυπριακές βιομηχανίες φαρμάκων, 

εν(ο σύντομα θα λειτουργήσουν ακόμη δύο. Οι φαρμακοβιομηχανίες αυτές, που 

χρησιμοποιούν τεχνολογία υψηλού επιπέδου και εργοδοτούν επιστημονικό προσω

πικό, συμβάλλουν ουσιαστικά στην ανάπτυξη της οικονομίας της Κύπρου τόσο με 
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τη διάθεση στην κυπριακή αγορά φαρμάκων σε χαμηλές τιμές όσο και με τις σημα

ντικές εξαγωγές φαρμάκων, που ξεπερνούν το 10% του εξαγωγικού εμπορίου βιομη
χανικών προ'ίόντων το χρόνο σε ξένο συνάλλαγμα. 

Το 1992 η κυβέρνηση μελετούσε το ενδεχόμενο να παραχωρήσει άδεια σε αλλο
δαπή εταιρεία για εγκατάσταση φαρμακοβιομηχανίας στην Κύπρο με ποσοστό ξένου 

κεφαλαίου ύψους 85%, σε αντίθεση με την πολιτική που εφαρμόζεται όσον αφορά 
τις αλλοδαπές εταιρείες. Ύστερα από έντονες αντιδράσεις το θέμα παρασιωπήθηκε, 

για να επανέλθει όμως και να εξετάζεται τώρα. 

Αν η κυβέρνηση παραχωρήσει άδεια λειτουργίας στην αλλοδαπή αυτή εταιρεία, 

θα πλήξει ουσιαστικά τις κυπριακές φαρμακοβιομηχανίες και θα προκαλέσει σ' αυτές 
τις αγορές στις οποίες εξάγουν με επιτυχία τα προ'ίόντα τους αχρείαστο ανταγω

νισμό. 

Δεδομένου ότι οι κυπριακές βιομηχανίες φαρμάκων λειτουργούν με επιτυχία 

και συμβάλλουν ουσιαστικά στην ανάπτυξη της οικονομίας του τόπου, καλούνται τα 

αρμόδια Υπουργεία να πληροφορήσουν τη Βουλή ποιοι ειδικοί λόγοι επιβάλλουν 

την εξέταση αυτής της αίτησης." 

Απάντηση ημερoμηνία~ 23 Ιουνίου 1993 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Ντίνου Μιχαη
λίδη στι~ ερωτ1ίσει~ ΣΤ'Α' 438 και ΣΤ'Α' 493, ημερομηνιών 3 και 28 Απριλίου 1992, 
των Βουλευτών εκλογικών περιφερειών Λεμεσού και Kερύνεια~ κ. Ττίμη Ευθυμίου, 

Αυγερινού Παπαρέ και Pήνα~ Κατσελλή αντίστοιχα . . 

"(α) Ύστερα από μετρήσεις που έγιναν στο χωριό Λουβαράς διαπιστώθηκε 

ότι σε μέρος του δεν υπάρχει ικανοποιητική λήψη. Για επίλυση του 

προβλήματος το ΡΙΚ θα εντάξει και την περιοχή αυτή του Λουβαρά στο 

πρόγραμμά του για βελτίωση της τηλεοπτικής κάλυψης της υπαίθρου, το 

οποίο ας σημειωθεί συνεχ(ος επεκτείνεται ως αποτέλεσμα της ανάπτυξης 

ορισμένων περιοχών και της ανέγερσης νέων κατοικιών σε χώρους που 

δεν καλύπτονται από υφιστάμενες εγκαταστάσεις. 

(β) Η εκπομπή της ΕΤ από τον υποσταθμό Αγίου Κωνσταντίνου παρουσίαζε 

πρόβλημα παρεμβολών και ύστερα από λήψη ορισμένων τεχνικών 

μέτρων η κατάσταση έχει βελτιωθεί σημαντικά. Το ΡΙΚ βρίσκεται σε 

επαφή με τον κοινοτάρχη Αγίου Κωνσταντίνου και παρακολουθεί την 

κατάσταση με σκοπό τη λήψη των απαραίτητων διορθωτικών μέτρων. 

(γ) Το πρόγραμμα του ΡΙΚ 2 θα αρχίσει να αναμεταδίδεται από τον 

υποσταθμό Αγίου Κωνσταντίνου ευθύς μόλις εγκατασταθεί ο αναγκαίος 

εξοπλισμός πράγμα που προγραμματίζεται να γίνει εντός των προσεχών 

εβδομάδων. Θεωρώ χρήσιμο να σας πληροφορήσω ότι η καθυστέρηση να 

δοθεί απάντηση στην ερώτηση οφειλόταν στην ανάγκη να εξασφαλιστεί ο 

απαραίτητος εξοπλισμός για μετρήσεις από την Ευρωπα'ίκή Ένωση 

Ραδιοφωνίας-Τηλεόρασης και στη χειμερινή περίοδο που μεσολάβησε και 

εμπόδιζε τη διεξαγωγή μετρήσεων." 

Απάντηση ημερoμηνία~ 23 Ιουνίου 1993 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Αλέκου 
Μιχαηλίδη στην ερώτηση ΣΤΆ' 623, ημερoμηνία~ 11 Ιουνίου 1992, του 

Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ττίμη Ευθυμίου. 

''Αναφορικά προς το θέμα της υποχρέωσης για απασχόληση πολιτών στις 

Βρετανικές Βάσεις και, ειδικότερα, προς πληροφορίες για αναγκαστική απόλυση 

από τις Βρετανικές Βάσεις του προσωπικού του Τμήματος Δημόσιων Έργων το 
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οποίο θα κατηργείτο, πληροφορείσθε ότι το όλο θέμα πρέπει να θεωρείται ότι έχει 

λήξει, διότι είχε συμφωνηθεί μεταξύ των εργατικών συνδικάτων και της εργοδοτικής 

πλευράς η απορρόφηση της πλειονότητας των μελών του τμήματος σ' άλλες υπηρε

σίες και η καταβολή αποζημιώσεως ή συνταξιοδότηση σ'έναν πολύ περιορισμένο 

αριθμό μελών του τμήματος, ως συνάγεται από την επιστολή του Διοικητή των 
Βάσεων με ημερ. 21.7.92 που απηύθυνε προς τον τέως Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Παράλληλα πληροφορείσθε ότι για να δοθεί άδεια απασχόλησης εξαρτωμένων 
στρατιωτικών πρέπει οπωσδ.ήποτε να συντρέχει λόγος ασφάλειας ή χειρισμού 

εγγράφων άκρως εμπιστευτικού χαρακτήρα. Είναι γεγονός ότι τελευταία παρουσιά
ζεται μια κάποια αριθμητική αύξηση των Αγγλίδων εξαρτωμένων που απασχολού
νται στις Βάσεις, αλλά η αύξηση αυτή δεν οφείλεται στην αύξηση των θέσεων που 

θεωρούνται εμπιστευτικές βάσει των σχετικών κριτηρίων, αλλά στο σύστημα κατα
νομής εργασίας που ακολουθείται για να απασχοληθούν περισσότερες λόγω της 

μεγάλης προσφοράς. Με το σύστημα αυτό μειώνονται οι ώρες απασχόλησης με 
ανάλογη μείωση των απολαβών ή παρέχεται απασχόληση σε διαφορετικά πρόσωπα 
μέρα παρά μέρα ή βδομάδα με βδομάδα." 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιο"νίο" 1~3 το\) Υπο"ργού Υγείας κ. Μανώλη Χριστο
φίδη στην ερώτηση ΣΤ'Β' 234, ημερομηνίας 22 Απριλίο" 1993, το" Βο\)λε"τή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ιωάννη Ιωαννίδη. 

"Το πρόγραμμα της Πρόληψης και Ελέγχου του AIDS που ακολουθείται από 
το Υπουργείο Υγείας έχει σχεδιαστεί από εμπειρογνώμονες της Παγκόσμιας οργά

νωσης Υγείας με Λειτουργούς του Υπουργείου Υγείας και με βάση τα Ευρωπα'ίκά 

Προγράμματα. Απαραίτηση προϋπόθεση για την επιτυχή υλοποίησή του είναι ο 

συντονισμός όλων των δραστηριοτήτων τόσο του κρατικού όσο και του ιδιωτικού 

τομέα από μέρους του Υπουργείου Υγείας. Ανώτερος Ιατρικός Λειτουργός του 

Υπουργείου έχει οριστεί υπεύθυνος για τη συνεχή παρακολούθηση και υλοποίηση 
των δραστηριοτήτων του Προγράμματος. 

Αναφορικά με την όλη εκστρατεία διαφώτισης, το Υπουργείο Υγείας πιστεύει 

ότι η εκστρατεία γίνεται επί συστηματικής βάσης χωρίς οποιεσδήποτε ελλείψεις. 
Εξάλλου αυτή είναι και η άποψη Διεθνών Οργανισμών, όπως του υΝDΡ και της 

Παγκόσμιας Οργάνωσης Υγείας, οι οποίοι αξιολογούν τα προγράμματα σε τακτά 

χρονικά διαστήματα. 

Για κατατόπισή σας, επισυνάπτεται σημείωμα που περιλαμβάνει τις δραστη
ριότητες του Υπουργείου Υγείας για την καταπολέμηση του AIDS κατά το 1992-
1993." 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η επόμενη συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων ορίζεται για αύριο 

Πέμπτη, 29 Ιουλίου 1993, στις 4.30 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α': Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 

διενέργεια δαπάνης από το Ταμείο Αμυντικής Θωράκισης της 

Δημοκρατίας. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β': 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ': "Οι εξελίξεις στο κυπριακό πρόβλημα". 

Κηρύσσω τη λήξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 9.30 μ.μ.) 
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Οι ακόλουθόι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

τική σειρά: 

Α γαπίου Γιαννάκης 

Αναστασιάδης Νίκος 

Αντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης 

Γιάγκου Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ηλιάδης Δημήτρης 

Θεοδούλου Λάκης 

Θεοδιορου Δώρος 

Ιεροδιακόνου Λεόντιος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης \ 
Καράς Αντώνης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπριανού Μάρκος 

Κωνσταντίνου Κώστας 

Λ υσιιοτης Λιορης 

Λυσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

Μιχαηλίδης Θάσος 

Μουσιούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου Γιαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαρές Αυγερινός 

Παρισινός Ανδρέας 

Πιττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νί1ς 
Σολωμής Χρίότος 
Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

Φιλίππου Ανδρέας 

Χάσικος Σωκρ~της 

Χατζηγιάννης ~oφoκλής 

xατζηδημητρίo~ Τάκης 
Χριστοδουλίδης Δ(ορος 

Χρίστου Ανδρέας 
Χριστόφιας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου Άριστος 

Χρυσοστόμου Διόφαντος 

Αντιπρόσωποι Θρησκευτικών Ομάδων: 

Καλα"ίτζιάν Αράμ 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Ανακοίνωση από τον Προεδρεύοντα της Βουλής κ. Β. Λυσσαρίδη της 

αντικατάστασης του κ . Μάτση στην προεδρία της Κοινοβουλευτικής 

Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 

Δημόσιων Δαπανών από τον κ. Πουργουρίδη. 

2) Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων. 

3) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 

Ιδρύματος Κύπρου Νόμος του 1993", η συζήτηση που ακολούθησε (Δ. 
Ηλιάδης, Ν. Πιττοκοπίτης, Ν. Κατσουρίδης, Τ. Χατζηδημητρίου, Ν. 

Αναστασιάδης, Ν. Ρολάνδης, Σ. Χατζηγιάννης, Μάρκος Κυπριανού, Π. 

Παπαγεωργίου, Ν. Μουσιούττας, Δ. Χριστόφιας) και ψήφισή του σε , 
νόμο . 
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4) Έκθεση και Συμπληρωματική Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί 

Αναγνώρισης Πτυχίων ή Διπλωμάτων Αναγνωρισμένων Πανεπιστημίων 

όταν Μέρος της Φοίτησης Έγινε σε Εγγεγραμμένη Ιδιωτική Σχολή 

Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης Νόμος του 1992", η συζήτηση που 

ακολούθησε (Α. Χρίστου, Ν. Αναστασιάδης, Μάρκος Κυπριανού, Ρ. 

Πρέντζας, Α. Φιλίππου, Α. Κουκουμάς, Ευ. Ευσταθίου, Γ. Αγαπίου, Δ. 
Θεοδώρου) και ψήφισή της σε νόμο. 

5) Δήλωση του κ. Αναστασιάδη ότι η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΔΗΣγ 
αποφάσισε να αφήσει τα Μέλη της να ψηφίσουν κατά βούληση, όσον 

αφορά την πρόταση νόμου ''Ο περί Αναγνώρισης και Καθιέρωσης της 

15ης Ιουλίου ως Ημέρας της Δημοκρατίας και Ημέρας Μνήμης και Τιμής 

προς Όσους Έπεσαν ή Αγωνίστηκαν Προασπίζοντας τη Δημοκρατία και 

Εναντίον του Π ροδοτικού Π ραξικοπήματος της Ι 5ης Ιουλίου 1974 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 1993" και ψήφισή της σε νόμο. 

6) Έκθεση για τα νομοσχέδια 1. ''Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 1993", 2. ''Ο περί Φορολογίας του 

Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993" και για το νόμο ''Ο περί 

Τελωνειακών Δασμών και Φόρων Καταναλώσεως (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 1993", η συζήτηση που ακολούθησε (Τ. Χατζηδημητρίου, Σ. 

Χατζηγιάννης, Κ. Καζαμίας, Κ. Παναγίδης, Ρ. Πρέντζας, Λ. 

Ιεροδιακόνου, Α. Αντωνίου, Δ. Ηλιάδης, Ν. Μουσιούττας, Ν. Ρολάνδης, 

Α. Χρίστου, Ν. Πιττοκο;τίτης, Χρ. Πουργουρίδης, Δ. Χριστό<Γιn;. Ν. 

Κατσουρίδης, Μάρκος Κ )ι;τριανού) και ψήφιση των δύο νομοσχεδίων σε 

νόμους. 

7) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 14) του Ι 993" και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. Ι Ι του 1993). 

8) Έκθεση για το νομοσχέδιο "Ο ;τερί Ειδικεύσεως Συμ;τληρωματικής 

Π ιστιοσεως (Ταμείο Α νακουφίσεως Εκτοπισθέντων και Παθόντων) 

Νόμος (Αρ. 2) του 1993" και ψήφισή του σε νόμο. 

9) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο Συμπληρωματικός (Αρ. Ι) του περί 

Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμου Νόμος του 

1993" και ψήφισή του σε νόμο. 

10) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Ξενοδοχείων και τουριστικιον 

Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του Ι 992" και για τους 

Κανονισμούς 1. "Οι περί Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993", 2. "Οι περί 

Ξενοδοχείων και Τουριστικών Καταλυμάτων (Οργανωμένα 

Διαμερίσματα και Τουριστικά Χωριά) Κανονισμοί του 1993",3. "Οι ;τερί 
Ξενοδοχείων και Τουριστικιον Καταλ υμάτων (Συγκροτήματα 

Τουριστικιον Επαύλεων) Κανονισμοί του 1993",4. "dt περί Ξενοδοχείων 
και Τουριστικιον Καταλυμάτων (Π αραδοσιακές Οικ6δομές) Κανονισμοί 
του 1993", ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των 

Κανονισμών. 

1 Ι) Έκθεση για την πρόταση νόμου "Ο περί Προϋπολογισμού 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1993" και ψήφισή της σε νόμο. 
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12) Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί Προστασίας και Αναπτύξεως 

Θηραμάτων και Αγρίων Πτηνών (Τροποποιητικός) Νόμος του 1993", η 
συζήτηση που ακολούθησε (Α. Αντωνίου, Α. Μαρκίδης, Δ. 

Χριστοδουλίδης, Δ. Θεοδώρου, Δ. Ηλιάδης, Κ. Καζαμίας) και ψήφισή 

του σε νόμο. 

13) 

14) 

15) 

16) 

17) 

Έκθεση για την πρόταση νόμου ''Ο περί Προστασίας της Παραλίας 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 1993" και ψήφισή της σε νόμο. 

Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Υπηρεσίας Τηλεπικοινωνιών 

(Τέλη Τηλεπικοινωνιακών Υπηρεσιών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 

του 1993", οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Δ. Θεοδώρου πάνω στο θέμα 
και έγκρισή τους . 

Έκθεση για το νομοσχέδιο ''Ο περί [υμΠληρωμα~. ικού Προϋπολογισμού 

Νόμος (Αρ. 24) του 1993" και ψήφισ, του σε νόμΟ i (με αρ. 12 του 1993). 

Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Αποχετεύσεων Παραλιμνίου 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 1993", οι σύντομες παρατηρήσεις του 
κ. Δ. Θεοδώρου πάνω στο θέμα και έ~κρισή τους. 

Έκθεση για τους Κανονισμούς "Οι περί Επιτρόπου Προεδρίας για 

Ανθρωπιστικά Θέματα (Καθήκοντα, Απολαβές και Λοιποί Όροι 

Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 1993", η συζήτηση που ακολούθησε (Κ. 

Καζαμίας, Ν. Αναστασιάδης, Λ. Ιεροδιακόνου) και έγκρισή τους. 

18) Ερωτήσεις Βουλευτών (Τιμές ασφάλισης για τα χαρούπια - Η βελτίωση 
του δρόμου Φασούλλας-Λεμεσού - Η βελτίωση του δρόμου Φασούλλας
Σπιταλλίου - Η επιχορήγηση φαρμάκων ~ια προστασία των αμυγδαλιών 
στη Φασούλλα - Η πορεία κατασκευής !ίων αρδευτικών έργων στους 

ποταμούς Διαρίζο και Έζουσα - Η διαφορά μεταξύ των Γραφέων 2ης 
Τάξης της Σχολικής Εφορείας Λεμεσού και των άλλων σχολικών 

εφορειών - Η κατασκευή του υδατοφράκτη Ξυλούρικου - Ο δρόμος 

Ποταμίτισσας-Αγρού - Η κατασκευή νέου περιφερειακού σφαγείου στον 
Αγρό - Η κατασκευή νέου δρόμου Μανδριών-Πλατρών - Η κατασκευή 
δρόμου Χανδριών-Αγρού - Η κατασκευή τμήματος δρόμου από τον Αγρό 
στο Παλαιχιορι - Η δημιουργία υγειονομικού κέντρου στο Καλό Χωριό 
Λεμεσού - Η διαπλάτυνση του δρόμου από το Κέντρο Νεότητας Φοινιού 
στον 'Α,γιο Δημήτριο - Η επιδότηση χαρουπιών - Η ρύπανση του φυσικού 
περιβάλλοντος - Ο περιορισμός των δωρεάν εισιτηρίων από τις 

Κυπριακές Αερογραμμές - Η ανάγκη πρόσληψης υπαλλήλων στο 

Παθολογικό Τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου - Η εφαρμογή των 

συμφωνιιδν που αφορούν τη λειτουργία της NAAFI - Η καθυστέρηση 
στην έκδοση διαβατηρίων - Τα κονδύλια για συντήρηση των 

αμπελουργικών δρόμων - Η πολιτική για θέματα γυναίκας - Ο δρόμος 
Αμαργέτης-Χρυσορογιάτισσας - Το πρόβλημα απoχέ~ευσης στην Αψιού -
Η μετατροπή του ρεύματος σε τριφασικό στον Ι1'αλιόμυλο - Μέτρα 

εναντίον των φυτειών ινδικής καννάβεως - Η άδεια ;;;ου παραχωρήθηκε 
για εγκατάσταση ξένης φαρμακοβιομηχανίας) . 

, 
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19) Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών (Η λήψη των 

προγραμμάτων του ΡΙΚ και της ΕΤ σε διάφορες κοινότητες - Το θέμα της 
υποχρέωσης για απασχόληση πολιτών στις βρετανικές βάσεις - Το 
πρόγραμμα της πρόληψης και ελέγχου του Aids). 

Τιμή: 75σ 

Τυ;τώθηκε στο Τυ;τογραφείο της Κυ;τριακής Δημοκρατίας, Λειr.<ωσία . 



Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
ΣΓ ΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Β' 

Συνεδρίαση 29ης Ιουλίου 1993 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

(Ώρα έναρξης: 4.48 μ.μ.) 

(Αρ.41) ' 

Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής συνεδρίας. Παρακαλώ να 

διαπιστωθεί αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ) 

Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αρχίζουμε με το θέμα το οποίο παρέμεινε από χθες για συζήτηση και το οποίο 
τιτλοφορείται "Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από το Ταμείο Αμυντικής Θωράκισης της Δημοκρατίας". Παρα

καλώ τον Πρόεδρο της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής να καταθέσει την 

Έκθεση. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

ΕΙΣΗΓΗΤΙΚΗ ΠΡΟΤ ΑΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥ ΛΕΥΤΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ ΑΜΥΝΑΣ 

ΑΝΑΦΟΡΙΚΑ ΜΕ ΤΗ ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΔΑΠΑΝΗΣ ΑΠΟ ΤΟ ΤΑΜΕΙΟ ΑΜΥΝΤΙΚΗΣ 

ΘΩΡΑΚΙΣΗΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤIΑΣ 

Παρόντες: 

Τάκης Χατζηδημητρίου, Πρόεδρος 

Χρίστος Σολωμής 

Ανδρέας Γεωργίου 

Δώρος Χριστοδουλίδης 

Κίμων Παναγίδης 

Νίκος Μουσιούττας 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας συνήλθε σε δύο συνεδρίες στις 22 Ιουνίου 
και στις 6 Ιουλίου 1993. Στις συνεδρίες αυτές η Επιτροπή ενημερώθηκε από τους 
Υπουργούς Άμυνας και Οικονομικών, που αποτελούν την Επιτροπή Διαχειρίσεως 

του Ταμείου Αμυντικής Θωράκισης της Δημοκρατίας, για τις προϋπολογιζόμενες 

αμυντικές ανάγκες για το έτος 1993. 

(2615) 
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Η πλειοψηφία της Επιτροπής, με βάση την πιο πάνω ενημέρωση και αφού 

έλαβε υπόψη το γεγονός ότι το σύνολο σχεδόν των προτάσεων που περιλαμβάνονται 
στο σχετικό προυπολογισμό αναφέρεται σε ειλημμένες συμβατικές υποχρεώσεις ή 

άλλες δεσμεύσεις της Κυπριακής Δημοκρατίας, οι οποίες αποτελούν μέρος του 
ισχύοντος εξοπλιστικού προγράμματος, εισηγείται στη Βουλή την έγκριση της 
απόφασης που επισυνάπτεται. Με βάση την απόφαση αυτή η Επιτροπή Διαχειρίσεως 

του Ταμείου Αμυντικής Θωράκισης εξουσιοδοτείται να προβεί σε δαπάνες ύψους 

ί21Ο.633.506 για την αμυντική θωράκιση της Δημοκρατίας με τους όρους και τις 

προυποθέσεις που έχουν καθοριστεί. 

Η θετική αυτή πρόταση της Επιτροπής δεν προδικάζει τις θέσεις ούτε δεσμεύει 
ή προκαταλαμβάνει οποιαδήποτε πλευρά σε σχέση με τα διερευνώμενα θέματα που 
αφορούν την άμυνα. 

Ο Πρόεδρος της Επιτροπής, Βουλευτής του Σοσιαλιστικού Κόμματος ΕΔΕΚ, 

και τα Μέλη της, Βουλευτές του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ το Γραμματέα να διαβάσει την απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΒΟΥ ΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤillΡΟΣΩΠΩΝ 

ΕΠΕΙΔΗ η Επιτροπή Διαχειρίσεως του Ταμείου Αμυντικής Θωράκισης της 

Δημοκρατίας είναι αναγκαίο να προβεί σε δαπάνη ύψους ί21Ο.633.506. 

ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με το εδάφιο (3) του άρθρου 9 των περί Εκτάκτου 
Εισφοράς διά την Άμυναν της Δημοκρατίας Νόμων του 1985 έως 1993, για τη 
διενέργεια της δαπάνης αυτής απαιτείται η εξουσιοδότηση της Βουλής των Αντιπρο
σώπων. 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων, αφού έλαβε υπόψη την εισηγητική πρόταση της 

Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας, αποφασίζει να παράσχει την εξουσιοδότηση 

στην Επιτροπή Διαχειρίσεως του Ταμείου Αμυντικής Θωράκισης να προβεί στη 

διενέργεια δαπάνης ύψους ί21Ο.633.506 για την αμυντική θωράκιση της Δημοκρα

τίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Επειδή ακριβώς υπάρχει η αναφορά ότι υπήρξε επιφύλαξη από το Σοσιαλι

στικό Κόμμα ΕΔΕΚ σε ό,ΤΙ αφορά την τοποθέτησή του για το Ταμείο Αμυντικής 

Θωράκισης, θα ήθελα να προβώ σε μια διευκρίνιση πάνω στο θέμα και να εκθέσω 
την τελική θέση του κόμματος. 

Μετά την έγκριση των προϋπολογισμών είχε εγερθεί το θέμα, ιδιαίτερα από 

δημοσιεύσεις μερίδας του τύπου, κατά πόσο επρόκειτο να ψηφιστούν κονδύλια που 
αφορούσαν οπλικά συστήματα υπό καταγγελία. Και επειδή η Επιτροπή θεώρησε 

σκόπιμο και έκρινε ότι τούτο δε θα ήταν δυνατό να συνεχιστεί, να αναλαμβάνει 

δηλαδή την ευθύνη των εξοπλιστικών προγραμμάτων και να βρίσκεται κάτω από 
κατηγορίες ή κάτω από συκοφαντικές τοποθετήσεις οποιουδήποτε, προτίμησε να 

απευθυνθεί ξανά στο Υπουργείο, για να ζητήσει την επιβεβαίωση του Υπουργείου 

ότι αναλαμβάνει η κυβέρνηση πλήρως την ευθύνη για τον πρoUπoλoγισμό τον οποίο 

κατέθεσε. 
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Μπορώ να αναφέρω στο Σώμα ότι σε επιστολή που είχαμε αποστείλει στον 

Υπουργό Άμυνας δόθηκε απάντηση, η οποία σήμερα διαβιβάστηκε στα Μέλη της 

Επιτροπής, στην οποία αναφέρεται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο είναι δεσμευμένο 

έναντι του προυπολογισμού άμυνας, τον οποίο ενέκρινε στην ολότητά του, και 

αναλαμβάνει την ευθύνη για τα κονδύλια τα οποία ψηφίζονται. Κατόπιν τούτου, το 

Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ θα ψηφίσει τον πρotiπoλoγισμό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

Ο κ. Χριστοδουλίδης. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Βγαίνει ο μήνας Ιούλιος και σήμερα κατατέθηκε ο αμυντικός προυπολογισμός 

για το 1993. Μετά από καθυστέρηση πέντε ολόκληρων μηνών το Υπουργείο Άμυνας 
και ο Υπουργός της Άμυνας εδέησαν να ζητήσουν από την κυπριακή Βουλή την 

έγκριση του προυπολογισμού. Ύστερα από πέντε μήνες κατά τη διάρκεια των 

οποίων λέχθηκαν και γράφτηκαν πάρα πολλά για το θέμα του αμυντικού εξοπλι

σμού της Κυπριακής Δημοκρατίας. Δεν αναφέρομαι μόνο στα σχόλια μερίδας του 

τύπου' αναφέρομαι και σε συγκεκριμένες δηλώσεις ανώτατων κυβερνητικών παρα

γόντων. 

Ποια είναι τα χαρακτηριστικά αυτού του προυπολογισμού; Ο προυπολογισμός 

αυτός είναι πιστή εικόνα και επανάληψη του αμυντικού προυπολογισμού του 1992, 
δηλαδή εκείνου του προυπολογισμού που είχε κατατεθεί προηγουμένως από την 

κυβέρνηση Βασιλείου. Παρ' όλον τούτο, η κυβέρνηση για πρώτη φορά στα χρονικά 

της Κυπριακής Δημοκρατίας, παρά το εγκριθέν ομόφωνα κονδύλι των :ε291.000.000 

για τον αμυντικό εξοπλισμό και για νέα αμυντικά προγράμματα, ενώ περνούμε στο 

τελευταίο τρίμηνο του χρόνου, δεν είναι ακόμα έτοιμη να καταθέσει προς έγκριση το 

μερίδιο εκείνο των νέων αμυντικών εξοπλισμών για το χρόνο 1993. Από πρακτικής 
απόψεως τι σημαίνει τούτο; Σημαίνει ότι από το Νοέμβριο του 1992, που άρχισε ο 
προεκλογικός αγώνας, μέχρι το τέλος του 1993 ο κυπριακός λαός και η Εθνική 
Φρουρά δεν έχουν προβεί στον καθορισμό εκείνων των αναγκαίων αμυντικών 

εξοπλιστικών προγραμμάτων. 

Είχαμε ζητήσει διευκρινίσεις από το Υπουργείο Άμυνας. Έγινε κάποια 

αναφορά από το συνάδελφο, Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας. 

Εμάς το κείμενο της απάντησης δε μας βρίσκει σύμφωνους, δε μας ικανοποιεί 

δηλαδή το ότι ο προυπολογισμός που κατατέθηκε σήμερα εκφράζει την απόφαση του 

Υπουργικού Συμβουλίου. Δεν απαιτείτο, νομίζω, γραπτή διαβεβαίωση από τον 

Υπουργό. Ήταν γνωστό. Εκείνο που ζητήσαμε και θα θέλαμε να μάθουμε από τον 

Υπουργό της Άμυνας και από την κυβέρνηση είναι η αμυντική πολιτική. Πώς βλέπει 

η κυβέρνηση, πώς εξετάζει και πώς τοποθετείται η σημερινή κυβέρνηση έναντι του 

αμυντικού δόγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, έναντι όλων εκείνων των κονδυ

λίων για τον αμυντικό εξοπλισμό, τα οποία είχαν εγκριθεί και από το Εθνικό 

Συμβούλιο; Ο Υπουργός δεν προχώρησε να το κάνει αυτό. 

Εμείς, εκφράζοντας σε κάποιο βαθμό ως κοινοβουλευτική ομάδα τη δυσαρέ

σκειά μας, από τα :ε21Ο.000.000 του πρotiπoλoγισμoύ του 1993 δε θα ψηφίσουμε δύο 
συγκεκριμένα κονδύλια. Το πρώτο κονδύλι αφορά μέρος δαπάνης ύψους :ε2.650.000, 
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που αφορά ανταλλακτικά για συγκεκριμένα οπλικά συστήματα στα οποία είχε γίνει 

έντονη αναφορά το προηγούμενο δίμηνο. Το δεύτερο κονδύλι είναι ύψους 

ί30.αΧΗΧΧ> και αφορά πάλι συγκεκριμένο εξοπλιστικό σύστημα για το οποίο εκκρε

μούν ακόμα απαντήσεις από πλευράς κυβέρνησης. Δε θα κάμω αναφορά στα συγκε

κριμένα σημεία. Θα κατατεθούν για σκοπούς πρακτικών στη Βουλή . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Αν μου επιτρέπετε, από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Επειδή αφέθηκε να νοηθεί πως η παρούσα κυβέρνηση δεν έχει αμυντική πολι

τική, θέλω να αναφέρω προς το συνάδελφο και προς το Σώμα πως απόδειξη του ότι 

όχι μόνο έχει, αλλά ότι συνεχίζει να αισθάνεται ότι πρέπει να αναβαθμιστεί η 

άμυνα, αποτελεί και το γεγονός, που είναι καλά γνωστό σε όλη την Κύπρο, ότι έχει 

την πρόθεση η κυβέρνηση να αυξήσει κατά 1 % την εισφορά προς το Ταμείο 

Αμυντικής Θωράκισης από την 1 η Ιανουαρίου του 1994. 

Πέραν τούτου, είναι γνωστό ότι η Βουλή διεξήγαγε έρευνα, όσον αφορά τους 

τρόπους καταρτισμού των εξοπλιστικών προγραμμάτων, τις προμήθειες για τους 

εξοπλιστικούς μηχανισμούς αμύνης κτλ. , και ως εκ τούτου ήταν φυσικό η κυβέρνηση 

μέσα στα γενικότερα πλαίσια, τώρα που αναλάμβανε τη διακυβέρνηση του τόπου, να 

θέλει να δει εξ υπαρχής και τον αμυντικό πρoUπoλoγισμό αλλά και τον τρόπο 

κάλυψης των δαπανών. 

Συνεπώς, ενώ ο έντιμος συνάδελφος θέλησε να ψέξει την κυβέρνηση -και είναι 

εδώ που είναι και η αντίφαση- ισχυριζόμενος ότι τάχα η κυβέρνηση δεν έχει πολι

τική, ότι τάχα για ένα χρόνο μείναμε χωρίς αμυντικές δαπάνες, την ίδια ώρα το 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις έχει την πρόθεση να αποκόψει ί32.000.000 με την 

πρόφαση ότι τάχα διενεργούνταν έρευνες ή παραμένουν αδιευκρίνιστα κάποια 

κονδύλια. Και αν το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις δικαιούται να έχει τις απόψεις 

του για τα ί30.000.000, η κυβέρνηση δεν όφειλε να ενδιαφέρεται για τα ί230.000.000, 

όταν εσυζητείτο στη Βουλή κάποιο θέμα που αφορούσε τους τρόπους αγοράς ή τις 

μεθόδους αγοράς των εξοπλιστικών συστημάτων; 

Συνεπώς, καλύτερα είναι να υπάρχει μια συνέπεια. Εκείνο το οποίο επιθυ

μούμε -και φαίνεται να είναι επιθυμία όλων ή έτσι πήγα να καταλάβω προς στιγμήν

είναι να προχωρήσουμε, ναι, με τα αμυντικά προγράμματα, γιατί απαιτείται να 

έχουμε αμυντική θωράκιση, αν θέλουμε να δούμε σωστή λύση στο εθνικό μας 

πρόβλημα, και να αφήσουμε τη δημαγωγία κατά μέρος, όταν ιδιαίτερα η δημαγωγία 

συνοδεύεται στην πράξη ακριβώς με αντίθετη από τα λόγια πρόθεση. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Και εγώ από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

Δεν προτίθεμαι ασφαλώς να ανοίξω το κεφάλαιο άμυνα. Είναι γνωστές οι 

απόψεις μου σε αυτό το θέμα. Πιστεύω ότι τα ποσά τα οποία τοποθετούνται, τα 

οποία ξοδεύονται για οπλικά συστήματα είναι υπερβολικά. Είχα κάμει εισήγηση στο 
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Σώμα στο παρελθόν να μειωθούν αισθητά κατά ί80.000.000 μέχρι ί100.000.000. Αν 

μειώνονταν, ίσως να ήταν αχρείαστες οι συζητήσεις που έγιναν πρόσφατα σχετικά 

με την οικονομία, διότι και το δημοσιονομικό έλλειμμα θα ήταν σχεδόν ανύπαρκτο 

και το δημόσιο χρέος θα ήταν πολύ πιο χαμηλό. 

Έχω τη γνώμη ότι αυτό το Σώμα εγκρίνει υπερβολικά ποσά. Επαναλαμβάνω 
ότι δε θεωρώ πως είναι της στιγμής να ανοίξω ξανά αυτή τη συζήτηση, αλλά προσω

πικά θα καταψηφίσω την προτεινόμενη απόφαση της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι πρόθεσή μου να κάμω το δικηγόρο κανενός. Όμως 

οφείλω να πω ότι αυτός ο προ-υπολογισμός ήρθε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Άμυνας τον Απρίλη του 1993 και όλοι θυμούμαστε και γνωρίζουμε ότι και η 
Επιτροπή Άμυνας και η Επιτροπή Ελέγχου ήταν καταπιασμένες με την εξέταση του 

θέματος που είχε εγγραφεί σχετικά με την αγορά και τις διαδικασίες αγοράς 

οπλικών συστημάτων. 

Όσον αφορά το αν υιοθετεί ή όχι η κυβέρνηση κάποιο πρόγραμμα ή ποιο είναι 

το πρόγραμμά της, ο ίδιος ο προϋπολογισμός δείχνει ότι υιοθετεί το αμυντικό 

πρόγραμμα της προηγούμενης κυβέρνησης, εφόσον το 95% τουλάχιστον του προϋπο
λογισμού αφορά συμβατικές υποχρεώσεις, οι οποίες αποτελούσαν δέσμευση από 
συμβάσεις της προηγούμενης κυβέρνησης αναφορικά με την αμυντική θωράκιση. 

Ειλικρινής μου επιθυμία είναι, όπως και στο παρελθόν, να μη θεωρήσουμε 

αυτό το θέμα κομματικό ή θέμα κομματικών αντιπαραθέσεων. Αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, κατατέθηκε ο προϋπολογισμός και άφηνε αρκετά κενά και 

αρκετά προβλήματα σε ό,ΤΙ αφορά πρόνοιες για νέα αμυντικά προγράμματα. Αυτό 

δημιουργούσε πράγματι έγνοια και αμφιβολία για τη μελλοντική πολιτική της κυβέρ

νησης στα αμυντικά θέματα. Αυτό υποχρέωσε και την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Άμυνας να πάρει μια απόφαση και να απευθυνθεί στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας. 

Και πιστεύω ότι εκφράζουμε πάνω σε αυτό το σημείο όλα τα κόμματα και όλη την 

πολιτική ηγεσία ζητώντας σύγκληση συνεδρίασης στο Προεδρικό με την παρουσία 

ολόκληρης της πολιτικής ηγεσίας και της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας 

στην οποία θα παρευρεθεί και η στρατιωτική ηγεσία, για να συζητήσουμε εξ υπαρχής 

το αμυντικό πρόβλημα του τόπου. 

Επειδή ακριβώς εκκρεμεί αυτή η σύσκεψη, νομίζω ότι θα ήταν χρήσιμο να 

αφήναμε να ολοκληρωνόταν, αν σκοπεύουμε, πράγμα που είναι θεμιτό, να συζητή

σουμε και τα θέματα αμυντικής πολιτικής στη Βουλή. Αλλά νομίζουμε ότι εκείνο 

που θα πρέπει να διαβιβάσουμε ακόμα και μέσω εσάς, μέσω της προεδρίας της 

Βουλής, είναι ξανά αυτή η τοποθέτηση, ότι δηλαδή επείγει η σύγκληση συνεδρίας της 

πολιτικής ηγεσίας, για να συζητήσει το αμυντικό πρόβλημα και να πάρει αποφάσεις, 

ώστε να διατηρηθεί το αίσθημα της εθνικής ενότητας όσον αφορά τα αμυντικά 

θέματα. Γι' αυτό και εγώ δε Οα επεκταθώ ούτε σε κριτική του προϋπολογισμού, για 

τον οποίο έχω απόψεις, αλλά ούτε και στο γενικότερο αμυντικό πρόβλημα του 

τόπου. 
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Το δεύτερο, σε ό,ΤΙ αφορά τις οικονομικές πλευρές, δεν μπορώ να πω ότι είναι 

επιχείρημα το επιχείρημα του κ. Αναστασιάδη ότι, αφού πρότεινε 1% επιπλέον η 
κυβέρνηση, αυτό σημαίνει και ενδιαφέρον. Μπορώ να πω ότι αυτό θυμίζει περιπτώ

σεις όπου αναζητούνται χρήματα, αλλά τα έργα δεν προωθούνται, ή ξοδεύονται 

χρήματα χωρίς να προωθούνται έργα. Κάτι τέτοιο σίγουρα στην άμυνα δεν 

ταιριάζει. Εκείνο που χρειάζεται λοιπόν είναι η σφαιρική τοποθέτηση στα θέματα 

της άμυνας. 

Αλλά, για το αν συνδέεται η άμυνα με το οικονομικό πρόβλημα του τόπου, θα 

κάμω ένα σχόλιο, κύριε Πρόεδρε, διότι θα πρέπει, όποτε τίθεται μια τέτοια θέση, να 

υπάρχει και η απάντηση, γιατί διαφορετικά θα σήμαινε ότι πελαγοδρομούμε σε αυτό 

τον τόπο, χωρίς να έχουμε κάποια γραμμή πλεύσης και κάποια λογική στην πορεία 

μας. 

Στην Κύπρο, στην κατεχόμενη Κύπρο, η ανυπαρξία άμυνας είναι αυτή που 

θέτει σε κίνδυνο την ίδια την οικονομική ανάπτυξη του τόπου. Χωρίς άμυνα εκείνο 

που πρώτο θα βλαφτεί θα είναι η οικονομία του τόπου. Διότι είναι η άμυνα εκείνη η 

οποία θα προσφέρει έστω και ελάχιστα περιθώρια αισθήματος ασφάλειας, για να 

μπορέσουν να γίνουν και επενδύσεις και για να μπορέσουμε να προστατεύσουμε τις 

επενδύσεις. Επενδύσεις είχαμε και προ του 1974, όμως δεν μπόρεσαν από μόνες 
τους οι πολυκατοικίες να ανακόψουν τον Αττίλα. Φυσικά υπήρξε και η προδοσία, 

αλλά ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Χατζηδημητρίου, παρακαλώ! Κύριε Χατζηδημητρίου, δεν έχω βεβαίως 

την πρόθεση να σας διακόψω, αλλά, αν ανοίξουμε θέμα για ευρύτερη συζήτηση, αντι

λαμβάνεστε ότι θα υπάρξουν απαντήσεις. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Επιτρέψατε να τεθεί, κύριε Πρόεδρε. Επιτρέψατε να τεθεί θέμα ευρύτερο και 

έτσι ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, αν είναι δυνατό, να περιοριστείτε. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, δεν έχω πολλά να πω. 

Σε ό,ΤΙ αφορά τις δαπάνες για την άμυνα, συμβαίνει ακριβώς τούτο: Θεωρείται 

αποπαίδι της πολιτικής ζωής στην Κύπρο, του εθνικού μας βίου, και καλύπτεται 

από ξεχωριστή φορολογία, την οποία πληρώνει κατά κύριο λόγο ο λαός, τα χαμηλό

τερα εισοδηματικά στρώματα από το υστέρημά τους, για να στηρίξουν την άμυνα. 

Αν δεν υπήρχε η φορολογία για την άμυνα, δε θα υπήρχαν ούτε τα έσοδα για την 

άμυνα. Έτσι φαίνεται ότι δεν μπαίνουν μέσα στους ευρύτερους λογαριασμούς της 

όλης υπόθεσης. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι η συζήτηση για το συγκεκριμένο θέμα έχει εξαντ

ληθεί. Όπως εξελίσσεται, στο τέλος θα συζητήσουμε το όλο θέμα της άμυνας. 
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Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Εγώ είχα πει από την αρχή να μην το ανοίξουμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Μίλησε ένας από κάθε πλευρά. έγινε η τοποθέτηση. Νομίζω ότι μπορούμε να 

θεωρήσουμε ότι εξαντλήθηκε. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Αν θέλετε να πω ακόμα δυο λόγια, να τα πω. Αν δε θέλετε, να μην τα πω. Δεν 

επιμένω ιδιαίτερα. 

Να μην τα πω, εντάξει. Δεν έχω ένσταση. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

... ότι η συζήτηση θεωρείται εξαντληθείσα. Να ρωτήσουμε το Σώμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ! Εδώ τίθεται το θέμα να μην επεκταθεί η συζήτηση επί του θέματος 

της αμυντικής θωράκισης. Διότι, αν ανοίξουμε αυτό το θέμα, σίγουρα δεν ξέρω πόση 

ώρα θα μας πάρει. Δεν είναι στην ημερήσια διάταξη αυτό καθαυτό. 

Ο κ. Ισίδωρος Μακρίδης. 

Ι. ΜΑΚΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, το θέμα της άμυνας ουδέποτε αποτέλεσε 

θέμα πολιτικής εκμετάλλευσης ή πολιτικής αντιπαράθεσης. Διερωτώμαι γιατί 

σήμερα θίγουμε το θέμα αυτό, τη στιγμή που πιστεύω ότι ουδέποτε ο Δημοκρατικός 

Συναγερμός ακόμη και ως αντιπολίτευση δε στέρησε από την κυβέρνηση τη δυνατό

τητα για εκπλήρωση των συμβατικών της υποχρεώσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Μακρίδη, είμαστε έξω από την ουσία του θέματος. Υπάρχει εδώ η 

πρόταση να θεωρηθεί ότι το θέμα έχει εξαντληθεί. Νομίζω ότι πράγματι έχει εξαντ

ληθεί, διότι το υπό συζήτηση θέμα είναι αυτή η πρόταση η συγκεκριμένη που είναι 

μπροστά μας και συνεπώς δε βλέπω γιατί πρέπει να συνεχιστεί η συζήτηση. Παρα-. 

καλώ να ψηφίσουμε αν θεωρείται το θέμα εξαντληθέν. 

Πόσοι συμφωνούν ότι το θέμα είναι εξαντληθέν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

42 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Προχωρούμε στην απόφαση γύρω από το θέμα. Τώρα, όπως είναι μπροστά μου 

η πρόταση, δεν είναι αναλυτικά γραμμένη κονδύλι με κονδύλι. Εδώ υπάρχει μία 

εισήγηση ή πρόταση όπως περικοπεί ένα μέρος από το συνολικό ποσό των 

ί21Ο.633.506. 

Παρακαλώ, ποια είναι η συγκεκριμένη πρόταση, κύριε Χριστοδουλίδη; 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εΙναι για δύο συγκεκριμένα κονδύλια. Τους αριθμούς δε θα 

τους αναφέρω για σκοπούς πρακτικών. Το πρώτο αφορά μέρος ποσού για ανταλλα

κτικά συγκεκριμένου οπλικού συστήματος και το δεύτερο είναι το κονδύλι των 
ί30.000.000 για συγκεκριμένο οπλικό σύστημα. Η Γραμματεία είναι ενήμερη και σε 

συνεννόηση, πιστεύω, με τη Γραμματεία τα δύο τούτα σημεία θα αναφερθούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συνεπώς, θα θέσω σε ψηφοφορία την πρότασή σας, κύριε Χριστοδουλίδη, για 
να δούμε κατά πόσο γίνεται αποδεκτή η περικοπή αυτών των ποσών. 

Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης του κ. Χριστοδουλίδη για περικοπή αυτού 

του ποσού; 

ΓΡ ΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

16 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

33 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Μία, κύριε Πρόεδρε. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε. Μπορώ να δικαιολογήσω την ψήφο μου; 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Θα ξαναρχίσουμε τη συζήτηση, κύριε συνάδελφε; 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

Κάθε άλλο, κύριε Χατζηδημητρίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, έχει το δικαίωμα. Παρακαλώ σύντομα, κύριε Χάσικε. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

Εδώ, κύριε Πρόεδρε, ψηφίζει ολόκληρο το Σώμα για κάτι που δε γνωρίζει. 

Γνωρίζει, λέει ο κ. Χριστοδουλίδης, η Γραμματεία τι αφορούν τα ί30.000.000 κτλ . 

Εγώ δε γνωρίζω τι ψηφίζω. Συνεπώς, γιατί να ψηφίσω; Άρα απέχω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δικαιούστε να αποσύρετε την πρόταση. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, να συγκεκριμενοποιηθεί το ποσό, για να τοποθετηθούμε πάνω 
στα συγκεκριμένα ποσά, και θα παρακαλέσω να αναφερθούν οι αριθμοί τώρα, για 

να μην έχει κανένας άλλοθι μέσα σε αυτή την αίθουσα, κύριε Πρόεδρε. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε. Βρισκόμαστε στη δικαιολόγηση της ψήφου. 

Νομίζω ότι δεν μπορούμε να πάμε πίσω. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Σίγουρα δεν πρόκεLταL να επανέλθουμε στην ψηφοφορία. Η Βουλή εδώ έχα 

αποφανθεί καL η πρόταση που έχα τεθεί από τον κ. ΧΡLστοδουλίδη tXEL απΟΡΡLφθεί. 
ΥπάρχεL μία αποχή. Ο συνάδελφος tXEL εξηγήσεL γLατί απείχε. Δεν πρόΚELταL εδώ το 
Σώμα να δLκαωλογήσεL ή να μη δLκαLολογήσεL την αποχή αυτή! 

θέτω σε ψηφοφορία λOLΠόν την πρόταση, όπως είναL μπροστά στη Βουλή, γLα 

την παροχή εξουσLοδότησης γLα δαπάνη ποσού ί21Ο.633.506 γLα την αμυντLκή θωρά

, ΚLση της Δημοκρατίας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥ ΛΙΔΗΣ: 

Η ΚΟLνοβουλευΤLκή μας ομάδα ψηφίζεL τον αμυντLκό προϋπολογLσμό του 1993 
πλην των δύο συγκεΚΡLμένων κονδυλίων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Εντάξα, tYLVE ανΤLληπτό, κύΡLε ΧΡLστοδουλίδη. 

ΠόσΟL είναL υπέρ της πρότασης αυτής όπως είναι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

42 υπέρ, κύΡLε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΠόσΟL είναL εναντίον της πρότασης αυτής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ένας εναντίον, κύΡLε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΚαμLά, κύΡLε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΧΡLστόφLας μήπως ήθελε το λόγο; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Δε θέλω να πω τίποτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΕυχαΡLστώ, κύΡLε ΧΡLστόφLα. Επομένως, η απόφαση εγκρί νεταL με 42 ψήφους 
υπέρ καL μία εναντίον. 

Σύμφωνα με την ημερήσια διάταξη, που είναι μπροστά μου, προχωρούμε στο 

ΚεφάλαLΟ ΔΌ Το θέμα είναL ''OL εξελίξας στο κυΠΡLακό πρόβλημα". 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΚύΡLε Πρόεδρε, αν μου επLτρέπετε, στο ΚεφάλαLΟ Β', που είναL η Κατάθεση 

Νομοσχεδίων καL Εγγράφων, ενώπwν σας υπάρχα ένα νομοσχέδLΟ από την Εκτελε

σΤLκή Εξουσία, το οποίο κατατέθηκε χθες στη Βουλή καL το οποίο κακώς δεν αναφέ

ρεταL. θα ήθελα, αν θέλετε, να εLσηγηθώ -καL παρακαλώ τον Πρόεδρο να το συμπεΡL

λάβεL στην ημερήσLα δLάταξη- να θεωρήσετε όΤL κατατέθηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλι.στα, κύΡLε Χρι.στόφLα. 
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Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

ΚύΡLε Πρόεδρε, κατατίθενταL από την ΕκτελεσΤLκή Εξουσία. Νομίζω όΤL δεν 

άλλαξε το σύστημα σε αυτή τη Βουλή ακόμα. Δεν κατατέθηκε, κύρLOΙ. Χθες σε ΚΟLνή 

σύσκεψη των κομμάτων αποφασίστηκε ότι θεωρείται μη κατατεθέν το νομοσχέδιο με 

τη δική σας συγκατάθεση, αγαπητέ κύΡLε Αναστασιάδη. Και σήμερα δεν είναι τυχαία 

που η Γραμματεία δεν έΧΗ στην ημερήσια διάταξη μπροστά στον Πρόεδρο κατάθεση 

νομοσχεδίων και εγγράφων. Δεν είναι τυχαίο αυτό το πράγμα. Είναι συνΗδητό, 

διότι, επαναλαμβάνω, πρώτα απ' όλα στην αιτιολογική έκθεση του νομοσχεδίου, που 

στάληκε, ο Γενικός Εισαγγελέας, ως είθLσται σε τέΤΟLες περιπτώσεις, δε ζητά να 

κηρυχθεί επείγον το θέμα. Δεν υπάρχει τέτοιο θέμα. Η ΕκτελεσΤLκή Εξουσία δε ζητά 

να το κηρύξει επείγον. Χθες, όταν μπήκε αυτό το θέμα με τη συγκατάθεση του Δημο

κρατικού Συναγερμού, θεωρήθηκε μη κατατεθέν και δε δέχθηκε το σύνολο των 

εκπροσώπων των κομμάτων να κατατεθεί ένα τέτοιο νομοσχέδιο. Και επαναλαμ

βάνω ότι αυτός είναι ο απλούστατο ς λόγος για τον οποίο η Γραμματεία δεν έχει 

μπροστά στον Πρόεδρο της Βουλής μαζί με την ημερήσια δLάταξη κατάθεση νομο

σχεδίων και εγγράφων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Α ναστασιάδης, παρακαλώ. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Καταρχήν θα πρέπεL να λεχθεί το εξής: Δεν είναι θέμα της Βουλής, αν η Εκτε

λεστική Εξουσία αποστείλει κάτι προς κατάθεση, να αποφασίσει αν θα το αποδεχθεί 

ή όχι. Είναι θέματα συνταγματικώς ρυθμισμένα και δεν είναι θέμα απόφασης ή 

συγκατάθεσης. 

Αποτελεί γεγονός όΤL κατά το χθεσινό διάλειμμα, που ο Προεδρεύων της 

Βουλής κ. Λυσσαρίδης πραγματοποίησε, είχαμε πει ότι χθες τουλάΧLστον, την ώρα 

που στάληκε προς κατάθεση, δεν ήταν δυνατό να κατατεθεί, δLότι βρισκόμασταν εν 

μέσω ήδη συζήτησης άλλων θεμάτων. 

Σήμερα υπάρχει νέα ημερήσLα διάταξη και συνεπώς, εφόσον είναι μπροστά στη 

Βουλή και στάληκε από χθες, YLa να κατατεθεί, θα πρέπει και επιβάλλεται να κατα
τεθεί, ούτως ώστε να μπορέσει να σταλεί στην ανάλογη Επιτροπή, διότι υπάρχει και 

Κεφάλαιο Α', ΚεφάλαLO Β', Κεφάλαιο Γ' και Κεφάλαιο Δ'. Συνεπώς, εμμένω ότι 

είμαστε συνταγματικά, αν θέλετε, υποχρεωμένοι να δεχθούμε την κατάθεση και είναι 

άλλο θέμα το πότε και πώς θα συζητηθεί. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Λυσσαρίδης, παρακαλώ. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

ELvaL γεγονός ότι χθες η γενική αντίληψη που επLκρατούσε ήταν ότι δεν 
έπρεπε να κατατεθεί το νομοσχέδιο και μάλιστα όΤL υπάρχει ή όΤL είχαν τη δυνατό

τητα να έρχονταν σε επαφή με την Εκτελεστική Εξουσία, για να υποδείξουν ότι δεν 

έπρεπε να επιμείνει στην κατάθεση του νομοσχεδίου. Διότι, είναι γεγονός ότι, αν η 

Εκτελεστική Εξουσία στείλει ένα νομοσχέδιο, αυτόματα κατατίθεται στη Βουλή, 
δηλαδή η Βουλή ELvaL υποχρεωμένη να το θέσΗ στην ολομέλεια και η ολομέλΗα να 
αποφασίσει κατά πόσο το αποδέχεται ή όχι. Αλλά είναι γεγονός ότι χθες αυτή ήταν 

η επικρατούσα αντίληψη, ότι αυτό το νομοσχέδLO δεν πρόΚΗται να κατατεθεί. 
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Επειδή αναφέρθηκε το όνομά μου, όταν θα μπούμε στην ουσία, θα συζητή

σουμε. Αλλά απλώς για περιγραφή των γεγονότων αυτή ήταν η γενική αντίληψη 

όλων των πλευρών χθες, ότι το νομοσχέδιο δεν επρόκειτο να κατατεθεί. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να επιβεβαιώσω τα όσα ο κ. Λυσσαρίδης είπε. 

Αποτελεί γεγονός πως η δική μας πλευρά ανέλαβε να διαβιβάσει προς την Εκτελε

στική Εξουσία πως θα έπρεπε να απεφεύγετο η κατάθεση. Η Εκτελεστική Εξουσία 

εμμένει στην κατάθεση, εξ ου και δεν το απέσυρε από τη Βουλή, γεγονός που 

σημαίνει ότι θα πρέπει να κατατεθεί. Αναλάβαμε την πρωτοβουλία, πλην όμως η 

Εκτελεστική Εξουσία αισθάνεται έντονα ότι θα πρέπει να κατατεθεί. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αγαπίου. 

Γ.ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Λυπούμαι, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι η διαδικασία αυτή είναι νομικώς λανθα

σμένη. Πρόκειται περί νομοσχεδίου. Ανεξάρτητα από τις επιφυλάξεις που έχω και 

που θα αναφέρω, όταν θα συζητηθεί, όταν και εφόσον κατατεθεί κανονικά, λέω στο 

Σώμα ότι τα νομοσχέδια εισάγονται από την Εκτελεστική Εξουσία και οι προτάσεις 

νόμου από τους Βουλευτές. Κανένας Βουλευτής δεν έχει το δικαίωμα να εισαγάγει 

νομοσχέδιο, κάτι που είναι δουλειά της Εκτελεστικής Εξουσίας, σύμφωνα με το 

άρθρο 80 του Συντάγματος. Συνεπώς, αυτό το νομοσχέδιο, για να εισαχθεί, έπρεπε 
να κατατεθεί από την Εκτελεστική Εξουσία, να περάσει από τη διαδικασία της εισα

γωγής των νομοθετημάτων μέσω της Γραμματείας της Βουλής στο Σώμα και να 

συζητηθεί κανονικά. 

Σήμερα δεν υπάρχει καν θέμα νομοθετικής εργασίας της Βουλής. Ήρθαμε εδώ, 

όπως και στη χθεσινή συνεδρίαση και στην προηγούμενη συνεδρίαση, για να συζητή

σουμε ειδικώς ένα συγκεκριμένο θέμα, το εθνικό θέμα, το οποίο ενέγραψαν οι συνά

δελφοι της ΕΔΕΚ και του Δημοκρατικού Κόμματος. Συνεπώς, είναι αντικανονικό

τατη η εισαγωγή νομοσχεδίου από οποιοδήποτε Βουλευτή σε αυτό το στάδιο στο 

Σώμα και επιφυλάσσομαι φυσικά να αναφερθώ αργότερα στην ουσία του θέματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Λυσσαρίδης, παρακαλώ. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Νομίζω ότι νομοτεχνικά δεν είναι δυνατή η κατάθεση. Ήδη η κατάθεση νομο

σχεδίων και εγγράφων έληξε χθες και σήμερα η συνεδρίαση αποτελεί συνέχεια της 

χθεσινής ημερήσιας διάταξης. Εισηγήσεις για αλλαγή της ημερήσιας διάταξης γίνο

νται στην αρχή μιας συνεδρίας. Δεν έγινε καμιά εισήγηση χθες. Επομένως, αυτή τη 

στιγμή βρισκόμαστε ήδη σε άλλο στάδιο στο οποίο δεν επιτρέπεται πλέον η κατά

θεση νομοσχεδίων και εγγράφων. Έπρεπε να είχε γίνει χθες. 

Είναι η κυβέρνηση που εισάγει πράγματι τα νομοσχέδια και ομαλά χθες θα 

έπρεπε αυτό το νομοσχέδιο να είχε κατατεθεί. Όμως δεν είναι η πρώτη φορά που, 

όταν η κυβέρνηση αποστέλλει νομοσχέδια την τελευταία στιγμή στη Βουλή, η Βουλή 

αρνείται να τα καταθέσει. Διότι αυτό αποτελεί εκβιασμό για τη Βουλή, όταν είναι 

γνωστό ότι πρόκειται περί της τελευταίας συνεδρίας της Βουλής. Και συνέβη και 
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στο παρελθόν η κυβέρνηση να μας κατακλύσεL με νομοσχέδω xaL εΙΠαμε: "ΌΧL, ούτε 
καν θα τα καταθέσουμε". 'QXL YLatt θα ήμαστε υποχρεωμένΟL να τα εξετάσουμε, αν 
κατετίθεντο, αλλά γωτί θα αποτελούσε κατά τρόπο εκβLασΤLκό μία πρόκληση YLa τη 
Βουλή, YLatL εκ πρώτης όψεως εφαίνετο όΤL η κυβέρνηση κατέθεσε νομοσχέδLα τα 
οποία μπορούσαν να άπτονταL επεLγόντων θεμάτων. 

ΓL' αυτό, εLλLΚΡLνά ΠLστεύω όΤL αυτή τη σΤLγμή δεν μπορεί πλέον να εLσαχθεί 

αυτό το νομοσχέδLΟ, δLόΤL η κατάθεση νομοσχεδίων xaL εγγράφων tYLVE χθες. 

ΜεΡLκά από τα νομοσχέδLα τα οποία κατατέθηκαν θεωρήθηκαν επείγοντα xaL εξετά
στηκαν στην ίδLα συνεδρία της Βουλής, YL' αυτό xaL δε νομίζω όΤL σήμερα έχουμε 
πλέον το Κεφάλαι.ο Β' ενώπLόν μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Α ναστασLάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΚύΡLε Πρόεδρε, λυπούμαL, αλλά είμαL υποχρεωμένος να κάμω αναφορά στον 
ΚανονLσμό της Βουλής, ο οποίος δLέπεL το πότε και πώς κατατίθενται τα νομο

σχέδω. Ο ΚανονLσμός 51 αναφέρη: ''AL προτάσεLς νόμου xaL τα νομοσχέδω κατατί
θενταL εLς την Βουλήν κατά την δLάρκηαν συνεδΡLάσεως αυτής xaL δημοσLεύονταL 
το ταχύτερον ... " κ.λπ. Κατά τη δLάρκεω συνεδρLάσεως. Κατά τη δLάρκεω της 
χθεσLνής συνεδΡLάσεως στάληκε από την Εκτελεστική Εξουσία νομοσχέδι.ο το οποίο 

έπρεπε να κατατεθεί. ΣυνεχίζεταL η συνεδρία σήμερα καL υπάρχεL ΚεφάλαLΟ Α' xaL 
υπάρχη ΚεφάλαLΟ Β' κενό ML ΚεφάλαLΟ Γ. Συνεπώς, δοθέντος όΤL έχουμε ξεχω
ΡLστή ημερήσLα δLάταξη σήμερα, υπάρχη καL Κεφάλαι.ο Β' καL κατά τη δLάρκεια της 

συνεδρLάσεως της παρούσης συνόδου της Βουλής, σήμερα, μπορεί άνετα να κατα

τεθεί. 

Πέραν τούτου, υπάρχη η πρόνοω του ΚανονLσμού 85 δLά του οποίου καθορί
ζεταL όΤL παν ό,ΤL δε ρυθμίζεταL από τον ΚανονLσμό αποφασίζεταL από τη Βουλή. 
ELvaL εσωτεΡLκό θέμα της Βουλής να αποφασίση αν θα δεχθεί ή όΧL. Αλλά δεν ELvaL 
μόνο τούτο, YLatL υπάρχεL ρύθμLση από το Σύνταγμα xaL από τον ΚανονLσμό 51, 
που ηδLκά αναφέρονταL στο πότε κατατίθενταL τα νομοσχέδω. KaL ELvaL σαφής η 
δLάταξη στο όΤL κατά τη δLάρκεω της συνεδΡLάσεως κατατίθενταL τα νομοσχέδω καL 

OL προτάσεLς νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

ΛυπούμαL, κύΡLε Πρόεδρε, που yLVEtaL αυτή η συζήτηση xaL yLVEtaL μω 
έντεχνη παραποίηση ΟΡLσμένων σΤΟLχείων. Η ημερήσLα δ Lάταξη , η οποία σήμερα 
δόθηκε, παράτυπα δόθηκε. KaL ερωτώ: Αυτή η ημερήσω δLάταξη tYLVE σε συνερ

γασία με τον Προεδρεύοντα του Σώματος; 

Δεύτερο, στην ημερήσLα διάταξη, που έχουμε στα χέΡLα μας με ημερομηνία 29 
του μηνός, στο σημε~o του Κεφαλαίου Β' γράφη ''ουδέν'' . Δεν ELvaL κενό προς συζή
τηση. ΓράφεL ''ουδέν''. KaL η ημερήσω δLάταξη, το θέμα το οποίο συζητούμε σήμερα 
ELvaL oυvtXELa της χθεσLνής ημερήσLας δLάταξης. Επομένως, κάθε άλλη προσπάθεω, 
επαναλαμβάνω, αποτελεί προσπάθεLα παραποίησης του στάτους το οποίο από χθες 
συνεχίζεταL xaL LσχύεL ML σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Λυσσαρίδης. 
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Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Το Σύνταγμα είναι σαφές. Άρθρο 76, παράγραφος 3: 'Ή ημερησία διάταξις 
εκτυπούται και διανέμεται εις τους Βουλευτάς τουλάχιστον είκοσι τέσσαρας ώρας 

προ της συνεδριάσεως, εφ' όσον όμως αναφέρεται εις θέμα τελούν ήδη υπό συζή

τησιν, η διανομή διενεργείται εις οιονδήποτε χρονικόν σημείον προ της συνεδριά

σεως". 

Επομένως, διά θέμα το οποίο δεν εκκρεμεί ενώπιον της Βουλής η ημερήσια 

διάταξη πρέπει να εκτυπωθεί και να διανεμηθεί στους Βουλευτές είκοσι τέσσερις 

ώρες πριν όχι δυνάμει του Κανονισμού αλλά δυνάμει συνταγματικής ρύθμισης. 

Επομένως, οποιαδήποτε προσπάθεια να εισαχθεί σε αυτό το στάδιο κάποιο θέμα 

στην ημερήσια διάταξη παραβαίνει το Σύνταγμα και ουσιαστικά θέτει αυτή τη Βουλή 

εναντίον των συνταγματικών προνοιών τις οποίες η ίδια καλείται να εφαρμόσει, η 

οποία και καλείται να επιστατεί την εφαρμογή τους και από άλλα σώματα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παναγίδης, παρακαλώ, είχε ζητήσει το λόγο. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Εγώ πιστεύω, κύριε Πρόεδρε, ότι λανθασμένος είναι ο κ. Αγαπίου που λέγει 

ότι το κατέθεσε Βουλευτής. Είναι νομοσχέδιο το οποίο κατατέθηκε από την κυβέρ

νηση. Εξάλλου, ήταν γνωστό σε όλους. Εγώ πιστεύω ότι, εφόσον κατατέθηκε αυτό το 

νομοσχέδιο από την κυβέρνηση, γιατί να υπάρχει αυτή η ένσταση να κατατεθεί 

σήμερα στο Σώμα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης προηγείται. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να διευκρινιστεί. Πρώτο, δεν είναι θέμα καν ημερήσιας 

διάταξης είναι θέμα συνταγματικής υποχρέωσης της Βουλής να δέχεται προς κατά

θεση νομοσχέδια τα οποία αποστέλλονται από την Εκτελεστική Εξουσία. 

Ορθά προηγουμένως ο κ. Λυσσαρίδης ανέφερε ότι χθες η δική μας πλευρά 

ανέλαβε την πρωτοβουλία να πείσει την κυβέρνηση να αποσύρει το σχετικό νομο

σχέδιο, ώστε να μην κατατεθεί. Σήμερα, τώρα, μετά από νομοθετική δουλειά, στο 

Κεφάλαιο Β' λέμε ότι η κυβέρνηση δεν επιθυμεί να αποσύρει, αλλά να καταθέσει το 

νομοσχέδιο. Συνεπώς, αν μη τι άλλο και αν ορθά ερμήνευσα εκείνο το οποίο ο κ. Λυσσα

ρίδης είπε, υπήρχε ανειλημμένη υποχρέωση από χθες ότι σήμερα εμείς θα αναλαμβάναμε 

την πρωτοβουλία να το αποσύρει η Εκτελεστική Εξουσία και ότι δε θα κατετίθετο 

χθες. Σήμερα, η Εκτελεστική Εξουσία αρνείται να το αποσύρει και εμμένει στην 

κατάθεση. Συνεπώς ενώπιόν μας έχουμε τη συνέχεια: προτού φτάσουμε στο Κεφά

λαιο Δ', έχουμε το Κεφάλαιο Β' και ζητούμε να εφαρμοστούν οι συνταγματικές 

διατάξεις. Α ν θεωρηθεί ότι το θέμα έληξε, μπορεί να τεθεί και σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαρκίδης, παρακαλώ. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, το θέμα ρυθμίζεται από το άρθρο 73, παράγραφος 6, του 
Συντάγματος, το οποίο λέει: 'Ή ημερησία διάταξις εκάστης συνεδριάσεως της 

Βουλής των Αντιπροσώπων, εις ην θα περιλαμβάνηται παν πρόσθετον θέμα 
προταθέν υπό του Αντιπροέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων, καταρτίζεται υπό 
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του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων και ανακοινούται υπό τούτου εις την 

Βουλήν των Αντιπροσώπων. Μετά την ανακοίνωσιν της ημερησίας διατάξεως εις 

την Βουλήν των Αντιπροσώπων πας Βουλευτής δύναται να προτείνη προσθήκας ή 

τροπολογίας εις ταύτην, αποφασίζει δε επί των προτάσεων η Βουλή των Αντιπρο

σώπων". 

Έτσι, σε τελευταία ανάλυση, αν αυτή τη στιγμή υπάρχει ενώπιόν μας μια 

ημερήσια διάταξη όπου αναγράφεται μεν το Κεφάλαιο Β', αλλά δεν αναφέρεται 

οτιδήποτε απέναντι από το Κεφάλαιο Β', νομίζω ότι κάθε Βουλευτής μπορεί να 

προτείνει τροποποίηση της ημερήσιας διάταξης την οποία έχετε επιδείξει. Και αυτό 

προτείνει το δικό μας το κόμμα, την τροποποίηση της σημερινής ημερησίας διατά

ξεως διά της προσθήκης του συγκεκριμένου κεφαλαίου περί καταθέσεως νομοσχε

δίων και εγγράφων. Περί τούτου πρέπει υποχρεωτικά να αποφασίσει η Βουλή, 

σύμφωνα με το άρθρο το οποίο σας έχω διαβάσει. 

Επομένως, εκκρεμούσης προτάσεως περί καταθέσεως, περί τροποποιήσεως της 

ημερησίας διατάξεως, παρακαλώ να θέσετε το θέμα σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Λυσσαρίδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Φαίνεται ότι ο κ. Μαρκίδης έχει επιβεβαιώσει την άποψή μου, διότι ανακοινώ

νεται η ημερήσια διάταξη και μετά την ανακοίνωσή της οποιοσδήποτε θέλει αλλαγή 

της ημερήσιας διάταξης πράγματι δικαιούται να το πράξει. Δε δικαιούται να το 

πράξει, όταν η ημερήσια διάταξη έχει ήδη αποφασιστεί, όταν έχουμε αρχίσει τη 

συζήτηση των θεμάτων και τότε αποφασίζει, αφού έχει εγκριθεί η ημερήσια διάταξη 

και έχει αρχίσει η εφαρμογή, η υλοποίηση της ημερήσιας διάταξης, να έρθει και να 

εισηγηθεί τροπολογία. Ακριβώς το αντίθετο λέει αυτή η συνταγματική διάταξη! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εν τοιαύτη περιπτώσει, ποιος άλλαξε την ημερήσια διάταξη, 

ώστε σήμερα να συζητήσουμε το θέμα των αμυντικών προϋπολογισμών, όταν ήταν 

σε γνώση όλων ότι σήμερα η μόνη εργασία κατά τις 4.30 μ.μ. θα ήταν η συζήτηση του 
εθνικού θέματος; 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Να υπενθυμίσω ότι ρώτησα τη Βουλή κατά πόσο αποδέχεται να παραμείνει 

στην ημερήσια διάταξη αυτό το ειδικό θέμα, το οποίο ήταν στην ημερήσια διάταξη, 

και είπα ότι, αν ο Πρόεδρος της Επιτροπής μάς έφερε τις πληροφορίες που χρειαζό

μαστε, τότε να συζητηθεί. Ούτε αυθαιρεσία του Προέδρου ήταν ούτε τίποτε άλλο. 

Επρόκειτο περί αποφάσεως αυτού του Σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας, παρακαλώ. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έδωσε την εξήγηση μόλις τώρα ο κ. Λυσσαρίδης σ' ό,ΤΙ αφορά 

το επίμαχο θέμα. Είναι σαφές ότι, με βάση το Σύνταγμα, βρισκόμαστε σε συνεδρία 

της Βουλής εν εξελίξει, η οποία ξεκίνησε από χτες το πρωί και κατά την οποία η 

Βουλή των Αντιπροσώπων είχε αποφασίσει την ημερήσια διάταξη, ως είθισται. Δεν 

έγινε κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, δεν έγινε τέτοια κατάθεση και στο μέσο 
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της συνεδρίας κανένας Βουλευτής και καμιά κοινοβουλευτική ομάδα δε δικαιούνται 
να βάλουν στην ημερήσια διάταξη οποιοδήποτε θέμα. Παρακαλώ, να ασκήσετε κι 

εσείς την κρίση σας, κύριε Πρόεδρε, κρίνοντας τη συνταγματική διάταξη . 

Λοιπόν, πιστεύω ακράδαντα ότι αυτή η Βουλή πάει να παρασπονδήσει και δεν 

είναι η πρώτη φορά που πάμε να δημιουργήσουμε νέα θέσμια. Τελικά η σχέση 

μεταξύ Νομοθετικής και Εκτελεστικής Εξουσίας διασαλεύεται, κατά την άποψή μου, 
με την παραβίαση και συνταγματικών αρχών και του Κανονισμού λειτουργίας της 
Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι καλό μέσα σ' αυτή τη Βουλή να συζητούμε τις διαδικα

σίες και σωστά τις συζητούμε. Όμως εγώ παρατηρώ ότι πολλές φορές τρώμε πάρα 
πολύ χρόνο συζητώντας τις διαδικασίες, ειδικά τώρα που είναι η τελευταία συνε

δρίαση της Βουλής. Νομίζω ότι πρέπει να 'μαστε και λίγο πρακτικοΙ Ακούσαμε τις 
ενστάσεις περί της διαδικασίας, ακούσαμε και την τοποθέτηση του Κοινοβουλευ

τικού Εκπροσώπου του Δημοκρατικού Συναγερμού, ο οποίος λέει ότι χτες ανέλαβε 
την υποχρέωση να έχει μια επαφή με την Εκτελεστική Εξουσία. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Χθες. Για να είμαι σαφής. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Αφού η επαφή έγινε σήμερα, κύριε Πρόεδρε! 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Όχι. Χθες ειδοποιήθηκα ότι υπήρχε συγκατάθεση και εκ μέρους της κυβερνή

σεως να μην κατατεθεί. Αυτή είναι η πραγματικότητα. 

Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Συγγνώμη! Να ολοκληρώσω και να βρούμε τα γεγονότα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι, παρακαλώ να σταματήσει ο διάλογος. 

Δ . ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Αν έτσι έχουν τα πράγματα και για να είμαστε και λίγο πιο πρακτικοί, δεδο

μένου ότι μπορούμε να καταφύγουμε σε δέκα, δεκαπέντε, είκοσι υπογραφές αύριο 

και νά 'ρθουμε σε τρεις μέρες να συνεδριάσουμε, υπάρχει λόγος αυτή η Βουλή μετά 
την παρουσίαση της ένστασης περί της διαδικασίας να μη δεχτεί την κατάθεση και 
έτσι να προχωρήσουμε κανονικά; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Φιλίππου, παρακαλώ. 

Α.ΦΙΛffiΠΟΥ: 

Μετά την παρατήρηση του κ. Μαρκίδη πριν από λίγα λεπτά και την απάντηση 

του κ . Λυσσαρίδη, κατά την άποψή μου, το θέμα πρέπει να θεωρηθεί λήξαν. Ούτε 

είναι δυνατό ο Πρόεδρος να θέσει σε ψηφοφορία το θέμα, όπως ζήτησε προηγου

μένως ο κ . Αναστασιάδης, αλλά οφείλει να προχωρήσει στη συνεδρίαση . Αν βεβαίως 

η πλειοψηφία θέλει να προχωρήσει σε σύγκληση νέας συνεδρίασης, έχει κάθε 

δικαίωμα να το κάμει και μπορεί να το κάμει. 

Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Λυσσαρίδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Δέκα υπογραφές πράγματι μπορεί να προκαλέσουν έκτακτη σύνοδο της 

Βουλής με ειδικό θέμα το οποίο πρέπει να αναγραφεί και, όταν πρόκειται περί 

νομοσχεδίου, θα πρέπει να είναι στην ημερήσια διάταξη, εφόσον υπάρχει κατατεθει

μένο νομοσχέδιο. 

Επομένως, αν θέλουν, μπορούν πρώτα να συγκαλέσουν έκτακτη συνεδρία κατά 

την οποία να πουν ότι προτίθενται να καταθέσουν πρόταση νόμου -διότι δικαιού

νται να το κάμουν με πρόταση νόμου- να συγκληθεί η συνεδρία, για να καταθέσουν 

την έκτακτη πρόταση νόμου, και τότε να ακολουθήσει την πορεία της. Η κυβέρνηση 

δε δικαιούται. Οι συνάδελφοι δικαιούνται να καταθέσουν πρόταση νόμου και να 

ζητήσουν έκτακτη σύνοδο της Βουλής για το Οέμα το οποίο οι ίδιοι θα πουν ότι θα 

καταθέσουν ως πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Αναστασιάδης προηγείται. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Θα μείνουμε πράγματι ως η Βουλή η οποία εν ονόματι του Συντάγματος παρα

βαίνει τις συνταγματικές διατάξεις. Δε δεχόμαστε κατάθεση νομοσχεδίου με εκατό 

προφάσεις. Ενώ είναι ρητές οι διατάξεις του Συντάγματος, έχουμε ενώπιόν μας την 

ημερήσια διάταξη που έχει Κεφάλαιο Β', ζητά η Εκτελεστική Εξουσία ... και χθες, 
για να επανορθώσουμε, κύριε Πρόεδρε της ΕΔΕΚ, για να επανορθώσουμε, ως έχουν 

τα πράγματα, ήταν ο Δημοκρατικός Συναγερμός που ανέλαβε την πρωτοβουλία να 

εισηγηθεΙ Επομένως δεν ήταν δυνατό η κυβέρνηση χτες να μην ήθελε την κατάθεσή 

του. 

Εμείς αναλάβαμε την πρωτοβουλία να εισηγηθούμε προς την Εκτελεστική 

Εξουσία. Σήμερα όμως έχουμε μπροστά μας εξ υπαρχής μια νέα διαδικασία. Αλλά, 

κι αν δεν είχαμε, ρητά διαλαμβάνει ο Κανονισμός 51 ότι κατά τη διάρκεια συνεδριά
σεως της Βουλής κατατίθενται οι προτάσεις νόμου και τα νομοσχέδια. Και έχουμε 

αυτή τη στιγμή συνεδρία της Βουλής. Θα απορρίψουμε νομοσχέδιο της κυβέρνησης; 

Δε θα καταδεχτούμε καν την κατάθεσή του; Ε, αυτό θα είναι πράγματι για ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, θα ήθελα να υποδείξω στο Σώμα ή να επισημάνω ότι βρισκόμαστε 

σε συνεδρίαση της Βουλής έκτακτη και αυτό είναι ένα σημείο το οποίο εξετάζεται. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι έκτακτη. Είναι η συνεδρία της Βουλής που θα ελάμ

βανε χώρα στις 15 Ιουλίου και αναβλήθηκε για τις 28 και τις 29 του μηνός. Έκτακτη 
θα ήταν, αν γινόταν η νομοθετική εργασία, αν έκλεινε η σύνοδος και σήμερα είχαμε 

τη σύγκληση συνεδρίασης για συζήτηση μόνο του θέματος αυτού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Κατσουρίδης. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ, που δεν είμαι νομικός, απ' όσα έχουν πει οι νομικοί και 

απ' όσα διάβασα, έχω καταλάβει δυο απλά πράγματα: 

Πρώτο, μπορεί κάποιος να καταθέσει οτιδήποτε την ώρα που κατατίθεται η 

ημερήσια διάταξη. Αυτό είναι το ένα, το οποίο διάβασε και ο κ. Μαρκίδης και ο κ. Λυσσα

ρίδης. Απλό και καθαρό. 

Το δεύτερο απλό και καθαρό: Νομοσχέδιο εκ μέρους της κυβέρνησης δεν 

μπορεί να το καταθέσει Βουλευτής ή κόμμα αλλά η ίδια η κυβέρνηση. Κατά συνέ

πεια, και αν ακόμα χτες ήγειραν το θέμα οι συνάδελφοι, δε θα μπορούσαν να το 

καταθέσουν εκ μέρους της κυβέρνησης. 

Και το τρίτο, διερωτώμαι: Αυτή η νέα ημερήσια διάταξη, που στη θέση του 

Κεφαλαίου Β', που έγραφε "ουδέν", αυτή τη στιγμή είναι συμπληρωμένη, πότε και 

πώς και από ποιους καταρτίστηκε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Λυσσαρίδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Για λόγους τάξεως Οα πρέπει να πω ότι απεστάλη από την κυβέρνηση. Απλώς 

για να είμαι σαφής ότι το νομοσχέδιο χθες δεν προήλθε από Βουλευτές, αλλά 

απεστάλ η από την κυβέρνηση. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Δεν κατατέθηκε όμως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Το επίσημο κείμενο του Συντάγματος είναι γραμμένο στην ελληνική γλώσσα 

και δε λέει "μετά της ... " Αν έλεγε το "μετά" μαζί με γενική, δηλαδή "μετά της ανακοι
νώσεως της ημερησίας διατάξεως", θα εννοούσε αυτό το οποίο είπε ο κ. Φιλίππου, 

μαζί δηλαδή, την ίδια ώρα. Διότι αυτό σημαίνει "μετά των εορτών", όπως λέγουν 

ορισμένοι· είναι κατά τη διάρκεια των εορτών. Αλλά δε λέει αυτό το πράγμα. Λέει 

"μετά την ανακοίνωσιν". Δηλαδή, έγινε η ανακοίνωση της ημερησίας διατάξεως; 

Απάντηση: Έγινε. 

Βρισκόμαστε σε χρόνο μετά την ανακοίνωση; 

Απάντηση: Μάλιστα. Άρα βρισκόμαστε εντός της διατάξεως αυτής και αυτό 

λέγουν τα μαθηματικά. 

Γ. ΑΓΑΠΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι πάρα πολύ να πω ότι οι γνωματεύσεις του συνα

δέλφου Μαρκίδη είναι αντίθετες με τις ίδιές του τις πεποιθήσεις. Αν διαβάσει 

προσεκτικά το άρθρο του Συντάγματος, θα δει πως είναι φανερό ότι η διαδικασία 

αυτή της εισαγωγής νομοσχεδίων ή οποιωνδήποτε άλλων θεμάτων πρέπει να γίνει 

ευθύς μετά την ανακοίνωση των θεμάτων. Όταν μπούμε στη συζήτηση και έχουν 

τελειώσει ήδη τα θέματα Α', Β', Γ ... 

Λέει το εξής, κύριε Μαρκίδη -και συμφωνώ πλήρως με τον κ. Λυσσαρίδη, ο 

οποίος, παρόλο που δεν είναι νομικός, πιστεύω ότι το ανέλυσε καλύτερα απ' όλους 



2632 

τους νομικούς, συμπεριλαμβανομένου και του εαυτού μου, και τον συγχαίρω: "Μετά 

την ανακοίνωσιν της ημερησίας διατάξεως εις την Βουλήν -το "εις την Βουλήν" ή 

"της Βουλής" δεν παίζει καμιά διαφορά- των Αντιπροσώπων πας Βουλευτής 

δύναται να ... ". Προηγουμένως όμως λέει: 'Ή ημερησία διάταξις εκάστης συνεδριά
σεως της Βουλής των Αντιπροσώπων ... ". 

Μπορώ να μι~ήσω, συνάδελφε Μαρκίδη; 

..... εις ην θα περι~αμβάνηται παν πρόσθετον θέμα προταθέν υπό του Αντιπρο
έδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων, καταρτίζεται Jπό του Προέδρου της Βουλής 
των Αντιπροσώπων και ανακοινούται υπό lτούτου εις την Βουλήν των Αντιπρο
σώπων. Μετά την ανακοίνωσιν της ημερησίας διατάξεως εις την Βουλήν των Αντι

προσώπων -μετά- πας Βουλευτής δύναται να προτείνει προσθήκας ή τροπολογίας 

εις ταύτην, αποφασίζει δε επί των προτάσεων η Βουλή των Αντιπροσώπων". 

Επαναλαμβάνω ότι κανένας Βουλευτής δεν μπορεί να καταθέσει νομοσχέδιο 

της κυβέρνησης, γι' αυτό υπάρχει και η διαφορά στο άρθρο 80 του Συντάγματος, που 
λέει ότι τα νομοσχέδια εισάγονται από την κυβέρνηση και οι προτάσεις νόμου από 

τους Βουλευτές. Και αν ακόμα υπήρχε κατάθεση, κύριε Πρόεδρε, για να συζητηθεί 

το νομοσχέδιο ενώπιον του Σώματος, έπρεπε να ακολουθηθεί η διαδικασία που 

προβλέπει και το Σύνταγμα και η Βουλή, εκτός εάν εθεωρείτο επείγον, αφού θα είχε 

κατατεθεί. Και για να θεωρείται επείγον, εκείνος που το καταθέτει λέει ότι είναι 

επείγον. Διαβάστε την έκθεση του Γενικού Εισαγγελέα, για να δούμε αν λέει πουθενά 

ότι αυτό το νομοσχέδιο είναι επείγον. 

Επομένως δεν μπορεί κανένας Βουλευτής να εισαγάγει το νομοσχέδιο του 

Γενικού Εισαγγελέα ως επείγον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας, παρακαλώ. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Εγώ θέλω να ρωτήσω, κύριε Πρόεδρε, ένα πολύ απλό πράγμα. Τα μαθηματικά 

του κ. Μαρκίδη μπορεί να είναι σύνθετα. Εγώ δεν καταλαβαίνω από σύνθετα μαθη

ματικά, καταλαβαίνω από δυο ελληνικά όμως που λένε ότι καταρτίστηκε χτες η 

ημερήσια διάταξη, ανακοινώθηκε στο Σώμα, δεν έγινε κατάθεση εγγράφου, δεν έγινε 

κατάθεση νομοσχεδίων χτες και σήμερα δεν έχουμε μπροστά μας ημερήσια διάταξη, 

η οποία καταρτίζεται, ως είθισται, με βάση τον Κανονισμό και το Σύνταγμα. Αυτό 

το πράγμα που έχουμε μπροστά μας θέλω να μου πείτε ποιος το κατάρτισε. 

Κύριε Προεδρεύοντα της Βουλής, έχετε καταρτίσει νέα ημερήσια διάταξη όπως 

είναι σήμερα αυτό το πράγμα; Παρακαλώ, απαντήστε μου, ιδιαίτερα για το Κεφά

λαιο Β' με το ''ουδέν'', και γιατί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Λυσσαρίδης, παρακαλώ. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Εν πρώτοις θα απαντήσω στον κ. Μαρκίδη. "Μετά την ανακοίνωσιν της ημερη

σίας διατάξεως". Δυνάμει του Συντάγματος, η ημερήσια διάταξη πρέπει να ανακοι

νωθεί τουλάχιστον είκοσι τέσσερις ώρες πριν. Εγώ την ανακoίνωσςt. μια βδομάδα 

πριν και υπήρχε πράγματι το Κεφάλαιο Β', Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων, 

και κυκλοφόρησε στα Μέλη. Αν υπήρχε παράλειψη εκείνη την ώρα, θα έπρεπε να 
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λεχθεί, όχι να προστεθεί, αλλά να πει: "Υπάρχει παράλειψη εδώ, διότι δεν κατατέ

θηκε νομοσχέδιο το οποίο έπρεπε να κατατεθεί". Αλλά η ημερήσια διάταξη είχε 

εγκριθεί από τη Βουλή μια βδομάδα πριν. Επομένως το "μετά" σημαίνει τουλάχι

στον είκοσι τέσσερις ώρες πριν, διότι η ανακοίνωση, δυνάμει του Συντάγματος, 

γίνεται είκοσι τέσσερις ώρες πριν και κυκλοφορεί. Γι' αυτό, να μου επιτραπεί να πω 

ότι τα ελληνικά, ότι μπορεί τα μαθηματικά ... 

Α.ΦΙΛωΠΟΥ: 

Είναι εξαίρετα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, κύριε Φιλίππου. 

Ο κ. Αναστασιάδης προηγείται. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έμεινε νομίζω αναπάντητο, αν μου επιτρέπετε, το ερώτημα του 

κ. Χριστόφια ποιος επιτέλους κατήρτισε αυτή την ημερήσια διάταξη. Αν την κατήρ

τισε ο Προεδρεύων του Σώματος, ορθά λέει ο κ. Μαρκίδης "μετά". Διότι, αν καταρ

τίστηκε και δε δόθηκε είκοσι τέσσερις ώρες πριν, όπως ο κ. Λυσσαρίδης λέει, ποιος 

κατήρτισε αυτή την ημερήσια διάταξη; Ο Γενικός Διευθυντής της Βουλής πού 

βρίσκεται επιτέλους, για να μας πει ποιος κατήρτισε αυτή την ημερήσια διάταξη; 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Δεν ξέρω. Ανακοίνωσα από της έδρας ότι συνεχίζεται η συνεδρία. Δεν είπα 

"νέα συνεδρία". Συνεχίζεται η συνεδρία, είπα, αύριο με μόνο θέμα στην ημερήσια 

διάταξη το εθνικό με εξαίρεση, αν και εφόσον δοθούν οι κατάλληλες πληροφορίες, 

τη συζήτηση ειδικού νομοσχεδίου. 

Εν πάση περιπτώσει, κύριε Πρόεδρε, ταλαιπωρούμε τη Βουλή. Νομίζω ότι 

εξαντλήθηκε το θέμα· δε θα ακουστούν νέα επιχειρήματα. Αν η πλειοψηφία θέλει να 

επιβάλει με αυτό τον τρόπο αυτής της μορφής τη διαδικασία, ρωτήστε τους αν θα 

αναλάβουν τις ευθύνες τους και αν θα αναλάβουν και τις ευθύνες που, κατ' εμέ, 

αποτελούν εκτροπή από τα δημοκρατικά θέσμια. Να ερωτηθεί η Βουλή και να κλεί

νουμε, διότι άλλα επιχειρήματα δεν πρόκειται να ακουστούν. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, αλλά, αν αποτελεί εκτροπή η κατάθεση ενός 

κυβερνητικού νομοσχεδίου, ε, λυπούμαι, αλλά πλέον δεν ξέρω τι δεν αποτελεί 

εκτροπή! Εκτροπή αποτελεί η άρνηση να δεχτούμε την κατάθεση ως είθισται και ως 

το Σύνταγμα διαλαμβάνει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μαρκίδης. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, έχει γεννηθεί νέο θέμα, απ' όσα είπα και χθες και Προεδρεύων 

του Σώματος ήταν ... 

ΕΥ. ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

Προεδρεύων ήταν ο κ. Αβραάμ Αντωνίου. 
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Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Ναι, κατά τη χθεσινή συνεδρίαση. 

Το άρθρο 76, παράγραφος 3, του Συντάγματος έχει ως εξής: 

'Ή ημερησία διάταξις εκτυπούται και διανέμεται εις τους Βουλευτάς τουλάχι
στον είκοσι τέσσαρας ώρας προ της συνεδριάσεως, εφ' όσον όμως αναφέρεται εις 

θέμα τελούν ήδη υπό συζήτησιν, η διανομή διενεργείται εις οιονδήποτε χρονικόν 

σημείον προ της συνεδριάσεως". 

Θα παραμείνουμε στο πρώτο σκέλος της διατάξεως αυτής του άρθρου 76, 
παράγραφος 3, του Συντάγματος και επαναλαμβάνω και παρακαλώ να με προσέ
χετε: 'Ή ημερησία διάταξις εκτυπούται και διενέμεται εις τους Βουλευτάς τουλάχι

στον είκοσι τέσσαρα ς ώρας προ της συνεδριάσεως", τελεία και παύλα. 

Και έχουμε και το άρθρο 73, παράγραφος 6, άλλο άρθρο του Συντάγματος, το 
οποίο λέει το εξής: 

'Ή ημερησία διάταξις εκάστης συνεδριάσεως της Βουλής των Αντιπροσώπων 

καταρτίζεται υπό του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων και ανακοινούται 

υπό τούτου εις την Βουλήν των Αντιπροσώπων". Αλλά κυκλοφορεί είκοσι τέσσερις 

ώρες προηγουμένως. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Τουλάχιστον. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Λέει: "Μετά την ανακοίνωσιν της ημερησίας διατάξεως εις την Βουλήν των 

Αντιπροσώπων πας Βουλευτής δύναται να προτεί νη προσθήκας ... ". 

Πότε ο Βουλευτής δύναται να προτείνει προσθήκας, προτού αρχίσει η συγκε

κριμένη συνεδρίαση της Βουλής; Αυτό είναι το ερώτημα. Όταν συνεπώς η ημερήσια 

διάταξη κυκλοφορήσει είκοσι τέσσερις ώρες προ κάποιας συνεδρίας, κατά τη διάρ

κεια της επόμενης συνεδρίας, εφόσον βρισκόμαστε σε χρονικό στάδιο μετά την 

κυκλοφορία της ημερήσιας διάταξης, πας Βουλευτής δικαιούται να προτείνη τροπο

ποίηση της ημερήσιας διάταξης βάσει του άρθρου 73, παράγραφος 6, διότι χρονικά 
βρισκόμαστε σε στάδιο μετά την ανακοίνωση της ημερήσιας διάταξης και αυτό λέει 

το άρθρο 73, παράγραφος 6, και περί αυτού δεν μπορεί να υπάρξει αμφιβολία. 

Υπάρχει όμως μια ερμηνεία που λέει "ευθύς μετά την ανακοίνωσιν". Το 

Σύνταγμα δε λέει ευθύς μετά την ανακοίνωση. Δε λέει αμέσως μετά την ανακοίνωση, 

δε λέει την ίδια ημέρα με την ανακοίνωση· λέει "μετά την ανακοίνωσιν" και δεν 

προσδιορίζει χρονικό περιορισμό για την πρόταση που θα γίνει από πλευράς 

Βουλευτού. Και εφόσον το Σύνταγμα δεν προσδιορίζει χρονικό περιορισμό, το να 

έλθει η ίδια η Βουλή και να επιβάλει σε Βουλευτές χρονικούς περιορισμούς για το 

πότε θα ασκήσουν το δικαίωμα που τους δίνει το Σύνταγμα προφανώς αντίκειται 

προς το Σύνταγμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Λυσσαρίδης, παρακαλώ. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Είχα κάμει πρόταση ... 

(Στο σημείο αυτό η φωνή του κ. Λυσσαρίδη καλύπτεται από τις συνομιλίες 

των Βουλευτών.) 
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Δ. ΣΥ ΛΛΟΥΡΗΣ: 

Η κ. Κατσελλή tXEL τόση ώρα που ζητά το λόγο! 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

... αν δεχθεΙ αυτή η Βουλή, ενώ συνεδΡLάζουμε, σε κάπΟLα σΤLγμή θα σηκώνετω 
κάποι.ος Βουλευτής πάνω ML θα λέει: "ΠροτεΙνω νέο θέμα στην ημερήσω δLάταξη". 
Αν αυτό θέλουν, ας yLVEL. Αλλά εγώ προτεΙνω να προχωρήσετε σε ψηφοφορΙα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΠουργουρΙδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΚύΡLε Πρόεδρε, tXEL ώρα που ζητώ το λόγο καL δε μου δόθηκε. Πέραν των 
όσων έχουν λεχθεΙ από τη δLκή μας πλευρά, θέλω να προσθέσω το εξής: Έχω στα 

χέρw μου τη χθεσLνή ημερήσLα δ Lάταξη. Το ΚεφάλαLΟ Α' εΙναL η ΝομοθεΤLκή 

ΕργασΙα. Η ΝομοθεΤLκή ΕργασΙα, το ΚεφάλαLΟ Α', χθες τέλεLωσε περLπoυ σΤLς 9.00 
το βράδυ. Το επόμενο κεφάλαιο στην ημερήσια διάταξη εΙναι η Κατάθεση Νομοσχε

δLων καL Εγγράφων. Η ώρα 9.00 περLπoυ, που δwκόπηκε η συνεδρΙα, ο Προεδρεύων 
του Σώματος εΙχε στα χέρω του νομοσχέδLΟ το οποίο έστειλε η κυβέρνηση επίσημα. 

Έγινε μLα άτυπη συνεδρΙαση. Οι αποφάσεLς που δεσμεύουν αυτό το Σώμα λαμβάνο

νταL εντός της αιθούσης αυτής. ΚαμLά απολύτως απόφαση που λαμβάνεται σε άλλα 

γραφεΙα πλην της αLθoυσας αυτής δεν μπορεΙ να έΧΗ οποιάδήποτε νομLκή ωχύ 
ΟΠΟLασδήποτε μορφής. 

Επομένως, συνταγματικά και νομικά, ανεξάρτητα από ΟΠΟLαδήποτε δέσμευση 

ανέλαβε ΟΠΟLοδήποτε κόμμα να μεταφέρει ΟΠΟLαδήποτε άποψη προς την κυβέρνηση, 

όφειλε ML ήταν υποχρέωσή του στο Κεφάλαι.ο Β', από τη στιγμή που ώρες προηγου
μένως εΙχε επΙσημα κατατεθεΙ, να κατατεθεΙ αυτό το έγγραφο και να αποφασΙσει η 

Βουλή περί του tL δέον γενέσθω. Και τότε θα μπορούσε να εΙχε λεχθεΙ όΤL "έχει 
κατατεθεΙ το έγγραφο αυτό, εΙναι στην ημερήσLα δLάταξη, αλλά θα αποφασΙσουμε 

αύριο τι θα κάμουμε, γωτί στο μεταξύ θα υποβληθεΙ κάπΟLα εισήγηση στην κυβέρ
νηση". 

Αυτή εΙναι η ορθόδοξη τακτική καL, από τη στιγμή που το έγγραφο η ώρα 9.00 
το βράδυ ήταν κατατεθειμένο επΙσημα από την κυβέρνηση ενώπων του Σώματος, 

όταν φτάσαμε η ώρα 9.00 στο Κεφάλαιο Β' δεν υπήρχε κανένας νομικός ή συνταγμα
τικός τρόπος με τον οποΙο θα μπορούσε οποιοσδήποτε να πει ότι δεν κατατΙθεται 

αυτό το έγγραφο. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν τέλεLωσε ακόμα το Κεφάλαιο Α'. Το Κεφάλαιο Α' συνεχΙζεταL σήμερα· 

τώρα τελειώνει. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙΔΗΣ: 

ΚαL επιπρόσθετα το Κεφάλαιο Α' δεν τέλεLωσε ακόμα, διόΤL είχαμε ΠΗ όΤL θα 

παρέμενε από το Κεφάλαω Α' το νομοσχέδι.ο περί της άμυνας και ότι θα το εξετά

ζαμε σήμερα. Και σήμερα μόλις τώρα τέλΗωσε το Κεφάλαι.ο Α'. Δεν έχουμε μπει 

ακόμα ουσιασΤLκά στο ΚεφάλαLΟ Β', αν θέλετε να ακριβολογούμε. 

Αλλά, είτε τη μια ταΚΤLκή πάρουμε είτε την άλλη, το νομοσχέδιο κατατέθηκε 

χθες επίσημα από την κυβέρνηση, προτού φτάσουμε στο Κεφάλωο Β', καL επομένως 

η Βουλή έπρεπε να αποφασίσεL πώς θα επιληφθεί του θέματος. 
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Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Έκαμα την εLσήγηση να δLακοπεί. Απλώς YLa λόγους πληροφορωκούς, YLatL 
ίσως να μην ήταν στη Βουλή ο κύΡLος συνάδελφος, ζήτησα την MELa της Βουλής, 
YLa να προηγηθεί η κατάθεση νομοσχεδίων καL εγγράφων του Κεφαλαίου Α'. 

Επομένως το ΚεφάλαLΟ Β' είχε κλείσΗ προτού αρχίσουμε το ΚεφάλαLΟ Α'. Αλλά εγώ 

λέω βάλτε το να τελεLώνουμε, δLόΤL δεν πρόΚELταL να ακουστούν άλλα επLχειρήματα. 

Να αποφασίσει η πλεLοψηφία, να κάμΗ ό,ΤL θέλεL. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

ΚύΡLε Πρόεδρε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

ΚύΡLΟL συνάδελφΟL, φαίνεται ότι η συζήτηση πάει να εξαντληθεί. Θα επιτρέψω 

δύο ομιλητές από κάθε κόμμα, εφόσον ήθελαν να πάρουν το λόγο, και θα τελΗώ

σουμε τη συζήτηση. 

Ο κ. Χρίστου. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να πω ότι έχουμε περάσει το ΚεφάλαLΟ Α', έχουμε 

περάσεL το Κεφάλαιο Β', το οποίο προηγήθηκε του Κεφαλαίου Α', και αυτό το Σώμα 

ευχαρίστως δέχτηκε την κατάθεση τριών νομοσχεδίων από μέρους της κυβέρνησης 

χτες ... 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Θα δωκόψω το συνάδελφο, για να πω ότι επικαλούμαι τον Κανονισμό. Με 

συγχωρείτε! Για να μη διακόψω άλλον, του οποίου οι απόψεις θα είναι αντίθετες με 

τις δικές μας. 

Ο Κανονισμός λέει ότι, όταν οιοσδήποτε Βουλευτής κάνει την εισήγηση ότι το 

θέμα έχει εξαντληθεί, ο Πρόεδρος υποχρεούται να το θέσει σε ψηφοφορία. Καλώ τον 

Πρόεδρο να το θέσεL σε ψηφοφορία. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ένα σοβαρό Οέμα τάξης: Αν οι αποφάσεις των συσκέ

ψεων που γίνOνΤαL με τους ΚοινοβουλευΤLκούς Εκπροσώπους και τους αρχηγούς 

των κομμάτων δεν έχουν καμιά αξία ... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Δεν έχουν. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Αν δεν έχουν άλλη αξία, να δηλωθεί επίσημα ... 

(Πολλοί Βουλευτές μιλούν από τα έδρανά τους.) 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Με συγχωρείτε! Ένα λεπτό, κύριοι συνάδελφΟL, με συγχωρείτε! 

Να δηλωθεί επίσημα και από τους ΚΟLνοβουλευτικούς Εκπροσώπους των 

κομμάτων και να πάψουμε να τις κάμνουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, θα είναι ο τελευταίος ο κ. Αναστασιάδης και, παρακαλώ, 

θα προχωρήσουμε παρακάτω. 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Πρώτο, αποτελεί γεγονός αυτό που πολλοί των συναδέλφων ακούστηκαν να 

λέγουν όσον αφορά τις απόψεις του κ. Χρίστου: Δε δεσμεύουν οι συσκέψεις των 

αρχηγών ή εκπροσώπων των κομμάτων. Απλώς γίνονται, για να βρεθεί ίσως κάποια 

συναινετική διαδικασία, ώστε θέματα τα οποία θα μπορούσαν να παρατείνουν τις 

διαδικασίες να αποφεύγονται. Αυτό και μόνο και δεν είναι ποσώς δεσμευτικές. Το 
Σύνταγμα υπερισχύει πάσης διαδικασίας, οποιασδήποτε διαδικασίας. 

Όμως, απ' όσα ο κ. Λυσσαρίδης είπε προηγουμένως, φαίνεται πόσο δίκαιο είχε 

ο κ. Μαρκίδης, όταν επικαλείτο το άρθρο 73(6) και 76(3). Διότι χτες ακόμα, όπως ο 
κ. Λυσσαρίδης μας είπε, ανατρέψαμε την ημερήσια διάταξη και προ του Κεφαλαίου 

Α' συζητήθηκε το Κεφάλαιο Β' και συνεχίσαμε με το Κεφάλαιο Α'. Είτε είναι 

πρόταξη είτε όχι, αυτό είναι αλλαγή της διαδικασίας και τροποποίηση της ημερή

σιας διάταξης. Επομένως, από την ώρα που έγινε μια τροποποίηση, μετά μάλιστα 

την ανακοίνωση της ημερήσιας διάταξης, γιατί δεν μπορεί να γίνει εκ δευτέρου; 

Αυτό τουλάχιστον λένε τα πρακτικά της Βουλής της χθεσινής συνεδρίας και ευσεβά

στως ... 

Κύριοι συνάδελφοι, είναι τα γεγονότα που το λένε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Αναστασιάδη, είναι επαναλήψεις δεν προστίθεται οτιδήποτε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν είναι θέμα επαναλήψεων- είναι θέμα γεγονότων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, δε θα επιτρέψω περαιτέρω συζήτηση. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Είναι θέμα αρχής, κύριε Πρόεδρε, δε θα μπω στην ουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα, παρακαλώ. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή λέχθηκε ότι εδώ, σ' αυτή τη Βουλή, γίνεται μια προσπά

θεια να ανατραπούν πράγματα, ως Βουλευτής ενίσταμαι γι' αυτή τη φράση η οποία 

ελέχθη, γιατί πραγματικά η Βουλή είναι για να νομοθετεί και να είναι εντάξει και με 

τον εαυτό της και με το λαό ο οποίος την εξέλεξε. 

Χτες, κύριε Πρόεδρε, υπήρχε μια διαδικασία, η κατάθεση νομοσχεδίων και 

εγγράφων. Και μέσα σ' αυτή τη διαδικασία της κατάθεσης υπήρχε και αυτό το νομο

σχέδιο, ασχέτως του τι νομοσχέδιο είναι. Και παρ' όλον ότι λέχθηκε πριν λίγο ότι οι 

αρχηγοί των κομμάτων εκτός αυτής της αίθουσας δε λαμβάνονται υπόψη ή ότι είναι 

απλώς για να βρεθούν συναινετικές διαδικασίες που γίνονται οι συσκέψεις τους, 

επενέβησαν οι αρχηγοί των κομμάτων και ανέτρεψαν αυτή τη διαδικασία και 

απέτρεψαν το να γίνει η κατάθεση αυτού του συγκεκριμένου νομοσχεδίου της κυβέρ

νησης, κύριε Αγαπίου, και όχι κανενός Βουλευτή. Άρα, δεν είμαι νομικός, αλλά 

ξέρω ότι δεν μπορεί να καλύψει τα πάντα ούτε κανένα σύνταγμα ούτε κανένας 

νόμος. Εδώ έγινε μια παρακώλυση κατάθεσης ενός νομοσχεδίου από τους αρχηγούς 

των κομμάτων. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κυρία Κατσελλή, είναι η ουσία του θέματος, παρακαλώ, αυτή. Παρακαλώ, 

είναι η ουσία του θέματος αυτή την οποία θα χειριστείτε. 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Έχει μια ώρα, κύριε Πρόεδρε, που ζητώ το λόγο. Να μου επιτρέψετε να 
ολοκληρώσω. Αυτή η Βουλή ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κυρία Κατσελλή, υπάρχει πρόταση από Βουλευτή ότι πρέπει να τεθεί το θέμα 

σε ψηφοφορία και ότι εξαντλήθηκε η συζήτηση ... 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Ναι, αλλά μου δόθηκε ο λόγος και κανένας άλλος δε διακόπηκε προηγουμένως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

... και ο Πρόεδρος είναι υπόχρεος να τηρήσει τον Κανονισμό. Παρακαλώ! 

Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ: 

Ναι, αλλά δεν το εφαρμόσατε αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ! 

Ρ. ΚΑΤΣΕΛΛΗ: 

Δεν το εφαρμόσατε για τους άλλους, κύριε Πρόεδρε, αλλά υπακούω υπό 

διαμαρτυρία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Λυπούμαι. 

Κύριοι συνάδελφοι, αυτό το θέμα, το οποίο συζητούμε, είναι πάρα πολύ περί

πλοκο και λεπτό και δύσκολο. Μετά τα επιχειρήματα που έχουν ακουστεί το Προε

δρείο του Σώματος εδώ δεν μπορεί να συμφωνήσει ότι πράγματι είναι ορθή η διαδι

κασία για την κατάθεση του θέματος αυτού. 

Παρά ταύτα, επαναλαμβάνω ότι, επειδή το θέμα είναι λεπτό, την ευθύνη θα τη 

θέσω στο Σώμα, το οποίο θα επιφορτισθεί με την ευθύνη και θα πάρει απόφαση και 
το Σώμα αυτό θα έχει αργότερα να μετρήσει αν αυτή η απόφαση την οποία θα πάρει 

τώρα θα είναι σύμφωνη με το Σύνταγμα, με τον Κανονισμό και με τις διαδικασίες. 

Συνεπώς, τίθεται εδώ προς λήψη απόφασης από τη Βουλή: Πόσοι υποστηρί

ζουν την κατάθεση αυτού του θέματος ... 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Την τροποποίηση της ημερησίας διατάξεως διά της προσθήκης Κεφαλαίου Β' 

όπου αναγράφεται "Κατάθεση Νομοσχεδίων και Εγγράφων". Μόνο αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Μάλιστα, αυτή είναι η πρόταση. 

Παρακαλώ, πόσοι ψηφίζουν υπέρ αυτής της προτάσεως; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Πόσοι είναι εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

24, κύριε Πρόεδρε. 

Α. ΜΑΡΚΙΔΗΣ: 

Επομένως δεν εγκρίνεται, διότι, για να εγκριθεί, θα έπρεπε να υπάρχει πλειο

ψηφία των παρόντων και ψηφιζόντων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συνεπώς, δεν τροποποιείται η ημερήσια διάταξη. 

Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Δ', το οποίο περιλαμβάνει το θ~μα "Οι εξελίξεις 

στο κυπριακό πρόβλημα". Ποιος έχει το λόγο; 

Ο κ. Μουσιούττας, παρακαλώ. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Για τέταρτη φορά μέσα στα δύο χρόνια ζωής αυτής της Βουλής συζητούμε τις 

εξελίξεις και τις προοπτικές του εθνικού μας θέματος. 

Η πρώτη διαπίστωση είναι ότι σε κάθε περίπτωση που αυτή η Βουλή συζη

τούσε το Κυπριακό είτε βρισκόμαστε μπροστά σε αδιέξοδο είτε βρισκόμαστε μπλεγ

μένοι στα πλοκάμια κάποιας επικίνδυνης κρίσης. 

Η δεύτερη διαπίστωση είναι πως μετά από κάθε αδιέξοδο και στην προσπάθεια 

να σπάσουμε το αδιέξοδο ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Συνάδελφοι, παρακαλώ ησυχία. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΠ ΑΣ: 

... οδηγούμαστε σε νέα κρίση, χειρότερη από την προηγούμενη είτε από δικές 
μας λανθασμένες εκτιμήσεις και άσοφους χειρισμούς, βασισμένους σε μύθους και 

ευσεβοποθισμό, είτε γιατί αυτοί που έχουν τη δύναμη να διαφεντεύουν τις τύχες των 

λαών, των μικρών και αδύναμων λαών, χρησιμοποιούσαν την κρίση, την απειλή για 

χειρότερα δεινά, καθώς και την αγωνία του λαού μας να βρει σύντομα μια βιώσιμη 

λύση του Κυπριακού, ως εφαλτήριο, ως εφαλτήριο, για να προωθήσουν τα δικά τους 

σχέδια για την Κύπρο. 

Βήμα με βήμα, παραχώρηση την παραχώρηση, σκαλί με σκαλί βρεθήκαμε στο 

τελευταίο σκαλοπάτι στου κακού τη σκάλα. "Συρθήκαμε" είναι η λέξη που θα 'θελα 

να επιλέξω, γιατί για τον πολύ κόσμο αυτή η κατολίσθηση επήλθε σχεδόν αδιόρατα 

και για τους πιο πολλούς ανεπαίσθητα, περιβλημένη με τους πέπλους της αδιαφο

ρίας και της ξεγνοιασιάς. 

Φτάσαμε έτσι στο σημερινό κατάντημα που και κρίση έχουμε και σε άθραυστο 

αδιέξοδο βρισκόμαστε. Ένα αδιέξοδο που η μόνη διέξοδος που έχει είναι να οδηγη

θούμε είτε στην αυτόβουλη αποδοχή των μέτρων αποκατάστασης εμπιστοσύνης είτε 

στην επιβολή αυτών των μέτρων από τους ισχυρούς της γης πάνω στον ανίσχυρο 

και εγκαταλελειμμένο από όλους ελληνισμό της Κύπρου. 

Η φράση "μέτρα αποκατάστασης εμπιστοσύνης" είναι απατηλή, γιατί στην 

πραγματικότητα αυτά τα μέτρα δεν είναι μια προσωρινότητα ή, όπως παρουσιάζο

νται, μια προσπάθεια για τη δημιουργία του κατάλληλου κλίματος εμπιστοσύνης 

μέσα στο οποίο οι δύο πλευρές θα γεφυρώσουν τις διαφορές τους στα κύρια θέματα 

που τις χωρίζουν πάνω στην ουσία του Κυπριακού. 
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Κι εδώ θέλουμε να προειδοποιήσουμε τον κυπριακό ελληνισμό ότι για τη 

Γραμματεία του ΟΗΕ, για το Συμβούλιο Ασφαλείας, για τους Αγγλοαμερικάνους, 

που σήμερα έχουν τον πρώτο λόγο στη διαχείριση του Κυπριακού, τα μέτρα εμπι

στοσύνης είναι η λύση του κυπριακού προβλήματος. 

Τα μέτρα εμπιστοσύνης είναι το θεμέλιο πάνω στο οποίο θέλουν να χτίσουν το 

νέο, ετοιμόρροπο οικοδόμημα του κράτους της Κυπριακής Δημοκρατίας, που μόνο 

κατ' επίφασιν θα λέγεται "κράτος" και που μόνο στα χαρτιά θα είναι ανεξάρτητη, 

ομόσπονδη δημοκρατία, γιατί τα μέτρα εμπιστοσύνης βασίζονται και εκφράζουν την 

ύπαρξη δύο εντελώς χωριστών, ισότιμων και ανεξάρτητων κρατικών αρχών, που θα 

δρουν ισότιμα και χωριστά, ενώ καθένα από τα δύο κράτη θα ασκεί χωριστή κρατική 

"κυριαρχία" στον τομέα της αρμοδιότητάς του. 

Χάριν δήθεν της προσωρινότητας όχι μόνο η κυριαρχία του κράτους δεν 

αναγνωρίζεται, όχι μόνο αυτή η κυριαρχία για πρώτη φορά διχοτομείται ανάμεσα σε 

Ελληνοκυπρίους και Τουρκοκυπρίους, αλλά ακόμα και η αδιαμφισβήτητη κυριαρχία 

που σήμερα ασκείται έστω και κολοβωμένα από το νόμιμο κράτος, όπως είναι η 

είσοδος επισκεπτών από τα νόμιμα λιμάνια και αεροδρόμια του νόμιμου κράτους, 

και αυτή η άσκηση κυριαρχίας αφαιρείται από το επίσημο κράτος, αναλαμβάνεται 

από τις δυνάμεις του ΟΗΕ και θα ασκείται κατ' εξουσιοδότησιν του ΟΗΕ από τις 

δύο κοινότητες με δικαίωμα επικυριαρχίας και λήψης τελικής απόφασης από τις 

δυνάμεις του ΟΗΕ. 

Ας μη θεωρηθεί ότι το θέμα της κυριαρχίας είναι θέμα λεπτομέρειας ή ακαδη

μα'ίκό θέμα. Ας μην ξεχνούμε ότι η βασικότερη απαίτηση της τούρκικης πλευράς 

στις συνομιλίες Βασιλείου-Ντενκτάς το Μάη και τον Αύγουστο του 1992, ο κυΡΙό

τερος σκόπελος που οδήγησε στο φιάσκο των συνομιλιών του Αυγούστου και 

Νοέμβρη του 1992, ήταν η αμετακίνητη απαίτηση του κ. Ντενκτάς να του αναγνωρι
στεί χωριστή και ισότιμη κυριαρχία. Διότι η έννοια της κυριαρχίας είναι συμφυής με 

την ύπαρξη του κράτους. Η κυριαρχία είναι το πρώτιστο και το κύριο χαρακτηρι

στικό ενός κράτους. Χωρίς κυριαρχία δεν υπάρχει κράτος ή κρατική οντότητα. 

Παράλληλα, η άσκηση κυριαρχίας, κάθε μορφής κυριαρχίας, από το ψευδοκράτος θα 

το νομιμοποιήσει ως κράτος που έχει κρατική οντότητα και νομιμότητα. Από κει και 

πέρα η αναγνώρισή του ως χωριστού κράτους θα είναι θέμα ημερών και νομοτυ

πικής τελετουργίας . 

Αν η δέσμη ιδεών Γκάλι κρίνεται από όλους και από όλα τα κόμματα ως 

απαράδεκτη μορφή λύσης του Κυπριακού, η οποία από εμάς θεωρείται απαράδεκτη 

ακόμα και ως βάση για συζήτηση, τα μέτρα αποκατάστασης εμπιστοσύνης είναι η 

πρακτική εφαρμογή και η υλοποίηση των αρχών και της φιλοσοφίας που διέπουν τη 

δέσμη ιδεών Γκάλι. Είναι η απαρχή, είναι το πρώτο πρακτικό βήμα για την εφαρ

μογή της δέσμης ιδεών Γκάλι στην πράξη ως λύσης του Κυπριακού. 

Και αν προηγουμένως μερικοί εξέφραζαν φόβους και ανησυχίες για το ενδεχό

μενο να καταστεί η δέσμη ιδεών Γκάλι από βάση συζήτησης σε βάση για λύση του 

Κυπριακού, πώς μπορούν αυτοί οι ίδιοι άνθρωποι, τώρα που βλέπουν όχι απλή 

συζήτηση αλλά πρόταση για απαρχή πρακτικής εφαρμογής της δέσμης ιδεών Γκάλι 

με πρώτο βήμα τα μέτρα αποκατάστασης εμπιστοσύνης, πώς είναι δυνατό αυτοί οι 

ίδιοι άνθρωποι να μην ανησυχούν, να μην αγωνωύν, να μην εξανίστανται μπροστά 

στο ενδεχόμενο η δέσμη ιδεών Γκάλι να αρχίσει να εφαρμόζεται από το παράθυρο 

μέσω των μέτρων αποκατάστασης εμπιστοσύνης; 
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Και όμως! Αντί να αγανακτούν και να εξανίστανται, αντί να κινητοποιούν το 

λαό, ώστε να βρίσκεται σε εγρήγορση και να προβαίνει σε μαζικές εκδηλώσεις αντί

στασης στα όσα μεθοδεύονται και συντελούνται, αναλίσκονται σε νομοτυπικές 

εξηγήσεις των προνοιών των μέτρων αποκατάστασης εμπιστοσύνης και ανιχνεύουν 

νομικίστικες ερμηνείες, για να πειστούν και να πείσουν ότι τάχατες οι πρόνοιες των 

μέτρων μπορεί και να σημαίνουν και κάτι άλλο ή ότι έχουν και άλλη διαζευκτική 

ερμηνεία ή ακόμα και ότι "γιατί να διαλέγουμε τη χειρότερη ερμηνεία εμείς". 

Επιχειρείται επίσης για μια ακόμα φορά η ευσεβοποθική αυταπάτη, γιατί για 

ηθελημένη αυταπάτη πρόκειται, πως τάχατες στη συζήτηση που θα ακολουθήσει θα 

βελτιώσουμε τα αρνητικά στοιχεία των μέτρων και θα πάρουμε τις δέουσες εξηγή

σεις. 

Πόσες και πόσες φορές έχουμε πέσει θύμα αυτής της ευσεβοποθικής συνθημα

τολογίας πως τάχατες θα βελτιώσουμε τα αρνητικά σημεία στο νέο γύρο συνομι

λιών; Πόσες άλλες καρπαζιές πρέπει να δεχτούμε, πριν κατανοήσουμε την απλή 

αλήθεια που διέπει τις διεθνείς διαπραγματεύσεις σε τέτοια πολιτικά θέματα; 

Η απλή αλήθεια είναι μία: Όταν τα Ηνωμένα Έθνη, και μάλιστα με την 

έγκριση και την υποκίνηση του Συμβουλίου Ασφαλείας, προτείνουν ένα έγγραφο ως 

βάση για συζήτηση, αυτό το έγγραφο είναι η βάση λύσης του Κυπριακού. Όταν είσαι 

αδύναμος και απομονωμένος, όπως είναι σήμερα ο ελληνισμός της Κύπρου, στη 

διαπραγμάτευση πρότασης του ΟΗΕ ή των ισχυρών της γης δεν υπάρχουν περι

θώρια για βελτίωση αρνητικών στοιχείων. Υπάρχει μόνο η βεβαιότητα ότι θα υιοθε

τηθούν ακόμα δυσμενέστερες διατυπώσεις για ικανοποίηση του ισχυρού, που στην 

περίπτωσή μας είναι η τούρκικη πλευρά. 

Από όλη τη φρασεολογία που περιέβαλε το Κυπριακό εδώ και 18 χρόνια και 
από όλη τη μυθολογία που τόσο ευσεβοποθικά εμείς οι ίδιοι έχουμε χτίσει γύρω από 

τη διαδικασία των διαπραγματεύσεων δυο φράσεις αποδείχτηκαν οι πιο καταστρο

φικές για την πορεία μας. 

Η μια είναι ότι θα άρουμε τα αρνητικά στοιχεία και θα ενισχύσουμε τα θετικά 

και η άλλη ότι θα εκθέσουμε την τούρκικη αδιαλλαξία. Αυτοί είναι οι δυο λεκτικοί 

Αττίλες δικής μας επινόησης που στήριξαν και νομιμοποίησαν τον τούρκικο Αττίλα 

και πολύ φοβούμαι ότι αυτή την άσοφη, ανεδαφική και ευσεβCιπoθική τακτική συνε

χίζουμε να ακολουθούμε ακόμα και σήμερα. 

Σήμερα, στο διεθνές πολιτικό προσκήνιο παίζεται η τελευταία σκηνή της 

κυπριακής τραγωδίας. Αντί, ενόψει των εξελίξεων που κραυγάζουν, αντί, ενόψει 

του ολέθρου προς τον οποίο συρόμαστε, να ανανήψουμε και να αναζητήσουμε νέα 

πορεία και τακτική, αφελείς, θλιβεροί και παΟητικοί ουραγοί των εξελίξεων 

τρέχουμε ασθμαίνοντες πίσω από τον κ. Γκάλι και τον κ. Κλαρκ, εκλιπαρούντες και 

ικετεύοντες να πείσουν τους Τούρκους να δεχτούν τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστο

σύνης. 

Να πιστέψω πως τίποτε δεν έχουμε διδαχτεί από το παρελθόν, πως τίποτε δεν 

έχουμε μάθει τόσα χρόνια, πως δεν έχουμε ακόμα κατανοήσει ότι οι λεκτικοί 

Αττίλες "να άρουμε τα αρνητικά" και "να εκθέσουμε την τούρκικη αδιαλλαξία" είναι 

πιο επικίνδυνοι και μακροπρόθεσμα θα φέρουν χειρότερα και μονιμότερα αποτελέ

σματα από το στρατιωτικό Αττίλα; 

Αλλά, και αν οι Τούρκοι δεχτούν τα μέτρα αποκατάστασης εμπιστοσύνης, τι 

θα γίνει μετά; Ποιο θα είναι το αποτέλεσμα; 
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Το αποτέλεσμα θα είναι αναπόφευκτα η επέκτι;ιση των ίδιων διευθετήσεων που 

θα γίνουν για το αεροδρόμιο της Λευκωσίας σε όλες τις άλλες πτυχές της διοίκησης 

του κράτους. Η οικοδόμηση εμπιστοσύνης θα πρέπει τότε να επεκταθεί και σε 

άλλους τομείς. Η δυαδική εξουσία, η ισοτιμία των δυο περιοχών, η εξαφάνιση της 

κυριαρχίας και της νομιμότητας του κράτους, η υποκατάσταση της κρατικής οντό

τητας από τριμερείς επιτροπές Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων κάτω από την 

προεδρία του ΟΗΕ θα πρέπει να επεκταθούν σε όλες τις άλλες κρατικές εξουσίες: 

και στα λιμάνια και στα τελωνεία, στην καταγραφή του πληθυσμού και τη μετανά

στευση, στις τηλεπικοινωνίες, στον τουρισμό, στο εμπόριο, στις εξαγωγές, σε κοινές 

βιομηχανίες, στην εκμετάλλευση της νεκρής ζώνης, στη χρήση υδάτινων πόρων, στα 

διαβατήρια και γενικά σε κάθε τομέα άσκησης της κρατικής εξουσίας. 

Κανένας, βέβαια, δεν μπορεί να είναι αντίθετος στη συνεργασία και σε κοινο

πραξίες με τους Τούρκους συμπατριώτες μας για την ανάπτυξη και την εκμεΤάλ

λευση της περιουσίας του καθενός . Όμως, αυτό δεν είναι κοινοπραξία ούτε συνερ

γασία για κοινή ανάπτυξη. Αυτό που προτείνεται δεν είναι επανένωση της κρατικής 

εξουσίας με άσκησή της από κοινού . Αυτό που προτείνεται είναι η κατάργηση της 

μιας και μόνης νόμιμης κρατικής εξουσίας και η υποκατάστασή της από τριμερή 

επιτροπή Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων με πρόεδρο και επικυρίαρχο τον 

εκπρόσωπο του ΟΗΕ. 

Όταν όμως παραλείψουμε τις νομοτυπικές ερμηνείες και τις γενικότητες και 

αοριστολογίες για μια τάχατες δίκαιη και βιώσιμη λύση, όταν εγκαταλείψουμε την 

αυτο'ίκανοποίησή μας για δήθεν γώνιασμα της τούρκικης πλευράς και για άσκηση 

πιέσεων πάνω στην Τουρκία -όλα αυτά είναι όνειρα θερινής νυκτός- ποια θα δούμε 

πως είναι η σημερινή θέση του Κυπριακού; Ποια είναι τα συστατικά και τα περιστα

τικά που περιβάλλουν σήμερα το πρόβλημά μας, ώστε να δικαιολογείται η διαπί

στωση που έγινε στην αρχή αυτής της ομιλίας, ότι δηλαδή το σημερινό κατάντημά 

μας είναι ότι και κρίση έχουμε και σε άθραυστο αδιέξοδο βρισκόμαστε; 

1) Στο τραπέζι των συνομιλιών βρίσκεται η αποκρουστική δέσμη ιδεών Γκάλι 
που, τουλάχιστον λεκτικά, όλα τα κοινοβουλευτικά κόμματα τη θεωρούν απαρά

δεκτη ως βάση λύσης του Κυπριακού. 

2) Σήμερα πια έχει ξεκαθαρίσει η ορθότητα αυτού που το ΔΗΚΟ έλεγε από την 
αρχή, ότι δηλαδή για τον ΟΗΕ, για το Συμβούλιο Ασφαλείας, για όλη τη διεθνή 

κοινή γνώμη αυτή η δέσμη δεν είναι πια ούτε βοήθημα ούτε τροφή για σκέψη ούτε 

πλαίσιο συζητήσεων ούτε βάση για συζήτηση . Απλούστατα και τραγικά αυτή η δέσμη 

ιδεών, άσχετα από το πώς παρουσιάζεται και πώς τιτλοφορείται, για όλους αυτούς 

τους ξένους έχει πια αναβαθμιστεί και θεωρείται και είναι η ουσιαστική λύση του 

Κυπριακού. Αν από τις συνομιλίες που διεξάγονται είναι ποτέ δυνατό να βρεθεί μια 

λύση -και αυτό είναι ένα μεγάλο "αν" - 1ότε αυτή η λύση, η μόνη λύση για τους 

ξένους είναι η δέσμη ιδεών. 

3) Έχουν πια διαλυθεί οι μύθοι και οι ευσεβοποθισμοί πως τάχατες σε μια 
διαπραγμάτευση με βάση τη δέσμη ιδεών θα άρουμε τα αρνητικά σημεία και θα 
βελτιώσουμε τις πρόνοιές της. Η ίδια η ζωή, η στυγνή πραγματικότητα, η ίδια η 

θρασύτητα της τούρκικης αδιαλλαξίας πρέπει πια να έχουν διαλύσει για όλους, 

εκτός από τα πολιτικά νήπια, αυτούς τους μύθους. Δεν υπάρχουν περιθώρια για 

βελτίωση της δέσμης ιδεών. Υπάρχει μόνο η βεβαιότητα για ακόμα δυσμενέστερη 

διατύπωση της δέσμης ιδεών, αν και όταν η τούρκικη πλευρά δεχτεί, πειθαναγκαστεί 

ή ευδοκήσει να διαπραγματευτεί τη δέσμη ιδεών. 
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Αυτό μας το λέγει ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών, μας το δήλωσε ο κ. Γκάλι 

και ο κ. Κλαρκ, το διακηρύσσουν οι Αμερικάνοι και το Συμβούλιο Ασφαλείας, το 

διακηρύσσουν επίσημα και κατηγορηματικά οι ίδιοι οι Τούρκοι. Όλοι το ξέρουν, 

όλοι το διακηρύσσουν και όλοι πια το πιστεύουν, εκτός από εμάς, που θέλουμε 

ακόμα να τρεφόμαστε με αυταπάτες, με πολιτικές ψευδαισθήσεις, με ρομαντικό 

ευσεβοποθισμό. Που τρεφόμαστε με τα δικά μας συνθήματα πως τάχατες οι Τούρκοι 

θα έλθουν πίσω στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων και πως δήθεν, μια και έλθουν, 

θα τους γωνιάσουμε, θα τους κατατροπώσουμε εμείς ή οι ισχυροί φίλοι μας -
αλήθεια, ποιοι είναι αυτοί οι ισχυροί φίλοι;- που θα πειθαναγκάσουν τους Τούρ

κους να δεχτούν βελτιώσεις στη δέσμη και ... θα άρουμε έτσι τα αρνητικά! 

Όσο αυτή η δέσμη ιδεών βρίσκεται στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων και 

όσο αυτή δεν ενταφιάζεται οριστικά και τελεσίδικα με τη δική μας κατηγορηματική 

απόρριψη, αυτή θα βρικολακιάζει και θα βρίσκεται μπροστά μας ως η προτεινόμενη 

λύση του Κυπριακού. Μάλιστα, έχει ήδη καταστεί και παρουσιάζεται όχι μόνο ως η 

τελική λύση αλλά ως η νέα, δική μας διαπραγματευτική θέση, ως το νέο, δικό μας 

εναρκτήριο διαπραγματευτικό βήμα, από το οποίο και πάλι εμείς θα ξεκινήσουμε, 

για να κάνουμε νέα βήματα υποχώρησης, για να συναντήσουμε τις τούρκικες θέσεις 

σε νέες διευθετήσεις ίσης απόστασης. 

Μόνο και μόνο για να πειστούν οι Τούρκοι να δεχτούν την επανέναρξη των 

συνομιλιών, αναμένεται από εμάς να δεχτούμε με σαφήνεια πια και όχι με μισόλογα 

την ισότιμη χωριστή κυριαρχία του ψευδοκράτους, την αναγνώριση του ψευδοκρά

τους, να εγκαταλείψουμε οριστικά κάθε απαίτηση για επιστροφή, να ξεχάσουμε 

κατεχόμενες περιουσίες και να δεχτούμε μόνιμη παραμονή τούρκικων στρατευ

μάτων και εποίκων χωρίς απελευΟέρωση ούτε ίντζας από την κατεχόμενη γη μας. 

Και όλα αυτά, όχι για να βρούμε τελική λύση, αλλά μόνο και μόνο για να 

πειστούν οι Τούρκοι να επιστρέψουν στο τραπέζι των συνομιλιών, όχι για να 

υπογράψουν, αλλά για να αρχίσουν το παζάρεμα και να ζητήσουν ίσο λόγο και για 

τις ελεύθερες περιοχές, που τώρα δεν έχουν. 

Προκαλώ οποιονδήποτε να μας πει αν αυτή δεν είναι η ρεαλιστική εκτίμηση 

της σημερινής αναβαθμισμένης θεώρησης της δέσμης ιδεών από τους Τούρκους και 

από τους ξένους. 

Προκαλώ οποιονδήποτε να μας πει πού βασίζει την ελπίδα και από ποιον 

ισχυρό της γης έχει την ενθάρρυνση πως στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων η 

δέσμη ιδεών είναι δυνατό να βελτιωθεί όσον αφορά τις γενικές αρχές που τη 

διέπουν και τις ουσιαστικές της πρόνοιες. 

Προκαλώ οποιονδήποτε να μας πει πώς και σε ποιο σημείο μια λύση, όπως 

αυτή που διαγράφει η δέσμη, αίρει οποιοδήποτε από τα σημερινά κατοχικά δεδο

μένα, εκτός από την πιθανή -πιθανή, λέγω- επιστροφή όχι πέντε αλλά τώρα μόνο 

τριών γειτονιών του Βαρωσιού. Προκαλώ να μας πουν σε τι θα διαφέρει μια τέτοια 

λύση από την πλήρη αναγνώριση όλων ανεξαίρετα των σημερινών κατοχικών δεδο

μένων, από την επίσημη αναγνώριση της διχοτόμησης της πατρίδας μας και από την 

αναβάθμιση του ψευδοκράτους σε χωριστή κρατική οντότητα. 

Αυτά είναι που επιτάσσει το ψήφισμα 789.Ναι! Είναι ισχυρό το 789, ισχυρό 
στην επιταγή του ότι όχι μόνο πρέπει να δεχτούμε τη διχοτόμηση με τα σημερινά 

σύνορα, αλλά πρόσθετα πρέπει να δωρίσουμε στους Τούρκους ίσο λόγο, έλεγχο και 

~ικυριαρχία και στο νότο, που τώρα δεν έχουν. 
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NaL! ELvaL Lσχυρότατο καL εκβLασΤLκό ψήφLσμα το 789, YLatL, πέρα από αυτά 
που επLτάσσεL να δώσουμε, μας απεLλεί ΚLόλας καL από πάνω! Μας απΗλεί πως, αν 

δεν παραδοθούμε, αν δεν παραχωρήσουμε τα πρόσθετα που μας ζητούν, θα αποσύ

ρουν την UNFICYP καL θα μας αφήσουν να κάμουμε μόνΟL μας καλά με τους Τούρ
κους. Μας απεLλούν πως δε θα ανεχτούν πω το στάτους κβο, δηλαδή την αναγνώ

ΡLση μόνο του νόμLμου κράτους, μας αΠΗλούν πως θα εγκαταλείψουν ΤLς 

"προσπάθεLές" τους γω λύση ΚL έτσL θα δώσουν το πράσLνο φως YLa τη δLεθνή 
αναγνώΡLση του ψευδοκράτους. 

NaL! Το 789 ELvaL το Lσχυρότερο ψήφLσμα που εκδόθηκε ποτέ, YLatL ποτέ προη
γουμένως ψήφLσμα του ΟΗΕ δεν υLοθέτησε καL δεν πρότεLνε μLα tttOLa απαράδεκτη 
λύση με απΗλές καL εκβwσμούς YLa την πλευρά μας. Η πίεση που το 789 ασκεί πάνω 
στην τούΡΚLκη πλευρά, εκείνο που λέμε "γώνωσμα", πεΡLOρίζεταL καL εξαντλείταL 

στο να δεχτεί καL να LκανΟΠΟLηθεί η τούΡΚLκη πλευρά μόνο με όσα της προσφέρεL η 

δέσμη Lδεών καL να παύσεL να ζητά καL άλλα. Και το μόνο "δίλημμα" που θέτουν 

στην τούρκικη πλευρά είναι πως, αν δε δεχτεί τα πολλά και σημαντικά που 

πρόσθετα προσφέρει στην τούρκικη πλευρά η δέσμη ιδεών, τότε θα την αφήσουν να 

νέμεται ανενόχλητη μόνο τα όσα σήμερα κατέχει χωρίς την πρόσθετη ανταμοιβή εκ 

της δέσμης. 

Αυτό είναι που ο απελθών Πρόεδρος Βασιλείου μόνος του χαρακτηρίζει ως το 
μέγιστο εθνικό του επίτευγμα! 

Και όμως υπάρχουν πολιτικές δυνάμεις που έχουν καταστήσει τη δέσμη ιδεών 

και το ψήφισμα 789 το λάβαρο του αγώνα μας. Μας καλούν να μείνουμε προσηλω
μένοι στο ψήφισμα 789, που οδηγεί αναπόφευκτα και με μαθηματική ακρίβεια σε 
λύση χειρότερη από τη σημερινή μας τραγική κατάσταση, και μας καλούν ακόμα να 

αγωνιστούμε για τη γρήγορη εφαρμογή του! 

Αυτή την πολιτική εμείς δεν μπορούμε να τη δεχτούμε ως σωστή, ως σώφρονα, 

ως ρεαλιστική πολιτική. Αυτή η πολιτική για μας είναι απλώς πολιτικός μαζοχισμός 

και πολιτική αυτοκτονία. 

Και επειδή, ενόψει των πολιτικών θέσεων του Προέδρου Κληρίδη και της 

ογκούμενης λα'ίκής αντίδρασης, η προώθηση της λύσης της δέσμης ιδεών μέσω του 

ψηφίσματος 789 κατέστη αδύνατη προς το παρόν, προσωρινά προωθούνται τα 
μέτρα αποκατάστασης εμπιστοσύνης. 

fLa μας αυτά τα μέτρα είναι η απαρχή της εφαρμογής των απαράδεκτων 
προνοιών της δέσμης με δέλεαρ την υπό όρους επιστροφή επτά έως δέκα χιλιάδων 

Αμμοχωστιανών στις τρεις μόνο γΗτονιές του Βαρωσιού. Μάλιστα, επΗδή η 

απαρχή της εφαρμογής της δέσμης δεν κρίθηκε LκανΟΠΟLητική αποζημίωση έναντι 

της επιστροφής των τριών γειτονιών, ο κ. Ντενκτάς ζήτησε, και τα Ηνωμένα Έθνη 

δέχτηκαν, να του δώσουν ... πρόσθετη αποζημίωση! Και αυτό δεν το λέμε εμείς το 
λέει η ίδια η έκθεση του κ. ΓκάλL προς το Συμβούλιο Ασφάλεως με ημερομηνία 

ΙΠΙ1993 και με αριθμό $/26026, που στη σελίδα 5, παράγραφος 12, λέγει: 

'Ή τούρκικη πλευρά τόνισε όΤL η προτεινόμενη διευθέτηση (για τα Βαρώσια) 

δεν αποτελούσε αρκετή αποζημίωση YLa την εγκατάλΗψη από μέρους της του 

ελέγχου της περιοχής αυτής ... Ιδιαίτερα ζήτησε όπως το αεροδρόμιο της Τύμπου 
επιτραπεί να δέχεται απευθείας πτήσεις ..... κτλ. 

Ως πρόσθετη αποζημίωση, λοιπόν, ζήτησε και πήρε ο κ. Ντενκτάς από τα 

Ηνωμένα Έθνη τη λεLτουργία του αεροδρομίου Λευκωσίας -κατά παραχώρηση όχι 

της Τύμπου- στο οποίο θα προσγειώνονται οι τουρκqκυΠΡLακές αερογραμμές. 
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Αυτά τα πήρε ήδη από τον ΟΗΕ. ΠαραμένεL τώρα να δούμε κατά πόσο στα 

πλαίσLα του πολLΤLκού μαζΟΧLσμού που μας δέρνεL θα δεχτούμε να πληρώσουμε ΚL 

εμείς αυτό τον πρόσθετο φόρο υποτέλΗας, αυτό το πρόσθετο χαράτσL, που είναL 

πέρα καL πρόσθετα από όσα τώρα κατέχεL ο κ. Ντενκτάς. 

ΚύΡLε Πρόεδρε, κύΡLOL συνάδελφΟL, 

Δεν έχουμε τον παραμLκρό δLσταγμό να δωκηρύξουμε από το βήμα της Βουλής 

πως θα θεωρήσουμε πολLΤLκό ολίσθημα του κ. Κληρίδη το ενδεχόμενο να δεχτεί 

τελLκά σύνδεση του θέματος του αεροδρομίου με την απελευθέρωση της Αμμοχώ

στου. 

Ακόμα, θεωρούμε σοβαρό σφάλμα ταΚΤLκής καL πολLΤLκής το ότι στον 

πρόσφατο γύρο συνομLλLών στη Νέα Υόρκη δέχτηκε να επLκεντρωθούν οι συζητή

σεις στα μέτρα αποκατάστασης εμπιστοσύνης και παραγκωνίστηκαν οι ουσLώδεις 

πτυχές του Κυπριακού, που είναι η επLσΤΡOφή των προσφύγων, η εδαφLκή διευθέ

τηση, η αποχώρηση των εποίκων και όλων των τούρκικων κατοχικών στρατευ

μάτων, το θέμα των αγνοουμένων και των εγκλωβισμένων κω οι εγγυήσεις. 

Όπως έχει προαναφερθεί, για μας η συζήτηση και πολύ περισσότερο η εφαρ

μογή των μέτρων αποκατάστασης εμπιστοσύνης κατ' αποκλεισΤLκότητα ή έστω κατά 

προτεραιότητα έναντι της λύσης των ουσιωδών πτυχών του ΚυΠΡLακού συνιστά 

απαρχή της εφαρμογής στην πράξη των αρχών που διέπουν την απαράδεκτη δέσμη 

Lδεών. 

Μια τέτοια εξέλιξη αναπόφευκτα δημLOυργεί αναπότρεπτο προηγούμενο και 

αποτελεί διευθέτηση προς μίμηση και επανάληψη σε σχέση με όλες ΤLς άλλες λειτουρ

γικές εξουσίες του νόμLμου κράτους, έτσι που τελικά θα οδηγηθούμε στην πράξη σε 

μω λύση που θα τριχοτομήσεL την κρατική κυριαρχία και την κρατική εξουσία, ενώ 

θα διατηρήσει αλώβητα όλα τα κατοχικά τετελεσμένα, με βάση τις αποκρουστικές 

πρόνοιες της δέσμης ιδεών. 

Θεωρούμε τη σημεΡLνή κατάσταση αποφασιστική καμπή στην πορεία του 

Κυπριακού. Θεωρούμε τη σημερινή εξέλLξη την επισημοποίηση της χρεοκοπίας της 

πολιτικής που ακολούθησε για μια πενταετία ο Πρόεδρος Βασιλείου.Θεωρούμε ότι 

ήλθε η ιστορική στιγμή, που ίσως να είναι και η τελευταία ευκαιρία, για ριζική 

αναθεώρηση της πορείας και της πολιτικής μας έναντι του είδους των συνομLλιών 

που ψευδοδιεξάγονται και ένανΤL του περιεχομένου αυτού του ψευδεπίγραφου 

δLαλόγου. 

Τι πρέπει να γίνει; 

1) Ενόψει της πασίδηλης αδιαλλαξίας των Τούρκων και ενόψει των τελευ
ταίων διακηρύξεών τους ότι εγκαταλείπουν ανοικτά πια τη λύση της ομοσπονδίας, 

έχουμε το ηθικό και νομικό δLκαίωμα αλλά και το εθνικό χρέος να καταγγείλουμε 

οριστικά και ανέκκλητα τη δέσμη ιδεών Γκάλι. Δεν είναι πολιτικά νοητό και εθνικά 

αποδεκτό να ζητούμε εμείς διαπραγμάτευση πάνω σε μια αποκρουστική δέσμη 

ιδεών, που, όπως εμείς ΠLστεύOυμε και όπως οι Τούρκοι διακηρύσσουν, δεν μπορεί 

να ερμηνευτεί και στην πράξη δεν οδηγεί σε καθεστώς ομοσπονδίας αλλά σε διατή

ρηση όλων των κατοχικών δεδομένων και σε παραχώρηση πρόσθετων δικαιωμάτων 

στους Τούρκους. Δεν είναι δυνατό να δεχτούμε με την υπογραφή μας τη νομιμο

ποίηση και μονιμοποίηση της κατοχής με τον εκβιασμό ότι αυτά θα επιβληθούν από 

τους Τούρκους στην πράξη έστω και χωρίς την υπογραφή μας. 
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2) Η δέσμη ιδεών αποδεικνύεται ότι ούτε λύση προσφέρει ούτε διέξοδο στο 
αδιέξοδο ούτε ενοποίηση της πατρίδας ούτε ομοσπονδία μήτε άρση των τετελε
σμένων της εισβολής και κατοχής. Συνέχιση των διαπραγματεύσεων πάνω στη δέσμη 

κατ' ανώτατο όριο θα οδηγήσει στην πρακτική εφαρμογή της δέσμης όπως έχει και 

μάλιστα σε πολύ χειρότερη και ακόμα πιο αποκρουστική έκδοση. 

Γι' αυτό, το εθνικό χρέος και η ανάγκη της κατοχύρωσης της φυσικής και 

εθνικής επιβίωσης του ελληνισμού της Κύπρου επιβάλλουν αυτή η δέσμη να εντα

φιαστεί οριστικά και ανέκκλητα. Πότε, πώς, με ποιους χειρισμούς και με ποια διαδι

κασία, αυτά είναι χρέος του Εθνικού Συμβουλίου να τα καθορίσει. 

Εμείς έχουμε τις απόψεις μας, έχουμε το πρόγραμμα και την πρότασή μας, που 

έγκαιρα και ολοκληρωμένα την έχουμε διαβιβάσει στον Πρόεδρο Κληρίδη και την 

έχουμε διαγράψει σε συνεδρία του Εθνικού Συμβουλίου. θα ήταν άστοχο και επιπό

λαιο αυτοί οι λεπτοί χειρισμοί να αναφέρονται και να συζητούνται δημόσια. 

Υποβάλλονται και συζητούνται στο επίπεδο όπου λαμβάνονται οι αποφάσεις. 

3) Αρνούμαστε να εμπλακούμε σε πρόσθετες συζητήσεις για τις αποκρουστικές 
και απαράδεκτες πρόνοιες της δέσμης ιδεών, προτού συζητηθούν και λυθούν ικανο

ποιητικά τα θέματα αρχής και τα θέματα ουσίας, αυτά που αποκαλούμε "θέματα 

πρόταξης". Τέτοια θέματα είναι το πρώτιστο θέμα της επιστροφής όλων των 

προσφύγων, το εδαφικό, η απόσυρση των στρατευμάτων και των εποίκων, οι εγγυή

σεις, η λειτουργικότητα του κράτους. Η προκλητική άρνηση της τούρκικης πλευράς 

να δεχτεί συζήτηση και ικανοποιητική λύση του θέματος των ουσιαστικών πτυχών 

του Κυπριακού μας προσφέρει το θεμέλιο και το δικαιολογητικό, για να απαιτή

σουμε συζήτηση και επίλυση αυτών των θεμάτων της πρόταξης, προτού εμπλακούμε 

στη συζήτηση της δέσμης, γιατί τότε οι πρόνοιες της δέσμης θα πρέπει να διαμορφω

θούν με βάση τη συμφωνία που θα επιτευχθεί πάνω στα θέματα της πρόταξης. 

Για το ΔΗΚΟ το εθνικό θέμα είναι το πρώτιστο και μέγα θέμα. Είναι η 

πεμπτουσία της ύπαρξης και λειτουργίας του κόμματός μας. Και είναι με βάση τη 

συμφωνία πάνω στο εθνικό θέμα που εδραιώθηκε η συνεργασία μας για την εκλογή 

του κ. Κληρίδη στο προεδρικό αξίωμα. Είναι με σκοπό την εφαρμογή αυτής της 

σύγκλισης πάνω στο εθνικό θέμα που Υπουργοί που προέρχονται από το ΔΗΚΟ 

μετέχουν σήμερα στην κυβέρνηση. 

Έχουμε πλήρη επίγνωση ότι με το κατάντημα στο οποίο οδήγησε το εθνικό μας 

θέμα η καταστροφική πολιτική του απελθόντος Προέδρου Βασιλείου έχουν στενέψει 

ασφυκτικά τα περιθώρια ελιγμών που έχει ο Πρόεδρος Κληρίδης. Μερικές από τις 

δεσμεύσεις που ανέλαβε ο Πρόεδρος Βασιλείου με τη δική μας τότε διαφωνία 

πιθανόν να αποδειχτούν μη αναστρέψιμες. Έχουμε επίγνωση όλων αυτών των δεδο

μένων. Όμως, όταν διακυβεύεται το εθνικό μας μέλλον, όταν τροχιοδρομούνται 

εξελίξεις που οριστικά πια και αναπόφευκτα θέτουν σε κίνδυνο τη φυσική και 

εθνική επιβίωση του ελληνισμού στην Κύπρο, οι δυσκολίες και τα εμπόδια δεν 

αποτελούν ούτε δικαιολογία, για να συρόμαστε παθητικά στην εθνική καταστροφή, 

ούτε άλλοθι. 

Ανεξάρτητα από τα εμπόδια που δημιουργήθηκαν και ανεξάρτητα από τις 

αντιξοότητες, πρέπει να ανανήψουμε έστω και τη δωδεκάτη. Πρέπει μέσα μας να 

βρούμε το σθένος και την πολcτική βούληση, να καταβάλουμε κάθε τίμημα, να 

υποστούμε οποιαδήποτε θυσία, να παραμερίσουμε οποιεσδήποτε πρόσκαιρες πολι

τικές σκοπιμότητες και να αγωνιστούμε για την ανατροπή του εθνικού ολέθρου στον 

οποίο μας οδήγησαν οι χειρισμοί της προηγούμενης κυβέρνησης. 
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Με την πίστη ότι ο νέος Πρόεδρος παρείχε τα εχέγγυα για μια νέα πορεία στο 

εθνικό θέμα, που συγκλίνει με τα πιστεύω και την πολιτική μας, επιλέξαμε τη συνερ
γασία μαζί του. Πιστεύουμε ότι αυτή η πορεία θα ακολουθηθεί με σταθερότητα, με 

συνέπεια και αταλάντευτα. Αυτό είναι το θεμέλιο της συνεργασίας μας και δεν 
επιθυμούμε να αντιμετωπίσουμε συνθήκες και επιλογές που θα κλονίσουν ή θα 
θέσουν σε δοκιμασία αυτή τη συνεργασία, διότι οι ώρες είναι κρίσιμες και αποφασι
στικές και η δημόσια έκφραση διαφωνίας δεν είναι αρκετή ούτε αποτρεπτική χειρό

τερων δεινών. Και προκειμένου για το εθνικό θέμα, ούτε ο μερισμός της εξουσίας 
ούτε οποιαδήποτε επιμέρους ανταλλάγματα ούτε η κομματική σκοπιμότητα είναι 
ποτέ δυνατό να υπερισχύσουν ή να εκτρέψουν το Δημοκρατικό Κόμμα από τους 

εθνικούς του προσανατολισμούς. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Πιο πάνω έχουμε διαγράψει αδρομερώς με όση λεπτομέρεια επιτρέπει μια 

συζήτηση στη Βουλή την πρόταση του ΔΗΚΟ για το τι δέον γενέσθαι κάτω από το 

φως των δυσμενών τετελεσμένων που έχει επιφέρει η προηγούμενη κυβέρνηση. 

Για την υλοποίηση και εφαρμογή αυτής της πολιτικής, αυτής της νέας πορείας, 

είναι απαραίτητη η πλήρης συστράτευση και συμπαράσταση της Ελλάδας, που είναι 

και θα παραμείνει το μόνο μας στήριγμα και η μόνη καταφυγή μας. Και είναι καιρός 
το έθνος των Ελλήνων να κατανοήσει το χρέος που έχει έναντι της Κύπρου, έναντι 

αυτής της δοκιμαζόμενης εσχατιάς του ελληνισμού. Σήμερα εμείς στην Κύπρο 

προμαχούμε για ολόκληρο τον ελληνισμό έναντι του τούρκικου επεκτατισμού. Η 

μητροπολιτική Ελλάδα έχει και εθνικό και πολιτικό χρέος έναντι της Κύπρου. Όχι 

μόνο γιατί η σημερινή τραγωδία της Κύπρου είναι το αποτέλεσμα δικών της πολι

τικών ανομημάτων, αλλά και γιατί μια εθνική καταστροφή στην Κύπρο θα συμπαρα
σύρει σε εθνικές περιπέτειες και εθνική καταστροφή ολόκληρο τον ελληνισμό. 

Δε μας ικανοποιούν οι λεκτικές διακηρύξεις ότι το Κυπριακό είναι το 

πρώτιστο εθνικό θέμα, όταν οι πράξεις ή μάλλον όταν οι παραλείψεις της ελληνικής 

κυβέρνησης αποδεικνύουν το αντίθετο. Δεν είναι πειστική στις διακηρύξεις της η 

ελληνική κυβέρνηση, όταν, την ώρα που θριαμβολογεί για τη "μάχη" που έδωσε στις 

Βρυξέλλες και τις "απειλές" που εκτόξευσε ενάντια στους εταίρους της στην ΕΟΚ 
για μερικά δισεκατομμύρια ECU, την ίδια ώρα υποβιβάζεται η Ελλάδα σε παθητικό 
παρατηρητή του βιασμού και του φυσικού και εθνικού αφανισμού του ελληνισμού 

της Κύπρου. 

Δεν τους παραχωρούμε το δικαίωμα να χειρίζονται το Κυπριακό σαν έναν 

πονοκέφαλο που πρέπει να κλείσει όπως όπως.Αν αυτοί που κυβερνούν σήμερα την 
Ελλάδα δεν τείνουν προς εμάς ευήκοον ους, αν δεν ακούσουν την απεγνωσμένη 

φωνή της αγωνίας μας, θα αποταθούμε στον αδελφό ελληνικό λαό και θα καταγγεί

λουμε την αδιάφορη και παθητική στάση της ελληνικής κυβέρνησης. 

Αγωνιζόμαστε τον υπέρ πάντων αγώνα και βρισκόμαστε στην πιο αγωνιώδη 

στιγμή της τρισχιλιετούς ιστορίας μας. Ακριβώς αυτή τη στιγμή πρέπει να γιγαντώ

σουμε τη θέλησή μας και να ατσαλώσουμε την αποφασιστικότητά μας. Με την ήρεμη 

αποφασιστικότητα του ανέλπιδου, όπως λέει και ο ποιητής, καλούμε το λαό μας σε 

συσπείρωση για μια νέα πορεία με θέληση και ετοιμότητα για κάθε θυσία. 

Εμείς είμαστε έτοιμοι.Αναμένουμε και από το γένος των Ελλήνων να ακούσει 

και να ανταποκριθεί αυτή τη φορά σ' αυτό το ιστορικό κάλεσμα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. Ν. Μουσιούττα, τον Προεδρεύοντα του 

Σώματος κ. Α. Αντωνίου αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Ά. Χρυσοστόμου.) 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟΥ) 

Ο κ. Λυσσαρίδης, παρακαλώ. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Συζητάμε το εθνικό θέμα σε μια περίοδο αδιεξόδων και εκτροπών. Φτάσαμε 

στο τραγικό σημείο να διερωτόμαστε: Υπάρχει αναστροφή; Υπάρχουν περιθώρια 

διορθωτικής πορείας; 

Δε θα ασχοληθώ με θέματα που επανειλημμένα έχω αναλύσει από το βήμα της 

Βουλής, όπως είναι μια λεπτομερειακή θεώρηση των ιδεών Γκάλι που μας απασχό

λησαν επανειλημμένα. Θα αναφερθώ απλώς σε αδρές γραμμές στις εξελίξεις που μας 

οδήγησαν στο σημερινό αδιέξοδο. Θα υπενθυμίσω το Σώμα ότι προεκλογικά όλες οι 

πλευρές, όλες οι πλευρές, δεσμεύτηκαν ότι δε θα αποδεχόντουσαν λύση στη βάση 
των ιδεών Γκάλι. Αυτό είναι γνωστό. Και ο κ. Βασιλείου είπε: ''ουδέποτε αποδέ
χθηκα τις ιδέες Γκάλι" -εγώ πιστεύω ότι τις αποδέχθηκε- και ο κ. Κληρίδης είπε "αν 

δεν αναιρεθούν δεκαπέντε βασικές αρνητικές πρόνοιες των ιδεών Γκάλι, όχι μονάχα 

δε θα τις δεχθώ, αλλά θα καταγγείλω και τις συμφωνίες κορυφής". 

Ο τότε Πρόεδρος Βασιλείου και το ΑΚΕΛ δεχόντουσαν τα μέτρα οικοδόμησης 

εμπιστοσύνης, που περιείχοντο στο ψήφισμα 789 του Συμβουλίου Ασφαλείας, ενώ 
όλα τα άλλα κόμματα, και φυσικά και ο σημερινός Πρόεδρος κ. Κληρίδης, απέρρι

πταν αυτά τα μέτρα ως απαράδεκτα, λέγοντας ότι ισοδυναμούσαν με αναγνώριση 

χωριστών κρατών, ότι έθεταν τη νόμιμη άμυνα της χώρας στην ίδια μοίρα με τα 

κατοχικά στρατεύματα και ότι ισοδυναμούσαν με άρση του οικονομικού εμπάργκο. 

Πριν από την αναχώρησή μας για τη Νέα Υόρκη, για να συζητήσουμε με τον 

κ. Ντενκτάς τις τελευταίες εξελίξεις, είχαμε αποφασίσει ομόφωνα στο Εθνικό 

Συμβούλιο ότι θα επιμείνουμε στη συζήτηση της ουσίας του Κυπριακού με στόχο όχι 

τη δική μας ή του ΔΗΚΟ την άποψη, ότι δηλαδή δεν έπρεπε οι ιδέες Γκάλι να θεωρη

θούν ούτε καν ως βάση για διαπραγμάτευση, αλλά τουλάχιστον με στόχο τη δική 

τους διακήρυξη ότι θα πρέπει να προσπαθήσουμε να αναιρέσουμε τις αρνητικές 

πρόνοιες των ιδεών Γκάλι και ότι τυχόν μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης μόνο 

παρεμπιπτόντως θα μπορούσαμε να τα συζητήσουμε. Είναι γεγονός ότι το ΑΚΕΛ 

είχε διαφοροποιημένη στάση, διότι το ΑΚΕΛ επέμενε ότι θα έπρεπε να αποδεχθούμε 

τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης τα οποία περιείχοντο στο 789. 

Δε μου είναι ευχάριστο να θέτω υπό κρίση και υπό κριτική κανέναν, αλλά δε 

μου είναι νοητό μέσα σε συνθήκες εθνικών κινδύνων να αποφεύγω να αναφέρω και 

την αλήθεια και τις δικές μου αναλύσεις προς τον κυπριακό ελληνισμό. Λυπούμαι 

λοιπόν να αναφέρω ότι οι δεσμεύσεις δεν τηρήθηκαν, πράγμα που υπονομεύει το 

θεσμό του Εθνικού Συμβουλίού, για να μην αναφερθώ και στο γεγονός ότι δυστυχώς 
το Εθνικό Συμβούλιο κατήντησε σώμα μονολόγων και όχι σώμα λήψεως αποφά

σεων, εκτός αν πρόκειται περί επιμέρους αποφάσεων, όπως το αν θα πάμε ή όχι στη 

Νέα Υόρκη συνοδεύοντας τον Πρόεδρο. 

Ο Πρόεδρος Kλ~Ρίδης, πριν ακόμα φθάσουμε στη Νέα Υόρκη, όχι μονάχα 
αποδέχθηκε κατά προτεραιότητα συζήτηση για τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης, 

όχι μονάχα τα αποδέχθηκε, αλλά αποδέχθηκε και την οδυνηρή προσθήκη της επανα

λειτουργίας του αεροδρομίου Λευκωσίας υπό τους γνωστούς όρους που, χωρίς να 

χρειάζονται μεγάλη ανάλυση, οδηγούν σε αναγνώριση δύο χωριστών κρατών. 
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Γι' αυτό, άκουσα με προσοχή και με αισθήματα αγάπης και συναγωνιστικό

τητας αυτά που λέχθηκαν από πλευράς ΔΗΚΟ. Όμως να μου επιτραπεί να πω ότι δε 

χρειάζεται προειδοποίηση για το τι θα κάνει το ΔΗΚΟ σε περίπτωση που ο κ. Κληρίδης 

αποδεχθεί τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης, γιατί τα έχει αποδεχθεί. Αυτή είναι η 

πικρή πραγματικότητα και δε νομίζω ότι ο κ. Κληρίδης θα αρνηθεί ότι έχει αποδε

χθεί τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης και μάλιστα ότι έχει μετατρέψει την 

προσπάθειά μας για πιέσεις προς την Τουρκία και για συμμόρφωση προς το διεθνές 

δίκαιο σε προσπάθεια να πείσει τον Ντενκτάς να δεχθεί τα μέτρα οικοδόμησης εμπι

στοσύνης. 

Και συμφωνώ με τον κ. Μουσιούττα απόλυτα ότι μόνο η διαφωνία δεν είναι 

αρκετή και χαίρομαι, διότι ελέχθη ότι θα υπερισχύσει του μερισμού εξουσίας το 

εθνικό συμφέρον. Και το ΔΗ ΚΟ έχει αυτή τη δυνατότητα, διότι, αν το ΔΗΚΟ 

ασκήσει όλα τα δικαιώματα που μπορεί να ασκήσει, ειλικρινά πιστεύω ότι αυτή τη 

στιγμή μπορεί να αλλοιώσει την πορεία, να διαφοροποιήσει την πορεία και να γίνει 

ένας σημαντικός παράγοντας σε μια διορθωτική πορεία και στην επιβίωση του 

κυπριακού ελληνισμού. 

Μια και ο κ. Κληρίδης είχε ήδη αποδεχθεί τα μέτρα προ της άφιξής μας στη 

Νέα Υόρκη, τα οποία απέρριπτε ο Ντενκτάς, το επιχείρημα, το επόμενο επιχείρημα 

ήταν: "Δεν πρέπει να μπούμε στην ουσία, γιατί στην ουσία θα εκφράσουμε και εμείς 

διαφωνίες και θα ήμασταν και οι δύο πλευρές υπό κατηγορία, ενώ, αν παραμείνουμε 

στα μέτρα εμπιστοσύνης, οι κατηγορίες θα είναι μόνο προς την πλευρά του Ντεν

κτάς και με αυτό τον τρόπο θα τον έχουμε υπό τα πυρά του Συμβουλίου Ασφα

λείας". 

Να μου επιτραπεί να πω ότι αυτό είναι στρουθοκαμηλική πολιτική, γιατί το 

Κυπριακό δεν είναι τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης. Δε θα μπούμε ποτέ στην 

ουσία; Θα παραμείνουμε στα μέτρα, για να παραμένει η ευθύνη δήθεν μόνο στην 

πλευρά του Ντενκτάς; Και τι θα γινόταν, αν ο κ. Ντενκτάς αποδεχόταν τα μέτρα; 

Αλλά σε αυτό θα έρθω αργότερα. 

Αυτή η εκτροπή έστρεψε κατ' αποκλειστικότητα την προσοχή της διεθνούς 

κοινότητας, του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και πολλών παραγόντων, που 

μπορούν να επηρεάσουν κατά τρόπο καταλυτικό τις κυπριακές εξελίξεις, προς τα 

μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης. 

Ακόμα και ο προβαλλόμενος καταμερισμός της ευθύνης, τον οποίο με κάποιο 

τρόπο έκανε ο Γενικός Γραμματέας για το αδιέξοδο, στρεφόταν προς την τουρκοκυ

πριακή πλευρά, ότι ο Ντενκτάς δε δεχόταν τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης, και 

η Τουρκία, η κατοχική Τουρκία, όχι μονάχα δε βρισκόταν υπό κατηγορία, όχι 

μονάχα εξασφάλιζε άλλοθι, αλλά εξασφάλιζε και επαίνους σε επίσημο έγγραφο του 

Γενικού Γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων ΕΟνών. Έτσι, η δήθεν προσπάθειά 

μας να εξασφαλίσουμε πιέσεις προς την Τουρκία για τερματισμό της κατοχής και 

συμμόρφωση προς το διεθνές δίκαιο εξανεμίσθηκε. Διότι επιμένω ότι, και αν ακόμη 

πρόκειται να εξασφαλιστούν πιέσεις, Οα είναι μόνο κατ' αποκλειστικότητα για την 

επιβολή των μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης. 

Έτσι, το Κυπριακό πολιτογραφείται πια επίσημα όχι ως θέμα επιδρομής αλλά 

ως θέμα έλλειψης εμπιστοσύνης μεταξύ των κοινοτήτων. Η επιδρομή τίθεται στα 

αρχεία. Έτσι, η πολυδιαφημιζόμενη εμπλοκή του Συμβουλίου Ασφαλείας, η οποία 

εθεωρείτο ένα σημαντικό θετικό βήμα και Οα ήταν, αν η εμπλοκή του Συμβουλίου 
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Ασφαλείας ήταν εμπλοκή γ~α εφαρμογή των αρχών του Oργαν~σμoύ των Ηνωμένων 

Εθνών κα~ των επί της ουσίας ψηφισμάτων του Oργαν~σμoύ Ηνωμένων Εθνών, που 

απα~τoύν την αναίρεση των αποσχιστικών ενεργειών, την απομάκρυνση των στρα

τευμάτων κα~ των εποίκων κα~ τη διασφάλιση των βασ~κών ελευθεριών, τώρα πλέον 

οιαδήποτε εμπλοκή του Συμβουλίου Ασφαλείας για την επιβολή οποιασδήποτε κατά
στασης θα είναι για την επιβολή των μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης. Και δε 

χρειάζεται να πω ότι αυτό θα είναι καταστροφικό για την Κύπρο και να υπενθυμίσω 

για δεύτερη φορά ότι τα μέτρα εμπιστοσύνης, ως είχαν στο 789, θεωρήθηκαν από 
τον Πρόεδρο, από το ΔΗΣγ, από το ΔΗΚΟ, από την ΕΔΕΚ απαράδεκτα. Προστέ

θηκε το αεροδρόμιο Λευκωσίας, για το οποίο και το ΑΚΕΛ εξέφρασε επιφυλάξεις. 

Παρά το γεγονός ότι και σε προηγούμενη περίπτωση ανέλυσα τα μέτρα οικοδό

μησης εμπιστοσύνης, λακωνικά, για να μην ταλαιπωρώ το Σώμα, θα επαναλάβω: 

Στη συνεργασία για την υδατοπρομήθεια, για την παιδεία, για πολιτισμικές εκδηλώ
σεις, για την υγεία, για τον ηλεκτρισμό ποιοι είναι οι παράγοντες οι οποίοι θα 
συνεργαστούν; Οι κοινότητες; Είναι κρατικοί φορείς που θα συνεργαστούν προς 
αυτή την κατεύθυνση. Και σαν να μην αρκούσε αυτό, επανελήφθη ότι η παράδοση 

στη διοίκηση του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών μερικών και μόνο συνoικ~ών της 

Αμμοχώστου γίνεται υπό άκρως επαχθείς όρους . 

. Νομιμοποιείται από εμάς η ανταλλαγή και η εμπορία των ΠΡΟ·ίόντων των 
κλεμμένων δικών μας περιουσιών και έμμεσα εγκαταλείπουμε και το δικαίωμα σ' 

αυτές τις ελληνοκυπριακές περιουσίες. Η ελεύθερη εμπορία των αδασμολόγητων 

προ·ίόντων που έρχονται από την Τουρκία και αυτών που παράγονται στις κατεχό

μενες περιοχές υπό συνθήκες αλλότριες από τις δικές μας θα εξανεμίσουν από την 

αγορά τα γεωργοκτηνοτροφικά μας προ·ίόντα και θα οδηγήσουν αυτό τον κλάδο σε 

μαρασμό. Για να μη μιλήσω για την επίδραση στον τουρισμό : Εφόσον ελεύθερα από 
το νότο θα πηγαίνουν οι τουρίστες, για να διαμένουν στο βορρά, έτσι και αυτός ο 

τομέας, που αντιμετωπίζει ήδη αρκετές δυσχέρειες, δε θα αντιμετωπίζει πλέον 
δυσχέρειες αλλά προβλήματα επιβίωσης ως μη βιώσιμος πλέον και παραγωγικός 

τομέας. 

Η δε δαπάνη εκατοντάδων εκατομμυρίων λιρών για την επαναδραστηριο

ποίηση αυτών των συνοικιών θα είναι πάντα επισφαλής. Δεν έρχονται στη δική μας 
πλευρά· στον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών πάνε! Και μάλιστα μία καθαρώς ελλη
νική περιοχή με τη δική μας συγκατάθεση θα μετατραπεί σε ελληνοτουρκική, γιατί 

πρέπει να τους τη δώσουμε είτε με μακρόχρονα ενοικιαστήρια ή να τους δημιουργή

σουμε εκεί περιουσίες, για να μετατραπεί σε μεικτή. Ποιος μας λέει ότι θα 
επιστραφεί στα δικά μας χέρια; 

Και για να μας κάνουν σαφές ότι το μέλλον δεν έχει καθοριστεί, μας λένε ότι 
οι νόμοι οι οποίοι θα ισχύουν θα είναι οι νόμοι όχι της Κυπριακής Δημοκρατίας, 
αλλά αυτοί που ίσχυαν το 1963 όταν και οι Τουρκοκύπριοι μετείχαν στη διοίκηση 
της Κύπρου. Και δυστυχώς ο Γενικός Γραμματέας μας λέει ότι λήφθηκαν υπόψη οι 

αντιρρήσεις του κ. Ντενκτάς για θέματα ασφάλειας με τη συγκατάθεση του Προέ

δρου Κληρίδη και ότι μάλιστα όχι μονάχα δέχτηκαν να γίνει σταδιακά η επιστροφή 

των κάποιων κατοίκων της Αμμοχώστου υπό τη διοίκηση του Οργανισμού 

Ηνωμένων Εθνών, αλλά και ότι εταιρείες αεροπορικές, εγγεγραμμένες στην 

Τουρκία, θα έχουν το δικαίωμα να χρησιμοποιούν το αεροδρόμιο Λευκωσίας. 
Δηλαδή, τουρκοκυπριακές αερογραμμές όχι σύμφωνα με την κυβέρνηση αλλά 
σύμφωνα με την έκθεση του Γενικού Γραμματέα, που μας λέει ότι έγινε με τη 

σύμφωνη γνώμη του Προέδρου, Οα δικαιούνται κάτι τέτοιο και μόνο οι Κυπριακές 

Αερογραμμές δε θα δικαιούνται. 
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ELvaL γεγονός όΤL η κυβέρνηση αργότερα έφερε ένσταση σε αυτό το θέμα, δLόΤL 
είπε όΤL η λέξη "τουρκοκυΠΡLακές" μπορεί να ισοδυναμεί με κάποια αναγνώριση 
χωρι.στού τουρκοκυπριακού κράτους. Δηλαδή, αν τις ονομάσουν "Varossia Airways" 
ή, δεν ξέρω εγώ, ''Erbakan Airways" καL ELvaL εγγεγραμμένες στην Τουρκία, αυτό δε 
θα τις εμποδίζει να χρησιμοποιούν το αεροδρόμιο Λευκωσίας! 

Η δε διακίνηση ατόμων και προ'ίόντων από το αεροδρόμιο Λευκωσίας με το 

παράνομο καθεστώς στη μια έξοδο να σφραγίζει τα διαβατήΡLα προσώπων, να 

εισπράττει δασμούς -και σε μία ομοσπονδία ακόμη οι δασμοί ει.σπράττονται από την 

κεντρική κυβέρνηση- δεν ι.σοδυναμεί πλέον με ομοσπονδία' ισοδυναμεί με δύο 

χωρι.στά κράτη με δLκαίωμα ει.σπράξεως δασμών καL ας μη μου φέρνουν πολυσέ

λLδες -που δεν τις είδα ποτέ, απλώς αναφέρονται σ' αυτές!- εκθέσεις Βρετανών 

εμπειρογνωμόνων ότι αυτό δεν ισοδυναμεί με αναγνώΡLση χωΡLστού κράτους! Δε θα 

πάμε στη Χάγη, για να ρωτήσουμε αν αυτό ισοδυναμεί με αναγνώριση χωριστού 

κράτους! Είναι πολιτική αναγνώριση δύο χωριστών κρατών και εθελοτυφλούμε, αν 

δεν αντιλαμβανόμαστε αυτή την απλή αλήΟεια. 

Άλλωστε είναι χαρακτηριστικό ότι, όταν με επισκέφθηκε ο κ . Κλαρκ και 

επιχειρηματολόγησα ότι αυτό ισοδυναμεί με αναγνώρι.ση δύο χωριστών κρατών, 

μετά από κάποια τυπική ένσταση, ότι δεν είναι έτσι τα πράγματα, μου απαντά: "Μα, 

και τώρα η Μεγάλη Βρετανία καL οι Ηνωμένες Πολιτείες αποδέχονται τα ταξιδιω

τικά έγγραφα του τουρκοκυπριακού κράτους!" Δεν ξέρω αν είναι αλήθεια' λέω τι 

μου είπε ο κ. Κλαρκ. Αλλά με ενδιαφέρει, γιατί μου το είπε για να μου πει: Μα και 

τώρα δεν είναι αναγνωρισμένο; Γιατί σας πειράζει λοιπόν το ότι θα υπάρχει ακόμα 

πιο επίσημη αναγνώρι.ση; Αυτό είναι το συμπέρασμα. 

Με αυτές τις συνθήκες ήταν αναμενόμενο το περιεχόμενο της έκθεσης του 

Γενικού Γραμματέα, γιατί εγώ πιστεύω ότι το κύριο θέμα μας είναι η έκθεση του 

Γενικού Γραμματέα, είναι η γνωμοδότηση της ΕΟΚ -αυτά είναι τα τελευταία γεγο

νότα- η παραίτηση του Ντενκτάς καL η επίσκεψη Κλαρκ. Ο Γενικός Γραμματέας, ενώ 

καλεί τον Ντενκτάς πράγματι να αποδεχθεί τα μέτρα, διότι εμείς τα έχουμε αποδε

χθεί και γι' αυτό δε μας καλεί -YL' αυτό λέω ότι τα έχουμε αποδεχθεί, φίλ τατέ μου 
Νίκο, διότι καλεί την άλλη πλευρά να τα αποδεχθεί, ενώ εμάς δε χρειάζεται να μας 

καλέσει, τα έχουμε αποδεχθεί τα μέτρα- επαινεί την Τουρκία και διαγράφει πλήρως 

τον επιδρομικό χαρακτήρα του θέματος και τον κατοχικό ρόλο της Τουρκίας. 

Ακόμα καL για την Αμμόχωστο είπα ότι έλαβε υπόψη ΤLς θέσεις του Ντενκτάς YLa 
ασφάλεια καL τις ικανοποίησε με τον τρόπο που έχω αναφέρει. 

Στο κεφάλαιο για την επαναλειτουργία του αεροδρομίου Λευκωσίας, και σας 

παρακαλώ να το ξανακοιτάξετε, λέει ότι υπάρχουν πλεονεκτήματα και για τις δύο 

πλευρές. Αναφέρει σειρά πλεονεκτημάτων YLa την τουρκοκυπριακή πλευρά, αλλά, 
αν βρείτε οποιαδήποτε αναφορά σε πλεονεκτήματα για την ελληνοκυπριακή πλευρά, 
θα σας είμαL ευγνώμων να μου τα αναγνώσετε, γιατί δεν τα αναφέρει. Γιατί μόνο 

μειονεκτήματα υπάρχουν για την ελληνοκυπριακή πλευρά. Μιλώ για την επαναλει

τουργία του αεροδρομίου Λευκωσίας. 

Για τη στάση του Ντενκτάς εκφράζει απογοήτευση xaL λύπη' όΧL καταδίκη. 
Επιμένω ότι για τη στάση της Τουρκίας είναι ικανοποιημένος καL ήταν φυσικό ο κ. 

Κλαρκ να επαναλάβει τους επαίνους του ΓενLκού Γραμματέα ακόμα και στην 

επίσκεψή του στην Άγκυρα. 

Το δεύτερο στοιχείο είναι, όπως είπα, η επίσκεψη Κλαρκ. Αρκετοί από σας τον 

έχετε δει, όχι αρκετοί, OL αρχηγοί των κομμάτων. Ο Κλαρκ ήρθε στην Κύπρο με έναν 
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και μόνο στόχο: τη διασφάλιση της cστ;oδoχής των μέτρων οικοδόμησης εμπιστο

σύνης. Επομένως από την ελληνοκυπριακή πλευρά εΙχε ήδη την επΙσημη αποδοχή. 

Δεν εΙχε την αποδοχή από δύο κόμματα και είμαι βέβαιος ότι η συζήτηση, όπως και 

μ' εμένα, έτσι και με το ΔΗΚΟ, θα πρέπει να εΙχε περιστραφεΙ γύρω από αυτό το 

θέμα και φυσικά κυρΙως δεν εΙχε την αποδοχή της τουρκοκυπριακής πλευράς. 

Από μερικούς τLθεται το ερώτημα, το οποLo εκ πρώτης όψεως φαΙνεται λογικό 

και φυσιολογικό: "Εφόσον τα μέτρα εΙναι τόσο ευνο'ίκά για την τουρκική πλευρά, 

γιατί τα απορρίπτει;" Η απάντηση εΙναι εξΙσου απλή: Η τουρκική πλευρά γνωρΙζει 

ότι με τη δική μας αποδοχή τα μέτρα εΙναι ήδη δεδομένα και οποιοσδήποτε νέος 

γύρος συνομιλιών, όταν και εφόσον θα το αποφασΙσει, θα θεωρεΙ δεδομένα τα μέτρα 

αυτά και μπορεΙ επομένως να τα ενεργοποιήσει οποτεδήποτε θέλει. ΕλπΙζει με την 

άρνηση να πετύχει κάτι περισσότερο ή, έστω και αν δεν πετύχει κάτι περισσότερο, 

έλπίζει η τουρκική πλευρά, όταν επανέλθει δήθεν στην τράπεζα των διαπραγματεύ
σεων, να φέρεται ότι έκανε το μεγάλο βήμα των υποχωρήσεων και ότι δέχεται να 

συζητήσει τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης. 

Δε χρειάζεται επΙσης, αγαπητοΙ κύριοι συνάδελφοι, να επαναλάβω ότι η 

αποδοχή των μέτρων κλεΙνει ντε φάκτο το κυπριακό πρόβλημα. Έχουμε αναγνω

ρΙσει δύο χωριστά κράτη, έχουμε εμπορική συνεργασΙα και έχουμε δεχτεΙ ότι οι 

περιουσΙες μας καλώς βρΙσκονται στα χέρια στα οποΙα βρΙσκονται και ότι ο ιδιο

κτήτης της ελληνοκυπριακής περιουσΙας θα αγοράζει τα προ'ίόντα της περιουσΙας 

του από το σφετεριστή. Τι απομένει να ρυθμιστεΙ; Μόνο θέματα ασφάλειας και 

θέματα της ΤουρκΙας που θέλει να έχει λόγο στο νότο. Αυτά εΙναι τα μόνα θέματα τα 

οποΙα για την ΤουρκΙα εξακολουθούν να παραμένουν στην ημερήσια διάταξη. Και 

κλεΙνει το Κυπριακό κατά τρόπο ακόμα χειρότερο και από τις ιδέες Γκάλι, τις 

οποΙες όλοι απορρΙψαμε. Ο χάρτης εκεΙ, όχι γιατΙ θα μας τον έδιναν, θεωρητικά 

εΙναι καλύτερος από τις δύο συνοικΙες της Αμμοχώστου. Είπα: όχι γιατΙ θα μας τον 

έδιναν. 

Μέσα σε αυτό το σκηνικό μας ήρθε η παραΙτηση Ντενκτάς, το τρΙτο θέμα που 

πρέπει να μας απασχολήσει. Νομίζω πως δε θα ήταν δύσκολο να συμπεράνουμε ότι 

πρόκειται για ελιγμό τακτικής. Στόχος: η ισοπέδωση τυχόν αντιπολιτευτικών 

τάσεων στην τουρκοκυπριακή κοινότητα αλλά κυρΙως η εξουδετέρωση της προσπά

θειας του Έρογλου να τον αντικαταστήσει, το ροκάνισμα του χρόνου και, όπως είπα 

πριν, το πλεονέκτημα ότι, αν επανέλθει στις συνομιλΙες, θα επανέλθει έχοντας κάνει 

ένα βήμα υποχώρησης. 

Την Lδια περΙοδο εΙχαμε και την προ μακρού αναμενόμενη γνωμοδότηση της 

Επιτροπής της ΕΟΚ. Ποιο εΙναι το τελικό συμπέρασμα αδρά, απλά, λακωνικά; 

Δυστυχώς εΙναι αρνητικό. Υπάρχουν θετικά στοιχεΙα; Υπάρχουν. Ποια είναι τα 

θετικά στοιχεία; Το ότι η Κύπρος πληροί τα κριτήρια για ένταξη και το ότι οποιαδή

ποτε συνταγματική διευθέτηση δεν πρέπει να περιέχει πρόνοιες οι οποίες να 

συγκρούονται με το ευρωπα'ίκό δίκαιο. Και αυτά τα στοιχεία πρέπει να τα αξιο

ποιήσουμε. Αλλά δυστυχώς η έκθεση, έμμεσα έστω, συνδέει την αποδοχή της ένταξης 

της Κύπρου στην Ευρωπα'ίκή Κοινότητα με τη λύση του Κυπριακού, πράγμα που 

δεν είχε δικαίωμα η Επιτροπή να κάνει. Όσοι ξέρουν τους μηχανισμούς της ΕΟΚ 

ξέρουν ότι η Επιτροπή είναι τεχνοκρατική και ότι δεν έχει το δικαίωμα να επεμ

βαΙνει σε πολιτικά θέματα. Οι Υπουργοί Εξωτερικών ναι, επενέβησαν και συνέδεσαν 

κακώς αυτά τα δύο θέματα. 
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Και πρέπει να πω ότι εδώ υπάρχουν ευθύνες, γιατί εγώ το επανέλαβα σε αυτή 

τη Βουλή πριν, το είπα πριν, ότι, και όταν ακόμα έπεισα το σοσιαλιστικό κίνημα να 

αποδεχθεί την άποψη ότι δεν έπρεπε το Κυπριακό, η ένταξη της Κύπρου στην ΕΟΚ 

να συνδέεται με τη λύση του Κυπριακού, η "ρεαλιστική" (με πολλά Εισαγωγικά) 

επίσημη πολιτική τότε υπονόμευσε αυτή την προσπάθεια. 

Βέβαια, κάποιοι λένε: "Ναι, αλλά το 1995 θα επανεξεταστεί και θα καταλογι
στούν ευθύνες και, αν φανεί ότι η ευθύνη είναι προς την τουρκοκυπριακή πλευρά, 

πιθανότατα θα μας πουν ότι είναι έτοιμοι να προχωρήσουν σε διαπραγματεύσεις 

ουσίας και όχι σε διαπραγματεύσεις προκαταρκτικές για την ένταξη της Κύπρου". 

Και σας ρωτώ, αγαπητοί μου συνάδελφοι, να μου πείτε με κάθε ειλικρίνεια: 

Αν σήμερα, που η τουρκική αδιαλλαξία είναι πανθομολογούμενη και ολοφάνερη, η 

ΕΟΚ έμμεσα κατέληξε στο συμπέρασμα ότι το αδιέξοδο οφείλεται στην αδιαλλαξία 

και των δύο πλευρών, τι πρέπει να αναμένουμε το 1995; Εκτός και αν είμαστε 
έτοιμοι να τα δώσουμε όλα, οπότε δε θα χρειαζόμαστε την ΕΟΚ! Γιατί τη χρειαζό

μαστε, για να λύσουμε το Κυπριακό, γιατί εγώ πιστεύω ότι η ευρωπα'ίκή διάσταση 

του προβλήματος είναι τρομακτικής σημασίας για την Κύπρο και, αν πείσουμε την 

ΕΟΚ να αποδεχθεί την Κύπρο έστω και με τις σημερινές συνθήκες, έστω και χωρίς 

την υποχρέωση η ΕΟΚ να εξαναγκάσει τα τουρκικά στρατεύματα να απομακρυν

θούν από την Κύπρο, τότε και μόνο το γεγονός ότι η Τουρκία θα κατέχει εδάφη μιας 

χώρας-μέλους της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας θα αποτελεί αυτό καθαυτό έναν παρά

γοντα πίεσης. 

Πέραν τούτου, οι Τουρκοκύπριοι θα αποτελούν πιο πιεστικό παράγοντα, γιατί 

θα ξέρουν ότι μια τέτοια διευθέτηση θα τους μετατρέψει από ανθρώπους υπό κατοχή 

σε ελεύθερους Ευρωπαίους πολίτες με όλα τα πλεονεκτήματα και από πλευράς 

ασφάλειας και από πλευράς ανθρωπίνων δικαιωμάτων και από πλευράς οικονο

μικής τα οποία θα υπάρχουν σε αυτή τη διευθέτηση. 

Αυτή είναι η δραματική εικόνα και καμιά ωραιολογία ή ωραιοτοποθέτηση δεν 

μπορεί να την αλλοιώσει. Και το ερώτημα είναι απλό: Τι κάνουμε; Πώς αντιδρούμε; 

Και, αν θέλετε, εμείς ως Σοσιαλιστικό Κόμμα ΕΔΕΚ εισηγούμαστε ότι, αν η δική 

μας πλευρά αποδεχθεί τα μέτρα, το Κυπριακό θα έχει λυΟεί κατά τρόπο διχοτομικό, 

ντε φάκτο, τριχοτομικό, πολύ σωστά, ντε φάκτο. Αυτή είναι η πραγματικότητα. 

Άρα, ποιο πρέπει να είναι το πρώτο βήμα; Το πρώτο βήμα πρέπει να είναι η 

απαγκίστρωση από αυτή τη δέσμευση που έγινε ερήμην του Εθνικού Συμβουλίου και 

θέλω να ελπίζω σ' αυτή έστω και τώρα και κάνω έκκληση προς το ΔΗΚΟ, γιατί το 

κλειδί είναι στα χέρια του, να εξαναγκάσει να στραφούμε προς αυτή την απαγκί

στρωση. 

Αν όμως υπάρχει εμμονή για υλοποίηση των μέτρων, τότε να ερωτηθεί ο λαός 

με δημοψήφισμα αν αποδέχεται αυτά τα μέτρα και ας μη μου πουν "μα ποια μέτρα 

θα βάλουμε μπροστά τους", γιατί θα εμπλακούμε σε διάλογο και θα διαφοροποιη

θούν. Αυτά αποτελούν προφάσεις εν αμαρτίαις. Η ουσία των μέτρων παραμένει και 

επομένως, αν πράγματι υπάρχει η αμφισβήτηση ότι αυτός ο λαός δε δέχεται τα 

μέτρα, γιατί' τα θεωρεί ταυτόσημα με κακή λύση, να ερωτηθεί ο λαός και, αν 

αποφανθεί ότι τα αποδέχεται, εμείς ως δημοκράτες θα πειθαρχήσουμε στη λα'ίκή 

εντολή, όσο πικρή και αν θα είναι για μας αυτή η λα'ίκή εντολή. Εκ των υστέρων 

δημοψηφίσματα είναι φενάκη. 
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Δεύτερο, πρέπεL να εμμείνουμε σε μLα νέα δLαδικασία μέσα στα πλαίσια του 

Οργανωμού Ηνωμένων Εθνών. Να υπενθυμίσω ότι, όταν ο Μητσοτάκης ήταν εδώ, 

στο ΕθνLκό Συμβούλι.ο αποφασίσαμε ότι η τωΡLνή διαδικασία του διακοινοτικού 
δLαλόγου tXEL εκπληρώσεL την ιστορική της αναγκαLότητα και όΤL ήμασταν υποχρεω
μένοι να αναζητήσουμε μια άλλη διαδικασία, μLα διεθνή διάσκεψη με τα μέλη του 

Συμβουλίου Ασφαλείας τα μόνψα, με εκπροσώπους των κυβερνήσεων Ελλάδας, 

Τουρκίας καL Κύπρου καL εκπροσώπους των κοινοτήτων ως παρατηρητές. Δεν 

είχαμε τότε κακώς περιλάβεL την ΕΟΚ' να την περιλάβουμε. 

Μια τέτοια διάσκεψη θα έχει στην ημερήσια διάταξη όχι φυσικά το Σύνταγμα 

της Κυπριακής Δημοκρατίας αλλά τον τερματισμό της κατοχής και την εφαρμογή 

του διεθνούς δικαίου και των αρχών του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και, αν 

ασχοληθεί κατά κάποιο τρόπο με συνταγματικές διευθετήσεις, θα είναι μόνο γLα να 

αποκλείσΗ παράγοντες οι οποίοι θα διάκεινται δυσμενώς προς OΠOLαδήΠOτε 

πλευρά, πράγμα ευπρόσδεκτο. 

Το επόμενο είναι να συντονίσουμε τις ενέργειές μας για προώθηση της ένταξής 

μας στην Ευρώπη. Ανέφερα τα πλεονεκτήματα για την Κύπρο. Δεν είναι αρκετά. Να 

αναλύσουμε τα πλεονεκτήματα και για την Ευρώπη, γιατί κανένας δεν πείθεται να 

μας βοηθήσει, επειδή εμείς έχουμε πλεονεκτήματα. Και έχουμε πλεονεκτήματα και 

εμπορικά και στρατηγικά -δεν εννοώ πολεμικά αλλά στρατηγικά- λόγω της περιοχής 

και συγκοινωνιακά. 

Αποτύχαμε, ενώ έχουμε συμπαραστάτες. Ο Cheysson ήταν ο κυριότερος εκπρό
σωπος της σχολής ότι η Ευρώπη έχει να κερδίσει από την ένταξη της Κύπρου όσα 

και η Κύπρος έχει να κερδίσει. Πώς το αξιοποιήσαμε; Πρώην Επίτροπος και υπάρ

χουν και άλλοι. Πρέπει να συσταθεί ένα συντονιστικό σώμα με εκπροσώπους της 

κυβέρνησης, των κοινοβουλευτικών κομμάτων και μαζικών οργανώσεων. 

Το επόμενο είναι να απαιτήσουμε, ναι, να απαιτήσουμε αλλαγή της στάσης της 
ελληνικής κυβέρνησης, να πάψει η ελληνική κυβέρνηση, κάθε φορά που συναντά 

Τούρκους επισήμους, να αναφέρεται στην "καλή θέληση" της Τουρκίας να λύσει το 

κυπριακό πρόβλημα. Πώς θα εξασφαλίσουμε πιέσεις προς την Τουρκία, αν η κυβέρ

νηση της μητέρας πατρίδας αναφέρεται σε "καλή θέληση" του κατακτητή; Άρα, 

λείπει η δική μας καλή θέληση, για να λυθεί το κυπριακό πρόβλημα. Να απαιτήσουμε 

και να πούμε ότι πρέπει να αξιοποιήσει όλα τα στη διάθεσή της μέσα, γLα να διαφο

ροποιήσει τη στάση των εταίρων της στην ΕΟΚ στο επίπεδο των Υπουργών Εξωτε

ρικών. KaL υπάρχουν περιθώρια, γιατί, όπως ξέρετε, καμιά διεύρυνση δεν μπορεί να 
Ύίνει χωρίς ομόφωνη απόφαση. Έχει η Ελλάδα δυσχέρειες, δεν είναι σε πλεονεκτική 

θέση, λόγω των οικονομικών καταστάσεων, αλλά υπάρχουν περιθώρια για δράση. 

Να μεταβεί το Εθνικό Συμβούλιο στην Αθήνα για διαβουλεύσεις, για μια πανεθνική. 

Αν η πανεθνική δεν είναι δυνατή, να έχουμε χωρωτές διαβουλεύσεις με την ελληνική 

κυβέρνηση και με τα ελληνικά κόμματα. 

Ναι, και το θέμα των αγνοουμένων πρέπΗ να μπει σε άλλη βάση. Δε χρειάζεται 

να αναλύσω ΠΟLες ELvaL OL ψυχολογικές επιπτώσεις αυτού του θέματος. Να αλλάξεL 
η διαδικασία, να αλλάξουν οι όροι εντολής. Μιλούμε για μέτρα επαναπροσέγγισης 

xaL δεν απαιτήσαμε, ΠΡLν μπούμε καν στη συζήτηση, εκτός από το θέμα των αγνοου
μένων, να εφαρμοστεί η Τρίτη Βιέννη. Εμείς είμαστε αντίθετοι με την Τρίτη Βιέννη 

και προειδοποιήσαμε τότε ότι, ενώ θα επιτραπεί όλη η επάνοδος, αναγκαστική λόγω 

της ΤΜΤ ... Συγγνώμη! ... η μεταφορά των Τουρκοκυπρίων στο βορρά, δε θα εφάρ
μοζαν εκείνοι το δικό τους σκέλος, σύμφωνα με το οποίο θα είχαμε ίσως 20 000 και 
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25 000 στην Καρπασία. Επιβεβαιωθήκαμε, εμείς πληρώσαμε το αντίτιμο. Αφού το 
πληρώσαμε τουλάχιστον, γιατί δε ζητούμε τώρα να εφαρμοστεί μια συμφωνία που 

έγινε υπό την αιγίδα και στην παρουσία του τότε Γενικού Γραμματέα του Οργανι

σμού Ηνωμένων Εθνών; 

Να στραφούμε προς το εσωτερικό μέτωπο. Ναι, υπάρχει μια επικίνδυνη 
αποπολιτικοποίηση, που είναι πολύ πιο επικίνδυνη από οτιδήποτε άλλο και σε 

μερικές περιπτώσεις είναι συνειδητή. Υπάρχει ένας επικίνδυνος αποπροσανατολι

σμός, μια επικίνδυνη στροφή προς καταναλωτικά πρότυπα. Να αλλάξουμε το κλίμα 
στο σχολείο, στην οικογένεια, στο στρατό αλλά κυρίως στα μέσα μαζικής επικοινω

νίας. 

Σήμερα όλοι μιλούν για τη δικτατορία των μέσων μαζικής επικοινωνίας. Ό,ΤΙ 

και να λέμε, τα μέσα μαζικής επικοινωνίας εκπροσωπούν είτε συμφέροντα είτε την 

κυβερνητική πολιτική ή έστω σε μερικές περιπτώσεις την αντιπολιτευτική πολιτική, 

αν η αντιπολίτευση έχει τα μέσα να κάνει δικούς της ραδιοσταθμούς ή δικές της 

εφημερίδες. Αν δε στρατευθούν τα μέσα αυτά πάνω και πέρα από όλες αυτές τις 
διαφοροποιήσεις στον αγώνα, με σκοπό τη δημιουργία σωστού αγωνιστικού 

κλίματος, αν θεωρούμε κάθε προσπάθεια να δείξουμε την αντίθεσή μας προς την 

ύπαρξη του διαχωριστικού τείχους επικίνδυνη, τότε ναι, πολύ φοβούμαι ότι θα 
ολοκληρώσουμε την πορεία μας προς την καταστροφή. 

Είμαστε μια χώρα υπό κατοχή. Να προσαρμόσουμε τη ζωή μας προς αυτή την 

κατεύθυνση, άλλως θα έχουμε ολοκλήρωση της κατοχής. Είναι γεγονός ότι οι κατο

χικές συνθήκες επιβάλλουν ενότητα, αλλά θέλω να προσθέσω πως η ενότητα προϋ

ποθέτει κοινότητα στόχων και στρατηγικής. Η ενότητα επίσης στηρίζεται στο 

σεβασμό των δημοκρατικών διαδικασιών και της αξιοπρέπειας του πολίτη. 

Στηρίζεται ακόμα σε μια σωστή κοινωνικοοικονομική πολιτική, που δε θα 

δημιουργεί τα τεράστια χάσματα και δε θα διευρύνει τα χάσματα που υπάρχουν 

μέσα στην κυπριακή κοινωνία, αλλά θα δίνει πρόσβαση σε ίσες ευκαιρίες. Γιατί ο 

λαός ο οποίος ταλαιπωρείται με αυτό τον τρόπο αποπροσανατολίζεται. Η αξιο

κρατία, που δεινοπαθεί, είναι ένα απαραίτητο στοιχείο αυτής της πορείας -και 

αναξιοπαθεί, να μου επιτραπεί- και στους διορισμούς, είτε λέγονται διοικητικά 

συμβούλια είτε οτιδήποτε, αναξιοπαθεί. Δεινοπαθεί μάλλον! 

Επιβάλλεται ο σεβασμός στην ιστορική αλήθεια, στους αγώνες του λαού, στα 
δικαιώματα των πολιτών. Η ανατροπή των πολιτικοηθικών αξιών είναι πρόδρομος 

καταστροφής. Λέγεται συχνά ότι λαοί χωρίς μνήμη κινδυνεύουν. Εγώ προσθέτω: 

Λαοί στους οποίους προσφέρεται πλαστογράφηση της ιστορίας κινδυνεύουν ακόμα 

περισσότερο. 

Η δημοκρατία σημαίνει αντίθετες σκέψεις αλλά και διάλογο και αλληλοσε

βασμό των απόψεων. Δεν είναι ούτε με αφορισμούς ούτε με απομονώσεις που θα 

λύσουμε τα προβλήματα. Να είμαστε έτοιμοι να ακούσουμε την οποιαδήποτε αντί

θετη άποψη, έστω και αν αυτή βρίσκεται, κατά τη γνώμη μας, σε πλήρη αντίθεση με 

τη λογική. Μήπως και ο άλλος δε νομίζει το ίδιο και για μας; Ναι, η δημοκρατία 

σημαίνει διάλογο. 

Σήμερα υπάρχει ένταση στο εσωτερικό μέτωπο και, αν η ένταση οφειλόταν 
στις διαφορές αντιμετώπισης του εθνικού μας θέματος, θα ήταν και κατανοητή και 

ίσως χρήσιμη, γιατί εκεί όπου υπάρχουν αγεφύρωτες διαφορές, ναι, χρειάζεται, δεν 

μπορούμε να σιωπήσουμε. Όμως δυστυχώς η αντιπαράθεση δε στηρίζεται ακόμα 

καλά καλά σε ιδεολογικά κριτήρια αλλά σε πολλές περιπτώσεις σε τεχνητά, κομμα

τικά κριτήρια. 

1 



2656 

Υπάρχουν θέματα που μας χωρίζουν και στο εθνικό και στα κοινωνικοοικονο

μικά και δε θα τα αποκρύψουμε και θα στραφούμε αντιπολιτευτικά και φερόμαστε 

αντιπολιτευτικά προς την κυβέρνηση και για το εθνικό, γιατί διαφωνούμε πλήρως 

με τους χειρισμούς, και στα κοινωνικοοικονομικά θέματα, γιατί πράγματι διαφω

νούμε και με αυτούς τους χειρισμούς. Άλλο το ένα άλλο το άλλο. Είναι π.χ. φυσική 
η αντίσταση των εργαζομένων ενάντια στα μέτρα που υπονομεύουν τα ήδη μη 

προνομιακά δικαιώματά τους, μέτρα που υιοθετούντο και από την κυβέρνηση Βασι

λείου και υιοθετούνται και από την κυβέρνηση Κληρίδη. Και είναι τραγελαφικό ο 

ένας να προβάλλεται ως η αιχμή προστασίας των εργατικών δικαιωμάτων και ο 

άλλος ως παραβάτης. Είναι και οι δύο ένοχοι θατσερικής πολιτικής και δεν το 

αποκρύβουμε. 

Υπάρχει επίσης μια άλλη ανατροπή ηθικών αξιών: Ένοχοι και συνένοχοι 

προβάλλονται στο πολιτικό προσκήνιο. Ηγέτες του πραξικοπήματος καλούνται να 

μιλήσουν την ημέρα του πραξικοπήματος στα κρατικά μέσα μαζικής επικοινωνίας, 

την ημέρα αυτή, επαναλαμβάνω. Συνυπεύθυνοι για το πραξικόπημα προβάλλονται 

στο πολιτικό προσκήνιο και αυτό αποτελεί πρόκληση, πρόκληση που οδηγεί σε 

ένταση. Θέλουμε λήθη. Λήθη δε σημαίνει επιβράβευση εκείνων που ζητούν λήθη από 

την ιστορία· σημαίνει να μείνουν ήσυχοι στο περιθώριο. 

Όμως, υπάρχει και μια άλλη διάσταση της ανατροπής των ηθικών αξιών: Οι 

πρωταγωνιστές της αντίστασης λοιδορούνται από παθητικούς θεατές, εκείνοι που 

με τη στάση τους κράτησαν στο πολιτικό προσκήνιο το μεταπραξικόπημα κατηγο

ρούν εκείνους που το αντιμετώπισαν θυματοποιούμενοι και με κίνδυνο της ζωής 

τους. 

Όχι λοιπόν πλαστογράφηση της ιστορίας αλλά από καμιά πλευρά. Γιατί, αν 

κάποιοι κατηγορούν εκείνους που θέλουν να διαστρεβλώσουν την ιστορία με κάποιο 

τρόπο, θα είναι το ίδιο υπεύθυνοι, αν δε σέβονται την ιστορική αλήθεια. Όμως, δεν 

πρέπει να επιτρέψουμε ούτε και σε μια κατανοητή ακόμα ένταση να ανατινάξει το 

εσωτερικό μέτωπο. Πρέπει να αναζητήσουμε σημεία συμπόρευσης και, εκεί που 

υπάρχουν διαφορές που δεν μπορούν να γεφυρωθούν, να ρωτήσουμε κατευθείαν το 

λαό και να πειθαρχήσουμε όλοι σε μια καθαρά εκφραζόμενη λα·ίκή ετυμηγορία. Όχι 

προεκλογική, γιατί προεκλογικά υπάρχουν οι προεκλογικές μεταμφιέσεις και 

επομένως η ετυμηγορία δεν μπορεί να είναι καθαρή. 

Η πατρίδα κινδυνεύει. Στον αγώνα για τη σωτηρία του κυπριακού ελληνισμού 

ο καθένας έχει τη θέση του. Είμαστε έτοιμοι για αγωνιστική συμπόρευση με όλους. 

Δεν είμαστε έτοιμοι για ενότητα ξεπουλήματος και δεν έχουμε το δικαίωμα να 

αποκρύβουμε από το λαό ούτε τους κινδύνους ούτε την εκτροπή ούτε τη στάση 

αποδοχής λύσεων που τελικά θα μας οδηγήσουν στον εθνικό αφανισμό. Μας παρα
κολουθεί η ιστορία και το έθνος. Δε θα γίνουμε εκούσιοι ή ακούσιοι πυροδότες της 

εθνικής καταστροφής ούτε θα γίνουμε πυροσβέστες αλλά πυροδότες της λα·ίκής 

αντίδρασης. Όσο περνά από το χέρι μας δε θα επιτρέψουμε λύση που θα διαγράψει 

σε τελική ανάλυση την παρουσία του κυπριακού ελληνισμού από μια χώρα με πολυ

χιλιόχρονη ελληνική ιστορία. Θα το επαναλάβω και ας γίνομαι φορτικός: Κανενός 

τα δικαιώματα δεν επιβουλευόμαστε, μα και σε κανέναν δεν εκχωρούμε τα δικά μας. 

Αυτή η Βουλή θα κριθεί όχι από μεγαλόστομες διακηρύξεις αλλά από αποφά

σεις. Εγκρίνει τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης; Καθαρά και χωρίς μισόλογα ο 

καθένας να τοποθετηθεί. Εγκρίνει τις ιδέες Γκάλι; Καθαρά να τοποθετηθεί. Εγκρίνει 

"ρεαλιστικά" τη νομιμοποίηση της διχοτόμησης; Αν όχι, "ιδού η Ρόδος, ιδού και το 

πήδημα". Ο λαός αναμένει τις αποφάσεις μας. 
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ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύρωι συνάδελφοι, 

Δε θα ανqλώσω χρόνο, για να σχολιάσω θέσεις προηγούμενων ομιλητών, 

παρόλο που υπήρξαν αιχμές και θεωρώ ότι υπήρξε και έμμεση πρόκληση. Θέλω 

απλώς να πω ότι οι θέσεις του καθενός και η συμπεριφορά του είναι γνωστές στο 

λαό και ο καθένας κρίνεται από το λαό επανειλημμένα σε διάφορες εκλογικές 

αναμετρήσεις, σε συζητήσεις του κόσμου και με τοποθετήσεις του ίδωυ του κόσμου. 

Ούτε θα αναλώσω μέρος της ομιλίας μου, για να αναλύσω ξανά τις ιδέες 

Γκάλι. Είναι χιλιοαναλυμένες από το βήμα της Βουλής και η θέση του καθενός είναι 

επίσης γνωστή και διατυπωμένα και με το παραπάνω τα επιχειρήματά του . Θα 

προσπαθήσω να περιοριστώ ακριβώς στο θέμα μας, στις τελευταίες εξελίξεις στο 

κυπριακό πρόβλημα. 

Συζητούμε το Κυπριακό, κύριε Πρόεδρε, σε μια εποχή κατά την οποία προδια

γράφεται μια καινούρια περίοδος στασιμότητας στις προσπάθειες επίλυσης του 

προβλήματος. Είναι πρόδηλο ότι η Άγκυρα και ο Ντενκτάς, επικαλούμενοι διάφορα 

προσχήματα, ροκανίζουν το χρόνο και αρνούνται να μπουν σε σοβαρή συζήτηση όχι 

μόνο της ουσίας του Κυπριακού αλλά και των προτεινόμενων μέτρων οικοδόμησης 

εμπιστοσύνης. 

Ανεξάρτητα από το πόσο υπαρκτές ή όχι είναι οι διαφορές Άγκυρας και Ντεν

κτάς ή οι διαφορές στους κόλπους της τουρκοκυπριακής ηγεσίας, εμείς εκτιμούμε 

ότι πρώτος στόχος της παραίτησης του Ντενκτάς, της αντιπαράθεσης Ντενκτάς

Έρογλου και των τροχωδρομούμενων εκλογών στα κατεχόμενα με τις ευλογίες της 

Άγκυρας είναι να κερδηθεί χρόνος ή καλύτερα να διαρρεύσει άκαρπος και άλλος 

χρόνος σε μια προσπάθεια εκφυλισμού της πρωτοβουλίας των Ηνωμένων Εθνών. 

Και ενώ είναι τόσο εμφανείς οι προθέσεις του Ντενκτάς και ενώ οι ενέργειες 

και οι αντιφάσεις του καλύπτονται πλήρως από την Άγκυρα, γινόμαστε μάρτυρες 

της επίδειξης από τον ΟΗΕ μιας υπερβολικής ανοχής. Προς την Άγκυρα μάλιστα 

απευθύνονται και ευχαριστίες για το δήθεν εποικοδομητικό της ρόλο! 

Η ανεκτικότητα του διεθνούς οργανισμού, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δε 

μας εκπλήττει. Τα συμφέροντα και οι σκοπιμότητες δυστυχώς και πάλι υπερφαλαγ

γίζουν το διεθνές δίκαω. Η πολυδιαφημιζόμενη νέα τάξη πραγμάτων έμπρακτα 

αποδεικνύει τη διάσταση που υπάρχει ανάμεσα στις εξαγγελίες και την πραγματικό

τητα . 

Η πορεία ξεπεράσματος του ψυχρού πολέμου στα μέσα της δεκαετίας του '80 
είχε αναπτερώσει τις ελπίδες των λαών, ιδιαίτερα των μικρών λαών, για έναν κόσμο 

πω δίκαιο και ειρηνικό. Στη συνέχεια, ο ψυχρός πόλεμος ξεπεράστηκε δυστυχώς μ' 

έναν τρόπο, που από το διπολισμό οδηγηθήκαμε ουσιαστικά στο μονοπολισμό. Με 

τη διάλυση της Σοβιετικής Ένωσης βρεθήκαμε μπροστά στην παγκόσμια κυριαρχία 

των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής και των συμμάχων τους. Η απουσία του 

αντίπαλου δέους απομάκρυνε βέβαια τον κίνδυνο ενός παγκόσμιου πυρηνικού 

ολοκαυτώματος, αλλά από την άλλη κατέστησε τη νέα τάξη πραγμάτων υπηρέτη των 

συγκεκριμένων συμφερόντων των Ηνωμένων Πολιτειών και των συμμάχων τους . 
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Στους πανηγυρίζοντες γLα καθαρά LδεολογLκούς λόγους γLα την κατάρρευση 

της ΣοβLεΤLκής Ένωσης είχαμε από τότε υποδείξεL τους ΚLνδύνους που δωγράφο

νταν, LδLαίτερα γLα τους μLκρούς, αγωνLζόμενους λαούς, όπως ο δLκός μας. OL εξελt
ξεLς δυστυχώς μας έχουν επl.βεβαLώσεL. 

Στη νέα τάξη πραγμάτων η σημασία της Τουρκίας είναL καθαρό όΤL αναβαθμί

στηκε. Ανέλαβε να παίξεL το ρόλο του προωθημένου φυλακίου των δυΤLκών συμφε

ρόντων σΤLς μουσουλμανLκές, πρώην σοβLεΤLκές δημοκρατίες, στα Βαλκάνω καL τη 

Μέση Ανατολή. Σ' αυτή την τόσο ασταθή καL ευαίσθητη πεΡLοχή του πλανήτη μας η 

Τουρκία είναL πολύΤLμος σύμμαχος γLα τους κρατούντες σήμερα στη δLεθνή πολLΤLκή 

σκηνή. 

'EXEL βέβαLα καL η τουΡΚLκή πολLΤLκοστρατιωΤLκή ηγεσία ΤLς δLκές της νεο
οθωμανLκές φLλοδοξίες καL αυτό πρέπεL να το σημεLώνουμε. Τη σημασία της Τουρ

κίας στο σημεΡLνό κόσμο δε θα την κρίνουμε από το κατά πόσο είναL σε θέση η 

Άγκυρα πολLΤLκά καL ΟLκονομLκά να υλΟΠΟLήσεL αυτές ΤLς φLλοδοξίες. Δε θα την 

κρίνουμε ακόμα από τα εσωτεΡLκά προβλήματα που αντψετωπίζει με αποκορύφωμα 

την εξέγερση του κουρδLκού λαού. Θα την κρίνουμε από το γεγονός όΤL OL ωχυροί 
σύμμαΧΟL της Τουρκίας προσβλέπουν στην αξιοποίηση της Άγκυρας για τους δικούς 

τους σκοπούς. Και εδώ έχουμε τη σύμπτωση, αν θέλετε, των συμφερόντων και των 

στόχων. 

Μέσα στο πλέγμα αυτών ακριβώς των σχέσεων της Δύσης με την Τουρκία 

πρέπεL να εξετάσουμε και τη στάση των ωχυρών της γης απέναντι στο δικό μας, το 

κυπριακό πρόβλημα, καL Lδιαίτερα τη στάση τους απέναντι στην κατοχική Τουρκία. 

Η στάση αυτή φυσικά δε μας ικανοποιεΙ ΘεωρηΤLκά διακηρύττουν ότι επιθυμούν 

και εργάζονται γω δίκαLη και βιώσψη λύση. Από την άλλη όμως δε φαίνονται και 

δLατεθειμένΟL να περάσουν από τις θεωρητικές δLκακηρύξεLς στη λήψη μέτρων γLα 

πίεση επί της Τουρκίας, που αποδειγμένα είναι το εμπόδιο γLα τη λύση του 

κυπριακού προβλήματος. Και τούτο γιατί δεν επιθυμούν να δυσαρεστήσουν τον 

πολύτιμό τους σύμμαχο στην περιοχή. 

Η ελληνοκυΠΡLακή πλευρά όλο αυτό το διάστημα που ανασκοπούμε από την 

εκδήλωση της πρωτοβουλίας του Γενικού Γραμματέα του Οργανωμού των 

Ηνωμένων Εθνών έδειξε καλή θέληση και συνεργάστηκε με τα Ηνωμένα Έθνη. Η 

στάση αυτή θα έπρεπε να είχε εΚΤLμηθεί στον ανάλογο βαθμό και θα έπρεπε να είχαν 

προχωρήσεL τα Ηνωμένα Έθνη τόσο στη μελέτη εναλλακτικών τρόπων, γLα να κατα

στούν οι δLαπραγματεύσεις καρποφόρες, όσο και στη λήψη μέτρων κατά της 

πλευράς που αρνείταL να συνεργαστεί και κωλυσιεργεί. Δυστυχώς, ούτε το ένα 

γίνεταL ούτε το άλλο λόγω συμφερόντων, λόγω σκοπιμοτήτων, λόγω Του αναβαθμL

σμένου ρόλου της Τουρκίας στην περιοχή μας. 

Στις εκτψήσεις μας θέλουμε να είμαστε αντικεψενικοί καL προσγειωμένΟL. Για 

τούτο θα υποδείξουμε ότι καL η στάση της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας απέναντι στην 

Τουρκία και απέναντι στο Κυπριακό ουσιαστικά δεν είναι διαφορετική από εκείνη 

του Συμβόυλίου Ασφαλείας. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Είναι χειρότερη. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Συγγνώμη; 
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Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Είναι χειρότερη σε ορισμένα σημεία. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Μάλωτα, είναι χειρότερη. 

Η γνωμοδότηση για την αίτηση ένταξης και οι πρόσφατες δηλώσεις του κ. Βαν 

Ντεν Μπρουκ ότι "τυχόν άμεση έναρξη διαπραγματεύσεων μεταξύ Ευρωπα·ίκής 

Κοινότητας-Κύπρου θα οδηγούσε σε βέτο της τουρκοκυπριακής πλευράς στις 

διακοινοτικές συνομιλίες" δείχνουν καθαρά πως η Κοινότητα δεν επιθυμεί να έρθει 

σε αντιπαράθεση με την Τουρκία για το Κυπριακό. Και είναι καιρός να κατανοή

σουμε αυτές τις πραγματικότητες. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Τοποθετούμε το Κυπριακό μέσα στη γενικότερη εικόνα που παρουσιάζει 

σήμερα ο κόσμος, όχι για να ενσπείρουμε βέβαια την απαισιοδοξία ούτε και για να 

καταλήξουμε στο συμπέρασμα ότι πρέπει να προσαρμοστούμε με τις δυσάρεστες για 

μας πραγματικότητες. Κάθε άλλο! Στόχος μας, κύριε Πρόεδρε, είναι να υποδείξουμε 

ότι καταρχήν οι ψευδαισθήσεις και οι αυταπάτες για το ρόλο οποιουδήποτε παρά

γοντα δεν είναι καλός σύμβουλος στον αγώνα που διεξάγουμε. Το σημερινό κόσμο 

πρέπει να τον αντικρίζουμε όπως πραγματικά είναι και όχι όπως θα θέλαμε να 

είναι. 

Σ' αυτό τον αντιφατικό και εν πολλοίς άδικο κόσμο οι επιλογές μας εξ αντικει

μένου είναι περιορισμένες. Και ακριβώς για τούτους τους λόγους έχουμε καθήκον 

και υποχρέωση να εργαζόμαστε για την καλύτερη δυνατή αξιοποίηση αυτών των 

περιορωμένων επιλογών. Έχουμε αυξημένη υποχρέωση απέναντι στον αγωνιζόμενο 

κυπριακό λαό να χειριζόμαστε τις εξελίξεις με αποφασιστικότητα μεν, με σύνεση δε. 

Στα αρνητικά δεδομένα που μας περιβάλλουν τυχόν προσθήκη δικών μας λαθών -
και άλλων δικών μας λαθών, πρέπει να πω-και παραλείψεων θα δυσκολέψει 

αφάνταστα τον αγώνα μας, ενώ θα διευκολύνει τους εχθρούς της Κύπρου. Από την 

άλλη τυχόν δικά μας λάθη και παραλείψεις θα επιδεινώσουν ακόμα περωσότερο τα 

δεδομένα σε βάρος μας και θα αποδυναμώσουν τις δυνατότητες διαφοροποίησης 

αυτών των δεδομένων με το πέρασμα του χρόνου. 

Τον περασμένο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, ανταποκρινόμενοι με θετικό πνεύμα 

στην πρωτοβουλία του Γενικού Γραμματέα, κατορθώσαμε να πετύχουμε το ψήφισμα 

789 του Συμβουλίου Ασφαλείας, που, κατά την άποψή μας, είναι ένα από τα πιο 
ισχυρά ψηφίσματα που εκδόθηκαν ποτέ για την Κύπρο. Το 789 επαναβεβαίωνε όλα 
τα προηγούμενα ψηφίσματα. Καταλόγιζε για πρώτη φορά ευθύνες στην τουρκοκυ

πριακή πλευρά για τη μη ύπαρξη προόδου και την καλούσε να αναθεωρήσει τις 

θέσεις της σε κεφαλαιώδεις πτυχές του κυπριακού προβλήματος. Προέβλεπε σειρά 

ουσιαστικών και ισορροπημένων μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης. Σε περίπτωση 

συνέχισης της τουρκικής αδιαλλαξίας, καλούσε το Γενικό Γραμματέα να εισηγηθεί 

τρόπους και ενέργειες που θα καθιστούσαν τις διαπραγματεύσεις καρποφόρες. 

Εκείνο το ψήφισμα είχαμε καθήκον να το αξιοποιήσουμε. Και εδώ είναι οι 

περιορωμένες δυνατότητες στις οποίες αναφέρθηκα προηγούμενα. Είχαμε καθήκον 

να συνεχίσουμε την προσπάθεια από το σημείο στο οποίο έμεινε κατά το Νοέμβρη 

του '92 και να κάνουμε ό,ΤΙ ήταν δυνατό, για να κρατήσουμε την Τουρκία στη 
δύσκολη θέση στην οποία είχε βρεθεί τότε : είτε να αποδεχτεί το 789 είτε τελικά, αν 
βοηθούσαμε, να συγκρουστεί, αν ήταν δυνατό, με το Συμβούλιο Ασφαλείας. 
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Δυστυχώς, πρέπΗ να παρατηρήσω ότι λόγω προεκλογικών και μετεκλογικών 

σκοπιμοτήτων η επίσημη ελληνοκυπριακή πλευρά δεν αξιοποίησε το 789 και ουσια
στικά το εγκατέλειψε. Συνεργήσαμε έτσι στην πραγματοποίηση μιας εκτροπής, η 

οποία επέτρεψε στην Τουρκία να ελιχθεί και να ξεφύγει από τη δύσκολη θέση στην 

οποία είχε βρεθεί. 

Όταν το Μάρτη αυτού του χρόνου ξανάρχιζαν οι διαβουλεύσεις στα Ηνωμένα 

Έθνη με τη Βρετανία και τις Ηνωμένες Πολιτείες να πρωτοστατούν, έδωσαν όλο το 

βάρος τους στη συζήτηση μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης. Μόνο που αυτή τη 

φορά το πακέτο των μέτρων εμπιστοσύνης ήταν διαφορετικό από εκείνο που προέ

βλεπε το 789 και εμφανώς δυσμενέστερο για την πλευρά μας συγκριτικά με εκείνο το 
πακέτο. Εγκαταλείφθηκαν ουσιώδη μέτρα του 789, όπως η αποχώρηση των μισών 
κατοχικών στρατευμάτων σαν πρώτο βήμα για την πλήρη αποχώρησή τους, η ελεύ

θερη διακίνηση Κυπρίων πολιτών και η απογραφή του πληθυσμού υπό την αιγίδα 

του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, για να περιοριστώ μόνο σε τρία σημεία. Πέρα 

όμως από αυτά, η απόδοση του Βαρωσιού συνδεόταν στο νέο πακέτο μέτρων με την 

επαναλειτουργία του αεροδρομίου Λευκωσίας, πράγμα που περιέπλεξε και τη συζή

τηση, περιέπλεξε και την υλοποίηση των μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης. 

Παρά τη δυσμενή αυτή τροπή, το ΑΚΕΛ δεν τάχθηκε και δεν τάσσεται υπέρ της 

συλλήβδην απόρριψης των μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης, γιατί πιστεύουμε ότι 

η εφαρμογή τέτοιων μέτρων θα συμβάλει στην επαναπροσέγγιση των δυο κοινο

τήτων, θα προβάλει τα επωφελή και για τις δυο κοινότητες στοιχεία της συνεργα

σίας και θα δημιουργήσει ευνο'ίκότερες προϋποθέσεις για τη διεξαγωγή ενός ουσια

στικού και καρποφόρου διαλόγου. 

Ταυτόχρονα όμως τονίζαμε, κύριε Π ρόεδρε, ότι το νέο πακέτο μέτρων θα 

έπρεπε να συζητηθεί με μεγάλη προσοχή στο Εθνικό Συμβούλιο, ώστε νά αποφευχθεί 
η αποδοχή σημείων ή μέτρων που τυχόν θα περιείχαν το στοιχείο της έμμεσης 

αναγνώρισης του ψευδοκράτους. Δε μιλούμε για άμεση αναγνώριση. Δυστυχώς, 

τέτοια συζήτηση στα πλαίσια του Εθνικού Συμβουλίου μέχρι αυτή τη στιγμή δεν έχει 

γίνει. 

Η αδιαλλαξία και η αρνητικότητα της τουρκικής πλευράς δεν επέτρεψαν συζή

τηση πάνω στην ουσία του Κυπριακού τόσο κατά τις προπαρασκευαστικές επαφές 

όσο και κατά τον τελευταίο γύρο των συνομιλιών στη Νέα Υόρκη. Αυτή είναι η 

κοινή εκτίμηση όλων μας, αν και κάποια αναφορά στην έκθεση του Γενικού Γραμ

ματέα, στην παράγραφο 7, δημιουργεί ορισμένα ερωτηματικά. Σ' αυτή την παρά
γραφο αναφέρεται ότι "κατά την προπαρασκευαστική διαδικασία, οι δυο ηγέτες 

μπόρεσαν να σημειώσουν πρόοδο στο συμβιβασμό διαφορών σ' έναν αριθμό 

θεμάτων ουσίας ... ". Και αναφέρει και τα θέματα η έκθεση. Εμείς τουλάχιστον πρέπει 
να δηλώσουμε ότι δεν έχουμε υπόψη μας πού αναφέρεται αυτή η παράγραφος, σε 

ποιο συγκεκριμένο θέμα δηλαδή επήλθε σμίκρυνση των διαφορών και πώς σημειώ

θηκε η πρόοδος. 

Η τουρκική αδιαλλαξία και αρνητικότητα απέτρεψαν την πρόοδο και στα 

μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης. Βέβαια, από την έκθεση του Γενικού Γραμματέα 

και πάλι βγαίνει αβίαστα το συμπέρασμα ότι τα μέτρα συζητήθηκαν ως ένα αρκετά 

προχωρημένο σημείο. Η δική μας πλευρά φέρεται στην έκθεση του Γενικού Γραμ

ματέα να προχώρησε και να αποδέχτηκε τα μέτρα όχι απλώς ως πλαίσιο και ως 

φιλοσοφία, όπως επανειλημμένα δηλώθηκε, αλλά και σε πολλές λεπτομέρειές τους. 
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Τα Ηνωμένα Έθνη στην προσπάθειά τους να πείσουν τον Ντενκτάς να δεχτεί τα 

μέτρα εμπιστοσύνης ικανοποίησαν πολλές από τις απαιτήσεις του. Το ομολογεί και 

ο Γενικός Γραμματέας στην έκθεσή του. 

Σ' αυτή την τροπή των πραγμάτων είναι η γνώμη μας ότι η επίσημη ελληνοκυ

πριακή πλευρά έπρεπε να αντιδράσει. Αν όντως η ελληνοκυπριακή πλευρά δε 
δέχτηκε τα μέτρα, όπως της καταλογίζει ο Γενικός Γραμματέας ότι έκαμε, θα έπρεπε 

έγκαιρα να ενεργήσει, ώστε οι διατυπώσεις στην έκθεση να ήταν διαφορετικές. Η 

μεγάλη σημασία αυτού του σημείου έγκειται στο γεγονός ότι η έκθεση του Γενικού 

Γραμματέα διατυπώνει θέσεις της δικής μας πλευράς, οι οποίες, αν και εφόσον 

αμφισβητηθούν εκ των υστέρων, θα μας φέρουν αντιμέτωπους με το Γενικό Γραμ

ματέα του ΟΗΕ. Είναι γι' αυτό που υπογραμμίζουμε με έμφαση ότι η αδράνεια που 

επέδειξε η πλευρά μας πριν από τη σύνταξη της έκθεσης του Γενικού Γραμματέα 

πιθανόν να μας κοστίσει. Και, αν θυμάστε, από αυτό το βήμα είχαμε πει ότι ήταν η 

άποψή μας πως, πριν εγκριθεί οποιαδήποτε επιστολή, Οα έπρεπε εμείς να ζητήσουμε 

ψήφισμα και, πριν συνταχθεί η έκθεση του Γενικού Γραμματέα, θα έπρεπε ο 

Υπουργός των Εξωτερικών να μεταβεί στη Νέα Υόρκη, για να προσπαθήσει ακριβώς 

να περάσει κάποιες θέσεις. 

Πρέπει να επαναλάβουμε ότι το Εθνικό Συμβούλιο δεν έχει γνώση ορισμένων 

λεπτομερειών που, κατά το Γενικό Γραμματέα του ΟΗΕ, συζητήθηκαν και πολύ 

περισσότερο δεν έχει προηγηθεί συζήτηση των μέτρων στο ίδιο το σώμα, ώστε να 

ληφθούν αποφάσεις. 

Το ερώτημα που τίΟεται τώρα είναι τι θα γίνει αύριο αν η τουρκική πλευρά 

αποδεχτεί τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης. Θα έχει η πλευρά μας την ευχέρεια 

να συζητήσει εκείνες τις πτυχές που μας ανησυχούν και μας προβληματίζουν, ώστε 

να διασφαλιστεί ότι δεν πρόκειται να βρεθούμε προ στοιχείων έμμεσης αναγνώρισης 

του ψευδοκράτους; 

Όλα αυτά θα μπορούσαν κάλλιστα Υα αποφευχΟούν, αν υπήρχε συλλογικότητα 

στις αποφάσεις και τους χειρισμούς, αν το ΕΟνικό Συμβούλιο συζητούσε έγκαιρα, 

την ώρα που έπρεπε, τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Είναι πρόδηλο ότι οι ταλαντεύσεις της επίσημης ελληνοκυπριακής πλευράς 

έναντι του 789 και η ουσιαστική εγκατάλειψή του μας έχουν στοιχίσει. Και όσο 
περνά ο καιρός, τόσο πιο δύσκολη θα γίνεται η επιστροφή στο 789, τόσο περισσό
τερο θα συνειδητοποιούμε το κόστος που έχουμε καταβάλει χάριν κάποιων παρατα

ξιακών σκοπιμοτήτων. 

Για να είμαστε όμως αντικειμενικοί στις εκτιμήσεις μας, θα πρέπει επίσης να 

τονίσουμε ότι ούτε τα Ηνωμένα Έθνη λειτούργησαν στη βάση του ίδιου του ψηφί

σματός τους, του 789. Και ήταν υπόχρεο το Συμβούλιο Ασφαλείας να σεβαστεί 
πρωτ' απ' όλα τη δική του την απόφαση και τις δεσμεύσεις που ανέλαβε ψηφίζοντας 

το 789. Βέβαια, θα μου πείτε: Αν οι δυο πλευρές, τις οποίες αφορά, δεν τιμούν το 
ψήφισμα, γιατί τα Ηνωμένα Έθνη να το τιμήσουν; Αλλού όμως όχι μόνο τιμούν τα 

ψηφίσματά τους τα Ηνωμένα Έθνη, αλλά επιδεικνύουν και υπερβολικό ζήλο και 

στέλνουν και αρμάδες! Είχε υποχρέωση το Συμβούλιο Ασφαλείας να προχωρήσει σε 

πιο αποφασιστική στάση έναντι της τουρκικής πλευράς, η οποία αποδειγμένα πλέον 

και για τους πιο δύσπιστους είναι αρνητική, κωλυσιεργεί και παρεμποδίζει την 

πρόοδο στην προσπάθεια επίλυσης του Κυπριακού. 
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Δυστυχώς τα Ηνωμένα Έθ"1, αντί της άσκησης πίεσης επί της τουρκικής 

πλευράς, επέλεξαν να στρέψουν όλη την προσοχή τους στα μέτρα οικοδόμησης εμπι

στοσύνης και επέτρεψαν η συζήτηση για την ουσία του Κυπριακού να περάσει σε 

δεύτερη μοίρα. Για να μην πω ότι δε γίνεται συζήτηση για την ουσία του 

Κυπριακού! 

Εμείς δεν αντιπαραθέτουμε τη συζήτηση για την ουσία του Κυπριακού στη 

συζήτηση και υλοποίηση μέτρων οικοδόμησης εμπιστοσύνης. Το ερώτημα δεν είναι ή 

η ουσία ή τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης. Εμείς ζητούμε όπως αυτές οι δυο 

διαδικασίες βαδίσουν τουλάχιστον παράλληλα. Απαιτούμε όπως η πρωτοβουλία του 

Γενικού Γραμματέα επανέλθει στη σωστή της βάση. Και για να γίνει αυτό, θα πρέπει 

τα Ηνωμένα Έθνη να φέρουν στο προσκήνιο τη συζήτηση της ουσίας του προβλή

ματος και να απαιτήσουν από την τουρκική πλευρά να τοποθετηθεί, εγκαταλείπο

ντας θέσεις που τα ίδια τα Ηνωμένα Έθνη έχουν κρίνει ότι αφίστανται των πλαι

σίων τα οποία είναι αποδεχτά από το διεθνή οργανισμό για λύση του Κυπριακού. 

Τα Ηνωμένα Έθνη θα έπρεπε ακόμα να εΙχαν εγκρΙνει νέο, καταδικαστικό για 

την τουρκική πλευρά ψήφισμα και όχι να περιοριστούν στην επιστολή του Προέδρου 

του Συμβουλίου Ασφαλείας. Δυστυχώς ένα νέο ψήφισμα δεν επιδιώχθηκε ούτε και 

από τη δική μας, επίσημη πλευρά. Απέναντι στην αρνητική και προκλητικότατη 

στάση κωλυσιεργίας του Ραούφ Ντενκτάς, τα Ηνωμένα Έθνη επιδεικνύουν τέτοια 

ανοχή, που, ακόμα και οι σκοπιμότητες της πολιτικής της Βρετανίας και των ΗΠΑ 

έναντι της Τουρκίας αν ληφθούν υπόψη, είναι δύσκολο να ερμηνευτεί. Ο Ραούφ 

Ντενκτάς δηλώνει ότι παραιτείται από συνομιλητής. Στα κατεχόμενα βρίσκεται εν 

εξελίξει εσωπολιτική κρίση, η οποία με τις ευλογίες της Τουρκίας μεθοδεύεται να 

λυθεί μέσω εκλογών, που τοποθετούνται στο τέλος του χρόνου. Κάποιες μάλιστα 

πληροφορίες του τουρκοκυπριακού τύπου φέρουν τον Έρογλου να ευνοεί εκλογές 

μέσα στο '94. Η τουρκική πλευρά είναι φανερό ότι θέλει να παγώσει τις διαδικασίες 
για τουλάχιστον πέντε με έξι μήνες. Αν οι μεθοδεύσεις της Άγκυρας και του Ντεν

κτάς γίνουν και πάλι αποδεχτές από τα Ηνωμένα Έθνη χωρίς ουσιαστική και 

αποφασιστική αντίδραση, πολύ φοβούμαστε ότι θα γίνουμε μάρτυρες και νέων αρνη

τικών εξελίξεων. 

Γίνεται ήδη λόγος για αλλαγή της βάσης των συνομιλιών, ώστε ο στόχος να 

είναι η δημιουργία συνομοσπονδίας στην Κύπρο, ενώ ταυτόχρονα πληθαίνουν οι 

φωνές για εκστρατεία αναγνώρισης του ψευδοκράτους. Ενώ η τούρκικη πλευρά 

κωλυσιεργεί και γίνεται ανεκτή από τα Ηνωμένα Έθνη, γινόμαστε μάρτυρες μιας 

συντονισμένης προσπάθειας από μέρους του Ντενκτάς και της Τουρκίας για 

αναγνώριση του ψευδοκράτους. 

Για τον επιχειρούμενο εκφυλισμό και ενταφιασμό της πρωτοβουλίας του 

Γενικού Γραμματέα από τουρκικής πλευράς πρέπει επιτέλους το Συμβούλιο Ασφα

λείας να πάρει θέση και να αναλάβει τις ευΟύνες του. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Κάθε φορά που το Κυπριακό διέρχεται μια κρίσιμη φάση, κάθε φορά που 

κορυφώνεται η τουρκική αδιαλλαξία ή προδιαγράφονται νέα αδιέξοδα, εντείνονται 

και οι φωνές και στη δική μας πλευρά για ριζική αλλαγή πολιτικής. Τα ίδια φαινό

μενα παρατηρούνται και σήμερα. Εμείς δε συμμεριζόμαστε την άποψη ότι η δεινή 

θέση στην οποία βρίσκεται το Κυπριακό οφείλεται στην απουσία γραμμής και στρα

τηγικής από τη δική μας πλευρά. Εμείς πιστεύουμε ότι τέτοια γραμμή υπάρχει και 
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μάλιστα είναι ευρείας αποδοχής τόσο στη Λευκωσία όσο και στην Αθήνα, αν θεωρή

σουμε ότι τα ψηφίσματα του ΟΗΕ, οι συμφωνίες κορυφής και οι προτάσεις μας του 

Γενάρη του 1989 εξακολουθούν να αποτελούν τη βάση διεξαγωγής του αγώνα μας. 
Και εξ όσων εμείς γνωρίζουμε, καμιά πολιτική δύναμη στην Κύπρο δεν έχει 

προτείνει επίσημα καταγγελία των συμφωνιών κορυφής ή εγκατάλειψη των προτά

σεών μας του 1989. 

Αν, πέρα από την τουρκική αδιαλλαξία και την κάλυψη της οποίας τυγχάνει 

από μέρους ξένων κέντρων αποφάσεων, θελήσουμε να ιχνηλατήσουμε και τις 

ευθύνες της δικής μας πλευράς για τη σημερινή κατάσταση στο εθνικό μας θέμα, 

τότε θα δούμε ότι δεν είναι η απουσία γραμμής που φταίει, αλλά η κατά καιρούς 

απουσία συνέπειας στη γραμμή που έχει καθοριστεί από το 1977. Οι ταλαντεύσεις 
και οι παλινδρομήσεις μάς έβλαψαν και θα μας ζημιώσουν ακόμα περισσότερο, αν 

συνεχίσουμε να δίνουμε μηνύματα ότι αναθεωρούμε τους στόχους μας. 

Με αφορμή τις δηλώσεις και τα μηνύματα που μας έρχονται από την Άγκυρα 

και από μερίδα της τουρκοκυπριακής ηγεσίας ότι η λύση του Κυπριακού πρέπει να 

αναζητηθεί στη βάση της συνομοσπονδίας, ορισμένοι θεωρούν ότι πρέπει να καταγ

γείλουμε τις συμφωνίες κορυφής που προβλέπουν λύση ομοσπονδίας. 

Εμείς πιστεύουμε ότι κάτι τέτοιο θα ήταν τραγικό σφάλμα. Μια τέτοια πράξη 

θα σημαίνει την προσυπογραφή της διχοτόμησης, και μάλιστα με την αθώωση της 

Τουρκίας και του Ντενκτάς, από εμάς τους ίδιους. Ας μας προβληματίσει ό,ΤΙ έγινε 

με το 789. Η τουρκική πλευρά το αρνήθηκε και το απέρριψε. Μετά τις εκλογές η δική 
μας επίσημη πλευρά ουσιαστικά το εγκατέλειψε. Τι προέκυψε όμως; Μήπως μια 

καλύτερη βάση για λύση του Κυπριακού; Ασφαλώς δεν προέκυψε τέτοια βάση. Προέ

κυψαν δυσμενέστερα για μας δεδομένα. 

Αν, τώρα που η Άγκυρα στέλνει μηνύματα εγκατάλειψης της ομοσπονδίας, 

διαπράξουμε το σφάλμα να στείλουμε και εμείς παρόμοια μηνύματα, τότε η αντί

ληψη που θα εμπεδωθεί στη διεθνή κοινότητα και που θα αξιοποιηθεί, αν θέλετε, 

από κάποιους θα είναι ότι το Κυπριακό μόνο με την αναγνώριση της σημερινής 

διχοτόμησης με κάποιες ίσως -αν γίνουν και αυτές- εδαφικές αναπροσαρμογές 

μπορεί να λυθεί. 

Με δυο λόγια, αν πρόκειται να αυξήσουμε τις δυνατότητες άσκησης πιέσεων 

πάνω στην Τουρκία, αυτό θα το κατορθώσουμε όχι αναζητώντας άλλες πολιτικές 

και άλλες στρατηγικές, αλλά εμμένοντας με συνέπεια στη γραμμή που χαράχθηκε 

από το 1977 και επαναβεβαιώθηκε με τις ομόφωνες προτάσεις του Εθνικού Συμβου
λίου του Γενάρη του 1989. 

Η πορεία προς την Ευρωπα·ίκή Κοινότητα συχνά παρουσιάζεται, κύριε 

Πρόεδρε, ως η εναλλακτική λύση στις διαδικασίες των Ηνωμένων Εθνών. Και 

καλλιεργούνται αυταπάτες ότι μέσα από την Ευρωπα"ίκή Κοινότητα η Κύπρος θα 

πετύχει την ιδεώδη λύση στο Κυπριακό, κάτι που θεωρείται αδύνατο να επιτευχθεί 

μέσα από τα Ηνωμένα Έθνη. 

Θέλουμε να πιστεύουμε ότι η στάση της Κοινότητας με αποκορύφωμα τη 

γνωμοδότηση για την αίτηση ένταξης θα βοηΟήσει επιτέλους ορισμένους να συνειδη

τοποιήσουν την πραγματικότητα. Η Κοινότητα δε βλέπει τον εαυτό της ως την εναλ

λακτική πρόταση στο Κυπριακό. Μας το κάμνει κάθε μέρα καθαρό αυτό το πράγμα 

εδώ και χρόνια. Η Κοινότητα μέσα και από τη γνωμοδότηση κατέστησε σαφές ότι 

υποστηρίζει τις διαδικασίες των Ηνωμένων Εθνών και την πρωτοβουλία του 
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Γενικού Γραμματέα για επίλυση του Κυπριακού. Η Κοινότητα μας λέει με άλλα 

λόγια: Τον μπελά που λέγεται κυπριακό πρόβλημα αρνούμαι να τον φορτωθώ. Τον 

έχουν τα Ηνωμένα Έθνη και για μένα αποτελεί άλλοθι αυτό το πράγμα. Πηγαίνετε 

στα Ηνωμένα Έθνη, λύστε το πρόβλημα και ελάτε να μπείτε στην ΕΟΚ. Αυτό μας 

λέει άμεσα μέσα από τη γνωμοδότησή της και με πολλή σαφήνεια η Ευρωπα·ίκή 

Κοινότητα. Ακόμα και στο θέμα κάποιου παρατηρητή στις συνομιλίες η Κοινότητα 

είναι έτοιμη να ανταποκριθεί, αν της το ζητήσει ο Γενικός Γραμματέας του ΟΗΕ. 

Αυτά μας τόνισε προχθές ο κ. Ντελόρ με την επίσκεψη του Προέδρου. 

Αλλά να κάμω ακόμα μια προειδοποίηση: Πέστε ότι καθορίζεται και ο περι

βόητος παρατηρητής της ΕΟΚ. Να μην αρχίσουμε τώρα να επενδύουμε όλα μας τα 

χαρτιά και όλες μας τις ελπίδες στον παρατηρητή της ΕΟΚ! Θέλω να προειδο

ποιήσω ότι μπορεί να μας έρθει και γλυκόξινος ο παρατηρητής της ΕΟΚ. Μπορεί να 

είν.αι κανένας Εγγλέζος, μπορεί να είναι κανένας άλλος, ο οποίος τελικά να 

θεωρείται από εμάς ότι δεν είναι και φίλος της Κύπρου. Και υπάρχουν τέτοιοι! Μη 

μου πείτε ότι δεν υπάρχουν στην Ευρωπα·ίκή Κοινότητα τέτοιοι! 

Η παραδοχή ότι η Κύπρος πληροί τα κοινωνικοοικονομικά κριτήρια για 

ένταξη στην Ευρωπα·ίκή Κοινότητα δε στάθηκε αρκετή, για να ανατρέψει την από 

πολλού εκφρασμένη θέση της ΕΟΚ ότι η ένταξη της Κύπρου, είτε μας αρέσει είτε 

όχι, περνά μέσα από τη λύση του Κυπριακού. Μας το είπαν καθαρά: Η θετική αντα

πόκριση της Κύπρου απέναντι στον ΟΗΕ είναι η μόνη οδός που διευκολύνει τις 

προσπάθειες ένταξης στη Κοινότητα. Όσο επιτυγχάνεται πρόοοδος στις διαδικασίες 

επίλυσης του Κυπριακού στα πλαίσια του ΟΗΕ τόσο θα ενισχύονται και οι προο

πτικές ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπα·ίκή Κοινότητα. 

Με αυτά τα δεδομένα ας σταματήσουν ορισμένοι -και είναι ειλικρινής η 

έκκληση- να αντιπαραθέτουν την Κοινότητα στον ΟΗΕ. Και ας προσπαθήσουμε 

όλοι μας να αξιοποιήσουμε την Κοινότητα ως σοβαρό παράγοντα στις προσπάθειες 

επίλυσης του Κυπριακού μέσα από τις διαδικασίες και στη βάση των ψηφισμάτων 

του διεθνούς οργανισμού. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Ποτέ δεν ισχυριστήκαμε ότι η λύση του Κυπριακού εξαρτάται μόνο από τη 

στάση της δικής μας πλευράς. Αντίθετα, πάντα τονίζαμε ότι το κλειδί της λύσης 

βρίσκεται στην Άγκυρα. Όμως, δεν είμαστε ούτε και από εκείνους οι οποίοι δε 

βλέπουν τίποτε πέρα από την τουρκική αδιαλλαξία και τον επεκτατισμό των ιθυνό

ντων στην Τουρκία. Εμείς πιστεύουμε ότι πολλά μπορούν και πρέπει να γίνουν και 

από δικής μας πλευράς. Σίγουρα δεν είναι στο χέρι μας να αλλάξουμε την πολιτική 

της Τουρκίας. Είναι όμως στο χέρι μας με τις σωστές αποφάσεις, τη σωστή γραμμή, 

τους σωστούς χειρισμούς να επηρεάσουμε τα δεδομένα γύρω από το Κυπριακό προς 

την επιθυμητή για μας κατεύΟυνση. Αν όχι για τίποτε άλλο, τουλάχιστον γιατί το 

χρωστούμε στο λαό μας, το χρωστούμε στην ιστορία και στις μελλοντικές γενιές 

αυτού του τόπου, το να αγωνιστούμε δηλαδή σωστά, να αγωνιστούμε επιτέλους 

νηφάλια, ψύχραιμα, να κάνουμε ό,ΤΙ μπορούμε και ό,ΤΙ εξαρτάται από εμάς με 

στόχο τη δίκαιη και βιώσιμη λύση του Κυπριακού. 

Έτσι, παρά τις δυσκολίες και τα εμπόδια, παρά τα ανελέητα συμφέροντα που 

ευνοούν το θύτη και όχι το θύμα, επανερχόμαστε και επικεντρώνουμε την προσοχή 

μας στο τι εμείς πρέπει να κάνουμε. Βρισκόμαστε μπροστά σε μια πολύ κρίσιμη 

κατάσταση, η οποία, αν αφεθεί να συνεχιστεί χωρίς σοβαρές, προγραμματισμένες 
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xaL επΙμονες προσπάθειες ανατροπής της, εγκυμονεΙ τον κΙνδυνο εΙτε να οδηγήσει σε 
ενέργεLες απελπισΙας -και εΙμαστε ήδη μάρτυρες κάποιων ενεργειών απελπισΙας- με 

απρόβλεπτα συνεπακόλουθα εΙτε να οδηγήσει στην παγΙωση της παρούσας διχοτο

μικής κατάστασης. 

Η πρόταση του ΑΚΕΛ, κύριε Πρόεδρε, κυρΙες και κύΡΙΟL συνάδελφοι, ELvaL 
συγκεΚΡLμένη, ELvaL απλή, αν θέλετε: 

Έστω xaL τώρα η δLκή μας πλευρά, η επΙσημη ελληνοκυπρωκή πλευρά, πρέπει 
να εγκαταλεΙψεL τις αμφιταλαντεύσεις της ML να δηλώσεL απερΙφραστα αποδοχή 
του 789. Εκτός xaL αν δηλώνεταL κατ' LδΙαν από τον Πρόεδρο xaL δε δηλώνεταL 
δημόσLα. ΥΠΟΨLάζομαL κάΤL tttOLO. Μπορεί αυτό να μην ευχαριστεΙ το φίλο μου το 
ΝΙκο, αλλά εν πάση πεΡLΠτώσεL κάτι tttOLO υΠΟΨLάζομαL. 

Ν. ΑΝΑΣΤ ΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ποιο ΝΙκο; 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Μιλώ γω το Νίκο το Μουσιούττα. Αν μιλούσα για τον Νίκο τον Αναστασιάδη, 

θα έλεγα τον κ. Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ευχαριστώ. 

(Γέλια) 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Να ζητήσουμε από το ΓενLκό Γραμματέα και τα μέλη του ΣυμβουλΙου Ασφα

λεΙας ενεργοποΙηση εκείνων των προνοιών του ψηφίσματος που ζητούν από την 

τουρκική πλευρά να αλλάξει ριζικά τις θέσεις της πάνω στις κεφαλαιώδεις πτυχές 

της ουσΙας του Κυπριακού. Μόνο έτσι θα αποκαταστήσουμε τη σωστή βάση στη 

διαδικασΙα επΙλυσης του Κυπριακού. 

Να ζητήσουμε επΙσης ενεργοποΙηση εκεΙνων των προνοιών του 789 που 
προβλέπουν καταλογωμό ευθυνών στον υπαΙΤLΟ για το αδιέξοδο και εναλλακτικούς 

τρόπους δράσης, ούτως ώστε η διαδικασΙα των διαπραγματεύσεων να καταστεΙ 

αποτελεσμαΤLκή. Και όταν έρχονταL μπροστά μας εναλλακτικοΙ τρόποι δράσης -
δLόΤL tYLVE μια τέτοια νύξη- να τη συζητούμε με θετικό πνεύμα. 

Να ζητήσουμε λήψη μέτρων πειθαναγκασμού της Άγκυρας και του Ντενκτάς 

γω συμμόρφωσή τους προς τις πρόνοιες των ψηφωμάτων του Οργανισμού 

Ηνωμένων Εθνών για την Κύπρο. 

Όσον αφορά τα μέτρα ΟLκοδόμησης εμπιστοσύνης, χωρΙς να εΙμαστε απορρι

ΠΤLΚΟΙ, να ζητήσουμε από τα Ηνωμένα Έθνη να κινηθούν στο πνεύμα των μέτρων 

που προνοεΙ το 789 με πρώτη προτεραιότητα το θέμα της απόδοσης των ΒαρωσΙων. 

Να υποδεΙξουμε στο Γενικό Γραμματέα του ΟΗΕ ότι άλλη αναβολή το Σεπτέμ

βριο δεν μπορούμε να δεχτούμε. Το Σεπτέμβριο ο Γενικός Γραμματέας έχει καθήκον 

να τοποθετηθεί με σαφήνεια πάνω στη στάση των δυο πλευρών στα μέτρα εμπωτο

σύνης και να μεθοδεύσει αυστηρή παρεμβολή του Συμβουλίου ΑσφαλεΙας. Να 

μπούμε στην ουσία του Κυπρωκού. . 

Το θέμα "αγνοούμενοι xaL εγκλωβισμένοι" δεν προσφέρεται για πολλά λόγια. 
Πωτεύω ότι προσφέρεται μόνο για πράξεις. Θα συμφωνήσω όΤL χρειάζεται και 

αλλαγή της διαδικασίας για τους αγνοουμένους. Το κύριο όμως που χρειάζεται, 
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κατά τη γνώμη μου, είναι η λήψη σοβαρών και τολμηρών ωτοφάσεων και ωτό τη 

δική μας πλευρά, για να ενεργοποιηθεί η οποιαδήποτε νέα διαδικασία. Διαφορετικά, 

η οποιαδήποτε νέα διαδικασία θα πελαγοδρομήσει και σίγουρα θα οδηγηθεί σε αδιέ
ξοδο, όπως και η προηγούμενη διαδικασία. Θα συζητήσουμε το θέμα στο Εθνικό 

Συμβούλιο. Επαναλαμβάνω ότι δεν προσφέρεται για πολλά λόγια αυτό το θέμα και 

πολύ περισσότερο για συγκεκριμένη ανάλυση κάποιων προτάσεων που πιθανόν να 

υπάρχουν. 

Ίσως να ήταν παράλειψη όλων μας το ότι το θέμα "εγκλωβισμένοι" δεν έχει 

μπει ωτοφασιστικά στη διαδικασία των μέτρων εμπιστοσύνης. Να δούμε ξανά αυτό 
το θέμα. Μου φαίνεται ότι αυτός ο κύκλος για τα μέτρα εμπιστοσύνης δε θα καρπο

φορήσει. Κάποτε θα ξανάρθει ίσως μπροστά μας, αν ξανάρθει, και νομίζω ότι θα 
πρέπει να έχουμε κατά νου ακριβώς την εμπλοκή και του θέματος των εγκλωβι

σμένων. 

Αλλά, ανεξάρτητα και ωτό τα μέτρα εμπιστοσύνης, θα πρέπει να δούμε με ποιο 

τρόπο το θέμα "εγκλωβισμένοι" είναι συνεχώς στην ημερήσια διάταξη της πολιτικής 

μας διεθνώς. Ανεξάρτητα και ωτό τα μέτρα εμπιστοσύνης. Όπως και το θέμα "αγνο

ούμενοι". Αυτά τα δυο θέματα, κατά την άποψή μου, θα πρέπει να τα διαχωρίσουμε 

ωτό την προσπάθεια επίλυσης του κυπριακού προβλήματος και να δούμε με ποιο 

τρόπο αναβαθμίζουμε τις προσπάθειές μας. 

Στη βάση των πιο πάνω, κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να ωτοδυθούμε σε διεθνή 

εκστρατεία διαφώτισης και κινητοποίησης υπέρ των θέσεών μας, για να ωτοτρέ

ψουμε νέα τετελεσμένα και προσπάθειες αναγνώρισης του κατοχικού ψευδοκράτους. 

Αυτή η τελευταία γραμμή θεωρώ ότι είναι σημαντική. Μου φαίνεται ότι ο επόμενος 

στόχος της Τουρκίας είναι η αναγνώριση. Και δεν είμαστε μακριά ωτό την αναγνώ

ριση. Πρέπει να δούμε ακριβώς πώς διεθνώς αγωνιζόμαστε . ωτοτελεσματικά και με 

σωστές θέσεις για την ωτοτροπή αυτού του τραγικού ενδεχομένου. 

Το ΑΚΕΛ διατυπώνει, κύριε Πρόεδρε, μια συγκεκριμένη πρόταση που, όπως 

είπα, δεν είναι εντυπωσιακή αλλά εφικτή, κατά την άποψή μας, για τη διάσπαση του 

σημερινού αδιεξόδου. Είμαστε έτοιμοι να συζητήσουμε αυτή την πρόταση με στόχο 

να πετύχουμε τη διαμόρφωση μιας κοινής θέσης που θα επιτρέπει κοινούς, συλλογι

κούς χειρισμούς. 

Κύριε Πρόεδρε, έχω ακόμα ένα κεφάλαιο στην ομιλία μου, το οποίο θεωρώ 

πολύ σημαντικό: Είναι εκείνο της ενότητας. Δε θα κουραστούμε να επαναλαμβά

νουμε ότι η ενότητα στο εσωτερικό μας μέτωπο ωτοτελεί ζωτική προυπόθεση επιτυ

χίας του αγώνα που διεξάγουμε. Το ΑΚΕΛ μακριά ωτό μικροκομματικές φιλοδοξίες 
και υπολογισμούς εργάστηκε πάντοτε, ώστε να έχουμε ένα ισχυρό εσωτερικό μέτωπο 

αντίστασης και διεκδίκησης των δικαίων και των δικαιωμάτων του λαού μας. Οι 

διακηρύξεις μας περί ενότητας συνοδεύονταν με έργα. Και όσες φορές κατορθώσαμε 

σ' αυτό τον τόπο να εμπεδώσουμε την ενότητα το ΑΚΕΛ είχε τη δική του συμβολή 

στις εκάστοτε προσπάθειες. 

Είναι για τούτους τους λόγους που ωτορρίπτουμε κατηγορηματικά την ενορ

χηστρωμένη προσπάθεια που αναλήφθηκε τον τελευταίο καιρό να παρουσιαστεί το 

ΑΚΕΛ ως τάχα παράγοντας διάσπασης του λαού. Δυστυχώς σ' αυτή την προσπάθεια 

πολύ αψυχολόγητα πήρε μέρος και ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος με την αχαρακτή

ριστη στάση του να καταλογίσει εντελώς άδικα και αδικαιολόγητα στο ΑΚΕΛ και 

στο Γενικό του Γραμματέα ευθύνες για οργανωμένες δήΟεν εκδηλώσεις που πλήτ

τουν την ενότητα στο εσωτερικό μας μέτωπο. 
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Άλλος θα πρέπει να είναι, κατά την άποψή μας, ο ρόλος της κυβέρνησης. Ο 

ρόλος της πρέπει να είναι ανάλογος των τεράστιων ευθυνών που επωμίζεται . Η 

κυβέρνηση πρέπει να παίζει ρόλο εκτονωτικό και όχι εμπρηστικό. Με συγκεκριμένες 

πρωτοβουλίες να προωθεί την ενότητα και όχι να την υπονομεύει. Θα επαναλάβουμε 

ακόμα ότι η ενότητα δεν είναι ένα αφηρημένο σχήμα λόγου, αλλά έχει συγκεκριμένο 

περιεχόμενο και αρχές, έχει τη δική της λογική, έχει τις προϋποθέσεις πάνω στις 

οποίες βασίζεται. 

Η βασικότερη προϋπόθεση είναι το μίνιμουμ συναντίληψης στο εθνικό μας 

θέμα. Έχουμε την πεποίθηση ότι υπάρχει η κοινή συνισταμένη, η οποία εκφράζεται 

στους κοινούς στόχους αλλά και στις ομόφωνες προτάσεις του Εθνικού Συμβουλίου 

του Γενάρη του 1989. 

Βέβαια, συνεχώς αναφύονται και θα αναφύονται ολοένα και καινούρια θέματα 

στους καθημερινούς χειρισμούς, που κάποτε είναι μεγάλης σημασίας, για τα οποία 

οι εκτιμήσεις και οι απόψεις πολλές φορές διαφέρουν και θα διαφέρουν. Εδώ είναι 
αναγκαΙΟς ο διάλογος, ούτως ώστε μέσα από την αντιπαράθεση των απόψεων και 

των ΕΠιχειρημάτων να κατορθώνουμε να φτάνουμε στη συναντιληψη. Ο διάλογος 

μπορεί να ευδοκιμήσει μέσα σ' ένα ήπιο κλίμα αμοιβαίου σεβασμού των πολιτικών 

δυνάμι::ων. 

Το κατεξοχήν βήμα διαλόγου, το Εθνικό Συμβούλιο -και μιλώ για το εθνικό 

θέμα- δεν μπορεί και δεν πρέπει να αναλώνεται σε ενημέρωση και γενικής φύσης 

συζητήσεις. Διαπίστωσή μας είναι ότι τους τελευταισυς μήνες είμαστε μάρτυρες 

αυτού του φαινομένου. Το Εθνικό Συμβούλιο πρέπει να προχωρεί σε εις βάθος 

υπεύθυνη συζήτηση και στη λήψη αποφάσεων κατά το δυνατόν ομόφωνων, ούτως 

ώστε να εκπληρώνει και το ρόλο του ως το κατεξοχήν βήμα του συλλογικού προβλη

ματισμού και των συλλογικών χειρισμών στο εθνικό μας θέμα. 

Τα ζητήματα της εσωτερικής διακυβέρνησης και της κοινωνικοοικονομικής 

πολιτικής αυτά καθαυτά μπορεί να μη δίνονται, για να οικοδομηθεί μια ευρύτερη 

και καθολική ενότητα -και δε δινονται, είναι φανερό- και ούτε θα ήταν εφικτό να 

αναμένουμε επ' αυτής της βάσης ευρεία συναίνεση. Όμως, το κλίμα που δημιουρ

γείται από την εσωτερική πολιτική ζωή μπορεί να επηρεάσει θετικά αλλά και αρνη

τικά, και μάλιστα πολύ αρνητικά, τις προσπάθειες για ενότητα στο εθνικό μας θέμα. 

Αν υπάρχει διάθεση διαλόγου, αν η κυβέρνηση λαμβάνει υπόψη τις απόψεις 

των κομμάτων και των οργανωμένων συνόλων, αν υπάρχει σεβασμός των κοινω

νικών εταίρων, έστω και αν διατηρούνται οι διαφωνίες, έστω και αν παίρνονται 

αποφάσεις, το κλίμα που δημιουργείται είναι θετικό και θετικά επηρεάζει το εσωτε

ρικό μέτωπο. Αν αντίθετα απουσιάζει η διάθεση διαλόγου, αν η κυβέρνηση παρα

γνωρίζει τους κοινωνικούς και πολιτικούς της εταίρους και προχωρεί κατά τρόπο 

αυθαίρετο στη λήψη αποφάσεων, αποφάσεων που προκαλούν το λα'ίκό αίσθημα, 

είναι φυσικό σ' αυτές τις περιπτώσεις η ένταση να επηρεάζει πολλαπλά και αρνη

τικά το εσωτερικό μέτωπο ακόμα και για το εθνικό μας θέμα. Δυστυχώς, και 

υπογραμμίζω το "δυστυχώς", μέχρι σήμερα η συμπεριφορά της κυβέρνησης δεν ήταν 

τέτοια, κατά την άποψή μας, που να προάγει το διάλογο, τη συναίνεση και την 

ομοψυχία. 

Το ΑΚΕΛ, ασκώντας δημιουργική και αυστηρή, εκεί όπου επιβάλλεται, αντι

πολίτευση και κριτική, δε θα διστάσει να επικροτήσει και να χαιρετίσει πρωτοβου

λίες και χειρονομίες της κυβέρνησης που Οα στοχεύουν στην εκτόνωση της έντασης 
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στο εσωτερικό μέτωπο και θα δημιουργούν καλύτερες προϋποθέσεις για την οικοδό

μηση μιας πιο στέρεης και διαρκούς ενότητας, τουλάχιστον σ 'ό,ΤΙ αφορά το εθνικό 

μας θέμα. 

Κύριε Πρόεδρε, 

Για πολλοστή φορά συζητούμε το Κυπριακό από το βήμα της Βουλής των 

Αντιπροσώπων. Αν αυτή η συζήτηση συμβάλει στο συλλογικό προβληματισμό για 

τους κινδύνους, τις προοπτικές και τους μελλοντικούς μας χειρισμούς στο εθνικό 

μας θέμα, τότε θα έχει εκπληρώσει ένα χρήσιμο σκοπό. Αν αναλωθούμε στην παρά

θεση γνωστών απόψεων χωρίς διάθεση προβληματισμού, τότε δε θα έχουμε 

προσφέρει την υπηρεσία που από εμάς αναμένει ο κυπριακός λαός. 

Επειδή οι καιροί είναι δύσκολοι, κύριε Πρόεδρε, και οι κίνδυνοι μfγάλoι, ας 

αρθούμε όλοι στο ύψος των ευθυνών μας απέναντι στο παρόν και το μέλλον αυτού 

του τόπου, απέναντι στο λαό μας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ρολάνδης, παρακαλώ. 

Ο κ. Μάτσης, όπως αντιλαμβάνομαι, έχει παραχωρήσει τη σειρά του στον 

κ. Ρολάνδη. Αν αυτό δεν είναι ορθό, ο κ. Μάτσης προηγείται. 

Παρακαλώ, ο κ. Ρολάνδης. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, 

Θα προσπαθήσω να προβώ σε μια ανάλυση των τελευταίων εξελίξεων του 

Κυπριακού κατά τρόπο στυγνό και στεγνό, χωρίς ωραιοποίηση, όσο πιο πραγματι

στικά μπορώ. 

Ξεκινώντας θα ήθελα να υποδείξω, όπως υπέδειξε προηγουμένως και ο κ. Λυσσα

ρίδης στο φίλο Νίκο Μουσιούττα, ότι ο Πρόεδρος Κληρίδης έχει ήδη αποδεχθεί να συζη

τήσει το πακέτο του Γενικού Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών. Το λέω, γιατί τον 

άκουσα προσωπικά που το έχει πει και προσωπικά επικροτώ αυτή τη θέση, η οποία, 

πιστεύω, είναι απόλυτα τεκμηριωμένη. 

Το δεύτερο σημείο όμως, το πιο σημαντικό -και αυτό πρέπει να το υπογραμ

μίσω- είναι ότι όχι μόνο ο κ. Κληρίδης έχει αποδεχθεί αυτό το σημείο, αλλά και η 

κυβέρνηση Κυπριανού το 1981 απεδέχθη απόλυτα να συζητήσει ακριβώς αυτές τις 
θέσεις, και θα σας αναγνώσω σε λίγο την απόφαση ακριβώς του Υπουργικού 

Συμβουλίου του Ιανουαρίου του 1981, όταν η κυβέρνηση ήταν κυβέρνηση του 

ΔΗΚΟ. 

Θα ήθελα, προτού μπω σε λεπτομέρειες, να παραθέσαι τα γεγονότα όπως 

έχουν, τα οποία, τουλάχιστον εμένα και το κόμμα μου, όπως και άλλους στο 

παρελθόν, μας οδήγησαν στο συμπέρασμα ότι αυτή η δέσμη των μέτρων οικοδό

μησης εμπιστοσύνης θα πρέπει να γίνει αποδεχτή, για να συζητηθεί. Πρέπει να το 

κάμω σαφές: για να συζητηθεί. 

Πρώτα από όλα, τι είναι αυτό για το οποίο συζητούμε, για το οποίο δεν είναι 

ενήμερος πλήρως ο λαός; Ποιο είναι το τμήμα της Αμμοχώστου; Τι σημαίνει "περι
φραγμένη περιοχή"; Αυτά που θα σας πω δεν προέρχονται από τα Ηνωμένα Έθνη ή 

από τρίτους είναι από το δικό μας Γραφείο Μελετών του Κυπριακού Προβλήματος 

με ημερομηνία 25.5.1993. 
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"Περιφραγμένη περιοχή" σημαίνει το 50,2% των κτιρίων της Αμμοχώστου, όχι 
των Βαρωσίων, ολόκληρης της πόλεως, και σημαίνει το 47.2% του πληθυσμού της 
πόλης, που είναι 15 130 άνθρωποι, με βάση τα στοιχεία του καιρού της εισβολής. 
Σημαίνει 92 βιομηχανικές μονάδες, που είναι το 63% επί του συνόλου. Σημαίνει 48 
ξενοδοχεία, που είναι το 81,4% των ξενοδοχείων, και σημαίνει 43 τουριστικά διαμε
ρίσματα, που είναι το 100% των τουριστικών διαμερισμάτων. 

Τα λέω αυτά, για να ξέρουμε για τι μιλούμε. Δεν πρόκειται ούτε για δυο 

δρόμους ούτε για δυο γειτονιές. Πρόκειται για ένα σημαντικό τμήμα της πόλης της 

Αμμοχώστου στο οποίο, με βάση αυτή την πρόταση -η οποία, πρέπει να πω, πανο

μοιότυπη είχε προσφερθεί και το 1981 από τον τότε Γενικό Γραμματέα Κουρτ 
Βάλντχα"ίμ, όταν ήμουν Υπουργός των Εξωτερικών- στο οποίο λοιπόν, με βάση 

αυτή την πρόταση, επιστρέφουν οι μισοί κάτοικοι της Αμμοχώστου, ενώ επιστρέ

φεται περίπου το 85 % των ξενοδοχειακών μονάδων της πόλεως. 

Όταν υπήρξε αυτή η πρόταση και από την άλλη πλευρά εμφανίστηκε το θέμα 

του αεροδρομίου Λευκωσίας -μιλώ για τότε- ασφαλώς δεν ήταν κανείς διατεθει

μένος να προχωρήσει σε κάτι το οποίο θα σήμαινε αναγνώριση. Δεν ήμαστε ανόητοι! 

Αντιλαμβανόμεθα ότι αυτό είχε ως συνέπεια κάποια οικονομικά οφέλη, και έχει, για 

την τουρκοκυπριακή πλευρά. Αλλά, εκείνο το οποίο είχε σημασία ήταν το κατά πόσο 

υπήρχε το στοιχείο της αναγνώρισης. Πού έπρεπε να προστρέξουμε; 

Προστρέξαμε στους μεγαλύτερους διεθνολόγους. Μπορεί να υπάρχει η άποψη 

ότι ίσως δεν είναι θέμα διεθνολόγων. Εγώ διαφωνώ με αυτή την άποψη. Πιστεύω ότι 

αυτή είναι μία από τις περιπτώσεις εκείνες που ο πραγματογνώμονας, όπως και 

εκείνο το οποίο θα σου πει, και ιδίως αν δεν είναι ένας, αλλά είναι πολλοί, έχουν 

σημασία. Τώρα, αν δε θέλεις να το λάβεις υπόψη, είναι δικό σου θέμα αυτό. 

Αυτός ο φάκελος που βλέπετε ίσως να είναι ο πιο εμπεριστατωμένος φάκελος 

που υπάρχει στην Κύπρο πάνω ακριβώς σ' αυτό το θέμα. Και είναι στοιχεία τα 

οποία έχω συλλέξει από το Υπουργείο των Εξωτερικών, από τις ημέρες που ήμουν 

εκεΙ 

Καταφύγαμε πρώτα σε ένα διάσημο καθηγητή, ο οποίος εξακολουθεί και 

σήμερα να είναι ο κατεξοχήν σύμβουλος της Κυπριακής Δημοκρατίας επί παρο

μοίων θεμάτων, τον καθηγητή Brownly, που είναι καθηγητής της Οξφόρδης και 
ίσως, κατά τις γνώμες των περισσοτέρων, η μεγαλύτερη αυθεντία επί του διεθνούς 

δικαίου σήμερα. Αυτή είναι η μελέτη του Brownly, κάπου διακόσιες σελίδες. Και δεν 
έχω καμιά ένσταση να δώσω αντίγραφο σε οποιονδήποτε θέλει να τη μελετήσει. 

Τι λέει ο Brownly; Δε θα σας διαβάσω φυσικά τις διακόσιες σελίδες θα σας 
διαβάσω σε μετάφραση κατευθείαν μια γραμμή, το συμπέρασμά του: "Το συμπέ

ρασμα" λέει "επί του γενικού θέματος είναι ότι οι προτεινόμενες διευθετήσεις δε θα 

ισοδυναμούσαν με αναγνώριση, φανερή ή συγκαλυμμένη, του κράτους". Αυτό είναι 

το συμπέρασμα του Brownly, μετά που παραθέτει δεκάδες πολιτικά προηγούμενα. 
Και μπαίνει στο συνταγματικό Οέμα, μπαίνει στο πετσί του θέματος. Αυτό μας λέει 

ο Brownly. Θέλουμε να το δεχθούμε ή δε Οέλουμε; 

Καταφύγαμε μετά στον καΟηγητή \Voolf του "Southern Mississippi University''. 
Τι μας είπε ο Woolf; Μας είπε περίπου το ίδιο. Είναι και αυτός ένας πολύ καλός 
καθηγητής του συνταγματικού δικαίου, δε Οα έλεγα της περιωπής του Brownly, αλλά 
είναι ένας σημαντικός παράγων στο διεΟνή χώρο. 

,/ 
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Η φιλοσοφία της προσέγγισης του W ooIf είναι ότι με το να εκχωρήσεις μέρος 
των κυριαρχικών σου δικαιωμάτων στα Ηνωμένα Έθνη, όπως πράξαμε και το 1964, 
που δεχθήκαμε εδώ τη δύναμη, δε σημαίνέι ότι δίδουμε την κυριαρχία μας. Το 

γεγονός και μόνο ότι δεχθήκαμε να έλθουν εδώ Ηνωμένα Έθνη σημαίνει ότι δίδουμε 

μια εκχώρηση των κυριαρχικών δικαιωμάτων. Και βρίσκει και ο Woolf ότι η πράξη 
της εκχώρησης του χώρου που ονομάζεται "αεροδρόμιο Λευκωσίας" στα Ηνωμένα 

Έθνη, το οποίο θα διαχειρίζονται εκείνα, δεν αποτελεί οποιασδήποτε μορφής 

αναγνώριση. 

Πάω παρακάτω με τη σειρά των μελετών, όπως είναι μέσα στο φάκελο. Έχω 

τον Ανδρέα τον Ιακωβίδη, το δικό μας, ο οποίος είναι γνωστός και διαπρεπέστατος 

-είναι ο πρέσβης μας αυτή τη στιγμή, ο μόνιμος αντιπρόσωπός μας στα Ηνωμένη 

Έθνη- ο οποίος τότε μου έστειλε, αφού μελέτησε το θέμα, το εξής: 

"Άνοιγμα και λειτουργία αεροδρομίου Λευκωσίας συγκαταθέσει κυπριακής 

κυβερνήσεως υπό προσωρινή ν διοίκησιν Ηνωμένων Εθνών δεν είναι ασυμβίβαστα 

ούτε συνεπάγονται κατ' ανάγκην υπέρ το δέον αποστέρησιν της κυριαρχίας του 

κυπριακού κράτους. Η κυβέρνησις έχει το δικαίωμα να περιορίσει εθελοντικώς την 

άσκησιν της κυριαρχίας του κράτους -autolimitation of sovereign ty- όπως έγινεν 

ήδη το 1964 με την . συμφωνίαν με τα Ηνωμένα Έθνη διά την δημιουργίαν της 

UNFICYP και την υπ' αυτής εξάσκησιν εξουσιών τας οποίας κανονικώς ασκεί το 
κράτος" . 

Όλοι αυτοί, σημειώστε, είχαν μπροστά τους την πρόταση όπως μας την είχαν 

κάμει τα Ηνωμένα Έθνη, τότε ο Κουρτ Βάλντχα"ίμ, και έκριναν επ' αυτής. Τους 

είχαμε δώσει τα σημεία και τις ερωτήσεις όπως μας είχαν δοθεί. 

Πήγαμε στον καθηγητή Τσεγκ, άλλο διάσημο καθηγητή του "University College" 
του Λονδίνου, ο οποίος μας έδωσε παρόμοια συμβουλή, και είχαμε και μια ομάδα 

αρκετά αξιόλογη από το δικό μας Υπουργείο των Εξωτερικών, πέρα από τη μελέτη 

του Ανδρέα του Ιακωβίδη, που κατέληξε στα ίδια συμπεράσματα. 

Όλοι φυσικά, και πρέπει να το πω αυτό το πράγμα, μας είπαν ότι πρέπει να 

προσεχθούν ορισμένα πράγματα και ότι πρέπει να υπάρξει επιφύλαξη δικαιωμάτων 

και είχε συνταχθεί μάλιστα και το λεγόμενο "discIaimer", το οποίο και τώρα υπάρχει 
στις νέες προτάσεις. 

Ενόψει όλων αυτών των θέσεων και σκέψεων, τον Ιανουάριο του 1981 το 
Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε τα εξής και μου έδωσε εντολή και τα διαβίβασα 

στον κ. Γκόμπι. Αυτά σας τα διαβάζω από επίσημα έγγραφα του Υπουργείου των 

Εξωτερικών: 

"Κατά συνέπεια" λέει "η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου ανακοινώθηκε 

στον κ. Γκόμπι από τον Υπουργό των Εξωτερικών κ. Ν. Ρολάνδη στις 7 Ιανουαρίου 
του 1981 ως ακολούθως -και είναι σε εισαγωγικά, επί λέξει, ποια είναι η απόφαση 
του Υπουργικού Συμβουλίου: 

Έίμεθα έτοιμοι να μελετήσουμε την ιδέα του Γενικού Γραμματέα σχετικά με το 

αεροδρόμιο Λευκωσίας. Αλλά αντιλαμβάνεσθε ότι πρέπει να ικανοποιηθούμε για το 

θέμα των Βαρωσίων, θυμούμενο ι τις λέξεις του Γενικού Γραμματέα στη Νέα Υόρκη 

κατά τις συναντήσεις της 16ης του Δεκέμβρη του 1980 και της 18ης του Δεκέμβρη 
του 1980 ότι, αν υπάρχει ικανοποιητικό αντάλλαγμα, οι Τουρκοκύπριοι πρέπει να 
είναι διατεθειμένοι να προχωρήσουν αρκετά στο θέμα των Βαρωσίων και ίσως να 

παραχωρήσουν και ενδοχώρα"'. 
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Δηλαδή το Υπουργικό Συμβούλιο τότε, το 1981, χωρίς κανέναν περιορισμό 
άλλο και χωρίς δεύτερη σκέψη πήρε αυτή την απόφαση την οποία σας έχω διαβάσει, 

ήταν δηλαδή διατεθειμένο να συζητήσει ακριβώς το ίδιο πακέτο το οποίο βρίσκεται 

αυτή τη στιγμή μπροστά στον Πρόεδρο Κληρίδη. 

Και πάλι λέω ότι, αν οποιοσδήποτε θέλει αντίγραφο της αποφάσεως αυτής του 

Υπουργικού Συμβουλίου, είμαι στη διάθεσή του, για να του δώσω τα αντίγραφα από 

τα επίσημα πρακτικά του κράτους. Δεν το λέω ως μομφή αυτό το πράγμα ούτε για 

να κατηγορήσω οποιονδήποτε, αλλά το λέω για προβληματισμό και ίσως και δική 

μας ... 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, μπορώ να κάμω μια παρατήρηση; 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Ευχαρίστως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Παρακαλώ, κύριε Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Μένω έκπληκτος από το γεγονός ότι παρουσιάζονται αποφάσεις της προηγού

μενης κυβέρνησης Κυπριανού και επίσης μελέτες πάνω σε θέματα τακτικής, πάνω σε 

πολύ ευαίσθητα θέματα. Και διερωτώμαι πραγματικά αν όλα αυτά τα πράγματα 

κατά κάποιο τρόπο δε δημιουργούν προβλήματα στους χειρισμούς του εθνικού 

θέματος, αφού αποκαλύπτουν τρόπους του σκέπτεσθαι, επαφές, συνεργασίες ... 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Να σας απαντήσω, κύριε Χατζηδημητρίου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

... και θα ήθελα έντιμα να θέσω αυτό το θέμα ... 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Το εκτιμώ. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

... για λόγους έτσι ηθικής τάξης, με όλο το σεβασμό και με πίστη ότι θα δώσετε 
κάποια απάντηση, κύριε Ρολάνδη. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Πρώτα, πρέπει να σας πω ότι αυτά τα οποία έχω αναφέρει δεν είναι εμπιστευ

τικά. Αν κοιτάξετε τον τύπο της εποχής εκείνης, Οα δείτε ότι είναι στον τύπο. Είναι 

αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου οι οποίες δημοσιοποιήθηκαν. 

Κατά δεύτερο λόγο, ιδίως υπό τέτοιες συνθήκες δε νομίζω ότι μας εξυπηρετεί 

το να αποκρύπτουμε την τακτική μας και τις σκέψεις μας. Εγώ νομίζω ότι μας 

βλάπτει το αντίθετο. Νομίζω ότι ήλθε ο καιρός -και θα φθάσω σ' αυτό το σημείο- να 

αποφασίσουμε επιτέλους τι θέλουμε. Διότι, με το να αποκρύπτουμε οι ίδιοι τα γεγο

νότα, όπως τα είχαμε οι ίδιοι σκεφθεί και αποφασίσει, ούτε τους εαυτούς μας εξυπη

ρετούμε και πολύ λιγότερο, πιστεύω, εξυπηρετούμε το εθνικό θέμα. 

Αυτά τα οποία σας έχω διαβάσει δεν είναι καθόλου εμπιστευτικά. Είναι στοι

χεία τα οποία ήταν γνωστά την τότε εποχή. Μιλούμε τώρα φυσικά για κάτι που έγινε 

πριν δώδεκα χρόνια. Είχα πάει εγώ στη Νέα Υόρκη, εγώ είχα τις συναντήσεις με το 
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Βάλντχα·ίμ, το Υπουργικό Συμβούλιο σ' εμένα έδωσε την εντολή και αυτά ήσαν 

δημόσια θέματα που προκάλεσαν και αρκετό σάλο και θυμάμαι ότι το δικό σας 

κόμμα είχε διαφωνήσει τότε επ' αυτών δημόσια. Δηλαδή είναι δημόσιο θέμα· δεν 

είναι ιδιωτικό, δικό μου ή οποιουδήποτε άλλου. 

Τ. ΧΑΤΖΗΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

Δημόσιο θέμα, κύριε Πρόεδρε, ήταν το θέμα του αεροδρομίου. Αλλά διερω

τώμαι αν όλες αυτές οι πτυχές, οι λεπτομέρειες και τα έγγραφα, αλλά ιδιαίτερα, δεν 

ξέρω, η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου πόση έννοια απορρήτου έχει. Ιδιαί

τερα αυτή διερωτώμαι αν δε δημιουργεί κάποιο ηθικό ή πολιτικό πρόβλημα. 

Σε ό,ΤΙ αφορά τις τοποθετήσεις, σίγουρα μέσα στην πολιτική ζωή όλοι πρέπει 

να λειτουργούμε υπεύθυνα και, λέγοντας τις απόψεις μας, δεν πρέπει να κρύβουμε 

τις σκέψεις μας. Το ζήτημα όμως πάντα είναι πού υπάρχει το όριο για ένα θέμα που 

βρίσκεται υπό συζήτηση. Μέχρι ποιου σημείου είναι που θα πρέπει να προχωρή

σουμε και μέχρι ποιου σημείου διαφωΤίζουμε ή όχι μια υπόθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεθα ... 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Είμαι με τη γνώμη ότι διαφωτίζουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Ρολάνδη, παρακαλώ . Εδώ εγείρεται ένα θέμα. Εγώ δε θα ήθελα να βάλω 

περιορισμό στις ομιλίες των ομιλητών. Έχουν το δικαίωμα να εκθέσουν τις απόψεις 

τους επί του εθνικού προβλήματος. Ασφαλώς, πιστεύω ότι ο καθένας από τους 

ομιλητές, συναισθανόμενο ς τη σοβαρότητα του προβλήματος, είναι ο ίδιος που 

πρέπει να αποφασίσει μέχρι πού μπορεί να φθάσουν οι προτάσεις του, οι σκέψεις 

του και όλα αυτά τα επιχειρήματα. Συνεπώς ο κ. Ρολάνδης μπορεί να προχωρήσει. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Πρέπει να πω ότι εκτιμώ την παρέμβαση του κ. Χατζηδημητρίου. Γίνεται με 

καλό πνεύμα και εδώ στο κάτω κάτω είμεθα όλοι, εδώ είναι ένα φόρουμ, για να 

αποφασίσουμε τι πρέπει να κάνουμε γι' αυτό τον τόπο. Και είπα από την αρχή ότι 

δεν το λέω ως μομφή αυτό το πράγμα. Ούτε το λέω ως μομφή για τον κ. Μουσιούττα. 

Το λέω πληροφοριακά, για να προβληματιστούμε. Άλλωστε είναι δημόσιο αυτό το 

θέμα. Ήταν από τότε δημόσιο και ήταν γνωστό αυτό το θέμα από τότε. Αυτή ήταν η 

δημόσια θέση της κυβέρνησης και υπήρξαν και πολλές προσπάθειες τότε οι οποίες 

απέτυχαν. Είναι δημόσια θέματα και πιστεύω ότι ως Βουλευτής έχω το δικαίωμα 

τουλάχιστον δημόσια θέματα να τα αναφέρω, για να Ουμούμαστε τουλάχιστον τα 

γεγονότα και την ιστορία μας. 

Η προσπάθεια που γίνεται κατά συνέπεια, κατά τη δική μου κρίση, από το 

Γενικό Γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών δεν είναι κάτι το οποίο πρέπει εύκολα να 

παραβλέψουμε. Είναι μια προσπάθεια που έχει μια βάση. Πηγαίνει περίπου το ένα 

πέμπτο των Ελληνοκυπρίων που θα πάνε ποτέ υπό ελληνοκυπριακή διοίκηση, κατά 

τη δική μου εκτίμηση, πίσω στα σπίτια τους, έχουν το δικαίωμα να μπουν στα 

σπίτια τους, όπως είναι η πρόταση, και έχουν περαιτέρω την ασφάλεια των 

Ηνωμένων Εθνών σε μια σημαντική περιοχή της πόλης της Αμμοχώστου, την παρα

θαλάσσια περιοχή της πόλης της Αμμοχώστου. 
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Δυστυχώς, ο κ. Ντενκτάς υπήρξε αρνητικότατος και επί του θέματος των 

Βαρωσίων και επί του θέματος του αεροδρομίου. Δε θα μπω στις λεπτομέρειες, 

γιατί είναι γνωστές. Και έτσι καταλήξαμε στο γνωστό αδιέξοδο. 

Τι κάμνει η διεθνής κοινότης ενόψει αυτού του αδιεξόδου; Αν με ρωτάτε, 

τίποτε. Επιδιώκουμε ψήφισμα, δεν το παίρνουμε το ψήφισμα. Όταν ρωτήθηκαν 

ορισμένα μόνιμα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας τι προτίθενται να κάνουν ενόψει 

ψηφισμάτων που αφορούν άλλες χώρες, μας κατέστησαν σαφές ότι δεν είναι διατε

θεψένα να μπουν στο Κεφάλαιο 7 για την Κύπρο. Το Κεφάλαιο 7, το Chapter 7, 
είναι αυτό το οποίο περιλαμβάνει ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Ρολάνδη, με συγχωρείς που σε διακόπτω, αλλά υπάρχει μια παράκληση 

προς τους αρμοδίους, όσον αφορά τις τηλεοράσεις, γιατί αυτοί οι ισχυροί προβολείς 

εκπέμπουν ισχυρό φως και πολύ ισχυρές θερμοκρασίες. Δεν ξέρω αν υπάρχει Τρόπος 

να μετριαστεί το πρόβλημα. Σίγουρα πρέπει να συνεχίσει η προβολή από τη ... 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Άμα σβήσει ο Ρολάνδης από τις οθόνες, θα μετριαστεί το πρόβλημα! 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Θα έχω παράπονο εγώ ύστερα, άμα σβήσουν τα φώτα! 

(Γέλια) 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Όπως ανέφερα, όταν ηρωτήθησαν ορισμένα μόνιμα μέλη, τα οποία μπορεί να 

προβάλουν αρνησικυρία, όπως ξέρετε, μας είπαν: "Το Κεφάλαιο 7 ξεχάστε το''. 

Μα, το Κεφάλαιο 7 είναι εκείνο το οποίο χρησιμοποιείται σε οποιαδήποτε 
περίπτωση επιδιώκεις αποτέλεσμα! Τι να κάμεις οτιδήποτε άλλο χωρίς το Κεφάλαιο 

7; 

Λέει: "Θα μείνετε μέχρι το Chapter 6", το οποίο είναι το γνωστό κεφάλαιο του 
Καταστατικού Χάρτη το οποίο μένει στη διαπραγμάτευση, στην προσπάθεια 

επίλυσης διαφορών με ειρηνικές διαδικασίες, και σταματά εκεί. Εφόσον λοιπόν ο 

Ντενκτάς και οι Τούρκοι γνωρίζουν ότι δεν υπάρχει Κεφάλαιο 7, απλώς δεν κάνουν 
τίποτε και έχουμε φθάσει στο αδιέξοδο στο οποίο έχουμε φθάσει. Δυστυχώς, κύριοι 

συνάδελφοι, η Τουρκία, δυστυχώς για μας -και το είπα και άλλη φορά από αυτό το 

βήμα- έχει μεγαλύτερη σημασία σήμερα για το δυτικό χώρο από ό,ΤΙ είχε στο 

παρελθόν. Και γνωρίζουμε τι σημαίνει δυτικός χώρος σήμερα. 

Απλώς διάβαζα την "Washington Post" προχθές, η οποία σε άρθρο της στη 
στήλη των άρθρων θεωρεί το τουρκικό μοντέλο της κοσμικής και δημοκρατικής 

Τουρκίας παράδειγμα για τη Μέση Ανατολή και τις χώρες της Κεντρικής Ασίας. 

"Δημοκρατική" Τουρκία, που είναι υπόδειγμα και μοντέλο για άλλες χώρες! Αυτή 

είναι η εκτίμηση των ισχυρών φίλων των Ηνωμένων Πολιτειών γι' αυτή τη χώρα. 

Και ύστερα εμείς αναμένουμε Κεφάλαιο 7, το οποίο δε θα πάρουμε ποτέ! 

Πού ευρισκόμεθα λοιπόν; Μπροστά μας υπάρχουν δυο πιθανές λύσεις: Η μια 

λύση είναι η ενωμένη χώρα για την οποία όλοι αγωνιζόμεθα. Γι' αυτό άλλωστε πάμε 

στα Ηνωμένα Έθνη, για να κρατήσουμε αυτή τη χώρα ενωμένη. Αλλά, επειδή είπα 

πως θα είμαι στεγνός και στυγνός, πρέπει να πω και το εξής: Ενωμένη χώρα χωρίς 
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τη συγκατάθεση της άλλης πλευράς δεν μπορεί να υπάρξει. Μιλούμε για μια ποσό

τητα εκατό χιλιάδων ανθρώπων. Και, αν αυτοί δε συγκατατεθούν να συγκατοική

σουν μαζί μας, να συνυπάρξουν μαζί μας, πώς θα είναι ενωμένη η χώρα; Ποια 

ενωμένη χώρα μπορεί ποτέ να υπάρξει; Σκεφθείτε το πρακτικά. 

Λέμε να αλλάξουμε πορεία, λέμε να επανατοποθετήσουμε, λέμε ότι μπορεί να 

μπούμε. Αν δεν υπάρξει από εκεί συγκατάθεση, τι θα κάμεις; Ποιος θα πάρει τον 

πρόσφυγα στο σπίτι του; Πώς θα περάσεις αυτή τη γραμμή και θα τη διασχίσεις; 

Αλλά πάω και πέραν αυτού ακόμα. Και πρέπει να πω το εξής: Με ανησυχούν 

βαθύτατα οι φανατισμοί που βλέπω να κτίζονται, ιδίως πρόσφατα, και στις δυο 

πλευρές, και στην ελεύθερη πλευρά και στην υπό κατοχή πλευρά. Υπάρχουν φανατι

σμοί που δε συνάδουν με την ενωμένη χώρα. Να μην ξεχνούμε, κυρία συνάδελφος 

και κύριοι συνάδελφοι, ότι, αν έχουμε μια μέρα μια ενωμένη Κύπρο, θα πρέπει να 

έχουμε τρομακτικά μεγάλη ψυχραιμία και υπομονή. Θα 'ρθει η 2Οή Ιουλίου μια μέρα. 

Τι θα κάνουμε όταν θα είμαστε ενωμένη χώρα; Εμείς έχουμε τις μνήμες μας, έχουμε 

τους νεκρούς μας, έχουμε τους αγνοουμένου ς μας. Για κείνους είναι μέρα θριάμβου: 
έχουν τους "μάρτυρές" τους, τους εισβολείς, που μπήκαν στην Κύπρο. Και μιλούμε 

για συγκατοίκηση! 

Θα έρθει στιγμή παράλληλη και αντίστοιχη με τον εθνοφρουρό που σκοτώθηκε 

πριν δυο μήνες. Κάποιος θα σκοτωθεί πάλι, έστω και αν είναι ενωμένη η χώρα. Και 

τις μέρες εκείνες πήγαμε εμείς, τα παιδιά τα δικά μας, με γροθιές στο συρμαΤό

πλεγμα και οι άλλοι από την άλλη μεριά σφύριζαν και ασχημονούσαν. 

Η ενωμένη χώρα υπό τέτοιες συνθήκες χρειάζεται και υπομονή και ψυχραιμία 

και θα έχει να αντιμετωπίσει τρομακτικά μεγάλες δυσκολίες. Γιατί, αν δεν μπορέ

σουμε να ελέγξουμε τα αισθήματά μας, αν δεν μπορέσουμε να ελέγξουμε τον 

Κύπριο, θα ανατινάξουμε τη χώρα. Θα ξεκινήσει ενωμένη για λίγες μέρες και θα 

ανατιναχθεί η χώρα αυτή χωρίς καμιά αμφιβολία. Άρα ... 

Ο Πενταδάκτυλος, που νομίζουμε καμιά φορά, όταν είναι καθαρή η μέρα, ότι 

μπορούμε να απλώσουμε το χέρι και να τον πιάσουμε, δεν είναι τριάντα μίλια 

μακριά. Αυτή τη στιγμή είναι τριάντα χιλιάδες μίλια μακριά. Όπως είναι οι 

συνθήκες οι σημερινές, δυστυχώς, στην Κύπρο, πρέπει να περάσουμε από άβατα και 

δύσβατα σημεία, για να φθάσουμε εκεΙ Άβατα, σε ό,ΤΙ αφορά τη διαπραγμάτευση 

λύσης. Διότι, αν δεν υπάρξει συμφωνημένη λύση, αν δεν υπάρξει, δυστυχώς για μας, 

η έννοια του συμβιβασμού, δεν μπορεί να υπάρξει ενωμένη χώρα. Και, αν υπάρξει 

ενωμένη χώρα, και πάλι θα έχουμε την άλλη δυσκολία, ότι πρέπει να έχουμε την 

ιστορική υπομονή να συμβιώσουμε με κάποια στοιχεία τα οποία ίσως αυτή τη 

στιγμή να παρουσιάζουν κάποια αρνητικότητα απέναντί μας. 

Αν αυτό δε γίνει, αν δεν το επιτύχουμε, πρέπει να πω ότι δε μένει τίποτε άλλο 

σ' αυτή τη χώρα από τη διχοτόμηση, δυστυχώς. Είπα στο παρελθόν ότι είναι στην 

πόρτα μας, απέξω. Φοβούμαι ότι ' μπήκε στον προθάλαμο αυτή τη στιγμή. Και αν το 
Κυπριακό μείνει άλυτο, αυτή θα είναι η λύση. Διότι θα τους αναγνωρίσουν. 

Κοιτάξτε τη Βοσνία. Η Βοσνία, αν εμείς έχουμε εκατόν εξήντα χιλιάδες 

πρόσφυγες, αυτοί έχουν τρία εκατομμύρια πρόσφυγες. Μόνο η Βοσνία-Ερζεγοβίνη, 

όχι όλη η Γιουγκοσλαβία! Τρία εκατομμύρια! Αν έχουμε εμείς πέντ' έξι χιλιάδες 

νεκρούς και αγνοουμένους, έχουν διακόσιες με πεντακόσιες χιλιάδες εκεί! Και αυτή 

η χώρα, που πλήρωσε με πόνο, που πλήρωσε με αίμα, αυτή τη στιγμή τριχοτομείται! 

Ψυχρά, αυτή τη στιγμή στη Γενεύη, σήμερα, αυτή τη στιγμή που είμαστε εδώ εμείς, 

τριχοτομείται! 
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Εδοκιμάσθη από τους Βανς-Όουεν να βρεθεί μια λύση που να κρατήσει 

κάποια ενότητα και απέτυχε ο Βανς. Δεν μπόρεσαν να βρουν αυτή τη λύση, δεν 

μπόρεσαν να ξανασυνυπάρξουν, δεν μπόρεσαν να κτίσουν ξανά μία ενωμένη χώρα. 

Και αυτή τη στιγμή διαπραγματεύονται τις γραμμές της τριχοτόμησης και άσ' τους 

να καταδικάζουν το "ethnic cleansing", την εθνική εκκαθάριση. Την καταδικάζουν 
λεκτικά. Στην πραγματικότητα την εφαρμόζουν παντού -αυτές είναι οι αλήθειες και 

πρέπει να τις ξέρουμε- παντού όπου δεν μπορεί να υπάρξει συνεννόηση. Αυτό 

κάνουν. Και, αν κοιτάξετε σήμερα πέραν της Βοσνίας, που έχει το πρόβλημα αυτή τη 

στιγμή, αν πάρετε τις πρώην σοβιετικές δημοκρατίες, αν πάρετε τη Γεωργία με την 

Αμπχαζία και την Οσετία, που τριχοτομείται και εκείνη, αν πάρετε τη Μόλδοβα, την 

πρώην Μολδαβία, και εκείνη θα έχει τα ίδια, αν πάρετε τις βαλτικές δημοκρατίες, 

που διώχνουν τους Ρώσους από μέσα, θα δείτε ότι αυτή η εθνική εκκαθάριση 

υπάρχει παντού, κύριοι, σήμερα! Και είναι λεκτικό σχήμα απλώς το ότι είμεθα 

εναντίον αυτής της εκκαθάρισης! 

Αν δεν μπορέσουμε -και δυστυχώς δεν εξαρτάται μόνο από εμάς- αλλά, αν δεν 

μπορέσουμε να συνεννοηθούμε, η διχοτόμηση είναι εντός των πυλών. 

Τώρα, μπορεί να πούμε ότι δε θα τη δεχθούμε. Ούτε τη λύση την κακή, διότι 

δεν υπάρχει εύκολη ή καλή λύση με συνεννόηση -πρέπει να το πω πλέον- ούτε τη 

διχοτόμηση και ότι θα πολεμήσουμε. Πού θα καταλήξουμε; Τότε, σίγουρα θα μπει η 

σφραγίδα της διχοτόμησης. Διότι, αν υπάρχει και μια ελπίδα σε έναν τόσο μικρό 

χώρο, που δεν έχει ενδοχώρα, αν υπάρχει και μια ελπίδα να ενωθεί υπό δύσκολες 

συνθήκες αυτή η χώρα, σε περίπτωση που έλθουμε σε σύγκρουση μετωπική, τότε η 

διχοτόμηση θα είναι στο τέλος του δρόμου, θα είναι η λύση. 

Κατά συνέπεια, πιστεύω προσωπικά ότι πρέπει να συνεχίσουμε τις προσπά

θειες προς το μόνο δρόμο που μπορεί να κρατήσει τη χώρα ενωμένη. Και ο μόνος 

δρόμος είναι οι προσπάθειες των Ηνωμένων Εθνών. Αλλά, για να πάμε εκεί, πρέπει 

να συνειδητοποιήσουμε ότι χρειαζόμεθα τον ιστορικό συμβιβασμό και "μετά τον 
ιστορικό συμβιβασμό χρειαζόμεθα πολλή ψυχραιμία και υπομονή. Αν αυτές τις ιδιό

τητες δεν τις έχουμε, είναι καλύτερα να το πούμε στους εαυτούς μας και να μην 

επιδιώξουμε αυτή τη λύση. Διότι τότε ανατινάζουμε την Κύπρο σε λίγες μέρες. 

Δε νομίζω ότι κανείς από μας μπορεί να προβλέψει τι θα φέρει η αυριανή μέρα 

σε ό,ΤΙ αφορά την Κύπρο και πολύ περισσότερο τα επόμενα χρόνια. Πάντως διερχό

μεθα μια περίοδο πάρα πολύ κρίσιμη. Τα μεγάλα λόγια, οι γενικοί αφορισμοί, οι 

ωραίες θέσεις δεν εξυπηρετούν κανέναν σ' αυτό τον κόσμο πλέον, ο οποίος είναι 

τυλιγμένος στο αίμα, όπου και αν στρέψει κανείς την προσοχή του, και μόνο από τη 

δική μας σοφία, αν την έχουμε, και υπομονή εξαρτάται η οποιαδήποτε λύση, την 

οποία ασφαλώς πρέπει να επιδιώξουμε και με εθνικό φρόνημα και με όλες τις άλλες 

ιδιότητες που πρέπει να έχει μια χώρα όπως είναι η Κύπρος σήμερα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μάτσης, παρακαλώ. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, 

Η σημερινή έκτακτη συνεδρία της Βουλής λαμβάνει χώρα μετά από έγγραφη 

έκκληση δέκα έντιμων συναδέλφων, για να συζητήσουμε το Κυπριακό στην παρούσα 
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φάση του και προκύπτει από τα αποτελέσματα τα οποία ο διακοινοτικός διάλογος 

της Νέας Υόρκης έφερε μετά το μεγάλο αδιέξοδο το οποίο διαπιστώθηκε κατά τις 

συνομιλίες ενώπιον του Γενικού Γραμματέα. 

Είναι πράγματι εύκολα τα λόγια αλλά δύσκολες οι πράξεις και πολύ δυσκολό

τερος ο προβληματισμός και η στρατηγική την οποία οφείλουμε ως λαός να ακολου

θήσουμε, για να αντιμετωπίσουμε τα σημερινά σκληρά δεδομένα. Διότι το μεγάλο 

ερώτημα που βρίσκεται μόνιμα και αιωρείται ενώπιόν μας είναι τι πρέπει να 

πράξουμε. Για πολλά χρόνια συζητούμε μόνιμα με πολύ μακρόσυρτες ομιλίες το 

Κυπριακό, αλλά οδηγούμαστε συνεχώς από το ένα αδιέξοδο στο άλλο. Και όποτε 

επαναλαμβάνεται ο διακοινοτικός διάλογος, αφήνει και προσθέτει κάτι ακόμα από 

τις αρνητικές επιπτώσεις του, με αποτέλεσμα οι προτάσεις που τελικά βρίσκονται 

ενώπιόν μας να μας οδηγούν σε φοβερό προβληματισμό ως προς τη δυνατότητα να 

χτίσουμε ένα λειτουργικό σύνταγμα, να πετύχουμε μια βιώσιμη και δίκαιη λύση. 

Πόρρω απέχουμε από αυτή την πραγματικότητα. 

Στη Νέα Υόρκη, κύριε Πρόεδρε, είχαμε την ευκαιρία να παρακολουθήσουμε -
και εγώ προσωπικά για πρώτη φορά- ένα διάλογο ο οποίος στην ουσία ήταν εντελώς 

αδιανόητος και απαράδεκτος. Ουδέποτε θα πίστευα ότι ο εκπρόσωπος της τουρκο

κυπριακής κοινότητας θα συμπεριφερόταν όχι μόνο ενώπιον του Γενικού Γραμ

ματέα αλλά και ενώπιον των μελών του Συμβουλίου Ασφαλείας με τον τρόπο με τον 

οποίο συμπεριφέρθηκε. 

Δυστυχώς οι διαπιστώσεις που προβάλλουν ύστερα από αυτού του είδους την 

εξέλιξη είναι πολύ θλιβερές, διότι ο διεθνής οργανισμός και ο ίδιος ο Γενικός Γραμ

ματέας αλλά πολύ περισσότερο τα μόνιμα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας και το 

Συμβούλιο Ασφαλείας το ίδιο δεν προχώρησαν να στιγματίσουν ή να υποδείξουν με 

τον πρέποντα τρόπο το απαράδεκτο της διαγωγής αυτής του κ. Ντενκτάς. Και είναι 

ολοφάνερο ότι πίσω από αυτό το αδιέξοδο βρίσκεται σταθερά η Τουρκία, η οποία 

κατευΟύνει ουσιαστικά και την πορεία του κυπριακού προβλήματος. 

Εκείνο το οποίο ως πολιτική ηγεσία έχουμε αυτή τη στιγμή ενώπιόν μας και το 

οποίο θα πρέπει να μας προβληματίσει, όχι για να κάνουμε λόγους αλλά συνειδητές 

πράξεις, είναι τα δεδομένα του μόνιμου αδιεξόδου και της συνεχούς τουρκικής 

αδιαλλαξίας. Δεδομένα τα οποία αποκαλύφθηκαν ενώπιον της διεθνούς κοινότητας 

στη Νέα Υόρκη και εξέθεσαν την Τουρκία και τον κ. Ντενκτάς χωρίς όμως και το 

ανάλογο τίμημα. Καλούμαστε επομένως υπεύθυνα να σταθμίσουμε το τι πράττουμε 

σ' αυτό το μεσοδιάστημα, διότι είναι ολοφάνερο ότι με την εξέλιξη των πραγμάτων 

στην άλλη πλευρά οδηγούμαστε σε εκλογές, οδηγούμαστε σε μόνιμη παράταση του 

αδιεξόδου μέχρι το τέλος αυτού του χρόνου. 

Ο κ. Ντενκτάς πρόβαλε την παραίτησή του και προκηρύχθηκαν εκλογές, οι 

οποίες προγραμματίζονται για το Νοέμβριο ή και το Δεκέμβριο. Αυτό θα είναι ένα 

κρίσιμο μεσοδιάστημα λίγων μηνών, το οποίο δεν αντιμετωπίζεται και κανένας μας 

δεν πρέπει να αυτο·ίκανοποιείται με οποιεσδήποτε ομιλίες κάνουμε ενώπιον της 

Βουλής. Θα αισθανθούμε ικανοποίηση, κύριοι συνάδελφοι, αν όλοι ενωμένοι 

προγραμματίσουμε τα επόμενα βήματα τα οποία πρέπει να κάνουμε και τις επόμενες 

αποφάσεις τις οποίες πρέπει να λάβουμε και τις οποίες συνειδητά όλοι πρέπει να 

υλοποιήσουμε. Δεν υπάρχει αυτή τη στιγμή και δεν έπρεπε να υπάρξει ποτέ διαχωρι

σμός μεταξύ των Ελληνοκυπρίων, οπουδήποτε κι αν ανήκουν. Το πρόβλημα είναι 

δικό μας. Είναι κοινό το πρόβλημα. Είναι το πρόβλημα της επιβίωσης όλων μας. 
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KaL αν δεν αντφετωπίσουμε αυτό το πρόβλημα με προγραμματισμό καL με μέθοδο, 
η ευθύνη θα βαραίνεL όλους μας. KaL θέλω να υπογραμμίσω την τεράστω ευθύνη 
που επωμίσθηκαν όλΟL OL πολLΤLκοί ηγέτες όλες αυτές ΤLς δεκαετίες, Lδωίτερα όμως 
μετά την πεΡLΠέτεLα καL την τραγωδία του '74. Κανέναν από εμάς καL κανέναν δε θα 
απαλλάξεL η ιστορία από το βάρος των ευθυνών YLa τα λάθη τα οποία διαπράξαμε 
καL την ανΤLΠαράθεση την οποία καλλιεργήσαμε κατά καLρούς μεταξύ μας. Το 

τίμημα είνα βαρύ· πληρώθηκε βαρύτατα. KaL αν μέΧΡL καL τώρα, αν αυτή τη σΤLγμή 
δε βρούμε τη σωσΤLκή πορεία της κατανόησης καL της ομοψυχίας, θα πληρώσουμε 

καL άλλο τίμημα καL όλΟL μας θα βαρυνόμεθα για τις εξελίξεLς. 

ΜέΧΡL το ΔεκέμβΡLΟ, κύΡLΟL συνάδελφΟL, υπάρχουν πολλοί παράγοντες τους 
οποίους πρέπεL συστημαΤLκά να εκμεταλλευθούμε. Έχουμε ως ΔημοκραΤLκός Συνα

γερμός ζητήσει στην τελευταία συνεδρία του Εθνικού Συμβουλίου να ασχοληθεί το 

Σώμα πολυήμερα καL παρατεταμένα με όλα τα ενδεχόμενα και να σταθμίσΗ όλες τις 

δυνατότητες, γω να ΤLς αξωΠΟLήσουμε από κοινού . KaL τα ενδεχόμενα αυτά δεν 
ELvaL πολλά και πρέπει να τα αξΙΟΠΟLήσουμε σωστά. Και εισηγηθήκαμε στην ανάγκη 
να συζητήσουμε χωρίς καταγραφή πρακτικών, για να μιλούμε ελεύθερα, για να μη 

φοβούμαστε όΤL κάπΟLος κάποτε θα παρουσιάσΗ τα πρακτικά, για να κατηγορήσει 

ΟΠΟLονδήποτε. ΔLόΤL υπάρχουν ΠLκρές αλήθΗες OL οποίες πρέπει να λεχθούν ελεύ
θερα, γω να βρούμε με ελεύθερο προβληματισμό το δρόμο μας. 

OL ρόλοι OL οποίοι πρέπΗ να εξηγηθούν καL να αναλυθούν, κύρωL συνά
δελφΟL, ELvaL, όπως αναφέραμε καL στο ΕθνLκό Συμβούλω, πολλοί. Είναι ο ρόλος 
της Ευρώπης, ο ρόλος των Ηνωμένων Πολιτειών, της ίδLας της Ελλάδας, ο ρόλος 

της Τουρκίας, της Αγγλίας, ο ελληνισμός της διασποράς, η δLαφώΤLση στην ολότητά 

της προς κάθε κατεύθυνση, οι Τουρκοκύπριοι οι ίδιοι. Για όλα αυτά τα στοιχεία και 

πολλά άλλα δε σηκώνεL καθυστέρηση ο προβληματισμός. 

Με έκπληξη άκουσα καL πάλL τον κ. Χριστόφια να προσπαθεί να διαγράψει 
από το προσκήνιο το ρόλο της Ευρώπης και να αισθάνεται και ολίγον τι ενοχλη

μένος, διότι είναι δυνατό να διοριστεί παρατηρητής της Ενωμένης Ευρώπης σΤLς 

συνομLλίες που yLVOvtaL στα πλαίσια του διακοινοτικού δωλόγου. ΛυπούμαL πολύ 
YL' αυτή τη φLλοσοφία. ELvaL πλέον καιρός να τερματισθεί, διόΤL μLα τέτοω φιλο
σοφία αποστέρησε ίσως την Κύπρο από την ορθή πορεία ευθύς μετά το '74. ELvaL 
γνωστό, κύρωL συνάδελφΟL, ότι οι προοπτικές και OL δυνατότητες να μπούμε στην 
Ενωμένη Ευρώπη, αν ήμαστε εμείς όλοι εδώ ενωμένοι, ίσως να επραγματοποιούντο 

μετά την προδοσία του '74, αν ενσυνείδητα την επLδLώκαμε αυτή την πορεία. 

θυμάστε όλΟL το φοβερό δLαχωρισμό καL το μίσος που κυριαρχούσε μεταξύ 
του λαού μας μετά το '74 καL για αρκετά χρόνια. Είναι με θλίψη που θα αναφέρω 
καL πάλL ότι, όταν μπήκαμε στη Βουλή οι Βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού 

το 1981, δεν είχαμε το δικαίωμα να συνομιλούμε με τους Βουλευτές του ΑΚΕΛ. Δε 
μας μιλούσαν τότε οι Βουλευτές του ΑΚΕΛ. Αν μπορείτε να συλλάβετε το νόημα 

αυτής της κατάστασης, μπορείτε να καταλάβετε και το γιατί ήταν ανέφικτη η 

προσέγγιση μιας λύσης του Κυπρωκού όλα αυτά τα πολύτφα χρόνια. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε. Αυτό το Οέμα έχει ξαναθιγεί από τον κ. Μάτση, 

σχολLάστηκε καL δόθηκε καL απάντηση από τον κ. Χριστόφω, όπως καL γω το προη
γούμενο σημείο, αναφορικά δηλαδή με το ότι εμφανίζεται ενοχλημένος ο κ. Χριστό

φιας από τον τυχόν διορισμό παρατηρητή. ουδείς είναι ενοχλημένος. Εκφράζει τις 
ανησυχίες του, μήπως δηλαδή αυτό το πράγμα έχει και αρνητικές εΠLΠτώσεις. Είναι 

σωστό να μένουμε στην ουσία καL στην ακρίβεια των λεχΟέντων. 

j'v 
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Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς και μόνο η αναφορά του κ. Χρίστου στο ότι ο διορι

σμός παρατηρητή της Ευρώπης στο διακοινοτικό διάλογο είναι δυνατό να έχει και 

αρνητικές επιπτώσεις υπογραμμίζει μια φιλοσοφία η οποία είναι ξένη προς αυτή 

την οποία αναπτύσσω εγώ και δικαιώνει αυτές τις θέσεις τις οποίες λέω. Λυπούμαι, 

διότι με αναγκάζει να υπογραμμίσω αυτή την πραγματικότητα. 

Όσον αφορά, κύριε Πρόεδρε, την αναφορά μου στην τότε συμπεριφορά, είναι 

λυπηρό, αλλά αυτή εCναι η σκληρή πραγματικότητα. Μακάρι να ήταν διαφορετικά. 

Θυμούμαι ότι στο καφενείο κάτω δε συνομιλούσαν, κύριε Χρίστου, οι Βουλευτές 

του ΑΚΕΛ με τους Βουλευτές του Δημοκρατικού Συναγερμού. Δε θέλω να αναφέρω 

ξανά το περιστατικό το προσωπικό, το δικό μου, με τον κ. Παπα·ίωάννου. Αν κάνω 

την υπογράμμιση, δεν την κάνω για να τονίσω το διαχωρισμό, διότι είμαι υπέρ

μαχος της συμφιλίωσης και της ομοψυχίας και το γνωρίζετε πολύ καλά. Και χαίρω, 

διότι αυτή τη στιγμή μπήκαμε σε ένα νέο κλίμα, όσο και αν διαταράχθηκε αυτό το 

κλίμα με τα πρόσφατα γεγονότα του συλλαλητηρίου στην Πλατεία Ελευθερίας. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Λυπούμαι πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. Με αυτή τη λογική κάποιοι εμάς μας 

σκότωναν, κάποιοι μας πυροβολούσαν, κάποιοι μας τρομοκρατούσαν. Θα πάμε στο 

παρελθόν αναζητώντας σημεία ενοχής; Είναι το πιο εύκολο πράγμα που μπορεί να 

κάνει κανένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ. Δε θέλω να θέσω περιορισμούς στη συζήτηση. 

Εδώ συζητούμε το εθνικό θέμα, συζητούμε θέματα ενότητας κ.ά. Ο κάθε ομιλητής 

κάνει τις δικές του εκτιμήσεις. Απλώς είναι, επαναλαμβάνω, παράκληση της Προε

δρίας της Βουλής να δοκιμάσουμε όλοι να έχουμε ένα κλίμα όσο γίνεται πιο ήπιο 

κατά τη συζήτηση. 

Ι. ΜΑΤΣΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, είναι για να φτιάξουμε αυτό το κλίμα σωστά και να προχωρή

σουμε ενωμένοι που εργαζόμαστε. Και αυτή η φιλοσοφία είναι δικό μου βίωμα και 

είναι μέρος της δικής μου προσωπικής υπόστασης και θα αγωνίζομαι πάντα, για να 

πετύχουμε τελεσίδικα και ξεκάθαρα αυτή την προσέγγιση. 

Αλλά, κύριε Πρόεδρε, θα επανέλθω στο θέμα της Ευρώπης, όπως το έθιξε ο 

κ. Χριστόφιας, και θα τονίσω αυτά τα οποία πληροφορηθήκαμε στο Εθνικό 

Συμβούλιο διά στόματος του Προέδρου της Δημοκρατίας, τουλάχιστον σε ό,ΤΙ 

αφορά την αντίδραση του κ. Ντελόρ στην τελευταία επαφή την οποία είχε με τον 

κ. Κληρίδη στις Βρυξέλλες. 

Είπε λοιπόν ο κ. Ντελόρ προς τον κ. Κληρίδη ότι το σύνταγμα το οποίο θα 

προκύψει από το διακοινοτικό διάλογο πρέπει να είναι λειτουργικό και όχι αντί

θετο με τον Κώδικα Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων της Ευρώπης. Είπε στο Γενικό 

Γραμματέα ο κ. Ντελόρ ότι η Ευρώπη είναι διατεθειμένη να ενεργοποιηθεί και ότι 

αναμένουν από το Γενικό Γραμματέα να τους πει τι θέλει να πράξει η Ευρώπη, για 

να βοηθήσουν το έργο του. Και αν το ζητήσει ο Γενικός Γραμματέας, η Ευρώπη θα 

διορίσει τον παρατηρητή της. 

Αν αυτά τα πράγματα όζουν αρνητικότητας όσον αφορά την πορεία για λύση 

του Κυπριακού, λυπούμαι, αλλά βρισκόμαστε σε εντελώς διαφορετικό επίπεδο εκτι

μήσεων. Και θέλω να υπογραμμίσω, κύριε Πρόεδρε, μιλώντας για την Ευρώπη, ότι ο 
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Δημοκρατικός Συναγερμός είχε έντονα υποστηρίξει αυτή τη θέση από τα πρώτα 

χρόνια της ίδρυσής του και ως πολιτική κατεύθυνση είναι ευαγγέλιο για τη σωστή 

αντιμετώπιση του Κυπριακού η πορεία προς την Ενωμένη Ευρώπη. Αν την επιδιώ

καμε έγκαιρα και σωστά, ίσως να την είχαμε κερδισμένη. 

Όμως, έστω και τώρα, κύριε Πρόεδρε, είναι ευΟύνη όλων μας να προσαρμο

στούμε προς αυτή τη φιλοσοφία και ενωμένοι να δώσουμε τη μάχη για την Ευρώπη. 

Είναι η μάχη η οποία θα οδηγήσει στην απάμβλυνση, ακριβώς όπως το έθεσε ο κ. 

Ντελόρ, στη δυνατότητα απαλλαγής από τα αρνητικά στοιχεία των ιδεών Γκάλι, 

απαλλαγής από θέματα που περιέχονται στις ιδέες αυτές που, αν εφαρμοστούν 

χωρίς ουσιαστικές αλλαγές, θα μας οδηγήσουν σε ένα διοικητικό τέρας, κύριε 

Πρόεδρε. Και χωρίς να αντιτιθέμεθα προς οποιαδήποτε πρωτοβουλία των 

Ηνωμένων Εθνών ή να είμαστε αρνητικοί να εξετάσουμε οτιδήποτε, είμαστε και 

υποχρεωμένοι να διαπιστώνουμε κάποιες πραγματικότητες, διότι οι συζητήσεις γι' 

αυτές τις πραγματικότητες αφορούν το δικό μας μέλλον ως λαού, ως κράτους. Και 

αλίμονο, αν δε δίδουμε τη μάχη, για να απαλλαγούμε από αυτές τις δυνατές περιπέ

τειες! 

Μέσα σε αυτό το σκηνικό των λίγων μηνών, κύριε Πρόεδρε, πέραν της 

Ευρώπης, θα πρέπει να αξιολογήσουμε ως Εθνικό Συμβούλιο το ρόλο της Τουρκίας. 

Υπάρχουν αρνητικά σημεία εντός της Τουρκίας, στην περιφέρεια της Τουρκίας, παρ' 

όλα τα σημαντικά πλεονεκτήματα που αναγνωρίζονται από τη Δύση και δη από την 

Αμερική στον ευρωπα'ίκό χώρο. Όλα αυτά πρέπει να αξιολογηθούν. Είναι στοιχεία 

σημαντικά για τη δική μας πορεία. Και πρέπει να αξιολογήσουμε με πολλή προσοχή 

το ρόλο των Ηνωμένων Πολιτειών. 

Έχουμε τη βεβαιότητα, κύριε Πρόεδρε, ότι ομιλούντες μία γλώσσα και παρου

σιάζοντες το πρόβλημά μας στις ανθρώπινες και τις δημοκρατικές του διαστάσεις, 

τις ευρωπα'ίκές, μπορούμε να πείσουμε τους ιθύνοντες στο αμερικανικό κέντρο 

αποφάσεων, που είναι η Ουάσιγκτον, για κάποιες άλλες δυνατότητες προσέγγισης 

του κυπριακού προβλήματος. Και μπορούμε να τους πείσουμε με το σκεπτικό που 

πηγάζει από τη συλλογιστική ότι συμφέρει στις Ηνωμένες Πολιτείες, συμφέρει στην 

Τουρκία, συμφέρει στην Ελλάδα, συμφέρει στις δύο κοινότητες να λύσουν το 

πρόβλημα με βάση μία σωστή διευθέτηση. 

Η Ευρωπα'ίκή Κοινότητα με τη γνωμοδότησή της έχει ουσιαστικά υπογραμ

μίσει όλες αυτές τις δυνατότητες. Και όποιος μελετήσει με πολλή προσοχή τα συμπε

ράσματα της ευρωπα'ίκής γνωμοδότησης θα προσδιορίσει αυτά τα στοιχεία. Η 

Επιτροπή, λέει, είναι πεπεισμένη ότι το αποτέλεσμα της προσχώρησης της Κύπρου 

στην Κοινότητα θα ήταν η αυξημένη ασφάλεια και ευημερία. Επίσης θα υποβοη

θούσε στο να φέρει τις δύο κοινότητες του νησιού πιο κοντά, ενώ ταυτόχρονα μία 

διευθέτηση θα άνοιγε το δρόμο στην πλήρη αποκατάσταση των ανθρωπίνων δικαιω

μάτων και των θεμελιωδών ελευθεριών σε ολόκληρο το νησί και θα ενεθάρρυνε την 

ανάπτυξη μιας πλουραλιστικής δημοκρατίας. Είναι τα συμπεράσματα της 
Επιτροπής που στάληκαν και θα μελετηθούν από την εξ Υπουργών Επιτροπή της 

Κοινότητας και είναι προς αυτή την κατεύθυνση που πρέπει να στρέψουμε το ενδια

φέρον μας. 

. Και αναφέροντας αυτή τη στιγμή την Ευρώπη, πρέπει να υπογραμμίσω ότι 

υπάρχει και το στοιχείο της προσέγγισης του αμερικανικού παράγοντα, διά να τον 

πείσουμε να δώσει και το δικό του παρών και τη δική του βοήθεια σε αυτή μας την 
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επωυμία. Δεν μπορεί, κύριοι συνάδελφοι, η ασφάλεια των δύο κοινοτήτων να 

εξασφαλισθεί στο μέλλον με οποιαδήποτε λύση η οποία θα επαναφέρει στο 

προσκήνιο την παρουσία στρατευμάτων προερχομένων είτε από τις μητέρες 

πατρίδες είτε από τη Μεγάλη Βρετανία, αν δεν πείσουμε ότι η ειρήνη και η ασφάλεια 

μπορεί να εξασφαλισθούν μέσα σε έναν ευρύτερο οργανισμό, κάτω από μια πλατύ

τερη ομπρέλα στην οποία ολόκληρη η Κύπρος πρέπει να συμπεριληφθεί. Αυτή 

πρέπει να είναι η προσπάθειά μας. Και αν αναφέρω αυτά τα συστατικά, είναι διότι 

όλοι πρέπει να αναλάβουμε αυτή την προσπάθεια, προτού είναι πολύ αργά. Και τα 

πράγματα εξελίσσονται πολύ αρνητικά σε βάρος μας. 

Δεν άκουσα να αποδίδεται η δέουσα σημασία στον εποικισμό, παρ' όλον ότι 

γνωρίζω ότι το Σώμα ανησυχεί τα μέγιστα γι' αυτή την τραγική εξέλιξη. Όσοι παρα

κολουθούν αυτή τη στιγμή τον τουρκοκυπριακό τύπο θα πρέπει να έχουν διαπι

στώσει όχι πλέον τη δική μας ανησυχία αλλά την ανησυχία των Τουρκοκυπρίων, οι 

οποίοι είναι βασικά ο πρώτος στόχος προς εξαφάνιση και υποταγή μέσω του εποικι

σμού όπως εξελίσσεται στα κατεχόμενα εδάφη μας. Υπάρχουν, κύριοι συνάδελφοι, 

γύρω στις εκατό δέκα με εκατόν είκοσι χιλιάδες έποικοι. ΠαραδέΧΟΥται επίσημα ή 

ανεπίσημα ογδόντα χιλιάδες και αφαιρούν τους λεγόμενους εποχιακούς εργάτες. 

Και υπάρχουν επιπρόσθετα οι τριάντα πέντε χιλιάδες του κατοχικού στρατού. Και 

οι Τουρκοκύπριοι μεταναστεύουν. Υπολογίζω ότι υπάρχουν αυτή τη στιγμή γύρω 

στις εβδομήντα πέντε χιλιάδες εναπομείναντες Τουρκοκύπριοι στο κατεχόμενο 

τμήμα. Αν ο ρυθμός της μείωσης των Τουρκοκυπρίων συνεχιστεί όπως συνεχίζεται, 

σε ελάχιστα χρόνια θα έχουμε απέναντί μας μια πολύ μικρή μειοψηφία Τουρκοκυ

πρίων και μια συντριπτικά μεγάλη πλειοψηφία εποίκων εξ Ανατολίας. Και οι Τουρ

κοκύπριοι θα υποστούν την καταπίεση και την υποταγή από αυτή την ξένη και προς 

τους ίδιους πληθυσμιακή δύναμη που βρίσκεται απέναντί μας. 

Οι κίνδυνοι είναι οφθαλμοφανείς, είναι ορατοί και όχι μόνο απειλούν το κατε

χόμενο τμήμα, το οποίο με αυτό τον τρόπο εξελίσσεται σε προέκταση της Τουρκίας 

στην Κύπρο, που ίσως είναι και ο στόχος του μόνιμου ναυαγίου και αδιεξόδου που 

δημιουργεί η Τουρκία στο διακοινοτικό διάλογο, αλλά θα αυξάνονται και δε θα 

είναι τόσο απλά τα πράγματα, όπως τα ανέφερε ο κ. Ρολάνδης, ότι η διχοτόμηση θα 

είναι το μόνιμο επόμενο βήμα. Λυπούμαι πολύ, αλλά τίποτε μελλοντικά δε θα 

συγκρατήσει τον κίνδυνο που θα απειλήσει το σύνολο του κυπριακού ελληνισμού 

στις ελεύθερες περιοχές. 

Έχω τονίσει από αυτό το βήμα τη διαβεβαίωση που μου έδωσε Τούρκος 

Υπουργός ότι όλοι οι έποικοι παρουσιάζονται ως Τουρκοκύπριοι οι οποίοι μετανά

στευσαν κάποτε φεύγοντας εκ Κύπρου και επομένως θα τους δοθεί το δικαίωμα, 

όταν η Τουρκία κρίνει τη στιγμή συμφέρουσα με βάση τις διεθνείς εξελίξεις, να 

κατέλθουν ειρηνικά στο νότο άοπλοι, για να διεκδικήσουν τις τουρκοκυπριακές 

περιουσίες. Και αυτή θα είναι η τραγική επέκταση της τουρκικής κατοχής σε 

ολόκληρο το λαό μας, σε ολόκληρο το νησί μας. 

Είναι γι' αυτό που οι ευθύνες όλων μας είναι συγκλονιστικά μεγαλύτερες από 

το να συζητούμε και να εκθέτουμε κομματικές ή προσωπικές απόψεις πάνω στα 

προβλήματα. Και είναι συγκλονισμό που μπορεί να φέρνουν αυτές οι διαπιστώσεις, 

συγκλονισμό που μας οδηγεί σε ενότητα στόχων και σκοπών, για να απαλλαγούμε 

από αυτό το μίασμα της τουρκικής κατοχής και για να αποκαταστήσουμε την 

ενότητα της πατρίδας μας και τα ανθρώπινα δικαιώματα όλων των Κυπρίων σε όλο 

το έδαφος της Κυπριακής Δημοκρατίας. 
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Όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, μέσα στο κλίμα της επιδιωκόμενης διαφώτισης του 

διεθνούς παράγοντα που πρέπει να πετύχουμε, όπως σωστά αναφέρθηκε από τον 

Πρόεδρο της ΕΔΕΚ και από άλλους, είναι μέρος των πολλών πτυχών που πρέπει να 

αναλυθούν από όλους μας. Προσπαθούμε να πείσουμε την Αμερική, προσπαθούμε 

να πείσουμε τις Βρυξέλλες για τα δίκαιά μας. Πρέπει να είμαστε διατεθειμένοι ως 

κυβέρνηση και ως Βουλή να καταβάλουμε το αντίτιμο σε χρήμα, για να πετύχουμε 

αυτό το στόχο. Όταν ξοδεύουμε, όπως ψηφίσαμε σήμερα, πέραν των ί200.000.000 

για την άμυνά μας, εγώ πιστεύω ότι αποδοτικότερος τρόπος προβολής των θέσεών 

μας είναι το να κτίσουμε τη διεθνή διαφώτιση πληρώνοντας το ανάλογο αντίτιμο . 

Και πρέπει να το πράξουμε χωρίς καθυστέρηση. Θα είμαστε πιεστικοί προς την 

κυβέρνηση Κληρίδη, για να υλοποιήσει αυτές τις πραγματικότητες, αυτές τις 

ανάγκες, και να αξιοποιήσει τουλάχιστον τους Ελληνοκυπρίους του εξωτερικού, 

όπως καθηγητές εγνωσμένης ικανότητας, διεθνολόγους και τουρκολόγους, οι οποίοι 

πρέπει να αναλύουν βήμα προς βήμα τις πραγματικότητες αυτές, για να μας υποδεί

ξουν και τα δικά μας βήματα προς την επιτυχία του στόχου τον οποίο επιδιώκουμε. 

Θέλω, κύριε Πρόεδρε, να υπογραμμίσω, αναφέροντας αυτά τα πράγματα, ότι 

δεν είναι η τουρκική διπλωματία, όπως συνηθίζουμε να πιστεύουμε, αδιάβλητη, 

πανίσχυρη και άτρωτη. Είναι μια διαβλητή διπλωματία -και εγώ το έχω δει στην 

πράξη και ο κ. Λυσσαρίδης το έχει δει στην πράξη και άλλοι που ασχολήθηκα με 

στην Ευρώπη- που θα καταρρεύσει, όταν αντικρίσει και αντιμετωπίσει σωστή και 

υπεύθυνη επιχειρηματολογία, χωρίς σοβινισμό, βασισμένη στην παραβίαση του 

δικαίου την οποία έχει διαπράξει η Τουρκία στην πατρίδα μας. 

Έχουμε επιχειρήματα απεριόριστα, τα οποία δυστυχώς δεν εκμεταλλευόμαστε. 

Διερωτώμαι πόσοι συνάδελφοι έχουν πάρει την απόφαση της Επιτροπής Ανθρω

πίνων Δικαιωμάτων σχετικά με τις προσφυγές της Κυπριακής Δημοκρατίας στο 

Συμβούλιο της Ευρώπης. Έχουμε αδιάσειστα επιχειρήματα μέσα σε αυτές τις 

αποφάσεις που μας οπλίζουν με όπλα πανίσχυρα, για να αντιμετωπίσουμε την τουρ

κική διπλωματία. Έχουμε εκθέσεις του Συμβουλίου της Ευρώπης και άλλων 

διεθνών οργανισμών. Η Τουρκία, με βάση την απόφαση αυτή, με τον εκτοπισμό που 

επέβαλε στους δικούς μας τους πρόσφυγες θεωρείται εγκληματίας πολέμου βάσει 

της Συνθήκης της Γενεύης του 1945. Ποτέ όμως δε χρησιμοποιούμε τα σοβαρότατα 
αυτά επιχειρήματα που πηγάζουν από τα πιο έγκυρα ευρωπα'ίκά βήματα. 

Δε θέλω να κουράσω το Σώμα και να ενδιατρίψω σε πολλά άλλα θέματα με τα 

οποία πρέπει να ασχοληθούμε ως Εθνικό Συμβούλιο, διότι οι διαπιστώσεις δεν είναι 

αρκετές. Είναι οι αποφάσεις και τα έργα που μετρούν. Και αν έχουμε το θάρρος, τη 

δύναμη και την αποφασιστικότητα όλοι μαζί να κάνουμε τις διαπιστώσεις τις 

σωστές και να πάρουμε τις ανάλογες αποφάσεις, τότε μπορεί να ελπίζουμε ότι 

μπορούμε να οδηγήσουμε αυτό τον τόπο σε καλύτερες μέρες. 

Αναφέρθηκε προ ολίγου πολύ σωστά ο κ. Ρολάνδης στους Τουρκοκυπρίους. 

Είναι, κύριοι συνάδελφοι, είτε θέλουμε να το παραδεχτούμε είτε όχι, ο Τουρκοκύ

πριος μετά την τουρκική εισβολή και τη συνεχιζόμενη κατοχή ο μεγαλύτερος 

σύμμαχός μας για την αποκατάσταση του δικαίου στην Κύπρο και είναι το ισχυρό

τερο όπλο το οποίο μπορούμε να χρησιμοποιήσουμε, για να ανατρέψουμε την τουρ

κική διπλωματία διεθνώς. Μπορεί να ηχεί αυτή η θέση ολίγον τι σκληρή, αλλά αυτή 

είναι η πραγματικότητα. 
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Και θέλω να αναφερθώ σε αυτά τα οποία είπε ο κ. Ρολάνδης και να αναφερθώ 

στο γεγονός ότι, όταν συνόδευσα στο γραφείο του κ. Ρολάνδη το 1988 τους τέσσερις 
Τουρκοκύπριους πολιτικούς ηγέτες, οι οποίοι είχαν έρθει για πρώτη φορά στις ελεύ

θερες περιοχές, συζητήσαμε ακριβώς το θέμα το οποίο ανέφερε ο κ. Ρολάνδης και δε 

θα ξεχάσω τον αποθανόντα ήδη ΤουρκοκύπρLO πολιτικό κ. Νταλάτ, ο οποίος μας 

υπογράμμισε με πολλή έμφαση ότι, προτού πετύχουμε λύση του Κυπριακού, θα 

πρέπει οι ηγέτες των ελληνοκυπριακών και των τουρκοκυπριακών κομμάτων να 

καθίσουμε και να συζητήσουμε με πολλή υπευθυνότητα το ότι μετά από οποιαδή

ποτε λύση είναι δυνατό να έχουμε επεισόδια μεταξύ των δύο κοινοτήτων. Και θα 

πρέπει εκ προοιμίου να αποφασίσουμε όλοι μαζί πώς θα αντιμετωπίσουμε τέτοια 

επεισόδια, για να μην επιτρέψουμε την ανατροπή της λύσης που θα πετύχουμε και 

να συγκρατήσουμε τις δυνάμεις των δύο κοινοτήτων σωστά, ώστε να οδηγήσουμε 

την Κύπρο σε καλύτερες μέρες. 

Αυτή είναι μια διαπίστωση και θέση την οποία ακούσαμε από Τουρκοκύπριο 

πολιτικό ηγέτη. Έχουν σημασία αυτά τα πράγματα και, αν τα λέγουμε ενώπιον της 

Βουλής, είναι για να υπογραμμίσουμε ότι στη δυσκολία στην οποία βρίσκεται 

σήμερα το κυπριακό πρόβλημα δεν μπορούμε παρά να μετρούμε όλες τις δυνατό

τητες και να αξιοποιούμε όλους τους παράγοντες. 

Αναφέρθηκε ότι ήταν η αντιμετώπισή μας από το Συμβούλιο Ασφαλείας και το 

Γενικό Γραμματέα ολίγον τι ουδετεροποιημένη. Είναι γεγονός ότι τα μέλη του 

Συμβουλίου Ασφαλείας στη Νέα Υόρκη διαπίστωσαν τη σκόπιμη, συνεχή και 

προκλητική ναρκοθέτηση κάθε συζήτησης για τα μέτρα επαναπροσέγγισης, όπως 

ετίθεντο ενώΠLOν των δύο συνομιλητών, αλλά δεν προχώρησαν να υπογραμμίσουν 

και να προσυπογράψουν τις ευθύνες. Και φαίνεται ότι δεν είναι διατεθειμένοι να το 

πράξουν ούτε και στο μέλλον. 

Επομένως μετά τη σκληρή αυτή διαπίστωση οι ευθύνες να ανοίξει ο δρόμος 

για καλύτερες μέρες για το λαό μας είναι ευθύνες της ελληνοκυπριακής πολιτικής 

ηγεσίας. Είναι ευθύνες του συνόλου του κυπριακού ελληνισμού με τα δεδομένα τα 

οποία μόλις προ ολίγου έχω αναφέρει. Αν το Συμβούλιο Ασφαλείας αρνηθεί να 

οδηγήσει στο Κεφάλαιο 7, που επιβάλλει μέτρα στο παρεκτρεπόμενο μέρος, τότε η 
μοίρα μας απομένει στην καλή θέληση της Τουρκίας, θέληση την οποία ασφαλέ

στατα, κύρLOΙ συνάδελφοι, δε θα μπορέσουμε ποτέ να κερδίσουμε, εκτός αν εμείς 

τροχιοδρομήσουμε τις δικές μας ενέργειες, πείσουμε διεθνώς για κάποιες άλλες 

θέσεις και πετύχουμε εξελίξεις προς τις οποίες και η Τουρκία θα είναι υποχρεωμένη 

να προσαρμοστεΙ 

Όλα αυτά τα δεδομένα είμαστε υποχρεωμένοι με πολλή προσοχή να τα 

αναπτύξουμε μέσα στο μεσοδιάστημα των μηνών που μεσολαβούν. Επειδή είναι 

δεδομένο, κύριοι συνάδελφοι, ότι η τουρκική αδιαλλαξία θα συνεχιστεί και η συζή

τηση την οποία διεξάγουμε διά τα τρία έγγραφα των μέτρων επαναπροσέγγισης δεν 

πρόκειται να μας φέρει στο δίλημμα της αποδοχής ή μη αυτών των εγγράφων, διότι 

είναι εμφανής η τουρκική αδιαλλαξία και είναι εμφανέστερο ότι δε θα έχουμε αυτό 

το πρόβλημα μέχρι το Δεκέμβριο, πρέπει το μεσοδιάστημα αυτό να είναι περίοδος 

πραγματικά γόνιμης παγκόσμιας εκστρατείας όλων μας, για να πείσουμε για τις 

θέσεις μας. 

Δεν μπορεί να υπάρχουν διακοπές για τους πολιτικούς ηγέτες αυτή τη στιγμή, 

αν προσυπογράψουμε και εξεύρουμε τις πορείες και τις θέσεις που πρέπει ο 
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καθένας μας να αναλάβει. Είναι με αυτό το σκεπτικό που ως Δημοκρατικός Συνα

γερμός πιστεύουμε ότι τα πολιτικά και κομματικά οφέλη από τις συζητήσεις για το 

Κυπριακό είναι το τελευταίο στο οποίο μπορεί να στοχεύει ή πρέπει να στοχεύει 

οποιοσδήποτε. Εμείς ως κόμμα δε στοχεύουμε σε πολιτικά ή κομματικά οφέλη συζη

τώντας το Κυπριακό. Αν στοχεύουμε σε κάτι, αυτό είναι η ομοψυχία και η σωστή 

από όλους μας ανάληψη του βάρους των ευθυνών. Η ιστορία δε θα μας κρίνει . όλους 

μαζί αλλά κεχωρισμένα με βάση τις θέσεις και τις πράξεις μας. Και έφθασε η ώρα 

αυτή τη φιλοσοφία να την υλοποιήσουμε, να τη μετατρέψουμε σε πράξη, να δραστη

ριοποιηθούμε όλοι προς κάθε κατεύθυνση και να παύσουμε να παραμένουμε μόνιμα 

οι απαθείς δέκτες της οποιασδήποτε πρωτοβουλίας εξελίσσεται ή θα εξελιχθεί στο 

μέλλον, όσο καλοπροαίρετη και όσο καλοδεχούμενη κι αν είναι. Διότι οι πρωτοβου

λίες αυτές δεν έφεραν ως τώρα αποτέλεσμα και μόνο οι δικές μας πρωτοβουλίες και 

η ανάληψη από εμάς τους ίδιους δραστηριότητας είναι δυνατό να δημιουργήσουν 

συνθήκες που να ανοίγουν και να σπάζουν το σημερινό αδιέξοδο. 

Είναι με αυτό το σκεπτικό, κύριοι συνάδελφοι, που κλείνω την ομιλία μου και 

κάμνω έκκληση προς το Σώμα και προς την πολιτική ηγεσία να συζητήσουμε εξαντ

λητικά και όσο μπορούμε πιο σύντομα όλες τις πτυχές του κυπριακού προβλήματος 

και να μην εξαντλούμε τους εαυτούς μας συζητώντας τα προ ημών ευρισκόμενα 

μέτρα επαναπροσέγγισης. 

Θέλω να πω επί του σημείου τούτου ότι ο Δημοκρατικός Συναγερμός ευνοεί 

από ετών την προσέγγιση της ελληνοκυπριακής κοινότητας με την τουρκοκυπριακή. 

Αυτός είναι στόχος της πολιτικής μας φιλοσοφίας, διότι, όπως προδιέγραψα, είναι 

και οι δύο κοινότητες μαζί που μπορούμε να βρούμε την πορεία προς τη λύση. Και 

όσο κι αν είναι υποταγμένοι στην ξένη κατοχή οι Τουρκοκύπριοι, είμαστε υποχρεω

μένοι να προσπαθήσουμε να ανοίξουμε αυτό το δρόμο. 

Σε ό,ΤΙ αφορά όμως τα μέτρα που έχουμε μπροστά μας, είναι εμφανώς δυσμενή 

για την πλευρά μας. Παρ' όλον τούτο, όμως, η ελληνοκυπριακή ηγεσία δε θα πρέπει 

να αρνηθεί να συζητήσει οτιδήποτε ο Γενικός Γραμματέας θέσει ενώπιόν της με 

στόχο να αποτρέψει ό,ΤΙ είναι απαράδεκτο και αρνητικό. Ως Δημοκρατικός Συνα

γερμός δεν έχουμε μέχρι της στιγμής τοποθετηθεί έναντι των μέτρων, διότι από τη 

συζήτηση στη Νέα Υόρκη προέκυψε το γεγονός της μόνιμης άρνησης της τουρκοκυ

πριακής ηγεσίας να αποδεχθεί οτιδήποτε από αυτά τα μέτρα, ενώ αντίθετα ο κ. Ντεν

κτάς αντιπροέβαλε στη Νέα Υόρκη την απαίτησή του να εποικίσει και μέρος της 

περιφραγμένης περιοχής της Αμμοχώστου. Υπό αυτά τα δεδομένα δεν μπορεί ο 

Δημοκρατικός Συναγερμός να δεχθεί να συζητήσει ή να αποδεχθεί αυτά τα έγγραφα, 

προτού τουλάχιστον η τουρκική πλευρά καθορίσει τη θέση της, για να σταθμίσουμε 

και εμείς τη δική μας. 

Είναι με αυτό το πνεύμα που προσεγγίζουμε τα θέματα. Δε θέλουμε να παρά

σχουμε στην τουρκοκυπριακή πλευρά άλλα πλεονεκτήματα πέραν των όσων 

απέκτησε με τα λάθη που διαπράχθηκαν στο παρελθόν, αλλά να σταθούμε αυτή τη 

στιγμή στέρεα στα πόδια μας και να αποφασίσουμε όλοι ότι αυτή η γη, ολόκληρη η 

Κύπρος, είναι η πατρίδα μας. Δεν μπορεί να θυσιάσουμε την ελευθερία χάριν της 

ειρήνης. Είμαστε υπέρ των ειρηνικών διαδικασιών για τη λύση του Κυπριακού, 

αλλά δεν μπορούμε με κανέναν τρόπο να απεμπολήσουμε τα δικαιώματά μας σε 

ολόκληρο το νησί, τα ανθρώπινα δικαιώματα όλων των πολιτών, όλων των 

Κυπρίων επί ολόκληρης της Κυπριακής Δημοκρατίας. Τούτο θα το πετύχουμε, μόνο 

αν δώσουμε τη μάχη όπως την περιέγραψα, για να πετύχουμε την απαλλαγή μας από 
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την τουρκική παρουσία και κατοχή. Και μόνο με τα δεδομένα που έχουμε σήμερα 

μπροστά μας μπορούμε να πετύχουμε το στόχο αυτό, αν κατορθώσουμε να συζεύ

ξουμε την Ευρώπη στην πορεία συζήτησης του Κυπριακού με στόχο την ένταξη της 

Κύπρου στην Ενωμένη Ευρώπη. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της ομιλίας του κ. 1. Μάτση, ο Προεδρεύων της Βουλής κ. 
Α. Α ντωνίου επανήλθε στην έδρα και ο κ. Ά. Χρυσοστόμου επέστρεψε στη θέση 

του.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ) 

Ο κ. Λυσσαρίδης, παρακαλώ. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Α ν δε θα υπάρξουν δευτερολογίες -εγώ δε ζητώ να δευτερολογήσω- να μου 

επιτρέψετε, όπως είθισται, να κλείσω το Οέμα υποβάλλοντας και ψήφισμα. Συνήθως 

ο εισηγητής κλείνει το θέμα. Θα αποφύγω να εμπλακώ σε θέματα που επιβάλλουν 

απαντήσεις, διότι το κλείσιμο δεν είναι δευτερολογία. Αν δεν υπάρχουν δευτερολο

γίες, ζητώ το λόγο, απλώς για να κλείσω το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δεν έχω υπόψη μου να έχει διευθετηθεί να υπάρξουν δευτερολογίες. Αυτό 

εγνώριζα. Επομένως, εφόσον δεν τίθεται θέμα δευτερολογιών, με βάση τον Κανο

νισμό και τις διαδικασίες, ο εισηγητής δικαιούται να κλείσει το θέμα. 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει η πρόθεση για πρόταση και νέου 

ψηφίσματος από τη Βουλή. Θα παρακαλούσα, αν ήτο δυνατό, να γίνει κάποια 

διαβούλευση μεταξύ των πλευρών. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Είχα την εντύπωση ότι έγινε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δεν έχω τέτοια εντύπωση, δεν ξέρω να έγινε καμιά διαβούλευση. Ίσως με τις 

νέες διαπιστώσεις να δίναμε καλύτερα μηνύματα από κάποιο ψήφισμα το οποίο 

πιθανόν κάποιοι να είναι υποχρεωμένοι να καταψηφίσουν, ενώ κάποιοι μπορεί να 

απόσχουν, και θα ήτο ίσως καλύτερα, αν θέλετε, να κρατήσουμε και κάποια σημασία 

στα ψηφίσματα. Διότι δεν είναι ούτε η πρώτη ούτε η τελευταία φορά που αυτή η 

Βουλή έχει τουλάχιστον εκφράσει με αποφάσεις της, αν θέλετε, και με ψηφίσματα 

θέσεις πάνω στο Κυπριακό. 

Ήδη όλες οι πλευρές έχουν εκφρασθεί. Πιστεύω ότι το μήνυμα θα ήταν καλύ

τερα να μην εξεφράζετο με κάποιο ψήφισμα το οποίο πιθανόν να παρουσιάσει διχα

σμένη την ελληνοκυπριακή πλευρά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η εισήγησή σας, αντιλαμβάνομαι, κύριε Αναστασιάδη ... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ένα σύντομο διάλειμμα. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

... ELvaL να υπάρξεL ένα σύντομο δLάλεLμμα γω μLα δωβούλευση ως προς το 
κατά πόσο θα υπάρξΗ ψήφLσμα καL, αν θα υπάρξεL, πώς. ΑνΤLλαμβάνομαL όΤL ELvaL 
η επLθυμία των Μελών του Σώματος ... 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Ασφαλέστατα, ουδεμία ένσταση. Αλλά έχω την εντύπωση όΤL έγιναν διαβουλεύ

σΗς καL όΤL δεν απέδωσαν ΚΟLνές τοποθετήσεLς. Αν όμως υπάΡΧΗ η άποψη ότι νέες 

διαβουλεύσεις είναι δυνατό να οδηγήσουν σε κοινές τοποθετήσεις, πράγμα για το 

οποίο να μου επιτραπεί να αμφιβάλλω, διότι υπήρξαν δωφορεΤLκές απόψεις από το 

βήμα, εγώ ευχαρίστως αποδέχομαι το δLάλεψμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. ΧΡΙΌτόφιας, παρακαλώ. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

ΚύΡLε Πρόεδρε, επειδή και εγώ έχω την πεποίθηση ότι ... Βέβαια οι διαβουλεύ
σεις που έγιναν πιστεύω ότι ήταν λειψές. Δεν έγινε έτσι ... χορταστική διαβούλευση, 
για να είμαστε ειλικρινείς! Αυτή είναι η πραγματικότητα. Το να κάθεσαι στο έδρανο 

και να σου δίνει κάποιος συνάδελφος ένα ψήφισμα και αυτό το πράγμα να 

θεωρείταL διαβούλευση, νομίζω ότι δεν είναι διαβούλευση. Αυτό tLvaL το ένα. 

Το δεύτερο, yLa το οποίο και εγώ έχω την ίδLα πεποίθηση, είναι ότι πλείστες 
όσες φορές αυτή η Βουλή έχει τοποθετηθεί με ψηφίσματα. Είναι σαφείς οι θέσεις 

των δωφόρων πλευρών. Εκφράζονται κάθε φορά. Έχω και εγώ τη γνώμη όΤL από τη 

σημερινή συζήτηση δεν προκύπτει μία κoι~ή συνισταμένη για ένα ψήφισμα. Και θα 
καλούσα καL εγώ να αποφύγουμε την έγκριση ψηφίσματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Λυσσαρίδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Και αν η διαπίστωση -και εγώ συμφωνώ με τη διαπίστωση- είναι ότι δεν υπάρ

χουν ΚΟLνές τοποθετήσεις, δε νομίζω πως είναι ποτέ δυνατό να απαγορευθεί σε 

κάποιους, και μάλιστα στους εισηγητές οι οποίοι έθεσαν αυτό το θέμα, να υποβάλ

λουν το ψήφισμα ελπίζοντας σε κάποιες αποφάσεις της Βουλής. 

Επομένως, νομίζω πως ELvaL μέσα στα θέσμια να καταθέσω το ψήφισμα καL 
ELvaL δικαίωμα της κάθε πλευράς να τοποθετηθεί θεΤLκά ή αρνηΤLκά. rL' αυτό, ζητώ 
το λόγο yLa να το καταθέσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριε Λυσσαρίδη, δεν υπάρχει περίπτωση να απαγορευθεί να υποβληθεί το 

ψήφισμα. Επομένως, υπάρχει εισήγηση από τον κ. Αναστασιάδη για ολιγόλεπτη 

διακοπή. 

Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Ούτε πρόθεση υπήρξε να απαγορευθεί. Απλώς θα γινόταν η διαβούλευση, 

κύριε Πρόεδρε της ΕΔΕΚ, ώστε, αν ήτο δυνατό, να απεφεύγετο ένα ψήφισμα το 

οποίο πιθανόν να μας παρουσLάσEL ... ΔιόΤL αυτή η Βουλή έχει εκδώσΗ σειρά ψηφι
σμάτων και ομοφώνων μάλιστα! Αντί να παρουσιαστούμε προς τα έξω ... Ενώ 
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φαίνεται ότι οι θέσεις της κάθε πλευράς έχουν εκφραστεί. Το ψήφισμα σε τι θα 

ωφελήσει; Ίσως να μας παρουσιάσει προς τα έξω διχασμένους, γεγονός το οποίο 

ίσως να μην είναι και η αληθής εικόνα, αν θέλετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Αντιλαμβάνομαι ότι δεν τίθεται θέμα διακοπής. Επομένως να επιτρέψω στον 

κ. Λυσσαρίδη να ... 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, απλώς ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ρολάνδης, παρακαλώ. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Μπορώ να πω δυο λόγια; Είμαι με την εντύπωση ότι η παράγραφος (β) του 

προτεινόμενου ψηφίσματος ... 
Β. Λ γΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Μα, αφού το καταθέσω, τότε ... 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Όχι. Λέω ότι η παράγραφος (β) θα μπορούσε να ήταν η συνισταμένη όλων 

εκείνων που άκουσα μέχρι τώρα. Το λέω, για να το έχετε υπόψη σας. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Μπορεί να γίνουν εισηγήσεις εκ των υστέρων. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Θα ήταν ο κοινός παρονομαστής. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Όπως είπα, πάγια αντίληψή μου είναι ότι το κλείσιμο δεν πρέπει να είναι 

επανάληψη των επιχειρημάτων που έχουν ακουστεί, γιατί αυτό θα ήτο κατάχρηση 

του εισηγητού, να δευτερολογεί δηλαδή, χωρίς να μπορούν οι υπόλοιποι να δευτερο

λογήσουν. Στόχος του κλεισίματος είναι η παρουσίαση όλων των απόψεων. Και 

ακριβώς η δική μου διαπίστωση είναι ότι δεν υπήρξαν ομόφωνες τοποθετήσεις από 

τις διάφορες πλευρές της Βουλής. 

Πριν όμως το αναπτύξω, θα ήθελα να κάνω απλώς μια μικρή διόρθωση σε 

αυτά που είπε ο κ. Ρολάνδης ότι, όταν η UNFICYP για πρώτη φορά ήλθε στην 
Κύπρο, οι όροι εντολής ήσαν να υποβοηθήσει την κυβέρνηση στην άσκηση ελέγχου 

επί ολόκληρης της κυπριακής επικράτειας. Αργότερα άλλαξαν ή δεν άλλαξαν, αλλά 

αργότερα διαφοροποιήθηκαν οι όροι. Αυτά για λόγους ιστορίας. 

Τώρα, είναι γεγονός ότι υπήρξαν διαμετρικά αντίθετες απόψεις, είτε το 

θέλουμε είτε όχι. Θα ήμουν ευτυχής, αν οι απόψεις συνέπιπταν. Υπάρχουν πλευρές 

που θεωρούν ότι τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης θα πρέπει να αποτελέσουν 

βάση συζήτησης, έστω και αν έχουν κάποιες επιφυλάξεις για συγκεκριμένα μέτρα. 

Υπάρχει άλλη πλευρά που λέει: ''Εμείς νομίζουμε ότι δεν πρέπει να τοποθετη

θούμε επί των μέτρων, προτού η τουρκική πλευρά πει ότι τα αποδέχεται". Αλλά τότε 

θα έχει ανατραπεί η όλη ιστορία, το ότι εμείς τα έχουμε αποδεχθεί, εκείνοι τα έχουν 

απορρίψει και ο Γενικός Γραμματέας επομένως σε αυτή την περίπτωση μέμφεται την 

τουρκοκυπριακή πλευρά. 
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Υπάρχουν και οι απόψεις ΕΔΕΚ και ΔΗΚΟ ότι αυτά τα μέτρα είναι απαρά

δεκτα και ότι οποιαδήποτε προσέγγιση του Κυπριακού μέσω των μέτρων οικοδό

μησης εμπιστοσύνης, κατά τη γνώμη των δυο αυτών κομμάτων, είναι επικίνδυνη και 

καταστροφική. 

Επομένως υπάρχουν διαφορετικές αντιλήψεις. Θα ήμουν πολύ ευτυχής αν 

υπήρχε σύμπτωση απόψεων. Αλλά, εφόσον δεν υπάρχει, ναι, είναι ορθό να τοποθε

τηθούμε. 

Γι' αυτό, καταθέτφ εκ μέρους της ΕΔΕΚ και του ΔΗΚΟ το ακόλουθο ψήφισμα: 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων ύστερα από συζήτηση του θέματος "Οι εξελίξεις 

στο κυπριακό πρόβλημα" κατέληξε στις πιο κάτω διαπιστώσεις: 

(α) Θεωρεί ότι το Κυπριακό δεν είναι θέμα έλλειψης εμπιστοσύνης μεταξύ 

των κοινοτήτων αλλά θέμα τουρκικής επιδρομής και κατοχής. 

(β) Κατά συνέπεια ο διάλογος πρέπει να περιστραφεί γύρω από την 

εξεύρεση λύσης στο Κυπριακό στη βάση του διεθνούς δικαίου και των 

αρχών και ψηφισμάτων του ΟΗΕ, που προνοούν την αναίρεση των 

αποσχιστικών ενεργειών, την απομάκρυνση των στρατευμάτων και των 

εποίκων και τη διασφάλιση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και των 

βασικών ελευθεριών. 

(γ) Η δέσμη ιδεών Γκάλι δεν είναι δυνατό να αποτελέσει τη βάση για λύση 

του Κυπριακού, γιατί συγκρούεται με τις πιο πάνω αρχές. Απόρριψή της 

δε μας φέρνει αντιμέτωπου ς με το Γενικό Γραμματέα του Οργανισμού 

Ηνωμένων Εθνών, γιατί οι ιδέες διαμορφώθηκαν με την εντύπωση ότι 

τύγχαναν της έγκρισής μας. 

(δ) Επιβάλλεται η επαναπροβολή του Κυπριακού στις σωστές του διαστά

σεις και μια νέα διαδικασία, όπως άλλωστε είχε προ μακρού αποφασι

στεί από το Εθνικό Συμβούλιο. Επιβάλλεται μια διεθνής διάσκεψη στην 

οποία θα μετέχουν τα μόνιμα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ, 

εκπρόσωποι της Ευρωπα'ίκής Κοινότητας, καθώς και της ελληνικής, της 

τουρκικής και της κυπριακής κυβέρνησης, με τη συμμετοχή ως 

παρατηρητών αντιπροσώπων των κοινοτήτων. Κύριο θέμα θα είναι η 

λύση στη βάση των αρχών του ΟΗΕ. Έτσι, αντίπαλη πλευρά θα είναι η 

Τουρκία και όχι οι Τουρκοκύπριοι. 

(Διακόπτει την ανάγνωση του ψηφίσματος) 

Η εντύπωσή μου είναι ότι μέχρι της στιγμής δεν υπάρχουν έντονες αντιπαρα

θέσεις, εντύπωση την οποία, βέβαια, εσείς θα διαπιστώσετε και την οποία εσείς θα 

υιοθετήσετε ή θα απορρίψετε. 

Ίσως η πρόνοια η οποία μπορεί πράγματι να μας φέρνει σε αντιπαράθεση να 

είναι η επόμενη και, αν θέλετε, μπορεί να γίνει και χωριστή ψηφοφορία και για τις 

παραγράφους. 

(Συνεχίζει την ανάγνωση του ψηφίσματος) 

(ε) Απορρίπτει τα ούτω καλούμενα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης που, 

όπως προτείνονται, στην πραγματικότητα οδηγούν στην άρση του 

οικονομικού αποκλεισμού, στη νομιμοποίηση της εμπορίας των 

προ'ίόντων των κλεμμένων ελληνοκυπριακών περιουσιών και στην 

αναγνώριση δύο χωριστών κρατών. 
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(στ) Τονίζει την ανάγκη έντονης εκστρατείας στην Ευρώπη για αποσύνδεση 

της ένταξης της Κύπρου στην Ευρωπα·ίκή Κοινότητα με τη λύση του 

Κυπριακού. Η ελληνική κυβέρνηση καλείται να χρησιμοποιήσει όλα τα 

στη διάθεσή της ευρισκόμενα μέσα για την επιτυχία αυτής της 

προσπάθειας. Η Βουλή συνιστά τη δημιουργία ενός σώματος, που θα 

απαρτίζεται από εκπροσώπους της κυβέρνησης, των κοινοβουλευτικών 

κομμάτων και μαζικών οργανώσεων, για να αναλάβει το συντονισμό της 

εκστρατείας. 

(ζ) Η Βουλή θεωρεί επείγουσα τη σύγκληση πανεθνικής διάσκεψης με στόχο 

την εξεύρεση κοινής γραμμής. 

Η εντύπωσή μου είναι ότι η πέμπτη και η έβδομη παράγραφος πράγματι δεν 

αποτελούν τη συνισταμένη της ολότητας της Βουλής. Έχω την εντύπωση, και είπα 

ότι αυτό εναπόκειται σ' εσάς, ότι η πρώτη, η δεύτερη, η τρίτη, η τέταρτη και η έκτη 

παράγραφοι μας βρίσκουν σύμφωνους. Αν λοιπόν συμφωνείτε, μπορεί να γίνει 

χωριστή κατά παράγραφο ψηφοφορία καL να yLVEL μετά ψηφοφορία επΙ του συνόλου 
του ψηφίσματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παναγίδης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, μετά την ανάγνωση του ψηφίσματος από τον κ. Λυσσαρίδη, αν 

οποιαδήποτε πλευρά της Βουλής νομίζει ότι υπάρχει κάποια προσέγγLση, ειση

γούμαι ένα δεκάλεπτο διάλειμμα, για να το δούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ξανατέθηκε το θέμα της διακοπής. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Ξανά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Θα το θέσω, κύριε ... 

Ο κ. Χρίστου, παρακαλώ. 

Α. ΧΡΙΣΤΟΥ: 

Κύριε Πρόεδρε, εμείς διαπιστώνουμε ότι στο κείμενο υπάρχουν όχι μόνο δύο 

παράγραφοι αλλά και ορισμένα άλλα σημεία τα οποία μας βρίσκουν διαφωνούντες. 

Και δεν πιστεύουμε ότι με συζητήσεις των δέκα λεπτών μπορεί να επιτευχθεί διευθέ

τηση έστω και λεκτική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Ρολάνδης, παρακαλώ. 

Ν. ΡΟΛΑΝΔΗΣ: 

Δεν ξέρω πόση σημασία έχει η δική μου η ψήφος μόνο, αλλά πρέπει και εγώ να 

πω αυτό το οποίο έχει πει ο κ. Χρίστου. Εγώ, εκτός από τη δεύ~ερη παράγραφο και 

την τελευταία, δεν μπορώ να συμφωνήσω με τίποτε άλλο σε ό,ΤΙ αφορά και τη διατύ

πωση και το περιεχόμενο. Διότι, θα ήμουν ασυνεπής με τον εαυτό μου και με τις 

θέσεις στις οποίες πιστεύω, αν συμφωνούσα. 
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Κατά συνέπεια, αν μιλούμε για ομοφωνία, δε θα υπάρξει ομοφωνία. Εγώ θα 

διαφωνήσω και μπορεί να συμφωνήσουν πολλοί από τους υπόλοιπους. Δεν ξέρω. 

Πρέπει να το αναφέρω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Λυσσαρίδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Αν εκ μέρους του Δημοκρατικού Συναγερμού υπάρχει αυτή η εισήγηση, εγώ 

την αποδέχομαι και ας λάβουν μέρος στη διαπραγμάτευση όσοι νομίζουν ότι είναι 

δυνατό από αυτή τη διαπραγμάτευση να προκύψει κάτι το θετικό . 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, αντιλαμβάνομαι ότι ... 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, ισχύουν όλα όσα είπε ο κ. Χρίστου. Όμως, είμαστε έτοιμοι, αν 

θα υπάρξει διαβούλευση, να λάβουμε μέρος. Τι σημαίνει "αν θα λάβει μέρος ο Συνα

γερμός και οι άλλες πλευρές"; Αν θα υπάρξει διαβούλευση, να υπάρξει διαβούλευση 

μεταξύ όλων των πλευρών, ανεξάρτητα από το αν θα φέρει αποτέλεσμα ή όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, είναι έκδηλη η επιθυμία όλων των πλευρών της Βουλής να 

γίνει μια διακοπή δέκα λεπτών ή το πολύ δεκαπέντε λεπτών, και να επανέλθουμε. 

(Ώρα διακοπής: 9.34 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 9.55 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Η καθυστέρηση οφειλόταν στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα' όχι σ' εμένα. 

Συνεχίζουμε τη συζήτηση επί του θέματος. Παρακαλώ, ο κύριος ... 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, δε φαίνεται να έχει αποδώσει η σύσκεψη. Γι' αυτό, η παρά

κληση είναι να τεθεί το ψήφισμα σε ψηφοφορία και να τελειώνουμε. Και μπορεί ο 

καθένας να δικαιολογήσει, αν θέλει, την ψήφο του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Να αντιληφθώ ότι δεν υπάρχει ουδεμία τροποποίηση ή διαφοροποίηση; 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Επομένως, θέτω το ψήφισμα σε ψηφοφορία. 

Θ. ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν μερικά μικρολάθη, μπορώ να τα πω; 

1 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

Όχι, όχι, κύριε ... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Τίθεται προς ψήφιση το ψήφισμα το οποίο έχει κατατεθεί από το Σοσιαλιστικό 

Κόμμα ΕΔΕΚ και το ΔΗΚΟ. 

Πόσοι είναι υπέρ του ψηφίσματος αυτού; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

13 υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕγΩΝ: 

Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

29 εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Το ψήφισμα απορρίπτεται. 

Κύριοι συνάδελφοι ... Ορίστε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Δικαιολόγηση ψήφου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Δικαιολόγηση ψήφου. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: 

Εκ μέρους του Δημοκρατικού Συναγερμού θα ήθελα να δηλώσω γιατί η δική 

μας πλευρά έχει αρνηθεί την ψήφιση του παρόντος ψηφίσματος. 

Π ιστεύουμε πως η υπεύθυνη κυβέρνηση θα πρέπει να φέρει την ευθύνη χειρι

σμού του εθνικού θέματος. Οι απόψεις των κομμάτων εκφράζονται και καταγράφο

νται στο Εθνικό Συμβούλιο και, στη λεπτή φάση που σήμερα f3qίσκεται το πρόβλημα 

με κάποιες προειδοποιήσεις από πλευράς ΕΟΚ για τις τυχόν eπιπτώσεις από τυχόν 

αρνητική συμπεριφορά της δικής μας πλευράς, θεωρούμε πως η τυχόν έΎχριση ψηφί

σματος, ενώ δε συμβάλλει στον ορθότερο χειρισμό του εθνικού μας θέματος, ίσως 

την ίδια ώρα να συμβάλλει σ' αυτή την αρνητική αντιμετώπιση. 

Γι' αυτό, θεωρώντας το ως άκαιρο, το καταψηφίσαμε· όχι γιατί με τις περισσό

τερες των παραγράφων ή των προνοιών θα διαφωνούσαμε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Χριστόφιας, παρακαλώ. 

Δ. ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, επιθυμώ και εγώ να δικαιολογήσω την ψήφο της δικής μας 

ομάδας. 

Θεωρώ πρώτα από όλα -και βέβαια αυτό προκαλεί τις διαφωνίες κάποιων 

συναδέλφων- ότι η κάθε συζήτηση δεν πρέπει κατ' ανάγκην να απολήγει σε έγκριση ή 

απόρριψη ψηφίσματος. 
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Είπαμε από tην αρχή ότι ήταν σαφείς οι απόψεις '(ων διάφορων πλευρών 

πάνω στις διάφορες πτυχές και του Κυπριακού αλλά και τις τελευταίες εξελίξεις. 

Έγινε μια προσπάθεια συμβιβασμού των απόψεων, ασφαλώς. Και εγώ τούτο το 

θεωρώ θεtικό, εφόσον αποφασίσαμε ότι τελικά θα κατατεθεί ψήφισμα το οποίο θα 

εγκριθεί ή θα απορριφθεί. 

Το σημείο το οποίο αποτελεί το βασικό σημείο διαφοράς, το βασικότερο, 

μπορώ να πω, σημείο διαφοράς για μας τουλάχιστον, απορρέει και από την ομιλία 

την οποία καταθέσαμε ενώπιον του Σώματος και αφορά κύρια τα μέτρα εμπιστο

σύνης. Πάνω σε άλλα σημεία έγινε προσπάθεια να βρεθεί μια κοινή συνισταμένη. Θα 

μπορούσαμε, πιστεύω, να βρούμε την κοινή συνισταμένη. Ως προς το θέμα των 

μέτρων εμπιστοσύνης, εμείς δηλώσαμε ότι δε συμφωνούμε ή απορρίπτουμε τη 

συλλήβδην απόρριψη των μέτρων εμπιστοσύνης. Η διάταξη του ψηφίσματος ήταν 

τέτοια, που δεν επέτρεπε να ψηφίσουμε το ψήφισμα. Γι' αυτό και ταχθήκαμε 

εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. λυσσαρίδης. 

Β. Λ ΥΣΣΑΡΙΔΗΣ: 

Δε χρειάζεται να δικαιολογήσω γιατί ψήφισα το ψήφισμα, εφόσον το καταθέ

σαμε από κοινού με το ΔΗΚΟ. Αλλά η δική μας η άποψη, η άποψη του κόμματός 

μας, είναιι ότι η Βουλή είναι σώμα αποφάσεων και ο χειρισμός ναι μεν μπορεί να 

είναι της εκάστοτε κυβέρνησης, αλλά αυτό το Σώμα όχι μόνο δικαιούται, αλλά και 

υποχρεούται να τοποθετείται επί των εκάστοτε εξελίξεων. Γι' αυτό επιμείναμε στην 

υπερψήφιση του ψηφίσματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Παναγίδης. 

Κ. ΠΑΝΑΓΙΔΗΣ: 

Κύριε Πρόεδρε, η συζήτηση πάνω στο Κυπριακό, που διεξήχθη στη Βουλή, 

αφορούσε ειδικά τις τελευταίες εξελίξεις. Και είναι φυσικό η πλευρά η δική μας να 

θέλει να βγει ένα ψήφισμα, διότι είναι γνωστές οι θέσεις μας και στο Εθνικό 

Συμβούλιο, όπως αναφέραμε προηγουμένως, αλλά και δημοσίως, αφού εκφράζουμε 

την απαρέσκειά μας και την αντίθεσή μας με τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύνης. 

Επομένως, η θέση μας έπρεπε να καταγραφεί κάτω σε ένα ψήφισμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Ο κ. Μουσιούττας. 

Ν. ΜΟΥΣΙΟΥΤΤ ΑΣ: 

Κ ύQιε Πρόεδρε, ήθελα μόνο να πω ότι εμείς πιστεύουμε στην ορθότητα των 

απόψεών μας και δε θα κουραστούμε, ενόσω έχουμε ακόμα καιρό, να προσπαθούμε 

να πείσουμε και τις άλλες πλευρές να συμπλεύσουν με τις δικές μας θέσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

Κύριοι συνάδελφοι, με αυτά φθάσαμε στο τέλος της συζήτησης του εθνικού 

προβλήματος, ανεξαρτήτως αν υπήρξε ή αν δεν υπήρξε ψήφισμα. 

Έχω τη γνώμη ότι η συζήτηση έχει υπογραμμίσει τις δυσχέρειες και τις δυσκο

λίες που αντιμετωπίζει το εθνικό μας πρόβλημα. Ασφαλώς, κατά τη συζήτηση, 

διεφάνη ότι υπάρχουν διαφορές σε ό,ΤΙ αφορά εκτιμήσεις ή χειρισμούς . 

.. .. 
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Παρά ταύτα, νομίζω πως είναL επLβεβλημένο καL μπορεί μέσα από έναν εLλL

ΚΡLνή δLάλογο τόσο στο ΕθνLκό ΣυμβούλLΟ όσο καL μεταξύ των κομμάτων να βρεθεί 

εκείνη η συνωταμένη η οποία θα βοηθήσΗ καL θα συμβάλεL στην επLκράτηση της 

μεγαλύτερης δυνατής ενότητας καL σύμπνΟLας στο εσωτεΡLκό μέτωπο. 

OL κίνδυνΟL γω την Κύπρο είναL ορατοί, άμεσΟL καL πολύ σοβαροί. Συνεπώς, 
τόσο η κυβέρνηση όσο καL η Βουλή καL, κατ' επέκταση, όλες OL πλευρές καL η πολL
ΤLκή ηγεσία έχουν στους ώμους τους το βαρύ καθήκον καL τη σοβαρότητα της 

ευθύνης γω την υLοθέτηση μέτρων προς ευόδωση του αγώνα γLα τη σωτηρία της 

Κύπρου. 

Εδώ τερματίζεταL η συνεδρία του Σώματος. 

(Ώρα λήξης : 10.05 μ.μ.) 

Οι ακόλουθοι Βουλευτές υπέγραψαν τον κατάλογο των παρόντων με αλφαβη

τική σειρά: 

Αγαπίου ΓLαννάκης 

ΑναστασLάδης Νίκος 

Α ντωνίου Αβραάμ 

Γεωργίου Ανδρέας 

Γεωργίου ΑΡLστοφάνης 

ΓLάγκoυ Κίκης 

Δημητρίου Οδυσσέας 

Ευθυμίου Ττίμης 

Ευσταθίου ΕυστάΟLος 

ΗλLάδης Δημήτρης 

Θεοδώρου Δώρος 

ΙεροδLακόνου ΛεόντLος 

Ιωαννίδης Ιωάννης 

Καζαμίας Κίκης 

Καράς Αντώνης 

Κατσελλή Ρήνα 

Κατσουρίδης Νίκος 

Κοντίδης Δημήτρης 

Κουκουμάς Ανδρέας 

Κυπρωνού Μάρκος 

Κωνσταντίνου Κώστας 

. ΛυσLώτης Λώρης 
Λυσσαρίδης Βάσος 

Μακρίδης Ισίδωρος 

Μαρκίδης Αλέκος 

Μάτσης Ιωάννης 

Μαυροκορδάτος Χρίστος 

ΜLχαηλίδης Θάσος 

ΜουσLούττας Νίκος 

Μούσκος Ανδρέας 

Ομήρου ΓLαννάκης 

Παναγίδης Κίμων 

Παπαγεωργίου Παύλος 

Παπαρές ΑυγεΡLνός 

ΠαρωLνός Ανδρέας 

ΠLττοκοπίτης Νίκος 

Πουργουρίδης Χρίστος 

Πρέντζας Ρένος 

Ρολάνδης Νίκος 

Σολωμής Χρίστος 

Σοφοκλέους Θάσος 

Συλλούρης Δημήτρης 

ΦLλίππου Ανδρέας 

ΧάσLκος Σωκράτης 

Χατζηδημητρίου Τάκης 

Χρωτοδουλίδης Δώρος 

ΧΡLστόφLας Δημήτρης 

Χρυσοστόμου ΆΡLστος 

Χρυσοστόμου ΔLόφαντoς 

Αντιπρόσωποι Θρησκευτικών Ομάδων: 

ΠογLατζής Ιωάννης 
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ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ 

1) Εισηγητική πρόταση αναφορικά με τη διενέργεια δαπάνης από το Ταμείο 

Αμυντικής Θωράκισης της Δημοκρατίας και ανάγνωση της σχετικής 

απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων, οι αγορεύσεις και οι 

παρατηρήσεις, καθώς και η συζήτηση, που ακολούθησαν πάνω στο θέμα 

(Γ. Χατζηδημητρίου, Δ. Χριστοδουλίδης, Ν. Αναστασιάδης, Ν. Ρολάνδης, 

Ν. Μουσιούττας, Ν. Κατσουρίδης, Β. ΛυσσαρΙδης, Ι. Μακρίδης, Ρ. 

Κατσελλή) και έγκριση της απόφασης. 

1α) Δικαιολόγηση από τον κ. Σ. Χάσικο της αποχής του από την ψηφοφορία 

που έγινε για πρόταση που υποβλήθηκε από το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 

Δυνάμεις. 

2) Διεξαγωγή συζήτησης (Ν. Αναστασιάδης, Δ . Χριστόφιας, Β. Λυσσαρίδης, 

Γ. Αγαπίου, Α. Χρίστου, Κ. Παναγίδης, Α. Μαρκίδης, Δ. Συλλούρης, Α. 

Φιλίππου, Ν. Κατσουρίδης, Ευ. Ευσταθίου, Χρ. Πουργουρίδης, Ρ. 

Κατσελλή, Ά. Χρυσοστόμου) αναφορικά με την κατάθεση ή μη 

νομοσχεδίου το οποίο ο κ. Ν . Αναστασιάδης πρότεινε να κατατεθεί και 

απόρριψη της προτάσεως. 

3) Αγορεύσεις και παρατηρήσεις (Ν. Μουσιούττας, Β. Λυσσαρίδης, Δ. 

Χριστόφιας, Ν. Ρολάνδης, Τ. Χατζηδημητρίου, Ι. Μάτσης, Α . Χρίστου) 

πάνω στο θέμα "Οι εξελίξεις στο κυπριακό πρόβλημα". 3α) Διεξαγωγή 

συζήτησης αναφορικά με την κατάθεση στη Βουλή σχετικού ψηφίσματος 

και άλλες παρατηρήσεις [Ν. Αναστασιάδης, Β. Λυσσαρίδης, Δ. 

Χριστόφιας, Ν. Ρολάνδης, Κ. Παναγίδης, Α. Χρίστου, Ν. Μουσιούττας, 

Προεδρεύων (Α. Αντωνίου)], σύντομη ομιλία του κ. Β. Λυσσαρίδη, 

καθώς και ανάγνωση από τον ίδιο ψηφίσματος του Σοσιαλιστικού 

Κόμματος ΕΔΕΚ και του ΔΗ ΚΟ, και απόρριψή του. 

3β) Δικαιολόγηση από τον κ. Ν. Αναστασιάδη της ψήφου του ΔΗΣγ και από 

τον κ. Δ. Χριστόφια της ψήφου του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

Τιμή: 75σ 

Τυπώθηκε στο Τυπογραφείο της Κυπριακής Δημοκρατίας, Λευκωσία. 
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